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Β ι υ .. , .. , ' , , 

Πρακτικά της Βοuλής των Α ντιπpοσώπων 
Ε' ΒΟΙ ΛΕΙΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΙΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 5ης Οκτωβρίου 1989 

(Ώρα έναρξης: 4.24 μ.μ.) 

(Αρ. 1) 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Γ.ΛΑΔΑΣ: 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

ΑνΊtπροσώπων, που ε(vαι η πρώτη σuνεδρ(α της Δ' Συνόδου της Ε' Βουλευτικής 

Περιόδου. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπισ-rώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΙ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ΑyαπηΎοί κύριοι συνάδελφοι., 

Πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ήταν παράλειψη αν δεν 

αναφερόμουν στην επέτειο της Κυπριακής Αvεξαρτ-ι1σίας, την οποία με συγκίνηση, 

περηφάνια και μεγαλοπρέπεια εορτάσαμε την περασμένη Κυριακή. Και η συγκί

νηση και η περηφάνια μας ήταν μεγάλη και δικαιολογημένη, γιατί αυτή η μέρα 

συμβολίζει την κρατική μας οντότητα, η οποία αποτελεί ακαταμάχητο όπλο στα 

χέρια μας, στον αγώνα μας για την επιδίωξη δίκαιης χι έντιμης λύσης του 

κυπριακού προβλήματος. 

Η 1 η Οκτωβρίου κηρύχθηκε' Ημέρα της Κυπριακής Ανεξαρτησίας 1963 με 
απόφαση του lποuρyιχού Συμβουλίου στο οποίο συμμετείχε ο τότε Τούρκος 

Αντιπρόεδρος και οι τότ:,ε Τούρκοι lπουρyο( - μέλη του Υπουργικού Συμβουλ(ου. 

Αποκορύφωμα των1 εορτασμών της περασμένης Κυριακής ήταν η στρατιωτική 
παρέλαση στην οποία επιδείχθηκαν τα όπλα τα οποία η Εθνική Φρο~ρά απέκτησε 
για την υπεράσπιση των εδαφών μας. 

Πρέπει να δηλώσω -και σ' αυτό το θέμα είμαι βέβαιος ότι αντανακλώ τις 

απόψεις ολόκληρου του Σώματος- ότι δεν είμαστε φιλοπόλεμος λαός χι ότι δεν 

επιθυμούμε λύση του κυπριακού προβλήματος με βίαια μέσα. Εφόσον όμως επί 

του κυπριακού εδάφους βρ!σκονται ξένες ένοπλες δυνάμεις με 300 τανκς και 
αναρίθμητα τηλεβόλα κι άλλα μικρότερα όπλα, είμαστε υποχρεωμένοι, για λόγους 
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στοιχειώδους αυτοάμυνας, να φροντίσουμε yια την υπεράσπιση των εδαφών μας. 

Ι\.ι όπως δήλωσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατ(ας στην έδρα των Ι-Ινωμένων Εθνών, 

είμαστε έτοιμοι, μόλις αποχωρ·~σουν τα ξένα στρατεύματα από την Ι\.ύπpο, να 

διαλύσουμε τις δικές μας ένοπλες δυνάμεις και ·rα χρήματα τα οπο(α θα 

προχύ,ψουν από τη διάθεση του οπλισμού να τα Οιαθέσουμe για την ευημερία 

ολόκληρης της Κύπρου, συμπεριλαμβανόμενης και της τουρκοκυπpιαχ·~ς κοινό

τητας. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, 

Η κρατική μας οντότητα μας δίδει το δικαίωμα να συμμετέχουμε ως ομότιμο 

χράτος στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών χαι σ' όλους τους διεθνείς οργανισμούς, 

όπως για παράδειγμα στην Οργάνωση της Κοινοπολιτείας, στο Συμβούλιο Τ"f)ς 

Ευρώπης, στο Κ(νημα των ΑΟεσμεύτιι)ν κτλ. Ι\.αι μέσα στις οργανώσεις αυτές 

ακούεται στεντόρεια η φωνή μας, η οποία απαιτεί σεβασμό των ανθρώπινων 

Οιχαιωμά,rων σ-τ:ην Κύπρο, σεβασμό του Οιεθνούς Οικαίου 1 σεβασμό των ψ·f)φι

σμάτων των Ηνωμένων Εθνών, σεβασμό, προς αυτά τα οποία οι αρχηγοί των Ουο 

κοινοτήτων υπέγραψαν, δ·ψαlίή τις Συ[ι.φωνίες Κορυφής του 1977 και 1979. 
Ελπίζω ότι με την υπομονή και την επιμονή θα Οοθεί μια Οίκαιη χι έντιμη 

λ ' ' βλ ' ' θ 'ψ ' ' λ ' υση του κυπριακου προ '1)ματος, η οποια α επιτρε ει σ αυτο το αο -
Έλληνες, Τούρκους, Μαρωνίτες, Αρμένιους και Καθολικούς- να ζήσει με ελευθε

ρία1 Οικαιοσύνη κι αξιοπρέπεια στη γη των πατέρων του, με ίσα Οικαιώματα και 
ίσες ευθύνες έναντι του Συντάγματος και των νόμων της Ι\.ύπρου. 

Αγαπητοί κύριοι συνάΟελφοι, 
11 στερα από ~ι-η σύντομη αυτή αναφορά μου στην Ημέρα της Ι\.υπριακ-~ς 

Ανεξαρτησlας άας καλωσορίζω σ 1 αυτή την αίθουσα κι εύχομαι οι προσπάθειές 

σας και οι εργασίες αυτού του Σώματος να εξελιχθούν ομαλά, επο~κοΟομητικά κι 

ωφέλιμα, όπως πάντοτε. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Α, το οποίο αναφέρεται στη Νομοθετικ·~ 

Εργασία. 

Το πρώτο νομοσχέΟιο που έχουμε μπροστά μας είναι ((Ο περί Εγγυήσεως τ·f)ς 

Χρηματο/ίοτήσεως της Κυπριακής Τραπέζης Αναπτύξεως Λτδ. (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1988». 
Καλώ τον ΠρόεΟρο τ·f)ς αρμόΟιας Ι\.οινοβουλευτικής Επι·rροπής να Οιαβάσει 

την 
1 
Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΊΌΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΗΣ 
ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΛΤΔ. (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988». 
Παρόvτες:-

Ν τίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριά/ίης 

Ι\.ωνσταντίνος ΛόρΟος 

Θαλής Μιχαηλίlίης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πό..νω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριών της με τελευταία συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 1989. Στο στάδιο της μελέτης του όλου 
θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο αξιότιμος 1'πουpγός 

Οικονομικών και ανώτεροι υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου του καθώς 

επίσης εκπρόσωποι της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση από τη Βουλή της 

κυβερνητικής εγγύησης που θα παραχωρηθεί στην l(υπριακή Τράπεζα Αναπτύ

ξεως για την έκδοση ομολογιακού δανείου ύψους f5 εκ., το προϊόν του οποίου θα 
χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση των δραστηριοτήτων της τράπεζας αυτής. 

Με βάση τα στοιχεLα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή στο στάδιο της 

μελέτης τοu όλοu θέματος, το ομολογιακό αuτό δάνειο αποτελεί προσωρινό μέτρο 

για την αντιμετώπιση των άμεσων 'και επειγοuσών αναγκών της Κuπριακής 
Τράπεζας Αναπτύξεως μέχρι που να εξεταστούν και αξιολογηθούν τα μελετού

μενα μέτρα αναδόμησης της τράπεζας αυτής. Το δάνειο αuτό θα φέρει επιτόκιο 

8% με τη δuνατότητα αuξομε(ωσής τοu και θα λήξει σε περίοδο δώδεκα χρόνων με 
δικαίωμα της τράπεζας για εξαγορά σε δέκα χρόνια. 

Η επικύρωση από τη Βοuλή της πιο πάνω κuβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύοuσας νομοθεσ(ας για την άσκηση 

των δημοσιονομικών εξοuσιών της Βοuλής. 

Η J(οινοβοuλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού λαμβάνον

τας υπόψη τους λόγους χορήγησης της ζητούμενης κυβερνητικής εγγύησης 

σuμφωνεί με το υπό σuζήτηση νομοσχέδιο, γι 1 άuτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βοuλή την ψήφισή τοu σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τοu ώστε να 

αναφέρεται ως «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Κυπρια>ιής 

Τραπέζης Αναπτύξεως Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989,, και υπό τον όρο ότι 
θα κατατ(θενται στη Βοuλή των Αντιπροσώπων για σκοπούς ενημέρωσής της 

τριμηνιαίες εκθέσεις αναφορικά με την όλη λειτοuργ(α και την αναπτuξιακή 

πολιτική της Κuπρι~κής Τράπεζας Αναπτύξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητιlς σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύρι. Πρόεδρε, δυο λόγια από τη Οέση μου. 
Β β , , , ~ t , , , ' 
ε αιως ·η χορηγηση αu-rou τοu οανειοu γινεται uπο τοuς οροuς ποu ανεφερε ο 

Πρ.όεδρος της Επιτροπής. Από τ·ην άλλη πλεuρά αναμένοuμε όλοι μας εδώ ότι η 
Τράπεζα Αναπτύξεως θα προχωρήσει στη σχετική αναδόμ·ηση κι ανασuγκρότηση 1 
την- οποία έχει uποσχεθΕ:ί το Διοικητικό της Σuμβούλιο, για να μπ.ορέσει να 
διαδραματ(ό'ει το ρGλο στον οποίο τάχθηκε όταν είχε εγκριθεl. 

Το θέμα είναι αρκετά επείγον και μαζί μ' αuτές τις τριμ·ηνιαίες εκθέσεις θ' 
' λ 1 ~ ' 'θ ' Τ ' ζ Α ' αναμενοuμε με πο u ενσιαφερον να μα οuμε rι.ν πραγματικα η ραπε α ναπτu-

ξεως θα προχωρήσει στο ν' αν<χλάβει το ρόλο ποu uποσχέθηκε ο Πρόεδρός της, 
όταν μας επισκέφθ·ηκε στην Επιτροπή Οικονομικών, ότι θα διαδραματίσει χάριν 
της οικονομ'ί&ς τόυ τόπΌυ. 

Γ' ' λ' ι ~· λλ' 1 
' 

1 ι αυτο το ογο. χορηγειται μεν το σανειο α α, απο την αλλ·η πλευρα, 

αν..α.μένουμε να. ικανr:ιποιηθούμε ότι ανασυγκροτι;:lται η Τράπεζα Αναπτύξεως. 

Εύχ,.αριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτή είναι η ευχή χαι η ελπίδα όλων μας, κύριε Γαλανέ. 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το σχόλιο το δικό μας είναι κάπως διαφορετικό. Το μέλλον 

της Τράπεζας Αναπτύξεως εξαρτάται απόλυτα από το ποια είναι η αναπτυξιακή 

κυβερνητική πολιτική. 

Η τράπεζα είναι δημόσια εταιρεία χαι οι μετοχές όλες ανήκουν στην 

Κυπριακή Δημοκρατία, στην κυπριακή κυβέρνηση. Έτσι το μέλλον της Κυπρια

κής Τράπεζας Αναπτύξεως, που την έχει απόλυτα ανάγκη ο τόπος, για ν' 

αναλάβει ευθύνες και βάρος στην προσπάθεια την αναπτυξιακή του τόπου, θα 

εξαρτηθεί απόλυτα από το ποιες αποφάσεις χαι προς ποια κατεύθυνση θα στραφει 

η διακυβέρνηση. 

Εκείνο που θα 'θελα να προσθέσω είναι ότι στην προσπάθεια αυτή φαίνεται ο 

ιδιωτικός τομέας να μη θέλει να συμμετάσχει καθόλου 1 γιατί υπάρχει και η 

αναφορά στη σχετική Έκθεση ότι οι εμπορικές τράπεζες -που αποκομ(ζουν 

τεράστια κέρδη από άλλου είδους επενδύσεις ή άλλου είδους προσπάθειες με 

χρηματοδοτήσεις ή στο εμπόριο- αρνούνται να συμμετάσχουν στην ενίσχυση των 

προσπαθειών της Τράπεζας Αναπτύξεως. Έτσι το μήνυμα είναι και προς 'i:ην 

κυβέρνηση και προς τις εμπορικές τράπεζες που πρέπει να στραφεί., πέρα από τον 

Πρόεδρο του Διοικητικοι\ Συμβουλίου της Τράπεζας Ανάπτυξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπ(ζω οι ενδιαφερόμενοι να πάρουν το μήνυμα αυτού του Σώματος, κύριε 

Χατζηδημητρ(ου. 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. J(ωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα 'θελα να επαναλάβω αυτά που έχουν αναφέρει ο κ. 

Γαλανός κι ο κ. Χατζηδημητρίου. Απλώς θα 'θελα να υπογραμμίσω ότι το νόημα 

των τριμηνια(ων εκθέσεων είναι να μπορεί. η Βουλή να παρακολουθεί τη 

λειτουργία και γενικά πόσο αποτελεσματικός ε(ναι ο ρόλος της τράπεζας αυτής 1 
όπως και ποια είναι η κυβερνητική βοήθεια που παρέχεται, για να εκπληρώσει το 

σκοπό για τον οποί.ο έχει ιδρυθει. Λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη ότι σήμερα η 

Τράπεζα Ανάπτυξης ανήκει καθ' ολοκληρ(α στο κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής παρακοιλώ; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοlμιον. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρον 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το προοίμιο και το πρώτο άρθρο 

εγκρίνονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρον 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωσις της συμφωνίας. 'Αρθρον 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται επίσης 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περ( Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Κυπριακής Τραπέζης Αναπτύξεως Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ((Ο περί Τελωνειακών 

Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός)(Αρ. 2) Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την 'Εχθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑ
ΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Σεπτεμ
βρίου 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Τπουργε(ου Οικονομικών, οι οποίοι ανέλυ-σαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η υιοθέτηση του συνtελεστή του 

Κοινού Εξωτερικού Δασμολογίου στην περίπτωση εισαγωγής καλυμμένων 

βιβλίων. 
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Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή Οιχονομιχών και Προϋπολογισμού υιοθετώντας 

τους σκοπούς χα.ι τις επιδιώξεις του υπό συζ·ήτηση νομοσχεΟίου 1 ομόφωνα. 

' Β λ' ψ' ' ' 1 θ' 'λ εισηγειτα.ι στη ου η την ηφιση του σε νομο, α.φου τροποποιη ει ο τιτ ος του 

ώστε να. αναφέρεται ως «0 περί Τελωνειακών Δασμών χα.ι Φόρων ΙCα.τα.να.

λώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989.» ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

αyάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Δεύτερου ΠCναχα του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει χα.μια ενσταση, το δεύτερο άρθρο όπως και ο τροπο
ποιημένος Πίνακας εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχύος του παρόντα. Νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Το τρίτο άρθρο εγκρίνεται επίσης ομόφωνα, επειδή δεν υπάρχει καμιά 

ένσταση. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα. αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι «0 
Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της Επιτροπ·ής Σιτηρών l(ύπρου 

Νόμου του 1988 Νόμος του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

δια.βάσει την Έκθεση στο Σώμα.. 
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ΝΤ. ΚΏΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΊΆΙ «0 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ ΤΟΥ ΠΕΡ! ΠΡΟ·Υ·ΠΟ
ΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΏΝ !ΠΏΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΎ' 
1988 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Ι\ωνσταντίνου) ΠpόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ cί.κΊJς ΧατζηΟημ:ητρίου 

Λέανδρος Ζο.χαpιά8·~ς 

l(ωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η l(οινοβουλευτικ·ή Επιτpοπ·ή Οικονομικών και Ι1ροϋπολοyισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι·ήθηχε στις 1.3 Σεπτεμ
βρίου 1989. Στη συνεδρίαση rι.υτ·ή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομιχών 1 οι οποίοι ανέλυσα.ν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

νομοσχεδίου. Στην ίδια συνεδρία ·ήτοcν επίσ.,-Jς παρών και ο αξιότιμος Βοuλευτ·~ς κ. 

Ν. Μουσιούττcι.ς. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 

της Επιτροπ·ής ΣιτΊJpών l(ύπρου για το 1988 με τ·f)ν έγκριση πρόσθετων 

πιστώσεων ύψους f.3 1488 1925 για να καλυφθούν οι αγορ~ς των σιτηρών απq το 

εξωτερικό καθώς και οι αγορές ντόπιων σιτηρών για τον ίδιο χρόνο. 

11 1\οινοβουλευτικ·ή Επιτροπ·ή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλ·~ την ψ·~φισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·~ς; 

Επειδ·ή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχ<.όρούμε στη δεύτερ·f) 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ·~ δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση ορισμένων 'Αρθρων του 1\εφαλαίου 3 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση; 

Επειδ·~ δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το δεύτερο άρθρο και ο Πίνακας 

εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

Προχιυρούμε τώρα στην τρίτη α.νάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περt ΠροUπο

λογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου του 1988 Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδ:ήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδ:(ου σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδ:ή δ:εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέόιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 40) του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδ:ρο της αρμόόιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 40) ΤΟΥ 1989». 

Πιχpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεόρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρδ:ος 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδ:ιο σε συνεδ:ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμ
βρίου 1989. Στη συνεόρίαση αυτή κλήθηκαν χαι παρευρέθηκαv εκπρόσωποι των 
Υπουργείων Οικονομικών και Παι3είας, οι οπο!οι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις 

επι3ιώξεις του νομοσχεSίου. Στην ίSια συνε8ρ(α +;ταν επίσης παρών και ο 

αξι6τιμος Βουλευτής κ. Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτε!νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας συμβολικής πρόνοιας ύψους 

ΗΟ για εξασφάλιση έγκρισης από τη Βουλή για την καταβολή επιaόματος 

υπαίθρου στους καθηγητές που θα επιλέξουν να υπηρετήσουν σε σχολεία της 

υπα(θρου με βάση σχετικό σχέSιο που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, το 

Υπουργικ6 Συμβούλιο με σχετική απόφασή του που λήφθηκε τον περασμένο Ιούνιο 

αποφάσισε να εγκρtνει την παραχώρηση επιSόματος ύψους 20% των συντάξιμων 
απολαβών και σε aωaεκάμηνη βάση, σε καθηγητές που θα +;θελαν να υπηρετήσουν 

σε σχολεία της υπαίθρου. 

Η χορήγηση του επι3όματος αυτού θα γίνεται νοουμένου ότι ο ενSιαφερόμενος 

καθηγητής θα ικανοποιε( τους πιο κάτω όρους και προUπΌθέσεις:-

( α) Θα υπηρετεl για μια συνεχή τουλάχιστο τριετία σε σχολεία της 

υπαlθρου. 

(β) Θα παραμένει στην κοινότητα που εργάζεται για πέντε 24ωρα την 

εβ8ομά8α και 
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(γ) θα συμμετέχει ενεργά στην κοινωνική και πολιτιστική ζωή της 
κοινότητας. 

Το όλο σχέδιο θα ξεκινήσει να εφαρμόζεται πειραματικά και θα καλύψει σε 
πρώτο στάδιο τα γυμνάσια Αγρού, Πεδουλά, Ομόδοuς και Κάτω Πύργου. Η ολική 
δαπάνη που αναμένεται να απαιτηθεί θα είναι του ύψοος των f.120,000, ποσό που 
θ λ θ ι ' ' ι '>:> , 1 1 α κα υφ ε απο την εγκεκptμενη προνοια για αποuοχες προσωπικου του φετινου 

προϋπολογισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών
τας ως θ'έμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε Νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο _τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως »0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1989». Ταυτόχρονα με την πιο πάνω 

' ή Ε ' λ ' ~' ' 'λ ' ' εtσηγησ της η πιτροπη κα ει τους αρμοοιους να παρουν ο α τα αναγκαια μετρα 

για την πιστή τήρηση των όρων και των προUποθέσεων κάτω από τις οποίες θα 
λειτουργει το εισαγόμενο νέο σχέΟιο από την επιτυχία του οποίου θα εξαρτηθεί 
και η παραπέρα επέκτασή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε) μόνο δυο λόγια 1 για να πω πως ο 
αντικειμενικός στόχος του νομοθέτη είναι διπλός. Και μιλώ για αντικειμενικό 

στόχο για να μη μιλήσω για τη φtλQσοφία του νομοσχεδίου, γιατί γίνεται 

κατάχρηση του όρου «η φιλοσοφία του νομοσχεδίου» από όλους μας, με απο

τέλεσμα τον ευτελισμό της έννοιας της λέξης. Γι' αυτό θα παρακαλούσα να γίνει 

μια σχετική αναφορά και περιορισμός της χρήσης αυτής της λέξης. Στόχος λοιπόν 

του νομοθέτη είναι να οδηγήσει στην αναβάθμιση -κοινωνική, πολιτιστική και. 

επιστημονική- της υπαίθρου, αλλά και να βοηθήσει τους σκαπανείς του πνεύματος, 

τους καθηγητές, οι οποίοι θα ήθελαν να επιλέξουν την παραμονή και την υπηρεσία 

στην ύπαιθρο. 

Όμως, έντιμε κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν μερικά προβλήματα τα οποία πρέπει 

το αρμόδιο Υπουργείο να λύσει ή τουλάχιστον να προβληματιστεί πάνω σ' αυτά, 

γ~ατί ούτε στην εισηγητική Έκθεση που κατατέθηκε ενώπιο~ της Βουλής από 

μέρους του Υπουργείου Παιδείας δε διαλαμβάνεται καμιά σχετική πρόνοια. 

Συγκεκριμένα, εκείνο που εκ πρώτης όψεως μπορεί να διερωτηθεί κάποιος είναι 

ποιος θα αξιολογεί τον καθηγητή που θα διαμένει στην ύπαιθρο. Και υπάρχουν, 

κατά την άποψή μας 1 τρεις παράγοντες, ο δι,ευθυντής του σχολείου 1 ο επιθεωρητής 
και ο κοινοτάρχης, για να αποτιμήσουν και να εκτιμήσουν τον πολιτιστικό και 

κοινωνικό ρόλο του καθ.ηγητή. Όμως ο γυμνα~ιάρχης, ο διευθυντής της σχολής, εκ 

των πραγμάτων θα απουσιάζει. Το ίδιο και πολύ περισσότερο θα απουσιάζει ο 

επιθεωρητής. Απομένεί λοιπόν μόνο ο κοινοτάρχης. l(αι το πρόβλημα που 

παρουσιάζεται -όπως σωστά τονίζει και στην Έκθεσή της η Επιτροπή- είναι πώς 

θα γίνεται η αξιολόγηση και αποτίμηση, όταν λάβουμε υπόψη πως υπάρχουν και 

υποκειμενικές εκτιμήσεις και κριτικές αξιολογήσεις. Γι' αυτό πρέπει αυτό να το 

δούμε κάποτε και να το προσέξουμε. Θα πρέπει επίσης να τονίσουμε, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, πως δεν υπάρχουν τα μετρήσιμα κριτήρια. Δεν τονίζεται, δεν προσ

διορίζεται, με ποιο ακριβώς τρόπο θα γίνεται η αξιολόγηση αυτής της προσφοράς. 
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Στη σχcτιχή παράγραφό της επίσης η αιτιολοyιχ·ή Έκθεση του )"πουpyείου 

Οικονομικών λέει πως το πιο πάνω σχέδιο Οα εφαρμοστεί δοκιμαστικά στc>'. 

σχολεία Αγρού, ΠεδοUλά. 1 Ομόδους και Ι<.άτω Πύργου. ΈχύJ τγιν εvτύπu)ση, 

έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως και η Λεμύθου πρέπει να συμπεριληφθεί 1 χαΘώς χα.ι το 
σχολείο των Λευκάρων 1 γιατί είνα.ι χα.ι αυτές δύσκολες, μ·η προσπελάσιμες εύκολα 
για πολλούς καθηγητές περιοχές 1 μη αποζητούμενες και μη αποδεχόμενες. 

Επίσης θα 'θελα να τονίσω πως το σχέδιο -όπως πολύ σωστά. τονίζει η 

Επιτροπή- πρέπει κάποτε να διευρυνθεί. Ι\αι το ερώτ·ημα που τίθεται είναι πώς 

αποτιμούμε και πώς συμπεριφερόμαστε απέναντι μερικών χαθηγητιJ)ν, ανθρώπων 

του πνεύματος 1 οι οποίοι από μόνοι τους, αυτοπροαί.ρετα 1 ξεχίΨησαν από την πόλη 
χαι τόνωσαν τ·ην ύπαιθρο. J(αι αναφέρομαι συγκεκριμένα στην περίπτωση του 

J(ώστα Γιαγχουλλ-ή ο οπο;,ος έχει εχδόσει σωρεία έ:ργων 1 πάνω από εκατό. 

Πεν·ήντα στη βιβλιοθήκη ΙCυπρί(uν Λαϊκών Π οιητών 1 δέκα στη βιβλιοθήκη των 

J(οχχινοχωριτών Ποιητών 1 δέκα για τους ΙCύπριους Συγγραφείς χαι άλλα τόσα 
στον ιδιωτικό τομέα με τις εκδόσεις Ανδρέου για το Βασίλη Μιχα·ηλίδη χαι το 

Λιπέρτη. Ι(αι όμως σε καμιά απολύτως περίπτ(ύση δε μέτρησε η προσφορά αυτ·ή 1 
όπως έπρεπε να μετρήσει 1 πλην των σχετικών χαι τυπικών διατάξεων. 

Γι' όλους αυτούς τους λόγους 1 έντιμε κύριε Πρόεδρε 1 πρέπει να πω πως 
cι.υτός ο άνθρωπος αναβάθμισε το ρόλο_χαι το λόγο τ·ης χυπριαχ·ής λαϊχ·ής ποίη<Jης 

μέσα στην χυπριαχ·ή γραμματεία. Γι' αυτό πρέπει να πούμε πως επιδοκιμάζουμε 

χαι επιψηφίζουμε το νομοσχέδιο -ό-ιτως χαι η Επιτροπ·ή τονίζει- αλλά ζητούμε χαι 

τα ερωτ·ηματιχά στα δύο σκέλη που αναφέραμε να απαντηθούν ·ή να διαβιβαστούν 

οι θέσεις μας, για να προβληματιστούν οι αρμόδιοι χαι να δούμε χαι τη 

δυνατότητα συμπερίληψης στο σχέδιο χαι κάποιων άλλων ανθρώπu}ν οι οποίοι 

ομολογουμένως πρόσφεραν στον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητέςj 

Ο χ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε 1 θα μιλ·ήσω από τη θέσ·η μου ΧΟ'.ι δεν πρόκειται να χάμω 

κατάχρηση αυτού του δικαιώματος. Όμως θα χαλύψω iζάποιες άλλες πτυχές του 

θέματος αυτού, εχτός απ' αυτές που ανέφερε ο συνάδελφος χ. Στυλιανού. 

Πρώτα-πρώτα πιστεύω ότι ίσως αυτό το νομοσχέδιο θα έπρεπε να το είχε 

μελετήσει χαι η l(οινοβουλευτιχή Επιτροπ·ή Παιδείας, γιατί, παρόλο που προϋπο

θέτει κονδύλια αυτό το πειραματικό σχέδιο 1 ορισμένα Θέματα άπτο'ν1·αι της 

πολιτιχ·ής του Ύ'πουργείου Παιδείας και θα 'πρεπε 1 για λόγους αρχ·fις 1 να 

απασχολ·ήσουν την Επιτροπή Παιδείας. 

Το δεύτερο -και θα ήθελα να τονίσω εδώ αυτό το σημείο- είναι ότι ·η 

κυβέρνηση πολύ γενναιόδωρα έδωσε το 20% των συντάξιμων απολαβών. Το ίδιο 
το Υπουργείο είχε εισηγ·ηθεί. 15% χαι η κυβέρνηση αισΟάνθηχε την ανάγκη να 
αυξ·ήσει το ποσοστό, για να ενΟαρρύνει πράγματι αυτή την προσπάθεια. 'Ισ(.ύς 

πράγματι να αξίζει τον κόπο να τύχει ενθαρρύνσεως. Από την άλλη μεριά. όμ(JJς 

πρόκειται για ένα πειραματικό σχέδιο χαι εκείνο που έχει πολύ μεγάλη σημu.σία 

είναι να τηρούνται χαι να εφαρμόζονται πολύ αυστηpά: οι όροι και οι προϋποθέσεις 

για να δlνεται αυτό το ποσοστό. ΙCαι είναι εδώ που θα πρέπει το Υπουργείο 

Παιδείας να παρακολουθεί πολύ στενά την όλη διαδικασία. 
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Τελειώνοντα.ς Οα 'θελα να εισηγηΟώ -8εν επιμένουμε, αλλά έχω την 

εντύπωση πως θα ·~ταν καλό- πριν προχωρήσουμε στην ψήφιση 1 να μελετήσει αυτό 
το νομοσχέδιο και η Επιτροπ·~ Παιδείας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. l{ωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟl': 

Ι{ύpιε Πpόε8pε 1 8εν πρόκειται να αναφερθώ στο ότι θα πρέπει το lπουργείο 
να. προχωρήσει και να μελετήσει αυτό το Οέμα. και ταυτόχρονα προπαντός να το 

παρακολουθήσει και να το ελέγξει. Από τις ομιλίες των δύο προηγούμενων 

συνα8έλφων έχει βγει το συμπέρασμα -τουλάχιστον εγώ αυτό το συμπέρασμα. 

έβγαλα, ιδιαίτερα από την ομιλία του κ. Στυλιανού- ότι είναι λίγα τα χωριά που 

πεpιλήφθ·ιμtαν χα.ι Ooc 'πρεπε να προστεθούν και ά.λλα. Αυτό μου έδωσε την 

εντύπωση ότι οι καθηγητές οι οπο(οι είναι έτοιμοι να προσχωρ·~σουν σ' αυτό το 

σχέ8ιο είναι πολλοί. και εύχομαι να είναι πολλοί. Αλλά έχω τη γνώμη ότι το 

lπουργείο πολύ χαλά έχει κάμει που ξεχινά πειραματικά. με μερικά. αγροτικά. 

κέντρα, για να 8ούμε αν πετύχει το σχέ8ιο αυτό. Γιατί υπάρχουν πολλά. 

ερωτηματικά. από αυτής της άποψης, ασχέτως του ·παρα8είγματος του ενός 

προσώπου που έχει αναφέρει ο χ. Στυλιανού. l{αι εύχομαι, αφού πετύχει το 

σχέ8ιο, να καλύψει όχι μόνο τα χωριά. που έχει αναφέρει ο χ. Πέτροζ Στυλιανού 1 
αλλά χαι πολλά άλλα. 

l{αι αντιλαμβάνομαι ότι έχοντας υπόψη αυτές τις έγνοιες το Υπουργικό 

Συμβούλιο το 15% το έκαμε 20%, ακριβώς για να το κά.μει ακόμα πιο ελκυστικό. 
Γι 1 αυτό η Βουλή εκείνο που πρώτα Οα πρέπει να εύχεται -και το εύχομαι και 

εγώ προσωπικά- είναι το σχέ8ιο αυτό να επιτύχει, Στ·Ι) συνέχεια μπορούν να 

μελετηΟούν και να λυθούν όλα τα προβλήματα για τον έλεγχο και όλα τα ά.λλα 

για την επιτυχία. Αυτό θα είναι προς όφελος της παι8είας του τόπου μας. Γι' 

αυτό 8εν έχω καμιά 8ιαφωνία η Επιτροπ·~ Παι8ε(ας να μελετ·~σει λεπτομερώς το 

σχέ8ιο αυτό μαζί. με το αρμό8ιο Υπουργείο. Όμως νομίζω ότι εκείνο που έχει 

σημασία σήμερα είναι 'Ι) Βουλή να το εγκρίνει, για να 8ούμε πώς θα λειτουργήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡ!Οl': 

Πραγματικά πρέπει να σκύψουμε πάνω στο νομοσχέ8ιο και να 8ούμε γιατί 

ήρθε στη Βουλή χαι γιατ( συμφωνήσαμε με την ψήφισή του, Ε8ώ υπ·~ρχε ένα 

πρόβλημα εξ αντικειμένου. Διορίζονταν οι εχπαι8ευτικοl., οι καθηγητές στ·Ι)ν 

προκείμενη περίπτωσ·Ι), και 8εν έμενε κανένας στο χώρο της 8ουλειά.ς, l{α.ι αυτό 

·~ταν ένα βασικό μειονέκτημα για το ρόλο του 8ασχάλου μέσα στις μικρές 

χοινωνtες-κέντρα της υπαίθρου, ι8ιαίτερα εκεί που υπάρχουν γυμνάσια. Έτσι ϊJ 

παροχή κινήτρων για να μένουν οι καθηγητές στο χώρο τ·Ι)ς 8ουλειάς τους είναι 

ένα πολύ σωστό μέτρο προς τη σωστή χατεύθυνσ·Ι)1 γιατί κατά. κά.ποιο τρόπο 

αμείβεται η προσπά.Οεια των εχπαι8ευτικών που χα.τα.βάλλουν πολύ μεγαλύτερο 

κόπο από άλλους συνα8έλφους τους που εργάζονται στις πόλεις. 

Το τι θα χάνουν οι καθηγητές που θα 8ιαμένουν στα κέντρα που Οα 

απασχολούνται φυσικά μπορεί να προνοηθεί με l(ανονισμούς. Αλλά η πιο 

σημαντική τους συμβολή θα είναι ότι θα μένουν στο χώρο τ·Ι)ς 8ουλειάς τους, ότι 
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θα έρχονται σε συνάφεια με την κοινωνία την αγροτική μέσα: στην οποία: θα: 

βρ(σχοντοcι. Και εκεί θα: εξευρεθούν τρόποι dποcσχόλησης πολύ πέραν των 

Κανονισμών. Φτάνει λοιπόν -όπως ανέφερε ο χ. Κωνστοcντ(νου προηγουμένως- να 

επιτύχει το μέτρο χαι αν επιτύχει και Βιοcμένουν οι χοcθηyητές στο χώρο της 

Βοuλειά.ς τους, θα: ΒιοcΟραματίσουν το ρόλο τον κοινωνικό και τον πνευματικό που 

ανοcμένει οcπ' αυτούς η κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψuλλί8ης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

l(ύριε ΠρόεΟρε, νομίζω ότι το θέμα Οεν είνοcι τόσο απλό. Πρώτα: υπάρχουν οι 

Κανονισμοί, βάσει των οποίων οι χοcθηyητές Οιαχινούντοcι στην ύπαιθρο. Αυτό 

σημαίνει ότι υποχρεώνοντοcι να πάνε στην ύπαιθρο για ένα χρονικό Οιάστημοc. Το 

Οεύτερο είναι ότι' στα σχολε(α οcυτά τα οποία αναφέροντοcι, τα. πα.ιόιά όεν είναι 

σ.πό την ίΟια. κοινότητα.. Αν πάρουμε τον Αγρό -όπως μα.ς λέχθηκε σε προη

γούμενη συνεΟρία. πριν λίγες μέρες- είνσ.ι πολύ λίγος ο αριθμός των πα.ιΟιών που 

μένουν εκεί, ενώ τα. άλλα. πα.ιΟιά έρχονται α.πό τα. γειτονικά. χωριά.. Αυτό σημαίνει 

ότι ο καθηγητής ο οποίος θσ. είναι στον Αγρό Οε θσ. επιτύχει στο έργο του με το 

να. μένει στον Αγρό, γιατί είνσ.ι πολύ μειωμένος ο αριθμός των πσ.ιΟιών που 

μένουν εκεί κα.ι Οε θα. μπορέσει να. προσφέρει τίποτα.. Κα.ι ερωτώ: Αν τσ. πσ.ιΟιά. 

του Αγρού, τα. οποία. είναι Οέκα. ή όεκσ.πέντε, έχουν μια. επιπρόσθετη απασχόληση 

σ.π' σ.υτό τον καθηγητή, τα. άλλα. πα.ιόιά της υπαίθρου τσ. οποία. Οε μένουν στον 

Αγρό τι έχουν να. ωφεληθούν; 

Επομένως σ.υτό το σχέΟιο θσ. πρέπει να. μελετηθεί σε βάθος. Δεν είναι απλώς 

για. να. εξυπηρετήσουμε τον καθηγητή που πληρώνουμε περισσότερο~ σ.λλά για. να. 

εξυπηρετήσουμε τα. πα.ιΟιά.. Κα.ι επομένως κα.ι την κοινότητα. σ.κόμα. Οεν την 

εξυπηρετούμε κσ.τ' σ.υτό τον τρόπο. Γιατί τι θα. προσφέρει προς την κοινότητα. ο 

καθηγητής; Εξάλλου οι άλλες κοινότητες όε θα. πρέπει να. έχουν ένσ.ν καθηγητή 

εκεί για. να. τους εξυπηρετεί; Πρέπει να. υπάρχει γυμνάσιο, για. να. μπορέσει να. 

εξυπηρετηθεί η κοινότητα.; Επομένως ένα. χωριό, όπως είναι η J(υπερούντα.1 που 
έχει τους πιο πολλούς μαθητές της περιοχής, rι:Α.λά όχι γυμνάσιο, πώς εξυπηρε

τείται μ' σ.υτό το μέτρο; 

Έγινε τελευταίως μεγάλος σάλος για. την Κυπερούντσ. κα.ι το σχολείο 

Σολέας. Πώς εξυπηρετείται η κοινότητα. της Κυπερούντσ.ς που έχει τους πιο 

πολλούς μαθητές; Είναι μια. κοινότητα. στην οποία. όεν πα.ρσ.τηρείτσ.ι αστυφιλία.. 

J(α.ι πώς εξυπηρετείται το ΠελένΟρι, το οποίο είναι ένα. α.πό τα. πολυπληθή χωριά 

της επαρχίας μσ.ς; Πώς εξυπηρετούνται σ.υτές οι κοινότητες; Εξυπηρετείται ο 

Αγρός. Κα.ι σ.να.φέρω τον Αγρό απλώς γιατί είναι μέσα. στο σχέΟιο. Εξυπηρετείται 

ο Αγρός. Ο Αγρός όμως Οεν έχει πολλούς μαθητές. Έχει απλώς το σχολικό 

κτίριο. Επομένως θα. πρέπει το θέμα. να. μελετηθεί -κα.ι συμφωνώ με τον κ. 

Γαλανό- από την Επιτροπή Πα.ιόεία.ς κα.ι το -Υπουργείο, για. να. Οούμε τα. κίνητρα. 

πίσω σ.π' αυτή την αύξηση του 20%. Γιατί η κοινότητα. μπορεί να. εξυπηρετηθεί 
με άλλο τρόπο κα.ι όχι επειόή θα. μένει ο καθηγητής εκεt. Πρέπει να. όούμε λοιπόν 

πώς θα. εξυπηρετηθούν αυτά τα. πα.ιΟιά. τσ. οποία. θσ. φοιτούν σ' σ.υτά. τα. σχολεία.. 

J(α.ι είναι τα. πα.ιόιά. τα. οποία. εξυπηρετούμε, όισ.φορετικά θα. στέλλσ.με κάποιο 

άλλο, κοινωνικό λειτουργό. 

Επομένως πρέπει νομίζω αυτό το θέμα. να. συζητηθεί στην Επιτροπή 

Πσ.ιόεία.ς, για. να. ληφθούν εκεί οι κατάλληλες αποφάσεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο χ. Παπαπέτpου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΤ: 

1\.ύpιε Πρόεδρε, εγώ έχω εντελώς διαφορετική αντίληψ·rι για τους στόχους που 

πρέπει να εξυπηρετήσει αυτό το σχέδιο α.π' αυτή που εξέθεσε ο χ. Ψυλλίδης 

μόλις πριν λίγο. 

Σίγουρα. συμφωνώ ότι θα πρέπει αυτό το σχέδιο, ως ένα καινούργιο, 

ριζοσπαστικό μέτρο, να παρα.χολουθείταt χα.ι να συνεχίσουμε να το μελετούμε και 

να το αναπτύσσουμε. δεν υπάρχει καμιά διαφωνία γι 1 αυτό. 1 Ομως χα.τά τη δική 

μου αντίληψη η κύρια έμφαση δεν πρέπει να δοθεί στο ότι θα υπάρχει καθηγητής 

σ 1 ένα μικρό χώρο που χι~ούνται δέκα, δ.εχαπέντε, πενήντα, εκατό παιδιά. Το 
σχέδιο αυτό δεν είναι για να υπάρχει έ..Jας καθηγητής κοντά να τους χάνει 

ιδιαίτερα μαθήματα.. Είναι για να ενισχύσει την ίδια την κοινότητα. Είναι για να 

αναβαθμίσει την κοινωνική ζωή και την πολιτιστική σ' αυτό το χώρο τον 

αγροτικό. 

Και θα 'θελα να πω μια άποψη αναφορικά με τα περιφερειακά σχολεία. 

Πέραν του ότι οι περιπτώσεις των περιφερειακών σχολείων είναι μεμονωμένες -
και αναφέρθηκε η περίπτωση του Αγρού- θα ήθελα να πω και τούτο: Τι 

εισηγείται ο κ. ΨυλλίΟης; ΕπειΟή στον Αγρό υπάρχει ένας μικρός αριθμός 

μαθητών και στο ΠελένΟρι Οίπλα ένας άλλος αριθμός, να μην πάρουμε έναν 

καθηγητ·~ να μένει στον Αγρό _για να μην αΟικηθεί το ΠελένΟρι; ΔηλαΟ·~ είναι 

καλύτερα να μην έχουμε τίποτα1 για να μην χακοφανιστe:ί ένα χωριό Οίπλα ότι θα 
έχουν καθηγητή Ούο μίλια μακριά, ένα μίλι μακριά. 

Πιστεύω, κύριε ΠρόεΟρε 1 ότι το μέτρο της κυβέρνησης είναι πρωτοποριακό. 
Πιστεύω ότι είναι ίσως το πρώτο πρακτικό μέτρο που χτυπά. την αστυφιλία, που 

αναβαθμίζει την αγροτική κοινωνία. 'Ομως μπορούν ακόμα πολλά να γίνουν προς 

αυτή την κατεύθυνση. 

Ας το ψηφίσουμε αυτό και ας συνεχίσουμε να μελετούμε, για να βρούμε και 

τα άλλα θέματα τα οποία πρέπει να εισηγηθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, Οεν υπάρχει λόγος περαιτέρω συζ·~τησης αυτού του θέματος. 

π ' ό ' ' ' ή 'Ο ιστευουμε τι τα μετρα που προτεινονται ει ναι μια πειραματιχ προσπα · εια 
προς τη σωστή κατεύθυνση. Ίσως θα έπρεπε να είχαν ληφθεί προ καιρού, για να 

βοηθηθούν οι αγροτικές κοινότητες. Εκείνο το οποίο προσΟοκο'ύμε είναι να 

ευΟοκιμήσει αυτό το μέτρο και η Βουλή θα είναι έτοιμη να υιοθετήσει περαιτέρω 

μέτρα προς αυτή την κατεύθυνση, εφόσον αποΟειχθεί ότι ευΟοκιμοUν αυτές οι 

προσπάθειες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Μόνο Ούο λέξεις, κύριε ΠρόεΟρε. Εκείνο που σκέπτομαι είναι γιατί να μην 

επεκταθεί το μέτρο, για να καλύψει και τους ΟημοΟιΟάσχαλους των χωριών, που 

πραγματικά. η παρουσία τους εκεί -όπως θυμούμαστε από το όχι πολύ απώτερο 
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παρελθόν, όταν συνήθιζαν οι ΟιΟά.σχ.α:λοι να παραμένουν στις κοινότητες που 

ΟίΟα:σκα:ν- ·ήταν παρουσία σημαντιχ·ή χαι ωφέλιμ·Ι) για: την εξέλιξη των κοινοτήτων 

αυτών. 

Χωρίς να διαφωνώ καθόλου με την ψ·ήφιση αυτού του νομοσχεδίου, σκέφτομαι 

ότι θα πρέπει, ίσως ευθύς μετά τ·ην ψ·ήφισή του, να επιλ·ηφθεί, του θέματος η 

Επιτροπ·ή Παιδείας, με σκοπό την επέχ.οασ·η του μέτρου για να καλυφθούν και οι 

Ο·ημοΟιΟάσκαλοι των κοινοτήτων της ΙCύπρου. Μάλιστα με το φαινόμενο που 

παρουσιάζεται σ·ήμερα, της ομαδοποίησης των Ο·ημοτιχώv σχολείων σε χωριά. που 

αποτελούν το επίκεντρο του μεγαλύτερου ενδιαφέροντος, ίσως Οε θα επέφερε και 

σημαντική επιβάρυνση στα. οικονομικά του κράτους η επέχτασ·η αυτού του μέτρου. 

Είναι θεσμός σίγουρα ωφέλιμος και πρέπει να τον βλέπουμε κατά τρόπο όχι 

επιλεκτικό, όπως το νομοθέτ·ημα τούτο το οποίο όμως είναι πειραματικό, αλλά 

σφαιρικό. Δηλαδή να μην χα.ταντ·ή.ύει αύριο το νομοθέτημα να στοχεύει στην 

εξυπηρέτηση των εκπαιδευτικών ορισμένων μόνο χωριών, χι.)ρίς να εξυπηρετείται 

το σύνολο των εκπαιδευτικών. Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής παρακαλώ; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΙΆΛΑΝΟΣ: 

J{ύριε Πρόεδρε, ορισμένα πράγματα για. να ξεκαθαρίσουμε και να μην 

υπάρξει καμιά παρεξ·ήγηση. Εμείς είπαμε ότι ίσως Θα έπρεπε να είχε δει το 

νομοσχέδιο και ·η Επιτροπ·ή Παιδείας, όχι για να μην ψηφιστεί σ·ήμερα, αλλά για 

μελλοντικούς σκοπούς. Δεν έχουμε καμιά ένσταιdη να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε 

αυτό το νομοσχέδιο χα.ι ίσως ·η Επιτροπή Παιδείας, όπως εισηγείται ο χ. 

ΕυστD".θίου, να μελετ·ήσει επέκταση στους δημοδιδάσκαλους μελλοντικά. 'Ομως θα 

πρέπει να δούμε αυτό το νομοθέτημα στις πραγματικές του διαστάσεις. 'Οτι 

δηλαδ·ή είναι ένα πειραματικό νομοθέτημα, πιστεύω προοδευτικό, και ότι 

πράγματι μπορεί να κτυπ·ήσει την αστυφιλία. Είναι κάτι που αξίζει τον κόπο να 

το δοκιμάσουμε, αφού βεβαίως υπάρχει ο απαραίτητος έλεγχος και η στενή 

παρ~κολούθ·ηση, γ~α να μ·η γίνει εκμετάλλευση των ευνοϊκών όρων που δίδονται 

οπωσδ'ήποτε για να ενισχυθεί αυτ·ή η προσπάθεια. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω σ·ήμερα να υποσt·ηρίξουμε χαι να ψηφίσουμε, 

εξάλλου ομόφων·Ι) είναι η Έκθεση 1 αυτό το νομοσχέδιο και η Επιτροπή Παιδείας 
να παρακολουθ·ήσει μελλοντικά το Θέμα της επέχτασ·ής του. Διότι αν εξυπηρε

τούνται μόνο μερικές χοινότ·ητες, είναι διότι -ή.ταν αδύνατο σε ένα πειραματικό 

νομοΟέτημα να εξυπηρετήσουμε όλες τις κοινότητες. Σίγουρα, αν επιτύχει αυτ·ή ·η 

προσπάθεια, θα πρέπει να επεκταθεί και σε όλα τα άλλα τα χωριά και σε όλους 

τους άλλους τους τόπους που πραγματικά χρειάζεται αυτ·ή ·η ενίσχυση. 

Επομένως, αν το δούμε στις πραγματικές του διαστάσεις, θα πρέπει να το 

προωΟ·ήσουμε σήμερα ως μια πρωτοπόρα προσπάθεια, με την ελπίδα ότι θα δοθεί 

η ευκαιρία: αργότερα για επέκτασ·ή του. Δεν μπορεf. να ξεκινήσουμε με μια πολύ 

ευρύτερη προοπτική σ αυτό το στάδιο, εφόσον μιλούμε για πειραματικό 

νομοθέτ·Ι)μα, το οποίο δεν μπορεί οπωσδ·ήποτε να πάρει άλλη διάσταση από τις 

f1"20,000 που δίδουμε γι' αυτή τη Οοκιμή σ' αυτό το στάδιο. 

Επομένως να προχωρ·ήσουμε 'χαι η Επιτροπ·ή Παιδείας θα μπορεί να 

μελετ·ή.σει την επέκτασ·ή του σ;υν τω χρόνω. 

Ευχ~ριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Με κάλυψε ο συνάδελφος Γαλανός α.πόλυτα. 1 έντιμε κύριε Πρόεδρε. Θα. ήθελα 
να απαντήσω με δυο λόγια στον κ. l(ωνστοcντίνου ότι υπερθεμάτισα όσον αφορά 

ΤΊ)V επιψήφιση του νομοσχεδίου και υπέβαλα μερικές εισηγ·~σεις όσον αφορά τα 
χριτήρια με -ι;α οποία θα προχωρήσουμε, όπως και ε:ισηγήσεις για συμπερίληψη 

και κάποιων άλλων σχολών 1 όπως είναι η Σχολή Μιτσή και το γυμνάσιο 

Λεuκάρων. Τίn:οτ' άλλο 1 κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l(ύριοι, πρόκειται περί ενός πρωτοποριακού πράγματι νομοσχεδίου και είναι 

ευχάριστο το ότι πpοβλ·f)μάτισε όλες τις πλευρές της Βουλής και το ότι 

ακούστηκαν πάρα πολύ ενδιαφέρουσες απόψεις και εισηγήσεις. Για παράδειγμα η 

εισ·~γηση του κ. Ευσταθίου να ε:πεχταθεί η πρόνοια και στους δ·f)μοδιδάσκαλους 

πρέπcι να. υποβληθεί στην κυβέρνηση, διότι συνεπάγεται δαπάνες και πρέπει να 

έρθει το νομοσχέ:διο από την χυβέρνηση. Οι εισηγ·~σεις του χ. Στυλιανού για τα 

κριτήρια χαι λοιπά μπορούν να αποτελέσουν το αντικείμενο l{ανονισμών, τους 

οποίους βε:βαίως θα πρέπει να μελετήσει η Επιτροπή Παιδείας και όχι η 

Επιτροπή Οικονομικών, όπως το θέμα αυτό. 

Εν γένει ακούστ·f)καν πάρα πολύ ενδιαφέρουσε:ς απόψεις και εισηγ·~σεις. Όλα. 

αυτά θα. πρέπει να υποβληθούν στην κυβέρνηση και είμαι βέβαιος ότι αυτό το 

πρωτοποριακό μέτρο θα ε:uδ{)κιμήσεt 1 θα πάει μπροστά1 γιατί είναι ωφέλιμο και 
θα το αγκαλιάσει και ο λαός μας και οι άμcσα ενδιαφερόμενοι, δηλαδ·~ οι 

καθηγψές. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ύ'πάρχει ένστr,.tσ'fJ όπως το πρώτ.ο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση 1 το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πλ·f)ρωμ·~ς από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού f10 για τη 
χpήσ·~ του έτους που λήγει στις 3·1Δεκεμβρίου1989. 'ΑρΘρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχε:ι ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπαν-ηθούν. Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπά,?χει ένσταση, το τρίτο άρΟρο και ο Πίνακας εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Ούναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολοyισμοι\ Νόμος (Αρ. 31) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφι\ρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέΟιο εγκρίνεται χαι ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ((Ο περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολοyισμοι\ Νόμος (Αρ. 41) του 1989». 
Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

Οιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 41) ΤΟΥ 1989,,. 

Παρόντες:-

Ντί.νος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

l(ωνσταντίνος ΛόρΟος 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΟιο σε συνεΟρί.α της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμ
βρίου 1989. Στη σuνεΟρί.αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
Υπουργε(ων Οικονομικών και Εσωτερικών και του Ρα.Οιοφωνικού Ιόρύμα.τος 

Κύπρου, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιόιώξεις του νομοσχεό(ου. 

Στην !Οια. συνεΟρία. ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Ν. 

Μουσιούττα.ς. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

.f289,000 και η 8ιάθεσή του για τη συμπλήρωση του σχε8(οu τηλεοπτικής κάλυψης 
κοινοτήτων με την αγορά και εγκατάσταση τηλεοπτικών σταθμών α.να.μετάόοσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιόιr~ξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα. εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να. αναφέρεται ως »0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 32) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα. αρχής; 

Ο κ. Δημητρίου. 
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Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε, μόνο 8υο λόγια. Ήθελα να αναφέρω απλώς 

ότι, με την ευκαιρία της ψήφισης αυτού του νομοσχε8ίου σήμερα σε νόιlο, θα 

πρέπει να σταλεί ένα μήνυμα προς την κυβέρνηση για να επισπευσθεί, αν είναι 

8υνατό, το θέμα της δημιουργίας νέων υποσταθμών στην περιοχή Μαρωνίοu και 

στην περιοχή Ψεματισμένοu, όπου οι άνθρωποι, ε8ώ και 8έχα ολόκληρα χρόνια, 

δυσκολεύονται να δουν τηλεόραση. Είναι απαράδεχτη αυτή η κωλυσιεργία, γιατί, 

ενώ έγιναν σταθμοί αναμετάδοσης στις Αγyλισίδες και στην Οpόχλινη, εντούτοις 

έχει παραλειφθεί να δημιουργηθεί σταθμός εκεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι ορισμένα θέματα μπορεί να μη φαίνονται σοβαρά, 

αλλά έχουν σημασία. Το ότι ορισμένες κοινότητες ,και ι8ίως οι μικρές κοινότητες 

των 50-100 κατοtκων ή οικογενειών στερούνται τηλεοπτικής κάλυψης και έτσι 8εν 
μπορούν αυτοί οι άνθρωποι ούτε τηλεόραση να 8ουν 1 χωρίς το P.l.l(. μέχρι 

σήμερα να έχει μεριμνήσει -μιλούμε για το 1989-να καλύψει αυτές τις κοινότητες, 

είναι κάτι το οποίο 8ε θα έπρεπε να διαλάθει της προσοχής μας. 

Θέλω να αναφέρω επί τη ευκαιρία ότι 8εν επιδεικνύεται από το κράτος η 

δέουσα προσοχή στην ευημερία εκείνων των πολιτών της Δημοκρατίας} οι οποίοι 

λόγω του τόπου διαμονής τους ζουν υπό εντελώς άνισες και δυσμενείς συνθήκες 

έναντι άλλων. Γι' αυτό το λόγο χαιρετίζουμε την προσπάtlεια της εξασφάλισης 

των μέσων για την κάλυψη αυτών των κοινοτήτων και εισηγούμαστε όπως το όλο 

θέμα πλέον επιλυθεί τελειωτικά και όπως εξευρεθούν όλα τα κον8ύλια, για να μην 

υπάρχει καμιά κοινότητα η οποία να στερείται ότι δεν στερούνται όλοι οι άλλοι 

Κύπριοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός και ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, βεβαίως κανένας δε διαφωνεί ότι πρέπει να καλυφθεί 

τηλεοπτικά ολόκληρη η Κύπρος. Όμως, αν μπορώ, θα εκφράσω και κάποια άλλη 

σκέψη, λίγο ριζοσπαστική. Ίσως 'αυτ~ς οι κοινότητες που στερούνται κάλυψης να 

γλιτώνουν και από μερικά προγράμματα τα οποία 8ε νομίζω να είναι και τόσο 

δραματικό που τα στερούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου, 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

J(ύριε Πρόε8ρε 1 το 1988 είχε επίσης εγκριθεί κάποιο ποσό για τον ί8ιο σκοπό 
και το Ραδιοφωνικό Ί8ρυμα Ι(ύπρου είχε υποσχεθεί ότι θα δημιουργούσε μερικούς 

υποσταθμούς και ότι θα καλύπτονταν αρκετές κοινότητες οι οποίες στερούνται 

τηλεοπτικής κάλυψης. Δυστυχώς το πρόγραμμα το οποlο μας εlχαν εξαγγείλει 8εν 

το έχουν εφαρμόσει. Εκείνο που θέλω να τονίσω τώρα ι8ιαίτερα είναι πως θα 

εγκρίνουμε βέβαια το ποσό 1 γιατί επιβάλλεται να γίνουν αυτοί οι υποσταθμοι, 

ζητούμε όμως το πρόγραμμα να υλοποιηθεί μέσα σε σύντομα χρονικά πλαίσια, 
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ούτως ώστε αυτοί οι άνθρωποι που στερούνται για τόσα χρόνια τηλεοπτικής 

κάλυψης να παύσουν να στερούνται αυτού του μέσου αναψυχής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωροόμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεΟίοu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού f289,000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕιΟίχεuση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο χαι ο Πίνακας εγκρlνονται 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος 8ύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί της Υπηρεσιας Νέας Γενιάς Νόμος του 
1989». 

Ο κ. Χαραλαμπίοης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι, έχει συμφωνηθεl η Επιτροπή 

Νομικών να επανεξετάσει το θέμα αυτό χαι να το 8ει σε μια επόμενη συνε8ρία 

της. Γι 1 αυτό χαι 8ε θα συζητηθεl σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραlα! Αν αυτ-ή εlναι η Θέληση του Σώματος χι αν η Επιτροπή 

Νομικών επιθυμεί να ξαναμελετήσει το θέμα, τότε να το αναβάλουμε για την 

προσεχή Πέμπτη. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ι3ιοκτησίας) Νόμος του 

1989». (Πρόταση νόμου). 

Καλείται ο Πρόε3ρος της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 3ιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Ο κ. Αν3ρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟ!: 

Η Έκθεση αυτή 1 κύριε Πρόεδρε, είχαμε πει ότι θα παραμείνει για την 

ερχόμενη β3ομά3α. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Με έχει κατατοπίσει ο Γραμματέας, κύριε Ανδρέου, και δεν πρόκειται μόνο 

για το έκτο θέμα. πρόκειται για όλα τα θέματα, το έκτο, το έβδομο, το όγδοο και 

το ένατο, τα οποία θα αναβληθούν, διότι οι Εκθέσεις ακόμα δεν είναι έτοιμες. Τα 

άλλα θέματα, από το δέκα μέχρι το είκοσι, αποσύρθηκαν και παραμένει μ/.ινο το 

εικοστό πρώτο θέμα, το οποίο όμως δεν είναι έτοιμο και δεν υπάρχει Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής επί του παρόντος. 

Φαίνεται ότι έχουμε τελειώσει τη νομοθετική εργασία. Γι' αυτό το λόγο 

προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β) που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Αρ3ευτικών Συν3Ι:σμων (Ι3ιωτικόν '13ωρ) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989. 

2) Ο περί Αρ3ευτικών Τμημάτων (Χωρία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ταχυπλόων Σκαφών Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από 1-ο. Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορLου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Επιτιfξεως Ιδιοκτησίας για Σκοπούς Άμυνας (Προσωρινές 

Διατιfξεις) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Άμυνας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Φορολογικαί Διατιfξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1989. 

10) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 2) του περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Υδατοπρομηθείας Δημοτικών και Άλλων Περιοχών (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

l(ατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημοσίων Δανείων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουρyε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προί.Ιπο

λοyισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Προστασίας των Οπωροφόρων Δένδρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουρyεlο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 42) του 1989. 

15) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 43) του 1989. 

16) Ο περί Διαχειρίσεως 'C'ων Εσόδων και Δαπανών και του Λογιστικού της 
Δημοκρατίας Νόμος του 1989. 

17) Ο περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ('Άσκησις Λειτουργιών) 
Νόμος του 1989. 

18) Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1990. 
19) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1990. 

20) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1990. 

21) Ο περί Ελέγχου Σιτηρών (Τροποποιητικός) Νόμο<; του 1989. 

22) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 44) του 1989. 
23) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 45) του 1989. 

24) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού ~όμος (Αρ. 46) του 1989. 

25) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως {Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1989. 

26) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989. 

27) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1989. 

28) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1989. 

29) Ο Τροποποιητικός (Αρ. 3) του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 
Νόμος του 1989. 

ΙCατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ-/ι Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Οι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανο
νισμοί του 1989. 

ΙCατατέθηκαν από το 1 πουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί,· 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1989. 

32) Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το lποuργειο 1 Αμuνας. 
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. ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33) Οι περ( Αεροπορικών Μεταφορών ( Ά8ειες Αεροπορικών Υπηρεσιών) 
(Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1989. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργεlο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Οι Δημοτικο( (Τροποποιητικο() Κανονισμο( Αγλαντζι&ς του 1989. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Οι περ( Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχαν(ας Αμπελουργικών 

Προϊόντων (Καθορισμός και Έλεγχος Ο!νων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 
36) Οι περ( Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 

1989. 
Κατατέθηκαν από το Υποuργεlο Εμπορίου και Βιομη):ανlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανlας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37) Οι Δημοτικο[ (ΤροποποιητιΚο() Κανονισμο( Λακατ&μιας του 1989. 
Κατατέθηκαν από το Υ πουρyεlο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38) Οι περί Αφαιρέσεων και Μεταμοσχεόσεων Βιολογικών Ουσιών Ανθρώ
πινης Προελεύσεως Κανονισμο( του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Υγε(ας. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Ι<:οινοβουλευπκή Επιτροπή Τyεlας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39) Οι περ( Υ8ατικού Έργου Βασιλικού-Πεντ&σχοινου (Τροποποιητικο() 

Κανονισμο( του 1989. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργεlο Γεωργlας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40) Οι περ( Ρυθμ(σεως της Μαρ(νας Λάρνακας (ΚG<τάβλητέα Διχιιιώμα'>αl 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1989·. 
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41) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα-Δέκατη Έβδομη Σειρά) Κανονισμός του 1989. 

Κατατέθηκαν από το lπουργcίο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Χρυσοχούς (Τέλη Πωλήσεως 
Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

43) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Αργάκας-Μακούντας {Έλεγχος 
και Διαχείρισις) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

44) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Αγίας Μαρίνας {Χρυσοχούς) 
(Τέλη Πωλήσεως Νερού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

45) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πωμού (Τέλη Πωλήσεως Νερού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

4.6) Οι περί Υδατικών Έργων Κιτίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 

47) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πάφου (Τέλη Πωλήσεως Νερού) 
Κανονισμοί του 1989. 

48) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Ακρωτηρίου Κανονισμοί του 

1989Ό 

49) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Νοτίου Αγωγού {Τέλη Πωλή
σεως Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

50) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργοι; Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και 
Γερμασόγειας (Έλεγχος και Διαχείρισις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 

51) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργοι; Βασιλικού-Πεντάσχοινου (Τέλη 
Πωλήσεως Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

52) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Ξυλιάτου (Τέλη Πωλήσεως 

Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

53) Οι περί Υδατικών Έργων Καλοπαναγιώτη (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπον.τ_αι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας~ χ.α.ι Φυσικών 
Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

54) Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας Κανονισμοί του Δήμου Πάφου του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πα-ραπέμπονται στην Κοινοβουλευτικ.ή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

55! Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση των Πρώτων Τμημάτων) 

Καvονοσμοί τοι> 1989. 

Κατατέθ-η~ν απh το Τπουργείο Παι3είας. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επttροπή Παιόείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

56) Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Καθορισμός Κατηγοριών Νέων 
Μεταποιητικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οιχονομιχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

57) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

58) Οι περ( Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλή
σεως) (Τροποποιητικο() (Αρ. 2) Κανονισμο( του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

59) Οι περί Υδατικών Έργων Κιτίου (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμο( 
του 1989. 

Κατατέ~ηχαν από το Υπουρyε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

60) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 8όθηχαν από τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς την Αρχή Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως σύμφωνα με το ε8άφιο (3) του 1 Αρθρου 4 του περί· Προϋπολογισμού 
της Αρχής Βιομηχάνικής Καταρτίσεως Νόμου του 1989 (Αρ. 45 του 1989). 

61) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κόπρου για το 
έτος 1988. 

62) Έκθεση -πάνω στις επεν8ύσεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την περίοδο 1/7 /88 -31/12/88. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλ(σεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

63) Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμο( του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Καρότων και Τεότλων για τα έτη 1987/1988. 
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64) Λοταριασμός Εσό3ων και Εξό3ων και Ισολογισμός του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού για το έτος 1988. 
Κατατέθηκαν από το l'πουργε(ο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμποριου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

65) Εξαμηνιαία Έκθεση του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Δημο
κρατίας για την περ(ο3ο που λήγει την 30ή Ιουνίου 1989 σύμφωνα με το άρθρο 
119(5) του Συντάγματος. 

Κατατέθηκε από τον Πρόε3ρο της Δημοκρατία<;. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

66) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το /:τος 1988. 

Κατατέθηκε από το l'πουργείο Εμπορ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορlου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

67) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 3όθηκαν από τον 
lπουργό Παιδείας προς το Θεατρικό Οργανισμό Ι(ύπρου σύμφωνα με το εδάφιο 

(3) του Άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
Νόμου του 1989 (Αρ. 62 του 1989). 

Κατατέθηκε από το l'πουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Παραπl:μπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι3είας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

68) Εκθέσεις όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσ~tων που δόθηκαν από το 
Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο 

(3) του 'Αρθρου 4 του περί Προϋπολογισμοό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κόπρου 
Νόμου του 1989 (Αρ. 89 του 1989). 

Κατατέθηκαν από το l'πουργειο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

69) Έγγραφα αποσταλέντα από το l'πουργείο Οικονομικών στις 11/9/89 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περι Προϋπολογισμού Ν6μου του 
1989 (Αρ. 1 του 1989), το εΜφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Ει3ικεύσεως 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμου του 1989 (Αρ. 2 του 1989) και το 
εΜφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Ει3ικεόσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 

70) Έκθεση 6σον αφορά την παραχώρηση εγκρ(σεων που δόθηκαν απ6 τον 
lπουργό Οικονομικών προς την Επιτροπή Σιτηρών l(ύπρου σύμφωνα με το 

εΜφιο (3) του Άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 
Κύπρου Νόμου του 1988 (Αρ. 86 του 1988). 

Κατατέθηκαν από το lπουργείο Οικονομικών. 



26 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβοuλεuτιχή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

71) Έκθεση όσον αφοριf την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού 

σύμφωνα με το εδιfφιο (3) του Άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμου του 1989 (Αρ. 42 του 1989). 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

72) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρtσεων ποu δόθηκαν από τον 
Υπουργό Οικονομικών προς το Ταμεlο Δημοσίων Δανε!ων σύμφωνα με το εδάφιο 

(3) του Άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού του Ταμείου Δημοσίων Δανείων 
Νόμου του 1989 (Αρ. 78 του 1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Ο~κονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

73) Έγγραφο που αφορά: Την παράταση των υπηρεσιών ~χταχτων υπαλ
λήλω'(ι από' το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόvτων δυνάμει του 'Αρθροu 

3(1)(α). του περί Προσλήψεως Εκτιfκτων Υπσ.λλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργεtο Εμπορlου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

74) Έγγραφο που αφοριf: Την πρόσληψη kκτακτου υπαλλήλου από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνιfμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή

ψεως Εκτιfκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεqίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 tου 1985). 

Κατατtθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινqβ<Jυλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

75) Έγγρ«φα που αφορtlύν: Την παριfταση και την πρόσληψη kκτακτων 
υπαλλήλων από τις Σχολικkς Εφορείες Λευκωσίας, Παραλιμνίου, Πιfφου και 

Σσ~ας δυνιfμει του 'Αρθροu 3(1){α) του περί Προσλήψεως Εκτιfκτων Υπαλ

λf/λοw ε<ζ την Υπηρεσίαν Νομικών Ι\ροσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμοv του 1985 
(.>'\:(>. Ηi9'τ~υ 1985 ). 
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76) Έγγραφο που αφορά: Την Παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 3υνιiμει του Άρθρου 3( 1 )( α) 
τοu περl Προσ~ήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 1'πηρεσιαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παι3είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

77) Έγγραφο Που αφορά: Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλ
λήλου από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 3υνιiμει του Άρθρου 3( 1 )( α) του περί 
Προσλήψεως Εκτιiκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

78) Έγγραφα που αφορούν: ( α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη 3ημόσια υπηρεσία. και (β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων 

υπαλλήλων στη 3ημόσια και εκπαι3ευτική υπηρεσία 3υνιiμει του Άρθρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτιiκτων Υπαλλήλων (Δημοσ(α και Εκπαι3ευτική 'rπηρε
σία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργεtο Οι,κονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογ_ισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

79) Έγγραφο που αφοριi: Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Γεωργικής Ασφιiλισης 3υνιiμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή

ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ(αν Νομικών Προσώπων Δημοσ(ου 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευτιΧ;ή Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

80) Ο περ( Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 1989. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δημήτρη Ηλιιi3η, Βουλευτή εκλογικής πεRιφέρειας 

Αμ.μοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρ-απέμπεται ·στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροiJπb

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

81) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 1989. 

Κατατtθηκε από τον κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη, Βουλευτή ΔΗ.ΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. , 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

82) Ο περί Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης Νόμος του 1989. 
Κατατtθηκε από τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη, Βουλευτή Αμμοχώστου, για την 
Κοινοβουλευτική Ομά3α του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

83) Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
Κατατέθηκε από τον κ. Αν8ρέα ΨυλλίΟη, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας του Δ ημοκρατιχού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιΟείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

84) Ο περί Υδατοπρομηθείας (Δημοτικαί και 'Αλλαι Περιοχαί) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
Κατατέθηκε από τον χ. 'Αριστο Χρυσοστόμου, εκ μέρους της ΙCοινο

βουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

85) Ο περί Κτήσεως Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τον χ. Αλέξη Γαλανό, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεταϊστην l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

86) Ο περ( των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης Εμπο
ρευμά-t-ων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1989. 

Εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην l{οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

J{αι έχουμε τελειώσει με την J{ατάθεση ΝομοσχεΟιων και Εγγράφων. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο l{εφάλαιο, που είναι Ερωτήσεις και Απαν-
τήσεις. 

(Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς) 



29 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίοu 1987 uποβληθείσα από τοuς αξιό
τιμοuς Βοuλεuτές περιφέρειας Λεuκωσίας και Λεμεσοu κ. Πέτρο 

Στuλιανού και 'Αpιστο Χpuσοστόμοu αντίστοιχα και ληφθείσα στις 

6 Νοεμβρίοu 1987. 

((Παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν μέσα στα 

πλαίσια τοU αναπτυξιακού προγράμματος για. τη Βάσα που έχει καταρτίσει, χαι 

που συνίσταται από έξι σημεία, από τα οπο(α τα τρία αναφέρονται σε 

πολιτιστικά. αναπτυξιακά έργα, στοχοθετεί χαι την περίληψη χαι εισήγησής μας 

που έγινε στη Βουλή για έκδοση των Απάντων του Νεόφυτοu Ραδινού,' του 

'Μηνιάτη της Κύπρου, του πρόΟρομου του Κοσμά του Αιτωλού, του λησμο

νημένου λογογρά.φοu του 17ου αιώνα, του μεγάλης αξίας αηδονιού του δημοτι

κισμού 1 

1 όπως τον χαρακτήρισε ο Γιώργος Βαλέτας, κορυφαίος μελετητής της 

ελληνικής γραμματείας, Οια.νοητής χα.ι στοχαστής, που χα.τά τον ίόιο Έλληνα. 

ερευνητή 'τα. σκορπισμένα. χα.ι χα.τα.χωνια.σμένα. έργα. του θα. χαρίσουν στην 

Κύπρο, χα.ι στη νεοελληνική γενικότερα. λογοτεχνία., μια. νέα. Οόξα. ' 1 Οεόομένου πως 

ο Ροόινός γεννήθηκε στην Ποταμιού χι α.νόρώθηχε στη Βάσα., γεγονός που θα. 

εκτιμηθεί τα. μέγιστα. από την κοινότητα. της Βάσα.ς,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίοu 1987 των αξιότιμων Βοuλεuτών 
περιφέρειας Λεuκωσίας και ΛεμεσοU κ. Πέτροu ΣτuλιανοU και 'Αριστοu 

Χρuσοστόμοu αντίστοιχα. 

«Το lπουργείο Πα.ιόεία.ς βρίσκει την εισ·ήγηση για. έχόοση των Απάντων του 

Νεόφυτου Ροόινού ενόια.φέρουσα.. Το θέμα. πα.ρα.πέμφθηχε στην α.ρμόόια. υπηρεσία. 

λ ' β λ, , , , 'λ 'θ 'ζ για. με ετη χα.ι υπο ο η εισηγησης, νοουμενου οτι η ο η υπο εση χρ·fj ει 

προσεχτικής έρευνας χα.ι θα. απαιτηθούν για. την προώθησή του ειόιχοί ερευνητές 

χα.ι σημαντικές οιχονομιχές πιστώσεις.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίοu 1988 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 9 Σεπτεμβρίοu 1988. 

((Η κοινότητα. Πλα.τα.νιστάσα.ς, που αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα. επι

βίωσης - λόγω των γνωστών πληγμάτων που έχ~ι υποστεί από τη συλίχωση -ζητά 
επίσπευση της ασφαλτόστρωσης του Ορόμου από l(άτω Μονή μέχρι την τοποθεσία. 

Χοcτζηyοcβρίλη. 

Πού βρίσκεται το θέμα.j>> 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιοuλίοu 1989 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίοu 1988 τοu αξιότιμοu 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu ΣτuλιανοU. 

ι<Η βελτίωση του Ορόμου Κάτω Μονής-Πλα.τα.νιστάσα.ς περιλαμβάνεται στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως σαν συνεχιζόμενο έργο χα.ι γίνεται στα.Οια.χά, σύμ

φωνα. με τις ετήσιες εγκρινόμενες πιστώσεις. 

2. Μετά. την απόφαση του lπουργε(ου Γεωργίας χα.ι Φυσικών Πόρων όπως 
μη χα.τα.σκευαστεί υόα.τοφράχτης στην τοποθεσία. 'Γεφύρι της Παναγιάς' 1 το 

Τμήμα. Δημοσίων Έργων θα. ·συνεχίσει τη βελτlωση του υπό αναφορά Ορόμου περι

λαμβανομένου χα.ι του τμήμα.τος από Ι(ά.τω Μονή μέχρι την τοποθεσία. 'Χα.τζη

yοcβρίλη '. 

3. Η συμπλήρωση της βελτίωσης ολόκληρου του δρόμου θοc εξαρτηθεί οcπό τις 
πιστώσεις που εγκρίνονται ετησίως στους Προϋπολογισμούς Αναπτύξεως. Θα. 
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καταβληθούν προσπάθειες για Οιάθεση αυξημένων πιστώσεων για την απο

περάτωση του όλου έργου το συντομότερο.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίοu 1988, uποβληθεlσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοι\ κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και 

ληφθείσα στις 27 Σεπτεμβρίοu 1988. 

<<lα.τριχοί κύκλοι εκφράζουν έντονη ανησυχία για την αύξηση των πασχόντων 

από λευχαιμία και καρκίνο. Οι ίΟιοι χUκλοι ενοχοποιούν σε κάποιο βαθμό τη 

μόλυνση της ατμόσφαιρας και γενικά του περιβάλλοντος. 

Πρόσφ~τα. Οημοσιεύμα.τα βεβα.ιώνουV ότι σε ορισμένα. σημεία της Λευκωσίας 
τα επίπεΟα. μολύβΟου ξεπερνούν τα Οιεθνώς αποΟεκτά. όρια. Περαιτέρω άλλοι 

κύκλοι αναφέρουν ότι τα ·ηλεκτρομαγνητικά Χύμα.τα που προέρχονται από πυλώνες 
μεταφοράς ρεύμα.τος υψηλής τάσεως αποτελούν χίνΟυνο για όσους έχουν τις 

κατοικίες τους σε μικρή απόσταση. 

Το θέμα έχει άμεση σχέση με την υγεία του λαού και τα ερωτήματα που 

προβάλλουν είναι πολλά. Γι' αυτ6 παρακαλε[ται το αρμόΟιο 1.πουργείο να 

πληροφορήσει το Σώμα: 

1) Ποιος είναι ο αριθμός των προσβληθέντων με λευχαιμία ή καρκίνο, χρόνο 

με χρόνο, τα τελευταία πέντε-Οέκα χρόνια; 

2) Ποια είναι τα επίσημα πορίσματα της έρευνας που Οιεξήχθηκε στη 

Λευκωσlα σχετικά με τη μόλυνση από μόλυβΟο; 

3) Διεξήχθηκαν παρόμοιες έρευνες και στις άλλες πόλεις ή και σε 

βιομηχανικές περιοχές και ποια τα πορίσματα; 

4) Αν Οε Οιεξήχθηκαν παρόμοιες έρευνες στις ά:λλες πόλεις και σε 

βιομηχανικές περιοχές, πότε θα Οιεξαχθούν; 

5) Αν εtναι επιστημονικά αποΟειγμένο ότι τα ηλεκτρομαγνητικά κύματα που 
' ό λ' ' ' ψ λ' ' 'ζ προερχονται απ πυ ωνες μεταφορας ρεuματος υ η ης τασεως επηρεα ουν 

επικίνΟυνα την υγεία όσων έχουν τις κατοικίες τους πλησίον, τι μέτρα 

λαμβάνονται για την προστασία τοuς και γιατί έστω και προληπτικά Οεν έχει 

απαγορευτεί ή ανασταλεί η ανέγερση και ά:λλων οικιών πλησίον των πυλώνων; 

6) Από Οημοσιεύματα που Οεν Οιαψεύσθηκαν προκύπτει ότι κανονισμοί 

σχετικά: με τη μείωση του μολύβΟου που περιέχει η βενζίνη, που θα συμβάλει 

στον περιορισμό της μόλυνσης της ατμόσφαιρας, βρίσκονται ακινητοποιημένοι για 

18 μήνες σε κάποιο κυβερνητικό γραφείο. Πότε θα προωθηθούν αυτοί οι 

κανονισμοί στη Βοuλ ή;>J 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιοuλίοu 1989 τοu Υποuργού Υγείας σε Ερώτηση 
ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίοu 1988 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αpιστου Χρυσοστόμου. 

«Αναφορικά: με τα περιστατικά καρκίνου Οεν μπορεί να Οοθούν με ακρίβεια 
' ό ' ' ' ή θ' ' λ' στοιχεια σον αφορα τον τuπο, μορφη και ανατομικ εση του καρκινου ογω 

έλλειψης στατιστικών ΟεΟομένων. Το πρόβλημα ελπίζεται να λυθεί σύντομα με 

την ένοcρξη λειτουργίας κεντρικού αρχείου καρκίνου (CANCER REGISTER). 
Υπολογίζεται ότι στην Κύπρο τα τελευταία 5 χρόνια παρουσιάζονται ετήσια κατά 
μέσον όρο 670 νέα περιστατικά καρκίνου όλων των τύπων και μορφών. 

Πιο συγκεκριμ~να: 

Το 1982 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 533 νέα περιστατικά 

Το 1983 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιά:στηκαν 603 νέα περιστατικά 
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Το 1984 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 590 νέα περιστατικά 

Το 1985 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 560 νέα περιστατικά 

Το 1986 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 688 νέα περιστατικά 

Το 1987 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 848 νέα περιστατικά 

Το 1988 στο Γ.Ν.Λ. παρουσιάστηκαν 830 νέα περιστατικά 

2. Λευχαιμίες 
Οι λευχαιμίες είναι και αυτές μια μορφή κακοήθους νεοπλασίας του αιμο

ποιητικού ιστού. Και σ 'αυτή την περ_ίπτωση δεν υπάρχουν ακριβή στατιστικά 

Οεδομέ:να για το λόγο που προαναφέρθηκε πιο πάνω. 

Υπολογίζονται σε 24 τα νέα περιστατικά λευχαιμίας ενηλίκων και παιδιών 
που παρουσιάζονται ετήσια στην l(ύπρο. Μελέτες που έγιναν στο παρελθόν 

έδειξαν ότι ο αριθμός των περιστατικών είναι σχετιχ&. σταθερός με μικρές ετήσιες 

διακυμάνσεις. Η κάποια αύξηση των πασχόντων από λευχαιμtα, που παρατη

ρείται, είναι φαινομενική και οφείλεται στην αύξηση του προσδόκιμου επιβίωσης 

των περιστατικών αυτών από τα νέα πρωτόκολλα θεραπείας που εφαρμόζονται. 

Αναφορικά με τη λευχαιμία του παιδικού πληθυσμού (ηλικία μέχρι 15 ετών) 
φαίνεται ότι έχουμε κατά μέσον όρο 6 νέα περιστατικά το χρόνο, δηλαδή 

3.8/100.000 πληθυσμού 0-15 ετών. Οι διεθνείς στατιστικές δείχνουν αναλογία 
3.5/100.000 πληθυσμού 0-15 ετών, πράγμα που σημαίνει ότι η διακύμανση της 
παιδικής λευχαιμίας στην Κύπρο βρίσκεται μέσα στα διεθνή πλαίσια. Όπως 

προαναφέρθηκε υπάρχουν ετήσιες διακυμάνσεις της νόσου αυτής που είναι μεταξύ 

των 3 νl:ων περιστατικών (1979) και 11 το 1986. Το 1988 υπήρξε παγκύπρια 
πτώση με 7 νέα περιστατικά. Γι' αυτό πιστεύεται ότι ο μέσος όρος παγκύπρια 
διατηρείται στα ίδια επίπεδα. 

3. Επίδραση ισχυρών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων επί της υγείας και καρκινο
γένεση. 

Στην Κύπρο δεν έχουν γίνει σχετικές μελέτες. Στο εξωτερικό που έγιναν 

τέτοιες μελέτες υπήρξαν αντιφατικές όσον αφορά τα αποτελέσματα. Π.χ. μελέτη 

που έγινε το 1979 στο J(ολοράτο των ΗΠΑ έδειξε Οιπλάσια-τριπλάσια αύξηση 
νέων περιστατικών λευχαιμιών σε παιδιά που εκτέθηκαν σε ισχυρά μαγνητικά 

πεΟία λόγω του ότι οι κατοικίες τους βρίσκονταν κοντά σε πυλώνες. 'Αλλες όμως 

μελέτες που αναλήφθηκαν σε ευρωπα'ίκές χώρες δεν μπόρεσαν να καταλήξουν στο 

ίδιο συμπέρασμα. 

4. Αναφορικά με τον επαγγελματικό καρκίνο, παρόλον ότι και πάλι Οεν 

υπάρχουν ακριβή στατιστικά δεδομένα, θα πρέπει ένα ποσοστό 4-5% όλων των 
περιπτώσεων καρκίνου που παρουσιάζονται κάθε χρόνο να οφείλοντιΧι χ-ατά κύριο 
λόγο σε ουσίες ή παράγοντες του περιβάλλοντος εργασίας. Δηλαδή 40-50 
περιπτώσεις καρκίνου το χρόνο οφείλονται σε ουσίες ή παράγοντες του περι

βάλλοντος εργασίας. Παράδειγμα οι 14 περιπτώσεις μεσοθηλιώματος που παρου
σιάστηκαν από την έκθεση σε αμίαντο. Εξάλλου οι ουσίες που ενοχοποιούνται σαν 

καρκινογόνες χρησιμοποιούνται και στην κυπριακή βιομηχανία. Λόγω έλλειψης 

Κεντρικού Αρχείου J(αρκίνων είναι αδύνατο να τεκμηριωθούν όλες ο.ι περιπτώσεις 

του επαγγελματικού καρκίνου. Η βασική Οιαφορά μεταξύ του επαγγελματικού 

κα.ρκίνου από τα άλλα είδη καρκίνου είναι η δυνατότητα προλήψεώς του,γιατί το 

γενεσιουργό αίτιό του μπορεί να εντοπισθεί στο περιβάλλον εργασίας. Για την 

πρόληψη του επαγγελματικού καρκίνου είναι καλό να μελετηθεί η σκοπιμότ"ητα 
επικύρωσης της Σύμβασης 161 του Διεθνούς Γραφείαυ Εργασίας. Επt<>ηζ γι' αυτό 
το σκοπό θα πρέπει να εισαχθεί σχετική νομοθεσία. 
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5. Οι Ιατρικές lπηρεσ!ες μελέτησαν με προσοχή την έκθεση για τη ρύπανση 
από μόλυβδο που ετοιμάστηκε για λογαριασμό του Δήμου Λευκωσίας. Βάσει των 

στοιχείων που περιέχονται στην έκθεση διαπιστώθηκε ότι παρόλο που η συγκέν

τρωση μολύβδου στην επιφανειακή σκόνη των κεντρικών δρόμων ήταν αρκετά 

ψηλή, εντούτοις, στις αυλές των σχολείων που εξετάστηκαν, μεταξύ των οποίων 

και το Ελένειο, τα επίπεΟα μολύβδου βρέθηκαν να είναι μέσα σε αποΟεκτά 

πλαίσια και συνεπώς επί του παρόντος Οεν υπάρχει σοβαρός κίνδυνος για την 

υγεία των παιΟιών. 

Παρά τα πιο πάνω, οι Ιατρικές Υπηρεσίες εισηγήθηκαν προς το Υπουργείο 

ΠαιΟείας τη λήψη των ακόλουθων προστατευτικών μέτρων για ελάττωση των 

πιθανών κινδύνων: 

( α) να τονισθεί στα παιδιά ότι επιβάλλεται να πλένουν τα χέρια τους πριν 

τη λήψη τροφίμων,ι8ίως ανοικτών, ιδιαίτερα μετά το το παιγνί8ι στην 

αυλή του σχολείου. 

(β) τη φύτευση θαμνοστοιχεLων ή καλλωπιστικών γύρω από τις αυλές των 

σχολείων για να παρεμπο8ί.ζεται η Οιασπορά του μολύβ8ου στις αυλές 

τους ως και τη Οημιουργία κήπων, ώστε με το ανοικτό πότισμα ο 

μόλυβ8ος να ξεπλένεται από την επιφάνεια του ε8άφους και να 

εισχωρεί μέσά σ 'αυτό. 

Ουσιαστική αντιμετώπιση τοu προβλήματος αναμένεται να επιτευχθεί με τη 

μείωση της περιεκτικότητας του μολύβ8ου στη βενζίνη πράγμα που ή8η μελε

τάται από τις αρμόδιες υπηρεσίες.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίοu 1988 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 15 Οκτωβρίοu 1988. 

<<Η λεωφόρος l{οροίβου στην ενορία Νέας Εκάλης Λεμεσού εξυπηρετεί την 

Ξενοδοχειακή Σχολή, τα ι8ρύματα 'Θεοτόκος' και'' Αγιος Λοuκάς', τον Ερυθρό 

Σταυρό, το νεόκτιστο κτίριο των Χερσαίων Μεταφορών 1 στρατόπε8α και τοuς 
κατοίκους της ενορίας. Από το δρόμο Λεμεσού - Πλατρών μέχρι την είσοδο του 

στρατοπέδοu ανήκει στο Δήμο Λεμεσοό και από το στρατόπε8ο μέχρι την 

Ξενοδοχειακή Σχολή ανήκει στην Επαρχιακή Διοίκηση. 

Η τόσο σημαντική ο8ική αρτηρία βρίσκεται σε άθλια κατάσταση και 

επιβάλλεται η εuθυγράμμιση 1 Οιαπλάτuνση και επίστρωσή της με άσφαλτο. Το 
σημείο της εισόδου προς το στρατόπε8ο στενεύει απότομα και από τις Ούο 

πλευρές και είναι πολύ επικίν8υνο. Πρόσφατα σημειώθηκε θανατηφόρο ατόχημα. 

Η έξο8ος από τη λεωφόρο Κοροίβου προς τον κύριο Ορόμο Λεμεσού - Πλατρών 

παρουσιάζει σοβαρά προβλήματα, γιατί αποτελεί το μονα8ικό σημείο που συνδέει 

την περιοχή με τη Λεμεσό. Λόγω της υπερβολικής κίνησης στο Ορόμο Λεμεσού 

-Πλατρών η έξο8ος από τη λεωφόρο γίνεται με μεγάλη καθυστέρηση και στις 

πλείστες περιπτώσεις, λόγω εξάντλησης της υπομονής, με επικίνδuνο τρόπο. Ο 

Ορόμος Λεμεσού - Πλατρών στο σημείο σόν8εσης με τη λεωφόρο Κοροίβοu 

στερείται οποιασ8ήποτε σηματοδότησης, με αποτέλεσμα την πρόκληση πολλών 

ατυχημάτων. 

Με βάση τα ανωτέρω παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει 

το Σώμα: 

(1) Πότε προγραμματίζει τη βελτίωση της λεωφόρου Κοροίβου; 

(2) Πότε θα σηματο8οτηθεί ο 8ρόμος Λεμεσού - Πλατρών στο σημείο 

σύν8εσης με τη λεωφόρο Κοροίβου. 
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(3) Μελετήθηκε η πιθανότητα εγκατάστασης φώτων τροχαίαςjJ> 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του Υπουργοu Συγκοινωνιών και 
Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 1988 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοu ~. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 
"'ϊ'στερα από διεξαγωγή κυκλοφοριακής μελέτης από το Τμήμα Δημοσίων 

Έργων η Αρμόδια Τεχνική Επιτροπή για επίλυση κυκλοφοριακών προβλημάτων 

κατέληξε στο συμπέρασμα ότι με βάση τις μετρήσεις και τα σχετικά κριτήρια δεν 

δικαιολογείται επί του παρόντος η εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη συμβολή 

του δρόμου Λεμεσοό-Πλατρών με τη λεωφόρο Κοροίβου στη Λεμεσό.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1988 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 3 Νοεμβρίου 1988. 
(<Έχει παρατηρηθεί στον αερολιμένα Λάρνακας η συχνή εντόπιση ατόμων 

που μεταφέρουν ναρκωτικά άλλοτε ανδρών και άλλοτε γυναικών'. 

Α ' ' ' λ'ψ " ' ' ' ή κουεται κατα καιρους η η η αu~ημεvων μετρων προς αντιμετωπιση αυτ ς 

της κατάστασης. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει Το Σώμα -

(α) κατά πόσον αληθεύει το γεγονός ότι ειΟική αστυνομικός χωρίς καμιά 

ιΟιαίτερη εκπαίΟευση, που εργάζεται για 12 ολόκληρες συνεχείς ώρες, 
είναι 71οτέ δυνατό να ερευνήσει γόρω στους 10-12.000 διερχόμενους 
επιβάτες, και 

(β) γιατί να μην ενισχύεται το σημαντικό τούτο πόστο με έμψυχο και 

εκπαιΟε~μένο προσωπικό;» 
Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργοu Εσωτερικών σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 1988 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

(<Σας πληροφορώ ότι στην Υπηρεσία Ελέγχου Αναχωρούντων Επιβατών του 

Αερολιμένα Λάρνακας. η οποία λειτουργεί με σόστημα βάρδιας (0700-1900 και 
1900-0700) απασχολοόνται επί του παρόντος στην κάθε βάρδια δόο λοχίες και 8 
αστυφύλακες. Κατά τη Οιάρκεια της ημερήσιας βάρΟιας απασχολούνται επιπλέον 

Ούο γυναίκες 'ειΟικοί αστυφύλακες', ενώ κατά τη νυκτερινή βάρΟια μόνο μία, η 

οποία όμως δεν κάμνει σωματική έρευνα σε 10-12.000 χιλιάδες επιβάτιδες όπως 
αναφέρεται στην Ερώτηση, αλλά σε 500 περίπου. Συναφώς αναφέρεται ότι οι 

γυναίκες 'εtΟικοί αστυφύλακες' που υπηρετούν στον Αερολιμένα Λάρνακας 

τυγχάνουν εκπαίΟευσης από έμπειρους αξιωματικούς της αστυνομίας για να 

μπορούν να ανταποκρίνονται αποτελεσματικά στις υπηρεσιακές τους 

υποχρεώσεις.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1988 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 
στις 3 Νοεμβρίου 1988. · 

«Επειδή κατά τα έτη 1972-73-74 ορισμένοι κάτοικοι της Αθηαίνου εξασφά
λισαν Οάνεια με σκοπό τη Οημιουργία κτηνοτροφικών μονάΟων και επειΟή όλα 

αυτά τα υποστατικά που ανήγειραν καταλήφθηκαν από τους Τούρκους εισβολείς, 

προτού καταφέρουν να πάρουν οποιοΟήποτε εισόΟημα, ερωτάται το αρμόΟιο 

Υπουργείο πώς προτίθεται να αντιμετωπf.σει το πρόβλημα, νοουμένου ότι αυτά τα 

Οάνεια υπάρχουν μέχρι σήμερα και οι τόκοι συνεχίζουν να αυξάνονται.» 
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Απάντηση ημερομην(ας 20 Σεπ..-εμβρ(ου 1989 του Υπουργοl! Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώ..-ηση ημερομην(ας 3 Νοεμβρίου 1988 του 
αξιόημου Βουλευ..-ή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρ(ου. 

«Σχετικά. με την απ9πληρωμή των Οανείων που πήραν οι κτηνοτρόφοι 

Αθηαίνου πριν· το 197 4 για ανέγερση υποστατικών στην τοuρκοκατεχόμενη 

κτηνοτροφική περιοχή Αθηαίνου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το θέμα αυτό έχει απασχολήσει το Ύποuργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

καθώς και το Ύποuργείο Οικονομικών. Επει8ή βρίσκονται στη Νεκρή Ζώνη, 

συμφωνήθηκε, σε συνεργασία με το Ύπουργείο Οικονομικών, όπως το όλο θέμα 

αποτελέσει αντικείμενο μελέτης Επιτροπής, υπό την προε8ρία του Γραφείου 

Προγραμματισμοό που ορίστηκε με τις Αποφάσεις αρ. 31.482 και 31.608 και 
ημερ. 16.3.1989 και 10.4.1989, αντίστοιχα, του Υπουργικοό Συμβουλίου. 

Η πιο πάνω Επιτροπή θα ετοιμάσει ολοκληρωμένο σχέ8ιο που θα αποβλέπει 

στη σφαιρική αντιμετώπιση των προβλημάτων και στην ενιαία κοινωνικο

οικονομική ανάπτυξη των περιοχών που βρίσκονται στη Νεκρή Ζώνη.» 

Ερώ..-ηση ημερόμην(ας 3 Νοεμβρίου 1988 υποβληθε(σα από ..-ον αξιόημο 
Βουλευ..-ή περιφiρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθε(σα 
σης 3 Νοεμβρ(ου 1988. 

«0 δρόμος από τη διασταόρωση Λεμεσοό-Πάφου-Ξεροό μέχρι την Αρμίνου 

εξυπηρετεί έξι κοινότητες και Οίνει 8ιέξο8ο προς ορεινά θέρετρα μέσω Πεόκου 

Πέρα Βάσας. Είναι Ορόμος σε αρχέγονη κατάσταση και πολό επικίν8υνος και 
Ούσκολος. Έγινε πρόσφατα ασφαλτική επίστρωση μέχρι πριν απ6 τα Κελο

κέ8αρα, οι εργασίες όμως σταμάτησαν και τα μηχανήματα αποσόρθηκαν. 

Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο-

( α) Πότε και πώς σκέφτεται ν' αντιμετωπίσει το σοβαρό συγκοινωνιακ6 

πρόβλημα των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, 

{β) αν, ως προσωρινό μέτρο,θα δοθοόν οδηγίες να. συνεχιστεί η ασφαλτική 

επίστρωση μέχρι την Αρμίνου,για να μετριαστούν οι ταλαιπωρίες των 

κατοίκων των μακρινών τούτων κοινοτήτων.» 

Απciν..-ηση ημερομηνίας 21 Αυyοl!σ..-ου 1989 ..-ου Υπουργοl! Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώ..-ηση ημερομην(ας 3 Νοεμβρ(ου 1988 του αξιότιμου 
Βουλευ..-ή περιφiρειας Πιίφσυ κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Το Τμήμα Δημόσιων Έργων διεξάγει μελέτη για την ιεράρχιση των 

προτεραιοτήτων για τη βελτίωση του ο8ικού Οικτύοu. Με βάση τα αποτελέσματα 

της μελέτης αυτής θα προωθηθεf και η βελτ(ωση του δρόμου Νικόκλειας-Αρμ!νου

Φιλοόσας μήκους 36 χλμ. περ(που. 

Μέσα στο 1987 δαπανήθηκε ποσό υ29,ΟΟΟ για επάλειψη με πρέμιξ τμήματος 
του δρόμου από το Ξερό μέχρι τα Κελοκέδαρα μήκους ro χλμ. Μέσα στο 1989 
έχει συντηρηθεί {τοπικές επισκευές) μήκος 8 χλμ. έναντι 8.απάνης ί5,ΟΟΟ και είναι 
προγραμματισμένες επίσης για φέτος και άλλες εργασ(ες συντηρήσεώς από τα 

Κελοκέδαρα μέχρι τη Φιλοόσα. Μέσα στο 1990 προγραμματ(ζεται να γίνει 

συντήρηση με εργασ!ες επάλειψης και άλλων 7 χλμ.» 

Ερώτηση ημερομην(ας 19 Νοεμβρίου 1988 υπσβληθε(σα από ..-ον αξιόημο 
Βσυλευ..-ή περιφiρειας Λεμεσοl! κ. Ιάκωβο Κα..-σουνω..-ό και ληφθε(σα 

σης 20 Νοεμβρ(ου 1988. 

«Οι τιμές εκκαθά·ρισης των 1 επιτραπέζιων σταφυλιών εσΟΟείας 1988 από τη 
ΣΕΔΙΓΕΠ είναι κατά 26.46% χΟιμηλότερες από τις τιμές του 1987. 
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Παρά τις προσπάθειες τόσο των Αγροτικών Οργανώσεων όσο και της Βουλής 

που παρακολουθεί τη λειτουργία της ΣΕΔΙΓΕΠ δεν έγινε κατορθωτό να δοθούν 
αναλυτικά τα κόστα εμπορίας των επιτραπέζιων σταφυλιών, γι' αυτό και οι 

παpαγωyοι δυσανασχετοόν γι' αυτή την κατάσταση και τα μειωμένα εισοδήματά 
τους. 

Από το πιο πάνω γεγονός προκύπτουν τα εξής ερωτήματα: 

( α) Πού βρίσκεται το θέμα μελέτης της βιωσιμότητας της ΣΕΔΙΓΕΠ που 

η Βουλή αναμένει από καιρό; 

{β) Πώς σκέφτεται η κυβέρνηση να συμπληρώσει τα χαμένα εισοδήματα 

των παραγωγών που παρέδω'σαν σταφύλια στη ΣΕΔΙΓΕΠ; 

(γ) Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Ύπουργείο το θέμα Ίδρυσης Συμβου

λίου Εμπορίας Επιτραπέζιων Σταφυλιών;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιοuλίοu :Ι.989 τοu Υποuργού Εμπορίοu και 

Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίοu 1988 τοu αξιό
τιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιάκωβοu Κατσοuνωτού. 

«(α) Το Ύπουργικό Συμβούλιο όρισε το 1987 Επιτροπή για να μελετήσει τη 
βιωσιμότητα καθώς και την όλη οικονομική και διαχειριστική κατά

σταση της ΣΕΔΙΓΕΠ. Η Επιτροπή συμπλήρωσε το έργο της και 

υπέβαλε σχετική έκθεση η οποία τώρα βρίσκεται ενώπιον της Επι
τροπής της ΣΕΔΙΓΕΠ που μαζl με τους Συμβούλους της και τη 

Συνεργατική Κεντρική Τρ&πεζα Λτδ, τη μελετούν/αξιολογούν, 

(β) πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση 8εν φέρει ευθύνη για τις τιμές που η 

ΣΕΔΙΓΕΠ πλήρωσε στους παραγωγούς, εφόσον ήταν σύμφωνες με τις 

τιμές εξαγωγής και συνεπώς 8εν εξετάζει θέμα καταβολής αποζη

μιώσεων, 

(γ) το Ύπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας μελετ&, σε συνεργασία 

με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, το θέμα της 

νομοθετικής ρύθμισης της εμπορίας επιτραπέζιων σταφυλι.ών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίοu 1988 uποβληθείσα ιzπ6 τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφοίρειας Λεuκωσίας κ. Ποίτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Νοεμβρίοu 1988. 
«Ενώ στην περιοχή Καϊμακλιού δημιουργήθηκαν από τη διακυβέρνηση 

Κυπριανού εξωτερικά ιατρε(α με σκοπό την εξυπηρέτηση του κοινού από τη μια 

και την αποσυμφόρηση του Γενικού Νοσοκομείου από την άλλη, παρατηρήθηκε 

τελευταία μείωση των παρεχόμενων υπηρεσιών (προσέλευση παι8ίατρου μόνο μια 

φορ& τη βδομ&δα, παύση αιμοληψίας για σκοπούς αν&λυσης κτλ.). Γι' αυτό 

ερωτάται το αρμό8ιο Ύπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

τι μέτρα προτ(θεται να πάρει, ώστε να λειτουργήσουν τα ιατρεία αυτά όχι μόνο 

υποβαθμισμένα, αλλά και αναβαθμισμένα για την καλύτερη εξυπηρέτηση των 

κατοί~ων της περιοχής Παλουριώτισσας-Καϊμακλιού,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργοu Υγείας σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρ(οu 1988 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

(((α) Οι επισκέψεις παι8ίατρου στα εξωτερικά ιατρεία Κα'ίμακλίου έχουν 

μειωθεί από 8ύο σε μια φορά την εβ8ομά8α, γιατί σόμψωνα με τα 

τηρούμενα στοιχεία η προσέλευση ασθενών στα εν λόγω ιατρεία ήταν 

χαμηλή. 
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(β) Ο τερματισμός της αιμοληψίας οφείλεται στην άρνηση των νοσοκόμων 

να προβαίνουν σε αιμοληψ(α. Ο μικρός αριθμός των περιπτώσεων Οεν 

Οιχαιολογε( την τοποθέτηση αιμολήπτη στα εξωτερικά ιατρεία Καϊμα

χλίοu και κατ' ανάγκη η λήψη αίματος γίνεται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας.)> 

Ερώ'<ηση ημερομην(οις 13 Δεκεμβρ(ου 1988 υποβληθε(σοι οιπό τον οιξιόημο 
Βουλευ.,.ή περιφέρειας Λευκωσ(οις κ. Πέτρο Σ ... υλιοινοό κοιι ληφθε(σοι 

σης 14 Δεκεμβρίου 1988. 

«Αίτημα παλιό και σοβαρό των κατοίκων Πολύστuπου η Οιαπλάτυνση κι 

ευθυγράμμιση του κεντρικού Ορόμοu της κοινότητας από το Διπόταμο μέχρι τον 

Πολύστυπο. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Απάντηση ημερομην(οις 20 Σεπ'<εμβρ(ου 1989 του Υπουργοό Συγκοινω
νιών κοιι Έργων σε Ερώ'<ηση ημερομην(οις 14 Δεκεμβρίου 1988 '<Ου 
οιξιόημου Βουλευ'<ή περιφέρειας Λευκωσ(οις κ. Πέτρου Σ ... υλιοινοό. 

«Σχετικά με αίτημα των κατοίκων Πολύστυπου για Οιαπλάτυvση και 

ευθυγράμμιση του κεντρικού Ορόμου της κοινότητας από το Διπόταμο (τοποθεσία 

Μύλος) μέχρι τον Πολύστυπο, επιθυμώ να παρατηρήσω τα πιο κάτω: 

Για την ορθολογιστική ανάπτυξη του οΟικού Οικτύου ετοιμάζεται από 

ειδικοός εμπειρογνώμονες γενικό σχέδιο (που θα συμπληρωθεί αρχές του 1990) 
που θα βασίζεται σε τεχνικά, οικονομικά και κοινωνικά κριτήρια. 

Με βάση την πιο πάνω μελέτη θα προωθηθεί και η βελτίωση του εν λόγω 

δρόμου.» 

Ερώ'<ηση ημερομην(οις 13 Δεκεμβρ(ου 1988 υποβληθε(σοι οιπό '<Ον οιξι6ημο 
Βουλευ'<ή περιφέρειας Λευκωσ(οις κ. Πέ.,.ρο Σ ... υλιοινοό κοιι ληφθε(σοι 

σης 14 Δεκεμβρίου 1988. 

((Οι κάτοικοι Πολύστυπου μας ανέφεραν πως κατά τη Οιάρκεια του θέρους Οεν 

επισκέπτεται την κοινότητα γιατρός, ενώ το χειμώνα πραγματοποιείται επίσκεψη 

γιατρού μια φορά τη βΟομάΟα, που κι αυτή -όταν χιονίζει βασικά- πολλές φορές 

Οεν τηρείται. Πώς αντιμετωπίζεται αρμόΟια το αίτημα για συστηματική επlσκεψη 

γιατρού και νοσοκόμας στην κοινότητα;» 

Απάν'<ηση ημερομην(οις 21 Σεπ'<εμβρ(ου 1989 ... ου Υπουργοό Υγε(οις σε 
Ερώ ... ηση ημερομην(οις 14 Δεκεμβρ(ου 1988 του οιξι6ημου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσ(οις κ. Πέ ... ρου Σ'<υλιοινοό. 

((Σχετικά με τις επισκέψεις ιατρού στην κοινότητα Πολύστυπου επιθυμώ να 

σας πληροφορήσω ότι την κοινότητα Πολύστυπου επισκέπτεται ιατρική μονάΟα 

από το Ν οσοχομε(ο Κυπεροόντας. Οι επισκέψεις αναμένεται να γίνονται ανελ

λιπώς χαθόλη τη Οιάρχεια του έτους, εκτός από τις περιπτώσεις που τούτο Οεν 

ε!ναι Ουνατό λόγω των κλιματολογικών συνθηκών. Τούτο θα καταστεί Ουνατό με 

την αναβάθμιση του Νοσοκομείου Κυπερούντας και τη στελέχωσή του με 

επιπρόσθετο προσωπικό, ως προτείνεται με νομοσχέΟιο που βρίσκεται ενώπιον της 

Βουλής.» 

Ερώ'<ηση ημερομην(οις 27 Δεκεμβρ(ου 1988 υποβληθε(σοι οιπό '<ον οιξιόημο 
Βουλευ'<ή περιφέρειας Λευκωσ(οις κ. Πέ.,.ρο Σ'<υλιοινοό κοιι ληφθε(σοι 

στις 27 Δεκεμβρίου 1988. 

((ΕπειΟή το συγκοινωνιακό πρόβλημα της πόλης κι επαρχίας Λευκωσ!ας -χι 

ιΟια!τερα της πόλης- γ!νεται κάθε μήνα, αν όχι και κάθε μέρα,και πιο Ούσκολο 1 
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παρακαλούνται τα αρμόΟια Τπουργε(α· να ενημερώσουν το Σώμα με ποιο τρόπο 

στοχοθετούν την απάμβλuνσή του. ΕιΟικότερα καλούνται ν 1 απαντήσουν στα 

αιτήματα για: 

1. Τη συναινετική διεύρυνση, τήρηση και πιστή εφαρμογή του κλιμακωτού 
ωράριου λαμβάνοντας ειδική πρόνοια, ώστε το ωράριο μεγάλων ομοιοεπαγγελ

ματικών τάξεων (όπως π.χ. των δημόσιων υπαλλήλων) κατατμηθεί, έτσι που να 

καθίσταται προσπελάσιμη κι ομαλή η κυκλοφοριακή ροή. 

2.1. Τη σταδιακή μα σταθερή εκπαι8εuτική αποκέντρωση, έτσι που αντίς να 
διακινούνται χίλιοι μαθητές σ 'ένα αστικό γυμνάσιο, να Οιακινούνται δέκα, είκοσι ή 

τριάντα το πολύ καθηγητές σε περιφερειακό αγροτικό κέντρο. Ήδη η εμπειρία 

από τα γυμνάσια υπαίθρου της πρωτεύουσας (Ακακίου, Δαλtού κ.ά.) είναι 
εξαιρετικά θετική. 

2.2. Τη λήψη πρόνοιας ώστε τα γυμνάσια να μην ανεγείρονται ουσιαστικά. 
πάνω σε κεντρικούς 8ρόμους, μα σε περιοχές εκτός κυκλοφοριακής συμφόρησης κι 

αιχμής. 

3. Τη 8ημtουργία υπόγειων (κι όχt πρακτικά αδύνατων υπέργειων) 8ιαβά.σεων 
(για πεζούς κι οχήματα), όπως και για την αξιοποίηση της κοίτης του Πεδιαίου, 

(θέμα που και πριν επανυποβά.λαμε). 

4. Την κατάργηση του χρονοβόρου συστήματος κλήσης στη σκηνή του 

επεισο8(ου των ελάχιστων αστυνομικών του ειδικού κλάδου τροχαίας γι' ατυ

χήματα, σε περίπτωση αναίμακτων ατυχημάτων και την -κατά τα ευρωπαϊκά. 

πρότυπα- ανάθεση του όλου έργου στις αρμόδιες ασφαλιστικές εταιρείες ή 

σ' &λλους φορείς. 

5. Τον εκσυγχρονισμό και αναδιάρθρωση του συγχρονισμού των φωτεινών 
σημάτων τροχαίας, που -πρόσθετα- θα παρέχουν· προτεραιότητα ή σε λεωφορεία 

ή/και πυροσβεστικά, ασθενοφόρα κι αστυνομικά οχήματα. 

6. Την παραχώρηση λωρίδας προτεραιότητας (bus lanes)) στα μέσα μαζικής 
κυκλοφορίας (λεωφορεία), την καθιέρωση της αριστερόστροφης στροφής που, όπου 

εφαρμόστηκε, είχε θετικά κι ουσιαστικά. αποτελέσματα. 

7. Την επαόξηση της κυκλοφοριακής χωρητικότητας (κυκλοφοριακής ροής) 
προβληματικών 8ρόμων και τη μετατροπή τους σε μονόδρομους, όπως συνέβη και 

στην περίπτωση των λεωφόρων/οδών: Ευαγόρου, Λεωνί8ου, Ομήρου, Διαγόρου, 

Γρηγόρη Αυξεντίου. 

8. Τη 3ημιουργ(α πεζδ/Jpομων και πεζο3ρομ(ων. 

9. Την απομάκρυνση των παράνομα σταθμευμένων οχημάτων για αποδοτι
κότερη χρήση των κεντρικών δρόμων. 

10.Τη 3ρομολόγηση σχολικών λεωφορείων, που θα περιορίσει τη χρήση του 

οικργενε.ιακού αυτοκινήτου, μ' αποτέλεσμα τη μείωση του όγκου τω\/ διακι

νούμενων οχημάτων. 

11.Την οργανωμένη εκστρατιεία 8ιαφώτισης του μαθητ'ικού κόσμου και του 

κοινού για σωρ-τή χρήση των δρόμων. 

, 12.Τη [3ελ~(ωση της προσφερόμ•νης υπηρεσίας κι αναβ&θμιση της ποιότητας 

οχwάτων μαζικής κυκλοφορίας (αστικών, υπεραστικών κι αγροτικών λεωφορείων) 

με πα.ρά.Αληλη ενημέρωση του κοινού γι' αξιοποίηση των προσφερόμενων υπηρε

σιών. 
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13. Την αποτελεσματικότερη κι αυστηρότερη αστυνόμευση της τροχα(ας 

κίνησης. 

14.Τη Οιαπλάτυνση και Οημιουρyία παραχ.αμπτήριων σε κέντρα μεγάλης 

συμφόρησης (όπως στην Ανθούπολη, στη Λακατάμια κ.ά.), με τη 8ημιουρyία 

πεζόΟρομων, ποΟηλατόΟρομων και πεζοΟρομίων.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 louλ{ou 1989 τοu Υποuρyού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίοu 1988 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

((Η βελτίωση των συνθηκών Οιαχ.!νησης μέσα στην πόλη και γενικότερα η 

αναβάθμιση του οΟικού Οικτύου της ευρύτερης περιοχής Λευκωσίας, αποτελούν 

βασικό και μόνιμο στόχο της κυβερνητικής συγκοινωνιακής πολιτικής, η οποία 

προωθείται σε συνεργασία με τις ενδιαφερόμενες τοπικές αρχές, στο βαθμό που 

αυτές εμπλέκονται στο θέμα, σύμφωνα με τις εξουσίες και αρμοδιότητες που 

έχουν. Οι στόχοι αυτοί επιδιώκονται με σειρά μέτρων που λήφθηκαν και άλλων 

που προγραμματίζονται για το μέλλον. Προεξέχουσα σημασία δ(δεται στις 

πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας και των κυκλοφοριακών μελετών, 

πάντοτε μέσα στα εφικτά οικονομικά πλαίσια και τις εκάστοτε προτεραιότητες. 

Σε σχέση με τα θέματα που ειδικότερα θίγονται στην Ερώτηση αναφέρονται 

τα ακόλουθα: 

(α) Βασική πρόνοια του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας είναι όπως χρήσεις 

που ελκύουν ή προκαλούν μεγάλους κυκλοφοριακούς όγκους, όπως τα 

Γυμνάσια και τα Λύκεια, χωροθετούνται μακριά από δρόμους 

πρωταρχικής σημασίας και εξυπηρετούνται από δευτερεύοντες και 

τοπικούς δρόμους για καλύτερη κυκλοφοριακή λειτουργικότητα και 

ασφάλεια. Η πολιτική αυτή εφαρμόζεται. 

(β) Σύμφωνα πάλι με την πολιτική του Τοπικού Σχεδίου, σε περιοχές με 

έντονα κυκλοφοριακά προβλήματα, όπως είναι το αστικό εμπορικό 

κέντρο και η εντός των τειχών πόλη, προωθείται, κατά προτίμηση, η 

βελτίωση των λειτουργικών συνθηκών του υφιστάμενου οδικού δικτύου 

με τη μέθο8ο της κυκλοφοριακής 8ιαχείρισης (8ηλ. με μονό8ρομους, 

πεζόδρομους, κλπ), παρά με πολυδάπανες διαπλατUνσεις δρόμων. Η 

υλοποίηση ενός τέτοιου σχεδίου προωθείται τώρα για την περιοχή της 

Λευκωσίας που βρίσκεται μεταξύ των λεωφόρων Γρίβα Διγενή και 

Σανταρόζα και του τείχους, καθώς και για τμήμα της εντός των 

τειχών πόλης που περικλείεται μεταξύ των οδών Λήδρας και 

Ονασαγόρου. 

(γ) Σε περιοχές με μεγάλα κυκλοφοριακά προβλήματα, όπως είναι τα 

εκτός πόλης τοπικά εμπορικά κέντρα (Λακατάμιας, Λατσιών, κλπ), 

αποφεύγεται η διαμπερής κίνηση οχημάτων και προωθείται επίσης η 

μέθο8ος της κυκλοφοριακής aιαχείρισης. Στα πλαίσια της πολιτικής 

αυτής, έχουν σχεδιαστεί παρακαμπτήριοι δρόμοι, ορισμένοι από τους 

οποίους βρίσκονται στα πρόθυρα υλοπο(ησης (όπως είναι ο παρακαμ

πτήριος Λακατάμιας), ενώ άλλοι προωθούν~αι σταδιακά και ανάλογα 
με τις κυκλοφοριακές προτεραιότητες. 

(δ) Η δημιουργία ανισόπεδων διαβάσεων πεζών και οχημάτων σε αστικές 

περιοχές δεν αποκλε(εται εκεί που συνηγορούν υJtέρ τους ορισμένα 

βασικά κριτήρια, όπως η εδαφική μορφολογία και η καλαισθησία, σε 
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συσχετισμό πάντοτε με τον όγκο της 8ιακίνησης και τη συνεπαγόμενη 

8απάνη. 

(ε) Η αξιοποίηση της κοίτης του Πεδια(ου &.ρχισε ήδη και το έργο 

συνεχιζεται. 

(στ) Τα. θέματα και οι.εισηγήσεις που αναφέρονται στις παρ. 5-9, 11, 13 
και 14 της Ερώτησης αποτελούν και πρόνοιες της κυκλοφοριακής 

μελέτης της Λευκωσίας, ορισμένες 3ε από αυτές έχουν ήδη υλοποιηθεί, 

ενώ άλλες τυγχάνουν περαιτέρω επεξεργασίας και μελέτης με στόχο 

τη σταδιακή, αλλά την όσο το δυνατό πιο σύντομη υλοποίησή τους, 

Πρέπει όμως να σημειωθεί ότι ορισμένες εισηγήσεις, όπως εκείνη της 

αποτελεσματικότερης και αυστηρότερης αστυνόμευσης της τροχαίας 

κίνησης, προϋποθέτουν αύξηση προσωπικοό και τεχνικών μέσων. 

(ζ) Ο τομέας της -διαφώτισης του μαθητόκοσμου και του κοινού γενικότερα 

αποτελεί μόνιμο θεσμό, ο οποίος συνεχώς βελτιώνεται. Αστυνομικά 

κλιμάκια οδικής ασφάλειας λειτουργούν σ' όλες τις επαρχίες και κατά 

διαστήματα δίδονται διαλέξεις σε σχολεία και σ' άλλες οργανωμένες 

ομάδες του πληθυσμού και παράλληλα γίνεται χρήση, στο μέτρο του 

.δυνατού, του ραδιοφώνου, της τηλεόρασης και του τύπου. 

(η) Η διερεύνηση από την αστυνομία των οδικών δυστυχημάτων στις 

περιπτώσεις που υπάρχουν μόνο υλικές ζημιές αποτελε( πράγματι 

χρονοβόρα διαδικασία που απασχολεί μεγάλο ποσοστό της Αστυνο

μικής Δύναμης, που θα μπορούσε σ' αντίθετη περίπτωση να χρησιμο

ποιηθεί για καλύτερη αστυνόμευση της τροχαίας κίνησης και πρόληψη 

δυστυχημάτων. Όμως, κατάργηση του συστήματος αυτού προϋπο

θέτει την εισαγωγή νέων υπαλλακτικών θεσμών και διαδικασιών, όπως 

είναι η υποχρεωτική ασφάλιση μηχανοκινήτων οχημάτων έναντι ξένης 
ζημι&.ς. 

(θ) Το μέτρο της απομάκρυνσης των παράνομα σταθμευμένων οχημάτων 

δεν μπορεί να εφαρμοστεί στην Κύπρο επί του παρόντος, γιατί δεν 

καλύπτεται από την υφιστάμενη νομοθεσία.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 
ληφθείσα στις 10 Ιανουαρίου 1989. 
«Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα στα πιο κάτω 

αιτήματα των κατοίκων του οικισμού· αυτοστέγασης Κοτσιάτη, όπως μας 
εκτέθηκαν (στις 27.12.88) σ' επιτόπια επίσκεψή μας στην κοινότητα από τον 
κοινοτάρχη κ. Βραχίμη Χατζηχάννα κι άλλους κατοίκους της κοινότητας: 

' λ β' 1 ών 1. Να δοθούν οδηγίες για εγκαιρη παρα α η των σιτηρων των γεωργ 

της κοινότητας, λόγω απουσίας κατάλληλου αποθηκευτικού χώρου. 
2. Να γίνουν επιτόπιες αποθήκες παραλαβής των σιτηρών, λόγω των 

συχνών ζημιών που συχνά ο γεωργικός κόσμος υφίσταται από βροχές 
κι ανεμοστρόβιλους. 

3. Σε περίπτωση καθυστέρησης του πιο πάνω αιτήματος (2), να 
περιφραχθεί προσψeρόμενος κοινοτικός χώρος, αφού επιστρωθεί, και ν' 
αναλάβει το κράτος τη μέτρηση Κ«ι παραλαβή του προϊόντος,)> 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Οικονομικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Αρμόδιο όργανο για την παραλαβή και αποθήκευση σιτηρών είναι η 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (Ε.Σ.Κ.). Η Ε.Σ.Κ. καταβάλλει ~άθε προσπάθεια 
ώστε να παραλαμβάνονται και αποθηκεύονται έγκαιρα σε κατάλληλους χώρους 

όλες οι παραγόμενες ποσότητες σιτηρών. Παράλληλα, καταβάλλονται προσπά

θειες ώστε ο χρόνος παραμονής των σιτηρών στο όπαιθρο να ειναι ο ελάχιστος 

δυνατός. 

Οι εργασίες της Επιτροπής για παραλαβή και συγκέντρωση των σιτηρών που 

παράγονται διεξάγονται από τη Συνεργατική Ένωση Διακίνησης Σιτηρών 

(ΣΕΔΙΣ) Λτδ., της οποίας μέλη είναι Συνεργατικά Ιδρύματα των χωριών στα 

οποία παράγονται και συγκεντρώνονται σιτηρά. Η Επιτροπή πληροφορεί τη 

ΣΕΔΙΣ για τις ποσότητες σιτηρών που είναι σε θέση να παραλάβει κάθε 

εβδομάδα, ενόψει των αποθηκευτικών της δυνατοτήτων. Η ΣΕΔΙΣ στη συνέχεια 

καθορίζει τα χωριά από τα οποία θα παραληφθούν τα σιτηρά, όπως και την 

ποσότητα που θα παραληφθεί. από το καθένα. Προτεραιότητα δίνεται συνήθως σε 

χωριά που δεν διαθέτουν αποθηκευτικούς χώρους και σε χωριά με πρόσφυγες 

παραγωγούς, όπως ο συνοικισμός αυτοστέγασης Κοτσιάτη. 

Μόνιμη λύση του προβλήματος των αποθηκευτικών χώρων θα δοθεί με 

προγραμματισμό που θα ετοιμάσει η Επιτροπή ενόψει των πορισμάτων τεχνο

οικονομικής μελέτης που εκπονήθηκε από την Τράπεζα Αναπτύξεως και υπο

βλήθηκε πρόσφατα στην Ε.Σ.Ι(. Εξάλλου, η Επιτροπή σχεδιάζει να κατασκευάσει 

νέους αποθηκευτικούς χώρους για παραλαβή εντόπιων σιτηρών και για το σκοπό 

αυτό υπάρχει σχετική πρόνοια στον προUπολογισμό της για το 1989-90.>) 
Ερώτηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή πεpιφέpειαι; Λεuκωσίαι; κ. Πέτρο ΣτuλιαvοU και 

ληφθείσα στις 11Ιανουαρίου1989. 

({Παρακαλε(ται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς αντι

μετωπίζει το αίτημα των κατο(κων του προσφυγικού οικισμού Κοτσιάτη για 

δημιουργία κτηνοτροφικής ζώνης, για να μετακινηθούν όλες οι μάντρες της 

κοινότητας.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
πεpιφέpειαι; Λεuκωσίαι; κ. Πέτpοu ΣτuλιαvοU. 

((Σας πληροφορώ ότι καταβάλλεται προσπάθεια για εξεύρεση κατάλληλης 

συμπαγούς έκτασης κρατικής γης με σκοπό τη δημιουργία κτηνοτροφικής ζώνης 

για τη μετακίνηση των κτηνοτροφικών υποστατικών του χωριού Κοτσιάτη. 

Θέλω να επισημάνω όμως ότι τούτο δε θάναι και τόσο εύκολο ενόψει πιθανών 

ενστάσεων των γειτονικών κοινοτήτων.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στι'ς 

19 Ιανουαρίου 1989. 
«Ένα από τα χωριά της Πιτσιλιάς που μαστίζεται από την αστυφιλία είναι 

και τα Αγρίδια. Οι κά,.οικοι λιγοστεύουν συνe:χώς και δυσκολεύονται ν' αν·rαπο

κριθούν στις οικονομικέ<; 1i0υς υποχρεώσεις, όπως είναι οι δόσεις κοινοτικ-ών 

δανείων, τοκοχρεωλύσια 1 οδικός φωτισμό\: και άλλα. 
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Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή αν 
σκέπτεται να εντάξει τα Αγρίδια στα δuσπραγούντα χωριά για την ανακούφιση 

των ως επί το πλείστον ηλικιωμένων κατοίκων που απέμειναν)>. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 19 lαvouαρlou 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περι
φέρειας Λεμεσοu κ. Αuγεριvοu Παπαρέ. 

,<Το ίπουργικό Συμβούλιο, αναγνωρίζοντας την ανάγκη ενίσχυσης των 

μικρών και φτωχών κοινοτήτων, όπως τα Αγρίδια, μείωσε από του 1987 τη 
συνεισφορά τους από το 1/2 στο 1/4, μέτρο που αποτελεί σημαντική κρατική 
αρωγή. 

Πέρα από το πιο πάνω μέτρο, έχουν εκτελεσθεί στην κοινότητα Αγριδιών, 

μέσα στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς, ανα

πτυξιακά έργα της τάξης των .f.160,000, τα οποία σκοπό είχαν τη βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσης των κατοικων και ιδιαιτερα την αύξηση των εισοδημάτων 

τους 1 τα οποία ασφαλώς αποτελούν σοβαρά κίνητρα για μείωση του ρυθμού της 
αστυφιλίας που παρουσιάζεται στις ορεινές και απομακρυσμένες κυριως κοινό

τητες της υπαίθρου. 

Ε ' ' λή ' ' \:" ' Λ ' πισης η προσφατη συμπ ρωση της κατασκευης του νεου ορομου εμεσου -
Αγρού 1 η υπό εκτέλεση βελτίωση του δρόμου Λευκωσίας -Αγρού και του δρόμου 
Καρβουνά - l{υπερούντας - Αγρού προσφέρουν σημαντικές συγ~οινωνιακές διευκο

λύνσεις στα χωριά της περιοχής Πιτσιλιάς, τα οποία θα τύχουν επιπρόσθετης 

βοήθειας με τη συγχώνευση των τόκων των δανείων για τα αρδευτικά έργα του 

Σχεδίου Πιτσιλιάς και την παράταση της περιόδου αποπληρωμής τους.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 lαvouαρlou 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτ-.j περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu.,και ληφθείσα 

στις 19 Ιαvοuαρίοu 1989. 

((Σε επαφή μου με κατοίκους του συνοικισμού 1 Αγιος Σπυρίδωνας στη 

Λεμεσό τονίστηκε ότι ο συνοικισμός στερείται λεωφορειακής εξυπηρέτησης και 

τηλεφώνων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο ίπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε 

προγραμματίζει την επίλυση των δύο τούτων σοβαρών προβλημάτων.)> 

Αποίvτηση ημερομηνίας 14 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 19 Ιαvοuαρίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτ>\ 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

«(α) Λεωφορειακή εξυπηρέτηση 

Οι κάτοικοι του οικισμού 1 'Αγιος Σπυρίδωνας' Λεμεσού εξυπηρε

τούνται από τα αστικά λεωφορεία Λεμεσού που εκτελούν διαδρομές με 

συχνότητα 15-20 λεπτών. Εξάλλου επειδή ο οικισμός γειτνιάζει με την 
οδό Πάφου παρέχεται εξυπηρέτηση και από λεωφορεία εκτός του 

οικισμού με συχνότητα διαδρομών 10-15 λεπτών. 

(β) · Εγκατάσταση τηλεφώνων στα σπίτια 

Ήδη το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει συμπληρώσει τις 

εργασίες για υπόγεια τηλεφωνική σύνδεση του,. οικισμού, ενώ παράλ

ληλα το Τμήμα Ηλεκτρο'μηχανολογικών ίπηρε~ι~ν εγκατέστησε τους 
αναγκαίους ρευματοδότες σ' όλες τις κα-ι:οικίες του οικισμοό, ~ις 
οποίες μπορούν τώρα να τόποθετηθούν τηλέφω~ από την" Αρχή. 
Τηλεπικοινωνιών :Κύπρου.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παρισινό και ληφθείσα 

στις 18 Ιανουαρίου 1989. 
«Σε πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Μένοιχο διαπιστώσαμε την υπο

χώρηση όλων των προστατευτικών έργων, τόσο στις δυο πλευρές του ποταμού όσο 

και γύρω από τη γέφυρα. 

Εtναι χαρακτηριστικό ότι παραμένουν όρθια μόνο τα πρώτα έργα της 

αποικιοκρατίας. 

Δεδομένου ότι η κοινότητα Μενοtχου συνδέεται με τις γειτονικές κοινότητες 

και την χόρια οδική αρτηρία μόνο με το παμπάλαιο γεφύρι που επιτρέπει τη 
διέλευση ενός μόνο τροχοφόρου, ρωτούμε το αρμόδιο Υπουργείο: 

1) Αν θα μελετηθούν και κατασκευαστούν σοβαρά έργα αντιστήριξης, 

ιδιαίτερα στη νότια πλευρά του ποταμού, ώστε να προστατευτούν οι 

κάτοικοι από μελλοντικό ξεχείλισμα των νερών. 

2) Με την ευκαιρία επιδιόρθωσης της γέφuρας, αν θα ήταν φρόνιμο και 
δuνατό να γίνει ταuτόχρονη επέκτασή της, ώστε να καταστεί διπλής 

κuκλοφορίας σύμφωνα με τις στοιχειώδεις ανάγκες της σημερινής 

εποχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγοuστου 1989 του Υπουργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρεiας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παρισινοu. 

((Σχετικά με τις ζημιές ποu προκλήθηκαν από πλήμμuρες στα προστατευτικά 

έργα τοu ποταμού που διασχlζει την κοινότητα Μενοίκου, σας πληροφορώ ότι το 

Τμήμα Αναπτύξεως "Υδάτων έχει ετοιμάσει σχέδιο προστασίας των παρα

ποτάμιων ιδιοκτησιών από ενδεχόμενες νέες πλήμμυρες 1 καθώς και σχέδιο για την 
αποκατάσταση των ζημιών ποu σuνολικά ανέρχονται σε u38,000. Το γενικότερο 
θέμα της αποκατάστασης των διαφόρων ζημιών ποu προξενήθηκαν από τις 

θεομην(ες βρίσκεται ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλ(ου για μελέτη και λήψη 

απόφασης. 

Καθόσον αφορά στην εισήγηση για διαπλάτuνση της γέφυρας που σuνδέει τα 

δuο τμήματα τοu χωριοό σας πληροφορώ ότι η κuκλοφορία μέσω της γέφuρας 

αυτής είναι περιορισμένη και η προώθηση του έργου επί τοu παρόντος δεν 

φαίνεται να έχει προτεραιότητα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσa στις 
26 Ιανουαρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι τοu Κάτω Αμιάντοu διαμαρτύρονται γιατί τα τελευταία τρία 

χρόνια, πcφά τα διαβήματα της Χωριτικής Αρχής, έπαψαν να επισκέπτονται το 

χωριό Γεωργικοί Λειτοuργοί για ενημέρωση και διαφώτιση των αγροτών για τα 

διάφορα προβλήματα ϊtou αντιμετωπίζουν στις γεωργικές τοuς ασχολίες. Το !διο 

παράπονο εξέφρασαν και οι κάτοικοι της Ποταμίτισσας 1 ότι δηλαδή εδώ και 
ι ι ' ' ' ' μερικους μηνες επαψε να επισ~επτεται το χωριό τους ο γεωπόνος της περιοχης. 

Ερωτcίται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήσει τη Βουλή αν το πρόβλημα 

οφείλεται σε προσωρινή έλλειψη προσωπικού ή αν uπάρχει απόφαση για κατάρ

γηση τοu θεσμού της τακτικήι:; επίσκεψης γεωργικών λειτοuργών στην ύπαιθρο για 

την ορθή ενημέρωση των γεωργών στα θέματα ποu τοuς ενδιαφέροuν,)) 
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Αποlντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Γεωρyίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού llαπαρέ. 
«Το πρόβλημα στο οπο(ο αναφέρεται ο αξιότιμος Βουλευτής, οφείλεται στην 

έλλειψη προσωπικού και δεν παρουσιάζεται μόνο στο Επαρχιακό Γεωργικό 

Γραφείο Πιτσιλιάς, αλλά και σε dλλες επαρχίες. Φαίνεται, όμως, ότι τούτο εί'Jαι 

πιο έντονο στην επαρχία Πιτσιλιάς, γιατί υπάρχουν μόνο δόο Περιφερειακοί 

Γεωργικοί Λειτουργοί, οι οποίοι καλύπτουν, εκτός από τις γεωργικές τους 

περιφέρειες, έστω και κατά αραιά χρονικά διαστήματα, και τις άλλες δύο 

γεωργικές περιφέρειες της επαρχίας που έμειναν χωρίς Περιφερειακό Γεωργικό 

Λειτουργό, η μια από το 1985 και η &λλη από το 1988. 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη τα προβλήματα 

που αντιμετωπίζει. η περιφέρεια Πιτσιλιάς, έχει ήδη προβεί σε ανακατανομη της 

εργασίας και ανάθεση μέρους της στα Επαρχιακά Γεωργικά Γραφεία Λευκωσίας, 

Λεμεσού και Λάρνακας. Με τη νέα διευθέτηση αναμένεται να απαμβλυνθεί το 

πρόβλημα που αντίμετωπίζει η περιοχή. 

Περαιτέρω απάμβλυνση θα επέλθει, βεβαίως, με τις επικείμενες προσλήψεις 

Γεωργικών Λειτουργών, οπότε θα καταβληθεί προσπάθεια να ενισχυθεί και το 

Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Πιτσιλιάς για να εξυπηρετούνται καλύτερα και οι 

κοινότητες που αναφέρονται στην πιο πάνω Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

26 Ιανουαρίου 1989. 

«Με το κλείσιμο της Εταιρείας Αμιάντου αρκετοί εργάτες από τα γύρω 

χωριά έμειναν χωρf.ς δουλειά. Οι άνθρωποι αυτοί, που μέχρι σήμερα έμεναν στα 

χωριά τους, θα αναγκαστούν τώρα που παρέμειναν άνεργοι να εξεύρουν εργασία 

στην πόλη με ενδεχόμενο πολλοί από,αυτούς να εγκαταλείψουν οριστικά τα χωριά 

τους. Για να κρατηθεί όμως αυτη η περιοχη χρειάζεται να δημιουργηθούν από την 

κυβέρνηση έργα υποδομής για εργοδότηση των ανέργων. 

Ερωτάται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν τυχόν 

μελέτες και σχέδια για τη δημιουργία διάφορων νέων έργων στην περιοχή για 

εργοδότηση των αγροτών και εργατών για να παραμείνουν στις ρίζες τους και για 

να σταματήσει η αιμορραγία της αστυφιλίας που μαστίζει τα ορεινά μας χωριά.» 

Αποlντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το πρόβλημα ανεργίας που δυνατό να δημιουργηθεί στα χωρι& 

της περιοχής Αμιάντου από το κλείσιμο του Μεταλλείου Αμιάντου σας πληρο

φορώ ότι το όλο θ~μα μελετάται από τις αρμόδιες υπηρεσίες της κυβέρνησης. 

Σχετικά όμως αναφέρεται ότι η έλλειψη εργατικών χειρών στην ευρύτερη περιοχή 

σε συνδυασμό με τη βελτίωση του οδικού δικτύου που ηδη έγινε ή/και συνεχίζεται, 

μπορεί να απαμβλύνει μερικώς το πρόβλημα. Εξ&λλου πρέπει να σημειωθεί ότι 

σ~α πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Ανάπτυξης Πιτσιλιάς έγιναν σημαντικά 

παραγωγιΚά έργα, τα οποία άρχισαν τώρα να αποδίδουν και μπορούν να 

προσφέρουν απασχόληση και εισοδηματα στους κατοίκους. 

Τέλος αναφέρε-vαι ότι οι προσπάθειες για την επαναλειτουργία του μεταλ

λείου συνεχίζονται.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 7 Φεβρουαρίου 1989. 
«Να επισπευσθεί η Οημιοuρyία χτηvοτροφιχής ζώνης στην περιοχή Ποταμιάς 

(σε χαλίτικη γη που υποδείχθηκε) για την άμεση μετακόμιση των 15 περίπου 
κτηνοτροφικών μοvάΟωv της κοινότητας για την ομαλή ανέλιξη της κοινότητας, 

ζητούν οι κάτοικοί της. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα και, αν είναι θετική η επίσημη προσέγγιση, 

σε ποιο στάΟιο βρίσκεται το θέμα;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι στο χωριό Ποταμιά έχει ήδη δημιουργηθεί κτηνοτροφική 

ζώνη (Κ.Δ.Π. 178/84) για τη μετακίνηση των 12 παράνομων κτηνοτροφικών 
μοvάΟων που βρίσκονται μέσα και κοντά στο χωριό. 'ΗΟη αρκετοί κτηνοτρόφοι 

έχουν αποταθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την παρα

χ~ρηση σ' αυτούς μέρους κρατικού τεμαχίου που βρίσκεται μέσα στην κτηνο

τροφική ζώνη για μετακίνηση των υποστατικών τους οι αιτήσεις τους Οε 

εξετάζονται από το πιο πάνω Τμήμα το οπο(ο και θα υποβάλει σύντομα το θέμα 

στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου και ληφθείσα 

στις 13 Φεβρουαρίου 1989. 

«Στο χωριό Μοναγρούλλι υπάρχει αριθμός κατοικιών οι οποίες παραμένουν 

ασυντήρητες λόγω απουσίας των ιΟιοκτητών για πολλά χρόνια στο εξωτερικό. 

Μερικές απ' αυτές έχουν καταρρεύσει, άλλες είναι ετοιμόρροπες και επικίνΟυνες. 

Γενικά κατάντησαν χώροι μόλυνσης, ακαθαρσίας και ακαλαισθησίας. 

Παρόλα τα επανειλημμένα διαβήματα της Χωριηκής Αρχής στις αρμόδιες 

υπηρεσίες, το πρόβλημα παραμένει άλυτο. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή, αν προτίθεται 

να λάβει και πότε οποιαΟήποτε μέτρα για την κατεΟάφιση των ετοιμόρροπων 

κατοικιών και τη μετακίνηση των άχρηστων οικοΟομικών υλικών για ριζική_ λύση 

του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου. 

((Σας πληροφορώ ότι από ε:πιτόπια έρευνα που έγινε από την Επαρχιακή 

Διοίκηση Λεμεσού, Οιάπιστώθηκε ότι μερικά υποστατικά είναι ετοιμόρροπα και Θt 

ιΟιοκτήτες τους, παρόλο που ειΟοποιήθηκαν να τα επιΟιορΘώσουν. ή να τα 

κατεΟαφίσουν, παρέλειψαν να προβούν σε οποιαΟήποτε ενέργεια. Έχει ήΟη 

ζητηθεί από τον Αστυνομικό Διευθυντή Λεμεσού να προβεί στη λήψη δικαστικών 

μέτρων ενατίον των ιΟιοκτητφν και συμψωνήθηκε μεταξύ της Επαρχιακής 

Διοίκησης Λεμεσού και της Χωριτικής Αρχής όπως, στα πλα(σ~α των οΟικών 

έργων που θα γίνουν φέτος στο χωριό, γίνουν συντονισμένε'ί. προσπάθειες για την 

·ψιστική επίλυση του προβλήματος.» 
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Ερώτ-.}ση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και 

ληφθείσα στις 14 Φεβρουαρίου 1989. 
«Η πρόσφατη πειθαρχική δίωξη του εργάτη μέλους της ΔΕΟΚ στο αερο

δρόμιο Λάρνακας Φραγκέσκοu Παντελή από την Τμηματική Επιτροπή Πολιτικής 

Αεροπορίας θέτει ξανά το θέμα του σεβασμού των συνδικαλιστικών ελευθεριών 

και της ισότιμης μεταχείρισης όλων των εργαζομένων και των συντεχνιών τους. 

Η αμφισβητούμενη νομιμότητα της Τμηματικής Επιτροπής, οι ανορθόδοξες 

διαδικασίες που ακολουθήθηκαν για τη δίωξη και η μη προβλεπόμενη από τους 

κανονισμούς πειθαρχική ποινή που επιβλήθηκε στον εργάτη Φραγκέσκο Παντελή 

δημιουργούν όχι μόνο ευθύνες για όσους ενήργησαν με τέτοιο τρόπο, αλλά και 

πολιτικές ευθύνες για την κυβέρνηση. 

Η συνεχιζόμενη δυσμενής μεταχείριση της ΔΕΟΚ και η εκδικητική δίωξη των 

μελών της, που παραβιά~ει το σύνταγμα και τους νόμους του κράτους, έχει 

οδηγήσει σε απεργία πείνας τους εργάτες μέλη της ΔΕΟΚ στο αεροδρόμιο 

Λάρνακας, γι' αυτό ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βοuλή:-

1. Πώς είναι δυνατό να 'δικάζεται' ένας εργάτης από επι-rροπή -rης 

οποίας η θητεία έχει λήξει και σ-rην οποία μετέχουν μέλη των άλλων 

συντεχνιών χωρίς να καλείται η συντεχνία του, η ΔΕΟΚ, για να τον 

υπερασπίσει; 

2. Πώς είναι 3υνατό να κοινοποιείται η 'απόφαση' στις άλλες συντεχνίες 

αλλά όχι στη ΔΕΟΚ, αφού πρόκει-rαι για μέλος της; 

3. Πώς συμβαίνει να 3ιώκονται εργάτες μόλις γίνουν μέλη ή εκφράσουν 

την πρόθεση να γίνουν μέλη της ΔΕΟΚ; 

4. Γιατί 3εν λαμβάνονται μέτρα εναντίον προϊσταμένων στο αερο3ρόμιο 

Λάρνακας που εκβιάζουν εργά-rες να αποχωρήσουν από τη ΔΕΟΚ; 

5. Για-rί αποφεύγει η κυβέρνηση να 3ιαπραγμα-rευθεί με τους απεργούς 

πείνας εργάτες, παρόλο που η απεργία τους συνεχίζεται για τρίτη 

μέρα;>) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

«Με-rά την εξέταση του όλου θέματος από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στη συνε3ρία της σ-rις 22 περασμένου 
Φεβρουαρίου, κατά την οποία κλήθηκαν και εξέφρασαν -rtς απόψεις τους εκπρό

σωποι -rου Υπουργείου αυτού, το πειθαρχικό παράπτωμα του κου Παντελή 

επανεξετάστηκε εξυπαρχής, στην παρουσία και εκπροσώπου -rης Συντεχνίας του. 

Βρέθηκε ένοχος για ανάρμοσ-rη συμπεριφορά προς -rον Προϊστάμενό -rου και του 

επιβλήθηκε η ποινή της προφορικής επίπληξης. 

Σ-rο μεταξύ προωθούνται όλες οι αναγκαίες 3ια3ικασίες για -rη νομοθετική 

ρύθμιση της εκ3ίκασης των πειθαρχικών παραπτωμάτων των εργατών.)) 

Ερ~τηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαριου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 
ληφθεισα στις 18 Φεβρουαρίου 1989. 

«Πρόβλημα ασφάλειας των μαθητών -rου 3ημοτικού παρουσιάζεται στο· Καλό 
Χωριό Κλήρου, όπόυ σχε3όν καθημερινά συμβαίνουν ατυχήματα κατά την έξο3ο 
-rων μαθητών από το 3ημοτικό. 
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Για το θέμα αυτό ο Σύνόεσμος Γονέων της κοινότητας απευθύνθηκε 
επανειλημμένα στα αρμόόια Υπουργεία (Παιόείας χαι Συγκοινωνιών) επιση
μαίνοντας το πρόβλημα χαι υποβάλλοντας όιαζευχτιχές λύσεις. 

Παρακαλούνται τα αρμόόια Υπουργεία να κατατοπίσουν το Σώμα πού 
βρίσκεται η εξέλιξη του όλου θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Αναφορικά με τψ πάρα πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Παιόείας, αφού όιερεύνησε το θέμα της ασφάλειας των παιόιών του Δημοτικού 
·Σχολείου Καλού Χωριού Κλήρου, όιαπίστωσε ότι κανένα ατύχημα όεν έχει συμβεί 
μέχρι σήμερα. Ωστόσο, για εξουόετέρωση κάθε πιθανού χινόύνου, οι Τ εχνιχές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιόε(ας αποφάσισαν την μετακίνηση της θύρας 
εξόόου του σχολε(ου σε ασφαλέστερο σημεlο του όρόμου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον 
αξιότιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 20 Φεβρουαρίου 1989. 

((Τη όημιουργlα γηπέόου για τις ανάγκες της νεολα(ας του οικισμού ζητούν 
από καιρό οι κάτοικοι του οικισμού Στρόβολος ΙΙ. 

Πώς αντtκρόζει το κράτος το σοβαρό αυτό αίτημα;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. ttέτρου Στυλιανού. 

, ((Η όημιουργια κατάλληλων κοινοτικών αθλητικών χώρων αποτελεί σταθερό 
στόχο της πολιτικής της κυβέρνησης' και εντάσσεται στον ευρύτερο στόχο της 

περιφερειακής αθλητικ>\ς ανάπτυξης. 

Μέσα στα πλαlσια αυτά ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού είναι έτοιμος 

να μελετήσει αlτημα για όημιουργία γηπέόου στον οικισμό 'Στρόβολος 11 1
, 

εφόσον εξευρεθεί από τους ενδιαφερόμενους κατάλληλος χώρος.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 
στις 22 Φεβρουαρίου 1989. 

(<Ερωτάται το αρμόόιο l'πουργεlο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντι
μετωπίζει τις ενστάσεις της κοινότητας Τρεμιθοόσας στη σκοπούμενη χρησιμο
ποίηση εόφορης γης της κοινότητας για σκοποός επέκτασης της Βιομηχανικής 
Ζώνης Πάφου,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σας πληροφορώ ότι κατά την εξέταση του εvόεχομένου επέκτασης της 

βιομηχανικής περιοχής Πάφου ή ίδρυσης νέας θα ληφθούν υπόψη όλα τα δεδομένα 

της περίστασης περιλαμβανομένων των ενστάσεων των κατοίκων της κοινότητας 

Τρεμιθούσας.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 23 Φεβροuαρlοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιά.ννη και 
ληφθείσα στις 23 Φεβροuαρlοu 1989. 

<<Κατά την επlσκεψή μου στο Συνοικισμό 'Ζήν!t!ν' Λάρνακας οι πρόσφυγες 
κάτοικοι που δια·μένουν εκεί μου ανάφεραν ότι αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλή
ματα τα κυριότερα από τα οπο(α είναι:-

α) Η έλλειψη κοινοτικής αρχής παρά το γεγονός ότι διαμένουν πάνω από 
1000 κάτοικοι στον οικισμό. 

β) Η έλλειψη δημοτικού σχολείου που αναγκ&.ζει τους μαθητές του 
συνοικισμού να πηγαίνουν σε γειτονικά σχολεία. 

γ) Η έλλειψη νηπιοκομικού σταθμού. 

δ) Η έλλειψ-ιr εκκλησίας που αναγκάζει όσους επιθυμούν να εκκλησιαστούν 
να περπατούν μεγάλη απόσταση για να μεταβούν σ 'εκκλησία γειτο
νικών συνοικισμών. 

Γι' αυτό ερωτ&.ται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 
και πότε να επιλύσει τα σοβαρά αυτά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
πρόσφυγες κάτοικοι του οικισμού 'Ζήνων'.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 23 Φεβροuαρίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιοίννη. 

«Σχετικά με διάφορα αιτήματα των κατοίκων του Ο_tκισμού 'Ζήνων' στη 

Λάρνακα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα σ' ό,τι αφορά τα θέματα αρμοδιότητας 

του 1 πουργε(οu μου: 
( α) Ολόκληρος ο κυβερνητικός οικισμός 'Ζήvων' Λό.ρνακας υπαγόταν 

μέχρι το 1985 στην Ενορία Αγίου Νι~ολάου Λάρνακας. Κατόπιν 

απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου μέρος -·του οικισμού έχει 

ενταχθεί στο όρια, του Δήμου ΑραΟιπ~ου και ως εκ τούτου η 
δημιουργία χωριστής ενορίας στον οικισμό 'Ζήνων' δεν είναι εκ των 

πραγμάτων δυνατή εκτός αν προηγηθεί η αναπροσαρμογή των ορίων 

των δύο Δήμων (Αραδίππου και Λάρνακας) σε- τρόπο ώστε ολόκληρος 

ο οικισμός να υπάγεται σε ένα Δήμο. Το όλο θέμα μελετάται από το 

Γραφείο Επάρχου Λάρνακας σε συνεργασία με τους επηρεαζόμενους 

Δήμους. Ανεξάρτητα όμως από αυτό, αναφέρεται ότι οι πρόσφυγες 

κάτοικοι του οικισμού 'Ζήνων' που ανέρχονται σε 1000 περ(που, 
εξυπηρετούνται πολύ ικανοποιητικά από τη Χωριτική Επιτροπή της 

ενορίας Αγίου Νικολάου. 

(β} Οι κάτοικοι του οικισμού 'Ζήνων' εκκλησιάζονται στην· πλησίον 
λυόμενη εκκλησία Αποστόλου Αν3ρέα του οικισμού 'Καμ&.ρες ΙΙ' της 

οπο(ας η χωρητικότητα. είναι ικανοποιητική. Για το σκοπό αυτό έχει 

κατασκευαστεί δρόμος που συνδέει τους δύο οικισμούς και δεν υπάρχει 

πρόβλημα προσπέλασης προς την εκκλησία. Συναφώς αναφέρεται ότι 

η Ιερά Μητρόπολη Κιτίου δεν επικροτεί στο τcαρόν στάδιο την 

ανέγερση νέας εκκλησίας στον πιο πάνω οικισμό >tαι για το λόγο ότι 

υπ&.ρχει σοβαρό πρόβλημα έλλειψης ιερέων.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 2 Μαρτίου 1989. 

«Από στοιχεία που κατέθεσαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωpγlας χαι 

Φυσικών Πόρων οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Σιτηρών προέκυψε ότι οι 

αποθηκευτικοί χώροι Οεν ικανοποιούν τις ανάγκες της Κύπρου. Το πρόβλημα έγινε 

έντονα αισθητό, όταν η παραγωγή του 1988 Οεν παραλήφθηκε έγκαιρα, παρέμεινε 
για μεγάλο χρονικό διάστημα εκτεθειμένη στις καιρικές συνθήκες σε ακατάλ

ληλους χώρους στα χωριά και κινδύνεψε να καταστραφεί. Η έλλειψη ικανο

ποιητικού αποθηκευτικού χώρου Οεν επιτρέπει την έγκαιρη παραλαβή της παρα

γωγής και εμποΟ(ζει τόν ορθολογιστικ6 προγραμματισμό των παραγγελιών κάτι 

που θα βοηθούσε και στην εξασφάλιση καλύτερων τιμών. 

Αναφέρθηκε ότι η Επιτροπή Σιτηρών l(ύπρου ανέθεσε στην Τράπεζα 

Αναπτύξεως την εκπόνηση τεχνικοοικονομικής μελέτης με σκοπό την αντι

μετώπιση του προβλήματος. 

Νοουμένου ότι βρισκόμαστε στα πρόθυρα της νέας σοδειάς και αφού ήδη 

αντιμετωπίσαμε σοβαρό πρόβλημα, παρακαλεtται το αρμόδιο Υπουργείο να 

:;;νημερώσει τη Βουλή αν εκπονήθηκε η μελέτη και πώς προγραμματιζει την 

επίλυση :ου προβλήματος». 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Οικονομικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

((Αρμόδιο όργανο για την παραλαβή και αποθήκευση σιτηρών είναι η 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (Ε.Σ.Κ.). Η Ε.Σ.Κ. καταβ&λλει κι:ίθε προσπι:ίθεια 

ώστε να παραλαμβάνονται και αποθηκεύονται έγκαιρα σε κατάλληλους χώρους 

όλες οι παραγόμενες ποσότητες σιτηρών. Παράλληλα, καταβάλλονται προσπά

θειες ώστε ο χρόνος παραμονής των σιτηρών στην ύπαιθρο να είναι ο ελάχιστος 

δυνατός. 

Στα πλα(σια των σχετικών προσπαθειών, η Ε.Σ.Κ. ανάθεσε την εκπόνηση 

ειδικής τεχνοοικονομικής μελέτης στην Τράπεζα Αναπτύξεως για να εξεταστούν 

οι δυνατότητες ορθολογιστικής αντιμετώπισης του προβλήματος των αποθηκευ

τικών χώρων. Η μελέτη αυτή έχει υποβληθε( στην Επιτροπή, η οποία τη μελετά. 

Για να διευκολυνθεί η έγκαιρη παραλαβή των σιτηρών εσοδείας 1989, η 
Επιτροπή αποφάσισε πρόσφατα την αναβολή εισαγωγής ενός φορτίου 22,000 
τόνων κριθαριού και την αύξηση του ποσοστού ανάμιξης του εντόπιου κριθαριού 

με εισαγόμενο κριθάρι. Με τον τρόπο αυτό μειώνονται οι αποθηκευτικές ανάγκες 

της Επιτροπής και επιταχύνεται η παραλαβή· και αποθήκευση του εντόπιου 

κριθαριού. 

Ωστόσο, πέρα από τα εν λόγω ρυθμιστικά μέτρα βραχυπρόθεσμης αντι

μετώπισης του προβλήματος, μόνιμη λύση θα δοθεί με τον προγραμματισμό που 

θα ετοιμάσει η Επιτροπή ενόψει των πορισμάτων της τεχνοοικονομικής μελέτης η 

, οποία, όπως αναφέρεται πιο πάνω, έχει εκπονηθεί από την Τράπεζα Αναπτύξεως 
για λογαριασμό της Ε.Σ.Κ. . 

Εξάλλου, λόγω των δυσμενών καιρικών συνθηκών που επικράτησαν κατά την 

π~ρίοδο ανάπτυξης της φετινής εσοδείας κριθαριού, η παραγωγή του προϊόντος 

αυτού για το 1989 αναμένεται να είναι χαμηλότερη της περσινής. Επομένως, με 
τη συγκυρία αυτή σε συνδυασμό με τα πιο πάνω ρυθμιστικά μέτρα, προβλέπεται 

να μην υπάρξουν σιτηρά εκτε,θειμένα στο ύπαιθρο μετά το Σεπτέμβριο 1989.J> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 4 Μαρτίου 1989. 

(<Σοβαρές αντιδράσεις προβάλλουν οι κάτοικοι Λακατάμιας -όπως μας τις 

ανέπτυξε η αρμόδια επιτροπή κατά την τελευταία (στις 28.2.89) επίσκεψή μας 
στην κοινότητα- για τον υπό μελέτη παρακαμπτήριο δρόμο Κ. Λακατάμιας

Δευτεράς και υποστηρίζουν πως με τα υφιστάμενα σχέδια θα καταστραφεί 

καλλιεργήσιμη γη 800 στρεμμάτων, θα κατεδαφιστούν σπίτια κα.ι θα χω·ριστεί η 
Λακατάμια σε δυτική και ανατολική, για να περισωθεί η 'καυκάλλα 1 και τα 

χαλ(τικα. 

Η επιτροπή, που προωθεί τις θέσεις των κατοίκων Λακατάμιας, ζητά 

ανασχεδιασμό του. δρόμου έτσι που από την κορυφογραμμή των συνόρων Π. 

Λακατάμιας - Τσερίου να ευθυγραμμιστεί και να καταλήξει στο δρόμο Π. 

Λακατάμιας - Τσερίου ή με μικρή καμπύλη να περάσει σε μικρή απόσταση από 

τη 'Λαπάτσα'. 

Με τις εισηγήσεις ανασχεδιασμού από την επιτροπή: 

1. Θ 'αξιοποιηθεί πλήρως μεγάλη περιοχή στην Π. Λακατάμια και συγκε
κριμένα κάπου 800 στρέμματα. 

2. Δε θα καταστραφεί η γόνιμη και ήδη καλλιεργήσιμη γη στην Πάνω Λακα
τάμια. Αντίθετα, με την προτεινόμενη λύση από μέρους της επιτροπής θ 

/ 

αξιοποιηθεί άγονη γη ( 'χαυχάλλα ')και μεγάλη περιοχή από χαλίτιχα. 

3. Δε θα χωριστεί η Π. Λαχατάμια σ 'ανατολικό και δυτικό τμήμ-α. 

4. Με το σχεδιαζόμενο δρόμο, μερικές κατοικίες χι άλλες υπό ανέγερση θα 
εγκλωβιστούν και δε θάχουν πρόσβαση στον κύριο δρόμο. 

5. Οι αποζημιώσεις -με το σχεδιαζόμενο δρόμο- θάναι τεράστιες γιατ( η γη 

που θα αξιοποιηθεί είναι οιχοπεδοποιήσιμη χι η εκτιμημένη αξία της είναι δέκα 

χιλιάδες λίρες το στρέμμα, ενώ οι αποζημιώσεις με την προτεινόμενη από μέρους 

των κατοίκων λύση δεν θα υπερβαίνουν τις δυο με δυόμισυ χιλιάδες λίρες το 

στρέμμα. 

Πώς αντικρίζει το όλο θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;>) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 1989 του αξιότιμου Βοuλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με τον υπό μελέτη παρακαμπτήριο δρόμο Κ. Λαχατάμιας-Δευτε

ράς σας πληροφορώ ότι έχουν δοθέ( οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως να προβεί στην αναθεώρηση της χάραξης του δρόμου σε τρόπο ώστε να 

αποφευχθεί ο σοβαρός επηρεασμόςχατοίχων της κοινότητας.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 8 Μαρτίου 1989. 

<<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα κατά πόσο 

εφαρμόζει τις υποσχέσεις του, νοουμένου ότι από τη μια υπόσχεται να λαμβάνει 

υπόψη του κατά τις εκάστοτε προσλήψεις Έχτα.χτων Τεχνολόγων Νοσοκομειακού 

Εργαστηρίου την προηγούμενη υπηρεσία ή πείρα και στην πραγματικότητα 

προβαίνει (Jε προσλήψεις υποψηφίων για τις ανωτέρω θέσεις χωρίς καμιά 

προUπηρεσία. 
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Συγχεχριμένα γ(νονται προσλήψεις στα Ν οσοχομε(α Λά.ρναχας χαι Παραλι

μνίου ατόμων χωρίς χαμιά προϋπηρεσία,παρά. τη γραπτ.Jι Οιαβεβαίωση του 

Υπουργι;(ου Υγε(ας προς τους ενδιαφερόμενους με επιστολή ημερομηνίας 14/2/89 
χαι Αρ. Φαχ. Υ.Υ. 20.5.1.02.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Υγε{ας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρ{ου. 

«(α) Όλες οι αιτήσεις που uποβλήθηχαν για την πλήρωση των έχταχτων 

θέσεων Τεχνολόγων Νοσοχομειαχού Εργαστηρίου μελετήθηκαν χαι 

αξιολογήθηχαν από ειόιχή Επιτροπή που συστ&θηχε για το σκοπό 

αυτό. 

(β) Σύμφωνα με τα καθιερωμένα κριτήρια, Οηλ. τα προσόντα 1 την α.ξlιχ, 

την πεlρα χαι την απόόοση των υποψηφίων στις προφοριχές συνεν

τεύξεις επελέγηq-αν τα πρόσωπα εχείνα που σuγχέντρωσαν την ψηλό

τερη βαθμολογία. 

'Ο ' λ' ψ ' ι• πως αναφερα χαι στην επιστο η μου προς τους υπο ηφιους με τον υιο 

αριθμό χαι ημερομην(α 14 Φεβρουαρ(ου 1989 η προηγούμενη υπηρεσία ή πείρα 
ε(ναι ένα από τα προσόντα που λαμβάνονται υπόψη κατά την επιλογή των 

υποψηφίων. Σε καμμιά. όμως περίπτωση η προϋπηρεσία ή πείρα θα πρέπει να 

αποτελεί το μοναόικό κριτήριο για επιλογή. Συναφώς αναφέρεται πως και κατά 

την τελευταία πλήρωση θέσεων Τεχνολόγων Νοσοκομειακού ΕργαστηρLου πάνω 

σε έκτακτη βάση όλοι οι προσληφθέντες Οιέθεταν, εκτός από τα απαραlτητα 

προσόντα, και πείρα ή προUπηρεσία στην πιο πάνω θέση.>> 

Ερώτηση ημερομην{ας 21 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 
στις 22 Μαρτ{ου 1989. 

«Υπάρχει η σκέψη να ΟημιουργηθεL νέος παρακαμπτήριος 8ρόμος προς το 

χωριό Άγιοι Βαβατσινιάς παρακάμπτοντας το χωριό Ορά.. Νοουμένου ότι οι 

έ ' ' Ο ' \:' / 1 
' έψ 'θ αρχ ς και οι κατοικοι του χωριου ρα uιαμαρτυρονται γι αυτη τη σκ η, γιατι α 

είναι καταστρεπτική για το χωριό τQυς τυχόν υλοποίηση τέτοιας απόφασης, 
ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει αυτό το θέμα και πώς 

προτίθεται να επιλύσει το σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης των κατοίκων στο χωριό 

τους, που θα Οεχτεί σοβαρό πλήγμα από μια τέτοια ενέργεια.>> 

Απάντηση ημερομην{ας 12 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών κομ Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδ1.1σσέα Δημητρ{ου. 

((Η πολιτική του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι να κατα

.σκευά.ζονται, όπου είναι Ουνατό, παρακαμπτήριοι Ορόμοι για να εξασφαλίζονται 

καλύτερα τεχνικά χαρακτηριστικά για ευκολότερη και γρηγορότερη Οιακίνηση της 

τροχαίας, καθώς και για αύξηση της οόικής ασφά.~ειας. 

Το αίτημα για :την κατασκευή παρακαμπτήριου Οράς υπ.οστηρίζει η κοινό

τητα Αγίων Βαβατσινιάς, ενώ η κοινότητα Οράς ενίσταται. Το Τμήμα Δημόσιων 

Έργων μελέτησε το εν8εχόμενο της Οιατήρησης του υ.φιστάμενου Ορόμου στην 
Ορά., αφού Οιαπλατυνθεί για να εξυπηρετήσει και το χωριό 'ΑγιQι Βαβατσινιάς. 

Στην περίπτωση αυτή, για να ικανοποιεί ο Ορόμος αυτός τα αναγκαία Τεχνικά 

χαρακτηριστικά., θα πρέπει να κατεόαφιστούν αρκετά. σπ!τια κ~ι υποστατικά., οι 

ιόιοκτήτες των οποίων. ενίστανται. Επίσης θα επηρεαστ.;:! και ο περίβολος της 
εκκλησίας όπου πάλιν η Εκitλησιαστ.ικ1j Επι:rροπή e:νίστατςιι. 
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Ενόψει των πιο πάνω το l'πουργείο κατέληξε στην ·απόφαση να προωθήσε-ι 
την κατασκευή παραχαμπτήριου δρόμου} αλλά θα καταβληθεί προσπάθεια όπως η 

όδευση αυτή ικανοποιεί κατά το δυνατό και τους κατοίκους της Οράς.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Μαρτίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu και ληφθείσα στις 

27 Μαρτίοu 1989. 

((Στις μέρες μας όπου το Ραδιόφωνο και η Τηλεόραση αποτελούν μια σοβαρή 

κοινωνική ανάγκη, παρατηρείται το φαινόμενο μερικές κοινότητες της Επαρχίας 

Πάφου να μην καλύπτονται ικανοποιητικά με αποτέλεσμα να στερούνται την 

αναγκαία διαφώτιση, ενημέρωση και ψυχαγωγία. 

Ανάμεσα σ'αυτές τις κοινότητες είναι χι αυτή της Αχουρσού με 50 περίπου 
κατοίκους και η οποία από το 1980 με διάβημα του J(οινοτάρχη ζήτησε από το 
ΡΙΚ την κάλυψή της. 

Έχοντας υπόψη τη σημασία και τη σοβαρότητα του προβλήματος παρα

καλείται το αρμόδιο l'πουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα, 

1. Ποιες κοινότητες της Επαρχίας Πάφου παραμένουν σήμερα χωρίς 

επαρκή κάλυψη από το ΡΙΚ; 

2. Πότε προγραμματίζεται η επίλυση αυτού του προβλήματος και η 

επαρκής κάλυψη της κοινότητας Αχουρσού, όπως και όλων των άλλων 

κοινοτήτων της Πάφου από το ΡΙΚ;>) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 louλlou 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομην(ας 27 Μαρτίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περι
φέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu. 

((Σας πληροφορώ ότι οι κοινότητες της επαρχίας Πάφου που δεν έχουν 
σήμερα ικανοποιητική τηλεοπτική κάλυψη είναι, εκτός από την Ακουρσό, ο 
Παχύαμμος 1 η Πάνω Γιαλιά, το Σχούλλι και Γουδί, η Αρχιμανδρίτα, η 'Αρμου, η 
Μαραθούντα, η Κ4τω Πάφος, η Αγία ΜαρινούΟα, ο 'Αγιος Ιωάννης Σαλαμιού, 
τα ΚελοκέΟαρα, η Χούλου και Λεμόνα. Προς αντιμετώπιση του προβλήματος 

προγραμματίζεται η εγκατάσταση μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του τρέχοντος έτους 

επτά Σταθμών Αναμετάδοσης Τηλεόρασης στις περιοχές Παχύαμμου, Πάνω 

Γιαλιάς, Σχούλλι, Αρχιμανδρίτας, Αχουρσού, Άρμου και Πενταλιάς. Με την 

εγκατάσταση των εν λόγω σταθμών αναμένεται ότι όλες οι επηρεαζόμενες 

κοινότητες θα έχουν ικανοποιητική λήψη.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαρτίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 30 Μαρτίοu 1989. 

«Επείγοντα -όπως χαρακτηρίζονται από κυβερνητικούς γιατροός-περιστατικά 
προωθούνται για εξέταση στον αξονικό τομογράφο του Γενικού Νοσοκομείου 

1\ευχωσίας με απαράδεχτο ετεροχρονισμό και συγκεκριμένα ύστερα από δυο και 

τρεις μήνες, μ 'όλους τους αναπόδραστους κινδύνους για την υγεία του λαού. 

Συγκεκριμένα σ' αναμένοντα ασθενή δόθηκε η 'παρήγορη' διαβεβαίωση πως αν 

κάποιος των προαναμενόντων πεθάνει, τότε θα επισπεύσουν την εξέτασή του! 

Πότε και πώς σκέφτεται το αρμόδιο l'πουργείο ν 'αντιμετωπίσει το θέμα;» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε Ερώ
τηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι

φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Πράγματι υπάρχει μεγάλος κατάλογος αναμονής για τα μ·/') επεtγοντα όμως 

περιστατικά, που φθάνει από 3-6 εβδομάδες. Η ζήτηση για αξονικές τομογραφίες 
εCναι τόσο μεγάλη που υπερβαίνει χατcf πολύ τη Ουνατότητα να γίνουν όλες μέσα 
σε λίγες μέρες μέσα στο σημερινό ωράριο εργασίας, με το υπάρχον ιατρικό 

προσωπικό. Μόνο κατόπιν Οιοpισμού ακόμη Ούο τουλάχιστο ακτινολόγων και 

επέκταση του ωραρίου, ·~ Οιπλή βάpΟια θα μπορούσε να μειωθεί ο κατάλογος. 

Μέχρι τότε θα πρέπει οι αξονικές τομογραφίες άλλων επαρχιών να γίνονται στον. 

ιΟιωτικό τομέα. Παρόλα αυτά, τα πραγματικά επείγοντα περιστατικά γίνονται 

εκτάκτως τις απογευματινές και βραΟινές ώρες ή προγραμματίζονται εντός 

ολίγων ημερών και καταβάλλονται στα μέτρα του Ουνατού, υπεράνθρωπες 

προσπάθειες να ικανοποιηθούν όλα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθ•ίσα 

στις 4 Απριλίου 1989. 

«Επειδή ήΟη από το 1970 με την έναρξη λειτουργίας στην κοίτη του ποταμού 
Σερράχη (Περιστερώνας) λατομείων καταστράφηκε η κοίτη του ποταμού (που 

απορροφούσε νερό, εμπλουτίζοντας τα υΟροφόρα στρώματα της περιοχήζ), παρα
καλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί και πότε 

την ισοπέΟωση της κοίτης του ποταμού για ομαλή ροή του νερού και 

επανεμπλουτισμό των υΟροφόρων στρωμάτων.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Για την αύξηση του εμπλουτισμού του υδροφόρου στρώματος της περιοχής 

Περιστερώνας έχουν ήΟη εκτελεστεί Οιάφορα έργα στον ομώνυμο ποταμό. Κατα

βάλλονται προσπάθειες, σε συνεργασία με το Υπουργείο Rσωτερικών, για 

εξεύρεση πιστώσεων που θα επιτρέψουν να εκτελέσουμε φέτος επιπρόσθετα 

εμπλουτιστικά έργα~ μέσα στην κοίτη του ποταμού Περιστερώνας.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 5 Απριλίου 1989. 

(<Είναι συχνό φαινόμενο να Οιοργανώνονται Οιάφορες αθλητικές εκΟηλώσεις 

πάνω σε παγκύπρια βάση, καθώς και ορισμένοι ποδοσφαιρικοί αγώνες, σε 

ουΟέτερο γήπεΟο σε Οιάφορες επαρχίες. 

Στην επαρχία Λάρνακας ουΟέποτε Οιοργανώνονται τέτοιοι αγώνες ούτε και 

οποιεσΟήποτε άλλες αθλητικές εκΟηλώσεις, Οιότι οι κερκίΟες του γηπέΟου Οεν 

έχουν συμπληρωθεί. 

Ερωτάται το αρ.μόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα τ·f)ς Βουλής γιατί. 

καθυστερεί η συμπλήρωση αυτού του έργου.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

((Το Νέο ΣτάΟιο Λάρνακας είναι χωρητικότητας 8,500 θεατών και μέχρι 
σήμερα Οεν αντιμετώπισε πρόβλrιμα ανεπάρκειας χώρου. 
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Το στάδιο έχει χρησιμΟποιηθεί τόσο για τη διεξαγωγή διεθνών συναντήσεων 

όσο και για συναντήσεις μεταξύ ομάδων που Οεν έχουν έδρα τη Λάρνακα. 

Ο l{υπρια.χός Οργανισμός Αθλητισμού θα μελετήσει θέμα επέκτασης των 

κερκίδων του στα.δϊου, εφόσον δια.πιστώσει ότι τούτο είναι απαραίτητο και οι 

οικονομικές του δυνατότητες το επιτρέπουν'.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και ληφθείσα 

στις 6 Απριλίοu 1989. 

«Η Καλλιτεχνική Χορωδία - Ορχήστρα Λευκωσίας έχει επιλεγεί-σύμφωνα με 

σχετικό, με ημερομ. i4.3.89, έγγραφό της προς την αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή - από την επιτροπή Διεθνούς Διαγωνισμού χορωΟιών της ~Γουρ Γαλλίας 

να. συμμετάσχει στο φετινό Οια.γωνισμό, που θα Οιεξα.χθεί στις 11-16 προσεχούς 
Μαϊου στη Γαλλία. 

ΕπειΟή πιστεύουμε κι εμείς πως η καλλιτεχνική πα.ρουσια της Κύπρου στη 

Γαλλια θα προβάλει στη φίλη χώρα τ·ην κυπριακή μουσική παράόοσ·η, ενώ 

παράλληλα θα τονίσει την κυπριακή οντότητα σε μια κρίσιμ·η περιοόο της ιστορίας 

μας - συνιστώντας τον πειστικότερο ίσως πρέσβη του όίκαιου αγώνα μας - και 

επειόή παράλληλα η Καλλιτεχνική Χορωόία - Ορχήστρα Λευκωσίας (που συνιστά. 

συγκρότημα με κάποιες ιόιαιτερότητες για την l{ύπρο, αποτελούμενο από 

τετράφωνη μικτή χορωόία και λαϊκοσυμφωνική ορχήστρα, προβάλλοντας το 

έντεχνο κυπριακό και ελλ·ηνικό δημοτικό -ελαφρό τραγούόι τόσο στην J{ύπρο όσο 

και στο εξωτερικό, επιτελεί, επανατονίζεται, πολύτιμο εθνικό έργο, παρακαλείται 

το αρμόδιο 1' πουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πώς στοχεύει στη μικρή 
έστω ενίσχυση της πιο πάνω πρωτοβουλίας, που - αν κρίνουμε από επισυνα

πτόμενη φωτοτυπία εγγράφου της (ημερομ. 4.4.89) που μας κοινοποιήθηκε -το 
επιζητούμενο ύψος της δεν είναι μεγάλο. , 

Με την ίόια ευκαιρία παρακαλείται το αρμόδιο 1' πουργείο να ενημερώσει 
αναλυτικά το Σώμα πάνω στα κριτήρια που καθιέρωσε ή που σκοπεί να 

καθιερώσει για ενίσχυση ανάλογων εκόηλώσεων.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 6 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περι
φέρειαc; Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Η Μορφωτική lπηρεσία του lπουργείου Παιόειας επιχορηγεί καλλιτεχνικά 

συγκροτήματα για να συμμετάσχουν σε εκόηλώσεις στο εξωτερικό, αλλά. σε καμιά 

περίπτωση δεν καλύπτει όλα τα έξοδά τους λόγω της γνωστής ισχνότητας των 

προϋπολογισμών της. 

Τα κριτήρια για αυτού του είόους 1:ις επιχορηγ-~σεις είναι: 

1. Το καλλιτεχνικό επίπεδο του συγκροτήματος. 
2. Η συχνότητα των εμφανίσεών του στο εξωτερικό. 

3. Η σημασία της συμμετοχής (π.χ. πόσο σημαντικό είναι ένα φεστιβάλ 

κτλ.).» 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέpειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 11 Απριλίοu 1989. 

«Έργα αντ~στήριξης στις όχθες του ποταμού Σερρά,iη ζήτησαν να προωθη

θούν οι κάτοικοι Μενοίκου κατά τη σημερινή (10.4.89) επισκ~ψή μας στ-ην 
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χοινότητα 1 μιας και τα σχετικά έργα που γίνηκαν στοc 1974-75 χατέρρειισαν χαι, 
όπως έχουμε χι αυτοπροσώπως Οιοcπιστώσει, τμήματά τους βρ(σχονται Ωιάσπαρτα 

στην κοίτη του ποταμού. 

Πώς οcντιμετωπίζετοcι αρμόΟια το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1989 του 

αξιότιμου Βουλευτή περιφέ'ρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 
,<Σαν αποτέλεσμα; της βαριάς βροχόπτωσης του περασμένου Γενάρη και της 

ορμητικής ροής του ποταμού Αχαχίου προξενήθηκαν μερικές ζημιές στις όχθες 

του, παρά το χωριό Μένοιχο. 

Για την αποκατάσταση τόσο των ζημιών αυτών~ όσο χαι παρόμοιων ζημιών 

που προξενήθηκαν σε άλλους ποταμούς, από την ίόια αιτία, καταβάλλονται 

προσπάθειες, σ_ε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών; για την εξεύρεση των 

αναγκαίων πιστώσεων.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 12 Απριλίου 1989. 

«Οι κάτοικοι τόσο του Μενοlκου όσο και της Περιστερώνας μας υπέόειξαν 

τις τεράστιες παράνομες αλλοιώσεις των αντCστοιχων ποτάμιων κοιτών τους. Και 

στις Ωυο περιπτώσεις οι παράνομες υφαρπαγές της ποτάμιας άμμου επέφεραν -
πλην της αντιαισθητικής αλλοίωσης των παραόοσιακών μορφωμάτων - και την 

αόυναμία συγκράτησης των ποτάμιων νερών και το συνεπακόλουθο σύνόρομο του 

μη εμπλουτισμού των υόροφόρων στρωμάτων. 

Εξάλλου οι φετινές πλήμμυρες κατέστρεψαν πρόσβαση μέσω του ποταμού 

του Μενοίκου προς αγροτικό Ωρόμο της κοινότητας, γεγονός που θα Ωυσχεράνει 

την επί θύραις προσπάθεια θερισμού και συγκομιόής των Ωημητριακών. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα θιγέντα θέματα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«(α) Είναι γεγονός ότι ύστερα από την τουρκική εισβολή και την απώλεια 

των κυριότερων λατομείων σκύρων και άμμου Ωόθηκαν άόειες για 

εκμετάλλευση αμμοχαλίκων από τις κοίτες των ποταμών για να 

Ωιευκολυνθε( η οικοόομική βιομηχανία στην προσπάθεια που κατα

βάλλετο για στέγαση των προσφύγων, 

(β) το 1981 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τον τερματισμό της 

λατόμευσης από τις κο(τες των ποταμών και έκτοτε κανένα προνόμιο 

Ωεν παραχωρήθηκε, 

(γ) μtχρι σήμερα καμιά καταγγελία 8εν έχει γίνει στην Υπηρεσία Μεταλ

λεlων για παράνομες λατομεύσεις από ποταμούς που βρίσκονται στην 

περιοχή των χωριών Μενοίκου και Περιστερώνας, εάν όμώς υπάρχουν 

στοιχεlα περί του αντιθέτου η Υπηρεσία Μεταλλε(ων είναι πρόθυμη να 

εξετάσει αμέσως το θέμα και να οόηγήσει τους τυχόν παρανομούντες 

ενώπιον της Δικαιοσύνης.)) 
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Απάντηση ημερομηνία~ 16 Auyouστou 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνία~ 12 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 

περιφέρεια~ Λεuκωσία~ κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

((Σας πληροφορώ ότι η λήψη αμμοχαλίκων από ποταμούς έχει πλήρως 

απαγορευθε(με απόφαση του !πουργικοό Συμβουλίου από το 1981. Με βάση την 
απόφαση αυτή παρέχεταί επαρκής προστασία στην κοίτη του ποταμού Περι

στερώνας, όπως ακριβώς συμβαίνει και στην περίπτωση άλλων ποταμών της 

νήσου. 

Σχετικά με τις ζημιές που έχουν ήδη προκληθεί από τις πλήμμuρες του 

Ιανουαρίου σε πρόσβαση του πιο πάνω ποταμού κοντά στο χωριό Μένοtκο, 

αναφέρεται ότι το όλο θέμα των ζημιών από τη θεομηνία βρίσκεται ενώπιον του 

Τποuργικού Συμβουλίου για απόφαση.» 

Ερώτηση ημερομηνία~ 10 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρεια~ Αμμοχώστοu κ. Χρίστο Σολωμή και ληφθείσα 

στι~ 12 Απριλίοu 1989. 

«Πληροφορούμαι ότι πρόσφατα διαπιστώθηκε από έλεγχο των αρχών ασφά

λειας πως αριθμός Τούρκων που εργάζεται στις ελεύθερες περιοχές (κυρίως της 

Αμμοχώστου) και διακινείται από και προς τις κατεχόμενες περιοχές κατείχε 

πλαστά δελτία ταυτότητας της Κύπριακής Δημοκρατίας. 

Αν τούτο αληθεύει, η προβληματική κατάσταση που υπάρχει σε θέματα 

ασφάλειας και έννομης τάξης γίνεται ακόμα πιο σοβαρή και πολύ ανησυχητική. 

Γι' αυτό καλείται η κυβέρνηση και τα αρμόδια Υπουργεία να πληροφορήσουν 

τη Βουλή: 

(α) Ει\ιαι γεγονός πως Τούρκοι που εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές και 

διακινούνται από και προς τις κατεχόμενες κατείχαν πλαστά δελτία 

ταυτότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

(β) Αν ναι, πότε και ποιος είναι ο ακριβής αριθμός; 

(γ) Ποια συγκεκριμένα μέτρα ασφάλειας λαμβάνονται για τον αποτελε

σματικό έλεγχο των Τούρκων που διακινούνται από και προς τις 

κατεχόμενες περιοχές; 

(δ) Πώς διασφαλίζεται ο κίνδυνος κατασκοπείας, δημιουργίας οποιων

δήποτε επεισοδίων κτλ. στις ελεύθερες περιοχές από Τούρκους της πιο 

πάνω κατηγορίας;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Auyouστou 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 12 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 

περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Χρίστοu Σολωμή. 

«(α) 136 περίπου Τ/1{ από τα κατεχόμενα και την Πύλα εργοδοτούνται 
στις ελεύθερες περιοχές, από τους οποίους ot 107 κατέχουν Δελτίο 
Ταυτότητας, ενώ οι υπόλοιποι 29 έχουν αποταθεί για εξασφάλιση 

τέτοιων δελτίων από την αρμόδια ·υπηρεσία, νοουμένου ότι πληρούν τις 

αναγκαίες προϋπόθέσεις. Από τον έλεγχο που ασκείται δεν έχει μέχρι 

τώρα εντοπισθ-εί οποιαδήποτε περίπτωση κατοχής πλαστού Δελτίου 

Ταυτότητας. Οι πιο πάνω ΤΙΚ για τους οποίους οι Αρχές της 

Δημοκρατίας κατέχουν πλήρη στοιχεία, μεταβαίνουν στη Βάση Δεκέ

λειας και στη συνέχεια παραλαμβάνονται, κατά κανόνα, από τ(Jυς Ε/Κ 

εργοδότες τους και μεταφέρονται με λεωφορεία στους τόπους εργασίας 
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τοuς. Οι κινήσεις και Οραστηριότητες των πιο πάνω Τ/Ι{ παρα

χολοuθούνται στενά από τις Αρχές Ασφάλειας της Δημοκρατίας. 

(β) Η εργοaότηση των ΤΙΚ στις ελεύθερες περιοχές, που ε(νοιι επιθυμητή 

και για πολιτικούς λόγους, εμπεριέχει κάποιο στοιχειο χινΟύνου για 

Οιεξαγωγή κατασκοπείας, με τη στενή όμως παρακολούθησή τους από 
τις Αρχές της Δημοκρατίας το ενΟεχόμενο αυτό.ελαχιστοποιείται.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 13 Απριλίοu 1989. 

((Παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώ.μα πάνω στα 

ερωτηματικά που αυτόματα αναΟύονται χι από την απλή ,~ν_~'.ιωση της επι
συναπτόμενης επιστολής -κραυγής Οιαμαρτuρίας- που· ·μου αποστάληχε από 
κάτοικο Ευρύχου και αφορά τη λειτουργία του νοσοκομείου της πιο πάνω 

κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 

περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με παράπονο του κ. Νlκου Μιχαήλ από την Ευρύχου σας 

πληροφορώ ότι από εξέταση των γεγονότων προκύπτει ότι ο Ιατρικός Λειτουργός 

του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Οεν περιέπεσε σε παράπτωμα. 

2. Πρέπει να σημειωθεί ότι η παραπομπή ασθενούς με προφορική οΟηγία η 
γραπτό παραπεμπτικό προς το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ή άλλο νοσοκομείο 

Οεν υποΟηλοί πάντοτε σοβαρότητα της κατάστασης ή επείγον της περlπτωσης. 

Πολλές φορές γίνεται για ε~τέλεση εργαστηριακών, ακτινολογικών ή άλλων 

εξετάσεων ή οικόμοι γιοι λήψη lsεύτερης γνώμης οιπό ιοιτρό άλλης ειοικότητοις γιοι 
καθαρά Οιαγνωστικούς λόγους. Στην προκειμένη περίπτωση, ο ακτινολογικός 

έλεγχος και εξέταση του παιΟιού από ειΟικό ορθοπεΟικό Οεν έΟειξαν οποιαΟήποτε 

οστική βλάβη, κάτοιγμοι ή εξάρθρωση.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 13 Απριλίοu 1989. 

«Τα επανειλημμένα τροχαία ατυχήματα που επισυμβαίνουν στη Οιασταύρωση 

των οΟών ΜνασιάΟου και Στασικράτους στη Λευκωσία, οΟήγησαν τους κατοίκους 

τω\ι οΟών αυτών να ζητούν επίμονα την τοποθέτηση φώτων τροχαίας. 

Πώς αντιμετωπίζει το α(τημα το αρμόΟιο lπουργείο;JJ 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Σεπτεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, σε συνεργασία με τον Οίκο Ξένων Εμπειρο

γνωμόνων ΡΑΚ-ΡΟΥ AND ΚΝΕΕΒΟΝΕ ΡΤΥ LTD., προχωρεί με την ετοιμοισίοι 
ολοκληρωμένης μελέτης για την ΟΟική Ασφάλεια. ΉΟη έχουν εντοπι·στεί παγ

χυπρlως τα προβληματικά σημεία του οΟικού ΟικτύΦυ (BLACK SPOTS) Γftου 
χρήζουν βελτLωσης οιπό πλευράς οοικής οισφάλειοις. 

Στα qημεία αυτά περιλαμβ&.νεται και η υπό αναφορά συμβολή. 

Οι εμπειρογνώμονες θα μελετήσουν σύντομα τα προβλήματα που έχουν 

εντοπιστει στη συμβολή αυτή και θα εισηγηθούν τη λήψη μέτρων για β~λτίωση 
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των κυκλοφοριακών συνθηκών. Μεταξύ των μέτρων που αξιολογούνται είναι και η 

εγκατάσταση φώτων τροχαίας.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλ(οu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 13 Απριλίοu 1989. 

«Στην Ι\.ύπρο υπάρχει και λειτουργεί οφθαλμολογική χλινικ·~ πλήρως οργα

νωμένη με το κατάλληλο επιστημονικό προσωπικό στην οποία πραγματοποιούνται 

μεταμοσχεύσεις κερατοειδούς και εγχειρήσεις όπως η υαλοειδεχτομή και εκείνη 

της αποκόλλησης αμφιβληστροει3ούς. Πρόσφατα Κύπριοι οφθαλμίατροι έχουν 

σταλεί από την κυβέρνηση στο εξωτερικό για ειδική εχπα(δευση στις μεταμο

σχεύσεις και στην υαλοειδεκτομή. Παρά τα ανωτέp.ω η κυβέρνηση δ,εν έχει 

αξοποιήσει ακόμη τους εκπαιδευθέντες στο εξωτερικό κυβερνητικούς γιατρούς, αν 

και υπάρχει στα νοσοκομεία και ο κατάλληλος εξοπλιgμός. 

Περαιτέρω και για λόγους που δεν εξηγούνται αλλ 'ούτε και δικαιολογούνται, 

η κυβέρνηση συνεχίζει να στέλλει στο εξωτερικό ασθενείς για μεταμόσχευση 

κερατοειδούς και για εγχειρήσεις όπως η υαλοειδεκτομή και εκείνη της απο

κόλλησης αμφιβληστροειδούς, ενώ αυτές οι επεμβάσεις γίνονται με απόλυτη 

επιτυχία σε οφθαλμιατρική κλινική στην Κύπρο. 

Έτσι η κυβέρνηση δαπανά στο εξωτερικό πολλές χιλιάδες λίρες του Κύπριου 

φορολογούμενου (περίπου f500.000.-) 1 ενώ μπορούσε να περισώσει μεγάλο μέρος 

τούτων. Επιπλέον ανταγωνίζεται με αυτό τον τρόπο τους Κύπριους επαγγελ

ματίες γιατρούς. Μέσα στα πλαίσια του ανταγωνισμού εντάσσεται και το γεγονός 

ότι ενώ βρισκονται νεφροί για μεταμοσχεύσεις εντούτοις δεν βρίσκονται κερατο

ειδείς, αν και επιβιώνουν περισσότερο μετά θάνατο. Μήπως χάνονται σκόπιμα; 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) Πόσα χρήματα ~απανούνται από την κυβέρνηση για να σταλούν στο 
εξωτερικό ασθενείς για μεταμοσχεύσεις κερατοειδούς, για επεμβάσεις υαλο

ειδεκτομής και για αποκόλληση αμφιβληστροειδούς; 

2) Γίνονται επιτυχώς αυτές οι επεμβάσεις σε ιδιωτική οφθαλμολογική κλινική 
στην Κύπρο; 

3) Γιατί δε γίνονται 
κομεία, αφού έχει ειδικά 

κατάλληλος εξοπλισμός; 

οι αναφερθείσες επεμβάσεις στα κρατικά 

εκπαιδευτεί. ιατρικό προσωπικό και αφού 

μας νοσο

υπάρχει ο 

4) Για ποιους λόγους ο αριθμός των οφθαλμολογικών εγχειρήσεων από 1877 
το έτος 1982 έχει μειωθεί σε 14 74 το 1987, ενώ σήμερα εργοδοτούνται 

περισσότεροι οφθαλμίατροι; Γιατί να παρατηρείται αυτή η οπισθοδρόμηση; 

5)- Πώς προτίθεται η κυβέρνηση να επιλύσει τα προβλήματα που δημιουρ
γούνται σ 'αυτό τον τομέα της υγείας;}) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 13 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμο\/ Βοuλεuτή 

περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

«Είναι σήμερα παγκόσμια αποδεκτό ότι η ~φθαλμολογία έχει κάμει τεράστιες 

προόδους στη μικροχειρουργική και πολλά μά.τια μπορούν να σωθούν σε εξειδι

κευμένα κέντρα μεγάλων οφθαλμολογικών μονάδων. Απαραίτητες προϋποθέσεις 

είναι η ύπαρξη εξειδ~κευμένου ιατρικού και. παρα'ίατρικού προσωπικού και όλου 

του αναγκαίου εξοπλιqμού για -p;ντιμετώmση των περιστατικών ·και των επι

πλοκών που τυχόν παρουσιάζονται. 
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2. Μεταμοσχεύσεις χερατοει8ούς, αποκολλήσεις αμφιβληστροειδούς χαι υαλο
ει8εχτομές, μπορούν να γίνουν χαι στην Κύπρο τόσο σε ιδιωτική χλινιχή, όσο χαι 

στα χυβερνητιχά νοσοχομεία. 

Στο νοσοχομείο Λάρνακας υπάρχει συσκευή uαλοειδεχτομής χαι ο χuβερνη

τιχός οφθαλμίατρος που έχει μετεχπαιόευθεί με 3μηνη υποτροφία στην Αγγλία, το 

1985, έχει εκτελέσει απλές υαλοει8εχτομές προσθίου ημιμορίου με επιτυχία χαι 
ορισμένες απλές οπισθίου τμήματος. 

Αναφορικά με τις μεταμοσχεύσεις χερατοειδούς, παρόλη την εκστρατεία και 

διαφώτιση για εξεύρεση μοσχευμάτων στην Κύπρο, τούτο δεν κατέστη δυνατό. 

Μοσχεύματα που χρησιμοποιούνται στην Κύπρο, εισάγονται από το εξωτερικό 

συντηρημένα η φρέσκα χαι κάποτε με όχι ευχάριστα αποτελέσματα. Υποχρεωτικά 

περιορισμένος αριθμός νεαρών ατόμων με σοβαρά προβλήματα κερατοει8ούς που 

χρειάζονται μεταμόσχευση, έχουν σταλεί στο εξωτερικό σε εξει8ικευμένα κέντρα 

όπου απο8(8ουν άριστα αποτελέσματα. 

Αποκολλήσεις αμφιβληστροει8ούς γίνονται από 20ετίας και πλέον στα 

Ν οσοκομεία 1 με αποτελέσματα που συνάόουν με τα Ευρωπαϊκά επί.πεόα. Συγκε
κριμένα,.,.στο Οφθαλμολογικό Τμήμα Λευκωσίας έγιναν 46 εγχειρήσεις αποκόλ
λησης το 1988. 

3. Αριθμός περιστατικών -άτάληκε στο εξωτερικό λόγω επιπλοκών και 

αναγκαιότητας χρήσεως εξειόικευμένων και νεότερων μεθόόων. Η αποστολή 

αριθμού περιστατικών με ειόικά προβλήματα σε εξειόικευμένα κέντρα του 

εξωτερικού, Οεν αποτελεί ανταγωνισμό στους Κυπρίους επαγγελματίες γιατρούς 

και ούτε Οιασπάθιση του Οημόσιου χρήματος. Πάντοτε έχει σαν γνώμονα την 

εξυπηρέτηση της υγείας του πάσχοντος. 

4. Για την αποστολή ασθενών στο εξωτερικό για μεταμοσχεύσεις κερατο
ει8ούς, αποκολλήσεις αμφιβληστροειόούς και υαλοει8εκτομές 1 έχει καταβληθεί για 
μεν το 1987 ποσό !'33,436=, για δε το 1988 ποσό f38,230=. 

5. Οι οφθαλμολογικές εγχειρήσεις που έγιναν στο οφθαλμολογικό τμήμα του 
νοσοκομείου.Λευκωσίας από το 1982 μέχρι το 1988 είναι οι ακόλουθες: 

1982: 1,077 

1983: 872 

1984: 1,740 

1985: 1,478 

1986: 1,586 

1987: 1,474 

Ο αριθμός των εγχειρήσεων που αναφέρεται στην Ερώτηση για το 1982 Οεν 
είναι ορθός και έχει γραφτεί εκ παραόρομής στη σχετική στατιστική έκθεση του 

1987. Ο σωστός αριθμός είναι 1,077 και όχι 1,877. Επομένως δεν υπήρξε 

οπισθοδρόμηση. 

6. Το Υπουργείο Υγείας πιστεύει ότι η οφθαλμολογία στην l(ύπρο βρίσκεται 
σε πολύ .ψηλά επίπεόα και τόσο ο Οημόσιος όσο και ο ιόιωτικός τομέας Οιαθέτουν 
εξα(ρετους οφθαλμ(ατρους. 

Διαρκής στόχος του Υπουργείου Υγείας είναι η συνεχής βελτίωση των 

υπηρεσιών για καλύτερη προσφορά υπό το φως των συνεχών εξελίξεων της 

ιατρικής επιστήμης και της τεχνολογίας.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Απριλίου 1989. 
«Χωρίς αμφιβολία: 

1. Το Κ.Ε.Ε. αποτελεί το σημαντικότερο επιστημονικό ίδρυμα της Κόπρου 
στον τομέα προώθησης της κυπριολογικής έρευνας στην ιστορία, τη γλωσσολογία 

και τη λαογραφ(α. Για να μπορέσει να αυξήσει ακόμη περισσότερο την προσφορά 

του στους πιο πάνω τομεCς, ι3ιαίτερα μετά την απόφαση για (3ρυση πανεπι
στημίου στην Κύπρο 1 πρέπει να αναβαθμιστεί και να στελεχωθεί με άρτια 

καταρτισμένους επιστήμονες σε ορισμένες ειδικότητες όπως είναι η Βυζαντινο

λογία, η Τουρκολογία κ.ά.. Πάγια πολιτική του Κ.Ε.Ε. θα πρέπει να είναι κάθε 

vεοπροσλαμβανόμενος ερευνητής να διαθέτει οπωσδήποτε μεταπτυχιακό και 

διδακτορικό τίτλο σε ειδικότητες στις οποίες θα προκηρύσσονται κενές θέσεις και 

να μπορεί να εξεύρει ικανοποιητικό ανέκδοτο υλικό για επεξεργασία και έκδοσή 

του βάσει μακροχρόνιου ερευνητικού προγράμματος. 

2. Εκτός από την κατάλληλη στελfχωση του Κ.Ε.Ε. επιβάλλεται όπως στους 
ερευνητές δοθεί η δυνατότητα επαγγελματικής ανέλιξης με τη δημιουργία αριθμού 

θέσεων προαγωγής, γιατί η κλίμακα πρόσληψης Α8-Α10 συγκριτικά με άλλες 

θέσεις δεν ανταποκρίνεται στα επίπεδα μισθοδοσίας παρόμοιων επιστημονικών 

ι3ρυμάτων του εξωτερικού και του εσωτερικού. 

3. Όταν πριν πέντε σχεδόν χρόνια, το Κ.Ε.Ε. διέθετε τέσσερις μόνον 
' ' θ' ι ι ι β [ θ' ερευνητες σε οργανικες εσεις και οι τεσσερις αυτοι ερευνητες ρ σκονταν σε εση 

προαγωγής (1 στην Α15, 2 στην Α13 και 1 στην ΑΗ), σήμερα που το Κ.Ε.Ε. 
διαθέτει 9 συνολικά ερευνητές και υπάρχουν και 2 θέσεις ερευνητή κενές, διαθέτει 
και πάλι μόνο 4 θέσεις προαγωγης με 5 ερευνητές να βρίσκονται στην πολύ 
χαμηλή θέση ερευνητή Α8-Α10 χωρίς να διαφαίνεται οποιαδήποτε προοπτική 
προαγωγής τους στο άμεσο μέλλον, λόγω μη ύπαρξης θέσεως προαγωγής. 

4. Με τον ισχύοντα σήμερα αριθμό οργανικών θέσεων σε κλίμακες πιο ψηλές 
της Α8-Α10, ένας αριθμός ερευνητών θα συνταξιοδοτηθεί χωρίς να βλtπει 

οποιαδήποτε προοπτική προαγωγής. 

5. Ασφαλώς μια τέτοια κατάσταση δεν ανταποκρίνεται στις άοκνες προσπά
θειες και τις πολλές θυσίες που υφίσταται ο ίδιος ο ερευνητης και η οικογένειά 

του, αφού δουλεύει πολλές ώρες στο σπίτι μετά το κανονικό του ωράριο ή σε 

αρχεία του εξωτερικού, προκειμένου να φέρει σε πέρας τη δύσκολη ερευνητική 

αποστολή του. Για τον πιο πάνω λόγο κρίνεται αναγκαίο όπως οι θέσεις 

προαγωγής στην Α11 αυξηθούν τουλάχιστο κατά 2 και κείνες της Α13 κατά μία 
(το 1πουργε[ο Παιδείας έχει ήδη κατ' αρχήν υποσχεθεί την προσφορά των θέσεων 

αυτών και θέλουμε να πιστεύουμε ότι η υπόσχεση αυτή θα υλοποιηθεί σύντομα). 

6. Με την αόξηση των θέσεων προοcγωγής όχι μόνο θα δημιουργηθούν κίνητρα 
για τους ερευνητές, αλλά και θα επικρατήσει πνεύμα συνεργασίας και ομοψυχίας 

μεταξύ τους, χωρίς να παρίσταται ανάγκη να επιδιώκεται με κάθε μέσο η 

επικράτηση του ενός σε βάρος του άλλου ή η επιβολή της προαγωγής κάποιου 

απ' αυτούς, γεγονός που ουδόλως προάγει τη σύμπνοια και την α:πό κοινού 

προώθηση των στόχων του Κ.Ε.Ε. 

7. Για να εκπληρώσει την υψηλή αποστολή του το Κ.Ε.Ε. πρέπει επίσης να 
εμπλουτιστεί με ένα Reader Printer και δυο Reader και να στελεχωθεί με ειδικό 
βιβλιοθηκάριο ειδικευμένο στη βιβλιοθηκονομία. 

Πώς αντικρίζει το αρμόδιο Υπουργείο τα πιο πάνω θέματα;» 
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Απάv.τηση ημερομηvίας 14 Αuγοuστοu 1989 τοu Υποuργοu Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηvίας 18 Απριλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 

περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιαvοu. 

«Το Υπουργεtο Παιδείας uπέβαλε εισηγήσεις μέσω των προτάσεών του για 

τον Τακτικό Προϋπολογισμό του 1990, τόσο για την αναβάθμιση της θέσης 
Ερευνητή όσο και για τη Οημιουργία νέων θέσεων προαγωγής στο Κέντρο 
Επιστημονικών Ερευνών. 

Επίσης, το Υπουργείο ΠαιΟε(ας προωθε( τον εμπλουτισμό του Κέντρου 

Επιστημονικών Ερευνών με τον αναγκαίο τεχνικό εξοπλισμό.» 

Ερώτηση ημερομηvίας 18 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu και ληφθεί

σα στις 18 Απριλίοu 1989. 
«Η κοινή γνώμη και η κυβέρνηση έχουν ευαισθητοποιηθε( πάνω σε θέματα 

περιβάλλοντος. Πολύ σωστά καταβάλλεται προσπάθεια από Οιάφορες οργανώσεις 

για επισήμανση εστιών μόλυνσης ή κινδύνων για το περιβάλλον από απρο

γραμμάτιστη ανάπτυξη. 

Μια από τις χειρότερες όμως καταστροφές του φυσικού περιβάλλοντος, εκεlνη 

που Παρατηρείται στο ΤρόοΟος με το μεταλλείο του Αμιάντου, φαινεται να περνά 

απαρατήρητη. Στην περιοχή Αμιάντου το τοπίο έχει μετατραπεί σε σεληνιακό. 
Και τούτο γιατι οι εταιρείες που ανέλαβαν την εκμετάλλευση του μεταλλείου Οεν 

έχ9υν εκπληρώσει μια από τις πιο σοβαρές υποχρεώσεις που ανέλαβαν, την 

αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος στα σημεία εκσκαφής του βουνού. 

Τώρα Οημοσιεύονται πληροφοριες για νέα μεταπώληση του μεταλλείου. 

Ρωτούμε το αρμόΟιο Υπουργείο να μας πληροφοροήσει πώς αντιμετωπίζει το 

όλο θέμα που έχει κιόλας γίνει αιτία τεράστιων καταστροφών στην περιοχή. 
Πρόσθετα ρωτούμε πώς αντιμετωπίζονται οι κίνΟυνοι για την υγεία τόσο των 

εργατών όσο και του κοινού που ασχολείται με ή χρησιμοποιεί τον αμίαντο.» 

Ερώτηση ημερομηvίας 22 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 25 Απριλίοu 1989. 

<<Πρόσφατο Οημοσίευμα στην εφημερ(Οά 'Ο ΑΓΩΝ' αναφέρεται σε έκθεση 
ΕιΟικής Τεχνικής Επιτροπής σχετικά με τη σοβαρή κατάσταση που επικρατεί 
στον Αμίαντο. 

Απ' ό,τι είΟε το φως της Οημοσιότητας, χωρίς να Οιαψευσθεί, προκύπτει ότι:-

1) Επιβάλλεται η μετακίνηση των σωλήνων ύδρευσης Κάτω Αμίαντου, 

Πελεν8ρίου και Αγρού. 

2) Επιβάλλεται η λήψη διορθωτικών μtτρων για τη διαμόρφωση και 
αναΟάσωση των περιοχών όπου εναποτέθηκαν μπάζα, στις κοιλάδες 'Πασιά 

ΛιβάΟι' και Άούματα τους Αετούς'. 

3) Επιβάλλεται η λήψη διορθωτικών μ.tτρων, οότως ώστε να εμποδίζεται η 
μεταφορά ιλύος στο φράγμα Τριμίκλινης και στη συνέχεια στο φράγμα του 

Κοόρρη. 

Το πρόβλημα, όπως παρουσιάζεται, είναι πολύ σοβαρό και ο κίνΟυνος 

προΟιαγράφεται πολύ μεγάλος. Ρι κάτοιχοι της περιοχής ανησυχούν τόσο για την 
επισφαλή παραμονή τους στο χωριό, όσο και για τον κίνΟυνο ποu Οιατρέχει το 

υΟρευτικό σύστημα·των τριών χωpιών. 
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Γι' αυτό παρακαλεLται το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ,για 

τα μέτρα που θα .πάρε:ι και παράλληλα να στείλει αντ(γραφο της έκθεσης για 

πλήρη ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρlοu 1989 τοu Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχαvlας σε Ερωτήσεις ημερομηνιών 18 και 25 Απριλlοu 1989 των 
αξιότιμων Βοuλεuτών περιφερειών Λεuκωσlας και Λεμεσού κ. Τάκη 

Χατζηδημητρlοu και 'Αριστοu Χρuσοστόμοu, αντίστοιχα. 

«{α) 'lστερα από συνεννοήσεις μεταξό του lπουργείου Εμπορ(οu και 

Βιομηχανlας και της Κυπριακής Εταιρείας Αμιάντου Λτδ. 1 η εταιρεία 
ανέθεσε σε εμπειρογνώμονες την ετοιμασία μελέτης όσον αφορά' τα 
διορθωτικά μέτρα που έπρέπε: να είχαν ληφθεί για τη βελτίωση του 
φυσικού περιβάλλοντος. Η σχετική Έκθεση που υποβλήθηκε το 1978 
αποτέλεσε αντικείμενο μελέτης από Ειδική Επιτροπή η οποία και 

ε:νέκριV'ε τα διάφορα έργα που έπρεπε να γlνοuν για τη βελτίωση του 

φυσικοό περιβάλλοντος. Ωστόσο λόγω οικονομικών δυσκολιών που 

αντιμετώπιζε τότε η εταιρε(α, μόνο μερικές από τις εισηγήσεις που 

είχαν εγκριθεί τελικά υλοποιήθηκαν, 

(β) όπως είναι γνωστό η εταιρεία έχει, εν τω μεταξύ, αναστείλει τις 

εργασίες της και πρόσφατα τέθηκε υπό εκκαθάριση. Σε περίπτωση που 

θα δοθεί άδειά για την επαναλειτουργία του Αμιαντορυχείου, τότε θα 

τεθεί όρος για επαναφορά του τοπίου μέσα σε τακτή προθεσμία, και 

(γ) για τυχόν κιν8ύνους που ενέχει η χρησιμοποίηση αμιάντου, σας έχει ή8η 

απαντήσει το lπουργε(ο lγείας με την επιστολή του υπ. αρ. 1'.1'. 
25.ΙΙ.ΙΙ.(2) και ημερομηνία 17 Ιουλίου 1989.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 louλlou 1989 τοu Υπουργού Υγείας σε Ερώ
τηση ημερομηνίας 18 Απριλlοu 1989 τοu αξιότιμου Βοuλεuτή περι
φέρειας Λεuκωσlας κ. Τάκη Χατζηδημητpίοu. 

«Η υγεία των εργατών που ασχολούνται ή χρησιμοποιούν αμ(αντο στα 

εργοστάσια προστατεύεται από τους περί Αποδ'εκτών Επιπέδων lγείας σε 

Εργοστάσια Ι(ανονισμούς του περί Εργοστασίων Νόμου. Με βάση τους Κανονι-
' ' 'λ' ' 'ζ ' < 'ζ ' σμους αυτους ο οι οι εργατες που χειρι ονται αμιαντο ει,ετα ονται απο τον 

Ει8ικό Γιατρό Εργασίας· του Υπουργείου Εργασίας, ο οποίος και εκ8ί8ει τα 

σχετικά Ιατρικά Πιστ.οn:οιητικά Καταλληλότητας. Η συχνότητα των ιατρικών 

εξετάσεων κυμαίνεται από 6 μήνες μέχρι 2 χρόνια για κάθε εργαζόμενο. Στην 
αρμοδιότητα του Ειδικού Γιατρού Εργασίας για ιατρική εξέταση, υπάγονται και 

οι Ηλεκτροπαραγωγοί ΣταθμΌι της Αρχής Ηλεκτρισμού όπου εντοπί,στηκαν 

πρόσφατα περιπτώσεις πνευμονοκονίασης από αμίαντο. ΕΠίσης με βάση τους 

Κανονισμούς αυτούς τ_α επίπεδα ινών αμιάντου δεν πρέπει να υπερβαίνουν τις 2 
ίνες ανά κυβικό εκατοστόμετρο αέρος στο περιβάλλον εργασίας. 

1 Οσον αφορά την προστασία της υγείας των. εργατών που ασχολούνται ή 

χρησιμοποιούν αμίαντο στα μεταλλεία,. αρμοδιότητα έχει το Ιατρικό Συμβούλιο 

Πνευμονοκονιάσεως, τa οποίο λειτουργεί με βάση τους πeρί Μεταλλεί(,t.)ν και 

Λατομείων (Πρόληψις Πν,e;υμονοκονιάσεων) Κανονισμούς του lπουργείου Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας. Με βάση τους Κανονισμούς αυτούς όλοι όσοι εργάζονται σε 

μεταλλείο αμιάντου εξετάζοντ~ι τουλάχιστον κάθε 2 χρόνια από το Ιατρικό 

ΣυμβούλtΟ" Πνευμονοκονιάσεως το οποίο και εκδίδει σχετικά Ιατρικά Πιστο

ποιητικά Καταλληλότηταc;. 
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Για την πpοστασ(α της υγείας του κοινού από ίνες αμιάντου, είχε 8ιεξαχθεί 
από ομάδα γιατρών του Υπουργείου Υγείας το 1980 μεγάλη ιατρική έρευνα, η 
οποία περιέλαβε 1400 περίπου άτομα που aιέμεναν σε χωριά ή κοινότητες της 
περιοχής του μεταλλείου Αμιάντου, καθώς και· των εργαζομένων στο μεταλλείο 

Αμιάντου. Από τα αποτελέσματα της ιατρικής έρευνας 8εν 8ιαπιστώθηκαν τότε 
προβλήματα υγε(ας από τον αμίαντο. 

Όσον αφορά το άλλο σκέλος της ερώτησης για το θέμα της καταστροφής του 
φυσικού περιβάλλοντος από τις εκσκαφές που έχουν γίνει στο Μεταλλείο 
Αμιάντου, αρμόδια Υπηρεσlα για να δώσει λεπτομέρειες είναι το Τμήμα 

Μεταλλείων του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας προς το οποίο έχει 
επ!σης σταλεί η ερώτηση.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Απριλίοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 20 Απριλ(οu 1989. 
ιιΟι Τεχνικές Υπηρεσ(ες του Υπουργείου Παιδείας αναλαμβάνουν τη μελέτη, 

το σχεΟιασμό Και την επlβλεψη μεγάλου αριθμού έργων έναντι Οαπάνης πολλών 

εκατομμυρlων λιρών. 

Κατά τ:_ις επαφές μας με οργανωμένα σύνολα (ΣυνΟέσμους Γονέων, Εφοpεtες, 
Κοινοτικές Αρχές) και τη συζήτηση μαζί τους για τα προβλήματα των σχολικών 
κτιριων, γηπέΟων κ.ά εξάγεται το συμπέρασμα ότι οι Τεχνι:Κές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου ΠαιΟείας, παρά το ζήλο που επιΟεικνύουν, ε(ναι ανεπαρκεtς και 
αΟυνατούν να αντεπεξέλθουν αποτελεσματικά στον όγκο και τη σοβαρότητα της 
εργασίας που έχουν να επιτελέσουν. 

Για να μη Οημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις, παρακαλείται το αρμόΟιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή για τον: 

1) Αριθμό των τεχνικών που απασχολούν οι Τεχνικές Υ~ηρεσίες κατά 
επαρχία. 

2) Αριθμό των έργων υπ6 εκτέλεση κατά επαρχία την 1/1/1988 {έργα που 
άρχισαν το 1987 και οι εργασίες συνεχίζονταν το 1988) καθώς και σύνολο 

Οαπάνης για τα έργα αυτά. 

3) Αριθμό των νέων έργων κατά επαρχία που άρχισαν μέσα στο 1988 και 
σύνολο Οαπάνης για τα έργα αυτά.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 20 Απριλ(οu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

((1, Ο αριθμός τεχνικών των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργε(ου ΠαιΟε(ας 
ι , ' ι 
εχει ως πιο κατω κατα επαρχια: 

Λευκωσ(α 

Λεμεσός 

Λάρνακα-Αμμόχωστος 

Πάφος 

3 
1 
1 
1 

μέλη 
μέλος και 1 με απόσπαση 
μέλος και 1 με απόσπαση 
μόλος 
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2. Ο αριθμός σχολικών κτιρίων που θεμελιώθηκαν μέσα στο 1987 και 

συμπληρώθηκαν μέσα στον ίδιο χρόνο ή συνεχίστηκαν J:<.αι κατά το 1988 ανήλθε 
συνολικά σε 7 4. Τα πιο πάνω έργα έχουν κατά επαρχία ως ακολούθως: 

Λευκωσία 27 
Λεμεσός 20 
Λάρνακα 16 
Αμμόχωστος 5 
Πάφος 6 
3. Τα έργα που έγιναν στο 1988 κατά Επαρχία και η δαπάνη για το κάθε 

ένα έχει ως πιο κάτω: 

Επαρχία Ποσό Συμβολαίων Πο!Jό που δαπανήθηκε 
----- ----- -----

Λευκωσία 110 1,698,530 897,868 
Λεμεσός 72 711,399 200,250 
Λάρνακα 44 338,382 226,108 
Πάφος 12 92,026 38,190 
Αμμόχωστος 20 115,396 89,880» 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 24 Απριλίου 1989. 

({Κάπου τριάντα τρεις σκάλες καλλιεργήσιμης γης (με περιβόλι, νερό, 

τοupπίνες) -που ανήκουν στον κάτοικο Μαθιάτη Χρύσανθο Χαpαλάμπους

επιτάχτηκαν από το 1979-80 για τη δημιουργία στρατοπέδου της εθνοφρουράς 
στην πιο πάνω κοινότητα και ως αντιπαροχή (ως ενοίκιο} του προσφέρθηκε το, 
ποσό των !:5 κατά σκάλα το χρόνο, προσφορά που ο ιδιοκτήτης της γης απέρριψε. 

Ερcωτάται γι αυτό το αρμόδιο Τπουργείο: 

1. ~εωρε( το προσφερθέν ύψος ενοικιου ικανοποιητικό για ένα βιοπαλαιστή 

οικογενειάρχη; 

2. Επαναπροσεγγ(ζει και πώς το 6λο θέμα μετά την από ετών απόρριψη της 

σχετικής προσφοράς;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού 'Αμυνας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαν.οu. 

«Το καταβλητέο ποσό ενοικίου για τη χρήση από την Εθνική Φρουρά 

ιδιωτικής ακ[νητης ιδιοκτησ(ας εκτιμάται από το Τμήμα Κτηματολογί.ου και 

Χωρομετρίας και δεν εξαρτάται καθόλου από το Τ πουργε(ο 'Αμυνας. 

Το βιοτικό επίπεδο του ιδιοκτήτη δεν αποτελε( παράγοντα που λαμβάνεται 

υπόψη κατά την εκτιμηση του σχετικού ενοικίου. Ως γνωστό στο άρθρο 8(1) του 
πεp( Επιτάξεως Ιδιοκτησίας Νόμου του 1962 ρυθμ(ζεται το θέμα περί Αποζη
μιώσεων Οι 1 επίταξη ακινήτου ιδιοκτησίας. 

Αναφορικά με το δεύτερο σκέλος της πιο πάνω ερώτησης, μετά την απόρριψη 

της σχετικής προσφοράς σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Επιτάξεως ΙδιQ

κτησίας Νόμου 1962 (άρθρο 11) ο ιδιοκτήτης μπορεί να ζητήσει από το' 
Δικαστήρ.ιο να προβεί στον καθορισμό της σχετικής αποζημίωσης.)) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 24 Απριλίου 1989, 

«Οξύτατα προβλήματα Οημιοuργεί στην κοινότητα Σιας -όπως μας εκτέθηκαν 

(σε σημερινή επιτόπια επίσκεψή μας) από τον κοινοτάρχη χ. ΧριστόΟουλο Πισσία 

κι άλλους κοινοτικούς παράγοντες παρουσία εκπροσώπων του τόπου, της Επαρ

χιακής Διοίκησης, lγειοvομικώv Επιθεωρητών και άλλων συναδέλφων στη Βουλή

η συνέχιση της λειτόυργlας χοιροτ~οφεlου. Ει&ικ6τερα στις 22/4/89 εκχειλ(σματα 
από τη μονάδα επεκτάθηκαν σε μια απόσταση 400-500 μέτρων απ' αυτή με τη 
θραύση του σχέτιχού προστατευτικού αναχώματος. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο lπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα σε ποιο 

στάδιο βρίσκονται οι προσπάθειες για ριζική και μόνιμη αντιμετώπιση του 

προβλήματος -που δημιουργεί κινδύνους στα υδροφόρα στρώματα και στην υγεία 

των κατοιχων- ιδιαίτερα μετά την uποuργική διαβεβαίωση, πριν από λίγοuς μήνες, 

πως το θέμα δε θα χρονοτριβούσε άλλο.» 

Απ&ντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

((Ot αρμόδιες lγειονομικές lπηρεσίες, οι οποίες πραγματοποιούν ταχτικές 

επιθεωρήσεις, βρίσκουν την κατάσταση ικανοποιητική. Σύμφωνα με τις 'αρμόδιες 

υπηρεσίες το αποχετευτικό σύστημα του χοιροστασίου λειτουργεί ικανοποιητικά, η 

ροή δε λυμάτων στο διπλανό αργάκι που παρουσ~άστηκε τον περασμένο Απρίλη 

οφειλόταν σε βλάβη του αγωγού των λυμάτων, που στο μεταξύ διορθώθηκε.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λ&ρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 11 Μα'ίου 1989, 

((Ερωτάται το Υπουργείο Υγείας να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής πότε 

προτίθεται να υλοποιήσει απόφαση του lπουργικού Συμβουλίου για Οημιουργία 

ψuχιατρικής πτέρυγας στη Λάρνακα, νοουμένου ότι πολλοί ασθενείς από την 

ελεύθερη Αμμόχωστο καθώς και από τηΆάρνακα ταλαιπωρούνται αφάνταστα με 
επισκέψεις τους στη __ Λευκωσία. Πέντε από τοuς τελευταίους θανάτους στη 

Λάρνακα και ελεύθερ-η Αμμόχωστο προέρχονταν από ασθενείς 7tou παρακολου-
θ ' ό ψ ' ' ' θ ' ουνταν απ υχιατρους και γεννιεται το ερωτημα αν η κα υστερηση της 

δημιουργίας αυτής της πτέρυγας θα έχει και άλλες επιπτώσεις στους ασθενείς.>> 

Απ&ντηση ημερομηνίας 1 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουkευτή περι
φέρειας Λ&ρνακας κ. Οδυσσtία Δημητρίου. 

«Πολιτική του Υπουργείου lγείας είναι η αποκέντρωση και αναβάθμιση των 

προσφερομένων υπηρεσιών έτσι που να δημιουργηθούν περιεκτικές υπηρεσίες σε 

κάθε επαρχία. Μέσα στα πλαίσια αυτά οι προσφερόμενες υπηρεσίες στη Λάρνακα 

έχουν σταΟιακά αναβαθμιστεί έτσι που σήμερα εκτός από το εξωτερικό ιατρείο 

που λειτουργεί στο Νοσοκομείο Λάρvακ~ς και Παραλιμνίου, προσφέρονται ψυχια

τρικές διευκολύνσεις όπως: 

α) Ψυχιατρική συμβουλευτι~ή φροντίδα σε ασθενείι:; που νοσηλεύονται 

στα Γενικά Νοσοκομεία Λάρνα~ας και Παραλιμνίου. 

β) Συμμετοχή του Ψυχίατρου σε Ιατροσυμβούλια. 

y) Συμμετοχή του Ψυχίατρου στη Ψυχοπαι8αγωyική Επιτροπή. 
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δ) Επισκέψεις και παρακολούθηση ασθενών με ψυχικά προβλήματα σε 

κρατικά ιδρύματα όπως η Στέγη Άγιος Χαράλαμπος, l{ρατική Στέγη 

Γερόντων κ.λ. π. 

ε) Ψυχιατρική κοινοτική νοσηλευτική δηλαδή κατ' οίκον παρακολούθηση 

ψυχιατρικών περιστατικών που παραπέμπονται από το Ψυχίατρο τόσο 

της Λάρνακας όσο και από τους Κυβερνητικούς Ψυχίατρους Λευκω

σίας, για περιστατικά που απολύονται από την Ψυχιατρική Κλινική 

Λευκωσίας η τα Ψυχιατρικά Ιδρύματα Αθαλάσσας. 

Όσον αφορά τη λειτουργία Ψυχιατρικής Κλινικής στο Νοσοκομείο Λάρνακας 

έχει ήδη ετοιμαστεί το κτίριο που προορίζεται να στεγάσει την Κλινική και έχει 

αρχίσει η διαδικασία του εξοπλισμού. Ως Νοσοκομείο Ημέρας, η Κλινική 

αναμένεται να λειτουργήσει κατά το 1990. 

Πιστεύεται ότι) με τη λειτουργtα του εξωτερικού ιατρείου, του Νοσοκομείου 

ημέρας και των άλλων ψυχιατρικών διευκολύνσεων που προσφέρονται στη Λάρνα

κα, το επίπεδο προσφοράς ψυχιατρικών υπηρεσιών είναι ικανοποιητικό. Περι

στατικά για τα οποία κρίνεται απαραίτητη η φροντίδα και θεραπεία επί 24ώρου 

βάσης, παραπέμπονται και εισάγονται είτε στην Ψυχιατρική Κλινική του Γενικού 

Νοσοκομείου Λευκωσίας ή στα Ψυχιατρικά Ιδρύματα Αθαλάσσας, ανάλογα με 

την κατάσταση του κάθε ασθενή. 

Βεβαίως για να παρέχονται περιεκτικές ψυχιατρικές υπηρεσlες επί επαρχια

κού επιπέδου κρίνεται απαραίτητη η λειτουργία της Ψυχιατρικής Κλινικής επί 

24ώρου βάσης. Τούτο θα γίνει κατορθωτό μόλις εξασφαλιστεί το απαιτούμενο 

προσωπικό που δεν υπάρχ~ι στο παρόν στάδιο,» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 9 Μαϊου 1989. 

«Το σωστό αίτημα να μη δικαιούνται αξιοποίησης ΤΙΚ κλήρου πρόσφυγες 
\:' ι .J.. ι ι Π ''θ ' ' που υεν κατοικουν 'J μετοικουν απο την οταμια ε εσαν επιτακτικα οι κατοικοι 

ό , , , ψ' ' , Μ , 
της κοιν τητας κατα την προχτεσινη επισκε η μας σ αυτη. ας τονιστηκε 

συγκεκριμένα πως χιλιάδες στρέμματα Τ /Κ κλήρου παραχωρούνται σε πρόσφυγες 

που βρίσκονται στην Ανθοόπολη 1 Ανάγυια, Δάλι, Γέρι, Λατσιά κ.ά. με απο

τέλεσμα πρόσφυγες κάτοικοι Ποταμιάς να καρποόνται απλό ποσοστιμόριο από 

την κολοσσιαία Τ /Κ περιοUσία που εγκαταλείφθηκε. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 9 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η κατ' έτος διανομή των γεωργικών κλήρων στο χωριό Ποταμιά όπως και 

σε άλλες κοινότητες γίνεται από τις Επαρχιακές Επιτροπές Προστασίας και 

Διαχειρίσεως Τ /Κ Περιουσιών στις οποίες εκπροσωπούνται τόσο οι Αγροτικές 

Οργανώσεις ΠΕΙ(, ΕΚΑ και Αγροτική όσο και η ΠΕΠ, με βάση αντικειμενικά 

κριτήρια που έχουν εγκριθεί από την Κεντρική Επιτροπή Προστασίας και 

Διαχειρίσεως Τ /Κ Περιουσιών .και αφού ληφθούν υπόψη οι εισηγήσεις των 

Τοπικών Επιτροπών Προσφύγων που υπάρχουν σε κάθε κοινότητα. 

Στο χωριό Ποταμιά έχουν παραχωρηθεί γεωργικοί κλήροι σε 40 προσφυγικές 
οικογένειες, από τις οποίες οι 27 διαμένουν στο χωριό, οι 12 στο χωριό Δάλι και 
οι άλλες 11 σε συνοικισμούς αυτοστέγαqης ή κυβερνητικοός οικισμοός της 
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Λευκωσίας. 2.:τους πρόσφυγες αυτούς παραχωρήθηκαν 580 σχ. περίπου ξηριχής 

γης (χαι όχι χιλιά8ες όπως αναφέρεται στην Ερώτηση), γιατί θεωρήθηκε σκόπιμο, 

σύμφωνα με τα εν ισχύι κριτήρια, να βοηθηθούν και άλλοι 8ικαιούχοι πρόσφυγες 

που 8ιαμένουν σε κοινότητες όπου 8εν υπάρχει γεωργική γη. Εξάλλου, οι κλήροι 

που έχουν παραχωρηθεί στους κατοίκους της Ποταμιάς είναι πολύ ικανο

ποιητικοί.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11 Μα'ίου 1989. 
((Ν 'αναβαθμιστεί (από .€200) το ποσό για τις πολιτιστικές εχ8ηλώσεις 

Ί8άλεια' (Δαλιού), που άρχισαν πέρσι το Σεπτέμβρη και προγραμματίζονται και 

για φέτος (τον ί8ιο μήνα), με στόχο την καθεχρονιχή τους θεσμοθέτηση. 

Πώς αντικρίζει το αίτημα το αρμό8ιο Υπουργείο;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περιφέ
ρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου ΣτυλιαvοU. 

«Οι επιχορηγήσεις πολιτιστικών εχ8ηλώσεων από τη Μορφωτική Υπηρεσία 

του Υπουργείου Παι8είας εξαρτώνται από το όψος των προϋπολογισμών της. Με 

βάση τα 8ε8ομένα αυτά, μόνο μικρή αύξηση στο ποσό που παραχωρήθηκε τον 

περασμένο χρόνο μπορεί να 8οθεί φέτος.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11Μα'ίου1989. 

«Πολύχρονο -τέθηκε από μέρους μας αρμό8ια μ 'επανειλημμένες παραστά

σεις- το αίτημα του Συν8έσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων χι άλλων αρχαιολόγων για 

συμμετοχή και παρουσία χι ενός τουλάχιστο Κύπριου αρχαιολόγου σε κάθε ξένη 

αρχαιολογική αποστολή που 8ιεξάγει ανασκαφές στην Κόπρο (υποχρεούμενης, 

μάλιστα, της ξένης αποστολής να καταβάλλει τη σχετική 8απάνη των μισθών κ.ά. 

8~πανών των Κύπριων αρχαιολόγων), όπως ακριβώς συμβαίνει και στην Ελλά8α 
και πλεlστες άλλες χώρες, για λόγους εξόφθαλμων επιστημονικών, εθνικών κ.ά. 

σκοπιμοτήτων. 

Ερωτάται για τούτο το αρμό8ιο Υπουργείο: 

1. Πόσες και ποιες οι ξένες αρχαιολογικές αποστολές σήμερα στην Κύπρο και 
πού 8ιεξάγουν ανασκαφικές εργασlες; 

2. Σε πόσες από τις αποστολές αυτές υπάρχουν Κύπριοι αρχαιολόγοι να τις 
πλαισιώνουν; Και 

3. Αν 8εν υπάρχουν στις ξένες αποστολές Κύπριοι αρχαιολόγοι πώς και σε 
πόσο βαθμό 8ιενεργείται η σχετική επίβλεψη και παρακολούθηση του έργου τους, 
έτσι που να επιτυγχάνεται κα.τά τρόπο ανεπlληπτο η 8ιασφάλιση για την Κύπρο 
των ανασκαπτόμενων ευρημάτων;» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
κιiι Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

ι<Στην Κύπρο 8ιεξάγουν αρχαιολογικές εργασίες οι πιο κάτω ξένες αρχαιο

λογικές αποστολές:-

( α) Η Πολωνική Αποστολή του Πανεπιστημtου της Βαρσοβίας κάτω από 

·τη 8ιεύθυνση του Δρα A.W. DASZEWSKI στην Κιfτω Πάφο στην 
Όικ!α Θησέα' και στηv 'Οικία Αιώνα'. 
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(β) Η Αποστολή της Γαλλικής Αρχαιολογικής Σχολής ΑΟηνών κάτω από 

τη διεύθυνση των ΑΝΤΟΙΝΕ HERMARY και PIERRE AUPERT στο 

χώρο της αρχαίας πόλης της Αμαθούντας. 

(γ) Η Ελβετο-Γερμανική Αποστολή του Πανεπιστημίου της Ζυρίχης και 

του Γερμανικού Αρχαιολογικού Ινστιτούτου κάτω από τη διεύθυνση 

του Καθηγητή F.G. MAIER, στα Κούκλια (Παλαίπαφος). 

(δ) Η Βρετανική Αποστολή του Πανεπιστημlου του Εδιμβούργου κάτω 

από τη διεύθυνση του Δρα E.J. PELTENBURG στην Κισσόνεργα

Μοσφίλια. 

(ε) Η Γαλλική Αποστολή της MAISON DE L' ORIENT MEDITER
RANEEN (UNIVERSITE DE LYON 2) και της COMMISSION DES 
FOUILLES κάτω από τη διεύθυνση της Δρος MARGUERITE ΥΟΝ, 
στον αρχαιολογικό χώρο του Κιτίου - Παμπούλα (Λάρνακα). 

(στ) Η Γαλλική αποστολή του Εθνικού Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών 

(CNRS) κάτω από τη διεύθυνση του Δρα ALAIN LE BRUN στη 
Χοιροχοιτία. 

(ζ) Η Σουηδική Αποστολή του Πανεπιστημίου του GOTEBORG κάτω 
από τη διεύθυνση του Καθηγητή PAUL ASTROM στην Αλυκή της 
Λάρνακας κοντά στο Τέμενος Σουλτάν Τεχχέ. 

(η) Η Αμερικανική Αποστολή του Πανεπιστημίου της PENSYLVANIA 
και του ΠανεΠιστημίου του MISSOURI-COLUMBIA κάτω από τη 
διεύθυνση των Καθηγητών MURRA Υ C. MCCLELLAN και 

MARCUS L. RAUTMAN στην Καλαβασό-Κόπετρα. 

(θ) Η Αμερικανική Αποστολή του Πανεπιστημίου του CINCINNATI και 

της Βρετανικής Αρχαιολογικής Σχολής Αθηνών κάτω από τη διεύ

θυνση του Δρα G. CADOGAN στο Μαρώνι - Βούρνες. 

(t) Η Αμερικανική Αποστολή του Πανεπιστημίου Πρινψετον κάτω από 

τη διεύθυνση του Καθηγητή W.A.P. CHILDS στην Πόλη Χρυσοχούς. 

(κ) Η Αμερικανική Αποστολή του DESERT RESEARCH INSTITUTE 
του Πανεπιστημίου της Νεβάδας κάτω από τη διεύθυνση του Δρα 

ALAN SIMMONS στον αρχαιολογικό χώρο Ακρωτήρι - Αετόκρεμμος 

(Χώρος Ε). 

(λ) Η Ιταλική Αποστολή του Πανεπιστημίου της CATANIA κάτω από 

τη διεύθυνση του Καθηγητή F. GIUDICE, στην Κάτω Πάφο-

Τούμπαλλος (Στρατόπεδο της Φρουράς). 

(μ) Η Ελβετική Αποστολή του Πανεπιστημίου της Ζυρίχης κάτω από τον 

Καθηγητή WALTER FASNACHT στην Αλάμπρα-Αλμυράς. 

(v) Η Αμερικανική Αποστολή του Πολιτειακού Πανεπιστημίου της Νέας 

Υόρκης στο ALBANY κάτω από τη διεύθυνση του Καθηγητή Π. 

WALLACE ασχολήθηκε το 1988 με μελ<τη. 

(ξ) Η Καναδική Αποστολή του Πανεπιστημίου BROCK κάτω από τη 
διεύθυνση του Καθηγητή D. RUPP ασχολήθηκε το 1988 με μελέτη. 

Παρά -ro ότι σύμφωνα με τους π~ρί Αρχαιοτήτων Κανο.νισμούς, στους όρους 
για την έκδοση άδειας ανασκαφών σε αρχαιολογική αποστολή, περιλαμβάνεται 

και πρόνοια για την απασχόληση Κύπριου Αρχαιολόγου έναντι τριών αλλοδαπών 

αρχαιολόγων, μελών της αποστολής, εντούτοις όπως πληροφορούμαι από το 
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Διευθυντ-ή του Ί'μήματος Αρχαιοτήτων σπάνια J(ύπριοι Αρχαιολόγοι μετέχουν 

στις πιο πάνω αποστολές, λόγω απροθυμίας τους να εργαστούν σε απομα

κρυσμένες περιοχές χαι για σύντομο χρονικό Οιάστημα. 

'Ολες οι ξένες αρχαιολογικές αποστόλές παραχρλουθούνται χι επιβλέπονται 

από το Διευθυντή Τμήματος Αρχαιοτήτων, ο οποίος για το σκοπό αυτό 
ι , , 'Ψ πραγματοποιει συχνες επιτοπιες επισχε εις. 

Σε πολλές από αυτές αποσπώνται μέλη του Τεχνικού Προσωπικού του 

Τμ-ήματος Αρχαιότήτων και τη μισΟοΟοσ(α τους αναλαμβάνουν οι ξένες αρχαιο

λογικές αποστολές.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11 Μαϊου 1989. 

<ιΣ 'επανειλημμένες επισκέψεις μας στο Δάλι -με τη γνιι.)στή πλούσια. 

α.ρχαιολογιχ·ή παραχα.τα.θήχ·η- η Πολιτιστική Επιτροπή της J{οινότητας χι η 

Χωριτιχή Αρχή ζ·ήτησα.ν τη Οημιουργία. τοπικού αρχαιολογικού μουσείου που να 

Οιαφυλάξει χα.ι να εκθέσει μέρος έστω του αρχαιολογικού πλούτου της κοινότητας, 

σε προσφερόμενο χώρο που γειτνιάζει με τον αρχαιολογικό χώρο ΙΟαλίου. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόΟιο Υπουργείο το αί.τημα.;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Το lπουργεί.ο Συγκοινωνιών χαι Έργων προγραμματίζει τη Οημιουργία 

Τοπικού Μουσείου στο Δάλι το οποίο προχαταρχτιχά υπολογίζεται να κοστίσει 

±:200,000 περίπου. ο Αν. Διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτ·ήτων συναντήθηκε 

στις 17 .6.89 με εκπροσώπους της πιο πάνω Επιτροπής χαι της Χωριτιχής Αρχής 
του Δαλιού χαι συζήτησε Οιά.φορους τρόπους επίσπευσης του έργου. Συγχεχριμένα 

ζήτησε τη συνΟρομή της Κοινότητάς τους στην εξεύρεση κατάλληλου χώρου για. 

ανέγερση Μουσεlου. Οι εκπρόσωποι της κοινότητας ανάλαβαν να εξεύρουν για το 

σκοπό αυτό κατάλληλο χώρο που ν 'α.ν·ήχει στην κοινότητα χαι να μελετήσουν το 

ενΟεχόμενο καταβολής από μέρους τους χρ·ηματιχής συνεισφοράς έναντι της 

συνολικής Οα.πά.νης για υλοποίηση του πιο πάνω έργου.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11 Μαϊου 1989. 

«Πρόσφατα Οημοσιεύματα. του ελλαΟιχού τύπου παρουσιάζουν το l{έντρο 

Βυζαντινών, Οθωμανικών χα.ι Νεοελληνικών ΣπουΟών του Πανεπιστημίου του 

ΜπLρμιγχαμ να προσανατολίζεται να συστήσει χαι έΟρα. l{υπριαχών ΣπουΟών με 

το σχεπτιχό ότι: 

ι. η l{ύπρος Οε Οιαθέτει ακόμα πανεπιστήμιο, 

ιι. χα.νένα. άλλο πανεπιστημιακό ίΟρυμα. στον κόσμο Οεν έχει έΟρα ή θέση 

λέκτορα για χuπρολογιχές σπουΟές, 

ιιι. η l{όπρος βρίσκεται στην χαρΟιά των πολιτισμών της ανατολικής 

Μεσογείου, αλλά η ταυτότητά της πολύ συχνά παραβλέπεται. 

Παρακαλείται λοιπόν το αρμόΟιο Υπουργείο να. πληροφορήσει το 

Σώμα αν μια τέτοια. πρωτοβουλία. -ή τουλάχιστον παράλληλη- για 

λόγους ευνόητους, εξισορρόπησης τυχόν σκόπιμων ιστορικών Οιαστρο-
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φών (χατά το πρότuπο του πολύ αξιόλογου~ αλλά σαφώς προκατει

λημμένου έργου για την J(ύπρο του Sir George Hill κ.ά.) δε θα' πρεπε 
να ενθαρρύνει και αναπτύξει προς την κατεύθυνσ·f) των πανεπιστημίων 

Αθηνών, Θεσσαλονίκης 1 Ιωαννίνων ή Κρ·~της με τα οποία (χι ιδιαίτερα 
των Αθηνών) το Υπουργείο Παιδείας κι Ί) l{ύπρος γενικά όχι μόνο 

διατηρεί άριστες σχέσεις1 αλλά και σταδιακά τις αναβαθμίζει, ενόψει 
των πολλαπλών (πέραν των όσων εκτέθηκαν) θετικών που μια τέτοια 

πρωτοβουλία θα 'Χει όχι μονάχα για τ·f)ν κυπριακή επιστ·~μη, αλλά και 

για τον αγώνα επιβίωσης που η Κύπρος διεξάγει.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Δεuκωσιας κ. Πέτροu ΣτuλιαvοU. 

((Η πρωτοβουλία για την προικοδότηση θέσηι; λέκτορα στιι; l(υπριακέι; 

Σπουδέι; ανήκει στο Πανεπιστήμιο του Μπίρμιγχαμ το οποίο εξασφάλισε την 

αναγκαία χρηματοδότηση από Ελληνοκυπριακούι; Παροικιακοόι; κύκλουι; τηι; 

ΜεγάλΊ)ζ Βρεττανίαι;. 

2. Το Υπουργείο Παιδείαι; συστηματικά προωθεί τουι; επιστημονικούι; 

δεσμούι; μεταξύ l{ύπρου και Ελλάδαι;. Όπωι; είναι γνωστό ορισμένα Ελληνικά 

Πανεπιστ·~μια (μεταξύ των οποίων και το Πανεπιστήμιο Αθηνών) έχουν ήδ·f) 

εντάξει 1 ή προγραμματίζουν να εντάξουν 1 στα προγράμματά τουι; θέματα που 
σχετίζονται με την Κύπρο ( 6πως Κυπριακή Αρχαιολογία και Κυπριακή Γραμμο.
τεία). 

Ασφαλώι; μια πιο συστηματικ·~ καλλιέργεια των l(υπριακών Σπουδών στα 

Πανεπιστ·~μια τηι; Ελλάδαι; θα ήταν εξαιρετικά επωφελήι; και το Υπουργείο 

Παιδείαι; είναι πάντα έτοιμο να ενθαρρύνει κάθε σοβαρή πρωτοβουλία προι; αυτή 

την κατεύθυνση.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 11Μαϊου1989. 

((Στο συνοικισμό l(άψαλοι; Λεμεσού παρά τη διασταύρωση κοντά στην 

εκκλησία Τριχερούσα έχει συμβεί μεγάλοι; αριθμόι; δυστυχημάτων και έτσι 

υπάρχει ανάγκη ρυθμίσεωι; τηι; τροχαίαι; κίνησηι; με φώτα. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχ·~ να πληροφορ·~σει τη Βουλή αν προτίθεται να 

αντικρίσει θετικά το ωι; άνω πρόβλημα και πότε.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

((Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, σε συνεργασία με τον Οίκο Εμπειρογνωμόνων 

ΡΑΚ-ΡΟΥ AND ΚΝΕΕΒΟΝΕ ΡΤΥ LTD., προχωρεί με την ετοιμασία ολο

κληρωμένηι; μελέτηι; για την Οδικ·~ Ασφάλεια. Ήδη έχουν εντοπιστεί παγκυπρίωι; 

τα προβληματικά σημεία του οδικού δικτύου (BLACK SPOTS) που χρήζουν 
βελτίωσηι; από πλευράι; οδικήι; ασφάλειαι;. 

Στα σημεία αυτά συμπεριλαμβάνεται και η υπό αναφορά συμβολή. 

Οι εμπειρογνώμονει; 1 λαμβάνονται; υπόψη προβλήματα που έχουν εντοπιστεί 
στη συμβολή αυτ·~ 1 θα εισηγηθούν τη λήψη μέτρων για βελτίωση των κυκλο
φοριακών συνθηκών. Η μελέτη βρίσκεται στο τελικό στάδιο.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 16 Μαϊου 1989. 

((Η εργασία για την επάλειψη με άσφαλτο του Οιαύλου του αεροΟρομίου 
Λάρνακας εκτελέστηκε σε τρεις νύχτες, Η αξία χαι τοποθέτηση του υλικού 

τιμολογήθηκε προς !:19.50 τον τόνο. Έργο με ακριβώς τις ίδιες προδιαγραφές 

(βελτίωση δρόμου Λεμεσού-Αγίου Τύχωνα) τιμολογήθηκε προς !:9 - !:11.50 τον 
τόνο. Και αν ακόμα ληφθεί υπόψη ότι η εργασία εκτελέστηκε νύχτα που 

Οιχαιολοyεί σχετική αύξηση της Οαπάνης χρινεται ότι η Οιαφορά είναι πολύ 

μεγάλη, γι' αυτό παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή 

πώς Οιχαιολοyεί την τόσο μεγάλη Οιαφορά. 

Επίσης διαδόθηκε ότι για το τόσο σοβαρό έργο δεν διεξήχθη κανένας 

εργαστηριακός έλεγχος των υλικών από το Κεντρικό Εργαστήριο των Δημόσιων 

Έργων, γι' αυτό παραΧαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

αν αυτό αληθεύει και, αν όχι, να Οοθούν λεπτομερή στοιχεlα για τον έλεγχο που 

πραγματοποιήθηκε.>> 

Απο!vτηση ημερομηv(ας 13 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοιvω
vιώv και Έργωv σε Ερώτηση ημερομηv(ας 16 Μαϊου 1989 του αξιό
τιμου Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. 'Αpιστοu Χpuσοστόμοu. 

«Α. (ι) Οι τιμές των ασφαλτικών επαλείψεων που συμπεριλαμβάνονται σε 

έργα οΟοποιιας Οεν αποτελούν μέτρο σύγκρισης με την ασφαλτική επίστρωση του 

Οιαύλου του αεροΟρομίου Λάρνακας, γιατl στα έργα οΟοποιιας οι ασφαλτικές 

επαλείψεις είναι μέρος πολλών άλλων εργασιών και πρέπει να αντικρίζονται σε 

συσχετισμό με ολόκληρο το κόστος του έργου. 

(ιι) Το Τμήμα Δημόσιων Έργων 'τιμολόγησε' την προσφορά για την 

ασφαλτική επίστρωση του ΟιαΟρόμου προσγειώσεως-απογειώσεως αεροσκαφών 

του αερολιμένα της Λάρνακας βασιζόμενο πάνω στις τελευταlες τιμές που πήρε 

λίγους μήνες προηγουμένως για εργασία πάλι στον αερολιμένα, με ακριβώς τις 

ίΟιες προΟιαγραφές και συνθήκες, προσθέτοντας μόνο το επιπρόσθετο κόστος λόγω 

του νυχτερινού ωραρίου. [Η πιο πάνω προηγούμενη προσφορά ήταν εκείνη της 

ασφαλτικής επίστρωσης (WEARING COURSE) του 04 παράλληλου τροχοδρόμου 
που συμπληρώθηκε το Σεπτέμβριο του 1988 από την εταιρεία ΣΑΥΠΑΡΚΟ προς 
±:17.25 τον τόνο.] 

Β. Εργαστηριακός έλεγχος έγινε τόσο πριν την έναρξη των εργασιών όσο και 

κατά τη Οιάρκεια εκτέλεσής τους. Οργανώθηκαν πρόσθετες ομάΟες, εκτός εκείνης 

της επίβλεψης, με σκοπό τον αποτελεσματικότερο έλεγχο των εκτελούμενων 

εργασιών. 

(ι) Η πρώτη ομάδα στελεχώθηκε από λειτουργούς του κλάΟου Ελέγχου του 

'Υπουργείου και παρακολουθούσε συνεχώς την παραγωγή του παρασκευαζόμενου 

ασφαλτικού μίγματος επανΟρώνοντας με λειτουργούς και τις τέσσερις καμπίνες 

των μηχανημάτων παραγωγής. Επιπρόσθετα λειτουργοί του ΚλάΟου Ελέγχου 

περιόΟευαν τόσο τις εγκαταστάσεις ζυγίσματος όσο και το ίΟιο το εργοτάξιο του· 

αερολιμένα και προέβαιναν σε επί τόπου ελέγχους των φορτίων και του 

επιστρωμένου υλικού αντίστοιχα. 

(ιι) Η δεύτερη ομάΟα στελεχώθηκε από τεχνικούς του εργαστηρίου του 

Τμήματος Δημόσιων 'Ε;ργων και προέβαινε σε συνεχή εργαστηριακό έλεγχο τόσο 

του παραγόμενου υλικού όσο και του επιστρωμένου υλικού. Δημιουργήθηκαν Ούο 
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κ~ντρα' εργαστηριακού ελέγχου (ένα για κάθε εργολάβο) και όλες οι εργαστη

ριακές δοκιμές επιτηρούντο συνεχώς από τους τεχνικούς του εργαστηρίου, όλα δε 

τα αποτελέσματα φέρουν την υπογραφή τους σαν επιβεβαίωση του ελέγχου που 

διεξάγετο. 

Γ. (ι) Μετά τη λήψη της επιστολής κατακύρωσης οι εργοληπτικές εταιρείες 

υπέβαλαν στο Τμήμα όλους τους σχετικούς εργαστηριακούς ελέγχους τόσο των 

αδρανών υλικών όσο και του μίγματος τα οποία αφού ελέχθηκαν από το Τμήμα 

έγινε η προνοούμενη από το Συμβόλαιο δοκιμαστική διάστρωση στις 10.3.1989. 
Η πλήρης έναρξη των εργασιών έγινε το βράδυ της Τρίτης 14.3.1989 και το έργο 
συμπληρώθηκε το πρωί του Σαββάτου 18.3.1989. 

{ιι) Όλα τα εργαστηριακά. αποτελέσματα που διεξήχθηκαν τόσο πριν την 

έναρξη των εργασιών όσο και κατά τη διάρκεια εκτέλεσής τους, επισυνάπτονται. 

Επιπρόσθετα επισυνάπτονται και εργαστηριακά αποτελέσματα του Κεντρικού 

Εργαστηρ(ου που έγιναν την ίδια εποχή για άλλα 1οδικά έργα του Τμήματος από 

τους ίδιους όμως σωρούς των υλικών που χρησιμοποίησαν οι εργολάβοι για την 

εκτέλεση της επίστρωσης του διαδρόμου του αερολιμένα. 

Δ. Για πληρέστερη ενημέρωση του τρόπου εκτέλεσης του σημαντικού αυτού 

έργου αξίζει να αναφερθούν και τα πιο κάτω: 

(ι) Η αρχική δημοσίευση της προσφοράς προνοούσε άνοιγμά της στις 

24.2.1989 Και εκτέλεση των εργασιών επίστρωσης μεταξύ 13.4.1989 και 
26.4.1989. Μετά από έντονεζ διαμαρτυρίες των αεροπορικών εταιρειών και 
ιδιαίτερα του Εθνικού Μεταφορέα το Τμήμα με εγκύκλιό του αρ. 2 και ημερ. 
18.2.1989 μετέφερε τις ημερομηνίες εκτέλεσης για τις 15.3.1989 μέχρι τις 

25.3.1989. 

(ιι) Οι προσφορές ανοίχτηκαν στις 24.2.1989 και μετά από σχετική αξιο
λόγηση τόσο από το Κεντρικό Συμβούλιο Προσφορών όσο και από την Υπουργική 

Επιτροπή για προσφορές κατακυρώθηκαν στις 3.3.1989 εξίσου στους δύο χαμη
λότερους προσφοροδότες. Ας σημειωθεί πως η αρχική τιμή της προσφοράς ήταν 

f.19.50 σεντ/τόνο και τελικά η Υπουργική Επιτροπή κατακύρωσε την προσφορά 
στην τιμή των .1:19.00/τόνο. 

Ειδοποιήθηκαν με ιδιόχειρη επιστολή οι δύο εργοληπτικές εταιρείες με αρ. 

φακ. 129/74/Β/52 και ημερ. 3.3.1989.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μα"ίοu 1989 υποβληθείσα 
1 
από τοv αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 
στις 16 Μαϊοu 1989. 

({Η επιδιόρθωση της ζημιάς του δυτικού κρηπιδότοιχου του λιμανιού Λεμεσού 

που προκλήθηκε από το πλοίο 'Αθήνα' ανατέθηκε σε εργολάβο έναντι δαπάνης 

f.122,000 και παρακάμφθηκε έτσι η διαδικασια των προσφορών. Διατυπώθηκαν 
απόψεις ότι το έργο θα στοίχιζε πολύ φθηνότερα, αν ακολουθείτο η διαδικασία 
των προσφορών. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1} Γιατί παρακάμ~θηκε η διαδικασία των προσφορών; 

2) Βάσει ποιων κριτηρίων επιλέγηκε ο εργολάβος στο~ οποίο ανατέθηκε η 
εκτέλεση του έργου;)) 

Γ\ 
\ __ 
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Απάντηση ημεpομην[ας 21 Αυγούστου 1989 του Υπουpγού Συγκοινωνιών 
και Έpγων σε Εpώτηση ημεpομηνίας 16 Μαϊου 1989 του .αξιότιμου 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. 'Αpιστου Χpυσοστόμου. 

((Για την επιδιόρθωση της ζημιάς του Ουτιχού κρηπιδώματος του λιμανιού της 

Λεμεσού που προκλήθηκε από το πλοίο 'Αθήνα' η Αρχή Λιμένων ακολούθησε την 

πιο κάτω ΟιαΟιχασί.α που ακολουθήθηκε και στο παρελθόν (1985) σε παρόμοια 
περίπτωση, λόγω της επείγουσας φύσης του θέματος:-

( α) Όπως είναι η πρακτική για άκρως εξειΟιχευμένα έργα, έγινε επιλογή 

από κατάλογο εργολάβων που ασχολούνται με θαλάσσια έργα και στη 

συνέχεια ζητήθηκαν προσφορές μόνο από εκείνους τους εργολάβους 

που κρίθηκαν σαν κατάλληλοι. Στην προκειμένη περίπτωση, από 4 
εργολάβους που από πρώτη άποψη θα μπορούσαν να ληφθούν υπόψη 

για την εκτέλεση του έργου, χρlθηχαν χατάλλ·ΙJλοι και ζητήθηκαν 

προσφορές μόνο από δύο εργολάβους. 

(β) Κατακυρώθηκε η προσφορά ύστερα από σχετική απόφαση του 

Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής για το ποσό των Η22,ΟΟΟ στον 

ένα από τους δύο εργολάβους, που ήταν -ανάμεσα σ' άλλα και ο πιο 

φθηνός. Θα πρέπει να αναφερθεί πως το πιο πάνω ποσό θα πληρωθε( 

από την ασφαλιστική εταιρεία του πλοίου και ότι η Αρχή Λιμένων δε 

θα επιβαρυνθεί με την καταβολή οποιουΟήποτε ποσού. Η Αρχή 

Λιμένων έχει ευθύνη να διασφαλίσει την όσο το δυνατό ταχύτερη 

διεκπεραίωση της εργασίας για να μ'ην παραμένουν σε αδράνεια οι 

εγκαταστάσεις της και για την ποιότητα των εργασιών. 

'Οσον αφορά το σκέλος της Ερώτησης σχετικά με τα κριτήρια που 

ακολουθήθηκαν για την επιλογή του εργολάβου στον οποίο ανατέθηκε η εκτέλεση 
' Α ' Λ ' ' λ' θ 'Ψ του εργου, η ρχη ιμενων αναφερει πως ηφ ηκαν υπο η: 

( α) η εμπειρLα στην εκτέλεση τέτοιων εξειδικευμένων έργων, 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

(στ) 

οι ειδικές γνώσεις, 

ο κατάλληλος εξοπλισμός που διαθέτει, 

το επιστημονικό προσωπικό που εργοΟοτεί, 

η άμεση κινητοποίηση για έναρξη της εργασίας, και 

η χαμηλή τιμή.» 

Εpώτηση ημεpομηνίας 14 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. 'Αpιστο Χpυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 16 Μαϊου 1989. 
«Η κατασκευή του δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας (Τμήμα Αραδίππου) μήκους 

13.5 χιλιομέτρων ανατέθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλ(ου ημερομ. 
23/6/1988 σε εταιρεία έναντι δαπάνης επτά εκατομμυρίων εννιακόσιων χιλιάΟων 
λιρών. Παρακάμφθηκε έτσι η Οιαδικασία των προσφορών με το Οικαιολογητικό του 
επείγοντος της κατασκευής του _και ότι το έργο θα συμπληρωθε( μέχρι τις 
30/6/1989 για να προληφθεί η θερινή περίοδος. 

Η κατασκευή του έργου άρχισε αλλ' όπως χαρακτηριστικά σχολιάζεται στην 
περιοχή η χελώνα θα ζήλευε τη βραΟύτητα του ρυθμοό και όπωζ αναφέρεται είναι 
αΟόνατο να συμπληρωθεί μέχρι τις 30/6/89. Περαιτέρω σχολιάζεται: 

-ότι δεν εξασκε!ται επί τόπου ο απαιτούμενος έλεγχος από το Τμήμα 

Δημόσιων Έργων, 
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-ότι δε γ(νεται έλεγχος των υλικών από το κεντρικό εργαστήριο των Δημόσιων 

Έργων, και 

-ότι τα. υλικά που χρησιμοποιούνται είναι εκτός προΟιαγραφών. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

- για την πρόοδο του έργου και πότε αναμένεται η παράδοσή του, 

- αν και πότε εγκαταστάθηκε από τα Δημόσια Έργα., όπως προβλέπει το 

συμβόλαιο, εργαστήριο στην περιοχή για. επιτόπιο έλεγχο, - αν έχει διεξαχθεί 

μέχρι τώρα. οποιοσΟήποτε έλεγχος από. το κεντρικό εργαστήριο των Δημόσιων 

Έργων.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

((Η κατασκευή του παρακαμπτήριου Ορόμου Λάρνακας (Τμήμα Αρα.δί.ππου

Δεκέλεια.ς) μήκους 13 χλμ. περίπου, ανατέθηκε στην εταιρεία Ιωάννου και 

Πα.ρασκευα'ίδη το Νοέμβριο του 1988, έναντι συνολικής δαπάνης f..7.9 εκ. περίπου. 
Σύμφωνα με το Συμβόλαιο, το έργο θα έπρεπε να συμπληρωθεί μέχρι τις 

30.6.1989. 

2. Με βάση το αναθεωρημένο πρόγραμμα εργασίας που υπέβαλε ο εργο

λάβος, το έργο προβλέπεται να συμπληρωθεί περί το τέλος του 1989. Για τη 
σημειωθε(σα καθυστέρηση ο εργολάβος έχει υποβάλει απαιτήσεις για παράταση 

χρόνου, ot οποίες και θα αξιολογηθούν, αφού συμπληρωθεί η μελέτη όλων των 
σχετικών στοιχείων. 

3. Τον ποιοτικό έλεγχο των εργασιών ανέλαβε το προσωπικό του εργα

στηρίου του νέου δρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας 1 το οποίο όταν άρχισε ο παρα

καμπτήριος δρόμος, ενισχύθηκε σταδιακά, ώστε να διεξάγεται ο απαιτούμενος 

από το Συμβόλαιο έ.λεγχος και για τα δυο έργα. 

4. Ο εργαστηριακός έλεγχος των εργασιών διεξάγεται ικανοποιητικά από το 
εργαστήριο του εργοταξίου υπό την επlβλεψη προσωπικού της επίβλεψης,. όπως 

προνοεί το Συμβόλαιο. Για επιβεβαίωση της ποιότητας των αδρανών υλικών που 

χρησιμοποιούνται στην κατασκευή του οδοστρώματος και στο σκυρόδεμα, έχουν 

γίνει ανεξάρτητοι εργαστηριακοί έλεγχοι, τόσο από το ΙCεντρικό Εργαστήριο του 

Τμήματος Δημοσίων Έργων όσο και από το εργαστήριο του Τμήματος Γεωλο

γικής Επισκόπησης.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Μαϊου 1989. 

<<Αίτημα των κατοίκων των χωριών της Μαραθάσας είναι η παροχή 

χαμηλότοκων δανείων για βελτίωση παλιών κατοικιών ή την ανέγερση νέων 1 ώστε 
να μπορούν να ενοικιαστούν σε παραθεριστές με σκοπό την τουριστική ανάπτυξη 

της περιοχής και την επιβίωση των κοινοτήτων. 

Την ίδια ερώτηση υποβάλαμε και στις 9/6/83 μετά από επίσκεψή μας και 
πάλι στα χωριά Μαραθάσας (Ερ. ΔΒ' 191). 

Έκτοτε οι απαντήσεις που δίδονται είτε μέσω της Επαρχιακής Διοίκησης 

είτε από Υπουργούς σε περιφερειακές συγκεντρώσεις είναι ότι 'το θέμα είναι 

γενικής φύσεως και μελετάται 1 ή ότι 'γίνεται μελέτη από το Γραφείο Προγραμ

ματισμού'. 
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Επει8ή το θέμα είναι πολύ σοβαρό για ολόκληρη την περιοχή Μαραθάσας 
Ι'>' f ι 1 1 β' λ ~ που ηοη κατεστη σωστο yηροκομειο~ ερωταται η κυ ερνηση να π ηροφορ,1σει τη 

Βουλή αν μελετά πραγματικά την υλοποίηση του πιο πάνω αιτήματος που 

σίγουρα θα είναι ένας ανασταλτικός παράγοντας για την εyατάλειψη και την 

ερήμωση αρκετών κοινοτήτων.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

(((α) Αρκετά από τα χωριά της Μαραθάσας περιλαμβάνονται στα Ορεινά 

Θέρετρα για τα οποία όπως είναι γνωστό υπάρχει ΣχέΒιο Δανειο

Βότησης από τους Δανειστικούς Επιτρόπους, για βελτιώσεις υφιστά

μενων ξενοόοχειαχών καταλυμάτων και τη Βημιουρyία περιορισμένου 

αριθμού νέων μονά8ων, και 

(β) βρίσκεται σε εξέλιξη μελέτη για την ανάπτυξη του αγροτουρισμού η 

οποία θα προβλέπει τη 8ανειο8ότηση ι8ιοκτητών κατοικιών παρα8ο

σιακού χαρακτήρα σε τρόπο ώστε αυτές να μετατρέπονται κατάλληλα 

για τουριστική χρήση.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μαϊου 1989. 
((Στα αρΒευτικά έργα 'Καλόγηρος 1 και 1 Κρυό Νερό' της κοινότητας Αγ. 

Δημητριου Μαραθάσας χρειάζεται να γίνουν Βιασωληνώσεις για αντικατάσταση 

των πετραύλακων τα οπο[α ειναι πολύ παλιά και ημικατεστραμμέ:να, 

Ερωτάται το αρμόΒιο -Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προγραμμα

τίζεται και πότε η εκτέλεση των πιο πάνω έργων.>> 

Απάντ')ση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του 
Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989 του 
φέρειας Λεμεσού κ, Αυγερινού Παπαρέ. 

«( α) Αρ8ευτικό Τμήμα 'Καλόγηρος' 

Υπουργού 

αξιότιμου 

Εσωτερικών σε 

Βουλευτή περι-

Έχει ετοιμαστει σχέ:Βιο Βιασωληνώσεω.ν το οποtο στάληκε στον 

Έπαρχο Λεμεσού για να το παρουσιάσει στην ΑρΒευτική Επιτροπή 

για έγκριση. 

(β) Αρ8ευτικό Τμήμα 'Κρύο Νερό' 

Το πρόβλημα που υπάρχει εlναι η μείωση της απόΒοσης της γεώτρησης 

με αρ. 58/77. Στην εν λόγω γεώτρηση έχουν τώρα τοποθετηθεί νέα 
μηχανήματα και η γεώτρηση παρακολουθείται για να εξακριβωθεί ο 

βαθμός επηρεασμού της. 'Οσον αφορά το θέμα της αντικατάστασης 

των πετραύλακων με Βιασωληνώσεις, θα εξεταστεί σε συνεργασtα με 

την Αρ8ευτική Επιτροπή.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
16 Μαϊου 1989, 

«Τα αγρινά εξακολουθούν να προξενούν μεγάλες ζημιές στις καλλιέργειες και 

ιΒιαίτερα στα αμπέλια στις κοινότητες Ι(αμινάρια και Τρεις Ελιές. Για να 

απαλλαγούν από την πληγή αυτή οι κάτοικοι επιθυμούν να ενταχθbύν στο σχέΒιο 

εκρίζωσης αμπελιών. 
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Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν σκέφτεται να 

ικανοποιήσει το αίτημα των δυο αυτών ορεινών χωριών.)> 

Απάντηση ημερομηνlαι; 11 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανlαι; σε Ερώτηση ημερομηνlαι; 16 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειαι; Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

((Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Εκρίζωση Αμπελιών καλύπτει, επί 

του παρόντος, μόνο τις μη παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές και 

τις περιοχές της Ζώνης Γ' των χωριών της επαρχίας Πάφου. Σχετικά 

διευκρινίζεται ότι το Σχέδιο στοχεύει στην εκρίζωση αμπελιών από 

τις χαμηλές περιοχές με μεγάλη στρεμματική απόδοση αλλά χαμηλή 

ποιότητα, 

(β) τα χωριά Καμινάρια και Τρεις Ελιές δεν περιλαμβάνονται στις πιο 

πάνω περιοχές που έχουν εγκριθεί από το Υ πουργιχό Συμβούλιο. 

Ωστόσο, αν μελλοντικά αποφασιστεί να γ(νει αναπροσαρμογή των 

περιοχών, τότε θα εξεταστεί και το αίτημα των κοινοτήτων αυτών, 

και 

(γ) το γεγονός ότι τα αμπέλια των πιο πάνω χωριών κινδυνεύουν να 

καταστραφούν από τα αγρινά, δεν είναι πιστεύω επαρκής δικαιολογία 

για να ενταχθούν στο Σχέδιο Εκρίζωσης.» 

Ερώτηση ημερομηνlαι; 15 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοό κ. Αuγεριvό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μα'ίου 1989. 

«Σε ερώτησή μας (ΔΕ' 92) με ημερομηνία 3/10/85 σχετικά με την 

εγκατάσταση ιδιωτικών τηλεφώνων στα Ι<.αμινάρια, ο Υπουργός Συγκοινωνιών 

και Έργων έδωσε την ακόλουθη απάντηση με ημερομηνία 23/1/86. 

Όι αναγκαίες εργασίες για τη διασυρμάτωση του χωριού που ήταν 

προγραμματισμένες για το 1986 θα συμπληρωθούν αρχές του 1987 εξαιτίας 

κατασκευαστικών έργων στο δρόμο Πεδουλά-Προδρόμου' 

Βρισκόμαστε ήδη στα μέσα του 1989 και δεν υπάρχουν ακόμα ενδείξεις για 
την εγκατάσταση ιδιωτικών τηλεφώνων στο χωριό. Ήδη υπάρχουν 100 αιτήσεις. 
Ερωτάται το Υπουργείο Συγκοινωνιών ~αι '·Εργων να πληροφορήσει το Σώμα 

πότε τ~λος πάντων προγραμματίζεται η εγκατάσταση των ιδιωτικών τηλεφώνων 

στα Καμινάρια.>> 

Απάντηση ημερομηνίαι; 29 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εpγων σε Ερώτηση ημερομηνlαι; 16 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειαι; Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαpέ. 

«Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου έχει αναθεωρήσει τα αρχικά της σχέδια 
' ' ' λ' ' t' , ζ' ό και εχει εκπονησει νεα με ετη για. να ικανοποιησεt την αυι.,ημενη ητηση απ τους 

κατοίκους Καμιναριών και των γύρω χωριών. 

Σύμφωνα με τα νέα σχέδια το χωριό Καμινάρια θα συνδεθεί με το υπό 
ό ' Λ 'θ ' ' λ ' ' ανέγερση τηλεφωνικ κεντρο εμυ ου, το οποιο αναμενεται να ειτουργησει περι 

το τέλος του 1990.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μαϊου 1989. 

«Πολλά παράπονα αχούονται καθημερινά. από το κοινό για την έλλειψη 

κλινών ποu παρατηρείται στο Νοσοκομείο Λεμεσού. Υπάρχουν καταγγελίες ότι 

λόγω έλλειψης κλινών οι γιατροί του Νοσοκομείου είναι υποχρεωμένοι να 

σηκώνουν και να στέλλουν στα σπίτια τους ασθενείς πριν την πλήρη αποθεραπεία 

τους, για να εισαχθούν στη θέση τους νέοι ασθενείς, πράγμα που δικαιολογημένα 

προξενεί απογοήτευση. 

Ερωτάται το Υπουργείο Υγείας να πληροφορήσει τη Βουλή αν ευσταθούν 

αυτές οι καταγγελίες και αν ναι τι μέτρα θα λάβει για την επίλυση του 

πpοβλήμοcτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεμεσού χ. ΑuγερινοU Παπαρέ. 

(<Το Νοσοκομείο Λεμεσού λειτουργεί από αρκετά χρόνια με 140 κλίνες μετά 
από συμφωνία που βασίστηκε σε μελέτη για την αναλογία κλινών προς τον αριθμό 

νοσηλευτικού προσωπικού κατά θάλαμο, συνέπεια της οποίας ήταν η αφαίρεση 

αριθμού κλινών κατά θάλαμο. 

2. Το μέγεθος του προβλήματος ανεπάρκειας κλινών στο Νοσοκομείο 

Λεμεσού γίνεται αντιληπτό αν ληφθεί υπόψη ότι τούτο έχει ανεγερθεί πριν 

τριάντα περίπου χρόνια για την κάλυψη των τότε αναγκών του πληθυσμού της 

επαρχίας Λεμεσού ο οποίος έκτοτε έχει αυξηθεί σημαντικά. 

3. Εκτός από τα πιο πάνω και άλλοι λόγοι επιτείνουν την ανεπάρκεια κλινών, 
κυριότεροι από τους οποίους είναι: 

( α) ο εσωτερικός και εξωτερικός τουρισμός ο οπο.ίος αυξάνει τον πληθυσμό 

της επαρχίας ι8ιαίτερα κατά τη θερινή περίοδο, 

(β) η μεγάλη οcύξηση των τpοχοcίων κοcι άλλων ουστυχημάτων με σοβοcpούς 

τραυματισμούς, πλείστα από τα οποία εισάγονται στο Νοσοκομείο και 

χρήζουν μακροχρόνιας νοσηλείας. 

4.Είναι γεγονός ότι υπήρξαν περιπτώσεις στο παρελθόν που το πρόβλημα 

κλινών ήταν οξύτατο, αντιμετωπίσθηκε όμως χάρη στην συνεργασία του νοσηλευ

τικού προσωπικού που ενώπιον της αδήριτης ανάγκης παρέβλεψε συμφωνίες και 

δέχθηκε προσθήκη κλινών ή/και όταν κλήθηκε για προσφορά υπηρεσίας χωρίς να 

είναι σε καθήκον, προσήλθε για να επιτελέσει το καθήκον προς πάσχοντες 

συνανθρώπους. 

5.Η ανεπάρκεια κλινών είναι χρονίζον πρόβλημα που αναμένεται όμως να 

αντιμετωπισθεί επαρκώς με τη συμπλήρωση _και λειτουργία του Νέου Νοσο

κομείου Λεμεσού.Η 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 

«Στην Αγία Μαρ(να Χρυσοχούς γίνεται τοποθέτηση σωλήνων για το φράγμα 

της Ευρέτου. Με την ευκαιρία αυτή οι κάτοικοι ζητούν να γίνουν αγροτικοί δρόμοι 

για να δ'ιευκολυνθεί μελλοντικά η 8ιάνοιξη και άλλων δρόμων καθώς και η 
επέκταση της αρδευόμενης περιοχής, εφόσον υπάρχει επάρκεια νερού. 
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Ερωτάται το αρμόδιο Τπουpγείο αν είναι διατεθειμένο να Οει ευνοϊχά·τα ως 

άνω αιτήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μα'ίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώρyιου Παπαδόπουλου. 

(<Τη στιγμή αυτή καμιά εργασία δε διεξάγεται στην Αγία Μαρίνα Χpuσοχούς 

για την τοποθέτηση σωλήνων στα πλαίσια της εκτέλεσης του Αρδευτικού Έργου 

Χρυσοχούς και ΊJ αναφορά στην Ερώτηση για τη διεξαγωγή τέτοιων εργασιών 

οφείλεται προφανώς σε παρεξήγηση. 

Η επέκταση των αγροτικών δρόμων καθώς επίσης και της αpδεuόμενης 

περιοχής της κοινότητας Αγ(ας Μαρίνας αποτελεί μέρος της Β Φάσης του 

Αρδευτικού Έργου Χpuσοχούς, η εκτέλεση της οποίας βρίσκεται υπό μελέτη.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 

((Στις κοινότητες Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Αργάκας λειτουργούν 

κυβερνητικά νηπιαγωγεία. Το ενοίκιο όμως των οικημάτων και τα έξοδα της 

βοηθού νηπιαγωγού καταβάλλονται από τις κοινότητες. 

Εφόσον αποκαλούνται δημόσια νηπιαγωγεί.α, δεν είναι ορθό και δίκαιο τα ως 

άνω έξοδα να καταβάλλονται από το δημόσιο;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς λειτουργεί δημόσιο νηπιαγωγείο 

και στην κοινότητα Αργάκας κοινοτικό. 

Στα δημόσια νηπιαγωγεία το κράτος διορίζει τη νηπιαγωγό και καταβάλλει 

το μισθό της. Προσφέρει επίσης ετήσια επιχορήγηση f60 κατά μήνα. Τα 

υπόλοιπα έξοδα αποτελούν ευθύνη των γονέων (εξασφάλιση στέγης, αγορά 

εξοπλισμού, αμοιβή σχολικής βοηθού). 

Σύμφωνα με τη νέα πολιτική για την προδημοτική εκπα(δευση, το κράτος 

επιχορηγεί κάθε κοινοτικό νηπιαγωγείο, ανάλογα με τις οικονομικές ανάγκες της 

κοινότητας με !'2,800 ή fi,800 ή !'900 το χρόνο και οι γονείς αναλαμβάνουν τα 
υπόλοιπα έξοδα. 

Το κοινοτικό νηπιαγωγείο Αργάκας θα επιχορηγηθεί με ποσό f2,800 κατά τη 
σχολική χρόνια 1989-90.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 

«Επειδή οι πλείστες αγροτικές και ακριτικές κοινότητες αντιμετωπίζουν 
τεράστια οικονομικά προβλήματα λόγω χαμηλής παραγωγής, αύξησης των εξ68ων 
καλλιέργειας, μεταφοράς στα κέντρα κατανάλωσης κτλ., ερωτάται η κυβέρνηση 
χ.ατά πόσο θα έπρεπε να μελετηθούν τα σχετικά προβλήματα και ν 'αντιμε
τωπιστούν ριζικά, ώστε να ενθαρρυνθεί η παραμονή στις κοινότητες και ν' 
αποτραπεί η ερήμωση της υπαίθρου.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφι!ρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Σχετικά με τα Οιάφορα προβλήματα που αντιμετωπί~ουν οι αγροτικές και 

ακριτικές κοινότητες σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η .κυβέρνηση και ειΟικά το lπουρyε(ο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, μελετά 

τα πρ~βλήματα που αντιμετωπ(~οuν οι περιοχές αυτές και ετοιμά~ει σχέΟια και 

προγράμματα, τα οπο(α εφαρμό~ει μέσω των ετήσιων προUπολογισμών. Τα 

σχέΟια και προγράμματα αυτά έχουν σαν κύριο αντικειμενικό σκοπό, τη βελτίωση 

του βιοτιχοό επιπέΟου των κατοίκων των περιοχών αυτών. 

ΕιΟιχά για τις ακριτικές περιοχές, συστάθηκε Υπουργική Επιτροπή, έργο της 

οποίας είναι η ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου σχεΟίου για την κοινωνικοοικονο

μική ανάπτυξή τους και γενικά τη βελτίωση των προσφερόμενων υπηρεσιών. 

Όσον αφορά την παραγωγικότητα και το κόστος παραγωγής και μεταφοράς 

των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, αναφέρεται ότι ανάμεσα σ' άλλα, οι 
Οραστηριότητες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στοχεύουν στην 

ενημέρωση και εκπαίΟευση των γεωργοκτηνοτρόφων πάνω στις τελευταίες τεχνο

λογικέζ εξελίξεις που οπωσΟήποτε συμβάλλουν τόσο στην αύξηση της παραγωγι
κότητας και .:τη μείωση του κόστους παριiγωγής, όσο και στη βελτίωση της 

ποιότητας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. 

Ενημερωτικά τέλος αναφέρεται ότι στα πλαίσια του νέου Πενταετούς 

Σχε3ίου Ανιfπτυξης, η κυβέρνηση 3ί3ει μεγαλότερη και ι3ιαίτερη σημασία στην 

αγροτική ανάπτυξη, ώστε να ενθαρρυνθεί η Οραστηριοποίηση και παραμονή των 

νέων στην ύπαιθρο. Μελετάται επίσης η Ουνατότητα εφαρμογής νέων σχεΟίων 

ενιαίας αγροτικής ανάπτυξης με βάση τις εμπειρίες που αποκτήθηκαν από την 

εφαρμογή του πρωτοποριακού ΣχεΟίου Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 
«Τα χωριά Πωμός-Αγ. Μαρίνα-Αργάκα, καθώς και άλλες παράλιες κοινό

τητες Οεν έχουν κατάλληλες αμμώΟεις παραλί~ς για αξιοποίηση. Προτίθεται η 
κυβέρνηση να προβεί στη λήψη των κατιfλληλων μl:τρων, 3ημιουργία παριfλληλων 

κυματοθραυστών κ.ά. 1 για Οημιουργία αμμώΟους παραλίας;J> 
Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 

και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

Σχετικά με τη Οημιουργ!α κυματοθραυστών· στις περιοχές Πωμού, 

Αγίας Μαρίνας και Αργιfκας, πληροφορείστε πως το θέμα μελετιfται από τις 

αρμό3ιες Τεχνικές Υπηρεσίες του Τμήματος Δημοσίων Έργων και θα σας 

πληροφορήσω σχετικοί μόλις έχω το πόρισμα ολοκληρωμl:νης μελl:της για τα 

προβλήματα που παρουσιάζουν οι ακτές των πιο πάνω περιοχών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μα'ίου 1989, 
«Στον Πωμό και Αγ. Μαρ!να στην κοίτη των ποταμών των σύστοιχων 

υΟατοφρακτών έγιναν έργα (τοποθέτηση σωλήνων κτλ.) με αποτέλεσμα το 

χειμώνα να εκτραπούν τα νερά. και να προκαλέσουν ζημιές σε παραπλήσιες 
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καλλιέργειες. Δόθηκαν τότε υποσχέσεις για ευθυγράμμιση και καθάρισμα της 

κο!της των ως άν'ω ποταμών. 

Ερωτάται το αρμόδιο ΤπουρyεLο αν προτίθεται να υλοποιήσει έγκαιρα την 

υπόσχεσή του, ώστε να αποφευχθούν παρόμοιες ζημιές και πότε θα καταβάλει τις 

αποζημιώσεις που υπολοy!στηκαν ότι προκλήθηκαν από αμέλεια ή παράλειψη των 

αρμοδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Μόνο στην περίπτωση του ποταμού του Πωμού εκτελέστηκαν έργα και 

συγκεκριμένα εγκαταστάθηκαν σωλήνες κατά μήκος της κοίτης του, κάτω από το 

ομώνυμο φράγμα, μέσα στα πλαίσια αντικατάστασης του καναλιού του φράγμα

τος με σωληναyωyό. Κατά τη διάρκεια των εργασιών, ο εργολάβος έκαμε τις 

αναyκα_ίες διευθετήσεις ώστε να μην επηρεασθεί δυσμενώς η ομαλή ροή του 

ποταμού και να προκληθεί υπερχείλιση. Για το σκοπό αυτό, προέβη στην ενίσχυση 

πολλών τμημάτων της όχθης του ποταμού για μεγαλύτερη προστασία των 

παρακεlμενων ιδιωτικών περιουσιών. Οι μικρές ζημιές που προξενήθηκαν σε 

παραποτάμιες ιδιοκτησίες επτά σUνολικά ατόμων, από τον Πωμό, οφείλονται 

αποκλειστικά στην εξαιρετtκά ορμητική ροή των ποταμών από τη βαριά 

βροχόπτωση του περασμένου Γενάρη. Οι ζημιές "αυτές έτυχαν έγκαιρης εκτίμησης, 
πλην, όμως, με βάση τα κριτήρια πο~ εφαρμόζονται για τη δανειοδότηση γεωργών 
που πλήττονται από θεομηνίες, οι οποίες δεν καλύπτονται από τον Οργανισμό 

Γεωργικής Ασφάλισης, οι πληγέντες δεν μπορούν να δανειοδοτηθούν, γιατί τόσο 

το ύψος-όσο και το ποσοστό τ~ν ζημιών που υπέστησαν, είναι σχετικά χαμηλό. 

Για την ευθυγράμμιση της κοίτης των δυο ποταμών, καταβάλλονται προσπά

θειες για την εξεύρΈ:ση των αναγκαίων πιστώσεων.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 
<<Παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να ενημερώσει το Σώμα σχετικά με το 

τι προτίθεται να πράξει αναφορικά με την απόφαση της Εταιρείας Λεωφορείων 

.Λευκωσίας να διακόψει την εξυπηρέτηση του κοινού κατά τα Σαββατοκυρίακα 

από της 6ης Μα'ίου 1989 1 γεγονός που ενέχει -πέραν της αναπόδραστης 

ταλαιπωρίας του λαού- κι οικονομικές επιπτώσεις, μιας και αρκετοί πολίτες (από 

τα ασθενέστερα, βασικά, λα'ίκά στρώμαtα) είναι κάτοχοι μηνιαίων δελτίων 
διακίνησης.» ' 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας· 18 Μα.ίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας.κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Μετά από προσπάθειες του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Τπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων η εταιρεία 'Λεωφορεία Λευκωσlας Λτδ' επανήρχισε 

και διεξάγει κανονικά τα δρομολόγιά της που είχε δ~ακόψει κατά τα Σαββα:το

κυρίακα λόγω εργατικής διαφοράς που σχετίζεται με τις ώρες εργασίας των 

οδηγών της. Σημειώνετ_αι συναφώς πως η διακοπή των δρομολογίων περιορίστηκε 

σε δύο μόνο Σαββατοκυρίακα. 

Παράλληλα η εταιρεία, 'Λεωφορεία Λευκωσίας Λτδ' αποζημίωσε τους 

επιβάτες κατόχους μηνιαίων δελτίων, οι οποίοι αξ~ωσαν να αποζημιωθούν για τα 

δύο Σαββατοκυρίακα πο.υ η εταιρεία διόκοψε τα δρομολόγιά της'.» 
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Εpώτηση ημεpομηνίας 17 Μαϊοu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λάpνακας κ. Οδuσσέα Δημητp{οu και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊοu 1989. 

((Ερωτάται το αρμόόιο Υποuργεtο να ενημερώσει το Σώμα για τη μεγάλη 

χαθυστέρΊ)ση που παρατηρείται στη Λάρνακα, στο Τμήμα της Αρχής Αόειών·, για 

εξέταση χαι απόχτηση όιπλώματος οόηγού. Τον τελευταtο καιρό παρατηρε(ται το 

φαινόμενο η εξέταση για απόχτηση άόειας οόηγού να ορlζεται μετά από 7 μήνες. 
Η ταλαιπωρία των ενόιαφερομένων καθώς και ο αντίχτυπος στις σχολές οόηγών 

έχει κορυφωθεί και η κατάσταση χειροτερεύει αντί να βελτιώνεται. Γιατί να μην 

αποστέλλονται στη Λάρνακα οι ανάλογοι εξεταστές, για να καλύψουν αυτές τις 

μεγάλες ανάγκες;)) 

Εpώτηση ημεpομην{ας 22 Μαϊοu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτpη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 23 Μαϊοu 1989. 

«0 αριθμός των τριών εξεταστών οόηγών που υπηρετούν στη Λάρνακα ήταν 
πάντα ανεπαρκής για να καλόψει τις ανάγκες των επαρχιών Λάρνακας και 

Αμμοχώστου. Αποτέλεσμα ε!ναι να υπάρχει μακρύς κατάλογος αναμονής μέχρι 

και επτά μήνες για εξέταση οόηγού και Ουο μήνες για την επανεξέταση! 

Πρόσφατα ο ένας από τους τρεις εξεταστές απουσιάζει με άόεια ασθένειας 

και η κατάσταση έχει γ(νει αφόρητη με αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται τόσο οι 
εξεταζόμενοι πολίτες όσο και οι εξεταστές. 

Ενόψει αυτής της κατάστασης και Οεόομένου ότι χρειάζονται τέσσερις 

εξεταστές οόηγών για να εξυπηρετεtται κανονικά το κοινό, ερωτάται ο αρμόόιος 

Υπουργός '\ια ενημερώσει τη Βουλή αν και πώς θα αντιμετωπιστεί το πιο πάνω 
πρόβλημα.» 

Απάντηση ημεpομην{ας 21 Αuγοuστοu 1989 τοu Yπoupyou Σuγκοινωνιών 
και Έpγων σε Εpωτήσεις ημεpομηνίας 18 και 23 Μαϊοu 1989 των 
αξιότιμων Βοuλεuτών περιφερειών Λάρνακας και Αμμοχώστοu κ. 

Οδuσσέα Δημητpίοu και Δημήτpη Ηλιάδη αντίστοιχα. 

((Παρατηρε(ται πράγματι καθυστέρηση στις εξετάσεις των υποψηφίων για 

την απόκτηση άόειας οόήγησης μηχανοκίνητου οχήματος, όχι μόνο στη Λάρνακα 

αλλά και στις άλλες επαρχίες, γεγονός που οφείλεται στην έλλειψη του αναγκα!οu 

προσωπικού στον Κλά.Οο Εξέτασης Οόηγών του Τμήματος Οόικών Μεταφορών. 

Το πρόβλημα επομένως μπορεί να αντιμετωπιστεί ριζικά μόνο με την επαρκή 

επάνόρωση του Κλάόου και για το σκοπό αυτό προωθείται η πρόσληψη 

προσωπικού για την ενίσχυση του Κλάόου αυτού. . 

Στο μεταξύ, για την απάμβλυνση του προβλήματος, προωθείται η εφαρμογή 

του θεσμού της υπερωριακής απασχόλησης στον Κλάόο Εξέτασης Οόηγών, ώστε 

να παρέχεται η όυνατότητα όιεξαγωγής εξετάσεων για την απόκτηση ά.Οειας 

οόήγησης και τα απογεύματα.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Μαϊοu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λεuκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Μα"ίοu 1989. 

ιιΕπειδή ο Θεατρικός Οργανισμός Κυπρίων Ελλάδας (γνωστός ως ΘΟΡΚΑ) 

πρόσφερε ανεκτίμητες υπηρεσίες στψ υπόθεση της Κύπρου στον ευρύτερο 

ελλαόικό χώρο -παρακαλείται το αρμόόιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν 

στοχοθετεί την ενίσχυση του οργανισμού (πέραν του λυμφατικού ποσού των .f500 
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που του παρασχέθηκε) μιας χαι βp(σχε-rαι σε τραγική οικονομική κατάσταση και 

διάφοροι πιστωτές ενάγουν το Διοικητικό Συμβούλιο του οργανισμού (χι ανάμεσά 

τους και Κύπριους καθηγητές πανεπιστημίου) για ανάληψη των οφειλών τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγοuστου 1989 του Υπουργοu Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

«Η αρμοδιότητα για τη θεατρική ανάπτυξη ανήκει στο Θεατρικό Οργανισμό 

Κόπρου, Η επιχορήγηση της Μορφωτικής Υπηρεσίας προς το Θ.ΟΡ.Κ.Α. όψους 

.f.500, είχε περισσότερο χαραχτήρα ηθικής συμπαράστασης. Εκτός από το ποσό 
αυτό, όμως, θα υπάρξει και πρόσθετη επιχορήγηση όψους ~300.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Μαϊου 1989 υποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 20 Μαϊου 1989. 

((Με την κατασκευή του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού επηρεά

στηκαν χτήματα του Αντρέα Αριστείδου από το Πεντάχωμο χωρίς να απο

ζημιωθεί. Στα πρώτα στάδια οι υπηρεσίες αρνούνταν ότι επηρεάστηκαν κτήματά. 

του. Μετ&. από επιμονή χαι αρκετή αλληλογραφία μου με τις υπηρεσίες 

επανεξετάστηκε το αίτημα του Αρ_ιστείδου χαι το Δεκέμβρη του 1987 απο

δείχτηκε ότι είχε δίκαιο~ γι' αυτό δόθηκαν οδηγίες στο Τμήμα Κτηματολογίου χαι 

Χωρομετρίας για τελική διευθέτηση. 

Στις 30 Ιουλίου 1988 με επιστολή μου στον Υπουργό Συγκοινωνιών χαι 
Έργων τον πληροφόρησα ότι το θέμα του Αριστείδου δε διευθετήθηκε ακόμα. 

Στις 29 Σεπτεμβρίου 1988 πηρα επιστολή του Υπουργείου Συγκοινωνιών χαι 
Έργων σε απάντηση επιστολής μου ημερ. 30 Ιουλίου 1988 με την οποία με 
πληροφορούσε ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα κάμει παραστάσεις 

προς το Κτηματολόγιο για επίσπευση της διαδικασίας της απαλλοτρίωσης. 

(Αριθμός φακέλου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων Υ.Σ.Ε. 
294/1975/ Α/Ι/13). 

Είναι τώρα Μάιος του 1989 χαι ο Αριστείδου ακόμα περιμένει. Γι' αυτό 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε επιτέλους 

το χρ&.τος θα αποζημιώσει τον Αριστείδου.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Αυγοuστου 1989 του Υπουργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 20 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

<<Σχετικά με την καταβολή αποζημίωσης στον ιδιοκτήτη ιδιωτικού τεμαχίου 

που απαλλοτριώθηκε για την κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού σας 

πληροφορώ ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα αποστείλει 
, , • ό ~ , , 'Ψ συντομα προσφορα στον ενοιαφερ μενο ιοιοχτητη σχετικα με το υ ος της 

αποζημίωσης που δικαιούται. Η επιστολή του Διευθυντή του Τμήματος Κ,;ημα

τολογ(ου και Χωρομετρ(ας με αρ. ΊCΧΤ.265/76/1/3 και ημερομηνία 24.7.89 η 
οποία σας κοινοποιήθηκε είναι σχετική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 1989 του Υπουpγοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 20 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«α) Το τεμάχιο 361 του Φ/Σχ. ΛΩ.34 του χωριοό Πεντάκωμο είναι 

εγγεγραμμένο στο όνομα του Χρίστου Ανδρέα Αριστείδη εκ Μονα

γρουλλ(.ου χαι όχι στο όνι~μα του Ανδρέα Αριστείδη (παραπονουμένου). 
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β) Μέρος του πιο πάνω τεμαχlου έχει απαλλοτριωθεί με τη Διοικητική 

Πράξη 82/27 .1.89 για την κατασκευή βοηθητικού aρόμου κατά μήκος 

του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού. Ο υπολογισμός της 

καταβλητέας αποζημίωσης έχει συμπληρωθεί και εγκριθεί και με την 

επιστολή μου με αριθμό Κ.Χ.Τ. 265/76/1/3 και ημερομηνία 

24.7.1989 ζήτησα από το Διευθυντή Τμήματος Δημόσιων Έργων να 

θέσει στη διάθεσή μου το απαιτούμενο ποσό και να με εξουσιοδοτήσει 

να διαπραγματευτώ με τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα ούτως ώστε μέσα 

στα χρονικά περιθώρια των δέκα μηνών που προβλέπει ο περί 

Απαλλοτριώσεως Νόμος 84/88 να αποστείλω έντυπες προσφορές 

στους ενδιαφερομένους και αν αποδεχθούν να τους καταβάλω την 

αποζημίωση.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοό και ληφθείσα 

στις 22 Μαϊου 1989. 

«Στις 4 Μαρτίου 1988 υπέβαλα την πιο κάτω ερώτηση (με τις ενδείξεις ΕΒ 1 

238) 1 που στάληκε στο Υπουργείο Εξωτερικών. Επειδή δε δόθηκε απάντηση, 

παρακαλειται το πιο πάνω Υπουργείο καθώς και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων που τώρα αποστέλλεται και σ 1 αυτό η σχετική ερώτηση ν 'απαντήσουν 

συναφώς: 

Σόμφωνα με πληροφορίες (τόσο δημοσιογραφικές, 'Χαραυγή', 2.3.88) αλλά 
και πληροφορίες από εμπειρογνώμονες του U.N.D.P. (Ντανίλο Ντέμι) κ.ά., ο 

καθεδρικός ναός των αρχών του 13ου αιώνα της Αγίας Σοφίας -που συνιστά. ένα 

από τα πιο λαμπρά δείγματα εκκλησιαστικής αρχιτεκτονικής σ 'όλο τον κόσμο

έχει εγκαταλειφθεί πλήρως από το ψευδοκράτος Ντενκτάς μ 'αποτέλεσμα να 

κινδυνεύει να καταπέσει. 

Συγκεκριμένα έχουν επισημανθεί: 

(α) 

(β) 

Πολύ επικίνδυνες ρωγματώσεις σ 'όλο το μήκος της στέγης της 

εκκλησίας. 

Έχουν μετακινηθεί επικίνδυνα ορισμένοι πεσσοί που αντιστηρίζουν τη 

στέγη. 

(γ) Έχει επισημανθεί αστάθεια στα θεμέλια, μ 'αποτέλεσμα να απαι

τείται ενίσχυσή τους. Ο Ιταλός αρχιτέκτονας Κάρλο Μούσο -που 

υπέβαλε αναλυτική έκθεση στα 1970- διαπλάτυνε τα θεμέλια αλλά δεν 

πρόλαβε να τα ενισχύσει, μ 'επακόλουθο να επιβάλλεται η ά.μεση 

ενίσχυσή τους με ενέσεις -και το δέσιμό τους χιασ:rί-για ν 1 αποφευχθεί 

η άμεση κατάρρ•υση της εΚκλησίας. 

Ενόψει, μάλιστα, του γεγονότος πως -όπως· πληροφορούμασΊε- το ψευδο

κράτος ούτε σιδερένιες σκαλωσιές γι' άμεση αντίκριση του προβλήματος δεν 

μπορεί να διαθέσει, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργειο να ενημερώσει το Σώμα 

πώς στοχεύει ν 'αντιμετωπίσει το θέμα σε συνεργασία με το κλιμάκιο των 

Ηνωμένων Εθνών, που ασχολείται με το πρόγραμμα ανάπτυξης (U.N.D.P.) ή και 
άλλους αρμόδιους φορείς.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων) δεν έχει 

οποιεσδήποτε πληροφορίες για την κατάσταση του Καθεδρικού Ναού της Αγίας 
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Σοφίας} εκτός από αυτές που δημοσιεύθηκαν κατ&. καιρούς στις εφημερίδες και 

ούτε γνωρίζει οτιδήποτε σχετικά με τον εμπειρογνώμονα Ντανίλο Ντέμι. 

Η απόκλιση των κιόνων και οι ρωγματώσεις επισημάνθηκαν από το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων το 1968 και στη συνέχεια εξασφαλίσθηκε απ6 την UNESCO 
Ειδικός Αρχιτέκτονας ο οποίος, σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
αποτύπωσε το ναό και ετοίμασε σχετική μελέτη. 

Οι εργασίες για την επισκευή του ναού άρχισαν το 1969 και συνεχίστηκαν 
μέχρι τη 15η Ιουλ(ου του 1974. Οι εργασίες αυτές περιλ&μβαναν υποθεμελ(ωση 
του βόρειου τοίχου του ναού, εμποτισμό των τοίχων του με τσιμεντοκονία υπό 
πίεση και τοποθέτηση ενισχυμένου διαζώματος στο βόρειο παρεκκλήσι του 

Καθεδρικού. 

Όταν διακόπηκαν οι εργασίες περέμειναν επί τόπου μεγάλες ποσότητες 

σιδερένιων σκαλωσιών, μια μεγάλη μπετονιέρα και πολλά μικρότερα μηχανήματα 
που χρησιμοποιούντο για τις επισκευές. 

Το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι πρόθυμο να συνεχίσει τις εργασίες για την 
επισκευή του ναού και θα καταβληθεί προσπάθεια να επιτραπεί σε λειτουργούς 

του Τμήματος Αρχαιοτήτων να επισκεφθούν το ναό, να εκτιμήσουν την κατά

στασή του και να υποβάλουν μελέτη/εισηγήσεις για επιδιόρθωσή του.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 24 Μαϊου 1989. 

((Μέσα και έξω από τη Λάρνακα λειτουργούν διάφορες βιομηχανίες που 

δημιουργούν μεγάλη οχληρία. Το ίδιο συμβαίνει και στην Αραδίππου από μονάδες 

της βιομηχανικής περιοχής. Νοουμένου ότι η κατάσταση έγινε αφόρητη τώρα τους 

καλοκαιρινούς μήνες και τείνει να χειροτερεύει, ερωτάται το αρμόδιο lπουργείο 

να ενημερώσει το Σώμα πώς στοχοθετεί να ρυθμίσει το σοβαρό τούτο πρόβλημα 

και πώς προστατεύεται η υγεία των πολιτών από την ανησυχητική αυτή εξέλιξη.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών:Ασφαλίσεων σε Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαϊου 1989 του 
αJ;ιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

<<Το lπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με 
άλλα αρμόδια lπουργεία, προωθεί ειδική νομοθεσία για έλεγχο της βιομηχανικής 
ρύπανσης, η ψήφιση της οποίας πιστεύεται ότι θα δώσει τη δυνατότητα 
αντιμετώπισης και αποτελεσματικής επίλυσης των προβλημάτων βιομ.ηχανικής 

ρύπανσης, με στόχο την προστασία της υγείας τόσο των εργαζομένων όσο και των 
πολιτών γενικότερα. 

Η ειδική αυτή νομοθεσία θα αφορά την ατμόσφαιρα, τα υγρά απόβλητα, τα 
στερεά απόβλητα και την ηχορύπανση. 

Στόχος της κυβέρνησης είναι να προωθήσει και να θέσει σε εφαρμογή την πιο 
πάνω νομοθεσία το συντομότερο δυνατό δεδομένου ότι αυτή έχει ήδη ετοιμαστεί 

ι t"• ' λ ' ' ' ή απο ι.,ενο εμπειρογνωμονα στα αγγ ικα και αρχισε η μεταφρασ της στα 

ελληνικά. 

Το θέμα της οχληρ(ας αφορ& επίσης και &λλες αρμόδιες υπηρεσίες οι οποίες 
θα πρέπει να απαντήσουν σχετικά.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαϊοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Ανδρέα Παρισινό και ληφθείσα 

στις 24 Μαϊοu 1989. 

«Σε πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Μαζωτ6ς της Λ&.ρνακας είχαμε την 

ευχαιρ(α να Οιαπιστώσουμε την επείγουσα ανάγκη χατασχευής αλιευτικού κατα

φυγίου για τους ταλαιπωρημένους ψαράδες της περιοχής. 

Έχοντας υπόψη τη διάθεση των αρμοδίων που εκφράστηκε επανειλημμένα 

για τέτοια μικρά έργα που εξυπηρετούν χαι είναι μεγάλης ωφελιμότητας θέλουμε 

να πληροφο-ρηθούμε αν χαι πότε προγραμματίζεται χαι για την περιοχή Μαζωτού 

ανάλογο έργο.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικώv Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαϊοu 1989 τοu αξιό
τιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Ανδρέα Παρισινού. 

«Πρόθεση του lπουρyείου Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων είναι η χατασχεuή 

όσο το δυνατό περισσότερων αλιευτικών καταφυγίων σ' ολόκληρο το νησl, για 

ικανοποίηση των αναγκών ελλιμενισμού μεγαλύτερου αριθμού αλιευτικών σκαφών. 

Επειδή όμως η κατασκευή αλιευτικών καταφυγίων είναι πολυδάπανη, το Υπουρ

γείο αυτό είναι υποχρεωμένο να προγραμματίζει την προώθησή τους, έχοντας 

υπόψη όλο το φάσμα των προτεραιοτήτων χαι σύμφωνα με τις οικονομικές 

δυνατότητες του κράτους. 

Με βάση τα ανωτέρω, δεσπόζουσα θέση κατέχει, προς το παρόν, η 

χατασχευή του αλιευτικού καταφυγίου Ζυγίου, η οποία αναμένεται να απαμ

βλόνει, σε κάποιο βαθμό, και τα προβλήματα ελλιμενισμού που αντιμετωπίζουν 

σήμερα οι ψαράδες ·στην περιοχή Μαζωτού. Στο μεταξύ το θέμα της κατασκευής 

αλιεuτιχού καταφυγίου στο Μαζωτό, ειδικά, μελετάται από το αρμόδιο Τμήμα 

του Υποuργείοu.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Μαϊοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 

στις 25 Μαϊοu 1989. 

«Η προμήθεια ψωμιού στην Εθνική Φρουρά γίνεται από την Παγχύπρια 

Εταιρεία Αρτοποιών χωρίς προσφορές εδώ χαι αρκετά χρόνια, πράγμα που 

προκαλεί τις δικαιολογημένες διαμαρτυρίες ενδιαφερόμενων αρτοποιών, αφού έτσι 

προστατεύονται χι ·ενθαρρύνονται μονοπώλια χωρίς συναγωνισμό. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο με βάση ποια κριτήρια γίνεται αυτό και αν 

σε περίπτωση που στα κριτήρια αυτά εμπίπτουν ελεύθεροι επαγγελματίες 

αρτοποιοί, μεμονωμένοι ή ως ομάδα, είναι διατεθειμένο το Υπουργείο να 

αναθεωρήσει την πολιτική του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Ιοuλίοu 1989 τοu Υποuργού 'Αμuvας σε Ερώ
τηση ημερομηνίας 25 Μαϊοu 1989 τοu οιξιότιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας 
Πάφου κ. Γεώpγιοu Παπαδόποuλοu. 

«Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με Αρ. 17.045 ημερομ. 
29.6. 78 ενέκρινε την προμήθεια ψωμιού στην Εθνική Φρουρά από την Παγκύπρια 
Εταιρεία Αρτοποιών, από την 1.7.78. Έκτοτε, και με τις χατά καιρούς 

Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, η προμήθεια ψωμιού στην Εθνική Φρουρά 

γίνεται πάντοτε από την Π.Ε.Α. Σύμφωνα δε με την τελευταία Απόφαση, Αρ. 

29.956 ημερομ. 24.3.88, αποφασίστηκε η συνέχιση προμήθειας ψωμιού στην 

Εθνική Φρουρ&. από την Π.Ε.Α. μέχρι τις 31.3.90. Η τιμή που καθορίστηκ• στην 
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τελευταία απόφαση είναι χατά 1/2 σεντ το κιλό μειωμένη από την ανώτατη 
χονδρική τιμή που καθορίζεται με σχετικά διατάγματα. 

2. Το Τπουpγιχό Συμβούλιο έλαβε υπόψη του τους πιο κάτω λόγους για να 
αναθέσει στην Π.Ε.Α. την προμήθεια ψωμιού: 

(α) Εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη προμήθεια καλής ποιότητας ψωμιού 
στην Εθνική Φρουρά και είναι δυνατή η διενέργεια ελέγχου από την 
κυβέρνηση αναφορικά με την· υποχρέωση που επιβλήθηκε στην Π.Ε.Α. 

' θ ' λ ι ' ' ι για τηρηση απο εματων α ευροu για σκοποuς εχτακτης αναγκης. 

(β) Είναι προς το συμφέρον της Εθνικής Φρουράς να προμηθεύεται ψωμί 
ό , , θ , 'λ ' 'λ ί μ νο απο εναν πpομη εuτη και μα ιστα απο μια μεγα η εταιpε α που 
, ό β' , , , f 

ελεγχεται απ την κυ ερνηση, γιατι εγγυαται πανω σε παγκυπρια 

βάση τη σταθερή και ομοιόμορφη ποιότητα και απρόσκοπτη παράδοση 
φρέσκου ψωμιού ·\:fε όλες τις Μονάδες ανεξάρτητα αποστάσεων.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvνη και 

ληφθείσα στις 25 Μα'ίου 1989. 

«Από έρευνα που έχω κάμει διαπίστωσα πως οι ξένοι που επισκέπτονται το 

νησί μας από το 1984 κ-αι μετέπειτα έχουν παράπονα για υπερχρεώσεις κατά τη 
μεταφορά τους από τα αυτοκίνητα ταξί που σταθμεύουν στον αερολιμένα. 

Τα ταξίμετρα μάρκας SHERIFF που είναι τοποθετημένα στα αυτοκίνητα 

σύμφωνα με την προτίμηση των οδηγών είναι εκ των προτέρων ρυθμισμένη απάτη 

εναντίον των επιβατών, διότι αυτοί δίδουν πίστη στο τι το ταξίμετρο θα 

καταγράψει, ενώ στην πραγματικότητα ο οδηγός έχει τη δυνατότη-rα να κατα
γράψει στο ταξίμετρό του οποιοδήποτε ποσό. 

Η απάτη αυτή έχει επανείλημμένα τεθεί από έντιμους επαγγελματίες 
οδηγούς ταξί ενώπιον αρμόδιων οργάνων του κράτους που, αν χαι έχουν 

διαπιστώσει ιδίοις όμμασι ότι τα ταξίμετρα SHERIFF μπορούν να υπερχρεώσουν 
τους επιβάτες, εντούτοις μέχρι σήμερα κανένα μέτρο δεν έχουν λάβει εναντίον της 

απαράδεκτης αυτής κατάστασης, με αποτέλεσμα να εκτίθεται η Κύπρος στα 

μάτια των ξένων επισκεπτών της. 

Πληροφορούμαι πρόσθετα ότι τουρίστες συγκεκριμένης χώρας άρχισαν τελευ

ταίως να προτιμούν για διακοπές τις τουρκοκρατούμενες περιοχές, λόγω του ότι 

συμπατριώτες τους έπεσαν θύματα μεγάλων υπερχρεώσεων από οδηγούς ταξί του 

αερολιμένα. 

Επειδή τα ανωτέρω, μαζί με άλλα απαράδεχτα που συμβαίνουν από τις 
ξ , , θ λ 'ξ 'θ , , υπηρεσίες τα ι του αερολιμενα, α π η ουν μακροπρο εσμα την τουριστικη κινηση 

στο νησί μας, ερωτάται τ0 αρμόδιο Τπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) Αν τα ταξίμετρα SHERIFF επιτρέπουν ·την υπερχρέωση πελατών χαι, αν 
f f 1 1 1 Ι ξ' υ ναι, γιατι επιτραπηκε η εισαγωγη και χρηση τετοιου τυπου τα ιμετρο . 

2 Α 'θ ' ( θ ' 'λ ανω ' ) ν προτι εται χαι ποτε να αντιχρ σει ετιχα την επι υση του τερω 

σοβαρού προβλήματος. 

3) Γι.ατί μέχρι σήμερα δε λήφθηκαν αποτρεπτικά μέτρα, αφού είναι γνωστό 
το πρόβλημα τούτο τα τελευταία 4 χρόνια;'> 
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Απάvτηση ημερομηvίας 5 Αuγούστοu 1989 τοu Υπουργού Σuγκοιvωvιώv 
και Έργωv σε Ερώτηση ημερομηv{ας 25 Μαϊοu 1989 τοu αξιότιμου 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή :Χατζηγιάvvη. 
<<Όλα τα ταξίμετρα που ε(ναt εγκατεστημένα στα αστικά ταξί, μεταξύ των 

οποίων τα ταξίμετρα κατασκευής 'SHERIFF', εί\ιαι σφραγισμένα από την 
Υπηρεσία Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων του Τμήματος ΟΒικών Μετα

φορών και ρυθμισμένα κατά τρόπο που να καταγράφουν το εγκεκριμένο κόμιστρο. 

Τα τελευταία 2-3 χρόνια υποβλήθηκαν κατά καιρούς καταγγελίες ότι 

ιΟιοχτήτες/οΟηyοl ταξl, οι οπο(οι έχουν εγκατεστημένα στα οχήματ&. τους 

ταξίμετρα 'SHERIFF', έχουν επέμβει στο μηχανισμό των ταξίμετρων κατά 

τρόπο που να καταγράφουν αυξημένο κόμιστρο. 

Η Υπηρεσία Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων του Τμήματος ΟΒικών 

Μεταφορών προέβη σε διερεύνηση των καταγγελιών αJ...λ ά Οεν μπόρεσε με τα 

τεχνικά μέσα που διαθέτει να εξακριβώσει αν πράγματι τα ταξίμετρα 

'SHERIFF' καταγράφουν, μετά από επέμβαση στο μηχανισμό τους αυξημένο 

κόμιστρο. Ζητήθηκαν από τον εισαγωγέα των εν λόγω ταξιμέτρων σχετικές 

πληροφορίες και εξηγήσεις. 

Μετά από ανάλογες ενέργειες του εισαγωγέα προς τους κατασκευαστές, οι 

τελευταίοι απ&.ντησαν ότι τα μόνα ταξίμετρα 'SHERIFF', Που πιθανό να 

επιδέχονται τέτοια επέμβαση, είναι εκεlνα με αύξοντα αριθμό από 1-7999. 
Ταυτόχρονα υπέδειξαν τους πιθανούς τρόπους υπερχρέωσης και απέστειλαν στον 

εισαγωγέα σχετική συσκευή, η οποία, αφού τοποθετηθεl μέσα στο ταξίμετρο, 

εμποδίζει οποιαδήποτε επέμβαση σ 1 αυτό κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες. 

Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών με γνωστοποίησή του, 

ημερ. 30.5.1989, κάλεσε και επιθεώρησε κατά το Βιάστημα από τις 5.6.1989 -
24.6.1989, όλα τα αστικά ταξί που φέρουν ταξίμετρα 'SHERIFF' με αύξοντα 
αριθμό από 1-7999 και που ανέρχονται σε 165. Όσων από τα ταξί που 

επιθεωρήθηκαν διαπιστώθηκε ότι τα ταξίμετρα που διαθέτουν επιδέχονται επέμ

βαση για αλλοίωση του κομίστρου, ανεστάλη η κυκλοφορία τους, μέχρι που οι 

ιδιοκτήτες τους τοποθετήσουν μέσα στο ταξίμετρο την πιο πάνω συσκευή και 

πιστοποιηθεί από την Υπηρεσία Επιθεωρήσεως Μηχανοκινήτων Οχημάτων ότι το 

ταξίμετρο καταγράφει το εγκεκριμένο κόμιστρο και δεν επιδέχεται οποιαδήποτε 

επέμβαση για αλλοίωσή του.» 

Ερώτηση ημερομηvίας 29 Μαϊοu 1989 uποβληθε{σα από τοv αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτρο Στuλιαvού και ληφθείσα 

στις 29 Μαϊοu 1989. 

«Επειδή ο πολύ καλός θεσμός της ενίσχυσης των ανθρώπων του πνεύματος 

και της τέχνης εκχωρείται όχι ως τιμητική -ως έπρεπε-προσφορά χι αποτίμηση 

του έργου τους, αλλά ως εισφορά προς 'αναξιοπαθούντες' (όπως επί λέξει 

εγγράφεται στις ετήσιες υπουργικές αποφάσεις), γεγονός που αναπόδραστα 

πληγώνει τον ευαίσθητο ψυχικό κόσμο των πνευματικών δημιουργών μας, παρα

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί: 

ι. Την απάλειψη του όρου 'αναξιοπαθούντες 1 και 

ιι. Την προσθήκη του όρου 'τιμητικές' συντάξεις σ 1 ένα κατά τα άλλα -
ε:πανατονίζεται- πολύ αξιόλογο κρατικό θεσμό)). 
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Απάντηση ημερομηνίας 1U Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ·~μερομηνίας 29 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Η Μορφωτική l'πηρεσία του l'που.ρyείου ΠαιΟεLας προχώρησε στην καθιέ

ρωση αυτού του θεσμού για να βοηθήσει τους αναξιοπαθούντες ανθρώπους του 

πνεύματος και της τέχνης και όχι για να τους τιμήσει. Σε μια τέτοια περίπτωση, 

ο κατάλογος θα ήταν πολύ μεγαλύτερος, με αποτέλεσμα να μην μπορούμε να 

λ 'ψ 1 1.... , κα u ουμε τη συνεπαyομενη οιχονομιχη σαπανη.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο / 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 30 Μαϊου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο lπουρyείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής τι 

μέτρα προτίθεται να λάβει αναφορικά με προσπάθεια αλλοδαπών που επι

σκέπτονται την Κύπρο και με σκοπό την εξασφάλιση παραμονής δημιουργούν 

εικονικούς γάμους. 

Το αρμόδιο l'πουρyε(ο κατέχει αρκετά τέτοια στοιχεία που μας πείθουν ότι 

υπάρχει πραγματικό πρόβλημα στην l(ύπρο και πολλοί είναι οι γονείς και τα 

παιδιά που πέφτουν θύματα αυτών των πράξεων.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Σας πληροφορώ ότι σε περιπτώσεις που διαπιστώνεται πρόθεση αλλοδαπών 

να συνάψουν εικονικούς γάμους, οι άδειες παραμονής τους ακυρώνονται και τους 

ζητείται να εγκαταλείψουν την Κύπρο. Κατά τη γνώμη μας δεν υπάρχει σοβαρό 

πρόβλημα σύναψης τέτοιων γάμων από αλλοδαπούς στην l(ύπρο, οι αρμόδιες 

κρατικές αρχές όμως παρακολουθούν την κατάσταση.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 30 Μαϊου 1989. «Πάνω στη λεωφόρο Στρατηγού Τιμάγια στη 
Λάρνακα έχει αγοpασθεί από ·το κpάτος σύμπλεγμα κτιpίων με σκοπό 

να χρησιμοποιηθούν για κυβερνητικούς σκοπούς. 

Παρά το γεγονός ότι έχουν παρέλθει ήδη δυο χρόνια, τα κτίρια αυτά 

παραμένουν εγκαταλειμμένα και αναξιοποίητα . Ερωτάται το αρμόδιο l' πουργείο 
να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής πώς προτίθεται να αξιοποιηθεί ο χώρος 

τούτος, νοουμένου ότι πολλά κυβερνητικά. τμήματα στη Λάρνάκα υστερούν σε 

κτιριακές εγκαταστάσεις και ταλαιπωρούνται τόσο οι δημόσιοι υπάλληλοι όσο και 

το κοινό.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Επιθυμώ να σας πληροφορήσω. πως το σύμπλεγμα κτιρίων που βρίσκονται 

πάνω στη λεωφόρο Στρατηγού Τtμάγια και αγοράστηκαν από το κράτος,. 

αγοράστηκαν με σκοπό τη μεταστέγαση σ' αυτά της Αστυνομικής Διεύθυνσης 
Λάρνακας. 

Για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών της πιο πάνω 1'πηρεσίας 1 
επιβάλλεται όπως γίνουν άμεσα μετατροπές/επισκευές των υφιστάιιενων κτιρίων 
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έναντι ολικής δαπάνης f53,000.- Επίσης καταρτίζονται σχέδια για ανέγερση και 

νέας πτέρυγας. 

Για την υλοποlηση των μετατροπών: 

(α) εγκριθηκαν στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1989 πιστώσεις 
ύψους .f.:25,000.-, από τις οπο(ες αναμένεται να Οαπανηθεl ποσό 

±:18,000.-, και 

(β) προτάθηκε στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1990 έγκριση 

πιστώσεων ύψους f35,,000.- για τη συμπλήρωση των 

μετατροπών/επισκευών των υφιστάμενων κτιρίων.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αλέξη Γαλανό και ληφθείσα στις 

30 Μαϊου 1989. 
«Επειδή συμφωνούμε απόλυτα με τη δήλωσή σας ότι μερικοί φίλοι 'Αραβες 

όπως και άλλοι φίλοι φιλοξενούμενοί μας δεν πρέπει να καταχρώνται της 

φιλοξενίας μας, ιδιαίτερα εξαιτίας των πολλών δικών μας προβλημάτων, 

ερωτούμε τον Ύπουργό Εσωτερικών ποια μέτρα προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση 

ώστε να περιοριστούν οι κίνδυνοι από παράνομη δράση αλλοδαπών στο έδαφος της 

Κύπρου, ιδlως όσον αφορά τον έλεγχο εισόδου τους. 

Ο κuπριακός λαός έχει τα δικά του προβλήματα και σίγουρα δεν έχουμε την 

πολυτέλεια να χρησιμοποιεlται το έδαφος της Κόπρου για επίλυση διαφορών ή 

μεταφορά διενέξεων μεταξύ των φιλοξενούμενων μας. 

Ο λαός μας υποστηρlζει σταθερά τον αγώνα του αραβικού κόσμου για 

αποκατάσταση των δικαίων του, όμως και οι φίλοι μας πρέπει να αντιληφθούν την 

ανάγκη να σέβονται τα κυριαρχικά μας δικαιώματα και τη φιλοξενία την οποία 

πάντοτε τους παρείχε και τους παρέχει η Κύπρος». 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 30 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Αμμοχώστου κ. Αλέξη Γαλανού. 

<<Σας πληροφορώ ότι, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων τους, οι αρμόδιες 

κρατικές αρχές παίρνουν τα αναγκαία μέτρα για τον έλεγχο των αλλοδαπών που 

εισέρχονται στην Κύπρο, ο οποίος ουσιαστικά αρχίζει από τη στιγμή της άφιξής 

τους και συνεχ!ζε-vαι μέχρι και την αναχώρησή τους από την Κύπρο. Τα εν λόγω 

μέτρα εντεlνονται κατά περιόδους ανάλογα με τις πληροφορlες που συγκεντρώνει 

η αστυνομία τόσο από επιτόπιες όσο και από πηγές του εξωτερικού. Συναφώς 

αναφέρεται ότι η αστυνομ!α για να επιτόχει αποτελεσματικό έλεγχο των 

αλλοδαπών που εισέρχονται στην Κύπρο εφαρμόζει διάφορες μεθόδους και 

συστήματα, συλλέγει πληροφορίες για τις διασυνδέσεις/επαφές τους και προβαίνει 

σε συστηματικό έλεγχο σχετικά με τη συμμόρφωσή τους στους όρους της άδειας 

παραμονής τους καθώς επίσης και την αναχώρησή τους εντός των χρονικών ορ(ων 

της άδειάς τους. 

Με βάση τα αρχεία και τις στατιστικές.,,που τηρούνται και τη βοήθεια του 

ηλεκτρονικού υπολΟγιστή που -vέθηκε σε χρήση πρόσφατα, η αστυνομία είναι τώρα 
σε θέση να γνωρίζει με ακρίβεια τον αριθμό των αλλοδαπών ποu βρίσκονται στην 
~ύπρο κατά υπηκοότητα, τον τόπο διαμονής και/ή απασχόλησής τους και γενικά 

όλες τις δραστηριότητές τους. Αλλοδαποί που παραβαίνουν τους όρους της άδειας 

παραμονής τους κηρύσσονται απαγορευμένοι μετανάστες και εκδιώκονται από την 

Κύπρο.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

την 1η Ιουνίου 1989. 

'
1

' ((Από το Πολιτικό μέχρι το Φιλάνι, στο Βρόμο προς το Μαχαιρά, τα 60% των 
πεύκων καταστρέφονται από τη γνωστή ασθένεια της κάμπης (Thaumetopo-ea 
Wilkinsonί), με αποτέλεσμα ολόκληρες περιοχές -μάλιστα οι πi.ο αξιόλογες κι 
ελκυστικές τουριστικά, όπως οι περιοχές 'Καμάρα', 'Δούκας' και 'Πάμπουλος 1 

έχουν πληγεί σε ποσοστώσεις ψηλές, γύρω στο 80%- να παρουσιάζουν θλιβερό 

θέαμα (ιδιαίτερα στους επισκέπτες που διανύουν πεζοπορούντες τις περιο"χές) 
αλλά και να ξηραίνονται σε μεγάλη ακτίνα καταπράσινες πριν εκτάσεις. Παρα

καλείται για τούτο το αρμόδιο Τποuργείο να ενημερώσει το Σώμα ποια μέτρα 

λαμβάνονται για καταπολέμηση της αρρώστιας.J> 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 1 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Τα τελευταία χρόνια υπάρχει κάποια σχετική έξαρση του πληθυσμού της 

πιτuοκάμπης (Thaumetopoea Wilkinsonί, Tams) σε ορισμένες πευκόφυτες περιο
χές του τόπου μας, η οποία κατατρώγει τις βελόνες των πεύκων που φαίνονται 

σαν ξηραμένα. Φυσικά την άνοιξη τα πεύκα βγάζουν νέες βελόνες οπότε 

επανέρχεται το πράσινο χρώμα μέχρι το τέλος του φθινοπώρου που ξαναρχίζει η 
προσβολή. 

Το Τμήμα Δασών, κάθε τέλος του φθινόπωρου, καταπολεμά την πιτuοκάμπη 

με αεροψεκασμούς, κυρίως σε νεαρές συστάδες, καθώς και στις περιοχές που 

βρlσκονται κοντά σε δασικούς εκδρομικούς χώρους ή τουριστικούς δρόμους μέσα 

στα όρια που επιτρέπουν οι πιστώσεις που παραχωρούνται μέσω του Προϋπο

λογισμού. Τα τελευταία μάλιστα χρόνια και δη το 1988 έχουν διατεθεί σχετικά 
ψηλές πιστώσεις γι' αυτό το σκοπό. Θα καταβληθεί κάθε δυνατή- προσπάθεια να 

περιληφθούν οι προαναφερόμενες περιοχές στους αεροψεκασμούς που θα γίνουν 

μέσα στο φετινό χρόνο,)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

την 1η Ιουνίου 1989. 
(<Επειδή η σηματοδότηση προς το Πολιτικό δεν είναι τοποθετημένη στον πιο 

κατάλληλο τόπο -βρίσκεται σε τμήμα του δρόμου Λευκωσίας - Μαχαιρά και 

οδηγεί τον επισκέπτη στο Πολιτικό μέσω Επισκοπειού- ενώ καταλληλότερη θέση 

κατά τους κατοίκους (στην τελευταία, στις 19.5.89 επίσκεψή μας στην κοινότητα) 
είναι λίγd πριν από το σχολείο Περάτων (στο νέο παρακαμπτήριο δρόμο), 

παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να ενημερώσει το Σώμα1 πώι; αντικρίζει το 
όλο θέμα που προξενεί ταλαιπωρίες στους επισκέπτες της κοινότητας και της 

παρακείμενης Μονής του Αγ. Ηρακλειδίου,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 1 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

<<Σχετικά με τη σηματοδότηση προς το Πολιτικό, σας πληροφορώ ότι η 

πινακίδα που ήταν τοποθετημένη στο τμήμα του δρόμου Λευκωσίας-Μαχαιρ&. και 

οδηγούσε τον επισκέπτη στο Πολιτικό μέσω Επισκοπειού, έχει μετακινηθεί και 

τοποθετηθεί στο νέο :cαρ,ακαμπτήριο δ-ρόμο πριν από το σχολείο Περάτων.)) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 2 Ιουνίου 1989. 

ιιΗ aημογραφική ανάπτυξη (ουσιαστικά aημογραψική έκρηξη) στον προσψυ

γικό οικισμό Τραχωνίου Λεμεσού επιτάσσει ·την αξιοποίηση υπαρχόντων οικο

πέδων για αποκατάσταση των νέων ζευγαριών του οικισμού, όπως ακριβώς γίνηκε 

και στην περίπτωση Μουτταγιάκας, Αρμενοχωρίοu Λεμεσού, Τσερίου, Γερίου 

Λευκωσίας κι άλλων μεγάλων οικισμών. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Στο χωριό Τραχώνι Οιαχωρίσθηχαν και παραχωρήθηκαν μέχρι τώρα 530 
οικόπεδα σε δικαιούχες προσφυγικές οιχογένειες 1 ενώ άλλα 20 που βρίσκονται υπό 
διαχωρισμό. αναμένεται να δοθούν σε ισάριθμες οικογένειες πριν το τέλος του 
τρέχοντος έτους. Πρόθεσή μας είναι να χωρίσουμε και άλλα οικόπεδα μόλις 

εξασψαλισθεί η κατfiλληλη yη.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 7 Ιουνίου 1989. 

((Ανάστατοι είναι οι πρόσφυγες των συνοικισμών Ι(όκχινες, Τσιαχχιλερό, 

Άγιοι Ανάργυροι και Καμάρες Λάρνακας ύστερα από πληροφορίες ότι προγραμ

ματίζεται η κατάργηση των εργαστηρίων του ΚΕ.ΠΑ. που έγιναν με δαπάνες της 

lπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών, με στόχο να βοηθήσουν την προσωρινή 

επιβίωση των προσφύγων στους πολυάνθρωπους αυτούζ συνοικισμούς. 
Στα εργαστήρια αυτά, που είναι πλήρως εξοπλισμένα με τα απαιτούμενα 

μηχανήματα, πρόσφυγες γυναίκες - μητέρες μαθαίνουν να πλέκουν ή να ράβουν τα 

ρούχα των παιδιών τους, ενώ οι άντρες έχουν τη δυνατότητα να φτιάχνουν έπιπλα 

για το σπίτι τους. 

Τυχόν κατάργηση των εργαστηρίων θα είναι απαράδεκτη ενέργεια που θα 

υποβαθμίσει ακόμη περισσότερο την ήΟη υποβαθμισμένη ζωή των προσφύγων 

στους συνοικισμούς. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή αν αληθεύουν οι πιο 

πάνω πληροφορ(ες και σε τέτοια περίπτωση με ποια κριτήρια έχει ληφθεί τέτοια 

απόφαση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε Ερώτηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

(<Μετά την τουρκική εισβολή το 1974, το Κέντρο Παραγωγικότητας Κύπρου, 
στα πλα(σια του έκτακτου ρόλου που του είχε ανατεθεί τότε για ανακούφιση και 

αποκατάστ.αση των εκτοπισθέντων, αν,έλαβε, με τη βοήθεια της lπάτης Αρμο
στε(ας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, την ανέγερση και λειτουργία 

10 Εργαστηρίων Γενικής Κατάρτισης σε πέντε προσφυγικούς συνοικισμούς, Ούο 
στο συνοικισμό 1 Ανθούπολη 1 Λευκωσίας, Ούο στο συνοικισμό '' Αγιος Αθανάσιος' 
Λεμεσού, Ούο στο συνοικισμό 'Βρυσούλλες' Αμμοχώστου και Ούο στο συνοικισμό 

'Ι(όκκινες 1 Λάρνακας. Σε όλες τις περιπτώσεις, το ένα από τα Ούο εργαστήρια 

ήταν για άνδρες και το άλλο για γυναίκες. 
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Με την επανα3ραστηριοπο(ηση των προσφύγων στους 3ιάφορους τομείς της 

οικονομίας, παρουσιάστηκε αυξημένη ζήτηση για πιο εζει3ικευμένη τεχνική 

κατάρτιση και, επομένως, το εν3ιαφέρον για τις υπηρεσίες που πρόσφεραν τα 

Εργαστήρια Γενικής Κατάρτισης παρουσίασε σημαντική κάμψη. Για να μπορέσει 

το ΚΕ.ΠΑ. να ανταποκριθεί όσο το 3υνατό πιο αποτελεσματικά στις νέες αυτές 

ανάγκες, ανήγειρε και λειτούργησε, μέσα στο 1980, 3ύο νέα εργαστηριακά 

συγκροτήματα ει3ικής κατάρτισης, το ένα στη Λινόπετρα Λεμεσού και το άλλο 

στη λεωφόρο Στρατηγού Τιμά.για στη Λάρνακα, σε απόσταση μόνο ενός χιλιο

μέτρου από το συνοικισμό 'Κόκκινες'. Τα εργαστήρια αυτά επαν3ρώθηκαν με 

τους Εκπαι3εuτές που υπηρετούσαν στα Εργαστήρια Γενικής ΙCατάρτισης, οι 

οποίοι έτυχαν, στο μεταξύ, μόνιμου όιορισμού από την Ε.Δ.l'. 

Παράλληλα, άρχισε ό"τα3ιακά να τερματίζεται από το ΚΕ.ΠΑ. Ί) λειτουργία 

των Εργαστηρίων Γενικής Κατάρτισης στους όιάφορους συνοικισμούς, επειόή αυτά 

υπολειτουργούσαν, Όλα τα εργαστήρια, των οποίων η λειτουργία τερματίστηκε, 

όόθηκαν από το Γραφείο Προγραμματισμού σε άλλες υπηρεσίες οι οποί.ες τα 

αξιοποίησαν προς το συμφέρον των προσφύγων. Συγκεκριμένα, τα όύο Εργαστήρια 

στο συνοικισμό 'Ανθούπολη' όόθηκαν στην l'πηρεσία Κυπριακής Οικοτεχνίας

Χειροτεχνίας του l'πουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, τα 3ύο στο συνοικισμό 
1 'Αγιος Αθανάσιος' στο Δημαρχείο Αγίου Αθανασίου για τη όημιουργία βιβλιο

θήκης και στο l'πουργείο Παιόείας για όιεξαγωγή επιμορφωτικών προγραμμάτων 

και τα όύο στο συνοικισμό 'Τσιακκιλερό' στην l'πηρεσία ΙCυπρtακής Οικοτεχνίας

Χειροτεχνίας και στο l'πουργείο Παιόείας για τη 3ημιουργία παιόοκομικού 

σταθμού. Για τα όύο εργαστήρια στο συνοικισμό 'Βρυσούλλες ', τα οποία 

έκλεισαν τον περασμένο Μάιο, γίνονται τώρα όιευθετήσεις από το Γραφείο 

Προγραμματισμού για την παραχώρηση τους σε άλλη υπηρεσία. 

Όσον αφορά τα Εργασ:tήρια Γενικής Κατάρτισης στο συνοικισμό ΊCόκκινες 1 

Λάρνακας, αυτά έκλεισαν τον περασμένο Ιούνιο, επειόή 

το ενόιαφέρον που επιόεικνύετο από τους κατοίκους του συνοικισμού ήταν πάρα 

πολύ μειωμένο. Στατιστικά στοιχεία έχουν όείξει ότι, κατά το εξάμηνο 

Ιανουαρίου-Ιουνίου 1989, πραγματοποιήθηκαν 486 επισκέψεις στο εργαστήριο 
γυναικών και 655 επισκέψεις στο εργαστήριο αν3ρών, περιλαμβανομένου και 

αριθμού συμμετοχών σε 9 εκπαιόευτικά προγράμματα χειροτεχνίας με μέση 

3ιάρκεια 30 ωρών και με συμμετοχή 4-5 ατόμων στο κάθε πρόγραμμα. Στην 
πραγματικότητα όμως μόνο 26 όιαφορετικές γυναίκες και 4 7 3ιαφορετικοί άνόρες 
επισκέφθηκαν κατά μήνα τα εργαστήρια αυτά. 

Για τους πιο πάνω λόγους, η Διεόθυνση του ΙCΕ.ΠΑ. θεώρησε καθήκον της 

να εισηγηθεί στο Γραφείο Προγραμματισμού να προσφέρει και τα εργαστήρια 
Γενικής Κατάρτισης στις 'Κόκκινες' σε άλλη υπηρεσία, που θα μπορούσε να τα 

αξιοιtοιήσει καλύτερα προς το συμφέρον των κατοίκων του συνοικισμού.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
8 Ιουνίου 1989. 

«Τον Ιούλιο του 1987 με υπόμνημά μου στην κυβέρνηση, μέσω του Επάρχου 
Λεμεσού, ζητούσα όπως η καταπολέμηση της γυφτοκάμπης στην περιοχή Πιτσιλ-

λ ' ' ψ ' " ' λ' , ~ 1 ιας γινει με αερο εκασμους, οιοτι η καταπο εμηση της στα οαση με τα 

θ , , ~ 16 " ' ' ο ψ ' ' ' συνη ισμενα μεσα που οιατι ενται οεν ειναι επαρΚΊ)ς. ι εκασμοι, οπως γινονται 

σί')μερα, όεν έφεραν αποτελέσματα. Το θέμα απασχόλησε και τη Βουλή μόλις 

πρόσφατα. 
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Από καταγγελίες που έχουμε από την κοινότητα Αγίου ΙCωνσταντίνου η 

γυφτοχά.μπη κατέφαγε Ωά.σος από χαμηλή βλάστηση έκτασης 15 περίπου τετρα
γωνικών μιλίων. ΉΩη κοντεύει να μπει στις καλλιεργήσιμες εκτάσεις των χωριών 

Αγίου ΙCωνστα.ντίνου, Αγίου Θεοόώρου χα.ι Συχόπετρα.ς. 

Όπως μαρτυρούν χάτοιχοι που επισκέφθηκαν την πληγείσα περιοχή, το 

τοπίο είναι κατάξερο σαν να χάηχε από πυρκαγιά. Πράσινο φύλλο Ωεν υπάρχει χαι 

το φυσικό περιβάλλον καταστράφηκε ολοσχερώς. Σε παραστάσεις των χα.τοίχων, 

το Γεωργικό Τμήμα τους απέστειλε φυτοφάρμακα για να ψεκάσουν και να 

περισώσουν τις φυτείες τους. Τι γίνεται όμως με τα Ωάση; Πώς θα προστα

τευθούν; Οι κάτοικοι τηζ περιοχής κρούουν τον χώόωνα του χινόύνου και ζητούν να. 

γίνουν α.εροψεχα.σμοί ή άλλη οργανωμένη εκστρατεία. για. τη ριζική χα.τα.πολέμηση 

του εντόμου. 

Τι λέει το α.ρμόaιο Υπουργείο;)) 

Απάντηση ημερομηvίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαpέ. 

«Τα. τελευταία. χρόνια. υπ&.ρχει κάποια. σχετική έξαρση του πληθυσμού της 

γυφτοχάμπης σε ορισμένες περιοχές καλυμμένες με θα.μνώaη κυρίως βλάστηση 

από λα.τζιά, α.νaρουχλιά χλπ. Το έντομο κατατρώγει τα. φύλλα. των θάμνων ως χα.ι 

το φύλλωμα. πολλών φυλλοβόλων καρποφόρων aένaρων. Μετά τα. μέσα. Ιουλίου, τα. 

προσβεβλημένα. aένaρα. χα.ι θάμνοι αρχίζουν να. ξα.να.πρα.σινίζουν μέχρις ότου 

αρχίσει χα.ι πάλι η προσβολή, περί τον Απρίλιο-Μάιο του επόμενου χρόνου. 

Τις προσβεβλημένες περιοχές Αγίου Θεοaώρου, Αγίου ΙCωνστα.ντίνου χα.ι 

Συχόπετρα.ς, που βρίσκονται σε χα.λί.τιχη χα.ι ιaιωτιχή γη 1 επισχέφθηχα.ν α.ρμόaιοι 
Λειτουργοί του Τμήμα.τος Δασών χα.ι ενημέρωσαν τις Χωριτιχές Αρχές σχετικά 

με το βιολογικό χύχλο της γυφτοχάμπης χα.θώς χα.ι τους τρόπους χα.τα.πολέμησής 

της. 

Το Τμήμα. Δασών, περί τον Απρίλιο-Μάιο χάθε χρόνο, χα.τα.πολεμά τη 

γυφτοχάμπη με σχονίσμα.τα./ψεχάσμα.τα. στις θα.μνώaεις περιοχές που πα.ρα.

τηρεί.τα.ι σχετική προσβολή χα.ι το Τμήμα. Γεωργίας παραχωρεί ποσότητα. 

φαρμάκου στους γεωργούς για. σκονίσματα. στους επηρεαζόμενους κήπους με 

οπωροφόρα. aένaρα.. 

Θα. χα.τα.βληθεί προσπάθεια. ώστε οι απόκρημνες περιοχές Αγίου Κωνσταν

τίνου, Αγίου Θεοaώρου χα.ι Συχόπετρα.ς να. συμπεριληφθούν στους α.εροψεχα.σμούς 

που προγραμματίζει το Τμήμα. Δασών για. το-..ι Απρίλιο-Μάιο του 1990.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λ.εμeσού κ. Αυγερινό Παπαpέ και ληφθείσα στις 

8 Ιουνίου 1989. 

«0 'Αγιος Κωνσταντίνος είvα.ι ένα. από τα. πέντε πα.ρα.aοσια.χά χωριά που 

χα.τα.σκευάζει χουμα.νaα.ρία. Α' ποιότητας. Το 1987 έληξε το συμβόλαιό του με το 
ΣΟΔΑΠ χα.ι έκτοτε aεν του επιτρέπουν να. συνεχίσει την παραγωγή αυτού του 

προϊόντος, επειaή είναι προβληματικό. Στο μεταξύ όμως τα. υπόλοιπα. 4 χωριά 
συνεχίζουν να. πα.ρ&.γουν χουμα.νaα.ρία., την οποία. πα.ραδί.aουν στις οινοβιομηχα.νίες 

χωρίς χα.νένα. περιορισμό. 

Πρέπέι να. σημειωθεί ότι το χωριό συνήψε aά.νειο το 1975 για. την επέκταση 
, ~ , 'λ " ' ' ή του εργοστα.σιου χουμα.ν()α.ρια.ς χα.ι το υπο οιπο του οα.νειου α.νερχετα.ι α.υτ τη 

στιγμή στις .ε20,ΟΟΟ. 
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Στις στέρνες του χωριού υπάρχουν σήμερα γύρω στα 150 γομάρια χουμαν
δαpίας, την οποία αγωνίζονται να παραδώσουν στα εργοστάσια από τις αρχές του 

χρόνου χωp(ς αποτέλεσμα.Υπάρχει φόβος, αν δεν παραδοθεί το συντομότερο, να 
ξuνίσει χαι να καταστραφεί. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

(α) Γίνονται τα ενδεδειγμένα διαβήματα χαι πιέσεις στα εργοστάσια για 

να παραληφθεί η κουμανδαρία, αφού η ποσότητα είναι τόσο λίγη; 

(β) Ο 'Αγιος J(ωνσταντίνος δε βρίσκεται μέσα στο σύμπλεγμα των πέντε 
παρ·σ.Οοσιαχών χωριών που παράγουν Α' ποιότητας χουμανΟαρία; 

ΓιατL δυο μέτρα και δυο σταθμά; 

(γ) Αν το σύμπλεγμα αυτών των χωριών θα εξακολουθήσει και στο μέλλον 

την κατασκευή αυτού του προϊόντος, θα συμπεριληφθεί και ο 'Αyιος 

Κωνσταντίνος ή θα υποχρεωθεί αντί της κουμανδαρίας να παραδίδει 

σταφύλια με απώλεια εισοδήματος του χωριού γύρω στο 44% των 
ακάθαρτων εισπράξεων, σύμφωνα με στοιχεία του Υπουργείου Εμπο
ρίου;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

(((α) Ειχε υποδειχθεί από πέρσι στην κοινότητα Αγίου Κωνσταντίνου να μην 

παρασκευάσει κουμανδαρία, εφόσον το συμβόλαιό της με το ΣΟΔΑΠ 

Λτδ είχε λήξει από το 1987 και ο οργανισμός είχε προειδοποιήσει ότι 
αδυνατούσε να παραλάβει οποιαδήποτε ποσότητα κουμανδαρίας από 

την εσοδεία του 1988. Παρά ταύτα η Συνεργατική Οινοποιητική 

Εταιρεία της κοινότητας παρασκεύασε ποσότητα 150 γομαριών 
κουμανδαρίας, την οποία τόσο ο ΣΟΔΑΠ όσο και οι άλλες οινο-· 

βιομηχανίες αρνούνται να παραλάβουν ένεκα των γνωστών προβλη

μάτων που αντιμετωπίζουν στην εμπορία και διάθεση του προ~όντος 

αυτού και των μεγάλων αποθεμάτων που διαθέτουν. 

(β) Για την παραλαβή της ποσότητας αυτής, το Συμβούλιο Αμπελουρ

γικών Προϊόντων προβαίνει σε επανειλημμένα διαβήματα και παρα

στάσεις προς τις οινοβιομηχανίες, χωρίς ωστόσο οποιοδήποτε απο

. τέλεσμα μέχρι σήμερα. Βέβαια οι προσπάθειες θα συνεχιστούν και 

ελπίζεται ότι τελικά θα καρποφορήσουν. 

(γ) Ο 1 Αγιος Κωνσταντίνος βρίσκεται μέσα στο σύμπλεγμα των πέντε 

παραδοσιακών χωριών που παράγουν κουμανδαρία Α 1 ποιότητας και 

όμως ούτε ο ΣΟΔΑΠ ούτε οποιαδήποτε άλλη οινοβιομηχανία ενδια

φέρονται για παραλαβή της κουμανδαρίας του, σ' αυτό το στάδιο, 

πράγμα που καταδεικνύει το οξύ πρόβλημα που αντιμετωπίζεται στην 

εμπορία και διάθεση του προϊόντος. 

(δ) Αναμένεται ότι με την εγγραφή της κουμανδαρίας σαν προϊόντος 

ποιότητας με ονομασία προελεύσεως, θα αυξηθεί η ζήτησή της και θα 

επιδειχθεί εν~ιαφέρον για αγορά και της κουμαν3αρία:ς του Αγίου 

Κωνσταντίνου.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

((Η κοινότητα Τρεμιθούσας ζητεί τη διάθεση κρατικής γης στην τοποθεσία 

'Μελάνι' για δημιουργία κοινοτικού γηπέδου. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργειου στο δίκαιο αυτό αίτημα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας~8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφtρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σας πληροφορώ ότι 8εν έχει υποβληθε( αίτ-ηση από τη Χωριτική Αρχή 

Τρεμιθούσας για την παραχώρηση κρατικής γης για την κατασκευή γηπέδου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 Ιουνίου 

1989. 
«Επειδή φαlνεται ότι σε πολλούς αμπελουργούς δεν έχει επεξηγηθεί επα

κριβώς με ποιο τρόπο θα πρέπει να εκριζώσουν τους αμπελώνες τους, στα πλαίσια 

του προγράμματος εκρίζωσης, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται προβλήματα 

στην καταβολή του σχετικού χρηματικού ποσού, ερωτάται το αρμόόιο Υπουργείο 

να πληροφορήσει το Σώμα τι προτίθεται να πράξει για την πλήρη κατατόπιση 

των αμπελουργών κι ακόμα αν προτίθεται να παράσχει μηχανικά μέσα για την 

εξυπηρέτησή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

(((α) Όπως είναι γνωστό, το Σχέόιο Παροχής Κινήτρων για Εκρίζωση 

Αμπελιών, πέραν της αποζημίωσης, προνοεί και επιόότηση των εξόόων 

εκρίζωσης ύψους ±:20 κατά σκάλα. Τα ποσά αυτά καταβάλλονται στους 
ενόιαφερόμενους αμπελουργούς, υπό την προϋπόθεση ότι η εκρίζωση 

των αμπελόφυτων γίνεται κατά τρόπο που να ικανοποιεί ότι Οεν θα 

βλαστήσουν ξανά. Η 8ιαδικασ(α της εκρίζωσης έχει επεξηγηθεί στους 

αμπελουργούς. μι:; εγκυκλίους, ανακοινώσεις και επισκέψεις μελών του 

Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων σε πλείστες κοινότητες. 

Πρόσθετα το ΣΑΠ εξέόωσε ανακοίνωση προς τους αμπελουργούς με 

την οποία Οιευκρινίζεται ο όρος 1 εκρίζωση 1 και παράλληλα 8ί8ονται 

οόηγίες για χρήση ειόικού ζιζανιοκτόνου για ολοκληρωτική καταστροφή 

του αμπελιού. 

(β) Για τη διοχέτευση μηχανικών μέσων (τράκτορ) προς χρήση yιci. 

σκοπούς εκρίζωσης των αμπελιών, το Υπουργικό Συμβούλιο με από

φασή του που λήφθηκε στις 10.4.89, ενέκρινε την προσωρινή αναστολή 
του Σχεόίου Αναμπέλωσης καθώς και άλλων έργων.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

(<Ερωτάται το αρμόόιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα γιατί υπήρξε 

φέτος τόσο μεγάλη καθυστέρηση πληρωμής στους αμπελουργούς της στρεμμα

τικής επιχορήγησης και πότε αυτή θα καταβληθεί.)) 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

( ) Ε' ' ό ' 'θ ' θ ' Η α. ιναι γνωστο τι φετος πα.pατηρη ηχε χα.ποια χα υcrτεpηση στην 

χα.τα.βολή της στρεμματικής επιχορήγησης για. το 1988, η οποία 
' ' ό ' ' ό ωστοσο ητα.ν ανα.π φευκτη ενεκα. του μεγα.λυτεpου γχου εργασίας που 

' " θ , 1 , "'Υ' επρεπε να uιεχπεραιω ει, μια και για πρωτη φορα. το _ι πουργιχό 

Συμβούλιο ενέκρινε την χα.τα.βολή στρεμματικής επιχορήγησης και για 
τα αμπέλια. που φυτεύτηκαν μετά το 1968, και 

(β) ήδη καταβλήθηκε η στρεμματική επιχορήγηση για όλες τις περιπτώσεις 
εκτός ενός μικρού αριθμού για τις οποίες υπάρχει αμφισβήτηση, που 
εξετάζονται από ειδικό κλιμάκιο του ΣΑΠ.)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα 

προτίθεται να πάρει για την οριστική επίλυση του προβλήματος του πόσιμου 
νερού στην κοινότητα. Γα.λα.τα.ριάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

((Σας πληροφορώ ότι η .κοινότητα. Γ α.λα.τα.ριάς δεν αντιμετωπίζει πρόβλ·ημα. 

έλλειψης νερού γιατί η παραχωρούμενη ποσότητα. υπερκαλύπτει τις ανάγκες των 

κα.τοίκων,)J 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

((Η κοινότητα. Αγίου Γεωργίου ζητά. την αντικατάσταση των φθαρμένων 

σωλήνων ύδρευσης. Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο α.~τό αίτημα. το αρμόδιο 
-Υ'πουργείο;» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομήνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

((Σχετικά με το θέμα. της αντικατάστασης των σωλήνων υδα.τοπρομήθεια.ς της 

κοινότητας Αγίου Γεωργίου 1 σας πληροφορώ ότι το αίτημα αυτό υποβάλλεται για. 
πρώτη φορά. Για επίλυση του προβλήματος το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

άρχισε ήδη τ?Ίν ετοιμασία. σχεδίου για. αντικατάσταση του μέρους του δικτύου που 

είναι φθαρμένο,)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

((Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το :Σιώμα. τι χρονο
διάγραμμα. υπάρχει για την ευθυγράμμιση-δια.πλάτυνση του δρόμου Αμα.ργέτης

Πα.να.γιάς.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοι
νωνιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

ι<Ο δρόμος Αμαργέτης-Παναγιάς αποτελεί μέρος του δρόμου Αγίας Βαρβά
ρας-Αξύλ9υ-Παναγιάς, του οποίου το βασικότερο μέρος μεταξύ Αγίας Βαρβάρας 
χαι Αξύλου~ μήκους 14.6 χλμ. 1 βελτιώθηκε μόλις πρόσφατα στα πλαίσια του 
Τέταρτου ΣχεΟίου ΟΟιχής Ανάπτυξης, έναντι Οαπάνης f1.7 εχ. περίπου. Επι
πρόσθετα έχουν βελτιωθεί στα πλα!σια του ΠροUπολογισμού Αναπτύξεως τα 
τμήματα ΕλεΟιώ-Αμαργέτη χαι Χρυσορpογιά.τισσα-Παναγιά μήκους 2 χλμ. έναντι 
δαπάνης .!:200,000.-. Για την πλήρη συμπλήρωση του έργου υπολείπεται η 
βελτίωση των τμημάτων Αμαργέτης-Χρυσορρογιάτισσας μήκους 12.5 χλμ. και 
.Αξύλου-Ελεδιώ μήκους 1 χλμ. Η προκαταρκτική εκτίμηση της δαπάνης για τη 
συμπλήρωση του έργου ανέρχεται στο f1.4 εκ. 

Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 'Εργων έχει αναθέσει σε ξένο οίκο 
εμπειρογνωμόνων την ετοιμασία μελέτης για την αξιολόγηση ολόκληρου του 
οΟικού Οικτύου της υπαίθρου. Στη μελέτη, αφού ληφθούν υπόψη τα τεχνικά, 
ικ ομ ' ' 'λλ ' θ ' ' ' ο. ον ικα, κοινωνικα και α α κριτηρια, α γινει ιεραρχηση των προτεραιοτητων 

για τη βελτίωση όλων των 8ρόμων γε_νικά, περιλαμβανομένου και του πιο πάνω. 
Η μελέτη αναμένεται να συμπληρωθεί αρχές του 199Ό. Για το λόγο αυτό στο 
στά8ιο ~ού~ο 8εν μπορεί να καθοριστεί χρονο8ιάγραμμα για τη βελτίωση του υπό 
αναφορα 8ρομου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθε(σα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

ικανοποιηθεί το αίτημα των κατοίκων της κοινότητας Κοιλ(νειας για ευθυ

γράμμιση των στροφών του 8ρόμου που ο8ηγεί στο χωριό τους και βρ!σκονται στις 

τοποθεσίες 'Βαθύ Αργάκι' και 'Κλιμάτι '.» 

Απάντηση ημερομην(ας 18 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοι

νωνιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομην(ας 8 Ιουν{ου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ, Γιαννάκη Ομήρου. 

«0 δρόμος Γαλαταριάς-Κοιλίνειας μήκους 0.70 χλμ. (είσοδος χωριού) είναι 
ασφαλτοστρωμένος 8ρόμος με πλάτος ασφαλτικού ο8οστρώματος 3.00 μέτρα και 
πλάτος ερεισμάτων 1.ΟΟμ. εκατέρωθεν. Η συντήρηση του 8ρόμου γίνεται από το 

Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Δ,ημόσιων Έργων Πάφου. 

2.Μέσα στα πλαίσια του προγράf,.ματος συντήρησης δρόμων της επαρχίας και 
κάτω από το άρθρο 'Βελτίωση και Συντήρηση Υφιστάμενων 08ών' το Γραφείο 

του επαρχιακού Μηχανικού Πάφου προέβη στο παρελθόν στη 8ιεύρυνση μιας 

επικίν8υνης στροφής και φέτος άρχισε τις εργασίες 8ιαπλάτυνσης τριών στροφών 

στο 8ρόμο που ο8ηγεί στο χωριό Γαλαταριά, που αποτ,λεί μέρος του ί8ιου 8ρόμου 

έναντι 8απάνης ύψους .t9,000 (από τον κύριο 8ρόμο Πενταλιάς-Παναγιάς προς 
Γαλαταριά).» 

Ερώτηση ημερομην{ας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθε{σα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρ(ου και ληφθε{σα 
στις 8 Ιουν{ου 1989. 

«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής για 

τα μέτρα που λαμβάνει για τη 8ιαφύλαξη του εξοπλισμού του παλιού Νοσο-
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κομειου Λάρνακας. Όπως ε(ναι γνωστό πολλά ορθοπεδικά κρεβάτια και άλλος 

νοσοκομειακός εξοπλισμός αρκετών χιλιάδων λιρών εί.ναι εκτεθειμένα στην αυλή 

του νοσοκομείου και έχουν ήδη υποστεί αρκετές ζημιές, γιατί δε λαμβάνεται 
καμιά φροντίδα. Σε ποιους έχει ανατεθεί αυτή η φροντίδα και γιατί δεν έχουν 

λάβει τα κατάλληλα μέτρα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Η ευθύνη της φροντίδας για τον αναφερόμενο εξοπλισμό, όπως είναι φυσικό, 

βαρύνει τη Διεύθυνση του Νοσοκομείου Λάρνακας. 

Εκείνο που στην πραγμα:τικότητα συμβαίνει είναι ότι ειδική επιτροπή 

επιθεώρησε στο παρελθόν όλο τον εξοπλισμό του παλιού Νοσοκομείου της 

°Λάρνακας και αφού επιλέγηκαν τα είδη τα οποία μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν 
είτε διαφυλάχτηκαν ε(τε στά.ληκαν αλλού. Για τον υπόλοιπο εξοπλισμό που 

θεωρήθηκε άχρηστος ακολουθε(ταt ήδη η διαδικασία καταδίκης του για μεταφορά. 

στις κρατικές αποθήκες για εκποίηση.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστομ κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 12 Ιουνίου 1989. 

«Τα τουρκοκυπριακά. σπίτια στα οποία διαμένουν πρόσφυγες στο χωριό 

'Αγιος Θεόδωρος Λάρνακας ε(ναι ακατάλληλα για κατοίκηση και κρίνεται ότι η 

πιο σωστή λύση είναι η αντικατάστασή τους. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται και πότε 

να διαχωρίσει οικόπεδα στον 'Αγιο Θεόδωρο με σκοπό να στεγαστούν αυτοί που 

διαμένουν σε ακατάλληλα Τ/Κ σπίτια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

<(Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης για επίλυση του 

.στεγαστικού προβλήματος των προσφυγικών οικογενειών που διαμένουν σε 

ακατάλληλες Τ/Κ κατοικίες στον Άγιο Θεόδωρο Λάρνακας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα:-

(α) Στον Άγιο Θεόδωρο Λάρνακας διαμένουν 27 συνολικά προσφυγικές 
οικογένειες σε Τ/Κ κατοικίες ως ακολούθως:-

(ι) Κατοικίες κατηγορίας 'Α' 

(πολύ καλής κατάστασης) 

(ιι) Κατοικίες κατηγορίας 'Β' 

(μέτριας κατάστασης που 

μπορούν να βελτιωθούν) 

(ιιι) Κατοικίες κατηγορίας 'Γ' 

(ακατάλληλες που πρέπει 

να αντικατασταθούν) 

-5 

-10 

-12 

(β) Επτά (7) από τις πιο πάνω οικογένειες ήδη ανεγείρουν την κατοικία 

τους σε ιδιόκτητο οικόπεδο με το σύστημα αυτοστέγασης στην 

περιοχή Λευκωσίας εκκενώνοντας τις Τ/Κ κατοικίες που κατέχουν 

στον 'Αγιο Θεόδωρο (1 κατηγ. Α, 4 κατηγ. Β και 2 κατηγ. Γ). 
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(γ) Δύο (2) άλλες οικογένειες Που διαμένουν σε κατοικίες κατηγορίας Γ, 
έχουν αποταθει για μεταστέγαση σε άλλη περιοχή μέσω των άλλων 

κυβερνητικών στεγαστικών προγραμμάτων (κυβερνητική χατοιχία/αυτο

στέγαση) χαt βρίσκονται στο στάδιο εξέτασης. 

(Ο) Στο χωριό υπάρχει αριθμός κατάλληλων ΤΙΚ κατοικιών που μπορούν 

να χρησιμοποιηθούν για τη μεταστέγαση των υπόλοιπων 8 οικο

γενειών που παραμένουν στα ακατάλληλα υποστατικά Γ κατηγορίας, 

πλην όμως οι ένοιχοί τους που είναι κυρίως γέροντες Οεν ενδιαφέρονται 

για μεταστέγαση. 

Με βάση τα πιο πάνω καθώς επίσης και το γεγονός ότι Οεν έχει -μjχρι 

σήμερα εκδηλωθεί ενΟιαφέρον από προσφυγικές οικογένειες που διαμένουν στο 

χωριό για .αυτοστέγαση σε ΤΙΚ οιχόπεΟα στο χωριό, δεν κρίν.Έται σκόπιμο να 
προβούμε στην ανέγερση νέων κατοικιών ή στο διαχωρισμό οικοπέδων γία 

αυτοστέγαση. ~ε περίπτωση που θα υπάρξει ενδιαφέρον για ανέγερση κατοικιας 

αυτοστέγασης στο χωριό 1 μπορούν να παραχωρηθούν υφιστάμενοι κενοί χώροι στο 
χωριό.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 12 Ιουνίου 1989·. 

«Οι πρόσφυγες κάτοικοι του Αγίου Θεοδώρου Λάρνακας ενδιαφέρονται να 

επεκταθεί το δ!κτυο παροχής νερού του αρδευτικού έργου έτσι που οι τουρκο

κυπριακοί κλήροι να γίνουν αρΟεύσιμοι 1 γεγονός που θα τους βοηθήσει να 

συνεχίσουν να καλλιεργούν τη γη και να διαμένουν στην κοινότητα. Διαφορετικά 

θα υποχρεωθούν να μετοικήσουν, πράγμα που δεν μπορεί να είναι επιδίωξη των 

αρμόδιων αρχών. 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται και πότε· να ικανοποιήσει το δ!καιο αίτημα των προσφύγων Αγ. 

Θεοδώρου Λάρνακας.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

«Οι υδάτινοι πόροι του Έργου Βασιλικού-Πεντάσχοινου είναι δεσμευμένοι 

και κατανεμημένοι με βάση τη μελέτη του Έργου, τόσο για την υδατοπρομήθεια 

πόλεων και χωριών όσο και για άρδευση περιοχών που είναι ενταγμένες στο 

Σχέδιο. 

Από τα μέχρι τώρα δεδομένα, με βάση τη λειτουργία του Έργου δεν 

υπάρχουν ενδείξεις ότι θα υπάρξει πλεόνασμα νερού που θα μπορούσε να 

χρησιμοποιηθεί για την άρδευση πρόσθετων εκτάσεων. 

Επειδή .όμως, ορισμένη έκταση, η οποία είχε αρχικά περιληφθεί στο Σχέδιο, 

εξαιρέθηκε πρόσφατα λόγω ένταξής της στην τουριστική ζώνη, δημιουργούνται 

προUποθέσεις για την ένταξη στο Έργο ανάλογης νέας έκτασης, σε αντι

κατάσταση εκεϊνης που εξαιρέθηκε από την αρδευόμενη περιοχή. 

Μέσα στα πλαίσια της πιο πάνω δραστηριότητας, η οποlα θα μελετηθει με 

τη συνεργιχσία της Χωριτικής Αρχής και με βcfση καθιερωμένα κριτήρια, θα 

εξεταστεί θετικά και η ένταξη στο Έργο Βασιλικού-Πεντd'σχοινου και ορισμένης 

τουρκοκυπριακής γης που αξιοποιείται από πρόσφυγες.>) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιέττη και ληφθείσα 

στις 14 Ιουνίου 1989. 

«Στην ακριτική Δερόνεια εξακολουθούν να υφίστανται παλιές κατοικίες 

λαϊκής αρχιτεκτονικής που προκαλούν το ενδιαφέρον των ξένων και Κυπρίων που 

επισκέπτονται την περιοχή. Παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να ενημερώσει 

τη Βουλή των Αντιπροσώ-πων: 

( α) Έχουν επιθεωρηθεί οι πιο πάνω κατοικίες από τις αρμόδιες υπηρεσίες; 

(β) Αν ναι,πόσες από αυτές έχουν επιλεγεί για να κηρυχθούν διατηρητέες;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Τσιέττη. 

«( α) Αρμόδιοι του Τμήματος Αρχαιοτήτων έχουν επιθεωρήσει τις εννέα 

παλαιότερες οικοδομές λαϊκής αρχιτεκτονικής που σώζονται στη 

Δερύνεtα. 

(β) Από τις οικοδομές αυτές έχει επιλεγεί εκείνη που βρίσκεται στο 

τεμ&χιο 772, Φ/Σχ. ΧΧΧΙΙΙ.45 WI για να κηρυχθεί ως Αρχαίο 

Μνημείο Β / Πίνακα, εφόσον αγοραστεί από την κοινότητα Δερύνειας, 
με σκοπό να επιδιορθωθεί και αξιοποιηθεί. Όπως πληροφορόύμαι 

επίσης, το Τμήμα Πολεο3ομίας και Οικήσεως προωθεί την κήρυξη των 

εν λόγω οικιών ως διατηρητέων, με βάση το Νόμο 90/72.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 15 Ιουνίου 1989. 

«Στα πλαίσια του Νότιου Αγωγού προγραμματlζεται η κατασκευή διυλι

στηρίων νερού στη Λεμεσό. Το Τπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 

εξαμηνιαίες εκθέσεις του προς τη Βουλή αναφέρει: 

1) Έκθεση για την περίο3ο 1/7 - 31/12/87. 
Όι προσφορές ανοίχθηκαν στις 5/1/88, το ύψος των οποίων κυμαίνεται από 

.f:4,100,000 μέχρι .f:7 ,194,102, γίνεται η αξιολόγηση και θα ακολουθήσει 3ια

δικασία κατακύρωσης'. 

2) Έκθεση για την περίο3ο 1/1 - 30/6/88 
Όι προσφορές αξιολογούνται από τους Συμβούλους Μηχανικούς και το 

Τ.Α.1. Ελπίζεται η αξιολόγηση να συμπληρωθεί μέχρι το Σεπτέμβρη 1988 και η 
κατακύρωση της προσφοράς να γίνει αρχές Οκτωβρίου 1 • 

3) Έκθεση για την περίο3ο 1/7 - 31/12/88 αναφέρει: 
Ή αξιολόγηση των προσφορών συμπληρώνεται και υποβλήθηκαν αρχές του 

Νιόμβpη στο Συμβούλιο Προσφορών για τελική απόφαση. Η διάρκεια κατασκευής 

του έργου θα είναι 30 μήνες 1 , 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, που συζη

τούσε τό θέμα του Νότιου ΑγωγΟύ, στις 18/4/89 δηλώθηκε ότι ακυρώθηκαν οι 
προσφορές, γιατί θείuρήθηκαν πολύ ψηλές και ότι θα ζητούνταν νέες προσφορές 
από τρεις προσφοροδότες. 

Δεδομένου ότι η μεγ&.λη καθυστέρηση που προέκυψε θα έχει σοβαρές 

επιπτώσεις στην υδατοπρομήθεια Λεμε"Οού, παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο 

να πληροφορήσει τη Βουλή: 

( α) Ζητήθηκαν νέες πρ~σφορές και ποιο <t"o ύψος τους; 
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(β) Έγινε η αξιολόγηση; 

(γ) Πότε θα αρχίσουν οι εργασίες; 

(Β) Πώς προγραμματίζουν οι υπηρεσίες να αντιμετωπίσουν τα προβλή

ματα που θα προκύψουν από τη μεγάλη καθυστέρηση στην εκτέλεση 

του έργου;» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«( α) Για την κατασκευή του Διυλιστηρίου νερού για την υδατοπρομήθεια 

Λεμεσού, μέσα στα πλαίσια του Έργου του Νότιου Αγωγού ζητή

θηκαν και λήφθηκαν στις 17 /7 /89 νέες προσφορές, το ύψος των οποίων 
κυμαίνεται μεταξύ f4 εχ. χαι f5.3 εχ. 

(β) Η αξιολόγηση των πιο πάνω προσφορών αναμένεται να συμπληρωθεί 

περί τα μέσα του προσεχούς Αυγούστου. 

(γ) Οι εργασίες για την κατασκευή του Διυλιστηρίου αναμένεται να 

αρχίσουν στις αρχές του 1990 και να συμπληρωθούν, υπό ομαλές 

συνθήκες, μέσα στο 1992. 

(8) ΔεΩομένου ότι Ωεν θα υπάρξει καθυστέρηση στην κατακύρωση του 

Έργου, το Διυλιστήριο αναμένεται να λειτουργήσει περί το τέλος του 

1992. Οι αυξανόμενες στο μεταξύ ανάγκες της υΩατοπρομήθειας 

Λεμεσού αναμένεται ότι θα αντιμετωπιστούν με την αξιοπο(ηση 1 στο 
μέγιστο Ωυνατό βαθμό, των υφιστάμενων πηγών σε συνΩυασμό με τον 

αναγκαίο χαι αποτελεσματικό εμπλουτισμό των γεωτρήσεων στις 

περιοχές Κούρρη και Γερμασόγειας, που ενισχύουν το σύστημα υΩατο

προμ ήθειας της πόλης.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Ιουνίου 1989. 

«Στον περ(γυρο του συνοικισμού 'Προφήτης Ηλίας' Συχόπετρας υπάρχει 

άγονη χαλίτιχη γη. Οι κάτοικοι, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους είναι νεαρο(, 

αντιμετωπίζουν πρόβλημα οικοπεδοποιήσιμης γης. 

ΕπειΩή ο συνοικισμός αναπτύσσεται σταθερά και οι κάτοικοι παντρεύονται 

και μένουν στο χωριό τους και επειΔή αντιμετωπίζουν έλλειψη οιχοπέΩων, 

ερωτάται το αρμόΩιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν σκέπτεται χαι 

πότε το Ωιαχωρισμό οιχοπέΩων της πιο πάνω χαλlτιχης γης, τα οπο(α να Ωοθούν 

στα νεαρά ζευγάρια που επιθυμούν να χτίσουν και να παραμείνουν στον τόπο 

τους.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

((Σας πληροφορώ ότι Ωεν έχει υποβληθεί αίτηση για την παραχώρηση 
κρατικής γης στη Συχόπετρα για το Ωιαχωρισμό οιχοπέΩων για στέγαση των 
άπορων και άστεγων οικογενειών,)) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Ιουνίου 1989. 

(<Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προβλέπεται 

και πότε η ανόρυξη γεώτρησης στην περιοχή 1 Φτερόχαμπος' στο χωριό Συχό

πετρα, για την οποία έγιναν ήδη αρκετές μελέτες μέχρι σήμερα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

<<Προσπάθεια του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης για την ανόρυξη 

γεώτρησης στην περιοχή 'Φτερόκαμπος' τον περασμένο ΙοUνιο απέτυχε λόγω 

κατάρρευσης της γεώτρησης και αποφασίστ·fjκε η ανόρυξη νέας γεώτρησης με 

μεγαλύτερο γεωτρύπανο, κατά τον προσεχή μήνα Σεπτέμβριο.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Ιουνίου 1989. 

«Δίπλα στη διάτρηση του συνοικισμού Προφήτης Ηλίας Συχόπετρας υπ&.ρχει 

χαλ(τιχη γη. Επειδή η πλειοψηφία των κατοίκων είναι νεαρά πρόσωπα, πράγμα 

που δε συμβαίνει με άλλες ορεινές περιοχές, ζητείται η κατασκευή γηπέδου για 

τις ανάγκες των νέων. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο 

μελετά το ενδεχόμενο της αξιοποίησης της πιο πάνω χαλίτιχης γης για την 

κατασκευή κοινοτικού γηπέδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ, Αυγερινού Παπαρέ.· 

«Σας πληροφορώ ότι δεν έχει υποβληθεί καμιά αίτηση από τη Χωριτιχή 

Αρχή Συχόπετρας για την παραχώρηση κρατικής γης για κατασκευή γηπέδου 

ποδοσφαίρου.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 22 Ιουνίου 1989. 
((Το αρδευτικό / Αμμάτι' στην περιοχή Λεμόνας έχεt δυνατότητες να καλύψει 

μεγαλύτερες περιοχές. Επειδή τώρα γίνεται εκρίζωση αμπελιών στην περιοχή 1 
προτίθεται το αρμόδιο Υπουργείο να διαρρυθμίσει την κατανομή του 1 ώστε να 
καλύψει χι άλλες ξηριχές εχτάσειςj» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γεώpγιου Παπαδόπουλου. 

((Η απόδοση της πηγής Άμμάτι ', που αποτελεί την πηγή άρδευσης του 
ομώνυμου Αρδευτικού Τμήματος Λεμόνας, είναι τέτοια που στο παρόν στάδιο δεν 

μπορεί να λεχθεί με βεβαιότητα κατά πόσο μπορεί να καλύψει πρόσθετες 

εκτάσεις, δηλαδή πέραν των όσων περιλαμβάνονται σήμερα στο Αρδευτικό 

Τμήμα. Συγκεκριμcνα, με βάση την απόδοση της πηγής, που είναι γύρω στα 150 
χ.μ. την ώρα, υπολογίζεται ότι θα μπορούν να αρδεύονται 40 περίπου δεκάρια 
μόνιμων φυτειών και δεκαεπτά περίπου δεκάρια εποχιακών καλλιεργειών. 
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Αν, μετά από την ολοκλήρωση και λειτουργία του έργου χαι την αξιοποίηση 

της έκτασης που ήδη περιλήφθ.ηκε στο Αρδευτικό Τμήμα, προκύψουν πλεονάσματα 

νερού, τότε θα μελετηθεί η επέκταση του αρδευτικού Οικτύόυ για κάλυψη 

πρόσθετων εκτάσεων, με σκοπό την πλήρη αξιοποίηση των υφιστάμενων υδάτινων 

πόρων.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 

στις 22 Ιοuνίοu 1989. 

(<Στην περιοχή Αγίου Γεωργίού Πέγειας υπάρχουν μωσαϊκά τα οποία 
χρειάζονται συντήρηση και φύλαξη. Πώς σκέφτεται το αρμόδιο ΙΠουργείο 

' ' ' ν αντιμετωπισει την κατασταση;» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1989 τοu αξιότιμοu 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Σχετικά με τη συντήρηση των μωσαϊκών στην περιοχή Αγίου Γεωργίου 

Πέγειας, επιθυμώ να παραθέσω τα πιο κάτω: 

Τα δάπεδα του μέσου κλίτους του αιθρίοu και του Βαπτιστηρίου της 

Βασιλικής Α' στον 'Αγιο Γεώργιο της Πέγειας καλόπτονται με ψηφιδωτά 

δάπεδα του βου αιώνα με παραστάσεις ζώων θαλασσινών ειδών και με γεωμε

τρικό διάκοσμο. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων· κάθε χρόνο εκτελεί εργασίες συντήρησης 

των ψηφιδωτών με ειδικευμένο προσωπικό. Κατά το τρέχον έτος θα δαπανηθεί 

για σκοπούς συντήρησης των ψηφιδωτών ποσό !3,000.Για καλύτερη προστασία 

των ψηφιδωτών και των ανασκαφέντων ερειπίων έχει ήδη διοριστεί φύλακας. Το 

Τμήμα Αρχαιοτήτων προτίθεται επίσης να κατασκευάσει στέγαστρα για προστα

σία των ψηφιδωτών και για το σκοπό αυτό το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων προωθεί τη διαδικασία για εξασφάλιση των απαιτούμενων πιστώσεων.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφ~ρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 
στις 22 Iouν(ou 1989. 

<<Η Κινούσα είναι μια κοινότητα μ 'εξαιρετικό κλίμα και φuσι-kό περιβάλλον. 

Επειδή η περιοχή της είναι ξηρική κι ασύμφορη, ερωτάτ:αι το αρμόδιο Υπουργείο 

αν είναι διατεθειμένο να εξετάσει ευνοϊκά την επέκταση της αρδευόμενης περιοχής 

από το φράγμα Ευρέτου και να κάμει γεωτρήσεις γι' αρδευτικούς σκοπούς,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αuγούστοu 1989 τοu Υποuργού Γε.ωργlας και 
Φuσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1989 τοu αξιό
τιμοu 1Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 
«(α) Παροχή νερού από το Φράγμα Ευρέτου (Αρδευτικό Έργο Χρυσοχοός). 

Η περιοχή της κοινότητας Κινούσας, που είναι κατάλληλη για άρδευση, 

βρίσκε..ται σε υπερδιπλάσιο υψόμετρο από εκείνο στο οπο(ο θα 

μπορούσε να διοχετευθεί νερό με βαρύτητα από το φράγμα Ευρέτου 

και βρίσκεται, επίσης, σε απόσταση ~έρα των δύο χιλιομέτρων από τη 
συμπαγή περιοχή που αρδεύεται από το εν λόγω φράγμα. ·Η περιοχή 

Κινούσας δεν πληροί τα βασικά κριτήρια που καθορίστηκαν για την 

επιλογή της γης που θα αρδεύεται από το Έργο Χρυσοχοός, δηλ. την 

άρδευση με βαρύτητα και τη γειτνίαση με τη συμπαγή περιοχή που θα 

αρδευθέί και, συνεπώς, δεν μπορεί να περιληφθεί στο Έργο· 

Χρυσόiούς. 
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(β) Ανόρυξη γεωτρήσεων. 

Το γεωτρητικό πρόγραμμα του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης 

για το υπόλοιπο του 1989 αποβλέπει, κυρίως, στην ανόρυξη γεωτρή
σεων για υδρευτικούς σκοπούς. Θα εξεταστεί από την Επιτροπή 

Ερευνητικών Γεωτρησεων η σκοπιμότητα ανόρυξης ερευνητικών 

γεωτρήσεων, μέσα στο 1990, στην περιοχή ΙCινούσας.>> 
Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τους αξιότιμους 

Βουλευτές περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και Ευστά

θιο Ευσταθίου και ληφθείσα στις 22 Ιουνίου 1989. 

«Λόγω του ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Ασκά με την 

έλλειψη αποχετευτικού συστήματος είναι τεράστια, θα θέλαμε να πληροφορηθούμε 

πότε προγραμματίζει η αρμό3ια υπηρεσία να αρχίσει την κατασκευή του 

αποχετευτικού έργου στην κοινότητα.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 των αξιότιμων Βουλευτών 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και Ευστάθιου 

Εuσταθίοu. 

((Σας πληροφορώ ότι για το χωριό Ασκάς έχει ετοιμαστεί αποχετευτικό 

σχέδιο λυμάτων που καλύπτει όλες τις προβληματικές περιοχές. Το σχέδιο θα 

εξεταστε( από ξένο εμπειρογνώμονα ο οποίος έχει μετακληθεl για τον έλεγχο 

σχεδ(ων αποχετευτικών συστημάτων διαφόρων χωριών και ο οποίος φτάνει στην 

Κόπρο περl το τέλος τρέχοντος μηνός. Αν δεν υπάρξει αντίθετη άποψη από τον 

εμπειρογνώμονα σ' ό,τι αφορά τα ετοιμασθέντα σχέδια, το έργο' α'llαμένεται ν' 

αρχίσει πριν το τέλος του χρόνου,)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστο Πέτα και ληφθείσα στις 26 
Ιουνίου 1989. 

((Με μεγάλη ικανοποίηση πληροφορήθηκε ο αγροτικός κόσμος τα νέα μέτρα 

της κυβέρνησης Βασιλείου με τα οποία ελαττώνεται, όπως ανακοινώθηκε, στο 

μισό το κόστος της ηλεκτροδότησης στην ύπαιθρο. 

Οι κάτοικοι όμως της Τεμπριάς με δικαιολογημένη πικρία ερωτ{)ύ\Ι: 

Για πόσο ακόμη καιρό θα πληρώνουν για τις εσωτερικές· τηλεφωνικές 

συνδιαλέξεις της κοινότητας το ίδιο ύψος με τις υπεραστικές συνδιαλέξιΞ<ις; 

Ζητούμε όπως η Βουλή ενημερωθ,ί σχετικ& από την αρμόδια αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Σϋγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Πέτα. 

((Σχετικά με τα τηλεφωνικά τέλη για τοπικές κλήσεις που καταβάλλουν οι 

κάτοικοι του χωριού Τεμπριά σας πληροφορώ ότι, όπως μας πληροφόρησε η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών Κόπρου, όλα τα τηλέφωνα του χωριού έχουν συνδεθεί στο ίδιο 

τηλεφωνικό κέντρο κι έτσι το πρόβλημα έχει επιλυθεί.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 27 Ιουvίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού Κ(Ι<ι ληφθείσα 

στις 28 Ιουvίου 1989. 

<<Γιατί αποφεύγουμε να μετακαλέσουμε τους Έλληνες επιστήμονες σε 

θέματα ενέργειας κι ιδιαίτερα περιβάλλοντος, πράγμα που θα 'χει και τις πιο 

κάτω θετικές επιπτώσεις. 
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1. Οι Έλληνες επιστήμονες μπορούν να προσφέρουν Οωρεάν ή/χαι μ' 

ελάχιστες δαπάνες τις υπηρεσίες τους. 

2. Υπάρχει η δυνατότητα άμεσης επικοινωνίας με τους επηρεαζόμενους 

κάτοικους, πράγμα που συνάδει και με τις προδιαγραφές της UNEP (United 
Nations Environmental Programme) και της ΕΟΚ.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 24 Ιουλίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχαv(ας σε Ερώτηση ημερομηvίας 28 Ιουvίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

«Σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τη μέχρι τώρα πρακτική οι υπηρεσ(ες 

ει3ικών εξασφαλίζονται είτε με βάση 3ιάφορα Προγράμματα Τεχνικής Βοήθειας 

προς την Κύπρο είτε με απευθε(ας εργοΟότηση κατόπιν μειοδοτικού διαγωνισμού. 

Στην ·πρώτη περίπτωση η επιλογή γίνεται σύμφωνα με τα κριτήρια του 
Οργανισμού/Κράτους που χρηματοδοτεί την αποστολή και στη δεύτερη σύμφωνα 

με τις ισχύουσες ΟιαΟιχασίες του Συμβουλίου Προσφορών. 

Πληροφοριακά αναφέρεται ότι την εφαρμογή του Προγράμματος 'Εξοικο

νόμηση Ενέργειας στις Αγροτικές Βιομηχανίες', διάρκειας 5 μηνών, ανέλαβαν 

Έλληνες με Κύπριους Επιστήμονες.» 

Ερώτηση ημερομηvίας 27 Ιουv(ου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 

στις 28 Ιουvίου 1989, 

«Γιατί η Α.Η.Κ. τόσο για προαγωγές όσο και για προσλήψεις έχει ως 

κριτήριο την εισaοχή στο Ι.Ε.Ε. (Institution of Electrical' Engineers) του 
Λονδίνου, πράγμα που διαιωνίζει τη μεταποικιακή εξάρτηση, ενώ δεν δέχεται 

απευθεlας τα πτυχία των Πολυτεχνικών Σχολών της Ελλάδας (Μεi-σοβείου, 

Πολυτεχνείων Πάτρας και Θεσσαλονίκης) και ενώ η ΕΟΚ τ 1 αναγνωρίζει σ' 

επίπεδο masters;» 

Απάvτηση ημερομηvίας 22 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχαv[ας σε Ερώτηση ημερομηvίας 28 Ιουv[ου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

«( α) Λόγω του γεγονότος ότι στην, Κύπρο δεν υπάρχει ούτε Τεχνικό 

Επιμελητήριο ούτε οποιοσδήποτε άλλος κρατικός οργανισμός ανα

γνώρισης ή σύγκρισης της ισοτι~ας των πτυχίων των διαφόρων 

πανεπιστημίων, η .Αρχή Ηλεκτ?-frσμ-ού, προκειμένου να διασφαλίσει ότι 

οι μηχανικο! οι οποίοι εκάστοτε προσλαμβάνονται είναι .επαρκώς 

καταρτισμένοι και υψηλού ακαδημαϊκού επιπέδου, συμπεριέλαβε στα 

Σχέδια Υπηρεσίας των θέσεων Βοηθού Ηλεκτρολόγου Μηχανικού και 

Βοηθού Μηχανολόγου Μηχανικού, πρόνοια που διαλαμβάνει όπως οι 

υποψήφιοι για τις θέσεις αυτές προσκομίσουν βεβαίωση ότι δύνανται να 

γίνουν μέλη των αντίστοιχων Βρετανικών Ινστιτούτ_ων, (Ινστιτούτο 

Ηλεκτρολόγων Μηχανικών (ΙΕΕ) και Ινστιτούτο Μηχανολόγων Μηχα

νικών (IMech. Ε) χωρίς ωστόσο να τους υποχρεώνει να γίνουν μέλη, και 

(β) πάγια θέση της Αρχής Ηλεκτρισμού είναι όπου υπάρχει Κυπριακός 

Οργανισμός αναΥjΙΙώρισης, να χρησιμοποιείται αυτός και όχι ξένος, π.χ. 

στην περίπτωση ~ου Σχεδίου Υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Πολιτικού 
Μηχανικού, η Αρχή έθεσε ως προϋπόθεση για 3ιορισμ6 την εγγραφή 

του ενδιαφερόμενου στο Κυπριακό Συμβούλιο Εγγραφής Αρχιτεκτόνων 

και Πολιτικών Μηχανικών.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού 

και ληφθείσα στις 29 Ιουνίου. 
((Για την πλήρωση του κριτηρίου της νομιμότητας των υποστατικών των 

εχτοπισθέντων Κοτσιάτη αναφέρθηκε (στις 12.6.1989) ο έντιμος Υπουργός 

Γεωργίας στην υπό ημερομ. 31.1.1989 (ΕΓ' 376) ερώτησή μας και στην κατά 
συνέπεια αδυναμία παραχώρησης στους πληγέντες βοήθειας. 

Επειδή όμως πιστεύουμε πως πέρα από τη νομική πτυχή υπάρχει χι η ηθική 

πλευρά του όλου θέματος -ιδιαίτερα όταν πρόκειται για εχτοπισθέντες- χι επειδή 

πέρα από τις ζημιές του χειμώνα η ίδια κοινότητα πλήγηκε χι από χαλάζι -που 

σ 'ορισμένες περιπτώσεις, όπως π.χ. στην ελαιοδενδροχαλλιέργεια χ.ά καλλιέρ

γειες (που καταστράφηκαν σε ύψος 75%), δεν καλύπτεται η ζημιά από τον ΟΓΑ
του περασμένου Μάη, παραχαλεLται το αρμόδιο Υπουργείο να κατατοπLσει το 

Σώμα αν στοχοθετεί: 

ι. Την επαναστάθμιση του όλου θέματος. 

ιι. Την επανασταθμική προσέγγισή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η προϋπόθεση της νομιμότητας', όσον αφορά την ανέγερση των υποστα

τικών, δεν είναι δυνατό να παραβλεφθεί για τη δανειοδότηση των πληγέντων, για 
λόγους αρχής. 

Για τις άλλες ζημιές στην περιοχή Κοτσιάτη, συμπληρωματικά σας πληρο

φορώ τα εξής: Όσον αφορά τους γεωργούς των οποίων τα σιτηρά πλήγηκαν από 

χαλάζι, αυτοί θα αποζημιωθούν από τον Ο.Γ .Α., με βάση την υφιστάμενη 

νομοθεσία. Εξάλλου, η μειωμένη καρποφορία των ελαιόδενδρων οφείλεται βασικά 

στις δυσμενείς καιρικές συνθήκες, που επικράτησαν κατά το στάδιο της ανθο

φορίας.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 30 Ιουνίου 1989. 
«Πρόσβαση άμεση προς την κοινότητα Μαθιάτη για τους προερχόμενους από 

τη Λεμεσό ζητούν οι κάτοικοι καθώς και κατάλληλες σηματοδοτήσεις στην 

υφιστάμενη πρόσβαση. 

Πώς αντικρίζεται αρμόδια το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

« 'Οταν περί τον ερχόμενο Οκτώβριο συμπληρωθεί και παραδοθεί στην 

κυκλοφορία ο κόμβος Αγίας Βαρβάρας, θα υπάρχει άμεση πρόσβαση για τους 

προερχόμενους από την κατεύθυνση της Λεμεσού προς Αγία Βαρβάρα-Μαθιάτη

Λυθροδόντα με την απαραίτητη σήμανση.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 30 Ιουνίου 1989. 

«Κατάλληλες σηματοδοτήσεις, τουλάχιστο 1 στην κύρια στροφή του δρόμου -
που βρtσχεται στο μέσο της κοινότητας- προς το Λuθροδόντα ζητούν οι κάτοικοι 

Μαθι&τη, γιατί σημειώθηκαν {λόγω της απότομης στροφής) ατυχήματα κι 

εyκυμονούνται κίνδυνοι και για άλλα, 

Πώς αντιμετωπ(ζει το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Το θέμα της οδικής ασφάλειας στην κύρια στροφή του δρόμου προς 

Λuθροδόντα, μέσω της κοινότητας Μαθιάτη, μελετήθηκε από το Τμήμα Δημο

σlων Έργων, το οποίο τοποθέτησε κατάλληλες προειδοποιητικές πινακίδες στη 

στροφή. 

Με την πιο πάνω διευθέτηση αναμένεται να βελτιωθεί η οδική ασφάλεια στο 

τμήμα του δρόμου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 30 Ιουνίου 1989. 

«0 κοινοτάρχης Μαθιάτη Ιωάννης Τσιάτσιος κ.ά. κάτοικοι -με τους οποίους 
συζητήσαμε ψες σ' επιτόπια επίσκεψή μας στην κοινότητα το περιεχόμενο 

επιστολής του Υπουργού Συγκοινωνιών σ' απάντηση σχετικής ερώτησης 

συναδέλφου (ΕΓ' 544) εκθέτοντας τα επιχειρήματα για την επιτακτική ανάγκη 
ασφαλτόστρωσης του δρόμου Μαθιάτη - Σιας μικρότερου από 5 χιλιόμετρα, 

προβάλλουν σειρά από σοβαρά επιχειρήματα, όπως: 

ι. Κατά τη διάρκεια του χειμώνα ο υφιστάμενος χωματόδρομος καθί

στατ-αι εντελώς απροσπέλαστος για τους κατοίκους -μ 'αποτέλεσμα να 

μην μπορούν να καλλιεργήσουν τα κτήματά τους, αφού ·αποκόπτονται 

από την κτηνοτροφική τους ζώνη, ενώ σ 'ανεπι:τυχείς απόπειρες (όπως 

π.χ. κατά τον περσινό χειμώνα) .προσπέλασης, τ' αυτοκίνητα παγιδεύ

τηκαν και ρυμουλκήθηκαν με τη βοήθεια χωριανών- ενώ το καλοκαίρι 

καθίσταται δύσβατος. 

ιι. Ο δρόμος είναι ζωτικότατης σημασίας, γιατ( χρησιμοποιείται σε ψηλό 

βαθμό από τους κατοίκους των δυο κοινοτήτων. Συνδέει επίσης τους 

κατοίκους των επαρχιών Λεμεσού και Λάρνακας με τα διαμερίσματα 

Ορεινής και Πιτσιλιάς καθώς και τη Μονή Μαχαιρά. 

ιιι, Δόθηκαν εδώ. και αρκετά τώρα χρόνια επίσημες διαβεβαιώσεις για 

ασφαλτόστρωσή του. 

Πώς αντιμετωπ!ζει το αρμόδιο Υπουργείο την υποβbλή του έντονου αιτήματος 

για τη σταδιακή μεν, μα άμεση έναρξη των διαδικασιών ασφαλτόστρωσής του;» 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας Κ. Πέτροu Στυλιανού. 

«Σχετικά με την ασφαλτόστρωση του δρόμου Σιας-Μαθιάτη σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

Ο χωματόδρομος που ενώνει το Μαθιάτη με τη Σια μήκους 5 χλμ. υπάγεται 
στη δικαιοδοσία του Υπουργείου Εσωτερικών. Θα προωθηθεί η ένταξη του δρόμου 
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αυτοό σ ένα από τα Σχέδια Οδικής Ανάπτυξης που δανειοδοτούνται από ξένους 
οργανισμούς και εφόσον πληρούνται τα ελάχιστα τεχνοοικονομικά κριτήρια, θα 
βελτιωθεί σύντομα.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 30 Ιουνίου 1989. 

Τ 'λ ψ λ ι ι ι ι ~ ι (( ην ανα η η της ειτουρyιας οcπο μερους του κρατους του ιuιωτικου 

νηπιαγωyειοu της κοινότητας ζητούν οι κάτοικοι Μαθιάτη λόγω των πολλών και 
γνωστών οικονομικών κι άλλων προβλημάτων που αντιμετωπίζουν, όπως είναι η 
έλλειψη καλλιεργήσιμου κλήρου. το 

65-70% της καλλιεργήσιμης γης ανήκει σε Τ/Κ και μέγιστο μέρος αυτής 36θηκε 
σε μη κατοίκους της κοινότητας, ενώ 20% του υπόλοιπου κλήρου είναι χαλίτικα. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο 1' πουρyείο το αίτημα;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Μέσα στα πλαίσια της νέας πολιτικής για την προδημοτική εκπαίδευση που 
εγκρίθηκε από το lπουργικό Συμβούλιο στις 10 Αυγούστου 1989, το Κοιvοτικό 
Νηπιαγωγείο Μαθιάτη θα επιχορηγηθεί με ποσό !'2,800 κατά τη σχολική χρονιά 
1989-90,,, 

Ερώ1'ηση ημερομην(ας 7 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 10 Ιουλίου 1989, 

«Στην ερώτησή μου ΕΓ' 542 ημερομ. 22/4/89 σχετικά με την κατάσταση 
του Δημοτικού Σχολείου Αγίας Φύλας, το αρμό3ιο lπουργείο απάvτησε στις 

7 /6/89 ως ακολούθως: 

Έχουν κατακυρωθεί προσφορές για επισκευές και γεvική συντήρηση του 

Δημοτικού Σχολείου Αγίας Φύλας.' 

Σήμερα 7 /7 /89 ο Πρόε3ρος του Συν3έσμου Γονέων του l3ιου σχολείου κος 
Αντώνης Έαλανί3ης, στον οποίο κοινοποίησα· την απάντηση του lπουργε.lου, μου 
αvέφερε ότι σήμερα ο κος Κουπεπί3ης των Τεχνικών 1' πηρεσιών του 1' πουργείου 
Παι3ε:ίας απαντώντας σε τηλεφωνική έκκλησή του για επίΟ-πευση των ερyασι·ών 

την. ·καλοκαtριvή περίο3ο τον πληροφόρησε πως ακόμα 3εν Κατακυρώθηκαν οι 

προσφορές. 

Όπως τόνισα στην ερώτησή μου ημερ. 22/4/89, η κατάσταση του σχολικού 
κτιρίου κρίνεται από τους γονείς σαν επtκίν3υνη για την ασφάλεια των παιδιών 

τους αλλά και για τους δασκάλους. (Οι ρωγμές στις δοκούς προχωρούν σε βάθος, _ 
έπεσαν σουβάδες, το σ(3ερο σε. ορισμένες 80-κούς ε(ναι εκτεθιμένο στις καιρικές 

συνθήκες, ενώ σε άλλη περίπτωση οριζ·όντια δοκός αποσυνδέθη);<.ε κα.ι στε.ρεώθη_~ε 

με πασαμάνο.) 

Λόγω της σοβαρότητας του- θέματος παρακαλείται το αρμόδιο lπουρyείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) Αν κατακυρώθηκαν ή όχι οι προσφορές. 

2) Αν κατακυρώθηκάν, την ημερομηνία κα.τακύρωσης και το ποσό. 
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3) Πότε θα αρχίσουν και πότε θα συμπληρωθούν οι εργασίες; Στην 

ερώτησή μου στις 22/4/89 ζητοόσα από το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 
τη Βουλή: 

1) Πότε θα επιοιορθωθοόν οι ζημιές; 

2) Ποιο είναι το μέγεθος των ζημιών; 

3) Θεωρούνται Οιχαιολογημένες οι ζημιές και αν όχι πού αποΟίΟονται 

(πιθανές παραλείψεις του εργολάβου - ανεπαρκής επίβλεψη); 

Το Υπουργείο περιορ(στηχε να απαντήσει στην πρώτη ερώτηση το περιεχό

μενο της οποίας αμφισβητείται τώρα από τις Τεχνικές Υπηρεσίες. ΕπειΟή 

πρόκειται για καινούργιο χτίριο το οποίο παρουσιάζει αΟιχαιολόγητες ζημιές, 

παρακαλείται το Υπουργείο να απαντήσει χαι στις άλλες ερωτήσεις,)> 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδεία.,..σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«Για τη συντήρηση του κτιρίου του Δημοτικού Σχολείου Αγίας Φύλαξης 

( 19ου Δ ημοτικοό Σχολείου Λεμεσοό) προκηρόχθηκαν οόο φορές προσφορές η 

πρώτη με λήξη τη 19.5.1989 και η οεότερη με λήξη την 7.7.1989. 

Την πρώτη φορά υποβλήθηκαν Ούο προσφορές οι οποίες όμως κρίθηκαν πολύ 

ψηλές, γι' αυτό και ακολούθησε η προκήρυξη προσφορών για Οεύτερη φορά. 

Η χαμηλότερη προσφορά από .€4.550 κατακυρώθηκε στις 22.7.1989 και οι 

σχετικές εργασ(ες άρχισαν στις 24.8.1989 με υποχρέωση του εργολάβου να τις 
συμπληρώσει σε Μο μήνες, οηλ. μέχρι τις 24.10.1989. Οι εργασίες προχωροόν με 
γρήγορο ρυθμό και όπως ελπtζεται θα συμπληρωθούν νωρ(τερα από την υπο

χρέωση του εργολάβου. 

Όσον αφορά τις ατέλειες που έχουν παρατηρηθεt στο κτ!ριο~ συστάθηκε 

ειΟική επιτροπή από πολιτικούς μηχανικούς~ Οημόσιους υπαλλήλους~ η οποία στην 

έκθεσή της αναφέρει μεταξύ άλλων ότι Όι ρωγμές αυτές Οεν είναι στατικής 

φύσεως, όμως επιβάλλεται η άμεση προστασ(α του οπλισμού~ από περαιτέρω 

οξεί.Οωση, για να αποφευχθούν μελλοντικά στατικά προβλήματα'. 

Ευθύνη σύμφωνα με την έκθεση φέρει ο εργολάβος ο οποίος λόγω ελλιπούς 

επίβλεψης από μέρους των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου ΠαιΟείας , 
οφειλόμενης στην ανεπάρκεια προσωπικού, Οεν τήρησε αυστηρά το σχέΟιο όσον 

αφορά την κατασκευή των κολόνων.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 5 Ιουλίου 1989. 

«Σε μερικούς ειΟικούς αστυνομικούς που μεταπήΟησαν σε ημικρατικούς 

οργανισμούς ή τη Δημόσια Υπηρεσία Οεν αναγνωρίζονται τα έτη υπηρεσίας τους 

(ως ειΟικών αστυνομικών) για σκοπούς σύνταξης. 

Πώς αντικρlζει το αρμόΟιο Υπουργείο το θέμα;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Οικονομικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Στην περίπτωση των ειΟικών αστυνομικών που Οιορίζονται στη Δημόσια 

Υπηρεσία ή στην Αστυνομ(α τcάνω σε μόνιμη βάση η προϋπηρεσία τους ως ειΟικών 

αστυνομικών αναγνωρίζεται για σκοπούς συντάξεως Ουνάμει του Κανονισμού 

21 ( α) των περί Συντάξεων Κανονισμών. 
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Στην περίπτωση των ειδικών αστυνομικών που διορίζονται σε ημιχρατιχούς 

οργανισμοός το θέμα της αναγνώρισης ή μη της προUπηρεσίας τους ως e;:ιδιχών 

αστυνομικών ρυθμίζεται από τους σχετικούς l{ανονισμούς του οικείου ημιχρατιχού 

οργανισμού. Εξ όσων έχουμε υπόψη μας οι Κανονισμοί των ημιχρατιχών οργα

νισμών δεν αναγνωρίζουν τέτοια προϋπηρεσία.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιοuλίοu 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 5 Ιοuλίοu 1989 . 

. ((Ο επισuνημμένος χάρτης της Κύπρου είναι χάρτης που παρουσιάστηκε από 
.απόφοιτο χυπριαχού Λυκείου που παραχάθησε σε πρόσφατες κρατικές εξετάσεις 

χαι 1 συμπληρώθηκε 1 προσηκόντως με: 

( ι) 

( ιι) 

Την ένδειξη 1 τουρκοκρατούμενες περιοχές 1 σε τμήμα που σημειώνεται 

στο χάρτη. 

Την αναφορd. πως: (α) ο πληθυσμός της Κύπρου είναι 70.000 και (β) 
οι πρόσφυγες 30. 000. 

(ιιι) Τη σήμανση της Αμμοχώστου στην Π&φο, της Κερύνειας στην 

Επισκοπή, του Αχάμα στ' ακρωτήρι του Απ. Ανδρέα, της ΛάρναΧας 

στο ακρωτήρι Κορμαχί.τη 1 της Πάφου στην περιοχή της Αχανθούς, με 
το Τρόοδος ελλιμενισμένο στον κόλπο Αμμοχώστοu,χτλ. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα (αν 

περιήλθε σε γνώση του αυτό το γραπτό χι αν προβληματίστηκε στο περιεχόμενο 

ή/και στις τυχόν προθέσεις του υποψηφίου): 

(t) Πώς δικαιολογείται απόφοιτος Λυκείου με αυτή την 'κατάρτιση'; 

(tt) Τι είδους απελευθερωτικό αγώνα μπορούμε να διεξάγουμε με τέτοιο 

'γνωστολογιχό' επίπεδο; χαι 

(ttt) l'πάρχοuv χι άλλες τέτοιες ενδείξεις -που περνούν απαρατήρητες από 

το λαό- επιπέδου ανάλογου από μέρους αποφοίτων του λυχεια~ού μας 

κύκλου;» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αuγοuστοu 1989 τοu Yπoupγou Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιοuλίοu 1989 τοu αξιότιμου Βοuλεuτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτpοu Στuλιανοu. 

((Αντίδραση από το l'πουργεlο Παι8είας στην Ερώτηση του κ. Πέτρου 

Στυλιανού σχετικά με το θέμα αποφοίτου Λυκείου που αγνοούσε στοιχειώ8εtς 

γεωγραφικές γνώσεις υπήρξε ύστερα από τη 8ημοσίευσή της σε 8ιάφορες 

εφημερί8ες και τα σχόλια που ακολούθησαν. 

Το παρά8ειγμα της άγνοιας ενός υποψηφίου 8εν αντανακλά την πραγματι

κότητα που επικρατεί στα σχολεία μας αναφορικά με τα γνωσιολογικά επίπε8α 

της εκπαί8ευσής μας και 8εν πρέπει να χρησιμοποιείται για γενικεύσεις και 

εξαγωγή συμπερασμάτων: 

Το l'πουργείο Παι8είας ωστ6σο προβληματίστηκε για το περιεχόμενο και τις 

τυχόν προθέσεις του υποψηφίου και κατέληξε στο συμπέρασμα ότι ο υποψήφιος 

εν8εχομένως να ενήργησε από ·αντί8ραση ή να εξέφραζε κάποια 8ιαμαρτυρία. 

Επιθυμώ να σας 8ιαβεβαιώσω πως μόνιμος στόχος του_ l'πουργείου Παι8είας 

είναι η 8ιατήρηση και' βελτίωση της εκπαί8ευσης που παρέχεται στα σχολεία μας 1 
γιατί πιστεύουμε κι εμείς πως με αυτό τον τρόπο συμβάλλουμε στον απελευ

θερωτικό αγώνα που 8ιεξάγει~ ο λαός μας.)) 



110 

Ερώτηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 4 Ιουλίου 1989. 

«Εitει8ή, όπως είναι γνωστό, ο αρχαιοκάπηλος Luigi Palma di Cesnola 
σύλησε χαι πούλησε στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας rόpχης χιλιά8ες έργα 

ή ' ' λ θ ' ι , ' \:' ι χυπριαχ ς τεχνης απο τη νεο ι ιχη μεχpι χαι τη μεσαιωνιχη περtοuο της ιστορ ας 

της Κύπρου (τα αριστουργήματα της κυπριακής αρχαϊκής τέχνης, θησαυρούς της 

Λάμπουσας, σαρκοφάγους από τις περιοχές Γόλγων 1 Δαλιού καθώς και άλλα 
ανεκτίμητα έργα), παρακαλούνται τα αρμόΟια Υπουργεία (Εξωτερικών, Συγκοι

νωνιών και Έργων και ΠαιΟείας) να ενημερώσουν το Σώμα: 

(ι) Σε ποια επίσημα Οιαβήματα και παραστάσεις έχουν προβεί προς την 
επίσημη αμερικανική πλευρά ή/και τη Οιεύθυνση του Μουσείου· για 

απόΟοση των κλεμμένων, αναντικατάστατων μουσειακών αρχαιο

λογικών θησαυρών μας, και 

(ιι) αν, πότε και πώς προγραμματίζουν να μεθο8εύσουν μια τέτοια 

προσπάθεια και κίνηση.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

(<( α) Το rπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων) από 

io 1985 καταβ_~_λλει έντονες προσπάθειες για επαναπατρισμό της 

συλλογής Cesnola και άλλων l(υπριακών Αρχαιοτήτων από το 

Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, οι οποίες όμως μέχρι 

στιγμής Βεν καρποφόρησαν γιατ( προσέκρουσαν στην αρνητική στάση 

των ιθυνόντων του Μουσείου. 

(β) Οι ενέργειές μας θα συνεχιστούν μέχρι την επίτευξη του πιο πάνω 

σκοπού.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιάκωβο Κατάουνωτό και ληφθείσα 

στις 13 Ιουλίου 1989. 
(<Βρισκόμαστε στο Βεύτερο εξάμηνο του 1989 και ακόμη οι αρμό8ιες 

υπηρεσίες του κράτους Βεν έχουν χρησιμοποιήσει το ποσό των πενήντα χιλιά8ων 

λιρών (Αρ . .!:50.000) για την ανέγερση νέων οικημάτων των Κέντρων Νεότητας. 

Απ' ό,τι γνωρίζω ποσό 30 χιλ. λιρών βρίσκεται στη Βικαιο8οσία του 

Υφυπουργού παρά τω Προέ8ρω κυρίου Πάτροκλου Σταύρου, ενώ οι άλλες 20 χιλ. 
λίρες στο Υπουργείο Εργασίας (Τμήμα Ευημερίας). Το ποσό των 30 χ~λ. λιρών 
εξασφαλίστηκε μέσω του Τακτι'κού Προϋπολογισμού και οι 20 χιλ. λίρες από το 
ΤΑΕΠ. 

Επει8ή το θέμα της σύστασης του Φορέα Νέας Γενιάς βρίσκεται ακόμη στη 

Βουλή, και επειΒή 4 Κέντρα Νεότητας μη εκτοπ,ισμένα και 1 Κέντρο ·Νεότητας 
εκτοπισμένων έχουν υποβάλει αίτηση για ανέγερση οικημάτων στην επαρχ,ί-α 

Λεμεσού, ερωτάται το αρμόΒιο Υπουργείο γιατί Βεν προχωρά στη χρηματο8ότηση 

των πιο πάνω Κέντρων Νεότητ~ς, εφόσον είναι γνωστ~ η χρονοβόριχ 8ια8ικασία 
της εξασφάλισης άΒειας οικο8ομής από -:ro Τμήμα ΠολεοΒομίας και Οικήσεως, 
πριν εκπνεύσει το 1989;)) 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγοuστου 1989 iου Υπουργοu Εργασίας και 
Κοινω\Ιικών ~Ασφαλίσεων σε Ερώτηση ημερομηνίας 13 Ιο11λίου 1989 
του αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Ιάκωβου Κατσου

vωτοU. 

«1. Στον Προϋπολογισμό του Τ ΑΕΠ για το 
12.819 του Τμήματος Ίπηρεσιών Κοινωνικής 
!:25,000. 

Από το ποσό αυτό παραχωρήθηκαν: 

1989 στο Κεφ. 21.25 - Άρθρο 

Ευημερίας εγκρίθηκε το ποσό 

-Για την έναρξη της ανέγερσης των οικημάτων των Κέντρων Νεότητας 

του Οικισμού Δασάκι 'Αχνας, του Συνοικισμού Παραλιμν(ου και του Συνοικισμού 

Δερύνειας !:21,000 

-Για τη συμπλήρωση της ανέγερσης του οικήματος του Κέντρου Νεότητας 

του Οικισμού Καμάρες ΙΙ Λάρνακας!: 2,725 και 

-Για τη'ν επιδιόρθωση του οικήματος του Κέντρου Νεότητας Αuδήμου 

Λεμεσού!: 1, 7 00 

2. Σε προηγούμενα χρόνια παραχωρείτο στο Τμήμα Ίπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας κονδύλι για σκοπούς ανέγερσης μη προσφυγικών Κέντρων Νεότητας 

-Προϋπολογισμός Αναπτύξεως Κεφ. 26Δ. Κατά το 1989 ποσό !:50,000 έχει 
περιληφθεί με διαφορετική μορφή στο άρθρο 349 «"fπηρεσίες Νεολαίας» του 
Κεφ. 28Δ - Νεολαία. Το ποσό αυτό αναμένεται να αρχίσει να κατανέμεται κατά 

τον προσεχή Σεπτέμβριο. 

3. Βάσει της πιο πάνω αλλαγής, όλες οι ανάγκες των Κέντρων Νεότητας για 
σχ?πούς ανέγερσης, επιδιορθώσεων, βελτιώσεων και εξοπλισμοό διαβιβάστηκαν 

από το Τμήμα Ίπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας στη Γραμματεία Νέας Γενιάς 

για μελέτη και προώθηση.>> 

Ερώτηση ημερομη\Ιίας 14 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από το\Ι αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 14 Ιουλίου 1989. 

«Οι κάτοικοι τριών πολυκατοικιών (36 διαμερισμάτων) της Οδοό Ναυσικάς" 
στον οικισμό Άγιος Γεώργιος Παλουριώτισσας εκφράζουν {στην τελευταία 

επίσκεψή μας στον οικισμό, στις 11 Ιουλίου 1989) έντονα παράπονα για την 
ακαταλληλότητα των ντεπόζιτων νερού που γεμLζουν με λάσπη με άμεσο κίνδυνο 

για την υγε(α των κατοίκων από μολυσματικές αρρώστιες. Ζητοόν για τοότο ως 

υπαλλακτtκή διαδικασία την άμεση αντικατάσταση των ντεπόζιτων και την 

απευθείας διασωλήνωση νεροό σε κάθε διαμέρισμα, όπως γίνεται και σε άλλες 

πολυκατοικίες. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από το\Ι αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 14 Ιουλίου 1989. 

«Κάτοικοι του οικισμοό Ανθοόπολης μας εξέφρασαν στην τελευταια επίσκεψή 

μας στον οικισμό ( 12. 7 .89) παράπονα για τη χαμηλή ποο<Ιτητα των ειδών υγιεινής 
του οικισμού, που είχε σαν αποτέλεσμα την ουσιαστική αχρήστευσή τοJ.Ις. 

Εξάλλου iίλλος αριθμός κατοίκων ανέφερε πως τοπqθέτησαν οι ίδιοι από 

jLόνοι τους ( αγορ~ζοντας την ξυλεία και πληρώνοντας εργατοτ•χν(τες) τα 

παραθυρόφυλλα (περσιάνες) των οικιστικών τους μονάδων. Ζητοόν για τοότο την 
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εκτίμηση και καταβολή της σχετικής Οαπάνης, μιας και το κράτος (ανταπο

κρινόμενο στις εκκλήσεις του προσφυγικού Ουναμικού) ολοκλήρωσε αργότερα το 

στεγαστικό πρόγραμμα με την προσθήκη παραθυρόφυλλων τόσο στον ·πιο πάνω 

οικισμό όσο χι αλλού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 υποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 14 Ιουλίου 1989. 
((Το οξύτατο u8ρευτιχό πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Ανθούπολη μας 

ανέπτυξαν στις 12. 7 .89 οι κάτοικοι της κοινότητας. Συγκεκριμένα μας ανα

φέρθηκε πως για τρεις μέρες η ύ8ρευσή τους (από τις ι8ιωτικές πηγές Σωτηριά8η) 

γlνεται κατά πολύ περιορισμένα (3-4 ώρες) χρονικά διαστήματα το 24ωρο. 

Οι κάτοικοι γι' αυτό ζητούν όπως ενταχθούν στο σχέδιο ύδρευσης του Δήμου 

Λαχατάμιας με την ταυτόχρονη ένταξη στο σχέδιο των ιδιωτικών πηγών' ύ8ρευσής 

τους. 

Πώς αντιμετωπίζεται. το θέμα;?> 

;Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα 
Βουλευτή ~εριφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή 

ληφθεlσα στις 14 Ιουλίου 1989. 

από τον αξιότιμο 

Χατζηγιάννη και 

«Διαπιστούται μόνιμη και, μεγάλης έκτασης ρύπανση της θάλασσας στηv 

περιοχή του ποταμού ΛιοπετρLου λόγω της λειτουργίας ιχθυοτροφείου στηv 

περιοχή και της Οιοχέτευσης των λυμάτων τούτου (~υρίως των τροφών) στη 

θάλασσα. 

Η ως άνω ρύπανση επιτρέπει την ανάπτυξη φυτικών οργανισμών μέσα στα 

θαλάσσια vερά, γεγονός το οποίο, αν αφεθεί να συvεχιστεί, θα καταστρέψει 

πλήρως τη θαυμάσια θάλασσα της περιοχής. Περαιτέρω από τη ρύπανση 

προκαλείται έντονη δυσοσμία σ 1 ολόκληρη την περιοχή. 

Επει8ή τελευταία το πρόβλημα της ρύπανσης των θαλάσσιων vερώv μας και 

το πρόβλημα της μόλυνσης της ατμόσφαιρας έγιvε μόvιμο φαιvόμεvο, η παραπέρα 

επέκτασή του θα πρέπει να αντιμετωπίζεται άμεσα και αποτελεσματικά. Και 

επειδή μέχρι σήμερα Οεν έγινε τ!ποτε προς αυτή την κατεύθυνση, παρά τις 

επανειλημμένες Οιαμαρτυρ!ες και καταγγελίες των κατοίκωv, ερωτάται το αρμό-

8ιο Υπουργείο vα πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) 

2) 

Προτ(θεται και πότε να λάβει μέτρα προστασίας της θαλάσσιας 

περιοχής του ποταμού Λιοπετρίου; 

Γιατί μέχρι σήμερα Οεν πάρθηκαν μέτρα παρεμπόδισης της ρύπανσης 

και της οχληρίας;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τους αξιό
τιμους Βουλευτές περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χρίστο Σολωμή, Νίκο 

Μακρίδη και Σοφοκλή Χατζηγιάννη και ληφθείσα στις 14 Ιουλίου 
1989. 
((Παρακαλείται το αρμό8ιο Τπουργείο vα πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς προτίθεται ν 1 αντιμετωπίσει τα προβλήματα που αντιμε

τωπίζουν οι συνοικισμοί και οι αυτοστεγάσεις της περιοχής Λατσιών. 
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Συνοπτικά τα κυριότερα προβλήματα των περιοχών αυτών έχουν ως ακο

λούθως: 

Συνοικισμός Αγίου Ελευθερίου 

1. Επιδιόρθωση των κατοικιών, συντήρηση των υδραυλικών εγκαταστά

σεών τους και εγκατάσταση ηλιακών θερμοσιφώνων καθώς και παροχή 

αποζημ(ωσης σε όσους έχουν τοποθετήσει δικούς τους θερμοσ(φωνες. 

2. Βελτ.ίωση το11 οδικού δικτύου και φωτισμού. 

Συνοικισμός Αποστόλου Ανδρέα 

1. Βελτίωση του αποχετευτικοό συστήματος. 

2. Επιδιόρθωση ή συμπλήρωση πεζόδρομων της οδού 25ης Μαρτίου. 

Αυτοστέγαση Λατσιώv 

Παραχώρηση βοήθειας για αλλαγή οροφής και επέκταση των κατοικιών. 

Επισης γενικό αίτημα των συνοικισμών και αυτοστεγάσεων της περιοχής 

Λατσιώv είναι η παραχώρηση χαλLτικης γης για επέκταση του κοιμητηρίου 

Λατσιών.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη 

και ληφθείσα στις 14 Ιουλίου 1989. 
«Κατά την πρόσφατη επισκεψή μου στην Επισκοπή οι πρόσφυγες κάτοικοι 

μου ανέφεραν ότι.υπάρχει. ανάγκη να επιλυθούν διάφορα προβλήματά τους μεταξύ 

των οπο(ωv και. τα πι.ο κάτω: 

1. Διάνοιξη οικοπέδων σε χαλιτι.κη γη και διάθεσή τους σε ενδιαφε

ρόμενους πρόσφυγες. 

2. Ανέγερση κατοικιών από την κυβέρνηση για στέγαση άπορων οικο

γενειών. 

3. Καθαρισμός των κενών χώρων στις περιοχές που διαμένουν πρόσφυγες 

και αξιοποίηση τούτων. 

4. Καθυστέρηση στην επιδιόρθωση των τουρκοκυπριακών σπιτιών, παρόλο 

που δόθηκε υπόσχεση πως η όλη εργασία θα τέλειωνε το 1987. 

5. Γιατί δεν έχει δοθεί το ποσό των Η,250.- που εγκρίθηκε για τη 

δημιουργία χώρων πρασίνου και. πάρκων; 

6. lπάρχει. ανάγκη επιδιόρθωσης και ασφαλτόστρωσης του χώρου 

μπροστά στο Γυμν~σιο. 

7. Επιδότηση αγωγίου για τους μαθητές του δημοτικού σχολείου. 

8. Δημιουργία πεζοδρομίων στους συνοικισμούς. 

Για τα πιο πάνω ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτ(θεταt και πότε να τα επιλύσει.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 14 Ιουλίου 1989. 
«Σ'επίσκεψή μου στους πρόσφυγες Τραχωνίου διαπίστωσα την ανάγκη 

επίλυσης των πιο κάτω προβλημάτων:-. 

1) Ενώ το 120 Γυμνάσιο κτίστηκε για τις ανάγκες των κοινοτήτ(,t,)ν 

Τραχώνι, Ασώματος, Ακρωτήρι και Ζακάκι, εντούτοις οι αρμόδιες 

υπηι;:~εσίες προτίθενται να στέλλουν τοuς μαθητές των κοινοτήτων 
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αυτών στον Αγιο Αντώνιο στο 9ο Γυμνάσιο που βρίσκεται πολύ 

μακριά. σε σχέση με τις ανωτέρω κοινότητες, με αποτέλεσμα οι 

πρόσφυγες να ταλαιπωρούνται και να υφίστανται πρόσθετα αδικαιο

λόγητοι έξοοοι. 

2) Υπά.ρχει οινά.γχη επίστρωσης με ά.σφοιλτο του ορόμου οιπό Τροιχώνι 

προς Λεμεσό, γιατ(. αυτός έχει γίνει αδιάβατος. 

3) Υπάρχει ανάγκη διάνοιξης νέων οικοπέδων για τις ανάγκες νέων 

ζευγαριών. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται και πότε 

να επιλύσει ικανοποιητικά για τους ενδιαφερόμενους πρόσφuγες τα ανωτέρω 

προβλήμοιτοι.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 14 Ιουλίου 1989. 

«Από μερικά χρόνια οι υπεύθυνοι παραλιακού ξενοΟοχε(ου στο Ορόμο Λάρνα

κας - Δεκέλειας έκτισαν παράνομα υποστατικά (5Χ10 περίπου μέτρα) πάνω στην 

άμμο της πα.ρα.λ(α.ς, μπροστά. από το ξενοΟοχείο, που λειτουργεί σαν περίπτερο 

πώλησης διά.φ.ορων ειδών χωρίς ά.Οεια.. 

Στις 11. 7 .89 συνεργείο της επαρχιακής Οιοίκησης Λά.ρνα.κα.ς συνοδευόμενο 
από α.στυνομικοός άρχισε να. κα.τεΟα.φίζει το παράνομο υποστατικό. Η κατεδάφιση 

όμως σταμάτησε ξαφνικά. και το συνεργείο αποχώρησε όστερα. από επείγουσα. 

προσωπική εντολή του Γενικοό Διευθυντή του Τπουργε(ου Εσωτερικών χ. 

Χα.τζηπα.να.γιώτου. Στη συνέχεια. το περίπτερο επισκευάστηκε και συνεχίζει τη 

λειτουργία. του. 

Δεδομένου ότι για. πολό μικρότερα. αδικήματα. στον (Οιο χώρο, όπως η 

τοποθέτηση αντικειμένων για. θαλάσσια. σπορ χωρίς ά.Οεια., έχουν ασκηθεί δεκά.Οες 

ποινικές διώξεις εναντίον προσφόγων βιοπαλαιστών και έχουν γίνει από την 

αστυνομία. χα.τα.σχέσεις αντικειμένων αξίας πέραν των 20,000 λιρών, ερωτάται ο 
αρμόδιος Τπο~ργός να. ενημερώσει τη Βουλή:-

1. Γιατί ο νόμος εφαρμόζεται εκλεκτικά.; 

2. Γιατί ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών παρενέβη, για. 

να. κα.λόφει την παρανομία. και να. σταματήσει την εφαρμογή του νόμου; 

3. Μήπως ορισμένοι δικα.ιοόντα.ι να. πα.ρα.νομοόν για. να. πολλα.πλα.σιά.ζουν 

τα. κέρδη τους, ενώ ο νόμος υπάρχει και λειτουργεί μόνο εναντίον των 

προσφόγων βιοπαλαιστών που Οεν Οια.θέτουν υψηλές Οια.συνΟέσεις; 

4. Ποό είναι η συνταγματικά. κα.τοχυpωμένη ίση μεταχείριση των πολιτών 

από το νόμο και το κράτος;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 
((Σόμφωνα. με στοιχεία της Πα.γκόπρια.ς Γυναικείας Κίνησης 'Επιστροφή', το 

ΡΙΚ ζήτησε, για. να. μετα.Οώσει τις ανακοινώσεις και τα. διάφορα. μηνύματα. της 
Κ!νησης αναφορικά. με την ολονόκτια. ειρηνική εκδήλωση - πορε:!α. προς τα. 
κατεχόμενα. εδάφη μας {που θα. πραγματοποιηθεί τη νόκτα. της Τετάρτης, 
19.7.89), το ποσό των !'2,1001, ενώ ποιρά.λληλοι -σόμφωνοι με τις ίοιες πηytς
λογοχρίθηχε χοιι ποιροιγρά.φηχε/συντμήθηχε η e>1χληση της Γυνοιιχείοις Κίνησης: 
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'Γυναίκες για άλλη μια φορά· να πορευτούμε στα κατεχόμενα εδάφη μας'. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο lπουργείο: 

1. Αληθεύει αυτή η εν'Ε'ελώς αδιανόητη και απαράδεχτη ταχτική ενός 

ουσιαστικά επίσημου μέσου μαζικής επιχοινωνίαςj Και 

2. Από πότε εμπορευματοποιήθηκε ο αγώνας επιστροφής;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 15 Ιοuλίοu 1989. 

«Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου -όπως μας εκτέθηκε από το Συμβούλιο 
Εuρύχοu σ 'επιτόπια, στις 3. 7 .89 επίσκεψή μας- είναι όπως το νοσοκομείο τους 

επανδρωθεί με όλο το αναγκα!ο προσωπικό, για να λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη 

β ' ' 'β . ' ίδ ' ' ό αση, οπως συνε αινε απο την ρυση του μεχρι πρ σφατα. 

Το επιχείρημα πως η περιοχή Σολέας εξυπηρετείται από το νοσοκομείο 

Κυπερούντας δεν μπορεί να σταθεί, γιατί τούτο -ειδικότερα στους χειμερινούς 

μ-/ινες- είναι τελείως απρόσιτο λόγω καιρικών συνθηκών (χιονοπτώσεις, παγετός) 

και γιατί δεν υπάρχει συγκοινωνιακ-/ι σύνδεση, με αποτέλεσμα η μετάβαση να 

γίνεται με ταξί πράγμα που στοιχίζει ί5.- ί7 .- ενώ η μετάβαση στη Λευκωσία 

ί1.-

Από έρευνα που γίνηκε τα 95% των ασθενών της περιοχής Σολέας ζητούν 
ιατρικ.ή περίθαλψη στο νοσοκομείο Ευρύχου, ενώ όλα τα χωριά της περιοχής 

Σολέας, μέσω των κοινοταρχών τους, ζήτησαν την επάνδρωση του νοσοκομείου 

Ευρύχου σε ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό και τη λειτουργία του σε 

εικοσιτετράωρη βάση, γεγονόc; που την αναγκ.αιότητά του διαπιστώσαμε σ / 

επίσκεψή μας στο νοσοκομείο τη νύκτα της 3. 7 .89. 

Η επάνδρωση του νοσοκομείου Ευρύχου εξυπηρετεί ευρύτερους στόχους του 

προγράμματος αποκέντρωσης και αναζωογόνησης της υπαίθρου. 

Πώς αντιμετωπlζεται το αίτημα;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ, Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 15 Ιοuλίοu 1989. 

«Οι κάτοικοι Ευρύχου ζητούν την ενίσχυση του Γραφείου Επάρχου Ευρύχου, 
το οποίο εξυπηρετεί Σολέα-Μαραθάσα-Τηλλυρία, με διοικητικό και γραφειακό 

προσωπικό. Σημειώνεται πρόσθετα πως η θέση του Βοηθού Επαρχιακού Επόπτη 

της περιοχής παραμένει κενή από ένα και περισσότερο χρόνο. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το αίτημα;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 louλ{ou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ, Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 15 Iouλ{ou 1989. 

«Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου είναι η ανέγερση ξεχωριστών υποστατικών 
στην Ευρύχου για τις ανάγκες της αστυνομικής διεύθυνσης, η οποία τώρα 

στεγάζεται στο ιδιόκτητο tιτίρί,ο -του αστυνομικού σταθμού Ευρύχου. 

Περιήλθε σε γνώση του Συβουλίου Βελτιώσεως της κοινότητας_ πως η 

αστυνωμική .διεύθυνση αναζητεί χώρο εκτός της Ευρύχοu για την ανέγερση 

υποστατικών για τις ανάγκες της. 

Το Συμβοόλιο μι«; "νέφερε σ 'επίσκεψή μας στις 3. 7 .89 πως έχει την καλή 
πρόθεση και .Οι&.θεση -να παράσχει κάθε δυνατή· βοήθει..α. με στόχο την επίτευξη και 
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υλοποίηση του πιο πάνω σκοπού. Επιπρόσθετα μας ανέφερε πως υπάρχει 

κατάλληλος χώρος για τον πιο πάνω σκοπό στην Ευρύχου 1 ο οπο(ος έχει 

επιθεωρηθεί από αρμο8ίους του αρχηγείου της αστυνομίας, του τμήματος δημο

σίων έργων καθώς και από αξιωματικούς της αστυνομικής διεύθυνσης Μόρφου και 

1ιρίθηχε κατάλληλος. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιαvοU και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 

«Αιτήματα των ):(.ατοίχων Εuρύχου: 

ι) Η ενίσχυση του Περιφερειακού Γεωργικού Γραφείου Ευρύχου, το οποίο 

εξυπηρετεί Σολέα - Μαραθάσα, σε επιστημονικό και τεχνικό 

προσωπικό. Και 

ιι) Η κατασκευή φράγματος πάνω στον ποταμό / Ατσά 1 

1 παλιό αίτημα 

για το οποίο υπάρχει υπόσχεση από Υπουργούς και άλλους υπηρε

σιακούς παράγοντες για κατασκευή του. 

Πώς αντιμετωπ(ζει τα αιτήματα το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 

«Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου είναι όπως κατά την ημέρα της λειτουργίας 

του Δικαστηρίου στην Ευρύχου -που ας σημειωθεί συνέρχεται μια φορά το μήνα

λαμβάνεται πρόνοια ώστε να διεκπεραιώνονται επιτόπου ένορκοι δηλώσεις 

προσώπων που ενδιαφέρονται κυρίως για την έκδοση πιστοποιητικών γεννήσεων. 

Κατ' αυτό τον τρόπο οι κάτοικοι της περιοχής θα εξυπηρετούνται καλύτερα 

και θα αποφεύγονται έξοδα και σπατάλη χρόνου για τη μετάβασή τους στη 

Λευκωσία. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 

«Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου είναι η λειτουργία Γραφείου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για είσπραξη των εισφορών J{οινωνικών Ασφαλίσεων από τους 

εργαζόμενους στην περιοχή Σολέας. Παλαιότερα~ και συγκεκριμένα προ των 

γνωστών γεγονότων του 74 υπήρχε τέτοιο Γραφείο στην Ευρύχου για τον πιο 
πάνω σκοπό. 

Υπόψη πως σήμερα υπάρχει κατάλληλο και ειδικά διαρρυθμισμένο Γραφείο, 

περιουσία του Συμβουλίου, το οποίο προσφέρεται. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα που μας υποβλήθηκε σ 'επιτόπια πρόσφατη 
, Ψ' , επισκε η μας στην κοινοτηταjη 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 15 Ιουλίου 1989. 

«Κατάργηση της απαγορευτικής (απομονωτικής) λωρίδας στο τμήμα του 

υπεραστικού δρόμου Αστρομερί-rη-l{αρβουνά που αρχlζει από την Ευρύχου και 

καταλήγει στον Καρβουνά, ζητούν οι κάτοικοι Ευρύχου. 



117 

Ο δρόμος αυτός υπάγεται στη δικαιοδοσία του Τμήματος Δημόσιων Έργων. 

Η απομονωτική λωρίδα που κρίθηκε αρμοδίως αναγκαία για λόγους οδικής 

ασφάλειας επηρεάζει μόνο μέρος του υπεραστικού δρόμου και συγκεκριμένα από 

τη συμβολή του δρόμου που οδηγεί στο χωριό / Αγιος Θεόδωρος μέχρι τον 

Καρβουνά. 

Η κοινότητα Εupύχου όπως και οι υπόλοιπες κοινότητες που επηρεάζονται, 

πιστεύουν πως η απομονωτική αυτή λωρίδα αποτελεί άδικο μέτρο και ανασταλ

τικό παράγοντα προόδου και ανάπτυξης, γιατί καμιά οικοδομή Οεν μπορεί να 

ανεγερθεί κατά μήκος του δρόμου που επηρεάζεται από τη λωρίδα αυτή και γιατί 

γόνιμη και αρδευόμενη γη των επηρεαζόμενων κοινοτήτων αναγκαστικά χρησιμο

ποιείται για οικιστικούς σκοπούς. 

Το επιχείρημα. πως η απομονωτική λωρίδα γίνηκε για. λόγους οδικής 

ασφάλειας δεν πείθει τους κατοίκους, γιατί σε άλλες περιοχές με μεγαλύτερη 

τροχαία. κίνηση δε λειτούργησε απομονωτική λωρίδα..>) 

Εpώτηση ημεpομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτ>j πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 

(( Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου είναι η λειτουργία ταχυδρομικού γραφείου 
με μόνιμο ταχυδρομικό υπάλληλο για καλύτερη εξυπηρέτηση των κατοίκων κα.ι 

των διάφορων υπηρεσιών που λειτουργούν στο χωριό. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια. το αίτημα.;)) 

Εpώτηση ημεpομηνίας 15 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτ>j πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 15 Ιουλίου 1989. 

((Αίτημα. της κοινότητας Ευρύχου η ενίσχυση της υδα.τοπρομήθεια.ς. Ζητείται 

ενίσχυση της υδα.τοπρομήθεια.ς, γιατί στο χωριό εδρεύει στρατόπεδο της Εθνικής 
Φρουράς, το οποίο τώρα γίνηκε Κέντρο Εκπαίδευσης Νεοσυλλέκτων, που κα.τα.να.

λώνει αρκετή ποσότητα. νερού α.φενός 1 κα.ι αφετέρου λόγω των διάφορων ιδρυ

μάτων στο χωριό (Μητρόπολη 1 Αστυνομική Διεύθυνση Μόρφου, Γυμνάσιο, Νοσο
κομείο, Πυροσβεστική) κα.ι της σημαντικής αύξησης του πληθυσμού κα.τά την 

καλοκαιρινή περίοδο δημιουργείται μεγάλο πρόβλημα έλλειψης νερού. 

Ένα.ς άλλος επιπρόσθετος λόγος που θέλουν ενίσχυση της υδα.τοπρομήθεια.ς 

είναι ότι η μια πηγή που προμηθεύεται νερό το χωριό βρίσκεται στην περιοχή 

Σινα.όρους κοντά. σε καλλιεργήσιμες εκτάσεις κα.ι εκφράζονται φόβοι πως το νερό 

πιθανό να. μολυνθεί α.πό τις χημικές ουσίες που χρησιμοποιούνται για. τη λίπανση 

της γύρω περιοχής. 

Εισήγησή τους είναι να. υδροδοτηθεί το χωριό α.πό άλλη, πηγή α.πό την 

περιοχή Τροόοους.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτ>j πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Ιουλίου 1989. 

(<Ανέγερση κοινοτικού μεγάρου ζητά .το Δά.λι, που να. περιλαμβάνει τα. 

γραφεία. του Συμβουλίου Βελτιώσεως 1 τα. γραφεία. του Συμβουλ(ου Αποχετεύσεων, 
αίθουσα. για. πολιτιστικές εκδηλώσl!':ις, βιβλιοθήκη, αίθουσα. εκθέσεων, δια.λέξέων, 

κα.ι άλλων πολιτιστικών κα.ι κοινωνικών δραστηριοτήτων. Δεδομένου ότι η ·δαπάνη 

προβλέπεται να είναι μεγάλη, ζητούν όπως η κυβέρνηση συμβάλει σε ΠΙ?σοστό 

75%. 
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Πώς αντιμετωπίζει το όλο θέμα -που θα συμβάλει αποφασιστικά στην 

αναβάθμιση της ποιότητας ζωής της ραγΟαία εξελισσόμενης αυτής κοινότητας- το 

αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 louλ(ou 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Iouλ(ou 1989. 

((Διαμόρφωση , συ\χοινωνιακού κόμβου στη συμβολή των οΟών Χαλκάνορος 
και Γρίβα Διγενή ζητά \ο Δάλι. 

Και οι Ουο πιο πάνω Ορόμοι υπάγονται στη ΟικαιοΟοσLα των Δημόσιων 

Έργων κι αποτελούν -μέχρι τουλάχιστο τη 12η Ιουλtου. 1989 αποτελούσαν το 
μόνο, κι από τότες τον ένα από τους Ουο- τον υπεραστικό Ορόμο Λευκωσίας

Λάρνακας και την κυριότερη οΟό του Δαλιού: Η ·συμβολή τους είναι πολύ 

επικίνδυνη και πολύ συχνά συμβαίνουν Ουστυχήματα-. 'ΗΟη το Τμήμα Δημόσιων 

'Εργων έχει προβεl στην ii-οιμασία των κατάλληλων σχεΟLων σε συνεργασία με 
το Τμήμα ΠολεοΟομlας, ενώ το Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού έχει προχωρήσει 

στην απαλλοτρί"ωση της επηρεαζόμενης ακίνητης ιΟιοκτησίας. Ζητούν όπως η 

Οιαμόρφωση του συγκοινωνιακού κόμβου γίνει μέσα.στο 1990. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 louλ(ou 1989 uποβληθε!σα από τον ctξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Ιοuλίοu 1989. 

«Δημιουργία Βιοτεχνικής Περιοχής ζητά το Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού. 

Το πρόβλημα των βιοτεχνιών που λειτουργο.ύν μέί::rα σε κατοικημένες περιοχές 

είναι παγκύπριο. Το Συμβούλιο Βελτιώσ~ως Δαλιού, εντοn-ίζοντας το πρόβλημα 

και για να πετύχει τη ριζική επίλυσή του αποφάσισε τη Οήμιουργία βιοτεχνικής 

περιοχής, στην οποία να μεταφερθούν όλες οι βιοτεχνίες. Όμως το θέμα 

σκόνταψε στο πρόβλημα του όγκου -rων επι-rρεπόμενων οικοΟομών. Το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως θεωρεί πως ο όγκος των 250-350μ που προτείνεται από το Τμήμα 

ΠολεοΟομlας Οεν ανταποκρίνεται σε καμιά 7;tερίπ-rωση στις ανάγΚες των βιοτε

χνιών κι εισηγεlται όπως ο όγκος. των επιτρεπόμε\i~ν οικοΟΟμών στη βιοτεχνική 
περιοχή ανέρχεται τουλάχιστο στα 1000μ. Το Τμήμα Πολεοδομίας ζήτησε 
παρdταση 'ώστε να ολοκληρώσει σχετική μελέτή που ετοιμάζει. Οι κάτοικοι 
ζητούν όπως η μελέτη ετ~ιμαστεί σύντομα, ώστε να προγραμματιστ~ί κάποτε η 
δημιουργία της βιοτεχνικής περιοχής. 

Πώς αντιμετωπίζεται io θέμα;» 

Ερώτi)ση ημερομηνίας 18 louλ(ou 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 louλ!ou 1989. 
«Τη~ κατασκευή πεζόΟρομου στην: οΟό Χαλκάνορος και ΑΟώνιΟος ζητούν οι 

κάτοικοι Δαλιού. Πριν από ένα περίπου χρόνο σε συνάντηση αιρετών μελών του 

Συμβουλίου ΒελΤιώσεως με τον αρμόΟιο Υπουργό; εκπρόσωποι του Τμήματος 
Δημόσιων Έργων είχαν αναλάβει Οέσμευση να κατασκευάσουν το χωμάτινο 
πεζόδρομο κατά μήκος της οδού Χαλκάνορος μέσα στο 1988και1989. 

Παρόλο που έχει ήΟη παρέλθει το 1988 και το μισό 1989, εντούτοις τίποτε 
Οεν έχει γίνει. Οι κάτοικοι όμως ζητούν όπως φέτο{ εκτ:ελeστε~ τQ έργο χ-αι τ~θεί 
τέλος στη μακροχρόνια ταλαιπωρία του.ς. Παράλλη.λα ζητούν όπως, για να 
συμπληρωθει το έργο κατά μήκος του υπεραστικού Ορόμου Λευκωσίας-Λάρνακας, 
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που διέρχεται μέσω του Δαλιού, προωθηθεί η κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος 

της οδού Αδώνιδος και σε μήκ~ς 200 μέτρων περίπου. Ο δρόμος αυτός, τονίζεται, 
είναL εξαιρετικά. επιχί'fδuνΟ--ζ για τους πεζούς και πα.ρόλο που το αίτημα του 
Συμβουλίου για διαμόρφωσή του -όπως έγινε και σε άλλους δήμους, όπως του 

Στροβόλοu και της Λακατά.μιας- είναι μακρό και. δϊκαιολογημένο, εντούτοις δεν 
έχει προωθηθεί. 

Πώς αντιμετωπίζει το θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιοuλίοu 1989 uποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και ληφθείσα 
στις 18 Ιοuλίου 1989. 

((Αναθεώρηση της οικιστικής ζώνης στην περιοχή Ηλιούπολης ζητά. το 

Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού. Και τούτο γιατί -όπως μας λέΧ:Βηκε- στην πιο 

πάνω περιοχή επικρατεί χαώόης κατάσταση. Υπάρχουν, συγκεκριμένα, εκατον

τάόες οικόπεόα, που αγοράστηκαν από οικογένειες χαμηλής εισο3ηματικής τάξης, 

Οιάσπαρτα σε μικρούς Οιαχωρισμούς. Ζητούν, γι' αυτό, όπως η οι-κιστική ζώνη 

επεκταθεί και συμπεριλάβει όλους τους υφιστάμενους Οιαχωρισμούς, ώστε να 

τεθούν όλοι οι ιόιοκτήτες κάτω από το ίόιο νομtκό καθεστώς και ταυτόχρονα να 

Οημιουργηθούν οι προΟποθέσεις για τη Οημιουργία ενιαίου οικισμού, --π-<>υ να 

εξυπηρετεί τις χιλιάόες των μελλοντικών κατοίκων του. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα το αρμόόιο Υ πουργέίο;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιοuλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Ιοuλίου 1989. 

«Η υδροδότηση της βιομηχανικής ζώνης ελαφράς βιομηχανίας κι η κατασκ:yή 
οόικού Οικτύου στην ίόια- ζώνη, μας τέθηκε σ 'επιτόπια επίσκεψή. fiας στο Δάλϊ

(στις 10.7.89) από το Συμβούλιο Βελτιώσεως της κοινότητας. 

Η βιομηχανική ζώνη, περιορισμένου βαθμού οχληρίας στο Δάλι, ~αρουσιάζει, 

τονίζεται, εξαιρετικές προοπτικές ανάπτυξης. Όμως χρειάζεται να_.κατασκευα

στεί οδικό Οίκτυο και να υόροόοτηθεί. ΉΟη μέρος των κονόυλίων που Χ.ρ.ειάζονται 

για την uόροόότησή της έχουν εγκριθέί, γι' αυτό ζητούν όπως οι εργασίες αρχίσουν 

το συντομότερο Ουνατό. Παράλληλα θα πρέπει να κατασκευαστεί το εσωτερικό 

οόικό Οίκτυο, έστω και χωμάτινο, σύμφωνα με το σχέόιο του Τμήματος 

Πολεοόομί(7;ς και σύμφωνα με την απαλλοτρίωση της ακίνητης ιόιaχτησίας, που 

επηρεάζεται και Που έχει ήόη γίνει. 

Στοi_οθετεί και πότε το αρμόόιο Υπουργείο να προωθήσει το θέμ.α.:;~> 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίοu 1989 υποβληθείσα από τον αξιό•, ιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και .ληφθείσα 
στις !8 Ιουλίου 1989. · 

«Την ασφοcλτόστρωση τ?υ Ορόμου Δαλιού -8ου μιλιοόείκτη ,-iου παλιού 
Ορόμου Λέυκωσίας-Λεμεσού ζητούν οι κάτοικοι Δαλιού. ΉΟη ο. μισός·· από τον πιο 

πάνω αναφερόμενο Ορόμο έχει ασφαλτοστρωθεί κατά το 1 §88. ΤΟ:. κονόύλια για 

τη συμπλήρωσή τoi.J έχουν εγκριθεί κι αποόεσμευθεί. Οι κάτοικοι ζητούν όπως οι 
ερ-γασίες αρχίσουν το ταχύτερο Ουνατό. 

Πώ;ς αyτιμετωπίζεται το θέμα;» 



120 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 18 Ιουλίου 1989. 

((Η κατασκευή οΟικού Οικτύοu και η υ0ρο06τηση της Κτηνοτροφικής ζώνης 

Δαλιού θεωρεlται εκ των ων ουκ άνευ για την ανάπτυξη του Δαλιού. Και τούτο 

γιατί: 

Το Δάλι ε(ναι από τα πιο μεγάλα και εξελιγμένα κέντρα κτηνοτροφικής 

παραγωγής της Κύπρου, ειΟικότερα στον τομέα της αγελαΟοτροφίας. Η έλλειψη 

όμως έργων υποΟομής αποτελεί τροχοπέΟη στην περαιτέρω ανάπτυξη και 

βελτίωση της κτηνοτροφίας. Εξάλλου τώρα, με την τελωνειακή ένωση με την 

ΕΟΚ, επιβάλλεται ο εκσυγχρονισμός και η μηχανοποίηση της κτηνοτροφικής 

παραγωγής, για να μπορεί να συναγωνιστεί τα μεγαθήρια της Ευρώπης. Γι / αυτό 
πρώτιστα πρέπει να κατασκευαστούν Ορόμοι και να υΟροΟοτηθούν και ηλεκτρο

Οοτηθούν τα υποστατικά. Η κυβέρνηση, υποστηρίζουν οι κάτοικοι) Οεν έχει 

εκτελέσει έργα υποΟομής στην κτηνοτροφική ζώνη Δαλιού και ΟεΟομένης της 

διακηρυγμένης κυβερνητικής πολιτικής για υποβοήθηση της ανάπτυξης της 

υπαLθρου οι κάτοικοι αναμένουν τα αναγκαία μέτρα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 
στις 18 Ιουλίου 1989. 

ιιΤο Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού κατά την τελευταία (στις 10.7.89) 
επίσκεψή μας στην κοινότητα υπέβαλε το αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού 

συστήματος σε συνΟυασμό με την κατασκευή αντιπλημμυρικού έργου στην οΟό Δ. 

Χαμάτσου. Η πολιτική απόφαση για κατασκευή του έργου, όπως μας λέχθηκε, 

έχει ληφθεl, κονΟύλια υπάρχουν στον προϋπολογισμό, η έναρξη όμως των εργασιών 
καθυστερεί. ΖητΟύν όπως οι εργασίες Ορομολογηθούν το συντομότερο Ουνατό. 

Πώς αντιμετωπίζεται το όλο' θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 
στις 18 Ιουλίου 1989. 

«Η ανέγερση αθλητικού κέντρου είναι πάγιο και πολύχρονο αίτημα του 
;'• 

Δαλιού. 

Η περιοχή γύρω από το Δάλι έχει πληθυσμό γύρω στις 12-15 ·]}λιάΟες, 
αυξανόμενο με γοργό ρυθμό. Πιστεύουμε πως ο_ ΚΟΑ -στα πλαίσια ·των 

συστηματικών και αξιόλογων πρωτοβουλιών του γι' αναβάθμιση του αθλητισμού 

στον τόπο- επιβάλλεται να προγραμματίσει την ανέγερση σύγχρονου αθλητικού 

κέντρου στην κοινότητα, που να περιλαμβάνει γήπεΟο ποΟοσφαίρου, κλειστή 
αίθουσα για πετόσφαιρα, καλαθόσφαιρα, χειpόσφαιρα (χάντμπολ) κι άλλα αθλή

ματα, ώστε όχι μόνο να ενισχυθούν τα υφιστάμενα. σωματεία, αλλά και να 

αναβαθμιστεί ο αθλη-τισμός στην περιοχή. Γι" αυτό ζητούν όπως ο ΚΟΑ προβεί 

στην αναγκαία τεχνικοοικονομική μ~λέτη το συντομότ~ρο Ουvατό και προγραμ

ματίσει το όλο έργο.εντάσσοντάς το στους βραχυπρόθεσμους στόχους του. 

Πώς αντιμετωπ!ζεται αρμόΟια το αίτημα;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Ιοuλίοu 1989. 

((Παρά τις σχετικές διαβεβαιώσεις που δόθηκαν στους 188 αδι.όριστους 

πτυχιούχους που παρακολούθησαν το επιμορφωτικό πρόγραμμα του Παιδαγω

γικού Ινστιτούτου, για διορισμό τους στη δημοτική εκπαίδευση και παρά την 

ισχύουσα μέχρι σήμερα (τουλάχιστο στα τελευταία χρόνια) διαδικασία και παρά 

το γεγονός πως αρκετοί για να παρακολουθήσουν το σχετικό πρόγραμμα του 

Παιδαγωγικού Ινστιτούτου υπέβαλαν παραίτηση από την εργασία τους, με 

αποτέλεσμα να παραμείνουν -μολονότι πολλοί οικογενειάρχες μ 'εξαpτώμενους

άνεργοι1 το αρμόδιο Υπουργείο μετάλλαξε απόφαση και σύμφων~ με μια 

πληροφορία αποφάσισε να προσλάβει 40 (και κατά μια άλλη 30 μόνο, με 

πιθανότητα απορρόφησης άλλων 60 το Σεπτέμβρη), με -:rην πρωτάκουστη 

δικαιολογία πως έγινε λάθος στον προγραμματισμό! 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Αληθεόει ή όχι η αναθεώρηση της απόφασής του; 

2. Αν αληθεύει, οφείλεται πράγματι σε λάθος προγραμματισμό; Αν ναι, θα 
διατάξει έρευνα σε βάθος για κατανομή ευθυνών για τον ουσιαστικό αυτό 

εμπαιγμό σε βάρος των αδιόριστων πτυχιούχων μας; 

3. Προγραμματίζει την ηθική και νομική αποκατάσταση της (ως μη ώφειλε) 
πολλαπλά. χειμασθείσας και κατ' εξακολούθηση χειμαζόμενης αυτής τάξης των 

αδιόριστων πτυχιούχων μας;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 21 Ιοuλίοu 1989. 

((Ο πληθυσμός της ποντίκας αυξήθηκε σημαντικά. και προκαλεί τεράστιες 

ζημιές στις χαρουπιές και άλλα δένδρα καθώς και στα λάστιχα άρδευσης. 

Οι γεωργοί βρίσκονται σε απόγνωση και εκφράζουν έντονα παράπονα ότι η 

ποσότητα ποντικοφάρμακου που τους παραχωρείται, συγκριτικά με τα προηγού

μενα χρόνια, είναι πολύ λίγη και δεν ικανοποιεί τις ανάγκες τους. 

Η έλλειψη ποντικοφάρμακου προκαλεί έντονες διενέξε;ις μεταξύ των γεωργών 

και των Γεωργικών Λειτουργών και δηλητηριάζει τις καλές σχέσεις που πρέπει να 

υπάρχουν μεταξύ τους για το καλό της αγροτικής οικονομίας. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή:-

1. Τι ποσά. ξοδεύτηκαν και τι ποσότητες ποντικοφαρμά.κου διατέθηκαν για 
την καταπολέμηση της ποντίκας κατά. επαρχία το 1986, 1987, 1988 και τι 

προβλέπεται για το 1989; 

2. Τι μέτρα θα πάρει το αρμόδιο Υπουργείο φέτος για να απαμβλύνει το 
πρόβλημα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 louλiou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιάκωβο Κατσοuνωτό και ληφθείσα 
στις 22 Ιοuλίοu 1989. 

«Από επίσκεψή μου στο Τμήμα Οδικών Μεταφορ-ών, Κλάδος Εξεταστών 

Οδηγών Λεμεσού, διαπίστωσα τόσο την έλλειψη γραφέα όσο και το μειωμένο 

αριθμό εξεταστών, που σαν συνέπεια έχει όχι μόνο το φόρτο εργασίας των 

εξεταστών που απέμειναν, αλλά. και τη μεγάλη ταλαιπωρία του κοινού. 
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Το γεγονός ότι από το Δεκέμβρη του 1988 χηρεύει η θέση γραφέα, ενώ στο 
μεταξύ έχουν πεθάνει ή έχουν αψυπηρετήσξ;t πέντε (5) εξεταστές χωρίς να 

πληρωθούν ο~ θέσ~ις τους, δίδει καt το μέyε.θος του προβλήματος,αφού για να 

πάρει ένας μαθητευόμενος σειρά και να Ε;ξεταστεί 1 χρειάζονται το λιγότερο έξι (6) 
~ήνεςl 

Ερωτάται το αρμόδιο -Υπουργείο γιατί καθυστερεί η πλήρωση των κενών 

θέσεων και πότε σκοπεύει νά λύσει το σοβαρό αυτό πρόβλημα που ταλαιπωρεί 

εξεταστές και κοινόJ>. 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 20 Ιουλίου 1989. 

«Με εφτάμηνη μετεκπαίδευση στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο στοχοθετεί να 

εξειδικεύσει διοpισθησόμενο καθηγητικό προάωπικό το Υπουργείο Παιδείας. 

Επειδή όμως μι.α τέτοια κίνηση θάχει ως συνεπακόλουθο την εγκατάλειψη 

της όποιας εργασ(ας μέχρι τώρα (και για χρόνια) οι πτυχιούχοι αυτοί εξασκούσαν 

-οι πλε(στοι από τους οποlους, αν όχι όλοι, είναι οικογενειάρχες- παρακαλείται το 

αρμόΟιο -Υπουργείο να ενημερώσει τό Σώμα αν προβληματ(ζεται ν / αναθεωρήσει 
την πολιτική του αυτή αποφασίζοντας τοy άμεσο διορισμό τους ως καθηγητών με 

παράλληλη εξειδίκευση (για 2-3 απογε6ματα τη βδομάδα) στο Παιδαγωγικό. 

Ινστιτούτο, μιας χι η πρώτη επιλογή θάχει ως αποτέλεσμα: 

(ι) Την απώλεια (για οικογενειάρχες) ενός εισοδήματος αδιαμφισβήτητα 

πιο ψηλού από τις προσφερόμενες ±:180 λίρες μηνιαία (και των 

πρόσθετων .f20 λιρών ως μηνια(ο επίΟομα διαχ(νησης) στους μ,ετεχπαι
Οευόμενους πτυχιούχους, και 

(ιι) Την παντελή στέρηση για τους υπόλοιπους 5' μήνες του χρόνου και 
αυτού ακόμα του γλ(σχρου εχπαιΟευτιχού επιΟόματοc;. 

Πώς αντιμετωπίζει το θέμα τούτο το αρμόΟιο Ύπουργε(ο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευ~<ωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 20 Ιουλίου 1989. 

((Πληροφορούμαστε πως -ύστερα από διαβήματα χι υπομνήματά μας χα·ι 
επεξεργασία σχετικού προσχεδίου σε συνεργασlα (πρωτίστως) με τις .αρμόδιες 

τεχνικές υπηρεσίες και (δευτερευόντως) με εκπροσώπους της οικείας επαρχιακής 

Οιοίχησης, με την ιΟιότητά μας του Συμβούλου για πολιτιστικά θέματα -έχει, 

κατά τρόπο εξαιρετικό, αναπαλαιωθεί με μελέτη και τεχνική επ(βλεψη των 

αρμόΟιων τεχνικών υπηρεσιών του ϊ~ουργ~'ίου Παιδείας (και .κατά τρόπο που 
συνάδει απόλυτα με το περιβάλλον) η οικία (γνωστή ως 'Το Αρχοντικό 

τ 1 Αντρόνιχου') 1 στην Ορά, όπου έδωσε τη μάχη Ο~αφυyής του -για να πέσει λtγα 
λεπτά αργότερα μερικές Οεχάδες μέτρα νοτιοΟυτιχότερα- ο ήρωας του οοπελευ

θερωτιχού αγώνα Πετράχης Κυπριανού. 

Κι επειδή, πρόσθετα, το όλο έργο στοίχισε γύρω στις !35,000, λίρες, 
,επιβάλλεται κατά τη γνώμη μας ν 'αξtοπ~ιηθεί ως μουσείο Πετ:ράκη ~υπριανοι5 
στο οποlο να συγκεντρωθεί το φωτογ{1αφιχ6, το αρχειακό και προσωπογραφικό 

υλικό από την πλουσιότατη αγωνιστική του δράση -χι όσο υπάρχουν ακόμα στη 

ζωή συναγωνιστές ή/και κάτοικοι της Οράς που παρακολούθησαν την τόσο 

δρr.tματιχή χι άνιση αναμέτρηση του ελαττωματικά οπΜ.σμέv.ου αγωνιστή έφηβοω 
-με τις εκατοντάδες πάνοπλους Βρετανούς στ.ρα1'ιώτες θα πρέπει να σπεύ·σουν οι 
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αρμόδιοι λειτουργοι να το πράξουν- καθώς και τα προσωπικά του αντικείμενα, 
, , f. , 1 1 f 

που μπορουν να στεγαστauν σ-rον α.νω οροφο, ενω ο κατω οροφος κι η 

πλακόστρωτη αυλή μπορούν να χρησιμιιποιηθούν ως πολιτιστικό κέντρο της 

κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιΘ Υπουργείο το πρόβλημαj}) 

Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 
στις 26 Ιοuλίοu 1989. 
«Σε μεγάλο αριθμό ?'πιτιών στον οικισμό Ανθούπολης έχουν -όπως μας 

αναφέρουν οι κάτοικοι στις επισκέψεις μας στον οικισμό-σημειωθεί ρωγμές, που 
με το χρόνο διευρύνονται. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πότε 
στοχοθετεί την αντιμετώπιση του προβλήμα-vοζ.JJ 

Ερώτηση ημερομηνίας 26 lduλlou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 26 Ιοuλίοu 1989. 
«Προβλήματα -όπως η εκροή από τους υπερεκχειλίζοντες σηπτικούς βόθρους 

κι η συνεπακόλουθη δυσοσμlα κι οι κίνδυνοι στην υγεία των κατοίκων όχι μόνο του 
οικισμού ·Ανθοόπολης-δημιουργούνται ( όπώι:; μας αναφέρτηκε στην τελευταία, στις 
23.7.89, επίσκεψή μας στον οικισμό) από τη μη έγκαιρη κένωση (ι>δειασμά τους) 
αΠό τα βυτιοφόρα. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν, 
πώς και πότε στοχεύει στην αντίκριση του προβλήματος, μέχρι την ημερομηνία 
που θα λειτ:ουργήσει το υπό εκτέλεσι) απ.οχετευτικό σύστημα του οΙΜ.ισμού.u 

Ερώτηση ημερομηνίας 27 Ιοuλίοu 19,89 uπόβληθ•ίσα από τόΥ αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινό Πιιtcαρ~ και ληφθείσα στις 
2 Αuγοuστοu 1989. 

«Με αποφάσεις της Υπουργικής Επιτροπής για το νέο χωρι_ό Άλασσας στις 

2317/87 και 8/1/88 εγκρίθηκε όπως δοθούν ιδιόκτητες κατοικίες σε 16 άτομα. 
Επειδή πέρασε αρκετός χρόνος χωρί"ς η απόφαση \ια υλοποιηθεί, ·ερωτά-rαι η 
κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή γι<Χcτί παρατηρείται αύτή η καθυστέρηση 
και πότε προβλέπεται να παραχωρηθούν οι κατοικίες αυτ"ές στα 16 άτομα που 
εγκρίθηκαν.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 27 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγεpινό Παπαρέ και ληψθείσα στις 

2 Αuγοuστοu 1989. 

(<Η ><;οινότητα της 'Αλασσας θεωρεί αδικαιολόγητη την απόφαση της 

κυβέρνησης για καθορισμό πολεοδομικών ζωνών με συντελεστή 1 %. Οι ά.νθρωποι 
αυτοί έχασαν ολόκληρη την περιουσία τους σε περβόλια και τους απέμειναν 

ελάχιστα χωράφια γύρω από το φράγμα του J{ούρρη. Πιστεύουν ότι είναι μεγάλη 

α8Ί.κία γι / αυτούς και ζητούν κάποια χαλάρωση των πολεοδομικών ζωνών. 

Επειδή όπως φαίνεται το αίτημα των κατοίΚων, της . 'Αλασσας ·είναι 

δικαιολογημένο, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

σκέφτεται, ειδικά για τους κατοίκους του χωριού που έχασαν τις περιουσίες τους, 

να ξαναμελετήσει το θέμα των πολεοδομικών ζωνών και να αναθεωρήσέι την 

απόφαση, ώστε να υπάρξει κάποια χα~άρωση στο συντελεστή δόμησης.>> 
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Εpώτηση ημεpομηνίας 27 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγεpινό Παπαpέ και ληφθείσα στις 

2 Αυγούστου 1989. 
((Η κοινότητα της Συλίκου κάνει πολλές προσπάθειες τα τελευiαία χρόνια 

για να με~τρέψει την περιοχή της σε τουριστική, επειδή, όπως ισχυρίζονται οι 
κάτοικοι, υπάρχει μεγάλη ζήτηση οικοπέδων από αρκετό κόσμο που επιθυμεί να 
κτίσει εκεί. Για να αξιοποιηθεί όμως τουριστικά η περιοχή χρειάζετ~.~ νερό για 

τις ανάγκες των κατοίκων και για τα οικόπεδα που θα διαχωριστούν ·καθώς και 

βελτίωση του οδικού δικτύου από το Μονάγρι μέχρι την Κουκά. 

Όπως ισχυρίζονται οι κάτοικοι, με τα αμπέλια είναι αδύνατο να μπορέσουν 

να κρατηθούν στο χωριό τους, διότι εκτός του ότι είναι ασμμφορα είναι και 
προβληματική η διάθεση των προϊόντων τους. Η Χωριτική Αρχή πιστεύει πως, αν 
η περιοχή μετατραπεί σε τουριστική, σταδιακά θα εκριζωθούν και τα αμπέλια 
γεγονός που θα συμβάλει μερικώς και στη λύση του αμπελουργικού προβλήματος. 

Ερωτάται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει τις 
ενέργειες αυτές των κατοίκων, αν υπάρχουν τυχόν σχέδια ή μελέτες για 
τουριστική αξιοποίηση της περιοχής και αν ναι πότε προβλέπεται να αρχίσει η 

υλοποίησή τους.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 27 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγεpινό Παπαpέ και ληφθείσα στις 

2 Αυγούστου 1989. 

((Το γεφύρι που ενώνει το Μονάγρι με τον Αγ. Γεώργιο της Συλίκου και τα 

άλλα χωριά είναι πολύ στενό και βρίσκεται σε πάρα πολύ χαμηλό επίπεδο. Με 

τον απότομο ανήφορο που δημιουργείται, προξενούνται τεράστιες δυσκολίες και 

αρκετά δυστυχήματα στους οδηγούς ολόκληρης της περιοχής που το χρησιμο

ποιούν. 

Σε απάντηση ημερομηνίας 18/12/87, μετά από ερώτησή μου με αρ. ΕΑ 675 
στις 16/7/87 1 ο Υπουργός Εσωτερικών με πληροφορούσε ότι για την ανύψωση και 

διαπλάτυνση του γεφυριού γίνεται μελέτη από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

Επειδή οι κάτοικοι πραγματικά αντιμετωπίζουν προβλήματα στη διακίνησή τους, 

ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έγιναν καθόλου οι 

σχετικές· μελtτες μέχρι σήμερα και, αν ναι, πού βρίσκεται το όλο θέμα και πότε 
προβλέπεται να αρχίσουν οι εργασίες για την επιδιόρθωση του γεφυριού.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 27 Ιουλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγεpινό Παπαpέ και ληφθείσα στις 

2 Αυγούστου 1989. 

«Σε απάντηση ημερομηνίας 25/5/88, έπειτα από ερώτησή μας, ο Υπουργός 
Εσωτερικών μας πληροφορούσε ότι 'για τη ριζική αντιμετώπιση του αποχετευ

τικού προβλήματος των νέων κατοικιών της 'Αλασσας προωθείται η ετοιμασία 

κεντρικού αποχετευτικού συστήματος που αναμένεται να εκτελεστεί μέσα στο 

1989'. 

Επειδή μέχρι της στιγμής δεν υπάρχουν ενδείξεις για την εκτέλεση του 

αποχετευτικού και επειδή τα λύματα των κατοικιών εξακολουθούν να διαρρέουν 

στους δρόμους του χωριού με αποτέλεσμα να κατακλυστεί η 'Αλασσα από σμήνη 

κουνουπιών, ερωτάται και πάλι το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

πότε επιτέλους προβλέπεται η εκτέλεση του πιο πάνω έργου.)) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 29 louλ(ou 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 3 Auyouστou 1989. 

<cTo Leaf Hopper αποτελεί τη νέα μάστιγα για τη γεωργία στην Κύπρο. 
Παρουσιάστηκε πριν 3-4 χρόνια και χρόνο με χρόνο ο αριθμός του αυξάνεται σε 
μεγάλο βαθμό. 

Το παμφάγο τούτο έντομο αρχικά εντοπίστηκε στις σουλτανίνες στα χωριά 

Πισσούρι, Αυδήμου, Παραμάλι, Αλέκτορα, ενώ τώρα. επεκτε(νει την καταστροφική 

του δράση σε εποχιακές καλλιέργειες, ροδακινιές, εσπεριδοειδή κ.ά. 

Η παραγωγή επιτραπέζιων σταφυλιών φέτος επηρεάστηκε τόσο ποιοτικά όσο 

και ποσοτικά. Χαρακτηριστικό της φετινής εσοδείας ήταν τα μικρά σε μέγεθος 

τσαμπιά καθώς και η μικροραγία και ανισοραγία που αποδίδονται στο Leaf 
Hopper το οποίο απομυζά το χυμό των φύλλων και εξασθενεί τα φυτά. 

Δεδομένου ότι το πρόβλημα είναι πολύ σοβαρό, παρακαλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή για τα μέτρα που πήρε ή που προτίθεται 

να πάρει για την αντιμετώπισή του.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Auyouστou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyouστou 1989, 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε το Τμήμα 

Δημόσιων Έργων θα κατασκευάσει τους τοίχους αντιστήριξης και τα γεφύρια 

εντός και κοντά στην κοινότητα Λετύμπου, αφού ανέλαβε τη σχετική υποχρέωση 

μετά την κατασκευή του δρόμου Τ σάδας-Λετύμπου-Χούλου,)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Auyouστou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyouστou 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμε

τωπίζει το δίκαιο αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για επιδιόρθωση του δρόμου 

Λετύμπου - Πιθαρκού - Καλλέπειας.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Auyouστou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ, Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyouστou 1989. 

((Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πού βρίσκεται 

το θέμα της μετατροπής του παλιού αστυνομ_..ικού σταθμού Τ σάδας σε νηπιαγω

γείο, όπως είναι το αίτημα της κοινότητ~>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Auyouστou 19~9 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννά1<η Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyouστou 1989. '· . ·, 
«Ερώτάται τσ αρμόδιο .Υπουργείο πότε πΡο:;ίθεται να αναστηλώσει την 

παλιά βρύση στο χωριό Λετύμπου, η οποία αποτελfί δείγμα της παραδοσιακής 
αρχιτεκτονικής μας κληρο'!ομιάς.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 1 Auyouστou 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Oμήfl{'u και ληφθείσα στις 3 
Auyouστou 1989. Ι 

(<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει~ Σώμα σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι διαδικασίες για απαλλοτρίωση χώρου για επ~~ταση του κοιμητηρίου 
της κοινότητα~ Τσάδας.» 

1 
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Ερώτηση ημερομηv(ας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθε(σα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πiiφou κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. · 

«Ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα 

λαμβάνονται για τη συντήρηση τόσο του κτιρίου όσο και του εικονοστασίου του 

ιστορικού μοναστηριού «Σταυρός της Μίθθας>) που Οιατρέχουν κίν3υνο άμεσης 

καταστροφής.>> . 

Ερώτηση ημερομηv(ας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθε(σα από '"°" αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

<cH κοινότητα Τσά8ας ζητά όπως ο 8ρόμος προς το ιστορικό μοναστήρι 

«Σταυρός της Μ!θθας» ασφαλτοστρωθεί. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμό8ιο Υπουργείο το Οίκαιο αυτό αίτημα;>> 

Ερώτηση ημερομηv(ας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας· Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

<<Η κοινότητα Κοίλης επαναλαμβάνει έντονα παλιό της α(τημα για άρ8ευση 

2,000 σκαλών προσφερόμενης γεωργικής γης από το φράγμα 'Μαυροκόλυμπος'. 
Ποια η θέση του αρμό8ιου Υπουργείου;» 

Ερώτηση ημερομηv(ας 2 Αuγούστοu 1989 υποβληθείσα από 'L"oV αξιότιμο 
· Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 

Auyoύσ'L"oU 1989 •. 

«Ερωτάται το α~~ό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμε
τωπίζει το α(τημα της κοινότητας Τσά8ας για αναθεώρηση των πολεοΟομικών 
ζωνών.» 

Ερώτηση ημερομηv(ας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθεiσα από 'L"oV αξιότιμο 
Βοuλεu'L"ή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 

Αuγούστοu 1989. 
({Ερωτάται το αρμό8ιο lπουργε!ο να π~ηροφορήσει 1το Σώμα1 πού βρίσκεται 

το θέμα της κατε8άφισης ετοιμόρροπων σπιτιων στην κοινοτητα Τσα8ας.>> 

Ερώ'<ηση ημερομηv(ας 2 AuyoύG'L"oU 1989 uποβληθε(σα από 'L"oV αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyoύσ'L"oU 1989. 
({Ερωτάται το αρμό8ιο lπουργεlο να πληροφορήσει το Σώμα γιατί καθυ

στερεί η ολοκλήρωση της κατασκευής του 8ρόμου Κοίλης.- Αγίου Νεοφύτου π-ου 
ξεκινά από το κοιμητήριcι.....τ-ης κοινότητας και που αποτελεί έργο ζωτικής 
σημασίας για την ανάπτυξη του χωριού.>> 

Ερώτηση ημερομηv(ας 2 AuyoύG'L"oU 1989 uποβληθείσα από 'L"oV αξιότιμο 
Βοuλεu'L"ή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαvvάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyoύσ'L"oU 1989. 
«Η κοινότητα Λεμόνας ζητεί την εκτέλεση υ8ρευτικού και αρδευτικού έργου 

στην υφιστάμενη επιτυχή διάτρηση παρά τον ποταμό Έζουσας. 

"Ερω.τάται το αρμόδιο lπ-ουργείο για τις απόψεις του.J> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Οι αμπελουργοί Χούλου και Λεμόνας που παρασκεύασαν σταφίδα το 1988 
και που υπέστησαν ζημιές από βροχή παραπονούνται ότι δεν έχουν πάρει τη 

σχετική αποζημίωση. Ποια είναι η απάντηση του αρμόδιου lπου.ργείου;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από -tον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Η ΚQινότητα Χούλοu ζητά να πληροφορηθεί πώς αντιμετωπίζεται το δίκαιο 

αίτημά της για συμπερίληψη των γεωργικών εκτάσεων του χωριού στη γη που θα 

αρδευτεί από το προγραμματιζόμενο μεγάλο αρδευτικό έργο 'Αγuιάς '.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. -Ι'w;ννάκη ΟμJ\ροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. ~/ ' 
«Η κοινότητα Χούλου εγείρει αίτημα κατασκευής ενισχυτικών διατρήσεων 

στο αρδευτικό έργο 'Καρταβίνας ' 1 επειδή το καλοκαίρι εξαντλούνται τα απο

θέματα νερού. Ποια η θέση του αρμό8ιου Υπουργείου;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προγραμ

ματίζει την ευθυγρ&μμιση του 8ρόμου Λυσού - Πόλεως Χρυσοχούς που βρίσκεται 

σε απαράδεκτη κατάσταση από δεκαετίες.» 

Ερώτηση ημερομηνίcχς 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πού βρίσκεται η 

ικανοποίηση του δίκαιου και από μακρού εκκρεμούντος αιτήματος της κοινότητας 

Λυσού για βελτίωση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Σταυρού Ψ ώκας - Λυσού.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πώς αντιμετωπίζει τις απεγνωσμένες 

διαμαρτυρίες των γεωργών της κοινότητας Λυσού, των οποίων οι φυτείες 

αποδεκατ(ζονται από τις επιδρομές αγρινών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγοuστοu 1989. 

«Κοντά στο 3άσος παρά την κοινότητα Λυσού έχει ανορυχθε( επιτυχώς 

8ιάτρηση, η οποία στη συνέχεια εγκαταλείφθηκε. Η κοινότητα υποβάλλει cdτημα 

για την ολοκλήρωσή της για σκοπούς άρδευσης. Ποια η θέση του αρμόδιου 

Υπουργείου;>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

«Οι γεωργοί στην κοινότητα Περιστερώνας ζητούν τη συμπερίληψη 500 
σκαλών σιτηρών που έχουν καταστραφεί από ανομβρία στις ανομβριόπληκτες 
περιοχές και παροχή ανάλογων αποζημιώσεων. Ποια η Θέση του αρμόδιου 
lπουρyείου;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

«Η κοινότητα Περιστερώνας αντιμετωπίζει οξύ πρόβλημα πόσιμου νεροό 

λόγω μείωσης των δυνατοτήτων υφιστάμενης διάτρησης. Η κοινότητα εισηγείται 

την τοποθέτηση τουρπίνας στη διάτρηση που βρίσκεται στην τοποθεσία 

'Μελάδκια' έτσι που να λυθεί ικανοποιητικά το υφιστάμενο πρόβλημα. Ερωτάται 

το αρμόδιο lπουρyείο πώς αντιμετωπίζει το δικαιολογημένο αυτό αlτημα.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

«Η κοινότητα Περιστερώνας ζητεί την ανόρυξη γεωτρήσεων στην περιοχή 

'Ρόμια'. Πότε το αρμόΟιο lπουργε(ο σκοπεύει να ικανοποιήσει το Οίκαιο αυτό 

αίτημα;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

(<Η κοινότητα Περιστερώνας ζητά όπως την επισκέπτεται περιοΟικά γιατρός. 

Νοουμένου ότι έχει ανεγερθε( με έξοΟα της κοινότητας και το απαραίτητο 

κοινοτικό ιατρε(ο έναντι Οαπάνης ε(κοσι χιλιάΟων λιρών) ερωτάται το αρμόΟιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται να ικανοποιήσει το Οίκαιο 

αυτό αίτημα.>' 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Αuγούστοu 1989. 

«Ερωτάται το αρμόΟιο lπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα 

λαμβάνει για την προστασία των φυτειών των γεωργών της κοινότητας ·Παναγιάς 

από τα αγρινά και αν προτίθεται να εισακούσει τψ εισήγησή τους για 

παραχώρηση Οωρεάν υλικού περιφράξεως των κτημάτων τους για οριστική 

αντιμετώπιση του προβλήματος.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλειι~;:ή πq~ιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 3 
Auyolftrrou 1989. 

«Ερωτάται το αρμόΟιο lπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα αν θα ανταπο

κριθεί και πότε στο απόλυτα Οικαιολογημένο αίτημα των αμπελουργών πολλών 

κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου, για παροχή αποζημιώσεων για τις εκτεταμένες 

ζημιές που υπέστη η φετινή παραγωγή τους από τον καύσωνα.>> 

1 
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Εpώτηση ημεpομηνίας 2 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήpου και ληφθείσα στις 3 
Αυγούστου 1989. 
«Ερωτάται το αΡμόΟιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προ

τίθεται να επιλύσει οριστικά το χρονίζον οξότατο υδρευτικό πρόβλημα της 

κοινότητας Παναγιάς.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 5 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. 'Αpιστο Χpυσοστόμου και ληφθείσα 
στις 11 Αυγούστοu 1989. 

Λ 'Α' 'Γ'' β'ζ' «0 νέος δρόμος εμεσου - γροu κοντα στη ερασα uπεστη σο αρες ημιες 

από τις βροχές του περασμένου χειμώνα και σ 1 ορισμένα σημε(α υποχώρησαν οι 

τοίχοι αντιστήριξης. 

ό "' ' λ ' ' Η κίνηση στο δρόμο αυτ αu~ανεται σημαντικα τους χα οχαιρινους μηνες και 

παρά την πρόνοια για τοποθέτηση βαρελιών, υπάρχει κίνδυνος να προκληθούν 
σοβαρά ατυχήματα. 

Νοουμένου ότι πρόκειται για δρόμο που πρόσφατα δόθηκε στην ... -κυκλοφορία 
παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Θεωρείται φυσιολογική η ζημιά που προκλήθηκε; 

2) Θα καταλογιστοόν ευθόνες γι 1 αυτή; 

3) Πότε θα αποκατασταθοόν οι ζημιές;)) 

Εpώτηση ημεpομηνίας 8 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Δευκωσ(ας κ. Πέτpο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 8 Αυγούστου 1989. 

((Μετά το πανεπιστήμιο, σπουδαιότερο έργο 'πολιτιστικής υποδόμής είναι 

αδιαμφισβήτητα η Εθνική Βιβλιοθήκη. Σήμερα, δυο χρόνια και πι\ντε μήνες 

(Μάρτης 1987) από τηv ψήφιση από τη Βουλή του Νόμου 51/87 7'ερί Κυπριακής 
Βιβλιοθήκης που με σαφήνεια (στο 120 άρθρο του) προσδιόριζε πως.θα ετίθετο σε 

' 'ξ ' , ' ψ' ' ( ' 'λ ' εφαρμογη ε ι μον;ι-χα μηνες μετα την ηφιση του και τουτο, μα ιστα, υστερα 

από την εμμονή του αρμόδιου 1'πουργείου 1 μ' όλες τις σχετικές επιφυλάξεις 

μελών της Βουλής, που για τοότο εισηγοόνταν τους 12 μήνες), .η ·Κρατική. ή 

Εθνική Βιβλιοθήκη όχι μονάχα δε συστάθηκε μα οότε κι η απλοόστερη ένδειξη 

διαφαίνεται για το χρονοδιάγραμμα λειτουργ(ας της. 

Πάρα πολό αργά (δυο ακριβώς χρόνια μετά την ψήφιση της σχετικής 

νομοθεσίας), πριν από λίγους μήνες, το Μάρτη του 1989 συγκεκριμένα, διορ(στηκε 
σ;πό το lπουργικό Συμβοόλιο Συμβουλευτική Επιτροπή. 

Ερωτάται γι 1 αυτό το αρμόδιο 1' πουργείο: 

Πότέ rι:κριβώ~ στοχοθε:τείται η λειτουργία της Κυπριακής Βιβλιοθήκης, που 

θα στελεχωθεί με το α,ναγκα(ο εξειδικευμένο στη σόγχρονη βι-βλιοθηκονομία 
προσωπικό, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στις 1Ι):ολλαπλές και ψηλές υπο

χρεώσεις της, που προσδιορίζονται από τη σχετική νομοθεσία, έτσι·. που ο 

κυπριακός λαός να απεμπλακεί κάποτε από το στά~ιο και το καθεστώς της 

χρόνϊας αδυναμίας του να προσπελάσει και να αξιοποιήσει το αθησαόριστο υλικό 

των βιβλιοθηκών μας;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 11 Αυγούστου 1989. 

((Το Περιφερειακό Δημοτικό Σχολε(ο 'Ιαματικής' που θα εξυπηρετεί τις 

κοινότητες Διεpώνας, Αpαχαπά, Επταyώνιας, Πραστειού Κελλαχίου και Κελλα

χίου αποπερατώθηκε στο τέλος του 1988. Προγραμματίζεται λοιπόν η λειτουργία 
του σχολείου κατά τη νέα σχολική περίοΟο, γι / αυτό τοποθετήθηκαν διευθυντής 
και δάσκαλοι. Εντούτοις μέχρι σήμερα δεν κατασκευάστηκε ο δρόμος προσπέ

λασης προς το σχολείο και καθυστερεί η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος 1 η 

εγκατάσταση τηλεφώνου και ο εξοπλισμός του σχολείου. 

Δεοομένου 6τι μέχρι την έναρξη της νέας σχολικής περι6οου 10/9/89 
παραμένουν μόνο 25 εργάσιμες μέρες, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 
πληροφορήσει τη Βουλή για τα μέτρα που θα πάρει ούτως ώστε να επισπευσθεί η 

εκτέλεση των εpγασιών και να εξασφαλιστεί η απpόσκοπτη λειτουργ(α του 

σχολείου.>> 

Εpώτηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Αυγούστου 1989. 

<<Ουσιαστικό πpόβλημα επιβίωσης αντιμετωπίζουν σχεδόν όλα τα προσφυγικά 

ποδοσφαιpιχά σωματεία που καθίσταται δpαματικότεpο από την έλλειψη χώpων 

προπόνησης. 

Μας αναφέpθηκε πως από σχολική εφοpε(α ζητήθηκε από το προσφυγικό 

σωματείο ΠΑΕΕΚ, την Ποοοσφαιpική Αθλητική Ένωση Επαρχίας Κερύνειας, 

ποσό τριών χιλιάδων λιpών για δικαίωμα χρήσης γηπέδου για ένα μόνο χρόνο! 

Εpωτάται γι 1 αυτό το αpμόδιο Ύ'πουpγείο να ενημεpώσει το Σώμα αν 

στοχοθετε( την υποβοήθηση των πpοσφυγιχώ\ι αθλητικών αυτών σωματείων και 

στο νευpαλγιχό αυτό θέμα -χι είναι τούτο επιτακτική εθνική ανάγκη- μιας και τα 
' ' ' ζ ' ' β λ ' ' ή σωματεια αυτα συνιστουν ωντανα συμ ο α μνημης αγωνα και συντ ρησης της 

ιεpής ιδέας για επιστpοφή.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 16 Αυγούστου 1989. 

«Την εφέλχυση σημαντικού τουpιστιχού ρεύματος θα μπορούσε να πετύχει η 

σύσταση Μουσείου Ανατολικής Τέχνης -όπως π.χ. στο Μοναστηράκι (Ελλάδα), 

Γαλλία, Γερμανία χ.ά. χώρες- {αpαβικής, πεpσικής κτλ.), σε ανατολικού αpχιτε

κτονιχού τύπου υποστατικό, στην παλιά Λευκωσία, γεγονός που θα συνέβαλλε 

δpαστικά στην ανάκαμψη της γενικότερης δpαστηpιότητας της διχοτομημένης 

πόλης. 

Πώς αντιχpίζεται αρμόδια το θέμαj)) 

Εpώτηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 16 Αυγούστου 1989. 

«Τη δpαστική μείωση των δημοτικών φόpων (επαγγελματικού, αποκομιδής 

σχυβάλων κ.ά) ζητούν -και δικαιολογημένα- οι καταστηματάρχες που γειτνιάζουν 

με τη λεγόμενη 1πpάσινη γpαμμή 1 1 μιας χι ο κύκλος των εpγασιών τους 

(δεκαπέντε χρόνια τώρα μετά την επιβολή των διαχωpιστιχών γραμμών) εξακο

,λουθεί να διακινείται σε χαμηλά επίπεδα. 
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Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα το αρμόδιο Τποuργείο σε συνάρτηση με 

εισήγησή μας για αντισταθμιστική (από μέρους του) κάλυψη τωv επιζητούμενων 

αυτών (δραστικών) μειώσεων;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 16 Αυγοόστου 1989. 

((Να δημιουργηθούν ένα-δύο πρόσθετα κρατικά γραφεία (π.χ. φόρου εισο

δήματος, κοινωνικών ασφαλίσεων) ζητούν οι καταστηματάρχες της παλιάς Λευ

κωσίας, μιας και το πείραμα με το γραφείο της Αρχής Αδειών πέτυχε. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγοόστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοό και ληφθείσα 

στις 16 Αυγούστου 1989. 

((Ν' ανοίξει για τουριστικούς σκοπούς το τζαμί (πρώην φράγκικη εκκλησία, 

γνωστή ως εκκλησία του Μισερίκοu), παρά την εκκλησία Φανερωμένης, στη 

Λευκωσία, ζητούν οι κάτοικοι κι ιδιαίτερα οι καταστηματάρχες της περιοχής. 

Πώς τοποθετείται η αρμόδια αρχή στο αίτημα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγοόστου 1989 υποβληθείσα από. τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοό κα~ ληφθείσα 

στις 16 Αυγούστου 1989. 

«Να αξιοποιηθεί το παλιό Χτίριο της Ηλεκτρικής {στην παλιά Λευκωσία) και 

ν ίχξιοποιηθεί ως πολιτιστικό κέντρο, και ν' αναπαλαιωθούν τα χρονολογούμενα 

από τη φραγκοκρατία παρακείμενα υποστατικά, καθώς κι ο χώρος που (κατά 

μερικούς) βρισκόταν το μεσαιωνικό νομισματοκοπείο ζητούν οι κάτοικο.ι της 

παλιάς Λευκωσίας. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 16 Αυγοόστου 1989. 

«Να επεκταθεί η Λα'ίκή Γειτονιά Λευκωσίας, ώστε να περιλαμβάνει και τις 

οδούς Τρικούπη, Αισχύλου, Σόλωνος, Φανερωμένης, Λεύκωνος και τις παρόδους 
τους ζητούν οι καταστηματάρχες της παλιάς Λευκωσίας. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Αυγοljστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοό και· ληφθείσα 

στις 16 Αυγοόστου 1989. 

«Τη δημιουργία χώρων στιiθμευσης, πρόσθετα απ' όσους δημιουργήθηκαν στα 

δυτικά της εκκλησίας της Φανερωμένης, ζητούν -όπως μας εξέθεσαν σ' επιτόπια 

επίσκεψή μας στις 11.8.89- οι καταστηματιiρχες της παλιιiς (της εντός των 

τειχών) Λευκωσίας. Συγκεκριμένα ζητήθηκε η κατασκευή τέτοιων χώρων στις 
οδούς Φανερωμένης, Λεύκωνος κ.ά. καθώς και στις παραμέτρους των οδών 

Τρικούπη, Αισχύλου, Σόλωνος κ.ά. με διάνοιξη χώρων από ετοιμόρροπα υπο

στατικά. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ά. Χρυσοστόμου και ληφθείσα στις 

16 Αυγούστου 1989. 

<<Με την χατασχευή του υπερα.στιχοό Ορόμου Γερμασόyειας -Ερήμης χρίθηχε 

αναγκαίο να εκτελεστούν ορισμένα. έργα στη Μέσα Γειτονιά μεταξύ των οποίων 

ήταν η χα.τασχευή προστατευτικού τοίχου στη Ουτιχ-fι όχθη του ποταμού χα.ι η 

αντικατάσταση του παλιού γεφυριού που οΟηyούσε προς τον 'Αγιο Αθανάσιο. 

Η καθυστέρηση στην εκτέλεση των έργων αυτών προκαλεί σοβαρή οχληρία 

στο χεντριχό τούτο σημείο της Μέσα Γειτονιάς. Η ΟυσωΟία. από τα λιμνάζοντα 

νερά είναι ανυπόφορη. Τα λιμνάζοντα νερά Οημιοόργησα.ν έλος που έγινε εστία 

κουνουπιών) ποντικών χαι ερπετών και αποτελεί χίνΟυνο για τη Οημόσια υγεία χαι 

προσβολή για τον τόπο μας, όπως Οήλωσε χα.ι ο Δήμαρχος Μέσα Γειτονιάς. 

Πα.ράλλ ηλα. με τα προαναφερθέντα. έργα αποφασίστηκε η Οημιουργία. Οεύτερου 

γεφυριού νοτιότερα. για την χα.τα.σκευή του οποίου ο Δήμος Μέσα Γειτονιάς 

Οήλωσε πως, αν το γεφύρι χα.τα.σκευαστεί το 1989, θα εισφέρει από τα 

υστερήμα.τά του έναντι της Οα.πάνης το ποσό των !:101000.= 

ΔεΟομένου ότι τα αναγκαία. ποσά για την εκτέλεση των έργων εγχρίθηχα.ν 

από τη Βουλ-fι, πα.ρα.χα.λείτα.ι το α.ρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα 

πότε θα εκτελεστούν τα έργα αυτά.» Ερώτηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 
1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο 
Στυλιανού χα.ι ληφθείσα. στις 18 Αυγούστου 1989. 

«Τρία χα.ι περισσότερα. χρόνια τώρα, μετά την εξαγγελία. από μέρους της 

Οιeύθυνσης της Κάρλσμπεργχ χα.ι του α.ρμόΟιου Υπουργείου χρονοΟια.γράμμα.τος 

για Οημιουργία. βιολογικού σταθμού α.ποχα.θα.ρμού των λυμάτων της εταιρείας, 

καμιά απολύτως πρόοΟος Οεν σημειώθηκε μ / αποτέλεσμα. τα υπερεχχειλίζοντα. 
λύμα.τα. να πνίγουν στη ΟυσωΟία. το Γέρι χα.ι να θέτουν σ / άμεσο χίνΟυνο την υγεία 
των χα.τοίχων του. 

Πα.ρα.χα.λείτα.ι γι / α.υτ6 το α.ρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει τό Σώμα πάνω 
στα ληφθησόμενα. -που επιβάλλεται νάνα.ι Ορα.στιχά- μέτρα γι / αντιμετώπιση. της 
α.πα.ράΟεχτης κατάστασης.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Αυγούστου 1989. 

((Το Υπουργείο Πα.ιΟεία.ς απαντώντας στην υπ' α.ρ. ΕΓ 418 ερώτησή μας 
αναφορικά με το α.(τημα. των (εκτοπισμένων} χα.τοίχων του οικισμού Στρόβολος 11 
πληροφορεί μεταξό άλλων το Σώμα πως Ό Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμοό 

είναι έτοιμος να μελετήσει το αίτημα για Οημιουργία. γηπέΟου στον οικισμό, 

εφόσον εξευρεθεί από τους ενΟια.φερομένους κατάλληλος χώρος'. 

Πα.ρα.χα.λείτα.ι γι / αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών να πληροφορήσει τη 

Βουλ-fι αν στοχοθετεί να υιοθετήσει το πιο πάνω σοβαρό χα.ι Οιχα.ιολογημένο 

αίτημα των χα.τοίχων του οικισμού εκχωρώντας για. το σκοπό αυτό χα.τά;λληλη 

χα.λίτιχη γη ή υποβοηθώντας τους στην εξεύρεση άλλου χώρου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 19 Αυγούστου 1989. 

«Στο σοβαρότατο θέμα της στελέχωσης. των ξένςι.>ν, αρχαιολογικών αποστο

λών με Κύπριους αρχαιολόγους είναι εξόφθαλμη η α.Ουνα.μfα. μας, μονα.Οιχή ίσως 
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σ 1 όλες τις χώρες, όπου 3ιεξάγονται από ξένες αποστολές αρχαιολογικές 

ανασκαφές. 

Επιβάλλεται για τούτο ο άμεσος προβληματισμός για αντιμετώπιση του 

σοβαρότατου αυτού θέματος -μιας κι η παρουσία Κύπριων αρχαιολόγων επι

βάλλεται για πολλούς λόγους, όπως είναι η πρόσκτηση πολύτιμης ανασκαφικής κι 
, , , λλ, ί ' 'λ , 

επιστημονιχης γενιχοτερα εμπειριας, α α χαι η παροuσ α τους σ ο ο το φασμα 

του ανασχαφιχού χι επιστημονικού έργου- με: 

(ι) Είτε την πρόσληψη πάνω σε μόνιμη βάση 4-5 νέων αρχαιολόγων ή 

(ιι) Με την προσωρινή εργο3ότ-ηση (ως αρχαιολόγων κι όχι ως εργατών) 
αριθμού Κυπρίων αρχαιολόγων χατά την ανασχαφιχή περίο3ο από τις 

ξένες αρχαιολογικές αποστολές. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμό3ια το θέμα; 

Πληροφορούμαστε εξάλλου πως υπάρχει έλλειψη σχε3ιαστών χαι συντηρητών 
στο τμήμα. Αν οι πληροφορίες είναι σωστές, πώς αντιμετωπίζεται το θέμα καθώς 

J.. ' ~ , , λ' " 'λ , χι η συναφ,1ς αναγκη για uιορισμο ενος του αχιστο uιοιχητικου ειτουργου στο πιο 

πάνω τμήμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Αυγοuστου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 19 Αυγοuστου 1989. 

« 'Η3η από τις 7.8.89 η εφημερί3α 'Αγών' 3ημοσίευσε την πληροφορία ότι 
ξένες μυστικές υπηρεσίες είχαν παγιδεύσει τηλεφωνικές εγκαταστάσεις της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου χαι παρακολουθούσαν τις τηλεφωνικές συνδιαλέξεις 

χρατιχών υπηρεσιών, πολιτικών προσώπων χαι άλλων παραγόντων του τόπου. 

Επειδή μέχρι σήμερα δεν υπήρξε διάψευση από χυβερνητιχής πλευράς χαι 

επειδή το θέμα είναι ιδιαίτερα σοβαρό, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να 

ενημερώσει τη Βουλή αν αληθεύουν οι πληροφορίες χαι σε τέτοια περίπτωση, 

1. Αν γνωρίζει η κυβέρνηση ποιες είναι οι ξένες υπηρεσίες που εγκλη

ματούν με αυτό τον τρόπο σε βάρος του χυπριαχού κράτους χαι των 

πολt't'ών του και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί σχετικά. 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για τη διασφάλιση του απορρήτου των 

τηλεφωνικών συνδιαλέξεων, ώστε να προληφθούν μελλοντικά παρόμοια 

φαινόμενα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγοuστου 1989 υποβληθείσα από αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Δεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 24 Αυγοuστου 1989. 

((Στον κύριο δρόμο Προδρόμου - Πλατρών, πλησίον της Τριχουχχιάς, υπο

χώρησε τοίχος αντισ-τήριξης. ~το σημείο αυτό ο δρόμος -είναι στενός χαι, παρά 

την τοποθέτηση δύο βαρελιών για σκοπούς προειδοποί~ησης, υπάρχει κίνδυνος να 

προκληθούν ατυχήματα. 

Η τοποθέτηση των δύο βαρελιών προϋποθέτει γνώση του προβλήματος από 

τις Αρχές, γι' αυ't'ό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή 

πότε θα απο~ατασταθεί το σημείο αυτό του δpόμου.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Α»γοuστου 1989 υποβληθείσα από ,q;ov αξιότιμο 
Βουλευi'ή περιφέρειας Δεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 
στις 24 Αυγοuστου 1989. 

«Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 25/Η/88 με τον Υπουργό 

Συγκοινωνιών χαι Έργων χαι εκπροσώπους της κοινότητας Προδρόμου και τον 
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υποφαινόμενο συζητήθηκαν ο8ικά προβλήματα της κοινότητας Προδρόμου ως 

ακολούθως: 

1) Δρόμος Τροόδους - llροδρόμου 
Ο "Υπουργός ανέφερε ότι το έργο θα ενταχθεί στο Τέταρτο Σχέ8ιο 

08ιχής Ανάπτυξης για σύντομη αποπεράτωση και ότι αναμένεται να 

ζητηθούν προσφορές το πρώτο εξάμηνο του 1989. 

2) Δρόμος Πλατρών - Προδρόμου 

Ο "Υπουργός είπε ότι το έργο αυτό θα.·ενταχθεί σε ένα από τα 
μεγάλα σχέ8ια ο8ιχής ανάπτυξης με σκοπό τη σύντομη αποπεράτωση 

και ότι αναμένεται μέσα στο 1989 να ζητηθοόv προσφορές για το μισό 
τμήμα του. 

3) Δρόμος Πάινγουτ - Κακοπετριάς 

Ο Υπουργός είπε ότι μετά την έναρξη των πιο πάνω έργων θα 

αχολουθfισει•. η κατασκευή του 8ρόμου Πάϊνγουτ - Καχοπετριάς μέσα 

στο Τέταρτο Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης ή στο Σχέδιο Ανάπτυξης 

Μεταφορών. 

4) Γεφύρι στο Δρόμο Προδρόμου - Πλατρών 

Δόθηκε υπόσχεση ότι η επέκταση του γεφυριού σε 25' θα 

εκτελεστε( μέσα στο 1989. 

5) Κεντρική Πλατεία - Κυκλική Νησ(δα 

Ο Υπουργός ανέφερε ότι το Τμήμα Δημόσιων Έργων έκαμε 

χυχλοφοριαχή μελέτη, ότι ετοιμάζονται τα κατασκευαστικά σχέ8ια και 

θα καταβληθε( προσπάθεια για εκτέλεση της εργασίας μέσα στο 

1989. Το έργο αποτελε( μέρος του σχεδίου του δρόμου Προδρόμου -
Τροόδους. 

Δε8ομένου ότι βρισκόμαστε προς το τέλος του 1989 παρακαλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή σε ποιο στάδιο υλοπο!ησης 

βρίσκονται τα έργα αυτά.» 

Ερώ-..ηση ημερομηνίας 19 Auγouσ-..ou 1989 uποβληθεlσα από -..ον αξιόημο 
Βοuλεuηj περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα σης 

22 Αuγοuστοu 1989. 
«Πριν την κατασκευή του φράγματος του Κούρρη στην 'Αλασσα υπήρχαν 

εκτάσεις χαλίτικης γης τις οποίες οι κάτοικοι είχαν 8εν8ροφυτεύσει και τις 

καλλιεργούσαν από παππού σε εγγόνι. 

Όταν άρχισε η κατασκευή του φράγματος, η κυβέρνηση έκαμε εκτιμήσεις για 

την αξία των 8έντρων που βρίσκονταν μέσα στη χαλίτικη γη, με σκοπό να 8οθεί η 

σχετική αποζημίωση στους γεωργούς που θα έχαναν τα 8έντρα τους. 

Παρόλον ότι έγιναν οι εκτιμήσεις και λέχθηκε στους κατοίκους ότι θα 

αποζημιώνονταν για την καταστροφή των 8έντρων τους και παρόλον ότι πέρασε 

αρκετός χρόνος από τότε που λειτούργησε το φράγμα, μέχρι της στιγμής καμιά 

απολύτως αποζημ!ωση δε δόθηκε. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργε(ο να Πληροφορήσει τη Βουλή πού οφε(λεται η 

τόση καθυστέρηση και πότε προτίθεται να αποζημιώσει τους ι8ιοκ't'ήτες που 

έχασαν 't'α 8έντρα τους.)> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού Και ληφθείσα 
στις 21 Αυγούστου 1989. 

«Το lπουργείο Εσωτερικών απαντώντας στις 22 Απριλίου 1989 σε ερώτησή 
μας της 26ης Απριλίου 1988 σχετικά με τους κινδύνους που εγκuμονούνται για 
την υγεία των κατοίκων, αλλά και ·την αγροτική οικονομία, από πιθανή μόλυνση 

των υδροφόρων στρωμάτων από τα απόβλητα του εργοστασίου βαφής στο Ακάκι, 

πληροφορούσε το Σώμα της Βουλής πως είχε ετοιμαστεί από τη γερμανική 

εταιρεία Bayer σχέδιο επεξεργασίας, που θα ήταν έτοιμο μέχρι το τέλος Απριλίου 
1°989. 

Ερωτάται γι 1 αυτό το αρμόδιο lπουργεlο να ενημερώσει το Σώμα πού 

βρίσκεται το θέμα -αν, συyκεκριμένα 1 υποβλήθηκαν τα σχέδια της γερμανικής 
εταιρείας και ποιο το οργανόγραμμα εφαρμογής τους-μιας και πέρασαν ήδη 4 
μήνες τώρα από τη σχετική διαβεβαίωση του αρμόδιου Υπουργείου. 

Στην (δια απάντησή του το Υπουργείο μας ανέφερε πως το Γραφείο του 

Γενικού Εισαγγελέα μελετούσε το θέμα της απαγόρευσης της παροχέτευσης των 

αποβλήτων λόγω ακριβώς των κινδύνων μόλυνσης των υδροφόρων στρωμάτων. 

Υπάρχει μήπως, και ποια, κατάληξη της σχετικής έρευνας;}) 

Ερώτηση ημερομηνίας 21 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 22 Αυγούστου 1989. 

«Το ερωτηματολόγιο της αίτησης για εργο3ότηση Κυπρίων από τις αρχές 

των βρετανικών 'κυρίαρχων βάσεων' (έντυπο BFC FORM 113) ! που αποκάλυψε 
η εφημερίδα 'Εμπρός' στις 13.8.1989 αποτελεί κλασικό δείγμα αποικιοκρατικής 
νοοτροπίας, φασιστικής μεθοδολογίας και ανελευθερ!ας. 

Συγκεκριμένα κάτω από το σημείο 20 του εντύπου υπάρχουν οι εξής 

ερωτήσεις: 

(α) Έχετε καταδικαστεί από δικαστήριο για 

δώστε λεπτομέρειες και ημερομηνίες. 

ποινικό αδίκημα; Αν ναι, 

(β) lπήρξατε ποτέ εσείς ή στενός συγγενής σας μέλος του κομμουνιστικού 

κόμματος l{ύπρου (ΑΚΕΛ) ή οποιουδήποτε κομμουνιστικού κόμματος 

αλλού; Αν ναι 1 δώστε λεπτομέρειες. 
(γ) Έχετε ποτέ εσείς ή οποιοδήποτε μέλος της οικογένειάς σας δεχθεί 

μόρφωση, τεχνική εκπαί3ευση, ιατρική περίθαλψη ή οποια3ήποτε άλλη 

εκπαίδευση ή βοήθεια σε κομμουνιστική χώρα; Αν ναι, δώστε 

λεπτομέρειες 1 • 

Όπως προκύπτει από το ερωτηματολόγιο εξετάζονται (στην ίδια, βέβαια, 

κατηγορία με τα ποινικά εγκλήματα!) τα φρονήματα των αιτητών και όχι μόνο 

αυτό. Το νυστέρι του ιδεολογικού ρατσισμού προχωρε! μέχρι τη χώρα μόρφωσης, 

τεχνικής εκπαίδευσης και φτάνει ως την ιατρική περίθαλψη. Και ακόμη οι αιτητές 

καλούνται να γίνουν χαφιέδες δίνοντας πληροφορίες για όλα τα πιο πάνω σε σχέση 

με τους συγγενείς τους! 

Επειδή αυτή η συμπεριφορά των Βρετανών περιφρονεί και παραβιάζει τα πιο 

στοιχειώδη δικ.αιώματα και ελευθε.ρίες των πολιτών αυτού του τόίtου και επειδή 

δεν παρατηρήσαμε καμιά διαμαρτυρία από τις συντεχνίες των εργαζομένων 

ερωτάται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή: 

1Γ ,, ή' λ' κ' . ιατι ανεχεται την αποικιακ μεταχειριση των πο ιτων της υπριακης 

Δημοκρατίας από τις αρχές των 'κυρίαρχων βάσεων 1
; 
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'2. Αν ύστερα από την καταγγελία προτίθεται να προβεί σε 8ιαβήματα ή 

και να λάβει μέτρα, ώστε οι Βρετανο( να σέβονται την αξιοπρέπεια 

του λαού μας, πολύ περισσότερο που οι 8ιευκολύνσεις που τους 

παρέχονται ε(ναι σκαν8αλώ8εις, ενώ σε πολλές περιπτώσεις η 

συμπεριφορά τους είναι απαρά8εκτη.» 

Ερώ..-ηση ημερομηνίας 22 Auγouσ..-ou 1989 uποβληθείσα από ..-ov αξιότιμο 
Βοuλεu..-ή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ..-ρο Σ..-uλιαvοu και ληφθείσα 

στις 22 Auγouσ..-ou 1989, 
((Όπως είναι γνωστό το μάθημα της Ιστορίας της Κύπρου 8ι8ασκόταν 

(ατυχώς για 8εκαετίες) -μια φορά μόνο, μάλιστα, τη β8ομά8α- στην τρίτη μόνο 

τάξη του Λυκείου (στην έκτη γυμνασιακή με την παλιά ορολογία) και μόλις πολύ 

πρόσφατα εφαρμόστηκε (και πολύ σωστά) κάποια επέκταση, λιγόωρη όμως, του 

μαθήμα-τος στην Α και Β λυχειακή τάξη. 

Κι επει8ή η γνωστή σοφή ρήση του ιστορικού και φιλόσοφου Σανταγιάνα -
Those who don; t learn from history are condemned to repeat it, που σε 

προέκτασή της μεταφράζεται πως: όσοι 8εν 8ι8άσκονται και 8εν παρα8ειγμα

τίζονται από τα ιστορικά παθήματα, είναι από τα πράγματα υποχρεωμένοι να τα 

υποστούν ξανά- ισχύει πολύ περισσότερο στην τραγική περίπτωση της Ιστορίας 

της Κύπρου, παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν 

στοχεύει την εισαγωγή του μαθήματος από την πρώτη γυμνασιακή τάξη 

συνεχι~όμενου σ' όλο το γυμνασιακό και λυκειακό κύκλο, και -το σπου8αιότερο

αναβαθμιζόμενου από χρόνο σε χρόνο, έτσι που: 

1. Όσοι τυχόν αποφοιτούν από το γυμνασιακό κύκλο να έχουν σωστές 

και σαφείς προσλαμβάνουσες παραστάσεις, και 

ΙΙ. 'Οσοι αποφοιτούν από τον λυκειακό κύκλο να γνωρίζουν σι:. βάθος την 

ιστορία του τόπου τους, προκειμένου να λειτουργούν ως ολοκλη

ρωμένοι κι υπεύθυνοι πολίτες.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 23 Auγouσ..-ou 1989 uποβληθείσα από ..-ov αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ..-ρο Σ..-uλιαvοu και ληφθείσα 

στις 24 Auγouσ..-ou 1989. 
<<ΠρΟβλημα ύ8ρευσης αντιμετωπίζει από τις 18 τρέχοντος η κοινότητα Καλού 

Χωριού Κλήρου μετά τη μείωση της στάθμης της πηγής ύ8ρευσής της. Πώς 

αντιμετωπίζεται αρμό8ια το θέμα;)) 

Ερώ..-ηση ημερομηv(ας 22 Auγouσ..-ou 1989 uποβληθείσα από ..-ov αξιότιμο 
Βοuλεu..-ή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu και ληφθείσα 

στις 23 Auγouσ..-ou 1989. 
((Ερωτάται το αρμ68ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής αν οι 

πληροφ_ορίες που κυκλοφορούν σχετικά με 8ιακίνηση ναρκωτικών από την Πύλα 

αληθεύουν και- ποια μέτρα προτίθεται να λάβει προς πάταξη της ανησυχητικής 
αυτής κιχτάστασης.>> 

Ερώ..-ηση ημερομηνίας 23 Auγouσ..-ou 1989 uποβληθείσα από ..-ov αξιότιμο 
Βοuλεu..-ή περιφ~ρειας Λεuκωσίας κ. Πέ..-ρο Σ..-uλιαvοu και ληφθείσα 

στις 24 Auγouσ..-ou 1989. 
((Επισκέφθηκα ξανά σήμεριχ -ύστερα από πρόσκληση των περιοίκων-την 

περιοχή όπου εκβάλλουν τα απόβλητα του ποταμού Κλήμου, στον Άγιο Δομέτιο, 

τα οποία παροχετεύονται στόν ποταμό από εργοστάσια της περιοχής Έγκωμης. 
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Οι κάτοικοι μας ανέφεραν πως χάρη στα διαβήματα που καταβλήθηκαν από 

τις τοπικές αρχές και Μέλη της Βουλής, τα λύματα του εργοστασίου της 

ετ-αιρείας ΚΟΚΑ-ΚΟΛΑ εντάχθηκαν στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα. 

Όμως, πpόσθεσαν, το πpόβλημα εξακολουθεί -παpά τη μεpική αυτή αντίκpισή 

του- και γίνεται οξύ και επικίνδυνο για την υγεία των κατοίκων, λόγω της 

παροχέτευσης τώρα στον ίδιο ποταμό λυμάτων από εργοστάσια της Έγκωμης. 

Έτσι ζητούν είτε να παροχετευτούν και τα λύμα-rα αυτά στο αποχετευτικό 

σχέδιο Λευκωσίας είτε να απαγορευτεί η παροχέτεuσή τους στον Κλήμο. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν 

στοχοθετεί να απαγορεύσει από τώρα και στο εξής πλήρως και οριστικά την 

παροχέτευση λυμάτων στον ποταμό. Και τούτο γιατί, αν επιτευχθεί η σύνδεση 

των λυμάτων των εργοστασίων αυτών με το αποχετευτικό Λευκωσίας, κάποια 

άλλα εργοστάσια στο μέλλον (που ήδη λειτουργούν ή θα συσταθούν μελλοντικά) 

θα παροχετεύουν τα απόβλητά τους στην ίδια κατεύθυνση, μ 1 αποτέλεσμα το 

διαιωνισμό του πpοβλήματος.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Αuγούστοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βόuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Αλέξη Γαλανό και ληφθείσα στις 

24 Αuγούστοu 1989. 
((Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο και κατ 

1 
επέκταση ο ίδιος ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας, πώς χαι με ποιες συγκεκριμένες ενέργειες προτίθεται να υλοποιήσει 

και να εφαpμόσει την απόφαση/ψήφισμα της πλειοψηφίας της Βουλής του 

παρελθόντος Ιουνίου, που τον χαλούσε να προχωρήσει χωρίς περαιτέρω χαθυ

στέpηση στην υΠοβολή εντός του 1989 αίτησης για πλήpη ένταξη της Κόπpου 
στην ΕΟΚ. 

Μας διακατέχει σοβαρή ανησυχία για την εξέλιξη του όλου θέματος και πολύ 

φοβούμαστε ότι θα χαθεί μια ιστορική ευκαιρία, η οποία θα βοηθήσει εκτός των 

άλλων χαι στη λύση του χυπριαχού προβλήματος, ένεκα της σχετικής παραγράφου 

του Εγγράφου Κουεγιάρ που ουσιαστικά αναβάλλει την αίτηση για πλήρη ένταξη 

στην ΕΟΚ μετά από την τυχόν λύση του Κυπριακού, Η κυβέρνηση δεν αντέδρασε 

σ 1 αυτή την πρόνοια καίτοι κανένα δικαίωμα δεν είχε ο Γενικός Γραμματέας των 

Ηνωμένων Εθνών να αποφασίσει για τυχόν οικονομικές ή πολιτικές συμβάσεις χαι 

επιλογές της κυβέpνησης της Κυπpιακής Δημοκpατίας. 

Τ αυτόχpονα η κυβέpνηση μας είχε αφήσει με την εντόπωση, στην αpμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ότι θα προχωρούσε στη σχετική αίτηση αμέσως μετά 

από την ανάλογη υποβολή αίτησης της Αυστρίας, η οποία στο μεταξύ υπο

βλήθηκε. 

Θεωρούμε το θέμα τερι;(σrιων διαστάσεων που εφάπτεται όχι μόνο των 

κρατικών μας δικαιωμάτων χαι υπόστασης, αλλά χαι όσον αφορά την κυβέρνηση 

τίθεται θέμα υλοποίησης υποσχέσεων του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας 

για σεβασμό της πλειοψηφίας του πολιτικού κόσμου. 

Αναμένουμε σχετική απά~τησή σιχ.ς κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται υπό 

το φως των εξελίξεων να τφοβεί στην υποβολή αίτησης χωpίς π•pαιτέpω 

καθυστέpηση ή να θέσει το θ~μα σε δημοψήφισμα ή ακόμα να αγνοήσει την 

απόφαση της Κυπpιακής Βουλής.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 24 Αuγοuστοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu και ληφθείσα 

στις 24 Αuγοuστοu 1989. 

<<Όπως ε(ναι γνωστό, ύστερα από πολλές και έντονες παραστάσεις από 

8ιάφορες πλευρές, οι στρατιώτες του τουρχιχού κατοχικού στρατού που παρα

β(ασαν το status quo στην ου8έτερη ζώνη (καθώς και τη συμφωνlα για 

απαγκίστρωση) στην περιοχή του Αγίου Κασσιανού, αποχώρησαν από σήμερα 

(24.8.89) στις θέσεις που προνοεί η συμφωνία για απαγκίστρωση. 
Παρά τον εξαναγκασμό τους όμως σ' αποχώρηση από την ουόέτερη ζώνη, 

έχουν αφήσει· άθιχτες αλλεπάλληλες σειρές από συρματοπλέγματα και σιόερένιους 

πάσσαλους που ανήγειραν τις τελευταίες μέρες και μετά τα πρόσφατα -και 

υπαιτιότητι του τουρκικού κατοχιχοό στρατού ·που εισέβαλε παράνομα στην 

ουόέτερη ζώνη, κακοποιώντας εχχλησιαστιχούς αξιωματούχους και άοπλες γυναί-

ό ' ό ς:. ' ' ' 'Ψ κες- γεγον τα στην περιοχη, πως οιαπιστωσαμε σ επιτοπιες επισκε εις μας. 

Συγκεκριμένα, όπως Οιαπιστώσαμε και σήμερα, ο τούρκικος κατοχικός στρατός 

έχει τοποθετήσει συρματοπλέγματα στη νότια πλευρά του Οημοτικού σχολείου του 

Αγίου Κασσιανοό και στη νότια αυλή της εκκλησίας του Αγίου Γεωργίου, που 

καλύπτουν την ομώνυμη οΟό. 

Εξάλλου η ΟΥΝΦΙΚΥΠ τοποθέτησε πρόσφατα στη συμβολή της ο3οό Αγίου 

Γεωργίου και της λεωφόρου Αθηνάς συρματοπλέγματα πlσω από τα- προ

ϋπάρχοντα ξύλινα κάγκελα. Τα συρματοπλέγματα και οι πάσσαλοι τοποθε

τήθηκαν από τα Η.Ε. μετά την αφαίρεση -ύστερα από έντονες Οιαμαρτυρίες των 

περιοίκων- των ψηλών σιΟερέ:νιων στόλων που οι (Οιοι και πάλι τοποθέτησαν. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν έχει 

προβεί ή πρόκειται να προβεί στις αναγκαίες παραστάσεις προς την κατεύθυνση 

των Η.Ε. -πληροφορούμαστε πως για εξάλειψη των τετελεσμένων είχε Οώσει 

κατηγορηματικές Οιαβεβαιώσεις και όε(Jμευτεί σχετικά ο Οιοικητής της Ούναμης 

στρατηγός Μίλνερ- που φέρουν και την πλήρη ευθύνη, ιΟιαίτερα για τα νέα 

τετελεσμένα που οι ίΟιοι Οημιούργησαν.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Αuγούστοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Αλέξη Γαλανό εκ μέροuς της 

Κοιvοβοuλεuτικής Ομάδας τοu Δημοκρατικοu Κόμματος και ληφθείσα 

στις 25 Αuγοuστοu 1989. 

«Ερωτάται ο αρμόΟιος Υπουργός τα ακόλουθα: 

1. Ποια ποσά, για ποιους σκοπούς και προς ποιους πληρώθηκαν από την 

Α.Η.Κ. από 111189 μέχρι σήμερα χωρίς εξουσιο36τηση της Βουλής και παρά την 

έγγραφη περί του αντιθέτου προειΟοποίησή της; Προτίθεται η κυβέρνηση να 

Οιατάξει τη λήψη πειθαρχικών μέτρων εναντίον αυτών που παρανόμησαν; 

2. Αν πράγματι έγιναν πληρωμές παράνομα, από ποια κονΟύλια προτ(θεστε 

να καλύψετε τις πιο πάνω πληρωμές που πραγματοποιήθηκαν παράνομα; Θα 

καλέσετε μήπως αυτούς που συνέργησαν παράνομα να καταβάλουν εξ ιΟίων 
' ' ' πορων τα ποσα αυτα; 

3. Προτίθεται η κυβέρνηση και σεις ως αρμόΟιος Υπουργός να σεβαστείτε 

την ομόφωνη απόφαση τ.ης Ολομέλειας της Βουλής της 13/7/89 που είναι 

ενάντια στην εγκατάσταση Ανθρακικού Σταθμού στην Κύπρο και να αποφύγετε 

οποιαΟήποτε ενέργεια που είναι ασυμβίβαστη με αυτή; Ναι ή όχι; 
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4. Αληθεύουν οι πληροφορίες ότι ακολουθήθηκε η τακτική να παρακάμπτεται 
ο Πρόεδρος και το Συμβούλιο της Α.Η.Κ. και να δίδονται απευθείας εντολές στον 

Αρχιμηχανικό και Γενικό Διευθυντή της πάνω σε θέματα αρμοδιότητας του 

Συμβουλίου; Και μήπως αυτό υποδηλώνει ότι η κυβέρνηση έπαψε πλέον να 

υιοθετεί το θεσμό της ανεξαρτησίας των Ημικρατικών Οργανισμών; 

5. Ανταποκρίνονται στην πραγματικότητ'α τα δημοσιεύματα του τύπου 

αναφορικά με τις συνθήκες κάτω από τις οποίες υποβλήθηκαν οι παραιτήσεις του 

Προέδρου και των Μελών του Συμβουλίου της Α.Η.Κ. και ο επαναδιορισμός 

όλων 't-ων Μελών πλην του Προέδρου της κ. Ανδρέα Μοuσιούττα; Μήπως η 

σκηνοθεσία απομάκρυνσής του αποκαλύπτει πρόθεση της κυβέρνησης να προ

χωρήσει σε νέα τετελεσμένα για τον Ανθρακικό, παρά την αντίθετη ομόφωνη 

θέση της Ολομέλειας της Βουλής; 

Θα εκτιμήσουμε ιδιαίτερα να έχουμε σχετική απάντησή σας το ταχύτερο 

δυνατό.» . 

Ερώτηση ημερομην(ας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Δευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989. 

«Όπως είναι γνωστό στο θέμα της υπαγωγής και συντήρησης του οδικού 
" , ( , , ψ, ( , , λ 
υικτυου υφ σταται κατα την απο η μας και αχρε αστη και μη χρησιμη πο υ-

φωνία '. Συγκεκριμένα άλλοι δρόμοι υπάγονται στη δικαιοδοσία του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών, άλλοι του Υπουργείου Εσωτερικών, ορισμένοι (δασικοί κ.ά.) στο 

Υπουργείο Γεωργίας κτλ., μ 'αποτέλεσμα να δημιουργείται στο λαό, αλλά και σε 

αξιωματούχους -κρατικούς, πολιτικούς κτλ. - σύγχυση αναφορικά με το ποιοι 

δρόμοι υπάγονται σε ορισμένη δικαιοδοσία. 

Παρακαλείται γι' αυτό το Υπουργείο Συγκοινωνιών να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Με βάση ποια πρακτική και σκεπτικό γίνηκε ή/και εξακολουθεί να γίνεται 
η αναγωγή κι ανάληψη ευθύνης ενός δρόμου σ' ένα Υπουργείο; 

2. Δεν νομίζει πως επέστη ο χρόνος να υποβάλει πρόταση στο Υπουργικό για 
τη δημιουργία μιας ενιαίας αρχής υπαγόμενης σ'ένα Υπουργείο (όπως ασφαλώς 

συμβαίνει σ 'όλες τις χώρες του κόσμου), π.χ. στο Υπουργείο Συγκοινωνιών, για 

αποφυγή συγχύσεως κι ορθολογιστικότερο σχεδιασμό και συντήρηση του οδικού 

μας δικτύου;» 

Ερώτηση ημερομην(ας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο ΣτυλιανοU και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989. 

«Την αξιοποίηση για οικιστικούς σκοπούς έκτασης γης τριάντα περί.που 

στρεμμάτων, παρά την Παναγία της Ποδύθου -γεγονός που θα συμβάλει στην 

οικιστική και δημογραφική ανάπτυξη της κοινότητας - ζητούν οι κάτοικοι 

Γαλάτας. 

Μπορεί να υποβοηθήσει το αρμόδιο Υπουργείο στην επίλυση του προβλή

ματος;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού. και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989 .. 

(<Την αξιοποίηση του κενού χώρου -πρώην γηπέδου- σε καίριο σημείο της 

κοινότητας και την αξιοποίησή του ως χώρου κοινοτικής ωφέλειας (όπως π.χ. 

πάρκου), ζητούν μέσω του κοινοτάρχη τους οι κάτοικοι Γαλάτας. 

Πώς αντιμετωπίζεται από το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989. 

({Την αντικατάσταση του υφtστάμενοu συστήματος uΟατοπρομήθειας της 

κοινότητας -που τοποθετήθηκε πριν από 30 χαι περισσότερα χρόνια χι έχει 

σκουριάσει- χαι την επέκτασή του, σε τρόπο που να εξυπηρετεί την κοινότητα (με 

τη σύγχρονη ανάπτυξή της) ζητούν οι χάτοιχοι Γαλάτας. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989. 

«Να γίνει αποχαθαρισμός της κοίτης του ποταμού Κλάριου (Ι(αpχώτη) από 

άχρηστα αντικείμενα και την αυστηρή απαγόρευση μελλοντικά της παροχέτευσης 

χι απόρριψης βόθρων χι άλλων λυμάτων από κέντρα και υποστατικά στην κοίτη 

του ποταμού, ζητούν οι κάτοικοι Γαλάτας. 

Πώς αντιμετωπίζεται το σοβαρό και Οιχαιολογημένο τούτο αίτημα των 

χατοlκων;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Αυγούστου 1989. 

((Την ασφαλτόστρωση του Ορόμου Έσω Γαλάτας, μήκους πεντέμισι περίπου 

χιλιομέτρων χαι που εξυπηρετεί τη μεγάλη πλειοψηφία των χατοίχων (χι 

αποτελεί, πρόσθετα, παλιό α(τημά τους) έθιξε ο κοινοτάρχης Ιάκωβος Κυνηγό

πουλος χι άλλοι χάτοιχοι, ως ένα από τα ζωτικότερα αιτήματα της κοινότητας 
ι <;). ι ι ι ι { ψ' 

χατα τη οιαρχεια προσφατης σ αυτη επ~σχε ης μας. 

Πώς αντιμετωπίζεται το α(τημα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 30 Αυγούστου 1989. 

«Απλήρωτη εΟώ χαι μήνες τώρα παραμένει η συντριπτική πλειοψηφία των 

ελαιοπαραγωγών ΛυθροΟόντα. Συγχεχριμένα πληροφορούμαστε πως, ενώ εΟώ χαι 

πάνω από τρεις μήνες οι παραγωγοί παρέΟωσαν το λάΟι τους στον αρμόΟιο 

οργανισμό χι ενώ η Βουλή ψήφισε ένα εκατομμύριο λίρες για το σκοπό αυτό, μόνο 

15-16 επιταγές στάληχαν όλες χι όλες στη ΣΠΕ ΛυθροΟόντα για διάθεσή τους 
στους ελαιοπαραγωγούς (χι αυτές με το 50% του οφειλόμενου ποσού. πληρώθηκε 
8ηλοι8ή ένα ποσό κάπου ΗΟ,000 λίρες μόνο χι ίσως χοιι λιγότερο!) με αποτέλεσμα 

οι παραγωγοί -που τόσο ταλαιπωρήθηκαν από την χυβερνητιχή ταχτική που 

α.χολουθήθηχε για συγκέντρωση του λαΟιού τους- Οιχαιολογημένα να Οιαμαρ

τύρονται. 

Ερωτάται γι' αυ~6 το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν χαι 

πότε θα προχωρήσει (χαι μάλιστα άμεσα) στην αποπληρωμή των ελαιοπαρα

γωγών γιοc το προϊόν που παριΟωσαν.)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Αυγού<>του 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιόττη και ληφθείσα 

στις 31 Αυγούστου 1989. 

«Στο l( τηματολόγιο Αμμοχώστου μετά την εισβολή χαι την κατοχή έχουν 

συσσωρευθ>;( πολλά χοιι δύσκολοι προβλήματα χοιι μεγάλος όγκος εργασίας. Ακόμη 
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δεν μ7tοpεί να γίνει αναδασμός λόγω της κατοχής των αρχείων του κτηματολογίου 

Αμμοχώστου. Ιδιώτες δεν μπορούν να αξιοποιήσουν την περιουσία τους. Οι 

υπάλληλοι δεν είναι βέβαιοι ότι ακολουθούν ορθές διαδικασίες για τη μεταβίβαση 

κτημάτων. Οι πρόσφυγες δεν εξασφάλισαν ακόμα τίτλους για τα κτήματα και τις 

περιουσίες τους. 

Παρακαλείται. λοιπόν το αρμόδιο Τπουpγείο ό.πως πληροφορήσει τη Βουλή: 

1. Πότε θα αρχίσει η εργασία και η διάθεση των αναγκαίων χρημάτων για να 
λειτουργήσει με βάση τη νέα νομοθεσία το νέο Κτηματολόγιο Αμμοχώστου; 

2. Πότε θα διατεθεί η δαπάνη που l:χει εγκριθεί, για να αρχίσει η εργασία 

της έκδοσης τίτλων για ~ις κατεχόμενες περιουσίες; 

3. Προγραμματίζει η κυβέρνηση τη χρησιμοποίηση ηλεκτρονικών υπολο

γιστών για την επ(σπευση της αναγκαίας εργασίας, την καλύ.τερη οργάνωση 
του νέου κτηματολογίου και την ταχύτερη έκ3οση τίτλων για τη γη και τις 

περιουσίες της Αμμοχώστου;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 5 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Πληροφορίες που 3ημοσιεύτηκαν πρόσφατα στον τύπο, καθώς και στοιχε(α 

που από αλλού πήραμε, μιλούν για αγορά από την Panland Estate, την 

lnterchanqe κ.ά εταιρείες τεράστιας έκτασης γης (από 7.000 στρέμματα ή τρία 
τετραγωνικά μίλια), αξίας 5,5 εκατομμυρίων λιρών στο Χα Ποτάμι, με σκοπό την 
αξιοποίησή της στον τομέα της τουριστικής βιομηχανίας -γεγονός που θ 'ανα3είξει 

τυχόν ανέγερση ξενο3οχειακής μονά3ας τη μεγαλύτερη στην Ευρώπη, αν- όχι στην 

υφήλιο- πράγμα που εξυπακούει επεν3υτικά προγράμματα εκατομμυρίων λϊρών. 

Ι(ι επει3ή, γι' αυτό, οι κίν3υνοι να περιέλθουν τα τεράστια επεν3υτικά αυτά 

προγράμματα σε ξένους είναι εξόφθαλμοι, παρακαλείται το αρμό3ιο Τπουργείο να 

ενημερώσει το Σώμα αν και πώς στοχοθετεί νp-; τοποθετηθεί σε μια τέτοια 

περίπτωση. Παράλληλα παρακαλείται το αρμό3ιο Τπουργείο να ενημερώσει το 

Σώμα σε ποιες ποσοστώσεις ανέpχεται η πρόσκτηση από ξένους κεφαλαιούχους 

του ξενο3οχεtου 'Βερεγγάρια '>>. 

Ερώτηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον Κοινο
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου και ληφθείσα στις 4 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Σε επίσκεψή ·μοu στην περιοχή της Ανθούπολης όπου έχει παραχωρηθεί 
ά3εια για 3ιάνοιξη 1,800 οικοπέ3ων και που μέχρι της στιγμής έχουν καλυφθεί 
πάνω από 1,200, 3ιαπίστωσα ύπαρξη μιας απαρά3εκτης κατάστασης σχετικά μ"ε 
το νερό με το οποίο υ3ρο3οτείται η περιοχή. Διαπιστώθηκαν υ3ροδοτήσεις με 

βαρύτατη μόλυνση καθώς και διοχέτευση νερού από μη αδειούχες διατρήσεις. 

Ζητούμε όπως το αρμόδιο τμήμα μας πληροφορήσει ποια μέτρα λαμβάνΌνται 

για την προστασία της υγείας των κατοίκων της περιοχής και ποιος έλεγχος 

γίνεται για την εφαρμοyή του νόμου περί Διάνοιξης Οικοπέδων.» 

:Ερώτηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1989 υπόβληθεlσα από τον Κο1νο
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρlου και ληφθείσα στις 4 Σεπτεμβρίου 1989 .. 

«Πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον τύπο αναφέpουν. ότι ξένοι επιχει
ρηματίες έχουν προχωρήσει σε αγορά τεράστιων εΧτά~εων γης ή έχουν θέσει υπό 
τον έλεγχό τους την πλειοψηφία των μετοχών τουριστικών επιχειρήσεων. · 
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Ζητούμε από το αρμόδιο τμήμα να μας πληροφορήσει πώς αντιμετωπίζει το 
θέμα σuνολιχά, σε ποια έκταση το ξένο κεφάλαιο έχει διεισδύσει στην τουριστική 
βι ι ~ • ι • ι 1 ομηχανια και ειυιχοτερα πως πραγματιχα εχει η χατασταση στην περιοχή 'Χα 

Ποτάμι' χαι στο ξενοδοχείο Βερεγγάρια.» 

Εpώτηση ημεpομηvίας 6 ~επτεμβpίοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη και 

ληφθείσα στις 6 Σεπτεμβpίοu 1989. 

«Οι συνοικισμοί αυτοστέγασης Λατσιών αντιμετωπίζουν διάφορα προβλή
ματα τα κυριότερα από τα οποία είναι:-

Α. Οικισμός 'Αγιος Ελευθέριος Λατσιών 

1. Η επιδιόρθωση των προσφυγικών κατοικιών. 

2. Η συντήρηση των υδραυλικών εγκαταστάσεων των σπιτιών. 

3. Το οξύ πρόβλημα αποχετευτικού που αντιμετωπίζουν οι χάτοιχοι του 

συνοικισμού. 

4. Η τοποθέτηση ηλιακών θερμοσιφώνων και η αποζημtωση εκείνων των 
προσφύγων που τους εγκατέστησαν με δικά τους έξοδα. 

5. Η συμπλήρωση των πεζόδρομων. 

Β. Οικισμός Απόστολος Ανδρέας 

1. Το αποχετευτικό. 

2. Η συμπλήρωση πεζόδρομων της οδού 25ης Μαρτίου. 

Γ. Οικισμός Απόστολος Λουκάς 

1. Η βελτίωση βιολογικού σταθμού, 

2. Το αποχετευτικό. 

Δ. Αυτοστέγαση Α+Β φάσεων Λατσιών 

Παραχώρηση βοήθειας για αλλαγή των προβληματικών οροφών των κατοι
κιών. 

Πέραν των ανωτέρω υπάρχει το κοινό πρόβλημα όλων των συνοικισμών που 

συν(σταται στην παραχώρηση χαλίτιχης γης για επέκτ~ση του κοιμητηρίου 
Λατσιών. 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται χαι πότε να αντιμετωπ·ίσει θετικά την επίλυση των ανωτέρω προσφυ
γικών προβλημάτων.)) 

Εpώτηση ημεpομηvίας 6 Σεπτεμβpίοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφέpειας Δεuκωσίας κ. Πέτpο Στuλιαvού και ληφθείσα 

στις 6 Σεπτεμβpίοu 1989. 

({Ο κοινοτάρχης χαι οι κάτοικοι Μουτουλλά ζητούν όπως ο υφιστάμενος 

δρόμος Μουτουλλά - Πεδουλ<ί χαι παρά την τοποθεσία 'Αργά.χι του Νίκου' 

ανασχεδιαστε( σε τ:ρόπο ποu ν' αξιοποι·ι'jθεί χώρος για τη δημιουργία χοινοτιχού 

γηπέδου., σύμφωνα με τα αποφασισθέντα κατά την τελευταία (υπό την προεδρία 

του αρμόδιου Υπουργού σύσκεψη) στο Υπουργείό Συγκοινωνιών, τώρα που 

βρίσκεται υπό ανάπτυξη το σχετικό ο8ιχό ·δίκτυο (και επιτόπια η κατασκευάστρια 
εργοληπτική εταιρεία) χαι οι δαπάνες που θα απαιτηθούν θάναι αισθητά π_ιο 

χαμηλές σε περίπτωση μη ετεροχρονισμ?ύ του· έργου.J> 

Πού βρίσκεται το θέμα;)) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρlοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας' κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 6 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Οι ιδιοκτήτες κέντρων από τον Ορχόντα μέχρι τον Καλοπαναγιώτη ζητούν 

την κρατική συμπαράσταση για ηλεκτροφωτισμό τους. Κάποτε δόθηκε η απάν

τηση πως το θέμα θα εξεταζόταν. 

Πού βρίσκεται 'τώρα το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληψθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

«0 εσωτερικός δρόμος Μοuτουλλά προς την Ι\.ρύα Βρύση και την εκκλησιά 

της κοινότητας εξακολουθεί να παραμένει ολισθηρός και πολύ επικίνδυνος -όπως 

διαπιστώνουμε' από τις επανειλημμένες επισκέψεις μας, με την τελευταία στις 

5.9.89- 'μ 'όλα τα διαβήματα Βουλευτών και των κατοίκων. Ιδιαίτερα το χειμώνα 
η ολισθηρότητα, λόγω παγετού, εLναι πολό μεγάλη κι υπάρχει κίνδυνος να 

προξενηθούν θύματα από πτώσεις τροχοφόρων σε παρακείμενους βαθύτατους 

γκρεμούς (βάθους σΌρισμένες περιπτώσεις εκατό μέτρων), από στιγμιαία απρο

σεξία ή μηχανικό ατύχημα. 

Σκοπεύει το αρμόδιο Υπουργείο να εγκύψει και στο θέμα τούτο;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

<<Παράπονα συνεχή εκπέμπονται από τη Μαραθάσα για το γεγονός πως, ενώ 

το τουριστικό ρεύμα σημειώνει εκρηκτικές διαστάσεις, τα ορεινά. θέρετρα (Ι(αλο

παναγιώτη, Μουτουλλά, Πεδουλά κ.ά), στερούνται παντελώς εξωτερικού τουρι

σμού και λυμφατικός (για χρόνια τώρα) εμφανίζεται ο εσωτερικός τουρισμός. 

Ζητούν, για τούτο, να δοθούν χαμηλότοκα δάνεια σε ιδιοκτήτες υποστατικών 

για μετατροπή τους σε ξενώνες κατά τη θερινή περίοδο και, πρόσθετα, να 

ενισχυθούν οι υφιστάμενες ξενοδοχειακές μονάδες που αντιμετωπίζουν πρόβλημα 

επιβίωσης. 

Τέλος, ζητούν να περιληφθεί κι η εκκλησιά τ' Αϊ-Γιάννη του Λαμπαδιστή 

στο πρόγραμμα ξενάγησης του ΚΟΤ για εφέλκυση τουριστών.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι Μαραθάσας μας εξέφρασαν παράπονα για το γεγονόζ πως 

καμιά αποζημίωση ή καμιά έστω επεξήγηση δε δόθηκε στους φρουτοπαραγωγούς 

για τις ζημιές από το χαλάζι του περασμένου Μάη που τις τοποθετούν γύρω στο 

80%, κατά Μ.Ο. της ολικής παραγωγής, μόλο που οι ζημιές (ειδικότερα στα 

μήλα) γίνονται τώρα (με την ωρίμανση των καρπών) εμφανέστερες. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Την πικρία κι απογοήτευσή τους μας εξέφρασαν ψες στο Μουτουλλά οι 

φρουτοκαλλιεργητές της κοινότητας καθώς και γειτονικών κοινοτήτων για το 
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γεγονός πως οι μηλοχαλλιέργειες όσο χι ροΟαχινοχαλλιέργειες καθώς χι αχλαΟο

χαλλιeργειες Οεν καλύπτουν ούτε τα έξοΟα καλλιέργειας χαι ζητούν να κατα

βληθούν προσπάθειες συσκευασίας των προϊόντων τους (με μορφή χομπόστου ή 

μαρμελάΟας) ή/χαι χυμοποίησής τους. Συναφώς παρατηρούν πως, ενώ από 

πλείστες ευρωπαϊκές χώρες εισάγονται κομπόστα και μαρμελάΟες, τα αντίστοιχά 

τους κυπριακά προϊόντα καταστρέφονται. 

Πώς αντικρίζεται το α(τημα;>) 

Ερώ'"<ηση ημερομηνίας 6 Σεπ'\"εμβρίου 1989 υποβληθείσα από '\"OV αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,.ρο Σ'\"υλιαvού και ληφθείσα 

σης 7 Σεπ'"<εμβρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι της Μαραθάσας υποστηρίζουν πως τα 50' που χρειάζονται για 
μετάβασή τους στο νοσοκομείο Κυπερούντας (όπου εντάσσονται) είναι ισοΟύναμα 

με το χρόνο που απαιτείται γι.α να μεταβούν στο Γενικό Νοσοκομείο Λευχωσιας. 

Οι ίΟιοι παρατηρούν πως σε σοβαρές περιπτώσεις περιστατικών κατά τη 

Οιάρχεια του χειμώνα Οεν τολμούν να μεταβούν στο Νοσοχομε(ο Κυπερούντας 

λόγω του απροσπέλαστου (από τις χιονοπτώσεις) πολλών Ορόμων. 

Ζητούν για τούτο αναβάθμιση ε(τε του υγειονομικού κέντρου ΠεΟουλά είτε 

της Ευρύχου, για ουσιαστική εξυπηρέτησή τους. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;)) 

Ερώ,,.ηση ημeρομηvίας 6 Σεπ'\"εμβρίου 1989 υποβληθείσα από '\"OV αξι6ημο 

Βουλευ'"<ή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,.ρο Σ'\"υλιαvού και ληφθείσα 

σης 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

<(Εκκρεμότητες υπάρχουν -ισχυρίζονται οι κάτοικοι Μουτουλλά.:.στο αίτημά 

τους για ολοκλήρωση των προσπαθειών αντιστήριξης των βράχων που επι

χρέμανται -Οίχην Οαμοκλείου σπάθης- της κοινότητάς τους. Το φετινό χειμώνα, 

μας αναφέρθηκε χαρακτηριστικά, χατέπεσε ογκόλιθος ενός τόνου -ευτυχώς, χι 

άλλη μια φορά χωρ(ς ανθρώπινα θύματα- καταστρέφοντας πάσσαλο του Οασο

νομε(ου και προξενώvτας στις καλλιέργειες ζημιές. Κι όμως 1 υποστηρίζουν οι 

κάτοικοι, πcιραμένουν στις υπώρειες των βράχων εγκαταλειμμένα .τα υλικά (και 
μερικά ήΟη καταστράφηκαν, όπως π.χ. τσιμέντα} που μεταφέρθηκαν εκεί για 

συνέχιση/ολοκλήρωση των προσπαθειών αντιστήριξης. 

Πώς αντιχρlζεται αρμό.Οια το θέμα;» 

Ερώ'"<ηση ημερομηv(ας 6 Σεπ'"<εμβρίου 1989 υποβληθείσα από '\"OV αξι6-.ιμο 
Βουλευ'"<ή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,.ρο Σ'"<υλιαvού και ληφθείσα 
αης 7 Σεπ'\"εμβρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι Μαραθάσας εφιστούν την προσοχή των αρμοΟίων στο γεγονός 

πως, μετά την κατάληψη από τους Τούρκους της Τεχνικής Σχολής Ξερού -που 
χαθεχρονιχά εχπαίΟευε ΟεχάΟες μαθητών της περιοχής και ω.ς εκ τούτου π·αρέ

μενα.ν χι απασχολούνταν σ' αυτή- οι μαθητές της περιοχής φοιτούν (όσ0-ι-μπορούν) 

στις Τεχνικές Σχολές Λευχωσ(ας, μ 'αΤe"οτέ.λεσμα να αστιχαποιούvται χαι να 
εγκαταλείπουν τις αγροτικές τους κοινότητες -κάποτε,, εξαναγκαστικά, τους. 

ακολουθούν χι οικογένειές τους- μ 'αποτέλεσμα να ερημώνετ~ι η ύπαιθρος. 
Εισηγούνται και πάλι, για τούτο, τη σύσταση Τεχνικής Σχολής σε χοινόχητα 

Ίtου να εξυπηρετεί τόσο τη Σολιά όσο Και τη Μαραθά.σα.. 

ΙJώς αντιμετωπ(ζεται το αίτημα;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Αύζηση των χον8uλίων που παρέχοντα~ για κατασκευή αμπελουργικών κι 

αγροτικών δρόμων ζητούν οι κάτοικοι Μαραθ-άσας. 

Υπάρχουν, και π~,ιες, δυνατότητες για ιχανοπο(ηση του αιτήματος;)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Από τις 28/3/1989 σταμάτησε κι η μονα&ική γραμμή που εξυπηρετούσε 
τους κατο(χους των χωριών Καλοπαναγιώτη, Μοuτοuλλά και Οlκου με τη 

Λευκωσία, μ 'αποτέλεσμα, κατά χαρακτηριστική παρατήρηση των κατοίκων, να 

υποχρεώνονται για τη μετάβασή τους στη Λευκωσία είτε να νοικιάζουν ταξί είτε 

να χρησιμοποιούν ξανά τα ποδήλατα, όπως κάναν και παλιότερα. 
Ζητούν για τούτο από το αρμόδιο Υπουργείο (σε σuνεργασf..α και με άλλους 

αρμόδιους φορείς, με την αρχή αδειών π.χ.) να εξεύρει τρόπου-ς εποcvα·λειτουργία.ς 

των γραμμών .. 

Πώς α.ντιμετωπίζετα.ι το θέμα.;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ.· Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 
«Ενώ οι κάτοικοι Μα.ρα.θάσα.ς εκρίζωσαν ε8ώ χα.ι κάπου τέσσερα. τώρα. χρόνια. 

τις χα.τα.στρα.φείσες α.πό το βακτηριολογικό χάψιμο α.χλα.διές χα.ι τις επηρεα.

σθείσες α.πό την ίδια. πάθηση- μηλιές, 8εν τους δόθηχα.ν τα. 'υπεσχημένα.' 

δενδρύλλια. για. α.ντιχα.τάστα.ση των κα.τα.στρα.φεισών φυτειών τους .. 

Πώς α.ντιμετωπίζετα.ι το θέμα.;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 7 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Περιήλθε σε γνώση μα.ς πως μεσάζοντες χα.ι -μεσιτέ:μποροι (φρουτ-έμποροι 

κα.ι, ιδια.(τερα., ζωέμποροι) αγοράζουν α.πό τους κτηνοτρόφους χα.ι τους πα.ρα.

γωγούς με το πα.λιό μετpιχό άύστημα. (οκάδες) χα.ι πουλούν με το κιλό, 

εκμεταλλευόμενοι τόσο το κα.τα.να.λωτιχό κοινό όσο χα.ι τους πα.ρα.γωγούς. 

Πώς α.ντέ:δρα.σε ή στοχεύει να. αντιδράσει το α.ρμό8ιο lποuργεlο στην 

προκείμενη περίπτωση;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού κοcι ληφθείσα 

στις 8 Σεπτεμβρίου 1989. 

Σ ' λλ' ' 'Ψ ' (( ε σημερινη α. α. κα.ι σε προηγουμενες επισκε εις μα.ς σε χωρια. της 

Μα.ρα.θά.σα.ς (Μουτουλλά, Κα.λοπα.να.γιώτη, Ο(χο, Γερα.χιές κ.ά) μα.ς τονίστηκε το 

οξύ πρόβλημα. της aιάθεσης των προϊόντων τ_ης επιτόπιας μιχροβtΜ"έχνία.ς της 

μουστ~λευριάς (σιουτζιούκχου) α.πό τον αθέμιτο συναγωνισμό με παράγωγα. α.πό 

απλή {σκέηj) ζ&χαpη αντίς από σταφύλια. 

Κι ενώ η κυβερνητική πλευρά μα.ς 8ια.βεβα.ίωνε - α.πα.ντώντα.ς σε σχετική 

ερώτησή μα.ς- πως θα. λα.μβάνοντα.ν όλα. τα. σχετικά προστατευτικά μέτρα., σήμερα: 
η ιaια. χα.τα.φ.έρνει χα.ίpι.α πλ_ήγμα.τα. )(α.τ.ά των εκατοντάδων μιχροβιg..τεχνών πο_u 
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ασχολούνται με το προϊόν, με την προσαγωγή τους στα δ'ικαστήpια -ήδ'η ορίστηκε 

για αύριο, 6.9.89, η δ'ίχη έξι κατο(κων Οίκου, σ'rις 23.9.89 η δ'ίχη έξι κατοίκων 
Καλοπαναγιώτη 1 ενώ η ορισθείσα δ'ίκη έξι κατο(κων Μουτουλλά αναβλήθηκε για 
τον Οκτώβρη- με το επιχείρημα πως δ'εν τηρούνται οι προδ'ιαγραφές του 

επιστημονικού Συμβουλίου Τροφίμων, που ζητά τρία (1) δ'ωμάτια κατασκευής του 
προϊόντος: Ένα προπαρασκευαστικής δ'ιαδ'ικασ(ας, ένα για 'στέγνωμα' κι ένα για 

συσκευασία. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδ'ιο l'πουpγείο: 

1. Με βάση ποια έρευνα καθορίστηκε η πpοδ'ιαγραφή αυτή, όταν είναι γνωστό 
πως: 

(ι) Σε πλείστες περιπτώσεις κάτοικοι δ'εν έχουν για δ'ιαμονή 3 ολόκληρα 

δ'ωμάτια. 

(ιι) Το προϊόν για να 'στεγνώσει' χρειάζεται ήλιο χι αέρα, διαφορετικά 

'μουχλιάζει' από την υγρασία. 

2. Γιατί επιλέγηχαν -δειγματοληπτικά μήπως;- 6 μόνο κάτοικοι από κάθε 
κοινότητα, όταν εlναι γνωστό πως εχατοντά8ες κάτοικοι ασχολούνται με το 

προϊόν; 

3. Γιατί ενώ διευθετήθηκε (σε μια τουλάχιστο περίπτωση: του Σωκράτη 

Λοϊζίδη, απ6 τον Μουτουλλά) η διαδικασία της περίφραξης (δίκην δωματίου) της 

οροφής (ταράτσας) του υποστατικού, από την αρμόδια κυβερνητική αποστολή που 

επισκέφτηκε την κοινότητα (με συμπεφωνημένο στόχο τη μελλοντική τήρησή της 

απ' όλους τους κατοίκους), σημειώθηκε υπαναχώρηση και προσαγωγή και του πιο 

πάνω κατοίκου σε δίκη; 

4. Προβληματίζεται η κυβερνητική πλευρά: 

(ι) Πώς θα επιβιώσουν οι -σκληρά, (πανθομολογούμενα) 

μιχροβιοτέχες των πιο πιο πάνω χοινοτήτωνj J(αι 

χειμαζόμενοι-

(ιι} Για το γεγονός πως οποιο8ήποτε πλήγμα κατά των μιχροβιοτεχνών 
αυτών αποτελεί και παράλληλα πλήγμα στον αγώνα Ωιάθεσης των 

τόσο 8υσ8ιάθετων κυπριακών σταφυλιών;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 8 Σεπτεμβρίου 1989. 

(( 'Οπως είναι γνωστό η αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή (Εσωτερικών) 
συνέρχεται στις 15 του Σεπτέμβρη για να συνεχίσει τη συζήτηση τόσο πάνω στις 
8υο προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν -η μια από τον υπογράφοντα, από μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ, χι η δεύτερη από το συνάδελφο χ. 

Αλέκο Μαρχίδη, από μέρους του ΔΗ.ΣΥ- περί ελεύθερης ρα8ιοφωνίας 1 όσο και 
στο συναφές κρατικό νομοσχέ8ιο (μαζί με τους σχετικούς κανονισμούς που θα 

διέπουν την τυχόν νομοθεσία που θα ψηφιστεί που κατηγορηματικά ο αρμό8ιος 

Υπουργός υποσχέθηκε πως θα υπέβαλλε έγκαιρα στο Σώμα. 

Κι επειδή: 

(ι) Η Βουλή θεωρεί το θέμα της ελεύθερης ραδιοφωνίας ως εμπίπτον στις 

άμεσες προτεραιότητές της. 

(ιι) Η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή συνέρχεται σε μια περίπου 

βδομάδα για εξέταση του όλου θέματος και 
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(ιιι) Κανένα κρατικό νομοσχέδ'ιο/κανονισμός μέχρι σήμερα δ'εν υποβλήθηκε, 

παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν 

προχώρησε στον καταρτισμό κι επεξεργασία του υπεσχημένοu κρατικού 

νομοσχεδ'ίου (και των συναφών κανονισμών) και πότε θα το αποστείλει 

στη Βουλή για έγκαιρη μελέτη του από τα Μέλη της ΙCοινοβουλευτικής 
Επιτροπής και όλους τους λοιπούς συναδέλφους.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο' 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου ><. Χρίστο Σολωμή και ληφθείσα 
στις 9 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Τα κρούσματα της'-παρανομίας και της αδ'ικοπραγίας συνεχώς πυκνώνουν 

στις τουριστικές μας περιοχές με επίκεντρο τη Λεμεσό. Οι 'τσαντάκηδ'ες ', οι 

δ'ιαρρή~τες, οι 'καμικάζι', οι 'μποξέρ', οι 'επιδειξίες' και οι πάσης φύσεως 

ενοχλητικοί και επιχίνδ'υνοι 'τύποι' κατάντησαν καθημερινή και προπαντός 

νυκτερινή μάστιγα. 

Κυκλοφορώντας τα βρά8υα στην τουριστική περιοχή Λεμεσού θ 'ακούσεις 

πολλές ξένες γλώσσες και' 8ιαλέκτους (κυρίως αραβικές) ν 'αναμειγνύονται με τις 

μηχανές των αυτοκινήτων (αριστερής και 8εξιάς ο8ήγησης) που αγκομαχούν από 

την ταχύτητα και με τα 'kξώστ' των μοτοσυκλετών (μικρών και μεγάλων, με 
πινακί8ες και χωρίς πινακί8ες) που κυκλοφορούν στην άσφαλτο, στους πεζό-

8ρομους, στα πεζο8ρόμια, στα 1 παγκέττα' και στις εισό8ους των καταστημάτων! 

Ο πρόσφατος θάνατος του αλησμόνητου Προέ8ρου του Στρατιωτικού Δικα

στηρίου Π. Ελευθερίου που κτυπήθηκ~ _ 1~πό αυτοκίνητο, ενώ περπατούσε σε 
χωμάτινο 'παγκέττο' απο8εικνύει την ανασφάλεια αθώων πολιτών (πεζών και 

οδηγών). 

Ένα α8ιόρατο αίσθημα ανασφάλειας και κιν8ύνου μπορει να νιώσει ένας 

περαστικός, που γίνεται πιο συγκεκριμένο και ορατό, αν αναλογιστεί κανένας 

πόσο πρόσφορο έ8αφος βρίσκει στη νεολαία μας η εξάπλωση των ναρκωτικών, 

των 8ιάφορων ασθενειών και της εγκληματικότητας σε τέτοιες περιοχές. 

Ο έλεγχος, η ασφάλεια και η προστασία αυτών των περιοχών επιβάλλεται να 

ενισχυθεί άμεσα και κατεπειγόντως σ 'όλους τους τομείς . 

Γι' αυτό καλείται το αρμό8ιο Τπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Λαμβάνονται οποια8ήποτε ει8ικά και έκτακτα μέτρα για την προστα

σία των τουριστικών .περιοχών από την εισαγόμενη και ντόπια εγκλη
ματικότητα; 

(β) Εφαρμόζονται ει8ικά μέτρα ασφάλειας από εξει8ικευμένα αστυνομικά 

όργανα (ναρκωτικών, ηθών, τροχαίας κ.ά); 

(γ) Έχει ενισχοθεί αριθμητικά η αστυνομική δύναμη γιοι τη φρούρηση και 

ασφάλεια των περιοχών αυτών και αν ναι ποιοι είναι οι αριθμοί των 

τελευταίων 3 χρόνωνj)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 9 Σεπτεμβρίου, 1989. 

«Πρόσθετα από την αναπάντητη ως τα σήμερα ερώτησή μας της 14. 7 .89 για 
την ύ8ρευση Ανθούπολης, επιθυμούμε ν 'αναφέρουμε τα πιο κάτω: 

Για την ύπαρξη εφτά τουλάχιστο μη α8ειούχων γεωτρήσεων -που χρησιμο

ποιούνται από την εταιρεία 'Ανθούπολις 1 και που σύμφωνα, με τους ί8ιους 
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ισχυρισμούς δε γίνεται αυστηρός έλεγχος στην κάθε μια ξεχωριστά- μιλά έγγραφο, 

(στάληχε στον Πpόε8"ρο στις 14.8.1989 και χοινοποι·~θηχε σε Υπουργούς, στον 
Πpόε3ρο της 13ουλής και τους Κοινοβουλευτικούς Εχπροσώπους) 1 υπογραφόμενο 
από τη Χωptτιχή Ap-x:fι και τα Σωματεία 1 Ζή'Ορος.', 'Πpάξανδpος ' 1 'Ένωσης 

Νέων Μαpωνιτών' και 'Σll{_A Ανθούπολης '. 

Στο ίδιο έγγραφο υπογραμμίζονται κι οι απαιτήσεις των κατοίκων για: 

(ι) Παροχή κατάλληλου νερού στην κοινότητα είτε από το Συμβούλιο 

lδατοπρομήθειας Λευκωσίας είτε από το Δήμο Λακατάμιας. 

(ιι) Το κλείσιμο των ακατάλληλων γεωτρήσεων που υπάρχουν χι επιφέρουν 

τον αργό θάνατο στην κοινότητα, ύστερα από αυστηρό υγειονομικό 

έλεγχο της ποιότητας της κάθε μιας γεώτρησης. 

(ιιι) Διενέργεια ελέγχου της ποσότητας του νερού μιας και υπάρχουν 

σήμερα 1689 οικόπεδα αδειούχα, από τα οποία γύρω στα 1200 είναι 
κατοικημένα χι ο ρυθμός ανάπτυξης της περιοχής είναι αλματώδης. 

Από πληροφορίες τ~ς οποίες έχουμε 1 η ποσότητα νερού που αντλεί η 
εταιρεία 'Ανθούπολις' είναι γύρω στους 600 τόνους ημερήσια, ενώ η 
σημερινή ανάγκη θα' πρεπε να / ταν 1200. Εδώ τονίζεται πως στους 
600 τόνους περιλαμβάνεται το νερό της γεώτρησης αρ. 10, η ποσότητα 
της οποίας ανέρχεται γύρω στους 160-200 τόνους ημερήσια και η 
οποία είν.αι τελείως ακατάλληλη καθώς και το νερό άλλης γεώτρησης. 

(ιν) Διεξαγωγή ελέγχου κατά πόσο υπάρχουν μη αδειούχες γεωτρήσεις, οι 

οποίες χρησιμοποιούνται από την εταιρε(α / Ανθούπολις' που από 

πληροφορ(ες που έχουμε υπάρχουν και κατονομάζονται στο έγγραφο 

'" Τ ' ' 'Ψ που το αρμουιο πουργειο εχει υπο η. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα, ενόψει μάλιστα και των κατηγορη
ματικών εχθέσεω.ν (με ημερομ. 2.6.89, που επισυνάπτονται) που μιλούν για 
ακαταλληλότητα και των τριών γεωτρ.ήσεων της_ κοινότητας;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 9 Σεπτεμβρίου 1989. 

,,Σε χθεσινή επίσκεψή μας στο Αχάχι ο κοινοτάρχης χ. Γιάννης Χατζηγιάννης 

χι άλλ_οι κάτοικοι μας ανέφεραν πως το δεύτερο σε σοβαρότητα -μετά τα τοξικά 

απόβλητα του εργοστασίου βαφής-πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα είναι 

το πρόβλημα των πολλών (θανατηφόρων σε δ'έχα περιπτώσεις, από το 1974 χ.ε.) 
τροχαίων ατυχημάτων, που επισυμβαίνουν στη συμβολή του τουριστικού δρόμου 

Αχαχίου και του προσφυγικού οικισμού της χοινό.τητας αφενός και των οδών 

Δημοκρατίας και Δικαιοσύνης Αχαχίου, αφετέρου. 

Ζητούν, για τούτο, την κατασκευή υπόγεια.ς ή υπέργειας διάβασης. που να 

ενώνε~ τον οικισμό με το ΑΚ.άχι. Ειδιχότεροc σαν τέ~οιο υποδεικνύεται το σημείο 
σύζευξης των οδ'ών Δικαιοσύνης (Αχαχίου) και του δρόμου του οικισμού με τον 

τουριστικό Rpόμο. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται αρμόδια το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσία~ κ. Πέτρο Στu-λιαvο\J και 
ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίου 1989, 

(<Τη· λήψη πρακτικών και συγκεκριμένων μέτρων προστατευτικών για τα 

φρούτα και τα λαχανικά το~ς, για να παύσουν να γίνονται α~τιχείμενα_ εχμετάλ-
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λευσης από τους φρουτέμπορους και φθαρτέμπορους, τόνισαν μέσω του κοινοτάρχη 
'λλ , 1 1 !:" , ή ' τους και α ων παραγοντων οι χατοιχοι της κατ εr.,,οχην αγροτιχ ς χοινοτητας 

του Φαρμακά κατά την πρόσφατη (στις 9.9.89) επίσκεψή μας σ 'αυτή. 

Μπορεί, ~αι πώς, το αρμόδιο Υπουργείο να ~uνΟράμει προς αυτή την 
κατεύθυνση;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 
ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίοu 1989. 

«Την ολοκλήρωση της κατασκευής γηπέδου στο Φαρμαχά. ζητούν οι κάτοικοι 

της κοινότητας κατά τρόπο έντονο, σε σημείο που να το θέτουν ως πρώτιστο των 

αιτημάτων τους. Ο κοινοτάρχης, Κ. Ευσταθίου, χι άλλοι κάτοικοι της κοινότητας 

μας ανέφεραν (κατά την επίσκεψή μας σ' αυτή, στις 9.9.89) πως πέρα από τους 
γνωστούς λόγους που επιβάλλουν τη Οημιουργ(α του γηπέΟου (της άθλησης χαι 

γενικά της υγιούς ενασχόλησης της νεολαίας), η κοινότητα Οιχαιούται την χρατιχή 

εν(σχυση στην προσπάθειά της αυτή για το πρόσθετο γεγονός πως το προη
γούμενο χοινοτιχό γηπέΟο αξιοποιήθηκε από το κράτος για την χατασχευή 

Οεξαμενής που αρΟεύει μεγάλη έκταση πέρα από τα 140 στρέμματα καλλιερ
γήσιμης γης της κοινότητας. 

π ' 'ζ • λ ' ' ' ψ ' ' ως αντιμετωπι εται το, οιχαιο ογημενο χατα την απο η μας, χοινοτιχο 

αυτό α(τημα;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας ΛευκωσLας κ. Πέιτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίοu 1989. 

((Την εξόρυξη νέας γεώτρησης, στην περιοχή του Αγίου Παντελεήμονος, 

ζητούν ο κοινοτάρχης χι οι άλλοι χάτοιχοι του Φαρμαχά, μετά την πρόσφατη 

με(ωση της απόΟοσης της υφιστάμενης χοινοτιχής γεώτρησης, γεγονός που 

Οημιουργεί σταδιακά μα σταθερά προβλήματα ύΟρευσης. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό 
τιμο Βουλευτή περιφέρειας ΛευκωσLας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίοu 1989. 

((Το αίτημα για παροχή ουσιαστικών διευκολύνσεων στην ηλεχτροΟότηση των 

νέων υποστατικών (μας αναφέρθηκαν περιπτώσεις που για παροχή ρεύματος 

σ 1 ένα υποστατικό ζητήθηκαν πάνω από 1500 λίρες) μας εξέθεσε .ο κοινοτάρχης 
καθώς χαι άλλοι χάτοιχοι της κοινότητας Φαρμαχά κατά την τελευταLα (στις 

9.9.89) επίσκεψή μας στην κοινότητα. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόΟια το α(τημα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας ΛευκωσLας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίοu 1989. 
((Την επέκταση χατά μια τουλάχιστον α(θουσα του Δημοτικού Σχολείου τους 

ζήτησαν οι χάτοιχοι Φαρμαχά -που στην τελι>:υταία Οεχαετία σημειώνει σταθερή 

δημογραφική ανάπτυξη- χατά την τελευταία (στις 9.9.89) επίσκεψή μας στην 
κοινότητα, μέσω του κοινοτάρχη τους. 

Πώς αντιμετωπlζει το αίτημα το αρμόδιο Τnοcιργεϊο;>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και 

ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι της σταθερά αναπτυσσόμενης -δημογραφικά πρώτιστα- κοινό

τητας του Φαρμαχά ζητούν την ασφαλτόστρωση/διεύρυνση του Ορόμου Φαρμακά 

-Οδούς, θέμα για το οποίο και στο παρελθόν δόθηκαν από κατ' εξοχήν αρμόδιους 

φορείς Κατηγορηματικές διαβεβαιώσεις για θετική αντιμετώπισή του. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα σήμεpαj)) 

Ερώη)ση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 
ληφθείσα στις 13 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Την ασφαλτόστρωση κι ευθυγράμμιση του δρόμου Φαρμαχά-Μαχαιρά, 

μήκους 16 περίπου χιλιομέτρων, ζήτησαν οι κάτοικοι Φαρμαχά, την επίσπευση 

της ασφαλτόστρωσης του :υπόλοιπου (από τρία περίπου μόνο χιλιόμετρα) του 

δρόμου Απλιχιού-Φαρμαχά, καθώς και την ασφαλτόστρωση του δρόμου Φαρμακά

Συκόπετρας, μήκους δέκα περLπου χtλιομέτρω\ι,. που, πέρα από την εξυπηρέτηση 

συμπλέγματος χωριών της περιοχής (Κλήρου, Καλό Χωριό, Άγιος Ιωάννης, 

Αρεδιού, Καμπί, κ.ά.) 1 θα βοηθήσει -ενωνόμενος αυτόματα με Αρακαπά-Γερμα
σόγεια- στη διακίνηση με τη Λεμεσό, με θετικότατες επιπτώσεις σ' ευρύτατο 

πλέγμα κοινοτήτων αλλά και των πόλεων Λευκωσίας και Λεμεσού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα στις 13 
Σεπτεμβρίου 1989. 

«Η πρώτη φάση του αρδευτικού έργου Παραμαλιού-Αυδήμου συμπληρώθηκε 

το Γενάρη του 1987, ενώ η δεύτερη φάση συμπληρώθηκε το Μάιο του 1988. 
Σύνολο δαπάνης .f.580,000. Εκκρεμεί το μέρος του έργου που συνίσταται στην 
εγκατάσταση του αγωγού Παραμάλι-Αυδήμου και το αρδευτικό δίκτυο. Για το 

σκοπό αυτό γίνεται πρόνοια στους προϋπολογισμούς του 1989 για ποσό .f.195,000. 

Το αρμόδιο 1 πουργείο σε απάντησή του στην ερώτησή μου ΕΓ 483 ημερ. 

30/3/89 πληροφόρησε τη Βουλή ότι: 

(α) Το έργο θα εκτελεστεί μόλις ανασυσταθούν τα αρδευτικά τμήματα των 
1 δυο περιοχών, για να αναλάβουν την ευθύνη για την άρδευση. 

(β) Σε περίπτωση που οι ενδιαφερόμενοι δεν αποδεχθούν ανασύσταση των 

αρδευτικών τμημάτων, θα μελετηθεί θέμα κήρυξης ολόκληρου του 

έργου~ περιλαμβανομένου του αρδευτικού δικτύου, σαν κυβερνητικού. 

(γ) lπό τις πιο πάνω περιστάσεις, οι εργασίες δεν μπορούν να αρχίσουν, 

προτού ληφθούν τελικές αποφάσεις πάνω στο πιο πάνω ζήτημα που 

άπτεται άμεσα της κατανομής των δαπανών μεταξύ κυβέρνησης και 

αρδευτικών τμημάτων. 

(δ) Αναμένεται ότι απόφαση πάνω στο ζήτημα αυτό θα ληφθεί μέχρι τέλος 

του Ιουλίου 1989. Βρισκόμαστε στα μέσα του Σεπτέμβρη και δυστυ
χώς ακόμα αναμένεται να ληφθεί απόφαση, για να εκτελεστεί το -έργο. 

Όπως είναι γνωστό το νερό χρησιμοποιείται για χειμερινή άρδευση των 

σουλτανίνων. Δυστυχώς λόγω της μη συμπλήρωσης του έργου, το 1988 και το 
1989 μόνο μέρος του νερού αξιοποιήθηκε, ενώ αρκετή ποσότητα έρρεε στη 
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θάλασσα.. Αν υπάρξει ολιγωρία. στη λήψη απόφασης για. άμεση εκτέλεσ'f) του 

έργου, σημαίνει ότι και το 1990, ενώ τα. αμπέλια. θα. στερούνται το νερό 1 αυτό θα 
ρέει αναξιοποίητο στη θάλασσα.. 

Νοουμένου ότι δα.πα.νήθ·ηκε ήδη ποσό f580.000 είναι άδικο και αντι

οικονομικό να καθυστερεί η συμπλήρωση του έργου και να αφήνεται πολύτιμο νερό 
να χύνεται στη θάλασσα.. Γι' αυτό πα.pα.κα.λείτα.ι το α.ρμόΟιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή για τις προθέσεις του.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον Κοινο
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Αλέξη Γαλανό 

και ληφθείσα στις 14 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο κάτω από ποιες σκοπιμότητες επιτράπηκε 

πώληση 7000 σκα.λών γης σε ξένα συμφέροντα. στην περιοχή Χα Ποτάμι. 

Επιθυμούμε να γνωρίζουμε τα. κριτήρια. που λήφθηκαν υπόψη και αν η πράξη 

αυτή θεωρείται τελειωτική ή αν uπά.ρχει διέξοδος 1 ώστε να. αχuρωθεί ·η σuνα.λλα.γή 
σε περίπτωση ποu η Βουλή, όπως αναμένεται, θα εναντιωθεί έντονα. σε μια τέτοια 

χuβερνητιχή απόφαση. 

Από πλευράς Δημοκρατικού !(όμματος προτιθέμεθα. να χα.τα.θέσουμε πρό

ταση νόμου με την επανέναρξη των εργασιών της Βοuλής, έτσι ποu να. χρειάζεται 

προηγούμενη έγκριση της Βοuλ·ής, πριν την παραχώρηση άδειας σε α.λλοΟαπούς 

για αγορά. μεγάλων εκτάσεων γης στην l(ύπρο. 

Ανα.μένοuμε απάντηση το ταχύτερο δuνατό.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού και 

ληφθείσα στις 14 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Σύμφωνα με την uπό αριθμό 20.575 απόφαση τοu Υπουργικού Σuμβοuλίοu 
αναλήφθηκε από το κράτος η στα.Οια.χή ασφαλτόστρωση 

των Ορόμων της ακριτικής κοινότητας των Λυμπιών. 

Νέα πρόνοια. για Οιάθεση από μέρους του χράτοuς fβΟ.000 για ασφαλτο

στρώσεις των δρόμων του χωριού λήφθηκε στα 1987 1 μετά την απαλλοτρίωση των 

εχατοντάΟων στρεμμά.τιι:ι~ γης της κοινότητας για την κα.τα.σχεuή του νέου δρόμου 
Λευχωσία.ς-Λάρναχα.ς, μέσα στα σuμφωνηθέντα. (ύστερα από μακρές και καρπο

φόρες διαβουλεύσεις) γενικότερα. σχέδια. υποβοήθησης της κοινότητας. 

Επειδή είναι αμφιλεγόμενα τα σημεία της ολοκλήρωσης τόσο της απόφασης 

20.575 όσο και της συμφωνίας του 1987 -μέσα., επανατονίζετα.ι, στη δέσμη 

μέτρων που εξαγγέλθηκαν- (όπως προκύπτει χα.ι από την προψεσινή ενημερωτική 

των Βοuλευτών όλων των κομμάτων σύσκεψη που σuγχά.λεσε η χωριτιχή αρχή στα. 

Λύμπια.), παρακαλείται το α.ρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το.Σώμα.: 

(α) Πόσα χρήματα (για το οδικό δίκτυο της κοινότητας) ξοδεύτηκαν (ι) 

μετά την απόφαση 20.575 και (ιι) πόσα μετά την εξαγγελία της 

δέσμης μέτρων του 1987; 

(β) Πόση πρόσθετη δαπάνη απαιτείται για την ολοκλήρωση της ασφαλτό

στρωσης των Ορόμων του χωριού; 

(γ) Είναι διατεθειμένο το αρμόδιο Υπουργείο (και μετά την αναγκαία. 

κοστολόγηση) ν 'αναλάβει την κάλυψη της σχετικής Οα.πάνης, ανα

λαμβάνοντας τ·ην αποπληρωμή τuχόν σuνα.φθησόμενου (για. το σκοπό 

αuτό) Οα.νείου της χωριτιχής αρχής της κοινότητας;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθε(σα από τον Κοινο
βοuλεuτικό Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίοu και ληφθείσα στις 16 Σεπτεμβρίοu 1989. 

«Πρόσφατα δημοσιεύματα του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων για αρχηγό 

γειτονικής χώράς προκάλεσαν την έντονη αντίδραση της εδώ διπλωματικής 
αντιπροσωπείας χαι δημιουργήθηκε σοβαρός κίνδυνος δυσμενών εξελίξεων στις 

σχέσεις μας με την κυβέρνηση της εν λόγω χώρας. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να Πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντι

μετώπισε την όλη κατάσταση χαι ποια μέτρα έχουν ληφθεί, ώστε να προστατευ

θούμε από παρόμοιες άστοχες ενέργειες του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων. 

Θα θέλαμε επίσης να πληροφορηθούμε με βάση ποιους κανονισμούς, ποια 
θέσμια χαι ποια χρηματοδότηση λειτουργεί το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από. τον Κοινο
βοuλεuτικό Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρ(οu και ληφθείσα στις 16 Σεπτεμβρίοu 1989. 

«Παρατηρείται τον τελευταίο καιρό καλλιέργεια ενός αντιαραβικού κλίματος. 

Ενέργειες που είναι δυνατό να θεωρηθούν ότι εκφρ&ζουν κυβερνητική πολιτική 

εκθέτουν 1 Αραβες διπλωμάτες. Μονόπλευρες ενέργειες χαι καθοδηγημένες πληρο

φορίες έχουν δημιουργήσει σοβαρό πρόβλημα χαι θεωρούνται ως μεροληπτικές 

εναντίον των Αράβων διπλωματών, ενώ αποσιωπούνται τελείως προκλήσεις 

άλλων Πρεσβειών, ιδιαίτερα Δυτικών Χωρών, που θίγουν την αξιοπρέπεια του 

λαού και του κράτους μας. Έχει επ:ίγνωση η κυβέρνηση ότι συνέχιση μιας 

τέτοιας ταχτικής θέτει σε άμεάο χlνδυνο ύψιστα οικονομικά και εθνικά συμ

φέροντα της Κύπρου; Και αν όλα αυτά γίνονται από ανεύθυνους, ποια μέτρα 

λογαριάζει να πάρει, για να διασώσει τις σχέσεις μας με τους 'Αραβες γείτονές 

μας πάνω στους οποίους η Κύπρος στηρίζεται-:yια-να επιβιώσει; 

Ελπίζουμε ότι θα έχουμε το ταχύτερο δυνατό απάντηση του αρμόδιου 

Υπουργείου και δε θα επαναληφθεί το προηγούμενο της αποφυγής από μέρους του 

Υπουργείου να απαντήσει σε ερώτηση Β'Clυλευτή.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτ'ή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και 

ληφθείσα στις 16 Σεπτεμβρίοu 1989. 
«Δεδομένου πως σχεδόν όλοι οι εργαζόμενοι γονείς -που συνιστούν τη 

συντριπτική πλειοψηφία των γονέων- αντιμετωπίζουν σοβαρότατο πρόβλημα από 

την πρόσφατη υπουργική απόφαση για καθιέρωση του κλιμακωτού ωράριου, 

σύμφωνα με το οποίο το πρόγραμμα της στοιχειώδους εκπαίδευσης αρχίζει στις 

8.15 π.μ., ενώ οι γονείς είναι υπόχρεοι να παρευρίσκονται στους τόπους 8ουλειάς 
από της 7ης πρωινής (ιδιωτικός τομέας, π.χ.), της 7.15 π.μ. (ημικρατικο( 
οργανισμοί, ως π.χ. ΣΥΤΑ κ.ά.), της 7.30 π.μ. (δημόσια υπηρεσία, τραπεζικός 
τομέας χ.ά.), μ 1 αποτέλεσμα οι χιλιάδες των μαθητών -των μικρών ηλικιών, 

ιδιαίτερα- ν 1 αφήνονται ουσιαστικά απροστάτευτοι χι εκτεθειμένοι σε παντοlους 

κινδύνους μ 1 οcποτέλεσμα -χαι πρόσθετα από τους κινδύνους- ν 1 αναπτύσσουν χαι 

αντικοινωνικές τάσεις, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το 

Σώμα αν χαι πώς στοχοθετεί την αντίκριση του σοβαρού αυτού προβλήματος, 

που, στην ομολογουμένως αξιέπαινη προσπάθεια αντίχρισης του κυκλοφοριακού 

προβλήματος, αναπόδραστα δημιουργήθηκε:.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 1989 υποβ;\.ηθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανοό και 

ληφθείσα στις 16 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Σύμφωνα με πρόχειρόuς υπολογισμούς 1 κάπου 3000 μη αδειούχα (πειρα
τικά) αυτοκίνητα ενοικίασης (Ζ) εργάζονται παράνομα, με αποτέλεσμα να 

συναγωνίζονται αθέμιτα τους νομοταγείς ιδιοκτήτες αντίστοιχων μηχανοκίνητων 

οχημάτων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα τι μέτρα 

στοχεύει να πάρει για αντιμετώπιση του προβλήματος,)> 

Εpώ~ηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό 
τιμο Βουλευτή πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακpίδη και 

ληφθείσα στις 16 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Μας γίνονται συνεχώς παράπονα από επιστάτες του Τμήματος Δημόσιων 

Έργων, οι οποίοι είναι γνωστοί για την πλήρη τεχνική τους κατάρτιση, την 

προκοπή και ανιδιοτέλειά τους και έχουν πολυετή και ευδόκιμη· υπηρεσία, μερικοί 

από τους οποίους πέραν των τριάντα ετών, ότι δεν πέτυχαν διορισμό σε συντάξιμη 

θέση επιστάτη. Μας γίνονται παράπονα ότι μεταξύ αυτών που πέτυχαν 3ιορισμό 

ε(ναι άτομα που 3εν έχουν καμιά σχέση με την τεχνική κατάρτιση και γενικά τα 

προσόντα που χρειάζεται να έχει ο επιστάτης. Υπάρχει ·ισχυρισμός ότι 3ιορί

σ1"ηκαν ανει3ίκευ1"οι εργά1"ες, χρονογράφοι, πογιατζή3ες, εξωτερικοί εργάτες, μια 

γυναίκα κτλ. 

Όπως μας 3ιαβεβαιώνουν, αγνοήθηκαν οι συστάσεις των ανωτέρων τους, 

8ηλ. των επαρχιακών εκτελεστικών μηχανικών, οι οποίοι ε(ναι οι πλέον αρμό3ιοι 

να γνωρίζουν το χαρακτήρα, την ικανότητα ως και τ 'άλλα. προσόντα που 
απαιτούνται για τη θέση του επιστάτη. Για τους πιο πάνω λόγους καλείται το 

αρμό3ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής: 

(α) Βάσει ποιων κριτηρίων έγιναν οι τελευταίοι 32 3ιορισμοί επιστατών σε 
συντάξιμες θέσεις; 

(β) Ευσταθεί ο ισχυρισμός ότι αγνοήθηκαν οι συστάσεις των ~παρχιακών 

εκτελεστικών μηχανικών; 

(γ) Εάν κατόπιν έρευνας απο3ειχθούν αληθινοί οι πιο πάνω πρόβαλλόμενοι 

ισχυρισμοί και παράπονα, τι προτίθεται να κάμει το αρμό3ιο 

Υπουργείο προς ικανοποίηση αυτών που α3ικήθηκαν και σε λίγα χρόνια 

αφυπηρετούνj)) 

Εpώτηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα αιtό τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 18 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Όπως είναι γνωστό η ακριτική κοινότητα Λυμπιών έχει καίρια πληγεί από 

την τουρκική εισβολή. Πέρα από τη γη της που καταλήφθηκε από τους εισβολείς, 

όλη η εύφορη γη της βρίσκεται μέσα στη λεγόμενη 'νεκρή ζώνη'. 

Πρόσθετα και για την κατασκευή του νέου 3ρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας, 

χρειάστηκαν κάπου 1000-1500 στρtμματα (με πρόχειρους υπολογισμο6ς), με 

αποτέλεσμα η κοινότητα να αντιμετωπιζει οργαVικό πρόβλημα επιβίωσης. 

Εξάλλου οι παρενοχλήσεις, οι κλοπές (από τους εισβολείς) και τα επεισό3ια που 

προκαλούν οι ί3ιοι στη γpαμμη αντιπαράθεσης είναι σχε3όν φαινόμενο σύνηθες. 

Γι' αυτούς ακριβώς τους λόγους ο Υπουργό.:; Εσωτερικών σε συνάντηση που 

είχε στις 22.10.1988 με αντιπροσωπεία των χα.τοίχων, συνο3ευόμενη από 
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Βουλευτές Λευκωσίας, τους διαβεβαίωσε (όπως προκύπτει χαι από τα πρακτικά 

της συνεδριας) πως θα έκαμνε εισήγηση στο Υπουργικό Συμβούλιο για συμπερί

ληψη χαι της αχριτιχής (επανατονίζεται) αυτής κοινότητας στον κατάλογο των 

πληγεισών κοινοτήτων. 

Παρά τις πιο πάνω όμως προϋποθέσεις, οι κάτοικοι με πολλή πικρία -όπως 

μας εξέθεσαν χατά τη συνάντηση, στις 12.9.89, που διευθέτησαν στα γραφεία της 
χωριτιχής αρχής με Βουλευτές από όλα τα κόμματα- είδαν την κοινότητά τους να 

μην περιλαμβάνεται στο μνημονευθέντα κατάλογο. 

Εύλογα, νομίζουμε, για τούτο τόσο οι κάτοικοι όσο χι εμείς υποβάλλουμέ 

σχετικό ερώτημα προς το αρμόδιο 1'πουργείο 1 παρακαλώντας το να ενημερώσει 
για την απόφασή του αυτή το Σώμα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσοι\ κ. Αυγερινό Παπαρέ και 

ληφθείσα στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Είναι γνωστό πως τα τελευταία χρόνια η Κύπρος αντιμετωπίζει πρόβλημα 

στη δ:ιά.θεση λεμονιών. Για δ:uο συνεχείς χρονιές εκατομμύρια λεμόνια παραμένουν 

αδιάθετα χαι σαπίζουν πάνω στα δέντρα με αποτέλεσμα να πέφτουν χάτω χαι να 

τα καλλιεργούν οι παραγωγοί μέσα στα χωράφια τους, πράγμα που επιφέρει 

τεράστιες ζημιές. Το θέμα τούτο απασχόλ·ησε πριν μερικούς μήνες χαι την 

ολομέλεια της Βουλής. 

Οι λεμονοπαραγωγοί της περιοχής Γερμασόγειας πιστεύουν ότι θα επανα

ληφθεί και φέτος η ίδια κατάσταση και από φόβο πλήρους χρεοκοπίας αρκετοί 

άρχισαν να προβληματίζονται για την εκρίζωση των δέντρων τους, γεγονός που 

δειλά-δειλά άρχισε ήδη να γίνεται. 

Με βάση τις πιο πάvω πληροφορίες και φόβους των παραγωγών ερωτάται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τα ακόλουθα: 

( α) Έγιναν καθόλου εκτιμήσεις για τη φετινή παραγωγή των λεμονιών; 

(β) 

(γ) 

Υπάρχει πράγματι κίνδυνος να υπάρξουν και φέτος πλεονάσματα, τα 

οποία θα καταστραφούν; 

Τι ενέργειες έκαμε ή κάμνει η κυβέρνηση για εξασφάλιση νέων αγορών~ 

τόσο σε δυτικές όσο και σε ανατολικές χώρες (έστω με ανταλλαγή 

προϊόντων), ώστε να προληφθεί ο κίνδυνος της μη διάθεσης της 

παραγωγής; 

(δ) Αν υπάρξουν και φέτος ζημιές, θα τύχουν καθόλου βοήθειας αυτοί οι 

άνθρωποι; 

(ε) lπάρχουν πιθανότητες να δοθούν τιμές ασφάλειας για τα λεμόvια;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό-
τιμο Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαpέ και 

ληφθείσα στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Οι παραγωγοί επιτραπέζιων σταφυλιών ποικιλίας ΙCαρδινάλιου και Γκολτ 

καταγγέλλουν ότι οι προκαταβολές που έδωσε ·η ΣΕΔΙΓΕΠ φέτος είναι μηδα

μινές και τελείως ασύμφορες, διότι σύμφωνα με τους πιο κάτω παράγοντες οι 

τιμές των σταφυλιών αυτών ιfπρεπε να ήταν οι καλότερες των τελευταίων χρόvων. 

1) Η πρωιμότητα που είχαν φέτος τα σταφύλια μας. 

2) Οι χαλές καιρικές συνθήκες που είχε η Ευρώπη και ιδιαίτερα η Αγγλία, 

πράγμα που βοήθησε τις εξαγωγές μας. 
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3) Το μονοπώλιο των χυπριαχών σταφυλιών στην αγγλική αγορά. Η 
αγορά των σχανδιναβιχών χωρών απορρόφησε επίσης το μισό της 

παραγωγής. 

4) Το μισό των εξαγωγών μεταφέρθηκε αεροπορικώς στην ευρωπαϊκή 
αγορά. 

Πέραν των πιο πάνω, όπως καταγγέλλουν οι παραγωγοί, κατά τη διάρκεια 
της παραλαβής η διεύθυνση της ΣΕΔΙΓΕΠ διαβεβαίωνε τους αμπελουργούς μέχρι 

τις 12 Αυγούστου 1989 (οι εξαγωγές τέλειωσαν από τις 2417/89) ότι φέτος θα 
έπαιρναν τις ψηλότερες τιμές. Αφού οι προκαταβολές που δόθηκαν, όπως 

ισχυρ(ζονται οι αμπελουργοί, είναι τόσο χαμηλές, τι περισσότερο θα πάρουν μετά 

την εκκαθάριση των τελικών λογαριασμών; 

Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται το αρμόδιο Τπουργείο να πληροφορήσει τη 
Βουλή: 

(α) Τι μεσολάβησε ώστε, πα.ρόλους τους άριστους οιωνούς, οι προκατα
βολές που Οόθηχαν να είναι τόσο χαμηλές, όπως: 

Καρόινάλιος 16.6 -18.6 
19.6 - 25.6 
29.6- 1.7 
2.7- 9.7 

10.7 - μέχρι 
τέλος 

Γκολτ 24.6- 1.7 
1.7-μέχρι 

τέλος 

0.60 
0.40 

0.30» 
0.15» 

0.08 
0.50 

ο.ο 

το κιλό 
)) 

)) 

το κιλό 

το κιλό 

(μετρικοί τόνοι) 

(β) τι μέτρα θα ληφθούν, αν παρατηρηθούν τυχόν παρατυπίες ή αμέλεια 
κατά την εμπορία των σταφυλιών, ώστε να Οικαιωθούν οι παραγωγοί 

που Οικαιολογημένα φέτος ανέμεναν να πάρουν καλύτερες τιμές από 

προηγούμενα χρόνια;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφtρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 
στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 
«Ερωτάται το αρμόόιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προ

τίθεται να· προχωρήσει σε ικανοποίηση του αιτήματος -Της κοινότητας 'Αρμου για 
ευθυγράμμιση του Ορόμου Μαραθούντας- 'Αρμου. Επίσης πότε θα γίνει αν θα 

γίνει, η πρ.οσωρινή συντήρηση -επάλειψη του δρόμου αυτούι)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφtρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 

στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

<<Ερωτάται το αρμόόιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών θα ολοκληρώσει την επέκταση του τηλεφωνικού ΟικτUου της 

κοινότητας 'Αρμου.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 

στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 
«Ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

προχωρήσει στην επίλυση του uΟρεuτιχού προβλήματος της κοινότητας 'Αρμου, 

έτσι που να προχωρήσει απρόσκοπτα χαι η οιχιστιχή ανάπτυξη.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 

στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργεlο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προ

τ(θεται η Αρχή Τηλεπικοινωνιών να εγκαταστήσει τηλέφωνα στην κοινότητα 

Νιχόχλειας. Αναφέρεται πως αίτημα της κοινότητας είναι η εγκατάσταση 

τηλεφώνων, χωρίς σύνΟεση του θέματος με την χατασχευή ή όχι του Ορόμοu 

Ξερού-ΤροόΟους.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 

στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 
«Στη μικρή χαι φθίνουσα κοινότητα Νιχόχλειας υπάρχει ένα μικρό σιλό 

παρασκευής ζωοτροφών, το οποίο προσφέρει τη βασική απασχόληση στους λίγους 

νέους χατοlχους του χωριού. Το σιλό αυτό όμως απειλε!ται με κατεδάφιση με το 

διχαιολογητιχό ότι βρίσκεται σε οικιστική ζώνη. Αν τούτο συμβεl, το χωριό θα 

εγκαταλειφθεί από τους εναπομείναντες νέους χατοlχους του χαι θα απομεlνει ως 

οικισμός Άγγλων που έχουν αγοράσει σπlτια στην κοινότητα. 

Επειδή χάτι τέτοιο θα αποτελούσε σκανδαλώδη ενέργεια που θα στρεφόταν 

εναντίον των συμφερόντων της μικρής κοινότητας Νιχόκλειας, ερωτάται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα σε τι μέτρα θα προβεί για την 

αναστολή κάθε δίωξης και για νομιμοποίηση χαι απρόσκοπτη λειτουργία του ~-

σιλό.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρ{ου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα 

στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι προγραμμα

τισμός υπάρχει για την χατασχευή του δρόμου Ξερού-Τροόδους.>> 

Ερώτηση ημερομην!ας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθε{σα στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 
«Απαράδεχτες εξακολουθούν να παραμένουν οι συνθήκες μέσα στις οποlες 

ζουν χαι κινούνται οι 300 περίπου κάτοικοι -από τους oJ;to!ouς η συντριπτική 

πλειοψηφία είναι πρόσφυγες- των ακινήτων Γεωργιάδη στις Κόχχινες, στο 

Στρόβολο. 

Συγχεχριμένα, όπως μας ανέφεραν, όταν επισκεφθήκαμε προχτές Ι\uριακή τον 

οικισμό, υδρεόονται (δύο φορές τη βδομάδα) από τα βυτιοφόρα -όπως ιtκριβώς 

γίνεται >f«ι με τους πρόσφυγες των πολυχατοιχιών του οικισμού 'Αγιος Γεώργιο.ς 

Παλουριώτισσας- ενώ για δεύτερης χρήσης νερό χρησιμοποιούν ατομικές διατρή

σεις. Ταυτόχρονα οι δρόμοι του οικισμού δεν είναι μόνο όλοι ανασφάλτωτοι 1 αλλά 
και γεμάτοι με λακκούβες, που το χειμώνιJ: -μιας χι είναι ολοσχότε:ινοι, αφού δεν 

υπΟCρχει οδιχόζ φωτισμός-καταντυύν ουσιαστικές- παγίδες γιοc τους διερ'χόμενους. 
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Εξάλλου -μιας κι a:λλclπουν οι απαραίτητες προϋποθέσεις- δεν έχουν ως τώρα 

δοθεί άδειες οικοδομής, πράγμα που ανακόπτ.ει τις ενέργει.ες για επέκταση των 

σ-τεγαστικών τους προγραμμάτων για απο)(.ατd.σταιση -rων παιδιών τους. 

Πώς επισπεύδονται τα πιο πάνω έργα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα στις 20 
Σεπτεμβρίου 1989. 

«Η ανάγκη λήψης πρακτικών και συγκεκριμένων μέτρων γι 1 αναβάθμιση της 

υπηρεσίας πρώτων βοηθειών, είναι θέμα Που όχι μόνο ανταποκρίνεται άμεσα προς 

τις πολύχρονες χι αγωνιώδεις λαϊκές επιταγές, αλλά και προς τις στοι):ειώδεις 
προUποθέσεις παροχής άρτιας ια-rριχής προσφοράς, απαλλαγμένης από τους 

αναπόδραστους σοβαρούς για ζωές (αλλά. και αρτιμέλεια κι υγε(α) κ(νόuνοuς, ποu 

σuνεrtάγεται η παροχή ιατρικής βοήθειας από νέοuς και (ασφαλώ.ς) άπειρόuς -
μόλ'ο τον ενθοuσιασμό και το ζήλο- ιατρικούς λειτοuργούς. Και -rις προϋ'Ποθέσεις 
αuτές Οεν εξασφαλίζει πλήρως η μέχρι -rώρα Ουσλειτοuργία των uπηρεσιών μας, 

με την έλλειψη ολοκληρωμένης 3ιαρθρωτικής υπο3ομής και την ανυπαρξία 

εξειόικεuμένου τμήματος. 

Ερωτά-rαι γι' αuτό το αρμόόιο lποuργεl.ο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Έγιναν κι εγκρίθηκαν (από -rα πρώτα, τουλάχισ-rο, σώματα) τ 

απαραίτητα _σχέόια υπηρεσίας για το νe:uραλγικό τούτο τομέα -rης 

λα~κής uγείας, προκειμένου να στελεχωθεί το (πριν από_ αρκε-rούς -rώρα 

μήνες) εξαγγελθέν ως σχε3ιαζόμενο χωριστό τμήμα πρώτωv βοηθειών; 

2. Αν, παρ' ελπίόcχ., ετοιμάστηκαν τα' σuναφή σχέόια, γιατί Οεν 

προωθούνται στη Βοuλή για τελική τους επιψήφισηjJJ 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσtι από τον αξιό
τιμο. Βοuλεuτή περιφέρειας. Λεμε~οU κ.. 'Αριστο Χ:ρuσοστόμοu και 
ληφθείσα στις 21 Σεπτεμβρlοu 1989. 

«Με Ερώτησή μου (ΕΒ '309),ημερομηνίας 12 Απριλίου 1988,ήγειρα το θέμα 
της ακαταλληλότητας των φώτων τροχαίας στην είσοόο της Λεμεσού (περιοχή 

Μονοβόλικος). 

Το Υπουργείο Σuγκοινωνιών κ~ι Έ.ργων σέ Απάντησή του, ημερομηνίας 23 
Ιουλίου 1988,πληροφορούσε τη Βουλή ότι πριν από ένα χρόνο αγοράστηκαν νέου 

τύποu φώτα τροχαίας, τα οπο(α Οεν εγκαταστάθηκαν λόγω Οιαφοράς με το Δήμο 

Κ. Πολεμι8ιών σχετικά με τη Οαπάνη. 
Στις 14 Οκτωβρίου 1988 με νέα Ερώτησή μου (ΕΓ' 202) επανέφερα ,το 

θέμα κ~ι η Απάντηση του lποuργείου ήταν πως πράγματι uπάρχει κct.θuστέρηση, 

αλλά το θέμα σuζήτείται με το Δή.μο Κ. Πολεμιόιών και αναμένονται σύντομα 

θετικές' εξελίξεις. 

Τα νέοu τύπου φώτα τροχαίας αγορdστηκαν το καλοχαίρι τοu 1987, 
βρισκόμαστε αισίως στο τέλος τοu 1989 χαι, ενώ το θέμα σι,)ζητείται για 2 1/2 
χρόνια, τα ατuχήματα στο σημείο αuτό αuξάνονται. Γι' αuτό παρακαλείται το 

αρμόόιο lποuργείο να πληροφορήσει τη Βοuλή αν Θα εγχατασταθούν και πότε τα 

νέου τόποu φώτα τροχαίας στην περιοχή του ΜονοβόλtΚΌU.>J 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρlοu 1989 uποβληθεlσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσο\Ι κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και 

ληφθείσα στις 21 Σεπτεμβρίοu 1989. 

~Μετά από παράκληση γονέ(J}.y επισκέφθηκςι το 150 Δημοτικό" Σχολείο 

{\εμεσού με σκοπό τη 3ιερεύνηση.παραπόνων. Σ 'αυτό φοιτοόν 540 μαθψές (300 
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στον Α' κύκλο και 240 στο Β' κύκλο) και προέρχονται από τους τρεις 

συνοικισμούς, Μακαρiου Γ ', Αγίου Σπuρ(Οωνα και Αγίου Ιωάννη. Τα προ

βλήματα που παρουσιάζονται εlναι τα εξής: 

Τpοχα(α 

Η ασφαλής μετάβαση των μαθητών στο σχολείο καθίσταται προβληματική 
από την έλλειψη φώτων τροχα(ας στη Οιασταύρωση της λεωφόρου Συγγρού με την 

οδό Μαpίνου Γεpουλάνου. (στο σημείο αυτό πpοκαλείται μεγάλος αpιθμός δυιtτυ

χημάτων) καθώς και από τη μη ύπαpξη διάβασης πεζών στη λεωφόpο Συγγpού 
και στην οΟό Μαρίνου Γερουλάνου. 

Στη Ουτική πλευρά του σχολείου υπάρχει υπόγεια Οιάβαση. Δυστυχώς τα 
μικρά παιΟιά φοβούνται να τη χρησιμοποιήσουν και υποβλήθηκε εισήγηση όπως 

αστυνομικός ή τροχονόμος βοηθά τα παιΟιά κατά την προσέλευση και την 
αποχώρησή τους από το σχολείο. 

Στεγαστικό 

Για την κάλυψη των αναγκών του σχολείου χρησιμοποιούνται ως αίθουσες 

ΟtΟασκαλ(ας οι ειΟικοί χώροι (αίθουσες τέχνης, οικοκυρικών και Οασκάλων) κάτι 
που Ουσκολεύει .την εύρυθμη λειτουργία του σχολείου και αποβα(νει σε βάρος των 

μαθημάτων. 

Αυλή του σχολείου 

Έκταση 200 περίπου τετραγωνικών μέτρων βρίσκεται εκτός του περι

φράγμένου χώρου περιορίζοντας έτσι το χώρο της αυλής. Η μετατόπιση του 

περιφράγματος είναι~εύκολη, η Οαπάνη μηΟαμινή και η ωφέλεια μεγάλη. 

Προστασία των παιΟιών 

Οι μαθητές σχολάνουν γύpω στις 12.00, ενώ οι εpγαζόμενοι γονείς στη 1.00 
και μέχρι να φτάσουν στο σχολείο να παραλάβουν τα παιΟιά τους γίνεται 1.30 
μ.μ. Τα παιΟιά, ιΟιαίτερα τα μικρά, μένουν χωρίς έλεγχο για περισσότερη από μια 

ώρα. Το θέμα αυτό απασχολεί σοβαρά τους εργαζόμενους γονείς. 

Νοουμένου ότι τα προβλήματα είναι σοβαρά και επείγοντα, παρακαλούνται 

τα αρμόΟια Υπουργεία να πληροφορήσουν τη Βουλή πότε θα τα επιλύσουν.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 21 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Όπως είναι γνωστό, με βάση αμοιβαία αποΟεκτή συμφωνία (που Οημοσιεύ
τηκε τόσο στον ημερήσιο -t-ύπο όσο και στα αντίστοιχα εκφραστικά όργανα) το 

Υπουpγικ6 Συμβούλιο του Πpοέδpοu Κυπpιανού παγοπο(ησε, ήδη από το 1978 -
μέχρι την επίλυση του κυπριακού προβλήματος- τις Οόσεις του κεφαλαίου του 
χαμηλότοκου (ύψους 3%) στεγαστικού δανείου (από ΗΟ.000 σε κάθε πεpίπτωση), 
που το κράτος παραχώρησε για σκοπούς στέγασης στους εκτοπισθέντες Οημόσιους 
υπαλλήλους κι εκπαιΟευτικοUς. 

Παρά τη συμφωνία -που επισυνάπτεται- το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε 

πρόσφατα να προχωρήσει μονομερώς στην αποΟέσμευση της κυβερνητικής πλευράς 
Χι έτσι (μ 'εγκύκλιο του αρμόΟιου Υπουργείου και στα πλαίσια της μονομερώς 
αναθεωpηθείσας απόφασής του) ζητά την έναpξη καταβολής των δόσεων του 

παγοποιηθέντος κεφαλαίου με πρώτη αποκοπή από το μισθό του Αυγούστου 
19891 
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Ερωτάται γι' αυτό το αρμό3ιο lπουργείο; 

1. Με βάση ποια συλλογιστική καταστρατηγοόvται συμφωνημένες αποφάσεις 
που επιτεύχθηκαν ύστερα από πολύχρονες και σκληρές 3ιαπραγματεύσεις; Και 

2. Γιατ( επιλέγηκε να πληγεί η τάξη των εκτοπισθέντων δημόσιων υπαλ-
λήλων κι εκπαιδευτικών, που (μόνη, μάλιστα, αυτή) κατέβαλλε τους τόκους 
του χαμηλότοκου 3ανε(οu;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφιίρειας Αμμοχώστοu κ. Χρίστο Σολωμή και 

ληφθείσα στις 21 Σεπτεμβρlοu 1989. 

«Η θαλασσοταραχή στις 17-18 Σεπτεμβρίου στην περιοχή του Πρωταρά 

προκάλεσε σημαντικές ζημιές σε σκάφη και απέ3ειξε την προχειρότητα της 

κατασκευής και την ακαταλληλότητα των αλιευτικών καταφυγίων - μαρίνων της 

περιοχής, για τα οποία δαπανήθηκαν δεκάδες (αν όχι εκατοντάδες) χιλιάδες λίρες. 

Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα στόμιά τους ειναι προς τις τρικυμιες κι έτσι 

ανθρώπινες ζωές άμεσα μπορεί να κινδυνεύσουν, αλλά και τα σκάφη. (ψαράδικα 

και αναψυχής) ειναι συνεχώς εκτεθειμένα. 

l{αλειται γι' αυτό το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Πόσα αλιευτικά καταφύγια και μαρινες έχουν κατασκευαστεt τα 

τελευταία 10 χρόνια στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, πού είναι 
και τι ποσό δαπανήθηκε για το καθένα ή την καθεμιά; 

(β) Από ποια κονδύλια-ταμεία δαπανήθηκαν τα πιο πάνω ποσά, καθώς και 

αν χρησιμοποιήθηκαν χρήματα προοριζόμενα για οικονομική βοήθεια 

των προσφύγων. 

(γ) Έχουν διαπιστωθεί ευθύνες ή γίνεται οποιαδ-Ιjποτε έρευνα για το 

λανθασμένο σχεδιασμό των αλιευτικών καταφυγίων-μαρίνων; 

(δ) Γιατί τα μέσα μαζικής επικοινωνίας (με την υπόδειξη των αρμοδίων) 

δεν μετέ3ωσαν οποιαδήποτε προειδοποίηση-ανακοίνωση για τη θαλασ

σοταραχή ;ης 17ης-18ης Σεπτεμβρίου, πράγμα που έπρεπε να γίνει; 
Μήπως στο μέλλον θα ακολουθείται αυτή η σωστή τακτική;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρlοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφιίρειας Αμμοχώστοu κ. Χρίστο Σολωμή και 

ληφθείσα στις 23 Σεπτεμβρlοu 1989. 

«Το οδικό δίκτυο της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και των Κοκκινο

χωριών γενικότερα είναι σε απαράδεκτη και χωρίς υπερβολή οικτρή κατάσταση. 

Επανειλημμένα 3ιαβήματα, 3ιαμαρτυρίες, υπομνήματα και παραστάσεις 

Βουλευτών, Δημάρχων, Συμβουλίων, Χωριτικών Αρχών, Επιμελητηρίων κτλ. 

κατέληγαν σε υποσχέσεις, διαβεβαιώσεις και αναβολές, με μικρή μόνο βελτίωση 

της όλης κατάστασης. Οι αρμόδιοι αγνόησαν την πραγματική κατάσταση, αλλά 

και την ευρύτερη πολιτική σκοπιμότητα της κυβερνητtκ-Ιjς μέριμνας κα·ι φροντίδας 
της ακριτικής μας περιοχ-Ιjς, αφού ένα καλό οδικό 3ίκτυο είναι βασική προυπόθεση 

επιβίωσης και ανέλιξης της περι~χής σε όλους τους τομείς. 

Δείγμα οδικής παγίδας θανάτου είναι ο κύριος 3ρόμος Ξυλοφάγου-Αγίας 

Νάπας, που 3ιασταυρώνεται με άλλους δρόμους των χωριών Σωτήρας, ·Λιοπετρίου 

κτλ. Είναι ο βασικότερος δρόμος που εξυπηρετεί την τουριστική 3ιακίνηση από 

και προς Αγία Νάπα, Πρωταρά κ.ά., αλλ&. και τη γεωργικ-Ιj και εμπορική τροχαία 

κινηση της περιοχής. Παρόλ 'αυτά, είναι 3ρόμος μιας κατεύθυνσης, στενός, με 
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επιχ(νΟυνες στροφές, χωρίς κανονικά χράσπεΟα, χωρίς ασφαλείς Οιαβάσεις και 

χωρίς φώτα τροχαίας. 

Απόλυτα Οιχαιολογημένη είναι η αγανάχτηση καθώς και η πρόσφατη Οιαμαρ

τυρ!α των κατοίκων της Σωτήρας, αφού μόνο τον τελευταl.ο μήνα συνέβησαν 2 
θανατηφόρα και πολλά άλλα ατυχήματα. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφο,ρήσει τη Βουλή: 

(α) Πώς αντιμετωπίζεται άμεσα η αναγκαιότητα βελτ(ωσης-επιδιόρθωσης 

του κύριου Ορόμου Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας; 

(β) Προγραμματίζεται και για πότε η εκτέλεση βελτιωτικών έργων του 

πιο πάνω -Ορόμου (Οιαπλάτυνση, ανισόπεΟeς Οι111:βάσεις, φώτα τροχαίας 

κτλ.); 

(γ) Προγραμματίζονται και, αν ναι, ποια συγκεκριμένα έργα βελτίωσης, 

επέκτασης κτλ. του οΟιχού Οιχτύου των Κοχχινοχωριών;J> 

Ερώτηση ημερομην(ας 20 Σεπτεμβρ(οu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Χρίστο Σολωμή και 

ληφθείσα στις 21 Σεπτεμβρ(οu 1989. 

«Απαράδεκτη η για τρ(τη συνεχή χρονιά μαζική δηλητηρtαση ή προσβολή των 

εθνοφρουρών μας από άγνωστη ασθένεια που πιθανό να οφείλεται σε ιό, σε 

στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς (κυρίως στην περιοχή Λεμεσού), 

Ψηλοί και ανυποχώρητοι πυρετοί, Οιάρροια, εμετοί, γενική σωματική κόπωση 

και αφυ8άτωση είναι μερικά συμπτώματα που θερίζουν τους στρατιώτες τις 

τελευταίες 10 μέρες και σε μερικές περιπτώσεις οι επιπλοκές περιχλεί-ουν πολλούς 
χιν8ύνους. 

Παρά τις _επανειλημμένες χ-αθησυχαστιχές 8ιαβεβαtώσεις των αρμο8ίων, η 

κατάσταση παραμένεί ανησυχητική και απογοητευτική τα τελευταία -3-4 χρόνια. 

Γι' αυτό καλε(ται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήρ-« τη Βουλή: 

(α) Ποια συγχεχρ,ιμένα προληπ:τιχά μέτρα λαμβάνονται για την παρεμπό-

8ιση της εμφάνισης τέτοιων επι8ημιών σε στρατόπε8α της Εθνικής 

Φρουράς, αφού τούτο συμβαίνει τα τελευταία 3 χρόνια; 

(β) Μήπως ε!ναι οι εγκαταστάσεις των στρατοπέ8ω~-·-'ϊ~8ρο8-ότησης, 8ια
μονής, 8ιατροφής) που 1 χτυπήθηκαν' "από την επι8.ημ!α η αιτία; 

(γ) Πόσα ακριβώς κρούσματα παρουσιάστηκαν στα στρατόπε8ά μας τους 

τελευταίους 3 μήνες;» 

Ερώτηση ημερομην(ας 22 Σεπτεμβρ(οu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφiρειας Λεuκωσ(ας κ. Πiτρο Στυλιανού και 

ληφθε!σαι στις 22 Σεπτεμβρ(οu 1989. 

«Η καθιέρωση ομοιόμορφης μαθητικής στολής σ 'όλο το γυμνασιακό-λυκειακό 
χόχλο, αλλά και στη στοιχειώ8ή εχπαί8ευση είναι αρχή όχι μονάχα απο8εχτή, 
αλλά χι επιζητούμενη από τη συντριπτική πλειοψηφία των γονιών, που επι

σημαίνει τις άμεσες θετικές επιπτώσεις στη μαθητική ψυχολογία, όπω~ π.χ.: 

1. Τον εθισμό στην πειθαρχία και -vους κανονισμούς της. 

2. Την άμεση εξάλειψη (για τον ευα(σθητο ψυχικό κόσμο του μαθητή) 

των πολύ ο8υνηρών τραυματικών εμπειριών Που προέρχονται από την 

επί8ειξη του πλούτου (στον τομέα της έν8.υσης και υπό8ησης) από τους 

θη ' λ ' ' μα τες των π ουσιων οιχογενειωv. 
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3. Στην εμπέδωση xt εφαρμογή ΟιαΟιχασιών που οδηγούν στην εξάλειψη 
των ανισοτήτων. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο l'ποuργείο: 

1. Εφαρ_μόζονται αυστηρά οι σχετικοί χανονισμοL; 

2. Αν εφαρμόζονται, πώς Οιχαιολογούνται οι καταγγελλόμενες κατα

στρατηγήσεις με τη χρήση (με την εισαγωγή τους από το εξωτεριχό) 

πανάκριβων ειδών ένΟυσης-υπόΟησης (Adidas, Puma, Nike, Benetton 
k.<i.) από μέρους πολλών μαθητών του γυμνασίου-λυκείου; 

3. Πώς στοχοθετεί την αυστηρή εφαρμογή των κανονισμών με την 

έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από- τον αξιό

τιμο Βουλευτή περιφ~ρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στ-υλιανοu και 

ληφθείσα στις 20 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Στο ανεγερθέν πρόσφατα νέο (Γ') Δημοτικό Σχολείο Πάλόuρ~ώτισσας 
υπάρχει (σύμφωνα χαι με στοιχεία που γονε(ς μας έδωσαν χαι βάσει προσωπικής 

έρευνας που χάν~με) πρόβλημα ασφαλούς προσπέλασης των μαθητώ\1 1 λόγω των 
παράπλευρων οδιχών διασταυρώσεων χαι της ταυτόχρονης έλλειψης πεζόδρομων, 

φώτων τροχαίας, οδιχών σημάνσεων,χαθώς χαι ειδιχού αστυνομιχού (τροχονόμου), 

όπως χαι λόγω της χαχής χατάστασης των δρόμων. 

Παραχαλε(ται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα, πώς αντι

μετωπίζεται το πρόβλημα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 23 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Από την περίοδο της επανασύστασής της (στα τέλη της δεχαετίας του '60) 
η ΣυνομοσπονQία Γονέων Στοιχειώδους Εχπαίδευσης εναγώνια ζ-ητά, με υπο

μνήματα, με επαφές με αρμόδιους φορείς, αρθρογραφιχά, με ενημέρωση 
Βουλευτών χτλ (στο προσωπιχό αρχείο του υπογράφοντος υπάρχουν σειρές από 

φαχέλους με αντίγραφα των υπομνημάτων,χαθώς χαι δημοσιεύσεις των παρα

στάσεων αυτών, που με την ιδιότητα του προέδρου της Συνομοσπονδίας, για σειρά 

ετών, σχημάτισε) τη λήψη αυστηρών χι ορθολογιχών μέτρων για την ασφαλή 

διαχίνηση χαι προσπέλαση των μαθητών στοιχειώδους (χι ιδιαίτερα των τριών 

πρώτων τάξεων) στα ·σχολε(α τους: Με την τοποθέτηση ειδιχών αστυνομιχών 

(τροχονόμων}, φωτεινών σημάνσεων, ειδιχών διαβάσεων, 'ζέπρα λάιτς' ,χ.ά. 

Παραχαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το -·Σώμα ποια 

μέτρα λαμβάνονται χαι πού για την ασφαλή προσπέλαση των μαθητών στα 

σχολεία τους, ενόψει των πυχνών χαταγγελιών που βλέπουν το φως τηζ 

δημοσιότητας, όπως στο Β / χαι Γ' Δημοτιχό Σχολείο Παλουριώτισσας χαι σε 
δεχάδεζ άλλα. 

Τονίζουμε ~πρόςrθετ'α από την Ερώτησή μας στις 20.9.89,- για το Γ' 
Δήμοτιχό J:Ίαλουριώτιqσας- πως οι λεωφόροι Κέννετυ χαι Λάρvαχας, που 

δια-σταυρώνουν οι μαθητ:ές- του Β' Δημοτιχού Παλουριώτισσας, χαραχτηρίζονται 

(όπως μας ανέφε.ρε χι η πρ-ό~δρος του οιχείου Συνδέσμου Γονέων) από .~ους ίδιους 

τους αξιωματιχούς της τροχαί_ας Λευχωσίας ως λαιμητόμοι.>> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 26 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Ιδιωτιχο( υπάλληλοι (καταστημάτων, γραφείων κτλ.) ζητούν όπως ταυτό

χρονα με την αλλαγή της ώρας (από 23.9) καταργείται κι η μεσημβρινή αργία, 
έτσι που να μην απασχολούνται μέχρι τις 7 μ.μ. για μια βδομάδα (ίσαμε τις 30.9 
που η θερινή αργία καταργείται), γιατί η Ίη μ.μ. -με την αλλαγή της ώρας- είναι 

(για τα χυπptαχά ιδιαίτερα δεδομένα) αρκετά παρωχημένη. 

Πώς αντιμετωπίζει το Οέμα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 26 Σεπτεμβρίου 1989. 

(( ΈντονΊ} δυσφορία χαι απογοήτευση επικρατεί ανάμεσα στις τάξεις των 

πολύτεχνων για τις απαράδεχτες καταστρατηγήσεις των κεκτημένων δικαιω

μάτων -της δωρεάν παιδείας και του στεγαστικού- που πέτυχαν, ύστερα από 

πολύχρονες προσπάθειες, κατά τη διακυβέρνηση Κυπριανού. 

Έτσι, ενώ οι πολύτεχνοι απολάμβαναν (με βάση την απόφαση 20796, στις 
10.9.1981) πλήρους οωρεάν παιοείας σ' όλες τις βαθμίοες και τις μορφές της 

εκπαίδευσης (γυμνάσιο, λύκειο, ινστιτούτα) τεχνικές σχολές κτλ.) χι είχαν τη 

διαβεβαίωση πως η ίδια ταχτική θ' αχολουΟεί.το και στην περίπτωση του 

πανεπιστημίου, η σημερινή κυβέρνηση καταστρατήγησε τα κεκτημένα αυτά 

δικαιώματα χι υποχρεώνει τους πολύτεκνους στην καταβολή τελών εγγραφής στα 

σχολεία, πληρωμή βιβλίων χι άλλων υποχρεώσεων, ενώ για το θέμα της δωρεάν 

φοίτησης στο πανεπιστήμιο η απάντηση που τους δίδεται είναι πως θα απο

φασ(σει συναφώς το Υπουργικό Συμβούλιο! 

Εξάλλου) ενώ η κυβέρνηση Κυπριανού αποφάσισε χι εξάγγειλε μεγαλόπνοο 

στεγαστικό πρόγραμμα για τους πολύτεχνους -της τάξης αρκετών εκατομμυρίων 

λιρών- τα σχετικά σχέδια παγοποιήθηχαν επί της σημερινής κυβέρνησης και η 

απόφαση ούτε: αναγνωρίζεται χι ούτε, φυσικά, εφαρμόζεται. 

Τέλος καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς 

τοποθετείται η κυβέρνηση στο λογικό αίτημα της υποβοήθησης των πολύτεχνων 

οικογενειών στη διακίνησή τους. Πιο συγκεκριμένα, στην παροχή των ίδιων 

διευκολύνσεων (από πλευράς εισαγώγιχού δασμού, μεταβιβαστικών κτλ.) που 

παραχωρούνται στους ιδιοκτήτες ταξί σε περίπτωση αγοράς μηχανοκινήτου κάτω 

των 8 θέσεων, καθώς και των ίδιων εκπτώσεων -όπως στους κατόχους λεωφο
ρείων- σε περίπτωση αγοράς μικρών (8-12 θέσεων) λεωφορείων (mini bus).» 

Απάντηση ημερομηvίας 29 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

((Από τις μέχρι τώρα αναλύσεις και έρευνες της αρμόδιας υπηρεσίας του 

Υπουργείου (Τμήμα Αλιείας) οεν οιαπιστώθηκε 'μόνιμη και μεγάλης έκτασης 
' θ 'λ ή ' Λ ' ' λλ' ' ρυπανση της α ασσας στην περιοχ του ποταμου ιοπετριου , α α μια εντονη 

αύξηση της θαλάσσιας ζωής, κυρίως ανάπτυξη φυκιών, που οφείλεται στη 

διοχέτευση στη θάλασσα των χρησιμοποιημένων νερών του ιχθυοτροφείου που 

περιέχουν θρεπτικές ουσίες. Η μεγάλη αυτή ανάπτυξη των φυκιών δημιουργεί 

αντιαισθητική εικόνα και προκαλεί οχληρία όταν αυτά περιστασιακά εκριζώνονται 

από τους βράχους και εκβράζονται στην παραλ(α ή εκτίθενται στην ατμόσφαιρα 
όταν 'τα νερά είναι χαμηλά' (άμπωτις). 
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2. Από τότε που παρουσιάσθηκε το πρόβλημα {περασμένη άνοιξη), το Τμήμα 
Αλιείας παpαχολουθεί στενά την κατάσταση χαι προχωρεί στη συλλογή των 

απαραίτητων δεδομένων προκειμένου να εξευρεθεί μια μόνιμη λύση στο πρόβλημα, 

εξετάζοντας ταυτόχρονα το ενδεχόμενο απόρριψης των νερών του ιχθυοτροφείου 

σε κάποιο βάθος στη θάλασσα, για να μην έχουν τοπική επ(δpαση στην παραλία. 

Παράλληλα το Τμήμα βρίσκεται σε επαφή με τη διεύθυνση του ιχθυοτροφείου για 

εφαρμογή τόσο βραχυπρόθεσμων μέτρων, όπως η προσωρινή απομάκρυνση των 

φυκιών που εκβράζονται στην παραλία, όσο και των διορθωτικών μέτρων που 

τελικά θα αποφασισ~ούν μετά την ολοκλήρωση των μελετών και αξιολόγηση όλων 

των δεδομένων. Νοείται ότι το τμήμα Αλιείας 8εν θα 8ιστάσει να προχωρήσει 

στην εφαρμογή των προνοιών των υφιστάμενων Κανονισμών (περί Αλιείας) για 

προστασία της θάλασσας όταν χρειασθεί.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 τ,;υ αξιότιμου Βουλευτή περι
φtρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

((Το Γυμνάσιο Ομόνοιας Λεμεσού (παλαιό ΙΒ 1
) ι8ρύθηκε με σκοπό να 

εξυπηρετούνται οι μαθητές του Η' Δημοτικού Λεμεσού (Ομόνοιας), του ΙΓ' 

Δημοτικού Λεμεσού (Αγ. Σπυρί8ωνα), του ΙΣΤ' Δημοτικού Λεμεσού (Ζακακίου), 

του Δημοτικού Κολοσσίου Α' και του Δημοτικού Κολοσσίου Β '. 

Οι μαθητές του Τραχωνίου, του Ασώματου και του Ακρωτηρίου φοιτούσαν 

στο Γυμνάσιο Αγίου Αντωνίου (παλαιό Θ'). Επει8ή μερικές χρονιές παρουσιά

στηκε ευχέρεια μεταφέρθηκαν οι μαθητές αυτοί, προσωρινά, στο Γυμνάσιο 

Ομόνοιας. Οι μαθητές του Ζακακίου φοιτούσαν πάντοτε στο Γυμνάσιο Ομόνοιας. 

Το ίπουργείο Παι8είας, για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών της 

περιοχής Τραχωνίου-Ασωμάτου-Ακρωτηρίου-Ζακακίου, σχε8ιάζει, μέσα στα 

πλαίσια των 8υνατοτήτων και προτεραιοτήτων του, την ί8ρυση νέου γυμνασίου 

στην περιοχή αυτή.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φtρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

((Οι ισχυρισμοί περί εκλεκτικής fι μεροληπτικής εφαρμογής της νομοθεσίας 

8εν ευσταθούν, οι 8ε σχετικές νύξεις είναι τουλάχιστον ά8ικες. Αναμφίβολα τα πιο 

πάνω θα μπορούσαν κάλλιστα να 8ιαπιστωθούν αν εζητούντο σχετικές πληρο

φορίες ή 8ιευκρινίσεις από μέρους του ίπουργείου. Συναφώς αναφέρεται ότι η 

παρέμβαση του Γενικού Διευθυντού στην προκειμένη περίπτωση οφειλόταν στο 

γεγονός ότι οι ι8ιοκτήτες, κατόπιν επικοινωνίας τους με το lπουργείο, εξε8ή

λωσαν την προθυμία τους να κατε8αφίσουν οι ί8ιοι το π~ράνομο υποστατικό τους, 

πράγμα το οποίο και έπραξαν μέσα στα πλαίσια της τεθείσας προθεσμίας. !(ατά 

την άποψή μας στις περιπτώσεις που εχ8ηλώνεταί εθελοντική 8ιάθεση για 

κατε8άφιση ενός παράνομου υποστατικού, η επί8ειξη 8υνάμεως ή βίας είναι 

περιττή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φtρειας Δευκωσίας κ. Πtτρου Στυλιανού. 

«Η 8ιευθέτηση για λειτουργία του ΑΤΚ Ευρύχου από τις 7.00 π.μ. έως τις 
6.00 μ.μ. έγινε ύστερα από σχετικfι συμφωνία με τον Κλά8ο Νοσηλευτικού 
Προσωπικού. 



164 

Η λειτουργία του Α 11( Ευρύχου πάνω σε 24ωρη βάση προϋποθέτει αύξηση 
του νοσηλευτικού προσωπικού που υπηρετεί σ' αυτό, τούτο όμως Sεν είναι Ουνατό 

να. γίνει επί του παρόντος λόγω της παρατηρούμενης γενικής έλλειψης νοση

λευτικού προσωπικού. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, πιστεύεται ότι οι υπηρεσίες που προσφέρονται 

τώρα από το Α 11( Ευρύχου στους κατοίκους της κοινότητας και της γύρω 

περιοχής είναι πολύ ικανοποιητικές.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού, 

«(α) Με βάση πρόσφατη απόφαση του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων 1 το περιφερειακό Γεωργικό Γραφείο Ευρύχου αναμένεται να 

ενισχυθεί σύντομα σε τεχνικό προσωπικό. Η περαιτέρω ενίσχυσή του 

θα εξαρτηθεί από τα αποτελέσματα- Sιεξαγόμενης έρευνας αναφορικά 

με τις ανάγκες των επαρχιακών και περιφερειακών Γεωργικών 

Γραφείων πάνω σε παγκύπρια κλιμακα σε συνάρτηση με τις επι

κείμενες προσλήψεις πρόσθετου π_ροσωπικ?ύ και με βάση τις προτε

ραιότητες κάθε επαρχίας/περιφέρειας. 

(β) Η κατασκευή φρ&.γματος πάνω στον ποταμό Ατσά, που θα καλύψει 

και την κοινότητα Ευρύχου, εντάσσεται μέσα στα πλαίσια του 

προγραμματιζόμενου Έργου Καρκώ-τη, του οποίου η Τεχνοοικονομική 

Μελέτη που αναλήφθηκε από Σοβιετικό Οίκο. Συμβούλων Μηχανικών 

έχει ή~η συμπληρωθεί. Προωθείται τώρα η λήψη αποιράσεως σχετικά 
με την εκπόνηση της Οριστικής Μελέτης και των κατασκευαστικών 

σχεSίων για το Έργο.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Δικαιοσύνης 
σe Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Δευκωσ[ας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Το αίτημα της κοινότητας Ευρύχου για Sιεκπεραίωση ενόρκων Οηλώσεων 

στην Ευpύχου κατά την ημέρα που συνέρχεται εκεt το Επαρχιακό Δικαστήριο 

Λευκωσίας έχει εξεταστεί από το Ανώτατο Δικαστήριο που προέβηκε ήSη σε 

Sιευθετήσεις ώστε κατά την ημέρα λειτουργίας του Δικαστηρίου στην Ευρύχου να 

μεταβαίνει και Βοηθός Πρωτοκολλητής για να Sιεκπεραιώνει επί τόπου ένορκες 

Sηλώσεtς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 
του αξιότιμου Βουλευτή ~εριφέρειας Δευκωσ(ας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«1. Κατά καιρούς Sιάφορες κοινότητες έχουν υποβάλει αίτημα για τη 

Sημιουργ(α περιφερειακών Γραφείων Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Το lπουργε[ο 

Εργασίας και l(οινωνικών Ασφαλίσεων, μετά από μελέτη του θέματος~ κατέληξε 

στο συμπέρασμα, έχοντας υπόψη τις αποστάσεις στην l'Cύπρο, το Sίκτυο 

συγκοινωνιών και τις SιαSικασίες που εψαρμόζει το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλί

σεων, ότι Sεν ενSείκνυται η ίSρυση ε:πιπρόσθετων γραφείων, λόγω της συνεπα

γόμενης σημαντικής αύξησης του προσωπικού και των σχετικών Sιοικητικών 

Sαπανών. Εξάλλου, η SημιουργLα γραφείου σε μι;α Κοινότητα θα οΟηγούσ~ 

ανα.πόφευ>~τα στην άσκηση πιέσεων γιά ι?ημιουργία γρα.φείων >ι:αι σε άλλες 

περιοχές. 
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2. Η κοινότητα Ευρύχου υπέβαλε και στο παρελθόν παρόμοιο αίτημα. το 

οποίο απορρίφθηκε για τους λόγους που αναφέρονται πιο πάνω. ·Πρόσθετα. 1 τόσο 
η_ Ευpύχου όσο και τα άλλα χωριά της περιοχής, από απόψεως συγκοινωνιακής 

σύνδεσής τους με τη Λευκωσία, βρίσκονται σε πλεονεκτική θέση σε σύγκριση με 

άλλα χωριά και λαμβάνοντας υπόψη τις Οια.Οιχασίες που ακολουθούνται από το 

Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μπορεί να λεχθεί ότι τα χωριά αυτά 

εξυπηρετούνται ικανοποιητικά από το Επαρχιακό Γραφείο J{οινωνικών Ασφαλί

σεων Λευκωσίας χωρίς να αντιμετωπίζουν οποιοΟ·~ποτε σοβαρό πρόβλημα. Πιο 

συγκεκριμένα, οι εισφορές των αυτοτελώς εργαζομένων πληρώνονται μια φορά 

κάθε τρεις μήνες και των εργοδοτών μια φορά κάθε μ·ήνα., χωρίς να. α.πα.ιτείτα.ι η 

προσωπική παρουσία. του υπόχρεου, ο οποίος μπορεί να. πλ·Ι)ρώσει τις εισφορές 

του και μέσω τρίτου. Οι αιτήσεις για. παροχές, εκτός από το επίΟομα. ανεργίας, 

μπορούν να. στέλλονται και μέσω τα.χυΟρομείου. 

Για. τους πιο π&.νω λόγους, το Υπουργείο Εργ-α.σία.ς και l(οινωνικών 

Ασφαλίσεων εξακολουθεί να. πιστεύει ότι Οεν είναι α.να.γχα.ία. η λειτουργία. 

Γραφείου l(οινωνικών Ασφαλίσεων στην Ευρύχου ή σε οποια.Οήποτε &.λλη κοινό

τητα. στην περιοχή.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσιας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

αΗ ίΟρυση Τα.χυΟρομιχών Γραφείων στηρίζεται σε συγκεκριμένα. χριτ·~ρια., 

όπως: 

(α.) Η έκταση χα.ι ο πληθυσμός κάθε ενΟια.φερόμενης κοινότητας, με 
κατώτατο όριο 4,000 χα.τοίχους, 

(β) ο ημερήσιος όγκος της εισερχόμενης και εξερχόμενης αλλψογραφίας, 
με κατώτατο όριο 500 τα.χυΟρομικά αντικείμενα, για. κάθε κοινότητα., 
και 

(γ) "Ι) απόσταση κάθε κοινότητας από το πλησιέστερο 
γραφείο. 

ταχυΟρομικό 

Σ' ό,τι αφορά την κοινότητα. Ευρύχου τα. πιο πάνω κριτήρια. Οεν πληρούνται 

χα.ι συνεπώς Οεν Οικα.ιολογείτα.ι η ίΟρυση Τ α.χυΟρομικού Γραφείου. Συγκεκριμένα. ο 

πληθυσμός τ·Ι)ς εν λόγω κοινότητας ανέρχεται γύρω στους 1,100 χα.τοίχους, ενώ Τι 
ημερήσια. Οια.χίνηση τα.χυΟρομείων κυμαίνεται μεταξύ 200-250 αντικειμένων. 

Εξάλλου σε μικρή απόσταση από τ·Ι)ν Ευρύχου λειτουργεί το Τα.χυΟρομικό 

Γραφείο J(α.κοπετριάς, το οποίο ιΟρύθηκε για. να. εξυπηρετεί και τις γύρω 
κοινότητες. 

Σημειώνεται ότι στην Ευρύχου λειτουργεί Τα.χυΟρομιχό Πρακτορείο, το οποίο 

κρίνεται από τ11 ΔιεύΟυνση του Τμ·~μα.τος Τ α.χυΟρομικών Υπηρεσιών ότι εξυπη
ρετεί ικανοποιητικά τους χα.τοίχους της κοινότητας. 

Σύντομα. α.να.μένετα.ι εξάλλου να. εφαρμοστεί ο θεσμός της χα.τ' οίκον 

Οια.νομής της α.λληλογρα.φία.ς με τα.χυΟρομιχό πράκτορα. κα.ι για. το σκοπό αυτό 

βρίσκονται σε εξέλιξη επαφές με την οικεία. Επα.ρχια.χ·ή Διοίκηση και το 
Συμβούλιο Βελτιώσεως Ευρύχου, για. την εξεύρεση του κατάλληλου προσώπου, 
στο οποίο Οα. ανατεθεί η εργασία. α.υτ·ή.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Έχει ετοιμαστεί από το Τμήμα Δημοσίων Έργων το ρυθμιστικό σχέόιο 

της Οιαμόρφωσης συγκοινωνιακού κόμβου στη συμβολή των οόών Χαλκάνορος και 

Γρίβα Διγεν-ή στο Δάλι. 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ετοιμάζει επίσης κατασκευαστικό σχέόιο και 
εκτίμηση της Οαπάνης της πιο πάνω συμβολής. 

3. Θα καταβληθε[ προσπάθεια να εκτελεστεί το έργο από πιστώσεις του 
ΠροUπολογισμού του 1990.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτpοu Στυλιανού. 

«Η Οημιοuργ(α κατάλληλων κοινοτικών αθλητικών χώρων αποτελεί σταθερό 

στόχο της πολιτικής της κυβέρνη.σης και εντάσσεται στον ευρύτερο στόχο της 

περιφερειακής αθλητικής ανάπτυξης. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά ο ΚΟΑ έχει παραχωρήσει τεχνική και οικονομική 

βοήθεια για κατασκευή γηπέόων τόσο στο Δάλι όσο και στα γύρω χωριά. 

Πέραν των πιο πάνω, ο Οργανισμός βρίσκεται σε επαφή με το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Δ αλιού και μελετά αίτημα της κοινότητας για όημιουργία αθλητικού 

κέντρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτ'Ι] περι-
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου ΣτυλιαvοU. · 

«Αναφορικά με την απασχόληση πτυχιούχων στη Δημοτική Εκπαίόευση το 

-Υπουργείο Παιόείας Οηλώνει τα ακόλουθα: 

Το -Υπουργείο με ανακοίνωσή του ημερομηνίας 28.1.89, πληροφορούσε τους 
άνεργους πτυχιούχους της Ελληνικής Φιλολογίας και των ειόικοτήτων Τέχνης, 

Μουσικής, Σωματικής Αγωγής και Αγγλικών ότι, ύστερα από απόφασή του, το 

Παιδαγωγικό Ινστιτούτο θα αναλάμβανε την οργάνωση ειδικού προγράμματος 

ταχύρρυθμης εκπα!δευσης για όσους επιθυμούσαν να εργαστούν ως αναπληρωτές 

δάσκαλοι. Στην ίδια ανακοίνωση αναφέρονταν επί λέξει και τα εξής: Έφιστάται 

η προσοχή όσων θα επιλεγούν ότι με την παρακολούθηση του πιο πάνω 

προγράμματος αναλαμβάνουν υποχρέωση να δεχτούν να υπηρετήσουν ως ανα

πληρωτές δάσκαλοι κατά το σχολικό έτος 1989-90 σ 1 οποιοόήποτε μέρος της 

Κύπρου, αν χρειαστούν οι υπηρεσίες τους 
1

, Σε καμιά περίπτωση το -Υπουργείο 

Παιόείας δεν έδωσε οποιαδήποτε διαβεβαίωση για Οιορισμό. 

Η διαφοροποίηση του αρχικού αριθμού αυτών που θα διορίζονταν στη 

Δημοτική Εκπαίδευση δεν οφείλεται σε λάθος στον προγραμματισμό, αλλά κυρίως 

στο γεγονός ότι τροποποιήθηκε πρόσφατα το σχέδιο προϋπηρεσιακής κατάρτισης 

για Οιορισμό στη Μέση Παιδεία. Λόγω αυτής της τροποποίησης, αριθμός 

πτυχιούχων που υπηρετούν ως αναπληρωτές δάσκαλοι Οε θα παρακολουθήσουν την 

προϋπηρεσιακή κατάρτιση, με αποτέλεσμα να μην κενωθεί η Θέση τους. 

Παρά τις πιο πάνω δυσκολίες, ένας μεγάλος αριθμός από άτομα που 

παρακολούθησαν τα επιμορφωτικά μαθήματα θα απασχοληθεί με διάφορους 

τρόπους, κατά τη διάρκεια της νέας σχολικής χρονιάς.» 
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Απάντηση ημεpομηνίας 22 Σεπτεμβpίου 1989 του Υπουpγού Συγκοι
νωνιών και Έpγων σε Εpώτηση ημεpομηνίας 22 Ιουλίου 1989 του 
αξιότιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιάκωβοu ΚατσοuνωτοU. 

«Όλες οι κενές θέσεις ΕξετCΙ.στών Οδηγών έχουν πληρωθεί. 

Για μια χενή θέση Γραφέα, ο κάτοχος της οποίας πέθανε πρόσφατα, 
προωθείται η τοποθέτηση αντικαταστάτη. 

Για την απάμβλuνση του προβλήματος της καθυστέρησης στις εξετάσεις 
ψ [ ο;:. ι ι ' θ ' ' 'λ υπο ηφ ων οσηγων εχει εφαpμοστει ο εσμος της υπεpωpιαχης απασχο ησης στον 

Κλάδο Εξέτασης ΟΟηγών για να παρέχεται έτσι η δυνατότητα διεξαγωγής 

εξετάσεων για απόχτηση άδειας οδήγησης και τα απογεύματα. 

Το πρόβλημα αυτό θα λυθεί ριζικά με την πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού 
η οποία προωθείται.)) 

Απάντηση ημεpομηνίας 4 Σεπτεμβpίου 1989 του Υπουpγού Παιδείας σε 
Εpώτηση ημεpομηνίας 20 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή πεpι
φέpειας Λεuκωσίας κ. Πέτpοu ΣτuλιανοU. 

((Το Τπουργείο Παιδείας, ύστερα και από εισήγηση της Επιτροπής ΠαιΟείας 

της Βουλής των Αντιπροσώπων, μελέτησε το θέμα που αναφέρεται στην Ερώτ·ΙJσ·ΙJ 

χαι κατέληξε στα ακόλουθα: 

(α) Για τη φετινή σχολική χρονιά 1989-901 όσοι θα Οιοριστούν θα κληθούν 

να παρακολουθήσουν την ταχύρρυθμη σειρά παιΟαγωγιχών μαθημάτων 

μεταξύ 25/8 και 15/9/1989 και θα συμπληρώσουν την επιμόρφωσή 

τους κατά τη Οιάρκεια της υπηρεσίας τους. 

(β) Από τη σχολική χρονιά 1990-91, οι νεοδιοριζόμενοι καθηγητές θα 

παρακολουθούν ταχύρρυθμη σειρά μαθημάτων στο ΠαιΟαγωγικό 

Ινστιτούτο διάρκειας τεσσciρων, περίπου, εβδομάδων μεταξύ 20 
Αυγούστου χαι 15 Σεπτεμβρίου. 1 Οσοι συμπληρώνουν με επιτυχία 

αυτή τη σειρά μαθημάτων θα παίρνουν σχετικό πιστοποιητικό από το 

Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, με βάση το οποίο η Επιτροπή Εκπαι

δευτικής Υπηρεσίας θα τους προσφέρει διορισμό από 15/9 - 31/7 και 
με πλήρεις απολαβές, όπως η ισχύουσα πραχτιχή για τους συμβα

σιούχους. Οι καθηγητές αυτοί θα συμπληρώνουν την παιδαγωγική τους 

κατάρτιση παρακολουθώντας μαθήματα για τρεις μέρες την εβδομάΟα 

χαι Οιδάσχοντας στα σχολεία για άλλες τρεις ημέρες της εβΟομά.Οας. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Υπουργείο ΠαιΟείας Οιατηρεί το δικαίωμα 

να καλεί καθηγητές να παραχολουΟούν σειρά ή σειρές μαθημάτων μέσα στα 

πλαίσια της ενδοϋπηρεσιαχής επιμόρφωσης των εχπαιΟευτικών.» 

Απάντηση ημεpομηνίας 13 Σεπτεμβpίου 1989 του ΥπουpγC)ύ Εσωτεpικών 
σε Εpώτηση ημεpομηνίας 26 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι οι χατοιχίες του οικισμού Ανθούπολης, που παρουσίασαν 

ρωγμές, έχουν ήΟη επιδιορθωθεί από το Τμήμα Δημοσίων 1 Εργων ύστερα από 

σχετικές οδηγίες του Τμήματος ΠολεοΟομίας και Οικήσεως. Απομένει επί του 

παρόντος μία μόνο χα.τοιχία με ρωγμές που αναφέρθηκε στο Τμήμα ΠολεοΟομίας 

και Οικήσεως κατά τις αρχές περασμένου Αυγούστου, η οποία θα επιδιορθωθεί 

πολύ σύντομα.» 
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Απάvτηση ημεpομηvίας 15 Σεπτεμβplου 1989 του Υπουpγού Συγκοιvω
vιώv και Έpγωv σε Εpώτηση ημεpομηv{ας 3 Αυγούστου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γιαvvάκη Ομήpου. 

ιιΣχετικά με το αLτημα της κοινότητας Τσάδας για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου που οδηγεί στη Μονή του Σταυρού της Μίθθας επιθυμώ να παραθέσω τα 

ακόλουθα: 

Η ασφαλτόστρωση του πιο πάνω δρόμου δε συμπεριλαμβάνεται μέσα στις 

άμεσες προτεραιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα 

Αρχαιοτήτων) και ως εκ τούτου επί του παρόντος δεν μπορεί. να ενταχθεί. κάτω 

από το κονδύλι «Δρόμοι προς Αρχαία Μνημεία» του ΙCεφαλαίου 17 Δ. 

Παρεμπιπτόντως αναφέρεται πως η ευθύνη για τη συντήρηση του υπό 

αναφορά δρόμου ανήκει στη δικαιοδοσία της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου.>> 

Απάvτηση ημεpομηvίας 14 Σεπτεμβpίου 1989 του Υπουpγού Γεωpγίας και 
Φυσικώv Πόpωv σε Εpώτηση ημεpομηvίας 3 Αυγούστου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γιαvvάκη Ομήpου. 

«Το αιτημα της κοινότητας ΙCοίλης για ένταξη στο Υδατικό Έργο Μαuρο

κόλυμπου έχτα.σης 2,000 σκα.λών γης, που τέθηκε κατ' επανάληψη, εξετάστηκε σε 
βάθος αλλά δεν κατέστη δυνατό να. ικανοποιηθεί. Ο λόγος είναι ότι για. την 

ικανοποίηση του αιτήματος, θα απαιτηθεί ποσότητα νερού πέραν του ενός 

εκατομμυρίου κυβικών μέτρων ετησίως, την οποία το Έργο δεν διαθέτει, καθ' ότι 

οι υδάτινοι πόροι είναι περιορισμένοι κα.ι προορίζονται για. την άρδευση της 

περιοχής που είναι ήδη ενταγμένη στο Έργο. 

Πρόσθετος περιοριστικός παράγοντας είναι το γεγονός ότι η υποδεικνυόμενη 

περιοχή βρtσκεται σε μεγάλο υψόμετρο και για την άρδευσή της απαιτείται 

άντληση, πράγμα που καθιστά. το. έργο αντιοικονομικό. 

Με σκοπό την α.να.ζήτηση υπα.λλακτικής λύσης του αρ8ευτικού προβλήματος 

της κοινότ·ΙJτα.ς, έχουν δοθεί οδηγίες στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως να 

εξετάσει το ενδεχόμενο ανορύξεως πρόσθετων γεωτρήσεων με σκοπό την ανεύρεση 

νερού. Σημειώνεται ότι τα τελευταία χρόνια α.νορύχθησαν 4 γεωτρήσεις α.πό τις 
οποίες η μια. αποδείχθηκε αρκετά επιτυχής κα.ι λαμβάνονται μέτρα. για την 

αξιοποίησή της.>> 

Απάvτηση ημεpομηvίας 22 Σεπτεμβpίου 1989 του Υπουpγού Γεωpγίας και 
Φυσικώv Πόpωv σε Εpώτηση ημεpομηvίας 3 Αυγούστου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γιαvvάκη Ομήpου. 

((Το Τμήμα. Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργεtου μου ετοιμάζει, σε συνεν

νόηση με την κοινότητα Λεμόνα.ς κα.ι το Τμήμα. Γεωργίας, συνδυασμένο σχέδιο 

ύδρευσης/ άρδευσης που θα έχει σα.ν βάση την επιτυχή γεώτρηση στον ποταμό 

Έζουσας. Μετά τη _συμπλήρωση του συνδυασμένου σχεδίου, που αναμένεται 

σύντομα., το σχέδιο θα παρουσιαστεί για έγκριση α.πό την ενδιαφερόμενη κοινό

τητα. και, αν εγκριθεί, θα προταθεί για περίληψη στον ΠροUπολογισμό Αναπτύ
ξεως του 1991.>> 

Απάvτηcrη ημεpομηv{ας 23 Σεπτεμβplου 1989 του Υπουpγού Γεωpγίας και 
Φυσικώv Πόpωv σε Ερώτηση ημερομηvίας 3 Αυγούστου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γιαvvάκη Ομήpου. 

«Η γεώτρηση, που φέρει αριθμό 56/89 ανορύχθηκε στις αρχές του 1989 
ύστερα. α.πό αίτημα. που μου υπέβαλε αντιπροσωπεία. της κοινότητας Λυσού, στην 

περιφερειακή σύσκεψη που έγινε κάτω από την προεδρία μου στην Περιστερώνα 
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της Πάφου στις 19.12.1988. Η γεώτρηση α.υτή, που έχει βάθος 460 πόδια., δεν 
ήταν επιτuχής. Η εκβάθυνση της γεώτρησης δεν είναι δυνατή, γιατί τα πετρώ

ματα είναι εξαιρετικά χαλαρά χαι υποχωρούν μέσα στη γεώτρηση δημιουργώντας 

τεχνικά προβλήματα που δεν μπορούν να επιλυθούν. 

Αναφέρω συναφώς ότι από το 1977 έχουν ανορυχθεί επτά συνολικά γεωτρή
σεις που, δυστυχώς, απέβησαν ανεπιτυχείς.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του 

αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Το θέμα ανόρυξης γεώτρησης στην περιοχή 'Ρυμιά' της κοινότητας 

Περιστερώνας Πάφου εγείρεται για πρώτη φορά και θα εξεταστεί από την 

αρμόδια Υπηρεσιακή Επιτροπή για τις γεωτρήσεις, στην οποία έχει ήδη παρα

πεμφθεί για μελέτη και ιεράρχηση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Δε·uκωσίας κ. Πέτpοu ΣτuλιαvοU. 

((Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει εγκρίνει το Νόμο 51/87 που προνοεί για 
την ίδρυση και λειτουργία Κυπριακής Βιβλιοθήκης και για συναφή θέματα. 

Το Υπουργείο Παιδείας προώθησε το όλο θέμα και στον Προϋπολογισμό του 

1989 γίνεται πρόνοια για τρεις θέσεις προσωπικού, συγκεκριμένα ενός Διευθυντή 
και δύο Βιβλιοθηκονόμων οι οποίοι θα επανδρώσουν την Κυπριακή Βιβλιοθήκη. 

Τον Απρίλη του 1989 το Υπουργικό Συμβούλιο διόρισε Συμβουλευτική 

Επιτροπή Βιβλιοθήκης η οποία άρχισε το έργο της. 

Η Συμβουλευτική Επιτροπή συνήλθε σε επανειλημμένες συνεδρίες και αφού 

αξιολόγησε τις σύγχρονες τάσεις στην ανάπτυξη των βιβλιοθηκών και αφού 

στάθμισε το ρόλο που μπορούν να διαδραματίσουν οι υπάρχουσες βιβλιοθήκες της 

Κύπρου -Κυβερνητικές, Δημοτικές και άλλες, ετοίμασε σχέδιο εισήγησης προς τον 

Υπουργό Παιδείας για τον τρόπο λειτουργίας της Κυπριακής Βιβλιοθήκης. 

Για την υλοποίηση του σχεδίου αυτού προωθείται η πλήρωση των θέσεων που 

προνοούνται στον ΠροUπολογισμό του 1989 και μελετώνται διαδικασίες για 

περαιτέρω στελέχωση της Ι{ρατικής Βιβλιοθήκης με το απαραίτητο τεχνικό και 

βοηθητικό προσωπικό. Παράλληλα γίνονται προσπάθειες εξεύρευσης κατάλληλης 

στέγης. 

Αναμένεται ότι η l{υπριακή Βιβλιοθήκη θα μπορέσει να αρχίσει τη λειτουρ

γία της ως αυτόνομο ίδρυμα μέσα στους προσεχείς 6 μήνες.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu ΣτuλιαvοU. 

((Η κυβέρνηση και ο l{υπριακός Οργανισμός Αθλητισμού ενισχύουν τα 

προσφυγικά αθλητικά σωματεία τόσο οικονομικά όσο και με άλλους τρόπους. 

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια τα προσφυγικά σωματεία ΠΑΕΙ{ και ΔΙΓΕΝΗΣ 

έχουν τύχει προτεραιότητας στη χρησιμοποίηση του γηπέδου στα σχολεία Κύκκου. 

Πρόσθετα σημειώνεται ότι σε πρόσφατη σύσκεψη (Υπουργείο Παιδείας, 

!{ΟΑ, Σχολική Εφορεία) καθορίστηκε όπως τα έξοδα λειτουργίας του γηπέδου 

αναλάβουν από κοινού η Σχολική Εφορεία Λευκωσίας και τα αθλητικά σωματεία 

που θα το χρησιμοποιούν. Η συνεισφορά των εκτοπισμένων σωματείων, η οποία 
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8εν εLναι του ύψους που αναφέρεται στην Ερώτηση, καλύπτεται σε μεγάλο βαθμό 

από την επιχορήγηση του ΚΟΑ προς τα σωματεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 
του αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου ΣτuλιαvοU. 

<<Σχετικά με τη λειτουργία γραφείου χοινωνιχών ασφαλίσεων στην παλιά 

Λευκωσία, ο Υπουργός Εργασίας χαι Ι\..οινωνιχών Ασφαλίσεων υποβάλλει την πιο 

κάτω απάντηση: 

1. Δεν αμφιβάλλουμε ότι η λειτουργία γραφείου χοινωνιχών ασφαλίσεων 

στην περιοχή της παλιάς Λευκωσίας θα συμβάλει κατά κάποιο τρόπο στην 

αναζωογόνηση της περιοχής. Για το λόγο αυτό, το Υπουργείο μου έχει 

μεταστεγάσει το Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας χαι τον Κλάδο Ανεργιαχού 

Επιδόματος του Επαρχιακού Γραφείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο μέγαρο 

Σιαχόλα 1 έναντι της Πύλης Πάφου. 
2. Η δημιουργία πρόσθετου γραφείου κοινωνικών ασφαλtσεων στην περιοχή 

της παλιάς Λευκωσίας, με τα σημερινά τουλάχιστο δεδομένα, δεν μπορεί να 

πραγματοποιηθεt λόγω πρακτικών προβλημάτων. Συγκεκριμένα οι διαδικασίες 

που εφαρμόζονται και οι υπηρεσίες που προσφέρονται από τα Επαρχιακά 

Γραφεία είναι τέτΟιες που δεν μπορεί να γίνει κατατεμαχισμός και να ανατεθεί η 

προσφορά μέρους των υπηρεσιών σε άλλο Γραφείο. Εξάλλου, η δημιουργία 

παραρτήματος για εξυπηρέτηση των εργοδοτών και των αυτοτελώς εργαζομένων 

της περιοχής εξυπαχούει πρόσθετο προσωπικό, το οποίο το Τμήμα σήμερα δε 

διαθέτει. 

3. Ενόψει των πιο πάνω και της πολιτικής 
ενδε(κνυται η δημιουργία γραφείου κοινωνικών 

παλιάς Λευκωσίας,)) 

για μείωση των δαπανών, δεν 

ασφαλίσεων στην περιοχή της 

Απάντηση ημερομηνί'ας 'l3 Σεπτεμβ'ρtΌυ 1989 του Υπουργού Συγχοιvωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου 

Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

((Αναφορικά με το δημοσίευμα της εφημερίδας 1 ΑΓΩΝ' ότι ξένες μυστικές 

υπηρεσίες είχαν παγιδεύσει .τηλεφωνικές εγκαταστάσεις της Αρχής Τηλεπικοι

νωνιών και παρακολουθούσαν τις τηλεφωνικές συνδιαλέξεις Κρατικών Υπηρεσιών 

και άλλων παραγόντων του τόπου, η Αρχή με πληροφόρησε ότι δεν έχουν 
, 'λ Ψ' "'' , λ , , περιπεσει στην αντι η η της οποιεσοηποτε συγχεχριμενες π ηροφοριες, ωστε να 

τις διερευνήσει. 

2. Παρά το γεγονός αυτό, η Αρχή λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα για τη 
διασφάλιση του απορρήτου των Τηλεπικοινωνιών.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Α. Γυμνάσιο 

Στα διάφορα μαθήματα που διδάσκονται στο Γυμνάσιο 

προσπάθεια ώστε οι μαθητές ν 
1 

αποχτήσουν σωστές 

προσλαμβάνουσες πα.ραστάσεις '. Αναλυτικά γίνονται τα πιο κάτω: 

καταβάλλεται 

και σαφείς 

1. Διδάσκονται στοιχεία από την Ιστορία της Ι(ύπρου παράλληλα ή 

ενσωματωμένα στην Ελληνική ή Γενική Ιστορία. 
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2 ο , 'Ψ λ , , , , . ρyανωνονται επισκε εις σε αρχαιο οyικοuς χωρους, σε μουσεια, σε ναους 

και τόπους θυσίας ώστε να συνειδητοποιείται και να βιώνεται η ιστορία μας. 

3. Από το σχολικό έτος 1988-89 εισήχθη η διδασκαλία του μαθήματος 

'Μνήμη Κατεχομένων', για το οποίο αφιερώνονται 10-12 περίοδοι σε κάθε 
γυμνασιακή τάξη. 

4. Για την Ιστορία της Εκκλησlας της l(ύπρου αφιερώνονται 6-8 περίοδοι 

στην Γ' τάξη, στο μάθημα των Θρησκευτικών. 

5. Στα πλαίσια του μαθήματος της Πολιτικής Αγωγής οι μαθητές της Γ' 

Γυμνασίου διδάσκονται το πολ(τευμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

6. Στο μάθημα των Νέων Ελληνικών της Α' τάξης δίνεται κατάλογος 

λογοτεχνικών βιβλίων, ανάμεσα στα οποία τα έργα της Καλλιόπης Σφαέλλου Ό 

Βοσκός και ο Ρήγας' και 'Στον Ίσκιο του Δικέφαλου' που είναι εμπνευσμένα 

από την Κυπριακή Ιστορία και τα οποία οι διδάσκοντες μπορούν να επιλέξουν 

για διδασκαλία. 

Β. Λύκειο 

1. Στο Λύκειο διδάσκεται συστηματικά η Ιστορία της Ι(ύπρου με τον 

ακόλουθο τρόπο: 

Α' Λυκείου: Η Αρχαία Κυπριακή Ιστορία (από τη Νεολιθική εποχή έως το 

τέλος της Ρωμαϊκής περιόδου). 

Β' Λυκείου; Παράλληλα προς τη Βυζαντινή Ιστορία διδάσκεται η Βυζαντινή 

περίοδος της Κυπριακής Ιστορίας. 

Γ' Λυκείου: Η Φραγκοκρατία, Ενετοκρατία, Τουρκοκρατία και η Νεότερη 

Ιστορία ως το 1974. 

l(ρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι η Υπηρεσία Ανάπτυξης 

ετοιμάζει διδακτικό εγχειρίδιο για την Ιστορία της Κύπρου, 

οποίου προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί το 1990. 

Προγραμμάτων 

η συγγραφή του 

2. Στο μάθημα των Θρησκευτικών της Γ' Λυκείου αφιερώνονται 1S-20 
, " ι ' , , ' 1 ' περιοδοι για τη διοασκαλ α κειμενων απο τις πηγες σχετικων με την στορια της 

κ ' θ' , ' ' 1 Εκκλησίας της υπρου χα ως και αποσπασματων απο αντιπροσωπευτικα εργα 

Κυπρίων Εκκλησιαστικών συγγραφέων. 
3. Στο μάθημα των Νέων Ελληνικών διδάσκεται και η Κυπριακή Γραμμα

τεία (από τα Ακριτικά τραγούδια έως και τη Γενιά του 30). Η Υπηρεσία 
Ανάπτυξης Προγραμμάτων έχει εκδώσει σχετικό βιβλίο σε 4 τεύχη. 

4. Στο μάθημα της Πολιτικής Αγωγής στη Β' Λυκείου διδάσκονται πολλά 
θέματα σχετικά με την Κυπριακή Πολιτεία. 

Το Υπουργείο Παιδείας πιστεύει πως με όλα τα πιο πάνω και με πολλές και 
ποικίλες άλλες εκδηλώσεις (εκθέσεις, διαγωνισμούς, συλλογές ιστορικού ή άλλου 
υλικοό, εορτασμούς θρησκευτικών ή εθνικών επετείων κλπ.) δίνεται η ευκαιρία 
στους μαθητές μας να γνωρίσουν 'σε βάθος' την ιστορία του τόπου μας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

J(αι φθάνουμε στο Κεφάλαιο Δ το οποίο περιλαμβάνει δεκαπέντε θέματα. 

Το πρώτο είναι η 'Εκθεση της l(οινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολου
θήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται ((Η απόφαση της_D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 

" ' ' θ' β' Λάρνακας για το οιαμετακομιστικο της εμποριο, οι ευ υνες της κυ ερνησης και η 
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επείγουσα εξέταση τ·Ι)ς 8υνατ6τητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρείας». 

Ο κ. Μάτσης. 

!. ΜΑΤΣΗΣ: 
ΙCύριε Πρόε8ρε, η Έκθεση συμπληρώθηκε τον Ιούνιο. Εν τω μεταξύ υπ-~ρξαν 

σημαντικές εξελίξεις πάνω στο θέμα, με επαφές του Προέ8ρου της Δημοκρατίας 

και με επ(σχεψη αντιπροσώπων της εταιρε(ας στην Ι\.ύπρο. 

Παρακαλώ να παραμείνει στην ημερήσια Βιάταξη, γιατί η Επιτροπή Θα 

ξανασυνέλθει τη μεθερχόμενη Παρασκευή, ούτως ώστε αν υπάρχει λόγος συμπλη

ρωματικής μικρής Έκθεσης - για να είναι πολύ επίκαιρη η αντιμετώπιση του 

Θέματος - να το πράξει η Επιτροπή και να κατατοπίσει το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύριε Πρόε8ρε, εφόσον πράγματι υπάρχουν τόσο σημαντικές εξελίξεις, να 

Βοθεί αυτή η αναβολή 1 για να Βούμε πράγματι αν υπήρξε 8tαφοροποίηση μετά από 
αυτές τις εξελίξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ώστε το θέμα αυτό αναβάλλεται για τις 26 Οκτωβρίου 1 ούτως 
ώστε να υπάρξει και συμπληρωματική Έκθεση της αρμό8ιας Επιτροπής. 

Το Βεύτερο είναι η Έκθεση της ΙCοινοβουλευτιχής Επιτροπής Εργασίας και 

ΙCοινωνιχών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται »Οι απολύσεις Βεσμο

φυλάκων και τα απεργιακά. μέτρα που λήφθηκαν». Είναι αυτεπάγγελτη εξέταση 

από την Επιτροπή Εργασίας. 

Υπάρχει ένσταση η Έκθεση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναyνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΊΌ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

ιιΟΙ ΑΠΟΛΥΣΕΙΣ ΔΕΣΜΟΦΥΛΆΚΩΝ ΚΑΙ ΤΑ ΑΠΕΡΓΙΑΚΆ ΜΕΤΡΑ 

ΠΟΥ ΛΉΦΘΗΚΑΝ». 

Παρόvτες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Δίyκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος ΙCατσουνωτός 

Η ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα σε Βυο συνε8ρίες της που πραγματο

ποιήθηκαν στις 19 Μαϊου και 16 Ιουνίου 1989. Στην πρώτη συνε8ρία της 

Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Γενικός Διευθυντής του 

Υπουργείου Διχαιοσύνης 1 ο Διευθυντής των Φυλακών καt εκπρόσωποι του Ι<.:λά8ου 
Προσωπικού Φυλακών της ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ. 



173 

Εκφράζοντας τις απόψεις του Υπουργείου Διχοcιοσύνης ο Γενικός Διευθυντής 
του Ο·ήλωσε στην Επιτροπή ότι το όλο πρόβλημα ποcpουσιά.στηχε από το Μάρτιο 
του 1987 με την πρόσληψη 22 έκτακτων Οεσμοφυλά.χων λόγω της σημαντικής 
αύξησης των κοcταΟ(χων και κυρίως των αλλοδαπών. Οι ανάγκες αυτές χρ(θηχοcν 
τότε σαν μόνιμες κι από την 1η Ια.νουα.p(ου 1988 Οημιουργ·ήθηχα.ν 22 μόνιμες 
θέσεις δεσμοφυλάκων. Το Γενάρη του 1988 προσλήφθηκαν άλλοι 32 έκτακτοι 
δεσμοφύλακες για την αντιμετώπιση έκτακτων αναγκών στα πλαίσια λήψης 

!:" / 1 'λ Ι 1 <;:-1 Ι 
αυ...,,ημενων μετpων οcσφα ειας για την επαρκη επιτηpηση των καταοικων χα.τα τη 
δ , 'λ 1 1 1 1 ιαpχεια της εχτε εσης χατασχευαστιχων εpγων μεσα στις φυλαχες και για την 

' 'Ο ' ' λ ' " ί ' πα.pοχη α ειας απουσιας στο προσωπικο των φυ αχων που οεν ε χε παρει την 
, δ , λ 1 !:" , , 'λ , θ , , ο 
α εια του uγω των α.υ...,,ημενων μετρων ασφα ειας που ειχαν προηγη ει. ταν οι 

ανάγκες αυτές είχαν εκλείψει, αποφασίστηκε ο τερματισμός των υπηρεσιών των 
32 έκτακτων δεσμοφυλάκων από την 1η Απριλίου 1989. 

Το θέμα της απόλυσΊ')ς των προσώπων αυτών συζ·ητήθηκε στη Μικτή 

Επιτροπή Προσωπικού και συμφωνήθηκε ομόφωνα: 

(α) Να μην ανακληθεί ο τερματισμός της υπηρεσίας των έκτακτων 

(β) 

δεσμοφυλάκων και 

να επαναπροσληφθούν μέχρι τις 30 Ιουνίου 1989 10 
απολυθέντες έναντι ισάριθμων κενών οργανικών θέσεων 

φύλακα και δεσμοφύλακα. 

από τους 

αρχιδεσμο-

Παράλληλα δηλώθηκε ότι καταβάλλεται προσπάθεια, ώστε όσοι ςιπό τους 

πιο πάνω 54 έκτακτους δεσμοφύλακες δεν μονιμοποιηθούν με Ο.ι.ορισμό σε μόνιμες 
θέσεις δεσμοφύλακα, να απασχοληθούν σε άλλες υπηρεσίες, όπως για παράδειγμα 

στις θέσεις ειδικού αστυφύλακα για τη φρούρηση μουσείων και αρχαίων μ\ιημείων. 
Με τη διευθέτηση αυτή υπολογίζεται ότι το πρόβλημα θα περ.ιοριστεί σε 6 - 8 
απολυθέντες που δε θα μπορέσουν επί του παρ.όντος να απασχο,ληθούν στη 

δημόσια υπηρεσία. 

Ο Γενικός Διευθυντής δήλωσε επίσης πως η κυβέρνηση δεν αποδέχεται το 

αίτημα του κλάδου προσωπικού φυλακών για τη δημιουργία 24 πρόσθετων 
οργανικών θέσεων και επαναπρόσληψη των απολυθέντων, ένεκα τ·ης νέας πολι

rrιχής της Ύια ουσιαστικές θεσμικές αλλαγές στις φυλαχ~ς που επιτρέπουν τη 
δ~.ατήρηση του σημερινού επιπέδου ασφάλειας με το υφισ-τ:άμενο προσωπικό, αφού 

η·· αναλογία δεσμοφυλάκων προς φυλακισμένους είναι ΚQν'(ά στο 1 προς 1) παυ 
είναι από τις ψηλότερες αναλογίες στην Ευρώπη. Κατόπιν αυτού, το αίτημα του 

κλάδου παραπέμφθηκε στη Μικτή Επιτροπή Προσωπικού ως διαφωνία. 

Οι εκπρόσωποι του κλάδου προσωπικού των φυλακών της ΠΑ.Σl',Δ.l'. που 

πctρευρέθηκαν στη συνεδρίαση συμφώνησαν με τα γεγονότα όπως τα εξέθεσε ο 

Γεν,ικός Διευθυντής του l'πουργείου Δικαιοσύνης) δήλωσαν_. όμως ότι δεν είναι 
tΧιανοποιημ·ένοι με τις ανακατατ&ξεις και τα μέτρα που λήφθηκαν, γι' αυτό και 
έκαμαν δική τους έρευνα σύμφωνα με την οποία οι οργανικές θέσεις των 

Οεσμοφυλάκων και αρχιδεσμοφυλάκων πρέπει να αυξηθούν από 183 σε 207. 
Ζή"rησαν δηλαδή τή δ·ημιουργία 24 νέων οργανικών θέσεων και παράλληλα την 
επαναπρόσληψη όλων των έκτακτων δεσμοφυλ&.κων που απολύθηκαν και την 

περαιτέρω Π·αρά:t-αση των υπηρεσιών αυτών που υπηΡετούν. Τέλο_ς, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ανέφεραν ότι λόγω τ-,ις απόλυσ·ης των έκτακτων δεσμοφυλάκων 

μειώθηκε κάτω από τα επιτρεπτά όρια ο απαιτούμενος αριθμός προσωπικ,aύ, με 
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αποτέλεσμα να επηρεάζεται η ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των φυλακών, 

να κινδυνεύει η σωματική ακεραιότητα των Οεσμοφυλάχων, να έχει μειωθεί κατά 

πολύ το επίπεδο ασφάλειας και το προσωπικό να μην μπορεί να πάρει κανονικά 

την άδειά του. Οι λόγοι αυτοί, κατά τους ίδιους εκπροσώπους, ο~}~γησαν το 

προσωπικό σε απεργιακά μέτρα. 

Η J(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εργασiας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, εί.ναι της γνώμης ότι από 

τη στιγμή που το όλο θέμα μελετάται στα πλαίσια ΤΊ)ζ Μικτής Επιτροπής 

Προσωπικού, Οεν κρίνει σκόπιμο να συνεχί.σει τη συζήτησή του, καλεί όμως την 

Εχτελεστιχή Εξουσία να εξετάσει την πιθανότητα επαναπρόσληψης των απολυ

θέντων χαι την παράταση των υπηρεσιών των υπό απόλυση δεσμοφυλάκων μέχρι 

της λήψης της απόφασης της Μ.Ε.Π. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος αυτού; 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Μισό λεπτό από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Θα 'θελα να ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν πραγματικά θα εlστε σύντομος, κύριε Στυλιανού, γιατl σ ενα από τα 

προηγούμενα θέματα χάνατε ολόκληρη ομιλία, η οποία χρά.τησε σχεδόν δέχα 

λεπτά., από τη θέση σας. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Ήταν τρl.α λεπτά, κύριε Πρόεδρε, μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν πρόκειται περί. αυτών των ομιλιών, να έρχεστε στο βήμα. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

l(ύριε Πρόεδρε, είμαι έτοιμος να ανέλθω στο βήμα, αν θέλετε, αλλά η 

διαδρομή που θα χάμω πιστεύω ότι θα είναι σε βάρος του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι είναι σαφής η Έκθεση της Επιτροπής. Στην 

χαταχλείΟα της Έχθεσης 1 στην 4η σελ(Οα 1 καλεί την Εχτελεστιχή Εξουσία να 
εξετάσει την πιθανότητα επαναπρόσληψης των απολυθέντων χαι την παράταση 

των υπηρεσιών των υπό απόλυση δεσμοφυλάκων μέχρι τη λήψη απόφασης από τη 

Μικτή Επιτροπή Προσωπικού. Δυστυχώς, παρά τις εχχλήσεις χαι παρά τη 

Οραματική προσπάθεια την οποία κατέβαλε η Επιτροπ·~ χαι η ΠΑΣΥ Δ Υ, όλοι 

αυτοί οι υπάλληλοι, τόσο οι υπό απόλυση ό.σο χαι οι απολυθέντες, δεν έχουν 

επαναπροσληφθεί. Το θέμα παραμένει σε εχχρεμότητα χαι οι εισηγήσεις τις 

οποίες η Μικτή Επιτροπή Προσωπικού υπέβαλε δε βρίσκουν σύμφωνη την 

ΠΑΣΥΔΤ, τουλάχιστον τους εκπροσώπους του l(λάδου Προσωπικού Φυλαχών 

της ΠΑΣΥΔΥ. 

Συγχεχριμένα η Μικτή Επιτροπή Προσωπιχού εισηγείται τη διαδικασία την 

οποία ανέφερε στην έχθεσή της χαι πρόσθετα εισηγείται να επαναπροσληφθούν 5-
6 ως Αρχειοφύλακες με τη Θέση του ειδικού αστυφύλακα. Θα Όελα όμως να 

τονίσω ότι έχει πολύ αρνητικά στοιχεία το δεύτερο αυτό σκέλος. 
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Πρώτο, ο περιορισμένος αριθμός που υπάρχει δυνατότητα να προσληφθεί. 

Συγκεκριμένα~ από 54 απολυθέντες και υπό_ απόλυση, θα προσληφθούν 5 ή 6. Η 
κλίμακα, αν προσληφθούν αυτοί οι 5-6, θα μειωθεί από Α3 σε Α1 .. Έτσι αυτοί οι 
άνθρωποι, αντί να προσδοκούν την ανέλιξή τους, βλέπουν καθίζηση και υπο

βάθμισή τους. l{αι τρίτο, υπάρχει μηδαμινή προοπτική ανέλιξής τους στο μέλλον. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πιστεύω πως η έκκληση 

της Επιτροπ·ής, η οποία είναι σαφής και κατηγορηματική, όπως η Εκτελεστική 

Εξουσία εξετάσει την πιθανότητα επαναπρόσληψης των απολυθέντων και την 

παράταση των υπηρεσιών των υπό απόλυση, πρέπει να διαβιβαστεί από μέρους 

του Σώματος, αν δεν υπάρχει ένσταση, στην Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ασφαλώς θα Οιαβιβαστε[, κύριε Στυλιανού. 

'Αλλος ομιλητής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, η Έκθεση εγκρίνεται με τις παρατη

ρ·ήσεις οι οποίες έγιναν και θα Οιαβιβαστεί προς την αρμόΟια υπηρεσία της 
Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της l{οινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Οι καταστροφές των 

αμπελιών από την ευΟεμίΟα, η εκμετάλλευση και ο μη αποτελεσματικός έλεγχος 
, , . ψ , 'λ , λλ , , 

των φαρμακων, η αναγκη αερο εκασμων στα αμπε ια και οπου α ου ειναι 

Ουνατό». Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή χ. Χρίστο Κουρτελλάρη. 

Επιμένετε να αναγνωστεί η Έκθεση, κύριε l{ουρτελλάρη; 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

~ l{ύριε ΠρόεΟρε, έγινε συνεννόηση ότι όλες οι Εκθέσεις θα θεωρηθούν 

α.ναγνωσθείσες, εκτός από τον αριθμό 6 για τα τράκτορ -η οποία θα αναγνωσθεί, 
χωρίς όμως να υπάρξουν ομιλίες - και η τελευταία Έκθεση για τα πρότυπα, για 

την οποία θέλει ο κ. Χρυσοστόμου να πει Ουο λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το 15 δηλαδή. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθε[σα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Ο! 

ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ ΤΩΝ ΑΜΠΕΛΙΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΔΕΜΙΔΑ, Η ΕΚΜΕ

ΤΆΛΛΕΥΣΗ ΚΑΙ Ο ΜΗ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΩΝ 

ΦΆΡΜΑΚΩΝ, Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΕΡΟΨΕΚΑΣΜΩΝ ΣΤΑ ΑΜΠΕΛΙΑ ΚΑΙ 

ΟΠΟΎ' ΑΛΛΟΎ' ΕΙΝΑΙ ΔΥΝΑΤΟ,,, 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλιiρης, Πρόεδρος 

ΙCυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπα.ρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιώργος Χαραλαμ π(δης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

υπό αναφορά. θέμα σε 8υο συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Απριλιου 
και στις 13 Ιόuνίου 1989. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής χλήθ·ηχαν και 
παρευρέ:Οηχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ{, ΕΚΑ και Αγροτικής. 

Το υπό συζήτηση θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή 

χ. Χρ. J{ουρτελλά.ρη στις 2 Ιουλίου 1987 και παραπέμφΟηχε για εξέταση και 
ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Εισάγοντας το υπό αναφορά. θέμα ο εισηγητής του αναφέρθηκε στις ζημιές 

που υφίστανται συχνά OL· αμπελουργοί μας από την ευδεμίδα, η οποία αποτελεί 

έναν από τους σοβαρότεΡους εχθρούς του αμπελιού χαι ταυτόχρονα τόνισε την 
ανάγκη να γίνονται ομαQικοί αεροψεκασμοί στα αμπέλια χαι σε άλλες καλλιέρ

γειες για συλλογιχ·ή αντιμετώπιση εχθρών χαι ασθενειών της φυτικής παραγωγής. 

Σύμφωνα με εκτιμήσεις που επιχαλέστηχε ο εισηγητής του θέματος, οι ζημιές 
που προκλήθηκαν από την ευδεμίδα το 1987 ήταν πέραν των 2,5 εκατομμυρίων 
λιρών. Τις ζημιές αυτές επωμίστηκαν οι γεωργοί, αλλά τους δόθηκε κάποια 

βοήθεια~ κυρίως σε εξοπλισμό, τον επόμενο χρόνο. 

Εχτός από την ευδεμίδα, είναι πολλοί οι εχθροί της φυτικής παραγωγής για 

την καταπολέμηση των οποίων δηλώθηκε ότι οι γεωργοκτηνοτρόφοι πληρώνουν 

εκατομμύρια λίρες στους εμπόρους για αγορά φυτοφαρμάκων. Σύμφωνα με τον 

εισηγητή του θέματος, αυτό έχει ευρύτερες προεκτάσεις που σχετίζονται, μεταξύ 

άλλων, με το θέμα της ποιότητας και των προσμίξεων των φυτοφαρμάκων χαι του 

ελέγχου της σωστής χρήσης τους, με το πάντα επίκαιρο θέμα της φυτοτοξι

χότητας χαι της υπολειμματιχότητας των φαρμάκων στα γεωργικά προϊόντα που 

χαταναλtσχονται χαι έχουν αρνητικές συνέπειες στην υγεία του κοινού χαι του 

περιβάλλοντος, με το θέμα της ανεπάρκειας των δειγματοληψιών χαι του ελέγχου 
' θ' ή ' ' γενιχοτερα, με το εμα της μη ιχανοποιητιχ ς ενημερωσης των γεωργων για τη 

σωστή χρήση των φυτοφαρμάκων, χ-τλ. 

Ο εισηγητής του θέματος πρόσθεσε τέλος ότι το θέμα στις ευρύτερές του 

προεκτάσεις είναι σοβαρό, πολύπλευρο και πάντα επίκαιρο, ιδιαίτερα στην 

περίπτωση της ευδεμίδας που χάνει την πρώτη εμφάνισή της το Μάιο. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΙ{Α χαι Αγροτικής 

τόνισαν την ανάγκη να γίνεται καλύτzρος έλεγχος της ποιότητας και υπολειμμα

τικότητας των φυτοφαρμάκων χαι να δίδεται περισσότερη τεχνική και οικονομική 

βοήθεια από την χυβ~ρνηση προς τους γεωργούς. Ειδικότερα για την καταπο

λέμηση της ευδεμίδας εισηγήθηκαν να γίνονται από την κυβέρνηση ομαδικοί, 

προληπτικοί ψεκασμοί με ελικόπτερο χαι να δίνονται καλύτερες αΠοζημιώ~εις 

στους γεωργούς σε περιπτώσεις ζημιών. 

Οι ει~ρόqωποι ·του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κατέΟεσαν τις 
ακόλουθες θέσεις σε σχέση με το συζητούμενο θέμα:-

( ιχ). Η ευδεμίδα αποτελεί το σοβαρότερο εχθρό του αμπελιού χαι 
εμφανίζεται πολλές φορές στα διάφορα στάδια ανάπτυξής, του 

Πt!Ιοκαλώντας σοβα,ρές ζημιές στην παραγωγή. Τα τελευτα!α τρία 

.χρόνια η -~υδ~μίδα παρουσιάζ~ι έξαρση, φαινόμενο συνη0ισu-6νο για 
'εyτομολογιχ_ές άσθένειες. 

Στα πλαίσια του Σχεδίου Καταπολέμησης της Ευδεμίδιχς του· Αμπε

λιού, η κuβϊρνηση ξόδεψε το 1988 γύρω στις 90. χιλιάδες λίρες. Μέρος 
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του ποσού αυτού διατέθηκε για την αγορά 898 ψεκαστήρων από 
ισάριθμους αμπελουργούς, για την παραχώρηση σε δικαιούχους αμπε

λουργούς 2,000 προστατευτικών προσωπίδων προς ί1 τη μια και, 

τέλος, ποσό ύψους ί14,412 δόθηκε σε πέντε Συνδέσμους Προστασίας 

του Αμπελιού σαν επιχορήγηση του 25% των εξόδων τους για τη 

3ιεξαγωγή ομα3ικών αεροψεκασμών, που κάλυψαν περίπου 15,500 
3εκάρια γης. Δί3ονται επίσης συμβουλές και ο3ηγίες στους γεωργούς 

για τη σωστή χρήση των φυτοφαρμάκων για καταπολέμηση της 

ευ3εμί3ας. 

(β) Το γενικότερο θέμα της 3ιάθεσης των γεωργικών φαρμάκων ρυθμίζεται 
από τον περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμο που ψηφlστηχε το 1967 
αλλά τέθηκε σε εφαρμογή το 1973. Ο Νόμος αυτός επανεξετάζεται 

με στόχο να '!:'pοποποtηθεί με βάση και τις πιο πρόσφατες εμπειρ.ίες 
γυρω απο τα ffέματα που αυτός ρυθμίζει, ώστε να ανταποκρίνεται 

καλύτερα προς τη σύγχρονη πραγματικότητα, Ο περί Γεωργικών 

Φαρμάκων Νόμος προβλέπει ειδικότερα για την ίδρυση και τη σύνθεση 

του Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων το οποίο έχει την 

ευθύνη της εγγραφής των γεωργικών φαρμάκων, προτού αυτά κυκλο

φορήσουν στην αγορά, και αφού συμπλη'ρωθεί εργαστηριακά ο ποιο

τικός τους έλεγχος υπό ορισμένες προϋποθέσεις οι οποtες καθορίζονται 

στο Νόμο και στους σχετικούς Κανονισμούς. Θα έχει επίσης την 

ευθύνη για τη συσκευασία των φαρμάκων που διατίθενται στην αγορά 

και τέλος θα ασκεί έλεγχο της εφαρμογής στην πράξη της ισχύουσας 

νομοθεσίας από αρμόδιους επιθεωρητές. Οι επιθεωρητές αυτοί έχουν 

εξουσία να εισέρχονται σε όλους τους τόπους όπου παρασκευάζονται, 

συσκευάζονται ή διατίθενται γεωργικά φάρμακα, πλην των κατοικιών, 

και να λαμβάνουν δείγματα απ' αυτά για ανάλυση από το 

κυβερνητικό χημείο. Ο έλεγχος της ποιότητας των φυτοφαρμ&.κων 
υπάγεται στην αρμοδιότητα του Υπουργείου lγείας, ενώ τα θέματα 

που αφορούν τον καθορισμό των τιμών των γεωργικών φαρμάκων 

ανάγονται στη σφαίρα αρμοδιότητας του lπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. Από τις δειγματοληψίες που έγιναν μέχρι σήμερα -που 

ανέρχονται γύρω στις 300 κάθε χρόνο- φαίνεται ότι είναι πολύ λίγα τα 

φάρμακα εκτός προδιαγραφών. 

(γ) Με τις μελετούμενες τροποποιήσεις στην υφιστάμενη νομοθεσία για 

τα γεωργικά φάρμακα, θα ρυθμιστούν καλύτερα θέματα ερευνητικά, 

αναλύσεων και θέματα χρόνου ασφαλισμένης χρήσης των φυτο-

φαρμάκων. Γενική κατεύθυνση της πολιτικής που ακολουθεί το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ε(ναι η χρήση των λιγότερο 

τοξικών φαρμάκων, τα οποία έχουν και λιγότερη υπολειμματικότητα, 

ώστε η χρήση τους να μην προκαλεί βλάβες στην υγεία των κατανα

λωτών και να μην εμπερικλείει κινδύνους κ.cιταστρο,φής του φυσικού 

Περιβάλλοντος. Παράλληλα με το εργαστήριο ελέγχ(>υ της ποιότητας 

των γεωργικών φαρμάκων, αναμένεται να τεθεί σύντομα σε λειτουργία 

στο lπουργείο Γεωργίας και Φυσικών. Πόρων εργαστήριο ελέγχου της 

υπολειμματικότητας των φαρμάκων στα γεωργοκτηνοτροφικά 

προϊόντα. Επίσης τον Ιούνιο το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων διοργανώνει εβδομάδα διάφορων εκδηλώσεων γύρω από τη 
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σωστή χρήση των φαρμάκων στη γεωpγοχτηνοτpοφία με στόχο την 

ευαισθητοποίηση χαι ενεργοποίηση τόσό του γεωργού όσο χαι του 

καταναλωτή στα θέματα που αφορούν τη σωστή χρήση των φυτο

φαρμάκων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων σημειώνει με 

ικανοποίηση τα μέτρα που έχει λάβει η κυβέρνηση για την καταπολέμηση των 

ζημιών από την ευΟεμίδ:α και ταυτόχρονα τονίζει την ανάγκη να συνεχιστούν τα 

προληπτικά μέτρα στον τομέα αυτό'. l{αλεί επίσης την κυβέρνηση να εντείνει τις 

προσπάθειές της για καλύτερο έλεγχο τόσο της διάθεσης όσο και της σωστής 

χρήσης των φαρμάκων και για καλύτερη ενημέρωση τόσο των γεωργοχτηνοτpόφων 

μας όσο και των καταναλωτών. Ταυτόχρονα τονίζει ότι θα παρακολουθεί το θέμα 

~ης μελετούμε\ιης αναθεώρησης της περί γεωργικών φαρμάκων νομοθεσίας σε όλο 

του το ψά.σμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί·της Εκθέσεως αυτής; 

Η Έκθεση λοιπόν εγκρίνετ~ι ως έχει και θα διαβιβαστεί στην αρμόδια 

υπηρεσία της Εκτελεστικ·~ς Εξουσίας. 
Το τέταρτο θέμα είναι η Έκθεση της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτε

ρικών για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη δημιουργίας αίθουσας 

εκθεμάτων στην ακριτική πέριοχή Δερύνειας 1 με τη μακέτα της πόλης της 

Αμμοχώστου, τα αξιοθέατά της, τους αρχαιολογικούς χώρους της περιοχής, 

.ζωγραφικούς πίνακες και άλλα, με σκοπό την προσέλκυση μεγαλύτεpου αριθμού 
τουριστών και ξένων αντιπροσωπει6:ι\Ι, έτσι που να ενισχυθεί η διεθνής διαφώτιση 

προς όφελος του αγώνα του λαού μας)). Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή 

κ. Μιχάλη Πουμπουρή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάοας ΑΚΕΛ-Αρι

στεράς. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναyνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ 

ΑΙΘΟΥΣΑΣ ΕΚΘΕΜΆΤΩΝ ΣΤΗΝ ΑΚΡΙΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΧΗ ΔΕΡΥΝΕΙΑΣ 

ΜΕ ΤΗ ΜΑΚΕΤΑ ΤΗΣ ΠΟΛΗΣ ΤΗΣ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ, ΤΑ ΑΞΙΟ

ΘΕΑΤΑ ΤΗΣ, ΤΟΥΣ .ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΟΥΣ ΧΩΡΟΥΣ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ, 

ΖΩΓΡΑΦΙΚΟΥΣ ΠΙΝΑΚΕΣ ΚΑΙ ΑΛΛΑ, ΜΕ ΣΚΟΠΟ ΤΗΝ 

ΠΡΟΣΕΛΚΥΣΗ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΟΥ ΑΡΙΘΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΤΏΝ ΚΑΙ 

ΞΕΝΏΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΙΏΝ, ΕΤΣΙ ΠΟΥ ΝΑ ΕΝΙΣΧΥΘΕΙ Η 

ΔΙΕΘΝΗΣ ΔΙΑΦΏΤΙΣΗ ΠΡΟΣ ΟΦΕΛΟΣ ΤΟΥ ΑΓΏΝΑ ΤΟΥ ΛΑΟΥ 

ΜΑΣ». 

Παρόvτες:-

Αλέξης Γαλανός, Πρόεορος 

Τάκης Χατζηοημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίοψ 

Γιαννά~ης Μά.τ.σ_ης 

Μιχάλης-Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββί8ης 

Η Κοι..νοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικ.ών μελέτησε το υπό συζήτηση θέμα 

·σε συνεδρία της Που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουνίου 1989. Στη συνεδρίαση της 
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Επιτροπής κλήθηκε χαι παρευρέθηκε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, εκπρόσωποι 

των l'πουργειων Εσωτερικών και Εξωτερικών, του Κυπριακού Οργαν~σμού 

Τουρισμού, ο Δήμαρχος Αμμοχώστου και εκπρόσωποι του Συμβουλίου Βελτιώ
σεως Δερύνειας. 

Όπως εί\ιαι γνωστό, το υπό αναφορά θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον 

αζιότιμο Βουλευτή κ. Μ. Ποuμποuρή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς, στις 13 Απριλίου 1989 και παραπέμφθηκε για μελέτη και 
ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το- Σώμα από την Κοtνοβουλευτι-χή Επιτροπή 
Εξωτερικών. 

Εισάγοντας το συζητούμενο θέμα ο εισηγητής του αναφέρθηκε στην άμεση 

ανάγκη δημιουργίας ενός εκθεσιακού χώρου ή κέντρου για την κατεχόμενη πόλη 

χ·αι επαρχία Αμμοχώστοu και εισηγήθηκε την ανέγερση του χώρου αυτού στη 

Δερύνεια, η οποία συνορεύει με την Αμμόχωστο και στην οποία δεν έχουν γίνει 

οποιαδήποτε έργα απ6 το 1974. Στον προτειν6μενο εκθεσιακ6 χώρlJ θα μπορούν 
να εκτίθενται, μεταξύ άλλων, η μακέτα της π6λης της ΑμμοχώστουΙ" εκθέματα 

για τα αξιοθέατα και τους αρχαιολογικούς χώρους, ζωγραφικοί πίνακες, κ.ά., για 

το παρελθόν και το παρόν της π6λης. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή του θέματος, η δημιουργία του εκθεσιακού αυτού 

χώρου θα εξυπηρετήσει πολλούς στ6χους, γιατί θα βοηθήσει στην; προσέλκυση 

μεγαλύτερου αριθμού τουριστών και ξένων αντιπροσώπων σ-την πεΡιοχή και 
ταυτόχρονα θα συμβάλει στο να ενισχυθε( η διεθνής διαφώτιση και π~οβολή του 

κυπρtακού προβλήματος και του αγώνα του λαού μας. Για την άμεqη. υλοποίηση 

της πρότασής του αυτής, ο εισηγητής του θέματος πρότεινε τη σύσ't'αση ειδικής 

επιτροπής η οποία θα επεξεργαστεί τις λεπτομέρειες του όλου εγχειρή.μ,ατος. 

~κθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης ο Κυβερνητικός Εκπρ6σ~πος και οι, 

εκπρόσωποι των lπουργείων Εξωτερικών και Εσωτερικών υποστήριξαν την ιδέα 

για τη δημιουργία του χώρου αυτού και μάλιστα στη Δερύνεια που στερείται ενός 

τέτοιου χώρου και βρίσκεται στα σύνορα της π6λης της Αμμοχώστου. Ο 

Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ανέφερε επίσης 6τι ο Οιακυβερνητικ6ς φορέας δια

φώτισης είναι έτοιμος να βοηθήσει στην. υλοποίηση της ιδέας αυτής, ενώ ο 

εκπρόσωπος του lπουργείου Εξωτερικώ.ν ανέφερε 6τι το lπουργε(ο τους είναι 

πρόθυμο να β:0ηθήσει_ οικονομικά το έργο, μέσω των κονδυλίων που δια.θέτει για 

σκοπούς Ωι.αφώτιση~ 1 και να συμμετάσχει στη 0-ιαχειριστική επιτροπή-για το χώρο 
αυτό. Ο εκπρόσωπος του 1 πουργείου Εσωτε.ρικών υπ.οστήριξε την άμεση υλο
ποίηση του έργου και εισηγήθηκε την εξεύρεση ενός κατάλληλου χώρου από τα 

υφιστ&μενα παραδοσιακά κτίρια της Δερύνειας, αφού η ανέγερση ενός μεγάλου 
και περίλαμπρου Κ'ftρίου θα απαιτήσει χρόνο και χρήμα και κατά συνέπεια θα 

καθυστερήσει την υλοποίηση_ του έργου ή την. υιοθέτηση άλλων υπαλλακτικών 

λύσεων. 

Απ6 πλευράς του εκπροσώπου του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού υπο

στηρίχθηκε ε:πtσης η ιδ-έα; για τη Οημ~ουργία εκθεσιακού χώp.Όυ για την π6λη της 

Αμμοχώστου ·στη Δερ_Wεια -είναι κοινή διαπίστι:μ_ση 6τι.- χρ_ει-άζεται στην περιοχή, 

αφο.ύ το ζητούν οι τουρίqτες- γι' αυτό και ο Κυπριακ6ς Οργανισμός Τουρισμού 

είναι π~όθυμ<>ς *α συμβάλει στη.ν προβολή και αζιοπόίηση του χώρου. 

Ο Δήμα;ο:ι;.ος Αμμοχώστου υπεραμόνΟηκε της ιliέας για ~η δημιουργία 

εκθεσιακού χώρου και ανέφερε ότι γίνονταν σκέψεις για τη δημιουργία ενός 

τέτοιου_ χG>ρ.ου ή κέντρου σ-την Αμμ6χωστο πριν την τούρκικη εισβολή. Uρόσθεσ~ 
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μάλιστα ότι ο καλύτερος χώρος για την ανέγερση του κέντρου αυτού είναι στη 

συνοριακή γραμμή Πάνω χαι l{άτω Δερύνειας. 

Συμπληρώνοντας τα όσα λέχθηκαν οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Βελτιώ

σεως Δερύνειας επικρότησαν την ιδέα για την ίδρυση, χωρίς άλλη καθυστέρηση, 

ενός εκθεσιακού χώρου στην κοινότητά τους, η οποία αποτελεί φυσική συνέχεια 

της πόλης της Αμμοχώστοu. Επιπρόσθετα η Δερύνεια στερήθηκε έργων υποδομής 

σε σύγκριση με άλλες περιοχές και έχει άμεση ανάγκη από τέτοια έργα για να 

ξαναζωντανέψει. Για να πραγματοποιηθεί όμως ο στόχος της ίδρυσης του χώρου 

αυτού, είναι ανάγκη να γίνει μελέτη από ειδικούς. Για την ανέγερση του κέντρου 

υπάρχει διαθέσιμη χαλίτιχη γη κοντά στη συνοριακή γραμμή με την πόλη της 

Αμμοχώστου. Παράλληλα μελετάται η ίδρυση αγροτικού μουσείου στην περιοχή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, έχοντας υ1tόψη της τα όσα 

εξετέθηκαν ενώπιόν της, καλεί την κυβέρνηση και όλους τους εμπλεκόμενους 

φορείς να προχωρήσουν στην υλοποίηση·του στόχου αυτού 1 παρακάμπτοντας τυχόν 
γραφειοκρατικές διαδικασίες, αφού είναι κοινή διαπίστωση όλων ότι η Δερύνεια 

και η l{ύπρος ολόκληρη χρειάζεται ένα τέτοιο χώρο προς όφελος και του 

τουρισμού, αλλά και του πολιτικού προβλήματος της Κύπρου γενικότερα, αφού ο 

χώρος αυτός θα συμβάλλει στη διατήρηση της μνήμης των κατεχόμενων εδαφών 

μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος τούτου; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, η 'Εκθεση εγκρίνεται ως έχει και θα 

διαβιβαστεί στις αρμόδιες υπηρεσίες της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που εlναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 

καλλιεργήσιμη χαλίτικη γη, η διαχείρισή της και η ανάγκη παραχώρησής της 
στους αγρότες)), 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η 

ΚΑΛΛΙΕΡΓΗΣΙΜΗ ΧΑΛΙΤΙΚΗ ΓΗ, Η ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΤΗΣ ΚΑΙ Η 

ΑΝΑΓΚΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ ΤΗΣ ΣΤΟΥΣ ΑΓΡΟΤΕΣ». 

Παpόv-rες:-

Χρtστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιfττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Η Ι{οινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Οκτωβρίου 
1986, 8 Νοεμβρίου 1988, 23 Μαϊου και 13 Ιουνίου 1989. Στις συνεδριάσεις της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 

και ΓεωργLας και Φυσικών Πόρων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ{, ΕΚΑ 

και Αγροτικής. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό αναφορά θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ στις 23 Ιανουαρίου 1986 και στη συνέχεια 
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παραπέμφθηκε για εξέταση χαι ετοιμασία σχετικής 'Εχθεσης από την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του αναφέρθηκε στα συχνά 

παράπονα που εκφράζονται από πολύ κόσμο για τον ανορθό3οξο χαι αντι

Οεοντολογιχό τρόπο με τον οποίο παραχωρείται η χαλίτιχη γη και τόνισε την 

ανάγκη να γίνεται καλύτερη Οιαχείριση της χαλίτιχης γης και η γεωργική χαλίτιχη 

γη να ΟίΟεται στους πραγματικούς αγρότες για καλλιέργεια. 

Ο εισηγητής του υπό αναφορά θέματος πρότεινε τα ακόλουθα μέτρα για την 

πιο ορθολογιστική και Οίχαιη Οιάθεση της χαλ(τιχης γης: 

(α) Να ρυθμιστεί νομοθετικά η Οιάθεση 1 με βάση χριτήρια 1 και Οιαχείριση 

όλης της χαλίτικης γης. 

(β) Να aιαχωριστεί η καθαρά γεωργική χαλίτικη γη από την υπόλοιπη και 

να Οοθεί κατά προτεραιότητα σε όσους ασκούν σαν βιοποριστικό 

επάγγελμα τη γεωργία. 

(γ) Να 8οθεί η χαλίτικη γη στις οικογένειες που την καλλιεργούν ε8ώ και 

χρόνια. 

(8) Να 8ιαχωρ.ι.στε( σε οικόπε8α χαλίτικη γη που γειτνιάζει με εγκατα

λειμμένα χωριά και στη συνέχεια να 8οθεί σε τιμές κόστους σε νεαρά 

άτομα που επιθυμούν να παραμείνουν στα χωριά τους σε μια 

προσπάθεια αναζωογόνησης της υπαίθρου που φθίνει συνεχώς. 

Εκ μέρους των εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών 8ηλώθηκε ότι έχουν 

ετοιμαστεί Κανονισμοί που θα ρυθμίζουν τη aιάθεση όλης της χαλιτικής γης, 

περιλαμβανόμενης και της γεωργικής, τους σκοπούς για τους οποίους θα 8ια

τίθεται η γη αυτή, καθώς και τα μισθώματα και τέλη χρήσης που θα καταβάλλουν 

όσοι επωφελούνται από την αξιοποίησή της. Οι Κανονισμοί αυτοί προβλέπουν 

ει8ικ6τερα ότι η γεωργική χαλίτικη γη θα εκμισθώνεται μακροχρόνια ή βραχυ

χρόνια, ανάλογα με τη μορφή της καλλιέργειας που υπάρχει πρόθεση να 

αναπτυχθεί σ' αυτή, και θα 8ίνεται κατά προτεραιότητα σε φτωχά, νεαρά άτομα 

που είναι είτε εκτοπισμένοι γεωργοκτηνοτρόφοι ή άνεργοι γεωπόνοι ή κατέχουν 

γεωργική γη που συνορεύει με τη χαλίτικη γη που θα 8ιατεθεί. Με τους 

Κανονισμούς αυτούς ρυθμίζονται επίσης οι προUποθέσεις μεταβίβασης ή ανταλ

λαγής της γης αυτής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων', έχοντας υπόψη 

της την οξύτητα και τις πολλαπλές προεκτάσεις του προβλήματος, καλεί την 

κυβέρνηση:-

(α) Να μελετήσει όλα τα προβλήματα που αφορούν τη 8ιάθεση και 

aιαχείριση της χαλίτικης γης. 

(β) Να συνεργαστεί με τη Βουλή για την επίσπευση της έγκρισης και της 

εφαρμογής στην πράξη των Κανονισμών για τα Χ.αλίτικα. 

(γ) Να παραχωρεί κατά προτεραιότητα τη χαλίτικη γεωργική γη στους 

αγρότες. 

(a) Να προχωρήσει στη μελέτη του aιαχωρισμοό της χαλίτικης γης σε 

οικόπε8α για τις στεγαστικές ανάγκες πραγματικά φτωχών και 

εγκαταλειμμένων κοινοτήτων, με βάση σχετικά κριτήρια. 

(ε) Να υιοθετήσει μέτρα κατάλληλης αξιοποίησης της χαλίτικης γης για 

ενθάρρυνση του γεωργοκτηνοτροφικού κόσμου να παραμείνει στην 

ύπαιθρο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάpχουν ομιλητές επί του θέματος αυτού; 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

'Ηόη ψηφίστηκε η σχετική νομοθεσία, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ώστε οι εισηγήσεις της Έκθεσης αύτής, η οποία θα όιαβίβαστεί 

οπωσόήποτε στην Εκτελεστική Εξουσία, έχουν πραγματοποιηθε( με σχετική 

νομοθεσία. 

J(αι προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που ανα

φέρεται ως ((Η οικονομική συντήρηση και χρήση των κυβερνητικών εκσκαφέων και 

η ανάγκη αύξησης του αριθμού τους>>. Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. 'Αριστου Χρυσοστ6μου. 

Παpακ!Χλώ τον Πρόεόρο της αpμόόιας J(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

όιαβάσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ το ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΚΑΙ ΧΡΗΣΗ ΤΩΝ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΩΝ 

ΕΚΣΚΑΦΕΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΥΞΗΣΗΣ ΤΟΥ ΑΡΙΘΜΟΥ ΤΟΥΣ». 

Παpόντες:-

Χpίστος Κοupτελλάpης, Πpόεδpος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδpέας Παpισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αpιστος Χρυσοστόμου 

Γεώpγιος Χαpαλαμπίδης 

Γιαννάκης Ομήpοu 

Η l(οιν.οβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόpων μελέτησε το 

υπό σuζήτηqη θέμα σε τέσσερις συνεόpίες της που πραγματοποιήθηκαν στις ~ 

Φεβpουαpίοu, 28 Μαpτίοu, 18 Απpιλίοu και 20 Ιουνίου 1989. Στις πpώτες 

συνεόpίες της Επιτροπής κλήθηκαν και παpεupέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Συγκοινωνιών και Έργων και των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ(, ΕΙ<:Α και Αγροτικής. Στην πpώτη συνεόρία ήταν 

επισης παpών και ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Ν. Ηλία. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό συζήτηση θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή από 

τον αξιότιμο ·Βουλευτή κ. Α. Χρυσοστόμου στις 27 Οκτωβρίου 1988 και 

παραπέμφθηκε για εξέταση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης πpος το Σώμα από 

την Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων. 

Εισάγον.τας το όλο θέμα ο εισηγητής του κ. Χpυσοστόμου επισήμανε ότι 
αποτελεί πάγιο και καθολικό αίτημα πολλών κοινοτήτων_ η εξασφάλιση κυβεp

νητικών εκσκαφέων για την αξιοπο(ηση της γης τους 1 ενώ ταυτόχpονα εκφpάζεται 
τυ παpάπονο ότι οι εκσκαφείς αυτοί χpε.ιάζονται συχνά eπιόιόpθωση και έτσι όεν 

καλύπτονται όλες οι ανάγκες των κοινοτή~:-ων. Ο κύpιος λόγος για την εγγpαφ~ 

του θέματος αυτού όηλώθηκε από τον ίόιο, είναι να όιεpευνηθεί σε βάΘος~ αν η 
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χρήση και συντήρηση των κυβερνητικών εκσκαφέων είναι η πιο κατάλληλη και η 

πιο οικονομική και επιπρόσθετα αν είναι ανάγκη να ληφθούν περαιτέρω βελτιω

τικά μέτρα και να αυξηθεί ο αριθμός τους 1 αφού είναι απ' όλους αποδεκτός ο 

σημαντικός ρόλος που αυτοί διαδραματίζουν. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το υπό αναφορά θέμα, τόσο 
, ό , ή , Ύ' , 

προφορικα σο και με γραπτα υπομν ματα, οι εκπροσωποι των .ι πουργειων 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσαν τα 

ακόλουθα:-

(α) Το Τμήμα Γεωργίας απασχολεί σήμερα 33 περίπου εκσκαφείς, των 
οποίων την ευθύνη συντήρησης αναλαμβάνει το Τμήμα Ηλεκτρομη

χανολογικών Τπηρεσιών του Τπουργείοu Συγκοινωνιών και Έργων. 

Οι κυβερνητικοί εκσκαφείς χρησιμοποιούνται κυρίως στις ορεινές και 

δύσκολες περιοχές και για παροχή βοήθειας για εφαρμογή ειδικών 

σχεδίων, όπως είναι π.χ. η αναμπέλωση. Το 1987 ισοπεδώθηκαν με 
τους εκσκαφείς αυτούς περίπου τετρακόσια εκτιίρια γης (τρεις 

χιλιιίδες σκάλες). Οι εκσκαφείς αυτοί αγοράστηκαν το 1976 οι 

παλιότεροι και το 1982 οι νεότεροι. Από το σύνολο των 33 εκσκαφέων 
οι 27 είναι ηλικίας πέραν των δώδεκα χρόνων, ενώ είναι γνωστό ότι η 

χρήσιμη ζωή των μηχανημάτων αυτών είναι κατά μέσο όρο δέκα 

χρόνια από την αγορά τους. 

(β) Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Γεωργίας η πραγμα

τική απόδοση των τρ&.κτορς το 1987 και 1988 ήταν 53.82% και 
46.47% της συνολικής απόδοσής τους, αντίστοιχα, και την τετραετία 

από το 1985 μέχρι το 1988 ήταν κατ&. μέσο όρο 50.43%. Σύμφωνα 
όμως με τους εκπροσώπους της Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας ο 

βαθμός αξιοποίησής τους ήταν 60.16% και 53.17% το 1987 και 1988, 
αντίστοιχα, ενώ η λογική μέση χρ·~ση τους, για να καλύπτουν τα 

κόστα τους, πρέπει να κυμαίνεται σε ποσοστά 60-70%. Οι εκπρό
σωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων επισήμαναν επίσης 

ότι ο βαθμός αδράνειας των τρ&.κτορς το 1987 και 1988, λόγω 
επισκευών, ήταν 25. 75% και 26.33% 1 αντίστοιχα1 ενώ το μέσο 

αποδεχτό όριο διακυμαίνεται μεταξύ 10-15%. Γι' αυτό γίνεται 

εισήγηση για ανανέωση των τράκτορς 1 για να είναι πιο καλή η χρήση 
τους και πιο οικονομική η συντήρησή τους. Η χαμηλή απόδοση των 

τράκτορς οφείλεται βασικά στις βλάβες που παθαίνουν σΙJχνά, λόγω 

κυρίως της μεγάλης ηλικίας τους, και στις απώλειες λόγω καιρικών 

συνθηκών και λόγω αδειών των μηχανοδηγών τους. 

(γ) Για να ανανεωθούν τα 27 πιο παλιά τράκτορς θα απαιτηθούν 

f1 1600,000 λίρες περίπου, ενώ οι πιστώσεις του κρατικού Προϋπο

λογισμού που έχει στη δ.ιάθεσή της η Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία 

είναι f250,000 λίρες το χρόνο και αυτές διατίθενται για αγοριί, κατά 

προτεραιότητα, άλλων μηχανημάτων και εξοπλισμού. 

(δ) Το 1987 διατέθηκαν f376,000 λίρες για τη συντήρηση και λειτουργία 

των εκσκαφέων αυτών, από τις οποίες οι f109,000 ήταν ενοίκια προς 
την ΗλεκτρομηχανολΌγική Υπηρεσία. Τον ίδιο χρόνο οι εισπράξεις 
από τους γεωργούς για την εργασία που προσφέρθηκε από τους 

εκσκαφείς ήταν f134,245, ποσό που καλύπτει μόνο το 35% των 

εξόδων συντήρησης και λειτουργίας τους. 
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(ε) Γι~ μια σκάλα αναβαθμίδων με κυβερνητικό τράκτορ 0 γεωργός 
πλγων,ε το 19,87 κα; 1988 !:49.50 ανά.σκάλα και από 1.1.89 J:58.50 
ανα σχαλα, ενω το χοστος για την κυβέρνηση ήταν το 1987 χαι 1988 
!:115.75 και !:133.75 ανά σκάλα αντίστοινα Αξίζει.. θ ί, 

, ' Α • να σημειω ε οτι 

ο γεωρyος ~ληρ~νει στον ιδιώτη ιδιοκτήτη τράχτορ κατά μέσο όρο 
!:95-J:,100 ανα ~καλα' αναβαθμίδων. Πρέπει επίσης να επισημανθεί ότι 
το χοστος ανα σκαλα για έναν κυβερνητικό και έναν ιδιωτικό 
εκσκαφέα εlναι κατά 20% ψηλότερο για τον πρώτο και 0 λόγος lσω 
να εlναι το γεγονός ότι τα κυβερνητικά μηχανήματα χρησιμοποιούντα~ 
κάτω από πιο σκληρές συνθήκες δουλειάς, 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ{, ΕΚΑ και Αγροτικής 

τάχθηκαν αφενός υπέρ της διατήρησης της υπηρεσίας, ώστε να συγκρατούνται οι 

τιμές του ιδιωτιχοό τομέα, και αφετέρου υπέρ της αύξησης του αριθμού των 

κυβερνητικών εκσκαφέων σε μια προσπάθεια κάλυψης περισσότερων αναγκών. 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργlας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

της τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της1 3ιαπιστώνει ότι 3ε 3ικαιολογειται η χαμηλή 
απόδοση, ο μεγάλος βαθμός αδράνειας, τα ψηλά κόστα συντήρησης των κυβερνη

τικών εκσκαφέων και η από 1.1.1989 αόξηση των χρεώσεων για τους κυβερνη
τικοός εκσκαφείς, με κίν3υνο να αυξηθούν ακόμα περισσότερο οι χρεώσεις και των 

ι3ιωτών ι3ι6Χτητών τράκτορς, γι' αυτό και καλεL τις αρμό3ιες κυβερνητικές 

αρχές:-

( α) Να μελετήσουν τους λόγους για τη μειωμένη από3οση και τα ψηλά 

έξο3α λειτουργίας και συντήρησης των κυβερνητικών εκσκαφέων. 

(β) Να μελετήσουν τη 3υνατότητα και τρόπους καλύτερης από3οσης των 

κυβερνητικών εκσκαφέ:ων. 

(γ) Να μελετήσουν σμίκρυνση των κόστων για τη χρήση και συντήρηση 

των κυβερνητικών μηχανημάτων. 

(δ) Να λάβουν μέτρα για τη διατήρηση, ανανέωση και αριθμητική 

ενίσχυση του στόλου των κυβερνητικών τράκτορς, για να καλύπτονται 

περισσότερες αν&γκες και να υπάρχει ανταγωνισμός με τον ι3ιωτικό 
τομέα, ώστε να συγκρατούνται οι τιμέ:ς που πληρώνει ο γεωργός σε 

λογικά επίπε3α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Επει3ή 3εν υπ&ρχουν ομιλητές, η Έκθεση της Επιτροπής εγκρίνεται και θα 

3ιαβιβαστεί στις αρμό3ιες υπηρεσίες της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Και προχωρούμε στο 7ο θέ:μα. Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα, 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΆΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Πέ:τρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε τα θέματα που ανα

φέρονται στο επισuνημμένο Παράρτημα σε αριθμό συνε8pιών της που πραγματο

ποιήθηκαν στο 8ι&στημα από 21 Οκτωβρίου 1987 μ<χρι 29 Ιουνίου 1989. Στο 
διάστημα της μελέτης των υπό συζήτηση θεμάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Εσωτερικών και 

της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. Σ' όλες τις συνε8ρίες της Επιτροπής 

ήταν επίσης παρόντες και οι εισηγητές των υ~ό συζήτηση θεμάτων. 

Όπως είναι γνωστό το πρώτο από τα υπό αναφορά θέματα έχει εγγραφεί 

στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Χριστοφί8η στις 21 Μαϊου 1987, 
το δεύτερο θέμα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη στις 28 Μαϊου 
1987, το τρίτο θ<μα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγι&ννη στις 25 
Ιουν(οu 1987 και το τέταρτο θέμα με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων στις 8 Οκτωβp(ου 1987 για το οποίο και αναγνώστηκε στις 10 
Μαρτίου 1988 σχετική Έκθεση της Επιτροπής Προσφύγων προς το Σώμα. Όλα 
τα θέματα παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων για 

μελέτη και ετοιμασία σχετικών Εκθέσεων προς το Σώμα. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσω

τερικών πάνω στο πρώτο από τα υπό αναφορά θέματα, 8ήλωσε ότι ανατέθηκε σε 

υπηρεσιακή επιτροπή να μελετήσει το θέμα της επέκτασης και κάλυψης, των πριν 

από την τουρκική εισβολή προσφύγων και παθόντων, με τα προσφυγικά 

προγράμματα βοήθειας και ανακούφισης που απολαμβάνουν οι μετά την τουρκική 

εισβολή του 1974 πρόσφυγες. Η Επιτροπή αυτή συμπλήρωσε τις θέσεις της και 
έκαμε την εισήγηση για λόγους ισότητας να τυγχάνουν τις ί8ιας μεταχεLρισης) με 

κάποιες επιφυλάξεις, οι πριν την τουρκική εισβολή πρόσφυγες με τους μετά το 

1974 πρόσφυγες. Για τούτο, ο ί8ιος εκπρόσωπος 8ήλωσε ότι επρόκειτο να 

συλλεχθούν κατά τη 8ιάρκεια του 1988 τα αναγκαία στοιχεία σχετικά με τον 
πραγματικό αριθμό των πριν από την τουρκική εισβολή προσφύγων, καθώς και 

στοιχεία σχετικά με τις πραγματικές τους ανάγκες, με σκοπό τη λήψη της 

σχετικής απόφασης από την κυβέρνηση για προώθηση των αιτημάτων τους το 

ταχύτερο 8υνατό. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής πάνω στο 8εύτερο υπό συζήτηση θέμα, 

ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 8ήλωσε ότι έγινε μελέτη που 

αφορούσε τη 8ιαπίστωση του μεγέθους του προβλήματος της μεταστέγασης όλων 

των προσφύγων που 8ιαμένουν σε κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν 

πρόχειρά το 1976 και 8ιαπιστώθηκε ότι πράγματι το πρόβλημα είναι πολύ 

σοβαρό. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τον 

εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, 8ιαπιστώθηκε η ύπαρξη 1310 συνολικά 
προβληματικών σπιτιών σε κυβερνητικούς οικισμούς της πρώτης φάσης' του 1976 
τα οποία κτίστηκαν με χαμηλές προ8ιαγραφές ως ακολούθως: 

Οικισμός Τσιακκιλερής 

Οικισμός Κόκκινες 

Οικισμός Ορμή8ειας 

Οικισμός Φρενάρους 

Οικισμός Λιοπετρίου 

Οικισμός Σωτήρας 

603 σπίτια 
576 σπίτια 
71 σπίτια 
20·σπίτια 

20 σπίτια 
20 σπίτια 
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Η ά.ξία των 1310 αυτών οικιστικών μονάSων με βάση τα σημερινά ΟεΟομένα, 
ανέρχεται σε f13,00G,OOO. 

Υπάρχει επίσης πρόβλημα αντικατάστασης ή βελτ(ωσης σπιτιών σε οικισμούς 

αυτοστέγασης, και συγκεκριμένα υπάρχουν 2;363 συνολικά οικιστικές μονάΟες που 
χτtστηχαν με χυβερνητιχή βοήθεια, των οποίων η αξία με βάση τα σημερινά 

ΟεΟομένα ανέρχεται σε f12,000,000. Απ' αυτές, 551 μονάΟες βρtσχονται στην 

επαρχία Λευκωσίας, 810 μονάΟες στην επαρχία Αμμοχ.ώστου και 1002 μονάΟες 
στην επαρχία Λ&ρναχας. Ύστερα από επιτόπια έρευνα Οιαπιστώθηχε η άμεση 

ανάγκη για αντικατάσταση 22 σπιτιών κατηγορίας Γ 1 χαι με βάση το χορη

γούμενο ποσό για αυτοστέγαση ύψους f5,000 για χάθε σπίτι, αναμένεται να 

υπάρξει Οαπάνη f110 1000 για την αντικατάσταση των σπιτιών αυτών. 

Σχετικά με τη συνολική 8απάνη για την αντικατάσταση τόσο των 1310 
οικιστικών μονά8ων της πρώτης φάσης του 19761 όσο και των 2,363 οικιστικών 
μονά8ων που κτίστηκαν με κυβερνητική βοήθεια, ο (8ιος εκπρόσωπος 8ήλωσε ότι 

αυτή προβλέπεται να ανέλθει συνολικά στα .f.25,000,000 1 γι' αυτό και η κυβέρνηση 

θα πρέπει να προχωρήσει σε στα8ιακή αντικατ&.σταση των σπιτιών αυτών. Όπως 
8ηλώθηκε, το όλο θέμα εξετάστηκε από κοινού με την Παγκύπρια Επιτροπή 

Προσφόγων και υπήρξε συναντίληψη πάνω στο ποια 8ια8ικασία πρέπει να 

ακολουθηθεί. 

Σόμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που αποστάληκαν προς την ΙCοινο

βουλευτική Επιτροπή Προσφύγων από το Υπουργείο Εσωτερικών, πραγματο-· 

ποιήθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 1989 ευρεία σύσκεψη στο Υπουργείο Εσωτερικών 
υπό την προε8ρία του Υπουργού Εσωτερικών στην οποία έλαβε μέρος και η 

Παγκύπρια Επιτροπ-ή Προσφύγων και κατά την οποία αποφασίσθηκε όπως για το 

τρέχον έτος 8οθεί προτεραιότητα στην αντικατάσταση ή βελτίωση κατοικιών σε 

συνοικισμούς αυτοστέγασης και όπως η αντικατάσταση των κατοικιών σε κυβερ

νητικούς οικισμούς αφεθεί να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στά8ιο. Ο Υπουργός 

Εσωτερικών έ8ωσε προς το σκοπό αυτό ο8ηγίες στους Επάρχους όπως σε 

συνεργασία με τις Επαρχιακές Επιτροπές της Παγκύπριας Επιτροπ-ής Προσφύγων 

ετοιμάσουν καταλόγους των κατοικιών αυτοστέγασης που θα τύχουν προτεραιό

τητας, ώστε το σχέ8ιο να τεθεί σε εφαρμογ-ή το συντομότερο Βυνατό. Ορισμένες 

πτυχές που αφορούν την πρακτική εφαρμογή του σχε8ίου επρόκειτο να ξανα

συζητηθούν σε νέα σύσκεψη με την Παγκόπρια Επιτροπ-ή Προσφύγων, όταν οι 

οικείοι Έπαρχοι θα υπέβαλλαν τις καταστάσεις τους και η Παγκύπρια Επιτροπ-ή 

Προσφύγων θα είχε ολοκληρωμένες εισηγ-ήσεις πάνω στο όλο θέμα. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών έκαμε μια προκαταρκτιΚ-ή κατανομ-ή του .ποσού των 

.f.1,900,000 που περιλαμβάνεται στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 1989, ως ακολούθως: 

( α) Συνοικισμοί Επαρχίας Λευκωσίας: 

(β) Συνοικισμοί Επαρχίας Λάρνακας: 

(γ) Συνοικισμοί Επαρχίας Αμμοχώστου: 

(δ) Συνοικισμοί Επαρχίας Λεμεσού: 

f 200,000 
f 500,000 
f 500,000 
f 200,000 

Σύνολο: f1 ,400,000 
Ποσό .f.500,000 θα είναι 8ια'θέσιμο ανάλογα με τις ανάγκες που θ~χ 

8ιαπιστωθοόν κατά τη 8ιάρκε;ια του έτους. 
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Σχετικά με την αντικατάσταση σπιτιών σε χuβερνητtχούς οικισμούς ·της 

πρώτης φάσης του 1976, κατατέθηκαν στην Επιτροπή τα πιο κάτω επιπρόσθετα 
στοιχεία: 

(α) iπάρχει συμφωνία με την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων προς 

αντικατάσταση των σπιτιών στους πιο πάνω συνοικισμούς, έτσι που να 

κτιστούν πολυκατοικίες με ισόγειο και Ούο ορόφους στους κυβερνη

τικούς οικισμούς, στις οποίες να μεταστεγάζονται οι πρόσφυγες και, 

αφού τα Οιχά. τους σπίτια κενώνονται, να κατεΟα.<ρίζονταt και να 

θεωρούνται πια ως νέοι χώροι για την ανέγερση των υπόλοιπων 

σπιτιών. 

(β) Παρά το γεγονός ότι μερικά από τα σπίτια που χρειάζονται αντι

κατάσταση έχουν εκκενωθεί, θα προκύψουν δυσκολίες από το γεγονός 

ότι σε μερικούς συνοικισμούς, όπως για παράδειγμα. στις Κόκκινες και 

στην Τσιακκιλερή, υπάρχουν πρόσφυγες που αρνούνται να με~α.κινηθούν 

και να στεγαστούν σε πολυκατοικίες. 

(γ) Επειδή για την αντικατάσταση των σπιτιών αυτών θα απαιτηθεί ένα 

πάρα πολύ μεγάλο κονδύλι εκατομμυρίων λιρών, η δαπάνη αυτή θα 

πρέπει να κατανεμηθεί στους προϋπολογισμούς τουλάχιστον 6 ετών και 
παρά το γεγονός ότι δεν έχει ληφθεί ακόμη η τελική απόφαση για 

άμεση αντικατάσταση των σπιτιών αυτών, αποτελεί θέση της κυβέρ

νησης ότι στον κατάλληλο χρόνο θα προχωρήσει στην αντικατάστασή 
τους. 

Δηλώνοντας τις θέσεις του lπουργείου Εσωτερικών ενώπιον της Επιτροπής 

πάνω στο τρίτο κατά σειρά θέμα, σχετικά με την ανάγκη θετικής αντίκρισης των 

στεγαστικών προβλημάτων των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης 

για τρίτο υπνοδωμάτιο, ο εκπρόσωπός του ανέφερε ότι υπηρεσιακή επιτροπή 

ανέλαβε να συγκεντρώσει στοιχεία. αναφορικά με την πρόσθετη δαπάνη που θα 

απαιτηθεί για τρίτο υπνοδωμάτιο, καθώς και τον πραγματικό αριθμό των 

οικογενειών που έχουν τέτοια ανάγκη και ότι μετά τη συμπλήρωση της εκτίμησης 

σχετικά με τη δαπάνη αυτή, η υπηρεσιακή επιτροπή θα προχωρήσει με σχετική 

πρότασή της προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι φαίνεται ότι πάρα πολλές οικογένειες τόσο 

σε κυβερνητικούς οικισμούς της πρώτης και δεύτερης φάσης, όσο και σε οικισμούς 

α.υτοστέγα.σης έχουν ανάγκη τρίτου υπνοδωματίου, όμως το πρόβλημα. εκ πρώτης 
'Ψ , β , β , , , 1::- , 
ο εως εινα.ι σο αροτερο σε κυ ερνητικους οικισμους της πρωτης και οευτερης 

φάσης. 

Σε συνεδρία της Ι\.οινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων που πραγματο

ποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 1988 1 εκπρόσωπος του ίδιου Υπουργείου δήλωσε ότι 

δεν έγινε κατορθωτό νrι. περισυλλεγούν- τα στοιχεία. σχετικά με το πόσες 

οικογένειες έχουν ανάγκη τρίτου 

υπνοδωματίου, αλλά ότι επρόκειτο να ληφθεί απόφαση σχετικά με μελλοντικές 

ενέργειες πάνω στο όλο θέμα μέχρι τέλους Νοεμβρίου 1988. 

Σχετικά με το τέταρτο κατά σειρά θέμα που αναφέρεται ως τα προβλήματα 

των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκοκυπριακά 

σπίτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη &μεσης αντιμετώπιση~; αυτών των 

προβλημάτων και το οποiο, όπως είναι γνωστό, η ΕπιτρQπή Προσφύγων είχε την 

ευκαιρία. να μελετήσει ξανά και. να υποβάλει Έκθεση προς το Σώμα στις 10 
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Μαρτίου 1988 1 Οηλώθηχαν από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών τα 

ακόλουθα: 

(α) Στις κατηγορίες ακατάλληλων τουρκοκυπριακών σπιτιών,και συγκε

κριμένα στην κατηγορία Γ ', περιλαμβάνονται 300 τουρκοκυπριακά 
σπίτια τα οποία κατεόαφίστηχαν και 200 σπίτια τα οποία κηρύχτηκαν 
ως ακατάλληλα, ενώ υπάρχουν 95 σπίτια τα οποία είναι μπαράγχες. 
Οι Οιαπιστώσεις αυτές έγιναν κατά τη Οιάρχεια του 1988. Περίπου 
1200 οικογένειες προσφύγων, κυρίως γερόντων, εξακολουθούν να 
μένουν σε σπtτια της κατηγορίας Γ' τα οποία είναι πλινθόκτιστα, σε 
κακή κατάσταση, χωρίς τους κατάλληλους χώρους για μπάνια και 
κουζίνες. Τα σπίτια αυτά βρίσκονται στις τουρκοκυπριακές ενορίες των 
πόλεων και σε τουρκοκυπριακά χωριά των επαρχιών Λευκωσίας, 

Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου. Το πιο οξύ πρόβλημα 
αντιμετωπίζεται στην επαρχια Λεμεσού. Τυχόν προσπάθεια για ριζική 
επιδιόρθωση των σπιτιών αυτών θα κοστίσει περισσότερο από την εκ 

νέου ανοικοδόμησή τους. 

(β) Σε διάστημα πέντε περίπου ετών θα έχουν καθοριστεί μακροπρόθεσμα 
προγράμματα για την αντικατάσταση όλων των κατοικιών που 
υπάγονται στην κατηγορία Γ' και το ύψ_ος των απαιτούμενων για το 

σκοπό οιυτό κονδυλίων θοι ανέλθει περίπου στοι .f20,000,000. 

Για την επίλυση του Π@οβλήματος της μεταστέγασης των οικογενειών που 

κατοικούν σε ακατάλληλα σπίτια κατηγορίας Γ 1 , στις περιοχές όπου το πρόβλημα 
είναι οξύ, προωθείται η ανέγερση κυβερνητικών κατοικιών για αντικατάσταση των 
κατοικιών κατηγορίας Γ' με προτεραιότητα στις -αστικές περιοχές Λεμεσού, 

Πάφου 1 Λάρνακας και των αγροτικών περιοχών της επαρχίας Πάφου. Συγκε
κριμένα προωθούνται τα ακόλουθα σχέδια: 

(α) Ανέγερση 200 περίπου κατοικιών μέσα στην τουρκοκυπριακή συνοικία 
της Λεμεσού. Ήδη αναμένεται κατακύρωση των προσφορών για 72 
κατοικίες. 

(β) Ανέγερση 10 κατοικιών στο χωριό Χρυσοχού και 12 κατοικιών στο 
χωριό Μοινδρι&. της εποιρχίοις Π&.φου γιοι τις οποίες θοι ζητηθούν 

σύντομα προσφορές. 

(γ) νέγερση 6 κατοικιών στο χωριό Άγιος Γεώργιος (Μοιμωνιών) της 
επαρχίας Πάφου. Έχουν εξευρεθεί οι κατάλληλοι χώροι και ετοι

μάζονται τα αρχιτεκτονικά σχέδια. 

(δ) Ανέγερση 28 κατοικιών στο χωριό Κούκλια, από τις οποίες οι 10 
προορίζονται για αντικατάσταση τουρκοκυπριακών σπιτιών κατηγορίας 

Γ '. Οι κατοικίες αυτές είναι υπό ανέγερση. 

(ε) Έχει συμπληρωθεί η μελέτη για την αντικατάσταση 28 κατοικιών στο 
Μούτταλο και 82 κατοικιών στην αστική περιοχή Λάρνακας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε το Υπουργείο Εσωτερικών στην 
Επιτροπή, γιοι την επίλυση του προβλήματος της στέγασης των ποιροιγκόβιων 
(λυόμενες κατοικίες τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας) έχει ήδη αρχίσει η ανέγερση 80 
κυβερνητικών κατοικιών στην επαρχία Πάφου, δηλαδή 8 στα Μανδριά, 18 στο 
Προδρόμι και 54 στο Μούτταλο. Στα χωριά Κοφίνου και Μαρί, παρά τις 
προσπάθειες που καταβάλλονται, συνεχίζουν να διαμένουν σε λυόμενα υποστατικά 
14 οικογένειες από τις οποίες οι τρεις αναμένεται να μεταστεγαστούν σύντομα με 
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τη συμπλήρωση κατοικίας αuτοστέγασης και παρά το γεγονός ότι τους είχε Ωοθεί 

προτεραιότητα για μεταστέγαση μέσω των άλλων κυβερνητικών προγραμμάτων 

τόσο στην Κοφίνου όσο και αλλού. 

Για τις υπόλοιπες μονάδες στις πόλεις, δόθηκαν οδηγίες από τον Υπουργό 

Εσωτερικών προς την αρμόδια υπηρεσία να μεθοδεύσει την ανέγερση διαμερι

σμάτων με βάση πολεοδομικό σχέδιο για κάθε πόλη. Επίσης δόθηκαν οδηγίες για 

την επιθεώρηση των σπιτιών κατηγορίας Β' και στην ταξινόμησή τους σε εκείνα 

τα σπίτια που θα πρέπει να αντικατασταθούν και σε εκείνα που θα διορθωθούν 

ριζικά. 

Σχετικά με τα 225 σπίτια που είναι παράνομα χτισμένα από πρόσφυγες σε 
τουρκοκυπριακή γη, εκπρόσωπος του Τπουργείου Οικονομικών 3ήλωσε ότι 

υπάρχει απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για την παροχή βοήθειας ύψους 

.f.5 1000 στις οικογένειες αυτές, αφού γίνει σχετική μελέτη και νοουμένου ότι Ωεν 
πήραν άλλη βοήθεια, ώστε να τους Ωοθεί η ευκαιρία να ανεγείρουν άλλα ή να 

επι3ιορθώσουν τα ήΩη υπάρχοντα ακατάλληλα σπίτια. Προς το σκοπό αυτό 

συστάθηκε τεχνική υπηρεσία η οποία πήγε επί τόπου 1 μελέτησε το θέμα και 

ετοιμάζει ει3ικά για κάθε περίπτωση Έκθεση την οποία θα υποβάλει στο 

Υπουργικό Συμβούλιο για την έγκριση των σχετικών κον3υλίων, Επει3ή 5% 
περίπου από τα υποστατικά αυτά κρίθηκαν ως τελείως ακατάλληλα και τα 

περισσότερα είναι χειρότερα και από τις μπαράγκες της κατηγορίας Γ' των 

ακατάλληλων τουρκοκυπριακών σπιτιών, κατά πάσαν πιθανότητα η πρόταση θα 
' ' ' θ ' λή &ιναι τα σπιτια αυτα να αντικαταστα ουν π ρως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων με βιiση 

έγινε και τα στοιχεία που κατατέθηκαν πάνω στα 

την ενημέρωση που της 

υπό συζήτηση θέματα 

παρατηρεί τα ακόλουθα: 

( α) Σχετικά με το αίτημα για ίση μεταχείριση των προσφύγων πριν από 

την τουρκική εισβολή με τους πρόσφυγες μετά την τουρκική εισβολή 

επιβάλλεται, χάριν της αρχής της ισότητας των πολιτών μεταξύ τους, 

να ικανοποιηθεί το απόλυτα Ωικαιολογημένο αίτημα των ενΩιαφερο

μένων. Σημειώνεται συναφώς ότι, ενώ και αυτή η τάξη πολιτών 

πλήγηκε στο παρελθόν ανεπανόρθωτα, παραγνωρίστηκε και αφέθηκε 

αβοήθητη χωρίς να συμπεριληφθεί σε οποιοδήποτε πρόγραμμα ή σχέδιο 

βοήθειας ή στα προγράμματα για λύση των πιθανών στεγαστικών τους 

προβλημάτων. Γι' αυτό και καλείται η κυβέρνηση να επισπεύσει τη 

συλλογή όλων των στοιχείων που κρίνει ότι είναι απαραίτητα, με 

σκοπό την ταχεία λήψη απόφασης για βοήθεια και κιiλυψη με τα 

προσφυγικά προγράμματα βοήθειας και ανακούφισης και αυτής της 

κατηγορίας προσφύγων. 

(β) Σχετικά με την ανάγκη για τη μεταστέγαση των προσφύγων που 

Ωιαμένουν σε κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα 

το 1976 στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, σημειώνεται ότι, 
παρόλα τα μεγάλα ποσά που υπολογίζεται ότι θα χρειαστούν για τη 

μεταστέγαση των προσφύγων που Ωιαμένουν σε σπίτια που κατασκευά

στηκαν με πολύ χαμηλές προΩιαγραφές, και παρά τις πρακτικές 

Ωυσκολίες που είναι Ωυνατό να προκύψουν από την άρνηση ορισμένων 

προσφύγων να μετακινηθούν, πρέπει να μεθο3ευτούν οι 3ια3ικασίες για 
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προώθηση και επίλυση του όλου θέματος. Γι' αυτό και καλείται η 

κυβέρνηση με βάση τη δεδηλωμένη της απόφαση για αντικατάσταση 

των προβληματικών αυτών σπιτιών, να επισπεύσει τις διαδικ-ασίες της 

για λήψη της σχετικής τελικής απόφασης, ενόψει και του γεγονότος ότι 

το σχέδιο _για αντικατάσταση των σπιτιών αυτών θα είναι μακρόχρονο. 

Ταυτόχρονα η Επιτροπή θέλει με την ευκαιρία αυτή να επικροτήσει 

την κυβερνητική απόφαση για έναρξη των διαδικασιών προς αντι

κατάσταση ή βελτίωση των κατοικιών που βρίσκονται σε συνοικισμούς 

αuτοστέγασης. 

( ) Σ ' ' θ ή ' ' γ χετικα με το αιτημα για τη ετικ αντικριση των στεγαστι>;<.ων 

προβλημάτων των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης 

για τρ(το υπνοόωμάτιο, παρατηρείται ότι υπάρχουν πολλές οικογένειες 

τόσο σε κυβερνητικούς οικισμούς της πρώτης και Οεύτερης φάσης όσο 

και σε οικισμούς αυτοστέγασης που έχουν πραγματική ανάγκη κάλυψης 

της Οαπάνης για τρίτο υπνοόωμάτιο. Οι οικογένειες αυτές αντι

μετωπίζουν πρόβλημα από τη συνύπαρξη παιόιών μεγάλης ηλικίοο:; και 

Οιαφορετικού φύλου μέσα στο ίόιο υπνοόωμάτιο. Νοουμένου ότι κατα

τέθηκε ενώπιον της Επιτροη:ής από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου 

Εσωτερικών ότι απόφαση πάνω στο θέμα θα λαμβανόταν από τα τέλη 

του 1988, καλείται η κυβέρνηση να Οηλώσει το συντομότερο--τι ακριβώς 
έχει κάμει πάνω _στο θέμα αυτό και ποιες Οιαόικασίες σκοπεύει να 

ακολουθήσει για την επίλυσή του. 

(Ο) Σχετικά με την ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων των 

προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκο

κυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες, η Επιτροπή επικροτεί τα ήόη 

εξαγγελθέντα κυβερνητικά σχέόια για την αντικατάσταση των στι;ιτιών 

αυτών κατά σειρά προτεραιότητας και καλεί την χ.υβέρνηση να 

συνεχίσει και να εντατικοποιή·σει τις ενέργειές της για την αντι

κατάσταση όλων των κατοικιών που υπάγονται στην κατηγορία Γ' 

μέσα στα χρονοόιαγράμματα που έχουν τεθεί.. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Οι πριν από την τουρκική εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και παθόντες 
και η ανάγκη επέκτασης και εφαρμογής, έτσι που να καλύπτει και τούτους, όλων 

των προσφυγικών προγρ~μμάτων βοήθειας και ανακουφίαί::ως χάριν ίσης μετα
χείρισης των πριν και μετά την τουρκική εισβολή πρ·οσφύγων, εκτοπισθέντων και 

παθόντών. 

2. Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που Οιαμένουν στους κυβερνη
τικούς οικισμούς που κατασκευΟCστηκαν _πρόχειρα το 1976 στις επαρχίες Λάρvα
κας και Αμμοχώστου και συγ.κι:κριμένα στοuς οικισ:μούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, 

Ορμ~Όειας, Φρενάρουι; 1 Αιοπέτρίου 1 Σωτήρας-Και Βρυσούλλων. 
3. Η ανάγκη θετικής αντiκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων- σε σχέση μ~ τη.ν-,__χ-4λυψη της._ Βαπ.άνης για τριτο υπνοόωμάτιο. 

4. Τα προβλήματα τό.rν πpdσ'φόγικών οικογeνειώ.ν. που κατοικούν σε ακατάλ
λη~α τουρκοκνπριακά --απίτια και, σε μπαράγκες και η ανάγκη άμεσης ~_v.τι-
μe-;ώπισης αυτών. των π-ροβλημ_~των. · 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1'-cάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, θα 'θελα μόνο το εξής να τονίσω, ότι όχι μόνο οι προεδρικές 

υποσχέσεις ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για ποιο θέμα; Για το α' ή για το β '; 
Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Θα μιλήσω επ( όλου του φάσματος για ένα λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε, για 

να πω το εξής: Ατυχώς οι προεδρικές εξαγγελίες σε πλείστα θέματα που αφορούν 

τον προσφυγικό κόσμο δεν τήρούνται. Συγκεκριμένα, ενώ λέχθηκε και εξαγγέλθηκε 
πως οι αιτήσεις γ~α στέγαση και α.υτοστέγαση θα εξετάζονταν αμέσως, χαθυ

στε·ρεί σήμερα η εξέταση κάπου 2,500 αιτήσεων για στέγαση και αυτοστέγαση. 
Επίσης οι προεδρικές εξαγγελίες ότι και οι άρρενες πρόσφυγες, που οι \ 

σύζυγοί τους δεν είναι πρόσφυγες, θα στεγάζονταν, δεν έχουν τηρηθεί μέχρι 

στιγμής, με αποτέλεσμα και αυτή η προεδρ_ιχή εξαγγελία να μην τηρηθει 

Υπάρχει χαι τρίτο θέμα που θα ήθελα οπωσδήποτε να το τονίσω, για να 

επιστήσω την προσοχή της Βουλής. Πως, ενώ είχαμε; συνομολογήσει κάποτε με 

τους εχτο7'ισθέντες δημόσιους υπαλλήλους χαι τους εχποcιΟευτιχούς πως τα 

στεγαστικά τ.ους δάνεια θα τα αποπληρώσουν, 6ταν θα επιλυθε( το κυπριακό 

πρόβλημα χαι θα επιστρέψουν στα χωριά τους, σήμερα η κυβέρνηση εξαναγκάζει 

τους πρόσφυγες να αρχ(σοιJν την καταβολή των δ6σεων αυτών απ6 τον Αύγουστο 

που πέρασε. 

Γι' αυτό η παράκλησή μου, έντιμε κύριε Πρόεδρε, είναι αυτά τα σημαντικά 

στοιχεία να διαβιβαο'τQύν προς τη.ν Εκτελεστική Εξουσία, για να μην υπάρχει 

καταστρατήγηση των συμφωνιών. 

Βέβαια δε θα μπω στηy οuσ(α του θέματος. Η Παγχύπρια Επιτροπή 

Προσφύγων τόνισε:- αpχaτ-ά άλλα ε:κχρεμούντα, όμως εμε(ς, ως Δημοκρατικό 

Κόμμα, θα ζητήσουμε; τ:tJν εγγραφή αυτών των τριών θεμάτ{t)\ι που έθιξα χαι 

μάλιστα ως επειγόντων. 

Π·ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση μαζί με τις εισηγ'ήσεις σας, κύριε Στυλιανού, θα αποσταλεί στις 

αρμόδιες υπηρεσίες ~ης.Εχτελεστικής Εξουσίας. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κ'ατσουνωτός. 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟ.Σ: 

Κόρ.ιε p:pόε9ρε}'-. χα.- τα τfσσe:p.α θέματα- χατατtιάνονται με πρqσφυγιχά 
προβλήματά. Όμ·ως, όσον αφορά τα κ,ρι.,τήρια για τις αυτοστεγάρ-ειι;; κ·αι την 

αγορά διαμερισμάτων, η πρ,όνο~α για ~χαθάριστο εισόδημα μέχρι !:3,,500,- στο 

οποίο συμπεριλαμβάνεται μάλιστα και το 50% της συζύγου ή του συ~ύγου, νομίζω 
ότι πρέπει να τροποποιηθεί. Γι' αυτό εισήγησή μας είναι να αυξηθεf αυτό το ποσό 

στις f:5 ,000. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και η εισήγηση του χ. Κατσοuνωτού να αυξηθεί το ποσό στις f5 1000 θα 
8ιαβιβαστεί επίσης στις αρμό8ιες υπηρεσίες της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, είχαμε πει ότι Οε θα μιλήσουμε για τα θέματα αυτά, για τους 

λόγους Π?U εξηγήσαμε και προηγούμενα. Αλλά, αναφορικά με τα θέματα που 

έθιξε ο χ. Στυλιανού, νομίζω ότι το να εγγράψουν θέμα είναι Οιχαίωμά τους και 

κανένας Οε Οιαφωνεί. Όμως, το να βάζουμε από το παράθυρο μερικά πράγματα 

τα οποία σηκώνουν συζήτηση, έχω την εντύπωση ότι Οεν είναι η ορθή 8ια8ιχασία. 

Δι6τι θέλω να θυμίσω ότι πολλά από αυτά τα Οάνεια, για τα οποία έκαμε 

λόγο ο χ. Στυλιανού, ίσως να φέρουν και την υπογραφή του ι8ίου και Οεν ξέρω αν, 

όταν βάζουμε την υπογραφή μας, εννοούμε ότι βάζουμε την υπογραφή για τα 

μάτια του κόσμου. 

Εν πάση περιπτώσει, όταν θα εγγραφε( το θέμα, θα έχουμε την ευκαιρ(α να 

το συζητήσουμε και έτσι θεωρώ περιττό τώρα να το εισάξουμε μέσα στο θέμα 

που σ:υζητούμε. Οι εισηγήσεις της Επιτροπής ειναι κατηγορηματικές για όλα τα 

σημεία και πρέπει, νομlζω να Οιαβιβαστούν στην κυβέρνηση για να πάρει τα 
αναγκαία μέτρα, με βάση και το πνεύμα και τις εξηγήσεις που έ8ωσαν οι 

εισηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλαvός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ειμαι υποχρεωμένος να 8ώσω μια απάντηση στο συνά8ελφο κ. 

Κουρτελλάρη. Ήταν Οικαιωμα του συνά.Οελφου κ. Στυλιανού να κάμει κάποιες 

εισηγήσεις συμπληρωματικές, ακόμ'α και αν λέχθηκε ότι Οεν θα συζητείτο .κάποιο 
θέμα. Ο κ. Στυλιανού έκαμε απλώς κάποια αναφορά και κάποιες εισηγήσεις. 

Τώρα, αv εvοχλήθηκε ο συvά8ελφος κ. Κουρτελλάρης, επει8ή υπήρξε κάποια 

κριτική προς την κυβέρνηση, Οε νομίζω ότι πρέπει να αισθανόμαστε αναγκασμ~νοι 
κάθε φορά που γινεται μια κριτική προς την κυβέρνηση, αυτόματα να απαντούμε 

προς συναΟέλφους. 

Κριτική tlα γίνεται πάντοτε σ 'αυτό το 2.:ώμα. J\.αι νομίζω ότι ήταν 

εποικοΟομητική η κριτική του κ. Στυλιανού σ / αwτό το θέμα. Και Οεν είναι θέμα 
κατά πόσο κλείουμε κάπου τη συζήτηση ή περιοριζόμαστε κάπου. Έκαμε μια 
αναφορά ο συνάΟελφος κ. Στυλιανού για μελλοντική συζήτηση. Ε(ναι Οικα(ωμά 
του να κάμει αυτή την αναφορά. Δε νομlζω ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει να 

αποκλειστεί ή να θεωρηθεί ότι είναι μεγάλο αμάρτημα να προσθέσει κάτι στις 

εισηγήσεις του, Και κριτική γίνεται. Κάποια κριτική πρέπει να γίνεται. Επο
μένως, σ / αυτή την περ(πτωση, είμαι υποχρεωμένος να υπερασπιστώ το 
συνάΟελφο. Ήταν απόλυτα Οικαlωμά του να κάμει κάποια εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Γαλαvέ, ο κ. Κουρτελλάρης με πληροφόρησε ότι υπήρχε συμφωvία vα 
μη γίvουv ομιλίες. Όμως έγιvαv ομιλίες παρά τη συμφωvίc:. Παρόλο που ε(χα 
αυτή την πληροφορία, όταν μου ζητήθηκε ο λόγος τον έ8ωσα, Οιότι κάθε 
Βουλευτής έχει το Οικαίωμα να προσθέσει ή να πει ορισμένα πράγματα, παρά τη 
συμφωνία που έχει γlνει. 
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Γι 1 αυτό έΟωσα το λόγο χαι στον χ. Στυλιανού και στον κ. Κατσοuνωτό. Δεν 

ενοχλούμαστε απ' αυτά τα πράγματα, κύριε Γαλανέ, αλλά καμιά φορά ........ _ .. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Εκτός αυτού ο κ. Στυλιανού, κύριε ΠρόεΟρε, είναι εκτός συμφωνίας. το 

γνωρίζουμε αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! 

(Γέλια) 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, αν ήταν από την Πάφο, θα έλεγα μια παροιμία: ))Δκιώ το 

λόο μου, παίρνω τον πίσω. Λόος Οικός μου έν ενt;)), Πιθανό να είναι αυτό που 

εφαρμόζεται, αλλά είναι θέμα Οιχό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εκείνο που είχα πει προ πολλού, ότι οι παροιμίες του χ. Κουρτελλάρη πρέπει 

να εκΟοθούν σε τεύχος, ούτως ώστε να τις έχουμε όλοι υπόψη μας στη Βουλή, 

ισχύει ακό'μα. 

Ο χ. Ποuμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, Οεν είχα, ούτε έχω πρόθεση να μιλήσω, αφού αυτη ηταν η 

συμφωνία. Αλλά, επειΟή στην Έκθεση αναφέρεται ότι πρέπει να επισπευσθεί η 

8ια8ιχασία της αναΟόμησης των συνοικισμών, Οράττομαι της ευκαιρίας να 

αναφέρω ότι έγινε κάποιο έργο το 1989, κυρίως στις Βρυσούλλες και σε μερικούς 
άλλους συνοικισμούς. Αλλά εξακολουθεί να υπάρχει μεγάλο πρόβλημα για τους 

συνοικισμούς Κόχχινες, Τσιαχχιλερή, Λιοπέτρι χαι άλλους συνοικισμούς. Γι 1 αυτό 

πρέπει αυτό το Σώμα να καλέσει την κυβέρνηση να επισπεύσει τις 8ια8ικασίες 

αναΟόμησης των συνοικισμών και να προγραμματίσει κατά τον καλύτερο Ουνατό 

τρόπο αυτό το έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζ ηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να παραμείνει το θέμα, διότι ο ιγγράψας 

απουσιάζει. Αν εγκρινόταν η 1 Εχθεση χωρίς συζήτηση, Οε θα χρειαζόταν να γίνει 
αυτή η εισήγηση. Αλλά από τη στιγμή που έγινε σχετική συζήτηση, Οικα.ιούται να 
εκφράσει άποψη και ο εγγράψας το θέμα, ο..-οποίός απουσιάζέι σε κοινοβουλευτική 
αποστολή. ~ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απουσιάζει χαι ο χ. Μανώλης ΧριστοφίΟης >ςαt ο χ. Δημήτρης ΗλιάΟης χαι ο 

χ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης. Απουσιάζουν και οι τρεις που ενέγραψαν τα θέματα. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, πρέπει κατ 1 αν άγχη, Οιαφορετικά θα είναι παραφωνία, να 

παραβούμε χι εμείς τη συμφωνία του Δημοκρατικού Συναγερμού. Διότι πραγμα

ηι<ά έγινε συμφωνία να μη γίνουν ομιλίες και θα ήταν παραβίαση της παραβίασης 

της συμφωνίας να μην εκφράσουμε χι εμείς απόψεις. 
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Διαφωνώ με όσα έχουν αναφερθεί από τους συναΟέλφους ότι τα προσφυγικά 

προβλήματα που εκκρεμούν είναι μόνο αυτά που ανέφερε ο κ. Στυλιανού. Εtναι 
αυτά και πολλές Οεκάδες άλλα. · 

Ο κ. l(ουρτελλάpης έχει σωστά παρατηρήσει ότι ε(χαν εκφραστεί ομόφωνα 

κάποιες απόψεις και όπως ήταν η Έκθεση τελειωμένη έπρεπε να διαβιβαζόταν 

στις αρμόδιες αρχές. Από τη στιγμή όμως, κύριε ΠρόεΟρε, που θα μείνει στην 

' • ' ξ θ ' ' 'Ψ ' ημερησια σιατα η, αν α εκφρασουν καποιοι απο εις - οι εισηγητες, οι τρεις 

συνάδελφοι - τότε θα πρέπει να μείνει στην ημερήσια διάταξη της Επιτροπής 

π ' ' ι 'ψ ' ' Α ' ροσφυγων, να ακουστουν οι νεες απο εις, τα νεα γεγονοτα του υγουστου, που 

ανέφερε ο κ. Στυλιανού, και οποιεσδήποτε άλλες απόψεις, για να δούμε στη 

συνέχεια τι θα γί.νει. Διότι πολλά προσφυγικά προβλήματα εκκρεμούν, όεν έχουν 

ικανοποιηθεί, συνεχώς προκύπτουν νέα κ.ο.κ. 

Ή θα συμφωνήσουμε η Έκθεση, που έχει καταλήξει σε μερικές εισηγήσεις 

ομόφωνα, να διαβιβαστεί και οποιοσόήποτε συνάδελφος θέλει να επανέλθει, είτε 

με αυτά είτε με παρόμοια προβλήματα, ή να μείνει ανοικτό το θέμα εφ 'όλης της 

ύλης των προσφυγικών προβλημάτων για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύριε Πρόεόρε, εφόσον υπάρχει μόνιμη Επιτροπή Προσφύγων και εφόσον 

συνεχίζει να θεωρεί το προσφυγικό μας πρόβλημα , , •. , .. , , , , , , , , ..... , , • , , , ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προβλήματα θα υπάρχουν πάντοτε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επομένως ας πούμε ότι χρονικά η 'Εκθεση καλύπτει τα προβλήματα μέχρι 

μια ημερομηνία και είναι θέμα της Επιτροπής που συνεδριάζει τακτικά να 

παρακολουθεί το όλο θέμα και στο εγγύς μέλλον να ετοιμάσει μια νέα Έκθεση με 

τα προβλήματα τα οποία εν τω μεταξύ προκύπτουν. Διότι πάντοτε θα προ

κύπτουν προβλήματα και πάντοτε θα γίνεται Έκθεση της Επιτροπής και θα 

ασκε(ται πίεση εκ μέρους μας για την επίλυσή τους. Διότι το προσφυγικό 

πρόβλημα θα λυθεί, όταν λυθεί το Κυπριακό. 

Γι' αυτό το λόγο δεν μπορούμε να βάλουμε κάποιο χρονικό όριο. Τώρα έχει 

γίνει η Έκθεση και πρέπει να θεωρηθεί ότι έκλεισε το θέμα προς το παρόν, όσον 

αφορά αυτή την Έκθεση. Για οτιόήποτε άλλο υπάρχει να συνεδριάσουμε το 

ταχύτερο δυνατό, ως Επιτροπή Προσφύγων, και να έχουμε νέες επαφές με την 

κυβέρνηση για να ετοιμαστεί νέα Έκθεση. 

Νομίζω αυτ-ό πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τώρα υπάρχει η εισήγηση του κ. Χατζηόημητρίου να παραμείνουν τα θέματα 

αυτά στην ημερήσια όιάταξη, διότι λεlπουν οι εισηγητές τους. Ποια είναι η θέση 

σας πάνω σ 'αυτή την εισήγηση; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Πάνω σ' αυτή την εισήγηση, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

l(ύριε Πρόεδρε, νομlζω ότι είναι σωστή η εισήγηση, διότι δυο από τους τρεις 

εισηγητές απουσιάζουν και αφού ήδη λέχθηκαν μερικά πράγματα, πιστεύω πως 
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πρέπει να παραμείνουν. Σίγουρα, όπως είπε και ο κ. Σολωμής, αυτά τα τρία 

θέματα που έθιξα δεν καλύπτουν όλο το φάσμα. 'Αλλωστε τόνισα ότι η ίδια η 

Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων διέγραψε τις καθυστερήσεις. Είπα για τρεις 

υπαναχωρήσεις, τ(ποτε άλλο. 

Και τέλος, καμιά υπογραφή μου δεν υπάρχει σε κανένα έγγραφο. Μακάρι να 

uπfιρχε, κύριε l(ουρτελλάρη. 1'πάρχει μια τιμητική υπογραφή του Προέδρου 

Κυπριανού που έδωσε το δικαίωμα στους πρόσφυγες να στεγαστούν και το οποίο 

ανακαλείται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μάλιστα. Λοιπόν, κύριοι ... , .......•.............. ορίστε, κύριε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εδώ είναι θέμα τάξης και διαδικασίας και 

πορείας. Αν αρχίσουμε από τώρα, λόγω της παρατήρησης κάποιου συναδέλφου 6τι 

προέκυψε κάποιο νέο στοιχείο, να αναβάλλουμε την έγκριση των Εκθέσεων, θα 

έχουμε τα ίδια και με τη νέα Σύνοδο σε 6λα τα θέματα του Κεφαλαίου Δ. 

Εγώ προσωπικά ως δικηγόρος επαναδραστηριοποιηθείς το 1970 τόσο, έχω 
γραμμάτιο οφειλής .Ε300 προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, που 

υπογράφτηκε στην παρουσια του κ. Στυλιανού, όταν ήταν 1' φυπουργός Εσωτε
ρικών. Οφείλω αυτό το ποσό στην Κυπριακή Δημοκρατία από τότε. Δεν είναι νέο 

στοιχείο, 

l<:άποτε πρέπει να τελειώσουν οι 'Εκθέσεις. Προβλήματα θα υπάρχουν. 
Διαφορετικά δε θα προχωρούμε. Είναι θέμα τάξης. Θα- προχωρήσουμε στην 

επόμενη Έκθεση κι αν παρουσιάσω εγώ από τώρα στο Προεδρείο κάποιο 

στοιχείο που προέκυψε μετά την ετοιμασία της, θα εκκρεμεί πάλι το θέμα επ' 

άπειρον. Κατά κανόνα τα προβλήματα που υπάρχουν είναι συνεχή προβλήματα. 

Να διαβιβαστούν οι ομόφωνες θέσεις της Επιτροπής που εξυπηρετούν τον 

προσφυγικό κόσμο και αν έχει νέα θέματα ο κ. Στυλιανού ή οποιοσδηποτε 

συνάδελφος, σε δέκα λεπτά να τα εγγράψει στο Ι\:εφάλαιο Δ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να είμαστε δίκαιοι, υπερασπίστηκα το δικαίωμα του 

συναδέλφου κ. Στυλιανού προηγουμένως και πράγματι ανέφερα ορισμένα σημεία, 

παρόλο που υπήpχε συμφωνία να μη γlνει συζ-,\τηση. 

Πιστ~ύω ότι από τη θέση του ανέφερε ορισμένα πράγματα. Πέραν οποιασ

δήποτε συμφωνίας, ένας Βουλευτής μπορεί να πει ένα-δυο πράγματά, έστω κι αν 

ο κ. Ι\:ουρτελλάρης πιστεύει, πιθανώς δικαιολογημένα, ότι θ~ ~πρεπε ·να είχε 

κλείσει.-. Όμως όσον αφορά το θέμα αρχής που τίθεται, σίγουρα το ότι 

απουσιάζουν οι εγγράψαντες το Θ~μα δε σημαίνει ότι το θ!μα Θα πρέπει να 

παραμένει επ' άπειρον, ενόψει του τεράστ-tου όγκου εργασίας που υπάρχει σήμερα 

στο Κεφάλαιο Δ. 

Το θέμα πρέπει να Θ~ωρηθεί .ότι έκλεισε και, αν θέλετε, σήμερα μπορ_ούμε να 

εγγράψουμε άλλα δέκα θέματα τα οποία να παραπεμφθούν στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων. Αυτά τα οποία· αναφέρθηκαν να τα συζητήσουμε και να 

επανέλθουμε. Όμως πρόκειται για θέμα αρχής. Εφόσον το θέμα έχει συμπλη-
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ρωθεί κατόπιν μιας συμφωνίας, 8εν έχει σημασία το ότι- λείπουν οι συνά8ελψοι, 
8ιότι η Έκθεση έγινε στην παρουσία των συνα8έλψων και είναι ομόφωνη. Όταν 

επιστρέψουν, μπορούμε κάλλιστα να εγγράψουμε όλοι και πάλι μαζί αυτά τα 
προβλήματα, να tα 8ούμε στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και να 

επανέλθουμε σε τρεις β8ομά8ες. Αλλά να μην παραβούμε κάποια 8ια8ικασία ε8ώ, 

αν θέλουμε να καλύψουμε τον τεράστιο όγκο εργασιας που υπάρχει στο Κεφάλαιο Δ. 

Γι' αυτ·ό, με όλο το σεβασμό προς ορισμένους συνα8έλψους, πιστεύω ότι αυτή 

είναι η σωστή ΟιαΟιχασ(α, αν θέλουμε να προχωρούμε. Και αυτό ανεξάρτητα από 

την κριτική που πιστεύουμε ότι πρέπει να χάνουμε προς την κυβέρνηση Βασιλείου 

για το ότι αναίρεσε κάποια γραμμή χαι χάποια πολιτι.χή. ΕΟώ μιλούμε για τη 
ΟιαΟιχασία που αχολουθούμε σ 'αυτό το Σώμα. , 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. 

Ο χ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, η εισήγησή μου είναι συγχεχριμένη χαι σαφής. Να παρα

μείνουν οι Έχθέσεις στην ημερήσια Οιάταξη και να περιοριστεί η συζήτηση μόνο 

στους εισηγητές, αν θα ήθελαν να λάβουν το λόγο, Οιότι είναι άΟιχο το ότι είχαν 

την ευχέρεια όλοι οι άλλοι συνάΟελφοι να εκφέρουν γνώμη, εκτός από τους 

ει.σηγη't·ές. Έτσι να παραμείνει μόνο για τους εισηγητές. 

Σε ό,τι αφορά τα άλλα θέματα που προχύπτουν, αυτό είναι άλλο ζήτημα χαι 
, , 'Ψ συμφωνω με τις προηγουμενες απο εις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, είναι για πρώτη φορά που εγείρεται αυτό το θέμα, (;ηλαΟή όταν 

απουσιάζει ο εισηγητής ενός θέματος - χι αν αχόμα υπάρχει ομόφωνη Έχθεση 

χαι έγιναν ομιλίες χτλ. - να μην χλείνει το θέμα λόγω της απουσίας του. Γι' αυτό 

το λόγο θα το θέσω ενώπιον του Σώματος για ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του να χλείσει το θέμα; 

Ο χ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε νομίζω ότι πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορία. Εγώ είπα την άποψή μου, αλλά 

(;ε θα ήθελα να αΟιχηθεί συνά8ελφος. Αν υπάρχει έντονη άποψη από οποια(;ήποτε 

πλευρά, Οε θα επιμένω. Εγώ πιστεύω ότι η θέση αρχ-Jις είναι αυτή την οποία 

εξέθεσα. 

Όμως πρέπει να πούμε και χάτι άλλο. Ότι αν το θέμα -μ-e:ίνε-ι στην 

ημερήσια (;ιάταξη γι~ να εχφέρουν απόψεις οι εισηγητές, τότε :τn θέμα .nαfΙr.t.μένει 

ανοιχτό προς συζήτηαη, Οιότι μπορε! να λεχθούν πράγματα τα οποία θα χρειαστεί 

να απαντηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επbμένως πάμε στην αρχή του θέματος χαι μένει ανοιχτό για ευρύτερη 

συζήτηση χαι λέω στο συνάΟελφο ότι «ενός χαχού γενομένου, μύρια έπονται». 

Εφόσον έγινε παρέμβαση, το θέμα μένει ανοιχτό στην προσεχή συνε;Ορία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟ!ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω στο Σώμα ότι οι εισηγητές ήρθαν μερικές 

φορές, όχι μια φορά, μπροστά στην Επιτροπή και έθεσαν τις απόψεις τους. Επίσηζ 

συζητήθηκαν όλες οι πτυχές των θεμάτων αυτών και η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

Εξάλλου υπάρχουν και μερικά θέματα - όπως, ας πούμε 1 αυτό που έθεσε ο κ. 

Χριστοφ(δης και που αφορά τους τουρκόπληκτους - για τα οποία έχει σημασlα η 

Βουλή να πει ότι εγκρίνει αυτές τις θέσεις, για να πιέσουμε και τις αρμόδιες 

αρχές να προχωρήσουν. 

Η αναστολή απλώς θα επιφέρει μια αναβολή στη διαβίβαση της Έκθεσης 

προς τους αρμοδίους και δε θα προσθέσει τιποτε. Διότι οι εισηγητές είχαν την 

ευκαιρία να παρα.καθήσοuν στην Επιτροπή και να πουν τη γνώμη τους και είναι 

συμφωνημένες οι Εκθ~σεις με τους εισηγητές και με τα. Μέλη της Επιτροπής. 

Αυτό δεν είναι θέμα για να. ψηφLσουμε. Αν θέλετε να ψηφίσουμε κι εγώ θα. 

έλεγα. να. μείνει, αλλά νομ(ζω ότι δε βοηθά τη δουλειά μας. Αυτό ε(να.ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, θέλετε να το αποφασίσω εγώ; 

Δεν το αποφασίζω, διότι είναι η πρώτη φορά που εγείρεται αυτό το θέμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον τέθηκε ότι θα ήταν άδικο έναντι συνα.δέλ<ρων που 

ενέγραψαν το θέμα. να. το κλε(σουμε, είμαστε υποχρεωμένοι να το. αφήσουμε 

ανοικτό, παρόλο που η αρχή την οποία έχω θέσει πιστεύω ότι ε'ίναι σωστή. 
Όμως το θέμα. παραμένει ανοικτό για γενική συζήτηση πλέον, διότι είναι 

αδύνατο να. μιλήσουν μόνο τρεις και να. μην απαντήσουν κάποιοι άλλοι, αν 

χρειαστεί. 

Γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι μένει πλέον ανοικτό το θέμα.. Είναι θέμα. μιας 

βδομάδας, πρέπει όμως στην επόμενη συνεδρία. να κλείσει αυτό το θέμα, για τους 

λόγους που ανέφερε ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, επειδή εγώ είμαι ο τελευταίος άνθρωπος που θα. ήθελε να 

αφαιρέσει το λόγο από οπ~ιοδήποτε Βουλευτή, είτε είναι παρών είτέ είναι απών, 
γι' αυτό το λόγο συμφωνώ με την άποψη αυτή και εφόσον υπάρχει μια πλευρά η 

οποία θέλει να παραμείνει το θέμα., για να ακουστούν και προφορικά οι απόψεις 

των εισηγητών, γι' αυτό το λόγο θα μείνει το θέμα. για συζήτηση. 

Το θέμα λοιπόν παραμένει και θα. συνεχιστεί στην προσεχή συνεδρία του 

Σώμα.τΟζ. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟ!ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα λείπουν οι εισηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Όταν γυρίσουν. Όταν θα απουσιάζουν, δε θα γίνει τίποτε. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα., το οπο(ο είναι η Έκθεση της J(οινο

βουλευτιχ'ής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη 

άμεσης ανάκλησης της απόφασης των αρμο8(ων για δημιουργία κτηνοτροφικής 

ή ' ' ' ο 'λ περιοχ ς στην τουριστικη και αναπτυσσομενη π_εριοχη της ροκ ινης>>. 
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Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, Ανδρέα 

Μαθηκολώνη, Αντώνη Αν8ρέου και Οδυσσέα Δημητρίου, 

Ο κύριος Αν8ρέοu. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Είν~ι εισήγησή μας", κύριε Πρόε8ρε, να σταλεί η 'Εκθεση πίσω στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών -και αυτό το έχουμε ή8η συζητήσει με 

τον Πρόεδρο της Επιτροπής- διότι κατά τη διάρκεια των τελευταίων μηνών έχουν 

παρουσιαστε( ορισμένα προβλήματα οχληρίας στην περιοχή και θα ήταν φρόνιμο, 

ενόψει των όσων ήδη ε~ναι γνωστών σήμερα, να ξαναεξετάσει η Επιτροπή το θέμα 

και να έρθει με μια συμπληρωματική Έκθεση, διότι στην ουσία στην Έκθεση 

που ετοίμασε αναφέρεται αυτή η προϋπόθεση. Ότι σε περίπτωση που θα φανεί 

ότι θα υπάρξει οχληρία, τότε κάτι νέο θα γίνει, Και εισηγούμαστε να πάει πίσω 

στην Επιτροπή η Έκθεση για να εξετάσει τη νέα εξέλιξη των πραγμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, το θέμα του Κεφαλαίου Δ 1 με αρ. 8 παραπέμπεται εκ νέου προς την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, ούτως ώστε να μελετήσει εκ νέου το 

θέμα και να υποβάλει συμπληρωματική Έκθεση. 

Το επόμενο θέμα που έχουμε μπροστά μας είναι η Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι 

τεράστιες ζημιές και ταλαιπωρίες που υφίστανται οι κάτοικοι της περιοχfις 

ΝΑΑΦΙ Τσιρε(ου της πόλης της Λεμεσού από τις συχνές πλήμμυρες που 

προκαλούνται από τις βροχές λόγω έλλειψης αποχετευτικού συστήματος και 

άλλων αιτίων και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης>>. 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

Τπάρχει ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθε(σα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

το ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΤΕΡΑΣΤΙΕΣ ΖΗΜΙΕΣ ΚΑΙ 
ΤΑΛΑΙΠΩΡΙΕΣ ΠΟΥ ΥΦΙΣΤΑΝΤΑΙ ΟΙ ΚΑΤΟΙΚΟΙ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ 

ΝΑΑΦΙ ΤΣΙΡΕΙΟΥ ΤΗΣ ΠΟΛΗΣ ΤΗΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ΑΠΟ ΤΙΣ ΣΥΧΝΕΣ 

ΠΛΗΜΜΥΡΕΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΑΛΟΥΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΙΣ ΒΡΟΧΕΣ ΛΟΓΩ 

ΕΛΛΕΙΨΗΣ ΑΠΟΧΕΤΕΥΤΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ 

ΑΙΤΙΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΠΟΙ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΤΗΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ,, 

Παρόντες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Α ν8ρέας Φάντης 

Η ΚΌινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαϊου και 1 η Ιουλίου 1989. 
Στην πρώτη συνε8ρί.α της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Τπουργείου Εσωτερικών,του Γραφείου Προγραμματισμού, ο Δήμαρχος Λεμεσού 
και εκπρόσωποι των κατοr.χ.ων της επηρεαζόμενης Περιοχής, ενώ και στις 8υο 
συνε8ρίες τΊJς Επιτρο~ής fιταν παρών κάι ο εισηγητfις του θέματος. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα έχeι εγγ-ραφεt στη Βουλή με 
εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ στις 12 Ιανουαρίου 1989 και στη 
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συνέχεια παpαπέμφtlηχε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για διερεύ

νηση χαι ετοιμασία σχετικής Έκθεσης Ίtpος το Σώμα. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 

το Σώμα κάλεσε σε συνεδρία της όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές από τις οποίες 

ζήτησε και πήρε τα αναγκαία στοιχεία και πληροφορίες για καλύτερη μελέτη του 

υπό συζήτηση θέματος. 

Εισάγοντας' το όλο θέμα ο εισηγητής του αξ. Βουλευτής χ. Α. Παπαρές, 
αναφέρθηκε στο χρόνιο πρόβλημα και τις συχνές ζημιές που αντιμετωπίζουν οι 

κάτοικοι της περιοχής ΝΑΑΦΙ Τσιρείου της πόλης της Λεμεσού αΊtό το 

1985,εξαιτ(ας των νερών των υπόνομων χαι της βροχής που πλημμuρ(ζοuν τα 

σπίτια τους και θέτουν σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές. 

Το πρόβλημα 1κατά τον (διο εισηγητή, αφορά κυρίως τις οδούς Λυσίππου και 
Ιαπετού και έχει επtδεινωθε( μετά την κατασκευή από το Δήμο Λεμεσού 

υπόνομου που καταλήγει στην περιοχή και που έχει ως αποτέλεσμα νερά από 

άλλες περιοχές να διοχετεύονται στην περιοχή και ακολούθως να εισέρχονται μέσα 

στα σπίτια των κατοικων 1 ενώ και η διάνοιξη του παρακε(μενου στην περιοχή 
φράκτη που συλλέγει τα νερά του παρακαμπτήριου δρόμου καθώς και τα νερά 

βόρεια της περιοχής έχει χειροτερέψει κατά πολύ την όλη κατάσταση, αφού και 

αυτά τα νερά διοχετεύονται μέσα στα σπίτια των κατοίκων των οδών αυτών. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι των κατοίκων της 

επηρεαζόμενης περιοχής δήλωσαν ότι επανειλημμένα έκαμαν προσπάθειες 1 δια

μαρτυρ(ες και διαβήματα προς αντιμετώπιση της απαράδεκτης αυτής κατάστασ.ης 

χωρίς καμιά ανταπόκριση από τους αρμοδίους και ανέφεραν ότι ο Δήμος Λεμεσού 

προβάλλει τον ισχυρισμό ότι χωρ(ς παραχώρηση κυβερνητικού δανε(ου ύψους 

!:600,000 δεν είναι σε θέση να εκτελέσει οποιοδήποτε αντιπλημμυρικό έργο. 

Έτσι, αντί κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων, ο Δήμος Λεμεσού διανοίγει 

υπόνομους οι οπο(οι καταλήγουν στην περιοχή και επιδεινώνουν το όλο πρόβλημα, 

ενώ κατά τη διάρκεια του περασμένου χειμώνα τοποθέτησε στις εισόδους των 

σπιτιών άμμο για να παρεμποδίζει τα νερά από του να μπαίνουν μέσα σ 'αυτά, με 

αποτέλεσμα οι κάτοικοι να δυσκολεύονται να μπουν στα σπίτια τους. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι ζήτησαν την άμεση λήψη μέτρων προς αντιμετώπιση του 

όλου προβλήματος μέχρις ότου εξευρεθεί ρι,ζική λύση και δήλωσαν πως αδυνατούν 

να περάσουν άλλο ένα χειμώνα κάτω από τις (διες συνθήκες. Γι' αυτό πρότειναν 

ως προσωρινό μέτρο τη διάνοιξη ενός υπόγειου αυλακιού μήκους 200 μέτρων .από 
το σημείο όπου οι υπόνομοι εφάπτονται με τη λεωφόρο Συγγρού και από το ?ποίο 

να διοχετεύονται τα νερά για να φτάνουν στην περιοχή νοτιότερα της λεωψόρου, 
μέχρι τελικής διευθέτησης του όλου προβλήματος. 

Στην κατάθεσή του ενώπιον της Επιτροπής, ο Δήμαρχος Λεμεσού δήλωσε 

πως πράγματι η περιοχή αυτή η οπο(α αναφέρεται και ως »Λιμνάζουσα)) 

αντιμετωπίζει χρόνιο πρόβλημα. Τούτο οφείλεται στο γεγονός ότι η περιοχή αυτή 

βρισκόταν εκτός δημοτικών ορίων Λεμεσού, όταν έγινε η διάνοιξη των οικοπέδων 

και δεν υπήρχε η κατάλληλη υποδομή, ενώ στην περιοχή χύνονται τρεις χείμαρροι 

που μαζί με την κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου έχουν επιδεινώσει κατά 

πολύ την όλη κατάσταση. 

Προς επίλυση του προβλήματος, ο Δήμος Λεμεσού έ_χει προβεί στην 

ετοιμασία σχεδίων κατασκευής οχετών αποχέτευσης ομβρίων νερών και από το 

Μάρτιο του 1988 έκαμε διαβήματα προς τα Υπουργεία Οικονο!J..'κών, Εαωτε~ 
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'ριχών και Συγκοινωνιών και Έργων, για να πετύχει τις εγχρLσεις των αναγκαίων 

πιστώσεων και των χατασχeυ~στιχών σχεδίων. Το σχετικό δάνειο- ύψους f850,000 
έχει εξασφαλιστεί από τη Συνεργατική Κεντρικ~ Τράπεζα με κυβερνητική 
εγγύηση και έχουν ήδη προκηρυχθεί οι σχετικές προσφορές. Στις προσφορές αυτές 

ανταποκρίθηκαν επτά μεγάλες εταιρείες και στο στάδιο αυτό αξιολογούνται οι 

προσφορές τους. Υπολογίζεται ότι η συμπλήρωση του όλου αντιπλημμυρικού 

έργου θα γ(νει σε διάστημα ενός χρόνου από την έναρξη της κατασκευής του και 

τούτο γιατί η κατασκευή του όλου έργου· πρέπει να ε!ναι τμηματική. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με βάση την ενημέρωση που της 
έγινε και τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, φρονε( ότι το πρόβλημα που 

αντιμετωπίζουν ο_ι κάτοικοι της περιοχής ΝΑΑΦΙ Τσιρείου Λεμεσού από τις 

συχνές πλήμμυρει; που προκαλούνται από τις βροχές λό"γω έλλειψης αποχετευτικού 

συστήματος στην. πε:ρι"Οχή αυτή είναι πράγματι ιδια(τα:ρα σοβαρό. Γι' αυτό και 

καλε!ται ο Δήμος Λεμε:.σού σε διαβουλεύσεις με τους επηρεαζόμενους κατοίκους 

με σκοπό τη λήψη από κοινού αποφάσεων για ενδιάμεσα και προσωρινά μέτρα, με 

σκοπό την καλύτερη αντιμετώπιση πιθανών νέων πλημμυρών και ζημιών με την 

έναρξη της χειμερινής περιόδου του 1990 και τούτ9 μέχρις ότου αρχίσει η 

κατασκευή των αντιπλημμυρικών έργων και του απΟχετευτικού συστήματος που 

αναμένεται ότι θα επιλύσουν οριστικά _το όλο πρόβλημα. 

Στο μεταξύ καλε!ται η κυβέρνηση και ο Δήμος Λεμεσού σε επίσπευση των 

διαδικασιών για την έναρξη της κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος της 

περιοχής καθώς και σε κατάθεση μηνια!ων εκθέσεων προόδου σχετικά με αυτές. 

Η Επιτροπή δηλώνει ότι από της πλευράς της θα συνεχίσει να παρακολουθεί 

με προσοχή το θέμα της λήψης εκ μέ.ρους των αρμοδίων των επιβαλλόμενων 

προσωρινών μέτρων προς προστασία των επηρεαζόμενων κατοικιών και αποφυγή 

νέων ζημιών και ταλαιπωριών τους, αναμένοντας από τους αρμόδιους πλήρη 

ενημέρωση για τα προσωρινά μέτρα που θα ληφθούν. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήδη άρχισαν τα έργα. Μόνο να παρακαλούμε να μη βρέξει 

αυτές τις .μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Ωστε, όπως αντιλαμβάνομαι από τη δήλωση του εγγράψαντος το θέμα, έχει 
' ' ' Γ ' ' ίζ ό ' ήδη c;:.ρχίσει η εκτελεση του εργου αυτου. ι αυτο νομ ω τι πρεπει να 

διαβιβάσουμε την Έκθεση στις αρμόδιες υπηρεσίες της κυβέρνησης για να 

επισπεύσοuν τουλάχιστον το έργο αυτό. 

·Το επόμενο θέμα είναι η 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
κα~ Κοινω1.ιικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η οξε(α έλλειψη 

Ι, ' β ' λ 'θ Α ' ' προσωπικου στην τουριστικη ιομηχανια της ε ευ ερης μμοχωστου, οι αμεσοι 
\ 1 ι ι ι 

και σοβαροί κ(νδυνοι που προκυπτουν και η αναyκη για εγκαιρη αντιμετωπιση του 

προβλήματος από τους αρμοδίους». 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

Αν πρόκειται να ακολουθήσουμε την ίδια αρχή, πρέπει να αναβληθεί το θέμα 
αυτό, διότι απουσιάζει ο εισηγητής, ο κύριος. Ηλιάδης. Επομένως και αυτό το 
θέμα αναβάλλεται. 

Ο κ6ριος Ζιαρτίδης. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σ' αύτή την περίπτωση να αναγνωστεί και η Έκθεση. Αφού 

γ(νονται συμφωνίες και δεν τηρούνται, να αναγνώσουμε:: και την 1 Εχθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Να την αναγνώσουμε. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Εγώ είμαι έτοιμος να την αναγν&σω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, αν επιμένεις, κύριε:: Ζιαρτίδη, να την αναγνώσεις, γιατί όχι; 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Επιμένω, κύριε Πρόεδρε, διότι,. εvώ γίνtιν_ται συμφωνίες, παραβί&.ζονται. Και 

φαίνεται ότι ο κανόνας εδώ, ο κανόνας μ~σα σ' αυτή τη Βουλή, είναι να γίνονται 

συμφωνίες και _να παραβιάζονται. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εφόσον μιλά για θέμα συμφωνίας ο κύριος Ζιαρτ(8ης, στην προχ.ε:ίμενη 

περίπτωση, αν δεν υπάρξει παραβίαση από οποιοδήποτε άλλο, δε θα επιμιιίνουμε 

στην (3ια πρόταση. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Εντάξει, όεν επιμένω ούτε εγώ τότε,. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κάναμε επέμβαση προηγουμένως, διότι υπήρξε παραβίαση πρώτα από 

&λλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

.Αν είναι έτσι, δε θα διαβάσω οότε·εγώ την Έκθεση, κύρι~ Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα να τελειώνουμε, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, επιμένουμε να διαβαστεί. για να τιμωρηθούν οι 

παραβc(τες. 

(Γέλια) 

(Η Έκθεση θεωρήθηκ• αναγνωσθείσά) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«Η ΟΞΕΙΑ ΕΛΛΕΙΨΗ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΙ ΣΤΗΝ ΤΟΙΡΙΣΤΙΚΗ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑ ΤΗΣ ΕΛΕΙΘΕΡΗΣ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΙ, ΟΙ ΑΜΕΣΟΙ ΚΑΙ 

ΣΟΒΑΡΟΙ ΚΙΝΔ ΙΝΟΙ ποι ΠΡΟΚΙΠΤΟΙΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΓΙΑ 

ΕΓΚΑΙΡΗ ΑΝΤΙΜΕΤΏΠΙΣΗ ΤΟΙ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΟΣ ΑΠΟ ΤΟΙΣ 

ΑΡΜΟΔΙΟIΣ». 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος ΙCατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτtκή Επιτροπή Εργασ(ας και ΙCοινωνιχών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πάνω θέμα που ενέγραψε ο αξ. Βουλευτής κ. Δ. Ηλιάδης, σε τέσσερις 

συνε8ρίες της που πραγματοπΟίήθηχαν στις 3 Φεβρουαρίου, 12 και 19 Μαϊου και 
16 Ιουνίου 1989. Σ 1 όλες τις συνεδρίες της Επιτροπής παρών ήταν και ο 

εισηγητής του θέματος αξιότιμος Βουλευτής κ. Δ. Ηλιά8ης. Στις συνεδρίες αυτές 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Τπουργείων Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και .Εμπορ(ου και Βιομηχανίας, της ΟΕΒ 1 του 

ICEBE, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΙC, του Κ.Ο.Τ., 
του Παγκύπριου Συν8έσμου Ξενο8όχων, του Επαρχιακού Συν8έσμου ΞενοΟόχων 

Αμμοχώστου και του Συν8έσμου Εστιατόρων Αγίας Νάπας. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Ηλιά8ης ανέφερε ότι η 

περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου είναι η πλέον ραγ8αία αναπτυσσόμενη 

τουριστικά περιοχή και φιλοξενεί το 35% του συνολικού τουρισμού που υπάρχει 
στην Κύπρο. Πέραν τούτου, από τις 4486 κλLνες που κτιζονται τώρα οι μισές 

' ή ' π 'λ ' ' ' ξ' ανηκουν στην περιοχ αυτη. αρο α αυτα~ στην περιοχη υπαρχει ο υτατο 

πρόβλημα έλλειψης προσωπικού για την τουριστική βιομηχανία, με αποτέλεσμα η 

ποιότητα της εξυπηρέτησης να πέφτει σε επικίνΟυνα επLπε8α 1 με εμφανή τον 

κίν8υνο σοβαρών e:πιπτώσεων. Τέλος, ο κ. Ηλιά8ης κάλεσε όλους τους αρμο8ίους 1 
συμπεριλαμβανόμενης και της Βουλής, να πάρουν μέτρα για τη βελτίωση της 

κατάστασης βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα. 

Οι εκπρόσωποι της τουριστικής βιομηχανίας, ξενοΟόχοι, ι8ιοκτήτες κέντρων 

αναψυχής, εστιάτορες και γενικά όλοι οι τουριστικοί επιχειρηματ(ες που 

προσήλθαν ενώπιον της Επιτροπής συμφώνησαν με τον εισηγητή του θέματος για 

το μέγεθος του προβλήματος και ζήτησαν την άμεση λήψη μέτρων για τη 

θεραπεία του προβλήματος προτού ε(ναι αργά. Συγκεκριμένα εισηγήθηκαν τη 

λήψη των πιο κάτω μέτρων:-

α) Να επιτραπεί η εργο8ότηση σπου8αστών από ξενοΟοχειακές σχολές της 

Ευρώπης για σκοπούς πρακτικής εξάσκησης για καθορισμένη χρονική 

περίοδο. 

β) Να επιτραπεί η εργο8ότηση αλλο8απών σε θέσεις όπου απο0ε8ειγμένα 

υπάρχει έλλειψη εργατικού 8υναμικού. · 
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γ) Να καταβληθει προσπάθεια προσέλκυσης για μόνιμη εγκατάσταση 

Κυπρίων που εργάζονται στο εξωτερικό, με σκοπό να εργαστούν στην 

τουριστική βιομηχανία. 

8) Να καταβληθούν προσπάθειες προσέλκυσης ατόμων από άλλες περιο-

χές όπου υπάρχει πλεονάζον προσωπικό για εγκατάσταση στην 

περιοχή. 

ε) Η Ξενοδοχειακή Σχολή Παραλιμνίου να αναβαθμιστεί και να επε

κταθεί1 για να καλύψει όλους τους κλάδους της ξενοδοχειακής βιομη

χανίας. 

στ) Να ιδρυθεί τεχνική σχολή στην επαρχία Αμμοχώστοu η οποία να 

βοηθήσει στην επίλυση του προβλήματος της εξεύρεσης καταρτισμένου 

προσωπικού στους σuναφε(ς με την τουριστική βιομηχανία τομείς. 

ζ) Να παρέχονται διευκολύνσεις στη διακίνηση προσωπικού της τουρι

στικής βιομηχαν(ας, με την παραχώρηση αδειών οδικής χρήσεως "σε 

τουριστικές μονάδες, για τη μεταφορά του εκεί όπου δεν μπορούν να 

εξυπηρετηθούν από τα δημόσια μέσα συγκοινωνίας. 

η) Να αναλάβει η κυβέρνηση την ανέγερση χαμηλού κόστους οικιστικών 

μονάδων στην περιοχή για την εγκατάσταση προσωπικού, 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων συμφώνησαν για την 

ύπαρξη και τη σοβαρότητα του προβλήματος στην περιοχή της Αμμοχώστου. Ως 

κύριο λόγο του προβλήματος ανέφεραν την ανισόρροπη ανάπτυξη της περιοχής 

αυτής σε βάρος άλλων περιοχών που δεν υστερούν σε φυσικές ομορφιές, καθώς και 

την ανισομερή κατανομή του προσωπικού. Παρόλα αυτά, ανέφεραν οι ίδιοι 
' ' 'λλ ψ ' ' ' 600 ' εκπροσωποι, η φετινη ε ει η προσωπικου ανερχεται μονο στα ατομα σε 

καθαρά τουριστικά επαγγέλματα, ενώ οι ειδικές σχολές θα δώσουν πάνω από 500. 
Οι ίδιοι εκπρόσωποι απέδωσαν την ευθύνη για την ύπαρξη του προβλήματος στο 

κρ&.τος και στους επενδυτές, γιατί το κράτος ευθύνεται κατά τη γνώμη τους για 

τη συνεχιζόμενη παραχώρηση αδειών τουριστικών επεκτάσεων στην περιοχή και οι 

επενδυτές ευθύνονται για τις τουριστικές επενδύσεις στην περιοχή, παρά το 

γεγονός ότι γνωρίζουν πως προσωπικό δεν υπάρχει, αφού ο πληθυσμός της 

περιοχής αποτελείται μόνο από μερικά χωριά. 

Τέλος οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων 1· αφού τάχθηκαν 

κατηγορηματικά εναντίον της μαζικής εισαγωγής αλλοδαπού προσωπικού, έκαμαν 

τις ακόλουθες εισηγήσεις για την αντιμετώπιση του προβλήματος: 

α) Το κράτος και ο 1(.0.Τ. να περιορίσουν δραστικά την περαιτέρω 

τουριστική ανάπτυξη της περιοχής. 

β) Να παρθούν μέτρα για εξασφάλιση απασχόλησης για όλο το χρόνο και 

όχι μόνο εποχιακά. 

γ) Οι ίδιοι- οι επιχειρηματίες να φροντίσουν για τη στέγαση του προσω

πικού στην περιοχή. 

δ) Να γίνει καλύτερη οργάνωση και επέκταση της Ξενοδοχειακής Σχολής 

Παραλιμνίου. 

ε) Το κράτος να δώσει κίνητρα στο κοινό για να εργαστεί στα τουριστικά 

επαγγέλματα. 

στ) Να επιδιωχθεί ο ερχομός ξένων φοιτητών στην. Κύπρο για την 

πρακτική τους εξάσκηση στις τουριστικές μονάδες της l{ύπρου. 
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ζ) Να ενθίχ.ρρuνθούν οι Τουρκοκύπριοι να εργασ-tούν στον τουρισμό. 

η) Να καταβληθεί προσπάθεια επαναπατρισμού Κυπρίων αποδήμων που 

εργάζονται στα τουριστικά επαγγέλματα. 

θ) Να επιτραπεί εισαγωγ-ή προσωπικού σε εξαιρετικές περιπτώσεις 

απόλυτης ανάγκης για έιΟικότητες που ε(ναι αδύνατο να εξευρεθοόv 

στην Κύπρο. 

Οι εκπρόσωποι των lπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

Εμπορίου και Βιομηχανίας που παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις επιβεβαίωσαν την 

ύπαρξη και τη σοβαρότητα του προβλήματος για το φετινό χρόνο, Οήλωσαν όμως 

πως .η κατάσταση αυτή Οεν πρέπει να θεωρείται μόνLμη. 

Οι ίδιοι ·εκπρόσωποι Οήλωσαv πως γrα τ-ην αντιμετώπιση του προβλ-ήμt.ιτος 

λαμβάνονται τα πιο κάτω μέτρα με πολλές πι'θαν-ότητες επιτυχlας: 

α) Λειτουργία προγραμμ&τωv ταχύρρυθμης εκπαίδευσης μέσω της Αρχής 

Βιομηχανικής Κατάρτισης. 

β) Κινητοποlηση αδρανούντος προσωπικού, όπως είναι οι γυναίκες. 

γ) Επαναπατρισμός Κυπρίων του εξωτερικού καταρτιαμένων στην τουρι

στική βιομηχανία. 

δ) Προσέλευση ξένων φοιτητών τουριστικών σχολών στην Κύπρο για την 

πρακτική τους εξάσκηση. 

ε) Εργοδότηση 'Αγγλων, μελών των οικογενειών των στρατιωτικών που 

μένουν στις Βρετανικές Βάσεις, και 

στ) Διαφώτιση αποφοίτων Μέσης Εκπαίδευσης, καθώς κ.αι στρατιωτών 

που υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά γι.-α τις προοπτικές εργοδότησής 

τους στον τομέα του τουρισμού. 

Τέλος οι ίδιοι εκπρόσωποι τάχθηκαν εναντ(ον της εργοδότησης αλλοδαπών, 

γιατl, όπως υποστήριξαν, θα δημιουργήσει κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα, 

πέραν του γεγονότος ότι αυτοί δε θα είναι σε θέση να προσφέρουν την 

πατροπαράδοτη κυπριακή φιλοξενία και εξυπηρέτηση. 

Εκφράζοντας τις απόψεις του Κυπριακοό Οργανισμού Τουρισμού, όι εκπρό

σωπο( του που προσήλθαν στις συνεδρίες ανέφεραν ότι με βάση τις πρόνοιες του 

Συντά)-ματος υπάρχει το δικαίωμα του πολ(τη να i:χνεγε!ρει ξενοδοχείο ή κέντρο 

αναψυχής, νοουμένου ότι πληρούνται οι καθοριζόμενοι όροι και προϋποθέσεις. Για 

τα ξενοδοχεία λήφθηκαν ορισμένα περιοριστικά νομοθετικά μέτρα που άρχι;σαν 

ήδη να εφαρμόζονται, ενώ για τα κέντρα αναψυχής, για τα οποία μόλις τελευταία 

λήφθηκαν νομοθετικά περιοριστικά μέτρα, αναμένεται πολύ σύντομα να εκδοθε! 

περιοριστι~ό διάταγμα που θα κάθορlζει το-ε(δος των επιχειρήσεων που δεν 
επιδέχονται περαιτέρω επέκταση. 

Ειδικ& για το πρόβλημα της έλλειψης προσωπικού στην τουριστική περιοχή 

της ελεύθεΡ.ης Αμμοχώστου,. οι ίδιοι εκπρόσωποι παρατήρησαν ότι πράγματι 
υπάρχει το πρόβλημα και είναι σοβαρό. Τούτο οφε!λεται στο ότι το ενδιαφέρον 

για τουριστικές επενδύσεις στην περιοχή είναι άνευ προηγουμένου, ειδικότερα για 

τα κέντρα αναψυχής. 

Σαν μέτρα επίλυσης τΌυ προβλήματος οι εκπρόσωποι του Κ.Ο.Τ. εισηγή

θηκαν στην κυβέρνηση ιrην επέκταση των τουριστικών και συναφών σχολών, την 

απασχόληση φοιτητών ευρίuπαϊκών σχολών, τη διευκόλυνση της εγκατάστασης και 
διακ!νηa"ης εργατικού δυναμικού στην περιοχή αυτή και την όσο το δυνατό 
μεγαλύτερη επιτάχυνση _τηs ταχύ·ρρυθμης εχπαlδευσης για τη φετινή χρονιά. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων έχοντας 

υπόψη όλα τα πιο πάνω διαπιστώνει ότι η έλλειψη προσωπικού στην τουριστική 

περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου είναι πράγματι σοβαρή. Κατά τη γνώμη των 

Μελών της οι λόγοι που οδήγησαν στη δημιουργία του προβλήματος αυτού είναι η 

ανεξέλεγκτη τουριστική ανάπτυξη της περιοχής αυτής και η απουσία έγκαιρων 

νομοθετικών και άλλων ρυθμιστικών μέτρων προς λύση των προβλημάτων της 

((άνευ προηγουμένου», όπως αρμόδια αναφέρτηκε, επέκτασης της τουριστικής 

βιομηχανίας στην πεpιοχή αυτή. Εξάλλου, η μεγ&λη έλλειψη πpοσωπιχοό που 

παρατηρείται δημιουργεί κινδύνους υποβάθμισης των προσφερόμενων υπηρεσιών 

και δυσφήμιση της τουριστικής μας βιομηχανίας. 

Η Επιτpοπή παpατηpεί ότι 3εν υπήpξε πpογpαμματισμός για πpοβλήματα 

που είναι γνωστό ότι μεγεθύνονται και οδηγούνται με ακρίβεια σε οξύτητα και 

καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να πάρει όλα τα αναγκα(α μέτρα για τη ρύθμιση 

της ανεξέλεγκτης αυτής επέκτασης της τουριστικής βιομηχανίας γενικά και ειδικά 

στην υπό αναφορά. περιοχή, καθώς και την ισομερή τουριστική ανάπτυξη όλης της 

Κύπρου. Παράλληλα η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση όπως, σε συνεργασία με τις 

αρμόδιες εργοδοτικές και συνδικαλιστικές οργανώσεις, εξεύρει λύσεις στο 

πρόβλημα της έλλειψης προσωπικού στην περιοχή Αμμοχώστου με την παρα

χώρηση κινήτρων προσέλκυσης προσωπικού με κατάλληλη στέγαση, μόνιμη και 

όχι εποχιακή απασχόληση, προσέλκυση φοιτητών τουριστικών επαγγελμάτων της 

Ευρώπης γιά την πρακτική τους εξάσκηση στην Κύπρο, ενθάρρυνση αποφοίτων 

Γυμνασίου να φοιτούν στις Ξενοδοχειακές Σχολές, καθώς και αναβάθμιση των 

σχολών αυτών και μεθόδευση επαναπατρισμού Κυπρίων αποδήμων που 

ασχολούνται με τα τουριστικά, για εργοδότηση στην τουριστική βιομηχανία της 

Κύπρου. 

Τέλος η Επιτροπή θεωρεί υποχρέωσή της να ξεκαθαρίσει τη θέση της ότι 

είναι εναντίον της ((λύσηςJ) του προβλήματος με μαζική εισαγωγή αλλο"δαπού 

προσωπικού για την τουριστική βιομηχανία, γιατί μια τέτοια ενέργεια θα 

προκαλέσει σοβαρά κοινωνικά. και οικονομικά προβλήματα. Εισαγωγή τέτοιου 
προσωπικού να γίν~ται μόνο σε εξ.αιρετικές περιπτώσεις απολύτου ανάγκης για 
ειδικότητες που είναι αδύνατο να εξευρεθούν στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το θέμα 
αυτό θα 3ιαβιβαστεί στις αpμ63ιες υπηpεσίες της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Και έχουμε τώρα την Έκθεση της Κοιν6βοuλευτικής Επιτροπής Πρι;ισφύγων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβι
σμένοι από την καταπίεση των τουρκικών δυνάμεων κατοχ~ς και το)) ψευδο
κράτους Ντενκτάς)), 

Θέμα ι;,γγ.,αφtν με ει<'ήγηση των αξ. Βουλευτών χ. Αλέξη Γαλανοό, Χpίστου 
Σολωμή χα< Δημ~τpη Ηλι&3η. 

Τι γίνεται με την ................ , .......................... , ....... . 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αφήσατε πίσω, κόpιε Πpόε3pε. Το 11 3εν το 3<αβ&σατε, 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Το 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Για τα πρατήρια πετρελαιοειδών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, εlναι χαι τα πρατήρια πετρελαιοειδών. Μάλιστα. Τώρα, ας Οούμε τι 

γίνεται για το 12 χαι βλέπουμε κατόπιν για το 11. Δεν είναι απαραβίαστη η 
σειρ,ά που είναι τοποθετημένα τα θέματα. 

Τι γίνεται, κύριοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι εγγροlψαvτες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τι γίνεται, κύριε Γαλανέ; Τι γίνεται με το θέμα; 

ΧΡ. ΚΟΎΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

-Υπάρχει πρόταση, κύριε Πρόεδρε, να θεωρηθούν αναγvωσθείσες και οι δύο 

Εκθέσεις, διότι, όπως είπα και προηγούμενα, συζητήθηκε αν επρόκειτο να 

αναγνωστούν και ψαν παρόντες όλοι οι ενδιαφερόμενοι. Εξάλλου οι Εκθέσεις 

είναι ομόφωνες. 

Γι' αυτό να διαβιβαστούν στην κυβέρνηση, για να δούμε τι βοήθεια μποροόμε 

να δώσουμε στην κάθε περίπτωση που καλύπτει η κάθε Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μάλιστα. -Υπάρχει ένσταση, κύριε Γαλανέ; 

Είστε από τους εγγράψαvτες το θέμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μόνο ο Γαλανός είναι από τους εγγράψαvτες το θέμα; 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Καμιά ένσταση. 

(Η 'Εκθεση θεωρήθηκε αvαyvωσθείσα) 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΎΓΩΝ, 

ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΎΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ το 

ΘΕΜΑ ΠΟΎ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΠΟΎ ΑΝΤΙΜΕΤΩ

ΠΙΖΟΎΝ ΟΙ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΟΙ ΑΠΟ ΤΗΝ ΚΑΤΑΠΙΕΣΗ ΤΩΝ ΤΟΎΡ

ΚΙΚΩΝ ΔΎΝΑΜΕΩΝ ΚΑΤΟΧΗΣ ΚΑΙ ΤΟΎ ΨΕΎΔΟΚΡΑΤΟΎΣ 

ΝΤΕΝΚΤ ΑΣ». 

Πιιp6ντες:-

Χρίστος Κουρτελλοίρης, Πρόεδρος 

. Μιχοίλης Πουμπουρής 

Δ"ήμος Γεωρyιοίδης 

Σοφοκλής Χατζηyιοίvvης 

Νίκος Μακρίδης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιοίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

τέσσερις συνεδρ(ες της--που πραγματοποιήθ.:ηκαν στο διάστημα από 1 η Φεβρουα
ρίου μkχρι 20 Ιουvίου 1989. Στο στοίδιο της μελkτης του υπό συζήτηση θkματος 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο Υπουργός Εξωτερικών, εκπρόσωποι 

του Ύπουργε(ου Εσωτερικών, ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ανθρωπιστικών 

Θεμάτων του Υπουργείου Δικαιοσύνης, εκπρόσωποι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
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Κύπρου και της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, της Συντονιστικής Επι

τροπής Καρπασίας και του Σωματείου <<Ελεύθερη Ενιαία l{αρπασία». Σ 'όλες τις 

συνε3ρίες ήταν επίσης παρόντες οι εισηγητές του υπό συζήτηση θέματος. 

Όπως είναι γνωστό το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση 

των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γαλανού, Xp. Σολωμή και Δ. Ηλιάδη στις 26 
Ιανουαρίου 1989 και στη συνέχeια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Προσφύγων για διερεύνηση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το 

Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα, οι εισηγητές του έκαμαν αναφορά στη 

συστηματική προσπάθεια που επιχειρείται τον τελευταίο καιρό από το καθεστώς 

Ντενκτάς στα πλαίσια μιας γενικότερης πολιτικής και στρατηγικής που έχει σαν 

στόχο τον αφελληνισμό, τη συρρίκνωση και τελική εξάλειψη του ελληνοκυπριακού 

στοιχείου που παρέμεινε εγκλωβισμένο στην κατεχόμενη Καρπασία και ανα

φέρθηκαν συγκεκριμένα σε τεκμηριωμένες καταγγελίες που έγιναν από τη 

Συντονιστική Επιτροπή Καρπασίας σχετικά με δολοφονίες εγκλωβισμένων. 

Ει3ικά ο αξ. Βουλευτής κ. Δ. Ηλιά3ης έκαμε αναφορά στον τρόπο αντι

μετώπισης από μέρους του Ραδιοφωνικού 13ρύματος l(ύπρου των καταγγελιών 

για δολοφονίες εγκλωβισμένων και τον χαρακτήρισε απαράδεκτο και προκλητικό, 

αφού όπως είπε, ενώ έγιναν σχετικές ανακοινώσεις - καταγγελίες της Συντονι

στικής Επιτροπής Καρπασίας καθώς και 3ημοσιεύσεις στον τύπο, το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου που είχε υποχρέωση να ενημερώσει επίσημα τον κυπριακό λαό, 

δεν το έπpαξε παpά μόνο αpκετές μέpες αpγότεpα. 

Από την πλευρά του ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Γαλανός τόνισε την ανάγκη για 

αναβάθμιση των αρμόδιων Υπηρεσιών Ανθρωπιστικών Θεμάτων του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης και μίλησε για συνεχή επαγpύπνηση και εγpήγοpση της κυβέpνησης 

προς ικανοποιητικότερη αντιμετώπιση των προβλημάτων επιβίωσης των εγκλω

βισμένων καθώς και για την εξεύρεση ·αποτελεσματικών τρόπων προστασίας τους 

από τη βία του καθεστώτος Ντενκτάς και τις προσπάθειες εκτουρκισμού και του 

τελευταίου ελληνικού στοιχείου που απέμεινε σήμερα στην Καρπασία. 

Στη συνέχεια οι ίδιοι Βουλευτές ζήτησαν να μάθουν απ' όλες τις εμπλε

κόμενες πλευρές τι ακριβώς διαδραματίζεται σήμερα στην Καρπασία, ποια 

ακριβώς προβλήματα αντιμετωπίζουν οι εγκλωβισμένοι και ποιοι τρόποι μελε

τούνται από την κυβέρνηση προς αντιμετώπιση πιθανών μελλοντικών περι

στατικών σε βάρος εγκλωβισμένων, καθώς και τις πιθανότητες προσφυγής της 

Δημοκρατίας σε διεθνή σώματα προς 3ιεκδίκηση των δικαίων της στον τομέα 

αυτό. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας 

Επιτροπής Προσφύγων· δήλωσε ότι αμέσως μετά την τουρκική εισβολή οι 

εγκλωβισμένοι ανέρχονταν σε 20,000 περίπου, Μετά την επίτευξη της Συμφωνίας 
της Γ' Βιέννης αυτοί μειώθηκαν σε 14,000 και σήμερα έχουν απομείνει στην 

Καρπασία περίπου 848 .. Τούτο, κατά τον ίδιο εκπρόσωπο, είναι αποτέλεσμα της 
συστηματικής προσπάθειας ri.πό μέρους των Τούρκων, είτε με άμεσους είτε με 

_έμμεσους τρόπους, νq. εξαναγκαστqύν οι εγκλωβισμένο_ι ν~ _εγκατ_~~είψ~υν_ τα 

σπίτια τους. Οι λίγοι εναπομείναντ~ες εγκλωβισμένοι είναι προχωρημένης ηλικίας 

και η ομάδα μαθητών που φοιτά αυτή τη στιγμή στα κατεχόμενα ίσως να είναι η 

τελευταία. Για τούτο και επιβάλλεται εντατικοποίηση των προσπαθειών για 

συγκράτηση του ελληνικού αυτού στοιχείου στην Καρπασία, ενώ πρέπει να γίνουν 
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παραστάσεις προς τα αρμόδια διεθνή σώματα για τις απαράδεχτες π·ιέσεις που 

υφίστανται από τους Τούρκους εισβολε(ς οι εγκλωβισμένοι. Πρέπει επ!σης να 

εξασφαλιστεί ασφαλής Οιαβ(ωσή τους, όπως και συνθήκες σωστής μόρφωσης και 

8ιαπαι8αγώγησης των εγκλωβισμένων παιδιών. 

Οι εκπρόσωποι της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασίας και του Σωματείου 

«Ελεύθερη Ενια(α Καρπασία» Οήλωσαν στην Επιτροπή ότι ο κίνδυνος να εκλείψει 

ο ελλ-ηνισμός στην Καρπασία ε!ναι άμεσος. Υπάρχουν συνεχε!ς απειλές και 
γ!νονται συνεχε!ς κλοπές και δολοφονίες σε βάρος των εγκλωβισμένων. Η 

κατάσταση αυτή σε συνδυασμό με τη διάσπαση των οικογενειών και τη μη ύπαρξη 

συνθηκών ομαλής διαβίωσης οδηγούν τους εγκλωβισμένους σε απόγνωση με 

αποτέλεσμα την εξάντληση χ~ι των τελευταlωv ορ(ωv αvτοχής τους. 
Σύμφωνα με τους (διους εκπροσώπους η αποκάλυψη των εγκλημάτωv σε 

βάρος των εγκλωβισμένων είναι επιβεβλημένη και η δημοσιότητα των συνθηκών 

διαβίωσής τους όχι μόνο τους ανακουφίζει και τους δίνει ελπ!δα, αλλά είναι και το 

μόνο μέσο που απομένει προς αντιμετώπιση της τουρκικής αδιαλλαξ!ας. Ιδιαίτερη 

αναφορά έκαμαν ρι ίδιοι πιο πάνω εκπρόσωποι στην ανάγκη ικαvοποιητικής 

επάvδρωσης της Υπηρεσίας Ανθρωπιστικών Θεμάτων του Υπουργείου Δικαιο

σύνης. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας 

Ανθρωπιστικών Θεμάτων του Υπουργείου Δικαιοσύνης δήλωσε ότι η Υπηρεσία 

του χρήζει άμεσης ενίσχυσης σε ·ανθρώπινο δυναμικό και έκαμε την εισήγηση να 

υπάρξει κάποιο υπεύθυνο πρόσωπο από την Υπηρεσία, στο οποίο οι εγκλω

βισμένοι να μπορούν να απευθύνοvται μια φορά την εβδομάδα και να εμπι

στεύονται διάφορα προβλήματα διαβίωσης που δυνατό να τους απασχολούν. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικώv δήλrωσε στην Επιτροπή ότι το 

Αστυνομικό Σώμα της Δημοκρατ!ας εκ των πραγμάτων αδυνατεί να εισέλθει στις 

κατεχόμενες περιοχές προς διερεύνηση των γεvόμεvων καταγγελιών, αλλά εκείνο 

που θα μπορούσε να γίνει είναι η κατάλληλη διερεύνηση, με βάση ιδιαίτερη 

μεθοδολογία,καταγγελιών που θα προέρχοvται από υπεύθυνα αρμόδια όργανα, 

αξιοποίηση πληροφοριών στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό και αν&λογη δημοσιότητα 
των τούρκικων ενεργειών που γ!νονται σε· βάρος των εγκλωβισμένων, όπου τούτο 

κρίνεται υπό τις περιστάσεις ότι είναι αναγκαίο. 

Στην κατάθεσή του ενώπιον της Επιτροπής, ο Υπουρτός Εξωτερικών δήλωσε 
ότι είναι ανακριβε!ς οποιοιδήποτε ισχυρισμοί για κυβε~ητι>(.ή πολιτική υπο

βάθμισης των θεμάτων που αφορούν τους εγκλωβισμiνους. Αντίθετα η κυβέρνηση 
ακολουθεί τακτικ-ή σύμφωνα με ,την οποία, αφού επ.ιβεβαιώσει οποιεσΟΤιποτε 
καταγγελίες ή πληpοφορ(ει; με συγκεκριμένες μαρτυρίες, τότε μόvο κάμνει 

περαιτέρω εvέργειες. 

Σχετικά με το ενδ~rιενο προσφυγ>]ς της Κυπριακ>]ς Δημοκρατ(ας ενώπιον 

διεθνών σωμάτων, ο Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε ότι μελετάται η πιθανότητα 

προσφυγής, σχετικά με .Jtαραβιάσεις τωv α\ίθρώπινων δικαιωμάτων των εγκλω
βισμένων, ενώπιον της αρμόδιας Επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Στο στάδιο της μελέτης του όλου tJkματος κατατέθηκε εκ μέρους του 
Προέδρου της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασ!ας γραπτό υπόμνημα σύμφωνα 

με το οποίο η Συντονιστικ-ή Επιτροπή Καρπασ!ας προβάλλει τον ισχυρισμό ότι 

υπ>]ρξε πολιτική συγκάλυψης και κυβερνητικές παρεμβάσεις και εντολές προς τη 

διεύθυνση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για αποσιώπηση εγκλημάτων των 
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Τούρκων σε βάρος Ελληνοκύπριων εγκλωβισμένων της Καρπασίας. Ο ισχυρισμός 

αυτός, σύμφωνα με το ίδιο γραπτό υπόμνημα, είναι το συμπέρασμα συγκε

κριμένων πληροφοριών, αλλά και της εντύπωσης που σχημάτισε ο Πρόεδρος της 

Συντονιστικής Επιτροπής J{αρπασίας ύστερα από επαφές που είχε με το Γενικό 

Διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος J{ύπρου και συντονιστές του Τμήματος 

ΕιΟήσεων τόσο της τηλεόρασης όσο και του ραδιοφώνου. 

Προς καλύτερη Οιερεύνηση του πιο πάνω ισχυρισμού, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων κάλεσε σε συνεδρία της εκπρόσωπο του Τμήματος ΕιΟή

σεων του ΡαΟιοφωνικού ΙΟρύματος Κύπρου από τον οποίο και ζήτησε επι

πρόσθετα στοιχεία και πληροφορίες. 

Στην κατάθεσή του ενώπιον της Επιτροπής ο εκπρόσωπος του Ραδιοφωνικού 

ΙΟρύματος Κόπρου Οιέψευσε κατηγορηματικά τον πιο π&.νω ισχυρισμό και δήλωσε 

ότι το ΡαΟιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου Οεν δέχεται σε καμιά απολύτως περίπτωση 

οποιεσδήποτε παρεμβάσεις στην εκτέλεση του έργου του. Το ΡαΟtοφωνικό 

ΊΟρυμα, ανέφερε ο ίΟιος εκπρόσωπος, οφείλει ως υπεόθυνο όργανο να δια

σταυρώνει οποιεσΟήποτε πληροφορίες Οιοχετεύονται σ 'αυτό, ενώ οι συντάκτες 

εtΟήσεων εργ&.ζονται με βάση ορισμένα κριτήρια κατά τη σύνταξη των ειδήσεων 

και δεν αποφασίζουν αυθαίρετα, αλλά μόνο αφοό Ύεκμηριώσουν αυτά που 

περιέρχονται σε γνώση τους. 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, με βάση όλα τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της και την ενημέρωση που της έγινε πάνω στο όλο θέμα, 

φρονεί ότι Οεν έχει τεκμηριωθεί ο ισχυρισμός της Συντονιστικής Επιτροπής 

Καρπασίας σχετικά με κυβερνητικές παρεμβάσεις προς το ΡαΟιοφωνικό Ίδρυμα 

Κόπρου για απόκρυψη από το κοινό γεγονότων σε βάρος των εγκλωβισμένων, ούτε 

και έχει διαπιστωθεί οποιαΟήποτε ολιγωρία της κυβέρνησης σε θέματα πληρο

φόρησης σχετικά με τους εγκλωβισμένους. 

Ταυτόχρονα όμως η Επιτροπή επισημαίνει ότι το θέμα της ασφαλούς 

Οιαβίωσης εγκλωβισμένων που έχουν απομείνει στην l{αρπασία και της αντι

μετώπισης των γενικότερων προβλημάτων που τους απασχολούν είναι πολύ 

σοβαρό και αποτελεί μια ευαίσθητη πτυχή του εθνικού μας προβλήματος και έναν 
' 't:' ' ' ι ' β' λ ' απο τους αι,ονες γυρω απο τους οποιους περιστρεφεται η επι ιωση του τε ευταιου 

ελληνικού στοιχείου που απέμεινε στις κατεχόμενες από τους Τοόρκους περιοχές. 

Η Επιτροπή πιστεύει ότι αποτελεί πρώτιστη υποχρέωση της κυβέρνησης, ως 

ελάχιστο Οείγμα εκτίμησης προς την τόσο σκληρά δοκιμαζόμενη αυτή μερίδα του 

κυπριακού λαού, να πάρει όλα εκείνα τα μέτρα που θα εξασφαλίσουν στους 

εγκλωβισμένους μας ασφαλείς συνθήκες διαβίωσης, μόρφωσης και Οιακίνησης και 

προς το σκοπό αυτό καλείται η κυβέρνηση σε συνεχή επαγρύπνηση, λήψη μέτρων 

σε ανώτερα και ανώτατα επίπεΟα, καθώς και εντατικοποίηση με κάθε τρόπο των 

μέσων παρακολούθησης της όλης κατάστασης, σε συνεργασία πάντα με την 

Ειρηνευτική Δύναμη των Ηνωμένων Εθνών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ώστε Οιαβιβάζεται στην Εκτελεστική Εξουσία. 

l{αι τώρα ερχόμαστε στο άλλο θέμα, 'το 11 δηλαΟή, που είναι η Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που αναφέρεται ως 

«Χορήγηση άδειας λειτουργίας πρατηρίου πετρελαιοειΟών σε εκτοπισμένους που 

ασκούσαν το επάγγελμα αυτό πριν από την τούρκικη εισβολή». 

Είναι αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 
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Υπάρχει ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναyνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΑΔΕΙΑΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ 

ΠΡ Α ΤΗΡΙΟΥ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ ΣΕ ΕΚΤΟΠΙΣΜΕΝΟΥΣ ΠΟΥ 

ΑΣΚΟΥΣΑΝ ΤΟ ΕΠΛΓΓΕΛΜΑ ΑΥΤΟ ΠΡΙΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΚΗ 

ΕΙΣΒΟΛΙ-Ι». 

Παρόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιοcννης 

Νίκος Μακρίδης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή προσφύγων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο Οιάστημα από 14 Δεκεμβρίου 
1988 μέχρι 20 Ιουνίου 1989. Στο στάδιο της μελέτης του όλου θέματος κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, των Εταιρειών Πετρελαιοειδών ΒΡ Κύπρου ΛτΟ., 

ESSO Κύπρου Inc, MOBIL OIL Κύπρου Λτδ, LINA Κύπρου Λτδ. και 

PETROLINA Λτδ., του Συνδέσμου Πρατηριούχων και της Επιτροπής επηρεαζο
μένων που ασκούσαν το επάγγελμα του πρατηριούχου πριν απ6 την τούρκικη 

εισβολή. 

Το πιο πάνω θέμα εξετάστηκε από την l{οινοβοuλευτιχή Επιτροπή 

Προσφύγων αυτεπάγγελτα με σκοπό τη Οιερεύνησή του και την ετοιμασία 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο Πρόεόρος της Επιτροπής αξ. Βουλευτής 

χ. Χρ. Κουρτελλάρης αναφέρθηκε στην ανάγκη δ'ιερεύνησης από την Επιτροπή 

όλων των δ'εδ'ομένων και υφιστάμενων συνθηκών με σκοπό την πιθανή επαναδ'ρα

στηριοποίηση των ατόμων εκείνων που ασκούσαν το επάγγελμα του πρατηριούχου 

πετρελαιοειόών πριν από την τουρκική εισβολή και που σε μεγάλο ποσοστό 

παραμένουν ~κόμη σήμερα ά-νεργα ή υποαπασχολούμενα. 

Κατι;χ.θέτοντας τις απόψεις τους πάνω στο όλο θέμα οι εκπρόσωποι των 

Εταιρειών Πετρελαιοειδ'ών Κύπρου που κλήθηκαν στην Επιτροπή ανέφεραν ότι το 
ζ ' 'λ 'λ ' λ \) , , , ή ητημα απασχο ησε ο ες τις εταιρειες πετρε αιοεισων αμεσως μετα την τουρκικ 

εισβολή και σε πολλούς από τους εκτοπισθέντες πρατηριούχους παραχωρήθηκε η. 
όιαχείριση και εκμετάλλευση πρατηρίων πετρελαιοειδ'ών στις ελεύθερες περιοχές 

της Δημοκρατίας~ ενώ πολλοί απ' αυτούς είναι γνωστό ότι απασχολήθηκαν σε 

άλλους τομείς όραστηριοτήτων. 

Οι ί.δ'ιοι εκπρόσωποι δ'ήλωσαν επίσης στην Επιτροπή ότι θεωρούν τον αρtθμό 

των πρατηρίων που λειτουργQύν σήμερα στις. sλεύθε:;ρες περιοχέ.:s ως κορεσμ~νο και. 

επισήμαναν την αναγκαιότητα μη αύξησης του αριθμού των πρατηρίων: Συναφώς 

αν-έφεραν ότι πιθανή αύξηση στον αριθμό των πρατηρίων πe:τρελαιοειSών θα 
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επιβαρύνει κατά 5% την τιμή πώλησης των πετρελαιοειδών και θα μειώσει κατά 
συνέπεια τα ποσοστά κέρδους των πρατηριούχων. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Πρατηριούχων τάχθηκαν ενάντια στην αύξηση 

του αριθμού των πρατηρίων πετρελαιοειδών και δήλωσαν στην Επιτροπή ότι 

αμέσως μετά την τουρκική εισβολή γύρω στους 22 με 23 εκτοπισθέντες που είχαν 
ως κύριο επάγγελμά τους τη διαχείριση πρατηρίου πετρελαιοειδών επαναδρα

στηριοποιήθηκαν στον τομέα αυτό. Ανέφεραν επίσης ότι είναι διατεθειμένοι να 

εξετάσουν νέες αιτήσεις για χορήγηση άδειας λειτουργίας πρατηρ(οu πετρελαιο

ειδών σε περίπτωση που κριθεί ότι αυτές είναι απόλυτα δικαιολογημένες και 

εφόσον υπάρχει η σχετική δυνατότητα. 

Οι εκπρόσωποι του Υ πουργε(ου Εμπορίου και Βιομηχανίας δ-ήλωσαν στην 

Επιτροπή ότι το θέμα της παραχώρησης άδειας λειτουργίας πρα.τηρίου 

πετρελα.ιοειδών δεν α.φορά την κυβέρνηση, α.φού για. το θέμα α.υτό υπάρχουν 

σχετικές συμφωνίες μεταξύ των- Εταιρειών Πετρελαιοειδών και του Συνδέσμου 

Πρατηριούχων, η γνώμη όμως του Υπουργε(ου Εμπορ(ου και Βϊομηχανίας, η 

οποία α.μφισβητήθηκε από τους εκπροσώπους των Εταιρειών Πετρελαιοειδών, 

ειναι ότι lσως υπάρχει κάποιο πολύ μικρό περιθώριο για τη δημιουργία νέων 

πρατηρίων πετρελαιοειδών σε αναπτυσσόμενες περιοχές. Σχετικά με τη μείωση 

των εσόδων των πρατηριούχων οι ίδιοι κvβερvητικο( εκπρόσωποι δήλωσα.ν ότι 

αντιστάθμισμα αυτής θ' αποτελέσει η αύξηση της κατανάλωσης. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών από της πλευράς τους δήλωσαν 
στην Επιτροπή ότι το όλο θέμα αφορά το Υπουργείο τους μόνο σ'ό,τι αφορά την 

παραχώρηση άδειας οικοδομής για την ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών. 

Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής των επηρεαζόμενων πρώην πρατηριούχων 

υποστήριξαν ότι η κατανάλωση πετρελαιοειδών έχει τριπλα.σιαστεί και ότι ως 

πρώην επαγγελματίες πρατηριούχοι, που είτε παραμένουν άνεργοι είτε υπο

απασχολούνται, ζητούν την υποστήριξη της κυβέρνησης και των Εταιρειών 

Πετρελαιοειδών, για να επαναδραστηριοποιηθούν το συντομότερο. 

Στην προσπάθειά της η Επιτροπή να διαπιστώσει αν πραγματικά υπάρχει 

δυνατότητα. δημιουργίας νέων πρατηρίων πετρελαιοειδών με σκοπό την απο

κατάσταση εκτοπισθέντων πρώην πρατηριούχων, ζήτησε και πήρε από τις 

εμπλεκόμενες πλευρές πρόσθετα στοιχεία και πληροφορίες αναφορικά με τον 

πραγματικό αριθμό των πρατηρ(ων που λειτουργούσαν πριν το 1974 στις 

κατεχόμενες περιοχές και αυτών που λειτουργούν σήμερα στις ελεύθερες περιοχές 

της Κύ.πρΟυ από τα οποία και προκύπτουν τα ακόλουθα: 

(α) 

(β) 

Το σύνολο των εκτοπισθένtων πρατηριούχων πετρελαιοειδών είναι 101 
άτομα.. Ορισμένοι απ 1 αυτούς αποκαταστάθηκαν σε πρατήρια που έχουν 

εγκαταλείψει Τουρκοκύπριοι. 

Ο συνολικός αριθμός των πρατηρίων πετρελαιοειδών που το 1974 στις 
' ελεύθερες λειτουργούσαν περιοχές ήταν 180. 

(γf Σήμερα λειτουργούν 193 πρατήρια πετρελαιοειδών στις ελεύθερες 

περιοχές της Δημοκρατίας, μετά την τουρκική εισβολή κτίστηκαν 

δώδεκα περίπου καινούργια πρατήρια πετρελαιοειδών τα οποία 

t"κμετα-λλ.εύονται άτομα. τα οποία δεν ασκούσαν το επάγγελμα του 

1JiR,αΙηρ.ιούχου πριν από την τουρκική εισβολή. 

Σχολιάζοντας τη δυνατότητα δημιουργίας νέων πρατηρίων πετρελαιοειδών 

x.$k ~~άλλευσής τους από εκτοπισθέντες πρώην πρατηριούχους, οι εκπρόσ_ωποι 
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των Εταιρειών Πετρελαιοειδών ΙCύπρου δήλωσαν συγκεκριμένα στην Επιτροπή τα 

ακόλουθα: 

(οι) Ο εκπρόσωπος των Εταιρειών LINA Κύπρου Λτδ. και PETROLINA 
ΛτΟ. '8ήλωσε ότι μεταξύ κυβέρνησης και εταιρειών πετρελαιοειΟών 

υπάρχει ένα καθεστώς σύμφωνα με το οποίο ο αριθμός των πρατηρίων 

Οεν πρέπει να αυξηθεί και τούτο γιατί κάθε νέο πρατήριο μειώνει τα 

έσοΟα των νυν πρατηριούχων και επηρεάζει την τιμή των πετρελαιο

ειΟών. 

Σε περίπτωση που Θα παρουσιαστεί θέμα αύξησης των πρατηρίων, 

οπωσΟήποτε προτεραιότητα εκμετάλλευσής τους θα έχουν οι εκτοπι

σθέντες πρώην πρατηριούχοι που έχουν ανάγκη επαναΟραστηριο

ποίησης, όπως και κατά το παρελθόν. 'ΗΟη αποκαταστάθηκαν από τις 

εταιρείες αυτές τρεις εχτοπισθέντες, έτσι και στο μέλλον, με κάθε 

ευκαιρία Οημιουργίας νέου πρατηρίου, θα επαναπροσεγγίζονται πρώην 

πρατηριούχοι. 

(β) Ο εκπρόσωπος της Εταιρείας MOBIL OIL Κύπρου Λτδ δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι η εταιρεία του εξέτασε τις περιπτώσεις εκτοπισθέντων 

πρώην πρατηριούχων κατά προτεραιότητα και αποκατέστησε στο 

επάγγελμα .εκτοπισθέντες. Σε ορισμένες μάλιστα περιπτώσεις είχε 

κάμει πρόταση για εγκατάσταση σε κάθε πρατήριο Ούο αντί ενός 

πρώην πρατηριούχων. 

Η Εταιρεία του, Οήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος,θεωρεί ότι σήμερα 

υπάρχει πληθώρα πρατηρίων και στενότητα γης, αλλά. οποτεΟήποτε 

παρουσιαστεί ευκαιρία δημιουργίας νέων πρατηρίων, αυτά. θα δοθούν σε 

πρώην πρατηριούχους. 

(γ) Ο εκπρόσωπος της εταιρείας ΒΡ Κύπρου Λτδ. οήλωσε στην Επιτροπή 

ότι υπήρχαν 21 πρατήρια της Εταιρείας στα κατεχόμενα και 6 απ' 
αυτά τα διαχειρίζονταν Τουρκοκύπριοι. Από τους εκτοπισθέντες 

πρατηριούχους 7 συνολικά άτομα έχουν αποκατασταθεί σε πρατήρια 
της εταιρείας στις ελεύθερες περιοχές και ένα άτομο που είναι 

εκτοπισθείς πρατηριούχος άλλης εταιρείας έχει αναλάβει πρατήριο της 

ΒΡ Κύπρου Λτδ. 

Ο ίΟιος εκπρόσωπος Οήλωσε στην Επιτροπή ότι ο αριθμός των 

πρατηρίων που λειτουργούν στις ελεύθερες περιοχές σήμερα είναι 

κορεσμένος, αλλά σε περίπτωση που θα υπάρξει οποιαδήποτε ανάγκη 

δημιουργίας νέων πρατηρlων, η εταιρεία του θα μελετήσει το θέμα με 

βάση την αρχή της οίκοιιης μεταχείρισης. 

(ο) Ο εκπρόσωπος της Ετοιιρε(οις ESSό Κύπρου ·rn_c _ δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι από τα 22 πρατήρια της Εταιρείας που λειτουργούσαν 
στα κατεχόμενα, τα 4 εκμεταλλεύονταν Τουρκοκύπριοι. από τους 

Ελληνοκύπριους πρόσφυγε·ς, 5 πρώην πρατηριΟύχοι έχουν αποκατα

σταθεl στο επάγγελμα. Εφόσον,δήλωσε ο ίΟιος εκπρόσωπος, διαφανεί η 

ανάγκη Οημιουργίας νέων πρατηρίων, η Εταιρεία του θα μελετήσει το 

όλο θέμα με προσοχή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Π·ροσφύγων, με βάση την ενημέρωση και τα 

στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της σχετικά με το όλο θέμα, φρονεί ότι 

υπάρχει η δυνατότητα δημιουργίας νέων πρατηρίων πετρελαιοειΟών τα οποία 
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πρέπει να δοθούν προς εκμετάλλευση σε εχτοπισθέντες πρώην πρατηρι-ο-ύχους που 

έχουν ανάγκη επαναδραστηριοποί·i)σης και αυτή η θέση πρέπει να εξεταστεί 

επισταμένως. Για τούτο και καλεί την κυβέρνηση και όλες τις εμπλεκόμενες 

πλευρές, δηλαδή τις Εταιρείες Πετρελαιοειδών l(ύπρου και το Σύνδεσμο Πρατη

ριούχων, σε κοινή σύσκεψη με τους ενδιαφερόμενους προς μελέτη των υφιστάμενων 

δεδομένων και γενικά του όλου θέματος και σχετικά δηλώνει ότι, ως θέμα 

αρχής,τάσσεται κατηγορηματικά υπέρ της εξεύρεσης τρόπου βοήθειας και απο

κατάστασης όλων των επηρεαζόμενων πρώην πρατηριούχων πετρελαιοειδών που 

θα διαπιστωθεί ότι αντιμετωπίζουν πρόβλημα επιβίωσης και χρήζουν για το 

σκοπό αυτό άμεσης επαναδραστηριοποίησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ισχύουν τα ίΟια, κύριε Κουρτελλάρη; 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Τα (οια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε Οιαβιβάζεται και αυτό. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Στην Εκτελεστική Εξουσία. ι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στην Εκτελεστική Εξουσία βεβαίως. Όχι οπου8ήποτε αλλού. 

Το 13 είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας για το θέμα που τιτλοφορείται «Το οξύτατο πρόβλημα της Οιάθεσης 

της φετινής παραγωγής πορτοκαλιών τύπου Βαλέντσιαη. 

Το ενέγραψε ο Βουλευτής κύριος Πέτρος Στυλιανού. 

Τι γίνεται; Είναι συμφωνημένο να μην αναγνωστεί, κύριε Στυλιανού, η 

'Εκθεση; 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα και να Οιαβιβαστεί στην αρμόΟια αρχή, κύριε 

Πρ6εορε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει καμιά υπαναχώρηση σ' αυτή την περίπτωση. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, με όλο το σεβασμό, πρέπει να πω πως είμαστε οι τελευταίοι 

που υπαναχωρούμε εμείς. 

Ευχαριστώ. 

(Η ΈκΘεση Θεωρ-/ιΘηκ,ε αναγνωσΘείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΟ ΟΞΥ

ΤΑΤΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΗΣ ΔΙΑΘΕΣΗΣ ΤΗΣ ΦΕΤΕΙΝΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ 

ΠΟΡΤΟΚΑΛΙΏΝ ΤΥΠΟΥ ΒΑΛΕΝΤΣIΑ». 

Παpόvτες:-

Κίμων Παναyίοης, Πρ6εορος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανορος Ζαχαριcίοης 

l(ώστας Ερωτοκρίτου 

Ανορέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 
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Η ΙCοινοβουλεuτιχή Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε Ουο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20/~ και 
16/5/1989, στις οποίες πήρε μέρος και ο Βουλευτής χ. Π. Στυλιανού που 
ενέγραψε το θέμα. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, EICA και 
Αγροτικής, του Συνδέσμου Εσπεριδοκαλλιεργητών Περιοχής Ελεύθερου Διαμερί
σματος Μόρφου, της ΣΕΔΙΓΕΠ, της ΣΕΒΕΓΕΠ, του Συνοέσμου Συσκευαστών 
και Εξαγωγέων Εσπεριδοειδών και Σταφυλιών, του Συνδέσμου Βιομηχάνων 
Κονσερβοποιίας και Χυμοποιίας l{ύπροu και του ΚΕΒΕ. 

' θ' ' Π Σ λ ' ' ' Εισαγοντας το εμα ο εισηγητης του χ. . τυ ιανου ανεφερε πως υπαρχει 

' ' ~ 'θ λ ' ' β λ' ' ' σοβαρο προβλημα στη οια εση των πορτοκα ιων τυπου α εντσια, αφου υπαρχουν 

10-11 χιλιάΟες τόνοι αΟιάθετα, ενώ οι τιμές που εξασφαλίζονται Οεν καλύπτουν 
ούτε τα κόστα της πα.ραγωγής, γι' αυτό και οι παραγωγοί βρίσκονται σε 

πραγματική απόγνωι-:rη· 
' ' 'λλ ' ' ' Οι αγροτικες οργανωσεις και α οι εκπροσωποι των παραγωγων που πηραν 

μέρος στη συνεΟρία επισήμαναν επίσης τη σοβαρότητα του προβλήματος Οιάθεσης 
' ' β ' ' ό έ ~/ 1 'Ο των πορτοκαλιων τυπου αλεντσια και ανεφεραν τι τα σοοα τους απ αυτα εν 

' ' ' 'λ ζ ' καλύπτουν ουτε και τα κοστα παραγωγης, με αποτε εσμα να ημιωνουν και να 

αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά προβλήματα. 

Σύμφωνα με τις ίΟιες οργανώσεις και τους εκπροσώπους των παραγωγών, το 

φετινό πρόβλημα Οεν είναι τόσο η Οιάθεση αλλά οι τιμές, επειΟή τους προσ

φέρονται από .€60 μέχρι f80 τον τόνο, σε σύγκριση με τις τιμές του περασμένου 
χρόνου που έφθασαν μέχρι και f1!.ι:Ο τον τόνο, ενώ το κόστος παραγωγής τους 

ανέρχεται στις .€100 τον τόνο. 

Για την -αντιμετώπιση του όλου προβλήματος οι ίΟιοι εκπρόσωποι έκαμαν τις 

πιο κάτω εισηγήσεις: 

(1) Να ληφθούν μέτρα για τη μείωση του κόστους παραγωγής με την παροχή 
φθηνών λιπασμάτων και φυτοφαρμάκων και τη μείωση των άλλων συντελεστών 

παραγωγής. 

(2) Να επιοοτηθούν οι εξαγωγές. 

(3) Να συναφθούν Οιακρατικές συμφωνίες για την προώθηση των εξαγωγών. 

(4) Να δημιουργηθούν Συμβούλια Εμπορίας για τη διάθεση των γεωργο-
κτηνοτροφικών προϊόντων. 

(5) Να πεισθούν οι χυμοποιοί να πάρουν τα πορτοκάλια σε ικανοποιητικές 

τιμές και να αποτραπεί η φημολογούμενη εισαγωγή χυμού από το εξωτερικό. 

Οι εκπρόσωποι του ΣυνΟέσμου Εξαγωγέων ΕσπεριΟοειΟών ανέφεραν ότι Οεν 

υπάρχει πρόβλημα Οιάθεσης του προ'ίόντος, συμφώνησαν όμως ότι, υπάρχει 
πρόβλημα τιμής το οποίο απέΟωσαν σε Οιεθνείς παράγοντες, αφού οι φετινές τιμές 

στη Οιεθνή αγορά έπεσαν κατά 40% σε σύγκριση με τις περσινές. Συγκεκριμένα 
Οήλωσαν ότι τα αΟιάθετα πορτοκάλια ανέρχονται μόνο στους 2-3 χιλιάΟες τόνους 
και φυλάγονται για Οιάθεση στην τουριστική βιομηχανία. Τέλος, οι ίΟιοι εκπρό

σωποι ζήτησαν απciλλαγή από τους Οασμούς που καταβάλλουν για τα υλικά 

συσκευασίας, όπως είναι τα χαρτοκιβώτια κ.ά. 

Οι εκπρόσωποι της ΣΕΔΙΓΕΠ, καταθέτοντας στην Επιτροπή, ανέφεραν ότι 

η έλλειψη και το κόστος των εργατικών χεριών ανεβάζει πολύ τα κόστα 

παραγωγής με αποτέλεσμα να χάνονται παραγγελίες στο εξωτερικό. Παρόλες 
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όμως τις 'Ουσχολί.ες 1 όπως Οήλωσαν οι ίδιοι εχπρόσωποι 1 η εταιρεία πρόσφερε 
στους παραγωγούς f80.= τον τόνο με προπληρωμή, και αν οι παραγωγοί δήλωναν 
την παραγωγή τους έγκαιρα μέχρι 31/12/1988, όπως τους ζητήθηκε, κανένα 
πρόβλημα διάθεσης δε θα υπήρχε. 

Οι εκπρόσωποι τι.."' Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων συμφώνησαν ότι υπάρχει πρόβλημα στις τιμές των πορτο

καλιών τύπου βαλέντσια, διαφώνησαν όμως ότι υπάρχει πρόβλημα στη διάθεσή 

τους. Επίσης δηλώθηκε ότι οι τιμές, που πληρώνονται για το προϊόν μεγάλου 

μεγέθους θεωρούνται ακόμα καλές. Οι ίδιοι εκπρόσωποι 'Οήλωσαν στην Επιτροπή 

ότι υπάρχει συνεργασία των δυο Υπουργείων για την παραγωγή καλύτερης 

ποιότητας και ποιχιλί.ας πορτοκαλιών τύπου βαλέντσια, ενώ με τις διακρατικές 

σχέσεις που αναπτύσσονται καταβάλλεται κ&.θε προσπάθεια για την προώθηση 

των εξαγωγών τους. 

Η l(οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας λαμβ&.νοντας υπόψη 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της Οιαπιστώνει πως, έστω κι αν Οεν υπάρχει 

σοβαρό πρόβλημα Οιάθεσης πορτοκαλιών τύπου βαλέντσια1 εντούτοις οι εξευτε

λιστικές τιμές που προσφέρονται, σε σύγκριση με τις περσινές, και το κόστος 

παραγωγής προκαλούν σοβαρότατο πρόβλημα στους παραγωγούς. Υπογραμ

μίζοντας τη σοβαρότητα του προβλήματος 1 η Επιτροπή καλεί όλα τα εμπλε
κόμενα στο πρόβλημα μέρη να λάβουν υπόψη τις εισηγήσεις των παραγωγών και 

να πάρουν όλα τα ενόεικνυόμενα μέτρα για τη Οιάθεση της φετινής παραγωγής σε 

ικανοποιητικές τιμές, καθώς και μέτρα για τη μόνιμη επίλυση του προβλήματος. 

Ιόιαίτερα καλούνται τα Ουο ενόιαφερόμενα Υπουργεία, Εμπορίου και Βιομηχανίας 

και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, να συντονίσουν τις ενέργειες και προσπάθειές 

τους Οίόοντας τις κατάλληλες οόηγίες και συμβουλές προς τους παραγωγούς για 

τη βελτίωση της ποιότητας του προϊόντος, έτσι που να ικανοποιεί τις προτιμήσ~ις 

των καταναλωτών, είτε αυτοί είναι εντός είτε εκτός της l(ύπρου. 

Τέλος η Επιτροπή Οε θεωρεί το θέμα κλειστό με την κατάθεση της Έκθεσης 

αυτής, αλλά θα το επανεξετάσει σε συσχετισμό με τα κόστα παραγωγής και 

εμπορίας, καθώς και με το συντονισμό όλων των συμβαλλόμενων μερών, Οηλαόή 

των παραγωγών, των χυμοποιών και των εξαγωγέων εσπεριόοειόών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Η Έκθεση θα διαβιβαστεί στις αρμόδιες υπηρεσίες της Εκτελε
στικής Εξουσίας. 

J(ατόπιν είναι η 1 Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας για το θέμα που τιτλοφορείται ((Το πρόβλημα της Οιάθεσης των 

καρπουζιών)>. 

Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 

J(αι αυτή η Έκθεση αντιλαμβάνομαι, κύριε Κουρτελλάρη, θα θεωρηθεί 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Ο κύριος Παναγίόης να μας πει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Παναγίδης το ενέγραψε; 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Όχι, όχι. Είvαι ο Πρόεδρος της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, είναι ο Πρόεόρος της Επιτρι;.~πής. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Αλλά τα καρπούζια «ελείψαν)> πλέον. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, μπορούν τα συμπεράσματα της Έκθεσης να 

χρησιμοποιηθούν στο μέλλον. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μάλιστα, αυτή είναι η αξία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τα διαβιβάσουμε και αζ τα χρησιμοποιήσουν στο μέλλον. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ EM{lOPIOY ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ,σο ΠΡΟ

ΒΛΗΜΑ ΤΗΣ ΔΙΑΘΕΣΗΣ ΤΩΝ ΚΑΡΠΟΥΖIΩΝ>>. 

Παρ6vτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Ε,~ιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε αυτε
πάγγελτα το πιο πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 

20 Μαϊου και 27 Ιουνίου 1989. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου χαt Βιομηχανίας, των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ, της ΣΕΔΙΓΕΠ και του 

Συνδέσμου Εξαγωγέων Φρέσκων Φρούτων και Λαχανικών. 

Εισάγοντας το θέμα ο Βουλευτής χ. Τ σιέττης ανέφερε πως η φετινή 

παραγωγή καρπουζιών προβλέπεται να είναι μεγάλη και αναμένεται να.φθάσει τις 

32 χιλιάδες τόνους ένεκα της άρδευσης της παραγωγικής, περιοχής από το Νότιο 
Αγωγό, των ευνοϊκών καιρικών συνθηκών που επικράτησ'αν και της καλλιέργειας 

καρπουζιών σε μεγαλύτερη έκταση. Ανέφερε επίσης πως δεν υπάρχει σοβαρό 

ενδιαφέρον από εμπόρους για εξαγωγές λόγω και των πολεμικών συνθηκών που 

επικρατούν στο Λίβανο, στον οποίο διενεργούνται οι περισσότερες εξαγωγές του 

προϊόντος αυτού. Τέλος εισηγήθηκε να εισαχθεί και για τα καρπούζια σχέδιο 

εμπορίας, όπως συμβαίνει με τα καρότα και τα τεύτλα. 

Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και ΑΓΡΟΤΙΚΗ που πήραν μέρος στη 

συνεδρία επισήμαναν επίσης τη σοβαρότητα του προβλήματος της διάθεσης των 

καρπουζιών, για την αντιμετώπιση του οποίου ζήτησαν τη λήψη των αναγκαίων 

μέτρων από την κυβέρνηση. Ιδιαίτερα για τη φετινή παραγωγή οι οργανώσεις 

εξέφρασαν την αγωνία των παραγωγών ένεκα του κλεισίματος της αγοράς του 

Λιβάνου λόγω των πολεμικών συνθηκών που επικρατούν εκεί, επειδή η χώρα αυτή 

είναι ο μεγαλύτερος αγοραστής του προϊόντος. 

Για τη μόνιμη αντιμετώπιση του προβλή,ματος οι οργανώσεις ζήτησαν τη 

λήψη μέτρων για τη μείωση τ.φν κόσft:ων παραγωγής, καβώς και τδ συντονισμό 
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των αρμόδιων l'πουργείων με τους παραγωγούς για τη συστηματοποίηση της 

, rι:αραγωγής και χυρlως την παραγωγή του προϊόντος σε χρόνο που έχει ζήτηση 
στο εξωτερικό. 

Οι εκπρόσωποι των εξαγωγέων επιβεβαίωσαν την ύπαρξη του προβλήματος 

ως προς τις εξαγωγές του προϊόντος και το απέδωσαν στη μεγαλύτερη 1 σε 

σύγκριση με άλλα χρόνια, παραγωγή, καθώς και στις δυσκολίες που υπάρχουν 

στην αγορά του Λιβάνου λόγω των πολεμικών συνθηκών που επικρατούν εκεί και 

ιδιαίτερα ένεκα του κλεισίματος των λιμανιών της χώρας αυτής. Εξετάζοντας το 

πρόβλημα στα πλαίσια της μόνιμης επίλυσής του, οι ίδιοι εκπρόσωποι ζήτησαν τη 

λήψη μέτρων για τη μείωση των κόστων παραγωγής και την εισαγωγή νέων 

μεθόΟων παραγωγής σε θερμοκήπια, για να καθίσταται δυνατή η παραγωγή τρεις 

φορές το χρόνο και σε εποχές που θα προσφέρονται αμειπτικές τιμές. Τέλος 

πληροφόρησαν την Επιτροπή ότι διεξάγονται διαπραγματεύσεις με Λιβανέζους 

εμπόρους και υπάρχει μεγάλη πιθανότητα να γίνουν συμφωνίες εξαγωγής έστω 

και υπό τις αντίξοες συνθήκες που υπάρχουν εκεί. 

Ο εκπρόσωπος του lπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού παρέθεσε 

στοιχεία παραγωγής και εξαγωγfις καρπουζιών για τα τέσσερα τελευταία ΧFόνια, 

συμφώνησε με την ύπαρξη του προβλήματος για τους ίδιους λόγους που ανέφεραν 

οι υπόλοιποι εκπρόσωποι, επισημαίνοντας ιδιαίτερα το κλείσιμο της αγοράς του 

Λιβάνου που απορροφά το 95% των εξαγωγών για τα καρπούζια. Ως ανασταλτικό 
επίσης λόγο των εξαγωγών ανέφερε και το μεγάλο μέγεθος των καρπουζιών που 

συνεπάγεται αύξηση των κόστων εξαγωγής τους. Τέλος ανέφερε ότι κατα

βάλλονται συνεχείς προσπάθειες σε συνεργασία με το lπουργείο Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για την έγκαιρη παραγωγή του προ'ίόντος, ενώ οι πληροφορίες 

που λαμβάνονται από το εξωτερικό σχετικά με την κατάσταση της διεθνούς 

αγοράς για τα καρπούζια διαβιβάζονται αμέσως στους εμπόρους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 

υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει με τη σειρά της την ύπαρξη 

του προβλήματος ιδιαίτερα μετά το κλείσιμο της μεγάλης αγοράς του Λιβάνου. Η 

Επιτροπή αναμένει ότι οι διαπραγματεύσεις που άρχισαν μεταξύ των εξαγωγέων 

και Λιβανέζων εμπόρων θα αποδώσουν και προς αυτή την κατεύθυνση θα πρέπει 

να συμβάλει κιχ.ι η κυβέρνηση. Ιδιαίτερα όμως καλούνται τα lπουργεία Εμπορίου 

και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων να εργαστούν προς την 

κατεύθυνση της εξεύρεσης τρόπων μόνιμης επίλυσης του προβλήματος που να 

περιλαμβάνει την καλλιέργεια του προ'ίόντος με τέτοιο τρόπο, ώστε να προσ

φέρονται καρπούζια και σε περιόδους που οι δυνατότητες εξασφάλισης αμειπτικών 

τιμών είναι αυξημένες. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Προχωρούμε στο τελευταίο θέμα~ κύριοι, που είναι η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικfις Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το θέμα που τιτλοφορείται 

' ο 'π ' 'ζ ' λ' ' «Η αδυναμια του ργανισμου ροτυπων να εφαρμο ει τα προτυπα ογω νομικων 

κωλυμάτων ή να καλύψει κι άλλα προ'ίόντα με τα πρότυπα, με σοβαρές 
επιπτ.ώσεις στην υγεία του λαού και στην οικονομία του τόπου>). 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Αρ~στου Χρυσοστόμου. 

Κοιλώ τον Πρ6εορο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιη>οπής να οιαβάσει 

την Έκθεση. 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΔΥΝΑ

ΜΙΑ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΠΡΌΤΥΠΩΝ ΝΑ ΕΦΑΡΜΌΖΕΙ ΤΑ ΠΡΌ

ΤΥΠΑ ΛΟΓΩ ΝΟΜΙΚΩΝ ΚΩΛΥΜΆΤΩΝ Ή ΝΑ ΚΑΛΥΨΕΙ ΚΑΙ ΑΛΛΑ 

ΠΡΟΙΟΝΤΑ ΜΕ ΤΑ ΠΡΌΤΥΠΑ, ΜΕ ΣΟΒΑΡΕΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ 

ΥΓΕΙΑ ΤΟΥ ΛΑΟΥ ΚΑΙ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΤΟΥ ΤΟΠΟΥ». 

Παpόvτες:-

Κίμων Παναyίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε δύο σuνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαϊοu και στις 
27 Ιουνίου 1989. Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και εξέφρασαν -iις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας και του Παyκύπριου 

Συνδέσμου Προσ~ασίας l(αταναλωτών. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής χ. 1 Α. Χρυσοστόμου, 

ανέφερε ότι ο καθορισμός των προτύπων κρίνεται επιβεβλημένο και χρήσιμο μέτρο 

γιατί συμβάλλει στην προστασία του καταναλωτή, βελτιώνει την ποιότητα, 

ενισχύει την ορθή εμπορία των προϊόντων και ενδυναμώνει τον ανταγωνισμό των 

κυπριακών προϊόντων έναντι τωv εισαγομένων. Παρόλη όμως την αναγκαιότητα 

των προτύπων και παρόλο ότι αρκετά απ' αυτά έχουν εγκριθε(, εντούτοις 

περιέπεσαν σε αχρηστία, επειδή κρίθηκαν αντισυνταγματικά έπειτα από γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα, γιατί εκδόθηκαν και δημοσιεύτηκαν στην εφη

μερίδα της Δημοκρατίας στην αγγλική γλώσσα, η οποία δεν είναι μια από τις 

επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας. Τέλος ο ίδιος Βουλευτής κάλεσε την 

Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει τη νόμιμη κατάρτιση και εφαρμογή των 

προτύπων για την κατοχύρωση της ασφάλειας και υγείας του λαού καθώς και της 

οικοvομίας του τόπου. 

Εκφράζοντας τις απόψεις του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, οι 

εκπρόσωποί το,υ που προσήλθαν στη συνεδρία επιβεβαίωσαν το γεγονός 6τι τα 

πρότυπα αυτά κρίθηκαν ως αντισυνταγματικά από το Γενικό Εισαγγελέα και το 

αρμόδιο Δικαστήριο και ότι ο αρμόδιος Οργανισμός Προτύπων έπαυσε να εκδίδει 

vέα πρότυπα και σήμερα ασχολείται με τη μετάφραση των εγκριθέντων που θα 

αποσταλούν και πάλι στη Βουλή για έγκριση. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν 

ιδιαίτερα πως στοv Οργαvισμό Προτύπων για τα τρόφιμα υπηρετεί μόvο ένας 

λειτουργός κι αν δεv ενισχυθεί με επιπρόσθετο προσωπικό, συμπεριλαμβανόμενων 

και ειδικών μεταφραστών, δεν είvαι δυνατό να γίvει καμιά επιπρόσθετη εργασία. 

Δήλωσαν επίσης πως στη δημιουργία προτύπων δίνεται προτεραιότητα στα είδη 

που αφορούν άμεσα την ασφάλεια και την υγεία του λαού. 

Ο εκπρόσωπος του Συvδέσμου Προστασίας Καταναλωτών l{ύπρου, αφού 

συμφώνησέ με την αναγκαιότητα της ύπαρξης των Προτύπων για την προστασία 

της ασφάλειας, της υγεlας και της οικονομίας του λαού, δήλωσε πως .e 
καταρτισμός τους είναι δύσκολη υπόθεση, αφού αποτελεί στην ουσία ένα συμβι

βασμό των συμφερόντων των καταναλωτών, των εμπόρων και τωv παραγωγών. 
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Για τους λόγους αυτούς ζήτησε την. επίσπευση της όλης εργασίας με την ενίσχυση 

του Οργανισμοό Προτύπων με επιπρόσθετο και εξειδικευμένο προσωπικό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας} αφού μελέτησι;; το 

υπό συζήτηση θέμα, διαπιστώνει πως μεγάλος αριθμός προτύπων είναι στα 

αγγλικά και δεν μπορούν να εφαρμοστούν, γι / αυτό και καλεί την Εκτελεστική 
Εξουσία να μελετήσει με την αρμόζουσα σοβαρότητα το υπό αναφορά. θέμα και να 

πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα. 
1 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε Θέμα αρχής; 

Ο κ. Χρυσοστόμου, 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ι\:ατά τη συζήτηση του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 

και Βιομηχανίας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου επιβεβαίωσ~ν την καταγγελία 

μου ότι τα πρότυπα περιέπεσ~ν σε αχρηστία και δήλωσαν πως στον Οργανισμό 

Προ.__τύπων για τα τρόφιμα υπηρετεί μόνο ένας λειτουργός (Τεχνολόγος Τροφίμων) 

κι ό;ζ ~ δεν ενισχυθεί με επιπρόσθετο προσωπικό, δεν εlναι δυνατό να γίνει 
καμιά επιπp-όσ.Βετη εργασία. 

Πέρασαν δυο χρόνια από τότε που τα πρότυπα κρίθηκαν αντισυνταγματικά 

και στον Οργανισμό Προτύπων για τα τρόφιμα εκκρεμεί ακόμα η μετάφραση 32 
προτύπων. Όπως δηλώθηκε στην Επιτροπή, με .μόνο ένα λειτουργό, ειδικό 

τεχνολόγο τροφίμων, ο οποίος είναι επιφορτισμένος και με τρέχοντα καθήκοντα, 

θα χρειαστούν πέντε χρόνια για να συμπληρωθεί η μετάφραση και νομιμοποίηση 

των εκδοθέντων προτύπων. Τα πρότυπα που δεν έχουν μεταφραστεί ακόμα 

αφορούν εγκυτιωμένα φροUτα και λαχανικά, γάλα και γαλακτοκομικά προϊόντα, 

δημητριακά, λίπη και έλαια. 

Περαιτέρω μας δηλώθηκε ότι το πρόγραμμα του ΟργανισμοU ΠροτUπων γιά. 
τα τρόφιμα για τα επόμενα πέντε χρόνια περιλαμβάνει την έκδοση δύο μόνο 

προτύπων που αφορούν το μέλι και το γιαούρτι, ενώ επιβάλλεται η ~κδοση 

προτύπων για εμφιαλωμένο νερό, παγωτά, πρόβιο και αιγινό γάλα, γαριδάκια, 

αλλαντικά και άλλα. Επίσης εκκρεμεί η έκδοση προτύπου για κυλίνδρους 

υγραερίου και για πολλά άλλα είδη που έχουν άμεση σχέση με τη δημόσια υγεία 

και την ασφάλεια του καταναλωτή. 

Στην πραγματικότητα επικρατεί χάος. Ι\:υκλοφορούν προϊόντα στην αγορά 

που δεν πληρούν τα πρότυπα και οι υπηρεσίες αδυνατούν να προβούν σε διώξεις, 

γιατί τα πρό-τυπα κρίθηκαν αντισυνταγματικά. Όπως μας ανέφεραν, επί του 

παρόντος μόνο συμβουλές μποροUν να δίνουν κι αυτό θα συνεχιστεί για πέντε 

ακόμα χρόνια, αν δεν ληφθούν επειγόντως μέτρα. 

Επίσης τόσο οι καταναλωτές όσο και οι υπηρεσίες γνωρίζουν ότι κυκλοφορούν 

προϊόντα που πρέπει να ελέγχονται. κατέχουν στοιχεία που αποδεικνύουν την 

ακαταλληλότητά τους. Επειδή όμως δεν εκδόθηκαν πρότυπα, καταναλίσκονται 

τόσο από τα παιδιά όσο και από τους μεγάλους, χωρίς να λαμβάνονται μέτρα. 

Ι\:αι πάλι με βάση τις τωρινές συνθήκες στον Οργανισμό Προτύπων με μια μόνο 

ειΒική τεχνολόγο τροφίμων τα επόμενα πέντε χρόνια θα εκδοθούν μόνο δύο νέα 

πρότυπα. 

Ο Οργανισμός Προτύπων έχει να διαδραματίσει σοβαρό και ουσιαστικό ρόλο. 

Όπως ανακοινώθηκε σε δημοσιογραφική διάσκεψη τον Ιούνιο, με την ευκαιρία της 
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Διεθνούς Έκθεσης, έχει χαι πρέπει να έχει φιλόΒοξα σχέΒια. Σημασία όμως έχει 

η εφαρμογή και 6χι η εξαγγελία σχεδίων. 

Πιστώνω τους λειτουργούς του Οργανισμού Προτύπων με χαλ:~ πρόθεση χαι 

γνωρίζω ότι καταβάλλουν φιλότιμες προσπάθειες να αντεπεξέλθουν στον όyχο 

εργασίας που έχουν να Βιεχπεραιώσοuν. Δυστυχώς όμως αυτό είναι ~χατόρθωτο, 

κυρίως λόγω του μειωμένου αριθμού του προσωπικού. 

Κύριε Πρόεόρε, 

Στις επαφές μου με Συνόέσμοuς Γονέων, με το Σύνόεσμο J(αταναλωτών χαι 

με όλα τα στρώματα του λαού, Βιαπίστωσα έντονη την ανησυχία για τις 

χρωστικές ουσίες, τα Βιάφορα συντηρητικά που χρησιμοποιούνται χαι γενικά για 

το τι προσφέρεται στην αγορά. 

Στην καταναλωτική κοινωνία που ζούμε, που επίκεντρο του ενόιαφέροντος 

είναι η μεγιστοποίηση του κέρόους, κρίνεται επιβεβλημένο να λαμβάνονται από το 

κράτος προστατευτικά μέτρα για την υγεLα και την ασφάλεια του λαού. J(αι η 

εφαρμογή τω\ι προτύπων αποτελεί τέτοιο μέτρο. 

Τελειώνοντας θέλω να πιστεύω ότι θα ληφθούν όλα τα αναγκαtα μέτρα για 

τη σύντομη μετάφραση και κατάθεση στη Βουλή όλων των προτύπων για τη 

νομιμοποίησή τους και ότι θα καταβληθεί κάθε προσπάθεια για επιτάχυνση των 

εργασιών για έκόοση νέων προτύπων. 

Θα ήθελα επίσης να σχολιάσω ότι στην Επιτροπή Προτύπων εκπροσωπείται 

και η Γενική Εισαγγελία. ΙCαι είναι με λύπη μου που Οιαπιστώνω ότι οι νόμοι ή 

τα πρότυπα που εγκρίθηκαν από την Επιτροπή και πέρασαν και από τη Βουλή 

έχουν κηρυχθεί αντισυνταγματικά. 

Ευχαριστώ .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής, κύριοι, επί του θέματος αυτού; 

Ο κύριος Ψuλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, από τη θέση μου, απλώς μια παρατήρηση. Όλοι μιλούμε για 
τα πρότυπα, αλλά σε ορισμένες περιπτώσεις πρέπει να Οούμε ότι αυτά τα 

πρότυπα Οεν ελέγχονται στον τόπο που πρέπει να ελέγχονται. Συγκεκριμένα έχω 
'Ψ ' 'λ ' λ' υπο η μου προτυπα για τα «τσιακκι ια» και την αμμο που ε εγχονται στο 

λατομείο. Αυτό σημαίνει ότι κατά τη μεταφορά τους στο εργοτάξιο μπορεί να 

αλλάξουν. Εχουμε πάρα πολλές τέτοιες π~ριπτώσεις και αποτελέσματα τα 
οποία Οείχv~.ιυν ότι η ποιότητα του μπετόν αργότερα Οεν είναι η κατάλληλη. 

Επειόή είναι ένα mολύ ουσιαστικό θέμα αυτό και πιθανό να έχουμε ολέθρια 

αποτελέσματα σε μια σεισμική Οόνη~η ή οτιόήποτε άλλο, θα πρέπει να γίνουν 

τέτοιες αλλαγές στα πρότυπα, ούτως ώστε να υποχρεώνονται όλοι να ελέγχουν τα 

πρότυπα στο εργοτάξιο, για να μην υπάρχει αυτή η ... 

ΠΡΟΕΔFΕΥΩΝ: 

Η αλλαγή κατά τη διαδρομή. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Βεβαίως. Διότι, κατά τη Οιαόρομή ή εκεί που τα αποθηκεύουν, ένας ο οποίος 

φέρνει (<τσιακκίλιαJ> μπορεί να τα αποθηχεύσει σε μια αυλή και τότε μπορε.ί να 

συμβούν πολλά πράγματα. Επομένως θα πρέπει να ελέγχονται στο .εργοτάξιο, 
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εκεί που χα.τα.σκευά.ζετα.t το μπετόν. Αν είναι προκα.τα.σχευα.σμένο μπετόν, πρέπει 

ο έλεγχος να. γίνεται εκεί που χα.τα.σκευάζεται. 

Απλώς κάνω αυτή την παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα.. 'Αλλος ομιλητής, κύριοι, επί του θέμα.τος τούτου; 

Ο κύριος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ένα. σχόλιο, κύριε Πρόεδρε. Και αυτά. τα. πρότυπα. στα. οποία. α.να.φέpθηχε ο 

συνάδελφος εlχα.ν αρχικά. δημοσιευτεL στην αγγλική γλώσσα.. 1 Οτα.ν πpοσήχθηκα.ν 

στο δικαστήριο πα.pα.νομούντες, το δικαστήριο τους απάλλαξε, διότι οι κανονι

στικές δια.τάξεις είχαν δημοσιευτεί σε γλώσσα. που δεν προβλέπεται α.πό το 

Σύνταγμα. και έτσι δεν μπορούσε να. τιμωρήσει χd.νένα.. 
Ευτυχώς αυτά. τα πρότυπα έχουν τώρα. μεταφραστεί στην ελληνική γλώσσα.. 

Αλλά. υποστηp(ζω τις εισηγήσεις του συνάδελφου κυρίου Ψυλλίδη, γιατί πρα.γμα.-
' λ' λ ' ' ή ' ' τικα. το να. ε εγχοντα.ι τα. υ ικα. στον τοπο κα.τα.σκευ ς κα.ι οχι στον τοπο που 

χρησιμοποιούνται σίγουρα δεν έχει κανένα. αποτέλεσμα, διότι στην πράξη έχει 

αποδειχθεί ότι μεταφέρονται σε άλλους χώρους κα.ι εκεί ανα.μειγνύοντα.ι με 

ακατάλληλα φτηνά. υλικά.. Έτσι διατίθενται στην αγορά και χρησιμοποιούνται 
στις οικοδομικές εργασίες ακατάλληλα υλικά, με τους κινδύνους που έχει αναφέρει 

ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι πολύ σοβαρό. Πρέπει να επιστηθεί η προσοχή της Εκτελεστικής 

Εξουσίας και α.ν δεν υπάρχουν ανυπέρβλητα. εμπόδια.. σ' αυτό τον έλεγχο, τότε να 

εφα.ρμοσ-rεί για να είναι αποτελεσματικός. Διότι σημασία δεν έχε_ι 'α.ν υπάρχει το 

πρότυπο ή ο έλεγχος. Σημασία έχει να εφαρμόζεται το πρότυπο και ο έλεγχος να 

είναι αποτελεσματικός. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

κ ' π , \:'- , , , όλ ' ' ' ή υριε ροεορε, πιστευω οτι, εφοσον οι συμφωνουμε οτι σ αυτ την 

περίπτωση μπορεί να γίνουν ~εγάλες ατασθαλίες κα.ι καταστρατηγήσεις, είναι στο 

χέρι μας ως Βουλής να παpα.πέμψουμε το θέμα. στην αρμόδια. Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, με σαφείς όρους εντολής να. τροποποιήσει τα. πρότυπα. αυτά., να. 

τροποποιήσει το Νόμο περί Προτύπων, ούτως ώστε να. μιλούμε πλέον για τον 

τόπο χρήσεως και όχι για. τον τόπο κατασκευής. 

Επομένως γίνεται τώρα. εισήγηση να. παραπεμφθεί το θέμα στην αρμόδια. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, Εμπορίου πιστεύω, με όρους εντι;>λής, αφού βέβαια το 

εξετάσει και καλέσει και την κυβερνητική πλευρά., να. προβεί στην αναγκαία 

τροποποίηση. 

Δε χρειάζεται δηλαδή να ζητήσουμε την τροποποίηση από την Εκτελεστική 

Εξουσία. μπορούμε να το πράξουμε εμείς οι ίδιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κόλοκος. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δύο πράγματι είναι τα ερωτήματα που μα.ς α.πα.σχολούν, 

ιδιαίτερα στο παράδειγμα που αναφέρθηκε, το φθαρτό σκύρο. Το πρώτο είναι 
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χατά πόσο με τις προόιαγραφές οι οποίες υπάρχουν για μια σειρά προ'ίόντων, είτε 

είναι σπίρτα είτε είναι σκύρα είτε είναι τυριά χτλ., μπορούν να φτιαχτούν στην 

l(ύπρο τα προϊόντα αυτά. Αν όηλαΟή ποιοτικά και ποσοτικά αυτά τα πράγματα 

μπορούν να παραχθούν. 

Από τη στιγμή που η απάντηση είναι ναι, ότι μπορούν να παραχθούν στην 

ποιότητα που προβλέπει το προΟιαγραμμένο ακριβώς έντυπο του Τπουργείου, 

τότε πρέπει να υπάρχει σοβαρή απαίτηση να κατασκευάζονται ακριβώς στην 

ποιότητα που προδιαγράφεται. 

Το δεύτερο πράγμα είναι ότι σε πολλές περιπτώσεις υπάρχει μια ολόκληρη 

διαδρομή μέχρι ένα προ'ίόν να καταλήξει στην τελική μορφή χρήσης, όπως 

συμβαίνει, ας πούμε, με το σκυρόaεμα. Θα πρέπει να ελέγχονται τόσο στον τόπο 
της παρασκευής τα σκύρα ή η άμμος,. όσο και στον τόπο που γ(νεται η πρόσμιξη, 

για να ξέρουμε ότι θα πρέπει το μπετόν αρμέ αργότερα να πάρει συγκεκριμένη 

π(εση και λοιπά άλλα πράγματα που είναι τεχνικά και που δεν μας ενδιαφέρουν. 

Άρα χαι στους τόπους παραγωγής χαι στους τόπους πρόσμιξης και στους 

τόπους όπου τελικά γίνεται η ~ξιοποίηση αυτού του προϊόντος, πρέπει να υπάρχει 
μ~α συνεχής έρευνα και εξέταση της ποιότητάς του, αν δεχόμαστε ότι μπορεί να 

γίνει στο επίπεδο που ζητούμε εμείς οι ίδιοι από τους Κύπριους, ε(τε βιομηχάνους 

είτε ιδιοκτήτες μεταλλείων, σκυροθραυστών, χτλ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι πρέπει να υιοθετήσουμε την άποψη του χυρί'?υ Γαλανού 

χαι να παραπέμψουμε το θέμα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπο

ρίου χαι Βιομηχανίας, για να μελετήσtι όλες αυτές τις πτυχές του θέματος. 

Μπορεί να υπάρχουν δυσκολίες ή μπορεί να υπάρχουν πράγματα τα οποία 

μπορούν να εφαρμοστούν ευχολότατα χαι. δεν εφαρμόζονται. Έτσι θα έρθει η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε μια προσεχή συνεδρία 

του Σώματος με μια εμπεριστατωμένη Έκθεση. Διότι αυτό το θέμα το θεωρώ 

πολύ σοβαρό. Το θέμα των προτύπων είναι πάρα πολύ σοβαρό χαι οι πτυχές οι 

οποίες αναφέρθηκαν εδώ το κάνουν ακόμα σοβαρότερο. 

Ο κύριος Π αναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν δεν κάνω λάθος, νομίζω ότι υπάρχει διάταξη που 

διαλαμβάνει να ελέγχεται αυτό το είδός επιτόπου ή όπι..)ς κρ·ίνει η αρμόδια αρχή. 

Εκείνο που παρουσιάζεται, χαι είναι γνωστό αυτό, είναι ότι υπάρχει ιλλειψη 

προσωπικού που να ασκεί τον έλεγχο που πρέπει. Δεν είναι θέμα αν θέλουν ή όχι. 

Δεν είναι επανδρωμένο το τμήμα με εξειδικευμένο προσωπικό, για να κάμει τον 

έλεγχο. Επομένως πρέπει αλλού να στρέψουμε την προσοχή μαι;. στην επάνδρωση 

των υπηρεσιών του τμήματος, για να μπορεί να ασκεί τον απαιτούμενο έλεγχο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩJ'\!: 
Κύριε Παναγίδη, όταν θα μελετάτε. αυτό το θέμα, να διερευνήσtτε χαι αυτό 

' ' ' Ε' ' θ' το οποιο εγειρετε τωρα. ιναι μια πτυχη του εματος. 

Ο κύριος Γαλο:ν6~. 

Α. ΓΑΛΑΝΟ:!;: 

l(όριε Πρόεδρfίί, πράγματι συμβαίνει αυτό το πράγμα. 8εν eίναι το τμήμα 
χαλά επανδρωμtνο. Αλλά πρέπει να 8ούμε το θέμα πλέον σε βάθ.ος. Αν το 6λο 
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πρόβλημα είναι η επάν3ρωση, τότε 3ε χάνουμε το χρόνο μας αν περνούμε 

πρότυπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Όχι, είναι μια πτυχή, κύριε Γαλανέ, την οποία πρέπει να 3ούμε, βεβαίως. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είναι μια πτυχή, αλλά προκύπτει πλέον και το εξής: Αν 3ηλα3ή περνούμε 

πρότυπα, για να μην τα εφαρμόζουμε, τότε ........ .. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Δεν υπάρχει λόγος. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν υπάρχει κανένας λλγος να περνούμε αυτά τα πρότυπα, 3ιότι κάποιοι 

α3ιχούνται περισσότερο με το να χρησιμοποιούν ψευ3ή πρότυπα που είναι 
' Γ' ' ίζ ' ' ' ' ά ψ ' χειροτερο. ι αυτο νομ ω οτι πpεπει να γινεt - επιμενω στην πο η αυτη- μια 

σε βάθος μελέτη. Ποια 8ηλα8ή είναι τα προβλήματα, 6χι μόνο της νομοθεσίας που 

υπάρχει σήμερα, αλλά και της εφαρμογής αυτής της νομοθεσίας. Γι' αυτό το λόγο 

νομίζω ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

'Η" ' ' ψ θ' ' Ε ' ' Γ λ ' υη εχω παραπεμ ει το εμα ενωπιον της πιτροπης, χυριε α ανε. 

Ο κύριος Ψυλλί8ης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Μια και συζητούμε αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πρότυπα, αλλά 

θα πρέπει να μελετηθεί και η περίπτωση ελέγχου του μπετόν αρμέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τίποτε δεν εμποδίζει την Επιτροπή να το μελετήσει, κύριε Ψυλλίδη, αυτό και 

πολλά άλλα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Ναι, αλλά επιcσημαίνω ότι αυτό πρέπει να γίνεται σε κύβόυς. ·Το πρότυπο 

αυτό είναι κύβοι. Διά νόμου πλέον να υποχρεώνι:;;ται οποιοσδήποτε κάμει 

οποιαδήποτε κατασκευή να παίρνει κύβους και να θραύονται στο εργαστήριο. 

Διότι διαφορετικά μπαίνουμε σε μια πολύ επικ(νδυνη κατάσταση και οι κίνδυνοι 

είναι τρομεροί. Δηλαδή σας λέω ότι οι κίνδυνοι μπορεί να είναι τρομεροί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να το δει η Επιτροπή, να το μελετήσει, κύριε Ψυλλ(δη, και να δούμε την 
Έκθεσή της. Διότι, μιλών~;-ας για κύβους και γι-α όλα αυτά τα τεχνικά Θέματα, 
αμφιβάλλω αν πολλοl από μας καταλαβαίνουν περί τίνος πρόκειται. Είναι 
καλύτερα να πάει στην Επιτροπή. Το έχω ήδη παραπέμψει στην Επιτροπή. ' 

Νομίζω ότι ο κύριος Παναγίδης, ο οποίος είναι πολύ δραστήριος σ' αυτά τα 
θέματα, θα το θέσει εν.ώπιον της Επιτροπής και θα ζητήσε~ τις απόψεις καί, ·όλων 
εκείνων οι οποίοι μπορούν να έχουν γνώμη πάνω σε αυτά τα θέματα. 

Ο· κύριος 'Άριστος. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, στο μεταξύ η Έκθεcrη- της Κοινοβόυλευτικής ΕJ:Uτροπής 
Εμπορίου, μαζί με τα σχόλία που έχουν γίνει.., ν~ διαβιβαστούν στην Εκτελεστική 
Εξουσί(t, διότι υπάρχουν θέματα που επείγουν πάρα. πολύ .. έκαμα ήδη αναφορά,..· 
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στα τρόφιμα και σε αρκετά άλλα- ούτως ώστε να μην υπάρξει περαιτέρω 

κωλυσιεργία, γιατί αποβαlνει σε βάρος και της υγείας και της ασφάλειας χαι της 

οικονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οπωσόήποτε θα παραπεμφθεί.. Το ένα όεν εμποόίζει το ά.λλο, κύριε Χρυσο

στόμου. 

Λοιπόν, έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεόρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Η επόμενη συνεRρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 
Οκτωβρίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια όιάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) 

2) 
Ο περί Παγκυπρίου Συμβουλίου Ευημερίας Νόμος του 1989. 

Ο περί Ίσης Αμοιβής Μεταξύ Ανόρών και Γυναικών για 
Ίσης Αξίας Νόμος του 1989. 

Εργασία 

3) Ο περί της Ισομισθίας ΑνRρών και Γυναικών Νόμος του 1985. 
(Πρόταση νόμου). 

4) Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των ΕργοRοτών Νόμος 

του 1989. 

5) Ο περί της υπό των ΕργοRοτών Υποχρεωτικής Ασφαλίσεως Ατυχη

μάτων Νόμος του 1986. (Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών 

Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

7) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών 

Προ'ίόντων (Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1989. 

8) Ο περί J(υπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητ~ς (Καθορισμένα 

Πρότυπα - Δέκατη ΈβRομη Σειρά) Κανονισμός του 1989. 

9) Έγγραφα κατατεθ~ντα στη Βουλή στις 5 Οκτωβρίου 1989, που 
αφορούν την πρόσληψη ή την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου 

προσωπικού στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων 1 στον ΙCυπρια-
κό Οργανισμό Τουρισμού, στις Σχολικές Εφορείες Λευκωσίας, 

Παραλιμνίου, Πάφου και Σολέας, στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητι

σμού και στην Αρχή Λιμένων ΙCύπρου. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση ΝομοσχεRίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Έκθεση της J(οινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως 

«Η άμεση ανάγκη μελέτης και κατασκευής ουσιαστικών έργων για 

αξιοπο(ηση των υδατικών πόρων της επαρχίας ΛευκωσίαςJJ. 

(Θέμα εyγραφέν με. εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. ΑνRρέα 

Παρισινού εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής ΟμάRας του ΔΗ.ΣΥ.). 

(19.1.89). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα ifoυ αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής 
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αποζημιώσεων στους αμπελουργούς των περιοχών Μαζωτού, l{ι#:θηχα 

και άλλων περιοχών για τις ζημιές που υπέστησαν λόγω της 

πρόσφατης προσβολής των σταφυλιών τους από περονόσπορο .. χα-ι 
στάχτη». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. βουλευτών χ. Γεώργιου 

Παπαδόπουλου και Ανδρέα Γεωργίου). (30.6.88). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ι'εωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Το πρόχειρο φράγμα 

'Λούματα των Αετών'>> στον Αμίαντο και η ανάγκη λήψης μέτρων 

για αντιμετώπιστη των κινδύνων που απειλούν τους κατοίκους της 

περιοχής καθώς και η αξιοποίησή του για αρδευτικούς σκοπούς>>. 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ 

μέρους της Κοϊνοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ). (13.4.89). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα πολύχρονα αιτήματα των 

κατοίκων Παλαιχωρ(ου για την ανέγερση υόατοφράκτη στην τοπο-· 
θεσ(α 1 Μυλούρι ', η ανάγκη ικανοποίησης του αιτήματος και η 

επίσπευση της ανέγερσής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελ

λάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(11.5.89). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((1. Τα αρόευτικά τμήματα να 
μην επιβαρύνονται με τόκους τα τρ(α πρώτα χρόνια της λειτουργ(ας 

των αρόευτικών έργων. 

2. Η συνεισφορά των αρόευτικών τμημάτων να μειωθεί στο ίόιο 

ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση 

αναπτυξιακών έργων>>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Άριστο Χρυσοστόμου). 

(23.6.88). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα των 

αγροτισσών και η ανάγκη λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελ

λάρη). (13.4.89). 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιόείας του πιο κάτω θέματος: 

«Ανάληψη συστηματικής πρωτοβουλίας για επιστροφή στην Κύπρο χιλιάδων 

ανεκτίμητης αξίας έργων τέχνης (από τα αριστουργήματα της αρχα·ικής εποχής 

μέχρι τους ·θησαυρούς της Λάμπουσας), που σύλησε και πούλησε στο Μητροπο
λιτικό Μουσείο Νέας Υόρκης ο γνωστός αρχαιοκ&πηλος Luigi Palma di Cesnola». 

Αν Οεν υπάρχει ένσταση, εγγράφω το θέμα και το παραπέμπω ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιόείας. 

Οι Βουλευτές κ. Μανώλης Χριστοφίόης, Πέτρος Στυλιανού, Χρίστος Πέτας 

και Τάκης Χατζηόημητρlου ζητούν την εγγραφή το\) πιο κάτω θέματος: 
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((Η οργανική ανάγχ·ΙJ συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας Λuμπιών 

ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)). 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για συζήτηση στην ολομέλεια 
της Βουλής. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφω το θέμα χαι το παραπέμπω στην 

ολομέλεια της Βουλής. αλλά ποια ολομέλεια; 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Στην Επιτροπή Εσωτερικών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Διότι αυτή είναι 'Ι) εισήγηση. 

Ο χ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμιά ένσταση 1 αλλά θα θέλαμε να αντιληφθούμε 
τη διαφορά μεταξύ της ανάγκης και της οργανικής ανάγκης επί του θέματος των 

Λυμπιών ειδικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει καμιά διαφορά~ κύριε Γαλανέ. 

(Γέλια) 

Είναι τρόπος του εχφράζεσθαι. 

Λοιπόν, κύριοι, αν θα διεκπεραιωθεί ταχύτερα παραπέμποντάς το στην 

Επιτροπή Εσωτερικών, τότε να το παραπέμψουμε στην Επιτροπή Εσωτερικών. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Να το παραπέμψουμε στην ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Παραπέμπεται λοιπόν ενώπιον της l(οινοβουλευτικής Επιτρο

πής Εσωτερικών. 

Ο ΙCοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. 

Τάκης Χατζηδημητρίου ζητά όπως το θέμα του Φακέλου της Ι(ύπρου 1 το οποίο 
είναι γραμμένο από τις 28.2.1986, τεθεί στο Κεφάλαιο Δ για συζήτηση 1 γιατί 
όπως αναφέρει «θα ήταν πραγματικά όχι σε πίστη όλων μας, αν αφήναμε χωρίς 

συζήτηση το πόρισμα της Βουλής των Ελλήνων». 

Είναι θέμα το οποίο γίνεται εισήγηση να παραπεμφθεί στην ολομέλεια της 

Βουλής προς συζήτηση. Αλλά σε ποια ολομέλεια της Βουλής; Διότι βλέπω εδώ 

ότι έχουμε τόσα πολλά και επείγοντα θέματα~ ώστε δε θα ξέρουμε τι θα κάμουμε. 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ιστορικό του θέματος έχει ως εξής: Ο Πρόεδρος της 

Κυπριακής Βουλής προσκλήθηκε από τον. Πρόεδρο της Ελληνικής Βουλής και του 

παραδόθηκε το πόρισμα της Εξεταστικής Επιτροπής, που καλό θα ήταν, αν δεν 

έχει διανεμηθεί, να διανεμηθεί σ 1 όλους τους συναδέλφους. 'Ομως επειδή 

πράγματι υφίσταται το πρόβλημα που επισημαίνετε~ βασίζομαι στη συνεννόηση 

των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων για την εξεύρεση κάποιου χρονικού πλαισίου 

που να διευκολύνει και τη Βουλή και τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γ οιλοινός. 
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Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, επ αυτού του θέματος θα συμφωνήσουμε με το 

συνάδελφο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ ότι πρέπει να παραπεμφθεί χαι συμφωνώ επίσης με την εισήγηση 

ότι πρέπει να επέλθει κάποια συνεννόηση μεταξύ των Κοινοβουλευτικών Αρχη

γών, ώστε να εξερευθεί κάποια ημερομηνία που να μπορεί να συζητηθεί αυτό το 

θέμα. 

Ο χ. Ανδρέου. 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Θα εισηγούμουν, κύριε Πρόεδρε, το θέμα να εξεταστεί από τους ΙCοινοβου

λεuτικούς Εκπροσώπους στη συνά.ν-τηση την οποία έχουν τακτικά την Πέμπτη, για 

να αποφασισ-τεί ποια πορεία θα ακολουθήσει το θέμα, ενόψει του ότι ασχολήθηκαν 

με το θέμα αυτό παλαιότερα και ήΟη έχουν γίνει ορισμένες σκέψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, είναι γεγονός ότι έχει μακρά ιστορία αυτή η υπόθεση, κύριοι. 

Ο κ. Χατζηδημητρ[ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ακριβώς η πρόταση να εγγραφεί στην ημερήσια Οιά.ταξη σήμερα είναι προϊόν 

απελπισίας 1 κύριε Πρόεδρε. Διότι έγινε η εισήγηση να γ(νει Εξεταστική Επιτροπή 
της Κυπριακής Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και αφού λήφθηκαν αποφάσεις χαι αναβλήθηκε η σύστασή της για Οιά.φορους 

λόγους 1 στο τέλος σκόνταψε πάνω σε νομοτεχνικά. σημε(α. Αν στο μεταξύ λυθούν 
τα νομοτεχνικά. προβλήματα χαι αρχίσει τη λειτουργία της η Επιτροπή χαι 

εξετάσει χαι από πλευράς Οιχής της το θέμα ή φανεί ότι άρχισε να το εξ11;τά.ζει, 

είμαι πρόθυμος να το αποσύρω. Αλλά., αν η συζήτηση προλάβει την οποιαδήποτε 

έναρξη ΟιαΟιχασίας, θα επιμένω στη συζήτηση από την ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε να χάμω μια μέση εισήγηση, κύριοι. 

Ο χ. ΙCωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 6α έλεγα στη σημερινή συνεδρία να μη ληφ6ε[ απόφαση. Το 
0 ' ό λ' ' ψ / ' ~' λ' vεμα αυτ να απασχο ησει τη συσχε η των αρχηγων των χομματων, υιοτι πο υ 

σωστά. έχει πει ο χ. Χατζηδημητρίου ότι εΟώ εκκρεμεί πολύ σοβαρότερο θέμα, ο 

Φάκελος της Κύπρου, που συνδέεται με αυτό το θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, η Εξεταστική Επιτροπή. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ναι, κατά. συνέπεια συνΟέεται με τη μελέτη, την εξέταση του θέματος. Κατά. 

συνέπεια θα έλεγα 'την- προσεχή Πέμπτη να είναι ένα από τα θέματα τα οποία θα 
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εξετάσουμε και να Οούμε τη Ουνcςτότητα να καταλήξουμε στην καλύτερη δυνατή 

ΟιαΟικασ(α του θέματος. 

Αυτή είναι η Οική μου εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτή ήταν η μέση λύση την οποLα είχα σκοπό να προτείνω, κύριοι, και 

νομίζω ότι ε(ναι σωστή. 

Να το Οούμε λοιπόν την προσεχή Πέμπτη, Οιότι ε(παμε ότι έχει μακρά 

ιστορία αυτό το θέμα. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, δε θα ήταν σε πίστη αυτής της Βουλής να λήξει η 

θητεία της, χωρίς να έχει συζητήσει το θέμα και προπαντός όταν απασχόλησε την 

Ελληνική Βουλή και έβγαλε και σχετικό πόρισμα, στο οποίο μάλιστα αναφέρεται 

η παράλειψη της Κυπριακής Βουλής να εξετάσει το θέμα και να βοηθήσει την 

Ελληνική Βουλή στην εξέταση του προβλήματος. Αλλά δέχομαι την πρόταση να 

μείνει για εγγραφή στην επόμενη σuνεΟρlαση. 

Πάντως να έχει υπόψη το Σώμα ότι εγώ πιστεύω ότι εκκρεμεί στο Σώμα η 

πρόταση για συζήτηση του Φακέλου της Κύπρου και όχι το θέμα της Εξεταστικής 

Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μάλιστα, που ε(ναι σοβαρότερο, κύριε Χατζη8ημητρ(ου, 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επομένως, κύριε Πρόε8ρε, εμε(ς βλέπουμε πως τ(θεται το θέμα ως εξής: Αν 

8εν καταλήξουμε στη συνε8ρία των Ι(οινοβουλευτικών Εκπροσώπων, τότε θα 

μπορεί να εγγραφεί προς συζήτηση το θέμα που έχει γράψει σήμερα ο κ. 

Χατζη8ημητρ(ου. Απλώς 8ί8ουμε μια πlστωση χρόνου στους Κοινοβουλευτικούς 

Εκπροσώπους, για να εξαντλήσουμε τις προσπάθειες όσον αφορά το άλλο θέμ~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ασφαλώς, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για να ξεκαθαρίσουμε το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μ ' ' ' Β λ ' 'Ψ ' ' ' πορουμε να απαγορευσουμε σε ενα ου ευτη να εγγρα ει η να εγειρει ενα 

θέμα το οποίο' θέλει; 

Ο Βουλευτής κ. Δημήτρης Ηλιάδης ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών του ακόλουθου θέματος: 

«Η μεταφορά και εγκατάσταση στην κατεχόμενη Κύπρο Βουλγαρομουσουλ

μάνων, η μεθό8ευσή της από την Τουρκία και το καθεστώς Ντενκτάς και η 
κυβερνητική αντιμετώπιση της νέας τροπής του εποικισμού». 

Ε(ναι ένα πολύ σοβαρό θέμα 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς να σας κατατοπίσω. 

'Εχει κάπως ξεπεραστεί το θέμα υπό την εξής έννοια: Ή8η έχει συγκληθε( η 

Επιτροπή Εξωτερικών. Μόλις λήφθηκε η επιστολή του κ. Ηλιάδη για εγγραφή 
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του θέματος και το πληροφορηθήκαμε, για να μη χαθεί χρόνος, κλήθηκε αμέσως η 

Επιτροπή Εξωτερικών, κάλεσε τους αρμόδιους lπουργούς Εξωτερικών και 

Εσωτερικών με υπηρεσιακούς παράγοντες, μας δ_όθηκαν κάποιες εξηγήσεις και 

πληροφορίες και αποφασίστηκε το θέμα να παραμε(νει μόνιμα στην Επιτροπή 

Εξωτερικών, για να το παρακολουθεί σε τακτά διαστήματα και να τυγχάνει 

ενημέρωσης από τα αρμόδια lπουργεία. Γι' αυτό το λόγο - δεν ξέρω, απουσιάζει 

ο συνάδελφος - εκείνο απλώς που θέλω να πω είναι ότι το θέμα πλέον παραμένει 

μόνιμα στην Επιτροπή Εξωτερικών για παρακολούθηση. Ήδη έχει γίνει κατα

τόπιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ήδη αυτεπάγγελτα η Επιτροπή Εξωτερικών το έχει εξετάσει και το έχει 

στην ημερήσια διάταξή της πάντοτε. Επομέ.νως δε νομίζω ότι υπάρχει θέμα να το 
εγγράψουμε και πάλι το θέμα. 

Αν θέλετε το εγγράφουμε και το παραπέμπουμε, για να συζητηθεί μαζί .... 
αφού εLναι το ίδιο θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, να παραπεμφθεί και να θεωρηθεί ότι η εξέταση από την 

Επιτροπή έγινε κατόπιν της παραπομπής αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ναι, πολύ ωραία! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Και άλλωστε θα εξακολουθε( να το παρακολουθεί. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είναι σχήμα πρωθύστερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αφού η εγγραφή του θέματος έδωσε την αφορμή στην l{οινοβουλευτική 

Επιτροπή Εξωτερικών να εξετάσει το θέμα αυτεπάγγελτα, είναι η εγγραφή του 

θέματος που τους έδωσε το κίνητρο. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

Προηγούμενα <> κ. Λυσσαρίδης ως Πρόεδρος της Βουλής είχε καλέσει τους 

Βουλευτές, όταν θέλουν να εγγράψουν θέματα, να τα εγγράφουν είτε στην 

Επιτροπή που ανήκουν είτε σ' αυτή που θέλουν να συζητηθούν. Κατά συνέπεια θα 

έλεγα ότι αυτή την υπόμνηση είναι καλά να την κάμετε προς όλους τουs; 

συναδέλφους, έτσι που όταν υπάρχει θέμα, να το εγγράφει ο κάθε Βουλευτής στην 

Επιτροπή που νομίζει ότι πρέπει να συζητηθεί, για να μην έρχεται εδώ και να 

έχουμε αυτή όλη την ιστορία πού να παραπεμφθ~ί, κτλ. Αφού δικαιούμαι εγώ ως 
Βουλευτής να πάω σε μια Επιτροπή και να γράψω το θέμα, γιατί να μην το κάμω 

εκεί; 

Θα παρακαλούσα λοιπόν να υπομνησθεί αυτή η προηγούμενη έκ><:ληση του 

Προέδρου κ. Λυσσαρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ)ΏΝ: 

Να σας πω, κύριε Πουμπουρή. Το ένα δεν α~οκλείει το άλλο, διότι η 

εγγραφή των θεμάτων ε;νώπιον του Σώματος είναι συνταγματική διάτ'αξη. 
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Επομένως αυτό το πράγμα δεν μπορούμε να το παρακάμψουμε. 1\..αι αv ένας 

Βουλευτής θέλει να ακουστεί το θέμα που θα εγγράψει εvώπιον της ολομέλειας, 

δεν μπορώ τώρα να του αφαιρέσω αυτό το δικαίωμα. 

Ο χ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Συμφωνούμε απόλυτα, κύριε Πρόεδρε. Εξάλλου υπάρχουν και ορισμένα 

θέματα πολύ σοβαρά, όπως είναι το θέμα αυτό των Βουλγαρομουσουλμάνων που 
' λ' 1 ις:. ή ' λ 'λ ειναι χα υτερα να εχοuν τη σφραyιοα της παραπομπ ς απο την ο ομε εια του 

Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε παρακάτω, κύριοι. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού !(όμματος κ. Αλέξης 

Γαλανός ζητά εκ μέρους της Κοιvοβουλευτικής του Ομάδας την εγγραφή του πιο 

κάτω θέματος: 

((Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της κυβέρνησης, όσον αφορά το 

ψήφισμα της Βουλής για αίτrιση της Κύπρου να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 

1989». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί επειγόντως για εξέταση στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, το εγγράφω και το παραπέμπω στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός ζητ& 

όπως το θέμα ((Η πορεία του εθνικού θέματος και οι προοπτικές του)), το οποιο 

γράφτηκε για συζήτηση στο ΙCεφάλαιο Δ από τις 14 περασμένου Απριλίου από 
την Κοινοβουλευτική του Ομάδα, κηρυχθεί επείγον και τύχει της σχετικής 

προτεραιότητας, ούτως ώστε να αρχίσει η συζήτησή του εντός του Οκτωβριου. 

Είναι ένα θέμα το οποίο εtναι εγγεγραμμένο ήδη στο ΙCεφάλαιο Δ ', αλλά ο κ. 
Γαλανός τώρα ζητά. να κηρυχθεί επείγον. 

Το θέμα είναι, να κηρυχθεί επείγον, αγαπητέ μου κύριε Γαλανέ, αλλά. πότε θα 

συζητηθει; Είναι προτιμότερο την προσεχή Πέμπτη, στη σύσκεψη των πολιτικώ\ι 
αρχηγών, να θέσετε το θέμα, ούτως ώστε να καθοριστεί μια ημερομηνία. Διότι 

πραγματικά πρέπει να συζητηθεί επειγόντως αυτό το θέμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Όπως έχετε υπόψη σας, κύριε Πρόεδρε, συζητήθηκε σήμερα και απο-
(' \} , , , ι , , 

φασ στηκε - uεν εχουμε καμια ενσταση - να κατατοπ σει προηγουμενως το Σωμα 

ο Υπουργός Εξωτερικών, μόλις επιστρέψει, και μετά να αρχίσει η συζήτηση. 

Βεβαίως τίθενται κάποια χρονικά πλαίσια. Εμεlς θα θέλαμε, αν ήταν δυνατό, η 

κατατόπιση αυτή να γίνει μέχρι τέλος Οκτωβρίου, για να αρχίσει η συζήτηση το 

Νοέμβριο, νοουμένου ότι τέλη Νοεμβρίου-αρχές Δεκεμβρίου μπαίνουμε πλέον στη 

συζήτηση των Προϋπολογισμών. Και Sε θα θέλαμε να χαθεί αυτή η προτε

ραιότητα που ζητούμε την οποία βλέπουμε να τοποθετείται Οκτ.ώβριο-αρχές 

Νοεμβρίου. 

Επομένως συμφωνούμε μαζί σας να το συζητήσουμε και πάλι στη σύσκεψη 

των ΙCοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ενόψει της ημερομηνίας που θα τεθεί ή που 

θα εισηγηθεί ο Υπουργός Εξωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ή ίσως μπορέσΟuμε χαι το συζητήσουμε λίγο νωρίτερα. 

Λοιπόν, ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή των πιο κάτω 

θεμάτων: 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

~εμάτωνl 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, πληθυντικός. 

1. «Οι κίνδυνοι στην υγεία των κατοίκων και τα υδροφόρα στρώματα και το 
χρόνιο πρόβλημα της ρύπανσης (εδάφους και περιβ&λλοντος) από τα απόβλητα 

του εργοστασίου βαφής, που λειτουργεί στην κοινότητα Ακακίου». 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το θέμα έχει εγγραφεί και συζητείται από την Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Αύριο μάλιστα έχει συνεδρία . , .................. , ...... , .... , ............. . 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Εν πάση περιπτώσει, όταν το ενέγραψα ήταν η θερινή περίοδος και 

παρακαλώ όπως παραπεμφθεί, αν θέλετε, στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΌΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον ούτως ή άλλως εξετάζεται, παραπέμπεται και αυτό για να εξετα-

στεί. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Αλλά όταν το ενέγραφα 1 κύριε Πρόεδρε, ήταν η περίοδος των θερινών 

διακοπών της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

2. t<Οι άμεσοι κίνδυνοι στην υγεία των κατοίκων Ανθούπολης από τη χρήση 
(πιστοποιημένου και επίσημα) επικίνδυνου νερού από τις τρεις ιδιωτικές πηγές 

ύδρευσης της κοινότητας». 

Πρέπει να παραπεμφθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής :Επιτροπής Περι
βάλλοντος. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Υγείας, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι μολυσμένο το νερό επίσημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υγείας, καλά. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για το δεύτερο θέμα δεν υπάρχει καμιά ένσταση. Αλλά ήδη το πρώτο θέμα 

έχει παραπεμφθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος η οποία θα το συζητήσει αύριο. 

Και όα ήθελα να κατατοπίσω τον κ. συνάδελφο ότι σήμερα, όπως ξέρετε, μας 
επισκέφθηκε στη συνεδρία των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ο Υπουργός 

Εσωτερικών και μας κατατόπισε για τη σοβαρότητα πράγματι του θέματος. 

Διότι το θέ.μα αυτό του εργοστασίου βαφής είναι πάρα πολύ σοβαρό για την 
περιοχή. Γι' αυτό η εισήγηση είναι να παραμείνει στην Επιτροπή Περιβάλλοντος 

που το συζητά και έχει καθορίσει συνεδρία. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Αυτό παραπέμφθηκε, κύριε Πρόεδρε, στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ναι~ αλλά εΟώ ομιλεί.τε για Υyε(ας. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Ναι, αλλά μετά το διαφοροποιήσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι το δεύτερο θέμα που παραπέμπεται στην Επιτροπή Υγείας. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: \ 

ΕΟώ λέει τα θέματα να παραπεμφθούν στην Επιτροπή ΥyεLας .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, το υπ 1 αρ. 1 θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος και το 
υπ' αρ. 2 θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Υγείας. Είναι καθαρό; 

Μάλιστα. 

Τα θέματα απορρέουν από· ~ρωτήσεις τtς οποίες υπέβαλε χαι στις οποίες Οε 

δόθηκαν ικανοποιητικές απαντήσεις. 

Ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά την εγγραφή και παραπομπή για 

εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών χαι Έργων του πιο χάτω 

θέματος: 

«Η. παρατηρούμενη καθυστέρηση προώθησης του χρονοδιαγράμματος για την 
χατασχευή νέου δρόμου Λεμεσού-Πάφου)), 

Εγγράφεται χαι παραπέμπεται. 

Επίσης ο ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

((Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών στρατευμάτων στην περιοχή του 

Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο 
τερματισμό τους)). 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για συζήτηση στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Πιστεύω ότι είναι πολύ σοβαρό το θέμα. Εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Ο κ. Γαλανός να επιληφθεl του θέματος 1 δηλαδή να συγκαλέσει σύντομα την 
Επιτροπή και να το θέσει. 

Ο ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών του πιο κάτω θέματος: 

"Η ανάγκη μόνιμης σύνδεσης του Ρ.Ι.Κ. με την ελληνική τηλεόραση, η 

παρατηρούμενη καθυστέρηση και οι φήμες γία Παρεμβολή εμποδίων από κυπρια
κής πλευράς με στόχο τη ματαίωσή της>>. 

Παραπέμπεται λοιπόν στην Επιτροπή Εσωτερικών, όπως το ζητά και ο 

εγγράφων το θέμα. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ - Αριστεράς κ. Ντίνος 

Κωνσταντίνου ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής του Ομ'άΟας την εγγραφή του 
ακόλουθου θέματος: 

((Η ανάγκη εξάλειψης κάθε διάκρισης βάσει ιδεολογικών, πολιτικών ή άλλων 

κριτηρίων από την πρακτική των αρχών των βρετανικών βάσεων κατά την 

\ απασχόληση πολιτ'ών της l{υπριακής Δημοκρ~τίας)), 
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Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, το εγγράφω και το παραπέμπω στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Η χα Ρήνα Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η διαδικασία που έχει ακολουθηθεί στο διορισμό αδιόριστων πτυχιούχων 

στη Δημοτική Εκπαίδευση, που έχουν παρακολουθήσει το πρόγραμμα ταχύρ

ρυθμης εκπαίδευσης και οι λόγοι του μικρού αριθμού προσλήψεων από αυτούς>>. 

Εισηγείστε να το παραπέμψουμε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας; Πού είναι η κυρία Κατσελλή; 

Π. ΣΤ1ΆΙΑΝ01: 

Απουσιάζει, 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Νομίζω ότι είναι στην αρμοδιότητα της Επιτροπής Παιδείας. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μάλλον είναι Παιδείας, Όμως αναφορικά με το προηγούμενο 

θέμα που έχει εγγράψει ο χ. Κωνσταντίνου, αν χαι δε θ'α ήθελα να προσθέσουμε 
θέματα στην Επιτροπή Εξωτερικών -δηλαδή δεν είναι θέμα διεχδίχησης θεμάτων

όμως, αν πρόκειται να γίνουν κάποιες παραστάσεις προς τις βρετανικές βάσεις για 

τις δυσμενείς διακρίσεις χτλ., πιστεύω ότι θα έπρεπε να αναμιχθεί το Υπουργείο 

Εξωτερικών. 

Επομένως μάλλον είναι θέμα της Επιτροπής Εξωτερικών χαι του Υπουργείου 

Εξωτερικών, παρά του Υπουργείου Εργασίας χαt της Επιτροπής Εργασίας, αν 

θέλουμε να πετύχουμε χάτι χαι να γ(νουν κάποιες παρεμβάσεις. 

Βεβαίως, αν ι.ο:πιμένουν οι συνάδελφοι να πάει στην Επιτροπή Εργασίας, δεν 

έχω καμιά ένσταση. Απλώς είναι εισήγηση που γίνεται, για να, είναι αποτελε-" 

σματιχές οι ενέργειες, διότι συμφωνώ με το θέμα που γράφτηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Εκείνο που έχει σημασία, κύριοι, είναι να φέρουμε αποτέλεσμα. Τώρα, αν θα 

το εξετάσει η μια Επιτροπή ή η άλλη, δεν έχει σημασία. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Εξαρτάται ποιο χυβερνητιχό τμήμα θα ασχοληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο χ. Δίγχλης που ε(ναι χαι !σως ο πλέον αρμόδιος. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

1\.ύριε Πρόεδρε, αυτό που εγείρεται με το εγγραφέν θέμα είναι ότ1ι υπάρχουν δια.χρίσεις χατά την πρόσληψη χαι απασχόληση εργαζομένων στην πfριοχή των 

βρετανικών βάσεων. Συνεπώς είναι θέμα το οποίο σχετίζεται με την q~ασχόληση 
χαι γι' αυτό υποβάλλεται η εισήγηση να παραπεμφθεί στην Επιτροπη- Εργασίας 

χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία είναι η αρμόδια Επιτροπή /(tα θέματα 

απασχόλησης. Τι θα κάμει η κυβέρνηση ή ποιο Υπουργείο θα f'ιριστεί στη 
συνέχεια τα πορίσματα της Επιτροπής, είναι θέμα της χυβέρνησ ς. Αλλά η 

διερεύνηση πιστεύουμε ότι αποτελεί αρμοδιότητα της Επιτροπής ργασίας χαι 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: / 
Εν.τάξει, κύριε Δίγχλη. Νομίζω ότι ο χ. Γαλανός δεν είχε ισfυρές απόψεις 

πάνω σ' αυτό το θέμα. 'Οπως είπα, το θέμα είναι να φέρουμε απtτέλεσμα. Γι' 
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αυτό το λόγο παραμένει στην Επιτροπή Εργασίας και l{οινωνιχών Ασφαλίσεων. 

Το θέμα της χας Ρήνας J{ατσελλή, αν και δε λέει πού θέλει να παραπεμφθεί 1 
νομίζω ότι υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επιτροπής Παιδείας και γι' αυτό το 

λόγο το έχω ήδη παραπέμψει στην Επιτροπή Παιδείας. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Σαφώς Παιοείας, κύριε Πρόεορε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος Σολωμής ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 

αρμόδια J{οινοβουλευτιχή Επιτροπή του πιο χάτ·ω θέματος: 

((Η απαράδεχτη και χωρίς υπερβολή οικτρή κατάσταση του οδικού δικτύου 

της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστοu και των l{οχχινοχωριών γενιχότε.ρα Κιχι η 
άμεση και επιτακτική αν.άγχη ουσιαστικής βελτίωσης και επέκτασης τούτου». 

Το παραπέμπω ενώπιον της l{οινοβοuλευτιχής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων, αν και ο εγγράφων το θέμα Οε λέει πού θέλει να παραπεμφθεl. Όμως, 

είναι καθαρό ότι πρόκειται για την Επιτροπή Συγκοινωνιών κά.ι Έργων. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεορίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 6.55 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 

αλφαβητική σειpά:-

Αναστασιά.δης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιιίοης Δήμος 

Γεωργίου Ανορέας 

Δημητριιίοης Ανορέας 

Δημητρίου Οουσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου l{ώάτας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζιαρτίδης ΑνΟρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

ΙεροΟιακόνου Αεόντ'ιος 

Ιωαννίοης Ιωιίννης 

Κατσελλή· Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολύβιος · 

Κουρτελλιίρης Χρίστος 

Κωνσταντlνου Ντίνος 

ΛΙ<Οιίς Γεώργιος 
Μανδριώτης Στέλιος 

.Μ αρκί8ης Αλ<κσς 

Μιίτσης Ιωιίννης 

Μιχαηλίοης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννιίκης 

Παναγίοης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

. Παπαπέτρου Μιχάλης 

.Παπαρές Αυγερι~ός 

Παρισινός Ανδρέας 
Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχιίλης 

Σαββίοης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τσιέττης l(υριάκος 

Φιίντης Ανοpέας 

~λοuρέντζος Νίκος 

ΧαραλαμπίΟης Γεώργιος 

Χατζηοημητρίου Τιίκης 

·χpίστου Κυριάκος 
• Χρuσοστ~μου 'Άριστος 

Ψυ~λίi>ης Ανορ$ας 
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Αντιπpόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φtλιζ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του ΠροεΟρεύοντος της Βουλής κ. Γ. ΛαΟά στην επέτειο της 

Κυπριακής Ανεξαρτησίας. 

2) Έκθεση για το νομοσχtδιο «0 περί Εγγυήσεως της Χρημα.τοδοτήσεως 
της Κυπριακής Τραπtζης Αναπτύξεως Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1988», οι 

σύντομες παρατηρήσεις των Βουλευτών κ. Α. Γαλανού, Τ. Χατζηδημητρίοu και 

Ντ. Κωνσταντίνου πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο (ως Τροποποιητικός με αρ. 3 του 1989). 

4) ΈκθεσηΎια το νομοσχέδιο ((Ο Τροποποιητικός του περί Πρ.οϋπολοyισμού 
της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμου του 1988 Νόμος του 1989» και ψήφιση 
αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωμάτικού- Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 40) του 1989>>, η συζήτηση που ακολούθησε πάνω στο θtμα (Π. 

Στυλιανού, Α. Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Ψυλλίδης, Μ. 

Παπαπέτροu, 1. Μάτσης 1 Ε. Ευσταθίου, Προεδρεύων) και ψήφιση αυτού σε Νόμο 
(με αρ. 31του1989). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο <(0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 41) του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε πάνω στο θtμα (Ο. 
Δημητρίου, Ε. Ευσταθίου, Α. Γαλανός, Ά. Χρυσοστόμου) και ψήφιση αυτού σε 

Νόμο (με αρ. 32 του 1989). 

7) Κατιiθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (Εισήγηση για έκδοση των Απάντων του Νεόφυτου 
Ροδινού από το Τπουργείο Παιδείας - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Κάτω 

Μονής-Πλατανιστάσα.ς - Η ανησυχητική αύξηση των πασχόντων από λευχαιμία 
και καρκ(νο - Αίτημα για βελτίωση της λεωφόρου Κοροίβου και εγκατάσταση 

φώτων τροχαίας στη συμβολή της με το Ορόμο Λεμεσού-Πλατρών - Η ανάγκη 
εν(σχυσης της Υπηρεσ(ας Ελέγχου Αναχωρούντων Επιβατών του Αερολιμένα 

Λ.άρνακας με; εκπαιδευμένο προσωπικό - Το θέμα της αποπληρωμήι;;-Οανείων από 

κτηνοτρόφους της Αθηαίνου για υποστατικά που καταλήφθηκαν απ& τον Αττίλα -
Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Νικόκλειας-Αρμίνου-ΦιλοJσας - Η βιωσιμότητα 
της ΣΕΔΙΓΕΠ και το θtμα της lliρυσ~ς Σuμβοuλίου Εμπορίας Επιτραπ~ζ1ων 

Σταφυλιών - Η υποβάθμιση των εξωτερικών ιατρείων Καϊμακλ(ου - Α-ίτημα των 
κατοίκων ΠολύστυπΟυ για βελτίωση του Ορό.μου από. το Διπόταμο. μέχρι την 

κοινότητα - 1-Ι ανάγκη συστηματική,ς επίσκεψης . γιατρού και νοσσχ?μας στ(μ,Ι 
Πολόατuπο - Εισηγήσεις για απάμβλυνση του συγκοινωνιακού προβλήματος της 
πόλης κι επαρχίας Λευκωσlας -Αιτήματα των κατοίκων του σικισjJ.ού αυτο

στέγασης Κt>τσιάτη -Αίτημα: γιοc δημιουργία κτηνο-cροφ,ικής ζώνης στον .Κοτσιάτη 
- Η ανάγκη tνταζης των Αϊριδιών qτα δυσπραyούντe< χωριά - Η ανάγκή 
λεωφορειακής εξυπηρέτησης κι εϊκα.-rάσταq-ης τηλεφών~~_.στα σπίτία του &ικισμοU 
Άγιος Σπυρίδωνας - Αίτημα για ε'!<ι8rόρθωση κι εrtέΚΤ'αση της γtψ~pας ~.το 
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χωριό Μένοιχο - Η ανάγκη επισκέψεων Γεωργικών Λειτουργών στον l(άτω 

Αμίαντο χαι στην Ποταμίτισσα - Το πρόβλημα ανεργίας που δ:ημιουργήθηχε στα 

γύρω χωριά από το κλείσιμο του Μεταλλείου Αμιάντου - Η ανάγκη επίσπευσης 
της δημιουργίας χτηνοτροφιχής ζώνης στην Ποταμιά - Η ανάγκη χατεδ:άφισης 
ετοιμόρροπων χατοιχιών στο Μοναγρούλλι - Η δυσμενής μεταχεtριση της ΔΕΟΚ 
και η Οίωξη μελών της στο Αεροδ:ρόμιο Λάρνακας - Το θέμα της ασφάλειας των 

παιδιών του Δημοτικού Σχολείου l(αλού Χωριού Κλήρου -Αίτημα για δ:ημιουργία 

γηπέδ:ου στον οικισμό Στρόβολος 11 -Ενστάσεις της κοινότητας Τρεμιθούσας στη 
χρησιμοποίηση εύφορης γης του χωριού για επέκταση της Βιομηχανικής Ζώνης 

Πάφου- Προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες κάτοικοι του οικισμού 

Ζήνων - Η έλλειψη ικανοποιητικού αποθηκευτικού χώρου για τα σιτηρά -
Αντι8ράσεις των κατοίκων Λακατάμιας για τον υπό μελέτη παρακαμπτήριο 

8ρόμο Κ. Λακατάμιας-Δευτεράς - Οι πρόσφατες προσλήψεις έκτακτων Τεχνο

λόγων Νοσοκομειακού Εργαστηρ(ου στα Νοσοκομεία Λάρνακας και Παραλιμνίου 

- Η σκοπούμενη κατασκευή παρακαμπτήριου Οράς -Αίτημα κοινοτήτων της 

Πάφου για ικανοποιητική τηλεοπτική κάλυψη - Η σημειούμενη καθυστέρηση για 
εξέταση στον αξονικό τομογράφο του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Η 

ανάγκη ισοπέ8ωσης της κοίτης του ποταμού Σερράχη - Το θέμα της επέκτασης 

των κερκί8ων του Νέου Στα8ίου Λάρνακας - Αίτημα για επιχορήγηση της 

Καλλιτεχνικής Χορωδίας-Ορχήστρας Λευκωσίας για συμμετοχή της σε Διεθνή 

Διαγωνισμό - Αίτημα της κοινότητας Μενοίκου για κατασκευή έργων αντι

στήριξης στις όχθες του ποταμού Σερράχη - Παράνομες λατομεύσεις από 

ποταμούς που βρίσκονται στην περιοχή Μενοίκου και Περιστερώνας - Η κατοχή 
πλαστών 8ελτίων ταυτότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας από Τούρκο~ς που 
εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές - Παράπονο κατοίκου Ευρύχου για μη 

ικανοποιητική ιατρι~ή περίθαλψη από το νοσοκομείο της κοινότητας - Η ανάγκη 
εγκατάστασης φώτων τροχαίας στη 8ιασταύρωση των ο8ών Μνασιά8ου και 

Στασικράτους στη Λευκωσία - Η αποστολή στο εξωτερικό ασθενών για οφθαλμο
λογικές εγχειρήσεις - Η ανάγκη αναβάθμισης της θέσης του Ερευνητή και 

8ημιουργίας νέων θέσεων προαγωγής στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών - Η 
καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος στο Τρόο8ος από το μεταλλείο Αμιάντου 

- Η επάν8ρωση και το έργο των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παι8είας -
Η επίταξη από την Εθνική Φρουρά γης που ανήκει σε κάτοικο του Μαθιάτη και η 

προσφερθείσα αποζημίωση -Προβλήματα της κοινότητας Σιας από την ύπαρξη σ' 

αυτή χοιροτροφείου - Η ανάγκη λειτουργίας Ψυχιατρικής Κλινικής στο Νοσο

κομείο Λ&ρνακας - Το θέμα της παραχώρησης ΤΙΚ κλήρου στην Ποταμι&. σε 

πρόσφυγες που 8εν κατοικούν στην κοινότητα - Αίτημα για αύξηση της επιχο

ρήγησης από τη Μορφωτική Υπηρεσία του Υπουργείου Παι8είας των πολιτι

στικών εκ8ηλώσεων ((18άλεια)) - Αίτημα για συμμετοχή Κυπρίων αρχαιολόγων 

στις ανασκαφές που 8ιεξάγουν- στην l(ύπρο ξένες αρχαιολογικές αποστολές - Η 
ανάγκη 8ημιουργίας τοπικού αρχαιολογικού μουσείου στο Δάλι - Η ανάγκη 

συστηματικής καλλιέργειας των Κυπριακών Σπου8ών στα πανεπιστήμια της 

Ελλά8ας - Η ανάγκη τοποθέτησης φώτων τροχαίας στη συμβολή κοντά στην 

εκκλησία Τριχερούσα στο συνοικισμό J(άψαλος Λεμεσού - Η 8απάνη για την 
ασφαλτική επίστρωση του 8ιαύλου του αερο8ρομίου Λάρνακας - Η 8ια8ικασία που 
ακολουθήθηκε για. την επι8ιόρθωση ζημιάς στο 8υτικό κρηπί8ωμα του λιμανιού 

της Λεμεσού - Η κατασκευή του παρακαμπτήριου 8ρόμου Λάρνακας (Τμήμα 

Αρα8(ππcυ-Δεκέλειας) -Η ανάγκη τουριστικής ανάπτυξης των χωριών της Μαρα-
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θάσας -Αίτημα της κοινότητας Αγ. Δημητρίου Μαραθάσας για αντικατάσταση 

των πετραύλαχων με διασωληνώσεις - Αίτημα για ένταξη στο Σχέδιο Εκρίζωσης 

Αμπελιών των χωριών Καμινάρια και Τρεις Ελιές - Το θέμα της εγκατάστασης 
ιδιωτικών τηλεφώνων στα l{αμινάρια - Η παρατηρούμενη ανεπάρκεια κλινών στο 
Νοσοκομείο Λεμεσού - Αίτημα για επέκταση των αγροτικών δρόμων και της 

αρδευόμενης περιοχής της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς - Αίτημα για παροχή 

κυβερνητικής επιχορήγησης στα νηπιαγωγεία της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και 

της Αpγάκας -Προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι αγροτικές και ακριτικές 

κοινότητες - Η ανάγκη δημιουργίας κυματοθραυστών στις περιοχές Πωμού, Αγίας 
Μαρίνας και Αpγάκας - Η ανάγκη ευθυγράμμισης της κοίτης των ποταμών του 
Πωμού και της Αγίας Μαρίνας - Η Οιακοπή των Ορομολογίων της εταιρείας 

((Λεωφορεία Λευκωσίας ΛτΟ» κατά τα Σαββατοκυρίακα - Η καθυστέρηση στις 
εξετάσεις για απόκτηση άΟειας οΟηγού στη Λάρνακα και Αμμόχωστο - Η ανάγκη 
κρατικής ενίσχυσης του Θεατρικού Οργανισμού Κυπρίων Αθήνας (Θ.ΟΡ.Κ.Α.) - Η 
μη καταβολή αποζημίωσης σε ιδιοκτήτη γης που απαλλοτριώθηκε για την 

κατασκευή του Ορόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Ο κίνδυνος κατάρρευσης του 

καθεΟρικού ναού της Αγίας Σοφίας στα κατεχόμενα - Η ηχορύπανση που 

προκαλούν βιομηχανίες στη Λάρνακα - Η ανάγκη κατασκευής αλιευτικού κατα
φυγίου στο Μαζωτό - Η συνεχής προμήθεια ψωμιού στην Εθνική Φρουρά από την 
Παγκύπρια Εταιρεία Αρτοποιών χωρίς προκήρυξη προσφορών -Η επέμβαση από 

οΟηγούς ταξί στο μηχανισμό των _ταξίμετρών τους για αλλοίωση του κομίστρου -
Ο θεσμός της ενίσχυσης των αναξιοπαθούντων ανθρώπων του πνεύματος και της 

τέχνης - Η σύναψη από αλλοδαπούς εικονικών γάμων με Κυπρίους/ες για 

εξασφάλιση άΟειας παραμονής - Η ανάγκη αξιοποίησης κυβερνητικών κτιρίων στη 
λεωφόρο Στρατηγού Τιμάγια στη Λάρνακα - Οι κίνΟυνοι από την παράνομη 

δράσ-ή αλλοΟαπών στην l{ύπρο - Η ανάγκη καταπολέμησης της πιτυοκάμπης - Η 
τοποθέτηση σηματοΟότησης προς το Πολιτικό σε ακατάλληλο τόπο - Η ανάγκη 
Οιαχωρισμού νέων οικοπέΟων στον προσφυγικό οικισμό Τραχωνίου Λεμεσού - Ο 

τερματισμός της λειτουργίας των Εργαστηρίων Γενικής Κατάρτισης του ΚΕ.ΠΑ. 

σε διάφορους συνοικισμούς της Λάρνακας - Η ανάγκη καταπολέμησης της 

γυφτοκάμπης με αεροψεκασμούς στην περιοχή Πιτσιλλιάς -Αίτημα για ένταξη της 

κοινότητας Αγίου l{ωνσταντίνου στο σύμπλεγμα των χωριών που παράγουν Α' 

ποιότητας κουμανΟαρία -Αίτημα της κοινότητας Τρεμιθούσας για παραχώρηση 

κρατικής γης για κατασκευή γηπέΟου - Η ανάγκη επεξήγησης στους αμπελουρ
γούς της 8ιαδικασίας της εκρίζωσης - Η καθυστέρηση καταβολής της στρεμμα
τικής επιχορήγησης στους αμπελουργούς -Θέμα έλλειψης πόσιμου νερού στην 

κοινότητα Γαλαταριάς -Αίτημα για αντικατάσταση των φθαρμένων σωλήνων 

υΟατοπρομήθειας στον Άγιο Γεώργιο - τΌ θέμα της ευθυγράμμισης-Οιαπλάτυν
σης του δρόμου Αμαργέτης-Παναγιάς -Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Γαλα

ταριάς-Ι{οιλίνειας - Η Οιαφύλαξη του εξοπλισμού του παλιού Νοσοκομείου 

Λάρνακας -Αίτημα για Οιαχωρισμό οικοπέΟων αυτοστέγασης στον Άγιο Θεό

Οωρο Λάρνακας - Αίτημα προσφύγων κατοίκων του Αγίου ΘεοΟώρου για ένταξη 
Τ/1{ γης στο Έργο Βασιλικού-Πεντάσχοινου - Η ανάγκη να κηρυχθούν Οιατη
ρητέες ορισμένες κατοικίες της κοινότητας Δερύνειας - Η καθυστέρηση στην 

κατασκευή Οιυλιστηρίου νερού στη Λεμεσό - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων 

αυτοστέγασης στη Συκόπετρα - Αίτημα για ανόρυξη γεώτρησης στην περιοχή 

«Φτερόκαμπος>) στη Συκόπετρα - Αίτημα για κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στη 
Συκόπετρα - Αίτημα για κάλυψη πρόσθετων εκτάσεων από την πηγή ((Αμμάτt>) 

της κοινότητας Λεμόνας - Η συντήρηση των μωσα'ίκών στην περιοχή Αγίου 
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Γεωργίου Πέγειας - Προβλήματα άρδευσης της περιοχής της κοινότητας J(ινούσας 
- Η ανάγκη κατασκευής αποχετευτικού έργου στον Ασκά - Τα τηλεφωνικά τέλη 
που καταβάλλουν οι κάτοικοι Τεμπριά~ για τοπικές κλήσεις - Η προτίμηση που 
πρέπει να επιδεικνύεται στη μετάκληση Ελλήνων επιστημόνων σε θέματα 

ενέργειας και περιβάλλοντος - Τα κριτήρια πρόσληψης και π(5οαγωγής στην 
Α.Η.Κ. - Η ανάγκη καταβολής αποζημιώσεων από τον Ο.Γ.Α. σε πληγέντες από 
8υσμενεlς καιρικές συνθήκες γεωργούς του J(οτσιάτη - Αίτημα για κατασκευή 

πρόσβασης προς το Μαθιάτη για τους προερχόμενους από τη Λεμεσό - Αίτημα 

της κοινότητας Μαθιάτη για βελτίωση της κύριας στροφής του δρόμου προς 

Λυθρο8όντα - Η ανάγκη ασφαλτόστρωσης του δρόμου Σιας-Μαθιάτη - Αίτημα 

για ανάληψη από το κράτος της λειτουργίας του νηπιαγωγείου του Μαθιάτη - Η 
συντήρηση του κτιρίου του Δημοτικού Σχολείου Αγίας Φύλαξης - Το θέμα της 

αναγνώριdης της προϋπηρεσίας ει8ικών αστυνομικών που 8ιορίζονται στη 8ημόσια 
υπηρεσία ή στους ημικρατικούς οργανισμούς - Το θέμα αποφοίτων Λυκείου που 

' - ώ. • ' ' Τ θ' ' αγνοουσε στοιχε;. 8εις γεωγραφικες γνωσεις - ο εμα του επαναπατρισμου της 

συλλογής Cesη.όla και άλλων κυπριακών αρχαιοτήτων από το Μητροπολιτικό 

Μουσείο τηςr--Νέας Υόρκης -Το θέμα της ανέγερσης νέων οικημάτων των Κέντρων 

Νεότητας -Αίτημα για αντικατάσταση ντεπόζιτων νερού σε πολυκατοικίες του 

οικισμού 'Αγιος Γεώργιος Παλουριώτισσας - Παράπονα κατοίκων του οικισμού 

Ανθούπολης - Το οξύτατο υ8ρευτικό πρόβλημα της Ανθούπολης - Η προκα

λούμενη από παρακεLμενο ιχθυοτροφείο θαλάσσια ρύπανση στην περιοχή του 

ποταμού Λιοπετρίου Προβλήματα των συνοικισμών και των αυτοσiεγάσεων της 

περιοχής Λατσιών - Προβλήματα των προσφύγων κατοίκων της Επισκοπής -
Προβλήματα των προσφύγων κατοίκων Τραχωνίου - Παράνομα υποστατικά 

παραλιακού ξενο8οχείου στο 8ρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας - Οι ανακοινώσεις της 

Παγκύπριας Γυναικείας J(ίνησης <<Επιστροφή» από το ΡΙΙ( - Η ανάγκη λειτουρ
γίας σε ·εικοσιτετράωρη βάση του Νοσοκομείου Ευρύχου - Η ανάγκη ενίσχυσης με 
8ιοικητικό και γραφειακό προσωπικό του Γραφείου Επάρχου Ευρύχου - Αίτημα 

για ανέγερση υποστατικών στην κοινότητα Ευρύχου για τις ανάγκες της αστυνο

μικής 8ιεύθυνσης - Αιτήματα των κατοίκων Ευρύχου -Αίτημα για επιτόπου 

8ιεκπεραίωση "ένορκων 8ηλώσεων κατά την ημέρα της λειτουργίας του Δικα

στηρίου στην Ευρύχου - Αίτημα yια λειτουργία Γραφείου Κοινωνικών Ασφαλί

σεων στην Ευρύχου -Αίτημα για κατάργηση της απαγορευτικής λωρί8ας στο 

8ρόμο Ευρύχου-Καρβουνά - Η ανάγκη λειτουργίας ταχυ8ρομικού γραφείου στην 
Ευρύχου - Η ανάγκη ενίσχυσης της υ8ατοπρομήθειας της Ευρύχου_ c Αίτημα της 
κοινότητας Δαλιού για ανέγερση κοινοτικού μεγάρου - Το θέμα της 8ιαμόρφωσης 

συγκοινωνιακού κόμβου στη συμβολή των ο8ών Χαλκάνορος και Γρίβα Διγενή στο 

Δάλι - Αίτημα για 8ημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο Δάλι - Η κατασκευή 
πεζο8ρομίων στις ο8ούς Χαλκάνορος και Α8ώνι8ος στο Δάλι - Αίτημα της 

κοινότητας Δαλιού για αναθεώρηση της οικιστικής ζώνης στην περιοχή Ηλιού

πολης - Η ανάγκη υ8ρο8ότησης και κατασκευής ο8ικού 8ικτύου στη βιομηχανική 
ζώνη Δαλιού - Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Δc+λιού-8ου μιλιο8εlκτη του παλιού 
8ρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Η ανάγκη υ8ρο8ότησης και κατασκευής ο8ικού 

8ικτύου στην κτηνοτροφική ζώνη Δαλιού - Αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος και αντιπλημμυρικού έργου στην ο8ό Χαμάτσου στο Δάλι - Το θέμα 
της ανέγερσης αθλητικού κέντρου στο Δάλι - Ο 8ιορισμός πτυχιούχων στη 

8ημοτική εκπαί8ευση - Οι μικρές ποσότητες ποντικοφάρμακου που παρα

χωρούνται στους γεωργούς - Η έλλειψη γραφέα και ο μικρός αριθμός εξεταστών 
στο Τμήμα Εξεταστών 08ηγών Λεμεσού -Προβλήματα από τη μετεκπαί8ευση 
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του διορισθησόμενου καθηγητικού προσωπικού στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 

Αίτημα για δημιουργία μουσείου Πετράκη Κυπριανού στην Ορά - Η ύπαρξη 

ρωγμών σε αριθμό σπιτιών του οικισμού Ανθούπολης - Οι υπερεκχειλ(ζοντες 

βόθροι στον οικισμό Ανθούπολης - Το θέμα της παραχώρησης ιδιόκτη.των 
κατοικιών σέ 16 άτομα στο χωριό 'Αλασσα - Το θέμα του καθορισμού 

πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα της 'Αλασσας - Η ανάγκη τουριστικής 

αξιοπο(ησης της κοινότητας Συλ(κοu - Το θέμα της ανύψωσης και διαπλάτυνσης 
του yεφUριού που ενώνει το Μονάγρι με τον 'Αyιο Γεώργιο Σuλ(κοu - Η εκτέλεση 
κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στην 'Αλασσα - Η επικίνδυνη αύξηση του 
αριθμού του εντόμου Leaf Hopper - Το θέμα της κατά.σκευής γεφυριών μέσα και 
κοντά στην κοινότητα Λετύμπου - Η επιδιόρθωση του δρόμου Λετύμπου

Πιθαρκού-Καλλέπειας - Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για μετατροπή του 

παλιού αστυνομικού σταθμού σε νηπιαγωγείο - Το θέμα της αναστήλωσης της 

παλιάς βρύσης στη Λετύμπου - Το θέμα της επέκτασης του κοιμητηρίου της 

κοινότητας Τσά.δας - Η συντήρηση του ιστορικού μοναστηριού <<Σταυρός της 

Μίθθας)) - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί στο μοναστήρι 

«Σταυρός της Μίθθας» - Αίτημα για άρδευση γης της κοινότητας Κοίλης από το 

φράγμα «Μαυροκόλυμπος>) - Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για αναθεώρηση των 
πολεοδομικών ζωνών - Το θέμα της κατεδάφισης ετοιμόρροπων σπιτιών στην 

Τσι!.δα - Η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση της κατασκευής του δρόμου Κοίλης
Αγίου Νεοφύτου -Αίτημα για εκτέλεση υδρευτικού και αρδευτικοό -έργου στη 

Λεμόνα - Το θέμα της αποζημίωσης πληγέντων αμπελουργών της Χούλου και 

Λεμόνας - Αίτημα της κοινότητας Χούλου για συμπερίληψή της στο αρδευτικού 

έργο ((Αγυιάς)) - Αίτημα για κατασκευή ενισχυτικών διατρήσεων στο αρδευτικό 

έργο «Καρταβίνας» - Η ευθυγράμμιση του δρόμου Λυσού-Πόλεως Χρυσοχούς - Η 
βελτίωση του δρόιJ.ου Σταυρού Ψώκας-Λυσού - Ο αποδεκατισμός φυτειών στην 
κοινότητα Λυσού από επιδρομές αγρινών - Αίτημα για ολοκ~ήρωση ανορυχθείσας 

διάτρησης παρά την κοινότητα Λυσού - Αίτημα για παροχή αποζημιώσεων σε 

ανομβριόπληχτους γεωργούς Περιστερώνας Πάφ~υ - Οξύ πρόβλημα πόσιμου νερού 
στην Περιστερώνα - Αίτημα για ανόρυξη .γεωτρήσεων στην περιοχή <<Ρύμiα» 

Περιστερώνας - Αίτημα Περιστερώνας για περιοδική επίσκεψη σ 1 αυτή γιατρού -
Το θέμα της προστασίας των φυτειών των γεωργών Παναγιάς από τα αγρινά -
Αίτημα για παροχή αποζημιώσεων σε πληγέντες από τον καύσωνα αμπελουργούς 

τής Πάφου - Το οξύτατο υδρευτικό πρόβλημα της Παναγιάς - Οι ζημιές που 

προκλήθηκαν στο δρόμο Λεμεσού-Αγρού από τις βροχές του περασμένου χειμώνα 

- Η καθυστέρηση στη λειτουργία της Κυπριακής Βιβλιοθήκης -Προβλήματα στη 
λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου «Ιαματικής>) - Προβλήματα 

επιβίωσης των προσφυγικών ποδοσφαιρικών σωματείων - Αίτημα για σύσταση 

Μουσείου Ανατολικής Τέχνης - Αίτημα των καταστηματαρχών που γειτνιάζουν 

με την «πράσινη γραμμή» για μείωση των δημοτικών φόρων - Αίτημα για 

λειτουργία κρατικών γραφείων στην παλιά Λευκωσία - Η ανάγκη τουριστικής 

αξιοποίησης του τζαμιού παρά την εκκλησία Φανερωμένης στη Λευκωσία -
Αίτημα για αξιοποίηση του παλιού κτιρίου της Ηλεκτρικής στην παλιά Λευκωσία 

- Αίτημα για επέκταση της Λαϊκής Γειτονιάς Λευκωσίας - Η ανάγκη δημιουργίας 
πρόσθετων χώρων στάθμευσης στην παλιά Λευκωσία - Η ανάγκη εκτέλεσης 

ορισμένων οδικών έργων στη Μέσςι Γειτονιά - Τα υπερεκχειλίζοντα λύματα του 
εργοστασίου Κάρλσμπεργκ - Αίτημα για παραχώρηση χαλίτικης γης στον οικισμό 
Στρόβολος 11 για .δημιουργία γηπέδου .:. Το θέμα της στελέχωσης των ξένων 
αρχαιολογικών αποστολών με J{ύπριους αρχαιολόγους - Πληροφορία για παρακο-



240 

λούθηση τηλεφωνικών σuν8ιαλέξεων χρατιχών υπηρεσιών από ξένες μυστικές 

υπηρεσίες - Η υποχώρηση τοίχου αντιστήριξης στο, δρόμο Προδ:ρόμου-Πλατρών -
Οδικά προβλήματα της κοινότητας Προδρόμου - Η καθυστέρηση στην καταβολή 
αποζημlωσης σε γεωργούς που έχασαν τα δέντρα τους κατά την χατασχευή του 

φράγματος του Κούρρη - Ο κίνδυνος μόλυνσης των υδροφόρων στρωμάτων από τα 
απόβλητα του εργοστασίου Βαφής στο Αχάχι -Απαράδεχτες ρατσιστικές ερωτή

σεις στο ερωτηματολόγιο της αίτησης για εργοδ:ότηση Κυπρίων από τις βρετα

νικές βάσεις - Η ανάγκη αναβάθμισης του μαθήματος της ιστορίας της l(ύπρου 
στα Γυμνάσια χαι Λόχεια - Πρόβλημα ύδρευσης του l(αλού Χωριού Κλήρου -
Πληροφορίες για διακίνηση ναρχωτιχών από την Πύλα -Η παροχέτευση εργοστα

σιακών λυμάτων στον ποταμό Κλήμο - Η μη εφαρμογή από την κυβέρνηση του 
ψηφίσματος της πλειοψηφίας της Βουλής για υποβολή αίτησης για ένταξη της 

Κύπρου στην ΕΟΙ( - Η παραβίαση από τουρχιχά στρατεύματα της ουδέτερης 
ζώνης στην περιοχή του Αγίου Κασσιανού - Πληροφορίες για παράκαμψη του 

Προέδρου χαι του Δ.Σ. της Α.Η.Κ. χαι για καταβολή από την Αρχή ποσών χωρίς 

την εξουσιοδότηση της Βουλής - Πρόταση για τη δημιουργία μιας ενιαίας αρχής, 

υπεύθυνης για το σχεδιασμό χαι τη συντήρηση του οδικού δικτύου - Αίτημα της 

κοινότητας Γαλάτας για διαχωρισμό οικοπέδων παρά την Παναγία της Ποδύθου -
Αίτημα για αξιοποίηση του πρώην γηπέδου της Γαλάτας - Η ανάγκη αντικατά
στασης χαι επέκτασης του συστήματος υδατοπρομήθειας της Γαλάτας - Αίτημα 

για αποκαθαρισμό της κοίτης του ποταμού J(λάριου - Η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου Έσω Γαλάτας - Η μη αποπληρωμή ελαιοπαραγωγών του Λυθροδόντα 
για το προϊόν που παρέδωσαν - Η ανάγκη λειτουργίας νέου Κτηματολογίου 

Αμμοχώστου - Η αγορά από ξένους κεφαλαιούχους τεράστιας έκτασης γης στο 
Χα Ποτάμι - Η διοχέτευση ακατάλληλου νερού σε οικόπεδα που διαχωρίστηκαν 
στην Ανθούπολη - Η αγορά τεράστιων εκτάσεων γης από ξένους επιχειρηματίες 
-Προβλήματα των συνοικισμών αυτοστέγασης Λατσιών - Αίτημα για δημιουργία 

κοινοτικού γηπέδου στο Μουτουλλά - Αίτημα για ηλεκτροφωτισμό των κέντρων 

από τον Ορκόντα μέχρι τον Κα.λοπαναγιώτη - Η επικίνδυνη ολισθηρότητα του 
εσωτερικού· δρόμου Μουτουλλά προς την Κρύα Βρύση - Η μη ύπαρξη εξωτερικού 
τουρισμού στη Μαραθάσα - Αίτημα για παραχώρηση αποζημιώσεων στους 

χαλαζόπληκτους φρουτοπαραγωγούς Μαραθάσας - Αίτημα των φρουτοπαρα

γωγών Μουτουλλά για συσκευασία ή/χαι χυμοποίηση των προϊόντων τους -
Αίτημα τών κατοίκων Μαραθάσας για αναβάθμιση του υγειονομικού κέντρου 

Πεδουλά ή αυτού της Ευρύχου - Οι προσπάθειες αντιστήριξης των βράχων που 

επικρέμονται της κοινότητας Μουτουλλά - Αίτημα για σύσταση Τεχνικής Σχολής 

στη Σολιά ή στη Μαραθάσα - Αίτημα για αύξησ·η των κονδυλιών για κατασκευή 

αγροτικών δρόμων - Η ανάγκη αποκατάστασης της συγκοινωνίας μεταξύ Καλο
παναγιώτη, Μουτουλλά, Οίκου χαι Λευκωσίας - Το θέμα της αντικατάστασης 

των φυτειών της Μαραθάσας που πλήγηκαν από το βακτηριολογικό χάψιμο - Η 
εκμετάλλευση των κτηνοτρόφων χαι παραγωγών από τους μεσάζοντες - Οι 

προδιαγραφές του Συμβουλίου Τροφίμων για τη μουσταλευριά - Το θέμα της 

ελεύθερης ραδιοφωνίας - Η ανησυχητική αύξηση της εγκληματικότητας στις~ 

τουριστικές περιοχές και ιδιαίτερα στη Λεμεσό - Προβλήματα ύδρευσης της 

Ανθούπολης - Αίτημα για κατασκευή υπέργειας ή υπόγειας διάβασης στο Αχάκι -
Η εκμετάλλευση των παραγωγών Φαρμακά από τους φρουτέμπορους χαι φθαρτέ

μπορΌυς - Αίτημα για κατασκευή γηπέδου στο Φαρμακά - Η ανάγκη εξόρυξης 
νέας γεώτρησης στο Φαρμαχά - Αίτημα της κοινότητας Φαρμακά για παροχή 

διεuχολύναε.ων στην ηλεκτροδότηση των νέων υποστατικών - Αίτημα για επέ-
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κταση του Δημοτικού Σχολείου Φαρμακά - Η ασφαλτόστρωση/διεύρυνση του 

δρόμου Φαρμακά-Οδούς - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Φαρμακά-Μαχαιpά και 
Φαρμακά-Συκόπετρας - Το θέμα της συμπλήρωσης του αρδευτικού έργου Παρα

μαλιού-Αυδήμου - Η πώληση σε ξένους κεφαλαιούχους μεγάλης έκτασης γης στο 
Χα Ποτάμι - Η ασφαλτόστρωση των δρόμων της κοινότητας Λυμπιών - 'Αστοχα 

δημοσιεύματα του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων - Η παρατηρούμενη 

πρόσφατα καλλιέργεια αντιαραβικού κλίματος - Προβλήματα από την πρόσφατη 

υπουργικ·ή απόφαση για καθιέρωση κλιμακωτού ωράριου - Η ύπαρξη πειρατικών 
αυτοκινήτων ενοικίασης - Οι πρόσφατοι 32 διορισμοί επιστατών σε συντάξιμες 
θέσεις - Αίτημα των Λυμπιών για συμπερίληψή τους στις πληγείσες από την 

τουρκική εισβολή κοινότητες - Το πρόβλημα της διάθεσης λεμονιών - Οι 

μειωμένες φέτος τιμές των επιτραπέζιων σταφυλιών ποικιλίας Καρδινάλιου και 

Γκολτ - Η συντήρηση και ευθυγράμμιση του δρόμου Μαραθούντας - Άρμου - Το 
θέμα της επέκτασης του τηλεφωνικού δικτύου της κοινότητας 'Αρμου - Το 

υδρευτικό πρόβλημα της κοινότητας 'Αρμου - Η εγκατάσταση ιδιωτικών τηλε
φώνων στη Νικόκλεια - Το θέμα της νομιμοποίησης και απρόσκοπτης λειτουργίας 

του σιλό στη Νικόκλεια - Η κατασκευή του δρόμου Ξερού - Τροόδους -
Προβλήματα των κατοίκων των ακινήτων Γεωργιάδη στις Κόκκινες Στροβόλου -
Η ανάγκη αναβάθμισης της υπηρεσίας Πρώτων Βοηθειών - Η εγκατάσταση νέου 
τύπου φώτων τροχαίας στην περιοχή Μονοβόλικος Λεμεσού -Προβλήματα του 

15ου Δημοτικού Σχολε(ου Λεμεσού - Το θέμα των χαμηλότοκων στεγαστικών 

δανείων που παραχώρησε το κράτος στους εκτοπισθέντες δημόσιους υπάλληλους 

και εκπαιδευτικούς - Η ακαταλληλότητα των αλιευτικών καταφυγίων - μαρίνων 

της ελεύθερης περί,οχής Αμμοχώστου - Η ανάγκη βελτίωσης και επέκτασης του 
οδικού- δικτύου των Κοκκινοχωριών - Η εμφάνιση επιδημιών σε στρατόπεδα της 
Εθνικής Φρουράς - Η εφαρμογή των Κανονισμών περί ομοιόμορφης μαθητικής 

στολ·ής στο γυμνάσιο και λύκειο - Πρόβλημα ασφαλούς προσπέλασης τω~ 

μαθητών στο Γ' Δημοτικό Σχολείο Παλουριώτισσας - Το θέμα της ασφαλούς 

προσπέλασης των μαθητών στοιχειώδους εκπαίδευσης στα σχολεία τους - Αίτημα 

των ιδιωτικών υπαλλήλων για κατάργηση της μεσημβρινής αργίας από τις 23 
Σεπτεμβρίου - Η καταστρατήγηση κεκτημένων δικαιωμάτων των πολυτέκνων). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για αντι

κατάσταση ντεπόζιτων νερού σε πολυκατοικίες του οικισμού 'Αγιος Γεώργιος 

Παλουριώτισσας - Η προκαλούμενη από παρακείμενο ιχθυοτροφείο θαλάσσια 

ρύπανση στην περιοχή του ποταμού Λιοπετρίου - Προβλήματα των προσφύγων 

κατοίκων Τραχων(ου - Παράνομα υποστατικά παραλιακού ξενοδοχείου στο δρόμο 
Λάρνακας-Δεκέλειας - Η ανάγκη λειτουργίας σε εικοσιτετράωρη βάση του 

Νοσοκομείου Ευρύχου - Αιτήματα των κατοίκων Ευρύχου - Αίτημα για επιτόπου 

διεκπ~ραίωση ένορκων δηλώσεων κατά την ημέρα της λειτουργίας του Δικα

στηρίου στην Ευρύχου ·- Αίτημα για λειτουργία Γραφείου Κοινωνικών Ασφαλί

σεων στην Ευρύχου - Η ανάγκη λειτουργίας ταχυδρομικού γραφείου στην Ευρύχου 
- Το θέμα της διαμόρφωσης συγκοινωνιακού κόμβου στη συμβολή των οδών 

Χαλκάνορος και Γρίβα Διγενή στο Δάλι - Το θέμα της ανέγερσης αθλητικού 

κέντρου στο Δάλι - Ο διορισμός πτυχιούχων στη δημοτική εκπαίδευση - Η 

ολλειψη γραφέα χαι ο μικρός ιφιθμός εξεταστών στο Τμήμα Εξεταστών Οδηγών 

Λεμεσού - Προβλήματα από τη με-:rεκπαίδευση του διορtσθησόμενου καθηγητικού 
προσωπικού στο Πιχ.~δαγωγικό Ινστιτούτο - Η ύπαρξη ρωγμών σε αριθμό σπιτιών 
του οικισμού Ανθούπολης - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί 
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στο μοναστήρι «Σταυρός της Μίθθας» -Αίτημα για άρδευση γης της κοινότητας 

Κοίλης από το φράγμα «Μαuροκόλuμπος» - Αίτημα για εκτέλεση uδ'ρευτιχού και 

αρδ'ευτιχού έργου στη Λεμόνα - Αίτημα για ολοκλήρωση ανορυχθείσας δ'ιάτρησης 

παρά την κοινότητα Λυσού - Αίτημα για ανόρυξη γεωτρήσεων στην περιοχή 

ιιΡύμια» Περιστερώνας - Η καθυστέρηση στη λειτουργία της Κυπριακής Βιβλιο
θήκης -Προβλήματα εrηβίωσης των· προσφυγικών ποδ'οσφαιριχών σωματείων -
Αίτημα για λειτουργία κρατικών γραφείων στην παλιά Λευκωσία - Πληροφορία 

για παρακολούθηση τηλεφωνικών συνδ'ιαλέξεων κρατικών υπηρεσιών από ξένες 

μυστικές υπηρεσίες - Η ανάγκη αναβάθμισης του μαθήματος της ιστορίας της 
Κόπρου στα Γυμνάσια και Λύκεια). 

10) Έκθεση για το θέμα «Οι απολύσεις δ'εσμοφυλάχων και τα απεργιακά 
μέτρα που λήφθηκαν», οι σύντομες παρατηρήσεις του χ. Π. Στυλιανού πάνω στο 

θέμα και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

11) Έκθεση για το θέμα ((Οι καταστροφές των αμπελιών από την ευΟεμίδα, 
η εκμετάλλευση και ο μη αποτελεσματικός έλεγχος των φαρμάκων, η ανάγκη 

αεροψεκασμών στα αμπέλια και όπου αλλού είναι δυνατό» και ομόφωνη έγκριση 
αυτής. 

12) Έκθεση για το θέμα ((Η ανάγκη δημιουργίας αίθουσας εκθεμάτων στην 
ακριτική περιοχή Δερύνειας, με τη μακέτα της πόλης της Αμμοχώστου, τα 

αξιοθέατά της, τους αρχαιολογικοός χώρους της περιοχής, ζωγραφικούς πίνακες 

και άλλα, με σκοπό την προσέλκυση μεγαλύτερου αριθμοό τουριστών και ξένων 

αντιπροσωπειών, έτσι που να ενισχυθεί η διεθνής διαφώτιση προς όφελος του 

αγώνα του λαοό μας)> και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

13) Έκθεση για το θέμα ιιΗ καλλιεργήσιμη χαλίτικη γη, η διαχείρισή της 
και η ανάγκη παραχώρησής της στους αγρότες>) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

14) Έκθεση για το θέμα ((Η οικονομική συντήρηση και χρήση των 

κυβερνητικών εκσκαφέων και η ανάγκη αύξησης του αριθμού τους>) και ομόφωνη 
' . ' εγκριση αυτης. 

15) Έκθεση για τα ακόλουθα θέματα: 

( α) 

(β) 

((Οι πριν από την τουρκική εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή

θειας και ανακουφlσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά 

την τουρκική εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων». 

((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 
επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικι

σμούς Τσακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, 

Σωτήρας και Βρυσοόλλων.» 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 
' ' 'λ ψ " ' ' προσφυγων σε σχεση με την χα υ η της οαπανης για τριτο υπνο-

Οωμάτιο». 

(Ο) ('~Τα προβλήματα των προσφυγικών. οικογενειών που κατοικοόν σε 
ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών>> και η συζήτηση που 

ακολοόθησε (Π. Στυλιανοό, Ι. ΙCατσουνωτός, Μ. Πουμπουρής, Χρ. 

Σολωμής). 
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15α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Χρ. Κουρτελλάρης, Α. Γαλανός, 

Προεδρεύων) πάνω σε διαδικαστικό θέμα μετά από παρατήρηση του κ. Κουρτελ

λάρη ότι παραβιάστηκε η συμφωνία των κομμάτων να μη διεξαχθεί συζήτηση στα 

θέματα αυτά. 

15β) Απόφαση του Σώματος μετά από συζήτηση (Τ. Χατζηδημητρ(ου, Χρ. 

Σολωμής, Α. Γαλανός, Π. Στυλιανού, Προεδρεύων, Χρ. Κουρτελλάρης) για 

παραμονή των θεμάτων στην ημερήσια διάταξη λόγω της απουσLας σε κοινο

βουλευτική αποστολή των εισηγητών τους. 

16) Έκθεση για το θέμα ((Οι τεράστιες ζημιές και ταλαιπωρίες που 

υφίστανται οι κάτοικοι της περιοχής ΝΑΑΦΙ Τσιρείοu της πόλης της Λεμεσού 

από τις συχνές πλήμμuρες που προκαλούνται από τις βροχές λόγω έλλειψης 

αποχετευτικού συστήματος και άλλων αιτίων και τρόποι αντιμετώπισης της 

κατάστασης>) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

17) Έκθεση για το θέμα «Η οξεία έλλειψη προσωπικού στην τουριστική 

βιομηχανία της ελεύθερης Αμμοχώστου) ot άμεσοι και σοβαροί κίνδυνοι που 

προκύπτουν και η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση του προβλήματος από τους 

αρμοδίους» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

18) Έκθεση για το θέμα «Προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβι

σμένοι από την καταπ(εση των τουρκικών δυνάμεων κατοχής και του ψευδο

κράτους Ντενκτάς» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

· 19) Έκθεση για το θέμα «Χορήγηση άδειας λειτουργίας πρατηρίου πετρε
λαιοειδών σε εκτοπισμένους που ασκούσαν το επάγγελμα αυτό πριν από την 

τούρκικη εισβολή>> και ομόψωνη έγκριση αυτής. 

20) Έκθεση για το θέμα «Το οξύτατο πρόβλημα της διάθεσης της φετινής 
παραγωγής πορτοκαλιών τύπου Βαλέντσια>> και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

21) Έκθεση για το θέμα «Το πρόβλημα της διάθεσης των καρπουζιών» και 
ομόφωνη έγκριση αυτής. 

22) Έκθεση για το θέμα «Η αδυναμία του Οργανισμού Προτύπων να 

εφαρμόζει τα πρότυπα λόγω νομικών κωλυμάτων ή να καλύψει κι άλλα προϊόντα 

με τα πρότυππα, με σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία του λαού και στην οικονομία 

του τόπου))) η συζήτηση που ακολούθησε ( 'Α. Χρυσοστόμου, Α. Ψυλλίδης, Προε
δρεύων1 Α. Γαλανός 1 Π. Κόλοκος, Κ. Παναγίδης) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

23) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβου

λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Ανάληψη συστηματικής πρωτοβουλίας για επιστροφή στην Κύπρο 

χιλιάδων ανεκτίμητης αξίας έργων τέχνης (από τα αριστουργήματα 

της ~ρχα'ίκής εποχής μέχρι τους θησαυρούς της Λάμπουσας), που 
σύλησε και πούλησε στο ΜητροπολtΊικό Μουσείο Νέας Υόρκης ο 

γνωστός αρχαιοκάπηλος Luigi Palma di Cesnola)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(β) «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 

Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)). 

(Θέμα εγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστο

φ(δη, Π. Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρlου). 

(γ) ((Η μεταφορά και εγκατάσταση στην κατεχόμενη l(ύπρο Βουλγαρο

μουσουλμάνων, η μεθόδευσή της από την Τουρκία και το καθεστώς 
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Ν 
, β , , 

τεvκτας και η κυ ερνητικη αντιμετωπιση της νέας τροπής του 

εποικισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

(δ) «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της κυβέρνησης όσον 

αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου να ενταχθεί 

στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). 

{ε) «Οι κίνόυνοι στην υγεία των κατοίκων χιιι στα υόροφόρα στρώματα 

και το χρόνιο πρόβλημα της ρύπανσης (εδάφους και περιβάλλοντος) 

από τα απόβλητα του εργοστασίου βαφής που λειτουργεί στην 

κοινότητας Ακακίοu)>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(στ} «Οι άμεσοι κlνόυνοι στην υγεία των κατοίκων Ανθούπολης από τη 

χρήση (πιστοποιημένου και επίσημα) επικίνόυνοu νερού από τις τρεις 

ιδιωτικές πηγές ύόρευσης της κοινότητας)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(ζ) «Η παρατηρούμενη καθυστέρηση προώθησης του χρονοδιαγράμματος 
για την κατασκευή νέου δρόμου Λεμεσού-Πάφου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(η) «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών στρατευμάτων στην 

περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνησης για λήψη μέτρων 

για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(θ) «Η ανάγκη μόνιμης σύνδεσης του Ρ.Ι.Κ. με την ελληνική τηλεόραση, η 

παρατηρούμενη καθυστέρηση και οι φήμες για παρεμβολή εμποδίων 

από κυπριακής πλευράς με στόχο τη ματαίωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(ι) «Η ανάγκη εξάλειψης κάθε Οιάκρισης βάσει ιόεολογικών, πολιτικών ή 

άλλων κριτηρίων από την πρακτική των αρχών των βρετανικών 

βάσεων κατά την απασχόληση πολιτών της l(υπριακής Δημοκρατ(ας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ντίνου 

Κωνσταντίνου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστεράς). 

(ια) «Η Οιαόικασ(α που έχει ακολουθηθεί στο Οιορισμό αόιόριστων 

πτυχιούχων στη Δημοτική Εκπαίόευση, που έχουν παρακολουθήσει το 

πρόγραμμα ταχUρρυθμης εκπαίόευσης και οι λόγοι του μικρού αριθμού 
προσλήψεων από αυτούς)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της Βουλής κας 

Ρήνας Κατσελλή). 

(ιβ) (<Η απαράόεκτη και χωρίς υπερβολή οικτρή κατάσταση του οόικού 

Οικτύου τ~ ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και των l(οκκινοχωριών 

γενικότερα και η άμεση και επιτα~τική ανάγκη ουσιαστικής βελτίωσης 
και επέκτασης τούτου)), 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Σολωμή). 
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24) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Γαλανός, Προεδρεύων, 
Α. Ανδρέου, Ντ. Κωνσταντ(νου) μετά από εtσήγηση του κ. Χατζηδημητρίου να 
συζητηθεί στην ολομέλεια το θέμα του Φακέλου της Κύπρου. 

25) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Μ. Πουμπουρής, Προεδρεύων, Α. 
Γαλανός) αναφορικά με τη διαδικασία εγγραφής θεμάτων προς συζήτηση. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακ-Jjς Δημοκρατ(ας, Λεuκωσ(α. 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

ΣΥΝΕΔΡΙΑ 12ης Οκτωβρίου 1989 

(Ώρα ενάρξεως: 4.15 μ.μ.) 

(Ap. 2) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

l{ηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(0. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

l'πάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη θά 'θελα να πληροφορήσω το 

Σώμα ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής στη σημερινή της συνεδρία 

αποφάσισε τη σύστα.ση Ειδικής Επιτροπής για την αποκατάσταση θεσμών και 

αξιών. Τα μέλη αυτής της Επιτροπής θα είναι οι χ. Ιωάννης Μάτσης, Αλέξης 

Γαλανός, Μιχάλης Παπ~πέτρου και Τάκης Χατζηδημητρίου. 

Επίσης, ύστερα από παράκληση του Δημοχράτικού Κόμματος, η Κοινο

βουλευτικfι Επιτροπή Επιλογής έκανε ορισμένες ανασυνθέσεις στην l(οινοβου

λευτική Επιτροπή Νομικών με την αντικατάσταση του κυρίου Δημητριάδη από 

τον κύριο Παναγιώτου. 

Στην Επιτροπή Γεωργιας καt Φυσικών Πόρων ορίζεται τώρα ο κ. Οδυσσέας 

Δημητρίου στη θέση του κ. Γεώρyιου Χαραλαμπίδη και στην Επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων ο κ. Γεώργιος Χαραλαμπίδης στη θέση του κ. Ανδρέα 

Παναγιώτου. 

Το πρώτο θέμα είναι «0 περί Παyκυπρίου Συμβουλίου Ευημερίας Νόμος του 
1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

(247) 
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Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ' ΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓ ΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ Ο ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΊ' 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΠΑΓΚΊ'ΠΡΙΟΊ' ΣΊ'ΜΒΟΊ'ΛΙΟΊ' 

ΕΊ'ΗΜΕΡΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΊ' 1989». 
Παpόvτες: 

Ανορέας Ζιαρτίοης, Πρόεορος 

Παύλος Δίγκλης 

Α νορέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλ>\ς Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσοuνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας χαι J(οινωνιχών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πάνω νομοσχέΟιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 

22 και 29 Σεπτεμβρίου 1989. Στις συνεορίες αυτές κλ>\θηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας χαt Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, η Πρόεδρος χαι άλλοι αξιωματούχοι 

του Παγχόπριοu Συμβουλίου Ευημερίας χαι εκπρόσωποι των σuνδιχαλιστιχών 

οργανώσεων ΣΕΙ(, ΠΕΟ χαι ΔΕΟΚ. Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η 

εκχώρηση νομικής ονΎότητας στο Παγχόπριο Συμβούλιο Ευημερίας για να 

μπορέσει να ανταποκριθεί δεόντως στην αποστολή του. 

Σύμφωνα με τις επιμέρους πρόνοιες της ειΟικής νομοθεσίας που προτείνεται, 

το Παγκύπριο Συμβούλιο Ευημερίας αναγνωρίζεται από την Κυπριακή Δημο

κρατία ως Σώμα Εθελοντικής Βοf)θειας και θεωρε!ται επικουρικό της αρμόΟιας 

κρατικf)ς υπηρεσίας και άλλων σχετικών lπηρέσιών στον τομέα της κοινωνικf)ς 
ευημεριας. Το Συμβούλιο αυτό θα καλύπτει όλες τις οργανώσεις εθελοντικής 

προσφοράς και θα συντον!ζει τις Οραστηριότητές τους. 

Πιο συγκεκριμένα οι αντικειμενικοί σκοποί του Συμβουλίου συνοψίζονται στα 

πιο κάτω: 

( α) Την επισήμανση και προβολή κοινωνικών προβλημάτων και αναγκών 

και την ενεργό συμβολή στον κοινωνικό προγραμματισμό και τη 

Οιαμόρφωση της κοινωνικής πολιτικής. 

(β) Τη μελέτη, αξιολόγηση, αξιοποίηση και προβολή της προσφοράς των 

οργανώσεων ιδιωτικής πρωτοβουλίας στον τομέα της κοινωνικής 

ευημερίας. 

(γ} Το συντονισμό των δραστηριοτήτων των μελών του, την ενθάρρυνσή 

τους και την παροχή σ' αυτά τεχνικής καθοδήγησης και οικονομικής 

ενίσχυσης για την προώθηση κοινωφελών έργων. 

Για την επίτευξη των στόχων αυτών το Παγκύπριο Συμβούλιο Ευημερίας θα 

έχει αρμοδιότητα: 

(α) να συμβουλεύει σωματε!α, ιδρύματα ή άλλες οργανώσεις που είναι 

μέλη του αναφορικά με τα προγράμματά τους που ανάγονται στην 

κοινωνική ευημερία και να διασφαλίζει την εύρυθμη και ακριβή 

εφαρμογή των προγραμμάτων αυτών· 
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(β) να υποβάλλει εισηγήσεις και απόψεις στο Τμήμα ίπηρεσιών Κοινω

νικής Ευημερίας για την παροχή της οικονομικής βοήθειας που παρέχει 

τούτο προς διάφορα σωματεία, ιδρύματα ή άλλες οργανώσεις που είναι 

μέλη του Συμβουλίου· 

(γ) να ενθαρρύνει, προωθεί, οργανώνει και επιχορηγεί ή χρηματοδοτεί την 

ενεργό συμμετοχή της Κύπρου σε διεθνή συνέδρια, σεμινάρια ή συναν

τήσεις για θέματα κοινωνικής ευημερίας· και 

(Ο) να οργανώνει τοπικά συνέδρια για την επίτευξη και διάδοση των 

σκοπών του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη την ομόθυμη επιθυμία όλων των πλευρών που κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους ενώπιον της Επιτροπής για την προώθηση του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά 
οιαμορφωθε(. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κύριος Ευσταθίου. 

Ε. ΕίΣΤΑΘΙΟί: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου για ένα λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε. 

Το υπό επιψήφιση αυτό νομοσχέδιο βγάζει στην επιφάνεια ένα πάρα πολύ 

σοβαρό θέμα που κατά τη γνώμη μου είναι ίσως από τα σοβαρότερα εσωτερικά 

θέματα του τόπου μας. Την ανεπάρκεια των υπηρεσιών κοινωνικ·~ς ευημερίας προς 

το λαό αυτό. Βεβαίως είναι καλά να χάνου~·.:: Οργανισμούς Δημόσιου Δικαίου, 

Ιδιωτικά Σωματεία να συμβουλεύουν για προβλήματα ή να επισημαίνουν 

προβλήματα κοινωνικής ευημερίας, αλλά το ορθό και το πρέπον θα είναι το 

κράτος να αρθεί στο ύψος της αποστολής του και με μια σειρά μέτρων, που 

επέστη πλέον ο χρόνος να γίνει αυτό, να δρομολογήσει διαδικασίες και μέτρα 

ούτως ώστε να απολαμβάνουν τα αγαθά της ζωής και πολλοί άλλοι, οι οποίοι 

σήμερα τα στερούνται εντελώς. 

Το 10% του πληθυσμού, όπως είχαμε την ευκαιρία να επισημάνουμε και σε 
άλλες περιπτώσεις, ζουν με εισοδήματα κάτω των .Ε100 το μήνα, ενώ πέντε 

χιλιάδες άνθρωποι ή οικογένειες ζουν με βοηθήματα .Ε56 το μήνα. Αυτά τα 

προβλήματα δε λύονται με το να μετατρέπουμε ιδιωτικά σωματεία σε διάφορους 

οργανισμούς και να ωραιοποιούμε καταστάσεις, διότι η ελεημοσύνη δεν πρέπει να 

γίνεται θεσμός κρατικός. Το κράτος οφείλει να δίνει στους πολίτες εκe;ίνο που 

δικαιοUνται. και οι πολίτες έχουν το δικαιώμα να απαιτούν επιτακτικά εκείνα που 

δικαιούνται. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Γαλανός, 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με το συνάδελφο κύριο Ευσταθίου. Θα θέλαμε 

όμως να κάνουμε και το εξής σχόλιο. Είναι ωραίο να ιδρύονται φορείς, συμβούλια 

και παρασυμβούλια, για να ενθαρρύνουν κάποιους σκοπούς και να ενισχύουν 

κάποιες προσπάθειες. 
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Όμως αυτές οι προσπάθειες πρέπει να εlναι αποτελεσματικές, να έχουν 
κάποια ουσία. Να μη γίνονται μόνο για να δημιουργούνται κάποιες εντυπώσεις 
τύπου Marketing Όμως στην πραγματικότητα, όταν περάσει κάποιος χρόνος, να 
αποδεικνύεται ότι όλα αυτά. τα πράγματα που δημιουργήθηκαν δεν έχουν κανένα 
άλλο σκοπό παρά. τη δημιουργία εντυπώσεων. 

Επομένως θα υποστηρίξουμε αυτή την προσπάθεια με την ελπίδα ότι αυτή τη 
φορά το Συμβούλιο το οποίο δημιουργείται θα έχει ουσιαστικό ρόλο και δε θα 
προστεθεί στα πολλά άλλα σώματα και φορείς που έγιναν, μόνο και μόνο για να 
δημιουργούνται κάποιες εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κύριος Δ(γκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Από την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προκύπτει αβίαστα το 

συμπέρασμα ότι όλες οι πλευρές της Βουλής έκριναν ότι το υπό συζήτηση νομοσχέ

διο πληρούσε και εκπληρώνει μια ανάγκη της κυπριακής κοινωνίας. Δεν υπήρξε 

στα πλαίσια της συζήτησης στην l{οινοβουλεuτική Επιτροπή διαφορετική ή αντί

θετη άποψη. Γι' αuτό και ομόφωνα η ΙCοινοβουλεuτική Επιτροπή εισηγείται στην 

ολομέλεια τοu Σώματος όπως το uπό συζήτηση νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο. 

Με αυτή την αφετηρία νομίζω ότι η παρατήρηση του κ. Γαλανού σαν να μην 

έχει θέση, γιατί αν όλες οι πλευρές της Βουλής διαπιστώνουν ότι με αυτό. το 

νομοσχέδιο πληρούται ένα κενό δε νομίζω ότι υπάρχει χώρος για να μιλούμε για 

Marketing 
Εγώ θα ήθελα με αυτή την ευκαιρία να υπογραμμίσω και από της δικής μας 

πλευράς ότι *Uπάρχουν διάφορα στρώματα του κυπριακού λαού που πράγματι 

αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα. Προβλήματα επιβίωσης, προβλήματα πρώ

τιστης και άμεσ·fjς ανάγκης. Με την ευκαιρία αυτή εκφράζουμε την ευχή και την 

ελπίδα όπως η σύσταση αυτού του Συμβουλίου συμβάλει θετικά ούτως ώστε πρά

γματι οι ανάγκες αυτών των τμημάτων του πληθυσμού να αντιμετωπιστούν κατά 

τον καλύτερο και το ταχύτερο δυνατό τρόπο. 

Γι' αυτό η εισήγησή μας είναι όπως αυτό το Συμβούλιο συσταθεί το ταχύ

τερο δυνατό και προσδώσει την απαραίτητη σημασία και προσοχή στην αντιμε

τώπιση των σοβ·αρών προβλημάτων εκείνων των τμημάτων του πληθυσμού που 

αναξιοπαθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J{ύριε Πρόεδρε, 

Είναι η παρατήρηση του κυρίου Δίγκλη που δεν έχει θέση. Σίγουρα το νομο

σχέδιο αυτό είναι ομόφωνο και ξεκινώντας από τα τελευταία λόγια του κυρίου 

Δίγκλη που εκφράζει την ελπίδα του ότι πράγματι αυτό το Συμβούλιο θα εκπλη

ρώσει τους σκοπούς για τους οποίους ιδρύθηκε, γιατί υπάρχει ένα κενό, αυτό το 

είπαμε και εμείς. Ότι ελπίζουμε και εμείς να επιτύχει στο σκοπό του και να μην 

είναι ακόμα κάτι το οποίο προστίθεται σε μια προσπάθεια γενικότερου marketing. 
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Γι' αυτό ψηφίζουμε υπέρ της ί8ρυσης του Συμβουλίου αυτού με την ελπί8α ότι 

αυτό 8ε θα. γίνει απλώς για. εντυπώσεις~ αλλά για να εκπληρώσει το σκοπό για. 

τον οποίο ιδρύεται. 

Περίπου τα ίδια πράγματα. είπαμε, αλλά φαίνεται ο συνάδελφος κύριος Δίγ

χλης έχει κάποια αλλεργία στη λέ:ξ·Ι'J marketing, που δεν πρέπει να έχει, διότι στο 
κάτω κάτω της γραφής έγινε μέρος της ζωής μας σ' αυτό τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω να μην αρχίζουμε απλώς να .... 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Να χάνουμ~ marketing. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, να χάνουμε χα.ι εμείς marketing. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Είχα την ευτυχία. ή την ατυχία, κύριε Πρόεδρε, να ζ·~σω σε βάθος την εξέλιξη 

αυτού του Συμβουλίου. Πρέπει να πω πως υπερτονίστηκε από τον κύριο Δίγχλη ο 

ρόλος της αποστολής του. ·Σίγουρα αποτελεί μια προσπάθεια, όπως πολύ εύστοχα 

είπε και ο συνά8ελφος Ευστα.θίου 1 κάποιας συντονιστικής πρωτοβουλίας για. τις 
φιλανθρωπικές οργανώσεις. Τομές, όμως, σε βάθος πάνω στα. κοινωνικά προβλή

ματα. και πάνω στα. προβλήματα. ευ·ημερία.ς των αναξιοπαθούντων 8ε δίνει. Επομέ

νως δεν προσδοκούμε πως θα. υπάρξουν οι λύσεις για. τις οποίες γίνηκε αναφορά 

και 8ε συνιστά το νομοσχέδιο αυτό πανάκεια. για. τα. κοινωνικά προβλήματα.. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εμείς δε θα. συμμετάσχουμε σ' αυτού του εί8ους τη συζήτηση. 

Υποστηρίζουμε ένθερμα. τους στόχους αυτού του νομοσχε8ίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστα.σηj 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένστα.ση 1 το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Σύσταση Πα.γκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας ως Νομικού 

Άρθρο 3. 
Προσώπου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικειμενικοί σκοποί. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αναγνώριση τοu Παγχύπριου Συμβουλίου Ευημερίας ως Σώματος Εθελοντι

κής Βοήθειας. Άρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγχρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αρμοοιότητες του Συμβουλίου. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διοίκηση. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένστ;{ση, το άρθρο 8 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Φορολογικές απαλλαγές. 'Αρθρο 9. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρήση του Εμβλ·ήματος χ.ωρ(ς Εξουσιοοότηση. 'Αρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 10 εγχρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αοικήματα και Ποινές. Άρθρο 11. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάpχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 11 εγκp(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συναί\/εση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για άσκηση ποινικής 

3ίωξης. 'Αρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάpχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 12 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταβίβαση ενεργητικού και παθητικού του υφιστάμενου 

Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 13 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιφύλαξη. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 14 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συμβουλίου. 

Ημερομηνία Έναρξης της Ισχύος του Παρόντα Νόμου, 'Αρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 15 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παγκύπριοu Συμβουλίου Ευημερίας 

Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη 1 τα υπ' αρ. 2 και 3 
που είναι C<O περί 'Ισης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για Εργασία 

Ίσης Αξίας Νόμος του 1989» και η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται ως «0 
περί της Ισομισθίας Αν3ρών και Γυναικών Νόμος του 1985». 

Υπάρχει κοινή Έκθεση και παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο 

μέλος της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 
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Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ

ΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΙΣΗΣ ΑΜΟΙΒΗΣ ΜΕΤΑΞΥ ΑΝΔΡΩΝ 
ΚΑΙ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΓΙΑ ΕΡΓΑΣΙΑ ΙΣΗΣ ΑΞΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 
ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 
ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΙΣΟΜΙΣΘΙΑΣ ΑΝΔΡΩΝ ΚΑΙ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1985». 

Παpόvτες: 

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παι\λος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρ>]να Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η ΙCοινοβοuλεuτιχή Επιτροπή Εργασίας χαι ΙCοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τα πιο πάνω σχέδια νόμου σε 8εχαπέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθη

καν από τις 11 Μαρτίου 1986 μέχρι και τις 22 Σεπτεμβρίου 1989. 

Στα πρώτα στάδια της εξέτασης των πιο πάνω σχε8ίων νόμου και ει8ιχότερα 

μέχρι τις 7 Δεκεμβρίου 1988, η Επιτροπή ασχολήθηκε με την εξέταση τ-~ς πρό
τασης νόμου που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ

Αριστεράς, και σε κατοπινό στάδιο εξέταζε παράλληλα και τα 8υο σχέδια νόμου, 

αφού στο μεταξύ κατατέθηκε και το νομοσχέ8ιο από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Κατά τις συνε8ριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσω

ποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλlσεων, του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), 

του ΚΕΒΕ 1 της ΠΟΒΕΚ, των Συνδικαλιστικών οργανώσεων και όλων των Γυναι
κείων Οργανώσεων. 

Σκοπός και των δύο σ·;;rδίων νόμου που προτείνονται είναι η εξάλειψη κάθε 

μορφής διάκρισης σε βάρος της εργαζόμενης γυναίκας έναντι του άνδρα και η 

προώθηση στην πράξη της αρχής της ίσης αμοιβής μεταξι\ ανδρών και γυναικών 

για εργασία ίσης αξίας. 

Η νομοθετική αυτή ρύθμιση κατέστη επιτακτικά αναγκαία έπειτα και από 

την ψήφιση από τη Βουλή του Νόμου 213 του 1987 με τον οποίο κυρώθηκε η 
Σι\μβαση της Διεθνοι\ς Οργάνωσης Εργασίας περί ίσης αμοιβής μεταξύ ανδρών 

και γυναικών για εργασία ίσης αξίας. 

Όλες οι πλευρές που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της Επιτροπής ομόθυμα 

υποστήριξαν τη νομοθετική κατοχύρωση της αρχής για ίση αμοιβή μεταξύ ανδρών 

και γυναικών για εργασία ισης αξίας, χαρακτηρίζοντας το μέτρο που προτείνεται 

ως σημαντικό σταθμό για τις εργαζόμενες γυναίκες. Περαιτέρω οι ίδιες οργανώ

σεις κατέθεσαν αριθμό εισηγήσεων για τη βελτίωση του κειμένου των σχεδίων 

νόμου, (~στε να διασφαλίζεται η καλύτερη εφαρμογή του στην πράξη και να απο

φεύγονται άσκοπες ταλαιπωρίες των ενδιαφερόμενων μερών σε θέματα ερμηνείας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε σοβαρά υπόψη όλα τα πιο πάνω, ως θέμα αρχής ομόφωνα επικροτεί τη 

θεσμοθέτηση της πιο πάνω αρχής. Με γνώμονα τη γενική αυτή θέση και λαμβά

νοντας σαν βάση της μελέτης της το κυβερνητικό νομοσχ.έδ'ι'ο, προχιι')ρησε στην 
' ' θ "' ' Α ' ~ 1 

, , 'Ψ ' κατ αρ ρο εο:.,,εταση του. πο την εL:.εταση αuτη εχει προκυ ει η αναγκη για τις 

πιο κάτω τροποποιήσεις: 

(α) Το εδάφιο (2) του άρθρου 3 τροποποιείται, έτσι που η φυλάκιση των 
δ'ώδ'εκα μηνών που προνοείται σε περίπτωση άρνησης του εργοδότη να 

παρέχει ισομισθία σε άνδρες και γυναίκες που απασχολεί να καταργη

θεί και αντί αυτής να διπλασιαστεί η προνοούμενη χρηματική ποινή 

από χίλιες σε δ'ύο χιλιάδες λίρες. 

(β) Το εδ'άφιο (2) του άρθρου 5 που προνοεί επίσης για ποινές σε περί
πτωση που ένας εργοδότης μεταχειρίζεται δυσμενώς τον εργοδοτού

μενό του, γιατι παραπονέθηκε ή έδωσε μαρτυρία ή συνέβαλε στη δίωξη 

παραβάτη ή τη λήψη &.λλων μέτρων με βά.ση το νόμο που προτείνεται, 

τροποποιείται ώστε η ποινή φυλά.κισ·Ι)ς των έξι μηνών να καταργηθεί 

και αντί αυτής να υπερδιπλασιοι.στεί το προνοούμενο χρηματικό πρό

στιμο 8ηλ. από f450 σε f1000. 
(γ) Το εδάφιο (3) του άρθρου 8 τροποποιε(ται 1 έτσι που η επιδικαζόμενη 

από το Δικαστήριο Εργατικών Διαφορών αποζημίωση προς αιτ·~τρια 

να παρέχεται από την ημέρα που έγιναν σε βάρος της οι παράνομες 

ενέργειες και οι οποίες της προκάλεσαν τη ζημιά., και όχι από τ·~ν 

ημέρα που η αιτήτρια υποβάλλει στο Δικαστήριο γραπτό παράπονο ή 

γραπτή καταγγελία. 

(δ) Το άρθρο 9 που προνοεί για την έναρξη της ισχύος του νόμου που προ
τείνεται τροποποιείται έτσι που η ισχύς του να αρχίζει μετά. από τρία 

ι ι ι ι ό ' ψι ι ι ι 
και οχι μετα απο τεσσερα χρ νια απο ·την ηφιση του, οπως προτα-

Οηκε. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενσω

ματώνοντας όλες τις πιο πάνω τροποποιήσεις στο επισυναπτόμενο νομοσχέδιο, 
' ' Β λ' ψ' ' ' ' ομοφωνα εισηγειται στη ου η την ηφιση του σε νομο, προς αντικατασταση των 

δύο υπό συζήτηση σχεδίων νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πά.ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα το θέμα να μείνει στην ημερήσια διάταξη, 

διότι δεν έχω πάρει τις εκθέσεις. Δεν ξέρω αν είμαι μόνο εγώ που δεν τις έχω 

πάρει. 

Έχετε μπροστά. σας αυτές τις εκθέσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Λαδάς. 

Γ.ΛΑΔΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι λυπηρό, διότι μέχρι της στιγμής αυτής, όπως είπα και πριν το μεσημέρι 

στη συνάντησή μας 1 δεν έχω πάρει καμιά 
1 Εκθεση καμιάς Ι\..οινοβουλευτικής Επι

τροπ·~ς για τα θέματα που είναι στην ημερήσια διάταξ·Ι) σήμερα. Αποφάσισα. να 
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μη φέρω ένσταση, για να μην παρεμποδίσω τις εργασίες αυτού το Σώματος. 

Αλλά είναι απαράδεκτο, θεσμικά θέματα όπως αυτό το οποίο συζητούμε 

σήμερα, να τα ψηφίζει κανείς «αβρόχοις ποσί», και χωρίς να δει το νομοσχέδιο, 

όπως έχει γίνει μετά την επεξεργασία του από την l{οινοβουλεuτική Επιτροπή, 

καθώς και την Έκθεση της l{οινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Παρόλα αυτά δε θα ζητήσω να παραμείνει το νομοσχέδιο αυτό μέχρι τ·ι')ν 

προσεχή συνεδρία της Βουλής. Ήμουν πάντοτε Θιασώτης αυτού του 8ικαιώματος. 

Έχω μιλήσει πολλές φορές ενώπιον αυτού του Σώματος για την ανάγκη ισομι

σθίας των δύο φύλων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά να μην μπούμε στην ουσία. 

Γ. ΛΑΔΑΣ: 

Και γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόε8ρε, δε θέλω να παρεμποδίσω με οποιο8ή

ποτε τρόπο την επιψήφιση αυτοό του νομοσχεδίου. Πρέπει όμως να μην επαναλη

φθεί αυτή η κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον υπάρχει κάποια, ας την πω, παρατυπία, νομίζω πως δεν υπάρχει 

θέμα παραμονής του στην ημερήσια διάταξη. 

Ο κόριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Βέβαια ο κόριος Λαδάς έχει δίκαιο διότι, όπως γνωρίζουμε, από κάποιο 

λάθος το οποίο μας αναφέρθηκε δεν κυκλοφόρησαν έγκαιρα πολλές εκθέσεις. Εκεί 

που θα διαφωνήσι..} με τον κόριο Λαδά είναι στο εξής: Ότι όλοι μας υποστηρί

ζουμε το θέμα ισομισθίας, αλλά έστω και αν μερικοί συνάδελφοι δεν έχουν πάρει 

την Έκθεση, δεν είναι σωστό και δε νομίζω ότι προάγει τη σοβαρότητα σ' αυτό 

το Σώμα νσ. ψηφίζουμε εκθέσεις τις οποίες δεν έχουμε δει ακόμα και δεν έχουν 

κυκλοφορήσει. Έστω και αν μερικοί συνάδελφοι τις πήραν και μερικοί δεν τις 

πήραν. 

Γι' αυτό το λόγο θα συμφωνήσω μαζί σας ότι αν υπάρχουν κάποιες εκθέσεις 

που έστω και μερικοί συνάδελφοι δεν είχαν την ευκαιρία να τις δουν, είναι θέμα 

τάξης και αρχής για την Κυπριακή Βουλή να τις αναβάλει έστω για μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κόριος Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Απλά, κόριε Πρόεδρε, εφόσον ο συνάδελφος ήγειρε το θέμα της μη παραλαβής 

της Έκθεσης, αυτόματα αναβάλλεται το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω για τις επόμενες εκθέσεις, αν υπάρχει το ίδιο πρόβλημα, 

προτοό αναγνωσθοόν, να εγερθεί οποιαδήποτε ένσταση. Αυτό όμως που συζητούμε 

αναβάλλεται. 

«0 περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 89.» 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Είναι για όλες τις Εκθέσεις μαζί που είναι το πρόβλημα, κόριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρξει οποιαδήποτε ένσταση, εγώ ε(μαι υποχρεωμένος να το αναβάλω, 

Αν δεν μου εγερθεί θέμα, τότε ε(μαι υποχρεωμένος να προχωρήσω. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ας αναβληθούν όλες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον υπάρχει εισήγηση να αναβληθούν, διότι δεν έχουν ληφθεί έγκαιρα οι 

Εκθέσεις, είμαι υποχρεωμένος να το κάνω δυνάμει του Συντάγματος. 

Γ. ΛΑΔΑΣ: 

Από μέρους μου δεν εyεLρω ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει τίποτε το επείγον στα επόμενα θέματα, έχω την εντύπωση 

πως μπορούν να αναβλ·ηθούν. 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Νομίζω και για το προηγούμενο θέμα πρέπει να ρωτήσετε' α~ υπάρχει 
ένσταση να συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπήρξε, υπήρξε και μάλιστα από κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους. Επομένως 

πιστεύω ότι, εφόσον δεν έχουν κυκλοφορfισει οι εκθέσεις, τα θέματα αυτά αναβάλ

λονται. 
1 

Q κύριος Γαλανός. 
Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρ6ε3ρε, επει3ή τέθηκε το θέμα του επείγοντος, θα έλεγα ότι και 

πάλι, και επείγον να είναι κάτι, 3εν μπορούν Βουλευτές να ψηφίσουν κάτι το οποίο 

3εν έχουν 8ιαβάσει. Πρέπει να είναι υπερεπείγον κάτι. Αλλά όταν κάτι 8εν το έχει 

8ιαβάσει ένας Βουλευτfις, 8εν μπορεί να τοποθετηθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, και το επτά αναβάλλεται. Αντιλαμβάνομαι ότι το ί3ιο ισχύει και για 

το οκτώ. 

Επομένως προχωρούμε στην Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1989. 
Στάληκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
Στάληκε από το Τπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:. 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπfις Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

Ι 
1 
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Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε~ επειόή αφορά θέμα κοινό, πιστεύω ότι Οα ήταν χρήσιμο αν 

παραπεμπόταν στην Επιτροπ·~ Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εννοείτε για τους τηλεοπτικούς σταθμούς; 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Όχι για τον περί Αλιείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχω υπόψη μου το νόμο, για να μπορώ να ξέρω ..... 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Αφορά την τροποπο[ηση των ποινών που επιβάλλονται για όιάφορα αΟιχή
ματα, χαι πιστεόω ότι θα ήταν καλύτερα αν παραπεμπόταν στην Επιτροπή Νομι

κών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, Οεν έχω κανένα πρόβλημα να το παραπέμψω στην 

Επιτροπή Νομικών. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οεν έχω ένσταση, αλλά το θέμα είναι ότι όλα τα νομοσχέόια 

που είναι Νόμοι έχουν και πρόνοιες για τις ποινές. Το θέμα είναι πως αν Οα 

παραπέμπονται σε πολλές επιτροπές υπάρχει φόβος να μη βγάζουμε αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, σ' αυτή την περίπτωση, εφόσον υπάρχουν χαι άλλα στοιχεία στο νόμο 1 
θα το παραπέμψω στην Επιτροπή Γεωργίας χαι η Επιτροπή Γεωργίας αν θέλει 

να ζητήσει τη γνώμη της Επιτροπής Νομικών επί του ειόιχού αυτού θέματος, 

μπορεί να το χάνει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γεωργίας τελικά, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γεωργίας χαι ας το αποστείλει η Γεωργίας στην Επιτροπή Νομικών αν είναι 

χάτι αποκλειστικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Νόμος του 1989. 

Στάληχε από το Υπουργείο Οιχονομιχών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οιχονομιχών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Ο περί Συμπληρωματικού ΠροϋπολογισμοU του J(υπριακοU Οργανι

σμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1989. 

Στάληχε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιόείας. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Toc πιc χάτω στάληχαν από το Υπουpγε(ο Οιχονομιχών: 

5. Ο περί Εγγυήσεως τ·ι')ς Χpημα.τοδοτ·~σεως του Κυπριακού Οργανισμού 

Ανοcπτύξεως Γης (Κυρωτικ6ς) Νόμος του 1989. 

6. Ο περί Συμπληρωμοcτικού Προϋπολογισμού Ν6μος (Αρ. 4 7) του 1989. 

7. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1987 Νόμος 
του 1989. 

8. Ο Τροποποιητικ6ς (Αρ. 4) του περί Προϋπολογισμού Ν6μου του 1988 
Ν6μος του 1989. 

9. Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικ6ς) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

10. Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμα.τιχ·~ς Πιστώσεως {Ταμείο Ανα.χουφί

σε(J)ζ ΕχτοπισΟέvτων και Παθόντων) Νόμος (Ap. 6) του 1989. 

11. Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της l{οινοβουλευτιχής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12. Ο περί Απονομής της Δικοcιοσύνης (Ποικίλες Διοcτάξεις) (Τροποποι·~

τικ6ς) Ν6μος του 1989. 

Στάληχε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτιχ·~ς Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα πιο κάτω στά.ληκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών: 

13. Οι περί Δ·ι')μοτικ·~ς Υπηρεσίας του Δήμου Λατσιών l{ανονισμοί του 

1989. 

14. Οι περί Χωρίων (Διοίκησ·ΙJ και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανοvι-

σμοί Γερμασόγειας του 1989. 

15. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Ί'ροποποιητικοί) J{ανονι-

σμοί Μονιάτη του 1989. 

16. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποt·Ι)τtκοί) Κανονι-

σμοί Μοcλιάς του 1989. 

17. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κα;νονι

σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάτω Πύργου του 1989. 

18. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονι

σμοί Προ8ρ6μου του 1989. 

19. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Τρο68ους του 1989. 

20. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονι

σμοί Ν·~σου-Πέρα Χωρίου του 1989. 

21. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (l{οινοτικό ΣτίΧ

διο) Νήσου-Πέροc Χωρίου του 1989. 

22. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονι

σμοί Πέροc Πεδίου του 1989. 



260 

23. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) J(ανονι-

σμοί Κελοκεδ&ρων του 1989. 

24. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) J(ανονι-

σμοt του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάμπου του 1989. 

25. Οι περί Χωpίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-
σμοί Δαλιού του 1989. 

26. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Ομ6δους του 1989. 

27. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Γεροσκήπους του 1989. 

28. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Σωτήρας του 1989. 

29. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Περβολιών του 1989. 

30. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοικισμού Ανθουπόλεως του 1989. 

31. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Πολεμίου του 1989. 

32. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Ορ6κλινης του 1989. 

33. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) ΙCανονι-

σμοί Λιοπετρίου του 1989. 

34. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) ΙCανονι-

σμοί Ζυγίου του 1989. 

35. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) ΙCανονι-

σμοί Άχνας του 1989. 

36. Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Λειβαδιών του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλοι εν6)πtον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

37. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαιδευτικών 

Δανείων) Κανονισμοί του 1989. 

Στάληκαν από το Υπουργείο-Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγ

κοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα πιο κάτω στάληκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνι

κών Ασφαλίσεων: 

38. Οι περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

39. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί (Αρ. 3) του 1988. 
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40. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παρο

χών) Κανονισμοί (Αρ. 2) του 1989. 

41. Έκθεση πάνω στις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

για την περίοδο 1.1.89 - 30.6.89. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλοι ενώπιον της l(οινοβουλευτικής Επιτροπ·ής Εργασίας και 

J(οινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

42. Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπρια

κών Πατατών για τα έτη 1987 - 1988. 

Στάληκε από του Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέ-μπεται ενώπιον της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημοσίων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

C.3. Έγγραφο που αφορά: 

Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το Θεατρικό Οργανισμό 

Κύπρου δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του πειfι Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την lπηpεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Στdληκε από το lπουpγείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

C.C.. Έγγραφα που αφορούν: 

(α.) την πα.ρ&.ταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια. 

υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια. υπη

ρεσία δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτά

κτων Υπαλλήλων (Δημοσια κα.ι Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου 

του 1985 (AR. 99 του 1985 ). 
' Στ&.ληκα.ν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφtρειας Λεuκωσίας κ. Τcίκη Χατζηδημητρίοu και λη

φθείσα σ'<ις 18 Απριλίοu 1989. 

«Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο, όπως ενημερώσει τη Βουλή κατ&. ποιο 

τρόπο μετέχει το Ρ .1.Κ. στην προσπ&.θεια διαφώτισης του κοινού για τις βλαβερές 

συνέπειες του καπνίσματος.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 1989 του Κοινοβουλευτικού 
Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη

τρίου. 

((Ι-Ι συνεισφορά του ΡΙΙ{ στην εκστρατεία: για διαφώτιση του κοινού για τις 

βλαβερές για την υγεία συνέπειες του καπνίσματος είναι συνεχής, ποικιλόμορφη 

και αξιόλογη, πραγματοποιείται Οε τόσο από το ραδιόφωνο όσο και από την 

τηλεόραση. 

Με εκπομπές τόσο από το ραδιόφωνο όσο και από την τηλεόραση που περι

λαμβάνουν συνεντεύξεις, επιστημονικές αναλύσεις και συζητήσεις~ προγράμματα 

που απευθύνονται στους νέους, τις γυναίκες κλπ. το ΡΙΙ<.: συμμετέχει ενεργά και 

ικανοποιητικά στη διαφώτιση για τις βλαβερές συνέπειες του καπνίσματος. Ενδει

κτικό είναι το γεγονός ότι το ΡΙΙ{ έχει καταρy·ήσει τις διαφημίσεις τσιγάρων τόσο 

από το ραδιόφωνο όσο και από την τηλεόραση.>J 

Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 27 Ιουνίου 1989. 
«Επειδή στην τελευταία απάντησή του σε σχετική Ερώτησή μας (και ταυτό

χρονη εισήγησή μας) το αρμόδιο Υπουργείο εξέφραζεν επιφυλάξεις για τη δυνατό

τητα επιτυχούς δρομολόγησης απευθείας πτήσης των Κυπριακών Αερογραμμών 

από τη Λάρνακα στη Θεσσαλονίκη που οφείλονταν ίσως στην έντονη οcντίδρασ·η 

της τοτινής διεύθυνσης των Κυπριακών Αερογραμμών (που, παράλληλα και πρό-

θ , , , , J. λ ' 
σ ετα οcπο την αρνητι>cη προσεγγιση προς την ερωτησ.1 μας, με επανει ημμενα.1 
πληρωμένα, πολύστηλα δημοσιεύματα στον τύπο -σ 'απάντηση μικρού σχετικού 

μας σημειώματος- μιλούσε με Οραματικούς τόνους για τις αρνητικές επιπτώσεις 

ενός τέτοιου εγχειρ·ήμοcτος στον όλο εργασιακό κύκλο της εταιρείας) στην εισή

γησή μας, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να. ενημερώσει το Σώμα: 

1. Ποιοί. λόγοι συνέβαλαν στην - ύστερα από λίγες μόλις βδομάδες, αν όχι 

μέρες, μετά την επερώτηση και την αρνητική απάντηση του αρμόδιου 

Υπουργείου, πέραν, επανατονίζεται, από τη σαφή και απερίφραστη 

άρνηση του Διοικητικού Συμβουλίου της Εταιρείας - αναθεώρηση της 

απόφασης; 

2. Πώς εξελίσσετοc:. -από οικονομικής, εθνικής, πολιτικής, κοινωνικής, 

πολιτιστι)cής κ.ά συντελεστών και πτυχών- η πορεία. της μέχρι σήμερα 

απευθείας πτήσης των J{υπριακών Αερογραμμών με τη Θεσσαλονίκη;J> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 1989 του αξιότι
μοu Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

'Οπως έχω αναφέρει σε παλαιότερη Απάντησή μου σε σχετική Ερώτηση του 

αξιότιμου Βουλευτή κ. Πέτρου Στυλιανού, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων είχε επανειλημμένα καλέσει τους εθνικούς αερομεταφορε[ς των δυο χωρών 

να μεριμνήσουν για την εγκαθίδρυση τακτικών δρομολογίων μεταξύ J(ύπρου και 

Θεσσαλονίκης και είχε την πρόθεση να συνεχίσει τις προσπάθειές του προς όλες 

τις κατευθύνσεις για το σκοπό αυτό. Το Υπουργείο ουδέποτε εξέφρασε επιφυλά

ξεις για τη δυνατότητα επιτυχούς δρομολόγησης τέτοιων πτήσεων. Αυτό που είχε 

αναφέρει στην ως άνcu προηγούμενη Απάντησή του ήταν ότι οι εμπλεκόμενοι 

αερομετ11.φορείς δεν είχαν μέχρι τότε εγκαθιδρύσει τέτοια; δρομολόγια. με τη δικαι

ολογία ότι 'αυτά θα ήσαν ζημιογόνα.'. 
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2. Οι Κυπριακές Αερογραμμές, βάσει οικονομικής μελέτης αποφάσισαν να 
εξυπηρετήσουν το δρομολόγιο Λάρνακας/Θεσσαλονίκης με μια εβδομαδιαία πτήση -'-!.1. 

οcπό την 1η Απριλίου 1989. Η εγκοcθ[8ρυση του ως άνω 8ρομολογίου συμπίπτει 
χρονικά με την επαύξηση του στόλου των J(uπριαχών Αερογραμμών, καθώς και με 

την ένοcρζη της θερινής περιό8ου. 

3. Η επιβατική κίνηση στα Ορομολόγια Λάρνακας/Θεσσαλονίκης θεωρείται 
ικανοποιητική. Συγκεκριμένα, κατά την περίοΟο από την 1 η Απριλίου μέχρι την 
31η Ιουλίου 1989, πραγματοποιήθηκαν συνολικά 33 πτήσεις με επιστροφή, 8ιατέ
θηχαν στην αγορά 10,056 θέσεις και ταξίδευσαν 8,407 επιβάτες. Το ποσοστό 
πληρότητας των εν λόγω πτήσεων ήταν 83.6% που θεωρείται πολύ ικανοποιη
τικό.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 5 Ιουλίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής για το 

τι μέτρα προτίθεται να πάρει αναφορικά με πληροφορίες ότι: 

(α) Μέσα στη μαρίνα της Λάρνακας αλλοΟαποί, χωρίς σχετική άΟεια 

εργασίας, -ασκούν ανταγωνιστικά προς τους Κυπρίους επαγγέλματα. 

(β) Βάσει ποιων κανονισμών απαγορεύεται η εισοΟ~ς ·σε _ελεύθερους επαγ
γελματίες για εργασία εντός της μαρίνας, και 

(γ) Πώς Οικαιολογείται το ποσό των .f.100 που ζητείται, για να Οικαιούται 
κάποιος να εκτελεί εργασία μέσα στη μαρίναj)) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνία.; 5 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

<<( α) Ο μόνος αλλοΟαπός που εργάζεται στη Μαρί.να, με άΟεια του l{υπρια

κού Οργανισμού Τουρισμού, είναι ο κ. Μ HILLYAR στον οποίο εκμι
σθώθηκε χώρος 200 τ.μ. περίπου για την εγκατάσταση και λειτουργία 
συνεργείου ανέλκυσης/καθέλκυσης και επισκευής σκαφών. Η εκμίσθωση 

έγινε κατόπιν προσφορών για τις οποίες κανένας Κύπριος Οεν επέΟειξε 

ενΟιαφέρον για τη λειτουργία του συνεργείου, υπηρεσία η οποία θεω

ρείται απαραίτητη για την ομαλή λειτουργία της Μαρίνας. Η σχετική 

Συμφωνία υπεγράφη την 1 η Δεκεμβρίου 1978 κοcι λήγει στις 30 Νοεμ
βρίου 1993, είναι ΟηλαΟή Οιάρκειας 15 χρόνων. Στο κεφάλαιο της επι
χείρησης συμμετέχει και Κύπριος επιχειρηματίας με ποσοστ:ό 30%. 

(β) Η Μαρίνα Λάρνακας είναι λιμάνι και γι' αυτό, όπως και σε όλα τα υπό

λοιπα λιμάνια και αεροΟρόμια της l(ύπρου, πρέπει να Οιενεργείται 

αυστηρός έλεγχος όλων των εισερχομένων και εξερχομένων για λόγους 

ασφάλειας και παρεμπόΟισης εισόΟου ή εξόΟου μη Οικαιουμένων προ

σώπων. Πέρq;ν τούτου η υφιστάμενη περί Μαρίνων Νομοθεσία υποχρε

ώνει όλους όσους χρησιμοποιούν τη Μαρίνα να συμμορφώνονται με τις 

υποΟείξεις του Διευθυντή αυτής. 

(γ) Η επιβολή του τέλους των f.100 ετησίως ή f.50 γιοc έξι μήνες κρίθηκε 
αναγκαία: 

( ) 'Ψ λ ' ' ' ι για να αποτρε ει μη επαγγε ματιες τεχνικους να εισερχονται στη 

Μαρίνα και να εκτελούν εργασίες το επίπεΟο των οποίων πολλές 
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φορές εlναι χαμηλό με αποτέλεσμα να δυσφημίζεται η Μαρίνα. 

(ιι) για να εξισωθούν οι επαγγελματίες αυτοί με άλλους επαγyελμα
τtες οι οποίοι ενοικιάζουν χώρους μέσα στη Μαρ(να και κατα
βάλλουν 3ικαίωμα 'Α3ειας Χρήσης, και 

(ιιι} για να αντισταθμίζεται η δαπάνη την οποία καταβάλλει ο Οργα
νισμός για τις υπηρεσίες που τους παρέχονται) όπως νερό, ηλε
κτρισμός, καθαρισμός, χρήση κοινόχρηστων χώρων, χώροι στά

θμευσης οχημάτων και άλλων τροχοφόρων, τηλεπικοινωνίες) κλπ.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 21 Σεπτεμβpίοu 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού χ. 'Αpιστο Χpuσοστόμοu και 

ληφθείσα στις 28 Σεπτεμβpίου 1989. 

«Σύμφωνα με ανακοίκωση του Γραφε(ου Τύπου και Πληροφοριών (Αρ. 14) ο 
Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ε~χε συνάντηση με αντιπροσωπεία της 

κοινότητας Φοινίου στις 9/7/1988. Κατά τη συνάντηση συζητήθηκε βασικά το 
υδατικό πρόβλημα, για το οποίο ο κ. Υπουργός ανέφερε ότι, παρά. τα τοπογρα

φικά. και γεωλογικά. προβλήματα, οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου θα μελε

τούσαν μέχρι το τέλος του 1988 όλες τις υπαλλακτικές λύσεις,με σκοπό την 
κατασκευή μικρού φράγματος ή χωμάτινης δεξαμενής που θα κάλυπτε τις αρδευ

τικές ανάγκες της κοινότητας. Τόνισε μάλιστα ότι το α(τημα της κοινότητας θα 

αντικρtζ6ταν θετικά., δι6τι στόχος της νέας κυβέρνησης ε(ναι να βοηθήσει την 

ύπαιθρο, ούτως ώστε ο αγροτικός πληθυσμός να κρατηθεί στα χωριά του. 

Βρισκόμαστε στο τέλος του 1989, όχι του 1988, και οι αρμόδιες υπηρεσίες 
συνεχίζουν ακόμα τις μελέτες. Γι / αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 
πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα συμπληρωθούν οι μελέτες και πότε προγραμμα

τίζεται η εκτέλεση του έργου.>> 

Εpώτηση ημεpομηνlας 28 Σεπτεμβpίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσίας κ, Πέτρο Στυλιανού και λη

φθείσα στις 28 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Το διορισμό και νυχτερινού νοσοκόμου ζητούν οι ασθενείς -σχεδόν όλοι 
υπέργηροι- του οίκου '' Αγιος Χαράλαμπος' Λάρνακας, μιας και, όπως μας τονί
στηκε στην τελευταία στο ίδρυμα επίσκεψή μας, η έλλειψή του οδηγεί σ 'αναπό-

3ραστα δραματικά προβλήματα με τραγικές (πολλές φορές) καταλήl;εις, αφού τρό
φιμοι πέθαναν αβοήθητοι και μόνοι στα δάπεδα των δωματ!ων τους.» 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Εpώτηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και λη

φθείσα στις 28 Σεπ'<'εμβpίου 1989. 

«Οι τρόφιμοι του οίκου '' Αγιος Χαράλαμπος' (Λάρνακας) ζητούν όπως η 
κρατική επιχορήγηση (από t45 μηνιαία) προς το Συνεργατικό τους Παντοπωλείο 
αυξηθεί σ":'α 2/3 -του εκάστοτε μηνιαίου μισθού του γραμματέα-πωλητή, γιατ( 
(λόγω του φυσιολογικά. περιορισμένου εργασιακού κύκλου) το Διοικητικό Συμβού

λιο του παντοπωλείου δεν μπορεί να καλUψει τις οικονομικές (του ΣυνεργατικοU 
Παντοπωλείου) υποχρεώσεις. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το αίτημα;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και λη

φθείσα στις 28 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Το αίτημα για αύξηση του βασικού ημερήσιου επιδόματός τους από .ti.414 
μιλς (ή .ti.41,4 σεντ) σε f2, μας ανέφεραν κατά την τελευταία (στις 26/9/89) 
επlσχεψή μας στον οίκο Αγίου Χαραλάμπους Λάρνακας οι σταδιακά συρρικνούμε

νοι τρόφιμοι του (απέμειναν μόνο 28 -16 άνδρες χαι 12 γυναίκες- από τις πολλές 

δεκάδες των αμέσως μετά την απελευθέρωση χρόνων), μέσω του προέδρου του 

Συνδέσμου τους χ. Αντρέα Φιλ(ππου. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το αίτημα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv Κοινο
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου και ληφθείσα στις 28 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Η Δευτερά, ένα χατ 'εξοχήν αγροτικό χωριό, αντιμετωπίζει σοβαρότατο πρό

βλημα ύδρευσης και άρδευσης. Ιδιαίτερα τα θέματα της άρδευσης οι .κάτοικοι 

πιστεύουν ότι μπορούν να αντιμετωπισθούν με κα-rασκεuή έργων στον ΠεδιαLο 

ποταμό. 

Ρωτούμε το αρμόδιο τμήμα να μας πει αν έχει προγραμματίσει οποιοδή:ποτε 

έργο που θα μπορεί να βοηθήσει την κοινότητα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv Κοινο
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου και ληφθείσα στις 28 Σεπτεμβρίου 1989. 

«Παρουσιάστηκαν προβλήματα στη λειτουργ(α του βιολογικού σταθμού Χρυ

σοσπηλιώτισσας στη Δευτερά. Για την αντι~ιι=:τώπtσή τοuς υπάρχει εισήγηση για 

εγκατάσταση αυτόματου χλωριοτήρα. Παρακαλώ όπως μας πληροφορήσετε αν η 

εισήγηση αυτή μπορεί και πότε να υλοποιηθεt.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και 

ληφθείσα στις 30 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε πρόσφατα τη δραστική μείωση των 

κονδυλίων που δαπανούνται για την επιδότηση των κομίστρων των μαθητών. Σε 

εκτέλεση της πιο πάνω απόφασης πλ ηροφορούμίχστε ότι η αρμόδια υπουργική επι

τροπή προσανατολίζεται στην κατάργηση της επιδότησης των κομίστρων των 

προσφύγων μαθητών που διαμένουν στις αστικές περιοχές. Γι' αυτό ερωτάται η 

κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή. 

1. Αν θέλει να κάνει οικονομίες,γιατί δεν περικόπτει δραστικά τις τόσες 

αχρείαστες, παράλογες και παράνομες δαπάνες του κρατικού μηχανισμού; .πολλές 

από τις οποίες επισημαίνονται κάθε χρόνο φορτικά από -ro Γενικό Ελεγκτή; 

2. Γιατί προσανατολίζεται στην κατάργηση κεκτημένων δικαιωμάτων των 
προσφύγων,ποu αποτελούν σ-rοιχειώδη μέτρα κοινωνικής πολιτικής και δικαιοσύ

νης, ιδιαίτερα μάλιστα στον τομέα της παιδείαςj» 

Ερώτηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και λη

φθείσα στις 30 Σεπτεμβρίου 1989. 

((Ot κάτοικοι του οικισμού Ανθούπόλης εκφράζουν έντονα παράπονα για το 
γεγονός πως - στα πλαίσια του συντελούμενου αποχετευτικού συστήματος στον 
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οtχισμό - αφήνονται (μ 'όλους τους χιν.3ύνους για άτομα γεροντικής χαι νηπιακής 

ηλικίας) ανοιχτοί χι ακάλυπτοι λάκκοι και παραλάχχια (βάθους, στην περίπτωση 

των πρώτων, σ 'ορισμένες περιπτώσεις μέχρι και 50 πο.3ιών), μ 1 αποτέλεσμα να 

χιν.3υνεύσρυν, σύμφωνα με τις ί.3ιες πληροφορίες, πρόσφατα, άτομα των πιο πάνω 
ηλικιών. ' 

Ποια μέτρα σκοπεύει να πάρει το αρμό8ιο lπουργείο γι' αντιμετώπιση εν8ε

χόμενης ύπαρξης θυμάτων;>) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ. 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ είναι: 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η άμεση ανάγκη μελέτης και 

κατασκευής ουσιαστικών έργων για αξιοποίηση των υ.3ατιχών πόρων 

της επαρχίας Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ανδρέα Παρισινοό 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΥ.). (19.1.1989). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

η:αρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΜΕΣΗ 

ΑΝΑΓΚΗ ΜΕΛΕΤΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ 

ΓΙΑ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ ΥΔΑΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΣΤΗΝ ΕΠΑΡΧΙΑ ΛΕΥ
ΚΩΣΙΑΣ». 

Παρόντες: 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε τρεις συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Μα·ί·ου, 20 
Ιουνίου και 3 Οκτωβρίου 1989. Στην πρώτη από τις συνεδριάσεις της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, του Γραφείου Προγραμματισμού και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ(, 
ΕΚΑ και Αγροτικής. 

Το υπό αναφορά θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή 
κ. Α. Παρισινό στις 19 Ιανουαρίου 1989 και παραπέμφθηκε από το Σώμα στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και ετοι

μασία σχετικής Έκθεσης. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή του υπό συζήτηση θέματος, η εγγραφή του κρίθηκε 

αναγκαία για να πληροφορηθεί η Βουλή για την πρόοδο των υδατικών έργων που 
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ήδη εκτελούνται και των έργων που προγραμματίζονται να γίνουν στην επαρχία 

Λευκωσίας. Με βάση δεδομένα και αριθμούς που επικαλέστηκε ο κ. Παρισινός 

κατατέθηκε ότι έχουν γίνει μέχρι σήμερα αρκετά υδατικά έργα για όλες τις επαρ

χίες της Κύπρου, με εξαίρεση την επαρχία Λευκωσίας, και για το λόγο αυτό προ

κύπτει επιτακτική η ανάγκη να μελετηθούν, προγραμματιστούν και κατασκευα

στούν έργα για καλύτερη αξιοποίηση των υδάτινων πόρων της επαρχίας 

Λευκωσίας τόσο για ύδρευση όσο και για άρδευση των εύφορων πεδιάδων της. Ο 

εισηγητής του θέματος τόνισε επίσης την ανάγκη να λαμβάνονται υπόψη και άλλα 

κριτήρια για την κατασκευή υδατικών έργων, εκτός από την απόδοσή τους, όπως 

π.χ. οι ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής. Σύμφωνα και πάλι με τον εισηγητή του 

θέματος, το άρτιο οδικό δ(κτυο -θέμα που απασχόλησε εκτεταμένα τη Βουλή 

πέρσι- και τα υδατικά έργα αποτελούν δυο από τους πιο σημαντικούς παράγοντες 

για συγκράτηση του πληθυσμού στην ύπαιθρο και για την εξασφάλιση σ 'αυτόν 

καλύτερης ποιότητας ζωής. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης οι εκπρόσωποι του lπουργε(ου Γεωρ

γίας και Φυσικών Πόρων και του Γραφε(ου Προγραμματισμού κατέθεσαν τα 

ακόλουθα:-

( α) Η Λευκωσία μετά την εισβολή αντιμετώπισε προβλήματα ύ3ρευσης και 

άρδευσης λόγω της απότομης αύξησης του πληθυσμού της, της κατά

ληψης από τους Τούρκους των ποταμών και άλλων υδάτινων πόρων της 

και του γεγονότος ότι πολλο( ποταμο( της Λευκωσίας καταλήγουν στα 

κατεχόμενα εδάφη, όπου έγιναν έργα πριν την τουρκική εισβολή. Για 

την αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών, η κυβέρνηση προώθησε 

συνδυασμέ.να έργα ύδρευσης και άρδευσης, όπως π.χ. το Σχέδιο Βασιλι

κού -Πεντάσχοινου και το Σχέδιο του Νότιου Αγωγού, τα οποία είναι 

πρόθεση να συνεχίσουν ν 'αποτελούν τις κύριες πηγές άρδευσης και 

ύδρευσης της επαρχίας, ενώ γίνονται και προκαταρκτικά σχέδια, πολλά 

από τα οποία βρίσκονται στο στάδιο της ετοιμασίας μελετών σκοπιμό

τητας και προγραμματισμού, για νέες πηγές ύδρευσης της Πρωτεύου

σας, με βάση και τα δημόσια οικονομικά. Γίνονται και προγραμματί

ζονται να γ(νουν έργα εμπλουτισμού των ποταμών και μελέτες για την 

κατασκευή χωμάτινων δεξαμενών και μικρών αρδευτικών έργων. Ανα

σταλτικό παράγοντα στην προώθηση των έργων αυτών αποτελούν τα 

υδατικά δικαιώματα των κατοίκων που αρδεύουν από τα νερά των 

ποταμών, πρόβλημα που αναμένεται να ξεπεραστεί σύντομα. Η κυβέρ

νηση 3ιαθέτει πιστώσεις ύψους J0600 - 700 χιλιά3ων περίπου το χρόνο 
για την κατασκευή υδατικών έργων στην επαρχία Λευκωσίας. Το 1989 
προϋπολογίστηκαν 267 χιλιά3ες λίρες για έργα υ3ατοπρομήθειας στη 
Λευκωσία, άλλες .€81 χιλιάδες στα πλα(σια του Σχεδίου Αγροτικής 

Ανάπτυξης Μαραθάσας και J055,400 στα πλαίσια του Σχε3ίου Αγροτι
κής Ανάπτυξης Τηλλυρίας. 

Για το 1990 προγραμματίζεται η εκτέλεση έργων της τάξης του 
1:1 εκατομμυρίου για έργα υδατοπρομήθειας και f:0,5 εκ. λιρών για 

έργα άρδευσης για την επαρχία Λευκωσίας. 

(β) Για την αντιμετώπιση των σημερινών και των μελλοντικών υδατικών 

αναγκών της επαρχίας Λευκωσίας θα γίνουν φέτος ή μελετούνται τα 

ακόλουθα έργα:-

(ί) Στα πλαίσια του Σχε3ίου του Νότιου Αγωγού προωθείται η 

κατασκευή διϋλιστηρίου κοντά στην Τερσεφάνου που θα δέχεται 
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νερό από το φράγμα του Κούρρη, )'ια να καλύψει τις υδρευτικές 

ανάγκες της επαρχίας Λευκωσίας και της Λάρνακας. 

(ii) Κατ& το φετινό χρόνο αναμένεται να γίνουν έργα έναντι προϋπο

λογιζόμενης δαπ&νης ύψους f.267 χιλι&δων λιρών, για τη βελτί
ωση κατά προτεραιότητα της υδατοπρομήθειας δήμων και χωριών 
της επαρχ!ας Λευκωσίας. Ταυτόχρονα θα γίνουν βελτιώσεις 

αρδευτικών έργων σε ορισμένες κοινότητες έναντι δαπάνης ύψους 

.€151 χιλιάδων λιρών περίπου. Προβλέπεται επίσης η εκτέλεση 
άλλων αρδευτικών έργων στα πλαίσια των σχεδίων Αγροτικής 
Ανάπτυξης των Περιοχών Πιτσιλιάς, Τηλλυρίας και Μαραθάσας 

καθώς επίσης και εκτέλεση έργων βελτίωσης της κοίτης του 

Πεδιαίου. 

(ίiί) Στα πλαίσια του νέου πενταετούς Σχεδίου Αν&πτυξης (1989-
1993) αναμένεται να γίνουν σύντομα μείζονα υδατικά έργα στη 
Βuζαχιά. Για τα έργα αυτά έχουν κατακυρωθεί οι προσφορές από 

το Φεβράρη του 1988 και αναμένεται να συζητηθούν σύντομα τα 
κατασκευαστι:κά σχέδια. Με τα έργα αυτά θα κατασκευαστεί 

εξωποτάμιο φράγμα χωριτικότητας 1.1 εκατομ. κ.μ., και θα 

εγκατασταθε( αρδευτικό δίκτυο για 2,100 δεκάρια γης έναντι 

προUπολογιζόμενης δαπάνης Η.6 εκατομ. περίπου. 

(ίν) Αξιολογούνται επίσης μελέτες, που υποβλήθηκαν τον Απρίλη του 

1988, για την εκτέλεση έργων στον ποταμό Καρκώτη με στόχο 
την αξιοποίηση του ποταμού για ενίσχυση της υδατοπρομήθειας 

της Λευκωσίας και των περιχώρων της και της άρδευσης 735 
εκταρ(ων γης περ(που στην κοιλάδα Σολέας. Και τα έργα αυτά 

αναμένεται επίσης να εκτελεστούν στα πλαίσια του νέου πενταε

τούς Σχεδίου Ανάπτυξης. 

(γ) Ταυτόχρονα με τα πιο πάνω έργα μελετάται επίσης η κατασκευή των 

ακόλουθων φραγμάτων και χωμάτινων Οεξαμενών για την άρδ'ευση της 

επαρχίας Λευκωσίας:-

(i) Έχει συμπληρωθεί η μελέτη σκοπιμότητας και διεξάγεται περι

βαλλοντική μελέτη για να ζητηθούν σε δυο περίπου μήνες προ

σφορές για την κατασκευή του φράγματος «Καπουρά» στον 

ποταμό της Ελιάς, χωρητικότητας 420 χιλ. κ.μ. περίπου, για 

άρδευση 67 εκταρίων γης έναντι προϋπολογιζόμενης ολικής δαπά
νης .€1,3 εκ. λιρών περίπου. 

(ίί) Καταγράφονται τα αρδευτικά δικαιώματα στον ποταμό του Ακα

κίου για την εκπόνηση μελέτης για κατασκευή φράγματος στην 

περιοχή. Η χωρητικότητα του φράγματος Ακακίου - Μαλούντας 

αναμένεται να είν~ι της τάξης των 2 εκ. κ. μέτρων νερού, για τ·Ι)ν 
άρδευση 313 εκταρίων γης για την κατασκευή του οποίου η 

Οαπάνη υπολογίστηκε το 1984 στα .€3 _εκ. περίπου. 

(ίίί) Μελετάται επίσης η κατασκευ·!j του φράγματος του «Σίφυλοω> 

στον ποταμό της Περιστερώνας με χωρητικότητα 1 εκ. κ.μ. νερού 
για την άρδευση 234 εκταρίων γης έναντι δαπάνης 1,3 εκ λιρών, 
όπως αυτή προϋπολογίστηκε το 198 7. 
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(ίν) Έχουν γινει προκαταρκτικά σχέδια, αλλά εκκρεμεί η μελέτη 
σκοπιμότητας, για την κατασκευή του φράγματος Γουρριοu με 

χωρητικότητα 200 χιλ. κ.μ. νερού, για άρδευση 31 εκταρίων γης 
και προϋπολογιζόμε~η δαπάνη f679 χιλιάδων λιρών. 

(ν) Έχουν γίνει προκαταρκτικά σχέδια για τη δημιουργία του φρά

γματος των <<ΧελιδονιώνJ> στον ποταμό Γιαλιά, με χωρητικότητα 
400 χιλ. κ.μ. νερού, για άρδευση 67 εκταρίων γης στην περιοχή, 
με προϋπολογιζόμενη το 1987 δαπάνη 1,17 εκ. λιρών. 

(νί) Μελετάται επίσης η κατασκευή εμπλουτιστικών φραγμάτων στην 
Περιστερώνα και Δένεια-Κοκκινοτριμιθιά και μεθοδεύεται η 
προώθηση της εκτέλεσής τους μέσα στο φετινό χρόνο. 

(νίi) Ταυτόχρονα μελετάται η κατασκευή χωμάτινων εξωποτάμιων 
δεξαμενών στον 'Αγιο Επιφάνιο, στο Καλό Χωριό, στην Ορούντα 

και στο Σαράντι, των οποίων όμως η μελέτη βρίσκεται σε προ
καταρκτικά στάδια. 

(viii) Παράλληλα μελετάται η κατασκευή φράγματος στον ποταμό 
Καρκώτη για τη μεταφορά νερού} μέσω σήραγγας, στον ποταμό 
Ατσά για την ύδρευση της Λευκωσίας και την άρδευση της κοιλά

δας του Καρκώτη. Διερευνάται επίσης η δυνατότητα κατασκευής 
φράγματος στον Πεδιαίο στην περιοχή Πολιτικού. 

(δ) Βασικό κριτήριο για την προώθηση αρδευτικών έργων είναι η απόδοσή 

τpυς. Μέχρι τώρα γίνονταν για την επαρχία Λευκωσίας μικρά έργα, 

κυρίως για ύδρευση και εμπλουτισμό των υπόγειων νερών,ενώ σήμερα 

μελετούνται μεγαλύτερα έργα. Γίνονται σκέψεις για τη δημιουργία 

ενός Βόρειο Αγωγού για την άρδευση και ύδρευση της επαρχίας Λευ

κωσίας και ιδιαίτερα της πρωτεύουσας με την αξιοποίηση των νερών 

του ποταμού Καρκώτη. Πρόθεση της κυβέρνησης είναι να ενωθούν όλα 

τα μικρά υδατικά έργα σ' ένα μεγάλο. Μαζί με τις μελέτες σκοπιμό

τητας γίνονται και περιβαλλοντικές μελέτες πριν από την εκτέλεση 

οποιουδήποτε αρδευτικού έργου. Συνήθως τα μεγάλα υδατικά έργα 

χρηματοδοτοόνται με δάνεια από το εξωτερικό και τα μικρότερα με 

εγχώρια Μνi:ια. Για το θέμα της (δρυσης Αρχής ή Φορέα ΤΜτων έχει 

συμπληρωθεί η προκαταρκτική μελέτη των ξένων συμβούλων} ενώ 

αναμένεται ότι μέχρι το τέλος του φετινού χρόνου θα οριστικοποιηθεί η 

μελέτη και θα προωθηθεί και η νομοθετική ρύθμιση του θέματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με βάση την 

ενημέρωση που της έγινε, καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει τις υδατικές ανάγκες 

της επαρχίας Λευκωσίας στο σύνολό τους, να προγραμματίσει με χρονοδιάγραμμα 

και προωθήσει} χωρίς χρονοτριβή, έργα για καλύτερη αξιοποίηση και εκμετάλ

λευση των υδάτινών της πόρων, για να ικανοποιήσει τις συνεχώς αυξανόμενες 

ανάγκες της επαρχίας. Η Επιτροπή επιθυμεί επίσης να καλέσει την κυβέρνηση να 

επιταχύνει τις διεργασίες για την ίδρυση Αρχής Τδάτων, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παρισινός έχει το λόγο. 



270 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Γρ&ψαμε το θέμα << 'Αμεση αν άγχη μελέτης χαι χατασχευής ουσιαστικών 

έργων γι' αξιοποίηση των υΟ&τινων πόρων στην επαρχία Λευκωσίας», γιατί 

πιστεύουμε πολύ έντονα ότι η πατρίδα μας, ένα μιχρό νησί, πρέπει σίγουρα με 

χ&θε θυσία να διατηρήσει τη φυσιογνωμία κατανομής του πληθυσμού της. να συγ

κρατήσει τον αγροτικό πληθυσμό στα χωριά της. να είμαστε περήφανοι για την 

ύπαιθρό μας, Να φτιάξουμε χαι να συντηρήσουμε συνθήκες ανθρώπινης χι αξιο

πρεπούς διαβίωσης στην περιφέρεια. Να ενθαρρύνουμε χαι Οιευχολύνουμε την 

παραγωγικότητα χαι τέλος να εξασφαλίσουμε για τον πληθυσμό της υπαίθρου 

άνεση, συνθήκες για Οημιουρyία, ικανοποίηση χι ευτuχlα. 

Βασικά στοιχε(α για τους απλούς, ανθρώπινους αυτούς στόχους είναι 8υο. 

Άρτιο ο8ιχό δίκτυο χαι υ8ατιχά έργα. 

Το θέμα του οδικού 8ιχτύου μας απασχόλησε ε8ώ στη Βουλή πέρσι. Σ·ήμερα 

θα χαταπιαστούμε αποχλειστιχά με το υ8ατιχό πρόβλημα. 

Ε(ναι αποδειγμένο γεγονός ότι τα τελευτα(α χρόνια όλοι οι φορείς της πολι

τείας βοήθησαν, ώστε να γίνουν ιχανοποιητιχά έργα στον τομέα φράγματα, με 

αποκορύφωμα το έργο μαμμούθ, το Νότιο Αγωγό, με τη μεγαλύτερη δαπάνη

επένδυση γι / αναπτυξιακό έργο που έγινε ποτέ στην πατρί8α μας χι έφθασε το 
όψος των Η 75 εχ. 

Ποια ειναι η σημερινή εικόνα; Έχουν ικανοποιηθεί σχεδόν απόλυτα όλες οι 

επαρχίες της ΙCύπρου, πλην της Λευκωσίας. Χαρά μας γιατί ξε8ίψασαν χι αρ8εύ

ουν τη γη τους όλες οι άλλες επαρχίες. Τώρα όμως είναι απόλυτη η ανάγκη να 

8ούμε με στοργή χαι τη λησμονημένη επαρχία της Λευκωσίας. Πολύ εύστοχα ο 

εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού στη συζήτηση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή μας ανέφερε επιγραμματικά πως μέχρι το 1974 η Λευκωσία ήταν η 
πρώτη σε έργα, ενώ crι)μερα ακολουθεί τελευταία. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ας μου επιτραπεί να παραθέσω μερικά αριθμητικά στοιχεία, για να 8ιαφανεί 

πολύ καθαρά το μέγεθος της εγκατάλειψης στον τομέα τούτο της επαρχίας Λευ

κωσίας. Αν πάρουμε αλφαβητικά τις επαρχίες, βλέπουμε ότι η Αμμόχωστος από 

το φράγμα του Κούρρη χαι της 1 Αχνας υπολογ(στηχε να αρ8εύει πάνω από 

67 .000 σκάλες. Η Λάρνακα από τα φράγματα Καλαβασού, Διπόταμου, Λευχά
ρων, Κιτίου χαι Κούρρη υπολογίστηκε να αρ8εύει κοντά 100.000 σκάλες. Η 
Λεμεσός από τα φράγματα Γερμασόγειας, Πολεμιδιών, ΙCούρρη χαι Καλαβασού 

υπολογιστηχε ν' αρδεύει πάνω από 32.000 σκάλες. fl Πάφος από τα φράγματα 
Ασπρόχρεμμου, Μαυροχόλυμπου, Ευρέτου, Αργάχας, Πωμού χαι Αγίας Μαρίνας 

υπολογίστηκε ν' αρ8εύει κοντά 62.000 σκάλες. Όσο για τη Λευκωσία, ντρέπεται 
κανείς χαι να αναφερθεί σε αριθμούς για το φτωχό αυτό συγγενή. Η μεγαλύτερη 

λοιπόν επαρχία της Κύπρου διαθέτει όλα χι όλα τρία μικρά φράγματα, του Ξυλιά

του, του Καλοπαναγιώτη χαι του Παλαιχωριού χαι υπολογίστηκε ν' αρδεύει, 

αυτή η πιο μεγάλη σε έκταση επαρχία, μόνο 3.660 σκάλες! Οι αριθμοί σίγουρα 
μιλούν από μόνοι τους χαι 8ε χρειάζονται άλλη ανάλυση. 

Όμως τούτη η επαρχία, που ατύχησε ή χαταδιχάστηχε από τα έργα της 

πολιτείας να αρδεύει μόνο 3.660 σκάλες, 8εν αποτελείται από κατσάβραχα ή 

αργιλώδη εδάφη, ούτε είναι 8υστυχώς σκεπασμένη με καταπράσινα δάση, ώστε να 
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μ·ην έχει καλλιεργήσιμες εκτάσεις. Αντίθετα διαθέτει θαυμάσιες πεδιάδες, πολύ 

εύφορες και παραγωγικές με πολύ χαλές κλιματολογικές συνθήκες, σε μια εuρό

τατη έκταση από το Δάλι μέχρι το Παλιομέτοχο, την Περιστερώνα, τον Αστρο
μερίτη και τη Λινού. 

Τώρα αν μας αντιτάξει κάποιος ότι τούτος ο χώρος Οε διαθέτει δικό του υδά

τινο πλούτο, θα του απαριθμήσουμε πολλούς ποταμούς όΠως το Γιαλιά, τον 

ΠεΟιαίο, το Μερίδα, της !(λήρου - Ακαχίου, της Περιστερώνας, τον Ελιά, τον 
Καρχώτη και πολλά άλλα παρακλάδια. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Διαβάζοντας προσεκτικά την Έκθεση της Επιτροπής Γεωργ(ας για το θέμα 

που συζητούμε, διαπιστώνουμε ότι, απ' όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι, υπάρχει από

λυτη παραδοχή για την ανυπαρξία ουσιαστικών υδατικών έργων, εκδηλώνεται 
καταφανέστατα η διάθεση για μελέτη, αλλά μένουμε δυστυχώς μέχρις εκει. 

Βέβαιο είναι μόνο ότι θα φτιαχτε( μελλοντικά το εξωποτάμιο φράγμα της 
Βυζακιάς με απώτερη πιθανότητα το έργο στον ποταμό Καρκώτη. Μια ελάχιστη 

προσθήκη στο θλιβερό αριθμό των 3.660 αρδεύσιμων σκαλών. 

Σαν ανασταλτικοί παράγοντες προβλήθηκαν δυο λόγοι: Οι Τούρκοι και τα 

υδατικά δικαιώματα. 

Πιστεύουμε ειλικρινά ότι τούτος ο λαός με ξεχωριστή περηφάνεια από το 

1974, μετά την τραγωδία της τούρκικης εισβολής και της συνεχιζόμενης βίαιης 
κατοχής, δε σταμάτησε ποτέ να δημιουργεί και ν _,-αγωνίζεται, έτσι δε μπορεί να 
ευσταθεί σαν λόγος για το σταμάτημα της ύδρευσης κι άρδευσης από τους δικούς 
της πόρους, το γεγονός ότι τα νερά των ποταμών ολόκληρης της επαρχίας καταλή

γουν σε κατεχόμενη γή μας. 

Ούτε θέλουμε να δεχτούμε ότι δεν είναι μπορετό, με καλή διάθεση και ψηλό 

αίσθημα δικαιοσύνης, Εκτελεστική και Νομοθετική Εξουσία να λύσουμε αμέσως 

το πρόβλημα των υδατικών δικαιωμάτων. Είναι βέβαιο ότι ο μάχιμος αγρότης θ 1 

αγκαλιάσει με ενθουσιασμό μια λογική λύση με ταυτόχρονη κατασκευή ουσιαστι

κών έργων, παρά να έχει καδρωμένα στον τοίχο προνόμια γι 
1 

ανύπαρκτο νερό. Το 

πόσο θεαματικό είναι το αποτέλεσμα της άρδευσης για πραγματική αναζωογό

νηση ενδεικτική είναι η περιοχή της Αγίας Κορώνης, όπου ένα μικρούτσικο φρά

γμα έφερε πραγματική κοσμογονία. 

Εμείς λοιπόν του Δημοκρατικού Συναγερμού καλούμε την κυβέρνηση να πάρει 

αμέσως, χωρίς δισταγμούς και δικαιολογίες, την πολιτική απόφαση, ώστε, ανε-

ξ ' 1 ' '"' ' .J. 1 αρτητα απο τη χρηματικη ανταποuοση, να προχωρησει στην κατασκευ.1 φραγμα-

των στην επαρχία Λευκωσίας, για να δώσει το δικαίωμα στον αγρότη της επαρ
χίας να προκόψει και να ευτυχήσει στο χωριό του. Τούτο απαιτεί το γενικό 

συμφέρον του τόπου. Τούτο είναι άμεση κοινωνική ανάγκη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟ!ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατά την εξέταση του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, έγινε παραδεκτό από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
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Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και του Γραφείου Προγραμματισμού ότι η Λευκω

σία μετά την εισβολή αντιμετ<~πισε οξύτατα προβλήματα ύδρευσης και άρδευσης, 

καθώς και την ανάγχη για περαιτέρω βελτίωση του οδικού δικτύου, τόσο σε βασι

κές αρτηρίες, όσο και ως προς τη σύνδεση των χωριών με τους κύριους δρόμους 

και ιδιαίτερα των ορεινών περιοχών. 

Στην Έχθέση της Επιτροπ"ής που συζητούμε γίνεται αναφορά στις δηλώσεις 

των αρμοδίων για· τον προγραμματισμό και την εκτέλεση διάφορων υδρευτικών 

και αρδευτικών έργων στα πλαίσια του νέου πενταετούς Σχεδίου Ανάπτυξης 

1989-1993. Σημειώνουμε και υπογραμμίζουμε ιοιαίτερα τη οήλωση των αρμοοίων 
για τη δημιουργία ενός Βόρειου Αγωγού για την άρδευση της επαρχίας Λευκωσίας 

και ιδιαίτερα την ύδρευση της πρωτεύουσας με την αξιοποίηση των νερών του 

ποταμού Καρκώτη. 

Κύριε Πρόεορε, 

Πολλές φορές και πολύ ορθά έχει καταταχθεί το πρόβλημα των νερών σαν το 

8εύτερο μετά το πολιτικό πρόβλημα στην Κύπρο. Πολύ σωστά στα θέματα οικο

νομικού προγραμματισμού 8ίδεται προτεραιότητα στην κατασκευή μεγάλων και 

μικρών αρδευτικών έργων, με στόχο ούτε σταγόνα νερό να μην πηγαίνει στη 

θάλασσα. 

Τασσόμαστε ανεπιφύλαχτα υπέρ της κατασκευής αυτών των υ8ροεμπλουτι

στικών έργων που έχουν προγραμματιστεί για κάλυψη των υδρευτικών και αρ8ευ

τικών αναγκών της επαρχίας Λευκωσίας, όπως και όλων των άλλων επαρχιών και 

γενικά της Κύπρου. 

Υποστηρίζουμε την ισόρροπη υδατική ανάπτυξη όλων των περιοχών της 

Κύπρου. Σύμφωνα με τΌ Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατlας, τα υπόγεια νερά 

ανήκουν στη Δημοκρατία και συνεπώς σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό, με πρώτη 

προτεραιότητα την κάλυψη των υδρευτικών αναγκών του πληθυσμού στις πόλεις 

και τα χωριά. 

Τονιζουμε εμφα:ντικά την υποστήριξή μας για μελέτη και ικανοποιηση, όσο 

γίνεται, τωv αιτημάτων των κατοίκων της επαρχίας Λευκωσίας, όπως και των 

άλλων επαρχιών; την εκτέλεση συντονισμένων έργων ανάπτυξης και υπο8ομής, με 

κύριο στόχο να κρατηθούν οι αγρότες γενικά και ιδιαίτέρα των ορεινών περιοχών, 

στα χωριά και στις δουλειές τους και να μην εγκαταλείπεται η ύπαιθρος από τ·η 

νεολαία. 

Αποτελεί σοβαρό και μόνιμο αίτημα του αγροτικού κόσμου ο εκσυγχρονισμός 

της υοατικής νομοθεσ(ας και η (ορυση Αρχής ΥΟάτων για προγραμματισμένη, ορθή 

και κατάλληλη αξίοποίηση των- υδατικών πόρων κάθε περιοχής, για κατασκευή 

ανάλογων έργων υπο8ομής, για περισυλλογή-, εξοικονόμηση και 8ίκαιη κατανομή 

των νερών για κάλυψη όσο γίνεται περισσότερο των υδρευτικών και αρ8ευτικών 
ι . .ι 

αναγκων του τοπου. 

Η ΕΚΑ, στα 43 χρόνια της οργανωμένης ζωής και ορ&.σης της, σε όλα τα 
συνέ8ρια και τις κινητοποιήσεις του αγροτικού κόσμου, τονίζει και θέτει το 

αίτημα για εκσυγχρονισμό της υδατικ·~ς μας νομοθεσίας για περισυλλογή των υδά

τινων πόρων, για ορθολογιστική χρήση και αξιοποίηση των νερών και για δίκαιη 

κατανομή τους. Αυτά μπορούν να επιτευχθούν_ με την ί8ρυση και σωστή λειτουρ

γ(α Αρχής ΥΟάτων. 

Εκτιμούμε και χαιρετ(ζουμε την πρόσφατη 8ήλωση του Υπουργού Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων ότι βρισκόμαστε στο τελικό στά8ιο αξιολόγησης των εισηγή-
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σεων των εμπειρογνωμόνων χαι ότι στις αρχές του ερχόμενου χρόνου θα σταλεί 

νομοσχέ3ιο για την Αρχή Υδάτων στη Βουλή χαι αναμένουμε την υλοποιησή της 

χωρίς &.λλες αναβολές. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εκφράσω την υποστήριξή μας προς τις 

εισηγήσεις της αρμόδιας Επιτροπής, όπως αναφέρονται στην Έκθεση. Επίσης 

θέλω να τονισω το καθήκον της κυβέρνησης να επιληφθεί και να πάρει, χωρ(ς 
άλλες αναβολές, τις αναγκαιες αποφάσεις για την uλοπο(ησή τους, ή;ρος το συμφέ

ρον των επηρεαζομένων, αλλά και γενικότερα της αγροτικής και της εθνικής μας 

οικονομίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχει ένα σημείο στην Έκθεση που είναι σωστό. Και αυτό το σημείο είναι 

πως ό,τι έργα έγιναν ή το μεγαλύτερο μέρος των έργων που έχουν γίνει στην 

επαρχία Λευκωσίας είναι στα κατεχόμενα. Όλα τα άλλα τα οποία αναφέρονται 

ανάγονται μέσα στα πλαίσια ενός ευχολογίου που ακούμε από πολλά χρόνια και 

8εν ξέρω y_~--~όσα χρόνια ακόμα θα γίνεται λόγος για τα πιθανά έργα στην επαρ

χία Λεyχώσίας. 

Με εξαίρειτη τους υ8ατοφpάκτες του Παλαιχωρίου παλαιότερα και του Ξυλιά
του, που έγιναν μέσα στα πλαίσια του σχε8ίου ανάπτυξης Πιτσιλιάς, κανένα άλλο 

ό ' " ' λ 'θ ' Λ ' ' ουσιαστικ εργο οεν uπαρχει στην ε ευ ερη πε_eιοχη της ευκωσιας αυτη τη στι-

γμή. 

Μπορούμε να πούμε, για να είμαστε ακριβείς στη γεωγρ __ αφία, ότι το άλλο 
έργο το οποίο υπάρχει στην επαρχία Λευκωσίας είναι ο μικρός υ8'ατοφράκτης του 

Πύργου Τηλλυρίας, που ανάγει την ιστορία του στον καιρό της αποικιοκρατίας. 

Μετά έχουμε έναν αριθμό άλλων έργων που καταστρέφουν αντί να προσθέ

τοονr οτι8ήποτε στην επαρχία Λευκωσίας. Και αρχίζω από την υ8ατο8εξαμενή του 

, Παχ~αμμου, που κάποτε θα πρέπει να επιληφθεί και η Επιτροπή Ελέγχου αυτού 
'--- e'- 'Ε " • ξ ' ' ' ' ό , το\{ ~~ατος. γινε η υοατοοε αμενη, πηραν χωραφια απο τον κ σμο, καταγκρε-

μίd~κG\γ και κάποια κοινοτικά κτίρια που υπήρχαν εκεί. και όμως 8εν έχει εργα
στεί ποτέ'-~κέ'ίνη η υ8ατο8εξαμενή, και χάνει συνεχώς νερό, και παρόλες τις επίμο

νες προσπάθειες του αρμό8ιου Τμήματος 8εν έχει επιτευχθεί η 8ιόρθωση των 

σφαλμάτων που υπάρχουν σ 'αυτό το έργο. 

Και ,8ιερωτάται κανένας, όταν γίνονται τέτοια έργα χωρίς να είναι και πολύ 

σημαντικά, χωρ.ίς να είναι και πολύ μεγάλα, και 8εν είμαστε σε θέση να κατα

σκευάσουμε ένα σωστό έργο, 8εν πρέπει να αναζητούνται και κάποιες ευθύνες; 

Στο κάτω-κάτω οι άνθρωποι επεν8ύουν, κάμνουν κάποιο προγραμματισμό ή και 

8απάνες για να αναπτύξουν τη γεωργική παραγωγή της περιοχής τους και στο 

τέλος ανακαλύπτουν ότι και έξο8α έγιναν και η γεωργία 8εν ωφελήθηκε. 

Και υπ&.ρχει και η καινούργια υ8ατο8εξαμενή του Φαρμακά που και αυτή 8εν 

πρόλαβε να μπορέσει να απο8ώσει και να ωφελήσει την περιοχή και χαρακτηρίζε

ται και αυτή από το ί8ιο μειονέκτημα. Είναι u8ατο8εξαμενή που 8ε συγκρατεί 

νερό! 



274 

Και διερωτάται κανένας πώς θα αντιμετωπισθεί αuτή η χατάστασ·~; Πού θα 

πρέπει να απευθυνθούμε για την κατασκευή χαι κάποιων έργων ή τέλος πάντων τι 

πρέπει να γίνει ώστε, όταν κατασκευάζεται κάποιο έργο, να είναι αποΟοτιχό; 

Και υπάρχει και η σωρεία άλλων έργων που αντί να προσφέρουν θετικά στοι

χεία, αντί να βοηθήσουν τον αγρότη, κατέστρεψαν τον αγρότη και χρησιμοποιώ τη 

λέξη «χατέστρεψανJ> με επίγνωση της σημασίας της λέξης, χαι αναφέρομαι στα 

έργα στην περιοχή του Κάμπου της Τσαχχίστρας, των Γερακιών, όπου τα έργα 

αποδείχθηκαν ελαττωματικά, στοιχίζουν τεράστια ποσά ή Οεν αποδίδουν ή δεν 

εργάζονται οι μηχανές. Ακόμα οι φυτείες που χάνουν οι αγρότες έχουν ξεραθεί 

χωρίς φυσικά και πάλιν να αναζητείται ο υπεύθυνος ή να δίδεται οποιαδήποτε 

αποζημίωση σ 'αυτούς τους ανθρώπους που χαχόπαθαν από ελαττωματική χατα

σχευή έργων ή από ελαττωματικά έργα. Αυτό είναι το ένα κεφάλαιο των αρδευτι

κών έργων στην επαρχία Λευκωσίας. 

Υπάρχει χαι το άλλο των μελετών, που ανθούν μέσα στην Έκθεση της Κοι

νοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων. Μελέτες! Όλοι έχουμε 

απολαύσει στην τηλεόραση εχεlνη την περίφημη εκπομπή <<Μάλιστα, χόριε 

Υπουργέ>), όπου για να αντιμετωπίσει ο Υπουργός τα προβλήματα, έφτιαχνε μια 

επιτροπή για να εξετάσει κάποιο πρόβλημα, για να χαθεί όμως μέσα στα πλαίσια 

χαι τα πλοκάμια της. Στην περίπτωση τη διχή μας έχουμε την άλλα μέθοδο. 

Όταν πάμε να ζητήσουμε ή να μεταφέρουμε κάποιο αίτημα κάποιας περιοχής 

για κάποιο έργο, έχουμε έτοιμη την απάντηση: «Θα μελετηθεί το θέμα». Και 

υπάρχουν θέματα που μελετούνται, χαι να μου επιτρέψει ο χ. Πρόεδρος της Βου-

λή ' 1 ' 1 λ ' ' ' λ' ' ς, να αναφερω ενα εργο που αρχισε να με εταται απο τοτε που εχ εγηχε εχει-

νος Βουλευτής, τα έργα στον Πηδιά. 

Κόριε Πρόεaρε, 

Στην Έκθεση που έχουμε σήμερα μπροστά μας μελετάται ακόμα χατασχευή 

έργων στον Πηδιά. Και διερωτάται κανένας, πόσα χρόνια μπορεί κάποιος να 

περιμένει για να ολοκληρωθούν κάποτε αυτές οι μελέτες; Και εκείνο που σκεφτό

μαστε είναι ότι μιλούμε για τη Δημόσια Υπηρεσία χαι για το τι στοιχίζει στον 

κόσμο. Αν κάποια χρήματα από τις μελέτες διοχετεύονταν για την χατασχευή 

ενός έργου, θα χατασχευάζετο χαι κάποιο έργο χαι θα είχαμε χαι εξοικονόμηση 

χρημάτων. Με τη μέθοδο των μελετών, λοιπόν, εξαπατάται χαι ο κόσμος χαι 

χατασπαταλείται χαι δημόσιο χρήμα, χαι το λέω με επίγνωση αυτών που αναφ

έρω, χόριε Πρόεδρε. 

Ύστερα έχουμε τα σχέδια τα τελειωμένα. Ο Καρχώτης, άλλο έργο που ανά

γεται χι' αυτό από την αρχή της Δ ημοχρατίας, έργο το οποίο συζητήσαμε σ' αυτή 

τη Βουλή χατ'επανάληψη,\έργο για το οποίο χάναμε συσκέψεις με τους κοινοτάρ

χες χαι με τα υπουργεία, έργο γι·α το οποίο έχουν ήδη γίνει σχέδια επί σχεδίων·· 

χαι αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε μπροστά σε καινούργιο σχέδιο, το οποίο αν 

δούμε τους Προϋπολογισμούς του 1991, είναι σε σημείο μηδέν. Τα έργα στον 
Καρχώτη, τα τελειωμένα σχέδια του έργου του Καρχώτη. 

Και έρχομαι στον υδατοφράχτη της Βυζαχιάς, άλλο έργο που εξαγγέλθηκε 

χατ 'επανάληψη χαι δόθηκε υπόσχεση στους αγρότες μας ότι το 1989, το 1990, το 
1991 θα πότιζ~ν απ' αυτό. το έργο. Και αν κοιτάξει χαι πάλιν κάποιος τους 

ΠροUπολqγισμούς υπάρχεί.πρόνοια μηδέν για το έργο της Βυζαχιάς, χαι όχι μάλι

στα μηδέν, αλλά σ'εχείνο τον περίφημο κατάλογο, που δε θα ήθελα να είναι θέμα 

αναφοράς σήμερα, αλλά είναι τόσο προχλητιχή η ύπαρξή του, είναι στην χατηγο-
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ρία Γ 1 είναι τρίτο σε σειρ&. προτεραιότητας κατασκευής, ενώ αυτό το έργο το 
'θ ' ' 'λ ψ ' ' [ uποσχε ηχαν στους αγροτες χατ επανα η η σαν εργο επειγουσας σημασ ας. 

Έτσι λοιπόν, χ_ύριε Πρόεδρε, αν είχα να πω οτιδήποτε χαι αν ήταν υπόθεση 

να τοποθετηθούμε πάνω στο θέμα της Έκθεσης, η Έκθεση ειναι μεν καλή, τα 
' ό ' ' θ f ' !::" , ή εργα μως ειναι ανuπαρχτα και α πρεπει να υπαρς,εt χαποιο μ νυμα προς την 

κυβέρνηση ότι: «Ναι, η Βουλή μέμφεται την κυβέρνηση>) και χάνω πρόταση κατά

κρισης ή και μομφής πάνω στο θέμα των υδατικών έργων στην επαρχlα Λευκω

σίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλί3ης. 

Α. Ψ1ΆΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν ήθελα να πω ότι την Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων την έχω πάρει η ώρα 12 το 
μεσημέρι. Δεν είχα την ευκαιρία να τη μελετήσω σε βάθος, αλλά υπάρχουν ορισ

μένα πράγματα τα οποία εκ πρώτης όψεως φαίνονται πολύ παράδοξα. Παρόλο 

που φαίνονται εδώ αρκετά. έργα τα οποία όλοι θέλαμ'ε να δούμε να γίνονται -όπως 

αναφέρθηκαν από τους προηγούμενους αγορητές- έρχομαι να δω ένα άλλο θέμα το 

οποίο πολύ σωστά ανέφερε και ο συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου. 

Δίνεται η εντύπωση ότι θα γίνουν έργα, ενώ στην πραγματικότητα αυτά τα 

έργα δε θα εξυπηρετήσουν σε τίποτα. Εδώ εί\Ιαι τόσο φανερά. και κραυγαλέα που 

διερωτάται κανένας γιατί μπαίνουν και γιατί η κυβέρνηση έρχεται να τα κάμει. 

Λέγει εδώ η Έκθεση ((Έχει συμπληρωθεί η μελέτη σκοπιμότητας και διεξάγεται 

περιβαλλοντική μελέτη για να ζητηθούν σε δύο περίπου μήνες προσφορές για την 

κατασκευή του φράγματος 'Καπουρά' .... >>. Αυτό το φράγμα το οποίο θα έχει 
μια δαπάνη !:1,300,000 θα αρδεύει 67 εκτάρια. Δηλαδή πόσα θα στοιχίσει κατά. 
σκάλα αυτό το έργο; Αν αυτό το έργο είναι σωστό να γίνει με την αξία η οποία 

λέγει ότι θα στοιχίσει f.1,300,000. Προχωρούμε παρακάτω. Το έργο στο φράγμα 
Γουρρίου το οποίο θα στοιχίσει για 31 εκτάρια .€679,000 και πιο κάτω για το 
φράγμα στα ((Χελιδόνια>> 67 εκτάρια .€1,17 εκ .. 

Διερωτώμαι αν μπορούν· να ξοδεύονται αυτά όλα τα εκατομμύρια για τόση 

μικρή έκταση γης, όταν οι τόκοι αυτών των λεφτών θα υπερκαλύπτουν την αξlα 

της γης και δε θα μπορούν να αποφέρουν τίποτα στο γεωργό. Εκείνο το οποίο 

χρειάζεται είναι να γίνει μια πολύ πιο σοβαρή μελέτη από πλευράς κυβέρνησης να 

βρεθούν οι εκτάσεις εκείνες οι οποίες μπορεί να αρδευθούν και να αποθηκευθεί το 

νερό και όχι να γίνεται ένας κατάλογος έργων με τόσες μικρές περιοχές και με 

τόσο ψηλή 3απάνη. Και αυτή η ψηλή 3απάνη σε περίπτωση ανομβρίας 3ε θα μπο

ρεί να ικανοποιήσει τίποτα. 

Όπως έχω πει και στην αρχή, δεν έχω μελετήσει σε βάθος αυτή την 

Έκθεση, γιατί την πήρα μόλις η ώρα 12 το μεσημέρι. Αλλά, κύριε Πρόεδρε, 
παρόλο που κανένας δεν είναι εναντίον να γίνονται έργα και πολύ περισσότερο 

υδατικά. έργα νομίζω -και συμφωνώ με το συνάδελφο κ. Χατζηδημητρίου- ότι θα 

πρέπει να γίνεται πρώτα πιο εμπεριστα-rωμένη μελέτη, να αξιολογούνται και να 

μπαίνουν στη σειρά, όπως ακριβώς έπρεπέ να μπουν, και να μην παρουσιαζόμαστε 

απλώς ότι κάνουμε έργα, ενώ στην πραγματικότητα δεν κάνουμε τίποτα. 

Αυτά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. Αν έχω σωστά καταλάβει, ο προηγούμενος συνάδελ

φος, όταν μιλούσε για τις προνοούμενες δαπάνες για χατασχευαστιχά έργα για 

την αξιοποίηση του Κούρρη, είναι τον ίδιο ποταμό που εννοούσε χαι όχι το Κού

ριο, γιατί έχει γίνει μια σύγχυση. Πάντως σωστά πιστεύω, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή κάλεσε την Εχτελεστιχή Εξουσία να μελετή

σει τις υδατικές ανάγκες της επαρχίας στο σύνολό τους, να πραγματοποιήσει τα 

χρονοδιαγράμματα και να προωθήσει χωρίς χρονοτριβή έργα για καλύτερη αξιο

ποtηση χι εκμετάλλευση των υδάτινών της πόρων, για ικανοποίηση των συνεχώς 

αυξανόμενων αναγκών της επαρχίας. Και να προσθέσω πως πέραν τούτου σωστά 

κάλεσε την κυβέρνηση να επιταχύνει τις διεργασίες για την ίδρυση αρχής υδάτων. 

Γιατl με βάση τα εχτεθέντα στατιστικά στοιχεία φαίνεται η δυσμενής διάκριση 

από τα κατά επαρχίες δαπανηθέντα έργα σε βάρος της επαρχίας Λευκωσίας, 

στοιχεία τα οποία χαι ο συνάδελφος Παρισινός ανέφερε χαι στην Έκθεση ακροθι

γώς μνημονεύθηκαν. 

Και σ' αυτό ακόμα, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο που θεωρείται από 

τα πιο πετυχημένα, το σχέδιο περιφερειακής ανάπτυξης, το σχέδιο Πιτσιλιάς, στο 

οποίο ασφαλώς περιλαμβάνονταν χαι σχέδια υδατικής ανάπτυξης, η Πιτσιλιά που 

εμπίπτει στην επαρχία Λευκωσίας (χαι σ' αντ!θεση με την Πιτσιλιά που ανήκει 

σ' άλλες επαρχιακές διοικήσεις χαι που ευνοήθηκε χαι χαρπώθηχε στην προκεί

μενη περίπτωση, στο τμήμα της εκείνο, τη «μερίδα του λέοντος))), η Πιτσιλιά -
επαναλαμβάνω- της Λευκωσίας, ελάχιστα ωφελήθηκε. Ολόκληρη μ' άλλα λόγια η 

βόρεια πλαγιά του Τροόδους χαι η κοιλάδα του Δαλιού, που απολήγει στην 

πρώτη περίπτωση σχεδόν ίσαμε το Ακάκι, ουσιαστικά δε βοηθήθηκε. Σκέψεις 

σίγουρα έχουν ανταλλαγεί, μελέτες εχπονήθηχαν μα το αποτέλεσμα ήταν η σχεδόν 

μηδενική βοήθεια προς την επαρχία Λευκωσίας, που έτυχε να έχει και τη για χρό

νια χαταφρυγμένη πρωτεύουσα ανάμεσά της. 

Εξάλλου τώρα που ο κόσμος της χειμαζόμενης επαρχίας άρχισε να συνειδη

τοποιεί τη σε βάρος του ανισοσκέλεια του χρατιχού αναπτυξιακού προγράμματος, 

τώρα που η Εχτελεστιχή Εξουσία υποχρεώθηκε να τείνει «ευήκοον ους» στις ενα

γώνιες παραστάσεις, τις κινητοποιήσεις χαι τις εχχλήσεις του, ξεκινά τώρα ακρι

βώς η καινούργια δοκιμασία του. Και τούτο για τον απλούστατο λόγο πως η συν

τριπτική πλειοψηφία των υπό εκτέλεση υδατικών έργων στην επαρχία Λευκωσίας 

έχει ενταχθεί -όπως ακροθιγώς ανέφερε χαι ο συνάδελφος Χατζηδημητρίου- στην 

κατηγορία των λεγόμενων πρόσθετων αναπτυξιακών έργων. Και πρέπει εδώ να 

«εξάρουμε» την καινούργια χρατιχή εφευρετικότητα, που για πρώτη χι αυτή φορά 

εισάγεται στην ορολογ!α της οιχονομιχής χαι δημοσιονομικής πολιτικής του 

τόπου, πράγμα που μεθερμηνεύεται πως τα υδατικά αυτά μεν έργα θα εκτελε

στούν, αλλά μόνον, αν, χαι εφόσον, υπάρχουν οι διαθέσιμες χρατιχές πιστώσεις. 

Και δεδομένου πως -όπως ανθομολόγησε χτες στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή ο !διος ο Υπουργός Οιχονομιχών, απαντώντας σε σχετική ερώτησή μας, 

ένα τεράστιο ποσό της τάξης των !30 περίπου εκατομμυρίων λιρών (!27 εκ. για 
την ακρίβεια), από ένα αισθητά συρρικνωμένο φέτος σε σχέση με πέρσι, χαι με 

τους προηγούμενους, ασφαλώς, αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς, προUπολογισμό 

ανάπτυξης, ένα προϋπολογισμό των ούτε .t80,000,000, όπως είναι ο φετινός- ένα 
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μεγάλο μέρος θα 'ναι παγωμένος στα πρόσθετα1 ένας συντελεστής δηλαδή σχεδόν 
35% θα έχει παγώσει και το αποτέλεσμα θα 'ναι η δυνατότητα να αντικρίσουν κι 
οι δυστυχείς κάτοικοι της επαρχίας Λευκωσίας τα έργα αυτά να ολοκληρώνονται, 

θα είναι σχεδόν ανύπαρκτη, αν όχι εντελώς μηδενική. Γιατί, πρόσθετα με τις δρα

ματικές περικοπές -όπως είχαμε άλλωστε και πέρσι και που φέτος αναμένεται να 

επαυξηθούν ·λόγω της γνωστής κρατικής έλλειψης ρευστότητας, (έτσι επιχρυσού

ται στον τόπο μας, έντιμε κύριε Πρόεδρε, η προπτωχεuτική περίοδος)- θα έχουμε 

και τα περιθωριακά, όπως ονομάστηκαν, αναπτυξιακά έργα, που θα μπούν στον 

κατάλογο αναμονής, το γνωστό με -τη ξενική ορολογία, καθεστώς του waiting list! 

Λέχθηκε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, από εκπροσώπους του Τπουργείου 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πως αξιολογούνται επίσης μελέτες που υπο

βλήθηκαν τον Απρίλη του 1988 για την εκτέλεση έργων στον ποταμό Καρκώτη, 
για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της Λευκωσίας και των περιχώρων της και 

την άρδευ'ση 375 περίπου εκταρίων γης στην κοιλάδα Σολέας. Ένα έργο, που 
όπως λέχθηκε, αναμένεται να εκτελεστf ι στα πλαίσια του πρώτου πενταετούς 
σχεδίου ανάπτυξης και που έχει ετεροχρqνιστεί 1 όπως προ ολ(γου δραματικά έχετε 
ακούσει. 

1 

' Πρόσθετα όμως να μας επιτραπεί -πέρGtν του ετεροχρονισμού και μ / όλο το 
σέβας προς τις εκπεφρασμ€νες αυτές θέσεις του Τπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων- Vα τονίσο'υμε πως το έργο .του Καρκώτη πρέπει να αξιοποιηθεί 

για τις ανάγκες, αρδεUτικές και υδρευτικές των κατοίκων της περιοχής και η 

Λευκωσία να υδροδοτηθεί από το σχέδιο Τερσεφάνου {το διϋλιστήριο που θα 
δέχεται νερό από το φράγμα του Κούρρη) από τις γνωστές πηγές ύδρευσής της,. 

εκτός φυσικά από τις γνωστές πηγές, όπως π.χ. της Κοκκινοτριμιθιάς, που θα 

πρέπει όμως κι αυτές να επιστραφούν στους δικαιούχους κατοίκους των χωριών 

αυτών απ / όπου ως τα τώρα παροχετεύεται η υδροδότηση στη Λευκωσία. 

Έτσι θα πρέπει να συλληφθεί και να ολοκληρωθεί η ιδέα της κατασκευής και 

του βόρειου αγωγού -όπως διαλαμβάνεται στην Έκθεση- κατ·ά συστοιχία προς το 

νότιΌ αγωγό, που θα εκ.κινά από την Τηλλυριά, θα περιλαμβάνει τον Καρκώ-τη 
κ.ά. ποταμούς και θα αξιοποιηθεί για την άρδευση μέρους της Τηλλυριάς, της 

Σολιάς και μέρους της Μαραθάσας, με τελι.κή απόληξη την πολύ εύφορη κοιλάδα 

που βρίσκεται στα δυτικά της Λευκωσίας μέχρι την περιοχή της Κοκκινοτριμιθιάς 

-πρόσθετα από την περιοχή του Δαλιού- όπου υπάρχει εξαιρετικά εύφορη γη κι 

εξίσου εξαιρετικά πρόσφορες συνθήκες αξιοποίησης του ανθρώπινου αγροτικού 

δυναμικού. Και θα πρέπει να τονιστεί πως πουθενά ίσως αλλού της πατρίδας -
μεσόγεια και όχι παραθαλάσσια γη- δεν παρουσιάζεται με τόση εξάρκεια και 

τόση ευφορία όσο στην κοιλάδα που βρίσκεται στα δυτικά της Λευκωσίας. Και 

πουθενά ίσως αλλού δεν υπάρχει τόση έφεση για αγροτική ενασχόληση όσο στον 
αγροτικό ~;ιληθυσμό της περιοχής αυτής, με όλο το προσφυγικό δυναμικό που 

δέχθηκε νοι:σποιργεί γιοι την αγροτική απασχόληση. 

Τ οι εξαγγελθέντα εξάλλου από το 1986-87 μείζονα υδατικά έργα στη 

Βυζακιά, τραγικά κι απαράδεκτα, ετεροχρονίζονται και μεταφέρονται στα πλαίσια 

νέου πενταετούς σχεδίου ανάπτυξης στα 1989-19931 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, ο 

ίδιος ο Τπουργός {ο τοτινός), Γεωργίας και Φυσικών Πόρων με παρακάλεσε να 

μεταβώ στη Βυζοικιά γιοι να μεταφέρω το μήνυμα πως μέσοι στο 1988 θα άρχιζαν 
επιτέλους τα έργα στη Βυζακιά. Και τώρα ετεροχρονίζονται και μεταφέρονται 

πέντε χρόνια μεταγενέστερα! 
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Έτσι έργα που προαγγέλθηχε η εκτέλεσή τους από το 1986, το 1987 για το 
1988, μαζl με τις άλλες ετεροχρονίσεις τους, αναβάλλονται για πέντε επανα

λαμβάνω τώΡα χρόνια, ενώ οι χάτοι:κοι της κοινότητας χαι της γύρω περιοχής 

μάταια προσΟοχούν την έναρξη των χατασχευαστιχών έργων για άρΟευση των 

2.000 χαι περισσότερων εχταρlων γης που το αρχικό σχέΟιο διαλάμβανε. Μόνη 
παρηγοριά γι' αυτούς είναι η συμπερίληψη στο φετινό ανορθόδοξο προϋπολογισμό 

ποσού .f50.000 -ανάλογο ποσό χαι φυσικά που Οε δαπανήθηκε περιλάμβανε χι ο 
περσινός μη ευφάνταστος χαι μη εφευρηματιχός (όπως είναι ο φετινός προϋπο

λογισμός), που ούτε μια λίρα του δεν έχει εχΟαπανηθε( με τους γνωστούς όμως 

κινδύνους μη αξιοποίησής του, 

Θα πρέπει ακόμα να δοόμε και μια άλλη ίσως πτυχή του νομίσματος. Τις 

αρχικά επίμονες αρνήσεις των αρμόδιων λειτουργών να συναινέσουν ν 1 ανταπο-

θ ' λ' ' λλ' ' ή ' κρι ουν στις εκκ ησεις των κατοικων πο ων αγροτικων κοινοτ των της επαρχιας 

Λευκωσίας για κατασκευή φραγμάτων. Κλασική, έντιμε κόριε Πρόεδρε, η περί

πτωση του αιτήματος για κατασκευή φράγματος στην Κάτω Μονή με την 

ευκαιρία της κατασκευής του γεφυριοό για το δρόμο στον Ξυλιάτο. Κι η άρνηση 

των αρμόδιων τεχνικών (όστερα από «μελέτες» τους) ήταν κατηγορηματική, όπως 

κατηγορηματική ήταν κι η αρνητική στάση κι οι προσεγγίσεις τους για κατασκευή 

φραγμάτων στην Κλήρου, στο Πολιτικό κα~ σε δεκάδες άλλες κοινότητες της 

επαρχίας Λευκωσίας, όπου εναγώνια τέθηκε παρόμοιο θέμα. 

Τώρα όμως τι παρατηροόμε; Παραδόξως με τη σειρά των εξαγγελιών και 

περιοδειών του Προέδρου της Δημοκρατίας, και στα πλαίσια της εφευρηματι

κότητας του προUπολογισμοό για σειρά «αναμονήςJJ των έργων αυτών που 

αναφέρθηκε πριν λίγο και που μιλήσαμε κι εμείς- μια πρακτικ·~ που χαρακτηρίζει 

τις βυζαντινές οικουμενικές συνάξεις και συνόδους που μετέβαλλαν την εικονο

κλαστική σε εικονολατρική τη στάση τους κι αντίστροφα 1 ανάλογα με τις 
αυτοκρατορικές επινεόσεις και προσταγές αντίθετα με τις αρχικές θέσεις και 

εξαγγελίες τους- και αντίθετα με τις αρχικές αρνητικές προσεγγίσεις, οι υπο

σχέσεις κι οι εξαγγελίες για εκτέλεση έργων (σε περιοχές θε~ροόμενες μέχρι πριν 

απρόσφορες) δίνονται τώρα δαψιλώς! 

Πέραν όμως κι ανεξάρτητα από τις αντιμετωχωρίσεις -που οφείλονται καίρια 

σε συμμορφώσεις προς τις προεδρικές επινεόσεις, τα κελεόσματα και τις εξαγ
γελίες για αναπτυξιακά έργα, από προUπολογισμοός, ξαναλέμε, ουσιαστικά 

ανόπαρκτους και ανερείδωτους- η ουσία είναι πως επιβάλλεται η εν προκειμένω 

αναθεώρηση της αρνητικής πολιτικής. ΙCαι να προσπαθήσουμε ν 1 αξιοποιήσουμε κι 

αυτά τα λίγα δεδομένα·, τα προσφερόμενα για υδατική ανάπτυξη της Λευκωσίας, 

έργα, με διαφορετικά κριτήρια και πιο ευφάνταστους σχεδιασμοός. Γιατί μόνο με 

μια τέτοια στάση και πολιτική -στα πλαίσια της οποίας εντάσσεται ασφαλώς κι ο 

βόρειος αγωγός για τον οποlο λίγο πιο πριν μιλήσαμε και τον οποίο εξαίρουμε

μπορεί να σημειώσει και η επαρχία' μας τους αναγκαίους ανελικτικοός προς τα 

πρόσω διασκελισμοός. Με τις λίγες αντίθετα στεγανοποιήσεις αυλακιών που της 

προσφέραμε και -το σημαντικότερο- με τα έργα στο waiting list που φέτος της 
προσφέρουμε, η στατικότητα, ατυχώς, είναι αναπόδραστη και -επ(σης ατυχώς

ανελαστικήl 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλία. 
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Ν. ΗΛΙΑ: 

Από τη θtση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να επανορθώσω κάτι που έχει λεχθεί από τον έντιμο συνάΟελφο 

χ. Ψυλλ(Οη όσον αφορά τις εκτάσεις που προγραμματίζονται για κάποια έργα. Τα 

67 εκτάρια που έχει μεταφράσει σε 50 σκάλες ο συνάΟελφος χ. Ψυλλίδης είναι 
502 σκάλες και όχι 50. Αλλά έστω και με αυτό, πάλι τα έξοΟα είναι πολλά για 
τέτοια έργα. Αλλά ήθελα να τονίσω εΟώ ότι για έργα στην ύπαιθρο και Οη 

αρΟεuτιχ&. έργα, Οεν πρέπει να λαμβάνεται υπόψη μόνο ο οικονομικός παράγοντας. 

Αλλά πρέπει να λαμβάνονται υπόψη κοινωνικά κριτήρια. Γιατί, αν περιοριστούμε 

στεγνά μόνο στα οιχονομιχα κριτήρια για να γίνονται έργα, πολύ φοβούμαι ότι Οε 

θα κατασκευαστούν πάρα πολλά έργα ή και πολλά απ.ό αυτά που κατα

σκευάστηκαν θα πρέπει να θεωρούνται ότι δεν έπρεπε να γίνουν με αυτή τη λογική 

και τότε ο αγροτικός μας πληθυσμός, αν έμεινε ακόμα λίγος, θα φύγει εντελώς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τσιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

l{ι' εγώ από τη θέση μου, έντιμε κ. Πρόεδρε. 

Συμφωνώ με την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 6τι 

έχουν δίκαιο οι εκπρόσωποι της Λευκωσίας να ζητούν την αξιοποίηση του 

υδάτινου πλούτου στην περιοχή. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό το Σώμα, καθώς κάt η προηγούμενη και η σημερινή 

κυβέρνηση, έδωσαν υπερπροτεραιότητα στην κατασκευή του Νότιου Αγωγού, για 

να αξιοποιηθούν οι υδάτινοι πόροι, να δοθούν πολλά εκατομμύρια, (περ(που ί200 

εκ.) όχι μόνο για να σώσουμε περιοχές που κινδύνευαν αλλά για να καλύψουμε τις 

υδρευτικές ανάγκες του 80% του λαού. Και στο σχέδιο υπάρχει πρόγραμμα για να 
γίνει το διυλιστήριο Τερσεφάνου που θα υδρεύει και τη Λευκωσ(α. Και πρέπει να 

γίνει φέτος αυτό το σχέδιο -σε 'συνέχεια με τις προηγούμενες μας απα~τήσεις για 

υπερπροτεραtότητα- για να καλύπτει τις ανάγκες της Λάρνακας αλλά και τις 

ανάγκες της Αμμοχώστου, διότι οι προσφυγικοί συνοικισμο( και πολλά χωριά της 

επαρχ(ας Λάρνακας παίρνουν νερό από τον παλιό αγωγό Αμμοχώστου. Η 

τουριστική περιοχή Αμμοχώστου στερείται το νερό για να έχουν νερό οι 

προσφυγικοί συνοικισμοί, αλλά είμαστε μάρτυρες ότι και η Λευκωσ'ία και η 

Λάρνακα και η ακριτική Αμμόχωστος στερούνται το πόσιμο νερό. Γι / αυτό η 
απαίτησή μας, σε συνδυασμό με την ανάγκη να γίνουν και άλλα αρδευτικά έργα, 

είναι να προωθηθεί άμεσα σαν έργο επείγουσας ανάγκης το διυλιστήριο 

Τερσεφάνου για τις υδρευτικές ανάγκες των 3-4 επαρχιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να μη μείνει οποιαδήποτε εσφαλμένη εντύπωση από μια 

σωστή παρατήρηση η οποία έγινε όσον αφορά το κόστος του όλου θέματος, και 

ήταν σωστή η παρατήρηση του συναδέλφου, θα ήθελα να τονίσω ότι σίγοΙJρα αυτή 

η παρατήρηση δεν πρέπει να σχετίζεται με την προτεραιότητα, που όπως ανέφερε 

ο συνάδελφος κ. Ηλία πρέπει να δίδεται σε θέματα της αγροτικής μας οικονομίας, 

και σίγουρα κανένας σ' αυτό το Σώμα δεν ισχυρίζεται και δεν επιθυμεί να 
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λαμβά\Ιονται αυστηρά οικονομικά κριτήρια αλλά κοινωνικά κριτήρια, διότι δε 

χρειάζεται να το επαναλάβουμε κι' εμείς ακόμα μια φορά ότι η γεωργία μας, η 

αγροτική μας παραγωγή, αποτελεί και θα αποτελεί τη ραχοκοκκαλιά της όλης 

οικονομίας και σε τέτοιες περιπτώσεις τα αυστηρώς οικονομικά κριτήρια δεν είναι 

εκείνα που πρέπει να λαμβάνονται υπόψη. Εξάλλου αυτή ήταν πάντοτε και η 

πολιτική του κόμματός μας~ είναι γνωστό, δεν είναι ανάγκη να την επανα

λαμβάνουμε, όπως και η προώθηση του μεγάλου έργου του Νότιου Αγωγού, η 

οποία ξεκίνησε από την κυβέρνηση του χ. Κυπριανού. 

Επομένως η παρατήρηση η οποία έγινε ήταν εύστοχη αλλά δεν είχε την 

έννοια να τονίσει ότι πρέπει τα αυστηρά οικονομικά κριτήρια να υποκαταστήσουν 

τα κοινωνικά κριτήρια, τα οποία όλοι θέλουμε να υπάρχουν όσον αφορά την 

αγροτιά μας. 

Σε όσα ανέφερε ο κ. Τσιέττης για τα έργα που πρέπει να γίνουν, της 

υδατοπρομήθειας, είμαστε απόλυτα σύμφωνοι και θα συνεργαστούμε για να 

προωθήσουμε όλοι μαζί, πέραν οποιωνδήποτε άλλων σκοπιμοτήτων, αυτά τα 

απαραίτητα υδατικά έργα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητέςj 

Ο κ. Ψuλλίοης. 

Α. ΨΤ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Εκείνο το οποίο ήθελα να τονίσω, όπως έκαμα και στην ομιλία μου, είναι ότι 

αυτά τα έργα θα αποδειχτούν ασύμφορα και στο τέλος δε θα γίνουν. Και είναι 

αυτό το οποίο προσπάθησα να τονίσω και γι / αυτό το λόγο είπα ότι πρέπει να 
αξιολογούνται .και να μπαίνουν οι προτεραιότητες, όχι γιατί είμαι εναντίον των 

έργων ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει ακόμα κάποιο που θέλει να πρωτολογήσει. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΤ: 

Δε θα μακρηγορήσω, κύριε Πρόεορε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Φοβούμαι πάντοτε τις εισαγωγές. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΤ: 

Θα θέσω και εγώ :ιερικές σκέψεις μο.υ, ιδιαίτερα που προκύπτουν απ / όσα 
λέχθηκαν. Εμείς είπαr'-""' πολλές φορές ότι κατανοούμε απόλυτα τη μετατόπιση 

των προτεραιοτήτων που ανέκυψαν μετά από την τουρκική εισβολή και κατοχή 

της μισής μας σχεδόν πατρίδας. Και μέσα σ' αυτή ασφαλέστατα ήταν και το 

θέμα το υδατικό για το οποίο κανένας μ~ς δε νομίζω να αμφισβητεί τα μεγάλα 

θαύματα που έγιναν μέχρι της στιγμής για την αντιμετώπισή του. 

Είναι γεγονός ότι η Λευκωσία υστέρησε, γιατί αντιμετώπιζε θέμα μετατό

πισης προτεραιοτήτων και όπως πολύ χαρακτηριστικά λέχθηκε και λέγεται, και 

είναι σωστό, από πρώτη πριν από την εισβολή βρέθηκε σήμερα τελευταία. l(αι 

πολύ φοβούμαι ότι με τις συνθήκες και τα νέα δεδομένα που δημιουργήθηκαν, όσες 
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ενέσεις κι αν προσπαθήσουμε να της βάλουμε, 8υστυχώς θα δυσκολευτεί να 

παρακολουθήσει τις άλλες επαρχίες ειδικά τόσο γι' αυτό το θέμα, το υδατικό, 

όπως και γι' άλλα θέματα αναπτυξιακών έργων. 

Λέχθηκε πολλές φορές -και είναι πράγματι αλήθεια- ότι έφτασε η στιγμfι που 

παίρνει σειρά η Λευκωι::"ία και είναι απαραίτητη ανάγκη να της δώσουμε 

επείγουσα προτεραιότητα, ιδιαίτερα στο θέμα το υδατικό, αρδευτικό και υδρευ

τικό. Αν δε γίνει, οι συνέπειες για την επαρχία Λευκωσίας θα είναι τεράστιες. Και 

πολύ φοβούμαι ότι αυτό το πράγμα δεν έγινε κατανοητό και η πολιτική 

τουλάχιστον απόφαση και 'βούληση γι' αυτό το ζήτημα δε βγαίνει ούτε από τη 

σημερινή κυβέρνηση, αλλά ούτε δυστυχώς και από .το πνεύμα της Έκθεσης όπως 

έχει καταρτιστεί από τ·ην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Και είναι ανάγκη 

να μας απασχολήσει και να απαιτήσουμε να γίνει πράξη αυτό το πράγμα. Η 

πολιτική απόφαση για επείγουσα προτεραιότητα της επαρχίας Λευκωσίας πρέπει 

να ληφθεί. 

Ειδικά για τα συγκεκριμένα έργα εκείνο το οποίο έχουμε προσέξει είναι ότι 

δεν αντιμετωπίζεται το πρόβλημα, Απλούστατα -όπως πολύ ορθά το έθεσε ο κ. 

Χατζηδημητρίου- υπάρχει μια σειρά απαρίθμησης ορισμένων έργων με ευχολόγια. 

Και είναι έργα τα οποία παρουσιάζονται ότι θα μπορούσαν κάποτε να γίνουν και 

όχι μια υπεύθυνη και προγραμματισμένη αντιμετώπιση αυτού του τεράστιου 

προβλήματος που σημαίνει ιεράρχηση έργων με τα χρονοδιαγράμματά της και 

μέσα στα πλαίσια των στόχων τους οποίους θα πρέπει να εξυπηρετήσει. 

Πολύ φοβούμαι ότι αν η Βουλή δεν επιμείνει αυστηρά προς την κατεύθυνση 

της κυβερνητικής πλευράς έτσι που να έρθει κάποτε με συγκεκριμένα αποφα

σισμένα έργα και με την ιεράρχησή τους, αυτός ο κατάλογος που έχουμε βάλει, 

πολλές θητείες της Βουλής και πάλι θα απασχολεί και θα συζητιέται. Γιατί είναι 

απαράδεκτο πραγματικά το φράγμα της Βυζακιάς να τίθεται σήμερα ως έργο 

τρίτης προτεραιότητας στα αναπτυξιακά προγράμματα. Είναι απαράδεκτο το 

διϋλιστήριο Τερσεφάνου να μην αντιμετωπίζεται ως θέμα απόλυτα επείγουσας 

προτεραιότητας. 

Κι αυτό ήθελα να θίξω και είναι αυτό το μήνυμα που ήθελα να μεταφέρω 

στους συναδέλφους και η Βουλή να το μεταφέρει στην κυβερνητική πλευρά, ότι 

πρέπει η κυβέρνηση και η Βουλή να επιμείνουν να επανέλθουν επί του θέματος, 

θ ' ' ή ' ' ' για να χα ορtσουν σειρα προτεραιοτ των και ιεραρχησης αυτων των εργων που 

απαριθμούνται με τα χρονοδιαγράμματά τους. Διαφορετικά πολύ φοβούμαι ότι θα 

μείνει ακαδημαϊκή η συζήτηση την οποία σήμερα κάνουμε, 

Δε θα ήθελα να επεκταθώ περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, γι' αυτό θα 

τερματίσω εδώ την αγόρευσή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πέτας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, δε θα ήταν χρήσιμο να ανεβώ στο βήμα να μιλήσω, 

γιατί η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής- αλλά και ορισμένοι 

από τους ομιλητές έχουν δώσει μια καθαρή και σαφή εικόνα αυτού του 

προβλήματος, του προβλήματος της εξασφάλισης ικανοποιητικής ύδρευσης και 

άρδευσης στη μεγαλύτερη επαρχία της Κύπρου, την επαρχία που εξακολουθεί να 

αποτελεί το 40% περίπου του συνολικού πληθυσμού. 
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Εδώ ορισμένες απόψεις που έχουν εκφραστεί, χατά τη δική μου γνώμη, έχουν 

ί β J. ' ' ' ' μειώσει τη σημασ α του προ λ,1ματος, γι αυτο χαι σαν ενας απο τους 

εκπροσώπους αυτής της επαρχίας και από εκείνους που αν δεν είμαι ο παλαι
ότερος· που χ·αταπιάνεται με αυτά τα προβλήματα είμαι από τους πιο αρχαίους, 
χαι ξέρετε, έντιμε κύριε Πρόεδρε, αυτό το πράγμα ..... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή είμαι εξίσου αρχαίος. 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

..... θα πρέπει να πούμε ότι ο χ. Χατζηδημητρίοu είχε απόλυτο δίκαιο, όταν 
έλεγε ότι εδώ επαναλαμβάνονται ορισμένες ευχές, ευχές οι οποlες δόθηκαν από 

πολύ παλιά χρόνια. 

Θυμούμαι ότι, όταν έχαμνα τα πρώτα βήματα της χοινωνιχής μου δραστη

ριότητας σαν γραμματέας των Μορφωτικών Συλλόγων της Λευκωσίας το 1940, 
ένα από τα προβλήματα που συζητούσαμε ήταν ότι στη βόρεια πλαγιά της 

οροσειράς του Τ ροόδους -και ξεκινούσαμε από την περιοχή της Σολιάς μέχρι το 

ανατολικό άκρο της- θα έπρεπε να γίνουν υδατοφράχτες για εξοικονόμηση των 

υδάτινων πόρων και κατάλληλη αξιοποίησή τους. lποδειχνύαμε μάλιστα πάντοτε 

και συγκεκριμένους τόπους και μέτρα που έπρεπε να ληφθούν για άμεση 

αξιοποίηση αυτών των υδάτινων πόρων, Πλην όμως και μετά την ανεξαρτησία 

ακόμα, όταν επαναλαμβάναμε πάντοτε αυτά τα αιτήματα, εκφράζονταν ευχές, 

χαθορ(ζονταν και ανακοινώνονταν προγράμματα, αλλά τα έργα δεν ήλθαν. J{αι 

ελπ(ζουμε μ' αυτή τη κυβέρνηση) και όχι μόνο ελπίζουμε αλλά και θα αγωνι

στούμε, αυτά που έχουν εξαγγελθεl να γίνουν πραγματικότητα τον ερχόμενο 

χρόνο. Διότι, επαναλαμβάνω) δόθηκαν πολλές φορές τέτοιες υποσχέσεις. 

Είναι χαλά γνωστό και έχει εξηγηθεί με πολλή σαφήνεια από το βήμα τ1:>ύτο 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης ότι η λύση του υδατικού προβλήματος εlναι μια 

από τις βασικότερες προϋποθέσεις ανάπτυξης. Και όταν μιλούμε για τη Λευκωσία, 

εννοούμε ολόκληρη την επαρχ(α. Διότι δεν υπάρχει πόλη στον κόσμο στην οποία 

μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη και να μην έχει σχέση με τούτο η ενδοχώρα της. Γι 1 

αυτό και η (δια η Λευκωσία, στην οποία μαζί. με την περιοχή κατοικεί το 1/3 
περίπου του πληθυσμού της Κύπρου, πρέπει να πούμε ότι για να ζήσει η 

Λευκωσία χρειάζεται ταυτόχρονα να αναπτύσσεται η ενδοχώρα της) να αναπτυχθεί 

δηλαδή ολόκληρη η αγροτική περιοχή της Λευκωσίας μέχρι τον Πύργο της 

Τηλλυρι&ς. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να διαφωνήσω σαφώς και κατηγορηματικά 
'ψ 'ζ / '>:'>' ι ι ι με τις απο εις που αγγι ουν την πτυχη των σχεσιων σχοπιμοτητας, χατα ποσο 

δηλαδή έγιναν μελέτες σκοπιμότητας για τέτοια έργα των οποlων η έκταση που 

προορίζεται να αρδεύσουν είναι σχετικά μικρή. Αυτό πρέπει να πω ότι δεν το 

παραδέχομαι, διότι δεν έγινε μελέτη. Ο συνάδελφος ο οποίος έχει εκθέσει αυτή 

την άποψη ξεκαθάρισε ότι πήρε την Έκθεση μόνο το μεσημέρι και δεν μπόρεσε 

να τη μελετήσει, απλώς είδε σε μια πρώτη ματιά αυτή την Έκθεση. 

Θα πρέπει να πω ότι για ορισμένες περιοχές της Λευκωσίας υπάρχει και 

πολύ οξύ πρόβλημα. Όταν μιλούσαμε για παράδειγμα για την κατάλληλη οδική 

σύνδεση της Τηλλυριάς μέχρι τον Αχάμα με τον υπόλοιπο κορμό της Κύπρου για 
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να κατορθώσει αυτή η περιοχ·ή να επιβιώσει, μας είπαν και αρμόδιοι της 

προ·ηγούμενης κυβέρνησης μάλιστα ότι Οα ήταν σκόπιμο αυτά που θα χρειαστούν 

για να κάμουμε κατάλληλη οδική σύνδεση αυτής της περιοχής να τα μοιράζαμε 

στις οικογένειες για να ζήσουν αλλού. 

Αλλά όπως δε συμβαίνει και στο φυσικό οργανισμό του ανθρώπου, όταν 

δηλα.Ο·ή πονέσει ένα δάκτυλό, να πει δε θα δώσω i'i0,000 να το θεραπεύσω, αλλά 
θα το κόψω να το πετάξω, έτσι κιχι στην περιοχ·ή της Τηλλυρριάς δεν πρέπει να 

γίν:::ι αυτό το πράγμα. Να την αφήσουμε δηλαδή να μαράνει και να πεθάνει διότι 

θα είναι τότε ένα νεκρό ξεκίνημα πάνω στο σώμα της Κύπρου. Κι' εδώ πρέπει να 

πούμε ότι αυτές οι περιοχές που προορLζονται να αρδεύσουν τα έργα που 

προγραμματLζονται εlναι περιοχές ζωτικές για ολόκληρο τον κορμό της Ι{ύπρου 1 
για όλη τ·ην οικονομία της Ι{ύπρου. Δεν μπορεί να υπάρξει πόλη ·fι ύπαιθρος 1 αν 
σβήσουν αυτές οι περιοχές. l{αι είδαμε πολλές περιοχές από αυτές που προ

ορίζεται να αρδευθούν χαι θα πρέπει να επισπευσθούν αυτά. τα έργα που 

συνεχίζουν την κατιούσα 1 συνεχίζουν να φθίνουν 1 γιατί διαλύονται οι κοινότητες 

' ' των περιοχων αυτων. 

Έτσι η δική μας θέση είναι ότι χαιρετίζουμε αυτά τα έργα που έχουν 

εξαγγελθεί 1 αυτά τα έργα που προγραμματ(ζονται 1 και τονίζουμε την απόφασή 
μας να επαγρυπνούμε και να αγωνιστούμε για να υλοποι·ηθούν 1 διότι αυτό απαιτεί 
το συμφέρον όχι αυτών των περιοχών μόνο αλλά της Κύπρου ολόκληρης. Ε(ναι το 

καθήκον για τη στήριξη του εσωτερικού μας μετώπου~ τη στήριξη της οικονομίας 

μας 1 είναι καθήκον ύψιστης σημασίας για την υπεράσπιση της ανεξαρτησίας και 

της ελευθερίας της Κύπρου. 

Ευχαριστώ~ κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές 1 αυτό που αντιλαμβάνομαι είναι ότι 

υπάρχουν μερικές διαφοροποι·~μένες τοποθετήσεις έναντι της Έκθεσης 1 δεδομένου 
ότι δεν πρόκειται περί ουσιαστικής απόφασης της Βουλής -ξέχασα ότι υπάρχει ο 

εισηγητής 1 με συγχωρείτε 1 θα σας δώσω το λόγο- αυτό που μπορεί να λεχθεί είναι 

ότι οι απόψεις 1 εκτός αν επιμένει ο κ. Χατζηδ·ημητρίου στη θέση του που τον 

βλέπω τώρα να μπαίνει 1 αυτό που μπορώ να διαβιβάσω είναι ότι ναι 1 η Έκθεση 
είναι η Έκθεση της Επιτροπής αλλά. ότι κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια 

εκφράστηκαν σοβαρές αν·ησυχίες για το αν είναι πράγματι πρόθεση της κυβέρνησης 

να προχωρήσει στην εκτέλεση ορισμένων έργων και δεύτερο, και αν ακόμα τα 

εκτελέσει ακόμα και έτσι 1 θεωρούνται ότι τα έργα δεν είναι ικανοποιητικά. 

Μάλιστα κcίποια προηγούμενα έργα έγιναν κατά τρόπο ο οποίος κάθε άλλο παρά 

εξυπηρετούσε τις περιοχές στις οποίες έγιναν. 

Αν αυτό ικανοποιεί, καλώς 1 ειδάλλως είμαι πρόθυμος να προχωρήσω αφού 
όμως δώσω πρώτα το λόγο στον εισηγητή. Αλλά μπορείτε να πείτε την άποψή 

σας, κύριε Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 είμαι πρόΟυμος να δεχτώ μια πρόταση δική σας που να 

εκφράζει το πνεύμα της συζήτησης. Δε θέλω να επιμένω πάνω σε μια συγκε

κριμένη φραστική διατύπωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, τότε θα δώσω το λόγο στον κ. Παρισινό. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την ολοκλήρωση των ομιλιών των συναδέλφων πάνω στο 

θέμα που συζητήσαμε θα 'θελα σαν εισηγητής να εκφράσω την ιχανοποίησ"ή μου 

για την ομόφωνη από όλες τις πλευρές ..... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν θα την έλεγα ομόφωνη για να μη aημιουργήσω παραπάνω προβλήματα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

, .... διαπίστωση του βάθους και της σοβαρότητας του προβλήματος, και 
σlγουρα τουλάχιστο από τη δική μας πλευρά θα δεχτούμε την εισήγησή σας 

προσθέτοντας, όμως, κύριε Πρόεδρε, ταυτόχρονα ότι με συνέπεια και αυστηρότητα 

θα παρακολουθήσουμε αν πράγματι η Εκτελεστική Εξουσία θα υλοποιήσει αυτές 

τις εισηγήσεις απ 1 όλες τις πλευρές που ακούστηκαν σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η , ' ' ' ξή Α ' θ' εισηγηση μου για τα παραχατω ειναι η ε ς: ν ειναι εματα για τα 

οποία Οεν προκύπτει συζήτηση, θα προχωρήσω. Αν ε(ναι θέματα για τα οπο(α 

προκύπτει συζήτηση, ΟεΟομένου ότι φαίνεται ότι για όλα τα θέματα οι Ε'κθέσεις 

έχουν κυκλοφορήσει κάπως αργά, Οε θα προχωρήσω. Γι' αυτό θα ρωτ·~σω. Για 

την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 

το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής αποζημιώσεων Μαζωτού, 

Κάθηκα και άλλων περιοχών για της ζημιές που υπέστησαν λόγω της πρόσφατης 

προσβολής των σταφυλιών τους από περονόσπορο και στάκτη>>. (Θέμα εγγραφέν 

με εισήγηση των αξ. Βουλευτών ~. Γεώργιου ΠαπαΟόπουλου και ΑνΟρέα 

Γεωργ(ου). (30.6.89), Οα υπάρξει συζήτηση ή Οα γίνει απλώς αποδεκτή η 

'Εκθεση; 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, είναι και ομόφωνη η Έκθεση, αλλά είναι και το θέμα 

ξεπερασμένο. Εν πάση περιπτώσει όμως η Οιαβεβαίωση είναι ότι Οε θα γίνουν 
ομιλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλετε να Οιαβαστεί η 'Εκθεση ή θέλετε να θεωρηθεί ως αναγνωσθε(σα; 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Να Οιαβαστεί, κύριε ΠρόεΟρε, είναι' η εισήγηση του εισηγητή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να διαβαστεί η Έκθεση χωρίς συζήτηση περαιτέρω. 

Ο κ. Π αναγ(aης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, απλώς εγώ ήθελα να συνΟέσω αυτό το θέμα με τις τελευταίες 

καταστροφές που συνέβησαν στις επαρχίες Λεμεσού και Πάφου. Επ' ευκαιρία 

αυτής της Έκθεσης, να επισπευσθε( η αποζημίωση των αμπελουργών, γιατί αυτό 

το θέμα είναι συνυφασμένο με τις τελευταίες καταστροφές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

Οιαβάσει την Έκθεση. 
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ΧΙ-'. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η 

ΑΝΑΓΚΗ ΠΑΡΟΧΗΣ ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΩΝ ΣΤΟΥΣ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΟΥΣ 

ΤΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΜΑΖΩΤΟΥ, ΚΑΘΗΚΑ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΓΙΑ 

ΤΙΣ ΖΗΜΙΕΣ ΠΟΥ ΥΠΕΣΤΗΣΑΝ ΛΟΓΩ ΤΗΣ ΠΡΟΣΦΑΤΗΣ ΠΡΟΣ

ΒΟΛΗΣ ΤΩΝ ΣΤΑΦΥΛΙΩΝ ΤΟΥΣ ΑΠΟ ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟ ΚΑΙ 

ΣΤΑΚΤΗ». 

Πιχpόντες: 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόεδρος 

Κυρι&.κος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Πα.πα.ρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Γιανν&κ·~ς Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω Θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Απριλίου, 13 
Ιουνίου και 3 Οκτωβρίου 1989. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόfι.ων και 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, El(A και Αγρο
τικής και εκπρόσωποι της κοινότητας Μαζωτοι5. Οι εκπρόσωποι του Οργανισμού 

Γεωργικής Ασφάλισης, παρόλον ότι προσκλήθηκαν δεν κατέστη δυνατό να 

παραστούν. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής ήταν επίσης παρών ο ένας από τους 

εισηγητtς του θέματος Βουλευτής κ. Α. Γεωργίου. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό συζήτηση θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από 

τους αξιότιμους Βουλευτές κ. Γ. Παπα3όπουλο και Α. Γεωργίου στις 30 Ιουνίου 
1988 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για εξέταση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα ο Βουλευτής κ. Γεωργίου αναφέρθηκε στην 

ολοκληρωτική καταστροφή τω\ι αμπελιών των περιοχών Μαζωτού και Κάθηκα 

από περο'Jόσπορο και στάκτη. Οι καταστροφές αυτές επισυνέβησαν την περίο3ο 

Μα·ί·ου - Ιου\ιίου 1988 και είχα\/ σαν αποτέλεσμα το\ι απο3εκατισμό της 

παραγωγής και την οικο\ιομική απο3υνάμωση των γεωργώ\/ που επηρεάστηκαν 

από τις ζημιές. Για το σκοπό αυτό εισηγήθηκε να μελετηθεί ευ\ιοϊκά το αίτημα 

για αποζημιώσεις. 

Σύμφωνα με το\ι εισηγητή του θέματος, ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικώ\ι 

Πόρων επισκέφθηκε την περιοχή του Μαζωτού μετά τη\ι καταστροφή και έ3ωσε 

οδηγίες στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφ&λισης να προβεί σε εκτιμήσεις των 
ζημιώ\1 1 ενώ ταυτόχρονα έ3ωσε υποσχέσεις ότι θα παρεχόταν βοήθεια στους 

πληγέ\ιτες αμπελουργούς, υπόσχεση η οποία παραμέ'Jει απραγματοποίητη μέχρι 

τη στιγμή αυτή. 

Σε επιβεβαίωση των όσων λέχθηκαν από το\ι εισηγητή του θέματος, οι 

εκπρόσωποι της περιοχής Μαζωτού ανέφερα\/ ότι οι ζημιές ήτα\/ τόσο μεγάλες, 

που σύμφωνα με τους υπολογισμούς τους κυμάνθηκαν σε ποσοστά 70% - 80%, 
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ώστε δεν κατέστη δυνατή η συγκομιδή του καρπού και τα ιοια τα φυτά των 

αμπελιών κάηκαν. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβερνητικής πλευράς για το υπό συζήτηση θέμα, 
οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κατέθεσαν στ·ην 

Επιτροπή τα πιο κάτω: 

(α) Δόθηκαν οδηγ[ες και έγιναν ατομικές εκτιμήσεις ζ·ημιών. Σύμφωνα με 

τις εκτιμήσεις αυτές, από τον περονόσπορο και τη στά){Τη την πεpίοΟο 

Μαϊου - Ιουνίου 1988 προκλήθηκαν συνολικά ζημιές σε 3,667 κυβερ
νητικές σκάλες και 363 καλλιεργητές αμπελιών παγχύπpια. Από τις 
ζημιές αυτές τη μεγαλύτερη μεpίΟα είχε η περιοχή Κάθηχα, 'Ινιας και 

Αρόοων της Επαρχίας Πάφου, όπου πλήγηκαν 3,490 κυβερνητικές 

σκάλες, με απώλεια παραγωγής 999 τόνους χαι 363 πληγέντες 

αμπελουργούς με μέσο όρο ζημιών f248 ανά γεωργό. Το ύψος των 
ζημιών στην περιοχή Κάθηχα υπολογίζεται γύρω στις f90,000 από τις 
f100,000 σύνολο που υπολογίζονται οι ζημιές σ' όλη -rην επαρχία: 

Πάφου. Το μέσο ποσοστό ζημιάς των πιο πάνω περιοχών της Πάφου 

ήταν κατά μέσο όρο 19%, και μόνο 129 χυβερν-ητιχές σκάλες είχαν 
ποσοστά ζημιάς πέραν του 50% 1 ποσοστό που ισοδυναμεί με 12% της 
συνολικής ζημιάς και 10.5% της συνολικής ετήσιας παραγωγ·ής τους με 
σύνολο ζημιών σε πραγματικά ποσά f10,800. 

(β) Όσον αφορά την περιοχ·ή του Μαζωτού αναφέρθηκε ότι δε ΟόΟηχαν 

οδηγίες από τον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εκτι

μήσεις των ζημιών από τον περονόσπορο και τη στάχτη στα αμπέλια, 

αλλά για τον καύσωνα. Για το σκοπό αυτό δόθηκε σε 6 δικαιούχους 
αμπελουργούς της περιοχής συνολική βοήθεια ύψους Η ,054. 

(γ) Σύμφωνα με την πολιτική που εφαρμόζει το Υπουργείο σήμερα σ~ 

συνεργασία και με τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, ο περονό

σπορος και η στάχτη δε θεωρούνται ασφαλίσιμοι κίνδυνοι, γιατί 

μπορούν να αντιμετωπιστούν οι συνέπειές τους με έγκαιρους, προλ η

πτιχούς ψεκασμούς από τους αμπελουργούς και γι' αυτό δεν Οικαιο

λογείται η παροχή αποζημίωσης στους πληγέντες γεωργούς τόσο για 

λόγους αρχής όσο και για να μη Οημιουργείται προηγούμενο για άλλες 

περιπτώσεις παρόμοιων ζημιών. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΙ{Α και Αγροτικής 

τόνισαν την ανάγκη ευνοϊκής αντίχρισης του αιτήματος των πληγέντων για 
αποζημιώσεις, γιατί οι ζημιές ήταν μεγάλες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων χαλΙΣί την 

κυβέρνηση να μελετήσει με κατανόηση τα αιτήματα για παροχή σχετικής 

βοήΟειας στους αμπελουργούς που πλήγηκαν. Με την ευκαιρία αυτή Οέλει επίσης 

να τονίσει την ανάγκη αναθεώρησης και καλύτερης εφαρμογής της νομοθεσίας για 

τα γεωργικά φάρμακα καθώς και καλύτερης ενημέρωσης των γεωργοκτηνοτρόφιuν 
για τη σωστή χρήση των γεωργικών φαρμάκων για αποφυγή ζημιών που μπορούν 

να αντιμετωπιστούν. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ενημερωτικά να πω στο Σώμα ότι αναφορικά με τις 

τελευταίες καταστροφές η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
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Πόρων ζήτησε από το Υπουργείο στην τελευταία της συνεόρία να ενημερωθεί για 

το πού βρίσκεται το θέμα και οι πληροφορίες που Οόθηχαν είναι ότι έγιναν 

επισκέψεις επί τόπου, άρχισαν οι εκτιμήσεις από τον Ο.Γ.Α. και σύντομα θα μας 

φέρουν σχετική Έκθεση για την έκταση και το ύψος των ζημιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Χωρίς να θέλω να ανοίξω συζήτηση, θα παρακαλούσα την Επιτροπή επίσης 

να εξετάσει τον τρόπο με τον οποίο γίνεται αυτός ο καθορισμός των ζημιών, γιατί 

από ορισμένες περιοχές παραπονούνται ότι καμιά φορά τα έξοόα τα οποία 

χάμνοuν οι υπάλληλοι για να εκτιμήσουν τις ζημιές είναι κάπως μεγαλύτερα από 

τις ζημιές που πληρώνονται οι γεωργοί και ότι π.χ. για να παν σε μια περιοχή 

που είναι από τη Λευκωσία Ούο ώρες, Ούο ώρες να παν χαι δύο ώρες να γυρ(σουν 

τέσσερις, πόσες είναι οι εργάσιμες ώρες, εργάζονται μερικές ώρες, αφού βέβαια 

κάμουν και κάποιες μικρές κουβεντούλες, και επομένως θα παρακαλούσα την 

Επιτροπ·ή να δει κατά πόσο αυτά είναι πράγματι παράπονα τα οποία ευσταθούν. 

Το επόμενο θέμα ειναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΓεωργLας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόχειρο φράγμα 

'Λούματα των Αετών'>> στον Αμίαντο και η αν άγχη λήψης μέτρων για 

αντιμετώπιση των κινδύνων που απειλούν τους κατοίκους της περιοχής καθώς χαι 

η Ο'.ξιοποlησή του για αρδευτικούς σκοπούς>>. 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ). (13.4.89). 

ΘΟ'. υπάρξει συζήτηση; 

Θα υπάρξει. Να το αφήσουμε για την επόμενη συνεδρία. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως (<Τα πολύχρονα αιτήματα 

των κατοίκων Παλαιχωρίου για την ανέγερση υδατοφράχτη στην τοποθεσία 

'Μυλούρι', η ανάγκη ικανοποίησης του αιτήματος χαι η επίσπευση της ανέγερσής 
τΟU)). 

(Θέμα εγyραφέν με εισ·ήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ). (11.5.89). 

Θα υπάρξει συζήτηση; 

Δε θα υπάρξει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η Έκθεση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, εντάξει πολύ χαλά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μια σελίδα είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όπως θέλετε. Εφόσον ήταν και μέσα στα προβλήματα που είδαμε σήμερα, 

όπως θέλετε, βεβαίως εγώ είμαι στη διάθεσή σας. 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

Εντάξει. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΊΆ 

ΠΟΛΥΧΡΟΝΑ ΑΙΤΗΜΑΤΑ ΤΩΝ ΚΆΤΟΙΚΩΝ ΠΑΛΑΙΧΩΡΙΟΥ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΥΔΑΤΟΦΡΆΚΤΗ ΣΤΗΝ ΤΟΠΟΘΕΣΙΑ 'ΜΥΛΟΥΡΙ', 

Η ΑΝΑΓΚΗ ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΑΙΤΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ Η ΕΠΙΣΠΕΥΣΗ 

ΤΗΣ ΑΝΕΓΕΡΣΗΣ ΤΟΥ». 

Παρόντες: 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρ6ε8ρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 
1 Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπί8·ης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

υπό αναφορά θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιουνίου 1 '19 Σεπτεμβρίου και 3 Οκτωβρίου 1989. Στις δύο πρώτες συνεδρίες της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 1'πουργεlου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, ο κοινοτάρχης ως εκπρόσωπος της κοινότητας Παλαιχωpίοu και 

εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ{, ΕΚΑ και Αγροτικής. Στις 

συνεδρίες της Επιτpοπ·ής ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής χ. Ν. 

Ηλία. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό εξέταση θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς στις 11 Μα-ί'ου 1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και ετοιμασία. σχετικής 
1 Εκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα, ο εισηγητής του ανέφερε ότι αLτημα των 

κατοLκων της περιοχής ΠαλαιχωρLου ε8ώ και αρκετά χρόνια είναι η ανέγερση 

υ8ατοφράκτη στην περιοχή τους, ταυτόχρονα με τις μελέτες για την κατασκευή 

Βρόμου. Για την κατασκευή του υΒατοφράκτη υποΒείχτηκε από τους κατοίκους 

σαν πιο κατάλληλη περιοχή η τοποθεσία 1 Μυλοόρι 
1 
και έγινε εισήγηση για την 

κατασκευή συνΒυασμένου φράγματος - Βρόμου, του οποίου όμως η κατασκευή να 

μην επηρεάζει, κατά το Βυνατό, το φυσικό περιβάλλον της περιοχής. Κλείνοντας 

την εισαγωγή του ο εισηγητής του θέματος ζήτησε την επίσπευση του όλου έργου 

σε μια προσπάθεια να βοηθηθοόν οι κάτοικοι της περιοχής και να ανακοπει η 

αστυφιλία. 

Ε~θέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το υπό εξέταση θέμα, οι 
εκπρόσωποι του 1'πουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν ότι το 

αίτημα της κοινότητας Παλαιχωρίου για την ανέγερση υΒατοφράκτη εξετάστηκε 

στα πλαίσια του ΣχεΒίου Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλλιάς και πιο 

πρόσφατα σε συνΒυασμό με τις μελέτες για την κατασκευή Βρόμου προς τον Αγρό, 

σε συνεργασία με τις αρμόΒιες κρατικές και τοπικές αρχές. Από τις μελέτες αυτές 

φαίνεται ότι ·η τοποθεσία 'Μυλοόρι 1 που υπο8είχτηκε Βεν είναι κατάλληλη, η 

Βαπάνη για την κατασκευή του έργου θα είναι μεγάλη και η χωρητικότητα του 

φράγματος μικρή. Οι μελέτες αυτές απέΒειξαν επίσης ότι ο συνΒυασμός 
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φράγματος-δρόμου θα αυξήσει τη δαπάνη χατασχευής του, γιατί θα πρέπει να 

αλλάξει η χάραξη του δρόμου και να κατασκευαστεί επιπρόσθετη γεφύρωση. Για 

τους πιο πάνω λόγους οι εμπειρογνώμονες που μελετούν την κατασκευή του 

δρόμου εισηγούνται ο δρόμος να ακολουθήσει τη μορφολογία του εδάφους για 

καθαρά οικονομικούς λόγους. Έχοντας υπόψη τις δυσκολίες που προαναφέρθηκαν, 

η κυβέρνηση δεν έχει οριστικά αποφασίσει για την χατασχευ·ή φράγματος στην 

περιοχή Παλαιχωρ(ου, θέμα που όπως δηλώθηκε θα την απασχολ·ήσει πιο 

εκτεταμένα προτού καταλήξει σε οριστικές αποφάσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, παρά το 

γεγονός ότι κατανοεί τον προβληματισμό της κυβέρνησης για το υπό συζήτηση 

θέμα~ εξακολουθεί να πιστεύει ότι για την κατασκευή τέτοιων αναπτυξιακών 

έργων Οεν πρέπει να παραγνωρίζονται τα υπεισερχόμενα κοινωνικοοιχονομιχά 

κριτήρια που χατά κύριο λόγο εξυπηρετούν και αποβλέπουν στην αύξησ·'Ι του 

αγροτικού εισοΟήματος και την παρεμπόΟιση της αστυφιλίας. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας 

χαι Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «1. Τα αρΟευτικά τμήματα 
να μην επιβαρύνονται με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας των 

αρΟευτιχών έργων. 2. Η συνεισφορά των αρΟευτιχών τμημάτων να μειωθεί στο 
ίΟιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση ανα

πτυξιακών έργων)>, 

(Θέμα εyγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 

Θα υπάρξει συζήτηση; 

Θα υπάρξει. Στην επόμενη συνεΟρία. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της l(οινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα των 

αγροτισσών και η αν άγχη λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους». 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτ·~ κ. Χρ. Κουρτελλcίρ·~). (13.4.89). 

Θα υπάρξει συζήτηση; 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

l(ύριε ΠρόεΟρε 1 εγώ Οεν προτίθεμαι να μιλήσω αν Οε μιλήσουν άλλοι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι που θα ήθελαν να μιλήσουν πάνω σ 1 αυτό το θέμα; 

Υπάρχουν. Επομένως χαι αυτό αναβάλλεται. Η πρόθεσή μου ειναι ότι κανένα 

θέμα Οε Θα μπα(νει στην ημερήσια Οιάταξη αν Οεν έχουν χυχλοφορήσει οι Εκθέσεις 

έγκαιρα, εκτός αν είναι πράγματι τρομαχτικά επείγουσας φύσης και τότε θα 

ρωτηθεl η Βουλή. 

Η επόμενη συνεΟρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 19 
Οκτωβρlου 1989, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ·~μερήσια διcίταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

(1) 

(2) 

(3) 

Ο περί 1 Ισης Αμοιβής Μεταξύ ΑνΟρών χαι Γυναικών για Εργασία 

'Ισης Αξίας Νόμος του 1989. 
Ο περ( της Ισομισθ(ας Ανδρών και Γυναικών Νόμος του 1985. 
(Πρόταση νόμου). 

Ο περ( Υποχρεωτικής Ασφcίλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμος 

του 1989. 
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(4) Ο περί της uπό των Εργοδοτών Υποχρεωτικής Ασφαλίσεως Ατυχη

μάτων Νόμος του 1986. (Πρόταση νόμου) 

(5) Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών 

Προ'ίόντων {Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

(6) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών 

Προϊόντων (Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του 1989. 

(7) Ο περί l(υπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Ι{αθορισμένα 

Πρότυπα - Δέκατη Έβδομη Σειρά) Κανονισμός του 1989. 

(8) Ο περί Αρδευτικών Τμημάτων (Χωρία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1989. 

(9) Ο περί Αρδευτικών Συνδέσμων (Ιδιωτικόν 'Υδωρ) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989. 

Θα παρακαλούσα να υπά.ρξει μια ομοιομορφία. Το είπα πολλές φορές. 

(10) Ο περί της Υπηρεσίας Νέας Γενιάς Νόμος του 1989. 

(11) Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης 

και Κινητής Ιδιοκτησίας) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 

Θα παρακαλούσα την Επιτροπή που θα ασχοληθεί, να ασχοληθεί και 

με τον ορισμό του τί εtναι κόμμα, διότι έχουμε προβλήματα νομικά τα 

οποία προκύπτουν απ' αυτό το θέμα. 

(12) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείρισις και Άλλα Θέματα) 

(Προσωριναί Διατ&ξεις) Νόμος του 1983. 

(13) Ο περί Ταχυπλόων Σκαφών Νόμος του 1984. 

(14) Ο περί Ταχυπλόων Σκαφών (Ασφάλισις Υπέρ Τρίτου) Νόμος του 

1984. 

(15) Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 5 και 12 Οκτωβρίου 1989, 
, , λ ψ , ' , ' 

που αφορουν την προσ η η η την παραταση των υπηρεσιων εκταχτου 

προσωπικού στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων, στον l{υπρι

ακό Οργανισμό Τουρισμού, στις Σχολικές Εφορείες Λευκωσίας 1 Παρα
λιμνίου, Πάφου και Σολέας, στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, 

στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 1 στην Αρχή Λιμένων l{ύπρου και 

στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

( 1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέχγου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλο

φορείται <CH απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι 
της Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της 

κυβέρνησης και η επεtγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της 

απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών 

κ. Ανδρέα Γεωργίου, Ανδρέα Μαθηκολώνη και 

Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 
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(2) Έκθεση της l(οινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως (<Το πρόχειρο φράγμα 'Λού

ματα. των Αετών')) στον ΑμLαντο και η ανάγκη λήψης μέτρων για 

αντιμετώπιση των κινΟύνων που απειλούν τους κατοίκους της περιοχής 

καθώς και η αξιοποίησή του για αρΟευτικούς σκοπούς». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλ(α εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ). (13.4.1989). 
(3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως: 

((1. Τα α.ρΟευτικά τμήματα να μην επιβαρύνονται με τόκους τα 
τρία πρώτα. χρόνια της λειτουργίας των αρΟευτικών έργων. 

2. Η συνεισφορά των αρΟευτικών τμημάτων να μειωθεί στο ίΟιο 

ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση ανα

πτυξιακών έργων)>. 

(Θέμα εγγρα.φέν από τον α.ξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). 
(23.6.88). 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για. το θέμα. που αναφέρεται ως ((Τα. προβλήματα. των- α.γρο-

' ' λ'ψ ' ξ ' ' τισσων και ·Ι) α.να.γκη η ης μετρων επερα.σμα.τος τους)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ

άρη). (13.4.1989). 
(5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα 

που αναφέρονται ως -

( α.) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες1 εκτοπισθέντες και 
παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να. 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή

θειας και α.να.κουφ(σεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και 

μετά την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και 
παθόντων)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χρι

στοφί8η). (21.5.1987). 
(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που 8ια.μένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα. το 1976 
στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα. στους 

οικισμούς Τσια.κκιλερής, ΙCόκκινων, Ορμή8εια.ς, Φρενάρου, Λιοπε

τρίου, Σωτήρας και Βρυσούλλων)). 

{Θέμα εγγραφέν με εισ·ήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιά-

8η). (28.5.1987). 

(γ) «l-I ανάγκη θετικής α.ντLκρισης των στεγαστικών προβλημάτων 

των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της 8α.πάνης για. τρίτο 

υπνο8ωμά.τιο>>. 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 

Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 
(8) ((Τα. προβλήμα. των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα. τουρκοκυπριακά. σπίτια. και σε μπα.ρά.γκες και η 

ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών)>, 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων). 

(8.10.1987). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που τιτλοφορείται ως «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού 

της Λάρνακας και αναβ&.θμισης του οικονομικού του ρόλου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Ανδρέα Γεωργίου). (24.3.1988) 

(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται ως «Τα προβλήματα που ανακύ

πτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφοuς ύστερα από την 

απόφαση της αρμόδιας αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής και 

κυκλοφορίας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ). (16.3.1989). 

(8) Κοινή Έκθεση της ΚοινοβουλευτιΚ'ής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

'Εργων για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

1. ((Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). και 

2. ((Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικα

νοποίηση των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών 

προϊόντων ειδικότερα στο Λονδtνο)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρ(του). 

(3.11.1988). 

Ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Η ανεπάρκεια των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργεtου Παιδείας να αντα"... 
πεξέλθουν αποτελεσματικά στον όγκο της εργασίας που επιτελούν και οι επιπτώ

σεις στην ποιότητα της εργασίας και στην οικονομtα του τόπου». 

Ο κ. Χρυσοστόμου εισηγείται όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου-

λευτική Επιτροπή Παιδείας; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Επίσης ο ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή των ακόλουθων θεμάτων: 

1. ((Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, τού
βλα, ξόλα, ψηλό ποσοστό σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολαίου από 

τον προμηθευτή». 

2. «Η απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών J(ύπρου 
να εισηγηθει αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών μέχρι f10 τον τόνο 
και οι επιπτώσεις στην κτηνοτροφία>). 

Η εισ-Ιjγηση ε!ναι όπως τα δύο αυτά θέματα παραπεμφθούν για μελέτη στ·ην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 
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ϊ'πάρχει ένσταση όπως τα θέματα εγγραφούν και παραπεμφθούν στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα εγγράφονται και παραπέμπονται. 

Α. ΧΡΤΣΟΣΤΟΜΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οεν είναι για να σας πετροβολήσω αλλά έφερα δείγματα των 

πετρών που υπάρχουν μέσα στο κριθ&.ρι που παραλαμβάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι πολύ μεγάλες. 

(Γέλια) 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήζης: 6.05 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέζης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάοης Ανδρέας 

Δημητρίου Οουσσέας 

Δίγκλ·ης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευστάθιου Ευστάθιος 

Ηλία Νεόφυτος 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΟάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίοης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίοης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίοης Κ(μων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτροu Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανορέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίοης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπlδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηοημητρίου Τάκης 

Χρυσοστόμου / Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιζ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής για τη σUσταση 

ΕιΟικής Επιτροπής για την αποκατάσταση θεσμών και αξιών. 

2. Ανασυνθέσεις διάφορων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο .περί Παγκuπρίου Συμβουλίου Ευημερίας 
Νόμος του 1989», οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Ε. Ευστα
θίου, Α. Γαλανός, Π. Δίyκλης και Π. Στυλιανού) και έγκριση αυτού σε Ν6μο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και 

Γυναικών για εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 1989)) και για την πρόταση νόμου 
<<0 περί της Ισομισθίας Ανδρών και Γυναικών Νόμος του 1985» και αναβολή της 
συζήτησης για την επόμενη συνεδρία, ύστερα από παρατηρήσεις των αξ. Βουλευ

τών (1. Κατσουνωτός, Γ. ΛαΟάς, Α. Γαλανός χαι Γ. Μάτσης) για τη μη έγκαιρη 
παραλαβή των Εκθέσεων των l{οιvοβουλευτιχών Επιτροπών. 

5. Κατάθεση ΝομοσχεΟlων, Εγγράφων χαι Καvονισμών. 

6. Ερωτήσεις Βουλευτών (Η συνεισφορά του Ρ.Ι.Κ. στην εκστρατεία για Οια
φώτιση του χοινού για τις βλαβερές για την υγεία συvέπειες του χαπvίσματος -
Η εγχαθίΟρuση ταχτικών Ορομολογ(ωv μεταξύ Κύπρου χαι Θεσσαλοvίχης - Η 

απασχόληση αλλοΟαπών στη μαρ(να Λάρνακας χωρίς τη σχετική άΟεια -Το υΟα

τιχό πρόβλημα στο χωριό Φοιvί - Ο Οιορισμός vυχτερινού νοσοκόμου στο ίΟρυμα 

Άγιος Χαράλαμπος Λάρνακας - Αίτημα τωv τροφίμωv του ιΟρύματος Άγιος 

Χαράλαμπος Λάρνακας όπως αυξηθεί η χρατιχή επιχορήγηση προς το σuvεργα

τιχό τους παντοπωλείο - Αύξηση του επιΟόματός τους ζητούν οι τρόφιμοι του 

ιΟρύματο.ς Άγιος Χαράλαμπος Λάρvαχας - Το αρΟευτιχό χαι υΟρευτιχό πρό

βλημα στην κοινότητα Δευτεράς - Τα προβλήματα που παρουσιάζοvται στη λει

τουργία του βιολογικού σταθμού Χρυσοσπηλιώτισσας στη Δευτερά - Η Οραστιχή 

μείωση τωv χονΟuλίωv που Οαπανούνται για την επιΟότηση των κομίστρων των 

προσφύγων μαθητών - Οι χ(νΟυνοι που αvτιμετωπίζουv άτομα γεροvτιχής χαι 

νηπιακής ηλιχί.ας έvεχα του συντελούμεvου αποχετευτικού συστήματος στοv οιχι

σμ6 Ανθοόπολης). 

7. Έχθεση της Κοιvοβουλευτιχής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων 
για το θέμα «Η άμεση αvάγχη μελέτης χαι χατασχευής ουσιαστικών έργων για 

αξιοποίηση τωv υΟατιχώv πόρων της επαρχίας Λευκωσίας», οι αγορεύσεις χαι 

συζητήσεις που αχολοόθησαν (Α. Παρισινός, Χρ. Κουρτελλάρης, Τ. Χατζηοημη

τρίου, Α. ΨυλλίΟης, Π. Στυλιανού, Ν. Ηλία 1 Κ. Τσιέττης, Α. Γαλανός, Α. Παvα
γιώτου, Χρ. Πέτας) χαι έγκριση αυτής. 

8. Έχθεση της l{οιvοβουλευτιχής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων 
για το θέμα ((Η αvάγχη παροχής αποζημιώσεων στους αμπελουργούς των περιο

χώv Μαζωτού, Κάθηχα χαι άλλων περιοχών για τις ζημιές που υπέστησαv λόγω 

της πρόσφατης προσβολής των σταφυλιών τους από περονόσπορο χαι στάχτη» χαι 

έγκριση αυτής. 

9. Έχθεση της J{οινοβουλευτιχής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρωv 
για το θέμα (<Τα πολύχρονα αιτήματα των χατοίχων Παλαιχωρίου για την ανέ

γερση υΟατοφράχτη στην τοποθεσία 'Μυλλούρι ', η ανάγχη ικανοποίησης του αιτή
ματος χαι η επ(σπευση της ανέγερσής του» χαι έγκριση αυτής. 

10. Εγγραφή στο Κεφάλάιο Δ χαι παραπομπή στις αρμ6οιες Κοινοβου

λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α) «Η αvεπάρχεια των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου ΠαιΟε(ας να 

αντεπεξέλθουν αποτελεσματικά στοv όγχο της εργασίας που επιτελούν 
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και οι επιπτώσεις στην ποιότητα. της εργασίας και στην οικονομια. του 

τόπου». 

(β) «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, 
τούβλα, ξύλα, ψηλό ποσοστό σκόνης και η παράβαση των όρων του 

συμβολαίου από τον προμηθευτή» και 

(γ) «Η απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών 

ΙCύπpου να εισηγηθεί αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών 

μέχρι f.10 τον τόνο και οι επιπτώσεις στην κτηνοτροφία». 

(Θέματα εγγραφέντα. με εισήγηση του α.ξ. Βουλευτή κ. 1Α. 

Χρυσοστόμου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογpαφε(ο της ΙCυπριαχής Δημοχpατ(ας, Λευχωσ(α. 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟ:Σ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

ΣΥΝΕΔΡΙΑ 19ης Οκτωβρίου 1989 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ.ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα ενάρξεως: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 3) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αγαπητοί χύρtοι συνάδελφοι, σήμερα θ' αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Β, που 

είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων χαι Εγγράφων, γιατί υπάρχει χάποιο νομοσχέδιο 

που ε;ίναι επείγον και πρέπει να χατατεθε( για να παραπεμφθεί στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, η οποία θα ετοιμάσει την Έκθεσή της. 

Αρχ(ζουμε λοιπόν με το Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχεδ(ων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1) Ο περ( Εμπορικών Περιγραφών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα δυο νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών: 

( 2) Ο περ( της Αποφάσεως 1/88 του Συμβουλ(ου Συνδέσεως ΕΟΚ -
Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. Και 

(297) 
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(3) Ο περί της Αποφιίσεως 1/89 του Συμβουλίου Συνδέσεως Κύπρου -
ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα vομοσχέδια στάληκαν από το l'πουργε(ο Εσωτερικών: 

(4) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Πύργου του 

1989. 

(5) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί Αγρού του 1989. 

(6) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

vισμο( του Συμβουλίου Βελτιώσεως Παλαιομέτοχου του 1989. 

(7) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί Πάνω Πλατρών του 1989. 

(8) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί Κοιλανίου του 1989. 

(9) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Αυγόρου του 
1989. 

(10) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Τροχαίας 

Κινήσεως) Φρενιίρους του 1989. 

(11) Οι περί Ελέγχου Επιδείξεως Διαφημίσεων Κανονισμοί Φρενιίρους του 

1989. 

(12) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Φρεν&ρους του 

1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(13) Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το έτος 

1988. 

Στάληχε από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Παραπέμπεται στην l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(14) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 

l'πουργό Παιδείας προς το ΘΟΚ σύμφωνα με το εΜφιο (3) του 
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'Αρθpοu 4 του περί ΠροϋπολογισμοU τοu Θεατρικού Uργανισμού 

Κύπρου Νόμου του 1989 (Αρ. 62 του του 1989). 

Στάληκε από το Υπουργείο ΠαιΟείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, Οιότι πp_όχειται 

περί οικονομικού θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Από το Υπουργείο Οικονομικών στάληκαν τα ακόλουθα Έγγραφα: 

(15) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 4/10/89 
σύμφωνα με το' εΟάφιο (2) του 'Αρθpου 4 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1988 (Αρ. 20 του 1988), το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του 
περ( Ειοικεύσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμου του 1988 
(Αρ.21 του 1988) και το εliάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί 

Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων) Νόμου του 1988 (Αρ. 22 του 1988). 

(16) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 16/10/89 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1989 (Αρ. 1 του 1989), το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του 
περί ΕιΟιχεύσε(,ι)ς Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1989 
(Αρ. 2 του 1989) και το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί 

Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και 

Παθόντων) Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 

(17) Έγγραφα που αφορούν: 

( α) την παράταση τ.ων υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσtα. 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη οημόσια 

υπηρεσία δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσtα και ΕκπαιΟεuτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα. στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοU, ΟεΟομένου ότι πρόκειται περί πρόσληψης έκτακτων uπriλλήλων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(18) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ(αν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ, 169 του 1985). 

Στάληκε από το Υπουργε(ο Εμπορtοu και Βιομηχανlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβοuλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

(19) Ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 
του 1989. 

Κατατέθηκε από τον χ. Σ. Χατζηyιάννη, Βουλευτή του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. -

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(20) Ο περί Προστασίας των lπόyειων Υδάτων από τη ΡUπανση Νόμος 

του 1989. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(21) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων .Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παρακαλώ να κηρυχθεί επείγον το θέμα αυτό. Παρακαλώ επίσης τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών να συνέλθει με τα Μέλη της Επιτροπής και 

να μελετήσει το θέμα αυτό, ούτως ώστε να ετοιμαστεί η Έκθεση σε κάποιο 

στάδιο, για να τεθεί σε ψηφοφορία. 

Και μπαίνουμε τώρα κανονικά στο Κεφάλαιο Α: Νομοθετική Εργασία. 

(1) Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταl;ό Ανδρών και Γυναικών για Εργασία 

Ίσης ΑΙ;ίας Νόμος του 1989. Και 

(2) Ο περί της !σομισθίας Αν3ρών και Γυναικών Νόμος του 1985. 
(Πρόταση νόμου). 

lπάρχει·κοινή Έκθεση για τα δυο αυτά σχέδια νόμου. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΒΟ!ΛΕ!ΤΕΣ: 

Η Έκθεση διαβάστηκε στην προηγούμενη συνεδρ(αση, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α! Διαβάστηκε. Αφού διαβάστηκε, τότε ρωτώ: 

Υ πάρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Η κυρία l{ατσελλή έχει το λόγο. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

J{ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο σημερινός νόμος που καλούμαστε να 

ψηφίσουμε, ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών κοcι Γυναικών γιοι Eρyocσ[oc 

Ίσης Αξίας Νόμος, είναι ένας σημαντικός σταθμός για τις εργαζόμενες γυναίκες 

που σήμερα αποτελούν ίσως το 40% του εργατικού δυναμικού του τόπου μας. 
Εκτός απ' αυτό είναι ένα μεγάλο βήμα για την κατάργηση των διακρίσεων. 

Όπως λέει χαι η Έχθεση 1 ο νόμος αυτός είναι απόρροια της Σύμβασης της 

Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 

για Εργασία Ίσης Αξίας την οποία αυτή η Βουλή έχει επικυρώσει με το νόμο 
213/1987. 

Πολύ σωστά η Επιτροπή Εργασίας έχει καταργήσει τις διάφορες ποινές 

φυλάκισης και έχει ορίσει μεγαλύτερη χρηματική ποινή για τους τυχόν παραβάτες 

από τους εργοδότες. Αυτό έγινε, γιατί πιστεύουμε όλοι ότι ωρίμασαν οι καιροί και 

η κοινων(α μας εδώ στην Κύπρο έχει συνειδητοποιήσει το δίκαιο α(τημα των 

γυναικών να αμείβονται εξίσου με τους άνδρες, αν κάμνουν ίσης αξίας εργασία. 

Εκφράζουμε την πεποίθηση ότι δε θα υπάρξουν παραβάτες, γιατί όλοι οι 

εργοδότες σέβονται την εργαζόμενη γυναίκα εξίσου με τον άνδρα, γιατί σήμερα η 

συμβολή της εργαζόμενης γυναίκας είναι σημαντική στην οικονομία του τόπου 

μας. Αν υπάρξουν περιπτώσεις παράβασης, ελπίζουμε ότι οι εργαζόμενες γυναίκες 

μας, που έχουν αναπτυγμένο το αίσθημα του δικαίου, θα καταγγέλλουν όλες τις 

περιπτώσεις καταστραΤήγησης του νόμου. l{αι απ' αυτή την άποψη είναι πολύ 

καλή η τροποποίηση που_ προνοεί καταβολή αποζημίωσης από την ημέρα που 

γίνονται οι τυχόν παραβάσεις σε βάρος μιας εργαζόμενης γυναίκας και όχι από 

την ημέρα που τις καταγγέλλουν. 

Νομίζουμε ότι το χρονικό διάστημα των τριών χρόνων μέχρι να τεθεί σε ισχύ 

ο νόμος είναι αρκετά ικανοποιητικό, ούτως ώστε όλοι να προετοιμαστούν, για να 

μην έχει καμιά επίπτωση στην οικονομία του τόπου ούτε να γ(νει αυτός ο νόμος 

αρνητικό για την εργαζόμενη γυναίκα, δηλαδή να παρουσιαστεί απροθυμία να 

προσλαμβάνονται γυναίκες σε διάφορες εργασίες. Πρέπει να πούμε ότι η ίση 

αμοιβή για εργασία ίσης αξίας ισχύει σε πολλούς τομείς της σημερινής κυπριακής 

Κοινωνίας, όπως είναι η δημόσια υπηρεσία, η εκπαιδευ~ική υπηρεσία και η τουρι

στική βιομηχανία. Ισομισθία ακόμα υπάρχει και στα επαγγέλματα που ασκογνται 

από αποφοίτους ανώτατων σχολών 1 όπως το δικηγορικό επάγγελμα και τα λοιπά.. 
Όμως θα ήθελα να αναφέρω και μια εργασία που προσφέρει η γυναίκα και 

δεν καλύπτεται απ' αυτό το νόμο. Είναι η προσφορά. αγάπης ή και αφοσίωσης 

που προσφέρει η Κυπρία νοικοκυρά. στο σπίτι. Η δουλειά. της Κυπρίας νοικοκυράς 

είναι ένα σημαντικότατο έργο το οποί.ο δεν μπορεί να καλυφθεί απ' αυτό το νόμο 

που προνοεί μόνο για τις εργαζομένες. 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι δεν πρέπει να γίνεται ούτε αυτή η εργασία της 

γυναίκας στο σπίτι αντικείμενο εκμετάλλευσης από τους άνδρες . Ειδικά. αν είναι 
και οι δύο εργαζόμενοι. Παρόλο που πολλοί το παραδέχονται αυτό, στην πράξη η 
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κοινωνία μας δεν το εφαρμόζει. Και είναι γνωστό ότι όλες οι εργα_ζόμενες αναγκά

ζονται να χάνουν και μια δεύτερη δουλειά στο σπίτι, τα οικιακά, μόνες τους και 

ότι έχουν όλο το βάρος, χωρίς να αποχλειουμε ότι υπάρχουν και οι εξαιρέσεις. 

r'..λλά σε περίπτωση που η νοικοκυρά δεν κάμνει άλλη εργασία, νομίζω ότι εlναι 

καιρός πλέον να κατοχυρωθεί αυτή η εργασία της και να μη γίνεται αντικεlμενο 

εκμετάλλευσης. Πρέπει να δώσουμε στην Κυπρlα νοικοκυρά την αξιοπρέπεια και 

τα ωφελήματα που πρέπει να της αποδοθούν, γιατί όσο ωφέλιμη και αποδοτική 

ι "λ''' ,, β' 'ξ"'ή' ε ναι η σου εια ενος μαγειρα η ενος σερ ιτορου σε ενα ενοσοχειο σε ενα εστια-

τόριο, τόσο και περισσότερο ακόμα είναι η δουλειά που κάμνει η νοικοκυρά στο 

σπίτι. Διότι φροντίζει το σύζυγο, που έτσι μπορεί να αποδίδει περισσότερα στη 

δουλειά του, αλλά ανατρέφει και τα παιδιά, που θα είναι οι νέοι της αυριανής κοι

νωνίας. 

Δε νομίζουμε ότι το να κατοχυρωθεί και να αποκτήσει αξιοπρέπεια αυτή η 

δουλειά είναι ένα εύκολο πράγμα ή κάτι το οποίο γ(νεται με έναν ορισμένο νόμο. 

Καλούμε όλα τα Τπουpγεία να καταθέσουν τέτοιες επιμέρους νομοθεσίες, ούτως 

ώστε να κατοχυρωθεί. Νομίζουμε ότι πρέπει να εισαχθούν μερικές διατάξεις στο 

οικογενειακό δίκαιο, διατάξεις που ισχύουν σε πολλά άλλα κράτη της Ευρώπης. 

Αλλά, παρόλο που υπάρχουν πολλοί τέτοιοι νόμοι στα άλλα κράτη της Ευρώπης, 

πρέπει να τονίσουμε εδώ πως πάντα είναι απρόθυμοι οι άνδρες να αναλάβουν την 

ανατροφή των παιδιών και τις υποχρεώσεις του σπιτι?ύ, γεγονός το οποίο αποδει

κνύει ότι είναι πολύ βαριά αυτή η εργασία, που είναι μια πολύ σημαντική κοινω

νική προσφορά. Μέχρι τώρα την έκανε η γυναίκα αποκλειστικά. Αλλά νομίζουμε 

ότι άλλαξαν τα κοινωνικά δεδομένα, άλλαξαν οι κοινωνικές συνθήκες και είναι 

καιρός να σκεφθεί και η Κυπριακή Δημοκρατία να κατοχυρώσει με πολλούς τρό

πους και σε πολλά επίπεδα την προσφορά της Κυπρίας νοικοκυράς. 

Τελει~νοντας, ξανατονlζω ότι είναι ένα μεγάλο βήμα για την ισότητα των 

δύο φύλων αυτός ο νόμος που ψηφίζουμε σήμερα και ένα αίτημα όλων των εργαζό

μενων γυναικών το οποίο σήμερα πραγματοποιείται. Τον χαιρετίζουμε και ελπ!

ζουμε ότι θα είναι για το καλό όλου του τόπου. Διότι, .όταν ~Οικείς το μισό πλη-

. θUσμό ενόζ τόπΟυ, αδικείς το μισό σου τόπο. ~ , · '_,_, 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 
1 Αλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ζιαρτίδης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι Βουλευτές, 

Θέλω να αρχίσω απ' εκεί που τέλειωσε η αγαπητή συνάδελφος κ. Κατσελλή. 

Να χαιρετίσω δηλαδή το γεγονός ότι σήμερα βρίσκεται μπροστά στο Νομοθετικό 

Σώμα της χώρας μας ο νόμος που θα εξασφαλίσει ίση πληρωμή στις γυναίκες, ίση 

πληρωμή με τους άνδρες για δουλειά ίσης αξίας. 

Είναι γνωστό, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η ιστορία του γυναικείου φύλου είναι 

ιστορία δι~κρ(σεων σε βάρος της γυναίκας διακρ(σεων σε όλους τους τομείς της 

ζωής, διακΡίσεων που αρχίζουν από εκείνες που σχετίζονται με το οικογενειακό 
δίκαιο και τα ατομικά δικαιώματα, συνεχίζουν σε θέματα πολιτικών και δημοκρα

τικών δικαιωμάτων και επεκτείνονται στην κοινωνική ζωή, μέσα στην οποία 

τοποθετείται και το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα. Η ιστορία λοιπόν της 

γυναίκας είναι ιστορία διακρίσεων και το θέμα της ίσης αμοιβής μεταξύ ανδρών 
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χαι γυναικών για εργασία ίσης αξίας σχετίζ_εται με μια από τις πολύ σοβαρές 

διακρίσεις σε βάρος των γυναικών. Με το νόμο που συζητούμε, ο οποίος ακολουθεί 

το νόμο 213/1987, μπαίνουν οι βάσεις για την εξασφάλιση αυτής της ισοτιμίας 
ανδρών και γυναικών. Λέω μπαίνουν οι βάσεις, γιατί νομίζω ότι ούτε οι εργαζό

μι;:νες γυναίκες ούτε το Νομοθετικό Σώμα ούτε οι συνδικαλιστικές οργανώσεις πρέ

πει να έχουν οποιεσδήποτε αυταπάτες. Ο νόμος θα εφαρμοστεί, σύμφωνα με την 

τελευταία πρόνοιά του, τρία χρόνια μετά την ψήφισή του από το Σώμα. Θα 

χάνουμε όμως πολύ μεγάλο λάθος αν νομίσουμε~ είτε εμείς είτε οι γυναίκες, ότι 

μετά από τρία ακριβώς χρόνια ο νόμος αυτός θα έχει μπει σε εφαρμογή, ότι μετά 

από τρία ακριβώς χρόνια από τη μια άκρη της Κύπρου στην άλλη οι εργαζόμενες 

γυναίκες. θα πληρώνόνται ίσο μεροκάματο για εργασία ίσης αξίας με τους άνδρες. 

Η διεθνής πείρα λέει ότι η ψήφιση αυτού του νόμου, αν θα έχει οποιαδήποτε 

αξία, αυτή είναι ότι πρέπει να στείλει το μήνυμα του αγώνα για την εφαρμογή 

του, Και θέλω ιδιαίτερα να τονίσω από το βήμα της Βουλής το καθήκον του συν

δικαλιστικού κινήματος. Το συνδικαλιστικό κίνημα πρέπει να αξιοποιήσει αυτά τα 

τρία χρόνια που δίδονται ως ελεύθερος χρόνος για την εφαρμογή του νόμου. Πώς 

θα τα αξιοποιήσει το συνδικαλιστικό κίνημα; Αν αμέσως και στο τέλος κάθε συλ

λογικής σύμβασης ασκούνται οι απαραίτητες πιέσεις στους εργοδότες για μεγαλύ

τερη αύξηση στα μεροκάματα των γυναικών και στους μισθούς των γυναικών απ' 

αυτές που θα δίδονται στους άνδρες. Πρέπει δηλαδή αυτή η τριετία να χρησιμο

ποιηθεί, για τη σμίκρυνση του χάσματος που χωρίζει τα μεροκάματα των δύο 

φύλων. Πρέπει να χρησιμοποιηθεί για να καταστεί η εφαρμογή του νόμου ευκολό

τερη1 όταν θα έχει λήξει η τριετία. Για να καταστεί η εφαρμογή του νόμου μικρό

τερο βάρος για την οικονομία, όταν θα έχει λήξει η τριετία. 

Θέλω επίσης να απευθυνθώ απ 1 αυτό το βήμα στην τάξη των εργοδοτών. Οι 

ίδιοι ξέρουν καλύτερα από κάθε άλλο πόσο αποδοτική είναι η γυναίκα 1 όταν τοπο
θετείται φυσικά σε θέση στην οποία είναι δυνατό να αποδώσει εργασία ίσης αξίας. 

Είναι περιπτώσεις ποι: η, γυναίκα ~ίναι και περισσότερο αποδοτική από τον άνδρα 
σε ορισμένες εργασίες. Οι εργοδότες Χατά τη διάρκεια αυτής της τριετίας πρέπει 

να προετοιμάσουν τον εαυτό τους και την επιχείρησή τους, ώστε στη λήξη αυτού 

του χρονικού διαστήματο'ς να είναι έτοιμοι για την εφαρμογή_ του νόμου. Αλλά1 
επαναλαμβάνω ότι ούτε εμείς ως Βουλευτές ούτε οι γυναίκες ως εργαζόμενες ούτε 

.το συνδικαλιστικό κίνημα πρέπει να έχουν αυταπάτες. Στο τέλος της τριετίας θα 

έχουμε να αντιμετωπίσουμε σοβαρές δυσκολίες 1 σοβαρές αντιδράσεις από μέρους 
των εργοδοτών και θα πρέπει και το συνδικαλιστικό κίνημα και η Βουλή να είναι 

έτοιμοι να πάρουν επιπρόσθετα μέτρα για την εφάρμογή του νόμου. 

Θέλω τώρα να αναφερθώ σε δύο άλλα ζητήματα που σχετίζονται μ' αυτό το 

θέμα. Είναι πολλές οι φορές, πολλές οι περιπτώσεις που ο μισθός της γυναίκας 

είναι χαμηλότερος, όχι γιατί δεν είναι σε θέση να παράξει εργασία ίσης αξίας, 

αλλά διότι η επαγγελματική της κατάρτιση υστερεί. l{αι υστερεί, διότι η κοινωνία 

δεν της προσφέρει ίσες ευκαιρίες επαγγελματικής Κατάρτισης. Πρέπει λοιπόν να 
δοθεί προσοχή σ' αυτό το πολύ σοβαρό θέμα και η προσοχή πρέπει να δοθεί 

κυρίως από το Υπουργείο Παιδείας. Οι τεχνικές σχολές σήμερα είναι κυρίως 

τεχνικές σχολές για τα αγόρια και πολύ λιγότερο τεχνικές σχολές για τα κορίτσια. 

Έτσι το γυναικείο εργατικό δυναμικό είναι αναγκαστικά λιγότερο καταρτισμένο 

επαγγελματικά.. Και αυτό αποτελεί την πρόφαση για χαμηλότερους μισθούς και 

' e π ' λ ' 'Ψ ' ' ημερομισ ια. ρεπει οιπον να στρε ουμε την προσοχη μας και στην αναγκη 

/ 
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όπως παρέχονται ίσες ευκαιρίες και όπως ληφθούν μέτρα για την παροχή τέτοιων 

ευκαιριών στις γυναίκες. Ίσων ευκαιριών προς τους άνΟρες. 

Το Οεύτεpο σημεlο που πρέπει να προσέξουμε είναι κάτι που έχει παρατηρη

θεί σε αρκετές χώρες στις οποίες εισήχθηκε η νομοθεσία για (ση πληρωμή για 

εργασία ίσης αξίας. Ποιο είναι αυτό το σημείο; Χωρίζονται τα επαγγέλματα σε 

επαγγέλματα που από τη φύση τους είναι χαμηλά αμειβόμενα και σε επαγγέλ-
' 

1 / 'λ ψ λ' β' Κ λ ' ματα που απο τη φυση τους ειναι επαγγε ματα η α αμει ομενα. αι σε π ει-

στες χώρες οι οποίες Οιακηρύσσουν ότι εφάρμοσαν την ισομισθία, παρατηρείται το 

φαινόμενο να τοποθετούνται οι γυναίκες εργαζόμενες στα επαγγέλματα που είναι 

από τη φύση τους χαμηλά αμειβόμενα και να τοποθετούνται στα ψηλά αμειβό

μενα επαγγέλματα οι άνΟρες. Αυτή είναι μια μέθοΟος παράκαμψης της νομοθεσίας 

και Οιατήρησης του βιοτικού επιπέΟου και του επιπέΟου αμοιβής των γυναικών σε 

χαμηλά επίπεΟα. 

Θα τελειώσω, αγαπητοί συνάΟελφοι, επαναλαμβάνοντας το χαιρετισμό της κ. 

l{ατσελλή, το χαιρετισμό του γεγονότος ότι συζητούμε σήμερα αυτή τη σημαντική 

νομοθεσία. Εκφράζω μαζί της την αισιοΟοξ(α μου ότι η κυπριακή εργοΟοτική τάξη 

θα ανταποκριθεί σ' αυτό το νόμο και θα Οώσει στη γυναίκα της Κύπρου ίση 

αμοιβή για εργασία ίσης αξίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής; 

Ο χ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

l{ύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, είναι με ιΟιαίτερη χαρά σήμερα που και 

εμείς, εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού, χαιρετίζουμε την ψήφιση σε 

Νόμο της πρότασης νόμου που προνοεί και επιβάλλει την ίση αμοιβή μεταξύ 

ανΟρών και γυναικών, όταν προσφέρεται εργασ(α ίσης αξίας. Αυτf~ η πρόταση 

νόμου πράγματι αποτελεί ιστορικό γεγονός για την Κύπρο στον αγώνα των γυναι

κών, αλλά και όλου του λαού, για να επιβληθεί η ισότητα και η Οικαιοσύνη. Γιατί 

πράγματι, όταν μιλούμε για ανάγκη ίσης αμοιβής για ίσης αξίας εργασία, Οε 

μιλούμε για τίποτε άλλο, παρά για την ανάγκη αποκατάσ~ασης των στοιχειωΟών, 
των βασικών αρχών της Οικαιοσύνης 1 ΟηλαΟή της ι~ότητας στη μεταχείριση 
μεταξύ των πολιτών. Αυτή την ισότητα ερχόμαστε σή-μερα ως κράτος να προσπα
θήσουμε να την ενισχύσουμε και να την εφαρμόσουμε. Μια ισότητα η οποία έχει 

Οιακηρυχθεί εΟώ και πάρα πολλά χρόνια από Οιεθνείς οργανισμούς, αλλά και έχει 

εφαρμοστεί σε πολιτισμένα κράτη εΟώ και πάρα πολλά επίσης χρόνια. 

Αρκεί. να επαναλάβω, κύριοι συνάΟελφοι, ότι η ισότητα αυτή επιβάλλεται από 

το άρθρο 55 του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών το οποίο επιβάλλει 
στα μέλη του να προωθούν το σεβασμό και την τήρηση των ανθρώπινων Οικαιωμά

των και ελευθεριών, ανεξάρτητα αΠΟ θρησκεία, από γλώσσα και από φύλο. Και 

οπωσΟήποτε το Οικό μας Σύνταγμα, στο άρθρο 26, μεταξύ των άλλων προνοεί ότι 
απαγορεύεται η εκμετάλλευση της εργασίας προσώπου από οποιοΟήποτε άλλο 

πρόσωπο το οποίο βρίσκεται σε οικονομικά ισχυρότερη θέση. Αυτή ακριβώς η πρό

νοια Οε λέγει τίποτε άλλο, παρά ότι επιβάλλεται οι γυναίκες να αμείβονται με τον 

ίΟιο ακριβώς τρόπο που αμείβονται και οι άνΟρες, όταν προσφέρουν ίσης αξίας 

εργασία, 

Ένα άλλο στοιχείο το οποί.ο θα πρέπει να αναφερθεί. και το οποίο φανερώνει 

τη σοβαρότητα του. θέματος είναι αυτό που έχει τονίσει η συνάΟελφος κ. 
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Κατσελλή, ότι, όταν μιλούμε για δικαίωμα των γυναικών να απαιτήσουν ίση 

αμοιβή για ίσης αξίας εργασ(α, πρέπει να γνωρίζουμε ότι μιλούμε για το 40% 
περίπου των εργαζομένων σ' αυτό τον τόπο. Αυτή είναι η αναλογία των γυναικών 

στον εργαζόμενο λαό. Ένα άλλο σημείο το οποίο πρέπει να τονιστεί είναι ότι 

στην Κύπρο, όπως και στο εξωτερικό, η προσφορά της γυναίκας στην οικονομία 

του τόπου είναι και τεράστια, αλλά και ουσιαστική. Και ιδιαίτερα στην Κύπρο 
' ' β λ' ι ι ι ι ψ μετα την τουρχιχη εισ ο η, πρεπει να τονισοuμε οτι στην αναχαμ η της οιχονο-

μιας έναν πολύ σπουδαίο ρόλο έχει 'οιαΟραματίσει και η Κυπρία εργαζόμενη 
γυναίκα. 

Παρέλειψα να αναφέρω προηγουμένως ότι την υποχρέωση της ισομισθίας τη 

ζητά και την επιβάλλει η Διεθνής Σύμβαση Εργασίας της Διεθνούς Οργάνωσης 

Εργασίας (Αρ. 100) από το 1951 και επίσης μια άλλη Διεθνής Σύμβαση της ίδιας 
οργάνωσης του 1965 που αναφέρεται στην εργασία γυναικών με οιχογενειαχές 
υποχρεώσεις. Επίσης το (Οιο προνοούν και άλλες μεταγενέστερες διεθνείς συμβά

σεις, οι οποίες εΟώ και πολλά χρόνια -όπως έχω αναφέρει-Οημιοόργησαν την υπο

χρέωση και κάλεσαν όλα τα κράτη-μέλη των Ηνωμένων Εθνών να επιβάλουν με 

κάθε τρόπο την ισότητα στη μεταχείριση ανδρών και γυναικών και ιδιαίτερα στον 

οικονομικό τομέα, όσον αφορά τη μισθοδοσία. 

Ηψ ' Ν' ' ό ' ' ' ''"'λ ηφιση σε ομο αυτης της πρ τασης νομου προφανως 1 χυριοι σuναοε φοι, 

Οεν αποτελε( και το τέρμα του αγώνα ή της προσπάθειας για αποκατάσταση της 

ισότητας, όσον αφορά τις σχέσεις ανδρών και· γυναικών. Γνωρίζουμε όλοι πόσες 

δυσμενείς διακρίσεις οι γυναίκες υφίσταντο στο παρελθόν, αλλά και πόσες 3υσμε

νείς 3ιακρίσεις υφίστανται οι γυναίκες ακόμα και σήμερα. Ένα παρά3ειγμα 

3υσμενούς 3ιάκρισης σε βάρος των γυναικών είναι το ότι -και νομίζω ότι αξίζει 

τον κόπο να το αναφέρουμε με την ευκαιρία αυτή-οι γυναίκες 3εν προωθούντο και 

3εν προωθούνται σε θέσεις κλει3ιά, σε θέσεις λήψεως αποφάσεων στην κρατική 

μηχανή. Και όλοι μας γνωρίζουμε ότι από το 1960 μέχρι σήμερα μόνο μια 

γυναίκα κατόρθωσε να 3ιοριστεί υπουργός. 1 Ενα άλλο παρά3ειγμα είναι ότι μόλις 

προ ενός ή λίγων ετών έγινε κατορθωτός ο 3ιορισμός γυναίκας στη θέσ·η 3ικαστή. 

Επίσης, αν 3ε με απατά η μνήμη μου -και νομίζω ότι 3ε με απατά- μέχρι σήμερα 

καμιά απολύτως γυναίκα .3εν έχει 3ιοριστεί στην ανώτατη βαθμί3α των ημικρατι

κών οργανισμών. Αυτό και από μόνο του φανερώνει πράγματι ότι υπάρχει μια 
'λ ψ ι ~ t ~ ά β ι t ι , προκατα η η η μια συσμενης σι κριση σε αρος των γυναικων η οποια πρεπει 

εμάς, ως Βουλή, αλλά και την κυβέρνηση προφανώς να την προβληματίσει, ι3ιαί

τερα για να φροντlσει να βρει τρόπους να αποκατασταθεί η κυβέρνηση και η 

Βουλή και το κράτος απέναντι στις γυναίκες οι οποίες πολλή ικανότητα 3ιαθέτουν 

και πολύ 3υναμισμό 3ιαθέτουν και ι3ιαίτερα στην Κύπρο το έχουν απο3είξει και 
έμπρακτα. 

Τελειώνω, κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, χαιρετίζοντας και πάλι την 

ψήφιση σε Νόμο αυτού του τεράστιας σημασίας σχε3ίου νόμου και εύχομαι να 

αποτελέσει ένα νέο ξεκίνημα, αν όχι την αρχή, για να εξαλειφθεί στην Κύπρο κάθε 

μορφής 3ιάκριση σε βάρος των γυναικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόε3ρε, έντιμοι κύριοι συνά3ελφοι; Και εμείς του Δημοκρατι

κού Κόμματος -που έμπρακτα απο3είξαμε τη συνέπεια και τη σύμπλευσή μας 
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προς τις αρχές και τις διατάξεις της ισότητας του γυναικείου φύλου με το ανδρικό 

σε πολλούς τομείς, αλλά ιδιαίτερα σ' αυτό τον ιερό ναό, που λέγεται Βουλή των 

Αντιπροσώπων- υπερθεματίζουμε υπέρ της ανάγκης της επιψήφισης, το ταχύτερο 

δυνατό, του νομοσχεδίου αυτού, γιατί πιστεύουμε πως ανταποκρίνεται και συνά

πτεται προς τις στοιχειώδεις αρχές και έννοιες περί κοινωνικής δικαιοσύνης. Αν 

υπάρχει κάτι που πρέπει να παρατηρήσουμε, έντιμε κύριε Πρόεδρε, είναι το γεγο

νός πως σίγουρα σημειώθηκε κάποια βραδυπορία στην επιψήφιση του σχετικού 

νομοσχεδίου. Και είναι προς τιμή και εκείνων που κατέθεσαν τηv πρόταση νόμου 

και εκείνων οι οποίοι εργάστηκαν, των γυναικείων οργανώσεων βασικά, και 

συνήργησαν στην προώθηση χαι στην κατάθεση του σχεδίου νόμου που βρίσκει 

σήμερα ομόφωνο, πιστεύω, το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Για μερικούς από εμάς, οι οποίοι από το 1964 -χαι μνημονεύω χαι τον Πρόε
δρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων της 

Βουλής, το συνάδελφο Ζιαρτlδη-μετέσχαμε σε κάποιες επιτροπές του Διεθνούς 

Γραφείου Εργασίας, προσπαθώντας να προωθήσουμε αυτή τη θέσ:η, είναι πρά

γματι συγχινητιχή στιγμή, γιατl ύστερα από 25 χρόνια, ένα τέταρτο του αιώνα, 
αυτοί οι οραματισμοί, αυτές οι θέσεις πραγματοποιούνται. Και είναι προς τιμή 

της Κυπριακής Δημοκρατίας, γιατί από τον τρίτο χρόνο της συμμετοχής της στο 

Διεθνές Γραφεlο Εργασίας, μαζί με τις πιο προοδευμένες χώρες στον τομέα 

τούτο, διαδραμάτισε έναν αποφασιστικό ρόλο στη σύμβαση αυτή. Ένα αποτέλε

σμα ίσως αυτής της ενεργούς κυπριακής συμμετοχής χαι της αποτελεσματικότη

τάς της είναι χαι η ευμενής τοποθέτηση του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας σε 

πολλά προγράμματα χαι τομείς της Κυπριακής Δημοκρατίας. Επομένως πιστεύ

ουμε πως είμαστε σε θέση τώρα να χάνουμε το αποφασιστικό βήμα, για να προω

θήσουμε αυτή τη στοιχειωδη διαδικασία που άπτεται -όπως προανέφερα- των 
Ι Ι ς:. Ι ς:. Ι ' 

αρχων της στοιχειωσοuς χοινωνιχης σιχαιοσυνης. 

'Ο ' ' ' ' θ ! Ι '' μως σιγουρα uπαρχουν μεριχα χενα στη νομο εσια, οπως στην περιπτωση 

που δεν κατοχυρώνεται η ίση αμοιβή σε περίπτωση όμοιων ή περίπου όμοιων 

επαγγελμάτων. Ε!ναι μια διαφορά, μια διάκριση η οποία ενδεχόμενα να υπάρξει 

-όπως τόνισε ο συνάδελφος Ζιαρτίδης- σε κάποιο μεταγενέστερο στάδιο, αν δεν 

προσέξουμε, που πρέπει όμως να αντιμετωπιστεί έγκαιρα από τώρα με τη 

σύσταση κάποιας επιτροπής περί «job evaluation)) όπως λέγεται, έτσι που 

οπωσδήποτε, αν είναι ανόμοια η εργασία που διεξάγεται, να αποδίδεται η ίση 

αμοιβή σε περίπτωση ίσης απόδοσης. 

Όμως πιστεύουμε πως ταυτόχρονα με τις αποφάσεις του εργατικού δικα

στηρίου, με την εμπειρία η οποία παράλληλα χαι ταυτόχρονα θα.προσκτηθε( από 

την εφαρμογή του νόμου, θα υπάρξει το δεδικασμένο σε πλείστες περιπτώσεις, 

έτσι που να μην είμαστε υποχρεωμένοι να καταφεύγουμε στο διαιτητικό δικαστή

ριο για να αποφανθεί και ειδικότερα στην τεχνική επιτροπή που θα συσταθεί με 

βάση το άρθρο 7 για την εξομάλυνση τυχόν διαφορών που θα ανακόψουν. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να τονιστεί πως χαι μόνο το γεγονός ότι 

ύστερα από μεσολαβητική πρόταση του Προέδρου της Επιτροπής Εργασίας κατα

λήξαμε στην έναρξη εφαρμογής του νόμου μετά από τρία χρόνια δείχνει πως 

ακόμα υπάρχουν δυσχέρειες, υπάρχουν δυσκολίες στην αποδοχή του νομοσχεδίου 

από μέρους της εργοδοτικής πλευράς. Γι' αυτό πρέπει να γ!νει η κατάλληλη προ

εργασία, να γίνει η σχετική ανάλυση, η επεξήγηση, η προσέγγιση, για να πειστεί 
η εργοδοτιχ-ή--πλευρά πόσο άδικο θα είναι αν συνεχιστεί η (δια κατάσταση στο διη

νεκές με τη γυναίκα εξιλαστήριο θύμα των επιταγών της διάκρισης που χαραχτη-
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ρίζει τη θέση του γυναικείου φύλου εδώ και πολλούς αιώνες, όπως τονίστηκε από 

τους συναδέλφους. 

Ο θεσμός των επιθεωρητών που διαλαμβάνεται στο νομοσχέδιο, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, ε[ναι ένας θεσμός που πρέπει να τονιστεί πως επανειλημμένα έχει απο

δώσει. Είναι ένας θεσμός που οπωσδήποτε απέδωσε αγλαούς και καλούς καρπούς 

και πρέπει οπωσδήποτε να ενισχυθεί, γιατί, με τα διάφορα νομοσχέδια που επιψη

φίζοuμε συνέχεια και τη διάταξη για παρουσία επιθεωρητών, σίγουρα αυτοί οι 

άνθρωποι δε θα μπορέσουν να ανταποκριθούν προς τις πολλαπλές και ψηλές υπο

χρεώσεις τους. / Άλλωστε και οι εκθέσεις των διεθνών εμπειρογνωμόνων, πριν από 
την επιψήφιση διάφορων νομοσχεδίων, μιλούσαν για το μικρό αριθμό των υπαλλή
λων που υπηρετούσαν ως επιθεωρητές. πολύ περισσότερο με το σχέόιο νόμου που 

θα ψηφίσουμε σήμερα. Η πρόταση για σύσταση τεχνικής επιτροπής στο άρθρο 7 
πιστεύουμε πως είναι αποτελεσματικότερη από την αρχική ιόέα που εκφράστηκε 

για μετάκληση εμπειρογνωμόνων, γιατί θα λειτουργήσει αποτελεσματικότερα και 

οικονομικότερα, μιας και το βάρος στην περίπτωση της μετάκλησης εμπειρογνωμό

νων μπορούσε να το είχε η εργατική πλευρά. Εξάλλου, με την εμπειρία την οποία 

θα προσκτήσει στο μεταξύ η τεχνική αυτή επιτροπή, πιστεύω πως θα είναι πολύ 

προσφορότερη η υπηρεσία και ο ρόλος της παρά η οποιαόήποτε μετάκληση των 

οποιωνόήποτε εμπειρογνωμόνων. 

Το βάρος της αποόείξεως στο όικαστήριο, έντιμε κύριε Πρόεόρε, των όιάφο

ρων ευθυνών πρέπει οπωσόήποτε να αναληφθεί από την εργοόοτική πλευρά, όπως 

σχετικά όιαλαμβάνεται στο άρθρο 5 του Νόμου περί Εργατικών Διαφορών, και 
όχι να επαφίεται στον εργαζόμενο. · 

Για άλλη μια φορά, έντιμε κύριε Πρόεόρε, θα πούμε και εμείς πως χαιρετί

ζουμε την προαγωγή και την κατάθεση στη Βουλή της σχετικής Έκθεσης και του 

σχετικού νομοσχεδίου και πως θα το επιψηψίσουμε. Θα υπογραμμίσουμε πως το 

Διεθνές Γραφείο Εργασίας και οι Κύπριοι που συμμετείχαν σ 1 αυτό όιαδραμάτι

σαν σπουδαίο ρόλο. Επανειλημμένα το Διεθνές Γραφείο Εργασίας, μετ& το 1951 
που ψηφίστηκε ο σχετικός Νόμος, με πάρα πολλές συστάσεις και συμβάσεις -όπως 

είναι το Workers With Family Responsibilities, η Σύμβαση 132, το Convention 
111, Employment And Occupatίon Wίthout Dίscrίminatίons- καθώς και μια σειρά 

από άλλα μέτρα, είχε οδηγήσει στην ωρίμανση της ιδέας για την προώθηση της 

σχετικής διαόικασίας. Έτσι, χαιρετίζοντας για άλλη μια φορά το νομοσχέδιο, θα 

το επιψηφίσουμε, όπως έχει κατατεθεί, ελπίζοντας ότι με την πάροόο του χρόνου 

και την εμπειρία που στο μεταξύ θα προσκτήσου με θα κάνουμε τις κατάλληλες 

νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΙΣΤΑΘΙΟΙ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάόελφοι, 

Το υπό επιψήφιση νομοθέτημα αποτελεί εκπλήρωση οφειλόμενου χρέους προς 

τις γυναίκες της Κύπρου, 

Εγώ δε θα θριαμβολογήσω, διότι σήμερα τίθεται ενώπιόν μας για ψήφιση 

αυτό το σχέόιο νόμου, γιατί στην πραγματικότητα το αίτημα το οποίο ικανοποι

είται είναι και αυτονόητο και δίκαιο αίτημα. Όταν οι γυναίκες προσφέρουν ίσης 

ποσότητας και ποιότητας εργασία με τους άνδρες, πρέπει να αμείβονται κατά τον 

;/ 
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ίδιο τρόπο. Πρόκειται δηλαδή για θέμα ισότιμης μεταχείρισης, η οποία αποτελεί 

ένα από τα θεμέλια της σύγχρονης δημοχρατιχής κοινωνίας. Γι' αυτό το λόγο πρό

κειται για εκπλήρωση οφειλόμενου χρέους, γιατί η Βουλή των Αντιπροσώπων 

οφε!λει να εδραιώνει με νόμους την ίση μεταχείριση των πολιτών. 

Το 'Αρθρο 28 του Συντάγματος, επιπρόσθετα από τις άλλες διατάξεις που 
έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι που μίλησαν προηγουμένως, καθιερώνει την απαγό

ρευση της δυσμενούς διάκρισης σε βάρος οποιουδήποτε πολίτη, εφόσον ο πολίτης 

εκείνος βρίσκεται και δρα υπό παρόμοιες συνθήκες με τους άλλους. 

Οι προλήψεις δυστυχώς διαιώνισαν αυτή την κατάσταση μέχρι τις μέρες μας. 

Αν πρέπει να λεχθεί κάτι σήμερα, θα πρέπει να λεχθεί ότι απολογούμαστε προς 

τις γυναίκες, γιατl καθυστερήσαμε πολύ να κάνουμε κάτι το οποίο μπορούσαμε να 

το χάνουμε νωρίτερα. 

Ταυτόχρονα όμως θα πρέπει αυτό το νομοθέτημα να δώσει την ευκαιρ!α προ

βληματισμού, οUτως ώστε να εισαχθεί στη νομοθεσία μας ένα νέο πνεύμα το 

οπο~ο να εξαλεlψει όλες τις υφιστάμενες διακρίσεις σε βάρος της γυναίκας. Θα 

πρέπει να υπάρξει, ως πρώτο β-Ιjμα, μια ισότιμη μεταχείριση της γυναlχας στη 

διαχείριση των οικογενειακών θεμάτων, με την εισαγωγή του θεσμοU της γονικής 

μέριμνας αντί της πατρικής εξουσ(ας. Θα πρέπει να ληφθοUν νομοθετικά μέτρα 

για την κατοχύρωση των γυναικών, όσον αφορά την οικογενειακή περιουσία που 

δημιουργήθηκε διαρκούντος του γάμου μετά απ6 τη λUση του γάμου. Θα πρέπει 

να αναγνωριστεί -και συμφωνώ απόλυτα με τους προλαλήσαντες συναδέλφους- και 

να ασφαλιστεί επ(σης το έργο της νοικοκυράς, η ανατροφή δηλαδή των παιδιών 

της και οι υπηρεσίες που προσφέρει στην οικογένεια. Και πρέπει να γίνει οπωσδή

ποτε εκσυγχρονισμός του οικογενειακοU δικαίου. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα της Κύπρου, έχοντας ως κέντρο της φιλοσοφίας του 

κι ως επ(κεντρο των στόχων του τη δίκαιη χαι ίση μεταχείριση όλων των ανθρώ

πων, θα είναι και συμπαραστάτης, αλλά χαι πρωτεργάτης σε οτιδ-Ιjποτε παρουσι

αστε!, είτε από κυβερνητικής πλευράς εlτε από αλλοU, προς την κατεUθυνση της 

εξάλειψης κάθε δuσμεvούς κοιvωvικής διάκρισης σε βάρος της γυvαίκας. 

Ευχαριστώ πολU, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Ο 'χ. Ιάκωβος Κατσουνωτός. Δε σας πρόσεξα, κύριε l{ατσουνωτέ. 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

ΚUριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδc:λφοι, 

Θα 'θελα κι εγώ να πι_υ·δυο λόγια ~τη συζήτηση του σημερινοU νομοσχεδίου. 

Είναι γεγονός ότι τα δυο σχέδια νόμου που συζητούμε σήμερα απασχόλησαν 

για πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα τ·ην Κοινοβουλευτική Επιτροπ-Ιj Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γιατί το θέμα της ίσης αμοιβής μεταξU ανδρών και 

γυναικών για !σης αξίας εργασία είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα που χρειάστηκε κ~ι 

συνεχή μελέτη, αλλά και προβληματισμό. 

Ειδιχά μετά την κUρωση της Διεθνούς ΣUμβασης χι από τη Βουλή μας, η 

ευθυγράμμιση της Κύπρου έπρεπε να επισπευσθεί με την ψήφιση σχετικής νομοθε

σίας, όπως προνοεί η σημερινή πρ6ταση νόμου. Το γεγονός ότι η Επιτροπ-Ιj έχαμε 

αρκετές τροποποι-Ιjσεις πάνω σε άρθρα του νομοσχεδίου κι ενσωμάτωσε και την 

πρόταση νόμου στο υπό ψ-Ιjφιση νομοσχέδιο, δείχνει πως πράγματι έγινε μια πολU 

σοβαρή δουλειά. 
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1·πάρχουν φυσικά απόψεις συνδικαλιστικών οργανώσεων που λένε ότt χι αυτό 

το νομοσχέδιο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί, έχει τις ελλείψεις του και τις αδυ

ναμίες του. Εμεις θα συμφωνήσουμε μ 1 αυτές τις απόψεις, διότι ασφαλώς και μ' 

αυτό το νομοσχέδιο δεν είναι δυνατό να εκλείψουν εντελώς ot διακρίσεις σιi βάρος 

της γυναίκας. Αυτό έχει τονιστεί και από το συνάδελφο χ. Ζιαρτίδη κι από άλλους 

ομιλητές. Επειδή όμως η έναρξη της ισχύος του υπό συζήτηση νομοσχεδίου τοπο

θετείται ύστερα από τρία χρόνια, όπως έχουμε τελικά καταλήξει -παρόλο που η 

πρόταση ήταν για τέσσερά, εμείς έχουμε μειώσει στα τρία χρόνια την έναρξη της 
εφαρμογής του- θα πρέπει να παρακολουθήσουμε την εφαρμογή αυτού του νόμου 

σε άλλες χώρες που έχουν κυρώσει τη σύμβαση και που ή8η ο νόμος ισχύει κι όταν 

αρχίσει κι ο 3ικός μας ο νόμος να ισχύει, να 3ούμε τις ελλε(ψεις του και να τις 

συμπληρώσουμε. 

Σήμερα νομοθετούμε πάνω σε θέμα αρχής, ανταποκρινόμενοι σε ένα παμπά

λαιο αίτημα, τόσο των συν3ικαλιστικών οργανώσεων όσο και των γυναικείων 

οργανώσεων. Γι / αυτό και θα ψηφίσουμε τα 3υο σχέ3ια νόμου, όπως έχουν τελικά 
3ιαμορφωθεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Θα ήταν όμως παράλειψη αν με την ευκαιρία αυτή 3εν κάναμε μια μνεία, μια 

αναφορά πάνω στο 3ίκαιο αίτημα ενός μεγάλου μέρους του γυναικείου πληθυσμού, 

που είναι οι νοικοκυρές -και το έχει αναφέρει η συνα3έλφος κ. Ρήνα Κατσελλή

που γιορτάζουν στις 24 αυτού του μήνα την Παγκόσμια Μέρα της Νοικοκυράς. 

Θα πρέπει νομίζω η Βουλή ν / ασχοληθεί μ' αυτό το θέμα, 3ιότι και το 

αίτημα είναι 3ίκαιο, αλλά και γιατί οι γυναίκες έχουν εξασφαλίσει την υποστήριξη 

όλων των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων ως προς το 3ίκαιο αυτό αίτημα. Γι' αυτό 

το επαναφέρουμε και πρέπει να αποτελέσει θέμα συζήτησης πολύ σύντομα σ / 

αυτό το Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, από τη θέση μου. Νομίζω όλοι συμφωνούμε ότι πρόκειται για 

ένα πολύ μεγάλο βήμα. Αλλά θα ήθελα να πω κάτι άλλο, όσον αφορά το θέμα των 

3ιακρίσεων στον τόπο μας εναντίον των γυναικών. Ίσως η πραγματική επιβεβαί

ωση του ότι έχουν εξαλειφθεί οι 3ιακρίσεις να είναι η Uπαρξη στην επόμενη· Βουλή 

·περισσότερων γυναικών. Απ / αυτό αναμένουμε να 3ούμε αν κάτω στο λαό πeά
γματι είναι έτοιμο το κλίμα, για να 3εχθεί τον τερματισμό των 3ιακρίσεων. Ό;(ι 

από τους 3ιορισμούς, όπως αναφέρθηκε, υπαλλήλων, αλλά από τον ί3ιο το λαό 

μας. Και πιστεύω ότι το βαρόμετρο της όλης υπόθεσης θα είναι η νέα Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 
1 Αλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηγιιfννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόε3ρε. Οπωσ3ήποτε η υπερψήφιση του νομοσχε3ίου ανα

μένεται, 3ιότι η Έκθεση είναι ομόφωνη. Εκείνο το οποίο πρέπε_ι να προσεχθεί 

είναι αυτά τα τρία χρόνια να προχωρήσουμε με την ανάλογη προσοχή, γιατί 

τελικά μπορεί να αποβεί σε βάρος των εργαζόμενων γυναικών. Αν είναι απότομη 
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η αλλαγή, πιθανόν οι εργοδότες να προτιμούν άνδρες παρά γυναιχες στην εργοΩο

σLα. 'Αρα χρει~ζεται κάποια προσοχή στον τΡμέα αυτό. 

Το. δεύτερο το οποίο ήθελα να θ(ξω είναι ότι πρέπει πλέον να μιλούμε και για 

ίσες εUχαιρίες ανέλιξης της γυναίκας στους τομε(ς της εργασίας, γιατί είναι 
καθαρό ότι, με το να προσληφθεί μια γυναίκα και να αμείβεται με ένα συγκεκριμ

ένο μισθό, Ωεν τελειώνει το θέμα. Πού προάγονται οι γυναίκες; Φα(νεται ότι σ' 

αυτό τον τομέα έχουν το λιγότερο ποσοστό. 

Ένα άλλο σημείο το οποίο ήθελα να θίξω είναι αυτό το οποίο ο συνάδελφος 
Ευσταθίου σχολίασε πολύ σύντομα. J(αι παίρνω την ευκαιρία από μια απόφαση 
του όιχαστηρίου στη Λάρνακα. Ενώ στη συγκεκριμένη περίπτωση η περιουσία του 

ανδρός ήταν εκατομμύρια, μετά το Ωιαζύγιο_, επειόή η γυναίκα εργαζόταν στο 
σπ(τι, το όικαστήριο αποφάνθηκε ότι, σύμφ'ωνα με την κρατούσα νομοθεσία, 
τίποτα όεv. __ εόικαιούτο η γυναίκα. Είναι μια αόικία την οπο(α αυτό το Σώμα έχει 
υποχρέωση κάποτε να εξαλείψει. 

Επιπλέον -και τελειώνω, κύριε Πρόεόρε- μια άλλη αόικία που πολύ σύντομα 

θέλω να ε.κθέσω είναι η εξής: Αν μια γυναίκα εργάζεται στq σπίτι και στα 65 της 
πάρει Ωιαζύγιο, καμιά σύ~ταξη όε Ωικαιούται αυτ~ η γυναίκα. Μπορεί μόν6 να 
παίρνει ένα ποσό από το Γραφείο Ευημερίας υπό μορφή κάποιας επιχορήγησης. 

Ε(ναι αΩικίες που νομίζω ότι έχει καθήκον αυτό το Σώμα να Ωει. 

Ει~χαριστώ πολύ . . . 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Κύριοι συνάόελφοι1 φτάσαμε στο τέλος της συζήτησης πάνω σ' αυτό το 

θεσμικό, όπως θα έλεγα, νομοσχέόιο το οποίο αίρει μια εξόφθαλμη αόικία που 

γινόταν σε βάρος της γυναίκας. Όμως Ωεν πρέπει να αυταπατώμαστε ότι έχουν 

λυθεί όλα τα προβλήματα της ισότητας μεταξύ ανόρών και γυναικών. Υπάρχουν 

πολλά τέτοια προβλήματα τα οποία Ωεν μπορούν να λυθούν με νομοθεσία, γιατί 

στηρίζονται πάνω σε προλήψεις, Ωεισιόαιμονίες και ταμπού που έχουν εόραιωθεί 

μέσα στις ψυχές του λαού μας για αιώνες ολόκληρους. Γι' αυτό το λόγο πιστεύω 

ότι τότε μόνο θα φτάσουμε στη ζηλευτή θέση της πλήρους εξίσωσης των Ωύο 

φύλωJ, όταν αναόιαπαιόαγωγήσουμε το λαό μας από την αρχή, έτσι που η μεν 
γυναίκα να αντιληφθεί ότι έχει Ωικαιώματα και να τα Ωιεκόικήσει έμπρακτα, ο Ωε 

άνΩρας να αντιληφθεί ότι η γυναίκα είναι ίση μ' αυτόν και όεν είναι ο κύριος και 

ΩLνάστης που μπορεί να τη Ωιατάσσει και να τη χειρίζεται όπως θέλει. Τότε ίσως 
νιi μη χρειάζεται να ψηφίσουμε νόμους. Και αυτή η Ωιαπαιόαγώγηση, που όεν 
είναι καθόλου εύκολο πράγμα, πρέπει να αρχίσει τώρα από τα σχολεία μας. 

Προχ
1

ωρούμε τώρα στη Ωεύτερη ανάγνωση του νομοσχεόίου. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνο,;τιχός τ(τλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
ι ι ι ι θ 1 ' αι Επειόη όεν υπαρχει ενσταση, το αρ ρο εγκρινετ . 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

/ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παροχή ίσης αμοιβής σε ό.ν3ρες και γυναίκες για εργασία (σης αξίας. 'ΑρΟρο 
3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση) το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αναπροσά.ρ-μογή- όρων σύμβαση-ς εργασίας αντίθετων με __ τον _ πάpόντα Νόμο. 
'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προστασία εργοδοτουμένων. 1 Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 5 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕπιΟεωρψές. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 6 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, ~ο άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τεχνική Επιτροπή. Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένάταση όπως το άρθρο 7 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: . . \ \ \ 
Μέτρα για άρση δυσμενών καταστάσεων σε βάρος εργοδοτοόμενης. 'Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ' ' 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 8 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 8 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. 1 Αρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
, ,• θ 9 θ, Υπάρχει ενσταση όπως το αρ ρο εγκρι ει; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και 

Γυναικών για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί χαι ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το νομοσχέδιο εγκρίνεται χαι ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κατανα

λώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989». 
~ Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας J{οινοβουλευτιχής Επιτροπής να διαβάσει 

την 'Εχθεση προς το Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤ

ΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ 

ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989'" 
Παρόντες: 

Ντίνος l{ωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λεόντιος ΙεροΟιαχόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου που χατατέθηχε από την ίδια χαι κηρύχθηκε ως 

θέμα επείγουσας φύσης, σε σημερινή συνεδρία της. 

Σκοπός της υπό m.Jζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του Δασμο

λογίου, έτσι ώστε η 3ασμολ_ογική επιβάρυνση διάφορ_ων τύπων οχημάτων που εισά

γονται ως οχήματα πέραν των δέκα θέσεων και καταβάλλουν χαμηλό εισαγωγικό 

δασμό 1 ενώ στη συνέχεια εγγράφονται και κυκλοφορούν ως οχήματα κάτω των 
3έκα θέσεων 1 να εξισωθεί με εκείνη των οχημάτων που εισάγονται από την αρχή 
ως οχήματα κάτω των δέκα θέσεων και επιβαρύνονται με σημαντικά ψηλότερους 

εισαγωγικούς δασμούς. 

Η Επιτροπή αφού έλαβε υπόψη της και τη θετική Θέση του Υπουργείου Οικο

νομικών πάνω στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου, που διαμηνύθηκε στο στάδιο 

της μελέτης του όλου θέματος, υιοθετεί τους σκοπούς και επιδιώξεις της γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 3εύτερη ανά

γνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επει3ή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτ·iJ ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ύ' ' , ' ' , θ' ψ ' Ν' _ι παρχει ενσταση οπως η προταση νομου εγκρι ει και ηφιστει σε ομο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ε ,.,., .... ' 1 ' 1 ' ψ 'ζ πειση οεν υπαρχει ενσταση, η προταση νομοu εγκρινεται και ηφι εται σε 

Νόμο. 

Το ε:πόμενο θέμα που βρίσκεται ενώπιόν μας είναι ((Ο περί Ρυθμίσεως και 

Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1989». 

Καλείται ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την 'Εχθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ 

ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΑΜΠΕ

ΛΟΥΡΓΙΚΏΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρόντες: 

Πολύβιος Κόλοκος, Αν. Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η l(οινοβοuλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο 

πάνω νομοσχέ3ιο σε συνε3ρ(α τηζ που πραγματοποιήθηκε στις 26 Σεπτεμβρίου 
1989. Στη συνε3ρLαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τιζ απόψειζ τουζ εκπρόσω
ποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, 

έτσι που η σύνθεση τηζ Συμβουλευτικήζ Επιτροπήζ του Συμβουλίου Αμπελουργι

κών Προϊόντων να 3ιευρυνθεί και να περιλάβει ακόμα έναν εκπρόσωπο των συμφε

ρόντων των οινοβιομηχάνων και έναν αντιπρόσωπο του Υπουργού Γεωργίαζ και 

Φυσικών Πόρων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίαζ συμφωνεί με τουζ 

σκοπούζ και τιζ επι3ιώξειζ του υπό συζ'ήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπωζ έχει 3ιαμορφωθεί από νομο

τεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητέζ σε θέμα αρχήζ; 
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Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικ6ς τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπ&.ρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγχρί\ιεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση τού νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως χαι Ελέγχου της Βιο

μηχαν(ας Αμπελουργικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφ~ρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ / , αρ. 6, που 
είναι «Οι περί Ρυθμ!σεως χαι Ελέγχου της Βιομηχαν!ας Αμπελουργικών Προ'ίόν

των (Καθορισμ6ς και Έλεγχος Ο(νων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1989>>. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να ανα

γνώσει την 'Εκθεση. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ2; ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝ

ΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΣ 

ΟΙΝΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1939,,, 
Παρόντες: 

Πολύβιος Κόλοκος, Αν. Πρόε8ρος 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλ(α 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχαν(ας εξέτασε 

τους πιο πάνω l{ανονισμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

26 Σεπτεμβρ(ου 1989. Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Σκοπός των Κανονισμών που προτείνονται είναι να παρασχεθεί η 

δυνατότητα προσθήκης ζάχαρης στα πλαίσια της κατεργασίας για την 

παρασκευή αρωματισμένων οί\ιων. 
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Η Κοινοβουλευτιχ·~ Επιτροπή Εμπορίου χαι Βιομηχαν(ας, υιοθετών

τας τους σκοπούς και τις επιόιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομό

φωνα εισηγείται στ·ΙJ Βουλή την ψήφισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά 
όιαμορφωθεί και αφού όοθεί σ' αυτούς αναόρομική ισχύς από τις 13 Ιου
λίου 1989 για την κάλυψη της παρασχευ·~ς αρωματισμένων οίνων που 
προορίζονταν για εξαγωγή τον περασμένο Σεπτέμβριο σύμφωνα με σχε

τικό πιστοποιητικό της αρμόόιας αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειόή όεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής~ θέτω τους Κανονι

σμούς ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, οι J{ανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 7, 
που είναι ((Ο περί J{υπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθο

ρισμένα Πρότυπα - Δέκατη 'Εβδομη Σειρά) Κανονισμός του 1989>>. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να αναγνώσει την Έκθεση. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊΆΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟI ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡ! ΚΙΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤIΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΙ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ (ΚΑΘΟ

ΡΙΣΜΕΝΑ ΠΡΟΤΙΠΑ-ΔΕΚΑΤΗ ΕΒΔΟΜΗ ΣΕΙΡΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ 

TOl 1989.» 

Παρόντες: 

Πολύβιος Κόλοκος, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτικ·~ Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τον πιο 

πάνω Κανονισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Σεπτεμβρίου 
1989. Στη συνεδρ(αση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσω
ποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Με τον υπό συζήτηση Κανονισμό, που εκδίδεται με βάση τους περί Κυπρια

κών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας Νόμους, καθορίζεται το κυπριακό πρό

τυπο για τα σπίρτα. 

Το πρότυπο για τα σπίρτα, όπως έχει καθοριστεί, ετοιμάστηκε από αρμόδια 

Τεχνική Επιτροπή, στην οποία εκπροσωπούνταν όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές 

και τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετώντας το πρό

τυπο για τα σπlρτα, όπως έχει καθοριστεί από την Τεχνική Επιτροπή, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριση του υπό συζήτηση Κανονισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 
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ΕπειSή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τον Κανονισμό €νώπιον 

-Του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του ΙCανονισμού; 

(Κτυποc τη σψύρα) 

Επειδή όεν υπάρχει ένσταση, ο Κανονισμός εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στα επόμενα: θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ' αρ. 8 και 
9, που είναι «0 περί Αρδευτικών Τμημάτων (Χωρία) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989» και ((Ο περί ΑρΟευτιχών ΣυνΟέσμων (ΙΟιωτιχόν 'Ύ'Οωρ) (Τροποποιητι
κός) Νόμος του 1989». 

Υπάρχει κοινή Έκθεση και παρακαλώ τον ΠρόεΟρο ή οποιοδήποτε άλλο 

μέλος τ·fJς αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να την σ;ναγνώσει. 

Α. ΦΑΝΤΗΣ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙ

ΚΏΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ιιΟ ΠΕΡΙ 

ΑΡΔΕΥΤΙΚΏΝ ΤΜΗΜΆΤΩΝ (ΧΩΡΙΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1989,, ΚΑΙ 2. ιιΟ ΠΕΡΙ ΑΡΔΕΥΤΙΚΏΝ ΣΥΝΔΕΣΜΩΝ (ΙΔΙΩΤΙ

ΚΟΝ ΥΔΩΡ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 
Παρόvτες: 

Λέανορος Ζαχαριοcοης, Πρόεορος 

Πολύβιος Κόλακας 

Ανορέας Φοcντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέΟια 

σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέΟια επιφέρεται αριθμός επιμέρους τροπολογιών 

στις νομοθεσίες που Οιέπουν τη λειτουργία των ΑρΟευτιχών Τμημάτων και των 

ΑρΟευτιχών ΣυνΟέσμων 1 έτσι που οι Οιατάξεις τους να εναρμονιστούν προς τα 

σημερινά ΟεΟομένα και η εφαρμογή τουc να καταστεί πιο αποτελεσματική. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτεριχών 1 υιοθετώντας τις πρόνοιες των υπό 
συζήτηση νομοσχεο(ων, ομόψωνα εισηγείται στη Βουλή την ψ-,\ψισή τους σε 

' ό '' λ '" θ' ό θ ' ' ' ψ νομους, πως αυτα εχουν τε ιχα οιαμορφω ει απ χα αρα νομοτεχνιχη απο η. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη ανά

γνωση του πρώτου νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΚ1ΏΝ: 

1'πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 21 του βασικού νόμου. 'Αρθpο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

lπά.ρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 22 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

1'πά.pχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόιJ.οu. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στηv τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρδευτικών Τμημάτων (Χωρία) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη αν&.γνωση του δεύτερου vομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1: 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

lπ&.ρχει ένσταση; 

Επειδή δεv υπ&.ρχει ένσταση, το &.ρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &.ρθρου 5 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

lπ&.ρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το &.ρθρο 2 εγΚρίνεταt. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αvτικατ&.σταση του &.ρθρου 13 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρ8ευτικών Συν8έσμων (18ιωτικόν 

'ΥΒωρ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέΟιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ 1 αρ. 10, που 
είναι ιιΟ περί της Υπηρεσ(ας Νέας Γενιάς Νόμος του 1989». 

Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να ανα

γνώσει την Έκθεση. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 

ΝΕΑΣ ΓΕΝΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989,,, 

Παpόvτες: 

Νίκος Αναστασιά8ης, Αναπληρωτής Πρόε8ρος 

Αντώνης Αν8ρέοu 

ΑνΒρέας ΔημητριάΒης 

Ζαχαρ(ας Τουλοόρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η }\οινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε 

αριθμό συνεΟριών της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Φεβρουαρ(ου, στις 18 
Μα·(·ου, στις 5, 8, 22 και 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 1989. Στις σuνεΒρίες της 
Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατlας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης, ο Γραμματέας της Νέας 

Γενιάς και Οργανώσεις Νεολαίας. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεΟί.ου, όnrως αρχικά κατατέθηκε από την 

κυβέρνηση, είναι η Βημιουργία μόνιμης υπηρεσίας στο Υπουργείο Δικαιοσύνης η 

οποία θα παρέχει τις απαραίτητες υπηρεσίες για την εύρυθμη λειτουργία του 

Μόνιμου Κεντρικού Φορέα Νεολα!ας που συστάθηκε με απόφαση του ΤπουργικοU 

Συμβουλίου. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεΟίου από την Επιτροπή, 

κρίθηκε σκόπιμο όπως περιληφθεί σ' αυτό αριθμός Οιατάξεων αναφορικά με τη 

σύσταση, τη Οομή και τις αρμοΟιότητες του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας, ο οποίος, 

όπως αναφέρθηκε, είχε συσταθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Εξάλ

λου από τις οργανώσεις νεολαίας που παρευρέθηκαν στις συνεΟρίες της Επιτροπής 



319 

υποβλήθηκε το αίτημα για την κατοχύρωση της συμμετοχής τους στα σώματα 

όπου λαμβάνονται αποφάσεις που αφορούν τους νέους χαι για την παροχή προς 

αυτές μόνιμης οικονομικής, οργανωτικής και άλλης βοήθειας. 

Ενόψει των πιο π.άνω προέκυψε η επανασύνταξη του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Οι διατάξεις τΟu 

νέου νομοσχεδlου που ετοιμάστηκε στηρlχτηχαν πάνω στις εισηγήσεις των Μελών 

της Επιτροπής και στο πνεύμα της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για τη 

σύσταση του μόνιμου Κεντρικού Φορέα Νεολαίας, απόφαση που σύμφωνα με όσα 

κατατέθηκαν στην Επιτροπή εξέφρασε τη συνισταμένη των θέσεων της πλειοψη

φίας των οργανώσεων νεολαίας. 

Με το νέο νομοσχέδιο, όπως τελικά. επανασυντά.χτηκε, ρυθμίζονται όλα τα 

θέματα που αφορούν τη σύσταση, τη Οομή, τους σκοπούς και τις αρμοόιότητες του 

Κεντρικού Φορέα Νεολαίας και προβλέπονται ειόικότερα τα πιο κάτω: 

(οι) Καθορίζεται ότι ο Κεντρικός Φορέας Νεολαίας θα έχει τη μορφή νομι

κού προσώπου Οημόσιου Οικαlου. 

(β) Καθορίζονται τα όργανα του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας που είναι η 

Γενική Γραμματεία Νέας Γενιάς; οι Υπηρεσίες Νέας Γενιάς και τα 
τρία Συμβουλευτικά του Σώματα, Οηλαόή η Πολιτική Επιτροπή Νεο

λαίας, το Συμβουλευτικό Συνόικαλιστικό "Σώμα και το Γενικό Συμβου

λευτικό Σώμα. 

(γ) Καθορίζονται οι πρωταρχικοί σκοποί και αρμοόιότητες του Κεντρικού 

Φορέα Νεολαίας που είναι η πρόοόος και ευημερία όλων των νέων της 

Κύπρου, η παροχή ευκαιριών σε όλους τους νέους και τις οργανώσεις 

τους για συμμετοχή και ανάληψη ευθυνών στην κοινωνική, οικονομική 

και πολιτιστική ανάπτυξη και πρόοόο της κοινότητάς τουζ και του 

τόπου, η Οημιουργική απασχόληση και ψυχαγωγία των νέων και η 

άμεση και αποτελεσματική αντιμετώπιση των προβλημάτων που απα

σχολούν τη νεολαία. 

(8) Περιλαμβάνονται λεπτομερείς Οιατάξεις που αφορούν τη σύσταση, τη 

σύνθεση, τις αρμοΟιότητες και τη λειτουργία των οργάνων του Κεντρι

κού Φορέα Νεολαίας. 

(ε) Τροποποιείται κατά. συνεπακόλουθο τρόπο ο τίτλος του υπό συζήτηση 

νομοσχεόίου ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί του ΙCεντρικού Φορέα 

Ν εολοιίοι<; Νόμος του 1989». 

Στο στά.Οιο της επανεξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεόίου στη νέα του 

μορφή επανακλήθηκαν και εξέφρασαν πάνω σ' αυτό τις απόψεις τους οι οργανώ

σεις νεολαίας, που στην πλειοψηφία τους επικρότησαν τις Οιατάξεις του. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευ1ική Επιτροπή ~ον-ικών 1εtσηγεί:rαι 
κατά πλειοψηφία την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεόίου, όπως έχει 

τελικ& διαμορφωθεί. Τα Μέλη της Επιτροπής και Μέλη της Κοινοβουλευτικής 

Ομ&δοις του ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Δημητρι&δης και Ζ. Τουλούροις επιφυλ&χτηκοιν να 

τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεόίου στην Ολομέλεια του 

Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχήςj 

Ο κύριος Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Από τη θέση μου, πάρα πολύ σύντομα, θα τοποθετηθώ όσον αφορά την ΙCοι

νοβουλευτιχή Ομάδα του Δημοκρατικού ΙCόμματος. Επι του νομοσχεδίου αυτού θα 

τηρήσουμε αποχή, όχι διότι είμαστε εναντίον της ίδρυσης Φορέα Νεολαίας. Ως 

θέμα αρχής, το υποστηρίζουμε. 

Όμως πιστεύουμε ότι αυτό το νομοσχέδιο έπρεπε να τύχει ακόμα περισσό

τερης επεξεργασίας. Υπάρχουν σοβαρές ασάφειες χαι αδυναμίες τις οποίες οι συνά

δελφοι του Δημοχρατιχού Κόμματος θα αναπτύξουν στη συζήτηση χαι είμαστε 

έτοιμοι οπωσδήποτε μελλοντικά να συνεργαστούμε με άλλες πλευρές για να 

γίνουν εκείνες οι βελτιώσεις, ώστε να έχουμε έναν πραγματικά Βημοχρατιχό 

Φορέα Νεολαίας που να εκπληρώνει τους σκοπούς για τους οποίους τον θέλουμε 

να ιδρυθεί. 

Επομένως η θέση μας για τους λόγους που ανέφερα θα είναι μια θέση απο

χής. Για το περιεχόμενο αυτού του Φορέα έχουμε κάποιες Ωιαφωνίες και όχι για 

το θέμα της ίΩρυσης Φορέα Νεολαίας, το οποίο ως θέμα αρχής Ωε μας βρίσκει 
αντίθετους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΔηλαΩή το κόμμα κατ' αρχήν συμφωνεί με την ίΩρυση Φορέα Νεολα!ας 1 αλλά 
Ωε συμφωνεί με το περιεχόμενο του νομοσχεΩίου αυτού, το οποίο παρουσιάζει ορι
σμένες αΩυναμίες. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής; 

Ο κύριος Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΩρε, κύριοι συνάΩελφοι, 

Η Θέσπιση σε νόμο του νομοσχεΩίου για τη Ωημιουργία Φορέα Νέας Γενιάς 

ικανοποιεί ένα πάγιο αίτημα όλων ανεξαιρέτως των οργανώσεων νεολαίας και 
των πολιτικών Ωυνάμεων του τόπου. 

Οι οργανώσεις νεολαίας από πάρα πολλά χρόνια υιοθέτησαν αυτή τη θέση και 

πίεζαν προς κάθε κατεύθυνση, έτσι που να υλοποιηθεί. Από την εποχή του Διε

θνούς Έτους Νεολαίας, όταν ιΩρύθηκε η Εθνική Επιτροπή για το Διεθνές Έτος 

Νεολαtας, στην οποία συμμετείχαν όλες οι πολιτικές οργανώσεις νεολαίας και 
πολλοί άλλοι φορείς που έχουν σχέση με τη νεολαία, υπογραμμίστηκε για μια 

ακόμα φορά η ανάγκη και η χρησιμότητα της νομοθετικής θέσπισης της ίΩρυσης 

Φορέα Νεολοι(οις. 

Εμείς θα Θέλαμε να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας 1 γιατί η κυβέρνηση, 
ανταποκρινόμενη σ' αυτό το γενικό αίτημα, παρουσίασε στη Βουλή το νομοσχέΩιο 

αυτό το οποίο προτείνει η πλειοψηφία της Επιτροπής να ψηφιστεί σε νόμο. 

Είναι πεποίΟησή μας, κύριε ΠρόεΩρε, ότι με το υπό ψήφιση νομοσχέΩιο Ωημι

ουργούνται για πρώτη φορά οι ουσιαστικές προϋποθέσεις για σωστή και συστημα

τική Ωουλειά για τη νεολαία μέσα στη νεολαία. Δημιουργούνται για πρώτη φορά 

οι ουσιαστικές προϋποθέσεις για συντονισμό των Ωιάφορων υπηρεσιών και συστη-
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ματοποίηση της δουλειάς μας αναφορικά με θέματα που αφορούν τη νεολαία. l(αι 

παράλληλα θεωρούμε πολύ σοβαρό το γεγονός ότι δίνεται για πρώτη φορά λόγος 

στις οργανώσεις της νεολαίας για να υποβάλουν εισηγήσεις για συμβολή στη δια

μόρφωση της πολιτικής της εκάστοτε κυβέρνησης αναφορικά με τους νέους. 

Ακόμα πιστεύουμε πως με την επεξεργασία μ~ας τέτοιας πολιτικής από το 

Φορέα Νεολαίας και με τον τρόπο που διαρθρώνονται τα σώματά του με τη συμ

μετοχή των οργανώσεων νεολαίας θα υπάρχει αυτόματα ο πολιτικός έλεγχος από 

όλο το φάσμα των πολιτικών οργανώσεων νεολαίας προς την κυβέρνηση για την 

πολιτική της και παράλληλα δημιουργείται η άμεση πολιτική ευθύνη της κυβέρνη

σης για τη γενικότερη πολιτική της που θα ονομάζεται «Πολιτική για τη Νέα 

Γενιά)). 

Πιστεύουμε ότι το νομοσχέδιο που βρίσκεται μπροστά μας δημιουργεί τις 

ουσιαστικές προϋποθέσεις και θέτει τις βάσεις για να δούμε τη νεολαία επιτέλους 

σ' αυτό τον τόπο σοβαρά και όχι ευκαιριακcί. Δεν χάνουμε ευκαιρία, κύριοι συνά

δελφοι, να αποκαλούμε τη νεολαία, σε κάποιες επετείους ή σε κάποιες άλλες συγ

κεντρώσεις, το χρυσό απόθεμα του λαού μας. Όμως αυτό μόνο στα λόγια. Χρυσό 

απόθεμα όση ώρα διαρκεί η τοποθέτησή μας στα πλαίσια εκείνης της ομιλίας. 

l{αι στην πράξη αυτό το ευαίσθητο, το πιο ευαίσθητο, το πιο εύπλαστο και το πιο 

τρωτό κομμάτι του κυπριακού λαού το αφήνουμε χωρίς θωράκιση1 χωρίς πραγμα
τικές ευκαιρίες, χωρίς πραγματικές δυνατότητες. 

Και αποκαλούμε τη νεολαία βασικά - δε θέλω να είμαι απόλυτος σ' αυτό -
χρυσό απόθεμα, μόνο για να ζητούμε από τη νεολαία. 'ομως υπάρχουν και πάρα 

πολλά που οφείλουμε, που πρέπει να δώσουμε στη νεολαία. 

Κύριοι συνάδελφοι, στη σημερινή κοινωνία, στη σημερινή κοινωνική πραγμα

τικότητα, η νεολαία μας, ως το πιο ευαίσθητο και το πιο τρωτό κομμάτι του λαού 

μας, αντιμετωπίζει τεράστιους κινδύνους. Και πρώτα - πρώτα αντιμετωπίζει τους 
κινδύνους που δημιουργεί για τη νεολαία μας ο ξενόφερτος τρόπος ζωής, ο οποίος 

αλωνίζει μέσα στην κυπριακή κοινωνία, με αποτέλεσμα να βομβαρδίζουμε τη νεο

λαία μας με ταινίες, με βιβλία, με ινδάλματα, με είδωλα που δεν έχουν καμιά 

σχέση ούτε με τις καταβολές ούτε με τους αγώνες ούτε με τον πολιτισμό ούτε με 

τις παραδόσεις του κυπριακού λαού. Και βλέπουμε τη νεολαία μας μέρα με τη 

μέρα να γίνεται πιο τρωτή στη μάστιγα των ναρκωτικών. Βλέπουμε την εγκλη

ματικότητα μέσα στη νεολαία να ανεβαίνει με άλματα, δυστυχώς. Επαναλαμβάνω 

ότι η κατασκευή κούφιων κάι σκάρτων ινδαλμάτων και ιδανικών είναι βασικά υπεύ

θυνη προς τούτη την κατεύθυνση. 

Έχουμε υποχρεώσεις σημαντικές προς τη νεολαία μας, κύριοι συνάδελφοι. 

Οφείλουμε, πρακτικά και συγκεκριμένα, να δημιουργήσουμε συνθήκες υγιούς απα

σχόλησης της νεολαίας μας . .'Εχουμε υποχρέωση να δημιουργήσουμε χώρους 

άθλησης, επαρκείς χώρους άθλησης, πολλούς χώρους άθλησης και να προσφέρουμε 

στη νεολαία μας δυνατότητες για άθληση. Ι{αι όταν μιλούμε για νεολαία, δεν 

περιοριζόμαστε στη μαθητική νεολαία. Αναφερόμαστε και στη μαθητική και στη 

σπουδάζουσα και στην εργαζόμενη νεολαία. 

Έχουμε υποχρέωση να συμβάλουμε στην πολιτιστική ανάπτυξη της νεολαίας 

μας. Και η πολιτιστική ανάπτυξη δεν έρχεται μόνο με διακηρύξεις, αλλά έρχεται 

παράλληλα με έργα υποδομής και συγκεκριμένη πολιτική. 

Έχουμε υποχρέωση να βελτιώσουμε το περιεχόμενο της παιδείας μας. Να 

δώσουμε σωστή δημοκρατική εκπαίδευση στη νεολαία μας, έτσι που τα σχολεία 
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μας νοc γίνουν φυτώρια παραγωγής σωστών πολιτών, 8-Ι)μοχpατιχών πολιτών, στ·Ι)

pιγμάτων του μέλλοντος αυτού του τόπου. 

Παράλληλα, είναι πεποίθησή μου ότι θα πρέπει να αναβαθμιστεί ο ρόλος των 

οργανώσεων νεολαίας. ~-~μεpα, ούτε λίγο ούτε πολύ, οι οργανώσεις νεολαίας 

αντιμετωπίζονται από κάποια χυβεpνητιχά σχήματα ή εχπαι8ευτιχά σχήματα σαν 

χέντpα αποπροσανατολισμού της νεολαίας. Διαφωνούμε πλήρως με μια τέτοια 

εκτίμηση. Πιστεύουμε ότι οι οργανώσεις νεολαίας συμβάλλουν στη σωστή πολιτι

κοποίηση της νεολαίας. Και αν αναβαθμίσουμε τον πολιτικό ρόλο των οργανώ

σεων νεολαίας, τότε είμαι βέβαιος ότι θα 8ημιοupγηθεί αυτόματα χαι ένας μηχα

νισμός α:υτοελέγχοu από πλευράς αυτών των οργανώσεων νεολα:Lοcς, έτσι που να: 

οcποφεύγοντοcι ίσως μερικά άτοπα:, μερικές φορές. 

Οφείλουμε, χύριε Πρόεδρε, πολλά στη νέα: γενιά του τόπου' μοcς χοcι πρέπει να: 

τα: δώσουμε. Επιτέλους χρειοcζόμοcστε ολοκληρωμένη χροcτιχή πολιτική για: τη 

νεολαία:. Οι οcποσποcσμοcτιχές χοcι ευχοcιριοcχές κινήσεις στα: διάφορα: τμήματα: ή 

στις Οιάφορες υπηρεσίες είναι πια: οcποcράδεχτες, διότι πασίδηλα: Οεν μπορούν να: 

εκπληρώσουν το σχοπό τον οποίο είναι ταγμένα: να: υπηρετήσουν. 

Το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μοcς, κύριοι συνάΟελφοι, για: επιψήφιση 

Οεν είναι χοcτά τη γνώμη μοcς η ποcνάχειοc η οποία: θα: λύσει όλα: οcυτά τα: ζητή

ματα:. Για: μοcς είναι ένα: ξεκίνημα:, ένα: σωστό ξεκίνημα:. ΕΟώ πιστεύουμε, σ' οcυτό 

το ξεκίνημα:, θα: δοχιμοcστεί 'Ι) χοcλή π(στη όλων. J(ocι εμείς χαλούμε όλες τις πλευ

ρές να: συνεργαστούμε, για: να: χάνουμε τα: πρώτα: σημοcντιχά βήματα:, για: να: 

δώσουμε στο Φορέα: Νεολοcίοcς, στα: πλαίσια: του Νόμου που θα: ψηφιστεί σήμερα:, 

τη σωστή χοcτεύθυνση χοcι το σωστό περιεχόμενο. Κοcι σίγουρα: οcν διαπιστώσουμε 

α:Ουνοcμίες, χοcι θα: Οιοcπιστώσουμε φυσικά οcδυνοcμίες, τότε θα: κληθούμε για: να: τις 

διορθώσουμε. 

Όμως Οίοcφωνώ με την άποψη του κυρίου Γοcλοcνού ότι βιοcστιχά προχωρούμε 
στην ψήφιση του νομοσχεδίου. Το θέμα εκκρεμεί μπροστά μοcς για 14 μήνες. Το 
θέμα: έχει συζητηθεί επανειλημμένα: οcπό όλες τις οργανώσεις νεολοcίοcς με τους 

αρμόδιους χυβερνητιχούς παράγοντες. Το θέμα: βρίσχετοcι στην πρώτη γραμμή των 

διεχδιχήσεων ολόκληρης της νεολοc(οcς, όλων των οργανωμένων φορέων της νεο

λοcίοcς, οcπό πάρα: πάρα: πολλά χρόνια:, Η Βουλή με την επιψήφιση σήμερα: οcπλά 

εκπληρώνει ένα: υπερώριμο αίτημα:. 

Γι' αυτούς τους λόγους, η Κοινοβουλευτική ΟμάΟοc του ΑΚΕΛ Αριστεράς θα: 

υπερψηφίσει το νομοσχέΟιο. 

Ευχαριστώ, χύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Ομήρου, ποcροcχοcλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πέρα: οcπό τις επιμέρους διαφωνίες, οcδυνοcμίες χι ελλείψεις που είναι φυσικό 

άλλωστε να: υπάρχουν σε πολλά νομοσχέδια: ή προτάσεις νόμου που οcυτή η Βουλή 

επιψηφίζει, θα: θέλαμε να: πούμε ότι το νομοσχέδιο για: τη δημιουργία: της Υπηρε

σίας Νέοcς Γενιάς αποτελεί οcνοcμφίβολοc ένα: βήμα: ενίσχυσης του ρόλου της νεο
λοcίοcς μέσα: στην χυπριοcχή κοινωνία:. 

Για: πολλά τώρα: χρόνια: η νεολαία: της Κύπρου, τουλάχιστον οcπό άποψη 

θεσμικής συμμετοχής, ποcροcμένει στο περιθώριο χοcι μοcχριά οcπό χάθε Ουνοcτότητοc 
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κοινωνικής, οικονομικής και πολιτιστικής παρέμβασης. l\_ι εκεί όπου συμμετείχε, η 

συμμετοχή της ήταν δευτερεύουσα κι όχι ισότιμη, τη στιγμή που 1 όπως λέχθηκε 
και προηγούμε'ι-χ, η νεολαία αποτελεί κι αποτέλεσε πάντοτε τον μπροστάρη σ' 
όλους τους εθ'.Ι :/.ούς και τους" κοινωνικούς αγώνες του λαού και του τόπου. Οι 

θυσίες της νεrJλαία.ς μας, της υπέροχης κυπριακής νεολαίας, στην περίοδο του εθνι

κοα.πελεuθερωτtκού αγώνα του 1955-1959 αποτέλεσαν το θεμέλιο λίθο της 

κυπριακής ανεξαρτησίας. 

Ακόμα η νεολαία μας ήταν εκείνη που έδωσε τη μεγάλη συνεισφορά. θυσίας 

και αίματος για την αντιμετώπιση της τούρκικης εισβολής το 1974 και που 
σήμερα εξακολουθεί να βρίσκεται στην πρώτη γραμμή του αγώνα για την εκδίωξη 

των τούρκικων στρΟ'.τευμά.των κατοχ·~ς από την l{ύπρο και για την αποκατάσταση 

των Οικαιωμά.των του λαού και της πατρίδας μας. 

~νώ όμως αυτή ε(ναL η κατά κοινή ομολογία μεγάλη συνεισφορά της νεολαίας 

προς την πατρίδα, οι νέοι της J(ύπρου βρίσκονται μόνιμα κάτω από συνθήκες 

οικονομικής εκμετάλλευσης και κοινωνικής καταπίεσης μπροστά. στο φάσμα της 

ανεργίας, αδυνατούν να έχουν πλήρεις και σωστές σπουδές και ζουν κάτω από 

συνθήκες πολιτιστικής μιζέριας, 

Η κυπριακή πολιτεία συστηματικά. απέφυγε να εκπληρώσει το μεγάλο της 

χρέος προς τη νεολαία του τόπου μας. Απέτυχε να της εξασφαλίσει συνθήκες 

σωστής μόρφωσης, να της δώσει ευκαιρίες σωστής και ισότιμης απασχόλησης. απέ

τυχε να της Οώσει ευκαιρίες για σωστή πολιτιστική ανέλιξη. Στην πραγματικό

τητα η κοινωνία και η πολιτεία έθεσαν την κυπριακή νεολαία στο περιθώριο και 

της αρνήθηκαν τον αυτονόητο ρόλο της μέσα στα πλαίσια της κοινωνίας μας. 

Είναι καιρός, αγαπητοί συνάδελφοι, για μια ουσιαστική αλλαγή. Μια αλλαγή 

που θα αναβαθμίζει πραγματικά τη νεολαία και το ρόλο της και θα την αναγορ

εύει σε ισότιμο παράγοντα κι εταίρο στην κοινωνική, στην πολιτική 1 στην οικονο
μική και στην πολιτιστική ζωή του τόπου. Η νεολαία δεν είναι μόνο για τους 

αγώνες και τις θυσίες. Έχει δικαιώματα κι απαιτήσεις που η πολιτεία θα πρέπει, 

έχει υποχρέωση, να της αποδώσει. Η πολιτεία πρέπει να ικανοποιήσει τη νεολαία 

ότι πράγματι βρίσκεται συμμέτοχος και συνεταίρος μέσα στο ευρύτερο κοινωνικό 
πλαίσιο. 

Η δημιουργία της Υπηρεσίας Νέας Γενιάς ή του Φορέα Νεολαίας δεν αποτε

λεί σίγουρα μια ολοκληρωμένη προσπάθεια ούτε ένα πλήρες πλαίσιο προς την 

κατεύθυνση της αναβάθμισης του ρόλου της νέας γενιάς και της εξύψωσης της 

νεολαίας και του ρόλου της. 

Ωστόσο αυτή η προσπάθεια, αυτό το θεσμικό πλαίσιο αποτελεί ένα βήμα, 

όπως είπα, προς τα μπρος. ένα βήμα το οποίο η Βουλή θα πρέπει να ενισχύσει και 

να βοηθήσει με όποιους τρόπους μπορε(, με την παράλληλη απαίτηση- που θα πρέ

πει ταυτόχρονα να εκφράσουμε-ότι πρέπει να διευρυνθούν τα δικαιώματα που θα 

αποδοθούν στη νέα γενιά με παροχή κινήτρων, με έγκριση οικονομικών προγραμμά

των, με προσφορά· πολιτιστικών ευκαιριών και προπάντων με τη δημιουργία 

θεσμών συμμετοχής της νέας γενιάς σε κάθε τομέα της πολιτικής, οικονομικής, 

κοινωνικής και πολιτιστικής δράσης. 

Εμείς, του Σοσιαλιστικού Κόμματος Ε.Δ.Ε.Κ., ψηφίζοντας σήμερα αυτό το 

νομοθέτημα, θα πρέπει να πούμε πως θα παρακολουθήσουμε με προσοχή, με 

μεγάλη προσοχή, τη λειτουργία αυτής της υπηρεσίας με την εκφρασμένη μας βού

ληση να συνεισφέρουμε βελτιωτικά. και με την πΡ,όθεση να συμμετάσχουμε ενεργη-
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τιχά στη ζωή χαι τη δράση αυτής της υπηρεσιας και του πλαισίου το οποίο καθο

ρίζει. Προσδοκούμε ότι ο φορέας για τη νέα γενιά θα λειτουργήσει μακριά και 

πέρα από σκοπιμότητες, με αποκλειστικό γν~μονα να υπηρετήσει σωστά τη νεο

λαία χαι τους στόχους της 1 τις προσδοκίες χαι τους οραματισμούς της. 
Καλούμε όλες τις πολιτικές νεολαίες που θα συμμετάσχουν στο φορέα αυτό 

να δώσουν την ενεργητική τους συμμετοχή χαι χαλούμε την κυβέρνηση να εξασφα

λίσει όλες τις δυνατότητες χαι τις προϋποθέσεις για να εκπληρώσει ο φορέας το 

ρόλο και την φιλόδοξη αποστολή του. Για να βρεθεί πραγματικά η νεολαία στο 

επίκεντρο του πολιτειακού και του κοινωνικού ενδιαφέροντος χαι για να μπορέσει 

η νεολαία ν' αν'V'αποχριθεί στις ανάγκες του σήμερα και τις προκλήσεις του αύριο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κόpιε Πp6εοpε, 

Όπως ήδη έχει δηλώσει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Κόμματος, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα τηρήσει αποχή.για το νομοσχέδιο που 

βρίσκεται ενώπιόν μας. l{αι η αποχή μας έχει το νόημα και το μήνυμα ότι δεν 

είμαστε εναντίον ίδρυσης οποιασδήποτε υπηρεσίας ή άλλου φορέα ή οργανισμού 

που να ασχοληθεί με τα θέματα της νεολαίας, κάτι το οποίο και εμείς πάντοτε 

υιοθετούσαμε και υποστηρίζαμε. Ούτε θα θέλαμε να ταχθούμε εναντίον και να 

ερμηνευθεί αυτή η Θέση μας ότι δεν υποστηρίζουμε την επίδειξη ενδιαφέροντος 

προς τη νεολαία. 

Όμως 1 από την άλλη, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε και να δώσουμε ψήφο 
στο νομοσχέδιο που είναι ενώπιόν μας, όπως έχει καταρτισθεί. Και αυτό γιατί 

έχουμε σοβαρότατες επιφυλάξεις και ανησυχίες σχετικά με την όλη φιλοσοφία του 

για λόγους αρχής και γιατί επισημαίνουμε βασικές αδυναμίες του 1 όσον αφορά 

ορισμένες επιμέρους, μα ουσιαστικές διατάξεις του, 

Εμείς 1 όπως δηλώσ.αμε από την αρχή, δε διαφωνούσαμε να ανταλλάξουμε 
απόψεις και να υποστηρίξουμε την ίδρυση μιας υπηρεσίας νεολαίας, η οποία να 

ενδιαφερθεί πραγματικά για τα θέματα της νεολαίας και η οποία να έχει καθήκον 

να έρθει σε επ"αφή με τις νεολαίες και να συνεργασθεί μαζί τους, είτε υπό μορφή 
εθνικού συμβουλίου νεολαίας είτε, αν αυτό δεν μπορούσε να γίνει κατορθωτό, υπό 

μορφή συνεργασίας μαζί τους για την προώθηση των κοινών σκοπών τους 1 όπου 
συμφωνούν, είτε σε συνεργασία με τις επιμέρους νεολαίες, εκεί που δε θα συμφω

νούσαν. 

Είπαμε ακόμα, εφόσον. η τάση ήταν να δημιουργηθεί κ_αι να καταρτισθεί 

πάνω σ' αυτή τη β~ση η υπηρεσία για τη νεολαία 1 να βλέπαμε πώς θα μπορούσε 
να ήταν ό(Jό το δUνατό ισομερής, για .να περιορίζονται οι υπερεξουσίες της κρατι
κής επέμβασης σε πίστη των νεολαιών μας, μέσα στις οποίες η κυρίαρχη μορφή 
είναι οϊ πολιτικές νεολαίες. l{αι αυτό έχει σημασία. Διότι, ας μην αυταπατώμα

στε, η σπονδυλική στήλη των _νεολαιών της Κύπρου είναι οι πολιτικές νεολαίες. 

Ακούσαμε με πολλή προσοχή τις αγορεύσεις των συναδέλφων μέχρι της στι

γμής και τους διθυράμβους υπέρ της νεολαίας. Κι εμείς υπερθεματίζουμε και δε 

διαφωνούμε καθόλου. Δεν είναι όμως αυτό το θέμα. Το θέμα είναι: Τι είναι αυτό 

που σήμερα ψηφίζουμε σε νόμο και τι σημαίνει για τη νεολαία; Και είναι εδώ οι 

δικές μας επιφυλάξεις και ανησυχίες. 
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Lτην ουσία 1 αγαπητοί ·συνάδελφοι, με αυτό που χάνουμε σήμερα, πολύ φοβού
μαστε ότι υπάγουμε τις νεολαίες σε κρατική και ακόμα χειρότερα σε κuβερνητικΊ) 

κηδεμονία. Γιατί μ 'αυτό το οποίο ψηφίζουμε συστήνουμε στην ουσία κρατικό 

οργανισμό στον οποίο υπάγουμε τις νεολαίες. Και μιλούμε για πολιτικές νεολαίες. 

'Οπως Οιαμορφώθηχε τελικά το νομοσχέΟιο 1 ιΟρύεται οργανισμός Οημόσιου 

δικαίου γι' αυτό το σκοπό. 'Ομως στην ουσία Οεν είναι οργανισμός Οϊ)μόσιου 

Οικαίου, αλλά κρατικός οργανισμός στον οποίο υπάγουμε τις νεολαίες. 

l{αι τούτο, γιατί αυτός ο οργανισμός Οημόσιου Οιχαίοy δεν είναι αυτοδιοικού

μενος. Και είναι η πρώτη φορά ειλικρινά, για να χρησιμοποιήσω μια προσφιλ·ή 

φράση του σημερινή Προέδρου της Δημοκρατίας, που ακούω οργανισμό δημόσιου 

δικαίου που δεν είναι αυτοδιοικούμενος. Οργανισμό δημόσιου δικαίου που δεν έχει 

διοικητικό συμβούλιο. Το διοικητικό συμβούλιο αυτού ,1:ου οργανισμού στην ουσία 

είναι ένα. και μόνο πρόσωπο. Ένα και μόνο πρόσωπο, που λέγεται 1.,ραμματέας. 

Και ο Γραμματέας αυτός συγκεντρώνει όλες ανεξαίρετα τις αποφασιστικές εξου

σίες. Γιατί αυτός προϊσταται, αυτός προεδρεύει όλων των σωμάτων και οργάνων 

και διευθύνει 1 αυτός καθορίζει τις ημερ·ήσιες διατά.ξεις 1 από αυτόν εξαρτάται ·η 

υιοθέτηση των αποφάσεων. Όλα τα άλλα όργανα. και σώματα. που συστ·ήνονται 

είναι απλώς συμβουλευτικά. και τίποτε άλλο. 

Θα μπορούσε ένας να πει ότι σ 'αυτό το ένα πρόσωπο ανiΧτίΟενται υπερεξου

σίες μέχρι σϊ)μείου που να είναι και υπεράνω των 1 πουργείων. Και ΙJΠερά.νω του 
ί8ιου του l'πουργού Δικαιοσύνης, στο lπουργείο του οποίου μας είπαν ότι τελικά. 

θα υπαχθεί ο φορέας. 

Και έτσι πολύ μας ανησυχεί 1 και ευχόμαστε να διαψευσθούμε, το ότι τελικά. 
οι νεολαίες αποκτούν και τον πολιτικό τους προϊστάμενο. l{αι επίσης πολύ μας 

αν-ησυχεί το ότι τελικά. αυτό το πράγμα είναι κομμένο-ραμμένο για να ικανοποι·ή

σει απλώς θεσηθηρική κατάσταση, για ένα συγκεκριμένο άτομο το οποίο προορί

ζεται γι' αυτό το σκοπό. Είναι εδώ και μας ακούει και ελπίζω να σημειώσει αυτά. 

που λέμε, για να μην εκπληρωθούν αυτές οι ανησυχίες μας. Αλλά. πολύ μας αν·η

συχεί. 

Μερικά άλλα, επιμέρους θέματα. 

Μας ενδιέφερε -και υποβλ·ήθϊ)καν~ αντιλαμβά.νομαι 1 σχετικές εισηγήσεις και 
ανταλλάγησαν απόψεις και από τ·η νεολαία του Δημοκρατικού !(όμματος- με τι 

συγκεκριμένα θα ασχολείται ο φορέας αυτός; 

Παρόλο που καθορίζονται οι σκοποί κατά. γενικό τρόπο~ εκφράζουμε πολύ την 

ανησυχία μας 1 ότι τελικά. αυτός θα είναι όργανο άσκησης πολιτικής μόνο και προ
ώθησης και οργάνωσ·ης ορισμένων εκδηλώσεων. ΙCαι με αυτό τον τρόπο εκείνο το 
·~ ' RM' ό ' " ' β ' ' ' ' λ ' . οι~οtο_κ:.::πουμε τι ειναι ουνατο να συμ ει ειναι οτι αυτα που οι νεο αιες προω-

θούν και οpyανώνουν με τη δικ·ή τους υπόσταση και οντότητα τελικά θα τα προω

θεί και θα τα οp"'{'«νώνει ο φορέας. 

' Ήδη τις τελευταίες μέρες, προτού ιδρυθεί ο φορέας, προτού ι8ρυθεί και 

συσταθε( νομοθετικά., βρεθήκαμε προ του φαινομένου η τ·ηλεόραση να όιαφ·ημίζει 

ότι οργανώνει εκδ·ηλώσεις ο Φορέας Νεολαίας, όχι οι νεολαίες, και στάληκε και 

ειδικό πρόγραμμα για τις εκδ·ηλώσεις. 

Προσωπικά. θα παρ~_ώ. δεν ε(ναι αυτό που θίγω 1 αλλά θέματα αρχής. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παρόλο που δεν είσαστε νεολαίος πλέον, κύριε Πανά.γιώτου. ~. 
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Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΎ': 

Είναι μια άλλη σοβαρή ανησυχία μας η οποία ευχόμαστε να διασχεδασθεί. 

Πέραν τ?ύτου μας είπαν πως το νομοσχέδιο προβλέπει ότι το πρόσωπο αυτό, 

ο Γραμματέας - 8ιότι ζητήσαμε εξηγήσεις, για το πώς θα 8ιορίζεται - θα 8ιορίζε

ται από τον ίδιο τον Πρόεδρο. l(αι μας είπαν ότι είναι πολιτική θέση χαι θα είναι 

πολιτικό πρόσωπο αυτός. Αυτή την εξήγηση μας έδωσαν χαι αυτό αυξάνει την 

1,.'''"}οuχια μας. 

Έχουμε επ(σης σοβαρή επιφύλαξη κατά πόσο ο διορισμός αυτού του προσώ

που από τον ίδιο τον Πρόεδρο είναι συνταγματικός. Γιατί. το Σύνταγμα προβλέπει 

ποιους ο Πρόεδρος διορίζει χαι προβλέπονται οι εξουσίες του χαι παρόλο που δεν 

προνοεί γι' αυτό το πράγμα, εντούτοις υπάρχει ρητή πρόνοια του Συντάγματος 

που λέει ότι «το κατάλοιπο της εξουσίας δεν ανήκει στον Πρόε8ρο, αλλά στο 

l'πουργιχό Συμβούλιο». 

Υπάρχουν ακόμα χαι εγείρονται προβλήματα όσον αφορά την παύση αυτού 

του ανθρώπου. Διορίζεται χαι παύεται από τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας χαι οι 

όροι της υπηρεσίας του είναι στη σύμβαση εργασίας του. Δεν καθορίζει ένα πλαί

σιο ο νόμος για να 8ιασφαλίζεται αυτό το πράγμα. 

Στο προηγούμενο νομοσχέ8ιο, προτού 8ιαμορφωθεί τελικά - όταν το επεξερ

·γαζόμαστε - τουλάχιστο υπήρχε χαι κάποια προθεσμία. Διότι, εφόσον θα είναι 

πολιτικό πρόσωπο χαι θα μεταφέρει εν8εχομένως χαι θα ασκεί την κυβερνητική 

πολιτική, θα έπρεπε, σε περίπτωση εναλλαγής εξουσίας, να υπάρχει η ευχέρεια 

της παύσης. Όμως αν τελικά, εφόσον 8εν καθορίζονται τα πλαίσια, αυτό το συμ

βόλαιο γίνει σήμερα, για παρά8ειγμα, για πενταετία ή χαι για 8εχαετία, κανένας 

περιορισμός 8εν υπάρχει" 8εν ξέρουμε τι μπορεί να συμβεί. Αυτό είναι ένα πράγμα 

το οποίο .θα έπρεπε να 8ούμε. 

Η ί8ια κατάσταση ισχύει και για το Διευθυντή. Ο Διευθυντής είναι το άλλο 

πρόσωπο της υπερεξουσίας που 8ιεθύνει όλες τις υπηρεσίες. Και παρόλο που 

καθορίζεται ότι είναι 8ημόσιος υπάλληλος, προϊσταται όλων των υπηρεσιών 8ημό
σιου οργανισμού. Δεν ξέρω ειλικρινά, τουλάχιστο νομικά, πώς αυτό μπορεί να το 

συν8υάσουμε χαι κατά πόσο εγείρονται σοβαρότατα προβλήματα ή όχι. 

Το ί8ιο ~υμβαίνει χαι με τους λειτουργούς χαι με τους άλλους υπαλλήλους 
αυτού του φορέα, του 8ημόσιου αυτού οργανισμού. Καθορίζεται ότι θα ε(ναι 8ημό

σιοι υπάλληλοι χαι άλλοι θα 8ιορίζονται χαι άλλοι θα αποσπώνται. 

Δεν ξέρω ειλικρινά, όταν θα εγερθούν προβλήματα, πώς θα αντιμετωπισθεί η 

νομική κατάσταση χαι πώς μπορεί 8ημόσιοι υπάλληλοι να αφομοιωθούν σε οργα

νισμό 8ημόσιου 8ιχαίου. 

Υπάρχει η σύνθεση της Γραμματείας, που είναι ένα σημαντικό όργανο. Και 

πάλι εκεί 8εν καθορίζεται η τελική της σύνθεση. Η 8ιευχρίνιση της σύνθεσής της 

παραμένει ανοιχτό θέμα. Και είναι εν8εχόμενο, από όλους τους λειτουργούς χαι 

τμηματάρχες, οι νεολαίες να είναι ο φτωχός συγγενής σ' αυτό το σώμα χαι το 

τμήμα. 

Υπάρχει ακόμα το θέμα των χρηματο8οτήσεων. Είπαμε να υπάρχουν ορισ

μένα πλαίσ~α για να μην εξΙJtρτάται απόλυτα από την χρίση του εκάστοτε ηγέτη 

χαι της εκάστοτε κυβέρνησης. Ανεξάρτητα από τις συγχεχριμένες εχ8ηλώσεις που 

θα χρηματ98οτούνται, να υπάρχει ένα γενικό κριτήριο χρηματο8ότησης των νεο

λαιών, ανάλογα εν8εχομένως με τη 8ύναμή τους, για να μπορούν να κινηθούν. Δε 

8ιευχρινίζεται όμως αυτό χαι πιστεύουμε ότι θα εγείρει πολλά. προβλήματα. 
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Είναι μερικά χαραχτηριστιχά δείγματα που δίνουμε για να αιτιολογήσουμε 

ακριβώς τη θέση την οποία παίρνουμε, εκφράζοντας ταυτόχρονα τις ανησυχίες και 

τις επιφυλάξεις μας. 

Θέλουμε να εκφράσουμε την ευχή, Οιότι η πλειοψηφία θα το ψηφίσει όπως 

είναι, ότι Οε θα επαληθεύσουν. Διότι, αν επαληθεύσουν, Οε θα είναι εύκολα τα πρά

γματα. Οιότι μιλούμε για νομοθεσία. 

Δεν είναι το ίΟιο πράγμα με το φορέα των γυναικών, που έγινε πάνω σε μη 

νομοθετημένη, θεσμοθετημένη βάση. ΕΟωπέρα μιλούμε για νομοθεσία και Οεν είναι 

εύκολο όποιος θέλει να μπαίνει και όποιος θέλει να βγαίνει. :Η τον διαλύουμε ή 

τον ανακατασκευάζουμε για το μέλλον με σοβαρή αναδιάρθρωση. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους, αγαπητοί συνάδελφοι, που εμείς δεν μπορούμε 

να δώσουμε ψήφο υπέρ. Απλώς τηρούμε αποχή, για να μη δώσουμε και πάλι 

αρνητική ψήφο και να θεωρηθεί ότι τασσόμαστε εναντίον της προώθησης οποιωνδή

ποτε στόχων για τη νεολαία, με μια δήλωση, ότι ασφαλέστατα η νεολαία του 

Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάσσει το δικαLωμα να συμμετάσχει ή όχι σ 'αυτό 

το φορέα, εφόσον θα συσταθεί. 

Εκείνο όμως που θέλουμε να τονίσουμε είναι ότι αν η απόφασή της, για διά

φορους λόγους που αφορούν την ίδια, είναι να μη συμμετάσχει, σε καμιά περί

πτωση, εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος, δε Οα δεχGούμε τη μη απονομή ωφε

λημάτων σ 1 αυτή τη νεολαία, απλώς και μόνο λόγω της μη συμμετοχής της στο 

φορέα. 

Αυτά είχαμε να πούμε, έντιμε κύριε Πρόεδρε, και ελπLζουμε ότι οι ανησυχίες 

μας αυτές δε θα επαληθεύσουν, θα εξελιχθούν όλα τα θέματα κατ' ευχήν και τότε 

θα είμαστε διατεθειμένοι να συνεργαστούμε με όλους, για να αντιμετωπίσουμε 

οποιαδήποτε προβλήματα τα οποία θα παρουσιαστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κατ αρχήν θέλω με τη σειρά μου να 

εκφράσω την ιδιαίτερη χαρά, γιατί καμιά πλευρά της Βουλής δε διαφωνεί με την 

ανάγκη ύπαρξης μιας υπηρεσίας που να συντονίζει τα θέματα, τα προβλήματα, 

τους προβληματισμούς, τις ανησυχίες της σημερινής νεολαίας. Η δημιουργία μιας 

τέτοιας υπηρεσίας ήταν το πάγιο α'ίτημα όλων των κομματικών νεολαιών, των 
πολιτικών νεολαιών, για να είμαι ορθότερος, στην l(ύπρο. Και για χρόνια, όχι επί 

της παρούσας κυβέρνησης, αλλά και επί της προηγούμενης ή και των προηγουμέ

νων, προβαλλόταν η ανάγκη ύπαρξης μιας ξεχωριστής υπηρεσίας. Μιας υπηρεσίας 

όπως ακριβώς λειτουργεί σε όλα ανεξαίρετα τα πολιτισμένα κράτη. Μιας υπηρε

σίας που σε άλλα κράτη λέγεται Υπουργ_είο Νέας Γενιάς, που ·σε άλλα κράτη 

λέγεται Υπουργείο Νεολαίας, που σε άλλα κράτη μπορεί να λέγεται Υπηρεσία 

Νέας Γενιάς, που σε άλλα κράτη μπορεί να λέγεται Γενική Γραμματεία Νέας 

Γενιάς. 

Επιτέλους, ύστερα από τη συμμετοχή όλων ανεξαίρετα των πολιτικών νεο

λαιών, της νεολαίας του Δημοκρατικού !(όμματος μη εξαιρουμένης, ξεκίνησε ο διά

λογος. Και ήταν, ειλικρινά, η πρώτη φορά που παρουσιαζόταν μια ειλικρινής 

συναντίληψη μεταξύ των νεολαιών ότι επιτέλους αυτό που για χρόνια προβαλλό

ταν μπορούσε, αφού η προηγούμενη κυβέρνηση απέτυχε να το πραγματοποιήσει, 

να το πραγματοποιήσει έστω η παρούσα. Εμάς δε μας ενδιέφερε ποια κυβέρνηση 
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θα προχωρούσε στην υλοποίηση του αιτήματος. Μας εν8ιέφερε η υλοποίηση αυτού 

τούτου του αιτήματος. Και βρέθηκε να είναι η παροόσα κυβέρνηση, αφού η προη

γούμενη κώφευσε στις 8ικές μας, και της 8ικής της νεολαίας, εκκλήσεις, προτροπές 

και αιτήματα. Φθάσαμε στο στά8ιο της εξαγγελίας. Συμφωνοόσαμε σε όλα. Την 

προτεραία της εξαγγελίας θυμήθηκε η· νεολαία του ΔΗ.ΚΟ. ότι χάτι έχουμε 

ακόμα και χρειάζεται παραπέρα συζήτηση. Για τ' όνομα του Θεού, κύριοι! 

Έχουμε καταλήξει και 8εν απομένει παρά η ι8ρuτική πράξη ας πούμε, η εξαγγε

λία. «Δώστε μας κι άλλο χρόνο>>. Δόθηκε χρόνος. Και πάλι όταν ήλθε η ώρα της 

εξαγγελίας, και πάλι τα χαλά παι8ιά - όχι από άρνηση, από θέση - είπαν «8ε 

συμμετέχουμε>>. Και είπαμε «8ιχα!ωμά σας)). Και αν αποφασίσετε κάποτε να 

έλθετε και ευπρόσΟεκτοι θα είστε και οπωσΟήποτε θα είστε ένα μέρος από μας, 

γιατί Οε Οιαφέρουμε στα προβλήματα είτε Οεξιοί είτε κεντρώοι είτε αριστεροί εί.τε 

σοσιαλι'στές. Αν κάποιοι είναι ναρκομανείς, είναι απ' όλες τις πλευρές και είναι 
ανεξαρτήτως πολιτικής τοποθέτησης. Αν κάποιοι αντιμετωπίζουν πρόβλημα ανερ

γίας, είναι από όλες τις πλευρές και Οεν ξεχωρίζουν χρώματα. Αν η αγροτική νεο

λαία αντιμετωπίζει προβλήματα, τα αντιμετωπ!ζει ανεξάρτητα σε ποια αγροτική 

οργάνωση ανήκει ή σε ποια πολιτική παράταξη είναι τοποθετημένη. Αν η εργαζό

μενη νεολαία έχει προβλήματα, το ίΟιο. Αν στην Κόπρο Οεν υπάρχει η πολιτική 

που θα 'πρεπε για τη σπουΟάζουσα νεολαία, τη φοιτητική νεολαία, Οεν ξεχωρίζει 

αν αυτή λέγεται ((Αναγέννηση)), αν αυτή λέγεται ((Πρωτοπορία)), αν αυτή λέγεται 

Οεν ξέρω τι, που πιθανόν να εκφράζει και το ΔΗ.ΚΟ., τη νεολαία του ΔΗ.ΚΟ. 

Εκείνο που εlχαμε πάντα κατά νου ή που ονειρευόμαστε όσοι ασχοληθήκαμε 

με τη νεολαία ήταν να γίνει επιτέλους μια κρατική υπηρεσία που να μην είναι όσο 

νομίζετε κρατική. Να υπάρχει ο συμβουλευτικός χαρακτήρας των νεολαιών που 

εκφράζονται σίγουρα με τις πολιτικές μερίΟες μέσα στη Βουλή, με τα πολιτικά 

κόμματα μέσα στη Βουλή. Και θα 'πρεπε να γνωρίζουν κάποιοι συνάΟελφοι 

σίγουρα πως, αν παρ' ελπ!Οα είτε ο λεγόμενος Γραμματέας Νέας Γενιάς εtτε ο 

Διευθυντής της Υπηρεσίας είτε η σόνθεσή της είτε η όλη λειτουργία της θα έχουν 

ως στόχο την ποΟηγέτηση των πολιτικών νεολαιών, από μας, κόριοι συν&8ελφοι, 
εξαρτάται να μην περάσουμε, όχι μόνο τον προϋπολογισμό της, αλλ&. π'αράλληλα -
και λυποόμαι γιατί χρειάζεται να το πω στον κ. Παναγιώτου. Οε χρειαζόταν, 

γιατί και νομομαθής και καλός νομικός είναι - ουΟείς νόμος παραμένει αναλλοίω

τος. Και ιΟιαίτερα όταν πρόκειται περί θεμελιακών νομοθετημάτων, πιθανόν να 

υπάρχουν αΟυναμίες. J{αι Οε Οιαφωνοόμε καθόλου πως μπορεί να υπάρχουν και 

κενά. Εκείνο που Οε Οεχόμαστε είναι πως οι μόνοι Οήθεν που Οε θα 'θελαν να είναι 

χάτω από την χυβερνητιχή εποπτεία είναι η ΝΕΔΗΚ, ενώ η ΝΕΔΗΣΥ, η ΕΔΕΝ 

ή η ΕΔΟΝ θα ήταν Ουνατό να γίνουν κυβερνητικές νεολαίες. Λυπούμαι, κόριοι 

συνάΟελφοι. Περισσότερος σεβασμός προς τις νεολαίες θα ήταν απαραίτητος. 

Εξάλλου, αν μελετοόσατε προσεκτικά το νομοσχέΟιο ή αν ποτέ το μελετοόσατε 

-γιατί, λυπούμαι, θα είμαι λίγο πιο αυστηρός τώρα - θα αντιλαμβανόσαστε ότι 

Οιαφυλάσσεται με αυστηρότητα η αυτονομία των νεολαιών. Απαιτείται ομοφωνία. 

Η κάθε νεολαία Οικαιοόται να Οιαφωνήσει σε οποιαΟήποτε απόφαση, να Οιαχωρί

σει τη θέση της και όχι μόνο να μη συμμετάσχει σε εκΟηλώσεις, αλλά και σίγουρα, 

με τον τρόπο που λειτουργοόν τα κόμματα, να επηρεάσει και την καθόλα πορεία ή 

τα προγράμματα. 

Το νομοσχέΟιο για το Φορέα κατατέθηκε πέρυσι τον Οκτώβρη ή Σεπτέμβρη. 

Έκτοτε έγιναν συνολικά εννέα συνεΟριάσεις της Επιτροπής Νομικών με στόχο τη 

Οιάγνωση των προθέσεων και των νεολαιών και των πολιτικών κομμάτων. 



329 

Έκτοτε το -ΔΗ.ΚΟ. 3εν ασχολήθηκε με τη σοβαρότητα που θέλει να εμφανίζεται 

ή με τις ανησυχ(ες που θέλει να το απασχολούν σήμερα στη Βουλή. Προκαλώ να 

μας καταθέσει οποιοσ3ήποτε από πλευράς του Δημοκρατικού Κόμματος ένα 

έγγραφο με τις θέσεις ή τις απόψεις ή τις ανησυχιες που εξέφρασε ο κ. Παναγιώ

του. Τουναντίον, από πλευράς όλων των κομμάτων της Βουλής, ο νόμος αυτός και 

η Έκθεση θα 3είτε πως είναι έτοιμα από τον Ιούλιο του 1989. 'Τστερα από 

παράκληση των συνα3έλφων του ΔΗ.ΚΟ. και μιας επιστολής που 3όθηκε από τον 

κ. Χαραλαμπί3η την τελευταία ημέρα που θα θεσπιζόταν η νομοθεσία, κρίναμε ότι 

θα ήταν ορθό να προχωρήσουμε να μελετήσουμε κάποιες απορίες που εκφράζον

ταν. Επανάρχισαν οι εργασίες της Βουλής 1 αφού πέρασε ολόκληρο το καλοκαίρι. 
Το ΔΗ.1{0. έκαμνε 3ιακοπές συνέχεια. 3εν ασχολήθηκε ποτέ η νεολαία του στα 

σ.οβαρά με αυτό το νομοθέτημα ούτε και οι κύριοι που εκφράζουν σήμερα τις ανη

συχίες τους. Και τους είπαμε ότι συμμεριζόμαστε ίσως φόβους και ανησυχίες - όχι 

μόνο εμείς, αλλά όλες οι πολιτικές νεολαίες - και είμαστε έτοιμοι να συνεργασ

τούμε1 εάν ειλικρινά και έντιμα το θέλετε, για να επιφέρουμε τροποποιήσεις. 

Αλλά κάμετε εισηγήσεις, γιατί μπορεί να σφάλλουμε. Γιατί, στην επιθυμία μας να 

3ημιουργήσουμε ένα φορέα, μπορεί να 3ημιουργήσουμε κάτι άλλο το οποίο να 

είναι σε βάρος της νεολαίας. Είπαμε και μεις ότι ανησυχούμε και παρακαλέσαμε, 

εγώ προσωπικά τουλάχιστο, και τους συνα3έλφους Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. -όσους 

συμμετείχαν στην Επιτροπή Νομικών- και τον Πρόε3ρο και τα άλλα όργανα της 

νεολαίας του ΔΗ.ΚΟ. Μας αγνόησαν. Και μόνο η ύπαρξη μιας επιστολής που 

κατατέθηκε από τον κ. Χαραλαμπί3η ήταν αρκετή για να αναβάλουμε την ψήφιση 

και από την προπερασμένη συνε3ρία, που ήταν και στην ημερήσια 3ιάταξη, να 

μεταφέρουμε την ψήφιση στη σημερινή μέρα. Και ορίσαμε ακρόαση και πάλι της 

Επιτροπής Νομικών, για να εξετάσουμε τις ανησυχίες που εξέφραζε ο κ. Χαρα
λαμπί3ης. Και φέραμε το Γενικό Εισαγγελέα να μας μιλήσει για τη συνταγματικό

τητα ή όχι του 3ικαιώματος του Προέ3ρου να 3ιορίζει σε πολιτική θέση κάποιο 

πρόσωπο το οποίο θα ασκεί τα καθήκοντα του Γραμματέα Νέας Γενιάς. Και ο 

Γενικός Εισαγγελέας αποφάνθηκε επί ενός εκάστου των ερωτημάτων που υπέβαλε 

ο κ. Χαραλαμπίδης. Και δεν υπήρξε εκεί έκφραση άλλης ανησυχίας ή εισήγησης. 

Προκαλούμε να μας πείτε ποια εισήγηση κάνατε και πότε και από ποιον απορρί

φθηκε. Να σας πω όμως μια. Λεν, θα ήταν καλύτερα, αν ήταν εθνικό συμβούλιο 

νεολαLας. Κύριοι συνά3ελφοι, καλό είναι να ανατρέξετε λίγα χρόνια πίσω για να 

πάτε στις αρχές του 1987, 6ταν η ΝΕΔΗΣΤ πρότεινε την ίδρυση εθνικού συμβου
λίου. Τότε στην εξουσία ήταν η δική σας κυβέρνηση. Η ΝΕΔΗΚ ήταν παρούσα, 

γνώριζε, ~-ης προτάθηκε και το απέρριψε. 

Μιλάτε για τη χρηματο3ότηση. Λυπούμαι, γιατί είμαι υποχρεωμένος και 

πάλι να κάμω κάποια αποκαλυπτήρια της αρνητικής τοποθέτησης. Το 1987 και 
πάλι, αφού κάναμε μια σύσκεψη οι Πρόε3ροι των νεολαιών -ας μείνω ε3ώ, γιατί 

3εν έχει καμιά σημασία η αναφορά σε άλλα γεγονότα-συναποφασίσαμε να εισηγη

θούμε προς την κυβέρνηση τη χρηματο3ότηση των κομματικών νεολαιών, ανεξαρ

τήτως εκ3ηλώσεων, για να μπορούν να έχουν μια υπόσταση και να μην εξαρτών

ται από την καλή θέληση του α / ή του β / ή και των κομμάτων μας τα οποία 
-τουλάχιστον ορισμένα, παρά το φαινόμενο ή την κατηγορία ότι είμαστε καπιτα

λιστικά- αντιμετωπίζουν, ναι κύριοι, προβλήματα οικονομικά. 

Οι τρεις κομματικές πολιτικές νεολαίες, η ΝΕΔΗΣΤ, η ΕΔΟΝ και η ΕΔΕΝ, 

υπέγραψαν. Η ΝΕΔΗΙ{ υπαναχώρησε. Και υπαναχώρησε πότε; Όταν συμφώνη

σαν όλοι οι κοινοβουλευτικοί αρχηγοί, του κ. Γαλανού μη εξαιρουμένου 1 του Προέ-
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Οροu της Βουλής χ. ΛυσσαρίΟη μη εξαιρουμένου, του τότε χαι αείμνηστου Παπαϊ

ωάννου ζώντος αποΟεχομένου, του Οιχού μας αρχηγού του Δημοκρατικού 

Συναγερμού αποΟεχομένου - όλα τα κόμματα εξέφρασαν την πρόθεση χαι τη βού

ληση - του ίΟιου του Υπουργού Οιχονομιχών αποΟεχομένοu. l{αι καθοριζόταν 

μάλιστα, ύστερα από συνεννόηση, και το ποσό τωνί.·150,000 ετησίως, Εκε(νοι που 

υπαναχώρησαν Οεν ήταν οι άλλες τρεις νεολαίες. Ήταν και πάλι η ανησυχούσα 

σήμερα νεολαία του ΔΗ.ΚΟ. η οποία πάντοτε έχει απόψεις, όταν πρόκειται να 

τις προβάλει για να ναυαγήσει κάτι. Και αυτό λυπούμαι που το λέω, αλλά είναι 

άρνηση, κύριοι, Οεν είναι θέση. Θα μπορούσε να έχετε θέσεις και θα μπορούσε 

σήμερα να κατηγορούμαστε ότι εμείς ε(μαστε οι αρνητικοί) γιατί εισηγηθήκατε 

κάτι το θετικό, κάτι το αποτρεπτικό των κινδύνων που αναφέρετε και το απορρl

ψαμε. Δεν το πράξατε και δε δικαιολογεlστε σήμερα να εμφανίζεστε ενώπιον της 

Βουλής, για να επισείσετε κινδύνους και να μας πείτε: «Ξέρετε, εμείς ανησυχούμε. 

Εμείς θέλουμε, αλλά ανησυχούμε. Θέλουμε, αλλά απέχουμε)>. Όχι. Αν έτσι έχουν 

τα πράγματα, όπως τα ~έτε, θα 'πρεπε να το καταψηφίσετε, για να είστε και 

συνεπείς με τις θέσεις σας. Έτσι θα 'πρεπε. Γιατί, αν όλα όσα λέτε είναι αληθή, 

θα 'πρεπε η ψήφος σας να είναι αρνητική και όχι αποχή. Αλλά είναι θέμα πολιτι

κής απόφασης δικής σας και είναι απόλυτο δικαίωμά σας για το οποίο κανένα 

λόγο δεν έχουμε εμείς. Εκείνο που έχει σημασία ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εκτός από κριτική. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, αυτό άσκησα, κριτική. 

Λοιπόν, εκ~ίνο που έχει σημασία, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι επιτέλους 

δημιουργείται μια υπηρεσ!α η οποία θα επιλαμβάνεται προβλημάτων νεολαίας. 

Θα συντονlσει τον επαγγελματικό προσανατολισμό π.χ. Να δώσω ένα απλό παρά

δειγμα. Γίνεται επαγγελματικός προσανατολισμός από το Υπουργείο Παιδείας. 

Ανάλογος ή παράλληλος ή άσχετος γίνεται και από το Τπουργε(ο Εργασίας και 

κάποτε γlνεται και μέσω της Εθνικής Φρουράς ή μέσω των Τεχνικών Σχολών ή 

μέσω άλλων Τ πουργείων και Υπηρεσιών. Είναι κακό το να πούμε ότι κάποτε πρέ

πει να υπάρξει ενιαία πολιτική για καθοδήγηση; Είναι κακό το να πούμε ότι οι 

πολιτικές νεολαίες επιτέλους κατόρθωσαν αυτό που ίσως οι πολιτικές ηγεσίες να 

μην το κατόρθωσαν; Να συνεργαστούν για να εξεύρουν κοινούς τρόπους ή κοινή 

πολιτική, για να εισηγηθούν προς την κυβέρνηση κοινή πολιτική, για να αντιμετω

πίσουμε τα προβλήματα που κάθε μέρα πολλαπλασιάζονται, είτε αναφέρονται σε 

ναρκωτικά είτε αναφέρονται σε εγκληματικότητα είτε αναφέρονται στην ανεργία 

είτε είναι φοιτητικά προβλήματα που χρειάζονται επίλυση είτε αναφέρονται στις 

χρηματοδοτήσεις των αυτόνομων πολιτικών νεολαιών. 

Δε θα δεχόμουν με κανένα τρόπο η δική μας νεολαία, του δικού μας κόμματος 

- και ως Πρόεδρος την εκφράζω - να υπαχθεί κάτω από οποιοδήποτε, πέραν της 

ηγεσίας του κόμματός μου. Ούτε και είναι δυνατό να αλλοιωθεί η ιδεολογική, η 

πολιτική μας ταυτότητα, γιατί θα συνεργαζόμαστε με την ΕΔΕΝ, τη ΝΕΔΗΚ ή 

την ΕΔΟΝ. Η καθεμιά από τις οργανώσεις θα έχει πάντα και την ιδεολογική της 

ταυτότητα και τις πολιτικές της θέσεις. Και είναι στην κυβέρνηση που εναπόκει

ται, αν πολιτικά συμπεριφέρεται σωστά, να εισακούσει τις ομόφωνες αποφάσεις 

των πολιτικών νεολαιών ή όχι. Και αν διαπιστώσουμε - και είναι τούτο το μήνυμα 

που πάει π'ρος όλες τις πλευρ/:4 και προς -την κυβέρνηση - ότι άλλη θα είναι η 
πρόθεση, η τάση ή η πορεία του .. φορέα, εδώ είμαστε. Και λέω σ' όσους σήμερα 
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ανησυχούν ότι έχουμε, πιστεύω, την πλειοψηφία και, αν το θέλουμε, μπορούμε χαι 

να αλλοιώσουμε και να τροποποιήσουμε το νόμο και να ανατρέψουμε τις τυχόν 

παρασπονδίες του όποιου Γενικού Γραμματέα ή του όποιου Προέδρου, Είναι μια 

απλή νομοθεσία που μπορεί να τροποποιηθεί οποτεδήποτε, αν διαπιστωθεί ότι 

παρεκκλίνει της πορείας της. Συνεπώς σε μας εναπόκειται να παρακολουθούμε και 

να διαπιστώνουμε χαι ανάλογα να ενεργούμε. 

Ποιος μπορεί να αρνηθεί ότι θα είχε το δικαίωμα η κυβέρνηση να ονομάσει 

κάποιο Γενικό Διευθυντή του Τποuργείοu, υπεύθυνο για θέματα νεολαίας; ΙCαι 

των πολιτικών νεολαιών, σας ερωτώ, ποιος θα ήταν ο ρόλος τους; Πάλι οι υπεύθυ

νοι του φορέα θα ασκούσαν κυβερνητική πολιτική για τη νεολαία και μάλιστα 

πολιτική κατά το δοκούν και το σuμφέρον τοuς, αν ήθελαν να δημιουργήσουν προ

βλήματα στις πολιτικές νεολαίες, Να δώσουν έμφαση εκεί όπου θέλουν. φιλολαϊκά 

μέτρα στη νεολαία και εμείς θα τα χαιρετίζαμε, για να εlμαστε και τίμιοι. Όσοι 

είναι θετικοί δεν μπορούν να στέκονται αρνητικά σε όποια μέτρα είναι δυνατό να 

αποσκοπούν στην ευημερία του συνόλου. Εκεί που λέω ότι θα είχαν την ευχέρεια 

της εκμετάλλευσης είναι ακριβώς στην ευχέρεια που είχαν να δημιουργήσουν μια 

τέτοια υπηρεσία για δικούς τους πολιτικούς σκοπούς. Εδώ πιστεύω ότι ούτε το 

νομοσχέδιο παρέχει τέτοια δυνατότητα, αλλά και αν την παρέχει σε μας εναπό

κειται να αλλοιώσουμε και το ρόλο, επαναλαμβάνω, και την πολιτική αφροσύνη, 

αν θα διακρίνει εκείνους στους οποίους θα εμπιστευθεί αυτό το νομοσχέδιο το συν

τονισμό των νεολαιών, αλλά και την προώθηση προγραμμάτων για τη νεολαία. 

Είπε ο κ. Παναγιώτου πως είναι συμβουλευτικός ο ρόλος των πολιτικών νεο

λαιών. Έτσι τον θέλησαν οι πολιτικές νεολαίες ως σύνολο, της ΝΕΔΗΚ μη εξαι

ρουμένης, γιατί θέλαμε να διατηρήσουμε την αυτονομία μας, αλλά και να διαχω

ρίζουμε τη θέση μας από κάθε πράξη με την οποία διαφωνούμε. Με τι θα 

ασχολείται, διερωτήθηκε ο κ. Παναγιώτου. Λυπούμαι. Αν διαβάζατε το νόμο, θα 

βλέπατε με τι θα ασχολείται και είναι θέμα επίσης της πολιτικής επιτροπής. Δε 

νομίζω να ήταν προϊόν μελέτης οι όσες απόψεις έχουν εκφραστεί. Εξάλλου, αν 

ήταν προϊόν μελέτης, θα 'πρεπε ήδη να είχαν μπει γραπτές εισηγήσεις. Και, επα

ναλαμβάνω, τότε θα ήμαστε κατακριτέοι, αν εσείς είχατε εισηγηθεί κάτι το 

θετικό και εμείς αρνητικά τοποθετούμενοι, γιατί το εισηγηθήκατε εσείς, το απορ

ρίπταμε. 

Όσον αφορά την κατάσταση των υπαλλήλων του φορέα, όσον αφορά τον 

τρόπο μάλιστα του διορισμού και το χρόνο παύσης του Γενικού Γραμματέα Νέας 

Γενιάς, θα πρέπει να θυμάστε ότι, ναι, στο προηγούμενο νομοσχέδιο υπήρχε και 

χρόνος παύσης και ύστερα από δική σας εισήγηση τροποποιήθηκε. Και έγινε πολι

τική η Θέση, γιατί σας ανησυχούσε μήπως κάνει τα δεκαετή συμβόλαια. Και 

είπαμε να την κάνουμε πολιτική. Ο ορισμός ότι διορίζεται και παύεται σημαίνει 

ότι οποιοσδήποτε Πρόε8ρος δεν μπορεί να διορίσει και για τον επόμενο το Γραμ

ματέα Νέας Γενιάς. Αλλά, αν του δώσει συμβόλαιο μέχρι τη λήξη της θητείας 

του, τότε ο νέος Πρόεδρος μπορεί να τον παύσει. Και όταν καθορίζεται ότι είναι 

πολιτική η θέση, το μήνυμα είναι τούτο: 
1 

'Οπως ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ή 
οποιοσδήποτε άλλος παύεται. Διορίζεται· και παύεται από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας. Είναι απλό το θέμα και ξεκάθαρο στο νόμο. Αν όμως υπάρχουν 

κάποια άλλα τα οποία πρέπει να δούμε και να διορθώσουμε, προκαλώ να μου 

πείτε αν έχετε έτοιμη τροποποίηση. Αν έχετε θέσεις ή απόψεις και είστε πραγμα

τικά μελετημένοι, προτείνετε τροποποίηση και είμαστε έτοιμοι να τη δεχθούμε. 

Για όσες ανησυχίες έχετε εκφράσει. 
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Κύριοι συνάδελφοι, λυπούμαι, γιατί σ' ένα θέμα που ομοφωνούμε ως θέμα 

αρχής γίνεται τόσος διάλογος ή διαφωνία. Λυπούμαι, γιατί στόχος όλων είναι -
χαι είμαι βέβαιος για τούτο, χαι του ΔΗ.ΚΟ ·μη εξαιρουμένου, έστω αν στην 
παρούσα περίπτωση εκφράζεται κατά τρόπο αρνητικό - η προκοπή της νεολαίας 

μας. Δεν μπορώ να διανοηθώ ούτε πολιτικό σχήμα ούτε πολιτική νεολαία που να 

μην ειναι αυτός ο στόχος και ο σκοπός της. Εκείνο που λέμε, που εμείς δίνουμε ως 

μήνυμα - γιατί για πρώτη φορά οι πολιτικές νεολαίες του τόπου ξεπερνούν το 

παρελθόν, που σίγουρα δεν έχει να τις χωρίσει τις σημερινές νεολαίες - είναι ότι 

το μέλλον μας ενώνει. Του τόπου τούτου μας ενώνει το μέλλον και τα προβλή

ματα που είναι κοινά μας ενώνουν. Ι\.αι πιστεύω πως εκείνο που απαιτείται είναι 

να συνεργαστούμε και ξεπερνώντας κάποιους φραγμούς, κάποια προβλήματα, 

κάποια συμπλέγματα να δούμε πώς μπορούμε να βοηθήσουμε τη νεολαία τούτου 

του τόπου, Κι όπως λέχθηκε και στο παρελθόν τουλάχιστον, αν είναι κάποιοι που 

έδωσαν το δικαίωμα σε μας να στεκόμαστε εδώ και να μιλούμε, ήταν κάποια 

&λλη νεολαία. Ήταν η νεολαία του 55-59, ήταν η νεολαία του 63-64, ήταν η 
νεολαία που οποτεδήποτε κλήθηκε να υπερασπίσει αυτό τον τόπο το έπραξε. Και 

σήμερα πιστεύω, αν χρειαστε(, αυτά τα παιδιά που 'συμμετέχουν στη «Νικηφόρο», 

όλοι αυτοί οι έφεδροι στρατιώτες, ανά πάσα στιγμή αν τους καλέσουμε, θα είναι 

έτοιμοι να ξαναϋπερασπιστούν την πατρίδα. Κι έχουν και προβλήματα και πέραν 

του στρατού, κύριοι συνάδελφοι, και στο στρατό. Και απαιτείται κάποτε να δούμε 

και τα δικαιώματα και τα προβλήματα και όλοι μαζί από κοινού να εργαστούμε, 

για να δώσουμε καλύτερες μέρες στη νεολαία που όλοι, άμα λάχει, εκθειάζουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός, αν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής που θέλει να πρωτολογήσει, 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ι\.ύριε Πρόεδρε, χρησιμοποιώ το δικαίωμα, ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, 

από τη θέση μου μιας παρεμβάσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα, 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε θα μπω στις λεπτομέρειες του νομοσχεδίου. Όμως είμαι υποχρεωμένος 

να κάμω το εξής σχόλιο πάνω στην ομιλία του κ. Αναστασιάδη. Ο κ. Αναστασιά

δης τέλειωσε με ωραία λόγια για την ανάγκη να ενωθεί η νεολαία, να ομοφωνεί η 

νεολαία, να συνεργαστεί η νεολαία1 να αναμνηστεί τις ηρωικές εκείνες μέρες του 
55-59, του ΕΜΕΙΣ και όχι του ΕΓΩ, και όλοι να δώσουμε τα χέρια και να προ
χωρήσουμε μαζί. Ωραία λόγια. Όμως προηγουμένως προέβη σε μια βιτριολική 

επίθεση εναντίον της νεολαίας του Δημοκρατικοό Κόμματος. Και δεν έπεισε ότι 

το κίνητρό του ήταν η ενότητα και η ομοφωνία της νεολα(ας. Γιατί, αν πραγμα

τικά το εννοούσε, δε θα τον στενοχωρούσε το γεγονός ότι εμείς τηρούμε αποχή 

και δεν καταψηφίζουμε. Γιατί ο κ. Αναστασιάδης, ο οποίος κόπτεται περί της 

ομοφωνίας, επιθυμεί να καταψηφ(σουμε; Για να μην υπάρχουν γέφυρες; Για να μη 

δοθε( η ευκαιρία μιας ομοφωνίας στο μέλλον; Για να μην υπάρξει εκε(νη η συνερ

γασία την οποία ο ίδιος θέλει και ο ίδιος αναφέρει; Γιατί τον στενοχωρεί η αποχή 

η οποία γίνεται σήμερα -παρόλο που προηγουμένως η απόφαση ήταν για κάποιους 

λόγους να μην ψηφίσουμε και να καταψηφίσουμε- η συμβιβαστική προσπ&θεια της 

αποχής, για να μπορέσουμε μελλοντικά να δοόμε μαζί αυτό το θέμα του φορέα; 
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Και αν υπάρχουν κάποιες τροποποιήσεις που ίσως χρειαστεί να γίνουν, γιατί 

σωστά ανέφερε ότι η νομοθεσία είναι ζωντανή και· μπορεί να υπάρξουν αλλαγές, 

αφήσαμε αυτές τις γέφυρες, για να μη δοθεί το μήνυμα ότι μια πλευρά καταψή

φισε το φορέα της νεολαίας. Αλλά, τουλάχιστον θα τηρήσουμε αποχή για να μην 

υπάρξει αρνητική φωνή. Θα τηρήσουμε αποχή σαν μια προσπάθεια συμβιβασμού. 

Επομένως, αν πραγματικά ο κ. Αναστασιάδης εκόπτετο για την ομοφωνία 1 για 
την ενότητα για όλα αυτά τα ωραία λόγια που είπε για τη νεολαία σήμερα, δε θα 

τον στενοχωρούσε ότι εμείς τηρούμε αποχή. Τον στενοχωρεί όμως! Ήθελε να 

καταψηφίσουμε, γιατί η πραγματική του πρόθεση -και να μην κρυβόμαστε πίσω 
από το δάκτυλό μας- ήταν να κτυπήσει τη νεολα(α του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Είναι μικροπολιτική, κύριε Πρόεδρε, που γίνεται. δεν ε(ναι πραγματικά ηρωικοί οι 

σκοπο( μας. Δε μιλούμε σήμερα εδώ σ' αυτό το Σώμα για τη νεολαία μας γενικά. 

Μιλούμε για τη μικροπολιτική μας και για τις κομματικές μας σκοπιμότητες, τις 

οποίες κρύβουμε πίσω από ωραία λόγια. Αυτό είναι, πιστεύω, το συμπέρασμα 

οποιουδήποτε που πραγματικά αντιλήφθηκε πού το πήγαινε ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεaρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας δώσω το λόγο κατόπιν, κύριε Αναστασιάδη, αλλά θα 'θελα να κάμω 

μια διόρθωση στον κ. Γαλανό. 

Είπε ότι στενοχωρείται ο κ. Αναστασιάδης, γιατί θα απόσχουμε. Ο κ. Ανα

στασιάδης είπε ότι θα ήταν συνεπέστερο το ΔΗ.ΚΟ., αν καταψήφιζε το νομοσχέ

διο, ύστερα απ' ό,τι είπε. Δε στενοχωρήθηκε, γιατ( το Δημοκρατικό Κόμμα θα 

απόσχει. Είπε απλώς αυτή τη φράση την οποία έχω συγκρατήσει. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σωστά ερμηνεύσατε τον.κ. Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κ. Χαραλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο ύμνος για τη νεολαία που ακούσαμε από προηγούμενους ομιλητές, όπως 

και οι υποχρεώσεις που τονίστηκε ότι έχουμε εμείς ως κοινωνία, ως σύνολο, αλλά 

ιδιαίτερα η πολιτεία, για επίλυση των προβλημάτων της νεολαίας μάς βρίσκει 

ασφαλώς απόλυτα σύμφωνους και υπερθεματίζουμε. Πρέπει πράγματι να συμβά

λει η πολιτεία και η κοινωνία ως σύνολο στην επίλυση όλων των προβλημάτων 

που αντιμετωπίζει η νεολαία, για μια καλύτερη ζωή της νεολαίας μας. Πρέπει 

πράγματι να συμβάλει η πολιτεία για τη δημιουργία μιας πραγματικά δημοκρατι

κής νεολαίας, που .να ζει μέσα σε συνθήκες ειρήνης και ευημερίας. 

Αλλά το θέμα σήμερα δεν ήταν γενικά οι υποχρεώσεις μας απέναντι στη νεο

λαία. Ανήλθαμε σ' αυτό το βήμα, για να συζητήσουμε για το Φορέα Νεολαίας. 

Ένα συγκεκριμένο νομοθέτημα. Θέλω να τονίσω ξανά ξεκάθαρα. Η ν_εολαία του 

Δημοκρατικού Κόμματος, αλλά και το ίδιο το Δημοκρατικό Κόμμα, δεν ε(ναι και 

δεν ήταν ποτέ αντίθετοι στη δημιουργία φορέα, σωστού φορέα για επίλυση των 

προβλημάτων της νεολαίας. Πρώτοι εμε(ς υποστηρίξαμε την υιοθέτηση ενιαίας 

πολιτικής σε θέματα νεολαίας. Υπάρχει απόφαση της προηγούμενης κυβέρνησης, 
του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 28804, ημερομηνίας 2. 7 .87, για την υιοθέ-
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τηση ενιαίας πολιτικής σε θέματα νεολαίας. Δεν κώφευσε λοιπόν η προηγούμενη 

κυβέρνηση στο α(τημα της νεολαίας για δημιουργία φορέα. Αντίθετα με πρωτο

βουλίες της δικής μας νεολαίας !;εκίνησε όλη αυτή η προσπάθεια για τη δημιουρ

γία του φορέα. Το θέμα για μας όμως σήμερα είναι: Ο φορέας αυτός που Οημιουρ

yείται είναι ο σωστός φορέας; Και είναι εΟώ που διαφωνούμε. Όχι με την ίδρυση 

του φορέα, αλλά με τη μορφή του φορέα. Δεν είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, ο 

φορέας που δημιουργείται ο σωστός, εκείνος που θα επιλύσει τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει η νεολαία μας . 

.Αναφέρθηκε, από το συνάδελφο Ανασ:τασιάΟη προηγουμένως, ότι ποτέ η νεο

λαία του Δημοκρατικού Κόμματος Οεν κατέθεσε καμιά θέση κατά τη συζήτηση 

αυτού του νομοσχεδίου ή κατά την προεργασία για τη δημιουργία του φορέα. Και 

έκαμε αναφορά μόνο στην επιστολή που απέστειλα στην Επιτροπή Νομικών στις 

11. 7 .89. Ι-1' νεολαία του Δημοχρατιχού Κόμματος κατέθεσε αρκετά έγγραφα προ
ηγούμενα στα οποία καθόριζε επακριβώς τις θέσεις της χατά την προετοιμασία 

χαι τη συζfιτηση για δημιουργία αυτού του φορέα. J{ατατέθηχαν έγγραφα στις 

25.7.88, κατατέθηκε έγγραφο στις 20.7.88, κατατέθηκε έγγραφο στις 13.8.89. 
Και σ' αυτά τα έγγραφα καθοριζόταν ξεκάθαρα η θέση μας. Υποστηρίζαμε το 

φορέα. Αλλά υποστηρίζαμε ότι ή έπ'ρεπε να γίνει Φορέας Νεολαίας ως αποχλει

στιχή χαι εξ ολοκλήρου χυβερνητιχή υπηρεσία, χωρίς λειτουργική ανάμειξη των 

οργανώσεων νεολαίας, αλλά με κάποια μορφfι επικοινωνίας, ή, αν δεν μπορούσε να 

γ(νει αυτό, να γίνει τέτοιος Φορέας Νεολα(ας στον οποίο να έχουν πράγματι 

ενεργό ανάμειξη οι νεολαίες,_ να έχουν πραγματικό λόγο στη λήψη αποφάσεων χαι 

στην εφαρμογή αυτών των αποφάσεων. 

Το νομοσχέδιο χατατέθηχε για πρώτη φορά ενώπιόν μας, πριν από αρκετό 

καιρό. 1.9.88 λήφθηκε η απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο για τη δημιουρ
γία μόνιμου Κεντρικού Φορέα Νεολαίας. Αυτή ζητούσε από το Γενικό Εισαγγελ

έα, σε συνεργασία με τον τότε Υπουργό Εργασίας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

να προβεί στις αναγκαίες διευθετήσεις για τη νομική ρύθμιση του θέματος. Για 

πρώτη φορά χατατέθηχε νομοσχέδιο το οπο(ο ζητούσε όχι τη ρύθμιση του φορέα, 

αλλά τη δημιουργία υπηρεσιών που θα εξυπηρετούσαν τους σκοπούς του φο.ρέα 

που αποφασίστηκε η σύστασή του με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Αυτό 

το θέμα δεν έγινε αποδεχτό από το σύνολο των χομματιχών νεολαιών χαι ζητή

θηκε να πάρει νομική μορφή ο ίδιος ο φορέας χαι στη συνέχεια οι υπηρεσίες του. 

Και επανήλθε η Εισαγγελία σε μεταγενέστερο στάδιο με νέα πρόταση. Σ' αυτή 

την πρόταση υποστηρίξαμε πολλές διαφοροποιήσεις. Υπο'στηρίξαμε διάφορες 

θέσε~ς χαι δώσαμε, αν θυμάστε, συνάδελφε, πρόταση γραπτή στο Γενικό Εισαγγε
λέα, όταν μας ζητήθηκε. Μάλιστα όταν συζητείτο το θέμα αυτό πριν να γίνει η 

Έκθεση, δώσαμε πρόταση στο Γενικό Εισαγγελέα με τις θέσεις μας πάνω στο 

θέμα, πώς βλέπουμε το φορέα. Αυτό το νομοσχέδιο που χατατέθηχε τώρα δεν υιο

θετεί καμιά από τις δικές μας θέσεις, όσον αφορά τη φιλοσοφία του φορέα. Ούτε 

χυβερνητιχή υπηρεσία είναι ούτε φορέας στον οποίο να έχουν ενεργό χαι αποφασι

στική ανάμειξη οι χομματιχές νεολαίες. 

Δημιουργείται ένας φορέας με τρία όργανα 1 τη Γενική Γραμματεία Νέας 
Γενιάς, την Υπηρεσία Νέας Γενιάς χαι τα Συμβουλευτικά Σώματα. Πρόεδρος της 

Γραμματείας διορίζεται Γραμματέας της Νέας Γενιάς χαι υπάρχει χαι Διευθυν

τής. Έχ~ι λειτουργούς στη συνέχεια από χάθε Υπουργείο ή Ημιχρατιχό Οργανι

σμό χαι εκπρόσωπο από χάθε οργάνωση - μέλος της πολιτικής Επιτροπής. Η 

Υπηρεσία Νέας Γενιάς έχει Διευθυντfι που προ~σταται της υπηρεσίας, λειτουργούς 
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της Νέας ΓΈνιάς και γραμματειακό, και διοικητικό προσωπικό, Στη συνέχεια 

υπάρχουν συμβουλευτικά σώματα, τα οποία είναι η Πολιτική Επιτροπή, το Συν

δικαλιστικό Σώμα, που διαχωρίζεται σε Συνδικαλιστική Επιτροπή και Σπουδα

στική Επιτροπfι 1 και το Συμβουλευτικό Σώμα. Όλα αυτά τα όργανα, μηδενός 
εξαιρουμένου, προεδρεύονται από το Γραμματέα. Δηλα'8ή έχουμε ένα νομικό πρό

σωπο) όπως μας είπαν, δημόσιου δικαίου, όπως αναφέρεται στο νομοσχέδιο, το 

οποίο διοικείται αποκλειστικά από ένα και μόνο πρόσωπο, το Γραμματέα. Ο 

Γραμματέας προεδρεύει της Γενικής Γραμματείας, ο Γραμματέας προεδρεύει των 

Συμβουλευτικών Σωμάτων, ο Γραμματέας προεδρεύει κάθε υποδιαιρεσης όλων 

αυτών των Σωμάτων. Και η συμμετοχή της νεολαίας -και θα κρίνετε εσείς αν 

είναι ουσιαστική ή όχι-έχει συμβουλευτικό και μόνο χαρακτήρα. Θα μπορέσει η 

νεολαία να περάσει θέσεις, όταν πρέπει ομόφωνα να λαμβάνονται αυτές οι θέσεις 

και όταν θα προεδρεύεται κάθε όργανο από ένα συγκεκριμένο πρόσωπο; Το Συμ

βουλευτικό Σώμα θα έχει Πρόεδρο το Γ·ραμματέα, το πιο πάνω όργανο θα έχει 

Πρόεδρο το Γραμματέα. Αυτό μας λεν ότι γίνεται, για να μπορεί να περνά η 
γραμμή των νεολαιών. Δε θα περνά η γραμμή των νεολαιών 1 συνάδελφοι. Θα 

ελέγχεται η θέση και η απόφαση των νεολαιών. Και είναι αυτό που μας φοβίζει 1 
ότι στο τέλος δε θα είναι ελεύθερες οι νεολαίες 1 αλλά με τη δυνατότητα που θα 
έχει όχι ο Γραμματέας ως πρόσωπο, αλλά ο ίδιος ο οργανισμός με το κυβερνητικό 

μηχανισμό που θα μπορέσει να εφαρμόσει και να λειτουργήσει θα ελέγχει και θα 

ποδηγετεί απόλυτα τις νεολαίες. Και είναι αυτό που μας φοβίζει και τίποτε άλλο. 

Η ποδηγέτηση των νεολαιών. 

Αναφέρθηκε ότι θα είναι αυτόνομες οι νεολαίες 1 ότι θα διατηρήσουν τη φωνή 
τους. Θα διατηρήσουν τη φωνή τους. Αλλά πώς λαμβάνεται υπόψη αυτή η φωνή) 

πώς μπορούμε να υποχρεώσουμε, αφού και όταν ακόμα ε(ναι ομόφωνες οι αποφά

σεις όλων των κομματικών νεολαιών, όλων των νεολαιών που συμμετέχουν σ' 

αυτά τα όργανα, δεν είναι δεσμευτικές, σε καμιά περίπτωση) οι αποφάσεις αυτές; 

Πώς μπορούμ~ λοιπόν να είμαστε σίγουροι ότι αυτές οι θέσεις της νεολαίας στο 

τέλος θα εφαρμοστούν; Δεν είναι λοιπόν αυτονομία που θα έχουν οι νεολαίες, αλλά 

στο τέλος ποδηγέτηση. Και είναι αυτό, τόνισα, που μας φοβίζει. 

Αναφέρεται ωζ νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου, όπως είπαμε στην αρχή. 
Πρώτη φορά συναντούμε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου το οποίο να μην έχει 

διοικητικό συμβοόλιο. Είναι νέο δημιούργημα τούτο το πράγμα. Όπως επίσης θα 
επαναλάβω τις επιφυλάξεις μας, που αναφέρθηκαν κι από προηγούμενο συνά

δελφο, για το θέμα της συνταγματικότητας του τρόπου διορισμού και παύσης του 

Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιάς. Διορίζεται και παύεται από τον Πρόεδρο. 

Υποστηρίξαμε εμείς ότι τέτοια αρμοδιότητα δεν μπορεί να έχει ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας, γιατί οι αρμοδιότητες του Προέδρου καθορίζονται ρητά από το 

Σόνταγμα, όσον αφορά το διορισμό προσώπων τα οποία θα έχουν Εκτελεστική 

Εξουσία. Κ.α.ι ο Γραμματέας μιας Γενιάς και τα άλλα πρόσωπα- τα άλλα θα διο

ρίζονται ασφαλώς από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας- έχουν Εκτελεστική 

Εξουσία. Και δεν μπορεί κατά την άποψη τη δική μας να έχει τέτ~ια αρμοδιότητα 
ο Πρόεδρος, να διορίζει πρόσωπα που να έχουν Εκτελεστική Εξουσία. Έγινε 

αναφορά ασφαλώς στον τρόπο διορισμού και παύσης, χωρίς όμως να καθορίζεται ο 

τρόπος παόσης, χωρίς να καθορίζεται ο τρόπος διορισμού, ο χρόνος διορισμού. 

Δόθηκαν ασφαλώς οι ερμηνείες οι οποίες δε μα.ς βρίσκουν σόμφωνους. 

Ένα άλλο ουσιαστικό σημείο στο οποίο υποβάλαμε τις θέσεις μας οι οποίες 

δε λήφθηκαν και πάλι υπόψη, όπως έπρεπε, ήταν το θέμα· της χρηματοδότησης 
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των νεολαιών. Το νομοσχέδιο προνοει οτι θα παρέχεται πάνω σε μόνιμη χαι 

συνεχή ετήσια ή χαι έχταχτη βάση κάθε Ουνατή πραχτιχή, οιχονομιχή~ οργανωτική 

ή ιίλλη βοήθεια την οποία Ουνατό να ζητήσουν τα όργανα του l{εντριχού Φορέα, 

Οργανώσεις-Μέλη του χαι νέοι για την πραγματοποίηση Οιχών τους εχΟηλώσεων 

ή Οραστηριοτήτων. Αυτό για μας είναι πολύ γενικό χαι ανεξαρτήτως της ερμη

νείας που μπορεί. να ΟίΟουμε σήμερα, αύριο μπορεί να τύχει οποιασδήποτε εφαρ

μογής. Εμείς θέλαμε ξεκάθαρα να χpηματοΟοτούνται οι νεολαίες με προχαθοpισ

μένο χαι σωστό τρόπο, για να μην μπορεί ο καθένας εχ των υστέρων να Οώσει τη 

Οιχή του ερμηνεία. Επίσης θα χpηματοΟοτούνται, όπως βγαίνει από εΟώ, νέοι. 

Αυτό ε(ναι κάτι χαινούpγιο. Με ποιο κριτήριο θα χρηματοδοτείται ένα πρόσωπο 

από το κράτος; 

Αυτές ήταν οι ανησυχίες οι Οικές μας για το Φορέα Νεολαίας και γι' αυτό, 

τονίζοντας ότι Οεν εLμαστε ενάντια στο Φορέα Νεολαίας -όπως υποδηλώνεται και 
' ' ψ ' ό '" θ ' με την αποφαση μας να μην κατα ηφισουμε αυτ το νομοσχεοιο- α αποσχουμε. 

Είμαστε όμως, όπως αναφέρθηκε χαι προηγουμένως, έτοιμοι να συνεργαστούμε με 

όλες τις νεολαίες, για να βρούμε εκείνο τον πραγματικό φορέα που θα βοηθήσει 

στην επlλυση των προβλημάτων όλης της νεολαίας.που θα βοηθήσει και θα μπορέ

σει να Οώσει τη Ουνατότητα να φτιάξουμε μια Οημοχρατιχή νεολαία, ώστε να 

μπορέσουν οι ίΟιες οι νεολαίες να Οιατηρήσουν την κομματική τους αυτονομία που, 

όπως πιστεόουν πολλοί, Οε θα Οιατρέξει κανένα χίνΟυνο με το παρόν νομοσχέδιο. 

Εμείς είμαστε πεπεισμένοι για το αντίθετο. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη Οιάρχεια της ομιλίας του χ. Χαραλαμπίδη ο ΠροεΟρεόων της Βου

λής χ. Λαδάς εξήλθε από την αίθουσα και αντικαταστάθηκε από τον χ. ΦάντΊJ). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ο χ. Χριστοφ(aης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, χόριοι συνάδελφοι, η σημερινή νέα γενιά της Κόπρου είναι 

ευτυχέστερη από τις προηγοόμενες νέες γενιές. Και είναι ευτυχέστερη, γιατί έχει 

εΟώ χαι 13 χρόνια τώρα το αναφαίρετο Οιχαίωμα να Οιαλέγει ελεόθερα τη κομμα
τική νεολαία που θέλει και να εντάσσεται σ' αυτή. Εμείς της προηγούμενης 

γενιάς πρέπει να θυμούμαστε χαλά ότι αυτό το Οιχαίωμα Οεν το είχαμε χαι ταξι

νομούμαστε στον πολιτικό χώρο είτε με βάση ονόματα είτε με βάση οποιαδήποτε 

άλλα κριτήρια, αλλά όχι με τα κριτήρια του κόμματος αρχών. Υπήρχε βέβαια το 

ΑΙ(ΕΛ, το οποίο υπήρχε από χρόνια χαι ήταν το μόνο κόμμα το οποίο λειτουργ

ούσε π·αλαιότερα. Είναι γι' αυτό το λόγο που λέω ότι η σημερινή νέα γενιά είναι 

προνομιακή, γιατί έχει το Οιχαίωμα να Οιαλέγει ελεύθερα την κομματική νεολαία 

που θέλει, βάσει αρχών, χαι να τοποθετείται σ' αυτή τη νεολαία. 

l(αι είναι σήμερα ο κυπριακός λαός πιστεόω περήφανος για τη νεολαία που 

Οιαθέτει. Οργανωμένη πολιτικά, ταξινομημένη πολιτικά. Και έχουμε το ωραίο 

φαινόμενο σήμερα να γνωρίζουν οι νέοι της κάθε κομματικής νεολαίας τους νέους 

που ανήκουν στην άλλη κομματική νεολαία. Και έχει αρχίσει πολό ενθαρρυντικά 
το νέο πολιτικό κλίμα, το νέο πολιτικό φαινόμενο να Οέχονται ο ένας τον άλλο χαι 

να είναι περήφανοι, αν θέλετε, ο ένας για τον άλλο, για το τι είναι και το πού 

ανήκει. Είναι γι' αυτό το ήπιο πολιτικό κλίμα για το οποίο έχουμε εργαστεί όλοι 

μας όλα αυτά τα χρόνια, ώστε να έχουμε μια πραγματικά Οημοκρατιχή νεολαία. 
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Και τίθεται το ερώτημα: Τώρα που η κομματική μας νεολαία είναι ορθά ταξινο

μημένη χαι τοποθετημένη, τι πρέπει να της προσφέρουμε ως πολιτεία; l(αι ήλθε η 

Εκτελεστική Εξουσί~ και έφτιαξε Φορέα Νεολαίας αρχικά άτυπο. Και ήταν δική 

μας η πρωτοβουλία στη Βουλή που είπαμε όχι άτυπο Φορέα Νεολαίας. Χρωσ

τούμε στη νεολαία μας ένα θεσμοθετημένο φορέα 1 ένα νομοθετημένο Φορέα Νεο
λαίας. Και ήταν αυτό που μας έφερε όλους γύρω στο τραπέζι των διαπραγματεύ

σεων για να επεξεργαστούμε κείμενο νομοθετικό το οποίο είναι σήμερα ενώπιόν 

μας για ψήφιση. J(αι είναι σημαντική, είναι ιστορική αυτή η στιγμή που έχουμε να 

ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο για το Φορέα της Νέας Γενιάς. Η νεολαία μας 

έχει αποδειχθεί σε όλα τα στάδια της νεότερης ιστορ(ας μας και υπεύθυνη και 

σοβαρή και 3ημιουργική. Αυτό το αναγνωρίζουμε. Αν μελετήσουμε στατιστικές 

συμμετοχής της νεολαίας μας σε κάθε ιστορική στιγμή της πορείας μας, θα 3ούμε 

ότι η συμμετοχή της νεολαίας στους αγώνες μας είναι στα ψηλά ποσοστά του 85 
με 95% συμμετοχής. Είναι ποσοστά ψηλά, μπροστά στα οποία ο αντικειμενικός 
παρατηρητής και κριτής θα σταθεί και εκστατικά και με θαυμασμό. 

Λέχθηκε ότι, αν φτιάξουμε Φορέα Νεολαίας 1 θα χάσουν οι νεολαίες την αυτο
νομία τους και θα πο3ηγετηθούν. Δεν πιστεύω να ήταν αυτή η πρόθεση του J(οι

νοβουλίου. Το Κοινοβούλιο 3ίνει Φορέα Νεολαίας, μέσα στον οποίο οι νεολαίες 

μας αυτόνομες θα κινούνται και θα συντον(ζονται από το Φορέα Νεόλαίας. Δεν 

ε(ναι αποστολή του Φορέα Νεολα(ας η 3ημιουργ(α νεολαίας 3ικής του. Οι νεολαίες 

υπάρχουν, ε!ναι ταξινομημένες και η αποστολή του Φορέα Νεολαίας είναι να συν

τονίσει, να προωθήσει, να βοηθήσει. Αυτή ε(ναι η αποστολή του. 

Και ανάμεσα στις υποχρεώσεις του είναι να συν3ράμει και οικονομικά τις 3ιά

φορες νεολαίες. Όταν στα άλλα κράτη σήμερα έχουμε το θεσμό η πολιτεία να 

χρηματο3οτε( και να επι3οτεί τα πολιτικά κόμματα, γιατί έτσι στηρίζει τα κόμ

ματα, με τον (3ιο τρόπο πρέπει να αναμένουμε ότι η πολιτεία θα βοηθήσει τις 

νεολαίες να σταθούν και να 3ημιουργηθούν και να 3ρουν. Πιστεύω ότι τέτοιες 

επεν3ύσεις στη νεολα(α ή για τη νεολαία είναι οι παραγωγικότερες επεν3ύσεις που 

μπορεί να κάμει ένα κράτος στο χώρο του. Επομένως αναμένουμε από την πολι

τεία ότι θα σταθεί και οικονομικά κοντά στις νεολαίες, γιατί πιστεύουμε ότι ισχυ

ρές και καλά οργανωμένες νεολα(ες κρατούν στερεά και καλά οργανωμένα πολι

τικά κόμματα και όλοι αυτοί οι θεσμοί μαζί κρατούν σωστά τη Δημοκρατία. Η 

Δημοκρατία στηρίζεται σε καλά οργανωμένα κόμματα. Και οι νεολαίες τους είναι 

τμήμα κομματικό, το οποίο πρέπει και εκείνο να είναι καλά οργανωμένο. Δεν 

πιστεύω ότι θα χαθεί η αυτοτέλεια. Δεν πιστεύουμε 9τι θα πο3ηγετηθούν οι νεο

λαίες. Εξάλλου πο3ηγετε(ται όποιος θέτει τον εαυτό του κάτω από πο3ηγέτηση. 

Και οι νεολαίες μας πιστεύω, οποιου3ήποτε κόμματος βλέπω ε3ώ μπροστά μου, 

3εν είναι 3ιατεθειμένες ούτε μια στιγμή να πο3ηγετηθούν, 'Αρα ο κίν3υνος που 

επισείεται από πλευράς του ΔΗ.ΚΟ. ότι θα πο3ηγετηθούν οι νεολαίες εκλείπει, 

γιατί πιστεύουμε ότι έχουμε περήφανες νεολαίες που 3εν υπόκεινται σε πο3ηγέ

τηση. Αγωνίστηκαν για να οργανωθούν και οργανώθηκαν αυτόνομα και ε(ναι 

σωστή η πορεία τους. 

Κύριε Πρόε8ρε 1 κύριοι συνά3ελφοι, χρωστούμε πολλά ~τη νεολαία μας. Χρω
στούμε πολλά στην κυπριακή νεολα(α, Ένα χρέος το οπο(ο υποσχέθηκαν κάποτε 

να επιτελέσουν οι ηγέτες του απελευθερωτικού μας αγώνα ήταν το άγαλμα της 

κυπριακής νεολαίας για τη μεγάλη προσφορά της στον απελευθερωτικό _αγώνα. 

Αυτό το άγαλμα 3εν το εί3αμε ακόμα. Μπορούμε με τους νόμους που έχουμε 

ψηφ(σει και τώρα με το Φορέα Νεολα(ας να πούμε ότι μπορεί .Υα είναι μέσα στις 
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προτεραιότητές του το άγαλμα αυτό ως ύμνος της χυπριαχής νεολαίας για όσα 

ωραία χαι μεγάλα έχει προσφέρει σ' αυτό τον τόπο. Ψηφίζοντας σήμερα το 

Φ~ρέα της Νέας Γενιάς, θεσμο&τώντας το Φορέα της Νέας Γενιάς, πιστεύω ότι 
επιτελούμε ιστορική πράξη. Και απευθυνόμενος στους φίλους του ΔΗ.ΚΟ. λέω το 

εξής: Σ' αυτή τηv ιστορική στιγμή ας έλθουν χι εκείνοι μαζί για μια ομόφωνη 

ψήφιση του νόμου_ είναι θεσμικός ο νόμος, είναι νόμος πλαίσιο. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σήμερα έχουμε λόσει το πρόβλημα των 
·κρασιών μας, βάζοντας ζάχαρη στα κρασιά μας. Οι φίλοι του ΔΗ.ΚΟ. ας βάλουν 
νερό στο χρασ( τους χαι ας έλθουν μαζ! μας για να ψηφίσουμε το θεσμικό αυτό 

' 1 
νομο. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χριστοφίδη ο Προεδρεύων της Βουλής 
κ. Λαδάς επαν~λθε στην έδρα). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο κ. ΧαραλαμπίRης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στην έκκληση του συναδέλφου να έλθουμε μαζί τους, απαντ
Qύμε ότι, αν δοθεί ο χρόνος που χρειάζεται για να διαμορφώσουμε ορισμένα πρά

γματα, δεν έχουμε κανένα πρόβλημα. Είναι σ' αυτούς που εναπόκειται, αν πρά
γματι μας θέλQυν μαζί τους, να δώσ~υν τον κατάλληλο χρόνο να διαμορφώσουμε 
το σωστό εκείνο φορέα, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, θα ήθελα να υποβάλω σε μερικούς 

συναδέλφους μια ερώτηση που πράγματι πιστεύω πως είναι και απλή και 
ειλικρινής. 

Είναι γνωστό πως το Γενικό Γραμματέα της Νέας Γενιάς τον διορίζει ο 

Πρόεδρος. Και γι' αυτό - παρά το γεγονός πως σε ελάχιστες ευρωπαϊκές χώρες 

γίνεται τούτο, μ' εξαίρεση ίσως την Ελλάδα - ουσιαστικά ο διορισμός 

συλλήβδην, από τον Πρόεδρο, του δημοσιοϋπαλληλικού προσωπικού, του γραμ

ματειακού και διοικητικού αυτής της Υπηρεσίας, με απροσδιόριστο ήθος και 

απροσδιόριστου πλέγματος, μπορεί να δημιουργήσει προβλήματα. Η απόσπαση, 

όμως, είναι ουσιαστικά διορισμός, έντιμε κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός πως δεν 

καΎονομάζεται. Και ρωτώ τώρα - γιατί έτσι είναι κύριοι συνάδελφοι -πρόσθετα 

με τον ανορθόδοξο τρόπο της επιδότησης για τον οποίο μίλησε και ο συνάδελφος 

~~ναγιώτου και ο συνάδελφος Χαραλαμπίδης. , .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, βεβαίως το ερωτώ είναι τρόπος του λέγειν. Διότι διαλογική 

συζήτηση δεν επιτρέπεται. Αλλά ως σχήμα λόγου ... 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, απευθύνεται προς το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σχήμα λόγου RηλαRή. 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Σίγουρα. 

Επομένως επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, και είναι καίριο το ερώτημα, διότι 

δεν πρόκειται περί διορισμού από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας. Πρόκειται 

περί απόσπασης και όλοι ξέρουμε με ποιο τρόπο είναι που γίνονται μέσω των 

αρμόδιων Υπουργών και των οικείων τμηματαρχών οι αποσπάσεις. Όλο αυτό το 

θέμα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, δεν μπορε.ί να μας οδηγήσει σε κομματικό και ιδιαί

τερα μονοκομματικό κράτος και εγκλωβισμό της νεολαίας; Αυτό είναι το ερώτημα 

το πρώτο. Και προκαλούμε να μας πουν με αυτά τα δεδομένα, έντιμε κύριε Πρόε

δρε, σε ποιες άλλες ευρωπαtχές 'Δημοκρατίες, εκτός από τις Δημοκρατίες l(ύπροu, 
'f,,.,..., ι\rJ}ν_._ Σrχλαζάρ, Φράνκο και άλλων, γίνεται αυτού του είδους η μεταχέ(ριση 

προς τη νεολαία. 

Και το τελευταίο ερώτημα που θέλουμε να θέσουμε, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

είναι το εξής: Αν η (δια ταχτική ακολουθηθεί χαι σε άλλους φορείς χαι αν με έναν 

πολιτιστικό φορέα αύριο εγκλωβίσουμε ή αποστείλουμε συλλήβδην, ανεξαρτήτως 
αριθμού, επαναλαμβάνω, χαι πλέγμciτος δεκάδες άλλους υπαλλήλους στο Προε

δρικό ή οπουδήποτε αλλού, αν το ίδιο χάνουμε χαι με τl? Φορέα Γυναικών ή με 

ένα φορέα κοινωνικής πολιτικής, πού θα οδηγηθεί αυτός ο τόπος σταδιακά, έντιμε 

κύριε Πρόεδρε; Ρωτώ χαι το θέτω, γιατί πιστεύω πως ενός χαχού δοθέντος, όπως 

είναι η περίπτώση αυτή, μύρια έπονται. Γι' αυτό πιστεύω ότι μπορεί επί της 

αρχής να α.υμφωνούμε. το τονίζουμε για πολλοστή φορά. Εκείνο που φοβούμαστε 
είναι το αποτέλεσμα· χαι η πρακτική. Να μη γίνει ο φορέας αυτός αντί αντικεί
μενο ποδηγέτησης 1 αντικείμενο αν όχι εκφασισμού, ελαστικοποίησης χαι μη δημο
κρατικής ευαισθητοποίησης σε κάποιο στάδιο, αν όχι τώρα, τουλάχιστο στο προ

σεχές ή το αμεσότερο μέλλον. Υπό αυτές τις προUποθέσεις, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

οπωσδή?tοτε σήμερα αποδε(ξαμε πως σε καμιά περίπτωση δεν κωλυσιεργούμε σκό

πιμα. Σε καμιά απολύτως, επαναλαμβάνω, περίπτωση. Σίγουρα μπορεί να υπήρξε 

κάποια καθυστέρηση. Όμως κάποτε μπορούσαμε να τα βρούμε χαι μπορούσαμε 
να βρούμε τις κοινές συντεταγμένες, για να μπορέσουμε νά συμπλεύσουμε, όπως 

πολύ άλλωστε σωστά είπε ο συνάδελφος Αναστασιάδης. Θέλαμε κάποια πlστω·ση 

χρόνου. Και στα ερωτηματικά αυτά, για τα οποία πιστεύω πως χαι εκείνοι έχουν 

προβληματισμούς, πιστεύω πως ειλικρινά θα βρίσκαμε λύσειc;. l(άποια καθυστέ

ρηση μπορεί να σημειώθηκε. Το παραδεχόμαστε χαι το ανθομολογούμε. 1 Ομως 

οι κίνδυνοι που απορρέουν απ' αυτές τις αποσπάσεις, απ 1 αυτές τις καταστάσεις 

που δημιουργούνται, πιστεύουμε πως είναι πολύ μεγαλύτεροι από κάποιες χρονι

κές εμβέλειες χαι καθυστερήσεις που έχουν σημειωθεί. l(αι έπρεπε αυτές να μας 

προβληματίσουν περισσότερο, γιατί αυτή είναι η ουσία του προβλήματος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Ευσταθίου, 
( 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

l(ύριε Πρόεδρε, επειδή θα είμαι πολύ σύντομος, αν μου επιτρέπετε από τη 

θέση μου να πω δυο - τρεις λέξεις, ίσως κλείσω χαι τις πρωτολογίες. 

Τώρα το υπό ψήφιση νομοθέτημα αποτελεί το αναγκαίο νομοθετικό υπόβα

θρο, γι9' να γίνει κάτι που αποφάσισε το Υπουργι~ό Συμβούλιο, η Υπηρεσία Νέας 
Γενιάζ. Μια υπηρεσία που υπάρχει παντού χαι που ήταν αναγκαίο να γίνει χαι 
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ε8ώ ενόψει των συνεχών εξελίξεων χαι ΤΊ)ς συμμετοχής της l(ύπρου τόσο ωραία 

χαι με τέτοια επιτυχία στους αναπτυγμένους θεσμούς της Ευρώπης. Τώρα ως 

προς το γεγονός ότι εγείρονται ορισμένες αντιρρήσεις ή ορισμένες επιφυλάξεις από 

το ΔΗ.ΚΟ., Οεν ειμαι από εκείνους που θα έλεγα ότι Οεν μπορούν οι άνθρωποι οι 

οποίοι προβληματίζονται να εκφράζουν επιφυλάξεις. Από το σημείο όμως εκείνο 

μέχρι του σημείου που να λέμε ότι Οα ποΟηγετηθούν οι χομματιχές νεολαίες, θα 

γίνει το α' ή το β ', υπάρχει μεγάλη απόσταση και νομίζω ότι αυτό Οε Οικαιολο
γεlται για τους εξής λόγους: 

Δόθηκε ευκαιρία στην Κοινοβουλευτική ΟμάΟα των Νομικών να τροποποιή

σει1 να Οιαμορφώσει, να κάμει το νομοσχέ8ιο, όπως ήθελε η Κοινοβουλευτική 

ΟμάΟα των Νομικών. Δεν υπήρχε κανένας περιορισμός. Και πράγματι χατά τις 

μακρές εκείνες συναντήσεις που είχαμε (είχαμε εννέα συναντήσεις) ζητήσαμε ο 

ένας από τον άλλο να εισηγηθεί οτιΟήποτε το εποιχοΟομητιχό} για να χάνουμε το 

νομοθέτημα αυτό όσο το Ουνατόν περισσότερο βελτιωμένο. Αυτό το νομοθέτημα 

ήταν το αποτέλεσμα μιας προσπάθειας χαι όλων των εισηγήσεων που 8ί0ονταν 

από τους συνα8έλφους χαι αυτό κατορθώσαμε να παρουσιάσουμε στο Σώμα. Δεν 

υπάρχει ΟηλαΟή χάτι το οποίο έχει Ωοθεί εόώ εχ του πονηρού. Αυτό μπορέσαμε, 

χύριε ΠρόεΟρε, Ωιότι αυτές ήταν οι 8υνατότητές μας. 

Είναι σχέόιο πρωτοποριακό χαι εκείνο το οποίο Ωημιουργεί αμφιβολίες στην 

άλλη πλευρά, ότι είναι 8υνατό ίσως να είναι μειονέκτημα, 8ηλα8ή η συμμετοχή 

όλων των νεολαιών μέσα στα Συμβούλια, καθιστά αυτή την υπΊ)ρεσία πιο αποΟο

τιχή, Ωιότι θα βρίσκεται συνεχώς χοντά στα προβλήματα χαι θα έχει άμεση επαφή 

χαι άμεσο αίσθημα του τι σε χάθε περίπτωση μπορεί να αποτελέσει πρόβλημα 

που θέλει να επιλυθεί. 

Γι' αυτό το λόγο, με τις επιφυλάξεις που έχουμε, ας αφήσουμε το θέμα χαι 

ας .το ψηφίσουμε χαι 8ίπλα είμαστε, για να χάνουμε οποιεσόήποτε βελτιώσεις 

επιθυμεί το Δημο~ρατιχό !(όμμα να μας εισηγηθεί, όπως χαι χάθε άλλος συνά

Ωελφος στο μέλλον. Ας χαιρετίσουμε αυτό το μέτρο ως το πρώτο βήμα σε μια 

πορεία που θα επιλύσει πολλά προβλήματα της νεολαίας, που θα αξιοποιήσει 

αυτό το υπέροχο 8υναμιχό που λέγεται νεολαία, αλλά χαι θα βγάλει από τα αόιέ

ξοόα χαι τα σημερινά προβλήματά της τη νεολαία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Τουλούρας. 

Ζ. ΤΟΥΛΟΥΡΑΣ: 

Και εγώ από τη θέση μου, χύριε Πρόεόρε. 

Επειό·ή λίγο ή πολύ κατηγορούμαστε ότι Ωε 8είξαμε προθυμία συνεργασίας, 

Θα ήθελα να υπενθυμίσω στους συνά8ελφους χαι να πληροφορήσω χαι το Σώμα ότι 

από την πρώτη ημέρα που χατατέθηχε αυτό το νομοσχέόιο απαιτήθηκε να μπει 

στΊ)ν ημερήσια Ωιάταξη για να το ψηφίσουμε χαι όχι μόνο είχαμε εισηγήσεις, αλλά 

οι εισηγήσεις μας απευθύνονταν σε <<ώτα μη ακουόντων)). Δηλαόή υπήρχε πρόθεση 

χαι μπορώ να πω ότι οι συνά8ελφοι μάς συμπεριφέρθηκαν με υπεροψία, επει8ή 

είχαν την πλειοψηφία. ΣτΊ)ν πραγματικότητα όχι εμείς Οε συνεργαστήκαμε για να 

βοηθήσουμε, αλλά οι άλλες πλευρές 8ε συνεργάστηκαν, ώστε να ακούσουν τις ανη

συχίες μας χαι να Ωεχτούν ορισμένες επιφυλάξεις μας. Είναι γι' αυτό-ποι{ φτά

σαμε σ' αυτό το αποτέλεσμα. 
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Ο κ. Γαλανός 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι εκείνο που έχει σημασία είναι να κοιτάξουμε 

εποικοδομητικά προς το μέλλον. Δημιουργείται τώρα ένας Φορέας Νεολαίας. 

Έχουμε όλοι καθήκον, ανεξάρτητα από τη θέση που θα πάρουμε σήμερα, να 

συνεργαστούμε, διότι, όπως σωστά λέχθηκε απ' όλες τις πλευρές και είναι αυτό 

το οποίο μας ενώνει, ο Φορέας Νεολαίας είναι για όλα τα κόμματα, για όλους 

μας σ 1 αυτό τον τόπο. Είναι για το μέλλον μας, διότι στο μέλλον βρίσκουμε όλα 

τα στοιχεία εκείνα που μας ενώνουν, ενώ στο παρελθόν μπορεί να υπάρχουν τα 

στοιχεία που μας χωρίζουν. 

Επομένως, ας τελειώσουμε αυτή τη συζήτηση με μια νότα ενότητας. Μπορεί 

να υπήρξαν κάποιες διαφορές και κάποιες δυνατές επιθέσεις απ 1 όλες τις πλευρές, 

αλλά για μας σημασία έχει ότι δημιουργε(ται ένας Φορέας Νεολα(ας και αν έχει 

ατέλειες και αδυναμ!ες, στο χέρι μας είναι να διορθώσουμε και να βελτιώσουμε 

αυτές τις αδυναμίες. Πιστεύω ότι είναι μ' αυτ.ό το φακό που πρέπει να αντιμε
τωπίσουμε θετικά αυτό το θέμα. Αν σήμερα κάνουμε αποχή, δε σημα(νεt ότι 

είμαστε εναντ(ον του φορέα και μελλοντικά θέλουμε να πιστεύουμε πως θα υπάρ

ξει η συναντίληψη για να συνεργαστούμε όλοι μέσα σ' αυτό το φορέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου και μετά τον κ. Παπαπέτρου δε νομ(ζω ότι θα έχουμε και 

άλλη συζήτηση. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ1': 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον ασκείται δικαίωμα δευτερολογ(ας εκ μέρους οποιουδή

ποτε συναδέλφου, δεν μπορεί να αποκλειστεί αυτό το δικα(ωμα σ 1 οποιοδήποτε 

άλλο συνάδελφο. Και θα το ασκήσω και εγώ, κάμνοντας δύο - τρεις διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Δεν πρόκειται να αποκλείσω κανένα δικαίωμα, κύριε Παναγιώτου. Εφόσον 

άρχισαν δευτερολογίες, θα γίνουν δευτερολογίες. Αν το Σώμα αποφασίσει βάσει 

των Κανονισμών ότι το θέμα είναι εξαντλημένο με πλειοψηφία 2/3, τότε και μόνο 
θα θεωρηθεί εξαντλημένο. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ1': 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Εξάλλου έχουν μιλήσει πέντε από μέρους του 

ΔΗ.ΚΟ. και ένας από μέρους του ΑΚΕΛ. 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι τόσο οι ομιλητές από την πλευρά του ΔΗ.ΣΥ., 

όσο και οι ομιλητές από την πλευρά της ΕΔΕΚ και εγώ που μίλησα από μέρους 

του ΑΚΕΛ, κάναμε ένα σοβαρότατο λάθος. Δεν εκφράσαμε την ευγνωμοσύνη μας 

προς τους συναδέλφους ή κάποιους από τους ομιλητές του ΔΗ.ΚΟ., οι οποίοι 

προσπάθησαν και προσπαθούν ακόμα να μας σώσουν από τον κομματικό θάνατο. 

Δεν τους ευχαριστήσαμε, διότι αγωνίζονται να σώσουν την κομματική μας αυτο

νομία που κινδυνεύει και την οποία τα τρία κόμματα είναι έτοιμα να τη θυσιά

σουν, διότι ο κ. Βασιλείου αποφάσισε να μιμηθεί τον Ίντι Αμίν ή το Σαλαζάρ ή 

διότι το έριξε στη θεσηθηρ(α κατά το πρότυπο του προκατόχου του. 

Νομίζω ότι ειδικά η πλευρά του ΔΗ.ΚΟ. δε δικαιούται να μιλά ούτε για 

θεσηθηρία ούτε για πρακτικές αποσπάσεων, διότι έχει διδάξει στον κυπριακό λαό 
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σε πολύ ψηλά επίπε8α αυτές τις επιστήμες. Και θα ήταν μάταιο να προσπαθήσει 

οποιοσ0ή7!:οτε να τους μιμηθεί. Ζητά το ΔΗ.ΚΟ. π(στωση χρόνου, κύριοι συνά

Βελφοι. Μα η πιστωση χρόνου δόθηκε για Οέκα χρόνια, όταν ήταν κυβέρνηση. Και 

Οε θα επαναλάβω αυτά που είπαν άλλοι ομιλητές για τον τρόπο που η προηγοό

μενη κυβέρνηση κωλυσιέργησε και Οεν παρουσίασε στη Βουλή το οποιοδήποτε 

νομοσχέΟιο'σχετικά μ' αυτό το θέμα, έστω κι αν ομόφωνα η Εθνική Επιτροπή για 

το Έτος ΝεολαLας, το πιο πλατύ φάσμα φορέων νεολαίας που Οημιοuργήθηκε 

ποτέ σ' αυτό τον τόπο, απαιτούσε από πάρα πολλά χρόνια κάτι τέτοιο. Και 

Οώσαμε και αρκετή πίστωση χρόνου, δεκατέσσερις μήνες μετά την εκλογή της 

νl:ας κυβέρνησης. 

Προηγούμενα, πριν απ' αυτή τη συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι, είχα κάποιες 

αμφιβολίες για τις προθέσεις αυτών που ζητούσαν πίστωση χρόνου. Και πραγμα

τικά είχα κάποιες αμφιβολίες μήπως έπρεπε να δώσουμε αυτή την πίστωση χρό

νου, για να μπορέσουμε να πάμε ομόφωνα. Γιατt εγώ εκφράζω τη θλίψη μου, 

κύριε Πρόεδρε, και τη στενοχώρια μου, όχι διότι απέχει το ΔΗ.ΚΟ., αλλά διότι 

το ΔΗ.ΚΟ. δεν ψηφίζει υπέρ αυτού του νομοθετήματος το οποίο για χρόνια 

πολλά εκόπτετο ότι το υποστήριζε. 

Αναφέρθηκε ότι αυτό το ΘΙ:μα εγέρθηκε με πρωτοβουλία της ΝΕΔΗΚ. Ανα

φέρθηκε ακόμα από τον κ. Χριστοφίδη ότι εδώ και δεκατρία χρόνια η νεολαία 

μπορεί να διαλέξει την οργάνωσή της. Θέτω αυτά τα δύο σημεία μαζί, διότι και 

τα δύο γρονθοκοπούνται με την αλήθεια και με την ιστορική πραγματικότητα. 

Διότι, όταν η νεολαία της Αριστεράς με συνεδριακές της αποφάσεις και με σωρεία 

υπομνημάτων βομβάρδιζε τις εκάστοτε κυβερνήσεις γι / αυτό το θέμα, δεν υπήρχε 
ούτε καν στο μυαλό κάποιων η σκέψη ότι κάποτε θα δημιουργηθεί η νεολαία του 

Δημοκρατικού Κόμματος. Απλούστατα δεν υπήρχε τότε. 

Ακόμα θα ήθελα να πω ότι είναι προσβολή προς την κυπριακή νεολαία να 

μιλούμε ότι το δικαίωμά της να διαλέγει τις οργανώσεις της το απέκτησε τα 

τελευταία δεκατρία χρόνια. Για τ 1 όνομα του Θεού! Η νεολαία και το δικαίωμα 

αυτό το είχε και το άσκησε πολύ πριν τα δεκατρία χρόνια και σε κρίσιμες στιγμές. 

Οι οργανώσεις νεολαίας καθοδήγησαν τη νεολα(α πριν δεκαπέντε χρόνια, όταν είχε 

μια κρίση η πατρίδα μας και έπρεπε να αγωνιστούν εναντίον κάποίου και πολύ 

πιο πριν. Και θα ήθελα να πω ότι και πάλι αποτελεί ανακρίβεια ιστορική το ότι 

παλιά υπήρχε μόνο το ΑΚΕΛ από πλευράς κομμάτων και έπειτα έγιναν τα άλλα 

κόμματα. Δεν είναι έτσι. Τπήρχαν κόμματα που εξέφραζαν τις διάφορες τάξεις 

της κοινωνίας μας από την εποχή του Κ.Ε.Κ. και πολλά άλλα. Αν υπήρχε αδυνα

μία οργάνωσης της νεολαίας, δεν είναι κάτι που μας αφορά εμάς. 

Τώρα, αναφορικά με: την ουσία του θέματος, εισηγούμαι ότι υπάρχει μια 

αντίφαση στην επιχειρηματολογία από πλευράς ΔΗ.ΚΟ .. Και υπάρχει αντίφαση, 
διότι παραπονούνται αφενός ότι η συμμετοχή των νεολαιών σ / αυτό το φορέα έχει 
συμβουλευτικό χαρακτήρα - θα ήθελαν τις νεολαίες. να έχουν πιο αποφα·σιστικό 

ρόλο μέσα σ 1 αυτό το φορέα - και την ίδια στιγμή εκπέμπουν την κατηγορία ότι 

αποκτήσαμε _πολ_ιτ_ικό προ'ίστάμενο, ότι χάσαμε την .. κ9μμ_ατική μας αυτονομία, ότι 
υπ4ρχει -?tυβΕ:ρνητική κηδεμονία επί των -νεολ,αίών, "Κτλ.~ ·-κτλ .. Μα ακριβώς, κύριοι 
συνάδελ{ροι:τΟΙ.JΔΗ.ΚΟ., ο λόγος για τον οποίο εμείς φέραμε έντονη ένσταση στη 
συμμετοχή των οργανώσεων νεολαίας με πιο αποφασιστικό ρόλο μέσα στο φορέα, 

όπως εισηγείτο αρχικά το νομοσχέδιο και όπως το ήθελε η κυβέρνηση, είναι διότι 

θέλαμέ να διατηρήσουμε την αυτονομία μας και διότι δε: θέλαμε να συμμετέχουμε 
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στη λήψη αποφάσεων, την εκτέλεση και την υλοποίηση των οποίων δε θα μπορού

σαμε να ελέγξουμε. 

Τι ε(ναι ο φορέας; Ο φορέας είναι ένα συντονιστικό σώμα, υπεύθυνο να προω

θήσει την κυβερνητική πολιτική σε θέματα νεολαίας. Η κυβέρνηση σήμερα είναι 

κυβέρνηση Βασιλείου. Θα μπει το ΔΗ.ΚΟ. ή τα άλλα κόμματα να διαμορφώνουν 

αυτή την πολιτική ή θα έχουν απλώς συμβουλευτικό ρόλο; Εμείς λέμε ότι θα πρέ

πει να έχουν συμβουλευτικό ρόλο, διότι δεν εφαρμόζουν αυτά τα κόμματα ή αυτές 

οι κομματικές οργανώσεις της νεολαίας :την κυβερνητική πολιτική αναφορικά με 

τη νεολαία. Αυτή την πολιτική τγ) χαράζει και την εφαρμόζει η κυβέρνηση. 

Και αναφέρθηκε ότι είναι πρωτάκουστο να είναι συμβουλευτικός ο χαρακτή

ρας, διότι πού ξανακούστηκε να μιλούμε για σοβαρές δουλειές και να εlναι συμ

βουλευτικός ο χαρακτήρας; lπάρχουν πολλά σώματα, κύριοι συνάδελφοι, που λει

τουργούν άψογα σ' αυτό τον τόπο με συμβουλευτικό χαρακτήρα και τα οποία 

έχουν προσφέρει και προσφέρουν πολλά στην Κύπρο. Το Εργατικό Συμβουλευτικό 

Σώμα, κύριοι συνάδελφοι, είναι συμβουλευτικό ή δεν είναι; Αμφισβητείται ο ρόλος 

του; Η Συμβουλευτική Οικονομική Επιτροπή, το Συμβούλιο Κοινωνικών Ασφαλί

σεων, το Συμβούλιο Κοινωνικής Ευημερίας και τόσα και τόσα άλλα. Συνεπώς 

εκείνο το οποίο ενοχλε( δεν είναι ο συμβο.υλευτικός χαρακτήρας. Εκείνο το οποίο 

ενοχλεί είναι ότι αυτό το ώριμο αίτημα της νεολαίας, το οποlο παρέλειψε να· υλο

ποιήσει η προηγούμενη κυβέρνηση, έρχεται η σημερινή κυβέρνηση, πιστή στις προ
εκλογικές της διακηρύξεις, να το εφαρμόσει. 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα υπεισέλθω σε άλλες λεπτομέρειες επί του θέματος. Θα 

ήθελα να κλεlσω επαναλαμβάνοντας τα όσα είπε ο κ. Γαλανός στην τελευταία του 

παρέμβαση. Ειλικρινά είναι πεποίθησή μου ότι, αν αυτά τα οποία ανέφερε ο m.Jνά

δελφος Γαλανός -δυστυχώς λίγο αργά- ήταν η τοποθέτηση του ΔΗ.ΚΟ. από την 

αρχή, έστω και αν το ΔΗ.ΚΟ. θα προχωρούσε με αποχή, θα μπορούσαμε να προ

χωρήσουμε εποικοδομητικά αναφορικά με το Φορέα Νεολαίας. Δυστυχώς μεσολά

βησαν κάποιες άλλες αγορεόσεις από πλευράς ΔΗ.ΚΟ .. Εμείς θέλουμε να ελπί
ζουμε ότι η τελευταία φωνή που ακούστηκε από το ΔΗ.ΚΟ. εκφράζει τις 

πραγματικές προθέσεις του ΔΗ.ΚΟ. Και εμείς, ακόμα και αυτή τη στιγμή, τεί

νουμε χl:ρι συνεργασίας για το καλό της νεολαίας. Και περιμένουμε την ανταπό

κριση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόθεση κατ αρχήν της δευτερολογίας μου ήταν να κάνω 

μερικές διευκρινίσεις μόνο, γιατί θεωρούσα ότι εξαντλήθηκε το θέμα. Δυστυχώς 

μεσολάβησε και πάλι η καθαρά πολιτική ομιλία του συναδέλφου κ. Παπαπέτρου 

και θα τη σχολιάσω για λίγο και μετά να προχωρήσουμε. 

Αρέσκεται πάντα ο συνάδελφος, όπως και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του κόμματός του να αναφέρ_ονται συχνά και για το κάθε θέμα >:αt να 

επικρίνουν τα πάντα και για τα πάντα την προηγούμενη κυβέρνηση και να εκθεiά
ζουν την παρούσα κυβέρνηση. Αυτό είναι γνωστό, είναι κανόνας πλέον, δε χρειάζε

ται να μας το εξηγούν. Αλλά. το πρόβλημά. τους είναι άλλο και είχαμε την ευκαι

ρία πολλές φορές να το πούμε και είναι εξαντλημένο και αυτό το θέμα. Ότι πότε 

πλέκουν διθυράμβους γι' αυτές και πότε τις κατηγορούν. Και ευχόμαστε να μη 

διαψευστούν και μ' αυτή την κυβέρνηση. 
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Αντιφάσεις. Ουδεμία αντίφαση υπάρχει στις θέσεις μας και αντίθετα αυτό 

που επικαλέάτηχε ο χ. Παπαπέτρου ενισχόει ακριβώς την άποψή μας. Επομένως 
δεν εγείρεται κανένα απολύτως πρόβλημα. ΙCαι αν πράγματι η τελευταία του 

έκκληση είναι ειλικρινής, τότε -επαναλαμβάνω αυτά που είπαν άλλοι σuνάΟελφοι

Οε χάθηκε οπωσΟήποτ~ ο κόσμος~ έστω και με τη μομφή που μας προσάπτουν ότι 

καθυστερήσαμε και δε βοηθήσαμε τόσο πολύ στη διαμόρφωση του νομοσχεδίου. 

Ακόμα για μια βδομάδα, για δεκαπέντε μέρες να καθήσουμε να συνεργαστούμε. 

Τι είναι αυτό το οποίο ενοχλεί; Αλλά άλλο υπήρχε και ήταν σαφές από την αρχή 

ότι ό,τι παρουσιαζόταν υπήρχε διάθεση να το περάσουμε εν τάχει. Δικαίωμα όλων 

των πλευρών και της κάθε πλευράς να παίρνει αυτή τη θέση. 

ΙCαι δεν είναι σωστό ότι και η νεολαία μας ή και εμείς δεν εκφράσαμε από

ψεις. ΙCαι στα προπαρασκευαστικά στάδια των συζητήσεων των νεολαιών εξέ

φρασε πάρα πολλές απόψεις και θέσεις η νεολαία της ΝΕΔΗΚ. Για διάφορους 

λόγους δεν έβρισκε την απαιτούμενη ανταπόκριση. Βεβαίως δικαίωμα της κάθε 

πλευράς να Οέχεται ή να μη δέχεται τις απόψεις της. Όπως και στις συζητήσεις 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών εκφράσαμε και τις βασικές 

θέσεις, αλλά και επιμέρους απόψεις. Εκείνο όμως το οποίο υπήρχε είναι ότι περί

που η βάση και η φιλοσοφία αυτή θα πρέπει να περάσει, με μόνο επιμέρους ,ή 

λεπτομερειακές Οιορθώσεις. Περί αυτού επρόκειτο, για να αποκαταστήσουμε την 
αλήθεια γι' αυτό το πράγμα. Όμως Οεν είναι αυτό το πρόβλημα. 

Και ο βασικός λόγος που θέλησα να Οευτερολογήσω είναι για να Οιευκρινίσω 

κάτι το οποίο πρέπει να γίνει κατανοητό από ολόκληρο το Σώμα, από τον κάθε 

Βουλευτή και από τον κόσμο που μας ακούει, ότι Οεν πρόκειται περί συντονιστι

κού σώματος αυτό το πράγμα το οποίο ψηφίζουμε με το νομοσχέδιο αυτό. Αυτό 

πρέπει να ξεκαθαρίσει μέσα στο μυαλό μας. Πρόκειται περί νέου νομικού κατα

σκευάσματος, μιας νέας νομικής οντότητας, η οποία αυτή θα εμφανίζεται, αυτή 

θα ενεργεί. Αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσουμε στο μυαλό μας. Να μην έχει παρανό

ηση κανένας. Και ευχόμαστε να αποΟειχθεί ότι έχετε Οίκαιο και να μην επαληθεύ

σουν οι ανησυχίες μας. Γιατί επισημάναμε ότι μέσα σ 1 αυτό το πλαίσιο είναι σχε

Οόν αποκλειστικός ο ρόλος των Οιορισμένων κρατικών οργάνων. Και με τον όλο 

μηχανισμό είναι Ουνατό, ναι, ο κρατικός παρεμβατισμός να δημιουργεί προβλή

ματα. Γι' αυτό εκφράσαμε τις ανησυχίες μας. 

Και είναι η μόνη Οιευκρίνιση την οποία θα ήθελα να χάμω, για να έχει ο καθέ

νας πλήρη συνείΟηση του τι ψηφίζει και του τι πρόκειται να καθιερώσει αυτός ο 

νόμος. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής παρακαλώ; 

Ο χ. ΑναστασιάΟης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Από iη θέση μου, κύριε ΠρόεΟρε. ΙCαι συνε!Οηση έχουμε και συνέπεια έχουμε. 

Επομένως η -συνέπεια πού εναπόκειται; ΣυνείΟηση έχουμε και ψηφίζουμε και 

πιστεύω και οι (0.ιοι που απέχουν το γνωρίζουν. Η συνέπειά μας είναι στη Οήλωση 

ότι παραμένουμε ανοικτοί για συζήτηση μ 1 όλες τις κομματικές νεολαίες, μ' όλα 

τα κόμματα, Και αν Οιαπιστωθεί πράγματι ότι υπάρχουν τρωτά σ' αυτό το νομο

θέτημα, θα Οεχθούμε ευχαρίστως τις όποιες εισηγήσεις, είτε της ΝΕΔΗΚ είτε του 
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ΔΗ.ΚΟ., για να κάνουμε το νομικό κατασκεύασμα που θα 'πρεπε ίσως να είχαμε, 

αν συνεργαζόμαστε από την αρχή, όπως όλοι το θέλαμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Και η απάντηση στον κ. Αναστασιάδη, κύριε Πρόεδρε, είναι, μάλιστα, είμα

στε έτοιμοι να συζητήσουμε τα τρωτά αυτού του νομοσχεδίου. Και οι νεολαίες 

σίγουρα πρέπει να συναντηθούν και να δουν μαζί πώς μπορεί να βελτιωθεί, για να 

προχωρήσουμε, όπως είπαμε προηγουμένως, μαζί στο θέμα της νεολαίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθε(. Και πρέπει να προχωρή

σουμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου αυτού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Σύσταση Κεντρικού Φορέα. 'Αρθρο 3. 

Όργανα του Κεντρικού Φορέα. Άρθρο 4. 
Σκοποί και αρμοδιότητες του Κεντρικού Φορέα. 'Αρθρο 5. 

Αρμο3ιότητες 1 πουρyού. Άρθρο 6. 

Σύσταση και Σύνθεση Γραμματείας. 'Αρθρο 7. 

Αρμο3ιότητες Γ ραμματεlας. 'Αρθρο 8. 

Γραμματέας. 'Αρθρο 9. 

Αρμο3ιότητες Γραμματέα. 'Αρθρο 10. 

'Ι3ρυση και σύνθεση Γραμματείας. Άρθρο 11. 
Αρμο3ιότητες Υπηρεσίας. Άρθρο 12. 

Διευθυντής. 'Αρθρο 13. 

Λειτουργοί Νέας Γενιάς. 'Αρθρο 14. 

Γραμματειακό Προσωπικό. 'Αρθρο 15. 

Σύσταση Συμβουλευτικών Σωμάτων. 'Αρθρο 16. 

Σύνθεση Πολιτικής Επιτροπής. 'Αρθρο 17. 
Αρμο3ιότητες Πολιτικής Επιτροπής. 'Αρθρο 18. 

Συνε3ρlες της Πολιτικής Επιτροπής. 'Αρθρο 19. 

Συν3ικαλιστικό Σώμα. 'Αρθρο 20. 

Συνδικαλιστική Επιτροπή Συνδικαλιστικού Σώματος. 'Αρθρο 21. 

Σπουδαστική Επιτροπή Συνδικαλιστικού Σώματος. Άρθρο 22. 

Συνε3ρία Συν3ικαλιστικού Σώματος. 'Αρθρο 23. 

Σύνθεση Συμβουλευτικού Σώματος. 'Αρθρο 24. 
Αρμο3ιότητες Συμβουλευτικού Σώματος. 'Αρθρο 25. 

Συνε3ρlες Συμβουλευτικού Σώματος. 'Αρθρο 26. 

Έξο3α. Ταμείο Κεντρικού Φορέα. Άρθρο 27. 

Έκ3οση Κανονισμών. 'Αρθρο 28. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των οίρθρων 1 - 28; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29, χύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον των οίρθρων 1 - 28; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας 

Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυποί τη σφύρα) 

Με 29 ψήφους υπέρ, ου8εμία εναντίον και 12 αποχές, το πιο πάνω νομοσχέ-
8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. 

l{ύριοι συνά8ελφοι, ψηφίστηκε σήμερα το Οεύτερο θεσμικό νομοσχέ8ιο από 

αυτό το Σώμα. Το πρώτο ήταν το νομοσχέ8ιο «0 περί Ίσης Αμοιβής Μεταξύ 
Αν8ρών και Γυναικών για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμος του 1989» και η πρόταση 
νόμου που τ~τλοφορείται «0 περί της Ισομισθίας Αν8ρών και Γυναικών Νόμος του 
1985)). Το Οεύτερο ήταν το νομοσχέ8ιο «0 περί της Υπηρεσίας Νέας Γενιάς 
Νόμος του 1989». Γίνεται η καλή αρχή για την οργοίνωση ενός φορέα για τη νεο
λα(α μας. Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν φόβοι, ότι υπάρχουν κενά, Ουσχολίες, 

κτλ .. ΕΟώ είμαστε πάντοτε. Μπορούμε να τα Οούμε όλα αυτά, να τα εξετάσουμε 
και να τα Οιορθώσουμε. Τώρα γlνεται η καλή αρχή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 
5 και 12 Οκτωβρίου 1989 Έγγραφα των Υπουργών Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
Παι8είας και Συγκοινωνιών και Έργων Ουνάμει του Άρθρου 3(1){α) του περί 
Προσλήψεως Εκτοίκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Καλώ τον Πρ6ε8ρο της αρμ68ιας Κοιν9βουλευτικής Επιτροπής να Οιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθείσα; 

Επει8ή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθε(σα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΚΑΤΑΤΕΘΕΝΤΑ ΣΤΗ ΒΟΥΛΉ 

ΣΤΙΣ 5 ΚΑΙ 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1989 ΕΓΓΡΑΦΑ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΩΝ 
ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΚΑΙ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ Δ ΥΝΑΜΕΙ ΤΟΥ 

ΑΡΘΡΟΥ 3 (1)(α) ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉ
ΛΩΝ ΕΙΣ ΤΗΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 169 ΤΟΥ 1985). 
Παρόντες: 

Ντ(νος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω Έγγραφα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 
1989. 

Με τα πιο πάνω Έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή στις 5 και 12 
Οκτωβρίου 1989 από τους Υπουργούς Εμπορίου και Βιομηχανίας, Παι3είας, Συγ
κοινωνιών και Έργων και Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων σύμφωνα με τις διατά

ξεις του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την lπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ.169 του 1985), σκοπε(ται η 
πρόσληψη ή η παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στο Συμβούλιο 

Αμπελουργικών Προϊόντων, στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, στις Σχολικές 

Εφορείες Λευκωσίας; Παραλιμνίου, Πάφου και Σολέας, στον Κuπρtακό Οργανισμό 
Αθλητισμού, στην Αρχή Λιμένων Κύπροu, στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπροu και 

στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης για την κάλuψη έκτακτων αναγκών τους. 

Η Επιτροπή, αφού σημείωσε τοuς λόγους για τους οποίοuς κρίνονται αναγ

καίες οι εν λόγω προσλήψεις, φρονεί ότι δεν εγείρεται θέμα απαγόρεuσής τοuς 

κάτω από τοuς όροuς και για τη χρονική διάρκεια απασχόλησης ποu αναφέρονται 

στα uπό σuζήτηση Έγγραφα ποu βρίσκονται ενώπιον τοu Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και θέτω τα έγγραφα αuτά ενώπιόν σας. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσiασηj 

(Κτυπά τη·σφύρα) 

Επειδή δεν uπάρχει ένσταση, τα έγγραφα αuτά εγκρίνονται. 

Με την έγκριση των εγγράφων αuτών, έχουμε φτάσει στο τέλος της Νομοθε

τικής Εργασίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Η Κατάθεση Νομοσχε3lων και Εγγράφων έχει ή3η γ(νει. 

Ο κ. Στuλtανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Μια παράκληση όσον αφορά την τελεuταία έγκριση .. Πριν από λίγες μέρες, 

μέρες, δέκα μέρες, μια πολuμελής αντιπροσωπεία των υπ.:.ιΛΙ.-ΙJΛων των σχολικών 

εφορειών από όλη την Κύπρο είδε τον Πρόεδρο της Βοuλής και τοu εξέφρασε την 

έντονη επιθuμία της να uποβάλει έκκληση προς την Εκτελεστική Εξοuσία για 

κατάθεση νομοθεσίας, έτσι ποu κάποτε και αuτοί οι uπάλληλοι ποu εργάζονται 
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πάνω σε προσωρινή βάση -που Έ:ρχόμαστε εΟώ και είκοσι χρόνια και ανανεώνουμε 
καθεχρονικά τα συμβόλαιά τους με κρατικές επιχορηγήσεις- να γίνουν κάποτε 

μόνιμοι υπάλληλοι. 

Αν 8εν υπ&ρχει ένσταση -και πολλές φορές η Βουλή εξέφρασε την επιθυμία 

της αυτή- θα σας παρακαλούσα, μιας και λείπει ο χ •. ΛυσσαρίΟης, να διαβιβάσετε 

εσε(ς αυτή την παράκληση~. γιατl κι' ο ίδιος ζήτησε με κάποια ευκαιρία να 

επαναφέρει το θέμα στην ΕκτΕλεστική Εξουσία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ευχαρίστως, κύριε Στυλιανού. Είναι ένα θέμα το οποίο χρονίζει. Ως 

γεγονός είναι γνωστό το θέμα από παλιά. Και θα ήταν ορθό, αν μπορούσε, να 

διευθετηθεί οριστικά και γι' αυτούς τους ανθρώπους οι οπο(οι πράγματι εργάζον

ται γιοι πολλ& χρόνιοι τώρα, χωρίς καμιά Βιοισφ&λιση. Βεβαίως θοι Βιοιβιβοιστεί η 

ποιρ&κληση αυτή προς την Εκτελεστική Εξουσlοι. 

Το Κεφ&λοιιο Β, Κοιτ&θεση Νομοσχε8ίων και Εγγρ&φων, έχει ή8η γίνει. 

Κεφάλαιο Γ, Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές Μθηκοιν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 1988 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφiρειας Λευκωσίας .κ. Πiτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 29 Νοεμβρίου 1988. 

<<Όπως ~όνισε ο κοινοτάρχης Κυπερούντας χ. Λουκάς ΠαπαχριστοΟούλοu, το 
vοσοκομε(ο της κοινότητας φθ(νει και περιπ(πτέι σε σταδιακή αχρησ(α, Ανέφερε 

επίσης ότι, αν και ο Υπουργός Τγε(ας είχε υποσχεθε( ότι θα επισκεφθεί το νοσο

><'ομε(ο, για να προωθήσει λύσεις των προβλημάτων που υπάρχουν, έμπρακτο ενδι

αφέρον Οεν έχει ακόμα επιδειχθεί από την κυβέρνηση. Ο κοινοτάρχης Κuπερούντας 

μας ανέφερε ακόμα πως οι κάτοικοι της περιοχής νιώθουν πικρ(α και απογο~:ευση 

από την αδράνεια της κυβέρνησης να επανδρώσει το νοσοκομε(ο της Κυπερούντας 

και να το καταστήσει ένα πλήρες περιφερειακό νοσοκομείο. 

Συγκεκριμένα επισημα(νονται τα πιο κάτω προβλήματα, όπως μας εκτέθηκαν 

προφορικά και με υπόμνημα των κοινοταρχών της περιοχής: 

1. Αντί να τοποθετηθεί στο νοσοκομείο και 8εότερος ακτινογράφος, για να 

καλύπτει τις σχετικές ανάγκες κατά τις απογευματινές ώρες, ε8ώ και 

8υο μήνες έχει απομακρυνθεί και ο ένας που υπήρχε. 

2. Δεν υπάρχει μόνιμος αναισθησιολόγος, με αποτέλεσμα να υπολειτουρ

γεί το χειρουργείο. 

~ ο8οντ(ατρος μόνο 8υο μέρες τη β8ομά8α βρ(σκε:.α_ι _στο νοσοκομείο, 

γιά:itπεpr.ο8εύ~iητες. \ 

4. Ε8ώ και λίγο καιρό σταμάτησε να επισκέπτεται το νοσοκομείο γυναι

κολόγος. Προηγουμένως επισκεπτόταν το νοσοκομεlο γυναικολόγος 

από τη Λεμεσό μια φορ& τη β8ομ&8οι. 

5. Καμιά ανταπόκριση 8εν υπήρξε σε παλαιότερο αίτημα να επισκέπτεται 

το νοσοκομείο οφθαλμίατρος μι οι φορ& τη β8ομ&8οι. 

6. Το χημείο λειτουργεί μόν.ο πρωινές ώρες, με αποτέλεσμα να μην εί~αι 
8υνατή η αντιμετώπιση έκτακτων περιστατιΚών. 

7. Και το Παθολογικό Τμή1μα του ·νοσοκομείου υπολειτουργεί, 8ιότι ο,. 
ένας από τους 8ύο γιατρούς γενικής ιατρικής που είναι τοποθετημένοι 
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εκεί περιοδεύει στην περιοχή, με αποτέλεσμα ο ένας γιατρός να μην 

μπορεί να καλύψει όλες τις ανάγκες του νοσοκομείου (εξωτερικά 

ιατρεία, εσωτερικοί ασθενείς κλπ.). 

8. Το Τμήμα Πρώτων Βοηθειών δε λειτουργεί, παρά το γεγονός ότι είναι 

πλήρως εξοπλισμένο. 

9. Το ένα από τα δύο ασθενοφόρα του νοσοκομείου που δεν έχει αχρη

στευθεί είναι σε κακά χάλια και πολλές φορές μένει στο δρόμο. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Τποuργείο να ενημερώσει σχετικά το Σώμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 1988 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((1. Τοποθέτηση ακτινογράφου 

Από τις 12 Ιουνίου 1989 έχει τοποθετηθεί και εργάζεται στο Νοσοκο
μείο Κuπερούντας ακτινογράφος. 

2. Τοποθέτηση Αναισθησιολόγου πάνω σε μόνιμη βάση 

Ως γνωστό,πολιτική του Υπουργείου Τγείας ειναι η αναβάθμιση 

των αγροτικών νοσοκομείων Παραλιμνίου, Κυπερούντας και Πόλης 

Χρυσοχούς,ώστε να λειτουργεί σ' αυτά Παθολογικό Τμήμα και Τμήμα 

Πρώτων Βοηθειών πάνω σε πλήρη βάση και εξωτερικά ιατρεία. Χαρα

κτηριστικά,από 5 γιατροί έγιναν 10 με την αναβάθμιση. Δεν προνοεί
ται επί του παρόντος η λειτουργία χειρουργικού τμήματος, γι 1 αυτό και 

Οε χρειάζεται αναισθησιολόγος. Ο χειρούργος όμως θα επισκέπτεται 2 
φορές την εβ8ομά8α το Νοσοκομείο Κυπερούντας από τη Λεμεσό και 

θα επιλαμβάνεται μικροεπεμβάσεων και των ασθενών των εξωτερικών 

ιατρείων. 

3. Οδοντίατρο.ς 

Τ πάρχει μόνιμα τοποθετημένος ο8οντίατρος που απουσιάζει μόνο 

κάθε Τετάρτη και Παρασκευή,όταν επισκέπτεται το ΑΤΚ Αγρού. 

4. Επίσκεψη Γυναικολόγου 

Τπάρχει τακτική εβ8ομα8ιαία επίσκεψη γιατρού από το Νοσοκο

μείο Λεμεσού. Αυτή Οιακόπτεται μόνο κατά τους μήνες Ιούλιο και 

Αύγουστο, λόγω της θερινής ά8ειας των γιατρών. 

5. Επίσκεψη Οφθαλμίατρου 

Έχουν γίνει Οιευθετήσεις για την έναρξη επισκέψεων οφθαλμία

τρου από τον τρέχοντα μήνα, πάνω σε Οεκαπενθήμερη βάση. Αν οι 

αvάγκες το απαιτήσουν, οι επισκέψεις θα γίνουν εβ8ομα8ιαίες. 

6. Το εργαστήριο λειτουργεί μόνο τις πρωινές ώρες. 

7. Παθολογικό Τμήμα 

Με την τοποθέτηση Ουο ει8ικώv παθολόγωv το Παθολογικό 

Τμήμα άρχισε να λειτουργεί πάνω σε πλήρη και σωστή βάση. 

8. Τμήμα Πρώτων Βοηθειών 

Με την αναφερόμενη πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού, το Τμήμα 

Πρώτων Βοηθειών άρχισε να λειτουργεί πάvω σε 24ωρη βάση. 

9. Ασθενοφόρο 

Σε ένα μήνα θα τοποθετηθεί Οεύτερο ασθενοφόρο στο Νοσοκομείο 

Κυπερού\ιτας,για να καλύπτονται πλήρως οι ανάγκες της περιοχής.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 1988 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 8 Δεκεμβρίου 1988. 

(<Το Φλεβάρη του 1988 υπήρξε έντονη Οιαμάχη μεταξύ του προσωπιχο•) χαι 
του Διοικητικού Σuμβοuλ(ου της ΣΕΔΙΓΕΠ. Για την εξέταση των Οιαφορών ο 

Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών Οιόρισε ερεuνώντες λειτουργούς οι οποίοι, αφού 

Οιερεύνησαν τις Οιαφορές, υπέβαλαν σχετική έκθεση. 

ΕπειΟή το θέμα συζητείται μεταξύ των μελών της ΣΕΔΙΓΕΠ με πιθανές 

Οuσμενείς επιπτώσεις, παρακαλείται το Υπουργείο Εμπορίου χαι Βιομηχανίας να 
' Β λή ' ' θ ' ' ενημερωσει τη ου για το περιεχομενο της εχ εσης χαι για τα τuχον μετρα που 

λήφθηκαν.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 16 Μαρτίου 1989. 

«Επαναλαμβάνω την ερώτηση που υπέβαλα στις 3/12/88 (ΕΓ 274) και η 
οποία παραμένει αναπάντητη. 

1 Το Φλεβάρη του 1988 υπήρξε έντονη Οιαμάχη μεταξύ του προσωπικού χαι 
του Διοικητικού Συμβουλίου της ΣΕΔΙΓΕΠ. Για την εξέταση των aιαφορών ο 

Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών Οιόρισε ερεuνώντες λειτουργούς οι οποίοι, αφού 

Οιερεόνησαν τις Οιαφορές, υπέβαλαν σχετική έκθεση. 

Επειaή το θέμα συζητείται μεταξύ των μελών της ΣΕΔΙΓΕΠ με πιθανές 

Οuσμενείς επιπτώσεις, παρακαλείται το Υπουργείο Εμπορίου χαι Βιομηχανίας να 

ενημερώσει τη Βουλή για το περιεχόμενο της έκθεσης χαι για τα τυχόν μέτρα που 
λήφθηκαν.')) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερωτήσεις ημερομηνιών 8 Δεκεμβρίου 1988 και 16 
Μαρτίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αρι

στοu Χpuσοστόμοu. 

«(α) 'Υστεpα από καταγγελίες σ'ό,τι αφορά τις Οραστηpιότητες μελών της 
Επιτροπής της ΣΕΔΙΓΕΠ Λτa ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών 

και Συνεργατικής Ανάπτυξης όρισε, σύμφωνα με το άρθρο 42(1) του 
περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου Ap. 22 του 1985 χαι 68 του 
1987, τους χ. Δ. Πίπη, Πρώτο Συνεργατικό Λειτουργό, χαι Μ. Σεpα
φίΟη, Ανώτερο Συνεργατικό Λειτουργό, όπως Οιενεργήσουν έρευνα για 

τη λειτουργία της ΣΕΔΙΓΕΠ χαι ειΟιχά να ερευνήσουν τις καταγγε

λίες εναντίον των μελών της Επιτροπής και συγκεκριμένα των κ. Δ. 
l(αππετζιή και Γ. Αντωνιά8η, 

(β) η έρευνα συμπληρώθηκε και υποβλήθηκε σχετική Έκθεση στον Έφορο 
Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής Ανάπτυξης. Αμέσως μετά 
τη συμπλήρωση της Έκθεσης από την Ερευνητική Επιτροπή, ο κ. 
Καππετζιής υπέβαλε οικειοθελώς την παραίτησή του. Εξάλλου ο κ. 

Αντωνιά8ης 8εν 8ιεκ8ίκησε θέση στο νέο Διοικητικό Συμβούλιο της 

Εταιρείας το οποίο εκλέγηκε στις 14 Μα·ί·ου 1989, και 

(γ) σήμερά η Εταιρεία εργάζεται ομαλά και οι σχέσεις της Επιτροπής και 
του Προσωπικού είναι αρμονικές.» 
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Εpώτηση ημεpομηνίας 27 Απpιλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. Αυγεpινό Παπαpέ και ληφθείσα στις 

3 Μα·ί·ου 1989. 

(<Είναι γνωστό πως οι αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου πρέπει να είναι 

δεσμευτικές και να εφαρμόζονται με σχολαστιχότητα 1 διότι σε ενάντια ·περίπτωση 
δημιουργείται χάος και καταργείται το κράτος δικαίου σε μια χώρα. 

Ασφαλώς καμιά. Αρχή δεν μπορεί να παρανομεί και να παρακούει τις αποφά

σεις του Ανώτατου Δικαστηρίου. Στην Κύπρο όμως παρατηρείται το φαινόμενο η 

ίδια η κυβέρνηση να περιφρονεί και να αρνείται να εφαρμόσει αποφάσεις του Ανώ

τατου Δικαστηρίου σε πλείστες περιπτώσεις ατομικών προσφυγών από πολίτες 

της J(υπριαχής Δημοκρατίας. 

Είναι σε όλους γνωστό πως υπάλληλοι της Δημόσιας Υπηρεσίας, της Εκπαι

δευτικής Υπηρεσίας χαι άλλων κλάδων προσφεύγουν στα Δικαστήρια για δυσμε

νείς διακρίσεις σε βάρος τους από μέρους των αρμόδιων Αρχών σε περιπτώσεις 

προαγωγών κτλ. 

Ε(ναι επίσης γνωστό πως η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών _αυτών που 

έκαμαν προσφυγή και εκδικάστηκε η υπόθεσή τους, δικαιώθηκαν από το Ανώτατο 

Δικάστήριο. Παρόλον όμως ότι οι αιτητές δικαιώθηκαν, η κυβέρνηση αρνείται να 

εφαρμόσει τις αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου. 

Ζητούμε από την κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Πόσες και ποιες αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου δεν εφαρμό

στηκαν από την Εκτελεστική Εξουσ(α και τι προτίθεται να πράξει 

μελλοντικά, ώστε οι αποφάσεις αυτές να εκτελεστούν προς αποκατά

σταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων των επηρεαζομένων; 

(β) Ποιοι ευθύνονται για την κατάσταση αυτή και τι μέτρα θα ληφθούν για 

εξάλειψη της παρανομίας;» 

Απάντηση ημεpομηνίας 3 Οκτωβρίου 1989 του Υπουpγού Δικαιοσύνης σε 
Εpώτηση ημεpομηνlας 3 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περιφέ
ρειας Λεμεσού κ. Αυγεpινού Πcιπcιρέ. 

((Η απάντηση δίνεται με καθυστέρηση γιατί η ερώτηση λόγω της φύσης της 

έπρεπε να τεθεί ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα. της Δημοκρατίας, της Επιτρο

πής Δημόσιας !πηρεσίας και της Επιτροπ'ής Εκπαιοευτικής !πηρεσ(ας λόγω 

αρμοδιότητάς τους για τα εγειρόμενα θέματα: 

1. Αναφορικά με τη δικαιοδοσία του Ανωτάτου Δικαστηρίου δυνάμει του 
άρθρου 146 του Συντάγματος υπάρχει ολόκληρο κείμενο ση.μειώματος του Νομι
κού Τμήματος που ετοιμάστηκε σε σχ_έση με την πιο πάνω ερώτηση του κ. 

Παπαρέ. 

2. Για την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας παραθέτουμε τα ακόλουθα με 
βάση τις απόψεις της Επιτροπής αυτής, όπως διατυπώθηκαν σε έγγραφό της προς 

το 1 πουργε(ο μας: 

'Οι αποφάσεις της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, η οποία είναι 

αυτοτελές και ανεξάρτητο όργανο της Πολιτείας, υπόκεινται στον έλεγχο 

του Ανώτατου Δικαστηρίου και μόνο αυτού, μέσα στα πλαίσια της αναθεω

ρητικής δικαιοδοσίας του δυνάμει του άρθρου 146 του Συντάγματος. 

Η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας πάντοτε σέβεται τις αποφάσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου και ενεργεί με καλή πίστη για την εφαρμογή τους. 
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Σ 
1 ι ι '1:" ' 'λ ψ Ε ' υγχεχριμενα, οταν μια αποφαση, πρα~η η παρα ει η της ~ πιτροπης 

Δημόσιας lπηρεσlας προσβάλλεται επιτυχώς ενώπιον του Ανώτατου Δικα

στηρίου, η Επιτροπή, μόλις λάβει επίσημα γνώση της διχαστικής απόφασης, 

πληροφορεί γραπτώς κάθε επηρεαζόμενο πρόσωπο για την ακύρωση του διο

ρισμού, προαγωγής, απόσπασης, μετάθεσης, χτλ. χαι επιπρόσθετα προβαίνει 

στην ανάκληση οποιασδήποτε μεταγενέστερης πράξης, η οποία είχε ως απα

ραlτητη νομική προϋπόθεση την ακυρωθείσα. 

Εξάλλου, ύστερα από τελεσίδικη αχuρωτιχή απόφαση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου, η Επιτροπή κατά την επανεξέταση του θέματος καθοδηγείται 

συνήθως από το Γραφε(ο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας όσον 

αφορά τον τρόπο προσέγγισης του θέματος χαι ενεργεί υπό το φως της νομι

κής συμβουλής. 

Η δήλωση που περιέχεται στην ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ερώτηση ότι 'η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών αυτών που έκαμαν 
προσφυγή χαι εχδιχάστηχαν οι υποθέσεις τους διχαιώθηχαν από το Ανώτατο 

Δικαστήριο' εLναι τελείως ανακριβής χαι αβάσιμη σ' ό,τι αφορά τις προ

σφυγές που στρέφονται εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής Δημόσιας Υπη

ρεσίας. Στην πραγματικότητα η μεγάλη πλειοψηφLα των προσφυγών εναν

τίον αποφάσεων της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας απορρίπτονται από το 

Ανώτατο Δικαστήριο.' 

3. Καθόσον αφορά την Επιτροπή Εχπαιδευτιχής Υπηρεσίας αναφέρουμε τα 
εξής με βάση τις παρατηρήσεις της Επιτροπής αυτής, όπως διατυπώθηκαν σε 

tyyραφό της προς το Υπουργείο μας: 

Ή Επιτροπή χατά την επανεξέταση αποφάσεων που έχουν ακυρωθεί 

από το Ανώτατο Δικαστήριο λαμβάνει πάντοτε υπόψη τα ευρήματα του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου χαι συμμορφώνεται πλήρως με τη διχαστική από

φαση. 

Δεν είναι ακριβής ο ισχυρισμός ότι 'η συντριπτική πλειοψηφία των 

λ ' ' ' ή • ' 'θ ' πο ιτων αυτων που εχαμαν προσφυγ χαι εχσιχαστηχε η υπο εση τους 

διχαιώθηχαν από το Ανώτατο Δικαστήριο'. Οι περισσότερες προσφυγές που 

στρέφονται εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής Εχπαιδευτιχής Υπηρεσίας 

χαι έχουν εχδιχαστεί από το Ανώτατο Δικαστήριο έχουν απορριφθεί. 'Οσον 

αφορά τις προσφυγές που έχουν γ(νει δεχτές από το Ανώτατο Δικαστήριο 

παρατηρείται ότι η ακύρωση στις περισσότερες περιπτώσεις οφείλετο σε 

τυπικούς λόγους. Στις ελάχιστες περιπτώσεις στις οποίες το Ανώτατο 

Δικαστήριο διαπίστωνε ότι π.χ. ο αιτητής υπερέχει έκδηλα του προαχθέντος 

η Επιτροπή σεβάστηκε χαι εφάρμοσε χατά τηy επανεξέταση τις διαπιστώ

σεις αυτές. 

Είναι χαραχτηριστιχοί οι πιο χάτω αριθμοί: Κατά τp 1987 ~αταχωρή
θηχαν 140 προσφυγές εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής. Κατά το 1988 ο 
αριθμός των προσφυγών μειώθηκε στις 83, ενώ μtχρι στιγμής (για το 1989) 
έχουν καταχωρηθεί 39 προσφυγές. Από τις πρασφυγές που εΧδιχάστηχαν 
χατά το 1988 56 απορρίφθηκαν από το· Ανώτατο Δικαστήριο χαι 28 έγιναν 
δεχτές (ολικώς ή μερικώς). 'Πρέπει όμως να αναφερθεί ότι από τις _28 προ
σφυγές που έγιναν δεχτές από το Ανώτατο Δικαστήριο οι 18 αφορούσαν 6 
αποφάσεις της Επιτροπής για προαγωγή σε διάφορες θέσεις, 5 προσέβαλαν 
τους κανονισμούς μεταθέσεων που ίσχυαν χατά το 1986 χαι η ακύρωση αφο-
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ρούσε αυτούς ακρι~ώς τους κανονισμούς και ~ αφορούσαν όιορισμούς που 

είχαν αποφασιστεί από την Επιτροπή κατά το 85 και 86 με βάση το τότε 
ισχύον καθεστώς'.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μα·ί·οu 1989 uποβληθείσα 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή 

ληφθείσα στις 11 Μα-1-οu 1989. 

από τοv αξιότιμο 

Χατζηγιάννη και 

((Από έρευνα που έχω κάμει αναφορικά με την καταλληλότητα των συστημά

των παραγωγής ζεστού νερού που η Κυπριακή Δημοκρατ(α έχει εγκαταστήσει στο 

Νοσοκομείο Λάρνακας, διαπίστωσα ότι οι ηλιακοί θερμοσίφωνες του Νοσοκομείου 

δε λειτουργούν κανονικά και οι περισσότεροι απ' αυτούς έχουν λιώσει, ενώ υπάρχει 

πρόθεση να αφαιρεθούν και να εγκατασταθούν άλλοι. 

Επειδή η εγκατάσταση των ηλιακών θερμοσιφώνων έγινε πριν 4 χρόνια και 
δαπανήθηκαν για το σκοπό αυτό χιλιάδες λίρες, και επειδή ανάλογα προβλήματα 

σχετικά με τους ηλια.κοός φαίνεται ότι υπάρχουν στο ΚΕΝ Λάρνακας και σε 

διάφορους κυβερνητικοός οικισμοός 1 ερωτάται η αρμόδια. Αρχή να. πληροφορήσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

(1) Ποιο ποσό δαπανήθηκε για. τους ηλια.κοός θερμοσίφωνες του Νοσοκο

μείου Λάρνακας και τι ποσό απαιτείται να. δαπανηθεί για. την 

αντικατάστασή τους; 

(2) Ποια. είναι σήμερα. η κατάσταση των ηλιακών του Νοσοκομείου και 

πώς αυτή δικαιολογείται; 

(3) Ποια. κριτήρια. λήθφηκα.ν υπόψη για. την τοποθέτηση α.υτοό του τόπου 

των ηλιακών; 

( 4) Γιατί δεν προτιμοόντα.ι δοκιμασμένα. συστήματα. νέας τεχνολογίας, 

ιδιαίτερα. όταν τοποθετούνται για. εξυπηρέτηση ουσιωδών υπηρεσιών 

και σε περιοχές με πολό χαμηλές θερμοκρασίες; 

(5) Ποια. μέτρα. θα. ληθφούν έτσι που να. μη δημιουργούνται στο μέλλον 

παρόμοιες καταστάσεις που έχουν σαν αποτέλεσμα. τη σπατάλη 

χρημάτων του δημοσίου;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Υγείας σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Μα-ί-οu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περι
φέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

(<( α.) Για. την προμήθεια. και εγκατάσταση των ηλιακών θερμοσιφώνων 

δαπανήθηκε συνολικά ποσό από !:41,739. Για. την αντικατάσταση του 

συστήματος θα απαιτηθεί ποσό 1:40,000 περίπου. 

(β) Η σημερινή κατάσταση των ηλιακών δεν είναι ικανοποιητική λόγω 

φθοράς των πλαισίων. Το Τμήμα. Ηλεκτρομηχανολογικών lπηρεσιών 

αποδίδει τη φθορά στη χρησιμοποίηση ανομοιογενών μετάλλων που 

είχε σαν αποτέλεσμα. την ηλεκτρόλυση. 

(γ) Τα. κριτήρια. επιλογής του συστήματος όπως και η σχεδίαση των 

ηλεκτρομηχανολογικών εγκαταστάσεων του νέου νοσοκομείου ήταν 

θέμα. ευθύνης των Συμβούλων Ηλεκτρομηχα.νολόγων για. το έργο και 
συγκεκριμένα της εταιρείας Ε. WINGFIELD - ΒΑ WLES AND 
PARTNERS. 

(δ) Όπως μας διευκρίνισε το Τμήμα. Ηλεκτρομηχανολογικών lπηρεσιών 1 
τα. πλαίσια. που χρησιμοποιήθηκαν ήταν νέας τεχνολογίας και κατά τη 
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γνώμη του θα μπορούσε να λειτουργήσει ικανοποιητικά το σύστημα, 

αν Οεν γινόταν λανθασμένος συνδυασμός υλικών. 

(ε} Πρέπει να Οιευχρινιστεί ότι η σχεδίαση των νέων νοσοχομε(ων που 

περιλαμβάνει και τις ηλεχτρομηχανολοyιχές μελέτες, όπως επίσης χαι 

η επίβλεψη της εκτέλεσης των έργων, γίνεται από ιδιωτικούς αρχιτε

χτονιχούς οίκους που επιλέγονται κατόπιν διαγωνισμού. Πέραν τούτου 

οι τεχνικές υπηρεσίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 

ασκούν έλεγχο με σκοπό τη μείωση των προβλημάτων στο ελάχιστο». 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Μα-ί-ου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 16 Μα+ου 1989. 

«Από στοιχεία που μου δόθηκαν, οι προδιαγραφές για τις επιχωματώσεις και 

τα λιθένΟυτα πρανή για την κατασκευή χρηπιΟότοιχου στο λιμάνι της Πάφου είναι 

ελλιπείς. 

Οι ελλιπείς προδιαγραφές διευκολύνουν τη χρήση ακατάλληλου υλικού και 

υπάρχουν πληροφορίες ότι για τις επιχωματώσεις χρησιμοποι-ήθηκε ι μέλανος, που 

δε θεωρείται κατάλληλο υλικό γι' αυτό το έργο. 

Παρακαλείται το ·αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορ-ήσει τη Βουλή πώς 

δικαιολογεί τις ελλιπείς προδιαγραφές και να δώσει λεπτομερή στοιχεία για τον 

έλεγχο που διεξάγεται κατά την εκτέλεση του έργου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μα+ου 1989 του 

αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«Η Αρχή Λιμl:νων ανl:θεσε στο Σύμβουλο Μηχανικό κ. Αν3ρl:α Παπα3ό

πουλο, πρώην Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, τη μελέτη, την ετοιμασία των 

όρων προσφοράς, την αξιολόγηση προσφορών και την επίβλεψη των εργασιών για 

την κατασκευή κρηπιδότοιχου στο λιμάνι της Πάφου. Είναι βέβαια αυτονόητο 

όμως ότι η Αρχή έχει την τελική ευθύνη. 

2. Όσον αφορά το θέμα των προδιαγραφών αναφέρεται πως για το υλικό 
επιχωμάτωσης καθορίστηκαν σαφείς προδιαγραφές αναφορικά με την κοκκομε

τρική σύνθεση του υλικού, ενώ οι πετρογραφικές ιδιότητες του υλικού αφέθηκαν 

στον έλεγχο και την κρίση του Συμβούλου Μηχανικού και τούτο γιατί οι 

ποσότητες επιχωμάτωσης -ήταν μικρές σε σχέση με το όλο έργο. Στη συγκεκρι

μένη περίπτωση οι επιχωματώσεις αφορΟύσαν εργασία ΛΚ 15,000 περίπου σε 
συνολική εργασία ΛΚ 143,000. 

Ως υλικό επιχωμάτωσης χρησιμοποι-ήθηκε ο 'μέλανος' που θεωρήθηκε από το 

Σύμβουλο Μηχανικό ικανοποιητικό ύστερα από τη διεξαγωγ-ή εργαστηριακών 
! 

μελετών. 

3Ό Αναφορικά με' τα λιθένδυτα πρq;ν-ή που αφορούν απλ~ επένδυση μικρού 
μέρΟUς tης επιχωμάτωσης, που είναι Πλήρως προστατευμένη ειδικά από τους 
κυματισμούς, καθορίστηκαν σαφείς προδιαγραφές για το βάρος και Τις διαστάσεις 

των ογκόλιθων που θα χρησιμοποιηθούν. Το λατομείο από το οποίο 'θα προέρχον
ται οι ογκόλιθοι εγκρίνεται από το Μηχανι·κό. Το κόστος της κα1τασκευής των 
λιθένδυτων πρανών είναι περίπου ΛΚ 2,800. 

4. Την ευθύνη για την επίβλεψη του Ι:ργου φl:ρει ο Σύμβουλος Μηχανικός 

χωρίς όμως να σημαίνει πως η Αρχή, σε περίπτωση που δεν ικανοποιείται με το 
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επίπεδο της επίβλεψης, δεν μπορεί να επέμβει χαι να κάμει τις απαιτούμενες 

υποδε(ξεις. 

Συγκεκριμένα: 

(i) Ο Σύμβουλος Μηχανικός με τις επιτόπου επισκέψεις παρακολουθεί την 

εκτέλεση του έργου, 

(ίί) η Αρχή Λιμένων έχει προσλάβει και τοποθετήσει στην Πάφο, ειδικά 

για το έργο αυτό, πτυχιούχο Πολιτικό Μηχανικό (Resident Engineer), 

(ίίi) η Αρχή Λιμένων στις περιπτώσεις που απαιτείται, αποστέλλει και 

άλλο προσωπικό για να ελέγξει και επιβλέψει την εκτέλεση του έργου, 

(ίν) γίνεται τακτική δειγματοληψία, εργαστηριακός έλεγχος και υποβάλ

λονται σχετικές εκθέσεις από το ειδικό εργαστήριο Έarthmetrix' τα 

έξοδα του οποίου καλύπτει η Αρχή, αλλά είναι και στη διάθεση του 

Συμβούλου Μηχανικού όποτε το χρειαστεί. 

Επομένως το επίπεδο ελέγχου και επίβλεψης μπορεί να θεωρηθεί από κάθε 

άποψη ικανοποιητικό.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 

στις 22 louν(ou 1989. 

((Οι κοινότητες Πάνω Αρόδων και Δρούσιας συνδέονται με το δρόμο Κάθηκα -
Πόλης Χρυσοχούς με μικρούς δρόμους, ακατάλληλους και καταστρεμμένους. 

Δεδομένου ότι είναι δρόμοι μικρού μήκους, μικρής δαπάνης, αλλά μεγάλης 

ωφέλειας, προτίθεται μήπως το αρμόδιο 1'πουργε(ο να προβεί στις δέουσες 

επιδιορθώσεις, για να εξυπηρετηθούν οι ενδιαφερόμενες κοινότητες;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρ(οu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Iouν(ou 1989 τοu αξιότιμοu 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Η βελτlωση της οδού προσπέλασης Πάνω Αρόδων που ενώνεται με το δρόμο 

Κάθηκα-Προδρομίου θα μελετηθεί στα πλαίσια του Σχεδίου Ανάπτυξης των 

χωριών της Άαόνας' μέσα στους προσεχείς μήνες. 

Η βελτίωση της οδού προσπέλασης Δρούσιας, λόγω της μεγάλης δαπάνης 

που απαιτείται, θα προταθεί για περίληψη στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 

1991. 
Μέχρι τη βελτίωση των πιο πάνω δρόμων θα γίνονται οι αναγκαίες εργασίες 

συντήρησης, για να διατηρούνται σε καλή κατάσταση.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Iouν(ou 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λαρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρ(οu και ληφθε(σα 

στις 29 Ιοuνίοu 1989. 

((Ερωτάται το αρμόδιο 1'πουργείο να ενημερώσει' το Σώμα της Βουλής πότε 

επιτέλους θα επιλύσει το σοβαρότατο πρόβλημα· κυκλοφορίας του δρόμου Λάρνα

κας - ΔεκJλειας, νοουμένου ότι ο παρακαμπτήριος δεν Πρόκειται να τελειώσει 
σύντομα και νοουμένου ότι, έστω και αν ακόμα πραγματοποιηθεί αυτό το έργο, 

στην ουσία το κυκλοφοριακό δε θα λυθεί μ 'αυτό το μέτρο. 

Είναι παραδεκτό ότι χιλιάδες άνθρωποι που διακινούνται προς τη Λάρνακα ή 

από τη Λάρνακα προς την ελεύθερη Αμμόχωστο ή την τουριστική περιοχή 

ταλαιπωρούνται αφάνταστα και έχει αυξηθεί ανησυχητικά .ο μεγάλος κίνδυνος των 

τροχαίων ατυχημάτων. 
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Ί'α αρνητικά στοιχε(α που προκύπτουν από την ταλαιπωρία είναι: 

1. Η αποφυγ-/ι επισκέψεων στη Λάρνακα χαι την τουριστική της περιοχή. 

2. Το επικίνδυνο προσπέρασμα που επιχειρούν αυτοί που για κάποιους 

λόγους βιάζονται. 

3. Η αύξηση των τροχαίων ατυχημάτων. 

4. Ενώ φυσιολογικά η απόσταση Λάρνακας - Δεκέλειας δεν πρέπει να 

ξεπερνά τα 10 μέχρι 15 λεπτά, πολλές φορές ξεπερνά τη μια ώρα. 

5. Τυχόν τραυματίες που χρειάζονται μεταφορά στο Νοσοκομείο Λάρνα

κας αντιμετωπίζουν θανάσιμο κίνδυνο λόγω της μεγάλης καθυστέρησης. 

6. Η διαδρομή Λάρνακας - Δεκέλειας δεν προσφέρει άλλες υπαλλαχτιχές 

λόσεις, για να μεταβεί κάποιος έγκαιρα έστω χαι αν υπάρχει σοβαρό

τατος λόγος. 

7. Με ελάχιστα έξοδα μπορεί να διαπλατυνθεί ο υφιστάμενος δρόμος 

λόγω της ρυμοτομίας που υπάρχει επί σειράν ετών χαι είναι άξιον 

απορίας γιατί να μην προωθείται αυτή η εύκολη λύση. 

8. Λόγω της τουριστικής κίνησης στην περιοχ-/ι χαι των γάμων που 

δέχονται χαιρετισμούς στα μοναδικά ξενοδοχεία της περιοχής δημιουρ

γείται ακόμα μεγαλύτερο πρόβλημα. 

9. Τα χωριά Λειβάδια - Ορόχλινη - Πύλα χαι Ξυλοτύμπου είναι σχεδόν 

αποκομμένα από τη Λάρνακα λόγω αυτής της αυξημένης χυχλοφορίας. 

10. Τα μέτρα που λαμβάνει η αστυνομία υποβοηθούν μερικώς το πρό

βλημα, αλλά δεν είναι καθόλου ιχανοποιητιχή η κατάσταση χαι τα 

μέτρα κρίνονται ανεπαρκή. 

11. Οι διαβάσεις πεζών μπροστά σε χάθε ξενοδοχείο καθυστερούν τη 

διακίνηση των αυτοκινήτων από τη μια χαι θέτουν σε άμεσο κίνδυνο 

τους πεζούς, διότι δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες διευθετήσεις. 

Για όλους αυτούς τους λόγους χαι για άλλους που δεν μπορούν ν 'αναφερθούν 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει άμεσα τη Βουλή ποια μέτρα 

προτίθεται να εφαρμόσει χαι πότε, νοουμένου ότι η κατάσταση είναι πλέον 

αφόρητη χαι απαράδεχτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

((Είναι γεγονός ότι στο δρόμο Λάρναχας-Δεχέλειας παρατηρεlται αυξημένη 
χυχλοφορία κυρίως τα Σαββατοκυρίαχα χαι χατά τους θερινοός μήνες. Το πρό
βλημα αυτό θα απαμβλυνθεί αισθητά με την κατασκευή τεσσάρων λωρίδων 
κυκλοφορίας στο δρόμο Αραδίππου-Δεχέλειας, ο οποίος αναμένεται να αποπερα
τωθεί σύντομα. 

Μ' ι ι ι ι λ θ' ' θ ' εχρι της αποπερατωσης του πιο πανω εργου εχουν υ οποιη ει η προω ουν-

ται για υλοποίηση τα πιο χάτω: 

(α) Συχνή αστυνόμευση του δρόμου χατ&. τις ώρες αιχμής. 

{β) Εκκαθάριση της άγριας βλάστησης από τα ερείσματα του δρόμου για 
τη βελτ!ωση της ορατότητας. 

(γ) Βελτίωση της σήμανσης και σηfiατοa6τησης. 

(δ) Τοποθέτηση προβολέων για φωτισμό των υφιστάμενων διαβάσεων 
πεζών. 
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(ε) Η 8ιαπλάτuνση του υφιστ'άμενου 8ρόμου προωθείται ως πολεο8ομικό 

έργο με βάση μελέτες που έχουν γίνει από το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως σε συνεργασία με διάφορους εμπειρογνώμονες, οι οποίες 

έχουν τεθεί υπόψη του Πολεο8ομικού Συμβουλίου. 

(στ) Για την απάμβλυνση της συμφόρησης που παρουσιάζεται όταν υπάρ

χουν 8εξιώσεις για γάμους μπροστά στα ξενο8οχεία της περιοχής, θα 

απαγορευθεί η στάθμευση κατά μήκος και των δύο πλευρών του 8ρόμου 

Λάρνακας-Δεκέλειας μεταξύ του 4ou και 5ou μιλιο8είκτη περίπου. 

(ζ) Με στόχο να καταστούν οι 8ιαβάσεις πεζών απόλυτα ασφαλείς θα 

εγκατασταθούν φώτα τροχαίας τύπου 11PELICAN>)' και στις τρεις 

διαβάσεις πεζών που εξυπηρετούν την περιοχή. ~Γο μέτρο αυτό θα βοη

θήσει και την κυκλοφορία οχημάτων, 8ιότι θα αποτρέψει την ανεξέλεγ

κτη 3ιασταύρωση των πεζών στα σημεία αυτά.>) 

Ερώτηση ημερομηνlας 29 Ιουνlου 1989 υποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Μιχαήλ Θεοδούλου και ληφθείσα στις 

29 Ιουνίου 1989. 

((Η επαρχία Πάφου στην οποία περιλαμβάνεται η περιοχή Τηλλυρίας εξακο

λουθεί να υπάγεται στο Τμήμα 03ικών Μεταφορών Λεμεσού. Εξαιτ(ας αυτού οι 

κάτοικοι επιβαρύνονται με περισσότερη ταλαιπωρία και πρόσθετα έξο3α σε σύγ

κριση με τον υπόλοιπο πληθυσμό της Κύπρου, για να 3ιευθετήσουν τις υποχρεώ

σεις τους, όπως είναι η έκ3οση α3ειών, οι 3ιάφορες μεταβιβάσεις οχημάτων, κ.ά; 

Υπάρχουν πληροφορίες ότι από το 1981 έχει αγοραστεί γι' αυτό το Τμήμα 
εξοπλισμός ο οποίος βρίσκεται στις κρατικές αποθήκες αναξιοποίητος, 3ιότι 3εν 

έχουν ανεγερθεί γραφεία του Τμήματος στην Πάφο. Κάτω απ' αυτά τα 3ε3ομένα 

παρακαλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

(1) Αληθεύουν οι πληροφορίες ότι αγοράστηκε εξοπλισμός για το Επαρχι

ακό Τμήμα 03ικών Μεταφορών από το 1981 στα πλαίσια απόφασης 
για ανέγερση και επαρχιακών γραφείων; 

(2) Αν είναι σωστές οι πληροφορίες μοcς, γιατί δεν προωθήθηκε η ανέγερση 

γραφείων και η αξιοποίηση του εξοπλισμού; 

(3) Πώς αντικρίζει σήμερα το Υπουργείο το θέμα της λειτουργίας Επαρ

χιακού Τμήματος 03ικών Μεταφορών στην Πώρο;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνlας 29 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Μιχαήλ Θεοδούλου. 

«Δεν αληθεύουν οι πληροφορίες ότι έχει αγοραστεί εξοπλισμός για το Επαρ

χιακό Τμήμα 03ικών Μεταφορών μέσα στα πλαίσια απόφασης για ανέγερση 

Επαρχιακών Γραφείων. Ο μηχανικός εξοπλισμός, αξίας !:91,000 περίπου, που 
αγοράστηκε με 3άνειο που παραχωρήθηκε από τη Διεθνή Τράπεζα, αφορά τα 

Κέντρα Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων. Το 80% περίπου του εξοπλι
σμού αυτού έχει ή3η εγκατασταθεί στα Κέντρα Επιθεώρησης που έχουν ανεγερθεί 

στη Λευκωσία, Λεμεσό και Λάρνακα. 

Ο υπόλοιπος εξοπλισμός, που βρίσκεται υπό ασφαλή φύλαξη σε αποθηκευτικό 

χώρο του Τμήματος 03ικών Μεταφορών στη Λευκωσία και στις Κρατικές Αποθή

κες Πάφου, προορίζεται για το Κέντρο Επιθεώρησης Πάφου, η ανέγερση του 

οποίου θα αρχίσει σύντομα. Έχει εξευρεθεί ή3η ο κατάλληλος χώρος και έχει 
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προωθηθεί η ΟιαΟικασία απόκτησής του με γνωστοποίηση Απαλλοτρίωσης και 

Διάταγμα Επίταξης. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, η λειτουργια πλήρους Επαρχιακού Γραφείου 

του Τμήματος ΟΟικών Μεταφορών στην Πάφο προϋποθέτει και πρόσθετο προσω

πικό το οποί.ο Οεν είναι αυτή τη στιγμή Οιαθέσιμο.)> 

Ερώτηση ημερομην(ας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθε(σα 

στις 30 Ιουν(ου 1989. 

<<Οι κάτοικοι Μαθιάτη ζητοόν όπως τεράστιες εκτάσεις καλλιεργήσιμης χαλί

τικης γης της κοινότητας προσφερθούν για μακροχρόνια εκμίσθωση στους κατοί

κους που ελάχιστη γη χατ~χουν, μιας και το μείζον του κλήρου είναι τοuρχοχυπρι

αχός που αξιοποιείται από πρόσφυγες, μη χατοtχους, και χαλlτιχα. 

(Συγκεκριμένα 65-70% του συνόλου του κλήρου είναι ΤΙΚ χι από το υπό

λοιπο 25-30%, το 20% περίπου ε(ναι χαλ(τιχα). Λόγω του εξειδιχευμένου προβλή
ματος, προτίθεται μήπως (χι αν ναι, πότε χαι πώς) το αρμό8ιο Υπουργείο ν 'αντι

μετωπίσει το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομην(ας 30 Ιουν(ου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περιφέ
ρειας Λευκωσίας κ. Πέτροu ΣτuλιαvοU. 

«Σχετιχά με το θέμα της εχμίσθωσης χρατιχής γης για γεωργιχούς σχοπούς 

στους χατοίχους του χωριού Μαθιάτη σας πληροφορώ ότι, όταν οι ενδιαφερόμενοι 

υποβάλουν σχετιχές αιτήσεις, θα εξεταστούν σύμφωνα με τους εν ισχύι l(ανονι

σμούς χαι με πάσα συμπάθεια.>> 

Ερώτηση ημερομην(ας 30 Σεπτεμβρίου 1989 υποβληθε(σα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα 

στις 5 Οκτωβρ{ου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έγιναν τυχόν 

μελέτες για- την ετοιμασία πολεοδομιχού σχεδίου για την αξιοποίηση της περιοχής 

νότια του δρόμου Ερήμης - Πλατρών στο χωριό Π. Κυβ(δες.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρ(ου 1989 υποβληθε{σα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθε{σα 

στις 5 Οκτωβρlου 1989. 

((Η κοινότητα Σοuνίοu-Ζανατζιάς εδώ χαι αρχετά χρόνια αντιμετωπίζει πρό

βλημα πόσιμου νερού. 

Όπως μας δήλωσε η Χωριτιχή Αρχή, για την ενίσχυση της υδ:ατοπρομήθειας 

του χωριού από την πηγή 1 Κεφαλόβρυσος 1 ετοιμάστηχε σχέδ:ιο το οποίο προβλέ

πει δ:απάνη .€116,000 χαι το οποίο αποδ:έχθηχε ήδ:η η χοινότητα. 

Επειδ:ή υπάρχει χάποια χαθυστέρηση στην υλοποίηση του σχεδ:ίου, ερωτάται 

το αρμόδ:ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν πρά)'ματι έχει ετοιμάσει σχέ
δ:ιο χαι πότε προβ_λέπεται η υλοποίησή του.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρ(ου 1989 υποβληθε{σα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθε{σα 

στις 5 Οκτωβρίου 1989. 

«Η χοινότητα Π. Κυβ(δων αντιμετωπίζει πρόβλημα χώρου στο Δημοτιχό 

Σχολείο χαι ζητά την επέχταση τόυ σχολιχού της χτιρίου με δ:υο περιπλέον αίθου
σες. 
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Όπως μας καταγγέλλει η Χωριτική Αρχή, η κυβέρνηση ετοίμασε ήδη σχέδια 

για μια μόνο αίθουσα, η οποία όμως δεν θα καλύψει ικανοποιητικά τις ανάγκες 
των μαθητών. 

'Οπως μας δήλωσαν οι κάτοικοι, η κοινότητα αναπτύσσεται σταθερά και 

αργά ή γρήγορα η κυβέρνηση θα αναγκαστεί να προσθέσει και δεύτερη αίθουσα. 

Α , ' , 1 
' βλ'ψ ' θ φου αρyα η yρηyορα, συμφωνα με τις προ ε εις των κατοικων, α χρεια-

στεί η δεύτερη αίθουσα και αφού θα αρχίσει η επέκταση του σχολικού κτιρίου 

σύμφωνα με τα υφιστάμενα σχέδια, γιατί να μην κτιστεί από τώρα, ώστε να απο

φευχθούν στο εγγύς μέλλον διπλάσια έξοδα και ταλαιπωρίες των κατοίκων; 

Τι λέει το αρμόδιο lπουρyείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα 

στις 5 Οκτωβρίοu 1989. 

((Η κοινότητα Π. Κυβίδων για πολλά χρόνια ζητά1 χωρίς αποτέλεσμα 1 τη 
δημιουργ(α κτηνοτροφικής ζώνης. Η Χωριτική Αρχή υπέδειξε επανειλημμένως 

1 
, , , , 6 λ θ • 'Ψ ή συγχεκριμενο χωρο προς το σκοπο τουτο, χωρις μως να ηφ ουν υπο η οι εισηγ -

σεις της. 

Επειδή το χωριό αναπτύσσεται σταθερά και επειδή τα 1,000 περίπου αιγο
πρόβατα μέσα στο χωριό προκαλούν οχληρία, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή αν ετοίμασε τυχόν σχέδια ή μελέτες για τη δημιουργία 

κτηνοτροφικής ζώνης για τη μετακίνηση των ζώων έξω από την κατοικημένη 
περιοχή.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 5 Οκτωβρlοu 1989. 

((Με την ανέγερση του νέου κτιρίου, στο οποί.ο στεγάστηκε το Κεντρικό 

Ταχυδρομείο Λεμεσού, μεταφέρθηκε στο ίδιο κτίριο και η Υπηρεσία Τ αχυδρομι

κών Δεμάτων. Τούτη η διευθέτηση εξυπηρέτησε σε μεγάλο βαθμό το κοινό της 

Λεμεσού 1 επειδή στο νέο χώρο υπάρχει ικανοποιητικός χώρος στάθμευ~ης. 
Βάσιμες πληροφορίες ότι η Υπηρεσία Ταχυδρομικών Δεμάτων Θα μεταφερθεί 

στο παλιό χτίριο προκάλεσαν αναστάτωση στο κοινό της Λεμεσού. Τα παλιό κτί
ριο βρίσκεται έναντι του Δημοτικού Μεγάρου και γύρω από το χώρο του παλιού 

ταχυδρομείου βρίσκονται το Συνεργατικό Ταμιευτήριο, τράπεζες, κυβερνητικά 
γραφεία και εμπορικά καταστήματα. Στο χώρο αυτό υπάρχει μεγ&.λη συμφόρηση 

και παντελής έλλειψη χώρου στάθμευσης. Αν επαναφερθεί ·rι Υπηρεσία Ταχυδρομι
κών Δεμάτων στο χώρο αυτό 1 το πι.-όβλημα θα οξυνθεί πολύ και οι ταλαιπωρίες 
του κοινού θα είναι αξεπέραστες. 

Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν υπάρχει πρό
θεση μετακίνησης της υπηρεσίας χαι τους λόγους που επέβαλαν τέτοια απόφαση.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu και ληφθείσα 

στις 5 Οκτωβρlοu 1989. 

((Λόγω των οδικών έργων στο δρόμο Λεμεσού-Πλατρών και της διαπλάτυ.ν

σης της γέφυρας Ζυγού, κρίθηκε αναγκαίο να κατασκευαστεί προσωρινή γέφυρα 

για να εξυπηρετεί τη συγκοινωνία. 
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Οδηγοί λεωφορείων και κοινοτικοί παράγοντες της περιοχής εκφράζουν 

φόβους ότι η πρόχειρη χατασχευ·ή της προσωρινής γέφυρας θα θέσει σε κίνδυνο 

ζωές. Όπως τονίζουν, σε περίπτωση βροχών ο ποταμός, που συνήθως κατέρχεται 

ορμητικός με τεράστιες ποσότητες νερού μαζί με κορμούς δένδρων και πέτρες, 

υπάρχει κίνδυνος να πcιρασύρει την προσωρινή γέφυρα. 

Νοουμένου ότι είναι χειμερινή περίοδος και ο κίνδυνος θεωρείται άμεσος, 

παραχαλεlται το αρμόδιο Τπουρyε(ο να εξετάσει τους φόβους και τις ανησυχίες 

των χατοιχων της περιοχής και να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που θα 

πάρει για να εξασφαλισθεί η ασφαλής χρήση της προσωριν~ς γέφυρας.η 

Ερώτηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και λη

φθείσα στις 3 Οκτωβρίοu 1989. 

«Πληροφορούμαι ότι η κυβέρνηση, παρά τις εξαγγελίες της, παραλείπει μέχρι 

σήμερα vα καλύπτει τα κόμιστρα μεταφοράς των μαθητών από τους l{υβερν·ητι

κούς Συνοικισμούς l{όκκινες Λάρνακας, Τσιακκιλερό, 'Αγιοι Ανάργυροι προς το 

Γυμνάσιο ΑραΟιππου. Γι' αυτό ερωτάται η αρμόΟια αρχή να πληροφορήσει τη 

Βουλή: 

( 1) Προτίθεται και πότε να καλύψει την ως άνω Οαπάνη για τη μεταφορά 

των εκτοπισθέντων μαθητών; Και 

(2) Γιατί μέχρι σήμερα Οεν πληρώθηκαν τα κόμιστρα της μεταφοράς των 

μαθητών των ως άνω συνοικισμών;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 3 Οκτωβρίοu 1989. 

«Κατά την τελευταία επίσκεψή μου στο Συνοικισμό l{ιτίου, Γ' φάση, πληρο

φορήθηκα ότι υπάρχει μεγάλος αριθμός νέων ζευγαριών που θέλουν να στεγαστούν 

κοντά στους γονείς τους που Οιαμένουν για χρόνια τώρα στον ως άνω συνοικισμό. 

Υπάρχουν, περαιτέρω, πρόσωπα τα οποία έχουν έγκριση από πολλά. χρόνια, αλλά 

Ουστυχώς Οεν υπάρχουν Οιαθέσιμα οικόπεΟα για να στεγαστούν. 

ΕπειΟή δεν θα πρέπει να είναι πολιτική της κυβερνήσεως ο εξαναγκασμός των 

ατόμων αυτών να μετοικήσουν μακριά από τους συγγενείς και το περιβάλλον τους 

γενόμενοι έτσι για Οεύτερη φορά πρόσφυγες, ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

(1) Προτίθεται να Οιανοlξει νέα οικόπεΟα στο Συνοικισμό l{ιτίου, Γ' 

φάση, για τις ανάγκες των νέων ζευγαριών και πότε; 

(2) Γιατί μέχρι σήμερα Οι: λήφθηκε πρόνοια, αφού υπάρχουν ενδιαφερόμενοι 

αιτητές;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 3 Οκτωβρίοu 1989. 

<<Μας αναφέρθηκαν μεμονωμένες πέ:ριπτώσεις ατόμων -π.χ. Γιάννη Ηρακλέους, 

αρ. ταυτ. 196606, εκτοπισθέντος από τη Νεάπολη και τώρα σε αγροτεμάχια 
ΓεωργιάΟη 1 στις Ι(όκκινες Στροβόλου, ενώ άλλοι με παρόμοιες περιπτώσεις προσέ
φυγαν ήδη στα Οικαστήρια- που εν αγνοία τους (όπως έντονα Οιατείνονται) η Οιεύ

θυνση της CYTA 'ενίσχυσε' (με πολύ μικρά ποσά, π.χ. !:118 στην ονομαστικά 
μνημονευθείσα περίπτωση) το στεγαστικό τους πρόγραμμα, με την πιο πάνώ 
'ΟανειοΟότηση '. 
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Με τον τρόπο όμως αυτό απώλεσαν το Οιχαίωμα της χpα:τιχ:ής ~ο·ήUειας, πuu 

εκχωρείται {σύμφωνα με πρόσφατη απόφαση του Τποuργιχού Συμβουλίου} σ' 

όσους αυτοστεγάστηκαν χωρίς κρατική έγκριση. 

Έτσι, επανατονίζεται, με τη χωρίς την προηγούμενη ενημέρωσή τους ενέρ
γεια αυτή από μέρους της διεύθυνσης της εργοδότριας εταιρείας (καλοπροαίρετης, 
κατά τα άλλα) ζημιώνονται αποφασιστικά και καίρια. Στην προκείμενη περί

πτωση ο δειγματοληπτικά αναφερθείς Γιάννης Ηρακλέους ζημιώνεται σχεδόν 
.:f.1 1000

1 
μιας και για την εποχή που έκτισε 'δικαιούται' .f2,150 και με τη σημε

ρινή επιδότηση από 50%, Η,075. 

Πώς στοχοθετεί το αρμόδιο Τπουργείο να αντιμετωπίσει το όλο θέμα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu και ληφθείσα 

στις 4 Οκτωβρίοu 1989. 

((Μια μεγάλη μερίδα του κυπριακού ελληνισμού βpισκεται σήμερα εγκατε

στημένη στην Ελλ&.οα μετ&. τα γεγονότα της εισβολής. Μια &.λλη μεγάλη μερίοα 

φοιτητών φοιτά σε διάφορα πανεπιστήμια της Ελλάδας. Πέρα απ6 κάποια προ

γράμματα που μεταδίδονται από την Ε.Ρ .Τ. καt έχουν σχέση με την Κύπρο Οεν 

υπάρχει ικανοποιητική ενημέρωση των συμπατριωτών μας τόσο από τηλεοράσεως 

όσο και από ραδιοφώνου. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής τι σκέ

ψεις κάμνει για τυχόν ραδιοφωνική σύνδεση της Κύπρου με την Ελλάδα.)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Κώστα Ερωτοκρίτοu και ληφθεlσα 

στις 5 Οκτωβρίοu 1989. 

«0 δρόμος Λεμεσού-Πλατρών είναι ζωτικής σημασίας 1 τόσο για τα θέρετρά 
μας όσο και για την ύπαιθρο γενικότερα. 

Επειδή παρατηρείται καθυστέρηση στην εκτέλεση των έργων για τη διαπλά

τυνση του πιο πάνω δρόμου που δημιουργεί τεράστιες ταλαιπωρίες και προκαλεί 

ζημιές, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Υπάρχει πράγματι καθυστέρηση από τον εργολάβο στην εκτέλεση του. 

έργου; 

(β) Πότε προγραμματίζεται η αποπεράτωσή του;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Ανδρέα Παναγιώτοu και ληφθείσα 

στις 5 Οκτωβρίοu 1989. 

((Πρόσφατα έχουν διοριστεί Πρέσβεις και Αρχηγοί Αποστολών σε διάφορες 

χώρες. 

Επειδή περιήλθαν σε γνώση μας ισχυρισμοί και παράπονα ότι οι εν λόγω διο

ρισμοί έχουν γίνει κατ&. παράβαση της ιεραρχίας και αρχαιότητας και των κριτη

ρίων της ορθής αξιολόγησης, με συνέπεια τον κλονισμό της εμπιστοσύνης και απο

δοτικότητας των εξωτερικών υπηρεσιών, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

1. Ποιοι έχουν διοριστεί, από πότε και σε ποιες χώρες; 

2. Πότε-λήφθηκαν οι εν λόγω αποφάσεις, με κοινοποίηση όλων των σχετι

κών -εγγράφων της ακολουθείσας διαδικασίας και των σχετικών πρα-
1κτικών των αποφάσεων με το αιτιολογικό τους. 
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3. Ποιοι υπάλληλοι, ενώ έχουν α:ρχα:ιότητα: ή!χα.ι προηγούνται στην 

ιεραρχία δεν προτιμήθηκαν και για: ποιους λόγους; 

4. Ποιος ο ειδικός λόγος προτίμησης των διορισθέντων έναντι εκείνων που 

τυχόν προηγούνται στην ιεραρχία: ή/και έχουν αρχαιότητα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 6 Οκτωβρίου 1989. ' 

«Για χρόνια. τώρα η αναπηρική τάξη ζητά την χρ~τιχή ανταπόκριση στο 

αίτημά της για σύσταση αυτοδύναμου μηχανισμού ή υπηρεσίας -σUμφωνα, άλλω

στε, και με τις κατηγορηματικές προεχλογιχές Οιαχηρ-ύξεις του Προέδρου τ·Ι)ς 
Δημοκρατίας- για: Συντονισμό και υλοποίΊ)ση αναπηρικών Πpοβλ·Ι)μά:των χα:ι προ

γραμμάτων, παρακολούθηση για εφαρμογή και στην πράξη της εκάστοτε ψηφιζό

μενης περL Αναπήρων νομοθεσίας, υλοποίηση των προγρα.μμά:των κατάρτισης χι 

απασχόλησης αναπήρων, υποβολή εισηγήσεων για. α.νά:λ-Ι)ψη συγκεκριμένων μέτρων 
για. την απρόσκοπτη Ωια.χίνησή τους (με την χα.τά:ργηση των α.ρχιτεχτονιχών 

εμποόίων χα.ι ά:~λων Ουσχερειών), χα.τα.γραφή του α.να.πηριχού Ωυνα.μιχού χ.τ.λ. 

Εξάλλου η\ Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας (σε συνεόρί.α. της στις 
21.11.88) χα.ι στη συνέχεια. η ολομέλεια. του Σώμα.τος .ομόφωνα. υιοθέτησαν το 

αίτημα. για. την α.νά:γχη θεσμοθέτησης αυτόνομου χρα.τιχού φορέα. για. θέμα.τα. ανα

πήρων. 

Πού, επιτέλους, βρίσκεται το θέμα.;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 6 Οκτωβρίου 1989. 

((Χιλιά:Ωες τόνοι της φετινής ψηλής σοόειά:ς χρεμμυόιών στα. χωριά: 'Γ'Jς επα.ρ
χί.α.ς Λευχωσί.α.ς Μένοιχο 1 Αστρομερί.της, Περιστερ.ώνα., Αχά:χι, Π~λιομέτοχο χ.ά. 
παραμένουν -λόγω χα.ι της ανεξέλεγκτης εισαγωγής- α.Οιά:θετοι χι οι παραγωγοί 

βρί.σχοντα.ι σε πρα.γμα.τιχή απόγνωση. 

Πα.ρα.χα.λείτα.ι γι' αυτό το αρμόόιο Υπουργείο ν.~ ενημερώσει το Σώμα πώς 
' ! ' ι στοχοθετει να. αντιμετωπισει το προβλημα.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1989 uΤfοβληθείσΟ\ από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτ.pο Στuλια'vού και ληφθείσα 
στις 7 Οκτωβρίου 1989. 

«Στις 30 Δεκεμβρίου 1988 (και με τις ενδείξεις ΕΓ' 301) uπέβαλα την πιο 
' Ε ' i χα.τω ρωτηση: , 

Ή λαμπρή πρωτοβουλία του Ελληνικού Πνευματικού χα.ι Πολιτιστικού ΙCέν

τρομ με τη μόνιμη έκθεση χυπριολογιχού βιβλίου -που εγχα.ινιά:στηχε ενώπιον πλ·ή

θουl βιβλιόφιλων ~τις 29/12/88 από τον Πρέσβη της Ελλάδας κ. Φωτόπουλο στο 
εντυπωσιακό παραόοσιαχό χτίριο 1 όπου άλλοτε στεγαζόταν η βιβλιοθήκη Φα.νε
ρωμ·ένης1 στην χαρόιά της εντός των τειχών Λευκωσίας, που εφάπτεται μ' ακρι

τικό φυλά:χιο χαι σύγκειται από εχατοντάόες παλιών, σπάνιων, αλλά και σύγχρο

νων εχόόσεων- τ·ην ευρύχωρ·η αίθουσα. τ' αναγνωστηρίου, με το Οανειστιχό τμήμα 

του Ι(έντρου χαι το προγραμματιζόμενο σύγχρονο σύστημα. φω-τοαντιγρά:φησης (σε 
τιμές κόστους) των σπάνιων εχόόσεων συνιστά: πρωτοβουλία. που_έ~ρεπε-οϊΠό πολύ 
ή • ' ' λ θ ' ' ' υη χαιρο να.χε ανα ηφ ει απο το χρατος. 

" 1 
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Ενόψεt της πολύ αξιόλοy·ης αυτ·ι)ς προσπάθειας που χαι πάλι "fJ ιόιωτιχή πρω

τοβουλία -αντίς το κράτος, επανατονίζεται -επυ;μίζεται, παρακαλείται το αρμό

διο ίπουργείο_να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Αν'χαι σε ποιο βαθμό είναι ενήμερο για τ·fJ σχετιχ·ή πρωτοβουλία, χαι 

2. Αν χαι με ποιο τρόπο (χαι ποιο χp·fjματιχό ύψος) θα συνδράμει την όλη 

πρωτοβουλία.' 

Επειδή καμιά απάντησΊ) Οε Οόθηχε (εδώ χαι Οέχα τώρα μ·ι)νες) 1 παρακαλείται 
το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει συναφώς το Σώμα)>. 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

((Την ανα.ΟιαμόΡφωσΊ) (μ 'ευθυγράμμιση Χ:αι ΟιαπλάτυνσΊ)) της εξόδου του 
χωριού προς τον Αγpό 1 μιας απόστασης κάπου 1,5 χιλιομέτρου, ζ·ητούν οι χάτοι
χοι Παλαιχωρίου. 

Πού βρίσκεται το θέμα;>J 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

<<Οι χάτοιχοι Παλαιχωρίου ζητούν: 

ι Την χα:τασχευ·ι) γεφυριού στην τοποθεσία 'Γλιάστρες ' 1 που θα συμβά

λει στην ένωσ·η του· Παλαιχωρίου Ορειν-ι)ς με το Παλαιχώρι Μόρφου -
έργο για το οποίο, πρόσθετα, υπάρχει χρατιχή υπόσχεσ·η από τον 

Οκτώβρη του 1988 για εκτέλεσή του. 
ii. Οι ίδιοι ζητούν τ·ην αναδιαμόρφωση της πλατείας στην είσο.Οο του 

χωριού χαι την αναδόμ·ησή της με τα ίδια υλικά (πέτρα) που διαμορ

φώθηκε ·rι πλατε(α στο Απλίχι. 

iii. Να ανυψ,~θεί (με πέτρα) το περιτοίχισμα στην ίδια περιοχ·ι) (παρά το 
270 μίλι), για ν 'αποφεύγονται τ 'αλλεπάλληλα αυτοχινητιχά ατυχή

ματα, με κατάληξη -από την έλλειψ·η στοιχειώδους, έστω, προστατευ

τικού αντερείσματος- τον παρακείμενο γχρ~μό. Μας αναφέρθ·ηχαν, 

μάλιστα, δυο τέτοια αυτοχινητιχά ατυχήματα ( προχτές 1 7 .10.89, το 
ένα χαι πριν από ένα μ·ι)να το άλλο) χαι μας επισ·ημάνθ-ήχε η χειροτέ

ρευση τ·ης κατάστασης, λόγω ακριβώς της _αναπόδραστης ολισθ·ηρότη

τας το χειμώνα. 

ίν. Να πραγματοποιηθεί σύνδεση από το 270 μίλι μέχρι την απέναντι (χαι 
υπό ραγδαία οιχιστιχή ανάπτυξη χαραχτ·ηριζόμενη) νέα περιοχή (γνω

στ·ή ως περιοχή 'Παπαλουχά '),γεγονός που θα οδηγήσει σε νέα οιχι

στιχή1 δ·ημογραφιχ·ι) ανάπτυξη την κοινότητα. 

ν. Να χα.τα.σκευαστεί τοίχος αντιστήριξης από το ζαχαροπλαστείο Λ. 

Ποταμού μέχρι και την οικία Χατζηστάθη 1 σύμφωνα, άλλωστε, χαι με 
τις περσινές επίσημες διαβεβαιώσεις. 

νί. Να χα.τα.σκευαστεί κλειστός αγωγός (αυλάκι) απορρο·ής των νερών της 

βροχής από το 270 μίλι, που τώρα πλ·ημμυρίζουν παρακείμενους δρό
μους, ενώ το χειμώνα καθιστούν τους δρόμους -που πλημμυρίζουν- χαι 

αδιάβατους χαι, το σπουδαιότερο 1 σε ψηλό βαθμό ολισθηρούς. 
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νiί. Να μελετηθεί η δυνατότητα χάραξης κίτρινης γραμμής μέσα στην κοινό

τητα., μιας χι ορισμένοι δρόμοι της οcποχόπτοντοcι από τις α.νεξέλεγχτες 

σταθμεύσεις. 

viii. Να δ:ιαπλοcτυνθεί το τμήμα του δρόμου Ποcλοcιχωρίου - Αγρού, παρά 

τον ΑΠΟΠ, μήκους 100 περίπου μέτρων. 
Πώς αντιμετωπιζονται τοc εξειδ:ιχευμένοc, μα ζωτικά. για την ανέλιξη της κοι

νότητας αυτά θέματα οcπό το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ[ας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

((Να επισπευσθούν τα διορθωτικά (διαπλατύνσεις, ασφαλτοστρώσεις χαι 

άλλα) έργα στο δρόμο Λευχωσίας-Παλαιχωρίου μας ζήτησαν (με το με ημερομη

νία 25.9.1989) υπ6μνημοc τους και την επαχολουθήσασα χτες (8.10.89) στο γρα
φείο τους, στο Παλαιχώpι, σύσκεψη (στην οποία και παραβρεθήχαμε) οι Χωριτι

χές Αρχές (Ορεινής και Μόρφου) Παλαιχωριου, ΟεΟομένου πως τα έργα αυτά.

ιΟιαίτερα με το σημερινό παρακαμπτήριο μέσω ΑρεΟιού και Μαλούντας, που χι 

εμείς προσωπικά. Οοχιμάσαμε- επιφέρουν ταλαιπωρίες χι απώλεια χρόνου, ιΟιαί

τερα γι' αυτούς που ταξιΟεύουν με λεωφορείο. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόΟια το θέμα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρί_ου 1989. 

«Τη Οιαπλάτυνση ή/και επαναχά.ραξη -μεταξύ των Ουο, η Οεύτερη επιλογή 

προχριτέα, για σκοπούς αποφυγής αντεγχλ·ήσεων με τους κατοίκους - του Ορόμου 

Παλαιχωρίου-Ασχά (επιλεγόμενης, επανατονί.ζεται, της λύσης του ανασχεΟιασμού, 

μ 'εκκίνηση από σημείο ψηλότερο του υφιστάμενου Ορόμου) ζήτησαν (μέσω των 

οικείων χωριτιχών αρχών) οι κάτοικοι Παλαιχωρίου. 

Πώς προτίθεται να χειριστεί το όλο θέμα το αρμόΟιο Υπουργείο;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χρίστο Σολωμή και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

«Στον παρακαμπτήριο Ορόμο Λεμεσού-Πάφου (Ερήμης) και στη βόρεια περι

φέρεια της Λεμεσού έχουν κατασκευαστεί και λειτουργούν τα τελευταία 2-3 χρό
νια έξι μεγάλοι κυκλοφοριακοί κόμβοι (ROUND ABOUTS). Τούτοι είναι γνωστοί. 
ως οι χυχλοφοριαχοί. κόμβοι της Γ'ερμασόγειας, της Λινόπετρας, του Αγίου Αθαν

άση, της Αγίας Φύλας, των ΠολεμιΟιών και του Αγίου Ιωάννη. 

Ανεξάρτητα από το γεγονός ότι βοηθήθηκε η αποσυμφόρηση της κυκλοφο

ρίας, Οιαπιστώνεται ότι, είτε από κακό σχεΟιασμό είτε από προχειρότητα στην 

κατασκευή είτε από έλλειψη ενημέρωσης και Οιαφώτισης προς τους οΟηγούς, οι 

κυκλοφοριακοί τούτοι κόμβοι είναι καθημερινά πεΟία συγκρούσεων οχημάτων και 
ύβρεων και Οιαξιφισμών οΟηγών. 

Είναι πλέον σεσημασμένες περιοχές τροχαίων ατυχημάτων και συνεχών χινΟύ

νων στην οΟήγηση. Δεν είναι υπερβολή να λεχθεί. ότι οι περίσσότεροι οΟηγοί. (σε 

ώρες τουλάχιστον αιχμής) 'τυχαία 'και 'ευκαιριακά' περνούν από τους πιο πάνω 

κόμβους σώοι και α_βλαβείς και τ 'αυτοκίνητά τους παραμένουν άθιχτα. 
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Πέρα από τον χαχό σχεδιασμό χαι την πλημμελή εκτέλεση, η σχετική σημα

τοδότηση χαι σήμανση δεν uπ'?βοηθεί τους οδηγούς χαι επικρατεί πλήρης σύγχυση 

για το ποιος οδηγός έχει προτεραιότητα, πώς μπορεί να διακινείται παράλληλα σε 

λωρίδα κυκλοφορίας, αν μπορεί να 'μπαίνει' από αριστερά στον κόμβο κτλ. 

Η σχολαστική και σωστή ενημέρωση και διαφώτιση των οδηγών και η 

σήμανση και συνεχής αστυνόμευση των χυχλοφοριαχών κόμβων είναι ένα από τα 

άμεσα και επείγοvτα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

( α} Έχουν διαπιστωθεί ευθύνες ή γίνεται οποιαδήποτε έρευνα για το λαν

θασμένο σχεδιασμό των 6 χuχλοφοριαχών τούτων κόμβων που στοίχι
σαν στο δημόσιο εκατοντάδες χιλιάδες λίρες; 

(β) Προγραμματίζεται και για πότε η εκτέλεση βελτιωτικών έργων στους 
πιο πάνω κυκλοφοριακούς κόμβους; 

(γ) Πώς αντιμετωπίζονται τα προβλήματα ασφάλειας και λειτουργικότη

τας και γιατί δεν γίνεται η απαιτούμενη σήμανση και σηματοδότηση 1 
αλλά και η διαφώτιση και ενημέρωση του κοινού;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οχτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λάpναχας χ. Οδυσσέα Δημητρίου χαι ληφθείσα 

στις 10 Οχτωβpίου 1989. 

<<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής: 

1. Γιατί παραγνωρίστηκε το σοβαρό πρόβλημα του υδρευτικού δικτύου 

Τρούλλων, παρά την προτεραιότητα που του δόθηκε από την Επαρχι

ακή Διοίκηση Λάρνακας και παρά το ότι συστήνεται για δεύτερο χρόνο 

με Α' προτεραιότητα; 

2. Τι μέτρα λαμβάνονται για την προστασία της υγείας των κατοίκων 

από τις σκουριασμένες σωλήνες που έχουν κηρυχθεί ακατάλληλες από 

διετίας;)) 

Εpώτηση ημερομηνίας 10 Οχτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον Κοινο
βουλευτιχό Εχπpόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη 

Χατζηδημητpίου χαι ληφθείσα στις 10 Οχτωβpίου 1989. 

«Στο χωριό Φαρμακάς το γήπεδο είvαι ημιτελές εδώ και έξι χρόνια. 

'Οπως είναι γvωστό, το γήπεδο είναι απαραίτητο, ιδιαίτερα σε περιοχές 
όπως αυτές ·του Φαρμακά, για να μπορούν οι νέοι να περνούν χρήσιμα τον ελεύ

θερό τους χρόνο. 

Ρωτούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πότε έχει κατά νου να 

β θή ' f , ' , 
οη σει οικονομικα την κοιvοτητα στηv αποπερατωση του εργου αυτου.)) 

Εpώτηση ημερομηνίας 10 Οχτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον Κοινο-
βοuλεuτικό Εκπρόσωπο τοu ΣοσιαλιστικοU Κόμματος ΕΔΕΚ κ. _Ί,άκη 

Χατζηδημητp[ου χαι ληφθείσα στις 10 Οχτωβpίου 1989, 

«Παρακαλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πότε σκέφτεται 

και πώς να επιδιορθώσει την υδατοδεξαμεvή που βρίσκεται στηv περιοχή 'Λιμό

χωρου' στο χωριό Φαρμακάς, η οποία από πολύ καιρό έχει διαρροή. Τώρα η υδα

τοδεξαμεvή έχει σχεδόν καταστραφεί. 

Όπως ανέφεραν οι κάτοικοι, σε επίσκεψή μου στο χωριό, έχουv εγκριθεί 

λεφτά για την επιδιόρθωσή της εδώ και πολύ καιρό. 

Γιατί υπάρχει αυτή η καθυστέρηση;)> 
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Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 
((Να επισπευσθεί η διαδικασία αναχατασχευής του δρόμου Παλαιχωρίου

Αγρού-Καρβουνά ζητούν οι χάτοιχοι των επηρεαζόμενων χοινοτ·ήτων χαι συγχε

χριμένα (επικαλούμενοι και συναφείς κρατικές διαβεβαιώσεις) να ολοκληρωθούν 

τα σχέδια χαι να ζητ·ηθούν (μέχρι το τέλος του Νιόμβρη, ως η επίσημη εξαγγελία 

και διαβεβαίωση) οι σχετικές προσφορές. 

Πού βρίσκεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιανοU και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

ιιΟι κάτοικοι Παλαιχωρίου ζητούν: 

ί. Κατασκευή (με κρατική επιχορήγηση) γεφυριού στην τοποθεσία 

'Αγχούλοι ', που θα υποβοηθήσει αποφασιστικά τις δυο κοινότητες 

(Ορειv-ής κοιι Μόρφου) του Ποιλοιιχωρίου. 

ii. Εγγραφή των νέων (πολλών χιλιομέτρων χαι ανέγγραφων) δρόμων, 

γιατί η .συνέχιση της υφιστάμενης κατάστασης δημιουργεί. προβλήματα, 

όπως σε περιπτώσεις ανέγερσης νέων οικιστικών μονάδων τον αυθαί

ρετο αποκλεισμό των ανέγγραφων αυτών δρόμων χ.τ.λ. 

iii. Χωρομέτρηση των δημόσιων χώρων (της κοινότητας πάντα) για τους 

ίδιους (όπως πιο πάνω) λόγους~ ορθολογιστική οικιστική ανάπτυξη και 

τερματισμό παράνομων επεμβα.σιών 1 με στόχο την οικειοποίησ~ τους. 
Π~ς αντιμετωπίζονται αρμόδια τα αιτήματα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

«Στο αποχετευτικό -που, λόγω και της πυκνής οικιστικής δόμησης, δημιουρ

γεί πολλά προβλήματα και συνιστά το σοβαρό_τερο για την ώρα πρόβλημα που 

αντιμετωπίζει το Παλαιχώρι-σημειούται, κατά τους κατοίκους, καθυστέρηση, 

μιας χαι σύμφωνα με τις επ(σημες διαβεβαιώσεις τα υφιστάμενα (τα εχπονηθέντα 

χαι έτοιμα) σχέδια διαλάμβαναν (και επέτρεπαν) έναρξη εκτέλεσης του έργου 

μέσα στο 1989, αν τηρούνταν τα εξαγγελθέντα χρονοδιαγράμματα. 

Πότε -ρωτούν οι κάτοικοι- θα δημοσιοποιηθούν (για να κατακυρωθούν) 

τελικά οι προσφορές για το σοβαρό αυτό έργο, που καθημερινά επιμολύνει το 

φυσικό περιβάλλον της κοινότητας;)> 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιότι
μου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Ε(ναι γεγονός ότι στο δρόμο Αστρομερίτη-Καρβουνά υπάρχουν προστατευ

τικές λωρ(δες, στο τμήμα πλησίον της συμβολής του δρόμου που οδηγε( στο χωριό 

Άγιος Θεόδωρος μέχρι τον Καρβουνά. Δεν είναι όμως το μοναδικό τμήμα του εν 

λόγω δρόμου που επηρεάζεται από προστατευτικές λωρίδες, ως διατείνονται οι 

κάτοικοι της περιοχής. Προστατευτικές λωρίδες υπάρχουν και στην αφετηρ(α του 

δρόμου Αστρομερίτη - Καρβουνά, στον παρακαμπτήριο Αστρομερ(τη, σε τμήμα 

μήκους 1 1/2 μιλίου περίπ.ου. 



367 

Η μη καθιέρωση προστατευτικών λωρίδων στο υπόλοιπο τμήμα του δρόμου 

(σε τμήμα μήκους 11 μιλίων από το συνολικό μήκος δρόμου 25 μιλίων) οφείλεται 
στο γεγονός ότι πρόκειται για περιοχή που δεν υπάρχει αξιόλογη οικιστική ανά

πτυξη και αξιοποιείται μόνο γεωργιχώς. 

2. Σκοπός του θεσμού των απομονωτικών λωρίδων είναι η προστασία κύριων 
δρόμων για ·την ασφαλή κυκλοφορία και την παρεμπόδιση της αντικανονικής, από 

πολεοδομικής απόψεως, ·αναπτύξεως κοινοτήτων κατά μήκος αρτηριών (Ribbon 
Development). 

Η απόφαση για προστασία του δρόμου Αστρομερίτη-Καpβοuνά 1 με λεπτο
μερή καθορισμό της ακριβούς εκτάσεως των απομονωτικών λωρίδων, λήφθηκε από 

κλιμάκιο ανώτερων λειτουργών σε συνεδριάσεις στις 15, 16 και 19 Νοεμβρίου του 
1974, όπου αντιπροσωπεύθηκαν το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Τμήμα Δημόσιων Έργων και το Γραφείο 

Επάρχου Λευκωσίας (αντίγραφο των σχετικών πρακτικών επισυνάπτεται). 

3. Στις κοινότητες Ευρύχου, Τεμβριάς, Σινά Όρους, Γαλάτας 1 Ι\.ακοπετριάς 
και Σπηλιών υπάρχουν μεγάλα περιθώρια οικιστικής ανάπτυξης σε περιοχές που 

δεν επηρεάζονται από τις προστατευτικέ~ λωρίδες κατά μήκος του δρόμου 

Αστρομερίτη-Καρβουνά, όσο και γεωργικής' ανάπτυξης,διότι υπάρχει κατάλληλη 
γη που δεν αξιοποιείται εντατικά. 

4. Σαν κατακλείδα το Υπουργείο τόύτο πιστεύει ότι δεν υπάρχει κανένα νέο 
στοιχείο που να συνηγορεί στην κατάργηση του μέτρου των απομονωτικών λωρί

δων κατάμήκος του εν λόγω δρόμου, αν ληφθεί υπόψη μάλιστα το γεγονός ότι η 

Πολιτεία- έκρινε επιβεβλημένη την καθιέρωσή του και σε περίοδο έκρυθμης κατά

στασης (Νοέμβριος 1974), όταν ήσαν ακόμα νωπά τα τραύματα από την τουρκική 
εισβολή. Απεναντίας ο θεσ!!-ός των απομονωτικών λωρίδων κατά μήκος αρτηριών 

επεκτείνεται.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 του αξιότι
μου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η κατασκευή χωμάτινου πεζόδρομου κατά μήκος της οδού Χαλκάνορος στο 

Δάλι προγραμματίστηκε να γίνει σε δυο φάσεις. Κατά το 1988 κατασκευάστηκε η 
Α' φάση, από το Γυμνάσιο Δαλιού μέχρι τη Νήσου, ένα:ντι δαπάνης fS,000. 

2. Για τη συμπλήρωση του έργου (Β' φάση), από το Γυμνάσιο Δαλιού προς 
το Δάλι, εγκρίθηκαν μέσα στο 1989 και εκδόθηκαν ήδη στον Επαρχιακό Μηχα
νικό Λευκωσίας πιστώσεις ύψους f14,800 για εκτέλεση του έργου. Οι εργασίες 
άρχισαν πρόσφατα και αναμένεται να τελειώσουν τέλος του έτους. 

3. Το θέμα της κατασκευής πεζοδρομίων κατά μήκος της οδού Αδώνιδος, 
μήκους 200 μέτρων περίπου, θα μελετηθεί σε σχέση με τη διαμόρφωση της συμ
βολής των οδών Γρ. Διγενή, Χαλκάνορος και Αδώνιδος και θα υποβληθεί ανάλογη 

πρόταση για τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1991.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρΕιας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

((Το έντομο Leaf Hopper ή, όπως συνήθως αποκαλείται, 'τζιτζικάκι' υπάρ

χει στην Κύπρο εδώ και αρκετά χρόνια και, συνεπώς, δεν μπορεί να θεωρηθεί νέος 

εχθρός για τα αμπέλια. Το γεγονός ότι παρατηρείται σε ψηλούς πληθυσμούς κατά 

τα τελευταία 3 - 4 χρόνια, ίσως να οφείλεται σε κάποιους παράγοντες, όπως είναι 
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,~ , ψ , , , ' α 
για παpαοειγμα τα εντατικα εκαστιχα πpογραμματα που εχουν επηρεασει pνη-

τικά την υφιστάμενη βιολογική ισορροπ(α ή οι εuνοίκές για την ανάπτυξη του εντό
μου καιρικές συνθήκες. Σημειώνεται ότι η ένταση χαι έκταση του προβλήματος δε 

' ό "λ λ ' ' ' λ φαίνεται να ειναι ομοι μορφη σ ο ες τις αμπε οuργικες πεpιοχες και οτι οι π η-

ό 'ζ 'λ ' ' θυσμο( του εντόμου είναι ψηλ τεροι στα επιτραπε ια αμπε ια παpα στα οινοποιη-

σιμα χαι γίνονται ακόμα πιο ψηλοί μετά τη συγκομιδή 1 όταν δηλαδή σταματούν οι 
ψεκασμοl. Τα αρμόδια για το θέμα αυτό Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας και 
Φυσικώγ Πόρων, δηλαδή το Τμήμα Γεωργιας χαι το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευ
νών, έχουν ενημερωθεί με επισκέψεις στα χωριά που παρατηρείται προσβολή χαι 
μελετούν επισταμένα το πρόβλημα, με στόχο να υποβάλουν εισηγήσεις για μια 
πιο αποτελεσματική αντιμετώπισή του.JJ 

Απcivτηση ημερομηvίοις 28 Σεπτεμβρίου 1989 τοu Υπουργού Γεωργίας χοιι 
Φuσιχώv Πόρων σε Ερώτηση ημερομηvίοις 3 Αuγούστοu 1989 τοu 
οιξιότιμοu Βοuλεuτή περιφ.!ρειοις Πciφou χ. Γιοιvvciχη Ομήροu. 

«Σύμφωνα με τον Κανονισμό 6(1) των περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Κανονι
σμών, η κήρυξη μιας περιοχής ως ανομβριόπληκτης γίνεται με απόφαση του 

Διοικητικού Συμβουλίου του Ο.Γ.Α., ύστερα από την υποβολή σχετικής έκθεσης 

από πενταμελή Επιτροπή, η οποία προβλέπεται από τον πιο πάνω Κανονισμό. 

Συναφώς διευκρινίζεται ότι, για να κηρυχθεί μια περιοχή ως ανομβριόπληκτη, 

πρέπει το ποσοστό της ζημιάς να υπερβαίνει το 45%. 

Στην περιοχή Περιστερώνας κηρύχθηκαν ανομβριόπληκτες δυο περιοχές. Η 

μια περιλαμβάνει 1,000 σκάλες σιτηρά και 100 σκάλες ξηρικά κτηνοτροφικά φυτά 
και βρίσκεται ανατολικά του κύριου δρόμου Στενής-Περιστερώνας-Λυσού. Η άλλη 

περιλαμβάνει 250 σκάλες σιτηρά και 50 σκάλες ξηρικά κτηνοτροφικά φυτά -και 
βρίσκεται προς τα ανατολικά του αγροτικού δρόμου που αρχίζει από τη 

διασταύρωση με τον κύριο δρόμο Περιστερώνας. 

Η μόνη περιοχή του χωριού που δεν κηρύχθηκε ανομβριόπληκτη έχει έκταση 

250-300 σκάλες και περικλείεται από τον κύριο δρόμο Στενής-Περιστερώνας και 
το χωματόδρομο που βρίσκεται κάτω από το νεκροταφείο του χωριού. Η περιοχή 

αυτή, που εξετάστηκε επίσης από την αρμόδια Επιτροπή, δεν ήταν δυνατό να 

κηρυχθεί ανομβριόπληκτη, γιατί το ποσοστό της ζημι&ς από την ανομβρία 8εν 

υπερέβαινε το 45%.JJ 

Απcivτηση ημερομηvίοις 25 Σεπτεμβρlοu 1989 τοu Υποuρyού Γεωργίας χοιι 
Φuι .. χώv Πόρων σε Ερώτηση ημερομηvίοις 3 Αuγούστοu 1989 τοu 
οιξιότιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας Πciφou κ. Γιοιvvcίκη Ομήροu. 

((Η κοινότητα Περιστερώνας Πάφου υδροδοτείται μαζί με άλλα επτά χωριά 

από το σύμπλεγμα υδατοπρομήθειας Έεροπηγή' και συμπληρώνει τις υδρευτικές 

της αν&γκες από υφιστ&μενη γεώτρηση (δι&τρηση αρ. 48/76). 

Η παραπέρα ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Περιστερώνας θα επιτευχθεί με 

την αξιοποίηση της γεώτρησης αρ. 93/78 με β&ση το σχέδιο που ετοίμασε το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο αποβλέπει στην ενίσχυση της υδατοπρομή

θειας των οκτώ χωριών του συμπλέγματος 'Ξεροπηγή' και των χωριών Σύμου, 

Δρύμου και Δρινιά. 

Το σχέδιο αυτό αναμένεται να στοιχίσει γύρω στις f171,400 και η εκτέλεσή 
του θα προωθηθεί μέσω των ετήσιων Προϋπολογισμών του κράτους αρχ(ζοντας 

από το 1990>>. 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Από τη γενική εκτίμηση, που έγινε από τις αρμόδιες υπηρεσίες στις 

αμπελουργικές περιοχές που επηρεάστηκαν από τον καύσωνα, προέκυψε ότι το 

ποσοστό των ζημιών βρίσκεται σε χαμηλά επίπεδα. 

Συναφώς διευκρινίζεται ότι, με βάση την ισχύουσα πολιτιχή 1 για την 

αντιμετώπιση των ζημιών από θεομηνίες που δεν καλύπτονται από τον Οργανισμό 

Γεωργικής Ασφάλισης, παρέχεται οικονομική βοήθεια στους επηρεαζόμενους 

παραγωγούς με τη μορφή χαμηλότοκης δανειοδότησης, μόνο στις π·εριπτώσεις που 

το ποσοστό της ζημιάς υπερβαίνει το 50%. 
Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω δεδομένα, δεν είναι δυνατό νιχ παραχωρηθεί 

οικονομικfι βοήθε~α για τις περιπτώσεις που αναφέρει στην Ερώτησή του το 

αξιότιμο Μέλος της Βουλής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

((Το Περιφερεtακό Δημοτικό Σχολε(ο Αρακαπά-Εφταγώνιας λειτουργεl κανο

νικά από την πρώτη μέρα της φετινής σχολικής χρονιάς στο σύγχρονο και πλήρως 

εξοπλισμένο κτίριό του. 

Ο δρόμος προσπέλασης προς το σχολείο έχει διανοιχθεί και απομένει μόνο η 

ασφαλτόστρωσή του η οποία,όπως αναμένεται,θα προωθηθεί σύντομα. Τα δρομο

λογημένα σχολικά λεωφορε(α μεταφέρουν τους μαθητές στο σχολείο χωρίς κανένα 

πρόβλημα και έχει από τις πρώτες μέρες συνδεθεί το σχολεLο με το τηλεφωνικό 

δίκτυο και το δ(κτυο ηλεκτρισμού. 

Με τα πιο πάνω δεδομένα το Υπουργείο Παιδείας πιστεύει πως το σχολείο 

θα εξυπηρετήσει απόλυτα την περιοχή στον εκπαιδευτικό τομέα προσφέροντας 

στους τροφίμους του ψηλό επίπεδο μόρφωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αpιστου Χρυσοστόμου. 
«Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου πληροφόρησε το Υπουργείο ότι έχει ήδη 

εγκαταστήσει το τηλέφωνο στο εν λόγω Δημοτικό Σχολείο.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 1989 του Υπουργού Οικονομικών 
σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκ~σίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Το ~έμα της kιτουργίας ,8ιάφορων κυβερνητικών υπηρεσιών στην περιοχή 
της π~λιας Λευκωσίας μελετηθηκε κι προηγούμενα, μέσα. στα πλαίσια της 
προσπαθεια,ς για αναζωο1γόνηση .. _:ης εντός των τειχών Λευκωσίας και ειδικότερα 
των περιοχων που συνορευουν ~τη νεκρ!ι_ζώνη. 

Για να μεταστεγασθεί έ\ιας κλά·Μιζ ενός τμήματος, θα πρέπει ο κλάδος αυτός 
να μπορεί να ενεργεί ως "'ανε~ρτητη ·μονάδα και να μην επηρεάζεται η όλη 

λειτουργ(α του λόγω της απομάκρυνσής του από τη Διοίκηση της αρμόδιας 

προϊστάμενης αρχής. Πρόσθετα θα Πρέπει νά. εξυπηρετείται το κοινό, να υπάρχει 

εύκολη επικοινωνία με τη Διοίκηση του τμήμ~τος και να υπάρχουν οι κατάλληλες 

στεγαστικές συνθήκες με λ~γικ7ενοί~ιο. 

Ι 
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Προς το">' παρόν το Υπουργείο Οικονομικών 8ε μελετά τη μεταστέγαση 

οποιου8ήποτε τμήματός του. 

Η πρόταση λαμβάνεται υπό σημε(ωση και μόλις υπάρξουν οι κατάλληλες 

συνθήκες θα μελετηθεl σοβαρά μεταστέγαση υπηρεσιών τμημάτων μας στην παλιά 

Λευκωσf.α.J) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Επιθυμώ να σας πληροφορήσω πως το υπό αναφορά κτίριο κατασκευάστηκε 

στις αρχές του 20ού αιώνα και 8εν πίχροuσιάζει εν8ιαφέρον από αρχαιολογικής 

άποψης. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων 8ιατηρεί επίσης τις αμφιβολίες του κατά πόσο 

τα παρακε(μενα στο πιο πάνω κτίριο υποστατικά ανάγονται στην εποχή της 

Φραγκοκρατ(ας ή ότι εκε( βρισκόταν το Μεσαιωνικό Νομισματοκοπε(ο. 

Σας αναφέρω συμπληρωματικά πως, εξ όσων πληροφορούμαι, η αξιοπο!ηση 

του υπό αναφορά κτιρίου έχει αναληφθεί από το Δήμο Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 

Ερώτηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την ιατρική περίθαλψη των κατοίκων της Μαραθάσας σας 

πληροφορώ ότι δεν δικαιολογείται αναβάθμιση των αγροτικών υγειονομικών 

κέντρων Πεδουλά και Ευρύχου για τους πιο κάτω λόγους: 

(α) Οι περιπτώσεις που πραγματικά αποκόπτονται οι κάτοικοι της Μαρα

θάσας από χιόνια ε!ναι ελάχιστες, αν όχι ανύπαρκτες. 

(β) Μετά από επανειλημμένες επισκοπήσεις διαπιστώθηκε ότι ο φόρτος 

εργασ!ας αυτών των δυο κέντρων είναι πολύ μειωμένος. 

2. Πρόσθετα, ο γιατρός του Πεδουλά, ο οποίος επισκέπτεται τον Κάμπο και 
τη γύρω περιοχή, θα ασχολε!ται μόνο με τον Πεδουλά μετά από το διορισμό 

' Κ' γ~ατρο~ στον αμπο.>) __ , 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ~· - ---~-

Έχουμε τώρα το Κεφάλαιο Δ στο οπο!ο έχει διαβαστε! ήδη η Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε8(ων Αναπτόξεως και Ελέγ

χου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορε!ται «Η απόφαση της D.S.R. 
να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της 

εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανά

κλησης της απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, Ανδρέα 
Μαθηκολώνη και Αντώνη Αν8ρέου). (2.3.1989). 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει Συμπληρωματική Έκθεση την οποία παρακαλώ 

τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβ&σει. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι δε διαβάστηκε ούτε η Έκθεση και η 

εισήγησή μου είναι το Κεφάλαιο Δ -αν συμφωνούν και οι άλλες πλευρές - ένεκα 

των σοβαρών θεμάτων που οπωσδήποτε πρέπει να συζητ"ηθούν για αρκετή ώρα, να 
αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Συμφωνεί και η 3ιχή μας πλευρά με την εισήγηση του χ. Γαλανού για ανα

βολή για την προσεχή βδομό.δα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, κύριοι 1 τότε το Κεφάλαιο Δ αναβάλλεται για την 
ερχόμενη βδομά3α και τα θέματα, όπως βρίσκονται στο Κεφάλαιο Δ σήμερα 1 θα 
συμπεριληφθούν στην ημερήσια 3ιάταξη της προσεχούς Πέμπτης. 

Έχουμε φτάσει λοιπόν στο τέλος της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορ(ζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 
Οκτωβρίου 1989, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διό.ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

( 1) Ο περί Ελευθέρων Λιμενικών Περιοχών Νόμος του 1989. 

(2) Ο περ( του Πρωτοκόλλου της Πόλης της Γουατεμό.λας και των Τεσσό.

ρων Πρωτοκόλλων του Μοντρεό.λ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(3) Ο περί Υποχρεωτικής Ασφό.λισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμος 

του 1989. 

(4) Ο περί της υπό των Εργοδοτών Υποχρεωτικής Ασφαλίσεως Ατυχημό.-

των Νόμος του 1986. (Πρόταση νόμου). \f 
(5) Ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

(6) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

(7) Ο περί Τουρκοχuπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 

(Προσωρινές Διατό.ξεις) Νόμος του 1989. 

(8) Ο περ( Προϋπολογισμού του Ταμε(ου Δημοσίων Δανε(ων (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1989. 

(9) Ο περί Συμ~ληρωιJ.~τιχού Πρ~ϋπ~λογισμού τ~υ Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989. 

(10) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1989. 

(11) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 42) του 1989. 

(12) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 46) του 1989. 

(13) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4 7) του 1989. 

(14) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ-

ξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989. 

(15) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1989. 

(16) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1989. 

(17) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1989. 

(18) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

\ 
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(19) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανι

σμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1989. 

(20) Οι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1989. 

(21) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

(22) Οι περί Αεροπορικών Μεταφορών (Άδειες Αεροπορικών Υπηρεσιών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

(23) Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλή-

σεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β:ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ:Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

(1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

ΑναπτUξεως χαι Ελέγχου Δημόσι~ν Δαπανών για το θέμα που τιτλο

φορείται ((Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι 
της Λάρνακας για το 8ιαμεταχομισvιχό της εμπόριο, οι ευθύνες της 

κυβέρνησης και η επείγουσα εξέτα~η της 8uνατότητας ανάκλησης της 
απόφασης της εν λόγω εταιρείας)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών χ. Αν8ρέα Γεωργίου, 

Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 

(2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόχειρο φράγμα Άού

ματα των Αετών' στον Αμίαντο χαι η αν άγχη λήψης μέτρων για αντι

μετώπιση των χιν8ύνων που απειλούν τους κατοίκους της περιοχής 

καθώς και η αξιοποίησή του για αρδευτικούς σκοπούς». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας,του ΑΚΕΛ). (13.4.1989). 

(3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((1. Τα αρδευτικά τμήματα να 
μην επιβαρύνονται με τόκqυς τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας 

των αρδευτικών έργων. 2. Η συνεισφορά των αρδευτικών τμημάτων να 
μειωθεί στο ίδιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών 

στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων>). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). 

(23.6.88). 

( 4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως (ιΤα προβλήματα των αγροτισ

σών και η ανάγκη λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ

άρη). ( 13.4.1989). 

(5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα 

που αναφέρονται ως: 

(α) ((Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες- και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει κ'α.ι τούτους 1 όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή-
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θειας χα.ι α.να.χουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν χα.ι 

μετά την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εχτοπισθέντων και 
παθόντων)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χρι

στοφί3η). (21.5.1987). 

(β) «Η αν&:.γχη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που χα.τα.σκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 
στις επαρχίες Λ&.ρνακα.ς και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους 

οικισμούς Τ σιακχιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φpενάρου, Λιοπε

τρίου, Σωτήρας και Βρυσούλλων)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλι&-

3η). (28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων 

των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο 

υπνοδωμάτιο>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 

Χατζηγι&ννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που χα1;οικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η 

ανάγκη άμεσης 

αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων). 

(8.10.1987). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της 

Λάρνακας και αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Αν3ρέα Γεωργίου). 

(24.3.1988) 

(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που ανακύ

πτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους ύστερα από την 

απόφαση της αρμόδιας αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής και 

κυκλοφορίας τω'! χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ

&ρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας του ΑΚΕΛ). (16.3.1989). 

(8) Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 

2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανο

ποίηση των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργι

κών προ'ίόντων ειδικότερα στο Λονδίνο)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Κ. Ερω

τοκρίτου). (3.11.1988). 
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(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ~ξωτεριχών για το t1έμα 

που αναφέρεται ως «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 

κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κόπρου 

να ενταχθεί στην E.O.IC. μέσα στο 1989)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανοό εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (5.10.89). 
(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η οργανική ανάγκη συμπερ(ληψης και της ακριτι

κής κοινότητας Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών χ. Μ. Χριστοφίδ'η, Π. 

Στυλιανοό, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρίου). (5.10.89). 
Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδ'ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.30 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιάδ'ης Ν(χος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδ'ρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δι γκλ ης Π αόλ ος 

Ερωτοχρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοόούλου Μιχαήλ 

Ιεροόιαχόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλ ή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

ΙCωνσταντίνου Ντίνος 

Λαόάς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γ.ιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Π αναγιώτου Α νόρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπ~τρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανόρέας 

Πέτας Χρ(στος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

(1) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

(2) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις Βουλευτών [Ρ. Κατσελλή, Α. Ζιαρτίδης, 
Α. Μαθηκολώνης, Π. Στυλιανού 1 Ε. Ευσταθίου, 1. l(ατσουνωτός, Α. Γαλανός, Σ. 
Χατζηγιάννης, Προεδρείιων (Γ. Λαδάς)] πάνω στα σχέδια νόμου 1. «0 περί Ίσης 
Αμοιβής Μεταζύ Ανδρών και Γυναικών για Εργασία Ίσης Αζίας Νόμος του 

1989>> και 2. ((Ο περί της Ισομισθίας Ανδρών και Γυναικών Νόμος του 1985>> και 
ψήφιση αυτών σε Νόμο. 

(3) Έκθεση για την πρόταση νόμου ((Ο περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989,, και ψήφιση 
αυτής σε Νόμο. 

(4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομη
χανίας Αμπελουργικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989η και 

ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(5) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της 

Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προ'ίόντων (Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τρο

ποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989)) και έγκριση αυτών. 

(6) Έκθεση για τον Κανονισμό ((Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Δέκατη ΈβΟομη Σειρά) Κανονισμός του 

1989>> και έγκριση αυτού. 

(7) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. «0 περί Αρδευτικών Τμημάτω•, (Χωρία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και 2. «0 περί Αρδευτικών Συνδέσμων (Ιδι
ωτικόν 'lδωρ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>> και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

(8) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί της Υπηρεσίας Νέας Γενι&.ς Νόμος 
του 1989η, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Γαλανός, Μ. 

Παπαπέτρου, Γ. Ομήρου, Α. Παναγιώτου 1 Ν. Αναστασι&.3ης, Γ. Χαραλαμπί3ης, 
Μ. Χριστοφί3ης, Π. Στυλιανού, Ε. Ευσταθίου, Ζ. Τουλούρας) και ψήφιση αυτού 

σε Νόμο ως ,<Ο περί Κεντρικού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1989». 
(9) Έκθεση για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 5 και 12 Οκτωβρίου 1989 

έγγραφα των Υπουργών Εμπορίου και Βιομηχανίας, Παι3είας και Συγκοινωνιών 

και Έργων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλή

λων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985) και έγκριση αυτών. 

(10) Ερωτήσεις Βουλευτών (Προβλήματα του Νοσοκομείόυ Κυπερούντας -
Η έντονη διαμάχη μεταξύ του προσωπικού και του Διοικητικού Συμβουλίου της 

ΣΕΔΙΓΕΠ - Η μη εφαρμογή από την Εκτελεστική Εζουσία αποφάσεων του 

Ανώτατου Δικαστηρίου - Το σύστημά παραγωγής ζεστού νερού .του Νοσοκο

μείου Λάρνακας - Ελλιπείς προδιαγραφές των υλικών που χρησιμοποιήθηκαν για 

την κατασκευή κρηπι3ότοιχου στο λιμ&.νι της Π&.φου - Η αν&.γκη βελτίωσης των 

δρόμων που συνδέουν τις Πάνω Αρόδες και τη Δρούσια με το 3ρόμο Κάθηκα

Πόλης Χρυσοχούς - Προβλήματα λόγω της αυζημένης κυκλοφορίας στο δρόμο 

Λ&.ρνακας-Δεκέλειας - Το θέμα της λειτουργίας Επαρχιακού Τμήματος Οδικών 

Μεταφορών στην Π&.φο - Το θέμα της εκμίσθωσης κρατικής γης για γεωργικούς 

σκοπούς στους κατοίκους του Μαθι&.τη - Η αν&.γκη αξιοποίησης της περιοχής 

νότια του 3ρόμου Ερήμης-Πλατρών στις Π&.νω Κυβί3ες - Το θέμα της ενίσχυσης 

της υ3ατοπρομήθειας του χωριού Σουνίου Ζανατζι&.ς από την πηγή <<Κεφαλόβρυ

σος)) - Αίτημα για επέκταση του Δημοτικού Σχολείου στις Π. Κυβί3ες -
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Αίτημα των Π. ΚυβίΟων για Οημιουργί.α χτηνοτροφιχής ζώνης - Η πρόθεση 

μετακίνησης της Υπηρεσίας ΤαχυΟρομιχών Δεμάτων Λεμεσού - Θέμα μη ασφά

λειας της προσωρινής γέφυρας στο δρόμο Λεμεσού-Πλατρών - Η καταβολή από 

την κυβέρνηση των κομίστρων μεταφοράς των μαθητών των συνοικισμών l{όχχι

νες, Τσαχκιλερό και 'Αγιοι Ανάργυροι -Αίτημα για διαχωρισμό νέων οικοπέδων 

στο Συνοικισμό l(ιτίοu -Η ενίσχυση του στεγαστικού προγράμματος υπαλλήλων 

της ΣΥΤΑ από την Αρχή και η συνεπακόλουθη απώλεια του Οι~αιώματός τους 
για κρατική βοήθεια - Η ανάγκη ραδιοφωνικής σύνδεσης της Κύπρου με την 

Ελλάδα - Η διαπλάτυνση του δρόμου Λεμεσού-Πλατρών - Οι πρόσφατοι διορι

σμοί Πρέσβεων και Αρχηγών Αποστολών σε διάφορες χώρες - Η ανάγκη θεσμοθέ

τησης αυτόνομου κρατικού φορέα για θέματα αναπήρων - Το πρόβλημα διάθεσης 

των κρεμμυδιών - Η μόνιμη έκθεση κυπριολογικού βιβλίου στην εντός των τειχών 

Λευκωσία - Αιτήματα της κοινότητας Παλαιχωρί.ου - Αίτημα για επLσπευση 

των διορθωτικών έργων στο δρόμο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου - Η ανάγκη ανα

σχεδιασμού ή διαπλάτυνσης του δρόμου Παλαιχωρί.ου-Ασκά -Προβλήματα από 

:-ον κακό σχεδιασμό και την έλλειψη σηματοδότησης στους έξι κυκλοφοριακούς 

κόμβους του παρακαμπτήριου δρόμου Λεμεσού-Πάφου - Το σοβαρό πρόβλημα 

του υδρευτικού δικτύου Τρούλλων - Αίτημα για κυβερνητική επιχορήγηση της 

κοινότητας Φαρμακά για αποπεράτωση του γηπέδου της - Η ανάγκη επιδιόρθω

σης της υδατοδεξαμενής στην περιοχή «Λιμόχωρου» στο Φαρμακά - Αίτημα για 

επίσπευση της διαδικασίας ανακατασκευής του δρόμου Παλαιχωρίου-Αγρού

Καρβουνά - Αιτήματα της κοινότητας Παλαιχωρίου - Το αποχετευτικό πρό

βλημα της κοινότητας Παλαιχωρ(ου). 

( 11) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για κατάργηση 
της απαγορευτικής λωρίδας στο δρόμο Ευρύχου-Ι(αρβουνά - Η κατασκευή 

πεζοδρομίων στις οδούς Χαλκάνορος και Αδώνιδος στο Δάλι - Η επικίνδυνη 

αύξηση του αριθμού του εντόμου Leaf Hopper - Αίτημα για παροχή απο

ζημιώσεων σε ανομβριόπληχτους γεωργούς Περιστερώνας Πάφου - Οξύ πρό

βλημα πόσιμου νερού στην Περιστερώνα Πάφου - Αίτημα για παροχή απο-· 
ζημιώσεων σε πληγέντες από τον καύσωνα αμπελουργούς της Πάφου -

/ 

Προβλήματα στη λειτουργία του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου <<Ιαματικής)) 

- Αίτημα γία λειτουργία κρατικών γραφείων στην παλιά Λευκωσtα - Αίτημα 

για λειτουργία του παλιού κτιρίου της Ηλεκτρικής στην παλιά Λευκωσία -
Αίτημα των κατοίκων Μαραθάσας για αν.αβάθμιση του υγειονομικού κέντρου 

Πεδουλά ή αυτού της Ευρύχου). 

Τιμή: 50σ 

Τuπώθηχε στο Τυπογραφείο της Κuπριαχής Δ·ΙJμοχρατ(σ;ς, Λευκωσ(σ;. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟ! ΛΕ!ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ~ Σ!ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 26ης Οκτωβρίου 1989 
(Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ.) 

(Ap. 4) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΒΑΣΟΣ Λ!ΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

l{ηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδ'ρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον αξιότιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΙ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αρχίζουμε με το Κεφ&.λαιο Α, Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή ημερ·ήσια διάταξη είναι <CO περί του Πρωτο
κόλλου της Πόλης της Γοuατεμάλας και των Ί~εσσάρων Πρωτοκόλλων του 

Μοvτρε&.λ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l(οινοβουλεuτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ! ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ Σ!ΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! 
ΤΟ! ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ! ΤΗΣ ΠΟΛΗΣ ΤΗΣ ΓΟ!ΑΤΕΜΑΛΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ 

ΤΕΣΣΆΡΩΝ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΩΝ ΤΟ! ΜΟΝΤΡΕΑΛ (Κ!ΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 
Παpόντες:-

Ανδρέας Δημητρι&.δης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Ι<.ώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Δημήτρης Ηλι&.δης 

(377) 



378 

Η Ι\.οινοβουλευτιχή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέSιο σε συνεSρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 
1989. Στη συνεSρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς και τις 

επιSιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεSίου, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και των Ι\.υπριαχών Αερογραμμών 

Λτ8 1 οι οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτό. 
Με το νόμο που προτείνεται σχοπείται η κύρωση του Πρωτοκόλλου της 

Πόλης της Γουατεμά.λα.ς της Sης Μαρτίου 1971 και των τεσσάρων Πρωτοκόλλων 
του Μοντρεά.λ της 25ης Σεπτεμβρίου 1975, στα οποία η Κυπριακή Δημοχpατία 
έχει προσχωρήσει σύμφωνσ. με την υπ' αριθμό 29. 700 και ημερομ·ηνία 4 
Φεβρουαρίου 1988 Απόφαση του Ύ'πουρyικοό Συμβουλίου. 

Η ψ ' ' ΣΙ ' ' "'' , επι ηφιση σ.πο το ωμα του υπο αναφορα νομοσχεοιου απαιτειταt για την 

κσ.τά νόμο κύρωση όλων των πιο πάνω Πρωτοκόλλων. 

Με το Πρωτόκολλο της Πόλης της Γουατεμάλσ.ς του 1971, καθώς και με τα 
Τέσσερα Πρωτόκολλα του Μοντρεάλ του 1975 1 τροποποιείτσ.ι ·η Σύμβαση της 

Βαρσοβίας της 12ης Οκτωβρίου 1929 που αφορά την ενοποίηση ορισμένων 

Ι\.ανόνων σχετικά με τη Διεθν-ι) Αεροπορική Μεταφορά και ει8ικότερα την ευθύνη 

κσ.ι τ11. όρια ευθύνης των μεταφορέων για την κσ.ταβολή αποζ·ημιώσεων σε 

περίπτωση θσ.νάτου ή σημαντικής βλάβης ή καθυστέρ·ησης επιβάτη ή καταστροφής 

ή απώλεισ.ς ή βλάβης ή κσ.θυστέρησης αποσκευών και φορτίου, καθώς και των 

εγγράφων που σ.παιτούντσ.ι για την σ.εροπορική μεταφορά επιβατών, σ.ποσκευών, 

φορτίων κτλ. 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντσ.ς 

πλήρως τους σκοπούς κσ.ι τις επι8ιώξεις του πιο πάνω Πρωτοκόλλου της Πόλης 

τ·ης Γουατεμάλας και των τεσσάρων Πρωτοκόλλων του Μοντρεάλ και λσ.μ

βάνοντας υπόψη τη σύμφωνη πάνω σ' αυτά γνώμη των Ι\.υπριακών Αερογραμμών, 
' ' Β λ' Ψ' ' ' ζ' ομοφωνα. εισ·ηγειται στη ου η την ηφιση σε νομο του 1.1.πο συ ·ητ·ηση νομο-

σχε8ίου για την κσ.τά νόμο κύρωση των υπό αναφορά Πρωτοκόλλων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλ·ητές σε θέμα σ.ρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, πσ.ρακσ.λώ το Γραμμσ.τέα νσ. 

προχωρήσει στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση Πρωτοκόλλων. Πίνακας. Μέρος Ι. Μέρος ΙΙ. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασ·η όπως τα άρθρα 11 2 και 3, κσ.Θώς και ο Πίνσ.κσ.ς, Μέρος 1, 
Μέρος 11, εγκριθούν; 

Επει8ή 8εν υ1τάρχει καμιά ένστσ.ση, τσ. άρθρα 1, 2 και 3 κσ.ι ο Πίνακας, 

Μέρος 1 κσ.ι Μέρος 11 1 εγκρίνονται ομόφωνσ.. 

Προχωρούμε στην τρίτη σ.νάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θσ. αναφέρετσ.ι ως ο περ( του Πρωτοκόλλου της Πόλης της 

Γουατεμάλσ.ς κσ.ι των Τεσσάρων Πρωτοκόλλων του Μοντρεάλ (l{υρωτικός) 

Νόμος του 1989. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ϊ'πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ:Οιο ψηφίζεται 6-ε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο Θέμα της σημεριν·~ς ημερ·~σιας Οιάταξης που είναι 

«0 περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 

Παραχ.α.λώ τον Πρόεδρο της αpμόΟιας 1\.οινοβουλευτικ·~ς Επιτροπ·~ς να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ το 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟ
ΝΟΜΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρόντες:-

Μανώλ·ης Χριστοφίο·ης, Πρόεορος 

Νίκος ΑναστασιάΟης 

Αντώνιος Ανδρέου 

Α νΟρέας Π αναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτpου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

1-1 l{οινοβοuλευτιχή Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις '19 Οκτωβρίου 1989. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείτα.ι η τροποποίηση του νόμου για. την 

πολιτιχ:ή δικονομία. με την αύξηση της αρχικής περιόδου ισχύος της εγγραφής 

διχα.στιχ·ής Cf.πόφασης στο Επαρχιακό ΙCτηματολογικό Γραφείο α.πό δύο σε έξι 

χρόνια χα.ι της πcριόδου α.να.νέωσης από ένα σε δύο χρόνια. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Πολιτικής Δικονομίας Νόμο, η 

εγγρα.φ·ή δικαστικ·ής απόφασης στο Επαρχιακό ΙCτηματολογικό Γραφείο επιφέρει 

επιβά.pυνσ·ΙJ της α.κίν·ΙJτης ιδιοκτησίας του οφειλέτ·ΙJ με την πληρωμή του χρέους 

που οφείλcται δυνάμει τ·ΙJς διχα.στιχής απόφασης. Η εγγpα.φ·ή της απόφασης ισχύει 

για Cf.ρχιχή περίοδο Όύο ετών και μπορεί να πα.ρα.τείνεται από καιρό σε καιρό για 
περίοδο μέχρι ένα. έτος, 

Επειδ·ή τόσο η αρχιχ·ή περίοδος ισχύος όσο χα.ι ·fJ περίοδος ανανέωσ·ής της, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν χα.τα.τεθεί ενώπιον της Επιτροπής 1 έχουν 

αποδειχθεί στ·ΙJν πρά.ξ·ι'J μικρές με συνέπεια τ·ΙJν υποβολή μεγάλου αριθμού 

αιτ·ήσεων για ανανέωση των εγγραφών 1 η προτεινόμενη τροποποίηση θεωρείται 
επιβεβlcημένη. 

Η ΙCοινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείτC1.ι στη 

Βουλ·ή την ψ·ήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχουν ομιλητές σε Θέμα α.ρχής; 

Επcιδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής 1 προχιι.)ρούμε στη δεύτε::ρη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου, Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστει σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύροc) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψ·ηφLζεται σε Νόμο. 

Το .τρίτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «0 περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 

Επειδ·ή ο Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών απουσιάζει,. παρακαλώ οποιο
δήποτε μέλος της Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟ
ΜΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες:-

Μοcνώλης Χριστοφίll-ης, Πρόεδρος 

Νίκος Αναστασιάδης 

Αντώνιος Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζ οcχοcρίοcς Τ ουλούροcς 

Χρίστος Πέτοcς 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ·ή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρ(οcσή της που πραγμοcτοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 1989. Στη συνεδρίοcση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και ο 

Διευθυντής των Φυλακών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η νομοθετική ρύθμιση της μεταφοράς 

από την αστυνομία καταδίκων και υποδίκων από τις ΙCεντρικές Φυλακές στα 

δικαστήρια. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

πιο πάνω εκπροσώπους του Υπουργείου Δικαιοσύνης, η προτεινόμενη τροπο

ποίηση θεωρείται αναγκαία, ώστε να ρυθμιστεί και νομοθετικά η πρακτική που 
ακολουθείται μέχρι σήμερα για τη μεταφορά καταδίκων και υποδίκων στα 

δικαστήρια κάτω από τη φρούρηση της αστυνομίας. 
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Η J(οινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί, ως θέμα αρχής 1 με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως επανα

διατυπωθεί για σκοπούς καλύτερης απόδοσης των προθέσεων του συντάκτη του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπά.ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Ποινικής Δικονομίας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται ομόφωνα σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι <<0 περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Δημοσίων Δανείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΗΜΟΣΙΏΝ 
ΔΆΝΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 

του Ταμείου Δημόσιων Δανεlων για το 1989, έτσι που να καταστεί δυνατή η 
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επιστροφ·ή του Οανείου ύψους 1350 10001 το οποίο το Τα.μειο των Δανειστικών 

Επιτρόπων έχει συνάψει από το ταμείο προνοίας των ταχτικών χυβερνητιχώv 

εργατών. 

Η J(οινοβουλευτιχ·ή Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς χαι τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, γι' αυτό χαι 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμοι) 

του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμου του 1989, Νόμος του 1.989)), 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·ής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Τροποποί-~ση του l(εφαλαίου/' Αρθρου 14.01 του Πρώτου Πίνακα του 

βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του l(εφαλαίου 11.05 του Πρώτου ΠίνακΟ'. του βασικού νόμου. 
'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπ(tJς τα άρθρα. 1 i 2 και 3 εyχριθούνj 

Εφόσον (;εν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εyχρίνονται 
ομόφωνα. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί ΠροUπο

λοyισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανε(ων Νόμου του 1989, Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένστασ·η όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδ·~ποτε ένστασ·η, το νομοσχέΟιο ομόφωνα ψηφίζεται 

σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμ.:::νο θέμα που ~zίναι ,,Q περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989JJ, 
Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΑΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟ.

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΥΜΠΑΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΑΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ 
ΘΕΑ ΤΡΙΚ ΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες:-

Ντίνος l(ωvσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Αέανορος Ζαχαριάοης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίοης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρtα της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Με το νόμο που προτεLνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

του Θεατρικού Οργανισμού Ι(ύπροu ποσού χρημάτων ύψους f20,000 και η διάθεσή 
του για τ"ι1ν παροχή συμπληρωματικών αποζημιώσεων σε ηθοποιούς των οποίων 

οι συμβάσεις δεν ανανεώθηκαν μετά τη λήξη τους στις 30.9.88 καθώς και για την 
παροχή αποζημιώσεων σε ηθοποιούς των οποίων οι συμβάσεις ενδεχόμενα να μην 

ανανεωθούν μετά τη λήξη τους στις 30.9.89. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζ·ήτηση νομοσχεδίου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής 1 προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδΊ:ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρον 1. 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Τ αμε(ου του Θεατρικού Οργανισμού ΙCύπρου 

ποσού !:20,000 διά την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31ην Δεκεμβρίου 1989. 
'Αρθρον 2. 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 

Λειτουργο( ενασκούντες έλεγχον επί των κονδυλίων. Συμπλήρωμα. 'Αρθρον 

4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 11 2, 3 με τον Πρώτο Πίνακα και 4 
με το Συμπλήρωμα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένστασ'ΙJ, τα άρθρα 11 2, 3 και ο Πρώτος 
Πίνακας και το άρθρο 4 με το Συμπλήρωμα εγκρίνονται ομόφωνα, 

Προχωρούμε τώρα στ·ΙJν τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρηται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Θεοcτρικού Οργοcνισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύροc) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι ((Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) 
του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού ΙCύπρου Νόμου Νόμος του 

1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ ΠΕΡ! ΠΡΟ·Υ.ΠΟ
ΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 

1989>>. 
Παpόvτες:-

Ντ(νος J(ωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλ<ξης Γαλανός 

Λ<ανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού χρημάτων ύψους fΊ,048,725 και η διάΟεσή 

του ως ακολούθως:-

( α) Βελτίωση του σταθμού Δεκέλειας 

(β) Επέκταση ((νέου» σταθμού Δεκέλειας 

Φ&:ση 2 - Μονάδα 3 και 4 
(γ} Επέκταση ιινέου» σταθμού Δεκέλειας 

Φάση 3 - Μονάδα 5 
(δ) Βελτίωση του σταθμού Μονής 

( ε) Εγκατάσταση Αεριοστροβίλων 1 και 2 
στο σταθμό Μονής 

Σύνολο: 

70,000 

2,088,000 

2,781,725 
34,000 

2,075,000 

fΊ,048,725 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του .:..\στε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·ής, πpοχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 

του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμ·ής από το Ταμείο της Αρχής Ηλεκτρισμού l(ύπρου ποσού 

f7 ,048, 725 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1"πάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 χαι 3 1 συμπεριλαμβανομένου και του 

ΠLναχα.1 εγκριθούν; 
Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, τα άpΟρα 1, 2 και 3 με τον Πίνακα εγκρίνονται 

ομόφωνcι .. 

Προχωρούμε στ·rιν τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Ούνατct.ι να. αναφέρεται ως ο περί Συμπληpωματιχού 

Προυπολοyισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπpου Νόμος (Αρ. 1) του 1.989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οτcοιαΟ·ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεL σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρ•.) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά Ενσταση, το νομοσχΕΟιο ομόφωνα Ψ·rιφ[ζεται σε 

Νόμο. 

Το ε:πόμενο θέμα είναι ((Ο περί Συμπλ·rιρωματιχού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 42) του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας }(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έχθεσ·rι στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΉΡΩΜΑ ΤΙΚΟΤ ΠΡΟ·Υ·ΠΘΛΟΓΙΣΜΟΤ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 42) ΤΟΥ 1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος l{ωνσταντ(νου 1 Πρόεδρος 
Αλtξ ης Γ αλαν6ς 

Λέανδρος Ζαχαριάδ·~ς 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίο·~ς 

Η Κοινοβουλευτικ·ή Επι1·ροπ·ή Οικονομικών και ΙΙροϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
ι 989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

f39,000 και ·rι Οιάθεσ·ή του για ΤΊ)V πληρωμή υπερωριών σε υπαλλ·ήλους που 

εργάστηκαν για την οργά.νωση στην l(ύπρο της Διάσκεψ·rις των Υπουργών 

Εξωτερικών των Αδέσμευτων Χωρών. 

Η l(οινοβουλευτική Επιτροπ·ή Οικονομικών καϊ Προϋπολογισμού 1 υιοθετών
τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή τ·rιν ψήφιση σε νόμο του υπό συζ·ήτηα·rι νομοσχεδίου, αφού τροποποιηΟεί 

ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 33) του 1989». 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα να 

προχωρήσει στη Οεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟίοu, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού f39,000 για 

τη χρήση του έτους ..:ιου λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
Ειό(χευση των ποσών που θα Οαπανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονΟύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 1i 2, 3 1 συμπεριλαμβανομένου και 

του Πρώτου Πίνακα, καθώς και το άρθρο 4, συμπεριλαμβανομένου και του 

Δεύτερου Πίνακα, εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα από 1 μέχρι 4, συμπερι

λαμβανομένων και των Ούο Πινάκων, εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Ούναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα} 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά. ένσταση, το νομοσχέΟιο ομόφωνα ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 46) του 1989>>. 
Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Ι(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤ!ΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓ!ΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 46) ΤΟΥ 1989" 

Πι:φόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανορος Ζαχαριάοης 

Λεόντιος ΙεροΟιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίοης 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέΟιο σε συνεΟρLα της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά χατατέθηχε από την 

Εκτελεστική Εξουσία, είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου 

Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους f.1,014,817 και η διάθεσή του 
για τ·ΙJν κάλυψη αριθμού κονδυλίων κάτω από διάφορα κεφάλαια και άρθρα του 

Τακτικού Προϋπολογισμού που κρίθηκαν ανεπαρκή στη διάρκεια του τρέχοντος 

χρόνου. Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 

διατεθεί για επιστροφές φόρου εισοδήματος σε δικαιούχα πρόσωπα (f.2.5 εκ.), και 
για τις ανάγκες του Τυπογραφείου σε χάρτη και άλλη γραφιχΊ) ύλη (.f90 1000), και 
για τη λογιστική ταχτοποίηση του δανείου για το αποχετευτικό σχέδιο Λευκωσίας 

(.!:362,169). 

Η l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού μελέ

τησε τα. επιμέρους κονΟύλια του υπό συζήτηση συμπληρωματικού προϋπολο

γισμού, αποφάσισε να αποδεχθεί την έγκρισ·ή τους, εκτός από τα. κονΟύλια. για το 

Τυπογραφείο συνολικού ύψους (f.90,000 τα οποία. και θα επανεξετάσει, όταν 

κατατεθούν τα συμπληρωματικ&. στοιχεία που ζ·ητήθηκα.ν από τους αρμοδίους. Με 
βάση τη θέση της αυτ·ή η Επιτροπή έχει Οιαμορφώσει ανάλογα το υπό συζήτηση 

νομοσχέΟιο με τη μείωση τ·ης αρχικά ζητούμενης σ' αυτό συμπλ·ηρωματικ·ής 

πίστωσης από 1:3,014,817 σε 1:2,924,817 και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισ·ή του σε νόμο, αφού επίσης τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να. αναφέρεται 

ως «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλ·ητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. · Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού 1:2,924,817 
για τη χρ·ήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΕιΟίκευσ·η των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3, συμπεριλαμβανομένου και του 
Π(νακα, εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3, συμπερι

λαμβανομένου και του Πίνακα, εγκρ(νονται ομόφωνα.. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Ούναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχει οποιαΟήποτε ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέΟιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στη σημερινή ·ημερήσια. Οιάταξη είναι «0 περί Συμπληρω
ματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1989». 

Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της α.ρμόΟιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ANTINOl': 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOl'AEl'TIKHΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·l'·ΠΟΑΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σl'ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟ! ΠΡΟ·l'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 47) ΤΟ! 1989». 
Παpόντες:-

Ντίνος ΙCωνσταντίνου 1 Πρόεδρος 
Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

.Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλ·ής Μιχαηλίδης 

Η Ι(οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ:Οιο σε συνεδρία της πού πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δ·1)μοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

ί.160 1000 και η διάθεσή του για την κάλυψη των αυξημένων υποχρεώσεων του 
Υπουργείου Παιόείας για μεταφορικά μαθητών. 

Η Ι\.οινοβουλευτιχ·ή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 1 
υιοθετώντας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλ·ή την ψ·ήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεόίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε νοc αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 35) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·ής; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεόρε 1 από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 
Τη Δευτέρα το βρά.Ου έτυχε να βρεθούμε στην Ι\.υπερούντα και, μεταξύ 

άλλων, πρόσφυγες γονείς που έχουν παιόιά. που φοιτούν στο Γυμνάσιο της Σολέας 

έκαμαν παράπονο ότι η κυβέρνηση απέκοψε τα κόμιστρα των προσφύγων 

μαθητών. Βεβαίως υπάρχει πρόβλημα μεταξύ Αγρού - Κυπερούντας, όπως 

γνωρίζουμε, αλλά. ανεξαρτ·ι)τως τούτου φρόνιμο θα ήταν αν η κυβέρνηση κατέ

βαλλε τα κόμιστρα των προσφύγων μαθητών, μέχρις ότου αποφανθεί το Οικα

στήριο τι θα γίνει με τους μαθητές του Αγρού -Κυπερούντας. Ι\.αι θα ήθελα το 

μήνυμα αυτό να πάει στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ι\.ύριε Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο κ. συνάδελφος και δεν πρέπει η κυβέρνηση, αν 

υπάρχει κάπου μια διαφορά., πολύ πρόχειρα και αυθαίρετα να αποκόπτει 

κόμιστρα, ιδιαίτερα προσφύγων μαθητών. Δυστυχώς Οεν είναι η πρώτη φορά. που 

παρατηρούνται τέτοια φαινόμενα και μας λυπεί ιδιαίτερα, γιατί παρατηρείται ότι 

ο Υπουργός Παιδείας ενΈργεί με τρόπο που δε συνάδει με το δημοκρατικό τρόπο 
με τον οποίο κάποιος θα ανέμενε να συμπεριφέρεται ο Υπουργός Παιδείας αυτού 

του τόπου. 
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Γι' αυτό το λόγο εμείς επιφυλασσόμαστε στους προϋπολογισμούς να 

Οώσουμε κάποια μηνύματα ιΟιαίτερα που θα απευθύνονται κυρίως προς το 

Υπουργείο ΠαιΟείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είστε ο μόνος που Οεν μπορείτε από ΤΊ) θέση σας, όπως και εγώ. 

(Γέλια) 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με' την ά.Οειά σας 1 κύριε ΠρόεΟρε, ήθελα να προσθέσω και εγώ σ αυτά που 

έχει αναφέρει ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, ότι πράγματι πρέπει η 

κυβέρνηση να Οει το θέμα με πιο μεγάλη υπευθυνότητα, Οιότι υπάρχουν χωριά τα 

οποία είνα.ι πάρα πολύ αΟικημένα και υπάρχουν μαθητές που αντιμετωπίζουν 

τεράστιο πρόβλημα. ΙCαι θέλω να αναφέρω μια πολύ τρανταχτή περίπτωση, την 

περίπτωση της Αλαμινού στη Λάρνακα, όπου υπάρχοuν γονείς που έχοuν δύο και 

τρία παιΟιά στο σχολείο και uποχρεώνονται να πληρώνουν f1 και f1.50 σεντ την 
ημέρα, για να στέλνουν τα παιΟιά τους στο σχολείο. 

Έχει ·ήΟη γίνει μια Οιαμαρτuρία, αλλά με τη σ·ημεριν·ή εuκαιρία που 

ψηφίζονται αuτοί οι προϋπολογισμοί. πρέπει να Οοθεί ένα μ·ήνuμα στην κuβέρνηση, 

ότι Οηλ. πρέπει να Οει το θέμα με πιο πολλή υπεuθuνότ·ητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν Οεν uπάρχει ένσταση, θα Οιαβιβάσω, εκ μέροuς της Βουλής, το αίτημα ότι 

πρέπει να καταβληθούν αυτά τα κόμιστρα, μέχρις ότου λυθεί το θέμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ίσως θα έπρεπε η Επιτροπ·ή Παιδείας, ένεκα της σοβαρότητας του 

προβλήματος, να καλέσει αμέσως το Υπουργείο Παιδείας, για να ζητήσει την 

κατάργηση αυτών των κομίστρων και να συζητ·ήσει το θέμα με το Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νομ(ζω. εφόσον θα γίνει Οιάβημα εκ μέρους του σuνόλοu της Βουλής από 

τον Πρόεδρο 1 νομίζω ότι το θέμα: λύεται. 
Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωσ·η του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ·ής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού f.160 1000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'ΑρGρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην iρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ο ' Ν' ~' , παρων ομος ουναται να αναφερεται 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 35) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ως ο περί Συμπληρωματικού 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι <<0 περί Ειδ'ικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύζεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989». 

Παρακαλ(~ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 

Οιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕ1ΣΕΩΣ Σ1ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤ!ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 13) ΤΟ! 1989» 

Παpόvτες:-

ΝτLνος Ι\..ωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέζης Γαλανός 

Λέανορος Ζαχαριάοης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(οης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ·~ Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι·~θηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους f829,620 και η 
Οιάθεσή του για κατανομή σε Οιάφορα κεφάλαια και άρθρα του Προϋπολογισμού 
Αναπτύξεως που κρίθηκαν ανεπαρκή στη Οιάρκεια του τρέχοντος χρόνου. Το 
μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα διατεθεί για τη 
συνέχιση των εργασιών στο δρόμο Λευκωσίας -Λεμεσού (f307,000), για την 
αγορά εξοπλισμού για τους αερολιμένες (f248,000), για το σχέδιο αναδασμού 
(f87 ,130) και για συνεισφορά στις Οαπάνες ξένης τεχνικής βο·~θειας στον τομέα 
της υγείας (f:61,660). 
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Η l{οινοβοuλεuτιχή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών
τας τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 

στη ΒουλΊ) την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου 1 αφού τροποποιηθεί 
ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής;, 

Ο χ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, βεβαίως πρόκειται για ομόφωνη Έκθεση την οποία θα 

ψηφίσουμε. Όμως θα ήθελα να χάμω μια παρατήρηση.. Είναι περίεργο που η 

κuβέρν·ηση 8ε συν8ύασε χοcι αυτά τα κον8ύλια με το γνωστό εχβιασμό ότι, αν 8εν 

περάσουμε τα φορολογικά μέτρα τα οποία εισηγείται το Υπουργείο Οικονομικών, 

8ε θα γίνουν αναπτυξιακά έργα, διότι μιλούμε για διάφορα κονδύλια στον 

ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως. 

Φαντάζομαι δεν τα συνδύασε, διότι πολλά απ αυτά ·ήδη θα τα έχει 

" ή 'Ο ' θ' ' ' λ ' οαπαν σει. μως με την ευκαιρια του εματος αυτου, αφου μι ουμε για 

αναπτυξιακά. έργα, πιστεύω ότι ως Βουλή δεν πρέπει να μείνουμε αδιάφοροι σ' 

ό , ' ' , ' Α ' ή αυτ το Ίtρ·αγμα, που για μας πιστευω οτι ειναι πρωτοφανες. υτη η πρωτοφαν ς 

προσπάθεια επινοήθηκε από την κυβέρνηση, για να συνδέσει τα αναπτυξιακά έργα 

με ένα είδος εκβιασμού προς τη Βουλή, ότι δηλ. πρέπει να ψηφίσουμε το 

φορολογικό της πρόγραμμα. 

Ελπίζω ότί όλη η Βουλή, πέραν οποιωνδήποτε κομματικών σκοπιμοτήτων 
και θέσεων, θα δώσει τη δέουσα απάντηση σ' αυτ·ή την, επαναλαμβάνω, 

απαράδεκτη από κάθε πλευρά προσπάθεια της κυβέρνησης, σ 
/ 
αυτή την απ αρά.-

" ' ' θ 'λ ' ' ' ήΟ ' ' ' οεκτη τακτικη, εγω α ε εγα σ αυτα τα νεα ·η που εισαγονται, οσον αφορα την 

οικονομική πολιτική και τους προϋπολογισμούς της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρlου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι θέμα διαδικασ(ας, κύριε Πρόεδρε. 

Αν μπορούμε να συζ·ητούμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. Αυτό θα ιίθιγα. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Διότι είναι πράγματι μέγα θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Αφησα τον χ. συνάδελφο να συμπληρώσει, αλλά αυτό θα συζητηθεί κατά τη 
' "' 

1 
, θ ' 'θ λ ' ' διάρκεια των προϋπολογισμων, οιοτι εκει α εχει χα ε π ευρα την ευκαιρια να 

μιλήσει. 'Ομως, επειδή έδωσα, έστω και χωρίς ακόμα να προλάβω να διακόψω, 
σ' ένα συνάδελφο το δικαίωμα να μιλήσει, δεν μπορώ να στερήσω και από άλλους 
τη δυνατότητα να πουν οποιαδήποτε άποψη. 

Ο κ. J{ωνσταντίνου. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΙCύριε ΠρόεΟρ~ 1 εχτ6ς του Θέματος ΟιαΟιχασίας. 
Έχουν συζητηθεί Ούο νομοσχέΟια ως τώρα χαι ο κ. Ι'αλανός προσπαθεί να τα 

αξιολογ·ήσει. ΕLναι Οικαίωμά του. ΤϊJν ίΟια όμως σπουόή Οεν επιΟείκνυε πριν από 

Ούο χρόνια. Δι,ότι φαίνεται χάτι άλλαξε. !(ατά συνέπεια αντιπολίτευση ένας 

μπορεί να κάμνει. Αλλά να βγαίνει στη Βουλ·ή για να βρίζει κατά τη συζ·ήτηση 

ενός προϋπολογισμού ο οποίος μιλά για Οαπάνες για το 1989 πρώτο τον Υπουργό 
ΠαιΟείας και Οεύτερο εΟώ να λέει για θέμα το οποίο Οε συζητήθηκε ακόμα ότι η 

κυβέρν"f)ση εκβιάζει αναφορικά με τα έργα αναπτύξεως τα οποία έχει στείλει 1 έχω 
τη γνώμη ότι Οεν είναι μέσα στα ορθά πλαίσια συζήτ·f)σης σ' αυτό το Σώμα. Αν 

θα εγχαινιαστε:ί η νέα αυτή τακτιχ·ή, τότε ε:ίναι άλλο θέμα και ο καθένας να 

αντιληφθεί πώς πρέ-.πει νcι. τα χειρίζεται τα Θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ι\1όνο που Οε θα το επιτρέψω, Οιότι ·ήΟη 1 για να είμαι ειλικριν-ής 1 χαι η πρώτ·η 
ομιλία ·ήταν εκτός τάξε{ι)ς, αλλά λέχΟ·ηκε, γι' αυτό είχα καθήκον να Οώσω και σε 

κάποιον άλλο το Οιχαίωμrι. να απαντήσει. 

Ναι 1 κύριε Γαλανέ. 
Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ναι) κύριε ΠρόεΟρε, Οεν πρόκειται νοc εισέλθω στην ουσία του θέματος, αλλά 
\:> ' ' , ι: "'' "'' .β ' ' 'β ' ' σεν πιστευω οτι υπηρ~ε οποιασηποτε σοση ρισιας η υ ρεως, οπως αναφερει ο κ. 

l(ωνσταντίνου 1 όταν 1Χνέ.φερα περί αυθαιρεσίας του Υπουργείου ΠαιΟείας. Δe 

νομίζω ότι έτσι εύκολα πρέπει να χαρα)~τηρίζουμε τους συναΟέλφους μας, όταν 

κάμνουv κάποια κριτική) γιατί και από πλευράς AJCEΛ πολλές φορές χρησιμο

ποιήθηκε πολύ πιο Ουνατή φρασεολογία. Και είναι φαίνε:ται ε:πειΟή άλλαξε κάτι. 

Γι' αυτό το λόγο το ΑΚΕΛ τώρrι. έγινε πολύ ευαίσθϊJτο σe ορισμένους 

χαρακτηρισμούς. Είναι αυτά τα Ούο χρόνια που άλλαξαν και γι' αυτή τγ)ν αλλαγή 

μιλήσαμε. ΙCαι Οέλω όμως να πω κάτι, κύριε ΠρόεΟρε 1 ότι πολλές φορές με την 

ευκαιρία της συζήτησ'ι')ς χάποιου Θέματος, και εΟώ μιλούσαμε: για αναπτυξιαχά 

έργα) γίνεται μια παρατήρ·ηση και Οε νομίζω ότι Οιέπραξα το προπατορικό 

αμάρτημα, επειΟή έκαμα μια 1~;αρατήρ·ηση όσον οcφορά τα αναπτυξιακά. έργα και 

το ότι αυτά τα οποία πλ·ηρώνουμε σ·ήμερα Οεν καλύφθηκαν απ' αυτή τ·ην τr-;κτιχ·ή. 

Πιθαν~)ς να μ·ην ήταν ·η κατάλλ·ηλη περίπτωση να συζητηθεί, αλλά Οε νομίζω ότι 

Οικα.ιολογείται και ·η αντίΟραση των συναΟέλφων. Οπ{ι)σΟ·ήποτε όμως ελπίζω να 

γίνει η συζήτηση με τρόπο υωστό, όταν έλθει η κατάλλ·ηλη ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επιμένω. του θέματος του ειΟΒ(ού) για τα θέματα των οποι{ι)νδ·ήποτε 

Υπουργείι.>ν που συζ·ητούνται, είναι Οικαίωμα κάθε πλευράς να εκφράσει απόψεις. 

Για το Θέμα όμως της ευρύτερης πολιτικής, νομίζω ότι Οεν είναι ·η ώρα να 
, 'Ψ ο 'Ψ , θ , , "' , , ακουστουν απο εις. ι απο εις αυτες cι. αχουστουν απο τα σιαφορα κομματα, 

όταν θα συζ·ητούμε τους προϋπολογισμούς και εκεί ·η χάθε πλευρά νομίζω πως θα 

τοποθετηθεί. 

Αν είναι επί αυτού του Θέματ·ος, Οε θα Οώσω το λόγο περαιτέρω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι για τ·ην ουσία, κύριε ΙlρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για τ·ην ουσία, ορίστε. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το ΔΗ.Ι{Ο. είπε ότι κάτι άλλαξε. Το ΑΙ<ΕΛ είπε ότι κάτι άλλαξε. Γιατί Οε 

μας μίλησαν επιτέλους τι άλλαξε, να χ.αταλάβουμε και εμείς πού οΟηγούνται τα 

πράγματα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόδρε, ψ·~φ(ζουμε σ·~μερα ποσό .f307,000 για το δρόμο Λευκωσ(ας
Λεμεσού. Πριν από Ούο μ·ήνες περίπου είχε σuμπλ·ΙJpωΟεί '/) επίστρωση με άσφαλτο 
του Ορόμου από τη Λευκωσία προς τη Λεμεσό σε κάποιο σημείο. Τώρα εκεί που 

επιστρC::)θηκε ο Οpόμος με άσφαλτο πριν από Ούο μ·ήνες σκάβεται πάλι, για να 

Οημιουργηθcί κάποιο πέρασμα. l(αι Οιερωτώμαι: ΔΕν μπορούσε αυτή '/') εργασία να 
γίνει προτού επιστρωθεί ο Ορόμος με άσφαλτοj 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εμπειρία μου στα τόσα χρόνια της Δημοκρατίας, που είχα την ατυχία να 

είμαι Βουλευτής κα-τά συνέχεια εΟώ, ΟιΟάσκει ότι αυτό είναι ένα μόνιμο δυστυχώς 

ελάττωμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤlΝΟΎ': 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, εκτός αυτού, όταν παρουσιάζονται αυτά τα φαινόμενα 1 
Οεν πρέπει να ξεχνά κανένας ότι το Ορόμο αυτό τον κατασκεύασε η ΞΕl{ΤΕ με τα 

γνωστά προβλήματα. l(ατά συνέπεια συνεχίζεται η κατάσταση μέχρι σήμερα. 

ΠληρώνουμΙΣ για εκείνο το πράγμα. 

Α. ΧΙ-'ΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Να Οιευκρινίσιυ, κύριε Πρόεδρε. Πριν από δύο μ·~νες συμπληρώθηκε η 

επίστρωση με άσφαλτο και τώρα το ίΟιο σημείο του Ορόμου σκάβεται. Αυτό είναι 

το πρόβλημα". που εγείρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ν αι 1 είναι άλλο θέμα. 
Λοιπόν, ο κ. Μακρίδης. 

Ν. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Είναι γεγονός ότι έγιναν πολλά λάθη και μάλιστα ευθύς εξαρχής στην 

Κα",τασκευή του νέου Ορόμου. Δουλειές οι οποίες έπρεπε να γίνουν πρώτα (τώρα Οε 

θέλu) να καταλογίσω ευθύνες και να κατακρίνω την προηγούμενη κυβέρνηση1 αλλά 
ίσως να ήταν έλλειψη εμπειρίας) 1 όπως τα χωματουργικά, τα γεφύρια, οι 

διαβάσεις, ισόπεδες και ανισόπεδες~ και τα τοιαύτα δεν έγιναν. Αυτά δεν έγιναν 

ευθύς εξαρχής και έγιναν στο τέλος, όταν είχαμε περίπου 34 θανατηφόρα 

Ουστυχήματα, l(αι τώpα αυτό που λέει ο συνά.Οελφος ως γεγονός είναι ένα από τα 

λάθη του παρελθόντος το οποίο πρέπει να επανορθωθεί πάση θυσία. Αυτό είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πpοο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ ι ' ι ' ' θ θ ' παρχει ενσταση οπως το πρωτο αρ ρο εγχρι ει; 

Ε ' \:'- 1 ' 1 1 θ ' φοσον οεν υπαρχει ενσταση, το πpωτο αρ ρο εγχρινεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού .1::829,620 
για τη χρ·ήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση 1 το Οεύτεpο άρθρο εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Π[ναχας εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση 1 το τρίτο άρθρο και ο Πίναχας εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Ούναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπλη

ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασ·η όπως το νομοσχέδιο ψ·ηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερ·ήσια διάταξη, το υπ' αp. 15 1 που 

ε(ναι ((Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσει:ι)ς (Ταμείο Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l{οϊνοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ

ΤΩΝ) ΝΟΜd'Σ (ΑΡ. 5) ΤΟΥ 1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανορος Ζαχαριάοης 

Λεόντιος ΙεροΟιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(οης 

Η 1\-οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΓΙροUπολοyισμ-ού μελιfτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής α.πό το 

λογαριασμό του ΤΟ:μείου Ανα.χουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 
χρημάτων ύψους fii0,000 για την κάλυψη των αυξημένων αναγκών του Τα.με(ου 
Επιδότησης Εχτοπισθέντων και Παθόντων, λόγω της αύξησης των επι3ομάτων 

ενοικtου χατ&. 30% χα.ι του αριθμού των 3ι.κα.ιούχων επιδοτήσεως ενοικίου από 

1.1.89 σύμφωνα. με τις δια.τάξεις σχετικών Ι\.ανονισμών που έχουν ήδη εγκριθεί 
από το Σώμα.. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠpοUπολογισμού συμφωνεί με 
τους σχοπούς διάθεσης του πιο ·;τά.νω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα. 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε Οέμα. αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής α.π6 το λογαριασμό Ταμείου Ανακουφίσεως ΕκτοπισΟέντων 

χαι Παθόντων ποσού .f110.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δε><εμβρίου 1989. ΆρΟρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα. δαπανηθούν και Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάpχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτΊJ ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως 

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναχουφίσεως Εκτοπισθέντων κα.ι 
Νόμος (Αρ. 5) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Συμπληρω

Παθόντων) 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα στην ημερήσια. διάταξη, το υπ' α.p. 16, που 
είναι ((Ο περί. Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 

ΕκτοπισΟέντων και ΠαΟόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1989». 
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διατυπωθεί στην αρχική της Έκθεση, και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

επισπεύσει τη λήψη όλων εκείνων των μέτρων που κρίνονται αναγκαία για την 

ορθολογιστική ανάπτυξη τόσο του λιμανιού της Λάρνακας όσο και την ανάπτυξη 

της λιμενικής βιομ·ηχανίας πάνω σε μακροχρόνια βάση. Παράλληλα η Επιτροπ·ή 

δηλώνει ότι Οα παρακολουθεί την εξέλιξη της όλης κατάστασης και 1 αν παραστεί 
ανάγκη, θα επα.νέλΟει για επανεξέταση του Θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα υπάρξουν ομιλητές; 

Ορίστε, κύριε Ι'ε<uργί.ου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ν αι 1 κύριε Πρόεδρε, έχουμε πει ότι η 'Εχθεση αυτ·ή είναι ομόφωνη ΚΟ'.ι ότι δε 
θα γίνουν ομιλίες από κανέναν. Και οποιεσδ·ήποτε παρατηρήσεις μπορούν να 

γίνουν, όταν θα συζητείται το &λλο θέμα για το λιμάνι της Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Με συγχωρεί.τε, αυτό έγινε στην προηγούμενη συνεΟpία> όταν είπαμε να 

αναβληΟεί. Δεν εί.παμε ότι δε θα χάμ~υμε ΠΟ'.pατηpήσει.ς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάντως εγώ Οεν μπορώ να εμποΟί.σω οποιοδήποτε Βουλευτή που Οέλει να 

αγορεύσει. Αν θα μείνει στ·ην ημερ·ήσια διάταξη, τότε μπορούμε να αναβάλουμε 

την όλη συζήτηση για την επόμενη βδομr.ίδα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, αν υπάρχει παρεξήγηση και μερικοί συνάδελφοι δεν ετοιμά

στηκαν, δεν έχουμε καμιά ένσταση να μείνει στην ημερ·ήσια διάταξη. Τώρα 

έγκειται στο συνάδελφο χ. Ψυλλίδη αν Οέλει να μιλήσει τώρα. Αν προτιμά να 

μιλήσει στην επόμενη συνεδρία, και πάλι νομίζω είναι θέμα δικής του απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΙCύpιε Πρόεδρε, Οα J<άμω 2 - 3 παρατηρήσεις και αυτός είναι ο σκοπός μου. 
Βάσει των όσιυν λέχθηκαν στην Επιτροπ·ή Ελέγχου υπάρχουν Ούο Εκθέσεις από 

τις οποίες η μία λέγει ότι η κυβέρνηση Οα προχωρούσι:: σε επέκταση του λιμανιού 

της τάξης των f8 έως f9 εκατομ .. Η απαίτηση της Επιτροπής ήταν ότι αυτά τα 
έργα, τα οποία Οα γίνονταν με δαπcί.νη f8 έως {9 εκατομ. 1 είναι ανεπαρκέστατα 1 
Οεν μπορούν να ικανοποιήσουν τα αιτήματα της εταιρείας D.S.R. και των νέων 
πλοίων τα οποία θα έχουν μεγάλο μήκος και βάθος πέραν των Οώδεχα μέτρων. 

ΔηλαΌ·ή το λιμάνι της Λάρνακας παίρνει πλοία βάθους μέχρι δώδεκα μέτρα. 

Σε παραστάσεις των Μελών της Επιτροπής ότι πρέπει να γίνει εκβάθυνση 

του λιμανιού της Λάρνακας στα δεκατέσσερα μέτρα 1 η απάντ·ηση ήταν ότι δεν 
μπορεί να γίνει εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας στα δεκατέσσερα μέτρα, 

Οιότι στο λιμάνι της Λάρνακας 1 αν προχωρήσει και γίνει η εκβάθυνση αυτ·~, Οα 

φύγουν τα θεμέλια των τοιχωμάτων του και έτσι θα καταρρεύσει. Ύστερα από 

παραστάσεις οι οποίες έγιναν, ήρθαν πριν από λίγες μέρες και μας είπαν ότι 1 ναι~ 
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μελέτησαν το όλο θέμα χα.ι ότι θα. προχωρήσουν στην ουσιαστική επέκταση του 

λιμcι.νιού της Λάρνακας, ότι έχουν γίνει και ορισμένες προκαταρκτικές έpεuνες 1 ότι 
έχουν δοθεί οι αναγκαίες οδηγίες για διατρ-ήσεις κτλ. και φαίνεται ότι οι εργασίες 

είναι σε προχωρημένο στάδιο. 

Ζήτησα επίσημα μέσω της Ι"ραμμα.τεία.ς της Βουλής να. με πληροφορ·ήσουν 

για 2 - 3 πράγματα τα οποιοc είναι καλό να. σας αναφέρω. Πρώτο, ρώτησα αν 
έγινe έρευνα από τεχνιχ·ής πλευράς για το θέμα αυτό. Η απά.ντ·11ση ήταν ότι έγινε 

κάποια Ζρευνα. Δεύτεpο, τα σχέδια ακόμα δεν έχουν γίνει. Είναι πpοεκτίμηση 

που θα καλύπτει όχι μόνο τα έργα πολιτικ·ής μηχανικής αλλά και εξοπλισμού. 

Δηλαδ.fι δεν υπάρχει τί1τοτα.. Είναι μια προεκτίμηση 1 _ χιι:1pίς να υπάρχει τίποτε 

συγκεκριμένο. l{αι τρ(το, εκβάθυνση δεκατεσσάρων μέτρων μπορε( να γίνει και 

χωρίς περιορισμούς. 

l(αι διερωτώμαι: Πότε άλλαξαν γνώμη οι υπεύθυνοι, οι ειδικοί, ότι το λιμάνι 

της Λάρνακας μπορεί να εχβαθυνΟεί στα δεκατέσσερα μέτρα, ενώ Πριν από έξι 

μήνες μας έλεγαν ότι όεν μπορεί να e:κβαθυνθεί στα όώόεκα μέτρα; Ι\αι είναι 

αυτός ο λόγος για τον οποίο χάνω αυτές τις παρατηpήσεις. Μήπως αυτ·ή η νέα 

τpοπή των πραγμάτων επιδιώκεται για να κερδηθεί χρόνος, έτσι που να υπάρξει 

κάποια παρασιώπηση του όλου θέματος και να μη γίνει καμιά. εργασία στο λιμάνι 

της Λάρνακας, εφόσον Οα γίνονται οι μελέτες και εφόσον θα γίνεται ·11 όλη 

επεξεργασία. των μελετ(1ν; Πολύ φοβούμαι ότι, α.ν έτσι έχουν τα πpriγμα.τα, ·11 
επέκταση του λιμανιού τ·11ς Λά.ρνα){ας θα. 1ταρα.πεμφθεί στις ηελληνικές καλέν8εςη. 

ΙCύριε Πpόεδρε, νομίζιu ότι θα ττρέπει να όοθούν περισσότερες όιασαφηνίσεις 

και το όλο θέμα να παραμείνει στην Επιτροπή Ελέγχου μόνιμα, γιατί, αν 

πραγματικά όεν υπάρξει επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, η D.S.R., ένας 
σοβαρός οργανισμός, παρά το ό,τι λέγεται εόώ στην Έκθεση, θα εγκαταλείψει 

την l(ύπρο κα.ι μαζί μ' αυτό θα. έχουμε χάσει και ένα μεγάλο όφελος το οποίο 

έχουμε τώρα από την εταιρεία D.S.R .. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε, ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ι{ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Συμφυ)νούμε με την Έκθεση τόσο την 

αρχική όσο και τη συμπληρωματική. Το ΟCμα αυτό έχει όύο βασικές και 

αλληλένδετες πτυχές. Είναι από τη ΙJ,ια. ο άμεσος κίνόυνος να εγκαταλι::ί.ψει η 

ναυτιλιακή εταιρεία D.S.R. της Λα.ϊκ·ής Δημοκρατίας της Γερμανίας το λιμάνι 
της Λάρνακας και από την άλλη είναι το γι::νικότερο πρόβλημα της επέκτασης και 

τ6)ν ουσιαστικών βελτιώσευ)ν αυτού του λιμανιού 1 έτσι που να εξυπηρετεί κατά. 
τον καλύτερο δυνατό τρόπο τις ανάγκες του διαμετακομιστικού μα.ς εμπορίου. 

Μ·ήπως χρειάζεται ν' αναπτύξει ένας τη σοβαpότητα αυτών των δύο προβλ·11-

μάτων; Νομίζω όε χρειάζεται. Απλώς και μόνο το ότι απειλείται ουσr.αστική 

μείωση των εργασιών του λιμανιού στο οποίο απασχολούνται κάπου 1 1300 
πρόσωπα, 11;πλι~ς και μόνο το ότι η κυπριακή οικονομία Θα έχει απώλειες μερικών 

εκατομμuρ[ων λιρών εlνα.ι αρκετό για να μα.ς πείσει πόσο σοβαρό κα.ι επείγον 

είναι αυτό το πρόβλημα. 

Αυτό το σοβαρό πρόβλημα. δεν εμφανίστηκε τώρα. Εμφανίστηκε πριν α.πό 

αρκετά. χρόνια και οι ανεπάρκειες του λιμανιού επισημάνθηκαν, θα μπορούσαμε να 

πούμε, από το 1980-1982 και από τότε οι οpγανώσεις τ·11ς Λ&ρνα.χας ζητούσαν 
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χρημάτων ύψους f425,000 και η διάθεσή του για την παροχή οικονομικής 

βοήθειας μέχρι f5,000 για κάθε κατοικία σε πρόσφυγες ·rcou έχτισαν με δικά τους 
έξοδα κατοικία ·ιτάνω σε γη τουρκοχυπριαχής ιδιοκτησίας στη Λευκωσία, Λάρνακα 

και Λαχατάμια. 

1-Ι ΙCοινοβοuλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 1 
υιοθετώντας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

' Β λ' ψ' ' ' ζ ' ~' ' εισηyειται στη ου η την ηφιση σε νομο του υπο συ ητηση νομοσχεσιου, αφου 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Ειδιχεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέ:ντων και 

Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο ><. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε: ΓΙρόεΒρε. Θα πρέπει να τονίσω 

πως υποστηρίζουμε τις πρόνοιες της νομοθεσίας που πάμε να ψηφίσουμε. , , .... , , . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ακούεστε, κύριε συνάΒελφε. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Αλλά θα πρέπει να τονtσω πως το θέμα πρέπει να χαλύψει το γενι)ιότερο 

πλέγμα των συναφών απαιτήσεων των προσφυγικών αιτημάτων. 1.,ιατί σίγουρα 

πέρα από τη Λευκωσία, τη Λακατάμια και τη Λάρνακα συναφείς απαιτήσε:ις 

υπάρχουν και επί παγκύπριας κλίμακας. Αυτό είναι το ένα που θα θέλαμε να 

διαβιβαστεί, να μεταφερθεί προς την Εκτελεστιχ·ή Εξουσία. Δε θα μιλήσω πάνω 

στα γενικότερα θέματα, γιατί είναι τμήμα της Βέσμης των εξαγγελιών του 

Προέ8ρου πριν από ένα χρόνο ούτε όσον αφορά τη στέγαση των προσφύγων που 

έχουν παντρευτεC μη προσφυγοπούλες >ιαι που καθυστερεί εδώ και ένα χρόνο, ενώ 

προέβη σε εξαγγελία -με χιλιάδε:ς αιτήσεις να καθυστερούν στην προκείμενη 

περίπτωση-ούτε θα μιλήσω για την αναπαλαίωση των προσφυγικών κατοικιών 

που κτίστηκαν με βοήθεια από 700 - 800 λίρες μέχρι τις 1,700 και τις 2,000 
λίρες που κι αυτή εξαγγέλθηκε, γιατί είναι γενικότερο το θέμα και θα το 

συζητήσουμε αργότερα. Γι' αυτό περιορίζομαι να υποβάλω την έκχληση όπως το 

θέμα της παροχής των πέντε χιλιάΒων λιρών σε πρόσφυγες που. έκτισαν σε 

τουρκοκυπριακή γη καλύψει 6λο το πλέγμα, 6λο το φάσμα των προσφύγων που 

έχουν συναφή προβλήματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρ6ε8ρε:. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής και μετά ο κ. Ζιαρτίδης. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΙCύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Με αφορμή την έγχριση του συμπληρωματικού αυτού προϋπολογισμού θα 

ήθελα να αναφερθώ και στα εξής άμεσα προβλήματα που εν8ιαφέρουν το 

Τ.Α.Ε.Π., το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων. Είναι κάποτε 

αναγκαίο να ακούγονται και κάποια επαινετικά λόγια γι' αυτό το Σώμα χαι εγώ 

τουλάχϊστο νιώθω την ανάγκη, απευθυνόμενος ει8ικότερα προς την Επιτροπή 
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Οιχονομικών τ·fjς Βοuλ·ής ΓJ.λλά και γενικότερα προς το Σώμα1 να εκφράσω 

πράγματι την ευαρέσκειά μου 1 πιστεύω και του Δ·f)μοκρατικού Συναγερμού 

ολόκλ·Ι)ρου~ γιατί μέσα σε διάστημα τεσσάρων 'tjμερών η Επιτροπ·ή Οικονομικών 

μελέτ·fjσε και ενέκρινε ομόφωνα, όλες οι πλευρές, τρεις συμπληρωματικούς 

προϋπολογισμούς του Τ.Α.Ε.Π. για τη διάθεσ·f) ενός εκατομμυρίου διcι.κοσίων 

πεν-ήντα περίπου χιλιάδων λιρών. 

Με αυτό ως εισαγωγή 1 κ.ύριε Πρόεδρε 1 θα ·ήθελα ακριβώς εδώ να επικρίνω 
τ·ην τακτιχ·ή 1του ακολουθείται από τ·f) σ·f)μερινή κυβέρνηση στ·f)ν αντιμετώπιση των 

προσφυγιχών προβλ·ημάτων, χωρίς βέβαια να κινδυνεύω να κατηγορηθώ ότι το 

κάνω επειόή κάτι άλλα.ξι::, γιατί το ίδιο έκανα και με την προηγούμενη 

Οιακυβέρν·ησ·η. Ε8ώ, κύριε Πρόε8ρε, εγχρ(νουμε σήμερα, με το συμπληρωματικό 

τούτο νομοσχέ8ιο, ένΓJ. ποσό το 1989 με: το οποLο θα 8ώσουμε σε κάποιους 

ανθρώπους, που έλυσαν πριν από 5 1 6 1 7, 8 1 10 1 14 χρόνια σε κάποιο βαθμό το 
στεγαστικό τους πρόβλημα, τις 8ύο, τρεις 1 τέσσερις ·ή το πολύ πέντε χιλιά8ες 

λίρες. Ακόμα 8εν έχουμε αγγ(ξει ουσιαστικά άλλα προβλ·ήματα. 

Μόνιμο είναι το αLτημα αυτού του Σώματος. Η Επιτροπή Προσφύγων της 

Βουλής είναι επιφορτισμένη με σωρεία προβλημάτων. Παίρνω αυτή την ευκαιρία, 

γιατί μελετώνται τα προβλήματΓJ. από την Επιτροπή Προσφύγων, ετοιμάζονται 

ομόφωνες, αξιόλογες Εκθέσεις, πορίσματα αξιόλογα αποστέλλονται από το 

σεβαστό Προε8ρεLο της Βουλ·ής προς τ·ην Εκτελεστιχή Εξουσία. και τίποτε 8ε 

βλέπουμε να υλοποιείται. 

Πρώτο1 υπάρχει καθυστέρ·ηση και στη 8ιάθεσ·η των χον8υλίων που εγκρίνονται 
από αυτό το Σώμα. Παρατηρείται το φαινόμενο να μην οcποστέλλοντΓJ.ι στις 

επαρχιαχές 8ιοικήσεις τα σχετικά κον8ύλια που απαιτούνται για την καταβολή 

υποχρεώσεων σε εγκρίσεις, είτε αυτοστεγάσεως είτε άλλης μορφής στεγάσεως που 

κάνουν οι πρόσφυγες, με αποτέλεσμα να μένουν εκτεθειμ&νοι στους 8ιάφορους 

τρίτους εLτε εργολάβοι είναι είτε άλλοι, 8ιότι 8εν μπορούν σε τακτές προθεσμίες 

να καταβάλουν τις υποχρεώσεις τους, γιατί ·η κυβέρνηση 1 γιατί το αρμό8ιο 

Υπουργείο 8εν τους καταβάλλει εγκαίρως τα ποσά που εγκρίνονται είτε υπό 

μορφή χορηγημάτων είτε υπό μορφή δανείων. Μόνιμο είναι το φαινόμενο της 

κοcθυστέρησης. 

l{αι ε8ώ, οικογένεια προσφυγικ·ή που ε8έησε το 1987, χαι είναι γεγονός το 
παρά8ειγμα που θα αναφέρω, να εγκριθεί για αυτοστέγαση σε 8ικό της 8ια

μέρισμα~ ακόμα και το 89 έχει πάρει μόνο το 1/2, το 50% του ποσού και για 
ενάμιση χρόνο εξακολουθεί να καθυστερεί η καταβολή του υπολοίπου. Επομένως 

το πρώτο μόνιμο πρόβλ·ημα το οποίο 8υστυχώς εντοπίζεται τα τελευταία χρόνια 

να υπάρχει είναι η χαθυστέρηση στην καταβολή των χορ·ηγημάτων και των 

8ανείων σε όλες εκείνες τις οικογένειες τις προσφυγιχές που 8ικαιούνται. 

Δεύτερο βασικό και μόνιμο πρόβλημα που παραμένει άλυτο για πολλά χρόνια 

είναι αυτό στο οποίο πρέπει επιτέλους να εγκύψει με σοβαρότητα, σύμφωνα και 

με τις εξαγγελίες των εκΓJ.τό ·ημερών αλλά και τα άλλα σχέ8ια, η κυβέρνηση του 

χυρίου Βασιλείου. Έχουμε υποσχεθεί 8ιεύρυνση των κατηγοριών, αύξηση, αν 

Θέλετε, της οροφής όπως λέμε. Και σήμερα εξακολουθούν κάποιες μεθό8οι 

ανακριτικής πράγματι 8ια8ικασίας και τακτικής προς τον πρόσφυγα, προς την 

προσφυγικ·ή εκείνη οιχογένεια που απευθύνεται για να εγκριθεί, υπό την έννοια του 

πόσα κερ8ίζεις, πού είναι οι απο8είξεις1 πόσα ξο8εύεις, εργάζεται η γυναίκα σου, 
τι πληρώνεις και τι 8εν πληρώνεις στις l{οινωνικές Ασφαλ(σεις. 
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'Εχοuμε χα:τα:ργήσει την οροφή για: τις οργα.vιχές οιχογ&νειες, Οηλσ.Οή τις 

συγκροτημένες πριν από το 74 προσφυγικές οικογένειες. Μήπως Ί) οικογένεια. η 

προσφuγιχ·ή που συγχροτ·ήΟηχε, κύριε Πρόε0pε 1 το 74, το 75, το 76 μέχρι χα.ι 

σήμερα ακόμα, αλλά ας περιοριστούμε στα πρώτα χρόνια, πρέπει να περνά. από 

όλες αυτές τις ΟιαΟιχασίεςj 

Έκαμα ~.·ην εισαγωγή, για να Π(ι) ότι αυτό το Σώμα Οιχαιλογημένα μέσα σε 

τρεις μόνο μέρες αντιλήφθηκε τη σχοπιμότ·ητα της έγκρισης των τριών χονΟυλίων 

από 1.·ο Τ.Α.Ε.Π. για ενάμισι σχε'Βόν εκατομμύριο λLρες. Δεν έγινε μέχρι τώρα 

από την Εκτελεστική Εξουσία: οποιοΟήποτε παράπονο, οποια.Ο·ήποτε παρέμβαση 

υπό την έννοια του ότι χωλαίνουν τα οιχονομιχά του προσφυγικού ταμείου, για να 

μελετήσουμε τουλάχιστον κα.ι την αύξηση τ(J)ν πόρων ή των εισοΟημάτων του 

προσφυγικού ταμείου. 

Επομέν<υς γιατί Οε σπεύΟουμε επιτέλους να λύσουμε αποτελεσματικά, όσο 

είναι Ουνα.τό, το προσφυγικό πρόβλημα., μέσα στα πλαίσια. της περιβόΊ)της εκείνης 

περιόΟου της α.να.μ0Ψής 1 κάτι που Οα. φέρει κάποια. α.να.κούφιση μέχρι το στάΟιο κα.ι 
την ημέρα. της επιστροφής; 

Δεύτερο οριστικό πρόβλΊ)μα. που αντιμετωπίζεται και άμεσα. και οριστικr:Υ. 

πρέπει να είναι τα μηνύματα. αυτού του Σώμα.τος, ότι πρέπει επιτέλους να ,γίνει 

Οιεύρυνση των κριτηρίων και αύξηση της οροφ·ής, για. να καλυφθούν περισσότερες 

προσφυγικές οιχογένειες 1 περισσότεροι πρόσφυγες. Και Θα. πρέπει ΟΠ(J)σΟήποτε 

ε:Οώ να εντοπίσω και ένα.ν τρίτο παράγοντα, για να χλείσυ) τουλάχιστον τΊ)ν 

αναφορά μου με αφορμ·ή αυτά τα. συμπληρωματικr:Υ. νομοσχέΟια.. ότι επιτέλους τα 

Οιά.φορα σχέΟια που ε:ξα.γγιΞ:λοντα.ι, τα πορίσματα τα οποία ·η Επιτροπή Προσφύ

γων ομόφωνα, ύστερα από ε:νΟελεχ·ή μελέτη, αποστέλλει προς την Εχτε:λεστιχ·ή 

Εξουσία Οεν πρέπει να. παραμένουν ευχολόγια., κύριοι συνάΟελφοι, αλλά να 

αρχίσουν να υλοποιούνται. l{αι Ουστυχώς λυπούμαστε να πα.ρατ·ηρήσουμε:, από 

πλευράς τουλάχιστο Δ·ημοχρατιχού Συναγερμού, ότι Οεν έχει υλοrcοιηθεί χα.νένα. 

ουσιαστικό συγκεκριμένο α.να.χουφιστικό σχέΟιο που να αφορά μάζες προσφυγικές 

του λαού. σχέΟια, πέραν των γνωστών στεγαστικών σχεΟίων, τα οποία υπήρχαν 

ουσιαστικά. από το 1974 μέχρι σ·ήμeρα. χα.ι τα οποία οριστικά, επα.να.λα.μβάν(J) τ·η 
λέξ·η, Οεν είναι ικανοποιητικά. για τον προσφυγικό κόσμο μέχρι σήμερα. 

Αυτά1 ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχα. Οώσει το λόγο στον Λ. Ζια.ρτίΟ·η και μετά ο χ. l{ωνσταντίνου. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε ΠρόεΟρε. Θα μιλήσω χωρίς εισαγ<uγή. Μe.το 

νομοσχέΟιο το οποίο εγκρίνουμε, αποφασίζουμε όπως Οίνετα.ι οιχονομικ·ή βοήθεια. 

μέχρι πέντε: χιλιάΟες λίρες σε πρόσφυγες για κάθε χα.τοιχία που έχτισαν με Οικά 

τους έξοΟα. σε γη τουρκοκυπριακής ιΟιοχτ·ησίας στη Λευχωσ(α. 1 τη Λάρνακα χα.ι τη 
Λαχα.τάμια.. Αυτή η απόφαση είναι σωστή χαι Οίκα.ι·η. 

Υπάρχει όμως μια κατηγορία προσφύγων που έχτισαν με Οιχά. τους έξοΟα 

χα.τοιχία σε ιΟιόκτ·ητη γη, προτού εγκριθεί η αίτησή τους για επιχορ·ήγησ·η, για 

βο·ήθεια. και στους οποίους οι α.ρμόΟιοι αρνούνται οποια.Οήποτε βοήθεια.. 

Έχω τη γνώμη, έντιμε κύριε Πρόe:Ορε, ότι πρέπει να σταλεί αυτό το μήνυμα 

στους α.ρμοΟίους, στην κυβέρνηση, ότι θα. πρέπει και α.υτ·ή ΎJ χα.τ·ηγορίσ. Τ(J)ν 

προσφύγων να τύχει της ίΟιας μεταχείρισης, όπως και οι πρόσφυγeς που έκτισαν 

με Οιχά. τους έξοΟα σε τουρκοχυπρια.χής ιΟιοχτησίας γη. 
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Θέλω να τελειώσω συμφωνώντας με τον κύριο Σολωμή στο ότι τα κριτήρια 

τα οποία τέθηκαν για βοήθεια προς αυτοστέγαση πρέπει να μεταβληθούν. Πρέπει 

να βελτιωθούν. Πρέπει να σας πω, κύριε Πρ6ε8ρε, ότι ξέρω περιπτώσεις 

ζευγαριών που 1 επειδή ήξεραν ότι το εισόδημά. τους υπερβαίνει το ><.α.Οορισμένο 
κριτήριο, αποφάσισαν να σταματήσει η σύζυγος από την εργασία και μετά να 

κάνουν την αίτησή τους, για να έχουν 8ικαίωμα παροχής βο·ήθειας. Νομίζω ότι 

αυτό το Οέμα πρέπει να μελετηθεί, διότι τελικά καταλήγει και εις βάρος της 

οικονομίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. l(ωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟ1: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Εγώ 8εν πρόκειται να αναφερθώ στα προβλήματα που έχουν ή8η αναφέρει οι 

συνάδελφοι, γιατί τόσο ως κόμμα αλλά και ως Επιτροπή Προσφύγων έχουν Οέσει 

επανειλημμένα. αυτά τα θέμα.τα.. Εκείνο που μένει είναι η Εχτελεστιχή Εξουσία. 

να τα υλοποιήσει. l{α.ι όσον αφορά το Τ α.μείο στο οποίο αναφέρθηκε ο χ. 

Σολωμής, έχω τη γνώμη ότι υπάρχουν οι πόροι για την αντιμετώπιση αυτών των 

ζητημάτων. 

Εκείνο που θα ·ήΟελα., κύριε Πρόεδρε, είναι να προτείνω μια τροποποίηση 

στον Πίνα.χα. του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. Στον Πίνα.χα., στο (β) 1 γίνεται λόγος 
για την ανέγερση 191 κατοικιών που χτίστηκαν σε γη τουρχοκυπρια.χής ιδιοκτη
σίας στη Λευκωσία., Λάρνακα. και Λα.χα.τάμια., που είναι χα.ι το αντικείμενο του 

νομοσχεδίου, αλλά προστίθεται ((από τις οποίες '135 θα κατεδαφιστούν>>. 

Έχω τη γνώμη ότι αυτό δε θα πρέπει να περιληφθεί στον Πίνα.χα., διότι το 

αν θα κατεδαφιστούν χα.ι χα.τά πόσο θα είναι 135 χα.ι όχι 35 ή ποιες είναι ανάγκη 
να κατεδαφιστούν ή ποιοι είναι οι κάτοχοί τους που συμφωνούν για την 

χα.τεδάφισ·ή τους είναι θέμα.τα. για τα οποία δεν μπορούμε χα.ι δεν είναι σωστό να 

αποφασίσουμε ψηφίζοντας σήμερα. 

Γι' αυτό εισηγούμαι να απαλειφθούν από τον Πίνα.χα. οι λέξεις «από τις 

οποίες 135 θα χα.τε8α.φιστούν». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όταν θα έρθουμε στη δεύτερη ανάγνωση, θα το θέσω. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πρώτα-πρώτα θα 'θελα να συμφωνήσω με την τροποποίηση που εισηγείται ο 

χ. Κωνσταντίνου, η οποία είναι λογική χι οπωσδήποτε δε βλέπω να υπάρχει καμιά 

ένσταση από καμιά πλευρά για να υιοθετηθεί αυτή η εισήγηση. 

Επίσης ελπίζω να μην κινδυνεύω να Οεωρηθώ ότι είμαι εκτός θέμα.τος ή ότι 

το διευρύνω, συμφωνώντας με κάποιες παρατηρήσεις τις οποίες έχει κάμει ο χ. 

Σολωμής όσον αφορά κάποια ταχτική από πλευράς κυβέρνησης, που πιστεύουμε 

ότι πρέπει ν' αλλάξει και να υπάρξει ο κατάλληλος προβληματισμός. Υπάρχει 

πράγμα.τι καθυστέρηση από πλευράς κυβέρνησης Βασιλείου στο να υλοποιεί 

8ιάφορες αποφάσεις της Βουλής χα.ι διάφορες εισ·fjγήσεις οι οποίες προέρχονται 

από το Σώμα. Θα 'λεγα ότι υπάρχει χα.t μια γενικότερη ταχτική περιφρόνησης 
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των απόψεων οι οποίες αχούονται σ αυτό το Σώμα. Πολλές φορές ομόφωνες 

απόψεις που διαβιβάζονται στην Εκτελεστική Εξουσ!α -και μιλώ βέβαια ιδιαίτερα 

για τα θέματα των προσφύγων που μας απασχολούν- Οε λαμβάνονται καθόλου 

υπόψη. 

Δε θα 'θελα να αποδώσω αυτή την αλαζονική και περιφρονητική στάση 

έναντι της κυπριακής Βουλής στο γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Οεν 

έχει πεLρα της πολιτικής ζωής, Οεν προέρχεται από κόμμα -είναι υπερκομματικός

και ίσως να μην έχει τις σωστές προσλαμβάνουσες παραστάσεις όσον αφορά το 

ρόλο αυτού του Σώματος. 

Πιστεύω ότι είναι καιρός, έχει περάσει αρκετός χρόνος, τα περιθώρια έχουν 

πλέον στενέψει, η πίστωση χρόνου έχει τελειώσει και θα είναι σε βάρος του και σε 

βάρος της κυβέρνησης, αν συνεχιστεί αυτή η ταχτική περιφρόνησης των 3ιάφορων 

απόψεων και εισηγήσεων της Βουλής. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα κάποιων προεκλογικών 3ιαχηρύξεων χαι 3εσμεύ

σεων και με την ευκαιρία αυτών των νομοσχε3ίων τα οποία συζητούμε, θα 'θελα 

να ρωτήσω και να μεταφέρω το μεγάλο ερώτημα το οποίο υπάρχει σε πολλούς 

πρόσφυγες, τι γίνεται με το θέμα των πιστοποιητικών ι3ιοκατοίχησης, τι γίνεται 

με το θέμα της αποκατάστασης της φερεγγυότητας των προσφύγων, τί γίνεται 

γενικά μ' όλα αυτά τα πράγματα, όλες αυτές τις υποσχέσεις που 3όθηκαν 

προεχλογιχά. Και βλέπουμε σήμερα -έχουν περάσει σχε3όν 3υο χρόνια- τίποτε να 

μην έχει γίνει. Απλώς, όπως αναφέρθηκε από κάποιο συνά3ελφο,, από τον κ. 

Σολωμή, συνεχίζονται περίπου τα ί3ια έργα τα οποία γινόντουσαν χαι προηγου

μένως. 

Κλείνοντας, θα 'θελα να τονίσω ότι κι από 3ιχής μας πλευράς συμφωνούμε 

απόλυτα πως έφθασε ο καιρός να 3ιευρυνθούν τα κριτήρια, ν' αυξηθεί η οροφή χι 

επίσης να συμφωνήσουμε με το συνά3ελφο κ. Ζιαρτί3η ότι 3εν υπάρχει κανένας 

λόγος να μην υιοθετήσουμε την άποψή του, ότι η κατηγορία εκείνη την οποία 

αναφέρει θα πρέπει να τύχει κι αυτή της ί3ιας μεταχε(ρισης, όπως χι άλλες 

κατηγορίες προσφύγων. 

Γι' αυτό το λόγο εισηγούμαστε στην αρμό3ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

την Επιτροπή Προσφύγων, να πιέσει προς την κατεύθυνση του να συμπεριληφθεί 

κι αυτή η κατηγορία. Αν υπάρχουν πραγματικά σοβαρές 3υσχολίες που θέλει να 

επικαλεστεί. η κυβέρνηση, να τις ακούσουμε. Αλλά 3εν πιστεύω ότι είναι τόσο 

3ύσχολο να υιοθετηθεί κάτι το 3ίκαιο, σαν αυτό το οποίο εισηγήθηκε ο συνά3ελφος 

κ. Ζιαρτίδης. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Θεωρούμε θετικό το ότι ένα παλιό αίτημα 195 οικογενειών υλοποιείται χαι 
ικανοποιείται με την ψήφιση αυτού του νομοσχε3ίου. 

Πρέπει ν' αναφέρω ε3ώ ότι αυτό το αίτημα των οικογενειών αυτών, που 

κάτω από ορισμένες συνθήκες υποχρεώθηκαν να αυτοστεγαστούν με τον τρόπο 

που αυτοστεγάστηκαν, υποβάλλεται ε3ώ και 3έκα χρόνια. J(αι θεωρούμε θετικό 

ότι επιτέλους ικανοποιείται αυτό το αlτημα χαι 3ιχαιώνεται μια κατηγορία 
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προσφύγων οι οποίοι είχαν μια 8ια.φορετική προσέγγιση και μια 8ιαφορετική 

μεταχείριση από ό,τι είχαν οι άλλοι πρόσφυγες. 

Τι είναι αυτό που πρέπει να προσέξουμε; Αυτό που πρέπει να προσέξουμε 

είναι ότι ικανοποιώντας αυτό το αίτημα θα πρέπει να 8ούμε 8ιάφορες άλλες 

πτυχές του προσφυγικού προβλήματος που σχετίζονται μ' αυτό, όπως είναι αυτό 

που έχει αναφερθεί για διεύρυνση των κριτηρίων. Ι(αι η 8ιεύρυνση 8εν πρέπει να 

είναι περιορισμένη. Πρέπει να είναι αποφασιστικής σημασίας, γιατί υπάρχουν 

εκατοντά8ες προσφυγικές οικογένειες -και μιλούμε για νεαρές προσφυγικές οικο

γένειες- οι οποίες μένουν έξω από τα κριτήρια και δε 8ικαιούνται στέγαση. Γι 1 

αυτό πρέπει να 8ιευρυνθούν τα κριτ·ήρια σε βαθμό που να καλύπτουν 6λο και 

μεγαλύτερο αριθμ6 οικογενειών. Πρέπει επίσης να ξεπεραστούν πολλά άλλα 

ζητήματα. Για παρά8ειγμα σήμερα ένας μεγάλος αριθμός νεαρών προσφυγικών 

οικογενειών 8ε στεγάζεται, 8εν τους εγκρίνουν, γιατί οι γονείς τους 8ε μετα

κινούνται απ6 ένα μεγαλύτερο σπίτι να πάνε σε μικρ6τερο. Ι(αι 8ιερωτώμαστε: 

Γιατί πρέπει να ταλαιπωρούνται τα παι8ιά για μια συγκεκριμένη στάση που 

τηρούν οι γονεις τους, γιατί πρέπει να ταλαιπωρούμε νεαρές οικογένειες που 

πρ6κειται να κάνουν παι8ιά και να συμβάλουν στην αύξηση του πληθυσμού, γιατί 

να μην εγκρίνονται και να ταλαιπωρούνται; 

Υπάρχουν και πολλές άλλες περιπτώσεις προσφύγων. Είναι αυτοί που έχουν 

παντρευτεί μη προσφυγοπούλες. Πρέπει να ξεπεραστεί κι αυτό το εμπό8ιο και 

πρέπει να 8οθε( η 8υνατότητα και σ' αυτούς τους πρ6σφυγες που παντρεύτηκαν 

μη προσφυγοπούλες να βοηθηθούν απ6 την κυβέρνηση για να κάνουν τη στέγη 

τους. Διότι, όπως είναι τα πρ"ά.γματα, για μια οικογένεια που έχασε τα πάντα 

στα κατεχόμενα 8εν υπάρχουν σήμερα οι 8υνατότητες να αποκτήσει στέγη. 

Προηγουμένως, κύριε Πρόε8ρε, μίλησα για τα κριτήρια. Θα 'θeλα με τΊJν 

ευκαιρία αυτή ν' αναφέρω ότι τα κριτήρια πρέπει να 8ιευρυνθούν και σ' ό,τι 

αφορά το επί8ομα ενοικίου. Όχι απλώς γι' αύξηση του ποσού, όπως εγκρίναμε 

προηγουμένως, αλλά για 8ιεύρυνση των κριτηρίων, έτσι πpυ να βοηθούνται από 

άποψη επι8όματος ενοικίου περισσότερες οικογένειες, κι αυτό πιστεύω πως είναι 

προς το συμφέρον του κράτους και των οικονομικών του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Από τη θέση μου 8ύο λόγια, κύριε Πρόε8ρε. 

Το Σοσιαλιστικό Ι(όμμα ασφαλώς θα ψηφίσει μαζί με όλους τους 

συνα8έλφους το συμπληρωματικό προϋπολογισμό για την παροχή αυτή, Ί) οποία 

είναι 8ίκαιη για τους πρόσφυγες που έκτισαν με 8ικά τους έξο8α κατοικία πάνω 

σε τουρκοκυπριακή γη. Δεν ήρθε ποτέ χανένα κον8ύλι από την Εκτελεστική 

Εξουσία που να αφορά τους πρόσφυγες και αυτή η Βουλή να μην το ψ11φίσει και 

μάλιστα πάντοτε ομόφωνα. 

Ωστόσο, όπως έχουν παρατηρήσει και οι υπόλοιποι συνά8ελφοι, υπάρχουν 

πολλά εκκρεμή προσφυγικά προβλήματα 8εκαπέντε χρόνια μετά την τραγω8ία του 

74 και την προσφυγιά του λαού μας. Και εμείς συμφωνούμε ότι χρειάζεται 

σημαντική 8ιεύρυνση των κριτηρίων στέγασΊ)ς και αυτοστέγασης 1 μεγαλύτερη 

βοήθεια και κατανόηση στην αποκατάσταση των νέων ζευγαριών και κυρίως, κύριε 

Πρόε8ρε, απαιτείται ως μέτρο επείγουσας ανάγκης η μεταστέγαση προσφύγων οι 
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οποιοι ζουν μέσα σε εντελώς ακατάλληλα υποστατικά και βρίσκονται στο 140 
χειμώνα της ταλαιπωρίας και του μαρτυρίου τους~ που ·επαναλαμβάνεται με 

μαθηματική ακρίβεια κάθε χειμώνα. 

Αυτά τα θέματα ελπίζω ότι θα έχουμε την ευκαιρία να τα συζητήσουμε στο 

Κεφάλαιο Δ' σήμερα, όπου υπάρχει ένα παρόμοιο θέμα ·1tou ασχολείται με 

τέσσερις πτυχές των προσφυγικών προβλημάτων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΙCατσουνωτός. 

Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, το ίόιο θέμα είχε εγερθεί στην προπερασμένη συνεόρία της 

Βουλής και εγώ είχα προχωρήσει σε συγκεκριμένη πρόταση. Είναι γνωστό ότι 

εισόόημα πάνω από 3 1/2 χιλιάόες λίρες, συμπεριλαμβανομένου του 50% του 
εισοόήμα:τος της γυναίκας, αποτρέπει το Τ.Α.Ε.Π. να όώσει βοήθεια. για. 

α.υτοστέγα.ση. Έκαμα. λοιπόν τη συγκεκριμένη εισήγηση, την οποία. επανα

λαμβάνω και τώρα.1 να. α.υξηθε( αυτό το ποσό στις πέντε χιλιάΩες λίρες. 
Όσον αφορά το θέμα. της Ωα.νειοόότησης, Ωηλα.Ωή των επιταγών τις οποίες ο 

συγκεκριμένος μηχανικός εγκρίνει στο άτομο εκείνο που κάνει α.υτοστέγα.ση, μας 

πληροφοροόν ότι εόώ και 15 μέρες τα. ταμεία. Ωεν μπορούν να. προσφέρουν 

χρήμα.τα., Ωηλα.Ωή Ωεν έχουν αντίκρισμα. οι επιταγές και υπάρχουν άνθρωποι, όπως 

τόνισε ο συνα.Ωελφος Σολωμής, οι οποίοι έχουν αγοράσει τα. υλικά οικοόομής για. 

τη στέγασή τους, τα. χρωστούν και Ωεν υπάρχουν λεφτά για. να. Ωοθοόν από το 

Τ α.μείο, έτσι που να. πληρωθοόν αυτοί οι οποίοι τους έχουν προμηθεόσει τα. υλικά. 

Γι' αυτό Βιερωτώμα.ι αν για. τα. ποσά που εγκρίνουμε τώρα. θα. υπάρχουν τα. 

αντίστοιχα. λεφτά στο ταμείο, για. να. Βοθούν για. τις συγκεκριμένες ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν Βεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, αυτό που αντιλαμβάνομαι ότι η Βουλή θέλει 

να. Βια.βιβάσει εlνα.ι πρώτο ότι πρόσφυγες που έκτισαν σε ιόιόκτητη γη θα. πρέπει 

να. βοηθηθοόν, όπως βοηθοUντα.ι σήμερα. αυτοί που κτίζουν σε τουρκοκυπριακή γη 

και Βεύτερο ότι θα. πρέπει να. υπάρξει Βιεύρυνση των κριτηρίων και αύξηση τ:ης 

οροφής. 

Προχωρούμε στη Ωεύτερη ανάγνωση. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΒρε, υπήρξαν και άλλες εισηγήσεις. 

Επέκταση της παροχής των βοηθημάτων επ( πα.γκόπρια.ς κλίμακας αναφορικά 

με ανάλογα. θέμα.τα. στέγασης σε τουρκοκυπριακή γ:η, καθώς και αυτό που έθιξε ο 

συνάόελφος Πουμπουρής για. τους πρόσφυγες που παντρεύονται μη προσφυγο

ποόλες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα. αυτό πάει στο ευρότερο θέμα. Ωιεύρυνσης των κριτηρίων. Δε θα. μπούμε 

τώρα. στην •..•..........••..•..........................•................ 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Καλά. Ας πάρουμε τότε το θέμα. στο οποίο αναφέρεται το σημερινό 

νομοσχέόιο με την παράκληση να. πρ'qστεθεί ως τρίτο θέμα. στις Ωύο εισηγήσεις 

που κάνα.τε. 



405 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και αυτό είναι διεύρυνση των χρtτηρίων, κύριε συνάδελφε. 

Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1'τtάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ-fις από το λογαριασμό Ταμείου Ανακουφίσεως Εχτοπι
σθέντων χαι Παθόντων ποσού f425,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1'πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν και Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ υπάρχει η εισήγηση του χ. Κωνσταντίνου να παραλειφθούν οι τελευταίες 
λέξεις του Πίνα.χα ((από τις οποίες 135 θα κατεδαφιστούν». 

1'πά.ρχει ένσταση να γίνει δεχτή η εισήγηση χαι να απαλειφθεί αυτή η φράση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 απαλείφεται. 
Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του τρίτου άρθρου; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται όπως έχει διαμορφωθεί. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος όύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 
Νόμος (Αρ. 4) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡU~: 
ν , , , '<;:- ψ , Ν' 
.ι παρχει ενσταση οπως το νομοσχεοιο ηφιστει σε ομο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 18, που 
είναι ((Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1989>>. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ!ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ! ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ αΟ ΠΕΡ! ΕΓΓ!ΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟ! 

Κ!ΠΡΙΑΚΟ! ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ! ΑΝΑΠΤ!ΞΕΩΣ ΓΗΣ (Κ!ΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989» 
Ποιpόvτες:-

Ντίνος Ι\.ωνσταντίνοu, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν~ρος Ζαχαριά~ης 

Λεόντιος lεροδιαχόνοu 

Θαλής Μιχαηλ(~ης 

Η Ι\.οινοβουλευτιχ-ή Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρίοc της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οχτιι}βρ[ου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση της συμφωνίας για την 

παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης για την κάλυψη δανείου συνολικού ύψους 

fi,330,000 το οποίο θα συνάψει ο Ι(υπριαχός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης από 
τη Συνεργατική Κεντριχ-ή Τράπεζα για τη χρηματοδότηση των έργων χατασχευ-ής 

64 κατοικιών στο Στρόβολο Λευκωσίας (f9001000) χαι 26 κατοικιών στον 1 Αyιο 

Αθανάσιο Λεμεσού (.€430,000). 

Η προτεινόμενη επικύρωση από τη Βουλή της συμφωνίας για την κυβερνητική 
εγγύηση προς τον πιο πάνω Οργανισμό απαιτείται σύμφωνα με τις διατάξεις των 

περί Ασκήσεως Ωρισμένων Δημοσιονομικών Εξουσιών της Βουλής Νόμων του 

1985 και 1986 (Αριθμοί 98 του 1985 και 63 του 1986). 
Η J(οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού~ 

λαμβάνοντας υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να δοθεί η 

ζητούμενη κυβερνητική εγγύηση, επικροτεί τις πρόνοιες του υπό συζήτησ-η 

νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο 

για την κατά νόμο κύρωση της προνοούμενης σ 'αυτό συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τlτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κύρωση των Συμφωνιών. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1'πάρχει έ'Jσταση; 

Εφόσον δε'J υπάρχει ένσταση, και το τρίτο άρθρο εγκρί'Jεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη α\Ιάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ν , ' ' ·~ ψ , Ν, _ι παρχει ενσταση οπως το νομοσχεσιο ηφιστει σε ομο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσο\Ι δε'J υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα εί'Jαι ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΙCοινοβουλευτιχής Επιτροπής 'Jα 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1'ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·1'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ1' ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σ1'ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟ1' ΠΡΟ1'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1' ΤΟ! 
Κ1'ΠΡΙΑΚΟ1' ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΎ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΎ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟ! 
1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεpοόιαχόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογtσμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συ'JεδρLα της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Τ αμεtου του Κυπριακού Οργα\Ιtσμού Αθλητισμού ποσού χρημά

των ύψους Η4,ΟΟΟ και η διάθεσή του για έξοδα λειτουργίας του Κολυμβητηρίου 

Λευκωσίας (Η2,000) και του Ιστιοπλοϊκού Κέντρου (!:2,000). 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικώ" και Προϋπολογισμού, υιοθετώ'J

τας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφω"α 
, Β λ' Ψ' , , εισηγειται στη ου η την ηφιση του σε \Ιομο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχου" ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσο\Ι δεν υπάρχου" ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη α'Jάγ'Jωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρον 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκρισις πληpωμ·ής εχ του Ταμείου του ΙCυπριαχού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού !:14,000 Οια την χρήσιν του έτους του λ·ήγοντος την 31ην Δεκεμβρίου 1989. 
Άρθρον 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένστασ·η, το Οεύτεpο άρθρο εyχpί.νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕιΟίχεuσις των όαπανηθησομένων ποσών. Πp<iιτος Πίναξ. 

'Αρθρον 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάpχει ένσταση; 

Εφόσον όεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί ενασχούντες έλεγχαν επί των χονόυλίων. 'Αpθpον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον όεν υπάρχει ένσταση 1 και το τέταρτο άρθρο εγχpί.νεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεόίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος όύναται να αναφέpηται ως ο περί ΣυμπλΊ)pωματικού 

Προϋπολογισμού του 1Cυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 

1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψ-ηφιστεί. σε Νόμοj 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον όεν υπάρχει ένσταση~ το νομοσχέόιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

))Οι περί Ρυθμίσεως ιίρατηρίων Πετρελαιοειόών (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1989η. 

ΠαρακΟ'.λώ τον Πρόεόρο της αρμόόιας ΙCοινοβουλευτικ·ής Επιτροπής να 

όιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡ!ΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ!ΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Ο! ΠΕΡ! ΡΥΘΜΙ

ΣΕΩΣ ΠΡΑΤΉΡΙΩΝ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΏΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η l{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω l(ανονι

σμούς σε τρεις συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 ΜαΊ:ου, 1 η Ιουλίου 
και 16 ΟχτωβpLου 1989. Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά ΙCανονισμών 
χλήθ·Ι)χαν και παρευpέθΊ)Χαν στην Επιτροπ·~ εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζ·~τΊ)ση 

l(ανονισμών, καθώς επίσΊ)ζ εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοχpατίσ".ς, του Δ·~μου Λευκωσίας, των εταιρειών Πετρελαιοειδών, της 

Παγχύπpιας Συντονιστικής Επιτpοπ·~ς Πρατηριούχων και της Παγχύπpιας Οργά

νωσης Βιοτεχνών Επαγγελματιών l(αταστημα.ταρχών οι οποίοι και εξέφρασαν τις 
'Ψ , , , 

απο εις τους πανω σ αυτους. 

Με τους υπό αναφορά J(ανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

13 της περί Ρυθμίσεως 11ρατηρίων Πετρελαιοειδών νομοθεσίας, σκοπείται η 

τροποποίηση των βασικών κανονισμών που αφορούν την αίτηση για άδεια 

λειτουργίας πρατΊ)ρίου πετρελαιοειδών, τις προϋποθέσεις για τΊ)ν ανέγερση και 

τροποποίησΊ) πρατηρίου πετρελαιοειδών και το ύψος των καταβλΊ)τέων στην Αρχ·~ 

Αδειών (Οικοδομής) δικαιωμάτων. Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν 

ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του Ύ'πουργείου Εσωτερικών, οι υπό 

συζήτηση l(ανονισμοί έτυχαν μελέτης από Επιτροπή που συστάθηκε από το 

Υπουργείο Εσωτερικών ειδικά για την αναθεώρΊ)ση των βασικών κανονισμών που 

αφορούν τα πρατήρια πετρελαιοειδών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ·~ Εσωτερικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζ·~τηση l(ανονισμών, προχώρησε σε 
διεξοδικ·~ μελέτη των επιμέρους διατάξεών τους έχοντας υπόψ·Ι) της και τις 
~ 1 , 'θ , ' , 'λ 3 ' υιαφορες εισηγησεις που τε "Ι)Καν ενωπιον τ·Ι)ς απο ο ες τις εν ιαφερομενες 

πλευρές. Οι πλείστες από τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν, αφού έτυχαν της 
' ' ξ ' 'θ ' ' καταλλ·Ι)λης νομοτεχνικ·Ι)ς επε εργασιας, ενσωματω ηκαν, με τη συμφων·Ι) γνωμη 

και τη συνεργασία του αρμόδιου Υπουργείου, στα κατάλλ·Ι)λα μέρη των l(ανο

νισμών. 

Ύ'πό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισ·Ι)γείται στ·Ι) Βουλή την 
έγκριση των υπό συζ·~τ·Ι)ση l(ανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχ·~ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

ΙCανονισμών; 

(Κτυποc τη σφύροι) 

Εφόσον όεν υπάρχει ένστασ·Ι), οι 1\_ανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα, «Οι περ( Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές 
Διατάξεις) (Ί'ροποποιητικοί} ΙCανονισμοί του 1989η, α_ποσύρθηκε. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, ((Οι περί Αεροπορικών Μεταφορών ( 'Αόειες 
Αεροπορικών Ύ'πηρεσιών) (Τροποποι·Ι)τtκοL) Κανονισμοί του 1989>J. 

Παρακαλώ τον Πρόεόρο της αρμόόιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπ·~ς να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ2;: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

αΟΙ ΠΕΡΙ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ (ΑΔΕΙΕΣ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΩΝ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 
Παρόvτες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χα.ραλα.μπίδ'ΙJζ 

ΙCώστας Ερωτοχρίτοu 

Νεόφυτος Ηλία 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η l(οινοβουλεuτιχή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνι.} ICα:νονισμούς σε συνεδρία της που πρα:γμα:τοποιήθηχε στις 19 Οκτωβρίου 
1989. Στη συνεδρίαση α:υτή χλήθ·ηχαν και παρευρέθηκαν εχπpόσι.}ποι του Υπουρ
γείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα: της 

Δημοκρατίας και των l(υπpια.χών Αερογραμμών Λτδ. 

Με τους υπό συζήτηση l{α.νονισμούςt που εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 της 
περί Πολιτικής Αεροπορίας νομοθεσίας του 1949) όπι.}ς αυτή εφαρμοζόταν στην 
l(ύπpο με τα περί Πολιτι.χήr, Αεροπορίας (Εφαρμογή του Νόμου) Διατ.ά.γματα 

του 1952 χ.α.ι 1953 που εξακολουθούν να: ισχύουν στ·'J Δημοκρατία:, σκοπείτα.ι η 

α:πλοποl·Ι)ση των δια:διχα.σtών που αφορούν τη ρύθμιση της έκδοσης α:δειών για. την 

εκτέλεση ταχτικών Ορομολογημένων πτ·ήσεων) η α:να:θεώρηση των υφιστάμενων 

τελών κα:ι εισα:γωγ·ή νέων τελών για: την εξέταση χα:ι έκδοση άδειας εκτέλεσης 

ταχτικών Ορομολογημένων πτ·ήσεων, έτσι που τα: τέλη αυτά να: συνάδουν με τα. 

σημερινά δεόομένα: και να: αντιπροσωπεύουν την προσφερόμενη υπηρεσία:. 

Ειδικότερα: με τους υπό α:να:φορά Κανονισμούς, σ.πα.λείφοντα:ι μεταξύ άλλων 

οι προβλεπόμενες πρόνοιες για το θεσμό της Ηδημόσια:ς έρευνας» που α:φορά την 

ξ , , , 1\) ' "' λ ' ή ' 
ε ετα.ση α:ιτησεu)ν για χορηγηση α:υεια.ς τα:χτιχων ορομο ογημενων πτ σεων η την 

' λ ' λ, "' , , , C\_ ήθ ' α:να:χ ηση η α:να:στο η των α:οειων αυτων, ο οποιος uε:ωρ ηχε α:να.χρονιστιχος. 

Η Ι\.οινοβουλευτιχ·ή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση ΙCα:νονισμών χα:ι λαμβάνοντας 

υπόψη τη σύμφωνη πάνω σ' α:υτούς γνώμη των Κυπριακών Αερογραμμών, 

ομόφωνα: εισηγεlτα:ι στη Βουλή τ·'Jν έγχρισ·ή τους, όπως α:υτοί χα:τα:τέθηχα:ν από 

την Εκτελεστική Εξουσία:. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέμα.τος α:ρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για: την έγκριση των 

Ι\.α:νονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Ι\.ανονισμοί εγκρίνονται. 

Το τελευταίο θέμα είνα:ι ((Οι περί Πετρελαιοειόών (Αναπροσαρμογή της 
Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989». 

Πα:ρα:χαλ(:) τον Πρόεδρο της α:ρμόδια:ς l(οινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝ01': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01'ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·1'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1' ΓΙΑ ΤΟ1'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ1'Σ ΠΟ1' ΑΝΑ

ΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡ! ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ (ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ 

ΤΗΣ ΛΙΑΝΙΚΗΣ ΤΙΜΗΣ ΠΩΛΗΣΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟ! 1989» 

Παρόvτες:-

Ντίνος ΙCωνσταντίνου 1 Πρόεδρος 
Αλέξ·ης Γαλανός 

Λεόντιος ΙεpοΟιαχόνου 

Θαλής Μιχαηλίδ·ης 

Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

yους πιο πάν(ι) ΙCανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 

Οκτωβρίου 1989. 
Σύμφωνα. με τους υπό σuζ·~τηση ΙCα.νονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται από τον 

Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας και κατατίθενται στη _Βουλή για έγχριση1 
προτείνεται "Ι) αναπροσαρμογή της ανώτατης λιανικής τιμής πb)λησης πετpελαιο

ει8ών για τους επόμενους έξι μ·~νες, με έναρξη ισχύος την 5η Οκτωβρίου 1989. 
Οι ΙCα.νονισμοί αυτοί, όπως είναι γνωστό, αποτελούν ουσιαστικά το απο

τέλεσμα της ψ·~φισης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του περί Πετρελαιοειδών 

(Αναπροσαρμογή της Λιανικ·~ς Τιμής Πωλήσεως) Νόμου του 1986 (Αρ. 23 του 
1986) σύμφωνα. με τις δια.τάξεις του οποίου ανατέθηκε στον Υπουργό Εμπορίου 
και Βιομηχανίας η υποχρέωση να προβαίνει σε περιοδική αναπροσαρμογή της 

ανώτατης λια.νικής τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών λαμβάνοντας υπόψη τις 

8ιεθνείς τιμές του αργού πετρελαίου σε συν8υασμό με τη συναλλαγματική ισοτιμία. 

του δολαρίου προς την κυπριακ·ή λίρα. Ο τελευταίος καθορισμός της λιανικής 

τιμής πώλησης των πετρελαιοει8ών τέθηκε σε ισχύ στις 6 Απριλίου 1989 και 
συνεπώς η ημερομηνία της επόμενης αναθεώρησης είναι η 5η Οκτωβρίου 1989. 

Το lπουργείο Εμπορίου και Βιομ·Ι)χανίας, λαμβάνοντας υπόψη τα τελευταία 

8εδομένα σε σχέση με τη μέση τιμή του αργού πετρελαίου και το μέσο όρο της 

ισοτιμ(ας της κυπριακής λίρας προς το αμερικανικό δολάριο, βασικά προτείνει, με 

τους υπό συζήτηση ΙCανονισμούς 1 τη 8ιατ·ήρηση των ί8ιων ανώτατων λιανικών 
τιμών πώλησης πετρελαιοει8ών που ίσχυσα.ν και στην προηγούμενη εξάμηνη 

περίοδο. 

Η Επιτροπή 1 λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω σε συνδυασμό με τα επιμέρους 
στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό συζήτηση l{ανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελε

στική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχήςj 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, υτtάρχει ένστCΙ'.ση για την έγκριση των 

ΙCανονισμών; 

(Κτυπά τr1 σφύρα) 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Κεφάλοcιο Β: ΚατάΘεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 

Στάληκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 48) του 1989. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 49) του 1989. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 1989. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 51) του 1989. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 52) του 1989. 

7) Ο περ( Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύl;εως) 
Νόμος (Αρ. 14) του 1989. 

8) Ο περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύl;εως) 
Νόμος (Αρ. 15) του 1989. 

9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 16) του 1989. 

10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

Ι;εως) Νόμος (Αρ. 17) του 1989. 

11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1989. 

12) Ο περί Γραμματίων του J(υπριακού Δημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989. 

13) Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογι
σμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Όλα στάληκα.ν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της J(οινοβοuλευτιχής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 
Νόμος του 1990. 

Στάληχε από το Υπουργείο Εργασίας και J(οινωνιχών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

l(οινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έγγραφα που αφορούν: 

( α)· την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων σγη δημόσια 

υπ·ηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, 

δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλ

λήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 
99 του 1985 ). 

Στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών χαι 

ΠpοUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρ6ταση Νόμου: 

16) Ο περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικ6ς) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τους Βουλευτές χ. Α. ΖιαpτίΟη 1 Π. Δίγκλη και Στ. 

Μανδριώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

ΙCοινωνιχών Ασφαλίσεων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 29 Ιουνίου 1989. 

«Ερωτάται το αpμόΟιο lπουpγείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής πότε 

επιτέλους θα επιλύσει το σοβαρότατο πρόβλημα κυχλοφοpίας του Οpόμου Λάρνα

κας - Δεκέλειας νοουμένου ότι ο παρακαμπτήριος Οεν πρόκειται να τελειώσει 

σύντομα και νοουμένου ότι, έστω και αν ακόμα πραγματοποιηθεί αυτό το έργο, 

σtην ουσία το χυχλοφοpιαχό δε θα λυθεί μ 'αυτό τον τρόπο. 

Είναι παραΟεκτό ότι χιλιάΟες άνθρωποι που Οιακινούνται προς τη Λάρνακα ή 

από τη Λάρνακα προς την ελεύθερη Αμμόχωστο ή την τουριστική περιοχή 

ταλαιπωρούνται αφάνταστα και έχει αυξηθεί ανησυχητικά ο μεγάλος κίνΟυνος των 

τροχαίων ατυχημάτων. 

Τα αρνητικά στοιχεία που προκύπτουν από την ταλαιπωρία είναι: 

1. Η αποφυγή επισκέψεων στη Λάρνακα και την τουριστική της περιοχή. 

2. Το επικίνΟυνο προσπέρασμα που επιχειρούν αυτοί. που για κάποιους λόγους 
βιάζονται. 

3. Η αύξηση των τροχαίων ατυχημάτων. 

4. Ενώ φυσιολογικά η απόσταση Λάρνακας - Δεκέλειας Οεν πρέπει να 

ξεπερνά τα 10 μέχρι 15 λεπτά 1 πολλές φορές ξεπερνά τη μια ώρα. 
5. Τυχόν τραυματίες Που χρειάζονται μεταφορά στο Νοσοκομείο Λάρνακας 

αντιμετωπίζουν θανάσιμο κί.νΟυνο λόγω της μεγάλης καθυστέρ·ησης. 

6. Η ΟιαΟρομή Λάρνακας - Δεκέλειας Οεν προσφέρει άλλες υπαλλακτικές 

λύσεις, για να μεταβεί. κάποιος έγκαιρα, έστω και αν υπάρχει σοβαρότερος λόγος. 

7. Με ελάχιστα έξοΟα μπορεί να Οιαπλατυνθεί ο υφιστάμενος Ορόμος λόγω 
της ρυμοτομίας που υπάρχει επί. σειρά ετών και είναι άξιο απορlας γιατί. να μην 

προωθείται αυτή η εύκολη λύση. 

8. Λόγω της τουριστικής κίνησης στην περιοχή και των γάμων που Οέχονται 
χαιρετισμούς στα μοναΟικά ξενοΟοχεί.α της περιοχής, Οημιουργείται ακόμα μεγα

λύτερο πρόβλημα. 

9. Τα χωριά ΛειβάΟια - Ορόκλινη - Πύλα και Ξυλοτύμπου είναι σχεΟόν 

αποκομμιfνα από τη Λάρνακα λόγω αυτής της αυξημένης κυκλοφορίας. 
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·10. Τα μέτρα που λαμβάνει η Ο' •. στυνομία υποβοηθούν μερικώς το πρόβλ·ημα. 1 
αλλά Οεν είναι χα.θόλου ιχανοποιη1:ιχή η κατάσταση χαι τα μέτρα κρίνονται 

ανεπαρκή. 

11. Οι Οιαβά.σεις πεζών μπροστά σε χά.θε ξενοΟοχείο καθυστερούν τη 

Οιαχίνηση τι1)ν αυτοκινήτων από τη μια και θέτουν σε άμεσο χίνΟυνο τους πεζούς, 

Οιότι 3εν έχουν γίνει οι απαραίτ·ητες Οιευθετήσεις. 

Για. όλους αυτούς τους λόγους χα.ι για άλλους που 3εν μπορούν ν' αναφερθούν, 

καλείται το αρμόΟιο Τπουργειο να ενημερώσει άμεσα τη Βουλή ποια μέτρα 

προτίθεται να εφαρμόσει χαι πότε, νοουμένου ότι η κατάσταση είναι πλέον 

αφόρητη χαι α.παράΟεχτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνικι!>ν 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρ{ου. 

((Είναι γεγονός ότι στο Ορόμο Λάρνακας-Δεκέλειας πσ.ρατηρείται αυξημένη 

κυκλοφορlα κυρίως τα Σαββατοκύριακα χ.αι κατά τους θερινούς μήνες. Το 

πρόβλημα αυτό θα απαμβλυνθεί αισθητά με την κατασκευή τεσσάρων λωρίΟων 

κυκλοφορίας στο Ορόμο ΑραΟίππου-Δε)tέλειας, ο οποίος αναμένεται να αποπερα

τωθε( σύντομα. 

Μέχρι την αποπεράτωση του πιο πάνω έργου έχουν υλοποιηθεί ή προω

θούνται για υλοπο(ηση τα πιο κάτω: 

( α) Συχνή αστυνόμευση του Ορόμου κατά τις ώρες αιχμής. 

(β) Εκκαθάριση της άγριας βλάστησης από τα ερείσματα του Ορόμου για 

τη βελτίωση της ορατότητας. 

(y) Βελτίωση της σήμανσης και σημο:το~6τησης. 

(Ο) Τοποθέτηση προβολέων για φωτισμό των υφιστάμενων ΟιαβάσειJ)ν 

πεζών. 

(ε) Ι-1 Οιαπλάτυνση του υφιστάμενου Ορόμου προωθείται ως πολεοΟομικό 

έργο με βάση μελέτες που έχουν γίνει από το Τμήμα ΠολεοΟομ(ας και 

Οικήσεως σε συνεργασία με Οιάφορους εμπειρογνώμονες, οι οποίες 

έχουν τεΟεί υπόψ·η του ΠολεοΟομικού Συμβουλίου. 

(στ) Για την απάμβλυνση της συμφόρησης που παρουσιάζεται, 

όταν υπάρχουν Οr-ξιώσεις για γάμους, μπροστά στα ξενοΟοχεία της 

περιοχής θα απαγορευθεl η στάθμευση κατά μήκος και των Ουο 

πλευρών του Ορόμου 1\_άρνακας -Δεκέλειας μεταξύ του 4ου και 5ου 

μιλιοΟείκτη περtπου. 

(ζ) Με στόχο να χατασ'rούν οι Όιαβάσεις πεζών απόλυτα ασφαλείς θα 
εγκατασταθούν φώτα τροχαίας τύπου ((PELICAN)) χαι στις τpε-ις 

Οιαβάσεις πεζών που εξυπηρετούν την περιοχή. Το μέτρο αυτό θα 

βοηθήσει και την κυκλοφορία οχημάτων, Οιότι θα αποτρέψει την 

ανεξέλεγκτη Οιασταύρωση των πεζών στα σημεία αυτά.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

((Να ανεγερθεί κοινός σταθμός για συστέγαση (σε πρόσφορη για το σκοπό 

αυτό χαλίτικη γη στην είσο3ο του χωριού, στο 270 μίλι) τόσο του αστυνομικού 
σταθμού όσο και της πυροσβεστικής υπηρεσ(ας -που τώρα στεγάζονται σε 
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νοιχιαζόμενο γχαράζ-ζ.,1τούν οι χάτΟικοι Παλαιχωρίου, τονίζοντας μάλιστα πως 

υπάρχει (για το σταθμό της πυροσβεστικής) ψηφισμtνο ήδ·η σχετικό (από f8,000) 
χονΟύλι, που χινΟυνεύει να απωλεσθεί, αν Οε:ν επαναψ·ηφιστεί. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόΟια το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίαιi 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 
«Οι κάτοικοι Παλαιχωρίου (και Οιχαιολογ"f)μένα) Οιαπορούν γιατί Οεν υλο

ποιούνται οι εξαγγελθείσες από καιρό κυβερνητικές αποφάσεις για διάνοιξη 

δρόμου από το Παλαιχώρι προς τα αντάρτικα -μεταξύ των οποίων και του 

'σταυραετού' του Μαχαιρά, Γρηγόρη Αυξεντίου- κρησφύγε-ι·α Παπούτσας.>J 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 
((Τ·η δημιουργία τοπικού ιστορικού μουσείου ζήτ·ησαν στην τε:λεuταία (στις 

8.10.1989) επίσκεψή μας στην κοινότητα οι Χωριτικές Αρχές Παλαιχωρίου 1 
προκειμένου να καταξιωθεί η λαμπρή αγωνιστική παράδοσή της, καθώς κcι.ι μιας 

πλειάδας ηρωικών παι8ιών της (Μάτσ·η, l(αραολή 1 Γεωργίου κ.ά.) στον απελευ
θερωτικό αγώνα του 1955-59, αλλά και για σκοποός ενημέρωσης των ξένων 
επισκεπτών για τις διαστάσεις της απελευθερωτικής ( αντιαποικιοκρατικ·ής) πάλης 
και το ρόλο του κυπριαχοό ελληνισμού στην απελευθέρωση τ·ης πατρίδας του -γι' 

αυτό κι επιβάλλεται να συμπεριληφθούν και τα τοπικά ιστορικά μουσεία 

(Λιοπέτρι κι άλλα συσταθησόμενα) στα προγράμματα. επισκέψε(uν των ξένων 

επισκεπτών-αίτ·ημα πάνω στο οποίο παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο: 

(ι) Να εκφέρει τις δικές του απόψεις. Και 

(ιι) Αν συναινεί, να διαγράψει και τους τρόπους υλοποίησης τ·ης πρότασης.)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβλ·~θείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

«Στr.ς 16.2.1989 υπέβαλα στη Βουλή (με ένοειξη ΕΓ'410) την ακόλουθη 

Ερώτηση: 

'Στον ημερήσιο τόπο είδαν πρόσφατα το φως της δ·ημοσιότητας στοιχεία που 

αναφέρονται στην κατηγορηματική άpνηση από μέρους Ι(υπρίων πρεσβευτών κι 

άλλων βαθμοόχων της διπλωματικής υπ-ι1ρεσίας μας να επιστρέψουν για κά.ποιο 

(μικρό έστω) διάστημα στην Κόπρο 1 μετ&. από θητείες πολυετείς (και μάλιστα 

στην ίδια χώρα, μ' αποτέλεσμα ν 'αναλαμβάνουμε τα. πρυτανεία των διπλω

ματικών σωμάτων σχεδόν σε κάθε χώρα, όπου έχουν διαπιστευμένους πρεσβευτές), 

επισείοντες -όπως δημοσιεύτηκε και δε διαψεύστηκε-και την απειλ·ή της υποβολής 

παραίτησης σε περίπτωση εμμονής του Τπουργείου στο αίτημα για (περιορισμένη, 

επανατονίζεται 1 κι εξόφθαλμα πολλαπλά. επωφελή) περιοδική θητεία τους στην 

Κόπρο. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Τπουργείο να εν·ημερώσει το Σώμα: 

1. Αν έχουν αποδοθεί σωστά οι περί αρνήσεως (για κάθοδο στην Κόπρο) 

σχετικές πληροφορίες. 

2. Σε ποιες ακριβώς περιπτώσεις καταλάβαμε τις πρυτανικές διπλωματικές 
καθέδρες. 
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3. Αν χαι πότε θα υπάρξει επανάταξή μας στο όλο θέμα.' 

Λειτουργός του Υπουργείου Εξωτερικών, που με πήρε -λίγες μέρες μετά την 

κατάθεση της Ερώτησης- στο τηλέφωνο, με πληροφόρησε πως το αρμόΟιο 

Υπουργείο ζητούσε κάποια (μικρή) πίστωση χρόνου, προκειμένου να ολοκληρώσει 

το υπό μελέτη συναφές σχέΟιο. Μήπως (οχτώ τώρα μήνες από την επιζητούμενη 

λιγοήμερη π(στωση) έχουν ληφθεί -και ποιες- σχετικές αποφάσειςj)) 

Ερώτηση ·ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Οκτωβρίου 1989. 

((Τρεις από τις έξι εργάσιμες μέρες του ο μοναΟιχός γιατρός (παθολόγος) του 

Υγειονομικού Ι\:έντρου Παλαιχωρίου λείπει σε προΟιαγραμμένες (επί χαθήχοντι) 

περιοΟείες. 

Έτσι, σε περίπτωση ατυχήματος οι ασθενείς πρέπει να μεταφερθούν -αν χαι 

όσοι επιζήσουν- από τους οικεί.ους τους (αν Οιαθέτουν μέσο ·ή τα χρηματικά μέσα) 

στο Νοσοκομείο Λευκωσίας. 
1 Ετσι πολλοί (και πρόσφατα, μάλιστα) πέθαναν από χαρΟιαχά επεισόΟια 

μέχρι τ·η μεταφορά τους στη Λευκωσία. 

Οι κάτοικοι τονίζουν πως: 

(ι) Μέχρι χαι πριν από 1-2 χρόνια Οιανυχτέρευε στην κοινότητα νοσοκόμα, 
που επικοινωνούσε με το γιατρό από τον οποί.ο έπαιρνε τις σχετικές 

εντολές για τις πρώτες βοήθειες. (ιι) Στα προ του 1980 χρόνια 

Οιανυχτέρευε επίσης χαι γιατρός χι έτσι αντιμετωπίζονταν τα 

επείγοντα περιστατικά. 

Γι' αυτό ζητούν: 

(ι) Δεύτερο (παθολόγο) γιατρό. Και 

(ιι) Παιδίατρο για 1-2 τουλάχιστο φορές τη βδομάδα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

«Στις 20.10.1988 (και με τα στοιχεία ΕΓ' 197) υπέβαλα στη Βουλή την πιο 
κάτω Ερώτηση, που παραμένει, αναπάντ·ητη: 

1 ΕπειΟή επανειλημμένες είναι οι επίσημες -από τους χατ 'εξοχήν αρμόΟιους 

φορείς της- ελληνικές παροτρύνσεις προς την Κύπρο για υποβολή αίτησης για 

πλήρη ένταξή της στην ΕΟΚ κατά τη Οιάρχεια της ελληνικής προεΟρίας της 

κοινότητας, παροτρύνσεις που υποστηρίζονται χι από τ·η συντριπτική πλειοψηφία 

του κυπριακού λαού μ 'επιτεινόμενο 1 μάλιστα 1 Ρυθμό, γιατί βλέπει τ·ην πλ·ήρη 

ένταξή του στην κοινότητα ως ένα αποφασιστικό βήμα για Οιασφάλιση της 

κρατικής οντότητας στη Οραματική ιστορική καμπή που η ημιχατεχόμενη πατρίΟα 

Οιέρχεται, παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα αν και 

πώς στοχοθετεί να προωθήσει το σοβαρό τούτο για το λαό μας θέμα.' 

ΕπειΟή το θέμα είναι συναπτόμενο ·άμεσα με τον αγώνα φυσικής χι εθνικής 

μας επιβίωσης χι ενόψει του κατηγορηματικού χι ιστορικού ψηφίσματος της 

Βουλής των Αντιπροσώπων που ζητούσε την αμελλ·ητί χι άμεση υποβολή από 

μέρους της Ι\:ύπρου αίτησης για πλήρη ένταξή μας στην EOJ(, παρακαλείται το 
αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιες Ουνάμεις αναστέλλουν την 

πανθομολογουμένως σιιJστιχή αυτή πρωτοβουλία.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφ~ρειας Λευκωσίας κ. Πtτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

((Δεδομένου πως ο αείμνΊ)στος πρώτος πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών 

Κόπρου και τέως πρόεδρος του Συνδέσμου Εκδοτών l{ύπρου Γεώργιος Φιλής 

κα.τέλιπε -όπως πληροφορούμαι-πέρα από το άλλο (ιστορικό, φιλολογικό, φωτο

γραφικό, αρχειακό, λαογραφικό και πολιτιστικό) αξιόλογο υλικό του, και έξι 

ταινίες των τριάντα πέντε Μ.Μ. -τις πιο κάτω: 'Αγά.πες τζια.ι χαμοί' 1 'Το 

τελευταίο φιλί.' με το Μάνο l{ατράχη, το ντοκυμανταίρ 'Το 1 21 χι η l{ύπρος ' 1 τη 

βραβευμένη με τρία πρώτα κρατικά βραβεία στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης τα.ινία 

μεγάλου μήκους 'Γρηγόρης Αυξεντίου, ένας ήρωας με το μνημοσκόπιο ', τη 
συγκλονιστική τα.ινία 'Έτσι προδόθηκε η Κύπρος' με αυθεντικές σκηνές τόσο 

από την εισβολή όσο χι από το πραξικόπημα χαι 'Το μεγάλο ντοκουμέντο' με 

αυθεντικές σκηνές από τον ελληνοτουρκικό πόλεμο του 1897 μέχρι το θάνατο του 
αείμνΊ)στου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου- παρακαλεLται (εκ νέου} το αρμό8ιο Υπουρ

γείο να κατατοπίσει το Σώμα αν χαι με ποιο τρόπο στοχοθετεί τΊ)ν αξιοποίηση 

του πιο πάνω υλικού. 

Συμπληρωματικά χαι 8ειγματοληπτιχά αναφέρουμε πως η πρώτη ταινία 

'Αγά.πες τζιαι χαμοί' συνιστά την πρώτη χινηματογραφιχή παραγωγή και 

8ιασώζει και καταξιώνει αθησαύριστο λαογραφικό -εθνογραφικό υλικό, καθημερινά 

' ' ψ λ ' ατυχως συρριχνουμενο χι απο ι ουμενο. 

Εξάλλου, η ταινία 'Έτσι προ8όθηκε η ΙCύπρος' θα μπορούσε κατάλληλα 

ντουμπλαρισμένη (στην αγγλική, γαλλική κι άλλες 8ιεθνείς γλώσσες) να αποτε

λέσει συγκλονιστικό 8tαφωτιστιχό υλικό στον τομέα της 8ιεθνούς 8ιαφώτισης για 

το χυπριαχό πρόβλημα) ενώ τέλος η ταιν(α του 'Το μεγάλο ντοκουμέντο' περιέχει 

αυθεντικές σκηνές από την ιστορική 8ια8ρομή του ελληνισμού) καθώς χαι του 

χυπριαχού ελληνισμού στην τελευταία εκατονταετία, που εν8εχομένως να μη 

8ιασώζονται σε κανένα απολύτως χινηματογραφιχό αρχείο του ελλα8ικού χώρου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότ~μο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθεισα 
στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

ιιΣτις 15.3.1988 (και με τις ενοείζεις ΕΒ' 257) υπέβαλα στη Βουλή την πιο 
κάτω Ερώτ·Ι'Jση, που παραμένει από τότες αναπάντητη: 

1 Δε8ομένου πως η σύσταση ενός κυπριακού θεατρικού μουσείου με τη 
8υνατότ·Ι)τα/πιθανότητα εκχώρησης πολλών ι3ιωτικών θεατρικών συλλο~ών 
8ειγματοληπτικά μνημονεύουμε το σχετικό μουσ1είο Νιχολαϊ8·fJ, (στ·Ι) Λεμεσο), τ~ 
συλλογή Νίκου Παντελί8η (στ·Ι) Λευκωσία) κ.α. - θα ο8ηγησει σε σημαντικη 
πολιτιστική αναβάθμιση του τόπου, αλλά χαι στη 8ιάσωση αθησαύριστου θεατρι
κού υλιχού 1 παρακαλείται το αρμ68ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και 
πώς στοχοθετεί την προώθηση του θέματος.' 

Επει8ή θεωρούμε το θέμα σοβαρό -ι8ιαίτερα μετά τον πρόσφατα επι
συμβάντα θάνατο του μεγαλύτερου χι ενθουσιω8έστερου συλλέκτη -συντηρητή 
συλλεχτιχών στοιχείων για το κυπριακό κι ελλα8ιχό, βασικά, θέατρο- παρα
καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πώς στοχοθετεί να 
επιληφθεL του θέματος.» 



418 

Ερώτηση ημερομηvίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 

στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

«Στις 7.2.1989 (και με τα στοιχεία ΕΓ' 386) υπέβαλα στη Βουλή τψ πω 
κάτω Ερώτηση, που παραμένει αναπάντητη. 

'Το γνωστό ως παλάτι της Αικατερίνης l(ορνάρο, παpαόοσιακό αρχοντικό 

στην Ποταμιά, βρίσκεται σήμερα σχεόόν ημιεpειπωμένο με τη φθορά καθεχρονιχά 

να γlνεται εμφανέστερη χι απειλητικότερη για το Θερινό τοότο μεσαιωνικό 

βασιλικό ανάκτορο~. 

Στοχοθετεί σήμερα -χι αν ναι, πότε και πώς- το κράτος να προβεί 

σ 'αποκατάσταση του αξιολογότατου τούτου παλαιικού κτιρίου, όπως παλιότερα 

είχε Ωοθεί σχετική Ωιαβεβαtωση, ενόψει μάλιστα τόσο της συγκινητικής και 

τιμητέας από την πολιτεία στάσης ιόιοκτητών του -όπως της οιχογένειας Νίκου 

και Ντ(μη Δημητρίου μέσω της Ναδίνας Δημητρίου, Γενικού Προξένου της 

Δανίας στην l(ύπρο, που εκχώρησε στο κράτος όλα τα Οικαιώματά της και τους 

τίτλους ιΟιοκτησίας της- όσο και της απαίτησης των κατοίκων (όπως μας 

εκφράστηκε από τον κοινοτάρχη ΧριστόΟουλο Δημητρίου, κατά την τελευταία, 

στις 5.2.89, επίσκεψή μας στην κοινότητα) για συντήρηση και μετατροπή του σε 
πολιτιστικό κέντρο;' 

ΕπειΟή η κατάσταση στο πιο πάνω αρχοντικό όχι μονάχα Οε βελτιώθηκε, μα 

χειροτέρευσε, όπως άλλωστε καθεχρονικά συμβαίνει, παρακαλείται το αρμόΟιο 

Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πώς προτίθεται ν 'ασχοληθεί με το 

θέμα.>> 

Ερώτηση ημερομηvίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 

στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

«Στις 7 .6.1988 υπέβαλα στη Βουλή (και με τα στοιχεία ΕΒ' 453) την πω 
κάτω Ερώτηση, που Οεν απαντήθηκε. 

ΈπειΟ·ή πολλοί ·εκτοπισμένοι συμπατριώτες μας εγκατέλειψαν τις ομολογίες 

αποταμίευσ·ής τους στα κατεχόμενα, ενώ παράλληλα και ευθύς μετά την προσφυ

γοποlησή τους έό<ιJσαν στις αρμόΟιες αστυνομικές αρχές στοιχεία όχι απλώς για 

το σύνολο, αλλά και τους εξειΟικευμένους αριθμούς των ομολογιών τους που 

απώλεσαν, παρακαλείται το αρμόΟιο Ύ'πουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και 

πώς στοχοθετεί την ίχ.ντίκριση του θέματος.' 

ΕπειΟή πολλοί εκτοπισθέντες συμπατριώτες μας μας επαναφέρουν το θέμα κι 
"ή 'λ ' ' Ι:'' 1 ' ' \:' \:' ' επειυ Ί) μεγα η χρονικη αποσταση υινει ακομα ενα ισχυρο οευομενο για την 

αξιοπιστία των ισχυρισμών, παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να εγκύψει στο 

επανεγειρ6μενο τούτο θέμα.>> 

Ερώτηση ημερομηvίας 9 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 

στις 9 Οκτωβρίου 1989. 

«Αναπάντητη, ατυχώς, από τις 6.11.1987 (και με τις ενδείξεις ΕΒ' 163) 
παραμένει Ερώτησή μας στη Βουλή για αναθεώρηση ή/και αυστηρή εφαρμογή του 

νόμου περί πνευματικής ιΟιοκτησίας ενόψει των επαυξανόμενων καταγγελιών -
αλλά και από προσωπική εμπειρία προστίθεται η προσγραφή- ύπαρξης κρουσμά

των οικειοποίησης/κλοπής της πνευματικ·ής ιΟιοκτησίας. 
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Οι δεκάδες αυτές των κρουσμάτων σύλησης και κλοπής λογοτεχνικών 

κειμένων, μελετημ&των, μουσικών έργων και άλλων πνευματικών όημιουργημ&των 

Κυπρίων και ξένων συγγραφέων και συνθετών επιτά.σσουν την άμεση αντίκριση 

του σοβαρού αυτού προβλήματος. 

Π6}ς σχέπτετΟ'.ι να χειριστεί το όλο θέμα το αρμόδιο lπουργείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Οχτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λευκωσίας χ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 9 Οχτωβρίου 1989. 

((Στις 18.3.1986 (ΕΒ' 256) υπέβαλα στη Βουλή την πιο κιfτω Ερώτηση που 
δεν έτυχε απά.ντησης. 

'Δεδομένου πως Ί) διακαώς επιζητοόμενη πολιτιστιχΊ) αποκέντρωση -έτσι 

που η πολιτιστική δραστηριότητα του τόπου να παύσει να συνιστά προνόμιο μιας 

κλειστής πνευμΟ'.τικής αστιχΊ)ς ελίτ-συνιστά τον πρώτιστο λόγο για. μια. κα.ινούργLα. 

πολιτιστική κα.ι πνευμα.τιχή ά.νοιξ;η στον τόπο, πα.ρα.κα.λείτα.ι το αρμόδιο lπουρ

γείο να. κα.τα.τοπίσει το Σώμα. με ποιο τρόπο στοχοθετεί την προώθηση της 

πρα.κτικ·ής της δημιουργίας τοπικών ή περιφερειακών πολιτιστικών κέντρων, 

καθώς κα.ι της ενίσχυσης των όσων μεμονωμένα. λεLτουpγούν ή υπολειτουργούν.' 
• 

ΕπεLδή θεωρούμε το θέμα. ω~ sine qua ποπ για. την πολιτιστική ανάπτυξη της 
υπαίθρου κι επειδή επανειλημμένα. στο θέμα. οcυτό θειuρητικά τοποθετήθηκε ·η 

επίσημη πλeυρά, πα.ρα.κοcλείτοcι το αρμόδιο lπουργείο να. κα.τα.τοπίσει τ·η Βουλή: 

ι) πάνω σε ποια. συγκεκριμένα. κα.ι πρακτικά μέτρα. στοχοθετεί να. 

δρομολογήσει την πορεία. του, κοcι 

ιι) ποιο κονδύλL σκοπεύει να. εισηγηθεί για. διάθεσή του προς οcυτή την 
κατεύθυνση;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Παρισινό και ληφθείσα 

στις 11Οκτωβρίου1989. 

ΗΑνοcφορικιf με την ύδρευση της περιοχής Ανθουπόλεως, όπου οcποδείχθηκε 

ότι το νερό που προσφέρεται για. κα.τοcνάλωση ποcρουσιάζετοcι κοcτιf κοcιρούς 

μολυσμένο κα.ι οcκα.τιfλλ·ηλο για. ανθρώπινη χρήσ·η 1 ζητούμε να. μα.ς πληροφορ·ήσουν 
οι αρμόδιες υπηρεσίες: 

α.) Αν έχουν εντοπίσει όλες τις γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται για. 

παροχή νερού στην περιοχή. 

β) Αν γίνεται κα.νονικιf ο υγειονομικός έλεγχος σ 'όλες α.νεξα.ιρέτως τις 

πηyές και ποια. τα. αποτελέσματα. των χ·ημικών εξετάσεων. 

γ) Αν 6χι 1 τι μέτρα. λα.μβιfνει το κράτος για. προστασία. της υγείας των 
πολιτών, όπως έχει καΘ·ήκον;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτ·Jι περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11Οκτωβρίου1989. 

«Αναπάντητη κατ 'εξακολούθηση παραμένει η με ημερομηνία. 13.1.1989 
(ΕΓ' 331) Ερώτησή μου -και συναψι)ς προγενέστερη (ΕΑ' 538, 20.5.1987)- που 

αναφέρει: 1 Τ·η μετακομιδή των οστών οcπό τ·ην Αίγυπτο {το ΙCά.ιρο) στην Κύπρο 

ενός τιμήσαντος την ιδιαίτερη πατρίδα. του και πα.νιfξιου παιδιού της, του 

πεζογριfφου Νίκου Νικολα.ϊδ·η 1 ζητούσα.με με την αναπάντητη από 20.5.87 {ΕΑ' 
538) Ερώτησή μα.ς, που απευθύνθηκε στο lπουργείο Εξωτερικών. Πώς κα.ι γιατί 
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α.ναστάλ ηχαν χα.ι χαθηλώθηχιΧν οι σχετικές πρωταρχικές ερευνητικές προσπάθειες 

που γνωρίζουμε πως -'μετά την α.ναχίνηση του θέματος- άρχισαν;' 

l(ι επειδ'ή για το σταδ'ια.χά χαταξιούμενο στη νεοελληνική γραμματεία. (βλέπε 

μονο;rρα.φίες: Βοϊσχου, Πετρώνδ'α., l(αραχάση χ.ά) λα.μπρό Κύπριο -πεζογράφο 

βασικά- είναι πολύ ευαίσθητο μεγάλο πλέγμα ανθρώπων των τεχνών χαι των 

γρα.μμάτων στην l{ύπρο, παραχα.λεί.ται το αρμόδ'ιο Υπουργείο να ενημερώσει στο 

θέμα τούτο το Σώμα.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11Οκτωβρίου1989. 

«Στις 5.10.1988 (με ενδείξεις ΕΓ' 155) υπέβαλα στη Βουλ·ή την πιο κάτω 
ανα.πάντητη ως τα τώρα. Ερώτηση: 

'Γε'ωργοί που τα κτήματά τους βρίσχοντα.ι στη νεκρή ζώνη της κα.τεχόμενης 

Πέτρας αντιμετωπίζουν σοβαρές Ουσχέρειες στην άρΟευσή τους από τον παρα

κείμενο υΟατοφράχτη Πέτρας, εξαιτίας της Ουσχολίας επικοινωνίας τους με την 

ΑρΟευτιχ·ή Επιτροπή (που Οεν είναι αιρετή, αλλά Οιορίζεται από την Επαρχιακή 

Διοίκηση Λευκωσίας) και -πρόσθετα- γιατί όλα ανεξαίρετα τα μέλη της 

Οιαμένουν στη Λευκωσία. 

'Οταν 1 επομένως, γεωργός θέλει να ποτίσει τα κτ·ήματά του στην περιοχή 
Πέτρας~ Οα πρέπει να επικοινωνεί με τη Λευκωσία μ 'όλες τις συνεπαγόμενες 

Ουσκολίες. 

Ερωτάται, λοιπόν, το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

(α) Τι μέτρα προτίθεται να πάρει για να αρΟεύουν απρόσκοπτα τα 

κτήματά τους οι γεωργοί της περιοχής χι ιΟιαiτερα αυτοί της νεκρής 

ζώνης; 

(β) Γιατί τα μέλη της ΑρΟευτιχής Επιτροπής Οιορίζονται από την Επαρ

χιακή Διοίκηση Λευκωσίας και Οεν εκλέγονται από τους ενΟιαφερο
μένους, όπως είναι χι η ορθή ΟιαΟιχασία;' 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα 

αν και πώς αντιμετώπισε το όλο θέμα.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

ληφθείσα στις 11Οκτωβρίου1989. 

αΜεγάλη καθυστέρηση παρατηρείται από πλευράς τ·ης κυβέρνησης στην 

καταβολή των Οιάφορων χρηματικών Οάσεων που παραχωρούνται στους πρόσφυγες 

Οιχαιούχους των Οιάφορων στεγαστικών προγραμμάτων, με αποτέλεσμα οι ίΟιοι 

να βρίσκονται εκτεθειμένοι για υποχρεώσεις προς τρίτους και κάποτε να καθυ

στερούν ή και να Οιαχόπτουν οι εργολάβοι την περαιτέρω εκτέλεση των εργασιών 

τους. 

Επιπρόσθετα προκαλείται ταλαιπωρία στον προσφυγικό κόσμο και από το 

γεγονός ότι το εκάστοτε ημερήσιο ποσό το οποίο αποστέλλεται στις Επαρχιακές 

Διοικήσεις για πληρωμές σε Οικαιούχους πρόσφυγες είναι ανεπαρκές για να 

καλύψει τις ανάγκες των πληρωμών (Ταμείο Πάγιας Προκαταβολής 
ΊMPREST'). 

Γι' αυτό ερωτάται η αρμόΟια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή: 

Προτίθεται και πότε να λάβει μέτρα για να εκλείψουν τα πιο πάνω 

προβλήματα τα οποία ταλαιπωρούν σε μεγάλο βαθμό τον προσφυγικό μας 

κόσμο;>) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον 

αξιότιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χιχτζηγιάννη 

κιχ\ ληφθείσα στις 11Οκτωβρίου1989. 

·«Επειόή οι πατατοπαpαγωγοί μας Οιαμαρτύρονται έντονα για τις χαμηλές 

τιμές που πληρώθηκαν για τις πατάτες της εαρινής εσοόείας, τη στιγμή μάλιστα 
που) όπως οι ίόιοι πληροφοpούνταν,οι προοπτικές της αγοράς ήταν αρκετά 

αισιόόοξες,και επειόή εναντίον του Συμβουλίου Εμπορίας ΙCυπριακών Πατατών 

εκφράζεται έντονη Ουσφορία και αφήνονται υπονοούμενα ως προς την εμπορία του 

προ·ίόντος τούτου, ερωτάται η αpμόόια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) Είναι ικανοποιημένη η κυβέρνηση από τα αποτελέσματα του Συμβουλίου 
Εμπορ(ας Κυπριακών Πατατών, όπως αυτά παρουσιάζονται τα τελευταία χρόνια, 

και, εάν όχι, προτίθεται να εισηγηθεί μέτρα που να υποβοηθήσουν το Συμβούλιο 

στο έργο του; 

2) Είναι ικανοποιημένη η κυβέρνηση από τον έλεγχο που ασκείται μέχρι 

σήμερα στην εν γένει εμπορία των πατατών από το Συμβούλιο; Αν όχι, τι μέτρα 

προτίθεται να λάβει για αποτελεσματικό έλεγχοj>> 

Ερώτηuη ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον 
αξιότιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μιχκρίδη και 

ληφθείσα στις 12 Οκτωβρίου 1989. 

«Κατά ή περί το έτος 1985 έγιναν απαλλοτριώσεις χτημάτων από την 

κυβέρνηση για τις ανάγκες δημιουργίας του φράγματος της 'Αχνας μέσα στα 

πλαίσια για υλοποίηση του έργου του Νότιου Αγωγού. 

Όσον αφορά τις απαλλοτριώσεις έγινε διακανονισμός από την κυβέρνηση 

όπως οι ιδιοκτήτες των χτημάτων αποζημιωθούν χρηματικά ή τους δοθεί χαλίτιχη 

γη σε αντάλλαγμα της απαλλοτριωθείσας. Ενώ έχουν περάσει αρκετά χρόνια από 

την παραχώρηση χαλίτιχης γης σε ιδιοκτήτες απαλλοτριωθείσας γης χαι ενώ 

έχουν χάνει έξοδα χιλιάδων λιρών για επιχωμάτωση τωv εκτάσεων τις οποίες 

καλλιεργούν, εντούτοις η κυβέρνηση κcι.θυστερεί αδικαιολόγητα την τιτλοποίηση 

της χαλίτικης γης που παραχωρήθηκε. 

Με βάση τα πιο πάνω, ερωτάται το αρμόδιο lπουργεlο να πληροφορήσει τη 

Βουλή: 

1) Πού οφείλεται η τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην τιτλοποίηση της 

χαλίτιχης γης στους νόμιμους δικαιούχους; 

2) Έγινε ενημέρωση στους δικαιούχους για τηv καθυστέρηση αυτή και τους 
λόγους στους.οποίους οφείλεται; 

3) Πότε θα γίνει η τιτλοποίηση στους νόμιμους δικαιούχους;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον ιχξιό1"μο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 12 Οκτωβρίου 1989. 

((·Σοβαρά ψυχολογικά προβλήματα και αναστατώσεις δημιουργούνται με την 

πρακτική της δυσμενούς μεταχείρισης των μαθητών από την Κυπερούντα που 

φοιτούν στο Γυμνάσιο Ευρύχου. Οι μαθητές, συγκεκριμένα, παρακάθονται στις 

τάξεις, χωρίς όμως να θεωρείται κανονική η φοίτησή τους: Δε συμμετέχουν στη 

διδασκαλία, δεν εξετάζονται χτλ. 

Εξάλλου ο κοινοτάρχης Ευρύχου κ. Δημητριάδης μας ανtφερε σήμερα πως 

πρόσφατα σημειώθηκαν δυο λιποθυμίες σε μαθήτριες του σχολείου και τις 

μετέφερε ο ίδιος στο Νοσοκομείο. 
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Ερωτάται γι 1 αυτό το αρμόδιο Υπουργεlο να εν-ημερώσει το Σώμα αν 

προσανατολίζεται να επιτρέψει την πλ·ήρη χι απρόσκοπτη φοίτηση τι.Jν μαθητών 

στο Γυμνάσιο, τουλάχιστον ως τις λlγες προσεχείς μέρες, που θ 'αποφανΟεί 

συναφώς το 8ιχαστήριο.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 12 Οκ>tωβρίου 1989. 

«Εδώ χαι αρκετό καιρό ζητ·ήθηχαν αιτήσεις από φτωχές οικογένειες στην 

Ανάγuια για παραχώρηση χυβερνητιχών οιχοπέΟων, που θα διαχωρίζονταν σε 

κρατική γη. 

Μέχρι σήμερα 8εν έγινε κατορθωτό να διαχωριστούν χαι να παραχωρηθούν 

τέτοια οικόπεδα. Νοουμένου ότι υπάρχουν οικογένειες που επείγονται να στεγα

στούν, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα:-

{α) Μήπως έχει προχωρήσει στο διαχωρισμό χαλίτιχης γης σε οικόπεδα; 

(β) Αν ναι, πότε προβλέπεται ότι θα χωριστούν και Οιανεμ·ηθούν;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο ΣτuλιαvοU και ληφθείσα 

στις 16 Οκτωβρίου 1989. 

ιι;Γήπε8ο ζ·ητά η κοινότητα J(αμπιών. Όπως συναφώς μας ανέφερε ο 

κοινοτάρχης, έχει ή8η, μάλιστα, επισημανθεί η σχετική περιοχή (χαλίτιχη) dτην 

περιοχή / Δχιαχομούττιν 1
• 

Πού βρίσκεται το θέμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στι~ 16 Οκτωβρίου 1989. 

<<Οι χάτοιχοι Καμπιών παραπονούνται -όπως στην τελευταία, στις 28.9.89, 
( ψ 1 1 1 'θ , β , 

επ σχε η μας στην χοινοτητα μας ανεφεραν- πως χα ε χρονο με τις ροχες του 

χειμώνα πλημμυρίζει το γεφύρι στον Πη8ιά (χάθε φορά που κατεβαίνει ο 

ποταμός), μ 1 αποτέλεσμα να πλημμυρίζουν τόσο ο δρόμος όσο χαι πολλές εκτάσεις 

της χοινότ·ητας. 

Ζητούν για τούτο να γίνουν τ 'αναγκαία διορθωτικά έργα έγκαιρα, πριν 

αρχίσουν χι οι φετινές χειμερινές βροχές. 

Πώς αντιμετωπίζει το αlτημα το αρμόδιο Υπουργείο;>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσiας κ. Πέτρο ΣτuλιαvοU και ληφθείσα 
στις 16 Οκτωβρίου 1989. 

«Ο κοινοτάρχης (Χαράλαμπος Πολυκάρπου) χι άλλοι κάτοικοι Ι(αμπιών 

υποβάλλουν το αίτημα της επίσπευσης της καταβολής των αποζημιώσεων στους 

ιδιοκτήτες γης για τις σχετικές απαλλοτριώσεις για τη Βια.πλάτυνση του δρόμου 

Καμπιών-Ι\..απέ8ων, 8ε8ομένου πως το θέμα εκκρεμεί. εδώ και 8υο χρόνια τώρα. 

Σε ποιο σημείο βρίσκεται το θέμα;η 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Από 20 περίπου μήνες 8εν παρουσιάζεται πρόβλημα ξεχειλίσματος των 

βόθρων στον Οικισμό Α νθούπολης, γιατί γίνεται ταχτικά και συστηματικά κένωσ·ή 
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τους με βυτιοφόρα. ιδιωτών εργολάβι.)ν, Σε μερικές περιπτώσεις που λόγω 

έμφραξης αγωγών υπερχείλισαν φρεάτια το Τμήμα Πολεοδομίας χαι Οικήσεως 

μερίμνησε για. τον άμεσο χα.θα.ρισμό τους. Συναφώς α.να.φέρετα.ι ότι ριζιχ·~ επίλυση 

του προβλήματος α.να.μένετα.ι να. επιτευχθεί με την έναρξη λειτουργίας του 

αποχετευτικού συστήματος που εκτελείται στον Οικισμό, το οποίο αναμένεται να. 

τεθεί σε λειτουργία. το πρώτο τρίμηνο του 1990.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Δ.εuκωσίας κ. Πέτpοu ΣτuλιανοU. 

«~Ο l'πουργείο Παιδείας και η κυβέρν·ηση αποδίδουν μεγάλη σημασία στην 

τεχνική χα.ι επαγγελματική εκπαίδευση και μελετούν τρόπους για. την περαιτέρω 

ανάπτυξή της 1 για. να. ανταποκρίνεται στις προσΟοχίες των μα.θητών χα.ι στις 

ανάγκες της βιομηχα.νίας χα.ι της οιχονομία.ς γενικότερα σε χα.τά.λληλα. εκπαι

δευμένο ανθρώπινο δυνα.μιχό σε τεχνικούς χλά.δους. 

Μέσα. στα. πλαίσια. αυτά., το Υπουργείο Παιδείας θα. εξετάσει τΊ)ν αναγ

καιότητα. χα.ι τη δυνατότητα εισαγωγής σε Λύκεια. της ύπα.ίθρου ειδικεύσεων 

τεχνιχ·~ς χα.ι επαγγελματικής εκπαιδεύσεως που συνάδουν με τις ανάγκες χα.ι τα. 

δεδομένα της κάθε περιοχ·~ς.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
σε Ερωτήσεις ημερομηνίας 5, 4 και 14 Σεπτεμβρίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλεuτή πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpοu Στuλιαvού, του Κοινο

βουλευτικού Εκπpοσώπου του ΣοσιαλιστικοU Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Δημο

κρατικού Κόμματος κ. Αλέξη Γαλανού, αντίστοιχα. 

«Κατά το χρονικό διάστημα 1974-1988 εγκρίθηκαν 5,256 αιτήσεις αλλοδαπών 
(2,669 Βρετανών 1 1,,884 Αράβων χα.ι 703 άλλων εθνιχοτ·~των) για. την απόχτηση 
3,203 δια.μερισμάτων, 1, 111 χα.τοιχιών/επα.ύλεων χα.ι 942 οικοπέδων/τεμαχίων 
γης περιορισμένης έκτασης για. την ανέγερση χα.τοιχία.ς, κυρίως στις επαρχίες 

Λεμεσού χα.ι Πάφου. Ο ολικός αριθμός των α.λλοδα.πών που εξα.σφάλισα.ν άδεια. 
χα.ι ενέγρα.ψα.ν στο όνομά τους α.χίν·ητη ιδιοκτησία. στην J{ύπρο α.νέρχετα.ι στους 

3,832, από τους οποίους οι 2,165 ενέγραψαν δια.μερίσματα. ή χα.τοιχίες, οι 498 
οικόπεδα. χα.ι οι 962 τεμάχια. γης ή α.γροτεμάχια. περιορισμένης έχτα.σης για. την 
ανέγερση χα.τοιχία.ς. 

Σ 1 ό,τι α.φορά την πρόθεση α.λλοδα.πών να. αγοράσουν μεγάλες εκτάσεις γης 
στην περιοχή 'Χα.-Ποτάμι' για. τη δημιουργία. μεγάλου τουριστικού συγχρο-

θ , λ 'ό~~Ι 1 'δ τήμα.τος 1 επι υμω να. σα.ς π ηροφορησω τι οεν ει.,ετα.στηχε στο πα.ρον στα. ιο 

θέμα. πα.ρα.χώρησης ή μη της α.να.γχα.ία.ς προς τούτο άδειας, γιατί δεν υποβλήθηκε 
οποιαδήποτε αίτηση. Διευκρινίζεται όμως ότι, α.ν χα.ι όταν υποβληθεί τέτοια. 
αίτηση, τότε αυτή θα. εξετασθεί ασφαλώς με τ·ην πρέπουσα. σοβα.ρότητα. χα.ι 
υπευθυνότητα. χα.ι η χυβέρν·ηση θα. α.ποφα.σίσει όπως κατά την χρίση της α.πα.ιτεί 

το δημόσιο συμφέρον. 

Αναφορικά με την υπόθεση της αγοράς του ξενοδοχείου 'Βερεγγάρια.' στον 
Πρόδρομο, επιθυμώ να. σας πληροφορήσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε 
στη συνεδρία του ημερομ. 24.8.89 την αίτ-ηση της υπό ίδρυση εταιρείας 
'BERENGARIA HOTELS LTD', στην οποία θα μετέχει η αλλοδαπή εταιρεία 
'HANSEATIC INVESTMENT LTD' με ποσοστό συμμετοχής 57%, και παρα-
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χώpησε σ 'αυτή την απαιτούμενη από το Νόμο άδεια. για την απόχτηση του πιο 

πάνω ξενοδοχείου.>> 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Δ. 

Θεωρώ ότι είναι α.να.γχα.ί.ο στο Ι(εφάλα.ιο Δ να προτα.χθούν τα Ουο θέμα.τα τα 

οποtα. βρίσκονται στη συμπληpωμα.τι~ή ημερήσια. Οιάτα.ξ·η και, αν υπάρχουν 

λ , , , 'Ψ ~ , , 'Ε e e, ομι ητες .η αν uπα.ρχουν α.πο εις που να οια.φεροuν α.πο την 'κ εση, το εμα να 

παραμείνει και για την ερχόμενη βΟομάΟα.. 

Το πρώτο είναι Έκθεση της Ι(οινοβουλεuτιχής Επιτροπ·ής Παιδείας για το 

θέμα που τιτλοφορείται ((Θέμα.τα Νηπιαγωγών>>. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 1Cοινοβουλευτιχής Επιτροπής να 

Βια.βάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΠΑΝΩ 

ΣΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΘΕΜΑΤΑ ΝΗΠΙΑΓΩΓΩΝ». 

Παρόντες:-

Ανορέας Ψυλλίοης, Πρόεορος 

Τάκης Χατζηοημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίοης 

Νίκος Ανα.στασιά.δης 

Δήμος Γεωρyιάοης 

Γεώργιος Σαββίοης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η ΙCοινοβουλευτικ-ή Επιτροπ-ή Παιδείας μελέτ·ησε το πιο πάνω θέμα σε 

συνεδρ(ες της που πραγματοποι-ήθηκαν στις 20 Σεπτεμβρίου, στις 3 και στις 10 
Οκτωβρίου 1989. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος από την Επιτροπ-ή 
κλ"ήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτό ο Υπουργός Παιδείας, 

συνοδευόμενος από λειτουργό του Υπουργείου του, εκπρόσωποι της ΠΟΕΔ, της 

ΠΟΕΝ, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Σχολείων Δημο

τικ-ής Εκπαίδευσης, της Φοιτητικής Κοινότητας της ΠΑΙC και του Συνδέσμου 

Διευθυντριών-Ιδιοκτητριών Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων. 

Η ΙCοινοβουλευτικ-ή Επιτροπ-ή Παιδείας ασχολ-ήθηκε με το θέμα αυτό με 

αφορμ-ή αριθμό παραστάσεων που της l:γιναν από τις ενδιαφερόμενες πλευρές, 

ύστερα από την εξαγγελια της κυβέρνησης για αναπροσαρμογ-ή της πολιτικ-ής της 

για την επέκταση της προδημοτικ-ής εκπαίδευσης. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας σχετικά. με την υφιστάμενη κατάσταση 

στην προδημοτική εκπαίδευση, τη μέχρι σ-ήμερα ακολουθούμενη πολιτική, ·καθώς 

και τη νέα κυβερνητικ·ή πολιτική για την προδημοτικ-ή εκπαιδευση προκύπτει ότι: 

( α) Λειτουργούν σ-ήμερα 269 τμ-ήματα δημόσιων νηπιαγωγείων, στα οποία 
προσφέρεται προδημοτικ-ή εκπαίδευση σε 7 ,190 παιδιά.. Από αυτά. 

μόνο 5,946 είναι ηλικίοcς 4 1/2 - 5 1/2 χρόνων, αριθμός που 
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αντιπροσfύ7tεύει το 58.35% των παιδιών αυτής της ηλικίας. Για τ·η 

λειτουργία των τμημάτων αυτών το χpcίτος διορίζει τις νηπιαγωγούς 

και καταβάλλει το μισθό τους. Προσφέρει επίσης ετήσια επιχορήγηση 

f60.-χατά τμήμα, ενώ τα λοιπά έξοδα καταβάλλονται από τους γονείς. 

Τα πιο πάνω τμήματα των δημόσιων νηπιαγωγείων δεν καλύπτουν 

πλ·ήpως τις ανάγκες και αρκετές κοινότητες δεν έχουν δΊJμόσιο νηπια

γωγείο ή διαθέτουν ανεπαρκή αριθμό. Ο αριθμός των παιδιών ηλικίας 4 
1/2 - 5 1/2 χρόνων που δε φοιτούν σε δημόσιο νηπιαγωγείο ανέρχεται 
στις 41245. Αρκετές κοινότητες ίδρυσαν~ με την έγκριση του Υπουρ
γείου Παιδείας, κοινοτικά νηπιαγωγεία και σήμερα λειτουργούν 104 
τέτοια τμήματα με 2 1777 παιδιά. 1'η δαπάνη για. τη λειτουργία των 
κοινοτικών νηπιαγωγείων επωμίζονται εξ ολοκλ-~ρου οι γονείς, συμπερι

λαμβανομένου του μισθού τ·ης νηπιαγωγού τ·ην οποία εργοδοτούν. Το 

κράτος προσφέρει ετ-ήσια επιχορήγηση για εμπλουτισμό του εξοπλι

σμού, το ύψος της οποίας ήταν f200.- κα.ι πρόσφατα αυξ-ήθηχε στις 

.:Ε300 κατά τμήμα.. Λειτουργούν επίσης 180 τμ-ήμα.τα ιδιωτικών 

νηπιαγωγείων. Στα κοινοτικά και ιδιωτικά νηπιαγωγεία φοιτούν συνο

λικά 3,183 παιδιά 4 112 - 5 1/2 χρόνων. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική Απόφασή του (·ημερ. 

11.8.88) αποφάσισε να. εγκρίνει την ίδρυση 31 νέων τμ·ημάτων δημό
σιων νηπιαγωγείι.)ν, για να συμπληρωθεί ο αρχικός στόχος της 

δ-ημιουργίας των 300 τμημάτων σύμφωνα. με προηγούμενη Απόφασή 
του του 1979. Η δαπάνη για. τη λειτουργία των τμημάτων αυτών 

ανέρχεται στις f148 1188 χα.ι αντιπροσωπεύει μισθούς 31 ν·ηπιαγωγών 
α.πό το του 1989 ως τον Αύγουστο του 1990. 

(β) Το Υπουργείο Παιδείας δεν προχώρησε στην υλοποίηση της πιο πάνω 

απόφασης, γιατί η Βουλ-ή βρισκόταν σε διακοπές και δεν ήταν συνεπώς 

δυνατό να εξασφαλιστεί η έγκριση των απαιτούμενων νέων θέσεων 

νηπιαγωγών πριν από την έναρξη του σχολικού έτους. Για. τον πιο 

πάνω λόγο το Υπουργείο Παιδείας θεώρ·ησε σκόπιμο να. εφαρμοστεί η 

Απόφαση του Τπουργιχού Συμβουλίου από το Σεπτέμβριο του 1989, 
γι 1 αυτό υπέβαλε σχετικό σημείωμα στις 25.5.89. Το Υπουργικό 
Συμβούλιο ανέβαλε τη λ·ήψη απόφασης. Πρέπει να σημειωθεί ότι με 

την έγκριση των 31 νέων τμημάτων θα. εξυπηρετείτο επιπρόσθετος 

αριθμός 900 περίπου παιδιών, αλλά θα εξακολουθούσαν να. μη φοιτούν 
σε δ·ημόσιο νηπιαγωγείο άλλες 3 1500 περίπου παιδιά. Εξάλλου από τα. 
171 τμ-~μα.τα. για την ίδρυση των οποίων υποβλήθ·ηκα.ν αιτήσεις, 31 θα 
είχαν 100% επιχορ·~γηση του μισθού τ·ης ν·ηπιαγωγού κα.ι τα υπόλοιπα 
140 χα.θόλου, λύση φανερά άδικη. 

(γ) Το μέγεθος της ανάγκης που θα εξακολουθούσε να υπάρχει κρίθηκε ότι 

επέβαλλε ανα.προσα.ρμογ-~ της πολιτικής, ώστε η επέκταση να γίνει 

κατορθωτ-~ 1 χωρίς να επωμιστεί το κράτος όλο το βάρος τΥ1ς δαπάνης. 
Αντί της ίδρυσης δημόσιων ν-ηπιαγωγείων που συνεπάγεται καταβολή 

μισθών ισάριθμων νηπιαγωγών, η βοήθεια. του κράτους μπορεί να. 

κατανεμηθεί σε μεγαλύτερο αριθμό κοινοτήτων με τη μορφ·~ α.υξ1jμένης 

επιχορ·~γησ·ης κοινοτικών νηπιαγωγείων, ώστε να καταστεί ·η λειτουρ

γία. τους βιώσιμη. Με σκοπό να προσφέρεται η κρατική βο-~θεια μέσα 
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σε- πλαίσtα σχετικής 3ιχαιοσύνης, όλες οι κοινότητες στις οποίες 3εν 

υπάρχει επαρκής αριθμός Ωημόσιων νηπιαγωγείων (για την ηλικία των 

4 1/2 - 5 1/2 χρόνων) μπορούν να χωριστούν σε τρεις κατηγορίες, 
σύμφωνα· με την οιχονομιΧή αόυναμία που παρουσιάζουν χαι άλλα 

αντικειμενικά κριτήρια που καθορίστηκαν (μεγάλος αριθμός παιδιών, 

θέση και σόνθεση των κοινοτήτων, αριθμός προσφύγων μαθητών). 

Στις κοινότητες που περιλαμβάνονται στην κατηγορία Α μπορεί να 

προσφέρεται επιχορήγηση f:2,800 κατά τμήμα, στην κατηγορία Β 

fi,800 και στην κατηγορία Γ f'900 κατ& τμήμα. Τα ποσά αυτά 
ισοόυναμούν περίπου με το 60%, το 40% και το 20% της ετήσιας 
κρατικής δαπάνης για μια νηπιαγωγό που πpωτοδιοpίζεται σε δημόσιο 

νηπιαγωγείο. 

(8) Η πιο πάνω αναπροσαρμογή της πολιτικής θα στοχεύει κυρίως στα 

ακόλουθα: 

1. Η βοήθεια του κράτους θα κατανεμηθεί με βάση την αρχ·~ ίσης 

μεταχείρισης σε όσο το 3υνατό περισσότερες κοινότητες. 

ΙΙ. Η προσφερόμενη βοήθεια θα συμβάλλει στη βιωσιμότητα των 

νηπιαγωγικών τμημάτων και στην ποιοτική βελτίωση της 

λειτουργίας τους. 

111. Θα ενθαρρυνθούν οι γονείς' να επεκτείνουν την ώρα λειτουργίας 

του νηπιαγωγείου. 

IV. Οι οργανωμένοι γονείς θα ενθαρρυνθούν να συμμετέχουν σε 

μεγαλύτερο βαθμό στα Όικονομικά βάρη για προσφερόμενες 

υπηρεσίες. 

(ε) Μέσα στα πλαίσια της προτεινόμενης νέας πολιτικής, από τις 171 
κοινότητες που υπέβαλαν αίτηση για νηπιαγωγό έχουν επιλεγεί 116 οι 
οποίες Ωιαθέτουν στέγη και έχουν τη 3υνατότητα να λειτουργήσουν 

κοινοτικό νηπιαγωγείο από το Σεπτέμβριο του 1989. 

'Αλλες 55 περlπου κοινότητες, που έχουν ανάγκη Ωημιουργίας 

νηπιαγωγείου και aε 3ιαθέτουν επί του παρόντος κατάλληλη αίθουσα, 

θα ενθαρρυνθούν να ι3ρύσουν κατά τη μεταπροσεχή σχολική χρονιά 

(1990-91) κοινοτικά νηπιοcγωγε(οc τα οπο(α θα επιχορηγηθούν επίσης 
σύμφωνα με την κατηγοριοποίησή τους. 

Η ' ' 'Ψ ' λ 'ζ πιο πανω επιχορηγηση, το υ ος της οποιας υπο ογι εται στις 

f206,600 για τον πρώτο χρόνο, θα aιaεται στους συν3έσμους γονέων 
των κοινοτικών νηπιαγωγείων για αντιμετώπιση μέρους των ετήσιων 

3απανών και του εξοπλισμού των νηπιαγωγείων, νοουμένου ότι οι 

γονείς θα αναλαμβάνουν ορισμένες υποχρεώσεις που καθορίζονται. 

Οι όροι εργασίας της νηπιαγωγού θα είναι αποτέλεσμα συμφωνίας του 

συν3έσμου γονέων και της εργοόοτούμενης νηπιαγωγού) ενώ για το 

μισθό της νηπιαγωγού έχει καθοριστεί ως κατώτατο όριο από το 

Υπουργείο Παι3είας το ποσό των f220 το μήνα. 

Η πρόσληψη της νηπιαγωγού θα γίνεται από τριμελή ομά3α στην 

οποία θα συμμετέχουν ο κοινοτάρχ·Ι)ς) ο Πρόε3ρος του Συν3έσμου 

Γονέων, ο Διευθυντής του Δημοτικού Σχολείου της περιοχής και η 

3ημόσια νηπιαγωγός, αν υπάρχει. 
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Οι εκπρόσωποι της Παγχύπριας Οργάνωσης Ελλ·ηνίδων Νηπιαγωγών, 

εκθέτοντας τις απόψεις της οργάνωσ·ής τους για τη νέα πολι-Τική του Υπουργείου 
Παιδείας για την προσχολική εκπαίΟευση, δ·ήλωσα.ν ότι η οργάνωσή τους θεωρεί 

απαράδεκτη τ·η νέα πολιτική και φιλοσοφία που προτείνεται και ότι α.υτ·ή θα έχει 

σοβαρότατες επιπτώσεις προς τα παιδιά. 1 τους γονείς, τις κοινότητες και τον 

κλάδο των ν-ηπιαγωγών. 

~ιδικότερα. οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν ότι: 

(α) Παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο Παιδείας μιλά για αναβάθμιση της 

προσχολικής εκπαίδευσης, στην ουσία αυτή υποβαθμίζεται, γιατί ανα

τίθενται οι ευθύνες γι' αυτή σε μη ειδικά πρόσωπα (κοινοτάρχη, 

σύνδεσμο γονέων). Από την άλλη δεν υπάρχει μόνιμος φορέας υπεύ

θυνος για τη λειτουργία του νηπιαγωγείου και δίνεται το δικαίωμα σε 

σώματα άσχετα με την εκπαίδευση να ρυθμίζουν τη λειτουργία του 

νηπιαγωγείου. 

(β) Το νέο σύστημα δημιουργεί ανισότ·ητα εκπαιδευτικών ευκαιριών για τα 

παιδιά, γιατί σε άλλες κοινότητες υπάρχει δημόσιο νηπιαγωγείο και σε 

άλλες όχι. Στις κοινότητες όπου λειτουργεί κοινοτικό νηπιαγωγείο οι 

γονείς των παιδιών είναι αναγκασμένοι να πληρώνουν πολύ περισσό

τερα, παρά αν ήταν δημόσιο. Τέλος τα παιδιά των απομακρυσμένων 

περιοχών είναι καταδικασμένα να στερηθούν την προδημοτική εκπαί

δευση, γιατί δεν υπάρχουν κίνητρα για να εργοδοτήσουν νηπιαγωγό. 

(γ) Η εφαρμογή της νέας πολιτικής, πέρα από τις πιο πάνω επιπτώσεις 

τ·ης, αποτρέπει και τα επαγγελματικά σχέδια των νηπιαγωγών. 

Ειδικότερα αναφέρεται ότι οι νηπιαγωγοί απόφοιτοι της ΠΑΙ( σε 

αντίθεση με τους συμφοιτητές τους αποφοίτους του κλάδου δασκάλων 

καταδικάζονται να παραμένουν αδιόριστοι για πάντα χωρίς εκπαι

δευτικά κίνητρα για εργασία. Ο κατάλογος διοριστέων δε χρησιμο-
' λ'ψ ' ' ' ξ ' ποιειται στις προσ η εις οι οποιες γινονται τωρα ανα ιοκρατικα. 

l(αθορίζεται από το Υπουργείο κατώτατο όριο μισθού και όχι ισο

μtσθία με το δημόσιο για ίσης αξίας εργασία. Επίσης δίδεται το 

δικαίωμα για παράταση των ωρών λειτουργίας του νηπιαγωγείου 1 ενώ 
αποτελεί κεκτημένο δικαίωμα των εκπαιδευτικών η μισή μέρα εργα

σίας. Δεν παρέχονται κίνητρα για εργασία στις απομακρυσμένες 

περιοχές για τη νηπιαγωγό, ενώ για τους καθ·ηγητές δίνεται αύξηση 

20% για να υπηρετήσουν στην ύπαιθρο. Ακόμα οι νηπιαγωγοί με το 

νέο σχέδιο στερούνται σεμιναρίων επιμόρφωσ·ης και δυνατοτήτων 

επαγγελματικής ανέλιξης. 

Αναφερόμενοι στη θέση της οργάνωσής τους πάνω στο όλο θέμα, οι 

εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελλήνων Δασκάλων δήλωσαν ότι η 

προσχολική ηλικία αποτελεί τη~ πιο σημαντική περίοδο της ζωής του ατόμου για 

τη διάπλαση του χαρακτήρα και τη διαμόρφωση της προσωπικότ·ητάς του. Είναι 

γι' αυτό που σ' όλες τις χώρες του κόσμου υπάρχει οργανωμένη προδημοτική 

εκπαίδευση, η οποία μάλιστα, στις περισσότερες περιπτώσεις, είναι ευθύνη του 

κράτους. Πέρα όμως από την καθαρά εκπαιδευτική πλευρά, η προδημοτική 
εκπαίδευση είναι αναφαίρετο δικαίωμα του κάθε παιδιού και αποτελεί μέτρο 

' δ ' βλ' δ ' ' ' κοινωνικης ικαιοσυνης, πο απαμ υνει τις ιαφορες που υπαρχουν αναμεσα στα 
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παιΟιά λόγω του Οιαφορετιχού χοινωνιχού, οιχονομιχού χαι μορφωτιχοU περι

βάλλοντος από το οπο(ο προέρχονται. 

Εκθέτοντας περαιτέρω τις απόψεις τους πάνω στη νέα πολιτική του 

Υπουργείου, αναφέρΟηχαν σε αριθμό προβλημάτων που πιστεύουν ότι θα Οημιουρ

yηθούν: 

(α) Από τη στιγμή που το Υπουργείο Παιδείας Οε θα είναι ο εργοδότης 

τ·ης νηπιαγωγού γεννάται το ερώτημα ποια εχπαιΟευτιχή πολιτική θα 

εφαρμόζει το χάθε νηπιαγωγείο. εκείνη του κοινοτάρχη, του συνδέσμου 

γονέων ·ή του Υπουργείου; Ένα άλλο ακόμα ερώτημα είναι το πώς 

επιτυγχάνεται η ποιοτική βελτίωση της προΟημοτιχής εχπαίΟευσης, 

αφού τα κίνητρα για ανέλιξη θα εκλείψουν χαι ο ρόλος των επιθεωρη

τριών θα μηδενιστεί. Επίσης η νέα. αυτή πολιτική πλήττει τη σύγχρονη 

τάση για ενιαιοποίηση της εκπαίδευσης από το νηπιαγωγείο μέχρι και 

το γυμνάσιο που ως σήμερα ενστερνιζόταν το Υπουργείο Παιδείας. 

(β) Με βάση τα νέα δεδομένα υπάρχει ο κίνδυνος μείωσης του ενδια

φέροντος για επιλογή του επαγγέλματος της νηπιαγωγού και μη 

εξεύρεσης προσωπικού για τις μακρινές κοινότητες. 

(γ) Η προδημοτική εκπαtδευση, που εLναι δικαίωμα κάθε κοινότ·Ι)τας και 

κάθε παιδιού, δε θα παρέχεται κατά τρόπο κοινωνικά δίκαιο για τους 

ίδιους λόγους που αναφέρθηκαν από τους εκπροσώπους της ΠΟΕΝ. 

(δ) Πλήττεται η κατοχύρωση του επαγγέλματος της νηπιαγωγού, ρισμός 

της αφού ο διοθα γίνεται πάνω σε ετfισια βάση, χωρίς αντικειμενικά 

κριτήρια, από πρόσωπα μη καταρτισμένα σε εκπαιδευτικά θέματα. Οι 

νηπιαγωγοL με κάποια χρόνια υπηρεσίας δε θα προτιμούνται, οι 

νηπιαγωγοί δε θα έχουν ελπίδες επαγγελματικfις ανέλιξης και τέλος θα 

χωριστούν σε κατηγορίες με εντελώς διαφορετική σύνθεση και όρους 

δουλειάς. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω και έχοντας την άποψη ότι η προδημοτική 
εκπαίδευση είναι εvΟύνη του κράτους, η ΠΟΕΔ έχει τη γνώμη ότι θα πρέπει να 
καταρτιστεί από το Υπουργείο Παιδείας σε συνεργασία με την ΠΟΕΔ και άλλους 

συντελεστές ολοκληρωμένο σχέδιο, με τελικό στόχο την παροχή ψηλού επιπέδου 
δωρεάν κρατικής προδημοτικής εκπαίδευσης. Το εξαγγελθέν σχέδιο του Υπουρ
γείο~ Παιδεία1ς θα1 μπορούσε να αποτελέσει εξελικτικό στάδιο ενός πλήρους 
σχεδιου, νοουμενου οτι: 

( α) Οα καθορίζονται οι κανονισμοί λειτουργίας των νηπιαγωγείων και θα 
διασφαλίζονται οι όροι δουλειάς και το στάτους των νηπιαγωγών, και 

(β) κάθε χρόνο ικανοποιητικός αριθμός νηπιαγωγών θα εντάσσεται στη 
δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία μέχρι την πλήρη εφαρμογή του σχε
δίου. 

Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Σχο
λείων Δημοτικής Εκπαίδευσης, αναφερόμενοι στη νέα πολιτική, δήλωσαν ότι η 
οργάνωσή τους έχει την πάγια θέση ότι η δημιο1 1 ργία και η επέκταση της 

δ ' '~ 'λ " ' λ ' e ' ' προ "Ι)μοτικης εκπαιοευσης σε ο α τα οημοτικα σχο εια α πρεπει να γινεται με 

τις ακόλουθες προϋποθέσεις: 

(α) Παροχή ψηλού επιπέδου προΟημοτικής εκπαίδευσης. 

(β) Παροχή της κάτω από την αποκλειστική ευθύνη του κράτους. l{αι 

(y) Η παροχή της να είναι οωρεάν από την κυβέρνηση. 
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Η πιο πάνω θέση τ·ης Συνομοσπονδίας βασίζεται στο γεγονός ότι η 

προδημοτική εκπαίδευση αποτελεί τη βάση για την ομαλή ένταξη των παιδιών 

στα δημοτικά σχολεία, γι' αυτό και η συστέγαση δημοτικών και προδ·ημοτικών 

είναι αναγκαία και απαραίτητη. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων της Φοιτητικής J(οινότητας της ΠΑΙ( 

εκφράστηκε η αντίθε:σ·η της οργάνωσής τους στη νέα φιλοσοφία του Υπουργείου 

Παιδείας για την προδημοτική εκπαίδευση και αναλύθηκαν οι απόψεις τους 

αναφορικά με τα προβλήματα που πιστεύουν ότι θα δημιουργηθούν ως αποτέ:-

λ ή , , λ , , 'ζ 
εσμα της εφαρμογ ς της νε:ας αυτης φι οσοφιας και τα οποια ταυτι ονται με τα 

όσα εκτέθηκαν πιο πάνω από τους εκπροσώπους της ΠΟΕΝ και της ΠΟΕΔ. 

Παράλληλα οι πιο πάνω εκπρόσωποι επισήμαναν στην Επιτροπή ότι το νέο 

Σχέδιο ι·ου Υπουργείου Παιδείας δε στηρίζεται σε καμιά σοβαρή ή σε βάθος 

μελέτη για την προδημοτική εκπαίδευση, όπως θα έπρεπε να είχε γίνει, πριν 

ληφθεί απόφαση για ένα τόσο βασικό τομέα της εκπαίδευσης. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Διευθυντριών-Ιδιοκτητριών Ιδιωτικών Νηπια

γωγείων υποστήριξαν τη φιλοσοφία του ·νέου Σχεδίου ως μέτρου κοινωνικής 

δικαιοσύνης, κοινωνικής συμμετοχής και αποκέντρωσης και δήλωσαν ότι αυτό θα 

πρέπει να εφαρμοστεί, αφού τηρηθούν ορισμένες προϋποθέσεις που να διασφα

λίζουν τη μ·fj διασπάθιση του δημόσιου χρ·ήματος, τον κτιριακό και τον ουσιαστικό 

έλεγχο και την αξιολόγηση των νηπιαγωγείων, καθώς και το διορισμό σ' αυτά 

απαραίτητα πτυχιούχων νηπιαγωγών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε τις απόψεις όλων των 

ενδιαφερόμενων πλευρών, οι οποίες στη συντριπτικ·~ τους πλειοψηφία τάσσονται 

ενάντια στο νέο Σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, και αφού μελέτησε: όλες τις 

προεκτάσεις του θέματος, εκπαιδευτικές, κοινωνικές, επαγγελματικές, έχει τ·fj 

γνώμη ότι η προδημοτική εκπαίδευση, μια βαθμίδα της εκπαίδευσης τόσο βασική 

και ουσιώδης για τη διαμόρφωση της προσωπικότητας του παιδιού και τόσο 

καθοριστική για την προσαρμογ·ή του στις επόμενες βαθμίδες της εκπαίδευσης, θα 

πρέπει αναμφισβήτητα να αποτελεί ευθύνη του ίδιου του κράτους. 

Η Επιτροπή, έχοντας ως βάση της τη γενική αυτή αρχή, θεωρεί απαραίτητο 

να μην εγκαταλειφθεί η πολιτικ·ή που μέχρι σήμερα ακολουθούσε το Υπουργείο 

Παιδείας για την επέκταση της κρατικής νηπιαγωγικής εκπαίδευσης, γι' αυτό και 

θα πρέπει να συμπληρωθεί ο αρχικός στόχος της δημιουργίας των 300 δημόσιων 
τμημ&.των, όπως είχε αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο το 1979, με την 
ίδρυση και των 31 νέων τμημάτων που εναπομένουν. Ο τελικός στόχος της 

κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η προσφορά της προδημοτικής εκπαίδευσης από το 

κράτος στο σύνολο των παιδιών που βρίσκονται στ·fjν ηλικία των 4 1/2 - 5 1/2 
χρόνων. Οποιαδήποτε άλλη ενέργεια που γίνεται για επέκταση ·ή ενίσχυση του 

θεσμού των κοινοτικών νηπιαγωγείων θα πρέπει, κατά τη γνώμη της Επιτροπής, 

να γίνεται παράλλ·tjλα με την εφαρμογή της πολιτικής για την επέκταση των 

δημόσιων νηπιαγωγείων, γιατί σίγουρα, παρόλο που 'fj ίδρυση και επιχορήγηση 
των κοινοτικών νηπιαγωγείων εlναι ένα μέτρο που απαντά στις άμεσες και 

επιτακτικές ανάγκες των κοινοτήτων στις οποίες δεν έχουν ακόμα ιδρυθεί δημόσια 

νηπιαγωγεία, και ως τέτοιο γίνεται αποδεκτό, δε θεωρείται ότι υποκαθιστά τα 

δημόσια νηπιαγωγεία, όπου η εκπαίδευση τίθεται κάτω από την πλήρη ευθύνη και 

τον έλεγχο του κράτους. Παράλληλα η Επιτροπή θεωρεί αναγκαίο όπως το 

Υπουργείο Παιδείας πάρει όλα τα κατάλληλα μέτρα για την επαγγελματική 
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κατοχύρωση και ανέλιξη των νηπιαγωγών που ερyοΟοτούνται από τα κοινοτικά 

αυτά νηπιαγωγεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρχει οποιοδήποτε α(τ·~μα για έκφραση γνώμης~ το θέμα θα παραμείνει 

στην ημερήσια διάταξη. Αν όχι, θα θεωρήσω τ·ην Έκθεση εγκριθείσα όπως έχει. 

Δε βλέπω αίτημα, επομένως η Έκθεση θα αποσταλεί στο Υπουργείο 

Παιδείας. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της l{οιvοβουλευτιχής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που τιτλοφορείται <<Συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί Μέσης Εκπαί

δευσης)), (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπ·ή). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έχθεσ·~ στο Σώμα. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΣΥΜΒΑΣΙΟΥΧΟΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΙ 

ΜΕΣΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣι>. 

Παρόντες:-

Ανδρέοcς Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Τάκης Χοcτζηδημητρίου 

Ρήνοc Κοcτσελλή 

Αλέκος Μοcρκίδης 

Νίκος Αναστασιάδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σοcββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τρεις 

συνεδρtες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 29 Σεπτεμβρίου και στις 10 
Οκτωβρίου 1989. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού κλ-~θηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, εκπρό

σωποι του Υπουργείου Παιδείας, της ΟΕΛΜΕJ( και της Συντονιστικ·ής Επιτρο

πής Κοcθηγητών με σύμβοcση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 

θέμα με αφορμή το πρόβλημα που δημιουργήθηκε από τη μη ανανέωση των 

συμβάσεων για τη νέ.α σχολική χρονιά 23 εκπαιδευτικών μέσης εκπαίδευσης που 
υπηρέτησαν με σύμβαση τα δύο προηγούμενα χρόνια. 

Οι εκπρόσωποι των πιο πάνω συμβασιούχων καθηγητών, εκθέτοντας στην 

Επιτροπ·ή τις απόψεις τους γύρω από το όλο θέμα, αναφέρθηκαν στο αίτημα για 

επαγγελματική αποκατάστασή τους ενόψει του γεγονότος ότι δεν επαναδιορί

στηκαν με σύμβαση για τη νέα σχολική χρονιά, παρά το γεγονός ότι οι ίδιοι είχαν 

κληθεί από το Υπουργείο για δύο συνεχείς χρονιές από τους καταλόγους 

διοριστέων και έχουν υπηρετήσει την παιδεία, στις πιο απομακρυσμένες μάλιστα 

περιοχές, εγκαταλείποντας την προηγούμενη απασχόλησ·ή τους. Οι πιο πάνω 

εκπρόσωποι εισηγήθηκαν στην Επιτροπή αριθμό μέτρων που θα μπορούσε να 

πάρει το Υπουργείο Παιδείας, ώστε να μπορέσουν να επαναδιοριστούν με 
' β ' ' ~ 'λ ' ' ' ψ ' Υ ' συμ αση για τη νεα χρονια και οη ωσαν οτι κατα την απο η τους το πουργειο 
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Παιδείας δεν αντιμετωπίζει το πρόβλημά τους όπως θα έπρεπε, αλλά αντίθετα το 

υποβαθμίζει και αποποιc(ται κάθε ευθύνη απέναντι στους ίδιους και τις οικογέ

νειές τους. 

Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή Παιδείας) αφού αντάλλαξε απόψεις πάνω στο 

θέμα με το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Παιδείας τόσο για τη νομική όσο και για την πραγματική πτυχή του 

θέματος, είναι της γνώμης ότι το όλο θέμα από τη φύσΊ) του δεν εμπίπτει μέσα 

στις αρμοδιότητες της ΙCοινοβοuλευτιχής Επιτροπής Παιδείας, γιατί αφορά 

αρμοδιότητα της Εκτελεστικής Εξουσίας ή, σε περίπτωση προσφυγής των 

ενδιαφερομένων στο Δικαστήριο, αφορά τη Διχαστική Εξουσία, γι 1 αυτό και η 

Βουλή δεν μπορεί να επέμβει. Εντούτοις, η Επιτροπή, κατανοώντας απόλυτα το 

πρόβλημα των ενδιαφερομένων με όλες τις κοινωνικές του προεκτάσεις, καλεί την 

Εκτελεστική Εξουσία να το αντιμετωπίσει θετικά και να προσπαθήσει μέσα στα 

πλαίσια των αρμοδιοτήτων της να εξεύρει τα κατάλληλα μέτρα για τη διευθέτ·Ι)σή 

του. Η Επιτροπή θα αναμένει από την πλευρά της να ενημερωθεί πάνω στις 

εισηγήσεις που θα έχει να υποβάλει το Υπουργείο Παιδείας γύρω από το θέμα και 

να αποφασίσει εκεί όπου τα προτεινόμενα μέτρα εμπίπτουν στα πλαίσια των 

αρμοδιοτήτων της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το ίδιο ισχύει και γι' αυτό το θέμα. 

Αν υπάρχουν οποιοιδήποτε που θέλουν να καταθέσουν απόψεις, το θέμα θα 

παραμείνει 1 διαφορετικά η Έκθεση θα θεωρηθεί εγκριθείσα. 
Θεωρείται λοιπόν εγκριθείσα. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακο

λουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρ·f)σιμοποιεί το λιμάνι 
της Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες τ·f)ς κυβέρνησης 

και η επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρείας)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, Ανδρέα 

Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989). 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας ΙCοινο

βουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΤΘΗ

ΣΕΩΣ ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤΤΞΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΤ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑ

ΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ 

D.S.R. ΝΑ ΠΑΤΣΕΙ ΝΑ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΕΙ ΤΟ ΛΙΜΑΝΙ ΤΗΣ ΛΑΡΝΑ
ΚΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΔΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟ ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟ, ΟΙ ΕΤΘΤΝΕΣ 

ΤΗΣ ΚΤΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΑΙ Η ΕΠΕΙΓΟΤΣΑ ΕΞΕΤ ΑΣΗ ΤΗΣ Δ ΤΝΑ ΤΟ

ΤΗΤΑΣ ΑΝΑΚΛΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ ΤΗΣ ΕΝ ΛΟΓΩ 

ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ.η 

Παpόντες:-

Γιαννάκης Μάτσης 1 Πρόεδρος 
Ανδρέας Ψυλλ(δης 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Ζιαρτίδης 
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Η l{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεόίων Αναπτύξεως χαι 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε όυο συνεόρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Μαρτίου χαι 16 Ιουνίου 1989 με την παρουσία 
των εισηγητών του θέματος Βουλευτών χ. Α. Μαθηχολώνη, Α. Ανόρέου και Α. 

Γεωργίου. 

Στις συνεόpιάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών χαι Έργων, της Αρχής Λιμένων l{ύπρου, ο 

Δήμαρχος Λάρνακας, εκπρόσωποι του Εμποpιχού και Βιομηχανικού Επιμελη

τηρίου Λάρνακας, του Συνόέσμου Ν αυτιχών Πρακτόρων, των συνόιχαλιστιχών 

οργανώσεων ΣΕΙC, ΠΕΟ και ΔΕΟΙC και της ενόιαφεpόμενης εταιρείας με την 

επωνυμία D.S.R. 

Όπως είναι γνωστό, το θέμα αυτό ενεyράφη στις 23.3.1989 από τους αξ. 
Βουλευτές χ.. Α. Μαθηκολώνη, Α. Ανόρέου χ.αι Α. Γε(.ι)ρyίου για απευθείας 

συζ·~τηση στην Ολομέλεια του Σώματος χαι στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην 

Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεόίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπα

νών για μελέτη και υποβολή Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα στην Επιτροπ·ή, οι εισηγητές του όήλωσαν ότι υπάρχουν 

βάσιμες πληροφορίες πως η ναυτιλιακή εταιρεία D.S.~., που τώρα χρησιμοποιεί 

το λιμάνι της Λάρνακας για τη όιαμετακόμισ·η εμπορευματοχιβωτίων 1 αποφάσισε 
να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι αυτό, πράγμα που θα οόηγήσει στο κλείσιμο 

του λιμανιού Λάρνακας, αφού η εταιρεία αυτή είναι η μόνη που το χρησιμοποιει 

Οι επιπτώσεις από το κλείσιμο αυτό, υποστηρίχθηκε από τους ί.όιους, θα είναι 

άμεσες και όυσμενείς με κύριο χ.αι άμεσο αποτέλεσμα: το χάσιμο για τον τόπο 

ενός εισοόήματος της τάξης των 6 έως 10 εχ. λιρών, ενώ ταυτόχρονα θα 

παραμείνουν άνεργοι ένας σημαντικός αριθμός εργαζομένων. 

Από τους εισηγητές του θέματος επισημάνθηκε επίσης το γεγονός ότι η 

D.S.R. μετέφερε ·ήόη μέρος των εργασιών της στο λιμάνι του Ηρακλείου ΙCρήτης, 
γι 1 αυτό χ.αι ζ·ητήθηκε από την κυβέρνηση να ανταποκριθεί στα αιτήματα της 

εταιρείας και να προβεί σε τέτοιες χα.τα.σκευές ή ανα.σχεόιασμό του λιμανιού για 

μετατροπή του σε σύγχρονο λιμάνι, έτσι που να είναι σε Οέση να εξυπηρετεί όχι 

μόνο την ενόιαφερόμενη εταιρεία, κι αυτό μόνο μέχρι το 1991, αλλά οποια.ό·ήποτε 
πλοία του μέλλοντος. 

Από τ·ης πλευράς της ενόιαφερόμεν·ης εταιρείας D.S.R. όηλώθηχε ότι η 

εταιρεία. τους όεν αποφάσισε να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας 
για το όιαμετα.χομιστικό της εμπόριο, κατατέθηκε όμως ότι η εταιρεία τους 

αντιμετωπίζει σοβαρές όυσκολίες στη όιεκπερα(ωση των εργασιών της, ζητήματα. 

που τέθηκαν υπόψη της Αρχής Λιμένων ΙCύπρου από το 1984. 

Για την αντιμετώπιση των όυσχολιών αυτών υποστήριξε τη λήψη των πιο 

κάτω μέτρων:-

( α.) Να γίνει διεύρυνση του λιμανιού, για να όέχεται μεγαλύτερα. πλοία, 

(β) να γίνουν όιευθετήσεις για τη μείωση των κόστων της εταιρείας, 

(γ) 

(δ) 

να απλουστευθούν οι όια.όικασίες χαι η γραφειοκρατία. 

εμπλεκόμενες υπηρεσίες, 

να καλυτερεύσει ο μηχανισμός φορτοεκφόρτωσηs, 

από όλες τις 

(ε) να προσφέρονται υπηρεσίες χαι χ.ατά τις ΙCυρια.χές και αργίες χαι 

(στ) να καθιερωθεί το λιμάνι αυτό ως ελεύθερη λιμενική περιοχ·ή. 
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Ο εκπρόσωπος της πιο πάνω εταιρείας δ·~λωσε επLσΊJζ ότι ΊJ εταιpε(α D.S.R. 
μετέφερε μέρος των εργασιών της στο λιμάνι του Ηρακλείου Κp·~της, γιατί βρ·~κε 

καλύτερους όρους διεκπεραίωσης των εργασιών της κοcι ότι πpοτίθετοcι να 

μεταφέρει όλες τις εργασίες της εκεί ·~ και οπουΟ·~ποτε αλλού 1 εφόσον ΟιαπιστωΟεί 
η et.νικανότητα των κυπριοcκών λιμανιών να εξυπηρετούν την εταιρεία τους. 

Ο Δήμαρχος Λάpναχας 1 εκφράζοντας την ευχ·~ όπως ·fJ D.S.R. μη εγκατα

λείψει το λιμά.νι τΊJζ Λάρνrι.κας, αφού από τις εργασίες της εταιρείας αυτ·~ς 

εξαρτώνται οικονομικά μερικές εκατοντάδες άτομα 1 εισηγήθηκε να κληθούν η 

κυβέρνηση και όλοι οι αρμόδιοι να πάρουν τα ενδεικνυόμενα. μέτρα, όχι μόνο για 

να παραμείνει ΊJ D.S.R. αλλά για να προσελκυστούν κι άλλες εταιρείες στο λιμάνι 
της Λάρνακας. 

Εκ μέρους του εχπροσώπου του ΣυνΟέσμου Ναυτικών Γlpακτόρων Η:.ύπρου 

υποστηρίχθηκε επίσϊjς η ανάγκη όπως η κυβέρνηση και οι άλλοι αρμόδιοι φορείς 

προβούν στ-1) λ·~ψη των κατάλλ·Ι)λων μέτρων για να παραμείνει 'Ι) D.S.R. στην 
ΙCύπρο και Ο-Ιjλώθηκε ότι τα ίΟια προβλήμα.τα αντιμετωπίζει όχι μόνο η εταιρεία 

αυτ·~ αλλά και άλλες εταιρείες και ότι αυτά Οεν παρουσιάζονται μόνο στο λιμάνι 

της Λάρνακας αλλά και στο λιμάνι της Λεμεσού. Ο ίΟιος εχπρόσιι)πος τόνισε το 

γεγονός ότι μεγάλες γραμμές πλοίων σταμάτησαν τ"ΙJ συνεργασία τους με τ·Ι)ν 

l{ύπρο, εξαιτίας του ότι τα λιμάνια δεν εργάζονται τις ΙCυριακές και αργίες. Για 

την αντιμετώπισΊJ της όλης κατάστασης έγιναν από της πλευράς του Συνδέσμου 

αυτού οι πιο κάτω εισηy·~σεις:-

(α) Μείωση κόστων μέχρι 20% - 25%, (β) Διεξαγωγή εργασίας και κατά 
τις ICυριακές και τις αργίες, 

(γ) Απλούστευση τιι)ν Οιαδιχασιών με την κ·~ρυξη των λιμανιών Λάρνακας 

και Λεμεσού σε ελεύθερες λιμενικές περιοχές, 

(δ) Κατ&ργησ·~ του περιορισμού του χρόνου παραμονής των εμπορευματο

κιβωτίων στο λιμάνι, 

(ε). Αναβάθμιση του μΊ]χανικού εξοπλισμού, και 

(στ} .Εισαγωγή μακροπρόθεσμου σχεδίου ανακατασκευ-~ς των λιμανιών Λάρ

νακας και Λεμεσού, για να εξυπ-Ι)ρετούν τα νέα υπό κατασκευή πλοία 

Κet.ι να μπορούν έτσι να ανταγωνιστούν επιτυχώς τα γειτονικά. λιμάνια. 

Ο εκπρόσωπος του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελ"ΙJτηρίου Λάρνακας 

Οήλωσε πως ΊJ D.S.R. είναι σχεΟόν η μόνη εταιρεία που χρησιμοποιεί το λιμ&νι 
της Λάρνακας στο οπο(ο εργάζονται σήμερα 1292 άτομα, ενώ τα οικονομικά 
οφέλ·Ι) από το γrΞ:γονός αυτό ανέρχονται στα 12 εκ. λίρες το χρόνο. Για τους 

λόγους αυτούς, υποστ·Ι)ρίχθ·Ι)κε από τον ίΟιο, θα πρέπει να ληφθούν μέτρα για την 

αντιμετ<i:ι1tιση των προβλημάτων που πα.ρουσιcf.ζονται σ·~μερα, όπως είναι η 

εργασία κατά τις Ι{.uριακές και αργίες και η κ-~ρυξη του λιμανιού Λάρνακας σε 

ελεύθερη λιμενικ-~ περιοχ·~. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΙ{, ΠΕΟ και ΔΕΟl( 

δήλωσαν στην Επιτροπ-~ πως ως συντεχνίες έκαμαν -~δη πολλές παραχωρ·~σεις 

προς τ·Ι)ν D.S.R., όπιι)ς για παράδειγμα στην περίπτωση εργασίας σε βάρδιες, 

l(υριαχές και αργίες, καθώς και για τη μεί<uση των εργατικών κόστων μέχρι 

f420.000 1 παρΟ'.τηρώντας ότι είναι έτοιμοι να συμβάλουν στην παραπέρα μείωση 

των κόστων αυτών κατά. f,260.000. Οι ίδιοι υποστ-~ριξαν ότι ο λόγος που δεν 

προσφέρονται υπηρεσίες χατά τις Ι{υριακές και αργίες είναι γιατί οι υπάλληλοι 
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της Αρχής Λιμένων l(ύπρου αρνούνται να ανταποχριθούν 1 ενώ 1 κατά τη yνώμ·η 
τους, παρατηρ·ήθηχε γενικά ολιγωρtα από μέρους της χυβέρν-ησης. 

Από μέρους της Αρχής Λιμένων Κύπρου 8ηλώθηχε πως, για να ικανοποιηθούν 

οι απαιτήσεις της D.S.R., η οποία εlναι ο μεγαλύτ.ερος πελάτης της Αρχής και 

συνεπώς 8εν υπάρχει καμιά πρόθεση να μην εξυπηρετείται, χρειάζεται να ληφθούν 

τα πιο κάτω μέτρα:-

( α) Αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας, 

(β) 

(γ) 

(δ) 

μείωση των χόστων της εταιρείας, 

προσφορά εργασίας κατά τις l{υριαχές και τις αργίες, 

κήρυξη του λιμανιοU Λάρνακας ως ελεύθερης λιμενικής περιοχής. 

Στο στάόιο της μελέτης του όλου θέματος και για σκοπούς καλύτερης 

ενημέρωσης της Επιτροπής γιοι το όλο θέμοι, ο Πρόεδρός της, με εισήγηση της 

Επιτροπής, πραγματοποίησε qτις 20 Μαρτίου 1989 επίσκεψη στο γραφεlο του 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων όπου και ανταλλάγηκαν απόψεις γύρω Ο'.Πό 

το θέμα αυτό. 

Σύμφωνα με τα όσα δηλώθηκαν από τον αρμόδιο Υπουργό 1 προκύπτει ότι ο 
θόρυβος που δημιουργήθηκε γύρω από το θέμα είναι αχρεlαστος, γιατί η εταιρείΟ'. 

δεν αποφάσισε να φύγει 1 αλλ' απλώς υπέβαλε ορισμένες απαιτήσεις οι οποίες και 
βρtσχονται στο στάδιο της μελέτης και αξιολόγησής τους. Για την εξέταση του 

όλου θέματος δηλώθηκε επίσης ότι έχει συσταθεί τεχνική επιτροπ·ή που αναμέ

νεται να παραδώσει το πόρισμά της στις προσεχεLς λίγες μέρες χαι ότι η 

κυβέρνηση θα προβεί, υπό το φως των πορισμάτων της Επιτροπ·ής αυτής 1 σ' όλες 
τις ενδεικνυόμενες πράξεις και ενέργειες, έτσι που οποιαδήποτε απόφαση ληφθεί 

να μην είναι μόνο προς εξυπηρέτηση της D.S.R. ειδικά 1 αλλά για τ·η βελτίωση 
γενικά του λιμανιού της Λάρνακας κατά τρόπο που να εξυπηρετεί τις ανάγκες όχι 

μόνο του παρόντος αλλά και του μέλλοντος. 

Η l{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών λαμβάνοντας υπόψη την ενημέρωση που τ·ης έγινε 

είναι της γνώμης ότι, παρόλο που η b.S.J3.. δεν αποφάσισε οριστικά να παύσει να 
χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας, εντούτοις η ενέργειά της να μεταφέρει 

μέρος των εργασιών της σε άλλο λιμάνι εκτός της Κύπρου εμπνέει ανησυχία, γι' 

αυτό και θα πρέπει η κυβέρνηση να πάρει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα προς 

αποτροπή ενός τέτοιου ενδεχόμενου το οποίο αναμφίβολα θα οδηγ·ήσει στο 

μαρασμό του λιμανιού της Λάρνακας και σε ανεργία εκατοντάδες άτομα. Η 

Επιτροπή εκφράζει επίσης τις επιφυλάξεις της κατά πόσο τα έργα που 

προγραμματίζονται για την αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας 1 συνολικού 
κόστους .f8,9 _εκ., θα υποβοηθήσουν ουσιαστικά την χατάσταση 1 αφού σύμφωνα με 
τα στοιχεία που κατατέθηκαν προχUπτει ότι, έστω χι αν γίνουν αυτά τα έργα, δε 

θα εξυπηρετούν τις ανάγκες του διαμετακομιστικού εμπορίου μετά το 1991. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία 

να εξετάσει με προσοχή τη δημιουργούμενη κατάσταση και να πάρει όλα εκείνα 

τα μέτρα που κρίνονται αναγκαία για την ορθολογιστικ·ή ανάπτυξη τόσο του 

λιμανιού Λάρνακας όσο και του λιμανιού Λεμεσού με . απώτερο στόχο και 

επιδίωξη την αν~πτυξη της λιμενικής βιομηχανίας πάνω σε μακροχρόνιοι βάση. 

Για το ίδιο θέμα, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει συμπληρωματική Έκθεση της ίδιας 

Επιτροπής με ημερομηνία 17 Οκτωβρίου 1989 την οποία κοιι στη συνέχεια 

διαβάζω. 
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ΣίΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ

ΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΕΩΣ ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤίΞΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓ

ΧΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ποτ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«Η ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ D.S.R. ΝΑ ΠΑίΣΕΙ ΝΑ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΕΙ ΤΟ 

ΛΙΜΑΝΙ ΤΗΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΔΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟ ΤΗΣ 

ΕΜΠΟΡΙΟ, ΟΙ ΕίΘΥΝΕΣ ΤΗΣ ΚίΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΑΙ Η ΕΠΕΙΓΟΥΣΑ 

ΕΞΕΤΑΣΗ ΤΗΣ ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΑΣ ΑΝΑΚΛΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ 

ΤΗΣ ΕΝ ΛΟΓΩ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ». 

Παρόvτες:-

ΓιαννάΚΊ)ς Μάτσ-ι)ς 1 Πρόεδρος 
Δήμος Γεωργιάδης 1 εκπροσωπώντας τον κ. Ν. Αναστασιάδη 
Λεόντιος lερο3ιακόνου 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. 1 Α, Χρυσοστόμου 

Όπ·ως είναι γνωστό, για το πιο πάνω θέμα έχει ·ι)Οη κυκλοφορήσει σχετική 

ΈκθεσΊ) της Επιτpοπ·ι)ς προς το Σώμα, η συζήτησή του όμως ενώπιον της 

Ολομέλειας αναβλήθηκε ύστερα από σχετική εισήγηση του Προέ3ρου της Επι

τροπής, και αυτό για να Οιερευνηθεί αριθμός νέων στοιχειων που στο μεταξύ 

προέκυψαν. 

Η Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχε3ίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών επανεξέτασε το όλο θέμα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

13 Οκτωβρίου 1989 1 στ·rιν οποία κλήθηκαν ε>ιπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοι

νωνιι::~ν και Έργων και της Αρχής Λιμένων l{ύπρου, 

Από την ενημέρωση που έγινε στην Επιτροπή από τους πιο πάνω εκπρο

σώπους προκύπτει ότι ύστερα από επίσκεψη στην l{ύπρο επίσημης αντιπρο

σωπείας της Λα~κής Δημοκρατ(ας της Γερμανίας, στην οποία μετε(χε και 

εκπρόσωπος της υπό αναφορά εταιρείας D.S.R., και επαφές της τελευταίας με 
αρμό3ιους κυβερνητικούς παράγοντες συμφωνήθηκε η σύσταση ει3ικής επιτροπής 

για μελέτη και απόφαση τρόπων συνεργασίας και για ετοιμασία προσχε3ίου 

συμφωνίας το οποίο να Οιαλαμβάνει, ανάμεσα σ 1 άλλα, και την ανάληψη 

Οέσμευσης από μέρους της D.S.R. για τη χρησιμοποίηση του λιμανιού της 

Λάρνακας και την πιθανότητα συμμετοχ·~ς της Λαο
0

κρατικής Δημοκρατίας της 
Γερμανίας στην υλο'rtοίηση των σχε3ίων επέκτασής του. 

Σύμφωνα με τους ί3ιους εκπροσώπους, τελική απόφαση της κυβέρνησης δεν 

είναι 'fJ Ο·rιμιουργία νέου λιμανιού ή η πρόχειρη συμπλήρωση του υφιστάμενου 

λιμανιού της Λάρνακας, αλλά η σημαντική επέκτασή του προς την πλευρά της 

μαpίνας. Το όλο έργο, που υπολογίζεται να στοιχίσει f30 εκ. περίπου, αναμένεται 
να συμπληρωθεί σε 3 - 4 χρόνια.έχουν μάλιστα προχωρήσει οι προκαταρκτικές 

εργασίε:ς, όπως οι αναγκαίες μελέτες, η κατακύρωση προσφορών για ανόρυξη των 

αναγκαίων Οιατρήσεων κτλ. 

Σύμφωνα επίσης με τις εκτιμήσεις των αρμο3ίων, η εταιρεία D.S.R. Οεν 

πρόκειται να εγκαταλείψει την Κύπρο, υπάρχει όμως πιθανότητα να χρησιμοποιεί 1 
εκτός από το λιμάνι της Λάρνακας, και εκείνο τ·rις Λεμεσού, Το συμπέρασμα 

αυτό 1 κατά τους ί3ιους εκπροσώπους, συνάγεται και από το γεγονός ότι η 

εταιρεία αυτή αναμένεται να λάβει μέρος σε διαπραγματεύσεις που υπολογίζεται 

να συμληpωθούν πολύ σύντομα. 

Ενημερώνοντας ·rι Επιτροπή το Σώμα για τις νέες εξελίξεις που αφορούν το 

υπό συζήτηση θέμα, ιzπαναλαμβάνει την προηγούμενη θέση τ·rις 1 όπως αυτή έχει 
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Ποcραχαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l(οινοβοuλεuτιχής Επιτροπής να 

καταθέσει την 1 Εχθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ αΟ ΠΕΡ! ΕΙΔ!ΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΙ<ΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1989'" 
Παpόvτες:-

Ντίνος l{ωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Ι{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροϋπολΟγισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία. της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πλ-rιρωμ·ής από το 

λογοcριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χρημάτων ύψους !:750,000 και η Οι&θεσή του για παραχώρηση στον ΟρyrΥ.νισμό 
Χρηματοδότησης Στέγης για τη Οανειοδότηση δικαιούχων του Σχεδίου Ποcpοχής 
J{ινήτρων για εγκατάσταση σε κοινότητες που βρίσκοντcι.ι στην αποστρατικο

ποιημένη ζώνη. 

Η J(οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

υιοθετώντας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή τ·ην ψήφιση σε νόμο του υπό συζ·ήτηση νομοσχεΟLου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·ής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεt'ιτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟpο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ϊ'πάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση~ το ΟCρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ·ής από το λογαριασμό 'Γαμείου Ανακουφί.σεως Εκτοπι

σθέντ<ιJν και Παθόντων ποσού f750,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1989. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπΟCρχει kνσταση; 

ΕπειΟ·ή Οεν υπΟCρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιΟίχευση των ποσών που Θα Οαπανηθούν χαι Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα χονόύλια και Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει0'ι) Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Πpοχιι)pούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρ6)ν Νόμος Ούναται να αναφέρεται ως ο περί ΕιΟιχεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 6) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ϊ'πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εττ:ειΟ·ι) Οεν υπάρχει ένστασΊ), το νομοσχέδιο ψΊ)φίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ' αρ. 17 1 που 

είνΟ'.ι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1989)), 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο τΊ)ς αρμόδιας l{οινοβουλευτιχής Επιτροπής. να 

καταθέσει την ΈχΟεσΊ) στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤ!ΝΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ ΛΕΤΤ!ΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΤ Τ!ΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΕΙΔΙΚΕΊ'ΣΕΩΣ ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤ!ΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΤΦ!ΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ

ΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) ΤΟΤ 1989». 

Παρόντες:-

Ντίνος l(ωνστοcντίνου~ ΠρόεΟρος 

Αλέξ·~ς Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(δης 

Η l{οινοβουλευτικ-~ Επιτροπή Οικονομικών χοcι Γίροϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πά.νω νομοσχέδιο σε συνεΟρίοc της που προcyμοcτοποιήθηχε στις 18 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής οcπό το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 
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επέκταση και εκβάθυνση του λιμανιού, )ζαθώς και εκσυγχρονισμό του εξοπλισμού 

του. Παρόμοια αιτήματα υποβάλλονταν από την Επιτροπή Ανάπτυξης της πόλ·ης 

και από άλλους φορείς. Το βασικό όμως είναι τι πρέπει να γίνει. J(ατά τη γνώμη 

μας πρέπει να αντιμετωπιστούν πρώτα τα άμεσα προβλήματα, όπως είναι η 

μείωση των χόστων φορτοεκφόρτωσης, η δυνατότητα να εργάζεται το λιμάνι τις 

l{υριαχές και τις γιορτές, η απλοποί·ηση του συστήματος πληρωμής τελών για τις 

φορτοεκφορτώσεις και άλλα προβλήματα που προκύπτουν από τη Οιαφορά της 

D.S.R. με τις λιμενικές αρχές. Μια Οιαπραγμά.τευση με )<αλή θέληση, όπως αυτή 
που αναφέρεται στη Οεύτερη 1 Εχθεση, απ' όλες τις πλευρές μπορεί να οδηγήσει 

σε διευθέτηση με κύρια επιδίωξη να μην εγκαταλείψει η D.S.R. το λιμάνι της 
Λάρναχας. 

Το δεύτερο βασικό και ουσιαστικό πρόβλημα είναι η επέκταση, η εκβάθυνση 

και ο εκσυγχρονισμός του τεχνικού εξοπλισμού του λιμανιού. Ήδη η νέα λιμενική 

ή β ι ' ι ' ι ι ' 
αρχ και η κυ ερνηση πηραν εγκαιρα την αποφαση να γινει αυτο το εργο και προς 

το σκοπό αυτό ζητήθηκαν προσφορές για τεΧνικοοικονομιχή μελέτη πάνω σε 

μερικές υπαλλακτικές λύσεις. 

Παρόλο όμως που πάρθηκε μια τέτοια απόφαση και παρά το ότι η D.S.R. 
έκαμε καθαρό ότι εξαρτά την παραμονή της στο λιμάνι της Λάρνακας από το 

κατά πόσο αυτό θα επεκταθεί και θα εκσυγχρονιστεί, παρατ·ηρείται και τώρα μια 

καθυστέρηση, θα λέγαμε. l{αι δημιουργείται εύλογα η υπόνοια ότι κάποια 

κυκλώματα του λιμενικού συστήματος ίσως να μη βλέπουν με καλό μάτι τη ριζιχή 

βελτίωση του λιμανιού της Λάρνακας. 

Γι' αυτό, το μήνυμα που πρέπει να αποστείλει αυτό το Σώμα προς κάθε 

κατεύθυνση είναι ότι πρέπει να επισπευσθούν οι διαδικασίες, για να γίνει τΌ έργο 

στο πιο σύντομο χρονικό διάστημα. Δεν εννοούμε να γίνουν προχειρότητες χαι 

βεβιασμένες ενέργειες. Εννοούμε να παρακαμφθούν άχρηστες γραφειοκρατιχές 

διαδικασLες και να προσεγγιστεί το όλο πρόβλημα με πρακτικό και συγκεκριμένο 

τρόπο. Να γίνει έργο που να εξυπηρετεί όχι απλώς τις σημερινές και αυριανές 

ανάγκες, αλλά ένα έργο μακρόπνοης προοπτικής. 

Αφού όμως επικρίνουμε όλους τους άλλους, πρέπει να δούμε και τις δικές μας 

ευθύνες, ως Βουλής. Όλες οι πλευρές ζητούν όπως το λιμάνι της Λάρνακας 

κηρυχθεί σε ελεύθερη λιμενική περιοχή. J{αι ανταποκρινόμενη η κυβέρνηση σ' 

αυτή την ομόθυμη απαίτ·ηση έστειλε από τις 20 Ιανουαρίου 1989 σχετικό 

νομοσχέδιο στη Βουλή, το οποίο μέχρι τη στιγμή αυτή δεν έχει εγκριθεί από το 

Σώμα. Δεν είναι η πρόθεσή μας να επιρρίψουμε ευθύνες σε οποιονδήποτε. Απλώς 

λέμε ότι το θέμα αυτό πρέπει να ρυθμιστεί το ταχύτερο δυνατό, έτσι που να 

διευκολυνθεί το διαμετακομιστικό μας εμπόριο. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ/ Αριστεράς 

θα συμβάλει με όλες της τις δυνάμεις, ώστε το πρόβλημα του λιμανιού της 

Λάρνακας να επιλυθε( όσο το δυνατό πιο σύντομα, γιατί απ' αυτό εξαρτάται ·η 

διαβίωση εκατοντάδων οικογενειαρχών, εξαρτάται η ανάπτυξη και η πρόοδος της 

Λάρνακας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, εφόσον έχει ζητηθεί.. 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της l{οινοβουλευτικ·ής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόχειρο φράγμα 
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'Λούματα των Αετών' στον Αμίαντο και ·/) ανάγκ·Ι) λήψης μέτρων για αντι

μετώπιση των κινδύνων που απειλούν τους κατοίκους της περιοχής καθώς και η 

αξιοποίησ·fι του για αρδευτικούς σκοπούς>). (Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτ·ή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&.δας του ΑΚΕΛ). 

(13.4.1989). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο τ·ης αρμόδιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπ·ι)ς να 

καταθέσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΏΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΟ 

ΠΡΟΧΕΙΡΟ ΦΡΑΓΜΑ 'ΛΟΥΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΕΤΩΝ' ΣΤΟΝ ΑΜΙΑΝΤΟ 

ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΑΝΤΙΜΕΤΏΠΙΣΗ ΤΩΝ 

ΚΙΝΔΥΝΩΝ ΠΟΥ ΑΠΕΙΛΟΥΝ ΤΟΥΣ ΚΑΤΟΙΚΟΥΣ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ 

ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ Η ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΓΙΑ ΑΡΔΕΥΤΙΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ)). 

Παpόντες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Γιαννάκης Ομ·ήρου 

Η l(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

υπό αναφορά θέμα σε τρεις συνεΟρLες ΤΊ)ζ που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιουνίου, 19 Σεπτεμβρίου και 3 Οκτωβρίου 1989. Στην πρώτη συνεδρίαση της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΙ(, ΕΙ\.Α και Αγροτικής. Στις 
" ' Ε ' ή ' ' ' θ' συνεοριες τΊ)ς πιτροπης ταν επισης παρων και ο εισ·ηγητης του εματος, 

Βουλευτής κ. Ν. Ηλία. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό εξέταση θέμα έχει εγγραφεί στ·η Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστεράς στις 13 Απριλίου 1989 και παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπ1) Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και ετοιμασLα σχετικής 

'Εκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα, ο εισηγητής του ανέφερε ότι πριν 25 
χρόνια περίπου η Εταιρεία Αμιάντου εξασφάλισε δικιΧίωμα από την κυβέρνηση να 
τοποθετεί τα άχρηστα υπολείμματα του μεταλλεLου της σε έκταση κρατικής γης 

στην τοποθεσία ((Λούματα των Αετών>> στον Αμ(αντο. Στη συνέχεια και \Jστερα 

από πιέσεις η Εταιρεία σχημάτισε τούνελ στην κοίτη παρακείμενου ποταμού για 

να τοποθετεί τα υπολείμματα αυτά, το οποίο εφοδίασε με προστατευτική πόρτα 

και με σωλήνες για να 8ιοχετεύεται το νερό που συσσωρεύεται σε μεγάλες 
1 , 1 1 ' , , 

ποσοτητες, ωστε να μειωνεται η πιεσ·η και να μην υποχωρουν τα αχρηστα 

υπολείμματα. TQ πρόχειρο αυτό κατασκεύασμα χρησιμοποιείται σαν ένας αυτο
σχέ8ιος υδατοφρά.κτ·ης για να καλύπτει τις αρδευτικές ανάγκες της περιοχ·ής. 

Όμως με την τοποθέτηση τεράστιων όγκων υπολειμμάτων στο τούνελ παρουσιά.

στΊJΚCΙ.ν προβλήματα, με αποτέλεσμα να μη συγκρατούνται μεγάλες ποσότητες 



νερού που είναι χρ·ήσιμο και να επαπειλείται κίνΟυνος κατολίσθησης των χωμάτων 

προς την κατεύθυνση του χ(uριού ΙCάτω Αμίαντος. Για τους πιο πάν(U λόγους ο 

εισηγητής του υπό εξέταση θέματος προτείνει όπως η Εταιρεία αναλάβει την 

εκτέλεση έργων για στεγανοποίηση και βελτίωση του φράγματος και για 

κατασκευή έργων κανονικής υπερχείλισης, για να παρεμποΟιστούν οι κίνΟυνοι που 

απειλούν τους κατοίκους της περιοχής και να αξιοποιείται το νερό του υΟατο

φράκτη για αρΟευτικούς σκοπούς, ενώ ταυτόχρονα θα απομακρυνθεί ο κινΟυνος 

μόλυνσης των υπόγι::ιων υΟροφόρων στρωμάτων. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το θέμα που εξετάζεται, οι 

αρμόΟιοι εκπρόσ(υποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων Οήλωσαν ότι 

το όλο θέμα μελετάται στα πλαίσια ευρύτερου προβληματισμού για την τύχΊ) της 

Εταιρε[ας Αμιάντου. Οι κίνΟυνοι που ανέφερε ο εισηγητής του θέματος είναι μεν 

υπαρκτοί, αλλά στο παρόν στάΟιο Οε θεωρούνται άμεσοι,. Η Εταιρεία Αμιάντου 

Οεν είναι σήμερα σε θέση να αναλάβει οποιαΟ·ήποτε βελτιωτικά έργα στο φράγμα, 

αφού έπαψε να λειτουργι::ί το μεταλλείο. Η κυβέρνηση προβλ·ηματίζεται για την 

τύχ:η της Εταιρείας και γίνεται προσπάθεια να αναλάβει τις υποχρεώσεις και τις 

απD'.ιτ·ήσεις της Εταιρείας στο σύνολό τους νέος αγοραστ·ής ·ή η ίΟια ·η κυβέρνηση, 

αφού κηρυχθεί η Εταιρεία σε πτώχευση. Σύμφιuνα με τις εκτιμ:ήσεις της 

κυβέρνησης, από τις μελέτες που έγιναν φαίνεται ότι οι πραγματικοί κίνΟυνοι που 

απειλούν την περιοχή είναι D'.πομακρυσμένοι σ·ήμερα, ενώ το όλο θέμα μελετάται 

τόσο πάνω σε βραχυπρόθεσμη όσο και πάνω σε μακροπρόθεσμη βάση. 

Η Ι(οινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και q>υσικών Πόρων, αφού έλD'.βε 

υπόψη της τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, καλεί την κυβέρνηση να λάβει 
, 1 1 ' , , , 

αμεσως τα προσωρινα εκι::ινGΙ. μετρα που κρινονται σημερα αναγκαια, για να 

αποφευχθούν οι κίνΟυνοι εναντίον της ασφάλειας και υγείας των χατοίκ(uν της 

περιοχής και ταυτόχρονα να ληφθούν τέτοια μέτρα, (~στε να αξιοποιούντD'.ι 

καλύτερα οι πολύτιμοι υδάτινοι πόροι μέχρι την οριστική ρύθμιση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλίοc. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κίιριοι συν&Οελφοι 1 η στεγανοποίηση του πρόχειρου φρ&γμα
τος ((Λοίιματα των Αετών>> στον Αμίαντο είναι αr.όλυτα αναγκαία και έχει Οιπλή 

σημασία για την περιοχή. 

Πρώτα το φρ&γμα αυτό, όπως είναι σήμερα, αποτελεί καθΊ)μερινό κίνΟυνο για 

τους κατοίκους του J(άτω Αμι&ντου και Οεύτερο με τη στεγανοποίησή του θα 

καλυφθούν ταυτόχρονα σοβαρές αρΟευτικές ανάγκες της περιοχ·ής. Το φράγμα 

κατασκευ&στηκε συμπτωματικά με την τοποθέτηση μπάζων από το μεταλλείο 

Αμιάντου πριν από 25 περίπου χρόνια. Συσσωρεύονται σ' αυτό αρκετές ποσό

τητες νερού και με τη στεγανοποίησή του θα μπορούσαν να συγκεντρωθοίιν πολύ 

περισσότερες, για να καλύψουν ικανοποιητικά. τις αρΟευτικές ανάγκες του Κάτω 

Αμιάντου, του ΠελενΟρίου και άλλων ακόμη χωριών της περιοχής. Όπως είναι 

όμως πρόχειρα κατασκευασμένο το φράγμα, τα νερά Οιαρρέουν και προς τα μέσα 

του καλοκαιριού εξD'.ντλούνται, ενώ οι Οενδροφυτείες των γύρω χωριών αντιμε

τωπίζουν οξύ πp6βλημοc άpοευσης. 

Ταυτόχρονα με τη Οιαρροή των νερών δημιουργούνται σοβαροί κίνδυνοι 

κατολίσθησης των τερ&στιων όγκων των μπάζων του μεταλλείου, που αποτελούν 

πραγματική δαμόχλεια σπάθη πάνω από τις κεφαλές των κατοίκων του J(άτω 
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Αμιάντου. Αν λόγω απρόβλεπτιυν καιρικών συνθηκών υπάρξει κατολίσθηση των 
μπάζυ}ν 1 οι συνέπειες θα είναι τpαγικές 1 γιατί ολόκληρο το χιυριό θα κατα
πλακωΟεί και θα εξαφανιστεί. Για την πpοστασίΟ'. της ζω-~ς και της περιουσίας 
των ΙCατωαμιαντιτών έγιναν στο παρελθόν πολλά Οιαβ-~ματα, αλλά Ουστυχώς 
χωρίς αποτέλεσμα. 

Η ξένης ιΟιοκτησίας Εταιρεία Αμιάντου, που έχει απομυζήσει αρκετό από 
θ , λ , , , θ , , , 

τον ε νικο μας π ουτο 1 ειχε νομικη και η ικη υποχρεωση να παρει, πριν 

εγκαταλείψει την ΙCύπρο 1 τα αναγκαία μέτρα για αποτελεσματικ-~ προστασία της 
ζ ' ' ' Δ ' ' ' δ ' " ωης και της περιουσιας των κατοικων. υστυχως ομως τιποτε εν επρα~ε. Η 

πpΟΥJyούμενη κυβέρνηση παρέλειψε να ανct.γκάσει την ξένη εταιρεία να ανταπο-
0 , , ζ , , ' 'λλ , , 

κρι ει στις τοσο <.uτικες αυτες, οπως και σε α ες, υποχρεωσεις τ'f)ς απεναντι 

στους κατοίκους της περιοχ·~ς και γενικά. απέναντι στον τόπο μας., 

Με τϊJ φυγ·~ της ξένης εταιρείας η ευθύνη για τη λήψ·Ι) τύ}ν αναγκαίύ)ν μέτρων 
τόσο για την αποφυγ·~ των κινΟύνων όσο και για την αξιοποίηση του φράγματος 

δ , , ' ' β' ( γυχ αρ ευτικους σκοπους πεφτει στους ωμους της κυ ερνησης που ε ναι και ο 

εκκαθαριστής της νέας εταιρείας. 

Ί~ώρα με το κλείσιμο του μεταλλείου οι κάτοικοι της γύρύ} περιοχής έχουν 

στερηθεί ένα βασικό πόρο ζω·~ς. Για να κρατηθούν στα χωριά. τους χρειάζεται να 

αυξήσουν το γεωργικό τους εισόδημα κι αυτό Οεν μπορεί να επιτευχθεί χωρίς τ·Ι) 

λύση του αρδευτικού προβλήματος που αντιμετωπίζουν. 

Η στεγανοποίηση του πρόχειρου φράγματος ((Λούματα των Αετών>J 1 όπως 
έχουν ΟιαμορφωΘεί σ·~μερα οι συνθ-~κες στην περιοχή, επιβάλλεται να τεθεί σε 

πρώτη σειρά προτεραιότητας. 'Αλλος τρόπος e:ξασφάλισης νερού για τις αρΟευ

τικές ανάγκες τ(uν γύρω χωριών Οεν υπάρχει και οποιαΟ-~ποτε αναβολή στην 

εκτέλεση του σημαντικού αυτού έργου θα έχει σοβαρές και Ουσμενείς επιπτώσεις 

στην οικονομία των ορεινών αυτών χωριών. Με τη στεγανοποί·Ι)σ'Ι) του πρόχειρου 

φράγματος θα αρΟεύονται μεγάλες εκτάσεις γης και θα εμπλουτιστούν ταυτόχρονα 

τα υπόγεια νερά που τροφοΟοτούν Οιπλανές πηγές. 

Η έκκληση που Οιr:ι.τυπώνετοι;ι στην Έκθεση της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπ·~ς 

Γ ' ,, , π , λ 'ψ , , ' ' εωργιας και ο..ι>υσικων ορων γιcι. τ·Ι) η η των αμεσων αναγκαιων μετρων μεχρι 

την οριστικ-~ ρύθμιση του θέματος θα πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη από τους 

αρμοδίους και να τύχει θετικ·~ς ανταπόκρισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΙCατσουνωτός, μετά ο κ. Παπαρές και μετά ο κ. Χρυσοστόμου. 

Ο κ. Χατζ·ψ~μητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε ΠρόεΟpε, υπάρχουν Οιάφορες εθνικές εκΟηλώσεις απόψε λόγω της 

εθνιχής επετείου της 28ης Οκτωβρίου και υπάρχει κίνΟυνος να μην προλάβουμε. 

Δεν ξέρω αν Θα πρέπει να αφήσουμε τους υπόλοιπους ομιλητές στην προσεχή 

συνεδρία. 

!. ΚΑΤΣΟΤΝΩΤΟΣ: 
Θα είμαστε σύντομοι. 

Α. ΧΡl'ΣΟΣΤΟΜΟl': 

J(ύριε ΠρόεΟρε 1 πρόκειται για ένα λεπτό ο καθένας. Δε θα αργ·~σουμε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΙCατσουνωτός. 
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Ι. ΚΑΤΣΟΎ'ΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόε'δρε, το θέμα που συζητούμε, το ((Πρόχειρο Φράγμα 'Λούματα 

των Αετών' στην περιοχή Αμιάντου)>, 'δεν είναι νέο, yιατι έχει απασχολ·ήσει πολύ 

σοβαρά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας η οποία παρακολουθεί ~ο όλο 
πρόβλημα. 

Είναι γεγονός πως χαι στο παρελθόν η παλιά Εταιρεία Αμιάντου 'δημιούρ

γησε αρκετά προβλήματα στην κοινότητα του Κάτω Αμιάντου αλλά και στο 

φυσικό περιβάλλον γενικότερα. Πέρα από το γεγονός ότι για 'δεκαετίες η Εταιρεtα 

Αμιάντου υπήρξε κράτος εν χράτει, εξορίζοντας ανεπιθύμητους συν'διχαλιστές και 

περιορίζοντας την κυκλοφορία εντός του μεταλλείου μόνο στον κεντρικό '8ρομο 1 
αφού εξάντλησε σχε'δόν όλα τα αποθέματα στην περιοχή που περιελάμβανε το 

προνόμιό της πραγματοποιώντας τεράστια κέρaη, όταν η κυβέρνηση της αρνήθηκε 

την παραχώρηση νέων περιοχών και η ζήτηση αμιάντου έπεσε παγκόσμια, έντεχνα 

τύλιξε ή ξεγέλασε, μπορώ να πω, το Μητροπολίτη Λεμεσού και του «χάρισε)> το 

Μεταλλεlο Αμιάντου. 

Είναι γνωστό ότι έaωσε η εταιρεία και μισό εκατομμύριο λίρες από πάνω, 

λλ , , ψ , 'Ψ , , , , 
α α απεκρυ ε το πραγματικο υ ος των υποχρεωσεων της εναντι του προσωπικου 

της, καθώς και τις άλλες υποχρεώσεις της, όπως είναι η στεγανοποίηση του 

συζητούμενου φράγματος και η αποτροπή των τεράστιων κινaύνων που απειλούν 

τον Κάτω Αμίαντο. 

Εμε(ς πιστεύουμε πως οι κίνaυνοι είναι και υπαρκτοί και άμεσοι, γιατί 

κανένας aεν μπορεί ν 'αποκλείσει τις καταιγί8ες και την πολυομβρία, έτσι που να 

'ναι σίγουρος ότι το σημερινό κατασκεύασμα θα αντέξει. ΣυμφωνοUμε όμως με 

την άποψη του Ύ'πουργε(ου Γεωργίας για μελέτη του όλου προβλήματος σε 

βραχυπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη βάση. Εκείνο που θα υπο8εικνύαμε είναι πως 

το πάθημα της σημερινής εταιρείας πρέπει να γίνει μάθημα για όλους μας και να 

Οεσμευτεί ο νέος ~γοραστής ή η ί.Οια η κυβέρνηση, αν τελικά αγοραστής είναι η 
κυβέρνηση, ότι θα εκπληρώσει όλες τις υπάρχουσες υποχρεώσεις έναντι ·του 

προσωπικού που τόσο ταλαιπωρήθηκε, αλλά και ταλαιπωρείται ακόμη, και πως 

θα αντιμετωπlσει τόσο το πρόβλημα της στεγανοποίησης του πρόχειρου φράγμα

τος όσο και τη 8εν8ροφύτευση των σεληνιακών εκείνων βουνών για την απο

κατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος. 

Τόσο η Επιτροπή Εργασίας .όσο και η Επιτροπή Γεωργίας να παρακολουθούν 
τις εξελίξεις και να είναι έτοιμη η Βουλή να επέμβει Οραστικά, αν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Π απαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, μιλώντας από το βήμα της Βουλής στις 22 Ιουνίου 1989 για 
το θέμα «Τα προβλήματα ΠQυ aημιουργοUνται από το κλεlσιμο της Εταιρείας 

Αμιάντου)) ανέφερα μεταξύ άλλων και τα πιο κάτω: 

))Θα 'θελα όμως να υπερτονίσω τον κίν8υνο που απειλεί. τους κατοίκους 

Κάτω Αμιάντου από τις τεράστιες ποσότητες μπάζων που έχουν συσσωρευθεί. 

πάνω από το χωριό με τη μακροχρόνια λειτουργία του μεταλλείου και που 

υπολογίζονται σε 80 εκατομμύρια τόνους περίπου. Αν, ο μη γένοιτο, υποχωρήσουν 
καμιά φορά για οποιαaήποτε αιτία, θα σκεπαστε( ολόκληρο σχε8όν το χωριό με 

ανυπολόγιστες συνέπειες. 
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Οι αρμόόιοι απέφυγαν να' τηρήσουν τις υποχρεώσεις τους με την εκτέλεση 

των αναγκαίων έργων για. σταθεροποίηση του εδάφους και αποφυγή τυχόν 

δυσάρεστων συνεπειών. Συστdθηκε κάποτε κάποια τεχνική επιτροπή η οποία 
ετοίμασε και σχετική έκθεση που μεταξύ άλλων αναφέρει ότι «ο βαθμός 

επικινδυνότητας των μπάζων του μεταλλείου Αμιάντου, παλιών και νέων 1 είναι 

αρκετά ψηλός με πιθα.νότ·ητα καταστροφών από πλήμμυρες ·ή κατολισθήσεις και 

ρευστοποίηση μέρους των μπάζων σε περίπτωση ισχυρού σεισμού>). 

Επισήμανα, κύριε ΠρόεΟρε, αυτό το ενΟεχόμενο και γι' αυτό το επανα

λαμβάνω και σήμερα για. να προβληματιστούν οι αρμόδιοι και να λάβουν όλα τα. 

αναγκαία μέτρα, για να αποφευχθούν οι κίνΟυνοι που απειλούν την ασφάλεια και 

την υγεία των κατοίκων της περtοχής. Οι κάτοικοι αγωνιούν και είναι παρα πολλά 

τα διαβήματα που έκαμαν προς κάθε κατεύθυνση χωρίς όμως αποτέλεσμα. 

Σε επίσκεψή μας στον Ι{ά.τω Αμίαντο στις 30 Ιουλίου 1983 η τότε Χωριτικ·ή 
Αρχή μας υπέβαλε ως ένα από τα καυτά. προβλήματα του χωριού τον κlνδυνο που 

αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι από τα σκάρτα της Εταιρείας Αμιάντου. Μάλιστα 

ζητούσαν από την κυβέρνηση την επίσπευση απαλλοτρίωσης γης για να κτιστούν 

νέα σπίτια και να μεταφερθούν σε ασφαλισμένο μέρος όσοι κάτοικοι ζουν στην πιο 

επικίνδυνη περιοχή. Το ίδιο αίτημα υποβλήθηκε προς τον l'πουργό Εσωτερικών 

και προς τον ΠρόεδρΟ τ·ης Δημοκρατίας. Σε σχετική ερώτ-ησή μας ο l'πουργός 

Εσωτερικών απαντούσε στις 16 Νοεμβρίου 1983 τα ακόλουθα: 

>>Σχετικά. με το θέμα της παραχώρησης χαλίτικης ή άλλης γης 1 που θα 

απαλλοτριωθεί, σε κατοίκους του χωριού Ι{. Αμιάντου, τα σπίτια των οποίων 

κινδυνεύουν να καλυφθούν από πιθανές κατολισθήσεις όγκων χωμάτων και 

πετρωμάτων που απορρίπτει η Εταιρεία Αμιάντου, σας πληροφορώ ότι το όλο 

πρόβλημα συζητήθηκε σε έκταση κατά. τη διάρκεια ευρείας σύσκεψης που 

πραγματοποιήθηκε στο γραφείο μου πρόσφατα στην οποία παρέστησαν, εκτός από 

τους εκπροσώπους των διάφορων κυβερνητικών τμημάτων και ο πρόεδρος και ένα 

μέλος της Χωριτικής Αρχής Ι{. Αμιάντου και συμφων·ήθηκε όπως επιτροπή, 

αποτελούμενη από τον Έπαρχο Λεμεσού, τον Προϊστάμενο της lπηρεσίας 

Μεταλλείων και εκπροσώπους των Τμημάτων Αναπτύξεως lδάτων, Δημόσιων 

Έργων και Ι1εωολογικής Επισκοπήσεως, μελετήσει τούτο επί τόπου σε σuνεν

νόηση με τη Χωριτικ·ή Αρχή Κ. Αμιάντου και uποβά.λει λεπτομερή έκθεση μαζί 

με εκτίμηση δαπάνης, καθώς και uπόδε.ιξη άλλοu κατάλληλου χώρου για τη 

μετακίνηση οποιωνδήποτε οικιών κριθεί αναγκαίο. Θα επανέλθω, εuθύς ως η πιο 

πάνω επιτροπή σuμπληρώσει το έργο της και ληφθούν σχετικές αποφάσεις». 

Δuστυχώς μέχρι της στιγμής δεν επανήλθε. 

Στις 23 Ιουνίου 1985 σε επίσκεψή μας στο χωριό πάλι μας uποβλ·ήθηκε το 
αίτημα, καθώς και το αίτημα για στεγανοποί·ηση του φράγμα.τος που δημιοuρ

γήθηκε με την απόρριψη των μπάζων τοu μεταλλεlου Αμιάντοu 1 για να συγκρα
τείται το νερό τοu χειμώνα και να το χρησιμοποιούν οι κάτοικοι για αρδευτικούς 

σκοπούς. Ακολούθησαν νέα uπομνήμα.τα. 1 νέες ερωτήσεις και απαντήσεις με νέες 
υποσχέσεις. Στις 11 Απριλίου 1987 για πολλοστή φορά η Χωριτική Αρχή μας 
επανέλαβε και πάλι το αίτημα για σύντομη επίλυση των πιο πάνω προβλημάτων. 

Επακολούθησαν επαφές με τους αρμόδιοuς lπουργούς τόσο στα lπουργε(α όσο 

και σε περιφερειακές συγκεντρώσεις για τα ίδια θέμα.τα. Το ίδιο επαναλήφθηκε 

στις 22 lανοuαρίοu 1989 και στις 21 Αυγούστου 1989 σε συνάντηση αντι

προσωπείας μας με αντιπροσωπείιΥ. τοu χωριού στο γραφείο του Υπουργού 

Γεωργίας. Τα ίδια προβλ·ήμα.τα θέτει η κοινότητα προς όλους τους αρμοδίους, 
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χαθώς χαι τους βουλευτές που επισκέπτονται την )'οινότητα, χαι ασφαλώς οι ίόιες 
πιέσεις με τις όιχές μας θα. ασκούνται και Cχ.πό τα άλλα κόμματα προς την 
κυβέρνηση. 

Τα όυο αυτά προβλήματα είναι αλληλένόετα. Δεν μπορεί να προχωρήσει το 

ένα., ,χωρίς να λ·Ι)φθεί υπόψ·Ι) το άλλο. Δεν μπορεί να χατασχευαστεί το φράγμα 

(με Τ"Ι) στεγανοποί·Ι)ση των μπάζων) 1 χωρίς προ·Ι)yουμένως να εκτελεστεί το σχέόιο 
για τ·Ι) στα:θεροποί·Ι)ση των μπάζων. Το πρόβλημα γίνεται πιο όύσχολο με το 

κλείσιμο του μεταλλείου από την Εταιρεία Αμιάντου "Ι) οποία φέρει και τ·Ι)ν εuθύν-1) 

για τ·Ι)ν ασφαλή τοποθέτ·Ι)ση των μπάζων. Παρά τις όυσχολίες όμως που 

αντιμετωπίζονται, Οα πρέπει κάποτε"') κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες τ·Ι)ς. 

Έφτασε ο καιρός που πρέπει να λ·~φθο~ν όλα τα αναγκαία μέτρα, για να 

αποφευχθούν τυχόν κίνόυνοι εναντίον της ασφάλειας των κατοίκων. Παράλληλα: 

πρέπει να γίνουν ενέργειες και να εξευρεθούν οι τρόποι για αξιοποίηση των 

υόάτινων πόρων προς όφελος της περιοχ·~ς, μέχρι να: λυθεί το όλο θέμα: οριστικά. 

ΊΈλειώνοντας, κύριε Πρόεόρε, θα ·~θελα να αναφέρω Ουο λόγια για τ·~ 

Οιάλυσ·~ τ·~ς Εταιρείας Αμιάντου. Έγιναν Ουο προσφορές προς το Υπουργείο 

Οικονομικών στις 16 Ιουνίου 1989 )tαι 20 Ιουλίου 1989. για συνέχιση των 

εργασιών του μεταλλείου. 

ΠΡΟΕΔΙ00Σ: 

Έχω την εντύπωση όμως, κύριε συνάόελφε, ότι είμαστε εκτός Οέματος. 

Α. ΠΑΠΑ!"ΕΣ: 

Ναί 1 κύριε Πρόεόρε, είμαι εκτός θέματος, παραόέχομαι. Είναι μόνο τρεις 

γραμμές, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Δε Οόθηχε καμιά απάντηση προς τους προσφοροόότες μέχρι της στιγμής και η 

χυβέρνησ·~ προχωρά στη Οιάλυση της εταιρείας, Με την εκποίηση των περιου

σιακών στοιχείων τ·~ς εταιρείας μ·~πως θα ικανοποι·~θούν οι Οιά.φοροι πιστωτές, το 

ταμείο προνοίας, οι κοινωνικές ασφαλίσεις και οι εργάτες; Πολύ αμφιβάλλω, yιατt 

τα χρι~ είναι τεράστια. Όσο ασύμφορες χι αν είναι οι προσφορές, φρονιμότερο θα 

·~ταν να εξετάζονταν, για να μπορέσουν να ξοφλ·~θούν σταόιακά τα χρέη της 

εταιρείας και να συνεχίσει να εργάζεται το μεταλλείο και οι εργάτες προς όφελος 

τ·~ς οικονομίας του τόπου, εκτός αν η κυβέρνηση έχει καλύτερα σχέόια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου ο οποίος υποσχέθηκε ότι θα είναι του ενός λεπτού ·~ ομιλία 

του. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ι(ύριε Πρόεόρε, το θέμα που συζητούμε έχει τρεις πτυχές: 

1. Τ·~ν ασφάλεια των κατοίκων σε περίπτωσ·~ κατάρρευσης του πρόχειρου 
φράγματος που κατασκευάστηκε με τα μπάζα του μεταλλείου. 

2. Τη στεγανοποί·~σ·~ του φράγματος, για να καταστήσει Ουνατ·~ την πλήρη 
αξιοποίηση του νερού που συγκεντρώνεται για σκοπούς άρόευσης, και 

3. Τ·~ μετατόπιση των σωλ·~νων ύόρευσης J(άτω Αμιάντου, Πελεντριού και 

Αγρού. 
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Οι εκπρόσωποι του )"πουpγείου Γ'ειιJργίας και Φυσικών Πόρων Οήλωσαν πως 

οι κίνδυνοι είναι υπαρκτοί, αλλά Οε θε(uρούνται άμεσοι και συνΟέουν την επίλυση 

του προβλήματος με την τύχη του μεταλλείου του Αμιάντου. 

Ανησυχούμε για τους έστω απομακρυσμένους αλλά υπαρκτούς κινδύνους και 

αναμένουμε ότι οι αρμόδιες υπΊ)pεσίες θα παρακολουθούν με προσοχή .το θέμα 

αυτό και ότι θα είναι σε θέση να πάρουν τέτοια μέτρα, έτσι που να μη θρηνήσουμε 

θύματα και καταστpοφές 1 αλλά και για να προστατευθεί ·η απρόσχοπτ·ΙJ παροχή 

πόσιμου νερού στους κατοίκους του Κάτω Αμιάντου, Πελεντριού και Αγρού. 

Περαιτέρω, εφόσον η επίλυση του προβλ·ήμD'.τος σuνΟέεται άμεσα με τ-rιν τύχη 

του μεταλλείου, να αποφασιστεί το συντομότερο Ουνατό η τύχη του μεταλλείου, 

έτσι που να εκλείψει ο επαπειλούμενος κίνδυνος για τους κατοίκους τΊ)ς περιοχής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημεριν·ής συνεδρίας τ·ης Βουλής. Η επόμεν·η 

συνεδρία της Βουλ-ής θα είναι στις 2 Νοεμβρίου 1989, στις 4.00 το απόγευμα, με 
την ακόλουθη ημερ·ήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Ελευθέρων Λιμενικών Περιοχών Νόμος του 1989. 

2) Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης τ·ης Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμος του 
1989. 

3) Ο περί της υπό των Εργοδοτών lποχρεωτιχ·ής Ασφαλίσεως Ατυχημάτων 
Νόμος του 1986. 

(Πρόταση νόμου), 

4) Ο περί Τουρχοκυπριαχών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) 

(Προσωρινές Διατοcξεις) Νόμος του 1989. 

5) Ο πέρί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 51) του 1989. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικ·ής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 14) του 1989. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματιχ·ής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 15) του 1989. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματιχ·ής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 17) του 1989. 

9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπλ·ηρωματικής Πιστώσεως ΓΓαμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων χαι Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1989. 

10) Ο περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1.989. 

(Πρόταση νόμου) 

'11) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Γερμασόyειας του 1989. 

12) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Μονιοcτη του 1989. 

13) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Αyλαντζιοcς του 1989. 

14) Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας Κανονισμοί του Δήμου Ποcφου του 1989. 

15) Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας του Δήμου Λατσιών Κανονισμοί του '1989. 

16) Οι περί Χωρίων (Διοίκησ·~ και Βελτίωσ-~) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του Συμβουλίου Βελτιώσεως l{άτω Πύργου του 1989. 
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17) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί 
Προδρόμου του 1989. 

18) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί 
Νήσου-Πέροc Χωρίου του 1989. 

19) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί 
Πέροc Πεδίου του 1989. 

20) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κοcι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί 
Δοcλιού του 1989. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β: ΚοcτάΘεση Νομοσχεοίων κοcι Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Αποcντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ: 1) ΕκΘέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ποcροικολουθ·ή
σεως Σχεδ'ίων Αναπτύξεως χαι Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται ((Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 
Λάρνακας για το δ'ιαμεταχομιστιχό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η 

επείγουσα εξέταση της δ'υνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρείας>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγησ·η των αξ. Βουλευτών χ. Ανδ'ρέα Γεωργίου, 

Ανορέα Μοιθηκολώνη κοcι Αντώνη Ανορέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((1, Τα αρδ'εuτιχά τμήματα να μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρδ'ευτιχών έργων. 2. Η 
συνεισφορά των αρ8ευτικών τμημάτων να μειωθc:Ι, στο ί8ιο ποσοστό όπως 

μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων)). 

(Θέμα εγγροιφέν οιπ6 τον αξ. Βουλευτή κ. Άριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 

λήψης μέτρων ξεπεράσματός τουςη. 

(Θέμοι εγyροcφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη). 

(13.li.1989). 

4) Έκθεση τ·ης ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα που 
αναφιfρονται ως -

(α) c<Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισΘέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπ3ει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 

και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά την 

τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισΟέντων και παθόντων>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη 

Χριστοφίδη). (21.5.1987). 

(β) ((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που 8ιαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστ·ηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμή8ειας 1 Φρενάρους, Λιοπετρtου, Σωτήρας 
και Βρυσούλλων)). 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Δημ·ήτρη 

Ηλιάδη). (28.5.1987). 
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(y) ((Η ανά.γχη θετικής αντίκpισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με τ·Ι'Jν κάλυψη της δαπάνης για. τρίτο υπνο
δωμάτιο)), 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 

(Ο) (<1,α προβλήματα. των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουpχοχυπρια.χά σπίτια και σε μπαpά.γκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ·~ς 
Προσφύγων). (8.10.1987). 

5) Έκθεση της l(οινοβουλευτιχής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα που τιτλοφορε(ται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού τ·Ι'Jς Λάρνακας και 
αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Αν3ρέσ. Γεωργίου). 
(24.3.1988) 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τουc, 

επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμόδιας 

αρχ·~ς για ακύρωση των αδειών εγγραφής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων 

γεωργικών ελκυστήρων. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ&.ρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ). (16.3.1989) 

7) Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων για. τα θέμα.τα που αναφέρονται ως: 

1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα. για εξαγωγή φθαρτών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 

2. «Η έ_λλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 
ειδικότερα στο Λονδίνο)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρίτου). (3.11.1988). 
8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 

κυβέρνησ·fJς όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για. αίτηση της Κύπρου 

να ενταχθεί στην Ε.0.Ι{. μέσα. στο 1989)), 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (5.10.89). 

9) Έκθεση της l{οινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για. το θέμα. 

που αναφέρεται ως ((Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της 
' ' Λ ' ' λ ί ' α.κριτικης κοινοτητα.ς υμπιων αναμεσα στις π ,ηγε σες κοινοτητες)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστο
φί3η, Π. Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζη3ημητρ(ου). (5.10.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορείται «0 άμεσος κίνδυνος κατάρρευσηc, του καθεδρικού ναού 
της Αγίας Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα..>> 
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(Θέμοc εγyροcφέν με εισήγγιση του οcξ. Βουλευτ·ή χ. Π. Στυλιοcvού). 

(10.3.1988). 

11) Συμπληρωμοcτική Έκθεση τ-ης ](οιvοβουλευτιΚ'ής Επιτροπής Ερyοcσίοcς 

χα.ι Ι{οινωνιχώv Ασφα.λίσεωv για. το θέμα. που τιτλοφορείτα.ι »Η οξεία. 

έλλειψη προσωπικού στην τουριστική βιομηχα.vία. της ελεύθερης Αμμο

χώστου1 οι άμεσοι χαι σοβαροί χίνΟυvοι που προκύπτουν χα.ι η α.νάγχη 

για έγκαιρη α.vτιμετώπιση του προβλήματος από τους αρμοδίους>>. 

(Θέμοc εyyραφέν με εισ·ήγηση του αξ. Βουλευτ·ή 

κ. Δημήτρη Ηλιοc8·η). (8.12.1988). 
Ο Βουλευτ·ής χ. Ανδρέα.ς Μα.Θηχολώνης ζητά. την εγypα.φή του πιο χά.τω 

θέμα.τος: 

((Τα κριτήρια για. την παραχώρηση αΟειώv ((Ζη. 

Ο χ. Μαθηχολώνης εισηγείται όπως το θέμα. παραπεμφΟεί για μελέτη στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται στην l{οινοβουλευτικ·ή Επιτροπ·ή 

Νομικών. 

Οι Βουλευτές κ. Οδυσσέας Δημητρίου, Ανδρέας Γεωργίου και Σοφοκλ·ής 

Χατζ ηγιάνν·ης ζ·ητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι Ο'.νακοινωθείσες μαζικές απολύσεις υπαλλ·ήλων των ΙCυπριακών Αερο

γραμμών και το μέγα κοινωνικό πρόβλημα που δ·ημιουργείτα:ι,)). 

Η εισ·ήγηση είναι όπως το Θέμα παραπεμφθεί στην Ι(οινοβουλευτικ·ή Επι

τροπ·ή Εργασίας χαι ΙCοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Ο κ. Δiyκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, εμείς βέβαια δε βλέπουμε γιατί αυτό το θέμα θα 'πρεπε να 

απασχολήσει τη Βουλή~ αλλά είναι πρακτική αυτού του Σώματος να μη φέρει 

ένσταση στην εγγραφ·ή θεμάτων. Όμως θα εισηγούμαστε το θέμα: να. παρα

πεμφθεί στ·ην Ι(οινοβουλεuτική Επιτροπή Οικονομικών, ΟεΟομένου ότι η Επιτροπ·ή 

Οικονομικών έχει uπό μελέτη γενικά την κατάσταση στις ΙCυπριακές Αερο

γραμμές. Ι(αι πιστεύω ότι είναι λογικό η συζ·ήτηση αυτού τοu θέματος να 

σuνΟuαστεί και να ληφθεί υπόψη η γενικότερη κατάστσ.σ·η των ΙCuπριακών 

Αερογραμμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Π αναyί8ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε 1 βέβαια: πιστεύω ότι είναι θέμα αποκλειστικά της Επιτροπ·ής 
Εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η απόφαση είναι απλ·ή. Επειδ·ή ασχολείται η Επιτροπ·ή Οικονομικι~ν, να 

παραπεμφθεί σ' αυτή ... 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Δε φέρουμε ένσταιτη οπωσδήποτε, αλλά ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

... αλλά Ί'J Επιτpοπ·ή Εργασίας να κληθεί επί αυτού του ειδικού Θέματος να 

εκφράσει τις απόψεις που αφορούν αυτή την πτυχή του προβλήματος των 

J(υπριοcκών Αερογραμμών. 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αυτό ·ήθελα να πω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι εγγεγραμμένο το θέμα 

των l{υπpια.χών Αερογραμμών χοcι μέσα στα πλαίσια τ·ης συνολικής εξέτασης 

μπορεί να ενταχθεί και η εξέταση αυτού του ειδικού θέμα.τος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l(α.ι νοc κληθεί'/') Επιτροπ·ή Εργασίας να εκφράσει απόψεις. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

J(ύpιε Πρόεδρε, το θέμα της απόλυσης των 300 υπαλλήλων των Κυπριακών 
Αερογραμμών εινοcι θέμα που σχετίζεται με την όλη οικονομική κατάσταση τ·ης 

εταιρείας και κατά συνέπεια, εφόσον το θέμα είναι εγγεγραμμένο από τον χ. 

Χα.τζηδημητρίου στην Επιτροπή Οικονομικών, το θέμα. πρέπει να. εξεταστεί 

σφαιρικά. χα.ι όχι ειδικά.. Δηλαδή να. εξεταστεί στα. πλαίσια. της γενικότερης 

κοcτάστα.σης που επικρατεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα. οcυτό είναι κοcι η δική μου απόφαση, το θέμα. να. ποcρα.μείνει στην 

Επ~τροπή Οικονομικών. Αυτ·ή η ειδικ·ή πτυχ·ή του προβλήματος θα. εξεταστεί, 
οcφού κληθούν φυσικά. πρώτα. οι εισηγητές του θέμα.τος να. πουν τις απόψεις τους. 

J(α.ι οcν χρειαστεί, δtχα.ιούντα.ι τα Μέλη της Επιτροπής Εργασίας ούτως ή άλλως 

να. πα.ρα.κα.θήσουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε, το πρόβλ·Ι)μα είναι πως η Επιτροπή Οικονομικών είναι 

βεβαρημένη, πέρα α.πό τη μελέτη σωρείας άλλων νομοθετ·Ι)μά.των, και με τους 

προϋπολογισμούς. Αυτό είναι ένα άμεσο πρόβλημα που δημιουργείται, κοινωνικό, 

με επιπτώσεις σοβαρότατες πάνω σε 300 τόσες οικογένειες. l(αι α.ν αφεθεί να. 

εξετ οcστεί α.πό την Επιτροπή Οικονομικών, με το φόρτο που έχει, πιστεύω ότι θα 

είναι πολύ αργά. κα.ι για τις Κυπριακές Αερογραμμές, αλλά. ιδιαίτερα. για τους 

ανθρώπους που σήμερα. βρίσκονται εκτεθειμένοι και χωρίς εργασία.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζιαρτί3ης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω αν άλλος ·ήταν Πρόεδρος της Επιτροπής Εργασίας 

πώς θα προσέγγιζε αυτό το θέμα. της απόλυσης των 300 υπαλλήλων. Επειδή 
συμβαίνει να είμαι εγώ ο Πρόεδρος, λέω.ότι Θα. μου ήταν αδύνατο να. καθοδηγήσω 

την Επιτροπή, χωρ(ς να έχω υπόψη μου την οικονομική κοcτά.σταση κα.ι τα. 

οικονομικά. προβλήματα της εταιρείας. Γι' αυτό πολύ σωστά. έγινε η εισήγηση το 

θέμα να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Οικονομικών κοcι όσα από τα Μέλη της 

Επιτροπής Εργασίας θέλουν μπορούν να παρακολουθήσουν τη συνεδρία της 

Επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟϊ': 

l(ύριε Πρόεδρε, οcν θέλουμε πράγματι την επιτάχυνση της συζήτησης, μόνο 
Οιά μέσου της Επιτροπής Οικονομικών μπορει να γίνει 1. γιατί το θέμα ή'Βη 
ξεκίνησε να εξετάζεται χαι ορίστηκαν οι συνεδριάσεις. Αυτ·ή. μΟCλιστα τη στιγμή 
αν υπάρχει κάποια σχετική καθυστέρηση, Οεν είναι λόγω Επιτροπής, αλλά λόγω 

απουσίας του χ. Γαλαταριώτη στο εξωτερικό, που οcναμένεται η επάνοδός του για 

νοc συνεχιστεί η εξέταση. Αν θεωρηθεί χοcι χρήσιμο, έχω την εντύπωση ότι ο 

Πρόεδρος Οε θα είχε αντίρρηση να 7χουστεί το ειδικό θέμοc στο ταχύτερο χρονιΧό 
διάστημα. σε μια. ειδική συνεδρίαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναy(οης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε, θέλω να επανοcλάβω ότι Οεν έχουμε ένστοcση να πάει στην 

Επιτροπή Οιχονομιχών, όπως το θέτει χοcι ο ΠρόεΟρος της Επιτροπής Εργοcσίοcς, 
αλλά είνοcι ειΟικό και επείγον θέμα. κοcι θα. πρέπει νοc εξετοcστεί κατά. προτε

ροcιότητοc. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με άυτό συμφωνώ. Αλλά. έχει Οίκοcιο ο κ. ΖιοcρτίΟης, όταν λέει ότι, οcν θέλει 

να. κά.μει σοβοcρές εισηγήσεις - γιοcτί όλοι μοcς θέλουμε να. παροcμείνουν κοcι οι 300, 
οcν εLνα.ι Ουνοcτό, στην υπηρεσίοc, Οεν έχω cι.μφιβολίοc περί οcυτού - οcλλά., γιοc νοc 

μπορέσει η Επιτροπή Εργοcσίοcς νοc κάμει μιοc εισήγηση η οποίοc νοc είνοcι 

τεκμηριωμένη, θοc πρέπει νοc έχει τη συνολική εικόνοc της οικονομικής κοcτά.στοcσης 

της ετοcιρεία.ς. Επομένeι}ς ο ίΟιος ο ΠρόεΟρος της Επιτροπής Εργασίοcς το βλέπει 

με οcυτό το φοcκό. Αυτό που νομίζω ότι έχει γίνει σοcφές στους άλλους συνοcΟέλφους 

είνοcι ότι το θέμοc είνοcι επείγον. Αν μπορούμε λοιπόν νοc πούμε ότι η Επιτροπή 

Οικονομικών σε μιοc πολύ-πολύ επεί.γουσοc συνεΟρί.οc θοc εξετάσει οcυτό το Οέμοc σε 

συνάρτηση με τοc προηγούμενοc θέμοcτοc και εκεί θοc μπορούν να. εκφροcστούν 

απόψεις, νομίζω ότι ίσως λύνετοcι το θέμοc. 

Ο κ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟϊ': 

Μου επιτρέπετε οcπ' εΟώj 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕπειΟή είνοcι θέμοc ΟιοcΟικοcσ(οcς, μπορείτει να. μείνετε εκεί. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

l{ύριε Πρόεδρε, επειΟή ήΟη ορισμένοι έχουν πάρει επιστολές οcπόλυσης κσ.ι 

ανοcμένεται και η απόλυση ά.λλων αύριο ή το πολύ μέχρι τις 30 του μ·ήνοc, η 

παράκληση εί.νοcι, εφόσον όλες οι πλευρές συμφωνούν ότι το θέμα. είναι πολύ 

σοβοcρό, νοc μη γίνουν απολύσεις, μέχρι νοc εξετά.σει η Βουλή το Οέμα.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ανα.στοcσιάΟης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ϊ'πά.ρχει κοcι ένας επιπρόσθετος λόγος, κύριε ΠρόεΟρε. Το ίΟιο Διοικητικό 

Συμβούλιο που οcπέλυσε 300 υπαλλήλους σήμερα είχε συνεντεύξεις γιοc πρόσληψη 
ά.λλων. Είναι πραγματικά. σκανΟαλώΟες. l(ocι το Διοικητικό Συμβούλιο που 

' Ε ' Ο ' θ ' ' ' ή ενημερωσε την ~ πιτροπη ικονομικων oc μπορουσε να πει οτι εχει αυτ την 
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πρόθεση 1 για να μελετηθεί 1 ούτως ώστε να υπάρξει μια συνεργασία, να Οούμε πι:}ς 
μπορεί και με ποιο τρόπο νcι. υπάρξουν 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα. μπαίνουμε στην ουσία του θέματος. Δίνετε πλ·f)pοφορία η οποίcι .... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ν σ.ί, κύριε ΠρόεΟρε 1 αλλά όταν ξέρετε ότι καλούνται σήμερα σε συνεντεύξεις, 
για να προσληφθούν επί προσωρινής βάσης ·~ να εκπαιΟευθούν επί προσωοιν-~ς 
βάσης &λλοι υπάλληλοι και τ·ην ίδια ι:-)ρα αναγγέλλεται ·f) απόλυση 30f' v.r:tλ

λήλων, είναι και χιι}ρίς νόημα νομίζω και Οεν σ.ποτελεί σωστ·ι) πολιτικ·ι) ·ή σ;_;στ·ή 

ταχτιχ·~. Εκτός αν απλώς θέλουμε για άλλους λόγους να αντικαταστήσουμε 

κάποιους. Eδ(i:i είναι το απαράSεκτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρόλο που Οεν ε(,ναι δουλειά του ΠροέΟρου να επεμβαίνει, υπ·~ρχε πάντοτε 'f) 

πολιτική του να απολύονται υπάλλ·ηλοι σ~ οι:ησμένο Οιάστημα και να επανα

προσλαμβάνονται, με την οποία εγώ Οιαφωνώ. Αλλά ΟιερωτώμΟ'.t αν είναι αυτό 

στο οποίο α'ναφέρεστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν με ρωτάτε, κύριε ΠρόεΟρε, όχι. Βρίσκεται σε εξέλιξη ΟιαΟικασία 

μονιμοποί·ησ·ης ορισμένων εκ των εποχιακών υπαλλ·ήλων. Αυτή τ·ην περίοδο και 

πιο συγκεκριμένα σήμερα καλείται σε συνεντεύξεις, προκειμένου να τύχει ειΟικής 

εκπαίδευσης, σειρά υποψηφίων. Προ Οιμ·ήνου έγινε το ίΟιο. Διαγωνισμός, εξετά

σεις και προφορική συνέντευξη για να προσληφθούν χ.αι πάλι για: εκπαίΟευση. 1\.αι 

πληροφορούμαστε όλως αιφνιΟίως ότι σήμερα απολύονται, αντί να μονιμο

ποιηθούν, κάποιοι από τους 300 1 ενώ τ·ην ίΟια ώρα πρόκειται να γίνουν 

προσλήψεις πάλι εποχια:χ.ών υπαλλήλων. Είναι αΟιανόητο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. J(ατσελλή. Να μην μπούμε στην ουσία: του θέματος, γιατί το όλο θέμα: 
που συζητούμε είναι ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι για το επείγον, κύριε ΠρόεΟρε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

l{ύριε Πρόεδρε, Οε θέλω να μπω στην ουσία του θέματος. Απλώς αν το θέμα 
επείγει 1 όπως όλοι συμφωνούμε ότι επείγει 1 αυτό Οεν είναι λόγος να μ·ην πάει στην 
Επιτροπ·ή Εργα:σLας. Φυσικά δε Οιαφωνώ βασικά με τον χ. ΖιαρτίΟη, ότι πρέπει 

να: δούμε το θέμα σε βάθος και σφαιρικά. Αλλά όλα τα θέματα που συζητούμε 
σε όλες τις Επιτροπές χ.ατά βάση έχουν μια οικονομική πτυχή. Νομίζω ότι πολύ 
άνε,τα:, ως Μέλος της Επιτροπ·ι)ς Εργασίας θα έλεγα ότι η Επιτροπή Εργασίας 
μπορεί να εξετάσει σε βάθος τ·ην οιχονομιχ·ή πτυχή και να έχει σε πολύ σύντομο 

χρονικό διάστημα σφαιρική εικόνα τοi.ι όλου θέματος και να: πει τι θα γίνουν αυτοί 
' Γ ' ' β' -'· ' ' ' Ο' οι εργατες. ια:τι κα:τα αση, παρα. την οικονομικη του πτυχη, ειναι εμα της 

Επιτροπ·ής Εργασίας. 'Οπως είναι και το άλλο θέμα το οποίο εξετάσαμε 
σχετικά με .την έλλειψη εργατικού Ουνα:μικού στην Αγία: Νάπα:. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Στυλιανού. 
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Π. ΣΤΊΆΙΑΝΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, α\Ιεξάρτητα από το σε ποια Επιτροπή θα πάει τελικά, εμείς 

πιστεύουμε πως και η Επιτροπή Οικονομικών ίσως καλύτερα μπορεί να Οει το 

θέμα σφαιρικά, αλλά και η Επιτροπή Εργασίας έστω. 'Ομως το θέμα που·,. έθεσαν 
ο κ. Οόυσσέας Δημητρ(ου και ο κ. ΑναστασιάΟης είναι ίσως το σοβαρότερο χαι το 

Οραματιχότερο. Η παράκληση είναι, αν μπορείτε, να μεταφέρετε ομόθυμη έκκληση 

της Βουλής, όπως μέχρι τη Οιερεύνηση του θέματος ανασταλούν όλες ανεξαίρετα 

οι απολύσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Θα 'θελα, κύριε Πρόεόρε, να πληροφορήσω το Σώμα ότι και στο παρελθόν σε 

περιπτώσεις απολύσεων υπαλλήλων, Οεσμοφυλάχων και άλλων κατηγοριών που 

θυμάμαι ε(χε επιληφθεί αυτών των απολύσεων η Επιτροπή Εργασίας. l(αι είχε 

νομίζω αρκετά χαλά αποτελέσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΟπωσΟήποτε, ας πάει στην Επιτροπή Εργασίας η οποία ας συνεργαστεί με 

την Επιτροπή Οιχονομιχών, γιατί νομίζω πως θα πάμε σε ατέλειωτη συζήτηση. Ο 

χ. ΖιαρτίΟης μας έόωσε μια ένόειξη σχετικά με ποιο τρόπο θέλει να εξεταστεί το 

θέμα, επομένως ας παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εργασίας και αυτή ας συνεργα

στεί με την Επιτροπή Οικονομικών. 

Λοιπόν, ο Βουλευτής κ. ΟΟυσσέας Δημητρ(ου ζητά την εγγραφή και 

παραπομπ·ή στην l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Υγείας του πιο χάτω θέματος: 

ηΗ ανησυχητική εξάπλωση της επάρατης ασθένειας του καρκίνου στην Κύπρο 

και η άμεση ανάγκη προληπτικής Οιάγνωσης και Ουνατ·ής θεραπείας.)> 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειόή Οεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται στην ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή 

lγείας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ICύριε Πρόεόρε, απολογούμαι, ίσως έχουμε περάσει το θέμα. 

πεμφθεί στην Επιτροπή Εργασίας -μιλώ για το προηγούμενο θέμα 

κηρυχθεί και επείγον, γιατ( αν παραμείνει έτσι ..... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να παρα

- αλλά vα 

Τώρα-τώρα, υπάρχει μια παρεξήγηση για το τι σημαίνει επείγον. Να κληθεί 

η Επιτροπή να το εξετάσει. Γιατί επείγοντα είναι μόνο εκείνα τα θέματα για τα 

οποία Οε χρειάζεται να κυκλοφορήσει η έκθεση 48 ώρες πριν. Εόώ πέρα πρέπει 
απλώς να κληθεί η Επιτροπή και να το εξετάσει κατά προτεραιότητα, 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναί, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρίστος Σολωμής, Σοφοκλ·ής 

Χατζηγιάννης, Νίχος Μαχρίοης χαι Ανδρέας Γεωργίου ζητούν την εγγραφή του 

πιο χάτω θέματος: 

((Η έλλειψη αμειπτιχών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξανόμενα κόστα 

παραγωγ·ής και τα γενικότερα προβλήματα _των πατατοπαραγωγών.)) 
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Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην ](οινοβουλευτική Επι

τροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.48 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαv τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστα.σιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλtξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδ·~ς Ανδρέας 

Δ ημ·~τρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκpίτου Ι\.ώστα.ς 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσοuνωτός Ιάκωβος 

Κόλοχος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνστα.ντtνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρ(δης Ν(κος 

Μανδpιώτ-ιις Στέλιος 

Μαpχί3ης Αλέκος 

Μιχαηλ(δης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κ(μων 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Πα.πα.πέτρου Μιχάλης 

Πα.πα.pές Αυγερινός 

Παρισινός ΑνΟρέα.ς 

Πέτα.ς Χρίστος 

Πουμπουρ·ή·ς Μιχάλης 

Σολωμής Χρ(στος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρα.ς Ζα.χα.ρία.ς 

Τσιέττης Ι\.υριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ·ής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψ υλλίδης Ανδρέας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Μα.υρί3ης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

1. Έκθεση για. το νομοσχέΟιο ((Ο περί του Πρωτοκόλλου της Πόλης της 
Γουα.τε:μάλα.ς κα.ι των Τεσσάρων Πρωτοκόλλων του Μοντρε:άλ (Κυρωτικός) 
Νόμος του 1989JJ κα.ι ψήφιση αυτού σε: Νόμο. 
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2. Έχθεσ·η για το νομοσχέδιο ((Ο περί Πολιτικής ΔιχονομLας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989)> χαι ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
3. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί ΠοινηΓής Διχοvομ[ας ('Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989» και ψ~φισ·η αυτού σε Νόμο. 
4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού 

του Ταμείου Δημοσ(ων Δανείων Νόμου του 1989 Νόμος του 1989η και ψήφιση 
αυτού σε Νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο <(0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Ap. 1) του 1989» και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1989» και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 42) του 1989» και ψ·ήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 33 του 1989). 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμ1τλ·ηρωματιχού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 46) του 1989» και ψ·ήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 34 του 1989). 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρ(ι)ματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 47) του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Παπαρές, Α. 

Γαλανός, Ο. Δημητρίου) και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 35 του 1989). 
1 Ο. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί ΕιΟικεUσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989η, η συζήτηση που 
ακολούθησε (Α. Γαλανός, Τ. Χατζ·ηδημ:ητρίου, Ντ. J(ωνσταντf.νου, Ν. Αναστα

σιάδης, 'Α. Χρυσοστόμου, Ν. Μακρίδ·ης) και ψ·ήφισης if.υτού σε Νόμο (με αρ. 12 
του 1989). 

11. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) 
του 1989>J και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπλ·ηρωματικ·ής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντύ)ν και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
του 1989J> και ψ·ήφιση αυτού σε Νόμο. 

13 Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσε(ι)ς Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως ΕκτοπισΟέντων χαι Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) 
του 1989JJ1 οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Π. Στυλιανού, Χρ. Σολωμής, Α. 

Ζιαρτί.δης, Ντ. J(ωνσταντίνου, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρ·ής 1 Δ. Ηλιάδης, Ι. 

Ι<ατσουνωτός) και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 4 του 1989). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί Εγγυ·/;σεως της Χρηματοδοτ·ήσεως 
του ΙCυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Ι(υρωτικός) Νόμος του 1989» και 
ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1989» και ψήφιση 
αυτού σε Νόμο. 

16. Έχθεση για του ΙCανονισμούς ((Οι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρε

λαιοειδών (Ί'ροποποιητιχοί) J(οcνονισμοί του 1989» και έγκριση αυτών. 
17. 1 Εκθεση για τους Ι(ανονισμούς «Οι περί Αεροπορικών Μεταφορών 

( 'Αδειες Αεροπορικών Υπηρεσιών) (Τροποποιητικοί) J(ανονισμοί του 1989)) χαι 
έγκρισ·η αυτών. 
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18. Έκθεση για τους l{ανονισμούς <<Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρ

μογ·ή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1989)> χαι έγκριση αυτών. 

19. l(ατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

20. Ερωτήσεις Βουλευτών (Το κυκλοφοριακό χα.ι άλλα προβλήματα. που 

παρουσιάζει ο δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Αίτημα των κατοίκων Παλαιχωρίου 
για ανέγερση κοινού σταθμού ΤΊ)ζ Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής lπΊjpεσίας -
Η μη υλοποίηση της απόφασης της κυβέρνησης για. διάνοιξη δ'ρόμου από το 

Παλαιχώρι προς τα χpΊJσφύγετα Παπούτσα.ς - Αίτ·Ι)μα για δημιουργ(α. ιστορικού 

μουσείου στην κοινότητα Παλαιχωρίου -Προβλήματα. της διπλωματικής υπηρεσίας 

της Δημοκρατίας και η σημειούμενη χα.θυστέρησ·(j" στην αντιμετώπισή τους -
Αίτημα. για επάνδρωση του Υγειονομικού Κ.Sντρου Παλαιχωρίου με δύο επιπλέον 

γιατρούς -Η μ·~ προώθηση του θέματος της υποβολής αίτησης της Κύπρου για 

ένταξή της στην ΕΟΙ( - Η σημασία του έργου του Γεωργίου Φιλή κα.ι η ανάγκη 
α.ξιοποfησ·ής του - Η ανάγκη σύστασΊ)ς θεατρικού μουσείου στηy l(ύπρο - Η 

ανάγκ·11 αποκατάστασης και αξιοποίησης του αρχοντικού της Αικατερίνης 

Κορνάρο στην Ποταμιά - Το πρόβλημα. των ομολογιών αποτσ.μίευσης που 

εγκαταλείφθηκαν στα κατεχόμενα από τους εκτοπισθέντες - ΊΌ πρόβλημα της 

κλοπής πνευματικής ιδιοκτησίας και η ανάγκη εφαρμογής του σχετικού νόμου ϊ Η 

ανάγκη δ·ημιουργίας περιφερειακών πολιτιστικών κέντρων για. την επίτευξη 

πολιτιστικής α.ποκέντρωσ·ης -Το πρόβλημα της παροχής νερού ακατάλλ·ηλου για 

ανθρώπινη χρ·ήση στην περιοχή Ανθούπολης -Αίτημα για μετακομιδή στην l(ύπρο 

των οστών του l(ύπριου πεζογράφου Νίκου Νικολα'ίδη - Οι δυσχέρειες που 

αντιμετωπίζουν οι γεωργοί της περιοχής Πέτρας στην άρδευση των κτ·ημάτων 

τους -Δυσχέρειες στην χα.τα.βολή των ποσών που εγκρίνονται για την εχτέλεσ·η 

σχεδ(ων στέγασης των προσφύγων -Τα προβλήματα. που παρουσιάζονται στην 

εμπορία. των πατατών - Η καθυστέρηση στην τιτλοποί·Ι)ση χα.λίτικης γης που 

παραχωρήθηκε σε ιδιοκτήτες χτη.μάτων που απαλλοτριώθηκαν για. τη δημιουργία 
του φράγμα.τος της 'Αχνα.ς - Η δυσμενής μεταχείριση των μαθητών από τ·11ν 

l(υπει)ούντα που φοιτούν στο Γυμνάσιο τ·ΙJς Ευρύχου - Η σημειούμενη καθυ

στέρηση στο διαχωρισμό κρατικής γης σε οικόπεδα στην Ανάγυια - Αίτημα της 

κοινότητας Καμπιών για. τη δημιουργία γηπέδου -Αίτημα. τ·11ς κοινότητας 

l(αμπιών για. εκτέλεση διορθωτικών έργων στο γεφύρι του Πηδιά - Αίτ·ημα της 

κοινότητας l(α.μπιών για καταβολή αποζ·ημιώσεων σε ιδιοκτήτες γης που 

απαλλοτριώθηκε για. τη διαπλάτυνση του δρόμου l(α.μπιών -J(α.πέδων). 

21. Απαντήσεις Υπουργών σε Ερωτήσεις Βουλευτών (Το πρόβλημα της 

υπερχείλισης των βόθρων στον Οικισμό Ανθούπολης - Η προώθηση της τεχνικής 
και επαγγελματικής εκπαίδευσης στην J(ύπρο - Το ζήτημα. της μεταβίβασης 

ακίνητης ιδιοκτησίας σε αλλοδαπούς). 

22. Έκθεση για. το θέμα. <<Θέματα νηπιαγωγών)) και ομόφωνη έγκριση α.υτ·ής. 

23. Έκθεση για το θέμα ccΣυμβασιούχοι Εκπαιδευτικοί Μέσης Εχπα.ίδευσ·11ς>J 
και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

24. Έκθεση και Συμπληρωμιιτική Έκθεση για το Οέμα ((Η απόφαση της 
Δ.Σ.Ρ. να. παύσει να χρ·11σιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας για το διαμετα

κομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η επείγουσα εξέταση της 

δυνα.τότ·ητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω εταιρείας>> 1 οι αγορεύσεις που 

ακολούθησαν (Α. Ψυλλίδ·11ς 1 Μ. Πουμπουρής) και απόφασ·11 του Σώματος για 

συνέχιση της 0-υζήτησης στην επόμενη συνεδρίαση. 
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25. Έκθεση για το θέμα (<Το πρόχειρο φράγμα 'Λούματα των Αετών' στον 
Αμίαντο χαι η ανάγχ-1) λήψης μέτρων για αντιμετώπιση των κινδύνων που 

λ , , 
απει οuν 1τους χ~τοιχους της 1 περιοχής, καθώς και η αξιοποί·Ι)σή του για 

αρδευτιχους σχοπους)), οι αγορευσεις που ακολούθησαν (Ν. Ηλία 1. ΙCατσουνωτό 
Α Π ' Ά Χ ' ) ' ' 1 ς, . απαρες, . ρυσοστομου χαι ομοφωνη εyχpιση αυτής. 

26. Εγγραφή στο l{εφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες ΙCοινο

βουλευτιχές Επιτρο-ι:rές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α) ((Τα κριτήρια για την παραχώp-Ι)ση αδειών Ζ.)) 

(Θέμα εγγραφέν με εισ·~γηση του αξ. Βουλευτ·~ κ. Α. Μαθηκολώνη). 

(β) ((Οι ανακοινωθείσες μαζικές απολύσεις υπαλλήλων των J(υπριαχών 

Αερογραμμών και το μέγα κοινωνικό πρόβλημα που δημιουργείται.)) 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ο. Δ·~μψρίου, 

Α. Γεωργίου και Σ. Χατζηγιάννη). 

(Παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων που θα το εξετάσει σε συνεργασια με τ·ΙJν 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 1 ύστεF ;
από συζ·~τηση στην οποία έλαβαν μέρος οι αξ. Βουλευτές κ. Π. 

Δίγκλης, Κ. Παναγίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ντ. Κωνσταντίνου, Ν. 

Αναστασιάδης, Α. Ζιαρτίδης, Ο. Δημητρίου, Ρ. Κατσελλ·~, Π. 

Στυλιανού, Σ. Χατζηγιάννης). 

(γ) «Η ανησυχητικ·~ εξάπλωση της επάρατης ασθένειας του καρκίνου στην 

ΙCύπρο και η άμεση ανάγκη προληπτικής διάγνωσης και δυνατής 

θεραπείας.)) 

(δ) 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτ-~ κ. Ο. Δ·~μητρίου). 

((Η έλλειψη αμειπτικών τιμών των πατατών, τα 

κόστα παραγωγής και τα γενικότερα 

πατατοπαραγωγών.Η 

συνεχώς αυξανόμενα 

προβλ·~ματα, τ<.ύν 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, Σ. 

Χατζηγιάνν-~, Ν. Μακρίδη και Α. Γεωργίου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυποyραφε!ο τΊ)ς Κυπριακής Δ·Ι]μοκρατ(ας, Λευκωσία, 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟίΛΕίΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-ΣίΝΟΔΟΣ Δ' 

ΣίΝΕΔΡΙΑ 2ας Νοεμβρ1ου 1989 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα ενάρξεως: 4.20 μ.μ.) 

(Ap. 5) 

ΚηρJσσω την έναρζη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον κ. Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(0. ΔΗΜΗΤΡΙΟί) 

1' πάρχει απαρτ(α, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Θα αρχίσουμε με τη Νομοθετική Εργασία, της οποίας το πρώτο θέμα είναι 

«0 περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών Νόμος του 1989». 
Καλώ τον Πρ6ε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 3ιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣίΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 
ΠΕΡΙ ΕΛΕίΘΕΡΩΝ ΛΙΜΕΝΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟί 1989,,. 

Παpόv..-ες: 

Αν3ρέας Δημητριά3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπί3ης 

Κώστας Ερωτοκρtτοu 

Νεόφυτος Ηλία 

Δημήτρης Ηλιά3ης 

(457) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέΟιο σε τρεις συνεΟρίες της που πραγμα:τοποιήθηκαν στις 26 
Ιανουαρίου, 29 Ιουνίου και 19 Οκτωβρίου 1989. Στο στ&.διο της μελέτης του υπό 
συζήτηση νομοσχεΟ(ου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι 
του Ύπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων οι οποίοι" ανέλυσαν. τους σκοποός ·και 
τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου και των Υπουργείων Οικονομικών 

και Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και 

εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κόπρου οι οποίοι και. εξέφρασαν τις απόψεις τους 

πάνω σ' αυτό. Στην τελευτα!α σuνεΟρία της Επιτροπής ήταν επ!σης παρόντες και 

οι αξ. Βουλευτές χ. Α. ΑνΟρέου και Α. Παναγιώτοu. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η παροχή εξουσίας στο Υπουργικό 
Συμβούλιο να κηρύσσει, με Διάταγμά του που θα Οημοσιεύεται στην επίσημη 
ΕφημeρίΟα της Δημοκρ·ατίας, περιοχές λιμανιών ως ελεύθερες λιμενικές περιοχές 
και να ρυθμίζει τη λειτουργία των περιοχών αυτών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπίον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοΟίους και τους εκπροσώπους της Αρχής Λιι.ίένων Κύπρου, ο 
· θεσμός της δημιουργίας ελεόθερων λιμενικών περιοχών στη Δημοκρατία θα 
συμβ&.λει στη ραγ3αία αν&.πτυξη της Κύπρου ως διεθνούς κέντρου διαμετα

κομιστικού εμπορίου, με όλες τις ευνοϊκές συνέπειες στην ανάπτυξη της εμπορικής 

ναυτιλίας και της οικονομίας γενικότερα. Οι ίΟιοι εκπρόσωποι Οήλωσαν επίσης ότι 

. μϊt τη θέσπιση της νέας νομοθεσ(ας που προτείνεται θα ικανοποιηθεί rtάγιο 
σχετικό αίτημα μεγ&.λης ναυτιλιακής εταιρείας που διακινείται σήμερα σχεδόν 

>tατ' αποκλειστικότητα στο λιμάνι της Λάρνακας και η οποία προτίθεται να. 

εγκαταλείψει την Κύπρο για &.λλα λιμ&.νια της Μεσογείου που έχουν ήδη κηρυχθεί 
ως ελεύθερες λιμενικές περιοχές, με όλες τις συνεπαγόμενες Οιευκολύνσεις. 

Σύμφωνα με τους ίδιους κυβερνητικούς αρμοδίους, η &.σκηση ελέγχομ μέσα 
. στα όρια των λιμενικών περιοχών .Οεν θα εκλείψει, αλλά θα αναληφθεί από την 
Αρχή Λιμένων Κύπρου. Η τελωνειακή παρουσία και ο έλεγχος στις περιοχές 
αυτές θα συνεχίσουν να υπάρχουν, με τη Οιαφορά ότι θα ασκού~ται προαιρετικά 
και ιΟιαίτερα εφό~ον υπάρχουν συγκεκριμένες υπόνοιες για τη Οιάπραξη παρα
νομιών. Κατά τους ίΟιους κυβερνητικούς παράγοντες, ο θεσμός της Οημιουργ!ας 
ελεύθερων λιμενικών περιοχών στη Δ ημοκρα.τία τότε μόνο θα συμβάλει στη 
ραγΟα(α ανάπτυξη της Κύπρου ως Οιεθνούς κέyτρου Οιαμετακομιστικού εμπορίου, 
ότα~ πράγματι Οιασφαλίζεται μ' αυτόν η απλοποίηση όλων των πολύπλοκων κ_αι 
χρονοβόρων τελωνειακών και άλλων ΟιαΟικασιών που απαιτούνται σ-fιμερα για τη 
Οιακίνηση εμπορευματοκιβωτίων μέσα στους λιμενικούς χώρους. 

Η έκταση της εφιχρμογfις της τελωνειακής νομοθεσίας κατά τρόπο που να 
3ιασφαλίζει, μεταξύ &.λλων, την αποφυγή έξαρσης λαθρεμπορίου, θα καθορίζεται 
λεπτομερέστερα σε Κανονισμούς που αναμένεται να ΕκΟοθούν στα πλαίσια της 
πρακτικής εφαρμογής του νόμου που προτείνεται και. οι οποίοι θα κατατεθούν στη 
Βουλή για μελέτη και έγκριση. · 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 1 Εργων, λαμβάνοντας.υπόψη 

όλα τα πιο πάνω, συμφωνεί, ως θέμα αρχfις, με τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις 
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του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γιατί θεωρεί ότι η δημιουργία ελεύθερων 

λιμενικών περιοχών στην Κύπρο συνάδει με την ήδη εκφρασμένη πολιτική της 

κυβέρνησης για την εν(σχυση του διαμετακομιστικού ·εμπορ(ου γενικά και ειδικά 

για την επιτάχυνση της αναβάθμισης του οικονομικού ρόλου του λιμανιού της 

Λάρνακας. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων ομόφωνα• εισηγείται στη Βουλή την έγκριση του υπό συζήτηση νομο

σχεδίου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Δημητριάδης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από μέρους όλων των πλευρών της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων θα θέλαμε να κάνουμε έκκληση στην 

κυβέρνηση και στην Αρχή Λιμένων Κύπρου να ετοιμάσουν το ταχύτερο δυνατό 

τους Κανονισμούς που αναφέρονται στο νόμο που περάσαμε σήμερα, για να γίνει 

κατορθωτή η έναρξη της ισχύος αuτοό του Νόμου, ώστε να μπορέσουν να 

ευεργετηθούν από τα πλεονεκτήματα που θα παρέχουν οι ελεύθερες λιμενικές 

περιοχές εκείνοι που ασχολούνται με το διαμετακομιστικό εμπόριο και οι άλλοι 

εμπορευόμενοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Από το νόμο δηλαδή που θα ψηφίσουμε τώρα. Και βλέπω εδώ ότι το 

τελευτα!ο άρθρο του νόμου προνοε( ότι η ισχύς του θα καθοριστεί με γνωμοδότηση 

του Ιπουργικού Συμβουλίου η οποία θα δημοσιευθεί στην Εφημερίδα της 

κυβέρνησης. Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό το άρθρο τέβηκε για να δοθεί καιρός νJ. 
γίνουν οι κανο~ισμοί οι οπο(οι χρειάζονται. 

Η παρ~κληση αυτού -του Σώματος είναι να μην παραπεμφθούν στις «ελλη
νικές καλένδες)>, αλλά ν·α γ!vουν όσο γίνεται πιο γρήγορα, ούτως ώστε να γ(γει 
δυνατή η εφαρμογή του νόμου. , 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμ~ στη 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ!ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ι πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει έν~αση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κήρυξη ελεύθερης λιμενικής περιοχής. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγχpιθείj 

Επει8ή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έκταση εφαρμογής της περί εισαγωγών και εξαγωγών νομοθεσίας στις 

ελεύθερες λιμενικές περιοχές. 'Apθpo 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση, το &.ρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είσοδος ορισμένων δημόσιων λειτουργών μέσα σε ελεύθερες λιμενικές περι

οχές. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 5 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ'*ρχει ένσταση όπως το άρθρο 6 εγκριθεί; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχόος. Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 7 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρtlρο Ι εγκρΕνεται. 

Προχωρούμε στην τρtτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο πε_ρί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών 

Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπ&.ρχει ένσται;:rη, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται 

ως «0 περί της υπό των Εργοδοτών Υποχρεωτικής Ασφαλίσεως Ατυχημάτων 
Νόμος του 1986» και το νομοσχέ8ι6 που τιτλοφορείται ως «0 περί Υποχρεωτικής 
Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργο8οτών Νόμος. του 1989)). Υπάρχει κοινή 
Έκθεση για τα 8ύο αυτά Θέματα. . 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 
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Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΙ ποι 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ ι<Ο ΠΕΡ! ΤΗΣ ιπο ΤΩΝ ΕΡΓΟΔΟΤΩΝ ΙΠΟ

ΧΡΕΩΤΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΣ ΑΤΙΧΗΜΑΤΩΝ ΝΟΜΟΣ τοι 1986,, ΚΑΙ 
ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΙΠΟ
ΧΡΕΩΤΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΤΗΣ ΕΙΘΙΝΗΣ ΤΩΝ ΕΡΓΟΔΟΤΩΝ 

ΝΟΜΟΣ τοι 1989». 

Παρόντες: 

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων 

μελέτησε τα πιο πάνω σχέδια νόμου σε επτά συνεδρίες της που πραγματο

ποιήθηκαν από τις 7 Νοεμβρίου 1986 μέχρι και τις 29 Σεπτεμβρίου 1989. 
Η Επιτροπή μέχρι την 21η Νοεμβρίου 1988 ασχολήθηκε με την εl;έταση της 

πρότασης νόμου που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ

Αριστερά.ς και σε κατοπινό στάδιο εξ~ταζε παράλληλα και τα δύο σχέδια νόμου, 

αφού στο μεταξύ κατατέθηκε και το νομοσχέδιο από την Εκτελεστική Εξουσ(α, 

Στα πλαίσια της μελέτης του όλου θέματος κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους πάνω στα δυο σχέδια νόμου εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων, του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, της ΟΕΒ; του ΚΕΒΕ 

και του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

Σκοπός των δύο σχεδίων νόμου που προτείνονται είναι η εισαγωγή στην 

Κύπρο του θεσμοό της υποχρεωτικής ασφάλισης των εργοΟοτών έναντι ·της 
ευθύνης τους σε περίπτωση ατυχημάτων σε εργοδοτουμένους τους. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες του κυβερνητικού νομοσχεδίου, το οποίο ουσιαστικά 

συμπληρώνει τις διατάζεις της υπό συζήτηση. πρότασης νόμου, προβλέποντα, 

ειδικότερα τα πιο κάτω: 

(α) Κάθε εργοδότης υποχρεούται να είναι ασφαλισμένος με οποιοδfιποτε 

ασφαλιστή έναντι της ευθύνης του για ατυχήματα σε κάθε εργοδο

τούμενό του στην Κύπρο ή στο εξωτερικό. 

(β) Η προβλεπόμενη υποχρέωση του εργοδότη επεκτείνεται και στους 

οργανισμούς δημόσιου ή ιΟιωτικού Οικαίου, καθώς και στις υπεράκτιες 

η αλλοδαπές εταιρείες που είναι εγγεγραμμένες ή αντιπροσωπεύονται 

στην .Κύπρο. 

(γ) Διευκρινίζονται τα ατυχήματα και οι επαγγελματικές ασθένειες για τα 

οποία η τις οποίες ο εργοΟότης είναι υποχρεωμένος να ασφαλίζει την 

ευθύνη του έναντι του εργοδοτουμένου του. 
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(8) Καθορίζονται τα δικαιώματα του εργοδοτουμένου έναντι του ασφα

λιστή, καθώς και οι υποχρεώσεις του εργο8ότη αναφορικά με το 

πιστοποιητικό ασφάλισης. 

{ε) Προβλέπεται ο διορισμός επιθεωρητd>ν ~ου θα ε(ναι εξουσιοδοτημένοι 
vα προβα!vουν στις αvαγχα(ες εξετάσεις και έρευνες για τη Οιαπ!στωση 

τη5 τήρησης των Οιατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

( στ) Προβλέπεται η ίδρυση Ταμείου Ασφαλιστών Εργατικών Αποζ ημι

ώσεωv για σκοπούς ιχαvοπο!ησης απαιτήσεων που απορρέουν από 

χιν8ύνους οι οποlοι απαιτε(ται να καλύπτονται από την υποχρεωτική 

ασφάλιση που προβλέπεται από τον προτεινόμενο νόμο, σε περιπτώσεις 

που οι χ!v8υνοι αυτοl Οεν καλύπτονται πλήρως για τους λόγους που 

καθορίζονται στις Οιατάξεις του :-ιιόμου αυτοό. 

(ζ) Διευκρινίζεται ότι κατιl. τον υπολογισμό των αποζημιώσεων, είτε από 

το Δικαστήριο ε(τε εξωδίκως, θα λαμβιl.νεται υπόψη και το ποσό,των 

αποζημιώσεων που καταβλήθηκαν ή θα καταβληθούν από το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(η) Η παράβαση των Οιατάξεων του προτεινόμενου νόμου συνιστά α8lχημα 

που επισύρει ποινή φυλάκισης, χρηματική ποινή ή και τις Ουο. 

(θ) Τέλος, προβλέπεται η έκδοση Κανονισμών, για την καλύτερη εφαρμογή 

Των Οιατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

Όλες οι οργανώσεις που παρευρέθη.καν στις συνε8ρ(ες της Επιτροπής 

χαιρέτισαν την εισα)'ωγή στην Κύπρο του θεσμοό της υποχρεωτικής ασφάλισης 
των εργαζομένων από τους εργοδότες τους, χαρακτηρίζοντας το μέτρο που 

προτείνεται ως σημαντικό σταθμό για τους εργαζομένους και γενικά για τις 

εργασιακές σχέσεις. Παράλληλα με την πιο πάνω γενική θέση τους, οι πλείστες 

των οργανώσεων κατέθεσαν στην Επιτροπή επιμέρους εισηγήσεις για τη βελτίωση 
των Οιατάξεων των προτεινόμενων νόμων, ώστ~ να Οιασφαλίζεται στην πράξη η 

από κάθε άποψη σωστή εφα;ρμογή του θεσμοό και να αποφεόγονται άσκοπες 
ταλαιπωρίες των εν8ιαφερομένων σε θέματα ερμηνείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας. και Κο~νωνικών Ασφαλίσεων επικρο
τώντας ομόφωνα, ως θέμα αρχής, τ.η θεσμοθέτηση της υποχρεωτικής ασφάλισης 
των εργαζομένων, τι-ου, όπως πιστεόεται, συμβάλλει στην πλήρωση του τεράστιου 

κενοό που υπάρχει σήμερα στον τομέα αυτό των σχέσεων εργο8οτών και 

εργο8οτουμένων 1 προχώρησε στην επιμέρους μελέτη των Οιατάξεων του κυβερνη
τικοό νομοσχε9ίου, έχοντας υπόψη της και τις Οιάφορες εισηγήσεις που τέθηκαν 

ενώπιόν της. Σαν αποτέλεσμα της μελέτης αυτής η Επιτροπή έκρινε σκόπιμο να 

επιφέρει στο νομοσχέ8ιο αριθμό τροπολογιών που θεωρούνται Οικαιολογημένες για 

σκοπούς καλύτερης από8οσης των Οιατάξεών του. 

Με γνώμονα τα πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου σε νόμο, όπως έχει τελικά Οιαμορφωθεί και 

το οποίο ουσιαστικά υποκαθιστά και τα Ουο .υπό συζήτηση σχέ8ια νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιl.ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανο6 και κατόπιν ο κ. Ευσταθίου. 

Π, ΣΤΥΑΙΑΝΟΥ: ,. 
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, από τη θtση μου θα ήθελα να σας απασχολήσω μόνο για 

ένα λεπτό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ)'ΏΝ: 

Αν' είναι. πολύ σύντομη η ομιλία, από τη θέση σας. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, σuνωδά προς τα συμπαρομαρτούντα και 'TOC 

ειωθότα. Και δε θα σας απασχολήσω πέραν του ενός λεπτού, για να πω πως, 

επειδή στο νομοσχέδιο διαλαμβάνεται η παρουσία των λειτουργών ασφαλείας που 

αποτελούν κεφαλαιώδες όργανο και διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στην ομαλή 

διεκπεραίωση και την απρόσκοπτη λειτουργία του όλου νομοσχεδίου, που είναι -
όπως τονίζει και η Επιτροπή- ένα από τα νευραλγικά νομοσχέδια που αφορούν 
την κοινωνική ασφάλιση, ·θα 'θελα να επαναφέρω το θέμα της ελλιπούς σύνθεσης 
στον τομέα των ασφαλιστικών λειτουργών. Για να επαναλάβω αυτό που η 

Έκθεση Piact, των ·-Ηνωμένων Εθνών τόνιζε προς το Υπουργείο Εργασιας πως, 
ενώ έπρεπε ήδη μέχρι το 1985 να έχουμε 40 ασφαλιστικούς λειτουργούς, έχουμε 
μόνο 26. 

Κι / αυτό, έντιμε κύριε Πρόεδρε, π~ρά και πρόσθετα από το γεγονός πως από 
το 1985 μέχρι σήμερα ψηφίσαμε μια αλυσ(3α νομοσχε3ίων σε νόμους, που 

προνοούν την ύπαρξη ασφαλιστικών λειτουργών: Όπως προτιθέμεθα να πράξουμε 

και με το σημερινό νομοσχέδιο, καθώς και με το νομοσχέδιο που ψηφίσαμε πριν 

από λίγες μέρες για την ισομισθί.α αντρών και γυναικών και άλλα προγενέστερα. 
Και δεδομένου πως τουλάχιστον αυτό το νομοσχέδιο θα τεθεί, σύντομα, όπως 

αναμένεται, σε εφαρμογή, πιστεύουμε συγκεκριμένα πως η κυβέρνηση με την 

ενάσκηση των προνοιών του άρθρου 4, μιας κι είναι στο Υπουργικό Συμβούλιο που 
εναποτίθ'Εται η λειτουργία του- υπογραμμίζουμε πως επείγει το θέμα να 
εξεταστε( από κάποια από τις δυο ακόλουθες ~πιτροπές: Είτε την Επιτροπή 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είτε την Επιτροπή Οικονομι.κών και 

ΠροUπολογισμού. Και τούτο για να διασφαλιστεί κάποτε η ασφάλεια των 

εργατών, δεδομένου πως είναι ((Sίne qua ΠΟΠ» η ουσιαστική παρουσία των 

ασφαλιστικών λειτουργών στην εμπέδωση και στη λειτουργία του νομοσχεδίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
' Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Απλώς ήθελα να πω ότι ο συνάδελφος κ. Στυλιανού που 
γνωρ(ζει τόσο καλά τα Ελλην'ικ4, δε χρειάζεται να χρησιμοποιεί Λατινικά. 
Υπάρχει το «άνευ ουκ άνευ>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού, 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ·σαφώς είναι διεθνής η ορολογία, αλλά στα Ελληνικά η σωστή 
φράση είναι «εκ των ων ουκ άνευ». 

Ευχαριστώ. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει δίκαιο ο κ .. Στυλιανού, διότι είναι πλέον κλισέ το sine qua ποπ σ' 
όλες τις γλώσσες του κόσμου, 

Λοιπόν~ ο κ~ Ευσταθίου. 
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Ε. ΚfΣΤΑΘΙΟt: 
Έντιμε κύριε Πρόέδ:ρε και έντιμοι .κύριοι συνάδελφοι. Το παρόν νομοθέτημα 

ε(ναt και σημαντικό και πολύ σπουδαίο, διότι καλύπτει ένα Ίιενό με πολύ σοβαρές, 
αν μη και μοιραίες πολλές φορές επιπτώσεις και συνέπειες σε βάρος των 

εργαζομένων. Δεκά8ες ή εκατοντάδες εργαζόμενοι στο παρελθόν παρέμεναν 

ανάπηροι ή έχαναν τη ζωή τους χωρίς να αποζημιώνονται για την αναπηρ(α τους 

και ζούσαν ε(τε με δημόσια βοηθήματα είτε με τα πολύ περιορισμένα μέσα που 

χορηγούν οι κοινωνικές ασφαλίσεις, ακριβώς διότι δεν ήσαv ασφαλισμένοι στοv 

τόπο της εργασίας τους και εκεί, όπου πράγματι ο άνθρωπος εκτίθεται στον 

κ!νδ:uνο και σε βάρος της σωματικής του ακεραιότητας και σε βάρος της ζωής του. 

Διότι η αποζημίωση τότε εξαρτάτο εντελώς από την οικονομική ευρωστία 

του εργοδότη του, ενώ οι εργοδότες πολλές φορές δεν ήταν σε θέση να πληρώσουν 

και την παραμικρή αποζημlωση. Εξυπηρετεί συνεπώς το νομοθέτημα τούτο και 

την εργοδοτική τάξη, διότι και οι εργοδότες εκτ!θεντο σε κίνδυνο πτωχεύσεως ή 

καταστροφής 'από σοβαρά εργατικά δυστυχήματα, Το νομοθέτημα εντάσσεται στις 
υποχρεώσεις του σεβασμού προς τον άνθρωπο και. την ανθρώπινη προσωπικότητα, 

διότι αποτελεl την ύψιστη και πρώτιστη υποχρέωση του κράτους να συμπερι

φέρεται προς τους πολlτες του με δικαιοσύνη και να εξασφαλίζει με νομοθετήματα 

ή με άλλους τρόπους τη δικαιοσύνη σ' όλους τους ανθρώπους. 

Είναι πραγματικά πολύ τιμητικό για το Σώμα, διότι η πρωτοβουλία αυτής 
της νομοθεσ(ας προήλθε από το Σώμα, από το νομοθέτημα και την πρόταση 

νόμου που έβαλε το ΑΚΕΛ-Αριστεράς. Και το κράτος, όταν επρόκειτο να 

ψηφιστεί εκείνος ο νόμος, ήρθε να φέρει το δικό του νομοσχέδιο. 

Αποτελεί το μέτρο τούτο καί μέτρο κοινωνικό καί μέτρο δίκαιο. Διότι 

ακριβώς εκπληρώνει και εξοφλά .οφειλόμενο χρέος προς τον εργαζόμενο άνθρωπο ο 

οποίος το ελάχιστο που έχει να διεκδικήσει είναι να ζητήσει όπως τυγχάνει 

σεβασμού η προσωπικότητά του, η ασφάλεια στον τόπο της. εργαqίας του, η 

σωματική του ακεραιότητα και η ίδια η ζωή του. Ίσως θά 'πρεπε στο Νόμο 

αυτό να παραλειπόταν το άρθρο εκείνο το οποίο αφαιρεί από τα δικαιώματα των 

εργαζομένων ό,τι λαμβάνουν από το Ταμε!ο Κοινωνικών Ασφαλ!σεων, εξαιτ!ας 

της γενικότερης ρύθμισης που το ταμείο αυτό παρέχει στα πρόσωπα που είναι 

ανίκανα προς ερ)-ασία. Αλλά έστω, αποτελεί ένα πρώτο βήμα πολύ αξιόλογο και 
πολύ σημαντικό προς την κατεύθυνση της κοινωνικοποlηci-ης των θεσμών και της 
επίδειξης σεβασμού προς τον άνθρωπο κάι την ανθρώπινη προσ~πικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. \_ -------

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδ:ης, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν επιτρέπεται, από τη θέση μου. Και από μόνο του το νομοσχέδιο μιλά για 

την πρόοδο που επιτελε(ται σ' ένα τομέα που πράγματι υπήρχε κενό νομοθεσίας. 

Με βάση αυτά κατά νου, ο Δημοκρατικός Συναγερμός και χαιρετ!ζει τη θέσπιση 
και θα ψηφίσει ομόφωνα τον προτεινόμενο νόμο, γιατί πιστεύουμε πως έτσι 

καλύπτεται, όπως προανέφερα, το υπάρχον μέχρι σήμερα κενό που δεν εκάλυπτε 

πολλές φορές εργαζομένους που ε!χαν σοβαρότατα ατυχήματα σε εργοτάξια Κτλ .. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 
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Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

ΕρyασLας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων είναι ομόφωνη και αυτό για μας σημα(vει 

ότι όλοι μας χαιρετίζουμε το κενό το οπο(ο συμπληρώνεται απ' αυτή τη 

νομοθεσία και οπωσδήποτε θα ψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα. Δε νομίζουμε ότι 

χρειάζεται να επιχειρηματολογήσουμε περισσότερο, διότι είναι ξεκάθαρα .τα 

οφέλη από αυτή τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφέρει ότι τα υπό συζήτηση σχέδια νόμου και η 

ψήφισή τους στοχεύουν να πληρώσουν ένα τεράστιο κενό το οποίο υφ(σταται στην 

εργατική και κοινωνική νομοθεσία. Και πράγματι έτσι έχουν τα πράγματα. 

Προηγούμενοι συνάδελφοι έχουν σκιαγραφήσει τα τεράστια κοινωνικά προ

βλήματα τα οποία αντιμετώπιζαν οι εργαζόμενοι εξαιτίας της έλλειψης αυτής της 

νομοθεσίας. Και είμαι βέβαιος ότι όλοι έχουμε γνώση σοβαρών κοινωνικών 

προβλημάτων και κοινωνικών τραγωδιών που ξε:υλίσσονταν, επαναλαμβάνω, 

εξαιτίας της έλλειψης σχετικής νομοθεσ(ας. Είναι εξαιτίας αυτής της κατάστασης 

που η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κατέθεσε την πρόταση 

νόμου η οποlα συζητείται σήμερα από κοινού με το κυβερνητικό νομοσχέδιο. Και 

είμαστε σίγουροι ότι η ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου, όπως έχει διαμορφωθεί, 

θα συμπληρώσει πράγματι έyα τεράστιο κενό, θα αντιμετωπίσει σοβο:.ρά κοινωνικά 

προβλήματα και κοινωνικές τραγωδίες οι οποίες εξετυλίσσοντο μέχρι τώρα. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που και η δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα, 

·ιtου είχε την πρωτοβουλ(α να καταθέσει τη σχετική πρόταση νόμου, ασφαλώς θα 

υποστηρίξει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ως έχει διαμορφωθε(. Θά 'θελα να 

προσθ~σω, τελειώνοντας, ότι η εφαρμογή αυτού του νόμου, όπως και άλλων νόμων 
που σχετίζονται με την κοινωνική ασφάλιση, συνεπάγεται επαρκή επάνδρωση του 

Τμήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Γι' αυτό δράττομαι αυτής της ευκαιρίας, για .να τονίσω ότι, λαμβάνοντας 

υπόψη πως σύντομα θα συζητήσει η Βουλή και θα ψηφ(σει τους νέους 
προϋπολογισμούς του κράτους, εισηγούμαι όπως η ψήφιση του υπό συζήτηση 

νόμου ληφθε( υπόψη, όταν θα συζητείται η πλήρωση των θέσεων που ζητούνται 

για το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φάντης. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Δε θα ήθελα να επαναλάβω όσα οι άλλοι 

συνάδελφοι είπαν για το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. Καί συμφωνώ μ' όσα έχουν 

λεχθεί για το ότι αποτελεί ένα πολύ σημαντικό βήμα. Εκείνο που ήθελα να 

επισημάνω είναι ότι το θέμα της κοινωνικής ασφάλισης των εργαζομένων από 

μέρους των εργοδοτών τους είχε επισημανθεί από τα πρώτα βήματα του 

συνδικαλιστικού κινήματος. Και θα ήθελα να πληροφορήσω τους νεώτερούς μου 

ότι στην πρώτη συλλογική σύμβαση που υπογράφτηκε στις 13 Μα·ί·ου 1939 
μεταξύ της συντεχν(ας κτιστών και εργατών κτιστών και των εργολάβων εκείνης 
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της εποχής προεξάρχοντος του θείου του κ. Λέανδρού Ζαχαριάδη, του Γιώργου 

Μουσταχά περιλαμβάνετο η υποχρέωση των εργοδοτών για κοινωνική ασφάλιση 

των εργοδοτουμένων τους μέσω ασφαλισ-rι.χών εταιρειών, αλλά δυστυχώς αυτή η 

σύμβαση ή αυτό το μέρος της σόμβασης δεν εφαρμόστηκε, διότι τρεις μήνες μετά 

την υπογραφή της κηρόχθηκε ο πόλεμος και όλα είχαν αλλάξει. 

Απλώς ήθελα να επισημάνω ότι αυτό το αίτημα -και χαίρω ιδιαίτερα .τώρα 

που ψηφίζουμε αυτό το νόμο- επι_σημάνθηκε και ήταν ένα από τα πρώτα 

αιτήματα που υπέβαλε από τα πρώτα βήμα_τά του το συ\ιδικαλι.στικό κίνημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μου φέρνει στη μνήμη πολό θλιβερές καταστάσεις η αναδρομή σου στο 

παρελθόν, αγαπητέ μου κύριε Φάντη, διότι. εκείνος ο οποίος έχει την περισσότερη 

πείρα σ' αυτά -Τα θέματα είμαι εγώ. Εκατοντάδες άνθρωποι πέθαναν στην ψάθα, 
διότι δεν υπήρχε καμιά πρόνοια για την αποζημίωση εκείνων οι οποίοι πάθαιναν 

εργατικά ατυχήματα. Όταν δειλά-δειλά έγινε ο πρώτος νόμος το 1942, η 

ανθρώπινη ζωή διετιμάτο σε: t.QΟΟίΑρκεί να τα αναφέρω ό~α αυτά, για να φανεί η 
πρόοδος την οποία έχΟυμε κάμει μέσα σ' αυτά τα σαράντα ή σαρανταπέντε 

χρόνια. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ) 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Εξαιροόμενες απασχολήσεις. 'Αρθρο 3. 

Υποχρέωση ασφάλισης. 'Αρθρο 4. 

Διατάξεις για το ασφαλιστήριο. 'Αρθpa 5. 

Δαπάνες σε: νοσοκομείο. Άρθρο 6. 

Ανίσχυρος όρος σε ασφαλιστήριο. Άρθρο 7. 

Επιστροφή πιστοποιητικοό ασφάλισης. 'Αρθρο 8. 
lποχρe:ώσe:ις ασφαλιστή αναφορικά με: δικαστική απόφαση εναντίον του 

ασφαλισμένου. 'Αρθρο 9. 

Δικαιώματα εργοδοτουμένου έναντι του ασφαλιστή. 'Αρθρο 10. 

Υποχρέωση παροχής πληροφοριών. 'Αρθρο 11. 

Ανίσχυρες συμφωνίες μεταξό ασφαλιστή και ασφαλισμένου. 'Αρθρο 12. 

Πιστοποιητικό ασφάλισης. 'Αρθρο 13. 

Διακανονισμός αξίωσης. 'Αρθρο 14. 

Υποχρεώσεις εργοδότη αναφορικά με πιστοποιητικό ασφάλισης. 'Αρθρο 15. 
Επιθεωρητές. Άρθρο 16. 

Ταμείο Ασφαλιστών Εργατικών Αποζημιώσεων. 'Αρθρο 17. 

Συνυπολογισμός αποζημιώσεων. Άρθρο 18. 

Παραγραφή pιξιώσεων. Άρθρο 19. 

Εξουσίες Συμβουλευτικοό Σώματος. 'Αρθρο 20. 

Αδικήματα. 'Αρθρο 21. 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 22. 
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Έναρξη ισχύος του Νόμου αυτού. 'Αρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 23 εγκριθούν; 
Επειδfι δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 23 εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 

Ευθύνης των Εργο3οτών Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή 8εv υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι <<0 περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 51) του 1989». 
Καλώ τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 3ιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 51) ΤΟΥ 1989>>. 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Κωνσταντίνος Λόρ3ος 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμειου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

:€8,700 1000 και η 8ιάθεσή του για την κάλυψη των αναγκών σε επιχορηγήσεις 
μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών κα_ι ΠροUπολογισμού, υιοθ~τώντας 
τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου, αφού τροποπ.οιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 36) του 1989>>. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπ&ρχουν ομιλητtς επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 3εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθpο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδfι δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγχρ(νεταt. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού !8, 700,000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 1 Αpθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1989». 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 14) ΤΟΥ 1989» 

Παρόντες: 

Ντlνος ΚωνσταντLνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Η ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 
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Σκοπός του νόμου που προτεlνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους L400,000 και η 
" 'θ ' 'λ ψ ' ' ' uια εση του για την κα υ η των uποχρεωσεων που εκκρεμουν σχετικα με την 

εκτέλεση διάφορων εργασιών στο Διεθνές Κέντρο Συνεδρίων στη Λευκωσ(α. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς διάθεσης του rιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθε(; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

f400,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 
/ 
Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 
Επειδή-δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 κ.αι ο Πίνακας εγκρίνονται. 
Προχ~ρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
""' , , Ε" ' Ο παρών Νόμος συναται να αναφερεται ως ο περι tοικευσεως 

ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Συμπλη-

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1989». 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩιΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
ΕΚΘΕl~. ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ,ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤ ΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔ~ΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 1989». 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριιiδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρια της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημιiτων ύψους !297,485 και η 
8ιάθεσή του για την αποκατάσταση των σοβαρότερων και πιο επειγουσών ζημιών 

που προκλήθηκαν από τις κακοκαιρίες του Δεκεμβρίου 1988 Ιανουαρίο" 1989. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η Υπουργική 

Επιτροπή που ορίστηκε για να μελετήσει το θέμα των ζημιών που προκλήθηκαν 

από τις κακοκαιρίες της πιο πάνω περιό8ου αποφάσισε να εισηγηθεί την 

αποχατάστq.ση εχε!νων μόνο των ζημιών που χρLνονται σοβαρότερες και οι 

υπόλοιπες ζημιές να αποκατασταθούν από σχετικό κον8ύλι που θα συμπεριληφθει 

στους ΠροUπολογισμούς για το 1990., Οι ζημιές που προτεlνεται να αποκα
τασταθούν με την προτεινόμενη συμπληρωματική π(στωση αφορούν κυρίως 

αρ8ευτικά έργα, υ8ατοπρομήθεια χωριών, βελτίωση αγροτικών 8ρόμων, αποκα

τάσταση 8ρόμων και γεφυριών, κτλ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋ~ολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ; Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, αν μου επιτρέπετε, από τ-,j θέση μου 8υο λόγια. Θα ήθελα να 
εκφράσω την ικανοπο!ηση μας για την έγκριση αυτού του ποσού, αλλά παράλληλα 

να υποσημειώσω ότι 8ιατίθεται για πολύ σοβαρά έργα όπως ε!ναι η υ8ατο

προμήθεια χωριών, η αποκατάσταση 8ρόμων και γεφυριών-, κάτι που 8ε 8ικαιο

λογε! τη μεγάλη καθυστέρηση στο να ελεγχθεl η ζημιά που έχει γ!νει και να 

εγκριθεί ,το ποσό για την αποκατάστασή της. Διότι η ζημιά είχε γ!νει πριν από 

10 με 11 μήνες, (από το Δεκέμβριο του 1988 και Ιανουάριο του 1989). Και 
ευτυχώς που υπήρχε η 8ιακριτική ευχέρεια στους κοινοτάρχες να προχωρήσουν στά 

έργα αυτά, .αλλά σ!γουρα κάποιοι άνθρωποι περιμένουν τα χρήματα. Γι' αυτό 

άποψή μας !ιναι ότι για τέτοια έργα σίγουρα θα πρέπει να προωθούνται και να 
εγκρ(νον~αι πιο γρήγορα τα κον8ύλια. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ&ρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εψόσοv δεν υπάρχουν &.λλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
γομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση.όπως το πρώτο άρθρο εγκριθει; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα: 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.ε297,485 για τη χρήση του .tτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Π(vακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 
Τπάρχεt ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας 

εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχ.ο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθοόν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο και ο Δεύτε.ρος Πινακας 

εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ&ρχει Ι:νσταση όπως το νομοσχl:διο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα} 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμοζ (Αρ. 17) του 1989. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤ ΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 17) ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες: 

Ντίνος l(ωνσταντίνοu, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ν(χος Μουσιοόττας, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νpμοσχέδιο σε συνεδp(α της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους .Ε400,ΟΟΟ και η 

διάθεσή του για την κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για την έναρξη των 

εργασιών της Β' Φάσης του σχεlΗου επέκτασης/ ανασχεδιοποίησης. του Διεθνοός 

αερολιμένα Λάρνακας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς διάθεσης :τ-ου πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται στη 

~ουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο 

τlτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περl Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989>>. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδlου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.Ε400,ΟΟΟ για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται 

ομόψωνα. 

Προχωρο.ύμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υ 1 , 1 ,~ ψ ' ό 
παpχει ενσταση οπως το νομοσχεοιο ηφιστει σε ν μο; 

(Κτυπά τη σψύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει &νσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπλ·t]pωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Ανακουφίσι::ως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1989)), 

Π αραχοι.λώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟ

ΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Ντίνος ΙCωνσταντLνοu, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

ΙCωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαψίδ·~ς 

Νίκος Μοuσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποι·~θηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χρημάτων ύψους f370,000 για τψ ><άλυψ·~ της ολικής δαπάνης για την αντιμισθία 
του μόνιμου προσωπικού που προσφέρει υπηρεσίες στο ΤΑΕΠ πέραν του 25% του 
εργάσιμου χρόνου του για το 1989. 

Η l(οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς Οιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 
' Β λ' ψ' ' ' ζ' ~ 1 ' εισ·t]γειται στη ου η την ηφιση σε νομο του υπο συ ·t]τηση νομοσχεοιου, αφου 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως αΟ περί Ει8ικεύσεως 

Συμπλ·t]ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·~ς; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένστασ·t], το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνοc. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής απ6 το λογαριασμό Ί~αμείου Ανακουφίσεως Εχτο

πισθέντων και Παθόντων ποσού .€370,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31Δεκεμβρίου1989. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχεt ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπλη

ρωματικής Πιστώσεως (Ί'αμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 7) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι (<Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο-

ποιητικοί) Κανονισμοί Γερμασόγειας του 1989>>. i 

Παρακαλώ τον Πρό"εδρο της αρμό_διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01' ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ1'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «OI ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΓΕΡΜΑΣΟΓΕΙΑΣ ΤΟΥ 1989>>. 
Παρόντες: 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοιvοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσω

τερικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς -και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

l{ανονισμών. 

Με τους πιο πάνω l{ανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) vομοθεσίας, σκοπείται η αναθεώρηση 
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του ύψους των τελών κατανάλωσης νερού για ξενοΟοχεLα στο Συμβούλιο Βελτιώ

σεως Γερμασόγειας της επαρχίας Λεμεσού 1 η παροχή στο ίΟιο Συμβούλιο της 

εξουσίας για επιβολή δικαιώματος στάθμευσης οχημάτων χαι η θέσπιση νέας 

κανονιστικής διάταξης σύμφωνα με την οποία το Συμβούλιο Βελτιώσεως Γερμα

σόγειας θα έχει το δικαίωμα σε περίπτωση ανομβρίας ή άλλης επείγουσας ανάγ

κης να περιορίζει την ποσότητα παροχής νερού ή να απαγορεύει την κατανάλωσή 

του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ·~ Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

διώξεις των υπό συζήτηση J(ανονισμών, γι' αυτό χαι ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ·~ςj 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές 1 θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 
Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Μονιάτη του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας J(οινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβά

σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ποτ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ((ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΜΟΝΙΑΤΗ ΤΟΤ 1989,,. 

Παρόvτες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδ·ης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε
ρικών οι οποlοι ανέ_λυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς 1 οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, σκοπείται η αύξηση των 

τελών αποκομιδής σκυβάλων για κατοικίες και ξενοδοχεία στο Συμβούλιο Βελτι

ώσεως Μονιά.τη της επαρχίας Λεμεσού, καθώς επίσης η αύξηση των τελών οικια

κής κατανάλωσης νερού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

διώξεις των υπό συζήτηση J(ανονισμών 1 γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλ·ι'}τές 1 θέτω τους ΙCανονισμούς υπό την έγκριση του 
Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι ΙCανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένστΟ'.σ·ι'}, οι ΙCανονισμοί εγχpίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι Δημοτικοί (Τpοποποιητιχοί) Κανονισμοί Αγλαν

τζιάς του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο Τ'ι')ζ αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβά

σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «01 ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες: 

Λέανορος Ζαχαριάοης, Πρόεορος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανορέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πά.νω ΙCανο

νισμούς σε συνεδρία τηζ που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. Παρευρέθηκε επίσης εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα τ·~ς Δημοκρατ(ας η οποία εξέφρασε τις απόψεις της πάνω σ' αυτούς. Στην 

ίδια συνεδρία ήταν επίσης παρών και ο αξ. Βουλευτής κ. Δ. Γεωργιάδης. 

Με τους υπό συζήτηση ΙCανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

87 της περί Δ·~μων νομοθεσίας, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών δημοτικών 
κανονισμών Αγλαντζιάς 1 έτσι ώστε το ανώτατο τέλος για την αποκομιδfι σκυβά-
λ , , \:'- ' ' , θή ' 
ων απο σπιτια 1 οιαμερισματα, καφενεια, καταστηματα, απο κες και γραφεια να 

αυξηθεί από .f30 σε .f40 ετήσια. 
Η ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση ΙCανονισμών 1 ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισfι τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουv ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση 1 οι ΙCανονισμοί εγκρίνονται. 
Για τα επόμενα θέματα που είναι ((Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας Κανονισμοί 

του Δήμου Πάφου του 1989>> και ((Ot περί Δημοτικής Υπηρεσίας του Δήμου 

Λατσιών Κανονισμοί του 1989», αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κοινή Έκθεση της 
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Επιτροπής Εσωτερικών. Εν πάση περιπτώσει οι Ί(ανονισμοί θα ψηφιστούν ξεχω

ριστά. 

Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Οιαβά

σει την 'Εκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕ

ΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «Ο! 
ΠΕΡ! ΔΗΜΟΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ 

ΠΑΦΟΥ ΤΟΥ 1989» ΚΑΙ 2. «Ο! ΠΕΡ! ΔΗΜΟΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΟΥ 
ΔΗΜΟΥ ΛΑΤΣΙΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989.» 

Παρόντες: 

Λέανορος Ζαχαρι&οης, Πρ6εορος 

Νίκος Μοuσιούττας 

ΑνΟρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω J(ανο

νισμούς σε σuνεΟρία της που πραγμα.τοποι"/ιθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεΟρίαση αυτή κλ·ήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. Παρευρέθηκε επίσης εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαy-

λ ' Δ ( Ι 1:"' 'Ψ ' ' ' yε εα της ημοκρατ ας η οποια ε.-.,εφρασε τις απο εις της πανω σ αυτους. 

Με τους υπό συζήτηση l(ανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

53 και 87 της περί Δήμων νομοθεσίας, σκοπείται η κανονιστική ρύθμιση των γενι
κών όρων πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων του Δήμου Πάφου και 

Λατσιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 1 υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση l(ανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη ότι αυτοί 

έχουν συνταχθεί κατά το πρότυπο των αντίστοιχων, l(ανονισμών που ισχύουν στο 

Δήμο Λευκωσ(ας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω υπό την έγκριση του Σώματος πρώτα 

τους l(ανονισμούς του Δήμου Πάφου. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι l(ανονισμοί εγκρίνονται. 

Δεύτερο 1 θέτω υπό την έγκριση του Σώματος τους Κανονισμούς του Δήμου 
Λατσιών. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι l(ανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση 1 οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
Το επόμενο θέμα ε(ναι ιιΟι περί Χωρ(ωv (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάτω Πύργου του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβά

σει την 'Εκθεση στο Σώμα. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊΆΚfΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Ο! ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΚΑΤΩ ΠΥΡΓΟΥ ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Φάντης 

Ν(χος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό σuζ·~τηση 

l{ανονισμών. 

Με τους πιο πάνω l{ανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτ[ωσις) νομοθεσίας 1 σκοπείται η κανονιστική 
ρύθμιση της καταβολής, από κάθε κάτοχο ή αδειούχο ξενοδοχείου οποιασδήποτε 

τάξης ή ξενώνα ύπνου, δικαιώματος το οποίο θα καθορίζεται από το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Ι{ά1ω Πύργου και το οποίο δεν θα υπερβαίνει τα 15 σεντ τη νύχτα 
για κάθε πρόσωπο ηλικίας μεγαλύτερης των 10 χρόνων που θα διαμένει σ' αυτά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ·ή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι παρόμοια 

δικαιώματα επιβάλλονται και εισπράττονται από τα συμβούλια βελτιώσ.εως, υιο

θετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί. εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσ ~ι.(ση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Προδρόμου του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l{οινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβά

σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Ο! ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ ΤΟΥ 1989». 
Ποιp6vτες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η l{οινοβοuλεuτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργείου Εσω

τερικών οι οποLοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

l{ανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποLοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίχ·ησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σχοπείται η επιβολή 

τέλους σε ξενοδοχεία 1 κέντρα διασκέδασης, χαφενεία.1 εστιατόρια, εργαστήρια, 

αποθήκες, χατασκηνωτιχούς χώρους και στο Δασικό l{ολλέ:γιο για την αποκομιδή 

σχυβ&.λων στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Προδρόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμο( εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Νήσου-Πέρα Χωρίου του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l{οινοβουλέυτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Ο! ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΝΗΣΟΥ-ΠΕΡΑ ΧΩΡΙΟΥ ΤΟΥ 1989». 

Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπείτα.ι μεταξύ άλλων 

η κανονιστική ρύθμιση της καταβολής δικαιώματος για την προμήθεια. πόσιμου 

νερού για. σκοπούς αξιοποίησης γης ή για μεταφορά του σε ανεγειρόμενη 

οικοδομή, η αναθεώρηση των καταβλητέων τελών από ιδιοκτήτη ή κάτοχο 

οποιουδήποτε οικήματος ή τόπου που εφοδιάζεται με οικιακό νερό και η 
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χα.τα.βολή τέλους θεά.μα.τος και δικαιωμάτων πλα:νοδιοπώλησης στο Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Νήσου-Πέρα. Χωρίου. 

Η J(οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, uιοΟετι~ντα:ς τους σ><οπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Ι\:α.νονισμών, ομόφωνα: εισηγείται στη Βόυλή την 

έγκρισή τους, ύστcρα από αριθμό τροποποιήσεων που επέφερε σ' αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλ·11τές σε Οέμοc αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι J(α.νονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι (<Οι περί Χωρίων (Διοίκηση κα.ι Βελτίωσ·rι) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Πέρα Πεδίου του 1989». 

Παρα:κα:λ<~ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να. 

δια.βάσει την Έκθεση στο Σώμα.. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «01 ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΕΡ Α ΠΕΔ!Οϊ' ΤΟΥ 1989». 
Παpόvτες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττα.ς 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτα.ς 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπ·~ Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω l{ανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω l{α.·.οvισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) yομοθεσίας 1 σκοπείτα.ι η αύξηση των 
ζυγιστικών δικαιωμάτων που καταβάλλονται στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέρα. 

Πεδίου της επαρχίας Λεμι::σού για τα στοcφύλια. 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υ1tό συζήτηση ΙCα.νονισμών και λαμβάνοντας υπόψη ότι τα πιο 

πάνω δικαιώματα ισχύουν από το 1974, ομόφωνοc εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμοός υπό την έγκριση του 

Σώμοcτος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι l(ανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάpχει ένσταση, οι Κανοvισμο( εγκp(vονται. 

Το τελευταίο θέμα του Κεφαλαίου Α είναι «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Δαλιοό του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθe:ση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙ ΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΙΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΔΑΛΙΟΙ ΤΟ! 1989>>. 

Πιιρόv'<ες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Ν(κος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Καvο

νισμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργείοu Εσωτε

ρικών, οι οπο(οι αvέλuσάv τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδlδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων {Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπείταί, μεταl;ό 

άλλων, η κανονιστική ρύθμιση της καταβολής τελών για παροχή οικιακού νερού 

και η καταβολή ετf)σιου δικαιώματος για εκτέλεση/εξάσκηση οποιουδήποτε 

επιστημονικού επαγγέλματος, εμπορικής εργασίας, τέχνης ή άλλου επα'()'έλματος 
στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλtού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει ,ένσταση όπως οι Κανονισμοl εγκριθούν; 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Και έτσι φτάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Α. Προχωρούμε 

Κεφ&λαιο Β που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράψων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

τώρα στο 

(1) Ο Συμπληρωματικός {Αρ. 2) του περί 
Ηλεκτρισμοό Κόπρου Νόμου του 1989. 

ΠροUπολογισμοό της Αρχής 

(2) Ο Συμπληρωματικός {Αρ. 3) του περί 
Ηλεκτρισμοό Κόπρου Νόμου του 1989. 

ΠροUπολογισμοό της Αρχής 

Στάληκαν από το Ιπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

(3) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 53) του 1989. 

(4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 54) του 1989. 

(5) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ 

Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(6) Ο περ( Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(7) Ο περ( Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(8) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(9) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(10) Ο περί Παρο\τασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

( 11) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

( 12) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(13) Ένταλμα Προκαταβολής με Αρ. 1/89 για ποσό .C20,000 για αντι
μετώπιση των εξόδων λειτουργίας του Ταμείου του Υδατικού Έργου 

του Χώρου Απόρριψης και Επεξεργασίας Λυμο\των στον 'Αγιο 

Σωζόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην ΚοινοβουλευτιΚή Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(14) Έγγραφο που αφορά: Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων στις Σχολικές Εφορεlες Λευκωσίας, Λεμεσού, Ανθούπολης 

και Παραλιμνίου δυνο\μει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Τπηρεσlαν Νομικών Προσώπων Δημο
σίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Στο\ληκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(15) Έγγραψα που αψορούν: Τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνο\μει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτο\κτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Στάληκαν από το Υπουργείο Οικοvομικώv. 



483 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 
Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπη Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

(16) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διοικοιτοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τον κ. Αντώνη Ανδρέου, Βουλευτή ΔΗ.ΣΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

pαραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(17) Ο περί της Ί'ποχρεωτικής Αναγραφής σε μια από τις επίσημες 

γλώσσες της ΔημοΚρατίας :rων επωνυμιών, διαφημίσεων και άλλων 

ενδε(ξεων που τοποθετούvτάι σε δημόσιους χώρους. 

Κατατέθηκε από την κ. Ρήνοι Κοιτσελλή, Βουλευτή ΔΗ.ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: " 

Παραπέμπεται στηv-ΚΟιvοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

11,οιιδείοις, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Όχι, Εσωτε,ριχώv είναι, διότι θα υποχρεώσετε τον κόσμο, τους καταστημα

τάρχες, δημόσιοι ιδρύματα και λοιπά νοι θέσουν τις πινακίδες τους στην ελληνική 

γλώσσα. Η Επιτροπη Εσωτερικών θα αποφασ(σει το θέμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγοόμαι να πάει στην Επιτροπή Παιδείας, Οι.ότι παρόμοιο 

θέμα στο Κεφάλαιο Δ υπάρχει και συζητείται τώρα στην Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Κακώς. Να πάει ενώπιον της Επιτροπής Εσωτερικάιv. Τι σχέση έχει. η 

Επιτροπή Παιδείας με τις επιγραφές των καταστημάτων; 

Λοιπόν έχουμε τελειώσει με το Κεφάλαιο Β. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ: 

Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώ-<ηση ημερομηv!ας 17 Οκτωβρ!οu 1989 uποβληθε!σα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιαvού και ληφθε!σα 

στις 18 Οκτωβρ!οu 1989. 
(<Επει8ή η αξι.οχρατιχή αv~λιξη στο αστυνομικό σώμα -στοιχε(ο εκ των ων_ 

ουκ άνευ για την εμπ~8ωση της τ&.ξης, αλλά και κράτους ευvομούμενου

προΟποθέτει και την όποιρξη Ειδικής Αστυνομικής Σχολής ή Ακαδημίας, ερωτάται 

ο αρμ.ό8ιος lπουργός να χατατοπ!σει το Σώμα: 

1. Η Αστυνομική Αχα8ημ!α (της οποίας τη σκοπούμενη σύσταση 

πρόσφατοι εξήγγειλε) αποβλέπει στην αποδοχή (κατόπιν εξετάσεων) 
σπου8αστών για εκπα(8ευση χι ανά8ειξη αρχιφυλάκων κι υπαστυνόμων 

(όπως με την ύπαρξη και λειτουργ(οι αντίστοιχων σχολών στην Ελλάδα 
επιτυγχάνεται) ή απλά θ 'αποβλέπει στην παροχή κάποιου είδους 
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επι.μόpφωσης σε στερούμενα συναφών προσόντων -αλλά βαθμούχα

μέλη της Δύναμης; 

11. Αν στην ικανοποίηση του πρώτου σκέλους της Ερώτησης στοχοθετεί η 

συσταθησόμενη Ακαδημία, πότε υπολογίζεται η λειτουργία της; 

111. Πώς αξιολογούνται <:>L μερικές δεκάδες απόφοιτοι ανώτατων σχολών 
της Ελλάδας {βασικά των Νομικών και άλλων Σχολών των Πανε

πιστημ(ωv Αθηνών, Θεσσαλοv(κης, Ιωαννίνων κ.ά.) που υπηρετούν στο 

αστυνομικό σώμα;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφι!ρειας Λεuκωσίας κ. Πι!τρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
«Για απόλυσή τους και πάλι προειδοποιήθηκαν από το αρμόδιο ίπουργείο οι 

τεχνικοί του Τμήματος Αναπτύξεως ίδάτων, μόλο που το κατ' εξοχήν αρμόδιο 
τμήμα (Αναπτύξεως ίδάτων) δημόσια και με εκθέσεις του παραδόχεται ή/και 

αvθομολογε( την αναγκαιότητα του ρόλου τους -θεωρώντας τους ως sine qua ηοη
γι.α την εκτέλεση του· ευρύτατου οργανογράμματος υδατικής ανάπτυξης που 

κατάρτισε και {μαζί τους) στοχοθετεί την όμπρακτη εφαρμογή του. 

Πώς ~μβιβάζοvται τα διεστώτα;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφ.!ρειας Λεuκωσίας κ. Π.!τρο Στuλιανού και ληφθείσα 
στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
«Οι πορτοκαλοπαραγωγοί όλης της Κύπρου που με δέος αντικρίζουν το 

μέλλον -ενόψει της καταστροφικής πτωτικής τάσης των τιμών του προϊόντος τους 

(η περσινή εσοδεία προσφέρθηκε στις !:120, ενώ η φετινή σε ί70 μόλις τον τόνο, 
μόλες τις αυξήσεις: καλλιεργητικές, συγκομιδής κ.ά.) και της ακόμα χειρότερης 

μοίρας των λεμοvοπαραγωγώv, που εκριζώνουν κατά δεκάδες στρέμματα, στα 

τελευταία χρόνια, τα δέντρα τους- ζητούν (όπως, άλλωστε, ζήτησε ομόφωνα κι η 

Βουλή στις 5.10.89, κατά τη συζήτηση συναφούς θέματος που εγγράψαμε), 

ανάμεσα στ' άλλα, και τα πιο κάτω: 

1. Επιχορήγηση του ηλεκτρικού ρεύματος που αναγκάζονται να κατα

ναλώσουν για τη λειτουργία των μηχανών άντλησης του νερού, που 

εξάγουν από μεγάλο βάθος (300-400 πολλός φορές πόδια) και της 

συνεπακόλουθης δαπάνης. 

11. Ομαδικούς αεροψεκασμούς. 

111. Απαγόρευση της εισαγωγής χυμών εσπεριδοειδών -τις πιο πολλός 

φορές χαμηλής κι ευτελούς ποιότητας- από το εξωτερικό. 

IV. Πpοσπάθεια τυποπο(ησης των κυπριακών χυμών και προώθηση (με τη 

διαφώτιση κτλ.) της επιτόπιας κατάνάλωσης, με παράλληλη προ
σπάθεια αναβάθμισης του εξαγωγικού εμπορ(ου τους. 

V. Περlληφη του κυπριακού χυμού εσπεριδοειδών στο διαιτολόγιο του 

στρατεύματος. 

Πώς αντικρίζει τα αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από '\'ον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφ.!ρειας Λάρνακας κ. Οδuσσ.!α Δημητρίοu και ληφθείσα 

στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
((Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσέι τη Βουλή: 

{α) Πάνω στο ποσό που θα επιβαρυνθεί ο Κύπριος φορολογούμενος με την 

προβλεπόμενη καθυστέρηση 6 τουλάχι.στον μηνών, αν δεν διαρκέσει και 
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περισσότερο η αναβολή, της παράδοσης του υπεραστικού δρόμου 

Λάρνακας-Δεκέλειας. 

(β) Ποιοι ευθύνονται γι' αυτή την καθuστέρήση;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λιίρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu και ληφθείσα 
στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο Ύποuργε(ο να ενημερώσει τη Βουλή για ποιους λόγους 

κρίθηκε σκόπιμη η μεταφορά της ίπηρεσίας Διαλογής Επιστολών του Ταχυ

δρομείου Λάρνακας στο Ταχυδρομείο Λευκωσ(ας. 

Παράλληλα ζητείται από το -Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα κατά πόσο 

με τη μεταφορά αυτή προέκυψε καλύτερη εξυπηρέτηση του κοινού και, αν όχι, 

γιατί αυτή η μεταφορά σε βάρος της Λάρνακας.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμ,ο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιιίννη και λη

φθείσα στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
(<Οι πρόσφυγες που διαμένουν στις πολυκατοικίες της συνοικίας Καθολικής 

Λεμεσού ζητούν όπως διατεθεί ένα από τα καταστήματα των πολυκατοικιών 

αυτών, με σκοπό να λειτουργήσει ως καφενείο για -rις ανάγκες -rων προσφύγων -rης 

περιοχής. 

Γι 1 αυ-rό ερω-rά-rαι η αρμόδια αρχή να πληροφορ-/jσει -rη Βουλή αν προ-rίθε-rαι 

και πό-rε να ικανοποιήσει -ro .δίκαιο αυ-rό αί-rημα -rων προσφύγων -rης συνοικίας 
Καθολικής Λεμεσού.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιιίννη και λη

φθείσα στις 18 Οκτωβρίοu 1989. 
«Κα-rά -rην τελευ-rαία επίσκεψή μου σ-rο χωριό Μου-rταγιάκα οι πρόσφυγες 

κάτοικοι μου ανέφεραν ότι αντιμε-rωπίζουν διάφορα προβλήματα, -rα κυριότερα 

από τα οποία είναι: 

1) -Υπάρχει ανάγκη δημιουργίας κοινο-rικού γηπέδου για τις ανάγκες των 

2,000 περίπου προσφύγων που κατοικούν στη Μου-rταγιάκα. 

2) Η διασταύρωση επί του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού 

από και προς τη Μουτταγιάχα να γίνει υπέργεια ή υπόγεια. Σε 

αντίθετη περίπτωση υπάρχει αίτημα για τοποθέ-rηση φώτων τροχαίας. 

3) Μετ&. την επέκταση του συνοικισμού έχει δημιουργηθεί πρόβλημα 

παροχής νερού και για να επιλυθεί τού-rο απαιτείται η κατασκευή 

ψηλό-rερου και μεγαλύ-rερου ν-rεπόζι-rου. 

4) Να παρασχεθεί βοήθεια στους κτηνοτρόφους για να μεταφερθούν στην 

κτηνοτροφική περιοχή. 

Γι' αυτό ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 

να αντιμετωπίσει θετικά τα ανωτέρω προβλήματα και πότε.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βοuλεuτή περιφέρειας Πciφou κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα 

στις 19 Οκτωβρίοu 1989. 
<<Η κοινό-rητα Χολετριών θέτει αί-rημα αλλαγής των σωλήνων του υδρευτικού 

δικ-rύου -rης κοινό-rη-rας λόγω φθοράς. Πότε -ro αρμόδιο _-Υπουργείο θα ικανο

ποιήά:fι το δίκαιο αυτό αίτημα;» 
1 
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Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πιίφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίοu 1989. 
«Πώς αντιμετωπιζει το αρμόδιο Τπουρyείο το α(τημα της κοινότητας 

Χολετριών για αναπροσαρμογή των ορ(ωv της περιοχής της κοινότητας;)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πιίφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίοu 1989. 

«Η κοινότητα Χολετριώv εγείρει αϊτημα διενέργειας αναδασμού. Πότε το 
αρμόδιο Τπουρyε(ο θα ικανοποιήσει το αίτημα αυτό;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πιίφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 
19 Οκτωβρ{οu 1989. 

(<Η κοινότητα Κονιών αντιμετωπίζει πρόβλημα διακοπών στην ύδρευση. Πώς 

αντιμετωπίζει το πρόβλημα αυτό το αρμόδιο Τποuρyείο και πότε προτίθεται να 
1'0 επιλύσει;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. ΓιαννιiΚη Ομήροu και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρ{οu 1989. 
({Η κοινότητα Κονιών ζητεί όπως τα οικόπεδα που διαχωρίζονται με σκοπό 

να παραχωρηθούν σε κατοίκους του χωριού δοθούν σε λογικές τιμές. Ποια είναι η 

επί τούτου πρόθεση του αρμόδιου Τπουρyείοu;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πιίφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίοu 1989. 
((Ερωτάται το αρμόδιο Τποuρyείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 

να μονιμοποιήσει τους πέντε Επιθεωρητές 'Τδατος που εργάζονται από 

..., πενταετtας στο Τδατικό Έργο Πόλεως Χρυσοχούς,)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Πιίφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 
19 Οκτωβρ{οu 1989. 

«Έχει καταγγελθεί πρόσφατα από την Ένωση Κυπρί~v Ξεναγών ότ~ οι · 
αρχές των βρετανικών βάσεων εμπόδισαν ξένους περιηγητές και Κύπριες ξεναγούς 
να εισέλθουν σε περιοχές αρχαίων μνημείων στό Κούριο, ότι οι Άγγλοι 

στρατιώτες αποπειράθηκαν να τους υποβάλουν σε σωματική έρευνα και ότι 

άσκησαν σωματική βία σε μια Κυπρία ξεναγό. 

Επειδή η πιο πάνω συμπεριφορά αποτελεί πρωτοφανή πρόκληση και δείγμα 

αποικιοκρατικής νοοτροπίας, ερωτάται η κυβέρνηση να ryΑήροφορήσει το Σώμα: 

1) Σε ποιες ενέργειες και παραστάσεις προέβη· προς τη βρετανική 

κυβέρνηση για την προκλητική, σκανδαλώδη και αποικιοκρατικής 

νοοτροπίας συμπεριφορά των θλιβερών της οργάνων εναντίον των 

ξένων περιηγητών και των Κυπρίων ξεναγών; 

2) Κατά την ημέρα του επεισοδίου είχαν εξασφαλίσει άδεια χρησιμο

ποίησης του αρχαίου θεάτρου του Κουρίου οι αρχές των βρετανικών 

βάσεων; / 
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3) Τι αποζημιώσεις, ηθικές και υλικές, σχοπεόει να ζητήσει η κυβέρνηση 

για τον προπηλακισμό και την άσκηση παράνομης βίας σε βάρος 

πολιτών της από τα όργανα των βρετανικών βάσεων; 

4) Τι μέτρα προτίθεται να λάβει η κυβέρνηση για τον τερματισμό των 

απαράδεκτων προκλήσεων των οργάνων των βρετανικών βάσεων σε 

βάρος πολιτών της Δημf)κρατlας και y·ια την εξασφάλιση απρόσκοπτης 

προσπέλασης προς τους αρχαιολογικούς μας θησαυρούς που βρίσκονται 

στην περιοχή των β-&σεων;)) 
Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήροιι και ληφθείσα στις 
19 Οκτωβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν προτίθεται 

να ικανοποιήσει το δίκαιο α(τημα της κοινότητας Χnλετριών για κατασκευή 

οχετών για τα όμβρια όδατα.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίου 1989. 

(<Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

εγκατασταθούν τηλέφ~να στα σπίτια της κοινότητας Χολετριών.)> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίου 1989, 

«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν εξετάζει και 

αν προτίθεται να υιοθετήσει το αίτημα της κοινότητας Χολετριών για παρα

χώρηση των κυβερνητικών κατοικιών στην κοινότητα με -ro σύστημα -rης 

ενοικιαγοράς.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίου 1989. 

«Πότε το αρμό8ιο Υπουργε,(0- προτίθεται να επι8ιορθώσει το κτίριο του 

Δημοτικού Σχολείου στα Χολέτρια, Που βρίσκεται σε πραγματικά .άθλια -' κατασταση;>> 

Ερώτηση ημερομηνία~ 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας_ Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίου 1989. 

(<Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο πότε προτίθεται να ικανοποιήσει το 8ίκαιο 

αίτημα-της- κQtνότητας Χολετριών για ανέγερση κοινοτικού κέντρου για στέγαση 
8ιάφορων υπηρεσιών -rης κοινότητας.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 
19 Οκτωβρίου 1989. 

«Η χαλαζοθύελλα που έπληξε πρόσφατα την επαρχία Πάφου προκάλεσε 

βαρύτα-rες ζημιές σε φυτείες γεωργών στην κοινό-rητα Κονιών. Πώς αντιμετωπίζει 

η κυβέρνηση το 8ίκαιο αίτημα για παραχώρηση έκτακτης οικονομικής βοήθειας 

στις περιπτώσεις που 8εν καλύπτονται από τον Ο.Γ .Α;)> 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τέλος φθάνουμε στο Κεφάλαιο Δ ', που είναι η περίφημη υπόθεση της 

D.S.R ... Όλοι οι Βουλευτές οι οποίοι και ενέγραψαν το θέμα και θα ήταν έτοιμοι 
να μιλήσουν σήμερα, είναι αυτή τη στιγμή στο Προεδρικό, όπου κατατοπίζονται 
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας επί διαφόρων θεμάτων και η παράκλησή τους 
είναι να αναβληθεί η συζήτηση αυτού του θέματος. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ζητούμε να δοθεί προτεραιότητα στο θέμα της μη ανταπόκρισης της 

κυβέρνησης στο ψήφισμα της Βουλής για την ΕΟΚ. Επειδή θεωρούμε το θέμα ως 
πολύ σοβαρό, ζητούμε να αρχίσει η συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' με αυτό το θέμα. 

Γι' αυτό θέτουμε το θέμα προς στο Σώμα για απόφαση, για να αρχίσει 

αμέσως σuζ ήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πού είναι το θέμα, κύριε Γαλανέ; 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είvαί το όγδοο θέμα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Είναι το όγδοο θέμα. Λοιπόν, κύριοι, ο κύριος Γαλανός αιτείται να δοθεί 

προτεραιότητα στη συζήτηση του θέματος με αριθμό 8, που είναι η Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 

πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της Κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα 
της Βουλής για α(τηση της Κύπρου να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989». 

Θέτω λοιπόν σε ψηφοφορία το θέμα. 

Ο κύριος Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Παρόλο που εμείς δε βλέπουμε κανένα λόγο για να θεωρηθεί το θέμα ως 

επε(γον, αλλά επειόή είναι παράκληση του κυρ(ου Γαλανού και για να μην του 

χαλάσουμε το χατlρι, Οε θα αντιταχθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Λοιπόν υπάρχει, κύριοι, οποιαόήποτε ένσταση ώστε να Οοθεί προτεραιότητα 

στο θέμα το οποίο εισηγήθηκε ο κύριος Γαλανός; Επειόή Οεν υπάρχει οποιαόήποτε 
ένσταση, -yότε Το θέμα αυτό συζητείται κατά προτεραιότητα. 

Υπάρχουν ομιλητές .... 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Νοουμένου ότι θα παραμείνει στην ημερήσια Οιάτα.ξη, κύριε Πρόεόρε, μέχρι 
-την επόμενη Πέμπτη. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Να διαβαστεί η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι, Ο!νεται ομόφωνα προτεραιότητα στη συζήτηση αυτού του θέματος. 

Καλείται ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την 'Εκθε ση. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω το συνάδελφο κύριο Κωνσταντίνου που αν και 

Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών, όταν κάτι δεν αφορά οικονομικά θέματα 
είναι μεγαλόψυχος. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΠΛΗΡΗΣ ΕΛΛΕΙΨΗ ΑΝΤΑ

ΠΟΚΡΙΣΗΣ ΕΚ ΜΕΡΟΥΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ ΤΟ 

ΨΉΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΓΙΑ ΑΙΤΗΣΗ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ ΝΑ ΕΝ

ΤΑΧΘΕΙ ΣΤΗΝ Ε.Ο.Κ. ΕΝΤΟΣ ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Αλέξης Γαλανός, Πρόε3ρος 

Τάκης Χατζη3ημψρίου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Ιωάννης Μάτσης 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συνήλθε σε έκτακτη συνεδρία της 

στις 9 Οκτωβρίου 1989 και ανασκόπησε τις εξελίξεις γύρω από το θέμα της 
υποβολής της αίτησης της Κύπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. υπό το φως του 

Ψηφίσματος της Βουλής της 29ης παρελθόντος Ιουνίου, σύμφωνα με το οποίο 

εκαλείτο η κυβέρνηση να υποβάλει την αίτηση της ΙCύπρου για την ένταξή της 

στην Ε.Ο.Κ. μέσα στον τρέχοντα χρόνο. Στη συνεδρία· της Επιτροπής κλήθηκε και 

παρευρέθηκε ο Τπουργός Εξωτερικών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παρά

γοντες του Τπουργείου του. 

Το υπό εξέταση θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Αλέξη Γαλανού, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΔΗ.ΚΟ. 

Καταθέτονται; ενώπιον της Επιτροπής, ο Τπουργός Εξωτερικών ανέφερε ότι 

η κυβέρνηση δεν έχει ακόμα ολοκληρώσει τον κύκλο των επαφών της με διάφορες 

χώρες τον οποίο έχει ήδη ξεκινήσει και συνεχίζει και ότι κατά τις εκτιμήσεις του 

η υποβολή της αίτησης της Κύπρου τώρα ή μεταγενέστερα δεν αναμένεται να 

επηρεάσει ή να προκαθορίσει την τελική θέση της Ε.Ο.Κ.. Ο Υπουργός Εξωτε

ρικών, απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα των Μελών της Επιτροπής, δήλωσε 

επίσης ότι η κυβέρνηση δεν έχει ακόμα αποφασίσει ως προς το πότε είναι ο 

κατάλληλος χρόνος υποβολής της αίτησης της Κύπρου και ούτε έχει ως τώρα 

καθοριστεί οποιοδήποτε χρονοδιάγραμμα για την ολοκλήρωση των αναγκαίων 

προπαρασκευαστικών διεργασιών. 

Η ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη την ενημέρωση 

του Τπουργού Εξωτερικών σε συνδυασμό με τη θέση της πλειοψηφίας της 

Ολομέλειας του Σώματος ότι επιβάλλεται -για τους λόγους που αναλύθηκαν 

εκτεταμένα ενώπιον του Σώματος- να υποβληθεί η αίτηση τηι; Κύπρου το 

ταχύτερο δυνατό και εν πάση περιπτώσει μέσα στο 1989, ενημερώνοντας το 
Σώμα για τις εξελίξεις που σημειώθηκαν γύρω από το όλο θέμα, διατυπώνει 

συνάμα τη γνώμη ότι η κυβέρνηση αδικαιολόγητα επιστρατεύει σειρά επιχει

ρημάτων για την αναβολή της κατάθεσης της αίτησης της Κύπρου για ένταξη 

στ·ην Ε.Ο.Κ., πράγμα που δεν κρίνεται ότι εξυπηρετεί, σε τελευταία ανάλυση, τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα της Κύπρου. Η Επιτροπή, τέλος, εκφράζοντας την 

απαρέσκειά της για τον ως τώρα χειρισμό του όλου θέματος από της πλευράς της 

κυβέρνησης, εισηγείται στο Σώμα τη λήψη των αναγκαίων μέτρων, ούτως ώστε να 
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ylνει σε~αστό από την κυ~έρνηση το Ψήφισμα της πλειοψηφίας της Βουλής που 
\ήφθηκε στις 29 Ιουνίου 1989. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, κ. Πουμπουρής 
και Σαββί8ης, επανέλαβαν ότι η πλευρά τους θεωρεί την ένταξη της Κύπρου στην 

Ε ο κ ζ ' ' λ ' 1 1 1 . . . σαν επι ημια για τα οικονομικα και πο ιτικα συμφεροντα του τοπου, γι 
αυτό και όε συμφωνά με την υποβολή αίτησης για πλήρη ένταξη. 

Εκτός από την πιο πάνω θέση αρχής, οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστεράς 
πιστεύουν ότι εγε(pεται θέμα συνταγματικότητας για την ένταξη της Κύπρου 

στην Ε.Ο.Κ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

lπάρχουν ομιλητές επ( του θέματος που θίγει η Έκθεση; 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι σuνάόελφοι, 

Υποχρεωθήκαμε σαν Κοινοβουλευτική Ομάόα του Δημοκρατικού Κόμματος 
να εγγράψουμε αυτό το θέμα, γιατί εξακριβώσαμε πλεόν πέραν πάσης αμφιβολίας 
ότι η κυβέρνηση του κυρίου Βασιλείου όεν είχε και όεν έχει καμιά πρόθεση να 
προχωρήσει στο να υλοποιήσει ουσιαστικά την απόφαση της πλειοψηφιας της 
Βουλής, για να υποβάλει το ταχύτερο 8υνατό, εντός του 1989 αιτηση για ένταξη 
της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ .. 

Τουναντιον, κατά καιρούς, με 8ιάφορες 8ικαιολογιες κωλυσιεργεί και παρελκ

ύει το όλο θέμα και εlναι πλέον σε μας καθαρό - ξεκάθαρο ότι η κυβερνητική 

πλευρά 8εν έχει πάρει την πολιτική απόφαση να προχωρήσει. Απλώς φραστικά 

μιλά για ένταξη, αλλά στην πραγματικότητα ακολουθε( μια τέτοια γραμμή, είναι 

τόσο ασαφής στις θέσεις της, που ο8ηγεί. την ΙCύπρο μακρυά από αυτή την αίτηση 

που, οπωσ8ήποτε, πιστεύουμε ότι πρέπει να υποβληθε( χωρίς καθυστέρηση. Διότι 

αν καθυστερήσουμε πέραν κάποιων ορισμένων χρονικών ορίων, τα οποία πιστεύ

ουμε ότι εξαντλούνται, κιν8υνεύει η Κύπρος να μη γ(νει απο8εκτή την ώρα που θα 

πρέπει να γίνει. Δηλα8ή υπάρχει και θέμα κάποιου χρονο8ιαγράμματος, όπως 
επίσης υπάρχει και θέμα να 8ιαλέξουμε την κατάλληλη ώρα για την υποβολή της 

αίτησης. 

Θα ήθελα να επαναλάβω σε συντομ(α τους λόγους για τους οποίους πιστεύ

ουμε ότι η Κύπρος πρέπει να υποβάλει αίτηση για ένταξη το ταχύτερο 8υνατό. 

Πρώτα - πρώτα είναι σε όλους γνωστό, και το επαναλαμβάνουμε όμως για 

ιστορικούς λόγους, ότι η Κύπρος ιστορικά, γεωγραφικά και παρα8οσιακά ανήκει 

στο χώρο της Ευρώπης, είναι ο Ευρωπαίος ακρίτας, κατά την άποψή μάς, της 

νοτιοανατολίκής γωνιάς της Μεσογείου. ΠιστΈύουμε ότι προχωρώντας στην 
αίτηση για ένταξη και γινόμενοι μέλος της Ευρώπης, ι8ιαίτερα μέσα στις κοσμο

γονικές εξελίξεις που παρουσιάζονται σήμερα, το νέο κλίμα ύφεσης το οποίο 

υπάρχει, τη συνάντηση των 8ύο κόσμων, την τάση εξασθενήσεως των σ:rρατιωτι

κών συνασπισμών και γενικά αυτό που σήμερα ο ί8ιος ο κύριος Γκορμπατσώφ 

ονομάζει το Κοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι του Μέλλοντος, πιστεύουμε ότι η Κύπρος 

λαμβάνει τη σωστή απόφαση και προχωρεί σε εκείνο το χώρο που θα βοηθήσει και 

την κρατική μας οντότητα αλλά ταυτόχρονα Και την επίλυση του Κυπριακού προ
βλήματος. 

Δί8ονται 8ιάφοροι λόγοι και λέγονται 8ιάφορα επιχειρήματα τα οποία πιστεύ

ουμε ότι, μέσα σ 1 αυτό το κλίιια που επικρατεί σήμερα, είναι αναχρονιστικά και 
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' ' ή 'λλ ' ' ψ λ ' αυτα τα επιχειρηματα αν κουν σε α ες παρωχημενες εποχες, υχροπο εμιχου 

κλίματος που οπωσΟήποτε Οεν μπορούν να ισχύουν στα σημερινά ΟεΟομένα της 

Ευρώπης, της Ευρώπης της περεστρόϊχα, της Ευρώπης της Οιεθνούς ύφεσης, επα

ναλαμβάνουμε, της Ευρώπης η οποLα κινείται προς επανένωση και κατάργηση 

συνόρων, της Ευρώπης που οΟηγείται συγχρόνως στο να Οημιουργηθούν Ηνωμένες 

Πολιτείες της Ευρώπης. 

Τα επιχειρήματα τα οποία χρησιμοποιούνται για παράΟειγμα είναι ότι η 

Ε.Ο.Κ. των 12 είναι κάτι ταυτόσημο με το ΝΑ ΤΟ. Αυτό είναι πολύ λανθασμένο 
επιχείρημα, γιατί. αν και οι 11 από αυτές τις χώρες ανήκουν στο ΝΑ ΤΟ, σήμερα 
οι συνασπισμοί ΝΑΤΟ και Σύμφωνο της Βαρσοβίας έχουν χάσει τη σημασία τους 

σε μεγάλο βαθμό. Δε λέμε ότι έχουν εκλείψει αλλά η τάση είναι προς εξα.σθένησή 

των συνασπισμών. Τπάρχει όμως και η lρλανΟία η οποία είναι- ουΟέτερη χώρα, η 

Αυστρία η οποία είναι επίσης ουΟέτερη χώρα με πολύ σαφή ουΟέτερη πολιτική και 

η Γιουγκοσλαβία, η οποία είναι αΟέσμευτη χώρα, προβληματίζεται στο να υποβά

λει αίτηση. 

Είναι και γι' αυτό το λόγο που πιστεύουμε ότι Οε θα επηρεαστε( η αΟέ

σμευτη πολιτική της Κύπρου με την αίτηση για ένταξη ή ακόμα και με την 

ένταξή της στην Ε.Ο.Κ .. Εμείς πιστεύουμε ότι αντί του να επηρεαστεί αυτή η 
αΟέσμευτη πολιτική, που στο κάτω κάτω της γραφής είναι μια επιλογή της 

Κύπρου, θα ενισχυθεί ο ·ρόλος της Κύπρου, ο γεφυρωτικός και ο συνΟετικός ρόλος, 

μεταξύ Ευρώπης και αΟέσμευτων χωρών. Η γεωγραφική θέση της Κύπρου είναι 

τέτοια που σίγουρα η Κύπρος θα εξυπηρετήσει και το στρατόπεΟο των αΟεσμεύ

των μέσα στην Ευρώπη αλλά και τα συμφέροντα της Ευρώπης θα τα παντρέψει 

με τον πιο κατάλληλο τρόπο στο στρατόπεΟο των αΟεσμεύτων. Γι' αυτό το λόγο 

τα Οιάφορα επιχειρήματα περί ΝΑΤΟ ή περί αΟεσμεύτων, πιστεύουμε ότι είναι 

ανεΟαφικά. 

Εκείνο που πρέπει να εξετάσουμε όμως και έχει μεγάλη σημασία είναι τον 

παράγοντα ασφάλειας που σίγουρα συνηγορεί υπέρ της ένταξης της Κύπρου στην 

Ε.Ο.Κ .. Αν ο ΙCαραμανλής για κάποιους λόγους, ιΟιαίτερα λόγους ασφάλειας, 

προχώρησε να εντάξει την ΕλλάΟα στην Ε.Ο.Κ., πόσοι περισσότεροι λόγοι υπάρ

χουν άραγε στην περίπτωση της μαρτυρικής Κύπρου που σήμερα βρίσκεται υπό 

Τουρκική ημικατοχή; Σίγουρα στην περίπτωση της Κύπρου ισχύουν πολύ περισσό

τεροι λόγοι ασφάλειας για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. και θα έλεγα ότι η κρατική φυσιο

γνωμία της Κύπρου Οε θα χαθεί στο Ευρ<ι:iπαϊκό στρατόπεΟο. Τουναντίον θα ενι

σχυθεί η κρατική μας οντότητα, Οιότι η Κύπρος μετέχοντας μεν στην Ευρώπη 

αλλά μετέχοντας σε πάρα πολλές περιitτώσεις ισότιμα, θα ενισχύσει τη φυσιο

γνωμία της και θα μπορεί να προωθεί με πολύ πιο Ουναμι>:<.ό τρόπο τα συμφέροντά 

της, τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του λαού της. 

Τπάρχει όμως και ένας άλλος παράγοντας που Οεν υποτ:ιμούμε καθόλου, όταν 

επιμέν9μ;..ι:.ε. στην ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. και στην άμεση αίτηση. Και 

αυτό~~/Ρ λόγος είναι εκείνο που μας απασχολεί όλους μας, το Κυπριακό πρόβλημα. 
rι·Όστεύουμε ότι σήμερα ο Οιάλογος, όπως γίνεται, Οεν έχει Ουνατότητες επι

τυχίιb:~: Είναι ένας άκαρπος, μη ουσιαστικός Οιάλογος, ένας Οιάλογος- χάριν του 
Οιαλόγου, Οιότι απλούστατα-·η ισχυροί της_ γης Οεν ενΟιαφέρονται να πιέσουν πρα

γματικά την Τουρκία, την τουρκική πλευρά. ΕνΟιαφέρονται μόνο να υπάρχει αυτή 

η ΟιαΟικασ(α, γιατί τους βολεύει. Με την αίτηση, όχι καν με την ένταξη αλλά με 

την αίτηση της ΙCύπρου για ένταξη στην E.O.IC. 1 Οίνεται η Ευρωπαϊκή Οιάσταση 
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στο πρόβλημά μας και πιστεύουμε ότι δημιουργούνται πολύ ισχυροί. μοχλο[ πίεσης 

π&.νω στην Τουρκία για μια δ[καιη λύση του Ι(υπριακού. 

Δεν ισχυριζόμαστε ότι η αίτηση για ένταξη ή ακόμα . και η ένταξη της 
J(ύπροu στην Ε.0.Ι(. θα λύσει το Κυπριακό πρόβλημα αυτόματα, Αλλά εκείνο που 

πιστεύουμε είναι ότι ενισχύουμε σίγουρα εκείνες τις πιέσεις που σήμερα δεν υπάp

χουν1 πάνω στην τουρκική πλευρά. J(άποιος μπορεί. να ισχuριστεt πάνω σ' αυτό το 

σημείο: ((Μα καλά, άραγε μέχρι τώρα, γιατί οι χώρες της Ε.Ο.Κ. δεν πίεσαν την 

τουρκική πλευρά, αλλά πέραν από ορισμένα ευχολόγια παραμένουν αδιάφορες στο 

δράμα της Κύπρου;)> Η απάντηση σ' αυτό το σημείο είναι ότι ακριβώς με την 

α{τηση για ένταξη στην Ε.0.Ι(. το J(υπριακό, από μια αφηρημένη έννοια και μια 

διακήρυξη όσον αφορά τα ανθρώπινα και κυριαρχικά προβλήματα ή δικαίωματα 

του J(υπριακού λαού) μετατρέπεται σε ένα εσωτερικό πρόβλημα της Ε.Ο.Κ .. Και 
πλέον οι αρχές της Ευρώπης, ο κώδικας συμπεριφοράς συγκεκριμενοποιείται στην 

περίπτωση της l(ύπρου. 1 διότι το Κυπριακό πλέον αποτελεί ένα πρόβλημα της 

Ε ' JT' λ' θ ' ψ / 1 1 1 
υρωπης, η '\.υπρος π εον α ειναι μια υπο ηφια χωρα που εχει κτυπησει την 

πόρτα της Ευρώπης, και επομένως η Ευρώπη) οι χώρες της Ε.Ο.Κ. 1 θα είναι υπο
χρεωμένες να ασχοληθούν πολύ πιο σοβαρά πλέον με το J(υπριακό και με τη δημι

ουργία εκείνων των συνθηκών που θα οδηγήσουν σε μια δίκαιη λύση του προβλή

ματος. 

Δεν αναφέρομαι με λεπτομέρεια όσον αφορά τις οικονομικές πτυχές. Όμως 

και εδώ πιστεύουμε ότι τα πλεονεκτήματα θα είναι σίγουρα περισσότερα από τα 

μειονεκτήματα. Αν ξεκινήσουμε από τη θέση της Τελωνειακής Ένωσης,. η πλήρης 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.0.Ι(. θα ενισχύσει τα πλεονεκτήματα τα οποία υπάρ

χουν στην Τελωνειακή Ένωση και θα εξασθενήσει τα τυχόν μειονεκτήματα. Η 

J(ύπρος σήμερα, όπως πολλοί ξέvοι παρατηρητές αναφέρουν, βρίσκετ~ι σε μια 
' λ' λ' ' ' 'Ε ' θή πραγματικα πο υ κα η οικονομικη κατασταση. χουν ωριμασει οι συν κες για 

να προχωρήσει και να εισέλθει στην Ε.Ο.Κ. 1 χωρίς να αντιμετωπίζει τα προβλή
ματα που τυχόν χώρες σαν την Τουρκία ή και άλλες χώρες αντιμετωπίζουν. 

Σήμερα η Κύπρος αντιμετωπίζει πολύ λιγότερα οικονομικά προβλήματα με 

τα διάφορα οικονομικά μεγέθη και τους διάφορους οικονομικούς δείκτες από εκεί

νους που αντιμετώπιζε η Ελλάδα, όταν έκανε την αίτηση για ένταξη στην Ε.0.Κ .. 
Το μικρό μέγεθος της Κύπρου σίγουρα αποτελεί ένα πλεονέκτημα σ' αυτή την 

περίπτωση 1 διότι της δίνει τις δυνατότητες να αποφύγει τα μεγάλα προβλήματα 
ανεργίας που υπάρχουν ίσως σε κάποιες Ευρωπαϊκές χώρες, τυχόν προβλήματα 

πληθωρισμού και λοιπά. 

Η J(ύπρος, επαναλαμβάνουμε, πιστεύουμε ότι έχει όλες τις δυνατότητες. και 

βέβαια δεν πιστεύουμε ότι είναι όλα ρόδινα. 'Αλλα 1 έχει, θα έλεγα σε μια γενική 
θεώρηση του θέματος, τις δυνατότητες για να αφομοιωθεί με μεγάλη επιτυχία 

στην ΕΟΚ 

Επαναλαμβάνω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δεν έχουμε την ψευδαίσθηση ότι 

θα κάvουμε την _αίτησή μας σήμερα και αμέσως η Ευρώπη με ανοικτές αγκάλες Θα 

μας δεχθεί αύριο. Θα χρειαστεί μια μακρά και επίπονη διαδικασία. Πιθανώς να 

χρειαστούν και πέντε και δέκα χρόνια κα~ ίσως περισσότερα. Όμως έχει σημασία 

η αίτηση να υποβληθεί_ αμέσως, η αίτηση ~α υποβληθεί ταυτόχρονα με την αίτηση 

της Τουρκίας που έχει ήδη υποβληθεί, για\να υπάρξει σύνδεση των δύο αιτήσεων. 
lπάρχει επίσης σημασία η αίτηση να Ύίνει ταυτόχρονα με την αίτηση της 

Αυστρίας που έχει υποβληθεί και υπάρχει σημασ(α η αίτηση να είvαι περίπου την 

ίδια εποχή με την αίτηση της Μάλτας, για να μπορεί η Ελλάδα, που είναι σήμερα 

ο μεγαλύτερος υποστηρικτής μας στις χώρες της E.O.J(. 1 να χρησιμοποιήσει εκεί-



493 

νους τους μοχλούς πίεσης σε συνάρτηση με την αίτηση των διάφορων άλλων 
' θ' ' Κ' Ε χωρων, για να προω ησει την αιτηση της υπροu στην uρωπαϊκή Κοινότητα. 

Εκτός από όλα αυτά τα επιχειρήματα, ο lδιος ο κύριος Βασιλε(οu προεκλο

γικά και αμέσως μετεκλογικά ε(χε δηλώσει ότι εuνοε( την ένταξη της Κύπρου 

στην Ε.Ο.Κ. και μάλιστα σε ορισμένες περιπτώσεις ο l'ποuργός Εξωτερικών συνέ

δεσε τα χρονικά πλαίσια της αίτησης με αυτά iης αιτήσεως της Μάλτας. Άραγε, 

και είναι ένα βασάvιστιχό ερ&tημα που τίθεται ενώπιόν μας, γιατί υπό αυτές τις 

συνθήκες και ενώ η Τουρκία προχωρεί πλέον προς την κατεύθυνση της προώθησης 

μελέτης της αίτησής της, η Αυστρία έχει υποβάλει αίτηση και αναμένεται η 

αίτηση της Μάλτας, κωλυσιεργεί η κυβέρνηση; 

Ποιοι είναι εκείνοι οι λόγοι που χάνουν την κυβέρνηση σήμερα να είναι διστα

χτική, χάνουν τον Υπουργό Εξωτερικών να μιλά για κάποιες βελτιωμένες συνθή

κες σε κάποιο σημείο του μέλλοντος χαι σε κάποιες 8ια8ιχασ(ες που πρέπει να 

ολοκληρωθούν, κάποιες 8ιαβουλεύσεις που αχόμα 8εν έχουν γ(νει, αλλά 8ε μας 

εξηγεί ποιες είναι εκείνες οι συνθήκες; Τι βελτίωση αναμένουμε από αυτές τις 

συνθήκες που 8ε μας είπαν ποιες εί,ναι; Και ποιες είναι εκείνες οι 8ιαβοιjλεύσεις οι 

οποίες έμειναν πίσω χαι 8εν έχουν ολοκληρωθεί χαι πότε .αναμένουμε να ολοκλη

ρωθούν αυτές οι 8ιαβουλεύσεις; 

Αυτή όλη η ασάφεια, αυτή όλη η προσπάθεια που γίνεται για καθυστέρηση 

του όλου θέματος, πού άραγε να οφείλεται; Εμείς θα προσπαθf~σουμε να χάνουμε 

μια ανάλυση για τους λόγους πόυ ωθούν την κυβέρνηση να περιφρονεί την από

φαση της πλειοψηφίας της Βουλής, γιατί πιστεύουμε στην απόφαση χαι θέληση 

της συντριπτικής πλειοψηφίας του Κυπριακού Ελληνισμού, επομένως η κυβέρνηση 

ακολουθεί πολύ επιχίν8υνη ταχτιχf~ απέναντι αυτού του Σώματος. 

Σίγουρα υπάρχουν κάποιοι λόγοι μιχροπολιτιχής χαι πιστεύουμε, με όλο το 

σέβας, ότι πράγματι υπάρχουν κάποιες 8εσμεύσεις της κυβέρνησης προς εκείνες 

τις πλευρές χαι ι8ιαίτερα προς την πλευρά του ΑΚΕΛ, που καλόπιστα -~αι ε8ώ η 
συζfιτηση αυτ-/ι πρέπει να γίνει πάνω σε ένα επ(πε8ο καλόπιστο- πιστεύουν ότι 8εν 

πρέπει να γ(νει αίτηση, καλόπιστα 8εν επιθυμούν να προχωρήσουν στην α(τηση, 

στην ένταξη στην ΕΟΚ. Η θέση του ΑΚΕΛ είναι μια θέση αρχής την οποία πήρε 
από παλιά χαι στο θέμα της Τ ελωνειαχής Ένωσης χαι είναι επομένως συνεπές 

προς το.)ευατό του, όταν αγωνίζεται να αποτρέψει αυτή την ~ξέλιξη. 
Εμείς όμως από την άλλη πλευρά θεωρούμε ότι 3ε θα έπρεΠε ο κύριος Βασι

λείου χαι η κυβέρνησή του, εφόσον επανειλημμένα έχουν 8ιαχηρύξει ότι θα σέβον

ται την απόφαση της πλειοψηφίας, σ' αυτf~ την περίπτωση, ένεχα των ει8ιχών σχέ

σεων του κυρίου Βασιλείου, να παραγνωρίζουν χαι να περιφρονούν την πλειοψηφία 

χάριν ενός κόμματος που οπωσ8ήποτε απέχει πολύ το ποσοστό του από το 70 
και, θα έλεγα 70 - 75%, που τα κόμματα που υποστηρίζουν την υποβολή αίτησης 
αντιπροσωπεύουν. Και θα έλεγα ότι το ποσοστό εκείνο του λαού που θα ψηφίσει 

υπέρ της ένταξης -και ας μας επιτραπεί να κάνουμε αυτή την πρόβλεψη- θα είναι 

πολύ περισσότερο από το σημερινό εκτόπισμα των κομμάτων. 

Αυτός είναι ο πρώτος λόγος, αλλά για να μην είμαστε χαι ά8ιχοι χαι να απο-

8ώσουμε όλη την ευθύνη προς την πλευρά του ΑΚΕΛ, θα έλεγα ότι υπάρχουν 

ακόμα 8ύο λόγοι για τους όποίους η χυβέρνη-ση 8εν προχωρεί στο θέμα της έντα.,. 
ξης, και οι 3ύο αυτοί λόγοι είναι εξίσου λυπηροί. 

Ο 8εύτερος λόγος, πιστεύω, είναι η βρετανική επιρροή. Είναι γεγοvός ότι από 

όλες τις χώρες της Ε.Ο.Κ. εκείνη η χώρα που με κάθε τρόπο 3ε θέλει να προχωρή

σουμε στηv έvταξη είναι η Βρετανία χαι vομίζω 8ε χρειάζεται πολλή περίσκεψη, 
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για να αντιληφθούμε τους λόγους που η Βρετανία 8εν επιθuμ.εί την ένταξη της 

Κύπρόυ στην Ε.Ο:Κ.. Η Βρετανία επιθυμεί να συνεχιστεί η _ Pax Britannica , η 
Βρετανική επικυριαρχία πάνω σε ολόκληρη την Κύπρο. Δε θέλ~ι με κανένα τfι-όπο 
να αναλάβει η Ευρώπη τον εuρύτερρ ρόλο στην Κύπρο και η Κύπρος να γίνει ισό

τιμο μόλος της Ευρώπης. Θόλει η Βρετανία να εξασκεί την επιρροή της, να εξα

σκεί την επ~κυριαρχία της, να έχει τις 8ιευκολύvσεις τις οποίες έχει σήμερα. Γνω

ρίζει ότι, αν κάποτε η Κύπρος προχωρήσει χαι ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ., 8ε θα 

μπορε( η Βρετανlα vα 8ιατηρήσει το 
1

σημεριν6 καθεστώς το οποίο υπάρχει. Και 
σlγουρα είναι έντονη η αντί8ραση της Βρετανίας χαι 8ε νομίζω ότι πρέπει να αvα

μόνουμε 3ιαφοροποίηση αυτής της θtσηd .. 
Και ε8ώ θα πρέπει να αναφερθεί kαι χάτι άλλο που έχει σχέση με το θέμα 

της ασφάλειας της Κύπρου. Είναι το θέμα των Εγγυητριών Δυνάμεων. Χωρ!ς να 

χρειάζεται χαt πάλι ι8ια(τερη περίσκεψη, με την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

εξασθενούν οι Συνθήκες Εγγυήσεως, εξασθενεί ο ρόλος των Εγγυητριών Δυνάμεων 

Το'uρχίας, ΒρεταVίας και Ελλά8ας και αυξάνεται βεβαίως, έστω χαι έμμεσα, ο 
ρόλος της Ευρώπης σαν εγγυήτριας, της ακεραιότητας μιας ισότιμης χώρας, μιας 

εταlρου χώρας όπως η Κύπρος. Και επαναλαμβάνω, οι αντ(στροφοι λόγοι αυτού 

του επιχειρήματος είναι γιατ( η Αγγλ(α επιμένει να παρεμπο8ίζει και να επηρεά

ζει -χαι φαίνεται ότι επηρεάζεται ο κύριος Βασιλείου- την πολιτική της κυβέρνη

σης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ο τρίτος λόγος και ίσως ο σημαντικότερος και ο πλεόν θλιβερός είναι η νοο

τροπία χαι η φιλοσοφία η οποία υ~άρχει σήμερα σε ορισμένους χυβερνητιχούς 

κύκλους και την οποία ασπάζεται χαι ο ί8ιος ο Πρόε8ρος Βασιλείου. Ότι 8ηλα8ή 

περίπου «ξέρετε, να μην προχωρήσουμε στην αlτηση, 8ιότι μας απείλησε ο κύριος 

Ντενκτάς. Και να μην προχωρήσουμε στην αίτηση, για να μην του 8ώσουμε την 

ευκαιρία να άπεγχλωβιστε( από την πολύ 8ύσχολη θέση στην οποία βρίσκεται)), 
έτσι λέγουν ότι βρίσκεται_ χ_αι μακάρι να βρίσκεται. Και αυτό προβάλλεται ως 

λόγος, ότι 8ηλα8ή έχει απομονωθεί ο κύριος Ντενκτάς 8ιεθνώς χαι αν κάνουμε 

τάχατες αίτηση αύριο ή σήμερα θα του 8ώσουμε την ευκαιρία να βρει άλλοθι ότι 

προχώρησε η Κυπριακή Δημοκρατία σε κάτι που 8ε συμφωνεί και έτσι 8€' θα 
αναγχαστε( να επανέλθει στην τράπεζα των 8ιαπραγματεύσεων. Επομένως θα 

χαθεί όλο to marketing το οποίο έχει γίνει μέχρι τώρα, για να φέρουμε τον κύριο 
Ντενκτάς στην τράπεζα των 8ιαπραγματεύσεων. 

Το πόσο α8ύνατη είναι αυτή η επιχειρημίχ.τολογία φαίνεται εξώφθαλμα από 

το επόμενο το οποίο πρέπει να λεχθεί. Εντάξει, ας πούμε ότι με αυτή τη λογική, 

με αυτή τη συλλογιστική αναμένουμε να επανέλθει ο Ντενκτάς στην Τράπεζα των 

8ιαπραγματεύσεων και επανέρχεται. Θα μπορούμε τότε να χάνουμε την αίτηση ή 

τότε θα ισχύουν ακόμα περισσότεροι λόγοι να μη γ!νει η αίτηση, 8ιότι τότε ο 

κύριος Ντενκτάς θα είναι πολύ πιο πειστικός, αν αποχωρήσει από την τράπεζα 

των 8ιαπραγματεύσεων, γιατί χάνουμε αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. χαι τότε 

θα είναι πολύ πιο 8ύσχολp για μας να προχωρήσουμε. 

Επομένως, με-αυτή τη συλλογιστική της κυβέρνησης αποκλείουμε την αίτηση 

για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. χαι είναι γι' αυτό το λόγο βασιΚά που ακολουθεί αυτή τη 
γραμμή η κυβέρνηση και κωλυσιεργεί την όλη υπόθεση. Αποφεύγουμε την όνταξη, 

την παραπέμπουμε στις ελληνικές χαλέν8ες, μέχρις ότου λυθεl το Κυπριακό. Και 

αν συνεχιστεί το Κυπριακό ακόμα πέντε, 8έχα χρόνια -που μαχ-άρι να μη συνεχι

στεί, όμως 8εν έχουμε κανένα 8ε8ομένο σήμερα ότι υπάρχει πραγματική πρόο8ος 

για λύση του Κυπριακού, 8ιότι είναι 8ε8ομένη η τουρκική α8ιαλλαξία χαι 8ε8ομένη 

η στάση του Ντενκτάς- τότε το θέμα πλέον της αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ., 
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ή ένταξη στην Ε.Ο.Κ. την εποχή που γίνονται κοσμογόνικές εξελίξεις στην 

Ευρώπη, μέ~ει στο ράφι. Και βέβαια υπάρχει και κάτι άλλο. 
Βιiζουμε την ιiμαξα πριν από το ιiλογο. Διότι εμείς, και εμείς υποστηρίζουμε 

εντονότατα το θέμα της επιτυχίας ταΊν συνομιλιών, πιστεύουμε ότι με την αίτηση 
για ένταξη, και αναφέρθηκε αυτό προηγουμένως, είναι τότε που δημιουργούμε 

πραγματικούς μοχλούς πιέσεως πάνω στην Τουρκία, από εκείνους τους χώρους 

που πρέπει να γίνουν, για να προχωρήσουν οι σύνομιλίες και να επιτύχουν. 

Αν πραγματικά όμως ενδιαφερόμαστε για ουσιαστικές συνομιλίες, για συνο

μιλίες που θα καταλήξουν κάπου και όχι να κερδίζουμε τις εντυπώσεις κάποιων 

ξένων που να μας λένε πως είμαστε καλά παιδιά και πάνε όλα χαλά και είμαστε 

πολό αρεστοί σ' αυτούς. Εντάξει, ωραία τα λόγια των ξένων, ωραία και τα συγ

χαρητήρια, αλλά το αποτέλεσμα που είναι; Διότι (σως πολλές φορές τα συγχαρη

τηρια δίνονται, όταν βολεύονται τα συμφέροντα των άλλων. Και σίγουρα, και το 

λέει αυτό η κυβέρνηση, εκτός από τη Βρετανία, μπορεί να υπάρχουν και ένας δυο 

άλλοι που μας λένε, ((ξέρετε, περιμένετε, μην προχωρήσετε, είναι δύσκολα τα πρά

γματα, μπορεί η Κύπρος, Ενώ υπάρχει το Κυπριακό, να μην μπει μέσα στην 

E.O.K.J), Βέβαια τους βολεύει να το λένε αυτό. Διότι ξέρουν ότι από τη στιγμή 
που θα κάνουμε αίτηση θα έχουν τον πονοκέφαλο. Θα έχουν να αντιμετωπίσουν το 

Κυπριακό σαν εσωτερικό πρόβλημα από τώρα. Θα υπάρχει ευρωπαϊκή διάσταση. 

Θέλουν να αποφύγουν το δ(λημμα το οποίο· θα τους τεθεί. Μα εμάς το πρόβλημά 
μας όμως είναι να τεθεί αυτό το δίλημμα και να αντιμετωπίσει η Ευρώπη τις 

ευθύνες της. 

Επομένως κατά τη γνώμη μας και οι τρεις λόγοι για τους οποίους σήμερα η 

κυβέρνηση κωλυσιεργεί και περιφρονεί την απόφαση και τη θέληση της πλειοψη

φίας δεν ευσταθούν. Δεν μπορεί η κυβέρνηση να δεσμεύεται απέναντι της μειοψη

φίας, όποια και αν είναι. Δεν μπορεί η κυβέρνηση να δεσμεύεται ή να επηρεάζεται 

από την επιρροη της Βρετανίας, διότι δεν εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέ

ροντα του τόπου μας. Και δε\Ι μπορεί, το τρίτο και σημα\Ιτtκότερο, η κυβέρνηση 

\Ια υφίσταται καθημερι\Ιά το\Ι εκβιασμό του Ντε\Ικτάς. Δε γί\Ιεται και στο θέμα 

της Ε.Ο.Κ., όπως και στο θέμα της Κυπριακής σημαίας, όπως και στο θέμα της 

επίσκεψης στη Βουλγαρία, όπως και στο θέμα της Προεδρίας τώ\Ι αδεσμεύτω\1 1 
όπως και σε πολλά άλλα θέματα, \Ια ακολουθούμε μια πολι.τική εξευμε\Ιtσμού και 

\Ια δί\Ιουμε δικαίωμα στο\Ι κύριο Ντε\Ικτάς \Ια εκβιάζει και \Ια έχει βέτο. Διότι 

εί\Ιαt γ\Ιωστός ο κα\Ιό\Ιας πως- αν υποστείς μια φορά στη ζωή σου εκβιασμό θα υφί

στασαι σε ολόκληρη τη ζωή σου εκβιασμό. Και α\Ι δώσ'ουμε αυτό το δικαίωμα 
στο\Ι κύριο Ντε\Ικτάς να εκβιάζέι, πού _ι;»:ρχίζει το όλο θέμα και πού τελεtώ\Ιεt; 

Δίνουμε τη\Ι ε\Ιτύπωση στο εξωτερικό ότι ακολουθούμε μια πολιτική εξευμε

\Ιισμού, μια πολιτική του \Ιά είμαστε καλά παιδιά, μια πολιτική του να δί\Ιουμε 

γη\Ι και ύδωρ. Στο εσωτερικό πάλι, με τη\Ι περιφρό\Ιηση προς τη\Ι απόφαση της 

Βουλής, την περιφρόνηση προς την απόφαση της πλειοψηφίας και την αλαζονική 

συμπεριφορά, δε \Ιομίζουμε πως βαδίζουμε σωστά. Δε\Ι θα .πρέπει η κυβέρ\Ιηση του 

κυρίου Βασιλείου \Ια εξακολουθήσει αυτή τη γραμμή. 

Πρώτοι εμείς θ_α χαιρετήσουμε, α\Ι ο κύριος- Βασιλείου αποδεiθεί τη\Ι ~~ό
φαση της πλειοψηφίας αυτού του Σώματος και προχωρησει χωρίς καθυστέρηση 

στη\Ι αίτηση έ\Ιταξης και πρώτοι εμείς θα το\Ι συγχαρούμε. Δε\Ι ε(\Ιαι θέση αρνητι

κής κριτικής που γί\Ιεται εδώ. Εί\Ιαt διότι πιστεύουμε πολύ βαθιά στο θέμα της 

Ε.Ο.Κ. και πιστεύουμε ότι ο κύριος Βασιλείου δεσμεύτηκε απέ\Ια\Ιτt στο λαό μας 

προεκλογικά, \Ια προχωρήσει στη\Ι αίτηση για έ\Ιταξη. Και όλα αυτά τα οποία 

γί\Ιο\Ιται εί\Ιαι προφάσεις ε\Ι αμαρτίαις. 
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Και <γείρεται το θέμα του δημοψηφίσματος. Και η απάντησή μας είναι 

((μάλιστα κύριοι, να γίνει 8ημοψήφισμα ε8ώ και τώρα για την αίτηση». Όμως και 

πάλι σας λέω ότι η όλη υπόθεση του δημοψηφίσματος είναι ένας ελιγμός. Δημοψή

φισμα πρέπει να γίνει μετά που θα γίνει η αίτηση, μετά που θα γίνει η 8ιαπpαγμά

τεuση και, όταν θα βρισκόμαστε στο σημείο εκείνο να αποφασίσουμε αν εκείνα τα 

οποία 8ιαπραγματεuτήκαμε είναι τα καλύτερα, τότε να αποφασίσει ο λαός μας αν 

θα μπούμε ή αν 8ε θα μπούμε, όπως έγινε και με τη Νορβηγία. 

Αλλά σήμερα το να κάνουμε 8ημοψήφισμα απλώς για την αίτηση και να χpι

εαστεί να ετοιμαστεί νομοθεσία και να γίνουν 8ιεpγασ!ες, και να γίνουν 8ια8ικα

σίες, κατά .τη γνώμη μας ε!ναι αχρείαστο, αφού είναι γνωστό το αποτέλεσμα. 

Εξυπηρετεί όμως ένα σκοπό. την προσπάθεια κωλυσιεργίας. Να αργοπορήσει το 

όλο θέμα, να περάσουν κάποια χρονικά πλαίσια και κάπου να έρθουν τέτοιες συνθή

κες που να μην υπάρχει πλέον θέμα α(τησης της Κύπρου προς την κατεύθυνση της 

Ε.Ο.Κ., διότι ήδη ο χρόνος θα μας έχει ξεπεράσει και το όλο θέμα θα έχει χαθεί. 

Το ίδιο ισχύει και για το γνωστό συνταγματικό πρόβλημα το οποίο εγέρθηκε 

τελευταία. Η (δια η κυβέρνηση δεν εξέτασε αν υπάρχει συνταγματικό πρόβλημα. 

Στο θέμα της σύν8εσης της Τελωνειακής Ένωσης με την Ε.Ο.Κ. ~εν εξετάστηκε, 

ούτε οποιοσ8ήποτε ήγειρε αυτό το θέμα, ούτε καμιά άλλη πλευρά ήγειρε τέτοιο 

θέμα, ούτε οι ενάντιοι εκτός της Κύπρου ήγειραν θέμα συνταγματικότητας. Εγε(

ρεται όμως από κάποιες πλευρές το συνταγματικό θέμα λέγοντας ότι «για όνομα 

του Θεού, μιλούμε για ένα βασικό ουσιαστικό θεμελιώ8ες άρθρο του Συντάγμα
τος». Και 8εν αντιλαμβανόμαστε ότι πρώτα-πρώτα ανήκουμε στο χώρο των α8ε

σμεύτ'ων; Χρειαζόταν να κοιτάξουμε συνταγματικά γιατί ανήκουμε; Η J{ύπρος 8ε 
θα χάσει την κρατική της οντότητα με το να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ .. Η Κύπρος θα 
παραμείνει ΚύπρΟς. αλλά και να ήταν 8ιαφορετιχά, εχεlνο που πρέπει να τονί

σουμε, και είναι αυτή η απάντηση σε εκείνους που εγείρουν το θέμα το συνταγμα

τικό και πάλι για σκοπούς κωλυσιεργίας ή για να θολώσουν τα νέρα~ είναι ότι το 

θέμα της ένταξης στην Ε.Ο.Κ. είναι θέμα πολιτικό. Και όταν ε8ώ μιλούμε για 

πολιτικά θέματα· που έχουν να χάνουν με το μέλλον ενός τόπου και με τους προ

σανατολισμούς του 8εy μπορούμε να επικαλούμαστε το Σύνταγμα, το οποίο σε 

πολλές άλλες περιπτώσεις συζητήσαμε για πολύ μικρότερα πράγματα. Το Σύντα
·γμα πρέπει να εί~αι ζωντανό και να εξυπηρετεί τα βασικά συμφέροντα ενός λαού. 
Το Σύνταγμα 8εν πρέπει να χρησιμοποιείται σαν ένα επιχείρημα για να παρεμπο-

8ίζει την πρόο8ο και την κατεύθυνση ενός λαού, που ανήκει στην Ευρώπη. 

Δεν θα ήθελα να μακρηγορήσω περισσότερο, θα μας 8οθεί ίσως η ευκαιρία να 

8ευτερολογήσουμε. Όμως εκείνο το οποίο θέλουμε να αναφέρουμε εχ μέρους του 

Δημοκρατικού Κόμματος είναι ότι έχει ετοιμαστεί _ένα ψήφισμα και πιστεύουμε 
ότι και οι άλλες πλευρές της Βουλής, οι οποίες υποστηρ(ζουν την άμεση ένταξη 

στην Ε.Ο.Κ., θα υποστηρίξουν αυτό το ψήφισμα και ελπίζουμε αυτή τη φορά πως 

η κυβέρνηση θα λάβει πολύ σοβαρά υπόψη τα μηνύματα που δίνει η μεγάλη πλει

οψηφία του Κυπριακού Ελληνισμού όπως αντιπροσωπεύεται σήμερα στην Κυπρι

ακή Βουλή. Αν παρ' ελπίδα η κυβέρνηση αγνοήσει και αυτή τη φορά το ψήφισμα 

της Βουλής και συνεχιστεί η πολιτική της κωλυσιεργίας, της παρεμπό8ισης της 

αίτησης και των 8ιάφορων σκοπιμοτήτων και προσκομμάτων τα οποία προβάλ

λονται, πιsrτεύουμε ότι έχει τρόπους η Βουλή να περάσει τα μηνύματά της στην 

κυβέρνηση για να αντιληφθεί ότι δεν μπορεί μια κυβέρνηση να αγνοεί και να περι

φρονεί την απόφαση της πλειοψηφίας του Κυπριακού Ελληνισμού. Ιδιαίτερα μια 

κυβέρνηση η οποία αναμένει από τα κόμματα στη Βουλή και από τις κατά και
ρούς πλειοψηφίες της Βουλής να προχωρήσει στο εκτελεστικό της έργο και να 
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προωθήσει τα διάφορα νομοθετικά μέτρα τα οποία θέτει ενώπιόν μας. Δεν μπορεί 

δηλαδή για πολύ καιρό η κυβέρνηση να παραγνωρίζει καί να περιφρονεί αυτό το 

Σώμα. Και ελπίζουμε αυτό το μήνυμα να το πάρει καθαρά και χωρίς καμιά περι

στροφή να αποφασίσει ανάλογα. 

Εμείς θα επιμένουμε προς την κατεύθυνση της κυβέρνησης να προβεί στην 

άμεση αίτηση για ένταξη, διότι αυτό πιστεύουμε υπαγορεύει το καλώς νοούμενο ' 
συμφέρον του λαού μας. 

1 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής επ( του πολύ σοβαρού αυτού θέματος; 

Ο κύριος Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η εξέλιξη της συζήτησης γύρω από το θέμα της ένταξης της Κύπρου στις 

Ευρωπαϊκές Κοινότητες μου θυμίζει έντονα ένα άλλο θέμα. τις συζητήσεις για το 

πανεπιστήμιο, που επειδή έλειπε η πολιτική απόφαση είχαμε εμπλακεί σε σειρά 

και σε αλληλοδιάδοχες συζητήσεις, σε ανακίνηση και εγγραφή του θέματος για 

χρόνια και χρόνια μέχρι που μπορεί κανένας να πει ότι υπέστη πολλή ταλαιπωρία 

το θέμα του πανεπιστημίου λόγω ακριβώς αυτών των ατέρμονων συζητήσεων. 

Και δυστυχώς αυτές οι ατέρμονες συζητήσεις γίνονται μέσα στη Βουλή μεταξό 

των κομμάτων, ενώ θα έπρεπε να γίνονταν· αυτές οι συζητήσεις σε αντιπαράθεση 

με την κυβέρνηση. Θα πρέπει να ξέρουμε ποια είναι η πολιτική της κυβέρνησης, 

πώς τοποθετείται η κυβέρνηση. είναι υπέρ, είναι εναντίον, έχει δισταγμούς; Να 

μας εξηγήσει τέλος πάντων την πολιτική της, για να μπορέσουμε κι 1 εμείς να 

καταλάβουμε πού στέκεται. Γιατί για μας, για το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, 

θα είχε ιδιαίτερη σημασία αν η κυβέρνηση ερχόνταν και μας ανέλυε έστω τους 

δισταγμοός της που την υποχρεώνουν να αναβάλλει την αίτησή της και αν τα επι

χειρήματά της ήταν πειστικά θα μποροόσε να επηρεάσει την άποψή μας. θα μπο

ροόσα.με να παρακολουθήσουμε το θέμα και θα μποροόσαμε να έχουμε μια προο

πτική. 

Όμως σήμερα η θέση της κυβέρνησης μας αφήνει σε μεγάλη απορία και σύγ

χυση. Και 8ιερωτούμαστε, πού το πάει η κυβέρνηση; Και αυτό είναι κάτι που μας 

υποχρεώνει να τοποθετηθούμε με κριτήριο τη δική μας ·θέση και με κριτήριο την 
αμφιβολία μας για τις πραγματικές προθέσεις και την πραγματική πολιτική της 

κυβέρνησης. Και αυτό σίγουρα δεν ευνοεί τον ήρεμο δημοκρατικό διάλογο. Οδηγεί 

πιθανώς, σε ορισμένες περιπτώσεις, σε ακραίες θέσεις και σε διαμάχες πάνω σε 

ένα θέμα τεράστιας dημασίας, στρατηγικής σημασίας για τις κυπριακές προοπτι
κές, όπόυ θά 1 πρεπε υπεόθυνα πολιτική ηγεσία και κυβέρνηση να αντάλλασσαν 

απόψεις και, αν ήταν δυνατό, να καθόριζαν μια κοινfι πολιτική. Και όταν λέω 

κοινfι πολιτική, εννοώ όλων των πλευρών της πολιτικής ζωής, εφόCrον θα ήταν μια 
στρατηγική απόφαση πολιτικής και οικονομικής σημαάίας. 

Θα μπορούσαμε όλοι να δοόμε τα σημεία που μας ανησυχοό\Ι. Να μελετή

σουμε σοβαρά το θέμα. Να μην είναι θέμα ομιλιών η υπόθεση της ένταξης ή όχι, 

να είναι θέμα βαθιάς μελέτης και επίκλησης πραγματικά εμπειρογνωμόνων ,που 
χρειάζονται σ' αυτό το θέμα, γιατί σίγουρα η υπόθεση τοποθέτησης πάνω στα 

θέματα της ΕΟΚ δεν είναι υπόθεση έμπνευσης, είναι υπόθεση σοβαρού προβλημα

τισμού και πολύ βαθιάς μελέτης και πολύ βαθιού προβληματισμού, ώστε να ανα
ζητήσουμε τα σημεία όπου θα ήταν δυνατό να έχουμε ανησυχίες και να ικανοποιή-
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σουμε τις ανησυχίες ο ένας του άλλου. Γιατι αν δούμε ότι υπάρχουν 8uo απόψεις 
και υπάρχουν οι μεν οι οπο(οι ξέρουν τη σωστή γραμμή και 8εν αντιμετωπ(ζοuv 
προβλήμ.ατα και υπάρχουν οι άλλοι που και κατ' αυτούς είναι σωστή γραμμή και 
εlναι απόλυτη η τοποθέτησή τους ότι· uπάρχουv προβλήματα,. 8εv οδηγούμαστε 
πουθενά. 

Η ουσ!α ε!ναι ότι υπάρχουν προβλήματα, είναι πολλά τα προβλήματα ,και 

πολιτικά και οικονομικά, και θα είναι προβλ.ήματα όχι μόνο μέσα στα πλαίσια 

μιας τέτοιας συζήτησης, αλλά θα είναι προβλήματα ζωής, θα είναι προβλήματα 

γενεών. και ε(vαι αυτό που θα πρέπει να αντιμε:τωπ!σουμε, και είναι αυτό που μας 

κάμνει να σταθμίσουμε ως Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ και τη θέση μας πάνω 

στο επείγον ή όχι του θέματος. 

Διότι μας λέγουν, τι βιάζεστε; Εδώ έχει δηλώσει χι' ο Μιττεράν προχθές ότι 

πρέπει να φθάσει το 1993, γι~ να συζητηθε( πιθανό οποιαδήποτε νέα αίτηση. Και 
από τηv άποψη της αvαφ9ράς τοΊJ χρόνου είvαι εύλογο να διατηρεί ο καθένας την 

απορία του. Γιατί τόση βία, εψόσον το αποτέλεσμα θα είναι μετά 15 - 20 χρόνια 
και η πρώτη άμεση περίπτωση συζήτησης θα είναι μέσα στο 1993; 

Ναι, χρειάζεται η άμεση υποβολή αίτησης, γιατί είναι μακροχρόνια διαδια

κασία, γιατί από τώρα θα πρέπει να καθορίσουμε στρα;τηγική για το πως θα 

αντιμετωπίσουμε όλες τις επιμέρους δυσκολίες για να αντιμετωπίσουμε το 1993, 
για να αvτιμετωπίσουμε το 2000. -Δε θα πρέπει vα περιμένουμε το 1993 για να 
αντιμετωπίσουμε το 1993, δε θα πρέπει να περιμένουμε το 2000 για vα αντιμε
τωπίσουμε το 2000, και για μας αυτό είναι ένα πολύ κεvτρικό σημείο. Και αv έχει 
σημασία η πολιτική ζωή και τά κόμματα, αυτό είναι η πρόβλεψη. Αν ήταν μόνο 

υπόθεση ιστορίας θα ήταν υπόθεση ιστορικών, αν ήταv μόνο υπόθεση παρόντος θα 

ήταν υπόθεση εψημερίδας, όπου γράψει κάθε μέρα ένα άρθρο ή ·τοποθετείται και 

την άλλη μέρα αρχίζει από την αρχή. Όμως ένα κόμμα έχει σημασία στο πώς 

τοποθετείται, στο πώς βλέπει τον κόσμο αύριο, μεθαύριο, μέσα σε μια γενιά, πώς 

διαμορφώvεται, και εκεί θα είναι η δικαίωση ή όχι της οποιασδήποτε 
τοποθέτησης. 

Και είναι αυτό που μας υποχρεώνει να πούμε ναι, είναι επείγουσα η σημασία 
να τοποθετηθούμε σήμερα πάνω στο θέμα .της αίτησης για ένταξη ή όχι. Και 

λυπούμαστε αv η κυβέρνηση δεν μπορεί να συλλάβει αυτή την έννοια και αυτή τη 

σημασία, εκτός φυσικά και αν η τοποθέτησή της εlναι αρvητική και μας την 
' αποκρυπτει. 

Και έχει και μια άλλη ιδιαίτερη σημασία. Ναι, είναι μια μοναδική .ώρα της 
ανθρωπότητας, είναι μια μοvαδική ώρα της Ευρώπης. Τώρα μπήκε ο κόσμος στον 

μεταπολεμικό κόσμο στα 1989, όταν άρχιζε η αλλαγή του παγκόσμιου κλίματος. 
Και είναι προς τιμή και της Σοβιετ~κής Ένωσης και είναι και προς τιμή του 

Γκο.ρπατσιώψ, διότι υπήρξε ο κινητήριος μοχλός στην αλλαγή αυτής 'rijς 
διαδρομής. Δεν είναι ούτε από το Ρήγκαν, ούτε από το Μπους, ούτε από τη Δόση 

που προήλθε η αλλαγή. Είναι από το σοσιαλιστικό στρατόπεδό, είναι από τον 

Γκορπατσιώφ. Είναι αυτή την ευκαιρία Ί"η μεγάλη που δίνει στο να είναι 

συζητήσιμα όλα, οι κοινων(ες μας, οι μέθοδοί μας, οι αποφάσεις μας, οι σκέψεις 

μας, οι προσανατολισμοί μας. Είναι αυτή η συμβολή μας στο τέλος του 20ού 

αιώνα, όπου δεv υπάρχουν δόγματα, όπου υπάρχουν άvθρωποι προβληματιζόμενοι, 

όπου υπάρχουν καθεστώτα, δόγματα, θεωρίες υπό συζήτηση. 

Και έρχεται και λέει ο Γκορπατσιώφ στο Συμβούλιι:> της Ευρώπης, σε μια 

μοναδικής σημασίας γενναιότητα από πολιτικής άποψης για όποιο μπορεί να κρί-
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νει για την τοποθέτηση που ακολούθησε εκεί. Και μίλησε δτι. θα αλλάξουμε· την 

κοινωνία μας, θα αλλάξουμε την οικονομία μας, για να συνεργαστούμε με Την 

Ευρώπη. 

Για μένα αυτό είναι. ένα τρομακτικής σημασίας σημείο αναφοράς ενός μεγά

λου ηγέτη που κατά κάποιο τρόπο θα πρέπει να λειτουργεt-μέσα στον τρόπο σκέ

ψης κάθε σκεπτόμενου ανθρώπου. Και έχει μπολιάσει την παγκόσμα πορεία αυτό 

το πράγμα, και έχει μπολιάσει τις εξελίξεις μέσα στον εuρωπα'ίκό χώρο. 

Είναι λοιπόν 45 χρόνια μετά τον παγκόσμιο πόλεμο, είναι 16 χρόνια μετά το 
Ελσίνκι, είναι τρία χρόνια ύστερα από τους νέους προσανατολισμούς της Σοβιετι

κής Ένωσης. Είναι ακόμα, μπορεί να πει κανένας, η αλλαγή του κλίμάτος μεταξύ 

των υπερδυνάμεων, η αλλαγή της πορείας του αδέσμευτου κινήματος που και το 

αδέσμευτο κίνημα υποχρεώθηκε να αναζητήσει μια άλλη 8ια8ρομή και η τελευ

ταία τους σύνο8ος ήταν, πού πάει το α8έσμευτο κίνημα. Θέλουμε νέους προσανα

τολισμούς και τους αναζητε( και το α8έσμευτο κίνημα. 

Είναι λοιπόν μέσα σ 1 αυτά τα πλαίσια που θα υποχρεώσουv πολλούς, πάρα 

πολλούς, να αλλάξουν προσαvατολισμούς, όπως τη Δυτική Συμμαχία και το 

ΝΑΤΟ. Διότι όποιος δεν αλλάξει σήμερα κόβει πίσω μέσα στα πλαίσια της ιστο

ρικής διαδρομής. Η μεταπολεμική περίοδος και ο ψυχρός πόλεμος ανήκει πια στο 

παρελθόν. 

Αλλά έχουμε κι' ένα πρόσθετο λόγο ως Κύπρος, που πραγματικά θα πρέπει 

vα μας προβληματίσει. Από τη στιγμή που είπαμε ότι θέλουμε να κάμουμε αίτηση 

υπήρξε η τούρκικη αντίδραση και η αντίδραση άλλων άσπονδων φίλων και συμμά

χων. Αυτό και μόνο είναι ένα στοιχείο που πρέπει να μας προβληματίσει πάρα 

πολύ, κύριοι συνά8ελφοι. Διότι κιν8υνεύουμε να 8ώσουμε την εντύπωση ότι υποκύ

πτουμε σε τούρκικους εκβιασμούς. Και στο βαθμό που 8ίνουμε αυτή την εντύπωση 

υποβαθμίζουμε το κράτος μας και εξου8ετερώνουμε την ένvοια της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, γινόμαστε κι 1 εμείς μια κοινότητα και αφήνουμε τον Ντενκτάς και 

την 'Αγκυρα ρυθμιστή στα κατεχόμενα κι 1 επικυρίαρχο στις ελεύθερες περιοχές. 

Και κατ' εμέ, εφόσον αυτό το σημείο 8εν είναι απλώς ένα πολιτικό ερώτημα 

αλλά είναι θέμα στρατηγικής επιλογής, αποφασίζουμε αναλαμβάνοντας πλήρη την 

ευθύvη για την απόφασή μας για το πού το πάμε. Θέλουμε 8ική μας ~ολιτική; 
Έχουμε τρόπους που νομίζουμε ότι μπορεί να τους χρησιμοποιήσουμε για να 

συμπορευθεί η Κύπρος στο βαθμό που μπορεί με τις παγκόσμιες εξελίξεις; Ενισχύ

εται το θέμα της; Θέλουμε να ενισχύσουμε το θέμα μας και να το εντάξουμε στις 

παγκόσμιες εξελίξεις ή το θέλουμε οπισθο8ρομημένο, μια υπόθεση συνοικιών που 

συγκρούQνται, της κατεχόμενης Λευκωσίας και της ελεύθερης Λευκωσίας, του 
Προε8ρικού Μεγάρου και του Μεγάρου του κ. Ντενκτάς; 

Αυτό είναι τ~~εΡώτημα που έχουμε μπροστά μας. Αν θα είναι οι μικροπονη--
ρίες της πολιτικής που θα κυριαρχήσουν ή οι λήψεις των μεγάλων πολιτικών απο

φάσεων, αυτό είναι το ερώτημα και χρειάζεται άν8ρες για να παίρνουν πολιτικές 

αποφάσεις, για να προωθούνται οι λαοί, για να στηρίζονται οι αγώνες. Και είναι 

αυτό το βασικό ερώτημα που μπαlνει μπροστά μας αυτή τη στιγμή. 

Κύριοι συνά8ελφοι, υπάρχει κι ένα άλλο θέμα το οποίο τέθηκε κατ' επανά

ληψη. Ότι είναι κατάλληλη η στιγμή, γιατί υπάρχουν και άλλες αιτήσεις όπως 

της Αυστρίας και ότι είναι κατάλληλη η στιγμή, γιατί ήταν η προεδρία της Ελλά
δας και δεν είναι η προεδρία της Γαλλίας. Και όταν ήταν η προεδρία της Ελλάδας 

είπαμε να μην κάμουμε αίτηση, για να μην παρεξηγηθούμε ότι χρησιμοποιούμε 

την Ελλά8α για να πάμε στην Ε.Ο.Κ. κτλ. Και να σας πω κάτι. Ως ένα ορισμένο 
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σημε(ο ήμουν έτοιμος να δεχτώ το επιχε(ρημα, εφόσον θα υποβαλλόταν η α(τηση 

επί Γαλλίας. Αλλά όταν πάει να τελειώσει και η γαλλική προεδρ!α και δεν υπο

βάλλεται η αίτηση, διαπιστώνεται ότι ήταν πρόσχημα για αναβολή, για ματαίωση 

της υποβολής αίτησης όταν ήταν η περ(πτωση της ελληνικής προεδρ(ας. Και ήταν 

ο Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών στη Λευκωσία που μας δήλωσε ότι ανέμεναν 

όλες οι κυβερνήσεις ότι θα υποβαλλόταν η κυπριακή α(τηση επ( ελληνικής προε

δρ(ας. Και ρωτούσαν πότε θα υποβληθεί. Και δεν υποβλήθηκε, για να μην υποβλη

θεί ούτε τώρα. Και είναι κάτι που θα πρέπει πραγματικ&: να μας ανησυχήσει και 
σαν μέθοδος της κυβέρνησης. Να μας πει «δεν υποβάλλω α(τησψ>, όχι να μας 

κοροϊδεύει! 

Και για το θέμα της Αυστρ(ας. Ε(ναι τεράστιας σημασ(ας η αυστριακή 

αίτηση, κύριοι συνάδελφοι, διότι είναι ουδέτερη χώρα, και αποδοχή της Αυστρίας 

στην Ε.Ο.Κ. σημα(νει αλλαγή της πορείας της Ε.0.Κ. Είναι μόνο η Ιρλανδ(α αυτή 

τη στιγμή και έχει αλλάξει το χαρακτήρα της Ε.Ο.Κ. Πόσο μάλλον όταν θα ε(ναι 

αύριο και η Αυστρία. 

Δε μου αρέσει να διαβάζω αποσπάσματα, διότι _ο καθένας τα αποσπάσματα 

μπορεl να τα φέρει προς την πλευρά τη ·δική του αλλά υπάρχουν ένα, δυο πρά
γματα που οι πειρασμοί είναι πολύ _μεγάλοι. Ο Καγκελλάριος της Αυστρίας τώρα 

με την αίτηση, λέει (<κάμνω την αίτηση, για να μπούμε στην Εuρώπη να 8ια8ρα

ματίσοuμε το ρόλο μας», και προσθέτει ((γιατί θα έχοuμε μπροστά μας και την 

Εuρώπη τοu μέλλοντος, μια Εuρώπη ποu 8ε θα είναι απλά Εuρώπη της Ευρωπαϊ

κής Κοινότητας ούτε μια Εuρώπη των οικονομικών σχέσεων. Θα είναι και μια 

Εuρώπη με άνοιγμ·α στις ανατολικές χώρες με αξιοποίηση και με στήριξη της 

ποικιλίας των πολιτ_:ιστικών χαρακτηριστικών της Εuρώπης. Και πάνω απ' όλα 

θα ε(ναι μια Ευρώπη η οπο(α θα έχει υπερφαλαγγ(σει και θα έχει ξεπεράσει την 

αναμέτρηση την ψυχροπολεμική». Ναι, μας ενδιαφέρει αυτό το πράγμα. Ανοίγει 
τοuς ορ(ζοντες η Αuστρία προς τις ανατολικές χώρες με τις οποίες έχει στενές 

σχέσεις και έχει στενές εμπορικές σχέσεις, όπως ε(χε και η Δuτική Γερμανία και 

ήταν πάντα διαφοροποιημένη από τις υπόλοιπες χώρες της Ε.Ο.Κ., όταν συζητού

σαν για θέματα ανατολικών χωρών και σε σχέ.ση με την Ανατολικ-ΙJ Γερμανία και 

με την Πολωνία και με την Οuγγαρία και με τη Σοβιετική Ένωση, για να συνά

ψει από το 1970 σχέσεις ανάπτυξης οικονομικών σχέσεων με τη Σοβιετική 

Ένωση Και φuσικά, προς τιμή της Ελλά8ας, με την παρουσία και τις θέσεις της 

πάνω σε θέματα επιβιώσεων του ψυχρού πολέμου ή επιθέσεων εναντίον τω:ν αρα

βικών χωρών κράτησε μια τέτοια θέση που άλλασσε την ί8ια την πορεία της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

Έτσι λοιπόν είναι μέσα σ' αυτά τα πλαίσια που με την Αυστρία αλλάζει και 
μορφή η Ε.Ο.Κ. με την Αυστρία. Και να μου επιτρέψετε να πω και μια κουβέντα 
την οποία αισθάνομαι βαθιά μέσα μου. 'Οτα·ν μιλούμε για Κόπρο να έχουμε 
σεβασμό για την Κύπρο. Να έχουμε σεβασμό για την ιστpρία της, για το παρελ
θόν της και για το μέλλον της και για το ρόλο που μπορε( να διαδραματίσει. Η 
Ε.Ο.Κ. θα έχει μέλλον και με την Κόπρο. Δεν είμαστε παθητικά όργανα ποu ανα-
ζ ' ' ' έ ' ό • . ητουμε σαν ικετες να μποuμε μ σα ·σε καποιο στρατ πεοο για οποιο8ήΠοτε όφε-

λος. Βλέπουμε τον ρουν της ιστορίας και λέμε ότι και η Κόπρος έχει να 8ια8ραμα
τίσει ένα ρόλο ισότιμο με τους άλλους, γιατι ανοίγει τις γέφυρες προς τις 
αραβικές χώρες, προς τον α8έσμευτο 1 προς τον .τρίτο κόσμο για λόγοuς γεωγραφι
κούς, για λόγοuς στρατηγικούς. Κι αν οι στρατηγικοί ρόλοι έχουν σημασία για 
οποια8ήποτε υπερ8όναμη έχουν σημασία και για μας. Και για λόγους πολιτικούς, 

.. γιατί θα ε!μοιστ~ μαζ( με τη Μάλτα, όταν θοι γ(νει ><αι της Μάλτας η ένταξη, οι 
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μόνες χώρες της Ευρώπης που γνωρίσαμε αποικιακό δεσμό και αποικιακή εξάρ

τηση. Έτσι μπορούμε ως χώρες με αποικιακή ιστορία που έχουμε στενές σχέσεις 

με όλο τον υπόλοιπο τρίτο κόσμο να δημιουργήσουμε και καινούργιες μορφές σχέ

σεων και για την Ε.Ο.Κ. 

Ναι, χρειάζεται όραμα. Μπορεί κάποιος να διαφωνεί αλλά αν δεν έχεις όραμα 

για ποιο πράγμα Θα αγωνίζεσαι, για τα μικρά ή yι.α οποιαόήποτε επιμέρους 

θέματα λογαριάζοντας τις χερδοζημίες ή την προοπτική; Και ως μικρή χώρα θα 

πρέπει να λογαριάζουμε το μακροπρόθεσμο συμφέρον της Κύπρου. Το βpαχυπρό

Οεσμο είναι δύσκολο. Μόνο οι δ~νάμεις και οι υπερόυνάμεις και οι Τοuρκίες μπο

ρούν να το επιδιώκουν. Το μακροπρόθεσμο το επιδιώκουν οι λαοί που αγωνιζονται 

για αρχές και για τα Οιχαιώματά τους. 

Και επειΟή μιλούμε,και για τη Γιουγκοσλαβία Οεν υπάρχει θέμα που να κυρι

αρχεί περισσότερο στην πολιτική και την οικονομική ζωή από το θέμα της έντα

ξης στ·fJν Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Δε θα σας κουράσω με αποσπάσματα, παρόλο 

που τα έχω μπροστά μου, Οιότι είναι τόσα πολλά που πραγματικά θα ήταν το 

θέμα κάπως βαρύ. 

Όμως υπάρχει και το θέμα το συνταγματικό που τέθηκε. Στο σύνταγμα 

αναφέρεται «η Δημοκρατία της Κύπρου αναλαμβάνει την υποχρέωση όπως μη 

συμμετέχη καθολικώς ή μερικώς εις πολιτιχήν 1 οικονομικήν τινά ένωσιν μεΘ' οιου
Οήποτε κράτους)), J(αι επειΟή ακριβώς θέλω να Οω το επιχείρημα που αναφέρεται 

από πλευράς ΑΚΕΛ και επειΟή Οε θέλουμε να πιάσουμε την εύκολη αντεπιχειρη

ματολογία που μπορεί να προκύψει από μια τυχόν συζήτηση αυτής της αισχρής 

συνθήκ·')ς εγγύησης πάνω στην οποία στηρίζεται η κατοχή της J(ύπρου, επειΟή Οε 

θέλ<ι) να το πάρω αυτό, Θα αναφέρω άλλο ιστορικό και πολιτικό ΟεΟομένο. 

Ναι, και η Αυστρία αντιμετωπίζει το ίΟιο πρόβλημα. Απαγορεύεται η ένωση 

της Αυστρίας με τη Γερμανία. Και λέει η σχετική αναφορά ότι εκείνο το οποίο 

απαγορεύεται είναι οι Οιμερείς σχέσεις, η Αυστρογερμανική συνένωση και όχι η 

συμμετοχή της Αυστρίας σε πολυεθνική συνένωση στην οποία η Γερμανία θα είναι 

ένα συμβαλλόμενο μέρος. Για όποια αξία μπορεί να έχει για οποιοΟήποτε που 

παρευρίσκεται, για οποιοΟήποτε συνάδελφο επικαλούμαι χι' αυτό το επιχείρημα. 

Και θέλω να καταλ·~ξω, κύριοι συνάΟελφοι. Μήπως πάμε για αίτηση για να 

πετύχουμε τη λύση; Όχι, η αίτηση Οε σημαίνει λύση. Όμως σημαίνει ότι Οεν 

αυτοπεριοριζόμαστε, σ·f)μαίνει ότι nρπάζουμε όλες τις ευκαιρίες. Σημαίνει ότι 

Οίνουμε ένα μήνυμα και προς την Τουρκία και προς την εγκάθετη ηγεσία, προς τον 

κ. Ντενκτάς εΟώ μέσα, ότι Οιαπραγματευόμαστε το μέλλον της l(ύπρου για λογα

ριασμό όλων των Κυπρίων. J(αι θα γίνει το προηγούμενο που έγινε με την αΟέ

σμευτη πολιτική. Ο Κουτσιούχ τότε αντιτάχθηκε στην αΟέσμευτη πολιτική ως ένα 

ορισμένο σημείο. Κάποτε η αντίθεση του Ντενκτάς στον ευρωπαϊκό προσανατολι

σμό θα είναι το μελανό σημείο στην τούρκικη πολιτική πάνω σ' αυτό το θέμα, 

πάνω σ' αυτό τον προσανατολισμό και είναι κάτι που θα πρέπει να το λογαριά

σουμε. 

Με την αίτησή μας στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα σίγουρα ενισχύουμε τη θέση 

μας, βάζουμε το κυπριακό μέσα σ' ένα ευρύτερο χώρο, υποχρεώνουμε άλλους να 

ασχοληθούν επαγγελματικά με το θέμα και τους υποχρεώνουμε να σταθμίσουν τις 

ευθύνες τους έναντι της Κύπρου. Μπορεί, αν Οιαιωνιστεί το πρόβλημα, όπως ανέ

φερε χθές, και είναι προς τιμή της, η αρχηγός της αποστολής της Σοσιαλιστικής 

Διεθνούς στην Κύπρο, να μην υπάρχουν χιλιάΟες θύματα, αλλά. είναι αίσχος για 

την ανθρωπότητα να συνεχίζεται το κυπριακό πρόβλημα που είναι κάποτε πιθανό 
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να εξελιχθεί σ ένα εκρηκτικό θέμα που να τινάξει πολλά πράγματα στον αέρα, 

ιδιαίτερα στην Ευρώπη. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάΟελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

'Αλλος ομιλητής επί του θέματος; 

Αν Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, τότε .... 

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

l{ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Η θέση αρχής του Αl{ΕΛ και της αριστεράς είναι καλά γνωστή. 

Πιστεύουμε·, είμαστε βέβαιοι, ότι η τελωνειακ·ή ένωση και πολύ περισσότερο 

η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Οικονομική l{οινότητα θα έχει σοβαρές 

οικονομικές, κοινωνικές και πολιτιστικές συνέπειες, αλλά ι8ιαίτερα θα έχει σοβα

ρές πολιτικές συνέπειες για την J{ύπρο και το λαό της. 

Δεν πρόκειται στη σημερινή συνεδρία να αναπτύξω τις θέσεις μας που επα

νειλημμένα έχω αναπτύξει. Διότι αν έχω σωστ&. αντιληφθε(~ εκείνο που αυτή τη 
στιγμή συζητείται, τόσο λαμβάνοντας υπόψη την Έκθεση της Επιτροπής, αλλά 

και το ψήφισμα που έχει ετοιμαστεί, είναι η άμεση υποβολή αίτησης για ένταξη 

της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Αυτό αντιλαμβάνομαι είναι 

το περιεχόμενο της σημερινής συζήτησης. 

Όμως θα ήθελα να προσθέσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η θέση αυτή αρχής του 

κόμματός μας, πηγάζει, πιστεύω, όχι από ιδεολογικά κριτήρια αλλά λαμβάνει 

υπόψη το εθνικό συμφέρον. Το συμφέρον της Κύπρου και του λαού μας. Τις 

συνέπειες αυτής της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα Οε θα τις 

πληρώσει κανένας άλλος εκτός από την ίδια την J{ύπρο και το λαό μας. 

Και είναι πράγματι πολύ περίεργο, όταν τα θέματα αυτά είναι τόσο σοβαρά, 

και παραδεχόμαστε όλοι ότι είναι πολύ σοβαρά - έχει λεχθεί ότι το θέμα των 

σχέσεων της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Οικονομική l{οινότητα είναι το Οεύτερο 

μετά το Κυπριακό πρόβλημα σε σημασία θέμα - να ασχολούμαστε για χρόνια 

τώρα, η κυβέρνηση, η Βουλή, τα πολιτικά κόμματα και μάλιστα, ενώ έχει 

υπογραφεί η. τελωνειακή ένωση της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Οικονο,μική 
Κοινότητα, να τίθεται θέμα τώρα να αποφασιστεί η υποβολή αίτησης για ένταξη 

στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα και ο κυπριακός λαός, ο οποίος θα 

πληρώσει αυτές τις ενέργειες, να μην καλΕ:ίται, να μην έχει κληθεί μέχρι σήμερα, 
ούτε κατά την υπογραφή της συμφωνίας για τελωνειακή ένωση, ούτε και τώρα με 

την υποβολή της αίτησ·ης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική l{οινότητα για 

να αποφανθεί. 

Εμείς έχουμε τη γνώμη ότι ασχέτως των προβλέψεων των Οιάφορων 

κομμάτων, τα δημοψηφfσματα Οε γίνονται μόνο τότε, όταν οι δημοσκοπήσεις των 

Οιάφορων κομμάτων Οείχνουν ότι τελικά το αποτέλεσμα θα είναι έτσι ή αλλοιώς. 

Τα δημοψηφίσματα γίνονται για να πιστοποιήσουν ποια είναι η θέληση και η 

γνώμη του λαού. Και βλέπω ότι όσον αφορά το θέμα αυτό αποφεύγεται, και 

μάλιστα γίνεται εισήγηση, εδ:ώ και τώρα χωρίς να ερωτηθεί κανένας, να υποβά

λουμε αίτηση για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. 

Θα περιοριστώ από εδ:ώ και πέρα, κύριοι συνάδελφοι, στο περιεχόμενο της 

σημερινής συζήτησης. Ποιοι είναι οι λόγοι που υποβάλλουν ώστε να πρέπει η 

κυπριακή κυβέρνηση, εδώ και τώρα, να υποβάλει αίτηση για ένταξη της l{ύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα; 
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Το πρώτο ερώτημα που τίθεται είναι: Υπάρχει αντικειμενικά η Ουνατότητα.; 

Διότι αντιλαμβάνομαι ότι στόχος της αίτησης είναι η ένταξη της ΙCύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. και όχι η αίτηση. Και επειόή έγινε αναφορά 

ότι χάσαμε την ευκα.ιρία.1 όταν βρισκόταν στην προεδρία η Ελλάόα, να μη χάσουμε 
και τώρα την ευκαιρία, που βρίσκεται στην προεδρία η Γαλλία. Ποια όμως είναι η 

στάση της χώρας αυτής αναφορικά με το θέμα αυτό; Είχα.με προχθές ακόμα τη 

Οήλωση Μιττεραν ότι καμιά αίτηση δεν πρόκειται να εξεταστεί πριν το 1993. Και 
την προεδρία. την έχει η Γαλλία, που θέλουμε η αίτηση αυτ·ή να υποβληθεί πριν τη 

λήξη της θητείας της Γαλλικής πλεuράς 1 μήπως χάσουμε την ευκαιρία. 
Το άλλο επιχείρημα., που λέχθηκε και παλαιότερα, εLναι για να πάρουμε 

σειρά. Και μάλιστα, είχε λεχθεί προηγουμένως 1 πριν την Τουρκία. Η Τουρκία έχει 
αίτηση μέσα και η αίτ·f)ση αυτή της Τουρκίας είναι από πολύ παλιά, αλλά Οε 

συζητείται. Και γνωρίζουμε χι εμείς ότι ανεξάρτητα από το πότε θα υποβάλουμε 

αίτηση, η σειρά Οεν πρόκειται ν 'αλλάξει. Δεν πρόκειται να μελετηθεί καν η 

κυπριοcκή οcίτηση πριν το 1993. 

Το τρίτο ερώτημα είναι: Ποιες είναι οι προοπτικές για ένταξη της ΙCύπρου 

στην ΕυρωπαΊ:χή Οικονομική Κοινότητα; Και στο θέμα αυτό είχαμε απαντήσεις 

από επίσημα στόματα της Ευρωπαϊκή Οικονομικής Κοινότητας. 'Ενταξ·f) της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα, δε μπορεί να γίνει πριν από τη 

λύση του Κυπριακού προβλήματος. Ή για να μιλήσω και για απόψεις που εκφρά

στηκαν και σ 'αυτό το Σώμα, στο επιχείρημα το Οιχό μου ότι η ένταξη της 

Κύπρου θα μπορούσε να γίνει μετά το 2,000, ο χ. Γαλανός είπε «Ναι, μετά το 
2,005». Και δεν είναι τυχαίος ο αριθμός που είπε ο χ. Γαλανός. Υπάρχουν τα 15 
χρόνια της τελωνειακής ένωσης τα οποία η ΙCύπρος αναπόφευκτα θα πρέπει να 

περάσει προτού συζητηθεί το θέμα της ένταξής της ως πλήρους μέλους της Ευρω

παϊκής Οικονομικής Κοινότητας. 

ΙCατά συνέπεια το ερώτημα που τίθεται είναι: Γιατί αυτή η σπουδή; Γιατί να 

βλ θ ' , , ή ' ' , , 
υπο η ει τωρα, αυτη τη στιγμ , αιτηση και τι εχει να προσφερει προς αυτη την 
κατεύθυνση; Λέγεται ότι αυτή τη στιγμή, αν υποβληθεί η αίτηση της Κύπρου για 
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οιχοyομιχή ΙCοινότητα, θα προωθηθεί λύση του ΙCυπρια

χού προβλήματος. Και ερωτώ, κύριοι συνάδελφοι. Με την υποβολή της αίτησης; 

Το πιστεύετε πράγματι αυτό το πράγμα1 ότι με το να υποβληθεί αίτηση, θα προ
ωθηθεί λύση του Κυπριακού προβλήματος; Ποια είναι τα Οεδομένα που υπάρχουνj 

Και πρέπει να πω ότι από τους ομιλητές μέχρι τώρα δεν έχουν αναφερθέί οποιαόή

ποτε δεόομένα που να τεκμηριώνουν ότι ή υποβολή αίτησης θα προωθήσει λύση 

του Κυπριακού προβλήματος. Ούτε η επιχειρηματολογία που ανέπτυξε ο χ. Γαλα

νός, ότι δηλαόή η Κύπρος στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Οικονομικής ΙCοινότητας 

θα έχει την εγγύηση των χωρών της ΕΟΚ και ότι θα ατονίσουν οι εγγυήσεις που 

έχει η Κύπρος, πείθουν. 

Παράδειγμα για τούτο αποτελεί η Ελλάόα η οποtα είναι μέλος της Ευρω

πα'ίχής Οικονομικής Κοινότητας και η Τουρκία η οπο(α είναι εταιρικό μέλος της 

Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας και όμως η Ευρώπη δεν αποτέλεσε καμιά 

εγγύηση για τα προβλήματα μεταξύ των Ουο χωρών και πριν μερικά χρόνια θυμού

μαστε ότι έφθασαν οι δυο αυτές χώρες στο χείλος του πολέμου. ΙCατά συνέπεια 

Οεν είναι εμείς που βλέπουμε δογματικά τα πράγματα. 

Όμως θα ήθελα υπεύθυνα να δηλώσω ότι αν η υποβολή αίτησης για ένταξη 

στην Ευρωπαϊκή Οικονομική ΙCοινότη1α θα είχε ως αποτέλεσμα τη λύση του 

Κυπριακού, εμείς θα είμαστε έτοιμοι να εξετάσουμε σοβαρά αυτό το ενδεχόμενο. 

Πρέπει όμως ταυτόχρονα να πω ότι Οε μας έχετε πείσει με την επιχειρηματολο-
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γία σας. Δεν υπάρχουν 8ε0ομένα που να πείθουν ότι η αίτηση αυτή θα έχει οποιο

Οήποτε θετικό αποτέλεσμα όσον αφορά το Κυπριακό. Διότι η αίτηση αυτή και 

άκαιρη ε:ίναι και χωρίς αντικείμενο αυτή τη στιγμή. 

Κύριοι συνάΟελφοι, 

Έχει γίνει λόγος ότι κάποιες πλευρές θέτουν και το θέμα του Συντάγματος. 

Και ότι, ούτε λίγο ούτε πολύ, Οε θα έπρεπε ούτε καν να τολμήσουμε να αναφέ

ρουμε κάτι τέτοιο~ Οιότι και αντισυνταγματικό να είναι 1 εΟώ είναι το συμφέρον 
της Κύπρου και θα πρέπει και το Σύνταγμα να μη λάβει κανένας uπ6ψη και να 

προχωρήσει αποφασιστικά. 

Δε συμφωνώ με μια τέτοια θέση. Διότι η οντότητα της Κυπριακής Δημοκρα

τίας, η αναγνώρισή τ.ης Οιεθνώς 1 η αναγνώριση της κυπριακής κυβέρνησης, είναι 
βασισμένη σ' αυτό το Σύνταγμα που έχουμε, είτε μας αρέσει είτε Οε μας αρέσει. 

Και πρέπει να πω ότι ιΟιαίτερά. η Συνθήκη Εγγυήσεως χαι Συμμαχίας εμ&ς Οε 
μας αρέσει. Αλλά Οεν είναι έτσι που εξετάζονται τα θέματα. Και πρέπει να πω 

ότι Οεν είναι σοβαρή αντίχριση των θεμάτων, όταν χαι ο Γενικός Εισαγγελέας Οεν 
' ' Ε ή ~' ' ' θ' ' ηταν -ετοιμος στην πιτροπ να οωσει γνωματευση πανω στο εμα αυτο 1 χαι ο 

λόγος είναι ότι υπάρχει πρόβλημα ή τουλάχιστο υπάρχουν ερωτ·ήματα που πρέπε:ι 

να απαντηθούν. Διερωτούμαι λοιπόν, γιατί Οε θα πρέπει να ξεκαθαριστεί το πολύ 

σοβαρό αυτό θέμα, αν υπάρχει συνταγματικό πρόβλημα ή όχι. 

Η επιχειρηματολογία ότι κανένας μέχρι σήμερα Οεν έχει θέσει αυτό το θέμα -
χαι αν είναι χαι για επίχριση γιατί Οεν έχει τεθεί. - την ευθύνη Οε φέρουμε μόνο 

εμείς, γιατί. Οεν το εγεί.ραμε, αν θέλετε, προηγούμενα. Την ευθύνη τη φέρουμε 

όλοι. Και οι κυβερνήσεις, Οιότι Οεν εξέτασαν τέτοιο θέμα. Αλλά αυτό Οεν είναι 

Οιχαιολογία για να μην εξεταστεί., για να μην παραπεμφθεί το θέμα στο Ανώτατο, 

χαι το Ανώτατο Δικαστήριο, σε σύντομο χρονικό Οιάστημα να εχΟώσει απόφαση 

αναφορικά με το θέμα αυτό. 

Είναι πολύ σοβαρό, κύριοι συνάΟελφοι. Δεν πρόκειται εΟώ για την ψήφιση 

οποιουΟήποτε νόμου που αν είναι αντισυνταγματικός θα λυθεί το θέμα. ΕΟώ πρό

κειται για την υποβολή αLτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οιχονομιχή Κοινό

τητα. Και θα πρέπει να είμαστε βιfβαιοι ότι αυτό είναι στα πλαίσια του Κυπρια

κού Συντάγματος. Δε βλέπω ποια είναι η βία, αν η αίτηση, αντί να υποβληθεί. 

αύριο, υποβληθεί ύστερα από ένα μήνα1 από Ουο μήνες ή ύστερα από τρεις μήνες. 
Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Σύμφωνοι. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Περίμενε, κύριε Γαλανέ. Είναι εύκολο να προσπαθεί ένας να Οιαστρεβλώσει 

αυτά που λέει ο άλλος. Μιλώ για σας που βιάζεστε. Η θέση μας εμάς είναι γνω

στή. Τι είναι εχεί.νο που σας εμποΟί.ζει; Μήπως το ότι Οε θα μπορούσατε να 

κάμετε την επιθετική χριτιχή χατά της κυβέρνησης Βασιλείου; Ίσως να είναι 

αυτό, Αλλά εΟώ τα πράγματα τα εξετάζουμε σοβαρά, ως Νομοθετικό Σώμα 

αυτού του τόπου χαι θα πρέπει το θέμα αυτό να εξεταστεί. χατά τον πιο σοβαρό 

τρόπο. 

Ποια είναι τα ΟεΟομένα 1 κύριοι συνάΟελφοι, που έχουν προβληθεί για την 

υποβολή εδώ χαι τώρα της αίτησης για ένταξη; Ιστορικά, λέει ο χ. Γαλανός, ότι η 

Κύπρος ανήκει στην Ευρώπη. Η Οιεθνής ύφεση χαι το κοινό ευρωπαϊκό σπίτι χαι η 

περεστρό'ίχα, την οποία ασπάζεται ο χ. Γαλανός. Και φαίνεται ότι το κοινό 

ευρωπαϊκό σπίτι θα γίνει στα πλαίσια της περεστρόϊχα, θα γίνει σοσιαλιστιχ·ή η 

Ευρώπη. 
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Είναι λόγω της χρατιχής μας οντότητας και θα ήθελα να το συν8έσω αυτό με 

το Συνταγματικό θέμα που υπάρχει. Συμφωνώ μαζί του, αλλά Sε βλέπω πώς θα 

ενισχυθεί η κρατική μας οντότητα είτε λόγω της γεωγραφικής μας θέσης είτε 

Sιότι θα παντρέψουμε την Ευρώπη με τους α8έσμευτους ή γιατί θα γίνει εγγυή

τρια η Ευρώπη και έτσι θα ατονίσουν οι Συνθήκες Εγγυήσεως και Συμμαχίας που 

καθορίζουν εγγυήτριες Βυνάμεις. 

Πρέπει να σας πω με όλη την ειλικρίνεια, κύριοι συνά8ελφοι, ότι Sεν έχω 

αντιληφθεί πραγματικά ποιοι είναι οι λόγοι ανάγκ·Ι)ς που πιέζουν να υποβληθεί 

τώρα αίτηση. Είμαι βέβαιος ότι ούτε ο κυπριακός λαός, που θα μας ακούσει 

απόψε, θα αντιληφθεί αυτό το πράγμα. l(αι Sεν το αντιλαμβάνονται όχι μόνο 

εκείνοι οι οποίοι αντιτίθενται στην ένταξη, αλλά και εκείνοι που είναι υπέρ. Διότι 

είναι γεγονός ότι ένας μπορεί να είναι υπέρ της ένταξης στ·ΙJν Ευρωπαϊκή Οικονο

μική Κοινότητα και να βλέπει ότι η τελωνειακή ένωση θα οόηγήσει εκεί, αλλά όεν 

μπορεί να αντιληφθεί γιατ( τώρα θα πρέπει να υποβληθεί αίτηση, γνωρίζοντας 

μάλιστα ότι η αίτησή μας όε θα εξεταστεί και ότι η ένταξη της Κύπρου όεν μπο

ρεί να γίνει πριν το 2,000 χρόνια. 

Πολύ περισσότερο, κύριοι συνάόελφοι, ο κυπριακός λαός όε Οα αντιληφθεί 

γιατί να μην ερωτηθεί και ο ίόιος πριν από την οποιαό·ήποτε ενέργεια είτε της 

Βουλής είτε της κυβέρνησης. 

Θα ήθελα να πω όυο λόγια, κύριοι συνάόελφοι, για το θέμα ΑΙ<ΕΛ

κυβέρνησης. Για το θέμα αυτό έχουμε επανειλημμένα κάμει καθαρή τη θέση μας 

και εόώ και όημόσια. Το ΑΙ<:ΕΛ έχει υποστηρίξει και έχει αναόείξει στο προε

όρικό αξίωμα τον κ. Βασιλείου. Η βάση του προγράμματός του και η πολιτική 

που ακολουθεί έναντι της κυβέρνησης αυτής, όπως και οποιωνόήποτε προηγούμε

νων κυβερνήσεων, είναι η επικρότηση όλων εκείνων των ενεργειών, με τις οποίες 

πιστεύουμε ότι εξυπηρετείται ο τόπος και ο λαός μας και την κριτική όλων εκεί

νων των ενεργειών που κατά την άποψή μας όεν εξυπηρετούν τον τόπο ή το λαό 

μας. Και είναι γνωστό ότι αναφορικά με το θέμα της Ευρωπαϊκής Οικονομικής 

Κοινότητας υπ&.ρχει ριζική Sιαφορ&. μεταξύ του ΑΚΕΛ και της κυβέρνησης. Και 

αυτή η θέση μας όεν έχει αλλάξει. 

Αν αυτό ο κ. Γαλανός το θεωρεί πίεση προς την κυβέρνηση, αυτό είναι πίεση 

όχι μόνο γι' αυτό το θέμα, αλλά για όλα τα θέματα για τα οποία όιαφωνούμε. 

Όπως φυσικά και το Δημοκρατικό Κόμμα και οποιοόήποτε άλλο κόμμα για τις 

όικές του θέσεις και τοποθετήσεις ασκεί πίεση πά\/ω στην κυβέρνηση. 

'Άλλωστε αυτός είναι ο ρόλος των κομμάτων. Να προωθήσουν την πολιτική 

τους. Όμως το να καταλήγει ο κ. Γαλανός ότι η απόφαση της κυβέρνησης οφεί

λεται στην πίεση του ΑJ(ΕΛ ή αύριο αν υποβληθεί αίτηση από μέρους της κυβέρ

νησης αυτό να οφείλεται στην πίεση των τριών άλλων κομμάτων, νομίζω ότι όεν 

είναι έτσι που πρέπει να εκτιμούνται τα θέματα. Αντικειμενικά το κάθε κόμμα 

προωθεί την πολιτική του. 

Τ9 ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους όεν υπέβαλε αίτηση η κυβέρνηση, 

είναι θέμα για το οποίο θα πρέπει η ίόια η κυβέρνηση να απαντήσει. Αλλά το να 

φροντίζει κάποιος να επιρρίψει ευθύνες και κριτική στο ΑΙ<:ΕΛ, όε νομίζω ότι 

είναι σωστό, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι θέσεις μας, αναφορικά ειόικά με το θέμα 

τούτο, είναι γνωστές. 

J(ύριοι συνάόελφοι, 

Δε θα επεκταθώ περισσότερο. Πάνω σε άλλες πτυχές του θέματος θα κατα

πιαστούν ομιλητές από το κόμμα μας. Εκείνο που ήθελα να καταλήξω είναι ότι 
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για τους λόγους αρχ·ής που έχουμε αναπτύξει επανειλημμένα, αλλά. και για τους 

λόγους που έχω αναπτύξει σήμερα 1 δε βλέπουμε οποιοδήποτε λόγο ο οπο(ος να 
επιβάλλει την υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οιχονομιχή J(οινό

τητα. Εμεί.ς αντιτιθέμεθα σ' αυτή την ενέργεια, Οιότι πιστεύουμε ότι θα φέρει 

ζημιά αντ( ωφέλεια στην Κύπρο χαι το λαό της και κατά συνέπεια θα χαταψηφί

σf')υμε το ψήφισμα το οποίο υποβάλλεται προς έγκριση. 

Ευχαριστώ 1 κύριε ΠρόεΟρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Να Οώσω το λόγο, χ. Στυλιανού 1 στον χ. ΜαρχίΟη, Οιότι ..... 
Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

J{ι εγώ πιο πριν σας υπέδειξα τον χ. ΜαρχίΟ·η 1 έντιμε χ. Πρόεδρε, με σχετικ·ή 
επίνευση! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ πολύ. 

Ελπ(ζω να μην έχετε σκοπό να διαβάσετε όλα εκείνα τα έγγραφα που κουβα

λά.τε μαζί σας, κ. ΜαρκίΟη. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

J(ύριε ΠρόεΟρε, και πότε Οιάβασα αυτά τα οποία συν·ήθως φέρνω μαζί μου 

πάνω στο βήμαj 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προς εκφοβισμό. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι ..... και βεβαίως να ευχαριστήσω το συνάΟελφο κ. Πέτρο Στυλιανού, 
που είχε την καλοσύνη να υποΟείξει προς τον ΠροεΟρεύοντα της ΣυνεΟριάσεως ότι 

ζητούσα το λόγο.και τον Οιαβεβαιώ ότι κάποια μέρα θα του ανταποΟώσω τά. ίσα, 

υποΟεικνύοντας κι εγώ στο ΠροεΟρείο ότι θέλει το λόγο, παρά τις αντιρρήσεις που 

θα έχει πιθανότατα ο κ. Γαλανός σε μια τέτοια ενέργεια Οική μου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ακούσαμε με πολλή προσοχή Τις ομιλίες των συναΟέλφων που έχουν μιλ·ήσει 

για το Δημοκρατικό Κόμμα, για την ΕΔΕΚ, για το ΑΚΕΛ. Ήλθε η ώρα να 
' ' ' ψ Δ 'Σ ' ' ακουσετε και σεις τωρα την απο η του ημοκρατικου υναγερμου πανω στο 

σοβαρότατο ζήτημα με το οποίο ασχολούμαστε για μια ακόμα φορά σήμερα. 

Μίλησε ο κ. Ντίνος l(ωνσταντίνου για το ΑΙ<.:ΕΛ και παρακολούθ-~σα την 

ομιλία του με πολλή προσοχή από την πρώτη λέξη μέχρι την τελευταία λέξη. 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί του ότι πραγματικά το θέμα της ένταξης της Κύπρου 

στην Ευρωπαϊκή Οικονομική l{οινότητα είναι το υπ' αριθμό Ούο κύριο θέμα που 

απασχολεί σήμερα την J(ύπρο αμέσως μετά το l{υπριακό πρόβλημα. Πολύ σωστή 

αυτή η ιεράρχηση. Πρώτα έρχεται το Κυπριακό πρόβλημα, αμέσως μετά έρχεται 

η Ε.0.1(. Εξετάζουμε βέβαια και πώς το Οεύτερο μπορεί να επηρεάσει το πρώτο. 

Αλλά ακριβώς αυτή η σπουΟαιότητα αυτού του θέματος γεννά και πάλι μια 

μεγάλη πολιτική απορία. Πώς μπορεί ένα κόμμα, όταν Οιαφωνεί με έναν άνθρωπο 

πάνω σε ένα κεφαλαιώΟες ζήτημα για το μέλλον του τόπου, να τον ψηφίζει και να 

τον εκλέγει ΠρόεΟρο της Δημοκρατίαςj Είναι επί αυτού του σημείου που οφείλε-
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ται πλέον μια σαφής εξήγηση προς ολόκληρο τον l(υπριακό λαό. Πώς μπορεί ένα 

χόμμα να λέει ((διαφωνώ)) πάνω σ' ένα θέμα που το ίδιο το κόμμα πιστεύει ότι 

επηρεάζει το μέλλον του Κυπριακού λαού και ταμτόχρονα να ψηφίζει στ·ην κορυ

φαία θέση του κράτους τον άνθρωπο με ·τον οποίο λέει ότι διαφωνεί; Ι\..αι είναι 

ακριβώς αυτή ·η θέση που για μια ακόμα φορά αποδεικνύει και την ασθένεια της 
εσωτερικής πολιτικής μας ζωής. Γιατί το να συζητείται στη Βουλή των Αντιπρο

σώπων το υπ' αριθμό δυο πρόβλημα που αντιμετωπίζει σήμερα η ΙCύπρος και να 

μην ακούεται έστω και μια φωνή συνηγορίας υπέρ τ·ης συγκεκριμένης πολιτικής 

που ασκεί η συγκεκριμένη κυβέρνηση, αυτό δεν ε(ναι φαινόμενο υγιές για το οποίο 

δικαιούμαστε να είμαστε υπερήφανοι. Γιατί φαίνεται εξ όσων έχουμε αντιληφθεί 

-όχι από τις ομιλίες των συναδέλφων, αλλά από τα όσα ο lπουργός Εξωτερικών 

είπε στην Ι\..οινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Εξωτερικών- η κυβέρνηση τείνει υπέρ της 

άποψης της υποβολής αίτησης για ένταξ·η, αλλά το θέμα χρειάζεται μελέτη, 

πολλή μελέτη, μεγάλη μελέτη και πάλι μελέτη. Αλλά αυτή η θέση διαφέρει και 

από τη θέση των βασικών υποστηρικτών της κυβέρνησης, αυτών που την εξέλεξαν. 

διαφέρει και από τις θέσεις όλου του υπόλοιπου πολιτικού κόσμου. 

Επομένως στ·η συγκεκριμένη περίπτωση που έχουμε ένα κεφαλαιώδες θέμα 

που αφορά ολόκληρο τον Κυπριακό λαό, η κυβέρνησ·η ακολουθεί μια πολιτική την 

-οποία ουδείς άλλος υποστηρίζει μέσα σ' αυτό τον τόπο, ουδεμία άλλη πολιτική 

δύναμη την υποστηρίζει. Αν αυτό δε λέγεται, τουλάχιστον, αδυναμία στην εσωτε

ρική πολιτικ·ή μας ζωή, τότε χάνουν και οι λέξεις τη σημασία τους. Αυτή την αδυ

ναμία βέβαια, κ. συνάδελφοι, δεν μπορούμε να τη διορθώσουμε εδώ σ' αυτ·ή τ·η 

Βουλή με ψ·ηφίσματα ή με αποφάσεις ·ή με νόμους. Είναι θέμα του Εκλογικού 

Σώματος, όταν καλείται την ώρα της κυριαρχίας του να αποφασίζει ποίον επιτέ

λους ψηφίζει και πώς ψηφίζει για Πρόεδρο Δημοκρατίας ·ή πώς ψηφίζει τα κόμ~ 

ματα που τον αντιπροσωπεύουν στη Βουλή. 

Ζούμε πραγματικά σε μια συναρπαστική εποχή, όχι για την Ι\..ύπρο 1 για την 
Οικουμένη: Η Κύπρος ζει το yολyοθά της με το πρόβλημά της. Αλλά βλέπουμε 

τις κοσμογονικές εξελίξεις στον Ανατολικό συνασπισμό και είμαι από εκείνους 

που εύχονται σε λίγο καιρό, σε λίγους μήνες, σε λίγα χρόνια, αυτή η ορολογία 

Ανατολικός συνασπισμός να είναι πραγματικά' ξεπερασμένη με τις νέες ιδέες και 

τη νέα πολιτική και τακτική που εκπορεύεται από την ίδια την πρωτεύουσα της 

Σοβιετικής Ένωσης. Ποιος θα μπορούσε να φανταστεί μέσα σ' αυτό το Σώμα, 

όταν την τελευταία φορά ακουόταν και φωνή υπεράσπισης του Στρατηγού Για

ρουζέλσκι, ότι στην Πολωνία σήμερα θα μετείχε η Αλληλεγγύη στην κυβέρνηση; 

Ποιος θα μπορούσε να φανταστεί, μόλις πριν λίγους μήνες, ότι σήμερα η Ουγγα

ρία θα είχε την πολιτική δυνατότητα να κηρυχθεί σε δημοκρατία; Αυτές είναι οι 

πραγματικά κοσμογονικές εξελίξεις, τόσο ραγδαίες που είναι δύσκολο να τις 

παρακολουθήσει κάποιος, καθόσον αφορά την Ανατολική Ευρώπη. ΙCαθόσον αφορά 

την άλλη Ευρώπη, οι εξελίξεις δεν είναι τόσο ραγδαίες, αλλά είναι ριζοσπαστικές. 

Είναι εξελίξεις που άρχισαν εδώ και τριάντα χρόνια. Σιγά αλλά σταθερά τα 

Ευρωπαϊκά κράτη, με τον αριθμό τους διαρκώς να επεκτείνεται, βαδίζουν προς 

όνειρο και προς όραμα όλων των ευρωπαϊστών του τέλους του 19ου αιώνα και 

των αρχών του 20ου αιώνα και της σημερινής εποχής που ζούμε. Ι\..αι· σ' αυτή την 

εξέλιξη δεν έχουμε την πολυτέλεια να παραμένουμε απλοί θεατές. Δεν έχει σημα

, σία πόσες δυσκολίες θα αντιμετωπίσει η οποιαδήποτε αίτησή μας για ένταξη. 
Σημασία έχει πρώτα η δική μας πολιτική τοποθέτηση. Θέλουμε ·ή δε θέλουμε 

ένταξη; Πώς μπορούμε να απαιτούμε από τους άλλους να μας δεχθούν, χωρίς 

εμείς να τους ζητούμε να μας δεχθούν; 
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Το πρώτο βήμα το οποίο πρέπει να χάνουμε εLναι ·η υποβολή αίτησης χαι 

κανένας Οεν παραγνωρίζει τις Ουσχολ[ες. Κανένας δεν παραγνωρίζει τα συμφέ

ροντα. Κανένας Οεν παραγνωρίζει ότι χρειάζονται αγώνες προκειμένου να πει

σθούν όλοι αυτοί. ότι πρέπει να μας δεχθούν. Αλλά τις ίδιες Ουσχολίες 1 τις ίδιες 
δυσχέρειες, αντιμετώπιζε η Ελλάδα το 1974, όταν αποφάσισε σοβαρά να υποβά
λει την αίτηση και να ενταχθεί στον Πολιτικό χώρο που λέγεται ΕυpώΠΊ). Δεν 

έγινε δεχτή η Ελλάδα σε 24 ώρες. Χρειάστηκε πολιτική ετών l{αpαμανλή για να 
γίνει δεχτή η Ελλάδα σ' αυτή την Ευpωπαϊχ·ή Οιχονομικ·ή Ι\.οινότητα 1 με αποτέ
λεσμα αυτή τη στιγμή προκειμένου να ληφθεί η απόφαση να χρειάζεται και η 

ψήφος ΤΊ)ζ Ελλάδας. Με αποτέλεσμα επί της δ:ιαχυβέρνησης που διαδέχθηκε τις 

διακυβερνήσεις της Νέας Δημοκρατίας, η Ελλάδα μέσα σ 'αυτή την Κοινότητα να 

αισθάνεται αρκετά ισχυρ·ή να διαφωνεί έστω και μόνη της. με όλα τα υπόλοιπα 

μέλη. Αν αυτό δεν είναι δύναμΊ) 1 αν αυτό δεν είναι επιρρο·ή 1 αν αυτό δεν ι:;:(ναι 

πολιτική ισχύς, ε! τότε τι είναι πολιτική ισχύς; Έχετε σκεφθεί ποια δύναμη θα 

έχει η ΙCύπρος 1 αν τα καταφέρει να μπει στην E.O.IC. πριν την Τουρκία; Έστω 
και αν δεν έχει εν τω μεταξύ λυθεί το ΙCυπριαχό. 1 Ισως είναι γι' αυτό που θα 

λυθεί το Κυπριακό. Αν τα καταφέρουμε να μπούμε στην E.O.IC., ποιος θα έχει 
ανάγκη τότε ποιον; Θα έχει η Τουρκία ανάγκη την ψήφο μας. Και αυτό να μου 

πείτε όνειρο. Να μου πείτε ποιος εγγυάται ότι θα χα.τα.φέρουμε να γίνουμε μέλος 

πριν να λυθεί το Κυπριακό; Και ποιος μπορεί να είναι τόσο προφήτης να 

προβλέψει; Ας δοκιμάσουμε. ΙCι αν τα καταφέρουμε πετύχαμε. Αν δεν τα 

καταφέρουμε, τι είχαμε τι χάσαμε; 

Γιατί άχου<?"α από την πρώτη μέχρι την τελευταία λέξ·η την ομιλία του χ. 

Κωνσταντίνου και δε βρήκα ούτε τον παραμικρό λόγο για ποιο λόγο δεν πρέπει να 

γίνει αίτησ·η. Ουδέν ελέχθη. Τίποτε απολύτως. Το μόνο το οποίο έχω αντιλ·ηφθεί 

είναι ότι υπάρχει συνταγματικό θέμα. Η μοίρα μου φαίνεται, χ. Πρόεδρε, είναι να 

έρχομαι στο βήμα μετά από την έγερση συνταγματικού θέματος. Ε! 1 κάτι ξέρουμε 

χαι από συντάγματα και από νόμους χαι ειλικρινά διερωτώμαι, τι σοβαρότητα 

υπάρχει εδώ σ 'αυτό το θέμα του συνταγματικού θέματος. Συμφωνώ με τον 

χ. Κωνσταντίνου ότι δεν είναι θέμα του χρόνου που εγέρθηκε. Δηλαδή, το ότι δεν 

εγέρθηκε πέρυσι, το ότι δεν εγέρθηκε πριν είκοσι χρόνια και εγείρεται τώρα δε 

σημαίνει βέβαια ότι αυτός που το εγείρει δεν έχει πιθανώς δίκαιο. αλλά στη 

συγχεχριμέν·η περίπτωση μου χάμνει εντύπωση πως υπάρχει και σκέψη καν, για το 

λόγο ότι πρέπει επιτέλους κάποιος να διαβάσει τα 'Αρθρα πάνω στα οποία 

βασίζεται ·η επιχειρηματολογία του ΑΙCΕΛ, καθόσον αφορά το θέμα της 

συνταγματικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ώστε πολύ ορθά πρόβλεψα ότι θα αναγνώσεiε, χ. Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακόμα δεν έχετε επιβεβαιωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Θα επιβεβαιωθώ εντός ενός λεπτού. 

(γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

'Αρθρο 1 της Συνθήκης Εγγυήσεως: «Η Δημοκρατία της Κύπρου αναλαμβά-
' ' ' θ λ ' ' 1 

' νει την υποχρεωσιν οπως μη συμμετεχη, χα ο ιχως η μερικως, εις πολιτιχην ή 

οικονομικήν τινα ένωσιν μεθ' οιουδήποτε κράτους)), Και πολύ έντεχνα το ΑΚΕΛ 
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στην όλη του επιχειρηματολογία λησμονεί τη φράση «μεθ' οιουόήποτε κράτους)), 

γιατ( ακόμα η Ε.Ο.Κ. όεν έφθασε στο σημείο να θεωρείται κράτος. Δεν είναι κρά

τος. Είναι τόσο κράτος όσο είναι τα Ηνωμένα Έθνη, τόσο κράτος όσο είναι ένας 

στρατιωτικός συνασπισμός, όσο και το ΝΑ ΤΟ δηλαδή ή όσο είναι το Σύμφωνο 

της Βαρσοβίας. Και είναι γνωστός και ο λόγος για τον οποίο θεσπίστηκε στη 

Συνθήκη Εγγυήσεως αυτό το 'Αρθρο 1 και 3εν έχει καμιιί σχέση με την Ευρω
παϊκή Οικονομική Κοινότητα. Έχει σχέση με την Ελλάδα, την Τουρκία και τη 

διχοτόμηση της ίδιας της Κύπρου. Γιατί αυτό το άρθρο συνεχίζει και λέει: << Κατά 

συνέπειαν .. >> -κατά συνέπειαν δηλαδή αυτών που έχω διαβάσει πιο πάνω

«κηρύσσει απηγορευμένην πάσαν όράσιν όυναμένην, αμέσως ή εμμέσως 1 να προωθ
ήση είτε την ένωσιν μεθ' οιουδήποτε άλλου κράτους είτε τον διαμελισμόν της 

νήσου.)). Και είναι φανερός ο λόγος για τον οποίο εισήλθε αυτό το άρθρο. Είμαι 

ευγνώμων όμως προς το συνάδελφο Βουλευτή Νίκο Αναστασιάδη που μου υπέ

δειξε ότι εν τοιαύτη περιπτώσει, αν η ερμηνεία είναι αυ~ή που λέει το ΑΙCΕΛ, 
τότε στην τέτοια περίπτωση και η Τελωνειακή Ένωση, που ήδη έχει γίνει και 

έχει ψηφιστεί από τη Βουλή, αντίκειται προς τη Συνθήκη Εγγυήσεως. Και με 

άλλα λόγια μπορεί να έλθει αύριο το πρωί η Μεγάλη Βρετανία και να μας στείλει 
και ένα είδος τελεσίγραφου ότι καταγγέλλουμε αυτή την Τελωνειακή Ένωση που 

παραβιάζει τη Συνθήκη Εγγυήσεως ή θα ασκήσει τα δικαιώματά της βάσει της 

Συνθήκης Εγγυήσεως. Και προτού επικαλεστούμε τη Συνθήκη Εγγυήσεως, είναι 

καλό να σκεφτόμαστε διπλά και τριπλά τι κάνουμε. Γιατί, απλώς και μόνο το 

γεγονός ότι εκφράζουμε αμφιβολ(ες κατά πόσο η ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

είναι αντίθετη με τη Συνθήκη Εγγυήσεως, λυπούμαι να πω ότι μόνοι μας προσκα

λούμε το Βρετανικό παράγοντα να αναλάβει ρόλο τον οποίο ούτε ο ίδιος δεν τόλ

μησε ποτέ να διεκδικήσει. Προσκαλούμε μόνοι μας τη Μεγάλη Βρετανία, το 

Ηνωμένο Βασίλειο, να έλθει να μας.καθορίσει την εξ<.υτερική μας πολιτική. Προ
σκαλούμε μόνοι μας το Ηνωμένο Βασίλειο να μας πει ότι βάσει της Συνθfικης 
Εγγυήσεως 3εν μπορείτε να κιίμετε την τιί3ε συνθήκη, βάσει της Συνθήκης Εγγυή
σεως δεν μπορείτε να κάμετε αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ., βάσει της Συνθήκης 

Εγγυήσεως δεν μπορείτε το ένα, δεν μπορείτε τ9 άλλο. Μα για όνομα του Θεού! 

Ούτε η Συνθήκη Εγγυήσεως δίνει αυτά τα δικαιώματα και ούτε επιτρέπεται από 

πολιτικό κυπριακό κόμμα να λέγει αυτά τα πράγματα στη Βουλή των Αντιπρο

σώπων. 

Και το άλλο 'Αρθρο του Συντάγματος είναι σαφέστερο. «Η καtlολική ή 

μερική ένωσις της Κύπρου μεθ' οιουδήποτε άλλου Κράτους ή η χωριστική ανε

ξαρτησία αποκλείονται.)). Και αυτό είναι το 'Αρθρο 185, παράγραφος 2. Και 
πάλιν αναφέρεται στην Ελλάδα 1 στην Τουρκία, στη διχοτόμηση της Κύπρου ή στη 
δημιουργία στην Κύπρο δυο χωριστών κρατών, γιατί μιλά για χωριστική ανεξαρ

τησία. Είναι αυτά που απαγορεύονται. Δεν απαγορεύονται, κ. συνάδελφοι, οι εντά

ξεις σε ευρύτερους χώρους όπως είναι η Ευρωπα'ίκή Οικονομική Κοινότητα. Και 

απόδειξη δίδει το ίδιο το 'Αρθρο 50 του Συντάγματος το οποίο λέει: «0 Πρόε
δρος και ο Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας ιδία εκάτερος ή από κοινού έχουσι το 

δικαίωμα της οριστικής αρνησικυf>ίας οιουδήποτε νόμου ή αποφάσεως της Βουλής 

των Αντιπροσώπων εν όλω ή εν μέρει, εφ' όσον ο νόμος ή η απόφασις εν όλω ή εν 

μέρει αφορώσιν: 

Α. Εις εξωτέρικά.ς υποθέσεις ... » -προσέχετε τώρα την εξαίρεση- ((εξαιρουμέ

νης της συμμετοχής της Δημοκρατίας εις διεθνείς οργανισμούς και συνθήκας συμ

μαχίας, ων μετέχουσι τόσον το Βασίλειον της Ελλάδος όσον και η Τουρ~ική 

Δημοκρατία.». Με άλλα λόγια αυτό το Σύνταγμα επιτρέπει την ένταξη της 

Κύπρου ακόμα και σε στρατιωτικούς συνασπισμούς. Το μόνο που λέει είναι ότι σε 
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τέτοια περLπτωση ο Πρόε8pος έχει βέτο, 8ιχίχίωμα αρνησικυρίας, αλλά αν στο 
συγκεκριμένο συνασπισμό μετέχει και η Ελλά8α και η .Τουρκία τότε ούτε βέτο 8εν 
έχει ο Πρόε8ρος. Και ενόψει αυτού του. 'Αρθρου είναι φανερό ότι η όλη υπόθεση 
της συνταγματικότητας που έχει εγερθεί πρόσφατα 8εν είναι σοβαρή υπόθεση. Δεν 
μπορεί να λεχθεί, με βάση αυτό το Σύνταγμα και με βάση τη Συνθήκη Εγγυή
σεως, ότι υπάρχει και η παραμικρή πιθανότητα αυτά ν' απαγορεύουν την υποβολή 
αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. και την ί8ια την ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

Δεν αναφέρθηκα στην Τουρκία, γιατί πολύ αμφιβάλλω αν η Τουρκία τώρα 
αναγνωρίζει τη Συνθήκη Εγγυήσεως. Η Συνθήκη Εγγυήσεως αφορά την Κυπριακή 
Δημοχρατ(α. Και η Τουρκία είναι το μόνο κράτος που Οεν αναγνωρίζει την 
Κυπριακή Δημοκρατία, γιατί αναγνωρίζει το ψευ8οκράτος. Επομένως τι εγγυάται 
πλέον σε μας η Τουρχ(α, αφού η ί8ια λέει ότι 8ε μας αναγνωρίζει; 'Αρα, ε(vαι 
φανερό ότι η Τουρκία Οεν πρόκειται να επικαλεστεί ·τη Συνθήκη Εγγυήσεως 
σ 'αντή την περ(πτωση. Αν την επικαλείτο, αυτόματα σημα(νει ότι μας αναγνωρ(
ζει. 

Πf>έπει να θυμηθούμε και λίγη ιστορ(α, γιατ( Οεν πρέπει να Οιαπράξοuμε και 
μεις τώρα το λάθος το οποίο Οιέπραξε το Ηνωμένο Βασ(λειο το 1957, όταν οι 
'κυβερνήσεις του Λον8ίνου νόμιζαν ακόμα ότι ήταν το Λον8ίνο η έ8ρα κραταιάς 
αυτοκρατορίας και περιφρόνησαν την πρόσκληση του Ντεγκώλ και του Αντενά
ουερ να μετάσχουν ως ι8ρυτικά μέλη στην ί8ρυση της Ε.Ο.Κ. Γιατί είχαν τη 
Βρετανική Κοινοπο_λιτεία από τη μιι;χ και τις ει8ικές σχέσεις «special relationship» 
με τις Ηνωμένες Πολιτείες από την άλλη. Και ήλθε ο καιρός που υπέβαλλαν 
παρακλήσεις για την ένταξή τους, για να έλθει ένας Ντεγκώλ επί έτη να τους 
ταλ«.ιπωρε(, προβάλλοντας το Οικ_αίωμα αρνησικυρίας. Που αν τα καταφέρουμε 
εμείς να μπούμε πολύ πιθανόν να το έχουμε, όταν θα έλθει η ώρα της Τόυρκίας να 
εισέλθει και αυτή στην Ευρωπα'ίκή Οικονομική Κοινότητα. Δεν έχουμε την 
πολυτέλεια να παραμείνουμε απλοί θεατές. 

Αποφασίσαμε ενσυνεί8ητα· -μιλώ ως Δημοκρατικός Συναγερμός-ότι είναι 

σοφό υπό τις περιστάσεις να γίνει Οιάλογος ουσίας με τους Τουρκοκύπριους με 

σκοπό την εξεύρεση έντιμου και αξιοπρεπούς-συμβιβασμού του Κυπριακού προβλή

ματος. Αποφασίσαμε να Οοf(tμάσούμε αυτό το Ορόμο που είναι ο Ορόμος της ειρή

νης και ο 8ρόμος της σοφίας. Αυτό 8ε σημαίνει ότι 8ίνουμε 8ικαίωμα στον Ντεν

κτάς να εκβιάζει. Δε σημαίνει ότι είμαστε Οιατεθειμένοι να Οεχθούμε απειλές του 

Ντενκτάς ότι (<αν Οεν το κάμετε το 1 α' Οιακόπτω το Οιά_λογο και αν Οεν_ το 

κάμετε το β Οιακόπτω το Οιάλογο.» Δε σημαίνει ότι μπορούμε να Οεχθούμε αυτή 

την πολιτική μοίρα, ενόσω υπάρχει Οιάλογος ή ενόσω υπάρχει ελπί8α επανάληψης 

του Οιαλόγου, να υποκύπτουμε στις βουλήσεις ή στις απαιτήσεις του κ. Ντενκτάς. 

Αν ο κ. Ντενκτάς θέλει πραγματικά Οιάλογο θα τον έχει από πλευράς μας. Αλλά 

Οεν υποκύπτουμε σε εκβιασμούς. Αυτή είναι η Θέση μας. 'Αρα, οποιοσ8ήποτε 

Οοκιμάζει να προβάλει το επιχείρημα ότι η υποβολή αίτησης μπορεί να περιπλέξει 

το Οιάλογο, γιατί απειλεί ο κ. Ντενκτάς, η απάντηση είναι απλή: Λογικά Οεν 

μπορεί να τον περιπλέξει. Αν ο κ. Ντενκτάς γυρεύει αφορμές, κάποιες αφορμές θα 

τις εύρει στο τέλος. Επομένως εμείς θα πρέπει στο σημείο αυτό να προχωρήσουμε 
1 1 1 / ι \:' ι θ ' στη συγκεκριμενη πορεια συμφωνα με οσα υπαγορευουν τα υικα μας ε νικα 

συμφέροντα. Αυτή ε(ναι η σωστή πολιτική και Οεν μπορούμε να υποκύπτουμε στο 

τι θέλει εκάστοτε ο κ. Ντενκτάς. 

Επικαλέστηκε το ΑΚΕΛ και την ανάγκη 8ημοψηφίσματος. Έγινε μήπως 

8ημοψήφισμα πριν από τη Συμφωνία Μακαρίου-Ντενκτάς που υπήρξε καθοριστική 

και θα είναι καθοριστική για_ το μέλλον αυτού του τόπου για Οεκαετίεςj Ζήτησε 
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κανένας ή έγινε δημοψήφισμα πριν από τη Συμφωvια Κυπριανού-Ντενκτάς του 
1979 που και αυτή είναι καθοριστικής σημασίας για το μέλλον :του τόπου; r:lιατί 
με τις δυο αυτές συμφωνίες στην πραγματικότητα δεχθήκαμε να διαπραγμα-

' ' ό λ Ι Ι . / 'λλ τευτουμε την κατασκευη εν ς εντε ως καιvουργιου συνταγματος με την α η 

πλευρά, εξ υπαρχής, με βάση την ομοσποv~ία που κανένας δεν τολμούσε να 
προφέρει τη Μξη πριν από την εισβολή και ίσως λίγους μήνες ακόμα και μετ& την 

εισβολή. Και όμως γι' αυτές τις πολιτικές αποφάσεις ουδείς ζήτησε δημοψήφισμα. 

Ούτε χρειάστηκαν δημοψηφίσματα. 'Οπως επίσης και για την τελευταία απόφαση 

του Προέδρου Βασιλείου να δεχθεί την πρωτοβουλία Κουεγιάρ και να εισέλθει 
στις διαπραγματεύσεις, ουδείς ζήτησε δημοψήφισμα, ουδείς αξίωσε δημοψήφισμα, 

και πολύ σωστ& ουδείς αξίωσε δημοψήφισμα. Γιατί ή εκλ<γουμε κυβέρνηση για να 

μας κυβερνά ή δεν εκλέγουμε κυβέρνηση για να μας κυβερνά. Ή έχουμε λαϊκή 

αντιπροσωπεία με δικαίωμα από το Σύνταγμα να αποφασίζει ή δεν έχουμε. 

Ώστε, αν για όλα αυτά τα καθοριστικά' θέματα δε ζητήθηκε από πλευράς ΑΚΕΛ 
δημοψήφισμα, γιατί ζητείται τώρα; Αν χρειαστεί θα έχει το ΑΚΕΛ το δημο
ψήφισμα, αλλ& το δημοψήφισμα δε θα το έχει, γιατί πρέπει να βρούμε τρόπο ανα

βολής υποβολής της αίτησής μας για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Το δημοψήψισμα θα 

γίνει, αν συνεχ(σει η κυβέρνηση να τηρεί τη στάση που τηρεί, ως μέτρο πίεσης της 

λαϊκής θέλησης πάνω στην κυβέρνηση να προβεί σε συγκεκριμένη ενέργεια. Αλλά 

δε χρει&ζεται δημοψήφισμα προκειμένου να υποβληθεί η αίτηση για ένταξη. Και 

απόδειξη ότι σε καμιά χώρα δεν έγινε δημοψήφισμα για την υποβqλή α(τησης για 

ένταξη είτε στην Ε.Ο.Κ. είτε σε οποιοδήποτε &λλο οργανισμό. Δημοψηφίσματα 

έγιναν σε ορισμένες χώρες για ειδικούς λόγους μετά την ένταξη, μετά τη συνθήκη, 

μΈτά τη συμ(ρίuνΤι:Χ. Γίνονται διαπραγματεύσεις και όταν τελείώσει η όλη υπόθεση 
παρουσιάζεται το θέμα μπροστά στο λαό για να πει ένα ναι ή ένα όχι προς αυτά 

τα οποία ήδη του παρουσιάζονται. 

Και τώρα απαντήσεις προς τα ερωτήματα του κ. Κωνσταντίνου. Υπάρχει, 

λέει και διερωτάται, η αντικειμενική δυνατότηταj Δεν υπάρχει, απαντά, γιατί ο κ. 
Μιττεράν είπε ότι. καμιά αίτηση δεν πρόκειται να εξεταστεί πριν το 1992. Τι 
σχέση έχει αυτό με την πολιτική πράξη και την αντικειμενική δυνατότητα της 
υποβολής αίτησης για ένταξη και της απαίτησης εκ μέρους της Κυπριακής Δημο
κρατίας με τη βοήθεια και της Ελλάδας να αρχίσουν αμέσως διαπραγματεύσειςj 
Αν αρχίσουν, άρχισαν. Αν δεν αρχίσουν και π~ίλιν ερωτώ: Τι χάσαμε; 

Η θέση τησ κυβέρνησης, κ. συνάδελφοι, όπως εκφράστηκε τον Ιούνιο του 
1989, από τον Υπουργό Εξωτερικών στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερι
κών της Βουλής είναι, και διαβάζω από τα πρακτικά: <<Θετική απόκλειση, αλλά 
και ότι η κυβέρνηση συνεχίζει να μελετά αυτά τα οποία περιέγραψα)), Αυτή ήταν 
η Θέση του Υπουργού Εξωτερικών στην Επιτροπή Εξιι.>τερικών. Παρά τις επανει
λημμένες πιέσεις του κ. Ιεροδιακόνου στην Επιτροπή, ο Υπουργός δεν έφυγε από 
αυτή τη γριφώδη απάντηση. Θετική απόκλειση, αλλά μελετούμε, θα μελετούμε 
και. θα μελετούμε εκ νέου μέχρις ότ-ου καταλήξουμε σε συμπέρασμα. Το θέμα 
είναι πότε είναι σε θέση να καταλήξουν σε συμπέρασμα. 

Αλλά θα έλθω σ' ένα πρόβλημα προβληματισμού, κ. Γαλανέ, το οποίο σας 

αφορά ιδιαίτερα. Γιατί μιλώντας στη Βουλή στις 22 Ιουνίου 1989 είπατε και τα 
ακόλουθα: <<Σήμερα θα περάσετε ένα ψήφισμα το οποίο θα υποστηρίζει η πλειο
ψηφία της Βουλής και θέλουν δε θέλουν μερικοί συν&δελφοι, η Κύπρος θα προχωρή
σει να κάμει α!τηση για ένταξη)). Ψηφίσαμε λοιπόν, κ. Γαλανέ, τρία κόμματα ... 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δύο κόμματα τότε, Τρία θα είναι τώρα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ψήφισε η πλειοψηφ(α της Βουλής, χ. Γαλανέ, αυτό το Ψήφισμα τον Ιούνιο 

του 1989 χαι παρά τη φράση σας <<θέλουν Οε θέλουν μεριχοl συνάΟελφοι, η Κύπρος 
θα προχωρήσει να κάμει αίτηση για ένταξη» ακόμα Οεν είΟαμε να γ(νεται αίτηση 
για ένταξη. Γι' αυτό στο σημείο αυτό θα 'θελα να χάνουμε όλοι μαζί ένα απλό 

προβληματισμό. Καλούμαστε σήμερα ή την επόμενη Πέμπτη να προσθέσουμε ένα 

ψήφισμα στο προηγούμενο ψήφισμα. Πρόκειται για μια επαύξηση της πολιτικής 

Πίεσης; Πιθανώς. Αλλά τι είναι εχε!.νο που μας χάμνει να πιστεύουμε ότι το Οεύ

τερο αυτό ψήφισμα Οε θα έχει την τύχη του πρώτου ψηφίσματος; Λέγει το Οεύτερο 

ψήφισμα, αυτό που καλούμαστε να ψηφίσουμε σήμερα χαι το οποίο έχει ισχυρό

τερη Οιατύπωση απ' ότι έχει το προηγούμενο ψήφισμα -ε3ώ θυμίζουμε και λίγο 

τα ψηφtσματα των Ηνωμένων Εθνών .και τις προό3ους που πάντα κάμνει το 

Κυπριακό πρόβλημα κάθε φορά που βγαίνει ένα νέο ψήφισμα, γιατί έχουμε μια 

λέξη που είναι πιο ισχυρή από τη λέξη του προηγούμενου ψηφ(σματος - λέει το 

νέο ψήφισμα που καλούμαστε να ψηφίσουμε. ((( α) Καλεί την κυβέρνηση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας να προχωρήσει χωρίς άλλη καθυστέρηση στην υποβολή 

αίτησης για πλήρη ένταξη της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ. και (β) Δια3ηλώνει την από

φασή της να επανέλθει χαι να μελετήσει τη λήψη νομοθετικών και άλλων μέτρων, 

αν 8εν υπάρξει σχετική ανταπόκριση από μέρους της κυβέρνησης». Και είναι ε8ώ, 

κ. συνά8ελφοι, που πρέπει να τονιστεί χαι να υπάρξει από τώρα προβληματισμός, 

αλλά να πάει και σαφέστατο μήνυμα προς την κυβέρνηση χαι προς τον (8ιο τον 

Πρόε8ρο, ότι η Βουλή αUτή έχ,ει 8ικαί.ωμα να ψηφίσει νόμο περί υποβολής αίτησης 
για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Και αυτό ~ο 
8ιχαίωμα απορρέει από το 'Αρθρο 50 του Συντάγματος χαι επί αυτού 8εν υπάρ
χει αμφιβολία. Μπορεί να φαίνεται παράξενο, αλλά το 'Αρθρο 50 του Συντάγμα
τος 8ί8ει 8ιχαίωμα στη Βουλή πάνω στις εξωτερικές υποθέσεις και νόμους να 

ψηφίζει και αποφάσεις να παίρνει, όχι απλώς ψηφίσματα. Και τα μεν ψηφίσματα 

8εν έχουν 8εσμευτιχή ισχύ, αλλά οι αποφάσεις χαι οι νόμοι, αν 8ημοσιευτούν στην 

εφημερί8α της ·κυβέρνησης έχουν 8ε:σμευτική ισχύ. Η μόνη 8ιαφορά είναι ότι επει8ή 

πρόκειται για θέμα εξωτερικής πολιτικής χαι εξωτερικής υπόθεσης, ο Πρόε8ρος 

έχει 8ικαίωμα οριστικής αρνησικυρίας, 8ηλα8ή βέτο -χαι 8εν πειράζει χ. Στυλιανού 

που χρησιμοποιώ τη λατινική λέξη ε8ώ. το βέτο ηχεί χαλά στα ώτα του κυπρια

κού λαού- βέτο να εμπο8ίσει το νόμο, να εμπο8ίσει την απόφαση. Αλλά το βέτο 

το οριστικό για οποιο8ήποτε πρόε8ρο 8ημιουργεί ευθύνες και είναι οπωσ8ήποτε 

πολύ πιο 8ύσκολο ν' ασκήσει βέτο εναντίον ενός νόμου ή μιας απόφασης που 

εκφράζει τη συντριπτική πλειοψηφ(α της Βουλής των Αντιπροάώπων. Μπορεί να 

το κάμει, αλλά έχει πολιτικό κόστος, αν το κάμει. Ενώ η έντεχνη παραγνώριση 

ενός ψηφίσματος που βάσει του Συντάγματός μας 8εν έχει τίποτε άλλο παρά 

ηθική ισχύ και 8εν είναι 8εσμευτικό 8εν έχει τόσο μεγάλο πολιτικό κόστος. Συνε

πώς, αν όντως αυτό που παρεμπο8ίζει την κυβέρνηση είναι κάποιος φόβος λόγω 

των πολ~ών πιέσεων που ασκε! το ΑΚΕΛ -και πάνω στο θέμα αυτό απευθυνόμε

νος προς τον κ. Κωνσταντίνου του λ!ω ότι 8εν υπάρχει λόγος να υποτιμά.τε το 
ρόλο σας, ούτε να υποβαθμίζετε την πολιτική σας 8ύναμη- αυτό είναι εκεί 8ε8ομ

ένο. Πιέζετε και όταν πιέζει το Α.ΚΕΛ αυτόν που εξέλεξε, εl κάποια επιρροή 

ασκει Αν 8εν ασκείτε καμιά επιρροή, εl τότε, 8εν ξέρω: λογο8οτείστε και στους 

οπα8ούς σας. Αλλά ασκείτε επιρροή και το ξέρετε. 'Αρα αν ο Πρόε8ρος πραγμα

i"ικά ο8εύει προς την ΕΟΚ και έχει αντίβαρο την πολιτική π!εση από πλευράς 

ΑΚΕΛ να μην υποβάλει αίτηση, τότε τα υπόλοιπα τρία κόμματα που συμφωνούν, 

ας 8ε!ξουν στον Πρόε8ρο ότι το πολιτικό αντίβαρο και το κόστος που θα υποστεί, 
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αν δεν υποβάλει αίτηση, θα είναι πολύ μεγαλότεpο. l{αι είνq;ι, κ. συνάδελφοι, 
πιστεύω με αυτό το πνεύμα, αν πραγματι~ά θέλουμε όλοι να υποβληθεί αLτηση 

προς την ΕΟΚ, που πρέπει να δούμε πλέον αυτό το σοβαρότατο θέμα για το μέλ

λον του τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, είναι πάρα πολύ ενδιαψέρον το θέμα και με την εξέλιξη της συζήτη

σης γίνεται ακόμα περισσότερο ενδιαφέρον τόσο από πραγματικής άποψης όσο και 

από πολιτικής και συνταγματικής. Γι' αυτό το λόγο εισηγούμαι το θέμα να 

παραμείνει για συνέχιση της συζήτησης στην προσεχή συνεδρία του Σώματος, 

ούτως ώστε να ακουστούν περισσότερες απόψεις πάνω σ' αυτό το πολύ σοβαρό 

θέμα. 

Και με την εισήγηση αυτή, η οποία αντιλαμβάνομαι γίνεται δεκτή από το 

Σώμα, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των Αντιπροσώ

πων. 

Η προσεχής συνε8ρια της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την προ

σεχή Πέμπτη, 9 Νοεμβρίου 1989, στις 3.30 το απόγευμα -κύριοι 3.30 το από
γευμα γιατί ο Πρόε8ρος της Βουλής σε κλειστή συνε8ρία θα ενημερώσει το Σώμα 

επί του εθνικού θέματος- με τα ακόλουθα θέματα: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 
(1) Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(2) Ο περί Προστασίας των Οπωροφόρων Δένδρων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989. 
(3) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 
(4) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.43) του 1989. 

(5) Ο περί Ελέγχου Σιτηρών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

(6) Ο Τροποποιητικός (Αρ. 3) του περί ΠροUπολογισμοό Νόμου του 1988 
Νόμος του 1989. 

(7) Ο περί Συνεργατικών Ε-,αιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(8) Ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτό

ξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1989. 
(9) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ 

Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(10) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(11) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(12) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(13) Ο περί Παράτασης της Εγγόησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(14) Ο περί Παράτασης της Εyyόησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
(15) Ο περί Παράτασης της Εγγόησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 



514 

( 16) Ο περί Παράτασης της Εγγόησης της Χρηματο3ότησης της Εταιρείας 

ΕΤΚΟ Λτ3. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

(17) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Μαλιάς του 1989. 

(18) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ,ίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάμπου του 1989. 

(19) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατάμιας του 1989. 

(20) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Τροό3ους του 1989. 

(21) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Κοινοτικό Στά-

3ιο) Νήσου-Πέρα Χωρίου του 1989. 

(22) Οι πεp( Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Κελοκε3άρων του 1989. 

(23) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Ομό3ους του 1989. 

(24) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση). (Τροποποιητικοί) 'Κανονι

σμοί Γεροσκήπους του 1989. 

(25) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) {Τροποποιητικοι) Κανονι

σμοί Σωτήρας του 1989. 

(26) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Περβολιών του 1989. 

(27) Οι περί Χωρ!ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμο( του Σuμβοuλ(οu Βελτιώσεως Συνοικισμού Ανθουπόλεωζ του 1989. 

(28) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικο!) Κανονι
σμο( Πολεμίου του 1989. 

(29) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανοvι-

σμοί Ορόκλινης του 1989. 

(30) Οί περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Λιοπετρίου του 1989. 
(31) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι-

σμοί Ζυγίου του 1989. 

(32) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Καvονι-

σμοί 'Αχνας του 1989. 

(33) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Καvοvι-

σμοί Λειβα3ιών του 1989. 

(34) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί (Αρ. 3) του 1989. 

(35) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αόξηση Συμπληρωματικών Παρο

χών) Κανονισμοί (Αρ. 2) του 1989. 

(36) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

(Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β:Κατάθεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ:Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

(1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 
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Κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου 

να ενταχθε( στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του ιΧξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (5.10.89). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλο
φορείται «Η απόφαση της D.8.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι 
της Λάρνακας για ·το διαμετακομιστικό της εμπόρι.ο, οι ευθύνες της 

κυβέρνησης και η επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της 

απόψασης της εν λ&'(ω εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, 

Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα π_ου αναφέρε.-αι ως «1. Τα αρδευτικά τμήματα να 
μην εΠιβαρύνονταΊ:" με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας 
των αρδευτικών έργων. 2. Η συνεισφορά των αρδευτικών τμημάτων να 
μειωθεί στο ίδιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών 

στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). 

(23.6.88). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως (<Τα προβλήματα των αγροτισ

σών και η ανάγκη λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ

άρη). (13.4,1989). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα 

που αναφ~ρονται ως: 
(α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσψυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η α\ιάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή

θειας και ανακουφ(σεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και 

μετά την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και 

παθόντων>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χρι

στοφίδη). (21.5.1987). 

(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 
στις επαρχ(ες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους 

οικισμούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρου, Λιοπε

τρίου, Σωτήρας και Βρυσούλλων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιά

δη). (28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων 

των προσφύγων σε, σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο 
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υπνοδωμάτιο>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 

Χατζηγιιfννη). (25.6.1987). 

(δ) ((Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που χατοιχούν σε 

ακατάλληλα τουρχοχυπριαχά σπίτια χαι σε μπαράγχες χαι η 

ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

ΠροσφΏγων). (8.10.1987). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που τιτλοφορείται ως ((Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού 

της Λάρνακας χαι αναβάθμισης του οιχονομιχού του ρόλου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου). 

(24.3.1988) 

(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται ως «Τα προβλήματα που ανακύ

πτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους ύστερα από την 

απόφαση της αρμόδιας αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής χαι 

κυκλοφορίας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ

ιfρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιfδας του ΑΚΕΛ). (16.3.1989). 

(8) Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

'Εργων για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 

2. ((Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανο

ποίηση των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργι
κών προϊόντων ειδικότερα στο Λονδ(νο)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρί

του). (3.11.1988). 

(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμο 

που αναφέρεται ως «Η οργανική ανάγκη dυμΠερίληψης και της ακριτι

κής κοινότητας Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφ(δη, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρίου). (5.10.89). 

(10) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείαd για το θέμα που 
τιτλοφορείται ως «0 άμεσος κίνδυνος κατάρρευσης του καθεδρικού 

ναού της Αγίας Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά 

μέτρα.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

( 10.3.1988). 

(11) Συμπληρωματική .Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής.Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων για το θέμα που τιτλοφορείται ως «Η 

οξεία έλλειψη προσωπικού στην τουριστική βιομηχαν(α της ελεύθερης 

Αμμοχώστου, οι άμεσοι και σοβαροί κίνδυνοι που προκύπτουν και η 

ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση του προβλήματος από τους αρμοδί
ους)), 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Δημήτρη Ηλιάδη). (8.12.1988). 
(12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η απόφαση του Διοι'κητικού 
Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου να εισηγηθεί αύξηση της 

τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών μέχρι υ10 τον τόνο και οι επιπτώ

σεις σΊην κτηνοτροφ(α». 

(13) 

(14) 

(15) 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(12.10.1989). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που δημιουρ-

γείται λόγω του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόπόι αντι
μετώπισής του». 

(Αυτεπάγγελτη ε·ξέταση από την Επιτροπή κάτόπιν εισήγησης των 
Βουλευτών Λεμεσού και Πάφου). 

Έκθεση της·Κοινοβουλευτικής-Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρετ'αι ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά 

και άλλα σωματεια και ιδιαίτερα αυτών που λειτουργούσαν πριν από 

την εισβολή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Απόφαση του lπουργικού Συμβουλίου για υποχρέωση 

προσφύγων εκπαιδευτικών, δημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημι

κρατικών οργανισμών να αρχ(σουν την καταβολή δόσεων για κρατικά 

στεγαστικά δάνεια που έχουν παγοποιηθε( μέχρις επίλυσης του Κυπρι-

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Οι ακόλουθοι βο~λευτές επιθυμούν την εγγραφή των ακόλουθων θεμάτων: 

Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. 

Τάκης Χατζηδημητρίου ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής του Ομάδας την 

εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η περίπτωση της επ1σημης επίσκεψης του Προέδρου της Δημοκρατίας στη 

Βουλγαρία και ο τρόπος αντιμετώπισης των τούρκικων απειλών και εκβιασμών». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επι

τροπή Εξωτερικών. 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με μια παράκληση να εξεταστεί άμεσα, κ. Πρόεδρε. Θα παρακαλέσω να 

διαβιβάσετε αυτή την παράκληση στον Πρόεδρο της Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού . 

. Π~ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 
Συμφωνούμε απόλυτα, κ. Πρόεδρε, γιατί -παρά τις σχετικές διαψεύσεις- είχε 

προσδιοριστεί η 13η του μηνός για έναρξη της επίσημης επίσκεψης και η Βουλγα-
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ρική Πρεσβεία αναβάθμισε τις υπηρεσίες της ε8ώ μετακαλώντας υπαλλήλους για 

την επιτυχία της επίσκεψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Πολύ ευχαρίστως, κύριοι, εγγράφω το θέμα και το παραπέμπω στην Κοινο

βουλευτική Επιτ.ροπή Εξωτερικών με την παράκληση να το επιληφθεί όσο γίvεται 
πιο γρήγορα. 

Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Ντίνος Κωvσταvτί

νου ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής του Ομά8ας τηv εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

<<Η ανάγκη ενίσχυσης των οικονομικών τ:ων αρχών τοπικής αυτο8ιοίκησηι; από 

το κράτος, ώστε να μπορέσουν αυτές αφ 1 ενός μέv να ξεφύγουν από την άσχημη 

οικονομική κατάσταση στην οποία έχοuv περιπέσει και αφ' ετέρου να καταστούν 

ικανές να αvτεπεξέλθουv στην ικανοποίηση των αναγκώv τωv πολιτώv που ο ρόλος 

τοv οποίο διαδραματ!ζουv τους επιτάσσει)). 

Η εισήγηση είvαι vα παραπεμφθεί για μελέτη στηv αρμόδια Κοιvοβουλευτική 

Επιτροπή. Ποια εί~αι η αρμόδια Κοιvοβουλευτική Επιτροπή κατά τη γvώμη του 
εισηγητή, τοv οποίο δε βλέπω εδώ; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟί: 

Η Επιτροπή Εσωτερικώv πρέπει vα είvαι, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Πρέπει vα είvαι η Επιτροπή Εσωτερικώv, αλλά θά 'θελα v' ακοόσω και· τη 
γvώμη του κ. Κωνσταvτίvου. Ev πάση περιπτώσει το εγγράφω και το παραπέμπω 
στην Κοιvοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικώv. 

1 

' Ο Βουλευτής κ. Αvδρέας Γεωργίου ζητά τηv .εγγραφή του ακόλουθου θέμα-

τος: 

«Τα κριτήρια της κυβέρvησης για τη χορήγηση βοήθειας στα vεαρά ζευγάρια 

τωv ακριτικώv περιοχών μας». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοιvοβουλευτική Επι

τροπή Προσφόγωv. 

Υπάρχει έvσταση; 

Επειδή δεv υπάρχεί έvσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοιvοβουλευτική Επιτροπή Προσφόγωv. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρίου ζητά τηv εγγραφή του πιο κάτω θέμα-

τος: 

«Η αδικαιολόγητη και αvεπίτρεπτη καθυστέρηση του Κτηματολογίου σε υπο

θέσεις χωρομετρίας οι οποίες παρά τηv καταβολή δικαιωμάτωv επίσπευσης 

(accelera.tioιi) . καθυστερούv απελπιστικά». 

Το θέμα πρόκύπτει από Ερώτηση στηv οποία δε δόθηκε ικανοποιητική απάv

τηση και η εισήγηση είvαι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στηv Κοιvοβοuλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικώv. 

Υπάρχει έvσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει έvσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στηv 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικώv. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημεριvής συvεδρίας της Βουλής τωv Αvτιπροσώπωv. 

{Ώρα λήξης: 7 .22 μ.μ.) 
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Οι ιικόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγραψιιv τοv κατάλογο τωv παρόvτωv με 

αλφαβητική σειρά: · 
Αναστασιά3ης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρέας 

Δημητριά3ης Αν3ρ/;ας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοχρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά3ης Λέαν3ρος 

Η~ία Νεόφυτος 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεο3ούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μακρί3ης Νίκος 

Μαν3ριώτης Στ/;λιος 

Μαρκί3ης Αλέκος 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιοόττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί3ης Κίμων 

Παναγιώτου Αν3ρ/;ας 

Παπα~όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος . 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρί«ς 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ρ/;ας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 
' 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί3ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλί3ης Αν3ρέας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκεuτικώv Ομάδωv: 

Μαυρί3ης Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών 
Νόμος του 1989», οι σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα [Α. 

Δημητριά3ης και Προε3ρεόων (Γ. Λ~~άς)] και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί της υπό των Εργοδοτών Υπο
χρεωτικής Ασφαλίσεως Ατυχημάτων Νόμος του 1986» και για το νομοσχέ3ιο «0 
περί υποχρεωτικής ασφάλισης της ευθύνης των εργ_Qδοτών Νόμος του 1989», οι 
αγορεύσεις και 9ι σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα [Π. Στυλια,... 
νού, Ε. Ευσταθ(ου, Ν. Αναστασιάδης, Α. Γαλανός, Π. ~Δ(γκλης, Α. Φάντης και 

Προε3ρεόων (Γ. ΛαΜς)] και ψήφιση αυτών σε Νόμο. · 

3. Έκθεση για -i-o νομοσχέδιο «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 51) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 36 του 1989). 
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4. Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεω<;) Νόμος (Αρ. 14) του 1989» και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1989», η σύντομη ανα
φορά πάνω στο θέμα από τον αξ. Βουλευτή χ. Α. Παρισινό και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περl Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1989>>, και ψήφιση αυτό 
σε Νόμο (με αρ. 13 του 1989). 

7. Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) 
του 1989» και ψήφιση ~uτού σε Νόμο (με αρ. 7 του 1989). 

8. Έκθεση για το Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Γερμασόγειας του 1989>> και έγκριση αυτών. 

9. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Μονιάτη του 1989>> και έγκριση αυτών. 

10. Έκθεση για τ9υς _Κανονισμούς «Οι Δημοτιχο( {Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Αγλαντζιάς του.1989» και έγκριση αυτών. 

11. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας Κανονι
σμοί του Δήμου Π&φου του 1989» ~αι «Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας του Δήμου 
Λατσιών Κανονισμοί του 1989» και έγκριση αυτών. 

12. Έκθεση για του Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλlου Βελτιώσεως Κάτω Πόργου του 

1989)) και έγκριση αυτών. 

13. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτί
ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Προόρόμοu τοu 1989» και έγκριση αuτών. 

14. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτί
ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Νήσου-Πέρα Χωρίου του 1989» και έγκριση 
αuτών. 

15. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ(
ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμοί Πέρα Πε3ίου του 1989» και έγκριση αυτών. 

16. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτί
ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Δαλιού τοu 1989» και έγκριση αuτών. 

17. Κατ&θεση Νομοσχε3ίων και Εγγρ&φων. 
18~Ερωτήσεις (Η σύσταση Αστυνομικής Ακα3ημίας - Η απόλυση των τεχνι

κών τ~u Τμήματος Αναπτύξεως ΎΟάτων - Τα προβλήματα ποu αντιμετωπίζοuν 
οι πορτοκαλοπαραγωγοί - Η αναβολή της παράόοσης του υπεραστικού Ορόμου 

Λάρνακας-Δεκέλειας - 1J μεταφορά της "Υπηρεσίας Διαλογής Επιστολών του 
Ταχυ3ρομείου Λάρνακας στο Ταχυ3ρομείο Λευκωσίας - Το αίτημα των προσφύ

γων που Οιαμένουν στις πολυκατ_οικίες της συνοικίας Καθολικής Λεμεσού για 

παραχώρηση ενός καταστήματος για να λειτουργήσει ως καφενείο - Τα προβλή

ματα που αντιμετωπίζοuν οι πρόσφυγες στο χωριό Μουτταγιάκα - Το αίτημα 
αλλαγής των σωλήνων του υόρευτικού Οικτύου της κοινότητας Χολετριών - Το 

αίτημα της κοινότητας Χολετριών για αναπροσαρμογή των ορίων της περιοχής 

της - Η Οιενέργεια αναόασμού στην κοινότητα Χολετριών - Το υόρευτικό πρό-
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β~ημα της κοινότητας Κονιών - Η παραχώρηση οικοπέδων σε χαμηλές τιμές 

στους χατο"ίχους της κοινότητας Κονιών - Η μονιμοποίηση των πέντε Επιθεωρη

τών 'lδατος που εργάζονται στο Υδατικό Έργο Πόλεως Χρuσοχούς -
Καταγγελίες από την Ένωση Κυπρίων Ξεναγών ότι οι αρχές των βρετανικών 

βάσεων εμπόδισαν ξένους περιηγητές και Κύπριους ξεναγούς να εισέλθουν σε 

περιοχές .αρχα!ων μνημείων στο Κούριο - Το αίτημα της κοινότητας Χολετριών 

για κατασκευή οχετών για τα όμβρια ύδατα - Η εγκατάσταση τηλεφώνων στα 

σπlτια της κοινότητας Χολετpιών - Το αίτημα της χοινό-τητας Χολετριών για 

παραχώρηση των κυβερνητικών κατοικιών στην κοινότητα με το σύστημα της 

ενοιχιαγοράς - Η επιδιόρθωση του κτιρίου του Δημοτικού Σχολείου στα Χολέ

τρια - Το αίτημα της κοινότητας Χολετριών για ανέγερση κοινοτικοό κέντρου 

-Η παραχώρηση έκτακτης οικονομικής βοήθειας στους γεωργοός της κοινότητας 

Κονιών που υπέστησαν ζημιές κατά την τελευταία χαλαζοθόελλα.) 

19. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα· «Η 
πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της Κυβέρνησης όσον αφορcf το ψήφισμα 

της Βουλής για αίτηση της Κόπρου να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανοό εκ μέρους της Κοι

νοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.) και οι αγορεόσεις που έγιναν πάνω σ' αυτό 

(Α. Γαλανός, Τ. Χατζη3ημητρίου, Ντ. Κωνσταντίνου, Αλ. Μαρκί3ης}. 

20. Εγγραφή στο Κεφcfλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό3ιες Κοινοβουλευ
τικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α} «Η περίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Προέ3ρου της Δημοκρα

τίας στη Βουλγαρία και ο τρόπος αντιμετώπισης των τούρκικων απει

λών και εκβιασμών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη3ημητρίου 

εκ μέρους του Σοσιαλιστικοό Κόμματος ΕΔΕΚ.) 

(β) «Η ανάγκη ενίσχυσης των οικονομικών των αρχών τοπικής αυτοδιοϊκη

σης από το κράτος, ώστε να μπορέσουν αυτές αφ' ενός μεν να ξεφό

γουν από την άσχημη οικονομική κατάσταση στην οποια έχουν περιπέ
σει και αφ' ετέρου να καταστοόν ικανές να αντεπεξέλθουν στην 

ικανοποίηση των αναγκών των πολιτών που ο ρόλος τον οποίο διαδρα

ματίζουν τους επιτάσσει>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ντ. Κωνσταντίνου 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας του ,ΑΚΕΛ - Αριστεράς.) 

(γ) «Τα κριτήρια της κυβέρνησης για τη χορήγηση βοήθειας στα νεαρcf 

ζευγάρια των ακριτικών περιοχών μας}). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου.) 

(δ) «Η αδικαιολόγητη και ανεπίτρεπτη καθυστέρηση του Κτηματολογίου 

σε υποθέσεις χωρομετρίας οι οποίες παρά την καταβολή δ.ικάιωμάτων 
επίσπευσης ( αψψελερατιον) καθυστεροόν απελπιστικά)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου.) 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογpσ;ψε(ο της Κuπpιακής Δημοκpατ(ας, Λεuκωσ(α. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' BOl' ΛΕl'ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - Σl'ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 9ης Νοεμβρίου 1989 
(Ώρα έναρξης: 4.47 μ.μ.) 

(Αρ. 6) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. Λl'ΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεΟρίας της Βουλής των Αντι-

προσώπων. 

Παρακαλώ να Οιαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(0. ΔΗΜΗΤΡΙΟΙ) 
lπάρχει απαρτία, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

rΓο πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α, Νομοθετική Εργασία, της σημερινής 

ημερήσιας Οιάταξης είναι ((Ο περί Προστασίας των Οπωροφόρων ΔένΟρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΚΟl'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟl'ΛΕl'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

Φl'ΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ! ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«0 ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΩΝ ΟΠΩΡΟΦΟΡΩΝ ΔΕΝΔΡΩΝ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 

Παpόvτεs:· 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

ΑνΟρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Η l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέόιο σε σuνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 31 
Οκτωβρίου 1989. Στην πιο πάνω συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των lπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, του Γραφείου του ΓενιχοU Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και των 

αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και Αγροτικής. Στη συνεΟρίαση αυτή Οεν παρέ-

(523) 
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στησαν 1 παρόλο που ε(χαν προσκληθεί, εκπρόσωποι της ΠΕΚ και του Πανα-
ypοτικού ΣuνΟέσμοu .............. .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ όχι φλας μtσα στη Βουλή χωρίς ιi.3εια, 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

... Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για την Προστασία των Οπωροφόρων Δέν0ρων 1 έτσι. ώστε ν' 
απαιτείται η εξασφάλιση και ά.Οειας μεταφοράς της ξυλείας από τον τόπο 

εκκοπής της στον τόπο του προορισμού της. 

Με την προτεινόμενη συμπληρωματική τροποποίηση θα καταστεί Ουνατός ο 

καλύτερος έλεγχος της παράνομης και αλόγιστης ξύλευσης χρήσιμων και προστα

τευόμενων ΟένΟpων, όπως η ελιά, η χαρουπιά, η φοινικιά και άλλα οπωροφόρα 
ΟένΟpα, και γενικά θα διαφυλαχθεί η ιΟιαιτερότητα τού χυπριαχοό περιβάλλοντος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί, ώστε 

η Οιάρκεια ισχύος της άδειας μεταφοράς ξυλείας να μειωθεί από Ούο μήνες σε 

3tκα μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιi.ρχουν ομιλητtς σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει tνσταση όπως το 3εύτερο ιi.ρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας των Οπωροφόρων 

Δtν3ρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 43) του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 43) ΤΟΥ 1989» 

Παρόvτες:-

Ντίνος.Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

ΛέC<νδρος Ζ"χ"ριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θ"λής Μιχ"ηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

F! Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου -της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους .f.4 1100 
και η διάθεσή του για πληρωμή εξόδων παραστάσεως στον Πρόεδρο και τα Μέλη 

της Αρχής Αδειών γι" C<εροπορικές μετC<φορές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

υιοθετώντας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμοι\ Νόμος (Αρ. 37) του 1989». 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή επισημαίνει την ανάγκη αναθεώρησης και 

εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας που διέπει τα θέματα που σχετίζονται με τις 

αεροπορικές μεταφορές, τις παραχωρούμενες άδειες και τα καταβαλλόμενα τέλη, 

έτσι ώστε με τον καθορισμό σαφών και αντικειμενικών κριτηρίων να επι

τυγχάνεται ο ορθολογικότερος έλεγχος του ευαίσθητου τομέα των αερομεταφορών 

και η καλύτερη εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμ" C<ρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγχρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής C<πό το λογC<ριC<σμό Πάγιου. ΤC<μείου ποσοι\ .1:4,100 γι" 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ~νσταση όπως το δεύτερο άρθρο εyκριθε(; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εyκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Π!νακας 

εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Π!νακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο και ο Δεύτερος Π!νακας 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 37) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφ.ιστει σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Ελέγχου Σιτηρών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΣΙΤΗΡΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Ποιpόvτες:-

Ντίνος Κωνσ:ταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτε!νεται ε!ναι η τροποποίηση της περί Ελέγχου 

Σιτηρών νομοθεσίας για να αυξηθούν από τέσσερα σε πέντε τα πρόσωπα που 
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εκπροσωπούν τα συμφέροντα των σιτοπαραγωγών στη Συμβουλευτική Επιτροπή 

της Επιτροπής Σιτηρών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεΟίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 

τροποποιηθεί περαιτέρω ώστε οι εκπρόσωποι των σιτοπαραγωγών στην εν λόγω 

Συμβουλευτική Επιτροπή να αυξηθούν στους έξι, για να καταστεί Ουνατή η 

συμμετοχή σ' αυτή όλων των εν8ιαφερομένων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου Σιτηρών (Τροπο 

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 Τροποποιητικός (Αρ. 3) του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου -του 1988 Νόμος του 1989». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟ
ΓΙ~ΜΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1988 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Πcχpόν.,-ες:-

,Ντίνος Κωνrαντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Θαλής Μιχ~'ηλίδης 

Νίκος Μουσ.ιούττας 1 εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε σuνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 

του 1988 με τη συμπλήρωση αριθμού κονδυλίων συνολικού ύψους !:3,474,020 που 
απο3είχθηχαν ανεπαρκή. Τα χον3ύλια αυτά αφορούν ει8ιχότερα τις συντάξεις και 

τα φιλο3ωρήματα, την κυβερνητική εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

και τα έξο3α θεραπείας Κυπρίων στο εξωτερικό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τοUς σκοπούς και τις επιόιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεόίου, γι 1 αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 Τροποποιητικός (Αρ. 2) του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 Νόμος του 1989». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί'πιίρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση 'Αρθρων ορισμένων Κεφαλαίων του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου. Πίνακας. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση τοu νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 2) του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπιί τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989». 

Παρ~καλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπης να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Π.ΚΟΛΟΚΟΣ:" 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡ! ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1989». 
Παpόv.,.ες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέΟιο σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 31 Οκτωβρίου 
1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του lποuργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Με το νόμο που προτεlνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομο

θεσίας για το συνεργατισμό, έτσι που να καθορίζεται ο τρόπος Οιάλυσης του 

Ταμείου Εξελέγξεως και Επιθεωρήσεως που λειτουργούσε πριν από τη σόσταση 

της νέας Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχαvlας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίοu, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά 

διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκpιθε(; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νΟμοσχεΟίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

p ~όμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταq,η όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση 1 το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 16) ΤΟΥ 1989» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλl:ξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζηδημητρ(ου 

ΛΙ:ανδρος Ζαχαρι&δης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους f63,000 και η 

διάθεσή του για την απασχόληση Δασοπυροσβεστών για μεγαλύτερη χρονική 

περίοδο από ό,τι αρχικά είχε προϋπολογισθεί (.ί36,ΟΟΟ) καθώς και για τη 

συνέχιση των εργασιών βελτ(ωσης του δρόμου Πάφου - Πόλεως προς Σίμου -
Δρόμου -Ay. Δημητριανό (f27,000). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρ0Uπολογισμού 1 
υιοθετώντας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μόνο δυο λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Νομίζω θα πρέπει να δοθεί το μήνυμα ότι ως Βουλή είμαστε έτοιμοι να 
εγκρίνουμε και να δαπανήσουμε οποιαδήποτε κονδύλια χρειαστούν για την 
προστασία των δασών μας. Είναι κάτι στο οποίο οπωσδήποτε πρέπει να δώσουμε 
~ιδιαίτερη σημασία, διότι άρχισαν δυστυχώς και στην Κύπρο να εξαπλώνονται οι 
πυρκαϊές στα δάση και, όπως είναι γνωστό, τα δάση είναι από τους πιο 
πολύτιμους πόρους που έχει η Κύπρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκp(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.€63,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Π(νακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τp(το άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Για τα επόμενα θέματα από το 9 μέχρι το 16 υπάρχει κοινή Έκθεση. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας l{οινοβουλευτικής Επιτροπης να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΑΝΑ

ΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΠΑΡ ΑΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΆΠΤΕΤΑΙ 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρ(οu 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

3 Νοεμβρίου 1989. 

Σκοπός των πρώτων τεσσάρων υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η έγκριση 

από τη Βουλή των κυβερνητικών εγγυήσεων που η Δημοκρατία θα παράσχει στις 
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οινοβιομηχανlες ΣΟΔΑΠ, ΚΕΟ, ΛΟΕΛ και ΕΤΚΟ για τραπεζικές διευκολύνσεις 

που ot εταιρε(ες αυτές έχουν εξασφαλίσει από τραπεζικά ιδρύματα του εσω

τερικού συνολικού ύψους f7 ,894,000. Με τα υπόλοιπα τέσσερα νομοσχέδια 

σχοπείται η παράταση των κυβερνητικών εγγυήσεων που η Δημοκρατία έχει 

παραχωρήσει στις πιο πάνω οινοβιομηχαν(ες για τραπεζικές διευκολύνσεις που οι 

εταιρείες αυτές έχουν εξασφαλίσει, συνολικού ύψους f5,5 εχ. περίπου χαι οι οποίες 
έχουν ήδη εγκριθεl από τη Βουλή. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των πιο πάνω κυβερνητικών εγγυήσεων και 

παρατάσεων των εγγυήσεων είναι αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για 

τη\ι άσκηση των δημοσιονομικών εξουσιών της Βουλής σύμφωνα με την οποία 

απαιτείται η συγκατάθεση της Βουλής για την παραχώρηση τέτοιας μορφής 

εγγυήσεων από την κυβέρνηση. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη ότι με τις τραπεζικές αυτές διευκολύνσεις 

θα καταστεί δυνατή η πληρωμή από τις οινοβιομηχανίες των αμπελουργών για τα 

σταφύλια της φετινής εσοδείας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 

νόμους των υπό συζήτηση νομοσχεδίων για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών 

που αναφέρονται σ' αυτά. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Ο περl Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρεlας ΣΟΔΑΠ 

Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

2. Ο περl Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρεlας ΚΕΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

3. Ο περl Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρεlας ΛΟΕΛ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

4. Ο περl Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

5. Ο περl Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρεlας 

ΣΟΔΑΠ ΛτS. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

6. Ο περ( Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρεlας 

ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

7, Ο περl Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρεlας 

ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

8. Ο περl Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρεlας 

ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ηλlα. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε. 

Το--θέμα της κυβερνητικής εγγύησης προς τις οινοβιομηχανίες έρχεται πολύ 

αργά στη Βουλή. Και αυτό δεν είναι η πρώτη φορά που συμβαίνει, αλλά τέτοια 

καθυστέρηση σημειώνεται κάθε χρόνο. Οι βιομηχανίες είναι ενδεχόμενο να 

θ ' β 'λ ' ( ' , , 1 ή χα υστερουν να υπο α συν τα εγγραφα γ,. α την εγγυηση αυτη, για.τι χαρπουνται 

εξοικονομούν μερικούς τόκους που θα· πλήρωναν. 'Ομως τα λεφτά αυτά 

προορίζονται για να πληρωθούν τα σταφύλια τα οποία παραλαμβάνουν από τους 

αμπελουργούς. 
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'Αρχισε η παραλαβή των σταφυλιών πριν 4 σχεδόν μήνες και ακόμα να 

πληρωθούν οι αμπελουργοί. Οι αμπελουργοί δεν μπορούν να πιστώνουν οτtοιο

δήποτε. Δεν έχουν αυτή τη δύναμη. Οι αμπελουργοί έχουν ανάγκες να καλύψουν, 

τόσο για τα έξοδα της συγκομιδής όσο και για τη συντήρηση των οικογενειών 

τους. 

Συνήθως και μετά την έγκριση αυτή της Βουλής σημειώνεται ακόμα και άλλη 

καθυστέρηση στις πληρωμές. Η πρότασή μας είναι να αρχισει αμέσως η πληρωμή 

των σταφυλιών και να μην επαναληφθεί και άλλη χρονιά ·αυτή η καθυστέρηση. 

""'fΙρέπει να είναι η τελευταία φορά που τόσο αργά έρχονται οι εγγυήσεις αυτές για 

νd>ε:yχριθούν. 

:Βέβfttα μέσα από την 'Εχθεση την εισηγητική προβάλλει και το γενικότερο 
πρόβλημd;··<t:.ο αμπελουργικό, το οποιο πρέπει να μελετηθει το συντομότερο για 
ριζική αντιμε~'ώΊ:Έισή του. Ευχαριστώ. 

', 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: ', 

Ο κ. Χρυσοστόμο~: 
Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ'Ι(οβαρό το θέμα και αφορά την άμεση πληρωμή 

των αμπελουργών για τα προϊόντα τους τα οποία έχουν ήδη παραδώσει στις 

οινοβιομηχανιες. 

Δε θα μπω σε λεπτομέρειες γύρω από το θέμα. Θα εισηγούμουν να γίνει 

έκκληση, ούτως ώστε μετά την έγκριση ,των ποσών αυτών με τα οποία θα 

δανειοδοτηθούν οι οινοβιομηχανίες να προχωρήσουν αμέσως στην πληρωμή των 

αμπελουργών, για να μην υπάρξει περαιτέρω χρΟνοτριβή στη διαδικασία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γ οιλοιν6ς 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι είναι ανάγκη να σηκωθούν όλες οι πλευρές να 

επαναλάβουν τα ίδια, τα οποία πιστεύουν. Όλη' η Βουλή υποστηρίζει αυτό το 
αίτημα. Γι' αυτό το λόγο η έκκληση αυτή πιστεύω ότι μπορεί να γίνει εκ μέρους 

όλων των πλευρών. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Νομίζω ότι δε με έχει καλύψει πλήρως ο κ. Γαλανός. Έχω δικαίωμα να πω 

δυο λόγια, γιατί πραγματικά δεν είναι η πρώτη φορά που αυτό το Σώμα 

διαπιστώνει ομόφωνα ότι οι αμπελουργοί θα πρέπει να πληρώνονται νωρίς για την 

παράδοση των προϊόντων τους. 

Δυστυχώς κάθε χρόνο η Βουλή είναι αναγκασμένη να επαναλαμβάνεt\την ίδια 

διαπίστωση. Είναι καιρός. να προειδοποιήσει αυτό το Σώμα ότι 1 αν δε στε.~λονται 
νωρίς αυτές οι εγγυήσεις προς τις οινοβιομηχανίες, οι οποίες στη συνέΧ:.εια θα 
προχωρήσουν να πληρώσουν τους αμπελουργούς, θα ληφθούν τα αναγκαία νομο

θετικά μέτρα, ούτως ώστε η κυβέρνηση επιτέλους να συμμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ί 
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Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΤΛΟΣ: 

J(ύριε Πρόεόρε, 8ε θα προσθέσω τ(ποτε σ' αυτά που είπαν οι προηγούμενοι 

συνά8ελφοι σχετικά με τα σταφύλια. Αλλά, εκτός απ' αυτό το πρόβλημα, υπάρχει 

ακόμα ένα πρόβλημα παρεμφερές. 

Έχουν παραόώσει οι ελαιοπαραγωγοί εόώ και μήνες τώρα το λά8ι της 

περσινής παραγωγής. Έρχεται η φετινή παραγωγή, τελειώνει και αυτή και 
ακόμα 8εν έχουν πληρώσει τους ελαιοπαραγωγούς. Έτσι χάμνω έκκληση απ' 

ε8ώ, μαζί μ' αυτή τη όια8ιχασία της πληρωμής των αμπελουργικών, να γίνει 

ταυτόχρονα και 24 πιο έγκαιρα ίσως η πληρωμή του ελαιόλα8οu. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγηση από την έ8ρα είναι ότι με τις εκκλήσεις όε θα χάνουμε τίποτε. 

Θα πρέπει να υπάρξει καταγραφή των αποφάσεων ή των εκκλήσεων και να 

υπάρχει παρακολούθηση και αν όεν υπάρξει συμμόρφωση, να ληφθούν μέτρα. 

Διαφορετικά φοβούμαι ότι απλώς θα ακούονται στη Βουλή ευχολόγια. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του νομοσχεδίου ιιΟ περί Εγγυήσεως της Χρηματο

δοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». Δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση 1 τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεόίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματο8οτήσεως 
της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον όεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέόιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχεόίου ((Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 
ΓΡΑΜΜΑJΈΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνε'\α. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον 8ε~ υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου «0 περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989>>. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτ-,\σεως 

της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει .ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου (<0 περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν '!πάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτ-,\σεως 

της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου «0 περί Παράτασης της 
Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1989». 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
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Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
,Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθο,όν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα ε)-κρί-ν--?νται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου ((Ο περί Παράτασης της 

Εγγόησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 

1989». 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου «0 περί Παράτασης της 
Εγγόησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1989». 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Κόρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον. δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

\ 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου ((Ο περί Παράτασης της 

Εγγύησης της Χρηματοδ6τησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1989>>. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη, το υπ' αρ. 17, που 
είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Μαλιάς του 1989>>. 
Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΜΑΛΙΑΣ ΤΟΥ 1989>>. 
Παρόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργε(ου Εσωτε-
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ριχών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, σκοπείται η αύξηση του 

Οιχαιώματο(; σύνδεσης με το σύστημα υδατοπρομήθειας του Συμβουλίου Βελτιώ

σεως Μαλι<iς της Επαρχίας Λεμεσού από .1:2 σε .1:20. 

Η ΙCοι\ίοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών θεωρώντας την προτεινόμενη 

αύξηση δικαιολογημένη, αφού το μέχρι τώρα εισπραττόμενο τέλος ισχύει εδώ και 

περισσότερο από τριάντα χρόνια, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ' αριθμό 18, 
που είναι «Οι περί Χωρίων (Διοlκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοι) Κανο

νισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάμπου του 1989». 

Καλώ τον ΠρόεΟρο της ·αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟίΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟίΣ ΠΟί ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟί ΣίΜΒΟίΛΙΟί ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΚΑΜΠΟί ΤΟί 1989». 
Ποιρόvτες:-

Λέανορος Ζαχαριάοης, Πρόεορος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανορέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεορία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Οκτωβρίου 1989. Στη 
συνεΟρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

J(ανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκΟίΟονται με βάση το άρθρο 24 
της περ( Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσ(ας, σκοπείται 1 μεταξό 

άλλων, η κανονιστική ρύθμιση της καταβολής, πριν από την έκΟοση άΟειας 

οικοΟομής, επιπρόσθετων Οικαιωμάτων για την παροχή οικιακού νερού από την 

υΟατοπρομήθεια του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάμπου, με σκοπό τη χρήση του 

για σκοπούς αξιοποίησης γης ή Οιαχωρισμού της σε οικόπεΟα ή για τη μεταφορά 

του νερού σε ανεγειρόμενη οικοΟομή 1 τόσο εντός όσο και εκτός της υΟατο

προμ ήθειας του Συμβουλίου. 
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Η l{οινοβοuλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί ύστερα από επιμέρους 

τροποποιήσεις που έχουν κριθεί αναγκαίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοl εγκρίνονται. 

Για τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ 1 αρ. 34 και 35, που 
είναι ((Ot περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) l(ανονισμοί 
(Αρ.3) του 1989» και «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρω
ματικών Παροχών) Κανονισμοί (Αρ.2) του 1989», αντίστοιχα, υπάρχει κοινή 
1 Εκθεση. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινο

βουλευτικής J?πιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟlΆΕl'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟl'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΟl'ΝΤΑΙ 1) «01 ΠΕΡ! ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 

(ΕΙΣΦΟΡΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ (ΑΡ. 3) ΤΟ! 1939,, 
ΚΑΙ 2) «01 ΠΕΡ! ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (Αl'ΞΗΣΗ Σl'ΜΠΛΗ
ΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΠΑΡΟΧΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ (ΑΡ. 2) ΤΟ! 1989». 

Παρόντες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 
Οκτωβρίου 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του l'πουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καθώς και 

εκπρόσωποι οργανώσεων των εργοδοτών 1 εργοδοτουμένων και αυτοτελώς εργαζο
μένων. 

Με τους πρώτους Κανονισμούς, οι οποίοι αναφέρονται στις εισφορές στο 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αυξάνονται οι βασικές ασφαλιστέες αποδοχές 

απ6 ί31.80 την εβδομάδα σε ί33.50 και το ανώτατο 6ριο ασφαλιστέων αποδοχών 

από .Η91 σε .Ε201 την εβδομάδα ή από .Ε827 σε .Ε871 το μήνα και τα κατώτατα 

ποσά ασφαλιστέων αποδοχών των διάφορων επαγγελματικών κατηγοριών των 

αυτοτελώς εργαζομένων κατά το ποσοστό της αύξησης των βασικών ασφαλιστέων 

αποδοχών από το 1988 μέχρι το 1989, δηλ. κατά 5.35%. 
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Με τους Οεύτερους Κανο\ιισμούς που πpοτε(νονται, και ως συνεπακόλουθο των 
αυξημένων εισφορών για τις οποίες γίνεται λόγος πιο πάνω, αυξάνονται από 
1.1.1990 οι βασικές συντ&ξεις και τα εφάπαξ βοηθήματα κατά ποσοστό 5.35% 
και οι συμπληρωματικές συντάξεις κατά 3.75%. 

'Uπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις Οιατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσ(ας 

για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποΟοχών Και 

του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποΟοχών αναπροσαρμόζονται ανάλογα ετη

σίως, αν από τη Οιεξαγόμενη έρευνα πάνω στο ύψος των μισθών και ημερομισθίων 

και, όπου είναι Οuνατό, και των άλλων εισοΟημάτων, αποΟειχθεί αύξηση των 

ασφαλιστέων αποΟοχών κατά ποσοστό τουλάχιστο 5% σε σχέση με τον προηγού
μενο χρόνο. Στην ίδια νομοθεσία προβλέπεται επίσης η αυτόματη αναπροσαρμογή 

των βασικών παροχών και των εφάπαξ βοηθημάτων κατά το ποσοστό και από την 

ημερομηνία αναπροσαρμογής του ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποΟοχών, 

καθώς και η αναπροσαρμογή 1των συμπληρωματικών παροχών με βάση το Οείκτη 

τιμών λιανικής πώλησης, τις οικονομικές Ουνατότητες του Ταμεtου και τη γενική 

οικονομική κατάσταση και την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόΟιου Ύπουργεtου, στα πλαίσια των 

πιο πάνω νομοθετικών προνοιών, ο Αναλογιστής-Σύμβουλος του Ταμείου Κοινω

νικών Ασφαλίσεων έκαμε έρευνα για να Οιαπιστώσει το επίπεΟο μισθών και 

ημερομισθίων κατά το 1989 σε σύγκριση με το 1988 και να υπολογίσει την 
αύξηση που σημειώθηκε στις ασφαλιστέες αποΟοχές. Από την έρευνα αυτή, 

σύμφωνα με' τους ίΟιους εκπροσώπους, έχει Οιαπιστωθεί ότι ο μέσος όρος των 

ασφαλιστέων αποΟοχών των μισθωτών και αυτοτελώς εργαζομένων μαζί, το 

1989, σε σύγκριση με το 1988, αυξήθηκε κατά 5.48%. Κατά την ίΟια περίοΟο ο 
Οε!κτης λιανικών τιμών αυξήθηκε κατά 3.74%. 

Χωρίς τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, τα έσοΟα του Ταμείου από εισφορές 

για το 1990 υπολογίζονται σε !:133,500,000 και οι δαπάνες για παροχές σε 

!84,000,ΟΟΟ περίπου. Με τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις τα ποσά αυτά θα 

αυξηθούν σε !134,700,000 και !89,000,000, αντίστοιχα. Η πρόσθετη επιβάρυνση 
του πάγιου ταμείου για την κάλυψη της κυβερνητικής εισφοράς (3.5%) στο Σχέδιο 
υπολογίζεται σε !275,000 και η πρόσθετη επιβάρυνση της κυβέρνησης ως 

εργοΟότη σε !130,000 περίπου, Σημειώνεται ότι τα έσοΟα του Ταμείου από τους 
μισθωτούς, των οποίων οι αποΟοχές ε!ναι κάτω από το υφιστάμενο ανώτατο όριο 

ασφαλιστέων αποΟοχών, αυξάνονται αυτόματα με την αύξηση των αποΟοχών τους 

και κα-:rά συνέπεια καλύπτουν εκ των προτέρων τις αυξήσεις στις παροχές τους. Η 

Οιαφορά στα έσοΟα του Ταμείου από τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις θα προέλθει 

από τους μισ.θωτούς των οποίων οι αποΟοχές υπερβα!νουν το υφιστάμενο σήμερα 
ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποΟοχών, από την αύξηση των κατώτατων ποσών 

των τεκμαρτών εισοΟημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων και από την αύξηση 

της κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς. 

Οι εκπρόσωποι του ΣυνΟέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων 

Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών 
Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και 
του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου Οεν πήραν θέση πάνω στους Κανονισμούς 
Οιαμαρτυρόμενοι για το ότι Οεν κλήθηκαν ενώπιον του Εργατικού Συμβουλευτικού 
Σώματος κατά τη μελέτη των υπό αναφορά Κανονισμών. 
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Όλες οι άλλες πλευρές που κλήθηκαν ενώπιον της Επιτροπής συμφώνησαν 

με τους σκοπούς και τις επιόιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και ζήτησαν 

την προώθηση της έγκρισής τους από τη Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα 

από τη μελέτη όλων των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της και αφού έλαβε 

υπόψη τις εκφρασμένες θέσεις όλων των ενόιαφερόμενων οργανώσεων, έχει 

καταλήξει στις πιο κάτω ομόφωνες αποφάσεις:-

(α) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών των προτεινόμενων Κανονι

σμών για την αύξηση των συμπληρωματικών παροχών στο ποσοστό 

που προτείνεται από την Εκτελεστική Εξουσία, όηλ. κατά 3,75%. 

(β) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών που αφορούν την αύξηση των 

εισφορών, γιατ( 3εν νοείται αύξηση των παροχών χωρίς να λαμβάνεται 

φροντί3α για την απαιτούμενη αύξηση των εσό3ων του Ταμείου. Με 

την αύξηση των βασικών ασφαλιστέων απο3οχών θα καταστεί δυνατή 

η αύξηση των βασικών συντάξεων και άλλων βασικών παροχών 

( ανεργιακού επιδόματος, επιδόματος ασθένειας, κτλ.). 

Αντίθετα, αρνητική τοποθέτηση στην αύξηση των βασικών ασφαλι

στέων αποδοχών και άρνηση σε ανάλογη αύξηση των τεκμαρτών 

εισοδημάτων θα καταστήσει αδύνατη την αύξηση των βασικών 

συντάξεων και των άλλων βασικών παροχών, εκτός αν αποφασιστεί να 

διατεθεί το αποθεματικό κεφάλαιο, το οποlο όμως προορίζεται να 

αντιμετωπίσει τις μελλοντικές υποχρεώσεις του Σχεδίου. Στο σημείο 

αυτό η Επιτροπή θέλει να τονίσει για μια ακόμα φορά το γεγονός ότι 

ήδη οι συντάξεις και οι άλλες βασικές παροχές είναι κατά 7% - 10% 
χαμηλότερες από ό,τι θα έπρεπε να είναι, εξαιτίας του ότι κατά την 

περίο3ο των τελευταίων χρόνων οι εισφορές των αυτοτελώς εργαζο

μένων υστέρησαν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 

τους λόγους που αναφέρονται πιο πάνω εισηγείται ομόφωνα στο Σώμα την 

έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

μεθο3εύσει τρόπους με τους οποίους όλες οι αντιπροσωπευτικές ομάδες εργαζο

μένων να εκφράζουν τις απόψεις τους στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 
1 Εντιμε κύριε Πρόεδρε, 

Ανέρχομαι στο βήμα για να υπογραμμίσω απλά πως καθυστερεί αδικαιο

λόγητα, κατά την άποψή μας, η κατάθεση στο Σώμα του νομοσχεδlου, των 

διατάξεων, με βάση τις οποίες μειώνεται · από το 650 στο 630 το όριο 

αφυπηρετήσεως των εργαζόμενων γυναικών. Είναι μια διάταξη, είναι μια υπό

σχεση, μια εξαγγελία από μέρους του lπουργικού Συμβουλίου που έγινε ήδη από 

το Μάιο του 1989 και καθυστερεί, κατά τη γνώμη μας, α3tκαιολόγητα, σαν να 
παραπέμφθηκε στις ελληνικές καλένδες. Ένα αίτημα το οποίο επανειλημμένα 

υπέβαλαν οι γυναικείες οργανώσεις, ο κυπριακός λαός γενικότερα και ο κυπριακός 

τύπος. 
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Η δ ' ' ή t , , ' ευτερη παρατηρησ μας ειναι οτι πρεπει να σuνενωσουμε και εμείς τη 

φωνή μας με τις εργατικές ομοσπονδlες για μείωση τοu ορίου αφυπηρέτησης των 
εργατών οικοδομικών επαγγελμάτων και των οικοδόμων από το 650 έτος στο 
60ό, γιατί πράγματι οι συνθήκες εργοδότησής τους είναι σκληρές, πολύ σκληρό
τερες ίσως από οποιαδήποτε άλλα επαγγέλματα. Είναι ένα αίτημα, έντιμε κύριε 
Πρόεδρε, που πρέπει οπωσδήποτε να απασχολήσει επισταμένα την Εκτελεστική 
Εξουσία. Τέθηκε ή3η στην αρμό3ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, αλλά η Εκτελε
στική Εξουσία βρίσκει το δικαιολογητικό πως θα υπάρξουν αντιδράσεις από άλλα 

' ' χοινωνιχα στρωματα. 

Όμως έχουμε την εντύπωση πως οι οικοδόμοι, οι οποίοι υποχρεώνονται να 

δουλεύουν σε σκαλωσιές, σε οχταόροφα και δεχαόροφα. καμιά φορά σπίτια. 1 
αντιμετωπίζουν κίνδυνο μη εργοδότησής τους μετά το 550 έτος της ηλικίας τους 
χα.ι ιδιαίτερα. όταν υπάρχει κάμψη της εργοδοτικής αναζήτησης εργατικού 

δυναμικού, με το δικαιολογητικό πως δεν είναι σε θέση να. εξασκήσουν αυτό το 

επάγγελμα. 

Έτσι υποα.πα.σχολούντα.ι, με αποτέλεσμα. όμως να. μειώνεται το συνταξιο

δοτικό τους επίδομα.. Η Σ.Ε.Κ., το 1984, σε έρευνα. που έχανε και στατιστικές 
ανάμεσα. σε 160 εργοδότες με 4,400 εργαζόμενους, δια.πίστωσε πως οι εργάτες 
μέχρι 40 χρόνων αποτελούσαν το 54% του εργατικού δυναμικού, από 40 ως 50 
χρόνων το 21 %, από 50 ως 55 χρόνων το 10%, από 55 ως 60 χρόνων το 8 μόλις 
τοις εκατόν και από 60 ως 65 χρόνων στη βιομηχανία. των μωσαϊκών το 4% και 
στους άλλους εργοδότες, που είχαν μικρό αριθμό εργαζομένων μέχρι δέκα. εργάτες, 

το 3 - 4%. Και μόνο σε ορισμένες περιπτώσεις μεγα.λοεργοδοτικών οργανισμών 
είχα.με το 7% και κάτι, μιας και απασχολούνταν όχι σε οικοδομικά επαγγέλματα., 
αλλά σε ελαφρότερα. επαγγέλματα., όπως π.χ. νυχτοφύλακες. 

Να. τονίσουμε ακόμα. πως παρά το γεγονός πως οι εργάτες των οικοδομικών 

επαγγελμάτων και οι οικοδόμοι αποτελούν το 10% του συνολικού εργατικού 

δυναμικού, εντούτοις τα. ποσοστά ατυχημάτων ανέρχονται στους οικοδόμους στο 

35% χα.ι στα. θανατηφόρα. ατυχήματα. το 54% αφορά ατυχήματα. που επι

συμβα.ίνουν στις οικοδομές. 

Γι' αυτό τονίζουμε την ανάγκη, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να. συσ1'α.θεί τεχνική 

επιτροπή στην οποία. να. μετέχουν χα.ι εκπρόσωποι των Ομοσπονδιών Οικοδόμων 

της ΠΕΟ, της ΣΕΚ και της ΔΕΟΙ<: - που έχουν υποβάλει από πέντε τώρα. χρόνια. 
το αίτημα. αυτό το οποίο και η κυβέρνηση από την αναρρίχηση της στην εξουσία., 

εδώ και 20 περίπου μήνες, εξήγγειλε πως θα. προωθούσε- για. να. εξετάσει το θέμα. 

πάνω σε επιστημονική βάση. 

Είναι γεγονός εξάλλου πως σύμφωνα. με τα. διεθνή στατιστικά ιατρικά 

δεδομένα. οι σκληρότερα. εργαζόμενοι σήμερα. έχουν και μικρότερο όριο ζωής, μιας 

και με τα. ίδια. δεδομένα. τα. μικροαστικά και μεσοαστικά στρώμα.τα. που 

εργάζονται ελαφρότερα. έχουν επιμήκυνση του ορίου ζωής τους. Γι' αυτό 

τονlζουμε την ανάγκη σύστασης αυτής της τεχνικής επιτροπής, για. ν'ά εξεταστεί 
με επιστημονικά δεδομένα. χα.ι σε βάθος το όλο θέμα.. 

Τέλος θα. πρέπει να. τονίσουμε, έντιμε κύριε Πρόεδρε 1 πως κάθε χρόνο στην 
αρμόδια. Κοινοβουλευτική Επιτροπή υπάρχει πρόβλημα. σε σχέση με την εκπρο

σώπηση, την ενημέρωση, την πληροφοριοδότηση χα.ι τη στάση των διάφορων 

οργανώσεων, όπως ο Πα.γκύπριος Σύνδεσμος Πολιτικών Μηχανικών και Αρχι

τεκτόνων, ο Πα.γκύπριος Ιατρικός Σύλλογος, ο Δικηγορικός Σύλλογος, ο Οδοντια.-
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τρικός, που δεν ενημερώνονται καL δεν είναι τοποθετημένοι, δεν είναι σε θέση να 

τοποθετηθούν, σε σχέση με τις εισφορές και τις απολαβές τους ως αυτοτελώς 

εργαζομένων, παρά το γεγονός ότι συνεισφέρουν και στην έκτακτη εισφορά ίσως 

πολύ περισσότερα από οποιαδήποτε άλλα μεγαλοεργοδοτικά στρώματα. 

Γι' αυτό πιστεύουμε πως οργανώσεις που έχουν 1,000 μέλη και άνω του 
επιστ·f)μονικού αυτού δυναμικού, θα πρέπει να εκπροσωπούνται στο Συμβούλιο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τη διαμόρφωση της πορείας και της πολιτικής των 

εισφορών και των απολαβών τους. 

Ευχαριστώ 1 κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κύριος Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Όπως προκύπτει σαφώς από την Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής που μόλις κατατέθηκε, όλες οι πλευρές της Βουλής ομόφωνα θα 

υποστηρίξουν την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών. Βέβαια είναι γνωστό 

ότι το θέμα των Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι πολύ ευρύ, ότι έχει πάρα πολλές 

πτυχές. Νομίζω ότι δεν είναι της παρούσας συνεδρίας να αναφερθούμε σε όλες τις 

πτυχές που σχετίζονται με τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις και σε όλα τα αιτήματα 

των συνδικαλιστικών οργανώσεων και των ίδιων των εργαζομένων σχετικά με τις 

βελτιώσεις που θα πρέπει να επενεργηθούν στο νόμο περί Κοινωνικών Ασφαλί

σεων. 

Επωφελούμαι όμως και εγώ αυτής της ευκαιρίας για να τονίσω την ανάγκη 

όπως ικανοποιηθούν ορισμένα βασικά αιτήματα των εργαζομένων, όπως είναι η 

μείωση της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών, καθώς επίσης και η μείωση της 

συντάξιμης ηλικίας των εργαζομένων σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα. Αυτά 

τα αιτήματα αποτελούν καυτά και βασικά αιτήματα των εργαζομένων και πρέπει 

να επισπευσθεί η προώθηση και η tttανοποίησή τους από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

Είναι περιττό να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ειδικά όσον αφορά τα βαριά και 

ανθυγιεινά επαγγέλματα, ότι σε επαγγέλματα τέτοια, όπως είναι για παράδειγμα 

τα οικοδομικά, μετά την παρέλευση ορισμένης ηλικίας, μετά το 550 έτος της 
ηλικίας τους συγκεκριμένα 1 είναι πάρα πολλοί οι οικοδόμοι οι οπο(οι δυσκο

λεύονται να εξεύρουν απασχόληση. Φυσικά το επάγγελμα των οικοδόμων δεν είναι 

το μοναδικό. Εν πάση περιπτώσει όμως τονίζουμε την ανάγκη όπως η κυβέρν·f)ση 

επισπεύσει την εξέταση και την προώθηση της ικανοποίησης αυτού του αιτή

ματος. 

Αναφορικά με τη μείωση της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών στο 60ό έτος, 

έχει ή8η η κυβέρνηση εξαγγείλει την πρόθεσή της. Από της 8ικής μας πλευράς 

τονίζουμε την ανάγκη προώθησης σχετικού νομοσχεδίου το οποίο να μειώνει τη 

συντάξιμη ηλικία των γυναικών στο 60ό έτος. 

Σχετικά με την πρόταση του συναδέλφου Στυλιανού για τη σύσταση τεχνικής 

επιτροπής για την εξέταση αυτών των θεμάτων, έχω τη γνώμη ότι ήδη 

λειτουργούν από αρκετό χρόνο τριμερείς τεχνικές επιτροπές στο αρμόδιο Υπουρ

γείο. Και θα πληροφορήσω το Σώμα ότι οσάκις τίθενται προς συζήτηση παρόμοια 
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θέματα, πάντα συγκροτούνται τεχνικές επιτροπές για την εξέτασή τους. Γι' αυτό 

νομίζω ότι θα είναι πλεονασμός η υποβολή αυτής της εισήγησης. 

Με αυτή την ευκαιρία, χόριε Πρόεδρε, θα τονίσω μια άλλη πτυχή του 

θέματος των Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και συγκεκριμένα την αναθεώρηση των 

συμπληρωματικών συντάξεων. Στην Έκθεση που έχουμε μπροστά μας ανα

φέρεται ότι βάσει των προτεινόμενων Κανονισμών, οι βασικές συντάξεις προ

τείνεται όπως αυξηθούν κατά 5.35%, ενώ οι συμπληρωματικές ή αναλογικές, 

όπως ονομάζονται, συντάξεις προτείνεται όπως αυξηθούν χατά 3. 75%. 

Έχω τη γνώμη ότι αυτό το πρόβλημα θα πρέπει να προσεχτεί από το Σώμα 

χαι θα πρέπει να προσεχτεί επίσης χαι από την Εκτελεστική Εξουσία. Η άποψή 

μας είναι ότι και οι αναλογικές, οι σuμπληρωματικές σuντ&.ξεις θα πρέπει να 

αναθεωρούνται κάθε χρόνο με τα ίδια κριτήρια που αναθεωρούνται και οι βασικές 

σuντ&.ξεις. Είναι αδικία δηλαδή, οι μεν βασικές συντάξεις να αναθεωρούνται 

λαμβανομένων uπόψη των αυξήσεων τοu σuνόλου των εισοδημάτων, ενώ οι 

σuμπληρωματικές συντάξεις να αναθεωρούνται μόνο κατ&. την αύξηση του πληθω

ρισμού. 

Γι' αυτό η δική μας η πλευρά υποστηρίζει ότι το ταχύτερο δυνατό θα πρέπει 

η Εκτελεστική Εξουσία, ασφαλώς και με τη γνώμη των αναλογιστών της, να 

εξετάσει τα κριτήρια βάσει των οποίων αναθεωρούνται οι συμπληρωματικές 

συντάξεις, ούτως ώστε να αναθεωρούνται και βάσει της αύξησης του συνόλου των 

εισοδημάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει λεχθεί, οι Κανονισμοί θα εγκριθούν ομόφωνα από 

- το Σώμα. Ο λόγος που έχω ανέλθει στο βήμα είναι για να τονίσω ότι, παρ&. την 
αρχικά μεγάλη αντίδραση από μια μεγάλη μερίδα των αυτοτελώς εργαζομένων, 

σήμερα ευτυχώς περιορίζεται αυτή η αντίδραση. Και τούτο, κατ&. την άποψή μας, 

οφείλεται στο γεγονός ότι σήμερα ot εισφορές επιβάλλονται επί των πραγματικών 
εισοδημάτων χαι όχι επί των τεκμαρτών εισοδημάτων. 

Εισηγούμαστε ότι κατ&. την εξέταση των ενστάσεων πρέπει να επιδεικνύεται 

η ανάλογη ελαστικότητα, έτσι που στο μέλλον να πεισθούν και οι λίγοι εκείνοι 

που σήμερα εξακολουθούν ακόμα να αντιδρούν. Περαιτέρω πρέπει το Ταμείο των 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων να βρει τον προσφορότερο τρόπο επένδυσης των χρη

μάτων του ταμείου, έτσι που να ενδυναμωθούν οι πόροι του. 

Τέλος θα εγκρίνουμε ομόφωνα αυτούς τους Κανονισμούς, γιατί λαμβάνουμε 

uπόψη ότι με την αύξηση των εισφορών αυξάνονται παράλληλα χαι οι συντάξεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουνωτός. 

!. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να πω χι εγώ δυο λόγια πάνω στο θέμα. Είναι 

, γεγονός ότι από το 1982 ίσως είναι η πρώτη χρονιά ποu δεν ερχόμαστε σε 

'σύγκρουση μέσα στην Επιτροπή Εργασίας, όσον αφορά τη μεταχείριση των 

αυτοτελώς εργαζομένων. Όμως παραμένει μια εκκρεμότητα, την οποία και η 
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Επιτροπή έχει επισημάνει, ότι υπάρχει μια Οιαφορά 7-10% του ύψους των 

εισφορών σε αντιπαράθεση με το ύψος των παροχών. Αυτή η Οιαφορά πρέπει 

οπωσΟήποτε να καλυφθεί από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γιατί το 

επιχείρημα ότι καθυστέρησαν να πληρώσουν οι αυτοτελώς εργαζόμενοι αυτά τα 

χρόνια και γι' αυτό υπάρχει αυτή η Οιαφορά - νομίζω ότι τώρα έχουν 

συμμορφωθεί και εξάλλου όλοι όσοι δε συμμορφώθηκαν με την πληρωμή των 

εισφορών τους παρουσιάζονται στο Δικαστήριο και πληρώνουν τις εισφορές τους -
δεν ισχύει πλέον. / Αρα Οεν υπάρχει Οικαιολογία γι' αυτή τη μεγάλη Οιαφορά του 
7-10%. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κύριος Στυλιανού, 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Απλώς ήθελά να τονίσω, έντιμε κύριε ΠpόεΟpε, πως η εισήγησή μου για 

σύσταση τεχνικής επιτροπής 1 η οποία να μελετήσει το θέμα της μείωσης τόυ ορίΟυ 
αφυπηpέτησης 1 ήταν απόρροια του υπομνήματος που υποβλήθηκε από τ,ην 

Ομοσπον8ία Οικο8όμων της ΣΕΚ στον αρμόδιο lπουργό 1 που συντcίχθηκε πριν 15 
περίπου μέρες. Με βάση αυτό το σκεπτικό υπέβαλα αυτή την εισήγηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον το θέμα απο8είχθηκε ότι έχει λυθεί 1 ας το θεωρήσουμε και μεις 

λυμένο. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι l(ανονισμοί εγκρίνονται, 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 

36, που είναι ((Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώ
ματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989». 

l(αλώ τον Πpόε8ρο της αρμό8ιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

«Ο! ΠΕΡ! ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΜΑΡΙΝΑΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ (ΚΑΤΑΒΛΗΤΕΑ 

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 
Παpόντες:-

Κίμων Παναyί8ης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

ΙCώστας Εpωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω ΙCανονισμοUς σε συνε8pία της πnυ πραγματοποιήθηκε στις 24 Οκτωβρίου 
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1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι των Υπουργείων Συγκοινωνιών και Έργων και Εμπορίου και Βιομηχανίας 

καθώς και του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Κ.Ο.Τ.). 

Με τους υπό συζήτηση l{ανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 των 
περί Ρυθμίσεως Μαρίνων Νόμων του 1977 και 1979, σκοπείται η αναθεώρηση 
των καταβλητέων δικαιωμάτων ελλιμενισμού σκαφών στη Μαρίνα Λάρνακας. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του IC.O.T., οι λόγοι που επέβαλαν την 

αύξηση των πιο πάνω τελών συνοψίζονται στα πιο κάτω:-

( α) Τα τέλη που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν πριν από δύο χρόνια κι 

από τότε τα έξοδα λειτουργίας της Μαρίνας αυξήθηκαν σημαντικά. 

(β) Διαπιστώθηκε ότι οι τιμές της Μαρίνας Λάρνακας, σε σύγκριση με τις 

τιμές άλλων Μα.ρινων στη Μεσόγειο, είναι σχετικά χαμηλές και δεν 

αναμένεται να επηρεαστεί με τις αναθεωρήσεις που προτείνονται η 

ανταγωνιστικότητα. της Μα.ρίνας Λάρνακας. 

(γ) Για να παύσει η σημερινή ανάγκη επιχορήγησής τ·ης, εφόσον υπάρχει 

μεγάλη ζήτηση για τη χρήση της και προσφέρονται τα περιθώρια. 

επικερδοός λειτουργίας της. 

Με τα νέα τέλη που προτείνονται, τα έσοδα της Μαρίνας αναμένεται να 

φθάσουν τις .!:150,000 περίπου σε σιlγκριση με !:109,711 που ήτοcν το 1987. 

Η ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφι\ρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β, που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. 
(Κυρωτικός) Νόμος (Αρ. 2) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Κυβερνητικού ΥΟατικού Έργου Οιά την ΥΟατοπpομήθειαν της 
Περιοχής l{όλπου Πισσουρίου του χωρίου Πισσούρι (Χοpήγησις Δικαιώματος διά 

Σόνοεσιν μετά της Υοατοπρομηθείας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην ΙCοινοβοuλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικοί) Κανο
νισμοί του 1989. 
Κατατέθηκαν από το 1' πουpγείο Εργασίας και ΙCοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Οι περ( Χωρ(ων (Διοίκησις και Βελτίωσις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάθηκα του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφα που αφορούν: 
(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηpεσlα. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, 
ουνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιοευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 
(Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην ΙCοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφο που αφορά: Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή 
Κρατικών Εκθέσεων ουνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτά

κτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το lπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά: Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τη 

Σχολική Εφορεία Αραοίππου ουνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την lπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

9) Ο περί Τελωνειακών Δασμών χαι Φόρων l(αταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Ap. 4) Νόμος του 1989. 
l(ατατέθηχε από τον χ. Ν. Αναστασιά8η 1 Βουλευτή ΔΗ.Σl. Λεμεσού. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο πεpί Δικηγόρων Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τον χ. Α. Γεωργίου, Βουλευτή ΔΗ.Σl, Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ 1 που είναι Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές Μθηκοιν ή8η γpοιπτώς) 

Εpώτηση ημεpομηνίας 4 Μαρτίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας ><. Πέτpο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 4 Μαρτίοu 1989. 

((Την επιόιόpθωση μικρού τμήματος όpόμου (μιχpότεpου, όπως μας ανα

φέpθηχε1 των 200 μέτρων) ζητούν επηρεαζόμενοι κάτοικοι Μουτουλλά από τον 
κύριο όρόμο μέχρι το παρεκκλήσι της Παναγίας. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδ'ια το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίοu 1989 τοu Υποupγού Εσωτεpικών σε 
Εpώτηση ημεpομηνίας 4 Μαρτίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή περι
φέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

((Σχετικά με το δ'ρόμο που οδ'ηγεί στο παρεκκλήσι της Παναγίας του 

Μουτουλλά, σας πληροφορώ ότι η πρόσβαση προς το παρεκκλήσι για τα 

τροχοφόρα γίνεται δ'ιαμέσου ασφαλτοστρωμένου δ'ρόμου πλάτους 15 περίπου 

ποδ'ιών, ενώ η πρόσβαση για τους πεζούς γίνεται δ'ιαμέσου μονοπατιού πλάτους 5 
1/2 ποδ'ιών και μήκους 100 μέτρων, τμήμα του οποίου είναι πλακοστρωμένο.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαpτίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιάκωβο Κατσοuνωτό και ληφθείσα 

στις 27 Μαpτ(οu 1989. 

((Η κοινότητα Καμιναριών είναι η πιο απομακρυσμένη από την πόλη της 

Λεμεσού και σχεδ'όν αποκλεισμένη συγκοινωνιακά από όλη την Ι(ύπρο. 

Πέρα από τις δ'υσκολί.ες που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι στο θέμα συγκοι

νωνίας, στερούνται και του μοναδ'ικού μέσου αναψυχής που είναι η τηλεόραση. 

Επειδ'ή το θέμα της τηλεοπτικής κάλυψης εκκρεμεί εδ'ώ και αρκετά χρόνια~ 

ενώ από επιστολή του Ρ.Ι.Κ. φαίνεται ότι έχει επιλεγεί η κατάλληλη τοποθεσία 

για εγκατάσταση του Σταθμού Αναμετάδ'οσης, αλλά δ'εν έχει εξασφαλιστεί το 

αναγκαίο κοντύλι, ερωτάται το αρμόδ'ιο lπουργείο για το πότε θα αποστείλει 

συμπληρωματικό προUπολογισμό στη Βουλή για έγκριση της αναγκαίας δ'απάνης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβpίοu 1989 τοu Yπoupyou Εσωτερικών σε 
Εpώτηση ημεpομηνίας 27 Μαpτίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή πεpι
φέpειας ΛεμεσοU κ. Ιάκωβοu Κατσοuvωτού. 

«Σας πληροφορώ ότι έχει αποφασιστεί η κοινότητα l{αμιναριών να περι

ληφθεί στο υπό εφαρμογή πρόγραμμα ανέγερσης υποσταθμών για την ανα

μετάδοση τηλεοπτικών προγραμμάτων σε περtοχές της υπαίθρου που δεν έχουν 

ικανοποιητική λήψη, για το οπο(ο έχουν ήδη εξασφαλιστεί οι αναγκαίες 

πιστώσεις.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 20 Απpιλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητpίοu και ληφθείσα 

στις 21 Απpιλίοu 1989. 

«0 Αστυνομικός Σταθμός Λάρνακας υπολειτουργεί λόγω των πcίλιών κτιρια
κών εγκαταστάσεων και της παντελούς έλλειψης στοιχειώδους συντήρησης. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής πώς 

προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα τούτο.>> 

Απάντηση ημεpομηνίας 16 Οκτωβpίοu 1989 τοu Yπoupyou Εσωτεpικών σε 
Εpώτηση ημερομηνίας 21 Απpιλίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 

πεpιφέpειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητpίοu. 

((Σας πληροφορώ ότι το χτίριο του Αστυνομικού Σταθμού Λάρνακας έχει 

κηρυχθεί διατηρητέο κι έτσι δεν πρόκειται να γινουν σ 'αυτό οποιεσδήποτε 

σημαντικές βελτιώσεις/επεκτάσεις, παρά μόνο μικρές επιδιορθώσεις, για να μην 

καταστραφεί η αρχιτεκτονική του όψη. Συναφώς αναφέρεται ότι η Αστυνομία 

εξασφάλισε κτιριακό συγκρότημα στη λεωφόρο Στρατηγού Τιμάγια, όπου θα 

στεγάσει τις υπηρεσίες της Αστυνομικής Διεύθυνσης Επαρχίας Λάρνακας 1 ενώ ο 
Αστυνομικός Σταθμός Λάρνακας θα λειτουργεί μόνο ως σταθμός πόλης με 

δυναμικότητα 40 περίπου ανδρών.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Απpιλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λεuκωσίας κ. Χpίστο Πέτα και ληφθείσα στις 25 
Απpιλίοu 1989. 

((Οι κάτοικοι του χωριού Σια αισθάνονται πικρία, γιατι ούτε και φέτος δεν 

έγινε πρόνοια στον προϋπολογισμό για ανακατασκευή και ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Σιας-Μαθιάτη. Ορθά παρατηρούν ότι ο δρόμος αυτός έγινε αδιάβατος, με 

αποτέλεσμα, όταν πέσει μια βροχή, να χρησιμοποιούνται τρακτέρ για να 

ελευθερώσουν τ 'αυτοκίνητα που παγιδεύονται στις λακκούβες. 

Σημειώνουν ακόμα ότι ο δρόμος αυτός ειναι η συνέχεια του βασικού δρόμου 

που οδηγεί από την ελεύθερη Αμμόχωστο και τη Λάρνακα προς το Μαχαιρά και 

τα Κιόνια μέσω Αγ. 'Αννας-Μοσφιλωτής και Σιας. 

Ο Πρόεδρος της κοινότητας, η l{οινοτικη Αρχή και οι κάτοικοι παραπο

νούνται ότι η παράλειψη της κυβέρνησης να προβεί στην ανακατασκευή και 

ασφαλτόστρωση του δρόμου ισοδυναμεί με δυσμενη διάκριση σε βάρος της 

κοινότητας της Σιας, αλλά και των κατοίκων της Λευκωσίας, γιατί ο δρόμος 

αυτός οδηγεί σε μια από τις ελάχιστες περιοχές που τους προσφέρονται για μια 

εκδρομή, λίγο πράσινο και οξυγόνο 1 την πιο κοντινή και πιο όμορφη περιοχή. 
Παρακαλούμε τις αρμόδιες αρχές να πληροφορήσουν τη Βουλή αν η κυβέρ

νησ1J προτίθεται να υποβάλει συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τον πιο πάνω 

σκοπό, ώστε να διαλυθεί η πικρία που διακατέχει τους κατοίκους της Σιας.)) 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Πέτα. 

<<Σχετικά με το Οpόμο Μαθιάτη-Σιας, σας πληροφορώ ότι ο Ορόμος που είναι 

χωμάτινος, μήκους 5.5 χλμ. σuντηρε(ται τακτικά από την Επαρχιακή Διοίκηση 
Λεuκωσ(ας και η κατάστασή του θεωρείται ικανοποιητική. Κατά τα τελευταία 

χρόνια δαπανήθηκαν για συντήρησή του !'12,500. 

2. Για τη ριζική βελτίωση και ασφαλτόστρωση του δρόμου γίνονται προσπάθειες 
για να ενταχθεί σ'ένα από τα Σχέδια Οδικής Ανάπτυξης του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. Στο μεταξίι, έχει γίνει εκτίμηση για τηv ασφαλτό

στρωση του πρώτου χιλιομέτρου από το Μαθιάτη προς τη Σια (.€32,500) και 
καταβάλλονται προσπάθειες για την εξασφάλιση των αναγκαίων πιστώσεων για 

την εκτέλεση του έργου.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 13 Μαϊου 1989. 

((Επειδή τόσο οι κυβερνητικοί εργάτες όσο κι οι ωρομίσθιοι υπάλληλοι και σε 

πολλές περιπτώσεις κι οι έκτακτοι δημόσιοι υπάλληλοι δεν τυγχάνουν του 10% 
της έκπτωσης που παραχωρείται από τη διεύθυνση των ΙCυπριακών Αερογραμμών 

στα αεροπορικά εισιτήρια των Οιάφορων πτήσεων της εταιρείας, παρακαλείται το 

αρμόΟιο Υπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα αν στοχοθετεί τη συμπερίληψη και 

των τάξεων αυτών στο πιο πάνω ωφέλημα των άλλων συναδέλφων τους.J> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 13 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

<<Σχετικά με την παραχώρηση μειωμένων αεροπορικών ναύλων στους κυβερ

νητικούς εργάτες και έκτακτους Οημόσιους υπαλλήλους που ταξιΟεύουν με τις 

Κυπριακές Αερογραμμές επιθυμώ να σας πληροφορήσω πως επί του παρόντος δε 

μελετάται οποιαδήποτε διαφοροπο(ηση των υφιστάμενων διευθετήσεων σ 'ό,τι 

αφορά το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μα'ίου 1989. 

((Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έγιναν 

μελέτες για Οιαπλάτυνση και ευθυγράμμιση, όπου είναι Ουνατό 1 του δρόμου 

Λεμύθου - Παλιόμυλος - Φοιν( και 1 αν ναι 1 πότε προγραμματίζεται η εκτέλεση 
του έργου για την ανακούφιση και την καλύτερη διακίνηση των κατοίκων 

ολόκληρης της περιοχής Μαραθάσας της επαρχίας Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

((Ο δρόμος Κάτω Πλάτρες-Φοιν(-Παλιόμυλος-Λεμύθου βελτιώνεται σταδιακά 

και μέσα στο 1989 θα ολοκληρωθεί η Οιαπλάτυνση και βελτίωση του Ορόμου 
Κάτω Πλάτρες-Φοινί με τη διάθεση ποσού .ί120,ΟΟΟ.- για τη βελτίωση του 

δρόμου μέσα στο χωριό Φοινί. 

2. Για το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου από Φοινί-Παλιόμυλο δεν έχει 

προγραμματιστεί στο παρόν στάδιο μελέτη για τη βελτίωσή του, γιατί δεν 

εμπίπτει στο πρόγραμμα προτεραιοτήτων. 
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3. Απ6 ξένο οίκο εμπειρογνωμόνων διεξάγεται μελέτη για την αξιολόγηση 
του οδικού δικτύου της Ι\.ύπρου, η οποία αναμένεται να συμπληρωθεί μέσα στο 

1990. Με βάση τα πορίσματα της μελέτης και όλα τα άλλα κριτήρια, οικονομικά, 
κοινωνικά, θα γίνει ιεράρχηση των αναγκών και προγραμματισμός για τη 

βελτίωση του οδικού δικτύου, περιλαμβανομένου και του πιο πάνω δρόμου.)) 

Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Μα'ίου 1989 υποβληθε(σα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γεώpγιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 
στις 18 Μα'ίου 1989. 

«Το περίφραγμα του νεκροταφείου στα Νέα Δήμματα καταστράφηκε πριν 

από 15 χρόνια από συνεργείο επιδιόρθωσης δρόμων. Έκτοτε δεν έγινε καμιά 
αποκατάσταση. 

Ερωτάται το αρμόδιο 1'πουργείο κατά πόσο θα αποκαταστήσει με δικά του 
έξοδα το περίφραγμα.)) 

Απάντηση ημεpομηνίας 14 Οκτωβp(ου 1989 του Υπουpγού Εσωτεpικών σε 
Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή πεpι
φέpειας Πάφου κ. Γεώpγιου Παπαδόπουλου. 

«Σας πληροφορώ ότι θα κατασκευαστεί νέα περίφραξη στο κοιμητήριο του 

χωριού Νέα Δήμματα, έναντι δαπάνης f'5,000, νωρίς το 1990». 

Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Πάφου κ. Γεώpγιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μα'ίου 1989. 

«Η κοινότητα Νέα Δήμματα είναι χωριό που μετακινήθηκε. Το 1950 
εγκαταστάθηκαν 14 οικογένειες σε 250 στρέμματα γης. Τώρα είναι 27 οικογέ
νειες. Τίθεται θέμα ζωτικού χώρου τόσο οικιστικοό όσο και γεωργικού για 

επιβίωση. 

Πώς προτίθεται η κυβέρνηση ν 'αντιμετωπίσει το επείγον τοότο θέμα;)) 

Απάντηση ημεpομηνίας 14 Οκτωβpίου 1989 του Υπουpγού Εσωτεpικών σε 
Εpώτηση ημεpομηνίας 18 Μα'ίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή πεpιφέ
pειας Πάφου κ. Γεώpγιου Παπαδόπουλου. 

(<Σχετικά με την έκταση του μετακινηθέντος χωριοό Νέα Δήμματα, σας 

πληροφορώ ότι έχει ήδη ετοιμαστεί σχέδιο για αναπροσαρμογή των συνόρων του 

χωριού, που προβλέπει αόξηση της έκτασής του κατά 239 σκάλες, οι οποίες θα 
αφαιρεθοόν από τις χωριτικές περιοχές της Αγ. Μαρίνας και του Πωμού. Το πιο 

πάνω σχέδιο συζητείται με τις επηρεαζόμενες Χωριτικές Αρχές.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 29 Μα'ίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λεμεσού κ. 'Αpιστο Χpυσοστόμου και ληφθε(σα 

στις 30 Μα'ίου 1989. 

«Το Νοσοκομείο Λεμεσού (Α και Β) αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα τις μη 

εργάσιμες ώρες λόγω της ανεπαρκοός στελέχωσης του Τμήματος Αναισθησιο

λογίας με επιπτώσεις σε βάρος των ασθενών ή τραυματιών. 

Στις μη εργάσιμες ώρες βρίσκεται σε άμεση κλήση ένας αναισθησιολόγος για 

την κάλυψη των Πρώτων Βοηθειών, της Μονάδας Εντατικής Παρακολούθησης και 

όλων των έκτακτων περιστατικών Χειρουργικής, Παθολογίας, Γυναικολογίας, 

Παιδιατρικής κτλ. 

Ευθύνη του αναισθησιολόγου είναι και η συνοδεία ασθενών ή τραυματιών 

κατά τη μεταφορά τους στη Λευκωσία, όταν πρόκειται για νευροχειρουργικό 
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περιστατικό. Σε τέτοια περ(πτωση ο αναισθησιολόγος που βρίσκεται σε άμεση 

κλήί:rη οφείλει .να έλθει σε επαφή με συνάΟελφό του που ε(ναι εκτός καθήκοντος 
για να τον αντικαθιστά στη Οιάρκεια που ο ίΟιος θα απουσιάζει συνοΟεύοντας τον 

ασθενή ή τραυματία με το ασθενοφόρο. 

Οι αναισθησιολόγοι, όπως και ο κάθε πολίτης, Οικαιούνται να αξιοποιούν τον 

ελεύθερο χρόνο τους,όπως οι ίΟιοι επιθυμούν, και μπορεί να βρlσκονται στη 

θάλασσα, στο βουνό ή σε άλλη επαρχία και η ανεύρεσή τους να είναι Ούσκολη ή 

αΟύνατη. 

Το μεγάλο χρονικό Οιάστημα που παρέρχεται για την αναζήτηση αντι

καταστάτη αναισθησιολόγου. μπορεί να αποβεί μοιραίο ή να επηρεάσει την 

κατάσταση του τραυματία. Το πρόβλημα γίνεται οξύτερο, όταν Οε βρεθεί 

αντικαταστάτης. Τότε είτε θα καθυστερήσει περισσότερο η μεταφορά του 

τραυματία με πολύ επικLνΟυνες συνέπειες ή θα μείνουν τα νοσοκομε(α. ακάλυπτα, 

οπόταν σε περ(πτωση Οεύτερου περιστατικού που θα χρειάζονται οι υπηρεσlες 

αναισθησιολόγου ο τρα.υμα.τία.ς ή ο ασθενής θα κινΟυνεύει άμεσα. 

Όπως είναι γνωστό, για. τις ειΟικότητες της χειρουργικής, πα.θολογlας, 

γυναικολογίας κα.ι παιΟια.τρικής βρίσκεται, κα.ι πολύ ορθά, κα.ι Οεύτερος γιατρός 

της ειΟικότητα.ς σε άμεση κλήση, στον οποίο καταβάλλεται επίΟομα. αναμονής. 

Στη Λευκωσία. σε ό,τι αφορά την ανα.ισθησιολογία. βρίσκονται σε άμεση 

κλήση Ούο αναισθησιολόγοι, ένας για. το Γενικό Νοσοκομείο κα.ι ένας για. το 

Μακάριο και επιπλέον, και πολύ ορθά, ένας εφεΟρικός σε αναμονή, για. να. 

καλύπτει έκτακτα. περιστατικά, παρά το γεγονός ότι Οεν παρίσταται ανάγκη για. 

συνοΟεία τραυματία. σε άλλη επαρχία.. 

Το ερώτημα. που προβάλλει Οικαιολογημένα είναι γιατί να. μην ισχύουν τα. 

ίΟια μέτρα. στη Λεμεσό, καθώς και σε όλες τις επαρχίες. Νοουμένου ότι το 

πρόβλημα. συνΟέετα.ι άμεσα. με τη Οημόσια. υγεία, πα.ρα.κα.λείτα.ι το αρμόΟιο 

Υπουργείο να. πληροφορήσει τη Βουλή για τα. μέτρα που θα. πάρει για την επίλυση 

του σοβαρού τούτου προβλήματος.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηv(ας 30 Μαϊου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«( α.) Ο αριθμός των αναισθησιολόγων που υπηρετούν στο νοσοκομείο 

Λεμεσού έχει αυξηθεί α.πό 3 σε 4 α.πό το Μάρτιο του 1989. 

(β) Η τοποθέτηση Οεύτερου επί κιiθήκοντι ανα.ισθησι_ολόγου που θα. 

επιλαμβάνεται έκτακτων περιστατικών μελετάται. Σε περίπτωση που 

θα. Οιαπιστωθεί ότι Οικαιολογείται τέτοια. τοποθέτηση, θα. γίνουν οι 

α.να.γκα.ίες ενέργειες για. τη ρύθμιση του θέμα.τος. 

(γ) Επί του παρόντος,η ισχύουσα ρύθμιση προβλέπει,ότα.ν χρειάζεται η 

παρουσία Οεύτερου αναισθησιολόγου κα.ι Οεν ανευρίσκεται κυβερνη

τικός αναισθησιολόγος, να αναζητείται αναισθησιολόγος από τον 

ιΟιωτικό τομέα. και να. αποζημιώνεται για. τις υπηρεσlες που προσ

φέρει.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 6 Ιουv(ου 1989. 

«Στην Αγία Νάπα. οι α.λλοΟα.ποί ξεναγοί παραβιάζουν συστηματικά τους 

όρους παραμονής και εργασίας τους κα.ι παραβαίνουν απροκάλυπτα. τον κυπριακό 

νόμο. 
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Συγκεκριμένα, μέσα από ένα στημένο κύκλωμα διοχε,τεύουν τουρίστες πελά

τες σε ορισμένα κέντρα και εστιατόρια έναντι προμήθειας ή και ποσοστών 

χρησιμοποιώντας ακόμα και μεθόδους εκβιασμού. Παράλληλα, δε διστάζουν να 

δυσφημούν άλλα εστιατόρια, να δημιουργούν προστριβές και να θέτουν αυθαίρετα 

και παράνομα σε μειονεκτική θέση άλλους επαγγελματίες. 

Παρόλο που μέχρι σήμερα έγιναν αρκετές καταγγελίες τόσο στην αστυνομία, 

όσο και στο τμήμα αλλοδαπών και τον Κ.Ο.Τ. 1 κανένα μέτρο δεν έχει ληφθεί, με 
αποτέλεσμα η ατιμωρησία να ενθαρρύνει την αισχροκέρδεια και να αποθρασύνει 

την παρανομία. 

Ερωτάται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή γιατί δεν εφαρμόζεται ο 

νόμος στις παρανομίες αυτές που έχουν επανειλημμένα καταγγελθεί και ε(ναι 

πολύ γνωστές στις αρχές. Εκτός κι αν πρέπει να υποθέσουμε ότι η Κύπρος ε(ναι 

ξέφραγο αμπέλι στον κάθε αλλοδαπό εν ονόματι μιας παρεξηγημένης τουριστικής 
ανάπτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

<<Είναι γεγονός ότι κατά καιρούς υποβάλλονται καταγγελίες για ανάμιξη 

τουριστικών αντιπροσώπων σε ενέργειες που δε συνάδουν με τους όρους των 

αδειών παραμονής και απασχόλησής τους στην Κύπρο, όπως ξεναγήσεις και 

εκδήλωση προτίμησης προς ορισμένα εστιατόρια, καταστήματα κ.λ.π. Συνήθως οι 

καταγγελίες αυτές είναι αόριστες, όταν όμως γ(νονται ονομαστικά εναντίον 

συγκεκριμένων ατόμων, αυτές διερευνοόνται και εφόσον διαπιστώνεται οποια

δήποτε παράβαση οι άδειες τερματίζονται και οι επηρεαζόμενοι αλλοδαποί 
εκδιώκονται από την Κόπρο,)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στις 8 
Ιουνίου 1989. 

<<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι χρονο
διάγραμμα υπάρχει για την ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου Ξερού
Αγίου Νικολάου-Πλατρών.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

αΟ δρόμος Ξερού-Αγίου Νικολάου-Πλατρών έχει μήκος 52 χιλιόμετρα και 
για τη βελτίωσή του θα απαιτηθεί ποσό f.5.- εκατ. περίπου και στο παρόν στάδιο 
δεν υπάρχει χρονοδιάγραμμα για τη βελτίωσή του. 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αναθέσει σε ξένο οίκο 
εμπειρογνωμόνων τη μελέτη για τη βελτίωση ολόκληρου του οδικοό δικτύου, η 
οποία αναμένεται να συμπληρωθεl μέσα στο 1990. Με βάση τα πορίσματα· της 
μελέτης αυτής και όλα τα άλλα κριτήρια, οικονομικά, κοινωνικά, θα γίνει 
ιεράρχηση των προτεραιοτήτων και ο καθορισμός χρονοδιαγράμματος για τη 
βελτίωση όλων των δρόμων.>> 



554 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 15 Ιουνίου 1989. 

«Από χρόνια η κυβέρνηση υποσχέθηκε να εφοδιάσει την αστuνομLα Αγίας 

Νάπα.ς με ένα τζιπ που να έχει σχετικά μεγάλη κάσα, ώστε να 8ιευχολύνεται χαι 

η μεταφορά των νεκρών στο νοσοκομείο Λάρνακας για. νεκροψία.. 

Η υπόσχεση όμως 8εν υλοποιήθηκε. Έτσι χα.ι φέτος οι νεκροί τοuριστες, 18-
20 χάθε χαλοχαίpι, μεταφέρονται με το υπάρχον λαντ-ρόβερ προσφέροντας ένα 
αντιαισθητικό χαι μακάβριο θέαμα με τα. πόδια των νεκρών να κρέμονται από την 

χάσα του αuτοχινήτου 1 ενώ δια.σχίζει τους δρόμους της πολυάνθρωπης Αγίας 

Νάπας. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή αν είναι τόσο 

δύσκολο να δοθεί ένα κατάλληλο αυτοκίνητο στην αστυνομία Αγίας Νάπας, για να 

σταματήσει αυτή τη θλιβερή εικόνα που εκθέτει τον πολιτισμό μας.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

«Από τις αρχές του περασμένου Ιουλίου, ως προσωρινή λύση, παραχωρήθηκε 

από το Υπουργεlο Υγείας στην Αστυνομική Διεύθυνση Αμμοχώστου ασθενοφόρο 

όχημα που χρησιμοποιείται και για τη μεταφορά νεκρών στο Νοσοκομείο 

Λ ' ψ' Σ ι ι ' ι 'λ ' αρνακας για νεκρο ια. υναφως αναφερεται οτι μεχρι το τε ος του ετους 

αναμένεται να παραληφθούν από την Αστυνομία οχήματα τόπου ΒΑΝ τα οποία 

θα εκ8οθούν ανά ένα σε κάθε Αστυνομική Διεύθυνση, συμπεριλαμβανομένης της 

Αμμοχώστου, για τον αναφερόμενο σκοπό,)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 22 Ιουνίου 1989. 

((Πληροφορούμαστε ότι αριθμός εξει8ικευμένων Διεθνών Οργανισμών έχουν 

εκ8ηλώσει εν8ιαφέρον και υπέβαλαν αlτηση για εξασφάλιση ά8ειας από την 

κυβέρνηση για εγκατάσταση και λειτουργία μονά8ων συντήρησης ελαφρών αερο

σκαφών και ελικοπτέρων στον αερολιμένα Πάφου. 

Δε8ομένου ότι ο αερολιμένας Πάφου είναι ιδεώ8ης γι' αυτού του εί8ους 

εργασία και 8ε8ομένης της υπολειτουργίας του και των ευεργετικών επιπτώσεων 

που αυτές οι επιχειρήσεις θα επιφέρουν στην εργο8ότηση νέων επιστημόνων και 

γενικότερα στο 8ημόσιο συμφέρον, ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να μας 

πληροφορήσει τους λόγους που καθυστερεί τόσο πολύ η λήψη της σχετικής 

απόφασης.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Πράγματι έχει εκ8ηλωθεί εν8ιαφέρον από κυπριακούς και ξένους οργανι

σμούς για τη 8ημιουργία στο Αερο8ρόμιο Πάφου μονάδων διάφορων ει8ικοτήτων, 

με't:αξύ των οποίων και συντήρησης μικρών αεροσκαφών και ελικοπτέρων. Επει8ή 

ο 8ιαθέσιμος χώρος είναι πολύ περιορισμένος, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων μελετά το εν8εχόμενο επέκτασης του περιφραγμένου χώρου, με τη 

συμπερίληψη μέρους της κυβερνητικής και Τ /Κ γης, 6πως και μικρής έκτασης 

ι8ιωτικής γης (με απαλλοτρίωση), που βρίσκεται στα νότια του Αερο8ρομίου. 
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Όταν ολοκληρωθεl ή μελέτη, το όλο θέμα θα υποβληθεί στο lπουρyικό 

Συμβούλιο για λήψη απόφασης στην οποία αναμένεται να περιλαμβάνονται και τα 

κριτήρια και οι μηχανισμοί για την επιλογή των μονά3ων/3ραστηριοτήτων που θα 

ε(ναι οι πλέον κατάλληλες για εγκατάσταση και λειτουργία, έχοντας σαν γνώμονα 

τα οφέλη που θα προκύψουν στο Αερο3ρόμιο και στην εν γένει οικονομία του 

τόπου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τους αξιότιμους 
Βουλευτές περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και 

Ευστάθιο Ευσταθίου και ληφθείσα στις 22 Ιουνίου 1989. 

«Λόγω τοu ότι την κοινότητα Λαγοuδερώv, όπως μας πληροφόρησαν 

οι κάτοικοι της, την επισκέφθηκε κuβερvητικός γιατρός πριν από πέντε 

χρόνια, θέλουμε να πληροφορηθούμε τι σχέδια έχει το αρμόδιο Υπουρ

γείο για την καλύτερη ιατρική περίθαλψη της απομακρυσμένης αυτής 

κοινότητας.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 των αξιότιμων Βουλευτών 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και Ευστάθιου 

Εuσ .. αθίοu. 
«Την κοινότητα Λαyου3ερών επισχέπτετο ιατρική μονά3α από το Νοσο

κομείο Κuπερούντας και εξέταζε ασθενείς σε ακατάλληλο χώρο. Η επίσκεψη αυτή 

3ιεκόπη από τετραετίας,γιατί η κοινότητα αυτή 3εν μπόρεσε να εξεύρει ως τώρα 

κατάλληλο οίκημα, για να χρησιμοποιηθεί ως κοινοτικό ιατρείο. 

Ως γνωστό,η εξεύρεση κατάλληλου οικήματος ή η ανέγερση κοινοτικού 

ιατρείου είναι ευθύνη της εν3ιαφερόμενης κοινότητας, καθώς και της επαρχιακής 

3ιοίκησης, στην οποία έχουμε 3ώσει αριθμό πρότυπων σχε3ίων ανέγερσης κοινο-

' ' τικου ιατρειου. 

2. Οποτε3ήποτε εξευρεθεί κατάλληλο οίκημα fι ανεγερθεί κοινοτικό ιατρείο, 

οι επισκέψεις γιατρού θα επαναληφθούν επί εβ3ομα3ιαίας βάσεως.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφtρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

22 Ιουνίου 1989. 

((Ο 3ρόμος Σαϊττά-Πλατρών είναι από τους πιο πολυσύχναστους, ι3ιαίτερα 

τους καλοκαιρινούς μήνες, με τη 3ιακίνηση χιλιά3ων επισκεπτών στα θέρετρα. 

Δυστυχώς όμως ο ανηφορικός και όλο απότομες στροφές αυτός 3ρόμος είναι πολύ 

επικίν3υνος για τους ο3ηγούς. Έγιναν εκατοντά3ες 3υστυχήματα μέχρι σήμερα με 

αρκετούς νεκρούς και τραυματίες. Υπάρχουν άνθρωποι που τους πιάνει 3έος, όταν 

είναι υποχρεωμένοι να τον χρησιμοποιήσουν σε στιγμές συμφόρησης της τροχαίας, 

όπως εμφαντικά τόνισαν κάτοικοι των Πλατρών. 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλfι αν 

μελετά το εν3εχόμενο της εκπόνησης σχε3ίων για την κατασκευή νέου 3ρόμου ή τη 

βελτίωση του υφισταμένου, ώστε οι πολίτες αυτού του τόπου να τον χρησιμο

ποιούν με άνεση και ν' αποφεύγονται περισσότερα 3υστυχήματα στο μέλλον, τα 

οποία εκ των πραγμάτων είναι αναπόφευκτα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργοu Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

((Ο 3ρόμος Λεμεσού-Σαϊττά έχει ενταχθεί στο Τέταρτο Σχέ3ιο Ο3ικής 
Ανάπτυξης και έχει προγραμματιστε( η μελέτη για βελτίωσή του στα3ιακά. 'Η3η 
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στο τμήμα του δρόμου παρά τη γέφυρα του Ζυγού άρχισαν οι χατασχευαστιχές 

εργασίες. Για το τμ1jμα του δρόμου Σαϊττά-Μονιάτη-Πλατρών δεν έχει προγραμ

ματιστεl στον παρόν στάδιο μελέτη για τη βελτίωσή του. 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αναθέσει σε ξένο olxo 
εμπειρογνωμόνων την ετοιμασία μελέτης για τη βελτίωση ολόκληρου του Οδικού 

Δικτύου της υπαίθρου, η οποία αναμένεται να συμπληρωθεί μέσα στο 1990. Μετά 
τη συμπλήρωση της μελέτης, αφοό ληφθούν υπόψη όλα τα τεχνικά, οιχονομιχά, 

χοινωνιχά χαι άλλα κριτήρια, θα γίνει ιεράρχηση των προτεραιοτήτων για τη 

βελτίωση των δρόμων περιλαμβανομένου και του πιο πάνω. Γι' αυτό το λόγο στο 

στάδιο αυτό δεν μπορεί να καθοριστεί χρονοδιάγραμμα για τη βελτιωση του υπό 

αναφορά δρόμου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 5 Ιουλίου 1989. 

«Η αδικαιολόγητη παράλειψη έγκαιρης παράδοσης φαρμάκων από το Υπουρ

γείο Γεωργίας για καταπολέμηση της ποντί.κας στους χαρουποπαραγωγούς όλων 

των επαρχιών της Κύπρου οδήγησε σε τεράστιες καταστροφές των χαρουπό

δενδρων με αποτέλεσμα να υποστούν αρκετές ζημιές οι παραγωγοί. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

( α) Πού οφείλεται η παράλειψη έγκαιρης παράδοσης των πιο πάνω 

φαρμάκων; 

(β) Πότε υπάρχει πρόθεση να παραδοθούν τα πιο πάνω φάρμακα; 

( γ) Τι μέτρα προτίθεται να λάβει για αποκατάσταση των ζημιών που 

έχουν γίνει;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Η καθυστέρηση στη διανομή ικανοποιητικών προσοτήτων ποντικοφάρμακου 

κατά το πρώτο εξάμηνο του 1989 οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι το 

ποντικοφάρμακο που εισάγεται από τη Μεγάλη Βρετανία δεν παραλήφθηκε 

έγκαιρα. 

2. Για να περιοριστούν όσο ήταν δυνατό οι ζημιές από την ποντίκα, 

παραχωρήθηκαν επιπρόσθετες πιστώσεις και αγοράστηκαν πρώτη φορά φέτος 

10,000 κιλά νέου τύπου ποντικοφάρμακου, αξίας f.32,250. 

3. Ζημιές από την ποντίκα πάντοτε υπ'1jρχαν και θα συνεχίσουν να παρα
τηρούνται. Το πρόγραμμα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, που 

εφαρμόζεται από το 1977, συνίσταται στην καθο8ήyηση και την παροχή βοήθειας 
στους παραγωγούς για την ικανοποιητική αντιμετώπιση του προβλήματος, ώστε 

να ελαχιστοποιούνται οι ζημιές που υφίσταται η γεωργική μας παραγωγή από την 

ποντ(κα. Για να επιτευχθεί ο στόχος αυτός,το Υπουργείο επιδιώκει πάντα τη 

στενή συνεργασία και των ίδιων των ενδιαφερόμενων παραγωγών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 19 Οκτωβρίου 1989. 

«Επειδή καθηλωμένα διά βίου στη θέση του απλού αστυνομικού παραμένουν 

τα rιέλrι της Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου που δεν προάγονται -σ' αντίθεση με 
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ό,τι συμβα(νει στην Ελλάδα, όπου, μετά από ορισμένα χρόνια κι ανεξάρτητα από 

το αν υπάρχει οργανική θέση, προάγονται σ 'ανώτερη κλίμακα με αντίστοιχη 

μισθοδοσία-ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

1. Δε θα'πρεπε και τα μέλη της Αστυνομικής Δύναμης μετά από κάποια 
πολύχρονη -π.χ. εικοσαετή- ευδόκιμη υπηρεσία να προάγονται αυτόματα και 

χωρίς εξετάσεις, για να μην παρατηρείται το αποκαρδιωτικό φαινόμενο να 

εισέρχεται ένα μέλος στη Δύναμη ως απλός αστυνομικός και ως απλός ν' 

αφυπηρετεί; 

2. Δεν είναι απαράδεκτο αστυνομικοί κάποιας ηλικίας (π.χ. 50 χρόνων) και 
με 30ετή π.χ. υπηρεσία να εργάζονται ως φρουρά, έξω από πρεσβείες κι άλλους 

συναφείς χώρους αστυνόμευσης; 

3. Γιατί δεν εφαρμόζονται οι διατάξεις των σχετικών Κανονισμών, που 

διαλαμβάνουν μόνο 4 ώρες υπηρεσία σε στατικό σημείο, παρά μόνο εργάζονται 
πάνω σε 6ωρη βάση; 

4. Δε θα έπρεπε να εκχωρείται και κάποιο επίδομα 'βάρδιας', σ 'όσους 

αστυνομικούς εργάζονται εκτός γραφείου (ως τροχονόμοι, φρουροί -σε στατικά 

σημεία- κτλ.}; 

5. Ποια τα προσφερόμενα κίνητρα σ 'αυτούς που επιτυγχάνουν στις εξετάσεις 
της αστυνομίας και δεν προάγονται;)) 

Ερώτηση ημερομην(ας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθε(σα 

στις 19 Οκτωβρίου 1989. 

((Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα σε ποιο 

ακριβώς σημείο βρίσκεται το αίτημα των Κυπρίων τυφλών -που το έχει 

επανειλημμένα υιοθετήσει κι η επίσημη πλευρά. βλέπε σχετικές εξαγγελίες και 

του Προέ3ρου της Δημοκρατίας- για μετεξέλιξη της Σχολής Τυφλών σε ΚΕΑΤ 

(Κέντρο Εκπαί3ευσης και Αποκατάστασης Τυφλών)». Ερώτηση ημερομηνίας 

19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα απ6 τον αξιότιμο Βουλευτή περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρί3η και ληφθείσα στις 19 Οκτωβρίου 1989. 

((Το Δασάκι της 'Αχνας,που βρίσκεται στην περιοχή των Κοκκινοχωριών, 

είναι ένα από τα μεγαλύτερα κτηνοτροφικά κέντρα της Κύπρου και το μεγαλύτερο 

στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου. 

Οι κτηνοτρόφοι της περιοχής ζητούν την εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου 

σχεδίου κτηνιατρικών και φαρμακευτικών υπηρεσιών. Ιδιαίτερα για το Δασάκι της 

'Αχνας ζητούν να τους παρέχονται κτηνιατρικές υπηρεσίες επί 24ωρης βάσης. 

Ισχυρίζονται ότι συχνά. αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα που δεν μπορούν να 

τα επιλύσουν χωρίς την παρουσία γιατρού, όπως δυστοκίες αγελάδων, σοβαρές 

αρρώστιες ή απρόβλεπτα ατυχήματα που συμβαίνουν κατά τη διάρκεια της 

νύκτας. Για σωστή εξυπηρέτηση, όπως εισηγούνται, χρειάζεται να αυξηθεί ο 

αριθμός των κτηνιάτρων και ένας κτηνίατρος να διανυκτερεύει στο Δασάκι. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μελετήσει με τη δέουσα προσοχή τα 

δ!καια αιτήματα των κτηνοτρόφων και να πληροφορήσει τη Βουλή πώς σκοπεύει 

να τα αντιμετωπίσει.>> 

·Ερώτηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου και ληφθείσα στις 

19 Οκτωβρίου 1989. 

«Πλ1ιροφορούμαστε ότι οι αρχές των βρετανικών βάσεων Δεκέλειας προ

τίθενται να κλείσουν το 3ρόμο της Δεκέλειας από τις 20 Οκτωβρίου 1989. Για το 
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σκοπό αυτό θα προβούν σε ειΟιχές Οιευθετήσεις για την τροχαία κίνηση, γεγονός 
που θα προκαλέσει ταλαιπωρία στο κοινό. ΙΟιαίτερη ταλαιπωρία θα προκληθεί 
στους ψαράδες μας οι οποίοι χρησιμοποιούν το λιμανάκι της Δεκέλειας και τούτο 
~ ι '~ β ' ' ζ ' β 'λ ' ' • σιοτι ηοη οι ρετανιχες αρχες τους ητουν να υπο α συν αιτησεις για εχσοση 
δ ' ' Γ ι ~ ι ι ζ ι ι ' Ι)ο ι ει ιχου πασου. ια την εχσοση τετοιου πασου ητοuν οπως η αιτηση συνοοευεται 

από τις ταυτότητες σχεΟόν όλης της οικογένειας κάθε ψαρά, γεγονός που 
Οημιουργεί τη Οιχαιολογημ.ένη εντύπωση ότι οι βρετανικές αρχές έχουν πρόθεση να 
Οιώξουν τους ψαράδες μας, αφού θα μπορούσαν να ζητήσουν μόνο τις άΟειες 
αλιείας που εχΟίΟονται από το Τμήμα Αλιείας και τις προσωπικές ταυτότητες 
των ψαράδων. 

Και αυτά συμβα(νουν, ενώ υπάρχει καθολικό α(τημα για επέκταση του 
λιμανιού της Δεκέλειας, ώστε να Οιευκολύνονται οι ταλαιπωρημένοι ψαράΟες μας. 

Γι' αυτό καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι
προσώπων: 

(α) Αν αληθεύουν οι πληροφορίες για τις προθέσεις των βρετανικών αρχών. 

(β) Αν προτίθεται να προβεί σε διαβήματα, ώστε να μην προκληθεί 
οποιαΟήποτε ταλαιπωρία του κοινού από το κλε(σιμο του Ορόμου της 
Δεκέλειας. 

(γ) Αν προτίθεται να προβεί σε διαβήματα, ώστε να είναι αρκετή για την 
έκΟοση του ειΟικού πάσου προς τους ψαράΟες μας η επίδειξη της άΟειας 
αλιείας και της ταυτότητας του ψαρά μόνο.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 20 Οκτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λάpνακας κ. Οδυσσέα Δημητpίου και ληφθείσα 

στις 20 Οκτωβpίου 1989. 

((ΙCαλείται το αρμόδιο -Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πότε προτίθεται να 

επιδιορθώσει (διαπλατύνει και ασφαλτοστρώσει) το δρόμο Μαζωτού-Αλαμινού, 

που έχει καταστεί και επικ(νΟυνος και σχεΟόν αΟιάβατος, νοουμένου ότι πρέπει να 

ληφθεί σοβαρά υπόψη η αύξηση διακίνησης οχημάτων από την Κοφ[νου προς το 

αεροΟρόμιο.>> 

Εpώτηση ημεpομηνίας 20 Οκτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Λάpνακας κ. Οδυσσέα Δημητpίου και ληφθείσα 

στις 20 Οκτωβpίου 1989. 

((Καλείται το αρμόΟιο -Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πότε προτίθετι:ι;ι 

να επιΟιορθώσει το Ορόμο ΙCιτίου-Μαζωτού στο επικίνδυνο για τα διερχόμενα 

οχήματα σημείο της γέφυρας πλησίον του Μαζωτού.» 

Εpώτηση ημεpομηνίας 23 Οκτωβpίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακpίδη και ληφθείσα στις 
25 Οκτωβpίου 1989. 

((Η συνεχώς αυξανόμενη τουριστική και αγροτική ανάπτυξη της ελεύθερης 

επαρχίας Αμμοχώστου Οημιουργεί Οιάφορα προβλήματα κα,ι ιΟίως συγκοινωνιακά. 

Οι υπάρχοντες δρόμοι που οΟηγούν στις τουριστικές περιοχές Αγίας Νάπας 

και Πρωταρά ε(ναι τελείως ακατάλληλοι για τη συνεχώς αυξανόμενη διακ(νηση, 

με αποτέλεσμα να έχουμε τον περασμένο μόνο μήνα 2 θανατηφόρα και πολλά 
άλλα ατυχήματα. ΟποιαΟήποτε όμως βελτίωση των υφιστάμενων Ορόμων θα είναι 

προσωρινό και μη αποτελεσματικό μέτρο. 

Η ριζική επ(λυση του προβλήματος φαίνεται να είναι η κατασκευή νέου 

υπεραστικού Ορόμου τετραπλής κατευθύνσεως, με πρόβλεψη να ικανοποιεί τις 

ανάγκες της περιοχής για 30 τουλάχιστον χρόνια; 
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Παρακαλείται το αρμόδιο lποuργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

{οι) Πότε θα συμπληρωθεί ολόκληρος ο νέος υπεραστικός δρόμος 
Αλάμπρ ας-Αραδί ππου-Δεκέλειας; 

(β) Πού οφείλεται η τόση καθυστέρηση; 

(γ) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη και η ετοιμασία των σχεδίων του 

νέου υπεραστικού δρόμου Δεχέλειας-Κοχκινοχωριών Αμμοχώστου;» 

Ερώτηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρίδη και ληφθείσα 

στις 25 Οκτωβρίου 1989. 

(<Σε πρόσφατη επίσκεψη στο προσφυγικό χωριό Κιβισίλt στην επαρχία 

Λάρναχας 1 διαπίστωσα τη μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή του αγωγού 

μεταφοράς νερού στην παραθαλάσσια περιοχή μεταξύ Περβολιών και Μαζωτού. 

Για περίοδο πέραν των τριών μηνών το συνεργείο κατασκευών αδρανούσε ή 

απασχολείτο στην εκτέλεση άλλων εργασιών. 

Η εκσκαφή στα κράσπεδα του δρόμου Αλεθρικού-Κιβισιλι για την τοπο

θέτηση των υδροσωλήνων εξακολουθεί σε πολλά σημεία του δρόμου να είναι 

παγίδα θανάτου για τους οδηγούς και το χειρότερο δεν τοποθετήθηκαν ακόμη και 
' ' ή ~· , , , ~ ' τωρα τα απαραιτητα σ ματα κινυυνου τροχαιας σε περιοπτα σημεια του υρομου, 

που να προειδοποιούν για τον κίνδυνο και να εφιστούν την προσοχή των οδηγών 

προς αποφυγή ατυχημάτων. Γι 1 αυτό η τοποθέτηση των απαραίτητων σημάτων 

κινδύνου τροχαίας επιβάλλεται να γίνει χωρίς οποιαδήποτε καθυστέρηση. 

Παρακαλείται λοιπόν το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή:

( οι) Πού οφείλεται η τόσο μεγάλη καθυστέρηση της κατασκευής 

αγωγού; 

του 

{β) Πότε θ 'αρχίσει η προμήθεια νερού στην εν λόγω περιοχή; 

(γ) Πότε προβλέπεται να αρχίσει η βελτίωση και συντήρηση του δρόμου, 

ώστε να καταστεί ασφαλής για την τροχαία κίνηση;» 

Εpώτηση ημεpομηνlας 24 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέpειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 25 Οκτωβρίου 1989. 

«Στην ελληνική γλώσσα και ιδιαίτερα στην κυπριακή ιστορία η λέξη 

αντάρτης είναι συνυφασμένη με τις λέξεις αγωνιστής και πατριώτης. Έτσι 

λέγονταν τα ηρωικά παιδιά της Κύπρου που αποφάσισαν να αγωνιστούν για την 

ελευθερία εγκαταλείποντας σπίτι, οικογένεια και επάγγελμα. Αυτό ακριβώς 

εξυμνεί και το κυπριακό τραγούδι που τραγουδά ο Βιολάρης για τον αντάρτη 

('Πάνω στου Τζίκκου τα βουνά'). Το τραγούδι αυτό έχει γίνει πατριωτικός ύμνος 

που θα θυμίζει σε μας και τους απογόνους μας του~ απελευθερωτικούς μας 

αγώνες και τα κατορθώματα των παλληκαριών μας. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχή να ενημερώσει τη Βουλή: 

(οι) 

{β) 

Είναι ή δεν είναι παραφθορά της ιστορίας μας και υποβάθμιση της 

προσφοράς των ανταρτών μας του 55-59 η συσχέτιση και μετατροπή 
αυτού του πατριωτικού τραγουδιού με '~η μεταδιδόμενη από το ΡΙΚ 
διαφήμιση για το γιαούρτι 'Αντάρτης'; · 

1 πάρχει ή δεν υπάρχει αρμόδιο τμήμα λογοκρισίας στο ΡΙΚ που να 
ελέγχει, πριν την έγκρισή τους, διαφημίσεις με τέτοιο περιεχόμενο; 

(γ) Πώς αποκαθίσταται αυτή η σοβαρή εκτροπή;» 
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Παραχαλεlται το αρμόδιο lπ.ουργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) Πότε θα συμπληρωθεί ολόκληρος ο νέος υπεραστικός δρόμος 

Αλάμπρας-Αραδίππου-Δεχέλειας; 

(β) Πού οφείλεται η τόση καθυστέρηση; 

(γ) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη και η ετοιμασία των σχε~Ηων του 

νέου υπεραστικού δρόμου Δεχέλειας-Κοχχινοχωριών Αμμοχώστου;)) 

Ερώ-<ηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρίδη και ληφθείσα 

στις 25 Οκτωβρίου 1989. 

((Σε πρόσφατη επίσκεψη στο προσφυγικό χωριό Κιβισίλι στην επαρχία 

Λάρνακας, διαπ(στωσα τη μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή του αγωγού 

μεταφοράς νερού στην παραθαλάσσια περιοχή μεταξύ Περβολιών και Μαζωτού, 

Για περίοδο πέραν των τριών μηνών το συνεργείο κατασκευών αδρανούσε ή 

απασχολείτο στην εκτέλεση άλλων εργασιών. 

Η εκσκαφή στα κράσπεδα του δρόμου Αλεθριχού-Κιβισίλι για την τοπο

θέτηση των υδροσωλήνων εξακολουθεί σε πολλά σημεία του δρόμου να είναι 

παγίδα θανάτου για τους οδηγούς και το χειρότερο δεν τοποθετήθηκαν ακόμη και 

τώρα τα απαραίτητα σήματα κινδύνου τροχαίας σε περίοπτα σημεία του δρόμου, 

που να προειδοποιούν για τον κίνδυνο και να εφιστούν την προσοχή των οδηγών 

προς αποφυγη ατυχημάτων. Γι 1 αυτό η τοποθέτηση των απαραίτητων σημάτων 

κινδύνου τροχαίας επιβάλλεται να γίνει χωρίς οποιαδήποτε καθυστέρηση. 

Παρακαλείται λοιπόν το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη ΒουλJι:-

( α} Πού οφείλεται η τόσο μεγάλη καθυστέρηση της κατασκευής του 

αγωγού; 

(β) Πότε θ 1 αρχίσει η προμήθεια νερού στην εν λόγω περιοχήj 

(γ) Πότε προβλέπεται να αρχίσει η βελτίωση και συντήρηση του δρόμου, 

ώστε να καταστεί ασφαλής για την τροχαία κίνηση;>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου και ληφθείσα 

στις 25 Οκτωβρίου 1989. 

<<Στην ελληνική γλώσσα και ιδιαίτερα στην κυπριακή ιστορία η λέξη 

αντάρτης είναι συνυφασμένη με τις λέξεις αγωνιστής και πατριώτης. Έτσι 

λέγονταν τα ηρωικά παιδιά της Κύπρου που αποφάσισαν να αγωνιστούν για την 

ελευθερία εγκαταλείποντας σπίτι, οικογένεια και επάγγελμα. Αυτό ακριβώς 

εξυμνεί και το κυπριακό τραγούδι που τραγουδά ο Βιολάρης για τον αντάρτη 

( 
1 
Πάνω στου Τζίκκου τα βουνά'). Το τραγούδι αυτό έχει γίνει πατριωτικός ύμνος 

που θα θυμίζει σε μας και τους απογόνους μας του1_ απελευθερωτικούς μας 

αγώνες και τα κατορθώματα των παλληκαριών μας. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχή να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) 

(β) 

Είναι ή δεν είναι παραφθορά της ιστορίας μας και υποβάθμιση της 

προσφοράς των ανταρτών μας του 55-59 η συσχέτιση και μετατροπή 
αυτού του πατριωτικού τραγουδιού με ··<\η μεταδιδόμενη από το ΡΙΚ 

διαφήμιση για το γιαούρτι 'Αντάρτης 1
; 

Υπάρχει ή δεν υπάρχει αρμόδιο τμJιμα λογοκρισίας στο ΡΙΚ που να 

ελέγχει~ πριν την έγκρισή τους 1 διαφημίσεις με τέτοιο περιεχόμενο; 
(γ) Πώς αποκαθίσταται αυτή η σοβαρή εκτροπJι;» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 26 Οχτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου χ. Γιαννάχη Ομήρου χαι ληφθείσα στις 

26 Οχτωβρίου 1989. 

t<Από μερικές τώρα μέρες βρετανικά στρατεύματα με άρματα μάχης και 

άλλα μηχανοκίνητα μέσα και οπλικά συστήματα διεξάγουν εκτεταμένες στρατιω

τικές ασκήσεις σε 3ιάφοpες περιοχές της Πάφου. Στις περιοχές αυτές περι

λαμβάνονται χωριά της επαρχίας στα οποία οι Βρετανοί στρατιώτες εισέρχονται 

χρησιμοποιώντας άρματα μάχης 1 δημιουργώντας κλίμα ανησυχίας και τρόμου 

στους κατοίκους, ενώ ταυτόχρονα προκαλούν τεράστιες ζημιές σε φυτείες και 

κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις. 

Μεταξύ των κοινοτήτων που έχουν καταγγείλει με οργή τη συμπεριφορά των 

βρετανικών στρατευμάτων είναι η Αναpύτα, Νατά, Αξύλου, Αμαpγέτη, Χολέτpια, 

Σταυpοκόννου κ.ά. 

l(ατόπιν τούτου καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Έχει ποcροcχωρηGεl ά3ειοc οcπό τις οcρμ63ιες οcρχές γιοc τη 3ιεξοcγωγή των 
πιο πάνω ασκήσεων; 

2. Εάν έχει δοθεί τέτοια άδεια, περιλαμβάνεται σ' αυτή και το δικαίωμα 

Οιεξαγωγής ασκήσεων μέσα σε κατοικημένες περιοχές; 

3. Πότε επιτέλους η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα αποφασίσει να πάρει 
αποτελεσματικά μέτρα για τον τερματισμό της αυθαίρετης, ασύδοτης και 

προκλητικής συμπεριφοράς των βρετανικών στρατευμάτων στην l(ύπρο, των 

οποίων η παρουσία αποτελεί κατάλοιπο αποικιοκρατίας;)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 26 Οχτωβρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευχωσίας χ. ttέτρο Στυλιανού χαι ληφθείσα 
στις 26 Οχτωβρίου 1989. 

«Επει8ή οι συληΟείσες από τον CESNOLA κυπριακές αθησαύριστες τες είναι 
' ' ι ς:.ή ' ' λ ' αγνωστες αρχαιοτηστους ερευνητες και επειο χαταγραφηχαν απο τp συ ητη τους 

στα γνωστά συγγράμματά του (και ιδιαίτερα στο συγκλονιστικό του Salaminia, 
London 1882) και καταλόγους, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενη

μερώσει το Σώμα αν στοχεύει στην επανεχτύπωση, τόσο των εκδόσεων 

CESNOLA όσο κοcι του σχετικού βιβλlου 'Α CATALOGUE OF ΤΗΕ CYPRUS 
CESNOLA COLLECTION' που γράφτηκε οcπό το Myres.» 

Απάντηση ημερομηνίας '16 Οχτωβρ(ου 1989 του Υπουργού Εσωτεριχών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή περι
φέρειας Λευχωσίας χ. Πέτρου Στυλιανού. 

,,Το θέμα της εξεύρεσης κατάλληλου χώρου για ανέγερση κτιρίου προς 

στέγαση της Αστυνομικής Διεύθυνσης Μόρφου στην περιοχή Ευρύχου βρίσκεται 

ακόμη υπό μελέτη. Συναφώς αναφέρεται ότι η πληροφορία ότι αναζητείται χώρος 

εκτός Ευρύχου δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, χωρίς βέβαια να 

αποκλείεται χι αυτό το ενδεχόμενο, αν οι γενικότερες ανάγκες της Αστυνομίας το 

επιβάλουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οχτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγχοινωνιών 
χαι Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου 
Βουλεuτή πεpιφέρειας Πάφου χ. Γιαννάχη Ομήρου. 

«Η βελτίωση του εν λόγω δρόμου θα αξιολογηθεί και ιεραρχηθεί στα πλαίσια 

ειδικής μελέτης για την ορθολογιστική ανάπτυξη του οδικού Οιχτύου, που το 
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Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αναθέσει σε ξένο οίκο εμπειρο

γνωμόνων. 

Η μελέτη, που θα βασίζεται σε τεχνικά, οικονομικά και κοινωνικά χριτ-ήρια, 

θα είναι έτοιμη το πρώτο τρίμηνο του 1990)). 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Δεuκωσίαι; κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Όπως με πληροφορεί το Τμήμα Αρχαιοτήτων, τα αντιχεlμενα ανατολικής 

προέλευσης που αποτελούν κρατική περιουσία ειναι λιγοστά και εχτ(θενται στα 

κρατικά μουσεία. Ο αριθμός τους δ'ε δ'ιχαιολογεL την ίδ'ρυση ξεχωριστού μουσείου 

ανατολικής τέχνης.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 1989 του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Αλέξη 

Γαλανού. 

(<(α) Όπως αναλύεται στο συνημμένο Πtναχα, κατά την περίοδ'ο 1.1.89 
μέχρι 24.8.89 8ιενεργήΘηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 

δ'απάνες Uψους ·.f524,299 σε σχέση με την ίδρυση νέου ηλεκτρο
παραγωγού σταθμού στο Βασιλικό. Όλες οι πληρωμές έγιναν μέχρι 

τις 2.6.89, ημέρα δημοσ(ευσης στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημο
κρατ(ας του Νόμου 79/89 που προνοε( για τον ΠροUπολογισμό της 
Αρχής για το 1989, και η Α.Η.Κ. πιστεύει ότι οι Βαπάνες αυτές έγιναν 
νομότυπα. ωστόσο . αναγνωρίζει ότι ήταν παράλειψή της Vα μην 

κοινοποιήσει τις σχετικές αποφάσεις της προς το Σώμα για την οποία 

έχει ήΒη εκφράσει τις απολογίες της. 

(β) Δε συμμερίζομαι την άποψη ότι η κυβέρνηση με οποιοδήποτε τρόπο 

έπαψε να υιοθετεί το θεσμό της ανεξαρτησlας των Ημικρατικών 

Οργανισμών. Αντίθετα και υποστηρίζει και προωθεί το θεσμό αυτό. 

Εξάλλου, Οεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα ο ισχυρισμός ότι 

υπήρξε οτιδήποτε επιλήψιμο στο διορισμό Προέδρου της Αρχής. Στις 

4.8.89 ο Πρόε8ρος και τα Μέλη του Συμβουλ(ου της Αρχής υπέβαλαν 
τις παραιτήσεις τους και το Υπουργικό Συμβούλιο 1 ακολουθώντας τη 
νενομισμένη διαδικασία 1 διόρισε νέο ΠρόεΒρο του Συμβουλίου της 

Αρχής και επαναΟιόρισε τα υπόλοιπα μέλη της. Και 

{γ) Αναφορικά με το όλο θέμα της (δρυσης νέου ηλεκτροπαραγωγού 

σταθμού επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι η κυβέρνηση δεν προτίθεται 

να προχωρήσει σε οποιεσδήποτε ενέργειες που να είναι αντίθετες προς 

τις αποφάσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων. Τουναντίον, προσβλέπει 

σε στενή συνεργασ!α και διεξοδική συζήτηση όλων των πτυχών του 

θέματος μεταξύ της, της Αρχής Ηλεκτρισμού και της Βουλής, ώστε να 

υπάρξει κοινή τοποθέτηση πάνω στο ζωτικής σημασίας αναπτυξιακό 

πρόγραμμα παραγωγής ηλεκτρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας σε Ερώτηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«( α) Όπως αναφέρεται και σε προηγούμενη επιστολή μας με τον ίδιο 

αριθμό και ημερομην(α 11 Σεπτεμβρίου 1989 με την οπο(α δόθηκε 
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απάντηση σε άλλη παρόμοια Ερώτηση (Ερ. ΕΓ' 578, ημερομ. 

15.5.89), αρκετά από τα χωριά της Μαραθάσας περιλαμβάνονται στα 
ορεινά θέρετρα για τα οποία, όπως είναι γνωστό, υπάρχει σχέδιο 

δανειοδότησης από τους Δανειστικούς Επιτρόπους για βελτιώσεις 

υφιστάμενων ξενοδοχειακών καταλυμάτων και τη δημιουργία περιορι

σμένου αριθμού νέων μονάδων, 

(β) βρίσκεται σε εξέλιξη σχέδιο για την ανάπτυξη του αγροτουρισμού το 

οποίο θα προβλέπει τη δανειοδότηση ιδιοκτητών κατοικιών παρα

δοσιακού χαραχτήρα, έτσι που αυτές να μετατρέπονται κατάλληλα για 

τουριστική χρήση, και 

(γ) η εκκλησία· του Α'ί-Γιάννη του ΛαμπαΟιστή στον Καλοπαναγιώτη 

περιλαμβάνεται στα διαφημιστικά έντυπα που εκδίδει ο ΚΟΤ και την 

επισκέπτεται μεγάλος αριθμός τουριστών. Η περίληψή της στα προ

γράμματα οργανωμένων εκδρομών αφορά τους τουριστικούς 
πράκτορες.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίοu 1989 τοu αξιότιμοu Βοuλεuτή 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

((Αναφορικά με την ετοιμασία νομοθεσίας για ίδρυση ραδιοφωνικών σταθμών, 

σας πληροφορώ ότι έχει ήδη κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται 'Νόμος που προνοεί για την ίδρυση, εγκατάσταση 

και λειτουργία ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών'. Αν και έχει γίνει 

προεργασία γι·α την ετοιμασία σχετικών Κανονισμών, η τελική επεξεργασία τους 

θα ολοκληρωθεί μετά την ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου σε Νόμο.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και ψθάνουμε στο Κεψάλαιο Δ. Η συζήτηση για την Ε.Ο.Κ. θα αναβληθεί 

για την ερχόμενη βδομάδα. 

Ο χ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι η εισήγηση είναι να διεξαχθεί η 

συζήτηση για την Ε.Ο.Κ. σήμερα και αν υπάρχουν ομιλητές, να παραμείνει το 

θέμα και για την άλλη βδομάδα. Αυτή ήταν η εισήγηση. Δεν ήταν να αναβληθεί 

ολόκληρη η συζήτηση για την άλλη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν αυτή είναι η εισήγηση, δεν έχω καμιά ένσταση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε 1 θέλω να επισημάνω ότι έχουμε Εκθέσεις που εκκρεμούν από 
τον Ιούνιο στο Κεφάλαιο Δ και σε περίπτωση που δεν θα κλεLσει το θέμα, 

σίγουρα πρέπει να δίνουμε την ανάλογη προτεραιότητα σε όλα τα θέματα, όχι σε 

μερικά θέματα ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα, όπως ξέρετε, Βε Βιαχόπτουμε επειόή συζητείται ένα θέμα. Επομένως 

είναι άσχετο το ένα με το άλλο. 

Θα προχωρήσουμε λοιπόν στο θέμα της Ε.Ο.Κ. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; 

Ο χ. Χαραλαμπίόης1 ο χ. Ιερο8ιαχόνου, ο χ. Δίγχλης και ο χ. Φάντης. 
Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνάόελψοι, 

Στις 29 του περασμένου Ιουνίου, η Βουλή των Αντιπροσώπων, με σχετικό 
ψήφισμά. της, χαλούσε την κυβέρνηση να υποβάλει την αίτηση της Κύπρου για 

ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα, μέσα στον τρέχοντα χρόνο. 

Τη θέση για ένταξη της l(ύπρου στην Ε.0.1(. είναι Ωε8ομένο ότι υποστήριξε 

χαι υποστηρίζει η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού, όπως εκφράζεται 

μέσα από τα πολιτικά κόμματα, τις συνόιχαλιστιχές, εργοόοτιχές και άλλες 

οργανώσεις. 

Τη θέση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. υποστήριξε προεχλογιχά και ο σημερινός 

Πρόεόρος κύριος Βασιλείου, θέση την οποία Ωε φαίνεται ρητά να έχει Ωιαφορο

ποιήσει, παρά την εξόφθαλμη κωλυσιεργία που παρατηρούμε στη λήψη των 

αναγκαίων μέτρων για προώθησή της. Την αντίθετη άποψη υποστήριξε και 

υποστηρ(ζει το ΑΚΕΛ. 

Τα επιχειρήματα υπέρ ή εναντίον της ένταξης στην Ε.Ο.Κ. έχουν αναφερθεί 

περισσότερες από μια και Ωυο φορές, από αυτό το βήμα. Δε θα τα επαναλάβω. 

Θα αναφέρω μόνο ότι ορισμένα από τα επιχειρήματα των υποστηριχτών της μη 

ένταξης έχουν σήμερα; σε τόσο σόντομο χρονικό Ωιάστημα, υπερφαλαγγιστεί από 
τα ίόια τα γεγονότα, σε αντίθεση με τα επιχειρήματα, τις προοπτικές χαι τα 

οράματα των υποστηριχτών της ένταξης, που μέρα με τη μέρα Ωικαιώνονται. 

Θα επι8ιώξω λοιπόν, περιληπτικά, να υποστηρίξω γιατί πρέπει να υπο

βάλουμε άμεσα αίτηση για ένταξη στην Ε.0.1(., να απαντήσω σε ορισμένους 

ισχυρισμούς που ακούστηκαν από αυτό το βήμα στην προηγούμενη συνε8ρία της 

Βουλής χαι επίσης να 8ώσω τη Ωική μας ερμηνεία στην έλλειψη ανταπόκρισης από 

μέρους της κυβέρνησης στο σχετικό ψήφισμα της Βουλής, του περασμένου Ιουνίου. 

Κύριε ΠρόεΩρε, 

Όπως ανέφερα χαι σε προηγούμενη ομιλία μου, η βάση από την οποία 

πρέπει να ξεκινούμε για να εξετάσουμε τις μελλοντικές μας σχέσεις με την 

Ε.Ο.Κ., χωρίς να παραβλέπονται άλλες παράμετροι και 8ε8ομένα, είναι το 

καθεστώς των σημερινών σχέσεων ΚUπρου -Ε.Ο.Κ .. Με την υπογραφή της 

συμφωνίας για την τελωνειακή ένωση l{ύπρου - Ε.Ο.Κ., έχουμε εγκαθιόρύσει μια 

μονα8ιχή, ει8ική σχέση με την Κοινότητα που είναι πιο προχωρημένη από τη 

σχέση οποιασ8ήποτε άλλης τρίτης χώρας. Νομίζω Ωεν υπάρχει κανένας που να 

πιστεύει ότι αυτή η ειΩιχή σχέση εύκολα ή 8ύσκολα μπορεί να Ωιακοπεί ή ν' 

ανατραπεί. Γι' αυτό υποστηρίζω ότι έναρξη οποιασ8ήποτε 8ιαΩιχασίας ή ενέρ

γειας πρέπει να παίρνει ως 8ε8ομένο χαι να ξεκινά από την πιο πάνω σχέση. 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Γιατί να υποβληθεί άμεσα αίτηση ένταξης στην Ε.Ο.Κ.; Γιατί να υποβληθεί 

αίτηση τώρα; 
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Πρώτα. όμως ας τον(σουμε άλλη μια φορά κάτt που, ίσως ηθελημένα, κάποιοι 

συγχύζουν. Ότι άλλο είναι η αίτηση για ένταξη και άλλο αυτή καθεαυτή η 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ.. 

Αίτηση λοιπόν τώρα. Γιατί; 

Γιατί δίνει το μήνυμα ότι η l(ύπρος αποφάσισε -επισημοποιώντας τη θέληση 

της πλειοψηφίας και λαμβάνοντας συγκεκριμένα μέτρα, όπως ακριβώς _η υποβολή 

της αίτησης για ένταξη- την πορεία της ενοποίησής της με την Ευρώπη, στην 
οποία και ιστορικά. και πολιτιστικά ανήκει. Το μήνυμα αυτό θα απευθύνεται σ' 

όλους και ιδιαίτερα στην Ευρώπη1 αλλά και στο εσωτερικό μας μέτωπο, με όλα 
τα συνεπακόλουθα. Η Ευρώπη κατ' ανάγκη θα μας θεωρεί και θα μας 

αντιμετωπίζει ως μελλοντικό, για μένα βέβαιο, συνέταιρό της, πράγμα που θα 

βοηθήσει στη συνεχή ανέλιξη των σχέσεων Κύπρου -Ε.Ο.Κ., μέχρι την ημέρα. της 

τελικής ένταξης. 

Ανέφερα βέβαιο συνέταιρό της 1 γιατί πιστεύω πως 8εν είναι τόσο απλό θέμα 
και πιθανό εν8εχόμενο1 όπως το παρουσιάζουν ορισμένοι, μια αρνητική τοπο

θέτηση της Ε.Ο.Κ. σε αίτησή μας για ένταξη, την οποία αρνητική τοποθέτηση 

βλέπω όχι απομακρυσμένη, αλλά αδύνατη, με μια Ελλά8α αποφασισμένη να 

ασκήσει προς όφελός μας τις εξουσίες και δυνατότητες που της παρέχει η 

ιδιότητά της ως πλήρους μέλους της Ε.Ο.Κ .. 

Ποια 8υνατότητα υπάρχει για διεύρυνση της Ε.Ο.Κ. με τη συμμετοχή της 

Αυστρίας, όπως επι8ιώκει η Δυτική Γερμανία, ποια δυνατότητα ένταξης της 

Μάλτας υπάρχει, όπως επιδιώκει η Ιταλία, ποια 8υνατότητα ένταξης οποιασ

δήποτε άλλης τρίτης χώρας, χωρίς την ένταξη της Κύπρου, που έχει τις πιο 

στενές σχέσεις από οποιαδήποτε άλλη χώρα με την Ε.Ο.Κ. και την Ελλάδα 

αποφασισμένη να ασκήσει το βέτο της; 

Στο εσωτερικό η υποβολή της αίτησης για ένταξη με το μήνυμα της 

απόφασης για τη μελλοντική πορεία θα βοηθήσει στην εντατικοποίηση των 

προετοιμασιών και όλων των !.iλλων αναγκαίων διεργασιών, όχι μόνο για την 

καλύτερη αντιμετώπιση των συνεπειών της τελωνειακής ένωσης, αλλά και για την 

ομαλή ένταξή μας. 

Όμως η ένταξη δεν είναι θέμα που επιτυγχάνεται από τη μια μέρα στην 

άλλη. Χρειάζεται προγραμματισμός, μεθόδευση, μακροχρόνια προσπάθεια. Να μην 

αφήνουμε τα γεγονότα να μας προλαμβάνουν, να μην ακολουθούμε. να προπορευ

θούμε. Αν μπΟρούμε να κάνουμε κάτι σήμερα, δε βλέπω γιατί να το αναβάλουμε 

για αύριο, 

Τώρα κυρίως η αίτηση για ένταξη στην Ε.0.1(., τώρα που έχει περιέλθει το 

κυπριακό πρόβλημα σε αδιέξοδο, τώρα που η τουρκική αδιαλλαξία έχει φτάσει 

στο αποκορύφωμά της. Τώρα είναι που χρειαζόμαστε νέους δρόμους, νέες 

ευκαιρίες, νέες προοπτικές, την ευρωπα'ίκή προοπτική, οποιαδήποτε προοπτική. Ο 

ευρωπα'ίκός παράγοντας μπορεί και πρέπει να διαδραματίσει αποφασιστικό ρόλο 

για λύση του κυπριακού προβλήματος. Και δεν αμφιβάλλουμε ότι η αντίκριση του 

προβλήματός μας θα γίνει κάτω από διαφορετικό φακό, αν και εφόσον υπο

βάλουμε αίτηση για. ένταξη στην Ε.Ο.Κ .. 

Τώρα. η υποβολή της αίτησης για. ένταξη στην Ε.Ο.Κ .. Τώρα. που άρχισε να. 
διαφαίνεται στον ορίζοντα η πραγματοποίηση του οράματος, του ιδεώδους μιας 

ενωμένης, δημοκρατικής, ειρηνικής, ευημερούσας Ευρώπης. Τώρα, για να λάβουμε 

μέρος, το συντομότερο δυνατό, και να διαδραματίσουμε τον οποιοδήποτε ρόλο μας 

στις διαδικασίες για ολοκλήρωση του οράματος. 
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Κύριε Πρόε8ρε, 

Στην προηγούμενη συνε8ρία του Σώματος υποστηρίχθηκε μεταξύ άλλων ότι 

8εν υπάρχουν προοπτικές ένταξης χαι ότι επιπρόσθετα υπάρχουν τα 15 χρόνια της 
τελωνειακής ένωσης τα οποία η J(ύπρος αναπόφευκτα πρέπει να περάσει, προτού 

συζητηθεί το Οέμα της ένταξής της ως πλήρους μέλους της Ε.Ο.Κ .. Πιστεύω ότι η 
θέση αυτή είναι λανθασμένη, ανεξάρτητα του ότι μιλούμε για υποβολή αίτησης 

ένταξης και όχι για ένταξη σήμερα. Ζητούμε να αρχίσουν οι 8ια8ικασίες για 

ένταξη στην E.0.IC .. Ο χρόνος ένταξης, οι όροι και το περιεχόμενο της ένταξης θα 
συζητηθούν μεταξύ των εν8ιαφερομένων σε μεταγενέστερο στά8ιο, αν και εφόσον 

πληρούμε τις προϋποθέσεις για ένταξη. 

Αναφέρθηκε επίσης ότι 8ε θα μας 8εχθούν στην Ε.Ο.Κ. 1 πριν λυθεί το 

κυπριακό πρόβλημα. Πέραν του ότι Ωε Ωέχομαι τη θέση αυτή ως απόλυτα ορθή, 

ίσως σκόπιμα οι υποστηριχτές της μη ένταξης συγχύζουν χαι πάλι την άμεση 

υποβολή αίτησης ένταξης με την ένταξη. Εμείς, υποστηρίζοντας την άμεση 

υποβολή αίτησης για ένταξη στην E.0.IC., φιλοΩοξούμε να ενταχθούμε στην 

E.O.IC. σε μια περίπου Ωεχαετία. Οι υποστηριχτές της μη ένταξης, που συμβαίνει 
να είναι χαι υποστηριχτές της ευφάνταστης πολιτικής Βασιλείου, της πολιτικής 

που υποστήριζε ότι η μη λύση του χυπριαχού προβλήματος οφειλόταν στους 

χαχούς μας χειρισμούς, της πολιτικής που άφηνε να νοηθεί ότι απλά χαι εύκολα 

θα έλυε το Κυπριακό, Ωεν πιστεύουν ότι θα λυθεί το Κυπριακό στα επόμενα Ωέχα 

χρόνιαj 

Αν πιστεύουν ότι το l(υπριαχό θα λυθεί μέσα σ' αυτή την περίοΩο, τότε το 

επιχείρημά τους Ωεν έχει καμιά βάση. Αν, αντίθετα, σήμερα πράγματι πιστεύουν 

ότι το Κυπριακό Ωε λύεται μέσα στα επόμενα Ωέχα χρόνια, τότε γιατί απο-
' ' ί ή ' ' ' ' ί Ο' ' χρυπτουν αυτη την εχτ μησ τους πανω σ ενα τοσο χυρ αρχο εμα, οπως το 

χυπριαχό πρόβλημα; 

Στο όψιμο επιχείρημα της συνταγματικότητας ή μη της ένταξής μας στην 

Ε.Ο.Κ., Ωε θα χάμω χαμιά αναφορά. Ούτε οι ίΩιοι οι υποστηριχτές του 

επιχειρήματος ότι πιθανή ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. είναι αντισυνταγματική το 

πολυπιστεύουν. Είκοσι επτά περίπου χρόνια ακούμε τις ίόιες θέσεις, τις θέσεις του 

χθες, θέσεις που ξεπεράστηκαν από τα ίΩια τα γεγονότα. Ανάγκη να προστεθεί 

χάτι καινούριο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αναφέρθηκε ότι ο Πρόε8ρος Βασιλείου Ωιστάζει να υποβάλει άμεση αίτηση 

για ένταξη στην E.0.IC., επειΩή αντιτίθεται το ΑΙCΕΛ. Μακάρι να ήταν αυτός ο 
λόγος. Εύκολα ο Πρόε8ρος θα τον ξεπερνούσε. Ήταν Ωιαχηρυγμένη η θέση του, 

όταν το ΑΚΕΛ τον επέλεγε για υποψήφιό του. 'Αλλο ασφαλώς θέμα το γιατί το 

ΑΚΕΛ υποστήριξε κάποιο που πάνω στο Ωεύτερο χατά σειρά σπουΩαιότητας 

θέμα που απασχολεί τον χυπριαχό λαό έχει εχ Ωιαμέτρου αντίθετη θέση. 

Δυστυχώς όμως τα πράγματα είναι χειρότερα. 

Η σημερινή θέση της κυβέρνησης, η κωλυσιεργία και η άρνηση άμεσης 

υποβολής αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. πηγάζει από την ακολουθούμενη 

πολιτική της στο εθνικό θέμα, την πολιτική της αuτοχατάργησής μας ως κυρίαρχο 

κράτος. Υποστολή του χρατιχού μας συμβόλου, εγκατάλειψη της Ωυνατότητας 

ανάληψης της Προε8ρίας των ΑΩεσμεύτων, ματαίωση της μετάβασης του 

Πρόεδρου στη Βουλγαρία και σήμερα εγκατάλειψη της Οέσης μας για υποβολή 

αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ .. Υποκύπτοντας στους εκβιασμούς του Ντενκτάς 
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και αποδεχόμενοι τις συμβουλές των δήθεν φίλων μας. l{ι όλα αυτά κάποτε χάριν 

της διεξαγωγής και τώρα της προοπτικής διεξαγωγής ενός αμφιλεγόμενου 

διαλόγου, ενός λανθασμένου στη βάση του διαλόγου, που μας οδήγησε και θα μας 

οδηγήσει ακόμα μαχρότερα από τις προοπτικές εξεύρεσης μιας δίκαιης και 

βιώσιμης λύσης του προβλήματός μας. 

Πού μας οδήγησε τελικά, όχι η Οιαλλακτικότητά μας, αλλά η Οουλιχότητά 

μας, στα κελεύσματα του Ντενκτάς και της 1 Άγκυρας; Πού μας οδήγησε η τυφλή 

υπακοή στις συμβουλές των δήθεν φίλων μας; Πού μας οδήγησαν όλα αυτά; Στην 

αποκορύφωση 1'ης αδιαλλαξίας της τούρκικης πλευράς. Στη ρητή αξίωσή τους να 

αποδεχθούμε τα τετελεσμένα της εισβολής και της κατοχής, να τα νομιμο

ποιήσουμε με την υπογραφή μας. Αβίαστα. καταλήγουμε στο συμπέρασμα. ότt 

χρειάζεται επανεξέταση, ενόψει των σημερινών εμπειριών μας, 1'ης όλης πολιτικής 

μας. Χρειάζεται εμεις να. λαμβάνουμε τις αποφάσεις χςχ:ι να. καθορίζουμε το 

μέλλον μας, όχι ρα.γιά3ες να. ακολουθούμε το 3ρόμο που άλλο~ι μας χαράζουν. 
Κύριε Πρ6ε3ρε, 

Η σημερινή τοποθέτηση της πλειοψηφίας του Σώμα.τος 3εν πρέπει να. 

ερμηνευΟει από 1'ην κυβέρνηση ως εκβιασμός, όπως από μερικούς αφέθηκε να. 

εννοηθεί. Η τοποθέτησή μας πηγάζει από την πίστη μας ότι εξυπηρετούμε τόσο 

τα. οικονομικά, πολιτιστικά, κοινωνικά, αλλά χυριως τα. πολιτικά συμφέροντα. του 

λαού μας. 

Μήπως τα. τρία. κόμμα.τα. που σήμερα. υποστηρίζουν άμεση αίτηση για. ένταξη 

στην Ε.Ο.Κ. 3ε γνωρίζουν τους εκβιασμούς του Ντενκτάς και της 'Αγχυρα.ς, 3ε 

γνωρίζουν τις συμβουλές της Θάτσερ και όποιων άλλων συμβουλεύουν να. μην 

υποβάλουμε άμεση αίτηση για ένταζη στην Ε.Ο.Κ.; 

Γνωρίζουμε τις θέσεις των τρι,.ων, αλλά εκτιμώντας ποιο είναι το μακρο

χρόνιο συμφέρον του κυπριακού λαού, χωρίς να. εν3ια.φερόμα.στε να. είμαστε απλώς 

αρεστοί στους τρίτους, υποστηρίζουμε την άμεση υποβολή α.(τησης για. ένταξή μας 

σ1'ην Ε.Ο.Κ. και προς αυτή την κατεύθυνση θα. 3ρα.στηριοποιηθούμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα. προτιμούσα. να. 3ίνω το λόγο εναλλάξ σε κάποιο που υπεραμύνεται και σε 

κάποιο που 3εν υπεραμύνεται της αίτησης. Γι' αυτό καλώ τον χ. Δίγκλη. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Πολύ ορθά τονίστηκε επανειλημμένα. πως το θέμα. των σχέσεων Κύπρου-ΕΟΚ 

είναι το σοβαρότερο μετά το πολιτικό μας πρόβλημα.. Θα. πρόσθετα. πως, με 

ορισμένη έννοια., αυτό το θέμα. α.πο1'ελεί αναπόσπαστο μέρος του ευρύτερου 

προβλήματος της υπόστασης, της αυτοτέλειας και των προοπτικών εξέλιξης της 

κυπριακής κοινωνίας. 

Οι απόψεις των πολιτικών 3υνάμεων σαφώς 3ιίστα.ντα.ι σ 'αυτό το θέμα.. 

Σημαντικό μέρος των πολιτικών 3υνάμεων φροντίζει να. ζωγραφίσει την ΕΟΚ σαν 

ένα. χορό λευκοντυμένων αγγέλων, που 3εν έχουν τίποτε το κοινό με 'τα. πεζά και 

τα. γήινα., με τις τάξεις και τα. μονοπώλια., με τα. στρατιωτικά μπλοχς και τη 

σκληρή πραγματικότητα.. Δυστυχώς αυτές οι 3υνάμεις προσ3ί3ουν στην ΕΟΚ 

θεάρεστες και ουρανόπεμπτες 3ια.θέσεις και προθέσεις, άσχετες με τους πολιτικούς 
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σχηματισμούς και τα στρα.τιωτιχο-πολιτικά συμφέροντα., α.πστέλεσμα. των οποίων 

θα είναι, κατά την προσδοκία. αυτών των δυνάμεων, να μπει στη γωνιά η Τουρκία. 

και να βρεθε( η ποθητή λύση του Κυπριακού. 

Το ΑΙCΕΛ και η Αριστερά ειναι απαλλαγμένα από τον πολιτικό ρομαντισμό 

και την πολιτική αφέλεια. Το ΑΚΕΛ και η Αριστερά στέκουν στερεά στον 

πολιτικό ρεαλισμό. Γνωρίζουν και κρίνουν την EOIC, όχι ευσεβοποθιχά, αλλά με 

κριτήρια γήινα. και πεζά. Έτσι εξηγούνται σ'ένα βαθμό οι 8ια.φορετιχές 

προσεγγίσεις και τοποθετήσεις στα θέματα. της ΕΟΚ. 

Λέω σ 'ένα βαθμό, γιατί πιστεύω πως στην πραγματικότητα. τα επιχει

ρήματα που επικαλούνται ορισμένες πολιτικές δυνάμεις δεν αποκαλύπτουν τα 

πραγματικά τους ελατήρια., όσον αφορά την τοποθέτησή τους στο θέμα της ΕΟΚ. 

Αποτελεί πεποίθησή μου πως, πίσω από ορισμένα εύηχα επιχειρήματα, 

πραγματικός στόχος ενός σημαντικού μέρους εκείνων των πολιτικών 8υνάμεων που 

υποστήριξαν την τελωνειακή ένωση και τώρα υποστηριζουν την ένταξη στην ΕΟΚ 

Οεν είναι άλλος από το χειροπόΟαρο πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό Οέσιμο της 

l(ύπρου στο άρμα των μονοπωλίων της ΕΟΚ. Με την τελωνειακή ένωση και την 

πλήρη ένταξη, αυτές οι 8υνάμεις στοχεύουν να τροχιοΟρομήσουν και να ΟεσμεUσουν 

το πολιτικό και κοινωνικό μέλλον της l(ύπρου. 

Ορισμένοι συνάΟελφοι, μιλώντας απ' αυτό το βήμα, επικαλέστηκαν τις 

κοσμογονικές αλλαγές που συντελούνται στις σοσιαλιστικές χώρες, για να τις 

αντιπαραθέσουν στη θέση του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς στο θέμα της τελω

νειακής ένωσης και της πλήρους ένταξης στην ΕΟΚ. Επικαλέστηκαν ακόμα την 

τολμηρή και ευφάνταστη ιΟέα για το Κοινό Ευρωπα'ίκό Σπίτι, για να ισχυριστούν 

πως η Αριστερά της Κύπρου 8ιαβιεί. σε παρωχημένες εποχές και πως η Θέση της 

έναντι στην EOIC Οεν εκφράζει τίποτε άλλο παρά 8ογματισμό. 

Ναι, κύριε Πρόε8ρε, στις σοσιαλιστικές χώρες συντελούνται πράγματι κοσμο

γονικές αλλαγές που στοχεύουν να ξεπλύνουν το πρόσωπο του σοσιαλισμού από 

λή 1 1 ' 1 
·rα εγκ ματα και τις παραμορφωσεις και ν αποκαταστησουν τη φημη και το 

πραγματικό πρόσωπο του σοσιαλισμού, ως του Οικαιότερου κοινωνικού συστή

ματος, του συστήματος που αντιπροσωπεύει το μέλλον της ανθρωπότητας. 

Υποστηρίζουμε ολόψυχα αυτές τις αλλαγές και θ 1 αντλήσουμε απ' αυτές όλα τα 

θετικά, για να Οιαμορφώσουμε τη Οική μας κυπριακή αντίληψη για τον ανθρώπινο 

και Οημοκρατικό σοσιαλισμό, που θα είναι απαλλαγμένος από τα σταλινικά 

εκτρώματα και τις παραμορφώσεις. Διερωτούμαστε όμως ποια σχέση έχουν αυτές 

οι κοσμογονικές αλλαγές με την τοποθέτηση του ΑΚΕΛ έναντι της ΕΟΚ. 

Οι κοσμογονικές αλλαγές στις σοσιαλιστικές χώρες εγκαινιάζουν πράγματι 

μια νέα εποχή, όχι μόνο όσον αφορά την αντίληψη για το σοσιαλισμό, αλλά και 

όσον αφορά τις Οιακρατικές σχέσεις. Αυτές οι αλλαγές Οημιουργούν τις αναγκαίες 

προϋποθέσεις για σύσφιγξη των οικονομικών, πολιτικών και πολιτιστικών σχέσεων 

των σοσιαλιστικών και καπιταλιστικών χωρών της Ευρώπης. Δημιουργούν τις 

προϋποθέσεις για στενότερες φιλικές, γειτονικές σχέσεις. Συμβάλλουν εξαιρετικά 

στην εξάλειψη του ψυχροπολεμικού κλίματος, στην ισχυροποίηση της ειρήνης, στην 

προώθηση της ύφεσης και του αφοπλισμού. Τον ί.Οιο στόχο επιΟιώκει και η ι8έα 

του Κοινού Ευρωπαϊκού Σπιτιού. 

Είναι αναμφίβολη η θετική επίΟραση των κοσμογονικών αλλαγών στις 

σοσιαλιστικές χώρες και της ιΟέας του ΚοινοU Ευρωπαϊκού Σπιτιού στην 

οικονομική και πολιτική προσέγγιση στην Ευρώπη μεταξύ κρατών με Οιαφορετικό 

κοινωνικό σύστημα και στην προώθηση της ειρήνης. 
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Σημαίνουν μήπως αυτές οι κοσμογονικές αλλαγές και το Κοινό Ευρωπαϊκό 

Σπίτι εξάλειψη των τάξεων και των ιδεολογιών, εξάλειψη των διαφορών μεταξύ 

κοινωνικών συστημάτων; Σημαίνουν μήπως αυτές οι κοσμογονικές αλλαγές και το 

ΙCοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι τελωνειακή ένωση ή πλήρη ένταξη των σοσιαλιστικών 

χωρών στ·Ι)ν EOIC; 

Το ΑΙ<.ΕΛ και η Αριστερά είναι σε θέση να διακρίνουν καθαρά τη διαφορά 

μεταξύ των κοσμογονικών αλλαγών και του Κοινού Ευρωπαϊκού Σπιτιού αφενός 

και της τελωνειακής ένωσης και της πλήρους ένταξης στην ΕΟΚ αφετέρου. 

Σαφώς οι σοσιαλιστικές χώρες προσπαθούν να σuσφίγξουν και ν 'αναπτύξουν 

εμπορικές, οικονομικές και πολιτικές σχέσεις με την EOI(. Καμιά όμως σοσια
λιστική χώρα δεν προχώρησε ούτε σε τελωνειακή ένωση ούτε σε πλήρη ένταξη 

στην ΕΟΚ. 

Κατά την ταπεινή προσωπική μου γνώμη είναι ασυμβιβαστος και αδια

χώρητος ο πραγματικός σοσιαλισμός με την ΕΟΚ, όσο αυτή διατηρεί το σημερινό 

κοινωνικό και μονοπωλιακό της χαρακτήρα. 

Ο πραγματικός σοσιαλισμός μπορεί να χωρέσει στην ΕΟΚ των εργαζομένων, 

όχι στην ΕΟΚ των πολυεθνικών μονοπωλίων. Όταν όμως θα έχει αλλάξει ο 

χαρακτήρας της σημερινής ΕΟΚ, όταν θα γίνει ΕΟΚ των εργαζομtνων, θα πάψει 

ταυτόχρονα να παραμένει ως ΕΟΚ. Γιατί η ΕΟΚ των εργαζομένων θα μετα

τραπεί σε Ευρώπη των εργαζομένων, χωρίς τους σημερινούς διαχωρισμούς, χωρίς 

τους υφιστάμενους σχηματισμούς και τα στρατιωτικο-πολιτικά μπλοκς. Σε μια 

τέτοια ενωμένη Ευρώπη των εργαζομένων θα έχει θέση και η Κύπρος και όλοι οι 

ευρωπα~κοί λαοί. 

Καμιά λοιπόν αντίφαση δεν υπάρχει στη θέση του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς 

έναντι της ΕΟΚ αφενός και των κοσμογονικών αλλαγών και του Κοινού 

Ευρωπαϊκού Σπιτιού αφετέρου. Το ΑΙ<.ΕΛ και η Αριστερά υποστηρίζουν ανεπι

φύλακτα την ανάπτυξη των εμπορικών και οικονομικών σχέσεων της Κύπρου με 

την ΕΟΚ, βάση εμπορικής συμφωνίας, όπως έπραξαν άλλες δώδεκα μεσογειακές 

χώρες και άλλες 66 ασιατικές, αφρικανικές και λατινοαμερικανικές χώρες. 
Ένα δεύτερο επιχείρημα που επικαλούνται οι πολιτικές δυνάμεις που 

τάχθηκαν υπέρ της τελωνειακής ένωσης και τώρα υποστηρίζουν την πλήρη ένταξη, 
είναι οι δυνατότητες και προοπτικές που θα διαμορφωθούν ως αποτέλεσμα της 

αίτησης για πλήρη ένταξη 1 αναφορικά με τη λύση του l(υπριακού. 

Θα υπενθυμίσω, κύριε Πρόεδρε, πως το Lδιο επιχείρημα επικαλούνταν σχεδόν 
οι ίδιες πολιτικές δυνάμεις και πριν δυο-τρία χρόνια, όταν βρισκόταν επί τάπητος 
το θέμα της τελωνειακής ένωσης. Θα έπρεπε αυτές οι πολιτικές δυνάμεις να 

1 1 ' ' ' ό ό ' διδαχτουν και ν αντλησουν καποια συμπερασματα απ το χρ νο που περασε. 

'Ασκησε η τελωνειακή ένωση οποιαδήποτε θετική επίδραση στις εξελίξεις του 

Κυπριακού; 

Το Δημοκρατικό Κόμμα επίσημα ισχυρίζεται, χάριν των κομματικών σκοπι
μοτήτων, πως το 1989 είμαστε χειρότερα από το 1987. Εμείς διαπιστώνουμε 
πως κανένα θετικό ρόλο και καμι)Χ. θετική επίδραση δεν άσκησε η τελωνειακή 
ένωση αφ 'εαυτής στις εξελίξεις του ΙCυπριακού. Το διεθνές κλίμα, ναι, βελτιώ
θηκε όσον αφορά τις θέσεις μας. Αυτή όμως η βελτίωση κάθε άλλο παρά 

,,... 
1 

' Α ' β λ ί ' ' θώ σχετι...,εται με την τελωνειακη ενωση. uτη η ε τ ωση ειναι καρπος των ορ ν 

χειρισμών του Προέδρου Βασιλείου. 'Άλλωστε οι θέσεις μας βελτιώθηκαν όχι 
μόνο στο χώρο της Ευρώπης, αλλά και των πέντε ηπείρων. 
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Ειδικά όσον αφορά την τ_ελωνειαχή ένωση, θα υποδείξω απλώς πως το 

παράνομο τουρχοχυπριαχό χρ&~ο~ συνέχιζε στα δυο τελευταlα χρόνια, συνεχίζει 
μέχρι και σήμερα, να εξ_άγει τον κύριο όγκο των εμπορευμάτων του στην ΕΟΚ 

από παράνομα λιμάνια και με παράνομα έγγραφα, ακριβώς όπως συνέβαινε πριν 

την τελωνειακή ένωση. 

Η tΟια η ζωή ΟιαψεύΟει εκείνους που φροντίζουν να παραπλανήσουν τον 

κυπριακό λαό. Η ίδια η ζωή αποΟεικνύει πως η τελωνειακή ένωση Οε ΟιαΟρα

μάτισε κανένα θετικό ρόλο στον αγώνα για Οίχαιη λύση. Οι εμπειρlες μας 

αποΟειχνύουν πως ούτε η αίτηση για πλήρη ένταξη θα ΟιαΟραματίσει οποιοδήποτε 

θετιΚό ρόλο στο Κυπριακό. 

Είναι πολύ χαρακτηριστικό, όπως αποκάλυψε ο Πρόεδρος Βασιλείου, το 

γεγονός 1ότι οι ισχυροί. της ΕΟΚ, ακόμα και η ΕλλάΟα, μας συμβούλευσαν να μην 
υποβάλουμε αίτηση για πλήρη ένταξη. 

Είπα στην αρχή, κύριε Πρόε0ρε 1 πως η Αριστερά Οε Οιακατέχεται από 

πολιτικό ρομαντισμό και Οεν αιθεροβατεί. Εμείς Οεν έχουμε αυταπάτες. Είμαστε 

πεπεισμένοι πως οι ισχυροί της EOI( είναι εκείνοι που ρυθμίζουν τις τύχες και την 
πορεία της, εκείνοι που καθορίζουν τη θέση της ΕΟΚ στο Κυπριακό και σ 'άλλα 

προβλήματα, με αποκλειστικό γνώμονα όχι τα συναισθήματα και τις ευχές, αλλά 

τα στυγνά στρατιωτικο-πολιτικά και οικονομικά συμφέροντα της ΕΟΚ και του 

ΝΑΤΟ. Δεν εξηγείται οιαφορετικά το πραξικόπημα και η εισβολή, η τραγωοία 

της Κύπρου, η συνεχιζόμενη κατοχή και η προκλητική τουρκική αοιαλλαξία. 

Ισχυρίζονται ορισμένοι συνάΟελφοι ότι απλώς και μόνο η υποβολή αίτησης 

για πλήρη ένταξη θα αυξήσει το ενΟιαφέρον της ΕΟΚ για λύση του Κυπριακού, θα 

την εμπλέξει και θα την ενεργοποιήσει στις ΟιαΟικασί.ες λύσης του Κυπριακού. 

Αι_~_εροβατούν και αυταπατούνται αυτοί οι συνάΟελφοι. Ξεχνούν και παραλείπουν 

νά πουν στο λαό πως η Τουρκία υπέβαλε ήΟη προ πολλού αίτηση για πλήρη 

ένταξη. Με βάση ποια λογική λοιπόν θεωρούν πως η υποβολή της Οικής μας 

αίτησης θα υπερφαλαγγίσει την αίτηση :rης Τουρκίας; Μήπως γιατί η αγορά της 

Κύπρου είναι ένα πολλοστημόριο της αγοράς της Τουρκίας, στην οποία τα 

μονοπώλια της ΕΟΚ έχουν τεράστιες επενΟύσεις και επείγονται να τις μεγιστο

ποιήσουν; Μήπως γιατί. η αγορά της Τουρκίας έχει ασύγκριτα μεγαλύτερη 

σημασία για τα μονοπώλια της ΕΟΚ από τη μικροσκοπική αγορά της Κύπρουj 

Ή μήπως γιατί η Τουρκία έχει ασύγκριτα μεγαλύτερη στρατηγική σημασία για 

το ΝΑ ΤΟ από την Κόπρο; 

Συμβουλεύουμε τους συνάΟελφους που προβάλλουν αυτό το επιχείρημα να 

προσεγγίσουν το θέμα περισσότερο προσγειωμένα. Εμείς πιστεύουμε πως η 

υποβολή της αίτησής μας για ένταξη Οεν πρόκειται να θί.ξει τις εύπλαστες χορΟές, 

τα φιλάνθρωπα και ευγενικά αισθήματα των πολυεθνικών μονοπωλίων της ΕΟΚ 

που την κυβερνούν, υπέρ της Οίκαιης υπόθεσής μας. Τα στυγνά συμφέροντα θα 

συνεχίσουν να ρυθμίζουν και να καθορίζουν τις θέσεις τους στο Κυπριακό και μετά 

την υποβολή αίτησης για πλήρη ένταξη. 

Κύριε Πρόεορε, 

Ένα θέμα που καταλαμβάνει ιΟιαίτερη θέση στις συζητήσεις για την ΕΟΚ, 

είναι οι ε~ιπτώσεις ιΟιαίτερα της πλήρους ένταξης στην αΟέσμευτη πολιτική. Και 
σ' αυτό το θέμα οι θέσεις των υποστηριχτών της EOI( Οιακατέχονται είτε από 
αθεράπευτο ρομαντισμό είτε από ενσυνείΟητη προσπάθεια παραπλάνησης τού 

λαού. / 
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Εμείς δεν τρέφουμε καμιά αυταπάτη και σ' αυτό το Οέμα. Είμαστε σίγουροι 

πως η πλήρης έ:νταξη θα εκπορθήσει την αδέσμευτη πολιτική και η Κύπρος, 

θέλοντας και μη, θα εφαρμόζει την πολιτική που θα καθορίζου.ν οι ισχυροί της 

ΕΟΚ που είναι ταυτόχρονα και ηγέτιδες χώρες του ΝΑΤΟ. 

Μοιραία χαι αναπόφευκτα εδώ θα οδηγήσει η πλήρης ένταξη. Ας μην 

αυταπατώμαστε. Πριν την Τελική Ευρωπαϊκή Πράξη μπορεί να υπήρχε κάποιος 

χώρος για κάποιες αυταπάτες. Όχι όμως μετά από αυτ·~ την Πράξη. 

Θα παραθέσω, κύριε Πρόεδρε, σχετικά αποσπάσματα αυτής της Πράξης, για 

τεκμηρίωση των θέσεών μας: 

Στο άρθρο (30) της Τελικής Πράξης αναφέρεται: 
Τα Συμβαλλόμενα Μέρ·Ι)-Μέλη της Κοινότητας ((Θα καταβάλλουν κοινές 

προσπάθειες για διαμόρφωση και εφαρμογή μιας ευρωπαϊκής εξωτερικής πολι
τικής)), 

Τα Συμβαλλόμενη Μέρη 1 συνεχίζει, «αναλαμβάνουν να πληροφο.ρούν και να 
συμβουλεύονται άλληλα για οποιο3ήποτε θέμα εξωτερικής πολιτικής ... ». 

«Διαβουλεύσεις θα λαμβάνουν χώρα πριν τα Υψηλά Συμβαλλόμενα Μέρη 

αποφασίσουν την τελική τους θέσηJJ. 

<<Υιοθετώντας τις θέσεις του και στα εθνικά του μέτρα κάθε Υψηλό 

Συμβαλλόμi:::νο Μέρος θα λαμβάνει πλήρως υπόψη τις θέσεις των άλλων συνε

ταίρων και θα υπολογίζει σοβαρά την επιθυμία όπως υιοθετεί κι εφαρμόζει κοινές 

ευρωπα'ίκές θέσεtςJJ, 

((Με σκοπό την ταχεία υιοθέτηση κοινών θέσεων)> 1 συνεχίζει το άρθρο (30), 
«Και την εφαρμογή κοινής δράσης, τα Υψηλά Συμβαλλόμενα Μέρη θα προσπα

θούν, όσο το 3υνατό, να μην παρεμπο3ίζουν τη 3ιαμόρφωση συναίνεσης και κοινής 

δράσης ... » 

((Στα 3ιεθνή ι3ρύματα και στις 3ιεθνε(ς συν3ιασκέψεις που παρακολουθούν, τα 

Υψηλά Συμβαλλόμενα Μέρη θα προσπαθούν να υιοθετούν κοινές θέσεις» στα 

θέματα της εξωτερικής πολιτικής. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αυτές είναι ορισμένες βασικές θέσεις της Τελικής Ευρωπα'ίκής Πράξης στα 

θέματα της εξωτερικής πολιτικής. Έχοντας υπόψη αυτές τις θέσεις και αυτές τις 

αρχές, ποιος είναι δυνατό να αμφιβάλλει πραγματικά πως ΕΟΚ μετά το 1993 θα 
σημαίνει κοινή εξωτερική πολιτική; Ποιος είναι 3υνατό να αμφιβάλλει πως η 

α3έσμευτη εξωτερική πολιτική της Κύπρου είναι α3ιαχώρητη και ασυμβίβαστη με 

την πολιτική της ΕΟΚ που κυριαρχείται από νατοϊκές χώρες; 

Προβάλλουν μερικο( το επιχείρημα πως η Ιρλανδία είναι μέλος της ΕΟΚ, 

παρόλο που 3εν ανήκει στο ΝΑΤΟ. Παραλείπουν όμως αυτοί οι συνά3ελφοι να 

πουν πως η Ιρλαν3ία ανησύχησε μετά τ/ην Τελική Ευρωπαϊκή Πράξη και 

3ιεξήγαγε 3ημοψήφισμα για το αν θα παρέμενε στην ΕΟΚ, γιατί οι πρόνοιες της 

Τελικής Ευρωπαϊκής Πράξης που παρέθεσα συγκρούονται με την α3έσμευτή της 

πολιτική. 

Επικαλούνται ακόμα οι υποστηριχτές της πλήρους ένταξης το επιχείρημα 
πως η Αυστρία 1 χώρα α3έσμευτη 1 υπέβαλε αίτηση για πλήρη ένταξη. Παρα
σιωπούν όμωζ το γεγονός πως η Σοβιετική Ένωση 3ιαμαρτυρήθηκε γι' αυτή την 
αίτηση, γιατί παραβιάζει την ου3ετερότητα της Αυστρίας. Παρασιωπούν ακόμα 
το γεγονός ότι το Βέλγιο μπλόκαρε την αίτηση της Αυστρίας, ακριβώς/λόγω της 
ου3ετερότητας αυτής της χώρας. 

Ι 
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Κύριε ΠρόεΟρε, 

Το σημαντικότερο πρόβλημα που αποτελεί το επίκεντρο ·της παρούσας 

συζήτησης είναι ο χρόνος υποβολής της αίτησης για ένταξη της l(ύπρου στην 

ΕΟΚ. 

Για το ΑΚΕΛ χαι την Αριστερά αυτό το θέμα στερείται σημασίας, 

δεδομένης της αντίθεσής μας χαι στην τελωνειακή ένωση χαι στην πλήρη ένταξη. 

Τα άλλα χοινοβοuλεuτιχά κόμματα επείγονται για υποβολή αίτησης. ({ΕΟώ 

χαι τώρα» είναι η αξίωσή τους. Δυστυχώς όμως, γι 1 αυτά τα κόμματα, απέτυχαν 

να πείσου\ι για την ορθότητα της αξίωσής τους. Αυτά τα κόμματα επιμένουν να 

μη λαμβάνουν υπόψη τέτοιες δηλώσεις επισήμων, όπως του χ. Πλαμπ, ΠροέΟΙ\οu 

του Ευρωπαϊκού l{οινοβοuλίοu, πως για την Κύπρο Οεν υπάρχει θέμα ένταξης 

στην ΕΟΚ πριν τη λύση του Κυπριακού. Αυτά τα κόμματα πετούν στον κάλαθο 

των αχρήστων τις Οηλώσεις Μιτεράν και άλλων επισήμων της ΕΟΚ πως πριν το 

1993 Βεν τίθεται θέμα ένταξης άλλων χωρών στην ΕΟΚ. 

Τα τρία κοινοβουλευτικά κόμματα επιμένουν να μη λαμβάνουν υπόψη και τη 

Οική σας Οιαπίστωση, κύριε ΠρόεΟρε, πως είναι αΟύνατη η ένταξη της Κύπρου 

στην ΕΟΚ χωρίς λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Παραγνωρ!ζονται ακόμα Οηλώσεις και εκτιμήσεις, όσον αφορά τις Οιαθέσεις 

και προθέσεις που υπάρχουν άτο χώρο της ΕΟΚ και ευρύτερα της Ευρώπης, όσον 
αφορά το Κυπριακό. Για παράΟειγμα, κύριε ΠρόεΟρε, μετά από πρόσφατη 

συνεΟρία του Συμβουλίου της Ευρώπης εσείς Οηλώσατε: 

((Νομίζω ότι πρέπει να Οιερωτηθούμε γιατί φθάσαμε στην παράΟοξη θέση 

αντί τα Οιαπιστευτήρια της κατοχικής Ούναμης να βρίσκονται συνεχώς υπό 

αμφισβήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο και στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 

Συμβουλίου της Ευρώπης, παντού να είναι τα Οικά μας Οιαπιστευτήρια που κατά 

καιρούς αμφισβητούνται ή τουλάχιστον γίνονται σχόλια για μη επαρκή αντι

προσώπευση ... >> 

Και καταλήξατε, κύριε ΠρόεΟρε: 

((Ειλικρινά αισθάνομαι αναξιοπρεπής κάθε φορά που υπερασπίζομαι την 

παρουσία μας εκεί)J, 

Και ο Βουλευτής του Δημοκρατικού !{όμματος κ. ΨυλλίΟης Οήλωσε μετά την 

ίΟια συνεΟρία του Συμβουλίου της Ευρώπης: 

«Στο Συμβούλιο της Ευρώπης υπάρχει μια περίεργη κατάσταση. Ενώ 

υπάρχουν τα ψηφίσματα του Συμβουλίου για το l{υπριακό 1 ενώ βλέπουν ότι 

παραβιάζονται τα ανθρώπινα Οικαιώματα, εντούτοις από αρκετά χρόνια υπάρχει 

αυτή η Οιάθεση να μας φέρνουν πάντα στο εΟώλιο του κατηγορουμένου. Βρίσκουν 

την ευκαιρία, στην περίπτωση των Οιαπιστευτηρίων, να μας ζητούν να έρθουν οι 

Τουρκοκύπριοι, με κάποιο τρόπο που να σημαίνει κάποια αναγνώριση της 

κατάστασης που επικρατεί στη Βόρεια l{ύπρο)), 

Αυτά Βήλωσε ο συνά8ελιρος κ. Ψυλλί8ης. 

Διερωτούμαι, κύριε ΠρόεΟρε, ενόψει αυτών των εκτιμήσεων και Οιαπιστώ

-- - -σεων,-- γιατί τα τρία κοινοβουλευτικά κόμματα συνεχίζουν να καλλιεργούν 

αυταπάτες για το ρόλο που θα ΟιαΟραματίσει η ΕΟΚ μετά την υποβολή αίτησης 

για ένταξη της Κύπρου σ 1 αυτή. 

Ακόμα Οιερωτούμαι πού στηρίζονται και πόση λογική έχουν τα επιχειρήματα 

' ' 'Ψ • ' π '" Δ ' των τριων κομματων, ενο ει των σιευκρινισεων του ροεσρου της ημοκρατιας 
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πως όλΟι οι ιθύνοντες της EOI{, ακόμα και η Ελλάδα, μας συνέστησαν να 

αποφύγουμε την uποβολ ή αίτησης. 

Κάποιος όυνάδελφος είπε από το βήμα: ((Αναμέναμε ·πως θα υποβαλλόταν η 

αίτηση για ένταξη επί προεδρίας της Ελλάδας. Αυτό δεν έγtνε. Αναμέναμε πως η 

αίτηση θα υποβαλλόταν επί προεδρίας της Γαλλίας. Ούτε αυτό έγινε μέχρι τώρα, 

ενώ η τελευταία πάει να εξαντληθεί. Επιβάλλεται, είπε ο συνάδελφος, να 

υποβληθεί η αίτηση πριν λήξει η προεaρ(α της Γαλλίας. 

Τ αuτόχρονα όμως ο συνάδελφος κ. Γαλανός είπε από το βήμα αυτό ότι θα 

χρειαστεί μακρά διαδικασία για την ένταξη. Ίσως, είπε ο κ. Γαλανός, θα 

χρειαστούν δέκα χρόνια ή και περισσότερα. 

l'πό το φως αυτής της πρόβλεψης του κ. Γαλανού, διερωτούμαστε γιατί τόση 

βιασύνη. Και γιατί η αίτηση πρέπει να υποβληθεί οπωσ8ήποτε επί προε8ρίας της 

Γαλλίας; Έχει μήπως, κύριοι συνά8ελφοι, οποια8ήποτε σημασία ποια χώρα θα 

παραλάβει το φάκελο με την αίτηση της l(ύπρου, για να τον τοποθετήσει στα 

συρτάρια ης ΕΟΚ; 

Η θέσ·Ι) του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς είναι σαφής στο θέμα των σχέσεων 

l(ύπρου-ΕΟΚ. Αντιταχθήκαμε στην τελωνειακή ένωση. Αντιτασσόμαστε και στην 

ένταξη. Πέραν τούτου το λόγο έχει ο κυρίαρχος λαός. l'ποστηρίξαμε Και 
υποστηρίζουμε τη aιεξαγωγή aημοψηφίσματος, για να εκφράσει ο λα6ς την 

ετυμηγορία του. Δεν υπάρχει άλλος 8ρόμος. Αυτό επιβάλλει η σύγχρονη αντίληψη 

για τη aημοκρατία. 

Εγείρεται το ερώτημα: Πότε θα aιεξαχθεί το aημοψήφισμα; 

Ο κ. Μαρκίaης υποστήριξε aιεξαγωγή του aημοψηφίσματος μετά την 

υποβολή της αίτησης. Θέτει 8ηλα8ή το αμάξι μπροστά από το άλογο. Σύμφωνα 

με τον κ. Μαρκί8η, πρέπει να θέσουμε τον κυπρι·ακό λαό προ τετελεσμένων. 

Ομολογώ πως αυτή είναι μια ιaιόμορφη αντίληψη για τη aημοκρατία. 

Το ΑΚΕΛ και η Αριστερά υποστηρίζουν τη aιεξαγωγή aημοψηφίσματος πριν 

την υποβολή αίτησης για ένταξη. J(αι ασφαλώς θα σεβαστούμε την ετυμηγορία 
του λαού. 

Στη 8ι&.ρκεια της συζήτησης ο κ. Μαρκί8ης, αφού τόνισε τη σημασία του υπό 

συζήτηση θέματος, 8ιερωτήθηκε: ((Πώς είναι 8υνατό το ΑΙ<:ΕΛ να 8ιαφωνεί με τον 

Πρόε8ρο της Δημοκρατίας σ 'ένα τόσο σοβαρό θέμα; Ι\.αι πώς είναι 8υνατό το 

ΑΚΕΛ να έχει υποστηρίξει την υποψηφιότητα Βασιλείου, αφού 8ιαφωνεί στο 

8εύτερο σε σημασία θέμα της Ι\.ύπρου;)) 

Περιττά και άνευ περιεχομένου τα ερωτήματα. 

Η απάντηση 8όθηκε προ των προε8ρικών εκλογών. Ναι, 8ιαφωνήσαμε και 

8ιαφωνούμε με τον κ. Βασιλείου στα θέματα της ΕΟΚ. Δεν αποκρύψαμε από το 

λαό τις 8ιαφωνίες μας προεκλογικ&.. l'ποστηρίξαμε τον κ. Βασιλείου, γιατί 
συμφωνήσαμε μαζί του στο κύριο, στο κυπριακό πρόβλημα. l'ποτάξαμε και 

υποτάσσουμε όλα τ 'άλλα σ 1 αυτό το κύριο, στον αγώνα του λαού μας για 8ίκαιη 

και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Πισ;τεύουμε πως 8ε χωρούσε και 8ε χωρεί άλλη 
1 

.._., ' ή ' θ' ' 'λ προσεγγιση για οποιοuηποτε κομμα παραγοντα που ετει υπερανω ο ων τα 

' ' βλ' συμφεροντα του κυπριακου προ ηματος. 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Θα τελειώσω την αγόρευσή μου αναφερόμενος στον ισχυρισμό προηγούμενων 
ομιλητών ότι η πλήρης ένταξη θα ενισχύσει τα οικονομικά πλεονεκτήματα της 
τελωνειακής ένωσης. 
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Η Α , ξ'θ , , ψ, , 
pιστεpα ε ε εσε εν εχτασει την απο η της για τις οιχονομιχες επι-

πτώσεις της τελωνειακής ένωσης. Με την τελωνειακή ένωση, χαι πολύ περισσό
τερο με την πλήρη ένταξη~ θα ανοίξουν φαρδιά-πλατιά οι πόρτες της κυπριακής 
οικονομίας για τα πολυεθνικά μονοπώλια της ΕΟΚ. Οι χυπριαχές βιομηχανίες θα 

θ , ,, θ, , 'λ , λ ή 
εχτε ουν σ εναν α εμιτο σuναγωνισμο, παρο ο που χαι πριν απο την τε ωνειαχ 

ένωση οι βιομηχανίες μας μπορούσαν να εξάγουν σχεδόν απεριόριστα στην ΕΟΚ. 
Ο αθέμιτος συναγωνισμός θα οδηγήσει στη χρεοκοπία χαι το κλείσιμο πολλών 
βιομηχανιών. Ας μην ξεχνούμε τη μαρτυρία των εμπειρογνωμόνων που κάλεσε η 

κυβέρνηση όχι Βασιλείου αλλά Κυπριανού, των εμπειρογνωμόνων του Sussex, για 
τις οδυνηρές επιπτώσεις στη βιομηχανία επίπλων της Αγγλίας από την ένταξή 

της ·στην ΕΟΚ. Εμείς ως Κύπρος θα έχουμε πολύ χειρότερα. Η χρεοκοπία και το 

κλείσιμο βιομηχανιών και άλλων επιχειρήσεων θα οδηγήσει στη μαζική ανεργία. 

Αυτές θα είναι επιγραμματικά οι επιπτώσεις της τελωνειακής ένωσης και 

πολύ περισσότερο της πλήρους ένταξης. Ας μην ξεχνούμε τη μαζική ανεργία στην 

ΕΟΚ. 

Για ποια λοιπόν οικονομικά πλεονεκτήματα της τελωνειακής ένωσης μιλούν 

οι συνάδελφοι; Ή μήπως υπονοούν τις χωματερές που θα είναι η μοίρα πολλών 

αγροτικών μας προϊόντων; Δεν τους προβληματίζουν μήπως οι χωματερές των 
σταφυλιών, που φαίνεται πως από φέτος άνοιξαν το δρΟ·μο των χωματερών, για 

να ακολουθήσουν άλλα αγροτικά προϊόντα, παρά την τελωνειακή ένωση; Και γιατί 

η αγορά της ΕΟΚ, η αγορά των 330 εκατομμυρίων, όπως προβάλλουν οι 

υποστηρικτές της τελωνειακής ένωσης και της πλήρους ένταξης, δε μας έλυσε το 

πρόβλημα των σταφυλιών, παρόλο το ξερίζωμα των αμπελιών μας; 

Κύριε πρόεδρε, 

Εισηγούμαστε ψυχραιμότερη αντίκριση του θέ'ματος της υποβολής αίτησης 

για ένταξη στην ΕΟΚ. Εισηγούμαστε να αναμένουμε τη διεξαγωγή δημοψη

φίσματος και την ετυμηγορία του λαού. 

Υπό το φως όλων των ανωτέρω, αν τ 'άλλα κόμματα επιμένουν στη θέση τους 

για υποβολή α!τησης για ένταξη ((εδώ και τώρα)), φοβούμαι πως δε μένει άλλη 

εξήγηση για τα ελατήριά τους, παρά μόνο η ύπαρξη ορισμένης αντικυβερνητικής 
προδιάθεσης, παρόλο που αυτό προκαλε! τεράστια ζημιά στον αγώνα του λαού 

μας για κ&μψη της τουρκικής αδιαλλαξίας, για δίκαιη και βιώσιμη λύση του 

Κυπριακού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου και μετά ο κ. Φάντης και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Αν γίνεται ................. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν έχει ένσταση ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Όχι, βγαίνουμε κατά το μέγεθος του κόμματος. 

(Γέλια) 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι. Για μένα δεν υπάρχει 

καμιά αμφιβολία ότι ο λόγος της μη υποβολής της αίτησης για ένταξη στην 
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Ε.0.1(. είναι ότι εγείρει ένσταση ο χ. Ντενκτάς και κατ επέκταση η Τουρκία, 

εναντίον της οποlας υποτίθεται ότι διεξάγουμε τον αγώνα απελευθέρωσης της 

κατεχόμενης πατρίδας μας. Το γεγονός εξάλλου ότι συνήγορος της μη υποβολής 

αίτησης για ένταξη είναι η αγγλική κυβέρνηση, με επικεφαλής την χ. Θάτσερ, 

αποδεικνύει για μια ακόμα φορά την υποστήριξη των τουρκικών θέσεων σε βάρος 

μας από την αναξιόπιστη εγγυήτρια δύναμη της ανεξαρτησίας μας. Έτσι οι δυο 

αυτές χώρες που έπαιξαν τον πιο ολέθριο ρόλο σε βάρος του κυπριακού λαού και 

της Ι\.ύπρου τάσσονται εναντίον της υποβολής της αίτησης για ένταξη στην 

Ε.Ο.Κ .. 
Η κυβέρνηση, αποδεχόμενη την πίεση του χ. Ντενκτάς και της χ. Θάτσερ, δεν 

υπέβαλε την αίτηση. lπέχυψε και πάλι ο Πρόεδρος Βασιλείου στην αφελή 

προφανώς αντίληψη και σκέψη ότι με τον τρόπο αυτό θα εξευμενίσει τον 

καταχτητή, για να δεχθεί. αυτή τη φορά να συνομιλήσει μαζί του για επίλυση του 

κυπριακού προβλήματος. Λυπούμαι ειλικρινά να πω ότι αυτή είναι η αλήθεια. 

Είναι η τραγική αλήθεια ότι η πορεία που έχει επιλεγεί για την αντιμετώπιση και 

επίλυση των σοβαρών εθνικών μας θεμάτων είναι πορεία που όχι μόνο δεν 

πρόκειται να τα προωθήσει ή να προωθήσει τα συμφέροντα και να επιλύσει τα 

προβλ·ήματα του κυπριακού λαού, αλλά θα οδηγήσει την Ι\.ύπρο, αν δεν ανακοπεί 

αμέσως, σε χειρότερα δεινά και σε χειρότερη κατάσταση. Αυτή η πορεία -χωρίς 

να θέλω να είμαι προάγγελος κακών- είναι πορεία οριστικής διχοτόμησης, αλλά 

και στη συνέχεια ολοκληρωτικής κατάλυσης της κυπριακής ανεξαρτησίας και της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Η αντίδραση της Τουρκίας, αγαπητοί συνάδελφοι, σημαίνει ότι η Τουρκία και 

η υπόθεσή της εναντίον της Κύπρου, εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας, δεν 

πρόκειται να ωφεληθεί από την υποβολή της αίτησης για ένταξη. Ότι θα 

ζημιωθεί η Τουρκία στην πολιτική της καίρια ή ότι αντίθετα η Κυπριακή 

Δημοκρατία και ο κυπριακός λαός θα ωφεληθούν από την πολιτική αυτή ενέργεια. 

Και πιστεύω ακράδαντα ότι κανείς εδώ ή κανείς έξω απ' αυτό το χώρο δεν 

πιστεύει ότι η αντίδραση του χ. Ντενκτάς και της Τουρκίας οφείλεται στο ότι 

στάθμισαν και η Τουρκία και ο Ντενκτάς τα συμφέροντα των Ελλήνων της 

Κύπρου ή των Τουρκοκυπρίων και είδαν ότι οι καημένοι θα ζημιωθούν οικονομικά 

ή πολιτιστικά και έτσι εμείς φέρουμε ένσταση να κάμετε την αίτηση, ούτως ώστε 

' Α ' ' λ ι 'Ψ ' να σας προστατευσουμε. υτες ειναι αφε ε ς σχε εις και προσεγγισεις και το 

γεγονός και μόνο ότι αντιδρά η Τουρκία, θα έπρεπε να προβληματίσει την 

κυβέρνηση πολύ σοβαρά, για να πει: «Μα γιατί αντιδρά η' Τουρκία και γιατί εμείς 

να υποχωρήσουμε σ' αυτή την τουρκική αντίδρασηj>) 

Έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, η αντίδραση της Τουρκίας είναι αντίδραση που 

αποσκοπεί μόνο στην ανενόχλητη εξακολούθηση της κατοχής εδώ, για να 

ολοκληρωθούν οι τουρκικοί στόχοι, τη συντέλεση των οποίων επιδίωξε το 

μεγαλύτερο και ειδεχθέστερο σύγχρονο διεθνές έγκλημα εναντίον μιας μικρής 

χώρας. Σκοπός είναι να μείνει ανενόχλητη η Τουρκία, για να ολοκληρώσει τη 

στρατηγική και τους στόχους της στην Κύπρο. Το ότι η Τουρκία αντιδρά με τον 

εκβιασμό που ανέφερα θα έπρεπε ακριβώς να αποτελούσε τον κύριο προβλημα

τισμό της κυβ.tρνη7ης και όλων μας. Και θα <πρεπε να οοηγήσει την κυβ.tρνηση 

και τον Πρόεδρο Βασιλείου στην επίσπευση της υποβολής της αίτησης, όταν 

μάλιστα είχε και τη συμβουλη της ελληνικής προεδρίας και σήμερα έχει την 

προτροπή να επωφεληθεί από τη γαλλική προεδρία. Θα έπρεπε να αποτελούσε 

αυτό ένα από τα επίκεντρα της κυβερνητικής πολιτικής και όχι η σπουδή 
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απο8οχής της αναβολής της υποβολής της. Γιατί η υποβολή της αίτησης, έντιμοι 

χύριοt συvάΟελφοι, αυτή χαθ' εαυτή, θα ενισχύσει σημαντικά χαι αποφασιστικά 

χαι τη Οιεθνή θέση της Κύπρου, αλλά χαι χατ' επέκταση τη Οιαπραγματευτιχή 

μας θέση χαι βαρύτητα στην προσπάθεια επίλυσης του χυπριαχού προβλήματος. 

Με βάση την εφαρμογή των ανθp~πινων Οιχαιωμάτων, που αποτελούν το 

υπόβαθρο της ευρωπαϊκής τάξης των πραγμάτων, η Τουρχlα χαι ο χ. Ντεvχτάς 

αvτιΟρούν, γιατί θέλουν να καταλήξουν σε λύση φυλετικών Οιαχρίσεων, υπό 

καθεστώς στέρησης των ανθρώπινων Οιχαιωμάτων, όπου οι πολίτες Οε θα μπορούν 

να ασκούν στοιχειώΟη ανθρώπινα Οιχαιώματα, όπως το Οιχαίωμα της επιλογής 

του τόπου της εγκατάστασής τους, το Οιχαίωμα της περιουσίας και της 

απόκτησης περιουσίας, της ελεύθερης Οιακίνησtιs, της ισοτιμίας, της ψήφου και 

τόσων άλλων, στόχο που θα πετύχουν καλύτερα, αν ενεργούν ερήμην και έξω από 

την Ευρώπη. 

Δεν είμαι βέβαια αφελής, ώστε να Οεχτώ ότι "t)\~ποβολή της αίτησης για 

ένταξη Θα επιλύσει αυτόματα το κυπριακό πρόβλημα. ~είνο όμως που αντι

λαμβάνονται οι εισβολείς και ο τοποτηρητής τους κ. Ντενκτάς και πολλοL άλλοι 

-και που πολλοί εΟώ Οεν μπορούν να το αντιληφθούν- είναι ότι με την υποβολή της 

αίτησης αρχίζουν οι πολλαπλές και πολύμορφες ΟιαΟικασίες κ~ εξετάσεις με 

επίκεντρο την Κύπρο, το πρόβλημά της και το λαό της. Η Κ?ινωνική και 

οικονομική μας κατάσταση και θέση θα τεθεί υπό εξέταση και υ'tt\ό κρ!ση, η 
κοινωνική και οικονομική μας πρόοΟος, η ποιότητα των θεσμών μας, ή'\ϊtοιότητα 
και η έκταση της προστασίας των ανθρώπινων Οικαιωμάτων. Αλλά κυρίως και 

προεχόντως θα τεθεί υπό εξέταση πώς και από ποιους αυτά τα ανθρώπινα 

Οιχαιώματα του κυπριακού λαού καταπατούνται. Και αυτό θα θέσει υπόΟικη την 

Τουρκία έναντι της ευρωπαϊκής κοινής γνώμης και των ευρωπα'lκών οργάνων. 

Αυτές οι ΟιαΟιχασίες και οι ευρωπαϊκοί μηχανισμοί που θα εμπλακούν θα έχουν ως 

επίκεντρο της ευρωπαϊκής προσοχής τψ Κύπρο και το κυπριακό πρόβλημα και θα 

ενισχύουν την Κυπριακή ~οκρατία, όσον αφορά τη Οιεθνή της προσωπικότητα 
και θέση. \ 

Ταυτόχρονα όμως θα έχόυν στο επίκεντρο της ευρωπαϊκής επίχρισης την 
Τουρκία, υπ60ικη για τη μαζική καταπίεση και αποστέρηση των ανθρώπινων 

Οικαιωμάτων ενός μικρού ευρωπαϊκού λαού. Μια Τουρκία απομυθοποιημένη, μια 

Τουρκία αντιΟραστιχή και αντιευρωπαϊκή, που κάμvει εντούτοις το παν για να 

πατήσει το κατώφλι της Ευρώπης. ΙΟού ο λ6γος που ο χ. Ντενκτάς απειλεί και 

λέγει: «Αν κάμετε αίτηση, ·εγώ Οε θα έρθω να συνομιλήσω,)) Δεν ε!ναι Οιότι θα 

ζημιωθεί η κυπριακή υπόθεση. θα ωφεληθεί η κυπριακή υπόθεση. Το γνωρίζει ο κ. 

Ντενκτάς. Ας το αντιληφθούμε επιτέλους μια φορά και εμείς με την εις άτοπον 

απαγωγή. 

Αποτελεί σφάλμα κατά συνέπεια πρώτου μεγέθους η κυβερνητική στάση, 

γιατ-ί επιμαρτυρεί και αποΟεικνύει Ουστυχώς σ' αυτό το στάΟιο και κάτι άλλο 

εξίσου, ίσως και πολύ πιο σοβαρό. Έναν απαρ&_Οεκτο ενΟοτισμό και μια 

υποχωρητικότητα που σήμερα τε(νουν να γlνουν τ6\ κύριο χαρακτηριστικό 
γνώρισμα της εξωτερικής πολιτικής του ΠροέΟρου Βασιλείου. Έναν ενΟοτισμό ο 

οποίος πραγματικά πρόκειται να καταστρέψει και να βυθίσ\~ σε χειρότερη θέση το 
κυπριακό πρόβλημα. Από την επιθετική 8ιπλωματία την \οποία προανήγγειλε 

προεκλογικά, όταν ζητούσε τψ εκλογή του ως Προέ'Ο:ρου τη'ς1 l(υπριακής Δημο
κρατίας, ποια είναι σήμερα η Θέση του; Τον βλέπουfl~ να υitοχωρεί σε. τέτοιο 
σημείο, που να μπΙ?ρεί να Οεχθεί ότι καταντήσαμε εμείς, οι πολίτες της ελεύθερης 
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l(ύπρου, του ελεύθερου τμήματος, προτεκτοράτο του Ντενκτάς. Διότι παντού 

υποχωρούμε, παντού έχουμε τη σκιά του Ντενκτάς να καθορίζει τη δική μας 

συμπεριφορά. Για να συναντηθεί μαζί του αξίωσε να uποσταλεί η σημαία της 

Κυπριακής Δημοκρατίας από τον ιστό του κτιpί.οu των Ηνωμένων Εθνών στη 

Γενεύη. Το θυμούμαστε όλοι μας. Αυτό έγινε· προχθές. Χθες έγινε η αναβολή του 

ταξιδιού στη Βουλγαρία, γιατί το απαγορεύει ο κ. Ντενκτάς. Σήμερα δεν 

υποβάλλουμε την αίτησή μας, διότι το απαγοpεUει ο κ. Ντενκτάς. Τι θα γίνει 

αύριο, κύριοι συνάδελφοι, αν δεν ανακοπεί αυτός ο κατήφορος, αυτή η κατα

στροφή, η οποία πραγματικά είναι ενδεικτική της διαγωγής της κυβέρνησης στο 

προκείμενο θέμα; Η απάντησή μας θα πρέπει οπωσδήποτε να είναι ότι η Βουλή 

των Αντιπροσώπων του λαού θα ψηφίσει νόμο που θα επιβάλει στον Πρόεδρο 

Βασιλείου να υποβάλει αυτή την άίτηση και ας ασκήσει το βέτο του, όπως έχει το 

δικαίωμα να το κάνει, ερχόμενος ταυτόχρονα όμως σε πλήρη αντίθεση με τη 

συντριπτική πλειοψηφία του λαού, όπως εκπροσωπείται στη Βουλή των Αντι

προσώπων. 

Αυτά ήθελα να πω και αυτό είναι το κύριο μέρος της σκέψης μου, όσον αφορά 

το θέμα της ένταξης στην Ε.Ο.Κ. Όσον αφορά τα επιμέρους που λέχθηκαν κατά 

τη διάρκεια της συζήτησης, θα ήθελα να αναφέρω ότι αποτελεί βασικό λάθος να 

ταυτίζεται η τελωνειακή ένωση με την ένταξη μιας χώρας στην Ε.Ο.Κ. ως 

πλήρους μέλους. Διότι και εμείς τότε, όταν συζητείτο το θέμα της τελωνειακής 

ένωσης, είχαμε εκδηλώσει τις έντονές μας επιφυλάξεις και την αντίθεσή μας 

μάλιστα, διότι ακριβώς είχαμε δει αυτό που παρατήρησε ως ενδεχόμενο ο κ. 

Δίγκλης, ότι η βιομηχανία μας, η τεχνολογία μας, όντας ασθενέστερη από την 

ευρωπαϊκή τεχνολογία, τη βιομηχανία, την οικονομική πρόοδο, θα δημιουργούσε 

προβλήματα. Και αυτά τα προβλήματα θα τα πλήρωνε ως κόστος ο κυπριακός 

λαός. Αλλά η τελωνειακή ένωση είναι ήδη γεγονός. Η τελωνειακή ένωση έχει γίνει 

διά νόμου και εφαρμόζεται αυτός ο νόμος χρόνο με χρόνο, 

Η ένταξη ακριβώς τείνει να θεραπεύσει εκείνα τα μειονεκτήματα τα οποία 

διαγνώσαμε, ως σοσιαλιστικό κόμμα, τότε, τα επισημάναμε και τα φέραμε 

ενώπιον του λαού. Διότι με την ένταξη η Κύπρος θα δικαιούται να μπει στα 

μ~σογειακά προγρά~ματα αναπτύξεως της τεχνολογίας και κυριολεκτιΚ:ά θα 
ρεύσουν εδώ εκατομμύρια λίρες που θα τείνουν στον εκσυγχρονισμό της τεχνο

λογίας, στην αναβάθμιση της βιομηχανίας και στη βελτίωση του επιπέδου της 

ζωής των γεωργών. Χωματερές υπάρχουν στην Ευρώπη -όπως διαπίστωσε ο κ. 

Δίγκλης- όπως υπ&.ρχουν και εδώ χωματερές. Η διαφορ&. είναι η εξής: Για τις 

χωματερές εκείνες αποζημιώνονται οι αγρότες από τα κεφάλαια των μελών της 

Ε.Ο.Κ. που έχουν οικονομική ευρωστία, ενώ εμάς εδώ οι αμπελουργοί μας δεν 

αποζημιώνονται ή αποζημιώνονται από το πενιχρό κεφάλαιο που δημιουργεί το 

κράτος για τα σταφύλια τους τα οποία πετιούνται ή τα λεμόνια τους ή τα άλλα 

φρούτα τους, τα οποία μπορεί να μην πηγαίνουν σε χωματερές, αλλά σε 

εξευτελιστικές τιμές οδηγούνται στις βιομηχανίες για χυμοποίηση. l(ατά συνέπεια 

και το ζήτημα αυτό των χωματερών ας μη μας ανησυχεί, διότι χωματερές θα 

υπάρχουν και εδώ, όπως υπάρχουν και στην Ευρώπη, με τη διαφορά ότι από τώρα 

και στο εξής οι γεωργοί θα πληρώνονται τους καρπούς των κόπων τους, όταν οι 

ίδιοι θα αναγκάζονται να διαθέτουν σε εξευτελιστικές τιμές τα προϊόντα τους. 

Επί των άλλων θεμάτων τα οποία έχουν παρουσιαστεί, θα ήθελα να 

παραθέσω τα ακόλουθα: Ο κ. Δίγκλης είπε ότι εμείς θα θέλαμε -εννοώντας το 

ΑΚΕΛ- την ένταξη στην Ευρώπη των εργαζομένων και του σοσιαλισμού πρώτα. 
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Αφού 8ηλα8ή σοσιαλιστιχοποιηθεί χαι yινει η Ευρώπη των εργαζομένων, τότε να 

ζητήσουμε την ένταξή μας εχεί. Ως αντίλογο θα παρατηρούσα ότι την ένταξη την 

οποία επι8ιώχοuμε εμείς θέλουμε να την επιτύχουμε με την Ευρώπη των ι8εών, 

των ανθρώπινων 8ιχαιωμάτων, την Ευρώπη των θεσμών εκείνων που συνιστούν το 

μεγαλείο που λέγεται σήμερα ευρωπαϊκός πολιτισμός της σύγχρονης ανθρω

πότητας. Αν υπάρχει ένα μεγαλείο στο σύγχρονο πολιτισμό, είναι ο πολιτισμός 

που εκφράζει αυτή η Ευρώπη. 

Σπεύ8ουμε να ενταχθούμε στην Ευρώπη όχι του χθες, όχι στην Ευρώπη του 

σήμερα, αλλά στην Ευρώπη του αύριο, στην Ευρώπη που θα περικλείει όλους τους 

λαοός της, από τα Ουράλια μέχρι τον Ατλαντικό, από την Αμμόχωστο, από τον 

Απόστολο Αν8ρέα μέχρι τη Λυσσαβώνα. Αυτή την Ευρώπη οραματιζόμαστε. Και 

αυτή η Ευρώπη Οε Οιέλαθε της προσοχής του Μιχαήλ Γχορμπατσώφ ο οποίος σε 

ομιλία του, την οποία έχω εΟώ, ε(πε επL λέξει ότι « ... θα Οημιουργηθεί ένας 
αχανής οικονομικός χώρος από τον Ατλαντικό μέχρι τα Ουράλια, όπου τα 

ανατολικά και τα Ουτικά μέρη θα ε(ναι τόσο ισχυρά και αναπόσπαστα συνΟε

Οεμένα)). Εμε(ς θέλουμε να ενταχθούμε σ' αυτό τον ευρωπαϊκό χώρο του Μιχαήλ 

Γκορμπατσώφ. Και να μην καταβάλλονται τόσο μεγάλες προσπάθειες να αλλάξει 

η έννοια των λόγων του, όταν μας έλεγε πως θέλει το Κοινό Ευρωπα'ίκό Σπίτι, 

από τους πλέον έγκυρους, θα ανέμενε κάποιος, ερμηνευτές του. Παρερμηνεύοντας 

τα λόγια του φα(νεται ότι ο Μιχαήλ Γχορμπατσώφ περίπου 0-fιλωσε έναν πόλεμο 

όλων εναντ(ον όλων μέσα στην Ευρώπη. Μιλά για Κοινό Ευρωπαϊκό ΣπLτι. Ό,τι 
' 'ζ "' ζ' 'λ ' έ ' ή ' μπορει να εκφρα ει η ισεα του να ησουμε ο οι μας σ να σπιτι, αυτ ειναι χαι η 

' λ' Δ λ "ή ζ' ' Ε ' ' ' ' εννοια των ογων του. η αο 1 ητω η ενωμενη υρωπη η κατω η μη ενωμενη 

Ευρώπη. Γιατί ΟηλαΟή να ερμηνεύουμε με τέτοιο τρόπο το Μιχαήλ 

Γκορμπατσώφ; 

Τώρα, όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι θα χάσουμε τον αΟέσμευτο χαραχτήρα 

της ανεξαρτησίας μας, να μου επιτραπεί να πω ότι Οεν έχασε την ουΟετερότητά 

της η ΙρλανΟία, Οε θα τη χάσει η Μάλτα, που ετοιμάζει την αlτησή της και θα 

την υποβάλει πιο γρ-fιγορα από εμάς, ούτε και η Γιουγκοσλαβ!α, η ηγέτιΟα Ούναμη 

των ΑΟεσμεύτων με τον Τίτο, που το κύριο μέλημα της εξωτερικής της πολιτικής 

είναι η ένταξή της στην Ευρώπη, πρόκειται να χάσει το αΟέσμευτο του 

χαρακτ-fιρα της. Όλοι τείνουμε ακριβώς στην ευρωπαϊκή ένωση και στο ευρω

παϊκό σπlτι, γιατί αυτό επιβάλλει η σύγχρονη απαίτηση χαι οι σύγχρονες 

συνθήκες της ζω-fις των εθνών, ούτως ώστε να Οημιουργήσουμε πραγματικά την 

Ευρώπη την οποία ονειρεύτηκαν τόσοι και τόσοι, το ευρωπαϊκό όραμα, που ξεκινά 

από το Βίκτωρ Ουγκώ, έφθασε επί των ημερών μας στο μέγα Γάλλο πολιτικό, 

τον Ντε Γχωλ, χαι που συνεχίζεται σήμερα με τόσους ζηλωτές. 

Όσον αφορά τώρα το παράπονο το οποίο έχει παρουσιαστεί, ότι οι 

εργαζόμενοι στην l(ύπρο θα Ουσπραγήσουν -μάλλον λέχθηκε Ούο φορές αυτό και 

παρουσιάστηκαν τα κακά της τελωνειακής ένωσης που θα επιταθούν με την 

ένταξή μας- αυτό, όπως είπα, Οεν ισχύει, Οιότι ακριβώς η ένταξη θα άρει 

οποιαΟήποτε μειονεκτήματα είχε η τελωνειακή ένωση, η οποία έγινε χωρίς να 

ληφθούν υπόψη και οι Ουσκολίες που θα προέκυπταν στην οικονομία του τόπου. 

Τελειώνοντας, έντιμοι κύριοι συνάΟελφοι, θέλω να πω ότι εμείς τασσόμαστε 

υπέρ της Ε.Ο.Κ., πρώτιστα γιατί με τον τρόπο τούτο ενισχύουμε την ύπαρξη και 

τη θέση μας. Και Οεύτερο Οιότι εΟώ βρίσκονται οι ανατολικές πόρτες της 

Ευρώπης. Δεν μπορεί από το ευρωπαϊκό οικοΟόμημα να λε(ψει η μεγαλοπρεπής 
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, " , ι , 
εισοσος, που ειναι οι χ ονες, που ειναι τα μνημεία της Σαλαμίνας~ απ οπου 

άρχισε καL ο ευρωπαϊκός πολιτισμός και η διδαχή του χριστιανισμού, που είναι το 
κύριο χαρακτηριστικό της σύγχρονης Ευρώπης. Εκεί που ξεκίνησε ο Απόστολος 
Παύλος την πορεία του στην Ευρώπη, εκεί πρέπει να βρίσκεται _-είναι καθήκον 
μας αυτό- και η πύλη της Ευρώπης. Θα είναι η Ευρώπη της Σαλαμίνας και της 
Λ β , , , ο , 
υσσα ων ας, οπως ει πα, των uραλιων και της Ισλανδίας. Μέσα σ' αυτό τον 

' ' Κ' ( " ' ωραιο χωpο και η υπpος μποpε να ευοαιμονησει. Και ίσως ματαιωθούν τα 
ι ''Ι:' 'λ , λ ι , , τουpχικα σχεσια, παρο ο που τοσοι πο λο σημερα ενεργοuν για να ματαιώσουν 

και αυτό το ενδεχόμενο της βελτίωσης επ' ελαχίστω της θέσης μας. l(αι αν 
σήμερα εξασκείται μια μορφή πίεσης την οποία υπολογ(ζει η Τουρκία η οποία 
εκλι~αρε( να μπε~ στην Ευρώπη, είναι ακριβώς η π(εση από την Ευρώπη, την 
Ευρωπη των ανθρωπινων Οικαιωμάτων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Φάντης. Και θα κάμω την εναλλαγή. Πρέπει να ξέρεις ότι, όταν 

παραχωρείς, μάλιστα στο κόμμα αυτό 1 τα Οικαιώματά σου, τα χάνεις. Να το 
έχεις υπόψη σου. 

(Γέλι") 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι Βουλευτές, 

Η θέση του ΑΚΕΛ κ"ι της Κοινοβουλευτικής Ομάδ"ς ΑΚΕΛ-Αριστεράς στο 

θέμα των σχέσεων l(ύπρου-Ε.Ο.Κ. είναι καλά γνωστή. Από το 1962, όταν για 
πρώτη φορά ανακινήθηκε θέμα σχέσεων Κύπρου-Ε.Ο.Κ., όπως και αργότερα, όταν 

τέθηκε το θέμα της τελωνειακής ένωσης Κύπρου-Ε.Ο.Κ., το ΑΚΕΛ αντιτάχθηκε 

και υποστήριξε τη σύνόεση της Κύπρου με την Ε.Ο.Κ. με τη σύναψη εμπορικών 

συμφωνιών, παρόμοιων μ 1 αυτών που η Ε.Ο.Κ. έχει με μια σειρά άλλες χώρες. 

Αυτή τη θέση την προβάλαμε και την υπερασπιστήκαμε κι απ 1 αυτό το βήμα και 

έξω από τη Έουλή, σε Οημόσιες ομιλίες μας και σε συζητήσεις σε ειόικά 

σεμινάρια. Υποστηρίξαμε αυτή τη θέση, γιατί πιστεύαμε κι εξακολουθούμε να 

πιστεύουμε πως η τελωνειακή ένωση της Κύπρου με την Ε.0.1(, θα έχει 

καταστροφικά αποτελέσματα στην κυπριακή οικονομία, τόσο στη βιομηχανία όσο 

και στον ευρύτερο γεωργικό τομέα. Με συνέπεια. προς αυτή τη θέση κατα

ψηφίσαμε τη συμφωνία τελωνειακής ένωσης Κύπρου-Ε.Ο.Κ., όταν αυτή τέθηκε σ' 

αυτό το Σώμα για επικύρωση. Ενάντια στη συμφωνία για τελωνειακή ένωση 

Κύπρου-Ε.Ο.Κ. τάχθηκαν επίσης, όπως είναι γνωστό, και οι Βουλευτές της 

ΕΔΕΚ κ"ι η συμφων(" επικυρώθηκε με τις ψήφους ΔΗ.ΣΥ.-ΔΗ.ΚΟ. 

Σήμερα, χωρίς να υπάρχουν αντικειμενικά ισχυροί λόγοι, τέθηκε από τον 

Κοινοβουλευτικό .Εκπρόσωπο του ΔΗ.Ι<:Ο. θέμα για υποβολfι τώρα αίτησης για 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ .. Και το θέμα αυτό τίθεται κατά τέτοιο τρόπο, 
ώστε να προσάπτεται μομφή στον Πρόεόρο για ολιγωρία, όσον αφορά την 

υποβολή της αίτησης για ένταξη άμεσα, εόώ και τώρα. 

Η θέση μας πάνω στο θέμα που έθεσε ο κ. Γαλανός είναι επίσης καλά 

γνωστή. Την αναπτύξαμε και την υποστηρίξαμε απ 
1 
αυτό το βήμα κατά τη 

συζήτηση του ίόιου θέματος τον περασμένο Ιούνη. Αυτή τη θέση, ότι Οηλαόή 

είμαστε ενάντια στην ένταξη της Ι\:ύπρου στην Ε.Ο.Κ. για οικονομικούς, 

πολιτικούς, κοινωνικούς και πολιτιστικούς λόγους και συνεπακόλουθα και ενάντια 

στην υποβολή αίτησης τώρα ή στο μέλλον, την επανέλαβε και την υποστήριξε με 
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ισχυρά επιχειρήματα ο Κοινοβουλευτικός Εχπpόσω-πος της Ομάδq.ς μας . χ. 
Κωνσταντίνου, όπως και ο προηγούμενος ομιλητής, ο συνάδελφος χ. Δ(γχλης, 

κατά τη συζήτηση του θέματος την περασμένη Πέμπτη. 

Από τις αγορεύσεις των συναδέλφων που υποστηρίζουν την άμεση LΙποβολή 

αίτησης για ένταξη, είναι φανερό ότι βρισκόμαστε μπροστά σε μια συντονισμένη 

εκστρατεία που στοχεύει στο να υποχρεωθεί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με 

ψήφισμα ή απόφαση της Βουλής να υπΟβάλει εδώ και τώρα αίτηση για ένταξη της 

Κύπρου στην Ε.0.Ι( .. Ο χ. Γαλανός κατηγόρησε τον Πρόεδρο χ. Βασιλείου ότι 

ακολουθεί παρελκυστική πολιτική σ' αυτό το θέμα 1 γιατί, όπως είπε ο χ. 

Γαλανός, ο Πρόεδρος έχει μικροπολιτικές δεσμεύσεις με το ΑΚΕΛ, ότι υποκύπτει 

στην επιρροή χαι τις αξιώσεις της βρετανικής κυβέρνησης· χαι ότι 8έχεται τις 

αξιώσεις της τουρκικής πλευράς. 

Τα ί8ια περίπου υποστήριξε με 8ιαφορετιχά λόγια χαι ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ χ. Χατζη8ημητρίου, ενώ ο χ. Μαρχί8ης, μιλώντας εχ 

μέρους του ΔΗ.Σ1'., εν8ιέτpιψε πιο πολύ στη συνταγματική πτυχή του θέματος 

που την παρουσίασε ως αμφιλεγόμενη. 

Είναι η πεποίθησή μας, κύριε Πρόε8ρε, ότι αυτή η εκστρατεία χαι άκαιρη χαι 

άσκοπη είναι χαι το αίτημα ουσιαστικά χωρίς αντικείμενο χαι περιεχόμενο. Γιατί 

ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας χ. Βασιλείου έχει 8ιασαφηνίσει πλήρως τη θέση του 

πάνω σ' αυτό το θέμά. Μόλις την περασμένη Κυριακή, μιλώντας σ' ανοιχτή 

συγκέντρωση στη Δερύνεια, είπε σχετικά με το υπό συζήτηση θέμα τα εξής: 

((Πρώτα απ' όλα για να γ(νει μια χώρα μέλος της Ε.Ο.Κ., όποια χώρα χαι 

να 'ναι, πρέπει η Ε.0.Ι{. να θέλει να την χάνει μέλος της. Η Ε.0.Ι(., όπως 

δήλωσε πριν δυο περίπου βδομάδες ο Πρόεδρος της Γαλλίας κ. Μιτεράν στην 

Εθνοσυνέλευση της Ευρωβουλής, πριν το 1993 8εν πρόκειται να μελετήσει ή να 
σκεφθεί το θέμα της επέκτασής της ... 

... Για λόγους καθαρά 8ιχούς της, που 8εν έχουν οποια8ήποτε σχέση με την 
Κύπρο ή με άλλη χώρα που εν8ιαφέρεται να γίνει μέλος, η Ε.Ο.Κ. 8εν μπορεί να 

ασχοληθεί αυτή τη στιγμή με την επέκτασή της, γιατί απλούστατα ο βασικός της 

στόχος είναι να λύσει το θέμα της ενιαίας αγοράς χαι να ενοποιήσει τα 8ιάφορα 

νομίσματα των χωρών-μελών της. Μετά το 1993 θ' αρχίσει να μελετά το ζήτημα 
χαι τότε θα αποφασίσει κατά πόσο θα 8εχτεί άλλα μέλη ......... Η •. 

Και ο Πρόεδρος κατέληξε με τα εξής: αΗ Ε.Ο.Κ. θα μελετήσει όλα τα 

θέματα της επέκτασής της κατά κάποιο ομα8ιχό τρόπο. Αυτή είναι η γραμμή χαι 

τα μηνύματα που παίρνουμε σήμερα από την Ε.Ο.Κ ... .>J. 

Αυτή είναι, κύριε Πρόε8ρε, η πραγματικότητα χαι αυτο( είναι οι πραγματικοί 

λόγοι για τους οποίους ο Πρόε8ρος χ. Βασιλείου 8ε θεωρεί ορθό να υποβάλει τώρα 

αίτηση για ένταξη της Κύπρου στην Ε.0.Κ .. l{αί κανένας από τους ισχυρισμούς 

που επικαλέστηκε ο χ. Γαλανός 8εν έχει σχέση με αυτή την πραγματικότητα. 

Ούτε εκβιάζεται από το ΑΚΕΛ ο Πρόε8ρος ούτε η μη υποβολή αίτησης τώρα 

σημαίνει ότι ο Πρόε8ρος υποκύπτει σε πιέσεις ή αξιώσεις της βρετανικής 

κυβέρνησης ή του Ντενκτάς. 

Εξάλλου διακηρυγμένη θέση του Προέδρου κ. Βασιλείου είναι ότι θα 

8ιαβουλευτεί με την πολιτική ηγεσία χαι έχει 8εσμευθεί, σύμφωνα με το 

προεκλογικό του πρόγραμμα, να προσφύγει και στον ί8ιο το λαό για το θέμα της 

τελωνειακής ένωσης που αποτελεί μια πτυχή στις σχέσεις l{ύπρου-Ε.0.Ι( .. 

Την άποψη ότι η Ε.Ο.Κ. 8εν είναι 8ιατεθειμένη να εξετάσει σήμερα ή πριν το 

1993 οποιαδήποτε αίτηση για ένταξη στις γραμμές της άλλης χώρας την 
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επιβεβαίωσαν και άλλοι παράγοντ"ες και θ., αναφερ.θώ αργότερα σε σχετικές 
δηλώσεις τους. Με την πτυχή της συνταγματικότητας ή μη που έθιξε ο χ. 

Μαρκ(δης δε θα χαταπιαστώ. Γι' αυτό το θέμα υπάρχει το αρμόδιο Σώμα, η 

αρμόδια Αρχή, το Ανώτατο, υπό την ιδιότητά του ως Συνταγματικό Δικαστήριο. 

Σ' αυτό εναπόκειται να αποφασ(σει και να αποφανθεί στο θέμα της συνταγματι

κότητας ή μη της ένταξης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ .. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Το θέμα της ένταξης της Κόπρου στην E.0.IC. δεν εγείρεται για πρώτη φορά. 
Τέθηκε και προηγούμενα και τα κόμματα με δηλώσεις των αρχηγών ή εκπρο

σώπων τους είχαν τοποθετηθεί. Αξίζει νομίζω να καταφύγουμε σε κάποιες τέτοιες 

δηλώσεις, για να δούμε πώς τοποθετούνταν τότε κάποια κόμματα και πώς 

τοποθετούνται τώρα. να συγκρίνουμε τις προηγούμενες δηλώσεις τους με τις 

σημερινές θέσεις τους. 

Ας πάρουμε πρώτα το ΔΗ.ΚΟ .. Η σαφής τοποθέτηση του ΔΗ.ΚΟ., που δεν 
επιδέχεται την παραμικρή παρερμηνε(α, διακηρύχθηκε από τον τότε Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας, Πρόεδρο του ΔΗ.ΚΟ. χ. Κυπριανού, μέσω του Υπουργού του των 

Εξωτερικών χ. Ιακώβου, με δήλωση που έγινε στις 25.5.87. Ο χ. Ιακώβου, 

καθορίζοντας τη θέση της τότε κυβέρνησης και του Προέδρου χ. Κυπριανού, 

3ήλωσε τα εξής: 

«Παρά την αίτηση της Τουρκίας για πλήρη ένταξη, η κυβέρνηση 3εν έχει 
διαφοροποιήσει τη θέση την οπο(α υιοθέτησε από το 1971-1972, όταν 

διαΠραγματευόταν τη συμφωνία σύνδεσης, και που αναφέρε-vαι αποκλειστικά στην 
τελωνειακή ένωση)). 

Και πρόσθεσε πιο κάτω αυτά που έχουν άμεση σχέση με το υ~ό συζήτηση 
θέμα: 

«Δεν αντιμετωπίζεται περίπτωση υποβολής α(τησης για πλήρη ένταξη, 

τουλάχιστον προς το παρόν». 

Αυτή τη θέση, ότι δηλαδή η κυβέρνηση Κυπριανού δεν αντιμετώπιζε 

περ(πτωση υποβολής α(τησης για πλήρη ένταξη, την υπερασπlστηχε με σχετική 

δήλωσή του ο τότε κυβερνητικός εκπρόσωπος χ. Βοσχαρίδης, ένα μήνα αργότερα, 

συγκεκριμένα τον Ιούνη του 1987. Απαντώντας σε σχετική ερώτηση ο χ. 

Βοσκαρί3ης 3ιέψευσε ότι ο κ. Κυπριανού συζήτησε με την τότε κυβέρνηση της 

Ελλάδας, κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, θέμα ένταξης χι επανέλαβε τη θέση, όπως την 

ανέφερε ο Υπουργός Εξωτερικών 1'ης κυβέρνησης του χ. Κυπριανού, 

Όσον αφορά την ΕΔΕΚ, επιτρέψετέ μου να παραθέσω την απάντηση που ο 

Πρόε3ρ6ς της κ. Λυσσαρί3ης έ3.ωσε σε 3ημοσιογραφική 3ιάσκεψη, που είχε στα 

πλαίσια της προεκλογικής του εκστρατείας στις 25.11.87, πριν από δύο χρόνια. 

Απαντώντας σ / ερώτηση δημοσιογράφου γιατί η ΕΔΕΚ αντιτίθεται στην 
ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ., ο κ. Λυσσαρί3ης είπε: 

((Πρέπει να υπάρχει μια τρομαχτική παρεξήγηση. Η Ε.Ο.Κ. ουδέποτε έδειξε 

πρόθεση να δεχτεί την Κύπρο ως μέλος. Αυτό θα πρέπει να το γνωρίζουν εκείνοι 

που πιστεύουν ότι αυτό θα ήταν θετικό, γιατί υποτίθεται ότι, αν η Ε.Ο.Κ. 

δεχόταν την Κύπρο ως πλήρες μέλος, θα έπρεπε να αναλάβει και την υποχρέωση 

της αποχώρησης των τουρκικών στρατευμάτων και της κατοχύρωσης των δικαιω

μάτων όλων των πολιτών. Αλλά έγινε πέραν τούτου σαφέστατο ότι η Ε.Ο.Κ. 

ουδέποτε αποδέχθηκε, ουδέποτε σκέφτηκε να αποδεχτεί την Κόπρο ως πλήρες 
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μέλος>). Και για να ~νισχύσει αυτή την άποψή του ο χ. Λυσσαp(Οης πρόσθεσε: ((Σε 

συνομιλία που είχα με το Σεϋσόν, με τον οποίο συνΟέομαι χαι προσωπικά, έθεσα 

ακριβώς αυτό το ερώτημα. Του είπα θέλω μια ειλικρινή, έντιμη χι αν θέλεις μια 

συντροφική απάντηση, γιατί είμαστε και οι Ουο σοσιαλιστές: Ύπάpχει πιθανότητα 

να γίνει η Κύπρος πλήρες μέλος της Ε.0.1(., πριν λύσει το πρόβλημά της; Η 

απάντηση ήταν ΟΧΙ. Δηλα'8ή βάζουμε το άλογο πριν από το χάρο. Επομένως όλα 

αυτά τα οποία λένε για πολιτικές επιπτώσεις Οεν υφίστανται.» 

Αυτή ήταν η απάντηση που είχατε Οώσει χα:τά τη Οημοσιογραφιχή σας 

Οιάσχεψη στις 25.11.1987. Η πιο πάνω θέση του χ. Λυσσαρίδ:η είναι πέρα ως 

πέρα σαφής. Η Ε.Ο.Κ. Οεν πρόκειται να Οεχτεί την Κύπρο ως πλήρες μέλος, ε(τε 

χάνουμε τώρα αίτηση ε(τε μετά το 1993, πριν η Κύπρος λύσει το πολιτικό της 
πρόβλημα. 

Σε πολύ πρόσφατη συνέντευξή του, χαι συγκεκριμένα στη συνέντευξή του στη 

ΧΑΡ Α ΥΓΗ μόλις την περασμένη Κυριακή, 5 τρέχοντος, ο κ. Λυσσαρίδης 

φαίνεται διαφοροποίησε την πιο πάνω θέση του ως εξής: «Η ΕΔΕΚ, είπε ο χ. 

Λυσσαρί.δης, τάσσεται υπέρ της υποβολής αίτησης για ένταξη στην κοινότητα για 
πολιτικούς λόγους, δηλαδή για να τεθεί η Ε.Ο.Κ. προ των ευθύνων της να 

βοηθήσει στη λύση του Κυπριακού προβλήματος,)) Η θέση αυτή συμπίπτει με κάτι 

που είπε στην ομιλία του στη Βουλή την περασμένη Πέμπτη ο κ. Χατζη

δημητρίου. ((Με την υποβολή αίτησης θα ενισχυθεί η Θέση της Κύπρου, γιατ( το 

Κυπριακό θα είναι θέμα ευρωπα'ίχό χαι τότε η Ευρώπη θα αναγκαστεί να 

ασχοληθεί με το Κυπριακό». Αυτή είναι τώρα η τοποθέτηση της ΕΔΕΚ. 

Όμως ο κ. Λυσσαρ(δης στην ίδια συνέντευξή του στη ΧΑΡΑΥΓΗ της 

περασμένης Κυριακής είπε και τα πιο κάτω: 

,,,,, δε συζητούμε με χα.νένα τρόπο ένταξη της μισής Κύπρου, γιατί αυτό θα 
σήμαινε νομιμοποίηση του διαχωρισμού. Είναι σαν να δέχομαι ότι το άλλο τμήμα 

δεν ανήκει στον χυπριαχό χώρο». Και προσθέτει: «Για τούς συμφωνούντες ή τους 

διαφωνούντες έχω την εντύπωση ότι το θέμα εξακολουθεί να είναι θεωρητικό, 

διότι δε νομίζω ότι η Ε.Ο.Κ. είναι έτοιμη να δεχτεί την Κύπρο ως μέλος της)>. 

Και ενώ όλοι παραδέχονται ότι η Ε.Ο.Κ. δεν είναι έτοιμη να δεχτεί την 

Κύπρο στους κόλπους της, όπως μας το είπαν καθαρά και ο Πρόεδρος της 

Γαλλίας χ. Μιτεράν και ο προσωπικός φίλος του χ. Λυσσαρίδη κ. Σεϋσόν χαι πριν 

μερικές μέρες ο -Υπουργός Εξωτερικού Εμπορίου του Βελγίου κ. Ουρπέιν, που 

βρισκόταν στην Κύπρο για συνομιλίες, το ΔΗ.ΚΟ. μαζί με τα άλλα δυο κόμματα 

επιμένουν να θέσουν τον Πρόεδρο χ. Βασιλι::ίου στο ((σκαμνί», στο εδώλιο του 

κατηγορουμένου, κατηγορώντας τον για ολιγωρία, για κωλυσιεργία, για μη 

σεβασμό προς τις απόψεις της πλειοψηφίας της Βουλής. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όταν επικαλέσθηκα τις προηγούμενες δηλώσεις του κ. Κυπριανού και του κ. 

Λυσσαρίδη που ε(ναι αντίθετες προς τη σημερινή τους θέση πάνω στο υπό 

συζήτηση θέμα, δεν ήθελα να υποβάλω ή να. υποστηρίξω ότι δεν είναι δικαίωμα 

οποιουδήποτε κόμματος να αλλάξει τη θέση του, αν νομίζει ότι η προηγούμενη 

θέση του δεν ήταν ορθή. Ασφαλώς είναι αναφαίρετο δικαίωμα του καθενός να 

ή ' θ' ' ' ψ ' ' " τροποποι σει μια προηγουμενη εση του, αν εχει την απο η οτι αυτο οικαιο-

λογείται από νέα δεδομένα. Έτσι, το ερώτημα που τίθεται είναι: Έχουν αλλάξει 

τα δεδομένα που αφορούν το υπό συζήτηση θέμα από το 1987, όταν και η τότε 
κυβέρνηση Κυπριανού και η ΕΔΕΚ είχαν την άποψη ότι δε δικαιολογείται 
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υποβολή α(τησης για ένταξη της l(ύπρου στην Ε.0.1(.; Ποια ήταν τα δεδομένα 

τότε και ποια σήμερα; 

Ε(ναι η Οική μας άποψη ότι καθόλου δεν έχουν αλλάξει τα δεδομένα, ώστε να 
" λ ' ' ' ψ 1 Ι ~ / Ι κ' β 'λ υtκαιο ογειται σημερα η απο η οτι πρεπει εσω και τωρα η υπρος να υπο α ει 

αίτηση για Ι:νταξή της στην Ε.Ο.Κ .. Και πρώτα, η (δια η Ε.Ο.Κ. δεν Ι:χει 

διαφοροποιήσει καθόλου τη θέση της. Και το 1987 και σήμερα, η Ε.Ο.Κ. 1 μέσω 
των πιο αρμόδιων λειτουργών της, μας το έκαμε καθαρό και τότε και σήμερα ότι 

Οεν υπάρχει καμιά πιθανότητα να εξεταστεί. αίτηση της Κύπρου για ένταξη πριν 

από το 1993 και ότι Οεν υπάρχει καμιά προοπτική ή πιθανότητα η Κύπρος να 
γίνει πλήρες μl:λος, δηλαδή να ενταχθε( στην Ε.Ο.Κ., τα προσεχή 15 - 20 χρόνια, 
όσο Οιαρκει το χρονοδιάγραμμα της τελωνειακής ένωσης Κύπρου-Ε.Ο.Κ. και 

οπωσδήποτε πριν λυθεί το Κυπριακό. Συμπέρασμα: Από την πλευρά της E.O.IC., 
από άποψη Ε.Ο.Κ., τιποτε απολύτως δεν έχει αλλάξει. 

l'πάρχει όμως το επιχείρημα ότι «με την υποβολή αίτησης θα ενισχυθεί η· 

θέση της Κύπρου, γιατί το Κυπριακό θα 'ναι θέμα ευρωπαϊκό» και ότι έτσι «θα 

τεθεί η Ε.Ο.Κ. προ των ευθυνών της)). Ότι το Κυπριακό είναι θέμα τούρκικης 

εισβολΊ)ς και κατοχής, ότι το 37% του κυπριακού εδάφους βρίσκεται υπό την 
κατοχή της Τουρκίας, ότι υπάρχουν στην κατεχόμενη περιοχή πάνω από 30,000 
τούρκικα κατοχικά στρατεύματα και πάνω από 60 χιλιάδες έποικοι, ότι ο 

Ντενκτάς ανακήρυξε το Νιόμβρη του 1983 το παράνομο Τ/Κ κράτος, όλα αυτά 
τα γνωρίζει πολύ καλά η Ε.Ο.Κ., όπως και κάθε κράτος-μέλος της. Γνωρίζει 

επίσης η Ε. Ο.Κ. πολύ καλά ότι, αν το Κυπριακό βρίσκεται σε αδιέξοδο και 

αποτελμάτωση, αυτό οφείλεται στην αδιαλλαξία της τούρκικης πλευράς, που 

πηγάζει κι εξυπηρετεί τις επεκτατιΚές βλέψεις και επιδιώξεις των στρατοκρα-rών 

της 'Αγκυρας. Συνεπώς, αν η Ε.Ο.Κ. δεν κινείται στο βαθμό και με τη 

δραστηριότητα που θα θέλαμε να κινηθεί και να συμβάλει προς την κατεύθυνση 

μιας δίκαιης λύσης του Κυπριακοό, δεν είναι γιατί αγνοεί την ουσία του 

προβλήματός μας. Εμείς θα χαιρετούσαμε κάθε θετική προσπάθεια, κάθε θετικό 

και συγκεκριμένο διάβημα και κάθε ενέργεια από την πλευρά της Ε.Ο.Κ. που θα 

συνέβαλλε στην προώθηση μιας δίκαιης λύσης του Κυπριακού, φτάνει κάθε τέτοια 

κίνηση ή ενέργεια της Ε.Ο.Κ. να είναι στα πλαίσια του Ο.Η.Ε. και να συνάδει με 

τις αποφάσεις του για το Κυπριακό και με τις Συμφωνίες Κορυφής. Εμείς 

πιστεύουμε ότι η Ε.Ο.Κ. μπορεί και έχει τις δυνατότητες να ενεργήσει προς αυτή 

την κατεύθυνση. Αν δεν το κάμνει ή αν δεν είναι ικανοποιητικό αυτό που κάμνει, 

δεν είναι γιατί έχει άγνοια του Κυπριακού ή γιατί δε συναισθάνεται τις ευθύνες 

της, αλλά γιατί νομίζει ότι με τον τρόπο και στο βαθμό που ενεργεί σήμερα δεν 

παραβλάπτονται τα γενικότερα πολιτικοστρατιωτικά της συμφέροντα. Αυτό που 

καθορίζει την πολιτική των χωρών-μελών της Ε.Ο.Κ. έναντι της Κύπρου και του 

προβλήματός μας είναι ακριβώς αυτά τα γενικότερα πολtτικοστρατιωτικά της 

συμφέροντα. ΙCι αποτελεί αυταπάτη να πιστεύεται ότι, με το να υποβάλει η 

Κύπρος αίτηση για ένταξη στην E.O.IC., αυτό το γεγονός θα επηρεάσει την 

πολιτική των χωρών-μελών της, ώστε να γίνουν προασπιστές και μαχητές για μια 

δίκαιη λύση του Κυπριακού. 

Εξάλλου, αυτό το συμπέρασμα ενισχύεται, αν ρίξουμε μια ματιά στις 

ελλαδοτουρκικές σχέσεις. Για χρόνια τώρα οι σχέσεις αυτές είναι σχέσεις έντασης 

και αντιπαράθεσης. Για χρόνια υποβόσκει η εχθρότητα μεταξύ Ελλάδας και 

Τουρκίας. ΙCι όμως και οι δυο αυτές χώρες είναι μέλη του ΝΑ ΤΟ. Και παρά την 

ανησυχία και την ενόχληση που αισθάνεται απ' αυτή την ανωμαλία στις σχέσεις 
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δυο μελών του και παρά τον κίνδυνο να ατονήσει η νοτιοανατολική πτέρuγά. του, 

το ΝΑ ΤΟ δε φρόντισε να λύσει αυτές τις διαφορές δικαιώνοντας την πλευρά που 

έχει δίκαιο και χατα.8ικάζοντας την πλευρά. που έχει άδικο. Κατά τη γνώμη μας 

τίποτε δεν έχει αλλάξει από τ.α δεδομένα, όπως αυτά ήταν πριν 2 χρόνια, όταν ο 
τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας χ. Κυπριανού χαι ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ χ. 

Λυσσαρίδης έκαμναν τις δηλώσεις ότι δεν έμπαινε θέμα α.ιτησης για ένταξη της 

Κύπρου στην Ε.Ο.Κ .. Γι' αυτό νομίζουμε ότι ούτε σήμερα πρέπει να τίθεται 

τέτοιο θέμα. 

Εξάλλου, όλοι παραδέχονται ότι, και να υποβληθεί τώρα αίτηση, αυτή δε θα 

εξεταστεί πριν από το 1993 και η τυχόν ένταξη της Κύπρου δεν μπορεί να γίνει 
στην καλύτερη περίπτωση πριν περάσουν 15 τουλάχιστον χρόνια και οπωσδήποτε 
πριν λυθεί το Κυπριακό. 

Για μας εlναι χαθαρό ότι το υπό συζήτηση θέμα τέθηχε για αντιπολι

τευτικούς σχοπούς χαι επι8ιώξεις. Παρόλ / αυτά, θέλουμε να πιστεύουμε ότι οι 

συνά8ελφοι που έχουν ταχθεί υπέρ της υποβολής αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

ε8ώ χαι τώρα, εκτιμώντας σωστά τα 8ε8ομένα, συναισθανόμενοι την ευθύνη που 

όλοι μας έχουμε έναντι της Κύπρου χαι συνει8ητοποιώντας τους χιν8ύνους που 

ελλοχεύουν από μια λανθασμένη χίνηση της πλευράς μας -χαι αναφέρομαι ε8ώ 

στον χίν8υνο που υπέ8ειξε ο χ. Λυσσαρί8ης, ότι «με χα.νένα τρόπο 8ε συζητούμε 

ένταξη της μισής Κύπρου, γιατί αυτό θα σήμαινε νομιμοποίηση του 8ιαχωρισμού. 

είναι σαν να 8έχομαι ότι το άλλο τμήμα 8εν ανήχει στον ~υπριαχό χώρο»-- θα 

χάμουν 8εύτερες, πιο ψύχραιμες σκέψεις. Γιατί 8εν πιστεύουμε ότι υπάρχουν 

Βουλευτές που θα 'θελαν να βλάψουν την Κύπρο χαι τον αγώνα του λαού μας για 

επιβίωση χαι 8ιχαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν 8ώσω το λόγο στον χ. lερο8ιαχόνου χαι επει8ή 8ε θέλω να ασκήσω το 

8ιχαίωμά μου να μιλήσω από το βήμα, θα πω απλώς ότι θα έχαμνα σαφές σ' 

οποιο8ήποτε Βουλευτή από τον οποίο γινόταν αναφορά ότι οι θέσεις μου ήταν χαι 

είναι οι ί8ιες χαι θα παραχαλέσω αυτό απλώς να εξαχθεί απ' αυτά που 

αναγνώστηκαν, γιατί 8ε θα ήθελα να ασχήσω αυτό το 8ιχαίωμα. 

Ο χ. lερο8ιαχόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, χύριοι συνά8ελφοι, 

Μιλώντας από αυτό το βήμα πριν τέσσερα περίπου χρόνια πάνω στο ί8ιο 

θέμα~ είχα αναφέρει μεταξύ άλλων ότι ένας από τους σοβαρούς λόγους για τους 

οποίους το ΑΚΕΛ αντιτίθεται στη σύν8εση ή χαι ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

είναι ένεχα ι8εολογίας. 

Πράγματι το ΑΚΕΛ είχε στενές ι8εολογιχές σχέσεις με τις ανατολικές 

χώρες. Και τότε οι ανατολιχές χώρες βρίσκονταν σε μεγάλη απόσταση από τις 

χώρες της Ε.Ο.Κ. Σήμερα ήλπιζα ότι οι ιaεολοyιχοί λόγοι δε θα υπήρχαν ή 

τουλάχιστο ότι θα ήταν πολύ πιο α8ύνατοι. Γιατl σήμερα οι ανατολικές χώρες 8ε 

βρίσκονται χαι σε τόσο μεγάλη απόσταση από τις ι8έες της Ε.Ο.Κ. ή από το 

ευρωπαϊκό πνεύμα. 

Δυστυχώς, τώρα που άχουσα τις ομιλίες των συνα8έλφων χαι ι8ιαίτερα του χ. 

Δίγχλη χαι τις ερμηνείες που 8ίνει στις 8ηλώσεις χαι στην πολιτική του 

Γχορμπατσώφ και των άλλων ηγετών των ανατολικών χωρών, πείστηκα ότι οι 
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συνά8ελφοι του ΑΚΕΛ Οεν έχουν καταλάβει ή δε θέλουν να καταλάβουν τι γίνεται 

στην Ευρώπη. Και αν συνεχιστεί αυτή η αδυναμία προσαρμογής, να είναι βέβαιοι 

ότι οι ι8έες τους μόνο μέσα στην Ε.Ο.Κ. θα γίνονται αποδεχτές. Γιατί μόνο μέσα 

στην Ε.Ο.Κ. μπορεί να φιλοξενηθεί οποιαδήποτε ι8έα. Σίγουρα στις ανατολικές 

χώρες Οε θα γίνονται απο8εχτές. Και αν υπάρχουν σήμερα ακόμα μια - 8υο εστίες 

στις οποίες μπορεί να γίνονται αποδεχτές, σύντομα ούτε αυτές οι εστίες 8ε θα 

υπάρχουν. 

'Η θελα να αναφερθώ πολύ σύντομα, κύριε Πρόε8ρε, στις οικονομικές επι

πτώσεις στις οποίες αναφέρτηχε ο χ. Δίyχλης. Θα ήθελα να πω απλά ότι οι χώρες 

της Ε.Ο.Κ. ήταν πάντοτε η παραδοσιακή μας αγορά τόσο στις εξαγωγές όσο και 

στις εισαγωγές. Με τη σύνδεσή μας και ένταξη με την Ε.Ο.Κ. κρατούμε αυτή την 

αγορά ανοιχτή και την ενισχύουμε. Και θα. αναφερθώ σε δυο - τρία. στοιχεία. και 

αριθμούς. 

Το πρώτο εξάμηνο του 1989, 3ηλα3ή από 1.1.89 μέχρι 30 Ιουνίου, είχαμε 
εξαγωγές 79% των γεωργικών μας προϊόντων στην Ε.Ο.Κ. και κάτι περισσότερο 
από 50% των βιομηχανικών μας προϊόντων και αυτά εξαγωγές στην Ε.Ο.Κ. 

Πρόσθετα. 4 7% των γεωργικών προ'ίόντων που εκβιομηχανίζονταν. 

Και ερωτώ: Αν μείνουμε έξω από την Ε.Ο.Κ., πού θα. εξάγουμε τη γεωργική 

μας παραγωγή; Πού θα εξάγουμε το 50% της βιομηχανικής μας παραγωγής; 

Ποια. είναι η ουσία. του θέμα.τος που συζητούμε, κύριοι συνάδελφοι; 

'Ενεχα. της γεωγραφικής της θέσης η Κύπρος βρισκόταν σχεδόν πάντοτε 

κάτω από την κατοχή ή την αποτελεσματική επιρροή της δύναμης εκείνης που 

έλεγχε την ανατολική Μεσόγειο. Αυτό γινόταν σχεδόν πάντοτε σ' όλη μας την 

ιστορία.. Τους τελευταίους τέσσερις αιώνες βρισκόταν κάτω από την οθωμανική 

αυτοκρατορία., δηλαδή τη δύναμη που έλεγχε την α.να.το~ιχή Μεσόγειο. Το 1878 η 
διοίκηση μεταβιβάστηκε στη Βρετανία., μια. δύναμη που είχε ζωτικά συμφέροντα. 

και άρχισε να. ελέγχει την ανατολική Μεσόγειο. 

Από το 1974 ένα. μεγάλο μέρος της Κύπρου κατέχεται από την Τουρκία., μια. 
μεγάλη χώρα. με επεκτατικές βλέψεις στο γεωγραφικό χώρο που την περιβάλλει. 

Τ α.υτόχρονα. δυτικά της Κύπρου ενοποιείται αυτός ο πολιτιχο-οιχονομιχός οργα

νισμός που λέγεται Ευρωπαϊκή Κοινότητα.. 

Πέραν της γεωγραφικής γειτονίας, η Κύπρος συνδέεται με τις χώρες της 

Ε.Ο.Κ. πολιτειακά, δηλαδή έχει το ίδιο πολιτικό σύστημα., ιστορικά, πολιτιστικά, 

θρησκευτικά, οικονομικά και άλλα.. Η Ε.Ο.Κ. με τη σειρά της έχει ζωτικά 

συμφέροντα. στην ανατολική Μεσόγειο. 

Μέχρι τώρα. οι σχέσεις της Κύπρου με την εκάστοτε δύναμη που έλεγχε την 

ανατολική Μεσόγειο ήταν σχέσεις άνισες, δηλαδή ελέγχοντος και ελεγχομένου, 

καταχτητή και δούλου. Με τις νέες σχέσεις που η Κύπρος άρχισε να. δια.μορφώνει 

με την Ε.Ο.Κ., δηλαδή με την τελωνειακή ένωση και μελλοντικά με την πλήρη 

ένταξη, για. πρώτη φορά προσφέρεται η δυνατότητα. να. αποκτήσουμε σχέσεις 

βασισμένες στην πολιτική ισότητα. με μια. πανίσχυρη δύναμη που έχει ζωτικά 

συμφέροντα. και ασκεί καθοριστική επιρροή στο γεωγραφικό μας χώρο. Για. πρώτη 

φορά προσφέρεται ευκαιρία. η Κύπρος, ως πλήρες μέλος, να. καταστεί σύνορο της 

Ε.Ο.Κ. 

Ένας δεν πρέπει να. σταματά στο τι είναι η Ε.Ο.Κ. σήμερα., αλλά στο τι θα. 

εξελιχτεί στο μέλλον. Στα 30 χρόνια που πέρασαν από την ί3ρυση της Ε.Ο.Κ. 
έχει διανυθεί τέτοια. ενοποιητική πορεία. που πείθει ότι σύντομα. θα. μιλούμε για. 

τις Ηνωμένες Πολιτείες της Ευρώπης. 
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Και το ερώτημα είναι: Θέλουμε να συμμετάσχουμε στην ενοποιημένη Ευρώπη 

του μέλλοντος που θα καταστεί χαι αποτελεσματικός προστάτης του τόπου μας ή 

να παραμείνουμε έξω, απομονωμένοι, α8ύνατοι χι εκτεθειμένοι στις ορέξεις της 

Τουρχίαςj Ο Δημοχρατιχός Συναγερμός σ' αυτό- το ερώτημα αβίαστα απαντά ότι 

το μέλλον της Κύπρου εLναι μέσα στην Ευρωπαϊκή J{οινότητα. Το μέλλον της 

Κύπρου είναι να καταστεί το ανατολικό σύνορο των Ηνωμένων Πολιτειών της 

Ευρώπης. 

Ένα από τα κυριότερα επιχειρήματα που πρόβαλε ο χ. Δίγχλης, αλλά χαι το 

ΑΚΕΛ γενικά, είναι ότι 8εν υπάρχει αντιχειμενιχά η 8υνατότητα ένταξης στην 

Ε.0.Κ. Για ενίσχυση αυτού του επιχειρήματος επιχαλέστηχαν χαι 8ήλωση του χ. 

Μιτεράν, ο οποlος είπε ότι 8ε θα υπάρξει επέκταση της Ε.Ο.Κ. πριν το 1993. 

Κανένας από εμάς που υποστηρίζουμε την ένταξη 8ε νομίζω να πιστεύει ότι, 

αν υποβάλουμε τώρι:i αίτηση, θα υλοποιηθεί η ένταξη μέσα σε ένα, 8υο, τρία ή χαι 
τέσσερα χρόνια. Η Ε.Ο.Κ. χρειάζεται μια περίο8ο γύρω στα τέσσερα χρόνια, μόνο 

λ ' λ ι ' ' ι ή για να με ετησει το πο ιτιχο, οιχονομιχο χαι χοινωνιχο συστημα μιας αιτ τριας 

χώρας. Μετά τα τρία, τέσσερα χρόνια ή χαι πέντε, αν η τοποθέτηση της Ε.Ο.Κ. 

είναι θετική, τότε αρχίζουν οι 8ιαπραγματεύσεις μεταξύ της Κοινότητας χαι της 

ψ ' ' Α ' 1:-ο ' ' ' 'λλ ' υπο ηφιας χωρας. υτες οι οιαπραγματευσεις μπορει να πα.ρουν α ο τοσο 

χρονικό διάστημα. 'Αρα γνωρίζουμε εμείς που υποστηρίζουμε να υποβάλουμε 

αίτηση τώρα ότι η 8ια8ιχασία ένταξης στην Κοινότητα χρειάζεται χρόνο. 

Χρειάζεται περίπου 7 - 1 Ο χρόνια. Το ΑΚΕΛ, το οποίο 8εν είναι απλώς υπέρ της 
αναβολής, αλλά εναντίον της ένταξης, μας λέει. ,,Αφού 8εν πρόκειται σύντομα να 

γίνει απο8εχτή η αίτησή μας, τότε γιατί αυτή η βιασύνη;» Τα ί8ια περίπου 

βεβαίως λέει και η κυβέρνηση του Προέδρου Βασιλείου. 

Εμείς που είμαστε υπέρ της ένταξης 8ε βλέπουμε οποιο8ήποτε σοβαρό λόγο 

αναβολής. Το ΑΚΕΛ εκείνο που επι8ιώχει είναι μέσω της αναβολής να υπάρξει 

ματαίωση. Αυτό είναι που επι8ιώχει το ΑΚΕΛ. Δεν είμαι βέβαιος αν 8εν είναι 
αυτό που επι8ιώχει χαι η κυβέρνηση. 

Ένα άλλο επιχείρημα που προβάλλουν ο κ. Δίγκλης και το ΑΚΕΛ είναι ότι 

η ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. σημαίνει χαι τερματισμό της α8έσμευτης πολιτικής 

μας. Αυτό το επιχείρημα προβλήθηκε χαι στην περίπτωση εισό8ου της Κύπρου 

στο Συμβούλιο της Ευρώπης. Επίσης προβλήθηκε φορτικά και κατά την υπογραφή 

της συμφωνίας της τελωνειακής ένωσης της Κύπρου με την Κοινότητα. Κι όμως 

ούτε στη μια ούτε στην άλλη περίπτωση επηρεάστηκε η α8έσμευτή μας πολιτική. 

Προβάλλεται χαι τώρα πολύ έvτονα που συζητούμε για πλήρη ένταξη στην 
Ε.Ο.Κ. 

Η J(οινότητα 8εν αποτελείται μόνο από χώρες-μέλη του ΝΑΤΟ ούτε χαι 

όλες οι ευρωπαϊκές χώρες,μέλη του ΝΑ ΤΟ είναι μέλη της Ε.Ο.Κ. Όταν 

υπογράψαμε τη συμφωνία της τελωνειακής· ένωσης, καμιά χώρα α.8έσμευτη 8εv 

εξέφρασε επιφυλάξεις για τον α8έσμευτο χαραχτήρα της Κύπρου. Από βολι8ο

σκοπήσεις που έχουν γίνει σε 8ιπλωματιχό επίπε8ο για πιθανή αίτηση ένταξης της 

J(ύπρου στην Ε.Ο.Κ. και πάλι κανένα α8έσμευτο κράτος 8ε μας αποθάρρυνε. Μόνο 

οι συνά8ελφοι του ΑΚΕΛ βλέπουν μπροστά τους κιν8ύνους. 

Αλλά ε8ώ υπάρχει και χάτι άλλο. Μιλούμε για α8έσμευτη πολιτική, σαν να 

υπάρχει μια 8ύσχαμπτη, ξεκάθαρη, 8ιαυγέστατη γραμμή που πρέπει να ακολου

θούμε. Δεν υπάρχει τέτοια γραμμή. Μέσα στο κίνημα των α8εσμεύτων η πολιτική 

συμπεριφορά αρχίζει από εντελώς φιλο8υτική, μέχρι χαι εντελώς φιλοανατολιχή 

γραμμή. 
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Η Κύπρος τα τελευταία 30 χρόνια είχε μια α' συμπεριφορά μέσα στο κ(νημα. 
Θα μπορούσε να ακολουθούσε πιο φιλοδυτική ή πιο φιλοανατολική πολιτική κς.<ι 

πάλι να ήταν αδέσμευτη πολιτική. Ανήκουμε σ' ένα κ(νημα, μέσα στο οποίο 

σίγΌυρα έχουμε τις υποχρεώσεις μας. Και πρέπει να είμαστε ειλικρινείς κι ευθείς 

έναν'τι των άλλων μελών. Ταυτόχρονα είμαστε ένας λαός που ζει σ' ένα 
συγκεκριμένο γεωγραφικό χώρο, που είναι Ευρώπη. Έχουμε στενούς δεσμούς με 

την Ευρώπη, είμαστε Ευρώπη. Ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ., όπως ήδη έχω 

αναφέρει, δε θα επηρεάσει την αδέσμεuτή μας πολιτική. 

Αλλά. πηγαίνω ένα βήμα πιο πέρα. Και αν ακόμα για λόγους συζήτησης 

δεχτούμε ότι με την ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. θα χρειαζόταν να συμβιβάσουμε σ' 

ένα βαθμό τη μέχρι τώρα γραμμή που ακολουθούμε, παραμένοντας β_έβαια μέσα 

στα πλαίσια της αδέσμευτης πολιτικής, τότε θα έλεγα ότι έχουμε καθήκον και 

έναντι της πατρίδας μας να το πράξουμε. Δεν μπορεί ποτέ να ~ίμαστε δογματικοί 

στην εξωτερική πολιτική. Η εξωτερική πολιτική πρέπει πάντα Vα έχει σχέση και 

με αρχές, αλλά και με τα συμφέροντα του τόπου. Δογματισμός στην εξωτερική 

πολιτική είναι ρομαντισμός. Και ο ρομαντισμός στην εξωτερική πολιτική έχει 

πάντοτε τί.μημα, μερικές φορές πολό ακριβό. 

Ένα άλλο επιχείρημα που προβάλλουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ είναι ότι 

δεν πρόκειται η αίτησή μας να γίνει αποδεκτή πριν τη λόση του κυπριακοό 

προβλήματος. Σε πρόσφατες δηλώσεις του στα Κοκκινοχώρια, δυστυχώς πρόβαλε 

τον ίδιο ισχυρισμό και ο Πρόεδρος Βασιλείου. 

Εδώ θα μποροόσε να λεχθεί. ότι, αν δεν υπήρχε το κυπριακό πρόβλημα, η 

είσοδος της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ. θα ήταν πιο εόκολη. Όμως είναι λάθος να 

φτάνουμε στο άλλο άκρο και να λέμε ότι η εκκρεμότητα του εθνικοό μας 

προβλήματος αποτελεί οριστικό εμπόδιο στην ένταξή μας στην Κοινότητα. Είναι 

γεγονός ότι δεν είναι πολλές χώρες από τις δώδεκα που μας ενθαρρύνουν να 

υποβάλουμε αίτηση. Αυτό όμως συνέβηκε με όλες τις έξι χώρες που εντάχθηκαν 

στην Ε.Ο.Κ. τα τελευταία 20 χρόνια. Καμιά απ' αυτές τις έξι χώρες δεν είχε 
προσκληθεί από τα μέλη της Ε.Ο.Κ. για να υποβάλει αίτηση. Μπορεί ακόμα να 

λεχθεί ότι σε όλες τις περιπτώσεις οι πρώτες αντιδράσεις χωρών-μελών της 

Ε.Ο.Κ. ήταν μάλλον αρνητικές. J(αι όμως, με τον καιρό και τη διαπραγμάτευση, 

έγινε η είσοδός τους αποδεκτή. 

Επιπρόσθετα εμείς ως Κόπρος έχουμε ακόμα τουλάχιστο τέσσερις ευνοϊκοός 

παράγοντες. 

Ο πρώτος παράγοντας είναι ότι είμαστε μικρή χώρα, μικρή αγορά, έχουμε 

μικρή παραγωγή και δε θα δημιουργήσουμε οποιαδήποτε αισθητή αναστάτωση 

στις οικονομίες των χωρών-μελών. 

Ο δεότερος παράγοντας είναι ότι ήδη με την Ε.Ο.Κ. έχουμε συμφωνία 

τελωνειακής ένωσης. 

Ο τρίτος παράγοντας είναι το ότι τόσο από πλευράς Πολιτικοκοινωνικοό 

συστήματος όσο και από πλευράς οικονομίας η l(όπρος πληροί τα κριτήρια και τα 

επίπεδα της Ε.Ο.Κ. Τα πληροί απόλυτα. 

Ο τέταρτος, αλλά και σίγουρα πιο σημαντικός παράγοντας, είναι ο 

παράγοντας Ελλάδα. Η Ελλάδα είναι ήδη μέσα στους δώδεκα. Για την είσοδο 

οποιασ8ήποτε άλλης χώρας στην Ε.Ο.Κ. χρειάζεται η συγκατάθεση της Ελλάδας, 

Ας δοόμε λοιπόν πώς λειτουργοόν τα πράγματα στην πράξη. 
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Πριν λίγους μήνες υπέβαλε αίτηση για ένταξη η Αυστρία. Την Αυστρία είναι 

βέβαιο ότι θα την υποστηρίξει η Γερμανία χαι ίσως και άλλες χώρες-μέλη. 

Σύντομα αναμένεται να υποβάλει αίτηση η Μάλτα. Τη Μάλτα φαίνεται να την 

υποστηρίζει η Ιταλία, όπως και άλλες χώρες-μέλη. 

Άλλη χώρα που αναμένεται να ξαναενΟιαφερτεί εiναι η Νορβηγία~ την οποία 

θα υποστηρίξει μάλλον η Μεγάλη Βρετανία και άλλη ομάΟα χωρών-μελών. 

Υπέβαλε αίτηση η Αυστρία και οεν υπήρξε οποιαοήποτε αισθητή αντίοραση 

από τη Σοβιετική Ένωση. Και είναι λάθος αυτό που λέχθηκε προηγουμένως ότι η 

Σοβιετική Ένωση αντέΟρασε. Η Σοβιετική Ένωση απλώς συστήνει ότι θα 

πρέπει με την ένταξη στην Ε.Ο.Κ. να Οιατηρηθεί το Οιεθνές καθεστώς της 

Αυστρίας. Αφού, επαναλαμβάνω, Οεν αντέΟρασε η Σοβιετική Ένωση, αναμένεται 

ενΟιαφέρον ένταξης χαι από τη ΦινλανΟLα, η οποία θα υποστηρ(ζεται από τη 

Δανία χαι άλλη ομάΟα χωρών. Όλες αυτές τις αιτήσεις μπορεί να τις 

σταματήσει η ΕλλάΟα, αν Οε γίνει αποΟεχτή χαι η αίτηση της Κύπρου. Ο 

παράγοντας ΕλλάΟα, κύριοι συνάΟελφοι 1 είναι χαθοριστιχός σ' αυτή την περί

πτωση. Και η l(ύπρος μπορεί να γίνει αποδεχτή ως πλήρες μέλος στην 

Ευρωπαϊκή Κοινότητα με ή χαι χωρίς τη λύση του J(υπριαχού. Το να συνδέει τη 

δυνατότητα ένταξης με τη λύση του Κυπριακού το ΑΚΕΛ είναι φυσικό. Αυτό το 

κόμμα είναι ανοιχτά χαι ξεκάθαρα εναντίον της ένταξης χαι έτσι είναι φυσικό να 

επιστρατεύει χάθε ισχυρισμό προς αυτή την κατεύθυνση. Στόχος του ΑΙ\:ΕΛ, όπως 

είπα 1 δεν είναι η αναβολή, αλλά η ματαίωση της ένταξης. Το πιο ανησυχητικό 
είναι που αυτό τον ισχυρισμό τον προβάλλει χαι ο χ. Βασιλείου. Αυτό είναι πολύ 

ανησυχητικό, γιατί ο χ. ΠρόεΟρος παρουσιάζεται ως υποστηριχτής της ένταξης. 

Κάτι άλλο ίσως πιο ανησυχητικό που έκαμε ο χ. Βασιλείου στις ίΟιες 

δηλώσεις του είναι που συνέΟεσε χαι την έκβαση του διαλόγου με την αίτηση 

ένταξη(; στην Κοινότητα. Ισχυρίστηκε ότι αίτηση για ένταξη, χαι διαβάζω από τη 

δήλωσή του, «Οε θα βοηθούσε στην προσπάθεια που είχαμε αρχίσει για συζήτηση 

προς λύση του χυπριαχού προβλήματος». 

Τι σημαίνει αυτός ο συσχετισμός; Το πρώτο που μπορεί να σημαίνει είναι 

ότι, ενόσω __ ~πάρχει διάλογος ή προοπτικές Οιαλόγου, δεν πρέπει να υποβάλουμε 
αίτηση. Μα τα τελευταία 15 χρόνια είτε υπήρχε διάλογος είτε υπήρχαν 

προοπτικές Οι αλόγου. 'Αρα, με αυτή τη συλλογιστική, θα Οιαρρέει επ' αόριστον ο 

χρόνος χαι δε θα υπάρχ~ι κατάλληλη στιγμή υποβολής α!τησης. Γι' αυτό πρέπει 
να ανησυχούμε για το ποιες είναι οι πραγματικές προθέσεις του ΠροέΟρου πάνω 

σ' αυτό το θέμα που σωστά χαραχτηρίστηχε ως το δεύτερο σε σοβαρότητα θέμα 

που αντιμετωπίζει ο τόπος, 

Το δεύτερο που μπορεί να σημαίνει αυτός ο ισχυρισμός είναι ότι οποτεδήποτε 

υποβάλουμε αlτηση για ένταξη, χάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες, χρονικές ή 

άλλες, είναι σαν να στέλλουμε το μήνυμα στις τρίτες χώρες που δείχνουν 

ενδιαφέρον για λύση του Κυπριακού ότι δεν υπολογίζουμε πια στο Οιάλογο. Θα 

δώσουμε την εντύπωση ότι εγκαταλείπουμε οριστικά το διάλογο, αφού συνΟέουμε 

την έκβαση του οιαλόγου με την αίτηση Ι:νταξης. Με άλλα λόγια θα τορπιλλί

σουμε οποιαδήποτε Ουνατότητα εκΟήλωσης διεθνούς ενδιαφέροντος για λύση του 

Κυπριακού. 

Αυτό το υπογραμμίζω, γιατί το συσχετισμό του ότι η αίτηση για ένταξη 

στην Ε.Ο.Κ. θα έχει αρνητικές επιπτώσεις πάνω στο Οιάλογο δεν τον χάνει ένα 
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' " κόμμα η ενα οποιοδήποτε πολιτικό πρόσωπο. Τον κά'νε;ι η επίσημη Λευκωσία, ο 

π ι ~ ι , Π ι ~ " ι ~ 'λ ροεσρος αυτου του κρατους, ο ροεσρος που μας εκπροσωπεt και στο σια ογο. 

Εδώ, κύριοι συνάδελφοι, θα 'θελα να επαναλάβω ότι η έν~ρ-;ξη της Κύπρου στην 

l{οινότητα είναι δυνατή και χωρίς λύση του Κυπριακού, όπω~ξήγησα πιο πάνω. 
Σίγουρα η είσοδός μας στην Ε.Ο.Κ. θα ήταν πιο εύκολη, ~δεν υπήρχε το 
πρόβλημα ή αν εξευρεθεί λύση του. Όμως και να βρίσκεται σε εκκρεμότητα το 

Κυπριακό, πάλι η ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. είναι δυνατή. 

Όσον αφορά το χρόνο υποβολής αίτησης, πιστεύω ότι ώρα είναι ο 

καταλληλότερος χρόνος. l{αι εξηγούμαι. Σήμερα ουσιαστικά δεν ~πάρχει διά
λογος. Εμείς είμαστε υπέρ του διαλόγου κα~ της ειρηνικής λύσης του ~νικού μας 
προβλ·ήματος. Αλλά σήμερα 8ε 8ιεξάγεται 8ιάλογος και αυτό γιατί ο κ. Ντενκτάς 

εγκατέλειψε την τράπεζα των 8ιαπραγματεύσεων για λόγους άλλους, άσ ετους με 

την υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ε.0.1{., για 8ικούς του λόγου~. Αν θα 
μπορούσε να συσχετισθεί η πορεία του 8ιαλόγου με την αίτηση για ένταξη, αυτό 
θα μπορούσε να γίνει όταν 8ιεξάγεται 8ιάλογος. Και πολύ πιθανό ο 8ιάλdγος στο 
μέλλον να ξαναρχίσει, οπότε η υποβολή αίτησης λογικά θα μπει σε πιο ευtίσθητη 
περίοδο, 

Είναι γι' αυτό που πιστεύω ό::rι τώρα είναι η πιο κατάλληλη περίο ος για 

υποβολή της αίτησης. Διαφορετικά: υπάρχει ο κίν8υνος να αρχίσει σε κάποιο 
στά8ιο η 8ιαπραγμάτευση για 8ιεύρυνση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας κ ι, αν η 

επίσημη αίτησή μας δεν έχει υποβληθεί στον κατάλληλο χρόνο, να μην μ ορέσει η 

Ελλά8α να 8ι<χ.8ραματίσει εκείνο τον αποφασιστικό ρόλο που είναι σ θέση να 

8ια8ραματίσει. Πρέπει να υπάρχει αίτηση στην κατάλληλη στιγμή κατ εθειμένη. 

Δεν μπορεί 8ιαφορετικά από 8ικής της πλευράς η Ελλά8α να 8ια8ρ ματίσει το 

ρόλο της. 

Το τελευταίο σημείο στο οποίο θα 'θελα να αναφερθώ είν~το αν η αίτηση 

για ένταξη θα βοηθήσει στο εθνικό μας πρόβλημα. Συνάβελφοι του ΑΚΕΛ 

ισχυρίζοντ-αι ότι 8ε θα βοηθήσει. Η απάντηση σ' αυτό /ο ερώτημα έχει τρεις 
πτυχές. Η πρώτη αφορά την περίο8ο μέχρι την πιθανή εξεύρεση λύσης του 

Κυπριακού. 'Οπως ή8η ανέφερα, η Κύπρος έχει πολύ στενούς 8εσμούς με τις 

χώρες της l{οινότητας. Η Ε.0.1{. ως σύνολο έχει ζωτικά συμφέροντα στην 

ανατολική Μεσόγε_ιο. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόε8ρος της Βουλής αντικαταστάθηκε στην έ8ρα του από 

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Αl{ΕΛ-Αριστεράς κ. Ντίνο Κωνσταντίνου). 

Όλοι θα συμφωνούμε ότι. τα τελευταία χρόνια η Κοινότητα έχει άναβαθμι

σμένο εν8ιαφέρον για λύση του Κυπριακού. Δέχομαι ότι, ένεκα των συμφερόντων 

της και με την Τουρκία, το εν8ιαφέρον της αυτό 8εν είναι μόνο θετικό ή τόσο 

θετικό όσο θα θέλαμε εμείς να είναι. 

Όμως όλοι θέλουμε να ενθαρρυνθεί περαιτέρω το εν8ιαφέρον και ο ρόλος της 

Ε.0.1{, για μια λύση του Κυπριακού. Αυτό το θέλουμε όλες οι πλευρές. Υποβολή 

αίτησης για ένταξη από μόνη της είναι σημαντική πολιτική πράξη. Δείχνει τη 

θέληση αυτού του λαού να πάει πιο κοντά στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Και είναι 

φυσικό ότι όσο πιο κοντά στην Ε.Ο.Κ. βρισκόμαστε, τόσο περισσότε;ρο θα 

αναβαθμίζεται το εν8ιαφέρον της Κοινότητας. Είναι λογικό και φυσικό αυτό. 

'Αρα από μόνη της η υποβολή αίτησης βοηθά στη λύση του Κυπριακού. Ε8ώ. θα 

πρόσθετα ότι, αν και το ΑΚΕΛ συμφωνούσε στην υποβολή αίτησης, η σημα
1

σία 
αυτής της πολιτικής πράξης θα ήταν σίγουρα πιο βαρύνουσα. 
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Η δεύτερη πτυχή αφορά την εφαρμογή μιας πιθανής λύσης με την Κύπρο 
μέσα στην Ε.Ο.Κ. 

Όλ'Οι γνωρίζουμε ότι μια διαπραγματευτική λύση του Κυπριακού θα 
διαλαμβάνει διαιρετικά στοιχεία, εδαφικά, χοινοτυιά, ουιονομιχά, διοικητικά, 

κυβερνητικά, νομοθετικά και άλλα. Η ύπαρξή μας μέσα στην Ε.Ο.Κ. θα επενεργεί 
καταλυτικά πάνω στα διαιρετικά αυτά στοιχεία, θα τα αλλοιώνει συνεχώς. Και 

όσοι θα ενεργούν υπέρ της διατήρησης των διαιρετικών στοιχείων θα έρχονται σε 

σύγκρουση με την Ε.Ο.Κ. 7'ς σύνολο και όχι με τους Ελληνοκυπρίους και μέρος 
των Τοuρχοχυπρίων. 

Πρόσθετα , η ύπαρξή μας μέσα' στην Ε.Ο.Κ. θα βοηθήσει στην πλήρη 

αποκατάσταση των ατομικών ελευθεριών και ατομικών δικαιωμάτων. Γιατί αυτοί 

οι στόχοι αποτελούν τις κύριες επιδιώξεις του ευρωπαϊκού πνεόματος. 

Η·τρίτη πτυχή ή Ουνατότητα που τίθεται αφορά την ένταξη της Κόπρου στην 
Ε.ΟΌΚ., χωρίς να έχει εξευρεθεί λύση του κυπριακού προβλήματος. Σε μια τέτοια 

'περίπτωση θα αυξηθεί η προστασία μας από περαιτέρω βλέψεις της Τουρκίας. 

Πιο σημαντικό όμως είναι ότι όλο και περισσότεροι Τουρκοκύπριοι θα πιέζουν για 

λύση, για να ωφεληθούν και αυτοί άμεσα από την ύπαρξή μας στην Ευρώπη. 

Ακόμα πιο σημαντική θα είναι η επιρροή που θα μπορεί να ασκήσει η 

Κύπρος, όταν αυτή θα είναι μέσα στην Ευρώπη και η Τουρκία απ' έξω. Και όλοι 

γνωρίζουμε ότι η Τουρχ(α Οεν πρόκειται να γίνει αποΟεχτή ως μέλος της 

Κοινότητας τουλάχιστο στο προβλεπτό μέλλον - εγώ λέω και στο απώτερο. 

·Ο χ. Δίγχλης είπε με βεβαιότητα ότι η Τουρκία θα έχει προτεραιότητα 
έ'ναντι της Κύπρου. 

Η Τουρχ(α, κύριοι συνάΟελφοι, Οεν πληροί σε κανένα τομέα τα κριτήρια της 

Ευρώπης. Ούτε στο οικονομικό σύστημα ούτε στο πολιτικό σόστημα - έχει 

παραβίαση ανθρώπινων Οιχαιωμάτων - ούτε σε Οημογραφιχά θέματα - έχει 

αύξηση πληθυσμού πέραν του 2%, όταν ο μέσος όρος στις χώρες της Ε.Ο.Κ. είναι 
κάτω από 1/2%. Και αόξηση πληθυσμού πέραν του 2% σημαίνει Οιπλασιασμό του 
πληθυσμοό κάθε 25 χρόνια. Αυτό σημαίνει ότι σε 50 χρόνια θα μιλούμε για 
Τουρκία, αν Οεν αλλάξουν οι συνθήκες, οι εσωτερικές Οσμές, θα μιλούμε για 

Τουρκία των 200 εκ. Είναι γι' αυτό που εγώ προσωπικά Οεν πιστεύω ότι και στο 
απώτερο μέλλον θα γ(νει αποΟεχτή η Τουρκία, εκτός αν αλλάξει πλήρως πλέον 

αυτή η χώρα, οπότε και οι σχέσεις μας μαtί της θα είναι εντελώς Οιαφορετιχές. 
Επαναλαμβάνω, οότε σε Οημογραφιχά θέματα Οεν πληροί η Τουρκία τα 

κριτήρια της Ε.Ο.Κ. ούτε σε κοινωνικά. ~αι αυτοί οι τομείς Οεν αλλάζουν από τη 

μια μέρα στην άλλη. Αυτοί οι τομείς θέλουν πολλές Οεχαετίες και πολύ 

μακροχρόνια σταΟιαχή ανάπτυξη, γϊα να φτάσουν ή να πλησιάσουν τα κριτήρια τα 
οποία θέτει η Ε.Ο.Κ. 

Γι' αυτό είναι πιστεύω πολύ επιφανειακό να προβάλλεται ο ισχυρισμός ότι η 

Τουρκία λίγο-πολύ επίκειται να μπει στην Ε.Ο.Κ. χι εμείς πιθανό να χόψοuμε απ 1 

έξω. 

Τελειώνοντας, κύριε ΠρόεΟρε και χόριοι συνάΟελφοι, θα 'θελα να υπο

γραμμίσω ότι η θέληση της συντριπτικής πλειοψηφίας της πολιτικής ηγεσίας και 

του λαού είναι εκφρασμένη. Και η συντριπτική πλειοψηφία είναι τοποθετημένη 

υπέρ της ένταξης στην Κοινότητα. Είναι ίσως μέσα στα συνταγματικά Οιχαιώ

ματα του ΠροέΟρου να αρνείται να ακούσει τη θέληση της πλε~Q_ψ]_φj~_ς. ·Σίγουρα 

όμως Οεν είναι μέσα στα Οημοχρατιχά θέσμια. Και αποτυχία τήρησης των 
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δημοκρατικών αρχών πρέπει να γνωρίζει ο Πρόεδρος ότι πληρώνεται με πολιτικό 

κόστος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ) 

Κύριοι συνάδελφοι, αναφορικά με το 'θέμα αυτό η συζητηση, όπως μου έχει 

αναφέρει ο Πρόεδρος της Βουλής, έχει συμφωνηθεί να συνεχιστε( και στην προσεχή 

συνεδρία του Σώματος. Όμως υπάρχει η παράκληση όπως η Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών 

Ι\.ύπροu να εισηγηθεί αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών μέχρι .t10 τον 
τόνο και οι επιπτώσεις στην κτηνοτροφία» 1 που γράφτηκε με εισήγηση του αξ. 
Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου, αναγνωστεί. Αλλά δε θα γίνουν οποιεσ8ήποτε 

ομιλ(ες και στόχος ακριβώς είναι να μπορέσει η Έκθεση να σταλεί προς την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

Αν συμφωνούμε, θα παρακαλούσα τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΠΟ

ΦΑΣΗ ΤΟΥ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗ

ΡΏΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΑ ΕΙΣΗΓΗΘΕΙ ΑΥΞΗΣΗ ΤΗΣ ΤΙΜΗΣ ΤΩΝ ΚΤΗΝΟ

ΤΡΟΦΙΚΏΝ ΣΙΤΗΡΩΝ ΜΕΧΡΙ t10 ΤΟΝ ΤΟΝΟ ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ 
ΣΤΗΝ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ>>. 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρ6ε8ρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Αν8ρέας Παρισινός 
1 Άριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε 8ύο συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 31 
Οκτωβρίου 1989. Στην πρώτη συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευ
ρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, ο Διευθυντής και το Διοικητικό Συμβούλιο της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι της Κεντρικής Επιτροπής Κτηνοτρόφων, της 

Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελα.8οτρόψων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 

ΕΚΑ και Αγροτικής. Στην πρώτη συνε8ρίαση της Επιτροπής ήταν επίσης παρών 

και ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Ν. Μουσιούττας. 

Το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 

Ά. Χρυσοστόμου στις 12 Οκτωβρίου 1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 8ιερεύνηση και ετοιμασ(α 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα, ο εισηγητής του ανέφερε ότι τον 

περασμένο Σεπτέμβριο το Διοικητικό Συμβούλιο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 

αποφάσισε να εισηγηθεί στην κυβέρνηση την αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών 

σιτηρών κατά .t10 τον τόνο. Στόχος της ε.ισήγησης ήτrι.ν η κάλυψη των 
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ελλειμμάτων της Επιτροπής και η αναθεώρηση των τιμών, για να συν~με τις 
σημερινές ισοτιμίες, αφού οι τιμές που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν το 1974, ~\iώ 
πρόσφατα έγινε ανατίμηση της τιμής του σιταριού που χρησιμοποιείται για την 

παραγωγή ειδών αρτοποιίας. Σύμφωνα χαι πάλι με τον εισηγητή του πιο πάνω 

θέματος, αν υιοθετηθεί η εισήγηση της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, το γεγονός 

αυτό, όχι μόνο θα οδηγήσει την τάξη των κτηνοτρόφων σε οικονομική κατα

στροφή, αλλά ταυτόχρονα θα έχει αλυσιδωτές επιπτώσεις στις τιμές πολλών 

βασικών αγαθών και κατ' επέκταση στον τιμάριθμο. Κλείνοντας την εισαγωγή 

του, ο χ. Χρυσοστόμου τόνισε την ανάγκη να λαμβάνονται συλλογικά οι αποφάσεις 

που επηρεάζουν την εθνική οικονομία, αφού προηγουμένως συνεκτιμούνται όλα τα 

·ενδεχόμενα χι οι γενικότερες επιπτώσεις. 

Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών l(ύπρου 

καταθέτοντας στην Επιτροπή δήλωσε ότι το Συμβούλιο εισηγήθηκε στην κυβέρ

νηση την αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών κατά f10 τον τόνο λόγω 
των μεγάλων ελλειμμάτων που παρουσιάζουν οι λογαριασμοί της :Επιτροπής, τα 
οποία ελλείμματα αναμένεται να φτάσουν τα 30 εκ. λίρες το έτος 1989-1990, ως 
αποτέλεσμα της μεγάλης κατανάλωσης σιτηρών, που οφείλεται μερικώς στον 

τουρισμό και στο γεγονός ότι οι τιμές τους καθορίστηκαν για τελευταία φορά εδώ 

και αρκετά χρόνια. Δηλώθηκε επίσης ότι η Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου έλαβε 

υπόψη της τις συνέπειες, της αύξησης που προτείνεται στις τιμές των κτηνο

τροφικών σιτηρών και για το σκοπό αυτό μελέτησε και την ταυτόχρονη ανα

θεώρηση των τιμών διάθεσης των κτηνοτροφικών προϊόντων. Όσον αφορά τους 

καταναλωτές που θα επιβαρυνθούν από τις αυξήσεις βασικών ειδών διατροφής που 

καταναλώνουν, κατατέθηκε ότι αυτοί θα αποζημιωθούν με την αύξηση του 

τιμαριθμικού επιδόματος που προστίθεται στις βασικές αποδοχές τους και ότι εν 

πάση περιπτώσει η αύξηση του δείχτη τιμών λιανικής πώλησης δεν αναμkνεται να 

είναι μεγάλη και υπολογίζεται γύρω στο 0.28%. τη χρονιά 1988-1989 η 

κατανάλωση σιτηρών ήταν της τάξης των 480 χιλ. τόνων περίπου, δηλαδή 

παρουσιάστηκε μια αύξηση του ύψους του 10% σε σύγκριση με το έτος 1985-
1986. 

Συμπληρώνοντας τα όσα κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων δήλωσαν στην Επιτροπή ότι το όλο θέμα μελετάται ακόμα για 

να μπορέσει να πάρει ανάλογη απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο, αφού λάβει 

επίσης υπόψη και το γενικότερο θέμα των επιδοτήσεων πολλών γεωργο

κτηνοτροφικών προϊόντων, για τη μελέτη του οποίου συστάθηκε πρόσφατα ειδική 

επιτροπή μελέτης. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτική, της 

J(εντριχής Επιτροπής Κτηνοτρόφων και της Παγχύπριας Οργάνωσης Αγελαδο

τ-ρόφων τάχθηκαν ενάντια σε οποιαδήποτε αύξηση στις τιμές των σιτηρών που 

χρησιμοποιούνται στην κτηνοτροφία και σε οποιεσδήποτε ενέργειες που τείνουν να 

εξαλείψουν τις επιδοτήσεις των προϊόντων αυτών. Τάχθηκαν επίσης υπέρ της 

λήψης μέτρων για χαμηλότερα χόστα παραγωγής των γεωργοκτηνοτροφικών 
προϊόντων και για την προστασία του γεωργοχτηνοτροφιχού επαγγέλματος, υπέρ 

της εξασφάλισης σταθερών τιμών διάθεσης των προϊόντων αυτών και της 

καλύτερης εμπορίας τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας 

υπόψη τα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και σταθμίζοντας ιδιαίτερα τις συνέπειες που 
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θα έχει στους γεωργοχτηνοτρόφοuς χαι τους καταναλωτές η τυχόν υιοθέτηση της 

αύξησης της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών που προτείνεται, καλεί την 

κυβέρνηση να μην προχωρήσει στην αναθεώρηση των τιμών αυτών 1 αλλά να 

μελετήσει το θέμα σφαιρικά με στόχο την εξεύρεση άλλων υπαλλακτικών λύσεων 

για τη ρύθμιση του όλου ζητήματος, ώστε να μην πληγεί η ντόπια κτηνοτροφία 

και να μην αναθεωρηθούν οι τιμές βασικών καταναλωτικών αγαθών, γεγονότα που 

θα. επηρεάσουν την ντόπια. οικονομία. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Με την ανάγνωση της Έκθεσης, κύριοι συνάδελφοι, έχουμε οδηγηθεί στο 

τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 16 του 
μηνός, στις 4 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

«Ομιλ(α του Υπουργού Οικονομικών για τους Προϋπολογισμούς του 1990)). 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Δημοψηφισμάτων Νόμος του 1989. 
2) Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Ν6μος του 1989. 

3) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.45) του 1989. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 48) του 1989. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 1989. 
7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 52) του 1989. 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 53) του 1989. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 54) του 1989. 

10) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1Β) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1989. 
11) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος (Αρ. 2) του 1989. 

12) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1989. 
13) Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικ6ς) Νόμος του 1989. (Πρόταση 

νόμου). 

14) Ο περ( Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1989. 
15) Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης 

και Κινητής Ιδιοκτησίας) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 

16) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Τροόδουςτου 1989. 
17) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Κελοκεδάρων του 1989. 
18) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Ομόδους του 1989. 
19) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Σωτήρας του 1989. 
20) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Περβολιών του 1989. 
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21) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του Συμβουλ(ου Βελτιώσεως Συνοικισμού Ανθουπόλεως του 1989. 

22) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Πολεμίου του 1989. 

23) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Λιοπετρίοu του 1989. 

24) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Ορόκλινης του 1989. 

25) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Ζυγίου του 1989. 

26) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Λειβα8ιών του 1989. 

27) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

'Αχνας του 1989. 

28) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατιfμιας του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατιfθεση Νομοσχε8ίων και Εγγριfφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για 

το θέμα που αναφέρεται ως <<Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 

κυβέρνησης όσον αφοριf το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου να 

ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989». · 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομιf8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (5.10.89). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε8ίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορείται ((Η 

απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας για το 
διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η επείγουσα 

εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Αν8ρέα Γεωργίου, 

Αν8ρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Αν8ρέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «1. Τα αρδευτικά τμήματα να μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τρί« πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρ8ευτtκών έργων. 2. Η 
συνεισφορά των αρ8ευτικών τμημάτων ν« μειωθεί στο ί8ιο ποσοστό 6πως 

μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση αν«πτυξιακών έργων». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αν«φέρεται ως ((Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 

λήψης μέτρων ξεπεριfσματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλιfρη). 

(13.4.1989). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα που 

dναφέρονται ως -
( α) «Οι πριν 

παθ6ντ~ς 
από την τοόρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτΌπισθέ\ιτες και 
και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 
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καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή

θειας και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά 

την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη 

Χριστοφίδη). (21.5.1987). 

(β) ((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 
επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους 

οικισμούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάροuς, Λιοπε

τρ(οu, Σωτf~ρας και Βρυσούλλων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Δημήτρη 

Ηλιάδη). (28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο uπνο

δωμάτtοJJ, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλ>\ 

Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών ποu κατοικούν σε 

ακατάλληλα τοuρκοκuπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων). (8.10.1987). 

6) Έκθεση Της Κ..:~οβοuλεuτικής Επιτροπής Σuγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα ποu τιτλοφορε(ται «Η ανάγκη επέκτασης τοu λιμανιού της Λάρνακας 

και αναβάθμισης τοu οικονομικού τοu ρόλοu». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου). 

(24.3.1988) 

7) Έκθεση της Κοινοβοuλεuτικής Επιτροπής Γεωργίας κα~ Φuσικών Πόρων 

για το θέμα ποu τιτλοφορε(ται «Τα προβλήματα ποu ανακύπτοuν για τοuς 

επηρεαζόμενοuς γεωργοκτηνοτρόφοuς ύστερα από την απόφαση της αρμόδιας 

αρχής για ακύρωση των α8ειών εγγραφής και κuκλοφορίας των χειροκίνητων 

γεωργικών ελκυστήρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ). (16.3.1989). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Σuγκοινωνιών και Έργων για 

τα θέματα ποu αναφέρονται ως -

1. ((Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 

2. «Η έλλειψη χώρου στοuς uπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 

ειδικότερα στο Λονδίνο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτη κ. Κ. Ερωτο

κρίτου). (3.11.1988). 

9) Έκθεση της Κοινοβοuλεuτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα ποu 

αναφέρεται ως (<Η οργανική ανάγκη σuμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 

Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)). 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφίδη, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρίου). (5.10.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται «0 άμεσος κίνδυνος κατάρρευσης του καθεδρικού ναού της Αγίας 

Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(10.3.1988). 

11) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλtσεων για το θέμα που τιτλοφορείται <<Η οξεία έλλειψη 

προσωπικού στην τουριστική βιομηχαvί~ της ελεύθερης Αμμοχώστου, οι άμεσοι 

και σοβαροί κίνδυνοι που προκύπτουν και η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση 

του προβλήματος από τους αρμοδίους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Δημήτρη Ηλιιfδη). (8.12.1988). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως <<Το τεράστιο πρόβλημα που δημιουργείται λόγω 

του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των 

Βουλευτών Λεμεσού και Πάφου). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 

σωματεία και ιδιαίτερα σ' αυτά που λειτουργούσαν πριν ι;πό την εισβολή>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλιfρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιfδας ΑΚΕΛ-Αριστεριfς). (13.4.89). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για υποχρέωση 

προσφύγων εκπαιδευτικών, δημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημικρατικών 

οργανισμών να αρχlσουν την καταβολή δόσεων για κρατικά στεγαστικά δάνεια 

που έχουν παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του Κυπριακού». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

( α) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννίδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιfδας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) «Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παραϊατρικού προσωπικού στον κρατικό και ιδιωτικό τομέα)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού}. 

( 18.5.89). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόβλημα της διάθεσης των 

πλεονασμάτων κρεμμυδιών>>. 

(Αυτεπιfγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Παπαδόπουλος ζητιf την εγγραφή του πιο κιfτω 

θέματος: 
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«Η μείωση βαθμολογίας διάφορων εκπαιδευτικών )'ια κομματικούς λόγους 

και οι εκ της αδικίας αυτής ζημιογόvες επιπτώσεις στην προαγωγή και σταδιο

δρομία τους)>. 

Το θέμα προκύπτει από ερώτηση που υποβλήθηκε στις 13.7.89 και στην 
οποία δε δόθηκε απάντηση μέχρι σήμερα. 

Ο κ. Παπαδόπουλος εισηγε(ται να παραπεμφθεί το θέμα στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή; 

Εφόσον συμφωνούμε, το θέμα παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Χαραλαμπίδης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

«Οι ανησυχητικές διαστάσεις που παίρνουν τελευταία -rα κρούσματα βίας στα 

ή • ' ' ' γ πεοα και τροποι αντιμετωπισης τους». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών. 

Τ πάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τ&κης Χατζηδημητρίου 

ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Οι σχέσεις με τα κατεχόμενα του διεθνούς απατεώνα Ασίλ Ναδίρ και οι 

δυσμενείς για την Κύπρο επιπτώσεις από τις δραστηριότητές του στο διεθνή χώρο 

και στο εσωτερικό μας μέτωπο και τα μέτρα που προτίθεται να πάρει η 

κυβέρνηση». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εξωτερικών. 

Τπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση} το θέμα εγγράφεται. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας του πιο κάτω θέματος: 

((Οι αδικαιολόγητα συχνές διακοπές ρεύματος στη Λάρνακα, οι ζημιές και 

ταλαιπωρίες που υφίσταται το κοινό και η ανάγκη για άμεση αντιμετώπιση του 

προβλήματος». 

Τ πάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Οι Βουλευτές περιφέρειας Πάφου όλων των Κομμάτων ζητούν την εγγραφή 

του πιο κάτω θέματος: 

<<Η αναγκαιότητα πλήρους λειτουργίας του Εσπερινού Γυμνασίου Πάφου και 

τα προβλήματα που προκύπτουν από την απόφαση της κυβέρνησης για αναστολή 
λειτουργίας της Γ ' και Δ' τάξης τούτου». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Τ πάρχει ένσταση; 

Δεν υπάρχει ένσταση, γι' αυτό εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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Οι εργασ(ες της συνε8ρ(ας αυτής τερματ(ζονται. 
(Ώρα λήξης: 7.55 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υποίγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιά8ης Νiκος 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γεωργ(ου Αν8ρέας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Δημητρ(ου Οδυσσέας 

Δiγκλης Παύλος 

Ερωτοκρ(τοu Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέανδρος 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

lερο8ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννi8ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί8ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρiστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λα8άς Γεώργιος 

Λόρ8ος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Αν8ρέας 

Μακρi8ης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλi8ης Θαλής 

Μοuσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί8ης Κiμων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

Παπα8όποuλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

Πέ_τας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρiστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Α ν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη8ημητρ(ου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφi8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψ υλλί8ης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρ(8ης Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

Π Ι ΝΑ Κ Α ΣΠ Ε Ρ Ι Ε Χ Ο Μ Ε Ν Ω Ν 

1) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προστασiας των Οπωροφόρων 

Δέν8ρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 43) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 37 του 1989). 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ελέγχου Σιτηρών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 Τροποποιητικός (Αρ. 3) του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο 
(ως Τροποποιητικός με αρ. 2 του 1989). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 πεp( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1989>>, οι σύντομες 

παρατηρήσεις του χ. Α. Γαλανού πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

7) Έκθεση για τα ακόλουθα νομοσχέδια: 

(α) «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ 
Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

(β) «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

(γ) «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ 

Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

(δ) «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ 
Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989>>. 

(ε) «0 περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εται

ρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

(στ) «0 περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εται

ρείας ΚΕΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989». 

(ζ) «0 περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εται

ρείας ΛΟΕΛ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989>>. 

(η) «0 περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εται

ρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1989» η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Ηλία, 'Α. Χρυσοστόμου, Α. Γαλανός, Γ. Ομήρου, Γ. 

Παπαδόπουλος, Πρόεδρος) και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητιχο() Κανονισμοί Μαλίας του 1989)) και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητιχο() Κανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάμπου του 1989J> 
και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί (Αρ. 3) του 1989» και 2. «Οι περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) Κανονισμοί (Αρ. 

2) του 1989», οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Π. 
Στυλιανού, Π. Δίγχλης, Σ. Χατζηγιάννης, 1. Κατσουνωτός) και έγκριση αυτών. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας 

Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989» 
και έγκριση αυτών. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η ανάγκη επιδιόρθωσης του δρόμου που οδηγεί 
στο παρεκκλήσι της Παναγίας του Μουτουλλά - Η τηλεοπτική κάλυψη της 
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κοινότητας Καμιναριών - Η ανάγκη σuντήρησης των κτιριακών εγκαταστάσεων 
του Αστυνομικού Σταθμού Λάρνακ.ας - Η, ανάγκη βελτ(ωσης και ασφαλτόστρωσης 

του δρόμου Σιας-Μαθιάτη - Το θέμα της παραχώρησης από τις Κυπριακές 

Αερογραμμές μειωμένων αεροπορικών ναύλων στους κυβερνητικούς εργάτες και 

στους έκτακτους δημόσιους υπαλλήλους - Η ανάγκη διαπλάτυνσης και ευθυ

γράμμισης του δρόμου Λεμύθου-Παλιόμυλος-Φοινί - Αίτημα για κατασκευή νέας 
περίφραξης στο κοιμητήριο του χωριού Νέα Δήμματα - Η ανάγκη αναπροσαρ
μογής των συνόρων του χωριού Νέα Δήμματα - Η ανεπαρκής στελέχωση του 
Τμήματος Αναισθησιολογ(ας του Νοσοκομείου Λεμεσού - Καταγγελίες εναντίον 

αλλοδαπών ξεναγών για διοχέτευση τουριστών σε ορισμένα εστιατόρια έναντι 

προμήθειας - Η ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου Ξερού-Αγίου Νιχο
λάου-Πλατρών - Πρόβλημα μεταφοράς των νεκρών από την Αγlα Νάπα στο 

Νοσοκομείο Λάρνακας για νεκροψία - Το ενδιαφέρον κυπριακών και ξένων 

οργανισμών για δημιουργία μονάδων συντήρησης μικρών αεροσκαφών στο Αερο

δρόμιο Πάφου -Αίτημα για ταχτικές επισκέψεις γιατροό στην κοινότητα Λαγου

δερών - Η ανάγκη βελτίωσης ή ανακατασκευής του δρόμου Σαϊττά-Πλατρών - Η 
καθυστέρηση στη διανομή ικανοποιητικών ποσοτήτων ποντικοφάρμακου στους 

χαρουποπαραγωγοός - Αίτημα για αυτόματες προαγωγές στην αστυνομ(α -
Αίτημα για μετεξέλιξη της Σχολής Τυφλών σε Κέντρο Εκπαίδευσης και Απο

κατάστασης Τυφλών - Αίτημα των κτηνοτρόφων της περιοχής 'Δασά.χι της 

'Αχνας' για εφαρμογή ολοκληρωμένου σχεδίου κτηνιατρικών και φαρμακευτικών 

υπηρεσιών - Το σχεδιαζόμενο από τις βρετανικές βάσεις κλείσιμο του δρόμου 

Δεκέλειας και συνεπαγόμενα προβλήματα - Η ανάγκη επιδιόρθωσης του δρόμου 
Μαζωτού-Αλαμινού - Αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου Κιτίου-Μαζωτού - Η 
καθυστέρηση στην κατασκευή του υπεραστιχοό δρόμου Αραδ!ππου-Δεχέλειας

Κοχκινοχωριών - Η καθυστέρηση στην κατασκευή αγωγοό μεταφοράς νεροό στην 
περιοχή μεταξό Μαζωτοό και Περβολιών - Η χρησιμοποίηση πατριωτιχοό 

τραγουδιού για διαφήμιση γιαουρτιού και η μετάδοσή της από το ΡΙΚ - Αίτημα 

για ενίσχυση από το κράτος της Καλλιτεχνικής Χορωδίας-Ορχήστρας Λευκωσίας 

- Η ανάγκη ενίσχυσης της υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων Σίμου, Δρόμου, 

Δρυνιά, Λάσα και Μηλιά. -Η καθυστέρηση στην προώθηση του αναδασμοό στην 

κοινότητα Σίμου -Η πρόκληση ανησυχίας σε χωριά της Πάφου από εκτεταμένες 

στρατιωτικές ασκήσεις βρετανικών στρατευμάτων - Αίτημα για επανεχτόπωση 

των εκδόσεων CESNOLA). 

14) Απαντήσεις Υπουργώv σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της στέγασης 
της Αστυνομικής Διεύθυνσης Μόρφου στην περιοχή Ευρύχου - Η ευθυγράμμιση 
του δρόμου Λυσοό-Πόλεως Χρυσοχοός - Το θέμα της σόστασης Μουσείου 

Ανατολικής Τέχvης - Οι παραιτήσεις του Προέδρου και του Διοιχητικοό Συμβου

λίου της Α.Η.Κ. και η καταβολή από την Αρχή ποσών χωρίς την εξουσιοδότηση 

της Βουλής - Το θέμα της αvυπαρξίας εξωτεριχοό τουρισμοό στη Μαραθά.σα - Το 
θέμα της ελεύθερης ραδιοφωνίας). 

15) Αγορεύσεις Βουλευτών (Γ. Χαραλαμπίδης, Π. Δίγκλης, Ε. Ευσταθίου, Α. 
Φάντης, Λ. lεροδιακόvου) πάvω στο θέμα «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ 

μl:ρους της κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της 

Κύπρου να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989». (Συνέχιση της συζήτησης). 

16) Έκθεση για το θέμα «Η απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου της 

Επιτροπής Σιτηρώv Κόπρου vα εισηγηθεί αόξηση της τιμής των χτηνοτροφιχώv 

σιτηρώv μέχρι !:10 τοv τόνο και οι επιπτώσεις στην χτηvοτροφία}) και έγκριση 

αυτής. 
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17) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικές Επιτρατι;ές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η μείωση βαθμολογίας διάφορων εκπαιδευτικών για κομματικούς 

λόγους και οι εκ της αδικίας αυτής ζ ημιογόνες επιπτώσεις στην 

προαγωγή και σταΟιοΟρομία τους)), 

(β) 

(γ) 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Γ. Παπαδόπουλο). 

«Ot ανησυχητικές Οιαστάσεις που παίρνουν τελευταία τα κρούσματα 

βίας στα γήπεΟα και τρόποι αντιμετώπισής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γ. 
Χαραλαμπίδη). 

«Οι σχέσεις με τα κατεχόμενα του διεθνούς απατεώνα Ασίλ Ναδίρ και 

οι Ουσμενείς για την Κύπρο επιπτώσεις από τις δραστηριότητές του 
στο διεθνή χώρο και στο εσωτερικό μας μέτωπο και -τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της 

ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου). 

(δ) <<Οι αδικαιολόγητα συχνές Οιακοπές ρεύματος στη Λάρνακα, ot ζημιές 
και ταλαιπωρίες που υφίσταται το κοινό και η ανάγκη για άμεση 

αντιμετώπιση του προβλήματος)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Ο. 

Δημητρίου). 

(ε) (<Η αναγκαιότητα πλήρους λειτουργίας του Εσπερινού Γυμνασίου 

Πάφου και τα προβλήματα που προκύπτουν από την απόφαση της 

κυβέρνησης για αναστολή της λειτουργίας της Γ' και Δ' τάξης 
τούτου)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξιότιμων Βουλευτών περιφέρειας 

Πάφου κυρ(ους Γ. Παπαδόπουλο, Α. Δημητριάδη, Μ. Θεοδούλου και 

Γ. Ομήρου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογpα:φε(ο της l(υπpιακής Δημοκpατ(α:ς, Λευκωσ(α:. 



Πρακτικά της Βουλής τωv Αvτιπροσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ~ ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

ΣΥΝΕΔΡΙΑ 16ης Νοεμβρίου 1989 

( Ώρα ενάρξεως: 4.1 Ο μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ap.7) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι 1 
Προτού μπούμε στα θέματα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να 

επαναφέρω στη μνήμη σας τρία γεγονότα τα οποία σημαδεύουν τη βδομάδα αυτή 

του Νοεμβρίου και έχουν περάσει στη νεοελληνική πολιτική ιστορία. 

Καθώς θα γνωρίζετε όλοι, στις 15 Νοεμβρίου του 1983 η τουρκοκυπριακή 
ηγεσία, κατ' εντολή των αυθεντών της στην 'Αγκυρα, ανακήρυξε παράνομα τα 

κατεχόμενα από τις τουρκικές δυνάμεις κατοχής εδάφη της Κυπριακής Δημοκρα

τίας ως «ανεξάρτητη δημοκρατία», την καλούμενη «Τουρκική Δημοκρατία της 

Βόρειας Κύπρου». 

Δεν υπήρχε ούτε πολιτική ούτε ηθική ούτε νομική βάση για την ανακήρυξη 

αυτή, γιατί εδάφη τα οποία καταλαμβάνονται με τη βία των όπλων δεν εί'ιlαt 

δυνατό να ανακηρύσσονται ελεύθερα κράτη. Για το λόγο αυτό και κανένα μέλος 

της διεθνούς οικογένειας των εθνών, καμιά ξένη χώρα δεν αναγνώρισε το ψευδοκρά

τος της βόρειας Κύπρου. Το αναγνώρισε μόνο η Τουρκία, κατ / εντολή της οποlας 
και δημιουργήθηκε. 

Η αντίδραση του ελληνοκυπριακού λαού ήταν τότε αυθόρμητη κα;ι ομόθυμη 

και μονολιθική. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας μετέβη αμέσως στην /:δρα των 

Ηνωμένων Εθνών, ενώ στην Κύπρο όλα τα κόμματα και οι οργανώσεις γενικά, για 

(603) 
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··πρώτη φορά μετά το θάνατο του Αριχεπισχόπου Μακαρίου, συμφώνησαν, ομοφώ

νησαν, ομοψύχησαν χαι διά του τότε Προεδρεύοντος της Δημοχρατ(ας συγκάλεσαν 

παγκύπριο συλλαλητήριο, το οποίο αποτέλεσε ρεκόρ από άποψη συμμετοχής και 

ζωντάνιας, για διαμαρτuρ(α εναντίον της πρωτάκουστης αυτής ενέργειας. 

Πιστεύω ότι αυτή η μονολιθικότητα, αυτή η ζωντάνια και αυτή η μαχητικό

τήτα η οποία επιδείχθηκε τότε μπορεί να επιδειχθεί και σήμερα, γιατ( ακόμα το 
θέμα μας δεν έχει βρει τη λύση του. Ακόμα το θέμα μας δεν έχει αρχ(σει καν να 
πορεύετ~ι προς τη λύση του. Πιστεύω ακράδαντα ότι η ομοψυχία εκείνη και η 

μονολιθικότητα μπορΟύν και σήμερα να επιτευχθούν πάνω στην ουσία του κυπρια

κού προβλήματος, γιατί ουσιαστικά δεν υπάρχει καμιά διαφορά. Εχε( που υπάρ

χουν μεριχέ:ς διαφορές αφορούν ζητήματα διαδικαστικά, ζητήματα ταχτικής χαι 

σΤρατηγιχής μι$νο. Στην ουσία όλοι είμαστε σύμφωνοι χ_αι δε βλέπω το λόγο γιατ( 

· όλοι να μη συμβάλουμε στην προσπάθεια η οποlα καταβάλλεται για την επLλυση 
του χυπριαχού προβλήματο_ς μέσα στα Πλαίσια των σημερινών χοσμοϊστοριχών 

γεγονότων, που αποτελούν το καλύτερο πλαlσιο για τις συνομιλίες οι οποίες θα 

οδηγήσουν σε μια δίκαιη χαι βιώσιμη λύση του χυπριαχού προβλήματος. 

Το ελπίζω και το εύχομαι. 

Ένα δεύτερο γεγονός το οποίο έχει βρει πια τη θέση του στη νεοελλ ηνιχή 

πολιτική ιστορία ε!ναι η εξέργερση των νέων ανθρώπων του Πολυτεχνείου ενάντια 

στη χούντα, η οποία για επτά ολόκληρα χρόνια ταλαιπώρησε τον ελληνικό χαι τον 

κυπριακό λαό. 

Ως γεγονός το Πολυτεχνείο εlναι το αποκορύφωμα της εξέγερσης των νέων 

ανθρώ:πων. Γιατί η εξέγερση άρχισε πολύ πιο νωρίς, από τη Νομική Σχολή του 

Πανεπιστημίου Αθηνών στην οδό Σόλωνος. Η εξέγερση του Πολυτεχνείου ήταν το 

αποκορύφωμα. Και η εξέγερση αυτή αποτελεί ορόσημο στην πορεία του ελληνικού 

λαού προς την ελευθερ(α χαι τη δημοκρατία. 

Βέβαια τα τανκς και τα τηλεβόλα χαι τα πολυβόλα κατέπνιξαν μέσα στο 

αίμα της ·ελληνικής νεολαίας την εξέγερση εκείνη. Όμως ο σπό_ρος τον οποίο 

έσπειραν οι νέοι που έχυσαν το άλικο αίμα τους πάνω στα πεζοδρόμια της οδόύ 

Πατησ(ων και της οδού Στουρνάρα είχε ανθήσει και είχε δημιουργήσει πνεύμα 

αντίστασης σε μεγάλες μάζες του ελληνικού λαού. 

Όμως η εξέγερση αυτή δεν έφερε το προσδοκώμενο αποτέλεσμα. Η εξέγερση 

του Πολυτεχνείου δεν έφερε τη δημοκρατία στην Ελλάδα. Μπορεί να προπαρα

σχεόασε το δρόμο για τη δημοκρατία, όμως τη δημοκρατία στην Ελλάδα την 

έφερε η συμφορά της Κύπρου. Είναι εμείς που έχουμε πληρώσει για την επι

στροφή της δημοκρατίας στη χώρα που τη γέννησε. 

Η χούντα κατέρρευσε χάτω από το βάρος των ανομημάτων της τον Ιούλιο 

του 197 4, όταν με το προδοτικό πραξικόπημα εναντίον της νόμιμα εχλελεγμένης 
κυβtρνησης της Κύπρου, το πραξικόπημα το οποίο αυτή προπαρασκεύασε χαι 

εκ.τtλεσε, έφερε στην Κύπρο τον Αττίλα ο οποίος κατέλαβε το 37% των εδαφών 
μας κ.αι μοίρασε την Κύπρο στα δυο. 

Δεν μπορούσε πλέον να σταθεl καμιά κυβέρνηση στην Ελλάδα χάτω από τα 

αμαρτήματα αυτά, κάτω από την προδοσία αυτή, και γι' αυτό η χούντα διαλύθηκε 

και έδωσε τη θέση της σε μια κυβέρνηση στην αρχή οικουμενική, μια κυβέρνηση 

στην οποία πήραν μέρος όλες οι πολιτικές δυνάμεις της Ελλάδας. 

Από τότε μέχρι σήμερα η πορεία προς τη δημοκρατία, προς την τελείωση της 

δημοκρατίας, φωτίζεται από το φως της φλόγας που άναψαν οι νεαροί μαχητές 
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του Πολυτεχνείου. Ελπίζουμε ότι η φλόγα αυτή δε θα σβήσει ποτέ, αλλι!ι. αντίθετα 

θα ενισχύεται και θα δυναμώνει, ωσότου φωτίσει όχι μόνο τον ελληνισμό ολόκληρο 

αλλά και ολόκληρη την Ευρώπη και ολόκληρο τον κόσμο. 

Το ελπίζω και το εύχομαι. 

Το τρίτο γεγονός που σημαδεύει με την ύπαρξή του αυτή τη βδομάδα του 

Νοεμβρίου είναι η θυσία ενός σεμνού και ηρωικού παιδιού της ΙCύπρου, του ΙCυριά
χου Μάτση. 

Δεν είναι ανάγκη να πει κανένας πολλά πράγματα για τη θυσία αυτού του 

ανθρώπου. Όσοι τον γνώρισαν είναι σε θέση να μιλήσουν για το χαραχτήρα και 

τα προσόντα του, γιατί ο Κυριάκος Μάτσης δεν ήταν μόνο ο μαχητής, ήταν ο δια

νοούμενος, ήταν ο άνθρωπος πάνω απ' όλα. Και είναι λυπηρό γιατί δεν επέζησε, 

γιατί με το φωτεινό μυαλό του, με τις ιδέες τ_ου, με τις αντιλήψεις του, με τις 

πολιτικές του τοποθετήσεις, θα μπορούσε να βοηθήσει τη δημοκρατ(α στα πρώτα 

δύσκολα βήματα της ύπαρξής της. 

Εν πάση περιπτώσει, το γεγονός αυτό μας φέρνει στη μνήμη πολλά γεγονότα, 

πολλούς επώνυμους και ανώνυμους ήρωες που έδωσαν τη ζωή τους, για να βλαστή
σει σ 'αυτό τον τόπο το δέντρο της ελευθερίας. 

Σε ένδειξη τιμής, ευγνωμοσύνης και αγάπης προς όλους εκείνους του Πολυτε

χνείου που-σκοτώθηκαν για τη δημοκρατ(α και προς όλους εκείνους που πέθαναν 

στην Κύπρο για την ελευθερία μας, συμπεριλαμβανομένου βέβαια και του Κυριά

κου Μάτση, σας καλώ να εγερθούμε για να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή. 

(Μονόλεπτη σιγή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αιώνια ας είναι η μνήμη τους. 

Και τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, καλώ στο βήμα της Βουλής τον έντιμq 

Τπουργό Οικονομικών κ. Γεώργιο Συρίμη ο οποίος θα καταθέσει την ομιλία του 

πάνω στην οικονομική κατάσταση της Κύπρου. 

Γ.ΣΤΡΙΜΗΣ: 

Έντιμε Κύριε Πρόεδρε, 

Έντιμοι Κύριοι Βουλευτές, 

Αισθάνομαι τιμή και εκτίμηση που παρουσιάζομαι σήμερα ενώπιον της ολομέ

λειας της Βουλής των Αντιπροσώπων για δεύτερη χρονιά για την καθιερωμένη 

ομιλία του Τπουργού Οικονομικών πάνω στους Κρατικούς ΠροUπολογισμούς, την 

πορεlα και τα προβλήματα της οικονομίας, τις διαγραφόμενες προοπτικές, καθώς 

και την οικονομική και κοινωνική πολιτική, που προτίθεται να ακολουθήσει η 

Κυβέρνηση στη διάρκεια του επ~μενου χρόνου. 

Η ετήσια συζήτηση των Κρατικών Προϋπολογισμών αποτελεί σημαντικό 

γεγονός. Φέτος το γεγονός αυτό προσλαμβάνει μια ιδιαίτερη διάσταση, δεδομένου 

ότι σήμερα έχουν υποβληθεί στο Σώμα σημαντικά νομοσχέδια της φορολογικής 
μεταρρύθμισης που αποσκοπεί να ·καταστήσει το φορολογικό μας σύστημα πιο 

δίκαιο και απλό και να υποβοηθήσει την περαιτέρω ανάπτυξη της οικονομίας μας 

μέσα σε συνθήκες σταθερότητας, Χωρίς αμφιβολία, οι επιλ-ογές που έχουμε κληθεί 
να κάνουμε ως εκτελεστική και νομοθετική εξουσία θα είναι καθοριστικές για το 
οικονομικό μέλλον του τόπου. 
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οι ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΚΑΤΑ ΤΟ 1989 

Γενικά: 

Η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας κατά το 1989, που ε!ναι και ο πρώ
τος χρόνος εφαρμογής του ΣχεΒίου Ανάπτυξης 1989-1993, μπορεί να χαρακτηρι
στε( ως αρκετά ικανοποιητική, παρά τις τάσεις υπερθέρμανσης που παρουσιάστη

καν. Οι πιο σημαντικές θετικές εξελ!ξεις είναι η συνέχιση της ανο8ιχής πορε!ας 

της οιχονομ!ας με γρήγορο ρυθμό, γεγονός που αντανακλάται στην παραπέρα βελ

τίωση του βιοτικού επιπέ8ου του λαού. Στον τομέα της αγοράς εργασίας επιχρ·ά

τησαν συνθήκες πλήρους απασχόλησης, που σuνο8εύθηχαν από την ύπαρξη ελλεί

ψεων εργατικού Ουναμιχού σε σημαντικούς παραγωγικούς χλά8ους. Πρόσθετα, οι 

παραγωγικές επεv8ύσεις σημείωσαν ψηλό ρυθμό αύξησης μέσα σε ένα ευνa·ιχό 

επεν8uτιχό κλίμα, ενώ η ζήτηση για τουριστικές υπηρεσίες παρουσίασε πολύ ικα

νοποιητική επί8οση. Από τις εξελίξεις αυτές προκύπτει ότι κατά τον πρώτο χρόνο 

εφαρμογής του νέου Σχε8ίου Ανάπτυξης έχουν προωθηθεί με επιτυχία οι κυριότε

ροι στόχοι της αναπτυξιακής και κοινωνικής πολιτικής. 

Παρόλο ότι τα θετικά στοιχεία των μακροοικονομικών εξελίξεων υπερτερούν, 

εντούτοις αναφορά θα πρέπει να γίνει και σε ορισμένες αρνητικές τάσεις που έχουν 

πίχρουσιαστεί. Η πλήρης απασχόληση των συντελεστών παραγωγής, σε συν8υασμό 

με τον ψηλό ρυθμό αόξησης της εγχώριας καταναλωτικής ζήτησης και την επε

κτατική Οημοσιονομική και νομισματική πολιτική, ο8ήγησαν στην άσκηση πιέσεων 

στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών της χώρας. Παρά τις πιέσεις αυτές και την 

ελαφρή αύξηση στο ρυθμό πληθωρισμού, που σε μεγάλο βαθμό είναι αποτέλεσμα 

της γρήγορη~ ανάπτυξης, το· επίπε8ο σταθερότητας της οικονομίας συγκρίνεται 

ευνοϊκά τόσο Οιαχρονικά όσο και Οιεθνώς. 

Ρυθμός Αvάπ'"<uξης - Εγχώρια Ζήτηση 
Πιο αναλυτικά, ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας κατά το 1989 

υπολογίζεται προκαταρκτικά γύρω στο 6%, που υπερβαίνει τόσο το στόχο που 
τέθηκε στα πλαίσια του ΣχεΒίου Ανάπτυξης 1989-1993, όσο και το ρυθμό ανά
πτυξης της Βιεθνοός οικονομίας. Το γεγονός αυτό υπογραμμίζει ότι η Κόπρος 

συνεχίζει να μειώνει τη Οιαφορά που τη χωρίζει από τα επίπε8α των αναπτυγμέ

νων χωρών. 

Κόριος μοχλός στην .;πίτευξη ψηλοό ρυθμοό ανάπτυξης ήταν η Βιεόρυνση των 
τουριστικών υπηρεσιών και ο ψηλός ρυθμός αόξησης της εγχώριας ζήτησης, που 

επηρέασε για Βεότερη συνεχή χρονιά το ρυθμό επέκτασης της εγχώριας προσφορ&ς 

και που ο8ήγησε όμως στην άσκηση πιέσεων πάνω στις εξωτερικές συναλλαγές 
της οικονομίας. 

Τη μεγαλότερη συμβολή στην αόξηση της εγχώριας ζήτησης είχε η ιΒιωτική 

κατανάλωση, που υπολογίζεται να αυξηθεί με πολό ψηλό ρυθμό, γόρω στο 12% σε 
πραγματικούς όρόυς. Ανάμεσα στους παράγοντες που ο8ήγησαν στην εξέλιξη αυτή 

είναι η γρήγορη αύξηση του ι8ιωτικού Οιαθέσιμου εισο8ήματος, οι συνθήκες πλή
ρους α·πασχόλησης Που επικρατούν στην οικονομία και η για Οεύτερη συνεχή χρο

νιά μείωση του ποσοστού ι8ιωτικής αποταμίευσης. Επ!σης, οι συνθήκες άνετης 

χρηματο8ότησης αποτέλεσαν παράγοντα ενισχυτικό στην ταχύρρυθμη αύξηση της 
ι8ιωτικής κατανάλωσης. 
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Σε αντίθεση, ο ρυθμός διεύρυνσης της δημόσιας κατανάλωσης υπολογίζεται 

να υποχωρήσει σε επίπεδα γύρω στο 3%, ως αποτέλεσμα των προσπαθειών που 
καταβλήθηκαν για συγκράτηση του ρυθμού αύξησης των δημόσιων καταν~λωτικών 
δαπανών. 

Οι πάγιες επενδύσεις συνέχισαν και κατά το 1989 την ανοδική τους τάση και. 
αναμένεται να διευρυνθούν κατά 5% περ(που. Η &.νοδος αυτή αντικατοπτρ{ζει. τις 
ευνο'ίκές προοπτικές που υπάρχουν για εξαγωγές, την αυξημένη επενδυτική δρα

στηριότητα σε τουριστικές κλlνες και σε έργα υποδομής. Πρόσθετα, η εξέλιξη 

αυτή αποδίδεται στο καλό επενδυτικό κλίμα που υπάρχει και στην πορε(α των 

επιχειρηματικών κερδών κατά τα τελευταία χρόνια. 

Εγχώρια Παραγωγή - Α"άπτuξη κατά Τομέα 

Η επέκταση της εγχώριας και εξαγωγικής ζήτησης άσκησε ευνο'ίκή επ(δροιση 
στην παραγωγική δραστηριότητα με αποτέλεσμα όλοι οι τομείς παραγωγής, με 

εξαίρεση τον τομέα των μεταλλείων και λατομείων, να πετύχουν θετικούς ρυθμούς 

ανάπτυξης. ΙΟιαίτερα ψηλή επίΟοση είχαν οι τριτογενείς τομεlς της οικονομ(ας. 

Ο όγκος παραγωγής του γεωργικού τομέα αναμένεται να παρουσιάσει. μικρή 

Οιεύρυνση μετά τη θεαματική αύξηση των προηγούμενων Ούο χρl:Νων, ως αποτ~λι;

σμα της ψηλής εξωτερικής ζήτησης για ορισμένα γεωργικά προϊόντα, κυρίως γιιι 

τις πατάτες. 

Ο ρυθμός μεγέθυνσης του τομέα της μεταποίησης προκαταρκτικά υπολογ!ζι

ται ότι θα υποχωρήσει κυρίως ως επακόλουθο της μειωμένης εξωτερικής ζήτησης 

από ορισμένες αγορές. Γενικά, η επίΟοση του μεταποιητικού τομέα θα πρ~πι;ι. να 

θεωρηθεί ως ικανοποιητική, ιδιαίτερα αν ληφθούν υπόψη και οι ελλείψεις ιργιιτ1-

κού Ουναμικού που υπάρχουν. Ο τομέας των κατασκευών παρουσιάζεται με αυξη

μένη Οραστηριότητα, η οποία σε μεγάλο βαθμό οφείλεται στις επενΟύσεις σε -rου

ριστικές κλίνες και στην εκτέλεση σημαντικών Οημόσιων επενΟύσεων σε tργα 

υποδομής. 

ι οσο\ι αφορά τους τριτογενείς τομείς της οικονομίας, αυτοί αναμένε-rαι να 
επεκταθούν με ρυθμό ψηλότερο από το ρυθμό ανάπτυξης ολόκληρης της οικονο

μίας, με αποτέλεσμα να αυξήσουν τη συνεισφορά τους στο ακαθάριστο εγχώριο 

προϊόν. Η ραγΟαία αύξηση του τουριστικού ρεύματος άσκησε, όπως και τα προη

γούμενα χρόνια, πολλαπλασιαστική επLΟραση πάνω στην οικονομική Οραστηριότητα. 

Απασχόληση - Α"εργlα - Παραγωγικότητα 

Η ικανοποιητική τάση όσον αφορά τις επενΟύσεις και η παραπέρα οικονομική 

ανάπτυξη, ιΟιαίτερα σε τομείς έντασης εργασίας, υπολογίζεται να οΟηγήσουν σε 

αύξηση της απασχόλησης κατά 5.5 χιλ. άτομα περίπου, 

Το πιο σημαντικό στοιχείο των οικονομικών εξελίξεων κατά το 1989 είναι 
χωρίς αμφιβολία οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης που επικρατούν στην αγορά 

εργασίας. Το ποσοστό ανεργίας Οιαμορφώθηκε σε επίπεΟο που είναι το χαμηλό

τερ.ο που σημειώθηκε στην περίοδο μετά το 1980. 
Η ανεργία, όπως αυτή καταγράφεται στατιστικά, φέ-rος περιορίζε-rαι. σ-rο 

2.5% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού. Σημαντικοί τομε(ς της οικονομ!οις, όπως 
είναι -rα ξενοΟοχεία, η μεταποίηση και οι κατασκευtς, παρουσιάζουν ελλe:Εφε:ι.ς 

εργα-rικού Ουναμικού, ενώ ο αριθμός -rων κενών θέσεων -rον Ιούλιο αντι.σ-rοι.χούσε 
με ποσοστό 1.6% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού. Τα στοιχεία αυ-rά υπο
γραμμίζουν πολύ καθαρά τις συνθήκες πλήρους ιιπιισχόλησης που cπικριιτοόν. 
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Η οικονομία έχει εισέλθει σε μια φάση πλήρους απασχόλησης του εργατικοό 

8υvαμικού με το συντελεστή εργασ!ας να αποτελεί περιοριστικό παράγοντα στην 

περαιτέρω οικονομική ανάπτυξη της χώρας μας. Η 6σο το 8υνατό καλύτερη αξιο

πο!ηση του Οιαθέσιμου ανθρώπινου Ουvαμικού, η εισαγωγή νέας τεχvολογlας και 
γενικά η αύξηση της παραγωγικότητας σε όλους τους τομείς, αλλά ι8ίως στο 8ημό

σιο τομέα, καθίστανται όσο ποτέ άλλοτε πιο επιτακτικά. 

Είναι ιΟιαίτερης σημασίας, ότι οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης που επι

κρατούν σήμερα μας 8(8ουν μια εξαιρετική ευκαιρία χωρίς κοινωνικό ή οικονομικό 

κόστος να προχωρήσουμε στη στα8ιακή εξυγίανση των 8ημόσιων οικονομικών και, 

εξ!σου σημαντικό, στην ανα8ιάρθρωση και τεχνολογική αναβάθμιση της οικονομίας 

μας. 

Μισθοί - Τιμές 
Οι συvθήκες πλήρους απασχόλησης του εργατικού 8υvαμικού και η ελαφρή 

αύξηση του ρυθμού πληθωρισμού ο8ήγησαν σε μια ελαφρή επιτάχυνση στο ρυθμό 

αύξησης των μισθών και ημερομισθίων. Έτσι. 1 οι ονομαστικοί μισθοί και τα ημε

ρομ!σθια αναμένεται vα σημειώσουν αύξηση της τάξης του 8.5%. Σε πραγματι

κούς όρους, Οηλ. όταν αψαιρεθεl η επίπτωση από την αύξηση των τιμών, οι απο

λαβές των εργαζομένων θα αυξηθούν με ρυθμό 4.3%, που είναι ψηλότερος άπό το 
ρυθμό βελτίωσης της παραγωγικότητας της εργασίας. Η εξέλιξη αυτή επηρέασε 

σε κάποιο βαθμό το κόστος παραγωγής και την ανταγωνιστικότητα της 

οικονομίας. 

Η 8ιεύρυνση της εγχώριας ζήτησης με ρυθμό ψηλότερο από την εγχώρια προ
σφορά και η αύξηση των απολαβών με ρυθμό ψηλότερο από την αύξηση της 

παραγωγικότητας άσκησαν αvο8ικές πιέσεις πάνω στο ·επlπε8ο των τιμών. Πέρα 

όμως από τους εσωτερικούς αυτούς παράγοντες, αυξητική τάση παρουσίασαν και 

οι τιμές των εισαγόμενων προϊόντων. Ο ρυθμός πληθωρισμού κατά το 1989 ανα

μένεται να πλησιάσει το 4%, σε σχέση με 3.4% τον προηγούμενο χρόνο. Τα στοι
χεία όμως αυτά συγκρίνονται ευνοϊκά με το επίπεΟο του Οιεθνούς πληθω~ισμού. 

Εξω..-εpικές Σuνιιλλιιγές 

Τα κύρια χαρακτηριστικά τωv εξελίξεων στις εξωτερικές συναλλαγές της 

χώρας κατά το 1989 ήταν η συνέχιση της καλής επί8οσης των εξαγωγών αγαθών 
και υπηρεσιών, ι8ια(τερα όσον αφορά τον τουρισμό. Παράλληλα όμως, οι εισαγω

γές αγαθών και υπηρεσιών αυξήθηκαν με ταχύτερο ρυθμό με αποτέλεσμα να 

ασκηθούν πιέσεις στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. 

Οι εξαγωγές αγαθών f.o.b. υπολογ(ζεται να 8ιευρυνθούν κατά 18% και θα 
φθάσουν τα ;€355 εκ. Μεγάλο μέρος της αύξησης αυτής οφείλεται στην κατακό

ρυφη άνοΟο των επανεξαγωγών και την καλή εξαγωγική επίΟοση των γεωρ;yικών 

προϊόντων. Αντίθετα, ο ρυθμός επέκτασης των βιομηχανικών εξαγωγών παρουσι

ασε κάμψη σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο, κυρίως λόγω της μειωμένης 

ζήτησης σε ορισμένες αγορέc;. Είναι θετικό το γεγονός ότι συνεχίζεται ~η Οιείσ8υση 

των προ~όvτωv μας στις ευρωπαϊκές αγορές. 

Οι εισαΥωγές αγαθώv f.o.b. υπολογίζεται να αυξηθούν κατά 24% περίπου και 
θα φθάσουν τα ;€960 εκ. 1 χωρίς να περιλαμβάνεται η αγορά τεσσάρων αεροσκαφών 
από τις Κυπριακές Αερογραμμές. Η εξέλιξη αυτή οφείλεται βέβαια σε κάποιο 

βαθμό στην αύξηση των επανεξαγωγών εξαιτ(ας της Λιβανικής κρίσης. Όμως, τη 

σημαντικότερη συμβολή στην αύξηση των εισαγωγών εtχε η εισαγωγή καταναλω

τικών αγαθών. 
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Το παραδοσιακό πλεόνασμα στο ισοζύγιο άδηλων πόρων σημείωqε νέα επ(

δοση. Αποφασιστικό ρόλο στην εξέλιξη αυτή διαδραμάτισε ο τομέας του τουρι

σμού που σημείωσε σημαντική επέκταση. Πι.ο συγκεκριμένα, το τοuρισtι.κό 
ρεύμα αναμένεται να αυξηθεί με ρυθμό γύρω στο 20% ξεπερνώντας τα 1.3 εκ. 

άτομα, το δε τουριστικό συν&.λλαγμα να ανέλθει στα :Ε465 εκ. Η Κυβέρνηση απο

φάσισε την προσωρινή αναστολή της έκδοσης νέων αδειών για τουριστικά κατα
λόματα, έτσι που να 3οθεί ο αναγκαίος χρόνος για τη 3ιαμόρφωση μιας νέας του

ριστικής πολιτικής που θα διασφαλίζει την περαιτέρω ανάπτυξη του τουρισμού 

πάνω σε μια πι.ο ορθολογιστική, προγραμματισμένη βάση και σε εναρμόνιση με τη 
3ιατήρηση του περιβάλλοντος. 

Η πολό γρήγορη αόξηση της ι3ιωτικής κατανάλωσης ο3ήγησε σε αναστροφή 

των τάσεων στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, παρά την ικανοποιητική επ(

δοση των εξαγωγών. Έτσι, το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένετcιι νcι 

παρουσιάσει έλλειμμα της τάξης των J;45 εκ. (χωρίς να συμπεριλαμβάνεταιι η 

αγορά αεροσκαφών), .σε σύγκριση με ελαφρό πλεόνασμα ύψούς :Ε4 εκ. που σημει

ώθηκε τον προηγούμενο χρόνο. Το έλλειμμα αυτό αντιστοιχε( με ποσοστό 2% του 
ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος. Αποτελε( θετικό στοιχείο τp γεγονός ότι. 

μεγάλο μέρος του ελλείμματος καλόφθηκε από την αυτόνομη εισροή ξένου συναιλ

λάγματος με τη μορφή -των επενδύσεων από μη κατο(κους, κυπριακής κυρ(ως 

καταγωγής. · 

Το γενικό ισοζύγιο πληρωμών της χώρας αναμένεται να παρουσιάσει πλεόνcι

σμα της τ&.ξης των J;60 εκ., σε σόγκριση με μικρό έλλειμμα J;4 εκ. που σημειώ
θηκε το 1988. Η εξέλιξη αυτή οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στο 3ανεισμό για την· 
αγορά των αεροσκαφών και την προσφυγή του δημόσιου τομέα σε εξω,τερι.κό 

3ανεισμό. 

Τα συναλλαγματικά αποθέματα της χώρας υπολογιζεται να αυξηθούν 

κατά !:143 εκ. και να φθάσουν τα !:725 εκ. στο τέλος του 1989 παρέχονται.; 
κάλυψη στις εισαγωγές 9 μηνών. Ο βαθμός αυτός κάλυψης θεωρείται πολό 

ικανοποιητικός. 

Τέλος, το εξωτερικό χρέος της Κύπρου, χωρίς τα δάνεια για την άμl..!να, στο 

τέλος του 1989 αναμένεται να φθάσει τα f.744 εκ., ως ποσοστό δε τ~υ ακαθάρt
στου εγχώριου προϊόντος να αυξηθεί ελαφρά στο 34%. Μέρος της αόξησης αιυτής 
οφε(λεται στη διαφοροπο(ηση των συναλλαγματικών ισοτιμιών. Όσον αφορά. το 

ποσοστό εξυπηρέτησης του εξωτερικού χρέους, αυτό υπολογίζεται να μειωθε( στο 

10.4% από το 11.7% το 1988. 

Δημοσιονομικές και Νομισματικές Εξελίξεις 

Τόσο η δημοσιονομική όσο και η νομισματική/πιστωτική πολιτική συνέχισαν 

και κατά το 1989 να είναι επεκτατικής φύσεως, από τη μια επιδρώντας αυξητικά 
στο ιδιωτικό διαθέσιμο εισόδημα και από την άλλη διευκολύνοντας τη· χρηματοδό

τηση της εγχώριας ζήτησης. 

Το 3ημοσιονομικό έλλειμμα, με βάση το σημείωμα για τις οικονομικές εξε

λίξεις που υποβλήθηκε στο Σώμα, υπολογιζόταν να αυξηθεί από τα !:63.8 εκ. το 
1988 στα !:76.1 εκ. Οι πιο πρόσφατες όμως τάσεις υπο3ηλώνουν ότι το έλλειμμα 
θα 3ιαμορφωθεί σε χαμηλότερο επίπε3ο απ' ό,τι οι αρχικές προβλέψεις, λόγω της 

συνεχιζόμενης ψηλής αύξησης των εισαγωγών καταναλωτικών αγcιθών. Αυτό 

σημαίνει ότι το 3ημοσιονομικό έλλειμμα θα είναι γόρω στα !:68 εκ. και θα 

αντιπροσωπεύει ποσοστό 3.1 % του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, σε σύγκριση 

με 3.2% το 1988. 
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Στο σημείο αυτό επιθυμώ να τονίσω ότι το 8ημοσιονομιχό έλλειμμα κατά τα 

8ύο τελευταία χρόνια 8ιαμορφώθηχε σε επίπε8α κάτω από το 4% του ακαθάριστου 
εγχώριου προϊόντος. Αυτό οφείλεται εν μέρει στην προσπάθεια για έλεγχο και 

συγκράτηση των 8ημόσιων 8απανών και εν μέρει στη σημαντική αύξηση των εσό-

8ων από εισαγωγικούς 8ασμούς και φόρους κατανάλωσης. Όμως 8ε θα πρέπει να 

επαναπαυόμαστε, γιατί το 8ημοσιονομιχό έλλειμμα και η συνακόλουθη αύξηση 

του εξωτερικού χρέους παραμένει ένα από τα κύρια προβλήματα της οικονομίας 

μας, που ενέχει χιν8ύνους για τη μεσοπρόθεσμη σταθερότητά της. Γι / αυτό είναι 
αναγχα!ο να συνεχίσουμε τις προσπάθειές μας για τη στα8ιαχή εξυγίανση των 

8ημόσιων οικονομικών με ακόμα πιο έντονο ρυθμό. 

Σ ' ' ή λ ' ~ ' , ~ ' υμφωνα με τις πιο προσφατες εκτιμ σεις, τα συνο ικα οημοσια εσοοα αναμε-

νεται να σημειώσουν άνο8ο με ρυθμό 12.6%, ο οποίος ε(ναι ψηλότερος από το 
ρυθμό ανό8ου των 8ημόσιων 8απανών. Παρόλο ότι το κρατικό μισθολόγιο προβλέ

πεταt να 8ιευρυνθεί κατά 8.2%, η αύξηση στις συνολικές 8ημόσιες 8απάνες αναμέ
νεται να είναι της τάξης του 12%. Τούτο οφείλεται στο ότι οι πληρωμές τόκων 

για το 8ημόσιο χρέος υπολογίζεται να αυξηθούν κατά 11. 7%, που αντανακλά και 
την αύξηση στα 8ιεθνή επιτόκια, και στο ότι ο'ι επι8οτήσεις θα 8ιευρυνθούν με 

ρυθμό 23%, ως επακόλουθο των ψηλών 8ιεθνών τιμών των σιτηρών. 

Όπως είναι γνωστό, η Κυβέρvηση αποφάσισε την επίσπευση της εκτέλεσης 

έργων για τη βελτίωση του ο8ικού 8ικτύου. Η απόφαση αυτή μαζί με τη συνέχιση 

της εκτέλεσης άλλων αναπτυξιακών έργων και τη 8ιενέργεια 8απανών για την 

αντικατάσταση ακατάλληλων προσφυγικών κατοικιών ο8ήγησε σε σημαντική 

αύξηση των 8ημόσιων κεφαλαιουχικών 8απανών. 

Ε(ναι σημαντικό το γεγονός ότι οι 8ημόσιες αποταμιεύσεις αναμένεται να 

φθάσουν τα ;Ε17 εκ. παρέχοντας για μια ακόμα χρονιά τη 8υνατότητα χρηματο86-

τησης μέρους των 8ημόσιων επεν8ύσεων. Στόχος μας είναι στα8ιακά να αυξάνον

ται οι 8ημόσιες αποταμιεύσεις για να είμαστε έτσι σε θέση να συνεχίσουμε το 

αναπτυξιακό μας πρόγραμμα χωρίς υπέρμετρη εξάρτηση από τον εξωτερικό 

8ανεισμό. 

Το μεγαλύτερο ποσοστό της χρηματοaότησης του 8ημοσιονομικού ελλείμμα

τος το 1989 κατέστη αναγκαίο να το εξασφαλίσουμε από εξωτερικές πηγές. Πιο 
συγκεκριμένα, οι πηγές αυτές κάλυψαν γύρω στο 60% του ελλείμματος. Σε αντί
θεση, η χρηματοaότηση του 8ημοσιονο

0

μικού ελλείμματος το 1988 προήλθε εξ ολο
κλήρου από εσωτερικές πηγές. Ως θέμα γενικότερης πολιτικής επιβάλλεται να 

8ώσουμε περισσότερη έμφαση στον εσωτερικό 8ανεισμ6. Η προσφυγή σε εξωτε

ρικό 8ανεισμό, εκτός του ότι 8ημιουργεί ανεπιθύμητη εξάρτηση, συνεπάγεται συγ

κριτικά ψηλό κόστος χρηματο8ότησης λόγω των 8ιακυμάνσεων των συναλλαγμα

τικ6Jν ισοτιμιών και των 8ιεθνών επιτοκίων. Ελπίζω ότι το Σώμα χωρ(ς άλλη 

καθυστέρηση θα ψηφίσει το νομοσχέ8ιο που προνοεί αύξηση των περιθωρίων 

8ανεισμού από την Κεντρική Τράπεζα, έτσι που να 8ημιουργηθούν οι προϋποθι\

σεις για μια πιο ευέλικτη και ορθολογιστική προσέγγιση. 

Η συνολική ρευστότητα, 8ηλα8ή η προσφορά χρήματος με την ευρεία έννοια, 

αναμένεται να αυξηθεί κατά !::210 εκ. περίπου ή 14.5%. Ο ρυθμός αυτός ξεπερνά 
το ρυθμό αύξησης του ακαθ~ριστου εγχώριου προϊόντος σε τρέχουσες τιμές, γεγο

νός που υπο8ηλώνει τις άνετες συνθήκες χρήματο8ότησης που επικράτησαν και 

που ήταν υποστηρικτικές στη Βtεύρυνση της εγχώριας ζήτησης. Οι κύριες πηγές 
αύξησης της προσφοράς χρήματος κατά το 1989 ήταν η παροχή 8ανείων προς τον 
ι8ιωτικό τομέα και η χρηματο8ότηση του 8ημοσιονομικού ελλείμματος. 
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ΤΟ ΣΧΕΔΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 1989-93 
Την πεpασμένη εβδομάδα εγκpίθηκε το Σχέδιο Ανάπτυξης 1989-93, αφοό 

λήφθηκαν uπόψη και οι απόψεις που έχουν εκφράσει οι εκπρόσωποι των παραγω

γικών τάξεων στα πλαίσια της Συμβουλευτικής Οικονομικής Επιτροπής. Τώρα το 

νέο αυτό Σχέδιο βρίσκεται στο στάδιο της εκτύπωσής του και θα κατατεθεί ενώ

πιον του Σώματος για ενημέρωση. 

Ιδιαίτερο χαρακ"Τηριστιχό του Σχεδίου είναι η ευέλικτη προσέγγιση που έχει 

υιοθετηθεί, έτσι που αυτό να αποτελεί πρόγραμμα δράσης για το δημόσιο "Τομέα 

και καθοδηγητικό πλαίσιο για τον ιδιωτικό τομέα μέσα στ~ς ραγδαία_μεταβαλλό

μενες συνθήκες του οικονομικού περιβάλλοντος. 

'Οπως έχουμε κατ' επανάληψη τον(σει, η αναπτυξιακή προσπάθεια δεν απο

τελεί αυτοσκοπό. Απώτερη επιδίωξη είναι η βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης 

του λαού, "Της κοινωνικής "Του ευημερίας και της ποιότητας ζωής. Πρόσθετα, η 

ενίσχυση της οι.κονομικής ανάπ"Τυξης μέσα σε συνθήκες σταθερό"Τητας απο'Τελε( 

σημαντικό υποβοηθη"Τικό παράγοντα σ'Τtς προσπάθειες που καταβάλλουμε για μια 

δίκαιη και βιώσιμη λύση του πολι'Τtκού μας προβλήμα"Τος. Ανάμεσα στα ιδιαίτερα 

χαρακτηριστικά του Σχεδίου είναι η αυξημένη προτεραιότητα που δίδε"Ται για 

αναζωογόνηση "Της υπαίθρου και η συνειδητή προσπάθεια για δια"Τήρηση "Του 

φυσικού περιβάλλοντος. 

Οι στpατηγικές επιλογές του Σχεδίου και τα μέτpα πολιτικής που πpοβλέ

πονται εκφράζουν την αναγκαιότη'Τα για τεχνολογική και ποιο"Τική αναβάθμιση 

της οικονομίας μας, αύξηση "Της παραγωγικό"Τητας και δυναμική αξιοποίηση "Των 

ευκαιριών που προσφέρει η Τελωνειακή Ένωση της ΚUπρου με την ΕΟΚ. Η προ

σαρμογή "Της οικονομίας μας στο νέο αυ'Τό καθεσ"Τώς θα προε"Τοιμάσει 'ΤΟ Uαφος 

για τη μελλοντική ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ, που απο"Τελεί και σ"Τόχο "Της 

πολιτικής μας. 

Σ"Τα πλαίσια "Της νέας αναπτυξιακής σ"Τρατηγικής, η οποία στοχεύει ρυθμό 

οικονομικής ανάπτυξης 5% το χpόνο, θα επιδιωχθεί μια πιο ισόppοπη ανέλιξη των 
διάφορων παραγωγικών "Τομέων. Σ"Τον τομέα της με"Ταποίησης δίδεται αυξημiνη 

έμφαση, ενώ ο γεωργικός τομέας αναμένεται να στηρίξει την ανάπτυξή "Του στην 

προώθηση "Των εξαγωγών αξιοποιώντας 'Τα υδα"Τικά έργα υποδομής που iχουν 

εκτελεστεί. Παράλληλα, η αναπτυξιακή προσπάθεια θα επεκ"Ταθεί για να καλύψει 

και άλλους εξαγωγικούς τομείς υπηρεσιών, όπως είναι η ναυτιλία, i"Τσι που να 

περιοριστεί η εξάρτηση από "Τον τουρισμό και να δημιουργηθούν ευκαιρίες απασχό

λησης σε άνεργους επιστήμονες. Κύριος στόχος είναι η με"Τα"Τροπή "Της Κύπρου σε 

κέντρο προσφοράς υπηρεσιών. Ο τομέας 'Του "Τουρισμού στοχεύεται να συνεχίσει τη 

γpήγοpη ανάπτυξή του πάνω όμως σε μια πpογpαμματισμένη βάση, με έμφαση 

την αναβάθμιση του "ΤουριστικοU προϊόν"Τος. 

Κόpιε Πpόεδpε, 

Κύριοι Βουλευ"Τές,. 

Η ΦΟΡΟΔΟΓΙΚΗ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗ 

Όπως έχω ήδη "Τονίσει, η εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών απο'Τελε( 

αναγκαία πpοϋπόθεση για την επιτυχία της όλης στpατηγικής για αναδιάpθpωση 

της οικονομίας και σταθερή βελ"Τίωση του βιοτικού επιπέδου "Του λαού μiσα σε 

συνθήκες οικονομικής σταθερότη"Τας. Μέσα στα πλαίσια αυ"Τά εντάσσε"Ταt και η 
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φορολογική μεταρρύθμιση, που στοχεύει στη δικαιότερη κατανομή των φορολογι

χώv βαρών, στην απλοποιηση του φορολογικού συστήματος χαι στην εναρμόνισή 

του με τις νέες αναπτυξιακές προτεραιότητες. Πρόσθετα) η φορολογική μεταρρύ

θμιση αναμένεται να έχει θετική συμβολή στη μείωση της 8ημοσιοvομικής αvισο

σχέλειας. Τα σχετικά vομοσχέ8ια έχουν υποβληθεί σήμερα στο Σώμα και ελπίζω 

ότι σύντομα θα έχουμε την ευκαιρία να επεξηyήσουμε με λεπτομέρεια τη φιλοσο

φία και το σκεπτικό των λύσεων που προτείνονται. Σήμερα θα περιοριστώ να 

Οώσω μια γενική εικόνα στο θέμα αυτό. 

Ο φόρος εισοΟήματος φυσικών προσώπων και ο εταιρικός φόρος, που επιβαρύ-

- vouv το ετήσιο εισό8ημα, μαζί με το φόρο προστιθέμενης αξίας, που επιβαρύνει 
την κατανάλωση, αποτελούν τους κύριους άξονες ενός σύγχρονου και Οίκαιου 

φορολογικού συστήματος. 

Φόρος Εισοδήματος Φυσικών Προσώπων 

Η φορολογική μεταρρύθμιση προβλέπει σημαντικές αλλαγές και ελαφρύνσεις 

στο φόρο εισοΟήματος φυσικών προσώπων, κυρlως ως αποτέλεσμα της κατακόρυ

φης μεlωσης των φορολογικών συντελεστών. Για τα πρόσωπα αυτά θα υπάρξει 

με{ωση του ανώτατου φορολογικού συντελεστή από το 60% στο 40%, περιορισμός 
του αριθμού των φορολογικών κλιμακίων σε τρεις και αύξηση του αφορολόγητου 

ορίου από τις :Ε1,500 στις :Ε2,ΟΟΟ. Επίσης Οιαφοροποιείται το σύστημα των 

εκπτώσεων από το φορολογητέο εισόΟημα και σε μεγάλο βαθμό αντικαθίσταται 

από αυξημένες πιστώσεις Οηλ. αφαιρέσεις από το φόρ9. Το αποτέλεσμα είναι ότι 

θα επωφεληθούν σε μεγαλύτερο βαθμό οι χαμηλά αμειβόμενοι. 

Από τις Οιαφοροποιήσεις αυτές θα προκύψει σημαντική φορολογική ελάφρυνση 

για τους μισθωτούς, βελτίωση της κατανομής του φόρου εισοΟήματος και απλο

ποίηση του συστήματος. ΕνΟεικτικά, αναφέρω ότι ο φόρος εισοΟήματος που 

καταβάλλει ένας εργαζόμενος με ένα παιΟί σ.το Οημοτικό και ένα στο γυμνάσιο θα 

μειωθεί κατά 31 % σε σύγκριση με το σημερινό σύστημα. Οι ελαφρύνσεις από το 
φόρο εισοΟήματος φυσικών προσώπων το 1990 υπολογlζονται να είναι της τάξης 
των 5:13 εκ. 

Ε"<αιρικός Φόρος 

Σημαντικές αλλαγές προτείνονται και στον τρόπο φορολογίας των νομικών 

προσώπων. Όπως εlναι γνωστό, ·σήμερα τα νομικά πρόσωπα καταβάλλουν φόρο 
εισοΟήματος με συντελεστή 42.5% πάνω στα μη διανεμόμενα μερίσματα και εκτός 
αυτού έκτακτη εισφορά για τους πρόσφυγες. Η φορολογική μεταρρύθμιση προβλέ

πει την κατάργηση των Ούο αυτών φόρων και την εισαγωγή του εταιρικού φόρου 

με συντελεστή 20%, ο οποίος Οεν επιστρέφεται όταν γίνεται Οιανομή μερlσματος, 

σε αντίθεση με το σημερινό σύστημα. Ο εταιρικός φόρος έχει και το πλεονέκτημα 

ότι θα υποβοηθήσει και την επανεπένΟυση των κερΟών. Τούτο στηρίζεται στο ότι 

τα μη Οιανεμόμενα κέρΟη θα φορολογούνται με χαμηλότερο συντελεστή παρά τα 

κέρΟη που Οιανέμονται. Επlσης, προβλέπεται η εισαγωγή του θεσμού της κατα

βολής ελάχιστου φόρου ύψους 10% στις περιπτώσεις εταιρειών, που ενώ παρουσιά
ζουν εμπορικά κέρΟη, Οε θα καταβάλλουν εταιρικό φόρο λόγω των Οιάφορων κινή

τρων. Με τις αλλαγές αυτές αναμένεται να περιοριστεί σημαντικά το φαινόμενο 

της φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής, να αυξηθεί η συμβολή των νομικών προσώ

πων στα φορολογικά έσοΟα, ενώ Οημιουργούνται οι απαραίτητες προU~οθέσεις για 

καλύτερη κάλυψη της φορολογικής βάσης. 

Φορολογικά Κ(νη"<ρα για Επιχειρήσεις 

Το όλο πλέγμα των φορολογικών κινήτρων τίθεται πάνω σε μια πιο ορθολο

γιστική και εκλεκτική βάση σε εναρμόνιση με τις νέες αναπτυξιακές προτεραιότη-
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τες για αναδιάρθρωση της οικονομίας. Κίνητρα που έχουν εξυπηρετήσει το σκοπό 

για τον οποί.ο είχαν εισαχθεί καταργούνται. Μεταξύ αυτών αναφέρω την άμεση 

απόσβεση και την έκπτωση για επενδύσεις σε ξενοδοχειακά καταλύματα και άλλα 

κτίρια. Σε αντικατάσταση τους εισάγονται νέα κίνητρα που απευθύνονται κυρίως 

στον τομέα της μεταποίησης και σε δραστηριότητες που υποβοηθούν την εισα

γωγή νέας τεχνολογίας, την προώθηση των εξαγωγών, την καλύτερη αξιοποίηση 

του διαθέσιμου εργατικού δυναμικού και την ανάπτυξη της υπαίθρου. Ενδεικτικά, 

αναφέρω την έκπτωση για επενδύσεις σε ηλεκτρονικούς υπολογιστές, το νέο κίνη

τρο της αυξημένης έκπτωσης για την εργοδότηση άνεργων πτυχιούχων και τη 

μείωση του εταιρικού φόρου στο ήμισυ για τα κέρδη από τις εξαγωγές αγαθών. 

Φόρος Προστιθέμενης Αξίας 

Η εισαγωγή του φόρου προστιθέμενης αξίας αποτελεί αναπόσπαστο στοιχείο 

της φορολογικής μεταρρόθμισης και απαραίτητη προϋπόθεση για την παραχώρηση 

φορολογικών ελαφρύνσεων προς τους μισθωτούς. Ειλικρινά πιστεύω ότι δεν έχουμε 

άλλη καλύτερη επιλογή από το φόρο αυτό, ο οποίος είναι ένας σύγχρονος, δίκαιος 

και με αναπτυξιακό προσανατολισμό φόρος, που εφαρμόζεται ήδη σε πολλές 

χώρες, ανεξάρτητα. από το επίπεδο ανάπτυξής τους ή τον τρόπο οργάνωσης του 

κοινωνικο-οικονομικού τους συστήματος. 

Το 1984 το ϊ'πουργικό Συμβοόλιο αποφάσισε την προώθηση της εισαγωγής 
του φόρου προστιθέμενης αξίας. Αν η εισαγωγή του φόρου προστιθέμενης αξίας 

τα προηγούμενα. χρόνια. ήταν αναγκαία., αυτή σήμερα. προβάλλει επιτακτική για. 

την αναπλήρωση των φορολογικών απωλειών λ&γω της διαδικασίας για. Τελωνει

ακή Ένωση και. για. επίτευξη του στόχου για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμ

ματος. Χωρίς το φόρο προστιθέμενης αξίας είναι εξ αντικειμένου αδύνατο να. προ

χωρήσουμε στην .υλοποίηση σχεδίων κοινωνικής πρόνοιας ή αναπτυξιακού 

χαρακτήρα.. Όλοι γνωρlζουμε τις ανάγκες που υπάρχουν και όλοι γνωρίζουμε ότι 

η ικανοποίησή τους απαιτεί την ύπαρξη πόρων. 

Μετά. από τη συζήτηση του θέματος της φορολογικής μεταρρύθμισης στη 

Συμβουλευτική Οικονομική Επιτρόπή και τις διαβουλεύσεις που ακολούθησαν, 
έχουμε δώσει ιδιαίτερη βαρύτητα στη δια.μόρφωση ενός προοδευτικού και δίκαι.ου 

φόρου προστιθέμενης αξίας. Ως αποτέλεσμα. των διαβουλεύσεων αυτών χα.ι της 

επα.νεπεξεργασία.ς των αρχικών σκέψεων, έχουν επενεχθε[ σημαντικές διαφορο

ποιήσεις. Μεταξύ αυτών αναφέρω την πλήρη φορολογική απαλλαγή όλω"ν των 

τροφίμων και των άλλων ειδών πρώτης ανάγκης, την απαλλαγή βασικών ειδών 

που χρησιμοποιούνται στη γεωργική παραγωγή, όπως είναι τα. λιπάσματα., φυτο

φάρμακα. και τα. γεωργικά μηχανήματα., και την υιοθέτηση ενός συστήματος επι.

στροφής του φόρου σε άτομα. που κτίζουν το σπίτι τους, το οποίο δεν υπερβαίνει 

μια. ορισμένη αξία. Μπορώ να. πω ότι έχουμε σχεδιάσει ένα. σύστημα. φόρου προ

στιθέμενης αξίας στο οποίο η κοινωνική προσέγγιση είναι ίσως μοναδική. Και 

αυτό συνάδει με τη γενικότερη προσπάθεια. για. μείωση του δημοσιονομικού 

ελλείμματος, Προώθηση της κοινωνικής δικαιοσύνης και ταυτόχρονη αύξηση των 
κοινωνικής φύσεως παροχών σε χαμηλά. εισοδημα.τιχά. στρώμα.τα.. 

Σε γενικές γραμμές, το σύστημα στο οποίο έχουμε καταλήξει στηρίζεται στις 

ακόλουθες αρχές: 

(α) Βασικές υπηρεσίες όπως είναι Οι υπηρεσίες υγείας, παιδείας, χρηματοδό

τησης και τα ενοίκια θα. εξαιρούνται του φόρου. 

(β) Τα εlδη πρώτης ανιfγκης και πλατειάς κατανάλωσης όπως εlναι τα τρό

φ.ιμα., βρεφικά. και παιδικά είδη ένδυσης και υπόδησης, νερό, φάρμακα, 
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βιβλία, εφημερίΒες χαι υπηρεσίες Οημόσιωv μεταφορών θα απαλλάσσονται 

του φόρου, Οηλ. θα ισχόει ο μηΟενιχός συντελεστής. Επίσης σημαντικές 
, , , ή , ι 

εtσροες που χρησιμοποιουνται στη γεωργιχη παραγωγ , οπως ε ναι τα 
λιπάσματα, φυτοφάρμακα ~αι τα γεωργικά μηχανήματα θα απαλλάσοvται 

του φόρου. 

(γ) Τα ε(8η πολυτελε(ας θα επιβαρόνονται με συντελεστή 25%· και 

(Ο) Για τα υπόλοιπα αγαθά χαι υπηρεσίες θα επιβάλλεται συντελεστής 

10%. 

Ως αποτέλεσμα της εισαγωγής του φόρου προστιθέμενης αξίας αναμένεται να 

προκόψει αύξηση στο επ!πεΟο των τιμών γύρω στο 4%. Με την αντισταθμιστική 
αύξηση του αυτόματου τιμαριθμιχοό επιΟόματος Οε θα επηρεαστεl το εισόδημα 

των μισθωτών. Η Κυβέρνηση έχει Οεσμευτεί να Οιατηρήσει το σόστημα της αυτό

ματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής. Στο σημείο αυτό θα πρέπει να υπογραμμι
στεL ότι σε άλλες χώρες η εισαγωγή του φόρου προστιθέμενης αξίας επηρέασε στα 
πρώτα στάδια αρνητικά το βιοτικό επίπεδο των εργαζομένων. Στην Κύπρο δεν 

πρόχει.ται να συμβεί. χάτι τέτοιο ακριβώς λόγω του συστήματος της αυτόματης 

τιμαριθμικής αναπροσαρμογής. · 

Με βάση αντικειμενικές εκτιμήσεις, προκύπτει ότι ως αποτέλεσμα της 

δίσμης των μέτρων της φορολογικής μεταρρόθμισης, συμπεριλαμβανομένης και 

της εισαγωγής του φόρου προστιθέμενης αξ(ας, θα προκόψει όχι μόνο μια βελτ(

ωση της κατανομής του φορολογικού βάρους προς όφελος των μισθωτών, αλλά χαι 

μια ελαφρή αόξηση του διαθέσιμου εισοδήματός τους, έχοντας υπόψη και το 

σόστημα της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής. Ενδεικτικά, αναφέρω μια 

οικογένεια που έχει ένα παιδί στο δημοτικό χαι ένα στο γυμνάσιο, με ετήσιο εισό

δημα f4,000, υπολογίζεται να !:χει καθαρή βελτ(ωση του εισοδήματός της γόρω 
στο 2.6%. 

Για όσες μικρές ομάδες του πληθυσμού, που τα εισοδήματά τους δεν είναι 

συνδεδεμένα με την αύξηση των. τιμών χαι τους πολύ χαμηλά αμειβομένους που 

δe:ν επωφελούνται από τη μείωση του φόρου εισοδήματος, η Κυβέρνηση έχει προ

γραμματίσει να εισάξει δέσμη χοινωνιχών σχεδίων δαπανών με στόχο όχι μόνο την 

αντιμετώπιση των οποιωνδήποτε αρνητικών επιπτώσεων αλλά χαι τη βελτίωση 

του βιοτικού τους επιπέδου. Μερικά από αυτά αφορούν: 

(α) Αόξηση κατά 50% της μειωμl:νης σόνταξης και σημαντική αόξηση της 
ελάχιστης σύνταξης με τη διάθεση των αναγκαίων ποσών από τον ετήσιο 
χρατιχό προUπολογισμό. 

(β) Επιχορήγηση επιτοκ(ου σε νέα ζευγάρια που έχουν χαμηλό εισό8ημα για 

την απόχτηση χατοιχίας. Για άτομα που χατοιχούν στην ύπαιθρο θα ισχύ

ουν διευρυμένα κριτήρια. 

(γ) Ουσιαστική αόξηση του επιδόματος πολυτέκνων από f,7 σε f,20. 

(δ} Σημαντική αύξηση των ποσ~ν που διατίθενται για την παροχή κοινωνικής 

βοήθειας σε περιπτώσεις δυσπραγούντων ατόμων χαι σε άτομα με ειδικές 

ανάγκες, όπως είναι οι παραπληγικοί. 

(ε} Κάλυψη από μέρους του κράτους της δαπάνης οδικού φωτισμού στους 

Δήμους και τα χωριά, η οπο(α ανέρχεται γόρω στις f:900 χιλ. Σημαντική 
αόξηση της χορηγ(ας που παρέχεται στους Δήμους σε συν8υασμό με την 

παροχή μιας εφ • άπαξ προικοδότησης, έτσι που τα οιχονομιχά των 

Δήμων να τεθούν πάνω σε μιά υγιή βάση. Ο στόχος αυτός θα επιτευχθεί 
χαι με την ενίσχυση των πόρων των Δήμων από ίδιες φορολογικές πηγές. 
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{στ} Κατοίργηση των σχολικών όπου υποίρχουν και παροχή ανοίλογης βοήθειας 

στις σχολικές εφορείες και επιτροπές από το κράτος. 

(ζ} Διοίθεση σημαντικοί αυξημένων πόρων για την παροχή περισσότερων 

υποτροφιών. 

(η) Παροχή ειδικής συνεισφοράς στις εργατικές οργανώσεις για την ανέγερση 

εργατικών αναπαυτηρίων. 

Προτοό συμπληρώσω την αναφοροί στη φορολογική μεταρρόθμ:ιση, θα ήθελα 

να τονίσω ότι αυτή αποτελεί ένα ισοζυγισμένο και αλληλοσυμπληρούμενο σύνολο 

και ως τέτοιο θα πρέπει να αντικρυστεί. Με εξαίρεση το Ταμείο για την / Αμυνα 
και ενδεχόμενες μικρές αλλαγές σε υφιστοίμενους φόρους, η Κυβέρνηση δεν προτί

θεται στο προβλεπτό μέλλον να καταθέσει άλλα φορολογικά νομοσχέδια με στόχο 

την αύξηση των εσόδων των κρατικών προUπολογισμών, χωρίς βέβαια να απο

κλείεται η υποβολή νομοσχεδίων για νομοτεχνικές αλλαγές ή για αντικατάσταση 

υφιστάμενων φόρων. 

Η ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΚΑΤΑ ΤΟ 1990 
Η οικονομική πολιτική που θα ακολουθήσουμε κατά τον ερχόμενο χρόνο απο

σκοπεί στην προώθηση των επιδιώξεων που έχουν προδιαγραφεί στο Σχέδιο Ανά

πτυξης, με ειδικότερη έμφαση την υποστήριξη της διαδικασίας αναδιοίρθρωσης της 

οικονομίας και την αποδυνάμωση των τάσεων υπερθέρμανσης. 

Στο δημοσιονομικό τομέα η προσοχή μας επικεντρώνεται στην προσπάθεια 

για μείωση του δημοσιονομικοό ελλείμματος. Με βοίση τους τρεις Προϋπολογι

σμούς για το 19901 που βρίσκονται. ενώπιόν σας 1 κ~θώς και με βάση τα δεδομένα 
των υπόλοιπων λογαριασμών του δημόσιου τομέα, το δημοσιονομικό έλλειμμα 

προβλέπεται να περιοριστεί σε επίπεδα γύρω στο 2.8% του ακαθάριστου εγχώριου 
προϊόντος. Καταβλήθηκε συστηματική προσπάθεια συγκράτησης του ρυθμού ανό

δου των δαπανών, χωρίς βέβαια να επηρεαστούν τα κοινωνικά προγράμματα ή το 

επίπεδο υπηρεσιών προς τους πολίτες. Ενόψει του σημαντικού ποσοστού που 

αντιπροσωπεύουν οι δαπάνες για μισθούς και ημερομίσθια, αλλά και των ελλε:ί:

ψεων που υπάρχουν στην αγορά εργασίας, πε:ριορίστηκε σημαντικά η δημιουργ(α 

νέων θέσεων προσωπικού στις απόλυτα αναγκαίες που αφορούν κυρίως τους τομείς 

της υγείας, παιδείας και κοινωνικής πρόνοιας ή αποσκοπούν στην. καλύτερη λει

τουργία της κρατικής μηχανής. 

Ο πε:ριορισμός της διαρθρωτικής ανισοσκέλειας των Προϋπολογισμών και η 

αντιμετώπιση της ανε:λαστι.κότητας μεγάλου μέρους των δαπανών απαιτοόν 

συστηματική και επίμονη προσπάθε:ια. Μέσα στα πλαίσια αυτά, τεχνικές επιτρο

πές θα μελετήσουν σε βάθος τον τρόπο λειτουργίας των διάφορων Τμημάτων της 

κρατικής μηχανής και τα προβλήματα που υπάρχουν, έτσι που στη βάση μιας 

καλύτερης διάγνωσης να συνεχίσουμε τη διαδικασία ε:ξοικονόμησης δαπανών και 

καλύτερης αξιοποίησης των πόρων που διατίθενται. 

Βασικός μεσοπρόθε:σμος στόχος της πολιτικής μας ε:ίναι η αύξηση της παρα

γωγικ6τητας και αποδοτικότητας της κρατικής μηχανής. Μεταξό των μέτρων 

που θα έΧ.ουν θετική ε:πενέργεια στην προώθηση της πολιτικής αυτής ε:ίναι. η ιπt

κταση του θεσμοό της εναλλαξιμότητας, η περαιτέρω εισαγωγή νίας τεχνολογ(ας 

και μεθόδων οργάνωσης γραφείου, η αναθεώρηση των διαδικασιών, η σuνιχής και 

συστηματική εκπαίδευση των δημόσιων λειτουργών και η καλότερη στeλίχωση 

-rων επι.-rελιχών uπηρισι.ών. 
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Μέσα στο 1990 θα προχωρήσουμε σε μια προσεκτική μελέτη του θέματος 
τωv διάφορων επιδοτήσεων που παρέχονται και εντοπισμό των περιθωρίων που 

υπ.άρχουν για την πραγματοποίηση εξοικονομήσεων. Ε!ναι πρόδ:ηλο, ότι χωρίς την 

ενίσχυση των δημόσιων εσόδ:ων μέσω της φορολογικής μεταρρύθμισης, θα είμαστε 

αναγκασμένοι να προχωρήσουμε στη λήψη δ:ιορθωτιχών μέτρων και στον τομέα 

αυτό. 

Μια πειθαρχημένη αλλά και κοινωνικά προσανατολισμένη δ:ημοσιονομική 

πολιτική δ:εv μπορεl να προγραμματίζει τη δ:ιεvέργεια δαπανών αvεξάρτητα από 

τους διαθέσιμους πόρους. Επομένως, για να-χαταστεl δ:uνατή η απρόσκοπτη συνέ

χιση του αναπτυξιακού προγράμματος κατά τα επόμενα χρόνια είναι απαραlτητο 

να υιοθετηθούν στο σύνολό τους τα μέτρα της φορολογικής μεταρρύθμισης τα 

οπο!α ανέλυσα προηγουμένως. Μόνο έτσι είναι δυνατή η κινητοποίηση των απα

ρα!τητων πόρων, η αύξηση των δημόσιων αποταμιεύσεων και κατά συνέπεια η 

με!ωση της εξάρτησής μας από τον εξωτερικό δανεισμό. 

Ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως για το 1990, ο οποίος δεν είναι χαμηλότερος 
από το επίπεδο των πραγματοποιηθέντων αναπτυξιακών δαπανών κατά τον τρέ

χοντα χρόνο, θα ενισχύσει την προσπάθεια ανακοπής των τάσεων υπερθέρμανσης 

της οικοvομ!ας και περιορισμού του προβλήματος της έλλειψης εργατικού δυναμι

κού. Σ' αυτόv έχουv περιληφθεί τα απόλυτα αναγκαία έργα και τα έργα για τα 

οπο(α υπάρχουv συμβατικές υποχρεώσεις ή η συμπλήρωσή τους κρίνεται απαραl

τητη. Νέα έργα ανάπτυξης, τα οποία θα μπορούσαν να προωθηθούv μέσα στο 

1990 έχουv περιληφθε! σε ειδικό κατάλογο με σειρά προτεραιότητας. Χωρίς τον 

προγραμματισμό τωv εσόδων του κράτους δεν μπορούμε να προχωρήσουμε στην 

υλοπο!ηση τωv έργωv αυτών, δεδομένου ότι όλοι συμφωνούμε ότι θα πρέπει να 

περιοριστεί η προσφυγή σε εξωτερικό δανεισμό. Αυτό είναι το μήνυμα που 

θέλουμε να δώσουμε. 

Με βάση τα περιορισμένα περιθώρια που προσφέρουν τα δημόσια οικονομικά, 

ο ΠροUπολογισμός Αvαπτύξεως για το 1990 προβλέπει μεταξύ άλλωv τη συνέ
χιση της εκτέλεσης υδατικώv έργων, την προώθηση έργων υποδομής για τηv αvά

πτυξη του οδικού δικτύου, την εκτέλεση βελτιωτικών έργωv στα αεροδρόμια και 

την εφαρμογή πολεοδομικών σχεδίων. 

Μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών για αναδιάρθρωση του τομέα της μετα

ποίησης και εισαγωγή προηγμέvης τεχνολογίας, η Κυβέρνηση αποφάσισε τηv 

ίδρυση Συμβουλίου Βιομηχανικής και Τεχνολογικής Αvαπτύξεως το οποίο σύv

τομα αναμένεται vα τεθε! σε λειτουργία. Πρόσθετα απ6 τηv εισαγωγή ειδικού 

φορολογικού κινήτρου για τηv ενθάρρυνση της δημιουργίας χοιvοπραξιών, μέσα 

στο 1990 θα εφαρμοστεί σχέδιο μερικής χρηματοδότησης των μελετών που θα 
γίvουv για σκοπούς ίδρυσης κέvτρωv παροχής κοινών υπηρεσιών. Μέσα στις επό

μενες εβδομάδες θα ληφθεί τελική απόφαση όσον αφορά το θέμα του θεσμικού 

πλαισ!ου για τηv προώθηση των εξαγωγών. 

Ανάμεσα στις κύριες προτεραιότητες της Κυβερνητικής πολιτικής είvαι η αvά

πτυξη της υπα!θρου και η μείωση του χάσματος στις συvθήκες διαβίωσης τωv 

χατο(κωv της υπα!θρου σε σχέση με εκείvες των κατοίκωv των πόλεων. Προς το 

σκοπό αυτό έχει ήδη τεθεί σε εφαρμογή μια σειρά μέτρων και προγραμμάτων. 

Μεταξύ αυτών περιλάμβάvεται η επιδότηση του επιτοκίου για στεγαστικά 

δάvεια σε νέα ζευγάρια και η ειδική φορολογική έκπτωση για τα έξοδα μεταφοράς 
των εργαζομένων που κατοικούν στηv ύπαιθρο. ΠρόCrθετα, προωθείται η εκτέλεση 
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υδατικών έργων, η βελτίωση του οδικού δικτύου και η εφαρμογή του σχεδιοu για 

την εγκατάσταση βιομηχανιών στην ύπαιθρο. Στα πλαίσια της φορολογικής 

μεταρρύθμισης γίνεται πρόνοια για την εισαγωγή πενταετούς φορολογικής απαλ

λαγής για βιομηχανίες που θα εγκατασταθούν σε ζώνες της υπαίθρου. Επίσης, το 

προνομιακό καθεστώς που απολαμβάνουν τα γεωργικά εισοδήματα προβλέπεται 

να ενισχυθεί, ενώ λήφθηκε απόφαση για τη μείωση των τελών για τηλεφωνικές 

κλήσεις μεταξύ των χωριών και τιυν πόλεων. 

Πάγια πολιτική της Κυβέρνησης είναι η ενδυνάμωση του θεσμού της τοπικής 

διοίκησης και η βελτίωση των προσφερόμενων υπηρεσιών. Με βάση τα πορίσματα 

μελέτης, που έχει ετοιμαστεί από τεχνική επιτροπή, θα Οιαμορφωθεl η πολιτική 

στον τομέα αυτό με στόχο την ενίσχυση της οικονομικής αυτοδυναμίας των 

φορέων της τοπικής διο(κησης και τη βελτίωση της αποδοτικότητας των προσφερό

μενων προς το κοινό υπηρεσιών. 

Οι παρουσιαζόμενες ελλείψεις εργατικού δυναμικού σε ορισμένους τομείς της 

οικονομίας προβάλλουν πιο επιτακτική την ανάγκη για ενδυνάμωση. των προσπα

θειών για βελτίωση της παραγωγικότητας και αξιοποίηση στο μεγαλύτερο δυνατό 

βαθμό του διαθέσιμου εργατικού δυναμικού. Σ' αυτόν τον τομέα πιστεύουμε ότι 

υπάρχουν αρκετά περιθώρια που μπορούν να αξιοποιηθούν με τη λήψη σύντονων 

μέτρων στα διάφορα επίπεδα της οργάνωσης, της διεόθυνσης, του εξοπλισμού και 

των εργατικών σχέσεων. Πέρα από τις προσπάθειες για αύξηση της συμμετοχής 

Crτην αγορά εργασίας, και την ενθάρρυνση της επανεγκατάστασης αποδήμων, η 

Κυβέρνηση μελετά και το εν3εχ6μενο της παραχώρησης προσωρινής ιi.3ειας εργο3ό

τησης ξένων εργατών κάτω από αυστηρά καθορισμένους όρους. Το Θέμα είναι 

πολό σοβαρό, όχι μόνο από οικονομική αλλά και από κοινωνική άποψη, οποιαδή

ποτε δε απόφαση θα ληφθεί μετά από διαβουλεόσεις με τους εκπροσώπους των 

εργαζομένων. 

Παρ&. τις συνθήκες πλήρους απασχόλησης και τη μεγαλύτερη απορροφητικό

τητα της οικονομίας σε επιστημονικό προσωπικό, η αγορά εργασίας παρουσιάζει. 

πρόβλημα διαρθρωτικών αδυναμιών που εκδηλώνεται κυρίως με την ανεργία των 

αποφοίτων τριτοβάθμιας εκπαί3ευσης. Η Κυβέρνηση έχει ολοκληρώσει τη μελέτη 

του θέματος αυτού και σόντομα θα εξαγγείλει ολοκληρωμένο πρόγραμμα που θα 

προβλέπει. τη λήψη διάφορων μέτρων για την καλύτερη αξιοποίηση του πολύτιμου 
αυτού πόρου της οικονομίας μας. 

Στον τομέα της υγείας θα συνεχιστεί και τον επόμενο χρόνο η προσπάθεια 

βελτίωσης των ιατρικών υπηρεσιών που προσφέρει το κράτος με την ενίσχυση του 

ιατρικού προσωπικοό, τη βελτίωση του εξοπλισμοό 1 την αύξηση των διαθέσιμων 
κλινών στα νοσοκομεία και την καλότερη κάλυψη των αναγκών της υπαίθρου. 

Επίσης, προωθείται η μελέτη για την εισαγωγή του εθνικού σχεδίου ιατρο

φαρμακευτικής περίθαλψης. 

Σε σχέση με την εκπαιδευτική πολιτική, ιδιαίτερα σημαντική ήταν η από
φαση που λήφθηκε το περασμένο καλοκαίρι. για την επέκταση της προδημοτικής 
εκπαίδευσης πάνω σε παγκόπρια βάση και άρση της αδικίας που υπήρχε όσον 
αφορά την κατανομή της κρατικής βοήθειας. Ταυτόχρονα, δημιουργούνται οι 
προϋποθέσεις για την ενεργότερη συμμέτοχή των τοπικών αρχών και των γονέων 

στα πλαίσια της επι3(ωξης για εκπαι3ευτική αποκέντρωση. Μετά την ψήφιση του 
νόμου για το πανεπιστήμι.0 1 η προπαρασκευαστική εργασία για την ίδρυση και. 
λειτουργ(α του έχει εισέλθει σε μια νέα αποφασιστική φάση. 



618 

Με βάση τα σημερινά Οεδ'ομένα χαι τις Οιαyραφόμενες τάσεις, επιβάλλεται η 

uιοθ~τηση μιας πιο περιορισΎιχής πολιτικ-Ιjς για την αποΟυνάμωση των πιέσεων 

πάνω στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, χωρίς βέβαια να επηρεάζονται τα 

περιθώρια χρηματοΟότησης των παραγωγικών δ'ραστηριοτ-ήτων. Στο στάΟιο αυτό 

τυγχάνουν επεξεργασίας οι λεπτομέρειες της νομισματιχής/πιστωτικ-ής ':tολιτικής 

που θα ακολουθηθεί μέσα στο 1990. 

Όπως έχω αναφέρει και στην περσινή μου ομιλία, αποδ'ίΟοuμε ιΟιαίτερη 

σημασία στη Οημιουργ(α των προϋποθέσεων για μια πιο ορθολογιστική και ευέλι

κτη δ<αχείριση της χρηματοδότησης του δημοσιονομ<κού ελλείμματος. Προς την 

κατεύθυνση αuτ-ή θα σuνεχιστε! η προσπάθεια τοποθέτησης περισσότερων κυβερ

νητικών χρεωγράφων στο κοινό, δ'εδ'ομένοu ότι η μορφή αυτή χρηματοΟότησης έχει 

αντιπληθωριστικό χαρακτήρα, μειώνει την επεκτατική ώθηση του 8ημόσιου τομέα 

και περιορ(ζει την εξάρτηση από εξωτερικό 8ανεισμό. 

Μ~σα στις νέες ανταγωνιστικές συνθήκες που Οημιουργε( η Τελωνειακή 

Ένωση με την Ε.Ο.Κ., η ανάγκη για αλλαγές Οεν περιορ(ζεται μόνο στους τομείς 

της υλικής παραγωγής αλλά θα πρέπει να καλύψει και το χρηματοοικονομικό 

τομέα. Με το νομοσχέ8ιο για τη Οημιουογ(α χρηματιστηρίου, που έχει κατατεθεί 

ενώπιον του Σώματος, αποσκοπε(ται η Οημιουργία του απαρα(τητομ θεσμικού 

πλαισ(ου για την ανάπτυξη της κεφαλαιαγοράς, τη Οιοχέτευση των αποταμιεύ

σεων σε παραγωγικές Οραστηριότητες και την κεφαλαιουχική ενίσχυση των επι

χειρήσεων. Πέρα από τη θεσμική αυτή αλλαγή, μέσα στον ερχόμενο χρόνο με τη 

βοήθεια ξένου εμπειρογνώμονα θα μελετηθεί η Οιάρθρωση και ο τρόπος λειτουρ

γ(ας του χρηματοΟοτικού συστήματος με ιΟιαίτερη έμφαση. στα μέσα εποπτείας 

και ελέγχου της συνολικής ρευστότητας και τους μηχανισμούς Οιοχέτευσης πόρων 

προς τις παραγωγικές 8ραστηριότητες. 

Η πολιτική διατήρησης σταθερ>]ς της ισοτιμίας της κυπριακής λίρας με β&ση 

το σταθμικό μέσο όρο μιας Οέσμης ξένων νομισμάτων θα συνεχιστεί, γιατί αποτε

λεί την πιο ορθολογιστική και ασφαλή προσέγγιση για τη 8ιατήρηση της νομισμα

τικής σταθερότητας της οικονομίας μας. 

Η .Κυβέρνηση μέσα στα πλα(σια που επιτρέπουν οι Οημοσιονομικές Ουνατότη

τες προτίθεται να πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα, κυρίως μέσω του σκέλους των 

Οαπανών, για να συνεχιστεί η βελτίωση του βιοτικού επιπέ8ου των χαμηλότερων 

εισο8ηματικών στρωμάτων και των εκ.:.οπισμένων. Για να πετύχουν οι προσπά
θει~ς μας για ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και για έγκαιρο εκσυγχρονισμό 

της οικονομίας μας είναι απαραίτητη η αυστηρότερη τήρηση του κανόνα ότι η 

αύξηση των εισο8ημάτων κάθε μορφής θα πρέπει να συνάΟει με την αύξηση της 

παραγωγικότητας. 

Η Κυβέρνηση απο8ί8ει ι8ιαίτερη σημασία και στο θέμα της προστασίας του 

καταναλωτή και της εύρυθμης λειτουργίας της αγοράς. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια 

εντάσσεται και το νομοσχέΟιο που έχει ετοιμαστεί για την προστασία του αντα

γωνισμού Καθώς και η βελτίωση των μηχανισμών πληροφόρησης του καταναλωτ-Ιj. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κύριοι Βουλευτές, 

ΟΙ ΤΡΕΙΣ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ rIA ΤΟ 1990 
Οι τρεις ΠροUπολογισμοί για το 1990, που για πρώτη φορά ύστερα από 22 

χρόνια ~χουν κατατεθεί μ~σα στα χρονικά πλαίσια που καθορίζει το Σύνταγμα, 
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χα.τα.pτ(στηχα.ν με βά.σ-rι τ·rιν ισχύουσα. νομοθεσία. χα.ι εντάσσονται μέσα. στα. πλαί

σια. της προσπά.θεια.ς για. στα.Οια.κό περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος 

χα.ι περιορισμό της υπερθέρμανσης της οικονομίας. Δε λήφθηκαν υπόψΊ} οι επι

πτώσεις α.πό τΊ} δέσμη των μέτρων της φορολογικής μετα.ρρύθμισΊ}ζ· 

Οι τρεις Προϋπολογισμοί για το 1990 προβλέπουν συνολικές Οα.πά.νες ύψους 
:!:655.3 εκ. κα.ι έσοδα. :!:500. 7 εχ. Στο ποσό των δα.πα.νών Οε συμπεpιλα.μβά.νοντα.ι 
οι αποπληρωμές δανείων κα.ι οι συνεισφορές σε προεξοφλητικά. α.ποθέμα.τα., ενώ 

α.πό το σκέλος των εσόδων έχουν αφαιρεθεί οι εισπράξεις α.πό Οά.νεια.. 

ΕιΟιχότερα. 1 ο Ταχτικός Προϋπολογισμός για. το 1990 προβλέπει δα.πάνες 
ύψους ;f539.0 εκ., ο Πpοϋπολογισμ6ς Αναπτύξεως δαπάνες της τάξης των J:78.8 
εχ. κα.ι ο Προϋπολογισμός του Ταμείου Εκτοπισθέντων κα.ι Παθόντων Οα.πάνες 

J:37.5 εκ. 

Δε θα. επεκταθώ στην α.νάλυσΊ} των επιμέρους προνοιών των Προϋπολογι

σμών, γιατί αυτές α.να.λύθηκα.ν σε λεπτομερή επεξηγηματικά. σ-rιμειώμα.τα. που 

κα.τα.τέθηκα.ν στη Βουλή κα.ι συζητήθηκαν εκτεταμένα. στ·ην αρμόδια. l(οινοβουλευ

τικ·ή Επιτροπ·ή. 

Με την ευκαιρία. αυτή θα. ήθελα. να. εκφράσω τις θερμές ευχαριστίες προς την 

Κυβέρνησ·η κα.ι το λα.ό της Ελλά.Οα.ς για. την α.Οελφικ·ή βοήθεια. κα.ι συμπα.ράστα.σή 

τους, όχι μόνο στον πολιτικό αλλά κα.ι στον οικονομικό τομέα.. Θέλω επίσης να. 

εκφράσω τις ειλικρινείς ευχαριστίες κα.ι τη βα.θειά εκτίμησή μου προς τις Ηνωμέ

νες Πολιτείες της Αμερικής για. την πολύτιμη βοήθεια. που συνεχίζουν να. μα.ς παρέ

χουν μέσω της 1 πάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για. τους Πρόσφυγες. 

ΟΙ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΓΙΑ ΤΟ 1990 
Με βάση τα. σημερινά. δεδομένα. κα.ι ενΟεtξεις που υπάρχουν, η κυπριακή οικο

νομία. α.να.μένετα.ι να. συνεχίσει κα.ι κατά το 1990 την ανοδική τ·ης πορεία. με ρυθμό 
ανάπτυξης που προβλέπεται να. είναι γύρω στο 5.5%. Η εξωτερική ζήτηση παρου
σιάζει καλές προοπτικές δεδομένου ότι η οικονομική δρα.στ·ηριότητα. στις ευρωπαϊ

κές χώρες προβλέπεται να. συνεχίσει να. διευρύνεται, ενώ οι α.ρα.βικές αγορές θα. 

εξακολουθήσουν να. απορροφούν σημαντικό μέρος των εξαγωγών μα.ς σε α.γα.θά κα.ι 
' ο ' βλ' , '>:> , , .1. λ' υπηρεσιες. τουρισμος προ επετα.t να. συνεχισει την α.νοοικη του πορεια. με ψη ο 

ρυθμό, ενώ οι πάγιες επενδύσεις α.να.μένετα.ι να. σημειώσουν περαιτέρω διεύρυνση. 

Οι συνθ·ήκες πλήρους α.πα.σχόλησης θα. συνεχίσουν να. επικρατούν κα.ι κατά το 

1990, ενώ ο ρυθμός πληθωρισμού προβλέπεται να. Βια.μορφωθεί σε επίπεδα. γύρω 
στο 4.5%. Η στενότητα. στην αγορά. εργα.σία.ς πιθανόν να. οδηγήσει σε πιέσεις για. 
υπέρμετρες αυξήσεις στις α.πολα.βές. 

l(ύριε Πρόεδρε, 

l(ύριοι Βουλευτές, 

Το 1990 σημαδεύει την αρχή της τελευτα.ία.ς δεκα.ετία.ς του εικοστού αιώνα.. 
Οι γρήγορα. μετα.βα.λλόμενες συνθήκες του Οιεθνούς οικονομικού περιβάλλοντος, οι 

τεχνολογικές καινοτομίες, οι εντεινόμενες συνθήκες α.ντα.γωνισμού, οι α.λλα.γές στις 

προτιμ·ήσεις των χα.τα.να.λωτών στέλλουν πολύ κα.θα.ρά το μήνυμα. Qτι θα. πρέπει 

να. εντείνουμε τις προσπάθειές μα.ς για. ενίσχυση της α.ντα.γωνιστικότητα.ς τ·ης 

οικονομίας μα.ς κα.ι προσαρμογή της στις νέες συνθ·ήκες. Οι νέες αυτές συνθήκες 

δημιουργούν εντυπωσιακές ευκαιρίες που επιβάλλεται ν·α. αξιοποιήσουμε, ελα.χιστο

ποιώντα.ς παράλληλα. κα.ι τους κινδύνους που τις συνοδεύουν. 
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Στο ΣχέΟιο Ανάπτυξης προδιαγράφονται η στρατηγική χαι τα μέτρα που πρέ

πει να ληφθούν για να πετύχουμε με'σοπρόθεσμα τους στόχους μας. Αυτό όμως 

που εν~χει μεγαλύτερη σημασια είναι η συστημ.ατιχή εργασία, η εξοικείωση με τη 

νέα τεχ-..ίολογία, η μετριοπάθεια στις ΟιεχΟιχ·ήσεις χαι η έμπρακτη υποστήριξη των 

πολιτιχών-χομμάτων αλλά χαι όλων των παραγωγικών τάξεων. Ένα σημείο που 

επιθυμώ' να υπογραμμίσω ιδιαίτερα είναι το γεγονός ότι οι συνθήκες που χαρα

κτηρίζουν σήμερα την οικονομία μας χαι ειΟιχότερα η πλήρης απασχόληση του 

εργατικού Ουναμιχού, μας επιτρέπουν χωρίς ανεπιθύμητες παρενέργειες να προχω

ρήσουμε στη λήψη Οιορθωτιχών χαι αναΟιαρθρωτιχών μέτρων . 

.Κύριο. Πρόε8ρε, 

·.·Κύριοι Βουλευτές, 

. Η φετεινή σύνοΟος της Βουλής των Αντιπροσώπων θα αποτελέσει σταθμό 
στη διαμόρφωση και μελλοντική εξέλιξη των Οημόσιων οικονομικών, γιατl πέρα 

από την καθιερωμένη συζήτηση και ψήφιση των Προϋπολογισμών, το Σώμα θα 

συζητήσει χαι τα διάφορα νομοσχέΟια που έχουν κατατεθεί και που εντάσσονται 

μέσα στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης. Οι αποφάσεις που θα ληφθούν 

θα ε[ναι καθοριστικής σημασ(ας όχι μόνο για την προώθησ·') των στόχων για στα

διακό περιορισμό του Οημοσιονομιχού ελλείμματος χαι περισσότερη χοινωνιχή 

Οιχαιοσύνη αλλά χαι για τις προοπτικές της οικονομίας γενικά. 

Στους μήνες που έρχονται η ανάγκη για Οιαβουλεύqεις χαι συνεργασία 

μεταξύ της εχτελεστιχής χαι της νομοθετικής εξουσ[ας θα είναι ιΟιαίτερα έντονη. 

Από τη Οιχή μας πλευρά, με γνώμονα το συμφέρον του τόποu χαι με πνεUμα πρα

χτιχό, θα πράξουμε ό,τι εLναι Ουνατό για να επικρατήσει ένα σωστό χλLμα συνερ

γασίας χα~ εποικοδομητικού διαλόγου. Τόσο από συνταγματική όσο χαι από πρα-
' ' ψ θ' ς:. ' ' r ' Γ' ' ή κτικη απο η, η ευ υνη για τα οημοσια οικονομικα ειναι χοινη. ι αυτο χοιν 

πρέπει να εLναι χαι η προσπάθεια. 

Εί.μαι βέβαιος ότι με πνεύμα συναίνεσης θα κατορθώσουμε να βροUμε για το 
κοινό χαλό τις αντιχειμενιχά σωστές λύσεις που θα διασφαλίζουν μελλοντικά μια 

σταθερή και χωρίς χλυδωνισμοUς πορεία ανάπτυξης, μια σταθερή βελτίωση του 

βιοτικού επιπέΟοu του λαού μας χαι της ποιότητας ζωής. Μέσα δε από μια ανα

νεωμένη χαι ΟυναμιχΊ) αναΟιαρθρωτιχή προσπάθεια μπορούμε να προετοιμάσουμε 

την οικονομία μας για να αντιμετωπίσει με επιτυχία τις προκλήσεις της νέας 

δεκαετίας που αρχίζει. 

ΙCάτω από τις Ούσκολες συνθήκες που περνά σήμερα ο τόπος μας χαι τις προ

σπάθειες που καταβάλλουμε για την επίτευξη μιας δίκαιης χαι βιώσιμης λύσης 

του πολιτικοU μας προβλήματος, η διατήρηση μιας υγιούς χαι γρήγορα αναπτυσσό

μενης οικονομίας μέσα σε συνθήκες σταθερότητας αποτελεί εθνική επιταγή, που 

πρέπει να ε(ναι καθοριστική στις αποφάσεις χαι ενέργειές μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

' ' Υ ό Ο ' ' Ευχαριστω τον εντιμο πουργ ιχονομιχων για την εμπεριστατωμενη ομι-

λία. του πάνω στο θέμα της οικονομικής κατάστασης της Κύπρου, η οποία δεν 
' ' θ " ' ' λλ' 'ψ ' ' αμφιβαλλω οτι α οωσει τροφη για πο ες σχε εις, παρατηρησεις και εισηγησεις, 

όταν θα γινεται η συζήτησ·') των προϋπολογισμών της χώρας στις 7 και 8 Δεκεμ

βρίου 1989. 
ΠροΧ,ωρούμε στο Κεφάλαιο Α' που είναι η Νομοθετική Εργασία. 
Αρχίζουμε από το τέταρτο θέμα στην ημερήσια Οιιfταξη που είναι ({Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 45) του 1989». Παρακαλώ τον 
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Πpόε8pο της αρμόδιας l(οινοβουλευτιχής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 45) ΤΟΥ 1989». 
Παpόντες: 

Ντίνος l{ωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ, Αλέξη Γαλανό 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

π~ο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού χρημάτων ύψους f1,162,974 και η κατανομή του 
σε διάφορα κεφάλαια και άρθρα του Τακτικού Προϋπολογισμού που κρίθηκαν 

ανεπάρκή στη διάρκεια του τρέχοντος χρόνου. Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμε

νης συμπληρωματικής πίστωσης θα 8ιατεθεί ει8ικότερα για την επιστροφή τόκων 

από το Τμήμα Εσωτερικών Προσό8ων σε δικαιούμενα πρόσωπα (f750,000) 1 για 

την κάλυψη των εξόδων μεταθέσεων κρατικ6"1 λειτουργών από και στο εξωτερικό 

(f90,000), για την ανατύπωση από το l{υβερνητικό Τυπογραφείο των νομικών 
εκδόσεων που έχουν εξαντληθεί (f31 1000), για την κάλυψη των αυξημένων συμ
βατικών υποχρεώσεων της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας σε ενοίκια λόγω της 

μετακίνησης των κεντρικών γραφείων του Επάρχου σε νέα κτίρια (f22,698) και 
για την κάλυψη της δαπάνης που έχει προκύψει από την αναθεώρηση της μισθοδο

σίας του ντόπιου γραφειακού προσωπικού στην πρεσβεία της Δημοκρατίας στην 

Αθήνα και το Γενικό Προξενείο στη Θεσσαλονίκη (.f19,272). 
Η J{οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτ·ηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναψέρεται ως (<0 περί Συμπληρωματικού 
ΠpοUπολογισμού Νόμος (Ap. 38) του 1939;,, 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πpοο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού fi,162,974 
για τη χpήση του έτους που λ·ήγει στι 31 Δεκεμβp(ου 1989. 'Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ!'ΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειό·ή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγχp(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειόίχεuση των ποσών που θα Βαπανηθούν και Πίνακας. 'Apθpo 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή Βεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΠροχωροUμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος όύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋ

πολογισμού Νόμος (Αρ. 38) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση 6πως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Π ροχωpούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη, το υπ' αp. 5, που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 48) του 1989». 
Παρακαλώ τον ΠρόεΒpο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 48) ΤΟΥ 1989>» 
Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

ΝLχος ΜουσιοUττας, εκπροσωπώντας τον χ. Αλέξη Γαλανό 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η J(οινοβουλευτιχ·ή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελl:τησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .€682,446 και η κατανομή του σε ορισμένα. κεφά
λαια και άρθρα του Ταχτικού Προϋπολογισμού που κρίθηκαν ανεπαρκή στη διάρ

κεια του χρόνου αυτού. Το μεγαλύτερο μέρος της συμπληρωματικής π(στωσης που 

ζητείται αφορά την κυβερνητική συνεισφορά στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλι

σης (.1'641,336). 
Η l{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα. 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθε( ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1989>>. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτεp·rι ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθpο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχει ένστασϊ); 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληpωμ·~ς από το λογαριασμό Πάγιου 'Γαμείου ποσού f.682,446 
για τη χρήση του έτους που λήγει στι 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υ πάpχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκpινεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν και Πίνακας. 1 Apθpo 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋ

πολογισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψ·fjφιστε[ σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδ·~ δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 6 1 που 

είναι <ιΟ περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την 'Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·1·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1 ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σ1ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟ1 ΠΡ0·1·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 50) ΤΟ! 1989». 

Παρόντες: 

Ντίνος ΙCωνσταντίνου 1 Πρόεδρος 
Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Νίκος Μουσιοότται; 1 εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 
Θαλής Μιχαηλί8ης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΩιο σε συνεΩρίοc της που προcyμοcτοποιfιθηχε στις 6 Νοεμβρίου 
1989. 

Σχοπόζ του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f313,462 χαι η κατανομή του σε όιάφορα άρθρα 
χαι κεφάλαια του Ταχτικού Προϋπολογισμού που χρίθηχαν ανεπαρκή στη όιά:ρχεια 

του χρόνου αυτού. 

Η J{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού υιοθετεl 

τους σκοπούς όιάθεσης του πιο πΟCνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό ~α;ι ομόφωνα 
' Β λ' ψ' ' ' ζ ι ~' , εισηγειται στη ου η την ηφιση σε νομο του υπο συ ητηση νομοσχευιου, αφου 

τροποποιηθεί. ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 40) του 1989». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμοc αρχής, προχωρούμε στη δ'εύτερη ανά

γνωση του νομοσχεδ'ίοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'ΑρΘρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ'ή δ'εν υπά:ρχει ένσταση, το ΟCρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ·ής από το λογαριασμό Ποcγιου Ταμείου ποσού f313,462 
για τη χρήση του έτους που λήγει στι 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπά:ρχει ένσταση; 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδ'ίχευση των ποσών που θα δ'απανηθούν χαι Π ίναχας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπΟCρχει ένσταση; 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 χα;ι ο Πίνακας εγχρίνοντcι.ι. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανά:γνωση του νομοσχεδ'ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΙΊροϋ

πολογισμού Νόμος (Αρ. 40) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ ' 1 Ι ,~ ψ ' Ν' παρχει ενσταση οπως το νομοσχεοιο ηφιστει σε ομο; 

(Κτυποc τη σφύρα) 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδ'ιο εγκρίνεται χα;ι ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια όιάταξη, το υπ' αρ. 7, που 
είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 52) του 1989>" 
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Παρακαλώ τον Πρόεδρο τηc, αρμόδιας l(οινοβουλευτιχής Επιτροπ·ής να καταθέσει 

την 'Εχθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΊΊΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΤΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 52) ΤΟΥ 1989η. 
Παρόντες: 

Ντίνος Ι\.ωνσταντίνου 1 Πρόεδρος 
Τάκ-~ς Χοιτζηδημψρίου 

Λέοινδρος Ζοιχοιριάδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ. Αλέξ·rι Γαλανό 

Θοιλής Μιχοι-~λίδης 

Ι-Ι l{οινοβουλευτιχ·ή Επιτpοπ·ή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέ-Τησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκρισ·rι πλ·rιpωμ·ής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ί'αμείου ποσού f375,500 και ·rι διάθεσ·ή του για επιδιορθώσεις 

και για τη· συντ·ήρηση μγιχανημάτων και εξοπλισμού της χυβερνγιτιχής υπηρεσί'ας 

μέχρι το τέλος του χρόνου αυτού. 

Η l(οινοβουλευτικ·~ Επιτροπ·~ Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσ·fjς του πιο πάνω ποσού χρ·f]μάτων 1 γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή τ·fjν ψ·~φιση σε νόμο του υπό συζ·~τ·fjσ·fJ νομοσχεδίου, αφού 
τροποποι·fjθεί. ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως <(0 περί Συμπλ·fjρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 41) του 1989η. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤϊΆΙΑΝΟϊ': 

Μια παρέμβασ·fJ από τ·fj θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Η εισ·~

γ·fjσή μας είναι να αγοράζονται μ·f]χανήματα από τα διάφορα τμ·~ματα ενιαίας 

τεχνολογικ·~c, κατασκευήc, (αναφέρω μια φράσ·fj, μια διαδικασία γνωστή ωc, stan
dardization που είναι γνωστή διεθνήc, ορολογία), για να αποφεύγονται οι εκδαπα
νήσειc, μεγάλων ποσών για επισκευαστικέc, δραστηριότ·fjτεc, και ·fJ αποθήκευση 

άχρηστου υλικού. Εξάλλου πιστεύουμε πως πρέπει να τεθεί άμεσα σε εφαρμογ·~ 'fj 
έκθεσ·fJ της Διυπουργικ·~c, Επιτροπ·~ς που με βάση τις εισ·fjγ·~σεις των τέως 

Υπουργών κ. Μαυρέλλη και Νικολαϊδ·fJ ετοιμάστηκε, ορισμένεc, από τις οποίες 

έχουν εξαγγελθεί από τον Υπουργό κ. Συρίμ·f] 1 για να αντικειμενικοποι·fJΟεί η δια
δικασία των προσφορών, όπως είναι ·IJ αύξ·fjση των μελών του Συμβουλίου Ιlρο

σφορών από ένα σε τρία ·~ τέσσερα για κάθε υπ·ΙJρεσί.α και επιπρόσΟετα η διαδικα

σία τ·ΙJς κλ·~ρωσης των μελών τ·fjc, Επιτροπής και μάλιστα πρι~ από κάθε 
διαδικασία προσφοράς, έτσι που να επιτευχθεί η επιζητούμεν·fj αυτή α:ιιτ.ικειμενικό

τητα. 

Όμωc,, έντιμε κύριε Πρόεδρε, είναι μιGΙ. δέσμη εισ·f]γ·~σεων της ΔιυπΟυργικ-~ς 

Επιτροπ·~ς που θα πρέπει και στο σύνολό της να εφαρμοστεί. και το συν~ομότερο. 
Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητ·ής παρακαλώ; 

ΕπειΟ·ή Οεν υπάρχει άλλος ομιλητές 1 προχωρούμε στη Οεύτερ·η ανάγνωσ·η του 
νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου 'Γαμείου ποσού f375,500 
για τη χρήση του έτους που λήγει στι 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟ·ή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγχρfνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν χαι Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 χαι ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋ

πολογισμού Νόμος (Αρ. 41) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυποc τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση~ το νομοσχέΟιο εγχρLνεται χσ.ι ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμ,/·,σ Θέμα στην ημερ·ήσια Οιάταξ·η, το υπ' αρ. 8i που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 53) του 1989>). 
Παρακαλώ τον ΠpόεΟρο της αρμόΟιας ΙCοιvοβουλευτιχής Επιτροπής vα καταθέσει 

τηv 'Εχθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΙ<ΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 53) ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Ντίνος ΙCωvσταvτίvου, ΠρόεΟρος 

Τ άχης Χατζηοημητρ(ου 

Λέαvορος Ζαχαριάοης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τοv χ. Αλέξη Γαλανό 

Θαλής Μιχαηλ(οης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών κα.ι ΠροUπολοyισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία. της που πρα.γμα.τοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 
i989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f.19 1970 και η διάθεσή του για. την κάλυψη των 
αναγκών του Υπουργείου Εσωτερικών σε ναύλα και άλλα έξοδα. για συνέδρια., 

α:ποστολές και άδειες για υπηρεσιακούς λόγους στο εξωτερικό (f.9,100), καθώς 
και για συνδρομές και συνεισφορές σε ιδρύματα και οργανισμούς εκτός l(ύπρου 

(fi0,870). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί. 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισ'ι'Jγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 42) του i 989>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα. αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Πάλι δυο λόγια από τη θέση μου. Περισσότερο είναι ερώτηση, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, που απευθύνεται στον Πρόεδρο ή σε κάποιο από τα. μέλη της Επιτροπής 

Οικονομικών· να. μας εξηγ·~σει ποια. είναι αυτά τα. σωματεία. που επιχορηγούνται 

και με βάση ποια. διαδικασία. Ίσως την εθνική, την πολιτιστική, την κοινωνική 
' ξ' β' ' θ ' προσφορα. τους, για. να. ερουμε ακρι ως πως τοπο ετουμαστε. 

Δεύτερο, από ποιο ταμείο καλύπτονται τα διάφορα. ποσά, και αρκετές χιλιά

δες είναι καμιά φορά που δίνονται, με τα. οποία ο αρμόδιος lπουργός επιχορηγεί 

τα. διάφορα. σωματεία αντιστασιακών που είναι προϊόντα. και απότοκα. δικών του 

δραστηριοτήτων; Γιατί, αν προέρχονται από το δικό του, τον προσωπικό λογα.ρια

σμό1 ασφαλώς κανένας ψόγος δεν υπάρχει και κανένας δε θα τον μεμφθεί. Αν είναι 

όμως από τον κρατικό προϋπολογισμό, στο θέμα. αξίζει να δοθούν κάποιες απα

ραίτητες διευκρινίσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση λέει ότι βαρύνουν το Πάγιο Τ α.μείο της Δημοκρατίας, δηλαδή 

προέρχονται από το Ταμείο της Δημοκρατ(α.ς. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μιλώ yιoc .... 
· ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το ποσό των fi9,970. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Γι' αυτά., ναι. Μιλώ για. τα σωματεία. τα οποία υπάρχουν στην J(ύπρο 1 όχι 
στο εξωτερικό, και τα οποία ίδρυσε πρόσφατα ο ίδιος ο lπουργός Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα. δεν τίθεται ζήτημα. περί σωματείων στην J(ύπρο, τοπικών σωματείων. 

Πρόκειται περί διεθνών οργανώσεων των οποίων η J(ύπρος είναι μέλος και οφείλει 
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να πληρώνει το νενομισμένο δικαίωμα. Τώρα, για το ποιες είναι αυτές οι οργανώ

σεις, ασφαλώς υπάρχει ο επισυνημμένος κατάλογος. Είναι κάμποσες. Μεταξύ 

αυτών είναι χαι το Συμβούλιο της Ευρώπης. 

Λοιπόν, αν ο χ. Κωνσταντ!νου είναι έτοιμος, να μας απαντήσει την ερώτηση 

αυτή. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ναι, θα την απαντήσω, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, χύριε Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Υπάρχει -χα.τα.τεθειμένος κατάλογος στην Επιτροπή, επειδή ζητήθηκε ανά

λυση από το αρμόδιο Υπουργείο, χαι ο χ. Στυλιανού θα μπορούσε να τον δει. 

Επειδή όμως ενδιαφέρεται πολύ για τα θέματα τούτα, έχω τη γνώμη ότι θα μπο

ρούσε να κληθεί το Υπουργείο Εσωτερικών στην Επιτροπή Ελέγχου, όπου χαι 

μπορούν να γίνουν περισσότερες ανακρίσεις. 

Σκοπός αυτών των νομοσχεδ(ων δεν ε(να.ι αυτό στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. 

Στυλια.νοό. Όσον αφορά τις διάφορες οργανώσεις του εξωτερικού και όχι του 

εσωτερικού, υπάρχει κατάλογος τον οπο(ο μπορεί να. συμβουλευτε( ο συνάδελφος. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 
Ναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Μένει το δεύτερο σκέλος που θα. πα.ρα.κα.λέσω οπωσδήποτε την Επιτροπή 
Ελέγχου να το Βει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το δεύτερο σκέλος βεβα.lως η Επιτροπή Ελέγχου θα. το εξετάσει, διότι δεν 
είναι α.ντικειμενο του νομοσχεδlου αυτού το δεότερο σκέλος. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Παρεμπιπτόντως το ανέφερα., κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: Μάλιστα. Εντάξει. 

Προχωρούμε τώρα. στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Ταμείου ποσού .1'19,970 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στι 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα. δαπανηθοόν και Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋ
πολογισμού Νόμος (Αρ. 42) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αp. 9, που 
είναι "Ο περί Συμπληρωματικού ΠροΟπολογισμού Νόμος (Αρ. 54) του 1989>>. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 54) ΤΟΥ 1989>>. 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρι

ασμό του Πάγιου Ταμε(ου ποσού f3,013,000 και η Οιάθεσή του για την κάλυψη 
των αναγκών των ιατρικών και φαρμακευτικών υπηρεσιών μέχρι το τέλος του χρό

νου αυτού. Το μεγαλύτερο μέρος της συμπληρωματικής πίστωσης που ζητείται θα 

διατεθεί για το Σχέδιο Θεραπείας Κυπρίων στο εξωτερικό (<:1,500,000), για την 
αγορά φαρμάκων και άλλων ιατρικών προμηθειών (f970,000), καθώς και για την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που παρασχέθηκε στην Κύπρο από ιΟιωτικές κλινι

κές κατά τη Οιάρκεια της απεργίας του νοσηλευτικού προσωπικού (f.420,000). 
Η Κοινοβουλευτtκ-/ι Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς Οιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι 1 αυτό και ομόφ~α 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τ.ίτλος του ώστε να αναφέρεται ως .((Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 43) του 1989>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρατηρεLται μια αύξηση της τάξης του ενός εκατομμυρίου 

λιρών. f2,160,000 ήταν το περσινό ποσό που εχΟαπανήθηχε για το σχέδιο θερα
πεtας Κυπρ[ων στο εξωτερικό. Και επειδή παρουσιάζεται αυτή η κατακόρυφη 

επαύξηση του ποσού, παρόλη την άψογη λειτουργία του Κέντρου Νεφρικών 

Μεταμοσχεύσεων στψ Κύπρο και το μηΟενισμό των συναφών δαπανών της απο

στολής στο εξωτερικό, τεκμαίρεται πως οι σχετικές εχΟαπανήσεις έγιναν για τα 

έξοδ:α J(υπρίων στη Μεγάλη Βρετανία, βασικά για χαρδ:ιαχές παθήσεις. Και τα 

ερωτήματα που προκύπτουν είναι: Τί γίνεται με το l(αρΟιολογιχό μας J(έντρο που 

στελεχώνεται με άριστους Κύπριους χαρΟιοχειρούργους, πώς Οηλα8ή λειτουργεt 

χαι γιατί Οε λειτουργεί. σε μόνιμη βάση; 

Δεύτερο, γιατί. δεν τέθηκε σε εφαρμογή το αρχικό σχέδιο για τακτή κάθοΟο 

κλιμακίου πάνω σε τρίμηνη βάση από το Λονδίνο με επικεφαλής γνωστό J(ύπριο 

Οιακεκριμένο καρδιοχειρούργο -δε θα αναφέρω το όνομά του, γιατί είναι πολύ 

σεμνός ο άνθρωπος- που, μαζί με τις προγραμματισθείσες αντίστοιχες επισκέψεις 

του κλιμακίου της ΘεσσαλονLκης, θα αναβάθμιζε το status των πολύ λαμπρών, 
επανατονίζεται, Κύπριων καρδιοχειροόργων που υπάρχουν στην Κύπρο; 

Και το τελευταίο ερώτημα είναι, μιας και μετακαλούμε από τη Θεσσαλονίκη 

τον κ. Σπανό με κλιμάκιο Ελλαδιτών γιατρών ποU έρχονται στην Κύπρο με την 

ατελή τεχνολογική στελέχωση και εμπιστεύομαστε τη χειρουργική επέμβαση, 

γιατί δε γίνεται και μια άλλη φορά, αντίστροφη, προς τη Θεσσαλονίκη, όπου είναι 

δωρεάν; Αν όχι στην Αθήνα, τουλάχιστο στη Θεσσαλονίκη όπου χειρουργεί. ο 

κ. Σπανός, έτσι που να σμικρυνθεί και συρρικνωθεί η Οαπάνη; 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, πιστεύω ότι τα θέματα που ήγειρε ο κ. Στυλιανού θα πρέπει 

να απασχολήσουν την Επιτροπή Υγείας, που σε προσεχή συνεΟρία της ίσως θα 

μπορούσε να ερωτήσει για περαιτέρω λεπτομέρειες και πληροφορίες το αρμόΟιο 

Υπουργείο. 

Εδώ μιλούμε για τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς των εξόΟων, των 

Οαπανών που έγιναν, βγήκαν κάποια συμπεράσματα, όμως πιστεύω ότι η σωστή 

Οιαδικασία είναι να τα δούμε στην Επιτροπή Υγείας, εκτός αν γίνει επερώτηση 

προς το Υπουργείο Υγείας και ζητήσουμε να μας απαντήσει το ταχότερο Ουνατό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, συνήθως κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών εγείρονται 

διάφορα θέματα τα οποία άπτονται υπό γενικότερη μορφή του θέματος. J(αι θέλω 

να είμαι συγκεκριμένος. ΕΟώ πρόκειται για χρήματα τα οποία έχουν Οαπανηθεί 

για την αποστολή Κυπρίων στο εξωτερικό. Ρόλος αυτής της Βουλής, όπως και 

της Επιτροπής, είναι να απαντήσει στο ερώτημα: τα εγκρίνει ή τα απορρίπτει; 

Το πώς έχει η υγεία και τα λοιπά, ο κ. Στυλιανού, ο οποίος στα θέματα των 

ερωτήσεων δεν υστερεί, θα μπορούσε να στείλει μια επερώτηση στο αρμόΟιο 

Υπουργείο ή θα μπορούσε να αποταθεί στην Επιτροπή Υγείας, στην οποία προε

δρεύει μάλιστα και στέλεχος του ΔΗ.ΚΟ., και από την οποία να ζητήσει ... 
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ΒΟl'ΛΕΤΤΕΣ: 

Δεν είναι στέλεχος του ΔΗ.Ι\..Ο., είναι ο Μαρκίδης. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1: 

Στην οποία παρευρ(σχεται το ΔΗ.ΚΟ. και απ6 την οποία θα μπορούσε να 

ζητήσει, οποιοσδ·~ποτε και αν είναι ο Πρόεδρος, κύριε Πρόεδρε, να κληθεί και να 

μελετήσει αυτά τα θέματα. 

!(ατά συνέπεια αντιλαμβάνομαι ότι αυτά τα ζητήματα εγείρονται καθαρά 

για δημοσιότητα, για τον Τύπο. Και έχω τη γνώμη ότι το προεδρείο δεν πρέπει 

να επιτρέπει αυτή την κατάσταση στο Σώμα. 

Π. ΣΤ1ΛΙΑΝΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού, σας παρακαλώ. Νομίζω, κύριοι Βουλευτές, ότι κάθε μέλος 

αυτού του Σώματος έχει το δικαίωμα να κάνει τις παρατηρήσεις που νομίζει ότι 

πρέπει να κάνει επί οποιουδήποτε νομοσχεδίου το οποίο συζητείται ενώπιον αυτού 

του Σώματος. Βεβαίως εγείρονται τα ερωτήματα τα οποία έχει εγείρει ο κ. Στυ

λιανού. Αλλά θα εγε(ρονταν σε αυτό το Σώμα, αν υπήρχε question time, ώρα 
ερωτ·~σεων δηλαδή, και αν ήταν παρών ο Τπουργός Υγεlας, για να μπορέσει να 

τα απαντήσει. 

Επειδή το σύστημά μας δεν είναι κοινοβουλευτικό, και επειδή αυτές οι διαδι

κασίες δεν είναι δυνατό να ακολουθηθούν δυνάμει του Συντάγματος 1 υπάρχει η 
δυνατότητα της υποβολής γραπτών ερωτήσεων και της απαντήσεως του ιχρμόδιου 

Υπουργού μέσα σε ορισμένο χρονικό διάστημα. 

Γι 1 αυτό το λόγο πολύ σωστά ο κ. Κωνσταντίνου παρατήρησε ότι μπορεί να 

υποβληθούν ερωτήσεις προς τον Τπουργό Υγείας, για να μας δώσει ορισμένες 

απαντήσεις οι οποίες πραγματικά θα διαφωτίσουν όλους μας πάνω σ' αυτό το 

Θέμα. 

Ο κ. Γ αλαν6ς. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σωστά λέχθηκε και από τον κ. Κωνσταντίνου και από τη δική 

μας πλευρά, ότι ίσως ο αρμόδιος να απαντήσει είναι ο Τπουργός Τγείας και ότι 

το θέμα μπορεί να τεθεί στην Επιτροπή Υγείας, όπου προεδρεύει ο κ. Μαρκίδης 

του Συναγερμού. 

Όμως θα διαφωνήσω με τον κ. Κωνσταντίνου και πιστεύω ότι δεν ήταν ... 
Γνωρίζοντας ότι ο κ. Ι\..ωνσταντίνου είναι πάντοτε, σε όλα τα θέματα, δίκαιος~ 

πιστεύω ότι υπήρξε δόση υπερβολής όταν απέδωσε μια ερώτηση του συναδέλφου 1 
που πράγματι θα μπορούσε να απορρέει από τον προϋπολογισμό, σε κάποια άλλα 

κίνητρα τα οποία δεν υπάρχουν. 

Επομένως είμαι σίγουρος ότι ο κ. Κωνσταντίνου δεν είχε πρόθεση να θίξει το 

συνάδελφο. Ίσως πράγματι ο αρμόδιος να είναι ο Υπουργός Υγείας και η αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Από την άλλη πλευρά η ερώτηση αυτή δε νομ(ζω ότι 

έπρεπε να χαρακτηριστε( όπως χαρακτηρίστηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Εδώ πέρα, κύριοι, εκφέρουμε όλοι απόψεις και δεν υπάρχει πρόθεση να θίξει ο 
ένας τον άλλον. Αλίμονο αν υπήρχε αυτή η πρόθεση. 

Ο κ. Στυλιανού κάτι θέλει να πει. 
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Π. ΣΤί ΛΙΑΝΟΎ': 
π ' ό ' ' ' Μια παρέμβαση πάλι, κύριε Πρόεδρε. ρεπει να πω τι απο της συστασης 

της η Βουλή αυτή πάνω σε οιχονομιχής φύσεως νομοσχέδια εκφέρει απόψεις. Δεν 
εlναι η πρώτη φορά, ε(ναι η πολλοστή φορά, ε(ναι πρακτική που άρχισε από το 
1960. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Μάλιστα. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεόίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Π&γιου Τ αμε(ου ποσοό .Ε3,013,ΟΟΟ 

για τη χρήση του έτους που λήγει στι 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
Ειόlχευση των ποσών που θα 'δαπανηθούν χαι Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Σuμπληρωματικού Προϋ

πολογισμοό Νόμος (Αρ. 43) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

1' πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

{Κτυπ& τη σφόρα) 

Επειδή δεν uπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το uπ' αρ. 11, ποu 
ε(ναι «0 περ( Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρε(ας ΣΟΔΑΠ Λτδ. 
(Κυρωτικός) Νόμος {Αρ. 2) του 19891>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβοuλεuτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΗΣ 
ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΣΟΔΑΠ ΛΤΔ. (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζη3ημητρ(ου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(3ης 

·Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η επικύρωση της συμφώνίας για την 

παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης για την κάλυψη του δανείου συνολικού ύψους 

μόχρι f445,000 το οπο(ο θα συν&ψει η Εταιρε(α ΣΟΔΑΠ Λτ3. από την Τρ&πεζα 
Barclays Bank Ltd. για την αποπληρωμή της αξ(ας των σταφυλιών φετινής εσο
δείας προς τους αμπελουργούς που παρέδωσαν τα σταφύλια τους. 

Η προτεινόμενη επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύη

σης είναι αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση δημοσιονομι

κών εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεση της 

Βουλής για την παραχώρηση τέτοιας μορφής εγγύησης από την κυβόρνηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό, αφοό έλαβε 
υπόψη τους σκοποός για τους οπο(ους πρόκειται να δοθεί η ζητοόμενη κυβερνητική 

εγγόηση, επικροτεί τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομό

φωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κόρωση 

της προνοοόμενης σ' αυτό συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητός σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωροόμε στη δεότερη ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπ~ρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρί\ιεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμφων(ας. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟlου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της ΧρηματοΟοτήσεως 

της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτ8. (Κυρωτικός) Νόμος (Αρ. 2) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέΟιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ' αρ. 12, που 
είναι «0 περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1989». Παρακαλώ τον Πρόεορο της αρμόοιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΒΕΒΑΙΩ
ΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΙΣΠΡΑΞΕΩΣ ΦΟΡΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Μανώλης Χριστοφίοης, Πρόεορος 

Νίκος ΑναστασιάΟης 

Αντώνης Ανορέου 

ΑνΟρέας Παναγιώτοu 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτροu 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε 8υο συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Απριλίου και 6 
Νοεμβρίου 1989. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τη βεβαίωση και είσπραξη φόρων) ώστε ο καθορισμός των λογιστικών 

βιβλίων που θα τηρούνται από τις Οιάφορες κατηγορίες φορολογουμένων να γ!νε

ται με Κανονισμούς αντί με γνωστοποίηση του Διευθυντή του Τμήματος Εσωτε

ρικών Προσό8ων. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική Έκθεση που συνοΟεύει την υπό συζήτηση πρό

ταση νόμου) η προτεινόμενη 8ια8ικασία καθορισμού των λογιστικών βιβλίων με 

Κανονισμούς θα επιτρέψει σ' όλες τις ενΟιαφερόμενες πλευρές να 8ιατυπώσουν τις 

απόψεις τους πριν από τον τελικό καθορισμό των βιβλίων αυτών. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών πραγματο

ποίησε τρεις συνεΟρίες της, στις 19 Ιανουαρίου, 23 Φεβρουαρίου και 16 Μαρτ!ου 
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1989, στις οποίες και εξέτασε αυτεπάγγελτα, πριν ακόμα κατατεθεί η υπό συζή
τηση πpόταση νόμου, τα πpοβλήματα που 3ημιουpγούνται με αφοpμή τη γνωστο

ποίηση του Διευθυντή του Τμήματος Εσωτεpικών Πpοσό3ων, στην οποία, σJμ

φωνα με τις πpόνοιες του νόμου για τη βεβαίωση και είσπpαξη φόpων, 

καθορίζονται τα λογιστικά βιβλία που θα πρέπει να τηρούνται από τις διάφορες 

κατηγορίες των φορολογουμένων. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού, η 

Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί πάνω στις απόψεις του lποuργού 

Δικαιοσύνης, του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας, του Διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδ.ωv καθώς και εκπρο

σώπων ορισμένων κατηγοριών επαγγελματικών σωμάτων που ζήτησαν να εκφρά

σουν τις απόψεις τους στην Επιτpοπή (Π.Δ.Σ., Π.Ι.Σ., Π.Ο.Σ.). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Νομικών, αφού μελέτησε την υπό συζήτηση 

πpόταση νόμου και αφού όλαβε ι3ιαίτεpα υπόψη της τις απόψεις που εκτόθηκαν 

ενώπιόν της κατά ·τις πιο πάνω συνεδρίες της, είναι της γνώμης ότι η προτεινό

μενη τροποπο(ηση είναι επιθυμητή και αποτελεt στο στάδιο αυτό πρόσφορο μέτρο 

που θα εντάξει τον καθορισμό των λογιστικών βιβλίων των φορολογουμένων μέσα 

στη διαδικασtα της κανονιστικής ρύθμισης, όπου παρέχεται η ευκαιρία σ' όλες τις 

πλευρές να ακουσ-rοόν και να εκφράσουν τις απόψεις τους, πριν από την τελική 

έγκριση των ΚζΧ.νονισμών από τη Βουλή. 

Με βάση -rα πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται σ-rη Βουλή την 

έγ~ριση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωροόμε στη δεότερη ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Apθpo 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

lπάρχει ένσ-rαση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άpθpου 30 του βασικού νόμου. Άpθpο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναpξη της ισχύος του παpόντος Νόμου. 'Apθpo 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 

Πpοχωpούμε στην τpίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 

Φόpων (Τpοποποιητικός) Νόμος του 1989. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει έvσταση, η πρόταση νόμου εγχρ!νεται και ψηφ!ζεται σε 

Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Ο περ! Κτηματομεσιτών (Τ ροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989». Πρόκειται για πρόταση νόμου. Παρακαλώ τον Πρό
ε8ρο της αρμόΟιας Κοινοβοuλ"έuτιχής Επιτροπή~να καταθέσει Ύην Έκθεση στο 
Σώμα. ~ 
Λ. ΖΑΧΑΡ_ΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΎ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΚΤΗΜΑ
ΤΟΜΕΣΙΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ 1989». 

Πcιρό11τες: 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολόβιος-Κόλοκος 

Νίκος Μουσιοόττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε συν~8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρ(ου 1989. Στη συνε
Ορ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη 

Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Α. Π απαρέ, ε(ναι η τροποποlηση της βασι

κής νομοθεσίας για τους κτηματομεσίτες, έτσι που να παραταθε( για έναν ακόμα 

μήνα η προθεσμ(α μέσα στην οποία θα πρέπει να υποβληθοόν οι αιτήσεις για 

εγγραφή κτηματομεσιτών. 

Η Κο~νοβοuλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών, ύστερα από τη Οιαπ!στωση ότι 
ορισμένοι κτηματομεσίτες Οεν κατέστη Ουνατό να εγγραφοόν σύμφωνα με τις Οια

τάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσ!ας για το μοναΟικό λόγο ότι οι σχετικές τους 

αιτήσεις 8εν υποβλήθηκαν εμπρόθε.σμα, με αποτέλεσμα να μην μποροόν να ασκή

σουν σήμερα το επάγγελμα .ΠΘυ ασκούσαν μέχρι τώρα, θεωρεί Οικαιολογημένη την 

παράταση της προθεσμ(ας για την υποβολή της σχετικής α(τησης μ~χρι το τέλος 

του χρόνου αυτού. 

~ Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή έχει επαναΟιατυπώσει τις πρόνοιες 

της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

της σε νόμ~ 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχουν ομιλητές~ε θέμα αρχής; 
Ο κ. Δ ημητρ(ου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Αναφ,aρικά με την πρόταση νόμου που βρ(σκεται ενώπιόν μας σήμερα, πιστεό

ουμε ότι είναι απόλυτα Οικαιολογημένη και συμφωνούμε με την προτεινόμενη 
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τροποπο(ηση, διότι· πράγματι. υπήρξαν άνθρωποι οι οποίοι. για σειρά ετώv ασκού

σαν το επάγγελμα του κτηματομεσίτη κι. επειδή δεν υπέβαλαν έγκαιρα την αίτησή 

τους για εγγραφή στο Σύνδεσμο των Κτηματομεσιτών παρ~μειvαν εκτός επαγ
γέλματος. 

Το δεύτερο σημείο το οποίο θα ήθελα να εγείρω και για το οποίο έχω υποβά-

λει πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, είναι μια νέα τροποποίηση η οποία θα έλθει ; 
ύστερα από καιρό στη Βουλή. Εδώ υπάρχει ακόμα μια μεγάλη αδικία, αφού, σύμ

φωνα με _Ί_9 νόμο, κάποιοι. ασκούντες κατά κύριο λόγο το επάγγελμα έχουν απο

κλει.στε(, δυστυχώς, διότι. ασκούσαν και. δεύτερη δουλειά. Αυτό το θέμα θ~ το 

επαVεξετάσει. η Βουλή, όταν θα έλθει. ενώπιόν της η πρόταση νόμου που έχω υπο

βά'λει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση του πρώτου άρθρου; 

Επειδή δεν υπάρχει. καμιά ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση του δεύτερου άρθρου; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται επίσης ομό

φωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφtρεται ως ο περί Κτηματομεσιτών {Τροποποιητιχός) 

Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφ(ζεται ομόφωνα σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «0 περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως {Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». Παραχαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα, 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

.. -ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ι<Ο ΠΕΡΙ ΑΛΛΟΔΑΠΩΝ 

ΚΑΙ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΤΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΤ t989a. 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόιδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νlχος Moucnomll( 

Χρlιrτος Πiτ&( 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ~σωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέΟιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989. Στη συνεδρίαση 
αυτ-ή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ο οποlος 

ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της περί Αλλοδαπών 

και Μεταναστεύσεως νομοθεσίας, ώστε οι διατάξεις της που αναφέρονται στα 

έξοδα απέλασης μεταναστών εργατών να εναρμονιστούν προς τις διατάξεις της 

σύμβασης για τους μετανάστες εργάτες που έχει επικυρωθεί με σχετική νομοθεσlα 

του 1977, και με βάση τις οποίες τα έξοδα της απέλασης Οεν επιβαρύνουν τους 
απελαθέντες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδ!ου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ>]ς; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεότερη ανά

γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. / Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το άρθρο 1 εγχριθεt; 

ΕπειΟ-Ιj δεν υπάρχει καμιά ένσταση) το άρθρο 1 εyκρ(νεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποlηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το άρθρο 2 εyκριθε(; 

ΕπειΟ-Ιj Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, και το αρθρο 2 εγκρίνεται επίσης ομό
φωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαΟ-Ιjποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστε( σε Νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδ>\ δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα που έχουμε μπροστά μας είναι «0 περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Κτήση, Κατοχή κοιι Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησ!ας) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). Παραχοιλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής ναι διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟlΆΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟ1 ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ((ο ΠΕΡΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ 

ΚΟΜΜΆΤΩΝ (ΚΤΗΣΗ, ΚΑΤΟΧΗ ΚΑΙ ΔΙΆΘΕΣΗ ΑΚΙΝΗΤΗΣ ΚΑΙ 

ΚΙΝΗΤΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 

Παρόντες: 

Μοcνώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Ν(κος Αναστασιάδης 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέοcς Δημητριάδης 

Ζ οcχ ocρlocς Τ ουλούροcς 

Χρίστος Πέτοcς 

Μιχάλης Ποcποcπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθ(ου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε τρεις συνεδρf.ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 και 31 Μα·t·ου και στις 22 
Ιουνίου 1989. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται εtναι η παροχή στα πολιτικά κόμματα της 

ικανότητας να αποκτούν ακίνητη και κινητή ιδιοκτησ(α σύμφωνα με τις προϋποθέ

σεις και τη διαδικασία που προβλέπεται στον προτεινόμενο νόμο, για να καλυφθεί το 

νομικό κενό που υπάρχει σήμερα στο θέμα αυτό. 

Ειδικότερα με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου; 

(α) Καθορίζεται η ερμηνεία του όρου «πολιτικό κόμμα)>. 

(β) Προβλέπεται η τήρηση Μητρώου στο οποίο θα εγγράφονται από τον 
1 Εφορο εγγραφής πολιτικών κομμάτων, ύστερα από αίτησή τους, τα 

κόμμοcτοc, 

(γ) Καθορίζεται η διαδικασία για την απόκτηση από τα κόμματα ακίνητης 

και κινητής ιδιοκτησίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών1 ως θέμα αρχής, υιοθετεί τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου με την οποία αναμένεται ότι 

θα αντιμετωπιστούν οι πρακτικές δυσκολίες που μέχρι σήμερα παρουσιάζονται λόγω 

της έλλειψης οποιασδήποτε νομοθετικής ρύθμισης γύρω από το θέμα της απόκτησης 

περιουσίας από τα κόμματα, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε 

νόμο, αφού προηγουμένως; 

(α) περιληφθεί, σ 1 αυτή πρόνοια αναφορικά με την τύχη της περιουσίας 

κόμματος που διαλύεται. 

(β) τροποποιηθεί η ερμηνεία του όρου ((Πολιτικό κόμμα)), έτσι που στις 

προϋποθέσεις για την αναγνώριση ενός πολιτικού κόμματος για τους 

σκοπούς του νόμου αυτού να ικανοποιείται και η προϋπόθεση της 

συγκέντρωσης ενός ποσοστού της τάξης του δύο τοις εκατόν του συνόλου 

των έγκυρων ψήφων στις τελευταίες Βουλευτικές Εκλογές. και 

(γ) περιληφθεί πρόνοιοc γιοc την οcτελή εγγροcφή οcκίνητης ιδιοκτησίοcς που 

μεταβιβάζεται σε πολιτικό κόμμα. 

Τ oc Μέλη της Επιτροπής κοcι Μέλη της Κοινοβουλευτικής Ομάδοcς ΑΚΕΛ

Αριστεράς κ. Χρ. Πέτας και Μ. Παπαπέτρου, παρόλον ότι ·ως θέμα αρχής 
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συμφωνοι\ν με την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, δήλωσαν ότι 

8ιαφωνούν με τις προτεινόμενες από την πλειοψηφία της Επιτροπής τροποποιήσεις 

που αφορούν την ερμηνεία του όρου ((πολιτικό κόμμα» και την πρόνοια για ατελή 

εγγραφή ακίνητης ι8ιοκτησίας που μεταβιβάζεται σε πολιτικό κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, η Οική μας Κοινοβουλευ

τική Ομάδα διαφωνεί με ορισμένες επιμέρους πρόνοιες της υπό ψήφιση πρότασης 

νόμου. Η πρώτη 8ιαφωνία αναφέρεται στη 8ια8ικασία η οποία καθορίζεται στα 

άρθρα 8 και 9 της πρότασης νόμου. Αναφέρεται ότι για την εγγραφή κόμματος στο 
μητρώο υποβάλλεται αίτηση από το κόμμα, υποβάλλεται το καταστατικό στον 

Έφορο, το όνομα του κόμματος, το έμβλημα του κόμματος, το όνομα και η 

8ιεόθuνση του αρχηγού και τα ονόματα και οι 8ιευθύνσεις της ηγεσίας του κόμματος. 

Επίσης στο άρθρο 9 καθορίζεται η υποχρέωση του κάθε κόμματος που έχει εγγραφεί 
να γνωστοποιεί κάθε μεταβολή του καταστατικού του. 

Είναι πεποίθησή μας ότι αυτές οι πρόνοιες 8ημιουργούν μια νέα αρχή 

αναφορικά με τη λειτουργία και τη Οράση των πολιτικών κομμάτων. Είναι 

πεποίθησή μαι; ότι γίνεται το πρώτο βήμα προς την κατεύθυνση επιβολής κάποιων 

όρων 'ή περιορισμών στη Οράση ή τις ρυθμίσεις που γίνονται σε σχέση με τα 
πολιτικά κόμματα. Είμαστε εναντ!ον κάθε περιορισμού προς αυτή την κατεόθυνση 

και κατά συνέπεια και εναντίον αυτού του πρώτου βήματος που γίνεται μ' αυτή την 

πρόταση νόμου. Διαφωνούμε ριζικά με την υποχρέωση ενός κόμματος να υποβάλλει 

α!τηση για να εγγραφεί στο μητρώο. Διαφωνοι\με με την υποχρέωση ενός κόμματος 

να υποβάλλει το έμβλημά του και πολύ περισσότερο το καταστατικό του και τις 
τροποποιήσεις του καταστατικού και. τα· ονόματα της ηγεσίας του. 

Το άλλο σημείο στο οποίο 8ιαφωνούμε αναφέρεται στο άρθρο 10 της πρότασης 
νόμου, το οπ:οίο προνοε! για μεταβιβάσεις ακινήτων στο όνομα κομμάτων ατελώς. 

Είναι πεποίθησή μας ότι οι ατέλειες και οι απαλλαγές από φόρους έχουν 

προχωρήσει πέραν του 8έοντος σ' αυτό τον τόπο. Είναι πεποίθησή μας ότι κάπου 

θα πρέπει να σταματήσουμε και να αρχίσουμε την αντίστροφη πορεία. Μέσα σ' 

αυτά τα πλαίσια αυτής της γενικής αντίκρισης 8ιαφωνούμε να παραχωρηθεί αυτό το 

α8ικαιολόγητο προνόμιο στα κόμματα για ατελή μεταβίβαση ακινήτων και θα 

καταψηφίσουμε και το άρθρο 10. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι μια απλή 8ήλωση πάνω σ' όσα έχει πει ο συνά8ελφος 

Παπαπέτρου. Με αυτό το νόμο κανένας περιορισμός 8εν επι8ιώκεται στην πολιτική 

8ράση των κομμάτων ή στη σύσταση των κομμάτων. Η πολιτική ζωή ελεύθερα και 

8ημοκρατικά θα συνεχιστεί σ' αυτό τον τόπο και αυτός ο νόμος 8εν έχει καμιά 

σχέση με τη σύσταση των κομμάτων. Ο νόμος αυτός είναι ει8ικός και αναφέρεται 

στον τρόπο με τον οποίο θα μπορούν τα κόμματα να αποκτούν κινητή και ακίνητη 
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-περιουσία. Εf.ναt γνίuστό ότι ως σήμερα, με την υφιστάμενη νομοθεσία, τα κόμματα 
δεν μπορούν να έ:f..ουν γραμμένα στο όνομά τους ούτε κινητή ούτε ακίνητη περιουσία. 
Και είναι αυτό το κενό που καλύπτει σήμερα αυτός ο νόμος, 

Όσον αφορά την ατελή εγγραφή περιουσίας στο όνομα των κομμάτων, έχουμε 

να παρατηρήσουμε ότι εμείς πιστεύουμε στην πολυκομματική 8ημοκρατία μέσα στην 

οποία τα καλά οργανωμένα κόμματα έχουν θέση και ότι πρέπει στόχος μας να είναι 

να εν8υναμώνοuμε τη ζωή και την ύπαρξη των πολιτικών κομμάτων. Στην ατελή 

εγγραφή ακίνητης περιουσlοις που μεταβιβάζεται σε κόμματοι βλέπουμε ότι ο στ&χος 

αυτός μερικώς πραγματοποιείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς δυο λόγια για τοποθέτηση πάνω στο θέμα. Εμείς 

πιστεύουμε ότι πράγματι αυτή η νομοθεσία έπρεπε να είχε από πολύ καιρό 

προωθηθεί, γιατί υπήρχε ένα κενό και σίγουρα τα κόμματα θα πρέπει να έχουν τη 

δυνατότητα να κατέχουν περιουσία κινητή και ακίνητη. Ταυτόχρονα διαφωνούμε με 

τον τρόπο με τον οποίο γίνεται προσπάθεια να παρουσιαστεί το θέμα της ατέλειας 

των κομμάτων και με την άποψη ότι υπάρχουν πάρα πολλές μέχρι τώρα ατέλειες 

και επομένως είναι καιρός να μπει ένας φραγμός. Μπορεί αυτό να είναι σωστό ως 

γενική δήλωση, αλλά δεν εlνοιι σωστό ο φραγμός αυτός να αρχίσει από τα κόμματοι. 

Γιατί ορθά λέχθηκε πως σε μια πολυκομματική δημοκρατία, σ' ένα πλουραλιστικό 

σύστημα τα κόμματα είναι οι τροχοί της δημοκρατίας και πρέπει με κάθε τρόπο να 
ενθαρρύνουμε τα κόμματα, αλλά ταυτόχρονα να μπαίνουν και επί ίσης βάσεως τα 

κόμματα. Όχι να υπάρχουν ορισμένα κόμματα προνομιούχα και ορισμένα μη, έτσι 

που σε ορισμένες περιπτώσεις να μιλούμε από καθέδρας. 

Γι' αυτό το λόγο δε νομίζω, με όλο το σέβας, ότι το θέμα της ατέλειας ή αν 

γίνεται κατάχρησή της θα πρέπει αυτή η κατάχρηση να σταματήσει αρχίζοντας από 
τα κόμματα. Στο κάτω-κάτω της γραφής, αν συνεχίσουμε τη συλλογιστική πάνω σ' 

αυτή τη βάση, τότε θα πρέπει να πληρώνουν και φόρο εισοδήματος τα κόμματα για 

τις εισφορές τις οποίες παίρνουν. Δε νομίζω. Τουναντίον, σ 1 αυτό τον τόπο τα 

κόμματα είναι σε πολύ δυσμενέστερη μοίρα από τα κόμματα σ' άλλα μέρη του 
κόσμου που επιχορηγούνται από την ίδια την κυβέρνηση, όπου υπάρχει σίγουρα η 

επιθυμία τα κόμματα να αποτελούν μια πραγματική πηγή δημοκρατικών 

διαδικασιών. 

Γι 1 αυτό το λ&'(ο εμείς βλέπουμε αυτό το νομοσχέδιο ως ένα πρώτο βήμα. Και 

υπάρχουν πολλά άλλα πράγματα τα οποία πρέπει να γίνουν προς την κατεύθυνση 

της ενlσχυσης της όποιρξης κομμ~των. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου και μετά ο κ. Ομήρου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μια περαιτέρω διευκρίνιση θα ήθελα να κάμω, για να αρθεί κάθε παρεξήγηση, 

έντιμε κύριε Πρόεδρε. Αυτός ο νόμος δεν έχει καμιά απολύτως σχέση με τη σόσταση 

ή λειτουργία των πολιτικών κομμάτων. Απλώς αποβλέπει στο να διευκολύνει εκείνα 

τα κόμματα που θέλουν μ 1 αυτό τον τρόπο να αποκτούν στο όνομά τους ακίνητη 

περιουσία. Περί αυτού πρόκειται. Και οποιοδήπvτε κόμμα, αν θέλει διαφορετικά να 
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ρυθμίζει τα περιουσιαχ& του, είναι 'δικαίωμά του. Και να μη μεγαλοποιούμε το 

πρόβλημα. Επομένως 'δεν είναι ε'δώ που θα συζητήσουμε αρχές πολιτικές για 

πολιτικά κόμματα χαι να μην παραποιούμε το θέμα. 

Δεύτερο, στο θέμα της ατέλειας εμείς υποστηρίζουμε απόλυτα ότι είναι ορθό 

τα πολιτικά κόμματα που λειτουργούν να έχουν αυτή ·την ατέλεια. Ε'δώ πέρα σ' 

άλλες χώρες -και μάλιστα πολλές φορές συζητήθηκε κοιι γιοι μοις- η χρηματοδότηση 

από το ί'διο το κράτος της πολιτικής Ορα:στηριότητα:ς των κομμάτων είναι βασικό 

στοιχείο της Οημοχρα:τιχής λειτουργίας, Γι' αυτό εμείς θα: ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλα'δή, χύpιε Πανα:γιώτου, κατόπιν της 'διευχρίνισής σας, θέλω να υποβάλω 

την εξής ερώτηση: Ένα: κόμμα μπορεί, αν θέλει, να μην υποβάλει αί.τηση χα:ι να: 

μην εγγραφεί.; 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Αν 'δε θέλει να: έχει περιουσία: στο όνομά: του ή α:ν θέλει να: βάλει την περιουσία: 

του στα: μέλη του, κύριε ΠρόεΟρε, ποιος θα: το εξαναγκάσει; Για: τ 1 όνομα: του Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γιατί ήθελα: να: ξεκαθαρίσει αυτό το θέμα:. 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Ι{ύριε ΠρόεΟρε, απλή Οιευκρίνιση. Το κόμμα υπάρχει στ·ην πολιτική ζω·ή του 

τόπου. Αν όμως ζητήσει να: εγγράψει πάνω του περιουσία:, Οα: κάμει εγγραφή στο 

μ·ητρώο του Ι(τημα:τολογίου 1 για: να: μπορέσει να: κάμει την εγγραφή της περιου
σίας στο όνομά: του. Δεν έχει καμιά σχέση η εγγραφή στο μ·Ι')τρώο του ΙCτημα:το

λογ[ου για. τ-ΙJ νόμιμη λειτουργία και όρα:στηριότητά του στον πολιτικό στίβο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ι(α:λά:, σε μια: τέτοια: περίπτωση, γιατί θέλετε το Ι(τημα:τολόγιο να: ξέρει 

ποιοι είναι οι αξιωματούχοι του κόμματος; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Το l{τημα:τολόγιο θα: ξέρει ποιοι είναι οι αξιωματούχοι του κόμματος, γιατί 

θα: κρίνει ποιος θα: υπογράψει για: να: γίνει-/') μετα:βί.βαση .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l(α:ι τι είναι το καταστατικό του κόμματος; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Το καταστατικό Οεν το λέγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λέγει εΟώ ότι πρέπει να: υποβλ-ΙJθεί το καταστατικό του κόμμα:τος 1 το 

έμβλημα: του κόμματος. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Ι(ύριε Πρόεόρε, το Ι(τημα:τολόγιο Οεν πρόκειται να: ερευν·ήσει το καταστατικό 

και να: πει ιιτο εγκρίνω ή Οεν το εγκρίνω>). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε γιατί το καταθέτω; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Είναι στοιχειώόη έγγραφα: ποu κατατίθενται στο J(τημα:τολόγιο, για: να: μπο

ρούν να: γίνουν οι κτηματολογικές πράξεις στο l{τ·ΙJμα:τολόγιο. 
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Α .. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 
Απόδειξη της νομικής τους προσωπικότητας, κύριε Πρόεδρε, για να αποχτή

σουν- περιουσία, όπως όταν πρόκειται περί εταιρειών. Είναι στοιχεία της νομικής 

τους υπόστασης. Δηλαδή, αν δεν έχουν νομική υπόσταση, πώς θα τους τη μεταβι

βάσει; Περί αυτού ακριβώς πρόκειται· είναι πολύ απλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το θέμα της νομικής υπόστασης ή όχι, εμείς 

πιστεύουμε ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος σ' ένα δημοκρατικό πολίτευμα, σε μια 

πολυκομματική δημοκρατία, να μην υπάρχει διαφάνεια όσον αφορά τους αξιωμα

τούχους των κομμάτων. Επιπλέον τέθηκε ένα ερώτημα: Μα, άραγε τι πρόβλημα 

υπάρχει, εφόσον μπορούν ορισμένα κόμματα τα κτίρια και τα ακίνητα να είναι στο 

όνομα κάποιων στελεχών τους; 

Σίγουρα βέβαια μ' αυτή τη νομοθεσία πιθανώς σε κάποιες περιπτώσεις να 

υπάρξει πίεση να μην εγγράφονται πλέον τα ακίνητα και άλλα περιουσιακά στοι

χεία, εφόσον υπάρχει αυτή η νομοθεσία, στο όνομα κάποιων στελεχών. Ίσως να 

υπάρξει πιεση να εγγράφονται στο όνομα του κόμματος. Ηέβαια, αν αυτό θα 

3ημιουpγήσει πpόβλημα, τουλάχιστο σ' εμάς 3ε θα 3ημιουpγήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Ομήρου και μετά ο κ. Παπαπέτρου. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πέρα από τις τεχνικές και νομικές λεπτομέρειες τις οποίες 

είμαι σίγουρος ότι η Επιτροπή Νομικών έχει μελετήσει σε βάθος και έχει γίνει η 

σωστή δουλειά, θα ήθελα να πω από μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

ότι αποτελεί αυτό το νομοθέτημα κατάχτηση για τη δημοκρατία, γιατί τα πολι

τικά κόμματα αποτελούν τα απαραίτητα κύτταρα σε μια πολυκομματική δημο

κρατία. Έτσι οποιαδήποτε προνόμια δίνονται προς τα πολιτικά κόμματα, τα 

οποία αποτελούν τη βάση του πολιτεύματος της δημοκρατίας, πρέπει να ενισχύ

ονται και πρέπει να υπάρχει βάθεμα της δημοκρατίας. Ακριβώς με τέτοια προνό

μια θα πρέπει να προχωρήσουμε και παραπέρα, ώστε να δίνονται κονδύλια από 

τον προϋπολογισμό για τη σωστή λειτουργία των πολιτικών κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπl:τpου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλή ανάγνωση της Έκθεσης της Επιτροπής έπρεπε να είχε 

πείσει όλους τους συναδέλφους των άλλων πλευρών ότι εμείς δε διαφωνούμε με το 

σκοπό της απόκτησης ακ'ίνητης περιουσίας από τα κόμματα. Η διαφωνία μας βρί
σκεται αλλού. Και η μετατόπιση του θέματος στο ότι εμείς δ•-τφωνούμε μ' αυτά 

τα προνόμια προς τα κόμματα είναι λανθασμένη. 

Συμφωνούμε με το βασικό σκοπό της πρότασης νόμου. Εκεί που διαφωνούμε 

είναι περίπου αυτό το οποίο θίξατε εσείς, κύριε Πρόεδρε. Αφού καθορίζεται τι 

είναι κόμμα -τα κόμματα που εκπροσωπούνται στη Βουλή πρώτα, τα κόμματα τα 

οποία στη συνείδηση του λαού αποτελούν πολιτικές ενώσεις και έχουν εξασφαλίσει 

τουλάχιστο 2 τοις εκατό των έγκυρων ψήφων στις εκλογές- προς τι η ανάγκη και 

η υποχρέωση να υποβάλλουν αίτηση, να υποβάλλουν το έμβλημα, να υποβάλλουν 
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το όνομα και τη Οιέύθυνι;rη της ηγεσίας, vα υποβάλλουν το καταστατικό; Εμείς Οε 
λέμε ότι αυτό από μόνο του είvαι περιορισμός. Εμείς λέμε ότι ανοίγουμε σ' αυτό 

το θέμα αχρείαστα την πόρτα προς την χατεόθuνση ίσως της επιβολής χά,:·'Ιfι.)\Ι 

μελλοντικών περιορισμών. 

Αναφέρθηκε ότι σ' άλλες χώρες επιχορηγούνται τα κόμματα και πρέπει να 

γίνει αυτό και εΟώ. Καμιά. αντίρρηση γι' αυτό. Όμως άλλο το ένα και άλλο το 

άλλο. Το να επιχορηγεί η πολιτεία τα κόμματα για να αναπτύξουν πολιτική 

Βράση είναι μια συνει8ητ-ή πολιτική πράξη προς την κατεύθυνση της αναβάθμισης 

της πολιτικής μας ζωής. Το να Οίνει προνομιακή μεταχείριση όμως έναντι όλων 

των άλλων πολιτών στα πολιτικά κόμματα σε θέματα που έμμεσα σχετ(ζονται 

ίσως με την πολιτική Οραστηριότητα, την απόχτηση ακίνητης ιΟιοχτησ(ας, η 

ιfποψή μου ε(vαι ότι δεv αvαβαθμ(ζει τηv πολιτική μας ζωή και δεv έχει σχέση με 

το θέμα της επιχορήγησης. Γιατί, σε τελευταία ανάλυση, από τη στιγμή που αυτή 

η πρόταση νόμου Οεν έχει χαι περιορισμούς ως προς το πόση αχlvητη ι8ιοκτησία 

μπορεί να αποχτήσει ένα κόμμα, μπορούμε να μετατρέψουμε κάποια κόμματα σε 

οργανισμούς ιΟιοχτησίας τεράστιας ακίνητης περιουσίας, την οπο(α θα αποκτούν 

ατελώς, θα την ενοικιάζουν χαι θα την εκμεταλλεύονται χατ' αυτό τον τρόπο. Αν 

αυτό συμβάλλει στην υγιή πολιτική ζωή χαι στη Οιαφάνεια, τότε εμε(ς Οεν κατα

λαβαίνουμε ούτε τέτοια υγεία ούτε τέτοια Οιαφάνεια, 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γ αλαvός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, πραγματικά απορώ με την επιχειρηματολογία του χ. Παπα
πέτρου. Τουλάχιστον υπό χανονιχές συνθήκες θα ανέμενα πως θα ήταν ο πρώτος 

που θα υποστήριζε αυτή τη νομοθεσία. Διότι πραγματικά το μόνο κίνητρο αυτής 

της νομοθεσίας είναι να υπάρξει περισσότερη Οιαφάνεια στα των κομμάτων χαι 

ούτε περί προνομίων μιλούμε ούτε περί μεγάλης ακίνητης περιουσίας. Τουλάχιστο 

τα κόμματα εΟώ που υποστηρίζουν αυτή τη νομοθεσία Οεν έχουν ούτε τεράστιες 

περιουσlες ούτε οτιΟήποτε άλλο. Δεν ξέρω τι έχει υπόψη του ο κ. συνάΟελφος. Να 

μην περιπλέχουμε τα πράγματα. Το θέμα είναι πολύ απλό. 

Είναι μια προοΟευτιχή νομοθεσία, τα κόμματα προχωρούν προς την κατεύ

θυνση του να έχουν νομική προσωπικότητα χαι Οε μας βλάπτει σε τίποτε η Οιαφά

νεια ούτε μπορούμε να απορρίψουμε χάτι, επειΟή μελλοντικά υποψιαζόμαστε πως 

θα υπάρξουν περιορισμοl. ΕΟώ έίμαστε ως Βουλή. Αν υπάρξει οποιοσΟήποτε 

περιορισμός, νομ(ζω ότι ε.ίμαστε σε θέση -και ο κ. συνάΟελφος έχει πολύ ισχυρά 

επιχειρήματα, όταν θέλει να έχει- να αντικρούσουμε οποιαΟήποτε προσπάθεια 

χηΟεμόνευσης των κομμάτων ή επιβολής περιορισμών. Επομένως, ας μείνουμε στα 

πλαίσια αυτού του νομοθετήματος. έτσι βοηθούμε αυτ-ή τη στιγμή, αντl η περιου

σία των κομμάτων να είναι στο όνομα κάποιων ατόμων, να περιέρχεται στο όνομα 

των ίΟιων των κομμάτων. 

Αυτή είναι η πραγματικότητα χαι είναι αυτό που θέλουμε να ψηφίσουμε. Και 

χρειάζεται να υπάρξει Οιαφάνεια χαι είναι θέμα εχΟημοκρατιχοπο(ησης και φιλε

λευθεροποίησης χαι όχι οτιΟήποτε άλλο. Επομένως, αν πραγματικά έμπρακτα 

θέλουμε να εφαρμόζουμε τα περί Οιαφάνειας, εΟώ είναι μια ευχαιρ!α, έστω χι αν 

Οε θεωρείται πολύ μεγάλο το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο χ. Τουλούρας. 
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Ζ. ΤΟ1ΆΟ1'ΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσθέσω ότι οι διατυπώσεις που φάνηκαν 

υπερβολικές κρίθηκαν αναγκαίες για προστασία των τρίτων που είναι πιθανόν να 

συναλλάσσονται με το κόμμα. Δηλαδή για να δημιουργήσουν κάποιες συμβατικές 

υποχρεώσεις. Από κάπου μπορεί να αγοράσει ένα κόμμα περιουσία και να οφείλει. 

Ο τρίτος θα πρέπει να έχει μια ασφάλεια, να ξέρει πού να αποταθεί για να εξα

σφαλίσει το λαβείν του, Δηλαδή, χρειάζεται πράγματι νομική προσωπικότητα 1 
για να έχουν ασφάλεια και οι τρίτοι που είναι πιθανόν να έχουν κάποια συναλ

λαγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Να σας πω, κύριοι. Επει3ή παρόμοιες 3ιατάξεις με τα άρθρα 5, 6, 7, 8 και 9 
υπήρχαν στον παλιό, τον αποικιακό νόμο περί Σωματείων και επειδή αυτές οι 

διατάξεις χρησιμοποιήθηκαν στο παρελθόν από την αποικιοκρατια για την κατα

πιεση και τον περιορισμό των σωματειακών δραστηριοτήτων σ' αυτό τον τόπο, 

γι' αυτό το λόγο εκ πρώτης όψεως -και είναι η πρώτη φορά που τα βλέπω- μου 

έκαμαν πολύ άσχημη εντύπωση και δεν αρνούμαι να το πω. 

Αλλά, σ..ν-ο σκοπός για τον οποίο γίνονται όλα αυτά τα πράγματα είναι η 

νομοθετική κατοχύρωση αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι θα αποταθούν στο Κτη-

λ ' 'Ψ ' ' ό • • β • ματο ογιο για να εγγρα ουν ενα ακινητο στο νομα του κομματος, οπως συμ αι-

νει και με μια εταιρεία, τότε δε βλέπω να υπάρχει τίποτα το κακό. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ1': 

Κύριε Πρόεδρε, και εμένα πραγματικά μου έκαναν εντύπωση ~υτά που έχετε 

πει. Και εκεί που έχετε καταλήξει οφεtλατε να τα εtχατε παραλείψει, διότι δεν 

έχει καμιά απολύτως σχέση το ένα με το άλλο. Και είναι θέμα απλής και στοι

χειώδους λογικής. Και θα λύσω την απορία των πάντων για να μην υπάρχει παρε

ξήγηση. Δεν παρουσιάζεσαι στο Κτηματολόγιο, για να πεις του αρμόδιου κτημα

τολογικού υπαλλήλου εκεί πέρα: ((Κύριε, είμαι κόμμα και μεταβίβασέ μου αυτή 

την περιουσία)). Είναι μια πράξη αγοραπωλησίας ακίνητης περιουσίας ή ενδεχομέ

νως μια πράξη επιβάρυνσής της. 

Το Κτηματολόγιο για τέτοια πράγματα θέλει τυπικές βεβαιώσεις, όπως 

συμβαίνει μ' όλα αυτά. Ποια είναι η τυπική βεβαίωση ενός κόμματος; Τα χαρτιά 

τουj Ασφαλέστατα το καταστατικό του, ασφαλέστατα οι αξιωματούχοι του οι 

οποίοι επέχουν την ευθύνη. Περί αυτών πρόκειται και λυπούμαι διότι συζητούμε 

άδικα και ιδιαίτερα αφήνουμε υπονοούμενα για να πηγαίνουμε πολύ πιο βαθιά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Χριστοφl3ης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ας δούμε απλώς την πραγματικότητα που είχαμε υπόψη μας. 
Τα πολιτικά κόμματα δεν είχαν νομική προσωπικότητα με άμεση συνέπεια να μην 

' 'ψ ό 1 ' { ' 1 έ ' ' μπορουν να εγγρα ουν στο νομα τους ουτε το οικημα τους ουτε να κινητο ουτε 

ένα αυτοκίνητο ούτε ένα ποδήλατο. Αυτή ήταν η ωμή πραγματικότητα που αντι
μετωπίζαμε. Και ο στόχος ήταν να καλυφθεί αυτό το κενό, για να μπορούν τα 
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κόμματα να εγγράψουν το οtκημά τους στο όνομα του κόμματος ή κάποια περιου-

σιακά στοιχεία άλλα στο όνομα του κόμματος. , 

Τι κάναμε ως ΔΗ.ΣΙ. δεν είναι μυστικό. Για να μπορέσ9υμε να πάρουμε 

ακίνητο στο όνομα του κόμματος, φτιάχναμε εταιρεία ιδι4)τική, έμπαιναν μέτοχοι 

κάποια στελέχη, αλλά ποιος εξασφάλιζε το κόμμα για το μέλλον ως προς τα 

περιουσιακά τQυ αυτά στοιχεία; Επομένως με αυτή τη ρύθμιση ορθόδοξα, απλά, 

σωστά, λύνουμε το θέμα. Το ΑΚΕΛ/ Αριστερά δεν είχε πρόβλημα. Από χρόνια 

έχει λύσει τα των περιουσιακών του στοιχείων με τρόπο αξιοθαύμαστο. Και επο

μένως, όπως είμαστε, κύριε Πρόεδρε, προχωρούμε ορθόδοξα, νομοθετικά σ' αυτό 

το θέμα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΊΣΙΟΊΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι νομικός, αλλά καμι&. φορά -όπως είπαν οι 

σuνάδελφοι- όταν ένα οίκημα είναι εγγεγραμμένο π·άνω σ' ένα πρόσωπο, αξιωμα

τούχο τοu κόμματος, και uποθέσοuμε ότι πεθάν,ει, τότε το κόμμα θα έχει απα(
τηση από τοuς κληρονόμοu'? τοu; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΊΣΤΑ'ΘΙΟΊ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι uπήρχε μια αταξlα η οποία έπρεπε να διορ

θωθεί, γιατί τα κόμματα έχοuν περιοuσlες, έχοuν σuλλόγοuς, έχοuν οχήματα τα 

οποία χρησιμοποιούν για την προαγωγή των σκοπών τοuς. Εγώ θεωρώ τα κόμ

ματα ως οuσιώδη σuστατικά στοιχεία της δημοκρατίας και :τ?υ δημοκρατικού 

πολιτεύματος. Έχοuν υπαλλήλοuς. Ένας υπάλληλος απολύεται παράνομα και 
δεν έχει προστασία, γιατι δεν μπορεί να πάει να ζητήσει από κάποιον την ευθύνη. 

Κατά συνέπεια ήταν κάτι το επιβεβλημένο. Ήταν μια επιτα~τική ανάγκη που 
έπρεπε vα διευθετηθεί και διευθετήθηκε. 

Τώρα το ότι θα γίνετάι ατελώς η μεταβίβαση ορισμένων ακινήτων, μα αυτό 

γίνεται σε πλείστα όσα σωματεία. Λειτουργούν μερικές εκατοντάδες σωματεία 

που εγγράφουν στο όνομά τους, διότι έχουν αιτιολογικούς σκο'πούς, περιουσίες και 

δεν πληρώνουν εκείνο το 3%-4% που πληρώνουν οι άλλοι. 

Νομίζω ότι γίνεται μεγάλη συζήτηση για ένα θέμα το οποίο έπρεπε να διευ

θετηθεί από πολU καιρό, εκτός και αν δε θέλουμε να δείξουμε τι περιουσία έχουμε 

ως κόμματα. Νομίζω το να δείξουμε είναι το καλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΩΝ: 

Νομίζω ότι το νομοσχέδιο αυτό δε μιλά για νομική προσωπϊκότητα των κομ
μάτων. Δε λέγει ότι τα κόμματα έχουν νομική προσωπικότητα. λέγει απλώς και 

μόνο ότι έχουν το δικαίωμα να αποκτούν ακίνητη και κινητή περιQυσία, Επομένως 

αυτό το οποίο ανέφερε ο κ. Ευσταθίου για τους υπαλλήλους κτλ~ δεν μπορεί να 
εφαρμοστεί. 

Ε. ΕΊΣΤΑΘΙΟΊ: 

Κύριε Πρόεδρε, αΠό ό,τι φαίνεται λέγει από ποιους εκπροσωπείται το κόμμα. 

Το κόμμα όμως ως νομική έννοια είναι υπαρκτή. Σε πλείστα νομοθετήματα 
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μιλούμε για κόμματα. Και είναι πρωτοφανές πραγματικά να Οίνεται μια νομική 

έννοια 1 χωρίς να επεξηγείται. Βεβαίως, αν ζητούσαμε την ερμηνεία του κόμματος, 
στην ερμηνεία του Νόμου περί Εννοιών, το Ι~εφάλαιο 1 έλεγε ότι είναι «ένωσις 
προσώπων -coφorated or incorporated, κατά ~ο αγγλικό κείμενο- εγγεγραμμένων 
υπό νομικήν ή μη νομικ·ήν προσωπικότητα>). Τώρα εκπροσωπείται το κόμμα από 

συγκεκριμένα όργανα προς τα οποία απευθόνε~αι οποιοσόήποτε. Έχει λαμβάνειν, 
όπως είπε ο χ. Τουλούρας, εόώ και οτιόήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, ·ήταν καλή η συζήτηση η οποία έγινε και Οιευ

κρινίστηκαν ορισμένες ασάφειες και ορισμένα κενά που πιθανόν να υπάρχουν και 

σήμερα ακόμα στην πρόταση νόμου. 

Λοιπόν 1 προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρtνετα.ι ομόφωνα.. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 εκ μέρους της ΕΔΕΙC, του ΔΗ.ΚΟ. και του ΔΗ.ΣΥ. προτεί
νεται η εξής τροπολογLα.: Οι λέξεις «δύο τοις εκατό» στο άρθρο 2, και συγκεκριμ
ένα στην ερμηνεία. της έννοιας «πολιτικό κόμμα», να δια.γραφούν και να αντικατα

σταθούν με τις λέξεις «τρία τοις εκατό». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν 1 κύριοι, θέτω ενώπιον του Σώμα.τος, κατά τον ΙCα.νονισμό της Βουλής, 
πρώτα την τροπολογία.. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

'Ολοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα η τροπολογία εγκρίνεται. Το 2% γίνεται 3% ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην έγκριση του άρθρου 2, όπως έχει τροποποιηθεί. 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2, όπως έχει τροποποιηθεί, εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένστα.ση 1 το άρθρο 2 εγκρίνεται ομόφωνα.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

.Δικαίωμα για απόχτηση ακίνητης ιδιοκτησίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται ομόφωνα.. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δικαίωμα για απόκτηση κινητής ι8ιοκτησίας. / Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

-Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έφορος Εγγραφής Πολιτικών Κομμάτων. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

-Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 5 εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μητρώο. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 6 εγκριθεί; 

Επει8ή Βεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πιστοποιητικό Εγγραφής. Πίνακας. 'Αρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 7 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Επει8ή Βεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 και ο Πίνακας εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αίτηση εγγραφής. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 8 εγκρίνεται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον χαι καμιά αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

-Υποχρέωση για γνωστοποίηση μεταβολών ή τροποποιήσεων. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 9; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, χUριε Πρόε8ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντιον του άρθρου 9; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Το &ρθρο 9 εγκρίνεται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και καμι& αποχή. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ατελής εγγραφή τίτλου. 'Αρθρο 10. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 10; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε, 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άeθρου 10; 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: . 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμι& αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Το &ρθρο 10 εγκρίνεται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και καμι& αποχή. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Διαγραφή λόγω διαλύσεως κόμματος. 'Αρθρο 11. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 11 εγκριθεί; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 11 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Περιουσία κόμματος που διαλύθηκε. 'Αρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 12 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 12 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 13. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 13 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 13 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Ι(τ·~ση, 
Κατοχή και Διάθεση Αχίνητηζ χοιι Κινητής Ιaιοχτησίας) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υ 1 1 , 1 , θ ί ψ ' 
παρχει ενσταση οπως η προταση νομου εγχρι ε χαι ηφιστει; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Αυτή η πρόταση νόμου, πλην των άρθρων 8, 9 και 101 εγκρίνεται ομόφωνα. 

Όσον αφορά τα άρθρα 8, 9, 10, εγκρίνονται με πλειοψηφία 30 υπέρ, 12 εναντίον 
χαι καμιά αποχή. 

ο χ. ψ υλλίaης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Είναι ομόφωνη η πρόταση νόμου. Δεν υπάρχει πλην. Η τρίτη ανάγνωση είναι 
ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, υπήρξε διαφωνία ως προς αυτά τα άρθρα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Δε γίνεται, κύριε Πρόεδρε· στην τρίτη ανάγνωση Οε γίνεται να αφαιρούμε 

άρθρα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν αφαιρούμε κανένα άρθρο· λέμε πώς ψηφίστηκε η πρότασ-1) νόμου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Ψηφοφορία στο σύνολό της τότε, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Στο σύνολό της είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα αφού διαφωνούν πάνω στα άρθρα 8, 9 και 10. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε) στο σύνολό της 1 η τρίτη ανάγνωση είναι ομόφωνη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία, αν αυτή είναι η άποψη. Είχα την αντίθετη άποψη. 

Ο χ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Είναι ένα απλό στοιχείο στη δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. Στη δημο

κρατία της ΙCύπρου 1 σε αντίθεση με το κόμμα του προλεταριάτου, το πρόβλημα 
των αστικών κομμάτων δεν είναι η πληρωμή των μεταβιβαστικών αλλά η αγορά 

του ίδιου του ακινήτου. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε δε μας έλυσες το διαδικαστικό πpόβλημα1 αν ψηφίζεται ολόκληρο το 

νομοσχέδιο. 

(Γέλια) 
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Εν πάση περιπτώσει, εί·τ'ε έτσι είτε αλλιώς το νομοσχέόιο εγκρίνεται και 

ψηψίζεται σε Νόμο. 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

J{ύριε Πρόεδρε, με έχει συγκινήσει πολύ ο εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Φαίνεται ότι πρόκειται για πολύ φτωχό κόμμα και γι' αυτό θα 

κάμουμε έρανο, για να μπορέσει και το κόμμα αυτό να αντεπεξέλθει στα προβλή

ματά. του. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

IC' ιτ 1 , 'ψι 1 '~ ' "-υριε "-ωνστα.ντινου, γι α.υτο ηφισα. πρωτα. το νομοσχεοιο και χα.τοπιν σας 

έδωσα το λόγο, γιατί. θα σας συγκίνησε πάρα πολύ η άποψη του χ. Χpιστοφίδη. 

(Γέλια) 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Τροό8ους του 1989>>. Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικ·ής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα.. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΈΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

(ΤΡΟΟΔΟΥΣ) ΤΟΥ 1989» 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κ6λοκος 

Νίκος Μοuσιούττα.ς 

ΑνΟρέα.ς Φάντης 

Χρ(στος Πέτας 

Η Κοινοβοuλευτιχή ΕπLτpοπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε Ουο συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Οχτωβp(ου και στις 4 
Νοεμβρίου 1989. Στις συνεΟρί.ες αυτές κλήθηκαν και πα.pευpέθ·Ιjχα.ν εκπρόσωποι 
του lπουργεtου Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

των υπό συζήτηση l(α.νονισμών και κατέθεσαν συμπληρωματικά. στοιχεία. και πλη

ροφορίες αναφορικά με το όλο θέμα. 

Σκοπός των πιο πάνω l{α.νονισμών, οι οποί.οι εχ8t8οντα.ι με βάση το άρθρο 24 
της πεp( Χωρίων (Διοικησις και Βελτίωσις} νομοθεσlα.ς, είναι η δημιουργία. υπο

χρέωσης στον Όμιλο Χιονοδρόμων Κύπρου να πληρώνει στο Συμβούλιο Βελτιώ

σεωζ Τ ροόδουζ Βιχα.ίωμα. μέχρι Οέχα. σεντ για κάθε εισιτήριο που θα εχδίSετα.ι για 

τη χρησιμοποίηση των ανελκυστήρων του Ομίλου. 

Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπ·~ Εσωτερικών, ύστερα από τη δια.πίστωσΎ/ ότι 

τα εισιτήρια. που εκδίδονται από τον Όμιλο Χιονοόρόμων l{ύπρου δεν είναι ομοιό

μορφα, αλλά δια.κρίνονται σε Ί)μερήσια. ή Οιάρχεια.ζ μισής μέρας με διαφορετική 

τιμή, αποφάσισε για λόγουζ πρα.χτιχό.τερηζ επιβολής και εtσπρα.ξηζ του δ'ιχα.ιώ

μα.τος που προτείνεται να τροποποιήσ~ι τουζ υπό συζήτ·fjση Κα.νονισμούζ 1 ώστε ο 
Όμιλος α.υτόζ να χα.τα.βάλλει στο Συμβούλιο Βελτιώσεωζ Τροόόους Sιχα.ίωμα. 
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10% πάνω στην τιμή κάθε εισιτηριου που θα εκ8l8εται για τη χρησιμοποίηση των 
ανελκυστήρων του. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγεtται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό συζήτηση l(ανονισμών, όπι;uς έχουν τελικά Οιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυποί τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι <ιΟι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί} Κανονισμο! Κελοκε8άρων του 1989». Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της 
αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Οιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ι<ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΚΕΛΟΚΕΔΑΡΩΝ ΤΟΥ 1989» 
Παpόvτες: 

Λέανδρος Ζαχαριοίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιοίιττας 

Ανδρέας Φοίντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι..! 

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
Ορίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοποUς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκ8l8ονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων {Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπεlται η αναθεώρηση 

του ανώτατου ποσού των Οικαιωμάτων που καταβάλλονται ετήσια για την 

άσκηση Οιάφορων επαγγελμάτων στην περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως 

Κελοκε8άρων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε ι8ιαίτερα υπόψη τη 

Οήλωση των αρμο8ίων ότι τα Οικαιώματα που προτείνονται στους Κανονισμούς 

συνά8ουν προς τα αντίστοιχα Οικαίωματα που καταβάλλονται σε άλλες κοινότητες 

της Πάφου, υιοθετεί τους σκοποUς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονι

σμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως κατα

τέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υποίρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, Οεν είναι για τους l(ανονισμοUς των Κελοκε8άρων. Απλώς, 

επει8ή πρόκειται για 12 πανομοιότυπες Εκθέσεις, αν Οεν υπάρχει ένσταση, να 
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θεωρηθούν χαι οι 12 Εκθέσεις αναγνωσθείσες, διότι πρόκειται ακριβώς για το ίδιο 
περιεχόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Δε νομίζω ότι είναι πανομοιότυπες, διότι λύνουν διάφορα θέματα. 

Υπάρχουν ομιλητές για τους Κανονισμούς των Κελοχεδάρων; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι l{ανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Ο κ. Φάντης. 

Α. ΦΑΝΤΗΣ: 

Ι{ύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το αν είναι πανομοιότυποι οι Κανονισμοί 
για τα 12 αυτά θέματα, εξαιρουμένων των τελευταίων Κανονισμών της Λαχατά
μιας για τους οποίους υπάρχει εισήγηση να μην τεθούν στη σημερινή συνεδρίαση, 
έχω τη γνώμη ότι η άποψη να θεωρηθούν αναγνωσθείσες οι Εκθέσεις θα μπορούσε 

να γίνει δεχτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Καλά, να θεωρηθοόν αναγνωσθεtσες, εντάξει. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι τώρα που προέρχεται η εισήγηση από τον 
χ. Φάντη θα τη δείτε με καλύτερο φαχό, 

(Γέλια) 

Διότι γνωρίζω πως θέλετε με το κόμμα σας, για να μην παρεξηγείστε, να 

είστε πάντα αυστηρός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Αγαπητέ μου, το θέμα δεν είναι να θεωρηθούν αναγνωσθείσες οι Εκθέσεις. 

Αλλά το να αναγνωστεί μια Έκθεση και να καλύψει όλες δεν μπορεί να γίνει, 

διότι το περιεχόμενο των Κανονισμών είναι διαφορετικό. Αλλά το να θεωρηθούν 

αναγνωσθείσες όλες οι Εκθέσεις διαφέρει το πράγμα. 

Επομένως, αν δεν υπάρχει ένσταση, εγώ δεν έχω καμιά ένσταση να θεωρη

θούν αναγνωσθείσες. 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλες οι Εκθέσεις από το θέμα 17 μέχρι το 27 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

Θα θέσω όμως ξεχωριστά τους Κανονισμούς προς έγκριση. 

Λοιπόν προχωρούμε με το θέμα ((Οι περ( Χωρίων (Διο(κηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Ομό8ους του 1989». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΟΜΟΔΟΥΣ ΤΟΥ 1989,,, 
Πcιp όντες: 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω l{ανονι

σμούς σε σuνεΟρ!.α της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρ(ου 1989. Στη συνε
Ορίαση αυτή χλήθηχαν χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω J{ανονισμούς, οι οποίοι εχ~ίΟονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις χαι Βελτίωσις) νομοθεσίας, σχοπε(ται η αναθεώρηση 

των Οιχαιωμάτων που καταβάλλονται για τη σφαγή ζώων, για την πώληση φρέ

σκου ,ή κατεψυγμένου κρέατος, για την αποχομιΟή σχυβάλων, για την άΟεια λει

τουργίας κέντρων αναψυχής χαι άλλων υποστατικών, για πλανοΟιοπώληση εμπο

ρευμάτων, καθώς και για την άσκηση Οιάφορων επαγγελμάτων στην περιοχή του 
Συμβουλίου Βελτιώσεως Ομόδους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

Οιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή τψ έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη· σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει kνσταση, οι Κανονισμοί. εγκρ(νονται, 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Σωτήρας του 1989». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΣΩΤΗΡΑΣ ΤΟΥ 1989» 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω J(ανονι

σμούς σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
Ορίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση J(ανο

νισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκΟίΟονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, αναθεωρούνται τα Οιά

ψορα τέλη και Οικαιώματα που επιβάλλονται στην περιοχή του Συμβουλίου Βελ

τιώσεως Σωτήρας και ειΟικότερα: 

( α) τα δικαιώματα σφαγής ζώων-

(β) 

(y) 

τα Οικαιώματα πώλησης νωπού κρέατος και ψαριών· 

τα τέλη σύνΟεσης με την υΟατοπρομήθεια και κατανάλωσης νερού· 
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(Ο) τα δικαιώματα αίτησης για άσκηση επαγγέλματος· 

(ε) τα δικαιώματα ενοικίασης κατά την καλοκαιρινή περίοδο Οιαμερίσμα

τος1 κατοικίας ή καταστήματος· και 

(στ) τα δικαιώματα που καταβάλλονται από τον κάτοχο ξενοδοχείου ή 

καταλύματος για διαμονή πελατών σ 1 αυτά. 

Η Κοινοβουλευτικ·~ Επιτροπή Εσωτερικών, ύστερα από τις διαβεβαιώσεις 

των αρμοδίων ότι τα προτεινόμενα τέλη συνάδουν με τα ισχύοντα σε γειτονικές 

κοινότητες αντίστοιχα τέλη 1 υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι J(ανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Περβολιών του 1989». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΕΡΒΟΛΙΩΝ ΤΟΥ 1989>>. 
Παρόντες: 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Πολύβιος Κόλοχος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανaρέας Φάντ·~ς 

Χρίστος Πέτας 

Η ΙCοινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

24 της περί Χωρίων (Διοfκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σχοπείται η τροπο
ποίηση των βασικών κανονισμών του Συμβουλίου Βελτιώσεως Περβολιών για την 

αναθεώρηση των Οικαιωμά.των Ίtου καταβάλλονται για την ενοικίαση υΊtοστατι

κού1 ξενο0οχείου 1 ξενώνα ή ΊtανΟοχείου μέσα στην 7tεριοχή του Συμβουλίου αυτού. 
Η Κοινοβουλευτική Ε7tιτρο7tή Εσωτερικών1 υιοθετώντας τους σκοΊtούς και τις 

εΊtιΟιώξεις των υΊt6 συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

!Ίtάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν υΊtάρχουν ομιλητές 1 υΊtάρχει ένσταση όΊtως οι l(ανονισμοί εγκρι
θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 



Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι J(ανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι <<Οι περί Χωρίων (Διοtκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί.) l(ανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοικι

σμού Ανθουπόλεως του 1989)). 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Ο! ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΑ!ΟΥ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΣΥΝΟΙΚΙΣΜΟΥ ΑΝΘΟΥΠΟΛΕΩΣ 

ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Λέα:νορος Ζα:χα:ριάοης, Πρ6εορος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανορέα:ς Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η l(οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω J(ανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Ι\:ανονισμών. 

Με τους πιο πάνω J(ανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσ(ας) σκοπείται η αναθεώρηση 

των τελών υδατοπρομήθειας στην περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως του 

Συνοικισμού Ανθούπολης. 

Η J(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

διώξεις των υπό συζ"ήτηση J(ανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή τ·ην έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλ·ητές σε θέμα αρχ·ής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι J(ανοvισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα:) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασ·η, οι l(ανονισμοι εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Πολεμίου του 1989>J. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «01 ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΟΛΕΜΙΟΥ ΤΟΥ 1989,, 
Παρόντες: 

Λέα:νορος Ζα:χα:ριάοης, Πρ6εορος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Α νορέα:ς Φά.ντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η l(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπ·ή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω l(α.νονι

σμούς σε συνεδρία. της που πρα.γμα.τοποιήθηχε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στ·η συνε
δρίαση αυτή κλ·ήθ·ηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του )"πουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι α.νέλυσάν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση l(α.νο

νισμών. 

Με τους πιο πάνω J(α.νονισμούς, οι οποίοι εκόίόοντα.ι με βάση το ά.ρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπείτα.ι η αναθεώρηση 

των όιχα.ιωμά.των για. πώληση ζώων στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Πολεμίου. 

Η J(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

διώξεις των υπό συζήτηση J(οcνονισμών~ γι' αυτό και ομόφωνα. εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. . 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα. α.ρχ·ής; 

Εφόσον όεν υπάρχουν ομιλητές, υπ&ρχει ένσταση όπως οι Ι<.α.νονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστα.ση 1 οι Ι\.α.νονισμοί εγκρίνονται. 
Το επόμενο θέμα. είναι ((Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο-

ποι·ητικοι) J(α.νονισμοί Λιοπετρίου του 1989)). 

ΗΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ 

ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ·«Ο! ΠΕΡ! 
ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΛΙΟΠΕΤΡΙΟΥ ΤΟΥ 1989». 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττα.ς 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτα.ς 

Η Ι\.οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο π&νω J(α.νονι

σμούς σε συνεόρία. της που πρα.γμα.τοποι·ήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
όρί.α.ση α.υτ·ή κλήθ·ηχα.ν και πα.ρευρέθηχα.ν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς χα.ι τις επιόιώξεις των υπό συζ·ήτησ·η l(α.νο

νισμών. 

Με τους υπό συζήτ·ηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκόίδοντα.ι με βάση το άρθρο 

24 της περί Χωρίων (Διο(κησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σχοπείτα.ι η α.να.θεώ
ρ·ηση των τελών υόα.τοπρομήθεια.ς που χα.τα.βάλλονται στην περιοχ·ή του Συμβου

λίου Βελτιώσεως Λιοπετρίου. 

Η J(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπ·ή Εσωτερικών υιοθετώντας τους σκοπούς χα.ι τις 

επιόιώξεις των υπό συζήτηση Ι\.α.νονισμών αποφάσισε να. zισηγηθεί στη Βουλή την 

έγχρισ·ή τους, αφού τροποποιηθούν έτσι που τα. προτεινόμενα. τέλη να. εναρμονι

στούν προς τα. αντίστοιχα. τέλη του Συμβουλίου Βελτιώσεως Σωτήρας, θέμα. για. 

το οποίο έχει ήόη χυκλοφορ·ήσει άλλη σχετιχ·ή Έκθεση της Επιτροπ·ής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα. α.ρχ·ής; 
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Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι l{ανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, οι l'Cανονισμοι εγκρίνονται. 

Για τα επόμενα θέματα, που είναι: 1. «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελ
τίωση) (Τ ροποποιητιχοί) J(ανονισμοί Ορόχλιν·ης του 1989)), 2. «Οι περί Χωρίων 
(Διοίκηση χαι Βελτίωση) (ΤροποποιητιχοΟ 1Cανονισμοί Ζυγίου του 1989» χαι 3. 
((Οι περί Χωρίων (Διοίκηση χαι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) l{α.νονισμοί Λειβα

Οιών του 1989)) 1 υπάρχει κοινή Έχθεσ·η. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. ιιΟΙ ΠΕΡΙ 

ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΟΡΟΚΛΙΝΗΣ ΤΟΥ 1989,,, 2. ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 
ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΖΥΓΙΟΥ ΤΟΥ 

1939,, ΚΑΙ 3. ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟ
ΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΛΕΙΒΑΔΙΩΝ ΤΟΥ 1989,,. 

Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδ·~ς, Πρ6εδρος 

Πολύβιος Κ6λοχος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η ΙCοινοβουλευτικ:ή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Ι\ανονι

σμούς σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4·Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
Ορίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν το.υς σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

ΙCανονισμών. 

Με τους υπό συζ·ήτηση ΙCανονισμούς, οι οποίοι εκΟίΟονται με βάση το άρθρο 

24 της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας 1 σκοπεί.ται η αναθεώ
ρηση των ετήσιων Οικαιωμάτων που καταβάλλονται από τους ιδιοκτήτες υποστα

τικών στις περιοχές των Συμβουλίων Βελτιώσεως Ορόκλινης, Ζυγίου και Λειβα

Οιών πάνω στο ενοίκιο που εισπράττεται σε περίπτωση ενοικίασης των 

υποστατικών τους. Το δικαιωμα αυτό σε καμιά περίπτωση δε θα υπερβαίνει το 

5% του ενοικίου που εισπράττεται. 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιΟιώξεις των υπό συζήτηση l{ανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στ·η Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για το πρώτο θέμα υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές 1 υπάρχει ένσταση όπως οι ΙCανονισμοί εγκρι
θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, οι J{ανονισμοί εγκρίνονται. 

Για το δεύτερο θέμα υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχήςj 

Εφόσον δεν υπ&:.ρχουν ομιλητές, υπ&:.ρχει ένσταση όπως οι l{ανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένστασ·rι 1 οι J(ανονισμο( εγκρίνονται. 
Για το τρίτο θέμα υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ-~ς; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι l(ανονισμο~ εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποι·rιτικο() l(ανονισμοt 'Αχνας του 1989)). 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΆΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ «01 ΠΕΡ! ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΑΧΝΑΣ ΤΟ! 1989». 
Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η l(οινοβουλευτικ·ή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω l(ανονι

σμούς σε συνεδρία. τ·rις που πρα.γμα.τοποι·~θηκε στις 4 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε
δρίασ·rι αυτ.fι κλήθ·ηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ·rπουργείου Εσωτερι

κών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτ·rισ-ι~ 

l(α.νονισμών. 

Με τους πιο πάνω l(ανονισμούς 1 οι οποίοι εκδίδονται με βά.σ·rι το άρθρο 24 
της περί. Χωρίων (Διοί.κ·rιση και Βελτίωσ·rι) νομοθεσίας 1 σκοπείτα.ι η α.να.θεώρησ·rι 
του ύψους των τελών κατανάλωσης νερού για. βιομ·rιχα.νικά. και χ.τ·rινοτροφικά. υπο
στατικά. στο Συμβούλιο Βελτιώσεως 1 Αχνα.ς 1 καθώς και ·rι αναθεώρηση των τελών 

αποκομιδής σκυβά.λων από σπίτια.1 κα.τα.στήματα. 1 ξενοδοχεία και άλλα. υποστα
τικά. που βρίσκονται στο ίδιο πιο πάνω Συμβούλιο Βελτιώσεως. 

1-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπ·~ Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι

διώξεις των υπό συζήτ·rιση Κανονισμών, γι 1 αυτό και ομόφωνα. εισ·rιγεί.τα.ι στη 

Βουλή τ·rιν έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι l(ανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασ·rι, οι l(α.νονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα. 1 που είναι ((Οι Δ·rιμοτικοί (Τροποποιητικοί) l(α.νονισμοί 

Λα.χ.ατά.μιας του 1989>)1 θα μείνει για τ·rιν ερχόμενη συνεδρία του Σώμα.τος κατό

πιν παράκλησης όλων των πλευρών της Βουλ·ής. 

Έτσι φτάσαμε στο τέλος του l(εφαλαίου Α που είναι η Νομοθετικ·ή Εργα.-

σία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β που είναι η l(ατά.Θεση Νομοσχε8ίων και Εγγρά.-

φων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

( 1) Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εχτίμ ησης για τους σκοπούς των περί 

Φορολογίας Ακινήτου (Αστικής) Ι8ιοκτησίας Νόμων του 1962 και 

1965 Νόμος του 1989. 

(2) Ο περί Φορολογiας Ακινήτου (Αστικής) Ι8ιοκτ-ησίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989. 

J(ατατέθηχαν από το Υπουργείο Παι8είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπιfμπονται στην J(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οιχονομιχών και ΙΙροϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέ8ια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οιχονομιχών: 

(3) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμος του 1989. 

(4) Ο περί Φορολογίας του Εισο8·ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 1989. 

(5) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1989. 

(6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 55) του 1989. 

(7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 56) του 1989. 

(8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 57) του 1989. 

(9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 58) του 1989. 

(10) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικ·ής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1989. 

(11) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματο8οτήσεως του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Ελαιοχομιχών Προϊόντων (ΙCυρωτιχός)' Νόμος του 1989. 

(12) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερ8ών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην J{οινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουθοι J{ανονισμοί κατατέθηκαν από το Υπουργείι;.ι Εσωτερικών: 

(13) Οι περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) Κανονισμοί του χωριού 

Μαζωτός του 1989. 

(14) Οι περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) Κανονισμοί Αγ. Τύχωνα 

του 1989. 

(15) Οι περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) Κανονισμοί Πεντακώμου 

του 1989. 

(16) Οι περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) Κανονισμοί Παρεκκλησιάς 

του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Ι\..οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(17) Οι περί Αεροπλοϊας (Τέλη Αερο8ρομίου) (Τροποποιητικοi) Κανονισμοί 

του 1989. 
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ΙCατατέΟηχαν από το lπουργείο Συγκοινωνιών χαι Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Παραn:έμπονται στην Κοινοβουλευτιχ·ή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(18) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί Λεμeσού του 1989. 

Ι\.ατατέθηκαν αn:ό το ln:ουpγείο Εσωτερικών, 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Παρα:π:έμπονται στΊJV Κοινοβουλευτική Ετητροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(19) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντ&ζεων κοcι Χορηγημ&

των σε Υποcλλήλους της Αρχής κοcι Εζοcρτημένους τους) (Τροποποιητι

κοί) Κοcνονισμοί του 1989. 

(20) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου [Σχέδιο Συντ&ζεων κοcι Χορηγημ&

των σε lπαλλ·ήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Ι(ύn:ρου και Εξαρτημένους 

τους (όμοιο με το Σχέδιο Συντ&ζεων της Κυβέρνησης)] (Τροποποιητι

κοί) Κοcνονισμο( του 1989. 

l(ατατέθηκαν αn:ό το Υπουργείο Εμn:ορLου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην l(οινοβουλευτική Επιτpοn:ή Οικονομικών και Προϋn:ο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

γfα ακόλουθα κατατέθηκαν αn:ό το Υn:ουργείο Οικονομικών: 

(21) Οι περί Φορολογίοcς του Εισοδήμοcτος (Κοcθορισμός Κοcτηγοριών Νέων 

Μεταποιητικών Προϊόντων) (Τροποn:οιητικοι} J(ανονισμοί (Αρ. 3) του 
1989. 

(22) Οι n:ερί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων J(αταναλώσεως (Δασμολο

γικές Ατtαλλαγές υτtό Όρους) Κανονισμοί του 1989. 

(23) Έγγροcφοc οcποστοcλέντοc οcπό το Υπουργείο Οικονομικών στις 8/11/89 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Προϋτtολογισμού 
Νόμου του 1989 (Αρ. 1 του 1989), το εδ&φιο (2) του Άρθρου 4 του 
τtερί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανατtτύξεως) Νόμου του 1989 
(Αρ. 2 του 1989) κοcι το εδ&φιο (2) του Άρθρου 4 του περί Ειδικεύ
σεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοτtισθέντων και ΠαΟόν

των) Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 

(24) Έγγραφα αποσταλέντα ατtό το Υπουργείο Οικονομικών στις 7/10/89 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 'Αρθρου 4 του τtερί Προϋτtολογισμού 
του Τοcμείου Δημόσιων Δοcνείων Νόμου του 1989 (Αρ. 78 του 1989). 

(25) Έγγραφα που αφορούν: Τη σκοπούμενη nρόσληψη έκτακτων υπαλλή

λων στη δημόσιοc υπηρεσίοc, δυν&μει του Άρθρου 3( 1)ιοc) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υnαλλήλων (Δημοσία και Εκnαιδευτική Υπη

ρεσίοc) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρατtέμτtονται όλα στην J(οινοβουλευτική Ετtιτροπ·~ Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου:· 

(26) Ο περ( της Απαγορεύσεως της Απόρριψης Λυμάτων στον 'Αγιο Σωζό

μενο Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τους κ. Α. Μαρκίδη, Τ. Χατζηδημητρίου, Π. Δίγκλη και Π. 
Στυλιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ι(οινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γιατί Υγείας; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διότι, κύριε ΠρόεΟρε, η πρόταση γίνεται χαθόάον επηρεάζεται η υγεία των 
κατοίκων της κοινότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά των θεμάτων αυτών επιλαμβάνεται το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι κατ' αν άγχη. Το θέμα ανήκει στην Επιτροπή Υγείας 1 Οιότι έτσι συμφω
νήθηκε άλλωστε και με τα κόμματα και εν πάση περιπτώσει Οιότι είναι θέμα επη

ρεασμού της υγείας των κατοίκων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ Οεν έχω καμιά ένσταση. αν θέλετε να παραπεμφθεί στην Επιτροπή 

Υγείας, να παραπεμφθεί. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Ούτε "') Επιτροπή Εσωτερικών έχει ένσταση 1 κύριε ΠρόεΟρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως και Οεν έχει ένσταση. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Απλούστατα, κύριε Πρόε8ρε, είναι η απόφαση όλων των κομμάτων με την 
παράκληση να παραπεμφθεί στην Επιτροπή ΥyεLας• γιατί στην κοινή σύσκεψη των 
κατοίκων στην Ποταμιά όλοι οι κάτοικοι μας παρακάλεσαν να το Sούμε στην 

Επιτροπή Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμφθηκε ή8η, κύριε Στυλιανού. 

Έτσι φτάσαμε στο l{εφάλαιο Γ ποu είναι οι Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο ΣτuλιαvοU και ληφθείσα 

στις 11 Απριλίου 1989. 

,,Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα σε ποιο στά

Sιο βρίσκονται τα αιτήματα των κατοίκων Μενοίκου - που μας επανατέθηκαν από 
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τον κοινοτάρχη κ. Ανδρέα Χατζηχρ~στοδοόλοu κι άλλους κατοίκους κατά τη σημε

ρινή επίσκεψή μας στην κοινότητα - για: 

(i. Διαπλάτυνση και επισκευή του δρόμου Μενοίκου - Ακα.χίου {διαβεβαί

ωση, στις 21.5.88, στους κατοίκους από τον lπουργό Εσωτερικών για 
περίληψη σχετικών πιστώσεων, ύψους f.15.000 1 στον Προϋπολογισμό 

1989), και 

ii. Διαπλάτυνση μέρους του δρόμου Πα.λιομετόχου - Μενοίκου -1(. Μονής 
(σύμφωνα και πάλι με τις ίδιες διαβεβαιώσεις).>' 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1989 του αξιότιμου Β1>υλευτή περι
φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

<(0 δρόμος Μενοίχου-Ακα.κίου ειναι ασφαλτοστρωμένος και συντηρείται κάθε 
χρόνο από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας. Η βελτίωση και η διαπλάτυνσή 

του μελετάται μέσα στα πλαίσια των προτεραιοτήτων για την οδική ανάπτυξη 

της επαρχίας. 

Σχετικά. με το δρόμο Παλιομετόχου-Μενο(κου, αναφέρεται ότι η ασφαλτό

στρωσή του, που άρχισε κατά το 1988, συνεχ(ζετα.ι και θα συμπληρωθεί φέτος, 
έναντι συνολικΊ)ς δαπάνης f:40,000.)> 

Απάντηση ημερομηvίας 25 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 21 Ιουλίου 1989 του αξιότι
μου Βουλευτή περιφtρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«( α) Οι ποσότητες του ποντικοφάρμακου που δια.τέθηκαν για καταπολέμηση 

της ποντικα.ς κατά επα.ρχ(α., κατά την περίοδο 1986-1989, καθώς και η 
συνολικΊ) του αξία, φαίνονται αναλυτικά στον πιο κάτω Πlνα.κα.: 

'Ετοζ Αξία Λευχωσια i\άρνακοc Λεμεσός Πιτσιλλιά Αμμόχωστοζ Πάφος Σόνολο 

σ< f 

Ποσότητες σε χλγp. 

1986 23,000 20,881 19,473 47,424 17,718 15,302 35,525 156,323 
1987 27,000 17,153 37,890 50,060 21,180 21,180 39,630 187,393 
1988 27,000 31,095 34,830 46,710 16,260 26,430 46,205 201,530 
111/89-

30/9/89 25,000*"' 18,800 20,780 28,400 15,870 13,460 25,530 122.840* 

(β) Το πρόγραμμα. για καταπολέμηση της ποντίκας, που εφαρμόζεται από 

το Τμήμα Γεωργίας από το 1977, πεpιλαμβό.νει τη 3ωpεό.ν παραχώ
ρηση ποντικοφάρμακου στους γεωργοκτηνοτρόφους, καθώς κα.t τη διορ

γάνωση εκστρατειών για καταπολέμηση ,της ποντίκας με ειδικά συνερ

γεία που εργοδοτούνται από το Τμήμα Γεωργίας σε σοβαρά. 

προσβεβλημένες ή ακόμη και εγκαταλειμμένες περιοχές που αποτελούν 

εστ(α πολλα~λα.σtασμού της ποντ(κας.)> 

* Ως το τέλος του χρόνου το σύνολο της ποσότητας του Οολώμrχτος που θα παραχωρηΟει στους 
γεωργούς υπολογ(ζεται σε 200 τόνους περ(που. 

*• Επιπρόσθετα από το 8όλωμα ποu παρασκευάζει και 8ιrχθέτει το Τμήμα Γεωργ(ας, φέτος, γιrχ 
πρώτη φορά.1 αγοράστηκαν και διατέθηκαν σ 'όλες τις Επαρχ(ες 10,000 κιλά. δολώματος με 
παραφ(νη, αξ(αι; f32,250. 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργlας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμου Βουλευτή περιφέρειας Πάψου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

({Για την ενίσχυση του εν λόγω Αρ8εuτιχού Τμήματf?ς ανορύχθηχε επιτυχής 

γεώτρηση, για την αξιοποίηση της οποίας ετοιμάστηκε ανάλογο αρ8ευτιχό σχέδιο. 

Για ·την εκτέλεση του σχεδίου, το οποίο ενέκριναν τότε τα μέλη του Αρδευτικού 

Τμήματος~ περιλήφθηκε στον ΠροUπολοyισμό Αναπτύξεως του 1986 πρόνοια 
±:45,800. Όταν όμως θα άρχιζε η εκτέλεσή του, το ΑρΒευτικό Τμήμα αξLωσε 
μείωση της συνεισφοράς του σε ποσοστό χάτω από το καθορισμένο ποσοστό του 

113. Η αξ(ωση αυτή Βεν έγινε Βεκτή, γιατ( η συνεισφορά του 1/3 εφαρμόζεται 
γενικά. Ως αποτέλεσμα της στάσης του Αρδευτικού Τμήματος η γεώτρηση παρα

μένει αναξιοποίητη. 

Αν το ΑρΒευτικό Τμήμα επιθυμε( προώθηση της αξιοποίησης της γεώτρησης, 

θα πρέπει να αποδεχθεί τους όρους χρηματοδότησης του έργου (χυβερνητιχή 

συνεισφορά 2/3, συνεισφορά Αρδευτικού Τμήματος 1/3 της Βαπάνης). Φυσικά, η 
8απάνη για την εκτέλεση του έργου θα πρέπει να ανανiωθεί, δε8ομένου ότι έχει 

παρέλθει μεγάλο χρονικό διάστημα από την εκτίμηση της δαπάνης που έχει ανα

φερθεί πιο πάνω.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων σε Ερώτηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

((Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Λυσού για βελτ!ωση και ασφαλτόστρωση 

του δρόμου Σταυρού Ψώκας-Λυσού, σας πληροφορώ ότι ο εν λόγω δρόμος υπάγε

ται στη δικαιοδοσία του Τμήματος Δασών και ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών 

και Έργων δεν προγραμματίζει οποια8ήποτε βελτίωσή του,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών σε 
Ερώτηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 1989 του αξιότιμου Βουλευτή 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu ΣτuλιαvοU. 

«Σχετικά με τη δημοτική φορολογία των καταστηματαρχών που γειτνιάζουν 

με τη λεγόμενη 'πράσινη γραμμή' στη Λευκωσία, σας πληροφορώ ότι ο Δήμος 

Λευκωσίας επιβάλλει μειωμένα τέλη και φόρους, τόσο στους καταστηματάρχες 
ι ι ι ι ι ι ι 

οσο και στους κατοικους της περιοχης και οτι σε περιπτωσεις ενστασεων αυτες 

εξετάζονται πάντοτε ευνοϊκά. Ενόψει τούτου Βε νομίζω ότι απαιτείται οποιαδή

ποτε κυβερνητική παρέμβαση.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 1989 του αξιό
τιμοu Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτpοu Στuλιαvού. 

«Το παλιό υδρευτικό Βίκτυο Γ αλάτας αντικαταστάθηκε το 1977 και βρίσκε
ται σε καλή κατάσταση. Επίσης, μέσα στο 1988 εγκαταστάθηκε νέος παροχετευ
τικός αγωγός, ο οποίος κατέστησε δυνατή την απευθείας σύνδεση της υ8ατοπρομή

θειας Γαλάτας με την πηγή υδροδότησης 'Λειβάδι του Παπαφtλιππου' 

(προηγουμένως η κοινότητα υδροδοτούνταν από την ίδια πηγή μέσω κοινού παρο

χετευτικού αγωγού που υδρο8οτούσε και την Κακοπετριά). 

Το Συμβούλιο Βελτιώσεως Γαλάτας, που είναι η αρμόδια αρχή, δεν έχει ζητή

σει επέκταση του υ8ρευτικού της δικτύου. Σε περίπτωση που θα υποβάλει τέτοιο 

αίτημα, θα εξεταστεί με βάση τα πραγματικά δεδομένα.)) 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σε Ερώτηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 1989 του 
αξιότιμου Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Η κατάσταση της υδατοπρομήθειας της κοινότητας Φαρμακά, που εξασφα

λίζει νερό από την πηγή 'Τζιήσσι 1 και από υφιστάμενη γεώτρηση, κρ(νεται για 

την ώρα πολύ ικανοποιητική. Η ημερήσια ποσότητα νερού που εξασφαλίζει η κοι

νότητα κατά τη θερινή περίοδο από τις πιο πάνω πηγές ανέρχεται στα 146 κ.μ. 
περίπου, ενώ οι ημερήσιες ανάγκες της για την α\Ιτίστοιχη περίοδο κυμαίνονται 

γύρω στα 90 κ.μ. 
Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω εξετάζεται θέμα ανόρυξης νέας γεώτρησης στο 

Φαρμακά, που θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί,τόσο για υδρευτικούς σκοπούς σε 

περ(πτωση που θα προκύψει α\Ιάγκη, όσο και για αρδευτικούς.)) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έτσι φτάσαμε στο Κεφάλαιο Δ το οποίο κατά παράκληση θα αναβληθεί για 

την προσεχή συνε.3ρLα. του Σώμα.τος, 3ιότι υπάρχουν Βουλευτές που θέλουν να μιλή

σουν και 3εν είναι έτοιμοι σήμερα. 

Η επόμενη συνε3ρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 
Νοεμβρίου 1989, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 3ιάταξη:-

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

(1) 
(2) 

(3) 

(4) 

Ο περί Δημοψηφισμάτων Νόμος του 1989. 
Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα. Θέμα.τα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

Ο περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

Οι περί Πανεπιστημίου Κόπρου ( Ί3ρυση των Πρώτων Τμημάτων) 
Κανονισμοί του 1989. 

(5) Οι περί Αφαιρέσεων και Μετα.μοσχεύσεω\Ι Βιολογικών Ουσιώ\Ι 
Ανθρώπινης Προέλευσης Κανονισμοί του 1989. 

(6) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Αγροό του 1989. 
(7) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Πα.λα.ιομετόχου του 1989. 

(8) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Πάνω Πλατρών του 1989. 
(9) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Κοιλανίου του 1989. 
(10) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Αυγόρου του 

1989. 
(11) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Τροχαίας Κινή

σεως) Φρενάρους του 1989. 
(12) Οι περί Ελέγχου Επι3είξεως Διαφημίσεων Κανονισμοί Φρενάρους του 

1989. 
(13) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Φρενάρους του 

1989. 
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(14) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Γεροσχήπου του 1989. 

(15) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατοίμιας του 1989. 

(16) Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 26 Οκτωβρίου και 2, 9 και 16 
Νοεμβρίου 1989, που αφορούν την πρόσληψη ή την παροίταση υπηρε
σιών στη Δημόσια χαι ΕχπαιΟευτική Υπηρεσlα, στις Σχολικές Εφο
ρείες Λευκωσίας, Λεμεσού, Ανθούπολης, Παραλιμνίου και ΑραΟlππου 
και στην Αρχή Κρατικών Εκθέσεων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατοίθεση Νομοσχεδίων και Εγγροίφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

(1) 

(2) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτι1<ής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η πλήρης,-έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 

κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου 

να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989)). 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομοίδας του ΔΗ.ΚΟ.). (5.10.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλο

φορείται ({Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι 
της Λάρνακας για το Οιαμεταχομιστικό της εμπόριο, οι ευθUνες της 

κυβέρνησης και η επιiίyουσα εξέταση της Ουνατότητας ανάκλησης της 
απόφασης της εν λόγω εταιρε(ας)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισ-ήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Αν8ρέα Γεωργίου, 

Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(3) Έκθεση της J(οινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεiαι ως «1. Τα αρ8ευτικά τμήματα να 
μην επιβαρύνονται με τόκους τα τρ(α πρώτα χρόνια της λειτουργίας 

των αρΟευτικών έργων. 2. Η συνεισψορά των αρ8ευτικών τμημάτων να 
μειωθεί στο ίΟιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών 

στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 1 Αριστο Χρυσοστόμου). 

(23.6.1988). 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα των αγροτισ

σών και η ανάγκη λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου l(ουρτελλ

οίρη). (13.4.1989). 

(5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα 

που αναφέρονται ως -

( α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

κ.αλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή-
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θειας και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και 

μετά. την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και 
παθόντων>). 

(ΘΙ:μα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χρι

στοφ(δη). (21.5.1987). 

(β) ((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που χα.τασκευάστηχαν πρόχειρα το 1976 
στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου χα.ι συγκεκριμένα στους 

οικισμούς Τ σιακχιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιο

πετρίου, Σωτήρας και Βρuσούλλων». 

(ΘΙ:μα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιά

δη). (28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικ-fις αντίχρισης των στεγαστικών προβλημάτων 

των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο 

υπνοδωμάτιο>). 

(ΘΙ:μα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 

Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η 

ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών>>. 

(ΘΙ:μα εγγραφl:ν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων). (8.10.1987). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της 
Λάρνακας και αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ανδρl:α Γεωργίου). 
(24.3.1988) 

(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται ΗΤα προβλήματα που ανακύ
πτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους ύστερα από την 
απόφαση της αρμόδιας αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής και 
κυκλοφορίας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελ
λάρη εκ μl:ρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ). ( 16.3.1989). 

(8) Έκθεση της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 'Εργων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως: 

1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλ(α). 
(3.11.1988). Και 

2. ({Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανο
ποίηση των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργι
κών προϊόντων ει3ικότερα στο Λον3ίνο)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρί
του ). (3.11.1988). 
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(9) Έκθεση της l{οινοβοuλεuτιχής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 
' Η ' ' 'λ ψ που αναφερεται ως « οργανιχη αναγχη συμπερι η ης και της ακριτι-

κής κοινότητας Λuμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφίδη, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρίου). (5.10.89). 

(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται «0 άμεσος κίνδυνος κατάρρευσης του καθεδρικού ναού 
της ΑγLας Σοφίας χαι τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(10.3.1988). 

(11) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η οξεία 

έλλειψη προσωπιχοό στην τουριστική βιομηχανία της ελεόθερης Αμμο

χώστου, οι άμεσοι χαι σοβαροί κίνδυνοι που προκύπτουν χαι η ανάγκη 

για έγκαιρη αντιμετώπιση του προβλήματος από τους αρμοδίους)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 

(8.12.1988). 

(12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που δ'ημιουρ

γείται λόγω του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντι

μετώπισής του)). 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των 

Βουλευτών Λεμεσού και Πάφου). 

( 13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά 

αθλητικά και άλλα σωματεtα και ιδ'ιαίτερα σ' αυτά που λειτουργού

σαν πριν από την εισβολή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

( 13.4.1989). 

( 14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλ(ου για υποχρέωση 

προσφύγων εκπαιδ'ευτικών, δ'ημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημι

κρατικών οργανισμών να αρχίσουν την καταβολή δ'όσεων για κρατικά 

στεγαστικά δ'άνεια που έχουν παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του J(υπρι
ακού)). 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 

αναφέρονται ως: 

(α) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικοό προσωπικοό-νοσοκόμων 
' ' ' και τροποι αντιμετωπισης του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννίδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.1989). 

(β) ((Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και 

λοιπού παρα'ίατρικού προσωπικοό στον κρατικό και ιδ'ιωτικό 

τομέα)). 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(18.5.1989). 

(16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΓεωργCας και Φυσικών 

Πόρων για το Οέμα που αναφέρεται ως ((Το πρόβλημα της διάθεσης 

των πλεονασμάτων κρεμμυδιών». 

(Αυτεπάγγελτη εζέταση από την Επιτροπή). 

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιός Παπαδόπουλος ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

αΟι τεράστιες ζημιές που προκλήθηκαν σε θερμοκήπια από ανεμοστρόβιλο 
στις 9.11.1989 στην Πάφο (Χλώρακα - Κισσ6νεργα και αλλοι5)». 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Ι\.ύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα ήδη εξετάστηκε και την άλλη βaομάδα θα έχει 

Έκθεση προς το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τόσο το καλύτερο. Ήταν πολό αποτελεσματικός λοιπόν ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Καθόλου, κύριε Πρόεδρε, διότι μέχρι να θυμηθεί ο κ. Παπαδόπουλος, ήδη είχε 
εγγραφεί από την Επιτροπή και το εξέτασε και ετοίμασε και Έκθεση. Άρα δεν 
είναι ο κ. Παπαδόπουλος, χωρίς να θέλω να πω ότι ο κ. Παπαδόπουλος δεν 
κάμνει το καθήκον του. Απλώς θέλω να πω ότι η Επιτροπή το είδε αυτεπάγ
γελτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία, κύριε Ι\.ουρτελλάρη. 

Ο Ι\.οινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός και ο 

Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητούν την εγγραφή και παραπομπή στην Ι\.οινο

βουλευτική Επιτροπή Ελ.έγχου του πιο κάτω θέματος: 

«Η παντελής έλλειψη ενδοϋπουργικού και διυπουργικού συντονισμού». 

ίπάρχει ένσταση όπως το Οέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Ι\.οινοβου-

λευτική Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Πρακτικά. και συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατανομή βαρών μεταξύ 

προσφύγων και μη». 

Το θέμα προκύπτει από ερώτηση στην οποία δε δόθηκε ικανοποιητική απάν

τηση και η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προ

σφύγων. 

ίπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Ι\.οινοβου

λευτική Επιτροπή Προσφύγων; 

/ 
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Εφόσον δ'εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται χαι παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής χ. Αυγερινός Παπαρές ζητά τ.ην εγγραφή του. πιο κάτω θέμα-

τος: 

«Η οξεία έλλειψη λιμενικών χώρων, αλιευτικών καταφυγίων χτλ. στο παλιό 

λιμάνι της Λεμεσού, αιτία πολλαπλών προβλημάτων χαι δ'υσχολιών που αντιμε

τωπίζουν οι ψαράδ'ες χαι λοιποί ιδ'ιοχτήτες σκαφών και η εξεύρεση τρόπων επίλυ
σης του προβλήματος». 

Να παραπεμφθεί στην αρμόδ'ια l(οινοβουλευτιχή Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί χαι παραπεμφθεί στην J(οινοβου

λεuτιχή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων; 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Γεωργίας, κύριε Πρόεδ'ρε. Τα αλιευτικά είναι στην Επιτροπή Γεωργίας που 

υπάγονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα το λιμάνι της Λεμεσού δ'εν υπάγεται στο Υπουργείο Γεωργlας. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Το λιμάνι της Λεμεσού μάλιστα δεν αφορά την Επιτροπή Γεωργίας. 

ΠΡΟΕΔJ'ΕΥΩΝ: 

Μα ε(ναι για το λιμάνι της Λεμεσού που μιλά ο κ. Παπαρές. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι για τα αλιευτικά καταφύγια που μιλά, κύριε Π·ρόεό'ρε, επομένως υπά
γονται στην Επιτροπή Γεωργlας. Το λιμάνι είναι τοποθεσ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία, παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωρ

γίας και Φυσικών Πόρων, αφού νομίζετε ότι αφορά την Επιτροπfι Γεωργίας. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλουμε προμήθεια. Απλώς είναι η αρμόδια Επιτροπή. 

Αυτό είναι το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία. 

Ο Βουλευτfις κ. Λεόντιος Ιεροόιακόνου ζητά την εγγραφfι και συζfιτηση στην 

ολομέλεια του Σώματος του πιο κάτω θέματος: 

«Οι εξελίξεις στις χώρες της Ευρώπης χαι η αξιολόγησή τους σε συνάρτηση 

με τις προσπάθειες για λύση του κυπριακού προβλήματος>>. 

Δε μιλά ο κ. Ι_εροόιακόνου για παραπομπfι ενώπιον οποιασόfιποτε Επιτροπής. 

Επομένως εννοεί ότι πρέπει να συζητηθεί από την ολομέλεια του Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην ολομέλεια 

του Σώματος; 

Εφόσον όεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπε~αι και θα 
πάρει τη σειρά του για να συζητηθεί από την ολομέλεια του Σώματος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι επείγον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Εκείνος ο οποίος το ενέγραψε δε μου λέει ότι είναι επείγον και δε μου ζητά 

να το κηρόξω επείγον. 

Ο Βουλευτής χ. 'Αριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η δυσμενής διάκριση σε βάρος των ιδιωτικών ξυλουργείων που επεξεργά

ζονται δασική ξυλεία και οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπουJ>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γε'ωpγίας 

και Φυσικών Πόρων. 

lπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστ_αση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Οι Βουλευτές κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου και Γεώργιος Χαραλαμπίδης ζητούν 

την εγγραφή του πιο κάτω θέματος; 

({Τα σοβαρά προβλήματα του λιμανιού Λεμεσού, τα αιτια που τα προκαλούν 

και οι δυσμενείς επιπτώσεις στην οικονομ(α του τόπου)). 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων. 

lπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται με την 

παράκληση να εξεταστεί όσο γίνεται πιο γρήγορα, διότι είναι πολύ σοβαρό το 

θέμα. 

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Ψυλλίδης ζητ& εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

((Η απόφαση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για ανάκληση 
ι -·' ι ι ι ' 

της αποκεντρωσης του γραφειου χαρτογραφιας και οι επιπτωσεις». 

Η εισήγηση· είναι ν~ παραπεμφθεί στην ~οινοβουλευτική Επιτροπή .Εσωτερι-

κών. 

l'πάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εσωτερικών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Κώστας Ερωτοκρ(του ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

«Οι ανεπάρκειες και ελλείψεις του λιμανιού Λεμεσού και οι επιπτώσεις τους 

στην οικονομία του τόπου». 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

lπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται και μπορεί να 

εξεταστεί ταυτόχρονα μαζί με το θέμα που ενέγραψαν οι κ. 'Α. Χρυσοστόμου και 

Γ. Χαραλαμπίδης. Είναι παρόμοια τα θέματα και μπορούν να εξεταστούν ταυτό

"'jpονα. 

Έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνε8ρίας. 
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Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 6.35 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευ'ι'ές υπέγραψαν '<Ον καηiλογο 'ι'ων παρόν'<ων με 
αλφαβηηκή σειρά: 

Α ν8ρtου Αντώνης 

Γαλανός Αλkξης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γεωργίου Αν8ρkας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Δημητρίου Ο8υσσtας 

Ερωτοχρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτί8ης Α ν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

ΙεΡο8ιακ6νου Λεόντιος 
Ιωαννί8ης Ιωάννης 

Κατσελλ ή Ρήνα 

Κατσουνωτ6ς Ιάκωβος 

Κλ ηρί8ης Γλαύκος 

Κ6λοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντ(νου Ντίνος 

Λα8άς Γεώργιος 

Λόρ8ος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Αν8ρέας 

Μακρί8ης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκί8ης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί8ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Π αναγί8ης Κίμων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

Παπα86πουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη8ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλί8ης Αν8ρέας 

Ανηπρόσωποι Θρησκευηκών Ομάδων: 

Μαυρί8ης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά '<ου Προε8ρεύοντος κ. Γεωργίου Λα8ά στην παράνομη ανα

κήρυξη του τουρκοχυπριαχοό ψευ8οχράτους) στην εξέγερση των φοιτητών του 

Πολυτεχνείου 'ι'Ο 1973 και στη θυσία του ήρωα Κυριάκου Μάτση. 

2) Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεωργίου Συρίμη με την ευκαιρία 
της συζήτησης των προϋπολογισμών για το 1990. 

3) Έκθεση για 'ι'Ο νομοσχέ8ιο ιιΟ περί Συμπληρωματικού ΠροΟπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 45) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 38 του 1989). 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 48) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 39 του 1989). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 50) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 40 του 1989). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 52) του 1989», οι σύντομες παρατηρήσεις του Βουλευτή κ. Π. 

Στυλιανού και ψήφιση αυτού σε Νόμο {με αρ. 41του1989). 

7) Έκθεση για -το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 53) του 1989», οι παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Π. 

Στuλιανου, Προεδρεύων, Ντ. Κωνσταντlνου) και ψηφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 

42 του 1989). 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 54) του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε (Π. Στυλιανού, Α. 

Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, Προεδρεύων) και ψήφιση αυτού σε Νόμο {με αρ. 43 
του 1989). 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος {Αρ. 2) του 1989» και ψήφιση 
αυτού σε Ν 6μο. 

10) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

11) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Κτηματομεσιτών {Τ ροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989», οι παρατηρήσεις του Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου 

πάνω στο θέμ.α και ψήφιση αυτής σε Ν 6μο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

13) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Πολιτικών Κομμάτων {Κτήση, 
Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησίας) Νόμος του 1989», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Παπαπέτρου, Μ. Χριστοφίδης, 

Α. Γαλανός, Α. Παναγιώτου, Προεδρεύων, Γ. Ομήρου, Ζ. Τουλούρας, Ν. 

Μουσιούττας, Ε. Ευσταθίου) και ψήφιση αυτής σε Νόμ.ο. 

14) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Τροόδους του 1989» και έγκριση αυτών. 

15) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Κελοκεδάρων του 1989» και έγκριση 
αυτών. 

16) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 
Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Ομόδους του 1989» και έγκριση αυτών. 

17) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Σωτήρας του 1989» και έγκριση αυτών. 

18) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Περβολιών του 1989» και έγκριση 

αυτών. 

19) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοι

κισμού Ανθουπόλεως του 1989» και έγκριση αυτών. 

20) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 

Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πολεμίου του 1989» και έγκριση αυτών. 

\ 
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21) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( Λιοπετρ(ου του 1989» και έγκριση 

αυτών. 

22) Έκθεση για τους Κανονισμούς: 1. «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( Ορόκλινης του 1989», 2. «Οι περ( 

Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( Ζυγ(ου του 

1989» και 3. «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() 

Κανονισμοί ΛΈιβα8ιών του 1989JJ χαι έγκριση αυτών. 

23) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Άχνας του 1989» και έγκριση αυτών. 
24) Κατ&θεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

25) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα των κατοίκων Μενοίκου για 3ιαπλάτυνση 
και επισκευή των 8ρόμων Μενο!κου - Ακακίου και Παλιομετόχου - Μενοίκου - Κ. 

Μονής). 

26) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το πρόγραμμα για την 
καταπολέμηση της ποντ(κας που εφαρμόζεται από το Τμήμα Γεωργίας - Η μη 

αξιοποίηση της γεώτρησης που ανορύχθηκε για την εν(σχυση του Αρ8ευτικού 

Τμήματος της κοινότητας Χούλου -Το θέμα της βελτίωσης και ασφαλτόστρωσης 

του 8ρόμοu Σταυρού Ψ ώχας-Λυσού - Η 8ημοτική ορολογία των κατοίκων και 

καταστηματαρχών που γειτνιά,ουν με την πράσινη γραμμή στη Λευκωσία -
Βελτ!ωση του υ8ρευτιχού 8ι~τύοu Γαλάτας - Η υ8ατοπρομήθεtα της κοινότητας 

Φαρμακ&). 

27) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό3ιες Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) ((Η παντελής έλλειψη εν8οUπουργικού και 8ιυπουργικού συντονισμού)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γαλανού και Π . 
. -~τυλιανού). 

(β) «Πρακτικά και συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατανομή βαρών 
μεταξό προσφόγων και μη)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(γ} «Η οξεία έλλειψη λιμενικών χώρων, αλιευτικών καταφυγίων κτλ. στο 
παλιό λιμάνι της Λεμεσοό, αιτια πολλαπλών προβλημάτων και 

8υσκολιών που αντιμετωπί,ουν οι ψαρά8ες και λοιποί ι8ιοκτήτες 

σκαφών και η εξεόρεση τρόπων επίλυσης του προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(3) «Η 3υσμενής 3ι&κριση σε β&ρος των ι3ιωτικών ξυλουργείων που 

επεξεργά,ονται 8ασική ξυλεία και οι επιπτώσεις σ~ην οικονομία του 
τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(ε) ((Τα σοβαρά προβλήματα του λιμανιοό Λεμεσοό, τα αίτια που τα 

προκαλοόν και οι 8υσμενε(ς επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ά. Χρυσοστόμου 

και Γ. Χαραλαμπ(3η). 

(στ) «Η απόφαση του Τμήματος Κτηματολογίου 

ανάκληση της αποκέντρωσης του γραφείου 

επιπτώσεις». 

και Χωρομετρίας για 

χαρτογραφίας και οι 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευη\ κ. Α. Ψυλλ(δη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιiδας του ΔΗ.ΚΟ.). 

{ζ) «Οι ανεπάρκειες και. ελλεtψειι; του λιμανιού Λεμεσού και οι επιπτώσεις 
τους στην οικονομία του τόπου». 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρ(του). 

28) Εγγραφή στο Κεφιiλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέ~εια του 

Σώματος του θέματος «Οι εξελίξεις στις χώρες της Ευρώπης και η αξιολόγησή 

τους σε συνάρτηση με τις προσπάθειες για λύση του κυπριακού προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Λ. Ιεροδιακόνου). 

Τιμή: 50σ 

Τuπώθηκε στο Τuπογpαφε(ο της Κυπριακής Δημοχpατtας, Λεuκωσ(α, 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΉ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-ΣΥΝΟΔΟΣΔ' 

Συνε8ρίαση 23ης Νοεμβρίου 1989 
(Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Αρ. 8) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 3ιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στη σημερινή ημερήσια διάταξη. Κι αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α: 
Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο μας θέμα είναι «0 περί Δημοψηφισμάτων Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ή οποιο
Οήποτε Μέλος 1 εφόσον απουσιάζει ο Πρόεδρος, να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΨΗΦΙΣΜΆ
ΤΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόντες:-

Μανώλης Χριστοφ(δης, Πρόεδρος 

Νίκος Αναστασιάδης 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Δημητριάδης 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

(677) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε 

τέσσερις συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 1 και 15 Ιουνίου και στις 6 
και 13 Νοεμβρ(ου 1989. Στα πλα(σια τ')ς εξέτασ')ς του πιο πάνω νομοσχε8ίου 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο lπουργός Δικαιοσύνης και ο Γενικός 

Εισαγγελέας τ')ς Δ')μοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θεσμοθέτηση της προκήρυξης 

Οημοψηφισμάτων, προκειμένου να ζητείται η γνώμη του λαού πάνω σε ιΟιαίτερα 

σπουΟαία, Οημόσιοu ενΟιαφέροντος, ζητήματα. 

Ει8ικότερα με το υπό συζήτφ') νομοσχέ8ιο, όπως τροποποι>)θ')κε από τψ 

Επιτροπή: 

(α) Καθορ(ζεται ότι το 8>)μοψ>)φισμα προκ')ρύσσεται με Απόφασ') τ>Jς 

Βουλής των Αντιπροσώπων που λαμβάνεται ύστερα απ6 σχετική 

πρόταση του lπουργικού Συμβουλίου. 

{β) Καθορ(ζεται ότι') πρότασ') του Υπουργικού Συμβουλίου για προκήρυξη 
R')μοψ')φ(σματος υποβάλλεται στ') Βουλ>) ύστερα από Απόφασ') του 

Ύπουργικού Συμβουλίου που ενεργεί αυτεπάγγελτα, προκειμένου για 

ζητήματα που σόμφωνα με το Σύνταγμα ανήκουν στην Εκτελεστική 

Εξουσία, με εισήγηση όμως της Βουλής, προκειμένου για ζητήματα 

που ανήκουν στη Νομοθετική Εξουσία. 

{γ) Γίνεται πρόβλεψ>J ώστε ') αρμό8ια αρχή για τ') 8ιεξαγωγ>) των 

Οημοψηφισμάτων να είναι ο Υπουργ6ς Εσωτερικών. 

(ε) Προβλέπεται ότι 8ικα(ωμα συμμετοχής σε 8')μοψ')φ(σματα θα έχουν 

όλοι οι πολίτες της Δημοκρατίας, εφόσον· συντρέχουν και οι άλλες 

νόμιμες προUποθέσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού μελέτησε ΟιεξοΟικά τις πρό

νοιες του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου 1 ως θέμα αρχής συμφωνεί με τους σκοπούς 
και τις επιΟιώξεις του, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο, 6πως έχει τελικά Οιαμορφί:uθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ>)ς; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟ!ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 

Φύσ') και σκοπός 8>)μΟψ')φισμάτων. 'Αρθρο 2. 

Δια8ικασ(α προκήρυξ>Jς 8')μοψ>)φίσματος. 'Αρθρο 3. 

Απόφασ') για προκ>)ρυξ>) R')μοψ')φ(σματος. 'Αρθρο 4. 

"'/ Δικα(ωμα συμμετοχής σε 8>)μοψήφισμα. 'Αρθρο 5. 

Κατάλογοι. 'Αρθρο 6. 

Αρμό8ια αρχή για τ') 8ιεξαγωγή 8>)μοψ')φ(σματος. 'Αρθρο 7. 

Κανονισμο!. 'Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένστασ') όπως τα άρθρα από 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα από 1 μέχρι 8 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8lου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος οιυτός θοι οινοιφέρετοιι ως ο περί Δημοψηφισμάτων Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύροι) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα που έχουμε μπροστά μας είναι «Οι περί Αφαιρέσεως και 

Μεταμοσχεύσεως Βιολογικών Ουσιών Ανθρώπινης Προέλευσης Κανονισμοί του 

1989». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, που είναι 
η Επιτροπή Υγείας, να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ι<ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΦΑΙΡΕΣΕΩΣ 

ΚΑΙ ΜΕΤΑΜΟΣΧΕΥΣΕΩΣ ΒΙΟΛΟΓΙΚΩΝ ΟΥΣΙΩΝ ΑΝΘΡΩΠΙΝΗΣ 

ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989,,, 

Παpόvτες:-

Αλtκος Μοιρκ(δης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Π απα.δόπουλος 

Ανδρέοις Ποιρισινός 

Ιωάννης Ιωοινν(δης 

Οδυσσέοις Δημητρ(ου 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχοιήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανονι

σμούς σε συνεδρίοι της που προιγμοιτοποιήθηκε στις 16 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, 

του Πα.γκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παρασκευαίδειου Χειρουργικού και 

Μετα.μοσχευτικού Κέντρου και του Συνδέσμου Νεφροπαθών. 

Με τους πιο πάνω Ι\.α.νονισμούς 1 που εκδίδονται με βάση το άρθρο 18 της 
περί Αφαιρέσεως και Μεταμοσχεύσεως Βιολογικών Ουσιών Ανθρώπινης Προέλευ

σης νομοθεσίας, σκοπείτα.ι η κανονιστική και λεπτομερειακή ρύθμιση της διαδικα

σίας που θα ακολουθείται για την αφαίρεση και μεταμόσχευση βιολογικών ουσιών. 

Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους Ι\.α.νονισμούς καθορίζοντα.ι:-

(α.) Τα νοσηλευτικά ιδρύματα. όπου θα επιτρέπεται να γίνονται μεταμο

σχεύσεις και τα οποία θα καθορίζονται με Διάταγμα. του Υπουργού 

Υγείοις που θοι δημοσιεύετοιι στην επίσημη Εφημερίδοι της 

Δημοκροιτ(οις. 

(β) Ο τύπος συγκατάθεσης του δότη για την αφαίρεση βιολογικής ουσίας 

και η κα.τα.τόπισή του από το γιατρό για τις ιατρικές συνέπειες της 

οιφοι(ρεσης οιυτής. 

(γ) Οι προκαταρκτικές εξετάσεις/αναλύσεις που πρέπει να γίνονται στο 

δότη και στο λήπτη, προτού αφαιρεθεί κάποια βιολογική ουσία από 

ζωντανό άνθρωπο ή από ανθρώπινο πτώμα. 
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(8) Ο τρόπος Βιαπlστωσης χαι πιστοποίησης από Βύο ειΒιχούς γιατρούς 
τοu εγχεφαλιχού θανάτου κάποιου ετοιμοθανάτου. 

(ε) Ο τύπος της .δήλωσης κάποιου ατόμου που επιθυμεί να δωρήσει το 
σώμα ή όργανο ή ιστό του σώματός του μετά το θάνατό του. Και 

(στ) Ο τύπος της συγκατάθεσης των συγγενών νεκρού για τη δυνατότητα 
χρησιμοποίησης των οργάνων του για σκοπούς μεταμοσχεύσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, υιοθετώντας τους σκοπούς χαι τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγεtται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, αφού τροποποιηθούν έτσι που η ενυπόγραφη δήλωση κάποιου που 
επιθυμεί να δωρήσει μετά θάνατο το σώμα ή όργανο του σώματός του να 
πιστοποιείται από κοινοτάρχη ή εξουσιοδοτημένο πιστοποιοόντα υπάλληλο και 
ακολοόθως να παρα8ί8εται στο Υπουργείο lγεlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής ρωτώ: Υπάρχει οποια8ήποτε 

ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωροόμε στον επόμενο θέμα που είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( Αγρού του 1989>>. 
Κόριοι, αν νομίζετε ότι οι Εκθέσεις γι' αυτούς τους Κανονισμοός, που είναι 

αρκετοί, μπορούν να θεωρηθούν αναyνωσθείσες, όπως έγινε την προηγούμενη 

φορά, 8ε θα είχα καμιά ένστι:ιση. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κανένας 8εν έχει ένσταση, κύριε Πρόε8ρε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 
Για τέτοια πράγματα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, να την ακούσω. 

Τότε λοιπόν, αν 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, τότε ...... 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το υπ' αρ. 15 θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη 1 κύριε Πρόε8ρε, είναι «Οι 

Δημοτικο( (Τροποποιητικο() Κανονισμοί Λακατάμιας του 1989>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Οι υπόλοιποι είναι όλοι «Περί χωρίων)), κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλετε να 8ιαβά.σουμε την Έκθεση για τους Δημοτικούς Κανονισμούς 

Λακατάμιας; 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

'Οχι, κύριε Πρόε8ρ~ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πέτας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Ένα 1tρόβλημα το Ο1tοίο δεν έχει αναφερθε( ε(ναι ότι η Ε1tιτρο1tή Εσωτερι

κών 3εν μπόρεσε να καταπιαστεί με το θέμα αυτό και παρακαλούμε να αναβληθεί 

για την ερχόμενη Πέμ1tτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλάτε για το 150 θέμα στην ημερήσια διάταξη, δηλαδή για τους Κανονι
σμούς Λακατάμtας; 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Ναι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μα ειχε αναβληθε! και την προηγούμενη Πέμπτη, κύριε Πέτα. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Η Επιτροπή δε βρήκε καιρό, διότι καταπιάστηκε μόνο με την ιδιωτική 
ραδιοφωνία στην περασμένη της συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία. Αν δεν υπ&.ρχει καμιά ένσταση κι αν Οεν εκπνέουν εν τω μεταξύ 

οι Κανονισμο( 1 ας το αφήσουμε για την ερχόμενη Πέμπτη. 
ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Υπάρχει ισχυρή ένσταση από τη Λακατάμια και πρέπει να συζητηθεί ξανά 

στην Ε1tιτρο1tή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναί, αλλά αν εκπνέουν οι Κανονισμοί, κύριε Πέτα, θα εφαρμοστούν όπως 

έχουν αποσταλεί από την Εκτελεστική Εξουσ(α. Πρέπει να επιστήσω την 

προσοχή σας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Δεν ξέρω αν εκπνέουν. Αν εκπνέουν, τότε ν 1 αποσυρθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό ()εν είναι 3υνατόl 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν κατάλαβα. ο κ. Πέτας μιλά εκ μέρους ολόκληρης της Λακατάμιας; 

Να το ()οόμε το θέμα. Βεβα(ως να του δώσουμε μια αναβολή, αλλά εtναι ο κ. 

Πέτας ο δήμαρχος της Λακατάμιας; 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Όχι, 3εν ε(μαι ο 3ήμαρχος. Έχω επαφή με τη Λακατάμια. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Καλά, όλοι μας έχουμε επαφή με τη Λακατά.μια 1 να το Οοόμε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 



682 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΊΊΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομtζω ότι, αν κάποιος ενδιαφέρεται για το θέμα, δεν είναι 

ανάγκη να είναι εκπρόσωπος της Λαχατάμιας. Αυτό ε(ναι το ένα. 

Όσον αφορά το θέμα της αναβολής, δεν είναι δική μας ευθύνη αν η Επιτροπή 

Εσωτερικών δεν έχει επιληφθεί του θέματος. 

Γι' αυτό η παράκληση είναι η Επιτροπή Εσωτερικών να επιληφθεί του 

θέματος, έτσι που την άλλη Πέμπτη να μπορεί να κλείσει το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως είπα αρχικά, δεν έχουμε χαμια ενσταση να αναβληθεί 

το θέμα, για να το δοόμε όλοι μας χαι να δούμε αν πράγματι υπάρχουν 

προβλΊ)ματα. 

Το σημείο εκείνο το οποίο ανέφερα -ήταν ότι δεν πρέπει να προσπαθούμε να 

προκαταλάβουμε το τελικό αποτέλεσμα, λέγοντας ότι η τάδε περιοχή έχει ισχυρή 

ένσταση χαι ότι μιλούμε εχ μέρους της. 

Σέβομαι την άποψη των συναδέλφων. Να το δούμε, να Οώσουμε μια βδομάδα 

αναβολή για να το δούμε. Απλώς το έβαλα μέσα στα σωστά πλα(σια, κύριε 

Κωνσταντiνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, χαι πάλι σας παρακαλώ να εξετάσετε αν εκπνέουν αυτοί οι 

Κανονισμοί μέχρι την προσεχή Πέμπτη. 

Ο κ. ΣολωμΊ)ς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σε θέμα Οιαδιχασίας πρώτα θα αναφερθώ. 

Πριν προχωρΊ)σετε στη συζΊ)τηση του θέματος υπ' αρ. 15 στην ημερήσια 
διάταξη, θα ήθελα να σας υπενθυμίσω ότι θα πρέπει να γίνει η σχετιχ-ή ψηφοφορlα 

για τα προηγούμενα θέματα, από το θέμα υπ' αρ. 6 μέχρι χαι το υπ' αρ. 14. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να το χάνουμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Και το επόμενο που θα ήθελα να αναφέρω στο προεδρείο είναι ότι έχω 

πληροφορηθεl μόλις τώρα από τη Γραμματεία της Βουλής ότι δικαιούμαστε μέχρι 

χαι την επόμενη Πέμπτη να ασχοληθούμε με τους Κανοvισμούς Λαχατάμιας, 

χωρίς να υπάρχει ο χ!νΟuνος της ...... , .... . 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ωραία! Αν δεν εκπνέουν, τότε νομ(ζω ότι δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Για τους Κανονισμούς από τον αριθμό 6 μέχρι τον αριθμό 14 υπάρχει 
εισήγηση να μη διαβαστούν οι Εκθέσεις χαι να θεωρηθούν αναγνωσθείσες. 

Υπάρχει οποιαδήποτε έvσταση για την εισήγηση αυτή; 

Επειδή όεv υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, η εισήγηση γίνεται αποδεχτή χαι 

οι Εκθέσεις που αφορούν όλοuς αυτούς τους Κανονισμούς θεωρούνται 

αναγνωσθείσες. 

Ι(αι προχωρο6με στους πρώτους Κανονισμούς που είναι οι υπ 1 αρ. 6 στην 
ημερΊ)σια Βιιίταξη. «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί Αγροό του 1989>J. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ! ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜQΙ 

ΑΓΡΟ! T011989>J. 
Παρόντες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νικος Μοuσιούττας 

Χρίστος.Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τονιξ-- πιο--πάνω Κανονι

σμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν καt παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lποupγείοu Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άpθpο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσιας, αναθεωρούνται τα τέλη 

uδατοπpομήθειας, τα τέλη αποκομιδής σκυβάλων, τα τέλη για διανυκτέρευση σε 

ξενοδοχεία, οργανωμένα διαμερίσματα και οικοτροφεία, καθώς και τα τέλη άδειας 

για λειτουpγlα ξενοδοχείων, εστιατορίων και άλλων uποστατικών στην περιοχή 

τοu ΣuμβουλLοu Βελτιώσεως Αγροό. 

Η Κοινοβοuλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε ιδιαίτερα uπόψη τη 

3Ύ>λωση των αρμοδίων ότι τα δικαιώματα ποu προτείνονται στους uπό σuζήτηση 

Κανονισμοός σuνά?οuν προς τα αντίστοιχα δικαιώματα που καταβάλλονται σε 

άλλες κοινότητες, uιοθετεί τοuς σκοπούς και τις ϊπιδιώξεις τοuς, γι' αuτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τοuς, όπως κατατέθηκαν ·από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχήςj 

Εφόσον δεν uπάρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής, ρωτώ: 

1 πάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν uπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αuτοί εγκρίνονται ομό

φωνα από το Σώμα. 

Οι επόμενοι Κανονισμοί είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί τοu Σuμβοuλίου Βελτιώσεως Παλαιομετόχοu τοu 

1989)). 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01 ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝQΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟ! Σ1ΜΒΟ1ΛΙ01 ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΠΑΛΑΙΟΜΕΤΟΧΟ! ΤΟ! 1989,,. 
Παρόντες:-

Λέανδρος ΖαχαριGί8ης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 
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Η Κοινοβουλεuτιχή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989, Στη 
συνεΟρlαση αυτή χλήθηχαν χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμοός, οι οποίοι εχ8ί8ονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρ(ων (Διοίκησις χαι Βελτίωσις) νομοθεσίας, σχοπείται η αναθεώρηση 

των τελών uΟατοπρομήθειας και των τελών πλανοΟιοπώλησης στην περιοχή του 

Συμβουλίου Βελτιώσεως Παλαιομετόχου. 

Η l(οινοβοuλεuτιχή Επιτροπή Εσωτερικών, θεωρώντας τα προτεινόμενα τέλη 

υΟατοπρομήθειας για την πιο πάνω περιοχή υπερβολιχά., αποφάσισε να τα 

εναρμονίσει με τα αντίστοιχα τέλη υ3ατοπρομήθειας που καταβάλλονται στην 

περιοχή της Λευκωσίας και τα οποία έχουν ήΒη εγκριθεί από το Σώμα με 

σχετικούς Κανονισμούς. 

Υπό το φως της πιο πάνω θέσης της, η Επιτροπή έχει τροποποιήσει ανάλογα 

του.ς υπό συζήτηση Κανονισμούς και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, με τη μορφή που αυτοl έχουν Βιαφοροποιηθεl. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 3εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπάρχει καμιά ένσταση όπως 

οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΒή Βεν υπάρχει οποιαΒήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί Παλαιομετόχου 

εγκρίνονται ομόφωνα από το Σώμα. 

Οι επόμενοι Κανονισμοί είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάνω Πλατρών του 1989>>. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΑΝΩ ΠΛΑ ΤΡΩΝ ΤΟΥ 1989>>. 

Παpόvτες:-

ΛέανΒρος Ζαχαριάδης, Πρ6ε8ρος 

Πολύβιος Κδλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεΒρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρ(ου 1989. Στη 
συνεΒρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ·ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΒιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εχΒίΒονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπε!ται η αναθεώρηση 

του ανώτατου ποσού των Βικαιωμάτων που καταβάλλονται ετήσια για την 

άσκηση Βιάφορων επαγγελμάτων, καθώς και του ανώτατου ποσού των τελών 
αποκομιΒής σκuβάλων στην περιοχή του Συμβουλlοu Βελτιώσεως Πάνω Πλατρών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς ~α.ι τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι 1 αυτό και ομόφωνα. εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως χα.τα.τέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία., 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα. αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα. αρχής, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση 
όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; . 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί Πάνω Πλατρών 

εγκρίνονται ομόφωνα από το Σώμα. 

Οι επόμενοι Κανονισμοί είναι ι<Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση} 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Κοιλανίου του 1989». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ ΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΚΟΙΛΑΝΙΟΤ ΤΟΤ 1989». 
Πcιρόντες:-

Λiανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτα.ς 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοποός και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κα.νονισμοός, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτlωσις) νομοθεσίας, σκοπείτα.ι η αναθεώρηση 

των τελών για. σφαγή ζώων και των τελών για υδα.τοπρομήθεια. στην περιοχή του 

Συμβουλίου Βελτιώσεως Κοιλανίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοποός και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα. εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχουν ομιλητiς σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα. αρχής, υπάρχει καμιά ένσταση όπως 

οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί Κοιλα.νίου εγκρίνον-rα.ι 

ομόφωνα από το Σώμα. 

Για τους επόμενους δύο Κανονισμούς υπάρχει κοινή Έκθεση, αλλά οι 

Κανονισμοί θα τεθούν σε ψηφοφορία ξεχωριστά ο καθένας. 

1. ιιΟι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Αυγόρου του 

1989» και 2. ιιΟι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Φρενιi.ρους 
του 1989». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «ΟΙ ΠΕΡΙ 
ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΑΥΓΟΡΟΥ 
ΤΟΥ 1989,, ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ ΤΟΥ 1989,,. 

Παpόvτες:-

ΛέανΒρος ΖαχαριάΒης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νlχος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεΒρία της που πραγματοποι>)θηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτ"ή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σχοποίις και τις επιδιώξεις των υπό συζ-ήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκΟίΟοvτα.ι με βά.ση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, υιοθετούνται νέοι 

πανομοιότυποι Κανονισμοί για. τα. Συμβούλια Βελτίωσης Αυγόρου και Φρενάρους 

κατά. το πρότυπο των Κανονισμών του ΠεΟοuλά. Οι Κανονισμοί αυτοί καθορίζουν 

τα Οιχαιώμα.τα. υΟα.τοπρομήθειας, άσκησης επαγγέλματος, σφα.γ"ής ζώων, ενοι

κίασης υποστατικών και ρuθμlζοuν θέματα. που σχετίζονται με την ίδρυση και 

λειτουργ(α Ταμείου Προνοίας για το προσωπικό των Συμβουλίων Βελτιώσεως 

Αυγόρου και Φρενάρους, 

Η Κοινοβουλευτικ"ή Επιτροπ"ή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζ"ήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλ"ή την 

έγκριση τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ>)ς; 

Εψόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ"ής, τίθενται πρώτα για έγκριση οι 

Κανονισμοί Αυγόρου. 

Υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδ"ή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτο! εγκρίνονται ομό
φωνα από το Σώμα. 

Προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών Φρενά.ρους. 

Υπάρχει οποιαδ"ήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί Φρενάρους εγκρίνονται 

ομόφωνα από το Σώμα. 

Για τους επόμενους δύο Κανονισμούς υπάρχει πάλι κοινή Έκθεση. 1. ((Οι 

περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Τροχαίας Κιν>)σεως) Φρενά

ρους του 1989,, και 2. «Οι περί Ελέγχου ΕπιΒείξεως Διαφημίσεων Κανονισμοί 
Φρενάρους του 1989,,, 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ (ΤΡΟΧΑΙΑΣ 

ΚΙΝΗΣΕΩΣ) ΦΡΕΝΑΡΟΤΣ ΤΟΤ 1989,, ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΧΟΤ 
ΕΠΙΔΕΙΞΕΩΣ ΔΙΑΦΗΜΙΣΕΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΦΡΕΝΑΡΟΤΣ ΤΟΤ 

1989>>. 

Παpόv'<ες:-

Λέανδρος Ζαχαριοcδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κ6λοκος 

Ν ιχος Μ ουσιούττ α.ς 

Χρίστος Πέ'rας 

Η Κοινοβουλευ-rιχf~ Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργειου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

24 ης περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας και το άρθρο 8 '\'ου 

περί Εκθέσεως Διαφημίσεων (Έλεγχος) Νόμου αντ(στοιχα. 1 υιοθετούνται Κανονι
σμοί για την -rροχα(α κίνηση και για τον έλεγχο επ(δειξης των διαφημlσεων στην 

περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως Φρενάρους, κατά το πρότυπο των αντί

στοιχων Κανονισμών του Γερ(ου που έχουν ήδη εγκριθεί από το Σώμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 1 υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θα θέσουμε τους κανονισμούς 

για έγκριση ξεχωριστά τον καθένα. 

Αρχίζουμε με '\'ους Κανονισμούς υπ' αρ. 1 στην Έκθεση. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυποc τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομό

φωνα από το Σώμα. 

Προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών υπ' αρ. 2. στην Έκθεση. 
Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυποc τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρlνονται ομό
φωνα από το Σώμα. 

Οι επόμενοι Κανονισμοί είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελ'rίωση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Γεροσκήπου του 1989>>. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΓΕΡΟΣΚΗΠΟΥ ΤΟΥ 1989». 
Παρόvτες:-

Λέαν8ρος Ζαχαρι&Βης, Πρόε8ρος 
' . Πολυβιος Κόλοκος 

Νlχος Μρuσιούττας 

Χρ(στοζ Πέτας 

Η Κοιvοβουλ';Uττκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι
σμοός σε 8υο συνε8ρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 13 Νοεμβρ(ου 
1989. Στις συνε8ρ(ες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
yεlου Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό 

συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκ8ί'8οvται με βάση το άρθρο 24 
της περ( Χωρ(ων (Διο(κησις και Βελτ(ωσις) νομοθεσ(ας, σκοπε(ται η αναθεώρηση 

των τελών αποχομι8ής σχυβάλων χαι του ανώτατου ποσού των Βικαιωμάτων που 

καταβάλλονται ετήσια για την άσκηση '8ιάφορωv επαγγελμάτων στην περιοχή του 

Σuμβουλ(ου Βελτιώσεως Γεροσχήπου, ενώ παράλληλα εισάγονται τέλη για τη 

'8ιανuκτέρεuση σε __ ξενο8οχεία, τουριστικά καταλύματα χαι οιχοτροφεlα στην ί8ια 
περιοχή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε ι8ια(τερα υπόψη τη 

'8ήλωση των αρμο'Βίωv ότι τα '8ιχαιώματα που προτείνονται στους Κανονισμούς 

συνά8ουν προς τα αντ(στοιχα Οικαιώματα που καταβάλλονται σε άλλες κοινότητες 

της Πάφου, υιοθετε( τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση 
Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 

κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, ρωτώ: Υπάρχει οποια8ήποτε 

ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή Οεν υπάρχει κςχ.μιά ·ένσταση, οι Κανονισμοί Γεροσκήπου εγκρίνονται 

ομόφωνα από το Σώμcι .. 

Οι Δημοτικοί (ΤροΠοποιητικο() Κανονισμο( Λακατ&μιας του 1989 ανα
β&λλονται για την προσεχή-Πέμπτη. 

Το τελευτα(ο θέμα του Κεφαλα(ου Α στη σημερινή ημερήσια 8ι&ταξη είναι: 

«Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 26 Οκτωβρ(ου και 2, 9 και 16 
Νοεμβρ(ου 1989, που αφοροόν την πρόσληψη ή την παρ&ταση υπηρεσιών στη 
Δημόσια και Εκπαι8ευτική Υπηρεσ(α, στις Σχολικές Εφορε(ες Λευκωσ(ας, Λεμε

σού, Ανθούπολης, Παραλιμνίου και Αρα8ίππου και στην Αρχή Κρατικών 

Εκθέσεων». 

Καλε(ται ο Πρόε8ρος της αρμ68ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να κατα

θέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Μπορε( να θεωρηθε( κι αυτή αναγνωσθε(σα, κόριε Πρόε8ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ειναι μακροσκελής, κύριε Κωνσταντίνου; 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΊ': 

'Οχι, δεν είναι μακροσκελής, κύριε Πρόεδρε. Αλλά δεν υπάρχει καμιά 

ένσταση να θεωρηθεL αναγνωσθείσα, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει καμιά ένσταση, ας θεωρηθεί κι αυτή αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ'ΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΚΑΤΑΤΕΘΕΝΤΑ ΣΤΗ ΒΟΊ'ΛΗ 

ΣΤΙΣ 26 ΟΚΤΩΒΡΙΟΊ' ΚΑΙ 2, 9 ΚΑΙ 16 ΝΟΕΜΒΡΙΟΊ' 1989 ΕΓΓΡΑΦΑ 
ΤΩΝ Ί'ΠΟΊ'ΡΓΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΟΊ' ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΔΥΝΆΜΕΙ ΤΩΝ ΑΡΘΡΩΝ 3(1)(α) ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣ

ΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ (ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΊ'

ΤΙΚΗ Ί'ΠΗΡΕΣΙΑ) ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 99 ΚΑΙ 122 ΤΟΥ 1985) 
ΚΑΙ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΕΙΣ ΤΗΝ 

Ί'ΠΗΡΕΣΙΑΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΊ' ΔΙΚΑΙΟΊ' ΝΟΜΟΊ' 

ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 169 ΤΟΥ 1985) 
Πιιpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τιίκης Χατζη3ημητρ(ου 

ΛΙ:αν3ρος Ζαχαριιί3ης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω Έγγραφα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Νοεμβρ(ου 
1989. 

Με τα πιο πάνω Έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή στις 26 
Οκτωβρίου και 2, 9 και 16 Νοεμβρίου 1989 από τους Υπουργούς Οικονομικών, 
Παιδείας και Εμπορίου και Βιομηχανίας σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 

Προσλήψεως Εκτιίκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι3ευτική Υπηρεσία} 

Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτιίκτων 
Υπαλλήλων εις την Ύ'πηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985), crκοπε(ται η πρόσληψη ή η παράταση των υπηρεσιών 
αριθμού έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαι3ευτική Υπηρεσία, στις 

Σχολικές Εφορείες Λευκωσίας, Λεμεσού, Ανθούπολης, Παραλιμνίου και Αρα3(π

που και στην Αρχή Κρατικών Εκθέσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών τους. 

Η Επιτροπή, αφού 3ιεξήλθε ξεχωριστιί κάθε πρόταση που γ(νεται για τους 

πιο πάνω σκοπούς και σημείωσε τους λόγους για τους οποίους κρίνονται 

αναγκα[ες οι εν λόγω προσλήψεις ή παρατάσεις, φρονεί. ότι 3εν εγείρεται θέμα 

απαγόρευσής τους κάτω από τους όρους και για τη χρονική 3ιάρκεια απασχόλησης 

που αναφέρονται στα υπό συζήτηση Έγγραφα που βρίσκονται ενώπιον του 

Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ί'πιίρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 
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Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση 

για την έγκριση των Εγγράφων αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα έγγραφα εγκρίνονται ομόφωνα από το 

Σώμα. 

Και προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β, που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων 

και Εγγράφων. 

1ΨΑΜΜΑΤΕΑ2;: 

1) Ο περ( Κοινωνικών Ασφαλ(σεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περ( Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε -από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλ(σεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 59) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περ( Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 60) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική. Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Ει~ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο.Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 19) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περ( Ει~ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 20) του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουρyεlο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1989. 

Κατατέθηκε από το l~ουργε(ο Οικονομικών. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Οι περ( Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ( Έκ8οση Χρεογράφων) 
Κανονισμο( του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών {Τέλη Τηλεπικοινωνι(/\κών Υπηρε

σιών) Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια υπηρεσ(α 

8υνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περ( Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσ(α και Εκπαι8ευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985. 
(Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθη~αν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου 

11) Ο περί Φορολογίας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 8) 
του 1989. 

Κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή κ. Γλαύκο Κληρ(8η, Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12) Ο περ( Κοινοκτημοσόνης της Περιουσίας των Συζύγων Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε απ6 τον αξ. Βουλευτή Λάρνακας κ. Αντώνη Ανδρέου εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 



692 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περ( Ποινικού Κώ8ικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή χ. Αλέξη Γαλανό, Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του Δ ημοκρατιχού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ν ομιχών. 

Κύριοι συνάΟελφοι, αυτή τη στιγμή έχει μπει μέσα στην αίθουσα της Βουλής 

μια αντιπροσωπε(α από την ΕλλάΟα που ήρθε εΟώ στην Κύπρο, για να παραστεί 

στο μνημόσυνο του αειμνηστου Κυριάκου Μάτση. Είναι παλιοί συμφοιτητές, φίλοι, 

καθηγητές και συνάΟελφοι του Κυριάκου. Παρέστησαν στο μνημόσuνό του και 

επισκέφτηκαν και τον ΠροεΟρεόοντα της Βουλής με τον οποίο είχαν μακρά και 
εγκάρΟια συνομιλία. 

Χαιρετ(ζω την άφιξη τους σ' αυτό το Σώμα. Πιστεύω ότι η παρουσία τους 

εΟώ είναι και χρήσιμη και πολύ ευχάριστη για μας, γιατί θα παρακολουθήσουν για . 
λίγο τις εργασίες αυτού του Σώματος. Εύχομαι γενικά η παραμονή τους στην 

Κόπρο να είναι και ευχάριστη και χρήσιμη. 

Και τώρα προχωροόμε στο Κεφάλαιο Γ ' 1 που είναι οι Ερωτήσεις και 

Απαντήσεις. 

(Αυτές Μθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1988, υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και ληφθείσα 

στις 25 Ιουλίου 1988. 

((Το Ταμείο Ασφαλιστών Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Motor Insurance 
Fund) ιΟρύθηκε με σκοπό να αποζημιώνει τις περιπτώσεις εκείνες που Οεν 

καλύπτονται από ασφαλιστικό συμβόλαιο και σταΟιακά επεκτάθηκε και καλύπτει 

επίσης τις περιπτώσεις εκείνες που ο προκαλέσας το ατόχημα παραμένει 

άγνωστος. 

Τα έσοΟα του ταμείου προέρχονται από τις εισφορές των ασφαλιζομένων, που 

αρχικά ήταν 1 % επί των ασφαλίστρων, μετά έγινε 3% και αργότερα μειώθηκε στο 
2%. 

Όπως είναι γνωστό, στην Κόπρο κυκλοφορε! μεγάλος αριθμός οχημάτων που 

Οεν καλύπτονται από ασφαλιστικό συμβόλαιο, όπως τα οχήματα των Αγγλικών 

Βάσεων, των Ηνωμένων Εθνών, της Εθνικής Φρουράς, κυβερνητικά οχηματα κ.ά., 

και τα οποία Οεν εισφέρουν στο Ταμείο Ασφαλιστών Μηχανοκινήτων Οχημάτων. 

Με βάση τη λογική αριθμός ατυχημάτων με άγνωστο το Οράστη θα πρέπει να 

ανήκει και στις κατηγορίες οχημάτων που κυκλοφορούν χωρίς ασφαλιστική 

κάλυψη. 

Από της (8ρυσης του Ταμε(ου μέχρι σήμερα το Ταμε(ο Ασφαλιστών 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (M.I.F. i βαρύνεται με ·όλες τις ζημιές, τους θανάτους 

' ζ ' θ ' λ'θ ' ' και τραυματισμους, ημιες που πι ανον να προκ η ηκαν απο οχηματα των 

Αγγλικών Βάσεων, των Ηνωμένων. Εθνών ή από κυβερνητικά οχήματα και 

παρέμειναν ανεξιχνίαστα. 

Η συνεισφορά των ασφαλισμέν(ι.)ν κυμαίνεται ανάλογα με τις ανάγκες του 
Ταμείου, που είναι άμεσα συνΟεΟεμένες με τον αριθμό των ανεξιχνίαστων 

' θ ό ' λ ' ' ατυχηματων και που πι αν ν να μειωνονταν, αν τα κυκ οφορουντα οχηματα 

συμμετείχαν αναλογικά στο Ταμείο. 
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Δεδομένοu ότι το Ταμείο επιτελεί κοινωνικό ρόλο και η Uπαρξη και σωστή 

λειτουργία του είναι αναγκαία και χρήσιμη, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο 

να πληροφορήσει το Σώμα αν μελετά την πιθανότητα. να κληθούν οι κατηγορίες 

ανασφάλιστων οχημάτων να συνεισφέρουν αναλογικά στο Ταμείο Ασφαλιστών 

Μηχανοκινήτων Οχημά:των.>) 

Απάν"<ηση ημερομηνίας 30 Οκ"<ωβρlου 1989 '<ου Υπουργού Οικονομικών 
κ. Γεώργιου Συρlμη σ'<ην ερώ"<ηση ΕΓ '2, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 1988, 
'<ου Βουλευ'"ή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αρισ"<ου 

Χpuσοστόμοu. 

«Το Ταμείο Ασφαλιστών Μηχ ανοκlνητων Οχημάτων ιδρύθηκε το 1969, ως 
αποτέλεσμα. του άρθρου 55(1) των περί Ασφαλιστικών Εταιρειών Νόμων, από 
όλες τις ασφαλιστικές εταιρείες που ασκούσαν εργασίες στον Κλάδο Μηχανο

κίνητων Οχημάτων. Στη συνέχεια, το Ταμείο υπέγραψε συμφωνία με τον Υπουργό 

Οικονομικών βάσει της οποίας, όπως ορθά αναφέρεται στην ερώτηση του 

αξιότιμου Βουλευτή, α.να.λά.μβα.νε την αποζημίωση των θυμάτων των ανασφά

λιστων οδηγών και σταδιακά. επεκτάθηκε και στην πληρωμή, πάνω σε χαριστική 

βάση, των θυμάτων άγνωστων οδηγών. Τα. έσοδα. του Ταμείου προέρχονται από 

ένα. μικρό επα.σφά.λιστρο που κα.θορίζετα.ι,α.νά.λογα. με τις ανάγκες του Τ α.μείου, 

από τον Υπουργό Οικονομικών και το οποίο σήμερα. είναι 2% πάνω στα. 

ασφάλιστρα.. 

Σύμφωνα με το άρθρο 3 των περl Μηχανοκίνητων Οχημάτων (Ασφάλεια 
Υπέρ Τρίτου) Νόμων, Κεφ. 333, ορισμένα. σχήμα.τα. εξαιρούνται από την 

υποχρεωτική ασφάλιση. Τα. εξαιρούμενα. σχήμα.τα. εινα.ι εκείνα. που ανήκουν στην 

Κυπριακή Δημοκρατία, στη βρετανική κυβέρνηση (βρετανικές βάσεις), στα Ηνω

μένα Έθνη και στην ΕΛΔ ΤΚ. 

Ο ισχυρισμός ότι μεταξύ των άγνωστων οδηγών πιθανόν να. περιλαμβάνονται 

και πρόσωπα. που οδηγούν σχήμα.τα. τα. οποία. εξαιρούνται από την υποχρεωτική 

ασφάλιση ευσταθεί και επομένως η εισήγηση όπως αυτά. συνεισφέρουν για. κάλυψη 

μέρους των απαιτήσεων είναι δικαιολογημένη. 

Λαμβανομένου 6μως υπ6ψη ότι: 

(α) Ο αριθμός των εξαιρούμενων οχημάτων σε σύγκριση 

αριθμό των κυκλοφορούντων οχημάτων εινα.ι μικρός) 

με το συνολικό 

(β) οι ώρες και οι περιοχές κυκλοφορίας της πλειονότητας των κυβερνη

τικών οχημάτων είναι τέτοιες, που η πιθανότητα. εμπλοκής τους σε 

δυστυχήματα. όπου ο οδηγός παραμένει άγνωστος είναι μειωμένη, 

(γ} ο αριθμός των απαιτήσεων που προέκυψαν από δυστυχήματα. που 

προκάλεσαν άγνωστοι οδηγοί κατά. τα. τελευταία. τρία. χρόνια. (10 κατά. 
μέσο 6ρο) και οι αποζημιώσεις που κατέβαλε το Ταμείο (f33,000 
ετησίως κατά μέσο όρο) είναι σχετικά. μικρός, και 

(δ} η οικονομική κατάσταση του Τ α.μείου είναι πολύ καλή, το 1' πουργείο 
Οικονομικών,πα.ρόλο που συμφωνεί με το θέμα. αρχής που θίγει ο 

αξιότιμος Βουλευτής, Πιστεύει ότι στο πα.ρόy τουλάχιστο στάδιο δε θα. 

εξυπηρετηθεί οποιοσδήποτε πρακτικός σκοπός, α.ν κληθούν να. συνεισ

φέρουν στο Τ α.μείο και τα. εξαιρούμενα. σχήμα.τα.. Εν πάση περιπτ_ώσει 

το θέμα. έχει παραπεμφθεί στο Συμβουλευτικό Σώμα. Ασφαλειών για. 

μελέτη και υποβολή εισηγήσεων.» 
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Ερώτηση ημερομηνlας 24 Απριλίου 1989, υποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 24 Απριλίου 1989. 
«Το σύστημα απορροής των όμβριων νερών στο Μαθιάτη παρέμεινε: από 

πέντε τουλάχιστο τώρα μήνες ημιτελές, με αποτέλεσμα να πλημμυρίζει η 

γειτονικ-ή περιοχ-ή -ενώ θα μπορούσε: το όλο πρόβλημα να αντιμετωπιστεl με την 

ανύψωση του γε:ιτνιάζοντος προς το σημείο υποστατικού- ενώ ανολοκλ-ήρωτο 
παραμένει το τμήμα του Ορόμοu της ίΟιας κοινότητας στη στροφή που οΟηγε( qτο 

ΛυθροΟόντα, με: αποτέλεσμα να σημειώνονται αλλεπάλληλα ατυχήματα, 

Πότε στοχοθετεί το αρμόΟιο Υπουργείο την επ(λυση των Ouo αυτών προ-, 
βλημάτων της κοινότητας;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΓ' 540, ημερομηνίας 
24 Απριλίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

«Το πρόβλημα της απορροής των όμβριων νερών μέσα στο χωριό Μαθιάτης 

είναι συν8ε8εμένο με τη συμπλήρωση της βελτ(ωσης της στροφής μέσα στο χωριό. 

Η στροφή Οεν έχει βε:λτιωθεl σύμφωνα με τα σχέΟια, Οιότι ο επηρεαζόμενος 
ιΟιοκτήτης κ. Χρύσανθος Χαραλάμπους αρνείται να επιτρέψει επέμβαση σε 

υποστατικό του το οποlο πρέπει να κατεΟαφιστεί για βελτlωση της στροφής. Η 

υπόθεση βρίσκεται ενώπιον του Δικαστηρίου και αναμένεται απόφαση. 

Εν τω μεταξύ, παρόλες τις προσπάθειες του Τμήματος Δημόσιων Έργων, 

κανένα Οιορθωτικό μέτρο Οεν μπορεί να ληφθεί έστω και προσωρινά, λόγω της 
επ(μονης άρνησης του κ. Χρ. Χαραλάμπους. 

Εφόσον εκΟοθεί απόφαση του Δικαστηρίου που να Οιατάζει την κατεΟάφιση 

του υποστατικού που αναφέρεται πιο πάνω, το έργο θα συμπληρωθεί και το 

πρόβλημα θα επιλυθεί.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο και ληφθείσα 

στις 18 Μαϊου 1989. 
«Εφέτος λόγω ολιγοομβρ(ας όλες οι καλλιέργειες υπέστησαν μεγάλες ζημιές. 

Έτσι και τα ψυχανθή σε πολλές κοινότητες, όπως στην Περιστερώνα, Στενή, 
Λυσό 1 ,Φιλούσα, Κινούσα κ.α., καταστράφηκαν, αλλά Οεν καλύπτονται από τον 
Ο.Γ.Α. 

Ερωτάται το αρμόΟιο Υπουργείο κατά πόσο βλέπει Οίκαιο το αίτημα να 

υπολογιστούν οι ζημιές και να Οοθούν οι ανάλογες αποζημιώσεις.>> 

Απάν..-ηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 1989 ..-ου Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΓ '598, ημερο
μηνίας 18 Μαϊου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Από τις εκτιμήσεις που έχουν Οιενεργήσει οι αρμόΟιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κατα8εικνύεται ότι η ανομβρ(α 
επηρέασε φυτεlες ψυχανθών {κουκκιών) συνολικής έκτασης γύρω στις 3,000 Οεκ., 
που ανήκει σε 175 γεωργούς 14 κοινοτήτων. 

Σύμφωνα με την ·υφιστάμενη πολιτική, οι πληγέντες Οικαιούνται να πάρουν 

χαμηλότοκα 8άνεια 1 εφόσον πληρούν τα σχετικά κριτήρια. Στη συγκεκριμένη 

περίπτωση Οικαιούvται να πάρουν Οάνειο 79 γεωργοί γι~ συνολικό ποσό γύρω στις 
!:70,000. 
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Οι δικα.ιοUχοι θα. ειδοποιηθούν για. την παραχώρηση των δα.νε(ων από τις 

Συνεργατικές Πιστωτικές Εταιρείες στις οπο(ες είναι μέλη.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσlα.ς κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα στις 28 
Ιουνίου 1989. 

«Γιατί οι σύμβουλοι της ΑΗΚ είναι οι λεγόμενοι Β.Ε.Ι (British Electricity 
International), που 'ναι θυγατρική εταιρεία της C.E.G.Ή. (Central Electricity of 
Great Britain), μιας και στο κα:ταστα:τικό της Β.Ε.Ι. υπάρχει ως αρχή η 

προώθηση της βρετανικής τεχνολογίας στις χώρες που 'ναι σύμβουλοι και 

προωθούν εργοστάσια με πηγή ενέργειας τον άνθρακα για προώθηση αγγλικού 

κεφαλαιουχικού εξοπλισμού;» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργοli Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νιίμιτσα στην ερώτηση ΕΓ '699, ημερομηνίας .28 
Ιουνίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανοu. 

«(α) Ο Οίκος Συμβούλων Μηχανικών της British Electricity International 
(ΒΕΙ) έχει επιλεγεί για να συμβουλεύσει την ΑΗΚ σε σχέση με την 
επέκταση του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Δεκέλειας και τη διεξα
γωγή μελέτης σκοπιμότητας για το νέο Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό 
Βασιλικού. Η τελική επιλογή τοu οίκοu α.uτού έγινε μετά ποu 
ζητήθηκαν προσφορές από 3 προεπιλεγέντες ο(κοuς Σuμβούλων 
Μηχανικών. 

(β) Κύριος ρόλος των Συμβούλων Μηχανιχών εlναι ο σχεδιασμός εξοπλι
σμοU και η ετοιμασία. προδιαγραφών, ποu να. βασίζονται πάνω σε 
διεθνή πρότuπα., ο οποίος αποκτάται μετά από διεθνείς προσφορές. 
Σχετικά. α.να.φέρετα.ι ότι για. την επέκταση τοu ηλεκτροπα.ρα.γωγού 
σταθμού Δεκέλειας με τις μονά.δες 3 και 4, τα. μηχανήματα. και ο 
εξοπλισμός ποu κα.τα.κuρώθηκα.ν σε βρετανικούς οίκοuς δεν ξεπερνούν 
το 2% της όλης δαπάνης τοu έργοu, και 

(γ) Η ΑΗΙ\. δεν έχει στοιχεία. ποu να. επιβεβα.ιώνοuν την άποψη ότι οι πιο 
πάνω ΣUμβοuλοι Μηχανικοί 'προωθοUν εργοστάσια. με πηγή ενέργειας 

τον άνθρακα'.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 254 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 26 Οκτωβρίου 1989. 
(<Εδώ και μερικά. χρόνια. το Ίδρuμα._ Αρχιεπισκόποu Μα.κα.ρίοu ανέλαβε την 

έκδοση της Ιστορίας της Κύπροu, ενώ παράλληλα. σε απάντησή τοu προς σuνα.φή 

ερώτησή μου κατά. την πρώτη Κοινοβουλευτική Περίοδο το αρμόδιο lποuργείο 

πληροφόρησε τη Βοuλή πως προωθούσε το θέμα. 

Κι επειδή το {συνθετικότερο και θεωρούμενο επιστημονικότερο) τετράτομο 

έργο για την Ιστορία της Κύπρου του SIR GEORGE HILL και -ιδιαίτερα σ' 
α.uτή την πιο κρίσιμη και καίρια. περίοδο, τη σύγχρονη- προκατειλημμένο σε βάρος 

τοu κuπρια.κού ελληνισμού και -rης ελληνικής τα.uτότητα.ς του τόπου, με απο

τέλεσμα. να. δίνει λανθασμένες πληροφορ(ες για. τον εθνολογικό και τον ιστορικό 

γενικά. χαρακτήρα. της ΚUπροu, πα.ρα.κα.λεί-rα.ι το αρμόδιο Υπουργείο να ενημε

ρώσει το Σώμα. σε ποιο τελικά στάδιο βρίσκεται το όλο θέμα.)> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 255 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 26 Οκτωβρίου 1989. 

«Δεδομένου πως σε πολλά μουσεία του κόσμου (NEW YORK METRO
POLITAN MUSEUM OF ARTS, BRITISH MUSEUM, ASHMOLEAN στην 
Οξφόρδη, FITZWILLIAM στο Κα(μπριτζ και αλλοιl, όπως Κοπεγχάγη, Παρίσι, 
Λυών, Φιλαόέλφεια Κτλ.) υπάρχουν χιλιάόες κυπριακά αρχαιολογικά ευρήματα, 
παρακαλείται το αρμόόιο Υπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα αν στοχοθετεl για 
την ώρα να ζητήσει τουλάχιστο τα αντίγραφα (εχμαγε!α), μαζί με φωτογραφίες, 
των αντικειμένων αυτών για χρήση τόσο των Κυπρίων, όσο και των απανταχού 
της γης ενόιαφερομένων.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 256 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 26 Οκτωβρίου 1989. 

«Επειόή η σύγχλ ηση ενός όιεθνούς φιλοσοφικού συνεόρίου στην Κύπρο με θέμα 
τη στωική φιλοσοφία θα προβάλει όχι μόνο επιστημονικά μα και εθνικά - πολιτικά 
την Κύπρο (σ' αυτές τις κρίσιμες ιστορικές καμπές που η Κύπρος όιέρχεται), 
πιiραχαλείται το αρμόόιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν (χαι σε 
συνεργασlα με αρμόΒιους ιΒιωτικούς φορείς - ιΒρύματα, π.χ. φιλοσοφική εταιρεία 
'Ζήνων 

1
, 'Μαθηματική Εταιρεlα Κύπρου 1 χ.ά.) στοχοθετεl την προώθηση του 

θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 257 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειάς Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 26 Οκτωβρίου 1989. 

«ΕπειΒή στον ευρωπαϊκό χαι τον υπόλοιπο Βιεθνή χώρο η καθιέρωση της 

Τράπεζας Δεδομένων (DATA BASE) θεωρε(ται εκ των ων ουκ άνευ για τη 

βιβλιογραφική τεκμηρίωση χάθε φύσης ερευνητικών χαι άλλων συναφών θεμάτων, 

παρακαλεlται το αρμόΒιο Υπουργε!ο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχεύει στην 

εφαρμογή του θεσμού, ιΒιαίτερα στο νευραλγικό για την Κύπρο τομέα της 

κυπρολογιχής έρευνας, που τελικά θα οΒηγήσει στη Βημιουργία εγχώριας αντί

στοιχης τεχνογνωσίας τόσο για Κύπριους ερευνητές, όσο και για Βιεθνή χρήση, με 

την πώληση {π.χ. μέσω των COMPACT DISCS) επιστημονικών πληροφοριών 
τόσο προς όφελος των κρατικών προσόΒων 1 όσο χαι της χυπριαχής ερευνητικής 
προσπάθειας -που με τον τρόπο αυτό θα επιΒοτείται- αλλά χαι με τις αυτονόητες 

θετικές επιπτώσεις στο εθνικό ζήτημα, π.χ. Βισχέτες με αρχαιολογικούς -πριν χαι 

μετά τη σύληση- θησαυρούς στην κατεχόμενη ;κύπρο, με μουσική κατεχόμενων 

περιοχών με ιΒιάζουσες φωνές (π.χ. χαρπασίτιχη χ.ά.), με τους χυπριαχούς 

αρχαιολογικούς θησαυροός στα ξένα μουσεία, με βιβλιογραφία για την αρχαία, 

αλλά χαι τη νεότερη Κόπρο, με τις Βεχάaες Βιατριβές των ξένων για την J(όπρο, 

καθώς χαι με την άνετη αναΒlφηση χυπριαχών αρχειακών πηγών (αρχαίας 

χυπριαχής ιστορlας, γραμματεlας, φιλοσοφίας, επιστημών), παλιότερης και τρέ

χουσας κυπριακής βιβλιογραφ(ας κτλ.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 258 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο στις 26 Οκτωβρίου 1989. 
((Στα Κούκλια έχουν χτιστεί σε συνοικισμό προσφυγικές χατοιχίες, χωρ!ς να 

προνοήσουν οι αρμόΒιοι ότι οι πρόσφυγες που έχουν εγχατασταθεl εχεl είναι 

γεωργο( χαι γι / αυτό το λόγο χρειάζονται ταυτόχρονα χαι αποθηχευτιχό χώρο για 
τα προϊόντα τους. Λόγω της έλλειψης του χώρου αυτού υφίστανται ζημιές. 

Πώς σκέφτεται το αρμόΒιο Υπ.ουργε!ο ν 1 αντιμετωπίσει την κατάσταση;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 259 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο στις 26 Οκτωβρίου 1989. 
ι<Πώς σκέφτεται το αρμόδιο τμήμα να βοηθήσει τους φθαρτοπαραγωγούς να 

αντιμετωπ(σουν τις τεράστιες ζημιές που υπέστησαν τα φθαρτά τους στα διάφορα 
χωριά (Κούκλια, Κονιά, Αναβαργός, 'Εμπα, Μεσόγη χ.ά.) από τη χαλαζόπτωση 
που συνέβη στις 5 Οκτωβρίου 1989;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 260 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο στις 26 Οκτωβρίου 1989. 

<<Είναι γνωστό ότι τα 2/3 περίπου των κατοικιών στα Κούχλια έχουν 
απαλλοτριωθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων και οι ένοικοι έχουν υποστεί και 
υφίστανται ακόμη τεράστιες δυσμενείς οικονομικές επιπτώσεις και ταλαιπωρίες, 
Αποφασίστηκε επιτέλους, μετά από πολλές καθυστερήσεις, ο διαχωρισμός οικο
πέδων για παραχώρηση στους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες, αλλά δυστυχώς 
σκοντάφτει η πρόοδος των εργασιών σε γραφειοκρατικές δtαδικασιες και αδικαιο
λόγητη ολιγωρία εκ μέρους των αρμοδιων. Μερικές οικογένειες δυσπραγούν και 
κινδυνεύουν κατοικώντας σε ακατάλληλα υποστατικά. Το λιγότερο μπορεί να 
χαρακτηριστεί ως αστοργία της κυβέρνησης η αδικαιολόγητη παράταση της 
κατάστασης. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πότε επιτέλους θα προχωρήσει στην 

υλοποίηση τόσων υποσχέσεων για στέγαση των άστεγων.... αρχαιόπληκτων 
~ατοίκφν των Κουκλιών. 

Πόση αστοργία ακόμη θα επιδεικνύεται;» 

Ερώτηση με αρ ΕΔ' 261 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο στις 26 Οκτωβρίου 1989. 
((Τα Κούκλια από αμνημονεύτων χρόνων είχαν περιοχές αρδεύσιμες από τον 

ποταμό Διαρίζο. Από τον καιρό της κατασκευής του μεγάλου αρδευτικού έργου 

Πάφου μεγάλες εκτάσεις κατέστησαν ξηρικές. Γι' αυτό δικαιολογημένα οι 
' ' ' ζ ' ' δ ' ή κατοχοι τετοtων κτηματων ητουν την επεκταση της αρ ευτικης περιοχ ς. 

Πώς σκέφτεται η κυβέρνηση να ικανοποιήσει το δίκαιο τούτο αίτημα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 262 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο στις 26 Οκτωβρίου 1989. 
«Τα Χολέτρια είναι νέο χωριό που μετακινήθηκε, στο οποίο σημειώνεται 

αύξηση πληθυσμού. Οι κάτοικοι της κοινότητας αυτής ζητούν: 

( α) Παραχώρηση και δεύτερης αδρανούς γεώτρησης για ύδρευση με σκοπό 

η υπάρχουσα να χρησιμοποιείται μόνο για άρδευση. Αν αυτό υλο

ποιηθεί, οι κοινοτικές αρχές αναλαμβάνουν να κάμουν τη σύνδεση οι 

ίδιες, αφού η κυβέρνηση τους διαθέσει ποσό μόνο .!:5,000. 

Προτίθεται η κυβέρνηση να εξετάσει ευνοϊκά το θέμα τούτο; 

(β) Διαχωρισμό νέων οικοπέδων για ικανοποίηση αυξημένης ζήτησης από 

νεαρά ζευγάρια ή από μετανάστες που επιθυμούν επανεγκατάσταση. 

Επίσης ζητούν την παραχώρηση με ενοικιαγορά κυβερνητικών 

κατοικιών. 

Πώς η κυβέρνηση αντιμετωπίζει το θέμα τούτο;>> 
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Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 263 που υποβλήθηκε από '<Ο~ Βουλευ..-ή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Γεώργιο Παπαδόπουλο σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
((Τα Νέα Χολέτρια είναι γνωστό ότι χτίστηκαν σε έ3αφος ακατάλληλο που 

παρουσιάζει μετακινήσεις και κατά καιρούς το θέμα απασχόλησε και την 

κυβέρνηση και τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Παρά τις επι3ιορθώσεις που έχουν 

γίνει, uπάρχοuv ακόμη μερικές κατοικίες (3 - 4), καθώς και το σχολικό χτ(ριο με 
τους βοηθητικούς του χώρους, που είναι επικίν3υνα και ακατάλληλα για χρήση. 

Πότε σκέφτεται η κυβέρνηση να αντιμετωπίσει το όλο πρόβλημα κι ι3ιαίτερα 

εκείνο του σχολείου που είναι πιο επείγον;>> 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 264 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ..-ή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
«Η κοινότητα Σαλαμιούς υποβάλλει αίτημα για την τοποθέτηση μιας ακόμη 

νοσοκόμας στο νοσοκομείο της κοινότητας, έτσι που να μην παραμένει κενό, όταν 

ο γιατρός μαζί με τη μοναδική νοσοκόμα που υπάρχει τώρα πραγματοποιούν 

περιοδεία στα γύρω χωριά. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου "Υπουργείου;>) 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 265 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ..-ή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο "Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα τεθεί σε 

λειτουργία η διάτρηση που υπάρχει στην τοποθεσία 'Καμινούδια' κοντά στον 

ποταμό Διαρίζο, για άρδευση φυτειών που ανήκουν σε γεωργούς της κοινότητας 

Μεσάνων.» 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 266 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ..-ή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
«Οι αμπελουργοί ζητούν επέκταση της παραχώρησης επιχορηγημένων κιβω

τίων σε όλους τους αμπελουργούς. 

Ποια η σχετική θέση του αρμόδιου "Υπουργείου;» 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 267 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ..-ή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
«Πότε ο Κ.Ο.Α. θα 3ώσει οικονομική βοήθεια στο Συμβούλιο Βελτιώσεως 

Σαλαμιούς, για να προχωρήσει στην εκτέλεση βελτιωτικών έργων στο γήπεδο της 

κοινότητας;)> 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 268 που υποβλήθηκε από ..-ο Βουλευ..-ή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρίου 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο "Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πού βρίσκεται 

το θέμα εγκατάστασης τηλεφώνων στα σπίτια στις κοινότητες Αρμίνου, Μεσάνων 

και Σαλαμιούς. 

Συναφώς αναφέρεται ότι ο Πρόε3ρος της Δημοκρατ(ας, σε πρόσφατη 

επίσκεψή του στην περιοχή, έδωσε οδηγίες όπως η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

προχωρήσει στην εγκατάσταση τηλεφωνικού δικτύου, χωρίς να αναμένει την 

κατασκευή του δρόμου.» 

Ερώ..-ηση με αρ. ΕΔ' 269 που υποβλήθηκε από ..-ο Βουλευ..-ή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 26 Οκ..-ωβρlου 1989. 
«Παρά την υπόσχεση που δόθηκε από τον Ιανουάριο του 1989 από τους 

αρμοδίους για ευθυγράμμιση της κοίτης του ποταμού Διαρίζου κοντά στην 
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κοινότητα Αρμ(νου, εντούτοις μέχρι σήμερα τούτο δεν έγινε, με αποτέλεσμα ο 

επερχόμενος χειμώνας να απειλε( τους γεωργούς-ιδιοκτήτες των παραποτάμιων 

περιουσιών με νέες καταστροφές. 

Κατόπιν τούτου καλείται το αρμόδιο ίπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα 

για τα εξής: 

1) Γιατί αθετήθηκε η υπόσχεση εκτέλεσης του πιο πάνω έργου; 

2) Πότε θα εκτελεστεί τούτο;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 270 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 26 Οκτωβρίοu 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο ίπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιο χρονο

διάγραμμα υπάρχει για την κατασκευή του δρόμου Πάφοu-Αρμίνου. Συναφώς 

αναφέρεται όη ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έδωσε ρητή υπόσχεση κατασκευής 
• • ό • ψ• • 

του πιο πανω εργου, σε πρ σφατη επισκε η του στην περιοχη.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 271 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 26 Οκτωβρίοu 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο ίπουργείο να πληροφορ-,\σει το Σώμα η χρονο

διάγραμμα υπάρχει για "t'ην κατασκευή φράγματος για την κάλυψη των αρδευτι

κών αναγκών των κοινοτήτων Αρμίνου, Μεσάνων κ.ά. και πού ακριβώς θα 

κατασκευαστεί το φράγμα μετά την ακύρωση προηγούμενης απόφασης για 
κατασκευή του στην τοποθεσία 'Πλατύ'.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 272 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ στις 27 Οκτωβρίοu 1989. 
«Πολλές διαμαρτυρίες άρχισαν να ακούονται από τις 270 οικογένειες, οι 

προστάτες των οποίων απολύθηκαν τον περασμένο Ιούλιο από τις Ελληνικές 

Χημικές Βιομηχανίες έπειτα από Διά"t'αγμα για εκκαθάριση της πιο πάνω 

εταιρείας. 

Οι άνθρωποι αυτοί, που έχασαν τη δουλειά τους από τη μια μέρα στην άλλη, 
δικαιούνται ορισμένες αποζημιώσεις. Έχουν να παίρνουν χρήματα για τις 

προειδοποιήσεις τους, τη διαφορά 13ου μισθού, το φιλοδώρημά τους και άλλα. 

Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις κατέθεσαν αγωγή εναντίον της εταιρείας, 

αλλά η δίκη δεν έχει ακόμη οριστεί, με αποτέλεσμα οι εργατοUπάλληλοι που 

απολύθηκαν να διαμαρτύρονται και να διερωτώνται γιατί σημειώνεται αυτή η 

καθυστέρηση. 

Επειδή υπάρχουν φόβοι πως θα συμβεί ό,τι και με την εταιρεία Αμιάντου και 

επειδή η αγωνία των απολυθέντων είναι δικαιολογημένη, καλείται το αρμόδιο 

ίπουργείο να πληροφορ-,\σει τη Βουλή πού βρίσκεται το όλο θέμα.» 

Ερώτησ'ij με αρ. ΕΔ' 273 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 27 Οκτωβρίοu 1989. 

« 'Οπως ψες μεταδόθηκε κι από ειδικό πρόγραμμα της κυπριακ-,\ς τηλεόρασης 
κι όπως γράφτηκε και στον ελλαδικό τύπο, σε πρόσφατο πλειστηριασμό των 

Σόθμπυς στο Λονδίνο τούρκικη αντιπροσωπεία -με επικεφαλής τον ίδιο τον 

Υπουργό Πολιτισμού της Τουρκίας, τον οποίο πλαισίωνε κλιμάκιο κ_αθηγητών 

Πανεπιστημίου- αγόρασε, ανεβάζοντας τις τιμές (ανάμεσα στις εκπλειστηρια

σθείσες 1,500 παλιές εκδόσεις, από το 160 αιώνα ως τις αρχlς του 20ού) και 150 
βιβλία περί Κύπρου, που είτε γινόταν σε μεγάλο μέρος τους αναφορά για την 
Κύπρο είτε αναφέρονταν αποκλειστικά σ 1 αυτή. 
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Ερωτάται γι' αυτό το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Περιήλθε σε γνώση του ο πλειστηριασμός; Αν ναι, πότε; Πριν ή μετά τη 
λήξη του; 

2. Εν8ιαφέρθηκε να πληροφορηθεί για τα υπό πλειστηριασμό βιβλία, πολλά 
από τα οποία ενδεχομένως ελλείπουν από τις βιβλιοθήκες μας; 

3. Δε θα 'πρεπε τέτοιες εκδόσεις ν' αγοράζονται για εμπλουτισμό των 

κυπριακών βιβλιοθηκών κι ιΟιαί.τερα της υπό σύσταση κρατικής βιβλιοθήκης; Και 

4. Ενόψει του γεγονότος που μνημονεύσαμε, σκοπεόει -τουλάχιστο στο 

μέλλον- να παρευρίσκεται ή να εκπροσωπε(ται σ' ανάλογους πλειστηριασμούς, 

έτσι που οι σπάνιες περί. Κύπρου εκδόσεις να μη χάνονται (και μάλιστα οριστικά 

κι ανέκκλητα) για την Κύπρο;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 274 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 30 Οκτωβρίου 1989. 

«Την ανάγκη για διεύρυνση, εκβάθυνση και στεγανοποίηση -με κατασκευή 

τοίχων αντιστήριξης- (προς την πλευρά τουλάχιστο της κατοικημένης περιοχής) 

της κοίτης του ποταμού Κλήμου, γιατί λ6γω των πρόσφατων καταρρακτωΟών 

βροχών τέθηκε σε 8οκιμασ(α η ομώνυμη ακριτική περιοχή (κιν8όνεψαν ζωές και 

σπίτια), μας ανέφεραν χτες (29.10.89) οι κάτοικοί της, όταν, συνοΟευόμενοι από 
μέλη του Δημοτικού Συμβουλlου και άλλους κατοίκους, επισκεφθήκαμε την 

περιοχή. 

Οι κάτοικοι πρόσθεσαν πως η περσινή θετική ενέργεια του καθ.αρισμού της 

κοίτης του ποταμού συνοΟεύτηκε και από παράλληλη αρνητική: J(λε(στηκε, 

εντελώς αΟιανόητα, ένα από τα Ουο παράλληλα κανάλια απορροής του νερού και 

μάλιστα ανορθόΟοξα κείνο που βρίσκεται προς την πλευρά της νεκρής ζώνης. 

Έτσι οι κάτοικοι, που συμπτωματικά Οεν πλήγηκαν καίρια από τις 

πλήμμυρες -μολονότι κινΟύνεψαν, επανατονίζεται, άμεσα- γιατί προνόησαν και 

κατασκεύασαν με Οική τους πρωτοβουλία επιχωματώσεις, ζητούν την άμεση 

προώθηση των πιο πάνω έργων με την παρέμβαση των Ηνωμένων Εθνών (μιας 

και βρίσκονται στη νεκρή ζώνη τα υπό κατασκευή έργα) και παράλληλα την 

άμεση λήψη μέτρων, πάλι με την παρέμβαση των Ηνωμένων Εθνών, για ομαλή 

εκροή των νερών του Κλήμου σε παρακείμενο της ΤΟΥΡΔ ΥΚ ποταμό, που 

ΟιακλαΟώνεται στις περιοχές Μιντζέλι, Κιόνελι και αλλού. 

Τέλος οι κάτοικοι ζητούν την ανάληψη σειράς από μέτρα για ανάκαμψη και 

αναζωογόνηση της ακριτικής περιοχής. 

Πώς αντικρίζει τα αιτήματα το αρμόΟιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση μ~ αρ. ΕΔ' 275 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 30 Οκτωβρίου 1989. 

«Το Υπουργικό Συμβούλιο έχει από τον περασμένο Μάη αποφασίσει να 
καταθέσει νομοσχέΟιο για μείωση του ορίου συνταξιοΟότησης των γυναικών από 

το 660 έτος στο 630. 
ΕπειΟή για το θέμα Οεν έχει γίνει έκτοτε καμιά ενημέρωση, παρακαλείται το 

αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Πού βρίσκεται -σε ποιο, συγκεκριμένα, ΟιαΟικαστικό στάΟιο- το όλο θέμα; 

11. Αν και πότε υπολογίζεται να κατατεθεί το σχετικό ΎομοσχέΟιο στη 

Βουλή. 
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Το ίδιο εξάλλου Υπουργείο παρακαλε(ται να ενημερώσει τη Βουλή αν και 

πότε θα ανταποκριθεί στο αίτημα των εργατικών ομοσπονδιών για μείωση του 

ορίου αφuπηρέτησης και της τάξης των οικοδόμων, μιας και το επάγγελμά τους 

είναι αυταπόδεικτα και σκληρό και ανθυγιεινό και -σύμφωνα με πρόσφατες 

διεθνείς ιατρικές στατιστικές- ο μέσος όρος ζωής των σκληρά εργαζόμενων 

επαγγελματιών είναι αισθητά μικρότερος από αυτόν των μεσοαστικών 

στρωμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 276 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοtl στις 30 Οκτωβρίοu 1989. 

«Η Κυπριακή Βιβλιοθήκη χρειάζεται: 

1. Στελέχωση -παρά τις φιλότιμες προσπάθειες του υπάρχοντος προσωπικού, 
ενός διευθυντή κι ενός υπαλλήλου- με τρεις ακόμα υπαλλήλους για το δανειστικό 

της τμήμα, το αναγνωστήριο και για την κα:ταγραφή των εισερχόμενων βιβλ(ων. 

2. Ηλεκτρονικό υπολογιστή για καταγραφή κι ευρετηρίαση των βιβλίων της 
βιβλιοθήκης (τόσο των υπαρχόντων όσο και των νεοεισερχομένων), καθώς και των 

χειρογράφων και ταινιών τόσο εκείνων που προσωπικά τους παραδώσαμε, όσο και 

των άλλων που μελλοντικά θα τους παραδοθούν. 

3. Φωτοτυπική μηχανή για χρήση των ερευνητών, και 

4. Σταθερό σύστημα θέρμανσης, βασικιf για τη διατήρηση των βιβλίων. 

Πώς αντικρίζει τα αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο; 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 277 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ιις κ. Πέτρο Στuλιιιvοtl στις 31Οκτωβρίοu1989. 

«Εκτός από τις ακριτικές κοινότητες για τις οπο(ες ορθά το κράτος 

αποφάσισε να πάρει μέτρα για ενίσχυσή τους, πολλές άλλες περιοχές (οδοί 

βασικά) του Δήμου Λευκωσίας (στον 'Αγιο Κασσιανό, στο Καϊμακλί, στο Βόρειο 

Πόλο κ.α.), καθώς και άλλων δήμων της Μείζονος Λευκωσίας {π.χ. στον 'Αγιο 

Δομέτιο και 'Αγιο Παύλο), είναι φύσει ακριτικές. Κι αυτό γιατί εφάπτονται με 

φυλάκια κι υφίστανται ζημιές (από ανταλλαγές πυροβολισμών ή ασκήσεις κι 

εκρήξεις). 

Δειγματοληπτικά και μόνο παραθέτουμε τέτοιες οδούς: Δάμωνος, Χαρίλαου 

Μιχαήλ, Λάμπρου Πορφύρα, Χιλής, τμήμα της lλαρίωνος κ.ά. (στο Καϊμακλί και 

Βόρειο Πόλο), Μιχαλάκη Καραολή, Αντρέα Κάρυου, Πριάμου, Συρακουσών, 

Βαλέστα, Ιουστινιανού, Κλήμου, Θησέως, Εγγλέζου, Γεωργ(ου Τουμάζου, Ανδρέα 

Πατσαλίδη, Έκτορος, Μιχ. Κουτσόφτα, Υμηττού, Ηρακλείου, Πλούτωνος, κ.ά. 

(στον 1 Αγιο Δομέτιο και 'Αγιο Παύλο) και Αγαμέμνονος, Αγίου Γεωργ(ου, 

Αυτοκράτειρας Θεοδώρας, Αξιοθέας, Αγίου Κασσιανού κ.ά. (στη Χρυσαλινιώ

τισσα - 'Αγιο Κασσιανό). 

Δε θα 'πρεπε το αρμόδιο Υπουργείο να συστήσει εξεταστική επιτροπή, που 

να καθορίσει και στην προκείμενη περίπτωση αυστηρά και αντικειμενικά. κριτήρια 

για υποβοήθηση των κατοίκων των ακριτικών αυτών περιοχών;» 

Ερώτηση με ιιρ. ΕΔ' 278 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέιι Δημητρίοu στις 2 Νοεμβρίοu 1989. 

«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει 

το καυτό πρόβλημα του Συνεργατικού Ταμιευτηρίου 1 Αχνας, το οποίο εξαιτίας 

παγοποιημένων προπολεμικών χρεών επιβαρύνεται με τόκους ύψους ί80,ΟΟΟ 

ετησίως, πράγμα που του στερεί την ευχέρεια δανεισμού προς τους αγρότες κατά 

μισό σχεδόν εκατομμύριο λίρες.)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 279 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ!οu 1989. 
({Πολλοl παραyωyο( ελαιόλα8ου, ενώ πλησιάζει το τέλος του 1989, Οεν έχουν 

ακόμα πληρωθε( για το λά8ι που έχουν παρα8ώσει στο ΣΕΚΕΠ. Επει8ή αρκετοί. 

από τους πιο πάνω ελαιοπαραγωγούς Οεν έχουν οποιο8ήποτε άλλο εισό8ημα, είναι 

φυσικό να αντιμετωπίζουν σοβαρό οικονομικό πρόβλημα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού οφείλεται η 

πιο πάvω καθυστέρηση και πότε θα πληρωθούν οι ελαιοπαραγωyοt.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 280 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ(οu 1989. 
((Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουρyε(ο να πληροφορ-ήσει το Σώμα πώς αντικρίζει 

το Οίχαιο αίτημα της κοινότητας Λάσας για παροχfι οικονομικής αρωy-ής στην 

επέκταση της ηλεχτρο8ότησης στην οικιστική περιοχή 1 'Αyιος Κορνούτας '». 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 281 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ!οu 1989. 
«Η μικρή και φτωχή κοινότητα Δρύμου εγείρει αίτημα μείωσης της 

σuvεισφοράς της στην εκτέλεση κοινοτικών έργων στο 1/6. Πώς αντιμετωπ(ζει το 
αρμό8ιο Υπουργε(ο το λογικό και 8(καιο αυτό αίτημα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 282 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ!οu 1989. 

ι<Η κοινότητα Δρόμου εγε(ρει αίτημα βελτ(ωσης του υφιστάμενου Ορόμου που 

συν8έει την κοινότητα με τη Γιόλου. Πώς αντιμετωπίζει το αρμό8ιο Υπουργε(ο. το 

λογικό αυτό αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 283 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ(οu 1989. 
«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

εκτελεστεί το ο8ικό έργο Λά.σας - Σαραμά. που είναι ζωτικής σημασίας για την 

κοινότητα, 8ε8ομένου ότι αποτελεί τη μονα8ική προσπέλαση προς τις περιουσlες 

που τυγχάνουν γεωργικής εκμετάλλευσης από τους αγρότες της κοινότητας.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 284 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ!οu 1989. 
«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργεlο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

εκτελεστούν τα βελτιωτικά. έργα στο Δημοτικό Σχολείο Λάσας και ποό οφε(λεται 

η μέχρι σήμερα καθυστέρηση, αφού η απόφαση επι8ιόρθωσης ε(ναι από πολλού 

ειλημμένη.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 285 ποu uποβληθήκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ!οu 1989. 

«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να· πληροφορήσει το Σώμα γιατl μέχρι 
τώρα Οεν κατασκευάστηκε ο Ορόμος Σίμου-Σκά.ρφους παρά. την ύπαρξη της 

σχετικής πίστωσης και πότε θα κατασκευαστε!.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 286 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 2 Νοεμβρ(οu 1989. 
«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

εκτελεσθούν τα βελτιωτικά έργα στο Ορόμο Δρυνιά.ς - Δρόμου.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 287 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πιiφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 2 Νοεμβρίου 1989. 

<CH κοινότητα. Δρυνιάς εγείρει αίτημα. μείωσης της συνεισφοράς της στην 

εκτέλεση κοινοτικών έργων. Δεδομένου ότι πρόκειται για. πτωχή και μικρή 

κοινότητα. 1 ερωτάται το αρμόδιο 1'ποuργείο πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό 
αίτημα.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 288 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πιiφου κ. Γιαννdκη Ομήρου στις 2 Νοεμβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο 1'πουργείο να πληροφορήσει το Σώμα. πότε θα 

εκτελεστεί το έργο παροχής πόσιμου νερού προς την κοινότητα. Σίμου. 1'πο

γραμμίζετα.ι ότι επί τούτου υπάρχει προσωπική υπόσχεση του Προέδρου της 

Δημοκρατίας σε επίσκεψή του στην κοινότητα. το φετινό Πάσχα..>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 289 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 2 Νοεμβρίου 1989. 

«Ερωτάται το αρμόδιο 1'πουργείο να πληροφορήσει το Σώμα. πότε θα 

ολοκληρωθεί η κατασκευή του δρόμου Σίμοu-Κουγιούκα.ς.» 

Ερώτηση με το αρ. ΕΔ' 290 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 2 Νοεμβρίου 1989. 

{(Όπως είναι γνωστό, στο παλιό λιμάνι της Λεμεσού υπάρχει οξύ πρόβλημα 

χώρου για το\ι ελλιμενισμό μικρών σκαφών. 

Πριν από ένα περίπου χρόνο ιδιωτική εταιρεία ζήτησε να της παραχωρηθεί 

χώρος στην παραλία για την κατασκευή μικρής σύγχρονης μονάδας ναυπηγείου 

(καρνάγιο), όπου θα επιδιορθώνονται ή και θα κα:τασκευάζονται αλιευτικά και 

άλλα σκάφη βάρους μέχρι 400 τόνους. 

Η κατασκευή του μικρού αυτού ναυπηγείου, αφενός θα βοηθήσει μερικώς στην 

εξασφάλιση χώρου για ελλιμενισμό περισσότερων σκαφών, αφού θα μετακινηθούν 

τα υπό επιδιόρθωση σκάφη που παραμένουν ακίνητα μέσα στο λιμάνι για αρκετό 

χρόνο, και αφετέρου θα πάψουν οι ταλαιπωρίες εκείνων που είναι υποχρεωμένοι να 

μεταφέρουν τα σκάφη τους στην Ελλάδα για επιδιόρθωσή και θα εξοικονομηθεί 
συνάλλαγμα. 

Παρόλο που οι διαπραγματεύσεις μεταξύ των εν8ιαφερόμενων μερών έχουν 

προχωρήσει αρκετά και συμφωνήθηκε και ο χώρος που θα παραχωρηθεί, κάπου 

μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού, εντούτοις παρατηρείται ακόμη μεγάλη καθυ

στέρηση και στασιμότητα. 

Καλείται το αρμό8ιο 1'πουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού βρισκεται το 

όλο θέμα και γιατ( παρατηρείται τόση καθυστέρηση.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 291 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. ΠΙ:τρο Στυλιανού στις 3 Νοεμβρίου 1989. 

«Όπως είναι γνωστό, η έκθεση U.N.D.P. (που περιλήφθηκε σε σχετική 

Ι:ντυπη Ι:κδοση με ημερομηνία Νιόβρης του 1987 της πιο πάνω υπηρεσίας) 

8ιαλαμβάνει εισηγήσεις για αναπαλαιώσεις της εντός των τειχών Λευκωσίας και 

συγκεκριμένα: 

1. Της Χρυσαλινιώτισσας με 8απάνη 4 εκατομμυρίων 8ολαρίων {σχέ8ιο που 
ήδη προ.ωθείται με τη βοήθεια του U.N.H.C.R.- United Nations High 
Commission for Refugees). 

2. Του Αράπ Αχμάτ στον κατεχόμενο τομέα της Λευκωσίας με 8απάνη 2,5 
εκατομμυρίων δολαρίων (σχέδιο που προωθείται με τη βοήθεια του U.N.H.C.R). 
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3. Της Αγια-Σοφιάς και της γύρω περιοχής με 8απάνη 6 εκατομμυρ(ων 

8ολαρ(ων. 

4. Των εvετιχώv τειχών της Λευχωσ!ας και των προμαχώνων με Οαπάνη 2,5 
εκατομμυρ(ων Βολαρ(ων. 

Η έκθεση εισηγε(ται επ(σης: 

1. Την πεζο8ρόμηση των ο8ών Λή8ρας και Ονασαγόρου (με Βαπάνη που θα 
καλυφθε( από την ΕΟΚ ύψους 2,5 εκατομμυρ(ων Βολαρ(ων). 

2. Την ανα8ιαμόρφωση της Λεωφόρου Κερύνειας με Βαπάνη 860 χιλ. 

8ολαρ(ων. 

3. Την επέκταση της Πλατείας Ελευθερ(ας με Βαπάνη 2,5 εκατομμυρ(ων 
8ολαρ(ων. 

4. Τη δημιουργία εμπορικού κέντρου στην ελεύθερη Λεuκωσ!α με Οαπάνη 25 
εκατομμυρ(ων Βολαρ(ων. 

5, Τη δημιουργία κεντριχόύ εμπορικού κέντρου στον τουρχοχρατούμενο τομέα 
της Λευκωσ(ας με Βαπάνη 4 εκατομμυρ(ων Βολαρ(ων. 

Προβλέπει επ(σης τη Βημιουργ(α χώρων στάθμευσης, αλλαγή Βρόμων, την 

αναΟιαμόρφωση του τοπ!ου στην κοίτη του ΠεΟιαίου κτλ. 

Καλείται το αρμόΟιο Υπουρyε(ο να κατατοπίσει το Σώμα πώς προσεγγίζει 

το θέμα, όσον αφορά τουλάχιστον τις ελεύθερες περιοχές.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 292 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 6 Νοεμβρίου 1989. 

ι<Ο Ορόμος που συνΟέει το συνοικισμό Βρυσούλλων με το Φρέναρος, μήκους 

πέντε περtπου χιλιομέτρων, έχει χαταντ-/ισει πραγματική λαιμητόμος με τα συχνά 

σοβαρά και θανατηφόρα 8υστυχήματα. 

Ο δρόμος είναι πολό στενός και η :κατάστασή του πολύ κακή. ΕΟώ και χρόνια 

κάθε φθινόπωρο η επαρχιακή Οιοί:κηση Αμμοχώστου τοποθετεί χώμα στα παγ:κέτ

τα του Ορόμου που με τις πρώτες βροχές γίνεται λάσπη και φθεlρεται. 

Ο Βρόμος αυτός χρησιμοποιε(ται καθημερινά από χιλιά8ες εργαζομένους στην 

τουριστική βιομηχανία Αμμοχώστου και από πολλά τουριστικά λεωφορεία. 

Για τους πιο πάνω λόγους η ευθυγράμμιση, διαπλάτυνση και σηματοΟότηση 

του πιο πάνω Ορόμου θεωρείται επείγουσα ανάγκη και ερωτάται σχετικά ο 

Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων να ενημερώσει τη Βουλή εάν και πότε 

προγραμματίζεται η εκτέλεση των αναγκαίων εργασιών.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 293 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 6 Νοεμβρίου 1989. 
<<Στην κοινότητα και το συνοικισμό ΛειβαΟιών Λάρνακας έχουν εξαπλωθεί 

επι:κίνΟυνα οι ποντικοί και οι νυφίτσες, τόσο στους :κατοικημένους χώρους όσο και 

στα χωράφια και τις μάντρες των :κτηνοτρόφων. 

Παράλληλα, τους τελευταίους τρεις μήνες έχουν σημειωθεί στα Λειβάδια 

πάνω από είκοσι :κρούσματα τύφου, γεγονός που προκάλεσε μεγάλη ανησυχία 

στους κατοίκους, γιατί μπορε( να σχετίζεται με τον πολλαπλασιασμό των 

τρωκτικών. 

Στο αlτημα των τοπικών αρχών να ληφθούν μέτρα για την αντιμετώπιση της 

:κατάστασης απάντησε το Υπουργείο Γεωργίας και το Υπ~υργείο Υγείας, το 
πρώτο ότι Οεν είναι αρμόδιο και ότι παραχωρεί φάρμακα μόνο για γεωργικούς 
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σκοπούς και το δεύτερο επίσης ότι δεν ε(ναι αρμόδιο και ότι η ευθύνη ανήκει στην 
κοινότητα. 

Στο μεταξύ, οι ποντικοί πολλαπλασιάζονται ραγδαία, οι κάτοικοι ανησυχούν 
και το πρόβλημα επιδεινώνεται ελλείψει αρμ·όδιου παράγοντα. 

Γι' αυτό, και ύστερα από τις απαντήσεις των 'αναρμόδιων' Τπουργείων, 

καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή ποιο Τπουργείο είναι αρμόδιο να 
αντιμετωπίσει τον επικίνδυνο πολλαπλασιασμό των ποντικών στα Λειβάδια και 
τους κινδύνους επιδημιών που αυτός συνεπάγεται.)> 

Ερώτηση με α~·ΕΔ' 294 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέpέίaς_Δευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 6 Νοεμβρίου 1989. ·-... 
«Ενώ παλιότερη (επί διακυβέρνησης Κυπριανού) υπουργική απόφαση καθόρι-

σε ανώτατο όριο φοίτησης (στο γυμνασιακό και λυχειακό κύκλο) τον αριθμό των 

35 μαθητών κατά τμήμ~; τώρα -πρόσθετα από το γεγονός πως ο αριθμός αυτός 
ξεπεράστηκε σε 8 τουλάχιστο περιπτώσεις (6 στο Πλατύ, στη Β Γυμνασ(ου, χαι 2 
σε Γυμνάσιο της Πάφου), το ανησυχητικό ε[ναι πως το φαινόμενο τείνει να 
καταντήσει Μέσος Όρος (χι όχι οροφή), μ 1 αποτέλεσμα τις γνωστές χαι 
προφανε(ς αρνητικές επιπτώσεις στα εχπαι3ευτιχά. μας πράγματα. Παράλληλα 
χαι με βάση στοιχεία που μας 3όθηχαν, ενώ ο συνολικός φετινός αριθμός των 

μαθητών αυξήθηκε (κατά τρεις τουλάχιστο χιλιά3ες), 3εν αυξήθηκε ανάλογα χι ο 
αριθμός μαθητών χαι τμημάτων, όπως χι η ΟΕΑΜΕΚ με επανειλημμένα 

υπομνήματα επισήμανε. 

Πώς αντιμετωπίζει τα 3ύο αυτά συναφή προβλήματα το αρμό3ιο Τπουργείο;» 

Ερώτησ~ με αρ. ΕΔ' ~95 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφερειας Δευκωσιας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 6 Νοεμβρίου 1989. 

1«Π~ραχαλεlται το αρμό3ιο Τπουργείο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής 
χατα ποσο το πρόγραμμα για την κατασκευή του τόσο ζωτικού 3ρόμου Λευχω
σίας-Κοχχινοτριμιθιάς (που προφορικά μας έ3ωσε το αρμό3ιο Τπουργείο χαι που 
3ημοσιοποιήθηχε) εξελίσσεται ομαλά ή αν προσκρούει, σύμφωνα χαι με σχετικές 
πληροφορίες, σε κάποια εμπό3ια που 3εν έχουν σταθμιστεί (χαι αν ναι, σε ποια).» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 296 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 6 Νοεμβρίου 1989. 

((Παρακαλείται το αρμό3ιο Τπουργέίο να ενημερώσει το Σώμα αν -σταθμί

ζοντας χι επιμετρώντας: το αιωνόβιό του, την προσφυγική του ι3ιότητα, το λευκό 

μητρώο του, τη νομολογία, το κοινό περί Δικαίου αίσθημα, τις συνθήκες κάτω 

από τις οποίες έχει 3ιαπραχθεί το α3ίχημα χτλ. -στοχοθετεί να εισηγηθεί στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας την εφαρμογή του δικαιώματος αναστολής της ποινής

( της δίμηνης φυλάκισης) που επιβλήθηκε από το Επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού 
στην περίπτωση του 96χρονου πρόσφυγα από τη Λάπηθο χαι τώρα στη Λεμεσό, 

Κυπριανού Παρτάση, για άρνηση εκτέλεσης 3ιατάγματος χατε3άφισης της 
μάντρας του στη Μουτταγιάχα. 

Ενόψει των πιο πάνω 3ε θα πρέπει να ληφθούν κάποια θεσμικά μέτρα ή/χαι 

να 3οθούν κάποιες συναφείς συστάσεις, σε τρόπο ώστε μελλοντικά τέτοιου εί3ους 

προσαγωγές σε 3ίχες χαι (αναπό3ραστες ίσως) χατα3ίχες, που εξεγείρουν το 

λαϊκό αίσθημα, οριστικά ν 1 αποφεύγονται;)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 297 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ, Αυγερινό Παπαρέ στις 5 Νοεμβρίου 1989. 

«Με την χατασχευ-ή του υπεραστικού Ορόμου παράλληλα προς το νέο λιμάνι 

της Λεμεσού δημιουργ>]θηχε χρόνιο πρόβλημα από τα λιμνάζοντα σε παραχε(μενο 

αυλάκι της περιοχής νερά. 

Το αυλάκι σταΟιαχά μετατρέπεται σε έλος γεμάτο καλάμια χαι σε μόνιμη 

εστlα μόλυνσης ολόκληρης της περιοχ-ής. Εκατομμύρια χουνοόπια εχχολάπτονται 

μέσα στους χαλαμιώνες,τα οπο!α κατάντησαν μάστιγα για ολόκληρη την κοινό

τητα Ζαχαχίου χαι ιΟιαίτερα γι' αυτούς που χατοιχούν κοντά στο αυλάκι. 

Έγιναν πάρα πολλά Οιαβήματα μέχρι τώρα, τόσο για την καταπολέμηση 
των χουvουπιών όσο χαι για την εξεύρεση τρόπων Οιοχέτευσης των νερών που 

λιμνάζουν προς τη θάλασσα 1 χωρίς όμως αποτέλεσμα. 
Γι' αυτό καλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

( α) Υπάρχουν τυχόν σχέΟια για τη Οιοχέτευση των νερών που λιμνάζουν 

στην περιοχή προς τη θάλασσα; 

(β) Αν υπάρχουν, πότε θα αρχίσουν τα έργα προς το σκοπό αυτό; Και 

(γ) Μέχρι την χατασχευή των έργων τι μέτρα λαμβάνονται για την 

καταπολέμηση των κουνουπιών, των οποlων μέχρι σήμερα Οεν έγινε 

κατορθωτή η καταπολέμηση;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 298 που υποβλήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μαθηκολώνη, Αντώνη Ανδρέου και 

Ανδρέα Γεωργίου στις 11 Νοεμβρίου 1989. 

«Η κοινότητα του Αγlου ΘεοΟώρου Λάρνακας έχει για πολλά χρόνια 

παραμεληθεί με αποτέλεσμα να μην αξιοποιείται σωστά χαι προς το γενικότερο 

συμφέρον της οικονομίας η φιλοπρόοΟος προσπάθεια των χατοtκων της για 

ανάπτυξη της περιοχής. 'Αξονας της προσπάθειας για επlλυση των προβλημάτων 

της κοινότητας είναι η βελτlωση του οΟικού Οιχτύου χαι κυρlως των OUo Ορόμων 
που οΟηγούν ο μεν ένας από τον κύριο Ορόμο Λάρναχας-J(οφ(νου-Λεμεσού προς 

'Αγιο ΘεόΟωρο και ο άλλος από 1 Αγιο ΘεόΟωρο προς παραλία Ζυγίου. 

Και ερωτάται ο αρμόΟιος Υπουργός, ο οποίος όχι μόνο κοινωνός είναι των 

προβλημάτων, αλλά έχει Οώσει και χατά καιρούς σχετικές υποσχέσεις, να 

πληροφορ"ήσει τη Bouλ>j: 

α) Εάν και πότε θα τελειώσει ο Ορόμος που οΟηγεt προς τον 'Αγιο 

ΘεόΟωρο. 

β) Εάν χαι πότε θα κατασχευασθεt ο Ορόμος που οΟηγεί από τον 'Αγιο 

ΘεόΟωρο προς παραλlα Ζυγίου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 299 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 7 Νοεμβρίου 1989. 

«Την έλλειψη χι απλής, έστω, σηματοΟότησης της στροφής από τον παλιό 

Ορόμο Λευκωσίας-Λεμεσού προς την κοινότητα Ποταμιάς (μετά την πρόσφατη 

Οιάνοιξη του Ορόμου, παρά τον ανεγερθέντα βιολογικό σταθμό Αγ. Σωζομένου, 

που ενώνει την κοινότητα με τον παλιό κύριο Ορόμο που συνΟέει τις Ουο πόλες) 

υπογράμμισαν στην παγχοινοτιχή συγκέντρωση στις 3.11.89 οι παραιτηθείσες 

(για τους γνωστούς λόγους) χωpιτιχές αρχές (ελληνοκυπριακή χαι τουρχοκυ

πpιαχή) της Ποταμιάς, έλλειψη που οΟήγησε" χαι μερικούς από τους βουλευτές που 
επισχεφτ6μασταν την ίΟια νύχτα την Ποταμιά να Οιανύσουμε τη σχετική 

απόσταση μέσω Δαλιού. 
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(ι) Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα; 

(ιι) Το θέμα της ελλιπούς ή/και λανθασμένης σηματοδότησης στους 

δρόμους μας εξακολουθε( να μαστίζει Κυπρ(ους και ξένους οδηγούς. 

Μέχρι πότε;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 300 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 7 Νοεμβρίοu 1989. 

«Δημοσιογραφικές πληροφορίες ('Επίκαιρη', 28.10.89) καταγγέλλουν πως 
μέλη της Διεθνούς Ειρηνευτικής Δύναμης χρησιμοποιούν γραμματόσημα των 

βρετανικών βάσεων στην αλληλογραφ(α τους με Κυπρίους και μέσω των κυπρια

κών ταχυδρομείων. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο: 

1. Περιήλθε σε γνώση του η σχε:ιχή καταγγελία της πιο πάνω εφημερίδας; 
και 

2. Αν ναι, ποια μέτρα στοχοθετεί να πάρει για αναστολή της απαράδεχτης 
πρακτικής της Διεθνούς Ειρηνευτικής Δύναμης;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 301 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 7 Νοεμβρlοu 1989. 

((Με την ευκαιρία των εορταστικών εκδηλώσεων για τα 50 χρόνια από τη 
συμμετοχή της Κύπρου στο Β' Παγκόσμιο Πόλεμο και την ίδρυση του Κυπριακού 

Συντάγματος (Οκτώβρης 1939) κι επειδή για τις 40 σχεδόν χιλιάδες Κυπρίους 
στρατιώτες (εθελοντές βασικά) που πολέμησαν ενάντια στο Χtτλεροφασιστικό 

'Αξονα ελλείπουν πληροφοριες (20 χιλιάδες εθελοντές που πολέμησαν στις τάξεις 
του Κυπριακού Συντάγματος, 5 χιλιάδες που κατατάγησαν στην Κυπριακή 

Εθελοντική Δύναμη που καταργήθηκε στα 1943 κι ενσωματώθηκε στο Κυπριακό 
Σύνταγμα, 5 χιλιάδες Κυπρίους της Αιγύπτου και τις 7 χιλιάδες Κυπρίους της 
Βρετανίας, που με νόμο κατατάγησαν στον αντιφασιστικό στρατό), παρακαλείται 

το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί ως κράτος (Κρατικό 

Αρχε(ο ή Υπουργείο) να ζητήσει να ενημερωθεί για τα υπάρχοντα στοιχε(α 

(ονοματεπώνυμο, αριθμό, τόπο προέλευσης, χρόνια υπηρεσίας, τόπους που πολέ

μησε - αγωνίστηκε) από το Υπουργείο 'Αμυνας της Μ. Βρετανίας, μιας και σε 

ιδιωτικούς φορείς (όπως π.χ. στο Σύνδεσμο Πολεμιστών του Β 1 Παγκόσμιου 

Πολέμου) το βρετανικό lπουργείο απάντησε πως μόνο σε κρατικούς φορείς 

παρέχονται τέτοια στοιχεία. 

Τέλος, το ίδιο Υπουργείο παρακαλείται να ενημερώσει το Σώμα αν στοχο

θετεί την αναζ-Jιτηση πρόσθετων στοιχείων (όπως π.χ. φωτογραφικού, κινηματο

γραφικού κι άλλου υλικού) από το πιο πάνω βρετανικό Υπουργείο, μιας και -όπως 

είναι γνωστό - πλείστα από τα στοιχεία αυτά από καιρού εις καιρόν 

καταστρέφονται.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 302 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 8 Νοεμβρlοu 1989. 

<<Σ 'επιτόπια επίσκεψή μας στις 8.11.89 στην κοινότητα Μουτουλλά ενδια
φερόμενοι κάτοικοι μας ανέφεραν πως το Τμήμα Αρχαιοτήτων άρχισε έργα 

συντήρησης κι επισκευής των τριών βυζαντινών παρεκκλησιών της κοινότητάς τους 

(Παναγιάς, Αγ(ου Μάμα και Σωτήρος) με προϋπολογιζόμενη δαπάνη 12.000 χιλ. 
λιρών, από τις οποίες το 50% θα πρέπει -ως είθισται- να καταβληθεί από την 

κοινότητα. 
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Λόγω της γνωστής οιχονομιχής καχεξίας που μαστίζει τις πλείστες ορεινές 

κοινότητές μας (κι ι8ιαίτερα της επαρχίας Λευκωσίας), καθώς και του γεγονότος 
πως χι οι τρεις εκκλησιές συνιστούν εξαίρετα Sείγματα βυζαντινής τέχνης -η 

πρώτη, μάλιστα, του 13ou αιώνα (και ο αρχαιότερος ξuλόστεγος ναός στην 

Κύπρο) έχει περιληφθεί από την Ουνέσκο στον κατάλογο της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Ευρώπης, μ 'αποτέλεσμα να παρουσιάζει (με τις τοιχογραφίες 

της) τεράστιο επιστημονικό και τουριστικό ενSιαφέρον- παρακαλείται το αρμό8ιο 

Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν πpοτlθεται (ανταποκρινόμενο και σε 

σχετική έκκληση των κατοίκων) να μειώσει στο 1/4 την κοινοτική συνεισφορά, αν 
όχι και στην από μέρους του εξ ολοκλήρου ανάληψη των σχετικών (προμνη

σθεισών) 8απανών. 

Ανάλογο πρόβλημα -καταβολής των επιζητούμενων πέντε χιλιά8ων λιρών

αντιμετωπ(ζει κι η πτωχή κοινότητα της Αγίας Ειρήνης Κανναβιών στην 

αναληφθείσα προσπάθεια συντήρησης/επισκευής της βυζαντινής επ(σης (του 17ου 

αιώνα) ομώνυμης εκκλησιάς της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 303 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 9 Νοεμβρίου 1989. 

«Οι κάτοικοι της κοινότητας Ασώματου Λεμεσού καταγγέλουν ότι το 

σχολικό χτίριο του Δημοτικού Σχολείου της ε(ναι πεπαλαιωμένο, τελεί.ως 

ακατάλληλο και επιχίν8υνο για τα παι8ιά. 

Αίτημα των κατο(χων είναι η ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου για τη στέγαση 

των μαθητών της κοινότητας. 

Σε επιστολή του το Υπουργείο Παι8ε!ας ύστερα από ερώτησή μας ημερ. 

1.6.87 μας απαντούσε ότι εμελετάτο το εν8εχόμενο συμπλεγματοποίησης του 
Δημοτικού Σχολείου του Ασώματου με το Δημοτικό Σχολείο Ζαχακίου. 

Επει8ή πέρασαν 2 1/2 χρόνια από την απάντηση του Υπουργείου χαι το θέμα 
εξακολουθεί να ':.υπάρχει, ερωτάται χαι πάλι το αρμό8ιο Υπουργείο να πληρο
φορήσει τη Βουλ~ ποια λύση βλέπει για την τακτοποίηση του θέματος.» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 304 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητpίου στις 9 Νοεμβρίου 1989. 

«Πώς η κυβέρνηση αντέ8ρασε στην πειρατική ενέργεια του Ισραήλ εναντίον 

κυπριακού σκάφους χαι σε ποιες παραστάσεις προέβηκε στους Διεθνε!ς Οργανι

σμούς για την προστασία της ελεύθερης ναυσιπλοίας χαι τι μέτρα προτίθεται να 

πάρει;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 305 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητρ{ου στις 9 Νοεμβρίου 1989. 

«0 8ιεθνούς φήμης καθηγητής G. WESTBURY 8ήλωσε ότι το πιο κοινό αίτιο 
για να προσβληθεί κάποιος από καρκίνο είναι το κάπνισμα. 

Ζητούμε από την κυβέρνηση να μας πληροφορήσει για τα μέτρα και την 

αποτελεσματικότητά τους για τον περιορισμό του καπνίσματος, όπως και τα 

πρόσθετα μέτρα που προγραμματίζεται να παρθούν για την αντιμετώπιση της 

τόσο τραγικής 8ιά8οσης του καπνίσματος που μας φέρνει στην πρώτη θέση σε 

παγκόσμια κλίμακα.>> 



709 

Ερώ-<ηση με αρ. ΕΔ' 306 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ-<ή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου σης 9 Νοεμβρίου 1989. 

«Η κοινότητα της Πύλας εκπέμπει σήμα κινδύνου για την κατάσταση που 

επικρατεί εκεί. Όλοι οι κάτοικοί της παραπονοόνται ότι έχουν απομονωθεί και 

αποκοπεί από την υπόλοιπη Κύπρο και αισθάνονται ότι στερούνται τα βασικά 

δικαιώματα και τις ελευθερίες του πολίτη. Συγκεκριμένα, οι κάτοικοι της Πύλας 

παραπονούνται για τα εξής: 

{α) Καθημερινά από τις 10.00 π.μ. μέχρι τις 10.30 μ.μ. η αστυνομία 

κλείνει το δρόμο προς την Πόλα και εμποδίζει όλους τους μη κατοίκους 

να την επισκεφθούν, εκτός αν έχουν Έιδικfι εργασία'. Μάλιστα, 

απωθεί τους ντόπιους και τους ξένους λέγοντάς τους ότι υπάρχουν 

αψιμαχίες 1 φασαρίες, συγκρούσεις, πυροβολισμοί, ότι διεξάγεται 

λαθρεμπόριο και άλλα παρόμοια. 

(β) Είναι αδύνατο να επισκεφθεί κανείς την Πύλα τις ώρες αυτές 1 έστω χι 
αν πηγαίνει σε γάμο ή αρραβώνες. 

(γ) Κανένας έλεγχος δε γίνεται στους εξερχόμενους Τουρκοκυπρίους ούτε 

τους ζητά κανείς ταυτότητα ή άλλα στοιχεία. 

(δ) Ειδικά το χειμώνα το ηλεκτρικό ρεύμα αποκόπτεται συχνά κάθε μήνα. 

(ε) Τα Ηνωμένα Έθνη μετακίνησαν τις πινακίδες της νεκρής ζώνης σε 

βάρος των Ελληνοκυπρίων, χωρίς να ληφθεί κανένα μέτρο ή να γίνει 

οποιοδήποτε διάβημα. 

Με έκπληξη οι κάτοικοι της Πύλας βλέπουν να λαμβάνονται τα μέτρα αυτά 

15 χρόνια μετά την τουρκική εισβολή. 

Όλα αυτά ο·δηγούν σταδιακά αλλά σταθερά στο μαρασμό της Πύλας και με 

την κατάσταση αυτή δεν υπάρχουν κίνητρα, ώστε οι νέοι να παραμείνουν στην 

κοινότητά τους. 

Ως προς το ζήτημα του λαθρεμπορίου, ενώ ειναι γνωστό ότι δε διεξάγεται 

λαθρεμπόριο από τους Πυλιώτες 1 οι οποιοι μάλιστα τάσσονται εναντίον του και 

το καταπολεμούν, και ενώ διεξάγεται λαθρεμπόριο σε ολόκληρη τη γραμμή 

αντιπαράταξης, έχει δημιουργηθε( εσκεμμtνα κακή φήμη για την Πόλα και για 

τους κατοίκους της. Οι Πυλιώτες δεν τάσσονται κατά του ελέγχου και της 

πάταξης του λαθρεμπορίου. Οι κάτοικοι της Πύλας θέλουν τον πλήρη έλεγχο και 

την οριστική πάταξη του λαθρεμπορίου, όχι όμως με τα ημίμετρα που εφαρμό

ζονται σήμερα και που δημιουργούν την εντύπωση ότι κάποιοι θέλουν να 

διευκολύνουν ορισμένους στο λαθρεμπόριο. 

Καλείται λοιπόν το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων; 

(α) Γιατί απαγορεύεται η είσοδος των άλλων πολιτών στην Πύλα; 

(β) Γιατ( η απαγόρευση της εισόδου στην Πόλα γίνεται με την τοποθέτηση 

αστυνομικών στον κύριο δρόμο προς την Πύλα και μάλιστα ορισμένες 

{γ) 

{δ) 

μόνο ώρες; 

Γιατί ελέγχεται ένας μόνο δρόμος, ενώ υπάρχουν άλλοι 3-4 δρόμοι από 
τους οποίους μπορεί κανείς να εισέλθει στην Πύλα ανενόχλητος (μέσω 

Δεκέλειας, Τρούλλων, Ξυλοτύμπου και Ορόχλινης); 

Πώς σχολιάζει το γεγονός ότι τα μέτρα που λήφθηκαν οδήγησαν 

απλώς στον αποκλεισμό της Πύλας και στην αποτροπή των μη 
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λαθρεμπόρων να την επισκέπτονται, ενώ, σύμφωνα με καταγγελίες, το 

λαθρεμπόριο αvθεί; 

(ε) Ποια επιπρόσθετα κίνητρα, εκτός από τη χρηματοδότηση των νεαρών 

ζευγαριών, προτlθεται να δώσει ειδικά στους νέους της Πύλας η 

κυβέρvηση; 

(στ) Πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει την πραγματικά απαράδεχτη αυτή 
χατάσταση;J> 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ '113, ημερομηνίας 7 
Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

''( α) Η επιτόπια παραγωγή μήλων, ροδάκινων χαι αχλαδιών προστατεύεται 

με την απαγόρευση της εισαγωγής φρέσκων φρούτων, ενώ για πλήρη 

προστασία τους δεν περιλήφθηκαν στη συμφωνία για τελωνειακή ένωση 

με την ΕΟΚ, πράγμα που μας επιτρέπει να ακολουθούμε ελεύθερα 

οποιαδήποτε πολιτική κρίνεται σκόπιμη. Εξάλλου το lποuργείο, στην 

προσπάθειά του να βοηθήσει τη διάθεση της παραγωγής αυτής και 

ταυτόχρονα να προστατεύσει την εγχώρια βι~μηχαν(α, δεν παραχωρεί 
άδειες για την εισαγωγή εγκυτιωμένων αχλαδιών και μαρμελάδων; 

παρά μόνο για περιορισμένη ποσότητα ειδικών μαρμελάδων που 

προορίζονται για διαβητικούς. Η εισαγωγή εγκυτιωμένων ροδάκινων 

για χρήση από την κονσερβοποιία αλλά και για λιανική πώληση 

επιτράπηκε, γιατι τα ντόπια δεν προσφέρονται για κονσερβοποίηση. 

(β) Όσον αφορά το θέμα της χυμοποίησης των πιο πάνω φρούτων, 

πληροφορείστε ότι το Υπουργείο θα ζητήσει ξαvά από τις βιομηχαv(ες 

να επανεξετάσουν τη δυνατότητα χυμοποlησης των φρούτων αυτών, 

για vα βοηθηθεί περαιτέρω η aιάθεση της παραγωγής. 

(γ) Τέλος, αναφέρεται ότι οι χονδρικές τιμές των φρούτων είναι ελεύθερες 

και διαμορφώνονται ανάλογα με την προσφορά και τη ζήτηση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1989 ..-ου Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμι..-σα στην ερώτηση ΕΔ' 126, ημερομηνίας 13 
Σεπ..-εμβρίου 1989, ..-ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Σ..-υλιανού. 

((Το lπουργείο, στην προσπάθειά του να περιορίσει τυχόν εκμετάλλευση των 

παραγωγών φρούτων και λαχανικών από τους χονδρέμπορους φθαρτών, κήρυξε τις 

υπηρεσίες που προσφέρουν στον παραγωγό ελεγχόμενες και προτίθεται να 

ετοιμάσει Διάταγμα για την επαναδραστηριοποίηση της Συντονιστικής Επιτροπής 

Ελέγχου Ποιότητας και Τιμών, με βάση το Νόμο περί Εμπορευμάτων και 

lπηρεσιών. Μεταξύ άλλων, το Διάταγμα θα υποχρεώνει τους χονδρέμπορους να 

εκδίδουν εκκαθάριση προς τους παραγωγούς, το αργότερο σε τρεις μέρες. ,,. 
Παράλληλα, το Ιπουργείο μελετά το ενδεχόμενο οργάνωσης των παραγωγών σε 

περιφερειακούς συνδέσμους πάνω σε παγκύπρια κλίμακα, οι οποιοι να αναλάβουν 

την εμπορlα των φθαρτών. Πιστεύεται ότι η δημιουργία τέτοιου είδους συνδέσμων 

θα συμβάλει στην καλύτερη εμπορια των φθαρτών, καθώς επίσης και στην πιο 

αποτελεσματική εφαρμογή της τυποποίησής τους που αvαμφίβολα θα οaηγήσει 

στην ποιοτική βελτίωσή τους και στην εξασφάλιση πιο αμειπτικών τιμών για τους 

παραγωγούς.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ '129, ημερομηνίας 13 
Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

((Μέσα στα πλαίσια της νέας κυβερνητικής πολιτικής για ανάπτυξη της 
υπαίθρου και αποθάρρυνση της αστυφιλίας, η Αρχή Ηλεκτρισμού αναθεώρησε τον 
τρόπο χρέωσης για ηλεκτροδότηση κατοικιών σε αγροτικές περιοχές, σύμφωνα με 
τον οποίο: 

(α) Το κόστος ηλεκτροδότησης κατοικιών σε αγροτικές περιοχές θα είναι 
στις πλείστες περιπτώσεις μειωμένο κατά το ήμισυ και ακόμη χαμη
λότερο, αν υπάρχουν άλλες υπό ανέγερση κατοικίες στην ίδια περιοχή 
οι οποίες θα ηλεκτροδοτηθούν από την ίδια επέκταση του δικτύου. Και 

(β) Θα παρέχονται ευκολίες πληρωμής, εφόσον το επιθυμεί ο αιτητής. Σε 
τέτοια περίπτωση, αφού ο αιτητής πληρώσει μια προκαταβολή, θα 
μπορεί να εξοφλήσει το υπόλοιπο με δόσεις σε 4 χρόνια.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας κ. 

Πανίκου Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ '151, ημερομηνίας 20 
Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτpοu Στuλιαvού. 

«( α) Τα Τμήματα Πρώτων Βοηθειών όλων των νοσοκομε(ων έχουν επαν

δρωθεί με ικανοποιητικό αριθμό ιατρικών λειτουργών. Η επάνδρωση 

των Τμήματων Πρώτων Βοηθειών των Νοσοκομείων Λευκωσ(ας, 

Λεμεσού και Λάρνακας θα ενισχυθε( περαιτέρω με την τοποθέτηση 

επιμελητών, οι θέσεις των οποίων δημιουργήθηκαν για το σκοπό αυτό. 

Οι θέσεις αυτές προκηρύχθηκαν το Νοέμβριο του 1988 (επίσημη 

Εφημερίδα της Δημοκρατίας Αρ. 2367, ημερομηνίας 25.11.1988) και 
βρίσκονται ενώπιον της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας για πλήρωση. 

(β) Δεν απαιτείται η δημιουργία χωριστών σχεδίων υπηρεσίας για την 

επάνδρωση των Τμημάτων Πρώτων Βοηθειών, διότι τα σχέδια υπηρε

σίας κάθε θέσης είναι ενιαία. Η ειδικότητα καθορίζεται κάθε φορά από 

την αρμόδια αρχή κατά την πλήρωση των θέσεων ανάλογα με τις 

ανάγκες της υπηρεσίας. Η έγκριση των σχεδίων υπηρεσίας αποτελεί 

κατά νόμο αρμοδιότητα του Υπουργικού Συμβουλίου και ως εκ τούτου 

δε χρειάζεται να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ '163, ημερο
μηνίας 28 Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«Το αίτημα για κατασκευή φρ&.γματος ή χωμ&.τινης δεξαμενής για την 

ενίσχυση των υδάτινων πόρων της κοινότητας του Φοινιού υποβλήθηκε επανειλημ

μένα και εξετ&.στηκε λεπτομερώς κατ& την περίοδο 1985-1987. Από τις μελέτες 
που έγιναν προέκυψε ότι οι θέσεις που είχαν επισημανθεί για την κατασκευή τους 

ήταν ακατάλληλες. Τα αποτελέσματα των μελετών γνωστοποιήθηκαν τότε στους 

ενδιαφερομένους. 

Σε περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στον Πρόδρομο στις 

2.10.87 υπό την προεδρία των τότε Υπουργών Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 
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Εσωτερικών κ. Παπασολομώντος και Ντ. Μιχαηλlδη συζητήθηκαν διάφορα 

κοινοτικά ζητήματα των χωριών της περιοχής, περιλαμβανομένου και του Φοινιού 1 
αλλά το αlτημα για την κατασκευή φράγματος ή δεξαμενής δεν υποβλήθηκε ξανά, 

δεδομένου ότι η κατασκευή τέτοιων έργων ε(χε αποδειχθεί τεχνικά ανέφικτη. 

Το αίτημα υποβλήθηκε εκ νέου σε συνάντηση που είχα με αντιπροσωπεία της 

κοινότητας στις 9. 7 .88. Παρόλο που το θέμα είχε μελετηθεί προηγουμένως, λόγω 
της επιμονής της κοινότητας, έδωσα οδηγίες να επαναληφθούν ·οι μελέτες, για να 

εξακριβωθεί αν πράγματι τα πορίσματα των προηγούμενων μελετών ήταν 

απόλυτα σωστά. Αν οι νέες μελέτες κατέληγαν σε νέα ευνοϊκά πορίσματα, θα 

προχωρούσε η σχεδίαση και εκτέλεση του έργου που θα αποφασιζόταν (φράγματος 

ή δεξαμενής). 

Οι νέες μελέτες άρχισαν αμέσως και στην περιφερειακή σύσκεψη που έγινε 

στις 3.10.88 στο Φοινί ενημέρωσα τους ενδιαφερομένους για την πορεία των νέων 
μελετών, οι οποίες με βά~η τις εν8είξεις που υπήρχαν θα ολοκληρώνονταν μέχρι 

το Μάρτη του 1989. Οι μελέτες συμπληρώθηκαν μέσα στα χρονικά αυτά πλαίσια 
και επαναβεβαίωσαν πως η κατασκευή φράγματος ή χωμάτινης δεξαμενής δεν 

μπορούσε να προωθηθεί λόγω 8υσμενών γεωλογικών 8ε8ομένων και τεχνικών 

προβλημάτων, που η αντιμετώπισή τους θα καθιστούσε τα έργα αντιοικονομικά, 

τόσο από γενικότερης απόψεως όσο και για τους ί8ιους τους γεωργούς. Για όλ' 

αυτά οι εν8ιαφέρομενοι -τηρούνταν ενήμεροι από τους αρμό8ιους λειτουργούς του 

Τμήματος Αναπτύξεως Υ8άτων. Με επιστολή που στάληκε στον κοινοτάρχη 

Φοινιού από τη γενική 8ιεύθυνση του Υπουργείου μου στις 26.7.89 επεξηγήθηκαν 
και γραπτώς τα πορίσματα των μελετών και υπο8είχθηκε ότι ο μόνος τρόπος που 

απέμενε για την απάμβλυνση του αρ8ευτικού προβλήματος της κοινότητας ήταν η 

ανόρυξη γεωτρήσεων σε σημε(α που είχαν ήδη επισημανθεί. Η ανόρυξη των 

γεωτρήσεων θα προγραμματιζόταν, μόλις οι ενδιαφερόμενοι πληροφορούσαν το 

Υπουργείο ότι απο8έχονται την υπαλλακτική αυτή λύση. 

Στις 22.9.89 προήδρευσα σε περιφερειακή σύσκεψη στο Όμοδος, κατά την 
οποία, όπως θα θυμάται ο έντιμος Βουλευτής που παρευρισκόταν στη σύσκεψη, 

εξηγήθηκαν εκ νέου οι λόγοι για τους οποίους 8εν ήταν εφικτή η κατασκευή 

φράγματος ή χωμάτινης 8εξαμενής. Ταυτόχρονα, προτάθηκε ξανά η μονα8ική 

λύση της ανόρυξης γεωτρήσεων για την οποία αναμένουμε ακόμα τις απόψεις των 

εν8ιαφερομένων. 

Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, οι νέες μελέτες συμπληρώθηκαν το 

Μάρτη του 1989 και συνεπώς, οι αρμό8ιες υπηρεσίες 8ε συνεχίζουν τις μελέτες, 
όπως σημειώνεται στην προαναφερόμενη ερώτηση, και 8εν τίθεται θέμα καθορι

σμού χρονικών πλαισίων για την κατασκευή φράγματος ή 8εξαμενής.)> 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ ', όπου είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εξωτερικών, για το θέμα που αναφέρεται ως _((Η πλήρης έλλειψη 

ανταπόκρισης εκ μtρους της κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για 

αίτηση της Κύπρου να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα μέσα στο 

1989>>. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Κύριοι συνά8ελφοι, σήμερα νομίζω ότι πρέπει να τελειώσουμε με αυτό το 

θέμα, γιατί συνεχίζεται για τρεις συνεχείς συνε8ρίες αυτού του Σώματος. 
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Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι η πρώτη φορά που η Βουλή ασχολείται με το θέμα 
της Ε.Ο.Κ., με το πελώριο αυτό θέμα για την πορεία της Κύπρου στις 

ευρωπαϊκές κοινότητες, που χρονολογείται από τα πρώτα χρόνια της ανεξαρτη

σίας με την πρώτη συμφωνία σύνδεσης. Ιδιαίτερα η παρούσα Βουλή ασχολήθηκε 

επανειλημμένα με αυτό και σε βάθος και σε έκταση. 

Το συζητήσαμε πριν από την τελωνειακή ένωση, όταν με τις σχετικές 

διαπραγματεύσεις προωθούσαμε πρακτικά και αποφασιστικά την πραγμάτωση και 

υλοποίηση της σχετικής σuμφων!ας. Ευτυχώς σε εκείνη την περίπτωση η 

προσπάθειά μας οδηγήθηκε με επιτυχία σε αποτέλεσμα και μάλιστα σε χρόνο 

ρεκόρ, ενώ εκκρεμούσε και πάλι το εθνικό και πολιτικό μας πρόβλημα, ξεπερνών

τας όλα τα εμπόδια και τις εναντιώσεις, τις ξένες προτροπές και υποδείξεις. Και 

τοUτο γιατί αξιοποιήσαμε και χρονικά σωστά την κατάλληλη ευκαιρία για την 

οποία μεγ&λη και καθοριστική ήταν η συμβολή της Ελλ&οας ως πλήρους μέλους 

της Ε.Ο.Κ., που ήταν ίσως και ο δημιουργός της, και ακόμα γιατί είχαμε Πρόεδρο 

και κυβέρνηση που ήξεραν τι ήθελαν και τι επιδ(ωκαν προς όφελος και για 

λογαριασμό αυτοU του τόπου και αυτοU του λαοU και _όχι Πρόεδρο και κυβέρνηση 

που πελαγοδρομοUν, έρμαιο στους εκβιασμοUς των εχθρών μας και στις ξένες 

προτιμήσεις. 

Να πάψουν λοιπόν να διατείνονται εκείνοι που ακόμη εναντιώνονται και 

εκε(νοι που φοβοUνται και αποφεύγουν τις ευθUνες τους ότι δήθεν δεν κατανοούν τη 

σημασία της σωστής και κατάλληλης ευκαιρίας για τόσο τεράστιας σημασίας 

πολιτικές αποφάσεις και εν~ργειες. Γιατ(, αν πράγματι δεν αντιλαμβάνονται τη 

σημασία και τις συνέπειες της έγκαιρης αξιοποίησης των πολιτικών ευκαιριών και 

εξελίξεων, οπωσδήποτε δεν μπορούν σωστά να πολιτεύονται. Θα ήθελα μόνο σ' 

αυτό το στάδιο να υποδείξω τα εξής:-

Ν α είστε βέβαιοι ότι, αν ολιγωρούσαμε και τότε να προωθήσουμε και να 

πετύχουμε την τελωνειακή ένωση, θα έμενε και αυτή μια ακόμη ανεκπλήρωτη 

επιθυμία, ιδιαίτερα με το σημερινό αναποφάσιστο Πρόεδρο και την κυβέρνησή του. 

Το συζητήσαμε επίσης, όταν εγκρίναμε τη Συμφωνία Τελωνειακής » 'Ενωσης 
με την οποία, να μην έχουμε αυταπάτες, το ένα μας πόδι βρίσκεται ήδη στην 

Ευρώπη, δημιουργώντας έτσι το πρώτο βασικό βήμα στη μεγάλη προϋπόθεση και 

προοπτική της ολοκλήρωσης της πορείας μας προς αυτή. 

Το συζητήσαμε ακόμη εξαντλητικά μετά την τελωνειακή ένωση, όταν, κάτω 

από την πίεση των συνταρακτικών ευρωπαϊκών και διεθνών εξελίξεων και την 

πιεστική προσέγγιση της Τουρκίας με την ευχέρεια που της πρόσφεραν τα 

νταβοϊκά πνεύματα - φαντάσματα, υιοθετούσαμε την πλήρη ένταξη. Μάλιστα, 

ενόψει της αδράνειας και της απαθούς καθυστέρησης της κυβέρνησης να κινηθεί 

έγκαιρα προς αυτή την κατεύθυνση, ώστε να προλάβουμε τα γεγονότα και τις 

εξελίξεις που με ταχύτητα μας προσπερνούσαν, απαιτούσαμε από αυτή με το 

σχετικό ψήφισμα της Βουλής την &μεση υποβολή αίτησης για &μεση έναρξη της 

σχετικής διαδικασίας καί διεργασίας για ολοκλήρωση της ένταξης. 

Σ' εκείνες όλες τις συζητήσεις εκτέθηκαν και αναλύθηκαν σε βάθος και σε 

έκταση όλες ανεξαιρέτως οι πτυχές του θέματος, εθνικές, πολιτικές, οικονομικές, 

κοινωνικές, πολιτιστικές, κατά τρόπο που πρέπει να θεωρείται ότι για το θέμα 

ουσίας, Ε.Ο.Κ. - πλήρης ένταξη ή όχι, έχει εξαντληθεί όλη η επιχειρηματολογία, 

ώστε η επαν&ληψή της να καταντ& πλέον ανιαρή φλυαρία. 
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Τα κόμματα ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ., ΕΔΕΙ\:, οι τρεις αυτές πολιτικές δυνάμεις 

που εκπροσωπούν και εκφράζουν τη συντριπτική πλειοψηφία του λαού, έχουν από 

πολλού τοποθετηθεί και έχουν πάρει τις αποφάσεις τους. Ι\:αι η απόφασή τους 

αυτή είναι τελεσίδικη και αμετάκλητη, ώστε να μην εγείρεται πλέον γι' αυτές 

θέμα πλήρους ένταξης ή όχι. Αντίθετα αυτό που τις απασχολεί είναι μόνο η 

πρακτική προώθηση υλοποίησής της με την άμεση υποβολή της αίτησης και η 

καθυστέρηση και ολιγωρία της κυβέρνησης να προχωpήσει 1 με όλες τις συνέπειές 
της. 

Και δεν είναι μόνο τα κόμματα που υποστηρίζουν την ένταξη αλλά και η ίδια 

η κυβέρνηση, όπως προκύπτει από τις προεκλογικές διακηρύξεις και υποσχέσεις 

του Προέδρου και από επανειλημμένες μετεκλογικές Οηλώσεις 1 τόσο του ιδίου όσο 
και του Υπουργού Εξωτερικών. 

Μόνη 3ιαφων(α το ΑΙ\:ΕΛ) που εξακολουθεί ακόμη να επιμένει στην αρνητική 

θέση χαι την τετριμμένη επιχειρηματολογία του. Αν βέβαια αυτό συνέβαινε ακόμη 

χαι προ τινος, θα μπορούσε ίσως να θεωρηθε( έστω χαι κάπως συζητήσιμη. 

Ύστερα όμως από όλες αυτές τις συνταραχτικές, χαι σε μερικές περιπτώσεις, 

3ραματιχές πραγματικά χοσμογονιχές εξελίξεις που συμβαίνουν τριγύρω μας, θα 

πρέπει να κρίνεται απόλυτα αστήριχτη χαι ξεπερασμένη, αφού τα ί3ια τα 

γεγονότα την έχουν υπερκαλύψει χαι ολοχληρωτιχά 3ιαψεύσει. 

Δε θα επικαλεστούμε σήμερα το ιστορικό γεγονός της ί3ρυσης της Ε.0.Κ. χαι 

το μεγάλο της μήνυμα με την χω3ιχοποίηση της νέας ευρωπαϊκής σκέψης. Ούτε 

τους μεγάλους Δυτικοευρωπαίους οραματιστές της ενοποιημένης Ευρώπης. Ούτε 

τα πρωτοπόρα, έστω χαι 3ειλά, ανοίγματά της προς τις ανατολικές χώρες. Ούτε 

τις προο3ευτιχές χαι σοσιαλιστικές της 3υνάμεις χαι τις αναζητήσεις τους. Ούτε 

το σημαντικό ιστορικό στόχο χαι σταθμό της Ευρώπης του 1992, που 3εν έχει 
ακόμα εκτιμηθεί πόσο επιτάχυνε τις εξελίξεις. Ούτε τη 3ιεύρυνση χαι προοπτική 

της για να καλύψει α3έσμευτες, ακόμη χαι ου3έτερες χώρες, που ανταγωνίζονται 

με ταχύτητα χαι αγωνία να προλάβουν, υπερφαλαγγίζοντας χαι ανατρέποντας 

έτσι για πάντα ίσως τα στενά στρατιωτικά χαι ι3εολογιχά πλαίσια χαι σύνορα. 

Τούτο, γιατί 3υστυχώς ακόμη χαι η απλή αναφορά τους προκαλούσε άλλοτε 

αλλεργία στους αχελιχούς ηγέτες. 

Θα τους παραπέμψουμε μόνο σε αυτά που έκθαμβοι παραχολουθοόμε στον 

ανατολιχοευρωπα'ίχό χώρο. Στο θαραλλέο χαι πρωτοπόρο ηγέτη της ί3ιας της 

Σοβιετικής Ένωσης χαι της περεστρόικα, που σηματο3ότησαν την έκρηξη του 

πυρακτωμένου ηφαιστείου των αλλαγών με την απο3οχή χαι υιοθέτηση της νέας 

ευρωπα'ίχής σκέψης χαι αντίληψης, του πανευρωπα'ίχού πνεύματος. Στις απίστευ

τες αλλαγές στην Πολωνία χαι την Ουγγαρία, στις αστραπιαίες χαι 3ραματιχές 

εξελίξεις στην Ανατολική Γερμανία. Στις αλλαγές στη Βουλγαρία χαι σ 1 αυτές 

που αναμένονται, όπου να 'ναι, στην Τσεχοσλοβακία χαι τη Ρουμανία, που 

αλλάζουν χαι μεταμορφώνουν χυριολεχτιχά το πρόσωπο ολόκληρου του ευρωπαϊ

κού χώρου. Εξελίξεις που συμβα3ίζουν οπωσ3ήποτε με το νέο πνεόμα της 3ιεθνούς 

προσέγγισης χαι συνεργασίας των 3όο υπερ3υνάμεων. 

Εμείς χαι τις επισημάναμε χαι προει3οποιούσαμε χωρίς όμως την ανάλογη 

ανταπόκριση. Μέχρι σημείου να εισπράττουμε χλευασμοός όσοι προβλέπαμε χαι 

συστήναμε για το πρόβλημά μας αναμονή καλύτερων χαι πιο ενθαρρυντικών 

εξελίξεων, τις οποίες όλοι σήμερα λένε ότι θα πρέπει να εκμεταλλευτούμε χαι να 

αξιοποιήσουμε. Αρκεί να υπενθυμίσω μια από τις πιο σημαντικές προεχλογιχές 
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διακηρύξεις και προειδοποιήσεις του κ. Κυπριανού, Προέδρου του ΔΗ.ΚΟ. και 

τότε Προέδρου της Δημοκρατίας, στις τελευταίες προεδρικές εκλογές, η οποία 
~' ι 'ι ι ι λλ~θ' uυστυχως περνουσε απαρατηρητη μεσα στο μονιμο αyχος που χα ιεpyη ηκε τοσα 

χρόνια με τη θεωρία <<ό,τι προλάβουμε να περισώσουμε». ((Η προσεχής πενταετία 

θα είναι αποφασιστική. Γιατί μπαίνουμε σε περίοδο κατά την οποία θα πρέπει να 

αναμένονται σημαντικές διεθνείς, ευρωπαϊκές και περιφερειακές εξελίξεις και 

ανακατατάξεις. Γι' αυτό είναι απαραίτητο να μπούμε σ 1 αυτή την περίοδο με 

μια κυβέρνηση αντάξια των περιστάσεων, για να μπορέσουμε να την 

αξιοποιfJσουμε.» 

Χωρίς βέβαια να φανταζόμαστε ότι κι εμείς θα βρισκόμαστε τόσο σύντομα 

μπροστά σε αυτό το εντυπωσιακό φαινόμενο όλων αυτών των τόσο σαρωτικών 

κοσμογονικών αλλαγών και ανακατατάξεων. 

Μπροστά σε αυτη την κατάσταση πολύ σωστά και σοφά ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, κ. Ντ. l(ωνσταντtνου, απέφυγε να επαναλάβει στην 

ομιλία του τα γνωστά και χρεοκοπημένα επιχειρήματα του κόμματός του για την 

Ε.Ο.Κ. 'Ισως γιατί κάπου πρέπει να βλέπει ότι αυτά δε συμβαδίζουν πλέον με 

την πραγματικότητα, τα ίδια τα γεγονότα και τα νέα δεδομένα, όπως διαμορ

φώνονται, τις νέες εξελίξεις και προοπτικές τους. 

Μάλιστα προέβαλε τον ισχυρισμό ότι δήθεν η αρνητική τους θέση δε 
βασίζεται σε ιδεολογικούς λόγους, επικαλούμενος μόνο εθνικούς, πολιτικούς και 

οικονομικούς, χωρίς όμως να τους αιτιολογήσει. Και είχα υπόψη μου πραγματικά 

να μην τον διαψεύσω, θεωρώντας το κάποιο βήμα προόδου από την πλευρά τους. 

Και θα απαντούσα μόνο «να μας επιτρέψει να αμφιβάλλουμε)), αφού είναι οι μόνοι 

λόγοι που τους απέμειναν και που θα μπορούσαν Lσως να προβάλουν. 

Πού να 'ξερα όμως ότι θα ερχόταν στη· συνέχεια ο κ. Δίγκλης για να τον 

διαψεύσει τόσο κατηγορηματικά και καταπελτικά. Να ανασύρει τα στρατιωτικο

πολιτικά συμφέροντα του ΝΑ ΤΟ, τα οικονομικά συμφέροντα των πολυεθνικών 

μονοπωλίων της Ε.Ο.Κ., ακόμη και τις γλαφυρές χωματερές. Να επισείει τις 

διαφορές και τη σύγκρουση των ιδεολογιών, των κοινωνικών συστημάτων και 

τάξεων και να αποφαίνεται ότι ο σοσιαλισμός, όπως βέβαια ο ίδιος τον 

αντιλαμβάνεται, είναι ασυμβtβαστος με την Ε.Ο.Κ. και το κοινωνικό της 

σύστημα. Να καταλήγει στο συμπέρασμα ότι -και είναι απόσπασμα από την 

ομιλία του- «είναι αμφίβολη η θετική επίδραση των κοσμογονικών αλλαγών στις 

σοσιαλιστικές χώρες και της ιδέας του 'Κοινού Ευρωπαϊκού Σπιτιού' στην 

οικονομική και πολιτική προσέγγιση στην Ευρώπη μεταξύ κρατών με διαφορετικό 
κοινωνικό σύστημα και στην προώθηση της ειρήνης)). 

Να απαιτεί Ε.0.Ι(. και (<Ευρώπη των εργαζομένων>>, όπως ο lδιος την 

προτιμά και ονομάζει, ισοπεδώνοντας έτσι τα πάντα στα δικά του μέτρα, για να 

'>' 
/ 1 1 'λλ φ' " ψ '" λ' ' ' την καταuεχτει, ενω απο την α η ο κ. αντης τον uια ευuει εγοντας οτι ουτε 

τώρα ούτε στο μέλλον το κόμμα του δε θα δεχτεί ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Θέλω να 

πιστεύω ότι δεν πρέπει να αισθάνεται ευτυχής ο κ. Κωνσταντίνου με τέτοιες 

θέσεις, του συναδέλφου του, που αποκαλύπτουν όχι μόνο ιδεολογικούς λόγους αλλά 

και απόλυτα δογματικούς, φτάνοντας τα όρια του δογματικού ετσιθελισμού. 

Μερικοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ φαίνεται να.μην αντιλαμβάνονται ακόμη ή δε 

θέλουν να κατανοήσουν το μεγάλο μήνυμα των καιρών για μια Ε.Ο.Κ. και μια 

Ευρώπη των ελεύθερων ιδεών και της ελεύθερης πάλης, των κοινών στόχων και 

οραμάτισμών για όλους τους λαούς της, για όλους τους κατοίκους της. Την 
Ευρώπη όχι του χθες και του σήμερα ούτε του αύριο, αλλά του μέλλοντος, την 
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Ευρώπη της νέας σκέψης και αντίληψης, του πανευρωπαϊκού πνεύματος και της 
πανευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. 

Έτσι εμείς την αντιλαμβανόμαστε και έτσι πιστεύουμε ότι τη νιώθει και την 
εκφράζει σήμερα ο κάθε προοδευτικός Ευρωπαίος και της Δύσης αλλά προπάντων 
της Ανατολής με όσα συγκλονιστικά και συγκινητικά μας μεταδίδει με τη 
συμπεριφορά του, μέσα από την ψυχή και την καρδιά του. 

'Εχουμε υποχρέωση όλοι να ανταποκριθούμε και να συνδράμουμε, να 

αναλάβουμε τις ευθύνες και να διαδραματίσουμε το ρόλο μας, που δεν πρέπει να 

αποποιούμαστε και να υποτιμούμε, και όχι να στεκόμαστε απαθε(ς και αδιάφοροι, 

ξένοι προς την πρόκληση και το κάλεσμα της ιστορίας και αρνητές της 

εξελικτικής της πορείας. ΙCαι δεν έχουμε το δικαίωμα να αποτύχουμε και να 

οπισθοδρομήσουμε, γιατί δε δημιουργούνται εύκολα τέτοιες ευκαιρίες, η δυναμική 

εξέλιξη των οποίων δεν μπορεί να αναμένει τη δική μας ραθυμία και την 

απροθυμία να την ακολουθήσουμε. 

Μέσα από αυτό το πνεύμα εμείς βλέπουμε τα πράγματα στα πλαίσια των 

οποίων μπορεί ο καθένας να προωθεί ελεUθερα τις ιδέες του και ιδού πεδίο 

λαμπρό και για τον κ. Δίγκλη. Όχι όμως, προς Θεού 1 για να μας επιβάλει 
προκαταβολικά την <<Ευρώπη του εργαζόμενου λαού)), όπως ο ίδιος θέλει και 

επιμένει. Γιατί είμαστε βέβαιοι ότι ιδιαίτερα ο Ευρωπαίος της Ανατολής είναι 

από αυτό ακριβώς που παλεύει να ξεφύγει, αναζητώντας, όπως κι εμείς, τον 

ελεύθερο και αυτεξοUσιο δημιουργικό άνθρωπο, την ευρωπα·ίκή κοινωνία της 

δυναμικής εξέλιξης, της προόδου και της ευτυχίας και όχι την «Ευρώπη του 

εργαζόμενου λαού>) και του φτωχού συγγενή. 

Διερωτώμαι ειλικρινά πώς θα ένιωθε αν βρισκόταν μέσα στο πλήθος που 

κατακρήμνιζε το τείχος του αίσχους του Βερολίνου εκείνο το ιστορικό βράδυ και 

τι σκεφτόταν, όταν παρακολουθούσε τα γεγονότα έστω και από τις οθόνες της 

τηλεόρασης. 

Τουλάχιστον ας μην επικαλείται το δημοκρατικό σοσιαλισμό που μέχρι 

σήμερα αναθεμάτιζαν και απαρνούνταν, αν δεν μπορεί ακόμα να συλλάβει το 

πολιτικό και κοινωνικοοικονομικό του περιεχόμενο, επηρεασμένος οπωσδήποτε 

από τις μέχρι τώρα δογματικές καταβολές του. Τις δογματικές εκείνες καταβολές 

που για πρώτη φορά καταριέται 1 ενώ άλλοτε τις λάτρευαν και τις θεοποιούσαν. 
Αυτές που σήμερα χαρακτηρίζει «σταλινικά εκτρώματα και παραμορφώσεις)) -
είναι φράσεις από την ομιλία του- ((από τις οποίες πρέπει να απαλλαγούν, για να 

ξεπλύνουν το πρόσωπο του σοσιαλισμού από τα εγκλήματα και τις παραμορ-
' ή , , f , 

φωσεις και να αποκαταστ σουν τη φημη και το πραγματικο του προσωπο)), οπως 

ο ίδιος αναφέρει στην ομιλία του. Έστω όμως, είναι και αυτό κάτι, κάποια 

πρόοδος, την οποία εμείς εκτιμούμε ιδιαίτερα. 

Και δεν είναι σχήμα λόγου αυτό που λέγω, αλλά το εννοώ πραγματικά και το 

επισημαίνω για όλους μας, γιατί είναι η πρώτη φορά που ένα ακελικό στέλεχος 

αναθεματίζει με τόσο δραματικό τόνο το σταλινικό παρελθόν. Είναι η πρώτη φορά 

που ένα ακελικό στέλεχος καθορίζει το στίγμα του πολιτικού προσανατολισμού 

προς το δημοκρατικό σοσιαλισμό, αφήνοντας τον κουμμουνισμό που ξέραμε στο 

ιστορικό παρελθόν της εποχής του. ΙCαι είναι η πρώτη φορά που ακούεται δημόσια 

μια θαραλλέα φωνή για την ανάγκη περεστρόικας και στην J(ύπρο. 

Γνωρίζουμε βέβαια τους προβληματισμούς και τις αντιδράσεις, που εκφρά

στηκαν εξάλλου δημόσια στις χθεσινές κομματικές ανακοινώσεις. Αλλά αξίζει 
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πράγματι τον κόπο να παpακολοuθήσουμε τις εξελίξεις. J(αι εμείς τουλάχιστο θα 

τις παpακολουθήσουμε με ιδιαίτερο ενδιαφέρον, με κάθε ειλικρίνεια και κατα

νόηση, χωρίς καμιά παρέμβαση και εκμετάλλευση, με την ελπ(Οα ότι αυτές μπορεί 

οπωσδήποτε να μας οδηγήσουν πολύ πιο κοντά. 

Δεν μπορεί όμως οιπ6 την άλλη στο θέμα της Ε.Ο.Κ. κοιι της Ευρώπης νοι 

επικαλείται με κομπασμό το δήθεν πολιτικό ρεαλισμό του κόμματός του και να 

καταγγέλλει άλλους για δήθεν πολιτικό ρομαντισμό και πολιτική αφέλεια, Γιατί 

εκείνοι που κλεί.νουν τα μάτια στα κοσμο'ίστορικά γεγονότα που διαδραματίζονται 

μπροστά τους δεν έχουν κανένα δικαίωμα να επικαλούνται τον πολιτικό ρεαλισμό, 

κατηγορώντας άλλους για δήθεν πολιτικό ρομαντισμό και αφέλεια. 

Μια όμως και μιλούμε γι' αυτά τα πράγματα, θα ήθελα προσωπικά 1 έστω 
και ως παρένθεση, να επισημάνω κάτι στο οποίο πιστεύω απόλυτα. 1 Οση 

σημασία κι αν έχει ο πολιτικός ρεαλισμός, άλλη τόση έχει και ο πολιτικός 

ρομαντισμός και είναι λάθος να το παραγνωρίζουμε, γιατί αυτά ακριβώς που 

παρακολουθούμε σήμερα αποτελούν ακόμη μια απόΟειξη, ανάμεσα στα τόσα 

πολλά παραΟείγματα, ότι η οι ιΟέες και οι αρχές είναι πολλές φορές ακατα

μάχητες. Αρκεί να πιστεύεις σ' αυτές, να τις ΟιεκΟικείς, να παλεύεις και να 

μάχεσαι γι 1 αυτές. Δε θα ήταν ίσως υπερβολή να πω ότι αυτή ακριβώς η 

Οικαίωση των ιΟεών που βλέπουμε σήμερα στον ευρωπαϊκό χώρο, γιατί περί αυτού 

ακριβώς πρόκειται, θέτει υπό αμφισβήτηση όλη τη μεταπολεμική συμπεριφορά 

μας, εξανεμίζοντας τις ιΟέες και αρχές που θα έπρεπε να κρατήσουμε άφθορες στο 

εθνικό μας πρόβλημα, για να τις προβάλουμε σήμερα. 

Ο κ. Δίγκλης ελλείψει επιχειρημάτων προχωρεί και σε κάτι άλλο, εντελώς 

απαράΟεκτο. Κατηγορεί όλους όσοι θέλουμε την ένταξη ότι Οήθεν τα πραγματικά 

μας ελατήρια Οεν είναι αυτά που πιστεύουμε και τα επιχειρήματα με τα οποία τα 

υποστηρίζουμε 1 αλλά ότι κάτω από αυτά κρύβουμε τον πραγματικό μας σκοπό, 

που Οεν είναι άλλος από την υποΟούλωση της Κύπρου στα μονοπώλια της Ε.Ο.Κ. 

και την υποθήκευση του πολιτικού και κοινωνικού μέλλοντος της Κύπρου. 

Μια μομφή απαράΟεκτη, προσβλητική για όλους μας και επιλήψιμη. Πολύ 

υποτιμά και τα τρία κόμματα και τη συντριπτική πλειοψηφία τ·ου λαού που 

συμφωνεί με τις θέσεις μας. Αποφεύγει όμως με επιμέλεια να προσάψει την ίδια 

μομφή και κατηγορία εναντίον του ΠροέΟρου και της κυβέρνησης, εφόσον 

συμφωνούν και αυτοl με την ένταξη 1 ενώ παράλληλα βρίσκει τις ευκαιρίες να τους 
εκθειάζει και εγκωμιάζει 1 γεγονός και αντιφατικό και παράδοξο. 

Εμείς πιστεύουμε ότι το μέλλον της ΙCύπρου ε(ναι απόλυτα συνυφασμένο και 

ταυτισμένο με το μέλλον της Ε.Ο.Κ. και της Ευρώπης. Έχουμε πλήρως 

συνειδητοποιήσει ότι η Κύπρος χωρίς την Ε.Ο.Κ. και την Ευρώπη, όπως 

Οιαμορφώνονται σήμερα και όπως θα εξελ(σσονται στο μέλλον, δε θα είναι εύκολο 

να έχει σίγουρο εθνικό, πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό μέλλον. Γι 
1 
αυτό και 

πρέπει να κινηθούμε αμέσως, για να προλάβουμε τις ραγΟαίες εξελίξεις. 

Είναι επείγουσα και απαραίτητη ανάγκη να εμπλακούμε στις τόσο σημαντι

κές και αποφασιστικές διεργασίες των πολιτικών εξελίξεων, αν πράγματι θέλουμε 

να διαΟραματίσουμε το ρόλο μας. Κάθε στιγμή καθυστέρησης θα έχει τις 

συνέπειές της και κάθε ολιγωρlα τον κίνΟυνο να βρεθούμε έξω από το χορό και 

ακόμη χειρότερο να κλειστούμε έξω από το νυμφώνα, για να παρακαλούμε και να 

εκλιπαρούμε σαν ξεχασμένοι ουραγοί. Και εκείνοι που δε συλλαμβάνουν το μήνυμα 

των καιρών και τη σημασία του για την Κύπρο και τα προβλήματά της πολύ 
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φοβούμαι ότι βρίσκονται εκτός τόπου χαι χρόνου και θ' αναπολούν εχ των 

υστέρων χαι ως παρηγοριά μόνο το παρελθόν. Να μη διερωτώνται λοιπόν γιατί 

επειγόμαστε. 

Βέβαια το ΑΚΕΛ μπορει να αρκείται σε μια εχ των υστέρων αυτοχριτιχή 1 
όπως έχει συνηθίσει, χαι να νομίζει ότι ξοφλά. Αυτό όμως Οεν έχει αντίκρισμα, 

αφού εκείνο που μετρά χαι μας ενδιαφέρει είναι η ανάληψη της ευθύνης την ώρα 

που πρέπει και εμείς έχουμε το θάρρος να την αναλαμβάνουμε. 

Από την άλλη ο χ. Φάντης αντικρίζει τις θέσεις μας σ' ένα τόσο ζωτικό 

θέμα, που οι ίδιοι χαρακτηρίζουν το δεύτερο πρόβλημα της Ι(ύπρου μετά το 

εθνικό, ως μια ευκαιρία συντονισμένης εκστρατείας με στόχο τον Πρόεδρο για 

αντιπολιτευτικούς σκοπούς και επιδιώξεις. Περίεργος και παράΟοξος πράγματι 

ισχυρισμός. Γιατί, όπως είναι γνωστό, εμείς συμφωνούμε με τον ΠρόεΟρο για την 

πλήρη ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Και με τη θέση αυτή των τριών κομμάτων, που 
' ' λ ψ ' Β λ' λ ' ' εκπροσωπουν τη συντριπτικη π ειο ηφια της ου ης και του αου, του προσφε-

ρουμε πλήρη πολιτική υποστήριξη και κάλυψη, για να προχωρήσει στην υλοποίησή 

της με την υποβολή της αίτησης. Ιδού λοιπόν πεΟίο λαμπρό για τον κ. Πρόεδρο. 

να έχει την πιο μεγάλη συμπολίτευση που θα μπορούσε να φανταστεί επί του 

θέματος, για να μην παραπονείται ο κ. Φάντης. 

Ποιοι λοιπόν τον αντιπολιτεύονται; Εμείς που συμφωνούμε μαζί του και του 

παρέχουμε την πολιτική μας υποστήριξη και κάλυψη σε κάτι στο οποίο και ο ίδιος 

συμφωνεί ή οι συνάδελφοι που διαφωνούν στο θέμα τον αντιπολιτεύονται και 

αντιστρατεύονται; Να μη λέμε λοιπόν ό,τι θέλουμε, αντιστρέφοντας ακόμα και 

τους στοιχειώΟεις κανόνες της κοινής λογικής. 

Σεβόμαστε τη Οιαφωνία του ΑΚΕΛ, έστω κι αν εμφανίζεται ως παραφωνία 

μέσα στο σκηνικό που ξετυλίγεται σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. Δεν είναι 

ό ' θ' ' ' ή"" 1 f , 1 1 μως αυτο το εμα, γιατι, οπως οη ανεφερα, τα τρια κομματα εχουν παρει τις 

αποφάσεις τους και αυτό πλέον που τα απασχολεί και ενδιαφέρει είναι η 

προώθηση της υλοποίησης της ένταξης με την άμεση υποβολή της αίτησης. Και 

'Ψ ' 'θ "" ' • • • ενο ει τουτου εφευρε ηκαν ουο νεα επιχειρηματα για τη ματαιωση της: συν-

ταγματικά δήθεν κωλύματα και το δημοψήφισμα. 

Δεν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι Οεν υπάρχει ούτε εγείρεται θέμα νομικού 

κωλύματος ε(τε βάσει της Συνθήκης Εγγύησης είτε βάσει του Συντάγματος. Το 

θέμα είναι ανύπαρκτο και δεν έπρεπε να εγείρεται ή να προβάλλεται ούτε και για 

συζήτηση. Ούτε εγείρεται θέμα πολιτικής εκμετάλλευσης. Εμείς προκαλούμε τον 

Ντενκτάς να το πράξει. Να είστε βέβαιοι ότι δε θα τολμήσει, γιατί είναι σε θέση 

να ξεχωρίζει τι μπορεί να χρησιμοποιήσει υπέρ του και τι είναι εκείνο που θα 

στραφεί εναντίον του. 

Παρόλ 1 αυτά εμείς εκτιμούμε τη συνταγματική ευαισθησία των συναδέλφων 

του Αl(ΕΛ, μόνο που θα θέλαμε να τη βλέπαμε και προηγουμένως, στις 

περιπτώσεις των επεμβάσεων τροποποίησης του Συντάγματος. 

((Δημοψήφισμα)) μας λένε τώρα. Μα για ποιο πράγμα και για ποιο λόγο; 

Σχετικά με την υποβολή της αίτησης και πότε ή γιίχ. την ένταξη; l(αι ποια σχέση 
έχει -:ro έν~ με το άλλο~ Μακάρι η υποβολή της αίτησης να σήμαι~ε και. ένταξη, 
γιατί εμείς που την υποστηρίζουμ~ θα ήμαστε πραγματικά πανευτυχείς, αλλά 

δυστυχώς δεν είναι έτσι τα πράγματα και έχουμε μακρύ και σκληρό Ορόμο μέχρι 

τότε, ιΟιαίτ~ρα μετά τον πολύτιμο χρόνο που ήδη έχουμε χάσει. 
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Δημοψήφισμα λοιπόν για την ένταξη ασφαλώς χαι όχι για την αίτηση, γιατί 

θα ήταν αστείο. Και εμείς απαντούμε: Μάλιστα, αλλά. πότε; Δημοψήφισμα τώρα 

για μια αίτηση, χωρίς χαν να ξέρουμε αν χαι πότε θα μας πουν το ναι, γεγονός 

που το ίδ:ιο το ΑΚΕΛ βλέπει αδ:ύνατο χαι ακατόρθωτο, όπως ισχυρίζεται, αφού 

αυτό ήταν χαι ένα από τα βασικά. του επιχειρήματα; Δημοψήφισμα για το ναι, 

που χατά (δ:ιους δ:ε θα μας το πουν ποτέ ή εν πάση περιπτώσει Οα το πουν ύστερα 

από 15 - 20 χρόνια χαι βάλε, όπ~ς οι ίδ:ιοι χαι πάλι ισχυρίζονται; Τουλάχιστον ας 
περιμένουμε το ναι, έστω αργά ή γρήγορα, για να μην ταλαιπωρούμε το λαό χαι 

να μην το ξεχάσουμε στο χρόνο 1 γιατί πολύ φοβούμαι ότι το Αl{ΕΛ μέχρι τότε θα 
το αμφισβητεί και πάλι ζητώντας νέο δ:ημοψήφισμα. 

Υπάρχει όμως και κάτι άλλο, πολύ πιο σημαντικό. Το Οημοψήφισμα ().εν είναι 

μηχανισμός για πολιτικές a.οκιμές. Είναι το υπέρτατο πολιτικό μέσο έκφρασης της 

λαϊκής κυριαρχίας. Και ως τέτοιο εφαρμόζεται μόνο σ' εκείνες τις εξαιρετικές 

περιπτώσεις κατά τις οποίες υπάρχει σαφής ένόειξη αμφισβήτησης της λαϊκής 

θέλησης και βούλησης σε σχέση με τους πολιτικούς φορείς, τα κόμματα που την 

εκφράζουν, για σημαντικής σπουa.αιότητας βέβαια θέματα. Και στη συγκεκριμένη 

περίπτωση a.εν εγείρεται τέτοιο θέμα, γιατί τα τρία κόμματα, ο ΔΗ.ΣΥ., το 

ΔΗ.ΚΟ. και η ΕΔΕΚ, όπως και η ί().ια η κυβέρνηση, που εκπροσωπούν τη 

συντριπτική πλειοψηφία του λαού, έχουν ().ε().ηλωμένη θέση, απόλυτα σύμφωνη με 

τη θέληση των πολιτικών a.υνάμεων που εκφράζουν. Δε νομίζω να υπάρχει κανείς 

που να αμφισβητεί αυτό το γεγονός ή να ισχυρίζεται ότι υπάρχει Ουσαρμονία 

μεταξύ τους επί του θέματος και ούτε υπάρχουν τέτοια φαινόμενα και ενa.είξεις. 

Υπήρξε παλαιότερα μια τέτοια περ(πτωση στην οποία a.ε θα αναφερθώ ούτε 

θα αναλύσω, για να μην ανοίξουμε άλλο κεφάλαιο συζήτησης. Μάλιστα πρόσεξα 

ότι κάποιοι αρθρογράφοι εφημερίόων την επικαλούνται, χωρίς να επισημαίνουν και 

τις a.ιαφορές. Και ακόμη επικαλούντι;χι και τα τότε ψηφίσματα της Βουλής επί 

καθαρά πολιτικών ζητημάτων που, όπως είναι γνωστό, κηρύχτηκαν αντισυντα

γματικά και τα σύσχετίζουν με τη σημερινή περίπτωση της Ε.Ο.Κ. Παρα

γνωρlζουν όμως ότι υπάρχει ρητή πρόνοια στο Σύνταγμα βάσει της οποίας η 

Βουλή μπορεί να νομοθετεί. 

Δημοψήφισμα λοιπόν απλώς και μόνο γιατί Οιαφωνεί και έτσι θέλει ένα 

κόμμα; Πολύ εσφαλμένη, κατά τη γνώμη μου, πρακτική θα καθιερώσουμε με ένα 

τέτοιο προηγούμενο, γιατί σε ποιο κόμμα θα το αρνηθούμε στο μέλλονj 

Θα ήθελα να επισημάνω και κάτι άλλο για κοινό προβληματισμό όλων μας. 

Δεν το έχω εντάξει στη γραπτή μου ομιλία σκόπιμα με την ελπ(Οα και την ευχή 

ότι θα μείνει μεταξύ μας για κοινό προβληματισμό. Είναι το δημοψήφισμα μια 

ενa.εa.ειγμένη πολιτική ενέργεια με τις κρατούσες συνθήκες στη Κύπροj Μήπως 

είναι αυτό που θα Οώσει εύκολα προσχήματα για πολιτική εκμετάλλευση; Δε θα 

προχωρήσω άλλο, 'αλλά κυβέρνηση, Βαυλή και κόμματα θα πρέπει να προβλημα

τιστούμε και να αναλάβουμε τις ευθύνες μας. 

Παρόλα αυτά, αν επιμένουν καί. εφόσον βέβαια η κυβέρνηση το αποφασίσει, 
' ' • Ψ' ΕΙ:'' ' ' / εμεις απαντουμε ναι στο σημο ηφισμα. uω και τωρα, στο συντομοτερο χρονο 

που μπορούμε, να το προετοιμάσουμε και να το πραγματοποιήσουμε σε ένα, ().ύο ή 

το αργότερο σε τρεις μήνες. 

Ήόη σήμερα ψηφίσαμε το σχετικό νόμο. J{αι ας αναλάβει τις ευθύνες του το 

Αl{ΕΛ, εφόσον επιμένει να γίνει ε().ώ και τώρα, για να μη βρεθεί προ εκπλήξεων 

λόγω της όλης ατμόσφαιρας και του κλ(ματος που επικρατεί με όσα συγκλονι-
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στιχά συμβαίνουν χαt παρακολουθεί ο κόσμος καθημερινά. Με μια όμως προϋπό
θεση: η αίτηση να γίνει αμέσως, χαι σ' αυτό θα επιμε(νουμε, γιατί δεν ξέρουμε 
χάθε μέρα που περνά τι μας επιφυλάσσει. J{αι δε νομίζω να συντρέχει προς τούτο 

Ι f Ι 1 Ι β'β ό ' ' οποιοσδηποτε λογος να εναντιωνεται, αφοu ειναι ε αιο τι στο μικρο α.uτο 

διάστημα δεν πρέπει να το βασανίζουν οι τυχόν ανησυχίες των τετελεσμένων. 

έ ' λ θ' ' ' Προβάλλονται χαι ορισμ νες αλ ες εσεις χαι επιχειρηματα με τα οποια 

' ό " Β r ' , ' , δυστυχώς συμφωνει χαι ο Πρ ευρος ασιλε~οu, οπως φαινεται, αφοu αρεσχεται, 

με την αθυροστομία που τον διακρίνει, να τα επικαλείται χαι να τα επανα
λαμβάνει συνέχεια. Και έτσι, ενώ Πρόεδρος χαι ΑΚΕΛ διαφωνούν ριζικά επί της 
ουσίας, σε αυτά, χατά τρόπο περίεργο χαι παράδοξο, συμφωνούν χαι ταυτίζονται. 

Μας λένε ότι δεν είχε καμιά σημασία χαι συνέπειες που δεν υποβάλαμε 
έγκαιρα την αίτηση της ένταξης, και ιδιαίτερα επί ελληνικής προεδρίας, ούτε 

' ' θ ' ' ' λλ ' " θ τώρα εχει σημασία χαι συνεπειες που χα υστερουμε, αφου ετσι χι α ιως υε α 

εξεταστούν αιτήσεις πριν από το 1993. Σφάλλουν στις εκτιμήσεις τους, όπως χαι 
στην επί τούτου αβάσιμη επιχειρηματολογία τους, με μόνη πρόθεση να συγκα
λύπτουν την αλήθεια, να αποκρύβουν την απροθυμία χαι την άρνησή τους να 
προχωρήσουν, όπως χαι τις ευθύνες τους. Εμείς επιμένουμε ότι, όπως εξελίχθηκαν 
τα πράγματα, η μη έγκαιρη υποβολή της αίτησης, ιδιαίτερα επί ελληνικής 
προεδρίας είχε τις συνέπειές της χαι έκτοτε χαι όσο καθυστερούμε θα 
προστίθενται χειρότερες. Και τούτο γιατί: 

1. Η Ελλάδα επί προεδρίας της είχε κάμει τις βολιδοσκοπήσεις χαι την 

προεργασ(α της, όπως χαι τότε που μας άνοιξε το δρόμο για την τελωνειακή 

ένωση, κατά τρόπο που όλοι ανέμεναν την χυπριαχή αίτηση παρά τις επιμέρους 

επιφυλάξεις χαι αντιδράσεις τους χαι μάλιστα εκπλήττονταν που δεν το πράξαμε. 

Να πάψει λοιπόν ο κ. Πρόεδρος να 8ιατείνεται ότι 8ήθεν και η Ελλά8α 

συμφώνησε στη μη υποβολή της αίτησης, όπως και το ΑΚΕΛ, που προχωρεί ένα 

βήμα περισσότερο λέγοντας ότι δήθεν μας το υπέδειξε, γιατί οι πάντες γνωρίζουν 

ακριβώς το αντίθετο, ότι η Ελλάδα χαι μας το υπέδειξε χαι το απα(τησε χαι 

μάλισ:α μας απέστειλε εδώ χαι τον αρμόδιο Υπουργό της που το ζήτησε επίμονα 

χαι έχει χάνει δημόσιες δηλώσεις ο άνθρωπος επί τούτου πάρα πολλές. Όταν 

όμως συναντάς την επίμονη άρνηση του Κυπρίου Προέδρου με τα γνωστά 

διχαιολογητιχά χαι προσχήματα, τι άλλο μπορείς να κάμεις; Ασφαλώς η ελληνική 

κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη να τη σεβαστεί ή τουλάχιστο να την ανεχτεί χαι 

ευτυχώς που σιωπά, υπεύθυνα συμπεριφερόμενη. 

Αυτή δυστυχώς είναι η πραγματικότητα χαι δεν έχει κανένα δικαίωμα ο χ. 

Πρόεδρος να εκμεταλλεύεται αυτή την κατάσταση χαι να μιλά δημόσια εχ μέρους 

της ελληνικής κυβέρνησης. Γιατί, πέραν των άλλων, θα πρέπει να αντιλαμβάνεται 

ότι δεν μπορεί να στέλνει σε όλους το μήνυμα ότι δήθεν χαι η Ελλάδα φέρεται 
απρόθυμη χαι μάλιστα η ίδια αποθαρρύνει την Κύπρο να υποβάλει αίτηση για να 

προχωρήσει στην ένταξη. 

2. Η Ελλάδα επί προεδρlας της είχε την ευχέρεια να ανακινήσει τις 

διαδικασίες για προώθηση της αίτησης, οπότε η Κύπρος θα βρισκόταν ίσως μέχρι 

τώρα σε πλεονεχτιχή θέση, προτού μας προλάβουν οι σημαντικές εξελίξεις χαι οι 

τόσο πολλοί ενδιαφερόμενοι. Εμείς πιστεύουμε ότι υπήρχε αυτή η δυνατότητα χαι 
ας αναλογιστούν τι σημαίνει αυτό χαι μόνο εκείνοι που μιλούν σήμερα για έλλειψη 

αντιχειμενιχής δυνατότητας με τα σημερινά δεδομένα. 
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3. Θα αποφεύγαμε όλους αυτούς τους απαράδεχτους εκβιασμούς του 

Ντενκτάς και των Τούρκων που Οεν υπήρχαν τότε, όσες αντιδράσεις και 

διαμαρτυρίες και αν ξεσήκωναν εκ των υστέρων, χωρίς μάλιστα να διακινδυνεύσει 

ο διάλογος που επακολούθησε και υπέρ του οποίου ο κ. Πρόεδρος φαίνεται να 

θυσιάζει τα πάντα χωρίς κανένα αντίκρισμα. Γιατί να είστε βέβαιοι ότι ο 

Ντενκτάς θα προσερχόταν στο διάλογο 1 χωρίς να έχει άλλη επιλογή. 
4. Δε θα τολμούσε ο χ. J{ουεγιάρ να θέσει το θέμα της Ε.Ο.Κ. στις 

τελευταίες προτάσεις του, για τις οποίες δεν ξέρουμε τις ενδεχόμενες δεσμεύσεις 

που έχει αναλάβει ο χ. Πρόεδρος, αφού τις κατέστησε λάβαρό του. 

5. Θα αποφεύγαμε τις πιέσεις των ξένων, τις οποίες ο κ. Πρόεδρος 

χαρακτηρίζει υποδείξεις, που είναι βέβαιο ότι σχετ{ζονται με το πολιτικό μας 
πρόβλημα, χαι ιδιαίτερα τους εκβιασμούς του Ντενκτάς που τους ασκεί με το 

εύκολο επιχείρημα της μη διασάλευσης του διαλόγου που γίνεται μαζί του. 

Αντίθετα μάλιστα θα αποκτούσαμε ένα μεγάλο πολιτικό πλεονέκτημα. 

6. Θα προλαβαίναμε όλες αυτές τις ραγδαίες εξελίξεις χαι τους τόσους 

ενδιαφερομένους που συνωστίζονται χτυπώντας την πόρτα της Ε.Ο.Κ., καθώς χαι 

όλους εκείνους που αναμένεται να ακολουθήσουν, γεγονός που δυσχεραίνει τη θέση 

μας, εξ ου και η μεγαλύτερη περίσκεψη της Ε.Ο.Κ. ενόψει τούτου. 

Αυτό μάλιστα θα μπορούσε να λειτουργήσει υπέρ μας, γιατί ίσως να πίεζε τα 

πράγματα για να τελειώνουν μαζί μας ή τουλάχιστο θα βρισκόμαστε ήδη μέσα 

στο παιγνίδι των τόσο έντονων διεργασιών χαι ζυμώσεων. Ενώ τώρα όλοι 

διαπιστώνουμε ότι υπάρχουν περισσότερες δυσχέρειες, πράγμα που επισημαίνουν 

χαι εκείνοι ακόμη που διαφωνούν με την ένταξη χαι την υποβολή της αίτησης χαι 

μάλιστα το χρησιμοποιούν χαι ως επιχείρημα, χωρίς όμως χαι να αναγνωρίζουν τη 

σημασία του χρόνου που άσκοπα χάθηκε. 

Προσωπικά δε θα επικαλεστώ αυτό που ανέφεραν άλλοι συνάδελφοι, ότι η 

προεδρία της Γαλλίας είνάι άλλη μια ευκαιρία. Θα πω χάτι άλλο για μένα πολύ 

σημαντικότερο. Μια και δεν εκμεταλλευτήκαμε την ευκαιρία της ελληνικής 

προεδρίας, η πιο κατάλληλη και ίσως ανεπανάληπτη ευκαιρία ήταν ακριβώς η 

στιγμή που ο Ντενκτάς εγκατέλειψε το διάλογο. Και θα έπρεπε η αίτησή μας να 

ερχόταν ως άμεση πολιτική απάντηση, με όλη τη βαρύτητα και τη σημασία της. 

Χρειάζονται όμως πολιτικό θάρρος και έμπνευση τέτοιες πολιτικές αποφάσεις 

χαι ενέργειες, τις οποίες δυστυχώς απέδειξαν ότι δε διαθέτουν οι κυβερνώντες οι 

οποίοι, αντί να χτίζουν πολιτικά ερείσματα, παρασύρονται από τον Ντενκτάς χαι 

τον τρέχουν ξοπίσω. Αντί δηλαδή επιθετικής διπλωματίας που υποσχέθηκαν, 

προτιμούν να ακολουθούν την πορεία της πολιτικής υποχώρησΊ)ς. 

Προβάλλεται ακόμη ο ισχυρισμός ότι οήθεν η ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. θα 

ζημιώσει πολιτικά την Κύπρο αντί να τη βοηθήσει, ενώ θα ζημιώσει το πολιτικό 

μας πρόβλημα. Δικαίωμα του ΑΚΕΛ να διαφωνεί με την ένταξη για τους δικούς 

του λόγους. Ένας τέτοιος όμως ισχυρισμός δεν είναι μόνο ανεδαφικός αλλά και 

βαρύς και θίγει οπωσδήποτε τα κόμματα, τις ηγεσίες, τις πολιτικές δυνάμεις, 

ακόμη και την κυβέρνηση που την υποστηρίζουν. Δε νομίζω ότι θα πρέπει να 

θεωρούμαστε όλοι τόσο αφελείς, ώστε να θέλουμε να ζημιώσουμε την Κύπρο. 

Εξάλλου όλοι παραδέχονται το ρόλο που μπορεί να έχει ο ευρωπαϊκός παρά

γοντας στο πρόβλημά μας, και αυτοί που συμφωνούν και εκείνοι που διαφωνούν. 

Εμείς πιστεύουμε ότι η ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. και κατ' επέκταση στην 

Ευρώπη, όπως διαμορφώνεται, είναι τεράστιας πολιτικής' σημασίας χαι σπουδαιό-
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τητας για. την l(ύπρο χα.ι το πρόβλημά μας. l\_αι α.ν μπορούσε να πραγματο

ποιηθεί αύριο, θα. ήταν το πιο αποφασιστικό βήμα. της ελπίδας για. τη σωτηρία. 

μας μέσα από αυτές όλες τις απογοητεύσεις που δοκιμάζουμε και τους -uεράστιους 

κινδύνους που αντιμετωπίζουμε. Παράγοντας πολύ πιο σημαντικός χα.ι αποφασι

στικός α.πό οτιδήποτε άλλο, ακόμη χα.ι α.πό τις θεωρητικές αποφάσεις και τα 

ψηφίσματα. που παίρνουμε α.πό διεθνείς οργανισμούς και κινήματα., όπως ακόμη 

και από τους ψευΟοΟιαλόγους. Γιατί δενόμαστε πλέον οργανικά με την Ευρώπη 

και τις αρχές του κώδικά της και αποκτούμε αμέσως μια πελώρια διάσταση 

διεθνούς κύρους και δυνατότητας. Θα έλεγα ότι αν αυτό μπορούσε να γ(νει αύριο, 

θα αποτελούσε τη μεγαλύτερη πολιτική νίκη της Κύπρου και τη μεγαλύτερη 

πολιτική ήττα. της rfουρκίας, του Ντενκτάς κα.ι του διαχωριστικού ψευδοκράτους 

του. Κα.ι ε[ναι αυτό ακριβώς που φοβούνται κα.ι γι' αυτό εκβιάζουν, προσπα

θώντας με μανία να το ματαιώσουν, γιατί ξέρουν πολύ κα.λά τι θα σήμαινε γι' 

αυτούς ένα. τέτοιο ενδεχόμενο. Να υποθέσουμε άραγε ότι το ενδιαφέρον του 

Ντενκτάς ε(να.ι για να μας σώσει από την Ε.Ο.Κ. και να μας γλιτώσει από τα. 

άγρια θηρία. που θα. μας χα.τα.σπαράξουν; Θα χα.λούσα εκείνους που κινδυνολογούν 

να φανταστούν την Κύπρο, έστω και για. λίγο, στην Ε. O.IC. ως ισότιμο μέλος της, 
όπου α.ντί. να. την εκβιάζουν, θα. μπορούσε, όχι μόνο μαζί με την Ελλάδα. αλλά και 

μόν·η της ίσως, να εκβιάζει. 

Κα.ι είναι γι' αυτούς ακριβώς τους λόγους που θεωρούμε την άμεση υποβολή 

της αίτησης θέμα μέγιστης προτεραιότητας για. την Κύπρο. Γιατί. όσο καθυστε

ρούμε τα περιθώρια στενεύουν και η θέση μας γίνεται πιο δυσχερής, τόσο στην 

πορεία μας προς την Ε.0.Ι{. και την Ευρώπη όσο και σε σχέση με το πολιτικό 

μας μέλλον. 

Δεν έχουμε αυταπάτες, όπως μας καταλογίζουν, ότι με την υποβολή της 

αίτησης θα. λυθεί το πολιτικό μας πρόβλημα. Γνωρίζουμε τις δυσκολίες και τα 

εμπόδια, α.φού ξέρουμε τις θέσεις των διάφορων δυτικοευρωπαϊκών κυβερνήσεων 

που για. λόγους σκοπιμότητας δεν ακολουθούν τις αρχές του ευρωπα·ίχού κώδικα, 

όπως συμβαίνει κα.ι με άλλους εξάλλου διεθνείς οργανισμούς. Δεν αποτελεί όμως 

τούτο δικαιολογητικό για ολιγωρίες κα.ι καθυστερήσεις. Πρέπει να το παλέψουμε 

για να τις ξεπεράσουμε και αυτό μπορούμε να το πετύχουμε όσο πιο κοντά 

βρισκόμαστε. Ι,ι' αυτό πρέπει να. κινηθούμε αμέσως. να βρεθούμε κοντά, να. 

μπούμε μέσα. στις ευρωπαϊκές διεργασίες και ζυμώσεις, για να διαδραματίσουμε 

το ρόλο μα.ς. Να μεταφέρουμε την ευθύνη στο σπίτι τους, αναλαμβάνοντας και τις 

δικές μα.ς ευθύνες. 

Αλίμονο, αν μείνουμε αμέτοχοι κα.ι κρατηθούμε μακριά από την Ευρώπη, 

όπως διαμορφώνεται και η οποία. εκ των πραγμάτων θα καταστεί δυναμικός και 

αποφασιστικός παράγοντας στο διεθνές πεδίο. Μη μας βασανίζουν οι αποστάσεις 

' "' ' 'Ψ • ' ' ξ 'Ε λ' του χρονου και οι μηοενιστικες α.πο εις των ουνατοτητων εντα ης. νας ογος 

περισσότερο να υποβάλουμε αμέσως την αίτηση για να. τη συντομεύσουμε. 

Υπάρχουν ακόμη τα περιθώρια και οι δυνατότητες, αρκεί να μη φοβηθούμε. Γιατί 

η ΙCύπρος έχει όλες τις προϋποθέσεις κα.ι δεν είναι τόσο μεγάλο πρόβλημα γι' 

αυτή, όπως για άλλες χώρες. Ο μόνος λόγος που μπορούν να. επικαλούνται είναι ο 

πολιτικός, για να αποφεύγουν τις ευθύνες τους και τον κεφαλόπονο που θα. τους 

φορτώσει το ζήστημα 1 γι' αυτό εξάλλου μας αποθαρρύνουν, ακριβώς για να το 
απομακρύνουν. Για μας όμως αυτό είναι ένας λόγος περισσότερος για να 

επιμένουμε. 
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Εξάλλου να μην υποτιμούμε το ρόλο της Ελλάδας που ε(ναι ήδη μέσα, με τη 

δυνατότητα να μην περάσει κανένας άλλος, προτού εμείς περάσουμε, ίσως και 

πρώτοι ή τουλάχιστο μαζί με άλλους. Υπάρχει ακόμη και ένας πρόσθετος σοβαρός 

λόγος για τον οποίο πρέπει τώρα, αμέσως και χωρίς καθυστέρηση να προχωρή

σουμε στην αίτηση μετά την κατάσταση στην οποία οδηγηθήκαμε. Για να 
σπάσουμε και να ξεπεράσουμε μια για πάντα όλους τους τουρκικούς εκβιασμούς 

του Ντενκτάς και τις πιέσεις των ξένων. Και είναι τούτο απαραίτητη ανάγκη, 

διαφορετικά θα μας καθηλώνουν για πάντα. 

Και το μεγάλο ερώτημα που προκύπτει είναι: Γιατί ο Πρόεδρος, ενώ 

συμφωνεί με την ένταξη, εντούτοις αρνείται να προχωρήσει στην υποβολή της 

αίτησης, παρόλο ποu ο 1'ποuργός Εξωτερικών διαβεβαίωσε επανειλημμένα ότι θα 

το πράξοuν, θέτοντας μάλιστα και χρονοδιαγράμματα; 

Τρεις είναι ασφαλώς οι λόγοι, όπως επισημάνθηκαν και από προηγοόμενοuς 

ομιλητές: οι εκβιασμοί τοu Ντενκτάς, οι ξένες πιέσεις και το ΑΚΕΛ. Και προτού 

ολοκληρωθει η σuζήτηση στη Βοuλή, έσπεuσε ο κ. Πρόεδρος να το επιβεβαιώσει 

με την ομιλία τοu στη Δερύνεια. 

Γιατί τι άλλο μπορεί να uπονοείται, όταν μας αραδιάζει ότι η αίτηση για 

ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. σχετ(ζεται με τη λύση τοu Κuπριακού; Με λίγα λόγια, 

αν δε λύσοuμε το l{uπριακό, δεν έχει Ε.Ο.Κ. Πρώτα λοιπόν να λύσοuμε το 

l{uπριακό με τον Ντενκτάς με διάλογο και μετά Ε.Ο.Κ., όπως ακριβώς μας το 

uπέδειξε και ο κ. Κοuεγιάρ στα τελεuταία τοu έγγραφα και όπως μας πλασάροuν 

οι ξένοι σuμβοuλάτορες. Και προς Θεού, μην κάνοuμε τίποτε προς την κατεύθuνση 

της Ε.Ο.Κ. και διαταράξοuμε το διάλογο, γιατί ο Ντενκτάς θα μας φύγει, όπως 

απειλεί και μας εκβιάζει! 1'πέρ τοu Ντενκτάς λοιπόν και τοu διαλόγοu μαζί τοu 

θυσιάζεται η Ε.Ο.Κ. 

Και αuτό είναι όχι μόνο ανησuχητικό αλλά και επικίνδuνο. Είναι καιρός ο κ. 

Πρόεδρος να εγκαταλείψει αuτή τη νοοτροπία της ενδοτικότητας στοuς εκβια

σμούς και τις απειλές. Πρώτα ήταν η σημαία, μετά η προεδρία των Αδεσμεύτων, 

πρόσφατα η Βοuλγαρ(α, ακόμα και οι δήθεν προσφuγές στα Ηνωμένα Έθνη και 

το Σuμβούλιο Ασφαλείας, τώρα είναι η Ε.0.Ι{ .. Και οφείλοuμε να προειδο-, π , .... , 'ψ , , θ , ,, 
ποιησοuμε τον κ. ροεuρο οτι, αν υποκu ει και αuτη τη φορα, α μεινει για πα.ντα 

καθηλωμένος και ο Ντενκτάς θα τον πουλά σuνέχεια για πράσινο χαβιάρι. Αυτή 

είναι για τον κ. Πρόεδρο η πιο αποφασιστική στιγμή και η πιο κατάλληλη 

ευκαιρία, αφού έχει την uποστήριξη και την κάλυψη της σuντριπτικής πλειοψηφίας 
των πολιτικών δuνάμεων επί του θέματος, να προχωρήσει στην υποβολή της 

αίτησης, σπάζοντας έτσι και το φράγμα των εκβιασμών. 

Ερχόμαστε τώρα στις ξένες πιέσεις τις οποίες ο κ. Πρόεδρος χαρακτηρίζει 

υποδείξεις, που ίσως να θεωρεί και φιλικές. Μα ποιες είναι και από ποιους 

επιτέλους προέρχονται; Ασφαλώς από τη Θάτσερ και κάποιους άλλους Ευρω

παίους, τους Αμερικανούς διπλωμάτες και κάποιους ·κυρίους της Γραμματείας των 

Ηνωμένων Εθνών. Και για ποιους λόγους; Ασφαλέστατα για να μη διαταραχθεί 

το ισοζύγιο της μειονεκτικής μας θέσης στο διάλογο με τον Ντενκτάς, ώστε να 

νιώθουμε πιο εύκολα την ανάγκη και τις πιέσεις για υποχωρήσεις. Για να μη 

βάλουμε άλλους χα~ να μη βρεθούν οι ίδιοι μπροστά στις ευθύνες τους. Για να μη 

δημιουργήσουμε πολιτικά ερείσματα και πλεονεκτήματα, να μείνουμε απομονω

μένοι, για να είμαστε πιο ευάλωτοι. 

Μα είναι δυνατό αυτοί όλοι να ενδιαφέρονται και να πονούν περισσότερο αυτό 

τον τόπο και το λαό από εμάς τους ίδιους; Να έχουν περισσότερη αξία και 
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σημασία οι υπο8είξεις τους για τα συμφέροντά μας από τις Οιχές μας που είμαστε 

οι άμεσα ενδιαφερόμενοι χαι από εχείνες των πολιτικών φορέων που μας 

εκφράζουν; Κάπου νομίζουμε ότι πρέπει να σταματήσει επιτέλους αυτό το βιολί, 

γιατί άρχισε να πηγαίνει πολύ μακριά, με κίνδυνο να καταντήσουμε οι ξένοι να 

υπαγορεύουν την πορεία μας, χωρίς εμείς να την εξουσιάζουμε. 

Μοις απέκρυψε βέβαιοι ο κ. Πρόεορος το λόγο του ΑΚΕΛ. Όμως είναι 

διάχυτη η πεποίθηση ότι, παρόλο που συμφωνεί με την ένταξη, εντούτοις δεν 

προχωρεί στην αίτηση, επειδή διαφωνεί το ΑΚΕΛ, εκτός των άλλων λόγων που 

αναφέραμε. Και όταν ένας Πρόεδρος αισθάνεται δέσμιος ενός κόμματος που 

διαφωνεί, παρά τη Οιχή του αντίθετη γνώμη σε τόσο σοβαρά θέματα, χάριν 

πολιτικής σκοπιμότητας, τότε ο καθέvας δικαιολογημέvα θα πρέπει vα αvησυχεl. 

Μας είπε ακόμη ο χ. Πρόεδρος ότι θα προωθήσει vέες διαβουλεόσεις με τις 

πολιτικές ηγεσίες στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Μα ποό ήταv το μυαλό του 

τόσο καιρό και προς τι; Μήπως για vα προσπαθήσει vα τις μεταπείσει; Στο 

εξωτερικό με ποιους και γιατίj Μήπως για vα πάρει έγκριση; Και τι αvαμέvει vα 

του απαvτήσουv; Να είvαι βέβαιος ότι χαvέvας, μα καvέvας, δεv πρόκειται vα τοv 

προσκαλέσει για vα υποβάλει αίτηση. 

Είvαι πλέοv καιρός για τοv χ. Πρόεδρο vα εγκαταλείψει τα ξέvα φλερταρί-

ξ ' θ λ' 'Ε ' ' 'ψ λ' σματα και τα εvα ε ηματα. φτασε η ωρα που πρεπει vα στρε ει και ιγο τηv 

προσοχή του προς τηv Κόπρο, αφήvοvτας τα πείσματα και τα προσχήματα, γιατί 

στηv Κόπρο λήφθηκε η απόφαση, που έχει ήδη παρθεί αμετάκλητα, και από αυτή 

θα πρέπει vα ξεκιvήσει. Από τοv ίδιο πλέοv εξαρτάται η προώθηση τη υλοποίησής 

της με τηv άμεση υποβολή της αίτησης. Διαφορετικά το ψήφισμα της Βουλής που 

θα εγκριθεί αυτή τη φορά δίvει ξεκάθαρα το μήvυμα για τα περαιτέρω και ο 

καθέvας ας αvαλάβει τις ευθύvες του. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παvαγιώτου, η ομάδα τωv Ελλαδιτών 

χαθηγητώv και συμφοιτητώv του αείμνηστου Κυριάκου Μάτση αποχώρησε από 

την αίθουσα της Βουλής). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Παvαγιώτου για τηv ομιλία του. 

Καλώ τοv κ. Ομήρου στο βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητοόμε, δηλαδή η απροθυμία της κυβέρvησης 

vα προχωρήσει σε υποβολή αίτησης για έvταξη της Κόπρου στηv Ευρωπαϊκή 

Οικοvομική Κοιvότητα, είvαι αvαμφίβολα σοβαρό, αφοό συνδέεται με θεμελιακές 

επιλογές του κυπριακοό κράτους σ' έvαv κορυφαίο τομέα της εξωτερικής 

πολιτικής. Το θέμα της ένταξης αφορά τηv ίδια τηv εθvιχή μας στρατηγική, τους 

βραχυπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους και προσαvατολισμοός του 

κράτους και του λαοό, ΙCαι είvαι γι' αυτό που η χυβέρvηση δεv μπορεί vα 

παραγvωρίζει, όπως μέχρι τώρα χάνει με τους χειρισμούς της, τις απόψεις και τηv 

εκφρασμέvη θέληση της πλειοψηφίας τωv πολιτικών δυvάμεωv του τόπου. Είvαι 

στοιχειώδης χαvόvας ομαλής και εόρυθμης λειτουργίας του πολιτειαχοό μας 

συστήματος. 

Στην προιγμοιτικότητοι η έλλειψη ανταπόκρισης της κυβέρνησης νοι υποβοίλει 

αίτηση για έvταξη στηv Ε.Ο.Κ. δε συvίσταται σε μια εχφρασμέvη αρvητιχή θέση 



725 

' ' θ ''i:' ο;:. ι στηριγμενη σε επιχειρηματα, που α εοινε τη οuνατοτητα μιας ουσιαστικής 

συζήτησης και ανταλλαγής απόψεων για τη 3ιαμ6ρφωση μιας άλλης εν3εχομένως 
θέσης. 

Η κυβέρνηση απλώς κωλυσιεργεί, αρνείται να συζητήσει και με υπεκφυγές 
και μισόλογα παραπέμπει το θέμα στις (<ελληνικές καλένδες». Η άρνηση όμως της 

β , θ , , 'θ κυ ερνησης να αρ ρωσει εναν υπευ υνο και ουσιαστικό λόγο και να διαμορφώσει 

θ ' θ / ι , ι ι ι θ' θ' μια χα αρη ε νικη στpατηyικη σ ενα τετοιο σημαντικο εμα την εκ ετει ως 

, θ, θ, λ , β 'λ , στερημενη αισ ηματος ευ uνης και πο ιτικης ου ησης για αντιμετωπιση τω-ι.1 

μεγάλων προβλημάτων του τόπου και του λαού. 
κ 1 1 

' ό λ , , αι μια τετοια σταση, σ ποιους υπο οyισμους και σκοπιμοτητες κι αν 

στηρίζεται, δεν μπορεί παρά να τύχει της αποδοκιμασίας μας, αφού μαρτυρά 
ανυπαρξία πολιτικής, προχειρότητα στον τρόπο διακυβέρνησης, ευθυνοφοβ(α και 
έλλειψη πολιτικού θάρρους. 

Είπε πρόσφατα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ότι το θέμα μελετάται και ότι 

η κυβέρνηση πραγματοποιεί διάφορες επαφές. Όμως πολύ φοβούμαστε ~τι πlσω 

απ' αυτές τις διατυπώσεις κρύβεται η υπεκφυγή και συντηρείται ένα ατέλειωτο 

τράβηγμα στο χρόνο. 1 Άλλωστε η κυβέρνηση αποφεύγει με επιμέλεια να 

ξεκαθαρίσει κατά τρόπο οριστικά θετικό την πρόθεσή της να υποβάλει την αίτηση, 

ενώ με την πρόταξη της διενέργειας δημοψηφίσματος παραπέμπει σε μια τέτοια 

χρονοβόρα διαδικασία, που ουσιαστικά ματαιώνει τη δυνατότητα υποβολής της 

αίτησης, τουλάχιστο στη διάρκεια της γαλλικής προεδρίας. Δεν υπάρχει κανένας 

που να 3ιαφωνεί με τη 3ιενέργεια 3ημοψηφίσματος. Όμως το 3ημοψήφισμα 3εν 

έχει νόημα πριν από την αίτηση. Το δημοψήφισμα μπορεί και πρέπει να γίνει 1 
όταν υπάρξει συγκεκριμένη συμφωνία για ένταξη στην Κοινότητα, για να δοθεί 

στο λαό η δυνατότητα να κρίνει αυτή τη συμφωνία. Αυτή ήταν η διαδικασία που 

ακολουθήθηκε στις χώρες-μέλη της Κοινότητας, στις οποίες διενεργήθηκε δημο

ψήφισμα πριν από την υπογραφή της τελικής συμφωνίας και όχι πριν από την 

υποβολή αίτησης. Αν όμως υπάρχει επιμονή, εμείς είμαστε οι τελευταίοι που θα 

πούμε όχι στο 3ημοψήφισμα. Σ' αυτή όμως την περίπτωση ας αναλάβει η 

κυβέρνηση τις ευθύνες της και το πολιτικό κόστος για τις τυχόν περιπλοκές που 

είναι αυτονόητες και τις οποίες, για λόγους εθνικής ευαισθησίας, δε θα ήθελα να 

συγκεκριμενοποιήσω. Αλλά ακόμα θα πρέπει να είναι έτοιμη να αναλάβει το 

πολιτικό κόστος και για την ατολμία από την οποία θα αποδείξει ότι δια

κατέχεται μη αναλαμβάνοντας στοιχειώδεις πολιτικές ευθύνες. 
' Όμως η έλλειψη πολιτικής βούλησης και η ανυπαρξία πολιτικής θέσης από 

την πλευρά της κυβέρνησης φαίνεται και από το γεγονός ότι δεν υπάρχει 

οποιοδήποτε χρονοδιάγραμμα για τις κινήσεις της. Στην πραγματικότητα όχι 

μόνο δεν υπάρχει μια μακρόπνοη πολιτική με αποκρυσταλλωμένες απόψεις και 

καθορισμένες κινήσεις και ενέργειες, αλλά το θέμα τυγχάνει λίγο-πολύ ενός 

ερασιτεχνικού χειρισμού, αφού η κυβέρνηση αρνείται να δεσμευτεί πάνω στη βάση 

ενός χρονοδιαγράμματος. 

Αυτή η νοοτροπία αποκαλύπτει τις πραγματικές προθέσεις της κυβέρνησης 

και ε(ναι φυσικό η Βουλή, που έχει κατά πλειοψηφία τοποθετηθεί με σαφήνεια 

πάνω στην αναγκαιότητα υποβολής της αίτησης, να προχωρ~σει σ' όλα τα 
προσφερόμενα μέτρα και στη δρομολόγηση και υιοθέτηση όλων των νόμιμων 

διαδικασιών, ώστε να υποχρεώσει την κυβέρνηση ν' ανταποκριθεί θετικά στην 

εκφρασμένη θέληση της Βουλής για την προώθηση της υποβολής της αίτησης. 
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Στόχος αυτής της συζήτησης 8εν είναι βέβαια η εκ νέου επιχειρηματολογία 

πάνω στην αναγκαιότητα ή μη της ένταξης. Αυτό έχει ή8η γίνει και μάλιστα 

κατά τρόπο εξαντλητικό. Ε.πειδ:ή όμως στη 8ιάρκεια αυτής της συζήτησης 

προβλήθηκαν ξαvά ως επιχειρήματα ο κίνδυνος για την αδέσμευτη πολιτική της 

Κύπρου και αμφισβητήθηκε η 8υνατ6τητα θετικής συμβολής της Ε.Ο.Κ. στο 

κυπριακό πρόβλημα, θα ήθελα με πολλή συντομία να σταθώ σ / αυτά τα δυο 
θέματα. 

Μπορεί πράγματι η ένταξη στην Κοινότητα να επηρεάσει τον αδέσμευτο 

χαρακτήρα της Κύπρου; Αποφεύγοντας τις υπεραπλουστεύσεις και τις ισοπε

δωτικές αντιλήψεις και παρακάμπτοντας δογματικές προσεγγίσεις και αφορι

σμούς, θα πρέπει να επισημάνουμε από την αρχή το πολυσύνθετο και πολύμορφο 

των ευρωπαϊκών σχέσεων, την ιδιαιτερότητα των χωρών-μελών της Ε.Ο.Κ., τους 

αυτόνομους, ξεχωριστούς προσανατολισμοός τους αλλά και την ορατή αντι

παλότητα μεταξό των Η.Π.Α. και της Ε.Ο.Κ. Πέραν τούτου η δυνατότητα μιας 

χώρας-μέλους να διατηρεί κατά αυτόνομο τρόπο την ιδιαίτερη θέση της πάνω σε 

συγκεκριμένα θέματα αποτελεί μια πλήρη ασφαλιστική δικλίδα που εμποδlζει 

οποιαδήποτε πιθανότητα να επηρεαστεl αποφασιστικά η ιδιαιτερότητα της 

εξωτερικής της πολιτικής. Απτό παρά8ειγμα η Ελλά8α που αυτονομήθηκε και 

διαφοροποιήθηκε σε μια σειρά θεμάτων τα τελευταία χρόνια. Εξάλλου η συμμε

τοχή και λειτουργία της ου8έτερης Ιρλαν8ίας μέσα στους κόλπους της Κοινότητας 

τι άλλο αποδεικνύει παρά τη δυνατότητα διατήρησης ενός πολύμορφου προσανα

τολισμού των χωρών-μελών σ' ό,τι αφορά τους εξωτερικούς τους προσανατο

λισμοός; Ακόμα περιπτώσεις χωρών με ουδέτερο ή αδέσμευτο χαρακτήρα είναι 

εκείνες της Αυστρ!ας και της Μάλτας, οι οποίες έχουν δρομολογήσει τις 

διαδικασίες για την ένταξή τους στην Κοι'ιιότητα. l(αι τέλος η περίπτωση της 

Γιουγκοσλαβίας, μιας χώρας ηγέτιδας στο Κίνημα των Αδεσμεύτων, στην οποlα 

τελευταlα συζητείται με μεγάλη σοβαρότητα η προοπτική της έ'ιιταξης. Ακόμα 

και πρόσφατα ο Υπουργός Εξωτερικών του Βελγίου, στη συ\ιά\ιτηση που είχε με 
τον Υπουργό Εξωτερικών της Κύπρου, δήλωσε κατηγορηματικά ότι ο αδέσμευτος 

χαρακτήρας της Κύπρου δεν αποτελεί εμπόδιο στη συμμετοχή της Κόπρου στην 

Κοινότητα. Θα αποτελούσε πλεονασμό και περιττολογία να αναφέρουμε ακόμα τη 

στενότητα των σχέσεων που α\ιαπτύσσουν μια σειρά χώρες με τη\Ι Κοινότητα, 

όπως είναι οι χώρες της Ανατολικής Ευρώπης και η ί8ια η Σοβιετική Ένωση, 

ακόμα και η Κίνα, χωρίς καμιά απολύτως δογματική προκατάληψη. 

Το τελικό συμπέρασμα είναι ότι η συμμετοχή στη\ι ευρωπαϊκή ενοπο(ηση 

ούτε κατ' ελάχιστο δεν μπορεί να επηρεάσει τους εξωτερικούς προσανατολισμούς 

της Κύπρου, πρώτο γιατί είναι δεδομένη η πολυμορφία των εξωτερικών προσανα

τολισμών τω\ι χωρών-μελών της Κοι'ιιότητας, δεύτερο γιατί είναι κατοχυρωμένη η 

δυνατότητα αυτονόμησης κάθε χώρας στα μεγάλα θέματα εξωτερικής πολιτικής 

και τρίτο γιατί μέσα στις νέες συνθήκες που έφεραν οι αλλαγές στην παγκόσμια 

πολ.ιτική σκηνή η διαδικασία της ευρωπαϊκής ενοποίησης δεν μπορεί να αντι

μετωπίζεται ούτε μέσα από το φακό του διπολισμού ούτε με πολιτικές αντιλήψεις 

παρωχημένου ιδεολογικού δογματισμού και προκαταλήψεων. 

Εlναι όμως και η ύπαρξη του κυπριακού προβλήματος και η δυνατότητα 

θετικής ή μη συνεισφοράς της 8ια8ικασίας για την υποβολή αίτησης και της 

ένταξης στη λύση του. Και μόνο το γεγο\ιός της αντίδρασης του Ντενκτάς στο 

ενδεχόμενο υποβολής αίτησης και οι απειλές του για οριστική άρνησή του να 

προσέλθει σε οποιοδήποτε διάλογο σε μια τέτοια περίπτωση, θα ήταν αρκετό για 
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να μας βοηθήσει να αντιληφθούμε τις θετικές επι8pάσεις που θα είχε η αίτηση για 
ένταξη πάνω στις προοπτικές μιας σωστής λύσης του χυπριαχού προβλήματος. 

Είναι φανερό ότι με την υποβολή χαι μόνο της αίτησης θα έχουμε μια πολύ 
' ' ό ' ' ' ξ πιο ουσιαστιχη απ ,τι μεχρι τωpα αναμει η και εμπλοκή του ευρωπα'ίχού 

παράγοντα στην κυπριακή υπόθεση. Η αυτόματη, με -rην υποβολή της αίτησης, 
ενασχόληση των διάφορων κοινοτικών οργάνων με την Κύπρο θα τους αναμείξει 
αναγκαστικά στο πρόβλημα. Και η αναγόρευση του Κυπριακού σε πρόβλημα 
ευρωπα'ι:χό θα αναγκάσει τόσο την Ε.Ο.Κ. όσο και τις χώρες-μέλη της να 
ενεργοποιηθούν πιο άμεσα και πιο αποτελεσματικά στις προσπάθειες για μια 
σωστή λύση. 

Έτσι από μόνη της η αίτηση θα δημιουργήσει μια νέα δυναμική πραγματι
κότητα για την Κύπρο και το πρόβλημά της και θα ενεργοποιήσει μια σειρά 
ευεργετικούς παράγοντες, ενώ ταυτόχρονα θα δυσχεράνει τη θέση της Τουρκίας. 
Αυτή η προσέγγιση δε στηρίζεται σε αυθαίρετους συλλογισμούς και σε ευσεβο
ποθικού χαρακτήρα προσεγγίσεις αλλά στην ίδια τη φύση της Κοινότητας και 
στους θεσμούς που τη διέπουν. Θα ήταν αδιανόητο η Κοινότητα να παραγνωρίσει 
την παραβίαση στην Κύπρο βασικών ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως της ελεύ
θερης διακίνησης, εγκατάστασης και περιουσίας, δικαιώματα που κατοχυρώνονται 
και από τη Συνθήκη της Ρώμης. 

Βέβαια η πιο ενεργός και άμεση εμπλοκή και ανάμειξη της Ε.0.1{. στο 

κυπριακό πρόβλημα δε θα σημαίνει στο ελάχιστο τον παραγκωνισμό του πρωτα

γωνιστικού ρόλου που ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών διαδραματίζει στις 

διαδικασίες λύσης του l{υπριακού. Όμως το ζητούμενο είναι η ενίσχυση και η 

αποτελεσματικότητα των κινήσεων των Ηνωμένων Εθνών και του Γενικού 

Γραμματέα στις προσπάθειες λύσης του προβλήματος. Η πιο έντονη ευρωπαϊκή 

διάσταση του Κυπριακού και η αναγόρευσή του σε κατ / εξοχήν ευρωπαϊκό 

πρόβλημα με την εξ αντικειμένου εμπλοκή της Ε.Ο.Κ. θα δώσει μια νέα ώθηση 

στη διεθνοποίησή του, που αποτελεί για μας ένα μόνιμο στρατηγικό στόχο στις 

προσπάθειες για άσκηση πιέσεων προς την Τουρκία. Κι ας μην προβληθεί το 

επιχείρημα ότι αυτή η ανάμιξη θα εκτροχιάσει το Κυπριακό από τη σωστή διεθνή 

του βάση, γιατί ήταν ο ίδιος ο Σοβιετικός ηγέτης Μιχαήλ Γκορμπατσώφ που πριν 

από λίγο καιρό, όλοι θυμούμαστε, έκαμε επίσημο διάβημα κι έκκληση στην 

Ε.Ο.Κ. για μια πιο ενεργό ανάμειξη στις προσπάθειες λύσης του κυπριακού 

προβλήματος. 

Περιττό να τονίσουμε ότι με την πλήρη συμμετοχή της Ελλάδας στα 

κοινοτικά όργανα και με δεδομένη τη δρομολόγηση μιας σειράς διαδικασιών, 

όστερα από την υποβολή της κυπριακής αίτησης, η ήδη δόσκολη θέση της 

Τουρκίας θα εξασθενήσει σημαντικά. Και η αίτηση της Τουρκίας θα συναντήσει 

ακόμα μεγαλύτερα προβλήματα αrι;: / αυτά που μέχρι τώρα· έχει συναντήσει. Η 
απόφαση των ηγετών των 12 στο Λουξεμβοόργο, όπου με πρωτοβουλία της 

Ελλάδας υπήρξε μια άμεση σύνδεση της τόχης της τουρκικής αίτησης με την 

αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων από την Κύπρο, αποτελεί μια σα.φή 

ένδειξη των τεράστιων ευεργετιικώ:ν _δυνατοτήτων και προοπτικών από μια πιο 

άμεση εμπλοκή της Κοινότητας στην κυπριακή υπόθεση. 

Και επειδή έγινε από τον κ. Δίγκλη αναφορά στις δυσκολίες που αντι

μετωπίζει η παρουσία μας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 

Ευρώπης, θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: Δυσκολίες υπάρχουν αναμφίβολα. Ποια 

είναι όμως η προτεινόμενη διέξοδος; Η φυγή; Η αυτοαπομόνωση; Να κλειστούμε 



στο καβούκι μας περιμένοντας από μηχανής θεούς; Η παράδοση ελεύθερου του 

πεδίου στους Τούρκους; Ειλικρινά δυσκολευόμαστε να παρακολουθήσουμε αυτή 

την προσέγγιση. Αν υπάρχουν δυσκολιες, αυτό είναι μια επιπρόσθετη πρόκληση, 

στην οποία όμως εμείς απαντούμε θετικά. Να παλέψουμε με τη συμμετοχή μας, 

για να διαφοροποιήσουμε τις συνθήκες και να τις καταστήσουμε ευνοϊκές για μας. 

Κοιι ήδη οι συνθήκες διοιφοροποιούντοιι. Ήδη η Ουγyοιρ!οι χοιι η Πολων!οι 

εκδήλωσαν την περασμένη.-βΟομάδα την πρόθεσή τους να υποβάλουν αίτηση για να 

συμμετάσχουν στο Συμβούλιο της Ευρώπης. 

Άλλωστε στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κ·αι._νότητα -δεν πρέπει να διαφεύγει 

της προσοχής του χ. Δ!yχλη- δε συμμετέχει η Τουρχ!οι. Αντ!θετοι συμμετέχει η 

Ελλάδα σ' όλα τα κοινοτικά όργανα και το κλίμα είναι πολύ πιο ευνοϊκό σε σχέση 

με την Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης. Επανειλημμένα 

τα κοινοτικά όργανα τόσο στο Ευρωκοινοβούλιο -και χτες είχαμε μια πολU 

σημαντική απόφαση της Ομάδας Επαφής του Ευρωκοινοβουλίου που με επιστολή 

της προς τον Ντενκτάς εκφράζει την πλήρη αποδοκιμασ(α του Ευρωχοινοβουλtου 

για τη στάση του Ντενκτάς απέναντι στις ενδοκυπριακές συνομιλίες- όσο χαι οι 

ηγέτες και οι Υπουργοί Εξωτερικών χωρών της Ε.Ο.Κ. σε πάρα πολύ σημαντικές 

αποφάσεις τους έχουν καταδικάσει με πολλή κατηγορηματικότητα την τουρκική 

κατοχή και συνέδεσαν την πρόοδο της τουρκικής αίτησης με τον τερματισμό 

β ' ή ' Σ ' ' ' ακρι ως αυτ ς της κατοχης. υνεπως, με την αιτηση και με την προοπτικη της 

ένταξης δημιουργοίινται, όπως έχω ήδη αναφέρει, τεράστιες δυνατότητες για μια 

ουσιαστική ώθηση στην κυπριακή υπόθεση. 

Κύριε Πρόεδρε, βρισκόμαστε μπροστά στην προοπτική ενός χαινοίιργιου 

κόσμου. Απέναντι στη διεθνικότητα και πολυεθνιχότητα του μεγάλου κεφαλαlου 

χαι των μονοπωλίων μέσα στην Ευρώπη, μέσα στην Ε.Ο.Κ .. Οι εργαζόμενοι 
πρώτη φορά μπορούν να συνεργάζονται και να συνασπιζονται στη διεκδίκηση των 

δικαιωμάτων τους. Κι αυτή η δυνατότητα είναι πράγματι πρωτόγνωρη για τους 

εργαζομένους του κόσμου. Αυτή η σύγκρουση εξελίσσεται και θα γtνει ακόμα πιο 

έντονη με την ενότητα χαι το διεθνή συντονισμό, τον ευρωπαϊκό συντονισμό των 

δυνάμεων των εργαζομένων, που μ' αυτή την ενότητα στη δράση -πρώτη φορά 

επαναλαμβάνω- ανοίγουν καινούργιους δρόμους χαι διανοίγουν καινούργιες 

προοπτικές για το ευρωπαϊκό εργατικό κίνημα. Μια δυνατότητα που δεν υτcήρχε 

προηγουμένως, αφού διεθνοποιημένο ήταν μόνο το κεφάλαιο χαι τα μονοπώλια. 

Οι κοινωνικές τάξεις που βρίσκονται κάτω από την εκμετάλλευση χαι οι 

κοινωνίες που αδυνατούν να αναπτυχθούν μπορούν χαι πρέπει να βροuν μέσα σ' 

αυτό το πλαίσιο της συνεργασίας και του συνασπισμού των δυνάμεων των 

εργαζομένων νέους τρόπους πάλης για τη βελτίωση των δυνατοτήτων τους. Μαζί 

μ' όλες αυτές τις δυνάμεις, τις δυνάμεις των εργαζομένων χαι της προόδου, θα 

πρέπει να συνταχθούμε, για να αρθρώσουμε μαζί ένα νέο λόγο, να καταθέσουμε τη 

διχή μοις πρόταση χοιι νοι επιβάλουμε τη δική μοις στροιτηγιχή. Η διχή μοις 

πατρίδα, ο δικός μας λαός, οι δικοί μας εργαζόμενοι έχουν χι αυτοί δικαιώματα 

στα πλαίσια ενός ευρύτερου κόσμου χαι μιας καινούργιας προοπτικής. 

Θα ήταν κοινοτοπία να επαναλαμβάνουμε απλώς ότι τα χρόνια που μαζ 

έρχονται είναι δύσχολα 1 ότι υπάρχει η πρόκληση του 1992, ότι υπάρχει η 

πρόκληση του 2000, του 21ου αιώνα. Εκείνο που έχει σημασία είναι ότι θα πρέπει 
μέσα από νέες αντιλήψεις χαι μέσα από ένα νέο σύγχρονο πνεύμα να ανιχνεύσουμε 

τις προοπτικές του νέου αιώνα. 
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Η περιχαράκωση των συνασπtσμών, η απομόνωση, η ιδεολογική και πολιτική 

αυτάρκεια δεν ε(ναι η κατάλληλη συνταγή για τις προκλήσεις του σήμερα και τις 

ανάγκες του αύριο. Αυτή η περιχαράκωση των συνασπισμών και η παγκόσμια 

πόλωση ήταν η επαχθής κληρονομιά μιας παλιότερης εποχής την οποία αυτή τη 

στιγμή, αυτή την ώρα, εγκαταλείπουμε με ταχύτητα. 

Νέες αντιλήψεις και πολιτικές πρακτικές προβάλλουν για τον «κόσμο της 

ύφεσης και της συνεργασίας)), για τη <<Μεσόγειο χωρίς τους ξένους στόλους», για 

την «Ευρώπη χωρίς πυρηνικά)>. Δεν πρόκειται πια για απλούς στάχους και 

κενολόγα συνθήματα αλλά για συγκεκριμένες επιλογές και πολιτικές τις οποίες 

καλούμαστε να υιοθετήσουμε, ενώ τα γεγονότα και αυτές οι επιλογές τρέχουν 

μπροστά μας. 

Ο τερματισμός των ξένων επεμβάσεων και της στρατιωτικής κατοχής ξένων 

εδαφών, το άνοιγμα των συνόρων, η κατακρήμνιση των τειχών της διαίρεσης και 

του διαχωρισμού και η παγκόσμια συνεννόηση είναι το δυναμικό αίτημα των 

δυνάμεων της προόδου. Όλες αυτές τις αντιλήψεις, τις προοπτικές και τις 

προσδοκίες ενός καινούργιου κόσμου μπορούμε και πρέπει να τις κατοχυρώσουμε 

μέσα στα πλαίσια της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης που εξ αντικειμένου αποτυπώνει 

και τη δική μας, γιατί όχι,· εθνική προοπτική. 

Σε μια Ευρώπη που αποτελεί και το δικό μας φυσικό, γεωπολιτικό και 

πολιτιστικό χώρο και με την οποία μας συνδέει η σύγχρονη πολιτική συγκυρία 

αλλά και η μακρά μας ιστορία. Μια Ευρώπη στην οποία μπορούμε να αναζη

τήσουμε πειστικά πολιτικά στηρίγματα και να διαμορφώσουμε συμμαχίες για την 

υπεράσπιση των εθνικών μας δικαίων. Μια Ευρώπη στην οποία θα μπορέσουμε να 

τf1'rtοθετήσουμε φιλόδοξα τις δυνατότητες ανάπτυξης της εθνικής μας οικονομίας, 

μέσα στα πλαίσια που προδιέγραφα, με τη συμμετοχή και τη συνεργασία του 

συνό'-ου των εργαζομένων στην Ευρώπη και η οποία θα μας προσφέρει το βάθρο 

για την ιt.νάδειξη -της εθνικής και πολιτιστικής μας ταυτότητας. 

Θα ήταν ιστορικό λάθος να ταυτίσουμε την Ευρώπη μονόπλευρα με τη Δύση 

απλώς και μόνο στο όνομα μιας ιδεολογικής προκατάληψης. Τα ιστορικά. δεδομένα 

επαληθεύουν ότι η Ευρώπη υπήρξε χώρος άνθησης πολιτισμών, ρευμάτων, 
φιλοσοφικών συστημάτων και ότι αποτέλεσε το σταυροδρόμι Ανατολής και Δύσης. 
Πολιτικά γέννησε τη δημοκρατία και το αντιπροσωπευτικό σύστημα, τα ανθρώ
πινα δικαιώματα και τις ατομικές ελευθερίες. Κοινωνικά έφερε στο φως και τα 

δύο μεγάλα κυρίαρχα πολιτικοοικονομικά συστήματα, καθώς και τη σύγκρουση 
και παρουσία όλων των πολιτικών φιλοσοφιών. 

Σ 1 έναν κόσμο, όπου οι αλλαγές που συντελούνται καθημερινά δεν ήταν 
δυνατό να προβλεφθούν ούτε από την πιο προχωρημένη φαντασία, σ 1 έναν κόσμο 

που συνεχώς απορρίπτει τη διπολικότητα του συστήματος κι αναζητεί νέες μορφές 

οικονομικής και πολιτιστικής συνεργασίας στη βάση της ισοτιμίας των σχέσεων 

και του σεβασμού των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών κάθε εθνότητας και κάθε λαού, 
σ' έναν κόσμο που αποφασιστικά παραμερίζει τις δογματικές προσεγγίσεις και 
τον εγκλωβισμό σε μονολιθικές και αφοριστικές ιδεολογικές προκαταλήψεις, η 
πρόκληση της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και το όραμα της ενωμένης Ευρώπης δεν 

είναι δυνατό να μας αφήνει αδιάφορους και απαθείς. 

Εμείς, ως σοσιαλιστές, λέμε ναι στην Ευρώπη των λαών, ναι στην Ευρώπη 

των εργαζομένων κι απαντούμε θετικά σ 1 αυτή τη μεγάλη πρόκληση, ανα

γνωρίζοντας ταυτόχρονα πως αυτή η επιλογή δε θα είναι μια πορεία χωρίς 
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εμπόΒια χαι χωρίς προβλήματα. Εχφράζοντας όμως με χάθε ευθύνη αυτή τη 

θετιχή μας προσέγγιση, αναγνωρίζουμε την ανά.γχη να εργαστούμε μεθο8ιχά., 

σχληρά χαι υπεύθυνα, για να ξεπεράσουμε χά.θε εμπόΟιο χαι να οιχοΟομήσουμε, ως 

μιχρή J{ύπρος 1 το όραμα ενός χαινούργιου χόσμου. Η αυτοαπομόνωση χαι η 

άρνηση παραχολούθησης των μεγάλων εξελlξεων Βεν εlναι Ουνατό να αποτελούν 

τη σωστή χαι τη συνει.Οητή μας επιλογή. 

Τα ΒεΟομένα Οιαφοροποιούνται με τέτοια ταχύτητα, που η άρνηση της 

παραχολούθησής τους θα μας τοποθετήσει στο ~εριθώριο της ιστορίας. Και είναι 

τέτοιας ταχύτητας οι εξελίξεις, που τα 8ε0ομένα σήμερα είναι Οιαφορετιχά απ' 

ό,τι ήταν μια β0ομά.8α πριν. Η πτώση του τείχους του Βερολlνου τις τελευταίες 

μέρες φέρνει αχόμα πιο χοντά στην υλοποίησή του το όρα.μα της ενωμένης 

Ευρώπης χα.ι απελευθερώνει χι επιταχύνει με χινηματογραφιχή ταχύτητα. τις 
ΒιαΒιχασlες της ευρωπαϊχής ολοχλήρωσης. 

Δε θα μπορούσα να αποφύγω την πρόχληση της ιστοριχής επισήμανσης του 

Μιχαήλ Γχορμπατσώφ στην ομιλία του στο Στρασβούργο το φετινό Ιούλη στην 

Κοινοβοuλευτιχή Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης. Είπε ο Σοβιετιχός 

ηγέτης: ((Ο Βίχτωρ Ουγχώ εί.πε πως θα έλθει η ημέρα χατά την οποία, εσύ 

Γα.λλία. 1 εσύ Ρωσσlα.~ εσύ Ιταλία., εσύ Αγγλία, εσύ Γερμανία., όλοι εσεις, όλα. τα 
έθνη της ευρωπαϊχής ηπείρου, χωρίς να χάσετε τα ι8ια.ίτερα. χαρα.χτηριστιχά σας, 

θα ενωθείτε σε μια χοινωνία χα.ι θα. Βημιουργήσετε μια εuρωπα.ϊχή α8ελφότητα. .... 
Η μέρα θα. έλθει χατά την οποία. το μονα8ιχό πε8ίο μάχης θα είναι οι ανοιχτές 
αγορές εμπορίου χαι τα ανοιχτά μυα.λά στις ι8έες.» 

κ ' Π ' " ' ή ' ' Β' Ο ' υριε ροεuρε, αuτη η ιστοριχ ωρα, που επισημαινει ο ιχτωρ υγχω χα.ι 

αναφέρει ο Μιχαήλ Γχορμπα.τσώφ, είνα.ι α.υτή η ώρα., είναι η ώρα. που ζούμε. Κι 

έχουμε ως Κύπρος χάθε Βιχαίωμα. αλλά χαι χαθήχον να τη ζήσουμε σ' όλη της τη 

συνα.ρπα.στιχότητα.. Όσοι αρνούνται να. πα.ραχολουθήσουν χα.ι να ζήσουν αυτές τις 

συγχλονιστιχές εξελίξεις θα. χαταστούν α.να.μφίβολα. ιστοριχά χαι πολιτιχά 
απολιθώματα. 

Εμείς πιστεύουμε πως τώρα χα.ι όχι αργότερα., σήμερα χαι όχι α.ύριο, η 

χυβέρνηση οφείλει να ανταποχριθεί σ' αυτή την χρίσιμης σημα.σία.ς επιλογή που 

αποτελεί πλέον εθνιχή χαι λα.ϊχή επιταγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον χ. Ομήρου για την ομιλία τοu. 

Υπάρχει άλλος ομιλητής έτοιμος; 

Ο χ. Θεο8ούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

J{ύριε Πρόε8ρε, χύριοι συνά8ελφοι 1 επει8ή η ομιλία μου εlναι σύντομη, θα. 

·~θελα να αξιοποιήσω το λίγο χρόνο, για να. σχολιάσω χαι μεριχές απόψεις που 
ά.χουσα. σήμερα από 8ιάφορους ομιλητές. Πράγματι 8εν υπάρχει άρνηση απ 1 όλες 

τις πλευρi:ς για τη Βιεξαγωγή Βημοψηφίσματος. Όμως οι υποστηριχτi:ς της 

αίτησης τώρα για i:νταξη στην Ε.Ο.Κ. προτιμούν το Βημοψήφισμα μετά την 

αίτηση. Πρέπει όμως να πουν στο λα.ό την αλήθεια.. Τι θα συμβεί, όταν σε χάποιο 
στά8ιο θα. ολοχληρωθεί χαι η τελωνειαχή ένωση; Κάτω από ποιες συνθήχες, 

οιχονομιχές χαι πολιτιχές, θα. συζητούμε αυτό το πρόβλημα; Δεν πρέπει να 

θεωρούμε αυτό το ζήτημα άσχετο, ξεχάρφωτο από το γεγονός ότι εμείς έχουμε 

μια τελωνειαχή ένωση την οποία σπεύσαμε χα.ι υπογράψαμε, χωρίς να. λάβουμε 

υπόψη ή να. ζητήσουμε τη γνώμη του χυρlα.ρχου χυπρια.χού λαού. Εμείς 
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αισθανόμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτά τα ζητήματα έχουν τεράστια. 

σημασtα, θα δεσμεύσουν το μέλλον του κυπριακού λαού και πιστεύουμε ότι, αν 

θέλουμε όλοι να υποστηρίξουμε τα δημοκρατικά δικαιώματα του κυπριακού λαού, 

δεν πρέπει να φέρνουμε ένσταση σ' αυτό το ζήτημα, ούτε να φέρνουμε τον 

κυπριακό λαό μπροστά σε τετελεσμένα. γεγονότα, Αυτή είναι η θέση μας όσον 

αφορά το ζήτημα του 8ημοψηφίσματος. 

Λέχθηκε επίσης από τον κ. Πανα.γιώτου, κατά έναν τρόπο χλευαστικό, ότι 

συνηθίσαμε την αυτοκριτική του ΑΙ\.ΕΛ ή μας συνήθισε, λέγει, το ΑΚΕΛ με την 

αυτοκριτική του. Δεν ξέρω, αλλά έπρεπε να το σκεφτεί πολλές φορές ο κ. 

Παναγιώτου, πριν εκφράσει αυτά τα πράγματα από το βήμα της Βουλής. 

Πιστεύω ότι για το κόμμα μα.ς αλλά και για οποιοδήποτε άλλο κόμμα ή πολιτικό 

πρόσωπο περιποιει τιμήν η δημόσια αυτοκριτική για τυχόν λάθη ή παραλείψεις 

του στην πολιτική, κοινωνική και οικονομική ζωή του τόπου. Πράγματι αυτό που 

δεν έχουμε συνηθίσει ίσως είναι η αυτοκριτική από πολλούς άλλους και ειδικότερα 

από το κόμμα του. Στο Δημοκρατικό }(όμμα ειλικρινά εγώ δεν έχω υπόψη μου 
' ' λ ' ζ .J. ' ' λ' ' ' καμια αυτοκριτικη για την πο ιτικη τους ωιι, εστω κι αν ειναι ιγη σ αυτο. τον 

τόπο. 

Απ / όλους τους ομιλητές και στις προηγούμενες συνεδρίες, όταν συζητήθηκε 
αυτό το θέμα, και σήμερα, έγινε ένα μάθημα ιδεολογικό προς το ΑΙ\.ΕΛ. 'Αλλοt 

με άμεσο, άλλοι με έμμεσο τρόπο έχουν αποκαλέσει το ΑΚΕΛ δογματικό, ότι δεν 

έχει προσαρμοστεί στις εξελίξεις, στην πολιτική της περεστρόικα και της νέας 

σκέψης. Όμως διερωτώμαι, και ας διερωτηθούν και οι ίδιοι ανάλογα με τον 

ταξικό χώρο στον οποίο ανήκουν και την ιδεολογία την οποία πρεσβεύουν, αν είναι 

δυνατό οι εκπρόσωποι της αστικής τάξης, οι εκπρόσωποι του κεφαλαίου, της 

άκρως αντίθετης ιδεολογίας από την ιδεολογία του σοσιαλισμού, να κρίνουν την 

ιδεολογία και την πολιτική ενός κομμουνιστικού κόμματος ή του σοσιαλιστικού 

συστήματος. Και εδώ πρέπει να προσθέσω και .την ΕΔΕΚ, γιατί εκφράζει τη 
σοσιαλδημοκρατία, γιατί εκφράζει μια κατάσταση η οποία ουσιαστικά θέλει 

κάποιες μεταρρυθμίσεις του καπιταλιστικού συστήματος και όχι αλλαγή του. 

Διότι ως τώρα δε μας υπέδειξε κανένα πρότυπο του λεγόμενου σοσιαλισμού που 

υποστηρίζει. Δε μας υπέδειξε κανένα πρότυπο ούτε και εφάρμοσε κανένα στην 

πράξη. J(ατά συνέπεια αυτά που υποστηρίζει ως τώρα είναι μεταρρυθμίσεις και 

βελτιώσεις του υφιστάμενου καπιταλιστικού συστήματος. Και απ' αυτή τη 

σκοπιά πιστεύω ότι ούτε και η ΕΔΕΚ είναι δυνατό να μπορεί να κρίνει 

ιδεολογικά το ΑΚΕΛ, αν δηλ. είναι προσαρμοσμένο στα πλαίσια της νέας σκέψης 

και της περεστρόικα. 

Μ 1 αυτή την προέκταση θέλω επίσης να πω ότι ούτε και μπορούν ούτε και 

αναμένουμε εμείς από τα κόμματα της αστικής τάξης να κρίνουν αντικειμενικά 

την πολιτική της περεστρόικα και της νέας σκέψης. Ακούστηκαν εδώ πράγματα 

που δεν έχουν καμιά σχέση με την πολιτική της περεστρόικα και της νέας σκέψης. 

Ακούστηκαν εδώ πράγματα που παρερμηνεύουν και τον Γκορμπατσώφ και τη νέα 

σκέψη και την περεστρόικα. Ακούστηκε πριν από λίγο εδώ από το Βουλευτή του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ούτε λίγο ούτε πολύ ότι η πολιτική αυτή σημαίνει 

κατάργηση των κοινωνικών συστημάτων, κατάργηση των τάξεων. Έριξε ο 
Γκορμπατσώφ αυτή την ιδέα διαβάζοντας μάλιστα αποσπάσματα από τον 

Ουγκώ. Ναι, αλλά είναι μεμονωμένα αποσπάσματα και παρερμηνεύουν την ουσία 

των δηλώσεων Γκορμπατσώφ. Ο Γκορμπατσώφ μπροστά στα οικουμενικά προ

βλήματα που αντιμετωπίζουμε ως ανθρωπότητα, μπροστά στον κίνδυνο της 
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πυρηνικής καταστροφής και τα ά:Αλα οικουμενικά προβλήματα .που απειλούν την 
' λ' / 1 'ξ λ θ ' λ ' ανθρωποτητα, πο u σωστα εχει χαρα ει και αχο ου ει την πο ιτιχη της περε-

στρόικα και της νέας σκέψης. 

Πράγματι οι λαοί σήμερα θέλουν μια προσέγγιση. ΕΠιβάλλεται η προσέγγιση 
των λαών για να αντιμετωπιστούν τα γενικά και οικουμενικά προβλήματα, Η 
βελτίωση των σχέσεων και η ύφεση στις 8ιεθνείς σχέσεις 8ε σημαίνει καθόλου 
εγκατάλειψη της ταξικής και ιΔεολογιχής βάσης του σοσιαλισμού ούτε και των 
κομμουνιστικών κομμάτων. Δε σημαίνει συγχώνευση του σοσιαλισμού με τον 

' Κ λ ι ι ι ι ~ ι χαπιταλισμο. αι χα α χανουμε αυτα τα πραγματα να τα συνειοητοποιησουμε 

καλύτερα. 

Μέσα από την πολιτική της περεστρόικα ο σοσιαλισμός χάνει και αυτο

κριτική. J{αι αυτό για μας είναι το μεγαλείο του σοσιαλισμού το οποίο ακόμα μια 

φορά ανα8εικνύεται μέσα από την περεστρόικα και τη νέα σκέψη. Αναβαπτίζεται 

ο σοσιαλισμός αυτή τη στιγμή στα νοήματα της μεγάλης Οκτωβριανής σοσιαλι

στικής Επανάστασης και στις υποθήκες του μεγάλου Λένιν. Αυτό είναι για μας η 

περεστρόικα και η νέα σκέψη στην πολιτική και όχι οποια8ήποτε παλινο8ρόμηση 

την οποία προσπαθούμε να παρουσιάσουμε στον κόσμο. Κατά συνέπεια, αγαπητοί 

συνά8ελφοι, 8εν έχετε συλλάβει το πραγματικό νόημα και το μεγαλείο του 

σοσιαλισμού, όπως εκφράζεται σήμερα ακόμα μια φορά μέσα από την περε

στρόικα και τη νέα σκέψη. 1 Ενα μεγαλείο που συνίσταται στο ότι θέλει να 

ο8ηγήσει τον άνθρωπο ακόμα πιο ψηλά, προς ένα πιο ευτυχισμένο μέλλον, και όχι 

μόνο τον άνθρωπο του σοσιαλισμού αλλά όλη την ανθρωπότητα. Αυτά ήθελα να 
πω όσον αφορά αυτά τα ζητήματα. 

J{ύριε Πρόε8ρε, κύριοι Βουλευτές) 8εν πρόκειται να επαναλάβω τις γνωστές 

και γενικές θέσεις του ΑΚΕΛ πάνω στο επίμαχο θέμα. Πρόκειται, στα πλαίσια 

ενός φιλικού 8ιαλόγου και προβληματισμού, να κρίνω και να σχολιάσω κάποιες 

απόψεις των υποστηρικτών της υποβολής αlτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Η 

Κύπρος, όπως είναι γνωστό, μετά την ακρωτηριασμένη ανεξαρτησία της που πήρε 

το 1960, επέλεξε και ακολούθησε μέχρι τώρα την πολιτική της μη ένταξης σε 
πολιτικοστρατιωτικούς συνασπισμούς. Ακολούθησε α8έσμευτη πολιτική. Μέχρι 

τώρα 8ε 8ιαπιστώθηκε επίσημα ότι η α8έσμευτη πολιτικfι που ακολουθήσαμε frταν 
πρόξενος οποιασ8ήποτε ζημιάς σ' αυτό τον τόπο. Αντίθετα είναι ίσως γενικά 

παρα8εκτό ότι η Κύπρος ωφελήθηκε από την α8έσμευτη πολιτική της, η οποία 

αποτέλεσε κι έναν από τους σημαντικότερους παράγοντες της 8ιατήρησης της 

κυπριακής ανεξαρτησίας, και κατά συνέπεια ωφελήθηκε πολιτικά και οικονομικά ο 

τόπος. Ακολουθήσαμε λοιπόν την ωφέλιμη για τον τόπο α8έσμευτη πολιτική, ενώ 

είχαμε ένα καπιταλιστικό κοινωνικό σύστημα. Θεωρήσαμε ότι το κοινωνικό μας 

σύστημα 8εν επέβαλλε την ανάγκη να προσχωρήσουμε είτε στο Ν.Α.Τ.Ο. είτε 

στην Ε.Ο.Κ. που αποτελούν πολιτικοοικονομικούς και στρατιωτικούς συνασπι

σμούς του καπιταλιστικού κόσμου, Δε μιλώ για τους συνασπισμούς του σοσιαλι

σμού, γιατί γι' αυτούς 8εν μπορούσε να γίνει σκέψη, εφόσον 8εν είχαμε 

σοσιαλιστικό σύστημα. 

Είναι φανερό ότι επιλέξαμε την α8έσμευτη πολιτική, γιατί πήραμε μια 

ακρωτηριασμένη ανεξαρτησία από τις καπιταλιστικές ή πιο απλά από το 

λεγόμενο 8υτικό κόσμο. Οι ηγέτι8ες καπιταλιστικές χώρες, αυτές 8ηλα8ή της 

E.0.J{. και του Ν.Α.Τ.Ο. -και εννοούνται ασφαλώς οι κυβερνήσεις τους και όχι οι 
λαοί αυτών των χωρών- ήταν, με τον έναν ή τον άλλο τρόπο, οι αντίπαλοί μας 

στον αγώνα για ολοκλήρωση της κυπριακής ανεξαρτησίας. Σήμερα η κυπριακή 
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ανεξαρτησία είναι πιο ακρωτηριασμένη από ό,τι ήταν το 1960. Και αυτό κυρίως 
λόγω της προώθησης των ιμπεριαλιστικών στόχων και των ειδικών στόχων της 
1 Αγχυρας αλλά και των αδυναμιών του εσωτερικού πολιτικού μας μετώπου. 

Σήμερα διεθνώς υπάρχει ένα καινούργιο θετικό κλίμα με τάση την προσέγ

γιση των· χωρών πάνω στη βάση του αμοιβαίου συμφέροντος και των κοινών 

οικουμενικών προβλημάτων. Μέσα σ 1 αυτό το κλίμα το Κίνημα των Αδεσμεύτων 

προβάλλει ακόμα πιο έντονο και πιο ισχυρό. Κάτω απ' αυτές τις συνθήκες εμείς 

πιστεύουμε ότι το καθήκον της Κύπρου είναι να ενισχύσει την αδέσμευτη πολιτική 

της και όχι να ενταχθε( σε οποιουσδήποτε συνασπισμούς. Μέσα απ' αυτό το 

δρόμο είναι δυνατό η Κύπρος να σωθεί και να δικαιωθεί ο αγώνας του λαού μας. 

Στο λαό πρέπει να λεχθεί η αλήθεια για την Ε.Ο.Κ. 1 ότι δηλ. ιδρύθηκε και 

αποτελεί τη συνένωση των ευρωπαϊκών ιμπεριαλιστικών μονοπωλίων έναντι των 

σοσιαλιστικών χωρών και κατά δεύτερο λόγο για να διασφαλίσει τα οικονομικά 

τους συμφέροντα έναντι των άλλων ιμπεριαλιστικών κέντρων της Αμερικής και 

της Ιαπωνίας. 

Η φυσιογνωμία της Ε.Ο.Κ. και ο χαρακτήρας της παραμένει ο ίδιος, παρά τις 

πολιτικές αλλαγές που συντελούνται με την ύφεση στις διεθνείς σχέσεις. Με αυτό 

το χαρακτήρα που διατηρεί η Ε.Ο.Κ. δεν μπορεί να καταστεί. ο προστάτης της 

Κύπρου. Η Ε.0.1\.. με το πολιτικό, το οικονομικό και νομικό της καθεστώς ενεργεί 

και αποφασίζει με βάση τα συμφέροντα των μονοπωλίων της, με βάση τη θέληση 

των τεσσάρων μεγάλων της Ε.0.1(., που είναι η Δυτική Γερμανία, η Βρετανία, η 

Γαλλία και η Ιταλία. Η Ε.Ο.Κ. μέσα από το νομικό και πολιτικό της καθεστώς 

επιβάλλει στα μέλη της κοινή εξωτερική πολιτική. Το παράδειγμα της Ελλάδας 

που υποχρεώθηκε να ακολουθήσει την Ε.Ο.Κ. πριν από λίγα χρόνια έναντι της 

Λιβύης είναι αρκετό. Αλλά και χωρίς το νομικό και πολιτικό καθεστώς, όταν η 

οικονομία κάποιας χώρας εξαρτάται από την Ε.Ο.Κ., σε μεγάλο μάλιστα βαθμό, 

πώς είναι δυνατό η εν λόγω χώρα να ακολουθήσει άλλη πολιτική; 

l(ατά συνέπεια πρέπει να παραδεχτούν οι υποστηρικτές της ένταξης την ωμή 

αντικειμενική αλήθεια, ότι είτε το θέλουμε είτε όχι θα ξεφύγουμε με την ένταξη 

στην Ε.0.1(. από την αδέσμευτη πολιτική μας. Μέσα στην Ε.Ο.Κ. ούτε 

προστασία των δικών μας κυπριακών συμφερόντων υπάρχει ούτε και διατήρηση 

της αδέσμευτης πολιτικής είναι δυνατή. Αν η Ε.Ο.Κ. ήταν, όπως την παρου

σιάζουν οι υποστηρικτές της, ο προστάτης του δικαίου και των αδικημένων 1 ο 

προστάτης των ατομικών και ανθρώπινων δικαιωμάτων, γιατί δεν προστάτεψε την 

Ελλάδα από τις επεκτατικές διαθέσεις της Τουρκίας; 

Γιατί δε συμβάλλει στη δίκαιη λύση του προβλήματος μεταξύ Ιρλανδίας και 

Βρετανίας, μεταξύ Βρετανίας και Ισπανίας για το Γιβραλτάρ; Γιατί δεν επιλύει 

το ανθρώπινο δικαίωμα εργασίας και στέγης 16 και 30 αντίστοιχα εκατομμυρίων 
πολιτών της; Γιατί, ενώ είχαμε στενές πάντα σχέσεις μαζί της και τώρα έχουμε 

με την τελωνειακή ένωση τις στενότερες σχέσεις, δε βοηθά την Κύπρο να 

δικαιωθεί; Γιατί μας λέγει να σκεφθούμε και το ενδεχόμενο παραμονής τουρκικών 

στρατευμάτων και ότι δεν πρέπει να περιμένουμε να πιέσει iην Τουρκία πάνω 

στην ουσία του Κυπριακού; 

Στο λαό πρ-έπει επίσγ~ς να πούμε την πλήρη .αλήθεια και για τη _λεγόμενη 

πελώρια αγορά των !3_:10 εκ. Να πούμε στο λαό ότι θα εγκαταλείψουμε 

ουσιαστικά την παγκό9"μια αγορά των δισεκατομμυρίων, για να εγκλωβιστούμε 

στην αγορά της Ε.Ο.Ι(. η οποία είναι κορεσμένη για την κυπριακή παραγωγή. Να 
πούμε στο λαό ότι θα ανοίξουμε βασικά ένα μονόδρομο εισαγωγών με ελάχιστες 
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δυνατότητες εξαγωγών, πράγμα που θα ανατρέψει τα κυπριακά. οικονομικά. 

ΟεΟομένα. και θα καταστρέψει την κυπριακή οιχονομία.'μ' όλες τις άλλες πολιτικές, 
οικονομικές και κοινωνικές συνέπειες. / } .. ' 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, το πρόβλ~fΙt.!ι(' της υποβολής α(τησης για 

ένταξη στην Ε.Ο .Κ έχω τη βαθιά πεπο(θηση ,6''iι έχει υπερθερμανθε( πολύ 
παράκαιρα. Αρκετοί. ομιλητές εντός και εκτός ;+ης Βουλής έχουν χαρακτηρίσει 
αυτό το πρόβλημα το δεύτερο μετά το εθνικό θέμα Που αντιμετωπίζει ο λαός μας. 

Εφόσον όμως η ένταξη στην Ε.Ο.Κ. προβλέπεται να γ(νει δυνατή μετά την 

ολοκλήρωση της τελωνειακής ένωσης και μετά τη λύση του Κυπριακού, εφόσον θα 

εξεταστεί ταυτόχρονα με την αίτηση της Τουρκίας, όπως λένε οι αρμόδιοι της 

Ε.0.Ι(., και θα αποφασιστεί από την !Οια. την Ε.Ο.Κ. και όχι από εμάς γύρω στο 

έτος 2000, πάντως όχι νωρίτερα από το 1995, και ανεξάρτητα από τη 

χρονολογική σειρά. της αlτησης, εγείρεται δικαιολογημένα το ερώτημα. Ποιο εlναι 

το δεύτερο μετά το εθνικό. θέμα πρόβλημα; Αυτό της αίτησης ή αυτό.της ένταξης; 

Το ψήφισμα που υπάρχει μπροστά μας των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων 

ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ μιλά για την εδώ και τώρα ανάγκη υποβολής της 

αίτησης, πράγμα που αν δε γlνει, θα υποχρεώσει τα τρία αυτά. κόμματα να 

προβοίιν στη λήψη νομοθετικών χαι άλλων μέτρων που θα εξαναγκάσουν την 

κυβέρνηση να χάμει την αlτηση. Έχω τη γνώμη ότι τα κόμματα ΔΗ.ΣΥ., 

ΔΗ.ΚΟ. χαι ΕΔΕΚ χαι σ' αυτό το θέμα αδικαιολόγητα παρατραβοίιν τα 

πράγματα, διότι γνωρίζουν πολίι χαλά πρώτο τη θετική στάση της κυβέρνησης χαι 

δεύτερο ότι η αlτηση Οεν μπορεί να προκαθορίσει το χρόνο της ένταξης. Τα 

κόμματα που υποβάλλουν το ψήφισμα που έχουμε μπροστά μας ουσιαστικά. εlναι 

το θέμα της αlτησης που ανόψωσαν σε δεύτερο μετά το εθνικό θέμα πρόβλημα χαι 

όχι την ένταξη, για τον απλούστατο λόγο ότι η ένταξη δεν εlναι δυνατή τώρα 

παρά μόνο η α(τηση. 

Και δε νομ(ζω ότι δικαιολογείται αυτός ο υπερβολικός ζήλος για την α(τηση 

η οποlα μπορεί να γίνει, αν θέλουν, χαι αργότερα, εφόσον δεν πρόκειται να χάσουν 

το λεωφορείο της ένταξης στην Ε.0.Ι( .. Δικαιολογημένα τόσο εμείς που εlμαστε 
ενάντια στην ένταξη στην E.0.J(, όσο χαι αρκετοί υποστηριχτές της ένταξης 

διακρίνουμε χαι κάποιες άλλες σκοπιμότητες γόρω από την ενέργεια των τριών 
κομμάτων. Φοβοόμαστε ότι πίσω απ' αυτή την πράξη των τριών κομμάτων 

υπάρχουν οι πολιτικές και κομματικές σκοπιμότητες οι οποίες, όσο και αν 

υπάρχουν, πρέπει να προβληματίσουν τους πάντες. Ο λαός πιστεύω ότι διερω

τάται γι 1 αυτές τις σκοπιμότητες ανεξάρτητα από τη θεώρησή του στο θέμα της 

Ε.Ο.Κ. και δικαιούται μιας πειστικής απάντησης απ' αυτούς που απαιτούν την ,.
υποβολή αίτησης εδώ χαι τώρα. 

Εlναι γνωστό σ' όλους μας ότι περνοόμε μια χρlσιμη περlοδο στο εθνικό 
θέμα. Γίνονται και μας απειλούν νέα τετελεσμένα. Επαναρχίζουν οι προσπάθειες 
του Γενιχοό Γραμματέα του Ο.Η.Ε. για να βγοόμε από το αδιέξοδο, για να 
αναχοποόν τα νέα τετελεσμένα, για να γίνει ένας ουσιαστικός και αποδοτικός 
διάλογος. Είναι η ώρα που αναμέναμε, λόγω των θετικών διεθνών εξελίξεων και 
των συλλογικών θετικών χειρισμών που χάναμε τον τελευταίο χρόνο στο εθνικό 
μας θέμα, για κάποια θετικά βήματα στο Κυπριακό και αν όχι, την ενδυνάμωση 
της διεθνούς υποστήριξης. 

Μέσα σ' αυτές τις συνθήκες εlναι άραγε χρήσιμο να γίνεται η σημερινή τριβή 
και διάσπαση του εσωτεριχοό μας μετώπου; Δεν πρέπει μήπως να διερωτηθοόμε 
αν το λεγόμενο δεότερο σε σημασία πρόβλημα του τόπου πιθανόν αυτή τη στιγμή 
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με την υπερθέρμανσή του να μας προκαλέσει ζημιές στο πρωταρχικό, στο εθνικό 

μας πρόβλημα; 

Εμεις πιστεύουμε ειλικρινά και ανεξάρτητα από τη θεώρησή μας στο θέμα 

της Ε.Ο.Κ. ότι αυτή την ώρα προχαλε(ται ζημιά και κατά συνέπεια επιβάλλεται 

το θέμα αυτό να απασχολήσει όλες τις πλευρές. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι χάριν 

του εθνικού μας θέματος όλα τα κόμματα θα προβληματιστούν καλύτερα, έτσι 

που να διατηρηθεί η αναγκα(α και πρωταρχικής σημασίας ενότητα του εσωτερικού 

μας μετώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΚfΩΝ: 

Ευχαριστώ τον χ. Θεοδούλου και Ο(νω το λόγο στον χ. ΗλιάΟη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα τη γνώμη ότι το θέμα που συζητούμε εξαντλήθηκε από 

τις 9.11.1989 που το είχαμε Οιαχόψει και ότι πέρα από τις επαναλήψεις Οε θα 
μπορούσε χανε(ς να προσθέσει στα επιχειρήματα που είχαν λεχθεί υπέρ και κατά. 

Τη Οική μας τοποθέτηση είχε ήΟη εκφράσει επαρκώς ο κοινοβουλευτικός μας 

εκπρόσωπος και άλλοι συνάΟελφοι του Σοσιαλιστικού }(όμματος. 

Αλλά την επόμενη κιόλας ημέρα, στις 10 Νοεμβρίου 1989, ο τροχός της 

ιστορίας άρχισε να γυρίζει τόσο γρήγορα και η Ευρώπη ν' αλλάζει τόσο απότομα 

και ριζικά! Το τείχος του Βερολίνου κατέρρευσε μπροστά στα μάτια μιας 

συγκλονισμένης και συγκινημένης ανθρωπότητας. Η Λαοκρατική Γερμανία βαΟίζει 

με γοργά βήματα σε οημοκρατικές μεταρρυθμίσεις. Ακολουθεί η Βουλγαρία και 

αναμένεται από ώρα σε ώρα η σειρά της Τσεχοσλοβακίας. Είχε προηγηθεί η 

Πολωνία και η Ουγγαρία. Έτσι οι νέες συνθήκες οίνουν νόημα στη συζήτησή μας 

όχι πια για επανάληψη των λεχθέντων αλλά για την ανάπτυξη ενός Οιαλόγου, τη 

Οιασαφήνιση ορισμένων καίριων σημείων και την ανταλλαγή απόψεων υπό το φως 

των νέων Οεδομένων, με στόχο να βρούμε μια κοινή γλώσσα και να κάνουμε μια 

κοινή προσπάθεια, συμβάλλοντας όλοι μαζί στη χάραξη μιας κοινής ευρωπαϊκής 

πολιτικής. 

Ο λόγος ο δικός μας απευθύνεται σε Ούο κυρίως κατευθύνσεις: σ' αυτή του 

ΑΚΕΛ και σ' εκείνη του Προέδρου Βασιλείου. Αλλά ταυτόχρονα οριοθετεί και τις 
απόψεις μας έναντι των απόψεων της Δεξιάς με την οποία επίσης έχουμε 

ουσιαστικές Οιαφωνίες. Συζητούμε όχι για λόγους αντιπαράθεσης αλλά με πνεύμα 

προβληματισμού στην προσπάθεια μιας διαλεκτικής προσέγγισης αυτού του 

θέματος, χωρίς να εκφράζουμε ή Vα Οιεκδικούμε απόλυτες αλήθειες. 

Οι αναφορές Crτις θέσεις του ΑΙCΕΛ γίνονται σε σχέση με την ομιλία του κ. 
Δίγκλη. Φαίνεται ότι ο κ. Δίγκλης έχει την τιμητική του αυτές τις μέρες. Εγώ το 

κάνω, γιατί η ομιλία του κ. Δίγκλη είναι η πιο συγκροτημένη από τη δική του 

πλευρά. Τοποθετείται στις τρέχουσες εξελίξεις, αλλά ξεπερνά την επικαιρότητα. 

Περιέχει ιδεολογικές θέσεις και προτάσεις και αγγίζει ευρύτερα πολιτικά θέματα 

με σαφήνεια και εγκυρότητα από την πλευρά των απόψεων που εκφράζει και · 
εκπροσωπεί. Προσφέρει γι' αυτό μια αρκετά ολοκληρωμένη βάση για διάλογο σ' 

ένα άλλο επίπεδο. Θα ακολουθήσουμε την ίδια περίπου σειρά με τον κ. Δίγκλη 

για λόγους συνέχειας και ευκολότερης παρακολούθησης του θέματος. Δε θα 

κάνουμε αναφορά στο συνάΟελφο του ΑΚΕΛ που μίλησε προηγουμένως, γιατί 

περίπου, όχι ακριβώς, λέει τα ίΟια πράγματα. 'Οχι ακριβώς. 

Συμφωνούμε με τον κ. Δίγκλη που ξεκινά απορρίπτοντας την άποψη ότι η 

Ε.Ο.Κ. είναι «χορός λευκοντυμένων αγγέλων». Και εμείς λέμε ότι δεν είναι ούτε 
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ένας χορός μαυροντυμένων διαβόλων. Δεν είναι ούτε παράδεισος ούτε κόλαση. 

Είναι μια πιο σύνθετη πραγματικότητα, πέρα από τις ενδεχόμενες υπερβολές των 

υπερμάχων -και ακούσαμε και τέτοιες- και τις ισοπεδωτικές χρίσεις των 

αντιθέτων, και τέτοιες επίσης ακούσαμε σ' αυτή τη συζήτηση. Έχουμε τη γνώμη 

ότι οι υπεραπλουστεύσεις δε μας βοηθούν να προσεγγίσουμε την πραγματικότητα, 

όπως θα διαπιστώσουμε πιο κάτω. 

Δεν έχουμε διαφωνία με την εκτίμηση ούτε καν με τη φρασεολογία του χ. 

Δίγχλη για το σταλινισμό, τις αλλαγές στις σοσιαλιστικές χώρες και την ανάγκη 

διαμόρφωσης μιας δικής μας, έξω από μοντέλα, κυπριακής αντίληψης για έναν 

ανθρώΠινο και δημοκρατικό σοσιαλισμό. Αυτή ήταν πάντα η Θέση μας. Καταλήγει 
ο κ. Δίγκλης σ' αυτό το σημείο υποβάλλοντας το ερώτημα: <<Σημαίνουν μήπως 

αυτές οι κοσμογονικές αλλαγές και το κοινό ευρωπαϊκό σπίτι εξάλειψη των 

τάξεων και των ιδεολογιών, εξάλειψη των διαφορών μεταξύ των κοινωνικών 

συστημάτων; Σημαίνουν μήπως τελωνειακή ένωση ή πλήρη ένταξη των σοσιαλι

στικών χωρών στην E.O.K.jJJ Και ποια σχέση μπορούν να έχουν αυτές οι αλλαγές 
όχι μόνο με τη θέση του Αl{ΕΛ, όπως ρωτά ο κ. Δίγκλης, αλλά και με τη θέση 

όλων μας έναντι της Ε.Ο.Κ; 

Τοποθετούμαστε 1 χωρίς να σημαίνει ότι αναγκαστικά διαφωνούμε με τις 

τοποθετήσεις του κ. Δίγκλη. Θίγεται ένα θέμα και θεωρούμε υποχρέωσή μας -και 

ιδεολογική και πολιτική- να πάρουμε τη θέση μας. Χωρίς1 επαναλαμβάνω, τα όσα 
αναφέρουμε με αφορμή τις παρατηρήσεις του κ. Δίγκλη να σημαίνουν ότι 

συγκρουόμαστε αναγκαστικά. Δίνουμε τη δική μας απάντηση: Οι αλλαγές στις 

σοσιαλιστικές χώρες δεν εξαλείφουν ούτε τις τάξεις και τις αντιθέσεις τους, που 

είναι και θα παραμείνουν μια κοινωνική πραγματικότητα, ούτε τις ιδεολογίες -
τουλάχιστον όσες διαλεκτικά αναζητούν την αλήθεια μέσα από τον ελεύθερο 

διάλογο και την εφαρμογή τους, μέσα από τις δημοκρατικές διαδικασίες- όσες 

ιδεολογίες δηλαδή δεν πάσχουν από αγκυλώσεις και δογματισμούς. 

Ούτε οι διαφορές των κοινωνικών συστημάτων εξαλείφονται. Όμως μετα
βάλλονται ραγδαία, έτσι που ο υπαρκτός σοσιαλισμός να πάψει επιτέλους να είναι 

ταυτόσημος με το μονοκομματισμό, τη γραφειοκρατία και τις παραμορφώσεις του 

σταλινισμού και του σταλινικού φαινομένου που επεκτάθηκε και επικράτησε 

μεταπολεμικά στις σοσιαλιστικές χώρες της Ανατολικής Ευρώπης. Ανατρέπονται 

λοιπόν οι διαφορές. Παύει να είναι διαφορά ή διαφορά σε βάρος του σοσιαλισμού η 

έλλειψη δημοκρατίας, ελευθερίας έκφρασης και δημιουργίας. Παύει ο υπαρκτός 

σοσιαλισμός να τροφοδοτεί με δικαιολογημένα επιχειρήματα τις πιο αντιδραστικές 

και εκμεταλλευτικές δυνάμεις. Τώρα αυτό το ιδεολογικό λαθρεμπόριο των πολύ 

συντηρητικών δυνάμεων δεν μπορεί να συνεχιστεί. Σίγουρα με αυτές τις εξελίξεις 

οι πιο δυστυχισμένοι είναι οι υπερσυντηρητικές δυνάμεις της Δύσης, γιατί 

διερωτώμαστε πού θα στηρίξουν τώρα την υπόστασή τους και πώς θα επιβιώσουν, 

χωρίς να επισείουν τον «κομμουνιστικό κίνδυνο)), 

Στο δεύτερο ερώτημα, μέχρι πού θα φτάσουν οι σχέσεις των σοσιαλιστικών 

χωρών με την Ε.Ο.Κ., που ο κ. Δίγκλης τις τοποθετεί απλώς στις στενότερες 

πολιτικές και οικονομικές· σχέσεις, δεν απαντούμε εμείς, απαντά η ίδια η 

πραγματικότητα. Η Κοινότητα γίνεται πόλος έλξης όλων των ευρωπαϊκών χωρών 

του περίγυρού της. Ήδη, μετά την τελευταία μας συζήτηση στις 9 του Νοέμβρη 
και την ομιλία του κ. Δίγκλη, η Ουγγαρία υπέβαλε αίτηση ένταξης στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης και έγκυροι αναλυτές προβλέπουν ότι μέσα στα επόμενα 

δυο χρόνια θα υποβάλει αίτηση ένταξης στην Ε.Ο.Κ. και θα είναι η πρώτη χώρα 
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της Ανατολικής ~υρώπης που θα γίνει μέλος της Κοινότητας. Αυτές είναι οι 

προβλέψεις. Παραπέρα οι εσωτερικές εξελ(ξεις στην Πολωνία, τη Λαοκρατική 

Γερμανία και τη Βουλγαρία Ορομόλογούν σίγουρα και εξελίξεις στις σχέσεις τους 

με την Ε.Ο.Κ. Αν λοιπόν αυτές είναι οι σημερινές και οι προβλεπόμενες σχέσεις 

των χωρών της_ Ανατολικής Ευρώπης με την· Ε.Ο.Κ., τότε γιατί η Κύπρος θα 

πρέπει να μείνει σε παρωχημένα πρότυπα που τα εγκαταλείπουν πια και εκείνοι 

που τα βίωσαν; 

Η όλη συλλογιστική του ΑΚΕΛ Οιαπνέεται από το φόβο της κυριαρχίας των 

μονοπωλίων και των χωρών-μελών του ΝΑ ΤΟ που είναι ηγέτιΟες και στην 

Ε.Ο.Κ. και από το φόβο για τον επιχρεμάμενο κίνΟυνο που απειλεί την οικονομία, 

το εθνικό μας πρόβλημα και την α8έσμευτή μας πολιτική. Σ' αυτό το θέμα ο κ. 

Θεο8ούλου ήταν ι8ιαίτερα απόλυτος και κατηγορηματικός. 

Εμείς 8εν υποστηρίζουμε ότι στην Ε.Ο.Κ. 8εν υπάρχουν μονοπώλια, ότι τα 

μονοπώλια αυτά 8εν έχουν 8ύναμη, ότι πολλές φορές 8εν καθορίζουν τις πολιτικές 

και οικονομικές επιλογές, ότι ο αγώνας εναντίον τους 8εν είναι σκληρός, ότι 8εν 

απαιτούν συνεχή επαγρύπνηση και μαχητικότητα. Αυτό ε(ναι ένα θέμα. Αλλά, όσο 

λάθος είναι κανείς να φαντάζεται ότι η Ε.Ο.Κ. είναι ένα προο8ευτικό φαινόμενο 

χωρίς ταξικές αντιθέσεις, χωρίς συγκρούσεις, ένα αγγελικό κατασκεύασμα, άλλο 

τόσο λάθος είναι και η αντίθετη άποψη που παραγνωρίζει τη 8υναμική των 

ταξικών αντιθέσεων, των συγκρούσεων και τη 8υνατότητα συνεργασίας των 

εργαζομένων πάνω από εθνικά συμφέροντα. 

Λέει ο κ. Δίγκλης ότι με την τελωνειακή ένωση -που είναι ή8η ένα γεγονός 

σε εξέλιξη, προσθέτουμε εμείς- και πολύ περισσότερο με την πλήρη ένταξη θα 

ανοίξουν φαρ8ιά πλατιά οι πόρτες της κυπριακής οικονομίας στα μονοπώλια της 

Ε.Ο.Κ. Βέβαια υπάρχουν πολλά προβλήματα και κίν8υνοι και συμφωνούμε και 8εν 

τα υποτιμούμε καθόλου, ι8ιαίτερα αν τα αρνητικά οικονομικά 8ε8ομένα της 

τελωνειακής ένωσης 8εν τα αντισταθμίσουμε ως ένα βαθμό με την ένταξη. Στο 

σύγχρονο κόσμο, έτσι κι αλλιώς, 8εν μπορούμε να κρυβόμαστε, για να μη μας 

ανακαλύψουν τα μονοπώλια. Και σίγουρα όχι πίσω από το τείχος του προστα

τευτισμού και του απομονωτισμού. Η λύση είναι να οργανώσουμε την οικονομία 

και την κοινωνία μας, να αναπτύξουμε τη συνεργασία μας με άλλα κράτη, για να 

μπορέσουμε να αντέξουμε και να επιβιώσουμε στον ευρωπαϊκό χώρο. Και ή8η η 

κυπριακή οικονομία παίρνει αυτή την κατεύθυνση. Το επιχείρημα της (<μικρής 

Κύπρου)) 8ε μας καλύπτει άλλο. Δεν είμαστε 8α η μονα8ική μικρή χώρα στον 

κόσμο! 

Σε σχέση με το l(υπριακό ο κ. Δίγκλης τονίζει ότι «η υποβολή της αίτησής 

μας για ένταξη 8εν πρόκειται να θίξει τις / ευαίσθητες χορ8ές 1 , 'τα φιλάνθρωπα 

κι ευγενικά αισθήματα' των πολυεθνικών μονοπωλίων της Ε.Ο.Κ. που την 

κυβερνούν υπέρ της 8!καιης υπόθεσής μας. Τα στυγνά συμφέροντα θα συνεχίσουν 

να καθορίζουν τις θέσεις τους στο Κυπριακό». Εμείς θα προσθέταμε ότι τα 

μονοπώλια 8ε 8ιαθέτουν καν χορ8ές και αισθήματα, για να τα θίξει το 8ίκαιό μας, 

και ασφαλώς τα μονοπώλια θα εξακολουθήσουν να ρυθμ(ζουν τη θέση τους σε όλα 

τα θέματα με βάση τα συμφέροντά τους. Όμως είναι η ί8ια μονο8ιάστατη 

αντίληψη, ότι υπάρχουν μόνο τα μονοπώλια και η κ. Θάτσερ. Κι αυτό είναι η μισή 

αλήθεια, γιατί υπάρχουν και οι προο8ευτικές και 8ημοκρατικές 8υνάμεις που 

εκφράζουν και αγωνίζονται για τους εργαζομένους σε μια 8ιαρκή συγκρουσιακή 

σχέση με τα μονοπώλια. 
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~υμπληρώνει ο κ. Δίγκλης: «Ισχυρίζονται .. .>> -δηλαδή κι εμείς- «ότι απλώς 
χαι μόνο η υποβολή α(τησης για ένταξη θα αυξήσει το εν8ιαφέpον της Ε.Ο.Κ. για 

λύση του Κυπριακού ... Αιθεροβατούν και αυταπατώνται, Ξεχνούν και παρα

λείπουν να πουν στο λαό πως η Τουρκία υπέβαλε ή8η προ πολλού αίτηση για 

πλήρη ένταξη». Ωστόσο παραμένει γεγονός ότι η υποβολή αίτησης, παρά τους 

αφορισμούς 1 συνεπάγεται και έναρξη των κοινοτικών 8ια8ιχασιών, 8ημιοupγεί μια 
άλλη κατάσταση και αντικειμενικά ένα εντονότερο εν8ιαφέpον για την υπόθεσή 

μας. Χωρίς να έχουμε αυταπάτες του τύπου «η Ε.Ο.Κ. θα μας σώσεο) ή «η 

Ε.Ο.Κ. θα μας λύσει το πρόβλημα». Το παρά8ειγμα της Τουρκίας όχι μόνο δεν το 
< ' λλ' θ ' ' ' ' ' ψ' Η ι..,εχναμε 1 α α το εωpουμε αρκετα πειστιχο προς ενισχυση της απο ης μας. 

Τουρκία, προλαβα(νοντας τα γεγονότα όπως πάντα, με την κατάθεση της αίτησής 

της προ διετίας μετέβαλε την περίπτωσή της σε πρόβλημα της Ευρώπης. Όπως 

ορθά προέβλεψε η 'Αγκυρα 1 οι κοινοτικοί θεσμιχο-πολιτικοί μηχανισμοί αναγχά

στηχαν να ασχοληθούν με τις τουρκικές υποθέσεις και τελικά να δηλώσουν 

ετοιμότητα να ικανοποιήσουν ορισμένες τουρκικές απαιτήσεις, κάτι που η Τουρκία 

ποτέ δε θα ονειρευόταν, αν δεν υπέβαλλε την αίτηση ένταξης. 

Έτσι, αντιχειμενιχά χαι ανεξάρτητα από την τελική απάντηση της Ε.Ο.Κ., 

που θα είναι οπωσδήποτε αρνητική για τους γνωστούς οιχονομιχούς, χοινωνιχούς 1 
πολιτικούς και πολιτισμικούς λόγους, ένα είναι σίγουρο: Η Τουρχ(α πέτυχε μια 

πορεία πραγμ.άτων στα πλαίσια της οποίας λειτουργεί συστηματικά, επιδιώκον

τας χαι προωθώντας βραχυπρόθεσμους χαι μακροπρόθεσμους στόχους. Εμείς 

λοιπόν γιατί όχι; Πολύ περισσότερο που η αίτηση δε δημιουργεί δεσμεύσεις χαι 

υποχρεώσεις, ένώ με συστηματική προσπάθεια μπορεί να αποφέρει μια σειρά 

πλεονεκτήματα. 

Έγινε πολύς λόγος και για την αδέσμευτη πολιτική χαι σ 1 αυτό το σημείο ο 

χ. Θεοδούλου ήταν ιδιαίτερα αφοριστικός, ενώ ο χ. Δίγχλης ήταν πιο διαλεκτικός. 

Η άποψη βέβαια του κ. Δίγκλη είναι 6τι η ένταξη στην Ε.Ο.Κ. θα εκπορθήσει την 

αδέσμευτή μας πολιτική χαt ότι οι αντίθετα φρονούντες -όλοι συλλήβδην, χαι 

εμείς-διακατεχόμαστε είτε από αθεράπευτο ρομαντισμό είτε από ενσυνείδητη 

προσπάθεια παραπλάνησης του λαού. 

Ας δούμε πώς έχουν τα πράγματα. Το ίδιο το αδέσμευτο κίνημα προ

βληματίζεται χαι αναζητά επαναπροσδιορισμό του ρόλου του στον χάσμα δια

τηρώντας τις βασικές του αρχές. Από τη διάσκεψη της Μπαντούγχ πέρασαν 

περισσότερο από τριάντα χρόνια χαι η μορφή του κόσμου έχει αλλάξει. Αυ~ός ο 
φυσιολογικός προβληματισμός απασχολεί κι εμάς εδώ στην Κύπρο χαι θα ήταν 

λάθος και παράξενο να μη μας προβλημάτιζε. Και μας προβληματίζει με 

δεδομένη την προσήλωσή μας στο αδέσμευτο κίνημα και τις αρχές του. 

Όμως το ερώτημα του κ. Δίγχλη παραμένει: Είναι δυνατό να επηρεαστεί η 

αδέσμευτη πολιτική μας από μια ενδεχόμενη ένταξη; Εμείς λέμε «ναι, υπάρχει 

κίνδυνος)). Δεν τον μηδενίζουμε χαι δεν είμαστε ρομαντικοί. 'Ομως καμιά 

απόφαση δε στερείται κινδύνων. Αυτό δε σημαίνει ότι πρέπει να μένουμε 

καθηλωμένοι χαι αναποφάσιστοι για πάντα. Σέ μεγάλο βαθμό εξαρτάται από μας 

να μην εγκαταλείψουμε -χαι δεν πρέπει- την αδέσμευτή μας πολιτική. Αντίθετα 

πιστεύουμε ότι η αδέσμευτη Κύπρος, με την εκτίμηση και τους δεσμούς που 

διατηρεί με τον αραβικό και τον Τρίτο l(όσμο, μπορεί να γίνει γέφυρα σχέσεων 

χαι σταυροδρόμι πολιτισμών, όπως υπήρξε πάντα στην ιστορική της διαδρομή. 

Αλλά, όταν ουδέτερες χαι αδέσμευτες χώρες υπέβαλαν ή υποβάλλουν πολύ 

σύντομα αίτηση ένταξης στην l(οινότητα ή στο Συμβούλιο της Ευρώπης - Μάλτα1 
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Γιοuγκοσλαβ(α 1 Οuγγαρία 1 Αυστρία -και όταν στο Συμβούλιο της Ευρώπης 
υπέβαλε ήδη αίτηση και η πρώτη χώρα του Συμφώνου της Βαρσοβίας, όταν έχει 
καταργηθεί το τείχος του Βερολίνου - η σκληρότερη γραμμή διαχωρισμού του 
κόσμου - και υποβαθμίζεται η σημασία των ψυχροπολεμικών στρατιωτικών 

' ' λ ' ~ ' ' ' ξ ί συνασπισμων, τοτε ει ικρινα σιεpωτωμαστε ποιο νοημα εχει και τι ε uπηρετε να 

μην υποβάλει η Κύπρος αίτηση για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Εμείς 
τουλάχιστο Οε χρειάζεται να παραπλανήσουμε. Και να το δοκιμάζαμε) δε θα μας 
πίστευε κανένας. Είναι τόσο γνωστή στην ΙCύπρο και διεθνώς η προσήλωση του 
Σοσιαλιστικού !{όμματος στις αρχές του αδέσμευτου κινήματος και οι δεσμοί του 
με τον Τρ(το Κόσμο, που δεν επιτρέπουν την αμφισβήτηση του γνήσιου ενδια
φέροντός μας για τη διατήρηση του αδέσμευτου χαρακτήρα της Κύπρου. 

Ο κ. Δίγκλης θέτει προς συζήτηση και μια άλλη πρόταση} το ότι, κατά τη 
γνώμη του, είναι ασυμβίβαστος και αδιαχώρητος ο πραγματικός σοσιαλισμός με 
την Ε.Ο.Κ. Κι εμείς ρωτούμε: Ποιος είναι ο πραγματικός σοσιαλισμός και ποιος 
τον εκφράζει; Ο Μπρέζνιεφ ή ο Ντούμπτσεκ 1 ο Χόνεκερ ή ο Κρέντς 1 ο Μιτεράν ή 
ο Ζίβκωφ 1 ο Βίλλυ Μπράντ ή ο Γκονζάλες; Το χτεσινό κομμουνιστικό ή το 
σημερινό σοσιαλιστικό κόμμα της Ουγγαρίας; Η χτεσινή ή η σημερινή Πολωνία; 
Τ , , λ , , ο , , 
α κομμουνιστικα η τα σοσια ιστικα κομματα; μονοκομματισμος η ο πλουρα-

λισμός; J(ι ακόμη ποιος θα αποφασίζει κάθε φορά ποιος είναι ο πραγματικός 

σοσιαλισμός και ποιος είναι ο αυθεντικός εκφραστής του; 

Αλλά, αν ο Γκορμπατσώφ προσέφερε μια μεγάλη υπηρεσία, μεγαλύτερη κι 

από τις ίδιες τις μεταρρυθμίσεις του, στο προοδευτικό κίνημα, αυτή είναι ότι 

διέλυσε το ταμπού της ορθοδοξίας 1 αναγνωρίζοντας το ισότιμο δικαίωμα κάθε 

λαού, κάθε κόμματος 1 να διαμορφώνει αυτοδύναμα την πορεία και το μέλλον του. 
Κάθε σοσιαλιστής να έχει το δικό του λόγο και το δικό του ρόλο. l(αι δεν πιστεύω 

ότι ο κ. Δίγκλης διαφωνεί με αυτές τις θέσεις. 

Ξανάγινε ο σοσιαλισμός ελευθερία της σκέψης, δημοκρατία της διαδικασίας 

και κριτική αναζήτηση ενός καλύτερου κόσμου. Η απελευθέρωση από τα 

ιδεολογικά μονοπώλια και τις τεχνητές μονολιθικότητες δικαίωσε όλους εκείνους 

που αγνωνίστηκαν για το δημοκρατικό σοσιαλισμό} όλους εκείνους που 1 αντί να 
'Ψ β' ό ' , , \)' , αντιγρα ουν, αμφισ ητησαν τα πρ τυπα και υπεστησαν γι αυτο σιωγμους και 

κατασυκοφάντηση. Η μονοπώληση και το αλάθητο των καθοδηγητικών κέντρων 

καταργήθηκε και ανήκει πια στο παρελθόν. Και μόνο αυτό θα ·~ταν αρκετό για να 

κατατάξει τον Γκορμπατσώφ στην κατηγορία των φωτισμένων ηγετών που 

συμπορεύονται με την ιστορία. 

Ποιος είναι λοιπόν ο πραγματικός σοσιαλισμός; Εμείς αβlαστα απαντ(·ύμε 

στον κ. Θεοδούλου παρά τους αφορισμούς του: Είναι εκείνος που ανταποκρίνε~ τ-αι 

καλύτερα στις συνθήκες και τις ανάγκες μιας χώρας, εκείνος που επιλέγει 

ελεύθερα ο κάθε λαός για την πατρίδα του. Αλίμονο αν μεταβάλουμε ξανά το 

σοσιαλισμό μετά το στανιλισμό σ' ένα είδος νέου θρησκευτικού δόγματος. 'Οσοι 

τον μετέβαλαν σήμερα αποκαθηλώνονται εντυπωσιακά. Δε μας επιτρέπεται να 

επαναλάβουμε τα ίδια λάθη. 

Στη συνέχεια ο κ. Δίγκλης τονίζει πως} όταν θα αλλάξει ο χαρακτήρας της 

σημερινής Ε.0.1(., ((σε μια ενωμένη Ευρώπη των εργαζομένων που δε θα είναι η 

ίδια με τη σημερινή θα έχει θέση και η l(ύπρος και όλοι οι ευρωπαϊκοί λαοί)), 

Α ό ' ' Ε' ' λ' \)' ' ' ή ' ' υτ ειναι σωστο. ιναι ομως πο υ Lοανικη, αν οχι ουτοπικ , αυτη η προσεγγιση. 
Εμείς να μείνουμε έξω και μακριά από την Ε.0.1(. και} όταν κάποιοι άλλοι θα 
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έχοuν αγωνιστεί και θα έχουν επιτύχει, τότε χι εμείς θα χάνουμε την ευρωπαϊκή 

μας κίνηση. 

Τι θα γινόταν όμως αν όλοι σκέφτονταν με τον ίΩιο τρόπο; Και τι γίνεται 

τώρα που οι άλλοι Ωιεξάγουν αυτή την προσπάθεια; Έχουμε τη γνώμη ότι τα 

πράγματα Ωεν είναι έτσι και ότι οι εξελίξεις Ωε λειτουργοόν κατά παραγγελία. 

Μόνο με τη συμμετοχή 8ιεχ8ιχείς το Ωιχό σου μερτικό στο αποτέλεσμα. Απο εμάς 

εξαρτάται πώς τοποθετούμαστε στην αντιπαράθεση ανάμεσα στους συντηρητικούς 

και τα μονοπώλια από τη μια και τις 8uνάμεις που εκφράζουν τους εργαζομένους 

από την άλλη. J{αι Ωεν έχω καμιά αμφιβολία βέβαια πού τοποθετείται και ο χ. 

Δίγκλης και το ΑΚΕΛ σ' αυτό το θέμα. 

Η πρόσφατη Ωιάσχεψη, για να αναφερθούμε και σε παρά8ειγμα, των 

σοσιαλιστικών κομμάτων των χωρών της Ε.Ο.Κ. στη Λισσαβώνα επανέλαβε ότι η 

ολοκλήρωση της ενοποίησης της εσωτερικής αγοράς της Κοινότητας ε(ναι άρρηκτα 

8εμένη με την προστασία των κοινωνικών 8ικαιωμάτων των Ευρωπαίων εργαζο

μένων, ερήμην και σε βάρος των οποίων Ωεν εlναι Ωυνατό να επωφεληθούν 

οικονομικά ούτε οι επιχειρηματίες από την ολοκλήρωση αυτή. 

Η Κοινωνική Χάρτα, ο χάρτης των βασικών Ωικαιωμάτων των Ευρωπαίων 

εργαζομένων, που αναμένεται να εγκριθεί από το συμβούλιο των ηγετών των 

κρατών-μελών στη σύνοΩο του Στρασβούργο στο τέλος του 19891 8ιασφαλίζει τα 

Ωικαιώματα των εργαζομένων στην υγεία, την κοινωνική πρόνοια, την εργατική 

ασφάλεια, το ελάχιστο επίπεΩο απολαβών και τη συμμετοχή των εργαζομένων 

στη Ωιοίκηση των επιχειρήσεων. 

Η κ. Θάτσερ αντιδρά λυσσωδώς και βρίσκεται σε πλήρη ρήξη με τους 

σοσιαλιστές Μιτεράν, Γκονζάλες και τους άλλους ηγέτες, που υπερισχύουν κατά 

μεγάλη πλειοψηφία. Μόλις πρόσφατα η κ. Θάτσερ δήλωσε για την Κοινωνική 

Χάρτα: ((Είναι σαν να βάζουμε το σοσιαλισμό από την πίσω πόρτα.>> Για να 

απαντήσει ο Μιτεράν: «Στην ανάγκη θα προχωρήσουμε και χωρίς τη Βρετανία.» 

Αποτέλεσμα είναι η απομόνωση της κ. Θάτσερ όχι μόνο στην Ε.Ο.Κ. αλλά και 

στη χώρα της και στο ίΩιό της το κόμμα. Είναι λοιπόν μια Ωυναμική πραγματι

κότητα, ο χώρος της κοινότητας, Ωεν είναι στατική πραγματικότητα, είναι μια 

Ωυναμική όπου ο καθένας επιλέγει τη θέση του και ΩιαΩραματίζει το ρόλο του. 

Ακόμη πρέπει να προσθέσουμε και τα εξής: Στο Ωιεθνές πε8ίο το σύστημα 

των συνασπισμών και το σύστημα ισορροπιών και συμφερόντων Ωιέρχεται μια 

ιστορική Ωιαμορφωτική καμπή και οι καταιγιστικές εξελίξεις που ακόμη συνεχί

ζονται στην Ανατολική Ευρώπη προκαλούν ανακατατάξεις και αναΩιανομές που 

θα καθορίσουν το παγκόσμιο σύστημα για τις επόμενες Ωεκαετ(ες με επίκεντρο 

την Ευρώπη. 

Ενόψει αυτών iων κοσμογονικών εξελίξεων, για να μπορέσουμε να κάνουμε 

επιλογές στο εγγύς, στο μεσοπρόθεσμο και το μακροπρόθεσμο μέλλον για τη θέση 

της Κύπρου στον ευρωπαϊκό και τον παγκόσμιο χώρο, πρέπει ν' αρχίσουν τώρα οι 

Ωιεργασίες μελέτης και Ωιαπραγμάτευσης με την Ευρωπαϊκή Κοινότητα, που θα 
τεθούν σε κίνηση μόνο με την υποβολή αίτησης για ένταξη. Αυτό είναι μια 

πραγματικότητα, Ωεν είναι επιθυμία. Γι' αυτό, πέρα από τους λόγους συνεξέ

τασης με την αίτηση της Αυστρ(ας που κατατέθηκε και της Μάλτας που 

κατατίθεται και που επιτρέπει την αξιοποίηση της ελληνικής παρουσίας, η αίτηση 

πρέπει να υποβληθεί τώρα, πριν η J{οινότητα καταλήξει στην οριστική Ωια

μόρφωση του μελλοντικού πλαισίου των σχέσεών της με τον περίγυρό της, 

ΩεΩομένου μάλιστα ότι άρχισαν ήΩη Ωιαπραγματεύσεις σε όλο το φάσμα του 
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ευρωπαϊκοό συστήματος για τη διαμόρφωση του κοινοτικού και του ευρωπαϊκού 

μέλλοντος. 

Αν εμεις λοιπόν δεν προχωρήσουμε αμέσως στην προώθηση των συμφερόντων 

της Κύπρου μέσα από τη διαδικασια της υποβολής αίτησης για ένταξη 1 
κινδυνεύουμε να βρεθούμε ξεκομμένοι από τις νέες πραγματικότητες αλλά και με 

την τελωνειακή ένωση στα χέρια μας, που από μόνη της ε(ναι μια πολύ επαχθής 

και αρνητική σχέση σε βάρος των οικονομικών συμφερόντων της Κύπρου, όπως 

εξαρχής υποστήριξε και υποστηρf.ζει το Σοσιαλιστικό Κόμμα. 

Εξάλλου, αν υπάρχει δυνατότητα η κοινότητα να εν3ιαφερθεί περισσότερο και 

να επηρεάσει μια μελλοντική λύση του προβλήματός μας, τότε έχει νόημα η 

υποβολή της αίτησης μόνο, αν γίνει πριν από τη λύση και όχt μετά την επίτευξη 

μιας επαχθούς λύσης. Κι αυτά 1 επαναλαμβάνω, χωρίς να έχουμε αυταπάτες ότι η 
Ε.Ο.Κ. θα μας λόσει το πρόβλημα. 

Αυτές είναι οι ανησυχίεςΊ οι προβληματισμοί και ot σκέψεις μας στην 

προσπάθειά μας να ξεπεράσουμε 3ιαλεκτικά το φράγμα των συνθημάτων, τις 

λ 'Ψ , λ, , λλ , , ι:: , , 
προκατα η εις καποιων κα οπιστων ισως - α α παντως ~επερασμενων 1 κατα τη 

γνώμη μας - αντιλήψεων της κομμουνιστικής Αριστεράς και να αποσαφηνίσουμε 

πλήρως την ουσιαστική 3ιαφορά των απόψεών μας από εκεlνες της Δεξιάς. 

Αρθρώνουμε το 3ικό μας αυτόνομο λόγο ως σοσιαλιστές, με βάση αυτό που 

πιστεύουμε συμφέρον για την ΚUπρο και που το θεωρούμε συν3ε3εμένο με τις 

προο3ευτικές εξελίξεις στην Ευρώπη και τον κόσμο. 'Οπως και σε άλλες 

ευρωπαϊκές χώρες, είναι φανερό ότι και στον ευρύτερο χώρο της κυπριακής 

Αριστεράς υπάρχουν περισσότερες απόψεtς πάνω στο θέμα. Δεν είναι ούτε μια 

οUτε ενιαία και ομοιόμορφη η αριστερή προσέγγιση και η αριστερή έκφραση στην 

Κύπρο. 

'1' στερα απ' όλα αυτά 3ε νομιζω να ισχύει το συμπέρα.σμα του κ. Δίγκλη 
-και μιλώ για μας, 3εν έχω 3ικα(ωμα να μιλώ για άλλους -ότι ((αν τα άλλα 

κόμματα επιμένουν στη θέση τους για υποβολή αίτησης για ένταξη, 3ε μένει άλλη 

εξήγηση για τα ελατήpιά τους παρά μόνο η ύπαρξη ορισμένης αντικυβερνητικής 

προ3ιάθεσης, παρόλο που αυτό προκαλεί τεράστια ζημιά στον αγώνα του λαού 

μας .. » Βέβαια ο κ. Θεο3ούλου και πάλι ήταν πιο ισοπε3ωτικός και μίλησε για 
μικρές κομματικές σκοπιμότητες. 

Αυτά βέβαια είναι τουλάχιστον ά3ικα για το Σοσιαλιστικό Κόμμα1 γιατί ·3εν 
επαληθεύονται από την προβληματική που αναπτύξαμε από την αρχή αυτής της 

συζήτησης. Εξάλλου θα ήταν επιπόλαιο και ανεύθυνο από μέρους μας να 

καθορίζαμε τη θέση μας σ 'ένα τόσο σοβαρό θέμα απλώς και μόνο από 

αντικυβερνητική 3ιάθεση. Είναι όμως μια καλή ευκαιρία να ξεκαθαρίσουμε αυτό 

το σημείο της στάσης μας απέναντι στην κυβέρνηση Βασιλείου. Το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα κινείται με; ελατήρια τη σοσιαλιστική του ι3εολογία και την πολιτική του 

γραμμή. Εμείς 3ε λειτουργούμε ούτε από φιλοκυβερνητική οUτε από αντι

κυβερνητική προ3ιάθεση. Πολιτική μας σίγουρα 3εν είναι η πολιτική Βασιλείου. 

Έχουμε το 3ικό μας πρόγραμμα. Από εκεί και πέρα κρίνουμε ανάλογα την 

κυβερνητική πολιτική. Και έχουμε το θάρρος της γνώμης μας, να συμφωνούμε ή να 

3ιαφωνούμε ανάλογα, χωρίς να 3ιακατεχόμαστε από σύν3ρομα και συμπλέγματα, 

Και τέλος, η Θέση μας απέναντι στον Πρόε3ρο Βασιλείου σχετικ.ά με το 

συγκεκριμένο υπό συζήτηση θέμα. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ακολουθεί μια 

συγχυσμένη και καθόλου πειστική πολιτική κωλυσιεργίας. Ποιοι οι λόγοι και ποιοι 
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οι παράγοντες; Οι σαφείς θέσ~ις του Al(EA χαι η ενδεχόμενη άσκηση πολιτικής 
πίεσης από μέρους του κόμματος είναι χαι θεμιτή χαι Οημοχρατιχή στην 

προώθηση των απόψεών του. Αυτός είναι ο ρόλος του χάθε κόμματος. Είναι όμως 

χαι οι απειλές Ντενκτάς, ότι Οε θα προσέλθει στις συνομιλίες, είναι χαι οι 

συμβουλές των ισχυρών της Ε.Ο.Κ. χαι της Ελλάδας, όπως ισχυρίζεται ο 

Πρόεδρος, να μην υποβάλουμε αίτηση για ένταξη. Ωστόσο είναι γνωστό ότι η 

πίεση για αναβολή είναι κυρίως βρετανική πολιτική για τη διατήρηση των 

γνωστών αγγλικών κεκτημένων και συμφερόντων. l{αι το ερώτημα είναι αν ο 

Ντεν"χτάς με απαγορευτικά παραγγέλματα θα χαθορί.ζει την πολιτική τΊJς 

Κυπριακής .Δημοκρατίας ή αν η χ. Θάτσερ θα ασκεί επικυριαρχία στον τόπο μας. 

Προβάλλεται χαι το εξής επιχείρημα, κυρίως από χυβερνητιχής πλευράς (το 

ανέφερε προηγουμένως χαι ο χ. Θεο8ούλου): Μην χάνουμε αυτό, γιατί Ουσχο

λεύουμε την επανέναρξη των συνομιλιών. Αύριο το επιχείρημα θα μεταβληθεί. 

Μην το χάνουμε αυτό, γιατί 8ιαχιν0υνεύουμε Οιαχοπή των συνομιλιών. Και 

μεθαύριο θα υπάρχει χάτι άλλο χαι Οεν τελειώνουμε ποτέ με αυτή τη συλλογι

στική. Έτσι, αντί αυτός ο τόπος να κυβερνάται υπεύθυνα με πολιτικές απο

φάσεις1 χιν8υνεύουμε σε ζωτικά θέματα να εξαρτώμαστε τελικά από την πολιτική 

βούληση των απο8ε8ειγμένων αντιπάλων μας. 

Όμως ο ΠρόεΟρος Βασιλείου επανειλημμένα, χαι πρόσφατα ακόμη, ανέφερε 

ότι και η Ελλά8α συμβούλευσε την αναβολή, 8ηλα8ή η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. 

Αυτό είναι αναληθές, Είμαστε σε θέση να γνωρ(ζουμε από την πιο έγκυρη χαι 

αρμό8ια π.ηγή, χαι αυτό το τονίζουμε χαι το Οηλώνουμε υπεύθυνα, ότι τέτοια 
συμβουλή ποτέ 8ε 8όθηκε στον κ. Βασιλείου. Η ελληνική κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ 

εξέφρασε επανειλημμένα χαι σαφώς τις απόψεις της υπέρ της ά.μεσης υποβολής 

αίτησης για ένταξη. Συμβουλές όμως 8εν έΟ.ινε στην χυπριαχή κυβέρνηση για το τι 
έπρεπε να πράξει χαι τι όχι. Από εχεί χαι πέρα ο καθένας παίρνει τις αποφάσεις 

του χαι αναλαμβάνει τις ευθύνες του. Αλλά κανένας Βε Βιχαιούται για θέματα της 

αρμοΟιότητας χαι της ευθύνης του να επιχαλε(ται συμβουλές που ποτέ άλλωστε Οε 

8όθηχαν. Εξά.λλου είναι πολύ-πολύ εύγλωττες οι 8ηλώσεις του Θεό8ωρου Πάγκα

λου τον περασμένο μήνα σε ανοιχτό σεμινάριο στη Λευκωσία αλλά χαι σε 

χυπριαχές εφημερ(8ες για το θέμα των σχέσεων Κύπρου-Ε.Ο.Κ. Ακόμη στο 

κλειστό χυβερνητιχό σεμινάριο που έγινε στη Λευκωσία, τόσο ο ΘεόΟωρος 

Πάγκαλος του ΠΑΣΟΚ όσο και ο Τάκης Λαμπρίας της Νέας Δημοκρατίας 

υποστήριξαν έντονα, ο καθένας με τα Οιχά. του επιχειρήματα χαι τη Οιχή του 

συλλογιστική, την άμεση υποβολή αίτησης. 

Ο Πρόε8ρος στην προσπάθεια κωλυσιεργίας προβάλλει χαι το θέμα της 

8ιεξαγωγής 8ημοψηφίσματος. Δεν έχουμε ένσταση. Αλλά το 8ημοψήφισμα θα έχει 

νόημα όταν θα καταλήξουμε στη συμφωνία ένταξης, οπότε θα κληθεί ο λαός να 

κρίνει τους όρους. Τότε θα υπάρχει αντικείμενο. Έτσι θα είναι Ουνατό χαι εμείς 

οι ίΟιοι να καταψηφίσουμε την ένταξη, αν κρίνουμε ότι οι όρο'ι θα είναι ασύμφοροι 

για την 1\..ύπρο, χάτι που άλλωστε συνέβηκε χαι στη Νορβηγία. Αλλιώς θα πρέπει 

να χάνουμε 8υο Οημοψηφίσματα. Ένα για την αίτηση ένταξης χαι ένα Οεύτερο για 

τους 'όρους της ένταξης! Εμείς 8εν έχουμε ένσταση. Αλλά ν' αποφασίσει ο 

ΠρόεΟρος της Δ ημοχρατίας χαι να μας πει τι θέλει. Κι αν θέλει Οημοψήφισμα, το 

νόμο τον ψηφίσαμε σήμερα χαι να προχωρήσουμε για να μη χάνουμε καιρό. 

Είμαστε λοιπόν μπροστά στην αντίφαση ο Πρόε8ρος να επαγγέλλεται την 

ευρωπαϊκή πορεία, αλλά να κωλυσιεργεί στην υλοποίησή της, προβάλλοντας 

συγχυσμένες χαι καθόλου πειστικές Βιχαιολογίες, ενώ ά.λλος, ηγετικός, είναι ο 

ρόλος του. 
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'Γι εισηγούμαστε; Έχουμε τη γνώμη ότι το θέμα δεν προσφέρεται για άλλη 

αντιπαράθεση και οξύτητες. Εξετάζοντας προσεχτικά όλα αυτά τα δεδομένα 

έντιμα και ειλικρινά., έ.χοντας υπόψη και τα θετικά και τα αρνητικά, πιστεύουμε 

ότι περαιτέρω καθυστέρηση στην υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπα'ίχή 

1\:οινότητα αποτελεί μέγα λάθος. Είναι εύκολο να οχυρωθούμε πίσω από 

ξεπερασμένα πρότυπα ή πίσω από κάποιες ασαφείς δικαιολογίες, για να 

τηρήσουμε μια αρνητική στάση ή να κωλυσιεργήσουμε ανάλογα. Όμως η ζωή 

προχωράει, ο κόσμος αλλάζει ραγδα(α κι εμείς εδώ στη μικρή Κύπρο θα 

ξεμείνοuμε από όλη αυτή την υπέροχη κ.οσμογον(α και τον καινούργιο κόσμο που 

αναδύεται μπροστά στα έκπληκτα μάτια της ανθρωπότητας και στα δικά μας. 

Ό,τι λοιπόν χρειάζεται είναι ένας υπεύθυνος διάλογος μεταξύ μας, ώστε με 

τη συμβολή όλων ανεξαιρέτως -και πιστεύουμε ότι η συμβολή των αριστερών 

8υνάμεων είναι ιδια(τερα χρήσιμη-να προχωρήσουμε στον προγραμματισμό μιας 

υπεύθυνης και καλά σχεδιασμένης 8ιακομματικής εθνικής ευρωπαϊκής πολιτικής. 

Εμείς πιστεύουμε ότι όλες οι 8υνάμεις είναι εξίσου πολύτιμες. Έχουν τις 

χρήσιμες απόψεις τους, τα ικανά τους στελέχη και τις αντιστοιχίες τους στον 

ευρωπα·ίκό χώρο. Ι\:αι ο Πρόε8ρος της Κύπρου πρέπει να ακούσει τη φωνή του 

κυπριακοU λαού και μόνο αυτή. Είμαστε ή8η στην πορεία προς την Ευρώπη. Η 

τελωνειακή ένωση βρίσκεται σε εξέλιξη. Μέσα σε κλίμα ενότητας και ομοψυχίας 

έχουμε χρέος να συμβάλουμε όλοι, με όλες μας τις 8υνάμεις, στον περιορισμό των 

αρνητικών και στην αξιοποίηση των θετικών στοιχείων σ 1 αυτή την πορεία που 

σίγουρα 8εν είναι εύκολη, αλλά που έτσι κι αλλιώς θα ε(ναι πολύ σημαντική στη 

8ιαμόρφωση του μέλλοντος αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ευχαριστώ, κUριε Ηλιά.8η, για την ομιλία σας. 

Ποιος άλλος θέλει να πρωτολογήσει και είναι έτοιμος; Αν 8εν υπάρχουν άλλοι 

που θα πρωτολογήσουν, τότε θα 8ώσω το λόγο σε πρόσωπα ... 

Ο χ. Πέτας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε 1 κύριοι συνά8ελφοι, 
παρακολούθησα με μεγάλη προσοχή τις ομιλίες γύρω από το θέμα της 

αίτησης για την ένταξή μας στην ΕΟΚ. Βέβαια η Θέση του ΑΚΕΛ στο θέμα αυτό 

είναι καλά γν"ωστή. Έχει διαμορφωθεί και 8ιακηρυχθεί πριν τρεις 8εκαετίες και 

από τότε δεν υπάρχει τίποτε που να έχει κάμει το ΑΚΕΛ να τροποποιήσει αυτή 

τη θέση ή που να 8ημιουργεί τέτοιο θέμα. 

Αν αυτή τη στιγμή ανεβαίνω στο βήμα, είναι για να εκφράσω τη διαφωνία 

μου με ορισμένους ισχυρισμούς οι οποίοι έγιναν κατά τη 8ιάρκεια της συζήτησης 

αυτή τη φορά στη Βουλή. 

Βέβαια περίμενα , αναζητούσα, πρόσμενα να ακούσουμε περισσότερα επι
χειρήματα που να δικαιολογούν την επιμονή των άλλων τριών πλευρών της 

Βο~λής να γίνει αμέσως η αίτηση από μέρους της κυβέρνησης για την ένταξη της 

ΚύπρΌυ στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. 

Στη .συζήτηση δεν ακ6ύσαμε τίποτε που να αναφέρεται στην ουσία του 
θέματος. Απεναντίας, κατά έναν αποτυχημέ\ιο τρόπο,.επι8ιώχθηκε από πολλούς ή 
σχε8όν από όλους, από τις τρεις άλλες πλευρές της Βουλής 1 να παρουσtα'στούν οι 
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εξελ(ξεις στην Ευρώπη ως οφειλόμενες στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα 

και να συγχύζονται ζητήματα εντελώς άσχετα μεταξύ τους. 

Ε8ώ έγινε μεγάλη αναφορά, πολό εκτεταμένη αναφορά και πολλή προσπάθεια 

να σuν8εθεί η άποψη ή η θέση του χ. Γκορμπατσώφ yια το ((Ευρωπαϊκό Σπίτι της 

Ειρήνης και της Φιλίας)> με κάτι το οποίο σχετίζεται με την ύπαρξη και τη 8pάση 

της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας ή τους σκοπούς αυτού του ουιονομικο

πολιτικού οργανισμού. 

Η Σοβιετική Ένωση είναι αλήθεια ότι πάντοτε αγωνιζόταν yια την ειρηνική 

συνύπαρξη και πολλές φορές έκαμε συγκεκριμένες προτάσεις yια αποπυρηνικο

ποιημένες ζώνες και άλλα μέτρα που οΟηyούσαν στην ειρηνική συνύπαρξη και στην 

ανάπτυξη της φιλίας μεταξύ των λαών. 

ΕRώ ο Πρ6εRρος της Σοβιετικής Ένωσης έκαμε μια πρόταση η οποία 

φαίνεται ότι ανταποκρίνεται, και πράγματι ανταποκρίνεται, στα αισθήματα των 

λαών και στην επι8ίωξή τους για ειρήνη και φιλία. Το <<Ευρωπαϊκό Σπίτι» 

υπάρχει αντικειμενικά. Εκείνο που ζήτησε ο Γχορμπατσώφ είναι να αναπτυχθούν 

φιλικές σχέσεις και να προστατευθεί η ειρήνη και οι χαλές σχέσεις μεταξύ των 

λαών της Ευρώπης. 

Για το σκοπό αυτό το ΑΚΕΛ πάντοτε αγωνιζόταν και νομlζω ότι, όση 

προσπάθεια και να καταβλήθηκε από ορισμένους για να παρουσιάσουν το ΑΚΕΛ 

ως συντηρητικό και ως αντίθετο προς το πνεύμα και τους σκοπούς που προωθεί ο 

Γχορμπατσώφ, νομίζω ότι είναι φανερό σε όλους ότι απέτυχαν να το παρουσιά

σουν αυτό και να το υποστηρίξουν. 

Ε8ώ υπάρχει κάτι που είναι ουσιαστικό για το θέμα που συζητείται, 8ηλαδή 

της αίτησης και μάλιστα με το πολύ-πολύ αντιπαθητικό σχήμα του «εδώ και 

τώρα», σαν να ξεχνούμε δηλαδή κάτω από ποιες συνθήκες εκφράστηκε αυτό το 

αυταρχικό, το απολυταρχικό σχήμα, για να εξαναγκάσουν τον κυπριακό λαό σε 

μια συμφωνία για την οποία πληρώνει και 8εν ξέρουμε για πόσα χρόνια ακόμα θα 

πληρώνει. 

Ανέφεραν ότι εδώ και τώρα θα πρέπει να προχωρήσουμε να χάνουμε αυτή την 

αίτηση. Υπάρχει κάτι το πολύ ουσιαστικό.οι οικονομικές συνέπειες που θα έχουμε 

ως ΙCύπρος από την ένταξη α:Αλά και οι πολιτικές συνέπειες που θα έχουμε. Από 

τους ομιλητές μόνο ο χ. Ηλιά8ης παραδέχθηκε ότι επηρεάζεται πράγματι η 

ανεξάρτητη, η ουδέτερη θέση της Κύπρου από μια τέτοια ένταξη και είναι δυνατό 

vα επηρεαστεl. 

Αλλά, αγαπητοί φίλοι, παρά το ότι προσπάθησα πολύ να δω ικανούς 

ομιλητές των άλλων πλευρών, ει8ιχούς πάνω στα θέματα που συζητούμε, να 

προσπαθούν να επιτύχουν να ξεπεράσουμε την επιφάνεια των γεγονότων και να 

εισχωρήσουμε στην ουσία τους, δεν είδα πράγματι να το έχουν επιτύχει, ούτε ο χ. 

Γαλανός ούτε ο κ. Ζαχdριάδης. Ιδιαίτερα απέτυχαν να δουν τι θα σήμαινε η 
ένταξη για την οικονομία της Κύπρου, για την αναπτυξιακή προσπάθεια της 
Κύπρου. 

Ε8ώ με τις συνθήκες που έχουμε τώρα υπάρχουν πολύ-πολύ σημαντικές 

δυνατότητες για την ΙCύπρο. Είναι αυτές τις δυνατότητες που έφερε στην 

επιφάνεια η πολιτική της θετικής ουδετερότητας που ακολουθήθηκε από τα πρώτα 

βήματα της ανεξάρτητης Rημοκρατίας της Κύπρου στο θέμα της ανάπτυξης 

οικονομικών σχέσεων μέσα στον Τρί-:ο Κόσμο και υπάρχουν πάρα πολλές 

δυνατότητες τις οποίες δεν έχουμε ακόμη αξιοποιήσει, 8ιότι η άλλη πορεία που 
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προτείνεται, η πορεία της ένταξης, είναι ολοκάθαρο και σαφές, προτού ακόμα 

κάμουμε τα πρώτα βήματα προς την κατεύθυνση αυτή, ότι έπρεπε να γ(νει με 

προετοιμασία. 

Και αυτή η προετοιμασία τι ήταν; Να αρχίσουμε να καταστρέφουμε ό,τι 

έχουμε δημιουργήσει και στη μεταποιητική βιομηχανία μας και στην άλλη 

βιομηχανία μας και στην αγροτική μας οικονομία, για να έρθει στα μέτρα της 

Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας. 

Αλλά, γιατί να βλέπουμε μονόδρομα την προσπάθεια για την ανάπτυξη 

φιλικών σχέσεων της χώρας μας με άλλες χώρες; Μας ζήτησαν οι χώρες της ΕΟΚ 

να ενταχθούμε στον οικονομικό και πολιτικό αυτό οργανισμό, προκειμένου να 

δημιουργήσουν φιλικl:ς σχέσεις μαζί μας; Κάθε άλλο. 

Είναι λοιπόν ανοικτός ο δρόμος σε μας να προχωρήσουμε σύμφωνα με την 

πολιτικfι της θετικfις ουδετερότητας που έχουμε ακολουθfισει από της ανακήρυξης 

μας ως ανεξάρτητης χώρας. Να προχωρήσουμε και προς την Ανατολη και προς τη 

Δύση και προς το χώρο των Αδεσμεύτων, για να δημιουργήσουμε φιλικές 

πολιτικές, πολιτιστικές και οικονομικές σχέσεις. Τπάρχουν απεριόριστα περιθώρια 

να πετύχουμε αυτά. τα πράγματα και να πετύχουμε κάτι που θα είναι σταθερά 

θετικό υπέρ της Κύπρου, υπέρ της ανεξαρτησίας της. 

Κατά τη δικη μου γνώμη, η θέση που έχει διακηρύξει το ΑΚΕΛ-και ε(ναι 

σαφής και καθαρη και απαλλαγμένη από δογματισμούς και, ως γεγονός άδικα, 

αστήριχτα έχουν εξακοντίσει ορισμένοι τις ρετσινιές τους ενάντια στο ΑΙ<ΕΛ, ότι 

ακολουθεί δογματικη θέση έναντι αυτού του ζητfιματος- η θέση που ακολουθεί το 

ΑΚΕΛ Ι:ναντι του θέματος της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Οικονομική 

Κοινότητα είναι θέση που ανταποκρίνεται στα μεγάλα συμφέροντα του κυπριακού 

λαού, τα σημερινά. και τα μελλοντικά. οικονομικά, πολιτιστικά, πολιτικά 

συμφέροντα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Για πρωτολογίες ακόμα, κύριε Μαρκίδη. 

Θέλει να πρωτολογfισει άλλος κανένας; 

Κύριε l{ληρίδη, θέλετε να πρωτολογfισετε; 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

l{ύριε Πρόεδρε, είχα σκοπό να μιλfισω επί του θέματος, αλλά. επαναλfιφθηκαν 

τα (δια επιχειρήματα τόσες φορές, που πιστεύω ότι δε θα fιταν χρfισιμο, θα fιταν 

άσκοπη δαπάνη χρόνου, γι' αυτό, ενώ είχα πει ότι θα αγορεύσω, δε θα αγορεύσω, 

αλλά θα ψηφίσω φυσικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μακάρι να ε(χαν όλοι τις δικές σας απόψεις, κύριε l{ληρίδη. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε θα χρειαζόταν η Βουλή, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Προτιμούμε να έχουμε την ψηφο του, κύριε Πρόεδρε, παρά την ομιλία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε λοιπόν τις δευτερολογίες και δίνω το λόγο στον κ. Μαρκίδη. 

Μετά τον κ. Μαρκίδη θα είστε εσείς, κύριε Δίγκλη. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Φοcίνετοcι, κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνά0ελφοι 1 ότι ο χ. Δίγκλης είναι το 

πρόσωπο της ημέρας, όχι μόνο για τις Οημόσιες Οηλώσεις που έκαμε προχθές, 

αλλά γενικά χαι γιοc την ομιλία που έκαμε στις 10 Νοεμβρίου, στην προτελευταία 
συνεδρίαση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα είναι χαι το πρόσωπο της νύχτας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Θα ήθελα, όπως χαι ο συνάόελφος χ. Παναγιώτου, να σχολιάσω ένα 
' λ' ό ' ' ή ' ' αποσπασμα που εει τι «κατα την ταπεινη προσωπιχ μου γνωμη, ειναι 

ασυμβίβαστος χαι αόιαχώρητος ο πραγματικός σοσιαλισμός με την EOJ(, όσο 
αυτή Βιατηρεί το σημερινό χοινωνιχό χαι μονοπωλιακό της χαρακτήρα». 

Και βέβαια είναι απόσπασμα παρμένο από την ομιλία του χ. Δίγχλη, κατά 

τον οποίο πραγματικός σοσιαλισμός και EOIC είναι πράγματα και έννοιες 

ασυμβίβαστες. Και γι' αυτό το λόγο οι πραγματικοί σοσιαλιστές Οεν πρέπει να 

θέλουν να γίνουν μέλη της EOIC, Οιότι τότε ζητούν να συμβιβαστούν τα 

ασυμβίβαστα. Αυτή είναι, φαντάζομαι, η έννοια του αποσπάσματος αυτού. 

Όμως το ερώτημα το οποίο τίθεται και το οποίο τίθεται και για την ομιλία 

του κ. Θεοδούλου είναι: Για ποιο σοσιαλισμό μιλούμε; 

Διότι βέβαια είναι φανερό ότι αυτό που λένε οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ 

σοσιαλισμό Οε σημαίνει το σοσιαλισμό της ΕΔΕΚ, Οε σημαίνει το σοσιαλισμό του 

ΠΑΣΟΚ, Οε σημαίνει το σοσιαλισμό του Μιτεράν, Οε σημαίνει τώρα τελευταία το 

σοσιαλισμό του Στάλιν, Οε σημαίνει τώρα τελευταία το σοσιαλισμό του 

Μπρέζνιεφ. Δε γνωρίζω για τον Χρουστσώφ, πάντως σημαίνει, από ό,τι φαίνεται 

τον τελευταίο σοσιαλισμό του Γκορμπατσώφ του οποίου όλοι εμφανίζονται, 

τουλάχιστο στα λόγια, ως ακραιφνείς υποστηρικτές. 

Αλλά θα πρέπει επιτέλους να τεθεί και ένα πιο ωμό ερώτημα. Αυτός ο 

σοσιαλισμός για τον οποlο μιλούν μπορεί να συμβιβαστεί με το Σύνταγμα της 

Κύπρου; Διότι με την ίΟια λογική εγώ λέω ένα και μόνο πράγμα: Όσο 

ασυμβίβαστος είναι αυτός ο. σοσιαλισμός με την ΕΟΚ, άλλο τόσο ασυμβίβαστος 

είναι με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Δε θέλω να αναφερθώ σε συγκεκριμένα παραΟείγματα. Αρκεί να πούμε ότι 

στην Κύπρο κατοχυρώνεται το πολυκομματικό σύστημα, κατοχυρώνεται το 

Οικαίωμα του πολίτη να κάνει κόμμα, κατοχυρώνεται η πολυφωνlα, κατοχυ

ρώνεται η ιδιοκτησία, κατοχυρώνεται η ελεύθερη άσκηση επαγγέλματος, κατοχυ

ρώνεται η πλουραλιστική Οημοκρατία και επομένως βασικά παραμένει το ερώ

τημα: Τι πράγμα εννοοόν, όταν λένε για Οημοκρατικό σοσιαλισμό; 

Εκείνο το οποίο έχω προσωπικά αντιληφθεί είναι ότι καταβάλλεται μια 

εσκεμμένη προσπάθεια να υποτονισθεί η σημασία των όσων συμβαίνουν σήμερα 

στην Ανατολική Ευρώπη. Η άποψη που λέει ότι αυτό που συμβαίνει σήμερα στην 

Ανατολική Ευρώπη είναι ο σοσιαλισμός, ο οποίος Οείχνει το πραγματικό του 
' ' ' ' ' λ' ή ' \:' ~ ' προσωπο τωρα για πρωτη φορα, ειναι πο υ συντηρητικ και στενοκαρση, σιοτι 

στην πραγματικότητα εκείνο που άρχισε να συμβαίνει στην Ανατολική Ευρώπη 

είναι κάτι άλλο. Είναι η πραγματική Οημοκρατία που αρχίζει τώρα να εμφανί

ζεται σε χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, η πραγματική Οημοκρατία όπως τη 

γνωρίζουμε εμεlς με τα πολλά κόμματα και τις πολλές φωνές. 'Οχι με το ένα 



747 

κόμμα και την ελευθερία έκφρασης μέσα στα πλαίσια του ίδιου κόμματος. Είναι 

αυτό το μήνυμα των καιρών και όσοι δεν το έχουν αντιληφθεί πολύ σύντομα θα το 

αντιληφθούν. 

Έχει λεχθεί ότι η υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα δε συνάδει με τον αδέσμευτο χαραχτήρα της l{υπριαχής Δημοκρατίας 

και όταν υποΟείχθηχε προς το ΑΚΕΛ ότι και η Αυστρία, που είναι αυστηρά 

ουδέτερη χώρα, της οποίας μάλιστα η ουδετερότητα κατοχυρώνεται και από 

Οιεθνή συνθήκη, ενώ η Οιχή μας ουδετερότητα ή το Οικό μας αδέσμευτο δεν 

κατοχυρώνεται προς το παρόν με οποιαδήποτε διεθνή συνθήκη, όταν υποΟείχθηχε 

όtι η Αυστρία αισθάνθηκε ελεύθερη να υποβάλει αίτηση, μας απάντησαν οι 

συνάΟελφοι του ΑΚΕΛ ότι για το θέμα της υποβολής της αίτησης από την 

Αυστρία η Σοβιετική Ένωση υπέβαλε διπλωματική διαμαρτυρία ή διαμαρτυ

ρήθηκε γιατί η Αυστρία να υποβάλει αίτηση. 

Είναι ολίγον τι καθυστερημένοι οι συνάδελφοι του Αl{ΕΛ, διότι φαίνεται ότι 

δεν έχουν παρακολουθήσει τις δηλώσεις τις οποίες έκαμε ο Πρόεδρος της 

Σοβιετικής Ένωσης, ο χ. Γχορμπατσώφ, κατά τη διάρκεια της επίσκεψής του στη 

Φιλλανδία , που είναι μια κλασική περίπτωση ουδέτερης χώρας ή αΟέσμευτης 

χώρας, αν θέλετε. 

Και εκεί, όταν ρωτήθηκε σχετικά με το θέμα αυτό, απάντησε σαφέστατα 

«Δικαίωμα της κάθε χώρας να θελήσει να συνδεθεί ή να ενταχθεί σε οποιοδήποτε 

οργανισμό η ίδια θέλει.>> Ερωτηθείς εκ νέου απάντησε: «Δικαίωμά τους, Οιχαίωμά 

τους.» Και λέω Ουο φορές τις λέξεις «Οιχαίωμά τους>>, Οιότι αυτή ήταν η 

απάντηση. Δυο φορές ο άνθρωπος τόνισε ότι είναι Οιχαίωμα της κάθε χώρας, είτε 

ουδέτερης είτε μη, να θελήσει να συνταχθε( με το Οιεθνή οργανισμό τον οπο(ο η 

ίΟια ελεύθερα χαι χυριαρχιχά επιλέγει. 

Και η απάντηση αυτή αφορούσε χαι τη ΦιλλανΟ(α χαι την Αυστρία, γι / αυτό 
το λόγο οι αυστριακές εφημερίΟες, χαι έχω εΟώ αποσπάσματα, χαιρέτισαν τη 

Οήλωση αυτή. Μάλιστα οι τίτλοι τους είναι: ((Η Βιέννη με αγαλλίαση σημείωσε 

το σήμα της Μόσχας που ήλθε από τη ΦιλλανΟία.» Αυτοl είναι οι τίτλοι των 

εφημερίΟων της Αυστρίας των πρόσφατων ημερών. 

Επομένως είναι φανερό ότι όσα λέγονται, ότι Οήθεν η υποβολή αίτησης για 

ένταξη της l{ύπρου στην ΕΟΚ Οε συνάΟει με τον αΟέσμευτο χαραχτήρα της 

Κυπριακής Δημοκρατίας~ νομίζω ότι Οεν ευσταθούν. 

Το βασικό επιχείρημα το οποίο λέχθηκε και λέγεται από πλευράς ΑΚΕΛ 

είναι ότι, αφοό ούτως ή άλλως ε(ναι Οιαχηρυγμένη αρχή της ΕΟΚ ότι Οε θα Οεχθεί 

άλλα μέλη πριν το 1993, προς τι το σύνθημα ({εΟώ χαι τώρα; Γιατί να υποβληθεί 
η αίτηση τώρα χαι να μην περιμένουμε το 1993; 

Βέβαια την πραγματική πολιτική του ΑΚΕΛ σε όλη της τη μεγαλοπρέπεια 
την εξέφρασε μόλις πριν Οέχα λεπτά ο χ. Πέτας. Το ΑΙ{ΕΛ καθόρισε τη θέση του 

πριν 30 χρόνια χαι χατά τη Οιάρχεια αυτών των 30 χρόνων τίποτε Οε συνέβηκε 
στον κόσμο που να Οιχαιολογε( την αλλαγή αυτής της θέσης. Αυτή είναι η 

πραγματική θέση του ΑΚΕΛ. Όχι ((εΟώ χαι τώρα να μη γίνει, αλλά να γίνει 

κάποτε». Η θέση του ΑΚΕΛ όπως, χαθορίστηχε πριν 30 χρόνια, είναι ((Ποτέ στην 
ΕΟΚ». Αυτή είναι η θέση του. ((Ποτέ στην EOI{)). Αυτή είναι η πραγματική θέση 
του ΑΚΕΛ χαι επομένως τα επιχειρήματα <<γιατί τώρα>> χαι ((να περιμένουμε χαι 

να Οούμε ύστερα>> μπορεί να τα πουν άλλοι, μπορεί ίσως να Οιχαιούται να τα πει η 

σημερινή κυβέρνηση η οποία εμφανίζεται ότι έχει πολιτική ένταξης, αλλά 
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Οιαφωyεί στο θέμα του χρόνου, αλλά Οεν μπορεί να τα λέει το ΑΚΕΛ ως 

επιχειρήματα, εφόσον 8εν ανταποκρίνονται καν στις θέσεις του, νοουμένου ότι η 

θέση του ΑΚΕΛ είναι μία και μόνη: ~<Όχι στην ΕΟΚ πάντοτε.» 

Και αναμειγνύεται και θέμα Οημοψηφίσματος έντεχνα εκ μέρους του ΑΚΕΛ 

και λέγεται: «Γιατί να Οεσμευθεί ο λαός με μια υποβολή αίτησης) χωρίς να γίνει 

προηγουμένως δημοψήφισμα;» 

Ο λαός αυτός 8εσμεύθηχε για πολύ σοβαρότερα πράγματα, όπως είπα στην 

πρώτη μου ομιλία, χ_ωρίς δημοψήφισμα, με τη σόμφωνη γνώμη του ΑΚΕΛ. 

Και η συμφωνία Μακαρίου-Ντενκτάς Οεσμεύει για πολύ πράγματα την 

Κύπρο και η συμφωνία Κυπριανού-Ντενκτάς Οεσμεύει για πολύ σοβαρότερα 
' Κ' 'λ ψ " ' λ ' ' ' πραγματα την uπρο και η επανα η η των ενοοκυπριαχων συνομι ιων περσι ηταν 

πολύ σοβαρό θέμα για την Κύπρο και όμως το ΑΚΕΛ Οε σκέφθηκε να ζητήσει 

Οημοψήφισμα, αλλά αναγνώρισε τη φυσική εξουσία που έχει κάθε εκλελεγμένη 

κυβέρνηση να ασκεί πολιτική που εξουσιάζει το μέλλον αυτού του τόπου. 

Επομένως, το να λέγεται τώρα ότι ειΟικά για την υποβολή αίτησης 
'ζ " ψ, , , , 'ξ 'Ο " ' χρεια εται οημο ηφισμα ειναι· πραγματικα καπως παρα ενο. πως ιοιαιτερα 

παράξενη ήταν και η χθεσινή Οήλωση του Γενικού Γραμματέα του ΑΚΕΛ χ. 

Χριστόφια, αν κατάλαβα χαλά~ ότι ((το ΑΚΕΛ Οέχθηκε να ψηφίσει τον χ. 

Βασιλείου, παρά το ότι ο χ. Βασιλείου είχε πολιτική για ένταξη της Κόπρου στην 

ΕΟΚ, Οιότι ο χ. Βασιλείου υποσχέθηκε δημοψήφισμα για την τελωνειακή ένωσηJJ. 

Μα η συνθήκη για την τελωνειακή ένωση υπογράφτηκε και κατακυρώtlηκε 

από αυτή τη Βουλή, πριν από την εκλογή του κ. Βασιλείου. Και επομένως το 

δημοψήφισμα θα ερχόταν πολό καθυστερημένα, Οεδομένης και της συνταγματικής 

διατάξ ης που λέει ότι μια Οιεθνής συνθήκη άπαξ και κυρωθεί έχει αυξημένη 

τυπική ισχό, έχει σχεΟόν συνταγματική ισχύ, που δεν μπορεί να καταργηθεί και 

οπωσΟήποτε, όπως είναι το Σόνταγμα της ΙCόπρου~ δεν μπορεί να καταργηθεί με 

δημοψήφισμα. 

Αν λοιπόν ο κ. Βασιλείου για λόγους προεχλογιχοός έλεγε στο λαό περί. 

δημοψηφίσματος σχετικά με την τελωνειακή ένωση, αυτό μποροόσε να αποτελεί 

πρόφαση ή δικαιολογία για την ηγεσία του ΑΚΕΛ, ώστε να Οικαιολογήσει το 

συγκεκριμένο υποψήφιο. Αλλά εΟώ είναι Βουλή και ακριβώς πρέπει πλέον να 

βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους. Διότι ήταν φανερό ότι όσα λέγονταν περί 

δημοψηφίσματος Οεν ήταν τίποτε άλλο παρά μια προσπάθεια να Οιχαιολογηθεί η 

συγκεκριμένη πολιτική συμμαχία που είχε γίνει τότε προεκλογικά σχετικά με τις 
προεδρικές εκλογές του 1988. 

Υπάρχει και κάτι το οποίο πρέπει να τονισθεί. Υπάρχει μια νέα τάση μεταξύ 

των κρατών-μελών της ΕΟΚ που αναπτύσσεται κατά τρόπο φυσιολογικό γι 1 

αυτοός που είναι ήδη μέλη της EOIC αλλά κατά τρόπο επικίνδυνο γι 1 αυτούς που 

δεν είναι μέλη της ΕΟΚ και για τους οποίους Οεν εκκρεμεί. οποιαδήποτε α(τηση να 

ενταχθοόν στην ΕΟΚ. Και αυτή η τάση που άρχισε να αναπτόσσεται μέσα στα 

πλαίσια της ΕΟΚ είναι: ((Να συζητήσουν τη Οημιουργί.α ειΟικών σχέσεων με χώρες 

της περιφέρειας της EOK.JJ 

Η Τουρκία δε Οέχθηκε καν αυτή την ιδέα λέγοντας: ((Εγώ θα υποβάλω ή 

υποβάλλω αίτηση για να γίνω πλήρες μέλος και δε δέχομαι να συζητώ ειΟικές 

σχέσεις με την ΕΟΚ) διότι φιλοδοξώ να είμαι πλήρες μέλος.JJ 

Αυτό πρέπει να πει και η Κόπρος~ Οιότι αν αυτή η τάση εμπεδωθεί, τότε 

αυτόματα θα υπάρξει Οιαχωρισμός μεταξύ των χωρών για τις οποίες εκκρεμεί 
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αίτηση και των χωρών για τις οποίες δεν εκκρεμεί αίτηση. Και αυτές οι χώρες για 
' \:> , , 

1 1 θ β θ ' " ' θ' τις οποιες οεν εκκρεμει αιτηση, αυτες οι χωρες, α ρε οuν σε ουσμενη εση σε 

σχέση με τις χώρες για τις οποίες εκκρεμεί αίτηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

και να αποχωρήσουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. Να αποχωρήσετε ομα8ικά για να υπο

χρεωθεί ο Αλέκος να σταματήσει. Λυπούμαι πάρα πολύ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΜαρκL8η, κακώς παρενέβητε, διότι μιλούσαμε για το 

ψηφοφορία για το ψήφισμα και είπαμε, επειδή δε δεχόταν ο Αλέξης 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πρόκειται περί παρεξηγήσεως, αλλά αυτό τι -δείχνει; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τίποτε δε δείχνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

πότε θα γίνει 

Δείχνει ότι μιλά.τε πολύ 8υνατά, γι' αυτό το λόγο πρέπει να μιλάτε μεταξό 

σας πιο χαμηλά. Να βάλετε ένα μικρό τηλέφωνο κ. Αναστασιάδη, για να μην 

ακούν οι ομιλητές και να ενοχλούνται. 

(Γέλια) 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Πάντως εγώ τον άκουσα, κύρtε Πρόε8ρε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απολογούμαι, κόpιε Αναστασιά8η. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι φανερός ο δισταγμός της κυβέρνησης να υποβάλει αίτηση φοβούμενη ότι 

η υποβολή της α(τησης μπορεί να περιπλέξει τις προσπάθειες επανάληψης του 

διαλόγου. Πολό εύκολα δέχεται, φαίνεται, η κυβέρνηση αυτοό του είδους την 

υπό8ειξη 1 νοουμένου ότι εγώ πιστεύω πως καμιά απολύτως σχέση δεν μπορεί να 
υπάρχει ή να υπήρχε μεταξύ αυτού που λέει ο κ. Ντενκτάς, ότι «αν υποβάλετε 

αίτηση για ένταξη, εγώ δε θα παρακαθήσω σε 8ιαπραγματεύσεις)), και του 

θέματος της υποβολής της αίτησης. 

Μεταξό των δυο καμιά απολύτως σχέση δεν υπάρχει και πιστεύω ακρά8αντα 

ότι οποιοιδήποτε διπλωμάτες με καλή θέληση, με πολιτική να υποστηρίξουν την 

ανάγκη της όσο το 8uνατό πιο σύντομης επανάληψης του 8tαλόγου, υπο8εtχνUουν 

να μην υποβάλουμε αίτηση) στην πραγματικότητα οι ί8ιοt 8ιπλωμάτες) την ί8tα 

ώρα, μπορεί κάλλιστα, ανάλογα με το πώς τους μιλάς χι εσύ, να παρα8εχθούν ότι 

καμιά σχέση 8εν υπάρχει μεταξύ των 8Uo. 

Και αν υπάρχει 8Uναμη, τώρα που μιλοόμε, να επαναφέρει τον χ. Ντενκτάς 

στο τραπέζι των 8ιαπραγματεUσεων, η ί8ια 8όναμη θα έχει την (8ια ικανότητα και 

τις ί8tες ελπί8ες επιτυχίας να επαναφέρει τον χ. Ντενκτάς στο τραπέζι των 

8ιαπραγματεύσεων, έστω και αν υποβάλουμε αίτηση. Το πολύ-πολύ η υποβολή 
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της αίτησης να έχει ως αποτέλεσμα :καθυστέρηση της επανάληψης τοu διαλόγου 

για ένα μήνα) δεκαπέντε μέρες, έξι βόομάόες. 

Αυτή πιστεύω ότι θα είναι η μόνη ((Περιπλοκή» της υποβολής της αίτησης. 

Αλλά είναι παραΟε:κτό ότι 1 αν και εφόσον επαναρχίσει ο διάλογος και όταν ο 

διάλογος θα βρίσκεται εν ζωή, είναι τότε που οι υποΟείξεις να μην υποβάλουμε 

αίτηση θα είναι πολύ πιο ισχυρές χαι πολύ πιο πιεστικές, ακριβώς για να μην 

χινΟυνεύσει πλέον η ζωή του ίδιου του Οιαλόyου ο οποίος θα έχει επαναληφθεί 

μετά από τόσες προσπάθειες αυτών που χάνουν τις υποΟεlξεις. 

Είναι γι' αυτό ακριβώς το λόγο που λογικά, από απόψεως πολιτικής, 

ενΟείχνυται να υποβληθεί η αίτηση τώρα. Τώρα, προτού υπάρξει επανάληψη του 
ενΟοχuπριαχού Οιαλόyου. 

J(αι είναι γι' αυτό το λόγο που πιστεύω ότι η Βουλή πολύ χαλά χάνει να 

ψηφίσει το ψήφισμα το οποίο προτείνεται σήμερα. Αυτό το ψήφισμα δίδει σαφές 

πολιτικό μήνυμα, είναι όμως Οιατυπωμένο ι;rε ήπια γλώσσα χαι λέει: 

((1. Επιβεβαιώνει την εξαιρετική σημασία που η Βουλή των Αντιπροσώπων 
αποδίδει στην ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

2. Διαπιστώνει ότι η χuβέρνηση Οεν έχει 
κατάλληλο χρόνο υποβολής της αίτησης της 

Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

ακόμα αποφασlσει ως προς τον 

Κύπρου για πλήρη ένταξη της 

3. Διαδηλώνει την απαίτησή της για Gίμεση υποβολή αίτησης για πλήρη 

ένταξη χαι καλεί την χuβέρνηση της Κuπριαχής Δημοκρατίας να προχωρήσει 

χωρίς Gίλλη καθυστέρηση στην υποβολή της απαραίτητης αίτησης για πλήρη 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.0.Κ.» 

Πρόκειται για ένα ψήφισμα Οιατυπωμένο σε ήπια γλώσσα, Οιότι σκοπός της 

Νομοθετικής Εξοuσlας χαι σκοπός των κομμάτων ποu θα το ψηφίσοuν Οεν είναι να 

φέρουν σε σύγχροuση τη Νομοθετική χαι την Εχτελεστιχή Εξοuσlα στο στάΟιο 

αuτό, αλλά να Οώσοuν σαφές πολιτικό μήνυμα ότι η σuντριπτιχή πλειοψηφία των 

πολιτικών Οuνάμεων αυτού του τόποu θέλει χαι απαιτεί από την κυβέρνηση να 

υποβοίλει αίτηση. 

Αν η χuβέρνηση Οεν αχολοuθήσει χαι Οε συμμορφωθεί με αυτό το ψήφισμα, 

τότε ας μην παρεξηγήσει την ηπιότητα της γλώσσας, Οιότι μέσα περαιτέρω 

πιέσεως χαι εξαναγκασμού χαι uπάρχουν χαι σuνταγματιχά είναι χαι θα ασκη

θούν, αν χρειαστει. 

Δε θα εγκαταλείψω το βήμα, παρά μόνο αφού Οιαβάσω χαι ένα απόσπασμα 
από μια παλιά προεχλογιχή ομιλία τοu χ. Γιαννάκη Μάτση εναντίον σας, κύριε 

Πρόεδρε, στις 3 Σεπτεμβρίου του 1977. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ,, 

Το περίμενα ότι θα ήταν εναντίον μας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Του χ. Γιαννάκη Μάτση, όταν ήσασταν ανθuποψήφιός του, uποστηριζόμενος 

από τψ τότε σuμμαχία των λαϊκών, προοΟευτιχών, Οημοχρατιχών ή τι άλλο 

Ουνάμεων, ας μη θuμηθούμε, κύριε Γαλανέ, Οεν πειράζει, εχεlνα τα 1, 2, 4, 6 χαι 
τα λοιπά. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μπορεί να έγινες εσύ προοΟεuτιχός. 
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Α. ΜΑΙ-'ΚΙΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό το απόσπασμα και μόνο αποτελεί απάντηση προς 

τον κ. Θεοδούλου, ο οποίος ε(πε ότι ορισμένα κόμμα.τα, και εννοούσε φαντάζομαι 

και το Δημοκρατικό Συναγερμό, περιστασιακά αποφάσισαν τώρα για να ενοχλή

σουν την κυβέρνηση, να αρχίσουν να απαιτ1 • .'·ν εδώ και τώρα να πάνε στην EOI(. 

Μιλούμε για ομιλία που έγινε στις 3 Σεπτεμβρίου του 1977 η οποlα 

αναφέρει και τα εξής: ((Ot δημοκρατικοί λαοί της Ευρώπης έχουν συνασπισθεί 

σήμερα σε πολιτικοοικονομική ενότητα και προγραμματίζουν κατάργησ'Ι) των 

συνόρων των ευρωπαϊκών κρατών και εγκαθίδρυση πανευρωπαϊκού κοινοβουλίου. 

Η Κύπρος, που ανήκει ιστορικά και πολιτιστικά στον ευρωπαϊκό χώρο, δεν 

μπορεί παρά να ευεργετηθεί από αυτούς τους ευρωπαϊκούς προσανατολισμούς. 

Θέλουμε να. πιστεύουμε ότι δεν είνα.t δυνατό η Ευρώπη, που καταργεί τα σύνορά 

της, να ανεχθεί για. πολύ σύνορα. κα.ι δια.Χωριστικές γραμμές στη μικρή Κύπρο.» 
Και είναι ακριβώς οι ίδιοι προσανατολισμοί κα.ι οι ίδιοι οραματισμοί που 

συνεχίζονται και σήμερα α.πό πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού. Με τη 
ι ς:. ι ι ι όψ ' ίζ ' ' μονη οια.φορα. οτι σημερα οι α.π εις α.υτες υποστηρ ονται απο τη συντριπτικη 

πλειοψηφία.. Ίσως διότι1 παρά. τα όσα. είπε ο κ. Πέτα.ς, κάτι συνέβηκε όχι τα. 

τελευταία 30 χρόνια αλλά ίσως τους τελευταίους 30 μήνες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Μαρκίδη για την ομιλία. του και καλώ στο βήμα. τον κ. 

Διγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία. μου δεν προτίθεμαι να επαναλάβω τις 

απόψεις κα.ι τα. επιχειρήματα. τα. οποία κι εγώ και άλλοι συνάδελφοι της 

Κοινοβουλευτικής μα.ς Ομά.δα.ς α.να.πτύξα.με κατά τις πρωτολογίες μα.ς. 

Είναι φα.νερό ότι οι θέσεις κα.ι οι απόψεις, οι εκτιμήσεις, διίστανται και είναι 

α.πlθα.νο να. μεταπειστεί οποιαδήποτε πλευρά κα.ι να. μεταβάλει την τοποθέτησή 

της σ' αυτό το πρόβλημα. 

Πήρα. το λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί διάφοροι συνάδελφοι στη διάρκεια των 

ομιλιών τους έχουν κάμει εκτεταμένη αναφορά σε αποσπάσματα της δικής μου 

ομιλίας. Οφείλω να ομολογήσω ότι κάποιοι συνάδελφοι αναφέρθηκαν σ' αυτά. 

κατά τρόπο εποικοδομητικό, λυπούμαι όμως ταυτόχρονα. να. παρατηρήσω ότι ένας 

τουλάχιστο συνάδελφος, στον οποίο θα. αναφερθώ αργότερα κατά. συγκεκριμένο 

τρόπο, έχει παραποιήσει ορισμένα. αποσπάσματα. της δικής μου ομιλίας. 

Θα ξε~ινήσω_ τη δευτερολογία· μου 1 κύριε Πρόεδρε, για τον πραγματικό 

σοσιαλισμό τον οποίο επικαλέστηκε κα.ι ο συνάδελφος κ. Ηλιά.δης κα.ι ο κ. 

Μαρκίδης, αν δεν κάμνω λάθος. ' 

Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε,ότι στην πρωτολογία. μου είπα. τα. εξής: «l(α.μιά 

όμως σοσιαλιστική χώρα. δεν προχώρησε ούτε σε τελωνειακή ένωση ούτε σε πλήρη 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ.» Και συνέχισα: ,,Κατά την ταπεινή προσωπική μου γνώμη, 

είναι ασυμβίβαστος και αδιαχώρητος ο πραγματικός σοσιαλισμός με την Ε.Ο.Κ. 

όσο αυτή διατηρεί το σημερινό κοινωνικό κα.ι μονοπωλιακό της χαρακτήρα..>> Και 

στη συνέχεια. είπα. ότι <(Ο πραγματικός σοσιαλισμός μπορεί να. χωρέσει στην 

Ε.0.1(. των εργαζομένων», θέση στην οποία. έχει κάμει αναφορά και ο κ. 

Παναγιώτου. 
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Επαναλαμβάνω ότι αυτή αποτελεί. την πραγματική προσωπική μου άποψη, 

ότι Βεν είναι Βυνατό ο πραγματικός σοσιαλισμός, χαι θα εξηγήσω τι εννοώ με τον 

όρο ((Πραγματικός σοσιαλισμός», 8εν είναι Βuνατό, λοιπόν, ο πραγματικός 

σοσιαλισμός να χωρέσει στην Ε.Ο.Κ. των μονοπωλίων, όπως είναι σ-Ιjμερα. 

}(αι γιατί 8εν είναι 8υνατό; 18ιαίτερα οι συνά.Βελφοι που είναι νομικοί, αλλά. 

χαι όσοι έχουν μελετήσει, όσοι έχουν ασχοληθεί με τη Συνθήκη της Ρώμης 

γνωρLζουν ότι αυτή η Συνθήκη ρητώς Βιαλαμβάνει ότι οι χώρες-μέλη της Ε.Ο.Κ. 

είναι υποχρεωμένες να εναρμονίζουν τη νομοθεσία τους χαι την πραχτιχή τους με 

το περιεχόμενο αυτής της Συνθήκης. J(αι όταν μιλούμε για νομοθεσία χαι 

πραχτιχή, αυτή η πραχτιχή επεκτείνεται σε 8ιάφορους τομείς χαι σε Βιάφορα 

ζητ-ήμα.τα. και επεκτείνεται ασφαλώς και στο Βικα.ίωμα. των Βιάφορων χωρών

μελών να. επεν8ύουν ελεύθερα. στην οικονομία. μιας οποια.σ8-Ιjποτε χώρας-μέλους 

της Ε.Ο.Κ. και να. 8ημιουργούν 8ικές τους επιχειρήσεις χωρίς οποιο8ήποτε 

κώλυμα. Αλλά Βιαλαμβάνεται επίσης η πρόνοια όπως σε Βιάφορες άλλες νομικές 

πτυχές και του Συντάγματος και της νομοθεσίας των χωρών-μελών επέλθουν οι 

α.να.γκα.!ες 8ια.φοροποιήσεις, έτσι που να. συνά8ουν με τη Συνθήκη της Ρώμης. 

Διερωτώμαι, λοιπόν, πώς είναι 8υνα.τό μια. σοσιαλιστική χώρα., και επανα

λαμβάνω, πραγματικά σοσιαλιστική, η οποία. στηρίζεται στην κοινωνικοποίηση 

των μέσων παραγωγής, πώς είναι 8υνα.τό να. ενταχθεί στην Ε.0.1(. των μονο

πωλίων η οποία. Οιαλα.μβάνει ότι η κοινωνικοποίηση των μέσων πα.ρα.γωγ-Ιjς είναι 

α.Βια.νόητο και α.πα.ρά8εκτο να. αποτελεί τη μόνη ή τη βασική μορφή ι8ιοκτησία.ς σε 

μια. συγκεκριμένη χώρα.. 

Επαναλαμβάνω λοιπόν την πεποίθηση ότι γι' αυτόν και για. άλλους λόγους 

που προκύπτουν από τη Συνθήκη της Ρώμης είναι α.Βύνα.το να. χωρέσει ο 

πραγματικός σοσιαλισμός στα. πλαίσια. της Ε.0.1(. των μονοπωλίων, όπως είναι 

σήμερα.. Και αν οποια.Οήποτε χώρα. με πραγματικό σοσιαλισμό εισέλθει στην 

Ε.Ο.Κ. των μονοπωλίων, Οεν έχω την παραμικρή αμφιβολία. ότι αυτό θα. 

εκπορθήσει τον πραγματικό σοσιαλισμό. 

'Εχει γίνει αναφορά, νομίζω από 8ύο συνα.Οέλφους, στο γεγονός ότι η 

ΟυγγαρLα -αναφέρθηκε μετά τη συζήτηση της 9ης του Ν ιόβρη σ' αυτό το Σώμα

υπέβαλε αίτηση για ένταξη στο Συμβούλιο της Ευρώπης. Και λέχθηκε επίσης ότι 

αναμένεται ή Βια.βλέπουν Οιάφοροι εκτιμητές ότι η υποβολή αίτησης για. ένταξη 

στο Συμβούλιο της Ευρώπης θα. συνοΟευτεί και με α.lτηση για. ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

Δεν ξέρω ποιοι είναι αυτοί οι μάγοι που κάμνουν αυτές τις προβλέψεις. Εγώ 

θα. πω το εξής: Πριν Οέκα. περίπου μέρες έτυχε να. βρίσκομαι στη Βου8α.πέστη και 
να. συζητώ, μετα.ξό άλλων και στα. πλαίσια. των αλλαγών που γ!νοντα.ι στην 

Ουγγαρία, ακριβώς αυτό το ζήτημα, ακριβώς κατά πόσο η Ουγγαρία προτίθεται 

να. υποβάλει πράγμα.τι αίτηση για. ένταξη στην Ε.Ο.Κ., κατά πόσο συζητά καν 

α.υτ-Ιj την πιθανότητα.. Και όσον αφορά εμένα., είμαι στην ευχάριστη θέση να. 
πληροφορήσω του συνα.Βέλφους και το Σώμα. ότι οι τοποθετ'ήσεις των συνΟι

κα.λιστικών στελεχών με τους οποίους συζητοUσα. ταυτίζονται με αυτό που είπα. 

στην ομιλία. μου στις 9 του Νιόβρη, ότι Βηλ. ο πραγματικός σοσιαλισμός είναι 

α.Βια.χώρητος και ασυμβίβαστος με την Ε.Ο.Κ. των μονοπωλίων. Δεν προτ!θεντα.ι, 

από ό,τι τουλάχιστο με έχουν πληροφορήσει οι εκπρόσωποι των ουγγρικών 

συνΟικάτων, Οεν προτίθεται η Ουγγαρία. να. υποβάλει αίτηση για. έντα.ξ η στην 

Ε.Ο.Κ. 

Συνεπώς, επαναλαμβάνω, οι μαντείες και οι προφητείες πιστεUω ότι Οεν 

αποτελούν ισχυρό επιχείρημα. για. να. τις επικαλείται κανείς, για. να. το αντιτάξει 

στη θέση την οποία. ανέπτυξα. στην ομιλία. μου στις 9 του Νιόβρη. 
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Όμως, μιλώντας για το θέμα του πραγματικού σοσιαλισμού, ο συνάδελφος χ. 
Ηλιάδης έχει υποβάλει μερικά ερωτήματα. Για παράδειγμα: «Ποιος αποφασίζει 
κάθε φορά ποιος είναι ο πραγματικός σοσιαλισμός και ο αυθεντικός εκφραστής 
τou;JJ ρωτά ο συνάδελφος χ. Ηλιάδης. Και στη συνέχεια ρωτά επίσης, αφού 
επαναλαμβάνει το ερώτημα ποιος ε(ναι ο πραγματικός σοσιαλισμός, λέγει: «Εμείς 
αβίαστα απαντούμε: Είναι εκείνος που ανταποκρ(νεται καλύτερα στις συνθήκες 
και τις ανάγκες μιας χώρας και εκείνος τον οποίο επιλέγει ελεύθερα ο κάθε λαός 
για την πατρίδα του.)) 

Σε σχέση με τα ερωτηματικά και τις τοποθετήάεις του συνάδελφου κ. Ηλιάδη 
θα πω ότι ναι, ο πραγματικός σοσιαλισμός είναι εκείνος τον οποίο επιλέγει 

αβίαστα ο λαός της κάθε χώρα.ς 1 νοουμένου όμως ότι αυτός ο σοσιαλισμός 

εκπληρώνει μια. προϋπόθεση όσον αφορά. τον κοινωνικό τομέα., την προϋπόθεση ότι 

στηρίζεται στην κοινωνικοπο(ηση των μέσων παραγωγής. 

Δεν εξειόικεύω πότε θα. συντελεστεί κα.ι θα. ολοκληρωθεί η κοινωνικοποίηση. 

Αλλά. πιστεύω ότι Οεν υπάρχει πραγματικός σοσιαλισμός χωρίς κοινωνικοποίηση 

των μέσων παραγωγής. 

Συνεπώς να.ι, αβίαστα. ο λαός της κάθε χώρας θα. επιλέξει πώς κα.ι πότε θα. 

πάει στο σοσιαλισμό, με την προϋπόθεση, επα.να.λα.μβά.νω, ότι τα. μέσα. παρα

γωγής θα. πάψουν να. ε(να.ι ατομική ιόιοκτησία. κα.ι θα. κοινωνικοποιηθούν. Δεν 

υπάρχει, επα.να.λα.μβά.νω, σοσιαλισμός, όχι κα.τ 1 όνομα. αλλά στην πράξη, που να. 

μη στηρίζεται κα.ι να. μην προϋποθέτει την κοινωνικοποίηση των μέσων 

παραγωγής. 

Έχουν βέβαια. εκφραστεί απόψεις κα.ι όσον αφορά. το πολιτικό περιεχόμενο 

του πραγματικού σοσιαλισμού. Συμφωνούμε με τις τοποθετήσεις του συνα.Οέλφου 

κ. Ηλιάόη κα.ι υπογραμμίζουμε ότι ο σοσιαλισμός, όπως τον α.ντιλα.μβα.νόμα.στε, 

ασφαλώς πρέπει να. στηρ(ζετα.ι στην πλήρη κα.ι την αναπτυγμένη Οημοκρα.τία.. 

Ασφαλώς πρέπει να. προϋποθέτει κα.ι την πολυφωνία. κα.ι τον πολυκομματισμό. Η 

αντίληψη για. το σοσια.λισμό 1 υπογραμμίζω, είναι ξένη προς τη σταλινική αντίληψη 
του σοσιαλισμού. 

Με αυτή λοιπόν την έννοια. του σοσιαλισμού, όσον αφορά. τη Οημοκρα.τία., κα.ι 

με αυτό το περιεχόμενο, όσον αφορά. την κοινωνική Οσμή του σοσιαλισμού, εμείς 

α.ντιλα.μβα.νόμα.στε τον πραγματικό σοσιαλισμό προς τον οποίο ατενίζουμε κα.ι για. 

τον οποίο θα. αγωνιστούμε. 

Θα. αναφερθώ τώρα., κύριε Πρόεόρε, σε μερικά σημεία. της ομιλ(α.ς του 

συνα.Οέλφου κ. Πα.να.γιώτου. 

Στην τρίτη σελίόα. της ομιλίας του ο συνάόελφος κ. Πα.να.γιώτου λέει μεταξύ 

άλλων αναφερόμενος στη Οική μου ομιλία. ότι ανασύρω τα. στρα.τιωτικοπολιτικά. 

συμφέροντα. του ΝΑΤΟ, τα. οικονομικά συμφέροντα. των πολυεθνικών μονοπωλίων 

της Ε.Ο.Κ., ακόμα. κα.ι τις γλαφυρές χωματερές. 

Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 

Γραφικές ήθελε να. πει. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Έτσι Οια.βάζω εόώ, συνάόελφε Πέτρο, «γλαφυρές χωματερές». 

Π. ΣΤΙΛΙΑΝΟΙ: 

Λάθος. 
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Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Καλά, ή γλαφυρές ή γραφικές, εν πάση περιπτώσει, φαίνεται ότι αυτός ο όρος 

των χωματερών προκαλε( αλλεργία σε ορισμένους συναδέλφους, διότι εκφράζει μια 

οδυνηρή πραγματικότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, το σημείο μου δεν είναι οι χωματερές. Το σημείο μου 

είναι το πιο κάτω: «Να επισείει τις διαφορές και τη σύγκρουση ιδεολογιών, των 

χοινωνιχών συστημάτων και τάξεων και να αποφαίνεται ότι ο σοσιαλισμός, όπως 

βέβαια .ο ίδιος τον αντιλαμβάνεται, είναι ασυμβίβαστος με την Ε.Ο.Κ. χαι το 
χοινωνιχό της σύστημα)>. 

Και συνεχίζει το σημείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ: (<Να καταλήγει στο 

συμπέρασμα 6τι είναι 'αμφίβολη'» -υπογραμμισμένη η λέξη αμφίβολη- «η θετική 

επίδραση των χοσμοyονικών αλλαγών στις σοσιαλιστικές χώρες και της ιδέας του 
1 Κοινού Ευρωπαϊκού Σπιτιού' στην οιχονομιχή χαι πολιτική προσέγγιση στην 

Ευρώπη μεταξύ κρατών με διαφορετικό χοινωνιχό σύστημα χαι στην προώθηση 

της ειρήνης.» 

Λέει ο συνάδελφος χ. Παναγιώτου ότι αυτή είναι η ομιλία μου. Λυπούμαι, 

συνάδελφε κύριε Παναγιώτου, να παρατηρήσω ότι δεν προσέξατε χαλά τι λέω 

στην ομιλ(α μου, γιατL στην ομιλία μου, στη σελίδα 3, παράγραφος 2, δε λέω ότι 
είναι αμφίβολη η θετική επίδραση των χοσμογονιχών αλλαγών στις σοσιαλιστικές 

χώρες. Στην ομιλια μου, χαι παρακαλώ διαβάστε το προσεχτικά, λέω: «Είναι 

αναμφίβολη η θετική επίδραση των χοσμογονιχών αλλαγώνJ> χτλ. 

Συνεπώς, συνάδελφε χύριε Παναγιώτου, δε σας αποδίδω χαχή πρόθεση. 

Απλώς διαπιστώνω σοβαρή απροσεξια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ, αφήστε τα σχόλια, για να τελειώσει ο ομιλητής. 

Κάμνει ορισμένο επιχείρημα χαι μην τον διακόπτετε με γέλια. Αυτά δεν είναι 

σοβαρά πράγματα. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν τον διακόπτουμε εμείς, χύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ακούμε με προσοχή όλους τους ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Μπορώ να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Ο συνάδελφος χ. Παναγιώτου στην τέταρτη σελίδα της ομιλ(ας του ανα

φέρεται στη διχή μου τοποθέτηση για την Ευρώπη των εργαζομένων χαι 

προβαίνει στις διχές του προσεγγίσεις. Βέβαια ειλικρινά δεν ανέμενα από το 

συνάδελφο χ. Παναγιώτου να ταχθεί υπέρ της Ευρώπης των εργαζομένων. Εγώ δε 

φοβούμαι να ταχθώ. Εγώ υπογραμμ(ζω χαι διακηρύττω ότι ναι, είμαι υπέρ της 

Ευρώπης των εργαζομένων χαι υπέρ της Ευρώπης των εργαζομένων τάσσονται 

και διάφορες άλλες προοδευτικές δυνάμεις με την ευρεία έννοια. Βέβαια η εξήγηση 

για τη διαφορά μας με τον κ. Παναγιώτου δεν είναι δύσκολο να δοθει. Η εξήγηση 

βρlσκεται στις διαφορετικές ιδεολογικές χαι ταξικές τοποθετήσεις. 
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Συνεχίζει ο συνάδελφος κ, Παναγιώτου στην ίδια σελ(Οα για να πει: 
«Διερωτώμαι ειλικρινά πώς θα' νιωθε ο κ. Δίyκλης, αν βρισκόταν μέσα στο 
πλήθος που κατακρήμνιζε το τείχος του αίσχους του Βερολίνου το βράδυ της 
Παρασκευής και τι σκεφτόταν, όταν παρακολουθούσε τα γεγονότα έστω και από 
τις οθόνες της τηλεόρασης.» 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό αποτελεί μια πρόκληση από το συνάδελφο κ. 

Παναγιώτου προς εμένα προσωπικά, αλλά πιστεύω και προς ολόκληρη την 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, θέλω να δώσω μια σαφή απάν

τηση σ' αυτή την πρόκληση του κ. Παναyιώτου και να δηλώσω ότι διαβεβαιώνω 

τον κ. Παναγιώτου και ολόκληρο το Σώμα ότι χαιρέτισα και χαιρετίζω το 

γκρέμισμα του τείχους του Βερολίνου. Το γκρέμισμα αυτού του τείχους συμ

βολίζει το άνοιγμα μιας νέας εποχής. Αποτελεί συστατtκό μέρος των κοσμο

γονικών αλλαγών που συντελούνται στις σοσιαλιστικές χώρες και σε ολόκληρη την 

ανθρωπότητα. Το γκρέμισμα του τείχους του Βερολίνου αποτελεί καρπό της 
, , 'ψ Ε' ι ι ι περεστροικα και της νεας σχε ης. υχομαι και πtστευω πως το γχρεμισμα αυτου 

του τείχους θα συμβάλει στην περαιτέρω προώθηση της ειρήνης και του 

αφοπλισμού στην Ευρώπη και σ 1 ολόκληρο τον κόσμο. Εύχομαι και πιστεύω πως 

θα αποτελέσει σημαντική συμβολή στο δρόμο προς την περεστρόικα, τη νέα 

σκέψη, την εχδημοχρατιχοποίηση και τις μεταρρυθμίσεις τόσο στη Λαοκρατική 

Δημοκρατία της Γερμανίας όσο και γενικά στις σοσιαλιστικές χώρες. Εύχομαι και 

πιστεύω πως το γκρέμισμα του τείχους του Βερολίνου θα συμβάλει σε νέες 

σημαντικές επιτυχίες του σοσιαλισμού, για να αποδείξει ο σοσιαλισμός την 

ανωτερότητά του έναντι του καπιταλισμού. 

Βέβαια υπάρχουν και άλλα ζητήματα στις απόψεις του συναδέλφου χ. 
Παναγιώτου. Για παράδειγμα, η αναφορά στον πολιτικό ρεαλισμό και τον 
πολιτικό ρομαντισμό. Τάσσεται ο συνάδελφος χ. Παναγιώτου υπέρ και του 

λ ' ' Γ ' ' ξ' ' θ' ' πα ιτιχου ρομαντισμου. ια μενα ειναι ενη αυτη η τοπο ετηση και αυτη η 

προσέγγιση. Εν πάση περιπτώσει, είναι φανερό ότι και οι προσεγγίσεις του 
συναδέλφου Παναγιώτου όσον αφορά τα θέματα της Ε.Ο.Κ. διακατέχονται από 
έντονο πολιτικό ρομαντισμό, αλλά δεν είναι νέο για μένα. Πιστεύω ότι και 
ευρύτερα οι τοποθετήσεις του συνάδελφου χ. Παναγιώτου και όσον αφορά το 
Κυπριακό διέπονται και χαρακτηρίζονται από πολιτικό ρομαντισμό, γι 1 αυτό για 
μένα δεν αποτελεί αποκάλυψη αυτό που είπε ο συνάδελφος χ. Παναγιώτου. 

Θα τελειώσω την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, αναφερόμενος σ 1 ένα άλλο 

σημείο της ομιλίας του χ. Παναγιώτου. 

Στην πέμπτη σελίδα λέει τα εξής: «0 κ. Δίγκλης ελλείψει επιχειρημ&των 

προχωρεί και σε κάτι εντελώς απαράδεχτο. Κατηγορεί όλους», υπογραμμίζω τη 

λέξη όλους 1 ({όσοι θέλουμε την ένταξη ότι δήθεν τα πραγματικά μας ελατήρια δεν 
είναι αυτά που πιστεύουμε και τα επιχειρήματα με τα οποία τα υποστηρίζουμε, 

αλλά κάτω από αυτά κρύβουμε τον πραγματικό μας σκοπό, που δεν είναι άλλος 

από την υποδούλωση της Κύπρου στα μονοπώλια της Ε.0.1(. και την υποθήκευση 

του πολιτικού και κοινωνικού μέλλοντος της Κύπρου.» 

·Και συνεχίζει ο χ. Παναγιώτου λέγοντας: ((Μια μομφή απαράδεχτη, προσ

βλητική για όλους μας και επιλήψιμη.» 

Συνάδελφε κύριε Παναγιώτου, και εδώ θα παρακαλούσα να είσαι περισσότερο 
προσεχτικός, όταν διαβάζεις κείμενα. Και συναφώς θα σε παρέπεμπα στην πρώτη 
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παράγραφο της 8εύτεpης σελί8 ας της ομιλίας μου η οποία επί λέξει αναφέρει τα 

εξής: 

«Αποτελεί πεποίθησή μου πως πίσω από ορισμένα εύηχα επιχειρήματα, 

πραγματικός στόχος ενός σημαντικού μέρους εκεινων των πολιτικών 8υνάμεων που 

υποστήριξαν την τελωνειακή ένωση χαι τώρα υποστηρ!ζουν την ένταξη στην 

Ε.Ο.Κ. 8εν είναι άλλος από το χειροπό8αpο πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό 

8έσιμο της Κύπρου στο άρμα των μονοπω~ίων της Ε.Ο.Κ.» 

Συνεπώς, συνά8ελφε κ. Παναγιώτου, κάθε άλλο παρά υποστήριξα ότι όλοι 

όσοι τάσσονται υπέρ της ένταξης ο8ηγούνται από αυτά τα ελατήρια τα οποία 

προσ8ιόρισα στην ομιλία μου. Ε(πα «ένα σημαντικό μέρος>> χαι 8ε φοβούμαι να 

υποστηρίξω την άποψή μου, γιατί πιστεύω ότι είναι σωστή. Δεν ταυτίζω τα 

ελατήρια όλων, όσον αφορά την τοποθέτησή τους στο θέμα της ένταξης στην 

Ε.Ο.Κ. Πιστεύω όμως ότι ένα σημαντικό μέρος εκείνων των πολιτικών 8υνάμεων 

που υποστηρίζουν την ένταξη, όπως υποστήριξαν και την τελωνειακή ένωση, 8εν 

ο8ηγούνται από άλλα ελατήρια παρά από την προσπάθεια να 8έσουν ακριβώς την 

Κύπρο και πολιτικά και κοινωνικά στο άρμα της Ε.Ο.Κ. και να προκαθορlσουν 

κατ' αυτό τον τρόπο και τις μελλοντικές κοινωνικές και πολιτικές εξελίξεις στην 

Κύπρο. Επαναλαμβάνω όμως ότι σε καμιά περίπτωση 8εν κατέταξα όλους και 

όλες τις πολιτικές 8υνάμεις σ' αυτή την κατηγορία. 

Όσον αφορά τα επιχειρήματα του κ. Παναγιώτου για το θέμα του 

8ημοψηφίσματος, 8ε θα αναφερθώ σ' αυτά -τα έχουν σχολιάσει προηγούμενοι 

συνά8ελφοι- αλλά θα επαναλάβω εκείνο που είπα στην ομιλία μου, ότι 8εν πρέπει 

να. θέσουμε το αμάξι μπροστά α.πό το άλογο. Ο θεσμός του 8ημοψηψίσμα.τος με 

τη σύγχρονη αντίληψη της 8ημοκρα.τία.ς είναι βασικός κα.ι σημαντικός. Θα. 

υπο8εlξω απλώς ότι υπάρχουν χώρες, και ο συνά8ελφος κ. Παναγιώτου πρέπει να 

το γνωρίζει ως νομικός, στις οπο(ες και για πολύ ασήμαντα ζητήματα, όπως για 

παρά8ειγμα η ανέγερση κάποιου γεφυριού, σε ορισμένες περιπτώσεις, 8ιενερ

γούνται 8ημοψηφlσματα. Δε νοείται να υποβληθεί αίτηση για ένταξη της Κόπρου 

στην Ε.Ο.Κ., χωρ!ς να προηγηθεί η ετυμηγορία του κυπριακού λαού που πρέπει να 

εκψρα.στεί μέσω 8ημοψηψίσμα.τος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Δίγκλη. Ο κ. Χα.τζη8ημητρίου έχει το λόγο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, πραγματικά το θέμα είναι μεγάλο και 

φάνηκε ότι είναι μεγάλο από τις συζητήσεις. Στηρίχτηκε η συζήτηση πάνω στο 

ιστορικό γίγνεσθαι. Και μπορώ να πω ότι αυτή η συνε8ρίαση της Βουλής θα 

καταγραφεί ως μια από τις πιο σημαντικές συνε8ριάσεις, γιατί γίνεται και μέσα 

σ 1 αυτή τη Βουλή, αυτή τη στιγμή, ιστορικό γίγνεσθαι. l{αι εκτιμοόμε ι8ιαίτερα 

τις τοποθετήσεις συνα8έλφων, πάνω στις οποίες 8ιαπιστώνουμε την ύπαρξη του 

αληθινού προβληματισμού. Ε8ώ 8ε 8ιαιρούμαστε σε 8ύο στρατόπε8α, τους 

συμφωνούντες και τους 8ιαφωνούντες. Διαιρούμαστε στα 8ύο στρατόπε8α των 

προβληματιζομένων ειλικρινά και των 8ογματικά τοποθετουμένων μέσα στα 

πλαίσια μιας οποιασ8ήποτε συνθηματολόγησης. 

Μπορώ να πω ότι με εντυπωσίασε η ομιλία του κ. Δίγκλη. Ήταν η ομιλία 

ενός προβληματισμένου ανθρώπου. Έχω 8ιαφωνίες μαζί. του. Πάρα πολλές. 

Όμως έβαλε μια σωστή βάση, ένα σωστό πλαίσιο με το οποίο μπορούμε να 

προσεγγίσουμε με μια 8υναμική το θέμα. 
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Εκείνο που θα ήθελα να προσθέσω πάνω στα θέματα του ρεαλισμού, πάνω 

στις τοποθετήσεις, είναι το εξής: Δε συζητούμε απλώς και μόνο σήμερα το θέμα 

Ε.Ο.Κ. ή όχι Ε.Ο.Κ. Συζητοόμε το πρόβλημα αν αντιλαμβανόμαστε τ( γίνεται 

γύρω μας, αν βλέπουμε την κοσμογονία ή όχι: Αν θέλουμε να συμπορευτούμε με 

την κοσμογονία ή αν 8εν πήραμε χαμπάρι τί γίνεται γύρω μας. Έτσι, αυτό είναι 

το ουσιαστικό πρόβλημα, το ουσιαστικό ερώτημα πάνω στο οποίο καλούμαστε 

σήμερα να τοποθετηθούμε. 

Και πραγματικά θα πρέπει να αισθανόμαστε ότι είμαστε τυχεροί, γιατί 

φτάσαμε να ζούμε στα 1989 μια ώρα τρομαχτικών εξελίξεων για την ανθρω
πότητα, που θα έπρεπε να είχε ανατε(λει την επομένη του όεύτερου παγκόσμιου 

πολέμου κατά τον οποίο σαράντα εκατομμύρια άνθρωποι σκοτώθηκαν με το 

όραμα μιας άλλης κοινωνίας. Αυτό το όραμα για το οποίο θυσιάστηκαν λαοί, 

άνθρωποι, με εκατόμβες θυμάτων, σήμερα αρχ(ζει να ανατέλλει στην ανθρω

πότητα για μια πιο ανθρώπινη κοινωνία. Ναι, για το σοσιαλισμό, για μια άλλη 

αντ(ληψη της ζωής. Σήμερα είναι που παρουσιάζεται ορμητική και η έννοια της 

σοσιαλιστικής ιδεολογίας με μια έκφραση, πραγματικά, δύναμης ανανέωσης. 

Και ειναι και το άλλο. Ό,τι έγινε μέχρι τώρα, όποια οπισθοδρόμηση έγινε 1 
αυτή στηριζόταν στη διαίρεση της ανθρωπότητας. Στις υπερδυνάμεις που και οι 

δύο φέρουν ευθύνες. Μπορώ να πω ότι φέρει μεγαλύτερη ευθύνη η Δύση 1 αλλά. 

φέρουν και οι δύο ευθύνες για την κατάσταση όπως διαμορφώθηκε στον κόσμο. 

Αυτή τη στιγμή έφτασε και αυτό στο τέλος του. Οι υπερδυνάμεις δεν είναι 

πια τόσο μεγάλες δυνάμεις. Έχουν τα προβλήματά τους και προσεγγίζουν η μια 

την άλλη. Αντιμετωπίζουν τα κοινά προβλήμα-τα της ανθρωπότητας, οικονομικά 1 
κοινωνικά 1 ακόμα και προβλήματα περιβάλλοντος και ναρκωτικών, και τοπο

θετούν τη μάχη πάνω σε μια άλλη βάση. Τερματ(ζεται η ύπαρξη πόλων, γίνεται 

προσπάθεια για νέα εποχή πολυκεντρικής αντίληψης της ζωής και της οργάνωσης 

μέσα σε μια βαθύτερη και ευρύτερη έννοια διεθνιστικής τοποθέτησης πάνω σε 

παγκόσμιο επίπεδο. 

Το πρόβλημα που πρέπει να μας απασχολήσει εlναι πώς το προσεγγίζουμε 

εμείς. Και εδώ ε(ναι που χρειαζόμαστε εθνική πολιτική. Και είναι για μια ακόμα 

φορά που απευθύνομαι προς τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ. Ναι, 

αντιλαμβανόμαστε τις έγνοιες και τις αγωνίες τους. lπάρχει βάση σε πολλά από 

τα επιχειρήματα τα οποία λένε. Όμως υπάρχει και περιθώριο να καταστρώσουμε 

μια εθνική στρατηγική αυτή τη μεγάλη ώρα των πολύ μεγάλων εξελίξεων. 

Με την υποβολή αίτησης κανένας δε δεσμεύεται. Εκείνο που έχει σημασία 

εlναι ποια τελικά συμφωνία θα γίνει μετά από 15 ή 20 χρόνια. Και το ερώτημα 
είναι πώς θα συμπορευτούμε με αυτή την κατάσταση. Να δούμε τις ανησυχίες 

μας. Είναι το θέμα της εξάρτησης, είναι το θέμα του κεφαλαίου, είναι το θέμα 

της αδέσμευτης πολιτικής; 

Μπορεί να υπάρχει κοινό έδαφος και πιστεύω ότι υπάρχει κοινό έδαφος, γιατί 

όλα τα κόμματα είναι τοποθετημένα υπέρ της αδέσμευτης πολιτικής. Γιατί είναι 

βαθιά η Θέληση του κόσμου υπέρ της αδέσμευτης πολιτικής. Γιατί είναι βαθιά η 

αίσθηση της κοινωνικής δικαιοσύνης, έστω και αν έχουμε πολιτικές διαφορές 

μεταξύ μας και μέσα σε όλα τα κόμματα. Έτσι μπορούμε να βρούμε τον κοινό 

εθνικό στρατηγικό προσανατολισμό για έναν άλλο κόσμο που διαμορφώνεται και 

θα εμφανιστεί μέσα σε κάποια διαδρομή των προσεχών ετών. 
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Εκείνο που μας θλ(βει πραγματικά είναι άλλο. Και αν συζητούμε και αν 

καμιά φορά έφτασε η συζήτηση σε ένταση -που δε χρειαζόταν εδώ που τα λέμε

είναι γιατί το θέμα αυτό θα έπρεπε να ήταν και πρόβλημα της κυβέρνησης. Και 

θα έπρεπε να είχε τοποθετηθεί η κυβέρνηση. Και δεν τοποθετείται η κυβέρνηση. 

Και υπάρχει κενό, γιατt στην πραγματικότητα έχουμε μια ασθενή, πελαγο

δρομούσα κυβέρνηση, χωρίς προσανατολισμούς, χωρίς πιστεύω, χωρίς πεποιθήσεις, 

αντιλήψεις, οράματα ή και ρεαλισμό ακόμα. Εγώ πιστεύω ότι είναι ρεαλιστικό το 

θέμα του πώς τοποθετείσαι μπροστά στις εξελίξεις. Γιατί αυτός είναι ο 

ρεαλισμός των κυβερνήσεων και των κομμάτων. Πώς βλέπουν τον κόσμο να 

διαμορφώνεται και πώς οι ίδιοι τοποθετούνται. Με το να μην τοποθετείσαι απλώς 

αφήνεις κενό και είναι αυτό το κενό που αφήνει η κυβέρνηση. 

Προσπαθούμε να αντιμετωπίσουμε το θέμα της α(τησης για ένταξη σε 

συνδυασμό με το θέμα της τελωνειακής ένωσης. Μα το θέμα της τελωνειακής 

ένωσης, που έχει πολλά μειονεκτήματα και είναι γι 1 αυτό το λόγο που και εμε(ς 

το καταψηφίσαμε τότε, υπερφαλαγγίζεται με την αίτηση για ένταξη. Μόνο με την 

αίτηση για ένταξη υπερφαλαγγ(ζονται οι αδυναμίες που έχει η τελωνειακή ένωση. 

Διότι μπορούμε να υπερασπιστούμε και τα οικονομικά μας και τις πολιτικές μας 

απόψεις. 

Σε ό,τι αφορά το τι έγινε μέχρι τώρα, ναι, συμφωνώ με τα δημοψηφίσματα. 

Συμφωνώ ακόμα και είμαι έτοιμος να συμφωνήσω και με δημοψήφισμα και για 

την αίτηση για ένταξη, για να φανεί η λαϊκή θέληση. Αλλά δεν μπορούμε να 

πούμε ότι δεν ήταν δημοκρατικές οι διαδικασίες, έστω και αν μειοψηφήσαμε σε 

αυτή τη Βουλή στην προηγούμενη διαδικασία. 

Έτσι πάνω στα θέματα των αποφάσεων που έχουν ληφθεί μέχρι σήμερα ή 

και των μελλοντικών αποφάσεων, σίγουρα δεν έχει λειτουργήσει μέχρι της στιγμής 

οποιαδήποτε ετσιθελική διάθεση ούτε υπήρξε κάποιο τετελεσμένο γεγονός. Δεν 

ε(ναι τετελεσμένο γεγονός που ζητούμε με την αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

αυτή τη στιγμή. Αλλά, μέσα στα πλαίσια των δημοκρατικών διαδικασιών και εξ 

αντικειμένου τουλάχιστο φαίνεται ότι η αίτηση για ένταξη αντιπροσωπεύει την 

αντίληψη και το δημοκρατικό φρόνημα του λαού. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να 

ληφθεί σοβαρά υπόψη, ιδιαίτερα από την κυβέρνηση. 

Όμως θα επεκταθώ σε κάτι που με υποχρέωσε να πάρω το λόγο, γιατί δεν 

ε!χα διάθεση να δευτερολογήσω. Για τη σοσιαλδημοκρατία και για το ποια είναι η 

ιδεολογία μας και πώς τοποθετούμαστε πάνω στην πορεία και την έννοια του 

σοσιαλισμού. Πραγματικά νόμιζα ότι το θέμα ήταν ξεπερασμένο. Ρωτηθήκαμε 

κιόλας σε ποιο σοσιαλισμό πιστεύουμε. Και στο μυαλό μου ήρθε όλη εκείνη η 

μακρά διένεξη, η οποία στοίχισε πολλά και στην ανθρωπότητα, μεταξύ σοσιαλ

δημοκρατών και κομμουνιστών, με τους χαρακτηρισμούς του ψευτοσοσιαλισμού ή 

λ ' ' ό ' ' ή ' του σοσια φασισμου και πιστευουμε τι αυτα τα πραγματα αν χουν σε καποιο 

παρελθόν πολύ απομακρυσμένο, χρήσιμο για την ιστορία των ιδεολογικών 

εξελίξεων αλλά σίγουρα ξεπερασμένο. Γιατί, αν αυτή τη στιγμή υπάρχει κάτι το 

καινούριο στην' ανθρωπότητα, είναι ακριβώς η αναφορά ότι δεν υπάρχει πρότυπο, 

δεν υπάρχει κέντρο του σοσιαλισμού. Δεν υπάρχει διαίρεση του κόσμου μεταξύ 

Ανατολής και Δύσης και η Ανατολή είναι η σοσιαλιστική και η Δύση είναι η 

αντιδραστική. Και είναι ένα ρίξιμο συνόρων που έχει συντελεστεί πριν γίνει η 

Ε.Ο.Κ., πριν ενταχθούν οπουδήποτε οι χώρες. 

Αποκαταστάθηκε μια ενότητα πάνω σε παγκόσμια κλίμακα της έννοιας της 

πάλης για το σοσιαλισμό μέσα από την έννοια του πλουραλισμού. Και είναι το 



759 

πολύ καινούριο, το πολύ σημαντικό, το επαναστατικό που διασφαλίζει προοπτικές 

προς στο σοσιαλισμό. Και λυπούμαι που μέσα σ' αυτή τη Βουλή σήμερα λέχθηκε 

ότι υπάρχουν οι καλοί σοσιαλιστές και οι κακοί σοσιαλιστές. Λυπούμαι πραγμα

τικά γι' αυτή την αναφορά, γιατί είναι και εκτός πραγματικότητας και εκτός των 

παγκόσμιων εξελίξεων. 

Έτσι νομίζω ότι θα ήταν πραγματικά χρήσιμο να βλέπαμε πώς εξελίσσεται 

ο κόσμος. Γιατί κάποτε, ναι, ήταν η αντίληψη ότι σοσιαλισμός σήμαινε ό,τι 

συμβαίνει στη Σοβιετική Ένωση και όλοι οι άλλοι, οι προοδευτικοί, είχαν σκοπό 

να στηρίζουν τη Σοβιετική Ένωση και το σοσιαλισμό της Σοβιετικής Ένωσης. 

Αυτή ήταν η έννοια και ο ακρογωνιαίος λίθος του σοσιαλισμού. Εμείς που 

είμαστε σοσιαλιστές, χωρίς να είμαστε προσκολλημένοι σ 1 αυτό το δόγμα, ή που 

κρίναμε πολλές φορές το σοσιαλισμό της Σοβιετικής Ένωσης δε θεωρούμαστε 

σοσιαλιστές. Δε μας έλεγαν σοσιαλιστές. Ήταν η ΕΔΕΚ ποτέ σοσιαλιστική ή 

ψευδοσοσιαλιστιχή ή σοσιαλιστική σε εισαγωγικά; Αυτή η εποχή καιρός είναι να 

περάσει. Ήρθε η ώρα να περάσει. Γιατί αυτή τη στιγμή είναι πάνω σε πολύ 
ευρύτερη βάση που μπαίνει αυτή η πάλη της ανθρωπότητας. 

Και έρχομαι στο θέμα της Ε.Ο.Κ. και του σοσιαλισμού. Πώς ταιριάζουν η 

Ε.Ο.Κ. και ο σοσιαλισμός; Ναι, και εμείς είμαστε υπέρ της Ε.Ο.Κ. των 

εργαζομένων. Όμως αυτή η Ε.Ο.Κ. των εργαζομένων θα υπάρξει μόνο με την 

πάλη και τη συμμετοχή και με τη διαμόρφωση των καινούριων εξελίξεων, όπως 

θα διαμορφωθούν. Γιατί, ναι μεν υπάρχει η Συμφωνία της Ρώμης, υπάρχουν οι 

συμβατικές υποχρεώσεις, αλλά υπάρχουν και οι λαοί και οι δημοκρατικές 

διαδικασίες. Και είναι εκεί που γίνεται η σύγκρουση και συνεχίζεται η σύγκρουση, 

στο πού θα τραβήξει η Ευρώπη. 

Και υπάρχουν οι σοσιαλιστικές κατακτήσεις. Και θα αυξάνονται οι σοσιαλι

στικές χαταχτήσ:εις. Και πιστεύω ότι είναι ορατές από όλους, γιατί είναι ορατές 

από τη Σοβιετική Ένωση. Γιατί ο Γχορμπατσώφ, ναι, επαίνεσε και τη 

σοσιαλδημοκρατία και τις σοσιαλιστικές της κατακτήσεις στη Δυτική Ευρώπη. Ο 

αντιπρόσωπος της Κεντρικής Επιτροπής του Κομμουνιστικού Κόμματος της 

Σοβιετικής Ένωσης, που ήρθε για τα εικοσάχρονα του κόμματός μας, επαίνεσε 

τις εργατικές και δημοκρατικές κατακτήσεις των εργαζομένων στη 

σοσιαλδημοκρατία. 

Πέρασε η εποχή που εθεωρείτο ύβρις αυτή η έννοια. Θα πρέπει να τα δούμε 

ως πραγματικές κατακτήσεις των εργαζομένων στις άλλες χώρες. Και ο 

Γχορμπατσώφ κάλεσε τον Μπραντ για να τον επαινέσει σχετικά, και μέσα στο 

βιβλίο του υπάρχει σχετική αναφορά για το πώς τοποθετείται ο Γχορμπατσώφ 

στο θέμα του οικονομικού προγράμματος της Σοσιαλιστικής Διεθνούς. 

Και αυτό δεν το λέω για να πω ότι υπάρχει ο ωραιοποιημένος κόσμος της 

Σοσιαλιστικής Διεθνούς. Όποιος είναι μέσα στον κάθε κόσμο ξέρει και τις 

αδυναμίες του. Και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ γνωρίζει τις αδυναμίες της 

Σοσιαλιστικής Διεθνούς και βρίσκεται σε διαλεκτική σχέση μαζί τους. Αλλ&. έχει 

καταλάβει ότι είναι μέσα σε ευρύτερα πλαίσια που διαμορφώνεται ο κόσμος της 

Ε.Ο.Κ., των σοσιαλιστιχώ~ ενώσεων και των διεθνών ενώσεων. Με ένα παγκόσμιο 

ιδεώδες στο τέλος. Και είναι μέσα σ' αυτή την πορεία που τοποθετούμε κι εμείς 

την έννοια του σοσιαλισμού μας και της πορείας μας σε σχέση με την Ε.Ο.Κ., διά 

της συμμετοχής μαζί με τους άλλους εργαζομένους και τους άλλους σοσιαλιστές. 

Και έπειτα είναι και κάτι άλλο. Η Ε.Ο.Κ. έχει προβλήματα. Τεράστια 

προβλήματα. Αλλά μόνο η Ε.Ο.Κ. έχει προβλήματα; Να αναφερθούμε και στα 
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προβλήματα των σοσιαλιστικών χωρών. Είναι ένα θέμα πολύ γνωστό σε όλους 

μας και σίγουρα Οεν είναι για να αναφερθεί ο οποιοσόήποτε επικριτικά, αλλά για 

να σταθεί με Οέος μπροστά στα οικονομικά και τα κοινωνικά προβλήματα σε 

παγκόσμιο επίπεδο, γιατί στο τέλος είναι παγκόσμιο το οικονομικό πρόβλημα και 

αφορ& ολόκληρη την ανθρωπότητα. 

Σε ό,τι αφορά το σοσιαλισμό, ναι, υπάρχουν και κατακτήσεις σοσιαλιστικές 

της Σοβιετικής Ένωσης. Και υπάρχουν και είναι μια κληρονομιά για ολόκληρη 

την ανθρωπότητα. }(αι υπάρχει και η συμβολή της μέσα στο παγκόσμιο κίνημα, 

το αντιιμπεριαλιστικό, που είναι καταγραμμένο εκεί ως ο σημαντικότερος 

συντελεστής στη διαμόρφωση των εξελίξεων. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων υπενθυμίζει στον ομιλητή ότι πρέπει να 

συντομεύσει την ομιλ(α του). 

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω πολύ σύντομα. Ευχαριστώ. 

Πάντως αυτή τη στιγμή μέσα στις ευρωπα'ίκές εξελίξεις υπάρχει κάτι που 

περιορίζεται και θα το δούμε πολύ σύντομα. Είναι η έννοια του φιλελευθερισμού 

και η πρόοδος των προοδευτικών δυνάμεων. Αλλά υπήρξε και αναφορά για το 

κεφάλαιο το ξένο, το μονοπωλιακό κεφάλαιο και τα λοιπά. Μα εδώ στην Κύπρο 

τώρα δίνουμε κίνητρα για να έρθει ξένο κεφάλαιο. Εδώ στην Κύπρο με την ψήφο 
όλων των πλευρών, εκτός της ΕΔΕΚ, έχουν έρθει 3,500 υπεράκτιες εταιρεlες. 
Έτσι μπορεί να μας φάει το κεφάλαιο, χωρίς να μπούμε στην Ε.Ο.Κ., ή μπορεί 

να καταστραφεί:η βιομηχανία μας, χωρίς να μπούμε στην Ε.Ο.Κ. 

Θέλω να τελειώσω με δύο αναφορές. Η μια σε ό,τι αφορά τις σκοπιμότητες 

που ~ατα:yγελθήκαμε ότι έχουμε, πολιτικές και κομματικές σκοπιμότητες, για να 

καταστρέψουμε περίπου τον τόπο, με αυτό το νόημα λέχθηκε, με την τοποθέτησή 

μας για την Ε.Ο.Κ. Αλ(μονο αν ο Βασιλείου έχει τέτοια υποστήριξη. Ομολογώ 

ότι λυπούμαι τον άνθρωπο, αν αντιμετωπ(ζει μέσα από αυτές τις τοποθετήσεις 

και κρ(νει με τέτοια κριτήρια τους ανθρώπους ή εκε(νους που θα ήθελαν να 

τοποθετηθούν έναντι της πολιτικής του. 

Και ένα τελευταίο σημεlο, που είναι ενδεικτικό και των συζητήσεων, από 

ομιλία συναδέλφου του ΑΚΕΛ που αναφέρεται στις τοποθετήσεις των κομμάτων 

και λέει: «Έχουν αλλάξει τά δεδομένα που αφορούν το υπό συζήτηση θέμα από 

το 1987, όταν η τότε κυβέρνηση κτλ. και η ΕΔΕΚ είχαν την &ποψη ότι aε 

δικαιολογείται η υποβολή αίτησης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ.)) Και ποια ήταν τα 

δεδομένα τότε και ποια είναι σήμερα, αυτό δε θα το σχολιάσω. Το αφήνω στην 

κρίση του καθενός, αν έχουν αλλάξει τα δεδομένα όλα τα τελευταία χρόνια μέχρι 

σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατ& τη aιάρκεια της ομιλίας του κ. Χατζηaημητρίου, ο Προεaρεύων της 

Βουλής κ. Γ. ΛαΜς αποχωρεί από την αίθουσα της Βουλής και αντικαθίσταται 

στην έaρα από τον κ. Κληρίaη). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Γαλανός έχει το λόγο, εκτός και αν ο κ. Ντ(νος Κωνσταντίνου θέλει να 

μιλήσει. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Εγώ ζήτησα το λόγο, αλλά αν ο κ. Γαλανός ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο χ. Ντίνος Κωνσταντίνου τότε, διότι ο χ. Γαλανός ήταν ο εισηγητής. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟi: 

Κύριε Πρόεδρε, θα αρχίσω με μtα απορία την οποία εξέφρασε ο χ. Μαρκίδης 

και θα ήθελα να του τη λύσω την απορία του. 

Στην πρωτολογία του ο χ. Μαρκίδης είπε: ((Συμφωνώ με τον χ. Ντίνο 

Κωνσταντίνου ότι το θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Οικονομική 

J{οινότητα είναι το δεύτερο μετά το l{υπριαχό σε σοβαρότητα πρόβλημα που 

αντιμετωπίζει ο τόπος. 'Ομως -είπε ο κ. Μαρκίδης- έχω μια μεγάλη απορία. Στο 

θέμα αυτό το ΑΚΕΛ διαφωνεί ριζικά με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Και δεν 

μπορώ να καταλάβω γιατί το ΑΚΕΛ υποστήριξε την υποψηφιότητα του χ. 

Βασιλείου, όταν διαφωνούσε σε αυτό το δεύτερο σε σημασία θέμα για την 

Κύπρο.» 

Επειδή αυτή η απορία του κ. Μαρκίδη δεν πρέπει να μείνει αναπάντητη, 

θεώρησα σκόπιμο να την απαντήσω. 

Ο λόγος για τον οποίο το ΑΙ{ΕΛ, κύριε Μαρκίδη, υποστήριξε τον κ. 

Βασιλείου είναι γιατί συμφωνεί μαζί του στο πρώτο σε σημασία θέμα 1 το 

Κυπριακό. Και αυτό είναι σοβαρότερο από ό,τι το θέμα της Ευρωπαϊκής 

Οικονομικής Κοινότητας. Αλλά και για έναν ακόμα εξίσου σοβαρό λόγο, κύριε 

Μαρκίδη. για να αποτραπεί η άνοδος του κόμματός σου στην εξουσία. Τώρα 

νομίζω ότι η απορία σου έχει πλήρως διευκρινιστεί. Αυτό είναι το πρώτο σημείο. 

Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται στο θέμα της συνταγματικότητας ή 

όχι της υποβολής αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Ο 

κ. Μαρκίδης στην ομιλία του έδωσε γνωμάτευση ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγείρω θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παρακαλώ, τέθηκε θέμα διαδικασίας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διερωτώμαι κατά πόσο αυτά τα πράγματα μπορεί να λέγονται τώρα και για 

ποιο λόγο δε λέχθηκαν σε πρωτολογία, σε απάντηση πρωτολογίας. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟi: 

Κύριε Πρόεδρε, επαφίεται σ' εσάς να αποφασίσετε, αλλά αν είναι για πρώτη 

φορά που συνέβη ένας να απαντήσει στη δευτερολογία, όταν μάλιστα είναι 

απάντηση στη δική του πρωτολογία, δεν ξέρω τότε σ 1 αυτό το Σώμα πώς θα 

διεξάγονται οι συζητήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός πάνω στο θέμα της διαδικασίας. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στο θέμα διαδικασίας πιστεύω ότι ο κ. Μαρκίδης, με όλο το 

θάρρος, έχει άδικο. Πρέπει κάποτε ο κ. Μαρκίδης να δέχεται και κάποιος να 

απαντά στον κ. Μαρκίδη, διότι ο κ. Μαρκίδης απαντά σε όλους. Ας απαντήσει και 

κάποιος στον κ. Μαρκίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Όταν γίνονται δευτερολογίες, υπάρχει το ίδιο δικαίωμα, κατά τη δευτερο

λογία, να απαντηθούν σημεία τα οποία εγέρθηκαν στη δευτερολογία ή και στην 

πρωτολογία. 
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Επομένως ο ομιλητής μπορεl να συνεχίσει. 

ΝΤ. ΚΩΝ~ΤΑΝΤΙΝΟl': 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

Ο κ. Μαρκίόης έόωσε τη 8ική του γνωμάτευση αναφορικά με το θέμα και η 

άποψή του είναι ότι όεν υπάρχει θέμα συνταγματικότητας. Εγώ 8εν είμαι νομικός 

και 8εν πρόκειται να όώσω τη όική μου γνωμάτευση. Αλλά έχω την εντύπωση ότι 

τα θέματα αυτά αν είναι συνταγματικά ή όχι όε λύονται με γνωματεύσεις νομικών 

στο Σώμα αυτό. Λύονται από όργανο το οποίο έχει συσταθεί και λειτουργε( με 
βάση το Σύνταγμα αυτής της Δημοκρατίας. Αυτό είναι το μόνο αρμόόιο όργανο 

για να αποφασίσει τη συνταγματικότητα και όχι η γνωμάτευση του κ. Μαρκίόη, 
την οποία εγώ σέβομαι. Σέβομαι επίσης τη σοβαρότητα των απόψεων του κ. 

Μαρκίόη. Αλλα αυτό 8εν εlναι αρκετό για να επιλύσει το θέμα αυτό. Αυτό μπορει 

να το επιλύσει μόνο το Ανώτατο Δικαστήριο. 

Το τρίτο σημείο που θα ήθελα να θίξω, κύριε Πρόεδρε, ε(ναι το θέμα της 

Συνθήκης Εγγυήσεως. Σε συνδυασμό με το θέμα της συντ"αγματικότητας ή όχι 

έχει γίνει αναφορά και στο θέμα της Συνθήκης Εγγυήσεως. Και μάλιστα λέχθηκε 

ότι είναι ντροπή και η αναφορά σ / αυτή. Πώς το ΑΚΕΛ αυτή τη στιγμή 
επικαλείται και αναφέρεται σε αντισυνταγματικότητα με βάση το σχετικό άρθρο 

που βρίσκεται κάτω από τη Συνθήκη Εγγυήσεως; 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι το ΑΚΕΛ που αποδέχτηκε 

και υπέγραψε τη συμφωνία της Ζυρίχης. Το ΑΚΕΛ αντιτάχθηκε στη Ζυρίχη και 

μάλιστα, πρώτα απ / όλα και πάνω απ / όλα, αντιτάχθηκε ιδιαίτερα στα θέματα 
της Συνθήκης Εγγυήσεως και Συμμαχίας. Αλλά αυτό μέχρι του σημείου τώρα, 

όταν μας συμφέρει, να επικαλούμαστε το Σύνταγμα της J(υπριακής Δημοκρατίας 

θ ' ' ' λ ' ' β ' ' ί" και να εωρουμε οτι αυτο αποτε ει σ1ημερα σο αροτατο παραγοντα για την οια 

την οντότητα του κυπριακού κράτους' και, όταν δε μας συμφέρει ή δε θέλουμε να 

το επικαλεστούμε, να αποτελεί ντροπή και η αναφορά σ 1 αυτό είναι δύο 

πράγματα διαφορετικά. 

Αυτό είναι το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατιας με βάση το οποίο η 

Κύπρος αναγνωρίζεται στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και διεθνώς. l(ατά 

συνέπεια δεν είνςιι θέμα επιλ'ογής το αν θα αναφερόμαστε σ 1 αυτό ή όχι. 

Το τέταρτο 'Ό-ημεί~το οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, είναι το 
ήπιο ψήφισμα στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. Μαρκίδης και το οποίο και έχει 

εκθειάσει. Φαίνεται ότι ο κ. Μαρκίδης θα έχει στα χέρια του κάποιο νέο ψήφισμα. 

Εγώ έχω στα χέρια μου εκείνο το ψήφισμα που έχουν όλοι οι συνάόελφοι. Και στο 

ψήφισμα αυτό λέγονται τα ακόλουθα, κύριε Μαρκίδη: 

«Επαναβεβαιώνοντας την εξαιρετική σημασία που η Βουλή των Αντι

προσώπων αποδίδει στην ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ.: 

(α) Καλεί την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας να προχωρήσει 

χωρίς άλλη καθυστέρηση στην υποβολή αίτησης για πλήρη ένταξη της 
Κύπρου στην Ε.Ο.Κ.,> 

Είναι εκείνο που διάβασε ο κ. Μαρκίδης αυτό. Αλλά έχει και ουρά: 

«(β) Διαδηλώνει την απόφασή της να επανέλθει και να μελετήσει τη λήψη 

νομοθετικών και άλλων μέτρων, αν δεν υπάρξει σχετική ανταπόκριση 
από μέρους της κυβέρνησης.)) 

Αυτά τα ε(πε προφορικά ο κ. Μαρκίδης για το τι θα κάμει ο ίδιος, αν η 

στάση της κυβέρνησης είναι διαφορετική. Αλλά, όταν αυτά περιλαμβάνονται στο 
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ψ , , 1 ' \:" , , β ' ' ' 
ηφισμα το οποιο εχουμε μπροστα μας, σιερωτωμαι που ρισχεται η ηπιοτητα 

του και η λεπτότητα του ψηφίσματος έναντι της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα ήθελα να διαχόψω τον ομιλητή, αλλά έχει χατατεθε( νεότερο ψήφισμα 

και σ' αυτό το νεότερο ψήφισμα πιθανόν να αναφερόταν ο χ. Μαρχιδης. Έχει 

κυκλοφορήσει πληροφορούμαι ... 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ήδη έχω αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, ότι ο χ. Μαρκίδης θα έχει δεύτερο 

ψήφισμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όχι πιθανόν. Στο δεύτερο αναφέρθηκα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Μάλιστα. Το οποίο, με όλο το σεβασμό, οι Βουλευτές δεν έχουν, κύριε 

Μαρχί.δη. l(αι μάλιστα επειδή εγώ είμαι ειλικρινής, ξέρω ότι έχει αφαιρεθεί αυτό 

το μέρος από το ψήφισμα, διότι συζητήθηκε πάνω και στους κοινοβουλευτικούς 

εκπροσώπους, αλλά επει8ή ακριβιλογεl.τε, θα ήθελα και εγώ αυτή τη φορά να 

ακριβολογήσω. 

Το τελευταίο σημείο που θα ήθελα να θίξω είναι το θέμα του 

3ημοψηφ(σματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή είμαι ολίγον βρα8ύς στη σκέψη. Πώς ακριβολογείτε, όταν ξέρετε ότι 

αποσύρθηκε το ψήφισμα και κυκλοφόρησε νέο και αναφέρεστε σε κάτι το οποίο 

ή8η αποσύρθηκε; 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 8εν έχει κυκλοφορήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμη 1 Εγώ νόμιζα ότι κυκλοφόρησε. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Αν είχε κυκλοφορήσει, κύριε Πρόεδρε, 8ε θα έκανα την αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δόθηκε πάντως στη Γραμματεία. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Λο~πόν, αν έχει κανένα συνά8ελφο που το έχει, ας αναφερθεί. 

Το τελευταίο σημείο που θα ήθελα να θίξω, κύριε Πρ6ε8ρε, είναι το θέμα του 

8ημοψηφίσματος. Έγινε πάρα πολύς λόγος ε8ώ, ότι 8ε χρειάζεται να γίνει 

8ημοψήφισμα. 1 Αλλοι ομιλητές είπαν: «Μα, εφόσον τα πράγματα είναι 8οσμένα, 

και 8ημοψήφισμα να γίνει, έχει εκφραστεί η πλειοψηφία του λαού υπέρ.>> 

Πράγματι 8ιερωτώμαι, αφού έτσι έχουν τα πράγματα και είναι βέβαιοι οι 

υποστηρικτές της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα ότι το'- απο
τέλεσμα ενός δημοψηφίσματος θα είναι υπέρ τους, γιατί τότε η τόση εμμονή ότι 

8ε χρειάζεται, 8εν εν8είκνυται να γίνει 8ημοψήφισμα για να εκφραστεί ο λαός 

αυτός κατά πόσο συμφωνεί με την αίτηση ένταξης στην Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα ή όχι. 

Πραγματικά, κύριε Πρόε8ρε, για μένα, και το λέω με όλη την ειλικρίνεια, 

είναι ακατανόητο γιατί τόση αντίθεση στο να κληθεί ο λαός, όταν μάλιστα έχουμε 
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ψηφίσει χαι σχετική νομοθεσία, να χάμει Οημοψήφισμα χαι να εκφράσει τη θέλησή 

του γύρω από το σοβαρό, το δεύτερο, όπως παραδεχόμαστε, σε σημασία θέμα 

αναφορικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Κύπρος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ.. Γαλανός έχει το λόγο. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του χ.. J(ωνσταντίνου, ο Προεδρεύων της 

Βουλής χ. Γεώργιος Λαδάς επανέρχεται στην αίθουσα χαι καταλαμβάνει την 

έδρα). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο χ. Γαλανός έχει το λόγο. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα απεμπολήσω το δικαίωμα του να 

κλείσω το θέμα χαι θα δευτερολογήσω. Επομένως, αν οποιοσδήποτε αισθανθε( ότι 

χρειάζεται να μου απαντήσει, να μου απαντήσει, διότι υπάρχουν ορισμένα 

πράγματα που θέλω και εγώ να απαντήσω. l(αι πρώτα-πρώτα θα ήθελα να 

απαντήσω στον χ. Κωνσταντίνου για το θέμα του δημοψηφίσματος. Τι είναι 

εκείνο που ενοχλεί; Ι(όριε Κωνσταντίνου, αν βάλουμε το χέρι στην καρδιά , ...... . 
Η αναφορά σε πρόσωπα, χύριε Ι<:ουρτελλάρη, γίνεται χαι από άλλους χαι σας 

παρακαλώ πάρα πολύ. Δε χρειάζεται ο χ. J(ωνσταντίνου δικηγόρους οότε 

οτιδήποτε άλλο. 

Είναι πολύ γνωστό -επαναλαμβάνω- για ποιο λόγο το δημοψήφισμα, το 

οποίο όχι μόνο θα πάρει 75% αλλά 80%, θα δημιουργήσει πρόβλημα. Κι αν θέλετε 
να γίνει κλειστή συνεδρία, για να πούμε ορισμένα πράγματα χαι τι ζημιά γίνεται 

και τι μπορεί να λεχθεί, όταν από τη μια μεριά γίνεται κατευθείαν αίτηση από 

την κυβέρνηση που αναγνωρίζουν όλες οι χώρες χαι από την άλλη γίνεται 

δημοψήφισμα μεταξό μας. Τότε να προχωρήσουμε να πούμε χαι ορισμένα άλλα 

πράγματα. Αλλά δε λέγονται ορισμένα πράγματα, διότι μπορεί να γίνει μεγάλη 

ζημισί εδώ. Το δημοψήφισμα δεν ενοχλεί κανέναν, γιατί θα αποδείξει περίτρανα 

πως πολU μεγαλύτερο ποσοστό από το εκτόπισμα των τριών κομμάτων θα 

υποστηρίξει την αίτηση για ένταξη. Υπάρχει όμως χ.άτι το οποίο πρέπει να πούμε 

σε κλειστή συνεδρία, για να μη δοθούν επιχειρήματα σε αντιπάλους μας. Διότι, 

επαναλαμβάνω, προσέξτε: 'Αλλο είναι να γίνεται η αίτηση κατευθείαν από την 

κυβέρνηση χαι άλλο να προέρχεται από την ελληνοχυπριαχή πλευρά. Ας το 

θέσουμε έτσι: Πού θα χάνει το δημοψήφισμα; J(αι γνωρίζουμε τι επιχειρήματα θα 

προβληθούν από τους αντιπάλους μας για το περιορισμένο εκτόπισμα του 

δημοψηφίσματος. 

Οπωσδήποτε ακούσαμε πάρα πολλές ομιλίες χαι δε θα ήταν σωστό να 

επαναλάβουμε πολλά πράγματα τα οποία λέχθηκαν ούτε θα ήταν σωστό να 

υπεισέλθουμε σε μια, θα έλεγα ίσως έντονη αν όχι χαι άγονη, συζήτηση 

θεωρητικολογίας περί σοσιαλισμού, περί τiuν διάφορων τύπων σοσιαλισμού, 
περί ...... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι, αφήστε τον χ. Γαλανό να τελειώσει. 
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Α. ΓΑΛΑΝΟ~: 

l{ύριε Χατζηδημητρίου 1 δεν αναφέρθηκα ούτε στις σοσιαλιστικές χώρες ούτε 
στο σοσιαλισμό της l{ύπρου ούτε στον ευρωσοσιαλισμό ούτε στον αραβικό 

σοσιαλισμό ούτε σε οτιδήποτε άλλο. Είπα απλώς ότι δε θα ήθελα να θεωρητικο

λογήσω πάνω σε θέματα διεθνούς σοσιαλισμού. Δε θα μπω σ' αυτά τα θέματα 

είπα. θα μπω περισσότερο στα πρακτικά θέματα της ανάγκης για ένταξη χωρίς 

καθυστέρηση στην Ε.Ο.Κ. 

Γιατί σήμερα, παρόλο που τρία κόμματα, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, το 

Δημοκρατικό !{όμμα και η ΕΔΕI{ με πολύ έντονο τρόπο πιέζουν, εκπροσωπούν, 

θα έλεγα, γύρω στο 75%, δεν προχωρεί ο κ. Βασιλείου στην ένταξη που 

οπωσδήποτε ας πούμε ότι εξ αντικειμένου την επιθυμεί η μεγάλη πλειοψηφία του 

λαού μας; Είναι απλώς θέμα να ετοιμαστεί ((Ο περί Δημοψηφίσματος Νόμος)), 

ώστε να γίνει δημοψήφισμα; Αυτός είναι ο λόγος; Ή άραγε διά του δημοψηφί

σματος προσπαθούμε να κερ8ίσουμε χρόνο που ίσως, αυτός ο χρόνος που θα 

κερ8ίσει ο κ. Βασιλείου και οι αντίπαλοι του ψηφίσματος, να είναι χρόνος 

καταστροφικός για την πορεία μας προς την Ε.Ο.Ι<.. και να χαθεί η ευκαιρία να 

υπάρξουν εκείνες οι πιέσεις που θέλουμε εμείς μέσα στην Ε.Ο.Κ., για να 

συν8υαστεί η 8ική μας αίτηση με την αίτηση της Αυστρίας και με την αίτηση της 

Μάλτας και για να μπορέσει η Κύπρος να μην αντιμετωπίσει εκείνες τις 

αντι8ράσεις που οι αντίπαλοί μας σήμερα ή οι ενάντιοι της Ε.Ο.Κ. προβλέπουν 

μετά βεβαιότητας ότι θα αντιμετωπίσουμε; 

Από την άλλη πλευρά έχουμε το ΑΙ<.ΕΛ το οποίο περίπου μας λέγει: 

«Ξέρετε, εμείς 8εν είμαστε καν κυβερνών κόμμα, εμείς 8ε θεωρούμε ότι είμαστε η 

πλειοψηφία, εμείς 8ε θεωρούμε ότι έχουμε μεγάλη επιρροή στα πράγματα.» Από 

την άλλη όμως έχουν αναλάβει μια λυσσώ8η εκστρατεία, θα έλεγα, με κάθε 

8υνατό τρόπο, κοινοβουλευτικό νόμιμο τρόπο, να εμπο8ίσουν την αίτηση για 

tνταξη στην Ε.Ο.Κ. 'Αραγε προtρχεται από μια βαθιά προκατάληψη του ΑΚΕΛ 

ριζωμένη σε κάποιες ψυχροπολεμικές αντιλήψεις του παρελθόντος; Ή μήπως 

αυτή η προκατάληψη προέρχεται από το γεγονός ότι μπορεί μερικοί συνά8ελφοι 

να μιλού\ι για ανανέωση, αλλά αυτή η ανανέωση να σταματά στην κατα8lκη της 

εισβολής στην Τσεχοσλοβcίκία και να μην προχωρεί κάποια βήματα πιο πέρα, τα 
βήματα εκείνα που ρίχνουν πραγματικά σήμερα τα ι8εολογικά τείχη της Ευρώπης; 

Τα βήματα εκείνα τα οποία φέρνουν τις 8υο ι8εολογίες πιο κοντά, τα βήματα 

εκείνα που παίζουν σήμερα το μεγάλο κοινωνικό ρόλο στη Δυτική Ευρώπη 1 αλλά 
ταυτόχρονα φέρνουν τον πλουραλισμό, τον πολυκομματισμό, το φιλελεύθερο 

πνεύμα στις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης. Τα τείχη εκείνα που πραγματικά τα 

σαρώνει ο άνεμος και οι λαοί της Ανατολής, οι λαοί του επιτυχημένου σοσιαλι

στικού συστήματος, όπως θέλουν να μας παρουσιάσουν οι συνά8ελφοι, κατά 

χιλιά8ες, κατά εκατοντά8ες χιλιά8ες, προχωρούν και εισέρχονται στη Δυτική 

Ευρώπη και μάλιστα στη Δυτική Γερμαν(α, στη Γερμανία από την οποία κάποιοι 

μπορούσε να πουν ότι ξεκίνησε ο ναζισμός και ο φασισμός. 

'Αραγε ο φόβος ο μεγάλος των συναδtλφων του ΑΚΕΛ είναι ότι σήμερα με 

τις εξελίξεις στην Ευρώπη αρχίζει σιγά-σιγά να εξασθενεί ο 8ιεθνής κομμουνισμός 

και φοβούνται μήπως σιγά-σιγά μεταβληθεί το κομμουνιστικό κόμμα της Ι<.ύπρου 

σε ευρωκομμουνιστικό; Αλλά γιατί αυτός ο φόβος; Γιατί αυτός ο φόβος του 

ευρωκομμουνισμού; Στο κάτω-κάτω της γραφής, τα ευρωκομμουνιστικά κόμματα 
έχουν τη θέση τους στα πολυκομματικά συστήματα της Δυτικής Ευρώπης. Και 
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είναι αυτό το στοιχείο πιστεύω το οποίο αντιτάσσεται στο θεώρημα πως 8εν 
' λ ' ' ' λ ' ' ή ' ' μπορουν σοσια ιστιχες χωρες η σοσια ιστιχα χομματα χομμουνιστιχα χομματα 

να συνυπάρχουν στην Ε.Ο.Κ., στην Ε.Ο.Κ., όπως την ονομάζουν, των μονοπω

λίων. Δεν είναι η Ε.Ο.Κ. των μονοπωλίων. Είναι η Ε.Ο.Κ., κύριοι σuνά8ελφοι, της 

συνύπαρξης των ι8εολοyιχών συστημάτων. Και αυτό το πράγμα να το προσέ

ξουμε. Διότι αυτό είναι το σημερινό Οιαφοροποιό στοιχείο στις χώρες της Ε.Ο.Κ. 

Το γεγονός ότι από την ημέρα της ίΟρυσης της Ε.Ο.Κ. μέχρι σήμερα υπάρχει το 

στοιχείο του μεγάλου κοινωνικού ρόλου του κράτους της Ε.0.1(. αλλά ταυτόχρονα 

της συνύπαρξης των ιΟεολοyιχών συστημάτων. 

Και είναι αυτή η εξέλιξη που πραγματικά χάνει το μήνυμα του 

Γχορμπατσώφ για το μεγάλο ευρωπαϊκό σπίτι μια πολύ πιθανή πραγματικότητα, 

όσο ακόμα κι αν απ / αυτά τα χαρακώματα της Κύπρου φαίνεται κάτι το πολύ 
απομακρυσμένο. 

Όμως επανέρχομαι στο αρχικό θέμα, ότι το ΑΚΕΛ και μεγάλη επιρροή 

έχει, και το κυβερνών κόμμα είναι, και επηρεάζει τις αποφάσεις του ΠροέΟρου της 

Δημοκρατίας. Επαναλαμβάνω τι λέχθηκε στην πρώτη συνεΟρ(α απ' αυτό το 

βήμα. Τρεις είναι οι βασικοί παράγοντες που εμποδίζουν σήμερα τον Πρόεδρο 

Βασιλείου να προχωρήσει στην αίτηση της Κύπρου για πλήρη ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

χωρίς καθυστέρηση. Ο πρώτος εtναι η έντονη αντίΟραση του ΑΚΕΛ, ο Οεύτερος 

πιστεύω είναι η επιρροή κάποιων ξένων και ιΟιαίτερα των Βρετανών και ο τρίτος 

είναι ο εκβιασμός του Ντενκτάς και περίπου η συλλογιστική <<ξέρετε, εΟώ γίνεται 

μια τεράστια προσπάθεια να επαναρχ(σουν συνομιλίες το Φεβράρη, θα βρεθούμε 

στο Συμβούλιο Ασφαλείας το Φεβράρη; ο Γενικός Γραμματέας θα καλέσει τον κ. 

Βασιλείου και τον κ. Ντενκτάς, πάμε για μια ταχύρρυθμη εξέλιξη των συνομι

λιών, ας μη Οώσουμε πρόφαση στον Ντενκτάς να μην έρθει σ' αυτή την 

ταχύρρυθμη ΟιαΟικασία των συνομιλιών. Ας περιμένουμε ως το Φεβράρη, οπότε, 

αν αρχίσουν οι συνομιλίες, θα έχουμε τη μεγάλη ελπίΟα επιτέλους πως πάμε για 

λύση του Κυπριακού». 

Πιστεύω ότι εΟώ βρίσκεται ο μεγάλος ρομαντισμός, Οιότι ούτε λύση του 

Κυπριακού θα υπάρξει το Φεβράρη ούτε οι κατάλληλες συνθήκες υπάρχουν σήμερα 

για πιέσεις πάνω στην Τουρκία. Η μόνη πρόβλεψη που μπορεί να γίνει είναι ότι 

πιθανώς ο κ. Ντενκτάς θα επανέλθει για κάποιο Οιάστημα, θα έχουμε ακόμα ένα 

άγονο γύρο συνομιλιών, θα καθυστερήσει και πάλι η αίτηση για ένταξη, Οιότι τότε 

θα μας Οεχτεί. Ξέρετε, αν γίνει η αίτηση τώρα, θα εlναι πολύ πιο Ούσκολο, γιατί ο 

κ. Ντενκτάς θα έχει πρόφαση για να φύγει από τις συνομιλίες και επομένως μ / 

αυτή την τακτική, φ(λοι μου, πολύ φοβούμαι ότι το όλο θέμα της αίτησης στην 

Ε.Ο.Κ. παραπέμπεται στις «ελληνικές καλένΟες». Πολύ φοβούμαι ότι αυτή η 

καθυστέρηση θα είναι καταστρεπτική για την Κύπρο και ελπίζω να μην είναι 

προφητικά αυτά τα λόγια που λέμε σήμερα από αυτό το βfJμα. Δεν πρόκειται για 

καθυστέρηση ενός, Ούο, τριών μηνών. Δεν είναι θέμα αναμονής για το Οημο

ψήφισμα, το οποίο μπορε( να γίνει σε Ούο, τρεις, τέσσερις μήνες. Είναι θέμα 

συνΟυασμού του Κυπριακοό με τις επόμενες εξελ(ξεις οι οποίες θα είναι άγονες 

και ταυτόχρονα θα ε(ναι πράγματι μια πλήρης επιτυχία των εκβιασμών του 

Ντενκτάς, μια υποβάθμιση του ρόλου μας . Θα επαναληφθεί και στην περ(πτωση 
της Κύπρου το φαινόμενο ο εκβιαστής να επανέρχεται Οιαρκώς με τον ίΟιο 

εκβιασμό και να επιτυγχάνει το σκοπό του. 

Λέχθηκε από μας για πρώτη φορά απ / αυτό το βήμα στην προηγούμενη 
συζήτηση ότι το θέμα της Ε.Ο.Κ. είναι το δεύτερο σε σημασία πρόβλημα και 
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θέμα που αντιμετωπίζει η Κύπρος. Είναι το aεύτερο σε σημασία και όλοι το 

παραδεχόμαστε. Όμως δεν είναι ασύνδετο το θέμα της αίτησης για ένταξη στην 

Ε.Ο.Κ. από το Κυπριακό. Είναι μέρος του κυπριακού προβλήματος και πρέπει ν·α 

επαναλάβουμε ότι ένας από τους βασικούς λόγους που εμεLς πιέζουμε και 

επιθυμούμε να προχωρήσουμε στην αίτηση για ένταξη είναι ότι μόνο ακόμα και 

με. την αίτηση δημιουργούμε για πρώτη φορά εκείνες τις συνθήκες για πραγμα
τικές πιέσεις πάνω στην Τουρκία. Όχι πιέσεις για να γ(νεται διάλογος χάριν του 

'διαλόγου αλλά πραγματικές πιέσεις πάνω στην Τουρκία, για να πετύχει αυτός ο 

διάλογος. 

Υποτιμούμε αυτή την πλευρά. Υποτιμούμε αυτfι την πιθανότατη εξέλιξη. 

Απλώς μας ενδιαφέρει ένα marketing, ένα marketing για το διάλογο χάριν του 
δια.λόγου ή για να παρουσιαζόμαστε ότι κερδf.σα.με ένα γύρο ακόμα στα μ&τια. της 

διεθνούς κοινής γνώμης, ότι ο Ντενκτάς είναι ο πολύ αδιάλλακτος και εμείς 

είμαστε οι διαλλακτικοί. Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι τέτοιες νίκες να έχουμε και 

το Κυπριακό δεν πρόκειται να λυθεί ποτέ. Εκείνο το οποιο χρειάζεται η Κύπρος 

είναι να υπάρξουν πραγματικές πιέσεις, πραγματικοί μοχλοί πίεσης πάνω στην 

τουρκική πλευρά, για να προβεί στις αναγκαίες υποχωρήσεις για μια έντιμη και 

δίκαιη λύση του Κυπρια.κοό. 

ΠοΜ φοβούμαι όμως ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, επιλέγοντας να μη 

λάβει σοβαρά υπόψη τη θέση της πλειοψηφίας αυτού του λαού, έχει μπει σε 

επικίνδυνα. μονοπάτια.. Η δημοκρα.τια δεν είναι ένα φραστικό σχήμα. Δεν εινα.ι μια 

ταμπέλα σε μαγαζι Δεν είναι ένα φλάμπουρο για να το υψώνουμε ούτε ένα 

παραμύθι για να το λέμε στα παιδιά μας. Η δημοκρατία. είναι ένα βίωμα το οποίο 

ένας Πρόεδρος της Δημοκρατίας ο οποίος εκλέχτηκε σε μια πολυκομματική 

δημοκρατία. έχει υποχρέωση να α.κολουθει πιστά. Και δεν είναι με υπεκφυγές μέσω 

του Τύπου ή μέσω φιλικών εφημερίδων που αντιμετωπίζεται το μήνυμα το οποίο 

παίρνει για πρώτη φορά. από τρία κόμμα.τα τ.α οποία επιθυμούν χωρίς καθυ

στέρηση να προχωρήσει σε αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. ούτε με διάφορες 

θεωρίες, ότι πρέπει να περιμένουμε ή ότι ο Πρόεδρος είναι εκείνος που 

αποφασίζει. Μάλιστα. Ο Πρόεδρος είναι εκείν~ς ο οποίος αποφασίζει, αλλά από 

την άλλη πλευρά είναι μεγάλο το πολιτικό κόστοs_ για ένrι.ν Πρόεδρο ο οποίος 

θέλει να ονομάζεται ανεξάρτητος και ο οποίος υποσχόταν προεκλογικά ότι θα 

αποδεχόταν τις αποφάσεις της εκάστοτε πλειοψηφίας για τα διάφορα θέματα και, 

επαναλαμβάνω, είναι πολύ επικίνδυνο εγχείρημα. να την υποτιμά και να αδιαφορεί, 

όταν για δεύτερη φορά η πλειοψηφία τον καλεί από τη Βουλή να προχωρήσει σε 

μια συγκεκριμένη απόφαση. 

Μιλά για δημοψήφισμα ο Πρόεδρος, αλλά εμείς ε(μαστε σίγουροι ότι το θέμα 

του δημοψηφίσματος για τον κ. Βασιλείου είναι ακόμα μια αναβολή για να 

κερδίσει χρόνο. Και αν ακόμα γίνει δημοψήφισμα., πολύ φοβούμαστε ότι θα 

σUνεχιστούν αυτές οι αναβολές, γιατί δεν έχουμε πειστεί ότι ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας πιστεύει πραγματικά και θέλει να προχωρήσει προς την Ε.Ο.Κ. 

Ούτε πειθόμαστε με εκείνη την προεκλογική παρουσίαση ότι «ξέρετε, το ΑΚΕΛ 

μας υποστηρίζει, διότι οι θέσεις μας στο εθνικό _θέμα αυτές είναι, αλλά 

διαφωνούμε και συμφωνήσαμε να διαφωνούμε πάνω στο θέμα της Ε.Ο.Κ.>> Δεν 

πειθόμαστε με αυτά τα πράγμα.τα.. Αν το ΑΙ{ΕΛ αισθάνεται τόσο έντονα όσο 

αισθάνεται για το θέμα της Ε.Ο.Κ. που το συνδέει άμεσα με την ύπαρξή του -
διότι μόνο άμεσα με την ·ύπαρξή του μπορεί να το συνδέει, για να ακολουθεί τη 

στάση την οποία ακολουθεί σ' αυτή τη Βουλή-σίγουρα αν το ΑΚΕΛ γνώριζε ότι 
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ο ΠρόεΟρος πραγματικά 7J(στευε στο θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ε.0.1{., 

Οιαφοpετιχή θα ήταν η επιλογή και η στάση του. 

·Επαναλαμβάνουμε ότι το ψήφισμά μας μάλιστα έχει γίνει περισσότερο 

μετριοπαθές και Οεν απειλούμε ούτε επιθυμούμε να απειλήσουμε τον ΠρόεΟρο της 

Δημοκρατίας για λήψη οποιωνΟήποτε νομοθετικών και άλλων μέτρων τα οποία, 

όπως λέχθηκε από σuνάΟελφο, θα έχουν το πολιτικό τους κόστος. Όμως θα 

θέλαμε να προειΟοποιήσουμε ότι είναι το Οεύτεpο ψήφισμα το οποίο θα ψηφίσει η 

κυπριαχ1j Βουλή. Δε θα υπάρξει περίπτωση τρίτου ψηφίσματος, Οιότι την τρίτη 

φορά θα υπάρξει θέμα μομφής από κάποιους που θα το προωθήσουν σ' αυτό το 

Σώμα. Θα υπάρξει και θέμα νομοθετήματος. Δε χρειάζεται να το πούμε στο 

ψήφισμα. Το μήνυμα έχει πάει, ότι αν συνεχιστεί η αΟικαιολόγητη στάση του 

ΠροέΟρου της Δημοκρατίας, υπάρχει θέμα νομοθεσίας. 'Οπως έχει το Οικαίωμα ο 

ΠρόεΟρος να αΟιαφορήσει και να ασκήσει βέτο πάνω στη νομοθεσία που μπορεl η 

Βουλή αυτή να θεσπίσει για το θέμα της αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ .. Όμως 
το πολιτικό κόστος -επαναλαμβάνω- για έναν ΠρόεΟρο της Δημοκρατίας, ο 

οποίος θέλει να ονομάζεται ανεξάρτητος και ο οποίος θέλει να πιστεύει ότι 

υποστηρlζεται από την πλειοψηφία του λαού και ο οποίος εκλέχτηκε στο όνομα 

μιας διακυβέρνησης χάριν της πλειοψηφίας, θα είναι πολό μεy&λο. 

Εμείς είμαστε σίγουροι ότι ο κ. Βασιλείου -και σε πολλά θέματα έχουμε 

κρατήσει εποικοΟομητική στάση, όπως και στα θέματα τώρα των προϋπολο

γισμών- θα πρέπει να αναλογιστεί πόσο επικίνΟυνο εγχείρημα εlναι να συνεχίσει 

τη σύμπλευσή του με το ΑΚΕΛ στην προσπάθεια να ματαιώσει την αίτηση της 

Κύπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Εμείς -και κλείνω το θέμα- πιστεύουμε ότι ένας 

λαός, ίσως ο λαός μας 1 για πρώτη φορά πρέπει να έχει κάποιους οραματισμούς. 
Δεν είναι θέμα ρομαντικών θέσεων. Είναι θέμα των οραματισμών κάποιου λαού. 

Είναι το θέμα -για πρώτη φορά- κάποιου σχεΟιασμού για το μέλλον. Είναι το 

θέμα κάποιου προσανατολισμού προς κάποιο λιμάνι στο οποίο η l{ύπρος πιστεύει 

ότι ανήκει. Και πιστεύω ότι η μεγάλη πλειοψηφία του λαού μας αισθάνεται ότι 

ανήκει στην Ευρώπη, στην Ευρώπη του 1989, στην Ευρώπη της τελευταίας 
Οεκαετίας του 20ού αιώνα. Στην Ευρώπη του φιλελεύθερου πνεύματος και στην 

Ευρώπη του πολυκομματισμού και του πλουραλισμού. Θέλουμε να προχωρήσουμε 

προς αυτή την Ευρώπη. Θέλουμε να προχωρήσουμε έγκαιρα και θέλουμε να 

συμμετέχουμε στις κοσμογονικές αλλαγές οι οποίες γίνονται. Δε θέλουμε να ζούμε 

σε παρωχημένες εποχές 30 ετών ψυχροπολεμικ'1jς κατάστασης. Ούτε επιθυμούμε 
οποιοδήποτε κόμμα είτε ΑΚΕΛ λέγεται είτε ΔΗ.ΚΟ. είτε ΔΗ .ΣΥ. είτε 

οποιοΟήποτε άλλο να προσπαθεί να ρυθμίζει τα πράγματα του τόπου και να 

ματαιώνει με την επιρροή του πάνω σε κάποιο ΠρόεΟρο της Δημοκρατίας τις 

ελπίΟες, τις προσΟοκίες και τους οραματισμούς του λαού μ.ας. 

Είναι μ' αυτές τις σκέψεις που εμείς θα συνεχίσουμε τις προσπάθειές μας, 

για να πειστεί ο ΠρόεΟρος Βασιλείου να υποβάλει την απαραίτητη αίτηση για 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ., Οιότι πιστεύουμε ότι η l{ύπρος εκεί ανήκει. 

Αντιλαμβανόμαστε ότι θα συνεχιστεί η προσπάθεια κάποιων για ματαίωση των 

προσπαθειών μας. Όμως πιστεύουμε ότι αυτή η Βουλή έχει να ΟιαΟραματίσει το 

ρόλο της και πολύ σύντομα θα επανέλθουμε, αν Οε γίνει η αίτηση, όπως 

επανήλθαμε και προηγουμένως, στις αρχές του έτους, για να υπενθυμίσουμε και 

πάλι στον ΠρόεΟρο ·ότι η πλειοψηφία αυτού του λαού Οε θα επιτρέψει να 

ματαιωθούν οι οραματισμοί του 75% του λαού μας. 

Μέσα στα πλαίσια του ψηφίσματος το οποίο έχει ήΟη κυκλοφορήσει πιστεύω 

υπάρχει και άλλο ψήφισμα το οποίο είναι ψήφισμα ειδικό της Βουλής των 
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Αντιπροσώπων και Οε στρέφεται προς την Εκτελεστική Εξουσ(α, αλλά απευ

θύνεται προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και έχει περίπου ως εξής: ((Η Βουλή των 

Αντιπροσώπων, εκφράζοντας την επιθυμία της να εργαστεί συστηματικά για την 

προώθηση της αίτησης της Κύπρου για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα, αποφασίζει να εγκαταστήσει στενότερη επαφή και συνεργασία με το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά κοινοβούλια των χωρών-μελών της 

Ε.Ο.Κ.,, 

Και από την Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλής θα γίνει εισήγηση να 

προχωρήσουμε εντός του 1990, τον Ιανουάριο ή το Φεβρουάριο, σε μια πολυ
κομματική αποστολή με τη συμμετοχή όλων των κομμάτων ή εκείνων των 

κομμάτων που θέλουν να συμμετάσχουν, για να συνδεθούμε πιο στενά με το 

Ευpωπα'ίκό Κοινοβούλιο και για να 8ώσουμε το μήνυμα ότι η κυπριακή Βουλή 

επιθυμεί να προχωρήσει, έστω κι αν η κυπριακή κυβέρνηση καθυστερε(, η πλήρης 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριο.ι, νομίζω ότι φθάσαμε στο τέλος αυτής της συζήτησης η οπο(α ήταν 

πράγματι πολύ εποικο8ομητική και πρέπει σαν ... 

Παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης 8ε 8ικαιούται να μιλήσει, γιατί τέλειωσαν οι 

3ευτερολογίες. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ήθελα απλώς να υπο8είξω στον κ. Γαλανό να ακονίσει λί,γο 
τη μνήμη του, όσον αφορά το 1985, για τις πλειοψηφ(ες και για τα ψηφίσματα 

γενικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλά, κύριε Κουρτελλάρη, αυτό είναι εκτός θέματος. 8εν έχει σημασ(α. 

Κύριοι, σ;_ς παρακαλώ, μη θέλετε να υποβιβασθεί η συζήτηση πάνω σ' ένα 
τόσο σοβαρό θέμα την τελευταία στιγμή. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ο κ. Κουρτελλάρης έχει πάντα χιούμορ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου, 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, όταν ε8ί8ατε το λόγο στον κ. Γαλανό ανήλθε στο βήμα για 
να κάμει 8ευτερολογία και να κλείσει το θέμα κι έτσι έγινε. Και είπε: «Αν έχει 
οποιο8ήποτε ο οποίος θα 'θελε να μου απαντήσει, 8εν έχω ένσταση να γίνει 
αυτό.>> Με βάση μάλιστα τη 8ια8ικασ(α που υπάρχει, όταν ο ομιλητής θέλει να 
8ευτερολογήσει και όχι να κλείσει τη συζήτηση, τότε και κατά τη 8ευτερολογία 
του είναι 8υνατό κάποιος να ζητήσει το λόγο για να πει 8υο λόγια_. Κατά 

συνέπεια, αυτό που έκαμε ο κ. Κουρτελλάρης 8εν είναι παράτυπο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εγώ επιφύλασσα στον κ. Γαλανό την τελευταία θέση για να κλείσει 

το θέμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ναί, αλλά δευτερολόγησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Κύριοι, σας παρακαλώ! Ο κ. Γαλανός Οεν είπε τίποτε που να 

χρειάζεται απάντηση. 

(Γέλια) 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Η απάντηση ελήφθη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ ο οποίος ε(πα ότι δ:ε θα μιλούσα παρ' ολίγο να ζητήσω 

το λόγο για να απαντούσα στον κ. Γαλανό. 

(Γέλια) 

Γιατί, διερωτήθηκε ο κ. Γαλανός, γιατί το ΑΚΕΛ είναι εναντίον της ένταξης 

στην Κοινή Αγορά; Μα, το είπε ο κ. Δίγκλης το γιατι Γιατί, λέει, μέσα στην 

Κοινή Αγορά είναι τα μονοπώλια, δ:εν έχουν γίνει τα μαζικά μέσα παραγωγής 

κρατικά και ούτω καθ' εξής. Άρα υπήρχε η θέση του ΑΚΕΛ, ότι το ΑΚΕΛ δε 

δέχεται, λόγω του συστήματος στο οποίο πιστεύει, να ενταχθεί η Κύπρος στην 

Κοινή Αγορά. Απλώς θα 'θελα να παρατηρήσω ότι η πλειοψηφία του λαού δε 

συμφωνεί με το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα γι' αυτό το λόγο, κύριε Κληρίδ:η, ακριβώς είπα ότι δ:ε χρειαζόταν καμιά 

απάντηση, γιατl όλα εlναι κάτω. Όλα έχουν λεχθεl και έχουν επαναληφθεί. 

Λέγουμε τα ίΟια και τα ίΟια πράγματα. 

Θέλετε να πείτε τίποτε, κύριε Γαλανέ; 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, εγώ θα 'θελα ν 'ακούσω και τον κ. ΚληρίΟη πάνω σ' αυτό το 

σοβαρό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία. 

Λοιπόν, κύριοι, εΟώ πέρα, κατόπιν της ωραίας αυτής συζήτησης πάνω σ' 

αυτό το πολύ σοβαρό θέμα, υπάρχει ένα σχέΟιο ψηφίσματος το οποίο θα 
αναγνώσει ο Γραμματέας της Βουλής και θα καλέσω τη Βουλή να τοποθετηθει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ) 

Ψήφισμα Βουλής Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, συμπληρώνοντας τη συζήτηση του θέματος ((Η 

πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα 
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της Βουλής για αίτηση της Κύπρου να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989», 
ψηφίζει ως ακολούθως: 

1.) Επιβεβαιώνει την εξαιρετική σημασία που η Βουλή των Αντιπροσώπων 
αποδίδει στην ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

2) Διαπιστώνει ότι η κυβέρνηση δεν έχει ακόμα αποφασίσει ως προς τον 

κατάλληλο χρόνο υποβολής της αίτησης της Κύπρου για πλήοη ένταξη της 

Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

3) Διαδηλώνει την απαίτησή της για άμεση υποβολή αίτησης για πλήρη 
ένταξη και καλεl την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας να προχωρήσει 

χωρίς άλλη καθυστέρηση στην υποβολή της απαραίτητης αίτησης για πλήρη 

ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Με 23 ψήφους υπέρ 1 12 εναντίον και καμιά αποχή το ψήφισμα εγκρίνεται. 

lπάρχει και ένα άλλο σχέδιο ... 

Κύριοι, σας παρακαλώ\ 

lπάρχει και ένα άλλο σχέδιο ψηφίσματος ενώπιον της Βουλής, αλλά θα 'θελα 

να θέσω ενώπιον του Σώματος τις εξής σκέψεις; Τα ψηφίσματα αυτού του 

Σώματος περιλαμβάνουν τις αιτήσεις και τις απαιτήσεις του Σώματος προς την 

Εκτελεστική Εξουσ[α. Είναι ανάγκη η Βουλή να κάμει ψήφισμα, για να απαιτήσει 

από τον εαυτό της να αναπτύξει στενότερη επαφή και συνεργασία με το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά. κοινοβούλια των χωρών-μελών της Ε.Ο.Κ.; 

Το θέτω υπόψη σας. Είναι σκέψεις τις οποίες κάμνω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ'f: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε ν' αρχίσ_ουμε να συζητούμε το θέμα, μπορούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Όχι ν 'αρχίσουμε συζήτηση. Δεν είναι θέμα συζήτησης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ'f: 

Από τη στιγμή που έχει υποβληθεί και περατώθηκε η συζήτηση είναι προς 

ψηφοφορία. Δεν εlναι προς συζήτηση και προς αμφισβήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Δεν είναι θέμα αμφισβήτησης. Εlναι απλώς ... 

Ο κ. Κληρίδης παρακαλώ. 
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Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, εγεlρεται ένα θέμα ΟιαΟιχασίας. Όσον αφορά το γενικότερο 

θέμα, η Βουλή δεν είναι ορθό να εγχρ(νει ψηφίσματα προς τον εαυτό της. Αν όμως 

επ( οποιοuΟήποτε θέματος Οεν υπάρχει ομοφωνlα στη Βουλή χαι υπάρχουν εχεlνες 

οι Ουνάμεις που Οιαφωνούν, τότε μπορεί να θεωρηθεl ο όρος «ψήφισμα» ως μη 

κατάλληλος όρος. Μπορεί να θεωρηθεί ως απόφαση της Βουλής σχετικά με το 

ποια ταχτιχ-ή χαι ποια πολιτική της πλειοψηφ(ας της Βουλής θα ακολουθήσει επ( 

οποιουΟήποτε θέματος. Και εΟώ, αν το ΑΚΕΛ Οιαφωνεl με αυτό το σχέΟιο, τότε 

πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορlα, γιατί Οεν μπορεί η Βουλή να πάρει αυτή την 

απόφαση, αν υπάρχει έστω χαι ένα κόμμα που Οιαφωνει. Πρέπει να Οιεξαχθεί 

ψηφοφορία, χωρ(ς να είναι ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα ασφαλώς αυτό ήθελα να πω, χύριε Κληρίδη. Τώρα ψήφισμα πρέπει να 

είναι, γιατί Οεν μπορεί να ε!ναι απόφαση. Γιατ( η απόφαση, σύμφωνα με το 

Άρθρο 51 του Συντάγματος, πρέπει να δημοσιευθεί στην επίσημη Εφημερ(δα χαι 
αποτελεί νόμο. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Απόφαση, κύριε ΠρόεΟρε, η οπο!α αναφέρεται πέραν του χώρου της Βουλής, 

ναι. Απόφαση σχετικά με τον τρόπο χειρισμού του θέματος 8εν ε!ναι ανάγκη να 

σταλεί στην κυβέρνηση και να υπογραφε( από τον Πρόε8ρο. Ε(ναι εν8οτμηματική 

η απόφαση του Σώματος. Αλλά, αν όλοι συμφωνούν, τότε απλώς γlνεται 8ήλωση 

από τον Πρόε8ρο ότι αυτή θα ε!ναι η πολιτική. Αν 8ιαφωνούν, πρέπει ο Πρόε8ρος 

να θέσει το θέμα σε ψηφοφορ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραlα. Υπάρχει ένα σχέ8ιο ψηφ(σματος ε8ώ και είμαι υποχρεωμένος να 

το θέσω σε ψηφοφορ(α. 

Πόσοι ψηφ!ζουν υπέρ του 8εύτερου ψηφ!σματος το οποίο είναι ενώπιον σας 

και το οποlο ανέγνωσε ο κ. Γαλανός; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Και πάλι 23, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντ!ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 23 ψήφους υπέρ και 12 εναντlον εγκρίνεται και το 8εύτερο ψ-ήφισμα της 
Βουλής, όσον αφορά την εσωτερική της θέση επί του θέματος. 

Κύριοι, νομίζω ότι με το τέλος αυτ-ής της συζήτησης και με την ψήφιση των 
δυο ψηφισμάτων έχουμε φθάσει σ.;.ο τέλος της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

Η επόμενη συνεδρία του Σώματος ορίζεται για τις 30 Νοεμβρ(ου 1989, στις 
4.00 το απόγευμα, με τψ ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περ( Πανεπιστημίου Κύπρου {Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
{Πρόταση νόμου). 
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2) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θtματα) 

(Προσωρινtς Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

3) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1Β) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλ~κτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989. 

4) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων (Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

5) Ο περ( Προστασίας του Ανταγωνισμού, της Ιδρύσεως Επιτροπής 

Προστασιας του Ανταγωνισμού και Ετέρων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1986 (Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 1989. 

7) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση των Πρώτων Τμημάτων) 

Κανονισμοί του 1989. 

8) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατάμιας του 1989. 

9) Οι περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

10) Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων και 1πηρεσιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 1989. 

11) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγtς και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1989. 

12) Οι περί Τπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγtς και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1989. 

13) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 
14) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Αγίας Μαρίνας (Χρυσοχούς) 

(Τέλη Πωλήσεως Νερού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

15) Οι περί Κυβερνητικού )"δατικού Έργου Πωμού (Τέλη Πωλήσεως 

Νερού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

16) Οι περί !δατικών Έργων Κιτίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 

17) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Πάφου (Τέλη Πωλήσεως 

Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

18) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Ακρωτηρίου 

Κανονισμοί του 1989. 

19) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Νότιου Αγωγού (Τέλη 

Πωλήσεως Νεροό)_](ανονισμοί του 1989. 

20) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού :Έργου Πολεμιδιών 
Γερμασόγειας (Έλεγχος και Διαχείριση) (Τροποποιητικοί) 

1989. 

(Γαρύλλη) και 

Κανονισμοί του 

21) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Βασιλικού- Πεντάσχοινου (Τέλη 

Πωλήσ'εως Νερού) Κανονισμοί του 1989. 
22) Οι περί Κυβερνητικού !δατικού Έργου Ξυλιάτου (Τέλη Πωλήσεως 

Νερού) Κανονισμοί του 1989. 

23) Οι περί !δατικών Έργων Καλοπαναγιώτη (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1989. 

24) Οι περί Κυβερνητικού !δατικοό Έργου Χρυσοχούς (Τέλη Πωλήσεως 

Νεροό) Κανονισμοί του 1989. 
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25) Οι περ( Κυβερνητικού Υοατικού Έργου Αργάκας-

Μακούντας ( 'Ελεyχος και Διαχείριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1989. 

26) Οι περ( Υοατικού Έργου Βασιλικού-Πεντάσχοινου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1989. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατιfθεση Νομοσχεοίων και Εγγριfφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεοίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας για το 
Οιαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η επε!γουσα 
εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. ΑνΟρέα Γεωργl.οu, 
Ανορέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανορέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας 

και φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως (<1. Τα αρδευτικά τμήματα 
να μην επιβαρύνονται με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας των 

αρδευτικών έργων. 2. Η συνεισφορά των αρΟευτικών τμημάτων να μειωθεί στο 

ίδιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση 

αναπτυξιακών έργων)), (Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Άριστο 

Χρυσοστόμου). (23.6.88). 

3) ;Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως 

«Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανιfγκη λήψης μέτρων ξεπεριfσματός 

τους)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ(στου Κουρτελλιfρη). 

(13.4.1989). 
4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Π;>οσφύγων για τα θέματα που 

αναφέρονται ως -

(α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή

θειας και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχε€ρισης των πριν και μετά 

την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων)>. 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χριστο

φ(οη). (21.5.1987). 

(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινων, ΟρμήΟειας, Φρενάρους, Λιοπετρlου, Σωτή

ρας και Βρυσούλλων)>. 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιιfοη). 

(28.5.1987). 
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(γ) ((Η ανάγκη θετικής αvτίκρισης των στεγαστικών 

προβλημάτων των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης 

για τpίτο υπνο3ωμάτιο». (Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαpάγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής 

Πpοσφόγων). (8.10.1987). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας 

και αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου)), 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ.Αν3pέα Γεωpγίου). 
(24.3.1988) . 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται <,Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τους 

επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτpόφους ύστεpα από την απόφαση της αpμόδιας 

αpχής για ακύpωση των αδεtών εγγpαφής και κυκλοφοpίας των χειpοκίνητων 

γεωpγικών ελκυστήpων)), 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χpίστου Κουpτελλάpη εκ 

μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ-Αpιστεpάς). ( 16.3.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Συγκοινωνιών και Έpγων για 
τα θέματα που αναφέpονται ως -

1. ((Οι αεpοποpικοί χώpοι και τα ναύλα για 

εξαγωγή φθαpτών». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 

2. ((Η έλλειψη χώpου στους υπάpχοντες αεpομεταφοpείς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφοpά γεωpγικών πpοϊόντων 

ειδικότεpα στο Λονδίνο». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Εpωτοκpίτου). 

(3.11.1988). 
8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Εσωτεpικών για το θέμα που 

αναφέpεται ως <<Η οpγανική ανάγκη συμπεpίληψης και της ακpιτικής κοινότητας 
Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)), 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χpιστοφ(3η, Π. 

Στυλιανοό, Xp. Πέτα και Τ. Χατζη3ημητpίου). (5.10.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφοpείταt <<0 άμεσος κίνδυνος κατάppευσης του καθεδpικού ναού της Αγίας 
Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διοpθωτικά μέτpα.)) 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (10.3.1988). 

10) Συμπληpωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Εpγασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλlσεων για το θέμα που τιτλοφοpείται ((Η οξεία έλλειψη 

πpοσωπικού στην τουpιστική βιομηχανία της ελεύθεpης Αμμοχώστου, οι άμεσοι 

και σοβαpοί κίνδυνοι που πpοκύπτουν και η ανάγκη για έγκαιpη αντιμετώπιση 

του πpοβλήματος από τους αpμο3ίους». 
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(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλι&δη). 
(8.12.1988). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που Οημιουργείται λ6γω 
του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών χαι οι τρόποι αντιμετώπισής του». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των Βουλευ
τών Λεμεσού χαι Πάφου). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 
σωματεία και ιΟιαlτερα σ 1 αυτά που λειτουργούσαν 

πριν από την εισβολή)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλ&ρη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). (13.4.89). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Απόφαση του lπουργιχού Συμβουλίου για υποχρέωση προσφύγων 

εχπαιΟεuτιχών, Οημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημιχρατιχών οργανισμών να 

αρχίσουν την καταβολή Οόσεων για κρατικά στεγαστικά 8άνεια που έχουν 

παγοποιηθε( μέχρις επίλυσης του Κυπριακού)>. 

(Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 14) Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής lγε(ας για τα θέματα που αναφέρονται ως -

{α) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 
τρόποι αντιμετώπισής του)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννίδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) ((Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παραϊατρικού προσωπικού στον κρατικό χα~ ι8ιωτικό τομέα». 

(Θέμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(18.5.89). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόβλημα της 8ιάθεσης των πλεονασμάτων 

κρεμμυδιών>>. (Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η περίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Προέδρου της 

Δημοκρατίας στη Βουλγαρία και ο τρόπος αντιμετώπισης των τουρκικών 

απειλών και εκβιασμών)>. 

(Θέμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρίου εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (2/11/1989). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής lγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Τα προβλήματα του ι8ιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της 

κυβέρνησης». 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού). (27/10/1988). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγ)(η αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομά8ας των 

Πρωτοκολλητών>). 

(Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 
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19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ί'γείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως <<Η ανάγκη δημtουργ(ας ανεξάρτητου Παιδοχειρουργιχού Τμημα

τος στη Λευκωσία)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιάδη εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). (2/2/1989). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας που αναφέρεται ως 

"Τα προβλήματα της παιδιατρικής καρδιολογίας στην Κύπρο». 

{Αυτεπάγγελτη ε:"ξέταση από την Επιτροπή). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Η κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομείο Αγρού συνεπεία 

έλλειψης μόνιμου γιατρού και παρα·,ατρικού προσωπικού>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(30.3.1989). 

Ο Βουλευτής κ. Αντώνης Ανδρέου ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

<<Η ταλαιπωρία και η οικονομική ζημιά που προκαλείται σε μερίδα του λαού 

από άρνηση του Υπουργείου Εσωτερικών να εφαρμόσει το Νόμο που αφορά το 

διαχωρισμό αγροτικής γης σε μονόσκαλα». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση; 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών. 

Ο Βουλευτής κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης ζητά την εγγραφή των πιο κάτω 

θεμάτων: 

«1. Η μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην εκτέλεση των έργων 
υποδομής για την τουριστική ανάπτυξη των τουριστικών περιοχών των κοινο

τήτων Λιοπετρίου και Σωτήρας Αμμοχώστου, η ανάγκη ταχείας προώθησης της 

εκτέλεσης των έργων και γενικά η εν γένει τουριστική αξιοποίηση των περιοχών 

αυτών. 

2. Η ανάγκη επανακατασκευής, επανασχεδιασμού και γενικά η εκτέλεση 

βελτιωτικών έργων του δρόμου Βρυσούλλες-Φρέναρος. 

3. Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η προσφυγική κοινότητα Καντού και 
τρόποι επιλυσής τους.>) 

Η εισ-Ιjyηση είναι όπως παραπεμφθούν στις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές 

Επιροπές. 

Τώρα να δούμε ποιες είναι οι αρμόδιες Επιτροπές. Το πρώτο και το τρίτο 

θέμα νομίζω.πρέπει να πάνε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και το 

δεύτερο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Το τρίτο θέμα, επειδή είναι προσφυγικό θέμα, ας πάει στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλά, ας πάει στην· Επιτροπή Προσφύγων. Ώστε το πρώτο παραπέμπεται 

στην Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Εσωτερικών, το δεύτερο στην Κοινοβουλευτική 
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Επιτροπή Συγκοινωνιών χαι 'Εργων χαι το τρίτο στην Κοινοβουλευτική Επιτρο

πή Προσφύγων. 

Επίσης ο Βουλευτής κ. Αν8ρέας Δημητριάδης ζητά την εγγραφή του πιο 

κάτω θέματος με εισήγηση να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εμπορίου και Βιομηχανίας: 

((Η απόφαση του Τπουργιχού Συμβουλίου για αναστολή της αναμπέλωσης 

χαι τα προβλήματα που Βημιουργούνται στους αμπελουργούς που εκρίζωσαν τα 

αμπέλια τους μετά από άΒεια του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων για 

φύτευση νέων ποικιλιών». 

Το θέμα είναι για συζήτηση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εμπορίου. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Είναι θέμα της Επιτροπής Γεωργίας, όχι της Επιτροπής Εμπορίου η 

εκρίζωση των αμπελιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραΧαλώ. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Αφορά την Επιτροπή Γεωργίας και όχι την Επιτροπή Εμπορίου η εκρίζωση 

των αμπελιών, το σχέΒιο αναμπέλωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο εγγράφων Βουλευτής θέλει να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εμπορίου χαι 

Βιομηχανίας. . 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Δεν έχω ένσταση να παραπεμφθεί στην Επιτροπ-ή Εμπορίου. Είναι θέμα 8ιχό 

του. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Προτιμώ να πάει στην Επιτροπ-ή Εμπορίου, γιατί ενώπιον της Επιτροπ-ής 

Εμπορίου υπάρχουν χαι άλλα θέματα συναφ-ή με την αμπελοκαλλιέργεια χαι θα 

εξεταστεί παράλληλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν αποφασίστε, κύριοι, ποια Επιτροπ-ή προτιμάτε. Επιτροπ-ή Γεωργίας η 

Επιτροπ-ή Εμπορίου χαι Βιομηχανίας; 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Επιτροπ-ή Εμπορ(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου χαι Βιομηχανίας. 

Ο Βοuλευτ-ής χ. Κώστας Ερωτοχρίτου ζητά την εγγραφ-ή του πιο χάτω 

θέματος με εισ-ήγηση να παραπεμφθεί στην αρμό8ια Κοινοβουλευτιχ-ή Επιτροπ-ή: 

«Η α8ιχαιολόγητη καθυστέρηση που παρατηρεlται για το 8ιορισμό Επάρχου 

π ' ς:.. ' 'λ ψ θ' ' 'Ε Λ -> ' ' αφου, η περιοοιχη χα u η της εσης απο τον παρχο εμεσου χαι οι συνεπειες 

σε βάρος των 8υο Επαρχιακών Δ ιοιχ-ήσεων». 

Η αρμό8ια Ι(οινοβουλευτιχή Επιτροπή είναι η Επιτροπή Εσωτερικών. 

Παραπέμπεται λοιπόν ενώπιον της J(οινοβουλευτιχής Επιτροπής Εσωτερικών. 

Ο Βουλευτής κ. 08υσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος με εισήγηση να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας: 
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«Η ανάγκη καθιέρωσης του μαθήματος της Φυσικής lγιεινής και Διατροφής 
στα σχολε(α μας». 

lπάρχει ένσταση; 

Επειόή Οεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας. 

Φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεόρίας. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 8.55 μ.μ.) 

Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 
αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιά3ης Νίκος 

Αν3ρl:ου Αντώνης 

Γαλανός Αλl:ξης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρl:ας 

Δημητριά3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσl:ας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεο3ούλου Μιχαήλ 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί3ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Λόρόος Κωνσταντίνος 

Μακρί3ης Νίκος 

Μαν3ριώτης Στl:λιος 

Μαρκί3ης Αλl:κος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί3ης Κίμων 

Παναγιώτου Ανόρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παρισινός Ανόρέας 

ΠΙ:τας Χρίστος 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φλουρl:ντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Ψυλλ[3ης Αν3ρl:ας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρί3ης Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Κυρ(λλης ΦΙ:λιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχ1:3ιο «0 περί Δημοψηφισμάτων Νόμος του 1989» 
και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
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:2) 'Εκθεση για τους Κανονισμούς c<Οι περ! Αφαιρέσεως χαι Μεταμοσχεύ

σεως Βιολογικών Ουσιών Ανθρώπινης Προέλευσης Κανονισμοί του 1989,, και 

έγκριση αυτών. 

3) Διεξαγωγή σόντομης συζήτησης [Ο. Δημητρ(ου, Χρ. Πέτας, Προεδρεόων 
(Γ. Λαδάς), Α. Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, Χρ. Σολωμής] και απόφαση για 

αναβολή του θέματος «Οι Δημοτιχοl (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( Λακατάμιας 

του 1989» για την επόμενη συνεδρίαση. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Χωρίων (Διο(κηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοl Αγρού του 1989» και έγκριση αυτών. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοl) Κανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Παλαιομετόχου του 

1989)) και έγκριση αυτών. 
6) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περ( Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικοl) Κανονισμοl Πάνω Πλατρών του 1989)) και έγκριση αυτών. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοl) Κανονισμοί Κοιλανίου του 1989>> και έγκριση αυτών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) Κανονισμοί Αυγόρου του 1989» και 2. «Οι περ( Χωρίων (Διοίκηση και 
Βελτίωση) Κανονισμοl Φρενάρους του 1989)) και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) Κανονισμοί (Τροχαίας Κινήσεως) Φρενάρους του 1989» και 2. «Οι 
περί Ελέγχου Επιδείξεως Διαφημίσεων Κανονισμοl Φρενάρους του 1989» και 
έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Γεροσκήπου του 1989» και έγκριση 

αυτών. 

11) Έκθεση για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 26 Οκτωβρίου και 2, 9 και 
16 Νοεμβρίου 1989 έγγραφα των Υπουργών Οικονομικών, Παιδείας και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας δυνάμει των άρθρων 3(1)(α) των περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 
122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985) και έγκριση αυτών. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της συνεισφοράς στο Ταμείο Ασφαλι
στών Μηχανοκίνητων Οχημάτων και των οχημάτων που εξαιρούνται από την 

υποχρεωτική ασφάλιση - Το πρόβλημα απορροής των όμβριων υδάτων στο χωριό 

Μαθιάτης και βελτlωσης της στροφής του δρόμου που οδηγεί στο Λυθροδόντα -
Αίτημα για παροχή αποζημιώσεων στους καλλιεργητές ψυχανθών που κατα

στράφηκαν λόγω της ανομβρίας - Η επιλογή του οίκου British Electricity 
International ως Συμβούλου της ΑΗΚ - Η έκδοση της Ιστορίας της Κύπρου από 

το Ίδρυμα Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και η προώθηση του θέματος από το 

αρμόδιο -Υπουργείο - Τα κυπριακά αρχαιολογικά ευρήματα που βρίσκονται σε 

διάφορα μουσε(α του κόσμου - Η ανάγκη σύγκλησης διεθνούς φιλοσοφικού 

συνεδρίου στην Κύπρο - Η ανάγκη δημιουργίας Τράπεζας Δεδομένων (Data 
Base) ιδιαίτερα στον τομέα της κυπρολογικής έρευνας - Η έλλειψη αποθηκευ

τικών χώρων στις προσφυγικές κατοικίες που κτ(στηκαν στα Κούκλια - Οι 
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ζημιές των φθαρτοπαραγωγών από τη χαλαζόπτωση της 5ης Οκτωβρίου 1989 -
Η σημειούμενη καθυστέρηση στο 8ιαχωρισμό οιχοπέ8ων που θα παραχωρηθούν σε 

ι8ιοκ:τήτες χατοιχιών που απαλλοτριώθηκαν στα Κούχλια από το Τμήμα Αρχαιο

τήτων - Αίτημα των κατόχων εκτάσεων στα Κούχλια που έχουν ξεραθεί για 

επέκταση της αρ8εuτιχής περιοχής -Αίτημα της κοινότητας Χολετριών για 

παραχώρηση δεύτερης γεώτρησης χαι για διαχωρισμό οιχοπέ8ων - Η ανάγκη 

επιδιόρθωσης του σχολικού κτιρίου χαι ορισμένων χατοιχιών στο χωριό Νέα 

Χολέτρια - Αίτημα της κοινότητας Σαλαμιούς για την τοποθέτηση δεύτερης 

νοσοκόμας στο νοσοκομείο της - Η άρδευση φυτειών της κοινότητας Μεσάνων 

από τη διάτρηση που βρίσκεται στην τοποθεσία «l(αμινούδtα» - Αίτημα για 

παραχώρηση επιχορηγημένων κιβωτίων σε όλους τους αμπελουργούς - Η ανάγκη 

παροχής οικονομικής βοήθειας από τον Κ.Ο.Α. στο Συμβούλιο Βελτιώσεως 

Σαλαμιούς - Το θέμα της εγκατάστασης τηλεφωνικού δικτύου στις κοινότητες 

Αρμίνου, Μεσ&νωv και Σαλαμιούς - Η αθέτηση της υπόσχεσης για ευθυγρ&μμιση 

της κοίτης του ποταμού Διαρίζου κοντά στην κοινότητα Αρμίνου - Η κατασκευή 

του δρόμου Πάφου-Αρμίνου - Η κατασκευή φράγματος για την κάλυψη των 

αναγκών των κοινοτήτων Αρμίνου, Μεσάνων κ.ά. - Το θέμα της καταβολής 

αποζημιώσεων στους υπαλλήλους που απολύθηκαν από τις Ελληνικές Χημικές 

Βιομηχανίες - Η αγ~ρά βιβλίων που αναφέρονται στην Κύπρο από τουρκική 
αντιπροσωπεία σε πλειστηριασμό του οίκου Σόθμπυς και η ανάγκη παρουσίας και 

της Κύπρου σε ανάλογους πλειστηριασμούς - Αίτημα για διεύρυνση, εκβάθυνση 

και στεγανοποίηση της κοίτης του ποταμού Κλήμου, καθώς και για ανα

ζωογόνηση της ομώνυμης ακριτικής περιοχής - Το θέμα της μείωσης της 

συντάξιμης ηλικίας των γυναικών και των οικοδόμων - Η ανάγκη για περαιτέρω 

στελέχωση και εξοπλισμό της κυπριακής βιβλιοθήκης - Η ανάγκη ενίσχυσης των 

ακριτικών περιοχών του Δήμου Λευκωσίας - Η αδυναμία του Συνεργατικού 

Ταμιευτηρίου Άχνας για δανεισμό των αγροτών - Η καθυστέρηση που παρα

τηρείται στην πληρωμή των ελαιοπαραγωγών - Αίτημα της κοινότητας Λάσας 

για παροχή οικονομικής βοήθειας για την ηλεκτρο3ότηση της περιοχής "' Αγιος 
Κορνούτας>) - Αίτημα της κοινότητας Δρόμου για μείωση της συνεισφοράς της 

στην εκτέλεση κοινοτικών έργων - Αίτημα της κοινότητας Δρόμου για βελτίωση 

του δρόμου που τη συνδέει με τη Γιόλου - Η ανάγκη εκτέλεσης του οδικού έργου 

Λάσας-Σαραμά - Η καθυστέρηση που παρατηρείται στην έναρξη επιδιόρθωσης 

του Δημοτικού Σχολείου Λάσας - Η κατασκευή του δρόμου Σίμου-Σκάρφους - Η 

εκτέλεση βελτιωτικών έργων στο δρόμο Δρυνιάς-Δρύμου - Αίτημα της κοινότητας 
Δρυνιάς για μείωση της συνεισφοράς της στην εκτέλεση κοινοτικών έργων - Η 

εκτέλεση του έργου παροχής πόσιμου νερού προς την κοινότητα Σίμου - .Η 

κατασκευή του δρόμου Σίμου-Κουγιούκας - Η καθυστέρηση που παρατηρείται 

στην κατασκευή μικρής μονάδας ναυπηγείου στο λιμάνι της Λεμεσού από ιδιωτικ'ι) 

εταιρεία - Οι εισηγήσεις που περιλαμβάvονται στην έκθεση U.N.D.P. για τήν 
εκτέλεση διάφορων βελτιωτικών έργων στη Λευκωσία - Η επείγουσα ανάγκη για 

βελτίωση του δρόμου που συνδέει το συνοικισμό Βρυσούλλων με το Φρέναρος -Η 

άμεση ανάγκη για αντιμετώπιση της εξάπλωσης των ποντικών στα Λειβάδια από 

το αρμό3ιο Υπουργείο - Το πρόβλημα της αύξησης του αριθμού των μαθητών σε 

κ&θε τμήμα, καθώς και της μη αύξησης του αριθμού των τμημ&των - Η 

κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-Κοκκινοτριμιθιάς - Εισήγηση για αναστολή 

της ποινής που επιβλήθηκε στον Κυπριανό Παρτάση και η ανάγκη να απο

φεύγονται παρόμοιες καταδίκες - Το έλος που δημιουργήθηκε με την κατασκευή 
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του υπεραστικού δρόμου παράλληλα προς το νέο λιμάνι της Λεμεσού - Η ανάγκη 

βελτ(ωσης των δρόμων που οδηγούν από τον κύριο δρόμο Λάρναχας-Κοφίνου

Λεμεσού προς Άγιο Θεόδωρο και από τον 'Αγιο Θεόδωρο προς παραλία Zuy!ou 
- Το θέμα της ελλιπούς σηματοδότησης των δρόμων και ειδικότερα της στροφής 

από τον παλιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού προς την Ποταμιά - Η χρησιμοποlηση 

γραμματοσήμων των βρετανικών βάσεων από μέλη της Διεθνούς Ειρηνευτικής 

Δύναμης - Η αναζήτηση στοιχείων για τους Κυπρίους που πολέμησαν κατά το 

Β' Παγκόσμιο Πόλεμο - Η ανάγκη μείωσης της συνεισφοράς της κοινότητας 

Μουτουλλά στη δαπάνη για την επισκευή των τριών παρεκκλησιών της - Η 

ανάγκη ανέγερσης νέου σχολικού κτιρίου στην κοινότητα Ασώματου της επαρχίας 

Λεμεσού - Η πειρατική ενέργεια του Ισραήλ εναντίον κυπριακού σκάφους - Η 

λήψη μέτf>ων για τον περιορισμό της διάδοσης του καπνίσματος στην Κύπρο -
Τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα της Πύλας και τα οποlα 

οδηγούν στο μαρασμό της). 

14) Απαντήσεις lπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η προστασία της 

παραγωγής και διάθεσης των μήλων, ροδάκινων και αχλαδιών -Μέτρα για 

αποτροπή της εκμετάλλευσης των παραγωγών φρούτων και λαχανικών από τους 

χονδρέμπορους φθαρτών - Αναθεώρηση του τρόπου χρέωσης για την παροχή 

ηλεκτρισμού ρεύματος σε κατοικίες αγροτικών περιοχών - Η επάνδρωση των 

Τμημάτων Πρώτων Βοηθειών των νοσοκομείων - Η αδυναμία ικανοποίησης του 

αιτήματος της κοινότητας Φοινιού για την κατασκευή φράγματος ή χωμάτινης 

δεξαμενής). 

15) Αγορεύσεις (Α. Παναγιώτου, Γ. Ομήρου, Λ. Θεοδούλου, Δ. Ηλιάδης, Χρ. 
Πέτας, Α. Μαρκίδης, Π. Δίγκλης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ντ. Κωνσταντίνου, Α. 

Γαλανός) πάνω στο θέμα «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της 

κυβέρνησης όσον αφορά το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου να 

ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα μέσα στο 1989η (συνέχιση 

συζήτησης) και έγκριση σχετικού ψηφίσματος προς την κυβέρνηση. 

15α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Προεδρεύων, Τ. Χατζηδημητρίου, Γλ. 

Κληρίδης) πάνω σε διαδικαστικό θέμα αναφορικά με τις έννοιες ((ψήφισμα>> και 

((Απόφαση της Βουλής» και την ανάγκη της θέσεώς τους σε ψηφοφορία όταν αυτά 

απευθύνονται προς τη Βουλή και έγκριση ψηφίσματος σχετικά με την πολιτική 

που θα ακολουθήσει η Βουλή στο θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

16) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβου

λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α) «Η ταλαιπωρία και η οικονομική ζημιά που προκαλείται σε μερίδα 

του λαού από άρνηση του lπουργείου Εσωτερικών να εφαρμόσει το 

νόμο που αφορά το διαχωρισμό αγροτικής γης σε μονόσκαλα». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Ανδρέου εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΙ.). 

(β) 1. «Η μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην εκτέλεση των 
έργων υποδομής για την τουριστική ανάπτυξη των τουριστικών περιο

χών των κοινοτήτων Λιοπετρίου και Σωτήρας Αμμοχώστου 1 η ανάγκη 
ταχείας προώθησης της εκτέλεσης των έργων και γενικά η εν γένει 

τουριστική αξιοποίηση των περιοχών αυτών.» 

2. «Η ανάγκη επανακατασκευής, επανασχεδιασμού και γενικά η 

εκτέλεση βελτιωτικών έργων του δρόμου Βρυσούλλων - Φρενάρους.)) 
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3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η προσφυγική κοινότητα 
Καντού και τρόποι επίλυσής τους.» 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. 

Χατζηγιάννη). 

(γ) «Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για αναστολή της αναμπέ

λωσης και τα προβλήματα που δημιουργούνται ,στους αμπελουργούς 

που εκρίζωσαν τα αμπέλια τους μετά από άδεια του Συμβουλίου 

Αμπελουργικών Προϊόντων για φύτευση νέων ποικιλιών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 

Δημητριάδη). 

(δ) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση που παρατηρείται για το διορισμό 

Επάρχου Πάφου, η περιοδική κάλυψη της θέσης από τον Έπαρχο 

Λεμεσού και οι συνέπειες σε βάρος των δύο Επαρχιακών Διοικήσεων.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. 

Ερωτοκρίτου). 

(ε) ({Η ανάγκη καθιέρωσης του μαθήματος της Φυσικής Υγιεινής και 

Διατροφής στα σχολεία μας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

Τιμή: 50σ 

Τuπώθηχε στο Τυπογραφείο ΤΊJζ Κυπριακής Δημοκρατ(α:ς, Λευχωσ(α:. 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' Β01ΆΕ1ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε3ρlαση 30ής Νοεμβρίου 1989 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρζης: 4.30 μ.μ.) 

(Ap. 9) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδp(ας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαpτ(α, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

lπάρχεt απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπα(νουμε αμέσως στο Κεφάλαιο Α που ε(ναι η Νομοθετική Εpγασ(α. Το 
πρώτο θέμα είναι '<0 περl Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατιiζεις) Νόμος του 1989». Παρακαλώ τον Πρόε3ρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 
ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΤΟ1ΡΚΟΚ1ΠΡΙΑ
ΚΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ (ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩ

ΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 
Παpόντες:-

Χρ (στος Κουρτελλιipης, Πρόε3ρος 

Μιχ&λης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιιi3ης 

Σοφοκλής Χατζηγιιiννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιιiaης 

(785) 
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Η Κοινοβουλευτι:κή Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαϊου και στις 20 και 28 
Ιουνίου 1989. Στο στ&8ιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου κλήθηκε και 
παρευρέθηκε στην Επιτροπή ο αξ. Υπουργός Εσωτεριχώv ο οποίος ανέλυσε τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο Βοηθός Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατίας καθώς και εκπρόσωπος της Παγχύπριας Επιτρο

πής Προσφύγων, οι οποίοι και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αu"Τό. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο διορισμός Κηδεμόνα τουρκο

κυπριακών περιουσιών, ο οποίος θα λάβει άμεση κατοχή των περιουσιών αυτών 

και θα έχει τον έλεγχο και τη διαχείρισή τους σύμφωνα με τις διατάξεις του 

προτεινόμενου νόμου. 

Υποστηρίζοντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νόμου που προτείνεται, 

ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι η μαζική μεταφορά του τουρκοκυπριακού 

πληθυσμού στις περιοχές που κατέχονται από τις τουρκικές δυνάμεις εισβολής και 

η απαγόρευση από τις δυνάμεις αυτές της διακίνησης του πληθυσμού τούτου στις 

ελεύθερες περιοχές της Δημοκρατίας, επέβαλε τη θέσπιση ει8ικής νομοθεσίας για 

τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών αυτών περιουσιών, των οποίων η μέχρι 

σήμερα 8ιαχείριση γινόταν μόνο με 8ιοικητικής φύσης μέτρα. 

Επικροτώντας την αναγκαιότητα αυτή η Επιτροπή προχώρησε στην κατ' 

άρθρο εξέταση της νομοθεσίας που προτείνεται. Από την εξέταση αυτή προέκυψε 

και η ανάγκη να γίνουν ορισμένες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο του 

νομοσχεδίου που κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία με ιδιαίτερη έμφαση 

στη διασφάλιση της εξυπηρέτησης των αναγκών των προσφύγων παράλληλα με 

την εξυπηρέτηση των συμφερόντων των ιδιοκτητών των υπό συζήτηση τουρκο
κυπριακών περιουσιών. 

Ειδικότερα με το νόμο που προτείνεται και όπως τελικά διαμορφώθηκε 

ύστερα από τις εισηγήσεις της Επιτροπής, προβλέπονται, ανάμεσα σ 1 άλλα, τα 
ακόλουθα: . 

(α) Τουρκοκυπριακή περιουσlα θα θεωρείται κάθε ιδιοκτησία, ητη, που 

ανήκει κινητή ή ακίνσε Τουρκοκύπριο και βρίσκεται στις ελεγχόμενες 

από τη Δημοκρατία περιοχές και περιλαμβάνει και τη βακούφικη 

περιουσία. 

(β) Ως Κη8εμόνας τουρκοκυπριακών περιουσιών 8ιορίζεται ο Υπουργός 

Εσωτερικών ο οποίος θα έχει εξουσία να λαμβάνει άμεση κατοχή των 

περιουσιών αυτών και να τις διαχειρ!ζεται ανάλογα με τις συνθήκες 

και τις περιστάσεις που απαιτεί κάθε περίπτωση. 

(γ) Ο Κη8εμόνας έχει το 8ικαίωμα να συλλέγει και 8ιαθέτει κ&θε προϊόν 

τέτοιας περιουσίας κατά τον επωφελέστερο για τον ιδιοκτήτη τρόπο. 

(8) Ο Κη8εμόνας κατ& τη 8ιαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών θα 

μεριμνά ώστε παράλληλα με την εξυπηρέτηση των συμφερόντων των 

ιδιοκτητών των περιουσιών αυτών, να εξυπηρετούνται συνάμα και οι 

ανάγκες των προσφύγων. 

(ε) Ο προτεινόμενος νόμος θα είναι προσωρινός και το Υπουργικό 

Συμβούλιο θα έχει εξουσία, με τη λήξη της έκρυθμης κατ&στασης που 

8ημιούργησε η τούρκικη εισβολή στην Κόπρο, να τερματίσει τη λήξη 

του με σχετική γνωστοποίηση στην επίσημη Εφημερί8α. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσψύγων, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και λαμβάνοντας υπόψη 

τη σύμφωνη πάνω σ' αυτό γνώμη της Παγχύπριας Επιτροπής Προσφύγων αλλά 

και σημειώνοντας ιδιαίτερα το γεγονός ότι με το νόμο που προτείνεται οι 

τουρχοχυπριαχές περιουσίες δεν αποξενώνdνται από τους ιδιοκτήτες τους, αλλά 

αντίθετα διασφαλίζεται ότι θα τύχουν κάθε συνετής διαχείρισης για λογαριασμό 

και προς όψελος του ιδιοκτήτη τους, ομόψωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήψισή 

του σε νόμο. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Υπάρχει και συμπληρωματική Έκθεση, κύριε Πρόεδρε, και να τη διαβάσω 

στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ασφαλώς. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΣίΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ

ΠΗΣ ΠΡΟΣΦίΓΩΝ - ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ - ΑΓΝΟΟίΜΕΝΩΝ - ΠΑ

ΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΤΟίΡΚΟΚίΠΡΙΑΚΩΝ ΠΕΡΙΟίΣΙΩΝ (ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ ΘΕ

ΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟί 1989» 

Παpόv..-ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοψοκλής Χατζηγιάννης 

Νίκος Μακρίδης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Όπως είναι γvωστό η Επιτροπή, ύστερα από τη μελέτη του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, κυκλοφόρησε σχετική Έκθεσή της προς την Ολομέλεια του Σώμα

τος. Επειδή στο μεταξό ζητήθηκε από ορισμένες πλευρές της Βουλής η επανε

ξέταση ορισμένων διατάξεων του νομοσχεδίου αυτοό 1 αναβλήθηκε η συζήτησή του 
και παραπέμφθηκε για παραπέρα μελέτη. 

Ι / ' ' λ ' Ε ' ξ' Ενεργώντας ακριβως μεσα σ αυτα τα π αισια, η πιτροπη ε ετασε μια 

σειρά από ζητήματα που αναφέρονται σε υφιστι:ίμενες συμβάσεις με αντικείμενο 
τουρκοκυπριακές περιουσ(ες που τώρα τίθενται κάτω από ενιαία διαχείριση καθώς 
και σε θέματα ι:ίσκησης Κοινοβουλευτικού ελέγχου στις παραχωρούμενες με τον 
προτεινόμενο νόμο εξουσίες. Η Επιτροπή κατά την εξέταση των ζητημάτων 
αυτών έλαβε επίσης υπόψη τις διατι:ίξεις της πρότασης νόμου που κατατέθηκε για 
τον ίδιο σκοπό από το αξιότιμο Μέλος της Βουλής κ. Πέτρο Στυλιανού. Κατά την 
επανεξέταση των θεμάτων αυτών παρευρέθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο 
Υπουργός Εσωτερικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη το σημερινό νομικό καθεστώς που ισχόει σε 
σχέση με τις περιουσίες αυτές και την αναγκαιότητα πληρέστερης νομοθετικής 
ρόθμισης όλων των ζητημάτων που σχετίζονται με αυτές, καθώς επίσης την 
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ανάγκη για την εισαγωγή αυξημένου χοινοβοuλευτtχού ελέγχου καθόσον αφορά τη 

διαχείριση των τοuρχοκuπριαχών περιουσιών, εισηγείται την υιοθέτηση αριθμού 

συμπληρωματικών τροποποιήσεων που στοχεύουν στην ικανοποίηση των αναγκών 

αυτών. Οι τροποποιήσεις αυτές έχουν ενσωματωθεί στο κατάλληλο μέρος του υπό 

αναφορά νομοσχεδ!ου για το οποίο και γίνεται η εισήγηση στη Βουλή όπως το 

ψηφίσει σε νόμο σε αντικατάσταση τόσο του κατατεθέντος κυβερνητικού νομο

σχεδίου όσο και της κατατεθείσας πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι σημαντική η νομοθεσία την οποία 

καλείται σήμερα να ψηφίσει το Σώμα, γιατί αφορά το διορισμό του εκάστοτε 

Υπουργού Εσωτερικών σαν κηδεμόνα ολόκληρης της τουρκοκυπριακής περιουσίας. 

Είναι σημαντικό γιατί πέραν του θέματος της ουσίας, επιτέλους δείχνει ότι η 

κυβέρνηση, όποια και αν είναι, αποφάσισε και σκέφτηκε 15 ολόκληρα χρόνια μετά 
την τουρκική εισβολή ότι έπρεπε να υπάρξει μια νομότυπη, μια νομοθετημένη 

εξουσία βάσει της οποίας ο κηδεμόνας, ο διαχειριστής της τουρκοκυπριακής 

περιουσίας να ασκεί τα καθήκοντα, τις υποχρεώσεις και φυσικά τα δικαιώματά 

του. 

Είναι όμως ένα ειοικό σημείο όπου θα ήθελα να σταθώ, κόριε Πρόεδρε, 

δηλαδή το θέμα της διαχείρισης γενικότερα της τουρκοκυπριακής περιουσίας και 

των θέσεων του Δημοκρατικού Συναγερμού που κατ' επανάληψη έχουν εκφραστεί 

σ' αυτό το Σώμα. Είναι προς το τέλος της συμπληρωματικής Έκθεσης που 

διαβάστηκε μόλις τώρα και πιο συγκεκριμένα στο σημείο που η Επιτροπή 

Προσφύγων επισημαίνει την εισαγωγή αυξημένου κοινοβουλευτικού ελέγχου 

καθόσον αφορά τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών και εισηγείται την 

υιοθέτηση αριθμού συμπληρωματικών τροποποιήσεων που στοχεύουν στην ικανο

ποίηση των αναγκών αυτών. Οπωσδήποτε η υπόδειξη αυτή της Επιτροπής 

Προσφύγων εντοπίζει το μεγάλο κενό το οποίο υπάρχει και την αναγκαιότητα της 

άμεσης ψήφισης τωv σχετικώv Κανονισμών βάσει των οποίων θα ασκούνται οι 

εξουσίες από τον κηδεμόνα τους. Διότι πραγματικά αν κανένας υπολογίσει ότι το 

1/3 του· πληθυσμού της Κύπρου σήμερα, εκτοπισθέντες στο Νότο, έχει οποιασ
δήποτε φύσης επαφή με τουρκοκυπριακή περιουσία την οποία από σήμερα θα 

διαχειρίζεται' νομοθετημένα με κάποια δικαιώματα ο Υπουργός Εσωτερικών, η 

θέσπιση ειδικών Καvονισμών είναι απαραίτητη για να σταματήσει επιτέλους αυτό 

το οποίο παρατηρήθηκε στο παρελθόν 1 δηλαδή η διανομή, η εκμετάλλευση, η 
διάθεση όλης αυτής της περιουσίας, όχι με αντικειμενικά, με δίκαια κριτήρια, 

αλλά πάντοτε ή, αν όχι πάντοτε, σε πολλές περιπτώσεις, απλώς και μόνο για να 

εξυπηρετούνται πολιτικά, συγκεκριμέvα κομματικά ή προσωπικά συμφέροντα και 

σκοπιμότητες. 

Επιμέvουμε δηλαδή στην άμεση εισαγωγή Κανονισμών και στη θέσπιση των 

Κανοvισμών βάσει των οποίων θα ασκείται αυτή η εξουσία από τον κηδεμόνα. 

Ελπίζουμε μάλιστα ότι ο κηδεμόνας ο οποίος διορίζεται τώρα νομοθετημένα από 

το Σώμα τούτο και φυσικά θα είναι ο εκάστοτε Υπουργός Εσωτερικώv, ασκώντας 

σωστά τις εξουσίες του, θα πλαισιώνεται απ' όλα τα κατά το δυνατό δημο

κρατικά και αντικειμενικά σώματα ή πρόσωπα, ώστε να είναι προς όφελος του 
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συνόλου των προσφύγων η διαχείριση βασικά της τουρκοκυπριακής περιουσLας, 

αλλά και μπαίνοντας σε λεπτομέρεια αν θέλετε όχι να είναι με τέτοιο τρόπο η 

άσκηση των δικαιωμάτων αυτών και των εξουσιών από τον Υπουργό, ώστε να 

αγνοούνται συγκεκριμένα άτομα, καταστάσεις ή ομάδες προσώπων ή, αν θέλετε 

ακόμα, και κόμματα. 

Ε(ναι εδώ η ανησυχ(α μας και θα αναμένουμε με την κατάθεση των σχετικών 

Κανονισμών να δούμε ακριβώς πώς θα μπορέσουμε ως Δημοκρατικός Συναγερμός 

να επηρεάσουμε προς το ορθότερο και προς την κατεύθυνση που ανέφερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ο κ. Πουμπουρής, αλλά προηγείται ο κ. Γαλανός ως Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος κόμματος. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου με πολύ συντομία, δυο λόγια θέλω να πω. 

Απλώς ότι και εμείς θέλουμε να τονίσουμε την ανάγκη να θεσπιστούν Κανονισμοί 

όσον αφορά τη λειτουργία του κη3εμόνα των τουρκοκυπριακών περιουσιών. Είναι 

3ικαιολογημένες οι ανησυχίες οι οποίες εκφράζονται ανεξάρτητα του ποιος είναι ο 

Υπουργός Εσωτερικών, ότι η 3ύναμη που του δίδεται είναι τόσο μεγάλη που αν 

αυτό το Σώμα δεν παρακολουθεί πάρα πολύ στενά μέσω Κανονισμών και βάσει 

κριτηρίων την άσκηση αυτής της εξουσίας και αυτής της δύναμης υπάρχουν 

σοβαροί κίνδυνοι. Και επειδή, για να είμαστε ειλικρινείς σ / αυτό το Σώμα, 

υπάρχουν κάποιες κινήσεις 3ημιουργίας κομμάτων και λοιπά από ανώτερους 

αξιωματούχους του Κράτους, έχει ι3ιαίτερη σημασία να ασκούνται με τεράστια 

προσοχή αυτές οι εξουσίες οι οποίες λαμβάνονται. 

Επομένως εμείς, επει3ή δε θέλουμε να παρουσιαστούμε υποκειμενικοί επί του 

θέματος, 3ίδουμε αυτή την εξουσία στον Υπουργό, γιατί κάποιος πρέπει να την 

εξασκεί, αλλά είναι στο χέρι μας και είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε και με τις 

άλλες πλευρές, για να παρακολουθήσουμε πολύ στενά το πως θα εξασκείται αυτή 

η εξουσία και οπωσδήποτε πρέπει να υπάρχουν Κανονισμοί για τη σωστή 

λειτουργία του κηδεμόνα και γενικά της όλης διαχείρισης των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής και 

από σας. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

μετά ο κ. Ηλιά3ης και ο κ. Στυλιανού έρχεται μετά 

' 
Κύρι'ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θεωρούμε το νομο&έτη(.ι.α που πάμε να 

ψηφίσουμε σήμερα ως μια αναγκαιότητα. Η μέχρι σήμερα ρύθμιση γινόταν με 

3ιατάγματα και με διοικητικές πράξεις, πράγμα που άφηνε, δημιουργούσε, αρκετά 

κενά στο χειρισμό των τουρκοκυπριακών περιουσιών. Τα κενά αυτά φαίνονται από 

το ότι 3ε γινόταν ισότιμη μεταχείριση των προσφύγων που δικαιούνταν να 

κατέχουν και να αξιοποιούν τουρκοκυπριακή γη ή τουρκοκυπριακά σπίτια ή άλλες 

περιουσίες. Οι ανεπάρκειες φαίνονται ακόμα από το ότι στο εξωτερικό γίνονταν 

παράνομες πράξεις αγοραπωλησίας τουρκοκυπριακών περιουσιών, πράγμα που 

εξέθετε σε σοβαρούς κινδύνους το θέμα αυτό, το θέμα των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών, 3ηλαδή της χρηστής 3ιαχείρισης και 3ιοίκησης των τουρκοκυπριακών 

πεΡιουσιών από μέρους του Κράτους, Με το νομοθέτημα που πάμε να ψηφίσουμε 
σήμερα γίνεται μια προσπάθεια να εξαλειφθούν αυτές οι ανεπάρκειες, αυτές οι 

ελλείψεις. Με το νόμο που ψηφίζουμε σήμερα έχουμε δυο βασικούς στόχους: 
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Πρώτο, επιδιώκουμε να γίνει η καλύτερη δυνατή προστασία και διαχε(ριση 

των τουρκοκυπριακών περιουσιών που κάτω από τις γvωστές συνθήκες εγκατα

λε(φθηκαν από τους ιδιοκτήτες τους, τους Τουρκοκύπριους που μετέβησαν στα 

κατεχόμενα. Αυτό, κατά τη γνώμη μας, έχει τεράστια πολιτική σημασία. Με το 

νομοθέτημα αυτό δίνουμε πρώτα και κύρια ένα μήνυμα προς τους Τουρκοκύπριοuς 

συμπατριώτες μας, ότι δε θέλουμε να σφετεριστούμε εμείς οι Ελληνοκύπριοι τις 

περιουσίες που έχουν εγκαταλε(ψει αυτοί κάτω από τις γνωστές συνθήκες. 

Αντ(θετα θεωρούμε ότι οι περιουσίες των Τουρκοκυπρίων είvαι δικές τους και ότι 

τίθενται τώρα υπό καλύτερη προστασ(α και υπό καλύτερη νομοθετική κάλυψη. 

Πέραν τούτου ~Ηνουμε ένα μήνυμα διεθνώς ότι εμεις δε συμφωνούμε με τους 

ισχυρισμούς του Ντενκτάς ότι έχει γίνει ανταλλαγή περιουσιών μεταξύ Ελληνο

κυπρίων - Τουρκοκυπρίων. Όχι, δεν έχει γίνει ανταλλαγή τουρκοκυπριακών με 

ελληνοκυπριακές περιουσίες. Οι περιουσίες που έχουν στις ελεύθερες περιοχές οι 

Τουρκοκύπριοι είναι δικές τους και τίθενται υπό την προστασία του Κράτους και 

οι περιουσίες που έχουμε εμείς οι εκτοπισθέντες στα κατεχόμενα είναι δικές μας 

και τις διεκδικούμε. 

Γι' αυτό στέλλουμε τούτο το μήνυμα, επαναλαμβάνω, τόσο προς τους 

Τουρκοκύπριους όσο και προς τη διεθνή κοινή γνώμη ότι ενόσω συνεχίζεται αυτή η 

σημερινή ανώμαλη κατάσταση, οι περιουσίες των Τουρκοκυπρίων θα είναι υπό την 

προστασία του Κράτους και θα τυγχάνουν της καλύτερης δυνατής διαχείρισης. 

Ο δεύτερος βασικός σκοπός αυτού του νόμου συνίσταται στο ότι οι 

τουρκοκυπριακές περιουσίες θα διατίθενται για την εξυπηρέτηση των προσφύγων 

που έχουν υποστεί τις μεγαλύτερες συνέπειες από τη συμφορά που βρήκε τον 

τόπο. Θέλουμε αυτές οι περιουσίες να αξιοποιηθούν κατά τον καλύτερο δυνατό 

τρόπο και πάνω σε σωστή βάση προς το συμφέρον των προσφύγων και ιδιαίτερα 

προς το συμφέρον των αγροτοκτηνοτρόφων που ασχολούνται με την αγροτική 

παραγωγή. Να χρησιμοποιούνται και να αξιοποιούνται προς το συμφέρον των 

επαγγελματιών που θέλουν να αποκτήσουν επαγγελματιΚή στέγη για την εξυπη
ρέτηση των αναγκών τους. Υπογραμμίζουμε βέβαια την ανάγκη όπως επισπευ

σθούν οι διαδικασίες της ψήφισης των Κανονισμών, έτσι που να επιλυθούν πολύ 

σοβαρά προβλήματα που εκκρεμούν αυτή τη στιγμή όπως είναι η εξασφάλιση 

επαγγελματικής στέγης για εκατοντάδες πρόσφυγες επαγγελματίες, που από 

καιρό ζητούν να τους παραχωρηθει χώρος με ενοικίαση, για να κάνουν την 

επαγγελματική τους στέγη. Συμφωνούμε επίσης ότι ο κηδεμόνας των τουρκο

κυπριακών περιουσιών, όποιος και αν ε(ναι, πρέπει να μπει κάτω από το άγρυπνο 

μάτι της Βουλής, με δυο λόγια πρέπει να τον κηδεμονεύσουμε για να χειριστεί 

σωστά τα προβλήματα και τα ζητήματα που του αναθέτουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης παρακαλώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Είναι γεγονός ότι κάθε φορά που βρισκόμαστε ανάμεσα στους πρόσφυγες, και 

ιδιαίτερα σε περιοχές όπου είναι τα τουρκοχώρια ή περιουσίες τουρκοκυπριακές, 

το πρώτο πρόβλημα που σταθερά και μόνιμα μας θέτουν με ιδιαίτερη ένταση •είναι 

η δυσφορία και το αίσθημα αδικίας και διάκρισης που υπάρχει, όσον αφορά τους 

τρόπους παραχώρησης και γενικότερα της διαχείρισης των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών. Οι άνθρωποι δικαιολογημένα αισθάνονται ότι υπάρχει ένα καθεστώς 
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διακρίσεων από την πρώτη μέρα που αναλήφθηκε η διαχείριση από το κράτος 

μέχρι και σήμερα. Τα κριτήρια δε βασίζονται ούτε στις αντικειμενικές ανάγκες, 

ούτε στις ιδιαίτερες ανάγκες που παρουσιάζουν οι περιοχές και οι κοινότητες. 

Είναι κοινό μυστικό ότι τα κριτήρια παραχώρησης των τουρκοκυπριακών περιου-

' ' λλ' ' ί ' θ ' ή Ύ' ' σιων ηταν α οτρια απ εκε να τα οποια α πρεπε να ταν, 1 πηρετουσαν 

πάντοτε πολιτικές και κομματικές σκοπιμότητες. 

Εμείς χαιρετίζουμε το καινούργιο νομοθέτημα, γιατl πιστεύουμε ότι είναι ένα 

θετικό βήμα προς την κατεύθυνση της δίκαιης διαχείρισης που θα γίνεται με 

αντικειμενικά κριτήρια, προς όφελος των προσφύγων. 

Είναι γεγονός ότι λόγω της έλλειψης νομοθεσίας υπήρχαν αρκετά νομικά 

προβλήματα. Τα προβλήματα αυτά ελπίζουμε 6τι θα λυθούν με την καινούργια 

νομοθεσία. 

Αναμένουμε, όπως έχει τονιστεί, την κατάθεση των Κανονισμών όσον αφορά 

τα όργανα και τη διαδικασία με την οποία θα παραχωρούνται τα τουρκοκυπριακά 

ακίνητα. 

Εμείς, εκ των προτέρων δηλώνουμε ότι, αυτή τη διαδικασία και τα όργανα 

τα βλέπουμε να λειτουργούν με διαφάνεια, με συλλογικότητα, με δίκαια κι 

αντικειμενικά κριτ.ήρια, ώστε να εξασφαλίζεται ίση μεταχείριση των προσφύγων. 

Ταυτόχρονα θα θέλαμε κι εμείς να σταθούμε στο σημείο ότι οι περιουσίες 

αυτές παραμένουν στην ιδιοκτησία των Τουρκοκυπρ(ων συμ~ατριωτών μας, στη 

διάθεση των Τουρκοκυπρίων, κι ότι οποιαδήποτε στιγμή, κάτω από οποιεσδήποτε 

συνθήκες λύσης του Κυπριακού, παρουσιαστούν οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες 

μας, οι περιουσίες αυτές είναι, παραμένουν δικές τους και θα τεθούν αμέσως στη 

διάθεσή τους. 

Με την ίδια λογική -που σωστά έχει λεχθεί- κι εμείς διεκδικούμε μέχρι και 

την τελευταία ίντζα της κατεχόμενης γης μας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μ 1 αυτό το πνεύμα εμείς θα ψηφίσουμε τον υπό ψήφιση Νόμο κι αναμένουμε 

τους Κανονισμούς, γιατί χωρlς τους κατάλληλους Κανονισμούς αυτή η νομοθεσία 

δε θα ήταν δυνατό να λειτουργήσει σύμφωνα με το γράμμα και το πνεύμα του 

Νόμου που εμείς ψηφίζουμε σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς ένα διαδικαστικό θέμα-κύριε Πρόεδρε. 

Εμείς έχουμε υπόψη μας να εισηγηθούμε αναβολή της ψήφισης αυτού του 

νομοσχεδίου, για να μπορέσει να γίνει η σχετική επεξεργασία της παραγρcl.ψου 

που προνοεί για τους Κανονισμούς στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, την 

Επιτροπή Νομικών. Για να μπορέσει πράγματι η Βουλή να εξασκεί τον έλεγχο 

τον οποίο αναφέραμε, πρέπει να τροποποιηθεί εκείνη η παράγραφος, ώστε οι 

Κανονισμοί εκείνοι να έχουν τέτοια πλατιά εφαρμογή και τέτοιες πλατιές 

εξουσίες, που πράγματι η Βουλή να εξασκεί αποτελεσματικά αυτό τον έλεγχο. 
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Επομένως επει8ή πιστεύουμε ότι αυτή η παράγραφος, το 14(1) χρειάζεται 
περισσότερη επεξεργασ(α από την Επιτροπή Νομικών, θα εισηγηθούμε αναβολή 
για 8όο β8ομά8ες, 8ηλα8ή την πρώτη συνε8ρία μετά από τους προUπολογισμούς, 

• θ ι , 'Ψ , , , , , για να σο ε χαιρος να ενσχη οuμε προσεχτιχα πανω σ αυτη την παραγραφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εισηγείστε να Βια.κοπεί η συζήτηση τώρα, κύριε Γαλανέ, ή να τελειώσουν οι 
ομιλίες και να θέσω την εισήγησή σας ενώπιον του Σώματος; 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν επιμένω να 3ιαχοπεί η συζήτηση, αλλά εφόσον θα ξανασυζητηθεί, θα 
επανέλθει μετά 15 μέρες, αφού γίνουν οι σχετικές τροποποιήσεις πάνω σ' αυτά 
τα σημεία και θα μπορεί να συνεχιστεί η συζήτηση κατά τη 3ιάρχεια της 
σuνε8ρίας που θα ψηφίσουμε τελικά τη νομοθεσία. Αλλά αν επιμένουν οι 
συνά8ελφοι να συνεχίσουν να μιλούν τώρα, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. ΚληρLδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

ΙCύριε Πρόε8ρε, κανονικώς εχόντων των πραγμάτων, η εισήγηση για τροπο

ποίηση θα έπρεπε να γίνει στη 8εύτερη ανάγνωση, όταν φτάσουμε στο σημείο 

εκείνο που μιλά γϊα τους Κανονισμούς. Αλλά επει8ή 8ιαφορετική μπορεί να είναι 
. θ' ' ' θ ς:. 1 1 

' θ ' η τοπο ετηση των κομματων μετα που α σουμε αυτο το αρ ρο, εισηγουμαι να 

αναβληθεί τώρα η συζήτηση και να επανέλθουμε, να συνεχίσουμε και τις ομιλίες 

πάνω στο θέμα αρχής, όταν θα ξέρουμε τη Βια.μόρφωση αυτού του άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

ΙCύριοί; πρέπει να σας υπενθυμίσω ότι αν αναβληθεί η ψήφιση αυτού του 
νομοσχε8ίου σήμερα, θα πάει μέσα στον Ιανουάριο, περί τα μέσα Ιανουαρίου, 

8ιότι στις 7 και 8 Δεκεμβρίου είναι οι προUπολογισμοί, στις 14 έχει συμφωνηθεί 
ότι θα ξεκαθαριστούν όλες οι εκκρεμότητες της Βουλής, 8ηλα.8ή Κανονισμοί οι 

οποίοι εκπνέουν, επείγοντα νομοσχέ8ια και λοιπά και στις 14 τελειώνει η 

συζήτηση. Αμφιβάλλω αν θα μπορέσουμε να το συζητήσουμε αυτό το θέμα, και 

κατόπιν θα πάει μέσα στον Ιανουάριο, γύρω στις 8 του Ιανουαρίου. Αν 8εν 

υπάρχει πρόβλημα, τότε ... 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΤΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα εισηγούμουν να προχωρήσει η διαδικασ(α, να ψηφιστε( 

ο νόμος, 8ιότι έχει πολλά προβλήματα που καθυστερούν και αναμένουν λύση και 

καθυστερούμε εμείς για πολλούς και 8ιάφορους λόγους τόσο καιρό. Σ 1 ό,τι αφορά 

τους Κανονισμούς, θα έλθουν στη Βουλή. Όταν ετοιμαστούν, η Βουλή θα τους 

εξετάσει και θα έχει την ευχέρεια και η Επιτροπή Νομικών να 8ει το ζήτημα. 

ΙCαι να εξηγήσω, όταν λέω ότι kχει ζητήματα που εκκρεμούν. Έχει 

περιπτώσεις στις οποίες χρειάζεται κάποιο πέρασμα και, επει8ή 8εν υπάρχει 

νομική 8ια8ικασία που να μπορεί να υπογράψουν και λοιπά, καθυστερούν πάρα 

πολλά ζητήματα. 

Γι 1 αυτό είναι η παράκληση, αν έχουν τροποποίηση οι συνά8ελφοι στο άρθρο, 

8εν ξέρω (η Επιτροπή εκεί το 8ιατόπωσε κατά τρόπο που θεωρεί ότι εφόσον θα 

ετοιμαστούν οι Κανονισμοί και θα έλθουν στη Βουλή, 8εν εγείρεται πρόβλημα). 

Είναι η εισήγησή μου να προχωρήσει η 8ια8ικασία, 8ιότι αν το αναβάλουμε τώρα, 
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σωστά ε(πετε ότι θα πάει τον Ιανουάριο και δε ξέρω εκείνοι που περιμένουν τώρα 

για προβλήματα, πόσες δυσκολίες θα έχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 1 
Κύριε Κουρτελλάρη, ειλικρινά δε βλέπω να πειράζει κά.ι, πολύ αν το θέμα 

αυτό πάει τον Ιανουάριο, διότι τόσα χρόνια περιμέναμε χωρίς αUτό το Νόμο. Αν 

περιμένουμε ακόμα 1 1/2 μήνα δε νομίζω ότι θα χαθεί ο κόσμος. Λοιπόν, γι' 
αυτό το λόγο θα θέσω σε ψηφοφορία την πρόταση του κ. Γαλανού αυτή τη 
στιγμή. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής της συζήτησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 31 ψήφους υπέρ και 14 εναντίον, η περαιτέρω συζήτηση του νομοσχεδίου 
αναβάλλεται για τον προσεχή Ιανουάριο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματο

δοτήσεως του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1989,,, Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΧΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΕΛΑΙΟΚΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟ+ΟΝΤΩΝ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παρό"τες:-

Ντινος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ &.κης Χατζηδημητρ[ου 

Παύλος Δίγκλης 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση της συμφωνίας για την 

παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης για την κάλυψη του δανείου, συνολικού ύψους 

μέχρι 2 εκ. λίρες, το οποίο έχει συναφθεί μεταξύ της Συνεργατικής Κεντρικής 

Τράπεζας και του ΣΕΚΕΠ για την παραλαβή του ελαιόλαδου εσοδείας 1988-89 
και τη δημιουργία αποθηκευτικών χώρων. 
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Η προτεινόμενη επικύρωση της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης από τη 

Βουλή ε(ναι αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσlα για την άσκηση ορισμένων 

δημοσιονομικών εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτε(ται η 

συγκατάθεση της Βουλής για την παραχώρηση τέτοιας μορφής εγγύησης από την 

κυβέρνηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχώv χαι ΠροUπολοyισμού, αφού έλαβε 

υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να δοθεί η ζητούμενη χυβερνητιχή 

εγγύηση, επικροτεί τις πρόνοιες του υπό συζfJτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό χαι 

ομόφωνα εισηyε(ται στη Βουλή την ψηφισή του σε νόμο για την χατά νόμο 

κύρωση της προνοοόμενης σ' αυτό συμφωvlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το δάνειο αυτό γίνεται με σκοπό την αποπληρωμή των 
ελαιοπαραγωγών για την εσοΟε!α του 1988, η οποία έχει καθυστερfJσει τρομα
κτικά. Οι παραγωγοί έχουν παραΟώσει το λάΟι τους και ακόμα δεν .. έχουν 
πληρωθεt. Γι' αυτό θα παρακαλούσα να υποβληθεί η εισήγηση, ούτως ώστε να 

Οοθεί αμέσως το Οάνειο αυτό, για να καταστεί έγκαιρη η πληρωμή των 

παραγωγών. να μην υπάρξει περαιτέρω καθυστέρηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να πληροφορήσω τη Βουλή ότι ο αρμόδιος 

Υπουργός δήλωσε ότι μόλις περάσει το νομοσχέδιο από τη Βουλή, έχουν έτοιμες 

τις επιταγές και υπολογίζουν ότι με όλες τις ΟιαΟικα·qίες που απαιτούνται, θα 

είναι Ουνατό να πληρωθούν πριν από τα Χρι&τούγεννα. Ί 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ε(ναι πολύ ευχάριστο, κύριε Κουρτελλάρη. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

ΕπειδfJ Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κόρωση της Συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθε( και ψηφιστεί ,σε Νόμο; 

(Κτυπιί τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί της Προστασίας του 
Ανταγωνισμού Νόμος του 1989» και η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «0 περί 
της Προστασίας του Ανταγωνισμού, της Ιδρύσεως Επιτροπής Προστασίας του 

Ανταγωνισμού και Ετέρων Συναφών Θεμάτων (Τ ροποποtητικός) Νόμος του 

1986>>. Τπάρχει κοινή Έκθεση. 
Καλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε ιίλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ ΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΤ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποτ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΤ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΤ ΝΟΜΟΣ ΤΟΤ 1989» 
ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΤ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΤ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΤ, ΤΗΣ ΙΔΡΤΣΕΩΣ ΕΠΙ

ΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΤ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΤ ΚΑΙ ΕΤΕΡΩΝ 

ΣΤΝΑΦΩΝ ΘΕΜΆΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΤ 1986». 
Παp6ντες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριιίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτοu 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννιίκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τα Πιο 
σχέδια νόμου σε εννιά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν από τιζ 3. 
Νοεμβρίου 1987 μέχρι και τις 7 Νοεμβρίου 1989. 

Η Επιτροπή μέχρι τη 14η Ιουνίου 1988 ασχολήθηκε με την εξέταση της 
πρόtασης νόμου που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ

Αριστεράς και σε κατοπινό στάδιο εξέταζε παράλληλα και τα δύο σχέδια νόμου, 

αφού στο μεταξύ κατατέθηκε και το νομοσχέδιο από την Εκτελεστική Εξουσία. 
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Στο τελικό στάδιο της μελέτης αυτής η Επιτροπή είχε ως βάση της το 

κυβερνητικό νομοσχέδιο και μέσα στα πλαίσια αυτά άκουσε τις απόψεις των 

εκπροσώπων του lπουρyε!ου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, των συνδικαλι

στικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ 

και του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εlναι η διασφάλιση - του ελεόθερου 

ανταγωνισμού και η εισαγωγή στην Κυπριακή Δημοκρατία διατάξεων ανάλογων 

προς τις σχετικές πρόνοιες της Συνθήκης της Ρώμης, με την οποία εγκαθιδρύθηκε 

η Ευρωπιiίκή Οικονομική Κοινότητα. 

Σόμφωvα με την αιτιολογική Έκθεση που συνοδεόει το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο, η αναγκαιότητα της ψήφισης της νομοθεσίας αυτής απορρέει από τη 

νομική υποχρέωση που ανέλαβε η Κυπριακή Δημοκρατία με την υπογραφή του 

Πρωτοκόλλου Εφαρμογής του Δεύτερου Σταδίου Συνδέσεως Κύπρου-Ε.0.Κ.. 

Κατά την εισαγωγή του νομοσχεδίου από μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας 

δηλώθηκε πως, ανεξάρτητα από την πιο πάνω νομική υποχρέωση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, η διασφάλιση του ανταγωνισμού κρίνεται επιβεβλημένη, γιατί 
προστατεύει τον καταναλωτή από την καταχρηστική εκμετάλλευση της δεσπό

ζουσας θέσης μιας επιχείρησης στην αγορά ενός συγκεκριμένου προϊόντος ή από 

τις αθέμιτες συμπράξεις επιχειρήσεων, που στοχεύουν στην παρακώλυση, τον 

περιορισμό ή τη νόθευση του ανταγωνισμοό. 

Ειδικότερα, οι βασικότερες διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου συνο

ψ!ζονται στα πιο κάτω: 

( α} Το νομοσχέδιο, ακολουθώντας πιστά το γράμμα των θεμελιωδών 
άρθρων 85 και 86 της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Ε.Ο.Κ., απαγο

ρεύει τις περιοριστικές συμπράξεις του εμπορίου και την κατα

χρηστική εκμετάλλευση τη.ς δεσπόζουσας θέσης μιας επιχείρησης στην 
αγορά ενός προϊόντος και καθιστά άκυρες εξ υπαρχής τις συμπράξεις 

και πράξεις εκείνες που καταρτίζονται κατά παράβαση του Νόμου. 

(β) Προβλέπεται η εξαίρεση συμπράξεων, είτε κατά κατηγορία με 

Διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου είτε με ατομική εξαίρεση που 

χορηγείται για συγκεκριμένη σύμπραξη όστερα από απόφαση της 
Επιτροπής, όταν ικανοποιούνται τα κριτήρια που προβλέπονται και 

όταν απολήγουν προς το δημόσιο συμφέρον. Εξαίρεση όμως που 

αποβλέπει στην κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης δεν επιτρέπεται. 

(γ) Συστήνεται Επιτροπή Προστασ(ας του Ανταγωνισμού ως ανεξάρτητο 

διοικητικό όργανο με ευρύτατες αρμοδιότητεσ και εξουσ(ες, ταυτό

σημες κατά πάντα με τις αρμοδιότητες και εξουσίες με τις οπο(ες 

περιβάλλεται η Επιτροπή (Commission) της Ε.Ο.Κ.. Ειδικότερα οι 

αρμοδιότητες της Επιτροπής είναι: 

(ι) Να χορηγε( ατομικά αρνητικά πιστοποιητικά που εκδ(δονται 

ύστερα από απόφαση της Επιτροπής και που βεβαιώνουν ότι δε 

συντρέχει παράβαση του Νόμου. 

(ιι) Να χορηγεί αρνητικές πιστοποιήσεις κατά κατηγορία συμ

πράξεων υπό προϋποθέσεις που δημοσιεύονται στην Εφημερίδα 

της Δημοκρατίας. 
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(ιιι) Να χορηγεί ατομικές εξαιρέσεις από τις διατάξεις του άρθρου 4 
του Νόμου. Και 

(ιν) Είναι αποκλειστικά αρμόδια για διερεύνηση παραβάσεων, όπως 

αυτές προβλέπονται στα άρθρα 4 και 6 του Νόμου. Την 

αρμοδιότητά της αυτή η Επιτροπή την ασκεί είτε αυτεπάγγελτα 

είτε ύστερα από καταγγελία της lπηρεσίας Ελέγχου Τιμών και 

Προστασίας Καταναλωτών ή καταγγελία από τρίτους που έχουν 

προς τούτο έννομο συμφέρον. 

(δ) Καθορίζονται οι αρμοδιότητες της Υπηρεσίας Ελέγχου Τιμών και 

Προστασίας Καταναλωτών, καθώς και η τήρηση Δημόσιων Μητρώων 

Γνωστοποιήσεων Συμπράξεων και Αποφάσεων της Επιτροπής για 

Συμπράξεις και Πράξεις. 

(ε) Περιέχονται ποινικές 8ιατάξεις και στοιχειοθετούνται ποινικά αδική

ματα για την εφαρμογή του Νόμου, 

(στ) Περιέχονται διατάξεις σύμφωνα με τις οποίες αυτός που έχει υποστεί 

ζημιές από πράξεις ή παραλείψέις επιχείρησης που έγιναν κατά 

παράβαση του Νόμου έχει αγώγιμο δικαίωμα για τις ζημιές αυτές. 

(ζ) Προβλέπεται εξουσία της Επιτροπής για επιβολή χρηματικών ποινών, 
καθώς και διαδικασία για τον καθορισμό του τύπου των αιτήσεων, 

των γνωστοποιήσεων και των καταγγελιών για παραβάσεις του 

Νόμου. 

(η) πιβάλλεται η υποχρέωση προς την Επιτροπή να καταρτίζει έκθεση 

δραστηριοτήτων και να την υποβάλλει στον lπουργό Εμπορlου και 
Βιομηχανίας και στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

(θ) Παρέχεται εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει Κανονισμούς 
για καθορισμό τελών που υποβάλλονται κατ / εφαρμογή του Νόμου. 

(ι) Καθορίζεται ότι η ισχύς του νόμου θα αρχίζει μετά την πάροδο 6 
μηνών από τη δημοσίευσή του στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο

κρατ [ας. Και 

(ια) Ο Νόμος αυτός θα αντικαταστήσει τον περί Προστασίας του 

Ανταγωνισμού Νόμο (Νόμος Αριθμός 62 του 1983) που ουδέποτε 

τέθηκε σε εφαρμογή. 

Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ που προσήλθε ενώπιον της Επιτροπής δήλωσε 

πως η οργάνωσή του τάσσεται εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, 

γιατί πιστεύει πως η αποστέρηση του δικαιώματος σε ομοειδείς μικρομεσαίες 

επιχειρήσεις να έρχονται σε συμφωνία ως προς τις τιμές ,των '·Προϊόντω.-.ι ή ; / 
υπηρεσιών τους θα προκαλέσει τον αθέμιτο ανταγωνισμό, με κίνδυνο να χρεωκο-

πήσουν. 

Όλες οι υπόλοιπες οργανώσεις που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της 

Επιτροπής χαιρέτισαν την εισαγωγή στην Κύπρο του θεσμού της προστασίας του 

ανταγωνισμού, χαρακτηρίζοντας το μέτρο που προτείνεται ως σημαντικό σταθμό 

στην εξέλιξη της κυπριακής οικονομίας, γιατί ο θεσμός αυτός διασφαλίζει, όχι 

μc$νο τα συμφέροντα όσων προσφέρουν προϊόντα και υπηρεσίες, αλλά κυρ(ως τα 
συμφέροντα του καταναλωτικού κοινού .. Αναφέρθηκε επίσης πως με το Νόμο αυτό 
εκσυγχρονίζεται το σύστημα της κυπριακής οικονομίας και προσαρμόζεται προς 

αυτό των πιο αναπτυγμένων χωρών με τις οποίες η χώρα μας επιθυμεί να έχει, 
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εκ:rός των άλλων, διευρυμένες οικονομικές σχέσεις, αφού διευκολύνεται έτσι η 

οικονομική συνεργασία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, επικροτώντας 

ομόφωνα, ως θέμα αρχής, τη θεσμοθέτηση της διασφάλισης και προστασίας του 
α',!ταγωνισμοό που, όπως πιστεύεται, θα συμβάλει στην πλήρωση του τεράστιου 

κενού που υπάρχει σήμερα στον τομέα αυτό των εμπορικών και οικονομικών 

σχέσεων, τόσο των εμπορευομένων και προσφερόντων υπηρεσίες μεταξύ τους, όσο 

και μεταξύ αυτών και του καταναλωτικού κοινού, καθώς και στην ανάπτυξη των 

οικονομικών μας σχέσεων με το εξωτερικό, προχώρησε στην επιμέρους μελέτη 

των διατάξεων του νομοσχεδίου, έχοντας υπόψη και τις διάφορες εισηγήσεις που 

τέθηκαν ενώπιόν της. 

Ως αποτέλεσμα της μελέτης αυτής και με γνώμονα τα πιο πάνω, η Επιτροπή 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε 

νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και το οποίο ουσιαστικά υποκαθιστά και τα 

δόο υπό συζήτηση σχέδια νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. Η θέση της δικής μας Κοινοβουλευτικής Ομάδας έναντι του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου είναι σαφώς γνωστή. Υποστηρίξαμε και αγωνιστήκαμε για 
την ψήφιση νόμου που να προστατεύει τον ανταγωνισμό, νόμου που να εμπιπτει 
στα πλαlσια'της αντιμονοπωλιακής νομοθεσίας. Πιστεύουμε ότι η ύπαρξη τέτοιας 
νομοθεσίας αποτελεί επιτακτική ανάγκη και για την κυπριακή κοινωνία. Και είναι 

γνωστό ότι το 1983 ψηφίστηκε ο Νόμος υπ' αριθμό 62, ο οποίος δυστυχώς δεν 
τέθηκε σε εφαρμογή. Ο υπό συζήτηση νόμος σκοπεί να αντικαταστήσει το Νόμο 

62 του 1983. Η δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα ανεπιφύλακτα υποστηρίζει το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο. Ανεξάρτητα βέβαια από την αναφορά ή το συσχετισμό 

που γίνεται στην Έκθεση της Επιτροπής με την επικρατούσα στην Ε.Ο.Κ. 

νομοθεσία -επαναλαμβάνω και υπογραμμίζω ότι- εμείς θα υποστηρίξουμε αυτό το 

νόμο, γιατί όπως είπα από χρόνια αγωνιζόμαστε για την ψήφιση τέτοιας 

νομοθεσίας. 

Πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, για να θίξω ορισμένα ζητήματα που 

σχετίζονται με τον υπό συζήτηση νόμο. Πριν προβώ όμως σ' αυτή την αναφορά, 

θοc υπογραμμίσω ότι η ψήφιση αυτού του νόμου θα είναι μεγάλης σημασίας όσον 
αφορά την προστασία των καταναλωτών. Τα ζητήματα στα οποία επιθυμώ να 

αναφερθώ είναι η ανάγκη όπως ληφθούν τα δέοντα μέτρα για την πληρέστερη 
δυνατή εφαρμογή από τήν Εκτελεστική Εξουσία αυτού του νόμου. Και σε 

συσχετισμό μ' αυτό, θα ήθελα να υπογραμμίσω την ανάγκη όπως ληφθούν μέτρα 

για την επάνδρωση της αρμόδιας υπηρεσίας του κράτους, ούτως ώστε να είναι 

δυνατή η εφαρμογή, κατά τον πλέον αποτελεσματικό τρόπο, αυτού του νόμου. 

Το δεύτερο σημείο στο οποίο επιθυμώ να αναφερθώ ε(ναι η εισήγηση που ήδη 

υποβλήθηκε με σχετικό υπόμνημα της Π.Ε.Ο. όπως στην Επιτροπή η οποία 

προνοείται όπως συσταθ_εί διά του νόμου, συμμετέχει και εκπροσωπείται και το 

συνδικαλιστικό κίνημα. 

Όμως το σοβαρότερο θέμα στο οποίο επιθυμώ να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, 

είναι μια παράλειψη που υπάρχει στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. Υποδεικνύω ότι 
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στο Νόμο 62 του 1983 το άρθρο 6 προνοούσε συγκεκριμένα τα εξής. Διαβάζω 
από το Νόμο 62 του 83 «Ανεξαρτήτως των 3ιατάξεων οιου3ήποτε ετέρου Νόμου 
εν σχέσει προς τον χαθορισμόν ανωτάτων και ή κατωτάτων επιπέδων τιμών ή 

ποσών η ποσοστών κέρδους, εις την περίπτωσιν προ'ίόντωv εις την αγοράν 

(market) των οποίων, λόγω ιδιομορφίας αυτής, δεν υπάρχουσι συνθήχαι ανταγω
νισμού, το ίπουργικόν Συμβούλιον δύναται, διά διατάγματος αυτού δημοσιευο

μένου εν τη επισήμω εφημερί3ι της Δημοκρατίας, να καθορίζη ανώτατα και ή 
' ί \:" ' ι ' ή ι ι ι ι 

χατωτατα επ πεοα τιμων και η ανωτατα και κατωτατα ποσα και η ποσοστα 

κέρ3ους.». Αυτό το άρθρο ή το περιεχόμενο αυτού του άρθρου του Νόμου 62 του 
83, επαναλαμβάνω, ότι δε διαλαμβάνεται από πλευράς περιεχομένου και ουσίας 
στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

Με υπόμνημ& της η Π.Ε.Ο. προς την αρμό3ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1989 είχε εισηγηθεί όπως άρθρο με παρόμοιο 

περιεχόμενο περιληφθεί στον υπό συζήτηση νόμο. Δε γνωρίζω για ποιους λόγους η 

εισήγηση αυτή δεν έχει ιχανοποιηθεl. 

Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, όπως για την καλύτερη προciτασία ·των κατα

ναλωτών και για την καλύτερη προστασία του ανταγωνισμού περιληφθεί το άρθρο 

6 του Νόμου 62 του 1983, όπως το όχω 3ιαβ&σει, στο νόο υπό συζήτηση νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Δηλα3ή, κύριε Δίγκλη, για να είμαι πλέον σαφής, με το &ρθρο 6 ο Νόμος 62 
του 83 3(νει το 3ικαίωμα στην κυβέρνηση να επιβάλει 3ιατιμήσεις ορισμένων 

εμπορευμάτων. Δηλα3ή να εκ3ί3ει 3ι.ατάγματα ανώτατων τιμών τα οποία να 

3ημοσιεύονται στην επίσημη Εφημερί3α της Δημοκρατίας. Μα αυτό το 3ικαίωμα 

το έχει η κυβέρνηση και ίσως να είναι γι' αυτό το λόγο που 3ε συμπεριλήφθηκε σ' 

αυτό το νόμο. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι αυτός ο θεσμός ισχύει από 

μερικών ετών. Και ισχύει, εν πάση περιπτώσει., πολύ πριν το 1983 που ψηφίστηκε 
ο Νόμος 62 του 83. Παρ& την ύπαρξη αυτού του θεσμού, κρίθηκε το 1983 ότι η 
περίληψη σχετικής πρόνοιας 3ιά του &ρθρου 6 στο νόμο χρειαζόταν, εν3είκνυτο ή 
ήταν επιβεβλημένη. ) 

Έχω την εντόπωση ότι για τους ί3ιους λόγους που το 1983 κρίθηκε ότι θα 
έπρεπε να περιληφθεί στο νόμο εκείνο το άρθρο 6, για τους ί3ιους λόγους, 

επαναλαμβάνω, εισηγούμαι όπως και στον υπό συζήτηση νόμο περιληφθεί 

παρόμοιο &ρθρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Καθώς γνωρίζετε ο Νόμος εκείνος 3εν τέθηκε σε εφαρμογή, κύριε Δίγκλη. 

Και ίσως ένας από τους λόγους. είναι τα 3ιάφορα κενά, οι πλεονασμοί ή τα εν 

γένει 'ελαττώματα τα οποία είχε. Εν πάση περιπτώσει, είναι μια εισήγηση. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόε3ρε, ότι ο λόγος για τον οποίο 3εν τέθηκε 

σε εφαρμογή εκείνος ο Νόμος, 3ε σχετίζεται εν πάση περιπτώσει, με το άρθρο 6 
του Νόμου που 3ιάβασα. Δεν τέθηκε σε εφαρμογή γι' άλλους λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

"'1' 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε 1 κύριοι συνάδελφοι. Απλώς και εμείς, ως Δημοκρατικό 

Κόμμα, με πολλή συντομία θέλουμε να χαιρετίσουμε αυτή τη νομοθεσία την οποία 

θεωρούμε πάρα πολύ σημαντική. Ιδιαίτερα για τους λόγους που ανέφερε ο χ. 

Δίγχλης και οπωσδήποτε αναφέρονται στην Έκθεση. 

Εμείς πιστεύουμε όμως ότι αυτή η νομοθεσία προετοιμάζει και το έδαφος για 

να γίνει η κυπριακή βιομηχανία πιο ανταγωνιστική, όταν θα γίνει πλήρες μέλος 

της Ε.Ο.Κ., που πιστεύουμε ότι είναι θέμα χρόνου και που σίγουρα μια τέτοια 

νομοθεσία ευθυγραμμίζει τη δική μας κατάσταση μ' αυτή η οποία επικρατεί στις 
χώρες της Ε.Ο.Κ .. Αυτό είναι κάτι το βασικό, δ'ιότι δ'εν πρέπει να αναμένουμε την 
τελευταία στιγμή, όταν θα γίνει η αίτηση για ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. να 

προετοιμάσουμε τις κατάλληλες συνθήκες, αλλά πρέπει από τώρα να προετοι

μάζονται αυτές οι συνθfικες. 

Σίγουρα συμφωνούμε ότι μ' αυτή τη νομοθεσία προστατεύεται και ο 

καταναλωτής, αλλά ταυτόχρονα ενισχύεται και η βιομηχανία. Εκείνο όμως το 

οποίο μας ανησυχεί -διότι είναι ένα φαινόμενο το οποίο παρατηρείται πολύ 

τακτικά τελευταία- είναι το θέμα της εφαρμογής αυτής της νομοθεσίας. Δυστυ

χώς παρατηρείται το φαινόμενο του να υπάρχουν πολλές καλές νομοθεσίες, οι 

οποlες περνούν απ' αυτό το Σώμα. Όμως σε ποιο βαθμό εφαρμόζονται, 

υπάρχουν πολλά ερωτηματικά. Και είναι εδώ που η κυβερνητική μηχανή πρέπει 

να προσέξει αυτές τις αδυναμίες και να φροντίσει οι νομοθεσίες οι οποίες 

περνούνται από τη Βουλή, ή τις οποίες η ίδια η κυβέρνηση προτείνει, να 

εφαρμόζονται στο ακέραιο, διαφορετικά δεν αξίζει τον κόπο να προχωρούμε στο 

να θεσπίζουμε νομοθεσίες. Και υποβαθμίζεται ο κρατικός ρόλος, όταν δεν είναι σε 

θέση η κυβέρνηση να εφαρμόσει τις νομοθεσίες τις οποίες περνούμε ως κυβέρνηση 

ή ως Βουλή. 

Ο κ. Δίγκλης έχει δίκαιο με την παρατήρηση σχετικ& με την παρ&λειψη του 

&ρθρου 6 του Νόμου 62 του 83. Και η εισήγησή μας είναι ή να αναβληθεί η 
ψήφιση για ένα χρονικό διάστημα μέχρι τον Ιανουάριο, για να μας δοθεί καιρός να 

μελετfισουμε προσεκτικά αυτή την εισήγηση και να διαμορφώσουμε αυτό το άρθρο 

ανάλογα μ / αυτή τη νομοθεσία ή -και δεν έχουμε καμιά ένσταση ως προς αυτό, 
διότι δε θα θέλαμε να καθυστερήσει- να προχωρήσουμε τώρα στην επιψήφιση της 

νομοθεσίας αυτής και να αναλάβει αμέσως η Επιτροπή Νομικών μαζί με την 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας να προχωρήσει στη σχετική τροποποίηση 

που να καλύπτει την πρόνοια του άρθρου 6. Ίσως θα ήταν καλύτερα, για να μην 
καθυστερήσει μια τέτοια ριζοσπαστική νομοθεσία, να προχωρήσουμε σήμερα 

νοουμένου ότι όλες οι πλευρές συμφωνούν, χωρίς αυτό να σημαίνει πως πρέπει να 

γίνει αμελέτητα. Βλέπουμε με συμπάθεια το σημείο που ήγειρε ο κ. Δίγκλης και 

να το μελετήσουμε μαζί, για να διαμορφώσουμε ανάλογα τη σχετικfι παράγραφο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 

ΧΡ. ΚΟΙΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να θυμίσω το γνωμικό που λέγει «0 κλέφτης της 
κλεψι&ς αφορκέται». Αυτό το νομοσχέδιο ψηφίστηκε το 1983 και δεν εφαρμό
στηκε. Τώρα ακόμα δεν ψηφίστηκε και αρχίσαμε να λέμε για την εφαρμογή του. 
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Εμείς συμφωνούμε ότι πρέπει να εφαρμοστεί χωρίς καθυστέρηση, αλλά να έχουμε 

υπόψη μας ότι πολλά νομοσχέδια ψηφίστηκαν και μένουν στα pάφια χωpίς να 

εφαpμόζονται από πολλά χpόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ένα αίτημα. Δεν ακούσαμε καλά την παροιμία του κ. 

Κουρτελλάρη και παρακαλούμε να την επαναλάβει. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Και εγώ απάντησα, κύριε Ηλιάδη, ότι οι παροιμίες θα εκδοθούν σε τόμο, 

ούτως ώστε να αποτελούν εγχειρίδιο για τους μελλοντικούς Βουλευτές. 

(Γέλια) 

Ο κ. Δίγκλ ης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχοντας υπόψη την εισήγηση του κ. Γαλανού, θα ήθελα να 

παρατηρήσω ότι, αν οι άλλες πλευρές δεν είναι έτοιμες να τοποθετηθούν αυτή τη 

στιγμή πάνω στην εισήγηση που υπέβαλα, συμφωνώ όπως ψηφιστεί το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο σε νόμο, για να μην καθυστερήσει και όπως ακολουθηθεί η 

διαδικασία την οποία εισηγήθηκε ο κ. Γαλανός. Δηλαδή, η αpμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτpοπή -και νομίζω η Επιτpοπή Εμποpίου και Βιομηχανίας- θα 

μπορεί να επιτελέσει αυτό το έργο, να μελετήσει την εισήγησή μου και το 

συντομότερο να καλυφθεί το κενό το οποίο διαπιστώσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Τους υποβάλλετε εσείς ένα σχέδιο για το πώς εννοείτε το άρθρο, κύριε 

Δ(γκλη, ούτως ώστε να το μελετήσουν. Και αν έχουν να κάμουν οποιαδήποτε 

τροποποίηση, να την κάμουν. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι συμφωνούν όλες οι πλευρές να 

πpοχωpήσουμε στην ψήφιση σήμεpα και να μελετήσουμε την εισήγηση. Όσον 

αφορά τα <<ανέκδοτα» του κ. Κουρτελλάρη, νομίζω να εκδοθούν με κανονισμούς. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Εpωτοκp(του. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟl': 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να πω ότι συμφωνούμε στο να πρόχωρήσουμε 
στην ψήφιση του νομοσχεδίου ως έχει, και για την προσθήκη π~υ θέλει ο κ. 
Δίγκλης, ας ετοιμάσει κάτι το σχετικό το οποίο να δούμε ως Επιτροπή μετά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ίπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχήςj 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος, 'Apθpo 1. 

Εpμηνεία. Άpθpο 2. 
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'Ελεγχος περιοριστικών του εμπορίου συμπράξεων ή πράξεων επιχειρ-Ιjσεων. 

'Αρθpο 3. 
Απαγόρευση περιοριστικών του εμπορ(ου συμπράξεων και ακυρότητα αυτών. 

'Αρθρο 4. 
Εξα(ρεση από τις διατάξεις του άρθρου 4 είτε κατά κατηγορία, με Διάταγμα 

του Τπουργιχού Συμβουλίου, ε(τε κατά περίπτωση, με ατομική εξαίρεση ύστερα 
από απόφαση της Επιτροπής. 'Αρθρο 5. 

Καταχρηστική εκμετάλλευση 8εσπ6ζουσας θέσης. 'Αρθρο 6. 

Εκ του νόμου εξαιρέσεις και ειδικές ρυθμίσεις. 'Αρθρο 7. 

Σύσταση Επιτροπής. 'Αρθρο 8. 

Σύνθεση Επιτροπής. 'Αρθρο 9. 

Χηρεία θέσεως. 'Αρθρο 10. 

Εξουσίες Προέ8ρου. Άρθρο 11. 

Σύγκληση συνε8ρίας. Άρθρο 12. 

Απαρτία και λήψη αποφάσεων. 'Αρθρο 13. 
Κανόνες που διέπουν την ενώπιον της Επιτροπής διαδικασία. 'Αρθρο 14. 

Αποφάσεις της Επιτροπής. 'Αρθρο 15. 

Ατομική αρνητική πιστοποίηση. 'Αρθρο 16. 

Αρνητική πιστοποίηση κατά κατηγορία. 'Αρθρο 17. 

Εξουσία της Επιτροπής προς χορήγηση ατομικών εξαιρέσεων. 'Αρθρο 18. 

Γνωστοποίηση παλαιών συμπράξεων. 'Αρθρο 19. 

Γνωστοποίηση νέων συμπράξεων. 'Αρθρο 20. 

Τύπος και περιεχόμενο γνωστοποίησης. 'Αρθρο 21. 

Εξουσίες της Επιτροπής επί διαπιστώσεως παραβάσεων των άρθρων 4 και 5. 
'Αρθρο 22. 

Προσωρινά μέτρα. 'Αρθρο 23. \ 

Εξουσία :ης Επιτροπής προς συλλογή πληροφοριών. 'Αρθρο 24. 

Εξουσ(α της Επιτροπής προς έρευνd στην έδρα των επιχειρfισεων. 'Αρθρο 25. 

Υποχρέωση προς εχεμύθεια. 'Αρθρο 26. 
Τποχρέωση δημόσιων υπαλλήλων προς ανακο(νωση πληροφοριών. Άρθρο 27. 

Καταγγελία παραβάσεων των άρθρων 4 και 6. 'Αρθρο 28. 

Αρμο8ιότητες Υπηρεσίας. 'Αρθρο 29. 

Μητρώο Γνωστοποιήσεων Συμπράξεων. 'Αρθρο 30. 

Μητρώο Αποφάσεων επί Συμπράξεων και Πράξεων. 'Αρθρο 31. 

Ποινικό α8ίκημα περί την εφαρμογή απαγορευμένης σύμπραξης ή την 

κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης κατά παράβαση απόφασης της Επιτροπfις. 'Αρθρο 

32. 

Ποινικό α8ίκημα περί την παροχή ψευ8ών fι την απόκρυψη αληθών πληρο

φοριών. 'Αρθρο 33. 

Ποινικό αδ(κημα περί την παράβαση της υποχρέωσης προς εχεμύθεια. 'Αρθρο 
34. 

Δικαίωμα αγωγής για αποζημίωση. 'Αρθρο 35. 

Προθεσμία προς άσκηση της εξουσίας της Επιτροπής προς επιβολή χρημα

τικών κυρώσεων. 'Αρθρο 36. 
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Λήψη 8ιχαστιχών μέτρων προς είσπραξη των χατά τον παρόντα Νόμο 

επιβαλλόμενων από την Επιτροπή χρηματικών κυρώσεων. 'Αρθρο 37. 

Τύπος αιτήσεων, γνωστοποιήσεων χαι καταγγελιών, 'Αρθρο 38. 
Επίδοση. Άρθρο 39. 

Έκθεση δραστηριοτήτων Επιτροπής. 'Αρθρο 40. 

Έκδοση Κανονισμών. 'Αρθρο 41. 
Κατάργηση 62 του 1983. Άρθρο 42. 

Έναρξη ισχύος. 'Αρθρο 43. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 43 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 43 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού 

Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί χαι ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

( 'Ιδρυση των Πρώτων Τμημάτων) Κανονισμοί του 1989». Καλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «01 ΠΕΡΙ ΠΑΝΕ
ΠΙΣΤΉΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΙΔΡΥΣΗ ΤΩΝ ΠΡΩΤΩΝ ΤΜΗΜΆΤΩΝ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989>>. 

Παp6vτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Νίκος Α ναστασιάδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Οκτωβρίου και 7, 14 
και 21 Νοεμβρίου του 1989. Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεών της 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Τπουργός Παιδε(ας καθώς και δύο Μέλη της 

Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής για το Πανεπιστήμιο Κύπρου που μπόρεσαν 

να ανταποκριθούν στην πρόσκληση της Επιτροπής για τη συζήτηση του πιο πάνω 

θέματος. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 20 και 32 
του νόμου για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, καθορίζονται τα πρώτα Τμήματα του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 20 του πιο πάνω νόμου, όπως 
τελικά ψηφίστηκε α'πό τη Βουλή, προβλέπεται ότι για την ίδρυση των πρώτων 
τμημάτων ή ερευνητικών μονάδων του Πανεπιστημίου εκδίδονται Κανονισμοί από 

το Υπουργικό Συμβούλιο που ψηφίζονται από τη Βουλή και δημοσιεύονται στην 

επίσημη Εφημεpίδα της Δημοκpατίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, τα 

πρώτα τμήματα του Πανεπιστημίου έχουν καθοριστεί με γνώμονα -

(α) τις βασικές ακαδημαϊκές προUποθέσεις για τη λειτουργία του Πανεπι

στημίου που προκύπτουν από την ακαδημαϊκή δομή και την οργάνωση 

σπουδών του Πανεπισrημ(ου Κύπρου. 

(β) τις σημερινές ανάγκες της Κύπρου σε ανθρώπους και δυναμικό και τις 

διαγραφόμενες προοπτικές. 

(γ) τη σχετική ζήτηση σπουδών από τους φοιτητές. και 

(δ) τα συγκριτικά πλεονεκτήματα που έχει η Κύπρος σε ορισμένους 
τομείς. 

Με βάση 'ΤΟ πιο πάνω σκεπτικό προτε(νεται η ιδρυση κατά σχολή των 
ακόλουθων τμημάτων:-

1. Σχολή Ανθρωπιστικών και Κοινωνικών Επιστημών 

( α) Τμήμα Ελληνικών Σπουδών, Φιλοσοφίας και Ιστοpίας. 

(β) Τμήμα Τουpκικών Σπουδών. 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

Τμήμα Ξένων Γλωσσών και Φιλολογιών. 

Τμήμα Επιστημών της Αγωγής. 

Τμήμα Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστημών. 

2. Σχολή Θετικών και Εφαpμοσμένων Επιστημών 

(α) Τμήμα Μαθηματικών και Στατιστικής. 

(β) Τμήμα Πληpοφοpικής. 

( γ) Τμήμα Φυσικών Επιστημών. 

(δ) Πολυτεχνικό Τμήμα. 

3. Σχολή Οικονομικών Επιστημών και Διοίκησης 

(α) Τμήμα Οικονομικών. 

(β) Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Διοίκησης Επιχειpήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού ενημερώθηκε διεξοδικά πάνω 
στις προτάσεις που γίνονται για τα πρώτα Τμήματα του Πανεπιστημίου, και 
αφού είχε την ευκαιρία για μια εποικοδυ-μητική ανταλλαγή απόψεων γύρω από το 
θέμα τόσο με τον Υπουpγό Παιδείας όσο και με τα δύο Μέλη της Πpοσωpινής 
Διοικούσας Επιτροπής που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της, υιΟθετεί τις προτά
σεις για τα πρώτα Τμήματα του Πανεπιστημίου, γι 1 αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών, όπως έχουν 
κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 
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Θεωρώντας ότι τα προτεινόμενα στο στάδιο αυτό Τμήματα αποτελούν τις 

αρχικές προτάσεις για τα Τμήματα του Πανεπιστημ!οu, η Επιτροπή είναι της 

γνώμης ότι τα αρμόδια Σώματα θα πρέπει να συνεχίσουν τις μελέτες τους για τη 

δημιουργία νέων Τμημάτων σε τομείς όπου το Κυπριακό Πανεπιστήμιο παρου

σιάζει μια μοναδικότητα ή εξυπηρετεί τα συμφέροντα της Κύπρου, όπως το 

Τμήμα Ευpωπα!κών Σπουδών, Νομικής Σχολής ή Τμήμα Βιοϊατpικής και 

Ιατρικής επιμόρφωσης και είναι μέσα σ / αυτό το πνεύμα που η Επιτροπή 

εισηγείται την έγκριση των Κανονισμών αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάpχουν ομιλητές επί θέματος αpχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

υπό την έγκριση του Σώματος. 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Υπάρχει μια εισήγηση για τροποπο!ηση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Να την ακούσουμε, κύριε Ψυλλίδη. 

Α. ΨΙΛΛΙΔΗΣ: 

Να προστεθεί 

((Έναρξη της ισχύος των παρόντων Κανονισμών. Άρθρο 3. Η ισχύς των 
παρόντων Κανονισμών αρχίζει την 21η Ιανουαρίου 1990>). 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Το άpθpο 3. Δε βλέπω να υπάpχει άpθpο 3 στο κείμενό μου. 
Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Τώpα θα πpοστεθεί, κύpιε Πpόεδpε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Τώρα θα προστεθεί; 

Α. ΨΙΛΛΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, είναι εισήγηση για προσθήκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. Τι είναι η εισήγησή σας, κύριε Ψυλλίδη; 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Η εισήγηση είναι η εξής: «Έναρξη της ισχύος των παρόντων Κανονισμών. 

'Apθpo 3. Η ισχύς των παpόντων Κανονισμών αpχίζει την 21η Ιανουαpίου 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, έχετε ακούσει την εισήγηση του κυρίου Ψυλλίδη. 

Ο κύριος Φάντης. 

Α. ΦΑΝΤΗΣ: 

, Κύpιε Πpόεδpε, 
Ακούσαμε τώρα μια εισήγηση~ έτσι στα πεταχτά, αλλά ποιος ο σκοπός της, 

τι εξυπηρετεί αυτή η εισήγηση, πού αποβλέπει; Έχει κανένα εποικοδομητικό 

σκοπό; Έχει καμιά πρακτική δυσκολία να τεθούν οι κανονισμοί σε εφαρμογή 

αμέσως μετά την ψήφισή τους; 
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Τι ε!vαι το στοιχείο που υπάρχει πίσω από αυτή την εισήγηση, για να ξέρουμε 

από πριν, να ψηφ!σουμε ή να χαταψηφ(σουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Μ&λιστα. Ο κύριος Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟί: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε βλέπουμε κανένα λόγο γιατί θα πρέπει να υπάρξει 

αυτή η καθυστέρηση στην έναρξη εφαρμογής των κανονισμών. Αντιλαμβανόμαστε 

ότι η Προπαρασκευαστική Επιτροπή έχει κάμει όλες τις διευθετήσεις και 

αντ(θετα υπάρχει επιθuμ(α να προχωρήσουμε όσο γίvεται πιο γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κύριος Κλ ηρί3ης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε3ρε, 

Εκκρεμεί ενώπιον του Σώματος μια πρόταση η οποία κατατέθηκε από· το 

ΔΗ.ΚΟ. για τροποποίηση ορισμένου άρθρου που αφορά τη σύνθεση της Διοικού

σας Επιτροπής. lπάρχει επ!σης ανάγκη να τροποποιηθούν και ορισμένα άλλα 

άρθρα. Ι\:αι θα ήταν ορθότερο να γίνουν οι τροποποιήσεις τωv νόμων πρώτα και 

ύστερα των κανονισμών. Θα είναι πρωθUστερο να εγκρίνουμε τους κανονισμοUς 
1 ' ' ' όψ προτου επιφερουμε τις τροποποιησεις που εχουμε υπ η μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΓΑΑΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Με πολU απλά λόγια για να μην επηρεαστει το περιεχόμενο της τροποποίη

σης την οποία υποβάλαμε, σε περίπτωση που θα ψηφιστεί, πρέπει οι κανονισμοί 

να αρχίσουν από την ημερομηνία που τέθηκε. Αυτό είναι το σκεπτικό, γι' αυτό 

ζητούμε να γίνει ψηφοφορία π&νω σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Λοιπόν, κUριοι, ώστε η εξήγηση είναι αυτή. 

Ο κύριος Κλ ηρί3ης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κ~ριε Πρόε3ρε, 

Νομίζω ότι είμαστε υποχρεωμένοι να δώσουμε το λόγο στον lπουργό 

3υν&μει συνταγματικής 3ιατ&ξεως. Είναι το &ρθρο 79. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Να το βρούμε. Αν έχουμε το 3ικαίωμα, βεβαίως. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Βεβαιότατα, είναι το άρθρο 79 που λέει ότι μπορεί να κάμει δήλωση ενώπιον 
της Βουλής, αν το ζητήσει, επί οποιουδήποτε θέματος το οποίο είναι ενώπιον της 

Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Κύριοι, είναι το &ρθρο 79, παρ&γραφος 2. 
«2. Οι uπουργο( ΟUνανται να παρακολουθώσι τας συνε3ριάσεις της Βουλής 

των Αντιπροσώπων ή οιασ3ήποτε εκ των κοινοβουλευτικών επιτροπών και να 
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προβαίνωσιν εις Οηλώσεις ή να πληροφορώσι τηv Βουλήν των Αν:rιπροσώπων ή 

οιανΟήποτε εχ των χοινοβοuλευτιχών επιτροπών επί παντός θέματος της αρμοδιό

τητας αυτών.» 

Επομένως ο κύριος Υπουργός Οιχαιούται να χάι-ι::ει Οήλωση ενώπιον της 

Βουλής επί του θέματος τούτου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, και χαίρομαι Οιότι είστε παρών και ακούσατε τη 

συζήτηση που γίνεται, ούτως ώστε να μπορέσετε να Οώσετε τις κατάλληλες 

εξηγήσεις. 

ίΠΟίΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ: 

(Α. ΦΙΛΙΠΠΟί) 

Κύριε Π·ρόεΟρε, κύριοι Βουλευτές, 

Δεν έχει ουσιαστική σημασία, είτε ψηφιστεί αυτή η τροπολογία που έκαμε 

τώρα μόλις ο κύριος ΨuλλίΟης, είτε αν Οεν ψηφιστεί, παρά απλώς ότι το 

Πανεπιστήμιο Κύπpου το οποίο, πpος τιμή της η Βουλή ψήφισε ομόφωνα και 

κατά συνέπεια το Πανεπιστήμιο Κύπρου υπάρχει από την ημέρα που Οημοσιεύ

τηκε ο Νόμος, θα εξακολουθήσει να μην έχει Τμήματα, 

Θα έπρεπε το Πανεπιστήμιο Κύπρου να εlχε τα Τμήματά του από την ημέρα 

που ψηφίστηκε ο Νόμος ομόφωνα. Έστω και αν τα αποκτήσει σήμερα, τα 

απέκτησε μετά από κάποια καθυστέρηση. Αν τα αποκτήσει το Γενάρη, το ίΟιο 

είναι. Δεν υπάρχει καμιά σχέση, απολότως καμιά σχέση ανάμεσα στην πρόταση 

για τροποποίηση του Νόμου που έχει κάνει το Δημοκρατικό Κόμμα και στο αν θα 

αποφασίσετε, κύριοι Βουλευ-τές, ότι από σήμερα το Πανεπιστήμιο Κόπρου, εκτός 

από Σχολές θα έχει και Τμήματα. 

Αν πραγματικά είναι κάποιος Βουλευτής πεπεισμένος ότι το ένα θέμα 

σχετίζεται με το άλλο, τον παρακαλώ ο ίδιος να υπερψηφ(σει αυτή την 

τροπολογία. Αν όμως Οεv πιστεύει ότι υπάρχει κάποια σχέση μεταξύ των Ούο, να 

μου επιτρέψετε να του ζητήσω να ψηφίσει τα Τμήματα. Ψηφίζω τους κανονισμούς 

σήμερα Οε σημαίνει τίποτε απολύτως παρά ότι το Πανεπιστήμιό μας εκτός από 

Σχολές θα έχει και Τμήματα, 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κύpιος Μαpκ(δης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι Βουλευτές, 

Το θέμα είναι πού θα έχει τα Τμήματα το Πανεπιστήμιο. Στην πραγματι
κότητα ή στο χαρτί; Διότι αν μεν τα Τμήματα θα υπάρξουν στο χαρτί, ας αρχίσει 
Οουλειά από τις 21 Ιανουαρίου 1990 και εντεύθεν. Αν όμως πρόκειται να 
αρχίσουμε να ζωογονούμε τα Τμήματα από τώρα, αυτό σημαίνει πολλά πράγμα
τα και σημαίνει ότι ευθύς ως ψηφιστούν οι κανονισμοί και αρχίσουν να ισχύουν 
από τώρα 1 η Διοικούσα Επιτροπή μπορεί ανά πάσα στιγμή να συνέλθει με την 
παρούσα της σύνθεση και να προχωρήσει στην επιλογή των εκλεκτορικών 
σωμάτων για τα Τμήματα 

Νοουμένου ότι ενώπιον αυτής της Βουλής εκκρεμεί πρόταση νόμου από το 
Δημοκpατικό Κόμμα πεp( αλλαγής της σύνθεσης της Διοικούσας Επιτpοπής, ε(ναι 
ορθό, σκόπιμο και πολιτικά σοφό, οι κανονισμοί αυτοί να μην αρχίσουν να ισχύουν 

' λλ' { ' 1 
' 

1 ό " ' αμεσως α α να αρχισουν να ισχυουν μετα απο ενα χρονικ υιαστημα που 
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υπολογίστηκε η 21 Ιανοuαρ(ου, ούτως ώστε ακριβώς η Βουλή αυτή να έχει τη 
~ , ι .J.. ι ι θ' ' ό συνατοτητα να παρει μια οριστιχ,1 αποφαση πανω στο εμα της προτασης ν μου 

του Δημοκρατικού Κόμματος και συγκεκριμένα του Προέδρου της Επιτροπής 

Παιδείας κυρίου Ψυλλίδη. 

Με όσα έχουν λεχθεί από τον Πρόεδρο του Σώματος προηγουμένως, είναι 

φανερό ότι λόγω της προτεραιότητας που θα έχει το Κεφάλαιο Δ' στις 14 του 
μηνός υπάρχει μεγάλος κίνδυνος η Βουλή να μην πάρει τελική απόφαση πάνω σ' 

αυτή την πρόταση νόμου στις 14 του Δεκέμβρη. Η επόμενη συνεδρίαση της 
Βουλής θα είναι στις 8 του Γενάρη, αν υπολογίσουμε και το χρόνο που θέλει ο 
Πρόεδρος να δημοσιεύσει το σχετικό νόμο στην εφημερίδα της κυβερνήσεως, μια 

βδομάδα συνήθως, περίπου δtκα μtρες, η 21 η του Γενάρη είναι η πιο γρήγορη 
ημερομηνία που πρέπει να τεθούν σε ισχύ αυτοί οι κανονισμοί. 

Αν η Βουλή αποφασίσει ότι δεν πρέπει να τροποποιηθεί ο Νόμος όπως ισχύει, 

με άλλα λόγια αν η Βουλή αποφασίσει ότι πρέπει να απορριφθεί η πρόταση νόμου 

του κυρίου Ψυλλίδη, τότε οι κανονισμοί θα ενεργοποιηθούν αμέσως μόλις 

ψηφιστούν και θα προχωρήσουν. Αν όμως η Βουλή εν τη σοφία της αποφασίσει ότι 

πρέπει να γίνει δεχτή η πρόταση του κυρίου Ψυλλίδη, τότε πλέον θα ενεργο

ποιηθούν τα Τμήματα από την 21 Ιανουαρίου, αφού προηγουμένως η σύνθεση της 
Διοικούσας Επιτροπής προσαρμοστεί στον τροποποιητικό Νόμο που θα έχει τυχόν 

ψηφίσει η Βουλή. 

Έτσι χωρίς να προχαταλαμβάνουμε το τι θα κάμει η Βουλή σχετικά με την 

πρόταση νόμου του κυρίου Ψυλλίδη, απλώς και μόνο επειδή εκκρεμεί αυτή η 

πρόταση, ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι πρέπει να γίνει δεχτή η 

τροπολογία του κυρίου Ψυλλίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙ'ΏΝ: 

Ο κύριος Γαλανός και ο κύριος Ευσταθίου κατόπιν. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς πιστεύουμε ότι με όλο το σέβας προς τον κύριο 

Υπουργό, και χαιρόμαστε για το γεγονός ότι παρακολουθεί ταχτικά τις συνεδρίες 

της Βουλής, δε χρειαζόταν να γίνει αυτή η επιχειρηματολογία, διότι το τονίσαμε 

προηγουμένως ότι ο λόγος που αναβάλλονται οι κανονισμοί ή τέθηκε η ημερομηνία 

του Ιανουαρίου είναι για να μην προχαταληφθεί με οποιοδήποτε τρόπο το 

περιεχόμενο της τροποποίησης την οποία υπέβαλε ο κύριος Ψυλλίδης, σε 

περίπτωση που η Βουλή θα αποφασίσει να την υποστηρίξει ή ομόφωνα, ή με 

πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙ'ΏΝ: 

Πιθανόν όμως και άλλων τροποποιήσεων, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για μας τουλάχιστον, αυτός είναι ο βασικός λόγος που έχουμε εισηγηθεί την 

ημερομηνία της 21 ης Ιανουαρίου. Κανtνας άλλος λόγος δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διότι ο κύριος Κληρίδης μίλησε και περί άλλων τροποποιήσεων, όχι μόνο 

περί αυτής. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μπορεί να υπάρχει και άλλη. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κύριος Εuσταθ(οu. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε και κύριοι σuνάΟελφοι, 

Η πρόταση που υποβάλλεται τώρα για τη μη ενεργοποίηση των κανονισμών 

παρά μόνο μετά από Ούο μήνες, σημαίνει απλούστατα ότι καθυστερεί η νομοθεσία, 

η εφαρμογή της νομοθεσίας, για την ίΟρυση του Πανεπιστημίου της Κύπρου, Οιότι 

μέχρι της ημερομηνίας εκείνης θα είναι αδύνατο να δημιουργηθούν τα Τμήματα. 

Και Πανεπιστήμιο που έχει Σχολές και Οεν έχει Τμήματα, ασφαλώς Οεν μπορεί 

να προχωρήσει. 

Δε συμφωνώ με τον εuπαίΟευτο χαι καλό μου φίλο, χόριο ΜαρχίΟη, ότι η 

ενεργοποίηση των Τμημάτων θα γίνει την 21 η του Ιανουαρίου. Αυτό το ξέρουμε 
όλοι μας ότι είναι αΟύνατο να γίνει, Οιότι όταν θα εφαρμοστεί εκείνη την 

ημερομηνία ο κανονισμός θα αρχίσουν τότε όλες εκείνες οι ΟιαΟιχασίες, θα 

Ορομολογηθούν, θα τεθούν οι μηχανισμοί και θα αρχίσουμε περίπου από τις αρχές 

του Φεβρουαρίου και μετά για να Οημιουργήσουμε το αναγκαίο υπόβαθρο για 

λειτουργία Πανεπιστημίου, που σημαίνει ότι Οεν πρόκειται να λειτουργήσει το 

Πανεπιστήμιο ούτε και κατά το προσεχές αναμενόμενο ακαΟημα"ίκό έτος. 

ΕΟώ φαίνεται ότι Οεν έχει ληφθεί σοβαρά υπόψη ότι το Πανεπιστήμιο ε!ναι 

ανάγκη να λειτουργήσει. Για ποιο λόγο πρέπει να λειτουργήσει; Νομίζω ότι όλοι 

ήμασταν ομόφωνοι και λέχθηκαν τόσα και τόσα πολλά γι' αυτό το θέμα. 

Φαίνεται όμως ότι η ιΟέα της λειτουργίας του Πανεπιστημ!ου, και Οεν υπονοώ ότι 

τούτο ισχύει για τους συναΟέλφους εΟώ, είναι μια ιΟέα η οποία Οεν έχει 

συγκεκριμενοποιηθεί πλήρως στο μυαλό των ανθρώπων, ΟηλαΟή σάμπως και 

τραβούν όλοι πίσω όταν πρόκειται να τεθούν σε εφαρμογή εκείνα τα απαραίτητα, 

αναγκαία ως προοιμιακά, για να μπορεί να λειτουργήσει το ανώτατο πνευματικό 

ίδρυμα της χώρας. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ότι η λογική που παρουσιάστηκε -βεβαίως κάπου 

βασίζεται- νομίζω όμως ότι εκείνο που γίνεται είναι μια απροθυμία να προχωρή

σουμε με τον επιβεβλημένο ταχύ ρυθμό για να λειτουργήσει το Πανεπιστήμιο της 

Κύπρου και γι' αυτό το λόγο τασσόμαστε εναντίον της αναβολής της εφαρμογής 

των κανονισμών. Θα επιμένουμε οι κανονισμοί να εφαρμοστούν από σήμερα, την 

ημέρα επιψηφίσεώς τους, για να γίνουν τα Τμήματα και Οεν έχει σημασία αν και 

ποιος θα συμμετάσχει στην Επιτροπή αυτή, Οιότι πρόκειται περί των Τμημάτων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, 

Πάντα όταν υπάρχει συζήτηση για το Πανεπιστήμιο, αν υπάρχει Οιαφορετική 

άποψη σε οποιοΟήποτε σημείο, επιχειρηματολογία ε!ναι η απροθυμία. ΟυΟέποτε 

υπήρξε απροθυμία από κανένα να ψηφίσει το Νόμο για το Πανεπιστήμιο, 

κανονισμούς ή οτιΟήποτε άλλο. Εκείνο το οποίο γίνεται στην αρμόΟια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή είναι να μελετούνται όλα τα θέματα σε βάθος γύρω από το 

Πανεπιστήμιο·; γιατί πιστεύει η Επιτροπή, και είναι εις π!στην της, ότι το 

Πανεπιστήμιο Οεν είναι απλώς ένα ίΟρυμα το οποίο θα μπορούσε να γίνει 

οποτεΟήποτε αλλά ένα σοβαρό (Ορυμα το οποίο θα έχει ... 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Το οποίο δε θα γ(νεt ποτέ. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Δε διέκοψα κανένα, κύριε Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ούτε και εγώ 3ιέκοψα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Το οποίο θα είναι ο καθρέφτης της Κύπρου προς τα έξω. Όπως μας 

δήλωσαν δύο έγκριτα μέλη της προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής είναι ότι, όταν 

πα(ρvαμε τις αποφάσεις για το Πανεπιστήμιο και τροποποιούσαμε το Νόμο, 

αυτές τις τροποποιήσεις -τις έλαβαν σοβαρά υπόψη και ήρθαν και για τους 

σκοπούς των Τμημάτων να φέρουν τέτοιες τροποποιήσεις που πίστευαν ότι είναι 

σωστές με το πνεύμα εκείνο του νόμου, 

Επομένως η Επιτροπή όταν μελετά αυτό το θέμα δεν το κάνει ούτε από 

καπρίτσιο, ούτε από κανένα άλλο λόγο, και προπαντός όχι για να καθυστερήσει. 

Τώρα υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία κατατέθηκε και για την οποία 

κυκλοφόρησε έκθεση. Εκκρεμεί ενώπιόν μας για πολλούς και διάφορους λόγοuς, 

δεν εξετάζω αuτό το θέμα, εκκρεμεί ενώπιον αuτού του Σώματος. Πέρα από αυτή 

την τpοποποίηση του Νόμου, εκτός από την πpόταση την οποία βάλαμε εμείς ως 

Δημοκρατικό Κόμμα, uπάρχουν και άλλα νομοτuπικά σημεία τα οποία πρέπει να 

γ(νουν. Όταν γίνοuν αυτά, αλλάζει η όλη δομή και αφήνεται απερίσπαστη η 

προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή στο έργο της. Και είναι και αυτό το πνεύμα της 

πρότασης νόμου. 

Επομένως αυτό κάνουμε και κάνοuμε την πρόταση, ο χρόνος ισχύος των 

παρόντων κανονισμών να πάει στην 21 του Γενάρη, ούτως ώστε η νέα επιτροπή 
με τη νέα της σύνθεση να μπορέσει να.φέρει σε πέρας το έργο της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύpιος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να απαντήσω ως εξής στο θέμα της προθuμίας 

και απροθυμίας. Είμαστε τόσο πρόθυμοι να προχωρήσουμε και είμαστε έτοιμοι να 

επαναφέρουμε το θέμα της τροποποίησης για ψήφιση σήμερα. Αν οι σuνdδελφοι 

επιθυμούν να ψηφίσουμε σήμερα την πρόταση νόμου τοu Δημοκρατικού Κόμματος, 

είμαστε στη διάθεσή τοuς να προχωρήσουμε κά.ι να τελειώνουμε. 

Επομένως, να μη χρειαστεί οι κανονισμοί να τροποποιηθούν και να προ

καταληφθεί το πεpιεχόμενο της πpότασης. Αλλά επει3ή γνωpίζουμε ότι εγέpθηκαν 

από τους σuναδέλφους διάφορα προβλήματα, και το ένα και το άλλο, το 

3εχθήκαμε. Αλλά 3εν είναι 3ική μας εισήγηση για αναβολή, είναι εισήγηση των 

συνα3έλφων για αναβολή. Είναι ε3ώ που υπάpχει παpεξήγηση όταν λέγονται 

κουβέντες πεpί απpοθυμίας. 

Και επίσης 3εν είναι θέμα απpοθυμίας το θέμα αpχής που θέτουμε, 3ηλα3ή 

ποιοι πρέπει να μετέχουν και ποιοι δεν πρέπει να μετέχοuν στη Διοικούσα 

Επιτροπή. Και για μας είναι πολύ σοβαρό αυτό το θέμα αρχής και δεν είναι θέμα 

προθυμίας ή απροθυμίας, γιατί εδώ χαράζουμε κάποιες γραμμές και κάποια όρια, 

στα οποία κατά τη γνώμη μας πρέπει να φθάνει ή να μη φθάνει η Εκτελεστική 
Εξουσία. 

Εuχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς, κύριε Γαλανέ, δεν είναι θέμα προθυμίας ή απροθυμίας, αλλά από 

την άλλη μεριά θα θέσω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κυρ(ου Ψυλλ(δη, διότι 

πιστεύω ότι ... 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Εμάς δε μας δώσατε το λόγο, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ένα λεπτό να τελειώσω, κύριε Σαββίδη, ένα λεπτό να τελειώσω. 

Διότι η προσαγωγή του νομοσχεδίου όπως είναι αυτή τη στιγμή, χωρίς να 

έχουν τοποθετηθεί επίσημα τα κόμματα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, για να 

ψ ι , , ' ' • 'ζ ' ι θ ' το ηφ σουμε τωρα υπο το χρατος των εντυπωσεων, σε νομι ω οτι ε ναι ορ η 

ταχτική. 

Γι' αυτό το λόγο θα δώσω το λόγο στον κύριο Σαββίδη και μετά θα θέσω 

την εισήγηση του κυρ(ου Ψυλλίδη υπό την έγκριση της Βουλής. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, η άποψη της Κοινοβουλευτικής μας Ομάδας είναι ότι δεν 

υπάρχει ουσιαστικός λόγος για αναβολή της ψήφισης των Κανονισμών. Όταν 

εξετάζαμε τους Κανονισμούς στην Επιτροπή ..............•......•.....••.... 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Μα δεν υπάρχει εισήγηση να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρόκειται να προστεθεί κάποιο άρθρο στους Κανονισμούς με το οποίο θα 

αναβάλλεται η ισχύς των Κανονισμών μέχρι τις 21 Ιανουαρίου. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει κανένας λόγ~ς. Όταν εξετάζαμε το θέμα στην Επιτροπή, το 

ζήτημα των Κανονισμών, όπως φαίνεται και από την Έκθεση που είναι ομόφωνη, 

συμφωνήσαμε ότι αυτά θα είναι τα Τμήματα του Πανεπιστημίου και χωρίς τον 

καθορισμό αυτών των Τμημάτων 3εν μπορεί να γίνει τίποτε σχετικά με το 

Πανεπιστήμιο. 

Τον ί3ιο καιρό που εξετάζαμε τους Κανονισμούς και εγκρίναμε αυτή την 

Έκθεση υπήρχε σε εκκρεμότητα το σχtδιο νόμου που εισηγήθηκε ο κ. Ψυλλίδης. 

Υπάρχει ή3η Έκθεση γι 1 αυτό το νομοσχέ3ιο χι εμείς έχουμε τοποθετηθεί βέβαια 

εντελώς 3ιαφορετικά, όπως φα!νεται και από την Έκθεση που κυκλοφόρησε. Για 

μας 3εν υπάρχει κανένα απολύτως εμπό3ιο αλλά 3εν υπήρχε και κανένα τέτοιο 

εμπό3ιο όταν στην τελευταία συνε3ρία της Επιτροπής . , .... ~ ................. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σαββί3η, αυτή τη στιγμή ενώπιόν μου 3εν υπάρχει αυτό το νομοσχέ3ιο. 

Επομένως ε!ναι περιττό να συζητούμε γι 1 αυτό το πράγμα. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Η Έκθεση της Επιτροπής υπάρχει, κυκλοφόρησε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι σήμερα προς συζήτηση ενώπιον του Σώματος. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Αναφtρομαι στη θtση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ η οποία 

είναι 3ιατυπωμένη στην Έκθεση της Επιτροπής, απλώς για να μην την 
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επαναλάβω. Έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση, όλα τα Μέλη την έχουν και την έχουν 
διαβάσει, και αναφέρομαι σ' αυτή γιατί είναι διαφορετική. 

Για μας δεν υπάρχει κανένας λόγος, δεν υπήρχε κανένας τέτοιος λόγος, για 
καθορισμό ημερομηνίας ισχύος μετά ενάμιση μήνα ούτε για την Επιτροπ-Jι, όταν 
συντασσόταν την περασμένη βδομάδα η Έκθεση. Γι' αυτό νομίζω ότι οι 
Κανονισμοί μπορούν να ψηφιστούν όπως εγκρ!θηχαν από την Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διαφωνεί ο κ. Ψυλλίδης κύριε Σαββίδη. Έχει την εισήγησή του, δε 

δεσμεύεται από καμιά απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Κάθε Βουλευ-
' ' λ ί 1 ~ 1 }. ~/ , 

της εχει και την τε ευτα α στιγμη το οιχαιωμα να χα.μει οποιασηποτε παρεμ-

βαση, οποιαδήποτε προσθήκη ή αφα(ρεση από το νομοσχέδιο ή τους Κανονισμούς. 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν αμφισβητεί το νομικό δικαίωμα, το συνταγμα

τικό δικαίωμα, οποιουδήποτε Βουλευτή την τελευταία στιγμή να αλλάξει άποψη. 

Εκείνο το οποίο τονίζουμε και υπογραμμίζουμε είναι την πολιτική διάσταση του 

θέματος. Όταν συζητούσαμε το βασικό νόμο περί Πανεπιστημίου, στην αγόρευσή 

μου πάνω στο θέμα των Τμημάτων εγέρθηκε το θέμα των Κανονισμών και είπα 

ότι αυτό το οποίο επιχειρείται να γίνει είναι κωλυσιεργία. J(αι μου απαντήθηκε 

από τον κ. Ψυλλίδη, «Είναι κωλυσιεργία1 διότι ζητούμε να έρθουν Κανονισμοί για 
ένα θέμα που ήδη το έχουμε μελετημένο και σε μια βδομάδα θα έχει εγκριθεί;)> 

Τώρα έρχεται η Επιτροπή και το εξετάζει. Στην Επιτροπή καλείται ο Υπουργός 

ως Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής. δε θεωρείται επαρκής η 

παρουσία του και κάποιοι ζητούν να έρθουν άλλα μέλη από το εξωτερικό. Και 

φέρνουμε από το εξωτερικό άλλα μέλη για να καταθέσουν στην Επιτροπή. Και 

ομόφωνα η Επιτροπή εκφράζει την ευαρέσκειά της πριν λίγες μέρες και 

κυκλοφορεί ομόφωνη Έκθεση. Και ερχόμαστε τώρα εδώ και εγείρουμε άλλα 

ζητήματα. 

Εμείς λέμε, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό είναι κωλυσιεργία, ότι αυτό είναι 

προσπάθεια πάρε-δώσε σε θέματα που αφορούν το Πανεπιστήμιο με το θέμα που 

σας ανέφερε ο κ. Σαββίδης. Και είναι εντελώς ανεπίτρεπτο στο θέμα του 

Πανεπιστημίου να συναρτούμε την έγκριση των Τμημάτων που θα έχει το 

Πανεπιστήμιο με τη σύνθεση οποιουδήποτε άλλου Σώματος του Πανεπιστημίου. 

Εισηγούμαι ότι τόσο σοβαρά, τόσο πανεθνικά θέματα όπως είναι αυτά του 

Πανεπιστημίου δεν μπορούν να αποτελέσουν θέμα παζαρέματος και μιας συναλ

λαγής αλισβερίσι, δώσε μου για να πάρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου 1 μπορεί όλα αυτά που λέτε να είναι αλήθεια ή να έχουν 
κάποια δόση αλήθειας, αλλά, εν πάση περιπτώσει, εγώ είμαι υποχρεωμένος να 

θέσω ενώπιον του Σώματος την εισήγηση του κ. Ψυλλίδη, διότι επιμένει στην 

εισήγησή του και είμαι υποχρεωμένος να τη θέσω ενώπιον του Σώματος. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα το πρωί είχα εισηγηθεί αναβολή της ψήφισης της 

πρότασης νόμου που κατέθεσε το ΔΗ.ΚΟ. που αφορά τη σύνθεση της Διοικούσας 

Επιτροπής, και είπα ότι έπρεπε να αναβληθεί το θέμα, γιατί μαζί με εκείνη την 
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τροποποίηση υπήρχαν χαι ορισμένες άλλες, αν θέλετε νομοτεχνικές ή χαι 

ουσιαστικές τροποποιήσεις που έπρεπε να γίνουν. Και το ΔΗ.ΚΟ. 8έχτηκε αυτή 

την εισήγηση για την αναβολή. Άρα αν υπάρχει κατηγορ(α κωλυσιεργίας πρέπει 

να μη στρέφεται εναντlον του ΔΗ.ΚΟ. αλλά εναντίον του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Ι\.αι θέλω να Οιασαφηνίσω 6τι ήταν Οική μου η εισήγηση για 

αναβολή. Αλλά ταυτόχρονα 8εν μπορώ να υποστηρίξω, και θέλω να είναι μέσα 

στα πρακτικά, γι' αυτό σηκώνομαι να μιλήσω~ ότι μπορεί να εγκρίνω Κανονι

σμούς που 8ίνουν εξουσία στη Διοικούσα Επιτροπή να χάμνει ορισμένες πράξεις, 

προτοU ακόμα ξέρω ποια θα είναι η τελική μορφή που θα πάρει η Διοικούσα, 

Γι' αυτό Οεν είναι θέμα κωλυσιεργίας, είναι θέμα ουσίας. Επομένως 8ε 

νομίζω ότι υπάρχει οτι8ήποτε το οποίο μπορεί να καθυστερήσει οτι8ήποτε 

προκαταρκτικό μπορεί να γ(νει από τώρα μέχρι το Γενάρη και 8εν υπάρχει τίποτε 

που μπορε( να αλλοιώσει την πορεία του Πανεπιστημίου είτε σε ρυθμό ταχύτητας 
είτε βρα8ύτητας και πιστεύω ότι ε(ναι σωστό να αναβληθούν και τα 8υο 

ταυτόχρονα. Αν 8ε θέλετε να αναβληθούν, τότε εισηγούμαι να προχωρήσουμε 

τώρα αν θέλετε στην ψήφιση και των 8υο, για να ξέρουμε ποια θα είναι η τελική 

μορφή που θα πάρει η Διοικοόσα και οι Κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

Θέτω υπό την έγκριση του Σώματος την εισήγηση του κ. Ψυλλί8η. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Η εισήγηση του κ. Ψυλλί8η εγκρίνεται και προστίθεται το άρθρο 3, το οποίο 
καθορίζει ημερομηνία έναρξης των Κανονισμών την 21 Ιανουαρίου 1990. 

Κύριοι, μετά την προσθήκη αυτή, η οποία έγινε κατόπιν της εισήγησης του κ. 

Ψυλλί8η και εγκρίθηκε από τη Βουλή, υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών όπως έγιναν; 

Να ψηφιστούν οι Κανονισμοί και μετά κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, θέλω το λόγο κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕIΩΝ: 

Μα αφού έγινε η ψηφοφορία κύριε Μαρκί8η, τι θέλετε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έγινε ψηφοφορία πάνω στην τροποποίηση 

ΠΡΟΕΔΡΕIΩΝ: 

Ναι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ψηφίστηκε η τροποποίηση, τώρα θέλω να μιλήσω πάνω σε θέμα αρχής, πάνω 

στο υπόλοιπο τμήμα των Κανονισμών. Δικαιούμαι ή 8ε 8ικαιούμαι; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Μα ειχα ζητήσει ομιλίες πάνω σε θέμα αρχήc., των Κανονισμών, κύριε 

Μαρχ(3η, και κατά την ώρα εκείνη 3ε ζητήσατε το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόλαβε ο χ. Ψυλλίδης, υπέβαλε μια τροποποίηση και 

ζητήθηκε ψηφοφορία π&.νω στην τροποποίηση του κ. Ψυλλl3η και ψηφ(στηκε. 

Τώρα τίθεται θέμα αν θα ψηφιστεί το σύνολο των Κανονισμών που ακόμα δεν έχει 

ψηφιστε(. Πάνω στο σύνολο των Κανονισμών θέλω να μιλήσω και μην ανησυχείτε 

δε θα υποβάλω άλλη τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Πολύ ωραία, κύριε Μαρχίδη. Επειδή κύριε Μαρκίδη προηγήθηκε ο χ. 

Ψuλλίδης και έκαμε την εισήγησή του και πιθανό πάνω στο σημείο αυτό να έχετε 

δίκαιο, δε λέω, γι 1 αυτό το λόγο θα μιλήσετε πάνω στους Κανονισμούς. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω αλλά απλώς θέλω να τονίσω δυο πράγματα. 

Θεωρούμε ότι τα Τμήματα τα οποlα μας έχουν προτείνει δεν είναι ικανοποιητικά 

υπό την έννοια ότι λείπουν δυο Τμήματα, και πάνω στα δυο Τμήματα τουλάχιστο 

που λείπουν θα πρέπει η Εκτελεστική Εξουσία και οι αρμόδιοι να μελετήσουν 

πολύ σοβαρά το όλο θέμα και να φέρουν εισήγηση πολύ σύντομα στη Βουλή 

σχετικ&. με τα Τμήματα αυτ&.. Και μιλώ για Τμήμα Νομικής Σχολής και Τμήμα 

Ευρωπαϊκών Σπουδών. Αυτά τα δυο Τμήματα ιδιαίτερα ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός τα θεωρεί πολύ σπουδαία και γι' αυτό το λόγο καλεί τους αρμοδίους να 

μελετήσουν το όλο θέμα και να φέρουν τις απόψεις τους στη Βουλή όσο το δυνατό 

νωρίτερα, καθώς και τελική απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΚfΩΝ: 

Με νέους Κανονισμούς δηλαδή; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν κύριοι, υπάρχει άλλος; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα κι εγώ να υποστηρ(ξω τις πολύ σωστές θέσεις που 
ανέφερε ο κ. Μαρκίδης για τον απλούστατο λόγο πως δε μιλούμε για Νομική 
Σχολή αλλά για την ανάπτυξη της νομικής έρευνας στον τόπο. 

Δεύτερο, όσον αφορά τις ευρωπαϊκές σπουδές θα πρέπει να πω πως στην 
Ελλάδα τουλάχιστο υπάρχουν δυο Τμήματα ευρωπαϊκών σπουδών και στην 
Τουρκία 21. Και το τελευτα(ο που ήθελα να αναφέρω είναι πως πρέπει να πούμε 
πως δεν υπάρχει καμιά αναφορά ή μνεlα στους σημερινούς κανονισμούς για την 
επιστημονική έρευνα. Και εις μεν τους Κανονισμούς που ψηφίσαμε τον Ιούνιο 
υπάρχει σχετική αναφορά, όπως και στην Εισηγητική 'Εκθεση τηι; Διϋπουργικής 
~πιτροπής. Φαντάζομαι, για τούτο, πως ισχύει η σχετική διαδικασία για την 
ενταξη και της επιστημονικής, της μεταπανεπιστημιαχ.ής έρευνας στο όλο πλαίσιο 
του περί πανεπιστημίου νόμου. Γιατί η Κύπρος, δόξα τω Θεώ, είναι η τρlτη χώρα 
στον κόσμο μετά από τον Καναδά και τις Η.Π.Α. από πλευράς αποφοίτων 
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τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Εκεί που ο τόπος νοσεί -και νοσεί καίρια, γιατί ο 

απόφοιτος του πανεπιστημίου αποκόπτεται (όπως ακριβώς ο ομφάλιος λώρος) 

από το πανεπιστήμιο-τροφό, μόλις έρθει στην Κύπρο και δεν μπορεί να ακολου

θήσει μεταπανεπιστημιαχή κατάρτιση- είναι καθόσον αφορά την έρευνα. 

Στα δυο σημεία που ανέφερε ο χ. Μαρκίδης όχι μόνο συμφωνούμε αλλά και 

πλειοδοτούμε. Ζητούμε οπωσδήποτε,για τούτο, να ληφθεί υπόψη σοβαρά και το 

θέμα της έρευνας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Μάλιστα. 

Άλλος ομιλητής κύριοι; 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν χάμνοuμε αναφορά σε άλλες χώρες πρέπει να κρατούμε 

ορισμένες αναλογίες. Στην Τουρχ(α είναι γεγονός ότι έχουν 21 Τμήματα που 
μελετούν πως να γίνουν Ευρωπαίοι. Στην Ελλάδα υπάρχουν 8υο. Εμάς μας αρκεί 

ένα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. Ψl' ΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, αν προσέχαμε λίγο την Έκθεση, θα βλέπαμε ότι η Επιτροπή 

Παιδείας μελέτησε αυτά τα πράγματα και, όπως είπα, είναι μέσα στην Έκθεση 

η οποία λέει ότι .((Τα σώματα πρέπει να συνεχίσουν τις μελέτες τους για τη 

8ημιουργία νέων Τμημάτων σε τομείς όπου το 1\:υπριακό Πανεπιστήμιο παρου

σιάζει μια μονα8ικότητα ή εξυπηρετεί τα συμφέροντα της Κόπρου, όπως το 

Τμήμα Ευρωπα'ίκών Σπουδών, Νομικής Σχολής ή Τμήμα Βιοϊατρικής και 

Ιατρικής επιμόρφωσης και άλλων Τμημάτων)). Επομένως αυτά τα πράγματα τα 

έχουμε μελετήσει και τα έχουμε ήδη εισηγηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Και η Επιτροπή ζητά με την Έκθεσή της να μελετηθούν αυτά τα θέματα. 

Ο κ, Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, απλώς θα ήθελα να πω στον κ. J(ληρί8η σ' αυτά που ανέφερε 

και στον κ. Στυλιανοό για τις 21 Σχολές όσον αφορά Ευρωπαϊκές Μελέτες στην 
Τουρκία ότι επει8ή οι Τοόρκοι 8εν είναι Ευρωπαίοι χρειάζονται 21, μπορεί να 
χρειάζονται και 50, ενώ στην Κόπρο μια αρκεί, επει8ή είμαστε Ευρωπαίοι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, σας παρακαλώ. 

lπάρχει οποιαδήποτ'ε ένσταση για την ψήφιση των Κανονισμών αυτών μετά 

την προσθήκη η οπο(α έγινε με την εισήγηση του κ. Ψυλλίδη; Υπάρχει 

οποια8ήποτε ένσταση για την ψήφιση αυτών των Κανονισμών; 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει. Οι Κανονισμοί εγκρίνονται και ψηφίζονται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το επόμενο θέμα «Οι Δημοτικοι (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( Λακατάμιας 

του 1989>> αποσύρθηκαν. 
Προχωρούμε στο αμέσως επόμενο θέμα που είναι «Οι περι Ταμείων 

Προνο(ας (ΤpοποποιητικοΟ Κανονισμοί του 1989.>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής θα καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ'ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΎ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ'Σ ΠΟΎ' 

ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΑΜΕΙΩΝ ΠΡΟΝΟΙΑΣ '(ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΎ' 1989». 
Παpόντες:-

Α νδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και l(οινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 30 των περί 
Ταμείων Προνοίας Νόμων του 1981 και 1986, σε συνεδρ(α της που πραγματο
ποιήθηκε στις 17 Νοεμβρίου 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, της ΟΕΒ και 

του ΚΕΒΕ. 

Σκοπός των Κανονισμών που προτε(νονται είναι η επιβολή υποχρέωσης στους 

εργοδότες να παρέχουν στοιχεία και πληροφορίες στη Διαχειριστική Επιτροπή σε 

σχέση με τις οφειλές τους στο Ταμε(ο Προνοίας, για να μπορεί η Επιτροπή, αν το 

θεωρεί αναγκαίο, να διεκδικεί με πολιτική αγωγή την είσπραξη των οφειλόμενων 

ποσών. 

Οι εκπρόσωποι όλων των πλευρών συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των Κανονισμών και ζήτησαν την άμεση έγκρισή τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη και τις ομόφωνες απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, 

υιοθετεί με τη σειρά της τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΎ'ΛΙΑΝΟΎ': 

Μισό λεπτό μόνο από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να πω πως ασφαλώς 

υπερψηφίζουμε τους Κανονισμούς όπως έχουν, γιατί τους θεωρούμε ένα σαφές 

βήμα προς τα εμπρός. Όμως θα πρέπει να τονίσουμε πως σήμερα το πρωί μας 

επισκέφθηκαy εργατοUπάλληλοι από πτωχεύσασες εταιρε!ες, που μας ανέφεραν 

πως η προσπάθεια πρέπει να κατευθυνθεί σε μερικά ακόμα βήματα ακόμα προς 

τα πρόσω. Συγκεκριμένα εισηγούνται την παροχή εξουσιοδότησης στον ίδιο τον 

Έφορο των Ταμείων Προνοίας, για να διώκει αυτεπάγγελτα τους παρανομούν

τες. 
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Γιατί σημέρα, επανατονίζεται, γίνεται ένα βήμα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, αλλά 

δεν πρέπει να μας διαφεύγει το γεγονός πως στις πλείστες των επιτροπών των 

ταμείων προνοί.ας, οι εργοδότες δεν είναι απλά μέλη αυτών των επιτροπών, αλλά 

και προεδρεύουν στις επιτροπές αυτές, με αποτέλεσμα στις πλείστες των 

περιπτώσεων να ετεροχρονίζεται η καταβολή του ποσού και η δυνατότητα 

αυτεπάγγελτης δίωξης αυτών των παρανομούντων. 

Έτσι σε ορισμένες περιπτώσεις, όπως η περίπτωση Αμιάντου, η περίπτωση 

Τυπογραφείου Ζαβαλλή, οι Ελληνικές Χημικές Βιομηχανίες και δεκάδων άλλων, 

δεν υπάρχει δυνατότητα αυτόματης και έγκαιρης δίωξης, με αποτέλεσμα τα 

χρεωστικοί υπόλοιπα προς το Ταμείο από .ε15,ΟΟ και 1:20,000 να γίνουν .ΗΟΟ,000 
και .t150,000 και τελικά -σε περίπτωση πτωχεύσεων- να μην είναι όυνατό να 

αναληφθεί ούτε ένα σεντ από μέρους των όικαιουμένων εργατοϋπαλλήλων, από το 

ποσό αυτό. 

Να αναφέ"ρουμε ακόμα πως σε ορισμένες περιπτώσεις εργοόότες -όπως είναι 

η γνωστή περίπτωση του Saint Martin •- κατέφυγαν στο εξωτερικό, την 'κοπά

νισαν' κατά τη λαϊκή έκφραση, με αποτέλεσμα να συναποκομίσουν στο εξωτερικό 

κι εκείνες τις χιλιάόες λίρες, τις οποίες όφειλαν προς το Ταμείο. 

Έτσι σε κάποιο στάόιο, έντιμε κύριε Πρόεόρε, αν όχι σήμερα, πιστεύουμε 

πως θα πρέπει να γίνει το επόμενο βήμα έτσι που ο όιευθυντής, ο Έφορος των 

Ταμείων Προνοίας -όπως γίνεται στην περίπτωση του Διευθυντή των Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων- αυτεπάγγελτα χωρίς να περιμένει την επιτροπή, το Ταμείο να 

όιώξει τους παρανομούντες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αν η Βουλή επιθυμεί να όώσει αυτή την εξουσία στο αρμόόιο τμήμα, ας τη 

8ώσει νομοθετικά με πρόταση νόμου. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Προτιθέμεθα, κύριε Πρόεόρε, σε κάποιο άλλο στά8ιο αφού οπωσ8ήποτε 

επιψηφίσουμε, όπως είπαμε, την παρούσα πρόταση των Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Και όχι με κανονισμούς αλλά με νόμο. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Σωστά, γιατί όε 8ικαιούμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Ο συνά8ελφος κ. Στυλιανού έχει θέσει ένα πολύ σοβαρό ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μπορεί να γίνει με νόμο, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Όχι, θα επεκταθώ, κύριε Πρόεόρε. 

Επαναλαμβ&νω ότι έχει θέσει ένα πολό σοβαρό ζήτημα. 
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Είναι γνωστές περιπτώσεις πτώχευσης εταιρειών αποτέλεσμα των οποίων 

είναι και οι εργαζόμενοι να χάσουν ωφελήματα που είχαν γίνει υπέρ τους είτε από 

τον εργοδότη είτε γιατ( αποκόπηκαν από τα μεροκάματα χαι τους μισθούς των 

ιδίων. Αλλά είναι και περιπτώσεις που εταιρείες δεν πτώχευσαν, συνεχίζουν να 

εργάζονται, αλλά κατακρατούν πολύ σημαντικά ποσά τα οποία αντιπροσωπεύουν 

είτε εισφορές των ίδιων των εργαζομένων είτε εισφορές προς όφελος των 

εργαζομένων. 

Συνεπώς υπογραμμίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει πράγματι ένα τεράστιο 

θέμα για το οποίο, έχω την πεποίθηση, αυτό το Σώμα έχει την καλή θέληση και 
τη διάθεση να συμβάλει στην αντιμετώπισή του, 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι μέχρι τώρα από μέρους της Εκτελεστικής 

Εξουσίας, παρά το γεγονός ότι από τις συν3ικαλιστικές οργανώσεις επανει

λημμένα στα τελευτα(α χρόνια είχαν υποβληθεί συγκεκριμένες εισηγήσεις για τη 

θεραπεία αυτής της αρρώστειας, επαναλαμβάνω, 3υστυχώς από πλευράς Εκτελε

στικής Εξουσίας επιδείχθηκε απροθυμία ή αν θέλετε παρεμβλ-,\θηκαν και σημαν

τικά εμπό3ια στη θεραπε(α αυτής της κατάστασης. 

Είναι γνωστό, κύριε Πρόε3ρε, ότι προ ελαχίστων εβ3ομά3ων μέλη της 

Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, συγκεκριμένα οι συν&.3ελφοι 

κύριοι Ζιαρτ(3ης, Μαν3ριώτης και ο ομιλών, εlχαν καταθέσει συγκεκριμένη 

πρόταση νόμου που βρίσκεται ενώπιον του Σώματος, η οποία σε πρώτο στά3ιο 

εξετάστηκε από την αρμό3ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και η οποία πρόταση 

νόμου σκοπεί στο να συμβάλει να υιοθετηθούν μέτρα για τη θεραπεία αυτής της 

απαρά3εκτης κατάστασης. 

Κατά την εξέταση αυτής της πρότασης νόμου έχουν υποβληθεί. ορισμένες 

εισηγήσεις οι οποίες βρίσκονται στο στά3ιο της εξέτασης και ελπίζω ότι το 

ταχύτερο 3υνατό θα έρθει ενώπιον του Σώματος η Έκθεση της αρμό3ιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής αναφορικά με την υποβληθείσα πρόταση νόμου, 

ούτως ώστε, επαναλαμβάνω, αυτό το σοβαρότατο θέμα να αντιμετωπισθεί ριζικά. 

Και θα ήθελα να προσθέσω ότι, με την πρόταση νόμου που έχει υποβληθεί 

από μέρους μας, σκοπεί.ται ακριβώς να ανατεθεί. η ευθύνη στο αρμό3ιο τμήμα της 

Εκτελεστικής Εξουσίας, για να παρακολουθεί τις κανονικές εισφορές από μέρους 

των εργο3οτών προς όφελος των εργαζομένων στα ταμεία προνοίας και να 

λαμβάνει τα 3έοντα νομικά μέτρα για 3ιώξη των παρανομούντων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Χαίρω πολύ που το ακούω, κύριε Δίγκλη, 3ιότι αυτό θα ήταν και η εισήγησή 

μου. Εφόσον η Εκτελεστική Εξουσία δεν υποβάλλει αυτή τη σοβαρ>\ τροποποίηση 

της νομοθεσίας, μπορεί να την κάμει η Βουλή με πρόταση νόμου. 

Εν πάση περιπτώσει, χαίρω πολύ 3ιότι άκουσα ότι βρίσκεται στο τελικό της 

στά3ιο αυτή η πρόταση νόμου και ότι θα έρθει σύντομα ενώπιον του Σώματος. 

Τώρα θα ήθελα να θέσω τους Κανονισμούς αυτούς υπό την έγκριση του 

Σώματος. 

Υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται; 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα '<Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων και Υ πηρε
σιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κ"'νονισμοί του 1989.» Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 3ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΤΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΒΟΗΘΗΜΆΤΩΝ ΚΑΙ 

ΤΠΗΡΕΣΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΤ 1989». 
Παpόντες:-

Αν3ρέας Ζιαρτί3ης, Πρόε3ρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ρήνα Κατσελλή 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ
τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 
Νοεμβρίου 1989. Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και _εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Τπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται, σκοπεLται η αύζηση των δημόσιων 

βοηθημάτων κατά 6% περίπου από την 1η Ιανουαρίου 1990 και ει3ικότερα από 
f.57= σε f.60.50= το μήνα για το 3ικαιούχο-λήπτη και απ6 f.25.50 σε J:27= το 
μήνα για κάθε εξαρτώμενο, 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 11 των περί Δημοσίων 

Βοηθημάτων και Τπηρεσιών Νόμων, το ύψος των δημόσιων βοηθημάτων καθο

ρίζεται κάθε χρόνο από το Τπουργικό Συμβούλιο με την έκδοση Κανονισμών που 

τίθενται υπό την έγκριση της Βουλής. Η τελευταία αύξηση των βοηθημάτων 

αυτών εγκρίθηκε την 1η Ιανουαρίου 1989 και έκτοτε υπολογίζεται ότι ο δείκτης 
λιανικών τιμών αυξήθηκε κατά 3.74%, ενώ ο μέσος όρος των ασφαλιστέων 

αποδοχών των ασφαλισμένων του Τ αμε(ου Κοινωνικών Ασφαλίσεων αυξήθηκε 

κατά 5.48%. Με βάση ακριβώς τα 3ε3ομένα αυτά κρίθηκε αναγκαία η αύξηση των 
δημόσιων βοηθημάτων για να ανταποκρίνονται, όσο είναι δυνατό, στο σημερινό 

κόστος ζωής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθε

τώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση l(ανονισμών, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, καλώντας συνάμα την Εκτελεστική 

Εξουσία να αναθεωρήσει το ύψος των δημόσιων βοηθημάτων, για να συνάδουν με 

τα σημερινά πραγματικά κόστα ζωής, που βρίσκον-yαι σε ψηλά επίπεδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Πέραν της τελευταίας παραγράφου, έντιμε κUριε Πρόεδρε, που μιλά για την 

' θ ' λ ' ·~ ' 'Ψ αναγκη ανα εωρησης των ωφε ηματων, για να συναοουν με το σημερινο υ ος 

ζωής, υπάρχει και μια αναφορά την οποία είχαμε κάμει και η οποία ίσως από 

lapsus calami δεν έχει περιληφθεί στα πρακτικά. 

Η παράκλησή μας, η εισήγησή μας μάλλον, η οποία δεν περιελήφθηκε είναι:· 

Οι εκάστοτε αυξήσεις να γίνονται βάση των αυξήσεων των ασφαλιστέων 

αποδοχών του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και με βάση την ίδια πρακτική 
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που γίνεται στην προκειμένη περίπτωση. Με την εισήγησή μας η ΟιαΟιχασία αυτή 

της επαυξήσεως Οε θα εξαρτάται από την εκάστοτε καλή προαίρεση των 

Οιοιχο.ύντων κάποιο τμήμα, αλλά με βάση τη νόμιμη και ουσιαστική ΟιαΟιχασία 
-της επαύξησης που αυτόματα σημειούται- και την οποία Οιχαιούνται. 

Να θεσμοθετήσουμε με άλλα λόγια την πρακτική αυτή όπως αρχιβώς γίνεται 

στην περίπτωση των κοινωνικών ασφαλίσεων. Έτσι θα νοιώθουν πιο αξιοπρεπείς 

και οι βοηθούμενοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Εφόσον Οεν υπάρχει άλλος ομιλητής, θέτω υπό την έγκριση του Σώματος 

τους Κανονισμούς. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Νομίζω ότι αυτό είναι το τελευταίο θέμα στο Κεφάλαιο Α1 διότι τα θέματα 
της ημερήσιας διάταξης από το υπ'αριθμό 11 μέχρι το υπ'αριθμό 26 έχουν 

αποσυρθεί και θα κατατεθούν εκ νέου και πάλι. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχεδ(ων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 
1990. 

2) Ο περί Πετρελαιοει3ών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Και τα δυο στάληκαν από το Υπουργε(ο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1989. 

4) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1989. 

5) Ο περί Εκτ&κτου Εισφορ&ς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

Και τα τρ(α νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και τα τρ(α νομοσχέδια ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6) Δημοσιονομική Έκθεση για το έτος 1988. 
Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετα.ι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημοσίων Δαπανών. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, 

δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 
(Αρ. 99 του 1985). 

Στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά: 

Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων 

δυνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσ(αν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

9) Ο περί Αναστολής της Εκδόσεως και Εκτελέσεως Διατάγματος Εξώσεως 
(Προσωριναί Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τους Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού κυρίους Χρ. 

Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη και Ν. Μακρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικ-Jις Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από τον Βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού χ. Χρ. 
Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αν είναι δυνατό, κύριε Πρόεδρε, επει8ή έγινε μια ουσιαστική συζήτηση και 

συνεννόηση και με άλλους συνα8έλφους στην Επιτροπή 'Αμυνας και επειδή αφορά 

σκάφη που ανήκουν στο lπουγείο Άμυνας και ελλιμενίζονται, να παραπεμφθε( 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνα.ς. Δεν υπάρχει ένσταση, αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ μιλάτε για Αρχή Λιμένων. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι 1 κύριε Πρόεδρε, αλλά αφορά για τέλη τα οποία πληρώνονται ειδικά από 
το Υπουργείο 'Αμυνας και έχει γίνει ή8η ουσιαστική συζήτηση στην Επιτροπή 
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'Αμυvας. Για να περισώσουμε και χρόνο και για να είμαστε πιο αποτελεσματικοί 

στη διατύπωση των σκέψεων και των θέσεών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, να πάει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας. 

ίπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής 'Αμυvας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτfι κ. Κ. Ερωτοκριτου εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπfις Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κ~πρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικfις Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το Βουλευτfι χ. Α. 

Δημητριάδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμμα

τος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της ΚοινοβουλευτικfJς Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα παρακαλούσα, αν είναι 8υνατό, να θεωρηθεί επείγον το 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να του 8οθε( προτεραιότητα, 8ιότι είναι θέμα το οποίο έχει ανάγκη 

προτεραιότητας, πρέπει να λυθεί σύντομα, γι' αυτό το λόγο παρακαλείται η 

ΚοινοβουλευτικfJ ΕπιτροπfJ Οικονομικών να 8ώσει προτεραιότητα στο θέμα αυτό. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μα·ί·οu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεμεσοu κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μαϊοu 1989. 

«Οι κάτοικοι των Καμιναριών ζητούν την κατασκευfJ 8ρόμου που να συν8έει 

το χωριό τους με τον Αγ. ΔημfJτριο, ώστε να μειωθεί η απόσταση προς τη 

Λεμεσό κατά 12 μίλια. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών σε απ&ντησή του με ημερομηνία 11/2/1986 μετά 
από ερώτησή μας (ΔΕ' 112) μας πληροφορούσε ότι δε δικαιολογείται η εκτέλεση 
του έργου λόγω ψηλής δαπ&νης και χαμηλής προτεραιότητας. Στην ίδια απ&ντηση 
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σuμβούλευε τους κατοίκους όπως σε πρώτο στάδιο εξασφαλίσουν τις συγκατα

θέσεις των ιδιοκτητών γης που, θα επηρεαστούν από το δρόμο, για να προωθηθε( η 

κατασκευή του σε χωματόδρομο. 

Όπως μας Πληροφορεί η Χωριτική Αρχή, αυτή τη στιγμή έχει ήδη 

εξασφαλιστεί η υπογραφή των κατοίκων που επηρεάζονται τα κτήματά τους. Με 

βάση τα νέα δεδομένα ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορησει τη Βουλή 
πότε προγραμματίζεται η κατασκευή του έργου, έστω και ως χωματόδρομου.>> 

Απάντηση ημερομην(ας 3 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσω~ερικών κ. 
Χριστόδουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ '588, ημερομηνίας 15 Μαϊου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού 

Παπαρέ. 

«Ήδη έχει διανοιγε( ως αγροτικός δρόμος τμήμα του αιτούμενου δρόμου 

μήκους 3 χιλιομέτρων. Η συμπλήρωση του, που απαιτεί διάνοιξη δρόμου άλλων 4 
χιλιομέτρων, θα γίνει σταδιακά μέσω των ετήσιων Προϋπολογισμών ~ου κράτους. 
Στο μεταξύ οι κάτοικοι του χωριού Καμινάρια θα μπορούν να χρησιμοποιούν το 

δρόμο Τριών Εληών - Αγίου Δημητρίου ο οποίος αναμένεται να συμπληρωθεί 

εντός του 1990.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 335 που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 18 Νοεμ
βρίου 1989. 

((Νοουμένου ότι τα θέματα της Βιομηχανικής Τγιεινής είναι πολυκλαδικά, ο 

περιορισμός των απαιτούμενων προσόντων μεταξύ των διπλωματούχων επαγγελ

ματικής υγιεινής, μηχανικής, ιατροφυσικής και χημείας για τη θέση του βιομη

χανικού υγιεινολόγου, 2ης τάξης, (όπως αυτή προσδιορίζεται στο σχέδιο υπηρε

σίας αριθμός 3234 (Επίσημη Εφημερίδα της 10ης Νοεμβρίου 1989), περιορίζει 
τους ορίζοντες άλλων συναφών πανεπιστημιακών κλάδων, όπως είναι για παρά

δειγμα η βιολογία, η οπο(α και είναι από τις πιο συναφε(ς επιστήμες για τη 

βιομηχανική υγιεινή. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Τπουργείο αν προτίθεται: 

(α) Να επανεξετάσει τους κλάδους σπουδών που απόφοιτοί τους 

δικαιούνται να υποβάλουν αίτηση για τη θέση του βιομηχανικού 

υγιεινολόγου και 

(β) Ειδικότερα αν θα περιληφθούν και οι πτυχιούχοι του κλάδου της 

βιολογίας στους δικαιούχους αιτητές για την πιο πάνω θέση.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 334 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 17 Νοεμβρίου 1989. 
«Το Παγκύπριο Γυμνάσιο -το σχολείο Μ. Παιδείας της Κύπρου, με την πιο 

παλιά και την πιο λαμπρή εκπαιδευτική παράδοση και που βρίσκεται σε καίριο 

και νευραλγικό σημείο της ημικατεχόμενης κυπριακής πρωτεύουσας- είναι ίσως το 

μόνο κυπριακό σχολείο μέσης, που δεν έχει εκπαιδευτική περιφέρεια, ενώ -
πρόσθετα- με τη γνωστή υπουργική απόφαση για στέγαση σ 'αυτό των δευτερο

ετών και τριτοετών σπουδαστών της ΠΑΚ (με την ίδρυση του Πανεπιστημ(ου) θα 

συρρικνωθεί περαιτέρω ο ρόλος του ως φορέα δευτεροβάθμιων σπουδών, όπου η 

λαμπρή υπεραιωνόβια παράδοσή του το έχει καταξιώσει, Φέτος, μάλιστα, ο 

αριθμός των μαθητών του περιορίστηκε ακόμα πιο πολύ -γύρω στους 560 
συνολικά- ενώ παλαιότερα υπερέβαινε τους χίλιους πεντακόσιους. 
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Ως αποτέλεσμα της πρακτικής αυτής παρουσιάζεται, εξάλλου, το φαινόμενο 
να υπάρχουν -και σε κανένα ίσως άλλο σχολείο Μ. Παιδείας της Κύπρου δεν 
παρουσιάζεται ανάλογο φαινόμενο-τουλάχιστο 8-10 αίθουσες άδειες, ενώ σ 'όλα 
τ 

1 

άλλα γυμνάσια και λύκεια παρουσιάζεται οξύτατο πρό.f3λημα στέγασης. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο lπουργεί.ο να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Δε θα 1 πρεπε και για το Παγκύπριο Γυμνάσιο να καθιερωθεί εκπαιδευτική 
περιφέρεια, όπως ακριβώς συμβαίνει και με τα υπόλοιπα σχολεία Μ. Παιδείας 
του τόπου; 

2. Μιας και τα Λύκεια Ακρόπολης και Δασούπολης αντιμετωπίζουν οξύτατο 
στεγαστικό πρόβλημα, δε θα μπορούσε αριθμός μαθητών των πιο πάνω λυκείων 
να φοιτήσει στο Παγκύπpιο Γυμνάσιο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 333 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 16 Νοεμβρίοu 1989. 

«Επειδή το κτίριο του παλιού δημοτικού σχολε(ου Ακακίου, που κρίθηκε 

διατηρητέο λόγω της αρχιτεκτονικής του σημασίας, χρειάζεται άμεση επιδιόρθω

ση (τόσο στη στέγη όσο και στο δάπεδο} με συνολική δαπάνη !35 χιλιάδων λιρών 
και το ποσό ανέλαβε να καταβάλει εξ ολοκλήρου η κοινότητα με δάνειο από τη 

ΣΠΕ Ακακίοu και δεδομένου, εξάλλου, πως περίπου το 40% των μαθητών είναι 
πρόσφυγες, παρακαλούνται τα αρμόδια lπούργεία να ενημερώσουν το Σώμα αν 

στοχεύουν να καταβάλουν μέρος της όλης δαπάνης -όπως ζήτησε και ο κοινοτάρ

χης κ. Χατζηγιάννης κατά την επίσκεψη του Προέ3ρου της Δημοκρατίας στην 

κοινότητα και στην παρουσία μας, στις 11.11.89- είτε στα πλαίσια του 

προϋπολογισμού του lπουργείου Παιδείας είτε του ΤΑΕΠ.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ', 332 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 16 Νοεμβρίοu 1989. 
«Επειδή τα θέματα της περιβαλλοντικής ρύπανσης είναι πολυκλαδικά, ο 

περιορισμός των δικαιουμένων προσοντούχων σε χημικούς μηχανικούς και χημι

κούς για τη θέση Επιθεωρητή Περιβαλλοντικής Ρύπανσης (2ης τάξης, Τμήμα 

Εργασίας Αρ. 2447, επίσημη Εφημερί3α της 1ης Σεπτεμβρίου 1989) περιορίζει 
τους ορίζοντες άλλων πολυτεχνικών και πανεπιστημιακών κλάδων και πιθανώς 

προκαθορίζει την εκλογή -ένα απλό παράδειγμα που εμφαίνεται και στο Σχέδιο 

Υπηρεσίας για τη θέση αυτή είναι πως στα καθήκοντα και στις ευθύνες 

περιλαμβάνεται και η μέτρηση ή η 3ιερεόνηση προβλημάτων ηχορύπανσης, θέματα 
για τα οποία ούτε ο χημικός ούτε κι ο χημικός μηχανικός είναι οι πιο αρμόδιοι για 

τέτοιου είδους παρακολουθήσεις- καλείται το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει 

το Σώμα: 

1. Πώς 3ιασφαλίζεται η 3υνατ6τητα υποβολής αίτησης από μέρους άλλων 
πολυτεχνικών ή πανεπιστημιακών συναφών κλάδων θετικών επιστημών, όπως π.χ. 

φυσικών, μηχανολόγων, βιολόγων, κτλ., για την πιο πάνω θέση; Και 11. Αν 
αποσκοπεί στην αναθεώρηση της πιο πάνω απόφασης και την επαναπροκήρυξη 

της θέσης.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 331 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφ~ρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 14 Νοεμβρίοu 1989. 

((Επειδή σε αριθμό εκτοπισθέντων -που δεν υπερβαίνει τους πενήντα- οι 

αρμόδιες αρχές αρνούνται να επιχορηγήσουν την ανέγερση δεύτερου υπνοδωματίου 

σε κρατικές κατοικίες σε οικισμούς αυτοστέγασης, με το δικαιολογητικό πως οι 

γονείς τους διαμένουν σε κρατική κατοικία με αριθμό δωματίων πέραν των 



825 

αναγκών τους, καλείται το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν 

στοχοθετεί να προβεί σε αναθεώρηση της διαδικασίας, μιας και ήδη: 

1. Οι εκτοπισθέντες αυτοί επιχορηγήθηκαν για να προχωρήσουν σ' αυτο

στέγαση. Και 

2. Οι νεοστεγαζόμενοι εκτοπισθέντες επιχορηγούνται για την ανέγερση 

κατοικ(ας με δύο υπνοδωμάτια, πέρα και πρόσθετα από τις πιο πάνω διατάξεις, 

έστω δηλαδή κι αν οι γονείς τους κατέχουν κρατική κατοικία μεγαλύτερη απ / ό,τι 
χρειάζονται.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 330 ποu uποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βοuλεuτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu στις 14 Νοεμ
βρlοu 1989. 

Σχολιάζεται από κατοίκους των περιοχών στις οποίες εκτελούνται οδικά 

έργα από το Τμήμα Δημόσιων Έργων ότι τα χαλίκια που χρησιμοποιούνται για 

την κατασκευή της ασφάλτου, αντί να μεταφέρονται από τον προμηθευτή 

απευθείας στο χώρο στον οποίο θα χρησιμοποιηθούν, στοιβάζονται μερικά 

χιλιόμετρα μακριά { 'Ομο3ος, Βουνί, Κυπερούντα). 

Με αυτή την τακτική πρέπει τα χαλίκια να ξαναφορτώνονται και να 

μεταφέρονται στον τόπο όπου θα χρησιμοποιηθούν με επιπρόσθετη δαπάνη που 

βαρύνει το Τμήμα Δημόσιων Έργων και συνεπώς αυξάνεται το συνολικό κόστος 

του έργου. 

Παρακαλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή:-

1) Ποιος λόγος επιβάλλει τη συγκέντρωση και το στοίβαγμα των υλικών 

μακριά από τον τόπο εργασίας, αφού ευθύνη του προμηθευτή των υλικών είναι η 

παράδοσή τους στον τόπο εργασίας; 

2) Ποιο είναι το μέγεθος της επιπρόσθετης δαπάνης που προκύπτει rl'πό το 
ξαναφόρτωμα και τη μεταφορά των υλικών από το χώρο αποθήκευσης στον τόπο 
στον οποίο θα χρησιμοποιηθούν;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 329 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Νοεμβρίοu 1989. 

«Αίθουσα πολλαπλής χρήσης ζητά το Γυμνάσιο Ακακίου {με την πλούσια 

πνευματική, πολιτιστική, αθλητική κι εκδqτtκή κίνηση και άλλες δραστηριότητες), 

όπως μας ανέφερε στις 11.11.89 ο κοινοτάρχης κ. Γιάννης Χατζηγιάννης και 

άλλοι κάτοικοι, κατά την επίσκεψή μας στην κοινότητα. 

Πώς αντικρίζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 328 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοό στις 14 Νοεμβρίοu 1989. 

«Επειδή μόνο με δραστικά μέτρα, όπως είναι: 

1. Η ουσιαστική μείωση του πληρωτέου φόρου εισοδήματος των προσφύγων 
που είχαν τη μόνιμη κατοικία τους στα κατεχόμενα -π.χ. κατά 30% για τους 
έχοντες ετήσιο εισό3ημα μέχρι 4,000 λίρες, κατά 20% για όσους έχουν από 4,000 
- 5,000 λίρες, κατά 15% από 5,000 -6,000 λίρες και κατά 10% από 6 - 12,000 
λίρες- τόσο στην περίπτωσή του ή της συζύγου. 

2. Η σύσταση ειδικού ταμείου -με εφάπαξ ή κατά τακτά χρονικά διαστήματα 
κρατική επιχορήγησή του, καθώς και με ενίσχυσή του από καθορισθησόμενες 

ποσοστιαίες μονά3ες από τη φορολογία της υπεραξίας της ακίνητης περιουσίας 

στις ελεύθερες περιοχές- για μόρφωση (ιδιαίτερα σε πανεπιστήμια του εξωτε

ρικού) των παιδιών των προσφύγων ή/και για άλλους παρεμφερείς σκοπούς και 
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3. Η πλήρης κατάργηση της οροφής στην παροχή βοήθειας για ανέγερση 
χατοιχlας στα νέα ζευγάρια προσφύγων, όπως ακριβώς έγινε και στην περίπτωση 

των οργανικών προσφυγικών οικογενειών -και ιδιαίτερα (μέχρι την εν προκειμένω 

λήψη σχετικής οριστικής απόφασης) με την άμεση κατάργηση της οροφής για τα 

θεωρούμενα νέα ζευγάρια κυβερνητικών υπαλλήλων (που παντρεύτηκαν μετά την 

31η Δεκεμβρίου 1975 κι ήταν υπάλληλοι στη Δ.ϊ'. προ της εισβολής), ενέργεια 
που άλλωστε μικρό αριθμό προσφυγικών ζευγαριών θα εξυπηρετήσει, ενώ εξάλλου 

εlναι τάξη φθ(νουσα 1 μπορούμε να οδηγηθούμε στη διακαώς επιθυμούμενη και 
δίκαιη αρχή της (σης κατανομής βαρών μεταξύ προσφύγων και μη, παραχαλε(ται 

το αρμόδιο lποuργε(ο να ενημερώσει το Σώμα αν και πώς στοχοθετε( να 

αντιμετωπ(σει τις πιο πάνω εισηγήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 327 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητρίου στις 11 Νοεμβρίου 1989. 
«Παρακαλούμε την κυβέρνηση να μας πληροφορήσει πόσο την ανησυχεί το 

κλlμα δυσαρέσκειας που έχει δημιουργηθεί στις αραβικές χώρες, και που έχει 
μάλιστα πάρει τέτοιες πολιτικές διαστάσεις, ώστε να υποχρεώσει τους 'Αραβες 
Πρέσβεις να χάνουν συντονισμένο διάβημα προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας .. 

Αντιλαμβάνεται η κυβέρνηση ότι μια επιδείνωση των σχέσεών μας με τον 

αραβικό κόσμο θα έχει καταστροφικές συνέπειες για το πολιτικό και οικονομικό 

μέλλον της Κύπρου; 

Και αν αυτά γίνονται αισθητά, ποια μέτρα προτίθεται να πάρει για την 

επανόρθωση του τρωθέντος κλ!ματος φιλίας μεταξύ Κύπρου και αραβικών 

κυβερνήσεων που τόσο έχουμε ανάγκη για την επιβίωση του λαού και του τόπου;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 326 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11 Νοεμβρίου 1989. 

«Επειδή την ανάγκη γι' ανέγερση σύγχρονων κτιριακών εγκαταστάσεων για 

το Κυβερνητικό Τυπογραφείο -που περίπου ετοιμόρροπο, ως είναι, στάζει με τις 

πρώτες βροχές (χι οι τελευταίες το μετέτρεψαν σε λίμνη) ενώ τα παμπάλαια 

ξύλινά του δ&.πεδα μετατράπηκαν σ 'εστίες ποντικιών, οι ανθυγιεινές συνθήκες 

στέγασης για τους εργοδοτούμενους σ 'αυτό χαθεχρονιχά χειροτερεύουν χι η 

συμπίεση του χώρου έφτασε σ 'επίπεδα αδιανόητα, μ 'αποτέλεσμα να μετα

τρέπονται εργασιακοί χώροι σ' αποθηκευτικούς -επιτάσσουν εξόφθαλμοι παρά

γοντες, όπως η διαρκώς στοχοθετούμενη και διακαώς επιζητούμενη από διεύθυνση 

και προσωπικό αύξηση της παραγωγικότητας, οι ανθρώπινες συνθήκες εργοδό

τησης χ.ά, παρακαλείται το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πού 

βρlσχεται το όλο θέμα, μιας χι έχει υποδειχθεί ο σχετικός χώρος και παραμένει 

-αν σωστά πληροφορούμαστε- να τεθεί σε κίνηση η όλη διαδικασία απαλλο
τρίωσης.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 325 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 9 Νοεμβρίου 1989. 

«0 δρόμος Αγίου Θεράποντα-Αγίου Αμβροσίου είναι σε πολό κακή κατά
σταση, γιατί, μεταξύ άλλων, μετά την τοποθέτηση σωλήνων από το Τμήμα 

13άτων καμιά επι3ιόρθωση 3εν έγινε μέχρι σήμερα. 

Καλείται το αρμόδιο ϊ'πουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμ

ματίζεται η επι3ιόρθωση του πιο πάvω 3ρόμου.>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 324 που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 9 Νοεμ
βρίου 1989. 
«Στο παρελθόν δόθηκαν υποσχέσεις στην κοινότητα Αγίου Θεράποντα για τη 

δημιουργία ιατρείου. Για το σκοπό αυτό υποδείχθηκε και συγκεκριμένος χώρος 

που εγκρίθηκε και επι3ιορθώθηκε. Μέχρι σήμερα 3εν υλοποιήθηκε η υπόσχεση. 

Ερωτάται το αρμόδιο lποuργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τί προγραμματίζεται 

να γίνει για την επίλυση του προβλήματος.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 323 που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 9 Νοεμ
βρίου 1989. 

«0 δρόμος Αγίου Θεράποντα - 'Αλασσας βρίσκεται σε κακή κατάσταση. 

Ερωτιiται το αρμό3ιο !πουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμ

ματίζεται η ασφαλτόστρωσή του.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 322 που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 9 Νοεμ
βρίου 1989. 

«0 νέος δρόμος Λεμεσού-Λόφου μέσω Φράκτη σχεδιάστηκε και χαράχτηκε να 
κατασκευαστεί με πλάτος 35 πόδια. Υπάρχουν πληροφορίες ότι γίνονται προσπά
θειες για μείωση του πλάτους σε 24 πόδια. 

Ερωτάται το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Κατά πόσο ο δρόμος θα κατασκευαστεί με πλάτος 35 πόδια ως 
αρχικά σχεδιάστηκε. 

(β) Δε3ομένου ότι βρίσκεται σε αθλιότατη κατιiσταση πότε προγραμμα-

τίζεται η έναρξη και αποπεράτωση της ασφαλτόστρωσής του;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 321 που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 9 Νοεμ
βρίου 1989. 
«Το Δημοτικό Σχολείο της Λόφου θεωρείται αξιόλογο αρχιτεκτονικό μνη

μείο. Υπάρχει σχετικf~ απόφαση όπως καταβληθεί από το Ταμείο 'σχολικά' 

Λόφου-Ύψωνα το ποσό των ΛΚ4000.- για επιδιόρθωση της στέγης μόνο. Οι 

κάτοικοι ζήτησαν να επιδιορθωθεί εξ' ολοκλήρου. 

Ερωτιiται το αρμό3ιο Ύ'πουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τι προγραμμα

τίζεται να γίνει για το πιο πάνω σχολείο που μπορεί να χρησιμοποιηθεί σαν 

μουσείο Λαϊκf~ς Τέχνης ή για άλλους πολιτιστικούς σκοπούς.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 320 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
«Παρά το ότι η κοινότητα Δρομολαξιάς ζητά τη δημιουργία κατασκηνωτικού 

χώρου και τουριστικού περιπτέρου στην παραθαλάσσια περιοχή Μενεού, μέχρι 

στιγμής η κυβέρνηση δεν ανταποκρίθηκε θετικά στο αίτημα. Γι' αυτό καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πού βρίσκεται το όλο θέμα και πώς 

το αντιμετωπίζει η κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 319 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιιiδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
«Στο Β' Δημοτικό Σχολείο Δρομολαξιιiς λόγω των βροχών έχει προκληθεί 

βαθιά διάβρωση στο αυλάκι της περίφραξης και, εάν δε γίνει έγκαιρα η 
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επιδιόρθωση του} τότε οι επόμενες βροχές θα προκαλέσουν επέκταση της 

δι&βρωσης και μεγαλύτερη ζημιιi στην περίφραl;η. Γι' αυτό επείγει η επιδιόρθωσή 

του, που υπολογίζεται ότι θα στοιχίσει περίπου Λ.Κ. 3,500.-

Επίσης, παρά το ότι υπάρχει σχετική απόφαση, χαθυστερε( για καιρό η 

τοποθέτηση αλεl;ικέραυνου στο Β' Δημοτικό Σχολείο Δρομολαl;ι&ς. 

Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή εάν και πότε θα 

γίνει η πιο πάνω επιδιόρθωση, ώστε να προληφθούν περαιτέρω ζημιές, και πότε 

θα τοποθετηθεί το αλεξικέραυνο.)) 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 318 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφiρειοις Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιciδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
«Οι τοπικές αρχές Δρομολαξιάς διαφωνούν με το διαχωρισμό νέων οικοπέδων 

στην κτηνοτροφική περιοχ-Jι, όπου ήδη υπάρχουν ενενήντα κτηνοτροφικές μάντρες 

και δεκαπέντε αδιάθετα οικόπεδα, επειδή δεν υπάρχει επαρκής κληρος για να 

δοθει Για το λόγο αυτό το Συμβούλιο Βελτιώσεως Δρομολαξιάς έχει ζητήσει την 

πραγματοποίηση κοινής σύσκεψης με την κυβέρνηση και τους κτηνοτρόφους, ώστε 

να μελετηθεί το θέμα. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός Εσωτερικών εάν και γιατί προγραμματίζεται 

ο διαχωρισμός νέων οικοπέδων στην κτηνοτροφική περιοχή Δρομολαξιάς και γιατί 

δεν πραγματοποιείται η κοινή σύσκεψη που εισηγείται το Συμβούλιο Βελτιώσεως 

Δρομολαl;ι&ς.» 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 317 που υποβλήθηκε οιπ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειοις Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιciδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
ιιΣτη Δρομολαl;ιιi λόγω αύl;ησης του αριθμού των μαθητών επιβ&λλεται η 

ανέγερση δύο νέων αιθουσών νηπιαγωγείου που θα ικανοποιήσουν τις ανάγκες των 

προσφύγων. 

Ο χώρος υποδείχθηκε από την τοπική αρχή και εγκρίθηκε από την πολεοδο

μία. ωστόσο εκκρεμεί για καιρό η τελική έγκριση της Υπηρεσίας Διαχείρισης 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 

Καλείται ο Υπουργός Εσωτερικών να ενημερώσει τη Βουλη πού βρίσκεται το 

θέμα της ανέγερσης δύο νέων αιθουσών νηπιαγωγείου στη Δρομολαξιά και πότε 

θα αρχίσει η ανέγερσή τους.>> 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 316 που υποβλήθηκε οιπ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιciδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
«Καλείται ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων να ενημερώσει τη 

Βουλη αν υπάρχει δυνατότητα να ικανοποιηθεί το αίτημα των τοπικών αρχών 

Δρομολαl;ιιiς να παραχωρηθεί νερό από το Ν 6τιο Αγωγό για τα κτήματα της 

περιοχής Δρομολαξιάς, λόγω των μεγάλων αναγκών των φθαρτοκαλλιεργητών και 

των κτηνοτρόφων της περιοχής.>> 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 315 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιciδη στις 9 Νοεμβρίου 1989. 
«Οι αυτόχθονες και οι πρόσφυγες κάτοικοι της Δρομολαξιάς διαμαρτύρονται 

έντονα, επειδή καθυστερεί η εγκατάσταση τηλεφώνων στο χωριό τους. Υπάρχουν 

μιiλιστα περιπτώσεις όπου η σχετική αίτηση υποβλήθηκε στην Αρχή Τηλεπι

κοινωνιών Κύπρου πριν από επτά χρόνια. 

Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλη πού οφείλεται αυτή 

η καθυστέρηση.» 
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Εpώτηση με αp. ΕΔ' 314 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτpη Ηλιάδη στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
«Το Μιfη του 1989, λ&γω επιδημίας ευλογιιiς, ψόφησαν 150-200 αιγο

πρόβατα στη Δρομολαξιά, αλλά παρά τις υποσχέσεις των αρμοδίων, μέχρι σήμερα 

οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν αποζημιωθεί. Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να 

ενημερώσει τη Βουλή γιατί καθυστερεί η αποζημίωση των πληγέντων κτηνο

τρόφων Δρομολαξιάς.>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 313 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
((Μέσα στην κοινότητα Δpομολαξιάς υπάρχουν αρκετές ετοιμόρροπες τουρχο

χυπριαχές κατοικίες και αρκετά οικόπεδα, γι' αυτό και ερωτάται ο αρμόδιος 

Υπουργός γιατί δεν παραχωρούνται στους πρόσφυγες για να στεγαστούν, δεδο

μένου ότι υπάρχει η αναγκαία υποδομfι (δρόμοι, νερό, ηλεκτρισμός κτλ.), ώστε να 

αναπτυχθεί μ 'αυτό τόν τρόπο η κοινότητα Δρομολαξιάς.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 312 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτpη Ηλιάδη στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
«Επειδή η δημιουργία βιοτεχνικής ζώνης στη Δρομολαξιά καθυστερεί, καλεί

ται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πού βρίσκεται το όλο θέμα και 

πότε προγραμματίζεται να αρχίσει και να τελειώσει το έργο.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 311 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφ~pειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
«Καλε(ται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 

να ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα της κοινότητας Αρχιμανδρίτας για βελτίωση 
της τηλεοπτικής λήψης.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 310 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
ι<Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιο χρονο

διιiγραμμα υπιfρχει για την κατασκευή του δρόμου Αρχιμανδρίτας-Δοράς

Πλατρών.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 309 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
«Η κοινότητα Αρχιμανδρίτας ζητά την κατασκευή ενός μικρού αρδευτικού 

έργου. Ποια η σχετική απάντηση του αρμόδιου Υπουργείου;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 308 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 
«Πρόσφατα διενεργήθηκαν δυο επιτυχείς διατρήσεις στην Αρχιμανδρίτα. μια 

στην τοποθεσία 'Πάμπελα' και μια μέσα στο χωριό. Εγείρεται συναφώς αίτημα 
διάθεσης του νερού της μιας από τις δυο διατρήσεις για τις ανάγκες των 

κτηνοτρόφων. Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 307 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 9 Νοεμβpίοu 1989. 

ιιΗ κοινότητα Αρχιμανδρίτας εγείρει αίτημα βελτίωσης του δρόμου Μαμω

νιών-Αρχιμανδρίτας. Ποια η σχετικfι θέση του αρμόδιου Υπουργείου;» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εξωτερικών κ. 
Γεώργιοu Ιακώβοu στην ερώτηση ΕΔ '210, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

ΣτuλιαvοU. 

((Το Υπουργείο Εξωτερικών της Δημοκρατίας μέσω των Διπλωματικών μας 

Αποστολών στο Κάιρο, την Αθήνα χαι Λονδίνο, καταβάλλει εδώ και δύο χρόνια 

προσπάθειες να πείσει τους κληρονόμους του τάφου Γαβριηλίδη -όπου είναι 

θαμμένος ο μαχαρ(της Ν. Νιχολα'ίδης- να δώσουν την έγκρισή τους για άνοιγμα 

του τάφου και ανακομιδή των οστών του, όταν τούτα ανεuρεθούν. 

Από τις τρεις αδελφές, κληρονόμους του τάφου που βρίσκονται εν ζωή, οι δύο 

που βρίσκονται στην Αθήνα έχουν δεχθεί να υπογράψουν ότι δέχονται άνοιγμα του 

τάφου, εφόσον τούτο δεχθεί και η τρίτη αδελφή που ζει μόνιμα στο Λονδίνο. Η χα 

Χρ. Σταύρου που ζει μόνιμα στο Λονδίνο δυστυχώς αρνείται, γιατ( μετά το 

θάνατο του Ν. Νικολα'r:δη έχουν ταφεί αρκετοί από την οικογένεια Γαβριηλίδη και 

δεν το βρίσκει 'λογικό να ανοιχτεί ο τάφος και ν' ανακατώσουν να βρουν τα 

οστά'. 

Η Διεύθυνση Αποδήμων έχει προσπαθήσει να εξασφαλίσει την απ' ευθείας 

έγκριση του Πατριαρχείου Αλεξανδρείας για άνοιγμα του τάφου, ο Πατριαρχικός 

όμως Επίτροπος στο Κάιρο, που τυγχάνει να είναι Κύπριος, παρόλο ότι εκδήλωσε 

την επιθυμία να βοηθήσει όσο μπορεί, αδυνατεί να δώσει την έγκριση, γιατί μια 

τέτοια ενέργεια, χωρίς την έγκριση των κληρονόμων Γαβριηλίδη, θα προκαλέσει 
δυσάρεστες αντιδράσεις.)) 

Απάντηση ·ημερομηνίας 9 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ '183, 
ημερομηνίας 6 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Το όλο θέμα βρίσκεται στο τελικό στάδιο ρυθμίσεώς του. Ήδη, κατόπιν 

συζητήσεως με τις ενδιαφερόμενες οργανώσεις αναπήρων έχει συμφωνηθεί οργανό

γραμμα για την Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων, η σύσταση της οποίας ανα

μένεται να πραγματοποιηθεί πριν από το τέλος αυτού του χρόνου.JJ 

Απάντηση ημερομηνίας 1η Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στην Ερώτηση ΕΔ' 169 ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίοu 
1989 τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη 
Ηλιάδη. 

<(Όπως είναι γνωστό η δαπάνη για την επιδότηση των μεταφορικών των 

μαθητών έχει ξεπεράσει τα τελευταία χρόνια το ένα εκατομμύριο λίρες το χρόνο. 

Το Υπουργείο Παι3είας έχοντας υπόψη ότι ένας αριθμός από τους μέχρι 

σήμερα ωφελούμενους μαθητές δεν έχει ανάγκη της βοήθειας αυτής, μελετά, σε 

συνεργασία με &.λλα αρμ63ια Υπουργεία την εφαρμογή νέου σχε3ίου επι3ότησης 

των μαθητικών κομίστρων, με στόχο την εξοικονόμηση μέρους της σχετικής 
δαπάνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Οκτωβρίοu 1989 ·τοu Υποuργοu Υγείας κ. 

Πανίκοu Παπαγεωργίοu στην Ερώτηση ΕΔ' 166 ημερομηνίας 28 
Σεπτεμβρίοu 1989 τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανοu. 

(<Σχετικά με τα επιδόματα σε χανσενικούς σας πληροφορώ ότι έχει εγκριθεί 

αύξηση αυτών των επιδομάτων κατά τέσσερα τοις εκατό από 1.1.1990.)) 
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Απciντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τciκη Χριστοφ(δη στην ερώτηση ΕΔ '161, 
ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέ
ρειας Δεuκωσίας κ. Πiτροu Στuλιανοu. 

«0 περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως Νόμος, 8υνάμει του οποίου ο 
Υπουργός Εργασίας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων εχ0ί8ει το περί Θερινής Μετα

μεσημβpινής Αναπαύσεως Διάταγμα για τη θεpινή πεpίοSο, SηλαSή για την 

περίοΟο από 1 η Μαϊου - 30 Σεπτεμβρίου, είναι συν8εδεμένος με τον περί Βοηθών 
Καταστημάτων Νόμο, που καθορίζει ως θερινούς μήνες τους Μάιο - Σεπτέμβριο 1 
κατά τους οποίους τα καταστήματα κλείνουν στις 7 μ.μ., δηλαδή 1 1/2 ώρα πιο 
αργά από τους χειμερινούς μήνες, κατά τους οποίους τα καταστήματα κλεLνουν 

στις 5.30 μ.μ. Η επιπλέον 1 112 ώpα αντισταθμίζεται με την εφαpμογή της 
μεταμεσημβpινής ανάπαυσης. 

ΟποιαSήποτε Sιαφοpοποίηση στην ημεpομηνlα λήξης της μεταμεσημβpινής 

ανάπαυσης προUποθέτεt και την αντίστοιχη τροποποίησή του περί Βοηθών 

Καταστημάτων Νόμου, ώστε από την ημεpομηvία λήξης της μεταμεσημβpινής 

ανάπαυσης μέχpι τις 30 Σεπτεμβpίου τα καταστήματα να κλείνουν στις 5.30 μ.μ. 
αντί στις 7 μ.μ. 

Η περίοδος ισχύος της θερινής ώρας εξαρτάται άμεσα από τις ημερομην(ες 

των τελευταίων Σαββατοκύριακων των μηνών Μαρτίου και Σεπτεμβρ!ου και για 

το λόγο αυτό η Sιάpκεια της θεpινής ώpας Sεν έχει σταθεpές ημεpομηvίες έναpξης 

και λήξης. 

Εν πάση πεpιπτώσει, η χpοvική Sιαφοpά μεταξό της λήξης της θεpινής ώpας 

και της λήξης της μεταμεσημβpιvής ανάπαυσης κυμαίνεται μεταξό 0-6 ημεpών, 
χρονικό διάστημα για το οποίο το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων φpονεί ότι Sε Sημιουpγεί οποιαSήποτε σοβαpιί πpοβλήματα στους εpγοSο

τ?ιυμένους. 

Ανεξάρτητα από τα ανωτέρω 1 το Υπουργείο ·Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων θα εξετάσει το θέμα1 που ήδη βρ!σκεται σε εξέλιξη, μέσα στα 

πλαίσια της αναθεώρησης του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων.» 

Απciντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. 

Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ'158, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu 

ΣτυλιαvοU. 

«Οι Κανονισμοί Λειτουργίας των Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης του 1985 
,....,·προβλέπουν πως 'ο μαθητής φορεί καθημερινά στο σχολείο την εγκεκριμένη στολή 

και αποφεύγει καθετί το υπερβολικό στην εμφάνισή του'. 

Το Υπουργείο Παιδείας δεν εγκρίνει και προπάντων δεν καλλιεργεί τέτοιες 

τάσεις επίδειξης που παρατηροόνται μεταξό μαθητών με τη χρήση πανάκριβων 

ειδών ένδυσης και υπόδησης, εξωτερικής κυρίως προέλευσης. 

Για την εφαρμογή του σχετικού Κανονισμοό, το Υπουργείο Παιδείας κάνει 

καθετί το δυνατό, γιατί πιστεύει στις θετικές επιπτώσεις του θεσμού της στολής 

στα σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης. Είναι γνωστό πως μέρος του χρόνου και των 

διοικητικών καθηκόντων των Διευθυντών και των Βοηθών Διευθυντών των 

σχολείων αφιερώνεται στον έλεγχο της στολής, με στόχο οι μcίθητές να φορούν την 
εγκεκριμένη στολή και να αποφεύγουν καθετί το εξεζητημένο στην εμφάνισή τους, 

Για την επιτυχή εφαρμογή του Κανονισμού προφανώς είναι αναγκαία και η 

συνεργασία των γονιών. 
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Όσον αφορά τη Δημοτική Εκπαίδευση, δεν υπάρχουν Κανονισμοί που να 

καθιερώνουν ομοιόμορφη μαθητικfι στολή, αλλά ακολουθείται μια ευέλικτη τακτι

κή. Σuνήθω~ οι Διευθυντές των Σχολείων σε συνεννόηση με τους γονείς επιτρέπουν 
στα παιδιά να φορούν ό,τι θέλουν, φτάνει να είναι ευπρεπή και ν' αποφεύγουν την 

επίδειξη. Για τις επίσημες εκδηλώσεις και δραστηριότητες του σχολείου είναι 

καθιερωμένο όλα τα παιδιά να φορούν 'στολή' {συνήθως μπλε φούστα - άσπρη 

μπλούζα οι μαθή-iριες και γκρίζο παντελόνι - άσπρο πουκάμισο οι μαθητές).» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εμπορίοu κοιι 
Βιομηχοινίοις κ. Τάκη Νέμιτσοι στην ερώτηση ΕΔ' 142, ημερομηνίας 20 
Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Αuγερι νοu Ποιποιρέ. 

«(α) Σύμφωνα με εκτιμήσεις η ολική φετινή παραγωγή λεμονιών υπολογί

ζεται σε 35,000 τόνους περίπου. Από αυτά αναμένεται ότι 22,000 
περίπου θα εξαχθούν, 8,000 περίπου θα απορροφηθούν από τις 

βιομηχανίες και η υπόλοιπη ποσότητα θα καταναλωθεί επιτοπίως. 

Μέχρι τις 29.10.89 εξήχθηκε ποσότητα 3,937 τόνων λεμονιών, σε 

σύγκριση με 2,613 και 1,542 τόνους που εξήχθηκαν κατά τις αντί
στοιχες περιόδους των προηγούμενων δύο χρόνων. Αντιλαμβανόμαστε 

ότι η παραγωγή της περιοχής Γερμασόγειας που υπολογίζεται σε 

2,200-2,300 τόνους έχει ήδη προαγορασθεί από εξαγωγείς, 

(β) αν θα αντιμετωπισθούν φέτος προβλήματα διάθεσης των λεμονιών ή 

και πλεονάσματα, θα εξαρτηθεί βασικά από τις εξαγωγές μας και από 

την κατάσταση που θα επικρατήσει στις αγορές του εξωτεριΚού, που 

δεν μπορεί να προβλεφθεί με ακρίβεια, διότι η διεθνής γεωργική 

παραγωγή εξαρτc!.ται σε μεγc!.λο βαθμό από τις καιρικές συνθήκες. Το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας προωθεί τις εξαγωγές λεμονιών 

με βάση έρευνες των αγορών και &.λλα στοιχεία, ενώ παράλληλα 

προβαίνει σε διαφημίσεις και άλλες συναφείς ενέργειες, 

(γ) η πληρωμή τιμών ασφc!.λειας δε μελετc!.ται από την κυβέρνηση αλλc!. 

ούτε και αποτελεί μακροπρόθεσμη λύση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Γεωργίας κοιι 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 112, ημερο
μηνίας 7 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 

Δεuκωσίοις κ. Πέτροu Στuλιοινοu. 

«Οι εκτιμήσεις των ζημιών που προκλήθηκαν από χαλc!.ζι στα φυλλοβόλα 

δένδρα της περιοχής Μαραθ&.σας το Μά·ίο και Ιούνιο του 1989, έχουν συμπληρω
θεί. 

Ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφc!.λισης υπολογίζει ότι οι αποζημιώσεις θα 

καταβληθούν προς τους δικαιούχους, μέσα στην περίοδο που προβλέπουν οι 

σχετικοί Κανονισμοί, δηλαδή μέσα σε 75 μέρες από τη συμπλήρωση της 

συγκομιδής των φρούτων, και, συγκεκριμένα, περί το τέλος του Νιόβρη 1989.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εμπορίοu κοιι 
Βιομηχοινίοις κ. Τάκη Νέμιτσοι ιπην Ερώτηση ΕΔ' 109 ημερομηνίας 6 
Σεπτεμβρίοu 1989 τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίοις κ. 
Πέτpοu ΣτuλιαvοU. 

«Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου ήταν και εξακολουθεί να εlναι πρόθυμη να 

προβε! σε εκπόνηση της αναγκαίας τεχνοοικονομικής μελέτης και προτείνει τους 
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όρους με βάση τους οποίους να γίνει η ηλεκτρο3ότηση, εφόσον εκ3ηλωθεί 

συγκεκριμένο ενδιαφέρον από τους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες των υποστατικών.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην Ερώτηση ΕΔ' 84 ημερομηνίας 
24 Αuγοuστοu 1989 τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεμεσοu κ. 
'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

((Συνεργείο του Τμήματος Δημοσίων Έργων έχει ή'δη κατασκευάσει νέο 

τοίχο αντιστήριξης για προστασία του 'δρόμου σε αντικατάσταση του τοίχου που 

uπεχώρησε χι έτσι το προβληματικό σημείο του δρόμου πλησίον της Τρικουχκιάς 

έχει αποχατασταθε(.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίοu 1989 τοu Yπoupγou Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην Ερώτηση ΕΔ' 78 ημερομηνίας 16 Αuγοuστοu 1989 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Η δημιουργία χώρων στάθμευσης αποτελεί αρμοδιότητα των Δήμων. Στην 

περίπτωση της Λευκωσίας το όλο θέμα βρίσκεται υπό συνεχή μελέτη από το 

Δημοτικό Συμβούλιο και προωθείται μέσα στα πλαίσια του Ενιαίου Ρυθμιστικού 

Σχεδίου για την πρωτεύουσα, το οποίο ετοιμάστηκε σε συνεργασία με την 

κυβέρνηση. Ορισμένοι χώροι στάθμευσης έχουν ή3η 3ημιουργηθεί, προγραμματί

ζονται όμως και άλλοι, σε συνδυασμό πάντοτε με τα μέτρα κυκλοφοριακής 

διαχεlρισης και την προσπάθεια για προστασία και διατήρηση του αρχιτεκτονικού 
και πολεοδομικού χαραχτήρα του ιστορικού κέντρου της πόλης. Η δημιουργία 

τέτοιων χώρων στις περιοχές που αναφέρονται στην Ερώτηση εξετάζεται σε 

συσχετισμό με το έργο της πεζοδρομοπο(ησης της εμπορικής περιοχής μεταξύ και 

γόρω από τις ο3ούς Λή3ρας, Ονασαγόρου και Φανερωμένης και θα προωθηθεί 

περαιτέρω μετά την ολοκλήρωση των ερευνών και επαφών που διεξάγει ο Δήμος 

με τους ενδιαφερομένους (οργανώσεις, καταστηματάρχες, κλπ) με στόχο τον 

εντοπισμό και την επίλυση των προβλημάτών που θα ανακύψουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ '58, ημερο
μηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήpοu. 

({Ο δρόμος Σταυρού της Ψ ώχας-Λuσού, που είναι δασικός δρόμος, συντηρεί

ται και βελτιώνεται από το Τμήμα Δασών του lπουργειου Γεωργ(ας και 

Φυσικών Πόρων, για να εξυπηρετει τους βασικούς σκοπούς για τους οπο(ους 

κατασκευάστηκε, δηλαδή τη διαχείριση και την προστασ(α του δάσους. Σε ότι 

αφορά το θέμα της ασφαλτόστρωσης του δρόμου, τούτο ανάγεται στην αρμο

διότητα του 1 πουργείου Συγκοινωνιών και Έργων το οποίο, όπως σας έχω ήδη 
πληροφορ>\σει, 3εν προγραμματ(ζει βελτίωσή του.ι> 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη, στην ερώτηση ΕΔ '55, ημερο
μηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομ·~ροu. 

«Η κατασκευή φράγματος στην τοποθεσlα <<Αγυιά}) θα εξαρτηθει από τα 

αποτελέσματα των τεχνο-οικονομικών και των περιβαλλοντικών μελετών που 

βρίσκονται σε πολύ προκαταρκτικό στάδιο. Η άρδευση γης της Χούλοu από το 

προτεινόμενο φράγμα εξετάζεται στα πλαίσια των πιο πάνω μελετών.>' 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ '54, ημερο
μηνίας 3 Αυγούστου 1989, τοu Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

((Το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων, που είναι και το αρμόδιο για την 

καταβολή της αποζημίωσης για σταφίδα που έπαθε ζημιές από βροχή ή χαλάζι, 

μας πληροφόρησε ότι όλες οι αποζημιώσεις που οφείλονταν για τις ζημιές του 

1988 έχουν καταβληθεί. 

Πιο συγκεκριμένα αναφέρεται ότι στη Λεμόνα τα δυο άτομα των οποίων η 

σταφ(δα υπέστη ζημιά πήραν ήδη την αποζημ(ωσή τους, ενώ οι δυο κάτοικοι της 

Χοόλου που έχουν επίσης επηρεασθεί έχουν ειδοποιηθεί να προσέλθουν στη 

Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία του χωριού τους, για να παραλάβουν τις 

επιταγές που τους έχουν ήδη σταλεί.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ'44, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

((Η στέγαση των δημόσιων και κοινοτικών νηπιαγωγείων αποτελεί ευθύνη 

των συνδέσμων γονέων. Νηπιαγωγεία στεγάζονται σε ιδιόκτητα οικήματα, σ~ 

οικήματα που ενοικιάζονται ή σε κοινοτικές αίθουσες που παραχωροόνται στους 

συνδέσμους γονέων. Οι σχολικές εφορείες παραχωροόν επίσης α(θουσες σχολικών 

κτιρίων, όταν δεν είναι απαραίτητες για τα παιδιά των δημοτικών σχολείων. 

Στην Τσάδα λειτουργεί ένα τμήμα δημόσιου νηπιαγωγείου το οποίο στεγά

ζεται σε αίθουσα του δημοτικοό σχολείου. Η α(θουσα αυτή δε θα είναι διαθέσιμη 

κατά τη σχολική χρονιά 1990-91, γιατί ο αριθμός των τμημάτων του δημοτικοό 
σχολείου θα αυξηθεί. 

Η κοινότητα ζήτησε την παραχώρηση του αστυνομικοό σταθμοό, για να 

στεγαστεί εκεί το νηπιαγωγείο. Το Υπουργείο Παιδείας δε φέρει ένσταση σ 'αυτή 

τη διευθέτηση, αν το κτίριο διαρρυθμιστεί κατάλληλα, σόμφωνα με τις υποδείξεις 

των τεχνικών υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας. Τα έξοδα επιδιόρθωσης/συν

τήρησης1 όσο και πιθανή καταβολή ενοικίου στο Υπουργείο Εσωτερικών, θα 

αναληφθοόν από τους γονείς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Οκτωβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην Ερώτηση ΕΔ' 42 ημερομηνίας 3 
Αυγούστου 1989 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

«Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ήδη εξασφαλίσει πιστώσεις για την 

κατασκευή όλων των πρόσθετων τοίχων 1 περιφράξεως και οχετών που κατε
γράφησαν και υπεδείχθησαν από την l(οινοτική Αρχή Λετόμπους. 

2. Οι κατασκευαστικές εργασίες υπολογίζεται να αρχίσουν το Νοέμβριο του 
1989 και θα γίνουν από το γραφείο Δημοσίων Έργων Πάφου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 31Οκτωβρίου1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρ. Βενιαμίν στην Ερώτηση ΕΔ' 26 ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Σχετικά με την κτηνοτροφική Ζώνη Δαλιοό σας πληροφqρώ ότι το Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ετοιμάζει πίνακες απαλλοτρίωσης για το οδικό 

δίκτυο της ζώνης οότως ώστε να καταστεί δυνατή η εγγραφή και χάραξη των 
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δρόμων της ζώνης, ακολούθως δε το Luμβούλιο Ηελτιώσεως του χωριού tlα 

προωθήσει το θέμα της υδροδότησης και ηλεκτροδότησής της.>> 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφιfλαιο Δ θα αναβληθεί για ημερομηνία η οποία θα καθοριστεί 

κατόπιν. Υπάρχει εισ-Jιγηση να ορισθούν δυο μέρες ή μια μέρα από το πρωί μέχρι 

το βράδυ ούτως ώστε να ξεκαθαρίσουν τα θέματα ~ου Κεφαλαίου Δ, μέχρι 

πάρακατω βέβαια, οπότε θα μαζευθούν πάλι. 

Γι' αυτό το λόγο δε θα μπούμε απόψε στο Κεφιfλαιο Δ. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 7 
Δεκεμβρίου, στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διιfταζη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί ΠροUπολογισμού Νόμος του 1990. 

2) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείον Αναπτύζεως) Νόμος του 1990. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων) Νόμος του 1990. 

4) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Κοινοτικό 

Στιfδιο) Νήσου-Πέρα Χωρίου του 1989. 

5) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαιδευτικών Δανείων) 

Κανονισμοί του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατιfθεση Νομοσχεδίων και Εγγριfφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: ---------

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: ---------

Οι Βουλευτές του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τιfκης Χατζηδημη

τρίου και Ιάκωβος Κατσουνωτός ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος το 

οποίο προκύπτει από Ερώτηση στην οποία δε δόθηκε ικανοποιητική απάντηση: 

«Τα αιτήματα της οικοκυράς, ιδιαίτερα σε θέματα συνταξιοδότησης, ιατρο

φαρμακευτικής περίθαλψης, κοινοκτημοσύνης στην οικογένεια και δημιουργ(e«; 
εντευκτηρ(ων για την τρ(τη ηλικ!α)>, 

Η εισήγηση εLναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργα
σίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

Ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Θεοδούλου ζητιf εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη παραχώρησης από το κράτος οικονομικής βοήθειας σε όλους τους 

πληγέντες από τον ανεμοστρόβιλο που έπληξε στις 9.11.89 περιοχές της επαρχίας 
Πάφου και είχε σαν επίκεντρό του την κοινότητα Χλώρακας)>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθε( στην αρμόδια Κοινοβουλευ-iική Επιτροπή. 
Η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή είναι η Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Η Επιτροπή Γεωργίας έχει επιληφθεί του θέματος και υπάρχει 
Κεφιfλαιο Δ. 

'Εκθεση στο 

\ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Θεοδ:ούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΊΆΟΊ': 

Κύριε Πρόεδ:ρε, εκτός από τις γεωργικές ζημιές 1 έχουν πληγεί και 60 περίπου 
κατοικίες. Δεν ξέρω αν κάλυψε η Επιτροπή Γεωργίας και τις κατοικίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΊ'ΣΟΣΤΟΜΟΊ': 

Συζητήθηκαν όλα αυτά τα θέματα στην Επιτροπή Γεωργίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αν συζητήθηκαν και υπάρχει Έκθεση, τότε είναι περιττό να το εγγράψουμε, 

κύριε Θεοδ:ούλου. 

Ο Βουλευτής κ. Αυγερινός Παπαρές ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

«Η πολυθεσία στον κρατικό μηχανισμό, στους ημικρατικοός οργανισμούς κτλ, 

και οι επιπτώσεις πάνω στους άνεργους επιστήμονες και στην ανεργία γενι

κότερα». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην αρμόδ:ια Κοινοβουλευτική Επιτρο-

πή. 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή του πtο κάτω θέματος: 

((Ot κίνόυνοι για την Κύπρο απ6 την πώληση γης σε ξένους>>. 

Το θέμα προκύπτει από Ερώτηση στην οπο(α Οε Οόθηκε ικανοποιητική 

απάντηση και η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτρο

πή Εσωτερικών. 

Το θέμα λοιπόν εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών. 

Ο κ. Θεοόούλοu. 

Μ. ΘΕΟΔΟΊ'ΛΟΊ': 

Κύριε Πρόεόρε, όσον αφορά το θέμα ({Η ανάγκη παραχώρησης από το κράτος 

οικονομικής βοήθειας σε όλους τους πληγέντες από τον ανεμοστρόβιλο που έπληξε 

στις 9.11.89 περιοχές της επαρχίας Πάφου και εlχε σαν επίκεντρό του την 

κοινότητα Χλώρακας)), μόλις έχω πληροφορηθεί από τον συνάόελφο κ. Τσιέττη ότι 

στην Επιτροπή Γεωργίας ασχολήθηκαν μόνο με τις γεωργικές ζημιές. Δεν 

ασχολήθηκαν με τις ζημιές που υπέστησαν κάπου 60 κατοικίες στη Χλώρακα και 
παρακαλώ να εξεταστει 

Να παραπεμφθεί αυτό το θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Να εγγραφεί το θέμα και να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 6.25 μ.μ.) 
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Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 
αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λtανδρος 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμ ής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Αvτιπpόσωποι Θpησκεuτικώv Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Έκθεση και Συμπληρωματική Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) Προσωρινές 

Διατάξεις Νόμος του 1989)). Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν πάνω στο 
θέμα (Χρ. Σολωμής, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιάδης, Γλ. Κληρίδης, 

Χρ. Κουρτελλάρης) και αναβολή της συζήτησης για τον προσεχή Ιανουάριο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων {Κυρωτικός) Νόμος 

του 1989)). Οι σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα ( 1 Αρ. 

Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλάρης) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο ({Ο περί Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος 
του 1989)) και για την πρόταση νόμου «0 περί της Προστασίας του Ανταγωνι
σμού, της Ιδρύσεως Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού και Ετέρων 
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Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1986». Οι αγορεύσεις και οι 

σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο Θέμα (Π. Δίγχλης, Προεδρεύων .(Γ. 

Λαδάς), Α. Γαλανός, Χρ. Κουρτελλάρης και Κ. Ερωτοκρίτου) και ψήφιση αυτών 

σε Νόμο. 

4. Έκθεση για τους Κανονισμούς ((Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
των Πρώτων Τμημάτων) Κανονισμοί του 1989». 

(α) Η διεξαχθείσα συζήτηση που ακολούθησε πάνω σε εισήγηση του 

Βουλευτή Α. Ψυλλίδη για τροποποίηση των Κανονισμών [Α. Φάντης, 

Γ. Ομήρου, Γλ. Κληρίδης, Α. Γ_αλανός, Ί'πουργός Παιδείας (Α. 

Φιλίππου) Α. Μαρκίδης, Ε. Ευσταθίου, Α. Ψυλλίδης, Προεδρεύων (Γ. 

Λαδάς) Γ. Σαββίδης, Μ. Παπαπέτρου] και έγκριση αυτής. 

(β) Οι αγορεύσεις χαι η συζήτηση που έγιναν πάνω στους Κανονισμούς (Α. 

Μαρκίδης, Π. Στυλιανού, Γλ. Κληρίδης, Α. Ψυλλίδης και Α. Γαλανός) 

χαι έγκριση αυτών. 

5. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Ταμείων Προνοίας (Τροπο

ποιητιχο() l(ανονισμοί του 1989». Οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο Θέμα (Π. 
Στυλιανού χαι Π. Δίγχλης) χαι έγκριση αυτών. \ 

6. 'Εχθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων\ χ~ι 
Ί'πηρεσιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989». Η σύντομη αναφορά 
που έγινε πάνω σ' αυτούς από τον αξιότιμο Βουλευτή Π. Στυλιανού χαι έγκριση 

αυτών. 

7. Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις Βουλευτών: (Το α(τημα των χατοίχων Καμιναριών για 

κατασκευή δρόμου που να συνδέει το χωριό τους με τον / Αγιο Δημήτριο - Το 

α(τημα των πτυχιούχων του χλά8ου βιολογlας για να 8ιχαιούνται να υποβάλουν 

αlτηση για τη θέση βιομηχανικού υγειονολόγου - Η καθιέρωση ως εχπαι8ευτιχή 
περιφέρεια του Παγχύπριου Γυμνασίου - Η καταβολή μέρους της 8απάνης από 
την κυβέρνηση για επι8ιόρθωση του 8ημοτιχού σχολείου Αχαχίου - Η 8υνατότητα 
υποβολfις αίτησης από μέρους των πτυχιούχων θετικών επιστημών για τη θέση 

Επιθεωρητή Περιβαλλοντικής Ρύπανσης - Η άρνηση των αρμοδίων να επιχορη
γήσουν την ανέγερση 8εύτερου υπνο8ωματ(ου σε οικισμούς αυτοστέγασης - Η 

επιπρόσθετη 8απάνη που βαρύνει το Τμfιμα Δημόσιων Έργων ένεκα του ότι η 

συγκέντρωση των υλικών για την κατασκευή 8ρ.όμων γίνεται μακριά από τον τόπο 

εργασίας - Η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης για το Γυμνάσιο Ακακίου - Η 
μείωση του πληρωτέου φόρου εισο8fιματος των προσφύγων - Η επι8είνωση των 
σχέσεών μας με τον αραβικό κόσμο - Η ανέγερση σύγχρονων κτιριακών εγκατα
στάσεων για το κυβερνητικό τυπογραφείο - Η επι8ιόρθωση του 8ρόμου Αγίου 

Θεράποντα-Αγίου Αμβροσίου - Η δημιουργία ιατρείου στον 'Αγιο Θεράποντα -Η 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίου Θεράποντα-Άλασσας - Η ασφαλτόστρωση 

του 8ρόμου Λεμεσού-Λόφου μέσω του φράχτη - Η επι8ιόρθωση του 8ημοτιχού 
σχολείου Λόφου - Η 8ημιουργ(α χατασχηνωτιχού χώρου και τουριστικού περιπτέ
ρου στην παραθαλάσσια περιοχfι Μενεού - Η επι8ιόρθωση του 8ημοτιχού σχολείου 
Δρομολαξιάς και η τοποθέτηση σ / αυτό αλεξικέραυνου -Η 8ιαφωνία των τοπικών 
αρχών Δρομολαξιάς στο 8ιαχωρισμό νέων οιχοπέ8ων στην χτηνοτροφιχfι περιοχή 

τους - Η ανέγερση 8υο νέων σχολικών αιθουσών για τις ανάγκες του νηπιαγωγε(ου 
Δρομολαξιάς - Το αίτημα των τοπικών αρχών Δρομολαξιάς για παραχώρηση 

νερού από το Νότιο Αγωγό για άρ8ευση ·των χτημάτων τους και για χτηνοτροφι-
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κούς σκοπούς - Η καθυστέρηση εγκατάστασης τηλεφώνων στη Δρομολαξιά - Η 
αποζημίωση των πληγέντων κτηνοτρόφων Δρομολαξιάς - Οι στεγαστικές ανάγκες 

των προσφόγων Δρομολαξιάς - Η δημιουργία βιοτεχνικής ζώνης στη Δρομολαξιά 
-Το αίτημα της κοινότητας Αρχιμανδρίτας για βελτίωση της τηλεοπτικής λήψης 

-Η κατασκευή του Ορόμου Αρχιμαν8ρ(τας-Δοράς-Πλατρών - Η κατασκευή μικρού 
αρ8εuτικού έργου στην Αρχtμαν8ρίτα - Η Οιάθεση νερού για τις ανάγκες των 

κτηνοτρόφων Αρχιμανδρίτας - Η βελτίωση του δρόμου Μαμωνιών-Αρχιμανδρί
τας). 

9. Απαντήσεις Τπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών: {Η μετακομι8ή των 

οστών του Ν. Νικολα'ί8η - Η σύστά.ση Τπηρεσ(ας Μέριμνας για τους Ανάπηρους -
Η επι8ότηση των μεταφορικών κομίστρων των μαθητών - Η αύξηση επι8ομάτων 
στους χανσενικούς - Η αλλαγή ωραρίου των καταστημάτων για ορισμένες μέρες 
κατά τη θερινή περίο8ο - Η καθιέρωση μαθητικών στολών στα γυμνάσια - Τα 
προβλήματα που παρουσιάζονται στη διάθεση της φετινής παραγωγής λεμονιών 

-Η καταβολή αποζημιώσεων στους παραγωγούς φρούτων της περιοχής Μαραθ&.

σας - Η ηλεκτροδότηση της περιοχής Ορκόντα - Η κατασκευή τοίχου αντι

στήριξης πλησίον της Τρικουκκιάς - Η δημιουργία χώρων στάθμευσης στη 

Λευκωσία - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Σταυρού Ψώκας-Λυσού - Η κατα
σκευή φράγματος στην τοποθεσ(α 'Αγυιά' ,... Η· καταβολή αποζημιώσεων στους 

παραγωγούς σταφ(δα_ς χωριών της επαρχίας Π'*φου - Οι στεγαστικές ανάγκες του 

νηπιαγωγε(ου Τσάδας - Η κατασκευή τοιχιμν. αντισ-ι:ήριξης και. γεφυριών στην 

κοινότητα Λετόμπου - Η υδροδότηση και ηλεκτροδότηση της κτηνοτροφικής ζώνης 
Δαλιοό). 

10. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβουλευτι
κές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) ((Τα αιτήματα της οικοκυράς, ιδιαίτερα σε θέματα συνταξιοδότησης, 

ιατροφαρμακευτικής περ(θαλψης, κοινοκτημοσύνης στην οικογένεια και 

δημιουργίας εντευκτηρίων για την τρίτη ηλικία». (Θέμα εγγραφέν από 

τους αξιότιμους Βουλευτές κ. Τ, Χατζηδημητρίου και 1. Κατσουνω

τό). 

(β) «Η ανάγκη παραχώρησης από το κράτος οικονομικής βοήθειας σε 

όλους τους πληγέντες από τον ανεμοστρόβιλο που έπληξε στις 9.11.89 
περιοχές της επαρχίας Πάφου και είχε ως επίκεντρο την κοινότητα 

Χλώρακαςι>. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. 

Μ. Θεοδοόλου, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστεράς). 

(γ) ((Η πολυθεσία στον κρατικό μηχανισμό, στους ημικρατικούς οργανι

σμούς κτλ. και οι επιπτώσεις πάνω στους άνεργους επιστήμονες και 

στην ανεργία γενικότερα». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου 

Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(δ) «Οι κίνδυνοι για την Κόπρο από την πώληση γης σε ξένους». (Θέμα 

εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογpαφε(ο τηζ Κυπpιακής Δημοκpατ(αζ, Λευκωσία. 





Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 7ης Δεκεμβρίου 1989 
(Ώρα έναρξ·~ς: 10.08 π.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ.ΛΑΔΑΣ) 

(Αρ. 10) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής σuνεόρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων, της οποίας μοναδικό θέμα είναι η συζήτηση των προUπολογισμών του 

κράτους. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να όιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτ(α, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: , 
Προχωρούμε στην ~μ~ρήσια διάταξη. Εισηγούμαι όπως η μακροσκελής 

'Εχθεση της Κοινοβουλευτι,ής Επιτροπής Οιχονομιχών και Προϋπολογισμού για 
τους προϋπολογισμούς του .κράτους θεωρηθεί αναγνωσθείσα, για να εξοικονο

μήσουμε χρόνο. 

Υπάρχει ένσταση όπω~ ~ 'Εχθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγ.νωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟ1ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙ~ΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟ.ΜΩΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990η, 
2. «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990η ΚΑΙ 3. «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ _ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 
(ΤΑΜΕ!Ο ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990,, 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γιiλαν6ς 

Τάκης Χατζηδημητρίου ' 

Παύλος Διyκλης 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 
' Θαλής Μιχαηλίδης 

(841) 
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Ο Τακτικός Προϋπολογισμός, Προϋπολογισμός, Προϋπολογισμός, ο Προϋπο

λογισμός Αναπτύξεως και ο Προϋπολογισμός του Ταμε(ου Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων για το 1990 στάληκαν στη Βουλή στις 29 
Σεπτεμβρίου 1989 και κατατέθηκαν επίσημα ενώπιόν της στις 5 Οκτωβρίου 
1989, μαζί με τα επεξηγηματικά σημειώματα που τους συνοδεύουν. Σύμφωνα με 
την καθιερωμένη διαδικασία και οι τρεις προϋπολογισμοί παραπέμφθηκαν στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και 
υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή άρχισε αμέσως τη μελέτη των προϋπολογισμών αυτών, πραγμα

τοποιώντας είκοσι συνολικά συνεδρίες από τις 11 Οκτωβρίου μέχρι τις 22 
Νοεμβρίου 1989. Στα πλαίσια της μελέτης αυτής τα Μέλη της Επιτροπής είχαν 
την ευκαιρ(α ν' ακούσουν, σε πρώτο στάδιο, όλους ανεξαίρετα τους Υπουργούς να 

αναλύουν τα θέματα πολιτικής που εμπίπτουν στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων και 

δραστηριοτήτων του Υπουργείου τους και, σε δεύτερο στάδιο, να ανταλλάξουν 

μεταξύ τους απόψεις γύρω από τα ζητήματα αυτά. 

Πριν αναφερθεί η Επιτροπή στην όλη φιλοσοφία και τη γενικότερη κυβερνη

τική πολιτική, όπως αντικατοπτρίζονται στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς 
, λ 'θ , Υ' , ο , , ή 

και οπως ανα υ ηκαν απο τον i πουργο ικονομικων στην πρωτη εναρκτ ρια 

συνεδρ(α της, θεωρεί σκόπιμο να εκφράσει την ευαρέσκειά της, γιατί για πρώτη 

φορά μετά από δύο δεκαετίες και πλέον κατατέθηκαν οι προϋπολογισμοί μέσα 

στα χρονικά πλαίσια που καθορίζει το Σύνταγμα. Η Επιτροπή διατυπώνει επίσης 

την ικανοποίησή της για την προθυμία με την οποία προσήλθε ενώπιόν της κάθε 

Υπουργείο ξεχωριστά και την προθυμία όλων να καταθέσουν όλα εκείνα τα 

στοιχεία και τις πληροφορίες που τους ζητήθηκαν. Είναι πια παραδεκτό ότι με 

την πληροφόρηση αυτή δημιουργείται το αναγκαίο υπόβαθρο για μια σωστή και 

σφαιρική εκτίμηση και αξιολόγηση των διάφορων κονδυλίων των οπο(ων προτεί

νεται η διάθεση με τους προϋπολογισμούς, αλλά και οι αναγκαίες βάσεις που, 

μαζί με την παρούσα Έκθεση της Επιτροπής, επιτρέπουν μια άνετη και 

τεκμηριωμένη συζήτηση των προUπολογισμών στην Ολομέλεια του Σώματος. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών και απ 1 ό,τι προκύπτει από τα 
εισηγητικά σημειώματα του Υπουργείου του, οι οικονομικές εξελίξεις κατά το 

1989, που είναι ο πρώτος χρόνος εφαρμογής του Σχεδίου Ανάπτυξης 1989 - 93, 
μπορούν να θεωρηθούν ως αρκετά ικανοποιητικές, παρά τις πιέσεις που ασκήθηκαν 

στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών ως επακόλουθο του ψηλού επιπέδου της 

εγχώριας ζήτησης, ιδιαίτερα της ιδιωτικής κατανάλωσης. 

Σύμφωνα πάντοτε με την ανάλυση της κατάστασης της οικονομίας από τον 

Υπουργό Οικονομικών, η οικονομία κατά το 1989 συνέχισε την ανοδική της 
πορεία, με ρυθμό ανάπτυξης γύρω στο 6%, ρυθμός που συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά 
διεθνώς. Ο κόριος παράγοντας στη διατήρηση της εγχώριας ζήτησης ήταν η 

ιδιωτική κατανάλωση που υπολογίζεται να αυξηθεί με ρυθμό γύρω στο 12%, σε 
σύγκριση με 11% το 1988. Η τάση αυτή, κατά την εισήγηση του Υπουργείου 
Οικονομικών, είναι το ενδιάμεσο αποτέλεσμα διάφορων παραγόντων, όπως της 
πλήρους απασχόλησης του εργατικού δυναμικού, της γρήγορης αύξησης του 

ιδιωτικού διαθέσιμου εισοδήματος, της μείωσης της ροπής για αποταμίευση του 

ιδιωτικού τομέα, των άνετων συνθηκών χρηματοδότησης, κτλ .. όσον αφορά τις 
επενδύσεις συνεχίζουν και κατά το 1989 την ανοδική τους τάση. 
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Στον τομέα της παραγωγής 3ηλώθηκε ότι το ψηλό επίπε3ο ζήτησης είχε ως 

αποτέλεσμα την επίτευξη θετικών ρυθμών ανάπτυξης σ' όλους τους τομείς 

παραγωγής της οικονομίας, με εξαίρεση τον τομέα των μεταλλείων χαι λατο

μείων. Ιδιαίτερα, οι τριτογενείς τομείς της οικονομίας υπολογίζεται να αυξήσουν 

περισσότερο τη συμμετοχή τους στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν, λόγω της πολύ 

καλής επίδοσης του τουρισμού. Επίσης οι τομείς της μεταποίησης χαι των 

κατασκευών αναμένεται να αυξηθούν με ρυθμούς 5% και 4% αντίστοιχα. 

Κατά το lπουpγείο Οιχονομιχών, η πιο σημαντική εξέλιξη πΌυ παρου

σιάζεται στην οικονομία κατά το 1989 είναι η εμφάνιση συνθηκών πλήρους 

απασχόλησης του εργατικού δυναμικού, με συνεπακόλουθο τη μείωση της ανεργίας 

σε επίπεδο γύρω στο 2.5% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού, σε σύγκριση με 
2.8% το 1988. Ταυτόχρονα όμως υπογραμμίστηκε ότι εξακολουθεί να υπάρχει 

έλλειψη εργατικού δυναμικού σε σημαντικούς τομείς, όπως __ d τομέας του τουρι
σμού, της μεταποίησης και των κατασκευών, και ότι το στοιχείο αυτό μαζί με την 

ταχύρρυθμη αύξηση της εγχώριας ζήτησης και την ελαφριά αύξηση του πληθωρι

σμού αποτελούν σημεία υπερθέρμανσης της οικονομίας. Δηλώθηκε επίσης ότι, 

παρόλες τις σημερινές συνθήκες απασχόλησης, το πρόβλημα των άνεργων επιστη

μόνων εξακολουθεί να παραμένει. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Ί'πουργείο 

Οικονομικών, σ 1 άλλα βασικά οικονομικά μεγέθη παρουσιάζεται κατά το 1989 η 
ακόλουθη εικόνα:-

( α) Ο ρυθμός πληθωρισμού αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο 4%, σημειώ
νοντας μια ελαφριά αύξηση από το 3.4% που ήταν το το 1988. Οι 
μισθοί και τα ημερομίσθια σε ονομαστικούς όρους θα αυξηθούν κατά 

8.5% περίπου, σε πραγματικούς όμως όρους με ρυθμό 4.3%, που είναι 
ψηλότερος από το ρυθμό αύξησης της παραγωγικότητας. 

(β) Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών του ισοζυγίου πληρωμών προ

βλέπεται να παρουσιάσει έλλειμμα της τάξης των .f.40 εκ. (χωρίς να 

λαμβάνεται υπόψη η αγορά των αεροσκαφών) που αντιστοιχεί με 1.8% 
του ΑΕΠ, σε σύγκριση με πλεόνασμα της τάξης των f.4 εκ. το 1988. Η 
εξέλιξη αυτή οφείλεται στη διεύρυνση της ιδιωτικής κατανάλωσης, 

παρά το γεγονός ότι οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών σημείωσαν 

καλή επίδοση. Υπογραμμίζεται ότι οι αφίξεις τουριστών υπολογίζεται 

να αυξηθούν με ρυθμό γύρω στο 18%, ξεπερνώντας το 1.3 εκ. άτομα. 

(γ) Το γενικό ισοζύγιο πληρωμών προβλέπεται να παρουσιάσει πλεόνασμα 

της τάξης των .f.45 εκ., σε σύγκριση με μικρό έλλειμμα .ί4 εκ. το 1988, 
ως αποτέλεσμα του αυξημένου δανεισμ'ού για την αγορά των αερο
σκαφών των Κυπριακών Αερογραμμών και της έκδοσης νέων βραχυ

πρόθεσμων γραμματίων του δημοσίου στο εξωτερικό σε Ευρωνόμισμα. 

(δ) Τα συναλλαγματικά αποθέματα θα αυξηθούν r.εραιτέρω και θα φθά

σουν τα .f.710 εκ. καλύπτοντας εισαγωγές 9 μηνών, σε σύγκριση με 8.8 
μηνών το 1988. 

(ε) Το dύνολο του δημόσιου χρέους, εξωτερικού και εσωτερικού, ανέρχεται 
στα f.1,438 εκ. Αναλυτικότερα, το εσωτερικό χρέος ανέρχεται στα 

f.994 εκ. και το εξωτερικό στα .f.444 εκ. Ί'πάρχει επίσης εξωτερικό 

ιδιωτικό χρέος (συμπεριλαμβανομένων και των ημικρατικών οργανι

σμών, πλην όμως της άμυνας) το οποίο ανέρχεται στα f.290 εκ. Το 
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ποσοστό εξυπηρέτησης του εξωτεpLχού χρέους αναμένεται να μειωθεί 

στο 11.2% από το 11.7% το 1988. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα από τα .f63.8 εχ. το 1988 προβλέπεται να 
αυξηθεί στα . .f76 εκ., που αντιστοιχεί με 3.5% του ακαθάριστου 

εγχώριου εθνικού προϊόντος. 

Αναφορικά με τους προϋπολογισμούς για το 1990 η κατάσταση, 
όπως παρουσιάζεται από το Υπουργείο Οιχονομιχών, διαμορφώνεται 

ως εξής:-

Οι τρεις προϋπολογισμοί για το 1990,όπως κατατέθηκαν στη 

Βουλή, προβλέπουν συνολικές δαπάνες ύψους .f655.3 εχ. και έσοδα 

.f500. 7 εκ. Στο ποσό των δαπανών δε συμπεριλαμβάνονται οι απο

πληρωμές δανείων που ανέρχονται στα .f64.6 εχ. και οι συνεισφορές σε 
εξοφλητικά αποθέματα που ανέρχονται στα .f87 .3 εχ. 1 ενώ στο σκέλος 
των εσόδων έχουν αφαιρεθεί τα έσοδα από δάνεια που ανέρχονται στα 

f25.08 εκ. 

Ειδικότερα, ο Τακτικός Προϋπολογισμός για το 1990, με βάση 
τους ίδιους ορισμοός, προβλέπει δαπάνες όψους .f539 εκ. και έσοδα 

.f466.6 εκ., ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως δαπάνες της τάξης των 

f78.8 εκ. και ο Προϋπολογισμός του Ταμείου Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων δαπάνες ύψους .f37 .5 εκ. και έσοδα f34.1 εκ. 

Κατά το Γραφείο Προγραμματισμού, ο Προϋπολογισμός Αναπτό

ξεως καταρτίστηκε στα πλαίσια της επιδίωξης για περιορισμό του 

δημοσιονομικού ελλείμματος και σε μια προσπάθεια ανακοπής της 

υπερθέρμανσης της οικονομίας και αποφυγής της περαιτέρω επι

δείνωσης του προβλήματος της έλλειψης εργατικού δυναμικού. Το ύψος 

του Προϋπολογισμού Αναπτόξεως είναι μειωμένο έναντι του περσινοί~ 

που κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων και σ 1 αυτόν έχουν 

περιληφθεί τα απόλυτα αναγκαία έργα, για τα οποία υπάρχουν 

συμβατικές υποχρεώσεις ή η συμπλήρωσή τους κρίνεται απαραίτητη. 

Νέα έργα, σχέδια και προγράμματα των οποίων η υλοποίηση θα 

μπορούσε να αρχίσει μέσα στο 1990 έχουν ιεραρχηθεί και περιληφθεί 
σε Ειδικό Παράρτημα. Η έναρξη υλοποίησης των επενδυτικών αυτών 

έργων απαιτεί την ενίσχυση των φορολογικών εσόδων του κράτους, η 

οποία προγραμματίζεται να προέλθ~ από τη φορολογική μεταρρύ
θμιση. Τούτο συνάδει και με τον ευρύτα~ αποδεχτό στόχο για μείωση 

της εξάρτησης από χρηματοδοτήσεις από τό. εξωτερικό. 

Αναλυτικότερα η κατάσταση για κάθε ΤιροUπολογισμό ξεχωριστά 
παρουσιάζει την πιο κάτω εικόνα:- \. 

1. ΤΑΚΤΙΚΟΣ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ - Ανάλ""~ Rπό ν - Δαπονών 

(α) Έσοδα: 

Σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών, τόσο α έσοδα όσο και οι 

δαπάνες του Ταχτικού Προϋπολογισμού προUποΛ γίστηχαν με βάση 

την ισχύουσα νομοθεσία. Τα έσοδα του Τακτιχο 1 Προϋπολογισμού 

προβλέπουν μια αύξηση της τάξης των f4.7 εκ. περί ου και ανέρχονται 
στα f491.7 εκ., σε σύγκριση με τα αναθεωρημένα έ οδα του Προϋπο

λογισμού για το 1989 που ανήλθαν στα f-487 εκ. 

\ 
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Τα προϋπολογιζόμενα έσοΟα από τους άμεσους φόρους ανέρχονται 

στα f151.2 εκ., σε σύγκριση με f134 εκ. αναθεωρημένους άμεσους 

φόρους το 1989 και f122.3 εκ. πραγματικά έσοΟα από άμεσους φόρους 
το 1988. 

Τα προϋπολογιζόμενα έσοΟα από τους έμμεσους φόρους αυξάνον

ται στα .f232.1 εκ. 1 σε σύγκριση με f203. 7 εκ. του αναθεωρημένου 

Προϋπολογισμού για το 1989 και f176.8 εκ. πραγματικά έσοΟα από 

έμμεσους φόρους το 1988. 

Όσον αφορά τα μη φορολογυ<.&. έσοΟα, η κατηγορία των εσόδων 

από πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών, από προσόΟους, ενοίκια και 

Οικαιώματα, προϋπολογίζεται για το 1990 να ανέλθει συνολικά στα 
.f52.1 εκ., σε σύγκριση με f49.3 εκ. του αναθεωρημένου Προϋπολογι
σμού για το 1989 και .f47.6 εκ. πραγματικά. έσοΟα από τις lΟιες πηγές 
το 1988. 

Οι μεταβιβάσεις προϋπολογίζονται επίσης αυξημένες και ανέρχον

ται στα f24 εκ. 1 σε σύγκριση με .f23.3 εκ. του αναθεωρημένου 

Προϋπολογισμού για το 1989 και .f21.2 εκ. πραγματικά έσοδα από 
μεταβιβάσεις το 1988. 

Η χορηγία της ελληνικής κυβέρνησης, η οποία ανήλθε σε .1'5.9 εκ. το 

1988, αναμένεται να ανέλθει στα .f3.1 εκ. το 1989. 

Τέλος 1 τα ποσά από εξωτερικό και εσωτερικό δανεισμό, που 

εμφα(νονται στον Προϋπολογισμό ως έσοδα από δάνεια 1 ήταν το 1989 
f67.4 εκ., σε σύγκριση με .f58.1 εκ. τον προηγούμενο χρόνο, ενώ 

αναμένεται να μειωθούν στα f25.1 εκ. το 1990. 

Συγκριτική ανάλυση των εσόδων του Τακτικού Προϋπολογισμού 

για την περίοόο 1987 - 1990 επισυνάπτεται στην παρούσα Έκθεση ως 
Παράρτημα «Α,,, 

(β) Δαπάνες: 

Σύμφωνα με τον Τακτικό Προϋπολογισμό για το 1990, όπως αρχικά 
κατατέθηκε στη Βουλή, οι τακτικές δαπάνες θα είναι f593.4 εκ. 

περίπου, σe: σύγκριση με .f610.3 εκ. που είχε ανέλθει ο αναθεωρημένος 
ΠροUπολογισμ6ς για το 1989. 

Οικονομική και λειτουργική ανάλυση των Τακτικών Δαπανών του 
Τακτικού Προϋπολογισμού για το 1989 και για τα δυο προηγούμενα 
χρόνια εμφαίνονται ως Παραρτήματα ((Β» και «Γ» που επισυνάπτονται 

στο τέλος της Έκθεσης αυτής. 

2. ΠΡΟ·ϊ'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΑΝΑΠΤϊ'ΞΕΩΣ 

Σύμφωνα με το Γραφείο Προγραμματισμού, ο Προϋπολογισμός Αναπτύξεως 
για το 1990 έχει καταρτιστεί με βάση τη γενικότερη οικονομική πολιτική που 
επιδιώκει τόσο τον περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος όσο και τη 
βελτίωση της κατανομής των δαπανών προς όφελος της επενόυτικής προσπάθειας. 
Παράλληλα και ειδικά σε ό,τι αφορά το ύψος του προϋπολογισμού, σημειώνεται 
ότι κατευθυντήρια γραμμή ήταν η περ(ληψη των απόλυτα αναγκαίων έργων και 
'λ ' ί ' β ' ' '/ μα ιστα εκεινων για τα οπο α υπαρχουν συμ ατικες υποχρεωσεις η και εκείνων 

που θα συμπληρωθούν μέσα στον επόμενο χρόνο, σε μια προσπάθεια να ανακοπεί 
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η σχετική υπερθέρμανση της οικονομίας χαι να αποφευχθεί η περαιτέρω επι

Οείνωση του προβλήματος της έλλειψης εργατικού Ουναμιχού. 

Μ , ' , β' λ ' e ' 'Ψ ' εσα σ αυτα αχρι ως τα π αισια χα οριστηχε το υ ος χαι εγινε ο 

καταρτισμός του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως για το 1990. Βασικά λήφθηκε 
πρόνοια για τη συνέχιση των μεγάλων υδατικών, οδικών και άλλων έργων για τα 

οποία υπάρχουν συμβατικές υποχρεώσεις (συμβόλαια με ιδιώτες εργολάβους, 

συμφωνίες με ξένους χρηματοδοτικούς οργανισμούς, υλικά και εξοπλισμός που 

έχουν παραγγελθεί, κτλ.) και γενικά έγινε επιλογή και κατανομή των πιστώσεων 

για την εκτέλεση/προώθηση εκείνων από τα έργα που κρίθηκαν εντελώς απαραί

τητα. Παράλληλα περιλήφθηκαν και άλλα μικρότερα έργα και υπηρεσίες που είναι 

εξίσου αναγκαία με τα μεγάλα έργα υποΟομής για τη συνέχιση ερευνητικών 

προγραμμάτων και παροχής υπηρεσιών. 

0 ΠροUπολογισμ6ς Αναπτύξεως για το 1990 προβλέπει οαπάνες ύψους .Ε78.8 
εκ. από το Ταμείο Αναπτύξεως και f..9.7 εκ. από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων. 

Από τις πιστώσεις του Ταμείου Αναπτύξεως f..13.2 εκ. θα Οιατεθούν για την 

προώθηση και περαιτέρω εφαρμογή του σημαντικού προγράμματος υΟατικής 

ανάπτυξης, f..27.6 εκ. για έργα υποΟομής (περιλαμβανόμενων των εργασιών για 

ανάπτυξη του οΟικού Οικτύου και έργων για τους Αερολιμένες Λάρνακας και 

Πάφου), f..6.6 εκ. για την ανάπτυξη της γεωργίας, .€10.2 εκ. για την ανάπτυξη 

των κοινωνικών και άλλων υπηρεσιών (περιλαμβανόμενης της ΠαιΟείας} 1 .€5.2 εκ. 
για την ανάπτυξη της Οημόσιας υγείας, .€2.9 εκ. για την εκτέλεση πολεοΟομικών 
σχεΟίων και f..6.1 εκ. για αγροτική ανάπτυξη. Περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες 

για την αγορά εξοπλισμού για τις ανάγκες των Οιάφορων τμημάτων και 

υπηρεσιών. 

Στο τέλος της παρούσας Έκθεσης και ως Παράρτημα ((ΔJJ παρατίθεται 

συγκριτικός πίνακας στον οποίο παρουσιάζεται η κατανομή των Οαπανών αναπτύ

ξεως από το Ταμείο Αναπτύξεως και το Ταμείο Δημόσιων Δανείων στους 

κυριότερους τομείς Οραστηριότητας για το 1990, σε σύγκριση με τον αρχικό 

Προϋπολογισμό του 1989. 

Εκτός από τα έργα/σχέΟια/προγράμματα που έχουν περιληφθεί στον 

Προϋπολογισμό του 1990, έχει ετοιμαστεί κατάλογος νέων έργων/σχεΟίων/προ
γραμμάτων για τα οποία γίνονται μελέτες και κατασκευαστικά σχέΟια και των 

οποίων θα μπορούσε να αρχίσει η υλοποίηση μέσα στο 1990. Ωστόσο, λόγω των 
Οημοσιονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζονται, Οεν έχει περιληφθεί πρόνοια 

για τα έργα αυτά στον προUπολογισμό. Τα προταθέντα νέα έργα έχουν ιεραρχηθεί 

σύμφωνα με ορισμένα κριτήρια (οικονομικά, κοινωνικά, ετοιμότητα σχεΟίων, 

περιοριστικοί παράγοντες, κτλ.) και έχουν ταξινομηθεί σε τρεις κατηγορίες 

προτεραιότητας (Α ' 1 Β' και Γ 1 ). Το συνολικό κόστος των έργων αυτών 

υπολογίζεται γύρω στα f..130 εκ. Σε περίπτωση που θα αρχίσει η εκτέλεσή τους, 
υπολογίζεται ότι μέσα στο 1990 θα οαπανηθούν f.27. 7 εκ. περίπου (f.15.6 εκ. για 
έργα Α' προτεραιότητας, .€5.6 εκ. για έργα Β' προτεραιότητας και .€6.5 εκ. για 
έργα Γ' προτεραιότητας). Από το ποσό αυτό .€6. 7 εκ. αφορούν έργα υΟατικής 

ανάπτυξης, .€10.8 εκ, έργα ανάπτυξης του οΟικού Οικτύου, f..3.1 εκ, θα Οιατεθούν 

για ανάπτυξη της Οημόσιας υγείας, .€2. 7 εκ. για Οημόσια κτίρια και πολεοΟομικά 
έργα και άλλα. l{ατάλογος των προταθέντων νέων έργων κατά κατηγορία και 

τομέα Οραστηριότητας βρ(σκεται κατατεθειμένος στα αρχεία της Βουλής και στη 

οιάθεση των Μελών της. 
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Όπως διευκρινίζεται από το Γραφείο Προγραμματισμού, τα. έργα που 

περιλαμβάνονται στον κατάλογο προτεραιοτήτων δεν είναι δυνατό να προωθηθούν 
χάτω από τις παρούσες οιχονομιχές συνθήκες χαι η περίληψή τους στον Προϋπο

λογισμό Αναπτύξεως θα συνεπαγόταν την περαιτέρω διόγκωση του ήδη υπάρχον

τος δημοσιονομικού ελλείμματος. Παρόλον ότι οι ενδείξεις είναι ότι τα χρατιχά 

έσοδα για το 1990 θα είναι ελαφρά αυξημένα σε σύγκριση με εκείνα του 1989, η 
αύξηση αυτή είναι πολύ μικρή για να καλύψει έστω χαι μερικά από τα έργα 

προτεραιότητας που η κυβέρνηση θα επιθυμούσε να προωθήσει. Η περίληψη των 

έργων αυτών στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως για το 1990 τότε μόνο θα 

μπορούσε να γίνει 1 αν συνδυαζόταν με ανάλογη αύξηση των εσόόων του κράτους. 
:1. 11 I'\ >· Ι'·Ι1UΛΟΓΙ2;Μ\ ΙC, TAMe:IU\' ANAI\\ > Ι'ΦΙ~Είl~ ΕΚΤΟΠΙ-

ΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ 

Ο Προϋπολογισμός του Τ.Α.Ε.Π. για. το 19901 όπως χα.τα.τέθηκε στη Βουλή, 

παρουσιάζει Οα.πάνες .f37.5 εχ., σε σύγκριση με αναθεωρημένες Οα.πάνες για. το 
1989 !'31.3 εκ., και έσο3α !'34 εκ., σε σόγκριση με !'33.1 εκ. με βάση τον 

αναθεωρημένο Προϋπολογισμό του 1989. 
Οι κυριότερες πηγές των εσόόων του Τ α.με(ου Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων 

χα.ι Παθόντων προέρχονται από -

(α.) την έχτα.χτη εισφορά που προϋπολογίζεται να. φθάσει στα. f7 εχ. 1 σε 
σύγκριση με .f8 εχ. πο.1J ήταν ο αναθεωρημένος Προϋπολογισμός γία. το 
1989. και 

(β) την προσωρινή προσφυγική επιβάρυνση πάνω στις εισαγωγές που 

ανέρχονται στα. .f26 εχ., σε σύγκριση με .f24 εχ. που ήταν ο 

αναθεωρημένος Προϋπολογισμός για το 1989. 

Συγχεφα.λα.ιωτιχός Π(να.χα.ς εσόόων του Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Ανακουφίσεως Εχτοπισθέτων χα.ι Παθόντων επισυνάπτεται 

ως Παράρτημα. ((Ε» στο τέλος της πα.ρούσας Έκθεσης. 

4. ΓΕΝΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ/ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 
Αποτελεί πάγια. πια πρακτική της Επιτροπής εχ προοιμίου να. αναφέρει ότι η 

έγκριση του συνόλου ή μερικών από τις πρόνοιες που περιέχονται στους ετήσιους 

Προϋπολογισμούς δε σημαίνει χα.τ 1 αν άγχη έγκριση της χυβερνητιχής οιχονομιχής 

πολιτικής στο σύνολό της. Και τοUτο γιατί η πολιτική αυτή, ενώ α.ντιχα.τοπτρί

ζετα.ι στα. Οημοσιονομιχά αυτά νομοθετήματα., Οεν εξαντλείται σ 1 αυτά χα.ι μόνο, 

αλλά εκφράζεται χα.ι με σειρά άλλων οιχονομιχών μέτρων που λαμβάνονται στη 

Οιάρχεια. του χρόνου, τα. οποία. από τη φUση χα.ι το περιεχόμενό τους Οια.μορ

φώνουν την εκάστοτε γενικότερη χυβερνητιχή οικονομική πολιτική. Γι' αυτό χα.ι 

οι παρατηρήσεις της Επιτροπής για. τη γενικότερη οιχονομιχή πολιτική της 

κυβέρνησης θα. πρέπει να. αξιολογηθούν χα.ι να. συνεκτιμηθούν με βάση την πιο 

πάνω επιφύλαξη. Η επιφUλα.ξη αποχτά, όπως είναι ευνόητο, ιόια.ίτερη βαρύτητα. 

ενόψει της κατάθεσης στη Βουλή των νέων φορολογικών χα.ι άλλων μέτρων 

ευρUτερου ΟημοσιονομιχοU χα.ι οιχονομιχού σχεόια.σμού. 

Από την άλλη, θεωρείται επίσης σκόπιμο να. αναφερθεί ότι ορισμένες θέσεις 

της Επιτροπής που Οια.τυπώνοντα.ι στην Έκθεση αυτή, είτε ομόφωνα είτε με 

πλειοψηφία. των Μελών της, γίνονται ανεξάρτητα. από την τελική θέση τους πάνω 

στους προϋπολογισμοUς ως σύνολο. 

Όπως προχUπτει από τα. βα.σιχά οιχονομιχά μεγέθη που έχουν παρατεθεί πιο 

πάνω, η κατάσταση της οικονομίας μπορεί γενικά να. θεωρηθεί ως ιχα.νοποιητιχή, 
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συγκρινόμενη ιόιαίτερα με άλλες χώρες. Η ιχανοποιητικη ομως αυτή κατάσταση 

εξακολουθεί να βρίσκεται κάτω από την επενέργεια των συνεχιζόμενων δημοσιο

νομικών προβλημάτων, με κύριο πρόβλημα την ανισορροπία του ισοζυγίου του 

κρατικού προϋπολογισμού. Όπως έχει επανειλημμένα παρατηρήσει η Επιτροπή 1 
το συνεχιζόμενο ταμειακό έλλειμμα αποτελεί, μαζί με το εξωτερικό χρέος και το 

εσωτερικό όημόσιο χρέος, σοβαρή απειλή σε βάρος της οικονομίας γενικά, αλλά. 

και του βιοτικού επιπέόου του λαού γενικότερα. 

Η πολυετής παρουσία του ανισοζuγίου του όημόσιου προϋπολογισμού απο

τελεί, ανεξάρτητα από ορισμένα θετικά μεγέθη σε άλλους οικονομικούς τομείς, 

σύμπτωμα νοσηρής όημοσιονομιχής κατάστασης που περικλείει σοβαρούς κινδύ

νους, τόσο για τα δημόσια οικονομικά όσο και για την εθνική οικονομία ως 

σύνολο. Το έλλειμμα του κρατικού προUπολογισμού, ένα έλλειμμα που επανέρ

χεται για μια σειρά ως τώρα οικονομικών χρήσεων, αν δεν αναχαιτιστεί, θα 

οδηγήσει σε εξάρθρωση των δημόσιων οικονομικών και θα πλήξει την οικονομία 

ως σύνολο. 

Η Επιτροπή επανειλημμένα υπέδειξε τα γενεσιουργά αίτια του ελλείμματος 

του κρατικού προϋπολογισμού και επανειλημμένα υπέδειξε την ανάγκη λήψης 

ανασχετικών χαι διορθωτικών μέτρων. Η Επιτροπή από την πλευρά της και στα 

πλαίσια της δικαιοδοσίας της εισηγήθηκε και συνεχώς εισηγείται στην Ολομέλεια 

σειρά μέτρων για τον περιορισμό του ελλείμματος του κρατικού προϋπολογισμού. 

Με βάση τα δημοσιονομικά μεγέθη των τριών προϋπολογισμών και των 

άλλων λογαριασμών του δημόσιου τομέα, που κατατέθηκαν ενώπιον της Επι

τροπής, το δημοσιονομικό έλλειμμα προβλέπεται να είναι .€68 εκ., σε σύγκριση με 
f76 εκ. που προβλέπεται να ε(ναι το 1989, και θα άντιπροσωπεύει ποσοστό 3.1% 
του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, σε σύγκριση με 3.2%, το 1988. Από την 
άλλη, με βάση τους ίδιους προϋπολογισμούς και λογαριασμούς του δημόσιου 

τομέα, παρουσιάζεται ένα συνολικό ταμειακό έλλειμμα για το 1990 της τάξης 
των .€184 εκ., σε σύγκριση με f240 εκ. που ήταν πέρσι, 

Τα διογκωμένα δημοσιονομικά και ταμειακά ελλείμματα έχουν οδηγήσει την 

κυβέρνηση, έστω και καθυστερημένα, να συμπιέσει σε κάποιο βαθμό τα έξοδα 

λειτουργlας της κρατικής μηχανής, με στόχο τον περιορισμό των καταναλωτικών 

δαπανών της. Παρόλο που η Επιτροπή επικροτεί την προσπάθεια που κατα

βλήθηκε από μέρους της κυβέρνησης, εξακολουθεί να πιστεύει ότι υπάρχουν πολλά 

περιθώρια για. μια πιο συστηματική προσπάθεια συγκράτησης του ρυθμού ανόδου 

των .. δαπανών αυτών. Αναμφίβολα, ο περιορισμός των καταναλωτικών δαπανών θα 
πρέπει να ξεκινά από την ίδια την κυβέρνηση και όχι η τελευταία να αναμένει τη 

Βουλή να προβαίνει σε περικοπές των κυβερνητικών προτάσεων, που η απλή και 

μόνο κατάθεσή τους στη Βουλή δημιουργεί τετελεσμένα και δυσκολεύει το 

χειρισμό ενός πραγματικά δύσκολου ζητήματος. 

Η Επιτροπή θέλει επίσης να πισ-τ;εύει ότι η μερική έστω διαφοροποίηση της 

κυβερνητικής αυτής πολιτικής δε θα αναστραφεί με την υποβολή μέσα στο 1990 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών, επαναλαμβάνοντας έτσι μια τακτική που 

αποδείχθηκε ιδιαίτερα επιβλαβής στην ορθολογιστική δημοσιονομική διαχείριση. 

Τους φόβους αυτούς ενδυναμώνουν, κατά τη γνώμη της Επιτροπής, δύο 

βασικά γεγονότα που δεν μπορούν να περάσουν απαρατήρητα. 

Το πρώτο γεγονός είναι ότι σε πολλές περιπτώσεις οι προβλέψεις που 

γίνονται στους προϋπολογισμούς δεν είναι ακριβείς - μάλλον γίνεται υποεκτίμησή 
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τους- με αποτέλεσμα οι εξοικονομήσεις που τώρα προβάλλονται να είναι μάλλον 

θεωρητικές. Την πρώτη επιβεβαίωση τούτου αποτελούν οι τροπολογίες που 

άρχισαν ήδη να καταφθάνουν στη Βουλή. 

Το δεύτερο γεγονός αφορά το θέμα της δημιουργίας νέων θέσεων, τομέα στον 

οποίο η κυβέρνηση δεν επέδειξε την αναμενόμενη αυτοσυγκράτηση. Έτσι και 

φέτος ζητείται η δημιουργία 912 νέων θέσεων, που κατ' αντικειμενική εκτίμηση 
δεν μπορούν να κριθούν στο σύνολό τους ως απόλυτα αναγκαίες. Επισημαίνεται 

από την άλλη ότι η κυβέρνηση εξακολουθεί να συνεχίζει παλαιότερη τακτική της 

να καλύπτει τις προβαλλόμενες ανάγκες των τμημάτων με την πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων χωρίς τον αναμενόμενο αυστηρό έλεγχο, όπως άλλωστε 
προνοεί η ισχύουσα νομοθεσία, Έτσι όσες θέσεις απορρίπτονται από τη Βουλή 

καλύπτονται με το πρόσχημα της απασχόλησης έκτακτου προσωπικού, για την 

ικανοποίηση έχταχτων δήθεν αναγκών της υπηρεσίας. 

Η Επιτροπή επισημαίνει ότι η κυβέρνηση κατέθεσε φέτος και σε σχέση με τον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, δυο βασικά προϋπολογισμούς. Πρώτο, αυτόν με τα 

έργα που έχουν αρχίσει χαι θα πρέπει να συμπληρωθούν, αλλά με βάση κάποιες 

προτεραιότητες, και, δεύτερο, αυτόν με τα νέα έργα που έχουν μεν ιεραρχηθεί, 
αλλά η ένταξή τους στον προϋπολογισμό του 1990 θα εξαρτηθεί από τα 

γενικότερα οιχονομιχά του κράτους και ιδιαίτερα την προώθηση της φορολογικής 

μεταρρύθμισης. 

Η νέα αυτή χυβερνητιχή ταχτική προδιαγράφει στην ουσία μια σειρά από 

προτεραιότητες της κυβέρνησης για τις οποίες, σύμφωνα με δήλωση των εκπρο

σώπων της, γίνονται μελέτες χαι κατασκευαστικά σχέδια χαι εν πάση περιπτώσει 

δεν μπορούν να προωθηθούν χάτω από τις παρούσες οικονομικές συνθήκες, γιατί η 

συμπερίληψή τους στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως θα συνεπαγόταν την παρα

πέρα διόγκωση του ήδη υπάρχοντος δημοσιονομικού ελλείμματος. Ο τρόπος όμως 
που προβλήθηκε η νέα αυτή καινοτομία χαι οι επίσημες δηλώσεις που τη 

συνόδευσαν δεν έχουν συνεισφέρει θετικά στην εξέταση των προϋπολογισμών, 

γιατί οι περιορισμοί δαπανών για τους οποίους γίνεται λόγος αποδεικνύονται 

περισσότερο θεωρητικής σημασίας, ενώ συνδέονται με τη φορολογική πολιτική που 

ως ευρύτερο οιχονομιχό ζήτημα θα πρέπει αναγκαστικά ν' αποτελέσει αντικείμενο 

ξέχωρης μελέτης και μάλιστα με στοιχεία και εκτιμήσεις μελετών που δεν έχουν 

ως τώρα τεθεί ενώπιον του Σώματος. 

Η Επιτροπή θέλει να πιστεύει ότι το χυβερνητιχό αυτό διάβημα περισσότερο 

στοχεύει στο να καταστήσει τη Βουλή κοινωνό των κυβερνητικών σκέψεων που 

αναφέρθηκαν και τίποτε περισσότερο. Γιατί διαφορετικά η ταχτική αυτή θα ήταν 

πραγματικά άστοχη χαι θα έδινε· λαβή για δικαιολογημένους ισχυρισμούς ότι η 

Βουλή καλείται ν' αποφασίσει πάνω στην κυβερνητική φορολογική πολιτική χάτω 

από αυστηρούς περιορισμούς, που δεν της επιτρέπουν απόλυτη ελευθερία δράσης 

και συνεκτίμησης όλων των παραμέτρων που συνδέονται με τα μελετούμενα 

ζητήματα. 

Εκτιμώντας τις οικονομικές εξελίξεις χατά το 1989, η Επιτροπή εκφράζει 
την ικανοποίησή της για τους θετικούς δείκτες της οικονομίας, πράγμα που 

οφείλεται στην εργατικότητα του κυπριακού λαού στο σύνολό του. Αναμφίβολα η 

σημασία της διατήρησης μιας υγιούς οικονομίας μέσα σε συνθήκες σταθερότητας 

θωρακίζει και ενισχύει ακόμα περισσότερο τον αγώνα που ο χυπριαχός λαός 

διεξάγει για ελευθερία και δικαίωση. 
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Ί~ α θετικά εντούτοις αποτελέσματα που έχουν σημειωθε( στα πλείστα 

οικονομικά μεγέθη θα πρέπει να συνεκτιμούνται με ιΟιαίτερη προσοχή, γιατί ο 

αποσταθεροποιητικός παράγοντας του ΟημοσιονομικοU ελλείμματος συνεχίζει να 

επηρεάζει αρνητικά τους άλλους τομείς της οικονομίας και ενέχει κινΟUνους για τη 

μεσοπpόθεσμ η σταθερότητά της. 

Με γνώμονα όλα τα πιο πάνω η Επιτροπή ήταν υποχρεωμένη και φέτος να 

Οιεξέλθει με ιδιαίτερη προσοχή το σκέλος των καταναλωτικών δαπανών που 

περιλαμβάνονται στους υπό συζήτηση προUπολογισμούς και να εισηγηθεί και πάλι 

σειρά τροποποιήσεων, με κύρια επιδίωξή της την ανακοπή της ανησυχητικής 

πορείας των ταμειακών ελλειμμάτων, χωρίς όμως και να εμποδίζεται η επιθυμητή 

ανάπτυξη των παραγωγικών τομέων της οικονομίας. 

Από την άποψη του άλλου σκέλους του κρατικού προϋπολογισμού, Οηλαόή 

των Οημόσιων εσόόων, η Επιτροπή εξακολουθεt να πιστεύει ότι οποιαόήποτε 

αναθεώρηση της φορολογικής πολιτικής θα πρέπει να στοχεύει στη Οικαιότερη 

κατανομή των φορολογικών βαρών με την ανακούφιση των χαμηλών και μεσαίων 

εισοόηματικών στρωμάτων, την ενίσχυση της αποόοτικότητας του φορολογικού 

συστήματος και την καταπολέμηση της φοροΟιαφυγής. Όμως για το θέμα αυτό η 

Επιτροπή επιφυλάσσεται να Οιατυπώσει εκτενέστερα τις θέσεις της, αφού 

μελετήσει με προσοχή τη Οέσμη των φορολογικών μέτρων που κατέθεσε μόλις 

πρόσφατα η κυβέρνηση. 

Με γνώμονα τις πιο πάνω γενικές παρατηρήσεις της, που στην ουσία 

αποτέλεσαν και τον κύριο άξονα μελέτης και συνεκτίμησης των προβλέψεων που 

γίνονται στους υπό συζήτηση προUπολογισμούς, η Επιτροπή προχώρησε στην 

κατά κεφάλαιο εξέτασή τους. 

Α ' ξ' ' Ε ' ' 1 1 λ ψ ' 'λ ξ ' πο την ε εταση αυτη η πιτροπη ομοφωνα η κατα π ειο ηφια κατε η ε σ 

έναν αριθμό εισηγήσεων για τροποποιήσεις, που ενσωματώνονται στο τελικό 

κείμενο των προϋπολογισμών που κατατίθενται για συζήτηση ενώπιον του 

Σώματος. 

Οι σημαντικότερες από τις τροποποιήσεις που προτείνονται καλύπτουν τα 

πιο κάτω γενικά ζητήματα που άπτονται και των τριών προϋπολογισμών και για 

τα οποία η Επιτροπή αισθάνεται την ανάγκη να Οιατυπώσει, συμπληρωματικά, 

τις πιο κάτω παρατηρήσεις:-

( α) Νέες θέσεις: 

Με τους υπό συζήτηση Προϋπολογισμούς, όπως αρχικά κατατέθηκαν, 

γίνονται προτάσεις για τη Οημιουργία 912 νέ'ων θέσεων έναντι 

κατάργησης 80 υφιστάμενων. 

Αξιολογώντας τις προτάσεις που υποβλήθηκαν για κάθε νέα θέση και 

συνεκτιμώντας την αναγκαιότητα Οημιουργίας τους με γνώμονα τις 

Οοσμένες Ουνατότητες _κάθε τμήματος ξεχωριστά, αλλά και λαμβάνον

τας υπόψη τα γενικότερα Οημοσιονομικά προβλήματα, η Επιτροπή 

εισηγείτάι την έγκριση όλων εκείνων των θέσεων που πραγματικά 

στοχεύουν να ικανοποιήσουν εξαιρετικά επείγουσες και πιεστικές 

ανάγκες σε ευαίσθητους τομείς, όπως είναι ο τομέας της υγείας, της 

παιΟείας _____ και των κοινωνικών γενικά υπηρεσιών, χωρίς από την άλλη 

να παραγνωρίζεται η ενίσχυση των άλλων καθαρά παραγωγικών 

κλάόων. 
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(β) Κενές θέσεις: 

Η Επιτροπή για χρόνια τώρα επισημαίνει ότι πολλές από τις 

οργανικές θέσεις που προβλέπονται στους προϋπολογισμούς παρα

μένουν αδικαιολόγητα. κενές, με αποτέλεσμα. πολλές υπηρεσίες να μην 

μπορούν να ανταποκριθούν πλήρως στο ρόλο και τα καθήκοντα. που 

τους έχουν ανατεθεί.. Από την άλλη η διαιώνιση τις παρουσίας κενών 

θέσεων στα διάφορα τμήματα, εκτός του ότι οδηγεί · σε μεμψιμοιρίες 
τους υπηρετούντες υπαλλήλους, δημιουργεί τις προϋποθέσεις ικανο

ποίησης των αναγκών των τμημάτων με τον εύκολο τρόπο της 

πρόσληψης εκτάκτων, που στην πράξη έχει αποδειχθεί ότι δεν 

αποτελεί τον πιο ορθόδοξο τρόπο εργοδότησης προσωπικού. 

Η Επιτροπή εισηγείται την περικοπή εν'ός αριθμού τέτοιων 

θέσεων που η διαιώνιση της παρουσίας τους δημιουργεί, παρά επιλύει, 

προβλfιμα.τα., καλώντας συνάμα όλους τους αρμοδίους και ιδιαίτερα τα 

αρμόδια διοριστιχά όργανα να απλοποιήσουν, όπου είναι δυνατό, και 

να επιταχύνουν τις διαδικασίες τους. 

Η Επιτροπή εισηγείται επίσης την περίληψη στους υπό συζήτηση 

προϋπολογισμούς σχετικής πρόνοιας, σύμφωνα. με την οποία οποιεσ

δήποτε θέσεις παραμένουν κενές τα τελευταία. τρία χρόνια και δε θα 

πληρωθούν ως τις 30 Σεπτεμβρίου 1990 αυτόματα χα.τα.ργούντα.t. 

( γ) Ομαδοποίηση αριθμού θέσεων στη δημόσια υπηρεσία: 

Όπως είναι γνωστό, η κυβέρνηση, στα πλαίσια. επινόησης μεθόδων 

και τρόπων περιορισμού του πλεονάζοντος προσωπικού στη δημόσια 

υπηρεσία. 1 αλλά και ορθολογιστικής και παραγωγικής απασχόλησής 

του, εισήγαγε, ύστερα χι από προτροπή της Βουλής, το θεσμό της 

ομαδοποίησης των θέσεών με ομοειδή καθήκοντα και την ένταξή τους 

κάτω από χοινfι διεύθυνση και διοίκηση. 

Οι ως τώρα εκτιμήσεις της Επιτροπής είναι ότι ο θεσμός αυτός 

δεν έχει λειτουργήσει ικανοποιητικά, αλλ' ούτε ανταποκρίνεται στους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του, που ήταν και είναι η στα.διακfι μείωση 

του αριθμού των υπηρετούντων υπαλλήλων στον κρατικό μηχανισμό 

και η παραγωγική απασχόληση των υπολοίπων. Η Επιτροπή 

αντίθετα. εξακολουθεί να επισημαίνει ότι η ομαδοποίηση των θέσεων 

στην ουσία πήρε τη μορφή μηχανικής αντικατάστασης ή μεταφορ&.ς 

θέσεων από τα διάφορα. τμήματα στην αντίστοιχη κοινή κατηγορία 

των ομοειδών θέσεων που εγκαθιδρύθηκε ή και αντίστροφα, χωpίς να 

επtβεβα.ιώνετα.ι η αναγκαιότητά τους, ενώ γίνεται συνάμα πρόταση 

για τη δημιουργία. και νέων θέσεων κάτω αΠό τις γενικές αυτές 
κατηγορίες προσωπικού. 

Διαφωνώντας ριζικά με την όλη προσέγγιση που γίνεται στο 

δοσμένο ζήτημα. 1 η Επιτροπή εισηγείται την απόρριψη των προτάσεων 
για νέες θέσεις, δια.δηλώνοντας συνάμα την πρόθεσή της να επανεξε

τάσει σε ειδική συνεδρία. της το θεσμό στο σύνολό του, με στόχο να 

επιτύχει τη λειτουργία του πάνω στις σωστές βάσεις. Στο μεταξύ και 

ενόψει της επανεξέτασης του θεσμού αυτού η Επιτροπή εισηγείται 

όπως το άρθρο 6 του Προϋπολογισμού παραμείνει με την περσινή του 

δια.τύπωση. 
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(S) Απασχόληση εκτάκτων στη Sημόσια υπηρεσία: 

Παρόλες τις επανειλημμένες εκκλήσεις της Επιτροπής η αυξητική 

τάση των Οημόσιων Οαπανών, κυρίως των καταναλωτικών, συνεχίζεται 

χωρίς οποιαΟήποτε σημεία ανακοπής της. Ως επίμετρο της κατά

στασης αυτής συνεχίζεται ο Οιορισμός υπέρμετρου έκτακτου προσωπι

κού - ημερομίσθιου και ωρομίσθιου - με καταφανή καταστρατήγηση 

της νομοθεσίας για την πρόσληψη εκτάκτων στον κρατικό μηχανισμό. 

Η Επιτροπή έχει ήΟη προειΟοποιήσει τους αρμοΟίους ότι αν 

συνεχιστεί η κατάσταση αυτή θα εισηγηθεί στη Βουλή τη λήψη όλων 

των αναγκαίων νομοθετικών μέτρων. 

(ε) Άλλες Sαπάνες: 

Η Επιτροπή, εκτιμώντας το ύψος των Οαπανών αυτών που κατά 

κύριο λόγο αναφέρονται σε έξοΟα λειτουργίας γραφείων, οΟοιπορικά, 

τηλέφωνα, φωτισμό κλπ., θεωρεl ότι, εκτός του ότι εξακολουθοόν να 

υπάρχουν περιθώρια παραπέρα οικονομιών, η επίΟειξη πνεόματος 

οικονομιών και περισυλλογής σε έναν τομέα που στο μεγαλύτερό του 

βαθμό είναι καθαρά καταναλωτικός επιβάλλεται όσο ποτέ άλλοτε. 

Γι 1 αυτό και η Επιτροπή, με εξαίρεση τα κονΟόλια που 

αναφέρονται σε συμβατικές υποχρεώσεις, εισηγείται την περικοπή των 

Οαπανών αυτών κατά 5% και έχει προνοήσει ανάλογες ρυθμlσεις στους 

υπό συζήτηση προϋπολογισμούς. 

Σε σχέση με το Κεφάλαιο για ναύλα και άλλα έξοΟα για ταξίΟια στο 

εξωτερικό, η Επιτροπή εισηγείται, για τους ίΟιους πιο πάνω λόγους, 

την περικοπή των Οαπανών αυτών κατά 10%. 

(στ) Τροπολογίες: 

Στη Οιάρκεια της μελέτης των υπό συζήτηση προϋπολογισμών ο 

Ύπουργός Οικονομικών, ενεργώντας με βάση σχετικές Αποφάσεις του 

Ύπουργικού Συμβουλίου, έστειλε στη Βουλή αριθμό τροποποιήσεων 

πάνω στους προϋπολογισμούς αυτούς. 

Οι τροποποιήσεις αυτές αποτέλεσαν αντικείμενο ειΟικής μελέτης 

από την Επιτροπή και όσες από αυτές υιοθετήθηκαν ενσωματώθηκαν 

στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς, όπως και οι υπόλοιπες άλλες, 

· τροποποιήσεις που είτε αναφέρονται πιο πάνω είτε παρουσιάζοντdι 
στους Οιορθωμένους αυτούς προUπολογισμοός. 

Με γνώμονα όλες τις πιο πάνω Οιαπιστώσεις και με βάση τις 

εισηγήσεις για περικοπές ή απόρριψη αριθμού άλλων κονΟυλίων, η 

Επιτροπή έχει ουσιαστικά προβεί. στην αναθεώρηση και των τριών υπό 

συζήτηση προϋπολογισμών, ενσωματώνοντας σ 1 αυτούς όλες τις 

επιμέρους εισηγήσεις της. Το τελικό κείμενο για κάθε προϋπολογισμό 

ξεχωριστά, και στην τελική μορφή που έχει πάρει, βρίσκεται στη 

Γραμματεία της Βουλής και στη Sιάθεση κάθε Μέλους της, ενώ 

Οόθηκε επlσης αντίγραφό τους σε κάθε ένα από τα κόμματα. 

Ορισμένα από τα Μέλη της Επιτροπής, είτε γιατί. Οιαφωνούσαν 

με το σύνολο των προτεινόμενων τροπολογιών εlτε με ορισμένες από 

αυτές, Οιαφόλαξαν το Οικαίωμά τους να εξηγήσουν εκτενέστερα τις 

θέσεις τους και να τοποθετηθούν ανάλογα κατά το στάΟιο της κατά 
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κεφάλαιο δαπανών έγκρισης και των τριών υπ6 συζήτηση προϋπολο

γισμών. Την ιδιαίτερη υπογράμμιση της θέσης αυτής ζήτησαν τα 

Μέλη της Επιτροπής - Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, του 

Δημοκρατικού Κόμματος και της ΕΔΕΚ. Αναφορικά με τη γενικότερη 

κυβερνητική οικονομική και δημοσιονομική πολιτική που αντι

κατοπτρίζεται και στους τρεις υπό συζήτ·ηση προϋπολογισμούς, 

ορισμένα από τα Μέλη της Επιτροπής, είτε γιατί διαφωνούσαν με το 

σύνολο της πολιτικής αυτής είτε με ορισμένες πτυχές της, διαφύλαξαν 

επίσης το δικαίωμά τους να εξηγήσουν εκτενέστερα τις θέσεις τους 

ως προς τα θέματα αρχής που κατά τη γνώμη τους εγείρονται από 

την πολιτική αυτή και αν&:λογα να τοποθετηθούν στο σύνολο των 

προϋπολογισμών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην Ολομέλεια 

του Σώματος. 

Με τις 3tαφυλάξεις αυτές η Επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 

νόμους και των τριών υπό συζήτηση προϋπολογισμών, όπως έχουν τελικά 

διαμορφωθεί. · 

\ 



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΑ 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΆΛΥΣΗ ΤΩΝ ΕΣΟΔΩΝ ΤΟΥ ΤΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟΔΟ 1987-1990 

1 2 3 4 
Πραγματοποιηθέντα Αναθεωρ. Προϋπολ. 

Προϋπολ. 

1987 1988 1989 1990 

\ 2:1 3:2 4:3 

~ \ 
ί εχ ίεχ % ί εχ % ί εχ % 

._.) 
ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 107.0 122.3 14.3 134.0 9.6 151.2 12.8 

._, 
' Φόρος Εισοδήματος 87.7 101.3 15.5 111.0 9.6 124.0 11.7 

Φόροι Περιουσίας 4.6 4.1 -10.9 5.7 39.0 7.5 
'Αλλοι 14.7 16.9 15.0 17.3 2.4 1 '1.7 13.9 00 

u. 

/ -"'" 

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 151.3 176.8 16.9 203.7 15.2 232.1 13.9 

Εισαy'ωγιχοί Δασμοί 71.2 81.0 13.8 92.3 14.0 104.5 13.2 
Φόροι Κατανάλωσης 55.4 65.3 17.9 78.0 19.4 91.2 16.9 
Δικαιώματα Κτηματολογίου 

χαι Χωpομετpίας 4.6 5.2 13.0 5.4 3.8 5.4 ο.ο 
'Αλλοι 20.1 25.3 25.9 28.0 10.7 31.0 10.7 

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 21.1 26.2 24.2 28.8 9.9 34.0 18.1 

ΠΡΟΣΟΔΟΙ, ΕΝΟΙΚΙΑ ΚΑΙ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ 17.0 21.4 25.9 20.5 -4.2 18.1 -11.7 



Κέρδη Κεντρικής Τράπεζιχ<; 10.2 9.1 -10.8 12.9 41.8 8.0 -38.Ο 
, Α:λλα 6.8 12.3 80.9 7.6 -38.2 10.1 32.9 

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 18.9 21.2 12.2 23.3 9.9 24.0 3.0 

ΧΟΡΗΓΙΕΣ 3.9 5.9 51.3 3.8 -35.6 3.1 -18.4 

ΑΛΛΑΕΣΟΔΑ 8.6 4.8 -44.2 5~5 14.6 4.1 -25.5 

ΙΠΟΣΙΝΟΛΟ 327.8 378.6 15.5 419.6 10.8 466.6 11.2 

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 68.1 58.1 -14.7 67.4 16.0 25.1 -62.8 

----- "' 
ΕΙΣΠΡΑΞΕΙΣ ΑΠΟ ΔΑΝΕΙΑ 68.1 58.1 -14.7 67.4 16.0 25.1 -62.8 "' "' 

ΣΙΝΟΛΟ 395.9 436.7 10.3 487.0 11.5 491.7 1.0 



ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΑΝΑΛ ΥΣΗ ΤΩΝ ΔΑΙΙΑΝΩΝ ΤΟΥ ΤΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΒ 

(Σε Χιλιάδες Λίρες) 

1987 1988 1989 1990 
Προιγμοιτιχές Προιγμοιτιχές Αναθεωρημένοι Προϋπολογισμοί 

Δαπάνες Δαπάνες 

Κω3ικοί 
Αριθμοί Τακτικός Τακτικός Τακτικός Τακτικός 

101-199 1. Αποδοχές Προσωπικού 165,513 176,577 191,961 209,382 
Βασικοί Μισθοί 73,767 77,335 80,992 85,457 
Τιμαριθμικά Επι3όματα 67,857 75,990 85,279 95,980 
13ος Μισθός 11,998 12,990 13,960 15,467 
Δικαιώματα 1 περωριών 4,472 5,578 6,910 7,319 
Επι3όματα Ενοικίου 1,654 1,726 1,705 1,786 00 

'-" 
Ανα3ρομιχά 2,582 °' 
Άλλα Επι3όματα 3,183 2,958 3,115 3,373 

200-209 2. Οδοιπορικά 1,109 1,159 1,229 1,357 
201 Έξο3α Κινήσεως 584 619 657 675 
202 Επι3όματα Εκτός Έ3ρας 318333 344 366 
203 Επι3όματα κατ ' αποκοπή 125 127 138 159 
204 Μεταφορικά 82 80 90 157 

210-229 3. Έξοδοι Λειτουργίας 

Γραφείου 2,967 3,199 3,531 4,189 
212 Τηλέφωνα 756 778 802 888 
213 Φωτισμός, θέρμανση και 

Καύσιμα 390 409 468 552 
214 Καθαριότητα Γραφείου 518 578 658 762 



215 Ενοίχιοc 873 916 1,078 1,361 
216 Τέλη και Τέλη Ύ3ατος 94 91 86 106 
217 Βιβλιοθήκη 42 54 60 85 

218-229 Διάφορα 294 373 379 435 

230-259 4. Επιδιορθώσεις, 
Συντήρηση χαι 

Λειτουργία 6,940 7,532 8,477 10,587 
231-236 Κτίρια 662 776 850 972 
237-243 Μηχανήματα και 

Εξοπλισμός 3,252 3,538 4,017 4,865 
244-258 Συγκοινωνιακό Δίκτυο 

κλπ. 3,026 3,218 3,610 4,750 
259 Φυτώρια, Κτην. & 

Γεωργικοί Σταθμοί 00 
'-" __, 

260-349 5. 'Αλλες Τρέχουσες 

Δαπάνες 35,752 36,239 41,035 46,853 
261-264 Φωτισμός, θέρμανση και 

Καύσιμα-όχι Γραφείων 2,628 2,449 2,753 2,873 
334 \ Ημερομίσθια 7,854 8,813 10,132 11,602 
335 Δαπάνες Τόκων 2,924 
339 Πληρωμές λόγω 

Εγγυήσεων 4,322 1,422 1,400 1,400 
344 ΕκΟόσεις και 

Δημοσιεύσεις 1,412 1,377 1,844 2,256 
345 \ Εθνική Φρουρά 10,164 i 3,467 14,200 17,800 

Αντιμισθία Πpοσωπιχού 

\Διάφορα 6,448 8,711 10,706 10,922 



350-399 6. Αγορές χαι Προμήθειες 7,023 7,237 8,549 8,866 

400-499 7. Εγχώριες Μεταβιβιiσεις-

Χορηγίες 97,187 118,599 158,959 128,682 
Συνεισφορές, Συντάξεις, 

Επιδοτήσεις, Δάνειrχ χλπ. 

401-411 1. Εκπαίδευση 1,492 2,786 3,897 3,107 

2. Ημιχρατιχοί & 'Αλλοι 
Οργανισμοί 33,659 44,309 42,215 /42,784 \ 

70Α-423 Κυπp. Οpγαν. Αθλητ.(Ολυμπ.) 680 1,409 1,305 1,370 
70Α-424 Θεατpιχός Οpyανισμός Κύπpου 621 665 865 1,000 
41Α-428 Ρ~ιοφωνικό Ίοpυμα Κύπpου 500 500 
67Α-429 Αpχή Ηλεκτpισμού Κύπpου 

00 
v. 
00 

67Α-430 Δημαpχεία 762 / 1,298 852 1,022 
65Α-451 Επιτpοπη Σιτηpών Κύπpου) 

Συμβ. Αμπελουpγ. Πpοϊόντων) \ 30,100. \\31,740 36,000 36,500 
'Αλλες Επιδοτήσεις) 

\ 470 16Α-453 Οpyανισμός Γεωpγ. Ασφάλισης 470 860 880 
67Α-457 Σε yεωpy. για υποχp. στη ΣΚΤ \ 25 \ \ 25 24 23 
13Δ21-46 Οργανισμός Οικοτεχνίας \ \\ 
13Δ01-46 Αρχή Κfατικών Εκθέσεων \ '\\' - -:::- ; 

14Δ-467 
\ \ Ιl' ' 

Κυπpιαο<ός Οpyανισμός ν\ 
Τουpιdμού . ι' - ~ \ -,: ..,,... \-

67Α-484 Κ 1' Α 1
' 

1 Ε - ,i ' ' Ί pατι1<η pωyη του φημ. 

1,οi2Ί Κλ' 1 κ& 1,001 1,078 ν. 1,133 ηppυ-">jζ υπpου 

67Α-499 Συμ~ούλια Αποχε~€ύσεων 
... \ 

2,$28 519 356 ~ 

Συνipγατ. Κεντpι><ή Τpάπεζα \ 5/152 212 -1 
/ \\ 

\ 
1 

Ι \ 
Ι 1 



3. Σu"εισφορές σε Ασφ. 

βΊΑ-432 
Ταμεία 38,082 41,841 44,842 49,315 
Τ αμ. Κοιν.Ασφαλ.Γεν.Εισφ. 23,774 26,417 28,000 30, 788 - ' t>JA,-433 

(181) Ταμ. Κοιν. Ασφαλίσεων 

σαν Ερyοδ. 13,355 14,397 15, 712 17,300 
67Α-434 

(f82) Ταμείο Τ ερμ. Απασχολήσεως 740 793 880 957 
67Α-435 Σχέδι.ο Κοιν. Ασφαλίσεων 

Τακτ. Κυβερν. Ερyατ. 213 234 250270 
38Α-499 Εγκλωβισμένοι 

4. Επιτροπή Επιδομιiτω" 582 654 844 855 
67Α-436 Ταμ. Συντ. Εκτ. Επιδομάτων 180 212 800 810 
67Α-437 Ταμείο Χορηγημάτων 380 400 00 

v. 
67Α-468 Ταμείο Παροχής Επιδ. '° 

Διαχ. σε Ανάπηρους. 22 42 4445 
67Α-438 5. Ταμείο Α"αχοuφίσεως 

Εχτοπισθ. χαι Παθόντω" ο ο ο ο 

67Α-439 5Α. Ταμείο Άμu"ας 2,899 3,460 3,700 4,000 
440-450 6. Σuντιiξεις χαι Φιλοδωρ. 15,022 17 ,404 18,844 21,941 

483 7. ΟΥΝΦΙΚΥΠ 1,039 1,083 1,200 1,285 
431 471 8. Χρηματιχιi Επιδόματα ο 652 850 ο 

-489 
412-422 9. 'Αλλες Μεταβιβιiσεις 2,637 3,596 8,212 5,395 

&475 
490-496 10. Δάνεια 1,775 2,814 34,355 ο 

490 Δανειστικοί Επίτροποι. 413 
493 Συνερyατυcή Κεντρυcή Τράπεζα 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου 



Ελληνικές Χημιχέζ Βιομηχανίες 614 
Στέyοcση Κροcτιχών Υποcλλήλων 382 
Στέγαση Εχτοπισθέντωv 11 
Πληγέντες Γεωργοί 61 
Σuμβ. Αμπελοuργιχών Πρόίόντων 

Οργοcνισμ6ς Ανοcπτ~\ξεως Γης 680 106 
Εκτοπισθ. Επιχειρημοcτίες 

Σχολικές Εφορείες 420 496 
Συμβούλια Αποχετεύσεων 1,633 437 
'AJ.J...α Δά.νειcι 261 750 
Δάνειο του Τ.Α.Θ. 32,680 

500-560 8. Εισφ. σε Διεθν. 

Οργανισμούς 736 5,392 1,100 1,083 
8Α. 'Αλλες Εισφορές 1,940 2,777 2,491 2,404 

00 

"' ο 
)67-568 Ιοcτρ. Περίθ. στην Κύπρο 390 487 310 415 
561-562 Ιοcτρ. Περίθ. στο Εξωτερικ6 1,539 2,261 2,100 1,900 

566 Ξένη Τεχνική Βοήθεια 11 14 17 25 
569 Τοcχ. Εξωτ. Υποcίθροu 15 64 64 

9. Κεφαλαιουχικές 
5 5 

Μεταβιβάσεις 4 25 

601-608 Υδοcτικά 'Εργοc 

609 Ανέγερση Σχολικών Κτιρίων 

610 Τοcμ. Ανοcκοuφ. Εκτοπ. 

(ΤΑΕΠ) 

611-616 'Αλλες Κεφοcλ. Μετοcβιβάσεις 

617-629 Διάφορο: Γεωργικοc Σχέδιο: 
Επιχορ. γιι:χ: Αuτοστ. 

(Ιδι6κτητοc) 
37 73 150 364 

630-699 10. Μελέτες και Έρευνες 



~ 700-749 11. Αγορά Μηχαν. & 
'Αλλοu Εξοπλ. 1,621 1,856 8,645 6,917 

751-779 12. Επιστροφές Φόρων & 
Δασμών 16,792 19,867 19,935 19,586 

751-759 Επιστροφές 'Αμεσων Φόρων 5,790 8,278 8,107 8,069 
761-769 Επιστροφές Έμμεσων Φόρων 10,845 11,264 11,625 11,310 

'Αλλοι 157 325 203 207 
13. Δημόσιο Χρέος 150,068 198,584 163,376 151,965 

1. Εξωτερικό Δημόσιο 
Χρέος 96,988 130,207 82,138 .64,603 

781 Αποπληρωμές 37,171 43,648 30,027 19,255 
782 Εξοφλητικό Απόθεμα 7,594 10,373 11,737 11,985 
783 Τόκοι) 

784 Τόκοι & Τέλη Εξυπηρέτ.) 32,573 32,453 32,092 33,363 
Διεθν. Ν ομισμ. Τ αμ. ) 

00 
785 Προπληρωμές 19,650 43, 733 8,282 °' ~ 

2. Εσωτεριχό Δημόσιο Χρέος 53,080 68,377 81,238 87,362 
791 Εξοφλητικά Αποθέματα 19,051 21,361 24,214 22,214 
792 Ταμείο Κληρώσεων 583 624 707 730 
793 Κέρδη Κληρώσεων 
794 Τόκοι 33,030 45,390 53,678 63,776 
795 Έξοδα Διαχειρίσεως 122 80 109 108 
797 Πιστοποιητικά Αποταμ. 294 261 1,130 400 

'Αλλες Αποπληρωμές 661 1,400 134 

800-899 14. Κατασχεuές 1,008 694 954 721 
801 Απαλλοτρίωση Γης 21 
802 Αγορά Ακίνητης Περιουσίας 258 30 30 



803-804 Αυτοστ.σε 

Κυβ.&Τ/Κ Οικόπε3α 40 
805-809 Κτίρια για δ'tαμονή 1 8 7 
811-819 Κτίρια-όχι για δ'ιαμονή 177 413 15 
821-839 03ικό Δίκτυο 27 
841-849 Αρ3ευτικά & 

Υ3ρευτικά Έργα 337 24 25 1 
851-859 Λιμένες και Αερολιμένες 16 249 820 28 
861-869 'Αλλα Κατασκευαστικci 

Έργα 166 610 
881-899 Βελτιώσεις Γης 37 
901-999 'Αλλες Δαπάνες 32 5 

348 15. Αποθεματικό ο ο ο 500 
ΣΥΝΟΛΟ ΠΛΗΡΩΜΩΝ 488,697 579,810 610,397 593,461 

00 

°' "' 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΤΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΤΟΥ ΤΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΓ 

(Σε Χιλιά3ες Λίρες) 

1987 1988 1989 1990 
Πραγματιχές Πραγματιχές Αναθεωρημένοι Προϋπολογισμοί 

Δαπιiνες Δαπιiνες 
Ταχτικός ΤΙΧ><τιχός Τc:ιχτιχός ΤΙΧ><τιχός 

1. Γενικές Δημόσιες Υπηρεσίες 42,984 50,615 56,630 61,293 
2. Άμυνα 19,599 23,826 24,270 29,387 
3. Δημόσια Τάξη και Ασφάλεια 40,940 41,942 52,880 48,420 
4. Παιδ'εία 53,670 60,240 65,660 72,226 
5. Υγεία 31,957 35,065 38,220 42,424 



! / / / 
6. ~οινωνική Ασφciλ,iση και Ευημερία 58,17!4 64,763 71;180 78,158 

yrι.) JSοινωνιχή Α14'οcλιση 55,166 61,486 67,680 74,448 
ί,βJ./Ευημερία / 3,008 3,277 ! /3,500 3, 7ί,Ο 

7. Οικισμός και Κpινοτική Ανάπτυξη 6,252 9,039 / /7 ,336 7,7~8 
{α) Οικισμός 1,517 1,580. ~t,690 1,808 
{β) Υοάτοπριiμήθεια 4,703 4,889 5,580 5,910 
(y) Άλλες / 32 2,570 66 / 70 

8. Πολιτιστική'jΑ.νοcπτuξη 3,649 4,538 4,810 5,075 
9. Γεωργία, Κτηνοτροφία, Αλιεία, κλπ. 38,298 40,190 46,220 49,025 

{α) Γεωρyία 34,462 36,295 41,870 44,340 
(β) Κ π{νο-'rροφία 1,668 1,589 1,690 1,825 
(y) Αλιεία 3 
(ο) Ανοcπτυξη Δασών 2,168 2,303 2,660 2,860 

10. Μεταφορές, Συγκ. και Επικοινωνίες 12,892 12,759 14,670 15,770 00 

°' ( α) Οδική Ανοcπτuξη 2,520 2,578 2,720 2,938 ω 

(β) Λιμένες 332 515 560 602 
(y) Αερολιμένες 6,314 6,335 7,850 8,478 
(ο) 'Αλλες 3,726 3,331 3,540 ,3,752 

11. 'Αλλες Οικονομικές Υπηρεσίες 7,681 12,664 8,500 / / 9,210 
12. Επιστροφές ~ρημάτων και Δασμών 16,792 / 19,867 ' 19,935 20,418 
13. Εξυπηρέτηση Δημόσιου Χρέους 150,068 198,583. 163,377 151,966 
14. 'Αλλες Δαπάνες 5,740 5,720 36,709 2,301 

---- ---- --- ----

488,696 579,811 610,397 593,461 



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΔ 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 1989 ΚΑΙ 1990 

1989 1990 

Ολικό Δ ΟCvεια από Ολιχό Δi.νεια από 

Κεφιίλαιο Δαπcινών 'Αλλες συμπεριλcιμ. το Τcιμείa 'Αλλες συμπεριλcιμ. το Τcιμείο 

Δα.πάνες Απο8οχών Δ αvειστιχώv Σύνολο Δαπά.νες Απο8οχώv Δ ανειστιχών Σύνολο 

Προσωπι.χού Επιτρόπων Προσωπικού Επιτρόπων 

f f f f f f f f 
-------------------------------

01 - Επιτροπή Προγρcιμμα.τισμού 42,925 418,469 418,469 46,310 447,603 447,603 
02 - Αvά.πτυξη Τ8cίτων 17,105,373 17,105,373 1,549,745 18,655,118 13,149,098 13,149,098 1,318,228 14,467,326 
03 - Ανα8cισμός 232,150 232,150- 313,500 545,650 85,750 85,750 150,000 235,750 
04 - Γεωργία: 4,451,816 4,451,816 1,111,500 5,563,316 3,764,950 3,764,950 908,000 4,672,950 
05 - Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 690,708 1,788,500 1,788,500 738,680 1,903,000 1,903,000 
07 - Κτηνιατριχiς Υπηρεσίες 175,000 175,000 25,000 200,000 149,400 149,400 15,000 164,400 
08 - Ανcίπτυξη Δα.σών 1,662,500 1,662,500 1,662,500 1,517,000 1,517,000 1,517,000 00 

"' 09 - Γεωλογική Επισκόπηση 798,800 798,800 798,800 762,200 762,200 762,200 .... 
10 - Ανcίπτυξη Αλιεία.ς 439,719 797,190 70,000 867,190 278,989 673,600 50,000 723,600 
11 - Μετεωρολογική Τ πηρεσίcι 113,900 113,900 113,900 95,900 95,900 95,900 
12 - Πιστο8ότηση Αναπτύξεως 1,953,000 1,953,000 500,0001 2,453,000 500,0001 500,000 
13 - Εμπόριο χσ;ι Βιομηχcινίcι 2,111,710 2,111,710 300,000 2,411,710 1,337,700 1,337,700 100,000 1,437,700 
14 - Τουρισμός 580,000 580,000 600,000 1,180,000 600,000 600,000 
15 - Αρχcιιότητες 568,000 568,000 568,000 640,400 640,400 640,400 
16 - Δημόσια: Έργα: 1,473,800 1,473,800 1,473,800 1,125,000 1,125,000 250,000 1,375,000 
17 - Ανcίπτυξη 08ιχού Δι.χτίιοu 23,139,600 23,139,600 23,139,600 21,331,000 21,331,000 21,331,000 
18 - Λιμένες χσ;ι Εμπορική Ν αuτιλία 16,615 16,615 16,615 16,365 16,365 16,365 
19 - Αε~ολιμένες 1,605,350 1,605,350 1,605,350 3,068,750 3,068,750 3,068,750 
20 - Δημόσια. Κτίρια. 1,932,350 1,932,350 1,932,350 2,031,750 2,031,750 2,031,750 
21 - Πολεοδομία. χα.ι Οίκηση 2,809,000 2,809,000 1,019,000 3,828,000 2,940,500 2,940,500 1,750,000 4,690,500 
·22 - Υγεία. 5,154,345 5,154,345 5,154,345 5,168,682 5,168,682 5,168,682 
23 - Αγροτική Ανάπτυξη 5,126,230 5,126,230 2,041,8102 7,168,040 6,098,736 6,098,736 2,883,9542 8,982,690 
24 - Εργα.σία. & Κοιvωνιχές Ασφα.λίσεις 577,305 1,787,202 200,000 1,987,202 588,560 1,848,414 100,000 1,948,414 
25 - Κέντρο Πcιρα.γωγιχότητιχς 130,840 534,185 534,185 130,350 536,486 536,486 
26 - Τπηρεσίεc:: Κοινωνικήc:: Εuημερία.ι::: 315,330 315,330 315,330 360,776 360,776 360,776 



27 - Παιδεία 2,594,500 2,594,500 500,000 3,094,500 2,984,670 2,984,670 700,000 3,684,670 
28 - Νεολαία 176,300 176,300 176,300 176,300 176,300 176,300 
29 - Τ αχυδρομιχiς 1 πηpεσίες 309,200 309,200 309,200 130,100 130,100 130,100 
30 - Στατιστικές 1 πηpεσίει; 
31 - 'Αλλες Υπηρεσίες 2,266,710 2,440,080 790,000 3,230,080 4,013,188 4,195,810 250,000 4,445,810 
32 - Προχαταpχτιχός Προγραμματισμός 50,000 50,000 50,000 50,000 50,000 50,000 
33 - Ξένη Τεχνική Βοήθεια 230,000 230,000 230,000 230,000 230,000 230,000 
34 - Διcίφορα 5,200,000 5,200,00Q 5,200,000 1,000,000 1,000,000 1,000,000 
35 - Μη Προβλεπόμενες Διχπ&:-.ιες χαι Αποθεματικό 250,000 250,000 250,000 250,000 250,000 250,000 

---- --- --- ---- ---
Ολ ιχ ό 85,032,026 c88,649,4453 9,860,555 98,510,000 74,995,004 78,803,840 9,675,182 88,479,022 

1 / Δcίvεια για Αποχετευτικά. Έpγα χαι Δημοτιχά. Σχέ8ια 

21 Πεpιλαμβά.vεται πρόνοια για Σχέδια Περιφερειακής Αγροτικής Αναπτύξεως 
3 /Δεν περιλαμβά.vει πρόσθετες πιστώσεις που παpαχωpήθηχαv με Συμπληρωματικό ΠροUτcολογισμό 



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΕ 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΆΛΥΣΗ ΤΩΝ ΕΣΟΔΩΝ ΤΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟΔΟ 1987-1990 
' 
' ·············································································································'··································· 

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1 
· ,JκτΙΧΚτη Εισϊρά 
Επιβαρύνσεις Jάνω σε Καθυ-

/ στ,εpημένα j1'Εσο3α Έκτα-
/ κτης Εισφοριάς 
fΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡ~Ι 
/ , i : 

Προσωρινή ηροσφυγική1·, Επι-
;/1 βάpυνση πάνω 1στις Εισαγ~γές 

ΙιJ Προσφυγικό Γτr~μματόσημο f /ΜΗ ΦΟΡΟΛΟΓΙ~Ϊ ΕΣΟΔΑ 

Ι 
Τόκοι \, 
Ενοίκια 

! 11 

!ι Άλλα 

~ ΣΥΝΟΛΟ 
1 

1 2 
Πραγματοποιηθέντα 

1987 1988 

f εκ 

9.7 

8.5 

1.2 
19J9 

--, 

19.7 
0.2 
o.s 

0.3 
0.1 
0.4 

/ i 

30Α' 
Ι , 

/ 

f εκ 

9.3 

8.2 ! 

1./ 
_22; 

22.4 
0.2 
0;7 

0.3 
0.1 
0.3 

32.6 

2:1 
% 

-4.1 

-3.5 

-8.3 
13.6 

13.7 
ο.ο 

-12.5 

ο.ο 

ο.ο 

'-25.0 

7.2 

3 
Αναθεωρ. 

ΠροUπολ. 
1989 

f εκ 

9.1 

8.0 

1.1 
23.3 

23.ο 
0.3 
0.8 

0:3 
0.1 
0.4 

33.2 

3:2 
% _J __ 
-2.2 

-2.4 

1 

ο.ο 

3.1 

2.7 
50.0 
14.3 

'·,,, ο.ο 
\ ο.ο 
\ 33.3 

1.8 

4 
ΠροUπολ 

ti990 
' 
f εκ 

8.0 

7.0 

1.0 / 
25.3 

25.0 
0.3 
0.8 

0.3 
0.1 
0.4 

34.1 

4:3 
% 

-12.1 

-12.5 

-9.1 
8.6 

8.7 
ο.ο 
ο.ο 

ο.ο 

ο.ο 

ο.ο 

2.7 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ στο βήμα τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού, κ. Κληρίδη, 

όπως καταθέσει την ομιλία του. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, 

Το 1987, μιλώντας απ' αυτό το βήμα της Βουλής κατά τη συζήτηση των 
προUπολογισμών, είχα αναφέρει και τα εξής: «Η συζήτηση των προϋπολογισμών 

ενός δημοκρατικού κράτους είναι ίσως η πλέον σοβαρή ενέργεια της Βουλής, γιατί 

παρέχει στα κόμματα την ευκαιρία να κρίνουν και να επικρίνουν την πολιτική της 

κυβέρνησης όχι μόνο στον οικονομικό τομέα, αλλά σ 1 όλους γενικά τους τομείς. Η 

ψήφιση των προϋπολογισμών, όπου επικρατεί το πλουραλιστικό σύστημα και όχι ο 

μονοκομματισμός, είναι ο ενδεδειγμένος τρόπος και η δημοκρατική διαδικασία με 

την οποία η Βουλή επιδοκιμάζει ή αποδοκιμάζει στο σύνολό της την κυβερνητική 

πολιτική.>> 

Τώρα από το ίδιο αυτό βήμα, ενόψει των κοσμογονικών εξελίξεων που 

παρατηρούνται τις μέρες αυτές, θα ήθελα να τονίσω ότι η συζήτηση των 

προUπολογισμών μας προσφέρει μια θαυμάσια ευκαιρία να βγούμε έξω από τα 

κυπριακά σύνορα και να εκτιμήσουμε το μέγεθος και τη σημασία αυτών των 

εξελίξεων. Και τούτο για να προβληματιστούμε και να βγάλουμε συμπεράσματα 

που αφορούν το μέλλον του τόπου μας. Να προβληματιστούμε πάνω στην 

εξωτερική μας πολιτική, πάνω στις ιδεολογικές μας θέσεις και αντιθέσεις και 

πάνω στο κλίμα που θα πρέπει να κυριαρχεί, όταν προσπαθούμε να λύσουμε 

προβλήματα που αφορούν όχι μόνο την εξωτερική μας πολιτική, αλλά και την 

επιβίωσή μας. 

Είμαστε σήμερα μάρτυρες μιας νέας πολιτικής στο διεθνές πεδίο. Της 

πολιτικής Γχορμπατσώφ που επέτρεψε στις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης να 

αποβάλουν από τα Συντάγματά τους τις διατάξεις που τους επέβαλαν το 

μονοκομματικό σύστημα και που περιόριζαν τα ανθρώπινα δικαιώματα. Μιας 

λ 
, , ψ , , , θ , 

πο ιτιχης που επετρε ε σ αυτες τις χωρες να μεταχινη ουν προς την πραγματι-

κή, την πλουραλιστική δημοκρατία. Είμαστε ακόμα μάρτυρες της προσπάθειας 
, , λ λ θ ή , , , 

αυτων των χωρων να φι ε ευ εροποι σουν το οιχονομιχο τους συστημα, υστερα 

από την αποτυχία του προηγούμενου συστήματος. Είμαστε τέλος μάρτυρες της 

προσέγγισης των δύο υπερδυνάμεων και βλέπουμε πως οι υπερδυνάμεις έχουν 

κατανοήσει ότι οι πυρηνικοί και άλλοι εξοπλισμοί ·θέτουν σε κίνδυνο την ύπαρξη 

του πλανήτη μας. Έτσι αναζητούν νέες σχέσεις μεταξύ τους και καταβάλλουν 

από κοινού προσπάθεια να επιλύσουν θέματα που θέτουν σε κίνδυνο τη διεθνή 

ειρήνη. Και το αποτέλεσμα είναι ότι η σημασία των αμυντιχώ~ συνασπισμών 
μειώνεται ουσιαστικά, γεγονός που θα πρέπει να προβληματίσει χι εμάς εδώ στην 

l(ύπρο, γιατί αφορά την εξωτερική μας πολιτική και διότι θα πρέπει να μειώσει 

μ_έσα στην Κύπρο την αντιπαράθεση των υποστηριχτών του δυτικού και του 

ανατολικού συνασπισμού. 

Μέσα σ / αυτή την κοσμογονία των διεθνών εξελίξεων και μεταβολών, 

πιστεύω ότι η Κύπρος μπορεί και πρέπει να συνεχίσει να διαδραματίζει το ρόλο 

της στο χώρο των Αδεσμεύτων. Η παραμονή της Κύπρου όμως στο χώρο των 

Αδεσμεύτων δεν έρχεται σε αντίθεση με τη θέση ότι η Κύπρος πρέπει να υποβάλει 

αίτηση για νc.: γίνει πλήρες μέλος της Ε.Ο.Κ.. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε 

υποστηρίξει την τελωνειακή ένωση, γιατί τη θεώρrjσε αναγκαίο βήμα που θα 
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οδηγούσε στην ένταξη της J(ύπpου στην Ε.Ο.Κ .. Πιστεύω ότι η ένταξη της 

Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. ειναι επιβεβλημένη όχι μόνο για οικονομικούς, αλλά κυρίως 

για πολιτικούς λόγους. Γιατί είναι φανερό ότι, αν η l(ύπpος ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ.) 

ούτε οι διαχωριστικές γραμμές μπορούν να ισχύουν ούτε και εισβολές θα μπορούν 

να γίνονται σε μια χώρα-μέλος της Ε.Ο.Κ .. 

Μερικοί προβάλλουν το επιχείρημα ότι η E.0.IC. είναι παραφυάδα του 

ΝΑΤΟ, ότι στην Ε.Ο.Κ. ισχύουν τα μονοπώλια και ότι, κατά συνέπεια, Οε θα 

έπρεπε να ενταχθούμε στην Ε.Ο.Κ .. Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι η Ε.Ο.Κ. 

είναι παραφυάδα του ΝΑ ΤΟ, θα ήθελα να πω ότι αυτό το επιχείρημα πάσχει από 

το σύνδρομο της αντιπαράθεσης μεταξύ δυτικού και ανατολικού κόσμου και Οε 

διέπεται από τη νέα πολιτική Γκορμπατσώφ. Το επιχείρημα για τα μονοπώλια 

πάσχει από την παραγνώριση του γεγονότος πως η οικονομία των κρατών-μελών 

του Συμφώνου της Βαρσοβίας χρεοκόπησε. Και χρεοκόπησε γιατί, αντί να αφήσει 

ελεύθερη την ιδιωτική πρωτοβουλία, την αφόπλισε και στηρίχθηκε στα κρατικά 

μονοπώλια, με όλα τα θλιβερά αποτελέσματα. Το επιχείρημα αυτό παραγνωρίζει 

ό ' ι ι~ λ ' ' ' ή ακ μα το γεγονος οτι οι ισιες οι ανατο ικες χωρες προχωρουν σ μερα προς 

απελευθέρωση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και αναζητούν δυτικές επενδύσεις για 

να αναπτύξουν την οικονομία τους. 

Δε χρειάζεται μεγάλη πολιτική οξυδέρκεια για να επισημάνει κανείς ότι οι 

νέες διεθνείς εξελίξεις θα οδηγήσουν σε ενίσχυση της επιρροής και της αποτελε

σματικότητας των Ηνωμένων Εθνών και ειδικότερα του ανώτατου οργάνου τους1 
που είναι το Συμβούλιο Ασφαλείας, εφόσον θα υπάρχει μεγαλύτερη συνεργασία 

μεταξύ των υπερδυνάμεων. 

1' πό το φως λοιπόν των σημερινών κοσμογονικών εξελίξεων θα πρέπει να 
επανεξετάσουμε τις θέσεις μας όσον αφορά το εθνικό μας πρόβλημα. Η 

κατάργηση των διαχωριστικών τειχών στην Ευρώπη και η εφαρμογή της αρχής 
της ελεύθερης διακίνησης και εγκατάστασης προκάλεσε διάφορους προβληματι

σμούς. Και ήδη ακούονται κάποιες εισηγήσεις ότι θα έπρεπε να εγκαταλειφθεί η 

πολιτική της αναζήτησης λύσης του Κυπριακού πάνω στη βάση ομόσπονδου, 

δικοινοτικού και διζωνικού κράτους. 

Στο σημείο αυτό θα πρέπει να λεχθεί ότι τα διαιρετικά τείχη που σήμερα 

γκρεμίζονται, ουδεμία σχέση έχουν με τη μορφή του συστήματος διακυβέρνησης, 
αν δηλαδή τα κράτη στα οποία υπήρχαν τα τείχη ήταν ενιαία, ομόσπονδα ή 

συνομόσπονδα. Τα τείχη είχαν σχέση με τον περιορισμό της αρχής της ελεύθερης 

διακίνησης που είχε επιβάλει ο κομμουνιστικός μονοκομματισμός στην προσπάθειά 

του να αυτοπροστατευθεί. 

Θα ήταν επομένως σφάλμα, αν παρερμηνεύαμε το σημερινό διεθνές κλίμα ότι 

δήθεν προσφέρει την ευκαιρία εγκατάλειψης των δύο συμφωνιών κορυφής 

Μακαρίου-Ντενκτάς και Κυπριανού-Ντενκτάς, βάσει των οπο(ων αναζητούμε 

σήμερα λύση. Σε άλλα θέματα είναι που το νέο κλίμα διαφοροποιεί τις 

προοπτικές. Συγκεκριμένα το νέο κλίμα ενισχύει την απαίτησή μας για εφαρμογή 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων, στα οποία περιλαμβάνονται και οι ελευθερίες 

διακίνησης, εγκατάστασης και ο σεβασμός της περιουσίας, Επίσης η διευρυνόμενη 

συνεργασία των υπερδυνάμεων, η μεταξύ τους συνεννόηση για τη λύση περιφε

ρειακών προβλημάτων και η μείωση της στρατιωτικής αντιπαράθεσης διευκο-
λ ' ' ή ι ι:ι ι 
υνουν την απαιτησ μας για αποχωρηση των r.,ενων στρατευματων και για 

αύξηση του αριθμού των εγγυητριών δυνάμεων. 
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Όσον αφορά τους χειρισμούς του Κυπριακού, θα ήθελα να τονίσω τα εξής: Η 

αναζήτηση λύσης με ειρηνικά μέσα χαθ(σταται επιτακτική, όχι μόνο λόγω του 

συσχετισμού Ουνάμεων μεταξύ ΕλλάΟας και Τουρκίας, αλλά χαι γιατί το ευρύτερο 

διεθνές χλ(μα δεν επιτρέπει στρατιωτικές αναμετρήσεις που θα μπορούσαν να 

θέσουν σε κ(νΟυνο τις σχέσεις των υπερδυνάμεων και τη διεθνή ειρήνη. Ταυτόχρονα 

ο ενισχυμένος ρόλος των Ηνωμένων Εθνών, του Συμβουλίου Ασφαλείας και του 

Γενικού Γραμματέα υποδεικνύει καθαρά ότι η λύση του Κυπριακού πρέπει να 

αναζητείται μέσα στα πλαίσια των Ηνωμένων Εθνών, μέσω των καλών υπηρε

σιών του Γενικού Γραμματέα και με επιδlωξη την ενεργότερη εμπλοκή των 

μόνιμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Το Κυπριακό δε χρειάζεται νέα ψηφίσματα από τη Γενική Συνέλευση. Γιατί, 

όσα έχουν ήδη εκδοθεί, αποτελούν τη σωστή βάση για την εξεύρεση λύσης. Το 

μειονέκτημα έγκειτο στην αδυναμία του Συμβουλίου Ασφαλείας να εφαρμόσει τα 

ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης, λόγω των διαφορών μεταξύ των μόνιμων 

μελών του. Η αδυναμία αυτή αφορούσε όλα σχεδόν τα διεθνή θέματα, όχι μόνο το 

Κυπριακό. 

Το νέο διεθνές χλίμα επιτρέπει μεγαλύτερη συνεργασία μεταξύ των μόνιμων 

μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας πάνω στα διάφορα προβλήματα. Επομένως 

επιτρέπει χαι μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα στην εφαρμογή από το Συμβούλιο 

Ασφαλείας των αποφάσεων χαι ψηφισμάτων τόσο του ίδιου όσο χαι της Γενικής 

Συνέλευσης. 

Ας δούμε όμως ποια είναι τα βασικά σημεία των περί Κύπρου ψηφισμάτων: 

Πρώτο: Σεβασμός της ανεξαρτησίας χαι εδαφικής ακεραιότητας της Κύπρου. 

Δεύτερο: Αποχώρηση των ξένων στρατευμάτων. Τρίτο: Επάνοδος των προσφύγων 

στις εστίες τους υπό συνθήκες ασφαλείας. Τέταρτο: Διεξαγωγή συνομιλιών για 

επίλυση του Κυπριακού. Επιπρόσθετα υπάρχουν χαι τα ψηφίσματα που ανα

φέρονται στην ανάγκη μη αλλοίωσης της δημογραφικής σύνθεσης του πληθυσμού 

της Κύπρου χαι μη αναγνώρισης του τουρχοχυπριαχού ψευδοκράτους. 

Τίποτα από τα προαναφερθέντα δε βρίσκεται σε αντίθεση με τις συμφωνίες 

κορυφής χαι τις θέσεις που χατά καιρούς ομόφωνα καθόρισαν τα μέλη του Εθνικού 

Συμβουλίου. Πιστεύω ότι η πολιτική που η κυβέρνηση Βασιλείου ακολούθησε στο 

Κυπριακό ήταν σωστή. Η πολιτική αυτή είχε ως αποτέλεσμα να κατανοηθεί 

διεθνώς, χαι ειδικά στις Ηνωμένες Πολιτείες χαι στη Μεγάλη Βρετανία, ότι η 

στασιμότητα του J{υπριαχού οφε(λεται αποχλειστιχά στην αρνητική στάση της 

τουρχιχής πλευράς, όπως αυτή εκφράζεται από τον χ. Ντενκτάς, που δε φαίνεται 

να συγκεντρώνει την υποστήριξη του συνόλου των τουρχοχυπριαχών πολιτικών 

δυνάμεων πάνω σ' όλα τα σημεία της. 

Εκείνο που μέχρι της στιγμής δεν έχει επιτευχθεί είναι η εξάσκηση 

ουσιαστικών πιέσεων για την αλλαγή της τουρχιχής στάσης. Προκύπτουν, χατά 

συνέπεια, ορισμένα ερωτήματα. Τι δέον γενέσθαι; Να εγκαταλείψουμε το διάλογο; 

Να θέσουμε όρους για την επανέναρξή του; Να εντατικοποιήσουμε τη διεθνο

ποίηση; 

Τυχόν διακοπή του διαλόγου θα ήταν σφάλμα ταχτικής. Διότι θα μετέθετε 

στη διχή μας πλευρά την ευθύνη για τη μη επιτυχία του διαλόγου, ευθύνη που 

σήμερα βαρύνει αποκλειστικά την τουρχιχή πλευρά. 

Τυχόν υποβολή όρων για την επανέναρξη του διαλόγου θα υποβοηθούσε την 

τουρχιχή πλευρά. Γιατί η τουρχιχή πλευρά θα απέρριπτε τους όρους και, 
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ισχυριζόμενη ότι δέχεται διάλογο εφ' όλης της ύλης και χωρίς όρους, θα μετέθετε 

και πάλι την ευθύνη για τα αδιέξοδα στη δική μας πλευρά. 

Όσον αφορά την ανάγκη διεθνοποίησης κανένας δε διαφωνει Αλλά ο όρος 

«διεθνοπο(ηση>' έχει δύο έννοιες. Η μια έννοια είναι ότι κινούμαστε προς τις 

κυβερνήσεις των διάφορων χωρών ζητώντας την υποστήριξή τους, προκειμένου να 

προκαλέσουμε πολιτικό κόστος στην Τουρκία λόγω της εμμονής της να σuνεχ(ζει 
την κατοχή. Η άλλη έννοια είναι ότι διαφωτlζουμε τους λαούς της υφηλίου, για να 

πιέσουν τις κυβερνήσεις τους, οι οπ6ίες με τη σειρά τους να προκαλέσουν στην 

Τουρκία πολιτικό κόστος για τη συνεχιζόμενη κατοχή. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η πιο σωστή απάντηση στα προαναφερθέντα 
ερωτήματα ε(ναι η ακόλουθη: Η ταχύτερη και πλέον αποδοτική πολιτική είναι η 

συνεχής ενημέρωση των κυβερνήσεων, και ειδικότερα αυτών των μόνιμων μελών 

του Συμβουλίου Ασφαλείας, με στόχο την εμπλοκή τους στη διαδικασία ειρηνικής 

αναζήτησης λύσης. Γιατί αυτά τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας 

διαθέτουν μοχλούς π(εσης, άλλα λόγω συμβατικών και οικονομικών σχέσεων με 

την Τουρκία, άλλα λόγω της επιθυμίας της Τουρκ(ας να ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. και 

άλλα γιατί είναι υπερδυνάμεις που συμμετέχουν στη ρύθμιση διεθνών προβλη

μάτων. 

Η εμπλοκή των μόνιμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας, αλλά και των 

αδέσμευτων μελών του Συμβουλ(ου Ασφαλείας, επιτυγχάνεται ευκολότερα και 

αποτελεσματικότερα, όταν υπάρχει διάλογος και όχι τελμάτωση στο J(υπριακό. 

Συνεχίζοντας θα έλεγα ότι στον τομέα της διαφώτισης οι προσπάθειές μας δεν 

πρέπει να συγκεντρώνονται μόνο προς τη Γενική Συνέλευση για εξασφάλιση νέων 

ψηφισμάτων, αλλά κυρίως προς το Συμβούλιο Ασφαλείας. Διότι στόχος μας θα 

πρέπει να ε(ναι να τους κάνουμε ν' αντιληφθούν πως δεν πρόκειται να δεχθούμε 

συνέχιση του διαλόγου, χωρίς να έχουμε ουσιαστικές ενδείξεις ότι η στάση τους 

έχει μεταβληθεί από απλή ενθάρρυνση για διάλογο σε θετική ανάμιξη για λύση 
του Κυπριακού. 

Μέχρι της στιγμής δεν έχουμε διαπιστώσει μια τέτοια μεταβολή στη στάση 

των μόνιμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας. Αν πράγματι ενδιαφέρονται να 

μη χαθεί η δι.~δικασία του διαλόγου σαν μέθοδος επ(λυσης του Κυπριακού, θα 

πρέπει να αντιληφθούν ότι δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια αποτυχίας. Θα πρέπει 

ακόμα να αντιληφθούν ότι δεν μπορε( να διεξαχθεί εκτός Κύπρου ένας συνεχής 

διάλογος, στην παρουσία του Γενικού Γραμματέα, αν πρόκειται να παραμείνουν 

απλοί θεατές του διαλόγου. Πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι, αν ένας τέτοιος 

διάλογος αποτύχει, θα ενταφιάσει τις διαπραγματεύσεις ως διαδικασ(α επίλυσης 

του Κυπριακού. 

Στο σημείο αυτό θα ήθελα να τονίσω με έμφαση ότι σε μια τέτοια 

περίπτωση το έθνος των Ελλήνων θα έχει καθήκον να επανεξετάσει τις διαδικα

σ(ες επίλυσης του Κυπριακού και ν' αναλάβει με παρρησία τις εθνικές υποχρεώ

σεις του. 

Έρχομαι τώρα σ' ένα άλλο θέμα, στο εσωτερικό μέτωπο. Στους κρίσιμους 

καιρούς που περνά η πατρίδα μας είναι υψίστης σημασίας να υπάρχει ισχυρό 

εσωτερικό μέτωπο. Η έννοια του ισχυρού εσωτερικού μετώπου δεν αποκλείει το 

δημοκρατικό δικαίωμα της έκφρασης διαφωνιών, είτε μεταξύ κυβέρνησης και 

αντιπολίτευσης είτε μεταξύ των κομμάτων της ίδιας ή διαφορετικής ιδεολογίας. 

Εκείνο που απαιτείται για να διατηρείται και δημοκρατική ζωή και ισχυρό 
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εσωτερικό μέτωπο είναι το εξής: Η~ο,λιτιχή συμπεριφορά της κυβέρνησης προς 1 

την αντιπολίτευση -και αντίστροφα- ~d.~ιέπεται από την αρχή ότι το καλώς 
νοούμενο εθνικό συμφέρον τίθεται υπεράνω των προσωπικών ή κομματικών 

επιδιώξεων και βλέψεων. 

Πρέπει επιτέλους τα κόμματα να αποβάλουν την αντίληψη που _,υπάρχει, όχι 

μόνο στην Κύπρο, αλλά και σε γειτονικές χώρες, όσον αφορά το ρόλο της 

αντιπολίτευσης. Πρέπει να υιοθετήσουν την ευρωπαϊκή αντίληψη για το ρόλο και 

τον τρόπο λειτουργίας της αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα όταν αντιμετωπίζουν εθνικά 

θέματα. 

Πιστεύω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει ήδη δώσει αρκετά τέτοια 

δείγματα ευρωπαϊκής νοοτροπίας, όσον αφορά τις σχέσεις του τόσο με 1την 
κυβέρνηση όσο και με τα άλλα κόμματα, Η εθνική συμφιλίωση ενός λαού ε'lναι 

~π~ραίτητη, όταν ο λαός αντιμετωΠίζει προβλήματα φυσικής επιβίωσης. Το 

~αρελθόν, όσο οδυνηρό και θλιβερό χι αν είναι, δεν πρέπει να επηρεάζει το μέλλον 
ενός αγωνιζόμενου λαού. Πρέπει απλώς να τονίζει και να υπενθυμίζει τα 

καταστροφικά αποτελέσματα της εσωτερικής διαίρεσης. 

Στην Ελλάδα αναγνωρίστηκε αυτή η μεγάλη αλήθεια και η Βουλή των 

Ελλήνων με νομοθετική πράξη έχει πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα για να φέρει 

την εθνική συμφιλίωση. Το ελλαδικό παράδειγμα θα πρέπει να ακολουθήσει και η 

Κυπριακή Βουλή και να πάρει ~λα τα αναγκαία μέτρα για εθνική συμφιλίωση, 

περιλαμβανομένης και της αποκατάστασης, χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση, όσων 

έχουν θυματοποιηθεί γενικά και ειδικά εκείνων οι οποίοι έχασαν τις εργασίες τους, 

χωρίς να έχουν διωχθεί ποινικά, αλλά με βάση έναν άδικο αποικιακό νόμο που 

αντίκειται προς τις πρόνοιες του Χάρτη των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων, γιατί 

επιτρέπει απόλυση από πολιτικά όργανα χωρίς πρόσαψη κατηγοριών και χωρίς 

ακρόαση, δηλαδή χωρίς δίκη, έχ~σαν τις εργασlες τους. 

Έρχομαι τώρα στο σοβαρότατο θέμα της άμυνας. Η Κύπρος που βρίσκεται 

υπό κατοχή και η οποία αγων[ζεται για επιβίωση πρέπει \ια ενισχύσει την άμυνά 

της, παράλληλα με τις προσπ4_θειες ειρηνιχ~ς επίλυσης του προβλήματός της. Και 
εννοούμε όχι μόνο ενίσχυση της άμυνας μέσα στα πλαίσια των οικονομικών 

~Όυ_~οτ"1των της, αλλά ακόμα και μερικές δυσβάσταχτες οικονομικές θυσίες. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστήριξε και-θα ·σU\ιεχίσεί να υποστηρίζει την 
ενίσχυση της άμυνάς μας, εφόσον εκκρεμεί το Κυπριακό και παραμένουν στο νησt 

μας τουρκικά κατοχικά στρατεύματα. Ένδειξη της σοβαρότητας και προτεραιό

τητας που δίνουμε στο θέμα της άμυνας είναι το γεγονός πως στο παρελθόν δε 

συμφωνήσαμε με την ταχτική της επιβολής ειδικών φορολογιών για την-- άμυνα, 

παpά το ότι τις είχαμε ψηφίσει. Επιμέναμε τότε και επιμένουμε τώρα ότι 

κυβέρνηση και Βουλή, από κοινού,- θα πρέπει να αποφασίζουν τη σειρά προτεραιό

τητας που δικαιούται ο τομέας της άμυνας και ότι το Ταμείο της 'Αμυνας θα 

πρέπει να χρηματοδοτείτ'αι από τους προϋπολογισμούς και όχι από ειδικές 

φορολογίες. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εκφράζει την ευαρέσκειά του, γιατί έχει 

βελτιωθεί όλος σχεδόν ο οπλισμός της Εθνικής Φρουράς. Αυτή η βελτίωση άρχισε 

επί διακυβέρνησης Κυπριανού και συνεχίζεται με εντατικό ρυθμό από την 

κυβέρνηση Βασιλείου. Πιστεύουμε όμως ότι και οι δυο κυβερνήσεις απέτυχαν να 

δημιουργήσουν στρατό του οποίου η σύνθεση,. η ~τοιμότητα για δράση και η 

επιχειρησιακή ικανότητα να βρίσκεται στο ψηλό ~)iείνο επίπεδο που χρειάζεται η 
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Κύπρος για αποτελεσματική άμυνα. Ενδειχτιχά αναφέρω ότι η εθνοφρουρά 

στερείται ικανοποιητικού αριθμού μόνιμων στελεχών που να επανδρώνουν τις 

μονάδες, καθώς και των μόνιμων μελών που είναι απαραίτητα για τη συντήρηση 

και τη χρήση όπλων ψηλής τεχνολογίας. 

Η εσωτερική ασφάλεια ε(ναι ακόμα ένας τομέας ζωτικός για την επιβίωση 

της Κύπρου. Οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζουμε στο εσωτερικό προέρχονται βαφχά 

από τρεις κατευθύνσεις: 

Πρώτο: Από τη δράση πρακτόρων της τουρκικής πλευράς σε μια ενδεχόμενη 

κρίση. Δεύτερο: Από την παρουσία στην Κύπρο μελών ξένων τρομοκρατικών 

οργανώσεων. Τρίτο: Από τη χρησιμοπο(ηση ΤΊJς Κύπρου ως διαμετακομιστικού 

σταθμού. λαθρεμπόρων όπλων και ναρκωτικών, αλλά και από την παρατηρούμενη 

αύξηση των ναρκομανών μέσα στην κυπριακή νεολα(α. 

Όλοι αυτοί οι κίνδυνοι δημιουργούν στην αστυνομία επιπρόσθετα προ

βλήματα και ευθύνες. Και το έργο της αστυνομLας γlνεται δυσκολότερο, γιατί η 

(δια η αστυνομία έχει αποδυναμωθεί λόγω της χρησιμοποίησης, για πολλά χρόνια, 

ευνοιοκρατικών και όχι αξιοκρατικών κριτηρίων στις προσλήψεις και στις προα

γωγές. Επιπρόσθετα, λόγω της πικρίας και των αντιθέσεων που η ευνοιοκρατία 

και η αναξιοκρατία δημιούργησαν, έχει μειωθεί η εσωτερική συνοχή της αστυνο

μίας και το γεγονός αυτό επηρεάζει αρνητικά την αποτελεσματικότητά της. 

Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που θα έχει επίσης δυσμενείς επιπτώσεις στη 

συνοχή της αστυνομίας είναι η δημιουργ(α συγκαλυμμένης πολιτικής κίνησης, με 

την ονομασία ,<Αντιστασιακοί Σύνδεσμοι», για υποστήριξη της πολιτικής του 

Προέδρου της Δημοκρατίας. Πέραν του ότι η δημιουργία αυτών των συνCέσμων 

αποτελεί μια απαράδεκτη κατάσταση, υπάρχουν και κατηγορίες ότι μέλη της 

αστυνομίας προσεγγίζουν συναδέλφους τους και άλλους και τους υπόσχονται 

ευνοιοκρατικά ωφελήματα, αν συμπαραταχθούν μαζί τους. 

Είναι συνταγματικό δικαίωμα κάθε πολίτη και του Προέδρου της Δημοκρα
τίας να δημιουργήσει το δικό του κόμμα. Αλλά, αν θέλει να προχωρήσει πpος αυτή 
την κατεύθυνση, να το πράξει φανερά και χωρίς να χρησιμοποιεί μέλη των 
σωμάτων ασφαλείας. Είναι δικαίωμα του lπουργού Εσωτερικών να δημιουργήσει, 
αν το επιθυμεί, δική του κατάσταση. Αλλά είναι καθήκον του να κρατήσει τις 
δυνάμεις ασφαλείας μακριά από το να οργανώνουν, πρωτοστατούν κχι ηγούνται 
πολιτικών συγκαλυμμένων κινήσεων. 

Προειδοπο(ησα τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τον lπουργό Εσωτερικών. 
Και επαναλαμβάνω την προειδοποίησή μου. Αν αυτή η κατάσταση συνεχίσει, θα 
ζητήσουμε από τη Βουλή να πάρει όλα τα αναγκαία νομοθετικά και άλλα μέτρα 
για τη δραστική αντιμετώπιση του προβλήματος. Δε θα επεκταθώ άλλο πάνω 

στα θέματα της εσωτερικής ασφάλειας. 

Ειδικά όμως όσον αφορά το θέμα της αύξησης των ναρκομανών στον τόπο 
μας, θα ήθελα να κάμω πιο συγκεκριμένη αναφορά. Διότι το πρόβλημα προσ
λαμβάνει σοβαρές διαστάσεις και θα προκαλέσει αλυσιδωτές αρνητικές επιπτώ
σεις πάνω σε ζωτικούς τομείς της κυπριακής κοινωνίας. 

Θα ήθελα πρώτα να αναφερθώ σε μερικά συγκλονιστικά στοιχεία. Από 
εκθέσεις κυβερνητικών γιατρών προκύπτει ότι γύρω στις 22 χιλιάδες άτομα στην 
Κύπρο έχουν εθιστεί στη χρήση βαρβιτουρικών, που είναι ουσLες παρεμφερείς με 
τα ναρκωτικά. Επιπλέον άλλοι, άγνωστου αριθμού, καταφεύγουν σε ιδιωτικούς 
γιατρούς για προμήθεια βαρβιτουρικών. Αυτά και μόνο τα στοιχεία δεν απο-

,. 
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χαλύπτοuν μεν τον αριθμό των Κυπρίων ναρκομανών, αλλά σίγουρα είναι αρκετά 

για να περιγράψουν την έκταση και τη σοβαρότητα του προβλήματος. 

Επιπρόσθετα αναφέρω ότι παρατηρείται κάθε χρόνο αύξηση του αριθμού των 

ναρκομανών χατά 30%. Η πλειοψηφία των ναρκομανών είναι ηλικίας 15-25 
χρόνων και απ' αυτούς 70% - 80% είναι άρρενες και 20% - 30% θήλεις. Και ενώ 

. υπάρχει και εξελίσσεται ραγδαία αυτό το πρόβλημα, δυστυχώς δεν υπάρχει 

κυβερνητική πολιτική για την αντιμετώπισή του. J(ανείς δε γνωρίζει τις πραγμα

τικές διαστάσεις του προβλήματος και μπορώ να πω ότι στην πραγματικότητα 

δεν υπάρχει κυβερνητική πολιτική σχετικά με το πρόβλημα των ναρκωτικών. Η 

αστυνομία καλύπτει μόνο μια πτυχή του προβλήματος. Για την αντιμετώπιση της 

μάστιγας των ναρκωτικών, ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι πρέπει να 

ληφθούν ριζικά και άμεσα μέτρα. Θα πρέπει να ληφθούν ριζικά και άμεσα μέτρα 

στον τομέα της νομοθεσίας, στον τομέα της έρευνας, σε βάθος και με επιστη

μονική μέθοδο, στον τομέα της ενημέρωσης όλων των αρμοδ(ων που έχουν άμεση 

σχέση με τους νέους, δηλαδή Υπουργεtο Παιδείας, Υπουργείο Υγείας, αστυνομία, 

στρατός, σχολεία, φορείς νεολαίας και άλλοι. 

Παράλληλα χρειάζεται να ενισχυθούν οι υπηρεσίες που ασχολούνται με την 

καταπολέμηση της εμπορίας των ναρκωτικών και να επεκταθεί η συνεργασία της 

Κύπρου με διεθνείς οργανώσεις που ασχολούνται με αυτή τη μάστιγα. Ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός θεωρέ( αυτό το πρόβλημα ως ένα από τα προβλήματα 

που θα πρέπει, κατά προτεραιότητα, να αντιμετωπίσει το κράτος. Γι 1 αυτό και 

θα επανέλθουμε προσεχώς, για να συμβάλουμε με όλες τις δυνάμεις· μας στον 

αγώνα που θα πρέπει να αρχίσει για την καταπολέμηση της ναρχομανίας. 

Ένα άλλο πρόβλημα, προϊόν χι αυτό της σύγχρονης εποχής, που αντι

μετωπ(ζει η Κόπρος είναι το πρόβλημα της προστασίας και ανάπτυξης του 

περιβάλλοντος. Το πρόβλημα αυτό σχετίζεται με την υγεία του λαού μας. Η 

μόλυνση της ατμόσφαιρας, της θάλασσας, των υπόγειων υδάτων, η καταστροφή 

των δασών και του φυσικού περιβάλλοντος αποτελούν κινδύνους που πρέπει να 

αντιμετωπιστούν τόσο στο διεθνές επίπεδο όσο και από κάθε χώρα μέσα στη δική 

της επικράτεια. 

Στην J(ύπρο το πρόβλημα αυτό άρχισε να μεγαλώνει τα τελευταία χρόνια. 

Ειδικότερα παρατηρείται μόλυνση της θάλασσας, της ατμόσφαιρας και των 

υπόγειων υδάτων από βιομηχανίες και άλλες εγκαταστάσεις, σε βαθμό που 

μερικές περιοχές άρχισαν να γίνονται ακατάλληλες για ανθρώπινη διαβίωση. 

Η κυβέρνηση επιβάλλεται να πάρει δραστικά και άμεσα μέτρα για να 

τερματίσει αυτή την κατάσταση. Πρέπει να εγκαταλειφθεί η πολιτική της ανοχής 

που μέχρι σήμερα σημειώνεται. Αν η κυβέρνηση πιστεύει ότι χρειάζεται επι

πρόσθετες εξουσίες για να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, τότε οφείλει χωρίς 

καθυστέρηση να καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδια γι 1 αυτό το σκοπό. Όχι μόνο 

λόγοι υγείας του λαού μας) αλλά και οιχονομιχοί λόγοι επιβάλλουν τη δραστική 

και άμεση αντιμετώπιση του προβλήματος. Σε μια χώρα της οποίας το κύριο 

εισόδημα προέρχεται από τον τουρισμό, δε χρειάζεται να υπογραμμίσουμε πόση 

σημασία έχει να προστατεύσουμε και ν 1 αναπτύξουμε το περιβάλλον μας. Όχι 

μόνο το φυσικό, αλλά και εκείνο που δημιούργησε ο λαός μας με την ιστορ(α του 

και τον πολιτισμό του, όπως είναι τα αρχαία μνημεία, τα παραδοσιακά χτίσματα 

της κυπριακής αρχιτεκτονικής και άλλα. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα των υπό συζήτηση προUπολογισμών. Δε νομ(ζω ότι 

χρειάζεται να τονίσω με έμφαση ότι η οικονομία κάθε χώρας είναι ο κύριος 
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παράγοντας για την ευημερία και την πpόοόο του λαού της κι ότι σε κάθε 

όημοχρα.τική χώρα η βελτίωση της οικονομίας ε(ναι το κύριο μέλημα της 

κυβέρνησης του τόπου, Στην ειόιχή όμως περίπτωση της Κύπρου, η οποία 

αντιμετωπίζει πρόβλημα. φυσικής επιβίωσης, η εύρωστη οικονομία αποτελεί 

απαραίτητη προϋπόθεση για να μπορέσει ο κυπριακός λαός να συνεχίσει τον 

αγώνα του, με στόχο ν' απαλλαγεί από την κατοχή και να ζήσει ειρηνικά, 

ελεύθερα και σε κλίμα ευημερίας στη γη των πατέρων του. 

Είναι ορθό και πρέπον ο κυπριακός λαός να γνωρLζει την οικονομική 

κατάσταση του τόπου μας, τους κινόύνους που όιαφαίνονται στον ορίζοντα και τα 

οικονομικά προβλήματα που πρέπει να αντιμετωπιστούν με επιτυχία, για να 

μπορεί να όέχεται τα αναγκαία μέτρα περισυλλογής και λιτότητας και να μη ζει 

μέσα στην ψευ3αίσθηση μιας επίπλαστης οικονομικής άνεσης. 

Η πάγια πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού στηρίζεται στην αρχή ότι η 

yνώση της πραγματικότητας αποτελεί απαραίτητη προUπόθεση για την αντοχή 

ενός αγωνιζόμενου λαού, ενώ η συγκάλυψή της ο3ηγεί σ~ απογοητεύσεις, εφόσον 
τελικά οι πραγματικότητες 3ιαλύουν τις λανθασμένες εντυπώσεις. Ο Δ ημοκρα

τικός Συναγερμός πιστεύει πως η οικονομία του τόπου μας 3εν είναι αυτή που 

έπρεπε να είναι. Δεν επιθυμούμε κατά τη σημερινή συζήτηση να υπενθυμίσουμε τα 

σφάλματα που 3ιαπράχθηκαν στο παρελθόν, αποτέλεσμα των οποίων ήταν ο 

υπέρμετρος εσωτερικός και εξωτερικός 3ανεισμός, όχι μόνο για την εκτέλεση 

αναπτυξιακών έργων, αλλά και για την επιχορήγηση των τρεχουσών 3απανών. 

Απ' αυτό το βήμα της Βουλής επανειλημμένα και έντονα προει3οποιήσαμε 

για τους κιν3ύνους που αντιμετωπίζει η οικονομία μας. Ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός, κατ&. τη συζήτηση των προUπολογισμών του 1987, επέκρινε την τότε 
κυβέ.ρνηση για την οικονομική πολιτική της και προει3οποίησε πως θα έπρεπε να 

ληφθούν αυστηρά μέτρα λιτότητας, να σταματήσει ο απεριόριστος εξωτερικός και 

εσωτερικός 3ανεισμός και να καταβληθεί προσπάθεια να συγκρατηθεί η ροπή 

αύξησης του 3ημοσιονομικού ελλείμματος. 

Στην ομιλία του ενώπιον της Βουλής, στις 3 Νοεμβpίου 1988, ο Πpόεδpος 
Βασιλείου εξέθεσε την κατάσταση των 3ημοσιονομικών προβλημάτων που αντι

μετωπίζει ο τόπος μα.ς, καθώς και τα 3ιορθωτικά μέτρα που προτίθετο να λάβει η 

κυβέρνησή του. Κύριοι στόχοι της εξαγγελθείσας πολιτικής ήταν η εξυγίανση των 

3ημόσιων οικονομικών, ο εκσυγχρονισμός του φορολογικού συστήματος και η 

οικονομική ανάπτυξη. Με τους βασικούς στόχους αυτής της πολιτικής 3εν 

μπορούμε να 3ιαφωνήσουμε. 

Ας 3ούμε όμως τώρα κατά πόσο η φιλοσοφία που 3ιέπει την οικονομική 

πολιτική που εξαγγέλθηκε μετουσιώνεται σε πράξη στους προϋπολογισμούς του 

1990 και αν προωθούνται τα αναγκαία μέτρα για επίτευξη των στόχων της 

πολιτικής αυτής. Βασική προϋπόθεση για την επίτευξη του στόχου αυτού είναι η 

μείωση των καταναλωτικών 3απανών. Είναι λυπηρό, γιατί το 3ημοσιονομικό 

έλλειμμα αυξάνεται συνεχώς, με αποτέλεσμα τη 3ιόγκωση του 3ημόσιου χρέους με 

όλα τα 3υσάρεστα αποτελέσματα. Σε αριθμούς, από .f.24,900,000 που ήταν το 
1976 έφθασε το: .f97,000,000 το 1989 και οι πpοοπτικές για το 1992 είναι ότι το 
δημοσιονομικό έλλειμμα θα φθάσει στο: .f126,000,000. Το δεκαετές πpόγpαμμα 
που ετοιμάστηκε προβλέπει στα3ιακή μείωση του ελλείμματος, έτσι που το 1992 
να είναι 1.5% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος και να παραμείνει στο 
επίπε3ο αυτό μέχρι το 1997. Η επίτευξη του φιλό3οξου αυτού στόχου εξυπακούει 
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αποφασιστικά μέτρα για μείωση των καταναλωτικών δαπανών και σχετική 

αύξηση των εσόδων. 

Παρόλον ότι συμφωνούμε με τη διάγνωση που έκαμε ο Πρόεδρος της 

Δ·Ι)μοκρατίας χ. Βασιλείου στην ομιλ(α του στη Βουλή, καθώς και με τη 

διαπίστωση ότι χρειάζονται διορθωτικά μέτρα, δεν μπορούμε παρά με έμφαση να 

τονίσουμε πως τα διορθωτικά μέτρα που έχουν ληφθεί μέχρι σήμερα δε μας 

ικανοποιούν ούτε μας πείθουν ότι γίνεται η απαιτούμενη σοβαρή προσπάθεια για 

μείωση των καταναλωτικών δαπανών. Παράδειγμα οι 832 νέες θέσεις για τις 
οπΌίες η κυβέρνηση ζητά έγκριση με τους προϋπολογισμούς, καθώς και οι 

πάμπολλες αναβαθμίσεις. J(αι τούτο, παρά το γεγονός ότι ο Υπουργός Οικονο

μικών παραδέχεται πως ο περιορισμός του ρυθμού αύξησης των 8ημόσιων 

υπciλλήλων αποτελει σημαντική καt απαραίτητη προϋπόθεση για τη συγκράτηση 

των 8απανών. Όπως επίσης 8έχεται ότι οι απο8οχές των 8ημόσιων υπαλλήλων 

αποτελούν πολύ ψηλό ποσοστό των 8απανών του Τακτικού Προϋπολογισμού. 

Η συνεχιζόμενη τάση για νέες προσλήψεις προκαλεί μόνιμη 8ιόγκωση του 

κρατικού μισθολογίου, που έχει καταντήσει ο εφιάλτης της κυπριακής οικονομίας. 

Σοβαρή προσπάθεια πρέπει να καταβληθε( και για μείωση του κρατικού μισθο
λογίου σε απόλυτους αριθμούς, όχι μόνο για συγκριτική μειωση σε σχέση με άλλα 

οικονομικά μεγέθη. Έχει υπολογιστε( ότι και μόνο η μη πλήρωση θέσεων που 

κενώνονται από φέτος μέχρι το 1997 θα επιφέρει εξοικονομήσεις που θα καλύψουν 
σχεδόν ολόκληρο το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Η μείωση σε απόλυτους αριθμούς μπορεί να αντισταθμιστεί με την αύξηση 

της απο8οτικότητας της κρατικής μηχανής, με την εναλλαξιμότητα και την 
ομα8οποίηση, την εισαγωγή νέων μεθό8ων 1 τον περιορισμό της γραφειοκρατίας, το 
σύστημα βάρδιας και τη μηχανογράφηση. 

Ένα σημαντικό σκέλος των 8απανών, το οποίο πρέπει να προσεχθεί, είναι 
, ~ , , ι , 'Ψ 

εκεινο των επιοοτησεων και επιχορηγησεων για τις οπο ες ποσο υ ους 

f.36,000,000 προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 1990. Δεν είμαστε εναντίον 
των επι8οτήσεων ως θεσμού. Θέλουμε όμως το ευεργέτημα αυτό να 8ίνεται σε 

εκείνους που έχουν πραγματική ανάγκη. Και ε[μαστε πεπεισμένοι ότι προς την 

κατεύθυνση αυτή υπάρχουν αρκετά περιθώρια εξοικονομήσεων. 

Σοβαρό βάρος στο σκέλος των 8απανών 8ίνουν και οι συνεχιζόμενες επιχορη

γήσεις στους ημικρατικούς οργανισμούς, παρά την εξαγγελθείσα πρόθεση της 

κυβέρνησης για στα8ιακή μείωση της εξάρτησης των οργανισμών από τις κρατικές 

χορηγίες. Αναμένοομε σοβαρή προσπάθεια προς επίτευξη του εξαγγελθέντος 

στόχου της κυβερνητικής πολιτικής για εκλογίκευση των επι8οτήσεων και επιχο

ρηγήσεων, ώστε να ωφελούνται σε μεγαλύτερο βαθμό οι τάξεις εκείνες που έχουν 

πραγματική ανάγκη για βοήθεια και αρωγή και να υποστηρίζονται οι αναπτυ

ξιακοί στόχοι του κράτους. 

Ένα άλλο σκέλος 8απανών που πρέπει επίσης να προσεχθεί είναι εκείνο των 

υπερωριών. Στην Έκθεσή του για το 1988 ο Γενικός Ελεγκτής αναφέρει ότι η 
8απάνη για uπερωριες αυξάνεται με μεγάλο ρυθμό και ότι <<σε μερικά τμήματα η 

υπερωριακή απασχόληση κατάντησε να είναι 'θεσμός' και σε μερικές περιπτώσεις 

η υπερωριακή αμοιβή ξεπερνά το μισθό των υπαλλήλων>>. Το ποσό της δαπάνης 

για υπερωρίες μέσα στο 1988 ήταν πέραν των fβ,073,000. Στην Έκθεσή του ο 
Γενικός Ελεγκτής κάνει συγκεκριμένες εισηγήσεις για την πολιτική που πρέπει να 

εφαρμόζεται και το βαθμό που πρέπει να επιτρέπονται οι υπερωρίες. 
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Η προσπάθεια για μείωση του Οημοσιονομιχού ελλείμματος, εκτός από τη 

με!ωση των δαπανών, εξυπακούει και αύξηση του σκέλους των κρατικών εσόδων. 

Υποστηρίζουμε τη φορολογική μεταρρύθμιση. Με τη μείωση των φορολογικών 

συντελεστών και τη διεύρυνση της φορολογικής ύλης τα κρατικά έσοδα θα 

αυξ·Ιjθούν, η φοροδιαφυγή και φοροαποφυγή θα μειωθούν και η οικονομία θα πάρει 
την αναγκαία ώθηση προς τα πρόσω και νέα πνοή. 

Δεν προτίθεμαι σήμερα να αναλύσω τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού 

πάνω στα φορολογικά μέτρα που προτείνει η κυβέρνηση, γιατί έχουν κατατεθεί 

νομοσχέδια που εκκρεμούν ενώπιον της Βουλής και τα οποία το Σώμα θα 

συζητήσει προσεχώς. Τόσο τα γενικά κοινοβουλευτικά θέσμια όσο και ο Κανονι

σμός αυτής της Βουλής δεν επιτρέπουν συζήτηση θεμάτων που εκκρεμούν ενώπιον 

του Σώματος, προτού τοποθετηθούν στην ημερήσια διάταξη, μελετηθούν από τις 

αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές και κυκλοφορήσουν οι Εκθέσεις αυτών των 

επιτροπών τουλάχιστο 48 ώρες πριν από τη συζήτηση. 

Επομένως η γενική μας τοποθέτηση ότι χρειάζονται διορθωτικά μέτρα και 

μεταρρυθμίσεις στη φορολογική πολιτική, συμπεριλαμβανομένου και του V.A.T., 
δεν πρέπει να θεωρηθε[ ότι προδικάζει την τελική διαμόρφωση της θέσης μας 

κατά το στάδιο της συζήτησης των σχετικών νομοσχεδίων. Η εξαγγελθείσα 

κυβερνητική πολιτική στοχεύει στην ενδυνάμωση της αναπτυξιακής προσπάθειας 

με την ενίσχυση των παραγωγικών επενδύσεων και του ιδιωτικού τομέα, που θα 

επιφέρουν επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας. Το σχέδιο ανάπτυ

ξης 1989-93 διαπνέεται από νέα αναπτυξιακή στρατηγική που στοχεύει σε ρυθμό 
οικονομικής ανάπτυξης 5% το χρόνο. Αναμένουμε να δούμε την εφαρμογή των 
μέτρων που προβλέπονται στους διάφορους τομείς της οικονομίας, ιδιαίτερα στα 

θέματα υποδομής, εμπορίου, βιομηχανίας, εξαγωγών και αγροτικής ανάπτυξης. 

Βλέπουμε με ικανοποίηση περίληψη σ;τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως έργων 

ύψους f88,500,000 κυρίως για συνέχιση μεγάλων υδατικών και οδικών έργων, 
αλλά και για νέα έργα στους αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, για αγροτική 

ανάπτυξη και για τους τομείς της παιδείας 1 υγείας και πολεοδομίας. 
Σε σύγκριση με τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1989, ο προUπολογι

σμός του 1990 είναι μειωμένος κατά 10 περίπου εκατομμύρια. Η μείωση αυτή 
θεωρείται δικαιολογημένη σε μια προσπάθεια ανακοπής της υπερθέρμανσης της 

οικονομίας και για να αποφευχθεί η επιδείνωση του προβλήματος της έλλειψης 

εργατικού δυναμικού. Εκτός από τα αναπτυξιακά έργα που προβλέπονται στον 

προϋπολογισμό του 1990 έχει ετοιμαστεί κατάλογος άλλων έργων, σχεδίων και 
προγραμμάτων, συνολικού ύψους .Ε130,ΟΟΟ,ΟΟΟ. Λόγω δημοσιονομικών προβλη

μάτων, τα έργα αυτά έχουν κρατηθεί έξω από τον προϋπολογισμό του 1990 και 
είναι φυσικό η προώθησή τους να εξαρτάται από την επάρκεια των κρατικών 

πόρων. 

Για το εμπόριο και τη βιομηχανία· έχουμε να πούμε ότι αναμέναμε 

μεγαλύτερες προσπάθειες για την προώθηση και επίλυση, κατά πρακτικό τρόπο, 

των διάφορων θεμάτων που απασχολούν τον εμποροβιομηχανικό κόσμο. Χαιρετί

ζουμε βέβαια την πολιτική φιλελευθεροποίησης του εμπορίου, με την κατάργηση 
της άδειας εισαγωγής για ορισμένα προϊόντα, την κατάργηση του συστήματος 

ποσοστώσεων και την απλοποίηση των διαδικασιών εισαγωγής. Αναμένουμε όμως 

και την επίλυση των προβλημάτων στα λιμάνια και στα τελωνεία που αποτελούν 

ανασταλτικούς παράγοντες στην ανάπτυξη του εμπορίου. 
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Περισσότερες προσπάθειες αναμένουμε και στον τομέα της βιομηχανικής 

ανάπτυξης, ιδιαίτερα σε θέματα όπως οι βιομηχανικές περιοχές και βιομηχανικές 

ζώνες, η επιστημονική και βιομηχανική έρευνα για εισαγωγή νέας τεχνολογίας 1 η 
δημιουργία Κυπριακής Βιομηχανικής Τράπεζας, η προώθηση των εξαγωγών, η 

ανάπτυξη κεφαλαιαγοράς, οι ξένες επενδύσεις, η αναδιάρθρωση και ο εχσυγχρονι-
' β ' ' β ' ' 'λλ ψ ' σμος της ιομηχανιας, τα κοστα ιομηχανιχου ρευματος και η ε ει η εργατικου 

δυναμικού. 

Η οξύτατη έλλειψη εργατικού δυναμικού που παρατηρε(ται σε όλους σχεδόν 

τους κλάδους της οικονομικής δραστηριότητας δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 

στις βιομηχανίες. Η αγροτική ανάπτυξη πρέπει να αντιμετωπιστεί ως θέμα 

προτεραιότητας. Χαιρετlζουμε την προσπάθεια που γίνεται με τα υπάρχοντα 

σχέδια αγροτικής και περιφερειακής ανάπτυξης και αναμένουμε την πλήρη 

εφαρμογή τους, η οποία θα αναζωογονήσει την ύπαιθρο και θα ανακόψει την 
αστυφιλία. 

Δεν προτίθεμαι να αναφερθώ στα θέματα υγείας, παιδείας, νεολαίας, στο 

προσφυγικό, στο θέμα της αξιοκρατίας, γιατί άλλοι ομιλητές του Δημοκρατικού 

Συναγερμού θα καλύψουν τα θέματα αυτά. 

Προτού όμως κλείσω την ομιλία μου, επιθυμώ να επαναφέρω ένα θέμα, με 

την εισήγηση να επανεξεταστεί από την κυβέρνηση. Το θέμα της συνταξιοδότησης 
των γυναικών στο 60ό έτος της. ηλικίας τους, της συνταξιοδότησης των οικοκυρών 
και της συνταξιοδότησης των εργατών που απασχολούνται σε βαριές εργασίες 

(οικοδόμων, μεταλλωρύχων κ.ά.) και πάλι στο 60ό έτος της ηλικ(ας τους. 

Κλείνοντας την ομιλία μου, θα ήθελα να επαναλάβω με έμφαση ότι η 

οικονομική πολιτική, όπως εκφράζεται με τους προϋπολογισμούς που κατατέθηκαν 

στη Βουλή, σε συσχετισμό με τα διορθωτικά και φορολογικά μέτρα που προτείνει 

η κυβέρνηση, δε μας πε(θει ότι λήφθηκαν όλα τα αναγκαία διορθωτικά μέτρα που 

απαιτεί η σημερινή κατάσταση της οικονομίας μας, για να διασφαλιστεί η 

απαραίτητη, για τον αγώνα εθνικής ~αι φυσικής επιβίωσής μας, ευρωστία της 
οικονομίας μας. 

Παρά ταύτα δεχόμαστε τη θέση ότι οι προϋπολογισμοί, όπως κατατέθηκαν 

και με τις βελτιώσεις που επέφερε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού -στην οποία και στον Πρόεδρό της ανήκει δίκαιος έπαινος- σε 

συνδυασμό με την προτεινόμενη φορολογική πολιτική, συνιστούν μέτρα χρήσιμα 

για τη βελτίωση της οικονομικής κατάστασης. Και γι' αυτό ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός θα ψηφίσει τους προϋπολογισμούς, με πλήρη επιφύλαξη των θέσεών 

του πάνω στα φορολογικά μέτρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Κληρίδη για την ομιλ(α του. 

Καλώ στο βήμα τον κ. Γαλανό. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοί, 

Συζητούμε και φέτος τους τρεις ΙCρατικούς Προϋπολογισμούς, Τακτικό, 

Αναπτύξεως και Εκτοπισθέντων για το 1990, με συνεχιζόμενη ακόμα για 15 και 
πλέον χρόνια την κατοχ·ή μεγάλου μέρους της πατρίδας μας ΙCύπρου από τα 
στρατεύματα του Τούρκου Αττίλα. 
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Όπως σωστά αναφέρεται στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών, οι ετήσιοι προϋπολογισμοί αντιπροσωπεύουν μόνο μέρος της κuβερ

ν_ητικής οικονομικής πολιτικής, νοουμένου ότι αυτή ουσιαστικά καθορίζεται και 

ολοκληρώνεται με συμπληρωματικούς προUπολογισμούς και άλλα νομοθετήματα 

κατά τη διάρκεια του έτους. Και Ουστυχώς στο χρόνο που πέρασε και παρά τις 

περσινές διαβεβαιώσεις της κυβέρνησης, οι συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί 

ήταν υπέρμετροι και προνοούσαν συμπληρωματικές δαπάνες πάνω από f.40 
εκατομμύρια. 

Παρά ταύτα, δεν είναι δύσκολο να διακρίνουμε τη φιλοσοφία και τη 

νοοτροπία που διέπει την κυβερνητική οικονομική πολιτική από τις ταχτικές 

ρήσεις του Προέδρου κυρίου Βασιλείου και άλλων αξιωματούχων της κυβέρνησης. 

Παρόλο που σε πλείστες περιπτώσεις τα έργα ή μάλλον τα μη έργα πόρρω 

απέχουν από τα λόγια. Ταυτόχρονα η κατάθεση του φορολογικού πακέτου από 

την κυβέρνηση Βασιλείου προ ολίγων ημερών μας δίδει την ευκαιρία να αξιολογή

σουμε πλατύτερα τους οικονομικούς προσανατολισμούς της κυβέρνησης. 

Πριν όμως τοποθετηθούμε πάνω στα οικονομικά πράγματα του τόπου και 

εκφράσουμε τις απόψεις και τη φιλοσοφία του Δημοκρατικού Κόμματος, θα 

αναφερθούμε στις πολιτικές εξελίξεις και στον πολιτικό ισολογισμό της Κύπρου 

κατά το 1989i με ιδιαίτερη έμφαση στην κατάσταση που βρίσκεται το Κυπριακό 
σήμερα. 

Δεν επιχαίρουμε, κύριε Πρόεδρε, για το ότι δικαιωνόμαστε ακόμα μια φορά, 

αφού σχεδόν την ίδια εποχή πέρσι, από το ίδιο βήμα, προειδοποιούσαμε ότι η 

βεβιασμένη και αχρείαστη εγκατάλειψη της πρόταξης των βασικών πτυχών του 

Κυπριακού και η χωρίς προεργασία και προετοιμασία επανέναρξη του διακοινο

τικού διαλόγου θα οδηγούσε με μαθηματική ακρίβεια σε ένα νέο αδιέξοδο, αφού 

προηγουμένως η δική μας πλευρά και πάλι θα υποχρεωνόταν σε νέες υποχωρήσεις 
πέραν των κοινώς αποδεκτών ορίων ασφαλείας. 

Γιατί ήταν ολοφάνερο ότι ·όλοι εκείνοι που μας πίεζαν για διάλογο δεν 
ενδιαφέρονταν για πραγματική και ουσιαστική πρόοδο σ' αυτό το διάλογο με 

βάση τα Ψηφίσματα του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών και τις διεθνώς 

αναγνωρισμένες αρχές δικαίου ή ακόμα τις δύο Συμφωνίες ΙCορυφής, αλλά για μια 

διαδικασία χάριν της διαδικασίας και όχι της ουσίας. Για να δίδεται έτσι ένα 

άλλοθι στο Γενικό Γραμμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών να παρου

σιάζει κινητικότητα, στην Τουρκία για να προωθεί. ανενόχλητα τα συμφέροντά της 

και την πορεία της προς την Ευρώπη, στους θιασώτες του Νταβός για να υπάρχει 

μια διαδικαστική υποεργολαβία στην Κύπρο και σ 1 εκείνους που διαθέτουν 

μοχλούς πίεσης προς την Τουρκία για να μην τους χρησιμοποιούν. 

Δυστυχώς και πάλι, όπως προβλέφθηκε, τις φανφάρες, τους ενθουσιασμούς, 

τα πλατιά χαμόγελα, τις φωτογραφίες στα Ηνωμένα Έθνη, την υπεραισιοδοξία 

της λύσης χθές ή έστω μέχρι τον παρελθόντα Ιούνιο, διαδέχθηκαν τα βλοσυρά ύφη 

και οι εκβιασμοί του Ντενκτάς και της Τουρκίας και οι πιέσεις προς εμάς για νέες 

υποχωρήσεις, αφού στο μεταξύ περάσαμε τις εξετάσεις της κυρίας Θάτσερ και 

κριθήκαμε χαλά παιδιά. 

ΙCαι έτσι, παράλληλα και ταυτόχρονα με τη σκλήρυνση της τουρκικής στάσης, 

υποχρεωθήκαμε να ακολουθήσουμε μια ακατανόητη πΟλιτική εξευμενισμού του 
Ντενκτάς σαν μια προέκταση της πολιτικής του μάρχετιγκ προς τα έξω. Την 

υποστολή της κυπριακής σημα(ας στη Γενεύη τη διαδέχθηκε η εύκολη εγκα

τάλειψη της Προεδρίας του ΙCινήματος των Αδεσμεύτων, η σιωπή στις αλλεπάλ-
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ληλες προσβολές και επιθέσεις του Ντενκτάς, η ακύρωση της προεδρικής 

επίσκεψης στη Βοuλγαρ(α και η περιφρόνηση προς τα Ψηφίσμα:τα της Βουλής που 

εκφράζουν τη θέληση του 75% και πέραν του κυπριακού λαού για άμεση αίτηση 
ένταξης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

Και αφού αναλώσαμε το μεγαλύτερο μέρος του 1989 σε πολύωρες συναντή
σεις διερευνητικής φύσεως με τον κύριο Ντενκτάς εφ' όλης της ύλης, με πολλά 

προεδρικά ταξίδια προς όλες τις κατευθύνσεις, με μια απεριόριστη κινητικότητα 

δυστυχώς πέριξ του ίδιου του εαυτού μας, αφού αναφωνήσαμε πολλάκις Πf.Uζ για 

πρώτη φορά εξηγήσαμε στον Α 1 ή στο Β' ηγέτη το l{υπριακό και πως για πρώτη 

φορά διαπιστώνεται πρόοδος στο θέμα μας, με τελικό όμως αποτέλεσμα οι 

Ηνωμένες Πολιτείες και η Γαλλία για πρώτη φορά επ(σημα, διά του στόματος 

των ηγετών τους, να αναγνωρίσουν την ανάγκη παραμονής τουρκικών στρατευ

μάτων μέχρι και τη λύση του Κυπριακού, βρεθήκαμε τελικά προ του πονήματος 

των ιδεών ή του σχεδίου Κουεγιάρ που η δική μας επίσημη πλερά δεν απέρριψε ή 

μάλλον αποδέχθηκε, ενώ από τα κόμματα άλλα τις θεωρούν επικίνδυνες και 

ολέθριες και άλλα σαν τροφή για σκέψη με αρκετά απαράδεκτα στοιχεία. 

Όμως ο ίδιος ο κύριος Ντενκτάς, που κανονικά πριν λίγα χρόνια θα τις 

θεωρούσε επιτυχία και αναγνώριση της εξελικτικής φιλοσοφίας του και των 

θέσεών του γενικά, τις απέρριψε και εγκατάλειψε το διάλογο μέχρι νεότερης 

ειδοποιήσεως. Προφανώς αναμένοντας ότι αυτή η τακτική θα του προσκομίσει 

περαιτέρω οφέλη, με τη μορφή πιέσεων προς εμάς να δεχθούμε και άλλες, 

παρόμοιας μορφής, τροφές προς σκέψη. 

Δυστυχώς η ηγεσία μας, προσκολλημένη στο ιδεώδες της πολιτικής των 

εντυπώσεων ή στις εντυπώσεις του μάρκετιγκ, αντί να αντιληφθεί τον κατήφορο 

και το γκρεμό που ανοίγεται πλέον μπροστά. μας, προσπαθεί να αποδείξει ότι 

πέτυχε <<τακτική νίκη>) και ότι απομονώθηκε ο Ντενκτάς. Σαν να πρόκειται για 

διαμάχη δύο κοινοτήτων ή δύο ηγετών κοινοτήτων που ανταγωνίζονται να φανούν 

ο ένας πιο αρεστός από τον άλλο προς τους ξένους και σαν να μην κρυβόταν πίσω 

από το προσωπείο του Ντενκτάς ο τουρκικός επεκτατισμός και μιλιταρισμός σε 

βάρος της πατρί8ας μας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το είπαμε πολλές φορές και θα το ξαναπούμε. Εμείς του Δημοκρατικού 

ΙCόμματος είμαστε οι πρώτοι που θέλουμε λύση του Κυπριακού, Απορρίπτουμε με 

βδελυγμία τη διχοτόμηση, οποιαδήποτε διχοτομική λύση, είτε λέγεται διπλή 

ένωση είτε οτιδήποτε άλλο, συμπεριλαμβανομένης και της διαιώνισης της 

εκκρεμότητας. Όμως είναι αδύνατο να δεχθούμε μια κακή λύση, γιατί απλού

στατα δε θα είναι βιώσιμη και γιατί θα διακινδυνεύει την ύπαρξη του λαού μας 

που επιβίωσε τρεις χιλιάδες και τόσα χρόνια σ' αυτά τα ιερά χώματα. Δεν 

μπορούμε να δεχθούμε παραμονή τουρκικών στρατευμάτων και μετά από τη λύση 

κάτω από οποιονδήποτε μανδύα. Δεν μπορούμε να απεμπολήσουμε ούτε ένα από 

τα ιερά και αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματα του λαού μας. Ούτε είναι εφικ1·ή 

Ομοσπονδία με χωριστές πλ_ε;ιοψηφίες1 γιατί έτσι θα μετατρέψουμε τους πρόσφu
γες που θα επιστρέψουν σε -13' τάξεως πολίτες. 

Το πρόβλημα όμως σήμερα είναι κάτι περισσότερο απ' αυτό. Απλούστατα, η 

Τουρκία, και τό τονίζω, δεν έχει την πολιτική βούληση να δεχθεί μια έντιμη και 
βιώσιμη λύση που να επανενώνει τον τόπο μας και να δημιουργεί πραγματικές 

συνθήκες ευτυχισμένης διαβίωσης των Ελλήνων και Τούρκων της ΙCύπρου που να 
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Οοuλεύουν την ίΟια γη κάτω από τον ίδιο ουρανό και να χάνουν τους ίΟιοuς 

οραματισμούς για ένα κοινό μέλλον. 

Μπορε( να πέφτουν τα τε(χη του Βερολίνου 1 τα κάστρα των δύο ιΟεολογ/ιών 
και στρατιωτικών συνασπισμών) να ξανάρχεται στην πλατε(α Βέντσεσλας 'της 
Πράγας η άνοιξη του Ντούμπτσιεχ, να ΟιαΟέχεται η συνεργασία των υπερ

δυνάμεων της Μάλτας την εποχή του ψυχρού πολέμου που θεμελιώθηκε στη 

Γιάλτα. Όμως στην Κύπρο ο Αττίλας Οεν είναι έτοιμος να φύγει και προπαντός 

Οε δέχεται πραγματικές πιέσεις για να φύγει. Ούτε Ουστυχώς η πολιτική της 

κυβέρνησής μας επιτυγχάνει να προκαλέσει, με τον τρόπο που χειρίζεται το 

Οιακοινοτιχό Οιάλογο και με την εγκατάλειψη της πρόταξης των βασικών πτυχών, 

τις αναγκαίες πιέσεις προς την Τουρχ(α από τους συμμάχους της. 

Βλέπουμε καθημερινά γύρω μας να προωθείται η διχοτομική φιλοσοφία του 

Αττίλα με τη σύλληψη και τον εξευτελισμό των ηρωικών γυναικών και ιερωμένων 

της Κύπρου εν ονόματι της αχρείαστης χαι αψυχολόγητης απαγκίστρωσης. Αλλά 

βλέπουμε το ίδιο επίσης και μέσα από την πολιτική της ομαλοποίησης σχέσεων 

Ούο κρατών με τα μηνύματα που έντεχνα μας έρχονται μέσω των δημοσιογράφων 

που «προσκλήθηκαν» στα κατεχόμενα. Εμείς από δω και σεις ((Ποτζιεί». Να 

έρχεστε να ψωνίζετε και μετά να φεύγετε και πάντα φιλοι. 

'Αραγε αυτή θα είναι η κατάληξη της μαρτυρικής πορείας του λαού μας για 

δικαίωση και επιστροφή και αποκατάσταση των χαταπατηθέντων δικαιωμάτων 

μας; Και πώς την αποτρέπουμε αυτή την εφιαλτική κατάληξη; / Αραγε με το 
μάρκετιγχ; Με την ταχτική του εξευμενισμού και της αποΟοχής των εκάστοτε 

εκβιασμών του κάθε Ντενκτάς, με την απαγκίστρωση, την ομαλοποίηση, τα 

πλατιά χαμόγελα, τον άκρατο ευδαιμονισμό και την καταναλωτική νοοτροπία; 

'Αραγε με την εγκατάλειψη της πρόταξης των βασικών πτυχών που συνθέτουν 

την ουσία και τη διεθνή πτυχή του προβλήματός μας, ως προβλήματος εισβολής 

και κατοχής, και με το σημερινό ψευδεπ(γραφο διάλογο; Ή άραγε με τη\i 

αποφασιστική, αξιοπρεπή και επίμονη διεκδίκηση των κυριαρχικών και ανθρώ

πινων δικαιωμάτων μας,. σε μια πραγματικά συντονισμένη αντικατοχική προσπά

θεια ολόκληρου του λαού, προβάλλοντας και Οιαφωτ(ζοντας για τις πραγματικές 

Οιαστάσεις του προβλήματός μας και ότι αυτό Οεν έγκειται στην έντεχνη 

παρουσίαση των Ούο αντίπερα οχθών του «ποδάJJ και του «ποτζιεί», αλλά στην 

ξένη παρουσία του τουρκικού στρατού; 

Τι είναι σήμερα ο ρεαλισμός για ένα λαό που αγων(ζεται; Να συναλλάσσεται 

ένθεν και ένθεν ,των τειχών ή να αγωνίζεται να τα καταρρίψει; Πόσο ρεαλιστές 

θεωρούνταν άραγε εκείνοι που οραματίζονταν να εκλείψει το τείχος του Βει;>ο

λίνου; Πόσο ρομαντικός θεωρήθηκε από κάποιους ο Ι(έννεντυ το 1961, όταν 
αναφώνησε το «ΕLμαι και εγώ ένας Βερολινέζος>J 1 συγκλονισμένος μπροστά στο 
τείχος που χώριζε τον ίΟιο λαό; 

Αν είναι ένα το μήνυμα που έρχεται από τις μεγάλ~ς κοσμογονικές εξελίξεις 

και ανακατατάξεις που γίνοντα·ι σήμερα στον κόσμο και ιΟιαίτερα άτην Ευρώπη, 

όπου ο αέρας του πλουραλισμού και της Οημοχρατίας ξεριζώνει οριστικά τα 

απολιθώματα ολοκληρωτικών καθεστώτων και ξεπερασμένων κοσμοθ~ωριών -
παρόλο που Οεν είναι πάντοτε απόλυτο πως είναι πάντα τα συστήματα που 

χρεοκοπούν, αλλά ο τρόπος ερμηνε(ας και Οιαχείρισής τους- είναι ότι η επιβίωση 

ενός λαού βασίζεται στην εμμονή του να αγωνιστεί. για τα δίκαιά του ·και τα 

αναφαίρετα Οιχαιώματά του και στο αν είναι διατεθειμένος να αναμένει, αλλά και 

να δημιουργήσει τις απαραίτητες εκείνες συνθήκες που θα φέρουν τη Οιχαίωση και 

τη σωτηρία πιο κοντά. 
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Εμείς πιστεύουμε ότι σήμερα δεν υπάρχουν ελπίδες ή ευνοϊκές συνθήκες για 

πραγματική πρόοδο στο Κυπριακό. Η συνάντηση στα Ηνωμένα Έθνη το 

Φεβρουάριο του κυρίου Βασιλείου με τον Κουεγιάρ και τα χωριστά γεύματα του 

ιδίου και του Ντενκτάς με τα -μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας πέρα από το να 

αναβαθμίσουν ακόμα μια φορά τον Ντενκτάς και να υποβαθμίσουν το δικό μας, 

δεν αναμένουμε να αποδώσουν. Αλλά ακόμα και να επαναρχίσοuν οι συνομιλίες σε 

αργό ή σε εντατικό ρυθμό και πάλι τις αναμένει το τέλμα, γιατί δεν υπάρχουν οι 

συνθήκες πραγματικής προό3οu. 

Η Ελλάδα δυστυχώς βρίσκεται σε έναν πολιτικό χειμώνα και η Τουρκία δεν 

πιέζεται και δεν αισθάνεται πιέσεις ούτε επείγεται για λύση. Επομένως, στην 

καλύτερη μοίρα, θα επαναληφθεί το σενάριο του διαλόγου χάριν του δια(-όγου και 

ίσως άσκηση πιέσεων προς εμάς για περισσότερη τροφή προς σκέψη υπό τη μορφή 

κάποιου νέου σχεδίου Κουεγιάρ, που να ικανοποιεί ακόμα περισσότερο τις 

τουρκικές θέσεις, αφού εκείνοι είναι που παρουσιάζονται οι ανικανοποίητοι. 

Και όμως χάριν βασικά αυτού του ψευδεπίγραφου διαλόγου, υπάρχουν βέβαια 

και άλλοι λόγοι, ο νυν Πρόεδρος θυσιάζει την έγκαιρη υποβολή αιτήσεως για 

πλήρη ένταξη στην Ε.0.Κ., διαγράφοντας τή μόνη ίσως περίπτωση να ασκηθούν 

πραγματικές πιέσεις πάνω στην Τουρκία για δίκαιη λύση του Κυπριακού και 

περιφρονώντας την απόφαση της συντριπτικής πλειοψηφίας του κυπριακού ελληνι

σμού, 

Μιλήσαμε σε έκταση πάνω στο θέμα της Ε.Ο.Κ. προ μερικών εβδομάδων στη 

Βουλή και δε θέλουμε να επαναλάβουμε όλα όσα λέχθηκαν. Πρέπει όμως να 

τονίσουμε ακόμα μια φορά πως είναι πολύ μεγάλο το πολιτικό κόστος για έναν 

Πρόεδρο, ιδιαίτερα που δεν έχει δικό του κόμμα και θέλει να θεωρείται 

ανεξάρτητος, όταν περιφρονεί για πολύ χρόνο τη θέληση της πλειοψηφίας. Όσα 

πολιτικά τεχνάσματα και αν χρησιμοποιήσει και όσες υποσχέσεις και αν δώσει. Κι 

αυτό γιατί παρεκκλίνει από τις πλατιές λεωφόρους της δημοκρατικής συμπερι-
, , , "' , "' , J.. 

φορας και εισερχεται σε επικινουνα μονοπατια που τον οοηγουν σε συστηματικιι 

αντιπαράθεση με τα οργανωμένα σε κόμματα σύνολα του λαού. Ούτε είναι σωστό 

να συνδέει συστηματικά την τύχη του και την τύχη του τόπου του με ένα κόμμα 

που δε θέλει καν να ονομάζεται κυβερνών κόμμα και που δυστυχώς η στάση της 

ηγεσίας του σε πολλά θέματα παραμένει προσκολλημένη σε νοοτροπίες άλλων 

εποχών. 

Το 3ημοψήφισμα για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. όφειλε να προταθεί μετά από την 

αίτηση και μετά από τις διαπραγματεύσεις, όπως έγινε και σε άλλες ευρωπαϊκές 

χώρες. Θα έχει όλο το χρόνο και όλη την ευκαιρία να τοποθετηθεί ο λαός μας. Σ' 

αυτό το στάδιο το μεν δημοψήφισμα θα έχει θετική ψήφο κοντά στα 80%, αλλά θα 
δώσει ταυτόχρονα το επιχείρημα στους εχθρούς της Κύπρου να εγείρουν θέμα 

αντιπροσωπευτικότητας του δημοψηφίσματος, εφόσον οι Τουρκοκύπριοι δε συμμε

τέχουν. Εκτός αν είναι αυτό που κατά βάθος επιθυμούν να γίνει οι προτείνοντες το 

3ημοψήφισμα. 

Αυτός ο Πρόεδρος έχει τη μοναδική ευκαιρία να συνδέσει το όνομά του με την 

αίτηση για ένταξη στην Ευρώπη, τη δημοκρατική, πλουραλιστική Ευρώπη, στην 

οποία μια μέρα θα συνυπάρξουν Δύση και Ανατολή. Όμως δυστυχώς το συνδέει 

με την άρνηση και την υπεκφυγή. Είναι λυπηρό γιατί, αν επιτραπεί να συνδυαστεί 

το θέμα αίτησης για ένταξη με τη λύση του ΙCυπριακού, θα χαθούν και τα δυο 

θέματα στους διαδρόμους της μικροπολιτικής και του στενόκαρδου μικροϋπολο

γισμού. Η ευκαιρία της Ε.Ο.Κ. θα χαθεί, γιατί δε θα συνδυαστούν οι πιέσεις για 
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έντοcξη της Κύπρου με την οcίτηση της Μάλτοcς χαι της Αυστρίας, ακόμα χαι της 

Τουρχίας, χαι το Κυπρι.αχό θα χάσει την ευκαιρία της ευρωπαϊκής Οιάστασης, που 

είναι η μόνη που παρέχει τις Ουνατότητες ασκήσεως πραγματικών πιέσεων πάνω 

στην Τουρκία, εκεί που πονεί και εκεί που μετρά. 

Πότε επιτέλους θα απελευθερωθούμε από τα πλέγματα των συνθημάτων και 

των προκαταλήψεων που μας κρατούν Οέσμιους άλλων εποχών και που μας 

εμποδίζουν να βρούμε το σωστό δρόμο; Πότε επιτέλους θα σχεόιάσουμε για 

πρώτη φορά, όπως θα έλεγε ο κύριος Βασιλείου, το μέλλον και θα θέσουμε 

στόχους και προσανατολισμούς με βάση το τι είμαστε, το τι θέλουμε και το πού 

πάμε; 

Είναι λάθος, όταν λέμε ότι το θέμα της Ε.Ο.Κ. είναι δεύτερο σε σημασία 

προς το Κυπριακό, γιατί απλούστατα αποτελεί μέρος του Κυπριακού και η 

αίτηση της J(ύπρου, συνΟυαζόμενη αυτόματα με την αίτηση της Τουρκίας, 

Οημιουργεί την εμπλοκή των εμπλεκομένων συμφερόντων, όπως θα έλεγε και ο 

φίλος Πρ6ε3ρος της Βουλής. 

Αναφερθήκαμε, κύριε ΠρόεΟρε, στον πολιτικό χειμώνα της ΕλλάΟας. Δυστυ

χώς τούτο Οεν μπορεί παρά να αποτελεί και πολιτικό χειμώνα του Κυπριακού. 

Δεν έχουμε προτιμήσεις όσον αφορά τα ελληνικά. κόμματα ή μάλλον σταθμίζουμε 

τα ελληνικά 'κόμματα με γνώμονα τη σημασία και την υποστήριξη που Οίνουν στον 
αγώνα μας. Γιατί το Κυπριακό αποτελεί εθνικό θέμα και αν χαθεί η Κύπρος, θα 

υπάρξει συνέχεια και εξέλιξη των επεκτατικών σχεΟίων της Τουρκίας στο Αιγαίο, 

στη Θράκη και αλλού. 

Θέλουμε επομένως μια Ουνατή, σεβαστή, αξιοπρεπή ελληνική κυβέρνηση που 

να χειρίζεται υπεύθυνα και Ουναμικά τα εθνικά θέματα και να μην παραλείπει να 

θέτει πάντα το J(υπριακό, όταν συζητά. με συμμάχους και εταίρουςΊ ως Α' εθνική 
προτεραιότητα. 

Όμως οφείλουμε να υποΟείξουμε το αξίωμα ότι Οεν μπορούμε να πάρουμε 

-όχι μ6νο απ6 τους ξένσυς, αλλά και απ6 τους Οικούς μας α.Οελφούς- περισσότερα 

απ' όσα εμείς ζητούμε. Γι' αυτό το λόγο πρέπει να ΟιεκΟικούμε πεισματικά ό,τι 

μας ανήκει και όχι να απεμπολούμε εύκολα τις βασικές μας ΟιεκΟικήσεις. Το λέμε 

αυτό με λύπη, γιατί Ουστυχώς μερικές πλευρές εκπέμπουν προς τα. έξω μηνύματα 
ότι Οήθεν υπάρχουν και άλλα περιθώρια υποχωρήσεων στη Οική μας πλευρά.. 

Μια τέτοια τακτική είναι καταστροφική, γιατί απλούστατα κατευθύνει πάντα 

τις πιέσεις των ξένων προς εμάς και αφήνει ανενόχλητη από αυτές την Τουρκία. 

Το μόνο που ικανοποιούμε με μια τέτοια τακτική είναι την προσωπική μας 

ματαιοΟοξία, )'ιατί αποσπούμε τα συγχαρητήρια, τους επαίνους και τα χαμόγελα 

των ξένων που, επιτήΟειοι στην προώθηση των Οικών τους συμφερόντων και με 

μακρά πείρα και παράΟοση στη Οιπλωματία, γνωρίζουν πολύ καλά πώς να 

εκμεταλλεύονται και να παίζουν με τη ματαιοΟοξία ανΟρών πολιτικών προερχο

μένων από μικρές, ασθενείς χώρες, όπως πιστεύουν, και επιρρεπών προς την 

κολακεία. Χρειάζεται μεγάλη προσοχή και σθένος, αλλά και ζύμωμα πολλών 

χρόνων στα πράγματα του τόπου και βαθιές εθνικές ρίζες, για να μην παρα

σύρεται κάποιος από τις κολακε(ες των ξένων. 

Αυτό το τονίζουμε, γιατί φαίνεται να αποΟίΟουμε τελευταία ως κυβέρνηση 

μεγάλη σημασία στις συμβουλές των ξένων ηγετών και Οιπλωματών. Δε λέμε να 

τις αγνοούμε. Αλλά αυτοί, να μην το ξεχνούμε ποτέ, είναι το συμφέρον της χώρας 

τους και όχι το Οικό μας που εξυπηρετούν και ουΟέποτε θα μας συμβουλεύσουν να 
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μην χάνουμε χαι άλλες υποχωρήσεις ή να παραμείνουμε σταθεροί στις διεχδιχήσεις 

μας. Γι' αυτό ίσως λίγη προσοχή χρειάζεται χαι σταθερότητα χαι αυτοχριτιχή, 

για να μη θυσιάζουμε βασικά συμφέροντα του λαού μας για να είμαστε αρεστοί, 

δηλαδή χάριν της δικής μας ματαιοδοξίας. 

Όσον αφορά το Εθνικό Συμβούλιο, ολόκληρος ο λαός χαι' το φάσμα του 

πολιτικού κόσμου χαιρέτισε την απόφαση του Προέδρου, μόλις ανέλαβε την 

εξουσία, να επαναδραστηριοποιήσει το θεσμό του Εθνικού Συμβουλίου και να το 

χρησιμοποιήσει ως ένα σταθερό θεσμό και ως τη βάση του προβληματισμού και 

τ·ης λήψης των αποφάσεων, όσον αφορά τους χειρισμούς και την πορεία του 

Κυπριακού. 

Όμως «τα πάντα ρει>>. Και βλέπουμε το θεσμό του Εθνικού Συμβουλίου να 

εξασθεν(ζει, την ώρα που ο Πρόεδρος αισθάνεται σοβαρές πιέσεις προς κατευθύν

σεις με τις οποίες ο ίδιος ~αι οι Σύμβουλοί του διαφωνούν. Δεν εξηγείται αλλιώς 

γιατί μετά από την χυνιΚ~ αποχώρηση της τουρκικής πλευράς από τις διακοινο
τικές συνομιλίες τον παρελθόντα Ιούνιο και την ανάγκη λήψης αicόφασης για 

προσφυγη στη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ή ακόμα και 

στο Συμβούλιο Ασφαλείας, για να καταγγελθεί η τουρκική στάση και αδιαλλαξία, 

ο Πρόεδρος παρέτεινε την εκκρεμότητα και δεν συγκάλεσε έγκαιρα το Εθνικό 

Συμβούλιο, με αποτέλεσμα η προσφυγή μας να μείνει στα χαρτιά και να 

κυνηγούμε τη χίμαιρα ενός διαλόγου χωρίς νόημα και χωρίς περιεχόμενο. 

Ο λαός μας όμως στη βάση του, πέρα από τα στεγανά των κομματικών 

σχημάτων, άρχισε να αντιλαμβάνεται το πόσο λανθασμένη και ανεδαφική είναι η 

βάση αυτού του διαλόγου χάριν του διαλόγου και της όλης νοοτροπίας πέριξ των 

συνομιλιών. Ο λαός ·ξυπνά από το λήθαργο και την αδιαφορία και απαιτεί πιο 

δυναμική διεκδίκηση των καταπατηθέντων δικαιωμάτων μας. Όχι μόνο οι 

γυναίκες της Κύπρου, αλλά και η μαθητιώσα νεολαία μας, όπως και το 1955, 
βροντοφωνάζει ΟΧΙ στην κατοχή μπροστά στα σuρματομπέγματα του μίσους και 

της ντροπής και ας βρlσχεται τελευταία, μετά από την απαγκίστρωση, αντι

μέτωπη των δικών μας Σωμάτων Ασφαλείας. 

Είναι καιρός ο Πρόεδρός μας να επανεξετάσει τα σημεία των καιρών και 

μαζί με την υπόλοιπη ηγεσία να λάβουν αποφάσεις στο Εθνικό Συμβούλιο για μια 

νέα αγωνιστική πορεία προς τα έξω, που να τονίζει τις πραγματικές διαστάσεις 

του προβλήματός μας και να δημιουργεί αυτη τη φορά πραγματικές πιέσεις προς 

την Τουρκία και τον Ντενκτάς. 

Ο ψευδεπίγραφος διάλογος, χάριν του διαλόγου έχει χρεοκοπήσει και αν 

επιθυμούμε τη διεξαγωγή ενός πραγματικού και ουσιαστικού διαλόγου με 

δυνατότητες κατάληξης, οφείλουμε να εγκαταλείψουμε την πολιτική του εξευμενι

σμού του καταχτητή και της αναβάθμισης του ψευδοκράτους και με μια εντατική 

σταυροφορία διαφωτισμού και διεκδίκησης προς όλες τις κατευθύνσεις, ιδιαίτερα 

εκεί που βρίσκονται μοχλοί πιέσεως προς την Τουρκία, να δημιουργήσουμε τις 

συνθήκες για επιτυχείς συνομιλίες. 

Το διεθνές κλίμα που σήμερα επικρατεί, του φιλελευθερισμού, της εφαρμογης 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων και της επανένωσης των λαών της Ευρώπης, 

συνηγορεί για μια τέτοια πορεία ουσιαστικής διεκδίκησης και άχι για ΤΥΓl..ι.έχρι 

τώρα διαδικαστική πορεία οπισθοδρόμησης. 

l(ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ερχόμενοι τώρα στα οικονομικά πράγματα του τόπου και τους προϋπολογι

σμούς· που έχουμε ενώπιόν μας, επιθυμούμε να τονίσουμε από την αρχή ότι το 
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Δημοκρατικό Κόμμα, μετά από έντονο προβληματισμό, συναισθανόμενο το βάρος 

της ευθύνης του για την ομαλή λειτουργία του κράτους και την ενlσχυση της 

κρατικής οντότητας, θα ψηφίσει και φέτος τους προϋπολογισμούς στο σύνολό τους, 

όπως έχουν τροποποιηθεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και με 

κάποιες περαιτέρω εισηγήσεις για περικοπές και τροποποιήσεις, που θα υπο

βάλουμε κατά τη 3ιάρκεια της κατ' άρθρο ψήφισης των προϋπολογισμών. 

Ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς παρόλες τις έντονες διαφωνίες μας με τον 

τρόπο διακυβέρνησης του κυρίου Βασιλείου, με τη λανθασμένη πολιτική και 

χειρισμούς του στο εθνικό και παρόλες τις παρατηρήσεις και αντιρρήσεις που 

έχουμε, όσον αφορά τη φιλοσοφία της κυβέρνησής του πάνω σε θέματα οικονο

μικής πολιτικής, τις οπο(ες θα αναπτύξουμε στη συνέχεια. 

Μας προβλημάτισε επίσης το γεγονός ότι, παρόλες τις προεκλογικές και 

μετεκλογικές του διακηρύξεις περί αξιοκρατίας και περί «Προέδρου όλων των 

Κυπρίων)), έχει πράξΕι ακριβώς το- αντίθετο. Ιδια(τερα τα στελέχη και οι οπαδοί 
του Δημοκρατικού Κόμματος βρίσκονται υπό συνεχή καταδίωξη σε όλο το φάσμα 
της κυβερνητικής μηχανής, ενώ δημόσιοι υπάλληλοι και ειδικά μέλη των Σωμάτων 

Ασφαλείας προετοιμάζουν πυρετωδώς το προεδρικό νέο κόμμα. 

Παρά ταύτα, πιστοί στις διακηρύξεις τις δικές μας όταν ήμαστε κυβέρνηση, 

που δικαιολογημένα μεμφόμασταν τους πολιτικούς μας αντιπάλους πως κατα

ψηφίζοντας τους προUπολογισμούς αποσκοπούσαν (<να κλάψουμε στα ερείπια της 

Κύπρου, φθάνει να πέσει ο Κυπριανού», θα ψηφίσουμε υπεύθυνα τους προϋπολο

γισμούς, γιατί σε ένα προεδρικό σύστημα σαν το δικό μας η καταψήφιση των 

προUπολογισμών είναι μια πάρα πολύ σοβαρή ενέργεια με πολύ απρόβλεπτες 

συνέπειες, ενώ από την άλλη πλευρά η υπερψήφισή τους δε σημαίνει αναγκαστικά 

και την έγκριση της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης στο σύνολό της. 

Ταυτόχρονα δεν επιθυμούμε να στερήσουμε βασικές υπηρεσ(ες και Υπουργεία, 

όπως της Παιδε(ας, της Υγείας, της / Αμυνας, των Εξωτερικών κτλ., από τα 

απαραίτητα κον~ύλια. Όπως επίσης μας είναι αδύνατο να περιορίσουμε βασικά 

αναπτυξιακά έργα ή να περικόψουμε την οικονομική ενίσχυση και τις επιχορη

γήσεις προς τις ασθενέστερες εισοδηματικά τάξεις του λαού μας, όπως οι 

πρόσφυγες, οι αγρότες μας κτλ. Έχουμε την_ πεποίθηση ότι ο λαός μας στο 

σύνολό του δεν μπορεί παρά να εκτιμήσει το dοβαρό και υπεύθυνο χειρισμό εκ 
μέρους μας αυτού του θέματος. 

Αντιμετωπίζοντας την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης Βασιλείου μέσα 

από τους προUπολογισμούς, αλλά και μέσα από τις πράξεις και παραλείψεις της, 

είναι φυσικό, όσο εποικοδομητικοί και να θέλουμε να σταθούμε, να εγερθούν 

ορισμένα καυτά ερωτήματα: 

1. / Αραγε πόσο συνεπής παρουσιάζεται ο κύριος Βασιλείου έναντι των 
προεκλογικών του διακηρύξεων, όταν ευαγγελιζόταν τη δραστική 

περικοπή κυβερνητικών δαπανών, αλόγιστων σπαταλών και την εφαρ

μογή μιας αυστηρής πολιτικής λιτότητας και περισυλλογής στη Δημό

σια Υπηρεσία; Πόση λιτότητα και περισυλλογή είδαμε και ζήσαμε; 

2. Πόσο συνεπής είναι ο κύριος Βασιλείου στις υποσχέσεις του για 

φιλολαϊκή πολιτική, ιδιαίτερα έναντι των φτωχότερων τάξεων του 

λαού μας; 

Με πόση στοργή άραγε αγκάλιασε τους πρόσφυγες, τους εργάτες, τους 

αγρότες, τους μεσαίους και μικρομεσαίους; 
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Πού βρίσκονται επιτέλους, εχε(να τα Πιστοποιητικά Φερεγγυότητας 

και Ιδιοχατοίχησηζ που υποσχέθηκε στους πρόσφυγές μας; 

Τι γίνεται με το πρόβλημα των άνεργων επιστημόνων που θα το έλυε 

με τρόπο μαγικό, όπως έλεγε, όπως και για πολλά άλλα προβλήματα; 

3. Σε ποιο βαθμό πέτυχε εκείνο που προεκλογικά. υποσχέθηκε και που 

όλοι θυμόμαστε με απεριόριστο θαυμασμό, δηλαδή την αόζηση της 

παραγωγικότητας, τον περιορισμό των τιμών, την αύξηση των 

πραγματικών εισοδημάτων και την κατάργηση μάλλον και όχι την 

επιβολή νέων φο"ρολογιών; 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δυστυχώς η διάσταση μεταξύ λόγων και έργων, ή μάλλον μη έργων, δεν 

περιορίζεται μόνο στους χειρισμούς του εθνικού θέματος που ήδη αναφέραμε, αλλά 

καλύπτει ολόκληρο το φάσμα της κυβερνητικής πολιτικής και εύκολα επι

σημαίνεται και από τον πλέον καλόπιστο παρατηρητή. 

Δυστυχώς το θέμα της οικονομικής πολιτικής είναι ένα από τα πιο χτυπητά 

παραδείγματα ασυνέπειας. Εγκαταλείποντας όλες τις υποσχέσεις για λιτότητα 

και ορθολογισμό στη διαμόρφωση της δημοσιονομικής και γενικότερης οικονομικής 

πολιτικής, η κυβέρνηση υιοθέτησε και στον τομέα αυτό την προσέγγιση του 

μάρχετιγχ, δηλαδή των εντυπώσεων σε βάρος της ουσίας, υποθάλποντας έναν 

έντονο ευδαιμονισμό και καταναλωτισμό. 

Φοβούμαστε πως στόχος, συνειδητός ή μη, δεν ήταν μόνο να ικανοποιηθούν 

κάποια αιτήματα, δικαιολογημένα ή όχι 1 αλλά να εξασθενήσει και να αποπροσα
νατολιστε( το ίδιο το αγωνιστικό φρόνημα του λαού μας. 

Παράλληλα το ρουσφέτι πήρε στα πλαίσια αυτής της νέας προσέγγισης του 

μάρχετιγκ μια νέα μορφή. Αντί να βοηθούνται τώρα με μικρο-ρουσφέτια διάφοροι 

φουκαράδες, βολεύονται τώρα με μεγαλο-ρουσφέτια φίλοι, συνεργάτες, ψηλά 

ιστάμενοι και άλλοι μεγαλόσχημοι. Δηλαδή εισήλθαμε στην εποχή του μεγάλο

ρουσφετιού. 

Νομοθεσίες τροποποιούνται, κανονισμοί και διαδικασίες της Κεντρικής Τρά

πεζttς και άλλων κυβερνητικών τμημάτων καταπατούνται και προωθούνται τα 

επιχειρηματικά συμφέροντα μιας μικρής ομάδας, χωρίς να υπολογίζεται το 

οικονομικό κόστος των ενεργειών αυτών και οι αδικίες που δημιουργούνται, χωρίς 

να ενδιαφέρονται οι αρμόδιοι για τις εθνικές συνέπειες που θα έχει το ξεπούλημα 

της γης μας και η εξάρτηση της οικονομίας μας από ξένα κέντρα συμφερόντων. 

Για ποια λιτότητα, επιτέλους, μας μιλά ο κύριος Πρόεδρος; Για τη λιτότητα 

που υιοθέτησε με τη μη συμπερίληψη στους Κρατικούς ΠροUπολογισμούς αναπτυ

ξιακών έργων καίριας σημασίας για πολλές αγροτικές περιοχές, ενώ παράλληλα 

προωθεί, και μάλιστα με ενέργειες που δένουν τα χέρια της Βουλής, τη συνεχή 

ίδρυση νέων θέσεων στην κρατική μηχανή για να βολευτούν κάποιοι ημέτεροι; 

Για τη λιτότητα που αφήνει ανεξέλεγκτες τις αντιπαραγωγικές δαπάνες της 

κρατικής μηχανής; Για τη λιτότητα που αυξάνει συνεχώς τα ταξlδια των 

κυβερνητικών αξιωματούχων και άλλων δημόσιων υπαλλήλων στο εξωτερικό, είτε 

αυτά χρειάζονται είτε όχι; Που φθάσαμε στο σημεlο να στέλλουμε λειτουργούς 

του Υπουργείου Εσωτερικών στα l{ινηματογραγιχά Φεστιβάλ, γιατl ασχολούνται 

με τη λογοκρισία; 

Για τη λιτότητα που οδήγησε στην αύξηση της κατανάλωσης κατά περ(που 

30% τα δύο τελευταία χρόνια; Για τη λιτότητα που θα οδηγήσει σε αύξηση του 
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εσωτερικού χαι εξωτερικού μας χρέους κατά ένα σχε8όν 8ισεχατομμύριο λίρες 

μέχρι το τέλος του 1990, 8ηλα8ή σε 8ιάστημα μόνο τριών χρόνων από την 

ανάληψη της προε~ρίας; 

Επιτρέψετέ μου) κύριοι συνά8ελφοι 1 να σταθώ λίγο περισσότερο στο θέμα της 
ενθάρρυνσης του καταναλωτισμού, Σε 8ιάστημα μόνο 8ύο χρόνων η συνολική 

κατανάλωση αυξήθηκε κατά .€350 εκατομμύρια. Στο ί8ιο 8ιάστημα οι επεν8ύσεις 
αυξήθηκαν κατά τι λιγότερο από fiOO εκατομμύρια. Τι σημαίνει αυτό; Με άλλα 
λόγια σημαίνει ότι πολύτιμοι πόροι σπαταλήθηκαν στο βωμό της πολιτικής του 

εσωτερικού μάρκετιγκ. Για να όημιουργηθεί ένα αίσθημα ευφορίας και άνεσης 

σήμερα, που θα οόηγήσει στην εu8αιμονιστιχή αντιμετώπιση του εθνικού, αλλά 

και των άλλων σοβαρών θεμάτων που απασχολούν σήμερα το λαό μας. Μπορε( με 

τον τρόπο αυτό να 8ιατηρήθηκαν οι ρυθμοί ανάπτυξης και το χαμηλό επίπε8ο 

ανεργίας, όμως η πολιτική αυτή είναι φοβερά επικίν8υνη. 

Κι αυτό γιατί πέρα από τις εμφανείς, άμεσες αρνητικές συνέπειες για το 

αγωνιστικό φρόνημα του λαού μας, η πολιτική υπερκατανάλωσης που ακολούθησε 

η κυβέρνηση; με την κατασπατάληση πόρων που συνεπάγεται, ο8ήγησε στη 

~ημιουργία ενός ελλείμματος της τάξης των .f130 εκατομμυρίων στο Ισοζύγιο 
Τρεχουσών Συναλλαγών, σε σύγκριση με ένα πλεόνασμα της τάξης των f45 
εκατομμυρίων που είχε επιτευχθεί το 1987, προτού 8ηλα8ή αναλάβει τη 8ιακυ
βέρνηση ο κύριος Βασιλείου. 

Ακόμα και αν αφαιρεθούν οι αγορές των αεροσκαφών, υπάρχει ένα έλλειμμα 

της τάξης των f50 εκατομμυρίων. Δηλα8ή σε 8ιάστημα μόνο 8ύο ετών η 

κ~έ.ρνηση κατόρθωσε να χειροτερεύσει την κατάσταση στο Ισοζύγιο Τρεχουσών 

Συναλλαγών κατά περίπου f100 εκατομμύρια ή f180 εκατομμύρια 1 αν ληφθούν 
υπόψη τα αεροπλάνα. Και τούτο μάλιστα σε μια περίο8ο που οι 8ιεθνείς 

οικονομικές εξελίξεις υπήρξαν απόλυτα ευμενείς και το τουριστικό ρεύμα αυξή

θηκε κατακόρυφα. 

Τον(ζουμε ι8ιαίτερα το εξής: Σε αντίθεση με ό,τι συνέβαινε την προηγούμενη 

8εκαετία, το γεγονός είναι ότι η αύξηση βασικά του καταναλωτισμού ήταν ο 

κύριος προωθητικός παράγοντας της οικονομίας τα τελευταία 8ύο χρόνια και όχι η 

αύξηση της παραγωγής. 

Ακόμα, ενώ προηγουμένως οι καθαρές συναλλαγές της οικονομίας με το 

εξωτερικό είχαν μια αυξητική και ευεργητική επί~ραση στην εγχώρια παραγωγή, 

σήμερα, λόγω της εξαιρετικά αρνητικής επίπτωσης που είχε η υπερκατανάλωση 

στις εισαγωγές, η επί8ραση αυτή μετατράπηκε σε αρνητική. 

Με άλλα λόγια και πάλι, οι τεράστιες προσπάθειες του επιχειρηματικού μας 

κόσμου να αυξηθεί ο τουρισμός και οι εξαγωγές μας και οι κόποι του λαού μας 

εξανεμίζονται χάρη στη λανθασμένη οικονομική πολιτική και προσέγγιση. 

Αυτό, εξάλλου, φαίνεται καθαρά και από το γεγονός ότι σε 8ιάστημα 8ύο 

μόνο χρόνων το εσωτερικό και εξωτερικό μας χρέος αυξήθηκε κατά f600 
εκατομμύρια, ενώ η αύξηση μέχρι το τέλος του 1990, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
της ί8ιας της κυβέρνησης, θα πλησιάσει το ένα 8ισεκατομμύριο λίρες, γεγονός που 

θα ο8ηγήσει στη 8ημιουργία ενός συνολικού χρέους της τάξης των .€2.3 8ισεκα
τομμυρίων περίπου. 

Επομένως 1 σε μια μόνο τριετία η κυβέρνηση Βασιλείου θα κατορθώσει να 
αυξήσει το εσωτερικό και εξωτερικό μας χρέος όσο περίπου είχε αυξηθεί μετά την 

etσβολή και μέχρι το 1987, ~ηλαδή σε 13 χρόνια. Και όμως δεν είχε να 
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αντιμετωπίσει ούτε την ανάγκη ανασυγκρότησης της οικονομίας από τα ερείπια 

της ειdβολής, ούτε τις τεράστιες αυξήσεις στις τιμές των πετρελαιοειδών, αλλά 

μόνο τους δικούς της πρόχειρους σχεδιασμούς και ερασιτεχνισμούς. 

Μας έλεγαν κάποτε φ(λοι οικονομολόγοι, από τα δεξιά και από ~ αριστερά, 
ότι το 1987 ένα παιδί που γεννιόταν χρωστούσε f.2,000. Και τους ανταπαντού
σαμε βέβαια, θυμίζοντάς τους τις θεαματικές αλλαγές και προόδους που υπήρξαν 

σε όλους τους τομείς της οικονομίας και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου στο 

διάστημα διακυβέρνησης του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Τι μπορούν να μας απαντήσουν άραγε, αν σήμερα τους ρωτήσουμε: Με ποϊα 

δικαιολογία το παιδί που γεννιέται σήμερα χρωστά .t3,000 και το παιδί που θα 
γεννηθεί στις αρχές του 11991 f.4,000; Ποια ε!ναι τα θεαματικά επιτεύγματα της 
κυβέρνησης που δικαιολογούν αυτή την κατακόρυφη άνοδο στο χρέος; 

Μαvλένε ότι το 1989 οι οικονομικές εξελίξεις ήταν θετικές. Και στηρίζουν 
την άποψη αυτή στο ότι επιτεύχθηκε ένας ψηλός ρυθμός ανάπτυξης, γύρω στο 6%, 
και μειώθηκε ακόμα περισσότερο η ανεργία. 

Ας ξεχάσουμε προς στιγμή το γεγονός ότι ο ρυθμός ανάπτυξης που 

επιτεύχθηκε ήταν χαμηλότερος τόσο από εκείνο του 1987 όσο και από το μέσο 
όρο της 3εκαετlας 1976 - 1986. Ας ξεχάσουμε επίσης ότι η τοίση για μείωση της 
ανεργίας είχε αρχίσει από το 1986. Ας σταθούμε μόνο στο ερώτημα: Ποιο ήταν 
το τίμημα που κατέβαλε η οικονομία για την επίτευξη του ρυθμού αυτού 

ανάπτυξης, όπως επίσης για τη μείωση της ανεργίας; Πόσο μπορεί να διατη

ρηθούν οι εξελίξεις αυτές, αν συνεχίσει η σημερινή πολιτική της κυβέρνησης; 

Όπως ή3η ανέφερα η ανάπτυξη του 1989 3ε στηρίχθηκε σε υγιή και σταθεροί 
θεμέλι.α, αλλά στηρίχθηκε κατά βάση στην αύξηση της κατανάλωσης, που 

αναπιfφsυκτα δημιούργησε και το ψηλό έλλειμμα στο Ισοζύγιο Τρεχουσών 
Συναλλαγών, μια πληγή που σταδιακά θα απομυζά την ενεργητικότητα και 

σφριγηλότητα της οικονομίας μας. 

Αυτή η κατάσταση δεν μπορεί βέβαια να συνεχίσει, γιατί αναπόφευκτα θα 

έχει τραγικές συνέπειες για την οικονομία. Η στήριξη της ανάπτυξης στην 

κατανάλωση, αντί στις επενδύσεις και στις εξωτερικές συναλλαγές, δημιούργησε 

σήμερα μι'α κατάσταση υπερθέρμανσης της οικονομίας, που αναπόφευκτα και πάλι 
θα οδηγήσει στη χειροτέρευση όλων των οικονομικών δεικτών στο σύν.τομο μέλλον. 
Πιο επικίνδυνη ακόμα στο αρχικό στάδιο φαίνεται να είναι η κατάσταση όσον 

αφοροί το Ισοζόγιο Πληρωμών. Αλλοί χωρίς καμιοί αμφιβολία συνέπειες θα 

υπάρξοuν και για το ρυθμό πληθωρισμού και σε μεταγενέστερο στάδιο με τη 

διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας θα κτυπηθεί καίρια ο 

ρυθμός ανάπτυξης και το σημερινό ψηλό επίπεδο απασχόλησης του εργατικού 

δυναμικού, 

Επομένως, η σχετικά ικανοποιητική εικόνα που παρουσιάζουν μερικοί δείκτες 

δεν έπρεπε να οδηγήσει την κυβέρνηση στο συμπέρασμα ότι οι οικονομικές 

εξελίξεις κατά το 1989 ήταν θετικές. Αντίθετα, θα έπρεπε να την απασχολήσουν 
σοβαρά οι αρνητικές τάσεις που έχουν επισημανθεί. Ούτε πιστεύω ότι είναι 

σοβαρή προσέγγιση, με τα πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπίζει η οικονομία, 

να γίνονται δηλώσεις ότι δήθεν το δημοσιονομικό έλλειμμα και ειδικά οι κρατικές 

δαπάνες έχουν τεθεί υπό έλεγχο ή τα έχει δαμάσει ο Πρόεδρος και ότι άρχισε να 

αποδίδει καρπούς η νέα δημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης. 

Ακόμα και με τα ίδια τα στοιχεία της κυβέρνησης το δημοσιονομικό έλλειμμα 

το 1990 θα είναι αυ~ένο κατά πολύ σε σύγκριση με το 1989. Αν κάποιος λάβει 
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υπόψη του ότι επίτηΟες στους Κρατικούς Προϋπολογισμούς τα κρατικά έσοΟα 

παρουσιάζονται τεχνητά εξογκωμένα και οι Οαπάνες τεχνητά μειωμένες, τότε 

μπορεί να αντιληφθεί κάποιος κάτω από ποιο έλεγχο, ή μάλλον μη έλεγχο, 

βρίσκονται τα πράγματα, 

ΕιΟιχά για το θέμα της κατάρτισης των προϋπολογισμών, θα ήθελα να 

τονίσω ότι η υπερεκτίμηση των φορολογικών εσόΟων είναι χαταψανής και 

απαράΟεχτη. Τα έσοΟα προβλέπονται να αυξηθούν με υπερβολικά ψηλούς ρυθμούς, 

την (Οια ακριβώς στιγμή που προβλέπεται, από την ίΟια την κυβέρνηση, 

χαμηλότερος ρυθμός ανάπτυξης και πολύ χαμηλότερος ρυθμός αύξησης των 

εισαγωγών και της κατανάλωσης το 1990. 

Ποια λοιπόν πτυχή, φίλε Υπουργέ Οικονομικών, των κυβερνητικών προβλέ

ψεων να πιστέψουμε; Αυτή που αφορά τα φορολογικά έσοΟα ή αυτή που αφορά τις 

εισαγωγές και την ανάπτυξη; Εκτός και αν στα φορολογικά έσοΟα συμπερι

λαμβάνονται, κατά παράβαση βέβαια των συνταγματικών επιταγών, και έσοΟα 

που προβλέπει η κυβέρνηση να έχει από νέες φορολογ(ες άμεσης απόΟοσης, που 

Οεν μας τις έχει ακόμα αποκαλύψει. ΉΟη, βέβαια, πριν λίγες μέρες έγιναν τα 

αποχαλυπτήριά τους, με την κατάθεση στη Βουλή μέρους των νέων φορολογιών, 

και μάλιστα, κατά γενική Οιαπ(στωση, με τρόπο τελείως πρόχειρο και αψυχο

λόγητο, εποχή που η Βουλή ήταν απασχολημένη με τη μελέτη των προϋπολο

γισμών. 

Οι Οημόσιες Οαπάνες εξάλλου, όπως ήΟη ανέφερα, είναι συμπιεσμένες τεχνητά 

στΟυς προϋπολογισμούς. ΉΟη έχουν αρχίσει να ετοιμάζονται και να απο

στέλλονται συμπληρωματιχο( προϋπολογισμοί, όπως εκείνος που, στα πλαίσια 

σίγουρα της πολιτικής λιτότητας, προβλέπει παροχή ενός παχυλότατου μισθού της 

τάξης των Ε2,ΟΟΟ το μήνα για τον ΠροεΟριχό Σύμβουλο που είναι επικεφαλής του 

Φορέα Νεολαίας που για πάρα πολύ χρόνο λειτουργεί αντισυνταγματικά. 

Παράλληλα, αναπτυξιακές Οαπάνες -έργων ψηλής προτεραιότητας, συνολικού 

κόστους Ε92 εκατομμυρίων, Οεν έχουν συμπεριληφθεί στους επ(σημους προϋπολο

γισμούς, αλλά αντιΟεοντολογιχά η τύχη τους συνΟέθηχε με την τύχη της 

φορολογικής μεtαρρύθμισης. 

Αν όμως η κυβέρνηση κρίνει ότι οι Οαπάνες αυτές θα πρέπει να γίνουν, γιατί 

Οε μείωσε αντίστοιχα άλλες καταναλωτικής φύσεως Οαπάνες; Ι(αι γιατί εκβια

στικά τις συνΟέει με το θέμα της φορολογικής μεταρρύθμισης, η οποία όχι μ6νο 

Οεν πρόκειται να αυξήσει το 1990 τα Οημόσια έσοΟα - αφού ο Φόρος Προστι

θέμενης Αξίας θα ισχύει, αν περάσει, από το 1992 - αλλά αντίθετα θα οδηγήσει 

και σε μείωση των φορολογικών εσόΟων τόσο το 1990 όσο και το 1991; 

Με λιγότερα έσοοα δηλαδή θα είναι η κυβέρνηση σε θέση να προχωρήσει στην 

εκτέλεση έστω και του μέρους που προβλέπεται των αναπτυξιακών έργων τα 

προσεχή Ούο χρόνια και με περισσότερα Οε θα είναι; Ή μήπως κατά βάθος η 

χυβέρνη'ση προσπαθεί, είτε να εκβιάσει το Σώμα να υιοθετήσει το σύνολο της 
φορολογικής της .μεταρρύθμισης είτε να δημιουργήσει άλλοθι έναντι όσων υπο

φέρουν από τη μη εκτέλεση αυτών των έργων, που κυρίως είναι οι κάτοικοι 

φτωχών αγροτικών περιοχών; Όποια χι αν είναι η πρόθεση, πιστεύω ότι 
ελάχιστοι είναι εκείνοι που Οεν χαταΟιχάζουν ανεπιφύλαχτα την υστερόβουλη και 

αψυχολόγητη ενέργεια της κυβέρνησης που ειλικρινά προκαλεί αυτό το Σώμα. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα της φορολογικής μεταρρύθμισης. Χωρίς αμφιβολία 

στr(ς προτάσεις που υποβλήθηκαν υπάρχουν αρκετά θετικά στοιχεία και τούτο 
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πιστώνεται στην κυβέρνηση. Εξάλλου αρκετά από τα μέτρα αυτά. είχαν αρχίσει να 

πρωθούνται από το 1987. 

Όμως, αν κάποιος αντικρίσει ως σύνολο τα μέτρα που προτε(νονται και το 
· ύψος του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας που προωθείται, εύκολα μπορεί να 
αντιληθεί ότι η κυβέρνηση, εκμεταλλευόμενη τις εντυπώσεις που θα δημιουργηθούν 
από τις μειώσεις στο φόρο εισοδήματος, προσπαθεί να ρίψει στους ώμους του 
λαού και ιδιαϊτερα των παραγωγικών κλάδων της οικονομίας μας, μια χιονο
στιβάδα από φορολογικά. βάρη, δίδοντας ένα και παίρνοντας από το λαό στο 

σύνολό του τρία ή τέσσερα. 

Με διάφορα παραδείγματα που ετοίμασαν οι αρμόδιες υπηρεσίες, η χυ[)έρνη

ση προσπαθεί με σοφιστείες και λαμβάνοντας υπόψη τις εξαιρέσεις και όχι τον 

χα.νόνα να μας πείσει ότι κανένας τελικά δεν πρόκειται να επηρεαστε( αρνητικά 

από τις μεταρρuθμίσεις αυτές, αλλά όλοι θα κερδίσουν. 

Προς Θεού, κύριοι συνάδελφοι, ας μην υποτιμάται η νοημοσύνη του λαού. 

Επιτέλους κάπου πρέπει να σταματά το μάρκετιγκ. Ας μας πει καθαρά η 

κυβέρνηση ποιος επιτέλους θα πληρώσει τα επιπρόσθετα φορολογικά βάρη των 

ί80 - 100 εκατομμυρίων ετησίως. Φορολογικ& β&ρη που θα χρειαστεί να 

επιβληθούν, για να καλυφθούν τα ελλείμματα. που δε δικαιολογούνται από τη 

σημερινή κατάσταση της οικονομίας. J{α.ι ας μας πει η κυβέρνηση γιατί αρνείται 

να αναλάβει τις ευθύνες της, εισάγοντας μια ορθολογιστική δημοσιονομική 

πολιτική που θα περιορίσει τις μη παραγωγικές δα.πάνες, οι οποίες δεν είναι τόσο 

ανελαστικές όσο μας λέγουν. 

Διαβάσαμε βέβαια στις εισηγητικές εκθέσεις ότι το 30% τοu Φόρου Προστι
θέμενης Αξίας θα το καταβάλλουν οι ξένοι περιηγητές. Μα αστειευόμαστε, κύριοι 

συνάδελφοι; Είμαστε μήπως το κέντρο της γης; Η μόνη τουριστική χώρα στην 

οποία θα έρχονται ξένοι άνθρωποι να πληρώνουν περίπου .€30 εκατομμύρια. το 
χρόνο επιπρόσθετους φόρους, για να τους χάνουμε την τιμή να τους δεχτούμε; Ή 

μήπως αυτό που θα γίνει στην πράξη θα είναι μια μείωση της ανταγωνιστικό

τητας του τουρισμού μας με δραματικές επιπτώσεις; 

Μας λέγουν επίσης: Οι μισθωτοί να μην ανησυχούν. Θα αποζημιωθούν με την 

Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή. Ούτε οι εξαγωγείς θα πρέπει να 

προβληματίζονται, για.τ( οι εξαγωγές θα φορολογούνται με μηδενικό συντελεστή. 

Σύμφωνοι. 'Ομως η οικονομία δεν είναι μια στατική κατάσταση, αλλά ένας 

ζωντανός, δυναμικός οργανισμός. Ο πληθωρισμός, σύμφωνα με τις ίδιες πάντα 

κυβερνητικές εκτιμήσεις, που ήδη πα.ροuσιάζει υψωτικές τάσεις, θα διπλασιαστεί 

αμέσως μόλις εισαχθεί ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας. Οι μισθοί επομένως θα 

αυξηθούν κατακόρυφα το επόμενο εξάμηνο, οδηγώντας με τη σειρά τους σε νέα 

αύξηση τιμών και ούτω καθεξής. 

Ποιο θα είναι το αποτέλεσμα; Νέα ψηλά επίπεδα τιμών, θα πληγεί σοβαρά η 

ανταγωνιστικότητα της οικονομίας, θα χαθούν αγορές, θα κλείσουν επιχειρήσεις, 

θα απολυθούν εργάτες και υπάλληλοι, θα δημιουργηθεί σοβαρό α.νεργιαχό πρό

βλημα. και θα μειωθούν τα πραγματικά εισοδήματα των εργαζομένων. J{α.ι ας μη 

λεχθεί ότι πρόκειται για υπερβολικό σενάριο και κινδυνολογία.. 

Ας πούμε λοιπόν τα πράγμα.τα με το όνομά τους. Τους ψηλούς νέους φόροuς 1 
αν δεν τους περικόψει βέβαια δραστικά η Βουλή, κάποιοι θα τους πληρώσουν. 

Αυτοί βέβαια δε θα είναι εκείνοι που θα απασχολούνται σε τομείς που δε 

χρειάζεται να συναγωνιστούν το εξωτερικό. Θα τους πληρώσουν οι δυναμικοί 
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τομείς της οιχονομίας, εχε(νοι στους οποίους στηρίχθηκε η ανάπτυξη της 

οικονομίας μας, όλα αυτά τα χρόνια που πέρασαν. 

J(αι ας μη συγκρίνουμε την κατάστασή μας με εκείνη άλλων χωρών που 

εισήχθηκε ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας. Γιατί εκεί αντικατέστησε άλλοuζ 

φόρους μαζικής κατανάλωσης που προϋπήρχαν και ακόμα οι οικονομίες αυτών των 

χωρών ήταν πολύ πιο κλειστές από τη δική μας. Πέραν τούτου οι εισαγωγικοί 

δασμοί που καταργούνται με την Τελωνειακή Ένωση στην περίπτωση της 

Κύπρου αποτελούν ελάχιστο ποuοστό των σημερινών πολύ ψηλών συντελεστών 

Φόρου ΠροστιGtμενης Αξίας που εισηγείται η κυβtρνηση. 

Θα μας πουν βέβαια: «Ωραία όλα αυτά, αλλά εσείς τι προτείνετε;>) Το πρώτο 

βέβαια που προτείνουμε είναι να εγκαταλειφθεί η νοοτροπία και η προσέγγιση του 
μάρχετιγχ. 

Να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους, χωρίς ωραιοποιήσεις. Και ύστερα, 

αφού ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για να πάψει η κατασπατάληση των πόρων 

της οικονομίας και για να περιοριστούν οι υπέρμετρες καταναλωτικές Οαπάνες της 

κυβέρνησης, να προχωρήσουμε στην αναθεώρηση του φορολογικού μας συστή

ματος, με στόχο τη Οιχαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών 1 προς όφελος 
και όχι σε βάρος των χαμηλά αμειβόμενων και των μεσαίων τάξεων, σε 

συνΟυασμό και με τη Οιεύρυνση των κρατικών εσόΟων. 

Στα πλαίσια αυτά Οεν αποκλείουμε την εισαγωγή του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας, αλλά με λογικούς, χαμηλούς συντελεστές και σε συνΟυασμό με ρυθμίσεις 

και επιστροφές φόρων, έτσι που να μην επηρεάζεται αρνητικά ο τουρισμός, οι 

εξαγωγές και οι άλλοι παραγωγικοί τομείς, και αφού εν τω μεταξύ εκσυγχρονι

στούν και εφαρμοστούν αποτελεσματικά οι υφιστάμενες φορολογικές νομοθεσίες. 

Δεν μπορώ βέβαια να μιλήσω εχ μέρους οποιουΟήποτε άλλου, αλλά εχ μέρους 
του Δημοκρατικού Κόμματος θα ήθελα να προειΟοποιήσω την κυβέρνηση ότι, 

προτού τοποθετηθούμε θετικά ή αρνητικά στο θέμα του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας, θα απαιτήσουμε να μας Οοθούν πλήρη στοιχεία για το ποιοι θα επωμιστούν 

το βάρος των f84 εκατομμυρίων και πλέον των ετησίων εισπράξεων που προνοεί 
ο Φόρος Προστιθtμενης Αξίας. 

Γιατί, κύριοι συνάΟελφοι, εΟώ μιλούμε για τη μελλοντική πορεία και 

επιβίωση της οικονομίας μας, του πιο απαραlτητου υπόβαθρου για τον αγώνα που 

Οιεξάγουμε, και επομένως Οηλώσεις τύπου μάρκετιγχ Οεν είναι αρκετές για να μας 

πείσουν. 

Πέρα από τα πιο πάνω, θα ήθελα να υποβάλω το ακόλουθο ερώτημα προς το 

Υπουργείο Οικονομικών και αναμένω απάντηση. Στην εισηγητική έκθεση για τη 

φορολογική μεταρρύθμιση μας λένε ότι, σε αντάλλαγμα για τα f84 εκατομμύρια 
του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1 θα μειωθεί ο φόρος εισοΟήματος κατά f68 
εκατομμύρια μέχρι το 1991, πάνω σε ετήσια βάση. Πώς προκύπτει ο αριθμός 
αυτός, αφού οι μειώσεις το 1990 θα είναι f13 εκατομμύρια, το 1991 f10 
εκατομμύρια και το 1992 και πάλι f10 εκατομμύρια, ΟηλαΟή σύνολο μόνο f33 
εκατομμύρια; 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Υπάρχουν ορισμένοι επιμέρους τομείς και ορισμένες Οραστηριότητες που 

αισθανόμαστε την ανάγκη να χάνουμε κάποια περαιτέρω σχόλια, στο χρόνο που 

μας απομένει. 
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2;οβαρότητα, ευθύνη, λιτότητα και ορθολογισμός θα πρέπει να Οιακρίνουν και 

τις ενέργειες των Ημικpατικών Οργανισμών. Ούτε είναι σωστό η κυβέρνηση να 

αντιμετωπίζει σαν οΟοστρωτήpα τον αναγκαίο προβληματισμό που οφείλει να 

υπάρχει στα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών. 

Φαινόμενα τύπου ανθρακικού σταθμού θα πρέπει να εκλείψουν, γιατί. η 

γυναίκα του· Καίσαρα πρέπει και να φαίνεται τίμια. Τα συμφέροντα των 

οποιωνΟήποτε, όσο ψηλά και αν βρίσκονται, Οεν πρέπει να είναι η πυξί.Οα που 

κατευθύνει τις ενέργειες οποιουΟήποτε οργανισμού που Οημιουργήθηκε για να 

εξυπηρετεί τα συμφέροντα ολόκληρου του λαού μας. Το ίΟιο ισχύει, και μάλιστα 

σε αυξημένο βαθμό, για τους κρατικούς αξιωματούχους, πολιτικά πρόσωπα και 

μη. 

Το φάγωμα του Προέδρου της Αρχής Ηλεκτρισμού και η πρόωρη αφυπηρέ

τηση του Γενικού Διευθυντή του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού μας βάζουν σε 

θλιβερές σκέψεις, κατά πόσο θα συνεχιστεί το φαινόμενο της στέρησης των 

υπηρεσιών ακέραιων και Οραστήριων ανθρώπων, με ιστορία ανιΟιοτελών υπηρε

σιών στον τόπο, γιατί τυγχάνει να μην είναι αρεστοί και να ενοχλούν τα 

προγράμματα και τα σχέΟια κάποιων ψηλά ιστάμενων. 

Ζούμε σε Οημοκρατlα, εποχή που πνέει ο άνεμος του φιλελευθερισμού και της 

ανθρωπιάς. Εκείνοι που βρίσκονται στις ανώτατες βαθμίΟες του κράτους, είναι 

υπηρέτες του λαού και της λαϊκής εντολής και Οεv υπάρχουν περιθώρια για 

αλαζονεία, καπρίτσια και ετσιθελισμούς. 

Η κατάσταση στο Ρ.Ι.Κ. μας ανησυχεί, γιατί η νοοτροπία που επικρατεί το 

θέλει αναγκαστικά να υπηρετεί μόνο μια εξουσία, την κυβέρνηση, και όχι 

ολόκληρο το λαό. Ο κύριος Βασιλείου, μόλις εξελέγη ΠρόεΟρος, μέσα στις πολλές 

άλλες υποσχέσεις; μίλησε για λιγότερη προβολή του ΠροέΟρου και περισσότερη 

αφανή Οουλειά. Ας κρίνει ο καθένας μας πόσο αντίκρισμα είχε και αυτή η 

υπόσχεση και αν σήμερα Οεν υπάρχει το φαινόμενο της υπερπροβολής του 

ΠροέΟρου μέσω του Ρ.Ι.Κ., ως μια επέκταση της προσέγγισης του μάρκετιγκ. 

Αισθάνομαι επίσης έντονη την ανάγκη να επαναλάβω την προειΟοποίησή μας 

για τους κινΟύνους που προκαλεί το ξεπούλημα της γης μας και της αξιοπρέπειάς 

μας σε ξένα συμφέροντα, γιατί έτσι υπαγορεύει το συμφέρον μερικών. Φαινόμενα 

σαν αυτά του Χα Ποτάμι πρέπει οριστικά να εκλείψουν, γιατί ειλικρινά 

προκαλούν το περί Οικαίου αίσθημα του λαού μας που θέλει τη λίγη γη που μας 

έμεινε να τη Οιαφεντεύει ο ίΟιος. 

Κι αν αυτό, ΟηλαΟή το φαινόμενο του ξεπουλήματος της γης μας, συνΟυαστεί 

με τους κιΟνύνους της υπερχρέωσης που, όπως αναφέρθηκε, προκύπτει από την 

υπερκαταναλωτική νοοτροπία και τα ανεξέλεγκτα ελλείμματα στο Ισοζύγιο 

Τρεχουσών Συναλλαγών, το τίμημα που θα πληρώσουμε σύντομα θα είναι βαρύ 

όχι μόνο γιατί θα προκληθούν οικονομικά :προβλήματα, αλλά και γιατί θα 

καταντήσουμε έρμαιο στις Οιαθέσεις ξένων κέντρων αποφάσεων, με ανυπολόγιστες 

συνέπειες στον πολιτικό τομέα. 

Μας ανησυχεί επίσης η τάση να ξεφύγουμε από τα πλαίσια της μικτής 

οικονομίας, που υπήρξε το οικονομικό σύστημα που απέΟωσε καρπούς στα 

οικονομικά ΟεΟομένα της Κύπρου επί Μακαρίου και Κυπριανού, Δυστυχώς 

παρατηρούμε και φέτος επέκταση του νέου θεσμού που προωθείται, ΟηλαΟή της 

ιΟιωτικοποίησης που εισήγαγε πέρσι η κυβέρνηση Βασιλείου, ΟηλαΟή της απόσπα

σης και παράΟοσης βασικών υΠηρεσιών από το Οημόσιο τομέα στον ιΟιωτικό σε 
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θέματα που αφορούν τα Δημόσια Έργα, το ]{τηματολόγιο 1 τις Ελεγκτικές 

Υπηρεσίες 1 τή Νομική Υπηρεσία του κράτους κτλ. 
Τ ' ' ' ψ' " ' ό ' θ ζ' ουτο κατα την απο η μας οιαταρασσει το σημεριν εuαισ ητο ισο υγιο της 

μικτής οικονομίας. Θα τονίσουμε ακόμα μια φορά ότι στο 3ημόσιο τομέα το 

κριτήριο της μεγέθυνσης του κέρ3ους υποκαθίσταται από το κριτήριο του 

κοινωνικού κόστους και της παροχής κοινωνικών υπηρεσιών. Είναι, πιστεύουμε, 

α3ύνατο να είναι α3ιάβλητες αυτές οι υπηρεσίες, όταν συγκρούεται το ι3ιωτικό 

κέρ3ος με το 3ημόσιο λειτούργημα. Δημιουργείται σοβαρός κίν3υνος, αν 3εν 

προσέξουμε, να καταστρέψουμε ολόκληρη τη φιλοσοφία πάνω στην οποία στηρί

ζεται η παρ αχ ή 3ημόσιων υπηρεσιών. 

Ταυτόχρονα βλέπουμε να συνεχίζεται η τάση που άρχισε από την πρώτη 

στιγμή που ανέλαβε η νέα κυβέρνηση, της δημιουργίας θέσεων συμβούλων και 

παρασυμβούλων 1 φορέων και παραφορέων 1 ιδιαίτερα γύρω από τον Πρόεδρο, 

πολλές φορές μάλιστα χωρίς ή με υποτυπώδες νομικό κάλυμμα, όπως αποδείχθηκε 

στην περί.πτωση του Φορέα Νεολαίας και του Φορέα Γυναικών. Κι όπως είχαμε 

προβλέψει, τελικά είναι ο l{ύπριος φορολογούμενος που καλείται να επωμισθεί το 

όλο κόστος, δηλαδή να πληρώσει τη νύμφη, ενώ η χρησιμότητα όλων αυτών των 

θέσεων και θεσμών παραμένει αμφίβολη στην καλύτερη των περιπτώσεων. l{αι 

εδώ πιστεύουμε ότι η Βουλή έχει καθήκον να εγκύψει προσεκτικά πάνω από κάθε 

περίπτωση και να βάλει τα πράγματα στη θέση τους εκεί που δεν είναι. 

Δυστυχώς στον τομέα της αξιοκρατίας δεν υπήρξε καμιά βελτίωση. Και 

όμως πόσες φορές επανέλαβε μέχρι τώρα ο κύριος Βασιλείου πως είναι Πρόεδρος 

όλων των Κυπρίων; Πώς συνάδει αυτό με τη συστηματική καταδίωξη και τον 

παραγκωνισμό των αντιφρονούντων δημόσιων υπαλλήλων, ιδιαίτερα των στελεχών 

και οπαδών του Δημοκρατικού Κόμματος; Η εικόνα γίνεται περισσότερο ζοφερή 

και ανησυχητική με την προσπάθεια κάποιων στενών συνεργατών του κυρίου 

Βασιλείου πι;.ιυ χρησιμοποιούν τη θέση τους και τη δύναμη της εξουσίας και του 

αξιώματος 1 για να δημιουργήσουν κόμμα του κυρίου Προέδρου. 
Πολύ φοβούμαστε, αν δεν αντιληφθεί ο Πρόεδρος εγκαίρως την τεράστια 

ζημιά που του γίνεται και θα του γίνει με αυτές τις προσπάθειες, ότι σύντομα θα 

βρεθεί αντιμέτωπος με ολόκληρο το φάσμα του πολιτικού κόσμου. Φαίνεται 

δυστυχώς ότι υπάρχει μια τάση στους κυβερνώντες για υποβάθμιση των πολιτικών 

κομμάτων και της Βουλής. l{αι υπάρχουν πολλά παραδείγματα που επιβε

βαιώνουν τΊΊν ύπαρξη μιας τέτοιας νοοτροπίας. Αλλά η πραγματική δύναμη είναι 

εκείνη που εξασκείται χωρίς να φαίνεται. Επομένως υπάρχουν τρόποι να 

αντιληφθούν κάποιοι ότι η l{υπριακή Βουλή και τα κόμματα στη Βουλή έπαψαν 

από πολύ καιρό να αποτελούν απλή σφραγίδα της θέλησης της εκάστοτε 

Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Επισημαίνουμε ακόμα έναν τομέα στον οποίο παρατηρείται χειροτέρευση και 

όχι βελτίωση. Τον τομέα το_υ συντονισμού μεταξύ Υπουργείων και μεταξύ 

υπηρεσιών. Υπήρξαν πολλές περιπτώσεις που παρουσιάστηκαν δημόqιοι υπάλλη

λοι από διάφορα 1'πουργεία σε Επιτροπές της Βουλής με συγκρουόμενες θέσεις 
' ' λ ή ' ' ' λ' ' και χωρις συγκεκριμενη πο ιτικ η ακομα απροπαρασκευαστοι και αμε ετητοι η 

με λανθασμένα και παραπλανητικά στοιχεία. 

l{ύριε Πρόεδρε, 

Είμαστε ικανοποιημένοι ότι στον τομέα της άμυνας επιτελείται καλή δουλειά 

και συνεχίζεται η προσπάθεια που ξεκίνησε από την προηγούμενη κυβέρνηση. Και 
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θα υποστηρίξουμε, όπως ή8η 8ιαχηρύξαμε, αύξηση του ποσοστοό για την άμυνα. 

Όμως πρέπει να υπάρχει σοβαρός έλεγχος των σχετικών κον8υλίων, ι8ιαίτερα 

στο θέμα της αγοράς στρατιωτικού υλικού και οπλικών συστημάτων από το 

εξωτερικό. 

Ένας άλλος τομέας όπου χρειάζεται πολύ μεγαλύτερος έλεγχος από πλευράς 

κυβέρνησης, γιατί εγκuμονούνται σοβαροί κινδύνοι για ασυ8οσία και πιθανή 

μελλοντική εξαπάτηση του κοινού, είναι ο τομέας των 8ημόσιων εταιρειών, στον 

οποίο τελευταία παρατηρείται αυξημένη δραστηριότητα, που αναμένεται να 

αυξηθεί ακόμα περισσότερο με τη ~ημιουργία χρηματιστηρίου, 

Πιστεύουμε ότι υπάρχουν σοβαρά κενά στη νομοθεσία και ότι ακόμα η 

υφιστάμενη νομοθεσία θα πρέπει να εφαρμόζεται πλήρως και αυστηρά, για να μην 

έχουμε επανάληψη του φαινομένου των Χημικών Βιομηχανιών. Είμαστε οι πρώτοι 

που υποστηρlζουμε την επέκταση του θεσμού των δημόσιων εταιρειών και την 

αυξημένη συμμετοχή του λαού στις παραγωγικές επιχειρήσεις. Όμως, για να 

συμβεί τούτο απρόσκοπτα και με επιτυχία, πρέπει να δημιουργηθεί κλίμα 

απόλυτης εμπιστοσύνης στην κεφαλαιαγορά και οι σχετικοί νόμοι και κανονισμοί 

που θα τη διέπουν να λειτουργούν αυστηρά και αποτελεσματικά, με βασικό 

γνώμονα την προστασία του επενδυτικού κοινού. 

Ι\:ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στο χρονικό διάστημα που μας παρέχεται δεν μπορούσαμε παρά να αγγίξου

με απλώς κάποιες πτυχές της οικονομίας. 1 πάρχουν πολλά άλλα θέματα που θα 
καλύψουν οι υπόλοιποι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Κόμματος. Θα ήθελα όμως 

να διαβεβαιώσσω ότι η κριτική μας ήταν, είναι και θα παραμείνει καλόπιστη και 

εποικοδομητική. Σ' αυτή δεν υπάρχει, ούτε πρέπει να δοθεί, προσωπικός 

χαρακτήρας, γιατί η προσπάθειά μας και ο ρόλος μας ως αντιπολίτευσης είναι να 

υποδεικνύουμε τα κακώς έχοντα, με την ελπίδα να λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα 

και να μην ηχούν οι απόψεις μας σε ώτα μη ακουόντων. 

Γι' αυτό σε τελευταία ανάλυση η επιτυχία μιας κυβέρνησης και ενός 

Προέδρου δεν είναι μόνο προσωπική τους υπόθεση, αλλά επιτυχία ολόκληρου του 

λαού, όταν η τυχόν αποτυχία, ιδιαίτερα στο εθνικό και στα οικονομικά του τόπου, 

είναι αποτυχία όλων μας και την πληρώνει ολόκληρος ο λαός μας. 

Και είναι υποχρέωσή μας κάτω από τις τραγικές συνθήκες της ημικατοχής 

που περνά η πατρίδα μας να είμαστε ιδιαίτερα αυστηροί, προμηθείς και όχι 

επιμηθείς, γιατί δεν υπάρχουν δυστυχώς περιθώρια μεγάλων λαθών. Οι μεγάλες 

ισχυρές χώρες μπορεί να έχουν τέτοια περιθώρια. Μικρές χώρες 1 όπως η Κύπρος, 
στις σημερινές συνθήκες δεν έχουν ούτε τα ελάχιστα περιθώρια. 

Αν υπάρχει κάτι που ως Δημοκρατικό Κόμμα είμαστε περήφανοι, είναι το 

γεγονός ότι παραδώσαμε κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες μια καθόλα υγιή και 

ρωμαλέα οικονομία, ένα πολύ ισχυρό και σταθερό υπόβαθρο αντοχής στον αγώνα 

της Ι<:ύπρου. 

Με κανένα τρόπο δε θέλουμε να χαθεί με πειραματισμούς και ακροβατισμούς 

ή με λανθασμένες προσεγγίσεις αυτό που πρέπει να διατηρήσουμε σαν κόρη 

οφθαλμού, δηλαδή η ακμαιότητα της οικονομίας μας, αν θέλουμε να μπούμε στο 

1990, με δυνατότητες δικαίωσης του αγώνα μαζ, σωτηρίας της Κύπρου και 
επανένωσης του λαού και του τόπου μας. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα, το κόμμα που καλύπτει ολόκληρο το χώρο του 

κέντρου, απέδειξε ότι έχει ρίζες βαθιές, όπως και ο τόπος μας. Ως το κόμμα της 
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αντιπολίτευσης θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε, με υπευθυνότητα και συνέπεια 

μαζί με τα άλλα κόμματα, αλλά και με την κυβέρνηση, για το καλό του λαού μας, 

ολόκληρου του λαού μας, του εργάτη, του συνεργατιστή, του επιχειρηματία, του 

δημόσιου υπαλλήλου, αλλά και με ιδιαίτερη στοργή και φροντίδα για τις 

ασθενέστερες εισοδηματικές τάξεις, τους πρόσφυγες, τους αγρότες, τους συντα

ξιούχους, 

Ζούμε σε μια εποχή χοσμa·ιστορικών, για να μην πούμε κατακλυσμικών 

εξελίξεων σ' όλο τον κόσμο, με επίκεντρο την ευρύτερη πατρίδα που λέγεται 

Ευρώπη. Ουδέποτε υπήρξε μεταπολεμικά, από το 1945, τέτοια ρευστότητα σαν 
αυτή που παρουσιάζεται σήμερα στα πράγματα της Ευρώπης. Ίσως να βρισκό

μαστε ιστορικά ενώπιον του τέλους της πρώτης μεταπολεμικής περιόδου της 

Ευρώπης, αλλά και ολόκληρου του κόσμου. 

Πιστεύουμε ότι αντικρίζουμε το τέλος του ψυχρού πολέμου και ότι οι 

αλλαγές που στο τέλος τους δεν μπορεί παρά να βρίσκεται η ενωμένη Ευρώπη, το 

J{οινό Ευρωπα'Cκό Σπίτι, θα προχωρούν ολοένα και με ταχύτερο ρυθμό. Όπως 

πιστεύουμε ότι δεν πρόκειται να γυρίσουν οι δείκτες του ρολογιού πίσω. Είναι η 

ώρα που ο προβληματισμός των λαών γίνεται πρόκληση των ηγετών. 

Σ 1 αυτό το νέο φιλελεύθερο και πιο ανθρώπινο κόσμο, σ' αυτή την Ευρώπη 

που η J{ύπρος ανήκει ιστορικά, γεωγραφικά και πολιτιστικά, ας σχεδιάσουμε για 

.πρώτη φορά τις κινήσεις και τις ενέργειές μας, με οραματισμό που να μη γίνεται 

ρομαντισμός, με σύνεση που να μη γίνεται αναχρονισμός, με τόλμη και πρωτο

βουλία που να μη γίνεται πειραματισμός και ακροβατισμός, με ενότητα που να μη 

γίνεται μονολιθικότητα και δογματισμός και με πατριωτισμό που να μη γίνει 

ποτέ σωβινισμός, για να μη μας βρούν απροετοίμαστους οι αλλαγές των καιρών, 

αλλά να βρεθούμε μέσα σ' αυτές και να συνδέσουμε το μέλλον μας με αυτές. 

Κυρίαρχοι της μοίρας μας και αντάξιοι της αποστολής μας, για να σώσουμε την 

πατρίδα μας J{ύπρο και να απαλλαγούμε από τον Τούρκο εισβολέα. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: -------------------- -

Ευχαριστώ τον κ. Γαλανό για την ομιλία του. Έχει πάρέί ακριβώς 53 
λεπτ&.. Καλώ στο βήμα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ κ. Ντ, 

/ 

J{ωνσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε ΠRόεδρε 1 
Είναι για 150 χρόνο που συζητούμε τους κρατικούς προϋπολογισμούς υπό 

συνθήκες κατοχής. Είναι για 150 χρόνο που συν'εχίζεται το δράμα της J{ύπρου και 
του λαού μας. Παρά τις σημερινές ευνοϊκές διεθνείς συνθήκες και την πρόοδο που 

έχει σημειωθεί στα θέματα του αφοπλισμού κ:αι της ειρήνης, την επίλυση σοβαρών 
περιφερειακών προβλημάτων και γενικά τ16 νέο διεθνές κλίμα που έχει εγκαι
νιαστεί με τη νέα σκέψη και τις συνεχείς π.ρωτοβουλίες της Σοβιετικής Ένωσης, 
το l{υπριακό συνεχίζει να παραμένει 'άλυτο και δεν έχει σημειωθεί καμιά 
ουσιαστική πρόοδος για την επίλυσή του. 

Το Σεπτέμβρη του 1988, ύστερα από πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα 
του ΟΗΕ, άρχισε ένας νέος διάλογος ανάμεσα στον Πρόεδρο της J{υπριακής 

Δημοκρατίας και τον Τουρκοκύπριο ηγέτη κ. Ντενκτάς. Η έναρξη αυτού του 

διαλόγου αναπτέρωσε τις ελπίδες ότι ο νέος αυτός διάλογος θα άνοιγε επιτέλους 

το δρόμο για μια δlκαιη και βιώσιμη λύση του J{υπριακού. Στον ένα χρόνο που 
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διάρκεσε ο διάλογος αυτός, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατέβαλε τεράστιες 

προσπάθειες για την πραγματοποίηση προόδου χαι την επιτυχή κατάληξη των 

συνομιλιών. Οι προτάσεις που υπέβαλε γραπτώς στο τραπέζι των συνομιλιών 

λάμβαναν υπόψη όχι μόνο τα συμφέροντα των Ελληνοκυπρίων, αλλά και των 

Τουρκοκυπρίων και απαντούσαν στις έγνοιες και τις ανησυχίες τους. Στις 

προτάσεις αυτές γινόταν καθαρό ότι είναι αποδεχτή η λύση της Οιπεριφερειακής 

ομοσπονδίας, ότι στην κάθε περιοχή θα υπάρχει πλειοψηφία της δοσμένης 

κοινότητας και ότι θα υπάρχει ίση συμμετοχή στην 'Ανω Βουλή και την 

Ομοσπονδιακή Δικαιοσύνη. Ταυτόχρονα όμως γινόταν καθαρό ότι θα έχουμε 

ομοσπονδία και όχι συνομοσπονδία, ότι θα εφαρμοστούν οι τρεις ελευΟερίες 

αντιμετωπίζοντας τις πρακτικές 8υσκολίες που μπορεί να προκόψουν, ότι θα 

αποχωρήσουν τα τουρκικά και όλα τα ξένα στρατεύματα και θα αποστρατικο

ποιηθεί η Κυπριακή Δημοκρατία και ότι οι 8ιεθνείς εγγυήσεις θα πρέπει να 

προέλθουν από το Συμβούλιο Ασφαλείας, χωρίς οποιο8ήποτε 8ικαίωμα των 

εγγυητριών 8υνάμεων για μονομερή επέμβαση στα εσωτερικά της Κύπρου. 

Το ΑΚΕΛ, σ' όλο αυτό το 8ιάστημα, έ8ωσε κάθε βοήθεια στον Πρόε8ρο της 

Δημοκρατίας, για την επιτυχή κατάληξη του 8ιαλόγου στη βάση των προτάσεων 

που υποβάλαμε και των χειρισμών που αποφασίζονταν από το Εθνικό Συμβούλιο. 

Δυστυχώς, οι ειλικρινείς αυτές προσπάθειες που κατέβαλε η ελληνοκυπριακή 

πλευρά 8εν απέ8ωσαν. Δεν απέ8ωσαν μέχρι στιγμής ούτε οι συνεχείς προσπάθειες 

του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ για το σπάσιμο του α8ιεξό8ου και την έναρξη 

ουσιαστικών συνομιλιών. 

Η στασιμότητα και το α8ιέξο8ο στο Κυπριακό οφείλεται, αποκλειστικά και 

μόνο, στην άκρως αρνητική στάση του Ντενκτάς και της 'Αγκυρας, που 

παρέμειναν σταθερά προσηλωμένοι στις 8ιαμελιστικές τους θέσεις. Η φιλοσοφία 

του Ντενκτάς και της Άγκυρας μπορεί να συνοψιστεί ως ακολούθως: Είτε γίνεται 

απο8εχτή η ύπαρξη 8υο χωριστών κρατών που θα συν8έονται χαλαρά μεταξύ τους 

σε ένα καθεστώς συνομοσπον8ίας, γίνεται απο8εχτή η μη εφαρμογή των τριών 

ελευθεριών και ει8ικά της επιστροφής των προσφύγων και των θεμάτων της 

περιουσίας, η παραμονή τουρκικών στρατευμάτων και το 8ικαίωμα μονομερούς 

επέμβασης της Τουρκίας στα εσωτερικά της Κύπρου, είτε να παραμείνει η 

κατάσταση όπως έχει και η , De Facto και De Jure αναγνώριση 8υο χωριστών 

κρατών και ο 8ιαμελισμός της Κύπρου. Είναι προς αυτή την κατεύθυνση που 

στοχεύει η συνεχής αύξηση των εποίκων και η αλλαγή του 8ημογραφικού 

χαρακτήρα της κατεχόμενης Κύπρου, όπως και οι συνεχείς προσπάθειες για 

αναγνώριση του ψευ8οκράτους Ντενκτάς. 

Πού στηρίζουν η Τουρκία και ο Ντενκτάς αυτή την α8ιάλλαχτη στάση τους; 

Η α8ιάλλαχτη αυτή στάση της Τουρκίας και του Ντενκτάς οφείλεται στη 

χλιαρή στάση των 8υτικών συμμάχων της Τουρκίας και ι8ιαίτερα της Βρετανίας 

και των Ηνωμένων Πολιτειών. Η μέχρι σήμερα στάση των 8υτικών συμμάχων της 

Τουρκίας περιορίζεται στο να πεισθεί η Τουρκία και ο Ντενκτάς να επανέλθουν 

στις συνομιλίες. Δεν ασκείται όμως καμιά πίεση για να καμφθεί η τούρκικη 

α8ιαλλαξία και να κάμουν η Τουρκία και ο Ντενκτάς τις αναγκαίες εκείνες 
1Jποχωρήσεις για τη 8ιεξαγωγή ενός περιεκτικού 8ιαλόγου που θα ο8ηγήσεt σε μια 

8ίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

Παρά όμως το γεγονός ότι ο 8ιάλογος που άνοιξε το Σεπτέμβρη του 1988 
8εν απέ8ωσε καρπούς και ο8ηγήθηκε σε α8ιέξο8ο, 8εν είναι 8υνατό να παρα

βλεφθούν 8υο πολύ θετικά στοιχεία που προέκυψαν από τους ορθούς χειρισμούς 
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που έκαμε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 'lΌ πρώτο θετικό στοιχείο είναι ότι, για 

πρώτη φορά στις διάφορες φάσεις του ενδοκυπptακού διαλόγου, η Τουρκία και ο 

Ντενκτάς έμειναν εκτεθειμένοι έναντι του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ και της 

διεθνούς κοινότητας γενικότερα. Ακόμη και οι πιο στενοί δυτικοί σύμμαχοι της 

Τουρκίας δεν μπορούν να αρνηθούν το γεγονός ότι είναι η αδιαλλαξία του 

Ντενκτάς και της Άγκυρας που οδήγησε τις συνομιλίες σε ναυάγιο, είναι ο 

Ντενκτάς που αποχώρησε από το τραπέζι των συνομιλιών. Το δεύτερο βασικό 

θετικό στοιχε(ο είναι το γεγονός ότι για πρώτη φορά τάχθηκαν ανοικτά ενάντια 

στην αδιάλλαχτη στάση του Ντενκτάς οι αντιπολιτευόμενες τον Ντενκτάς 

δυνάμεις των Τουρκοκυπρίων. 

Έχουμε τη γνώμη ότι για να καμφθε( η αδιαλλαξία της 1 Αγκυρας και του 

Ντενκτάς, να ανο(ξει ο δρόμος για έναν ουσιαστικό διάλογο για την επίλυση της 

εσωτερικής πτυχής του J(υπριακού και να συγκληθεί διεθνής διάσκεψη στα 

πλα(σια του ΟΗΕ για την επίλυση της διεθνούς πτυχής του Κυπριακού η προσοχή 

μας πρέπει να στραφεί στα ακόλουθα: 

-Να επιδιωχθεί η ενεργότερη παρεμβολή του Συμβουλίου Ασφαλείας και η 

ενίσχυση του Γ.Γ. του ΟΗΕ για την επανέναρξη ουσιαστικών συνομιλιών και την 

αποτροπή των τούρκικων σχεδίων για κλιμάκωση του εποικισμού και για νέα 

τετελεσμένα. 

-Να συνεχιστούν οι προσπάθειες για περίληψη και του Κυπριακού στα 

περιφερειακά προβλήματα που θα συζητήσουν η Σοβιετική Ένωση και οι 

Ηνωμένες Πολιτε(ες, όπως επανειλημμένα έχει προτείνει η Σοβιετική Ένωση. 

-Να συνεχιστεί και να αναπτυχθεί η διεθνής διαφώτιση, για να ασκηθούν οι 

' ' 'Α Ν ' 'ψ αναγκαιες πιεσεις προς την γκυρα και τον τενκτας να επιστρε ουν στο 

τραπέζι των συνομιλιών και να αρχίσουν ουσιαστικές και εντατικές συνομιλίες για 

δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

-Να συνεχιστούν και να αναπτυχθούν οι προσπάθειες για επαναπροσέγγιση με 

τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας. Προς αυτή την κατεύθυνση έχουν γίνει 

πολύ θετικά βήματα. Τα βήματα αυτά πρέπει να συνεχιστούν και να αναπτυχθούν 

ακόμη περισσότερο, με στόχο ένα κοινό μέτωπο Ελληνοκυπρίων και Τουρκο

κυπρίων για τη σωτηρία της κοινής μας πατρίδας. 

-Παράλληλα να συνεχιστούν και να ενταθούν οι προσπάθειες για τη διακρl

βωση της τύχης των αγνοουμένων και την επίλυση των προβλημάτων των 

εγκλωβισμένων. 

Απαραίτητη προϋπόθεση, κύριε Πρόεδρε, για την επιτυχή διεξαγωγή του 

σκληρού και δύσκολου αγώνα του λαού μας ε(ναι η ύπαρξη ενός ισχυρού και 

συμπαγούς εσωτερικού μετώπου πάλης. Πιστεύουμε ότι το όργανο γι' αυτό το 

μέτωπο είναι το Εθνικό Συμβούλιο, το οποίο μπορεί και πρέπει να διαδραματίσει 

το ρόλο του ως το επιτελε(ο για τη χάραξη της γραμμής και της τακτικής 

διεξαγωγής του αγώνα για ορθή και δίκαιη λύση του Κυπριακού, μέσα σε πνεύμα 

συναίνεσης και συναντίληψης. Δεν παραγνωρίζουμε τις διαφορετικές προσεγγίσεις 

που υπάρχουν, ιδιαίτερα όσον αφορά τα θέματα χειρισμών. Όμως πιστεύουμε ότι 

αυτά που μας ενφνουν είναι πολύ περισσότερα από αυτά που μας χωρίζουν. Η 

βάση υπάρχει. Είναι η κοινή στρατηγική και τακτική που επεξεργάστηκε το 

Εθνικό Συμβούλιο στην πενθήμερη συνεδρία του τον περασμένο Δεκέμβρη. Είναι 

οι προτάσεις που υποβάλαμε στο τραπέζι των συνομιλιών αυτό το χρόνο. Με τον 

ελεύθερο διάλογο, στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου, είναι δυνατή η επίλυση 
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των 8ιαφοpετιχών προσεγγίσεων στα θέματα ταχτικής. Προς αυτή την κατεύθυνση 
ΑΚΕΛ θ ' ' ' ι ' , ' το α χαμει ο,τι πεpνα απο το χερι του για την ενισχuση του πολυ 

σοβαρού ρόλου που πρέπει να 8ιαδpαματίσει το Εθνικό Συμβούλιο. 

κ ι ' ι ' ι όθ Κ' ' οινος ειναι ο αγωνας, χοινος ειναι ο π ος για μια uπpo πpαγματιχα 

λεύτερη, ενιαία, ομόσπον8η, α8έσμεuτη χι αποστρατικοποιημένη, όπου θα ζούν.χαι 
θα εργάζονται μαζί όλοι οι Κύπριοι και θα οιχο8ομούν το ευτυχισμένο μέλλον της 
κοινής μας πατρίδας. Ας αγωνιστούμε όλοι μαζί, για να γίνει πραγματικότητα. 
Αυτό επιβάλλει το συμφέρον της Κύπρου και του σκληρά δοκιμαζόμενου κυπρια
κού λαού. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το θέμα της άμεσης υποβολής αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. έχει 
συζητηθεί ειδικά στο Σώμα αυτό σε δυο-τρεις συνεδρίες_ του και γι' αυτό 8εν 
προτίθεμαι να επαναλάβω τις θέσεις μας. Η ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

' ' θ ' β ' λ ' ' ' πιστευουμε οτι α εχει σο αροτατες πο ιτικες, οικονομικες και κοινωνικες 

' Κ' λ ' Η ( ' ' συνεπειες για την υπρο και το αο μας. απα τηση για αμεση υποβολη αίτησης 

για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 8ε στηρίζεται πουθενά. Δε βρίσκει ανταπόκριση σε καμιά 
αΠό τις χώρες της Ε.Ο.Κ .. Είναι ανέφικτη και 8εν εξυπηρετεί, κατά την άποψή 
μας, κανένα χρήσιμο σκοπό. 

l(ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κυπριακή οικονομία, παρά τα 8ιαρθρωτικά της πρυβλήματα, συνέχισε και 
το 1989 την ανοδική της πορεία. Ο ρυθμός ανάπτυξης για το 1989 υπολογίζεται 
ότι θα φτάσει το 6%. Παρόλον ότι ο ρυθμός ανάπτυξης που σημειώθηκε το 1989 
είναι ικανοποιητικός, δεν μπορούμε να παραβλέψουμε το γεγονός ότι ο ρυθμός 

ανάπτυξης της οικονομίας σημειώνει από το 1987 μειωτική τάση. Από ένα ρυθμό 
ανάπτυξης 7,2% το 1987 και 6,9% το 1988 πέσαμε στο 6% το 1989. Αυτό μας 
ανησυχεί και ιδιαίτερα όταν ο ρυθμός του 6% για το 1989, σύμφωνα με τις 

κυβερνητικές εκτιμήσεις, παρουσιάζει τάσεις υπερθέρμανσης της οικονομίας. Η 

τάση μείωσης των ρυθμών ανάπτυξης σε αναπτυσσόμενες χώρες, όπως η Κύπρος, 

δεν μπορεί να θεωρηθεί υγιές φαινόμενο, όταν μάλιστα ο πληθωρισμός βρίσκεται 

σε σχετικά χαμηλά επίπεδα. Επιβάλλεται να επανεξεταστεί το θέμα και να 

ληφθούν από την κυβέρνηση τα αναγκαία διορθωτικά μέτρα για την αναστροφή 

της τάσης και την επίτευξη ψηλότερων ρυθμών ανάπτυξης της οικονομίας. 

Ο ικανοποιητικός ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας έχει επιτευχθεί και το 

1989, όπως και στα προηγούμενα χρόνια, κυρίως με τη συμβολή του τριτογενούς 
τομέα, του τομέα των υπηρεσιών, και ι8ιαίτερα του τουρισμού, που έχει 

σημειώσει νέα επίδοση. Οι τομείς της υλικής παραγωγής, παρά την κάποια 

ανάκαμψη, υστερούν κατά πολύ του τριτογενούς τομέα. Κάμνοντας αυτή τη 

8ιαπίστωση, που ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, δε σημαίνει με κανένα 

τρόπο ότι αντιτιθέμεθα στην ανάπτυξη του τριτογενούς τομέα και ειδικά του 

τουρισμού. Απλώς θέλουμε να τονίσουμε την ανάγκη για ισόρροπη ανάπτυξη των 

τομέων της οικονομίας, την ανάγκη για πιο γρήγορη ανάπτυξη των τομέων της 

υλικής παραγωγής. Εκτός από αυτό, ο τομέας του τουρισμού είναι τομέας πολύ 

ευπαθής και ασταθής και επηρεάζεται από καταστάσεις έξω από τον έλεγχό μας. 

Γι' αυτό 8εν είναι ορθό να αποτελεί τον κύριο τομέα της οικονομίας. Πρόσθετα 

επιβάλλεται να μελετηθεί και να καθοριστεί το όριο μέχρι το οποίο μπορεί να 

αναπτύσσεται, για να μην επηρεαστεί αρνητικά η όλη οικονομική κατάσταση της 

χώρας. Αυτό το πολύ σοβαρό θέμα άρχισε να απασχολεί την κυβέρνηση. Έχουν 
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ληφθεί κάποια μέτρα, όμως επιβάλλεται να εφαρμοστεί μια πιο ολοκληρωμένη και 

ισορροπημένη πολιτική. 

Η άνοδος των ρυθμών ανάπτυξης στα τρία τελευταία χρόνια είχε ευεργετικές 

επιπτώσεις και στα άλλα μεγέθη της κυπριακής οικονομίας. Το Ακαθάριστο 

Εγχώριο Προϊόν σε τρέχουσες τιμές αυξήθηκε από 1,8 δισ. λίρες το 1987 σε 2 
δισ. το 1988 και 2,2 δισ. το 1989. Το κατ& κεφαλή εισόδημα αυξήθηκε από 
!3,210 το 1987 σε !3,710 το 1989. Αυτή ήταν μια θετική εξέλιξη. Σημειώνουμε 
ως θετική εξέλιξη την αύξηση των πραγματικών μισθών κατά 4,3%) που είναι 
ψηλότερη από το ρυθμό αύξησης της παραγωγιχότητας 1 που είναι 3,5%, πράγμα 
που συμβάλλει στη δικαιότερη κατανομή του εθνικού εισοδήματος. 

Η άνοδος των ρυθμών ανάπτυξης στα τρία τελευταία χρόνια είχε θετικές 

επιπτώσεις και στον τομέα της απασχόλησης των εργαζομένων. Το ποσοστό 

ανεργίας μειώνεται σταθερά τα τρία τελευταία χρόνια. Από 3,4% που ήταν το 
1987, μειώθηκε σε 2,8% το 1988 και σε 2,5% το 1989. Χαιρετίζουμε τη θετική 
αυτή εξέλιξη. Όμως παρ&λληλα δεν μπορούμε να παραβλέψουμε το γεγονός ότι 

εκατοντάδες επιστήμονες παραμένουν άνεργοι. Το θέμα των άνεργων επιστημόνων 

πρέπει να αντιμετωπιστεί άμεσα από το κράτος. Είναι απαράδεχτο σε μια 

αναπτυσσόμενη χώρα να παραμένει αναξιοποίητο μεγάλο μέρος του επιστημο

νικού της δυναμικού. 

Το 1989 ο πληθωρισμός παρουσίασε περαιτέρω άνοδο σε σύγκριση με τα δυο 
προηγούμενα χρόνια, όμως εξακολουθεί να παραμένει σε αποδεχτά επίπεδα. Από 

2,8% που ήταν το 1987, αυξήθηκε σε 3,3% το 1988 και σε 4% το 1989. 
Επιβάλλεται να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα, έτσι που η ανοδικfι αυτή πορεία του 

πληθωρισμού να ανακοπεί και να διατηρηθεί σε επίπεδα ανεκτά, έτσι που να 

αποφευχθούν αλυσιδωτές επιπτώσεις στην οικονομία. 

Οι κυπριακές εξαγωγές το 1989 σημείωσαν αύξηση κατά 18% και έφτασαν 
τα !350 εκ., έναντι !308 εκ. το 1988 και αύξησης 13%. Όμως η θετική αυτή 
εικόνα αλλοιώνεται, αν εξεταστεί η σύνθεση των κυπριακών εξαγωγών. Μεγάλο 

μέρος της αύξησης αυτfις αποτελούν οι επανεξαγωγές και οι εξαγωγές γεωργικών 

προϊόντων. Αντίθετα ο ρυθμός των εξαγωγών βιομηχανικών προϊόντων σημείωσε 

κάμψη. Πρόσθετος αρνητικός παράγοντας είναι και το γεγονός ότι οι εισαγωγές 

αγαθών σημείωσαν γρηγορότερη άνοδο απ' ό,τι οι εξαγωγές με ρυθμό 24% και 
έφτασαν τα f960 εκ., χωρίς να υπολογίζεται η αγορά των τεσσάρων αεροσκαφών 
από τις Κυπριακές Αερογραμμές. Πολύ αρνητικός παράγοντας είναι και το 

γεγονός ότι τη σημαντικότερη συμβολή στην αύξηση των εισαγωγών την είχε η 

εισαγωγή καταναλωτικών αγαθών και όχι κεφαλαιουχικού εξοπλισμού, 

Η εξέλιξη αυτή, όπως ήταν φυσικό, είχε αρνητική επίδραση στο ισοζύγιο 

τρεχουσών συναλλαγών. Έτσι το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, παρά την 

επίδοση των εξαγωγών και ιδιαίτερα του τουρισμού, θα παρουσιάσει έλλειμμα της 

τάξης των ί45 εκ. έναντι ί4 εκ. περίσσευμα το 1988, χωρίς να υπολογίζεται σ' 
αυτό η πρόσθετη δαπάνη των Κυπριακών Αερογραμμών. Το ότι το γενικό 

ισοζύγιο πληρωμών της χώρας θα παρουσιάσει πλεόνασμα ί60 εκ. δεν αλλάζει 

την εικόνα, γιατί αυτό οφείλεται αποκλειστικά και μόνο στον εξωτερικό δανεισμό. 

Στα δάνεια που συνήψαν οι Κυπριακές Αερογραμμές για την αγορά των 

αεροσκαφών και στον εξωτερικό δανεισμό του δημόσιου για την κάλυψη των 

ελλειμμάτων στους κρατικούς προϋπολογισμούς είναι που οφείλονται τα ίβΟ εκ. 

περίσσευμα στο ισοζύγιο πληρωμών. 
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Τα συναλλαγματικά αποθέματα της χώρας υπολογίζεται ότι θα "σημειώσουν 

αύξηση κατά .ί143 εκ. και θα φθάσουν τα .ί725 εκ., καλύπτοντας εισαγωγές 9 
μηνών. Το επίπεδο αυτό των συναλλαγματικών αποθεμάτων θεωρείται ικανο

ποιητικό. 

Από την πιο πάνω ανάλυση των βασικών οικονομικών μεγεθών μπορούμε να 

καταλήξουμε στο συμπέρασμα ότι, παρά τις διαρθρωτικές και άλλες αδυναμίες 

που παρουσιάζει η κυπριακή οικονομία, η κατάστασή της μπορεί να χαρακτηρι

στεί ικανοποιητική. Περαιτέρω βελτίωση και άνοδός της είναι και δυνατή και 

αναγκαία. Το κύριο βάρος, κατά την άποψή μας, πρέπει να στραφεί στους κλάδους 

της υλικής παραγωγής, με την αναδιάρθρωση και την τεχνολογική αναβάθμισή 
τους. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ενώ η κατάσταση της οικονομίας εlναι γενικά καλή, η κατάσταση των 

δημόσιων οικονομικών ε(ναι ανησυχητική. 

Οι προϋπολογισμοί του κράτους είναι για χρόνια τώρα ελλειμματικοί. Το 

συνολικό έλλειμμα των τριών προϋπολογισμών ήταν το 1987 .ί159 εχ., το 1988 
f209 εκ., το 1989 f203 εκ. και για το 1990 προϋπολογίζεται ένα έλλειμμα .ι::183 
εχ.. Το κράτος για την κάλυψη των ελλειμμάτων αυτών καταφεύγει σε 

αυξανόμενο δανεισμό. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να αυξάνεται συνεχώς το 

εξωτερικό χρέος της J{ύπρου. Το 1989 το εξωτερικό χρέος της Κύπρου έφτασε τα 
.ί894 εχ. και για την εξυπηρέτησή του απαιτ.ούνται κάπου .ί152 εχ. το χρόνο. Αν 

σ 1 αυτό προστεθει χαι το εσωτερικό δημόσιο χρέος, που ανέρχεται σε .ί994 εχ., 

τότε έχουμε ένα συνολικό χρέος, εσωτερικό χαι εξωτερικό, του ύψους του .ί1.9 

δισ., που αποτελεί το 86,3% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Υπολεί
πονται δηλαδή μόνο .ί300 εχ. χι αν συνεχίσουμε έτσι, θα τα απορροφήσουμε, για 

να φτάσει το χρέος το συνολικό Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν. 

Από τα πιο πάνω στοιχεία εξάγεται αβίαστα το συμπέρασμα ότι η 

κατάσταση των δημόσιων οικονομικών δεν είναι καλή, είναι ανησυχητική. Ότι η 

συνέχιση αυτής της δημοσιονομικής πολιτικής θα οδηγήσει αναπόφευχτα το 

κράτος στη χρεοκοπία με όλες τις τραγικές συνέπειες για την οικονομία του 

τόπου, το βιοτικό επίπεδο των εργαζομένων χαι ιδιαίτερα τον αγώνα του λαού 

μας για δίκαιη λύση του πολιτικού μrtς προβλήματος. Γιατί η οικονομία και η 

κρατική μας οντότητα αποτελούν το στέρεο βάθρο του πολιτικού μας αγώνα. 

Ανησυχεί μήπως την κυβέρνηση η πολύ σοβαρή κατάσταση στην οποία έχουν 

περιέλθει τα δημόσια οικονομικά; 

Ο 1'πουργός Οικονομικών στην ομιλία του στη Βουλή αναφέρθηκε στα 

δημόσια οικονομικά και είπε τα ακόλουθα: 

'<Στο δημοσιονομικό τομέα η προσοχή μας επικεντρώνεται στην προσπάθεια 

για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος. Καταβλήθηκε συστηματική προσπά

θεια συγκράτησης του ρυθμού ανόδου των δαπανών. Ενόψει του σημαντικού 

ποσοστού που αντιπροσωπεύουν οι δαπάνες για μισθούς χαι ημερομίσθια, αλλά 

χαι των ελλείψεων που υπάρχουν στην αγορά- εργασίας, περιορίστηκε σημαντικά η 

δημιουργία νέων θέσεων στις απόλυτα αναγκαίες .................... . 

Ο περιορισμός της διαρθρωτικής ανισοσχέλειας των προUπολογισμών χαι η 

αντιμετώπιση της ανελαστικότητας μεγάλου μέρους των δαπανών απαιτούν 

συστηματική χαι επίπονη προσπάθεια. Μέσα στα πλαίσια αυτά, τεχνικές επιτρο

πές θα μελετήσουν σε βάθος τον τρόπο λειτουργίας της κρατικής μηχανής χαι τα 
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προβλήματα που υπάρχουν, έτσι που στη βάση μιας καλύτερης διάγνωσης να 

συνεχίσουμε τη διαδικασία εξοικονόμησης δαπανών και καλύτερης αξιοποίησης 

των πόρων που διατίθενται.>> (δέστε σελ.16 ομιλίας Υπουργού). 

Το πρώτο σημείο από το απόσπασμα αυτό της ομιλίας του χ. Υπουργού 

Οικονομικών είναι ότι καταβλήθηκε προσπάθεια συγκράτησης της ανόδου των 

δαπανών. Ας εξετάσουμε αυτή τη διαπίστωση του Υπουργού Οικονομικών. 

Το έλλειμμα των τριών προϋπολογισμών για το 1990 ανέρχεται σε f184 εκ. 
έναντι f203 εκ. που ήταν ο αναθεωρημένος προϋπολογισμός του 1989. Εδώ 
παρουσιάζεται μια μείωση του ελλε(μματος κατά f19 εκ.. Αυτό οφείλεται 

μερικώς στο ότι οι καταναλωτικές δαπάνες των εξόδων λειτουργίας της κρατικής 

μηχανής έχουν 8ιατηρηθεί στα ί8ια επίπε8α του 1989. Αυτή είναι μια θετική 

προσπάθεια που πρέπει να εκτιμηθεί, υπό την προUπόθεση ότι 8ε θα υποβληθούν 

εντός του 1990 συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί για την κάλυψη των υπερ
βάσεων των προϋπολογισμένων 8απανών, τακτική που ακολουθήθηκε και κατά το 

1989. Όμως ο κύριος λόγος για τη μείωση του ελλείμματος για το 1990 είναι η 
περικοπή αναπτυξιακών 8απανών ύψους f27 εκ. που περιλαμβάνονται στον 

πίνακα προτεραιοτήτων που έχει κατατεθεί στη Βουλή. Κατά συνέπεια 8εν έχει 

καταβληθεί καμιά ουσιαστική προσπάθεια για τη συγκράτηση της ανό8ου των 

8απανών. 

Το 8εύτερο σημε(ο από το απόσπασμα της ομιλίας του Υπουργού Οικονο

μικών αφορά τη 8ήλωση ότι έχει περιοριστεί σημαντικά η 8ημιουργία νέων θέσεων 

και μάλιστα, όπως ανέφερε, <<ενόψει του σημαντικού ποσοστού που αντιπροσω

πεύουν οι 8απάνες για μισθούς και ημερομίσθια, αλλά και των ελλείψεων που 

υπάρχουν στην αγορά εργασίας ...... ' .... ιl, 

Συμφωνούμε με τον κ. Υπουργό ότι οι μισθοί και τα ημερομίσθια αποτελούν 

σημαντικό ποσοστό των κρατικών 8απανών και ότι υπάρχει σχετική έλλειψη 

εργατικού ~υναμικού. Δεν μπορούμε όμως να συμφωνήσουμε με τη 8ιαπίστωση ότι 

έχει περιοριστεί σημαντικά η 8ημιουργία νέων θέσεων. Αυτό άλλωστε το 

μαρτυρούν οι αριθμοί. Στους προϋπολογισμούς του 1989 ζητήθηκε η 3ημιουργία 
922 νέων θέσεων. Φέτος ζητείται η 8ημιουργία άλλων 912 νέων θέσεων. Δεν 
πιστεύω οτι η μείωση του αριθμού κατ&. 10 θέσεις έναντι του 1989 αποτελεί 
περιορισμό των νέων θέσεων. Αντίθετα πίστευα και πιστεύω ότι στον κρατικό 

μηχανισμό υπάρχει υπεράριθμο προσωπικό και πως η λύση βρίσκεται πράγματι 

στον περιορισμό των νέων θέσεων σε πολύ χαμηλά επίπε8α 1 στις απολύτως 

αναγκαίες θέσεις. Πιστεύω ακόμη ότι η για ένα χρόνο μη8ενική αύξηση των 

θέσεων 8ε θα 8ημιουργούσε κανένα απολύτως πρόβλημα στη λειτουργία του 

κρατικού μηχανισμού. Η άποψη αυτή επιβεβαιώνεται και από το γεγονός ότι στον 

προϋπολογισμό υπάρχει πληθώρα οργανικών θέσεων που για χρόνια παραμένουν 

κενές, χωρίς να έχει 8ημιουργηθεί κανένα πρόβλημα. Ίσως μάλιστα η μη 

8ημιουγία νέων θέσι;::ων για ένα χρόνο να συνέβαλλε στην πλήρωση των αναγκαίων 

κενών θέσεων και στην κατάργηση εκείνων που θα απο8ειχθούν αχρείαστες. Τα 

πο.σά που θα εξοικονομηθούν από τη μη8ενική αύξηση των νέων θέσεων, που 8ε θα 

είναι μικρότερα των f.6-7 εκ. για τον πρώτο χρόνο, θα μπορούσαν να 8απανηθούν 

για την .εκτέλεση χρήσιμων έργων ανάπτυξης. 

Το τρίτο σημείο της ομιλίας του Υπουργού Οικονομικών αφορά τη 8ήλωσή 

του ότι τεχνικές επιτροπές θα μελετήσουν σε βάθος τον τρόπο λειτουργίας της 

κρατικής μηχανής για την εξοικονόμηση 8απανών. Θα 'θελα να χαιρετίσω τη 

8ήλωση αυτή. Η εργασία αυτή έπρεπε να είχε γίνει πριν από χρόνια. Έστω όμως 
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και τώρα. Και ελπίζω σόντομα. Όμως με βάση τη μέχρι σήμερα πείρα δεν 

πpοβλέπω ότι θα σημειωθούν αλλαγές στον τομέα αuτό. Είναι και θέμα μελέτης, 

κυρίως όμως είναι θέμα νοοτροπίας. Και αυτή είναι που χρειάζεται πρωτίστως ν' 

αλλάξει. 

Συμπερασματικά, κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι στον τομέα των κρατικών 

δαπανών δε θα σημειωθούν ουσιαστικές θετικές αλλαγές προς την κατεύθυνση της 

αποφασιστικής μείωσης των ρυθμών αύξησης των δαπανών. Ούτε φυσικά και 

αποτελεί λύση η μείωση των αναπτυξιακών δαπανών. 

Ο τομέας στον οποίο στρέφεται η προσοχή της κυβέρνησης είναι ο τομέας -rης 

αύξησης των κρατικών εσόδων. Η αύξηση των κρατικών εσόδων είναι αναγκαία 

και απαραίτητη τόσο για την αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος των 

ταμειακών ελλειμμάτων και του δημόσιου χρέους, όσο και για την εκτέλεση νέων 

αναπτυξιακών έργων και κοινωνικών προγραμμάτων. Κι αυτό είναι δικαιο

λογημένο και κατανοητό από όλους. Είναι όμως ακατανόητο, αν τα πρόσθετα 

κρατικά έσοδα θα χρησιμοποιούνται για την παραπέρα διόγκωση του κρατικού 

μηχανισμού και την κάλυψη των συνεχώς αυξανόμενων μη παραγωγικών δαπανών. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα συνδυαστεί η αύξηση των κρατικών εσόδων με την 

προώθηση αναπτυξιακών έργων και κοινωνικών προγραμμάτων και την παράλλη

λη δραστική μείωση των ρυθμών αύξησης των μη παραγωγικών δαπανών. 

Ο αξιότιμος Υπουργός Οικονομικών έχει ήδη καταθέσει το προαναγγελθέν 
φορολογικό πακέτο. Θα το μελετήσουμε προσεκτικά και σε βάθος και θα 
τοποθετηθούμε κατά τη συζήτησή του στη Βουλή. Βασική μας αρχή 6μως 1 κατά 
τη μελέτη του φορολογικού πακέτου, θα είναι, όπως ήδη έχουμε εξαγγείλει, η 
δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών. Το κύριο βάρος πρέπει να πέσει 
στους ώμους των πλουσιότερων στρωμάτων του πληθυσμού. Επιβάλλεται η άρση 

του βάρους από τα πτωχότερα στρώματα. Ακόμη επιβάλλεται η ενίσχυση των 

πολύ πτωχών και χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων. Με την ευκαιρία αυτή θα 
'θελα να χαιρετίσω την απόφαση της κυβέρνησης για εισαγωγή δέσμης συγκε

κριμένων κοινωνικών σχεδίων που στοχεύουν στην εν(σχυση του εισοδήματος των 

χαμηλά αμειβομένων και των συνταξιούχων, όπως τα έχει εξαγγείλει στην ομιλία 
του ο 1 πουργός Οικονομικών. 

Κόριε Πρόεδρε, 

Οι προUπολογισμο( για το 1990 έχουν φέτος κατατεθε( στις 5 Οκτωβρίου. 
Αυτή είναι η πρώτη φορά από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας που 
οι προϋπολογισμοί κατατέθηκαν μέσα στα προβλεπόμενα από το Σύνταγμα 
χρονικά πλαίσια, πράγμα που χαιρετίζουμε και εκτιμούμε. 

Το δεύτερο βασικό στοιχείο που πρέπει να εκτιμηθεί είναι το γεγονός ότι για 

πρώτη φορά συμπιέζονται τα έξοδα λειτουργίας της κρατικής μηχανής, με στόχο 
τον περιορισμό των καταναλωτικών δαπανών της. 

Στους προϋπολογισμούς για το 1990 εξακολουθούν όμως- να παραμένουν τα 
αρνητικά εκείνα στοιχε(α που υπήρχαν και στο παρελθόν, όπως ο μεγάλος αριθμός 
νέων θέσεων,ο μεγάλος αριθμός κενών θέσεων, ο μεγάλος αριθμός εκτάκτων παρά 
τη μονιμοπο(ηση μεγάλου αριθμοό με ειδική νομοθεσ(α που έχει ψηφ(σει η Βουλή, 
που δε θεωρώ σκόπιμο να σχολιάσω, γιατί αυτό γίνεται πολύ ικανοποιητικά στην 
Έκθεση της Επιτροπής Οικο\ιομικών και Προϋπολογισμού. 

Κλείοντας, κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να δηλώσω ότι η Κοινοβουλευτική 
Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς θα ψηφ(σει τους προUπολογισμοός για το 1990, 
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όπως αυτοί έχουν 8ιαμορφωθεί από την Επιτροπ·ή Οικονομικών και Προϋπολογι

σμού. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη 8ιάρκεια της ομιλίας του κ. Κωνσταντίνου ο Προε8ρεύων της 

Βουλής κ. Λαδάς αντικαταστάθηκε από το Βουλευτή κ. Ι. Μάτση). 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

(!. ΜΑΤΣΗΣ) 

Ευχαριστώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αpιστεράς κ. Κωνσταν

τίνου για την ομιλία του. Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. 

ΕΔΕΚ κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οι συζητήσεις για τους προϋπολογισμούς γίνονται φέτος σε μια περίοδο 

εξελίξεων στο εσωτερικό, αλλά κύρια στο διεθνή χώρο. 

Το 1989 θα αποδειχθεί ότι γίνονται εκείνες οι σημαδιακtς αλλαγtς που 

χαράζουν και σφραγίζουν την ιστορ(α του κόσμου. Και είναι μέσα σε τέτοιες 

συνθήκες που υψώνονται πρωταγωνιστές της tστορίας άνθρωποι γενναίοι, μεταρ

ρυθμιστές1 έτοιμοι να αντιμετωπίσουν σφάλματα και αδυναμίες τού παρελθόντος 

και να εκφράσουν ένα νέο πνεύμα, μια νέα προοπτική. 

Στα 1989 η ανθρωπότητα εγκαταλείπει, ελπίζουμε οριστικ&, τον ψυχρό 

πόλεμο που διάρκεσε με διαφορετική κατά καιρούς ένταση από το τέλος του Β' 

Παγκόσμιου Πολέμου μέχρι σήμερα και που είχε εκατομμύρια θυμάτων και 

τεράστιες καταστροφές, ιδιαίτερα στις χώρες του Τρίτου Κόσμου. 

Η Κύπρος είναι ένα από τα πιο χαρακτηριστικά δείγματα χώρας που υπέστη 

τις συνέπειες του ψυχρού πολέμου της προηγούμενης περιόδου. Πίσω από την 

καταστροφή που σήμερα ζούμε υπάρχει ο ψυχρός πόλεμος. Η Κύπρος ήταν η 

Κούβα της Μεσογείου, ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ο ερυθρός παπάς, η Τουρκία 

το πρωτοπαλλήκαρο της Δύσης, ο υπερασπιστής των νάτοϊκών συμφερόντων στην 

Ανατολική Μεσόγειο και οι βρετανικές βάσεις το προχωρημένο δυτικό φυλάκιο 

ή Η 
, , , , , , ό 

στην περιοχ . παρουσια του τουρκικου κατοχικου στρατου ειναι ενα γεγον ς 

που συντελέστηκε με την υποστήριξη της Νατοϊκής συμμαχίας και ιδιαίτερα των 

Βρετανών και Αμερικανών. Απώτερός τους στόχος ήταν η διαφύλαξη των 

συμφερόντων τους στην πιο ευα(σθητη περιοχή του κόσμου, τη Μέση Ανατολή, με 

την αποστέρηση της ελευθερίας και της ανεξαρτησ(ας της πατρίδας μας. 

Είναι αυτό το κλίμα που σήμερα ανατρέπουν οι ευρωπαϊκές και οι παγκό

σμιες εξελίξεις και που 8ίνει ελπίδες σ' εμάς, αλλά και σε όλους τους 

κατατρεγμένους και καταπιεσμένους της γης. Ζούμε φυσικά την ευφορία των 

πρώτων ημ,ερών μιας μεγάλης κοσμο'ίστορικής αλλαγής. Θα ακολουθήσουν μέρες 

πιο δύσκολες και πιο μελαγχολικές. Όμως αυτό που γίνεται γύρω μας σήμερα, 
δείχνει ποιος θα είναι ο κόσμος του αύριο. Και όσοι, όπως οι δημοκρατικές 

σοσιαλιστικές δυνάμεις, δεν έχασαν τον προσανατολισμό τους στον καιρό του 

ψυχρού πολέμου, στον καιρό της διαίρεσης, των εξοπλισμών και των κρίσεων δε 

θα τον χάσουν ούτε τώρα, στα χfιόνια της ειρήνης, της σύνθεσης και της ενότητας. 

Ο κόσμος γίνεται μικρότερος. Η τεχνολογ(α και η επιστήμη έχουν κάμει τα 

σύνορα διάτρητα. Η οικονομική κρίση είναι παγκόσμια καϊ απαιτεί μια συντονι

σμένη από όλους αντιμετώπιση. Αυτά που σήμερα παρουσιάζονται ως περιφερεια-
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χές ενώσεις θα είναι ο πυpf~νας των αυριανών ευρύτερων και πιθανόν παγκόσμιων 

συνεργασιών .. 

Η Ε.Ο.Κ., η Κομεκόν, η ASEAN και η Ιαπωνία, οι Η.Π.Α. και ο ΚαναΜς 
συγκλίνουν προς μια νέα αντίληψη για τον αυριανό κόσμο. 

Η διαίρεση, τα τείχη, τα παpαπετάσματα 1 η αντιπαράθεση και η ισορροπία 
του τρόμου με τη συνεχή κλιμάκωση των εξοπλισμών παραμερίζονται για να 

ανοίξει ο δρόμος της συνεργασίας, της επαφής, της ανταλλαγής σκέψεων και ιδεών 

για έναν καλύτερο και ειρηνικό κόσμο. Η ανθρωπότητα πια αναζητά τους κοινούς 

εχθρούς του ανθρώπου και οι αναμετρήσεις μεταξύ κρατών ανάγονται σε 

ανεπιθύμητες επιβιώσεις μιας περασμένης εποχής. 

Ε(ναι αυτό το μήνυμα της πτώσης του τείχους του Βερολίνου, των πρωτο

φανών αλλαγών στη Σοβιετικf~ Ένωση, της εγκατάλειψης του δογματισμού στις 

σοσιαλιστικές χώρες, της μείωσης των εξοπλισμών και της έντασης. 

Θα ακολουθήσουν αλυσιδωτές αντιδράσεις στο δυτικό κόσμο. Πιθανόν λιγό

τερο εντυπωσιακές, αλλά σίγουρα σημαντικές. Οι προοδευτικές δυνάμεις, απελευ

θερωμένες από τη δογματική καταπίεση και προκατάληψη, απελευθερωμένες από 
τη μονοκομματική ομοφωνία~ θα ξανοιχτούν σε νέους ορίζοντες και νέες συνεργα

σίες με ό,τι προοδευτικό~ με ό~τι ανανεωτικό υπάρχει στον κόσμο. 

Η παλιά διαίρεση έχει ξεπεραστει Ο σοσιαλισμός δεν είναι πια περιχαρα

κωμένος, αλλά ένα παγκόσμιο κίνημα με δυναμισμό και πολυφωνία. Και ο 

καπιταλισμός δεν είναι ιδιοκτήτης όλων των άλλων χωρών. Θα δεχτεί μελλοντικά 

την πίεση των εργαζομένων που θα επιταχύνουν τις κοινωνικές και οικονομικές 

αλλαγές για την εξυπηρέτηση του ανθρώπου και τη βελτίωση, υλική και ποιοτική, 

της ζωής του. 

Η ώρα της δημοκρατίας και των ανθρώπινων δικαιωμάτων δεν είναι πια μια 

θεωρητική υπόθεση. Η Ευρώπη με μια νέα φυσιογνωμία, πέραν των διαιρέσεων 

του παρελθόντος, ξαναπαίρνει έναν πιο ουσιαστικό και δυναμικό ρόλο στις 

παγκόσμιες εξελίξεις. 

Είναι με αυτό το σκεπτικό που προτείναμε και υποστηρίξαμε την υποβολή 

αίτησης της Κόπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Η Βουλή είναι πλήρως ενημερωμένη 

για τα επιχειρήματά μας και δε θα τα επαναλάβουμε. Όμως είναι αναγκαία μια 

απάντηση στον Υπουργό Εξωτερικών για όσα υποστήριξε σε πρόσφατη ομιλία 

του. Ο Υπουργός Εξωτερικών έκαμε μια φραστική υποστήριξη της αίτησης που 
στη συνέχεια αναίρεσε με μια επιχειρηματολογία υπόσκαψης και υπονόμευσης της 

πορείας προς την Ευρώπη. 

Αν η υπόθεση της αίτησης ήταν μόνο ζήτημα χρόνου και προπαρασκευής, 

εμείς θα ήμαστε έτοιμοι να δεχτούμε χρονοδιάγραμμα και πρόγραμμα που 

κατάληξη θα έχει την υποβολή της αίτησης. Όμως δεν είναι αυτό που κάνει η 

κυβέρνηση. Χρησιμοποιεί την έννοια της προετοιμασίας ως πρόσχημα, για να 

αναβάλλει επ' αόριστον την αίτηση. Παλαιότερα η κυβέρνηση είχε δηλώσει ότι η 

αίτηση για ένταξη θα γινόταν αμέσως μετ& την υποβολή αίτησης από μέρους της 
Αυστρίας και της Μάλτας. Η αυστριακή αίτηση έγινε και η κυπριακή όχι. 

!ποστηρίζει ο !πουργός Εξωτερικών ότι αναζητά «ευκαιρίες που θα 

μεγιστοποιήσουν τις προοπτικές και θα ελαχιστοποιήσουν τους κινδύνους. Εκείνο 

που μας ενδιαφέρει 1 προσθέτει, είναι η επιτυχία της αίτησης)). 
Όμως αυτή η πορεία διασφαλίζεται καλύτερα μετά την αίτηση. Εφόσον 

συζητούμε την αίτηση, δεν υπάρχει περίπτωση να πετύχουμε την ένταξη. Θα 



904 

συναντοόμε παντού και πάντοτε αποτρεπτικές συμβουλές και καμιά προετοιμασ(α 

δε θα μπορέσουμε να κάνουμε για τ·f)ν ένταξη. Η αίτηση είναι υπόθεση πολιτικής 

απόφασης που δε θα την πάρουν άλλοι για μας. Μόνο μετά την υποβολή της 

αίτησης μπορούμε αληθινά να προωθήσουμε την ένταξη. Όλα τα άλλα είναι 

προφάσεις και υπεκφυγές που εύκολα γίνονται αντιληπτές και καθιστούν την 

κυβέρνηση αναξιόπιστη. 

Όμως υπάρχει κι ένα άλλο σημείο στην ομιλία του Υπουργού που χρειάζεται 

ιδιαίτερη προσοχή και ανάλυση. l{αι αυτό είναι εκεί που αναφέρει ότι «η 
κυβέρνηση είναι ευαίσθητη στις απόψειι; μελών της Κοινότητας που δείχνουν 

εν3ιαφέρον στις 3ιαθέσιμες διαδικασίες για επίλυση του Κυπριακού και στην 

αλληλεπίδραση μεταξύ της αίτησης και των 3ιαδικασιών αυτών · · · · · ». 

Δηλαδή αυτό σημαίνει ότι κάθε απειλή του Ντενκτάς για διακοπή των 
συνομιλιών λειτουργεί απαγορευτικά για την αίτηση ένταξης στην Ευρωπαϊκή 

Κοινότητα, γιατί είναι 3υνατό να ανατρέψει τις δια3ικασίες. Και ύστερα μας λέγει 

η κυβέρνηση ότι δεν υποκύπτει στους εκβιασμούς του Ντενκτάς. 

Αυτή δεν είναι η μόνη ερμηνεία της αναφοράς. Μας λέει ο κ. Υπουργος ότι οι 

ευρωπαϊκές χώρες βλέπουν την αίτηση ως εμπό3ιο ''στις διαθέσιμες 3ια3ικασίες 
επίλυσης του Κυπριακού ..... >> Κι εμείς με την αποφυγή της αίτησης φαίνεται να 

" ' ' ψ ' 'Ο ' ' ' οεχομαστε την απο η αυτη. μως αν σημερα συμφωνουμε με εκεινους που 

λέγουν ότι αποτελεί εμπόδιο επίλυσης η αίτηση για ένταξη, τι πράγματι θα γίνει 
αύριο, όταν σε ένα μελλοντικό σχέδιο περιληφθούν και κάποιες διαιρετικές 

αναφορές; Δε θα είναι αυτές οι 3ιαιρετικές αναφορές απαγορευτικές έστω και για 
σκέψη ένταξης στην Ε.Ο.Κ.; Δε θα μας λέγουν τότε ότι η αίτηση για ένταξη 
αναιρεί την ί3ια την προοπτική λύσης πλέον του κυπριακού προβλήματος; Και 

τότε δεν εδραιώνουμε μόνοι μας τη μια και μόνη εκδοχή της επιβολής 3ιαιρετικής 
λύσης στο κυπριακό πρόβλημα; 

Αντίθετα, η αίτηση για ένταξη, οι 3ια3ικασίες που θα ακολουθήσουν και οι 

αρχές που θα ισχύσουν σε μια μελλοντική ένταξη της Κύπρου θα σημαίνουν όχι 
μόνο ενότητα με την αυριανή Ευρώπη, αλλά και ενότητα στο εσωτερικό. Θα 

σημαίνουν 3ικαίωμα ιδιοκτησίας, ελευθεροεπικοινωνίας, εγκατάστασης και άσκη

σης επαγγέλματος. Ένταξη θα σημαίνει ειρηνικ·~ συμβίωση Ελληνοκυπρίων και 

Τουρκοκυπρίων και ανάπτυξη για την ευτυχία όλων, φυσικά χωρίς στρατούς 

κατοχής και εποίκους. 

Αν σήμερα αποφύγουμε την αίτηση για λόγους διαδικασιών γύρω από το 

Κυπριακό, αύριο θα είναι δύσκολη Και μεθαύριο α3ύνατ·rι η υποβολή αίτησης. Οι 

σημερινές μας αναστολές θα μας κόψουν έξω από τις ευρωπαϊκές 3ια3ιχασίες και 

θα μας αποστερήσουν από μια πιθανότητα επίλυσης του Κυπριακού ή έστω 

χρησιμοποίησης της Ε.Ο.Κ. μέσα στο ευρύτερο κλίμα των ζυμώσεων και των 

μονα3ιχών για την ευρωπαϊκή και παγκόσμια ιστορία ανακατατάξεων. Και τότε η 
Κύπρος θα μείνει ένα 3ιαιρεμένό νησί με επόπτη και επικυρίαρχο την Τουρκία. 

Οι φίλοι της κυβέρνησης που συνιστούν τη μη υποβολή αίτησης πιθανό να 

είναι αυτή την προοπτική που προωθούν για την Κύπρο. Εμείς όμως τι χάνουμε; 

Αυτό είναι που f:χει σημασία. 

Λέγει ο Υπουργός Εξωτερικών ότι η κυβέρνηση δε θα δεχτεί οποιουσ3ήποτε 

εκβιασμούς στο θέμα της υποβολής αίτησης. Ελπίζουμε να μην επαναλαμβάνει το 
ολίσθηχα του κυβερνητικού εκπροσώπου και του φιλικού προς την κυβέρνηση 

τύπου που απέ3ωσε στην απόφαση της Βουλής εκβιαστικό νόημα. Υποταγή της 
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κυβέρνησης στη θέληση της Βουλής δ'ε συνιστά υποταγή σε εκβιασμό, αλλά 

υποταγή στους νόμους της Δημοκρατίας και της πολιτειακής τάξης. 'Αρνηση της 

κυβέρνησης να προσαρμοστεί στις δ'ημοκρατικές δ'ιαδ'ικασίες συνιστά παλληκαρι

σμό και αυθαιρεσία που κλονίζει τη θέσ·~ της και την αξιοπιστία των αποφάσεών 

της. 

Η αίτηση για ένταξη είναι ένα βασικό συστατικό δ'ιεθνοποίησης και ένταξης 

της Κύπρου στην ευρωπαϊκή κοσμογονία και είναι ουσιώδ'ες σημείο δ'ιαφοράς μας 

με την κυβέρνηση για ό,τι αφορά το ίδ'ιο το μέλλον της J{ύπρου. 

Κάνουμε έκκληση σε όλους Ύια μια σοβαρή δ'ιεξοδ'ική συζήτηση του θέματος. 

Εμείς θέλουμε να δ'ούμε τις ειλικρινείς έγνοιες και τους δ'ικαιολογημένους φόβους 

που έχουν όσοι σήμερα αντιτίθενται στην α(τηση. Τους χαλούμε να συζητήσουμε, 

για να βρούμε όλοι μαζί μια βάση συνεργασίας για την κατάστρωση μιας εθνικής 

στρατηγικής πάνω στο θέμα της ευρωπαϊκής ενότ·ητας και της ευρωπαϊκής 

επιλογής 1 γιατί έχουμε την ισχυρ·~ πεποίθηση ότι συν8έεται όχι μόνο με το παρόν, 
αλλά και το απώτερο μέλλον της Ευρώπης και της θέσης μας μέσα σε ένα νέο 

κόσμο που σήμερα Ωιαμορφώνεται. 

Εμείς ως σοσιαλιστικό κόμμα προσβλέπουμε στην Ευρώπη των εργαζομένων, 

μέσα στο υπερεθνικό επίπε8ο της οποίας μπορεί πιο εύκολα και πιο γρήγορα να 

προχωρήσει η αντ(ληψη των κοινωνικών αλλαγών. Αυτό είναι που ενοχλεί τις 

συντηρητικές Ωυνάμεις και ι8ιαίτερα την χα Θάτσερ που καταγγέλλει τις 

Βρυξέλλες ότι σοσιαλιστιχοποιούν την Ευρώπη. Αυτή ι8ια(τερα την εποχή 

Ωιαγράφεται η προοπτική μιας ευρύτερης ευρωπαϊκής ενότητας που στο 2000 και 
μετά, 8ηλα8ή τότε που θα είναι Ωυνατή η ένταξη της Κύπρου, θα εκφράζει μια 

εντελώς νέα πραγματικότητα, Ωιαφορετιχή από τη σημερινή. 

Η αναφορά στο 2000 χάνει ορισμένους να 8ιερωτούνται γιατί να βιαζόμαστε, 
Το 2000 όμως προϋποθέτει μια μακροχρόνια προσπάθεια και μια συγκεκριμένη 
στρατηγική που πρέπει τώρα να αποφασίσουμε. Η αίτηση επιβάλλεται να γίνει 

τώρα για τον (8ιο λόγο που έκαμε αίτηση η Τουρκία πριν Ωυο χρόνια, για τον ί8ιο 

λόγο που έκαμε αίτηση η Αυστρία πριν έξι μήνες. 

Η Τουρκία έκαμε αίτηση για ένταξη, για να ανταποκριθεί στα αιτήματα των 

καιρών. Διασαφήνισε έτσι μια στρατηγική και εθνική της επιλογή. Αυτή και μόνο 
η ενέργεια εξασφάλισε στη χώρα μια ευρωπαϊκή 8ιασύν8εση που καλλιεργεί 

συστηματικά. 

Θα είναι λάθος να επαναπαυόμαστε με τη λογική~ που πολλοί Ευρωπαίοι 

σήμερα υποστηρίζουν, ότι η Τουρκία 8εν έχει ούτε τις οικονομικές ούτε τις 
πολιτικές ούτε τις πολιτιστικές προϋποθέσεις για να γίνει μέλος. Στο μεταξύ 

όμως αποχτά προσβάσεις, στο μεταξύ Ωημιουργε( Ωιμερείς ή και πολυμερείς 

Ωεσμεύσεις και υποχρεώσεις. l{αλλιεργεί το έ8αφος για στενότερη συνεργασία και 
έχει να επι8είξει αρκετά σημεία επιτυχιών πριν και χωρίς ακόμα την πλήρη 
ένταξή της στην Ε. Ο. Κ. 

Αυτά πώς θα τα αναχόψουμε 1 αν 8εν εμπλακούμε χι εμείς άμεσα στις 

ευρωπαϊκές 8ια8ιχασίες; Πώς θα ενισχύσουμε τη θέση μας στην Ευρώπ·η χωρίς την 

πολιτική απόφαση ενός ευρωπαϊκού προσανατολισμού; 

Η σχέση με την E.0.J{. Ωεν είναι η μόνη απόφαση που μένει να ληφθεί. 

Εκκρεμεί μπροστά μας το συνολικό πλέγμα της Ωιεθνούς θέσης του Κυπριακού. 

Οι Ωιαρχείς και άκαρπες συνομιλίες που γίνονται όλα τα τελευταία χρόνια 

επηρέασαν 8υσμενώς το ζήτημά μας, το απομάκρυναν από το Ωιεθνές προσχήνιο 1 
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το περιόρισαν μέσα σε διακοινοτικά πλαίσια και άφησαν την ΤουρκLα ανενόχλητη. 

Χαρακτηριστική ήταν η επίκληση προς την Τουρκ(α το περασμένο καλοκαίρι να 

επέμβει ως τρίτος και να πείσει τον Ντενκτάς να παρακαθήσει στις συνομιλίες. 

Ό,τι ί5ηλαί5ή η Τουρκία επιδίωκε από τους άλλους, πήγαμε μόνοι μας να το 

προσφέρουμε, αναγνωρίζοντάς της καθεστώς τρίτου, ικανού μάλιστα να παίζει και 

διαιτητικό ρόλο. 

Στην α-πο3ιεθνοποίηση συνέβαλαν επίσης οι πολλές και αισιό3οξες δηλώσεις 

του Προέδρου που Οημιούργησαν ψευ3είς εντυπώσεις προό3ου. 

Για λόγους μάλιστα μιας ανεξήγ·fjτης τακτικής αφήνονταν ασχολίαστες 

προκλητικές δηλώσεις της Άγκυρας και του Ντενκτάς, με το δικαιολογητικό της 

Οιαφύλαξης ενός εποικο3ομητικού κλlματος που στην πραγματικότητα δεν υπήρξε 

ποτέ. 

Οι εξελίξεις απέδειξαν ότι η κυπριακή εκπροσώπηση παραμένει εγκλωβι

σμένη μέσα σε άγονες διαδικασίες και υφίσταται παθητικά τις ακρότητες και τους 

εξτρεμισμούς του Ντενκτάς. Είναι γεγονός ότι τον τελευταίο καιρό η προκλητι

κότητα του Ντενκτάς συναντά μια διεθνή αποδοκιμασ(α. 'Ομως τούτο δεν πρέπει 

να μας εφησυχάζει. Η μέθοδος που η κυβέρνηση ακολουθεί, της αποστασιοποίησης 

από την κρίση για να μην εκτεθούμε ή για να μην παρεξηγηθεί κάποια δική μας 

πρωτοβουλία, μας ουδετεροποιεί έναντι του ζητήματός μας και μας αχρηστεύει. 

Όλο τον τελευταίο καιρό είχαμε θαυμάσιες ευκαιρίες άσκησης ουσιαστικής 

πίεσης πάνω στην Άγκυρα και τον Ντενκτάς και δεν τις εκμεταλλευτήκαμε. Θα 

'πρεπε να είχαμε προ καιρού καταγγείλει την αδιαλλαξία του Ντενκτάς στις 

συνομιλίες και δεν το πράξαμε. 

Θα 'πρεπε έστω μετά την απόφαση της ψευδοβουλής για αυτοδιάθεση των 

Τουρκοκυπρίων και για κατάργηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και αναβάθμιση 

του ψευδοκράτους να είχαμε προσφύγει στα Ηνωμένα Έθνη. Όμως ούτε αυτό 

έγινε. Ανενόχλητος ο Ντενκτάς προχώρησε έτσι, με την καθοδήγηση και της 

'Αγκυρας 1 στο επόμενο στάδιο, το στάδιο της προπαγανδιστικής του εξόρμησης. 
1 Ανοιξε, όπως το καθεστώς ισχυρίστηκε, τη δίοδο της γραμμής Αττίλα στους 

δημοσιογράφους και μάλιστα όχι σε όλους. Βλέπουν οι δημοσιογράφοι κτίρια 1 
' 'Ψ ' • ' Α ' ' ακουουν απο εις για συνεχιση του σιαχωρισμου. κουουν παραπονα για τα πριν 

και ικανοποίηση για τα τωρινά. Γίνονται αγωγοί προσανατολισμών και θέσεων 

που εδραίωσε η κατοχ·~. Και πετυχαίνει ο Ντενκτάς διπλό όφελος. Τη δημιουργ(α 

εντυπώσεων επικοινωνίας 1 για να συμβαδίζει με το διεθνές κλίμα και επισημαίνει 
το αμετάβλητο της κατάστασης που εδραιώνει η κατοχική διαίρεση. 

Θα πρέπει να εννοήσουμε ότι αυτά που σήμερα λέγονται στα κατεχόμενα 

είναι προϊόν της κατοχής και της προπαγάνδας του Ντενκτάς και θυμίζουν 

ανάλογες περιπτώσεις σε άλλους τόπους. Τον καιρό του Στάλιν τα σχόλια για τη 

Σοβιετική Ένωση ήταν εγκωμιαστικά. Αλλά και σε μας στα χρόνια της χούντας 

όλος σχεδόν ο τύπος έγραφε επαινετικά λόγια για την κατάσταση στην Ελλάδα. 

Το μόνο που θα πρέπει να λογαριάζουν οι δημοσιογράφοι και όλοι όσοι πάνε 

στα κατεχόμενα είναι ότι οι επισκέψεις και τα χαμόγελα που συναντούν δεν είναι 

ολόκληρη η εικόνα του Κυπριακού. 'Άλλωστε το Κυπριακό δεν είναι διακοινοτικό 

πρόβλημα. Είναι ένα μέγα ζήτημα εισβολής και κατοχής. 

Ορισμένοι είδαν τις επισκέψεις στα κατεχόμενα ως βήμα προς την επανα

προσέγγιση και ως ένα σημείο μπορεί να λειτουργήσει και προς αυτή την 
κατεύθυνση. Γίνεται, λένε, μια αλληλογνωριμία και ανταλλάσσονται κάποιες 
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, 'Ψ , , , Η , , 
πρωτες απο εις εστω χαι με αρνητιχο περιεχομενο. επαναπροσεγγιση ομως 

είναι κάτι πολύ πιο βασικό χαι σuνΟέεται .,,·ελιχά με την ίΟια τη λύση του 

l{υπριαχού. Το ειρηνικό χαι ευτυχισμένο για όλους μέλλον στηρίζεται μόνο πάνω 

στη βάση μιας Οίχαιης λύσης. 

Τώρα προχωρούμε σε μια νέα ΟιαΟιχασία. Νέες Οιαρχείς συνομιλίες, λένε οι 

πληροφορίες, σε μια ευρωπαϊκή πρωτεύουσα. Μας συνοΟεύοuν σ' αυτή τη φάση οι 

Οιεθνείς εξελίξεις χαι κάποιες παρεμβάσεις για επανέναρξη των συνομιλιών από 

την πλευρά των Αμερικανών χαι των Βρετανών. Όμως από μέρους της Τουρκίας 

υπάρχει η ίΟια η προηγούμενη αμετακίνητη ταχτική που απαιτεί Οιχή μας 

προσαρμογή στα ΟεΟομένα της κατοχής. l{αι υπάρχει ο ίΟιος ο αμετάβλητος χ. 

Ντενκτάς με νέους όρους, νέα προπαγανΟιστιχά τεχνάσματα χαι νέες προκλήσεις. 

Θα πρέπει να μας προβληματίσει όχι μόνο η τούρκικη αΟιαλλαξία, αλλά αυτή 

η εχ του εμφανούς προσπάθεια μεγέθυνσης της χρίσης χαι η χλιμάχωση της 

Οιαφοράς, χωρίς να απασχολούν την Τουρκία χαι τον Ντενκτάς οι επιχρίσεις χαι οι 
'θ 'Ψ ' " e , , αντι ετες απο εις αχομα χαι στο οιε νη χωρο. 

Φαίνεται να πιστεύει η Τουρκία ότι έχει ολοκληρώσει τους πρώτους στόχους 

της στην Κύπρο χαι επιζητά τώρα μεταπήΟησή της σ 1 ένα νέο στάΟιο. Διατηρεί 

στην l{ύπρο για Οεχαπεντέμισι τώρα χρόνια 35 χιλιάΟες χατοχιχό στρατό, έφερε 
70 χιλιάΟες εποίκους, επέβαλε πέραν των στρατιωτικών χαι πολιτικά τετελεσμένα 
με την αναχηρυξη του ψευΟοχράτους χαι τώρα ζητά κάτι περισσότερο. Θέλει να 

Οώσει το Οιχό της χαραχτήρα στη λύση του Κυπριακού, με τονισμό της Οιαίρεσης, 

με νομιμοποίηση της κατοχής, με υποβάθμιση της l{υπριαχής Δημοκρατίας χαι 

αναβάθμιση του ψευΟοχράτους. Μια τέτοια λύση καθιερώνει την τούρχιχη επι

κυριαρχία πάνω σε ολόκληρο το νησί. Είναι γι' αυτό που Οεν είναι Ούσχολο να 

προβλέψουμε μια νέα αποτυχία χαι στο νέο χύχλο των συνομιλιών. Και τ-ο 

ερώτημα πια που μπαίνει είναι: Μετά από αυτό τι; l(αι πάλι ένας νέος χύχλος 

συνομιλιών ως μόνη ΟιέξοΟος στην αποτελμάτωση; 

Ήρθε πια η ώρα της μελέτης των ΟΕ:Οομένων όλων χαι της λήψης νέων 
αποφάσεων. Η Τουρκία φαίνεται να έχει αναπροσαρμόσει τη στρατηγική της, 

επιΟιώχοντας νέους στόχους. Εμείς τι χάνουμε; Ο Ορόμος για μας είναι προκαθο

ρισμένος. Είναι εκείνος που πάντα Οιαχηρύτταμε, αλλά σπάνια ή ποτέ-Ctχολου

θήσαμε με συνέπεια. Είναι ο Ορόμος της επιθετικής Οιπλωματίας, της συνεχούς 

καταγγελίας της Τουρκίας, της προσφυγης στους Οιεθνείς οργανισμούς χαι κύρια 

στα Ηνωμένα Έθνη. Μόνο έτσι θα χάνουμε την Τουρκία να αναλογιστεί ότι είναι 

Ουνατό το Κυπριακό να στραφεί εναντίον των συμφερόντων της στην Ε.Ο.Κ. χαι 

στον κόσμο. Ταυτόχρονα φυσικά θα πρέπει να ακολουθούμε την ταχτική της καλής 

συνεργασίας με το Γενικό Γραμματέα του Ο.Η.Ε., της ανταπόκρισης στις 

προσκλήσεις του χαι της συμμετοχής στις ΟιαΟιχασίες που εισηγείται, Οιευχρινί

ζοντας όμως με ειλικρίνεια τις Οιχές μας θέσεις, χωρίς να χάνουμε τη μαχητι

κότητά μας χαι χωρίς να εκχωρούμε τις Ουνατότητες που έχουμε στα χέρια μας. 
Θα πρέπει ακόμα να τονίσουμε στο Γενικό Γραμματέα χαι- στα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλείας ότι η εμπλοκή του θα πρέπει να στηρίζεται στα 

ψηφίσματα του Ο.Η.Ε. χαι του Συμβουλίου ΑσφαλΈ:-(ας, χάτι που πάει να 
ξεχαστεί. 

Ο ΠρόεΟρος μας λέγει: «Γίνεται Οιεθνοποίηση. Π-t>αrμ-α~οπαιοJJμε ε~ισχέΨεις ___ 7---"---

σε ξένες χώρες χαι ενημερώνουμε τις ξένες κυβερνήσεις για το Κυπριακό.)) Όμως 

αυτό είναι μια Οιεθνής χινητιχότητα. Δεν μπορεί να υποκαταστήσει την προσφυγή 

-·---=-
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στον Ο.Η.Ε. και τη δημόσια καταγγελία της Τουρκίας. Δεν είναι με τις επιστολές 

του Προέδρου Βασιλείου προς τους Προέδρους Μπους χαι Γχορμπατάώφ που θα 
αναγάγουμε το θέμα σε περιφερειακό πρόβλημα 1 αλλά μόνο με την τοποθέτησή 
του ενώπιον της διεθνούς κοινής γνώμης. Και η προσφυγή στον Ο.Η.Ε. είναι το 

κύριο όπλο μας. 

Το βήμα του Ο.Η.Ε. είναι το ισχυρότερο βήμα στον κόσμο χαι εγκληματούμε 

εναντίον της υπόθεσής μας, όσο δεν το χρησιμοποιούμε. Αδικούμε ακόμα τους 

' Κ' ' "ί ' β' ' ' εαυτοuς μας χαι την υπρο, οταν ο νουμε εστω >ιαι α ασιμα την εντυπωση οτι 

' β ' Ν , Ι , , 
υποχυπτουμε στους εχ ιασμους του τενχτας, οταν αφαιροuμε την χυπριαχη 

' ' ' [ ψ 'λ ' ' σημαια, οταν ματαιωνουμε επ σχε η στη φι η χαι συμπαραστατρια στον αγωνα 

μας Βουλγαρία, όταν Οεν χάνουμε αίτηση ένταξης στην Ε.Ο.Κ., όταν Οεν 

προσφεόγουμε στα Ηνωμένα Έθνη. 

Όσοι θέλουν να στηρLξουν την χυβερνητιχή πολιτική χαταφεόγουν στο 

επιχείρημα ότι είμαστε μικρο( χαι αόόνατοι 1 ότι αντιπροσωπεόουμε μια ξεχα-
' [ ' ' ' ό 'βλ λ ' ' κ σμενη ιστορ α 1 οτι ειμαστε ενα μιχρ προ ημα χαι μια αμε ητεα ποσοτητα. αι 

λέγοντας αυτά Οιεχόιχοόν για τους εαυτοός τους τον τίτλο χαι του σοφοό χαι του 

ρεαλιστή. Μας λέγουν περίπου ότι είναι αόόνατη η ελευθερία της Κύπρου, Όμως 

φάνηκε καθαρά στις μέρες μας ότι τα αόύνατα γίνονται Ουνατά. Και αν τα τείχη 
πέφτουν αλλοό, σε πιο Οόσχολες χαι περίπλοκες καταστάσεις, γιατί Οεν μποροόν 
να πέσουν χαι σε μας. Όμως Οε θα πέσουν ούτε από τους χήρυχες της αόυναμίας 

' ' ' β 'λλ ' ' Τ ' μας ουτε απο την παρεμ αση α ων, οσο χαι να μας αγαπουν. α τειχη του 

χωρισμού θα πρέπει να τα ρίξουμε εμείς, ο λαός της Κόπρου, Έλληνες χαι 

Τοόρχοι. ΙCαι Οόθηχαν τέτοια Οείγματα χαι από πλευράς Τουρχοχυπρίων. Και 

είναι τρόπος απάντησης στην τούρχιχη αόιαλλαξία, τρόπος Οιάβρωσης της 

γραμμής Αττίλα ο λα"ίχός αγώνας, οι κινητοποιήσεις των κομμάτων, των 
προσφυγικών οργανώσεων χαι κύρια των γυναικών χαι της σπουόάζουσας νεο

λαίας. 

Φυσικά οι εχόηλώσεις, ιόιαίτερα εκείνες των γυναιχών 1 Ουσαρέστησαν όσους 
θεωρούν το Κυπριακό υπόθεση των ηγετών, υπόθεση των μυστικών συμβουλ(ων 

χαι των παρασχηνιαχών Οραστηριοτήτων. Όμως καιρός είναι να εννοήσουμε ότι 

μια αγωνιστική εχόήλωση αξίζει όλες μαζί τις ανακοινώσεις χαι τις Οιαφωτιστιχές 

αποστολές που γίνονται χατά τη Οιάρχεια του χρόνου χαι ότι η απαγκίστρωση Οεν 

είναι λύση. 

Οι αστυνομικές μέθοόοι καταστολής μόνο προσωρινά αποτελέσματα μπορούν 

να Οώσουν. Δεν μποροόν να μεταβληθούν σε προστάτες της γραμμής Αττίλα. Η 

μαχητικότητα του λαού μεγαλώνει χαι αυτό πράγματι Οημιουργεί χινόύνους χαι 

είναι πολλοί που πρέπει να τους λογαριάσουν. 

Είναι ακόμα σωστός τρόπος απάντησης στην τούρχιχη αόιαλλαξία χαι τις 

τούρχιχες απειλές η ενίσχυση της άμυνάς μας. Τα τελευταία χρόνια επί 

Κυπριανού χαι Βασιλείου φαίνεται να μπήκαμε σε ένα σωστό Ορόμο αμυντικής 

προπαρασκευής. Υπολείπεται η Οημιουργία του ανάλογου κλίματος μέσα στο λαό. 

Όμως η αρχή έγινε. Αυτό ·μας χάνει να λογαριάσουμε τον καιρό που πήγε 
χαμένος σε βάρος της άμυνας χαι της εθνικής μας υπόθεσης. 

Τώρα, με 1'η νέα νομοθεσία που μελετούμε, Οίνουμε στους στρατιωτικούς μας 

τη θέση που τους αρμόζει~ / Αλλωστε 1 με την απόφαση για ενίσχυση της Εθνικής 
Φρουράς, θα πρέπει να έχουν αντιληφθεί ότι η πολιτική ηγεσία στηρίζεται σ' 
αυτούς χαι ότι συνεισφέρουν χάτι το ουσιαστικό σ1'ην κοινή χαι πολύπλευρη 

προσπάθεια για την ελευθερία της Κόπρου. 
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Ο χώρος της άμυνας έχει γίνει πια ένας χώρος ενότητας των πολιτικών 
δυνάμεων, της πολιτικής και της στρατιωτικής ηγεσίας. Εμείς θα βοηθήσουμε με 
όλες μας τις δυνάμεις για να εγκατασταθει η αξιοκρατία, η σοβαρή δουλειά, η 
δικαιοσύνη, οι ίσες ευκαιρίες. Θα επιμείνουμε να τιμάται το ήθος και το 
προσωπικό παράδειγμα. Θα συμβάλουμε στη διαφύλαξη της προσωπικότ·ητας των 
στρατιωτικών και στη διαφύλαξη των δικαιωμάτων τους ως ανθρώπων και ως 
πολιτών. Θα εργαστούμε για τη δημιουργία αγωνιστικού κλίματος. Πιστεύουμε 
ότι η Κύπρος μπορεί να δώσει άξιους στρατιωτικούς που θα αφιερώσουν τη ζωή 
τους στη σωτηρία του τόπου. Πιστεύουμε ότι η Ι\.ύπρος μπορεί να δώσει 
στρατιώτες με ψηλό ηθικό και με αίσθημα ευθύνης έναντι της πατρίδας μας. 

Με την ευκαιρία αυτή θα πρέπει να επαινέσουμε τους Ελλαδίτες αξιωμα

τικούς για το έργο που προσφέρουν, την ικανότητα και την πολύτιμ·η συμβολή 
τους στην Εθνική Φρουρά. Ο κυπριακός λαός και η πολιτική ηγεσία στρέφεται 
προς τους Έλληνες αξιωματικούς με εμπιστοσύνη, εκτίμηση και ευγνωμοσύνη. 

Ι\.ορυφαίο θεσμό Ύια τους χειρισμούς του εθνικού θέματος έχουμε το Εθνικό 
Συμβούλιο. Η λειτουργία του Εθνικού Συμβουλ(ου είναι μια χρήσιμη διαδικασία 
για την παρακολούθηση του εθνικού ζητήματος και είμαστε σαφώς 'τοποθετημένοι 
υπέρ της συνέχισης της λειτουργ(ας του. Όμως τούτο δε σημαίνει ότι λειτουργεί 
τέλεια και ότι ο λαός θα πρέπει να 'ναι ήσυχος για την πορεία της εθνικής του 
υπόθεσης από το γεγονός και μόνο της ύπαρξης του Εθνικού Συμβουλίου. Το 
Εθνικό Συμβούλιο, πέραν μιας ελεύθερης ανταλλαγής απόψεων μεταξύ τ·ης 
πολιτικής ηγεσίας, δεν παρουσιάζει κάποιο ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Ο λαός δε 
φαίνεται να περιμένει να αλλάξουν τα δεδομένα από τις συσκέψεις του Εθνικού 
Συμβουλίου, γιατί απουσιάζουν οι αποφάσεις και μάλιστα στις κρίσιμες ώρες. 
Συζητά σχεδόν αποκλειστικά την τελευταία πτυχή και δε λογαριάζονται οι 

εισηγήσεις της μειοψηφίας. Δημιουργούνται έτσι εντυπώσεις παραγνώρισης και 
' 'Ψ ' λ f "' , , Δ " αχρηστευσης των απο εων σημαντικων πο ιτικων ουναμεων του τοπου. εοο-

μένου ότι ο Πρόεδρος έγινε και μόνιμος συνομιλητής 1 κωλύεται στο να προχωρεί 
στη λήψη οποιωνδήποτε αποφάσεων πέραν ορισμένων ορίων. Είναι γι' αυτό που η 
λειτουργία του Εθνικού Συμβουλίου μαζί με τη νοοτροπία που κυριαρχεί έχει 
μειώσει, αντί να αυξήσει, την εμβέλεια της πολιτικής ηγεσίας του τόπου και έχει 
μειώσει το κύρος και το νόημα του θεσμού. 

Την πορεία του εθνικού μας θέματος επηρεάζει άμεσα η συνεργασία μας με 

την Ελλάδα. Οι σχέσεις μας με την Ελλάδα δεν είναι οποιεσδήποτε σχέσεις ούτε 

ακόμα σχέσεις με την πιο στενή σύμμαχό μας που μπορεί να φτάσει μέχρι τον 

πόλεμο για την Κύπρο. Είναι υπόθεση κοινής μοίρας του ελληνισμού. Μέσα στο 

καμίνι των εξελίξεων αν κάτι απομένει που θα είναι τελικά καθοριστικό για τη 

λλ f f 1 t λ ' ' ' με οντικη μας πορεια, αυτο ειναι η πο ιτιστικη φυσιογνωμια του τοπου, η 

ιστορία και η παράδοση που κινείται μέσα στον ευρύτερο ελληνικό κόσμο. Θα 

πρέπει να επιβιώσουμε όλοι οι Έλληνες μαζί σ' αυτή τη μεταβατική ώρα της 
ανθρωπότητας. Και για να επιβιώσουμε, θα πρέπει να είμαστε ικανοί, αποδοτικοί~ 

σε θέση να στηρίζουμε την παρουσία μας και να εκφράζουμε τον πόλιτισμό μας. 

Είναι γι' αυτό που αγωνιούμε για την κατάσταση στην Ελλάδα. Εκεί οι 

άνθρωποι, οι ηγέτες, τα κόμματα έμαθαν μέσα από τις δημοκρατικές διαδικασίες 

να βρίσκουν το δρόμο τους για την αντιμετώπιση των πολιτικών προβλημάτων. 

Αυτό όμως δεν είναι αρκετό. Η Ελλάδα χρειάζεται ανάπλαση, μια νέα πορεία. 

Χρειάζεται παιδεία, χρειάζεται παραγωγή, χρειάζεται ποιότητα και επίπεδο, 

χρειάζεται τεχνολογία και επιστήμη. Το καλό είναι ότι το πρόβλημα πια γίνεται 
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αντιληπτό και γι' αυτό αισιοΟοξούμε πως .θα βρεθεί. η απάντηση και η λύση του. 

Ο ελληνισμός έχει αποθέματα που θα πρέπει κι εμείς να βοηθήσουμε, στο μέτρο 

των δυνάμεών μας, να-αξιοποιηθούν, γιατί η μοlρα των Ελλήνων είναι κοινή. 

Είναι γι' αυτό που θεωρούμε αναγκαίο οι σχέσεις Κύπρου-Ελλάδας να είναι 

ειλικρινείς, να τοποθετούνται με σαφήνεια τα προβλήματα, να δίνονται εξηγήσεις, 

να. οικοδομούνται μηχανισμοί, να εμπλέκονται υπηρεσίες, να γlνονται συνεργασίες, 

για να μπορούμε να δυναμώσουμε την παρουσία μας στο σύγχρονο κόσμο και να 
δώσουμε ένα άλλο πρόσωπο έναντι του τούρκικου επεκτατισμού. Ο συνηθισμένος 
τρόπος συνεργασίας με κάποιες επαφές κορυφής και κάποιες δηλώσεις στην 

τηλεόραση δεν είναι πια αρκετός ούτε χρήσιμος ούτε πειστικός για τις ελληνικές 
ΚCfι τις κυπριακές προοπτικές. Η ωρίμανση των σχέσεων l(ύπρου-Ελλάδας βοηθά, 

ώστε νσ:- -.π'4ρνονται πιο σωστές αποφάσεις παρά στο παρελθόν. Έχει πια 

συνειδητοποιηθεί από όλους ότι η σωτηρία της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι 
προUπόθεση επιβίωσης του κυπριακού ελληνισμού και έχει συνειδητοποιηθεί ότι η 
ελληνική κυβέρνηση συνεργάζεται με την κυπριακή και δεν υποχρεώνει ούτε 
επιβάλλει οποιαδήποτε πολιτική. 

Τώρα υπάρχει μια οικουμενική κυβέρνηση. Είναι κατανοητό ότι το βάρος των 
ς:. ' ' ' ' βλ' 'Ο ' ενοιαφεροντων της εχει πεσει στα οικονομικα προ ηματα. μως, αν υπαρχει 

ένας τομέας που μπορεί να αποδώσει περισσότερο, είναι τα εθνικά θέματα, είναι 

το Κυπριακό. Και είναι κρίμα που αυτή η εικόνα δε δόθηκε στις προγραμματικές 

διακηρύξεις της κυβέρνησης με εκείνη την αναιμική αναiρορ& για υποστήριξη των 

πρωτοβουλιών του Κουεγιάρ και για υποστήριξη της πολιτικής του Προέδρου 
Βασιλείου. Μια κυβέρνηση όλων των κομμάτων δίνει κάτι πέραν αυτών. Ανα

φέρεται στην ουσία του Κυπριακού και διατυπώνει κάποια πλαίσια πολιτικής, 

όταν μάλιστα αντιμετωπίζουμε μια συνεχή τούρκικη επιθετικότητα. Ελπίζουμε 

ότι σύντομα θα δοθεί η ευκαιρία στην ελληνική κυβέρνηση να εκφράσει μια πιο 
ολοκληρωμένη και σαφή πολιτική πάνω στο Κυπριακό. Φαίνεται ότι η Ελλάδα 
μπήκε σε μια νέα περίοδο πολιτικής ζωής με χαρακτηριστικό στοιχείο μια 

παρατετα(-!-ένη αστάθεια στην κορυφή. Αυτό δεν πρέπει να κάνει την κυπριακή 

ηγεσία να αποξενωθεί από την Ελλάδα, γιατί καμιά συνεργασία με τις Η.Π.Α. ή 
τη Μεγάλη Βρετανία, προς την οποία δείχνουμε τόση προτίμηση, δεν μπορεί να 

αντικαταστήσει το ελληνικό ενδιαφέρqν και την ελληνική συμπαράσταση. 
' Μέσα στις εθνικές μας εκκρεμότητες εξακολουθεί να παραμένει η εθνική 

προδοσία του 1974. Είναι ατύχημα που το κυπριακό κράτος δεν ασχολήθηκε 

συστηματικά με την προδοσία. Η διερεύνηση της εθνικής προδοσίας σίγουρα δεν 

αφορά όσους παρασύρτηκαν από τη χούντα. Δεν είναι αυτούς που αφορά ο 
Φάκfλος της Κύπρου. Εκείνο που ενδιαφέρει είναι η διερεύνηση της προδοσίας και 
οι 1εt1θύνες εκείνων που κινήθηκαν πίσω από την πραξικοπηματική κυβέρνηση. 
Όλα τα άλλα είναι υπόθεση πολιτικής ή ατομικής συνειδησιακής ευθύνης. 

f 
1 Τώρα υπάρχει κατατεθειμένοζ ως ιστορικό υλικό ο Φάκελος της Κύπρου, 

προϊόν έρευνας της Βουλής των Ελλήνων. Αν εξαιρέσουμε τις τελευταίες αναφορές 
που προκάλεσαν διχογνωμίες, όλο το υπόλοιπο μέρος της έκθεσης ήταν ομόφωνο. 
Για όσα εκεί αναφέρονται λείπει η Θέση της Κύπρου, όχι του ενός ή του άλλου 

κόμματος, αλλά η κοινή αντίληψη όλων μας γύρω από την προδοσία. Αν 

γυρίσουμε την πλάτη στην ιστορία και τα στοιχεία που υπάρχουν μπροστά μας, δε 
σημαίνει ότι τα εξαφανίζουμε ή ότι ξεμπλέκουμε μ' αυτά ή ότι εγκαθιστούμε 
εσωτερική ενότητα. Αν θέλουμε να προχωρήσουμε μπροστά, θα πρέπει να 'χουμε 

το θάρρος να γυρίσουμε πίσω, να καταδικάσουμε τη μεγάλη προδοσία που 
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τραυμάτισε τον τόπο όσο τ(ποτε στη μακραίωνη ιστορία του, Τούτο ειναι 

απαραίτητο χαι αναγκαίο, όσο αναγκαία ήταν η καταδίκη του σταλινισμού για τα 

σοσιαλιστικά κράτη, η καταδίκη της εισβολής στην Τσεχοσλοβακία για τη 
Σοβιετική Ένωση ή ο φόνος από τους σταλινικούς των Πολωνών στρατιωτικών 

στη διάρκεια του Β / Παγκόσμιου Πολέμου. Είναι η καταδίκη του πραξικο

πήματος αναγκαία~ όσο αναγκα(α ήταν η καταδίκη του χιτλερισμού του Νταχάου 

και του 'Άουσβιτς από τους ίδιους τους Γερμανούς. 

Όταν ανακοινώθηκε πρόθεση συζήτησης του Φακέλου. της Κύπρου ?"την 
Κυπριακή Βουλή έγραψαν αρνητικά σημειώματα ορισμένες εφημερίδες. Νομίζbυμε 

ότι κάνουν λάθος να τοποθετούνται κατά τρόπο αρνητικό έναντι μιας προσπάθειας 

που θα πρέπει να πάρει εθνικές διαστάσεις. Η συζήτηση για το Φάκελο θα γίνει 

και θα αποδειχθεί θετική για τον τόπο, το παρελθόν και το μέλλον του, γιατί ο 
λόγος που την επιβάλλει δε σχετίζεται ούτε με μικροπολιτική ούτε με ανα

μόχλευση παθών. 

Μέσα στο χώρο των διεθνών μας σχέσεων παρατηρήθηκε τη χρονιά που μας 

πέρασε μια ένταση στις σχέσεις μας με τις αραβικές χώρες 1 που εκφράστηκε 
μάλιστα με συντονισμένο διάβημα των Αράβων Πρέσβεων προς τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατ(ας. Παράνομες ενέργειες ορισμένων Αράβων μεγεθύνθηκαν και απο

δόθηκαν στο σύνολο του αραβικού κόσμου και στις ίδιες τις κυβερvήσεις. 

Πληροφορίες διέρρευσαν προς τον τύπο, με τρόπο που δημιούργησε την εντύπωση 

αντιαραβικής εκστρατείας. Τα πράγματα γίνονται ακόμα πιο δύσκολα, όταν η 

κυβέρνηση αφήνει ορισμένα δημοσιεύματα ασχολίαστα ή όταν επιτρέπει να 

σχηματίζεται η εντύπωση ότι πληροφορίες διοχετεύτηκαν από επίσημες πηγές. 

Αποτελεί ακόμα απέραντη ανευθυνότητα και ελαφρότητα η από μέρους του 

επίσημου Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων γελοιοποίηση της συνάντησης του 
Κύπριου Προέδρου με Άραβα ηγέτη. Η κυπριακή κυβέρνηση φέρει γι' αυτό 

.βαρύτατη ευθύνη. Τα δημοσιεύματα και την ένταση εκμεταλλεύτηκαν παρασκη
νιακές δυνάμεις ποu έχουν λόγους και συμφέροντα να επιζητούν την καταστροφή 

τω~ κυπροαραβικών σχέσεων. 

Η κυβέρνηση και ο τύπος θα πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι ζούμε στην 
ανατολική Μεσόγειο, πλάι στο Λίβανο, την Παλαιστίνη, το Ισραήλ, το κανάλι τοu 
Σουέζ. Ζούμε ακόμα από κοντά τον ηρωικό αγώνα των Παλαιστινίων και 

χαιρετίζουμε την lntifadeh που συμπληρώνει σήμερα δυο χρόνια ύπαρξης. Ζούμε 
πλάι σε μια φλεγόμενη περιοχή. Θα υπάρξουν περιπτώσεις που οι καπνοί των 
συγκρούσεων θα απλωθούν και· στο δικό μας ουρανό. Σκέψεις για αποκοπή από 
την περιοχή για λόγους ασφάλειας είναι εκτός πραγματικότητας. Εκείνο που εμείς 

χρειαζόμαστε είναι έναν ισχυρό κρατικό μηχανισμό, για να μας διαφυλάσσει από 
παρανομίες. Χρειαζόμαστε την ανάπτυξη ενός συστήματος συνεννόησης και 
συνεργασίας με τους 'Αραβες γείτονές μας και όχι ενέργειες ποu να υπονομεύουν 

τις μεταξύ μας σχέσεις. Άλλωστε πολλές φορές δικαιολογημένα παραπονούνται 

για μονόπλευρα σε βάρος τοuς μέτρα, ενώ άλλες πρεσβείες με φαvερή την 
παρουσία πρακτόρων και κατασκόπων παραμένουν ανενόχλητες. Εχθρικές και 
πειρατικές ενέργειες σαν εκείνες του Ισραήλ ενανπίον κυπριακών σκαφών και 
συμφερόντων δεν εγείρουν ούτε την οργή του τύπου ούτε τη δυναμική αντίδραση 

της κυβέρνησης. 

Δυστυχώς είναι από χρόνια που παρατηρούμε μια προσπάθεια απομάκρυνσης 

από το γειτονικό αραβικό κόσμο. Η τοποθέτηση του ευρωπαϊκού. μας προσανα

τολισμού σε αντιδιαστολή προς τις παραδοσιακές αραβικές σχέσεις είναι μέγα 
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σφάλμα που ζημιώνει πολιτικά και οικονομικά τον τόπο, αλλά και μειώνει την 

ίδια την ευρωπαϊκή μας πολιτική. Αν οι Ευρωπαίοι θα ενδιαφερθούν για την 

Κύπρο, αυτό θα γίνει γιατί είμαστε γέφυρα. επαφής και επικοινων(ας με τον 
αραβικό κόσμο. Αυτή είναι η στρατηγική αξία της Κύπρου που κι εμείς κάποτε θα 

πρέπει να την αξιοποιήσουμε προς όφελος των δικών μας συμφερόντων. 

Θετική ήταν η εξέλιξη των σχέσεών μας με το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Σ 1 

αυτό βοήθησε η δ:ιοργάνωση της Διάσκεψης στη Λευκωσία .των ΤπJουργών 
Εξωτερικών από την προηγοόμ_ενη κυβέρνηση Κυπριανού. Η ανάληψη από μέρους 

της l(ύπρου πολιτικών ευθυνώ\ι έναντι του Κινήματος και ο ρόλος του Κύπριου 

Υπουργού Εξωτερικών βοήθησαν στην αύξηση του κύρους της Κυπριακής Δημο

κρατίας. Τα λεγόμενα περί απώλειας ευκαιρίας για ανάληψη της προεδρίας του 

J(ινήματος από υπαιτιότητα της κυβέρνησης δε νομίζουμε ότι ανταποκρίνονται 

στην πραγματικότητα. 

Η παρουσ(α του Προέδρου στην Κοινοπολιτεία ήταν θετική. Όμως παρα

μένει ανοικτό το πρόβλημα της επαφής με τις χώρες της Αφρικής, της Ασίας και 

του αραβικού κόσμου, ακόμα και της Λατινικής Αμερικής. 

Η κυπριακή κυβέρνηση θα πρέπει να αναπτύξει επίσης την εντονότερη δυνατή 

δραστηριότητα. Τώρα ιδιαίτερα, μετά τις αλλαγές στις σοσιαλιστικές χώρες, θα 

πρέπει να προβλέψουμε ότι η πολιτική πολυφωνία θα απλωθεί και προς την 

εξωτερική πολιτική. Ήδη υπάρχουν δείγματα προσέγγισης της Τουρκίας και 
ακόμα των κατεχομένων από ορισμένες πλευρές. Θα πρέπει να εννοήσουμε ότι η 

παλιά μονολιθική εξωτερική πολιτική των σοσιαλιστικών χωρών ανήκει πια στο 

παρελθόν. 

Οι βρετανικές βάσεις γίνονται όλο και πιο ενοχλητικές. Είναι βραχνάς για 

ολόκληρο το λαό, αλλά και μια ένδειξη της κυνικής στάσης της Βρετανίας έναντι 
της Κύπρου. Κατακρατά τα εδάφη μας κάτω από αποικιακές συνθήκες. Δεν 

ανταποκρίνεται στις πιο καίριες οικονομικές της υποχρεώσεις. Χρησιμοποιεί 

βάναυσο τρόπο σε βάρος των διακινουμένων μέσω των βάσεων. Αρνεlται να 
εκπληρώσει· τις συμβατικές έναντι της Κύπρου υποχρεώσεις της ως εγγυήτρια 

δύναμη. Ακόμα, μια ισχυρή ομάδα συντηρητικών Βουλευτών εργάζεται εναντίον 
της Κόπρου υπέρ της Τουρκίας. 

Οι συνθήκες αυτές υποχρεώνουν την κυβέρνηση να λογαριάσει τις ευθύνες της 

και να μελετήσει την πολιτική και τα μέτρα που θα πρέπει να πάρει. Η 

κατάσταση συνεχώς επιδεινώνεται και τα αισθήματα του λαού προκαλούνται. 
1 
Αλλωστε, είναι σε όλους μας ισχυρή η πεποlθηση ότι οι βάσεις αποτελούν την 

καρδιά του κυπριακού προβλήματος. Τα δεδομένα αυτά υποχρεώνουν την κυβέρ

νηση να πάρει κάποιες συγκεκριμένες αποφάσεις πριν δημιουργηθούν νέες ανεπι

θύμητες καταστάσεις. 

Υπάρχουν πολλά θέματα που θα μπορούσαν να περιληφθούν μέσα στα 

πλαίσια της συζήτησης. Θα αναφερθούν από άλλους συναδέλφους του Σοσιαλι
στικού Κόμματος και ελπίζουμε ότι θα μας δοθεί η ευκαιρία να ασχοληθούμε με 

αυτά, όταν εγερθούν ειδικά ενώπιον του Σώματος. Γι 1 αυτό θα επιμείνουμε μόνο 

στα γενικά προβλήματα που σχετίζονται με την κοινωνική και οικονομική 
πολιτική\ όπως εμφανίζονται στους προϋπολογισμούς και τις κυβερνητικές εξαγ
γελίες. 

Ιδιαίτερη θέση στην κυβερνητική πολιτική έχουν πάρει πια τα νέα φορολογικά 
μέτρα της κυβέρνησης. Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ πάντοτε υποστήριζε και 



913 

ζητούσε τη μεταρρύθμιση του φορολογικού συστήματος για δικαιότερη κατανομή 

των οικονομικών βαρών, την απλοποίηση και τον εκσυγχρονισμό του συστήματος. 

Όμως οι προτάσεις της κυβέρνησης δεν ανταποκρίνονται στο πάγιο α(τημα του 

μισθωτού και του εργαζομένου για δικαιότερη κατανομή των οικονομικών βαρών. 

Προχωρούμε σ' ένα νέο φορολογικό σUστημα, πριν καλά-καλά εφαρμοστεί το 

προηγούμενο, που μάλιστα ε(χε διαφημιστεί ως το πιο αποτελεσματικό για την 

πιfταξ η της φορο3ιαφυγής. 

Φοβούμαστε ότι ορισμένες από τις πρόνοιες της νέας νομοθεσίας αποτελούν 

τελικά' επιβράβευση εκείνων που δεν ανταποκρίνονταν προς τις φορολογικές τους 
υποχρεώσεις. Ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας που προτείνεται 3εν αντιμετωπίζει 

αποφασιστικά τη φοροδιαφυγή, παρά μόνο έμμεσα και διακριτικά. Η προσοχή τού 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα επικεντρωθεί πάνω στην πάταξη της 

φοροδιαφυγής και στη δικαιότερη κατανομή των οικονομικών βαρών με ανα

προσαρμογή των συντελεστών. 

Έχουμε σοβαροός λόγους να αμφιβιfλλουμε κατιf πόσο η φορολογικ~ 

μεταρρόθμιση θα βοηθήσει στη μείωση των 3ημοσιονομικών ελλειμμιfτων. Ορι
σμένοι υπολογισμοί λέγουν ότι το 1992, μετά δηλαδή την κατάργηση των 
σημερινών φορολογιών και την εφαρμογή του νέου ___ σuστ-ήμρι.;τος, θα έχουμε, αν 

μείνουν σταθεροί όλοι οι άλλοι παράγοντες, μια περαιτέρω μείωση των εσόδων 

γύρω στα 5 εκ. λίρες. 

ΠληροφΌρούμαστε ακόμα από την Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή ότι-Ε15 εκ. 

παραμένουν ανεlσπρακτα και φυσικά πολύ περισσότερα φοροδιαφεύγουν με φορο
κλοπή ή φοροαποφυγή. Και θέλουμε να τονίσουμε και κάτι, ιδιαίτερα προς τον 

Υπουργό Οικονομικών, που νομίζουμε ότι ζημιώνει το δημόσιο και την οικονομία 

με τα διάφορα κίνητρα που ωφελούν όχι την οικονομία, αλλά κάποιους σπεκουλα
δόρους. Αυτή η μαζική μετατροπή διάφορων εταιρειών που προσφέρουν κύρια 
υπηρεσίες ή προωθούν την κατανάλωση σε δημόσιες εταιρείες σημαίνει απώλεια 
για το κράτος εκατομμυρίων λιρών και προώθηση της ίδιας της κατανάλωσης. Αν 

η κυβέρνηση δε θελήσει να'περιορίσει τα κίνητρα σε καθαρά παραγωγικούς τομείς, 
νομίζουμε είναι καιρός να λογαριάσει η Βουλή κατά ποιο τρόπο είναι δυνατό να 

παρέμβει και να προωθήσει συγκεκριμένες αποφάσεις. 

Παρά το γοργό ρυθμό της ανάπτυξής της, η κυπριακή οικονομία συνέχισε και 
κατιf το 1989 να αντιμετωπίζει πολό σοβαριf προβλήματα, προβλήματα που όχι 
μόνο -δεν μπήκαν στο δρόμο της επίλυσής τους, αλλά οξύνθηκαν σε τέτοιο βαθμό 
που θέτουν σε κίνδυνο τη σταθερότητα της οικονομίας, τόσο στο εσωτερικό όσο 

και στο εξωτερικό. 

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών ανατράπηκε κυριολεκτικά. Το πλεόνασμα 

τω\ f:14 εκ. του 1988 όχι μόνο απορροφήθηκε, αλλά μετατράπηκε σε έλλειμμαf145 
εκ. Κι αν προστεθεί και η αγορά των αεροσκαφών, τότε το έλλειμμα φτάνει στα 
&1W= . 

Στο εσωτερικό τα ελλείμματα του δημόσιου τομέα όχι μόνο δεν υποχωρούν, 
αλλά διευρύνονται. Ο Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του εί'ιtε ότι το 

3ημοσιονομικό έλλειμμα θα αυξηθεί στα. lιc,8 εκ. από τα !:63 το 1988. Όμως η 
μικρή αυτή αύξηση του ελλείμματος δεν είναι το αποτέλεσμα κάποιας συνειδητής 
προσπάθειας της κυβέρνησης για συγκρά-.ηση των ελλειμμάτων του δημόσιου 
τομέα. Είναι απλώς αποτέλεσμα ενός τεχνάσματος και μάλιστα ενός κακού και 

αντιπαραγωγικού τεχνάσματος. Αν λάβουμε υπόψη ότι η κυβέρνηση αφαίρεσε από 
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τους προϋπολογισμούς ένα μεγάλο αριθμό αναπτυξιακών έργων, τότε μπορούμε να 
εκτιμήσουμε τις πραγματικές διαστάσεις του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

Ενώ λοιπόν φεύγουν τα έργα υποδομής, οι καταναλωτικές δαπάνες διογκώ
νονται και υποθηκεύεται έτσι το μέλλον του τόπου, χωρίς πολλές ελπίδες ή 
προοπτικές που θα δημιουργούσε τυχόν επένδυση σε ορισμένα έ'ργα υποδομής. Και 

ενώ παραμένει αναξιοποίητος παραγωγικά ο δημόσιος τομέας με διογκωμένες 

δαπάνες, διολισθαίνουμε σταθερά προς την ιδιωτικοποίηση. 

Αν εκτιμήσουμε τις δανειακές ανάγκες του δημόσιου τομέα, που φαίνεται να 

ανέρχονται σε f. 300 εκ. περίπου, με όλες τις συνεπακόλουθες επιπτώσεις στο 
δημόσιο εσωτερικό και εξωτερικό χρέος, τότε η κατάσταση μπορεl να μην ε(ναι 

και τόσο ικανοποιητική, όσο θέλησε 'Jα την παρουσιάσει ο κ. Υπουργός. 

Όμως τα ελλεLμματα, τόσο τα εσωτερικά όσο και τα εξωτερικά, δεν είναι 

τυχαία. Αντανακλοόν τις αρνητικές δομές της οικονομίας μας και τη συνεχή 
αναβλητικότητα της κυβέρνησης να τις αντιμετωπίσει. Εμείς από χρόνια επιση

μαίνουμε ότι η ανάγκη αναδιάρθρωσης της οικονομίας εlναι επιτακτική. Οι 

αναβολές το μόνο που επιτυγχάνουν είναι να επιδεινώνουν την κατάσταση και να 

κάνουν την επίλυση των προβλημάτων πιο δύσκολη χρόνο με το χρόνο. 

Μ' αυτό το φορτίο πορευόμαστε απροπαράσκευοι στο 1992, το χρόνο της 
Ευρωπαϊκής Ενιαίας Αγοράς. Εκεί που θα 'πρεπε να καταβληθεί συντονισμένη 
προσπάθεια εκσυγχρονισμού, σημειώσαμε μεγάλες καθυστερήσεις, με φανερό πια 

τον κίνδυνο για το οικονομικό μέλλον του τόπου. Θα πρέπει να εννοήσουμε ότι το 

θέμα της αναδιάρθρωσης και του εκσυγχρονισμού της οικονομίας μας δεν έχει 
σχέση με το αν είμαστε ή όχι μέλος της Ε.Ο.Κ. Οι αλλαγές που συντελούνται 

στην παγκόσμια οικονομία, στο ευρωπαϊκό και το διεθνές πεδίο, υποδηλώνουν ότι 

ο~ οικονομικές και εμπορικές σχέσεις την επόμενη δεκαετία θα γίνονται ανάμεσα 
σε οικονομικές ενώσεις: Την Ε.Ο.Κ., τη,Βόρει!' Αμερική (Η.Π.Α.-ΚαναΜ) και 
μια τρίτη ένωση στην Ανατολική Ασία που άρχισε κιόλας 'να οργανώνεται με 

γρήγορους ρυθμούς γύρω από τον άξονα της Ιαπωνίας. 

Οι επαναστατικές αλλαγές που συντελούνται στην Ανατολική Ευρώπη θα 
επηρεάσουν με ·το δικό τους τρόπο και τη δική τους δυναμική την παγκόσμια 
οικονομία. Στην 1cρόσφατη συνάντηση της Μάλτας μεταξύ των δυο υπερδυνάμεων 

ι ' ' Μ' ' δόθηκε ιδιαίτερη σημασια στις εμπορικες σχεσεις. πηκαμε σε μια εποχη που οι 

ισχυροί, αλλά κύρια οι μικρο! κι αδύνατοι ·θα προσπαθούν να βρουν το δικό τους 
Βρόμο και τη 8ική τους θέση σ' ένα νέο Βιεθνή καταμερισμό της εργασίας. Θα 
πρέπει κι εμείς να είμαστε έτοιμοι γι' αυτή τη νέα περίοδο, γιατί δεν είναι 
μακριά ο χρόνος που και η δική μας οικονομία θα αισθανθεl τον αντίκτυπο του 
ανταγωνισμού, αν δεν τον αισθάνθηκε κιόλας, όχι μόνο από τη Δυτική Ευρώπη, 
αλλά κι από την Ασlα και την Ανατολική Ευρώπη και άλλες περιοχές. Κατά 
συνέπεια το θέμα της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας 
επείγει. Επείγει, γιατ! τα στατιστικά δεδομένα και γεγονότα είναι αποθαρρυν

τικά. 

Το χάσμα στο εμπορικό μας ισοζύγιο, αντί να μικραίνει μεγαλώνει και το 
εμπορικό έλλειμμα χρόνο με το χρόνο διογκώνεται, ανεβαίνοντας όλο και σε πιο 
ψηλά επίπεδα, Σύντομα θα ε(ναι πολύ δύσκολο να ελεγχθεί και σήμερα εξανεμίζει 
το πλεόνασμα από το τουριστικό συνάλλαγμα και τους άλλους άδηλους πόρους, 

' ' θ ' 'λλ ζ' ' λλ ' αφηνοντας ενα χα αρο ε ειμμα στο ισο υγιο τρεχουσων συνα αγων. 
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Θα πρέπει να επισημάνουμε ότι οι εισαγωγές αυξήθηκαν με ρυθμό 24%, ενώ 
οι_ εξαγωγές κατά 18%, γεγονός που ανέβασε τη σχέση εισαγωγών - εξαγωγών 

στο 3 προς 1. 

Η τάση αυτή είναι ενδεικτική των νέων προτύπων καταναλωτικής συμπερι

φοράς που άρχισαν να εδραιώνονται και να προκαλούν όχι μόνο την υπερθέρμανση 

της οικονομ(ας, γιατ( αυτό θα ήταν το ελάχιστο, αλλά και να επηρεάζουν 

ολόκληρο το φάσμα των αξιών και των προϋποθέσεων για την ενίσχυση του 

απελευθερωτικού μας αγώνα. Συγκεκριμένα η ιδιωτική κατανάλωση θα αυξηθεί 
το 1989, όπως είπε ο χ. Υπουργός, με ρυθμό 12% περίπου σε τρέχουσες τιμές. 
Αυτό σημαίνει ότι η κατανάλωση αυξάνεται με διπλάσιο ρυθμό από το ακαθά

ριστο εγχώριο προϊόν, γεγονός που υποδηλώνει ότι το ποσοστό της ιδιωτικής 
αποταμίευσης μειώνεται, σε μια περίοδο που οι εγχώριοι πόροι είναι εξαιρετικά 

πολύτιμοι για τη χρηματοδότηση των επενδύσεων και τη συγκράτηση της 

προσφυγής στον εξωτερικό δανεισμό. 

Αλλά ας εξετάσουμε τι έχανε η κυβέρνηση για να ελέγξει την κατάσταση. Ο 

κ. Συρίμης μας ανέφερε εδώ στο Σώμα ότι «η συνολική ρευστότητα αναμένεται να 

αυξηθεί κατ& f210 εκ. περίπου ή 14.5%. Ο ρυθμός αυτός ξεπερνιi το ρυθμό 
αύξησης του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος σε τρέχουσες τιμές, γεγονός που 

υποδηλώνει τις άνετες συνθήκες χρηματοδότησηc ......... )) 

Συνεχίζοντας ο χ. Υπουργός είπε ότι «οι κύριες πηγές αύξησης της 

προσφοράς χρήματος κατά το 1989 ήταν η παροχή δανείων προς τον ιδιωτικό 
τομέα και η χρηματοδότηση του δημοσιονομικού ελλείμματοζ>>. 

Οι διαπιστώσεις αυτές του κ. Υπουργού είναι ενδιαφέρουσες, γιατί 1 όταν η 
πιστωτική επέκταση των τραπεζών φτάνει τα .€210 εχ. έναντι .€165 εχ. που ήταν 
ο στόχος της νομισματικής πολιτικής, η (δια η κυβέρνηση αναγνωρίζει έμμεσα ότι 

σε όλο αυτό το διάστημα η Κεντρική Τράπεζα δεν επέδειξε τη δέουσα 

υπευθυνότητα και άφησε το τραπεζιτικό σύστημα να διαμορφώνει ανεξέλεγκτα 
πιστωτικούς ρυθμούς που ενισχύουν τη ρευστότη-:rα και κατά συνέπεια την 

υπερκατανάλωση. Κι όλα αυτά οδηγούν σε πληθωριστικές πιέσεις και ελλείμματα 

στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. 

Φαίνεται καθαρά ότι η ευθύνη για την καταναλωτική έκρηξη βαραίνει την 

κυβέρνηση. Γιατί αν η Κεντρική Τράπεζα παρενέβαινε διορθωτικά στο τραπεζικό 
σύστημα τον περασμένο Ιούνιο, όταν οι ρυθμοί πιστωτικής επέκτασης ήταν 

θεαματικοί, τότε το φαινόμενο της υπερκατανάλωσης δε θα είχε πάρει τις 

σημερινές του διαστάσεις και θα περιορίζονταν οι πληθωριστικές πιέσεις και τα 

ελλείμματα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. 

Εκτός από τα ελλείμματα είναι και το εξωτερικό χρέος που συνεχίζει με την 

αύξησή του να δεσμεύει το μέλλον του τόπου, χωρίς να ξέρουμε αν αύριο θα 

είμαστε σε θέση να πληρώσουμε τα σπασμένα του χτες. 

Όμως υπάρχει κι ένα άλλο σημείο από την ομιλία του χ. Υπουργού που 
πρέπει να σχολιάσουμε. 

Οι τριτογενείς τομείς και κατζ.Χ. χόριο λόγο ο τουρισμός, είπε ο χ. Συρίμης, 

συνέχισαν και κατά το 1989 να επεκτεlνονται με ρυθμό ψηλότερο από το ρυθμό 
ανάπτυξης ολόκληρης της οικονομίας με αποτέλεσμα ν' αυξήσουν το μερίδιό τους 

στο ακαθάριστο εγχώριο προ'ίόν. Κι αυτό σε βάρος της βιομηχανίας που θα 

έπρεπε να είναι η ραχοκοκαλιά της οικονομίας μας για ευνόητους λόγους. 

Είναι επομένως φανερό ότι φτιάξαμε μια ψεύτικη οικονομία, ένα χάρτινο 

πύργο. που σίγουρα δεν μπορεί να είναι η οικονqμία που οραματιζόμαστε ν' 
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αποτελέσει τη βάση οποιασδήποτε άλλης πολιτικής, περιλαμβανόμενης και της 
πολιτικής στο εθνικό θέμα. 

Η απρογραμμάτιστη ανάπτυξη οδήγησε σε δομικές αδυναμίες την οικονομία 

και σε κατασπατάληση πόρων και ανθρώπινου δυναμικού. Ενώ στην Κύπρο τα 

μεροκάματα εξακολουθούν σε βασικούς τομείς να είναι χαμηλά και ενώ παραμένει 

σημαντικό ανθρώπινο δυναμικό, ιδιαίτερα γυναικείο, αναξιοποίητο, γίνεται λόγος 

για εισαγωγή ξένων εργατών. Μια τέτοια εξέλιξη μπορεί να προσφέρει περισσό

τερα κέρδη σε ένα μικρό αριθμό ανθρώπων, αλλά θέτει σε κίνδυνο τις κοινωνικές 

κατακτήσεις και τα ημερομίσθια των πολλών 1 των εργαζομένων του τόπου μας. 
Αν θέλουμε πραγματικά αύξηση του εργατικού δυναμικού, θα πρέπει να 

Οοθούν καλύτεροι όροι εργασtας, βελτίωση της αμοιβής, ιΟιαίτερα στη βιομηχανία, 

επέκταση των παροχών των κοινωνικών ασφαλ(σεων και να επιλυθούν άλλα 

κοινωνικά προβλήματα των εργαζομένων. / 

Ιδιαίτερη προσοχή θα πρέπει να δοθεί στα προβλήματα τωj, εργαζόμενων 
, ι ι ι ι "' ξ ' ξ ' ~ θ ' γυναικων, γιατι εκει υπαρχει μια πλουσια σε αμενη ανα ιοποιητου αν ρωπινου 

Ουναμικού. ' 

Με τον εκσυγχρονισμό των παραγωγικών ΟιαΟικασιών μέσα ~πό μια τεχνο

λογικfι αναβάθμιση θα μπορέσουμε να αξιοποιήσουμε τους πτυχιούχους που 

σήμερα μένουν στο περιθώριο της κοινωνικής και οικονομικής ζωής 't!Ου τόπου. 
1 

Με καλύτερη τεχνολογ(α κ'αι σωστότερη αξιοποίηση του αν1θρώπινου Ουνα-
μικού θα έχουμε αύξηση της παραγωγικότητας, θα μπορέσουμε Vα εφαρμόσουμε 
νέες σύγχρονες μεθόΟους οργάνωσης και Οιοίκησης των επιχειρήσ,εων. Μέσα από 
μια τέτοια ΟιαΟικασία θα εξοικονομηθεί εργατικό Ουναμικό, που θιi απελευθερωθεί 

από μη παραγωγικές Οραστηριότητες με πιο ψηλόμισθες απασχο~ήσεις. Θα ήταν 
σοβαρότατο λάθος να φέρναμε ξένους εργάτες, πριν προχωρήσουμε στον εκσυγχρο
νισμό των επιχειρήσεων και των εργοστασίων μας. 

Στον τομέα των Οημόσιων Οαπανών το 1990, χωρίς την αποπληρωμή των 
Οανείων και τις συνεισφορές σε εξοφλητικά αποθέματα, Οιαπιστώνουμε αύξηση 

σχεδόν 8% σε σχέση με το 1989, δηλαδή διπλάσια από τον προβλεπόμενο ρυθμό 
πληθωρισμού. Αυτό και μόνο το στοιχείο θέτει σε αμφισβήτηση την αξιοπιστία 
της κυβερνητικής οικονομικής πολιτικής για τον περιορισμό των Οημοσιονομικών 

και ταμειακών ελλειμμάτων του Οημόσιου τομέα. Θέτει σε άp.φισβήτηση τη 

σοβαρότητα της κυβέρνησης, όταν λέγει ότι «Οαμάσαμε τα ελλείμματα)), ιΟιαίτερα 
'αν λάβουμε υπόψη τα εκατομμύρια των αναπτυξιακών Οαπανών που Οεν έχουν 

1 
συμπεριληφθε( στους πρ,οϋπολογισμούς. 

1 
Η κυβέρνηση λέε'ι ότι συνΟέει τους νέους φόρους με τον κατάλογο των έργων 

που έΟωσε χωριστά στη Βουλή και μάλιστα Οιαιρεμένο σε τρειζ σειρές προτεραιό

τητας. Παρεμπιπτόντως αναφέρω ότι σ' αυτό τον εκτός προϋπολογισμού κατά

λογο περιλαμβάνεται ο υδατοφράκτης της Βυζακιάς και ο δρόμος της Τηλλυριάς 

που κατέχει κάποια τρίτη σειρά προτεραιότητας. Κι αυτό έπειτα από κυβερνη-

' • β β ' ' λ' ' ' ' ξ ' Η τικες σια ε αιωσεις, τριων και π εον χρονων για αμεση εναρ η των εργων. 

υποβολή καταλόγου. είναι όχι μόνο απαράΟεκτη ως μέθοΟος σύνταξης ενός 
προϋπολογισμού, αλλά και άστοχη ως τακτική, γιατί θα πυροΟοτήσει μια 

εσωτερική κρίση και θα θέσει σε αντιπαράθεση τους ίΟιους τους θεσμούς. Θα 

οΟηγήσει τελικά σε Οιαμάχη μεταξύ Βουλής και κυβέρνησης και το άΟικο θα είναι 

προς την πλευρά της κυβέρνησης, γιατί εκείνη Οιοικεί και εκ!fίνη αποφασίζει για 
τα έργα. 

Ί 
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Απ / ό,τι έχουμε μέχρι τώρα εκθέσει γίνεται φανερό ότι το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα ΕΔΕΚ 3ε βρίσκεται σε συμφωνία με την πολιτική της κυβtρνησης 
Βασιλείου ούτε ως προς τη διαχείριση του εθνικού θέματος ούτε ως προς τις 

οικονομικές και κοινωνικές της επιλογές. 'Αλλη η δική μας αντίληψη για την 

πορεία του εθνικού θέματος και άλλη για την κοινωνία που θα θέλαμε να δούμε σε 

μια κατεχόμενη πατρίδα. Εκείνο που ιδια(τεpα μας ανησuχε( είναι η απομάκρυνση, 

χρόνο με το χρόνο, όλο και περισσότερο από τους στόχους και τις επιδιώξεις που 

θα έπρεπε να είχε ένας μαχόμενος τόπος. Οι κίνδυνοι που βλέπουμε μπροστά μας 

για αιχμαλωσία του θέματός μας και εγκλωβισμό του σε νέες αδήριτες ανάγκες 

μάς υποχρεώνουν να πάρουμε μια σαφή στάση και να δώσουμε μια συγκεκριμένη 

έκφραση των απόψεών μας με την καταψήφιση του προϋπολογισμού. Μπορεί οι 
άλλες πολιτικές δυνάμεις να μη φτάνουν στην καταψήφιση. Όμως με το 

περιεχόμενο της Έκθεσης δίνουν σαφή μηνύματα που θα πρέπει να τα προσέξει 

ιΟιαίτερα η κυβέρνΊjση. Εμείς με την εξαίρεση της άμυνας θα καταψηφίσουμε τον 
Τακτικό Προϋπολογισμό και τΟν Προϋπολογισμό Ανάπτυξης 1 που θεωρούμε φέτος 
απαράδεκτο. Παρόλη όμως την καταψήφιση δεν κλείνουμε την πόρτα στο διάλογο 

για ανεύρεση, αν είναι δυνατό, μιας κοινής αντίληψης για τους Προϋπολογισμούς 

της Δημοκρατίας και για καθορισμό μιας κοινά αποΟεκτής βάσης για την 

αντιμετώπιση των μεγάλων προβλημάτων του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατ& τη 3ι&ρκεια της ομιλίας του κ. Χατζη3ημητρίου ο Προε3ρεύων της 

Βουλής κ. Λαδάς επανήλθε στην έδρα του) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ευχαριστώ τον κ. Χατζηδημητρίου για την ομιλία του, η οποία έχει πάρει 55 
λεπτά μόνο, ενώ ο ίδιος την υπολόγιζε πολύ μεγαλύτερη. Και θα ήθελα να πάρω 

την έγκριση της Βουλής για ποια ώρα το απόγευμα θα θέλατε να αρχίσουμε. 

Μήπως θα θέλατε να αρχίσουμε στις 3.30 μ.μ.; Πολύ ωραία! Άλλοι λεν 4.00 μ.μ. 
εγώ βρίσκω το μtσο όρο, 3.30 μ.μ. Κι έτσι στις 3.30 το απόγευμα θα 

ξανασυναντηθούμε εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα 3ιακοπής 1.25 μ.μ.) 

Ώρα επανέναρξης: 3.38 μ.μ.) 

Συνεχίζουμε, κύριοι, τη συνεδρία την πρωινή με θέμα τους προϋπολογισμούς. 

Καλώ στο βήμα τον κύριο Κώστα Ερωτοκρίτου του Δημοκρατικού Συναγερ

μού. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατ' αρχήν θα 'θελα να προβώ σε μια γενική παρατήρηση, όσον αφορά το 
ύψος των δαπανών στους τρεις προϋπολογισμούς. Εξετάζοντας αναλυτικά το ύψος 
των δαπανών των κονδυλίων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και των 
τμημάτων του, με το οποίο θα ασχοληθώ πιο κάτω, έχω διαπιστώσει ότι σε 
καμιά περίπτωση στο παρελθόν η τελική δαπάνη δεν ήταν η ίδια, όπως η αρχική 
που προτεινόταν στους προϋπολογισμούς. Αντίθετα, σε πολλές περιπτώσεις 
ορισμένα κονδύλια δε δαπανούνταν 1 ενώ άλλων κονδυλίων η τελική δαπάνη ήταν 
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πολύ ψηλότερη από την αρχική. Είναι φανερό ότι το ί8ιο θα συμβαίνει με τα 

χον8ύλια άλλων Υπουργείων χαι υπηρεσιών. Επομένως, πιστεύω ότι το ύψος των 

8απανών που είναι σήμερα ενώπιον της Βουλής 8εν αποτελεί μια ορθή εικόνα του 
συνόλου των 8απανών χαι χατ' επέκταση τα 8ημοσιονομιχά ελλείμματα, όπως 

εμφανίζονται ενώπιον του Σώματος, 8εν μπορεί να είναι τα ορθά. 

Αν έχω 8ιαπιστώσει σωστά από τις πρόνοιες 8απανών των τριών προϋπο

λογισμών, το σύνολο των χον8υλίων που προτείνεται για το Υπουργείο Συγκοι

νωνιών χαι Έργων ανέρχεται σε 55,144,676 λίρες ή περίπου στο 8.4% των 
συνολι:κών 8απανών των προϋπολογισμών για το 1990. Δεν αρέσκομαι να 

συγκρίνω τα οιχονομιχά μεγέθη της Κύπρου με τα μεγέθη άλλων χωρών, yιατ( 

όταν χ.άμνουμε συγκρίσεις πρέπει οι συγκρίσεις να είναι μεταξύ όμοιων ειδών. 

Όμως πιστεύω ότι το ποσοστό του 8.4% των συνολικών δαπανών που προορί
ζεται για τα έργα υπο8ομής του τόπου μας είναι υπερβολικά χαμηλό. 

Δε χρειάζεται να υποδείξω σε κανένα τόσο την ηλικία όσο και την 

κατάσταση των έργων υπο8ομής μας, 8ηλαδή των δρόμων, των 8ημόσιων κτιρίων, 

των αερολιμένων και λιμένων, όπως επίσης δε χρειάζεται να υποδείξω το χαμηλό 

επίπεδο ορισμένων βασικών υπηρεσιών, όπως είναι η πολιτική αεροπορία, οι 

χερσαίες μεταφορές και τα ταχυδρομεία. 

Αν συγκρίνουμε την Κύπρο - και είπαμε πιο πάνω ότι θα πρέπει να 

συγκρίνουμε μόνο μεταξύ όμοιων ει8ών - με άλλες χώρες που εντάσσονται στο 

γενικό ευρωπαϊκό χώρο, θα δούμε ότι η κατάσταση των περισσότερων δρόμων 

μας, ι8ιαίτερα της υπαίθρου, δεν έχει αναβαθμισθεί και βρίσκεται σχε8όν σ' εκείνη 

της αποικιοκρατίας. Εξαίρεση μπορεί να πει κανείς αποτελεί ο δρόμος 

Λευκωσίας-Λεμεσού, ο οποίος υποτίθεται ότι τέλειωσε. Τέλειωσε φυσικά με μια 

επιπρόσθετη δαπάνη του ύψους των !:6,263,000 από το αρχικό ποσό του 

συμβολαίου που ανατέθηκε στην ΞΕΚΤΕ. Όπως αναφέρεται και στις επανειλημ

μένες εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας, σε τμήματα του πιο πάνω 

δρόμου διαπιστώθηκαν εκτεταμένες φθορές στον ασφαλτικό τάπητα, με αποτέ

λεσμα να γίνουν επιδιορθώσεις, το κόστος των οποίων μέχρι το 1988 ξεπέρασε τις 
Η 10,000. Επειδή όμως μετά τις επιδιορθώσεις που έγιναν το οδόστρωμα 

εξακολουθούσε να παρουσιάζει νέες φθορές, διεξήχθηχε έρευνα από εμπειρο

γνώμονες σε όλο το μήκος του δρόμου και διαπιστώθηκε ότι οι αποτυχίες 

οφείλονταν σε αδυναμίες στη μελέτη του οδοστρώματος, αδυναμίες και ελλείψεις 

στις τεχνικές προΟιαγραφές των υλικών, στη χρήση υλικών που δεν πληρούσαν τις 

προδιαγραφές και κυρίως στην απρόβλεπτη αύξηση του χυχ.λοφοριαχ.ού φόρτου του 

δρόμου. Για την επιδιόρθωση και επαναχατασχευή μέρους του ασφαλτικού 

οδοστρώματος δαπανήθηκε μετά το 1988 το επιπρόσθετο ποσό των τριών 

εκατομμυρίων λιρών περ(που. Εκεί όμως που πιστεύαμε ότι ο δρόμος αυτός 

τέλειωσε, πρόσφατα διαπιστώθηκε ότι τρεις μεγάλες γέφυρες που βρίσκονται 
χ.ατά μήκος του παρουσίασαν ρωγμές και βέλος κάμψης στο χατάστρωμά τους και 

θα χρειαστούν διορθωτικά/ενισχυτικά μέτρα για την αποκατάσταση της ασφά

λειάς τους. 

Όπως φαίνεται από τα πιο πάνω, θα απαιτηθούν άλλα ποσά για τις γέφυρες 

το ύψος των οποίων είναι προς το παρόν άγνωστο. Δεν έχουμε βέβαια ένσταση 

και επιθυμούμε τη συνεχή βελτίωση των δρόμων μας. Αλλά αλήθεια πόσα χρόνια 

θα ασχολούμαστε με τον ίδιο δρόμο και πότε θα τελειώσει επιτέλους για να 

ασχοληθούμε και με κάποιους άλλους; Φυσικά μπορεί να πει κανείς ότι οι ατέλειες 

και ο χ.αχός προγραμματισμός του 8ρόμου αυτού είναι σφάλματα της προηγού-
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μενης κυβέρνησης. Αν όμως εξετάσουμε τον προγραμματισμό και σχεΟιασμό των 

έργων του Τμήματος Δημόσιων Έργων της παρούσας κυβέρνησης, παρατηρούμε 
και πάλι ελλείψεις και αΟυναμLες, όπως με λεπτομέρεια αναφέρεται στην έκθεση 
του Γενικού Ελεγκτή. 

Έτσι το φαινόμενο του κακού προγραμματισμού, της χρήσης των ακατάλ
ληλων υλικών και της μη σωστής επίβλεψης συνεχίζεται, με αποτέλεσμα να 
επιβαρύνει το Οημόσιο με τεράστια ποσά. Μερικές από τις σοβαρότερες περι

πτώσεις αφορούν τον παρακαμπτήριο Ορόμο Λεμεσού-Ερήμης, τον παρακαμπτήριο 
Ορόμο Λάρνακας, τμήμα ΑραΟίππου-Δεκέλειας, το νέο Ορόμο Λάρνακας-ΙCοφ(νου 

και άλλους. 

Οι Ορόμοι μας και το σύστημα χερσαίων μεταφορών αποτελούν το σημαντι

κότερο τομέα εσωτερικής υποΟομής προς τον οπο(ο πρέπει να στραφεί η 

μεγαλύτερη δυνατή κυβερνητική προσοχή. Η κυβέρνηση εξαγγέλλει διd.φορα 
σχέδια για ανάπτυξη της υπα(θρου που αναμφίβολα θα περιορίσουν την αστυφιλία. 

Αλλά παραβλέπει τη βασικότερη προUπόθεση, που είναι η σύνδεση της υπαίθρου 
με τις πόλεις με ικανοποιητικό οΟικό Οίκτυο και κατάλληλες μεταφορές. 

Δυστυχώς σχετικά με τους περισσότερους Ορόμους που προγραμματίζονται 
εξακολουθούν να σημειώνονται παραλείψεις και λάθη στα στάΟια της μελέτης και 

ετοιμασ(ας των εγγράφων των προσφορών, που έχουν ως αποτέλεσμα τη 

Οημιουργία πρόσθετων εργασιών, την προβολή απαιτήσεων από τους εργολάβους, 

τη χρήση υλικών που δεν πληρούν τις προδιαγραφές και τα πρότυπα και γενικά 
την αύξηση του κόστους των έργων. Επιπρόσθετα Οιαπιστώνεται ότι μετά την 

έναρξη των εργασιών για την εκτέλεση των οδικών αυτών έργων προκαλούνται 
καθυστερήσεις και αδικαιολόγητες επιβαρύνσεις, λόγω μη έγκαιρης μετακίνησης/ 

επανεγκατάστασης υφιστάμενων υπηρεσιών που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των 

αρχών. 

Αναφερόμενος ειδικότερα στην επαρχία Λεμεσού θα 'θελα να παρατηρήσω 

ότι το μέγιστο μέρος κύριων αρτηριών, όπως Λεμεσού-Πλατρών, Σαϊττά-Πέρα 
Πεδιού-Πλατρών, Πλατρών-Προδρόμου, βρίσκεται σε άθλια κατάσταση. Πριν 

περίπου ενάμιση χρόνο άρχισε η επιδιόρθωση και διαπλάτυνση μέρους του δρόμου 

Λεμεσού-Πλατρών μέχρι την 1 Αλασσα. Κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης του 
έργου τροποποιήθηκαν τα σχέδια για την αναβάθμισή του, με αποτέλεσμα να 

καθυστερεί η αποπεράτωσή του και να Οημιουργεί τεράστιες ταλαιπωρίες στο 

κοινό και να επηρεάζει δυσμενώς τα θέρετρά μας. Ορισμένοι από τους Ορόμους 
των Κρασοχωριών της επαρχίας Λεμεσού είναι οι ίδιοι από εποχής της αποικιο

κρατίας. Ο δρόμος Κυπεροόντας-Χανδριών-Αγροό και Αγροό-Παλαιχωρίου, που 

τόσο πολυσυζητήθηκε στο παρελθόν, ακόμη παραμένει στα χαρτιά, στις μελέτες 
και στους σχεΟιασμούς. Αυτή η αρτηρία είναι ζωτικής σημασ(ας για την 
Πιτσιλλιά, τα θέρετρά μας και γενικότερα για την οικονομία του τόπου. Ας 

ελπίσουμε ότι σύντομα θα γίνει ορθός προγραμματισμός και επίσπευση της 

εκτέλεσης των οΟικών αυτών έργων, καθώς επίσης και γενικότερα του οΟικού 

δικτύου της υπαίθρου της Λεμεσού, χωρίς φυσικά αυτό να σημαίνει ότι εκείνο των 
άλλων επαρχιών είναι καλύτερο. Μόνο έτσι πιστεύω θα μπορέσουμε να κρατή

σουμε τη νεολαία στην ύπαιθρο, παρόλο που τα περισσότερα χωριά μας 
κατd.ντησαν ήδη γηροκομεία. 

Ένα άλλο σημαντικό έργο πρωταρχικής σημασίας είναι και ο Ορόμος 
Λεμεσού-Πάφου που βρίσκεται τώρα στο στάΟιο της μελέτης σκοπιμότητας. Ας 
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ελπLσουμε ότι ο σχε:Οιασμός του και οι άλλες 8ια8ικασίες θα αποπερατωθούν 

σύντομα, για να αρχίσει η εκτέλεση του έργου που αναμφίβολα θα συμβάλει στην 

ανάπτυξη του τόπου. Για την αναγκαιότητα της βελτίωσης του οΟικού Οικτύου 

των άλλων επαρχιών Οε θα αναφερθώ, καθότι θα μιλήσουν άλλοι συνάΟελφοι του 

κόμματός μου, 

Ένα άλλο θέμα που πρέπει να απασχολήσει σοβαρά, κατά τη γνώμη μου, τη 

Βουλή, γιατl φαίνεται Οεν απασχολεί την κυβέρνηση, είναι και το πρόβλημα της 

υπερωριακής απασχόλησης που τα τελευταία χp.όνια αυξάνεται με μεγάλο ρυθμό. 
Σε μερικά τμήματα η υπερωριακή απασχόληση κατάντησε να είναι ((θεσμός» και 

σε μερικές περιπτώσεις η υπερωριακή αμοιβή ξεπερνά το μισθό του υπαλλήλου. Η 

υφιστάμενη πολιτική της κυβέρνησης, όπως αναφέρεται και στην έκθεση του 

Γενικού Ελεγκτή, παρουσιάζει ανομοιομορφίες. Τέτοιο φαινόμενο τεράστιων 

υπερωριών παρουσιάζεται και στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, στο οποίο κατά 

το 1988 καταβλήθηκε ποσό !'433,087, ήτοι μεγαΜτερο από το 1987. 

Ένα άλλο για μας βασικό θέμα που ήθελα να θ!ξω είναι η ανάγκη για 
κανονική και αποΟοτική λειτουργία των λιμανιών μας, λόγω της τεράστιας 

σημασίας που έχει για την παροχή υπηρεσιών σε Οιάφορους τομείς, όπως είναι η 

εμπορική ναυτιλία, εισαγωγικό και εξαγωγικό εμπόριο, Οιαμετακομιστικό εμπόριο 
και άλλοι. Είναι σε όλους γνωστό ότι το θέμα της αποΟοτικής λειτουργίας των 

λιμανιών απασχολε( την Εκτελεστική Εξουσ(α από πολλά χρόνια. Αποτέλεσμα 
1 1 1 1 έ β' 
ομως της συνεχους προχειρης αντιμετωπισης εκ μ ρους της κυ ερνησης των 

τεράστιων προβλημάτων που απασχολούσαν και απασχολούν τα λιμάνια μας 

σήμερα ήταν η συσσώρευσή τους σε σημείο πραγματικά ανησυχητικό και 

επικίνΟυνο για το εμπόριο και την οικονομία του τόπου γενικότερα. 

ΕιΟικά θα αναφερθώ στο λιμάνι της Λεμεσού, στη σημερινή του κατάσταση 
και σε ορισμένα από τα βασικά προβλήματά του. Το λιμάνι Λεμεσού έχει 
εξαιρετικά γνωρίσματα. Διαθέτει εύκολη και ασφαλή προσέγγιση για τα πλοία 

και έχει ικανοποιητικό κύκλο στροφής στην εσωτερική λεκάνη. Επ!σης οι 

κυματοθραύστες περικλείουν μεγάλο θαλάσσιο χώρο·, που Οίνει τις Ουνατότητες 

για μελλοντικές επεκτάσεις. ΙΟιαίτερο όμως γνώρισμα που το ξεχωρ!ζει από 

πολλά λιμάνια είναι ότι Οιαθέτει μεγάλους χερσαίους χώρους. Επιπρόσθετα έχει 

και προνομιακή γεωγραφική θέση που το τοποθετεί σχεΟόν στην πορεία όλων των 
συνΟέσεων της ανατολικής Μεσογείου. Δυστυχώς όμως το λιμάνι αυτό έχει 

σοβαρά προβλήματα, μερικά από τα οποία ε!ναι και τα ακόλουθα: 

1. Πρώτιστο πρόβλημα που χρήζει λύσης θεωρείται η άμεση επέκταση 

του λιμανιού και η 3ημιουργία νέου κρηπι3ώματος, μήκους 800 μέτρων, 
με βύθισμα 15 μέτρα. Αυτό είναι αναγκαίο για να μπορεί το λιμάνι να 
εξυπηρετεί τα νέα πλοία (Mother Vessels) που θα 3ρομολογήσουν οι 

ναυτιλιακές εταιρείες που Οιεξάγουν υπερπόντια ταξίΟια για το Οια

μετακομιστικό τους εμπόριο, Το λιμάνι σήμερα Οιαθέτει κρηπιΟώματα 

με μέγιστο βύθισμα 10.50 μέτρα, τα οποία Οεν μπορούν να εξυπηρε
τήσουν τα πιο πάνω πλοία. Είναι αξιοσημείωτο και πρέπει να τονιστεί 

ότι οι ναυτιλιακές αυτές εταιρείες σκοπεύουν σε κάθε γεωγραφική 

περιοχή να χρησιμοποιούν μόνο ένα λιμάνι για το Οιαμετακομιστικό 

τους εμπόριο και κατά συνέπεια, αν η Λεμεσός Οεν είναι σε θέση 

έγκαιρα να εξυπηρετήσει τα εν λόγω πλοία, τότε αναπόφευκτα θα 
χαθεί το 3ιαμετακομιστικό εμπόριο .. Ή3η σύμφωνα με πληροφορίες 
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μου, εξαιτίας του μη επαρκούς βυθίσματος, χάθηκε ένας μεγάλος 

αριθμός εμπορευματοχιβωτ(ων σε Οιαμετοχόμιση. 

2. Εξοπλισμός: Για να μπορέσει το λιμάνι Λεμεσού να εξυπηρετεL τόσο 

το υφιστάμενο Οιαμετακομιστιχό εμπόριο, όσο χαι τα χυπρtαχά φορτία 

σε εμπορευματοκιβώτια, επείγει η άμεση παραγγελία και εγκατά

σταση Ουο νέων γερανογέφυρων στο ανατολικό κρηπί3ωμα του λιμανού 1 
καθώς επίσης χαι διάφορων άλλων μηχανημάτων στοιβασίας. 

3. Φορέας: Σημαντικός παράγοντας για αύξηση της παραγωγικότητας 

είναι χαι η άμεση λύση του προβλήματος του φορέα, ο οποίος θα 

αναλάβει την ευθύνη της διακίνησης και στοιβασίας των εμπορευμα-rο
κιβωτίων. Πάγια θέση μας είναι ότι η εργασία αυτή πρέπει να 

παραμε(νει στον- ιδιωτικό τομέα τόσο για καλύτερη και πιο αποδοτική 

εξυπηρέτηση, όσο και για διατήρηση των κόστων σε χαμηλά επίπεδα. 

4. Κόστα: Είναι γενικά παραδεκτό ότι τα κόστα στα λιμάνια μας σήμερα 

ε(ναι πολύ ψηλά συγκριτικά με τα άλλα λιμάνια, γι 1 αυτό πρέπει να 

μειωθούν. Η μείωσή τους, πιστεύω 1 θα προκύψει, μεταξύ άλλων, και 
από την αύξηση της αποδοτικότητας του λιμανιού ως συνόλου, αλλά 

και από τη λήψη όλων των απαραίτητων μέτρων για ορθολογισ-τική 

λύση των υφιστάμενων προβλημάτων. 

5. Εργάσιμες ώρες: Είναι αναγκαίο να εφαρμοστε( η δεύτερη, ακόμη και η 

τρίτη βάρδια σε όλους τους τομείς του λιμανιού, καθώς επίσης και η 

επαναλειτουργία του τις Κυριακές. Είναι αδιανόητο να προσπαθούμε 

να παρουσιάζουμε ως σταθμό διαμετακομιστικού εμπορίου τα λιμάνια 

μας και να αρνούμαστε να εξυπηρετούμε πλοία τις Κυριακές 1 όταν τα 
άλλα ανταγωνιστικά μας λιμάνια προσφέρουν εξυπηρέτηση επτά μέρες 
τη βδομιfδα σε 24ωρη βάση. Είναι λυπηρό επίσης το ότι το προσωπικό 

της Αρχής Λιμένων αρνείται να εργαστεί τις Κυριακές, ενώ όλες οι 

άλλες τάξεις εργαζομένων συμφωνούν στην επαναλειτουργία των 
λιμανιών μας τις Κυριακές. 

6. Εργατικές σχέσε~ς: Βασική προϋπόθεση για ομαλή και απρόσκοπτη 
λειτουργία του λιμανιού είναι οι καλές εργατικές σχέσεις. Δυστυχώς 
όμως υπάρχουν σοβαρά προβλήματα μεταξύ του προσωπικού της 
Αρχής, της ίδιας της Αρχής Λιμtνων και άλλων εργαζομtνων στο χώρο 
του λιμανιού. Το θέμα αυτό έχει απασχολήσει πρόσφατα και την 

Ε ή Σ ' 'Ε ' ' ' πιτροπ υγκοινωνιων και ργων και, κατα τη γνωμη μου, η πετρα 

του σκανδάλου είναι ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής Λιμένων, ο 
οποίος φαίνεται - απ 1 ό,τι κα-τέθεσαν στην Επιτροπή οι διάφοροι 
πρώην πρόεδροι των συμβουλίων της Αρχής Λιμtνων - ότι δεν είναι 

, , θ ί ,.. ι ,,.. ι 
συνεργασιμος και οτι προσπα ε με οικτατορικο και απαραοεκτο -τροπο 

να διοικήσει τα λιμάνια. Πρέπει επιτέλους ο Γενικός Διευθυντής της 

Α ' Λ ' 'Ψ θ ' λ ' λ ' ' ρχης ιμενων να πα ει να εωρει τα ιμανια αμπε οχωραφο του, να 

προσγειωθεί και να αλλάξει νοοτροπία. Πιστεύω ότι το θέμα αυτό 
είναι σοβαρότατο και ότι πρέπει σε κάποιο μελλοντικό στάδιο, και 
μάλιστα σύντομα, να απασχολήσει τη Βουλή. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 
1 Εχοντας υπόψη τα χρονικά περιθώρια που μου παρέχονται θα ασχοληθώ και 

με το τελευταίο θέμα που πιστεύω ότι είναι ζωτικής σημασίας για τη Λεμεσό και 
τον -τόπο γενικότερα, τη δημιουργία μαρίνας και ψαρολίμανου στη Λεμεσό. 



922 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχουν περάσει τα δεκαπέντε λεπτά; αλλά θα σας δώσω αχόμα δυο λεπτά. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Το έργο αυτό αναμφίβολα θα συμβάλει θετικά στην οικονομία του τόπου χαι 

την ανάπτυξη του τουρισμού μας. Παρόλο που στο παρελθόν έγιναν διάφορες 
σκέψεις χαι δόθηκαν υποσχέσεις από τους αρμοδίους, εντούτοις μέχρι σήμερα 

τίποτα το συyχεχpιμένο δεν έγινε. Είναι από όλους παραδεχτό ότι η δημιουργία 

μαρίνας χαι ψαρολίμανου στη Λεμεσό είναι μια άμεση αναyχαιότητα. Τους 

τελευταίους μήνες το θέμα αυτό συζητείται στην Επιτροπή Συyχοινωνιών χαι 
Έργων χαι από τις καταθέσεις των διάφορων χυβερνητιχών τμημάτων χαι 

ημιχρατιχών οργανισμών φαίνεται ότι υπάρχει πλήρης έλλειψη προγραμματισμού 

χαι συντονισμού μεταξύ των ενδιαφερόμενων μερών. Ελπ(ζουμε ότι σύντομα το 

πρόβλημα θα λυθεί 1 έτσι που το έργο να δρομολογηθεί χαι να εκτελεστεί το 

συντομότερο δυνατό, γtατ( 'ήδη έχουμε καθυστερήσει τρομερά χαι το δημόσιο έχει 
ζημιωθεί τεράστια ποσά. 

Ευχαριστώ, χύριε Πρόεδρε, χαι με συγχωρείτε για το πέραν των δυο λεπτών 

που έχω πάρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραχαλώ 1 χύριε Ερωτοχρίτου~ πήρατε μόνο 17 λεπτά. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Να με χρεώσετε για του χρόνου, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥ!':!Ν: 

'ΟΧ,ι, σας έδωσα τα δυο λεπτά από τα δεκαπέντε λεπτά που εξοικονόμησε ο 
κύριος Κλ ηρί8ης. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Ευχαριστώ, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χύριος Χρυσοστόμου παρακαλώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χύριοι συνάδελφοι~ 

Χαρακτηριστικό γνώρισμα της κυβέρνησης της αλλαγής παρέμεινε η πολυ

λογία χαι οι ανεκπλήρωτες υποσχέσεις που αφειδώλευτα σχορπούνται σε χάθε 

ευκαιρία. Αυτή σίγουρα την αλλαγή είχε υπόψη του χαι την υποσχέθηκε 

προεχλογιχά ο Πρόεδρος χύριοζ Γιώργος Βασιλείου χαι την χωδιχοποίησε στο 

πρόγραμμ& του των 100 ημερών. Όταν όμως πέρασαν οι 100 μέρες και ο λαός 
συγχυσμένος διερωτάτο για το πότε χαι πώς θα εφαρμοζόταν το διατυμπανι

ζόμενο πρόγραμμα, ο Πρόεδρος έλυσε την απορία του λαού δηλώνοντας πως ο 
αριθμός των 100 ημερών ήταν συμβολικός και ότι στις πρώτες 100 μέρες θα 
μελετούνταν οι ιδέες χαι στα επόμενα 100 χρόνια θα υλοποιούνταν. 

Η οιχονομιχή χαι χοινωνιχή πολιτική της κυβέρνησης εκφράζεται μέσα από 

τους προϋπολογισμούς. Ι\αι ε(ναι εδώ που οι αριθμο( διαψεύδουν τα λόγια και οι 

δοθείσες υποσχέσεις φαίνεται πως θα παραμείνουν ανεκπλήρωτες. 

Στον τομέα της γεωργίας η κυβέρνηση ακολούθησε παθητική πολιτική. Καμι& 

διαφοροποίηση στα ποσά του Ταχτικού Προϋπολογισμού, ενώ αντίθετα παρουσιά

ζεται σοβαρή μείωση των κονδυλίων του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. 
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Στην ομιλία μου δε θα αναφερθώ στις κατά καιρούς υποσχέσεις του Προέδρου 

και της κυβέρνησής του, όπως το περίφημο ((Καθιερώνεται μια μέρα το μήνα κατά 

την οποία οι πολίτες μπορούν να επισκέπτονται τον Πρόεδρο χωρίς ραντεβού)). 

Αυτά έλεγε στο πρόγραμμα των 100 ημερών, με μόνη διαφορά πως ούτε με 
β '\::' ι ' 

ραντε ου οεν μποροuν να τον επισκεπτονται, 

Θα περιορίσω την ομιλία μου στην αγροτική πολιτική της κυβέρνησης, όπως 

εκφράζεται μέσα από τους προUπολογισμούς, τις διακηρύξεις του Προέδρου και 

τις υποσχέσεις των ι πουργών. 

Συντονισμός παραγωγής και εμπορίας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. 

Σ 'θ ι ι ι' θ' 'ζ ό ε χα ε συγκe:ντρωση αγροτων το πρωτο εμα που υπερτονι εται απ τους 

lπουργούς είναι ότι για πρώτη φορά εγκαθιδρύθηκε συνεργασία μεταξύ των 

lπουργείων Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 

συντονισμό της παραγωγής και της εμπορίας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόν
των. 

Δυστυχώς, από ό,τι φαίνεται, η διαφημιζόμενη συνεργασία των δυο lπουρ
γe:(ων είτε δε λειτούργησε: σωστά είτε δεν απέδωσε, γιατί οι γe:ωργοκτηνοτρόφοι 

αντιμετωπίζουν μόνιμα σοβαρό πρόβλημα διάθεσης της παραγωγής τους, σοβαρό 

δίλημμα για το τι θα καλλιεργήσουν και ουσιαστικά σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης. 

Πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα που έχει άμεση σχέσ·η με -

την προστασία της παραγωγής, 

την καταπολέμηση της αστυφιλίας, 

την ορθολογιστική αξιοποίηση της γης, 

την εισαγωγή συναλλάγματος 1 και 
τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των γe:ωργοκτηνοτρόφων. 

Στη συνέχεια θα αναφερθώ σε λίγα από τα προβλήματα που παρουσιά

στηκαν, μερικά από τα οποία είναι μόνιμα. Σε όλες τις περιπτώσεις η κυβέρνηση 

βρέθηκε ανέτοιμη και τα αντιμετώπισε: περιστασιακά, με σπασμωδικές χα 

πρόχειρες αποφάσεις σε βάρος των γεωργών, αφού πάντοτε μέρος της παραγωγής 
καταστρεφόταν, αλλά και σε βάρος της οικονομίας γενικότερα. 

Επιτραπέζια σταφύλια: 

Η φετινή χρονιά θεωρείται η καλύτερη χρονιά που είχαμε τα τελευταία δέκα 
χρόνια από πλευράς πρωιμότητας. Τα αρμόδια Υπουργεία εξάγγειλαν την 

πρόθεση να αναθέσουν στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων συντονιστικό 

ρόλο, ούτως ώστε να e:ξασφαλισ,ι;ούν τα καλύτερα αποτελέσματα. Το Σ.Α.Π . 
. ζήτησε νομοθετική ρύθμιση του ρόλου που του ζητούσαν να διαδραματ(σe:ι. 

Έγιναν συσκέψεις και διαβουλεύσεις χωρίς κανένα αποτέλεσμα. 

Χάρη στην έλλειψη συντονισμού, ·στην οποία προστέθηκε: και η έλλειψη 

κιβωτίων που οφειλόταν και αυτή στη'\ι έλλειψη προγραμματισμού, ζήμιωσαν οι 
παραγωγοί επιτραπέζιων σταφυλιών και γενικότερα η οικονομία του τόπου 1.5 
έως 2 εκ. λίρες. 

Κρεμμύδια: 

Λόγω έλλειψης συντονισμού, για πρώτη φορά παρουσιάστηκε πρόβλημα 
πλεονασμάτων κρεμμυδιών. Η έλλειψη προγραμματισμού οδήγησε τους γεωργούς, 

με βάση τις καλές τιμές που πέτυχαν τον προηγούμενο χρόνο, να καλλιεργήσουν 
μεγαλύτερες εκτάσεις με κρεμμύδια σε γνώση του Υπουργείου Γεωργίας. Από τη 
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μελiτη του θiματος από την Επιτροπή Γεωργίας διαφάνηκε πως η κυβiρνηση 

ήταν ανiτοιμη να αντιμετωπίσει το πρόβλημα της διάθεσης της αυξημiνης 

παραγωγής. Κάτω από τη σοβαρή πίεση των παραγωγών, των οργανώσεων χαι 

της Βουλής λήφθηκαν σπασμωδικές και πρόχειρες αποφάσεις. Σε σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στο Προεδρικό, το ένα l'πουργε(ο επέρριπτε την ευθύνη στο 

άλλο, αποδεικνύοντας έτσι άλλη μια φορά πως ο περ(φημος συντονισμός που 

εγκαιν(ασαν για πρώτη φορά δε λειτούργησε σωστά. 

Στο σημείο αυτό θα αναφερθώ στη θέση του εκπροσώπου του l'πουργείου 

Εμπορ(ου και Βιομηχανίας, όπως εκφράστηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας. Ο εκπρόσωπος αναφέρθηκε στην αδυναμ(α του l'πουργείου να βοηθήσει 

στη διάθεση της παραγωγης και τόνισε πως, εφόσον το σύστημά μας είναι η 

ελεύθερη οικονομία, οι γεωργοί οφείλουν να δέχονται τις τυχόν ζημιές που 
προκύπτουν από τη μη διάθεση της παραγωγής τους ή από άλλες αιτιες. 

Πρόκειται για νέα νοοτροπία που δειλά παρουσιάστηκε για πρώτη πάλι φορά και 

που είναι αντίθετη με το σύστημα της μικτής οικονομίας που εφαρμόστηκε με 
επιτυχία από τις κυβερνησεις Μακαρίου και Κυπριανού. Η νέα νοοτροπία βρίσκει 

αντίθετους τους παραγωγούς και τις οργανώσεις τους και στην ουσία γρονθο

κοπάται με τη διαφημιζόμενη φιλαγροτική πολιτική της κυβiρνησης των λόγων. 

Ο προγραμματισμός παραγωγής και εμπορίας είναι αναγκαίος, με στόχο τη 
διάθεση της παραγωγης των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων σε αμειπτικές τιμές 

και την εξασφάλιση υποφερτού βιοτικού επιπέδου για τους αγρότες μας. Το 

Δημοκρατικό Κόμμα δε θα επιτρέψει αλλαγη των στόχων αυτών και ούτε θα 
ανεχθεί αλλαγή του μικτού συστήματος οικονομίας που εφαρμόστηκε με επιτυχία. 

Χοιρινό κρέας: 

Από έλλειψη συντονισμού μεταξύ των Υπουργείων κατάντησε μόνιμο το 
πρόβλημα της διάθεσης του χοιρινού κρέατος. Τη μια περίοδο έχουμε πλεόνασμα, 

ενώ σε άλλη περίοδο παρουσιάζονται ελλείψεις. 

Στο σημείο αυτό οφείλω να αναφέρω ότι η Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων εξέτασε καταγγελία για εισαγωγή απαγορευμένων φτηνών κρεάτων, 
γνωστών ως ((trimmings)), και διαπίστωσε ότι έγινε σε πολλές περιπτώσεις 
εισαγωγή τέτοιων κρεάτων. Στο θέμα αυτό εμπλέκονται τρία l'πουργεία. Το 

Υπουργείο Οικονομικών (Τμήμα Τελωνείων), το Υπουργείο Γεωργίας (Κτηνια

τρικiς Υπηρεσίες) και το Υπουργείο Εμπορίου (iκδοση αδειών εισαγωγής). 

Οι εκπρόσωποι των l'πουργείων απεκδύοντο ευθόνης για το δικό τους 
l'πουργειο και επέρριπταν ευθόνη στα άλλα l'πουργεία. άλλο ένα δείγμα του 

ανύπαρκτου συντονισμού ανάμεσα στα l'πουργεία. Πρόκειται για πολύ σοβαρό 

θ ' ό ' ό ή ' ' ' εμα που, εκτ ς του ανταγωνισμου της ντ πιας παραγωγ ς χοιρινου κρεατος απο 

τα φτηνά κρέατα, άπτεται και της δημόσιας υγείας, εφόσον διατίθεται στην αγορά 
κρέας που απαγορεύεται η εισαγωγή του λόγω ποιότητας. Η Επιτροπή Γεωργίας 

θα συνεχίσει τη συζητηση του θέματος και θα φέρει στην επιφάνεια τις αδυναμίες 
που παρουσιάζονται. 

Καθορισμός τιμών των κτηνοτροφικών προϊόντων: 

Τα βασικά κτηνοτροφικά προϊόντα, κρέας και γάλα, διατιμούνται με τον 
καθορισμό ανώτατης τιμης πώλησης. Το μέτρο αυτό αποσκοπεί στην προστασία 

των κτηνοτρόφων από την εκμετάλλευση. Ποια είναι όμως η πραγματικότηταj 

Οι κτηνοτρόφοι ουδέποτε απολαμβάνουν την ανώτατη τιμή πώλησης. Αντί

θετα κάποιες άλλες τάξεις επωφελούνται από αυτό το μέτρο. Πρόκειται για 
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μόνιμη αδιχ(α σε βάρος της βασανισμένης τάξης των κτηνοτρόφων που δεν πρέπει 

να συνεχιστεί. Το Δημοκρατικό Κόμμα θα απαιτήσει τη λήψη μέτρων, ούτως 

ώστε να σταματήσει η εκμετάλλευση και να αρθε( η αδιχ(α σε βάρος των 

κτηνοτρόφων. 

Γενικό πρόβλημα εμπορ(ας γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων: 

Λόγω έλλειψης συντονισμού, κάθε χρόνο και περισσότερα προϊόντα αντι

μετωπ(ζουν πρόβλημα διάθεσης. Τα καρπούζια, τα λαχανικά, τα εσπεριδοειδή, με 

πιο έντονο το πρόβλημα στα λεμόνια και μανταρ(νια, καθώς και άλλα προϊόντα. 

Τα αρδευτικά έργα που εκτελέστηκαν σχεδόν σε όλη την Κύπρο και για τα 

οποία δαπανήθηκαν εκατομμύρια λίρες αύξησαν σημαντικά την καλλιεργήσιμη γη, 

με αποτέλεσμα τη σημαντική αύξηση της παραγωγής, η οποία όμως μόνtμα 

αντιμετωπίζει πρόβλημα δtάθεσης. Στην περίπτωση της εμπορ(ας των λαχανικών 

και των φρούτων εμπλέκεται και τρίτο ίπουργεLο που έχει σχέση με τις 
αεροπορικές μεταφορές. Ο συντονισμός ανάμεσα στα τρία ίπουργεία, αν υπάρχει 1 
δεν έφερε κανένα αποτέλεσμα. Δυστυχώς η κατάσταση, παρά τα συνεχή δια

βήματα παραγωγών, εξαγωγέων, οργανώσεων και Βουλής, παραμένει αναλλο(ωτη 

και με επιείκεια χαρακτηρ(ζεται απαράδεκτη και δεν μπορεί να συνεχιστε(. Η 

κυβέρνηση οφείλει να εξασφαλίσει αεροπορικούς χώρους για την εξαγωγή των 

γεωργικών προϊόντων. Είναι άδικο και ανεπίτρεπτο η παραγωγή 1 που με τόσους 
κόπους δημιουργείται, να μην εξάγεται λόγω έλλειψης μεταφορικών μέσων. 

Ελαιοκομικό: 

Το 1988 είχαμε υπερπαραγωγή ελαιοκομικών προϊόντων και τούτο ήταν 

γνωστό πολύ νωρίς. Εντούτοις δε λήφθηκαν τα αναγκαία μέτρα για την 

εξασφάλιση αποθηκευτικών χώρων και την έγκαιρη παραλαβή της παραγωγής. Η 

κυβέρνηση βρέθηκε ανέτοιμη και κάτω από την π(εση παραγωγών 1 οργανώσεων 
και Βουλής έστερξε να αντιμετωπίσει το πρόβλημα. Αποτέλεσμα ήταν να 

παραδώσουν οι παραγωγοί το λάδι τους με μεγάλη καθυστέρηση και με 

επηρεασμό της ποιότητας σε ορισμένες περιπτώσεις και να είναι απλήρωτοι μέχρι 

σήμερα. Το 1πουργικ6 Συμβοόλιο στις 27.6.1989 αποφr!.σισε να εγγυηθεί τη 
χρηματο3ότηση του ΣΕΚΕΠ με το αναγκαίο ποσό, για να πληρωθοόν οι 

παραγωγο( την αξία των προ'ίόντων τους της παραγωγής του 1988. Εντούτοις την 
απόφαση αυτή την υλοποίησε το Νιόμβρη του 1989. Η επι3ειχθείσα ολιγωρία 
μετέτρεψε τους παραγωγούς σε δανειστές χωρίς τόκο. Αυτό είναι άλλο ένα δείγμα 

της οότω καλοόμενης φιλαγροτικής πολιτικής της κυβέρνησης. 

Το αρμόδιο ίπουργείο, προτού μελετήσεt σε βάθος το ελαιοκομικό~ πανικο
βλημένο από την υπερπαραγωγή του 1988 -κr!.τι που συμβαίνει μια φορr!. κ&θε 40 
χρόνια - διέκοψε την πώληση φυτών από τα κρατικά φυτώρια, ενώ βέβαια τα 
ιδιωτικά φυτώρια αύξησαν τις πωλήσεις τους ανάλογα. Τώρα αποφάσισαν να 
απαγορεύσουν την καλλιέργεια νέων εκτάσεων με ελιές, παρά το γεγονός ότι δε 
συμπληρώθηκε έρευνα που να διαπιστώνει αν υπάρχει ή πότε θα υπάρξει 
πρόβλημα. 

Στο θέμα της τιμής των ελαιοκομικών προ'ίόντων και πάλι η κυβέρνηση 
παρουσιάστηκε αλλοπρόσαλλη, παρά τις διακηρύξεις για έγκαιρο καθορισμό 
έγκαιρο καθορισμό των τιμών και υπεύθυνο χειρισμό. Τον Απρίλη του 1989 
ανακοινώθηκε η τιμή του ελαιόλα3ου που θα ίσχυε από την 1η Οκτωβρίου 1988 
με αόξηση 15%. Το Μ&ιο του 1989 αποφασίστηκε 15% μείωση για τους μη 
παραγωγούς και τον Ιούλιο του 1989, μετά από έντονες διαμαρτυρίες και πιέσεις, 
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ακυρώθηκε η μείωση. Ειλικρινά διερωτάται κανε(ς τι είδους συντονισμός υπάρχει, 
με ποιο τρόπο λαμβάvονται οι αποφάσεις, οι οποίες βέβαια διαφοροποιούνται 

ανάλογα με τις πιέσεις. Αυτός ήταν ο υπεύθυνος χειρισμός της τάξης των 

ελαιοπαραγωγών από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Αμπελουργικό: 

Στις 9.3.1989, όταν η Βουλή ενέκρινε ποσό f285,000 για το σχέδιο 

εκρίζωσης αμπελιών, έλαβε υπόψη ότι στην εισηγητική του έκθεση το Υπουρ_γε(ο 
Οικονομικών δήλωνε πως μέχρι το τέλος Μαρτίου 1989 θα υπέβαλλε ολοκλη
ρωμένη μελέτη για την επίλυση του αμπελουργικού προβλήματος. Η ημερομηνία 

αυτή δεν τηρήθηκε και μετατέθηκε επανειλημμένα. Τελευτα(α ο Υπουργός 
Γεωργίας δήλωσε ότι τέλος Οκτωβρίου θα υποβληθεί η μελέτη στις οργανώσεις 

και στα κόμματα. Τόσο ο Πρόεδρος όσο και οι Υπουργοί υποσχέθηκαν ότι η 

μελέτη θα υποβαλλόταν σε συγκεκριμένο χρόνο. Είναι τώρα αρχές του Δεκέμβρη 
και οι υποσχέσεις παρέμειναν υποσχέσεις. Εν τω μεταξύ στις 6. 7 .1989 εγκρίναμε 
για τον ίδιο σκοπό ακόμα f 1,995,000. 

Όταν στις 9.3.1989 εγκρίναμε το ποσό των f285,000, τονίσαμε πως η 
εκρίζωση των αμπελιών από μόνη της απαμβλόνει ίσως το πρόβλημα της 

διάθεσης των οινικών προϊόντων. Μεγεθύνει όμως το πρόβλημα της αστυφιλίας, 
εφόσον δε συνοδεύεται με ολοκληρωμένη μελέτη που να καλύπτει και το θέμα 

εναλλακτικών καλλιεργειών και την παροχή κινήτρων μέχρι να αποδώσουν οι νέες 

καλλιέργειες. Η κυβέρνηση των ανεκπλήρωτων υποσχέσεων όχι μόνο δεν υπέβαλε 
το ολοκληρωμένο σχέδιο, αλλά αντίθετα εκδήλωσε πρόθεση για κατάργηση 

κάποιων επιχορηγήσεων. 

Προειδοποιούμε και πάλι την κυβέρνηση ότι το Δημοκρατικό Κόμμα αντι

τίθεται στις σκέψεις για μείωση των εισοδημάτων των - αμπελουργών και 
παράλληλα δηλώνουμε πως δε θα εγκρίνουμε κανένα ποσό στο μέλλον, αν 
προηγούμενα δεν υποβληθεί ολοκληρωμένη μελέτη η οποία θα αποσκοπε( στη 
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των αμπελουργών. 

Πέρα όμως από το σχέδιο εκρίζωσης, η κυβέρνηση ανέστειλε την αναμπέλωση 

ακόμα και στις περιοχές- που δεν καλύπτονται από το σχέδιο εκρίζωσης, παρά το 

γεγονός ότι δόθηκε αρχικά άδεια αναμπέλωσης. Η κυβέρνηση πρέπει να αντι
ληφθεί ότι οι αμπελουργοί δεν είναι κλοτσοσκούφι. Οφείλει η κυβέρνηση να 

ανακοινώσει τις αποφάσεις της για το θέμα αυτό, χωρίς άλλη αναβολή, και 

παράλληλα για κάθε χρόνο καθυστέρησης να αποζημιώνει τον αμπελουργό με το 

ανάλογο ποσό για απωλεσθέν εισόδημα. 

Ένα άλλο θέμα που απασχολεί τους -αμ-πελουργούς της Πιτσιλλ,ιάς είναι το 

μέλλον της κουμανδαρ(ας. Λέχθηκε πως ο καθορισμός της ως προϊόντος με 

ονομασία προέλευσης θα την επιβάλει στην αγορά και θα βοηθήσει στη διάθεσή 

της. Από ό,τι γνωρίζουμε η σχετική πρόταση για το σκοπό αυτό είναι έτοιμη από 
το 1987 και το δικαιολογημένο ερώτημα που υποβάλλεται από τους αμπελουρ
γούς είναι γιατί καθυστερεί η προώθηση αυτής της πρότασης. 

Επιδοτήσεις: 

Σε όλες τις προοδευμένες χώρες, με ειδική αναφορά στην Ευρώπη με την 

οποία συνδεθήκαμε με τελωνειακή ένωση και στοχεύουμε στην πλήρη ένταξη, τα 

γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα τυγχάνουν ειδικής προστασίας και επιδοτούνται, σε 

βαθμό που ο κΟινοτικός προUπολογισμός να χρησιμοποιείται για την επιδότηση 
και στήριξη των γεωργικών προϊόντων και εισοδημάτων. Η κυβέρνηση της 
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αλλαγής εκδήλωσε τις προθέσεις της για μείωση ή κατάργηση των επιδοτήσεων. 

Οι προθέσεις της κυβέρνησης διαφάνηκαν, όταν εκδήλωσε την επιθυμία της να 
αυξήσει την τιμή των κτηνοτροφικών σιτηρών σε βάρος των κτηνοτρ6φων. Η 
κυβέρνηση αντι να μελετήσει σε βάθος και να επινοήσει μεθόδους αναβάθμισης της 

yεωργοκτηνοτpοφίας 1 εξασφαλίζοντας τη διάθεση της παραγωγής σε αμειπτικές 
τιμές, καταφεύγει στην εύκολη λύση μειώνοντας τις επιχορηγήσεις. Μελέτη για 

διαφοροποίηση των επιδοτήσεων τότε μόνο μπορεί να συζητηθεί, αν το απο

τέλεσμα που θα προκύψει θα αποβαίνει προς όφελος των παραγωγών. Ήδη οι 

οργανώσεις και η Βουλή εκδήλωσαν έντονη την αντίθεσή τους στις προθέσεις της 

κυβέρνησης και εμε(ς δηλώνουμε κατηγορηματικά ότι το Δημοκρατικό Κόμμα θα 
σταθεί προστάτης των συμφερόντων των γεωργοκτηνοτρόφων και δε θα επιτρέψει 

μείωση των εισοδημάτων τους, σύμφωνα με την αλλοπρόσαλλη τα.κτική της 

κυβέρνησης. 

Αναδασμόζ: 
Ο πολυτεμαχισμός της γης αποτελεί σοβαρό εμπόδιο στην ανάπτυξη της 

γεωργίας και παράγοντα που ανεβάζει τα κόστα παραγωγής. Ο αναδασμός είναι 

το μόνο μέτρο θεραπείας. Δυστυχώς οι προϋπολογισμοί δείχνουν πως η κυβέρνηση 

δε δίνει στο μέτρο αυτό την πρέπουσα σ-ημασία. 

Πυρκα'ίές: 

Οι ζημιές που προκαλούνται σε ιδιωτικές περιουσίες από πυρκαtες είναι 

μεγάλες και καταστροφικές για τους αγρότες. Το θέμα απασχόλησε τη Βουλή και 
η κυβέρνηση ανέλαβε να ετοιμάσει συγκεκριμένο σχέδιο για παροχή βοήθειας 

στους επηρεαζομένους. Καμιά ανακοίνωση μέχρι σήμερα. Καμιά πρόνοια στους 

προϋπολογισμούς. Το θέμα είναι σοβαρό και δε θα επιτρέψουμε να παρασιωπηθεί. 

Αρδευτικά έργα: 

Σε ολόκληρη την Κύπρο ανορύχθηκαν αρκετές γεωτρήσεις από το 1987. 
Προτού αξιοποιηθούν, επιβάλλεται να γίνει δοκιμαστική άντληση που διαρκεί 

τρεις περίπου μήνες. Και η άντληση γίνεται το καλοκαίρι. Με βάση τα αντλητικά 

συστήματα που διαθέτει το αρμόδιο τμήμα, θα χρειαστούν πολλά χρόνια να 

δοκιμαστούν όλες οι γεωτρήσεις. Εν τω μεταξύ οι επηρεαζόμενες κοινότητες 

υποφέρουν από έλλειψη νερού για άρδευση των κτημάτων τους. Η κυβέρνηση 
αντιμετωπίζει με αδιαφορία και αυτό το σοβαρό θέμα. 

Αλιεία: 

Σχετικά με την αλιεία αποσύρθηκαν από τη Βουλή οι κανονισμοί, με την 
υπόσχεση να τροποποιηθούν και να ·κατατεθούν σε σύντομο χρονικό διάστημα. 

Πέρασαν αρκετοί μήνες και ακόμα αναμένουμε τους κανονισμούς. 

Αλιευτικά καταφύγια: , 

Γίνεται πολύς λ&γος για αλιευτικά καταφύγια, Σύμφωνα με τον Προϋπο

λογισμό Αναπτύξεως, για συντήρηση καταφυγίων αλιείας προβλέπεται ποσό 

f.18,000 μόνο και για κατασκευή και βελτίωση καταφυγίων αλιείας προβλέπεται 
ποσό f.15,000. Δόθηκε υπόσχεση για κατασκευή αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι 
του οποίου η δαπάνη υπολογίζε~αι πέραν των f.500,000, καθώς και άλλες 
υποσχέσεις για άλλα έργα. Πώς θα γίνουν.τα έργα αυτά, αφού δε γίνεται πρόνοια 

στους προϋπολογισμούς; Γίνεται μνεία στο σχέδιο για πρόσθετα τάχα έργα Β 

προτεραιότητας για ποσό f.260,000, στοιχείο που φανερώνει τις προθέσεις της 
κυβέρνησης. Όταν οι κυβερνών~ες αναφέρονται στην αλιεία, πλέκουν εγκώμια και 
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σκορπούν υποσχέσεις. Δυστυχώς και σ 1 αυτό το κεφάλαιο παραμένουν στις 

υποσχέσεις. 

Νότιος Αγωγός: 

Ε(ναι με πολλή απογοήτευση που παρατηρούμε κωλυσιεργία και μεγάλη 

καθυστέρηση στις εργασίες του Νότιου Αγωγού αναφορικά. με το Αρδευτικό 

Δίκτυο Ακρωτηρίου. Στην έκθεσή του το Υπουργείο Γεωργίας για την περίοδο 

του πρώτου εξαμήνου του 1988 αναφέρει ότι η κατασκευή του έργου άρχισε στις 
αρχές του 1988 με την εγκατάσταση των κύριων αγωγών του αρδευτικού δικτύου 
και ότι η κατασκευή του δευτερεύοντος και τριτεύοντος δικτύου αναμενόταν να 

αρχίσει το πρώτο εξάμηνο του 1989 και να συμΠληρωθεί σε δυο χρόνια, Στην 
έκθεσή του για την περίοδο 1.7.1988 - 31.12.1988 το Υπουργείο παραδέχεται ότι 
uπ·ήρξε καθυστέρηση στην εγκατάσταση των αγωγών. Για το θέμα του δικτύου 

αναφέρει ότι το πρώτο εξάμηνο του 1989 θα ζητηθούν προσφορές για τα υλικά, 
ενώ έξι μήνες πριν Οήλωναν ότι θα άρχιζε η εκτέλεση του έργου το πρώτο 

εξάμηνο του 1989. Στην έκθεσή του το Υπουργείο για την περίοδο 1.1.1989 -
30.6.1989 αναφέρει ότι τα κατασκευαστικά σχέδια Οεν κατέστη Ουνατό να 

συμπληρωθούν και ότι θα συμπληρωθούν το Οεύτερο εξάμηνο του 1989. 

Πρόκειται για απλή κοροϊΟία σε βάρος των γεωργών της περιοχής Ακρωτη

ρίου, που άρχισε με την ανάληψη της Εκτελεστικής Εξουσίας από την κυβέρνηση 

της αλλαγής. Το θέμα είναι αρκετά σοβαρό. Στην Επιτροπή Γεωργίας εκκρεμεί 

θέμα που έχω εγγράψει σχετικά με το Νότιο Αγωγό και θα ζητήσω επείγουσα 
συζήτηση του θέματος για να Οοθούν εξηγήσεις. Τα ποσά που προβλέπονται στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως για το Νότιο Αγωγό είναι σημαντικά μειωμένα και 

αυτό αποτελεί απόδειξη των προθέσεων της κυβέρνησης για περαιτέρω καθυ
στέρηση του έργου, Σε ό,τι αφορά το Νότιο Αγωγό προκύπτει θέμα αναγνώρισης 

' ί ' β' κ ' αντι οικειοπο ησης του εργου της κυ ερνησης υπριανου. 

'Οπως είναι γνωστό και σύμφωνα με την έκθεση του Υπουργού Γεωργίας 

προς τη Βουλή για την περίοδο 1.1.88 - 30.6.1988, οι θυρίδες του φράγματος του 
Κούρρη έκλεισαν στις 2.11.1987. Τονίζεται εξάλλου πως, λόγω του εξαιρετικά 
καλού χειμώνα που είχαμε, ποσότητα 52,500,000 κυβικών μέτρων έχει ήδη 

αποθηκευθεί σ' αυτό. Σε άλλη παράγραφο αναφέρεται ότι σημαντική ποσότητα 

νερού διοχετεύτηκε και αποθηκεύτηκε στο φράγμα της 'Αχνας για την άρδευση 
των Κοκκινοχωριών. 

Λέχθηκε στα εγκαίνια του φράγματος και αναφέρεται και σε διάφορες 

εκθέσεις, ακόμα και στο έντυπο <<Ένας χρόνος διακυβέρνησης Γ. Βασιλείου» ότι 

οι εργασίες στο φράγμα του Κούρρη επιταχύνθηκαν, με αποτέλεσμα να αξιο

ποιηθεί το νερό της τελευταίας πολύ ευνοϊκής χειμερινής περιόΟου. Κ'αι συνεχίζει 

το έντυπο: «Η κατασκευή των έργων του Νότιου Αγωγού επιταχύνθηκε, με 

αποτέλεσμα να μεταφερθεί το νερό στα Κοκκινοχώρια πολύ πριν απ 1 ό,τι είχε 

προγραμματιστεί.» 

Όταν η κυβέρνηση Κυπριανού επιτάχυνε την εκτέλεση του έργου και πέτυχε 

το κλείσιμο των θυρίδων του φράγματος στις 2.11.1987, για να καταστεί δυνατή 
η αποθήκευση των βροχών του ευνο'ίκού χειμώνα, η κυβέρνηση Κυπριανού 

επικρίθηκε σε τούτη την αίθουσα. Αν ανατρέξουμε στα πρακτικά της Βουλής, θα 

το διαπιστώσουμε. Τώρα κάποιοι άλλοι καυχώνται ότι επιτάχυναν τις εργασίες 

στο φράγμα του Κούρρη. Παραθέτω τα γεγονότα, χωρίς δικό μου σχόλιο και ας 

κρίνει ο λαός. 



929 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σύντομα 1 κύριε Χρυσοστόμου, γιατί πέρασε η ώρα που 3ικαιούστε. 
Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ναι, τελειώνω 1 κύριε Πρόεδρε. 
Ο τομέας που καλύπτε.ι το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είναι 

πολύ ευρύς και είναι αδύνατο να τον καλύψω μέσα στο 3οσμένο περιορισμένο 
χρόνο. Είναι τομείς, όπως το φυσικό περιβάλλον, η γεωργική ασφάλιση, οι 

αγρότισσες, ο Φορέας Γυναικών, ο αγροτουρισμός, τα ημιτελή έργα, που 3εν 
προχωρούν, όπως το αρδευτικό έργο Αυ3ήμου-Παραμάλι, το φράγμα Ξuλούρικοu 1 
που τοποθετήθηκε στη Γ σειρά προτεραιότητας, ο έλεγχος των κτηνοτροφικών 

προϊόντων 1 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, τα φυτοφάρμακα, η διαφημιζόμενη επέ
κταση του πρασίνου, ενώ τα ποσά στους προUπολογισμούς για τους σκοπούς 

αυτούς μειώθηκαν. 

Τελειώνοντας θέλω να τονίσω πως σε όλους τους τομείς της γεωργίας 

διαπιστώνεται δυσαρμονία λόγων και έργων. Οι αριθμοί που αναφέρονται στους 

προUπολογισμούς δεν ανταποκρίνονται στις υποσχέσεις που δόθηκαν. Τα προβλή
ματα αντιμετωπίζονται περιστασιακά και πρόχειρα και ο διαφημιζόμενος συντο

νισμός των Υπουργείων αποδεικνύεται ανύπαρκτος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Επιτελούμε σήμερα ένα από τα σημαντικότερα έργα που εναπόθεσε στους 

ώμους μας ο λαός αναδεικνύοντάς μας στο βουλευτικό αξίωμα. Με βάση τους υπό 
συζήτηση προϋπολογισμούς, τη σχετική ομιλία του έντιμου Υπουργού Οικονο

μικών και την Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, θα προσπα

θήσω να συμβάλω, ώστε η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα και η Βουλή ως σύνολο ν 1 

ανταποκριθεί καλύτερα στις ευθύνες που επωμίζεται. 

Επιθυμώ κατ 1 αρχήν να εκφράσω και τη δική μου ικανοποίηση για τη 

γενικότερη κατάσταση της οικονομίας. Στο χρόνο αυτό ο ρυθμός ανάπτυξης της 

οικονομίας ανέρχεται, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις, στο 6%. Στη διάρκεια 
ολόκληρου του πενταετούς προγρ&μματος αν&πτυξης (1989-1993) προγραμμα
τίζεται μέσος ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης γύρω στο 5%. Αυτοί οι ρυθμοί 

συγκρίνονται πολύ ευνοϊκ& με τους αντίστοιχους διεθνείς ρυθμούς. Υπογραμμίζω 

ότι, ως κόμμα και ως κίνημα του εργαζόμενου λαού 1 χαιρόμαστε ιδιαίτερα, όταν η 
οικονομία εξελίσσεται ευνοϊκά, όταν αυξάνεται με ικανοποιητικούς ρυθμούς η 

παραγωγικότητα της εργασίας. Έτσι εξασφαλίζονται οι αναγκαίες αντικειμενικές 

προϋποθέσεις για τη σταθερή και ταχύτερη δυνατή βελτίωση των όρων εργασίας 
και του βιοτικού επιπέδου των εργαζομένων, που αποτελεί έναν από τους 
βασικούς σκοπούς της ύπαρξης και των αγώνων του κόμματος και του κινήματος 

των εργαζομένων. 

Σε συνάρτηση μ 1 αυτό το στόχο του κόμματος και του κινήματός μας, είμαι 
υποχρεωμένος να σχολιάσω τη σχετική αναφορά του έντιμου Υπουργού Οικονο
μικών ενώπιον της Βουλής. Είπε σχετικά. τα εξής ο κ. Συρίμης: ccΓια να πετύχουν 
οι προσπάθειές μας για ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και για εκσυγχρονισμό 
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της οικονομίας μας, είναι απαραίτητη η αυστηρότερη τήρηση του κανόνα ότι η 
αύξηση των εισοδημάτων κάθε μορφής θα πρέπει να συνάδει με την αύξηση της 
παραγωγικότητας». 

Δε: δυσκολεύομαι να δηλώσω ότι διαφωνούμε: μ / αυτή τη θέση του έντιμου 
Υπουργού. Διακηρύξαμε και επαναλαμβάνουμε: πως θεωρούμε άδικη τη σημερινή 

κατανομή του εθνικού εισοδήματος. Αγωνιζόμαστε και θα συνεχ(σουμε τον αγώνα 

για τη δικαιότερη κατανομή του εθνικού εισοδήματος. Γι' αυτό το σκοπό στα 
προσεχή χρόνια θ' αγωνιστούμε, ούτως ώστε η βελτ(ωση των μισθών και 

' ' ό ' β ' '" μεpοκαματων και γενικα των ρων εpγασιας και του ιοτικου επιπεοοu των 

εργαζομένων να υπερέχει λογικά του ρυθμού αύξησης της παραγωγικότητας. Θα 
συνε:χ(σουμε αυτό τον αγώνα σε συνεργασία με όλες τις συνδικαλιστικές οpγανώ-

' , ξ ' ' Δ ' " ' ββ ' σεις μεχρι την επιτευ η αυτου του στοχου. εν ειναι ουνατο να συμ ι αστουμε με 

το γεγονός ότι η εργατικfι τάξη, που εκπροσωπεί περ(που το 70% του οικονομικά 
ενεργού πληθυσμού1 απολαμβάνει μόνο το 48%-49% του εθνικού εισοδfιματος. 

Καλούμε την κυβέρνηση να λάβει σοβαρά υπόψη το δίκαιο του αγώνα μας και με 

τη γενικότερη οικονομικfι 1 δημοσιονομικfι και κοινωνικfι πολιτικfι της να συμβάλει 
στην επίτευξη του στόχου της δικαιότερης κατανομfις του εθνικού εισοδήματος. 

Κύριε Πρόεδρε, η συζfιτηση των προϋπολογισμών κατά τον πιο άμεσο τρόπο 

θέτει επί τάπητος το σοβαρότερο οικονομικοκοινωνικό πρόβλημα που αντι

μετωπίζει ο τόπος, εκείνο των δημόσιων οικονομικών. Στη σελίδα 15 της 

Έκθεσης της Κοινοβουλε:υτικfις Επιτροπfις αναφέρεται ότι με βάση τους τρεις 
πρ.οϋπολογισμούς ((Παρουσιάζεται ένα συνολικό ταμειακό έλλειμμα για το 1990 
της τ&ξης των .€184,000,000, σε σόγκριση με .€240,000,000 που ήταν πέρσι>>. 
Αυτοί οι αριθμοL προκύπτουν απ 

1 
όσα κατέθεσε: η κυβερνητικfι πλευρά στην 

Επιτροπfι. 

Λυπούμαι να παρατηρfισω πως η κατάσταση ε(ναι στην πραγματικότητα 

πολύ χειρότερη. Στη σελίδα 6 της Έκθεσης αναφέρεται πως «οι τρεις προϋπο
λογισμοί προβλέπουν συνολικές δαπ&νες όψους .€655,300,000 και έσοδα 

!:500, 700,000.». Δηλαδfι το έλλειμμα απ 1 αυτούς τους αριθμούς ανέρχεται στα 

.€154,600,000. Προσθέτει όμως η Έκθεση:- «Στο ποσό των δαπανών δε 

συμπεριλαμβάνονται οι αποπληρωμές δανείων, που ανέρχονται στα !:64,600,000, 
και οι συνεισφορές σε εξοφλητικά αποθέματα, που ανέρχονται στα ί87,300 1 ΟΟΟ,)), 
Αν στο αρχικό έλλειμμα προσθέσουμε το ποσό που προορίζεται για τις απο

πληρωμές 3ανείων, το ταμειακό έλλειμμα ανεβαίνει στα !'219,200,000. Αν 
περαιτέρω προσθέσουμε και τις συνεισφορές στα εξοφλητικά αποθέματα, το 

συνολικό ταμειακό έλλειμμα φτάνει στο υπέρογκο ποσό των ί306,500,ΟΟΟ. Από 

αυτές τις πράξεις προκύπτει πως το συνολικό πραγματικά ταμειακό έλλειμμα 

είναι πολό μεγαλότερο των .€184,000,000 που αναφέρεται στην Έκθεση. 

Το ΑΚΕΛ και γενικ& η Αριστερ& δίνει εξαιρετική σημασία σ' αυτό το 

υπέρογκο ταμειακό έλλειμμα. Το συναρτούμε: με το fιδη υπέρογκο δημόσιο χρέος 

-εξωτερικό και εσωτερικό- που σύμφωνα με τα στοιχεία προσεγγίζει τα !:2 
δισεκατομμύρια. Βλέπουμε: με δέος το ύψος και την εξέλιξη του δημόσιου χρέους. 

Όλοι και πρωτίστως η κυβέρνηση πρέπει να συνειδητοποιfισουμε: το μέγεθος του 
προβλfιματος και τους κινδύνους που ε:γκυμονούνται. Ασφαλώς δεν ευθύνεται η 

κυβέρνηση Βασιλείου για τη δημιουργία αυτοό του προβλήματος. Ό,τι όμως 

προέχει Cιυτfι τη στιγμfι δεν είναι η αναζήτηση των υπευθύνων. Προέχει η λήψη 
μέτρων για την ανακοπfι της κατρακύλας στον κατήφορο, για την ανάσχεση και 
αναστροφή της καταστροφικής πορείας. Προέχει η αν&γκη εξυγίανσης των 
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δημόσιων οικονομικών. Όλοι πρέπει ν αρθούμε στο ύψος των περιστάσεων. 

Όλοι πρέπει ν' αναλάβουμε τις ευθύνες μας χαι να συμβάλουμε σ 1 αυτή την 

εξυγ(ανση, αιρόμενοι πάνω από κομματικές σκοπιμότητες. Διαφορετικά θα 

οδηγηθούμε στη χρεοκοπία και την κριση, με όλες τις δυσμενείς συνέπειες στον 

πολιτικό μας αγώνα. 

Το ΑΚΕΛ και η Αριστερ<Ι. είναι ι3ιαίτερα ευαίσθήτοι στην αν<Ι.γκη για 

εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. Γιατί η χρεοκοπία και η κρίση θα 
ο3ηγήσουν στη μαζική ανεργία. Γιατί το τίμημα της χρεοκοπίας και της κρίσης θα 
το καταβάλουν πρώτα και κύρια οι εργαζόμενοι. Για την εξυγίανση των δημόσιων 

οικονομικών πρωταρχική ευθύνη έχει η κυβέρνηση. Επιβάλλεται να παταχθεί η 
διασπάθιση των δημόσιων οικονομικών, όπου υπάρχει. Επιβάλλεται η επικράτηση 

καθεστώτος οικονομικής περισυλλογής. 

Κύριε Πρόεδρε, ένα άλλο εξαιρετικά σοβαρό δημοσιονομικό πρόβλημα} 

άρρηκτα δεμένο με την ανάγκη για εξυγιανση των δημόσιων οικονομικών, εlναι η 
φορολογική μεταρρόθμιση. Θα εκθέσουμε εκτεταμένα τις απόψεις μας, όταν τα 
νομοσχέδια που συνθέτουν τη μεταρρύθμιση τεθούν υπό συζήτηση ενώπιον του 

Σώματος. Στο παρόν στάδιο θα περιοριστώ να υπογραμμίσω τη δική μας 

αντίληψη για τον κόριο στόχο της φορολογικής μεταρρόθμισης. Αυτή η μεταρ
ρύθμιση, εκτός από την εξυγ(ανση των δημόσιων οικονομικών, επιβάλλεται όπως 

διέπεται από την ανάγκη και υλοποιεί το στόχο της δικαιότερης κατανομής των 

φορολογικών βαρών. Αυτά τα βάρη πέφτουν σήμερα κατά κύριο λόγο στους ώμους 
των εργαζομένων. Η μεταρρόθμιση πρέπει ν' αλλιl.ξει ριζικ<Ι. αυτή την κατανομή. 

Πρέπει να μεταφέρει βάρη από τους ώμους των εργαζομένων στους ώμους των 

εταιρέιών και των πλουσίων. Αυτός πρέπει να 'ναι ο κύριος κοινωνικός στόχος της 

μεταρρύθμισης. Αν αυτό δεν επιτευχθεί, εμε(ς δε θα διστάσουμε να διακηρύξουμε 
πως η μεταρρύθμιση, ενώ μπορεί να πετύχει εξυγίανση των δημόσιων οικονο

μικών, θα αποτύχει στον κύριο κοινωνικό της στόχο, σ"C'η δικαιότερη κατανομή των 

φορολογικών βαρών. Δηλώνουμε κατηγορηματικά ότι το ΑΚΕΛ και η· Αριστερά 
κατ& τη συζήτηση της φορολογικής μεταρρόθμισης θα επιμείνει στην υλοποίηση 

αυτού του στόχου. Καλούμε τα άλλα κόμματα να συμβάλουν προς την ίδια 

κατεύθυνση. 

Κόριε Πρόεδ!'§ο--"'ι-&ρyας&-μενοι αντιμετωπίζουν και <Ι.λλα σοβαρ<Ι. προβλή-
1'-ΟCΤΟ<c--'Ι'σ-ΕθνιΚό Σχέ3ιο Υγείας είναι μια από τις προτεραιότητές μας. Σημειώ-

---------- θηκε σοβαρή καθυστέρηση. Επιβάλλεται η προώθηση αυτού του σχεδίου χωρίς 
περαιτέρω αναβολές. 1 Αμεσα η κυβέρνηση .πρέπει να θέσει αυτό το θέμα προς 
συζήτηση. Μέχρι την εφαρμογή τέτοιου σχεδίου η κυβέρνηση πρέπει να-βοηθήσει 
τα συντεχνιακά ιατρεία στην εκπλήρωση του έργου τους, δεδομένων ότι εκτελούν 

λειτουργίες που ανήκουν στο κράτος και δεδομένου επίσης των οικονομικών 

δυσχερειών που αντιμετωπίζουν. Αναφορικ<Ι. με τη μεταβίβαση της πρωτοβιl.θμιας 
ιατρικής περίθαλψης στον ιδιωτικό τομέα, πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση δε θα θέσει 
το συνδικαλιστικό κίνημα προ τετελεσμένων, όπως άλλωστε·δήλωσε και ο έντιμος 

Υπουργός Υγείας. 

Το οικιστικό πρόβλημα είναι ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα των εργαζομένων. 
Οι πρόσφυγες πρέπει να έχουν ασφαλώς προτεραιότητα. Επιβάλλεται όμως να 

δοθεί η αναγκαία προσοχή και στους μη πρόσφυγες εργαζομένους, ιδιαίτερα σ' 

εκείνους με τα χαμηλά εισοδήματα. 

Εκτιμούμε τη στροφή της κυβέρνησης Βασιλειου όσον αφορά την οικιστική 

πολιτική. Αυτή όμως η στροφή πρέπει να γίνει πρ<Ι.ξη. Η κυβέρνηση πρέπει να 
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διαθέσει τα απαρα(τητα ποσά για τη χρηματοδότηση και την υλοποίηση της 

οικιστικής της πολιτικής. Πρέπει να βοηθηθούν οικονομικά από την κυβέρνηση οι 

δύο οικιστικοί οργανισμοί για την υλοποίηση της κυβερνητικής οικιστικής πολι

τικής, για να είναι αισθητή η παρουσία αυτών των οργανισμών στον τομέα της 

οικιακής στέγης. 

Ειδικότερα το κράτος πρέπει να φροντίσει να λύσει το οικιστικό πρόβλημα 
των γερόντων και αναξιοπαθούντων που σε ορισμένες περιπτώσεις προσλαμβάνει 

τραγικές διαστάσεις. 

Εκτιμούμε τη μείωση της ανεργίας, που σύμφωνα με τα στοιχεία έπεσε στο 
2.5%. Μας ανησυχεί όμως το γεγονός ότι παραμένει σοβαρό πρόβλημα η ανεργία 
των αποφοίτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Επιβάλλεται όπως το κράτος πάρει 

πιο αποφασιστικά και αποτελεσματικά μέτρα για την αντιμετώπιση αυτού τοu 
προβλήματος. 

Το πρόβλημα της έλλειψης εργατικών χεριών πρέπει ν' αντιμετωπιστεί 

κυρίως με καλύτερο προγραμματισμό των αναπτυξιακών έργων στο δημόσιο και 

ιδιωτικό τομέα, με αξιοποίηση των υφιστάμενων εφεδρειών εργατικού δυναμικού, 
κυρίως μεταξύ των γυναικών, και με τη μεγαλύτερη απασχόληση Τ /Κ συμπα

τριωτών μας. Η εξασφάλιση της αναγκαίας υποδομής με τη δημιουργία επαρκούς 

αριθμού βρεφοκομικών και παιδοκομικών σταθμών στην πόλη και την ύπαιθρο 
αποτελεί μέτρο που θα διευκολύνει την προσέλκυση μεγαλύτερου αριθμού γυναι
κών στις παραγωγικές δραστηριότητες. 

'Αμεσα επιβάλλεται η λήψη μέτρων για περαιτέρω βελτίωση των κοινωνικών 

παροχών. Τάχιστα πρέπει να προωθηθεί η μείωση της συντάξιμης ηλικίας των 

γυναικών και των εργαζόμενων σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα στο 60ό 

έτος. Πρέπει να βελτιωθεί η νομοθεσία για την προστασία της μητρότητας και να 

γίνει η αναγκαία προετοιμασία για την εφαρμογή του Νόμου περί lσομισθ(ας. 

Πρέπει να μελετηθεί η χορήγηση σύνταξης στις οικοκυριίς και στις αγρότισσες. Η 

αναλογική σύνταξη πρέπει να αυξάνεται με βάση τη συνολική αύξηση των μισθών 
και όχι μόνο με βάση τον τιμάριθμο. 

Η νομοθεσία για την ασφάλεια και υγεία των εργαζομένων στον τόπο 

δουλειάς πρέπει να εφαρμόζεται πλήρως. Πρέπει να υλοποιηθούν τάχιστα τα 

' " λ β' ' θ ' Γ' ' ' ' μετρα που οια αμ ανει η σχετικη νομο εσια. ι αυτο το σκοπο πρεπει να 

επανδρωθούν επαρκώς οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

Το κράτος πρέπει να δώσει την αναγκαία προσοχή και στην ανάπαυση των 

εργαζομένων. Πρέπει να δημιουργηθούν κρατικά αναπαυτήρια και παράλληλα να 

βοηθηθεί το συνδικαλιστικό κίνημα για την ανέγερση εργατικών αναπαυτηρίων με 

τη χορήγηση κρατικής ή χαλίτικης γης και οικονομικής βοήθειας. 

Η β
' 1 , , , , 

κυ ερνηση πρεπει αποφασιστικα να αποκρουσει τις πιεσεις για καταργηση 

ή ριζική τροποποίηση της Α.Τ.Α .. Ταυτόχρονα πρέπει να αρχίσει τις αναγκαίες 
διαβουλεύσεις με το συνδικαλιστικό κίνημα και τις αναγκαίες πρακτικές ενέργειες 

για την ενσωμάτωση ολόκληρου ή του σημαντικά μεγαλύτερου μέρους του 
τιμαριθμικού επιδόματος στο βασικό μισθό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρήλθε η ώρα, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Η τροποποίηση του Νόμου περί Ταμείων Προνοίας για την αντιμετώπιση της 

γάγγραινας των κατακρατήσεων εισφορών υπέρ των εργαζομένων από τους 
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εργοόότες είναι ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα. 'Ηόη κατατέθηκε σχετική πρόταση 

νόμου από την Κοινοβουλευτική μας-Ομάόα. Αναμένουμε ότι η Βουλή θα ψηφίσει 
' ' λ (ψ ' ' τις προτεινομενες τροποποιησεις, για να εχ ε ει αυτη η γαγγραινα. 

Αυτή είναι, κύριε Πρόεόρε, ·fJ συμβολή μου στη συζήτηση των προϋπο
λογισμών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο χ. J{ατσουνωτός της ΕΔΕΚ. 

1. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 
Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνάόελφοι, 

Συζητούμε σήμερα τους τρεις προϋπολογισμούς του κράτους που θα ισχύουν 

για το 1990, γι' αυτό και ανατρέξαμε τόσο στην ομιλία του έντιμου Υπουργού 
Οικονομικών στη Βουλή, όσο και στο χρονιάτικο απολογισμό της όιακυβέρνησης 

του Προέόρου της Δημοκpατlας που κυκλαρόρησε πρόσφατα. 

Θα προσπαθήσω να μείνω μέσα στα πλαίσια κριτικής της εργατικής 

πολιτικής, 6πως εκφράζεται μέσα από τους προϋπολογισμούς και τον απολογισμό, 

παρόλο που μια τέτοια πολιτική είναι αναπόφευκτα συνυφασμένη με κοινωνικά, 

αγροτικά και άλλα προβλήματα. 

Αρχίζοντας από το όιάταγμα του Υπουργείου Εργασίας σχετικά με την 

εκλογή μικτών επιτροπών ασφάλειας στους τόπους εργασίας, παρόλο που 

επικροτούμε τη σόσταση αυτών των επιτροπών, θα επαναφέρουμε στο προσκήνιο 
παλιά μας εισήγηση, όσον αφορά το συμβουλευτικό χαρακτήρα τους. 

Όπως τότε υποστηρ(ξαμε, έτσι και τώρα υποστηρίζουμε πως ο ρόλος των 

επιτροπών, τόσο για την ασφάλεια όσο και για την υγεία των εργαζομένων, θα 

πρέπει να είναι ουσιαστικός και όχι συμβουλευτικός. l{αι αυτή η παράλειψη 

αποόείχτηκε στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς Μονής και Δεκέλειας, όπου 

ακόμη όεν έχουν προσληφθεί ή όιοριστεί λειτουργοί ασφάλειας και γι 1 αυτό ο ρόλος 

των επιτροπών έχει μηόενιστεt. 

Και επειόή στον απολογισμό γlνεται αναφορά στα επιπρόσθετα μέτρα για 

προστασία της υγείας των εργαζομένων στους όυο πιο πάνω ηλεκτροπαραγωγούς 
σταθμούς, θα ήθελα να αναφέρω πως ακόμη η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υ γε(ας 

ασχολείται μ 'αυτό το θέμα και πως χρειάζονται να γίνουν ακόμη πολλά, για να 

εκλείψουν οι κίνόυνοι που απειλοόν την υγεία αυτών που εργάζονται σε χώρους 

όπου υπάρχουν ίνες αμιάντου. 

Μια όμως και το θέμα αυτό αγγίζει την υγεία των εργαζομένων, έχουμε την 

ισχυρή άποψη ότι ο μοναόικός ιατρός εργασίας που υπάρχει σήμερα είναι αόύνατο 

να μπορέσει να εφαρμόσει πρόγραμμα συστηματικής ιατρικής παρακολοόθησης 

των εργαζομένων, που θεωρούν αναγκαία τέτοια παρακολοόθηση. 

Θα ήταν λοιπόν χρήσιμη η σόσταση ιατρικής μονάόας από γιατρούς εργασίας 
πέραν του ενός και κατάλληλο παραϊατρικό προσωπικό για τη συστηματική 

εξέταση και παρακολούθηση, όχι μόνο των εργαζομένων στους ηλεκτροπαραγω

γούς σταθμοός, αλλά και όλων των άλλων εργαζομένων που έρχονται σε επαφή με 
ασκαρέλ, με άλλα τοξικά υγρά και αέρια, με μόλυβόο και άλλα επικίνόυνα για την 

υγεία τους υλικά. 

Επικροτούμε τη Σύμβαση Κοινωνικών Ασφαλίσεων μεταξύ Κύπρου-Ελλάόας 

και προσβλέπουμε σε στενότερη συνεργασία και στη βελτίωσή της προς όφελος 
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των εργαζομένων των Ουο χωρών. Την ικανοποίησή μας εκφράζουμε επίσης για 

την πρόσφατη ομόφωνη ψήφιση της νομοθεσίας για την υποχρεωτική ασφάλιση 
των εpγοόοτών έναντι της ευθύνης τους σε περίπτωση ατυχήματος των εpγοδο
τουμένων τους. Εχείνο που χρειάζεται χαι στις Ουο πιο πάνω περιπτώσεις εlναι η 

στενή παρακολούθηση για την πιστή εφαρμογή τους. 

Όσον αφορά την πολιτική της κυβέρνησης έναντι των αυτοτελώς εργαζο

μένων, φάνηκε πόσο δίκαιο είχαμε όταν για χρόνια την χαλούσαμε να αντι

μετωπίσει αυτή την τάξη των εργαζομένων με κατανόηση χαι στοργή χαι όχι με 
τη βίαιη προσαγωγή τους στα διχαmήρια, με επιβολή προστίμου, με επιπρόσθετη 

επιβάρυνση, αχόμη χαι με φυλάκιση. Χάρη στην κατανόηση χαι συμπαράστασή 

μας, μειώθηκε η συνεισφορά τους στις κοινωνικές ασφαλίσεις κατά 1 % και 
αυξήθηκαν τα ωφελήματά τους εκτός του ανεργιακού, γι / αυτό και οι αντιδρούντες 
έχουν μειωθε( σημαντικά. 

Όπως έχουν σήμερα τα πράγματα, με τη συμμόρφωση των αυτοτελώς 
εργαζομένων θα πρέπει να εκλείψει και το πρόσχημα της ύπαρξης ενός 10% 
περίπου διαφοράς στος ύψος των παροχών από το ύψος των εισφορών, γεγονός 

που πάντα αποδίδετο στην άρνηση των αυτοτελώς εργαζομένων. Είναι καιρός το 

lπουργείο Εργασίας να μελετήσει αυτό το θέμα, του οποίου και το ίδιο 

παραδέχεται την ύπαρξη, και σύντομα να αυξήσει όλες τις παροχές κατά 10% 
χωρίς καθόλου αύξηση των εισφορών. 

Όσον αφορά το φόρο εισοδήματος, η κυβέρνηση δεν μπορεί να παρουσιάζει 

την αύξηση του μη φορολογητέου εισοδήματος από f1,000 σε f1,500 ως 

επίτευγμα. Αν θέλει να είναι σύμφωνη και με τις προεκλογικές διακηρύξεις του 

Προέδρου, θα πρέπει να μελετήσει ξανά τις προτάσεις των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων και να τις υιοθετήσει πλήρως. 

Η πρόνοια που καλύπτει απολύσεις λόγω πλεονασμού εργοδοτηθέντων, των 

οποίων η σύμβαση για συγκεκριμένο έργο έχει λήξει, οφείλεται στους αγώνες των 

εργαζομένων σε τέτοια έργα, όπως το φράγμα του Κούρρη, και κύρια στη ΔΕΟΚ 

και τις άλλες συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

κ λ ' θ ' ' β' λ ' ' α ο α ηταν επισης η κυ ερνηση να με ετησει τροπους ικανοποίησης ενός 

δί~αιου αιτήματος των απολυθέντων μεταλλωρύχων της Κυπριακής Μεταλλευ
τικής Εταιρείας που τώρα βρίσκονται στη δύση του βίου τους. Γι / αυτό εισηγού
μαστε να επιχορηγήσει το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού με το ποσό των 
200 περίπου χιλιάδων λιρών, αφού δε βρέθηκαν περιουσιακά στοιχεία της 
εταιρείας για να κατασχεθούν και να αποζημιωθούν οι μεταλλωρύχοι μας. 

Η σύνταξη για μερική μόνιμη ανικανότητα, που αυξήθηκε πρόσφατα με την 
ψήφιση σχετικής νομοθεσίας, είναι ένα σημαντικό βήμα για την ανακούφιση των 
εργαζομένων που έχασαν την ικανότητά τους μόνιμα κατά 2/3. αλλά χρειάζεται 
να γίνει ένα ακόμη θαρραλέο βήμα. Θα πρέπει το lπουργείο Εργασίας, το Τμήμα 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και οι συνδι
καλιστικές οργανώσεις να μελετήσουν επισταμένα και να βρουν τρόπους τροπο

. ποίησης του βασικού νόμου για σύνταξη ανικανότητας, ώστε να καλύπτονται και 
άτομα που κατέστησαν μόνιμα ανίκανα για εργασlα πριν το 1973 που θεσπίστηκε 
ο πιο πάνω νόμος. 

Επειδή τόσο στην περσινή όσο και στη φετινή ομιλία του ο έντιμος lπουργός 

Οικονομικ6>ν εκθειάζει το χαμηλό ποσοστό ανεργίας, θα πρέπει να ανατρέξει στα 



935 

απανωτά υπομνήματα του ΣΥΠΑΕΚ σχετικά με το ποσοστό ανεργLας, ημιαπα

σχόλησης και ετεροαπασχόλησης, κυρίως των πτυχιούχων μας, και εκεί θα βρει το 

ακριβές ποσοστό ανεργίας. 

Ας μην ξεχνά η κυβέρνηση ότι η μεγάλη απασχόληση στην τουριστική 
βιομηχαν(α Οιαρκεί μόνο μερικούς μήνες, ενώ τους υπόλοιπους οι εργαζόμενοι ή 

μένουν άνεργοι ή εργάζονται σε οποιαδήποτε Οουλειά με εξευτελιστικούς μισθούς 

και ημερομίσθια. Και Οεν αρκε( που οι ίόιοι γίνονται θύματα εκμετάλλευσης, 

εκτοπίζουν άλλους εργαζομένους από τις δουλειές τους. Και ο κύκλος επανα

λαμβάνεται κάθε χρόνο. 

Όσον αφορά το θέμα της μεγάλης ζήτησης ειδικευμένων υπαλλήλων, ιδίως 
στην τουριστική βιομηχανία, αλλά και στον τομέα των νοσοκόμων, θα πρέπει η 

κυβέρνηση, ο Ι\.υπριακός Οργανισμός Τουρισμού, το ΙΞΕΤ, οι συνόικαλιστικές 

οργανώσεις, το Υπουργείο Υγείας, η Σχολή Νοσοκόμων, ο Παγκύπριος Ιατρικός 

Σύλλογος και οι σύνόεσμοι ξενοόόχων και κέντρων Οιασκεόάσεως να συσκεφθούν 

για να βρουν τρόπους επίλυσης του προβλήματος χρησιμοποιώντας το 8ικό μας 

εργατικό Ουναμικό. 

Θ f ' ' 'ψ ' ' ά θ' α μου πειτε οτι τετοιες συσκε εις εγιναν αρκετες και υπ ρχει εμα προς 

συζ·ήτηση στο Κεφάλαιο Δ της Βουλής. Έχω τη γνώμη πως 8εν εξαντλήθηκαν 
όλες οι προσπάθειες, έστω και αν κάποιοι ψάχνουν στην Αγγλία και αλλού και 

προσπαθούν να πείσουν τους ειόικευμένους συμπατριώτες μας να εργαστούν στην 

Κύπρο, κύρια στον τουρισμό. 

Πιστεύω πως το Ινστιτούτο Ξενοόοχειακών και Επισιτιστικών Τεχνών, 

ΙΞΕΤ, έχει την ικανότητα1 με τον κατάλληλο εξοπλισμό, να Οώσει στην 

τουριστική βιομηχανία Οιπλάσιους ή και τριπλάσιους μαγείρους, ζαχαροπλάστες, 

τραπεζοκόμους κτλ. Την ίόια Ουνατότητα, να αυξήσουν τους φοιτητές τους κατά 

30 τουλάχιστον, έχουν και οι ξενοόοχειακές σχολές Λεμεσού και Πάφου. 

Όσον αφορά το θέμα της έλλειψης νοσοκόμων 1 πέρα από την αναβάθμιση και 
επέκταση της Σχολής, θα πρέπει ο ιόιωτικός τομέας να δώσει ισχυρά κίνητρα για 

να μπορέσει να εξασφαλίσει προσωπικό και μόνο σε πολύ λίγεc 1 εξαιρετικές 

περιπτώσεις να επιτρέπεται η εργοδότηση αλλοδαπών. 

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, τη σύντομη ομιλία μου, θα ήθελα να σχολιάσω 
το απαράδεκτο ποσό που θεωρείται το κατώτατο όριο μισθοδοσίας των ιδιωτικών 

υπαλλήλων και που κυμαίνεται γύρω στις f122 το μήνα. Αφού όλοι συμφωνούν, 
ακόμα και στο Εργατικό Συμβούλιο, ότι με τα σημερινά δεδομένα οι f150 λίρες 
το μήνα θεωρούνται μισθός πείνας, είναι απαράόεκτο να κατοχυρώνεται διά 

διατάγματος μισθός προσλήψεως κάτω των i150. 

Μ β ' ' λ ' θ ' 'λ ' . ε αση αυτους τους χαμη ους μισ ους που ο οι προσφερουν στους νεο-

προσλαμβανόμενους, γιατί καλύπτονται από το διάταγμα, είναι φυσικό να μη 

βρίσκουν προσωπικό και μάλιστα κάπως ειδικευμένο, όπως στην περίπτωση των 

βοηθών νοσοκόμων και νοσοκόμων Α' και Β' επιπέδου. 

Είμαι βέβαιος πως υπάρχει ικανοποιητικό εργατικό δυναμικό, για να καλύψει όλες 

τις ανάγκες του τόπου. 

Χρειάζονται κίνητρα για εκπαίδευση ή μετεκπαίδευση στους τομείς που έχουν 

ανάγκη από προσωπικό, ακόμα και αν σπούδασαν οτιδήποτε άλλο, αλλά και όροι 

εργασίας τέτοιοι που να συγκρίνονται με το δημόσιο τομέα. Ακόμα θα έλεγα και 

καλύτεροι όροι εργασίας, ιδίως στον τουρισμό, γιατl οι πλεlστοι-- εργάζονται 

σ' αυτό τον τομέα όχι για ολόκληρο το χρόνο. 



936 

Είναι καιρός η κυβέρνηση να στρέψει την προσοχή της και στους εργαζο

μένους τόσο των πόλεων όσο και της υπαίθρου και να δώσει κίνητρα που να 

ενθαρρύνουν την απασχόληση. Αρκετά κίνητρα έχουν δοθεί στη βιομηχανία, το 

εμπόριο, τον τουρισμό και άλλες επιχειρήσεις. Καιρός κάποια λεφτά να ξοδευτούν 

για τους εργάτες και τους αγρότες. 

Ε' ό ' β' • ' ' θ ' λ' ιναι ακ μα καιρος η κu ερνηση να οωσει μια συντομη ετικη υση στο 

αίτημα των ωρομισθίων, γιατί αρκετά ταλαιπωρ+βηκαν με την αβεβαιότητα 

τόσων χρόνων και με κουτσουρεμένα δικαιώματα. 

Θα παρακολοuθούμε 1 κύριε Πρόεδρε, και θα ασκούμε εποικοδομητική κριτική 
' λ ' β' ι ι ~ ι στην εργατικη πο ιτικη της κυ ερνησης 1 μεχρι που τα αιτηματα και οι προσσοκιες 

των εργαζομένων να δικαιωθούν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Είναι ο μόνος μέχρι της στιγμής ο κ. Κατσουνωτός, ο οποίος τήρησε το χρ6νο 
που του έδωσε το κόμμα του. 

Το λόγο έχει ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τελευταία η κυβέρνηση εξήγγειλε κάποιο σχέ8ιο 8ανειο8ότησης με χαμη
λότοκα δάνεια νεαρών ζευγαριών που επιθυμούν να επιστρέψουν στα χωριά τους, 

να κτίσουν και να κατοικήσουν εκει 

Για να αναγκαστεί η κυβέρνηση να αποφασίσει να βοηθήσει έστω και μερικώς 

αυτό τον κόσμο, είναι φανερό ότι το πρόβλημα της αστυφιλίας πήρε μεγάλες 
διαστάσεις. 

Οφείλουμε να παραδεχθούμε ότι πλείστα ορεινά χωριά, ιδιαίτερα τΊ)ς 

Πιτσιλιάς και της Μαραθάσας, καθώς και αρκετά αμπελοχώρια, μετατράπηκαν 

σε πραγματικά γηροκομεία. Μόνο ηλικωμένους, οι πλείστοι συνταξιούχοι, μπορεί 

κανείς να συναντήσει στα γερασμένα καφενεία των χωριών. Η νιότη εγκατέλειψε 

τα χωριά και η ζωντάνια εξέλειπε. Παιδιά να τρέχουν στο χωριό και να γεμίζουν 

τους δρόμους με παιδικά γέλια δεν υπάρχουν. Γάμοι δε γίνονται και δεν είναι 

υπερβολή να πει κανένας ότι έχει χωριό που ο τελευταίος γάμος έγινε πριν από 20 
και 30 χρόνια. 

Δικαιολογημένα λοιπόν η κυβέρνηση πήρε τα πιο πάνω μέτρα με την ελπίδα 

να επιστρέψουν στις ρίζες τους νεαρά ζευγάρια. 

Δε γνωρίζω το ποσοστό επιτυχίας μέχρι σήμερα του πιο πάνω πειράματος. 

Αμψιβάλλω όμως αν τα κίνητρα που παρέχονται είναι ικανοποιητικά. Πιστεύω 

πως μάλλον ψίχουλα είναι. Εν πάση περιπτώσει είναι μια αρχή και το πείραμα 

πρέπει να συνεχιστεί. Τι γίνεται όμως με ορισμένα· νέα ζευγάρια που παραμένουν 

στα χωριά τους και κατοικούν σε ακατάλληλα σπίτια και επιθυμούν να τα 

βελτιώσουν ή να τα χαλάσουν και να κτίσουν άλλα κατάλληλα; Μπορούν αυτοί οι 

άνθρωποι να αποταθούν στην κυβέρνηση για βοήθεια; Υπάρχουν γι' αυτούς 

καθόλου σχέδια, για να βοηθηθούν να παραμείνουν στα χωριά τους; 

Κάθε χρόνο η κυβέρνηση παραχωρεί κονδύλια για διάφορα έργα μέσα στα 

χωριά. Τονίσαμε επανειλημμένα ότι στα ορεινά χωριά, λόγω ακαταλληλότητας 

του εδάφους, πρέπει να παραχωρούνται μεγαλύτερα κονδύλια. Δεν μπορεί να 

8(8ονται !500 και !1,000 για κατασκευή 8ρ6μων στην ορεινή. Η μορφολογία του 
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ε8άφους είναι τέτοια που με f.500 χαι f.1,000 ελάχιστα μέτρα 8pόμου χατα

σχεuάζονται. Είναι μάλλον εμπαιγμός, παρά βοήθεια. Σε βpαχώ8εις περιοχές θα 

πρέπει να παραχωρούνται τουλάχιστο 8εχαπλάσια χον8ύλια. 

Για να μπορέσει η ύπαιθρος να επιβιώσει, χρειάζεται να γίνονται όλο και 

περισσότερα έργα υποδομής. Εισηγούμαστε για ακόμα μια φορά η ύπαιθρος να 
χωριστεί σε ζώνες και ανάλογα με την κάθε ζώνη να ιδρυθούν και σχετικές 
βιομηχανίες για την απορρόφηση των τοπικών προϊόντων. Να δημιουργηθούν 

τουριστικές ζώνες σε κατάλληλες περιοχές και κατά τόπους να δημιουργηθούν και 

να λειτουργήσουν βιοτεχνίες, για να παράσχουν αμειπτιχfι απασχόληση και συνεχή 

εργασία στους χατο!χοuς των γύρω περιοχών. Αν δοθούν ενθαppυντιχά κίνητρα και 
φορολογικές απαλλαγές σε ιδιώτες επιχειρηματίες, μπορεί ευκολότερα να επι
τευχθεί ο σκοπός αυτός. 

Να βοηθηθούν οικονομικά οι κάτοικοι της υπαιθρου να επι8ιορθώσουν τα 
σπίτια τους ή και να χτίσουν καινούργια, πάντοτε σύμφωνα με το περιβάλλον, και 

να τα ενοικιάσουν ή να τα εκμεταλλευτούν οι ί8ιοι για τουριστικούς σκοπούς. 

Ενθαρρύνεται έτσι και ο αγροτουρισμός. 

Να εξακολουθήσει η επιχορήγηση της βαθιάς καλλιέργειας με νέα και 
κατάλληλα τρακτέρ για τα t:8άφη μας. Όλα τα παλιά να αντικατασταθούν, διότι 

είναι ασύμφορα. 

Να δοθεί η γεωργική χαλί τικ.η γη στους καλλιεργητές και κτηνοτρόφους και 

να αυξηθεί η αρδεύσιμη γη, αφού γίνει συστηματική εκμετάλλευση όλων των 
υ8άτινων πόρων του τόπου. 

Και μια και μιλούμε για υδάτινους πόρους, είναι αδιανόητο να υπάρχουν 

ακόμα χωριά που όχι μόνο στερούνται νερό για άρ8ευση, αλλά ούτε και πόσιμο 
έχουν. Πολύς λόγος έγινε για τη δημιουργία Αρχής !δάτων. Πού βρίσκεται το 

θέμα; Γιατί χαθυστερεl; 

Να 8ημιουργηθούν κρατικά νηπιαγωγεία και παιδοκομικοί σταθμοί σε χωριά 
που υπάρχει ανάγκη, για, να μπορούν οι αγρότισσες να αφήνουν τα παι8ιά τους και 

να μεταβαίνουν στις γεωργικές τους ασχολίες. 

Υπάρχουν ακόμα χωριά που 8εν έχουν άσφαλτο. Είναι απαρά8εχτο στην 

εποχή που ζούμε να υπάρχουν χωριά, έστω και μικρά, με χωματό8ρομους. 

Να γίνεται σοβαρότερος προγραμματισμός σ' ό,τι αφορά τις γεωργικές 
καλλιέργειες ~αι τη 8ιάθεση των αγροτικών προϊόντων. Η προσπάθεια για 

εξεύρεση νέων αγορών πρέπει να είναι συνεχής και συστηματική. 

Όπου 8ημιουργούνται μεγάλα σχέδια ανάπτυξης πρέπει να γίνεται και 

μακροχρόνιος προγραμματισμός σ 'ό,τι αφορά το είδος των προϊόντων που θα 

παραχθούν, την αύξηση της παραγωγής και τη διάθεσή της. 

Μιλώντας από του βήματος της Βουλής γι 1 αυτό το θέμα, στις 24.2.82, 
ανέφερα τα ακόλουθα: 

((Στην περιοχή Επταγώνιας, Διερώνας, Αραχαπά κτλ, τώρα με το Σχέ8ιο 

Πιτσιλλιάς, η παραγωγή μάνταρινιών σε μια πενταετία θα αυξηθεί σημαντικά. 

Ήδη τα μανταρίνια αντιμετωπίζουν πρόβλημα διαθέσεώς των. Τι θα γίνει σε 

μερικά χρόνια με τα προϊόντα αυτά, μια και δε γίνονται εξαγωγές; Οι παραγωγοί 
αρχίζουν να προβληματίζονται. 

Γίνεται εισήγηση όπως σε κάθε περιοχfι μεγάλης παραγωγής φρούτων 
ι8ρυθούν μικρές βιομηχανικές μονά8ες για την επεξεργασία των προ'ίόντων 

εκάστης περιοχής. Θα είναι και ένα κίνητρο απασχολfισεως των κατοίκων>), 



938 

Αυτά ανέφερα το 1982 σαν παράδειγμα. 

Αυτή τη στιγμή, κύριοι συνάδελφοι, οι μανταρινοπαραγωγοί οργανώνονται 

και ζητούν επίλυση των προβλημάτων τους. Αγορές δεν υπάρχουν, τα πλεονά

σματα αυτού του προϊόντος όλο και πολλαπλασιάζονται και οι γεωργοί βρίσκον

ται σε πραγματική απόγνωση. Ίδρυσαν σύνδεσμο, έκαμαν περιφερειακές συγκεν

τρώσεις, είχαν επαφές με τις αρμόδιες αρχές, χωρίς όμως αποτέλεσμα. Το θέμα 

ενεγράφη ήδη και στη Βουλή. Γι' αυτό και επιμένουμε σε σοβαρότερο προγραμμα

τισμό σε ό,τι αφορά τις γεωργικές καλλιέργειες. 

Το ίδιο φοβούμαι πως θα δημιουργηθεί και με το αμπελουργικό. Υπάρχουν 

ή9η αιτήσεις για εκρίζωση 30,000 στρεμμάτων αμπελιών. Ασφαλώς οι αι'τήσεις 
θα πολλαπλασιάζονται. Τι θα γίνει όταν αυτές οι χ~λιάδες στρεμμάτων φυτευτούν 

με νέες καλλιέργειες; Είναι έτοιμη η κυβέρνηση να αντιμετωπίσει το νέο 

πρόβλημα που δημιουργείται; Είναι έτοιμη να καθοδηγήσει αυτό τον κόσμο σε τι 
είδους καλλιέργειες να επιδοθεί. Ελπίζω να υπάρχει απάντηση, για να μην έχουμε 

τα ίδια με τα μανταρίνια. 

Αφού αναφέρθηκα στην εκρίζωση των αμπελιών πρέπει να υπενθυμίσω την 

κυβέρνηση να μας ενημερώσει πού βρίσκεται το περίφημο ολοκληρωμένο σχέδιο 
για τη ριζική επίλυση του αμπελουργικού προβλήματος. Να μην έρθει πάλι η νέα 

σοδειά και να έχουμε τα ίδια και τα ίδια. 

Ένα σοβαρό πρόβλημα που απασχολεί τους κατοίκους της υπαίθρου είναι η 

εγγραφή των αγροτικών δρόμων. Πριν μερικά χρόνια αποφασίστηκε το κάθε χωριό 

να δηλώσει ένα ή δυο δρόμους με προτεραιότητα, για να γίνει η εγγραφή τους στο 
Κτηματολόγιο. Έγιναν ήδη αρκετές αιτήσεις από τα χωριά. Το θέμα όμως δεν 

προχωρεί. Ενεπλάκη στα πλοκάμια της γραφειοκρατίας και στα κτηματολόγια 

αναμένουν τη σειρά τους εκατοντάδες αιτήσεις για διεκπεραίωση. 

Είναι καιρός πλέον η κυβέρνηση να μελετήσει το πρόβλημα και να βρει 
τρόπους για πάταξη της γραφειοκρατίας. Δεν εξυπηρετείται εύκολα το κοινό. Το 

πού βρίσκεται το λάθος είναι δικό της πρόβημα και πρέπει να το δει. 

Ένα άλλο πρόβλημα που συχνά απασχολεί τον κόσμο της υπαίθρου και όλους 

τους πολίτες γενικά είναι οι τεράστιες ζημιές που προξενούνται είτε από 

πυρκαγιές είπε από πλήμμυρες ή και άλλες θεομηνίες οι οποίες δεν καλύπτονται 
από τον Οργανισμό Γεωργικών Ασφαλίσεων. Σ 1 αυτές τις περιπτώσεις πολλές 

φορές οι ζημιές είναι πολύ μεγάλες και οι παθόντες καταστρέφονται οικονομικά. 

Θα πρέπει να αναζητηθούν τρόποι για τη δημιουργία κάποιου ειδικού ταμείου από 
το οποίο να μπορούν οι άνθρωποι αυτοί να τύχουν κάποιας βοήθειας, έστω και 

συμβολικής, για να φανεί ότι στον πόνο τους τους είδε η πολιτεία. 

Αρκετές συζητήσεις γίνονται σε μερικά χωριά για τη δημιουργία πολεο

δομικών και άλλων ζωνών. Η δημιουργία ζωνών χωρίς τη συγκατάθεση των 
κατοίκων θα είναι συνεχής πονοκέφαλος για την κυβέρνηση. Όπου υπάρχουν 

αυτού του είδους τα παράπονα 1 καλά κάνουν οι αρμόδιοι να ξαναμελετήσουν το 
θέμα και να πάρουν τις ορθές αποφάσεις. 

Ο φόρος του 20% επί των κεφαλαιουχικών κερδών και το 1.5 μέχρι 3.5 τοις 
χιλίοις πάνω στην εκτιμημένη αξία της ακίνητης περιουσίας είναι άγχος και 
συνεχής πονοκέφαλος για τους πολίτες του κράτους. Οπωσδήποτε θα πρέπει 

κάποτε να επανεξεταστεί το οξύ αυτό θέμα. Κτήματα που είναι για γεωργικούς 

σκοπούς δε φορολογούνται. Θα ήθελα όμως να αναφερθώ σε μερικές περιπτώσεις 

που πρέπει να ληφθούν υπόψη. 
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Γ ' ' 1 'Α Γ ' Σ λ' 'ψ εωργος, χατοιχος του χωριου γιος εωργιος υ ιχοu1 για να παντρε ει 

τις 7 κόρες του πουλούσε και ένα κομμάτι χωράφι κάθε φορά. Έρχεται τώρα η 
κυβέρνηση και του ζητά να πληρώσει κάπου .f3,000 φόρο πάνω στο 20% για τα 
χωράφια που πούλησε για να παντρέψει τα παιδιά του. Η υπόθεση παραπέμφθηκε 

στα δικαστήρια και ο άτυχος γέροντας γυρίζει τα διάφορα κυβερνητικά τμήματα 
εκλιπαρώντας για βοήθεια. Αφού η πώληση αυτών των χτημάτων δεν έγινε για 

κερδοσκοπία, θα πρέπει η κυβέρνηση να αναθεωρήσει την απαίτησή της για την 

ε(σπραξη αυτού του ποσού. 

l(άτοιχος Πισσοuρίου, αμπελουργός το επάγγελμα, ·παντρεύτηκε και επειδή η 

γυναfκα του ε(χε σπίτι στην πόλη 1 κατοίκησε στη Λεμεσό και από τότε 
πηγαινοέρχεται καθημερινά στο χωριό του για να καλλιεργεί τα κτήματά του. 

Τελευταία πήγε στο Κτηματολόγιο για να Οηλώσει μερικά κτήματα στο όνομα 

της κόρης του. Το Κτηματολόγιο του ζήτησε να πληρώσει ί2,500 περίπου φόρο 

πάνω στο 1.5 μέχρι 3.5 τοις χιλίοις, Οιότι λέει Οεν είναι για γεωργικούς σκοπούς 
τα κτήματα) αφού είναι κάτοικος της πόλης. 

Και μια τελευταία περίπτωση. 

Κάτοικος Ακρούντας έχει ένα κομμάτι χωράφι στο διπλανό χωριό το οποίο 
και καλλιεργεί από αμνημονεύτων χρόνων. Τώρα ανακάλυψε το αρμόδιο κυβερνη

τικό τμήμα ότι το χωράφι είναι γραμμένο στο όνομα της γυναίκας του, η οποία 

είναι οικοκυρά και όχι γεωργός και γι' αυτό θα πρέπει να πληρώσει το 1.5 τοις 
χιλίοις της εκτιμημένης αξίας του κτήματος. Και διερωτάται ο άνθρωπος: Επειδή 

το κτήμα είναι στο όνομα της γυναίκας του, παύει να είναι για γεωργικούς 

σκοπούς; 

Ανέφερα τα πιο πάνω, για να φανεί ότι υπάρχουν ορισμένες καταστάσεις που, 

ενώ είναι καθαρές 1 δεν εξαιρούνται από το νόμο. Γι' αυτό και πρέπει η κυβέρνηση 
να τις λάβει υπόψη, για να διορθωθεί η κατάσταση που Οημιουργείται. 

Εμείς ζητούμε όχι μόνο τη ρύθμιση των πιο πάνω, αλλά την πλήρη 
φορολογική απαλλαγή των κατοίκων της υπαίθρου και την παροχή και άλλων 

κινήτρων, για να ενθαρρυνθούν πρώτα αυτοί που έμειναν να εξακολουθήσουν να 

παραμένουν στις ρίζες τους, καθώς και αυτοί που έφυγαν να επιστρέψουν στα 

χωριά τους. 

Αν πράγματι επιθυμούμε να διατηρήσουμε τα χωριά μας ζωντανά και να μην 

αφανιστούν, η κυβέρνηση θα πρέπει να δώσει περισσότερη προσοχή και να 

μεριμνήσει από τώρα και μακροχρόνια για την εκτέλεση μεγαλόπνοων έργων 1 για 
να μπορούν οι αγρότες να εργοδοτηθούν και να επιβιώσουν στις κοινότητές τους. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ με δυο λόγια στο 

φυσικό μας περιβάλλον. 

Ο φυσικός πλούτος και οι φυσικές ομορφιές είναι ό,τι πολυτιμότερο έχει να 

επιδείξει κάθε χώρα. Οι φυσικές καλλονές κάθε τόπου είναι ο πόλος έλξης όχι 

μόνο των αυτόχθονων, αλλά και όλων των ξένων επισκεπτών που τρέχουν από 

όλα τα μέρη του κόσμου για να απολ_αύσουν τη φύση μέσα σε περιβάλλον γαλήνης 

και ηρεμίας. 

Ο τόπος μας μπορεί δίκαια να χαρακτηρισθεί μια από τις γαλήνιες χώρες, με 

τις θαυμάσιες ακρογιαλιές της, τα ολοπράσινα δάση της, τα μνημεία της και τις 

πολλαπλές ομορφιές της, σε αντίθεση με τις αναπτυγμένες χώρες που με τις 
β ( 1 f 1 f 

ιομηχαν ες τους, τα καυσαερια και την ηχορυπανση καταστρεφουν το φυσικο τους 

περιβάλλον. 
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Γι' αυτό έχουμε καθήκον και υποχρέωση όλοι μας, ως πολίτες αυτού του 

τόπου, να προστατεύουμε και να διατηρούμε οτιδήποτε έχει σχέση με το φυσικό 

μας περιβάλλον. Όλοι έχουμε χρέος να προστατεύουμε τα βουνά και τις πεδιάδες 

μας, τις πηγές και τα δάση μας, τις ακρογιαλιές μας, το πράσινο γενικά, την κάθε 

·πέτρα και τον κάθε βράχο, την ατμόσφαιρα, τη θάλασσα, την άγρια ζωή. 

Δυστυχώς η ραγδαία ανάπτυξη σε όλους τους τομείς δραστηριοτήτων που 

παρατηρείται σήμερα στον τόπο μας έχει άμεσες επιπτώσεις στο φυσικό 

περιβιiλλον. 

Το σοβαρότερο πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε σήμερα είναι η ρύπανση της 

θάλασσας από διάφορες επιβλαβείς ουσίες, λύματα ή απόβλητα ξενοδοχεLων και 

εργοστασίων που διοχετεύονται στη θάλασσα λόγω έλλειψης αποχετευτικού 

συστήματος. 
1 Αλλο σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε είναι η καταστροφή των 

Οασών μας. Τα Οάση της Κύπρου είναι από τις ωραιότερες φυσικές καλλονές του 

τόπου μας. Ειναι αόιανόητο να καταστρέφονται τα Οάση, είτε για οικοόομικούς 
ε(τε για οικιστικούς σκοπούς ή για οτιόήποτε άλλο. Αλόγιστη και απρογραμμά

τιστη εκκοπή Οένόρων είναι απαράόεκτη. 'Ομως ο μεγαλύτερος κινΟυνος που 

αντιμετωπίζουν τα Οάση είναι οι πυρκαγιές. Χιλιάόες στρέμματα Οάσους κατα

στρέφονται κάθε χρόνο από τυχαίες πυρκαγιές που απρόσεκτοι άνθρωποι Οημιουρ

γούν. Χρειάζεται μεγάλη προσοχή το καλοκαίρι. Ο καθένας πρέπει να εlναι πολύ 

προσεκτικός, όταν ανάβει φωτιά είτε τσιγάρο κοντά στο Ο άσος. 

Τεράστιες ζημιές και καταστροφές προξενούνται επίσης στις χαρουπιές, οι 

οποίες κατ' εξοχήν συνθέτουν το φυσικό περιβάλλον του τόπου μας. Ο αποόε
κατισμός αυτών των Οένόρων γίνεται τόσο από τις πυρκαγιές όσο και από τα 

αναπτυξιακά έργα, την κατασκευή Ορόμων, το Οιαχωρισμό οικοπέόων, την 
υλοτομία, την ποντίκα κτλ. Για την προστασία της χαρουπιάς Οεν αρκούν μόνο οι 
νόμοι που ψηφίζει η Βουλή. Χρειιiζεται η κυβέρνηση να πιiρει στα σοβαριi το 

θέμα και να βρει η ίόια τρόπους για την προστασία αυτού του Οένόρου, αφού οι 
χαρουπιές ελαττώνονται επικίνόυνα. 

Χρέος του κάθε ανθρώπου είναι να αγαπά και να προστατεύει τα Οάση και 
γενικά όλα τα Οένόρα και Οε χρειάζεται να αναπτύξω τους λόγους. Όλοι τους 

γνωρίζουμε. 

Πρόσθετα με τα πιο πάνω, το κοινό θα πρέπει να κατανοήσει ότι οφείλει να 

Οιατηρεί καθαρά τα Οάση. Ο κόσμος Οιασκεόάζει, χαίρεται τη Οροσιά των Οένόρων, 
συχνά όμως μετατρέπει αυτές τις περιοχές σε σκουπιόότοπους και σε υπαίθρια 

αποχωρητήρια. Σκουπίόια όλων των ειόών, απομεινάρια φαγητών και φρούτων, 
αποκόμματα χαρτιών τουαλέτας, σακούλια, τενεκεόάκια και οτιόήποτε άλλο 
αφήνονται εκτεθειμένα και γίνονται καταφύγιο για μύγες και ερπετά. Θέαμα 

καθόλου ευχάριστο, ενοχλητικό και αποκρουστικό για τους περαστικούς. 

Τι να πει κανένας και για τις ακρογιαλιές μας; Τα ίόια και χειρότερα 

παρατηρούνται εκει Ο κόσμος μας Οεν απέκτησε ακόμα περιβαλλοντική συνεlόηση 
και όπως φαίνεται θα αργήσει πολύ ακόμα να το πράξει. 

Πάρα πολλές φορές βλέπουμε όλοι μας πολίτες αυτού του τόπου να πετούν 

άχρηστα αντικείμενα οπουόήποτε, προκαλώντας ασχήμια και ρύπανση στους 

δρόμους και τα πεζοδρ6μια της π6λης τους. 

Καθημερινά βλέπουμε οικοκυρές να κρατούν τα λάστιχα του νερού και να 

φροντίζουν να κρατούν συνεχώς βρεγμένη την άσφαλτο και τους Ορόμους γεμάτους 

από ακάθαρτα νερά. 
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Είναι επίσης αδιανόητο} αλλά συνηθισμένο φαινόμενο, να βλέπεις να πετιούν

ται από διερχόμενα αυτοκίνητα φλούδες φρούτων, απομεινάρια φαγητών, δοχεία 

αναψυκτικών, χαρτιά, νερό και ό,τι άλλο μπορεί κανείς να φανταστεί. Κανένας δεν 

ενδιαφέρεται αν λερώνονται οι δρόμοι και οι πλατείες των πόλεων ή τα δάση ή 
και οι κήποι των σπιτιών. 

Τι να πει κανε(ς για τα καυσαέρια κάθε είδους και την ηχορύπανση; Θόρυβοι 
όλων των ειδών και σε όλες τις ώρες του 24ώρου. 

Είναι φανερό, όπως ανέφερα και πιο πάνω 1 ότι ο κόσμος μας δεν απέκτησε 

ακόμα περιβαλλοντική συνείδηση. Χρειάζεται περισσότερη διαφώτιση του κοινού 

από μέρους της κυβέρνησης. Οι πινακίδες δεν είναι αρκετές και η διαφώτιση του 
κοινού πάνω στην καθαριότητα πρέπει να ειναι συνεχής και εντατική. Να αρχίζει 

από τα νηπιαγωγεία και να συνεχίζεται μέχρι τα γυμνάσια, τα σωματεία και τις 

οργανώσεις. Ο τύπος και τα μέσα μαζικής επικοινωνίας να πρωτοστατούν. Μόνο 
έτσι θα δούμ"ε τις πόλεις, τα δάση και τις παραλ(ες μας καθαρές. 

Από την άλλη, η κυβέρνηση να επισπεύσει την κατάθεση στη Βουλή 

νομοσχεδ(ου για την προστασία του περιβάλλοντος. 

Είναι γνωστό ότι ακάθαρτες πόλεις δεν υπάρχουν. Υπάρχουν όμως ακάθαρτοι 

πολlτες. Οι ακάθαρτοι :πολlτες, αν εξακολουθούν να είναι ακάθαρτοι, να καταγ
γέλλονται και να στέλλονται στη δικαιοσύνη για παραδειγματισμό. Ορθότερο 

όμως είναι να ψηφιστεί η σχετική νομοθεσία και η κuβtρνηση tχει το λόγο. 

Τελειώνοντας 1 κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ με λίγα λόγια και στην 
αρχιτεκτονική μας κληρονομιά. 

Υπάρχουν χωριά, όπως η Λόφου, το Βουνί και πολλά άλλα, που είναι 

θησαυρός για τον τόπο και δεν πρέπει να αφεθούν στο έλεος του χρόνου ή της 
μπουλτόζας. Να μην επιτραπεί να μεταβληθούν τα γραφικά σπίτια της υπαίθρου 

μας σε μπετόν αρμέ. Ήδη άρχισε δειλά-δειλά η σταδιακή διαφοροποίησή τους. 

Δεν πρέπει να επιτραπεί η καταστροφή τους και η αλλοίωση του περιβάλλοντος, 

Η κυβέρνηση να μεριμνήσει να παραμείνουν διατηρητέα αυτά τα χωριά και κάθε 

τροποποίηση που γίνεται να είναι κατόπιν μελέτης για αναπαλαίωση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο επόμενος που έχει το λόγο είναι ο κ. Στυλιανού. 
1 Εχεις 15 λεπτά, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙ ΛIΑΝΟΙ: 

Έχουμε, περίπου, περιέλθει ελλε(ψει χρόνου, κύριε Πρόεδρε, στην κατάσταση 

την ίδια που περιήλθε και ο γίγαντας του νεοελληνικού λόγου, ο Νίκος 
Καζαντζάκης, που αποφάσισε, λέει, να κατέλθει εις ζητείαν, εκζητώντας ένα 

δίλεπτο από τη ζωή των συνανθρώπων του, για να μπορέσει έτσι να ολοκληρώσει 

το απέθαντο συγγραφικό του έργο.'Ετσι, ακροθιγώς και μόνο θα αναφερθούμε -και 

επιγραμματικά - σε καίρια σημεία ελάχιστων τομέων της κυπριακής δημοσιονο
μικής, κοινωνικής και πνευματικής ζωής, για να τονίσουμε πως, παρόλες τις 

πομπώδεις κυβερνητικές εξαγγελίες, σημειώνονται σε πολλούς τομείς -πέραν του 

εθνικού όπου αυτοχειριαζόμαστε και τις επιλογές των δημοψηφισμάτων στο θέμα 
της Ε.Ο.Κ., ενώ το τραίνο της Ε.Ο.Κ. φεύγει, με τις γνωστές προεδρικές 

επιλογές, παρόλο που οι διεθνείς συγκυρίες, όπως προέβλεπε ο Πρόεδρος 

Κυπριανού εξελlχτηκαν ραγδαία, καθιστάμενες για μας ευνοϊκές -σημειώνονται, 
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λέμε, όχι μονάχα στατιχότητες, μα ανεπίτρεπτες παλινδρομήσεις χαι πισω8ρο
μήσεις. 

Αναφέρομαι, ελλείψει χρόνου, στα πιο κάτω: 

Πρώτο, στην καθήλωση του προσφυγικού αιτήματος για σύσταση Κεντρικού 

Φορέα για ισόρροπη κατανομή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη 1 υπηρεσία που 
ευαyyελίστηχε προεκλογικά ο κύριος Βασιλείου και που η σύστασή της περιήλθε 

στις ελληνικές καλένδες, παρόλο που για δημιουργία εντυπώσεων και μόνο έχει 

εξαγγελθεί, εν οργάνοις και χορΟαίς, εδώ και 6 τώρα μήνες. Ένας φορέας που και 
μόνο η φορολογία της υπεραξίας, όπου έχει εξακτινωθεί η ακ.ίνητη ιδιοκτησία στις 
ελεύθερες περιοχές μετά την εισβολή 1 αν τεθεί σε εφαρμογή, οι πρόσοδοί του θα 
είναι σημαντικές. 

Δεύτερο, στην ανεπίτρεπτη πρακτική και διαδικασ(α με τις χιλιάδες τα νέα 
,.. ' ' ' ' ' β ήθ ' ' ~ευγαρια προσφυγων να περιμενουν χρονια την κρατικη ο εια για στεγαση τους, 

ενώ άλλες υποσχέσεις προεκλογικά παρασχέθηκαν και δαψιλείς διαβεβαιώσεις 

μετεκλογικά μας δόθηκαν, από τον (διο τον Πρόεδρο στο Προεδρικό, για άμεση 

λειτουργία των συστημάτων παροχής των προσφυγικών επιδοτήσεων. 

Τρίτο, στην αρνητική, καταστα-λτικά συνεχιζόμενη, λειτουργία των συστη
μάτων εισοδηματικής οροφής και τη μη κατάργησή τους -όπως εναγώνια επιζητεί 

ο οργανωμένος και μη προσφυγικός κόσμος -στον τομέα της στεγαστικής 

πολιτικής των εκτοπισμένων συμπατριωτών μας. 

Τέταρτο, στη συστηματική κώφευση της Εκτελεστικής Εξουσίας να προχω

ρήσει στην προϊούσα με(ωση του φόρου εισοδήματος των προσφύγων, με μεγα

λύτερους μειωτικούς συντελεστές στις περιπτώσεις των ασθενέστερων οικονομικά 

στρωμάτων. 

Στην ανεπίτρεπτη κατάργηση του επιδόματος· διακίνησης των προσφύγων 
μαθητών, παρά τις έντονες αντιδράσεις του προσφυγικού δυναμικού. 

Πέμπτο, στη συστηματική καταστρατήγηση σειράς αποφάσεων και μέτρων 

της κυβέρνησης Κυπριανού για αναστολή των δόσεων των στεγαστικών δανείων 

από εκτοπισμένους δημόσιους υπαλλήλους, εκπαιδευτικούς και ημικρατικούς και 

τον πειθαναγκασμό τους, παρόλες τις αντιθέσεις και τις εκκλήσεις της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, στην ουσιαστικά παράνομη έναρξη καταβολής των 

δόσεων. 

Έκτο, στη συνεχιζόμενη ανεπίτρεπτη καθυστέρηση στην παραχώρηση των 
πιστοποιητικών και τίτλων ιδιοκτησίας της κατεχόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας των 

προσφύγων αδελφών μας, μαζί με την απουσία των βεβαιωτικών αξιών (τηρου

μένων φυσικά των αναλογιών) αναφορικά με την ανοδική στάθμη της αξίας της 
ακίνητης ιδιοκτησίας στις ελεύθερες περιοχές. 

Έβδομο, στην ουσιαστική και ανεπίτρεπτη εξαπάτηση θα 'λεγα -δυστυχώς 
από τις ίδιες τις προεδρικές εξαγγελίες - των προσφύγων, αναφορικά με το 

αίτημά τους για παροχή στεγαστικι:k.ι επιδοτήσεων και σε πρόσφυγες που συνήψαν 

γάμο με μη προσφυγοπούλες. 

Να απαριθμήσουμε ακόμα και να τονίσουμε ως όγδοο την επιζητούμενη 

καθιέρωση του κατ' εξοχήν πληθωριστικού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, που 
επαυξάνει το γενικό επίπεδο τιμών τηζ τελικής κατανάλωσης, που οι αναπό
δραστες και αλυσιδωτές αρνητικές συνέπειές του θα πλήξουν καίρια τους 

εργαζομένους και τους πρόσφυγες και που δεν πρέπει να αφεθούν να χτυπήσουν τα 
ασθενέστερα λαϊκά στρώματα. 
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Ut αυτόματες αρνητικές επιδράσεις του φόρου 1 με τις προεκτάσεις τους στις 
τιμές των καταναλωτικών αγαθών, με την αναπόδραστη αύξηση της τιμής τους, 

θα οδηγήσουν σε περιορισμό της κατανάλωσης από τους εργαζομένους και το 

προσφυγικό φυσικά δυναμικό. Και όμως αν η στοιχειώδης έννοια και έγνοια μας 

συνείχε -όπως αμετάθετοι στόχοι της φορολογικής πολιτικής σε δημοκρατικά 

δομημένες πολιτειες είναι η ισόρροπη και ισομερής κατανομή των φορολογικών 

επιβαρύνσεων, προκειμένου να επιτευχθε( η εμπέδωση των βασικών, έστω, αρχών 
κοινωνικής δικαιοσύνης-τότε δε θα τολμούσαμε να προωθήσουμε την εφαρμογή 

ενός στραγγαλιστικού φοροθετικού μέτρου, ιδιαίτερα σε βάρος του εργαζόμενου 
1 ~ 1 , , ί ' ή 

και προσφυγικου συναμικου του τοπου, στους ωμους του οπο ου κατα συντριπτικ 

κυριότητα θα εναποτεθε( το ειδεχθές τούτο βάρος, σε τρόπο που τελικά θα 

αναζητηθε( καινούρια σεισάχθεια για να επιβιώσει η πατρίδα. Αφήνουμε πρόσθετα 

το γεγονός πως η εισαγωγή συστημάτων ελέγχου και η είσπραξη του φόρου πάνω 

σε επιστημονική βάση θα οδηγήσουν στην πρόσληψη νkου και μεγάλου αριθμού 

δημοσιοϋπαλληλικού δυναμικού, που το κόστος της θα επωμιστούν ξανά οι 

εργαζόμενοι. 

Ένατο, να επισημάνουμε πως βασικές παροχές και επιτεύξεις, από τις 

βασικότερες ίσως, που η κυβέρνηση Ι\.υπριανού παρέσχε στους πολύτεκνους, την 

ελπίδα για κάποιου είδους αντιστήριξη στην ακαταγώνιστη τουρκική δημογραφική 

έκρηξη και στο φοβερό εποικισμό, η κυβέρνηση Βασιλε(ου τις απέκοψε, όπως 

καταμαρτυρεί η ίδια η ηγεσία της οργάνωσής τους. 

Δέκατο, στον ·τομέα της διατήρησης του φυσικού περιβάλλοντος η κυβέρνηση 

επέδειξε όχι μονάχα ασύγγνωστη ολιγωρία -όπως στην περίπτωση της Ντέξελ, 

που χρειάστηκαν αγώνες πολυχρόνιοι για να μπορέσουμε να ανταποκριθούμε προς 

τ 1.-:: -χπαιτήσεις και τις αποφάσεις της προηγούμενης κυβέρνησης Κυπριανού, και 

στη δημιουργία βιολογικών σταθμών πρωτοβάθμιων αντί τριτοβάθμιων, που θα 
μπορούσαν να αποδώσουν τα διυλιζόμενα νερά στην άρδευση, και των ανοιχτών 

αντ( κλειστών, ως όφειλε, δεξαμενών υποδοχής των λυμάτων-μα καταστρέφει 
ολόκληρες περιοχές, όπως στην περιοχή του Βασιλικού, όπου προωθήθηκε εν 

κρυπτώ και παραβύστω η κατασκευή ανθρακικού σταθμού, παρά τις περί του 

αντιθέτου δραματικές και κατηγορηματικές αντιδράσεις της Βουλής και των 

γύρων κοινοτήτων. 

Ενδέκατο, η κυβέρνηση Βασιλείου κωφεύει στις εναγώνιες εισηγήσεις, δικές 

μας και του εκπαιδευτικού μας κόσμου, για σύσταση ειδικού τμήματος δίωξης των 

εμπόρων του λευκού θανάτου. Τα σχολεία μας, χωρίς προβλέψεις για διασφάλιση 
από εξωτερικές παρεμβάσεις -και ιδιαίτερα τα λύκεια- είναι χώροι προσφερόμενοι 
σε οποιουσδήποτε να κάνουν οτιδήποτε. Αρκεί να επιδιωχθεί η διάδοση των 

ναρκωτικών σ' ένα σχολείο κι άφευκτα θα επιτευχθεί, μιας και δε λειτουργεί 

καμιά αμυντική διάταξη. Οι χώροι του σχολείου, και μέσα και έξω απ' αυτό, 
είναι τόσο ανοργάνωτοι, ώστε αρκεί να περάσει από κάποιον η ιδέα να περάσει το 

εμπόρ~υμα και θα το πετύχει. 

Δωδέκατο, καμιά προσπάθεια δεν καταβάλλεται για ενίσχυση του εκπαι

δευτικού μας συστήματος από τις απαιτήσεις και τη συμπίεση που αδιάλειπτα 

δέχεται από τα ξένα εκπαιδευτικά συστήματα. Η έλλειψη πανεπιστημίου και η 

αγχώδης προσπάθεια εισδοχής σε ξένα πο;.νεπιστήμια έχει ως αποτέλεσμα να 

επιβάλλονται στο δικό μας εκπαιδευτικό σύστημα, με αποτέλεσμα σταδιακά τα 

εκπαιδευτήριά μας και το εκπαιδευτικό μας σύστημα- που κατάφερε σε μέγιστο 

βαθμό, στα δύσκολα και δραματικά χρόνια της αγγλοκρατίας, να κρατήσει σε 
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ψηλό βαθμό την ανεξαρτησία του- τώρα να αυτοϋποδουλούται. J(αι αυτό συνιστά 

τη μια πτυχή του δράματος. Τη δεύτερη συνιστά το γεγονός πως οι καλοί μαθητές 
μας, αγωνιζόμενοι να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις τόσο του δικού μας 

συστήματος όσο και των ξένων συστημάτων, στα πανεπιστήμια των οποίων θα 

φοιτήσουν, ζουν σε: μια εξαιρετικά αγχώδη και νευρώδη ψυχολογική κατάσταση, 

που αναπ.όδραστα τους προκαλεί ανεπούλωτες και ανήκεστες διά βίου τραυμα

τικές εμπειρίες. Επιγραμματικά μάλιστα μπορεί να λεχθεί πως οι καλοί μαθητές 

μας γίνονται τελικά ψυχικά ανάπηροι. 

Δέκατο τρίτο, όχι μονάχα κανένα κίνητρο δεν παραχωρείται, μα αντίθετα 

μαστιζόμαστε και από την καταλυτική, ισοπεδωτική πρακτική για μετεξέλιξη του 

γυμνασιακού καθηγητή σε λυχειαχό καθηγητή και αντίθετα με τη λογική, 

ακολουθώντας την κάθετα λαθεμένη ελλα3ιχή πολιτική, αποστέλλουμε τους νέους, 

μα άπειρους καθηγητές στα λύχεια 1 με το σκεπτικό πως οι νέοι έχουν περισσότερο 
κουράγιο, χαι στέλλουμε για να ξεκουραστούν, όπως χάνουν στην Ελλάδα, τους 

εμπειρότερους χαι πιο μεγάλους σε ηλιχ(α καθηγητές μας στα γυμνάσια. 

Δέκατο τέταρτο, όχι μονάχα κανένας προγραμματισμός δεν ακολουθείται 

στις μετεκπαιδεύσεις, μα αποδεχόμαστε 6,τι οι ξένοι μας προσφέρουν. Και όμως 

το σύστημα χρειάζεται αναδόμηση, με βάση τις επίσημες 3ιχές μας αναγκαιό

τητες. Και με βάση ακριβώς αυτές τις αναζητήσεις πρέπει να ζητάμε ή χαι να 

προσφέρουμε εκείνο τον αριθμό, μα χαι το είδος των υποτροφιών που απολύτως 

μας ;(ρειάζονται χαι για όσο μεταπτυχιακό χύχλο σπουδών χρειαζόμαστε χαι για 

όσο χαι τέτοιο είδος σπουδών είναι απαρα(τητο στον τόπο. 

Και αυτό μέχρι την ώρα που θα λειτουργήσει το δικό μας πανεπιστήμιο, που 

θα προσφέρει στα περιθώρια της εξειδ(χευσης που τόσο αναζητούμε -μιας χαι ο 

Κύπριος απόφοιτος της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στερείται του προνομίου αυτού, 
αποχοπτόμενος 1 όπως με τον ομφάλιο λώρο, από το πανεπιστήμιο- τροφό, μόλις 

κατεβεί στην Κύπρο -τις πολύτιμες εξειδικεύσεις, που τόση ανάγκη έχει ο τόπος. 

Δέκατο πέμπτο, το πρόβλημα της αξιολόγησης της λειτουργίας της εχπαί-

3ευσης νοσεί, παρά τις επανειλημμένες υποδείξεις μας. Δεν υπάρχει συγκεκριμένα 

καμιά αξιολόγηση· της εχπαί3ευσης, ι3ιαίτερα με την κατάργηση των γραπτών 
εξετάσεων στη Μέση Εκπαίδευση, χαι πρέπει vα αναζητηθεί. Η εχπαί3ευση 

στερείται συστηματικής επιστημονικής χαι πολύπλευρης αξιολόγησης του ψηλού 

της ρόλου. Και το ατύχημα είναι πως δεν έχουμε ούτε σχεδιασμό ούτε μηχανισμό 
αξιολόγησης. 

Δέκατο έχτο1 ο Πρόεδρος Βασιλείου μίλησε με φορτικότητα τόσο για 
συντονισμό όσο- χαι για αναβάθμιση των πολιτιστικών μας πραγμάτων. l(αι 

3υστυχώς απέτυχε χαι στο ένα χαι στο άλλο. Και ο συντονισμός παντελώς 

απολείπει χαι καθηλωμένη παραμένει η Μορφωτική Υπηρεσία μας, παρόλο που η 

απελθούσα κυβkρνηση Κυπριανού είχε δρομολογήσει πρόγραμμα αναδόμησής της. 

Μα χαι οι παροχές για το πολιτιστικό γίγνεσθαι ετεροβαρώς παραχωρούνται. 

Δίνουμε για παράδειγμα το 1/4 του από ένα εκατομμύριο ποσού που προσ
φέρουμε στο ΘΟΚ, που μετέχει μόνο κατά το 1/4 στο πολιτιστικό γεγονός, στο 
οποίο είναι εμπλεγμένη η Μορφωτική Υπηρεσία. Έτσι, αντί να της προσφέρουμε, 

με κριτ..jριο πάντα την παροχή στο ΘΟΚ, 4 εκατομμύρια λίρες, της προσφkρουμε 
μονάχα 200 χιλιάδες λίρες. 

Πρόσθετα η κυβέρνηση Βασιλείου ετεροχρόνισε χαι αυτές τις λυμφατικές 

παροχές στους χαταταλαίπωρους Κύπριους συγγραφείς. Έτσι, ενώ η Μορφωτιχη 
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Υπηρεσία επί κuβερνήσεως Κυπριανού αγόραζε αριθμό αντιτύπων των Κύπριων 

συγγραφέων λίγες βδομάδες μετά την έκδοσή τους, τώρα αγοράζονται δύο περίπου 

χρόνια μετά την έκδοσή τους και σε αριθμό μάλιστα πολύ μικρότερο - κάτω του 
50% - από ό,τι αγοραζότανε πιο πριν. 

Και το πιο τραγελαφικό, η Μορφωτική Υπηρεσία ζητά -όπως συνέβηκε και 

σε μας χτες, που μας ζητούσε 35 αντίτυπα από τα 80 που κατά βάση αγόραζε η 
κυβέρνηση Κυπριανού- να παραχωρήσουμε και το 15% στην πτωχοπροδρομιακή 
Μορφωτική Υπηρεσία υπό μορφή οικονομικής ενίσχυσής της. Αν είναι δυνατό, ένας 
συγγραφέας που χρειάζεται !:2,000 ή και !:1,000 έστω λίρες για να εκδώσει ένα 
βιβλίο του και που εισπρ&σσει !'50 ή !'100 όλες κι όλες από τις πωλήσεις, από τις 
οποίες οι πλείστες είναι αγορές της Μορφωτικής Υπηρεσίας, να θέλει να 

προσφέρει και το 15% από το κομπόδεμά του στη Μορφωτική lπηρεσ(α του 
Υπουργείου Παιδείας. 

Δ ' 'βl:" Ι 1 ι \:" \:"/ 
εκατο ε οομο, μεσα στον καταιονισμο της προπαγανσας που οεχεται ο 

κυπριακός λαός στα πλαίσια των περιβόητων ((για πρώτη φορά>) ρήσεων, των 

παρθενογενέσεων δηλαδή αυτών της κυπριακής πολιτικής σκηνής, δοκιμάζεται και 

η Κρατική Ορχήστρα και η Ορχήστρα Νέων. Με την αναφορ& και τη διακήρυξη 
του Προέδρου της Δημοκρατίας είναι περίπου άχρηστες, ίσως γιατ( αποτελούν 
δημιούργημα του Προέδρου Κυπριανού, που με πολλές προσπάθειες όλων μας, και 

της Βουλής και όλων των &λλων, έχουν δομηθεί. 

Ένα πλέγμα πολιτιστικής αναπηρίας, πολιτιστικής κακομοιριάς και κακό

γουστης προχειρολογίας, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, χειμάζει το όνειρο για 

πολιτιστική αναβ&θμιση. 

Δέκατο όγδοο, η ουσιαστική άρνηση της κυβέρνησης Βασιλείου να εισάξει 
αντικειμενικό κώδικα, όπως κατ' εξοχήν ισχύει στη Μεγάλη Βρετανία και αλλού, 

για οικονομική ενίσχυση των κομμάτων αποστερεl τα τελευταία της δυνατότητας 
' ή λ 'θ ' ' συστηματικης και επιστημονικ ς παρακο ου ησης των συγχρονων κοινωνικων και 

πολιτικών εξελίξεων στον ευρωπαϊκό, μα και στον ευρύτερο διεθνή χώρο. 

Δέκατο ένατο, την παντελή έλλειψη ευαισθησίας από την παρούσα δια
κυβέρνηση, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, δε χαρακτηρίζουν τα πιο πάνω λίγα. Τη 
χαρακτηρίζει πακτωλός παραδειγμάτων, με προεξάρχοντα τα θέματα της άρνησης 

συμμόρφωσής της προς τις δραματικές εκκλήσεις της Βουλής για υποβολή άμεσα 

αίτησης ένταξης στην Ε.Ο.Κ., της κώφευσης στην κατηγορηματική αντίθεση της 

Βουλής για τη δημιουργία ανθρακικού και μιας πλει&δας άλλων. 

Το του Κικέρωνος έντιμε κύριε Πρόεδρε, ((Ω ήθη! Ω καιροι!», προσιδιάζει 

άριστα και στις δικές μας «Βασίλείες)) μέρες και τραγικές ώρες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Στυλιανού, διότι παρέμεινε μέσα στα χρονικά όρια τα 

οποία του έδωσε το κόμμα του. 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Κουρτελλ&ρης του ΑΚΕΛ. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συμφωνώ με την Έκθεση και τις γενικές παρατηρήσεις της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και για τα τρία νομοσχέδια των υπό συζήτηση 

προϋπολογισμών, Οι γενικές θέσεις, ανησυχίες 1 παρατηρήσεις και τοποθετήσεις 
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της Κοινοβοuλεuτιχής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αpιστεpάς έχουν εκφραστεί από τον 
Κοινοβουλευτικό μας Εκπρόσωπο χαι γι' αυτό θα περιορ(σω τα σχόλια χαι τις 

παρατηρήσεις μου σε ζητήματα που επηρεάζουν τον αγροτικό τομέα. 

Ο χ. Υπουργός, στην πρόσφατη ομιλία του στη Βουλή για τους προϋπολογι

σμοός, ανάμεσα σ' άλλα ανέφερε μια σειρά μέτρων χαι εξαγγελιών γ~α την 

ανάτtτυξη της υπαίθρού και τη μείωση του χάσματος ανάμεσα στις συνθήκες 

διαβίωσης των κατοίκων της υπαίθρου και αυτές των κατοίκων των τtόλεων. 

Χαιρετίζουμε αυτές τις εξαγγελίες που ανταποκρίνονται σε αντίστοιχα 

πολύχρονα αιτήματα της ΕΙ<:Α και γενικότερα του αγροτικού κόσμου και 
αναμένουμε την υλοπο(ησή τους. 

Εκτιμούμε επίσης και χαιρετίζουμε την πρόοδο, τις αλλαγές, τα υδατικά και 

άλλα έργα ανάπτυξης και ενίσχυσης της αγροτικής μας οικονομίας, με τα γνωστά 

θετικά τους αποτελέσματα, ως αποτέλεσμα των αγώνων του αγροτικού κόσμου 

και της κατανόησης από την κυβέρνηση και τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Όμως στον αγροτικό τομέα χρειάζονται ουσιαστικές και ριζικές μεταρρυθμί

σεις σε όλους τους βασικούς τομείς. Για την προστασία, τη σωστή αξιοποίηση και 

την απόδοση της γεωργικής γης στους καλλιεργητές της. Για την προστασία, τη 

σωστή χρήση, την εξοικονόμηση και τη δίκαιη κατανομή των νερών. Για την 

οργανωμένη διάθεση και την εξασφάλιση αμειπτικών τιμών στους παραγωγούς 
των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. Για τη ρύθμιση των αγροτικών χρεών και 
την εξασφάλιση χαμηλότοκων πιστώσεων. 

Η συγκράτηση του πληθυσμού της υπαίθρου και η παραμονή των αγρότών 

στα χωριά και στις γεωργοκτηνοτροφικές τους εργασίες εξαρτώνται από το κατά 

πόσο Θα μπορούν να διαθέτουν την παραγωγή τους και να έχουν εξασφαλισμένο 

ένα λογικό εισόδημα και κα·τάλληλες συνθήκες εργασιας και διαβίωσης των ιδίων 

και των οικογενειών τους. 

Πέρα όμως από αυτά υπάρχουν και πολλά άλλα αγροτικά αιτήματα που 

περιμένουν ανταπόκριση και ικανοποίησή τους από την κυβέρνηση. 

Ε Ι {'/ 
1 

' λ 'Ψ λ ' ιναι η οεσμη των αιτηματων που αφορουν τη η η αποτε εσματικων 

μέτρων για τη μείωση του κόστους των γεωργοκτηνοτρο·φικώ.ν προϊόντων. Τα 
γεωργικά μηχανήματα, οι σπόροι, τα λιπάσματα) τα γεωργικά φάρμακα, τα 

ανεξέλεγκτα κέρδη των εισαγωγέων και εμπορομεσιτών, οι τιμές του νερού, τα 

ασήκωτα αγροτικά χρέη και τα ψηλά επιτόκια. 

~ίναι επίσης τα αιτ·ήματα που αφορούν τις καταστροφές από τις δυσμενείς 

καιρικές συνθήκες που δεν καλύπτονται από τον Ο.Γ.Α., καθώς και τις κατα

στροφές από τις διάφορες φυτικές και ζωικές ασθένειες, από πυρκαγιές και 

κακόβουλες ενέργειες που επίσης επηρεάζουν τα κόστα της παραγωγής. 

Μια άλλη δέσμη αγροτικών αιτημάτων είναι όσα αφορούν τα θέματα του 

συντονισμού και προγραμματισμού της παραγωγής, της διάθεσης, της εμπορίας, 

των εξαγωγών και του περιορισμού των εισαγωγών ομοειδών προϊόντων, εφόσον 

' υπάρχει ντόπια παραγωγή. 

Η ικανοποίηση του παναγροτικού αιτήματος για νομοθετική ρύθμιση και 

δημιουργία φορέων-συμβουλίων για την εμπορία των επιτραπέζιων σταφυλιών, 

των. κρεάτων, των εσπεριδοειδών, των λαχανικών και των φρούτων, καθυστερεί 

για πολλά χρόνια από την κυβέρνηση αδικαιολόγητα. 
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Ενδεικτικά αναφέρω ότι από την καθυστέρηση στην ίδρυση Συμβουλίου 

Εμπορίας Επιτραπέζιων Σταφυλιών κατά τη φετινή παραγωγή του 1989, λόγω 
της έλλειψης συντονισμού, οι παραγωγοί και η εθνική οικονομία απώλεσαν 

εισόδημα περί τα δύο εκατομμύρια λίρες, πράγμα που έχει αναγνωριστεί τόσο 

από τη ΣΕΔΙΓΕΠ, όσο και από άλλους εξαγωγείς. 

Παρά. την κυβερνητική διαβεβαίωση ότι θα χατατίθετο νομοσχέδιο για τα 

επιτραπέζια σταφύλια στη Βουλή όταν άρχιζε τις εργασίες της τον περασμένο 

Σ ' β ' f "' , ' θ ' 'λ " επτεμ ρη 1 μεχρι σημερα υεν εχει ακομη χατατε ει, με αποτε εσμα να aημιουρ-

γείται το ενδεχόμενο, λόγω των καθυστερήσεων, να μην προλάβουμε και την 

παραγωγή του 1990, με όλες τις αρνητικές συνέπειες για τους παραγωγούς και 
την οικονομία του τόπου. 

Ένα άλλο σοβαρό θέμα είναι ΎJ μη υλοποίηση της υπόσχεσης του Υπουργού 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, σε ό,τι αφορά την ετοιμασία σχεδίου για ριζική 

αντιμετώπιση του αμπελουργικού -πέρα από το εθελοντικό σχέδιο των εκριζώ

σεων- που θα εδίδετο στις αγροτικές οργανώσεις από τον περασμένο Μάρτη και 

μέχρι σήμερα δεν μας έχει ακόμη δοθεί. 

Από πολλά. χρόνια παρατηρείται αναβλητικότητα και καθυστέρηση επίσης 

στην υλοποίηση των κατά καιρούς εξαγγελιών για ίδρυση Αρχής Υδάτων, ενώ το 

θέμα των νερών είναι από τα πιο σοβαρά αγροτικά μας προβλήματα. 

Μια άλλη δέσμη προβλημάτων και αιτημάτων αφορά. τις συνθήκες διαβίωσης 

των αγροτών και των αγροτισσών στα χωριά και ιδιαίτερα των ορεινών περιοχών 1 
που συνεχώς μετατρέπονται σε γηροκομεία, γιατί η νεολαία φεύγει για αναζήτηση 

στις πόλεις καλύτερων συνθηκών εργασίας, ψηλότερου βιοτικού και πολιτιστικού 

επιπέδου. 

Αυτά. τα προβλήματα αφορούν το συγκοινωνιακό δίκτυο, το διαχωρισμό 

φθηνών οικοπέδων και τη βελτίt.J?σΊJ των στεγαστικών συνθηκών, τη σχολική και 

επαγγελματική εκπαίδευση, την ίδρυση παιδικών και βρεφοκομικών σταθμών για 

προστασία των παιδιών και ανακούφιση των αγροτισσών 1 τις ιατρικές υπηρεσίες, 
τις τηλεπικοινωνίες 1 τον εξωραϊσμό των κοινοτήτων, τον αθλητισμό και γενι

κότερα ό,τι αφορά. τη ζωή και την πολιτιστική ανάπτυξη των κατοίκων των 

χωριών. Σε πολλά. από αυτά. σημειώθηκε πρόοδος. Όμως η προώθηση και 

ικανοποίηση αντίστοιχων αιτημάτων γίνεται με πολύ μεγάλη καθυστέρηση, θα 
'λεγα με ρυθμό χελώνας. 

Καθυστέρηση επίσης παρατ·tjρείται στη μελέτη και ρύθμιση του πολύ σοβαρού 

βλ 1 ' , ' έ προ ηματος των αγροτικων χρεων και των πιστωσεων που πρ πει να αντι-

μετωπιστεί ορθά., ριζικά. και αποτελεσματικά., με βάση τις εισηγήσεις που πολλές 

φορές υποβλήθηκαν με συνεδριακές αποφάσεις της ΕΚΑ και των άλλων αγροτικών 

οργανώσεων. 

Να λυθεί επίσης το πρόβλημα του δανεισμού των κτηνοτρόφων με παρα

χώρηση ανάλογων δανείων μέσω του Οργανισμού l(υπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχανίας 1 για να μην υποθηκεύουν κάθε χρόνο το γάλα και τα αρνιά. τους 

στους εμπορομεσίτες και τους τυροκόμους. 

Θεωρούμε λανθασμένο και επιζήμιο στο όνομα της φιλελευθεροποίησης του 

εμπορίου να έχουμε πλεονάσματα ντόπιων προϊόντω~ -γάλα 1 αρνιά, ρίφια, 
δαμάλια, χοίρους ΚΊ"λ.- και να επιτρέπουμε ταυτόχρονα εισαγωγές ομοειδών 

προϊόντων από το εξωτερικό. 
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Θεωρούμε επLσης λανθασμένη __ τη μέθοΟο των χωματερών που άρχισε από 

φέτος να εγκαινιάζεται για τα πλεονάσματα των σταφυλιών, με ανυπολόγιστες 

αρνητικές συνέπειες στην αγροτική και την εθνική μας οικονομία. Οι αγρότες που 

μοχθούν, βασανίζονται χαι εργάζονται σκληρά κάτω από αντίξοες χαιριχές 

συνθήκες Ο.εν αισθάνονται χαλά, όταν βλέπουν να καταλήγουν οι χόποι και τα 

έξοΟά. τους σε χωματερές. 

Μια άλλη πτυχή των αγροτικών μας προβλημάτων είναι οι Ουσχολίες στην 

εξασφάλιση φθηνών αεροπορικών ναύλων για εξαγωγές λαχανικών, φθαρτών χαι 

φρούτων, ο ανταγωνισμός των προϊόντων μας στις αγορές του εξωτερικού, ακόμα 

χαι στην εσωτερική αγορά, γιατί έχουμε ψηλά χόστα παραγωγής, οι Ουσμενείς 

επιπτώσεις από την Τελωνειακή Ένωση Κύπρου - Ε.Ο.Κ., της οποίας οι κίνδυνοι 

είναι ήδη αισθητοί και θα φανούν πολύ εντονότερα με την ολοκλήρωση της 

κατάργησης των δασμών, των ποσοστώσεων και των άλλων περιορισμών, όταν θα 

ολοκληρωθεί και θα είναι πλήρης η Τελωνειακή Ένωση με τον άνισο αντα

γωνισμό των προϊόντων μας με τα πολυεθνικά μεγαθήρια της Ευρώπης. 

Ο αγροτικός κόσμος δίκαια αντιτίθεται στις πιέσεις που γίνονται από την 

Ο.Ε.Β., το ΚΕΒΕ και γενικά από το μεγάλο εμποροβιομηχανικό και τραπεζικό 

κεφάλαιο προς τΥjν κυβέρνηση για κατάργηση των αγροτικών επιχορηγήσεων στα 

σιτηρά και στα αμπέλια, καθώς και για περιορισμό των δραστηριοτήτων του 

Συνεργατισμού. Ο αγροτικός κόσμος είναι αποφασισμένος να υπερασπίσει αυτές 

τις λα'ίκές κατακτήσεις -αν χρειαστεί- με μαζικούς αγώνες και κινητοποιήσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής αναφέρεται ότι « ... με βάση 
τους ίδιους προϋπολογισμούς και λογαριασμούς του δημόσιου τομέα, παρουσιά

ζεται ένα συνολικό ταμειακό έλλειμμα για το 1990 της τάξης των f184 εκ., σε 
σύγκριση με f240 εκ. που ήταν πέρσι». Όμως στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης 
προνοε(ται η εκτέλεση-προώθηση εκείνων από τα έργα που κρίθηκαν εντελώς 

απαραίτητα. Αναφέρεται επίσης ότι έχει ετοιμαστεί κατάλογος νέων έργων που 

, θα μπορούσε να αρχίσει η εκτέλεσή τους το 1990, αλλά λόγω των δημοσιονομικών 
προβλημάτων δεν έχει περιληφθεί πρόνοια για τα έργα αυτά στον προϋπολογισμό. 

Τα περισσότερα από τα αναβαλλόμενα έργα αφορούν τον αγροτικό τομέα και 

την ανάπτυξη-εξυπηρέτηση της υπαίθρου, όπως για παράδειγμα ο δρόμος Πύργου 

Τηλλυρίας, διάφορα οδικά, αρδευτικά και άλλα έργα. 

l(ατανοούμε τη σημασία και την αναγκαιότητα εξασφάλισης των αναγκαίων 

οικονομικών πόρων. Όμως δεν είναι σωστό το τίμημα και σε αυτή την 

περίπτωση να πληρωθεί από τον αγροτικό κόσμο με την καθυστέρηση έργων 

' υψίστης σημασίας και προτεραιότητας για την αγροτική οικονομία και την 
ύπαιθρο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στα πλαίσια του περιορισμένου χρόνου που έχω στη διάθεσή μου, θέλω να 

αναφερθώ και στον Προϋπολογισμού του Τ.Α.Ε.Π.. Όπως είναι γνωστό, η 

επαρχία της J{ερύνειας, της οποίας έχω την τιμή να είμαι Βουλευτής, είναι από 

τα πρώτα θύματα του διπλού εγκλήματος και ολόκληρη είναι υπό την κατοχή των 

τούρκικων στρατευμάτων. Ολόκληρος ο πληθυσμός της επαρχίας της J{ερύνειας 

μαζί με όλους τους άλλους πρόσφυγες ζει για 160 χρόνο το δράμα και τις 

συνέπειες της προσφυγιάς. 
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Εκτιμούμε ότι έγινε μέχρι σήμερα. για την απάμβλυνση των στεγαστικών χα.ι 

των ποικίλων άλλων προσφυγικών προβλημάτων. Όμως πολλά. ακόμη απαιτούν

ται, μπορούν και πρέπει να γίνουν, για τη λύση των προσφυγίχών προβλημάτων. 
Ο Προϋπολογισμός του Τ .Α.Ε.Π. παρουσιάζει δαπάνες ί37 ,5 εκ. και έσοδα. 

ί34 εκ .. Έχοντας υπόψη τις ανάγκες για. συνέχιση των στεγαστικών προγραμ

μάτων, τη λύση και ικανοποίηση σωρείας άλλων προσφυγικών προβλημάτων και 

αιτημάτων, για. πολλά από τα. οποία λήφθηκαν αποφάσεις και έγιναν σχετικές 

κυβερνητικές εξαγγελίες, είναι φα.νερό ότι αυτά. τα. ποσά. δεν επαρκούν χα.ι θα. 

πρέπει νcι. βρεθούν τρόποι να. αυξηθούν. 

Συνεπώς το αίτημα. να υπαχθεί το Τ.Α.Ε.Π. στο φορέα. για. τους σκοπούς του 

νόμου που αφορά την ίση κατανομή των βαρών Βε μας βρLσκει σύμφωνους. Οι 
' ' ' ό ' ή α.να.γκες και τα.. α.ιτημα.τα. του προσφυγικου κ σμου, που η ικα.νοποιησ τους 

εμπίπτει στο Τ .Α.Ε.Π. 1 είναι πολλαπλάσιες από τα. προβλεπόμενα. έσοΒα. στον 

προϋπολογισμό. 

Τελειώνοντ.α.ς, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ αναγκαίο να. τονίσω ότι οι αγρότες, οι 

πρόσφυγες και ολόκληρος ο κυπριακός λαός αντιλαμβάνονται τη σημασία. και την 

ανάγκη στήριξης του οικονομικού μας μετώπου, από την οποία. εξαρτάται και η 

στήριξη του πολιτικού μας μετώπου. 

Κατανοούμε την ανάγκη αύξησης των δημόσιων εσόδων. Όμως ταυτόχρονα. 

πιστεύουμε και υποστηρίζουμε ότι η φορολογική μεταρρύθμιση πρέπει να. στοχεύει 

στη δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών, με την ανακούφιση των 

χα.μηλοεισοδημα.τικών _στρωμάτων και τη μετακίνηση του κύριου φορολογικού 

βάρους στα. μεγάλα. εισοδήματα., στα. ψηλά. κέρδη και υπερκέρδη. 

l(α.τα.νοούμε επίσης τη σημασία. και την ανάγκη εναπόθεσης κάθε προτεραιό

τητας στο πολιτικό μας πρόβλημα.. Δεν ξεχνούμε και δεν πρ~πει να. ξεχνούμε ότι 

το 37% του κυπριακού εδάφους βρίσκεται κάτω από τον έλεγχο των τουρκικών 
κατοχικών στρατευμάτων, ότι συνεχίζει να. είναι άλυτο το ανθρωπιστικό πρό

βλημα. της διακρίβωσης της τύχης των αγνοουμένων, καθώς και το Ορά.μα. των 

εγκλωβισμένων και γενικά. των προσφύγων. 

Είναι αναγκαίο να. Βώσουμε κάθε βοήθεια. και υποστήριξη στις προσπάθειες 

του ΠροέΒρου Βασιλείου, στον αγώνα. για. επίτευξη ορθής, δίκαιης, ειρηνικής κ~ι 
βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό, με βάση τις αποφάσεις του Ο.Η.Ε. και τις 

Συμφωνίες Κορυφής, αξιοποιώντας το κλίμα. διεθνώς της νέας σκέψης και της 

ειρηνικής επίλυσης των Βια.φορών. 

Να. επιμένουμε στη συνέχιση των συνομιλιών, στην επιδίωξη κα.ρ'ποφόρου. 

δια.κοινοτικού Βια.λόγου υπό την αιγίδα. του Γενικού Γραμματέα. του Ο.Η.Ε. και 

σε λύση με βάση τις αρχές των προτάσεων της Σοβιετικής Ένωσης του Γενάρη 

του 1986. 
Χαιρετίζουμε την ανάμειξη των μόνιμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας 

στις, πρόσφατες συναντήσεις του κ. l(ουεγιάρ με τον Πρόεδρο Βασιλείου και τον κ. 

Ντενκτάς. 

Χαιρετίζουμε επίσης τα. ληφθέντα. μέτρα. και τα. ανοίγματα. επα.να.προσέγγι-r 
σης Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων που πρέπει να. συνεχιστούν και να. 

επεκταθούν και που αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση για. σωτηρία. και επανέ

νωση της Κύπρου. Ασφαλώς δε νοείται λύση χωρίς την αποχώρηση των 1τουρκικών 

κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων, την εξασφάλιση αξιόπιστων διεθνών 

εγγυήσεων, την κατοχύρωση των τριών βασικών ελευθεριών, περιλαμβανομένου 

~ 
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του Οικαιώματος της επιστροφής των προσφύγων 1 και τη Οημιουργία μιας Ι\.ύπρου 
κοινής πατρίΟας όλων των κατοίκων της. 

Ευχαριστώ) κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

J{αι εγώ ευχαριστώ, κύριε l{ουρτελλάρη. Το λόγο έχει ο χ. Ομ·~ρου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο χ. Ομήρου θα μιλήσει αύριο το πρωί, κύριε ΠρόεΟpε, για να έχουμε και 

αύριο ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία, κύριε ΧατζηΟημητpίου! Σ' αυτή την περίπτωση θα Οώσω το 

λόγο και πάλι σε ομιλητή του Συναγερμού, που είναι ο χ. Α. ΑνΟpέου. 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

J{ύριε ΠρόεΟpε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Η Sιχαιοσύνη είναι το θεμέλιο πάνω στο οποίο στηρίζεται το οιχοSόμημα 

κάθε ευνομούμενης και πολιτισμένης χοινωνί-χς. Η προτεραιότητα επομένως που 

ΟίΟεται στους προϋπολογισμούς από το κράτος στα θέματα και τα προβλήματα 

που αφορούν τη 3ικαιοσύνη είναι η μεγαλύτερη έν3ειξη του σεβασμού και της 

σημασίας που 3ί3ει η Εκτελεστική Εξουσία στην εμπέ3ωση ενός κράτους 3ικαίου. 

Είναι σχήμα οξύμωρο, όταν υπερτονίζεται με λόγια και 3ιακηρύξεις ο 

σεβασμός και το εν3ιαφέρον του κράτους για τη Θέμι3α και τους λειτουργούς της~ 

ενώ ταυτόχρονα 3ε 3ιαθέτει το κράτος τα αναγκαία οικονομικά μέσα για τη 

βελτίωση των μηχανισμών και των συνθηκών εργασίας των εντεταλμένων 

λειτουργών της 3ικαιοσύνης. 

Ο Πρόε3ρος Βασιλείου, στο βιβλιάριο που κυκλοφόρησε με τον τίτλο «Ένας 

χρόνος 3ιακυβέρνησης Βασιλείου))' σχετικά με τη 3ιχαιοσύνη αναφέρεται και στην 

επιτροπή η οποία 3ιορίσθηκε με όρους εντολής την ετοιμασία έκθεσης αναφορικά 

με τα επαρχιακά και άλλα 3ικαστήρια. 

Η έκθεση 3ημοσιεύθηκε από το Μάρτιο του 1989 και είναι πραγματικά μια 
αξιόλογη 3ουλειά και καλύπτει όλες τις πτυχές που αφορούν τη λειτουργία και 

λειτουργικότητα των επαρχιακών και άλλων 3ικαστηρίων, πλην του Ανώτατου 

Δικαστηρίου. Σαν παρένθεση θα έλεγα ότι η μελέτη για τα θέματα των 

3ικαστηρίων θα ήταν πιο ολοκληρωμένη, αν περιλάμβανε και το Ανώτατο 

Δικαστήριο. 

Το άρθρο 158.2 του Συντάγματος ορίζει ότι ο νομοθέτης θα πρέπει να 

προνοήσει για την εγκαθί3ρυση ικανοποιητικού αριθμού 3ικαστηρίων, ώστε να 

εξασφαλίζεται η απονομή της 3ικαιοσύνης χωρίς καθυστέρηση. Ταυτόχρον'α θα 
πρέπει να 3ιασφαλίζεται 1 στα όρια της 3ικαιο3οσίας των 3ικαστηρίων, η πιστή 
εφαρμογή των θεμελιω3ών 3ικαιωμάτων και ελευθεριών του ανθρώπου. Επομένως 

είναι συνταγματική υποχρέωση του κράτούς να 3ώσει στον πολίτη 3ιχ'αστήρια και 

μηχανισμούς που θα απονέμουν ταχεία και ποιοτικά καλή 3ικαιοσύνη. 

Δυστυχώς είμαστε καθημερινά μάρτυρες μιας καθόλου ικανοποιητικής κατά

στασης πραγμάτων, όπeιυ πολίτες εκφράζουν 3ιαρκώς παράπονα για καθυστερή

σεις στην εκ3ίκαση των υποθέσεών τους που σε μεγάλο βαθμό οφείλονται στην 
'λλ ψ ' ' , \) , 'λ , ε ει η κρατικης στοργης 1 συμπαραστασης και ενuιαφεροντος για επι υση ορισμε-

νων βασικών προβλημάτων. 
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~ύμφωνα με τα συμπεράσματα της επιτροπής που ανέφερα1 ο μέσος χρόνος 

που μεσολαβεί από την καταχώρηση μιας υπόθεσης μέχρι την τελική εκδίκασή 

της, σε παγκύπpια κλίμακα, είναι δυο χρόνια και δυο μήνες περίπου. Στο χρονικό 

αυτό διάστημα, αν η υπόθεση καταλήξει στο Ανώτατο Δικαστήριο μετά από 

έφεση, θα πρέπει να προστεθεί και· ακόμα ενάμισης χρόνος τουλάχιστο για τη 

συμπλήρωση της υπόθεσης. Δηλα3ή μιλούμε για συνολική χρονική περίο3ο γύρω 

στα τέσσερα χρόνια. Πιστεύω ότι δε θα είμαι υπερβολικός, αν πω ότι αυτός ο 

χρόνος είναι απαράδεκτος και ότι θα πρέπει να γίνουν όλες οι αναγκαίες 

προσπάθειες για να μειωθεί τουλάχιστο κατά 50%. 

Για να μην κατηγορηθώ ότι επικρίνω την κυβέρνηση χωρίς στοιχεία, θα ήθελα 

να παραθέσω μερικά αποσπάσματα από τη μελέτη της επιτροπής που διορίστηκε 

από το Ανώτατο Δικαστήριο, για να φανεί πράγματι του λόγου το αληθές: 

Στη σελίδα 32 της έκθεσης διαβάζουμε τα ακόλουθα: 

((ΊΌ προσωπικό των δικαστηρίων είναι αποδυναμωμένο κατά είκοσι υπαλλή

λους. Οι θέσεις αυτές παραμένουν κενές για περίοδο μεγαλύτερη από δυο χρόνια, 

γεγονός που καταμαρτυρεί σε κάποιο βαθμό την έλλειψη επαρκούς ενδιαφέροντος 

εκ μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας για τη στελέχωση των δικαστηρίων 

σύμφωνα με τις πρόνοιες των προϋπολογισμών, σε συνδυασμό με τις γραφειο

κρατικές διαδικασίες για την πλήρωση θέσεων στη Δημόσια Υπηρεσία. 

Παρά τη σημαντική αύξηση στην εργασία του πρωτοκολλητείου δεν υπάρχει 

ανάλογη αύξηση στο προσωπικό.)) 

](αι πιο κάτω, στη σελίδα 33, κάτω από το ίδιο κεφάλαιο που αναφέρεται 
στα πρωτοκολλητεία των δικαστηρίων 1 διαβάζουμε και τα ακόλουθα: 

((Ελλείπει επιστημονικό σύστημα ταξινόμησης των υποθέσεων, όπως και 

αποθηκευτικός χώρος. Σπαταλάται πολύτιμος χρόνος για την ανεύρεση και 

εντοπισμό των φακέλων των υποθέσεων.)) 

Και πιο κάτω αναφέρονται τα εξής: 

((Ο εξοπλισμός είναι πενιχρός και οι κτιριακές εγκαταστάσεις ανεπαρκείς. Το 

πρόβλημα είναι. ιδιαίτερα οξύ στη Λευκωσία1 όπου οι κτιριακές εγκαταστάσεις και 
ο εξοπ"λισμός μπορεί δίκαια να χαρακτηρισθούν ως πρωτόγονες,)) 

Στη σελίδα 35, η επιτροπή θίγει ακόμα μια σοβαρή παράλειψη της πολιτείας 
σ 1 ό,τι αφορά τα θέματα της δικαιοσύνης. Λέει: , 

((Τέλος, επισημαίνεται ότι η κυπριακή πολιτεία δεν έχει μέχρι σήμερα 

εκπληρώσει την υποχρέωση που επιβάλλει το άρθρο 30.3(δ) του Συντάγματος για 

τη δημιουργία ολοκληρωμέ:νου·συστήματος νομικής αρωγής.>> 

Οι διαπιστώσεις και τα συμπεράσματα της επιτροπής για τα δικαστήρια μας 

δίδουν σαφέστατα την εικόνα των σημερινών μας δικαστηρίων, μια εικόνα η οποία 

δε μας τιμά και ας λέμε ότι έχει ·και χειρότερούς μας στις διεθνείς συγκρίσεις. 

Έχει κατ' επανάληψη λεχθε( ότι η επένδυση στη δικαιοσύνη ενός τόπου δεν 

είναι παραγωγική επένδυση, από οικονομικής πλευράς, αλλά είναι υψίστης 

σημασίας σ 1 ό,τι αφορά την εμπέδωση της εμπιστοσύνης του πολίτη στο κράτος, 

σ' ό,τι αφορά την κατοχύρωση των βασικών και θεμελιωδών ανθρώπινων 

δικαιωμάτων του. 

Η έκθεση της επιτροπής που ανέφερα παραδόθηκε στην Εκτελεστική Εξουσία 

το Μάρτιο του 1989. Μέχρι σήμερα, παρά την παρέλευση 9 μηνών, κανένα από 
τα σοβαρά προβλήματα τα οποία θίγονται στα συμπεράσματα τ'-ης επιτ~οπής δεν 
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έχει βρει τη λύση τοu χαι, εξ όσων γνωρίζω τουλάχιστο, 8εν έχει γίνει ούτε καν ο 

πρΟγραμματισμός για τη λύση αυτών των προβλημάτων. 

Δεν είναι αρκετό να επισημαίνουμε μόνο τα προβλήματα και να καταλήγουμε 

σε συμπεράσματα και 8εν είναι αρκετό να όημιουργούμε επιτροπές για να 

εντοπίζουν τα προβλήματα. Είναι πολύ πιο σημαντικό, και αυτό είναι που 

αναμένει ο πολίτης του κράτους, να προχωρε( έστω και με μικρά, αλλά σταθερά 

βήματα η Εκτελεστική Εξουσία στην επίλυση των 8ιάφορων προβλημάτων, 

αρχίζοντας βέβαια από τα πιο σημαντικά και τα πιο πιεστικά. 

Ας μου επιτραπεί απλώς να απαριθμήσω μερικά από τα προβλήματα αυτά, 

των οποίων η επίλυση επείγει: 

Η επίσπευση της ανοικο8όμησης του Επαρχιαχ~ύ Δικαστηρίου Πάφου χαι 
τ' 'ιώτατου Δικαστηρίου. 

ιl 8ημιουργία νομοπαρασχευαστιχής επιτροπής για εκσυγχρονισμό των 

απαρχαιωμένων νόμων μας, μερικοί των οποίων ανάγονται στην αρχή του αιώνα 

μας. Η, ουσιαστική βελτίωση των νόμων χαι των 8ιαόιχασιών αναφορικά με την 

εκτέλεση των όιχαστιχών αποφάσεων. 

Η εισαγωγή των ηλεκτρονικών υπολογιστών στα 8ιχαστήρια χαι των νέων 

ηλεκτρονικών μέσων, μια χαι στα 8ιχαστήρια έχει ή8η αποφασισθεί να 8οθεί 

προτεραιότητα. 

Η αναβάθμιση των πρωτοκολλητών, για να 8ημιουργηθεί καλύτερο κλίμα 

παραγωγικότητας στα όικαστήριά μας. 

Ο εμπλουτισμός των βιβλιοθηκών των επαρχιακών όικαστηρίων. 

Η μετάφραση των νόμων και της 8ευτερογενούς νομοθεσίας. 

Η εισαγωγή του θεσμού της νομικής αρωγής. 

Ο 8ιορισμός του αναγκαίου προσωπικού στα πρωτοχολλητεία, όπως χαι ο 

8ιορισμός επιπρόσθετων 8ιχαστών. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ χαι στο ρόλο του Ανώτατου Δικαστη

ρίου, σ' ό,τι αφορά τη σημερινή κατάσταση που υπάρχει στα επαρχιακά χαι άλλα 

8ικαστήριά μας όσο και στο ί8ιο το Ανώτατο Δικαστήριο. 

Είναι καιρός πιστεύω το Ανώτατο Δικαστήριο να ευαισθητοποιηθεί ακόμα 

περισσότερο στην κατακραυγή που υπάρχει, κυρίως από το νομικό κόσμο, σχετικά 

με την έλλειψη του αναγκαίου εν8ιαφέροντος για τα προβλήματα που υπάρχουν 

στα επαρχιακά 8ιχαστήρια, τόσο σ' ό,τι αφορά το ανθρώπινο 8υναμιχό χαι τις 

συνθήκες εργασίας, όσο χαι τον εξοπλισμό των 8ιχαστηρίων. 

Είναι, πιστεύω, καιρός το Ανώτατο Δικαστήριο να κάμει πιο έντbνη την 
παρουσία του στην τtροώθηση των σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν 
τόσο τα επαρχιακά 8ιχαστήρια, όσο χαι το ί8ιο το Ανώτατο Δικαστήριο .. 

Η Διχαστική Εξουσία 8εν έχει μόνο 8ικαίωμα να ζητήσει την επίλυση των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει, αλλά έχει την υποχρέωση να απαιτήσει από την 

Εχτελεστιχή και τη Νομοθετική Εξουσία την επίλυση των προβλημάτων που από 

χρl'ιια τώρα μεγιστοποιούνται με την πάρο8ο του χρόνου. 

Ταυτόχρονα πιστεύω ότι το Ανώτατο Δικαστήριο θα πρέπει να προσπαθήσει 

-να λύσει χαι τ:>: 8ικά του προβλήματα, γιατί υπάρχουν σοβαρά προβλήματα, 
υιοθετώντας f.ι.ια νέα νQοτροπία 8ιαφάνειας χαι 8ιάθεσης για συνεργασία με όλη τη 

ή ' Γ ' 'λ '\:" ι ι 1 
νομιχ οιχογενεια. ι ιατι ο ων μας το ενσιαφερον ειναι να χαταστησουμε τη 



διΧ:αιοσύνη στην ΙCύπρο πρότυ;:•, και παράδειγμα. Και πιστεύω ακράδαντα ότι 

είναι μέσα στις δυνατότητές μας. 

ΙCάποτε, πριν μερικά χρόνια, ο πρώην 11;/~εδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου 

και νυν Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατία.:; °tJήλωσε σε ομιλία του στη 

Λάρνακα ότι το Ανώτατο Δικαστήριο είναι ο μεγάλος -χσθενής της κυπριακής 

δικαιοσύνης. Σήμερα, με την αύξηση του αριθμού των δικασ7ι~ν1 τη μεταφορά 
μέρους της δικαιοδοσίας του Ανώτατου Δικαστηρίου στα επαρχιακ&: δικαστήρια 

και την εισαγωγή της τεχνολογίας των ηλεκτρονικών υπολογιστών 1 πιστ~·)ω ότι 
υπάρχουν οι δυνατότητες και τα περιθώρια για ουσιαστική βελτ(ωση της 

υπάρχουσας κατάστασης πραγμάτων. 

Εμείς ως Νομοθετική Εξουσία και ειδικότερα εμείς ως Δημοκρατικός 

Συναγερμός, που στην Κοινοβουλευτική μας Ομάδα διαθέτουμε το μεγαλύτερο 

αριθμό νομικών από κάθε άλλο κόμμα στη Βουλή, έχουμε σκοπό και πρόθεση να 

συμβάλουμε θετικά προς την τροχιοδρόμηση επίλυσης των προβλημάτων που 

αντιμετωπ(ζει η δικαιοσύνη για το καλό ολόκληρου του κυπριακού λαού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Ανδρέου. Και δίνω το λόγο στον κ. Ιωαννίδη του 

Δημοκρατικού ΙCόμματος. 

!. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Στα πλαίσια της συζήτησης ~ων προϋπολογισμών του κράτους για το 1990, 
θα αναφερθώ στα θέματα που αφορούν το Υπουργείο Υγείας και γενικότερα την 

υγεία του λαού μας. Ιδιαίτερα θα θίξω τους τομείς εκείνους που απασχολούν 

καθημερινά το λαό μας και έχουν άμεση σχέση με τη διατήρηση και ανάπτυξη 

υψηλού επιπέδου υγείας στην πατρίδα μας. 

!ψηλό επίπεδο υγείας είναι ενδεικτικό του πολιτισμού ενός λαού και 

προUπόθεση για δημιουργικότητα, πρόοδο και αγωνιστικότητα. Ιδιαίτερα σήμερα, 

κάτω από συνθήκες κατοχής και ξεριζωμού, το θέμα υγεία είναι υψίστης σημασίας 

και η κυβέρνηση έχει καθήκον να το αντιμετωπίσει στις σωστές του διαστάσεις 

~αι προγραμματισμένα. 

ΙCύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Η κυβέρνηση της αλλαγής στις προεκλογικές και μετεκλογικές διακηρύξεις 

της στο κεφάλαιο υγεία αναφέρει επί λέξει: 

'<Προωθείται η πιο αποτελεσματική αξιοποίηση των νοσοκομειακών μονάδων 

και του ιατρικού δυναμικού του τόπου. Ενισχύονται τα περιφερειακά ιατρικά 

κέντρα και στελεχώνονται ικανοποιητικά για την εξυπηρέτηση του αγροτικού 

πληθυσμούJJ, 

Μέχρι ποιου σημείου όμως έχου\ι υ~οποιηθεί οι διακηρύξεις αυτές, ύστερα 

από δυο σχεδόν χρόνια διακυβέρνησης από την αλλαγή; 

Για την απάντηση δε χρειάζεται να σκεφτεί κανένας πολύ, γιατί στον τομέα 

της υγείας ελάχιστα έχουν πραγματοποιηθεί. Οι περισσότερες διακηρύξεις έμειν.αν 

λόγια κενά στο χαρτί και για να μην εκληφθεί ότι λέγω υπερβολές ή τα λέγω από 

αντιπολιτευτική διάθεση θα προχωρήσω στα παραδείγματα που έχω μπροστά μου 

και είμαι βέβαιος ότι στο τέλος θα καταλήξετε και σεις στα ίδια συμπεράσματα 

με μένα. 
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Η Επιτροπή Υγείας της Βουλής και η Ολομέλεια του Σώματος έχουν 

ασχοληθεί επανειλημμένα με θέματα που αφορούσαν πλημμελή και ανεπαρκή 
_ λει_-:rουργία των νοσοκομειακών μονάδων 1 των περιφερειακών νοσοκομείων και των 
Αγροτικών Υγειονομικών J(έντρων. Πόσο όμως έχει βελτιωθεί η κατάσταση; Το 

περιφερειακό Νοσοκομείο Παραλιμνίου όχι μόνο δεν έχει αναβαθμιστεί, αλλά έχει 
μετατραπεί σε «περιφερειακό γηροκομείο», όπως εύστοχα χαρακτηρίστηκε από 
συναδέλφους κατά τη συζήτηση του θέματος στη Βουλή. Το Νοσοκομείο Παραλι
μνίου δεν ανταποκρίνεται στην αποστολή του και στις αυξημένες ανάγκες των 
κατοίκων και του τουρισμού της περιοχής. Οι ταλαίπωροι ασθενείς αναγκάζονται 
να κάμνουν μακρινά 'ταξίδια για να βρουν κάποια περίθαλψη. 

Για το Νοσοκομείο Κυπερούντα.ς χρειάστηκε να γίνουν πολλές συνεόριάσεις 

της Επιτροπής Υγείας για να επισημανθούν ελλείψεις και παραλείψεις, κακός 
προγραμματισμός και αόιαφορία και τέλος να υποόειχθούν τρόποι υποφερτής 
λειτουργίας του, ώστε να εξυπηρετούνται, έστω και στοιχειωόώς, οι κάτοικοι της 
γύρω αγροτικής περιφέρειας. 

Τα ίόια. μπορούν να λεχθούν και για το περιφερειακό Νοσοκομείο Πόλης 

Χρυσοχούς που και αυτό χρειάζεται αναβάθμιση, χρειάζεται επάνόρωση και 

εξοπλισμό για να ανταποκριθεί σωστά στις ανάγκες της περιοχής. Μιας περιοχής 

που με κάθε θυσία οφείλουμε να βοηθήσουμε και να αναπτύξουμε. 

Η Βουλή ασχολήθηκε επανειλημμένα με τα Αγροτικά Υγειονομικά. Κέντρα, 

όπως π.χ. των Πλατρών, του Αγρού, της Ευρύχου, και με τα προβλήματά τους 

(ελλιπής επάνδρωση, έλλειψη εξοπλισμού, κακή λειτουργία). 

Τα Αγροτικά Υγειονομικά Κέντρα όχι μόνο Οεν έχουν ενισχυθεί και στελε

χωθεί σύμφωνα με τη διακήρυξη της κυβέρνησης, αλλά αντίθετα έχουν αποψιλωθεί 

και λειτουργούν με προσωρινούς γιατρούς που εργοόοτούνται πάνω σε 15ήμερη ή 

6μηνη βάση και προτού προλάβουν να γνωρίσουν το περιβάλλον πα.ρα.Οίόουν τη 

σκυτάλη σε άλλο συνάόελφό τους. 

Τα Αγροτικά Υγειονομικά Κέντρα έχουν υποβαθμιστεί και σιγά-σιγά 

εγκαταλείπονται ·ή αφήνονται να μαραθούν και να σβήσουν, όπως για παράόειγμα 

συμβαίνει με τα Αγροτικά Υγειονομικά Κέντρα Κελλα.κίου κα.ι Πάχνα.ς, που 

έκλεισαν πριν ακόμα λειτουργήσουν. Τα Αγροτικά Υγειονομικά Κέντρα χρειάζον

ται στελέχωση με περισσότερους γιατρούς, φαρμακοποιούς, νοσοκόμες και βοηθη

τικό προσωπικό, ώστε χωρίς επιπτώσεις να μπορούν να πραγματοποιούνται, σε 

καθορισμένες ημέρες, περιοόείες στα χωριά που καλύπτει το Αγροτικό Υγειονο

μικό Κέντρο. 

Το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και τα Επαρχιακά Νοσοκομεία νοσούν 

από έλλειψη λειτουργικότητας, ανεπαρκή επάνόρωση και ανεπαρκή εξοπλισμό. 
1 Ενα καλό νοσοκομείο πρέπει να είναι πρότυπο κέντρο παροχής υψηλού επιπέόου 

ιατρικής και νοσηλευτικής περίθαλψης. Δυστυχώς όμως Οεν μπορεί να υπο

στηριχτεί αυτό για τα νοσοκομεία. μας, τον τρόπο λεtτουργία.ς τους, την 

επάνόρωσή τους. 

Στον τομέα της βελτίωσης, της οργάνωσης και Οομής των ιατρικών υπηρε

σιών, για τον οποίο τόσο επαίρεται η κυβέρνηση της αλλαγής, Οεν έχει γίνει καμιά 

πρόοόος. Οι σημερινές ανάγκες απαιτούν ριζικές αλλαγές στιςi Πρώτες Βοήθειες, 

στα Τμήματα Νευροχειρουργικής και Εντατικής Θεραπείας. 

Ημίμετρα Οε θα φέρουν αποτέλεσμα. και η εξαγγελία. ανέγερσης νέου Γενικού 

Νοσοκομείου Οε θα λύσει το πρόβλημα., αλλά θα το περιπλέξει ακόμα πιο 

επικίνόυνα., αν Οε ληφθούν έγκαιρα. τα αναγκαία μέτρα. 
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1 'ια τα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκομείων μας, τον τρόπο λειτουργίας τους 
χαι την επά.νΟpωσή τους, το λιγότερο που μπορεί να λεχθεί είναι ότι Οημιουργούν 

Ουσάρεστες εντυπώσεις στον άρρωστο, l(ύπριο ή ξένο. Οι συνθήκες, αντί να 

βελτιώνονται, χειροτερεύουν, με αποτέλεσμα οι ασθενείς όχι μόνο να μην 

εξυπηρετούνται, αλλά. να συνωστίζονται εκεί, στους προθάλαμους των εξωτερικών 

ιατρείων, ταλαιπωρημένοι από το βάρος της αρρώστιας και εξουθενωμένοι λόγω 

ηλικίας, για να Οοuν, αν το χατορθώσουν 1 το γιατρό για. λίγα έστω λεπτά. 1 γιατί 
και ο γιατρός είναι αναγκασμένος, στον περιορισμένο χρόνο που Οιαθέτει, να 

εξετάσει ένα Ουσανάλογα. μεγάλο αριθμό αρρώστων. 

Ασφαλέστατα. χρειάζεται ριζική αλλαγή στο όλο σύστημα λειτουργίας των 

εξωτερικών ιατρείων. Και η εξαγγελία μεταφοράς της πρωτοβάθμιας ιατρικής 

περίθαλψης στον ιΟιωτικό τομέα ελπίζουμε να μην είναι πάλι Οιακήρυξ·ΙJ θεωρη

τική, χωρίς ουσιαστικό περιεχόμενο και να μην έχει την τύχη τόσων άλλων 

εξοιγγελιών της κυβέρνησης Βοισιλεlου. 

Σε άλλα τμήματα, όπως το ΟρθοπεΟικό, Χειρουργικό, τον Αξονικό Τομο
γράφο, στο Τμήμα J(αθετηριασμών ΚαρΟιάς υπάρχουν μεγάλες λίστες αρρώστων 

που περιμένουν σειρά.. Υπάρχουν περιπτώσεις που άρρωστοι περιμένουν μήνες και 

μήνες για να εξυπηρετηθούν και που τελικά. Οεν το κατορθώνουν, γιατί ο θάνατος 

τους προλαβαίνει. 

Τα νοσοκομεία μας νοσούν σοβαρά. και χρειάζονται ριζική αναΟιοργάνωση. 

Απαιτούνται αλλαγές στη Οομή των ιατρικών υπηρεσιών, ώστε να ενισχυθούν 

τμήματα που έχουν περισσότερες ανάγκες. Ακόμα πιο επιτακτική είναι η ανάγκη 

Οημιουργίας τμημάτων ζωτικής σημασίας 1 εκεί που Οεν υπάρχουν, όπως για 

παράδειγμα Νευροχειρουργικό στη Λεμεσό ή Μονά.Οα Εντατικής Θεραπείας σ' 
άλλες πόλεις. 

Η αύξηση των τροχαίων Ουστυχημάτων με τις κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις 

και τα πολλά καρΟιαγγειακά επεισόΟια πρέπει να προβληματίσουν την κυβέρνηση 

και τους αρμοδίους, ώστε να οργανώσουν τα νοσοκομεία μας, και κυρίως τις 

Πρώτες Βοήθειες, πάνω σε νέους προσανατολισμούς και στόχους. Ένα άλλο 

σοβαρό πρόβλημα που Ορα ανασταλτικά στην καλή λειτουργία των νοσοκομείων 

μας είναι το θέμα του νοσηλευτικού προσωπικού. Σήμερα υπάρχει σοβαρό 

πρόβλημα έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού τόσο στον κρατικό όσο και στον 
• ' ' Ε' ' / ' ζ' ' ' λ ψ ιuιωτικο τομεα. ιναι αρκετο να αναφερω οτι χρεια ομαστε για αμεση προσ η η 

100 - 150 νοσοκόμες για τα νοσοκομεία μας και ίσως ένα μεγαλύτερο αριθμό για 
τις ιΟιωτικές κλινικές. Μόνο στη Λεμεσό χρειαζόμαστε 85 νοσοκόμες ή μαίες, για 
να επανδρώσουμε ικανοποιητικά τις ιδιωτικές κλινικές. Όταν μιλούμε για 

νοσοκόμες, εννοούμε βέβαια προσοντούχες νοσοκόμες. 

Πώς ·αντιμετωπίζει η κυβέρνηση το τόσο σοβαρό θέμα; Η κυβέρνηση Οεν έχει 

αντικρίσει το θέμα του νοσηλευτικού προσωπικού στη σωστή του Οιάσταση. Δεν 

έχει Οώσει τη δέουσα σημασία και Οεν έχει εκτιμήσει σωστά την προσφορά της 

νοσοκόμας και το ρόλο που μπορεί να ΟιαΟραματίσει στην ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη του λαού μας. Αν δεν αντιμετωπίσουμε αμέσως το πρόβλημα της 

έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού, τότε σύντομα θα βρεθούμε μπροστά στον 

κίνΟυνο να καταρρεύσει ό,τι με τόσους κόπους και μόχθους πετύχαμε στον τομέα 

της υγείας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μια άλλη από τις Οιακηρύξεις της κυβέρνησης Βασιλείου είναι και η 

αξιοποίηση όλου του ιατρικού Ουναμικού του τόπου. Ελπίζουμε ότι και αυτή δε θα 
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μείνει μιοc φροcστική εξοcγyελίοc χωρίς προώθηση κοcι οcξιοποίηση. Η οcξιοποίηση εξ 

ανάγκης και περιστασιακά του ιατρικού δ'υναμιχού του ιδ'ιωτιχού τομέα, όπως για 

παpάδ'ειγμα στη δ'ιάρχεια της απεργίας του νοσηλευτικού προσωπιχο·ύ ή στις 

πεpιπτι.ί:ισεις νευροχειρουργικών περιστατικών, δ'ε σημαίνει ότι αξιοποιείται το 

ιατρικό δ'υναμιχού του τόπου. 

Η '8ήλωση πάλι του Υπουργού Οικονομικών από το επ[σημο βήμα της Βουλής 

ότι προωθείται η μελέτη για εφαpμογ·ή του !'ενικού Σχεδ'ίου Υγείας δε νομίζουμε 

να ανταποκρίνεται στις προθέσεις και πράξεις της κυβέρνησης. Είναι και αυτή μια 

άλλη εξαγγελία που προωθείται πάλι φραστικά. 

Προτού κλείσω την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ στον τομέα 

της προληπτικής ιατρικής, έναν τομέα που μπορεί να μ·fJν έχει άμεσα. και 

χειροπιαστά αποτελέσματα. και που δε γίνεται τόσο εύκολα. χα.τα.νοητός στον 

κοινό πολίτη, όμως είναι εξίσου σ·fJμα.ντικός ή και σημαντικότερος από τους τομείς 

που ασχολούνται με τη θεραπεία.. Η προγραμματισμένη πολιτική στον τομέα. αυτό 

μπορεί να. σώσει πολύ περισσότερες ζωές, να. απαλλάξει το κράτος από τεράστια. 

έξοδα. και να. δώσει στο λαό μας ένα. ψηλότερο επίπεδο υγείας. Μπορούμε να. 

πούμε ότι η κυβέρνηση δεν έχει καθορισμένη πολιτική στον τομέα. αυτό, εκτός από 

ορισμένες περιπτώσεις που και αυτές οφείλονται σε ιδιωτική πρωτοβουλία.. 

Η κυβέρνηση ακόμα. δεν έχει καμιά πολιτική στο θέμα. της πρόληψης και 
καταπολέμησης των ναρκωτικών που τείνουν να. γίνουν μάστιγα. για. την Ι\..ύπρο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τελειώνοντας, θα. 'θελα. να. τονίσω ότι προσπάθησα. να. φανώ μετριοπαθής και 

αντικειμενικός. Δεν μπορώ όμως να. μη δια.πιστώσω ότι η κυβέρνηση, παρά τις 

εξαγγελίες της, δεν έχει να. παρουσιάσει κάτι το αξιόλογο στο κεφάλαιο που 

λέγεται υγεία.. 

Ευχαριστώ. 

(ICα.τά τη διάρκεια. της ομιλίας του χ. Ιωα.ννίδη ο Προεδρεύων της Βουλής χ. 

Λαδάς α.ντιχα.τα.στάθηχ.ε από το Βουλευτή κ. Φλουρέντζο). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ) 

Ευχαριστώ το συνάδελφο χ. Ιωα.ννίδη και χαλώ στο βήμα. το συνάδελφο κ. Μ. 

Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

1\..ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων για. δέκα.το πέμπτο τώρα. χρόνο συζητά όχι 

μόνο τον Ταχτικό Προϋπολογισμό, αλλά και τον Προϋπολογισμό για. την 

ανακούφιση των εχτοπισθέντων και παθόντων. Για. δεκαπέντε ολόκληρα. χρόνια. ο 

κυπριακός λαός συνεισφέρει από το υστέρημά του πάνω από f20,000,000 το 
χρόνο στο Τ.Α.Ε.Π., από το οποίο εξαρτούν τη στέγαση χα.ι την επίλυση των 
άλλων τους προβλημάτων 170 περίπου χιλιάδες συμπατριώτες μας. Αυτό χα.ι 
μόνο επιβεβαιώνει πόσο αντεθνικό και α.ντιλα.ϊχό ήταν το εγκληματικό πραξι

κόπημα. του 1974, που διευκόλυνε την Τουρκία. να. εισβάλει στο νησί μας. 

1\..ύριε Πρόεδρε, ο Προϋπολογισμός του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων κοcι Ποcθ6ντων προνοεί έσοδοc .1'34,100,000 κοcι έξοδοc f37,500,000, 
δηλαδή είναι ελλειμματικός κατά f3,400,000 περίπου. 
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Μερικοί ερωτούν: αΑφού έχουν περάσει πάνω από δεκαπέντε χρόνια από την 

τραγωδία και αφού έχουν δαπανηθεί μερικές εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες για 

τη στέγαση των προσφύγων και την αντιμετώπιση άλλων αναγκών τους, δεν έχει 

λυθεί το στεγαστικό; Δεν έχουν απαμβλυνθεί τα προσφυγικά προβλήματα;)) 

1\.ύριε Πρόεδρε, εμείς δε θα ακολουθήσουμε την πολιτική τ·ης άρνησης. Η 

απάντησή μας στα ερωτήματα είναι θετική με την εξής έννοια: Πραγματικά 

βοηθήθηκε και στεγάστηκε γύρω στο 85 με 90% των προσφυγικών οικογενειών και 
ασφαλώς έχει απαμβλυνθεί το γενικότερο προσφυγικό πρόβλημα. Αλλά αυτό δε 

σημαίνει πως δεν υπάρχουν σοβαρά και επείγοντα προβλήματα. Πρώτα και κύρια 

είναι η ποιότητα της στέγασης που εξασφαλίστηκε στα πρώτα πέντε χρόνια της 

προσφυγιάς για χιλιάδες πρόσφυγες. Δεύτερο, είναι η ακαταλληλότητα μεγάλου 

αριθμού Τ /Ι( σπιτιών που στεγάζουν μερικές χιλιάδες προσφυγικές οικογένειες. 

l(αι τρίτο είναι το πώς λύεται 

το στεγαστικό πρόβλ·ημα των νεαρών προσφυγικών οικογενειών και ιδιαίτερα των 
άπορων. Είναι αυτά τα τρία κεφαλαιώδη προβλήματα που όχι απλώς επηρεάζουν, 

αλλά και ταλαιπωρούν μεγάλο αριθμό προσφύγων. 

Ι(άπου 3,500 προσφυγικές οικογένειες έχουν στεγαστεί στα πρώτα χρόνια 
λ ' β ' ' ' / λ' λ ' ' π ' πο υ ιαστικα και προχειρα μεσα σε σπιτια πο υ χαμη ου κοστους. ροκειται 

για 1,310 προσφυγικές οικογένειες που είναι στεγασμένες στους κυβερνητικούς 

οικισμούς Τσιακκιλερής, Ι(όκκινων και σε άλλες περιοχές, καθώς και 2 1200 
οικογένειες που στεγάστηκαν σε οικισμούς αυτοστέγασης χαμηλού κόστους σε 

διάφορα μέρη της Κύπρου. 

Όλες αυτές οι οικιστικές μονάδες παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα. l(ι αν 

θέλουμε να ακριβολογούμε, δεν προσφέρουν ανθρώπινες συνθήκες στέγασης. 

Πολλές απ' αυτές είναι υγρές, έχουν ρωγμές, θεμέλια υποσκαμμένα, πορτο

παράθυρα σάπια, στέγες σελλωμένες που μπάζουν νερά και πολλά άλλα. 

Για όλες αυτές τις οικιστικές μονάδες 1 που είναι χαμηλού κόστους, πάρθηκε 
ήδη η απόφαση από την κυβέρνηση για την επανοικοδόμηση ή ριζική επιδιόρθωσή 

τους και υπολογίστηκε ότι θα χρειαστεί ένα ποσό τ·ης τάξης των f.25 1000 1000. Το 
1989 διατέθηκε ήδη Η,900,000 και άρχισε το έργο της αναδόμησης και της 
ριζικής επιδιόρθωσης. 

Ενώ όμως, όπως υπολογίστηκε, θα χρειαστούν πάνω από f.25,000 1000 1 στους 

προϋπολογισμούς του 1990 προνοούνται μόνο f.2,000,000. Αυτό σημαίνει πως για 
την υλοποίηση του όλου σχεδίου θα χρειαστούν άλλα 10 χρόνια. Γι' αυτό 

υποδεικνύουμε την ανάγκη να επισπευστούν οι διαδικασίες, να διατεθούν περισσό

τερα ποσά και να γίνει τέτοιος προγραμματισμός, ώστε η αναδόμηση να 

ολοκλ·ηρωθεί στα προσεχή 4-5 χρόνια. 

Η δεύτερη πτυχή του προβλήματος είναι η ριζική επιδιόρθωση μεγάλου 

αριθμού Τ/Κ σπιτιών που παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα. Δε διαφωνούμε 

πως η κατάταξη αυτών των σπιτιών σε κατηγορίες, καθώς και ο καθορισμός του 

είδους των επιδιορθώσεων είναι έργο των μηχανικών και τεχνικών της κυβέρνησης. 

Όμως εδώ παρεμβάλλεται ο ανθρώπινος παράγοντας. Όσο είναι εύκολο από 

τεχνικής άποψης να κηρυχθεί ένα σπίτι κατηγορίας Γ ', που σημαίνει μη 

επιδιόρθωση ή/και εγκατάλειψη, είναι άλλο τόσο δύσκολο να γίνει αυτό δεκτό από 

τον ειδαφερόμενο πρόσφυγα 1 διότι εκεί έχει το περιβάλλον του με το οποίο. έχει 
δεθεί, έχει εξοικειωθεί και δε θα 'θελε να ξαναξεσπιτωθει Είναι λοιπόν 

απαραίτητο να λαμβάνεται υπόψη αυτή η ανθρώπινη διάσταση του προβλήματος 
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χαι να εξαντλούνται όλες οι δυνατότητες για επιδιόρθωση ή/και ανέγερση νέας 

κατοικίας στον ίδιο τόπο. 

Το τρί.το βασικό προσφυγικό πρόβλημα εί.ναι η στέγαση των νέων οικο

γενειών. Αυτό έχει διάφορες πτυχές. Είναι πρώτα και κύρια η διεύρυνση των 

χριτ·~ρίων. Αν δε διευρυνθούν σε σημαντικό βαθμό τα κριτήρια, ο μεγαλύτερος 

αριθμός νεαρών προσφυγικών οικογενειών δε θα στεγάζεται. Θα καταδικάζονται 

να παραμένουν χωρίς στέγη εκατοντάδες νεαρές οικογένειες, γιατί τα πενιχρά 

εισοδήματα και των δυο, τα εισοδήματα των !:4,000 περίπου 1 υπερβαίνουν τα 
κριτήρια και γι 1 αυτό δε στεγάζονται. Αν δε διευρυνθούν αισθητά τα χριτήρια 1 
δικαιολογημένα θα ενθαρρυνθεί η αντικοινωνική τάση να μετατρέπεται ο ένας από 

τους δυο σε άνεργο, για να καλύπτει η οικογένεια τα κριτήρια. 

Είναι ταυτόχρονα απαραίτητη η αύξηση των παρεχόμενων ποσών για 

αυτοστέγαση τόσο σε ιδιόκτητα οικόπεδα όσο και σε κυβερνητικούς οικισμούς, 

καθώς και για την αγορά διαμερίσματος και κατοικίας. Είναι απαραίτητο ν' 

αυξηθούν τα επιδόματα ενοικίου και να διευρυνθούν τα κριτήρια για την παροχή 

τους. 

Η άλλη πτυχή του προβλήματος για τις νεαρές οικογένειες, είναι αυτή που 

αφορά πρόσφυγα που παντρεύεται μη προσφυγοπούλα. J(ατανοούμε τους οικονο

μικούς λόγους, τις οικονομικές δυσκολίες που προβάλλει η κυβέρνηση. Πάνω απ' 

όλα όμως βλέπουμε την κοινωνική διάσταση του προβλήματος. Δεν είναι σωστό 

ένας νεαρός πρόσφυγας να μένει αβοήθητος και άστεγος, επειδή διάλεξε για 

σύντροφο της ζωής του μια μη προσφυγοπούλα. Δεν είναι σωστό πολύ περισσό

τερο, όταν πρόκειται για νεαρά ζευγάρια που δεν έχουν ((πού την κεφαλήν κλίναι)) 1, 
να παραμένουν αβοήθητα. Ζητούμε λοιπόν όπως στα πλαίσια της κοινωνικής 

αποστολής του κράτους αναΟεωρηθούν οι υφιστάμενοι περιορισμοί και όπως 

στεγάζονται οι πρόσφυγες που παντρεύονται μη προσφυγοπούλες. 

Θα κλείσω την αναφορά μου στα προσφυγικά υπογραμμίζον,Τας το χρέος της 
Εκτελεστικής Εξουσίας να ικανοποιήσει τα αιτήματα που υποβλήθηκαν από την 

Παγκύπρια Επιτροπή και τις Επαρχιακές Επιτροπές Προσφύγων, τονίζοντας ότι 

ένα απ' αυτά είναι η εξασφάλιση επαγγελματικής στέγης για εκατοντάδες 

επαγγελματίες και βιοτέχνες μικροεπιχειρηματίες πρόσφυγες. Και επειδή αυτό 

συνδέεται με το νομοσχέδιο περί J(ηδεμόνα των Τουρκοκυπριακών Περιουσιών που 

εκκρεμεί στη Βουλή, θέλω να πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νομοσχέδιο δε 

θα παραπεμφθεί και πάλι στις ελληνικές καλένδες. 

Λίγα λ6για για τα προβλήματα της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου. Θα 

είμαστε άδικοι, αν δεν αναφέραμε ότι στα τελευταία δέκα περίπου χρόνια έχουν 

γίνει και συνεχίζουν να γίνονται διάφορα έργα για την ανάπτυξ·η της περιοχής. Το 

κυριότερο απ' αυτά είναι η κατασκευή του Νότιου Αγωγού και η μεταφορά νερού 

ΙJτα Ι{οκκινοχώρια. Είναι η άποψή μας πως στα πλαίσια των δυνατοτήτων του 

κράτους η κυβέρνηση πρέπει να εξετάσει με κατανόηση τα αιτήματα των αγροτών 

της περιοχής για χαμηλή τιμή του αρδεύσιμου νερού, γιατί αυτό αποτελεί ένα 

συντελεστή του κόστους της γεωργικής παραγωγής. Πρέπει παράλληλα να 

παρθούν μέτρα για να μειωθούν τα κόστα παραγωγής, για να διατίθεται η 
παραγωγή σε αμειπτικές τιμές και να υπάρξει αποτελεσματικότερος έλεγχος των 

τιμών των γεωργικών μηχανημάτων, εξαρτημάτων, φυτοφαρμάκων και άλλων 
ειδών. 
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Αναφορικά με το οδικό δίκτυο της περιοχής ΙCοχχινοχωpιών, πρέπει να 

επισπευσθούν οι διαδικασίες ολοχλήpωσης του παpαχαμπτήpιου δρόμου Αpαδίπ

που-Δεχέλειας, για να συντομευτεί η διαδρομή προς τα ΙCοχχινοχώpια, να 

ευθυγραμμιστεί χαι να διαπλατυνθεί μέρος του δρόμου Βpυσούλλων-Φpενάpους, να 

βελτιωθούν άλλοι δρόμοι της περιοχής, συγχοινωνιαχοί, αγροτικοί χαι χοινοτιχοί. 

Για να αντιμετωπιστούν όμως τα σοβαρά προβλήματα τοπιχ·ής ανάπτυξης, είναι 

απαραίτητο ν' αυξηθεί σημαντικά η παρεχόμενη οιχονομιχή βοήθεια τόσο προς 

τους δήμους όσο χαι προς τις χοινοτιχές αρχές. 

Μεγάλη ανησυχία αισθανόμαστε για τα πολλά δυστυχήματα που γίνονται στο 

δρόμο Ξυλοφάγου-Αγίας Νά.πας. ΙCαι δεδομένου ότι πρόκειται για ένα δρόμο με 

μεγάλη κίνηση, θεωρούμε αναγκαίο όπως μελετηθεί θέμα μετατροπής του σε 

δρόμο τετραπλής κατεύθυνσης. Γενικότερα, εξετάζοντας με προοπτικ·ι) το μέλλον 

του τόπου, θεωρούμε αναγκαίο το σχεδιασμό ενός νέου δρόμου από τη Δεκέλεια 

προς τις ελεύθερες περιοχές, μέσω 'Αχνας-Αυγόρου. 

ΙCύριε Πρόεδρε, εκτιμούμε τα μέτρα που πάρθηκαν για την ενίσχυση του 

Νοσοκομείου Παραλιμνίου. Παρόλα αυτά η υγεία των κατοίκων της περιοχής δεν 

εξυ;ηρετείται επαρκώς. Μιλούμε όχι μόνο για τις 35-40 χιλιάδες των κατοίκων 
της περιοχής, αλλά και για τις χιλιάδες των τουριστών, ντόπιων και ξένων, που 

σε περιόδους αιχμής υπερδιπλασιάζουν τον ντόπιο πληθυσμό. Γι' αυτό χρειάζεται, 

ως προσωρινό μέτρο, η παραπέρα, ολόπλευρη ενίσχυση της υφιστάμενης νοσοκο

μειακής μονάδας, αλλά και ο προγραμματισμός για τη μετατροπή της σ' ένα 

σύγχρονο ολοκληρωμένο νοσοκομείο. 

Για την ορθολογιστική ανάπτυξη της περιοχής Κοκκινοχωριών είναι αναγκαία 

·η ανέγερση Τεχνικής Σχολής που θα τροφοδοτεί με το απαραίτητο ανθρώπινο 

δυναμικό το γεωργικό τομέα και τους άλλους τομείς. Είναι ακόμα αναγκαίο όπως 

για την ανάπτυξη των υφιστάμενων μικρών βιομηχανικών μονάδων παρασχεθούν 

ειδικά κίνητρα ενθάρρυνσης. Δεν πρέπει να ξεχνούμε πως τα ελεύθερα χωριά της 

Α ' ' ' ' Κ' λ'"' ' ' ή μμοχωστου ειναι ενα κομματι της υπρου με πο υ uυναμισμο, ειναι μια περιοχ 

που συμβολίζει τη θέληση του λαού μας για την απαλλαγή της Κύπρου από τους 

Τούρκους εισβολείς και την επανένωσή της πάνω σε ομοσπονδιακ·ι) βάση. ΙCαι 

αφού μιλούμε γι' αυτή την περιοχή, θέλουμε να ξέρουμε τι γίνεται με την 

κατασκευή εκθεσιακού χώρου της Αμμοχώστου στα υψώματα Δερύνειας. Ποια 

είναι η τύχη της ομόφωνης απόφασης της Βουλής που ζητά από την κυβέρνηση 

την κατασκευή του προαναφερθέντος εκθεσιακού χώρου; Θέλουμε να πιστεύουμε 

πως δε θα περιπλακεί στα δόκανα της γραφειοκρατίας αυτό το θέμα. 

ΙCύριε Πρόεδρε, κλείνοντας την αναφορά μου στα προβλήματα της ελεύθερης 

περιοχής Αμμοχώστου, θεωρώ χρέος μου να αναφέρω ότι η Επαρχιακή Διοίκηση 

Αμμοχώστου εργάζεται με λειψό προσωπικό. Ενώ λόγω των ιδιόμορφων συνθηκών 

της ως η κατ'. εξοχήν τουριστική περιοχή έχει πολύ σοβαρά προβλήματα, τα 
' ..,., , ..,. , , "' , Γ, ' , 

τμηματα της uιοικησης uεν ειναι επαρκως επανσρωμενα. ι αυτο υπογραμμι-

ζουμε την ανάγκη όπως οι αρμόδιοι δώσουν την αναγκαία ενίσχυση στην 

Επαρχιακή Διοίκηση, έτσι που να μπορεί ν ανταποκρίνεται στα σοβαρά 

προβλήματα της περιοχής. 

Ευχαριστώ. 

(Ο Προεδρεύων της Βουλής χ. Γεώργιος ΛαΜς επανήλθε στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο επόμενος ομιλ·ητής θα είναι ο κ. Γεώργιος ΙlαπΟ'.δόπουλος, Βουλευτής του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. 
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Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εχτός από τη γενική εικόνα της όλης χοινωνιχοοιχονομιχής πολιτικής τ·ης 

κυβέρνησης που εξετάζουμε με την ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολογισμών) 

υπάρχει χαι η ειδική εικόνα με τις ιδιαιτερότητες της χάθε επαρχίας ή περιοχής. 

Θα σας παρακαλέσω να τείνετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ευήκοον ους σε μερικά 

προβλήματα της επαρχίας Πάφου που θα σας εκθέσω με πολλή συντομία, λόγω 

του περιορισμένου χρόνου που έχουμε στη διάθεσή μας. 

Με την πολιτική της εξοικονόμησης χρημάτων η «Κυβέρνηση της Αλλαγής» 

έβαλε όλες τις επαρχίες στην ίδια μοίρα. Πλούσιους και φτωχούς 1 αναπτυγμένους 
και υπανάπτυκτους τους μεταχειρίζεται με τον ίδιο τρόπο. Από τη νοοτροπία 

'αυτή, τις δυσμενέστερες συνέπειες θα τ-ις υποστεί η πιο φτωχή κα.ι υπανάπτυκτη 
επαρχία., που είναι η Πάφος. 

Είναι γνωστό σε όλους μα.ς πως η επαρχία Πά.φοu μέχρι το 1974 ήταν η πιο 
παραμελημένη και πα.pα.γνωρισμένη περιοχή της ΙCύπρου κα.ι η πηγή εργατικών 

χειρών για τις άλλες αναπτυσσόμενες περιοχές της Κύπρου. 

Μετά. την εισβολή και κατοχή του 37% των εδαφών μας ανακαλύφθηκε κα.ι η 
Πάφος. Έγιναν υποχρεωτικά. μερικά έργα., όπως υ8ατοφράκτες, το αερο8ρόμιο 

και κάποια. τουριστική αξιοποίηση των ανυπέρβλητων καλλονών της. Αλλά και ·τα 

έργα. αυτά έγιναν με πολλά εμπό8ια κα.ι τηρείται τέτοια πολιτική που δεν τ' 

αφήνει να λειτουργήσουν και να εκπληρώσουν το σκοπό για τον οπ~ίο κατασκευά
στηκαν. 

Η Πάφος, κύριοι συνά.8ελφοι~ έχει πολλά προβλήματα, που χρειάζονταν ειδική 

μεταχείριση για να. μπορέσει η περιοχή ν' αναπτυχθεί κα.ι να συμβάλει με τις 

πλουτοπαραγωγικές της πηγές κα.ι δυνατότητες στην όλη οικονομία. της αγωνιζό

μενης πατρίδας μα.ς. Την ειδική μεταχείριση τη χρειάζεται, γιατί μέχρι τώρα 

τοποθετείτο σε 8εύτερη μοίρα και τώρα. με την οικονομική φιλοσοφία που διέπει 

την πολιτική της κυβέρνησης η Πάφος καταδικάζεται σε στασιμότητα. και 

μαρασμό. 

Μερικά από τα. προβλήματα. που θα. 'πρεπε η κυβέρνηση νά. μελετούσε κα.ι να 

προέβαινε σε Βιορθωτικά μέτρα, προβλέποντας σχετικά κον8ύλια ·στους υπό 

συζήτηση προϋπολογισμούς, είναι κα.ι τα πιο κάτω: 

1. Συγκοινωνιακό: 

α) Δρόμος Λεμεσού - Πάφου, β) αγροτικό οδικό δίκτυο, γ) αεροδρόμιο. 

2. Πολεο8ομικά σχέδια: 

α) Βόρειος παρακαμπτήριος Πάφου, β) τοπικό σχέδιο Ακάμα και γ) η 

Λευκή Ζώνη Πέγεια.ς. 

3. Αρ8ευτικά: 

α.) Νέες καλλιέργειες, β) εξασφάλιση αεροπορικών χώρων~ γ) εκτροπή του 
Διαρίζου προς Ν. Αγωγό. 

4. Αμπελουργικό: 

α) Εκρίζωση, β) αναμπέλωση, γ) διάθεση - χωματερές, κτλ. 

5. Απαγόρευση τουριστικής ανάπτυξης. 

6. Δημόσια κτίρια. 

7. Αστυφιλία. 
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Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα με λLγα λόγια να σας αναπτύξω πως έχουν τα πράγματα για τα 

διάφορα προβλ·~ματα που έχω αναφέρει πιο πάνω. 

1. Το συγκοινωνικό πρόβλημα. 

α) Από οκταετίας περίπου και επί προηγούμενης κυβέρνησης ·άρχισε το 

θέμα της κατασκευής του δρόμου Λεμεσού - Πάφου. Αναγνωρίστηκε η 

' ' ' βλ' 'Α 'Ψ τεραστια πρωταρχικη σημασια του προ ηματος. ρχισαν σκε εις, 

μελέτες, σχέδια, με την προϋπόθεση ότι θα άρχιζαν κατασκευαστικά 

έργα το 1988-1989. Επανεκτιμήθηκε η κατάσταση και τώρα τοποθε
τείται η έναρξη του έργου στα μέσα του 1991. Οι κωλυσιεργίες είναι 
ατέλειωτες. Βρίσκονται ακόμα στη μελέτη σκοπιμότητας! 

β) Το αγροτικό οδικό δίκτυο της επαρχίας σε μεριJ:<.ές περιοχές είναι 

απαράδεχτα παραμελΊ)μένο. Αυτό καταντά περιφρόνηση προς τους 

κατοίκους που Οιαχινούνται στις χοινότητές τους και αποτρεπτικό 

παράγοντα για όσους θα ήθελαν να τις επισκεφθούν έστω και μια φορά 

το χρόνο. Τέτοιες οόιχές αρτηρίες είναι ο Ορόμος Ξερού-Ι(ελοχεόάρων 

-Αρμίνου, για τον οποίο ιόιαίτερα έόωσε υπόσχεση ο Πρόεόρος της 

Δημοκρατίας και ο Ορόμος Ξερού-Κιόασίου-Αγίου Νικόλα. Ο Οαχτυ

λιοειόής τούτος Ορόμος εξυπηρετεί Οεχατρεlς κοινότητες και απορεί 

κανένας πώς ακόμα οι κάτοικοι, έστω χι αυτοί που παρέμειναν, 

εξακολουθούν πεισματικά να παραμένουν στους τόπους της καταγωγής 

τους. 

Ο Ορόμος Αμαργέτης-Πενταλιάς-Παναγιάς καθυστερεί πάρα πολύ 

και τίποτε Οεν προβλέπεται στους προϋπολογισμούς. Αυτό για χρόνια 

τώρα συνεπάγεται και την έλλειψη τηλεφωνικής σύνόεσΊJς. 

Ο Ορόμος Αρχιμανόρίτας-Δωράς-Μούσερε, 7 χιλιομέτρων περίπου, 
που θα ένωνε την Πάφο με τη Λεμεσό και τα ορεινά θέρετρα 

ξεχάστηκε στα κυβερνητικά χρονοντούλαπα. 

Θα καταντούσε ανιαρό αν αράόιαζα όλους τους αγροτικούς Ορό

μους. Τι θα λέγαμε ακόμα αλήθεια για την απαράόεχτ·f) κατάσταση 

του Ορόμου 'Αρμους-Επισχοπής, για τη βελτίωση του οποίου Οόθηχαν 

επανειλημμένως υποσχέσεις 1 και για τον τουριστικό Ορόμο Πέγειας

Αγίου Γεωργίου, για το Ορόμο Πόλεως Χρυσοχούς-Λυσού και για 

πολλούς άλλους. 

γ) rΓο αεροόρόμιο της Πάφου χατασχευάστηχε κατά προχειρότατο τρόπο 

και εκτός των αρχικών σχεόίών κατά τρόπο τέτοιο που να λειτουργεί 

ανεπαρκέστατα και Ιtροσβλητιχά για μια εuρωπαϊχ·~ χώρα όπως η 

Ι\.ύπρος. Έγιναν πολλά Οιαβήματα, παραστάσεις 1 συσκέψεις, λήφθηκαν 
αποφάσεις, --αλλά σχοντάφτουμε σε προφάσεις χι αναβάλλονται οι 

ι ~ , t" , , , , 
εργασ ες για ανετοτερη ει.,υπηρετηση των αναγχων ενος συγχρονου 

αεροόρομίου από χρόνο σε χρόνο, με χίνόυνο να Ουσφημιζόμαστε στο 

τεράστιο τουριστικό ρεύμα που παρατηρείται προς την Πάφο. 

Το αεροόρόμιο είναι κατασκευασμένο στο κέντρο μιας γεωργο

παραγωγιχής περιοχής. Τα προϊόντα της είναι φρέσκα φρούτα και 

λαχανικά, σαν αποτέλεσμα της μεταποίησης της παραγωγής από 
ξηριχή σε αρόεύσιμη με τους νεοχατασχευασθέντες υόατοφράχτες. Το 

αεροόρόμιο θα μπορούσε να εξυπηρετήσει τη νέα μορφή παραγωγής, αν 
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εξοπλιζόταν κατάλληλα με ψυκτικούς θαλάμους κ.ά. και αν διετίθεντο 

μέσω του πιο πολλοί αεροπορικοί χώροι για εξαγωγή. 

2. Πολεοδομικά σχέδια: 

α) Υπήρχαν για την πόλη της Πάφου τέσσερα πολεοδομικά σχέδια. Για 
"'' , ι ' "', , ψ ι οεκα χρονια σuρονταν και φερονταν στα οιαφορα γραφεια και ηφ -
ζονταν κονδύλια επί τρία χρόνια, μέχρι το 1988, τοu ύψους των 

f.,300,000 που χάνονταν λόγω κωλυσιεργίας. Δέησε να ξεκινήσουν το 
1989 τα κατασκευαστικά έργα στα τρία από αυτά. Το τέταρτο, εκείνο 
του βόρειου παρακαμπτήριου, ακόμα βρίσκεται στα χρονοβόρα γραφεία 
της Πολεοδομίας και παρά τις επανειλημμένες εκκλήσεις μας δεν 

ξέρουμε πότε θα τελειώσουν τα σχέδια. Επέστησα πολλές φορές την 

προσοχή των αρμοδίων και τόνισα τη ζωτική σημασία του, τόσο γtα τη 

λειτουργία του νέου νοσοκομείου όσο και για την αποσυμφόρηση σχεδόν 

κατά 30% της ασφυκτιώσας κυκλοφορ(ας της πόλης, ιδιαίτερα σε ώρες 
αιχμής. 

β) Σε αντίθεση με τα πιο πάνω σχέδια που χρειάστηκαν δέκα χρόνια κι 

ακόμα δεν τέλειωσαν, το σχέδιο Ακάμα τέλειωσε ταχύτατα και κατά 

ληστρtκό τρόπο. Με σταλινική νοοτροπία ήλθαν να επιβάλουν στους 

κατοίκους των περιοχών ειδικές ζώνες -είναι της μόδας η λέξη 

σταλινικός- χωρίς συνεννόηση με τους ενδιαφερομένους, παρά μόνο με 

την αυταρχική υπογραφή του Επάρχου, κυρίαρχου επί των τυχών των 

ιδιοκτητών, και κήρυξαν την περtοχή Πtγειας λευκή ζώνη εκδικητικά 

και εξαναγκαστικά, γιατί δεν πείστηκαν οι ενδιαφερόμενοι για τη 

λογική των κυβερνητικών επιχειρημάτων. 

J{ύριοι συνάδελφοι, αρκεί να σας αναφέρω τα εξής γεγονότα: 

Κλήθηκαν το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέγειας και ο κοινοτάρχης της στο 

γραφείο του Επάρχου, χωρίς να ξέρουν για ποιο λόγο και τους λέχθηκε: ((Σας 
καλέσαμε να σας ανακοινώσουμε τη μείωση των συντελεστών δόμησης στις 

1τουριστικές ζώνες από 57% σε 30% και από 40% σε 25% και την αλλαγή του 
σκοπού δόμησης>>. Όταν ζητήθηκε από τους κυβερνητικούς παράγοντες να 

επιτραπεί στους ενδιαφερομένους να το συζητήσουν με τις αρχές της κοινότητάς 
τους, αυτοί αρνήθηκαν, λέγοντάς τους το αμίμητο ((ή το δέχεστε τώρα και 

υπογράφετε ή άλλη συζήτηση δεν έχουμε>>. Ι{ι επειδή δε συγκατένευσαν τους 

επέβαλαν τη λευκή ζώνη, για να τους εξαναγκάσουν να διαπραγματευτούν υπό το 
βάρος της ασήκωτης αδικίας, όπως ο ίδιος ο Πρόεδρος παραδέχτηκε. 

Για τα χωριά της Λαόνας δε χρειάστηκε κάτι τέτοιο. Υπέγραψε ο κυρίαρχος 

Έπαρχος και εν μιά νυκτί, ληστρικά, τους επέβαλαν τις διάφορες ζώνες, 

παραγράφοντας δικαιώματα, συμφέροντα, περιουσίες κ.ά., γιατί οι ίδιοι δεν έχουν 
τίποτε να ζημιωθούν. Μακάρι να μπορούσαν να μετατρέψουν σ 1 εθνικό ή δημόσιο 
πάρκο, προσπελάσιμο προς το κυπριακό και τουριστικό κοινό, το πέραν των 
80,000 στρεμμάτων ·κυβερνητικό δάσος του Ακάμα και της Πέγειας και θα ήταν 
όλοι ικανοποιημένοι. 

Εξάλλου τώρα, με την εκρίζωση των αμπελιών και την εγκατάλειψη της 
υπαίθρου, θα δημιουργηθούν μεγάλες εκτάσεις άγριας βλάστησης και πιο εύφορης 
μάλιστα γιq, ν' απολαμβάνουν οι περιβαλλοντιστές. Τις περιοχές όμως που 
προσφέρονται για τουριστική αξιοποίηση ας τις αφήσουν να τις εκμεταλλευτούν οι 

ιδιοκτήτες τους όπως νομίζουν, σύμφωνα πάντοτε με προγραμματισμένα σχέδια 
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για το συμφέρον των ιδίων και γενιχ6τερα όλης της l(ύπρου. Εκτός αν μερικοί 

εργολαβικά ανέλαβαν ν' αφήσουν την Πάφο υπανάπτυκτη, για να βρίσκουν 

παφίτιχα εργατικά χέρια οι άλλες περιοχές. 

3. Αρδευτικά προβλήματα: 

Η Πάφος είναι η πολυυδρότερη επαρχία της l(ύπροu. Έγιναν μεριχοl 

υδατοφράκτες, χωρητικότητας όλοι μαζί γύρω στα 100 εκ. κ.μ. νερού 1 που 

μπορούν να αρδεύουν περί τις 60,000 σκάλες γης. Οι δυνατότητες των φυσικών 
πηγών της Πάφου, αν αξιοποιούνταν ορθολογιστικά, θα επαρκούσαν για άλλες 

τόσες. Αντί να αρδευθούν περιοχές παραποτάμιες ή άλλες εκτάσεις στην Πάφου, 

προσπαθούν να εκτρέψουν το Διαρίζο, τον πολυυδρότερο ποταμό της Πάφου, και 

να πάρουν το νερό 200 χμ. μακριά. Αν αυτό δεν είναι αδικία και δίκαιο του 

ισχυροτέρου, τι μπορεί να χαρακτηριστεί; 

Οι αρδεύσιμες περιοχές παράγουν φθαρτά που χρειάζονται νέες αγορές και 

νέα μέσα μεταφοράς για να εξασφαλίζουν αμειπτικές τιμές. Επιβάλλεται η 

κυβέρνηση να μεριμνήσει για την εξασφάλιση επαρκών αεροπορικών χώρων, γιατί 

κινδυνεύουμε να χάσουμε παραδοσιακές αγορές, όπως της Μεγάλης Βρετανίας, 

γιατί αδυνατεί η κυβέρνηση να εξασφαλίσει σταθερότητα στο εξαγωγικό τούτο 

εμπόριο και οι παραγωγοί εργ&.ζονται με δισταγμό λόγω αβεβαιότητας για τη 

διάθεση του προϊόντος τους. Ιδιαίτερα τώρα με την εκρίζωση των αμπελιών και 

την εγκατάλειψη ασύμφορων καλλιεργειών 1 εσπεριδοειδών -και είναι γνωστή η μη 
διάθεση των μανταρινιών -δημητριακών κ.ά., επιβάλλεται η ενθάρρυνση νέων 

καλλιεργειών χαι η εξεύρεση τρόπων διάθεσης των νέων προϊόντων. 

Μέχρις ότου πετύχει η κυβέρνηση εξισορρόπηση της παραγωγής και της 

αμειπτικής διάθεσης των προϊόντων, δεν πρέπει με κανένα τρόπο να σκέφτεται 

την αύξηση της τιμής του νερού, γιατί θ' αναγκάσει τους γεωργούς να μη 

χρησιμοποιούν νερό και να έχουμε τα δι&.φορα αρδευτικά έργα μόνο ως αξιοθέατα. 

4. Αμπελουργικό πρόβλημα. 

Εlναι χρόνιο και δυσεπίλυτο. Η κυβέρνηση άρχισε με ανορθόδοξο τρόπο. 

Συστήνει την εκρίζωση, αλλά δεν υποδεικνύει υπαλλακτική λύση. Τι θα γίνουν οι 

εκχαθαριζόμενες εκτάσεις. 'Αρχισε ν' αναπτύσσεται άγρια βλάστηση κι εγκατά

λειψη της υπαίθρου. 

Ανέστειλε η κυβέρνηση την αναμπέλωση επ' αόριστον και οι ιδιοκτήτες μετά 

από τεράστια έξοδα προετοιμασίας των κτημάτων τους δεν ξέρουν τι να τα 

κάμουν. Ας ολοκληρώσει επιτέλους τις σκέψεις και τα σχέδιά της η κυβέρνηση χι 

ας εξαγγείλει την τελική της πολιτική, για να ξέρουν κι οι παραγωγοί τι να 

κάνουν. 

5. Απαγόρευση τουριστικής εκμετάλλευσης. 

Για ένα χρόνο η κυβέρνηση κήρυξε λευκή τουριστική περίοδο, για να 

καταστρώσει τα τουριστικά της σχέδια, γιατί .παρατηρήθηκε υπέρμετρη κι 

απρογραμμάτιστη τουριστική ανάπτυξη. Ναι, πράγματι έγιναν λάθη και υπερ

βάσεις. Όχι όμως και στην Πάφο ολόκληρη, πλην της Κ. Π&.φου. Από τον κόλπο 

των Κοραλλίων ως τον Κ. Πύργο, πάνω σε 200 χμ. παραλία, δεν υπάρχει ούτε 
ένα ξενοδοχείο. Γιατί μπαίνουν όλες οι περιοχές στο ίδιο σχέδιο λοιπόν; 

6. Δημόσια κτίρια. 

Από ετών τα δημόσια κτίρια, δικαστήρια, γραφεία Επάρχου, κτηματολόγιο, 
κ.ά. 1 έχουν κριθεί ακατάλληλα κι ανεπαρκή. Ετοιμάστηκαν οι χώροι για ανέγερση 
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άλλων, τα σχέδια -τ~λειωσαν, αλλά δεν έχουμε δει ούτε ένα σεντ στους φετινούς 
προϋπολογισμούς. Πότε στοχοθετούν την υλοποίησή τους; 

7. Αστυφιλία. 

Στην Πάφο, λόγω των γενικών συνθηκών που επικρατούν στην ύπαιθρο κι 

επειδή η μέχρι τώρα αγροτική πολιτική των εκάστοτε κυβερνήσεων αποθαρρύνει 

τον πληθυσμό να παραμένει στις αγροτικές κοινότητες, η ερήμωση της υπαίθρου 

και η αστυφιλία είναι μεγαλύτερη από οποιαδήποτε άλλη περιοχή της Κύπρου. 

Ιδιαtτερα η σημερινή πολιτική της κυβέρνησης να ξεχωρίσει δήθεν τους καθαρούς 

αμπελουργούς, τους καθαρούς φθαρτοπαραγωγούς κτλ, θα συμβάλει μια ώρα 

γρηγορότερα στην εγκατάλειψη της υπαίθρου και της γεωργικής απασχόλησης. 

Επιβάλλεται η ενθάρρυνση και δημιουργία κινήτρων παραμονής στην ύπαιθρο. 

Με πολύ λίγα λόγια θα τονίσω μερικά απ 1 αυτά τα κίνητρα. 

(α) Διάνοιξη νέων κυβερνητικών οικοπέδων χαι παραχώρησή τους σε νέα 

ζευγάρια σε διάφορες κοινότητες χαι όχι γύρω από αστικά κέντρα. 

(β) Φορολογική απαλλαγή ή ελάττωση του φόρου ανάλογα με την από
σταση από αστικά κέντρα σε όσους θα χτ(σουν στις αγροτικές 

κοινότητες. 

(γ) Ορθολογιστιχότερη αντιμετώπιση των αγροτικών προβλημάτων. 

(δ) Διάθεση σε αμειπτιχές τιμές των αγροτικών τους προϊόντων. 

Κύριε Πρόεδρε χαι κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως στην αρχή ανέφερα τα προβλήματα της επαρχίας μου είναι πολλά χαι 

η λύση τους αναμένει την υλοπο(ησή της από πολλού χρόνου. Δυστυχώς δεν είναι 

μόνο όσα σταχυολογιχά ανέφερα, αλλά πολύ περισσότερα χαι ίσως ίσης χαι 

μεγαλύτερης σημασίας. 

Εχε(νο που παρατηρώ είναι ότι η πολιτική της σημερινής κυβέρνησης, της 

αυτάρεσκα αποκαλούμενης ((της Αλλαγής>>, για την Πάφο σε τίποτε δεν άλλαξε. 

Μάλιστα διαπιστώνουμε χειροτέρευση της κατάστασης. Θα περιμέναμε να είχε 

ζυγίσει χαλύτερ.:ι τα πράγματα, να είχε κρίνει πού είχαν γίνει μέχρι τώρα αδικίες 

χαι παραλεf.ψεις. Με βάση την εμπειρία, χι αν δεν την είχε με τις υποδείξεις μας 

που χάμναμε επανειλημμένα χαι με καλή θέληση, όφειλε να πολιτευθεί δικαιότερα 

έναντι ορισμένων περιοχών για εξισορρόπηση καταστάσεων, ώστε να εκλείψει το 

αίσθημα της αδικίας χαι της συμπεριφοράς ~αν σε φτωχό συγγενή προς την Πάφο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l(ι εγώ ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. Και χαλώ τώρα στο βήμα τον χ. 

Ζαχαρ(α Τοuλούρα. 

Ζ. ΤΟΥ ΑΟΥΡ ΑΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Συζητούμε φέτος τους προϋπολογισμούς τους κράτους με βασικό στοιχείο τη 

σύγχυση χαι την ασάφεια για το ποιος έχει χαι ποιος επωμίζεται την πολιτική 

ευθύνη της διακυβέρνησης του τόπου. Ακόμη χαι το ΑΚΕΛ, το κόμμα που 

επέλεξε, υποστήριξε χαι ανέδειξε τον Πρόεδρο του κράτους, αρνείται αυτή την 

ευθύνη. Αρνείται χαι δεν αποδέχεται την ιδιότητα του κυβερνώντος κόμματος χαι 

επιφυλάσσει στον εαυτό του ακέραιο το δικαίωμα να διαφωνεί, όπου επιθυμεί χαι 

όποτε αποφασίζει, χαι να διαχωρίζει τη δική του ευθύνη από εκείνη της 

κuβ.έρνησης. 
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2.:' ένα Cημοχρατιχό πολίτευμα η πλειοψηφία του λαού προορίζεται να 

κυβερνά και η μειοψηφία να ελέγχει. Παντού και πάντα η πλειοψηφία που 

κυβερνά, είτε σ.υτοΟύναμα είτε συνασπισμένα, επωμίζεται και την ευθύνη. Στην 

J(ύπρο όμως σήμερα ένας ολόκληρος λαός παραπέμπεται στην ευθύνη των 

ατόμων. Παραπέμπεται στην ατομική ευθύνη του ΠροέΟροu Βασιλείου και των 

μελών του Υπουργικού του Συμβουλίου. Καμιά πολιτική Ούναμη οργανωμένη και 

επώνυμη Οεν αποδέχεται και Cεν αναλαμβάνει την πολιτική ευθύνη. Ούτε 

πλειοψηφία ούτε μειοψηφία. Με άλλα. λόγια και απλά, ο τόπος σήμερα κυβερνάται 
από τα άτομα και ο λαός έχει να κάμει με κυβέρνηση ατόμων, με κυβέρνηση 

ατομικής και περιορισμένης πολιτικής ευθύνης. 

Μ' αυτά τα δεδομένα κανένας δεν μπορεί να είναι και να αισθάνεται 

ικανοποιημένος. Τα άτομα, όσο σπουδαία και σημαντικά χι αν είναι, δεν έχουν το 

πολιτικό αντίκρισμα και ως μονάδες είναι εντελώς αναξιόχρεα για να ανα

λαμβάνουν και να επωμίζονται την τεράστια ευθύνη της τύχης ολόκληρου λαού. 

J(αι κανένας πολίτης αυτού του τόπου δεν μπορεί να χρωστεί ευγνωμοσύνη 

κανενός είδους σ' εκείνους που έστησαν αυτό το σκηνικό. Στις ηγεσίες που έδωσαν 

κυβέρνηση, αλλά αρνούνται ευθύνη απέναντι στο λαό. 

Με τέτοιο σκηνικό, παράδοξο και ανορθόδοξο, ήταν και είναι αναπόφευκτο να 

γεννιούνται και να ευδοκιμούν στην πολιτική ζωή του τόπου φαινόμενα ανάλογα, 

εξίσου παράδοξα και ανορθόδοξα. Από την προεκλογική κιόλας περίοδο είχε 

διαφανεί ξεκάθαρα πού θα μπορούσε να οδηγηθούν 1 με τις επιλογές αυτές, τα 
λ ' ' ' Α ' ' ξ' Ψ' πο ιτιχα πρα.γματα του τοπου. πο τοτε ο <<ανε αρτητος)) υπο ηφιος χ. 

Βασιλείου με τη λογική και την άνεσή του «με είχα, με έχασα» μοίραζε 

υποσχέσεις άμετρα και προς όλες τις κατευθύνσεις, ανεδαφικές και ανέφικτες, 

τέτοιας μορφής και έκτασης, που χα.νένα τουλάχιστο από τα οργανωμένα, με 

πρόγραμμα και συλλογική ευθύνη πολιτικά κόμματα δε θα μπορούσε να διανοηθεί. 

Ακόμη και στο εθνικό θέμα με καταπληκτική άνεση και ευκολία έδωσε διαβε

βαιώσεις στα διάφορα κόμματα αντικρουόμενες και εχ διαμέτρου αντίθετες πάνω 

στη γραμμή που προτίθετο να ακολουθήσει. 

Αλλά, αν για μερικούς δεν έχει πολλή σημασία τι έκαμε και τι είπε 

προεκλογικά ο Πρόεδρος Βασιλείου, έχει σίγουρα τεράστια σημασίά για όλους μας 
τι έκαμε μετεχλογιχά 1 ιδιαίτερα στο εθνικό θέμα. Τίποτε περισσότερο, παρά να 
αυτοσχεδιάζει με τις δικές του θέσεις, μ.ε τις δικές του αντιλήψεις και τις 

προσωπικές του μεθόδους. 

Μετά την εκλογή του στο προεδρικό αξίωμα με τις περίφημες εκείνες 

δηλώσεις και εκδηλώσεις αισιοδοξίας, έξω από κάθε πραγματικότητα και σε 

αντίθεση μ' όλα τα δεδομένα, δημιούργησε κλίμα εUφορίας και κατάφερε, με 
μεθόδους που μόνο ο ίδιος μπορεί να μεταχειρίζεται, να περάσει την εντύπωση σε 

πλατιές μάζες του λαού μας ότι περίπου το κυπριακό πρόβλημα οφείλεται σε 

δυσπιστίες και παρεξηγήσεις και ότι θα ήταν αρκετό να δοθούν οι εξηγήσεις και 

να αρθούν οι παρεξηγήσεις, για να φτάσουμε σε λύση δίκαιη και βιώσιμη. 

Εκμεταλλεύτηκε μάλισ!α το τεχνητό κλίμα που ο ίδιος είχε δημιουργήσει, 

για να «πουλήσεο> την εικόνα του χαρισματικού ηγέτη, που σε αντίθεση με τους 

προκατόχους του -Μακάριο και Κυπριανού- κατάφερε σε ελάχιστο χρονικό 

διάστημα να εξηγήσει- το-ΚυπρΓα.Χό «για πρώτη φορά», όπως ο ίδιος έλεγε, στα 

διάφορα κέντρα αποφ&.Crεων, να κερδίσει συμπάθειες και υποστήριξη και ότι ήταν 

πια ζήτημα χρόνου -μέχρι τον Ιούνιο- να δώσει λύση στο πρόβλημα και δικαίωση 
----- ,,_____ 

στον ελληνισμό της J(ύπρου. --- '""-
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Και για να μη χαλάσει το κλίμα ευφορίας και μειωθούν για τον Πρόεδρο τα 

κέρδη από την εσωτερική κατανάλωση και εκμετάλλευση, για μήνες και μήνες ο 

Πρόεδρος και ο εκπρόσωπός του άφηναν εντελώς αναπάντητες απαράδεκτες και 

σκόπιμες δηλώσεις του Ντενκτάς και της 'Άγκυρας που πρόβαλλαν τις θέσεις και 

τις αξιώσεις τους πάνω στην Κύπρο και έτειναν να δημιουργήσουν και να 

εμπεδώσουν κλίμα υποστήριξής τους ανάμεσα στη διεθνή κοινή γνώμη. 

Με τις επιλογές και τις προσεγγίσεις του αυτές ο Πρόεδρος Βασιλείου 

πρόσφερε και προσφέρει χωρίς καμιά αμφιβολία χείριστες υπηρεσίες στον ελληνι

σμό της Κύπρου. Αποπροσανατολίζει θανάσιμα το λαό και δεν του επιτρέπει να 

συνειδητοποιήσει επιτέλους τους πραγματικούς στόχους και τις επιδιώξεις της 

Τουρκίας στην ΙCύπρο. Αλλά., αν δε συνειδητοποιήσουμε ως λαός, ως σύνολο, τους 

πραγματικούς στόχους της Τουρκίας, θα είναι αδύνατο να δρομολογήσουμε τη 

σωστή πορεία αγώνα που να ματαιώνει αυτούς τους στόχους. 

Μετά. το κλίμα ευφορίας και αφού εγκατέλειψε τη γραμμή της πρόταξης των 

βασικών θεμάτων, ο Πρόεδρος Βασιλείου, με τα χειροκροτήματα «φίλων» 

ιδιαίτερα από τη Δύσ·~ χαt με ιδιαίτερο σύμβουλο -όπως απέδειξαν τα πράγματα

την χ. Θάτσερ, μπήκε στη διαδικασία του χωρίς όρους και εφ 1 όλης της ύλης 

διαλόγου. Αυτή η διαδικασία αποδεδειγμένα ευνοεί και εξυπηρετεί μόνο τα 

σχέδια, την τακτική και τις επιδιώξεις του Ντενκτάς. Αυτή η διαδικασία έχει 

δοκιμαστεί επανειλημμένα και για χρόνια και επανειλημμένα έχει καταδικαστεί 

στη συνείδηση του λαού ως άγονη και παρελκυστική χαι προπαντός ως τρομερά. 

επικίνδυνη για τη δική μας πλευρά.. 

Σ 1 αυτή τη διαδικασία δυστυχώς ο Ντενκτάς μεθόδευσε και πέτυχε νέες χαι 

απαράδεχτες δικές μας παραχωρήσεις. Πέτυχε ακόμη να πλήξει καίρια και ίσως 

ανεπανόρθωτα την κρατική μας οντότητα. Για χάρη αυτής της διαδικασίας και 

κατ' απαίτηση του Ντενκτάς και της 'Άγκυρας ο Πρόεδρος Βασιλείου δέχτηκε 

την υποστολή της σημαίας του κράτους από το προεδρικό αυτοκίνητο. Ματαίωσε 

την υποψηφιότητα της Κύπρου για αιρετό μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Ματαίωσε την υποψηφιότητα για την προεδρία του ΙCινήματος των Αδεσμεύτων. 
Ματαίωσε το προεδρικό ταξίδι στη Βουλγαρία. Ματαιώνει την αίτηση για ένταξη 

στην Κοινή Αγορά.. Αποφεύγει την προσφυγή και την προβολή του ΙCυπριακού στα 

διεθνή βήματα. Αναλαμβάνει τη φρούρηση του συρματοπλέγματος του Αττίλα και 

καταφέρνει με όλα αυτά. να παρουσιάζει την ΙCύπρο ως κράτος υπό περιορισμό και 

απαγόρευση, ενώ αντίθετα προσδίδει κύρος στον Ντενκτάς και υπόσταση στο 

ψευδοκράτος. 

Όλα αυτά. η κυβέρνηση και εκείνοι που την υποστηρίζουν τα ονόμασαν και 

τα διαφήμισαν ως ελπιδοφόρα κινητικότητα και διεθνές ενδιαφέρον που για πρώτη 

φορά. εκδηλώνεται. Στην π.ραγματιχότητα όλα αυτά. είναι κατρακύλα. Επιταχυ

νόμενη κατρακύλα που μας οδηγεί εξόφθαλμα στον κατήφορο της καταστροφής. 

ΙCαι το ερώτημα παραμένει. Ποιος επωμίζεται για όλα αυτά την πολιτική 

ευθύνη; Ποιος αναλαμβάνει λ.χ. 1 υπεύθυνα χαι δημόσια, την ευθύνη της υποστολής 
της σημαίας του κράτους ή της δημιουργίας τεχνητού κλίματος ευφορίας και 

λ ' λ ' Α ι ι ι ι ι 'i:-[ αποπροσανατο ισμου του αου; yτα ειναι μεριχα απο τα ερωτηματα που υ χαια 

απασχολούν σήμερα τον κυπριακό ελληνισμό. 

Στα άλλα θέματα πέρα από το εθνικό δεν: αυτοσχεδιά.ζει μόνο ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας. Εκεί αυτοσχεδιάζουν και οι "Υπουργοί του. Ενάντια στη θέληση 

ολόκληρης της Βουλής ο ένας μεθοδεύει και επιμένει στη δημιουργ(α ανθρακικού 

\ 
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ηλεχτροπαραγωγού σταθμού. Ο άλλος καταργεί την προδημοτιχή εχπαίδεuση. Ο 

άλλος διαλύει το Νοσοκομείο Παραλιμνίου. l{αι όλοι μαζ(, αντί να ασχολούνται 

με τη δημιουργία έργων προς όφελος του λαού, ασχολούνται με το πώς θα 

καταστρέψουν και θα μειώσουν το έργο της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Αντί την . αξιοκρατία, η χυβέρνησΊ) της λεγόμενης αλλαγής επανέφερε το , ιr , ' ι λ' ή , , , 
νεποτισμο. "-αι ειναι χαραχτηριστιχο εχεινο που εγεται σ μερα οτι εινcι:ι αρχετο 

να δηλώσεις υποστηριχτής της κυβέρνησης Βασιλεtου, για να πάρεις ό,τι ζητήσεις 

από το κράτος. Αντί την αποχομματιχοποίηση της δημόσιας υπηρεσίας, η 

ανεξάρτητη κυβέρνηση προωθεί τη δημιουργία συνδέσμων, και μάλιστα στα 

Σώματα Ασφαλείας, για στήριξη δήθεν του κυβερνητικού έργου, 

Αντί φορολογικής ελαφρύνσεως που υποσχέθηκε προεκλογικά, μετεκλογικά 

προωθεί και μεθοδεύει τις πιο βαριές και άδικες φορολογίες που γνώρισε ποτέ ο 

τόπος. Και το ερώτημα είναι το ίδιο. Ποιος αναλαμβάνει για όλα αυτά τις 

πολιτικές ευθύνες; Αν δεν τις αν:-_λαμβάνει κανένας, κανένα κόμμα ή καμιά 

επώνυμη πολιτική δύναμη, εκείνο τ.ου απομένει να ευχόμαστε είναι να τελειώσει 

αυτή η διακυβέρνηση και αυτό το σκηνικό, με τις λιγότερες για τον τόπο και το 

εθνικό μας θέμα απώλειες και να μην επαναλ·f)φθει ξανά ποτέ σ' αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον χ. Τουλούρα για την ομιλία του, η οποία κράτησε δέκα 

λεπτά, και χαλώ στο βήμα τον χ. Νεόφυτο Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

l{ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οι προϋπολογισμοί του 1990, που συζητούμε σήμερα, απεικονίζουν έκδηλα 
-r·f)ν κατάσταση που επικρατεί στα δημόσια οικονομικά της Κυπριακής Δημο

κρατίας. Κατάσταση που αποτελεί κληροδότημα του παρελθόντος με τους μόνιμα 

ελλειμματικούς προϋπολογισμούς και το συσσωρευμένο, συνεχώς αυξανόμενο 

δημόσιο χρέος, που έφτασε σημερα το υπέρογκο ποσό των f1.9 δισεκατομμυρίων 
λιρών, ποσό που αντιπροσωπεύει το 90% περίπου του ακαθάριστου εθνικού μας 
προϊόντος. 

Βρισκόμαστε μπροστά σε ένα συσσωρευμένο τεράστιο ποσό εσωτερικού και 

εξωτερικού χρέους και ταυτόχρονα αντιμετωπίζουμε όγκο άλυτων προβλημάτων 

που από χρόνια τώρα απαιτούν επιτακτικά τη λύση τους. 

Τα κονδύλια στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως είναι όλα συμπιεσμένα και 

συνολικά το ποσό των δαπανών για ανάπτυξη είναι κατά 10 εκατομμύρια λίρες ή 
10.2% λιγότερο από το περσινό. Οι ανάγκες όμως είναι πολύ πιεστικές. 

Επιβάλλεται να εξευρεθούν τρόποι επίλυσης βασικών προβλημάτων που εκκρεμούν 

από χρόνια. Να συμπιεστούν δαπάνες σε άλλους τομείς και να αυξηθούν τα 

κονδύλια για έργα ανάπτυξης. 

Θα αναφερθώ σε ορισμένα προβλήματα που χρονίζουν από καιρό και που 

επιβάλλεται να αντιμετωπισθούν και να λυθούν χωρίς άλλη καθυστέρηση. Το 

Σχέδιο Ενιαίας Ανάπτυξης Κρασοχωριών το ακούμε από δέκα χρόνια τώρα, χωρ(ς 

να βλέπουμε να υλοποιείται ένα τέτοιο σχέδιο. Στον υπό συζήτηση Προϋπο

λογισμό Αναπτύξεως αναφέρεται ότι ''γίνονται μελέτες για την ετοιμασία του 

'Σχεδίου l{ρασοχωριών κατά το πρότυπο εκείνου της Πιτσιλλιάς». 

Χαιρετίζουμε την ενέργεια αυτή της κυβέρνησης, αλλά τονίζουμε ταυτόχρονα 

την επιτακτική ανάγκη συμπλήρωσης των μελετών για να μπει σε εφαρμογή το 
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σχέ8ιο 1 προτού να είναι πολύ αργά. Η χαθυστέρησ·η υπήρζε πολύχρονη και Ί) φυγή 
των κατοίκων έχει συντελεστεί σε μεγάλο βαθμό. Το σχέδιο αυτό καλύπτει 56 
από τα πιο φτωχά ορεινά χωριά των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου. Η εφαρμογ·ι) 

του θα συμβάλει, όσο είναι δυνατό, στην πρόληψη της ολοχλ·ηρωτικΊ)ς τους 

εpΊ)μωσ·ης. Να βιαστούμε για να μ·η φτάσουμε στο σημείο, όταν θα εφαρμοστεί το 

Σχέδιο Κρασοχωριών, να μ·rιν υπάρχουν Κρασοχωρίτες. 

Παρόμοιο σχέδιο ενιαίας ανάπτυζης επιβάλλεται να εφαρμοστεί και στα 

χωριά της Μαραθάσας, όπου ο αγροτικός πληθυσμός που απέμεινε ζει κάτω από 

τις ίδιες σκληρές και δύσκολες συνθ·ι)χες διαβίωσης. 

Έρχομαι τώρα στο έργο του υδατοφράχτη στον Ξυλούριχο ποταμό. Η 

κυβέρνηση Βασιλείου προέβη στην αναθεώρ·ηση των σχεδίων του υδατοφράκτ·η 

αυτού διπλασιάζοντας σχεδόν τ·η χωρητικότητά. του, για να καλύψει έντεκα αντί 

τέσσερα χωριά που περιλάμβαναν τα σχετικά αρχικά σχέδια. Χαιρετίσαμε και 

επαινέσαμε τ·ην πράξη αυτή τ·ης κυβέρνησης. Με λύπη μας όμως παρατηρούμε 

πως για το ζωτικό αυτό έργο 1 που αφορά έντεκα φτωχές ορεινές κοινότητες της 
επαρχίας Λεμεσού, δε βρίσκεται κανένα κονδύλι στον προϋπολογισμό του 1990. 

Το έργο αυτό τοποθετείται σε τρίτη προτεραιότητα στ·ην επιπρόσθετη λίστα 

έργων~ που η περίληψή τους στον προϋπολογισμό θα μπορούσε να γίνει, όπως 

σ.ναφέρεται στο επεξ·ηγ·ηματιχό υπόμνημα, αν συνδυαζόταν με ανάλογη αύξ·ηση 

των εσόδων του κράτους. 

Ασφαλώς γνωρίζουμε χαλά πως χωρίς αλεύρι δεν μπορείς να φτιάξεις ψωμιά. 

Θα μπορούσαν όμως 1 όπως ανέφερα χαι στην αρχή, να συμπιεστούν δαπάνες σε 
άλλους τομείς, για να εκτελεστούν έργα άμεσης προτεραιότητας, όπως είναι το 

έργο στον Ξυλούριχο 

1-1 βελτίωσ·η των συγκοινωνιών στ·ην ύπαιθρο αποτελεί μια άλλη επείγουσα 
ανάγκη, γιατί αυτή θα συμβάλει σε μεγάλο βαθμό στη συγκράτηση του αγροτικοί~ 

μας πληθυσμού. Οι κάτοικοι της υπαίθρου θα μπορούν να εργάζονται στην πόλη 

για συμπλΊ)ρωση του πενιχρού αγροτικού τους εισοδ·ι)ματος χαι να επιστρέφουν τα 

βράδια στα σπίτια τους, αντί να ξεπουλούν ή να εγκαταλείπουν τις περιουσίες 

τους για να κατοικήσουν στην πόλη. 

Δυστυχώς όμως και εδώ υπ·ι)ρξε μακρόχρονη καθυστέρηση. Θα αναφερθώ σε 

ένα μόνο πολύ ενδειχτιχό παράδειγμα. Από τον πρώτο χρόνο τ·ης ανακήρυξης τ·ης 

Κυπριακής Δημοκρατίας, ο αείμ~ηστος Παπαϊωάννου, ο κύριος Ποταμίτης χαι 
άλλοι Βουλευτές Λεμεσού, τόνιζαν πολύ εμφαντικά κάθε χρόνο~ κατά. τη συζήτ·ηση 

των προϋπολογισμών, την ανά.γχη βελτίωσης της κεντρικής αρτηρίας των αμπελο~ 

χωριών της Λεμεσού από το Γεφύρι Ερήμης ως τα Μανδριά. Μέχρι σ·ι)μερα, 

ύστερα από τριάντα ολόκληρα χρόνια, η βελτ(ωση του δρόμου αυτού δεν έχει 

συμπλ·ηρωθεί. Τα ίδια μπορούν να λεχθούν και για το δρόμο του Ληστόβουνου 1 
που συνδέει μεγάλο αριθμό χωριών της επαρχίας Λεμεσού τόσο με την πόλη όσο 

και με άλλες επαρχίες. 

Το αμπελουργικό πρόβλημα, παρά. τα κάποια μέτρα που έχουν ληφθεί ως 

αποτέλεσμα των σκληρών μακρόχρονων αγώνων των αμπελουργών, όχι μόνο δε 

λύθηχε 1 αλλά. οξύνεται από χρόνο σε χρόνο, λόγω της παγκόσμιας χρίσης που 

παρατηρείται στα οινικά. προϊόντα. 

Η κυβέρνηση Βοcσιλε(ου προέβη στην εφοcρμοyή σχεδίου εκρίζωσης οcμπελιών 

ποικιλίας μαύρων σταφυλιών υποδεέστερης ποιότητας, διέθεσε με επιπρόσθετη 

επιδότηση μεγάλα παλιά. αποθέματα οινοπνεύματος χαι κρασιών χαι για ~.ρώτη 
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φορά προέβη στην αγορά 18 χιλιάδων τόνων σταφυλιών μέσω των οινοβιο

μηχανιών, διευκολύνοντας έτσι την παραλαβή της καλής εσοδείας που είχαμε 

φέτος. 

Προχώρησε όμως ταυτόχρονα η κυβέρνηση λανθασμένα και βιαστικά στη 

διοχέτευση 6,900 τόνων σταφυλιών στις χωματερές. Διαφωνήσαμε και διαφω
νούμε έντονα με την καταστροφή σταφυλιών ή άλλων αγροτικών προϊόντων σε 

χωματερές, γιατί αυτά αποτελούν εθνικό πλούτο και είναι ζυμωμένα με ολό

χρονους κόπους και μόχθους των παραγωγών. 

Η κυβέρνηση εξάγγειλε την ετοιμασία σχεδίου ριζικής αντιμετώπισης του 

αμπελουργικού. Το σχέδιο αυτό να ολοκληρωθεί χωρίς άλλη καθυστέρηση και 

αφού συμπληρωθεί, ύστερα από διαβουλεύσεις με όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές, 

να τεθεί σε εφαρμογή. 

Οι παραγωγοί επιτραπέζιων σταφυλιών, σύμφωνα με εκτιμήσεις αρμοδίων, 

έχασαν φέτος περί τα δύο εκατομμύρια λίρες λόγω του συναγωνισμού που υπήρξε 

μεταξύ των Κυπριων εξαγωγέων. Αυτό οφείλεται στην παρελκυστική πολtτικfι 

που ακολούθησε τόσο η κυβέρνηση 1 §σο και μ~ρ_ικές πλευρές της Βουλής, που δεν 
επtτρεψαν τη δημιουργία Συμβουλίου Εμπορίας. Η κυβtρνηση υποa;(tθηκε-και 
έχει υποχρέωση να καταθέσει άμεσα το σχετικό νομοσχέδιο στη Βουλή 1 για να μη 
βρεθούν για άλλο ένα χρόνο οι παραγωγοL εκτεθειμένοι στο έλεος της τύχης τους. 

Η χαρουποκαλλιέργεια έχει υποστεί πρωτοφανή καταστροφή με σοβαρές 

συνέπειες στο εισόδημα των παραγωγών, στην οικονομία του τόπου, αλλά και στο 

φυσικό περιβάλλον. Επιβάλλεται η ανάληψη από το κράτος της καταπολέμησης 

της ποντίκας για προστασία των χαρουπιών. 

Το υδατικό πρόβλημα στην επαρχία Λεμεσού παρουσιάζεται με μεγαλύτερη 

οξύτητα από οποιαδήποτε άλλη επαρχία. Η α·ιταράδεκτη και άδικη τοποθέτηση 

της επαρχίας Λεμεσού στη δεύτερη φάση του έργου του Νότιου Αγωγού, που 
έγινε από την αρχή, έχει ως συνέπεια την άρδευση της περιοχfις του Ακρωτηρlου 

με χωματαύλακα, γιατί το δίκτυο διασωλήνωσης του νερού δεν έχει κατα

σκευαστεί μέχρι σήμερα. 

Σε χειρότερη ακόμα μοίρα είναι τα χωριά ανατολικά της Λεμεσού που δεν 

ξέρουν πότε θα πάρουν νερό από το Νότιο Αγωγό. Οι εκτάσεις της Λεμεσού που 

θα αρδεύονται από το Νότιο Αγωγό είναι πολύ περιορισμένες. Παρά τα έντονα 

διαβήματα των αγροτικών οργανώσεων 1 μεγάλες εκτάσεις εύφορης γης κοντά στο 
φράκτη εξακολουθούν να είναι εκτός της αρδεύσιμης περιοχής. Και το πιο 

παράδοξο είναι η πρόταση της κυβέρνησης για αύξηση της τιμής του νερού από τα 

4 στα 515 σεντ το κυβικό μέτρο ειδικά για την επαρχία Λεμεσού 1 που 

χρησιμοποιούσε από την αρχαιότητα το νερού του J(ούρρη 1 ενώ σε άλλες περιοχές 
η τιμή του νερού παραμένει η ίδια. 

Οξύ υδατικό πρόβλημα αντιμετωπίζει και η περιοχή Πελεντρίου -Κάτω 

Αμιάντου. Πολλές φορές τονίστηκε και στη Βουλή και έξω από τη Βουλή η 

μεγάλη αναγκαιότητα στεγανοποίησης του πρόχειρου φράγματος στον Αμίαντο, 
χωρίς όμως να υπάρχει καμιά πρόνοια στον προϋπολογισμό για το σκοπό αυτό. 

Υδατικό πρόβλημα για άρδευση ή ύδρευση, μεγάλο ή μικρό, αντιμετωπίζουν όλα 

σχεδόν τα χωριά μας και επιβάλλεται να αντιμετωπιστεί ως θέμα προτεραιό

τητας. 

Τα ορεινά μας χωριά παραμελήθηκαν για χρόνια, με αποτέλεσμα να 
ερημωθούν. Η κυβέρνηση εξάγγειλε σχέδιο για τη συγκράτηση της νεολαίας στα 
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χωριά και για την αναζωογόνηση της υπαίθρου. Αξιέπαινη η ενέργεια της 

κυβέρνησης, έστω και τώρα. Κάλλιο αργά, παρά ποτέ. Χρειάζεται όμως βελτίωση 

το κυβερνητικό σχέδιο και προπαντός αυξημένα ποσά για την εφαρμογή του, Οι 

103 χιλιάδες λίρες που αναφέρονται στον προϋπολογισμό του 1990 δεν μπορούν 
να ανακόψουν το ρεύμα της φυγής. Χρειάζεται να μπει παράλληλα σε εφαρμογή 

το σχέδιο για στέγαση νέων ζευγαριών στην ύπαιθρο, να ενθαρρυνθεί η δημιουργία 

βιομηχανικών και βιοτεχνικών μονάδων στα χωριά, να βοηθηθεί η ανάπτυξη του 

αγροτικού τουρισμού και ταυτόχρονα να λυθούν βασικά γεωργοκτηνοτροφικά 

προβλήματα 1 όπως είναι η διάθεση της παραγωγής σε αμειπτικές τιμές, η μείωση 
του κόστους παραγωγής και άλλα. Μόνο με συντονισμένα δραστικά μέτρα μπορεί 

να αναζωογονηθεί η ύπαιθρός μας. 

Αλλά και στην πόλη τα προβλήματα παραμένουν άλυτα από καιρό. και δεν 

είναι λ(γα. Το αποχετευτικό της Λεμεσού αφέθηκε να φτάσει σε σημείο που η 

πόλη κινδυνεύει να βρωμίσει. Η δική μας πλευρά θέτει το πρόβλημα αυτό από το 

1972 1 αλλά χωρίς ανταπόκριση. Η μεγάλη καθυστέρηση συνέτεινε και στην 

υΠερβολική αύξηση του κόστους του έργου. Οι μη κατάλληλες επιλογές χώρων για 
εγκατάσταση του εργοστασ~ου λυμάτων, οι αντιδράσεις των κατοίκων και των 

·βρετανικών βάσεων υπήρξαν οι κύριες αιτίες της καθυστέρηση·ς του έργου. 

Πρόσφατα και για πρώτη φορά εξευρέθηκε χώρος για τον οποίο δόθηκε η 

συγκατάθεση των γύρω χωριών. Δυστυχώς όμως και πάλι η αρμόδια επιτροπή 

αποφάσισε με πλειοψηφία την εκτέλεση του έργου σε χώρο για τον οποίο 

διαφωνούν και αντιδρούν έντονα έξι κοινότητες. Πολύ φοβούμαστε πως θα 

υπάρξουν και πάλι ταλαιπωρίες και καθυστερήσεις. Γι' αυτό πιστεύουμε πως δεν 

είναι αργά για νέες σοφότερες σκέψεις που θα συμβάλοuν στην απρόσκοπτη 

εκτέλεση του τόσο σημαντικού αυτού έργου για την πόλη. 

Η τουριστική ανάπτυξη στην πόλη τής Λεμεσού έγινε λανθασμένα 1 πρόχειρα 
και απρογραμμάτιστα, με αποτέλεσμα την καταστροφή της παραλίας μας. Στις 

υπόλοιπες ακρογιαλιές της επαρχ.ίας δεν υπάρχουν πολλά περιθώρια ανάπτυξης, 
γι.ατί το μεγαλύτερό τους μέρ-ο-ς-,τ~ρt-λαμβάνεται στις κυρίαρχες βρετανικές βάσεις. 
Έτσι η επαρχία Λεμεσο'ύ -~ί?Χ~_τ_~ι τρίτη· σε αριθμό -κλινών σε ξενοδοχεία και 
τουριστικά καταλύματα με 131883 κλίνες, δεύτερη είναι η Πάφος με 15,345 και 
πρώτη η επαρχία Αμμοχώστου με 27,641 κλίνες. 

Το πρόβλημα αυτό χρειάζεται να μελετηθεί ειδικά, για να εξευρεθούν τρόποι 
αξιοποίησης των ακρογιαλιών, αλλά και των ορεινών μας περιοχών γιά την 
ανάπτυξη του αρκετά προσοδοφόρου τομέα του τουρισμού. 

Η δημιουργία ψαρολίμανου και μαρίνας αποτελεί καθολικό παλιό αίτημα των 

Λεμεσιανών. Στους προϋπολογισμούς καμιά αναφορά δε γίνεται στα έργα αυτά, 
παρόλα 1τα διαβήματα που έγιναν από όλους τους οργανωμένους φορείς της 
επαρχίαq και την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή που ασχολήθηκε επανει
λημμένα με το θέμα αυτό. Επιθυμώ να τονίσω με έμφαση από το βήμα της 
Β λ' ' 'θ ' ' ου ης την αναγκαιοτη1'α προω ησης των εργων αυτων. 

Oi -Όήμοι, τα κοιν'δτικά συμβούλια των χωριών και οι χωριτικές αρχές 
αντιμετωπίζουν πολλά και σοβαρά προβλήματα, με κ1}ρια και πρωταρχικά την 
εξασφάλιση των αναγκαίων οικονομικών πόρων και την παραχώρηση ουσιαστικών 
εξουσιών, για να ανταποκριθούν στο ρόλο τους ως σώματα τοπικής αυτοδιοίκησης. 
Η κρατική επιχορήγηση της τοπικής αυτοδιοίκησης θα πρέπει να θεσμοθετηθεί και 
να μελετηθούν επίσης όλοι οι άλλοι τρόποι εξασφάλισης των αναγκαίων οικο
νομικών πόρων. 
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Κλείοντα.ς επιθυμώ να τον(σω την ανάγκη όπως δοθεί ιδιαίτερο βάρος στην 

αντιμετώπιση και λύση βασικών προβλημάτων που καθυστερούν από χρόνια. τόσο 

στην πόλη όσο κα.ι στην ύπαιθρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Ηλία. 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κύριος Δήμος Γεωργιάδης, του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα. που θα διαπραγματευθώ και με το οποιο θα ασχοληθώ α.ποκλ'ειστικά. 

είναι το κεφάλαιο πα.ιΟεlα και οι δραστηριότητες του 1'πουργείου Παιδείας και 

στη συνέχεια θα ασχοληθώ με τον αθλητισμό, μια. και ανήκει στη σφαίρα των 

δραστηριοτήτων του Υπουργείου Παιδείας. 

Θα προσπαθήσω μέαα στον πολύ περιορισμένο χρόνο που έχω στη διάθεσή 

μου να αναπτύξω τη φιλοσοφία και τα πιστεύω του Δημοκρατικού Συναγερμού 

πάνω στο ζωτικότατο αυτό θέμα που λέγεται παιδεία. και αθλητισμός και που 

πραγματικά πιστεύουμε ότι αποτελεί τον ακρογωνιαίο λιθο στον οποίο στηρίζεται 

η δημοκρατία. και η ελληνικότητα αυτού του τόπου. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πίστευε και πιστεύει ότι η παιδεία πρέπει να 

είναι υπερκομματική. Ι\..α.ι θα. αγωνίζεται πάντοτε για. να. παραμείνει τέτοια., γιατί 

η παιδεία αφορά. όλα τα μέλη της κοινωνίας μας, ανεξάρτ·f)τα. από την ιδεολογική 

τους ταυτότητα.. 

Μέχρι σήμερα πιστεύω ότι και τα άλλα κόμματα. είχαν αυτή τη θέση και ·με 

το ίδιο πνεύμα αντιμετωπίζουν το θέμα παιδεία.. Οι ίσες ευκαιρίες μάθησης είναι 

μια αρχή που υπηρετούμε και θα προστατεύουμε με πάθος. Είναι μια αρχή 

κοινωνικής δικαιοσύνης. Μέγα. εμπόδιο για τις' ίσες ευκαιρίες μάθησης αποτελεί η 

παραπαι3εία, η οποία δυστυχώς έχει πάρει τέτοια. έκταση τα τελευταία χρόνια 
που δεν αφήνει στα παιδιά χρόνο για άλλες δραστηριότητες που συνάδουν με τη 

φύση και την ηλικία τους. Ο γονιός θέλει να. προσφέρει την καλύτερη προετοι

μασία στο παιδί του για το πανετ.ιστήμιο. Είναι γεγονός ότι υπάρχει αδυναμία 

και δια.φορά στην ύλη των εκπαιδευτικών μας προγραμμάτων από την ύλη των 

εξετάσεων, την οποία προσπαθούν να. καλύψουν οι μαθητές με φροντιστήρια.. 

Πιστεύουμε ότι η κατάσταση αυτή πρέπει να. σταματήσει να ταλαιπωρεί τους 

μαθητές και να. δημιουργεί τεράστια δα.πά.ν·f) στον οικογενειακό προϋπολογισμό. Η 

δαπάνη αυτή γίνεται αιτία πολλές φορές μαθητές, προικισμένοι να αδυνατούν να. 

ετοιμαστούν για. σπουδές και να χάνουν το δικαίωμα και την ευκαιρία. Πιστεύουμε 

ότι είναι α.ποκλειστικ·ή ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας να μελετήσει το όλο θέμα. 

και να βρει τρόπους άμεσης θεραπείας. Σ 1 οποιαδήποτε δε ορθή εισήγηση για 

λύση θα μας βρ'ει συνήγορους και συμπαραστάτες. 

Η αλματώδης πρόοδος της τεχνολογίας και των προσαρμοσμένων επιστημών 

ήταν φυσικό να. επηρεάσει και τα σχολικά. προγράμματα. Δεν αντιτιθέμεθα στις 

αλλαγές, αρκεί να μην παραβιάζεται η θεμελιώδης αρχή 6τι η στοιχειώδης και 

μέση παιδεία είναι κατ 1 εξοχήν ανθρωπιστική και καλύπτει την ηλικία. εκείνη που 

διαμορφώνεται ο χαρακτήρας του ατόμου. 

Γενικά μπορούμε να πα.ρατηρήΟ-ουμε πως τα ωρολόγια και αναλυτικά 

προγράμματα της μέσης παιδείας δεν είναι ισορροπημένα.. Δεν προσφέρουν την 
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απαραίτη~η ανθρωπιστική παιδεία, αλλ' ούτε και υπάρχει πνοή στην παιδεία μας. 
Εκείνο που παρατηρείται είναι αδιαφορία προς τους ορθούς και εθνικά επιβε

βλημένο.ύς στόχουζ· και επικέντρωση της δραστηριότητας του Υπουργείου στην 
((έγκαιρη επάνδρωση των σχολείων» που χι αυτήν είναι αμφίβολο αν την 

πετυχαίνει. 

Ενώ η παιδεία πρέπει να αποτείνεται και να μορφώνει ολόκληρο τον άνθρωπο 

και να προσφέρετα~ ολοκληρωμένη, το Υπουργείο Παιδείας διατηρεί. ακόμη τους 
ς:.. , ::... , ξ' , ' , ''1:- τ ' 
οιαχωριστιχους φραγμους μετα υ μεσης, γενιχης και τεχνιχης εχπαιοευσης. ουτο 

είναι αντίθετο προς την εκπαιδευτική πολιτική του Συμβουλίου της Ευρώπης. Με 
1 1 

'\ 
1 <:- / ' θ ξ θ ' " ' το υφισταμενο σημερα σχημα οεν πιστεuουμε οτι α αυ η ει το ενοιαφερον 

περισσότερων και ικανών σπου8αστών για τεχνική κατάρτιση. Η Ελλά8α ή8η έχει 

ι8ρύσει τα πολυκλα8ικά λύκεια που λειτουργούν επιτυχώς. Και εμείς είναι καιρός 
Ι ' ' ι ι ι /~ 'Αλλ ' να φερουμε κοντα τη μεση, γενικη και τεχνικη εκπαιοευση. ωστε προς τουτο 

υπάρχουν μελέτες στο Υπουργείο Παι8εlας 1 τις οποίες όμως 8εν εφαρμόζει. Είναι 
λοιπόν για μας απα·Rαίτ·ητη η ενιαιοποίηση της μέσης παι8είας. 

Εκφράζουμε επί'ό-,ης 1-ην ανησυχία μας για τη στάση του Υπουργείου Παι8είας 
έναντι της τριτοβάθμιας ι8ιωτικής εκπαί8ευσης, η οποία είναι ένας θεσμός που 

λειτουργεί σ' όλες τις προηγμένες χώρες και αποβλέπει στη συμπλήρωση της 

κρατικής παι8είας. Η ευθύνη του Υπουργείου έναντι των χιλιά8ων φοιτητών που 

φοιτούν στις ι8ιωτικές σχολές είναι τεράστια. Ζητούμε την 4μεση εφαρμογή της 

νομοθεσίας, ώστε το Υπουργείο Παι8είας να παρακολουθεί την τριτοβάθμια 

ι8ιωτική εκπαί8ευση με πνεόμα θετικό και 8ημιουργικό για αναβάθμισή της, όπου 

είναι αναγκαίο, προς όφελος του κοινωνικού συνόλου και αυτών των φοιτητών. 

Μη8αμινή η φροντί8α από την κυβέρνηση για την καθο8ήyηση και τον έλεγχο 

της προσφερόμενης από τα ι8ιωτικά σχολεία παι8εlας, η οποία στις προηγμένες 

χώρες' θεωρείται ότι βοηθά στην ουσιαστική ανάπτυξη του τόπου και 8ί8εται προς 

τούτο και ε~χορήγηση. Το μέτρο αυτό το βρίσκουμε θετικό και εισηγούμαστε να 

μελετηθεί από\ το Υπουργείο μέσα στη γενική αντίκριση του θέματος «18ιωτική 

Εκπαί8ευση». 

Η μελέτη αυτή πρέπει να γίνει σύντομα, γιατί η ί8ρυση και λειτουργία του 

πανεπιg_:ημίου πιθα~ό.ν να 8ημιουργήσει πρόβλημα και σύγκρουση με την προσφε
ρόμενη rt~ι8εία από iι,ς ι8ιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαί8ευσης που απο
τελούν παΡ&.~λά8ια ξένω~\]tανεπιστημίων και κολλεγίων στην ΙCύπρο. 

Ο Δημ~~ρατικός Συ~\γερμός πιστεύει στην προ8ημοτική εκπαί8ευση γι' 
αυτό και 8ε συμφωνούμ·ε με -τ:\~νέες σκέψεις και θέσεις του Υπουργείου Παι8είας. 
Ζητούμε την επέ.κταση του θεσμού σ 'όλη την Κύπρο, με προτεραιότητα την 

ύπαιθρο. Δεν είμαστε καθόλου εναντίον των ι8ιωτικών νηπιαγωγείων, αλλά 

απεναντ.ίας πιστεύουμξ: ότι μπορούν να συνυπάρξουν και είμαστε θετικοί ως προς 
' την αναβάθμιση των ι8ιώτικών νηπιαγωγείων. 

Τον τελευταίο καιρ6 ακούονται σκέψεις για κατάργηση του καταλόγου των 

8ιοριστέων. Το σημερινό σΥστημα μπορεί να μην είναι το ι8εώ8ες σύστημα, μπορεί 

να έχει τις α8υναμίες του, '(;_λλά πιστεύουμε ότι με τα σημερινά 8ε8ομένα είναι το 
καλύτερο. Γι' αυτό είμαστε εναντίον οποιασ8ήποτε τέτοιας αλλαγής. 

ΙCύριε Πρόε~ρε, κύριοι συν,ά8ελφοι, 

Το 1989 ψηψίΙJτηκε ο Νόμος περί Πανεπιστημίου. Η ί8ρuση του ανώτατου 
ι ' ι Ι ι 'θ ' εκπαι8ευτικου μας ι8'R.υματος ειναι μια πραγματικοτητα. Προσπα ειες και αγωνες 

πολλών χρόνων έχουν Χ:~~ποφορήσει. Στην εισηγητική έκθεση της Προπαρασκευα-
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στικής Επιτροπής αναφέρεται ως βασική προϋπόθεση για την επιτυχ(α του 

πανεπιστημίου η επίτευξη ψηλών ακαδημαϊκών επιπέδων. Για το σκοπό αυτό το 

πανεπιστήμιο πρέπει να είναι οργανισμός αυτόνομος και αυτοδ:ιοικοόμενος μέσα 

στα πλαίσια του νόμου και η παρέμβαση του κράτους πρέπει να περιορίζεται στην 

έγκριση ή μη των εκάστοτε ζητουμένων επιχορηγήσεων. Δε θα αναλύσω ούτε και 

θα μιλήσω για το πανεπιστήμιο, γιατί έχουν λεχθεί πολλά. κατά. τη συζήτηση του 

σχετικού νόμου. 

Θα 'θελα όμως να παραμείνω λίγο στο πιο πάνω σημείο της Έκθεσης της 

Προπαρασκευαστικής Επιτροπής. Είμαστε σύμφωνοι ότι η επιτυχία εξαρτά:ται 

απόλυτα από την επίτευξη ψηλών ακαδημαϊκών επιπέδων. Για την επίτευξη όμως 

ψηλών επιπέδων χρειάζεται εξαίρετο ακαδημαϊκό προσωπικό. Το βάρος της 

επιλογής πέφτει στους ώμους της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής η οποία έχει 

διοριστεί από την κυβέρνηση. Οι αποφάσεις της Επιτροπής θα διαμορφώσουν το 

χαρακτήρα και το μέλλον του πανεπιστημίου για τις επόμενες γενιές. Ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός δηλώνει κατηγορηματικά. ότι δεν είναι δυνατό να 

Οεχθεί οποιαδήποτε απόκλιση από την αρχή της αξιοκ.ρατίας 1 θα παρακολουθεί 
στενά. κάθε διορισμό και εκεί που θα διαπιστώνει οποιαδήποτε παρασπονδία για 

οποιοδήποτε λόγο θα ορθώνει τη φωνή του. 

Ακούονται φωνές ότι κωλυσιεργούμε, γιατί τάχα δεν επιθυμούμε την ίδρυση 

του πανεπιστημίου. Ι\.ατηγορηματικά. δηλώνουμε ότι επιθυμούμε την ίδρυση 

πανεπιστημίου, όχι όμως χάριν του χρόνου να θυσιάσουμε βασικές αρχές. Θέλουμε 

ένα πανεπιστήμιο ψηλού ακαδημα'ίκού επιπέδου, αυτόνομο και ανεξάρτητο, που να 

τιμά. την Κύπρο. Και είμαι βέβαιος ότι αν όλοι το ίδιο επιθυμούν θα το 

επιτύχουμε. 

Το δεύτερο θέμα με το οποίο θα ασχοληθώ είναι ο αθλητισμός. Ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός δ(δει ιδιαίτερη σημασία στον αθλητισμό, επειδή 

πιστεύει πως είναι η πιο υγιής απασχόληση για τους νέους μας και πως συντελεί 

στη διαμόρωση καλών χαρακτήρων, πειθαρχημένων, δημοκρατικών πολιτών, με 

αγάπη για την πατρlδα και τον άνθρωπο. 

Ο αθλητισμός πιστεύουμε ότι πρέπει να αρχίζει από την παιδική και εφηβική 

ηλικία. Γι' αυτό δίδουμε μεγάλη σημασία στο μάθημα της σωματικής αγωγής. 

Δυστυχώς το Τπουργείο Παιδείας κρατεί μειωμένες τις ώρες διδασκαλίας, κυρίως 

στο λυκειακό κύκλο. Δεν παραβλέπεται βέβαια το γεγονός ότι ·χρόνο με το χρόνο 
αυξάνονται τα ποσά. που παραχωρούνται για επέκταση και δημιουργία νέων 

χώρων άθλησης στα σχολεία. Όμως γυμναστήρια χωρίς την ταυτόχρονη μέριμνα 

για την ορθή χρησιμοποίησή τους δεν μπορούν να αποτελούν πανάκεια. Γι / αυτό 
εισηγούμαστε τα εξής συγκεκριμένα μέτρα: 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

1) 

2) 

Η κυβέρνηση να προχωρήσει αμέσως στη δημιουργία Διεύθυνσης 

Σωματικής Αγωγής, θεσμό που υπάρχει σε όλες τις προηγμένες χώρες. 

Αύξηση των ωρών διδασκαλίας του μάθήματος της σωματικής αγωγής 1 
με στόχο σε κανένα τύπο σχολείου οι ώρες να μην είναι λιγότερες των 

τριών ωρών εβδομαδιαίως. 

3) Να διοριστούν προσοντούχοι καθηγητές σωματικής αγωγής σε όλα τα 

δημοτικά σχολεία. 

4) Να δοθούν ισχυρά. κίνητρα, με στόχο να ενθαρρύνονται οι μαθητές για 

σοβαρή προετοιμασία για ~νάδειξη σε αθλητές κορυφής. 
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Η τελευταία απόφαση της κυβέρνησης για διορισμό γυμναστών στα στρατό

πεδα μας βρίσκει απόλυτα σύμφωνους. Είναι γνωστό ότι πολλά αθλητικά ταλέντα 

χάνονται με την κατάταξή τους στο στρατό. Ο μόνος τρόπος να διατηρηθούν ε(ναι 

να έχουν στον ίδιο το στρατό όλα τα -μέσα για την προπόνησή τους. Γι 1 αυτό 

επικροτούμε το μέτρο. Επίσης ο θεσμός της Εθνικής Ένοπλης Στίβου, που 

υπάρχει τα τελευταία χρόνια χαι που τα αποτελέσματά του είναι σε όλους 

γνωστά, πρέπει να διατηρηθεί και να συνεχιστεί με χάθε θυσία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Δημοχρατιχός Συναγερμός είναι πάντοτε πρόθυμος να βοηθήσει τις 

αθλητικές αρχές στην εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου αθλητικού προγράμματος. 

J(αι θα εξακολουθήσει να το χάμνει, εφόσον θα διαπιστώνει ότι υπάρχει 

αντικειμενική αξιολόγηση και ακριβοδ(καιη κατανομή των χρημάτων που δια

τίθενται. Είμαστε οι πρώτοι που εισηγηθήκαμε την παραχώρηση στον Κ.Ο.Α. 

όλων των χρημάτων που προέρχονται από τη φορολογία των ιπποδρομιακών 

στοιχημάτων και των αγγλικών ποδοσφαιρικών στοιχημάτων. Τούτο έγινε και με 

προσωπική μου ερώτηση στις 4.3.1986 και με εγγραφή του θέματος στο 

Κεφάλαιο Δ. Και χαιρόμαστε πραγματικά που η νέα κυβέρνηση υιοθέτησε την 

εισήγησή μας. Αλλά θα .είμαστε και πάλι οι πρώτοι που θα εισηγηθούμε την 

κατάθεση αυτών των εσόδων πίσω στον Κρατικό Προϋπολογισμό, αν και όταν 

διαπιστώσουμε ότι γίνεται αλόγιστη δαπάνη των χρημάτων ή ότι η κατανομή 

τους γίνεται με μη αντικειμενικά κριτήρια και ·αντίθετα προς τις πραγματικές 

ανάγκες για την ανάπτυξη του αθλητισμού. 

Ο ρόλος του Κ.0.Α. είναι πράγματι πολύ μεγάλος για την ανάπτυξη της 

γενικής έννοιας αθλητισμός. Πιστεύουμε ότι η μέχρι σήμερα δράση του νέου 

Διοικητικού Συμβουλίου είναι αρκετά ικανοποιητική. Έχει όμως πολλά ακόμη να 
κάμει. Χρήματα υπάρχουν και είναι τώρα η ώρα των έργων. Πιστεύω ότι ο 

1(.0.Α. μπορεί να βοηθήσει να αναχαιτιστεί το ανησυχητικό φαινόμενο της βίας 

στα γήπεδα με τη διαφώτιση και με οποιοδήποτε άλλο μέσο χpειαστει. 

Θα τελειώσω το κεφά~αιο αθλητισμός με μια παράκληση: Όσο το δυνατό 

μεγαλύτερη βοήθεια προς οποιοδήποτε προσφυγικό σωματείο. Έχουμε εθνικό 

και ηθικό καθήκον να βοηθήσουμε στη διατήρησή τους, γιατί όλοι ξέρουμε 
το ρόλο που επιτελούν. Αλλο(μονο αν χαθούν. Θα χαθεί μαζί τους και η ιδέα της 
επιστροφής. Και εμείς τουλάχιστον δεν' είμαστε διατεθειμένοι να δεχθούμε τη 
διάλυση έστω και ενός προσφυγικού σωματείου, λόγω της έλλειψης χρημάτων. Τα 
μαρωνίτικα σωματεία που τελευταία άρχισαν να βοηθούνται και που είναι 

' ' ό ' (/> 
1 

(/> ' ' 'λλ προσφυγικα πιστευουμε τι τυγχανουν συσμενους σιακρισης εναντι των α ων στη 

βοήθεια που παίρνουν, γιατί είναι Πολύ χαμηλή. Επιθυμία και θέση μας είναι να \\ 
βρίσκονται στην ίδια ακριβώς μοίρα με όλα τα άλλα σωματεία και όχι σε 
κατώτερη. Και αυτό θα αγωνιστούμε να το επιτύχουμε. 

Τελειώνοντας, επιγραμματικά λέγουμε: Στα θέματα παιδείας και αθλητισμού 
ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα επικροτεί κάθε προσπάθεια για το καλό και θα 

' 'θ • ' β 'θ Ε' ' ' λ ' προσφερει χα ε συνατη οη εια. ιναι ομως αποφασισμενος να πο εμα την 

αναξιοκρατία, την κομματικοποίηση και τον αποπροσανατολισμό από τα εθνικά 
και θρησκευτικά ιδεώδη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Κι εγώ ευχαριστώ 1 κύριε Γεωργιάδη. 
Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κύριος Θεοδούλου. Και με τον κύριο Θεοδούλου 

νομίζω ότι θα κλείσουμε τη σημερινή συνεδρ(α. Ο τελευταίος για κακορίζικος για 

καλορίζικος. 

Μ. ΘΕΟΔΟΤ ΛΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, Είναι γνωστές σε όλους οι συνθήκες του 

τόπου, μέσα στις οποίες καλούμαστε να εξετάσουμε τους κρατικούς προϋπολο

γισμούς και σε προέκταση την κυβερνητική πολιτική στον οικονομικό, δημοσιο

νομικό και κοινωνικό τομέα. Αναμφίβολα, κυρίαρχο στοιχείο των συνθηκών αυτών 

αποτελεί ο σκληρός αντικατοχικός, απελευθερωτικός αγώνας του λαού μας. Το 

άλλο σημαντικό στοιχείο που έχουμε και το οποίο επίσης πρέπει να λάβουμε 

σοβαρά υπόψη μας είναι η γενική κατάσταση της οικονομίας, το τεράστιο 

δημοσιονομικό έλλειμμα, μαζί με το εξωτερικό και εσωτερικό χρέος, καθώς και οι 

κοινωνικές ανάγκες του λαού μας. 

Πάνω σ' αυτή την αντικειμενική βάση και κατά συνέπεια με γνώμονα την 

εξυπηρέτηση του λαού μας και του πολιτικού του αγώνα οφείλουμε να τοποθετη

θούμε κατά τρόπο που να συμβάλουμε με τις απόψεις μας στην άνοδο του 

οικονομικού και κοινωνικού επιπέδου στον τόπο. 

Από την ομιλία του έντιμου lπουργού Οικονομικών και από την Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών διαφαίνεται ότι το 1989, που είναι και 
το πρώτο έτος του νέου πενταετούς προγράμματος ανάπτυξης, παρατηρούνται 

κάποια θετικά βήματα σε διάφορους δείκτες της οικονομίας. Αυτά τα μικρά έστω 

θετικά βήματα οφείλονται ασφαλώς και πρώτα απ 1 όλα στην εργατικότητα του 

λαού μας, αλλά πιστώνουν ταυτόχρονα και τη νέα κuβέρνηση. 

Είναι όμως αυτά τα μικρά θετικά βήματα στα πλείστα οικονομικά μεγέθη 

τέτοια που να δικαιολογούν οποιοδήποτε εφησυχασμό; Εμείς απαντούμε κατηγο

ρηματικά, όχι. Θεωρούμε ότι η οικονομία εξακολουθεί να βρίσκεται μπροστά σε 

μια πολύ σοβαρή κατάσταση. Συμφωνούμε με τη διαπίστωση ότι το τεράστιο 

δημοσιονομικό έλλειμμα επηρεάζει αρνητικά όλους τους τομείς της οικονομίας και 

πως αποτελεί κίνδυνο αποσταθεροποίησης, ο οποίος πρέπει να αντιμετωπιστεί 

μέσα από σειρά δραστικών μέτρων. 

Το δεύτερο βασικό ερώτημα που προκύπτει είναι αν μέσα από τους νέους 

προϋπολογισμούς του 1990 παίρνονται όλα εκείνα τα αναγκαία, τα σωστά και τα 
δραστικά μέτρα που χρειάζεται η οικονομία. 

Η απάντησή μας σ 
1 
αuτό το ερώτημα είναι ότι γίνεται μια προσπάθεια και 

παίρνονται κάποια μέτρα, όπως είναι η μείωση του ταμειακού και δημοσιονομικού 

ελλεlμματος, η περιορισμένη έστω σuμπίεση των εξόδων του Τακτικού Προϋπο

λογισμού και η αύξηση των κρατικών εσόδων, κυρίως από τις φορολογίες. 

Θεωρούμε όμως αυτά τα μέτρα ανεπαρκή, αλλά και μη ικανοποιητικά. 

Το ΑΚΕΛ, όπως είναι γνωστό, έχει προτείνει προς την κυβέρνηση από καιρό 

διάφορα συγκεκριμένα μέτρα τα οποία είδαν το φως της δημοσιότητας, γι' αυτό 

και δεν είναι σκόπιμο να τα επαναλάβω. Συνοπτικά όμως αναφέρω ότι τα μέτρα 

που προτείνουμε προνοούν την οικονομική περισυλλογή με τον περιορισμό των 

εξόδων του κρατικού τομέα σε καταναλωτικές δαπάνες, τον προγραμματισμό και 

την προώθηση μιας ορθολογιστικής ανάπτυξης όλων των κλάδων της οικονομ(ας, 

με κύρια έμφαση στην ανάπτυξη των κλάδων της υλικής παραγωγής και στην 
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αξιοποίηση όλου του παραγωγικού μας δυναμικού. Προνοούν ακόμα στον τομέα 

των κρατικών εσόδων την αναθεώρηση της φορολογικής πολιτικής, με στόχο την 

ενίσχυση της αποδοτικότητας του όλου φορολογικού συστήματος 1 με την καταπο
λέμηση της φοροδιαφυγής και τη δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών 

προς όφελος των χαμηλών και μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ο τόπος μας όπως ε(ναι γνωστό αντιμετωπίζει επίσης και αρκετά κοινωνικο

οικονομικά και αναπτυξιακά προβλήματα τα οπο(α σχετίζονται άμεσα με το θέμα 

που συζητούμε και ιδιαίτερα με την κατεύθυνση της κυβερνητικής πολιτικής στην 

οικονομία. 

Αναφερόμενος μόνο στην επαρχία μου θα επισημάνω τα ακόλουθα: Η Πάφος 

αναπτύσσεται τουριστικά τα τελευταία χρόνια με γοργούς ρυθμούς. Σημειώνεται 

κάποια ανάπτυξη σε μερικούς κλάδους της γεωργίας) οι οπο(οι αντιμετωπίζουν 

ήδη και πρόβλημα διάθεσης της παραγωγής τους, και στη βιομηχανία το 

γενικότερο χαρακτηριστικό είναι η συνέχιση μιας μακρόχρονης στασιμότητας. 

Παράλληλα στην Πάφο είναι εξόφθαλμη και η καθυστέρηση σε σημαντικά έργα 

υποδομής. 

Το γενικό σ1;μπέρασμα είναι ότι στην Πάφο παρατηρείται μια ανισομερής 

ανάπτυξη που μαρτυρά την έλλειψη του αναγκαίου προγραμματισμού, των 

αναγκα(ων μέτρων για μια ορθολογιστική ανάπτυξη. 

Το ΑΚΕΛ για χρόνια) αλλά και τώρα) απαιτεί όπως το κράτος χρησιμο

ποιήσει όλα τα απαραίτητα μέσα που έχει στη διάθεσή του για τη σωστή 

ανάπτυξη της Πάφου, για την προώθηση των έργων υποδομής που έπρεπε από 

πολλού να είχαν γίνει, για την ανάπτυξη και των κλάδων της υλικής παραγωγής. 

Σ' αυτά τα πλαίσια προειδοποιούμε ότι αν συνεχιστεί η σημερινή, σε μεγάλο 

βαθμό ανεξέλεγκτη και απρογραμμάτιστη) ανάπτυξη, υπάρχει ο κίνδυνος να 

επηρεαστεί αρνητικά το μακροπρόθεσμο μέλλον της Πάφου. Θα βρεθούμε 

μπροστά σε τετελεσμένα γεγονότα 1 που είτε δε θα διορθώνονται είτε θα 

χρειάζονται τεράστιους οικονομικούς πόρους για να διορθωJ!._ούν-;--ΠρέΠει να πω ότι 

ήδη σημειώνεται συνεχής φυγή του εργατιkού δυναμικΌό από τ-ους κλάδους της 
υλικής παραγωγής. 

Από αυτή τη γενική και πολύ αδρή περιγpαφή της οικονομικής εικόνας της 
Πάφου προκύπτουν και οι εκτιμήσεις κ1 οι απόψεις μας για τα ειδικά 
προβλήματα, τα οποία είναι τα εξής: 

1 Θ ' ' β 'λλ 1 1 ' \:' 1 
• Η εωρουμε οτι επι α εται η επισ1Υευση της κατασκευης του νεου uρομου 

διπλής κατεύθυνσης Πάφου - Λεμεσού, ,Υιατί ο υφιστάμενος δρόμος έπαψε να 

ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες ;ιης Πάφου και της Κύπρου γενικότερα. 

2. Εκτιμούμε τις κυβερνητικές _εζαγγελίες για αναβάθμιση του Αεροδρομίου 
Πάφου. Όμως και σ' αυ_τ_ό __ τ-ο~-πρόβλημα θεωρούμε ότι πρέπει να επισπευσθούν 
τα έργα, διότι η σημερινή του κατάσταση δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες του 
τόπου) στις ανάγκες που πρέπει να καλύπτει. 

3. Στον τομέα του τουρισμού, ενώ θεωρούμε ότι υπάρχουν ακόμα περιθώρια 
ανάπτυξης, υπογραμμίζουμε την ανάγκη να προηγούνται τα αναγκαία έργα 

υποδομής και η ανάπτυξη να τεθεί σ' ένα πιο οργανωμένο και ελεγχόμενο πλα(σιο 

για να διατηρηθούν όλες οι σχετικές ισορροπίες 1 για να διαφυλαχτεί το φυσικό και 
ιστορικό περιβάλλον, για να διαφυλαχτε( το μέλλον του λαού και του τόπου. 
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Δράττομαι επίσης της ευκαιρίας να αναφερθώ και στο γνωστό θέμα του 

Ακάμα και να τονίσω τα εξής: Κατ' αρχήν η περιοχή του Ακάμα, με τις 

ανεκτίμητες περιβαλλοντικές αξίες της, πρέπει να διαφυλαχθεί στα πλαίσια ενός 

εθνικού πάρκου, όπου θα σταματήσει η παρουσία των αγγλικών στρατευμάτων 

και ο λαός μας θα μπορεί κατά οργανωμένο τρόπο να χαίρεται το εθνικό πάρκο 

και το περιβάλλον του. Το θέμα αυτό πιστεύουμε ότι πρέπει να παραμείνει έξω 

από το μύλο της κομματικής εκμετάλλευσης. Ταυτόχρονα βλέπουμε την ανάγκη 

να αντιμετωπιστούν μέσα από το διάλογο και τη συναίνεση, και τα προβλήματα 
' ψ 1 1 ''>!: ' 1 ξ ' που προεκυ αν απο το εuρυτερο σχεuιο προστασιας και αναπτυ ης της περιοχης. 

Υπάρχουν δίκαια αιτήματα των . κατοίκων των χωριών της Λαόν ας και της 

Πέγειας τα οποία πρέπει να ικανοποιηθούν με τις αναγκαίες τροποποιήσεις του 

σχεδίου, Συνάμα πρέπει να προωθηθεί η υλοποίηση των διάφορων έργων που 

προβλέπονται για την ανάπτυξη και την πρόοδο των χωριών. 

4. Οι δύο δήμοι, της επαρχίας Πάφου και της Πόλης Χρυσοχούς, που είναι 
οικονομικά από τους πιο φτωχούς στην Κύπρο, χρειάζονται άμεση κρατική 

οικονομική αρωγή για να αντιμετωπίσουν τα χρόνια και οξύτατα προβλήματά 

τους, όπως είναι το αποχετευτικό σύστημα, το οδικό και συγκοινωνιακό πρό

βλημα, η ανάγκη πολιτιστικών χώρων και άλλα. 

5. Πολλαπλά είναι και τα προβλήματα της υπαίθρου, όπου πολλά χωριά μας 
βρίσκονται στο στάδιο της ερήμωσης. Επικροτούμε τις διακηρύξεις και τα μέχρι 

τώρα μέτρα της νέας κυβέρνησης για την ύπαιθρο. Τα θεωρούμε όμως ανεπαρκή. 

Για τη σωτηρία της υπαίθρου και τη βελτίωση της ζωής των κατοίκων 

επιβάλλεται μια πιο ολοκληρωμένη πολιτική στα πλαίσια της οποίας να καταρτι

σ;ούν περιφερειακά σχέδια ανάπτυξης, να εκσυγχρονιστεί το οδικό και τηλεφωνικό 

δίκτυο, να επιλυθούν οι πολλαπλές υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες, να υπάρξει 

προγραμματισμός στην παραγωγή κιiι διάθεση των προϊόντων 1 με τη δημιουργία 
και των αναγκαίων συμβουλίων διάθέ:σης των προ'ίόντων, έτσι που να εξασφαλι
στούν κατά το δυν'ατό αμειπτικές τιμές, να επεκταθεί και να βελτιωθεί το 

σύστημα ασφάλειας της γεωργικής παραγωγής και άλλα. 

6. Στο σοβαρό κοινωνικό τομέα της υγείας σημειώνω την πρόοδο που είχαμε 
στην επάνδρωση και τον εξοπλισμό των Νοσοκομείων Πάφου και Πόλης Χρυσο

χούς και τη βελτίωση των επισκέψεων ιατρών στην ύπαιθρο. Χρειάζεται όμως να 

ενισχυθεί περισσότερο η επάνδρωση και ο εξοπλισμός σε όλα τα υγειονομικά 

κέντρα και να επισπευσθεί και η λειτουργία του νέου επαρχιακού νοσοκομείου 

Πάφου. 

7. Στον εξίσου σοβαρό κοινωνικό τομέα της παιδείας υφίσταν.ται επίσης 

αρκετά προβλήματα. Χρειαζόμαστε πρώτα απ' όλα νέα σχολικά κτίρια, γυμνα

σίων1 δημοτικών και προδημοτικών, εκσυγχρονισμό της σχολικής. ύλης και των 

προγραμμάτων, σύγχρονο εξοπλισμό, αντιμετώπιση της μάστιγας των φροντι

στηρίων, πραγματική υλοποίηση της δωρέαν παιδείας. 

Η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει πιο αποφασιστικά για να αντιμετωπίσει 

όλα τα πιο πάνω εκπαιδευτικά προβλήματα και να υλοποιήσει την προγραμμα-

τική της πολιτική. .. 

8. Οξύ κοινωνικό πρόβλημα υπάρχει και στον τομέα της στέγασης. Επικρο
τούμε τα μέτρα της κυβέρνησης μέσα από τους οργανισμούς γης και στέγης. 

Θεωρούμε όμως ότι αυτοί οι οργανισμοί πρέπει να δραστηριοποιηθούν καλύτερα. 

Υποδεικνύουμε επίσης και τις ευθύνες του κράτους για τα επικίνδυνα, λόγω 
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χατολισθίσεων του εδάφους και χαχήζ οιχοΟόμησης, σπίτια στα χωριά Χολέτρια, 

Επισκοπή χαι Πενταλιά. Υπογραμμίζω ακόμα χαι το σοβαρό στεγαστικό πρό

βλημα των προσφύγων που ζουν στην Πάφο, όσων ζουν σε επικίνδυνα χαι 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια, καθώς και τις ανάγκες των νέων ζευγαριών. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Με όλα όσα εξέθεσα πιο πάνω, καταλήγω στα ακόλουθα συμπεράσματα: 

Οι πολιτικές, οικονομικές και χοινωνιχές συνθήκες που έχουμε επιβάλλουν μια 

νέα οικονομική πολιτική προσέγγιση, στηριγμένη στις δικές μας συνθήκες και 

ανάγκες, μακριά από ξένα πολιτικά και ιδεολογικά δόγματα. Θέλουμε μια 

οικονομική πολιτική ισόρροπης ανάπτυξης όλων των κλάδων της οικονομίας, πιο 

ευαίσθητη στις κοινωνικές ανάγκες του λαού, που να συνοδεύεται από μια 

ελεύθερη, ευέλικτη εμπορική πολιτική, που να αποτελεί σταθερό στήριγμα της 

εθνικής μας οικονομίας, του αδέσμευτου του κράτους μας και σίγουρη εγγύηση για 

την πρόοδο και την ευημερία του λαού μας. 

Για το ΑΚΕΛ, αυτή την κρίσιμη ώρα για τον τόπο, προέχει η σωστή 

ανάπτυξη και η πρόοδος του λαού μας μέσα στις καπιταλιστικές συνθήκες που 

έχουμε. Για το ΑΚΕΛ προέχει η διαφύλαξη, τώρα που η μισή μας πατρίδα 

κατέχεται από ξένα στρατεύματα, της πολιτικής ανεξαρτησίας της Κύπρου και 

του αδέσμευτου του κράτους μας. 

Εμείς δε θέσαμε και δε θέτουμε υπό τις συνθήκες το δικό μας σοσιαλιστικό 

πρόγραμμα για υλοποίηση. Κατά τον ίδιο τρόπο ζητούμε από την αστική τάξη 

του τόπου να αναστείλει το δικό της πολιτικό δόγμα για ένταξη στην Ε.Ο.Κ .. 
Στο κάτω - κάτω γιατί αυτό το ζήτημα να μας διχάζει τώρα, εφόσον δεν είναι 

δυνατό να μας δεχτεί η Ε.Ο.Κ. για αρκετά χρόνια; 

Σ' α·υτά τα χρόνια η Ι\.ύπρος μπορεί, πιστεύουμε, να ζήσει χωρίς την αίτηση 

για. ένταξη στήν Ε.Ο.Κ .. Όταν λύσουμε το εθνικό μας θέμα, μπορούμε να 
προωθήσουμε και εμείς, το ΑΚΕΛ και η αστική τάξη, τα πολιτικά και ιδεολογικά 

μας δόγματα ή προγράμματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Θεοδούλου. 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι με την ομιλία του κυρίου Θεοδούλου έχουμε 
φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

Η επόμενη συνεδρία θα είναι αύριο το πρωί στις 10:00 με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1990. 

(Συνέχιση της συζήτησης) '> 
2) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1990. 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

3) Ο περl Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1990. 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Κοινοτικό Στάδιο) 
Νήσου - Πέρα Χωρίου του 1989. 
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5) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαιδευτικών Δανείων) 
Κανονισμοί του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: ----------

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: ----------

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 7.25) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειpά:-

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ηλία Ν εόφ~τος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλ ή Ρήνα 

l(ατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κ6λοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

ΠαπαδόπΟυλος Γεώργιος 
Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αpιστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. αΟ περί Προϋπολογισμού Νόμος του 

1990>>, 2. αΟ περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 
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1990)> και 3. «0 περί Ει3ικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπι
σθέντων και Παθόντων) Νόμος του 1990)), οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γλ. 
Κληρί3ης, Α. Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, Τ. Χατζη3ημητρ(ου, Κ. Ερωτοχρίτου, 
'Α. Χρυσοστόμου, Π. Δίyχλης, 1. J{α.τσοuνωτός 1 Α. Παπαρές, Π. Στυλιανού, Χρ. 
Κουρτελλό.ρης, Α. Αν3ρέου, Ι. Ιωαννί3ης, Μ. Πουμπουρής, Γ. Παπα36πουλος, Ζ. 
Τουλούρας, Ν. Ηλία, Δ. Γεωρyιό.3ης, Μ. Θεο3ούλου) και απόφαση του Σώματος 
για συνέχιση της συζήτησης στην επόμενη συνε3ρία.. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφε(ο τΊ)ζ Κuπρ~ακής Δημοκρατ(ο:ς, Λευκωσία, 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα vα διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, σήμερα, όπως βλέπετε, στην ημερήσια διάταξη υπάρχουν 
δύο Κανονισμοί. «Οί περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαιδευτικών 
Δανείων) Κανονισμοί του 1989>> αποσύρθηκαν από την Εχτελεστιχή Εξουσία χαι 
μένουν «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί (Κοινοτικό 

Στ&διο) Νήσου-Πέρα Χωρίου του 1989>>. Να εξετ&σουμε πρώτα τους Κανονι
σμοός αυτούς χαι κατόπιν να συνεχίσουμε τη συζήτηση πάνω στους προUπολογι

σμούς. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών να 

διαβ&σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντ&ξει, να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ (ΚΟΙΝΟΤΙΚΟ ΣΤΑΔΙΟ) 

ΝΗΣΟΥ - ΠΕΡ Α ΧΩΡΙΟΥ ΤΟΥ 1989>>. 
Παpόντες:-

Λέανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

'Ανδρέας Φ&ντης 

Χρίστος Πέτας 

(981) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονt-

σμοός σε δόο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 26 Νοεμβρίου 
1989. Στις συνεδρ(ες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 1πουρ
γε(ου Εσωτερικών, οι οπο(οι ανέλυσαν τις πρόνοιες των προτεινόμενων Κανονι
σμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμοός, που εκδίδονται με βcίση το cίρθρο 24 της 
περί Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, θεσμοθετείται η διαδικασία 

' που θα αχολουθεLται για την ομαλή Και εύρυθμη λειτουργία του κοινοτικού. 

στα8(ου της περιοχής Βελτιώσεως Νήσου-Πέρα Χωριού. 

Ει8ιχότερα με τους Κανονισμούς αυτούς χαθορ(ζονται:-

( α) τα Σώματα που θα είναι αρμόδια για τη διοίκηση και διεόθυνση του 

χοιvοτιχού στα8(ου του Συμβουλίου Βελτιώσεως Νήσου - Πέρα 

Χωρ(ου, καθώς και για τη χορήγηση των αδειών χρήσης του σταδ(ου 
' σ.υτου. 

(β) οι σκοποί για τους οποίους το στcίδιο αυτό θα μπορεί να χρησιμο
ποιηθεί. 

(γ) η διαδικασία για την υποβολή αίτησης και τη χορήγηση cίδειας για τη 

χρήση του στα8ίου, καθώς και τα 8ιχαιώματα για την έχ8οση τέτοιας 

cίδειας. 

( 8) οι υποχρεώσεις του προσώπου στο οποίο χορηγήθηκε η σχετική ά8εια 
για τη χρήση του σταδίου. 

(ε) οι περιπτώσεις. ακόρωσης ή αναστολής της cίδειας για χρήση του 
στα8ίου. και τέλος 

( στ) οι ποινές που θα·. επιβάλλονται για παράβαση των 8ιατάξεων των 

προτe:ινόμενωv Καvονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτe:ρικώv, σημe:ιώvοvτας ι8ια(τερα τη 8ήλω
ση τωv εκπροσώπωv του Υπουργε(ου Εσωτερικών ότι οι προτειvόμενοι Καvοvι

σμοί έχουν υιοθετηθεί και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμοό, υιοθετεί 
τους, σκοπούς και τις επι8ιώξεις τωv Καvονισμώv αυτώv, γι / αυτό και ομόφωvα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί από 
καθαρά vομοτe:χvική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Υπάρχουv ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφ1σον 8e:v υπάρχουv ομιλητές, υπάρχει έvσταση όπως οι Καvοvισμοt 
εγκριΘούv; ι 

· (Κτυπcί τη σφόρα) 

Εφόσοv 8εv υπάρχει ένσταση, οι Καvοvισμο( e:γκρlvοvται, 
flροχωρούμε τώρα στη συνέχεια της συζήτησης πάvω στους προUπολογισμούς 

της Δημοκρατίας. Προτίθεμαι να δώσω το λόγο στον κ. Ομήρου του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, 
επειδή έχουν μιλήσει πολλοί από τα cίλλα κόμματα, χωρ(ς να πcίρει το λόγο 
Βουλευτήs της ΕΔΕΚ. , · 

Έχετε 3Q λ<πτcί, κόριε Ομήρου. Το κόμμα σας σας έδωσε 30 λεπτcί. 

,Γ. ΟΜΗΡΟ1: 

Ευχαριστώ πολύ. 

Κύριε Πρόe:8ρe:, η συζήτηση τωv κρατικώv προUπολογισμώv αποτe:λε( μια από 
τις κορυφαίες στιγμές του. κοιvοβουλίου και μια συvολική τοποθέτηση της e:θvικής 
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αvτιπροσωπε(ας απέναντι στην κυβερνητική πολιτική. Πρόκειται για μια εφ' όλης 

της ύλης θεώρηση του χυβερνητικού έργου και μια προσπάθεια ανίχνευσης και 

σήμανσης των προοπτικών της οικονομίας, της κοινωνίας, του ίδιου του μέλλοντος 
του τόπου και του λαού. 

Κάτω απ' αυτή την έννοια η συνολική και αναλυτική έκθεση των απόψεων 

όλων των πολιτικών πλευρών αποτελεί μια χρήσιμη διαδικασία που εμπλουτίζει 

τη δημοκρατική διαδικασία και συντελεί στην υπόδειξη λαθών και αδυναμιών και 
στην επισήμανση τρόπων και μεθόδων μιας διορθωτικής πορε(ας. 

Ε(vαι γεγονός ότι η συζήτηση των φετινών προϋπολογισμών σημαδεύεται από 

μια κοσμοϊστορική συγκυρία. Μια συγκυρία που αποτυπώνει το τέλος μιας μακράς 

εποχής ψυχροπολεμικής αναμέτρησης συνεχών εξοπλισμών και κυριαρχίας ενός 
διπολικού συστήματος επικυριαρχίας πάνω στον πλανήτη μας. Στην προοπτική 

του καινούργιου αιώνα, η ανθρωπότητα προσβλέπει με μια συγκρατημένη αισιο
δοξία που τροφοδοτείται από τις επιλογές της ειρηνικής προσέγγισης, της 
αποκατάστασης των δημοκρατικών δικαιωμάτων χαι ελευθεριών, της εξάλειψης 

των παραμορφώσεων του σοσιαλισμού που εξακολουθεί να αποτελε( την προσδο

χ(α των εργαζομένων, της αποχώρησης ξένων στρατευμ·άτων από μια σειρά χώρες 

που σήμανε χαι την εξάλειψη πολλών εστιών τοπικών συγκρούσεων. 

Αυτή η ιστορική σημερινή συγκυρία δεν είναι κάποιο τυχαίο γεγονός. Είναι 
αποτέλεσμα χαι καρπός επ(πονων, πολύμοχθων χαι πολύχρονων προσπαθειών χαι 

αγώνων των λαών, που μέσα από οδυνηρές εμπειρίες επιχειρούν να χαράξουν μια 

καινούργια πορε(α στο λυκαυγές του 21ου αιώνα. 

Παρά το ελπιδοφόρο παγκόσμιο σκηνικό η πατρίδα μας βρίσκεται ακόμα 

μακριά από τη δική της λύτρωση χαt πορεύι:.;tαι προς τα 16α Χριστούγεννα της 

κατοχής και της προσφυγιάς φέροντας το βαρό σταυρό του μαρτυρίου της. Οι 

πρόσφυγες βρίσκονται ακόμα μακριά από τα τουρκοπατημένα σπίτια τους, ο 

Πενταδάκτυλος μας ατενίζει σκλαβωμένος και οι εκκλησίες μας παραμένουν 

βουβές και αλειτοόργητες. 

Αποτελεl μια τραγική αντ(φαση 1 ανακολουθία χαι πρόκληση τα τείχη του 

διαχωρισμοό και της διαίρεσης να γκρεμίζονται κάτω από το βάρος των νέων 
αντιλήψεων χαι προσεγγίσεων σε παγκόσμιο επίπεδο χαι να γίνεται στην Κύπρο 

ανεΚτή μια κατάφωρη αδικία που συνιστά ένα διαρκές έγκλημα που πρέπει να 

βαραίνει με ενοχές ολόκληρη την ανθρωπότητα. 

Τώρα είναι η ώρα να αξιοποιήσουμε το νέο διεθνές κλίμα για τη δικαίωση 

χαι τη λύτρωη του λαού μας. 

Τώρα είναι η ώρα μιας αγωνιστικής χινητοπο(ησης που θα υποχρεώσει την 

ανθρωπότητα να αντιληφθεί ότι καμιά ειρήνη δεν μπορεί να είναι μόνιμη και 

διαρκής όσο συνεχίζεται η αδικία και η κατοχή στην Κόπρο. 

Τώρα εlναι η ώρα για μια ουσιαστική επανατοποθέτηση του Κυπριακού 

πάνω στη σωστή βάση του αντιχατοχιχού χαραχτήρα του προβλήματος, που θα 

απογυμνώνει χαι θα αποκαλύπτει το ειδεχθές πρόσωπο της β(ας του καταχτητή 

χαι θα δίνει ανάγλυφες τις πραγματικές διαστάσεις της χυrt'ριαχής χρίσης. 

Η εμπλοκή μαζ σε άκαρπες διαδικασίες χαι ένα ατέλειωτο τράβηγμα του 

χρόνου που συντηρείται χαι χαλλιεργεlταt από την 'Α γχυρα χαι τον Ντενκτάς το 
μόνο που εξυπηρετεί τελικά είναι τα μακροπρόθεσμα στρατηγικά καταχτητικά 
τουρχιχ·ά σχέδια. 



984 

Διεθνοποίηση, αξιοποίηση του νέου ευνοϊκού διεθνούς κλίματος, αγωνιστική 
χιvητοπο(ηση, αμυντική επάρκεια και σωστή προβολή των διαστάσεων του 
Κυπριακού αποτελούν σήμερα τη μόνη προσφερόμενη πορεία για την τελική 

απελευθέρωση της πατρίδας μας. 

Κάτω από τις συνθήκες της κατοχής και της προσφυγιάς θα ήταν αδιανόητο 

να συζητούμε τους κρατικούς προUπολογισμούς χωρ(ς μια άμεση σύνδεση της 

πορείας, του ρόλου και των προοπτικών της οικονομίας με το συνεχιζόμενο δράμα 

του λαού μας. 

Θα ήμαστε εκτός τόπου και χρόνου, αν στεκόμαστε απλώς σε αριθμούς και 

οικονομικά μεγέθη, χωρ(ς να τονίζουμε, πράγμα που κάμνει το Σ.Κ. ΕΔΕΚ από 
το 197 4, ότι επιβάλλεται μια τέτοια προσαρμογή της οικονομίας, που να 

αποβλέπει στην εξυπηρέτηση της εθνικοαπελευθερωτικής μας υπόθεσης και του 

συνόλου των εργαζομένων. Δυστυχώς 6μως 1 αvτ( αυτών των επιλογών που 
επέβαλλε η (δια η κοινωνία και οι διαμορφωμένες ιδιαίτερες συνθήκες, είχαμε μια 

οικονομική πολιτική που στρεφόταν στην εξυπηρέτηση των μεγάλων συμφερόντων, 
στην προστασ!α των μεγάλων εισοδημάτων και στη διατήρηση ανέγγιχτων των 

δομών ενός βαθύτατα εκμεταλλευτικού οικονομικού και κοινωνικού συστήματος. 

Οι επιλογές αυτές παραγνώρισαν τις κυρίαρχες συνθήκες του εθvικοαπελευθερω
τικού στόχου και παράλληλα αύξησαν και διεύρυναν τα διαρθρωτικά προβλήματα 
της οικονομίας μας. 

Αγρότες, εργάτες, μισθοσυντήρητοι και νεολα(α βάσταξαν τα βάρη, ενώ τα 

ψηλά εισο8ήματα και ο πλούτος εξακολούθησαν και εξακολουθούν να απο

λαμβάνουν το καθεστώς μιας προνομιακής μεταχείρισης, ασυ8οσίας και εκμετάλ
λευσης των εργαζομένων. 

Δείγματα αυτής της ανισότητας μέσα στην κυπριακή χοινων(α αποτελούν η 
ανισόρροπη ανάπτυξη κέντρου και περιφέρειας, η ερήμωση πολλών περιοχών της 

υπαίθρου, η απρογραμμάτιστη ανάπτυξη και η πολιτιστική μιζέρια της κοινωνίας 
μας με άμεσες επιπτώσεις στην ποιότητα ζωής του λαού και ι8ιαίτερα της 

νεολαίας. 

Η σημερινή κυβέρνηση, παρά τις πολλές διακηρύξεις και επαγγελίες της, 
συνέχισε να εφαρμόζει το ί8ιο οικονομικό σύστημα χωρ(ς αποφασιστικές πρωτο

βουλίες και 8ραστιχές παρεμβάσεις που θα στόχευαν στην ανακατανομή του 
εθνικού προϊόντος και σε μια 8ιχαιότερη κατανομή του εθνικού εισο8ήματος. 

Αντίθετα ε(χαμε προσεγγίσεις νεοφιλελεύθερων συνταγών οικονομικής διαχείρισης 

και επέκταση της ιδιωτικής συμμετοχής σε μια εποχή που ο νεοφιλελευθερισμός 
καταρρέει στις χώρες που τον υιοθέτησαν και υπάρχει στροφή προς οικονομικές 

αντιλήψεις με κυρίαρχο το πνεύμα της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Είναι πια φανερό, όχι μόνο στη μικρή κοινωνία της Κύπρου αλλά και σε 

χώρες με πολύ μεγαλύτερα οικονομικά μεγέθη, ότι για το ξεπέρασμα της δομικής 
κρίσης της οικονομίας και για τη θεμελ(ωση μιας οικονομικής και κοινωνικής 
ανάπτυξης πάνω σε υγιείς βάσεις χρειάζονται μια σειρά από μέτρα που θα 

στοχεύουν σε διαρθρωτικές αλλαγές. Αλλαγές που να είναι ενταγμένες σε μια 
συνολική στρατηγική που θα αποβλέπει στην αντιμετώπιση της κάμψης και στην 

αν-t<ιμετώπιση των επερχόμενων α8ιεξό8ων. Εκ των «ων ουκ άνευ)) προUποθέσεις 
προς αυτή την κατεύθυνση είναι να χτυπηθούν 8ομές και συμφέροντα και πιο 
συγκεκριμένα τα παρασιτικά οικονομικά κυκλώματα, οι χερ8οσχόποι και οι 

μεσάζοντες που, ενώ 8ιατηρούν και αυξάνουν τα χέρ8η τους μέσα στις άθιχτες 

8ομές του συστήματος, αποτελούν συνάμα και τους πρωταθλητές της φορο-
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8ιαφυγής και της 8ιαρροής συναλλάγματος, που αποτελούν μόνιμα φαινόμενα

χαρκινώματα για την οι'κονομ(α μας. 

Χρειάζονται λοιπόν κυβερνητικές πρωτοβουλ(ες, υιοθέτηση τολμηρών μέτρων 

καταστολής του παρασιτισμού, μέτρα πάταξης της φορο8ιαφυγής και φορο
αποφυγής και 8ραματικές 8ιαρθρωτικές αλλαγές στο όλο οικονομικό σύστημα. 

Η ανυπαρξ(α τέτοιων μέτρων στα πλα(σια ενός ευρύτερου εθνικού προγραμ

ματισμού 8εν μπορεί να αφήνει περιθώρια συvα(vεσης και συνυπευθυνότητας για 
ένα κόμμα σαν το 8ικό μας που αποβλέπει στην εξυπηρέτηση των συμφερόντων 

των εργαζομένων. 

Στην ευρύτερη θεώρησή μας πιiνω στους προϋπολογισμούς έχει ή8η αναφερθεί 

ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, γι 
/ 
αυτό θα περιοριστώ σε αναφορά σε 

μερικούς κρίσιμους τομείς της οικονομίας. 

Παρ' όλες τις αλλαγές και τις 8ιαφοροποιήσεις στη σύνθεση και τη μορφή 
της κυπριακής οικονομίας, ο αγροτικός τομέας εξακολουθεί να είναι πρωταγωνι
στικός. Κατάρρευση αυτού του τομέα θα σημάνει και υπονόμευση του συνόλου της 
εθνικής μας οικονομίας. Για 8εκαετίες οι αγρότες μας πληρώνουν βαρύ το τίμημα 
της έλλειψης κρατικής στοργής και φροντί8ας και βρίσκονται μόνιμα στο 
περιθώριο της οικονομικής, κοινωνικής και πολιτιστικής ζωής. Έλειψαν τα μέτρα 
μιας πολιτικής περιφερειακής ανιiπτυξης και το φαινόμενο ανισόρροπης μετα

χεlρισης πόλης και υπαίθρου έχει ο8ηγήσει μια σειρά αγροτικών κοινοτήτων στο 
μαρασμό και την ερήμωση. Ένα από τα απο8εικτικά και κραυγαλέα παρα-
8είγματα της υποβαθμισμένης και ιi8ικης μεταχείρισης της υπαίθρου είναι η 
επιμονή του κράτους στο θεσμό της κατά ένα ποσοστό συμμετοχής των 

κοινοτήτων στις 8απάνες για έργα κοινοτικής ή αγροτικής ανάπτυξης. Αυτή 
ακριβώς η επιμονή επιβεβαιώνει και αναπαράγει την κοινωνική ανισορροπία και 

καθηλώνει την περιφέρεια σε μόνιμη υποανιiπτυξη. Πρόκειται για έναν ολότελα 

ιi8ικο θεσμό που επιβαρύνει τις κοινότητες με χρέη και εμπο8ίζει τη βελτίωση της 
ποιότητας και των συνθηκών ζωής στην ύπαιθρο. Ζητούμε και πάλι από την 
κυβέρνηση να μελετήσει σοβαρά ένα νέο σχέ8ιο εκτέλεσης των κοινο,τικών έργων 
που θα έχει στόχο την ολική κατιiργηση της κοινοτικής συνεισφοριiς. Είναι καιρός 
τα έργα ανάπτυξης στην ύπαιθρο να αποτελέσουν αναπόσπαστο τμήμα των 
προγραμμάτων περιφερειακής ανιiπτυξης που θα βαρύνουν τους κρατικούς 
προUπολο;yισμούς, χωρlς να επηρεάζουν τους τους ισχνούς προϋπολογισμούς των 
κοινοτήτων. 

Είχαμε χαιρετίσει τις 8ηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών ότι ((θα επι-
8ιωχθεί η μείωση του χιiσματος στις συνθήκες 8ιαβίωσης των κατοίκων της 
υπαlθρου σε σχέση με εκείνες των κατοίκων των πόλεων)), καθώς και την 

εξαγγελία σχε8ίων για την ενθιiρρυνση της ί8ρυσης βιομηχανικών μονά8ων στην 
ύπαιθρο και την επι8ότηση του επιτοκ!ου για στεγαστικά 8άνεια σε νέα ζευγάρια. 
Ωστόσο μέχρι σήμερα 8εν έχουμε 8ιαπιστώσει την υλοποίηση του πλείστου μέρους 

αυτών των εξαγγελιών και η θέση του Κυπρίου αγρότη εξακολουθεί να είναι 
υπερβολικιi υποβαθμισμένη. Ο αγροτικός πληθυσμός εξακολουθεί, με βιiση τα 
επίσημα στατιστικά στοιχεία, να είναι το πιο α8ικημένο τμήμα του πληθυσμού, 

αφοό το εισό8ημά του είναι μόλις το μισό του κατά κεφαλή εθνικού εισο8ήματος. 

Παριiλληλα θέλουμε να σημειώσουμε με μεγιiλη ανησυχία το γεγονός ότι η 

κυβέρνηση μελετιi τη μείωση και ίσως και την κατιiργηση των επιχορηγήσεων 
κιiτω από την απατηλή 8ιατύπωση της ανα8ιιiρθρωσής τους. Συνήγορος θερμός 



986 

της κατάργησης των επιχορηγήσεων ε(vαι το ι8ιωτικό κεφάλαιο και το ΚΕΒΕ που 

σε μια επ(8e:ιξη άκρατης πλεονεξίας επι8ιώκουv τη μεγιστοποίηση των κερ8ών 
το~ς α8ιαφορώyτας για την κοινωνική ανισότητα που θα προκύψει. 

Θέλουμε όμως να προe:ι8οποιήσουμε κατά τον πλέον εΠ·ί~μο τρόπο από το 
βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι <<έχουν γνώσιν οι φύλακες». Ποτέ 8ε θα 

επιτρέψουμε την κατάργηση των επιχορηγήσεων στη γεωργία που αποτελούν ένα 
ελάχιστο μέτρο αντιμετώπισης των κοινωνικών αντιθέσεων και μια οφειλόμενη 
εισφορά της κοινωνίας μας προς τον Κύπριο αγρότη που αποτελεί το στυλοβάτη 

της οικονομlας του τόπου. 

Άλλωστε οι επιχορηγήσεις είναι σήμερα ένα παγκόσμιο φαινόμενο παρέμ
βασης της κοινωνίας στην πιο 8ίκαιη κατανομή του εθνικού εισο8ήματος, αφού ο 

γεωργικός τομέας από τη φύση του είναι ασταθής λόγω των 8ιακυμάνσεων της 

παραγωγής εξαιτίας των καιρικών συνθηκών και γιατί παράλληλα εξυπηρετούνται 
ευρύτεροι εθνικοί σκοποί, μια που η γεωργία ικανοποιεί τις επισιτιστικές ανάγκες 

του πληθυσμού και κατοχυρώνει τη~ εθνική αυτάρκεια. 

Για να 8ώσουμε απά.ντηση στα επιχειρήματα όσων, στο όν_ομα της μεγιστο·

ποίησης των 'κερ8ών τους, επιτίθενται ενάντια στο θεσμό των επιχορηγήσεων, 

αναφέρουμε ότι οι επιχορηγήσεις 8ίνονται ακόμα και στις πιο αναπτυγμένες 
βιομηχανικές χώρες του κόσμου. 

Έτσι στις Η.Π.Α. ο γεωργικός τομέας επιχορηγείται κατά 28% (εννοούμε 
της 8ιοιμορφοόμενης τελικής τιμής), στην Ιαπωνία κοιτά 52% κοιι στις χώρες της 
Ε.Ο.Κ. κοιτά 40%. 

Στον τομέα των εισαγωγών γεωργικών προϊόντων παρατηρείται μια επι

κ(ν8υνη εξέλιξη με τη λεγόμενη φιλελευθεροποίηση. Είχαμε πρώτοι τη φιλελευ

θεροποίηση στον τομέα των τυροκομικών προϊόντων και τώρα οι εισαγωγές 

επεκτείνονται και σε άλλα γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα, Αλλά μια τέτοια 

πολιτική, που 8ε συνο8εόετοιι παράλληλοι οιπό την υιοθέτηση μηχανισμών στήριξης 
της εγχώριας παραγωγής, θοι ο8ηγήσει στοι8ιοικά στην πλήρη καταστροφή της 
γεωργοκτηνοτροφίοις. 

Οι χώρες που έχουν φιλελευθεροποιήσει τις εισαγωγές τους έχουν άλλους 

χ(λιους 8υο τρόπους προστοισ(οις της 8ικής τους παραγωγής. Εκτός οιπό τους 

8ασμούς επιβάλλουν ποσοτικούς και χρονικούς περιορισμούς, καθώς και αντι

σταθμιστικές εισφορές, 8ηλοι8ή χρηματικές ποινές σε τιμές χαμηλότερες των 

εγχωρ(ων. Συνεπώς η οινεξf.λεγκτη εισαγωγή γεωργικών προϊόντων χωρ(ς την 

εισαγωγή θεσμών στήριξης της εγχώριας παραγωγής οιποτελε(1 μιοι απάτη κοιι ένοι 
καίριο πλήγμα στην κυπριακή γεωργία. . ' 

'Ενα χαρακτηριστικό παρά8ειγμα καταστροφικών συν/πειών της αλόγιστης 
εισαγωγής κτηνοτροφικών προϊόντων υπήρξε το χρόνrj που μας πέρασε η 

εισαγωγή 8ιπλάσιας ποσότητας κρεάτων σε σχέση με το 1988. Το αποτέλεσμα 
ήταν ότι χιλιά8ες αμνοερίφια εγχώριας παραγωγής έμειναν οι8ιάθετοι προς ζημία 
των κτηνοτρόφων μοις κοιι της εθνικής οικονομίας. Τ οι ξενο8οχείοι κοιι τοι 

εστιατόρια τροφο8οτούνται σχε8όν αποκλειστικά με κατεψυγμένα κρέατα jι.ε τη 

8ικαιολογία του ασύμφορου των τιμών. Παρά το γεγον,'ός ότι τούτο είναι κατά το 
πλείστον πρόgχημα που αποβλέπει στη μεγιστοποίηση των κερ8ών, εντούτοις 

είναι γεγσγ{ ότι οι τιμές λιανικής πώλησης είναι πολύ ψηλές σε σύγκριση με τις 
___ nμ-έ-ς--ζωVτανού βάρους. Γι' αυτό θα πρέπει να εφαρμοστούν μ~τρα ελέγχου των 
τιμών που μποροόν νy κοιτοχυρωθοόν μόνο μέσοι οιπό ένοι Συμβοόλιο Διάθεσης 
Κρεάτων. / / , 
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Στον τομέα της αμπελουργίας είχαμε φέτος μια πρωτόγνωρη όξυνση που 

ταλαιπώρησε αφάνταστα τους αμπελουργούς μας. Για πρώτη φορά εφαρμόστηκε 
στη διάθεση αγροτικού προϊόντος στην Κόπρο η μέθοδος της «χωματερής» ως 
α1tοτιfλεσμα της αδυναμίας διάθεσης της φετινής παραγωγής. 

Δυστυχώς, παρά τις κυβερνητικές επαγγελίες για την εξαγγελία ενός 

ολοκληρωμένου σχεδίου για την αντιμετώπιση του αμπελουργικού προβλήματος 
μέχρι το Μάρτη του 1989, εντούτοις μέχρι σήμερα τίποτε δεν έγινε, εκτός από το 
μετέωρο και σπασμωδικό μέτρο της εκρίζωσης αμπελιών. 

Είναι καιρός η αγωνία και το δράμα των αμπελουργών μας που κορυ
φώνονται· κάθε χρόνο την εποχή του τρύγου να τερματιστούν οριστικά. Εlναι πι.α 

καιρός να ληφθούν ριζικά μέτρα που θα τερματίζουν αυτή την αβεβαιότητα του 

αμπελουργικού κόσμου, αν θα μπορέσει να διαθέσει. την παραγωγή του. Ε!ναι 
καιρός να γίνουν τα περιφερειακά οινοποιεία. Να αναθεωρηθεί το λεγόμενο πωμέ 

που συμπιέζει ακόμα πιο πολό το χαμηλό εισόδημα του αμπελουργού. Παράλληλα 
θα πρέπει να ληφθούν μέτρα για την εξεύρεση νέων αγορών για τη διάθεση των 

οι.νικών μας προϊόντων. Θα πρέπει η εμπορική μας πολιτική να είναι τέτοια, που 

να επιβάλλει. ισότιμη συμπεριφορά από εκε(νες τις χώρες που εξάγουν στην Κόπρο 
προϊόντα αξίας δεκάδων εκατομμυρίων λιρών, χωρίς να αγοράζουν τίποτε από την 
Κόπρο. 

Στον τομέα της προστασίας του εισοδήματος του Κυπρίου αγρότη είναι 

αναγκαία ακόμα η ολοκλήρωση του συστήματος ασφάλισης της παραγωγής από 

τους κινδύνους που την απειλούν. Οι συχνές και μεγάλες διακυμάνσεις στη 
γεωργική παραγωγή ως αποτέλεσμα των καιρικών συνθηκών αποδεκατίζουν 
πολλές φορές το γεωργικό εισόδημα. Για ένα πλήρες και πραγματικό γεωργικό 

ασφαλιστικό σύστημα είναι αναγκαία η καθολική κάλυψη της αγροτικής παρα
γωγής, η αύξηση των συντελεστών αποζημίωσης και η επέκτασή του σ' όλους 

τους κινδύνους που οφείλονται σε καιρικές αντιξοότητες ή ασθένειες και σε όλη 

την κλίμακα της αγροτικής παραγωγής, φυτικής αλλά και ζωϊκής. 

Σ.τον τομέα της προστασίας του περιβ&λλοντος υπήρξαν μεγάλες ανακολου

θίες παρά τις φραστικές διαβεβαιώσεις για λήψη μέτρων. Εργοστάσια και 
βιομηχανίες που αποδεδειγμένα δημιουργούν ρύπανση Ι'αι κινδύνους για την υγεία 
του πληθυσμού συνεχίζουν να λειτουργούν κάτω από 'την προστατευτική ~άλυψη 
της κυβέρνησης, χωρίς να λαμβάνονται οποιαδήποτε μέτρα. Τέτοια παραδείγματα 
είναι το εργοστάσιο μπαταριών στη Λακατάμια, το βαφείο στο Ακάκι, ο σταθμός 
επεξεργασίας λυμάτων στην Ποταμιά και η πρόθεση δημιουργίας ανθρακικού 

σταθμού. Παράλληλα θα πρέπει να επισημάνουμε ότι, στο βωμό της μεγιστο
ποίησης του κέρδους επιτράπηκε μια σημαντική καταστροφή τον περιβάλλοντος 

με επεμβάσεις σε παραλίες, με αποκοπή της θέας προς τη θ&λασσα, με την 

ανέγερση τεράστιων σε όγκο και ακαλαίσθητων κτιρίων και με τη μεταφορά 
αρχιτεκτονικών μοντέλων ξένων προς την παρΟCδοσιακή κυπριακή αρχιτεκτονική. 
Η άναρχη, απρογραμμάτιστη και άπληστη ανάπτυξη απόΤελε( στην Κύπρο του 
1989 τον κανόνα. Η οικολογική προστασία, που σε άλλες χώρες αποτελεί σήμερα 
μια επιλογή ύψιστης εθνικής προτεραιότητας, στην Κύπρο . αποτελεί αντικείμενο 
μειωμένου κυβερνητικού ενδιαφέροντος. Θα πρέπει τόσο η κυβέρνηση όσο και οι 
πολιτικές δυνάμεις του τόπου να συνειδητοποιήσουν ότι πρέπει η πολιτική τους να 
γίνει περισσότερο οικολογική σ' έναν κόσμο που ολοένα και πιο πολύ απειλείται 

με αφανισμό από τη μόλυνση, τη ρύπανση και την καταστροφή του περιβάλλοντος. 
Για το θέμα της προστασίας του Ακάμα, που αποτέλεσε κ~ντρικό θέμα 
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συζητήσεων χαι αντιθέσεων τους τελευτα!οuς μήνες, θέλουμε να τον(σοuμε ότι 
υποστηρίζουμε την ανακήρυξη του Μσους του Ακάμα σε εθνικό πάρκο και την 

προστασία της περιοχής από τη λεγόμενη «ανάπτυξη» και «εκμετάλλευση». Θα 

πρέπει ωστόσο να τον(σοuμε ότι η ανάγκη προστασ(ας του Αχάμα 8εν πρέπει να 
επηρεάσει τις προοπτικές μιας ισορροπημένης χαι προσεχτικής ανάπτυξης των 

χωριών της περιοχής που θα πρέπει με κάθε τρόπο να υποβοηθηθούν, για να 
αναπτυχθούν και να ξεφόγουν από τη σημερινή κατάσταση του μαρασμού. 

Ο τουρισμός έχει αναμφίβολα μια τεράστια συμβολή στο εθνικό εισό8ημα και 
η σημασ(α του τα τελεuτα(α χρόνια ολοένα και μεγεθόνεται, Η συνεισφορά του 

τουρισμού σε συνάλλαγμα είναι πράγματι πολύτιμη. Αυτό όμως θα πρέπει να 

εκτιμάται μαζ( με τις σοβαρές συναλλαγματικές 8απάνες για uπηρεσ(ες χαι αγαθά 

που εισάγονται από το εξωτερικό για χρήση από τους τουρίστες ή για ανέγερση 

τουριστικών εγκαταστάσεων. Δε θα πρέπει επίσης να παραβλέψουμε ότι ένα 

μέρος των οικονομικών ωφελημάτων του τουρισμού μεταφέρεται στο εξωτερικό 
από ξένα πρακτορεία και αεροπορικές εταιρείες. Παράλληλα θα πρέπει να 

αναφέρουμε πως ο τουρισμός θα πρέπει να αντιμετωπ(ζεταt όχι μόνο ως 

φαινόμενο με οικονομικές αλλά και κοινωνικές και πολιτιστικές 8ιαστάσεις. Γι' 
αυτ6 η τουριστική πολιτική θα πρέπει να 8ιαμορφωθε( με τέτοιο τρ6πο, ποιοτικά 

και ποσοτικά, που να μην απειλήσει την πολιτιστική μας ταυτότητα και το 8ικ6 
μας τρόπο ζωής. Η επαφή βέβαια με ξένους πολιτισμούς είναι σημαντικό θετικό 

στοιχείο, φτάνει να μην παρατηρείται η επικ!ν8υνη νοοτροπία της υιοθέτησης 

κακών ξένων προτύπων, ξενόφερτων τρόπων ζωής, η πολιτιστική αλλοτρίωση και 
ο μιμητισμός, ι8ιαίτερα από τη νεολαία μας. 

Παράλληλα στον τομέα του τουρισμού χρειάζεται η 8ιαμόρφωση μιας 
συγκεκριμένης πολιτικής και όχι ευκαιριακής και τυχα!ας, όπως γίνεται σήμερα. 
Πολλές φορές η τουριστική ανάπτυξη γίνεται μονόπλευρα, με την έννοια μιας 

μονόπλευρης επεν8υτικής 8ραστηριότητας, ή κατ' αντίθεση και αντιπαράθεση 
προς άλλες παραγωγικές 8ραστηρ•ότητες. Κι ακόμα θα πρέπει να υπάρξει 
προσοχΥj, για να μην επιτρέπεται η ασυ8οσ!α στην εκμετάλλευση του χώρου με 

κακόγουστες και καταστροφικές επεμβάσεις στο φυσικ6 περιβάλλον. 

Ο τομέας της σωστής και ισότιμης πληροφόρησης του λαού αποτελεί όχι μόνο 

απαρα!τητο ουσιαστικό γνώρισμα μιας ελεόθερης 8ημοκρατικfις πολιτείας, αλλά 
και πρωταγωνιστικό και κορυφαίο θεσμό στις σημερινές νέες συνθήκες της 

τεχνολογικής επανάστασης και της ανάγκης για έναν πολίτη σωστά, αντικειμενικά 
και πολύπλευρα ενημερωμένο. Η σωστή και σφαιρική πληροφόρηση αποτελεί τη 

βάση της Δημοκρατίας και είναι σημαντικός παράγοντας για τον εκ8ημοκρατισμό 

της εξουσίας και για την ουσιαστικΥj συμμετοχή του πολίτη στα θέματα που τον 
αφορούν. 

Δυστυχώς θα πρέπει να πούμε ότι το Ρα8ιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου αποτελε( 

ένα ί8ρυμα πληροφόρησης και πολιτιστικής 8ιαπαι8αγώγησης 8ειλό, χωρίς φαντα

σία, τόλμη και πρωτοβουλίες. Ανούσια προγράμματα, άρνηση της ελεύθερης 
ανοιχτής συζήτησης και 8ιακίνησης ι8εών, άρνηση παρακολούθησης των εξελίξεων, 
έλλειψη τόλμης να επιχειρήσει το καινούργιο, το πρωτότυπο και το ζωντανό. Οι 
χαιρετισμοί ρουτίνας, η προβολή επίσημων 8είπνων, τα ονομαστήρια του 
Προέ8ρου της Δημοκρατίας και γενικά η υπερπροβολή χωρίς εν8ιαφέρον ει8ήσεων 
και προγραμμάτων εξακολουθούν, παρά τις περ( του αντιθέτου 8ιακηρύξεις και 
επαγγελίες, να αποτελούν την κυρίαρχη έκφραση μιας αμετάβλητης και στενό

μυαλης νοοτροπίας. 
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Πού είναι η σωστή ενημέρωση, η σωστή ψυχαγωγία, η πολιτιστική παιδεία, η 
ελεύθεpη ανο•χτή συζήτηση κα• δ•ακίνηση •δεών; Τα ζωντανά πpογpάμματα 
ελάχιστα, ενώ ο διάλογος, όταν σπάνια υπάρχει, είναι καλουπωμένος και 

πεp•χαpακωμένος. 

Το να υπάρχει η εντύπωση βέβαια ότι με εκκλήσεις, με κριτική σαν κι αυτή, 
είναι δυνατό να υπάρξει διόρθωση του κακού στα ραδιοτηλεοπτικά μέσα θα 
αποτελούσε πλάνη και αυταπάτη. Για μια ουσιαστική αναμόρφωση των μέσων 
μαζικής ενημέρωσης χρειάζεται .μια καινούργια αντίληψη και νοοτροπία, καινούρ
γιες ιδέες και αποδέσμευση των σημερινών υπαλλήλων από τις παλιές συνήθειες 
της αυτολογοκp•σίας, της έλλειψης πpωτοβουλ•ών κα• της αναστολής τους να 
αναζητήσουν με θάppος χα• τόλμη την υιοθέτηση νέων μεθόδων κα• δ•αδ•κασ•ών 
τηλεοπτικής κα• pαδωφωνικής παpαγωγής κα• με τέτοια πpογpάμματα που θα 
ανταποκρίνονται στη δημοκρατική και πολιτιστική ευαισθησία του λαού και των 

καιρών μας. 

Με . την ευκαιρία θα θέλαμε να καλέσουμε την κυβέρνηση να προχωρήσει 
άμεσα και χωρίς καμιά άλλη καθυστέρηση στη σύνδεση της Κύπρου με την 
ελληνική τηλεόpαση, σύμφωνα με τη σχετική συμφωνία των κυβεpνήσεων Ελλάδας 

και Κύπρου. Καλούμε την κυβέρνηση να ανταποκριθεί χωρίς καθυστέρηση στις 

ίδιες ης εξαγγελίες της πάνω στο θέμα, γ•ατί σε αντίθετη πεp(πτωση θα είνα• 

ανεπανόpθωτα εκτεθειμένη. Έχουμε υπόψη μας ης παpασκηνιακές πpοσπάθειες 

που καταβάλλονται από συγκεκριμένους κύκλους για ματαίωση της σύνδεm~ς και, 

αν υπάρξει περαιτέρω καθυστέρηm], θα τους καταγγείλουμε ανοιχτά στο λαό. 

Κύριε Πρόεδρε, ήταν πάντα η σταθερή μας άποψη πως οι κρατικοί 

πpοGπολογ•σμοί, μέσα σης συνθήκες κατοχής μεγάλου τμήματος της πατpίδας 

μας, θα πpέπει να αποτελούν όπλο πολιηκής πάλης κα• εpγαλείο υποβοήθησης 

του αγώνα απελευθέρωσης και δικα(ωσης του λαού μας. 

Παράλληλα πιστεύουμε πως οι προUπολογισμοί θα έπρεπε να εξυπηρετ:ούν 

πρώτιστα τα συμφέροντα της κοινωνικής πλειοψηφίας των εργαζομένων και όχι 

μ•ας μ•κpής ομάδας πpονομωύχων. Ακόμα ο• πpοUπολογ•σμοί θα έπpεπε με 

έμπνευση και φαντασ(α να δημιουργούν κ(νητρα που να αξιοποιούν τις τεράστιες 

δυνατότητες των εργαζομένων και του λαού μας. 

Με αυτή την έννοια οι προϋπολογισμοί απέχουν από τις δικές μας προσδοκίες 

κι αντίθετα αποτυπώνουν έναν έντονο ταξικό προσανατολισμό. 

Επ•πλέον μ•α σεφά πpοβλήματα του παpελθόντος δ•α•ωνίζοντα• χωpίς 
δpασηκές δωpθωτικές παpεμβάσεις. Α ναφεpόμαστε στο μεγάλο δημοσωνομ•κό 

έλλειμμα, στο μεγάλο δημόσιο χρέος, στη δυσαναλογία άμεσων και έμμεσων 

φόρων, στα χαμηλά εισοδήματα των γεωργοκτηνοτρόφων, στην ανισότητα μετα-. 
χείρισης κέντρου και περιφέρειας. 

Γι' αυτούς τους λόγους επαναλαμβάνουμε την ανάγκη δραστικών παρεμ

βάσεων και βαθιών αλλαγών. 

Σ' αυτές τις κρίσιμες ώρες για το μέλλον του λαού μας και με μια διεθνή 

συγκυρία που υποδεικνύει ακόμα πιο έντονα την ανάγκη ενός πιο κοινωνικού 

κpάτους κα• μ•ας εκσυγχpονιστικής πpοοπηκής, το Σ.Κ. ΕΔΕΚ θα αpνηθεί να 
συναινέσει στη γενικότερη φιλοσοφία' των προUπολογισμών με τη σταθερή 

πεποίθηση ότι έτσι υπηρετούμε σωστ# το λαό, την εθνικοαπελευθερωτική 

προοπτική και τις σύγχρονες ανάγκες της Κοινωνίας. 

Ευχαp•στώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μετά τον κ. Ομήρου θα δώσω το λόγο στον κ. Ψυλλίδη του Δημοκρατικοό 
Κόμματος. 

Α. ΨΎ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Καλοόμαστε να ψηφίσουμε τους προUπολογισμοός για το 1990 μέσα σε κλίμα 
αβεβαιότητας. Μέσα σ 'ένα κλίμα αβεβαιότητας τόσο για τα εσωτερικά μας 
προβλήματα όσο και για το εθνικό μας θέμα. Σ' ένα κλίμα όπου, για πρώτη φορά 
παρουσιο\ζει σημεία ανησυχίας. Σ' ένα κλίμα όπου, αντί να αναλαμβο\νει η 

κυβέρνηση τις ευθόνες της, καλείται ο λαός -ο δόσμοφος αυτός λαός- να σηκΟ,JJε<" 
το βο\ρος και ν' αποφορτώσει την κυβέρνηση από τις δικές της ευθύνες. Σ_, ένα 
χλιμα όπου πρώτη φορά αναφέρονται για τα κυπριακά δεδομένα στον Τύπο 

<ισκο\νδαλα υπουργών». Σ' ένα κλίμα αντιπαρο\θεσης Βουλής και κυβέρνησης. Και, 
για να είμαι πιο ακριβής, σ' ένα κλίμα αντιπαρο\θεσης της κυβέρνησης προς την 
πλειοψηφία της Βουλής. Σ' ένα κλίμα «παρακοής» στα μηνόματα 1iης Βουλής 
προς την κυβέρνηση. Σ' ένα κλίμα υποβάθμισης του ρόλου της Βουλής από την 

β ι / 1 1 λ' 'θ β' κυ ερνηση και γενιχα σ ενα χ ιμα αντιπαρα εσης της κυ ερνησης προς τα 

περισσότερα πολιτικά κόμματα του τόπου. 

Μια ανήσυχη ηρεμία επικρατε( στα κυπριακο\ προ\γματα αυτή την εποχή. 

Μια φαινομενική ηρεμία που, αντ( να προμηνόει ησυχία και ομαλότητα, προμηνόει 
\:" , ' ' κ λ' β ' ' οuστυχως ανησυχητιχες καταστασεις. αι πο υ φο ουμαι, και το απευχομαι 

βέβαια, προμηνύει μάλλον επικ(νδυνη πολιτική κακοκαιρ(α, για να μηω πω 
θόελλα, τόσο στην οικο.νομ(α μας όσο και στο εθνικό μας θέμα. 

Και η ερώτηση είναι: Τι χάvουμe:j Τι κάνουμε ως λαός; Τι χάνουμε ως Βουλή; 

Τι κο\νουμε εμε!ς του Δημοκρατικοό Κόμματος; Ακολουθοόμε τον εόκολο δρόμο 
της στε(ρας αντιπολ(τευσης; Καταψηφ(ζουμε τους προϋπολογισμοός και «ν(πτουμε 
τας χε(ρας μας» σαν Πόντιοι Πιλο\τοι ή συμβο\λλουμε θετικο\ στα διο\φορα 

προβλήματα του τόπου, συμβο\λλουμε με τη δική μας θετική στάση στην 
απο.τροπή της κατηφόρας προς την καταστροφή Χ.αι προς νέα τετελεσμένα 

γεγονότα για τον κυπριακό ελληνισμό; 

Το Δημοκρατικό Κόμμα με επικεφαλής τον Πρόεδρό του, πρώην Πρόεδρο της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, τον Πρόεδρο της ανόρθωσης της Κόπρου από τον όλεθρο 
της εισβολής και της κατοχής του 40% του κυπριακού εδάφους από τα τούρκικα 
στραΤεύματα, τον Πρόεδρο που έχει εμπε8ώσει τη 8ημοκρατ(α σε τούτο τον τόπο 

-τοότο ομολογοόν και εχθρο( και φίλοι, ότι πραγματική δημοκρατ(α λειτοόργησε 
κατά τη 8ιακυβέρνηση Κυπριανού- τον οραματιστή της πραγματικής ελευθερ(ας 
της Κόπρου και το συνεχιστή του έργου του Εθνο\ρχη Μακαρ(ου, δίδει το παρών 

του στην πρώτη γραμμή των. αγώνων του κυπριακού λαού. Να!, το Δημοκρατικό 
Κόμμα δε φυγομαχε(, δεν απεκδόεται τις ευθόνες του. Στέκει ψηλο\ σης επο\λξεις 

των αγώνων του κυπριακού ελληνισμού και γενικότερα της Κύπρου για ένα 

πραγματικο\ καλότερο αόριο. Το ΔΗ.ΚΟ. κο\νει αντιπολίτευση όχι χο\ριν της 

αντιπολ!τευσης. Το ΔΗ.ΚΟ. αντιπολιτεύεται εποικο8ομητικά και πολιτεύεται 
υπεύθυνα. ΑκολοUθε! την πορε!α του λαού και συντάσσεται με τα συμφέροντα του 
λαού και το μέλλον του τόπου. 

Με αυτή.τη θέ~η, με αυτή την πολιτική γραμμή το Δημοκρατικό Κόμμα 
ψηφίζει τους προUπολογισμοός. Ψηφίζει τους προUπολογισμοός, όχι γιατ( συμ

φ(>)νε,( με την πολιτική «της κυβέρνησης της αλλαγής», όπως θέλει να· αποκαλε(ται 
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η κυβέρνηση του Προέδρου· Βασιλείου, αλλά γιατί το Δημοκρατικό Κόμμα με 

αυτή του τη στάση πιστεύει ότι συμμετέχει ενεργά και συμβάλλει θετικά στηv 
πολιτική ζωή του τόπου, Δέχεται και επαινεί το ορθό, αλλά ταυτόχρονα ελέγχει, 
διορθώνει. και αποχαλόπτει τα δημαγωγικά συνθήματα και στραβοπατήματα της 
κυβέρνησης και παρουσιάζει γυμνή την αλήθεια στο λαό. Το Δημοκρατικό Κόμμα 

παραμένει κριτής και επικριτής της κυβέρνησης όχι για χάρη, όπως είπα, μιας 
στείρας αντιπολιτευτικής μανίας και δημαγωγικών συνθημάτων αλλά για σωστή 
τοποθέτηση και. επαναφορά των πραγμάτων στη σωστή τους πορεία. 

Η καταψήφιση των προϋπολογισμών, ει.δικά σε προεδρικό σύστημα, όπως το 
Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, δεν έχει νόημα, δεν έχει σκοπό, Ψηφί

ζουμε τους προUπολογισμούς από τη μια για την ομαλή λειτουργία του κράτους 
και από την άλλη για να έχουμε το δικαίωμα του ελέγχου για χρηστή 

διακυβέρνηση του τόπου. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Δε θα ενδιατρlψω σε λεπτομέρειες ούτε θα επαναλάβω τα όσα οι άλλοι 

συνάδελφοι του ΔΗ.ΚΟ. έχουν αναφέρει ή προγραμματίζουν ν' αναφέρουν. Θα 
ήταν όμως παράλειψή μου, αν δεν έχαμνα αδρομερή αναφορά σε θέματα που, κατά 
την άποψή μου, είναι ύψιστης σημασίας. το· πρώτο είναι η αδυναμία της 

κυβέρνησης να αντιμετωπίσει σωστά τα διάφορα εσωτερικά προβλήματα, και 
αυτό δεν το λέμε μόνο εμείς. Ένα σημείωμα πρωινής καθημερινής εφημερίδας -
όχι της Ελευθεροτυπίας- πριν από μερικές βδομάδες φανερώνει πόσο επιπόλαια, 

αδύναμα και άτσαλα προσπαθε( η κυβέρνησ~ του Προέδρου Β ασιλεlου, «η 
κυβέρνηση της αλλαγής», να κρύψει τη γύμνια της, να κρύψει την αδυναμία της. 
Το σημείωμα έλεγε: «Η νυν κυβέρνηση αντιπολίτευση της πρώην. Αυτή η 

κυβέρνηση θα συμπληρώσει την πενταετία της και όμως θα έχει το ΘΡΑΣΟΣ -το 

γράφω με κεφαλαία, η υπογράμμιση δική μου- να δικαιολογείται ότι το χάος που 
δημιούργησε το κληρονόμησε από την προηγούμενη κυβέρνηση>>. Και καταλήγει το 

σημείωμα: ((Επιτέλους πότε η νυν κυβέρνηση θα παύσει να Έ:νεργεl ως αντι

πολ(τευση της πρώην;» 

Μέσα από αυτές τις πιο πάνω αντικειμενικές διαπιστώσεις βγα(νει αβίαι;rτα 

το συμπέρασμα ότι η κυβέρνηση, προσπαθώντας να καλύψει τις αδυναμίες ~ης, 
προσπαθώντας να ξεγράψει τις υποσχέσεις της και τις προεκλογικές της δια

κηρύξεις, προσπαθώντας να καμουφλάρει την έλλειψη προόδου και την αποτυχία 

της, όλο και μέμφεται την προηγούμενη κυβέρνηση και προτάσσει δικαιολογίες, 
ότι κληρονόμησε δήθεν παλιές αμαρτίες της προηγούμενης κυβέρνησης. Είναι 
πραγματικά φαιδρό να κάμνει η (δια η κυβέρνηση αντιπολίτευση στην προη

γούμενη κυβέρνηση. 

Αυτό αποδεικνύει πόσο κενές περιεχομένου ήταν και οι πραγματικές δηλώσεις 
του Προέδρου Βασιλείου και το πρόγραμμα των 100 ημερών, που εκδόθηκε μετά 
την εγκαθίδρυση της κυβέρνησης Βασιλείου ως επίσημο έγγραφο της κύβέρνησης 

~~ο~α~d~α~~~~~~ά~~~αά,~~ 
για το σύνοικο στοιχε(ο και για τον πέραν της Κυπριακής Δημοκρατίας χώρο. Και 
ερωτώ, κύριοι συνάδελφοι: Τι έχει πραγματοποιηθεl, όχι- στις 100 μέρες, αλλά 
~α δυο τελευταία χρόνια; Εκεί που υπάρχει πρόοδος συνεχίζονται απλώς τα έργα 

της προηγούμενης κυβέρνησης και τίποτε το .yέο δεν προέκυψε από την ευφάντα
~η, τη δυναμική πολιτική «τ>)<;,~υβέρνησης της αλλαγής>>. Εκτόςχαι αν θεωρούμε 
π~όοδο, αν θεωρούμε~Μ!"η των διάφορων προβλημάτων ή έστω και προώθησή 
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τους τη δημιουργία 6λωv εκείνων των φορέων -το φρούτο της εποχής- που μέχρι 

τώρα, εκτός από όνομα, μηχανισμούς, θέσεις και βόλεμα «ημετέρων)), τίποτε δεν 

έχουν παρουσιάσει. 

Μας έλεγαν προεκλογικά και συνέχισαν και μετεκλογικά: <<Εμε(ς θα δαμά
σουμε τους ελλειμματικούς προGπολογισμούς. Θα φροντίσουμε να περικόψουμε 

νέες θέσεις από την κυβερνητική μηχανή και θα φροντίσουμε να αξιοποιήσουμε τον 
ανθρώπινο παράγοντα, έτσι που να έχουμε μεγαλύτερη απόδοση χωρίς περισσό
τερα έξοδα.» Πράγματι αυτό έχει γίνει αλλά με μια διαφορά: Αντί να αξιοποιηθεί 
το ανθρώπινο δυναμικό, αυξάνεται κάθε χρόνο και όχι μόνο με τις χιλιάδες των 
νέων μόνιμων υπαλλήλων αλλά και με τις μερικές χιλιάδες των έκτακτων 
υπαλλήλων που κατακλύζουν τη Βουλή σχεδόν κάθε βδομάδα κατά δέσμες. 

Μας μιλούσαν για νέα αναπτυξιακά έργα, αλλά τώρα μας φοβερίζουν ότι, αν 
δεν ψηφίσουμε αύξηση των εσόδων της κυβέρνησης, δε θα προχωρήσουν σε νέα 
αναπτυξιακά έργα. Και δε θα αναφερθώ εδώ στη δέσμη των νέων φορολογικών 

μέτρων που κατατέθηκαν πρόσφατα στη Βουλή. Θα έχουμε σύντομα την ευκαιρ(α 
να τοποθετηθούμε πάνω σ' αυτά και να εκφράσουμε τις απόψεις μας. 

Αλλά και κάτι άλλο. Σημαία και λάβαρο και σλόγκαν έγινε προεκλογικά το 
χρέος της κυβέρνησης Κυπριανού -εξωτερικό και εσωτερικό- από όλους: κόμματα, 

Πρόεδρο Βασιλείου κτλ. Μας έλεγαν ότι κάθε παιδί που γεννιέται είναι 
καταχρεωμένο. Μας έριχναν λάσπη, ότι τίποτε 8εν ε(χε γ!νει και ότι 8εν έβλεπαν 
τLποτε γύρω τους παρά ένα χάος. Αυτή την εικόνα προσπαθούσαν να 8ώσουν 

προεκλογικά. Τι γLνεται σήμερα; Άκρα σιωπή. Κανένα παράπονο ούτε για το 
χρέος ούτε για τα έργα ούτε για τους φόρους. Και γιατL να υπάρχει παράπονο, 

αφού πετύχαμε το σκοπό μας; Όπως πολύ παραστατικά μου τόνισε κάποιος 
συνά8ελφος, ο σκοπός έχει επιτευχθεl: Έφυγε ο Κυπριανού. Και έφυγε ο 
Κυπριανού, αλλά το χρέος 8εν έφυγε. Μας έχει περισφ!ξει έvα 8ισεκατομμύριο 
τριακόσια εκατομμύρια στα τόσα χρόνια διακυβέρνησης Κυπριανού με την πλήρη 
ανοικοδόμηση του τόπου και έχει φθάσει αισίως τα τελευταία δύο χρόνια της 
διακυβέρνησης Βασιλείου στα δύο δισεκατομμύρια, δηλαδή αύξηση πέραν των 
εξακόσιων εκατομμυρίων. Με αυτό το ρυθμό πράγματι θα γεννιέται κατα

χρεωμένο κάθε παιδί και μάλιστα χωρίς αντίκρισμα. 

Δυστυχώς ο χρόνος μου ε!ναι πολύ περιορισμένος και 8ε μου επιτρέπει να 

προχωρήσω σε σωρεία άλλων θεμάτων. Όμως 8ύο περιπτώσεις που αναφέρονται 
πιο κάτω είναι ενδεικτικές της περίεργης νοοτροπίας της κυβερνητικής πλευράς 

έναντι της Βουλής. Λέω περίεργης, για να μην πω υποβολιμιαίας και κακόβουλης, 
αλλ& που πάντοτε φανερώνει τη νέα ταχτική «της κυβέρνησης της αλλαγής)): Θα 
κάμουμε αυτό που θέλουμε και η Βουλή θα υποχρεωθεί να μας ακολουθήσει ή .θα 

μιλούμε για διάλογο, αλλά δε θα επιτρέπουμε αντίθετη άποψη. Χαρακτηριστική 
είναι η συμπεριφορά του Υπουργού Παι8ε!ας σε συγκέντρωση εκπαι8ευτικών στη 
Λεμεσό στις 20 Νοεμβρίου που αντικατοπτρίζει τα πιο πάνω. 

Η συγκέντρωση κλήθηκε για ένα «δημοκρατικό διάλογο» και παρόντες ήταν 
οι επιθεωρητές δημοτικής, μέσης και τεχνικής εκπαίδευσης που είναι τοποθετη

μένοι στη Λεμεσό, όλοι οι γυμνασιάρχες, λυκειάρχες Κ('.(t 8ιευθυντές σχολείων 
δημοτικής εκπαίδευσης της Λεμεσού, όπως ~αι οι διευθυντές των τριών κλάδων 
της εκπαίδευσης. Σ' αυτή τη συγκέντρωση ο Τποuργός Παιδείας προσπάθησε να 
αναπτύξει τις -θέσεις του πάνω σε 8υο σημαντικά θέμ('.(τα, όπως ο !8ιος είπε: 
Πανεπιστήμιο και προδημοτική εκπαίδευση. Όμως κανένας δημοκρατικός διά
λογος 8εν κατέστη 8υνατός, γιατ(, κατά την άποψη του κ. Υπουργού, εκε!νος που 
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8ιαφωνούσε με -τις απόψεις που εκφpάσ-τηκαν από -τον ί8ιο έκανε πολεμική. Και 

ει8ικά όποιος 8ιαφωνούσε με -τις θέσεις -του σ-το θέμα -της πpο8ημο-τικής 

εκπα(8ευσης, που είναι ((Καιvο-τομία)) 1 ή-ταν και «α8ιάβασ-τος>>. Σε παρέμβαση 

κάποιου εκπαιδευ-τικού ό-τι «και η Βουλή πρέπει να είναι «αδιάβαστη)), αφού 

ομόφωνα δε δέχε~αι ~η θέση σας, κόριε Υπουργέ, σ~ο θέμα ~ης προδημοηκής 

εκπα(δευσης>>, η απάν~ηση ~ου Υπουργού Παιδε(ας ή~αν: «Εσε(ς δε γνωρ(ζε~ε από 

αυ-τά -τα πράγμα-τα. Τη ,Βουλή -την -τακ-τοποιώ εγώ.» Και ρω-τώ: Η Βουλή είναι 
~ου χεριοό ~ου; Και κάη άλλο. Το να μη γνωρ(ζει κανε(ς ορισμένα δεδομένα 

μπορε( να μην ε(ναι κακό. ~ο να μη ζη~ά να πληροφορηθε( και να κα~ηγορε( για 

~ην ανυπαρξ(α ~ους ε(ναι χε(ρισ~ο. 

Σ~ο συνοικισμό Κολοσσ(ου λει~ουργε( κραηκό νηπιαγωγε(ο από ~ο 1974 και 
μάλισ~α με δόο ~άξεις. Όμως ο Υπουργός Παιδε(ας θεώρησε καλό να καυ~η

ριάσει από -τη μια -τη μη ύπαρξη νηπιαγωγείου που έπρεπε, όπως είπε, vα 
λει-τουργούσε από -το 19.74 και από -την άλλη επαινούσε συνέχεια -την πpω-το

βουλ(α, για~( έσ~ω και ~ώρα ιδρύθηκε κοινοηκό νηπιαγωγε(ο σ~ον προσφυγικό 

αυ-τό συνοικισμό. Κύριοι συν&.δελφοι, δε θα σχολιάσω -τα πιο πάνω. Τα αφήνω σ-τη 
δική σας κρ(ση. 

Άλλη περ(π~ωση, ή μάλλον η πρώ~η, ε(ναι ~ου Υπουργού Εμπορ(ου και 

Βιομηχανίας και η προσπ&.θειά -του να προχωρήσει μέσω· -του Διοικητικού 
Συμβουλ(ου ~ης Αρχής Ηλεκ~ρισμοό σ~ην ανέγερση νέου ηλεκ~ροπαραγωγοό 

σ~αθμοό με κάρβουνο σ~ο Βασιλικό παρά ης αν~(θε~ες θέσεις ~ης Βουλής η οπο(α 

σ~η νομοθεηκή ~ης εργασία ενέκρινε συμβολικά μόνο .!:10 για ~ο αναπ~υξιακό 
έργο ~ης Α.Η.Κ., για να δώσει ~ο σωσ~ό μήνυμα, και σ~ο κεφάλαιο Δ εξέφρασε 

~η ρητή και απαγορευηκή αξ(ωσή της με την ομόφωνη έγκριση ~ης Έκθεσης ~ης 
Επιτροπής Περιβάλλοντος. Παρά ταότα και χωρ(ς ακόμα υπουργική απόφαση 
προχώρησαν, Αρχή και αρμόδιο Υπουργε!ο, σε δαπ&.νες αρκετών εκατοντ&.δων 
χιλιάδων λιρών. Και,το γνω~ό, ό~ι λόγω ανυπακοής προς ~ον Υπουργό Εμπορ(ου 

και Βιομηχαν(ας ο Πρόεδρος της Α.Η.Κ. κ. Μουσιοόττας, που όμως ακολουθούσε 
τις εντολές Βουλής και κυβέρνησης, εξαναγκάστηκε σε παρα(τηση από τον κ. 

Υπουργό, για να ζητά εκ των υστέρων το «παράνομο)) συμβούλιο της Α.Η.Κ. 

κ&.λυψη αυτών των εξόδων. Ίσως, κύριοι συνάδελφοι, τα πιο πάνω να ε!ναι 
χαρακτηριστικά δε(γματα της δημοκρατικής αντ(ληψης «της κυβέρνησης της 

αλλαγής». 

Ανέφερα πιο π&.νω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Βουλευτές, ότι δε θα επανα
λάβω ~ους συναδέλφους Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. Όμως μου ε(ναι αδύνατο να μην 
αναφερθώ, έσ~ω και για λ(γο, στο πιο κάτω καυτό θέμα, το εθνικό μας πρόβλημα. 

Για το ΔΗ.ΚΟ. εθνικό πρόβλημα σημα(νει την επιβ(ωση του ελληνισμού στη γη 

των πατέρων τους. Για το ΔΗ.ΚΟ. και τον ελληνισμό της Κόπρου το πρόβλημα 
αυτό δεν ε(ναι απλή διακοινοτική διαφορά. Για ~ο ΔΗ.ΚΟ. ε(ναι θέμα εισβολής 
και κατοχής και ως τέτοιο απαιτούμε να αντιμετωπ!ζεται. Γι' αυτό, ενώ στα 

λόγια υπάρχει «φαινομενική» ταύτιση απόψεων μεταξό κυβέρνησης και Δημο
κρατικού Κόμματος, στην πρ&.ξη υπ&.ρχει τεράστια διαφορ&. και ειδικά σε ό,τι 
αφορά τους χειρισμούς του Κυπριακού από τον Πρόεδρο Βασιλε(ου. 

Το σημερινό άδιέξοδο μας δικαιώνει απόλυτα. Δικαιώνει απόλυτα τις θέσεις 
μας και δε χαιρόμα~ε γι' αυτό. Δε χαιρόμαστε, γιατ( με αυτή την ~ακτική 

έχουμε φθάσει στην πιο κρ(σιμη καμπή του εθνικού μας προβλήματος. Όμως, 
όπως επανειλημμένα τόνισε και ο Πρόεδρός μας, Σπόρος Κυπριανού, οι χειρισμο( 
του εθνικού μας προβλήματος προϋποθέτουν βαθιά γνώση και περ(σκεψη και όχι 
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χαμόγΕΛα"ΚαιΕUΧολόγια ούτε---~~- επαtvους, γιατί εμείς ε!μαστε (<τα καλά 
παιδιά)>. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σήμερα, σε μια εποχή που συντελείται κοσμογονία, σήμερα που τα γεγονότα 
εκτυλίσσονται με ταχύτητα φωτός και που ο ανθρώπινος λογισμός είναι δύσκολο 
να συλλάβει, εκείνο που φαινόταν προηγουμένως μη ρεαλιστικό και παράλογο, 

εκείνο που προηγουμένως παρουσιαζόταν σαν όνειρο θερινής νυκτός ή φαινόμενο 

άγριας φαντασίας είναι σήμερα χειροπιαστό, πραγματικό. Τα δεδομένα που 
υπάρχουν σήμερα γύρω μας και που αναπόφευκτα θα επηρεάσουν και το δικό μας 

εθνικό πρόβλημα θετικά ή αρνητικά, ανάλογα με τη στάση μας και τους 
χειρισμούς μας, πιστεύουμε ότι με πραγματικά ευφάvταση πολιτική, με δυναμική 
πολιτική, με πολιτική που να ζητά και όχι να εκλιπαρεί, με πολιτική που να 

κρατεί το κεφάλι ψηλά και όχι την πολιτική του «ευπειθε(ς θεράποντες», με το 

ανάλογο ανάστημα της απα(τησης των δικα(ων και των δικαιωμάτων μας καt όχι 
της υποχώρησης στις απαιτήσεις του κατακτητή, για να μη χαλάσει το κλίμα των 

συνομιλιών, θα βρούμε δικαίωση. 

Στη σημερινή εποχή που οι λαοί απαιτούν και δεν εκλιπαρούν το γεγονός ότι 

υπήρξαν οι Κυπριανού και οι άλλοι απορριπτικοί και αδιάλλακτοι που έφραξαν το 
δρόμο στιζ φωνές του ρεαλισμού για το χρόνο που εργάζεται εναντίον μας, για το 

κλείσιμο όπως-όπως του Κυπριακού, για υπογραφή απαράδεκτων απαιτήσεων του 
κατακτητή, πρόσφεραν τη δυνατότητα για έντιμο συμβιβασμό και ο ελληνισμός 

της Κύπρου στο μέλλον θα ευγνωμονεί εκείνους που στάθηκαν φραγμός στο 

ξεπούλημα της Κύπρου. Σήμερα πρέπει όλος ο κυπριακός λαός, που αρκετά έχει 

υπομείνει, να εγερθε! και να σταθεί εμπόδιο σε απαράδεκτες λύσεις, να εγερθε( 
και να βροντοφωνάξει: Αρκετά δώσαμε στον κατακτητή. 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτραπεί στο σημείο αυτό ν 1 αποταθώ από το βήμα 
της Βουλής στον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο λαός απαιτεί να σταθείτε 

αμετακίνητος στις προεκλογικές σας υποσχέσεις με τις οπο!ες αποσπάσατε την 

ψήφο του λαού και μιας μεγάλης μερίδας των μελών και οπαδών -rου Δημο
κρατικού Κόμματος. Είστε υπόχρεος να ακούσετε τη φωνή του και να στρέψετε το 

διάλογο μακριά από λεπτομέρειες και άσκοπες συζητήσεις. Να θέσε-rε επιτακτικά 

το πρόβλημά μας στις σωστές του διαστάσεις. Να προτάξετε τις βασικές πτυχές 
του κυπριακού προβλήματος, που είναι η κατοχύρωση των βασικών ελευθερι~ν, το 

δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης και περιουσίας, η επιστροφή 
όλων των προσφύγων στα σπ!τια και στις περιουσίες τους, η απομάκρυνση όλων 
των ξένων (τούρκικων) στρατευμάτων και εποίκων και οι πραγματικές εγγυήσεις 

για το λαό μας δίχως μονομερείς επεμβάσεις. 

Με αυτές τις προUποθέσεις, αναφορικά με το εθνικό μας θέμα, το Δ ημο

κρατικό Κόμμα θα σταθεί δίπλα σας, συνεργάτης σας. Αντίθετα το Δημοκρατικό 
Κόμμα θα σας είναι εμπόδιο και θα πολεμήσει με όλα τα νόμιμα μέσα που έχει 

στη διάθεσή του για αποτροπή λύσης αντίθετης προς την επιβίωση του ελληνισμού 

στα μαρτυρικά τούτα χώματα. Το Δημοκρατικό Κόμμα με επικεφαλής τον 
Πρόεδρό του, Σπύρο Κυπριανού, βεβαιώνει τον κυπριακό λαό ότι δε θα υποστείλει 
τη σημαία των αγώνων του και ότι θα είναι πάντα στην πρώτη γραμμή και θα 

τον καλε( σε συσπείρωση για σωστή πορεία, για δικαίωση των προσδοκιών του. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον χ. Ψuλλί8η και καλώ στο βήμα τον κ. Παρισινό ο οποίος ως 

γεγονός επρόκειτο να μιλήσει ψες, αλλά λόγω του ότι 8εν μπόρεσε, θα μιλ-Jισει 
σήμερα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, κόριοι συν&3ελφοι, 

Μιλώντας για τους προUπολογισμούς του 1990 ως μέλος της ομά8ας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, θα επικεντρώσω την αναφορά μου σ' ένα μόνο θέμα, 
τον ευρύτατο τομέα της γεωργίας. 

Στην Κόπρο, ι3ιαίτe;ρα τα τελευταία χρόνια, οι φορείς κ&θε πολιτικής κίνησης 

ή έκφρασης τονίζουν με ξεχωριστή έμφαση ότι πρέπει ο αγρότης να μείνει στη γη 

του. 

Από την ευχή μέχρι την πρ&ξη σίγουρα χρει&ζονται κ&ποιες χειροπιαστές 
απο8είξεις, κάποιες τολμηρές ΠjΟλtτιχές αποφάσεις. Και είναι η ώρα· που πρέπει 
όσοι πιστεύουμε στην αναγκαι61τητα να κρατήσουμε ατόφια τη σημερινή σωστή 
3ομή της κατανομής του πληθυσμοό της πατρί3ας μας μπροστ& στην πρόκληση 

της εποχής, στο κατώφλι του κοινού σπιτιού για όλους τους λαούς της Ευρώπης, 
να επιχειρήσουμε τομές, να πάρουμε και πάνω απ' όλα να υλοποιήσουμε πρωτο

ποριακές αποφ&σεις. 

Η Κύπρος, κατά βάση γεωργική χώρα, έχει το πλεονέκτημα να 8ιαθέτει μια 
αγροτι& για την οποία είναι περήφανη. Εργατικός, τίμιος, 3υναμικός και π&νω 
απ' όλα φιλοπρόο3ος ο αγρότης μας έχει τη 3υνατότητα και τη 3ι&θεση να 
παρ&γει ποιότητα ζηλευτή, &ριστη, συναγωνίσιμη με εκείνη των προηγμένων 

γεωργικών χωρών. Κι ακόμα 8ουλεύει τη γη με αυταπάρνηση κι ας επισημάνουμε 
ότι τούτος ο νέος ή ο μεσήλικας στερείται βασικές χαρές, απολαύσεις, 8ιασκε
Μσεις ή ανέσεις της ζωής, για να μείνει ξέμακρα,ριζωμένος με αγ&πη στο 

κορφοβούνι ή στην απόμακρη πε8ιά8α όrοου το χωριό του. 

Το θαυμάσιο αυτό λοιπόν υπόστρωμα είναι εκεί, υπάρχει. Καθήκον τώρα της 

πολιτείας, υποχρέωση της κυβέρνησης, να ολοκληρώσει την υπο8ομή, να ρίξει στον 
αγώνα επιστήμη, μέσα, κίνητρα, ασφάλεια για μια θεαματικ-Jι βελτίωση των 
συνθήκων ζωής και 8ουλειάς στην κυπριακή ύπαιθρο. 

Με αυτ& τα 3ε3ομένα ας π&με λίγο πιο πίσω. 

Ιοόνιος 1987. Ο Πρόε3ρος της Δημοκρατίας γρ&φει στις προγραμματικές του 
θέσεις στη σελί8α 21, κάτω από τον τίτλο ((Επι8ιώξεις και στόχοι)): 

- Δημιουργία των προϋποθέσεων για την ανα3ι&ρθρωση, γρήγορη αν&πτυξη και 
εκσυγχρονισμό της γεωργίας και την αόξηση των εξαγωγών των γεωργικών 

προϊόντων. 

Στη σελί3α 29 προσθέτει: 

- Η γεωργία παρουσίασε τη χαμηλότερη αν&πτυξη και αντιμετωπίζει 
σήμερα τερ&σηα προβλήματα. 

- Είναι γνωστό ότι ι8ίως τα εσπερι8οει8ή, τα επιτραπέζια σταφύλια και οι 

πατ&τες αντιμετωπίζουν πολό σοβαρ& προβλήματα εμπορίας. 

- Οι παραγωγοί αντιμετωπίζουν συνεχή αόξηση κόστους παραγωγής και 

8υσκολίες στη 8ιάθεση των προ'ίόντων. 

Τέλος, στη σελί3α 30 γρ&φει: 
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- Θεωρούμε α8ικαιολόγητη και επιζήμια την καθυστέρηση στη 8ημιουργία 

Αρχής ΥΜτων. 

Δυόμισι χρόνια από τότε και 8υο χρόνια παρ&. Μο μήνες από την αν&ληψη 
της εξουσίας από την κυβέρνηση της αλλαγής μπορούμε με σταθερή αποφασιστι
κότητα υπεύθυνης κριτικής να περιγράψουμε αδρά τη σημερινή κατάσταση: 

Αρχή ΥΜτων: Ένα θέμα καυτό, βασικό, που μπορεί με το σωστό σχε8ιασμό 

να λύσει ένα πελώριο πρόβλημα. 

Σημερινή εικόνα: Μέχρι αυτή τη στιγμή που μιλούμε 8εν έχει κατατεθεί στη 

Βουλή νομοσχέ8ιο από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Ανα8ι&.ρθρωση, γρήγορη αν&πτυξη, εκσυγχρονισμός: Δύο περίπου χρόνια μετ&. 
η γεωργ(α αναπτύσσεται με ρυθμό χελώνας. Εκσuγχροv!ζεται; Μα πώς; Μόνος 

εκσυγχρονισμός ο 8ονητής ... της ελι&ς! 

Ανα8ι&ρθρωση; Ούτε το ί8ιο το Γεωργικό Τμήμα τη 8ική του ανα8ι&ρθρωση, 

που εγκρίθηκε το 1981, δεν κατάφερε ουσιαστικά να εφαρμόσει μέχρι σήμερα. 

Και να παρατηρήσουμε και τούτο. Επιστήμονες γεωπόνοι αποσύρονται από 
την ύπαιθρο, την πρώτη γραμμή της μάχης, και κλε(vονται στα γραφεία της 

πόλης, για να κάνουν βασικά τους ... γραφείς. 

Εδώ θα τονίσουμε έντονα ένα άλλο λειτουργικό πρόβλημα. Όταν π.χ. ένα 

τμήμα, το γεωργικό, στην ίδια πόλη στεγάζει το έμψυχο δυναμικό του σε τέσσερα 
διαφορετικά κτ(ρια, σε αποστάσεις, πώς θα πετύχει τη λειτουργικότητα, το 
συντονισμό, χωρίς να μεταβ&.λει τον αγρότη σε 8ρομέα για να εξυπηρετηθεί; 

Εμπορία προϊόντων: Εύστοχα ο Πρόε8ρος της κυβέρνησης εντόπισε το 1987 
τα προβλήματα διάθεσης για τα εσπεριδοειδή, τα επιτραπέζια σταφύλια και τις 
πατάτες. 

Σημερινή εικόνα: Τα εσπερι8οει8ή έπαψαν να αποτελούν πρόβλημα, γιατί οι 
αγρότες-παραγωγοί ή τα ξεριζώνουν ή 8ε μαζεύουν τον καρπό, γιατί θα 

ζημιωθούν περισσότερο. 

Για τα επιτραπέζια σταφύλια απεγνωσμένα ζητούν οι παραγωγοί τη 

σύσταση συμβουλίου εμπορίας, θεωρώντας τη λύση αυτή την τελευταία ίσως 
ελπί8α επιβίωσης της φυτε(ας τους. 

Οι πατάτες έπαψαν οριστικά να αποτελούν χρυσοφόρα παραγωγή και σήμερα 
γίνεται αγώνας για Κάλυψη των εξόδων ή για κάποιο μικρό εισοδηματικό κέρδος. 

Έτσι τα 8υο τελευταία χρόνια βλέπουμε να βυθίζονται βαθύτερα στο 

πρόβλημα της εμπορίας τα προ'ίόντα αυτά κι ακόμα 8ίπλα τους βα8ίζουν με 

άλματα και γίνονται προβληματικά τα κρεμμύδια, οι ελιές, το λάδι, τα όσπρια. 

Στα τελευταία πενήντα χρόνια, ευτυχήσαμε το 1988 να υπάρξει για την 
πατρί8α μας μια εξαιρετική λα8οχρονι&. Αποτέλεσμα είναι &γχος και ο8υρμός, 
γιατl ανέτοιμοι, απρογραμμάτιστοι, σχεδόν θεωρήσαμε την υπερπαραγωγή σαν 
θε'ίκή τιμωρία. 

Κινήθηκε σπασμω8ικ& η κυβέρνηση, απαίτησε, βοήθησε ομόφωνα η Βουλή, 
βρέθηκαν κάποιες λύσεις και περιμένουμε να πληρωθούν τώρα οι ελαιοπαραγωγοί 
για την παραγωγή του 1988, για να κάνουν κι αυτοί Χριστούγεννα. 

Υδατικά έργα: Ένας τομέας που θα πρέπει με θάρρος να πούμε ότι χάρη σε 

όλους τους φορείς της κοινωνίας μας έχει προωθηθεί αρκετ&, με εξαίρεση την 

επαρχία Λευκωσίας, και είναι κρίμα να ξανατονίσουμε από το ί8ιο βήμα τη 
8υσφορία μας, γιατί στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως που έχουμε μπροστ& μας 
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βασικά έργα, όπως της Βυζακιάς ή του Καρκώτη, δεν εεναt στον κατάλογο 
προτεραιότητας. 

Αλιε(α: Για τρ(α ολόκληρα χρόνια δεν μπόρεσε να φτάσει στη Βουλή ένα 
ολοκληρωμένο νομοσχέδιο που να βάζει τάξη στο πρόβλημα του τομέα της 
αλιείας. 

Οι ψαράδες κάθε ειδικότητας, μια ταλαιπωρημένη τάξη, χρειάζονται άριστη 
φροντ(δα για να μπορέσουν να επιβιώσουν. 

Μικρό παράδειγμα παραμέλησης; 

Ενώ δέχεται η κυβέρνηση ότι σε μια τεράστια θαλάσσια απόσταση από τη 
Λάρνακα μέχρι τη Λεμεσό δεν υπάρχει έστω και ένα αλιευτικό καταφύγιο, στον 

Προϋπολογισμό Ανάπτυξης στις προτεραιότητες, προβλ<πει για κατασκευή και 
βελτίωση καταφυγίων αλιείας το ποσό των ... !:15,000 1 Δε νομίζω να χρειάζεται 
σχόλιο, 

Εθνικά πάρκα: Στη σελίδα 28 της έκθεσής του ο Γενικός Ελεγκτής της 

Δημοκρατίας αναφέρει: 

1987 κονδύλι !:25,000 ψηφίστηκε, έμεινε αδαπάνητο. 
1988 κονδύλι !:25,000 ψηφίστηκε, δεν εκτελ<στηκαν έργα. 
Σήμερα στον Προϋπολογισμό του 1990 για το εθνικό πάρκο Αθαλάσσας 

προβλέπεται δαπάνη !:60,000. 
Την αξιοποίηση του πάρκου ζητά ολόκληρη η πρωτεύουσα. Η συνολική 

δαπάνη για ολοκλήρωσή της υπολογίζεται σε !:500,000. 
Σχόλιο: Ρυθμός που θα επιτρέψει (σως στα εγγόνια μας να το χαροόν. 

Σε κάποιο άλλο σημείο των προUπολογισμώv, κάτω από τον τ(τλο «Μελέτες 

για αξιοπο(ηση επεξεργασμένων λυμάτων)), βρίσκουμε το ποσό των ... .:Ε7 ,000. 

Μα προς Θεού! Σήμερα που η ανθρωπότητα παγκόσμια έχει τόσο ευαισθη
τοποιηθεί για την προστασ(α του περιβάλλοντος, σήμερα που αποδεικνύεται ότι 
ως κράτος είμαστε παντελώς ανέτοιμοι να αυτοπροστατευθούμε από τα κάθε 

λογής λύματα, γιατί αυτή η χοντροκοπιά, να διαθέτουμε δήθεν ποσό για μελέτη 
αξιοποίησης λυμάτων; 

Ας πάψουμε να αστεϊζόμαστε ή να αυτοκοροϊδευόμαστε σε έναν τομέα 

πελώριου ενδιαφέροντος και σημασίας που χρειάζεται το λιγότερο εκατομμύρια 

λίρες. Αλλά σ 'αυτό θα επανέλθουμε με άλλη ευκαιρία σύντομα. 

Και τέλος, ας βάλουμε το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων. Πώς θα 
προγραμματιστεί, θα συντονιστεί και θα αποκτήσει λειτ.ουργικότητα και αποτελε
σματικότητα το κυριότερο τμήμα του τομέα, όταν για χρόνια τώρα μένει 

ακέφαλο; 

Αυτά ως κριτικές αναφορές και παρατηρήσεις. 

Ο ΔημοΚρατικός Συναγερμός, η πρώτη πολιτική δύναμη του τόπου, δε 
σταμάτησε ποτέ την αυστηρή αλλά εποικοδομητική κριτική. Τολμά να· προχωρεί 
σε απόψεις, εισηγήσεις, προτάσεις, που τις διατυπώνει θαρρετά, δημόσια, από 

κάθε βήμα. 

ίποστηρίζουμε ότι, για να ζωντανέψει. η κυπριακή ύπαιθρος, για να βελτιω
θεί ριζικά η ποιότητα ζωής και να δούμε έναν αγρότη παραγωγικό κι ευτυχισμένο, 

πρέπει η Εκτελεστική Εξουσία να επανεκτιμήσει τη σημασία,. την αξία της 
αγροτικής οικογένειας, να τολμήσει να πάρει τώρα πολιτικές αποφάσεις που να 
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' ' ' β ό ' ' στοχευουν στη μοντερνοι μορφη και ιωσιμ τητοι της γεωργικης και κτηνοτροφικης 

παραγωγής. 

Η οιποιροι(τητη υπο3ομή ε(νοιι οι γεωργικο( 3ρόμοι, τοι υ3οιτικά έργα, με(ζονοι 
και τοπικά, τα αλιευτικά καταφόγια, οι κατάλληλες κτηνοτροφικές περιοχές και 
εγκαταστάσεις, κάθε 3ιευκόλυνση γιοι με(ωση του κόστους παραγωγής, η εν(σχυση 
και επέκταση της ασφάλισης του Οργανισμού Γεωργικών Ασφαλ(σεων. 

Σόγχρονος εξοπλισμός: Απλόχεροι το κράτος πρέπει νοι ενθοιρρόνει και 
επιχορηγήσει όλους τους προοδευτικούς κτηνοτρόφους, για να αποκτήσουν τον 
τελειότερο μοντέρνο επιστημονικό εξοπλισμό, ώστε και τα δυσεόρετα εργατικά 

χέρια να περιορίσουν και τα κόστα να μειώσουν. Παράλληλα, το γεωργό, τον 
ελαιοπαραγωγό, τον ψαρά να τον ενθαρρύνει για κάθε νέο εξοπλισμό που θα τον 
οινοικουφ(σει σε χρόνο και χρήμα. 

Νοι τολμήσει επιτέλους η κυβέρνηση νοι λόσει το πρόβλημα της βασικής θέσης 
του Διευθυντή του Γεωργικοό Τμήματος, χJρις νοι κρόβετοιι π(σω από τις ευθόνες 
της. Το Ί'πουργε(ο, με ικανότατο έμψυχο υλικό σε όλοι του τοι επ(πε3οι, χρειάζεται 

συντονισμό και αποφασιστικότητα. 

Ο γεωπόνος, ο κτην(ατρος, ο επιστήμονας κάθε ειδικότητας να βγει έξω, να 
βρεθε( πλάι στο μαχόμενο αγρότη, στο χωράφι, στη μάντρα, γιοιτ( εκε( μετρά η 
χειροπιαστή Προciφορά και το αποτέλεσμα. 

Οι φορε(ς της πολιτικής νοι μεταφέρουν τη γνώση, νοι ποιροικολουθοόν και 
παράλληλα να διαφωτίζουν αναλυτικά και πειστικά για την ανάγκη, το πλεονέ
κτημα της 3ιοιφοροπο(ησης της καλλιέργειας και της παραγωγής. 

Και πειστική 3ιοιφώτιση ε(νοιι τοι κ(νητροι. Στον αγρότη, τη ραχοκοκκαλιά της 
πολιτεlας μας, πρέπουν ελκυστικά κ(νητρα, διευκολύνσεις, δάνεια, .'πριμοδΟ~-ήσεις, 
φορολογικές ελοιφρόνσεις και απαλλαγές. Ει3ικά κ(νητροι γιοι εξαγωγικές κάλλιέρ
γειες, ποιροι3οσιοικές ή νέες. 

Να αξιοποιήσουμε το τελεuταLου τύπου εργαστήριο γεωργικών αναλύσεων 
που με τη βοήθεια της Δυτικής Γερμοιν(οις τώρα αποκτήσαμε γιοι οινοιβάθμισ·ψrης 
εμΠιστοσύν-ης προς τα προϊόντα μας και ελαχιστοποίηση του κινδύνου όπαρξης 
υπολειμμάτων φαρμάκων, τόσο γιοι τη 3ική μας υγε(οι όσο και γιοι το καλό 
εξαγωγικό μας όνομα. 

Και αφού έχουμε την ποιότητα, να στοχεύουμε στην ικανοποιητική ποσότητα, 
γιοι νοι κερ3(σουμε μόνιμοι τη θέση μας.στις μεγάλες αγορές της Ευρώπης. Μ;ε 3ικό 

μας εθνικό μεταφορέα 3εν υπάρχει 3ικοιιολογ(οι γιοι πρόβλημα χώρου κιΧι οι~τοιΠό-.' 
κρισης στις εξαγωγικές μας υποχρεώσεις. 

Στέγαστρο γιοι μια πετυχημένη εμπορ(οι, 3ιάθεση και εξαγωγή η πολιtική 
απόφαση τώρα, αμέσως, για σύσταση κοινής υπηρεσ(ας ίπουργε(ων Εμπορ(ου και 

. Γεωργ(οις γιοι προγραμματισμό, μελέτη και μεθό3ευση του συνόλου της ποιροιγω
γής-3ιάθεσης. 

Κόριε Πρό~3ρε, τελειώνω την αναφορά μου με την έκφραση της απόλυτης 
οιισιο3οξ(οις ότι, οιν υλοποιηθοόν αυτά τοι μέτρα που ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
προτε(νει, θοι μας συντηρήσουν σε θαυμάσιοι επ(πε3οι, μέχρι την ώρα που η Κόπρος 
θοι γ(νει πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας, οπότε η αγροτιά 
μας θοι ε(νοιι ο πρώτος και μεγοιλότερος ωφελημένος. 

Ευχοιριρ;τΟ,, κόριε Πρόε3ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Παρισινέ. 

Καλώ στο βήμα τον κ. Οδυσσέα Δημητρ(ου του Δημοκρατικοu Κόμματος, 

Ο. ΔΗΜΗΤΡ!Οί: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Με συνα(σθηση ευθUνης και υπευθυνότητας το Δημοκρατικό Κόμμα στη 

δεκαετή διακυβέρνησή του προσέφερε στον τόπο τις εθνικές και κοινωνικές του 

υπηρεσίες κατά τον καλύτερο, πιο uπe;ύθυνο και συνεπή τρόπο. Με τον (διο τρόπο 

και σήμερα το Δημοκρατικό Κόμμα, βρισκόμενο aτην αντιπολ(τευση από το 
Φεβρουάριο του 1988, συνεχ(ζει μια συνεπή, υπεUθυνη, μετρημένη και υγιή 

αντιπολίτευση από κάθε προσφερόμενη θέση μέσα και έξω από τη Βουλή. 

Καθήκον λοιπόν της αντιπολ(τευσης, δηλαδή του κόμματός μας -και νομ(ζω 

ότι έχω κάθε υποχρέωση να το αναφέρω, εφόσον δεν υπάρχει μέσα στη Βουλή 

άλλη αντιπολιτευτική φωνή εκτός από το Δημοκρατικό Κόμμα, ενώ κατά τη δική 

μας διακυβέρνηση είχαμε πλήρη αντιπολίτευση από όλα τα άλλα κόμματα και το 
Δημοκρατικό Κόμμα δεχόταν ομαδικά και καταιγιστικά μια ανίερη και στείρα 

αντιπολίτευση από τα άλλα κόμματα, μέχρι να επιτευχθε( ο κοινός στόχος, που 

δεν ήταν άλλος από την απομ&:χpυνση του Προέδρου Κυπριανού και του 
Δημοκρατικοu Κόμματος από την εξουσ(α- ε(ναι λοιπόν καθήκον και υποχρέωσή 

μας σήμερα απευθυνόμενοι στο λαό να κρίνουμε και να συγκρίνουμε το τι έχασε ο 

λαός και το τι κέρδισε, το τι του έταξαν και τι πραγματικά του έχουν δώσει, αν 
τίμησαν αυτά που του υποσχέθηκαν ή στην ουσία πραγματικά τον ξεγέλασαν. 

Αυτό είναι το καθήκον της αντιπολίτευσtjς και ~~υτός ο σκοπός της. 

Με επιχειρήματα και αδιάσειστες αποδείξεις θα αποκαΜψουμε σήμερα από 

αυτό το ιερό βήμα της Βουλής την ξεκάθαρη και πράγματική αλήθεια στο λαό, 

που είναι ο μοναδικός κριτής και ο δικαιοόμενος να αποφασίζει. 

Από το Φεβρουάριο του 1988 έχει επιτελεσθεί στην Κόπρο μια αλλαγή 

εξουσ(ας. Τον Πρόεδρο Κυπριανοu διαδέχθηκε ο κ. Γιώργος Βασιλε(ου υποσχό
μενος στον κυπριακό λαό μια ουρανόπεμπτη αλλαγή σε όλα τα καυτά προ

βλήματα του κυπριακοό λαού. Ο μεγάλος τότε επιχειρηματίας και σημερινός 
Πρόεδρος, συλλαμβάνοντας το σφυγμό και αντιλαμβανόμενος την αδυναμία του 
κυπριακοu λαοu, κατήλθε υποψήφιος πρόεδρος υποσχόμενος αλλαγή σε όλα (εθνικό 
θέμα, εξωτερική πολιτική, εσωτερική πολιτική, προσφυγικό, οικονομικό, παιδεία, 
περιβάλλον και αθλητισμό). 

Είναι δύσκο_λο να καταπιαστεί κανένας με όλα αυτά, αλλά ήδη ο Κοινο
βουλευτικός μας Εκπρόσωπος, καθώς και άλλοι συνάδελφοι του Δημοκρατικοό 

Κόμματος, ανέπτυξαν με σαφήνεια τις θέσεις μας, πράγμα που θα συνεχίσουν να 

κάνουν και άλλοι συνάδελφοι του κόμματός μας. 

Επειδή έχω πει πιο πάνω ότι δεν είναι με ενδείξεις αλλά με αποδείξεις που 

θα καταπιαστώ, θα ήθελα στον πολύ περιορισμένο χρόνο που διαθέτω να αναφέρω 
τα πιο σημαντικά έργα της κυβέρνησης Βασιλείου τα οποία παρέμειναν όχι μόνο 
ανεκπλήρωτες υποσχέσεις και όχι μόνο δεν προσέθεσαν, αλλά απεναντίας μείωσαν 

και αυτά που ο Κυπριακός λαός κατείχε πριν από την ανάληψη της εξουσίας από 
τον κ. Βασιλείου·. 

Συγκεκριμένα, ας πάρουμε το εθνικό θέμα. Έχει ή δεν έχει καταρρακωθεί 

και οπισθοδρομήσει το εθνικό μας θέμα με τους ολέθριους και ερασιτεΧ,νικούς 

χειρισμούς του κ. Βασιλείου; 
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Τπάρχει ή έσβησε εκε(vος ο ούριος άνεμος που φυσούσε μόλις ανέλαβε -rην 
εξουσία ο χ. Βασιλείου, που έκαμε τον χόσμο τωv προσφύγων vα ετοιμάζεται για 
επιστροφή στα σπ(τια του με τις αστήριχτες υποσχέσεις του vα λύσει το 

Κυπριακό χτες; 

Ποια είναι, κύριοι συνά8ελφοι, η πολιτική σήμερα του κ. Προέ8ρου στο εθνικό 
μας θέμα; Πού είναι η πολιτική εμμονής και σταθερής 8ιεκ8ίκησης των 8ικαίων 
και διχαιωμά-rωv του λαού μας για επιδίωξη λύσης βασισμένης στις αποφ&.σεις 
και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ χαι στις αρχές του Καταστατικού Χ&.ρτη τωv 

Ηνωμένων Εθνών; Είναι αυτή τέλος πάντων η επι8ίωξη ή είναι η επι8ίωξη για 
ένα 8ιάλογο, για οποιο8ήποτε 8ιάλογο για χάρη του 8ιαλόγου; 

Δυστυχώς, ο χ. Βασιλε!ου και οι συνεργάτες του εμφαν(ζονται vα ζητούν από 

τρίτους vα πιέσουν την Τουρκία να πιέσει τον Ντενκτάς να παρακαθίσει σε 

8ιάλογο σαν να ήταν επι8ίωξή μας η 8ιατήρηση ενός 8ιαλόγου. 

Είναι γνωστές, κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις που μεσολάβησαν από την 
εκλογή του χ. Βασιλε!ου στην προεδρία. Ξεγέλασε, κύριοι συνάδελφοι, ο χ. 

Βασιλείου τον κυπριακό λαό. Ξεγέλασε και αρκετούς από εσάς με τις επιταγές 

χωρίς αντίκρισμα που υπέγραψε, ότι 8ήθεν θοι ακολουθούσε μια συγκεκριμένη 
πολιτική πάνω στο κυπριακό πρόβλημα. 

Απέσπασε και υφάρπασε τις ψήφους μιας μεγάλης μερ(8ας του λαού με 
υποσχέσεις και υποτ(θε-rαι και με κάποιες δεσμεύσεις που στην πραγματικότητα 

ούτε τηρήθηκαν ούτε εφαρμόστηκαν. Το αποτέλεσμα ήταν να πέσει κυριολεκτικά 
με τα μούτρα σε ένα διάλογο που, όπως ο (διος αναγκάστηκε να παραδεχτε( με το 
πλήρωμα του χρόνου, 8εν ήταν καθόλου 8ιάλογος. Αυτή η ενόργειά του 8υστυχώς 

όχι μόνο δεν έλυσε το Κυπριακό, όπως καυχιόταν, αλλά αντ(θετα το έστρεψε δέκα 

χρόνια πίσω. Και όχι μόνο οιυτό, αλλά: 

1. Έ8ωσε μονα8ικό άλλοθι στην Τουρκία να εμφανίζεται με ειρηνοποιό 
προσωπείο στα 8ιεθνή βήματα και στις 8ιεθνείς της σχέσεις. 

2. Επέτρεψε σ 'αυτόν ακόμα τον Ντενκτάς να παρακάθεται και να παρου
σιάζεται στα επίσημα βήματα ως ισότιμος και ισάξιός του και ότι 8ιακατέχεται 

τάχατες από καλή θέληση και αποφασιστικότητα, αφού καταδέχθηκε να έχει 80 
ωρών συναντήσεις με τον κ. Βασιλε(ου, 

3. Το διεθνές ενδιαφέρον επικεντρώθηκε στη διαδικασ(α παρά στην ουσ(α του 
Κυπριακού. 

4. Οι περ( του αντιθέτου εντυπώσεις που προσπάθησε να καλλιεργήσει ο κ. 
Βασιλείου για -rην Ουάσιγκτον και το Λονδίνο, που ουσιαστικά μετέτρεψε το 
Λον8ίνο σε σταθμό της Σκαρίνου για συνεννοήσεις και προσυνεννοήσεις, ό8ειξαν 
πως «ξέρουν τι να κάμουν οι ξένοι για την Κύπρο)), Έτσι καυχιόταν ο κ. 

Βασιλείου, αλλά δεν κάνουν αποδεδειγμένα τ(ποτε άλλο από του να πιέζουν εμάς 
αντί την Τουρκία και μόνο, την τουρκική πλευρά ... Αν αυτό 8εν το ήξεραν και 
τους -ro έμαθε ο κ-. Βασιλε(ου, τότε να μας λεlπει, κύριε Βασιλε!ουl 

5. Η λανθασμένη στρατηγική του κ. Βασιλείου και τα βοηθητικά μηνύματα 
αυτής της εσφαλμένης πολι-rικής κάποιων χώρων που υποστήριζαν αυτή την 
πολιτική, με τα μηνύματα που έφευγαν από την Κύπρο, οδήγησαν το Γενικό 

Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών στο να παραβιάσει το πλαίσιο της αποστολής 

του, υποβάλλοντας ιδέες και αποφάσεις που καταστρατηγούν το πνεόμα και το 

γράμμα -rων αποφάσεων και ψηφισμάτων -rου Οργανι~μού Ηνωμένων Εθνών. 
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Η πολι'fιχή εκτροπή και παρέκκλιση του εθνικού μας θέματος από τον χ. 

Βασι.λε!ου μας οδηγε( συνεχώς σε πι.ο επι.χίvδυvα μοvοπά'fι.α σε σημε(ο που, για vα 

διατηρηθεί ένας άγονος και άκαρπος διάλογος, ο χ. Βασιλείου αναγνώρισε σ'fov 

Ντενκτ&ς δικαίωμα βέτο ως προς τις επίσημες επισκέψεις του στο εξωτερικό ως 

αρχηγού του διεθνώς αναγνωρισμένου χuπριαχοό κράτους. 

Πρόσθετα ο κ. Βασιλείου κατέβασε ακόμα και το εθνικό μας λ&βαρο, τη 
σημαία του κράτους μας, που γι' αυτήν lγι.ναv και γ(vοvται. τόσοι αγώνες και 

έχασαν τη ζωή τους τόσοι νέοι για την απελευθέρωση του τόπου μας. Την 
αφα(ρεσε από το αυτοκίνητό του, για να μην χαχοφαν(σει. τον Ντενχτ&.ς. Και 

διερωτώμασ'fε ειλικρινά πώς προάγουμε την εθνική μας υπόθεση υποστlλλοντας 

ακόμα και το (διο το εθνικό μας σύμβολο. 

Είναι ή δεν είναι, χόριοt συνάδελφοι, αυτlς οι πράξεις εθνική κατρακύλα και 

εθνικός εξευτελισμός και μ&λιστα όχι από τον οποιουδήποτε πολίτη αλλ& από τον 
(διο τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

Δεν είναι μήπως ο κ. Βασιλείου που αρνείται την υποβολή α(τησης για 
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα, όπως τον κάλεσε επανειλημμένα 

η Βουλή να πράξει και όπως απαιτεί η συντριπτική πλειοψηφία του λαού μας; 
Δεν είναι ο κ. Βασιλείου που απαξίωσε να καταστήσει την Κύπρο μέλος του 

'Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, γιατί τον απείλησε ο Ντενκτ&ς; Δεν είναι ο κ. 

Βασιλείου που αρνήθηκε για τον ίδιο λόγο την προσφορ& να αναλ&βει η Κόπρος 
την προεδρία του Κινήματος των Αδεσμεύτων; Δεν είναι ο κ. Βασιλείου που 

επιστρατεύει την αστυνομία στην πράσινη γραμμή, στη Δερύνεια και στη Μόρφου, 
για να εμποδίσει αντικατοχικές εκδηλώσεις; Δεν είναι ο κ. Βασιλείου που 
ακόρωσε επίσημη επ(σκεψη στη Βουλγαρία από απειλή του Ντενκτάς και για να 

καλυφθεί επισκέφθηκε τελικά την Αίγυπτο; 

Αυτά όλα που έχω αναφέρει, κύριοι συνάδελφοι, είναι μόνο ένα μέρος των 

πράξεων και ενεργειών του Προέδρου Βασιλείου και διερωτάται κανείς: Με όλα 

αυτ& πώς μπορεί να υπάρξει αγωνιστικό φρόνημα, όταν ο οδηγητής του κράτους 
μας έκαμε όλα αυτά και συνεχ(ζει δυστυχώς για ένα λανθασμένο διάλογο και όχι 
για την ουσία του προβλήματός μας αλλά για τη διαδικασία κ&ποιου διαλόγου 

που μ 'αυτούς τους χειρισμούς κατάντησε κυριολεκτικά από τη μια σκέτη κοροϊδία 

και από την άλλη, και το χειρότερο, μια μέθοδος προωθήσεως των τουρκικών 
επιδιώξεων και συμφερόντων; 

Και είναι ειλικρινά το λιγότερο απορ{ας άξιο να ακούεται από συναδέλφους 

ότι ο κ. Βασιλε{ου κατάφερε πολλά με αυτό το διάλογο. Συγκεκριμένα ο 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, ο κ. Κωνσταντ(νου, ανέφερε ανάμεσα 

σ 'άλλα κατά τη χθεσινή ομιλία του ότι πρώτη φορά ορισμένοι δυτικοί αντι
λήφθηκαν ότι είναι ο Ντενκτάς που ευθύνεται, διότι έφυγε από το τραπέζι των 

συνομιλιών. 

Φαίνεται ότι σκόπιμα παρασιωπά ή σκόπιμα αγνοεί ο κ. Κωνσταντίνου ότι 
δεν είναι ο Ντενκτd.ς που πιέζεται σήμερα αλλά και πάλι η δική μας πλευρά. 

Γιατί αυτοί οι δυτικοί που λέτε, κύριε Κωνσταντίνου, γιατί δεν πιέζουν σήμερα 
τον Ντενκτ&ς και συνεχίζουν να πιέζουν εμάς; 

Αν θα έπρεπε λοιπόν να λεχθε( κάτι πιο υπεύθυνα, με θάρρος και με τόλμη, 
εlναι ότι, πέραν των όσων έχω πει πιο πάνω, αυτό που καταφέραμε με αυτό το 

δι&λογο είναι να αυξηθούν περισσότερο οι πιέσεις όχι προς τους Τοόρ,κους αλλά 

προς εμάς. Και το χειρότερο δώσαμε την εντύπωση ότι εμείς έχουμε και άλλα 
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πεR_ιθώpια και για άλλες παραχωρήσεις πέραν των παραχωρήσεων που αδικαιο

λόγητα έχουμε κάμει. 

- 'Εvτιμε κύpιε_.Πρ6ε~pε4-_ιντιμο~ ~όpιοι συv&δελφοι, 
Κρ(vω σκόπιμο με τη σημερινή ευκαιρία της συζήτησης των προϋπολογισμών 

να~ κλείσω την ομιλ(α μου με αναφοριl. σε ορισμένα σημαντικιl. προβλήματα της 

επαρχίας μου, καθώς και σε άλλα γενικά και σοβαρά προβλήματα όπως: 

1. Το αποχετευτικό. 

Η Λάρνακα χρειάζεται αμέσως τη δημιουργία αποχετευτικού, διότι η 

κατάσταση είναι αφόρητη. Σ 'ολόκληρες συνοικίες λιμνάζουν τα νερά του χειμώνα 
και η τουριστική μας ανάπτυξη παραμένει απραγματοποίητη λόγω του σοβαρού 
αυτού προβλήματος, ιδιαίτερα στους παραλιακούς χώρους. 

2. Επέκταση του λιμανιού μας. 

Το λιμάνι μας υπολειτουργεί και τα σχέδια για επέκτασή του φα!vεται vα 

παραμένουν στο ράφι. 

3. Επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος. 

Η Λιl.ρvακα αντιμετωπίζει σοβαρότατο πρόβλημα κυκλοφοριακής συμφόρησης 

και έλλειψης ειδικών χώρων στάθμευσης, αναγκάζοντας πολλές φορές τους πολ(τες 

να σταθμεύουν ακόμα και ένα χιλιόμετρο μακριά από την εργασ!α τους. 

4. Η ύπαιθρος μαραίνεται και εγκαταλείπεται. Η αστυφιλια αναπτύσσεται 
αντί να ελαττώνεται. 

5. Υποθέσεις Κτηματολογ(ου - Χωρομετρ(ας και Πολεο8ομ(ας βρίσκονται 
στοιβαγμένες στα διάφορα κυβερνητικά τμήματα και η ταλαιπωρία που δημιουρ

γούν στο λαό είναι αφάνταστη. Ο κόσμος εξαναγκάζεται να παρανομεί από τα 

(Βια τα όργανα του κριl.τους με την έλλειψη προγραμματισμού και με την 
καθυστέρηση που παρατηρείται. 

6. Η κυβέρνηση πρέπει να αναλιl.βει σοβαριl. τις ευθύνες της για την πειρατεία 
που εκτελούν ασυνείδητοι -συμφεροντολόγοι που παρενοχλούν τους τουρεστες μας 

στην περιοχή Σκαρ(νου-Λευκάρων με απαράδεχτα και παραπλανητικά τεχνά

σματα για εξυπηρέτηση προσωπικών συμφερόντων, που προσβάλλουν τη φιλοξενεα 

και τον τόπο μας τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. 

7 .. Να σταματήσει η αποκοπή κονδυλιων από την κυβέρνηση για αναπτυξιακά 
έργα στη Λάρνακα. 

8 .. Τα νεαρά ζευγάρια 1 νς Αθηαίνόυ, των Τ ροόλλων και της Πύλας αναμένουν 
υλοποίηση τηζ κυβ~ρvητικής υπόσχεσης για βοήθεια ανέγερσης κατοικίας. 

9. Να γενουν. οι απαρα(τητες παραστάσεις προς τις αγγλικές βάσεις της 
Δεκέλειας, για' να πάψουν να ταλαιπωρούν το κοινό με το συχνό κλε(σιμο των 

δρόμων, που τελευταία γίνεται πιο συστηματικά. 

10. Να μειωθε( η σημερινή τιμή του νερού, για να μπορέσουν οι αγρότες μας 
ν.α παραμεινουν στις σημερινές τους δουλειές. 

\\ Τελειών1ω, κόριε Πρόεδρε, την ομιλία μου. υπογραμμίζοντας ένα από τα πιο 
επεlγοντα και ουσιώδη προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος μας, που η 
κυβέρνηση δεν έχει Το δικαίωμα να καθυστερεί ή να παραμελε(, το σοβαρότατο 
πρόβλημα της ανεργίας των επιστημόνων μας. 

Σ 'αυτόν ι8ια(τερα τον τομέα η κυβέρνηση Βασιλείου έχει σοβαρότατες 

ευθύνες για την εγκληματική της α8ιαφορία αλλά και για τοv εμπαιγμό και 

εξευ'τελισμό των επιστημόνων μας. Υπήρξαν ανεφιl.ρμοστες προεκλογικές υπο-
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σχtσεις που παραμένουν και σήμέ:ρα μετά την εικοσάμηνη θητεία της δια

κυβιlpνησης Βασιλείου. 

Αναμένουμε από την κυβιlρνηση να αναλογιστεί σοβαρά τις ευθύνες της στον 
ε_~~!σθητο άi.iτ-ό τομέα, 8ιότι ε!ναι πολλές οικογένειες που θυσ!ασαν πολλά για να 
σπο-U8"0Cσουv--τ-α _παιδιά τους και δεν πpέπει και δεν ε!vαι δυνατό να συνεχ!ζουν να 
τα συντηρούν και μετά τη μόρφωσή Τους. Δεν μπορούν τα όνειρα των επιστη
μ.όνων-μας yια _εργασία και προσφορά να αναζητούνται εκτός Κύπρου, γιατί δεν 

υπάρχει στην Κύπpο Προγραμματισμός για απασχόληση. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να αναφέρω ότι είναι καιρός η κυβtρνηση να περάσει 

από τα λόγια στα ιlργα, γιατί .ο κυπριακός λαός είναι αρκετά ώριμος, για να 

--------~ντι.λ~μβάνεταt_ 7t~τε η κυβ~ρ~ση ενδιαφ~ετ.αι πραγματικά και πότε δημοκοπεί. 
___ --~Εuχ~στώ, κύριεΠρόεδρε.-

--ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: -

Ευχαρισ-..ώ~ ~ημητρίου. Ο επόμενος ομιλη'<ής είναι ο κ. Ζαχαριάδης 
του Δημοκρατικού Σtiν«γ-εΡΙLού. 
Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: ~~ -.. 

-- - Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδ~)- θα 'θελα πρώτα απ' όλα να χαιρετίσω 
-~και.-: .. ν_α _εξάeω -'!'_Ο γεγονός ότι. πρώτη φορά, ύστερα από 22 χρόνια, οι τρεις 

προUπ~μο!~. που συζη;ούμε σήμερα έχουν κατατεθεί μέσα στα χρονικά 
πλαίσια που καθορίί,&ι-«ο Συνταγμα• 

------- -~-Η~φι[,ι>_σοφία που διbtοι, τους πρόΟπολογισμούς μας έχει αναλυθεί από τον 
-----1'~ουργό ΟιΚΟνομικών στην Επιτ(>οπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού και στην 

ΟλοΊJ.έλεια του •Σ,i;ματος,_ Τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού πάνω στην 
κυβερνητική οικονομική πολιτική στο σύνολό της έχει αναπτύξει ο Πρόεδρος του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, κ. ·Ι\ληρίδης. Γι' αυτό μέσα στα περιορισμένα 

~εριθ.ώ~ χρόνου που έχω θα περίοριστώ μόνο σε παρατηρήσεις πάνω στους 
προΟπολογi/iμ<>Q~ θεσμό και ως πράξη. 

Δε χωρεί_συζήτ.iιση πως ο θεσμός των προtlπολογισμών είναι απαραίτητος, 
__ γι._'__ αυτό και ο καταρτισμός και η έγκαιρη κατ&~εσή τους προνοείται από το 
ΣύνΤαγμα-:--Εκτός του ότι αντικατοπτρίζουν τη γεvική οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, οι προU,;~λοyισμοί καθορίζουν σαφώς τα Πλαίσια μέσα στα οποία θα 
κινηθούν τα σκέλη των εσόδων και των δαπανών. 

Εξυπακούεται συνε~ς αυστηρή συμμόρφωση προς τις πρόνοιες των προΟπο
λογισμών. Και στο σημε(ο αυτό θα αναφερθώ και πάλι σε μια τακτική που τε(νει 
να αχρηστεύσει το θεσμό αυτό. Πρώτο, στην τακτική της υποβολής μεγάλου 

αριθμού συμπληρωματικών προQπολογισμών μετά την έγκριση των προUπο
λογισμών του έτους και δεύτερο, στην τακτική της διενέργειας δαπανών καθ / 

υπέρβαση των εγκεκριμένων προUπολογισμών. 

~Στο σημείωμα που τιτλοφορείται «Οικονομικιlς εξελίξεις κατά το 1989 και 
οι προοπτικές για·το 1990» που ~ασε το -Υπουργείο Οικονομικών και το 
Γραφε(ο Προγραμματισμού για τους προΟπολογισμούς του 1990 αναφέρονται επί 
λέξει και τα εξής: «Η διαμόρφωση των τριών προUπολογισμών του 1990 
βασίστηκε στην αρχή ότι στις προτεινόμενες δαπάνες έχουν περιληφθεί όλες οι 

δαπάνες που αναμέyεται να πραγματοitοιηθοόν κατά τη διάρκεια του 1990 με 
σκοπό να περιοριστεί στο ελάχιστο η υποβολή συμπληρωματικών προΟπολο

γισμών.» Και συνεχίζει: «Η υποβολή συμπληρωματικών προUπολογισμών θα γίνει 
\ 



1004 

μόνο σε περιπτώσεις νέων έργων ή/και νέων υπηρεσιών και στις περιπτώσεις 

εντελώς απρόβλεπτων δαπανών.» 

Πολό ξεκ&θαρη η δήλωση. Όμως την (δια δήλωση μας έκαμαν και για τους 

προUπολογισμοός του 1989. Στο σχετικ6 επεξηγηματικό σημείωμα για τους 

προϋπολογισμούς του 1989 μας ε(παν και πάλι τα εξής: ((Σκοπείται να 
περιοριστε( στο ελάχιστο η υποβολή συμπληρωματικών προilπολογισμών στη 

διάρκεια του χρόνου» και ((η υποβολή συμπληρωματικών προϋ:πολογισμών θα 
γ(νεται μόνο σε περιπτώσεις νέων έργων ή/και νέων υπηρεσιών και στις 
πε_ριπτώσεις εντελώς απρόβλεπτων δαπανών.» Δηλαδή, πιστή αντιγραφή του ό,τι 

μας λέχθηκε και φέτος για τους προϋπολογισμούς του 1990. Και όμως 1 κύριε 

Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, αντίθετα με τις διακηρύξεις αυτές μέσα στο 1989 
έχουν κατατεθεί στη Βουλή μέχρι τις τελευταίες δυο βδομιiδες 89 συμπληρω
ματικοί προUπολογισμοί συνολικοό όψους πέραν των f.84,000,000 και αντι

λαμβιiνομαι ότι οι θυρίδες μας έχουν ήδη γεμίσει τις τελευταίες 2-3 μέρες με 
άλλους συμπληρωματικοός προUπολογισμούς. 

Μπροστά σ' αυτή την κατάσταση υπενθυμίζουμε: και σχετικό σχόλιο της 

Επιτροπής Οικονομικών και ΠροUπολογισμού στην Έκθεσή της προς την 

Ολομέλεια του Σώματος για τους προUπολογισμούς του 1989, αυτούς δηλαδή για 
τους οποίους είχαμε: όλους τους συμπληρωματικούς προUπολογισμούς. Η Επι

τροπή έλεγε:: «Σε: σχέση με: τους τρe:ις υπό συζήτηση προUπολογισμούς, η 

Επιτροπή σημe:ιώνe:ι με: ικανοποίηση σχετική δήλωση του Υπουργού Οικονομικών, 

ότι δe:ν πρόκειται να γίνe:ι καταχρηστική κατάθεση στη Βουλή συμπληρωματικών 

προϋπολογισμών διαρκούντος του 1989, γιατί, κατά τον καταρτισμό και των 

τριών προϋπολογισμών, ακολουθήθηκε με σχολαστικότητα η αρχή της ακρ(βειας 

και εφαρμόστηκαν απόλυτα αυστηρά κριτήρια e:κτ!μησης των διάφορων δαπανών.» 

Παρ' όλα αυτά κατά τη διάρκεια του 1989 κατατέθηκαν οι 89 συμπλη
ρωματικοί προUπολογισμο( όψους πέραν των f84,000,000. Εόλογα διερωτώμαστε, 
κόριε Πρόεδρε, πόση αξία έχει η κυβερνητική δήλωση που μας γ(νεται και φέτος, 

ότι μέσα στο 1990 η κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών θα γίνεται 
μόνο σε: πe:ριπτώσe:ις νέων έργων ή/και νέων υπηρεσιών ή/και στις περιπτώσεις 

εντελώς απρόβλεπτων δαπανών. Και προς τι οι κόποι και μόχθοι να καταρ

τ(ζονται οι προUπολογισμο(; Προς τι η επί δίμηνο μελέτη τους από την Επιτροπή 

Οικονομικών; Προς τι η επ( διήμερο συζήτησή τους στη Βουλή, αν ελαφριi τη 

καρδία τους ανατρέπουμe: κC'τά τη διάρκεια του έτους με: τόσο πολλούς συμπλη

ρωματικούς προϋπολογισμούς; 

Κύριε Πρόεδρε:, η Βουλή δe:ν πρέπει να επαναπαύεται σε σχόλια και 

παρατηρήσεις, γιατ( η τακτική της ανατροπής των προϋπολογισμών με συμπλη

ρωματικούς προUπολογισμούς έχe:ι καταντήσει μόνιμος θεσμός. Μετά τον κατα

κλυσμό από συμπληρωματικοός προϋπολογισμούς που είχαμε το 1987 και παρ& 
τις e:πανe:ιλημμένe:ς παρατηρήσεις και μέσα στο 1988 ακόμα κατατέθηκαν 112 
συμπληρωματικο( προϋπολογισμοί όψους f70,000,000 περ(που. Η Επιτροπή 
Οικονομικών προέβλεψε: τη στάση αυτή και στην Έκθεσή της προς το Σώμα για 

τους προilπολογισμούς του 1988 έλe:γε: «Λαμβάνοντας υπόψη την τακτική που η 
κυβέρνηση ακολούθησε τον περασμένο χρόνο με την καταχρηστική κατάθεση στη 

Βουλή συμπληρωματικών προϋπολογισμών, προέβη σε: συνοπτικό έλεγχο των 

δαπανών που προνοούνται στους τρe:ις προilπολογισμούς και ιδιαίτερα στην 

επιβεβαίωσή της ως προς το κατά πόσο τηρήθηκε η αρχή της ακρίβειας του 
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~ροϋπολογισμού χαι κατά πόσο έγινε υποτ(μηση των δημόσιων δαπανών που 
Προβλέπονται σ 1 αυτοός. Όπως προκύπτει, και φέτος ( 1988) ο καταρτισμός των 
προϋπολογισμών δεν έχει γίνει με απόλυτα αυστηρά κριτήρια εχτ(μησης των 
διάφορων δαπανών, με αποτέλεσμα νοc μην αποχλε(ονται οριστικά οι συνέπειες 
από την uποτ(μησή τους και έτσι σε τελευταία ανάλυση νοc κινδυνεύουν νοc 

εξουδετερωθούν βασικά χριτ-ήρια μελέτης και ανάλυσης των προϋπολογισμών 

αυτών.» Και όπως προβλέφθηκε, μέσα στο 1988 κατατέθηκαν 112 συμπληρω
ματικοί προϋπολογισμοί όψους περίπου .εΊΟ,000,000. 

Μπροστά στην παρατηρούμενη καταστρατ-ήγηση των προϋπολογισμών κατ 1 

εξακολούθηση η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, καλείται να πάρει θέση. Να απαιτήσει και 

να επιβάλει σεβασμό προς τους εγκεκριμένους προUπολογισμούς και νοc θέσει 

φραγμό στην καταχρηστική κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών σε 

σημείο που να ανατρέπουν τους προϋπολογισμοός που ψηφίζει η Βουλή. Δεν 

πρέπει να επιτρέψουμε τη συνέχιση της παραπλανητικής αυτής ταχτικής. Η 
Βουλή πρέπει και οφείλει να στείλει σαφές το μήνυμα στην Εκτελεστική Εξουσία. 

Έρχομαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, σε μια άλλη απαράδεχτη ταχτική. Στη 

διενέργεια δαπανών καθ 1 υπέρβαση των προνοιών του προϋπολογισμοό. Στην 

Έκθεσή του για το 1988, που κυκλοφόρησε πρόσφατα, ο Γενικός Ελεγκτής της 
Δημοκρατίας αναφέρει: ((Κατά το 1988 συνεχίστηκε η διενέργεια δαπανών πέρα 
από εκε(νες που ε(χαν εγκριθεί, παρόλο που το Υπουργε(ο Οικονομικών προειδο

ποίησε επανειλημμένα ότι οι ελέγχοντες λειτουργοί θα είναι προσωπικά. και 
χρηματικά υπεύθυνοι για τις υπερβάσεις.>> Μέσα στο 1988 δαπάνες ύψους σχεδόν 
Η 1 εκατομ. διενεργήθηκαν καθ' υπέρβαση των δαπανών που εγκρίθηκαν στους 
προϋπολογισμούς. Είναι γεγονός ότι το μεγαλύτερο μέρος του ποσοό αυτού 
προήλθε από εξοικονομήσεις από άλλα άρθρα, αλλά αυτό δεν αλλάζει τη θέση ότι 

δαπάνες όψους σχεδόν Η1,000,ΟΟΟ διενεργήθηκαν καθ' υπέρβαση. 

Η (δια περίπου κατάσταση παρατηρήθηκε και μέσα στο 1987. Στην Έκθεσή 
του για το 1987 ο Γενικός Ελεγκτής έλεγε και πάλι: ({Κατά το 1987 συνεχίστηκε 
η διενέργεια δαπανών πέρα από εκείνες που είχαν εγκριθεί (κάπου ολόκληρα 
f.10,000,000), παρ' όλο που το Υπουργείο Οικονομικών προειδοποίησε επανει
λημμένα ότι οι ελέγχοντες λειτουργοί θα είναι προσωπικά και χρηματικά 

υπεύθυνοι για τις υπερβάσεις,)> Η ίδια ακριβώς κατά λέξη παρατήρηση που ο 
Γενικός Ελεγκτής κάνει και για το 1988. Την ίδια ακριβώς παρατήρηση κάνει ο 
Γενικός Ελεγκτής σχεδόν κάθε χρόνο επί δόο και πλέον δεκαετίες. Κι όμως οι 

υπερβάσεις συνεχίζονται παρά τις επανειλημμένες -και τονίζω το επανειλημμένες

προειδοποιήσεις του Υπουργού Οικονομικών ότι «οι ελέγχοντες λειτουργοί θα 
είναι προσωπικά και χρηματικά υπεόθυνοι για τις υπερβάσεις.>) 

Και εύλογα διερωτώμαστε και πάλι: Γιατί τόση άqυδοσία; Και τι αξία έχουν 

οι επανειλημμένες προειδοποιήσεις του Υπουργού Οικονομικών; Αν ο χ. Υπουργός 

αδυνατεί να επιβάλει τις κυρώσεις που προνοούν οι προειδοποιήσεις του, γιατί 

συνεχίζει να προειδοποιεί; Αν πάλι οι υπερβάσεις αυτές δε θεωρούνται υπερβάσεις 

για κάποιους, επειδή μέρος τους καλύπτεται από εξοικονομήσεις, προς τι οι 

παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή; 

Μήπως, χόριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, και εδώ η Βουλή πρέπει να λάβει 

θέση και να στείλει σαφή τα μηνόματά της στην Εκτελεστική Εξουσία; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαριάδη. Καλώ στο βήμα τον κ. 4ιιαρτίδη. 
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Α. ΖΙJl:ΡΤΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, συνιi.δελφοι Βουλευτές, όταν η Βουλή συζητεί τους προϋπολο
γισμούς, τωv περισσότερων πολιτών από εκείνους που παρακολουθούν τη συζή

τηση η προσοχή συγκεντρώνεται στην επίδραση που αναμένεται να έχουν οι 
προϋπολογισμοί στην ανιi.πτυξη και την πρόοδο της Κόπρου ως συνόλου, αλλιi. 
είναι, πι~_τεύω, λογικό το ότι όχι λίγοι εξειδικεόοuv το ενδιαφέρον τους. Θέλουν να 
μάθουν πώς οι προUπολογισμοί θα επιδράσουν στην αvάπτυ.ξη της επαρχίας τους, 
της πόλης τους, του χωριού τους, της ενορίας τους. 

Είναι χαρακτηριστικό αυτό που μου συνέβη πριν από λίγες μέρες. Ένας 
γνωστός μου από ένα χωριό, όταν ανοίχ,ηκε συζήτηση για τους προϋπολογισ-μοuζ, '-
με--.ρ_φτησε μ' όλη τη σοβαρότητα -και'-'δεy το λέω για vCι τον επικρίνω'" --αν __ ο -
προϋΠολογισμός έχει πρ·όνοια για την επιδιόρθωση του δρόμου που βρίσκε:τ:αι 
μπροστά από το σπίτι του. Είναι αυτό χαρακτηριστικό του πόσο ο απλός 
άνθρωπος εξειδικεύει το ενδιαφέρον του για τους προU?tολογισμούς και, ε?tανα

λαμβ&νω, δεν επικρ!vω αυτή την τάση. Το σύνολο αυτών των ιJ,ϊΚp~ν-προβλ_"Q:____ 
μάτων, το ~νολο αυτών των μικρών ενδιαφερόντων των απλών ανθρ@πωv μας -
δlνει το σόνολο του μεγάλου ενδιαφέροντος του λαού για το πώς ot :;τ;pοϋπο-
λογισμοl θα λύσουν τα προβλήματα του τόπου, που εLναι τα μεγάλα και τα μικρά __ _ 
υδατικά έργα, η άρδευση και η ύδρευση, το οδικό δlκτυο, το στεγαστικό πρόβλημα 
στις πόλεις και στα χωριά, τα λιμάνια και τα αεροδρόμια, τα απο·χετευτικά 

συστήματα, η αναδάσωση, η προστασL~ου περιβάλλοντος, η υγεlα, η παιδεlα,_οι 
χωριτικοί δρόμοι, η γεωργική και η κοινω~ή:-%:'φιi.λιση, ο εμπόριο, η γεωργία, ο 
τουρισμός και η βιομηχανία. Αυτή την εξειδίκi:iJση του ενδιαφέροντος, που τη 
βλέπουμε να εκδηλώνεται για τα ατομικά ή/~αι τα κοινοτικά προβλήματα, εiιεlς
οι Βουλευτές εlναι φυσικό να την κάνουμε ειδικά ο καθένας για την επ~f)Χ,ϊi:ϊτ-ου-;-

Είναι φυσικό για παριi.δειγμα εγώ, ως Βουλευτής της επαρχίας Λιi.ρνακας, να 

κοιτίίξω να βρω τη μεταχείριση που είχε η επαρχία μου από τους τεχνοκριi.τες της 

· προετοιμα:σLας των προUπολογισμών. Κοιτάζοντας να βρω αυτό το στοιχ~_~ο, της 
μεταχείρισης δηλ. της επαρχ(ας μου, δεν παρασόρομαt από τοπικιστικό πνεύμα~
Δεν είπα και δε θα πω ποτέ: Αφοό η Λεμεσός ή η Πιi.φος παίρνουν από τον 

ΠpοUπολογισμό τόσα, στη Λιi.ρνακα αναλογεί να δοθοόν τόσα. Αυτή δεν είναι η 
σωστή προσέγγιση. Οι δαπάνες πρέπει να κατανέμονται εκε! όπου υπάρχουν 
πρQ@λήματα. Αφοό -ο ένας από τους προϋπολογισμοός εlναι ο Προϋπολογισμός 

~-- -- -Α-ναΠJύξεως, οι δαπάνες του πρέπ~ι να ?<_αταvέμονται εκεl όπου η ανάπτυξη 
παρου~ασε ή παρουσιάζει καθυστέρηση. Η επιδιωκόμενη ανάπτυξη πρέπει να 
είναι, όσον αφοριi. τις επαρχίε,-χαι τις περιοχές, ισοζυγισμένη. Ισοζυγισμένη, όχι 
με τ,ην έννοια της απόλυτης ισότητας χaι της απόλυτη~--α>ψίβειας στις δαπιi.νες, 
αλλά με την έννοια της μη παραμέλησης υπαρκτών προβλημάτων. Λυποόμαι να 
παρατηρήσω ότι αυτή η αρχή της ισοζυγισμένης μεταχείρισης δεν εφαρμόστηκε 
κατά την προετοιμασία των"'προUπολογισμών όσον αφορά τη Λάρνακα, όπως δεν 
εφαρμόστηκε σχεδόν σ' όλα τα πρρηγοόμενα χρόνια. 

Θα φέρω μερικιi. παραδείγμ~τα. 'Εβαλαν μπροστιi. μου το επεξηγηματικό 
μνημόνιο του Προϋπολογ'ισμού Αναπτ~ξεως, το Παράρτημα 1, (<Δευτερεύοντα 
Αρδευτικά 'Εργα». Γι'\ αυτιi. τα έρyα προβλέπεται. για το 1990 δαπιi.νη 
!:503,000. Απ' αυτές τιf !:503,000 το ποσό που αφορ4 την επαρχία της 
Λιi.ρνακας είναι μόνο !:30,000 για την αξιοποί"Q_ση της γεώτρησης στο χωριό 
Αλαμινός. Μπορε( κάποιος να μού ~ει: Μα αφού "'δ~ υπήρχαν τέτοια .. 'έργα για 



1007 

μελέτη και εκτέλεση στην επαρχία Λάρνακας, τι ήθελες να γίνει; Η απάντηση 

είναι ότι υπήρχαν και υπάρχουν τέτοια έργα προς εκτέλεση. Αυτό επιβεβαιώθηκε 

κατά την τελευταία, πριν από τρεις μέρες, επίσκεψη τριών Υπουργών στην Ορεινή 
περιοχή της Λάρνακας. Οι Υπουργοί συνάντησαν τους εκπροσώπους δώδεκα 
κοινοτήτων της Ορεινής: της Οριfς, των Αγίων Βαβατσινιιfς, της Βαβατσινιιfς, της 
Βάβλας, του Κάτω Δρυ, των Λευκάρων, των Κάτω Λευκάρωv, της Μελίvης,, της 

Οδού, της Λιfγιας, της Σκαρίνου και της Χοιροκοιτίας. Με εξαίρεση τρία χωριιf, 

σ / όλα τα άλλα διατυπώθηκαν αιτήματα για μικρά αρδευτικά έργα. Κι όμως οι 
τεχνοκράτες των προϋπολογισμών ανακάλυψαν ότι υπήρχε ένα μόνο μικρό έργο, 

εκείνο της γεώτρησης της Αλαμινού. 

Κοιτιfζω τώρα το Παριfρτημα Ι1 του Μνημονίου, «Βελτίωση Ιδατοπρομή

θειας Χωρίων». Γι' αυτό το σκοπό διατίθεται tνα κονδύλι f.1,081,000. Για τη 
Λιfρνακα μόνο f.173,000. Θα εξυπηρετηθούν με το ποσό αυτό πέντε μόνο χωριιf 
της επαρχίας, ενώ δεν είναι υπερβολή, αν σας πω ότι τα μισά σχεδόν χωριά της 

Λιfρνακας έχουν κιfποιο μικρό ή μεγιfλο πρόβλημα υδατοπρομήθειας του ενός ή 

του ιfλλου χαρακτήρα. Και αφού ο λόγος είναι για την υδατοπρομήθεια, η τιμή 
του νερού είναι ένα πρόβλημα που απασχολεί πολλές αγροτικές κοινότητες. Και 

εγώ θα ασχοληθώ τώρα με αριθμοός, όσον αφορά το θέμα της τιμής του νεροό, 
αλλά εισηγοόμαι ότι μια συλλογική επανεξέταση αυτοό του θέματος μεταξό των 
αρμοδίων της κυβέρνησης χαι των εκπροσώπων των χοι\ίοτήτων επιβάλλεται να 

γίνει. -------- --...... 

Το επόμενο παράδειγμα άνισης μεταχε(ρισης της επαρχlας Λάρν~ας"σχετί
ζεται με την αγροτική ανάπτυξη ορισμένων περιοχών. Στο φετινό_ προϋπολοΥισμό 
-χαt είναι προς τιμήν της κυβέρνησης-διατίθεται ένα ποσό που υπερβαίνει τΟ 

.€1,800,000 για την ανάπτυξη των περιοχών των χρασοχωριών Λεμεσοό-Πάφου, 
της περιοχής Τηλλυρίας, της Μαραθιfσας και της Ορεινής Λιfρνακας. Πρόκειται 

για περιοχές που πριfγματι χρειιfζονται βοήθεια για την ανιfπτυξή τους. Αλλιf 

απ6 το ποσ6 του .Ε1,800,ΟΟΟ μόνο .Ε261,ΟΟΟ διατίθενται για την Ορεινή περιοχή 
της Λιfρνακας. Και όμως από την εγκαθίδρυση της Δημοκρατίας οι κιfτοικοι της 

περιοχής ζητοόν την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων, για να συγκρατηθεί ο 
πληθυσμός στην περιοχή και να αντιμετωπιστεί η φυγή προς τις πόλεις. Το 

αίτημα για τουριστική χαι άλλη ανάπτυξη υποβάλλεται χι επαναλαμβάνεται 

σχεδόν χάθε χρόνο τα τελευταία 25 χρόνια. Ακόμα· χαι προχθές, με την ευκαιρία 
της επίσκεψης των τριών Υπουργών στην Ορεινή, τονίστηκε χαt το αίτημα της 

. τουριστικής ύπpδομής και τοοcίτημα της ενθιfρρυνσης για την. ίδρυση βιοτεχνιών 

-·-χαι_~χρών βιpμηχανιχών μονάδων. 

'Ενοι.. πρόβλημα που πρέπει να αναφερθεί είναι το σχετικό με την επιχο
ρήγηση των'·δ~ων. Κατιf τη διιfρκεια της αποικιοκρατίας, η πολιτική της ξένης 
κυβέρνησης ·ήταν'--~λιτιχή περιορισμοό των εξουσιών χαι των· δραστηριοτήτων των 
δήμων. Αυτό οι tsp~ανοί το πετόχαιναν με τον περιορισμό των οιχονομιχών 
πόρων των δήμων. ΔυΟ-~ώς ·η πολιτική αυτή συνεχίστηκε χαι συ,νεχίζεται χαι 
από την Κυ1βέρνηση της Δη~οκρατίας. Το 1989 το ολικό ποσ6 της επιχορήγησης 
των 18 δήμων της Κύπρου fjτ'!:_ν .Ε800,ΟΟΟ μόνο, ενώ η πρότlΧση για το 1990 
μόλις ξεπερνιf το f.1,000,000. Στο Δήμο της Λιfρνακας πέρσι δόθηκε χορηγία 
.Ε95,ΟΟΟ και υποθέτω ότι φέτος -δ~·υπιfρχουν στοιχεία- μόλις θα ξεπ~σει τις 
f.100,000 και ας είναι απαραίτητο να Υίν'.', όπως τόνισαν ιfλλοι συνιfδελ<j>~τ.ο . 
αποχετευτικό σόστημα γ~α το οποίο χρειάζΟν~ι εχατομμόρια λίρες', χι ας~~~~~· 
απαραίτητο να γίνουν αντιπλημμυρικά έργα, χι Cις-,ε __ ίναι απαραίτητο να διορθω-
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θοόν 8ρόμοι, χι ας είναι απαρα(τητο να γίνουν μια σειρά άλλα μιχρ"ά και μεγάλα 

έργα, μεταξύ των οποίων και το περίφημο έργο του 'Άγγελου Δημητρίου το 

οπο(ο φαίνεται ότι άρχισαν να το τορπιλλ(ζουν μερικοί, παρ' όλον ότι υπάρχουν 

αποφάσεις 8όο κυβερνήσεων. Έχω μερικές πληροφορίες ότι χιvοόvται μερικοί 

χαταχθονίως να το τορπιλλίσουν. 

Έχουμε τη γνώμη ότι η επιχορήγηση των 8ήμων πρέπει να αυξηθεί 

σημαντικά, όπως πρέπει να αυξηθεί σημαντικά και η βοήθεια που παρέχεται στα 

συμβοόλια βελτιώσεως της υπαίθρου. Πρέπει να αναφέρω, αφού βρίσκομαι στο 
θέμα της επιχορήγησης των 8ήμων, ότι στην Αρα8ίππου Μθηκαν πέρσι .€11,000, 
στην Αθηαίνου .€10,000 και στο Δήμο Λευκάρων κάτω από .€3,000. Πρέπει 
λοιπόν να αυξηθεί σημαντικά η επιχορήγηση, όπως πρέπει να αυξηθεl σημαντικά 
και η βοήθεια που παρέχεται στα σuμβοόλια βελτιώσεως στην ύπαιθρο. 

Κύριε Πρόε8ρε, η ώρα 8εν επιτρέπει περισσότερες παρατηρήσεις και λεπτο

μερέστερη απαρίθμηση των προβλημάτων που υπάρχουν και περιμένουν λύση. 
Ελπίζω ότι οι λίγες παρατηρήσεις μου, καθώς και εκείνες των συνα8έλφων μου, 
θα ληφθούν υπόψη τουλάχιστο κατά την προετοιμασ(α του προϋπολογισμού του 

1991. 
Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ευχαριστώ τον κ. Ζιαρτί8η. 

Παρακαλώ την κ. Ρήνα Κατσελλή να πάρει το λόγο. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών, συνηθ(ζεται κάθε Βουλευτής να 

αναφέρεται και στα τοπικά προβλήματα της επαρχ(ας που εκπροσωπε( στη 

Βουλή. Η επαρχία της Κερόνειας, της οπο(ας έχω την τραγική τιμή να ε(μαι 
Βουλευτής, αντιμετωπίζει ένα μόνο κύριο τοπικό πρόβλημα, το ότι ε1ναι ολόκληρη 

κάτω από την κατοχή των τουρκικών στρατευμάτων με όλους τους 1 Ελληνες 

κατοίκους της (εκτός τεσσάρων) και όλους τους Μαρων(τες της επαρχίας (εκτός 

μερικών εκατοντάδων) εκτοπισμένους. Τα υπόλοιπα προβλήματα των κατο(κων 
ανήκουν στο κεφάλαιο της άνετης προσωρινότητας στο οποίο αναφέρθηκαν άλλοι 

συνάδελφοι του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Οι Κερυνειώτες δεν είναι ευτυχείς που συζητούνται, έστω σε συνομιλίες εφ 1 

όλης της ύλης, τα βασικά τους ανθρώπινα δικαιώματα των τρι~ν ελευθεριών, της 
διακ(νησης, της εγκατάστασης και της περιουσίας. Ιδιαίτερα μάλιστα σήμερα που 

οι τρεις βασικές αυτές ελευθερ(ες στη Δυτική Ευρώπη ε!ναι σεβαστές όχι μόνο 

από κάθε κράτος χωριστά αλλά και στις χώρες της Κοινής Αγοράς και διακρατικά 
ανάμεσα στις χώρες-μέλη. 

Διερωτώμαστε γιατί καθυστερεί εγκληματικά η κυβέρνηση να υποβάλει 

αίτηση για πλήρη ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. Μήπως για να μην αρχίσουν οι 

δεκάδες σημαντικές επιτροπές των οργάνων της να μελετοόν σε βάθος το πώς και 

το γιατ! υπάρχει μέρος της. Ευρώπης, όπου καταπατούνται αναίσχυντα τα 

ανθρώπινα δικαιώματα; 

Διερωτώμαστε επίσης γιατ( η τόση βιάση να λυθεί το Κυπριακό χτες. 

Μήπως για να προδεσμευτούμε και να ε(μαστε δεμέvοι χειροπόδαρα, όταν οι ιδέες 
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μιας ενωμένης Ευρώπης, που χερ8ίζουν -έ8αφος με γοργό ρυθμό, φτάσουν και προς 
τις 8ιχές μας περιοχές; 

Δεν παραγνωρίζεται ο παράγοντας του χρόνου, ει8ιχά όταν εLσαι εκτοπι
σμένος με τόσα πpοβλήματα επιβίωσης και με τον καημό του τόπου σου. Όμως 

8ε θυσιάζεις στο χρόνο τα 8ιχαιώματά σου, ει8ιχά τώρα που ο χρονικός 

παpάγοντας άpχισε να λειτουpγεί αpνητικά και για την Τουpκία από πολλές 
απόψεις. 

Πολλές φοpές οι Κεpυνειώτες χαpακτηpίστηκαν pομαντικοί και μη pεαλιστές. 

Όμως, έχουν πρώτοι αυτοί την εμπειρία της τουρκικής εισβολής και της 

προϊστορίας της και ξέρουν πως ο μόνος ρεαλισμός που μποροόν να έχουν εLναι να 
επι8ιώχουν λύση που να αποτρέπει τα μακροχρόνια σχέ8ια κατάληψης ολόκληρης 
της Κύπρου από τη μεγ&.λη και 8υvατή γειτονική χώρα, την Τουρκία, σχέ8ια που 
8εν σκοτίζεται να κρύψει κάτω από κανένα πρόσχημα. Και 8εν αποτρέπονται 
αυτά τα σχέ8ια με το παζάρεμα των ανθρώπινων 8ιχαιωμάτων των εκτοπισμένων 

ούτε με 8ι.αλ6γους που 8εν ο8ηγούν πουθενά. 

Δυστυχώς τα πολιτικά κόμματα στην τωpινή Βουλή πpοσπαθοόν να χαpάξουν 

πολιτική εpήμην της Εκτελεστικής Εξουσίας, μια και ο Πpόεδpος δε βγήκε από 
αυτά και. 8εν εκπροσωπειται. άμεσα από κανέναν. Έτσι. αναπόφευκτα υπάρχουν 
περιπτώσεις όπου τα κόμματα αλληλοεξου8ετερώνονται., ο ρόλος της Βουλής 

8υστυχώς υποβαθμ(ζεται και. εμείς, οι. εκπρόσωποι. του λαού, μιλούμε απλώς 

θεωρητικά. 

Όμως και. κάτω από αυτές τις πολιτικά περίεργες συνθήκες η Εκτελεστική 
Εξουσία δεν μποpεί να χειpίζεται το Κυπpιακό εpήμην των πολιτών. Απαγοpευ

τικά μηνύματα για επαναφοpά της συζήτησης επί της ουσίας του θέματός μας, 

που είναι θέμα εισβολής και κατοχής, έχουν 8οθε( και. 8ίνονται πολύ σωστά με τις 
πορείες των γυναικών και. των μαθητών, όσο και αν αποτελούν για μερικούς 
ανεπιθύμητα γεγονότα. 

Οι Κερυνειώτες 8εν είναι. 8ι.ατεθει.μένοι. να εκχωρήσουν τίποτε. Απαιτούν με 

αξιοπρέπεια τα 8ι.καιώματά τους και αυτά έχει καθήκον η κυβέρνηση να 
προασπίσει.. 

Ο εξωκομματικός χαpακτήpας της Εκτελεστικής Εξουσίας της επιτpέπει να 
επιppίπτει ευθύνες για όλα τα κακά στην πpοηγοόμενη κυβέpνηση και να 
ισχυpίζεται πως όλα τα καλώς έχοντα έχουν εφευpεθεί μετά το Μάpτη του 1988. 
Επίσης νομίζει ότι έχει την ευχέpεια εκείνα που θέλει να απαλείψει να τα 

χαρακτηρίζει. κακά ή επιζήμια εντελώς αβασάνιστα. Αυτά φαίνονται. καθαρά σε 

ορισμένες αποφάσεις και ενέργειες του Υπουργείου Παι8είας, το οποίο χωλαίνει. 
σε εσωτερική οργάνωση και όχι λ(γες φορές ένα τμήμα πολεμά και. αντιμάχεται. 

το άλλο. 

Προγράμματα κεφαλαι.ώ8ους σημασίας τα οποία είναι. στο στά8ι.ο . της 
συμπλήρωσής τους εγκαταλείπονται, πότε με πρόφαση τη λιτότητα και. πότε με 
τη δικαιολογία πλατότεpης εξυπηpέτησης. Παpάδειγμα, το σχέδιο της κpατικής 
πpοδημοτικής εκπαίδευσης στο οποίο έχουν επενδυθεί τόσα με επιτυχία ξαφνικά 

αποφασίζεται να καταpγηθεί ανεξαpτήτως συνεπειών. 

Για την υλοποίηση της ίδpυσης του πανεπιστημίου έχουμε τονίσει πως πpέπει 

να γίνονται πpοσεκτικά βήματα και όμωζ βλέπουμε μια φιλόδοξη βιάση που 

μοιpαία θα βλάψει. Για παpάδειγμα, η απόφαση μεταστέγασης αλλοό της 
Παιδαγωγικής Ακαδημίας, που λειτουpγεί με επιτυχία και σε τόσο ικανοποιητικά 
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επίπε8α για 8εκαετίες, για χάρη προσωρινής, υπογραμμίζω προσωρινής, στtγασης 
του πανεπιστημίου που θα ιδρυθει 

Παράλληλα, άλλα νομοσχέδια που έχουν ψηφιστεί εδώ και καιρό δε σημειώ
νεται καμιά πρόθεση να υλοποιηθοόν, όπως η ί8ρυση κυπριακής βιβλιοθήκης. 
Έτσι αφήνεται να λειτουργεί υποτυπωδώς και μόνο κατ / όνομα μια βιβλιοθήκη 
που με τη σύνθεση της και το ελάχιστο προσωπικό της δεν μπορεί να εκπληρώσει 

το σημαντικότατο ρόλο της σαν μήτρα και καθο8ηγητής των βιβλιοθηκών 
παγκύπρια ούτε να διαφυλάξει πολύτιμα αρχεια και είναι εκτός συζητήσεως η 
8υνατότητά της να στηρίξει μελλοντικά τις επιμέρους εξει8ικευμένες βιβλιοθήκες 
αναφοράς των τμημάτων του πανεπιστημίου. 

l,;τα πολιτιστικά συνεχίζεται η ανισοσκέλεια στους διάφορους τομείς. Οι δυο 

κρατικές ορχήστρες έχουν καλή δράση, παρ' όλο που το διαθέσιμο κονδύλι δεν 
είναι καθόλου ικανοποιητικό, ενώ για την ενίσχυση των εικαστικών τεχνών 

οπωσδήποτε έπρεπε να δίνονται περισσότερα και έχουν παραπεμφθεί στις 

«ελληνικές καλένδες» τα ολοκληρωμένα σχέδια για μια βιώσιμη πινακοθήκη
πολιτιστικό κέντρο. Έτσι μένουμε να βλέπουμε να ανήκουν τα πιο ωρα!α και 

συγκροτημένα πολιτιστικά κέντρα στην Κύπρο σε ξένες πρεσβε!ες. Όσο για την 

πρωτογενή 8ημιουργία των Κυπρίων συγγραφέων, το κονΜλι ενίσχυσής τους 
φτάνει τα όρια της πικρής ειρωνείας, σε σημε!ο που να απορε! κανε!ς πώς 

βρίσκουν αυτοί οι άνθρωποι το κουράγιο να γράφουν και να εκδ(δουν έργα τους, 

ενώ από τρίτους χαρακτηρίζονται τρελοί. 

Παράλληλα ο Θ.Ο.Κ. τρέφεται από την τσέπη του Κυπρίου φορολογουμiνου 

με ένα κονδύλι που πλησιάζει το εκατομμύριο δίνοντας παραστάσεις ερήμην του 
ευρύτερου κυπριακού κοινού. Κάποια αποκέντρωση και η ενίσχυση του ελεύθερου 
θεάτρου που άρχισαν πριν και συνεχ!ζονται τώρα ε!ναι καλά βήματα. Όμως το 

θεατρικό κοινό 8ε γεννιέται. Καλλιεργείται συστηματικά με κατάλληλη θεατρική 
παιδε!α στα σχολε!α και με πολλά άλλα μέσα που ακόμα δεν ε!δαμε να 
υλοποιούνται, όπως δεν ε!δαμε να συμπληρώνεται το κολοβό Διοικητικό Συμβού

λιό του εδώ και ένα χρόνο. 

Νομίζουμε ωρίμασαν οι καιροί για να μελετηθοόν νέες 8ομές ριζικές στα 

θεατρικά μας κατεστημένα. Σε έναν ημικατεχόμενο τόπο η ουσιαστικfι πολιτι
στική ζωή ε!ναι καίρια και συντελε! ώστε να παραμείνουμε ευσυνε!δητα ακλόνητοι 

στις πολιτιστικές μας καταβολές. Για τούτο πρέπει να ενισχύονται ορθολογιστικά 

όλοι οι πολιτιστικο! τομείς και ειδικά η ντόπια πρωτογενής κυπριακή δημιουργία, 
που δυστυχώς συστηματικά παραμελε!ται από την τωρινή κυβέρνηση. 

Οπωσ8ήποτε την τελευταία 8εκαετία tχουν γίνει βήματα για την εξάλειψη 

των διακρ!σεων με βάση το φύλο, υπάρχουν όμως περιθώρια βελτίωσης στη 

νομοθεσ!α για την προστασ!α της μητρότητας και χρειάζεται πολλή δουλειά για 

την υλοποίηση του νόμου για την ισομισθία. Το Δημοκρατικό Κόμμα επιμένει στη 
συνταξιοδότηση των γυναικών στα εξήντα, όχι για να δημιουργήσει ανισότητα 

υπέρ των γυναικών αλλά για κοινωνικούς λόγους, που θα εκτεθούν όταν θα 

συζητηθεί ο νόμος που έχουμε καταθέσει. 

Επ!σης πρέπει να ληφθούν όλα τα νομοθετικά μέτρα, για να κατοχυρωθεί η 
e:ργασ!α της οικοκυράς με τέτοιες διe:υθe:τfισεις, ώστε: οι οικοκυρές να αντα
με!βονται γ1ια τη δουλειά τους και να έχουν, εκτός από επαίνους, και οικονομικά 
οφέλη για ν'f ζουν με αξιοπρέπεια. 

Το τμήμα για τα γυναικεία θέματα που ι8ρόθηκε σΤο Υπουργείο Δικαιοσόνης 

από τον προηγούμενο Πρόεδρο, Σπύρο Κυπριανού, έχe:ι μe:τονομαστε! σε: φορέα. 
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Περιμένουμε όμως, εκτός από τη νέα ονομασία, να 8ουλέψει και να είναι 8ραστικό 

σε θέματα ουσ(ας και ειδικά στηv ενθάρρυνση τωv γuvαιχώv για πιο μαζιΧή 
συμμετοχή στα κοινά επί ίσοις όροις. -

Πριν αφήσω το βήμα θα αναφερθώ και σε κάτι που ίσως θεωρείται 

περιθωριακό, αλλά νομίζω θα ευκολόνει εμάς τους Βουλευτές και ίσως ·να 

εξοικονομεί και κόπους και χρήματα σε κάποιο βαθμό. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι περισσότεροι έτυχε να συμμετάσχουμε σε διεθνείς 
χοιvοβουλευτιχούς οργανισμούς, όπου υφίστα\Ιται πρακτικές διαδικασίες και ανέ
ξο8α ευρήματα. Για ~αρά8ειγμα, όλοι φορτωνόμαστε με το γραπτό υλικό της 
Βουλής είτε μας εν8ιαφέρει άμεσα είτε όχι, ενώ στο εξωτερικό όλα τα έγγραφα 
απλώνονται σε ορισμένο μέρος αριθμημένα ανάλογα και ο κάθε Βουλευτής 

επιλέγει μόνο ό,τι τον ενδιαφέρει. Έτσι γ(vεται οιχοvομ(α και δεν ξεχειλίζουν οι 

κάλαθοι των αχρήστων. 

Επίσης, τα προσχέδια; των εκθέσεων είναι τυπωμένα σε διαφορετικό χρώμα 
χαρτιού από τα τελικά χε(μενα και η αρίθμηση των εγγράφων ε(vαι τέτοια που 
αμέσως γίνεται αντιληπτό σε ποιο είδος ανήκουν, ποιας χρονολογίας ε(ναι και 

εντοπίζεται εύκολα η συνέχειά τους κατά αύξοντα αριθμό. Αναρωτιέμαι αν είναι 
τόσο δύσκολο μερικά τουλάχιστο πρακτικά και δοκιμασμένα συστήματα που 
λειτουργούν αλλού, σε ιίλλες Βουλές και διεθνε(ς οργανισμούς, να υιοθετηθούν και 

από τη 8ική μας Βουλή. 

Αν γίνει αυτό, θα είναι καλό για όλους μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ευχαριστώ την κ. Ρήνα Κατσελλή και παρακαλώ τον κ. Γεώργιο Σαββί8η να 

πάρει το λόγο. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 

Με την ευκαιρία της συζήτησης των προUπολογισμών στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, θεωρούμε αναγκαίο να αναφερθούμε συνοπτικά, μέσα στα περιο

ρισμένα χρονικά όρια που έχουμε, σε μερικά ζητήματα της εκπαί8ευσης και του 
φυσικοό περιβάλλοντος. 

Χωρίς αμφιβολία τα 860 αυτά θέματα βρ(σκονται στο επίκεντρο της 
προσοχής και του ενδιαφέροντος του κοινωνικού συνόλου και η κυβέρνηση δέχεται 

συνεχείς πιέσεις για επέκταση και ανάπτυξη και στους δύο αυτούς ζωτικούς 

τομείς. 

Αποτελε( πια πεπο(θηση μέσα σε όλα τα στρώματα του λαού μας ότι τη 

μελλοντική ανάπτυξη και πρόο8ό μας θα τη στ'Ιρίξουμε στην καλότερη εκπα(-

8ευση των νέων μας και στη 8ιατήρηση και βελτίωση του φυσικοό περιβάλλοντος 

της Κύπρου. Αυτή η συνειδητή πίστη του λαού μας αποτελεί και την καλύτερη 
εγγόηση για συvεχή μελλοντική πρόο8ο σ' αυτοός τους τομείς. 

Στην εκπα(δευση, παρά τη συνεχή επέκταση και βελτίωσή της σε όλες τις 
__ βοιθμί8ες τα τελευταία χρόνια, υπάρχουν πολυάριθμα, επιμέρους και γενικότερα 
προβλήματα, Που απαιτούν άμεση αντιμετώπιση γiα να συνεχιστε( σταθερή 
πρόο8ος στο μέλλον. 

Τον Ιοόνη αυτοό του χρόνου ψηφίστηκε ομόφωνα από 'τη Βουλή ο θεσμικός 
γόμος γιοι την ί8ρυση του πανεπιστημίου στην Κόπρο. 'Ανοιξε έτσι ο 8ρόμος για 
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να θεμελιωθεί στην Κύπρο το ανώτερο εκπαιδευτικό, πνευματικό και ερευνητικό 

ί3ρυμα, που θα 3ημιουργήσει μελλοντικά νέες 3υνατότητες για ανάπτυξη της 
Κύπρου στην επιστήμη, την τεχνολογία και γενικά. σε όλους τους τομείς της 

ανθρώπινης 3ραστηριότητας. 

Για να πετύχει αυτή η φιλόδοξη προσπάθεια πρέπει η Βουλή και η κυβέρνηση 

να συνεργαστούν στενά και ειλικρινά, ώστε να εξασφαλιστούν έγκαιρα όλοι οι 

παράγοντες που θα συμβάλουν στη δημιουργ(α τμημάτων και σχολών ψηλού 
ακαδημαϊκού επιπέδου, που θα ικανοποιούν τις ουσιαστικές ανάγκες της Κύπρου. 

Αναμένουμε πως στις μελέτες για μελλοντική επέκταση του πανεπιστημ(ου θα 
δοθε( η πρέπουσα προσοχή για τη δημιουργ(α τμήμάτων και σχολών θετικών 
επιστημών και τεχνολογίας. 

Παρά τη 3ιαχωριστική γραμμή που επέβαλε στην πατρ(3α μας για 15 χρόνια 
η εισβολή και η κατοχή, θα πρέπει πάντα να είναι στόχος μας να γίνει το 

πανεπιστήμιο της Κύπρου τόπος συνάντησης και συνεργασίας των Ελλ ηνοκυπρίωv 
και Τουρκοκυπρίων, το κέντρο όπου θα χαλκευθεί το κοινό, ειρηνικό και 

ευτυχισμένο μέλλον όλων των κατοίκων της Κύπρου, ανεξάρτητα από θρησκεία 

και εθνικότητα. 

Ένας σημαντικός τομέας της εκπαίδευσης που αναπτύχθηκε με αργό ρυθμό 
την τελευτα(α δεκαετία ήταν τα νηπιαγωγεία. Φτάσαμε όμως το 1989 σ 1 ένα 
ικανοποιητικό επίπεδο, δεδομένου ότι πέρα από 13 χιλιάδες παιδιά προσχολικής 
ηλικίας φοιτούσαν αυτό το χρόνο σε νηπιαγωγεία: 7 ,200 σε 3ημόσια, 2,750 σε 
κοινοτικά και 3,350 σε ιδιωτικά νηπιαγωγεία. 

Αντί όμως να συμπληρωθεί το σχέ3ιο για ολοκλήρωση της προ3ημοτικής 
3ημόσιας εκπαί3ευσης, με εισήγηση του Υπουργείου Παι3ε(ας το Υπουργικό 

Συμβούλιο ακύρωσε τη δημιουργία 31 νέων προδημοτικών τάξεων σε δημόσια 
σχολεlα και υιοθέτησε ένα σχέδιο επιχορήγησης 116 παλιών και νέων τάξεων σε 
κοινοτικά νηπιαγωγεία. 

Δε διαφωνούμε με την απόφαση για μεγαλύτερη επιχορήγηση των κοινοτικών 
νηπιαγωγείων, αλλά θεωρούμε βασικά λανθασμένη την απόφαση να μη 3ημιουργη
θούν νέες τάξεις προδημοτικής στα δημόσια νηπιαγωγεία τα τελευταία δύο ή τρία 
χρόνια. Αυτό καθυστερεί την ολοκλήρωση της προδημοτικής κρατικής εκπαί

δευσης, που πρέπει να γενικευτεί και να ενσωματωθεί στο εκπαιδευτικό μας 

σύστημα ως αναπόσπαστο τμήμα του. Ως τέτοια η προδημοτική εκπαίδευση 

πρέπει να είναι ενιαία, ομοιόμορφη και να παρέχεται από το κράτος δωρεάν. 

Τέλος στη στοιχειώδη και μέση εκπαίδευση σημειώθηκε τα τελευταία χρόνια 

κάποια ποιοτική βελτίωση και έγινε η αναγκαία επέκταση, για να ανταποκριθεί 
στις ανάγκες του αυξημένου αριθμού μαθητών. Παρ 1 όλα αυτά η ραγδαία 

επιστημονική και τεχνολογική πρόοδος στον κόσμο κάνουν ακόμα πιο έντονη την 

ανάγκη για μια βαθύτερη εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και προπαντός για άμεσο 
εκσυγχρονισμό των αναλυτικών προγραμμάτων και της διδακτέας ύλης σε όλες τις 

βαθμί3ες. 

Θα θέλαμε ακόμα μια φορά να τονίσουμε την ανάγκη της μεγαλύτερης 

επέκτασης και βελτίωσης της τεχνικής και επαγγελματικής εκπαίδευσης που τα 

τελευταία χρόνια βρισκόταν σε στασιμότητα. Είναι απαράδεκτο να απολύονται 
παιδιά από το σχολείο, 15 ως 18 χρόνων, χωpίς να έχουν τα προσόντα για να 
ασκήσουν ένα επάγγελμα. Στις σημερινές συνθ-ήκες αυτό πρέπει να θεωρείται 

εξαιρετικά αντιοικονομικό και τρομερά αντικοι_νωνικό. Το θέμα αυτό πρέπει να 

μελετηθεί με σοβαρότητα στα πλαίσια της εκπαι3ευτικής μεταρρύθμισης. 
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Επίσης θεωρούμε ασυγχώρητη παριfλειψη το ότι στην περιοχή της ελεύθερης 

Αμμοχώστου, με δ:ύο περιφερειακά γυμνάσια, δ:εν έχει ακόμα ιδ:ρυθεί μια τεχνική 
σχολή. Οι υποσχέσεις του Υπουργείου Παιδείας για την ίδρυση τεχνικής σχολής 
στα Κοκκινοχώρια είναι απαραίτητο να πραγματοποιηθούν σύντομα, γιατί η 
έλλειψη τεχνικών αλλά και τεχνιτών ε(ναι εξαιρετικά μεγάλη σ' αυτή την περιοχή 

κι αποτελεί το βασικό εμπόδ:ιο για μια πιο ταχύρρυθμη ανάπτυξη της περιοχ-ής σε 
όλους τους βασικούς τομείς της οικονομίας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στην Κύπρο η προστασία του περιβάλλοντος αντιμετωπίζεται ως τα σήμερα 
από διιfφορα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες που ανήκουν σε διιfφορα 
Υπουργεία και με βάση μια αποσπασματική νομοθεσία σκορπισμένη σε διάφορους 
παλιούς και νέους νόμους. Τις τελευταίες δεκαετίες ύστερα από την ανάπτυξη της 

βιομηχανίας των πόλεων, του αριθμού των μηχανοκίνητων οχημάτων και του 
τουρισμο~, την υπεράvτληση των υπόγειων νερών και από άλλους παράγοντες 
έγινε αναγκα(α η συστηματική κρατική μέριμνα για την προστασία και ανάπτυξη 

του περιβάλλοντος, τόσο για τη 3ιαφύλαξη της υγε(ας και ευημερίας του 
πληθυσμού όσο και για τη διατήρηση των φυσικών πόρων και της βιολογικής 

ισορροπ(ας στην κυπριακή φύση. 

Τα περιβαλλοντικιf προβλήματα οξύνθηκαν ιδιαίτερα εξαιτίας της εισβολής 

και κατοχής του 1974. Κάηκαν πολλές δασικές εκτιfσεις, μετακινήθηκαν 170 
χιλιά3ες άνθρωποι στο νότο, οικο3ομήθηκαν συνοικισμο(, εργοστάσια και νέα 

ξενο3οχεία σε περιορισμένο χώρο. Επίσης οι επείγουσες ανάγκες για επιβίωση και 

απασχόληση του πληθυσμού επέβαλαν ορισμένες χαλαρώσεις και έθεσαν σε 
3εύτερη μοίρα τα θέματα της περιβαλλοντικής πολιτικής. 

'lστερα όμως από την οικονομική ανάκαμψη, και συγκεκριμένα στη 3εκαετία 

του 1980, προσέλκυσαν την προσοχή των κρατικών, κοινωνικών και πολιτικών 
παραγόντων οι άκρως αρνητικές επιπτώσεις της ανεξέλεγκτης ανάπτυξης στο 
φυσικό 'περιβιfλλον. Διαφιfνηκαν επίσης οι κίνδυνοι για αμετάκλητες καταστροφές 
στο βιολογικό πλούτο, στο φυσικό τοπίο, στις πλουτοπαραγωγικές πηγές, αν 

συνεχιζόταν μια αλόγιστη και αντιεπιστημονική αναπτυξιακή πολιτική που θα 
υποβίβαζε την ποιότητα του περιβ&λλοντος και της ζωής μας. 

Ως αποτέλεσμα των ανησυχιών για το φυσικό περιβάλλον μετακλήθηκαν στις 

αρχές της δεκαετίας του 1980 ειδικοί εμπειρογνώμονες μέσω της οργιfνωσης των 
Ηνωμένων Εθνών για το περιβάλλον, γνωστής ως UNEP, που υπέβαλαν στην 
κυβέρνηση, εισηγήσεις και εκθέσεις για όλες τις πλευρές του θέματος. 

Θέλω να τονίσω ότι αξιόλογη ήταν η συζήτηση στη Βουλή των Αντι
προσώπων με θέμα <<Ανάγκη προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος της Κύπρου» 

το Μάιο - Ιούνιο του 1984, που κατέληξε σ' ένα σημαντικό και ομόφωνο ψήφισμα 
της Βουλής, που ασφαλώς ιfξιζε μεγαλύτερη προσοχή και καλύτερη αξιοποίηση 

από την κυβέρνηση. Οι βασικότερες εισήγησεις του ψηφίσματος της Βουλής στις 

14 Ιουνίου 1984 ήταν: 

Να προωθηθεί η κωδικοποίηση και ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας 
για το περιβάλλον. 

Να δημιουργηθεί ενιαίος φορέας προστασίας του περιβιfλλοντος. 

Να εφαρμοστεί αυστηρά η νομοθεσ(α που υπάρχει για προστασία του 
φυσικού περιβάλλοντος. 
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Ν οι πpοωθηθεί η πεpιβοιλλοντική εκποιί3ευση μέσοι στοι σχολεία κοιι σε 

όλες τις βοιθμί3ες τους. 

Να αναπτυχθεί ολόπλευρη συνεργασία με τους διεθνε!ς οργανισμούς για 

τη 3ιοιτήpηση του πεpιβάλλοντος κοιι ι3ιοιίτεpοι γιοι την πpοστοισίοι της 
Μεσογείου οιπό τη μόλυνση. 

Τέλος η Βουλή 3ιοι3ήλωνε την πpόθεσή της νοι υποστηpίξει κάθε σχέδιο κοιι 
προσπάθεια της κυβέρνησης που τε(vouv στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Πιστεύω πως στο ψήφισμα αυτό της Βουλής περιέχονται τα πιο άμεσα, 
βασικά και σημαντικά καθήκοντα του κράτους για εφαρμογή μιας ορθής περι

βαλλοντικής πολιτικής. Η Βουλή κοιι η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Πεpιβάλλοντος 

που 3ημιουpγήθηκε φέτος, το 1989, μποpοόν νοι πpοχωpήσουν με βάση το ομόφωνο 
οιυτό ψήφισμα του 1984 κοιι νοι συμβάλουν στην εφοιpμογή μιοις πιο ολοκληpω

μένης και πιο αποτελεσματικής κρατικής πολιτικής πάνω στο ζωτικό αυτό θέμα. 

Οι εισηγήσεις της Βουλής το 1984, όπως 3ιοιπιστώνουμε σήμεpοι, ήτοιν σχεδόν 
ταυτόσημες με τις εισηγήσεις της αποστολής της UNEP το 1983 - 84 κοιι της 
Υπηpεσίοις Πεpιβάλλοντος πpος την κυβέpνηση το Δεκέμβpη του 1983. Όμως 
πολύ λίγα έγιναν τα επόμενα πέντε χρόνια για τον εκσυγχρονισμό και τη 

συμπλήpωση της νομοθεσίας γιοι την ανάπτυξη μιοις κεντpικής υπηpεσίοις γιοι την. 
προώθηση των αναγκαίων ερευνών και μελετών και προπαντός για τη λήψη 
πρακτικών μέτρων, ώστε να ανακοπεί η καταστροφή και η μόλυνση του 

πεpιβάλλοντος. 

Είναι αλήθεια πως τα δύο τελευταία χρόνια επιδεικνύεται κάποιο μεγαλύτερο 
κυβερνητικό ενδιαφέρον για πιο ριζική αντιμετώπιση των περιβαλλοντικών ~ρο
βλημάτων. Μετακλήθηκε νομικός εμπειpογνώμονοις που κοιτάpτισε κιόλοις τη 
νομοθεσία γιοι πpοστοισίοι της οιτμόσφοιιpοις οιπό τη μόλυνση, 3ημιουpγήθηκε το 
Συμβοόλιο Πpοστοισίοις Πεpιβάλλοντος, κοιτοιpτίστηκε μελέτη γιοι πpοστοισίοι του 
Ακάμοι, πpοωθείτοιι η πλήpης κοιι ολοκληpωμένη εφοιpμογή του νόμου γιοι την 
πολεο3ομίοι κοιι χωpοτοιξίοι του 1972 κοιι εξαγγέλθηκε επίσημοι ότι κοινένοι νέο 
αναπτυξιακό έργο δε θα πραγματοποιείται, χωρίς να γ(νεται προηγουμένως 

μελέτη για εκτ[μηση των επιπτώσεων πάνω στο περιβάλλον. 

Σημειώνουμε με ευχοιpίστηση ότι στο φετινό πpοUπολογισμό πεpιλήφθηκοιν 
τ·ρεις νέες μόνιμες θέσεις για την Υπηρεσία Φυσικού Περιβάλλοντος, που θα 
βο'ιjθήσουν σημαντικά στην κοιλότεpη λειτουpγίοι κοιι πληpέστεpη οιπό3οσή της. 
Επισημαίνουμε πως η Υπηpεσίοι Πεpιβάλλοντος θοι χpειοιστεί στο σόντομο μέλλον 
έναν αριθμό ειδικών επιστημόνων-ερευνητών, για να εκπληρώσει το σοβαρό έργο 
της και να μπορέσει να υποβάλει η ίδια μελέτες για απρόσκοπτη ανάπτυξη σε 

pλους τους τομείς χωρ(ς αρνητικές επιπτ&σεις πάνω στο φυσικό περιβάλλον, τους 
fpυσικούς πόρους και την ποιότητα ζωής για μας και τις μελλοντικές γενιές. 

Κόpιε Πpόε3pε, 

Θοι ήθελοι νοι κλείσω τη σόντομη οιγόpευσή μου με τη γενική 3ιοιπίστωση ότι 
οι δαπάνες για την εκπαίδευση και την προστασία των φυσικών πόρων και του 
φυσικού περιβάλλοντος γενικότερα αποδείχτηκαν οι καλύτερες και αποδοτικότερες 
επενδύσεις στα τριάντα χρόνια της Κυπριακής Δημοκρατίας και συνέβαλαν στην 
εξασφάλιση μιοις στοιθεpής πpοό3ου μέσ"\ σε εξοιιpετικά 3όσκολες συνθήκες. 

Ευχαριστώ. 

(Κοιτά τη 3ιάpκειοι της ομιλίας του κ. Σοιββί3η, ο Πpοε3pεόων της Βουλής κ. 

Γ. Λοι3άς εποινέpχετοιι στην έ3pοι του) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παρακαλώ τον κ. Ευσταθίου να ανέλθει στο βήμα. 

Ε. ΕΙΣΤΑΘΙΟΙ: 

Έντιμε κόριε Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, όπως είχα αναφέρει και 
σε προηγοόμενες ομιλίες μου κατά τη συζήτηση των ετήσιων προϋπολογισμών, ο 
προϋπολογισμός μιας χώρας αντικατοπτρίζει στην πράξη τη συγκεκριμένη οικο

νομική και κοινωνική πολιτική μιας κυβέρνησης, αποτελεί όμως και το μέτρο με 
το οποίο κρίνεται και βαθμολογείται η κυβερνητική ευαισθησία έναντι των 
κοινωνικών προβλημάτων της χώρας. 

Κατά τη συζήτηση όμως των προUπολογισμών, αποτελεί κοινοβουλευτικό 

έθιμο ο απολογισμός του κυβερνητικού έργου κατά τη διαρρεύσασα περίοδο μέχρι 
την ψήφιση των νέων προϋπολογισμών. 

Στα πλαίσια του περιορισμένου χρόνου που έχω στη δι&.θεσή μου θα 
ασχοληθώ με την κυβερνητική πολιτική και ευαισθησία έναντι των υφιστάμενων 

κοινωνικών προβλημάτων και επιγραμματικά, έστω, με τον απολογισμό του 
γενικότερου κυβερνητικοό έργου μέχρι σήμερα. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, αν δοθούν οι προUπολογισμο( 
μας σε έναν αντικειμενικό μελετητή να τους σχολιάσει, σε ένα δόκιμο οικονομο
λόγο-κοινωνιολόγο, εκεινο που θα μας έλεγε αμέσως ε(ναι ότι το κύριο χαρακτη

ριστικό γνώρισμα των προϋπολογισμών, η πολιτική τους φιλοσοφ(α και οι στόχοι 
τους, χαρακτηρίζονται από άκρο συντηρητισμό. Είναι προϋπολογισμοί που επι

διώκουν να διατηρήσουν, να κατοχυρώσουνκαι να προστατεύσουν το υφιστάμενο 

κοινωνικό και οικονομικό κατεστημένο. 

Η κεντρική σκέψη και κεντρική επιδίωξή τους είναι η δρομολόγηση μεθόδων 
προς την κατεόθυνση της δήθεν εξυγίανσης της οικονομίας, όπως την αντι
λαμβάνονται όμως οι νεοφιλελεόθεροι κοσμοθεωρητές με επικεφαλής την κ. 

Μάργκαρετ Θάτσερ, και όχι η άρση της κοινωνικής αδικίας με σκέψη και 
φιλοσοφlα την ισότιμη μεταχε(ριση όλων των αθρώπων, ώστε η ανθρώπινη 
διαβίωση να στηρίζεται στις αρχές και τις βάσεις της κοινωνικής δικαιοσόνης. 

Μέσα στα πλαίσια αυτής της αντ(ληψης της διάθεσης των κρατικών δαπανών 

ελλείπει η επαρκής διάθεση κονδυλίων για να δημιουργηθεί η αναγκαία υποδομή 
και οι προϋποθέσεις για την άμβλυνση και εξαφάνιση της κοινωνικής αδικ(ας και 

την ισότιμη μεταχε(ριση όλων των πολιτών. 

Στην ουσία και ως αποτέλεσμα συντηρείται η σημερινή ταξική κοινωνική 

διαίρεση και ο διαχωρισμός μεταξό των μεγαλοεισοδηματιών που νέμονται τα 
πολλά και των μεγάλων μαζών, όλων εκείνων που, για να ζήσουν απλώς 
υποφερτά, εργάζονται και μοχθούν συνεχώς μέχρι τα· βαθιά γεράματα, για να 

μπορέσουν να επιβιώσουν οι ίδιοι και τα παιδιά τους. 

Στα πλαίσια της συζήτησής μας εδώ έγινε αναφορά ότι το μέσο κατά κεφαλή 
εισόδημα του Κυπρtου πολίτη ανέρχεται σε J::3, 700 το χρόνο, που σημαίνει ότι μια 
μέση οικογένεια -γονείς και τρία παιδιά- έχει εισόδημα οικογενειακό ΗΒ,500 το 

/ χρόνο. 
/ Και ρωτώ: 'Οσοι παρακολουθούν τη σημερινή συζήτηση πόσους γνωρίζουν να 

έχουν αυτό το εισόδημα; Εγώ δεν ξέρω πολλούς επώνυμους που να έχουν αυτού 
του μεγέθους το οικογενειακό εισόδημα. Γνωρtζω όμως ότι εισοδηματίες αυτής 
της τάξης και μεγέθους εισοδήματος, σύμφωνα με τις επίσημες στατιστικές του 
κράτους, δεν υπερβαίνουν το 1,5 - 2% του πληθυσμοό. 
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Από τις ίδιες επίσης στατισ't'tΚέζ γνωρίζω ότι ένα σημαντικό ποσοστό του 
πληθυσμοό της τάξης του 20% ζει με οικογενειακό εισό8ημα από .€80 - .€250 το 
μήνα και ότι οι οικογένειες των συνταξιούχων ζουν με εισοδήματα της τάξης των 

.€100 περίπου το μήνα και αποτελοόν ποσοστό 10% του πληθυσμοό περίπου. 
Παράλληλα, ένας αριθμός 5 - 6 χιλιά8ων ατόμων ζουν με 8ημόσια βοηθήματα 
της τάξης των .€60 το μήνα. Αυτοί που αποτελοόν το 1% του πληθυσμοό έχουν 
εισο8ήματα όλοι μαζί όσα μία και μόνη κεφαλαιοκρατική επιχείρηση μεγάλης' 
έκτασης. Δη λαδή μπροστά στους 5 - 6 χιλιάδες αυτούς ανθρώπους υπάρχει ο ένας 

... ο οποίος απολαμβάνει όσα όλοι αυτοί μαζί. 

Χρειάζεται όμως να ανατρέξουμε στις κυβερνητικές στατιστικές άραγε, για 

να γνωρίζουμε ότι 8εκά8ες χιλιά8ες εργαζόμενοι, αγρότες και κάτοικοι της 

υπαίθρου ζουν με το εισό8ημα των .€50 -.€60 τη β8ομά8α; 

Με όλα αυτά που είπα θέλω να καταλήξω στο συμπ:έρασμα ότι στην Κύπρο 

υπάρχει ταξική 8ιαίρεση και βαθιά οικονομική και κοινωνική ανισότητα. Την 

κοινωνική αυτή ανισότητα επιτείνει το γεγονός ότι το 40% του πληθυσμού 

αποτελείται από τους εκτοπισμένους και πληγέντες πολίτες της Δημοκρατίας, 

τους μαρτυρικούς πρόσφυγες, που έχασαν τα σπ(τια τους 1 στερήθηκαν όλες τους 
τις περιουσίες, μετατράπηκαν σε ακτήμονες προλετάριους και ζουν με τα πενιχρά 
μέσα που τους έχουν 8ιατεθε(. Ε8ώ η κοινωνική ανισότητα γ(νεται ακόμα πιο 
επαχθής, γιατί επιβαρόνεται με την πικρία της κατάφωρης α8ικίας που τους 

κατα8υναστεύει όλα αυτά τα χρόνια. 

Ποια όμως είναι η κυβερνητική πολιτική προς την κατεόθυνση της άρσης της 

έκ8ηλης α8ικίας, της ά8ικης και άνισης μεταχείρισης σε βάρος της μεγάλης 

, μάζαςπου ανέφερα; 

Απλούστατα η πολιτική που εφαρμόζεται έχει ως πρότυπο την πολιτική του 

νΕοφιλελεύθερου καπιταλιστικού συστήματος της κ. Θάτσερ, με μια όμως ουσια

στική 8ιαφορά: Εκεί οι κοινωνικές παροχές που κληρο8οτήθηκαν εξακολουθοόν να 

8(8ονται. απλώς 8εν επεκτε(νονται. Ενώ σ' εμάς ε8ώ οι κοινωνικές παροχές ε(ναι 

υποτυπώ8εις. Τούτο αποτελε( μια ουσιαστική 8ιαφορά. 

Μέσα στα πλαίσια αυτής της πολιτικής η κυβέρνηση 8ιακηρόττει απερί

φραστα: Ε(ναι επιτρεπτή η αύξηση των μισθών ή γενικότερα των εισο8ημάτων, 

στο (8ιο ποσοστό που αυξάνεται η παραγωγικότητα. 

Έτσι, επει8ή το 1989 αυξήθηκαν τα ημερομίσθια κατά 4.3% ετησίως, 

8ηλα8ή οίυτοί που λάμβαναν .€50 τη β8ομά8α πήραν .€2 τη β8ομά8α αόξηση, 8εν 
έπρεπε να 8οθοόν, λέει η κυβέρνηση, αυτές οι αυξήσεις, γιατί η παραγωγικότητα 

8εν αυξήθηκε στο ί8ιο ποσοστό -αυξήθηκε μόνο κατά 4%- και η κυβέρνηση μας 

επέστησε τηy προσοχή στους κιν8όνους 8ήθεν που 8ημιουργοόνται. Δηλα8ή η 

κυβερνητική προσέγγιση είναι ότι, για να αξιώσει ο εργαζόμενος μια αόξηση έστω 

και του ποσ?στού του 4% ετησ(ως, θα πρέπει να υπάρξει· παράλληλα πολλα

πλάσια αόξηση του κέρ8ους του εργο8ότη του, για να 8ιατηρηθεί ο συσχετισμός. 

' Έτσι ο 1 μέσος χαμηλόμισθος του ι8ιωτtκού ι8(ως τομέα, ο αγρότης, ο 
μισθωτός της :τάξης των .€50 τη β8ομά8α, θα πρέπει να περιμένει μια 8εκαετ(α ή 
μια εικοσαετία για να αναβαθμιστεί στην ανεπαρκή εισο8ηματική τάξη των .€100 
τη β8ομά8α, Ο7tότε βεβαίως και θα συνταξιο8οτηθεί τότε. 

Συνεπώς , 8εν υπάρχει καμιά απολότως 8όση υπερβολής, όταν λέω ότι η 

κυβερνητική ~ολιτική, όπως αυτ~ αντανακλάται σαφέστατα στους προUπολογι
σμούς, συντηρε( την ανισότητα και προστατεύει και κατοχυρώνει το οικονομικό 
κατεστημένο. 
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Μήπως όμως λαμβιfνονται ιfλλα μέτρα, ώστε να βελτιωθεί η ζωή όσων έχουν 

χαμηλά εισοδήματα, όπως ε(vαι οι κάτοικοι της υπαίθρου, οι αγρότες και οι 
εργιfτες; Λαμβιfνεται πρόνοια για να βελτιωθεί η ποιότητα της ζωής σε ιfλλους 
τομείς, ώστε να μετριαστεί η κατάσταση; 

Η απάντηση ε(vαι και πάλι απογοητευτική. Όχι μόνο δε λαμβάνονται μέτρα 

- , __ -.με.__ διάθεση αυξημένων κοvδuλ(ωv, όπως θα ανέμενε κάποιος από κυβέρνηση που 
υποστηρίχτηκε και υπερψηφίστηκε από την προοδευτική μερίδα των ψηφοφόρων, 
από κυβέρνηση που διακήρυττε την προσήλωσή της στη στοργική μεταχείριση των 

χαμηλά αμειβομένων, αλλά αντlθετα στους νέους προUπολογισμούς παρουσιάζεται 

αντί αύξηση δραματική μείωση των δαπανών που θα μπορούσαν να βελτιώσουν 
την ποιότητα της ζωής μιας μεγιfλης μιfζας πολιτών που ζουν υπό δυσμενείς 

συνθήκες. 

Αναφέρομαι, κύριοι συνάδελφοι, στη με!ωση των αναπτυξιακών δαπανών του 

προϋπολογισμού από 98 σε 88 εκατομμύρια λίρες σε σύγκριση με το 1988 αντί 
της ουσιασ-:rικής τους αύξησης. Μάλιστα, και αυτό είναι πολύ σοβαρό, λέχθηκε ότι 

ο λόγος. που η μείωση δεν ήταν μεγαλύτερη, όπως ήταν η κυβερνητική πρόθεση, 
ήταν ότι επρόκειτο για αναπτυξιακά έργα που η κυβέρνηση δεσμευόταν να 

συνεχίσει, γιατί είτε είχε δεσμευτεί με συμβάσεις είτε βρίσκονταν υπό κατασκευή 

είτε υπήρχε συμβατική υποχρέωση έναντι ιδιωτών για τη συνέχιση και την 
αποπεράτωσή τους. 

Με ιfλλες λέξεις η μείωση των αναπτυξιακών δαπανών θα ήταν μεγαλύτερη, 

αν η κυβέρνηση δεν είχε τη νομική υποχρέωση έναντι συμβολαίων να προχωρήσει 
στην κατασκευή τους. Έτσι ο λαός στερήθηκε από προγραμματισμένα έργα για 

τα οποία του δόθηκε υπόσχεση ότι θα κατασκευάζονταν σε σύντομο χρονικό 

διάστημα και που θα βελτίωναν και ουσιαστικά και ποιοτικά τη ζωή του. 

Τα πριfγματα όμως δεν έμειναν μέχρις εδώ, γιατί επιπρόσθετα από 7ην 
- απαράδεκτη αυτή κατάσταση επιχειρήθηκε και ένα εξίσου ηθικά απαράδεκτο 
παιχνίδι σε βάρος του λαού και της λαϊκής αντιπροσωπείας. ΠαροUσιάστηκε 

συγκεκριμένα ένας πολυσέλιδος κατιfλογος 22 σελίδων με έργα τα οποία η 

βέ ' όθ ' ' ' ό ' ' )(υ ρνηση εχει πρ εση να καμει κατα ιεραρχημενες απ αυτη τρεις προτεραιο-

τητες, εφόσον η Βουλή εγκρίνει την επιβολή των φόρων που προτείνει. Με ιfλλες 

λέξεις, αν ο λαός ,επιφορτιστεί με τους επαχθείς φόρους που ζητιf η κυβέρνηση. 

Και όλοι μας γνωρίζουμε ότι οι φόροι που ζητούvται είναι εκείνοι που θα 
επιβαρύνουν τις μιfζες των χαμηλιf · αμειβομένων προς όφελος των υψηλιf 
αμειβομένων. Πρόκειται για τους φόρους που θα πληρώνει ο κιfθε πολίτης που 

αγοράζει οτιδήποτε χρειάζεται για τις καθημερινές του ανάγκες, για να κάμει τη 

ζωή του πιο ανεκτή. Είναι οι εύκολοι άμεσοι φόροι που αποδίδουν μεγάλα ποσά, 
αφού επιβιfλλονται στις μεγιfλες λαϊκές μιfζες. 

Πιο απλά μας λέει η κυβέρνηση: Θέλετε να ζήσετε καλύτερα εσείς που 
στερείστε σήμερα, εσείς που έχετε τα πενιχρά, τα μικρά εισοδήματα; Τότε 

πληρώστε από αυτά τα λίγα που εσε(ς έχετε, για να κάμουμε τα έργα για όλους 
μας. 

Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, εlναι η μεγάλη μάζα των χαμηλών εισοδημάτων 
που θα πληρώσει αυτΌύς τους φόρους, γιατί είναι αυτή η κατηγορία πολιτών που 
'διαθέτει ό,τι κερδίζει για την αντιμετώπιση της καθημερινής ανάγκης. Είναι οι 
χαμηλόμισθοι, οι μικρομεσαίοι που εκδαπανούν ό,τι καθημερινά κερδ(ζουν, για να 
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επιβιώσουν. Όχι οι μεγαλοεισοδηματίες, οι χρηματιστές, οι κεφαλαιούχοι, οι 

τραπεζίτες, οι μεγαλέμποροι. 

Αυτή η κυβερνητική ενέργεια είναι κυριολεκτικά προσβλητική και για το λαό 

και για τη Βουλή των Αντιπροσώπων του, γιατί αυτό σημαίνει ότι η Βουλή θα 

συζητά τα κυβερνητικά φορολογικά μέτρα υπό εκβιασμό ή πίεση. Και καμιά 
Βουλή που σέβεται την αποστολή της δε θα έστεργε σε τέτοια προσβλητική και 

υποτιμητική μεταχείριση. 

Συνέπεια αυτής της αντιλα!κής στάσης της κυβtρνησης είναι ότι tργα ζωτικά 
για Την ευημερία του λαού δε θα κατασκευαστούν. Τα έργα που ματαιώνονται 
είναι κυρίως τα υδατικά έργα ανάπτυξης, τα μείζονα υδατικά έργα, η ανάπτυξη ή 
βελτίωση του οδικού δικτύου, η ανάπτυξη των δασών και η πpοστασ(α του 

φυσικού περιβάλλοντος. Έργα δηλαδή ζωτικής σημασίας και για την ευημερία 
του λαοό αλλά και για την ανάπτυξη της οικονομίας γεVtkότkpα. Έργα όμως που 
βελτιώνουν τη γενικότερη ποιότητα της ζωής. · 

Θα αναφερθώ επιλεκτικά στη ματαίωση της βελτίωσης ·του οδικού δικτύου. 
Δεν περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς η κατασκευή ή βελτίωση πλείστων 
όσων δρόμων, όπως ο δρόμος Λευκωσίας -Ανθούπολης - Κοκκινοτρψιθιάς, όπως ο 
δρόμος Τηλλυρίας-Λευκωσίας. ......_ 

Έτσι, ως αποτέλεσμα το~του, οι χιλιάδες εργαζόμενοι και οι κάτοικοι της 
, υπαίθρου θα εξακολουθήσουν να συνωστίζονται έξω από την _Ανθούπολη στην 
προσπάθεια_ προσπέλασής τους προς τη Λευκωσ(α και θα υποφέρουν καρτερικά 
π'ερψένοντας, για ώρες πολλ~ φορές, τη μ~~ή τους στοuς. τόπους της 
/!<>.υλ'ει~ς τους. Το ίδιο ισχύει και για τους παραγC.,γ~υτό εξαναγκάζει τους 

Ι:εργ-Ctζ9~~νους να βρίσκονται στο πόδι από τις αυγινές ώρες, για ν~_μπορέσουν να . φτάσουV έγ_~~-ι-ρα στη-~ εργασ(α τους. ~ ,_ ·

~ Με τον τρ<Sπο ~υτό επιβαρύνονται και ε~ώνονται οι δυσχερείς όροι ζωής 

των'-~ατο(κων τηζ υπαtθρου και των εργαζομένων, που αντιμετωπ(ζονται με 
σχαιότ)jτ_~ και ασέβεια από το κράτος, το οπο(ο όμως παραβιάζει και τη νομική 

του υποχρέωση να συμπεριφέρΕται ισότιμ~ προς τους πολίτες του. 

Η 'κατάσ'rαq:η όμως γ(νεται κυριολεκτικά δραματική σfην περίπτωση της 
μαρτυρικής Τηλλυpίας, όπου η κρατική διαγωγή και συμπεριφορά προσεγγίζει τα 

/; όρια της άδικης και ταπ?ινω:r._L~ής μεταχείρισης, της περιφρόνησης και της ύβρης. 
/'· Γιατί στην περίπτωση τηζ Τηλλuρίας, όπου είχα την πικρή εμπειρία της 

προσωπικής άμεσης διαπίσ'•ωσης, όι .-Κάτ_οικ_οι της περίοχής του Κάτί:J Πύργου, 
για να μπορέσουν να εξασφαλ(σουν το μεροκάματό τους, επιβιβάζον~αι στα \ 
λ€ωφορε!α στις 2.00 το πρω!, ενώ οί κάτοικοι ·των ά~ων περιοχών, όπως ο 
Παχύαμμος, στις 3,00 με 3.30 το πρωι 

Επιπρόσθετα, παραγωγή που επιτυγχάνεται με κόπους και μόχθους στις 

άγονες εκε!νες περιοχές χάνεται και καταστρέφε:τ~ϊ~-Κόποι;---χ-αι. ιδρώτες ενηλ(κων 
κ~ι 'ανηλ(κων, γυναικών 1 παιδιών και γερόντων καταστρέφονται, γιατ( ε!ναt 
αδύνατο να μεταφερθε( η παραγωγή στα αστικά κέντρα~ για να -δι-ατεθεί, μέσα 
από τους δασικούς δρόμους που υπάρχουν στη διάθεση των παραγωγών. Έτσι 
παραδοσιακές προ~ιώνιεs καλλιέργειες έχουν εγκαταλειφθε(. 

1 Η Τηλλυρία όμως ~άσχει σήμερα, γιατί είναι θύμα της εισβολής και της 
κατοχής. Παρέμεινε ελεύθερη και απομονώθηκε, γιατ! οι tδϊοι οι κάτοικοί της 
προέβαλαν αντίσταση στην προέλαση των τούρκικων στρατε:υμάτ~ν και· ανέκοψαν 
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μόνοι τους τον Αττ(λα, όταν οι χουvτιχο( αξιωματικοί εγκατέλειψαν τα πεδία της 
μάχης και υποχώρησαν στην περιοχή του Σταυρού της Ψ ώκοις. Με τον ηρωισμό 
τους οι κάτοικοι της Τηλλυρ(ας συνέτειναν, ώστε να παραμε(νει ελεύθερη η 
περιοχή μέχρι τον Αχάμα προς τον οπο(ο προέλαυναv τα τούρκικα στρατεύματα. 

Και το ερώτημα είναι: Αυτή τη μεταχείριση άξιζε ο ηρωικός πληθυσμός της 
από τον Πρόεδρο Βασιλείου; Από τον ίδιο Πρόεδρο Βασιλείου ο οποίος είχε 

περιλάβει στις επαγγελίες του προγράμματός του των εκατό ημερών την 

κατασκευή του δρόμου Τηλλυρίοις-Λευκωσίοις και που πριν από τρεις ακόμα μήνες 
σε περιφερειακή σόσκεψη διαβεβαίωνε ότι το έργο θα άρχιζε αμέσως. 

Αντί αυτού ο δρόμος έχει ιεραρχηθεί ως έργο τρίτης κατηγορίας, τρίτης 
προτεραιότητας, που θα κατασκευαστε(, αν η Βουλή εγκρ(νει τα φορολογικά 

μέτρα, που θα εφαρμοστούν εντούτοις από το 1992, πράγμα που σημα!vει και 
πάλι πως, και αν ακόμα η Βουλή εγχρ(νει αυτά τα μέτρα, η κατασκευή του έργου 
θα αφορcί. την επόμενη πεvταετ(α. 

Και εφόσον βρισκόμαστε στην Τηλλυρίοι, δε θα ήταν άσκοπο να αναφέρουμε 

ότι η κυβερνητική μέριμνα εκεί είναι ανύπαρκτη στην πραγματικότητα. Η κρατική 
αδιαφορία είναι εξοργιστική κυριολεκτικά. 

Αναφέρω μόνο μερικά παραδείγματα: Το υδατικό έργο του Κάτω Πόργου 
αναβάλλεται επ / αόριστον, το μικρό φράγμα στον Παχύαμμο -πρόκειται για 

δεξαμενή στην πραγματικότητα-είναι εντελώς άχρηστο, γιατί δε συγχρατε( το 
νερό, ενώ ταυΤόχρονα λόγω της έμφραξης του χειμάρρου αυτός έχει εκτραπε( και 
κατέστρεψε τις μικρlς φυτείες. Στον Ποιχύοιμμο δεν μπορεί κανένας να δει 

τηλεόραση, γιατί η αντένα η οποίοι αγοράστηκε από καιρό δεν τοποθετήθηκε από 
τις αρμόδιες υπηρεσίες. Στα Πηγένια κινδυνεύουν να πνιγούν άνθρωποι και ζώα, 
γιατί αναβάλλεται συνεχώς η Κατασκευή του αναγκαίου μικρού έργου δαπd.νης 

.Ε.500. Στον Πάνω Πύργο, όπως και στα Πηγένια, όπου κατασκευάζονται τα 
κd.ρβουνα, δε δίδεται η πρώτη ύλη απευθε(ας από το δασονομείο αλλά από 
μεταπράτες, ενώ lχει αποψιλωθεί εντελώς η περιοχή λόγω της αλόγιστης 

λατόμησης από εργολάβο για την κατασκευή του κακότεχνου αλιευτικού βραχίονα 
στον Κάτω Πύργο. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, γιατί δε λαμβάνεται υπόψη ότι η βελτίωση του 
οδικού δικτύου θα εξοικονομήσει εκατομμύρια ώρες εργασίας, τόσο πολύτιμης 
σήμερα, αφού διαπιστώνεται η στενότητα της εργασίας; Γιατl δε λαμβάνεται 

υπόψη από την κυβέρνηση η εξοικονόμηση καυσίμων, ανταλλακτικών και η 
αποφυγή φθοράς; Αν αυτά αξιολογηθούν, οι δαπάνες γιοι τα lργοι θα αποσβεστούν 
σε χρόνο ρεκόρ, σε τόσο χρόνο, όσος θα χρειαζόταν για να καταCrκευαστούν και να 
συμπληρωθούν αυτά τα έργα. · 

Αλλά πώς η κυβέpνηση προσποιείται την έλλειψη κεφοιλοι(ων της τάξης των 

27,7 εκατομμυρίων λιρών που χρειάζονται για να αρχ(σουν αυτά τα έργα επί 
συνολικής δαπάνης 130 εκατομμυρίων λιρών, όταν η ίδιοι επιμlνεί να προβεί στην 
τερατώδη δαπάνη των 500 εκατομμυρίων λιρών για την κατασκευή του ανθρα._

κιΚού ηλεκτροπαραγωγού σταθμού Βασιλικού; 

Πώς ματαιώνονται έργα τόσο ζωτικής σημασίας με πρόσχημα την lλλειψη 
κεφαλα(ων, όταν γι' αυτό το έργο που έχω τώρα αναφέρει δεν υπάρχει δυσκολία 
να διατεθούν 500 εκατομμύρια λίρες; 

Αλλά η έλλειψη επαρκούς κοινωνικής μέριμνας και κοινωνικής πολιτικής είναι 
έκδηλη σε όλο το χώρο των κυβερνητικών πρΌθέσεων και επιδιώξεων, όπως 
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φα(νονται στους προUπολογισμούς. Υποσχέσεις σοβαρές, προεκλογικές και μετε

κλογικές, παραμένουν εντελώς ανυλοποίητες. Οι άνεργοι επιστήμοvες περιμένουν 

την εργοδότηση και αξιοποίησή τους, οι γυναίκες τη συνταξιο8ότησή τους στα 60, 
όπως τους υποσχέθηκε ο Πρόεδρος. Οι οικοκυρές, και ιδίως εκείνες που αvάλωσαν 

τη ζωή τους για τη μέριμνα και ανατροφή των πολυμελών οικογενειών τους, 
ζητούν να αναγνωριστεί η αδιαφιλονίκητη κοινωνική προσφορά τους και η 

εξασφάλιση των γηρατειών τους. 

Κύριοι σuvάδελφοι, όπως είχαμε την ευκαιρ(α να πούμε και σε προηγούμενες 

περιπτώσεις και να τονίσουμε, το κόμμα μας είναι σοσιαλιστικό. Στόχο του έχει 

την εξυπηρέτηση του ανθρώπου με κεντρική σκέψη, φιλοσοφία και επιδίωξη τη 
δημιουργία συνθηκών ισότιμης μεταχείρισης όλων_ των ανθρώπων, ώστε η ανθρώ

πινη διαβίωση να στηρ(ζεται στις αρχές και τις βάσεις της κοινωνικής δικαιο

σύνης. Επιδιώκουμε την εφαρμογή στην πράξη των αθρώπινων .δικαιωμάτων που 
εγγυάται το Σύνταγμα, ώστε αυτά τα δικαιώματα να μετατραπούν σε πραγματι

κότητες και όχι απλές διακηρόξεις προθέσεων ή και ακόμα αληθοφανείς προφάσεις 
για συνέχιση της κοινωνικής αδικ(ας και της ανθρώπινης εκμετάλλευσης από την 

οικονομική ολιγαρχία. 

Πουθενά όμως στους προUπολογισμούς δε διαφα(νεται οποιαδήποτε πρόθεση 

προσέγγισης των κοινωνικών θεμάτων με βάση μια νέα αντίληψη για τον 
επιβεβλημένο ρόλο της πολιτείας, για αναβάθμιση της ποιότητας της ανθρώπινης 

ζωής και την εξίσωση των κοινωνικών ανισοτήτων, ώστε να εξασφαλιστεί 

ανθρώπινη αξιοπρέπεια για όλους τους πολ(τες. Ελλείπει η τόσο αναγκαία και 

απαραίτητη αλλαγή της συμπεριφοράς προς όλους εκείνους τους πολίτες που 

συνεχώς ζουν με την ανησυχ(α και την ανασφάλεια, που οφείλονται στη στέρηση 
των βασικών ανθρώπινων μέσων επιβίωσης με αποτέλεσμα την ταπείνωση του 

ανθρώπου και την απώλεια της ανθρώπινης του αξιοπρέπειας. 

Το κράτος πρώτιστη υποχρέωσή του πρέπει να έχει την άρση της αδικίας και · 
όχι τη δρομολόγηση προγραμμάτων εξυγίανσης 8ήθεν της οικονομίας που ως 
αποτέλεσμα θα έχουν τη μονιμοποίηση της φτώχειας των φτωχών και την αύξηση 

του πλούτου των λίγων. Μια τέτοια πολιτική δεν επιφέρει εξυγίανση αλλά 

επιδείνωση της κοινωνικής ασθένειας. 

Οι προθέσεις που διακηρύχτηκαν, αλλά και τα μηνύματα που βγαίνουν από 
τη διάθεση των κρατικών δαπανών μέσω των προUπολογισμών, αντιτίθενται στις 

αρχές, τη φιλοσοφία και τις επιδιώξεις μας για την υπεράσπιση του ανθρώπου. 

Γι' αυτό και δεν μποροόμ~ να μην τους καταψηφίσουμε ως έκφραση της 
απαρέσκειας και αποδοκιμασίας μας, της αντίθεσής μας για την έλλειψη της 

οφειλόμενης μέριμνας προς άρση της κοινωνικής αδικίας. 

Θα ψηφίσουμε όμως τους προUπολογισμούς για τους πρόσφυγες, γιατί τοότο 

εναρμονίζεται πλήρως προς τη δική μας φιλοσοφία για συν8ρομή προς ανακούφιση 
των πασχόντων. 

Θα ψηφίσουμε επίσης τις δαπάνες για την άμυνα, γιατί δεν πρόκειται στην 
πραγματικότητα για δαπάνες αλλά για επένδυση προς όφελος της ελευθερ!ας και 

της ζωής του λαού και της πατρί8ας μας. 

Όσον αφορά τώρα το γενικότερο απολογισμό πάνω στο εθνικό θέμα, θέλω 

να πω αυτά τα απλά: Επιζητείται από τον Πρόεδρο Βασιλείου ο έπαινος για το 

ότι κατόρθωσε να πείσει διεθνώς ότι είναι η τούρκικη πλευρά που ε(ναι υπαίτια 
για τη διακοπή του διαλόγου και ζητά διεθνή συμπαράσταση, για να πειστεί ο κ. 

Ντενκτάς να επανέλθει στις συνομιλίες. 

\/ 
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Ζητά κυρίως από την Τουρκ(α να πε(σει τον Ντενκτάς να συνομιλήσει για τη 

λύση του Κυπριακού. Δηλα'δή η Τουρκία ε(vαι ο τρίτος, ο αθώος τρίτος, στη 

διαφορά και της ζητούμε vα ασκήσει το κύρος και την επιρροή της και της 

ζητούμε να πιέσει τον υπαίτιο Ντενκτάς να συνομιλήσει για να βρεθεί μια λύση. 

Αυτό αποτελεί θρ!αμβο της πολιτικής της Τουρκίας, γιατί αυτό επιδίωκε η 

Τουρκία τόσα χρόνια: Να βγει έξω από το εδώλιο του κατηγορουμένου. Και της 
το έχουμε προσφέρει. Αυτό ήταν το επίτευγμά μας, αυτό είναι και το τραγικό μας 

λιiθος. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, είναι η Τουρκία που έχει εισβάλει εδώ -ίσως πρέπει 

να τα λέμε αυτά τα πράγματα, να τα υπενθυμίζουμε- είναι η Τουρκία που κατέχει 
τη γ,η μας. Είναι η Τουρκία που δολοφόνησε τα κυπριακά νιάτα, είναι η Τουρκ(α 

που εκτόπισε το 40% του πληθυσμού μας και εlναι η Τουρκία που παραμένει εδώ 
και παρεμποδίζει την επάνοδο. Αυτή είναι η υπόλογη και η ένοχη και αυτή θα 
έπρεπε να σφυροκοπούμε στα διεθνή βήματα. 

Ειδικότερα ζητούμε και επιδιώκουμε να επανέλθει απλώς ο Ντενκτάς στις 

συνομιλίες. Εμείς όμως δε θtλουμε τις συνομιλίες χιiριν των συνομιλιών. Εμείς 

θέλουμε λύση έντιμη με βάση την άσκηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων από 

όλους τους πολ(τες. Και για να επιτευχθεί αυτό, θα πρέπει όχι να πιέσει η 

Τουρκία, αλλά να πιεστεί η Τουρκία. Αυτό ε!ναι το μέγα λάθος της πολιτικής του 
Προέδρου Βασιλείου πάνω στο Κυπριακό. 

'Αλλο λάθος είναι η εγκατάλειψη σχεδόν του πιο σοβαρόύ κέντρου άσκησης 
πιέσεων πάνω στην Τουρκία για επίτευξη προόδου στο Κυπριακό, που δεν είναι 

άλλο από το μεγάλο και σπουδαίο κέντρο της Ευρώπης. Εκεί μπορούμε να έχουμε 

συμπαραστάτες, γιατί η Ευρώπη είναι το εργαστήρι των ανθρώπινων δικαιω
μάτων. Εκεί υπάρχει ευαισθησία για τα ανθρώπινα δικαιώματα των λαών και το 

ουσιαστικότερο εκεί προσπαθεί η Τουρκ(α να ενταχθεί ή να συνδεθεί. 

Η διαφώτιση στην Ευρώπη ε(ναι υποτυπώδης και ουσιαστικά εξαντλείται με 

μια αλληλογραφία από το Υπουργείο Εξωτερικών προς το ομόλογο Υπουργείο 
της μιας ή της άλλης χώρας, ενώ παράλληλα αφήνεται ανενόχλητη η τούρκικη 

προπαγάνδα να οργιάζει. 

Οι πρεσβείες μας στην Ευρώπη είτε δεν υπάρχουν καθόλρυ -σε πολλές χώρες 

δεν έχουμε πρεσβείες- είτε εκεί όπου υπάρχουν ενεργούν υπό ~λήρη αδυναμία και 
'λ ψ ' ' εγκατα ει η απο το κεντρο. 

Η πρεσβεία μας στο Παρίσι π.χ., που είναι η πρωτεύουσα της Ευρώπης, 
λειτουργεί με ένα προσωπικό τριών, τεσσάρων ατόμων εκτός από τον πρέσβη. 

Όλοι εκεί καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθειες για να διαφωτίσουν Κftt 

κάμνουν ό,τι μπορούν, αλλά δεν μπορούμε να υπερβούμε τις ανθρώπινες δυνατό
τητες. 

Σε άλλη περίπτωση είχα την ευκαιρ!α να πω, έντιμε κύριε Πρόεδρε και 

έντιμοι συνάδελφοι, ότι η πολιτική μας είναι υποτονική αλλά και ενδοτική. Αυτή 

είναι η θλιβερή και ολέθρια πραγματικότητα, γιατί δεν κάμνουμε αγώνα απελευ

θέρωσης και επιστροφής, αλλά αγωνιζόμαστε να πε(σουμε τον κ. Ντενκτάς να 

καθίσει στις συνομιλίες και όχι να εξαναγκαστεί η Τουρκία να εγκαταλείψει την 

κατοχη της μικρής ευρωπα'ίκης μας χώρας, για να ζήσουν όλοι οι κάτοικοί της με 

ανθρώπινα δικαιώματα. 

Τελειώνοντας θέλω να επισημάνω ότι η επιδίωξη της κυβέρνησης Βασιλείου 

είναι η επανένωση και όχι η απελευθέρωση της Κύπρου. Επανένωση όμως 
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σημαίνει οινοιγνώριση της όποιρξης της οντότητας της κατεχόμενης Κόπρου ως 
κάτι του ξέχωρου από την ενια(α Κυπριακή Δημοκρατία και αυτό αποτελε( το 
ολέθριο σφάλμα της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Ευσταθίου, 

Νομίζω ότι έχουμε μερικά λεπτά ακόμα, ώστε vα καλέσω τον κ. Γεωργίου να 
μιλήσει, προτού διακόψουμε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟί: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, θοι ήθελοι με την ευκοιιpίοι της συζήτησης 
των προϋπολογισμών να αναφερθώ, μιλώντας εκ μέρους και των άλλων συνα
δέλφων μου, στοι κυριότεροι προβλήμοιτοι της πόλης κοιι της εποιρχίοις Λάρνοικοις. 

Η πόλη της Λάρνοικοις είνοιι γιοι χρόνιοι ποιροιμελημιfνη σε σημείο που δίκαιοι 
οι Λαρνακε!ς αισθάνονται ότι τους γ(νεται μεταχείριση πολιτών δεύτερης κατη
γορίας. 

Τοι λιγοστά ιfργοι που έχουν γίνει μιfχρι σήμερα έγιναν χωρίς μελέτες κοιι 
χωρίς οποιοδήποτε πρόγραμμα, με αποτέλεσμα η Λάρνακα να βρίσκεται σήμερα 
περ(κλειστη και να εμποδ!ζεται η παραπέρα επέκταση και ανάπτυξή της. 

Και εμποδίζεται πράγματι η Λάρνακα να επεκταθεί και να αναπτυχθεί προς 
οποιοιδήποτε κοιτεόθυνση. Προς την Αροιδ!ππου οινοικόπτετοιι οιπό τη βιομηχανική 

περιοχή, προς τη Λεμεσό οιπό την ελεόθερη βιομηχανική ζώνη, προς την Αλυκή 

από το αεροδρόμιο, ενώ προς τη Δεκέλεια η επέκταση και η αvάπτυξη 
αvακόπτονται από τα διυλιστήρια και τις πετρελαιοδεξαμεvές και περιορ(ζοντ;αι 

~ οιπό το\ι ποιροικοιμπτήριο δρόμο προς την Α γ(οι Ν άποι. ' 

Εlνα~ φανερό pτι η Λάρνακα υφ(σταται τις συνέπειες των μειονεκτημάτωv 
περισσότερο απ' ό,τι απολαμβάνει τα πλεονεκτήματα που συνεπάγοvται τα έργα 

αυτά. 

Είνοιι επ(σης φανερό ότι η εντός του περ(κλειστου χώρου ανάπτυξη της πόλης 

μας έγινε από την ιδιωτική πρωτοβουλ(α ανεξέλεγκτα, χωρίς οποιαδήποτε 
καθοδήγηση κοιι προγροιμμοιτισμό, με άμεση συνιfπειοι την οιλλο(ωση του γροιφικοό 

χοιροικτήροι κοιι της αισθητικής της. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτριfψετέ μου νοι ασχοληθώ σε συντομία με τοι πιο 

σημοιντικ& επιμέρους προβλήμοιτοι της πόλης της ΛάρJοικοις. , 
Μετά την τοόρκικη εισβολή ο ρόλος του λιμανιού της Λάρ\ιοικοις ιfγινε 

σημαντικότερος λόγω της οιπώλειοις του λιμοινιοό της Αμμοχώστου. Η εξέλιξη 

όμως της τεχνολογίας επέφερε διοιφοροπο(ηση στο είδος των πλο!ων κοιι στους 
τρόπους μεταφοράς, κυριότερος των οποlων είvαι τα εμπορευματοκιβώτια. Το 
γεγονός αυτό κατέστησε αναγκαία την επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, 

ώστε vα αναβαθμιστεί ο οικοvομικός του ρόλος και να παύσει να υπολειτουργεί. 

Πάγιο οί(τημά μοις, κοιι, προς το σκοπό οιυτό έχω εγγράψει σχετικό θέμοι στο 

Κεφάλαιο Δ ', ήτοιν κοιι ε(νοιι ο εξοπλισμός του λιμοινιοό μοις με σύγχρονοι 
μηχανήματα και η αύξηση του βάθους και του κύκλου στροφής του, ώστε vα 
μπορεί νοι δέχεται τοι σόγχρονοι πλο(οι της λεγόμενης τρίτη<;' γενιάς. 

Περαιτέρω, η οιόξηση της επιβατικής κ(νησης λόγω της κρ(σης του Λιβάνου 

κατέστησε επιτακτική τηv ανάγκη για ανέγερση νέου κτιρ(ου επιβατών, το οποίο 

να ανταποκρίνεται στις σύγχρΟvες ανάγκες. 

\ 
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Επικρίνουμε την καταρχήν αρνητική στοίση της κυβέρνησης στο αίτημοί μας 

αυτό, χαιρετίζουμε τη θετική τοποθέτηση του lπουργοό Συγκοινωνιών και 
δηλώνουμε ότι είμαστε ανυποχώρητοι στη θέση μας για επέκταση του λιμανιού 

μας. 

Το κτίριο του αεροδρομίου της Λάρνακας είναι ανεπαρκές και ακατάλληλο, 

ενώ το αεροδρόμιό μας δε διαθέτει αποθήκη για την αποθήκευση και τον 

εκτελωνισμό των εμπορευμάτων. 

Είναι με μεγάλη ικανοποίηση που χαιρετίζουμε τη θετική στάση του 

Jπουργού Συγκοινωνιών και την απόφαση της κυβέρνησης για την κατασκευή 

νέου, σύγχρονου κτιρίου και την επέκταση στο μεταξύ του υφισταμένου, ώστε να 

καλυφθούν οι ανάγκες μέχρι την αποπεράτωσή του. 

Χωρίς να παραγνωρlζουμε το κόστος που συνεπάγεται η μετακ(vησή τους, τα 

διυλιστήρ_ια και οι πετρελαιοδεξαμενές πρέπει να μετακινηθοόν. Η όπαρξή τους 

δεν προσφέρει τ(ποτε στη .Λάρνακα, εκτός από τη μόλυνση του περιβάλλοντος και 

την ανακοπή της τουριστικής μας ανάπτυξης. 

Στο σημε(ο αυτό θέλω να τονισω ιδιαίτερα τους κινδύνους που συνεπάγονται 

τα διυλιστήρια για την ασφάλεια των κατοίκων της Λάρνακας, οι οποίοι είναι 
εκτεθειμένοι στην πίθανότητα δολιοφθοράς ή ανθρώπινου λάθους. Μας είπαν ότι η 

πιθανότητα αυτή είναι ίση με την πιθανότητα να εκραγει σ' ένα σπίτι μια φιάλη 

υγραερίου. Γνωρίζουμε όμως ότι φιοίλες υγραερίου έχουν εκραγεί. 

Αν μάλιστα ληφθεί υπόψη ότι τα διυλιστήρια χρησιμοποιοόν πρώτ~ς όλες που 

εισάγονται από το εξωτερικό για να παράγουν προ"ίόντα σε ποσότητες που 

καλύπτουν μόνο το 30% περίπου των αναγκών της Κόπρου και τα οποία 

πωλοόνται σε τιμή μεγαλότερη των εισαγομένων, διερωτώμαστε καλόπιστα αν 

είναι ανάγκη να έχουμε καν διυλιστήρια. 

Γι' αυτό απαιτούμε επιτακτικά τον άμεσο καθορισμό χρονοδιαγράμμαιrος 

για την παύση της λειτουργ(ας των διυλιστηρίων και τη μετακίνηση των 
πετρελαιοδεξαμενών, ενώ μέχρι την υλοποίηση του χρονοδιαγράμματος απαιτοόμε 

την καταβολή τελών προς το Δήμο.Λάρνακας. 

Αναφορικά με το οδικό δίκτυο, εκφράζουμε την ικανοποίησή μας για την 

έναρξη της κατασκευής του 8ρόμου Λοίρνακας-Λευκωσίας και Λάρνακας-Κοφίνου 

και αναμένουμε την αποπεράτωσή τους στις ταχθείσες προθεσμίες. Εκφράζουμε 

όμως τη δυσαρέσκειά μας για τη μή αποπεράτωση, χρόνια τώρα, του δρόμου προς 

το αεροδρόμιο και για την έναρξη της κατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου 

προς την Αγία Νοίπα, χωρίς να προηγηθεί ρυθμιστικό σχέ8ιο ανοίπτυξης των 

κοινοτήτων της Ορόκλινης και της Πόλας. 

Έρχομαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στα προβλήματα της υπαίθρου της Λάρνα
κας. Είναι αντικειμενικά δύσκολο να ασχοληθεί κάποιος με τα προβλήματα της 

κάθε κοινότητας ξεχωριστά στα πλαίσια της συζήτησης αυτής. Γι 1 αυτό 

περιορίζομαι για μεν τα Κοκκινοχώρια και την περιοχή Κιτίου να τονίσω την 

ανοίγκη ανέγερσης και λειτουργίας περιφερειακών~γυμνασίων γ~α την εξυπηρέτηση 

των περιοχών αυτών και την αποσυμφόρηση των σχολείων της πόλης και για_ την 
περιοχή Μαζωτοό την ανάγκη επίσπευσης των σχεδίων για την τουριστική τ'ης 
ανάπτυξη, επικροτώντας τη θετική ανταπόκριση των αρμόδιων Υπουργών και στα 

δυο αυτά αιτήματα. 

Για την περιοχή Ζυγίου επαναλαμβάνω το αίτημα για την κατασκευή του 

παραλιακοό-δpόμου. 
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Για την πέpιοχή Ψευδά αναμένουμε την αποπεράτωση του δρόμου Μοσφι

λωτής-Καλού Χωριού, που ταλαιπωρε( αφάνταστα τους κατο(κοuς της περιοχής. 

Αξ(ζει μάλιστα να σημειωθε( η παντελής έλλειψη στους προUπολογισμοός 

οποιασδήποτε πρόνοιας για τη δημιοuργ(α αλιευτικών καταφuγ(ων στην επαρχ!α 

Λάρνακας. 

Πιο λεπτομερής όμως αναφορά πιστεύω ότι πρέπει να γ!νει, λόγω της 

ιδιαιτερότητάς τους, στις περιοχές Ορεινής, Βασιλικού και τις ακριτικές κοινό

τητες της Λάρνακας. 

Η περιοχή της Ορεινής ε(ναι από τις καλότερες περιοχές της Κόπρου, έχει 

όμως παραμεληθεί με αποτέλεσμα να φθίνει και να μαρά.ίνεται. συνεχώς, αφού 

κανένα ουσιαστικό αναπτυξιακό έργο δεν έχει γίνει, μέχρι σήμερα. Χρόνια τώρα οι 

κάτοικοι της Ορεινής αναμένουν την κατασκευή του δρόμου Χοιροκοιτίας-Οράς

Αγ!ων Βαβατσινιάς, του δρόμου Οδοό Φαρμακά και του δρόμου Βάβλας-Αγ(ου 

Μηνά-Κάτω Δρυ-ΛΈυκάρων. 

Οι δρόμοι αυτο! είναι σήμερα σε άθλια και απαράδεκτη κατάσταση, με 

αποτέλεσμα οι κάτοικοι των κοινοτήτων της Ορεινής να ταλαιπωρούνται κατά ·τη 

διακ(νησή τους προς τις πόλεις και τις εργασίες τους, να υφ!στανται φθορές και 

ζημιές στα οχήματά τους και να είναι συνεχώς εκτεθειμένοι στον κίνδυνο 

πρόκλησης δυστυχημάτων, ενώ ο χρόνος που χρειάζονταί για να μεταβούν στον 
προορισμό του'ς υπερδιπλασιάζεται λόγω των πολλών στροφών και της κακής 
κατάστασης των δρόμων. 

Τα μέσα συγκοινων(ας, όπως ε!ναι τα λεωφορε!α και τα αγροτικά ταξ!, εlναι 

σχεδόν ανύπαρκτα, αφού η διατήρησή τους ε(ναι αντιοικονομική. 

Αρδευτικά έργα δεν έχουν γ!νει, γιατ( κρ!θηκαν μη βιώσιμα. Οι κάτοικοι οότε 

τηλεόραση δε βλέπουν λόγω της κακής λήψης, ενώ δε λήφθηκε καμιά πρόνοια για 
την τουριστική, βιοτεχνική, αγροτική και πολιτιστική ανάπτυξη της περιοχής. 

Γι / αυτό και απαιτούμε για την περιοχή Ορεινής της Λάρνακας την άμεσή 
εκπόνηση ενια!ου σχεδίου ανάπτυξης, όπως έγινε με την περιοχή Πιτσιλλιάς, και 

την υλοποίησή του το συντομότερο δυνατό. 

Αναφορικά με την περιοχή Βασιλικοό τονίζω το γεγονός ότι, ενώ δεν είναι 

βιομηχανική περιοχή, το περιβάλλον της ε(ναι αφόρητα βεβαρημένο, ενώ η 

ρύπανση της θάλασσας είναι χωρ!ς προηγοόμενο λόγω του τσιμεντοποιείου και 

των Χημικών Βιομηχανιών. Και παρά την απαράδεκτη αυτή κατάσταση η 

κυβέρνηση αποφάσισε κrιι προσπαθεί με κάθε τρόπο και παρά τις αντιδράσεις μας, 

να εγκαταστήσει στην περιοχή ανθρακικό σταθμό. 

Επαναλαμβάνουμε με σαφήνεια και αποφασιστικότητα τη θέση μας. Δε 

δεχόμαστε να εγκατασταθε( ανθρακικός σταθμός στο Βασιλικό. Δε δεχόμαστε την 

επαναλειτουργία των Χημικών Βιομηχανιών που έχουν κλείσει για οικονομικούς 

λόγους και απαιτούμε τη λήψη μέτρων για τον περιορισμό της μόλυνσης που 

προκαλεί στο περιβάλλον το τσιμεντοποιείο Βασιλικού. 

Έρχομαι τώρα στα προβλήματα των ακριτικών κοινοτήτων της Λάρνακας, 

δηλαδή της Αθηαίνου, των Τρούλλων και της Πόλας. Οι κοινότητες αυτές έχουν 

κάποια ιδιομορφ(α λόγω της γειτν!ασής τους με τη γραμμή αντιπαράταξης και 

είναι φανερή η μεγάλη σημασία που έχει για την εθνική μας υπόθεση η αντ! πάσης 
θυσίας εξασφάλιση της παραμονής των κατο!κων στις κοινότητες αυτές, όπως και 

στις κοινότητες των άλλων επαρχιών που βρ!σκονται στη νεκρή ζώνη. Γι / αυτό 
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πρέπει vα 8οθεί προτεραιότητα από την κυβέρνηση στην επ~λuση των προ-

βλ ' ' ' ηματωv των χοιvοτητωv αuτωv. 

Εκτός από την άμεση επίλυση των επιμέρους προβλημάτων εισηγούμαστε 

όπως: 

Η χαλίτιχη και η τουρκοκυπριακή γη, όπου υπάρχει, vα δοθεί στους 

γεωργούς και τους Κ"C'ηνοτρόφοuς των κοινοτήτων αυτών. 

Δοθούν κίνητρα για την l8ρυση και λειτουργία βιοτεχνιών, ώστε να 

εξασφαλιστεί η επαγγελματική απασχόληση των κατοίκων που 8εv 

είναι αγpότες. 

Διαχωpιστούν οικόπεδα τα οποία vα δοθούν στις άπορες οικογένειες, 
παράλληλα με την οικονομική βοήθεια που δίδεται μετά την απόφαση 

της Βουλής σε θέμα που ενέγραψα σχετικά, για την απόχτησr, 

ιδιόκτητης κατοικίας. 

Στο σημείο αυτό θα 'θελα vα αναφέρω ότι τα κριτήρια βάσει των οποLων 

8ί8εται αυτή η βοήθεια είναι αυθαίρετα, με αποτέλεσμα να υπάρχουν παράπονα, 

γι 1 αυτό και ενέγραψα σχΕ:τικό θέμα προς συζήτηση, ώστε να θεσμοθετηθούν τα 

κριτήρια και να υπάρχει κοινοβουλευτικός έλεγχος. 

Δεν μπορώ όμως, κύριε Πρόε8ρε, να μην αναφερθώ ι8ιαίτερα στα καυτά 

παράπονα των κατοίκων της Πύλας, οι οποίοι εκπέμπουν σήμα κιν8ύνου για την 

κατάσταση που επικρατεί εκεί και η οποία ο8ήγησε στην απομόνωση και την 

αποκοπή της Πύλας από την υπόλοιπη Κύπρο, με αποτέλεσμα να αισθάνονται ότι 

έχουν στερηθεί τα βασικά 8ικαιώματα και ελευθερίες του πολίτη. 

Πιο συγκεκριμένα: 

Καθημεpινιi από τις 10.00 το πpωί μέχpι τις 10.30 το βpιiδυ η 

αστυνομία αποκόπτει τον κύριοι 8ρόμο προς τν Πόλα και. εμπο8ίζει 

όλους τους μη κατοίκους της να την επισκεφθοόν 1 εκτός αν έχουν 

«ειδική εpγασία». 

Είναι α8ύνατο να επισκεφθεί κάποιος την Πύλα τ!.ζ ώρες αυτές, έστω 

και αν πηγαίνει σε κάποιο γάμο ή αρραβώνα. 

Κανένας έλεγχος 8ε γίνεται στους εξερχόμενους Τουρκοκυπρίους ούτε 

και κανένας τους ζητά ταυτότητες ή άλλα στοιχεία. 

Τα Ηνωμένα Έθνη μετακίνησαν τις πινακίδες της νεκpής ζώνης σε 

βιipος μας, χωpίς να ληφθεί κανένα μέτpο ή να γίνει οποιοδήποτε 

διιiβημα. 

Ει8ικά το χειμώνα το ηλεκτρικό ρεύμα αποκόπτεται συχνά, πολλές 

φοpές κιiθε μήνα. 

Ενώ μιiλιστα είναι γνωστό ότι δε διεξιiγεται λαθpεμπόpιο από τους 

Πυλιώ-~-ες 1 οι οποίοι μάλιστα είναι εναν-~-ίον του λαθρεμπορίου και -i-o κα-~-απο

λεμούν, και ενώ διεξιiγεται λαθpεμπόpιο σε ολόκληpη τη γpαμμή αντιπαpιiταξης, 

έχει δημιουpγηθεί εσκεμμένα κακή φήμη για την Πύλα και τους κατοίκους της. 

Δεν είμαστε εναντίον του ελέγχου και της πιiταξης του λαθpεμποpίου. 

Αν-~-ίθετα είμαστε υπέρ -~-ου πλήρους ελέγχου και -~-ης ορισ't"ικής πάταξης του 

λαθpεμποpίου όχι όμως με ημίμετpα, όπως συμβαίνει σήμεpα, σε σημείο που να 

8ημιουργείται η εντύπωση ότι σ't"ην πραγματικό-~-η-~-α κάποιοι θέλουν να 8ιευκο

λόνουν οpισμένους να διεξιiγουν λαθpεμπόpιο. Και είναι η εντύπωσή μας αυτή 

δικαιολογημένη, γιατί τα μέτpα αυτιi λαμβιiνονται σήμεp<l, 15 χpόνια μετιi την 
τούρκικη εισβολή. 
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Γιατί η απαγόρευση της εισόδου στην Πόλα γίνεται με την τοποθέτηση 
αστυνομικών μόνο στον χόριο δρόμο και μάλtσ'fα ορισμένες μόνο ώρες; 

Γιατί ελ<γχεται ένας δρόμος μόνο, ενώ υπάρχουν άλλοι τέσσερις δρόμοι 
από τους οπο(ους μπορεί να μπει και να βγει κάποιος ανενόχλητος 

(μέσω Δεκέλειας, Τρούλλων, Ξυλοτύμπου και Ορόχλινης); 

Για την κατάσταση αυτή ζητοόμε εξηγήσεις από τους αρμοδίους. 

Κύριε Πρόεδρε;, κύριοι συνάδελφοι, έχω αναφερθεί σε συντομία στα κυριότερα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει η πόλη και η επαρχία Λάρνακας. 

Ορισμένα από τα προβλήματα βαίνουν προς Μση, ενώ για τα περισσότερα 

έχουν δοθεί υποσχέσεις ή έχουν εξαγγελθεί αποφάσεις. Αν οι υποσχέσεις τηρηθοόν 
και οι αποφάσεις εχτελεστοόν, τότε θα ανατείλουν καλύτερες μέρες για την πόλη 

και την επαρχία μας. 

Εμείς, ως Δημοκρατικός Συναγερμός, Θα είμαστε απαιτητικοί, Θα παρακο

λουθούμε και θα ελέγχουμε. Θα κρίνουμε, θα επικρ(vοuμε, αλλά και θα επι
κροτούμε καλόπιστα και αντικειμενικά και όπου μας ζητηθεί και όποτε χρειαστεί 

Θα ερχόμαστε αρωγοί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι με την ομιλία του χ. Γεωργίου πρέπει να 
διακόψουμε και να επανέλθουμε εδώ για να συνεχίσουμε τη συζήτηση στις 3.00 το 
απόγευμα. 

Πρώτοι ομιλητές Θα είναι ο κ. Ανδρέας Δημητριάδης, ο κ. Νίκος Φλουρέντζος 
και αΊ'ό το Δημοκρατικό Συναγερμό ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης. 

(Ώρα διακοπής 1.07 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:\3.02 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, ε(vαι συνέχεια της πρωινής συνεδρ(ας του Σώματος. Το 

Θέμα είναι γνωστό. Να προχωρήσουμε με τη συζήτηση των προϋπολογισμών και 
το λόγο έχει ο Βουλευτής του Δημοκρατικοό Κόμματος κ. Ανδρέας Δημητριάδης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, στην ομιλία μου αυτή δε Θα ασχοληθώ με 

θέματα τα οποία κάλυψαν άλλοι συνάδελφοι, Βουλευτές του Δημοκρατικού 

Κόμματος, αλλά Θα ασχοληθώ με τα σοβαρότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
η επαρχία Πάφου. 

Η Πάφος, που κατά την τελευταία 10ετία γνώρισε μια πρωτόγνωρη 

ανάπτυξη, παρουσιάζει ακόμα αρκετά προβλήματα 'fων οποίων η λύση, παρά τις 

μεγαλόστομες διακηρόξεις της κυβέρνησης, καθυστερεί αδικαιολόγητα ή παρα

μερίζεται, για να οδηγηθούν τελικά στις «ελληνικές καλένδες)), 

Το σοβαρότερο από αυτά είναι το υπεραστικό οδικό δίκτυο που συγκεντρώ
νεται στην κατασκευή του νέου δρόμου Λεμεσού - Πάφου. Το έργο αυτό, αν και 
προγραμματίστηκε να αρχ(σει την άνοιξη του 19QO, καθυστερεί απαράδεκτα, αφού 
ακόμα βρισκόμαστε σ:το πρώτο στάδιο της ετ.Ριμασ(ας των χα'fασκευαστιχών 
σχεδίων. Η πρόσφατη υπόσχεση του Υπουργοό Συγκοινωνιών και Έργων για 
έναρξη της εκτέλεσης iτου έργου στις αρχές του 1991 φαίνεται ότι και πάλι Θα 
διαψευστεί από τα γεγονότα, αν η κυβέρνηση δε λάβει σοβαρά υπόψη της την 
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αναγκαιότητα και το επε(γοv της κατασκευής του έργου και δε συγκεντρώσει την 
προσοχή της στην επίλυση όλων των προβλημάτων που είναι φυσικό να παρου

σιαστοόν. Εμε(ς θέλουμε να προειδοπΟιήσουμε, μια ακόμα φορά, ότι ο υφι
στάμενος δρόμος είναι παλιός και απαρχαιωμένος και όχι μόνο δεν μπορεί να 

εξυπηρετήσει τη συνεχώς αυξανόμενη κίνηση των μηχανοκίνητων οχημάτων, αλλά 
και μέρα με τη μέρα γίνεται ακόμα πιο επικίνδυνος για όσους τον χρησιμοποιοόν. 

'Ενα άλλο έργΟ- του οδιχοΟ- δικτύου που απουσιάζει από τους φετινούς 
προUπολογισμούς ε(vαι η κατασκευή νέου δρόμου ή η διαπλάτυνση και ευθυ

γράμμιση των υφιστάμενων δρόμων για την εξυπηρέτηση των κοινοτήτων Χολέ
τρια - Σταυροκόννου - Κελοκέδαρα -Σαλαμιοό - Μέσανα - Αρμίνου, Νικόκλεια -
' Αγιος Γεώργιος -Μαμώνια - Κέδαρες - 'Αγιος Νικόλαος. Οι δρόμοι αυτοί δε θα 

εξυπηρετήσουν μόνο τους κατοίκους των πιο πάνω κοινοτήτων, αλλά θα συνδέσουν 
την πόλη και επαρχ!α Πάφου με τα ορεινά θέρετρα, εξυπηρετώντας έτσι τη 

διακ(νηση δεκ&.δων χιλι&.δωv ξέvωv που επισκέπτονται την επαρχ(α μας. 

Το αεροδρόμιο Π&φου όχι μόνο υπολειτουργεί, αλλ& όπως λειτουργεί, όχι 

μόvο δεv εξυπηρετεί την αεροπορική κίνηση που υπάρχει, αλλά και προκαλe:( 
δικαιολογημένη δυσφορία και αγαν&κτηση στους ξένους τουρίστες που το χρησι
μοποιούν, οι οποίοι πολλές φορές λόγω της ακαταλληλότητας του κτιρ(ου 

επιβατών αναγκάζονται να περιμένουν σε ολόκληρες ουρές έξω στην αυλή 
εκτεθειμένοι στο κρύο και τις βροχές. Όλα αυτά επισημάνθηκαν από τις αρμό8ιες 

υπηρεσίες του κράτους που υπέβαλαν σχέδια και καθόρισαν τις δαπάνες για 

εκτέλεση συμπληρωματικών έργων τα οποία, σόμφωνα με τις 8tαβεβαιώσεις του 
αρμόδιου Ίπουργοό, θα άρχιζαν τον Οκτώβρη του 1989. 

Ενώ όμως ο Οκτώβρης του 1989 πέρασε ανεπιστρεπτί, έργα στο αεροδρόμιο 
Π&φου δεν είδαμε να αρχίζουν, για να πληροφορηθούμε το Νοέμβριο σε 

συνεδρίαση της Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων που ασχολήθηκε με το θέμα 
αυτό ότι η κυβέρνηση αναθεώρησε τα σχέ8ιά της και αποφάσισε να μην 

προχωρήσει στην εκτέ"-εση οποtων8ήποτε εργασιών, αλλά να αναθέσει την 
ετοιμασία μελέτης σε κ&.ποιο ξένο ο(κο εμπειρογνωμόνων. Φαίνεται ξεκάθαρα 6τι 
στο θέμα αυτό πελαγοδρομεί η κυβέρνηση, γιατί άλλοτε μας λέγει ότι προτίθεται 

να αναβαθμίσει το αεροδρόμιο Πάφου με το σχεδιασμό και την κατασκευή νέων 

σόγχρονων κτιρίων και άλλοτε μας λέγει ότι θα περιορίσει τη δραστηριότητά του 
για εποχιακή μόνο λειτουργ(α, για εξυπηρέτηση των ξένων τουριστών της 
καλοκαιρινής περιόδου. 

Όσον αφορά το χρ&νιο πρόβλημα της διάθεσης των αμπελουργικών μας 

προϊόντων, παρά τα προβλήματα που αντιμετωπ(ζουμε λόγω του ανταγωνισμοό 
και της όπαρξης ψηλών αποθεμάτων οινικών προϊόντων, η κυβέρνηση θα πρέπει να 
εντατικοποιήσει τις προσπάθειές της για 8ιείσ8υση σε νέες αγορές σε όλα τα μήκη 

και τα πλάτη του κόσμου. Για τη μόνιμη όμως λόση του αμπελουργικοό 
προβλήματος αναμένουμε ακόμα την υποβολή ολοκληρωμένου σχεδίου από την 

κυβέρνηση Βασιλείου, η οποία δεσμεότηκε επανειλημμένα ότι θα το υπέβαλλε 

μέχρι το Μάρτη του 1989. Αντί τοότου η κυβέρνηση προχωρεί από μόνη της στην 
υιοθέτηση ορισμένων σπασμωδικών μέτρων τα οποία όχι μόνο δεν είναι δυνατό να 
επιλύσουν το πρόβλημα, αλλά το οξόνουν ακόμα περισσότερο και προκαλούν 
σόγχυση στον αμπελουργικό κόσμο. Η τελευταία απόφαση της κυβέρνησης για 

αναστολή της αναμπέλωσης επ / αόριστον απο8εικνόει και την προχειρότητα των 
αποφάσεών της. Με την απόφασή της αυτή η κυβέρνηση παραγνωρίζει και 
καταπατεί τα κεκτημένα 8ικαιώματα των αμπελουργών, οι οποίοι προχώρησαν σε 
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εκρlζωση των αμπελιών τους ύστερα από άδεια του Συμβουλ(ου Αμπελουργικών 
Προϊόντων, προετο(μασαν τα χωράφια τους ·ξοδεύοντας πολλά χρήματα για 

φύτευση ξένων ποικιλιών που θα τους υποδε(κvυαν οι κυβερνητικές αρχές, για να 

έρθει η τελευταία μερικούς μήνες πριν από τη φύτευση να ανακοινώσει ότι άλλαξε 
άποψη και δε θα επιτρέψει την επαναφύτευση των αμπελιών που εκριζώθηκαν, 
αδιαφορώντας για τα τεράστια προβλήματα που δημιουργούνται με την απόφαση 

ή λ ' ' ' ' ό αυτ στους αμπε ουργους, που ενηργησαν παντοτε συμφωνα με το ν μο και τις 

αποφάσεις και τα σχέδια της (διας της κυβέρνησης. 

Με την ευκαιρία επίσης αυτή θέλουμε να προειδοποιήσουμε την κυβέρνηση να 

μην προχωρήσει στην υιοθέτηση του σχεδ(ου που αποφάσισε το Συμβούλιο 

Αμπελουργικών Προϊόντων και υπέβαλε στο "Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση, 
σύμφωνα με το οποίο θα αντικατασταθεί το σύστημα της επιχορήγησης των 
αμπελουργικών προϊόντων με την κατάργηση της παρεχόμενης κατά κιλό επιχο

ρήγησης, με την κατά σκάλα επιχορήγηση, λαμβάνοντας ως μέσο όρο παραγωγής 
τα 800 κιλά κατά σκάλα. 

Τυχόν υιοθέτηση του συστήματος αυτού θα ισοδυναμούσε με ουσιαστική 

με!ωση των επιχορηyfισεων που παίρνουν οι αμπελουργοί -rης Πάφου και θα τους 
οδηγήσει στην εγκατάλειψη της καλλιέργειας αυτής και ταυτόχρονα στην εγκα

τάλειψη της υπαίθρου και στην αναζήτηση νέων πόρων ζωής στις πόλεις, 

ενισχύοντας έτσι το ολοένα ογκούμενο ρεύμα της αστυφιλίας. 

Ο θεσμός των επιχορηγήσεων των αμπελουργικών μας προϊόντων αποσκοπεί 

στην πιο δίκαιη ανακατανομή του εθνικού μας εισοδήματος και θα πρέπει όχι μόνο 

να διατηρηθεί, αλλά να ενισχυθεί, ώστε να γ!νει κατορθωτή η αύξηση του 

εισοδήματος της τάξης αυτής που -rόσο πολύ μοχθεί, για να μπορέσει να κρατηθεί 
στις ρίζες της. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θα ήθελα να διαβεβαιώσω 
ακόμα μια φορά τον κυπριακό λαό πως το ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ θα είναι 

πάντα πιστός και σταθερός συμπαραστά-rης του σε όλα τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει και ακοίμητος φρουρός των δημοκρα-rικών του κα-rακτήσεων και 
ελευθεριών που κινδυνεύουν τον -rελευταίο καιρό από μια απαράδεκτη και 

αξιοκατάκριτη συμπεριφορά -rης κυβέρνησης. Μια συμπεριφορά την οποία θα 
εκθέσουμε με λεπτομέρειες σε προσεχή συνεδρίαση του Σώματος, γιατί το 
ΔΗΜΟΚΡΑ ΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ αποφάσισε ήδη την εγγραφή σχετικού θέματος στο 
Κεφάλαιο Δ '. 

Ωστόσο, θεωρώ υποχρέωσή μου να αναφερθώ στην -rελευταία καταγγελία που 
μου έγινε, σύμφωνα με -rην οποlα, κα-rά το πρόσφατο -rαξίδι του Προέδρου 

Βασιλείου στη Νέα Υόρκη μέσω Λονδίνου, όταν χρησιμοποίησε το αεροδρόμιο 

Πάφου, η αστυνομία έστησε οδόφραγμα σε απόσταση ενός χιλιομέτρου από το 

αεροδρόμιο και προέβαινε σε έρευνα των διερχόμενων πεζών και οχημάτων. 

Αλγεινή εντύπωση προκάλεσε η συμπεριφορά της αστυνομ(ας η οποία διέταζε 

τους πολ(τες να ακουμπούν με υψωμένα τα χέρια πάνω στα αυτοκίνητά τους, για 

βλ θ / ι ι 'Η ' θ' • ' να υπο η ουν σε σωματικη ερευνα. ταν κατι που υμισε οσυνηρες και 

τραυματικές εμπειρίες από τη βρετανική αποικιοκρατική παρουσία στα 1955 -
59, τότε συγκεκριμένα που επικρατούσε το καθεσ-rώς της έκτακ-rης ανάγκης. Και 
να φανταστείτε πως ο κ. Βασιλε!ου αμέσως μετά την ανάληψη του προεδρικού 
αξιώματος διαμηνούσε πως ακόμα και σ' αυτά τα φώ-rα τροχαίας θα σ-rαματούσε 

το προεδρικό του όχημα, για να δώσει τάχατες δείγματα εντονότερης δημο-
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κρατικής συμπεριφοράς, πρόσθετα από την ευαγγελιζόμενη από τον Lδιο και πάλι 

κατ&ργηση και αυτής ακόμα της Προεδρικής Φρουρ&ς! 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Φλουρέντζος του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σεβόμενος τα στενά χρονικά πλα(σια που 

είναι στη διάθεσή μας και το γεγονός ότι άλλοι συνάδελφοι της κοινοβουλευτικής 

μας ομάδας κάλuψαv ή θα καλόψουν άλλα θέματα που σχετίζονται με τους 

προϋπολογισμούς, προσωπικά θα αναφερθώ μόνο σε δύο απ 1 αυτά: στη βιομη

χανία-εμπόριο και τον τουρισμό. 

Στην περσινή μας αναφορά σημειώσαμε την ανησυχ!α μας, γιατί ο τριτογεν-fις 

τομέας της οικονομ(ας μας στον οπο(ο ανήκουν οι υπηρεσίες και ο τουρισμός 

εξακολουθούσε να αναπτύσσεται σε βάρος των άλλων δύο τομέων, της γεωργ!ας 
και βιομηχανίας. 

Φέτος η κατάσταση παρουσιάζεται χειρότερη με μεγαλύτερο χάσμα όσον 

αφορά την προσφορά της γεωργίας και της βιομηχαν(ας στο ακαθάριστο εeνικό 

μας προ'~όν σε σχέση με την προσφορά του τομέα των υπηρεσιών και του 

τουρισμού. 

Κι ενώ κανένας 8ε λέει πως δεν πρέπει να προσέξουμε και ορθολογιστικά ν' 

αναπτύξουμε τον τομέα του τουρισμού, θέλουμε ακόμη μια φορά να τον(σουμε 

πόσο εύθραυστος και ευάλωτος ε(ναι ο τομέας αυτός και πως μια ισχυρή και 

εύρωστη οικονομ(α ε(ναι εκε(νη όπου έχοη'ι τη μεγαλύτερη συνεισφορά στο 

ακαθάριστο εθνικό προϊόν οι δυο πρώτοι τομε(ς: η γεωργ(α, οι φυσικές πλουτο

παραγωγικές πηγές και η βιομηχανία. 

Χαιρετίζουμε την αναφορ& του Υπουργοό Οικονομικών στην ομιλία του προς 

το Σώμα για επέκταση της αναπτυξιακ-fις προσπάθειας και σε άλλους τομε!ς, 
όπως ειναι η ναυτιλία, για να περιοριστε( η εξάρτηση από τον τουρισμό. 

Ωστόσο, πιστεύουμε πως στον τομέα της βιομηχαν(ας υπάρχουν περιθώρια 

για μια σταδιακ-fι έστω ανάπτυξη. Υπάρχουν περιθώρια για ουσιαστική βοήθεια 

β 1 ,,... 1 1 λ' • ' 
προς τις ιομηχανικες μας μοναοες, σε τροπο που να μπορουν να υσουν τα οομικα 

αλλά και τα λειτουργικά και. εμπορικά προβλήματα που ει8ικά αυτός ο κλάδος 

παρουσιάζει. 

Σημειώνουμε με ικανοποίηση την εξαγγελία που έκαμε ο κ. Υπουργός για 

ίδρυση Συμβουλίου Βιομηχανικής και Τεχνολογικ>\ς Αν&πτυξης, για την εισαγωγή 
σχεδίου φορολογικών απαλλαγών για βιομηχανίες που θα εγκατασταθοόν στην 

ύπαιθρο, για την (δρυση κέντρων παροχής κοινών υπηρεσιών, όπως και για τη 

θεσμοθέτηση πλαισ(ων για την προώθηση των εξαγωγών. 

Ελπ(ζουμε πως σύντομα θα πάρουν σάρκα και οστά τα εξαγγελθέντα από τον 

κ. Υπουργό νέα φορολογικά κ(νητρα που απευθύνονται στον τομέα μεταπο!ησης, 
όπως και η μείωση στο ήμισυ του εταιρικού φόρου για τα κέρδη από τις εξαγωγές 
αγαθών. 

Όσον αφορά όμως την ενθάρρυνση σχηματισμού κοινοπραξιών με βιομη

χανικούς οργανισμούς του εξωτερικοό, θα θέλαμε να επισόρουμε την προσοχή της 
κυβέρνησης στο γεγονός πως, ενώ εμε(ς μπορεί να αποβλέπουμε στην εξασφάλιση 
του κνος ηος (νέων τεχνολογικών μεθόδων), οι ξένοι αποβλέπουν αποκλειστικά σε 
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φτηνή ερyασ(α για ελάττωση του κόστους των προιοντων τους. ]'ις νέες 

τεχνολογικές μεθόδους δεν τις δί.νΟυν εύκολα στις αναπτυσσόμενες χώρες, έτσι που 

σε κάποια στιγμή να y(νουν ανταγωνιστές τους. 

Παρ&δειγμα η Τουρκία στην οποία η Ρενώ της Γαλλίας, η Φίατ της Ιταλίας 

και η Φορντ της ΓερμανLας έκαμαν κοινοπραξίες για την παραγωγή αυτοκινήτων. 

'lστερα όμως από τόσα χρόνια εξακολουθούν να κατασκευάζουν εκεί. μόνο τα πιο 

απλά και φτηνά τους μοντέλα. Η Ρενώ το 12, η Φίατ το 124 και 131 και η 
Φορντ το Τάουνους 1.6 που είναι το πιο παλιό της μοντέλο. Έτσι η Τουρκία 
δίνει φτηνή δουλειά και δεν επωφελείται από την αλματώδη τεχνολογική πρόοδο 

που σημειώνεται στην κατασκευή αυτοκινήτου, 

Το σοβαρότερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει σήμερα η βιομηχανία μας και 

δ ' λ 'δ ' ' 'λλ ψ ' ' Α ' ει ικοτερα ο κ α ος της μεταποιησης ειναι η ε ει η εργατικων χειρων. υτο το 

πρόβλημα χρονίζει. Οι βιομηχανικtς μας μον&δες χωλαίνουν και η οικονομία μας 

στερείται πολύτιμο ξένο συνάλλαγμα που θα εξασφαλίζαμε με την αύξηση των 

εξαγωγών μας. 

Πιστεύουμε πως έφθασε ο κόμπος στο χτένι. Χρειάζονται άμεσα και 

επείγοντα μέτρα για λύση του προβλήματος. Η κυβέρνηση σε συνεργασία με τΊ)ν 
' δ ' λ ' ' β ' ' λ' κ 'θ εργατικη και την εργο οτικη π ευρα πρεπει να ρει τωρα τροπους υσης. α ε 

μέρα που περνά δυσκολεύει περισσότερο την κατάσταση και διογκώνει τα 

προβλήματα της βιομηχανικής μας παραγωγής. 

Σ' αυτό το σημείο η γνώμη μας είναι πως η ενθάρρυνση απασχόλησης όσο το 

δυνατό περισσότερων συμπατριωτών μας Τουρκοκυπρίων σε δικές μας επιχει

ρήσεις θα απάμβλυνε το πρόβλημα από τη μια κι από την άλλη θα αποτελούσε 

κίνητρο για επίτευξη της επαναπροσέγγισης. Θα αποτελούσε συνεισφορά στην 

προσαρμογή προς το παγκόσμιο κλίμα για επαφή και ειρηνική λύση των 

υφιστάμενων πολιτικών προβλημάτων, για επαναθέρμανση των σχέσεων των 
κοινοτήτων μας και για τη δημιουργία κλίματος φιλίας και συνεννόησης μέσα στο 

πλέγμα των προσπαθειών για λύση του 1\.υπριακού. 

Οι αρμόδιοι πρέπει να προσέξουν με την απαιτούμενη σοβαρότητα ότι η 

ανταγωνιστικότητα των βιομηχανικών μας προ'ίόντων ακολουθεί μια σταθερή 

κατιούσα δυσανάλογη προς την' άνοδο της ποιότητας των προϊόντων μας. 

Αναπτυσσόμενες χώρες, όπως της Ασlας και .της Άπω Ανατολής, καθώς και 
' δ' ' ' Τ ί λ' β ' ' χωρες του ικου μας χωρου, οπως η ουρκ α, αποτε ουν σο αρους ανταγωνιστες 

σ 1 όλες τις παραδοσιακές αγορές μας και προπάντων στην ευρωπαϊκή, τόσο στο 

θέμα των τιμών όσο δυστυχώς και στο θέμα της ποι6τητας 6σον αφορά την 
τεχνική κατασκευή του προϊόντος. 

Αν η επιθυμία μας λοιπόν -και πρέπει να είναι αυτή- είναι να καταστήσουμε 

τη βιομηχανία μας ~νταγωνιστική, πρέπει αμέσως με μια σειρά μέτρων και με τη 
συνεργασία των ενδιαφερομένων να τη βοηθήσουμε στη λύση των προβλημάτων 

• 
της. . 

l(ύριε Πρόεδρε, με μεγάλη ικανοποίηση σημειώνουμε το ενδιαφέρον της 
κυβέρνησης, που για Πρώτη φορά επίσημα εκδηλώνεται και θεσμοποιείται 1 όσον 
αφορά την προστασία του καταναλωτή και την εύρυθμη λειτουργία της αγοράς. 

Το νόμο περί προστασίας του ανταγωνισμού πρέπει να ακολουθήσουν μέτρα 

για μια πραγματικά εύρυθμη λειτουργία της αγοράς, καθώς και η δίκαιη 
μεταχείριση θεσμι~ά Και νομοθετικά των λειτουργών της αγοράς, που ουσιαστικά · 
δεν είναι άλλοι από τους χιλιάδες μικροβιοτέχνες και επαγγελματίες. 
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Αναφέρομαι τώρα 1 κύριε Πρόεόρε 1 στο θέμα του τουρισμού χαι Lσως 

χρειάζεται για μια ακόμη φορά να τονLσουμε πως ·η Οέση μας, όσον αφορά τη 
σχέσ·η του κλά.Οοu αυτού προς τους άλλους τομείς της οικονομίας μας, Οε σημαίνει 
πως παραγνωρίζουμε τ·11ν ωφελιμότητα και συνεισφορά του στην αύξηση του 
εθνικού μας προϊόντος. 

Σημειώνουμε με ικανοποίηση τ·ην ανοόιχ·ή πορεία της τουριστικής μας 

β , Σ' , , ' θ, 
ιομηχανιας. υμφωνα με τα επισημα στατιστιχα στοιχεια, οι αχα αριστες 

εισπράξεις από τον τουρισμό το 1988 ξεπέρασαν τα 365 εκ. λίρες σε σύγκριση με 
320.7 εκ. το 1987. Σ·ημείωσαν 8ηλα8ή μια αύξηση κατά περίπου 14% και 

υπολογίζεται πως το 1989 το ποσό θα ανεβεί στα 465 εκ. 

Οι ακαθάριστες εισπράξεις από τον τουρισμό αντιπροσώπευαν το 120% των 
εσόόων από τις εξαγωγές αγαθών σε σύγκριση με 118.3% το 1987. 1 Ετσι η 

συνεισφορά του τουρισμού στο ισοζύγιο πληρωμών υπήρξε: σημαντική. 

Η συνολική προσφορά κλινών σε: αόειούχα καταλύματα έφθασε στο.τέλος του 

1988 στις 48,458 και κατά το Μάιο του 1989 υπήρχαν υπό ανέγερση κατα
λύματα Ουναμικότητας 12,290 κλινών. 

Θεαματική πράγματι αύξηση στα έ:σοόα και στ·ην προσφορά του τουριστικού 
μας προϊόντος. Ανάλογη φυσικά υπήρξε και η ζ·~τηση, αφού οι αφίξεις πε:ριηγ·ητών 

απά 1,112,000 το 1988 προβλέπεται πως θα ξεπερcίσουν το 1,300,000 εκ. κατά 
το 1990. 

Είναι γι' αυτό που εμείς, ως ΑΙCΕΛ-Αριστε:ρά, εγκρίνουμε την πολιτική για 
ποιοτική βελτίωση του τουρισμού κι όχι την αριθμητική του αύξηση. 

Είναι γι' αυτό που είπαμε: ναι στην απ/.'j""αση της κυβέρν-ησης για προσωρινή 

αναστολή της έκόοσης νέων αόειών για τουριστικά καταλύματα, για να μεσο

λαβήσει μελέτη για τη Οιαμόρφωση μιας ορθής τουριστικ·~ς πολιτικής που να θέτει 

την περαιτέρω ανάπτυξη του τουρισμού σε ορθολογιστική και προγραμματισμέν·11 

βάση σε πλήρη εναρμόνιση με η 8ιατήρηση του περιβάλλοντος. Ελπίζουμε πως 

σύντομα, πολύ σύντομα, οι μελέτες θα περατωθούν και η κυβέρνηση θα είναι 

έτοιμη να ε:ξαγγειλει τ·11 νέα τουριστική πολιτική τ·ης. 

Γιατί μας ανησυχεί σοβαρά η Οιαπίστωση του Κ.Ο.Τ. που περιέχεται στον 

προϋπολογισμό του 1990 και που αναφέρει πως ι<παρά το γεγονός ότι η έμφαση 
τ·ης τουριστικής πολιτικής Οίόεται στην ποιοτική βελτίωση και όχι στην αριθμη

τική αύξηση του τουρισμού, εκείνο που συμβαίνει στην πραγματικότητα είναι η 
συνεχής μεγάλη αύξηση τόσο τ·11ς προσφοράς κλινών όσο και του τουριστικού 
ρεύματος». Και ενώ παρουσιάζεται αυτή η αύξηση με γοργούς σχετικά ρυθμούς, η 

ποιοτική βελτίωση του τουριστικού προϊόντος αναβαθμίζεται με: πολύ αργούς και 

Ουσανάλογους ρυθμούς. 

Στην ομιλία μας κατά την κατάΟεσ·11 των προϋπολογισμών του 1989 τονίσαμε 
' ' • ή ' • ' έ ' την αναγκη εργων υποοομ ς, οπως ορομων σε τουριστικ ς περιοχε:ς 1 αποχετευ-

τικών συστημάτων στις πόλεις και στα τουριστικά μας κέντρα και βελτίωση 

γενικότερα του οόικού μας Οικτύου. 

Δε: σημειώσαμε πρόοόο στη λύση των προβλημάτων αυτών και επιπλέον η 

εφαρμογή του νόμου περί Χωρομετρίας και Χωροταξίας καθυστερεί με σοβαρές 

και Ουσμενείς επιπτώσεις στην ορθολογιστική ανάπτυξη του φυσικού μας περι

βάλλοντος που αποτελεί μέρος της ποιότητας του τουριστικού μας προϊόντος. 

Στο σημείο αυτό θα ήθελα να τονίσω πως στα τουριστικά μας κέντρα, κυρ~ως 

στις παραλιακές μας πόλεις 1 η ρύπανση του περιβάλλοντος, ·η ανεξέλεγκτη 
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ηχορύπανση, η ποιότψα των δρόμων και η έλλειψη πεζόδρομων παρουσιάζουν μια 

εικόνα που 8ε μας περιποιε( τιμή. Υποβαθμ(ζει στα μάτια των ξένων το επ(πεόο 

του λαού μας και ταλαιπωρε! και επισκέπτες και ντόπιους κατο(κοuς. 

Νομίζουμε πως οι δημοτικές και άλλες υπεύθυνες αρχές πρέπει να αναλάβουν 

τις ευθύνες τους και να φροντίσουν ώστε αυ-rή η εικόνα να εκλείψει. 

Η 8ιατήρηση και βελτ(ωση του φυσικού περιβάλλοντος πρέπει να είναι στις 

προτεραιότητες της κυβέρνησης μα και όλων μας. Το φυσικό περιβάλλον είναι 
αυτή τούτη η ζωή κάθε χώρας, γι 1 αυτό και πρέπει να το 8ιαφύλαξοuμε σαν κόρη 
οφθαλμού. 

Κύριε Πρόε8ρε 1 κλείνοντας το κεφάλαιο του τουρισμού θα ήθελα να παρα
τηρήσω πως δεν είμαστε η μόνη χώρα στη Μεσόγειο με φυσικές καλλονές και 
όμορφες παραλίες. Όχι πολύ μακριά από μας αλλά και στο δικό μας γεωγραφικό 
χώρο υπάρχουν κι άλλες χώρες με φυσικές καλλονές. Κι αυτές οι χώρες 

αναπτύσσουν με γοργούς ρυθμούς τον τουρισμό τους και όπως ε(ναι γνωστό 

προσφέρουν δ:ελεαστικές τιμές για το τουριστικό τους προϊόν. Υπάρχει δ:ηλαδ:ή 
αν-rαγωνισμός που πρέπει να τον αντιμετωπ!σουμε σωστά, αλλιώς υπάρχει ο 

κ!νόυνος να βρεθούμε στη θέση μερικών άλλων μεσογειακών χωρών όπου, ύστερα 
από μια θεαματική πρόοδο της τουριστικής τους βιομηχανίας, σημειώθηκε 
κατακόρυφη πτώση από έλλειψη προγραμματισμού και υγιούς τουριστικής πολι

τικής. 

Κύριε Πρόεόρε., κύριοι συνάόελφοι, τελειώνοντας επιτρέψτε μου να κάμω μια 

γενική παρατήρηση. Προβλήματα, λάθη και παραλείψεις υπάρχουν εκεί όπου 
υπάρχει κ!νηση, προσπάθεια και Βράση. 

Το θέμα είναι να επιτυγχάνεται ο περιορισμός των προβλημάτων και των 
λαθών και προπάντων να μην επαναλαμβάνονται τα λάθη. 

Θέλουμε να 8ώσουμε αυτό το μήνυμα στην κυβέρνηση, πιστώνοντάς τη με 
καλή θέληση και 8ιάθεση να ανταποκριθεl στα προγράμματά της για το συμφέρον 
του λαού μας. 

Είμαστε ένας λαός που για δεκαετίες αγωνίζεται για την ελευθερία της 

πατρίόας του, μιας πατρίόας μοιρασμένης και πατημένης από τον ξένο κατα
κτητή. 

Δε σηκώνουμε την πολυτέλεια της ολιγωρ!ας στη λύση προβλημάτων και την 
επανάληψη λαθών. Οι τομείς της οικονομίας μας είναι η σπονδυλική στήλη του 
κράτους της Κυπριακής Δ~μοκρατίας. Αυτό το κράτος πρέπει να το διατηρήσουμε 
ισχυρό, γιατί αποτελε! το σημαντικότερο θεμέλιο και το καλύτερο εχέγγυο του 
αγώνα του λαού μας για μια δίκαιη λύση και διαρκή ειρήνη στο νησί μας. 

Με τις επαναστατικές αλλαγές που συντελούνται σήμερα ραγόα.ία στο 

παγκόσμιο σκηνικό, τη διαμόρφωση της νέας σκέψης και την ιδέα της δ;αρκούς 
παγκόσμιας ειρήνης να κερδίζει έδαφος μπορούμε νομίζω, κύριε Πρόεδρε, να 
ελπίζουμε σε μια. σύντομη λύση του πολιτικού μας προβλήματος προς το συμφέρον 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων σε μια ενωμένη ειρηνική Κύπρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής στη σειρά είναι ο κ. Σ. Χατζηγιάννης του Δημοκρα
τικού Συναγερμού. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πpόε8pε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Η εικόνα που παρουσιάζει σήμερα η οικονομία μας είναι 8uσάρεστη και 
ανησυχητική. Το φάσμα της ανεργίας κτυπά την πόρτα μας, οι αποταμιεύσεις 

8ιοχετεύονται προς την πολυτελή κατανάλωση και το συνεχιζόμενο 8ημοσιονομικό 

έλλειμμα μαζί με το εξωτερικό χρέος και το 8ημόσιο χρέος αποτελούν σοβαρή 

λ ' β' ' ' β ' '" λ ' απει η σε αρος της οικονομιας γενικα και του ιοτικου επιπεοου του αου 

ει8ικότερα. 

Επει8ή άλλοι συνά8ελφοί μου ανέπτυξαν τις απόψεις του κόμματός μας πάνω 

στα 8ιάφορα άλλα προβλήματα, προσωπικά θα αναφερθώ ει8ικότερα στον 

ΠροUπολογισμό του Τ ΑΕΠ που προορlζεται να καλύψει επείγουσες ανάγκες του 

προσφυγικού κόσμου, υποβάλλοντας και τις 8ιχές μας εισηγήσεις και παρατη
ρήσεις. 

Το προσφυγικό πρόβλημα αποτελεί ι8ιαίτερα σημαντική πτυχή του όλου 

κυπριακού προβλήματος και κατά συνέπεια η 8ίκαιη λύση του θα λύσει οριστικά 

και το προσφυγικό πρόβλημα. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστειlει ότι το 
προσφυγικό πρόβλημα θα βρει την οριστική του λιlση, μόνο όταν εξασφαλισθεί το 

8ικαίωμα όλων των προσφύγων να επανέλθουν εθελοντικά στις εστίες τους κ&.τω 

από συνθήκες ασφ&.λειας. . 

Το 8ικαίωμα αυτό θα εξασφαλισθεί, μόνο αν ακολουθηθεί σωστή πολιτική. Η 

συνεχιζόμενη παρουσία των τουρκικών στρατευμάτων εισβολής στη χώρα μας και 
η έμπρακτα απο8εικνυόμενη άρνηση της Τουρκίας να 8εχθεί τις τρεις βασικές 

ελευθερίες, 8ηλα8ή το 8ικαίωμα της ελεύθερης επικοινωνίας, το 8ικαίωμα της 

εγκατάστασης και το 8ικαίωμα της ι8ιοκτησίας, θα πρέπει να αποτελέσουν το 
κύριο αντικείμενο 8ιεθνούς 8ιαφωτιστικής εκστρατείας και παραστάσεων προς 

ξένες κυβερνήσεις, για να πιεσθεί η Τουρκία να αλλάξει την μέχρι τού8ε αρνητική 

στάση της. Πρέπει να τονισθεί προς πάσα κατεύθυνση ότι 8εν μπορεί να υπάρξει 

ειρήνη, αν η λύση του προβλήματος 8ε θα κατοχυρώνει τις τρεις βασικές 
ελευθερίες. Η ειρήνη πρέπει να εγγυάται την τιμή μας και τα νόμιμα 8ίκαιά μας. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συν&.8ελφοι, 

Αποτελεί καθήκον της πολιτείας να αντικρ!σει με στοργή και αγ&.πη τον 
προσφυγικό μας κόσμο. Πρέπει να μεριμνήσει ακριβο8ίκαια για την ισορροπημένη 

κατανομή των οικονομικών βαρών που 8ημιούργησε η εισβολή. 

Επιβάλλεται η ισορροπημένη κατανομή των οικονομικών βαρών η οποία 

προϋποθέτει την πραγματική ανακούφιση των πληγέντων και την αποκατ&.σταση 

των εκτοπισθέντων σε επίπε8α 8ιαβίωσης ανθρώπινα και αξιοπρεπή. 

Η επιτ&.χυνση της στέγασης των προσφύγων και η παροχή όσο το 8υνατό 

περισσότερων ωφελημ&.των σ' αυτούς προβ&.λλει ως πρώτιστη αν&.γκη, αν θέλουμε 
ο αγώνας μας να έχει τα αναγκαία στηρίγματα για να επιτύχει. 

Μετά την τοι\ρκικη εισβολή, τον ξεριζωμό, τον εγκλωβισμό των α8ελφών μας 
και την καταστροφή της οικονομίας μας βρέθηκαν άνθρωποι από τη μια μέρα στην 

άλλη σε κατάσταση πλήρους οικονομικής εξαθλίωσης. Δυστυχώς, παρά τα μεγάλα 

λόγια για συμπαράσταση προς τον προσφυγικό μας κόσμο, στην πράξη τίποτε το 
ουσιαστικό 8εν πραγματώθηκε και έτσι τις συνέπειες της εισβολής τις έχουν 

επωμισθεί μόνο οι πρόσφυγες. 

Αφού παρήλθαν 8εκαπέντε χρόνια εμπαιγμού, αποφασίστηκε επιτέλους η 
σύσταση κεντρικού φορέα για το θέμα της φερεγγυότητας των προσφύγων και για 
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την ισότιμ·η κατανομή των βαρών. Αναμένουμε ότι η πρόνοια για πρόσληψη 

προσωπικού στο Τμήμα Ι( τηματολογίου χαι Χωρομετρtας για την ετοιμασία 

χτηματολογιχών μητρώων χαι για την επανέχόοση τίτλων ιόιοχτησ(ας για τις 

κατεχόμενες περιουσίες θα τροχιοόρομήσει το πρόβλημα της φερεγγυότητας προς 

επίλυσή του το ταχύτερο. 

Στον τομέα του στεγαστικού προβλήματος των προσφύγων, παρά τα όσα 

έχουν γίνει, χαι πρέπει να ομολογήσω ότι έχουν γίνει αρκετά, παραμένουν ακόμη 

σοβαρά προβλήματα χι έτσι πρέπει να αποφασισθούν χαι να εφαρμοσθούν μέτρα 

για την επίλυσή τους. Επιβάλλεται να Sιευρυνθούν τα εισοόηματιχά κριτήρια 
αυτοστέyασης σε χυβερνητιχά χαι ιόιόχτητα οιχόπεόα, καθώς χαι για την αγορά 

έτοιμης κατοικ(ας από νέα αντρόγυνα. Παράλληλα Οιαπιστώνεται πως η παρεχό

μενη βοήθεια είναι ανεπαρκής, γι 
1 

αυτό και πρέπει να αυξηθεt ουσιαστικά. 
Πρόσθετα σημειώνω με ικανοποtηση την απόφαση της κυβέρνησης για μετα

στέγαση όλων των .προσφύγων που Οιαμένουν σε κυβερνητικούς οικισμούς και σε 

συνοικισμούς αυτοστέγα.σης που κατcι.σκευάσθηκαν πρόχειρα το 1976. Η αντι

κατάσταση όλων των πιο πάνω κατοικιών προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί σε 

περίοΟο πέντε χρόνων με συνολική Οαπάνη 1 σε τρέχουσες τιμές, περίπου f25 εκ. 

Προς το σκοπό όμως της υλοποίησης της απόφασης αυτής θα πρέπει η κυβέρνηση 

να Οιευκολύνει τους πρόσφυγες στην εξασφάλιση προσωρινής στέγης για τ·η 

χρονική περίοΟο που χρειάζονται για την επανοικοΟόμηση της νέας κατοικίας τους 

και να αυξήσει την παρεχόμενη βοήθεια, για να καλύψει τα έξοΟα κατεΟάφισης 
, • , 

1 ψ λ' ' Τ'λ θ'λ και ανεγεpσης νεcι.ς κατοικιας με τα σημερινα η α κοστα, ε ος, ε ω να 

παρατηρήσω ότι σημειώνεται μεγάλη καθυστέρηση στην καταβολ·ή των σχετικών 

ποσών προς τους Οικαιούχους πρόσφυγες, με αποτέλεσμα να καθυστερεί η 

εκτέλεση των εργασιών της οικοΟόμ·ησης 1 οι πρόσφυγες να μένουν εκτεθειμένοι για 
υποχρεώσεις τους προς τρίτους και επιπλέον να ταλαιπωρούνται αΟικαιολόγητα. 

Πιστεύω πως είναι καιρός να τεθεί τέρμα σ' αυτή την απαράΟεκτη συμπεριφορά, 

που η συνέχισ·ή τ·ης Οημιουργεί Οικαιολογημένα αισθήματα πικρίας και αγανά

κτησης στον προσφυγικό μας κόσμο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που απασχολεί τους πρόσφυγες είναι η μέχρι 

σήμερα Οιαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών που βρίσκονται στις ελεγχό

μενες από τη Δημοκρατία περιοχές. Και είναι η Οιαπίστωση πως επικρατεί σ~ον 
τομέα αυτό καθεστώς πλήρους ευνοιοκρατίας και Οιακρίσεων σε βάρος ιΟιαίτεp,α 

οπαΟών του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αναμένουμε ότι η νομοθεσία πεΡί 
κ·ηΟεμόνα που έχει ·ήΟη ετοιμασθεί και .που εκκρεμεί στο Σώμα για έγκριση 1 καθώ~
και οι κανονισμοί που αναμένουμε να κατατεθούν και που θα πρέπει να 

θεσμοθετούν αντικειμενικά κριτ·ήρια για τους Οικαιούχους των περιουσιών αυτών, 

θα επιλύσουν σε κάποιο μεγάλο βαθμό το σοβαρό αυτό πρόβλημα που αντι

μετωπίζει. η πλειοψηφία τουλάχιστον του προσφυγικού κόσμου. 

Κύριε ΠρόεΟρε, 

Η τουρκική εισβολή, πέραν των άλλων συνεπειών, έχει Οιαφοροποιήσει 

αρνητικά το βιοτικό επίπεΟο μεγάλου μέρους του πληθυσμού μας σε αντίθεση με 

μια άλλη μερί.Οα που το βιοτικό της επίπεΟο έχει ουσιαστικά βελτιωθεί. Γι 1 αυτό 

και είναι υποχρέωση της πολιτείας να μεριμνήσει, έτσι που να εξασφαλισθεί ένα 

αποΟεκτό επ(πεΟο Οιαβίωσης για τον πληθυσμό εκείνο που πλήγ·ηκε ιΟιαίτερα 

συνεπε[α της εισβολής. Ο Δ·ημοκρατικός Συναγερμός, μέσα στα πλαίσια της 

\ 
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λ ' ' ' \) ' ' θ' Β λ' πο ιτικης του για επικρατηση κοινωνικης οικαtοσυνης, εχει κατα εσει στη ου η 

προτάσεις νόμων που στοχεύουν στην επίτευξη του αναφερθέντος σκοπού. Ενδει
κτικά ανο;φέρω τις κάτωθι προτάσεις νόμων: 

1) Την πρόταση νόμου για πρόσθετη έκπτωση 40% κατά τον υπολογισμό 
του φορολογητέου εισοδήματος φυσικού προσώπου το οποίο είναι 
πρόσφυγας. 

2) Την πρόταση νόμου όπως οι πρόσφυγές μας απαλλάσσονται της υπο
χρέωσης πληρωμής τελών μεταβιβασης ακίνητης περιουσίας που έχει 
σχέση με την απόκτηση κατοικίας για σκοπούς στέγασης. 

3) Την πρόταση νόμου για φορολογική απαλλαγή για σκοπούς απόκτησης 
της αναγκαίας οικοσκευής για κατοικία πρόσφυγα. 

4) Την πρόταση νόμου για φορολογική απαλλαγή αναφορικά με την από
κτηση οχήματος, αν ο πρόσφυγας ιδιοκτήτης απώλεσε τούτο συνεπεία 
της εισβολής. 

Θα 'θελα με την ευκαιρ(α της συζήτησ·ης των προϋπολογισμών του κράτους 

να διαβεβαιώσω τους πρόσφυγες πως ο Δημοκρατικός Συναγερμός σκοπεύει, μέσα 
στα πλαίσια των δυνατοτήτων του, να προωθήσει τις ανωτέρω ανακουφιστικές 
προτάσεις νόμων για έγκριση από το Σώμα. 

Μια άλλη πτυχή του δράματος του λαού μας ε(ναι οι αγνοούμενοι και οι 

ηρωικοί εγκλωβισμένοι Ελληνοκύπριοι και Μαρων(τες αδελφοί μας που διαμένουν 

β ' Κ' ' ό θ ι ι ι f Η στη ορεια υπρο κατω απ συν ηκες φτωχειας 1 . τρομου και καταπιεσης. 

κυβέρνηση έχει υποχρέωσ·η να βοηθήσει πλέον αποφασιστικά τους εγκλωβισμένους 

μας, γιατί οι άνθρωποι αυτοί υπέστησαν τα πάνδεινα και όμως παρέμειναν όρθιοr., 

για να υπενθυμίζουν σε όλους μας το χρέος που έχουμε για αγώνα, μέχρι να 
επιστρέψουν όλοι ot πρόσφυγες στις εστίες τους κάτω από συνθήκες ασφάλειας. 
Αναφορικά με τους αγνοουμένους μας, καλούμε την κυβέρνηση να συνεχίσει και 

εντείνει τις προσπάθειές της για διακρίβωση της τύχης τους, για να πληρο

φορηθούν επιτέλους οι συγγενείς τους τι απέγιναν τα αγαπημένα τους πρόσωπα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός καλε( παράλληλα τη διεθνή κοινωνlα να δείξει 

επιτέλους κάποιο ενδιαφέρον γι' αυτή την καθαρά ανθρωπιστική πτυχή του 

κυπριακού προβλήματος. 

Κύριε Πρόεδρε., 

Θα 'θελα, προτού εγκαταλείψω το βήμα της Βουλής, να τονίσω πως τα 
προβλήματα των προσφύγων είναι πολλά και δεν είναι δυνατό στα πλα(σια μιας 
ομιλίας να καλυφθούν όλα. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός επιθυμεί να τονίσει ότι 

θα εργασθεί μαζί με άλλα κόμματα στη Βουλή, για να αποκτήσει ο προσφυγικός 
κόσμος αντιπροσωπευτική προσφυγική οργάνωση που να προωθήσει την επίλυση 

λλ λ ' βλ ' ' Γ 1 ι ι ι ι των πο απ ων προ ηματων των προσφυγων. ι αυτο και εχει αποφασισει απο 

τα κονδύλια που προβλέπονται να καλύψουν τη λειτουργία της Π.Ε.Π. να ψηφίσει 

μόνο κονδύλι για να καλυφθούν οι δαπάνες της μόνο για ένα μήνα, περίοδος κατά 
την οποία αναμένεται να συμπληρωθεί η νομοθεσία για τη νέα προσφυγική 
οργάνωση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο επόμενος ομί.λητής μετά τον κ. Χατζηγιάννη ανήκει στο Δημοκρατικό 
Κόμμα και είναι ο κ. Γεώργιος Χαραλαμπ(δης. 

, ' 
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Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κλε(νουν περlποu δυο χρόνια από τότε που ανέλαβε τη διακυβέρνηση του 

τόπου ο Πρόεδρος Βασιλε(ου. Στο ότι υπάρχει διάσταση ανάμεσα στις προ

εκλογικές εξαγγελίες του και την κυβερνητική πολιτική δε χρει&ζεται να 
επιχειρηματολογήσω, είναι εξόφθαλμο. Και σήμερα δε νομίζω να υπάρχουν πολλο( 

που να υποστηρίζουν το αντίθετο και στο σύντομο μέλλον εlμαι βέβαιος ότι δε θα 

υπάρχει κανένας. 

Εχε!νο το οπο(ο θέλω να επισημάνω εlναι η προσπάθεια του χ. Βασιλεlου, ο 

οποίος χρησιμοποιώντας καταχρηστικ& τους κανόνες της διαφήμισης {μάρκετιγκ), 

προσπαθε( να παρουσιάσει το μαύρο ως άσπρο. 

Τούτο συμβαlνει εlτε γιατί νομίζει ότι απευθύνεται σε αγέλη προβάτων εlτε 

γιατί πραγματικά δεν αντιλαμβάνεται τις διαστάσεις και τις παραμέτρους κάθε 
προβλήματος. Και αυτό είναι πολύ επικίνδυνο, όταν μάλιστα χειρίζεσαι προ
βλήματα περίπλοκα, όπως το Κυπριακό ή τα οικονομικά και κοινωνικά προ

βλήματα μιας ημικατεχόμενης πατρί3ας. Μεγ&λη η ευθύνη της Νομοθετικής 
Εξουσίας αλλά και όλων των πολιτικών κομμάτων από τη μια να προσγειώσουν 

τον αρχηγό της Εκτελεστικής Εξουσίας και από την άλλη να παρουσι&σουν στο 

λαό τα πράγματα στις σωστές τους 8ιαστάσεις. 

Οι πιο πάνω ισχυρισμοί μου για τον Πρόεδρο Βασιλείου αβίαστα τεκμη

ριώνονται 8ιαβάζοντας την πολυτελή έκ8οση που πρόσφατα κυκλοφόρησε, με 
έξο3α ασφαλώς του φορολογούμενου πολίτη, «Ένας χρόνος 3ιακυβιίρνησης 

· Γιώργου Βασιλε(ου>> και παρακολουθώντας τις 8ιάφορες, αντιφατικές πολλές 

φορές, 8ηλώσεις του. 

Αναφερόμενος στο κυπριακό πρόβλημα τόσο προεκλογικά όσο και μετεκλο
γικ&, στην τελετή εγκατάστασής του, τόνιζε ότι είναι βασικ& πρόβλημα εισβολής 

και κατοχής, του οποίου η λύση έπρεπε να επι8ιωχθεί με βάση τα Ψηφ(σματα των 

Ηνωμιίνων Εθνών και τις Συμφωνίες Κορυφής Μακαρίου - Ντενκτάς του 1977 και 
Κυπριανού -Ντενκτάς του 1979, ενώ οποια8ήποτε λύση του πρέπει να προνοεί:-

1. Την αποχώρηση όλων των τουρκικών στρατευμάτων και εποίκων από 

την Κύπρο. 

2. Τη 8ιασφάλιση των βασικών ελευθεριών και ι8ιαίτερα του 8ικαιώματος 

όλων των προσφύγrύν να επιστρέψουν στις εστιες τους. 

3. Την εξασφάλιση αποτελεσματικών 8ιεθνών εγγυήσεων που να απο

χλεlουν 8ικαιώματα μονομερούς επέμβασης. 

Τα μείζονα αυτά θέματα, έλεγε, πρέπει να προτάσσονται σε όλες τις 
8ιαπραγματεύσεις, καθώς και στις 8ιαφωτιστικές μας προσπάθειες,· ενώ για την 

επίλυση των 8ιεθνών πτυχών του Κυπριακού τόνιζε ότι θα επι8tωκε ενεργά τη 

σύγκληση 8ιεθνούς 8ιάσκεψης στα πλαίσια του Οργανιqμού Ηνωμέν.ων. Εθνών. 

Τι συνέβηκε όμως στην πρ&ξη και πώς η κυβόρνηση Βασιλείου εκημά τα 
οποια8ήποτε αποτελέσματα; 

Εγκατέλειψε ο Πρόε8ρος Βασιλείου την πρόταξη των βασικών πτυχών του 

κυπριακού προβλήματος και εσπευσμένα, χωρ(ς καμιά ουσιαστική προετοιμασία, 

πειστικό λόγο και/ή αντάλλαγμα μπήκε σε ένα 8ιάλογο άνευ όρων πιστεύοντας, · 
όπως ο ί8ιος 8ιακήρυττε, ότι η λύση του κυπριακού προβλήματος ήταν θέμα 
χρόνου. Δεν έβλεπε λόγο γιατί να περιμένουμε μέχρι τον περασμένο Ιούνιο, 

χρονικό περιθώριο που ο (8ιος καθόρισε, για να λύσουμε το Κυπριακό. 
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Αστήρικτη και αδικαιολόγητη αισιοδοξία που εξήγηση μπορεί να έχει μόνο 

την άγνοια των διαστάσεων του κυπριακού προβλήματος και των στοιχείων που 

το συνθέτουν. Αισιοδοξία που με μαεστρία μεταδόθηκε στο λαό, δημιουργώντας 
του αβ&σιμες ελπί3ες για σ6ντομη, 3ίκαιη, βιώσιμη λύση του προβλήματός μας. 
Αισιοδοξία που σήμερα από τα ίδια τα γεγονότα έχει εξανεμιστεί, αφήνοντας 
όμως στο λαό μια καινούργια απογοήτευση και ενισχύοντας υποσυνείδητα τη θέση 

ότι ((δεν μποpεl να λυθεl το Κυπριακό)) με όλες εκεlνες τις καταστροφικές 

επιπτώσεις που έχει στο αγωνιστικό φρόνημα του λαού ένα τέτοιο φαινόμενο. 

Ένα φαινόμενο που επαναλαμβανόμενο εκμηδενίζει οποιαδήποτε διάθεση για 
διεκδίκηση και τελικά οδηγεί στο μαρασμό και στην αποδοχή οτιδήποτε προσ

φερόμενου. Πρέπει πολύ να προσέξουμε μήπως άθελά μας παίζουμε τέτοιας 

μορφής παιχνίδια των ξένων, γιατί δεν πιστεύω και δεν πρέπει να είναι δικό μας 

παιχνί3ι. 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Το κυπριακό πρόβλημα από πρόβλημα εισβολής και κατοχής έχει περιοριστεί 
από τη διακυβέρνηση Βασιλείου σε διακοινοτική διαφορά με ένα νέο πολύ 

επικίνδυνο στοιχείο: Τον Πρόεδρο Βασιλείου να διαβουλεύεται και να συμβου
λεύεται μόνο τη Μεγ&λη Βρετανία και τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και 

τον ελλαδικό παράγοντα, μέσα στις σημερινές του αδυναμίες, να τΙ · -·Jθεί 

από μακριά σαν ένας οποιοσδήποτε τρίτος. Πισωδρόμησε το -./ και 
απομακρύνθηκε ακόμη περισσότερο η πιθανότητα εξεύρεσης μιας 1 . itώ-
σιμης λύσης, που να στηρίζεται στα Ψηφίσματα των Ηνωμένων Et:. και στις 

Συμφωνίες Κορυφής. 

Και όμως ο Πρόε3ρος Βασιλείου βλέπει το κυπριακό πρόβλημα ως ένα από 

τα διεθνή προβλήματα με τα οποία ασχολείται η διεθνής κοινότητα και ως 

αναβαθμισμένο σε περιφερειακό πρόβλημα που απασχολεί τις δυο υπερδυνάμεις. 

Επεξ-Jιγησε το Κυπριακό σε όλο τον κόσμο, από ανατολή μέχρι δύση και από 

βορρά μέχρι νότο, και όλοι το κατάλαβαν για πρώτη φορά, τόσο καλά μάλιστα, 

που για πρώτη πραγματικά φορά ο Ντενκτάς ν 1 αποκαλείται από τους δυτικούς 
«Πρόε3ρος της Τουρκικής Δημοκρατίας της Βόρειας Κύπροω>I «Πρόε3ρο της 
Τουρκικής Δημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου» τον θεωρεί η πρώην lφυπουργός 

Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας και προσωπική φίλη του Προέδρου κ. 
Τσώκερ και έτσι δημόσια τον ονόμασε στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη των 

χωρών-μελών της Κοινοπολιτείας τον περασμένο χρόνο. Για το πόσο όμως 

απασχολεί τις δυο υπερδυνάμεις, το είδαμε στις δηλώσεις και ανακοινώσεις των 

αρχηγών των δυο υπερδυνάμεων στην πρόσφατη συνάντησ-Ιj τους στη Μάλτα. 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Η αποδιεθνοποίηση του Κυπριακού και ο εγκλωβισμός του στα στενά δυτικά 

πλαίσια από τη μια και η πολιτική εξευμενισμQύ του Ντενκτάς από την άλλη δεν 

ο3ηyούν σε 3ίκαιη λύση του προβλήματός μας. Με μαθηματική ακρίβεια μας 

οδηγούν στη συνάντηση των θέσεων της άλλης πλευράς. 

Οι 3ιακηρύξεις ότι όλοι κατ&λαβαν το Κυπριακό και όλοι μας υποστηρίζουν 

όχι μόνο δεν έχουν καμιά σχέση με την πραγματικότητα, αλλά είναι πολύ 

επικίνδυνες. Η θελημένη ή αθέλητη σύγχυση του ενδιαφέροντος των τρίτων για 

επανέναρξη του διακοινοτικού διαλόγου με την ευσεβοποθική άποψη ότι υπο

στηρίζουν τις θέσεις μας στο Κυπριακό ο3ηγεί σε λαθεμένους 3ρόμους και 

κατευθύνσεις. Μέχρι σήμερα το ενδιαφέρον των ξένων εξαντλείται στην προσπά-
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θεια επανέναρξης του διαλόγου χαι καμιά, μα καμιά τοποθέτηση υπέρ των θέσεών 

μας δεν έχουμε ακούσει. 

Δεν ακούσαμε κανέναν να υποστηρίζει ότι ((ναι, πρέπει να φύγουν από την 

Κύπρο όλα τα τούρκικα στρατεύματα και οι έποικοι)). «Ν αι 1 πρέπει να εφαρμο
στούν και στην Κύπρο οι βασικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα.>> Και 
τούτο είναι ευθύνη και της δικής μας πλευράς, γιατf ικανοποιούμαστε να ζητούμε 

από τους τρίτους -και έχουμε φτάσει στο σημείο «τρίτο>> να θεωρούμε και την 
Τουρκία, τον κύριο υπεύθυνο του προβλήματός μας- να πείσουν τον Ντενκτάς να 
επανέλθει στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων. Μέχρις εδώ φ-;τ-άνουν οι αξιώσεις 

μας. 

Ας αντίληφθεί επιτέλους η κυβέρνηση Βασιλείου ότι άλλα είναι η διαδικασία 
για λύση ενός προβλήματος και άλλο η λύση του προβλήματος. Ας αντιληφθεί 
επιτέλους η κυβέρνηση Βασιλείου ότι η αποδοχή του εγγράφου Κουεγιάρ δεν 

οδηγεl σε αποχώρηση όλων των τουρκικών στρατευμάτων και εποίκων, δεν 
κατοχυρώνει τις βασικές ελευθερlες και το δικαίωμα όλων των προσφύγων να 
επιστρέψουν στις πατρογονικές τους εστ(ες. 

Κόριε Πρόεδρε, 

Παρά την επικίνδυνη πολιτική της ·κυβέρνησης Βασιλείου σήμερα, μέσα στη 

νέα κατάσταση πραγμάτων που δημιουργείται στην Ευρώπη και σ' ολόκληρο τον 

κόσμο, υπάρχουν οι δυνατότητες σωστής λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

Ήλθε η ώρα να επανατοποθετήσουμε το Κυπριακό στη σωστή του βάση ως 

πρόβλημα εισβολής και κατοχής και με επιμονή και υπομονή ολόκληρος ο 

κυπρ·ιακός λαός με τη συμπαράσταση της Ελλάδας, την οποία πρέπει να 

αξιώσουμε, και έχουν υποχρέωση να μας προσφέρουν, να αγωνιστοόμε σωστά για 

μια δίκαιη και βιώσιμη λόση του κυπριακοό προβλήματος. Το Δημοκρατικό 

Κόμμα -Πρόεδρος, στελέχη και μέλη- προς αυτή την κατεύθυνση θα αγωνιστεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά τον κ. Χαραλαμπίδη σειρά έχει ο κ. Μιχάλης Παπαπέτρου του ΑΚΕΛ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, με κάθε ευκαιρία οι αρμόδιοι από πάντα, 

από παλιά, δεν έχαναν την ευκαιρία να υπογραμμίσουν το ενδιαφέρον τους για τη 
νέα γενιά. Και για να γίνονται πιο πειστικοί γαρνίριζαν τη δήλωσή τους με 

κάμποσους χαρακτηρισμούς. «Χρυσό απόθεμα η νεολαία μας» ή ((το μέλλον μας 

εξαρτάται από τη νεολαία» κτλ. Δυστυχώς όμως η διάσταση των λόγων και της 

πραγματικότητας είναι σ' αυτό τον τομέα τεράστια, γιατ[ δυστυχώς η μετα
χείριση που υφίσταται η νέα γενιά του τόπου μας είναι δυσανάλογα υπο

βαθμισμένη σε σχέση με τη σημασία που όλοι προσπαθοόμε να προσδώσουμε στη 

νέα γενιά. 

Είναι πεποίθησή μας ότι τα προβλήματα της νέας γενιάς πραγματικά είναι 
ταυτισμένα με τις προοπτικές αυτοό του τόπου. Είναι ταυτισμένα με το καίριο 

ερώτημα: Τι Ι(όπρο χτίζουμε και τι· Κόπρο θα παραδώσουμε στις επόμενες γενιές; 

Τούτη η τοποθl:τηση δεν είναι αυθαίρετη. Στηρίζεται στη σκληρή, καθημερινή 

πραγματικότητα και στις αυξημένες απαιτήσεις αλλά και τους αυξημένους 

κινδύνους της σημερινής εποχής. 



1039 

ΕLναι πίστ·η μας ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η νέα γενιά δεν 

μπορούν να αντιμΕτωπιστούν ικανοποιητικά με απλά, διορθωτικά μέτρα. Εκείνο 
που χρειάζεται επειγόντως είναι η ριζική αλλαγή της νοοτροπίας που κληρο

Οοτ·ι)θηκε από το παρελθόν. Χρειάζεται ουσιαστικά αναβάθμιση της κυβερνητικής 

προσοχ·ής και του ενδιαφέροντος σε σχέση με τη νεολα(α. Μέχρι τώρα δυστυχώς, 

και πρέπει να το διαπιστώσουμε όσο τραγικό κι αν είναι, δεν είχαμε στην Κύπρο 

διαμορφωμένη πολιτική για τη νεολαία. Τα διάφορα μέτρα παίρνονταν σπασμω

Οι~ά1 αποσπασματικά, ξεκομμένα. Χωρίς συνέχεια, χωρίς συνέπεια, χωρίς 

έμπνευση, χωρίς στόχους. Μέχρι τώρα ξέραμε να ζητούμε και να απαιτούμε από 

τη νεολαία, αλλά ήμασταν φειδωλοί στο τι της Οίνα.με. Ξέρα.με να εξυμνούμε τους 

νέους για τους αγώνες τους 1 για τις θέσεις τους, για κάποιες επιΟόσεις τους στο 
στίβο της κοινωνικής, της πολιτιστικής, της αθλητικής Ορα.στηριότητα.ς. Αλλά 

όταν ερχόταν η ώρα να δώσουμε, όταν ερχόταν η ώρα να προστατεύσουμε τη 

νεολαία. από τους κινΟύνους που την απειλούν και που μαζί απειλούν την ίΟια. την 

l(ύπρο, ·θυμόμασταν ότι υπάρχουν άλλες προτερα.ιότ·ητες ή ότι μας λείπουν τα 

μέσα. Όταν ερχόταν η ώρα να κατοχυρώσουμε τα πιο βασικά δικαιώματα. των 

νέων στη Οουλειά 1 τη μόρφωση, την ψυχα.γωγLα., ξεχνούσα.με τις μεγαλόστομες 
Οια.κηρύξεις και αφήναμε τη νεολαία. έρμαιο των προβλημάτων και των α.ΟιεξόΟων 

της. 

Ας πάρουμε τα πράγμα.τα. συγκεκριμένα.. Ας πάρουμε το πρόβλημα. της 

ανεργίας. Η ανεργία. στον τόπο μας βρίσκεται σε χαμηλά επίπεΟα.. Όμως τα 
στοιχεία. Οείχνουν πως η περιορισμένη ανεργία. που έχουμε είναι βασικά πρόβλημα. 
των νέων. Το 46% των ανέργων στην Ι\..ύπρο είναι νέοι κάτω των 29 χρόνων. 
Ανάμεσά τ-,ους εξέχουσα. θέση, αν μου επιτρέπεται η έκφραση, κατέχουν οι άνεργοι 
πτυχιούχοι. Και ας μην ξεχνούμε ακόμα πως οι άνεργοι πτυχιούχοι είναι εκείνοι 
που δεν περνούν, κατά κανόνα, από τα γραφεία. ανεργίας. Για να συνειΟητο-

' ' βλ' ' λ ' 'θ ποιησουμε την εκτα.ση του προ ημα.τος, φτα.νει να α.να. ογιστουμε πως χα ε 

χρόνο Τελειώνουν τις σπουδές τους 2,500 - 3 1000 φοιτητές. Η οικονομία. μας 
μπορεί να απορροφήσει μόνο 600 - 700 αποφοίτους το χρόνο. Για αντιμετώπιση 
αυτού του νεολαιίστικου, κατά κύριο λόγο, προβλ·ήμα.τος εισηγούμαστε μεταξύ 

άλλων: 

( α.) Επιτάχυνση των ρυθμών α.νάπτυζης της οικονομίας. 

(β) Ριζικές αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστημα. Να αυζ·~θεί το μερίδιο της 

τεχνικής εκπα.ίΟευσης που σήμερα φτάνει το 20%. 

(γ) Να α.να.Οιοργα.νωθούν, να ενισχυθούν και να βελτιωθούν οι υπηρεσίες 
του επαγγελματικού προσανατολισμού. 

(Ο) Να αντικατασταθούν οι μόνιμες υπερωρίες στον κρατικό και ημι
κρα.τικό τομέα με την εισαγωγή συστήματος βάρΟια.ς. 

Στον τομέα της μόρφωσης πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι έγιναν θετικά 
βήμα.τα. προόΟου, που όμως απέχουν κατά πολύ από το να θεωρούνται ικανο

ποιητικά. Η γρήγορη κοινωνική και επιστημονικοτεχνική πρόοΟος απαιτεί ψηλό 
πολιτιστικό και γενικά μορφωτικό επίπεΟο από τους νέους που μπαίνουν στην 
παραγωγή. Δυστυχώς στην, περίπτωση της κυπριακής εκπα.ίΟευσης η πορεία, ·η 
.κιχ.τεύθυνση είναι λανθασμένη. Γίνεται προσπάθεια. πλήρους εξειΟίκευσης γνώσεων 

που είναι χρήσιμες μόνο για την παραγωγή και για το κεφάλαιο. Η γνωριμία. της 
νεολαίας .μ~ τον πλούτο του ανθρώπινου πολι,τισμού 1 με το καλό βιβλίο, με το 
έργο τέχν.ης 1 γίνεται, όσο περνά ο καιρός, πιο δύΟ-κολη. 

' ' // 
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Παραμένει ανοικτό το κεφάλαιο της εκδημοκρα"Τικοπο(ησης της παιδε(ας σε 

όλα τα επίπεδα και ιδtα(τερα αναφορικά με: 

( α) Το μαθητικό συνδικαλισμό και τη συμμετοχή των μαθητών στη λήψη 

αποφάσεων και 

(β) Την αντικοcτάσταση βιβλίων με αναχρονιστικό περιεχόμενο. 

Η στρατευμένη vεολα(α αντιμετωπ(ζει σοβαρά προβλήματα. Αυτά "Τα προ

βλήματα σε μεγάλο βαθμό έχουν τις ρίζες τους στη φόση της Εθνικής Φρουράς και 

στον αυταρχικό χαρακτήρα λειτουργίας της. Οι κάποιες αλλαγές που παρατηρή
θηκαν "Τα τελευταία χρόνια δεν αντιμετωπ(ζουν ουσιαστικά τα πολλαπλά προ
βλήματα που έχουν_ οι νέοι στο στρατό. Οι αναχρονιστικές διατάξεις του 

στρατιωτικού κανονισμού και οι πειθαρχικοί κανονισμοί της Εθνικής Φρουράς 
αποτελούν το πρόσχημα για την αναστολή του ικανοποιητικού εκδημοκρατισμού 

και τη διαιώνιση των προβλημάτων της στρατευμένης νεολα(ας. Ακόμα, στον 

τομέα των συνθηκών διαβ(ωσης των στρατιωτών, παρά την πρόοδο που έγινε, 
αναμένουμε να γίνουν ακόμα πολλά. Ζητοόμε εμπλουτισμό των βιβλιοθηκών και 

άλλων μέσων στα ΚΨΜ, έτσι που οι στρατιώτες να απασχολοόνται δημιουργικά 

στον ελεόθερο χρόνο τους. Ζητοόμε κρατική επιχορήγηση εισιτηρίων, έτσι που οι 
στρατιώτες δωρεάν να μποροόν να παρακολουθοόν πολιτιστικές δραστηριότητες 

έξω από το στρατόπεδο. Θεωροόμε ακόμα απαράδεκτες τις διοικητικές ποινές 

φυλάκισης πέραν του χρόνου θητείας και ζητοόμε την κατάργησή τους. 

Στο χώρο του πολιτισμοό ζητοόμε τη λήψη έμπρακτων μέτρων, έτσι που ο 

πολιτισμός, ο αθλητισμός, η δημιουργική κοινωνική παρουσία και παρεμβολή των 

νέων, να καλόψουν το κεφάλαιο που λέγεται υγιής απασχόληση της νεολαίας. 

Μόνο έτσι θα θωρακίσουμε τη νέα γενιά από τους κινδόνους που την περιβάλλουν. 

Μ·5νο έτσι θα της δώσουμε τα μέσα και τα εφόδια να τους αντιμετωπίσει. 
Κίνδυνοι όπως αυτοί που δημιουργοόν τα ναρκωτικά, η αόξηση της εγκληματι

κότητας, το σκότωμα των αξιών και των ιδανικών δεν αντιμετωπίζονται με λόγια 

οότε με διοικητικά μέτρα. Αντιμετωπίζονται μόνο με τη διάπλαση σωστών 

ανθρώπων, ικανών να αντιληφθοόν και να εξουδετερώσουν τους κινδόνους. 

Κόριε Πρόεδρε, δε διαφεόγει την προσοχή μας ότι σοβαρές αλλαγές στη ζωή 
και την κοινωνική συμπεριφορά της κυπριακής νεολαίας έχουν συντελεστεί τα 

τελευταία χρόνια ως αποτέλεσμα της γενικότερης κοινωνικής και οικονομικής 

ανάπτυξης. 

Η χαλάρωση των δεσμών και της εξάρτησης της διαπαιδαγώγησης του νέου 

από το στενό οικογενειακό περιβάλλον συντελείται πολό πιο νωρίς σε σόγκριση με 
το παρελθόν, ενώ ταυτόχρονα σε πολό νεαρή ηλικία δέχεται ο νέος ουσιαστικές 

επιδράσεις από ~ον κοινωνικό περίγυρο και έχει τις πρώτες προσωπικές εμπειρίες 
από τη ζωή. 

Ως αποτέλεσμα, πολό πιο γρήγορα ο νέος της εποχής μας αναπτόσσει 
προβληματισμό για τη ζωή, αναζητά απαντήσεις για τον κόσμο γόρω του, κρίνει 

την κοινωνία και τις αξίες της και διαμορφώνει έστω και ασυνείδητα τη δική του 

σχέση και στάση απέναντι στη ζωή με γνώμονα περισσότερο τα προσωπικά του 
βιώματα, ενώ υποβαθμίζεται σταδιακά ο ρόλος των κληροδοτημένων αξιών και 

προτόπων ως παραγόν·των διαπαιδαγώγησής του. 

Για τη μεγάλη πλειοψηφία των νέων η πραγματικότητα αποδεικνόεται 
σκληρή και άδικη. Οι ιi.νισες ευκαιρίες για μόρφωση, ο αυταρχισμός στο 

στράτευμα, τα 7;tροβλήματα στη δουλειά, η έλλειψη προϋποθέσεων για δημιουρ-
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γική απασχόληση στον ελεύθερο χρόνο, η χαμηλής ποιότητας πολιτιστική 

προσφορά συνθέτουν το πλα(σιο του κόσμου στον οποίο καλούνται να ενταχθούν. 

Πρότυπα αυτού του κόσμου το κυνήγι του κέρδους, ο σκληρός ανταγωνισμός, η 
ατομική ανάδειξη και η ατομική ευτυχ(α με οποιοδήποτε τίμημα. Το ρουσφέτι και 

το βόλεμα, κληροδοτήματα και αυτά του παρελθόντος, με μικρά ή μεγάλα 
ανταλλάγματα παlpνουv τη θέση της αξιοκρατίας και ενισχύουν την τάση να 
θεωρούνται προσωπική υπόθεση τα κοινωνικά προβλημάτα, δημιουργώντας την 

εντύπωση πως πρόκειται για ατομικές υποθέσεις που η εμφάνιση και το 

ξεπέpασμά τους αφορά τον καθένα ξεχωριστά. 

Επαναλαμβιiνουμε ότι απαιτείται η διαμόρφωση ολοκληρωμένης πολιτικής 
για τη νεολαία. Ο Φορέας Νεολαίας που μόλις πρόσφατα συστιiθηκε αποτελεί 
σοβαρό βήμα προς αυτή την κατεύθυνση και θέλουμε να πιστεύουμε και να 

ελπίζο_υμε πως αντικατοπτρίζει τις θετικές διαθέσεις της σημερινής κυβέρνησης. 

Μόνο μέσα στα πλαlσια μιας τέτοιας ολοκληρωμένης πολιτικής, μιας πολιτικής 

που θα έχει στόχο όχι μόνο να συντον(ζει τις κρατικές υπηρεσίες, αλλά. που κυρίως 

θα έχει στόχο να ενισχύει τις δημιουργικές πρωτοβουλίες της νέας γενι&.ς, μόνο με 
μια τέτοια πολιτική, θα ξεπεραστούν τα βασικά. προβλήματα των νέων μας. 

Ο πολιτισμός, κύριε Πρόεδρε, εlναι ένα &.λλο θέμα που θα 'θελα να θίξω 
επιγραμματικιi. Για μας η τέχνη, η πολιτιστική δημιουργία, δεν προσεγγίζεται 

μόνο ως υποκειμενική έκφραση της αντικειμενικής πραγματικότητας αλλιi και ως 

ειδική μορφή κοινωνικής συνείδησης. Και ως τέτοια αποτελεί ένα δυναμικό 
παριiγοντα αλλαγής της ίδιας της κοινωνικής πραγματικότητας. Αποτελεί δηλαδή 

ένα μέσο διαπαιδαγώγησης των λα~κών μαζών. Είναι γι 
1 
αυτό που για μας το 

θέμα του πολιτισμού δεν είναι απλά. μορφωτικό αλλά. συν&.μα κοινωνικό με 

ευρύτερη σημασία. 

Χαιρετίζουμε τα βήμ_ατα προόδου που έγιναν τα τελευταία χρόνια στο χώρο 

του πολιτισμού. Όμως, πιστεύουμε πως πρέπει να γ(νουν ακόμα πολλά., Στο 

χώρο της λογοτεχν(ας το πιο βασικό πρόβλημα ε(ναt να φτ&.σουν τα μηνύματα του 

δημιουργού στο κοινό, στο λαό. Ζητούμε την πιο αποφασιστική εισαγωγή της 

κυπριακής λογοτεχνίας στα αναλυτικά προγράμματα των σχολείων, την ενίσχυση 

και επέκταση του θεσμού των δημοτικών και κοινοτικών βιβλιοθηκών, την ίδρυση 

εκδοτικών οργανισμών και την αναζήτηση τρόπων κυκλοφορίας του βιβλίου. Η 

συχνή και σωστή προβολή της δημιουργίας από την τηλεόραση και το ραδιόφωνο 
είναι απαραίτητη. 

Στο χώρο του θειiτρου υποστηρίζουμε την ολοκλήρωση της στροφής που 

πρόσφατα άρχισε ο Θ.Ο.Κ. για τη μετατροπή του από θίασο σε φορiα θεατρικής 

ανάπτυξης. Η πολιτική ενθάρρυνσης και ενίσχυσης του ελεύθερου θε&.τρου, 
περιλαμβανομένου και του ερασιτεχνικού θε&.τρου, θα πρέπει να συνεχιστεί και να 
επεκταθεί αποφασιστικά. Ζητούμε ακόμα την εφαρμογή συστήματος σωστής 

θεατρικής διαπαιδαγώγησης στα σχολεία. Το θέατρο θα πρέπει να βοηθηθεί απ' 

όλους, για να βρει τελικά το δρόμο του για το λαό, για έναν καλύτερο κόσμο. 

Στο χώρο των εικαστικών τεχνών κύριο φαινόμενο, όπως και γενικότερα στην 
τέχνη, είναι η αντιπαράθεση της στρατευμένης τέχνης με την ((τέχνη για την 
τέχνη». 

Για την ενθ&.ρρυνση της καλλιτεχνικής δημιουργίας στο χώρο των εικαστικών 
τεχνών απαιτούνται συγκεκριμένα μέτρα. Απαιτε(ται η διάθεση πόρων. Απαι

τείται η ενθιiρρυνση της δημιουργίας. Το ίδιο στο χώρο της μουσικής, του 

κινηματογρ&.φου, της ποίησης και των άλλων μορφών πολιτιστικής δημιουργίας. 
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Εμείς όχι μόνο θα συνεχίσουμε να πιέζουμε προς αυτή την κατεύθυνση, όχι 

μόνο θα συνεχίσουμε με πραχτιχές χαι σuγχεχριμένες εισηγήσεις να Οείχνουμε το 

Ορόμο 1 αλλά χαι θα συνεχίσουμε να Οίνοuμε τη Οιχή μας συμβολή ως λαϊκό κίνημα 
στο χώρο της πολιτιστικής Οημιοuργίας. 

Ι\.ύριε ΠρόεΟρε, εκφράζω την ελπίΟα ότι η Εχτελεστιχή Εξουσία στο μέλλον 

θα αγκαλιάσει τα πιο πάνω θέματα πιο αποφασιστικά. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Το ελπίζω χαι εγώ μαζί σας, κύριε Παπαπέτροu. Ο επόμενος στη σειρά 

ομιλητής είναι ο κ. Μ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡ!ΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Μου ζητήθηκε να μιλήσω για 15 λεπτά πάνω στα θέματα Οιχαιοσύνης χαι 
νεολαίας, θέματα ζωτικά, θέματα ευαίσθητων χώρων της πολιτείας, θέματα 

νευραλγικά. 

Ο Δημοχρατιχός Συναγερμός από την πρώτη στιγμή της ίΟρυσής του 
'λ β ' θ λ ' ' ' ~ ' περιε α ε μεσα στους εμε ιαχους σχοπους του την προστασια της οιχαιοσυνης 

χαι από τότε μέχρι σήμερα με συνέπεια υπηρετεί το σκοπό αυτό, λόγοις χαι 

έργοις, εντός χαι εκτός του Κοινοβουλίου. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός με τη διακήρυξη των αρχών του τονίζει πως η 

διχαστική λειτουργία είναι εξαιρετικά ευαίσθητη χαι ε(ναι χαθήχον τ·f)ς πολιτείας 

να την προσέχει σαν χ6ρη οφθαλμού χαι να μην τη φέρει προ Οιλημμάτων, για να 
δύναται να εκπληρώνει πάντοτε την ψηλ·ή της αποστολή, χωρίς να φθάνουν μέχρι 

του βάθρου της οι κραδασμοί πολιτικών χαι πολιτειακών συγκρούσεων. 

Η πολιτική Οημοχρατία βρLσχει την κύρωσή της στην πραγματικά ανεξάρ

τητη, ηθικά αδέσμευτη χαι ουσιαστικά κατοχυρωμένη Οιχαιοσύνη, που θα πρέπει 

να προάγει το λαϊκό δίκαιο, την ισότητα των πολιτών έναντι των νόμων αλλά χαι 
την ισοπολιτεία έναντι των ν6μων χαι που θα αρνείται να εφαρμόζει άνισο ή 

έχθεσμο Οίχαιο. Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει επιδείξει ιΟιαίτερη φροντίΟα 

για τη δικαιοσύνη. Η Νομοθετική Εξουσία στ&θηκε πραγματική αδελφή-εξουσία 
στη Διχαστική Εξουσία. 

Όταν με την τούρχιχη ανταρσία παρέλυσε η λειτουργία του Ανώτατου 

ΔιχαστηρLου χαι του Ανώτατου Συνταγματικού Δικαστηρίου, η Βουλή των 

Αντιπροσώπων άμεσα χαι αποφασιστικά εγχαθίΟρυσε το Ανώτατο Διχαστhριο χαι 

εξασφάλισε τη λειτουργία της Διχαστικής Εξουσίας στο σύνολό της, σύϊ.ίψωνα με 
τις Οιατάξεις του Συντάγματος. 

'Αμεσα χαι αποφασιστικά η Νομοθετική Εξουσία συμπαραστάθηκε χαι στην 

Εχτελεστιχή Εξουσ(α χαι εξασφάλισε στο ακέραιο τη λειτουργία της μέσα στα 

συνταγματικά πλαίσια. 

Έχουμε σύστημα διαχωρισμού των εξουσιών. Αυτό όμως το σύστημα 

επιβάλλει την αλληλεγγύη, τον αλληλοσεβασμό χαι το πνεύμα της συνεργασίας 

χαι ενότητ;ας των εξουσιών χάριν της εύρυθμης λειτουργίας του πολιτεύματος. 

Όπως η Νομ~θετιχή Εξουσία Οεν ανέχτηκε την παράλυση της λειτουργίας της 
Διχαστικής Εξ1ουσίας χαι της Εχτελεστιχής Εξουσίας, με τον ίΟιο τρ6πο δεν 

ανέχτηκε την τηαράλυση, έστω χαι μερική, χαι της δικής της λειτουργίας χαι την 
' ' 1 ' ' ' ' ' ασχησε χαλοπ~στα, αποφασιστιχα χαι υπευθυνα μεσα στα πλαισια των συντε-

! 
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ταγμένων εξουσιών της. Η εξασφάλιση και η προστασία της λειτουργίας της 

Νομοθετικής Εξουσίας μέσα στα συνταγματικά πλαίσια πρέπει να αποτελεί 

μέλημα και φροντί8α και των άλλων α8ελφών εξουσιών. 

Ούτε κυβερνώσα 8ιχαιοσύνη επιθυμούμε ούτε κυβερνώσα Βουλή επι8ιώχουμε. 

Κυβερνήτης 6λων μας είναι ο Νόμος. Και είμαστε όλοι υπηρέτες του Νόμου μέσα 

στη Δημοκρατία. Είναι μερικά χρόνια τώρα που είναι μόνιμα γραμμένο στον 

κατάλογο των θεμάτων της l{οινοβουλευτιχής Επιτροπής Νομικών το θέμα ((Η 

εξεύρεση τρόπου επίλυσης των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η 8ικαιοσύνη 

σήμερα στον τόπο μαςΗ και μέσα στα πλαίσιά του αντιμετωπίζουμε και λύουμε 

προβλήματα της 8ικαιοσύνης. 

Υπάρχει ένα μήνυμα που εκπέμπεται μόνιμα από τη Βουλή των Αντι

προσώπων και το μήνυμα είναι απλό: Είμαστε αταλάντευτα αποφασισμένοι, σε 

συνεργασία με όλους τους παράγοντες της δικαιοσύνης, να λύσουμε τα προ.:.

βληματα της δικαιοσύνης χάριν του λαού και της δημοκρατίας. 

Αυτη η αταλάντευτη θέση μας οδήγησε στη στελέχωση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου από πλευράς δικαστών με τον αυξημένο και ικανοποιητικό αριθμό 

των 13 δικαστών. Δεν πιστεύουμε στις προλήψεις. Πιστεύουμε στους 13 δικαστές 
χαι είμαστε δικαιολογημένοι να αναμένουμε με βεβαιότητα από αυτούς ταχεlα 

απονομή δικαιοσύνης και ψηλή ποιότητα δικαιοσύνης. Η ολοκλήρωση της στελέ

χωσης από πλευράς δικαστών και των επαρχιακών δικαστηρίων πρέπει να 

ολοκληρωθεί μέσα στο 1990. 

Η Βουλή έχει κατ' επανάληψη ζητήσει και αναμένει ακόμα αναγνώριση και 

εφαρμογή στα διχαστ·ήρια της αρχης «μια στενογράφος για χάθε δικαστή)), επειδή 

έκρινε ότι είναι σωστή χαι απαραίτητη μια τέτοια πλαισίωση δικαστηρίου για 

εύρυθμη και ταχύρρυθμη απονομή της 8ικαιοσύνης. Είναι εξάλλου απαραίτητη η 

εφαρμογή της αρχής «μια στενογράφος για χάθε δικαστή», για να έχουμε την 

καλύτερη δυνατή απόδοση του δικαστή χαι συνεπακόλουθα την πιο ορθή εκτίμηση 

των πραγματικών α\ιαγχών των δικαστηρίων _μας σε δικαστές. 

Η Βουλή έχει κατ' επανάληψη ζητήσει και αναμένει ακόμα την αναβάθμιση 
της θέσης του πρωτοκολλητή, γιατί έκρινε πως τούτο, συνδυασμένο με την 
καθιέρωση του πτυχίου της νομικής ως απαραίτητου προσόντος για τη θέση αυτή, 

' ' ' λ ' {" ' 1 θ αποτελει επιταχτιχη υποχρεωση μιας πο ιτειας που επισιωχει την ευρυ μη 

λειτουργία της δικαιοσύνης σε όλα τα επίπεδα. Η χυπριαχή πολιτεία δεν μπορεί 
να ισχυριστεί ότι έδωσε στα διχαστήριά μας το αναγκαίο προσωπικό και τον 

αναγκαίο εξοπλισμό. 

Στην περσινή ομιλία μου πάνω στους προϋπολογισμούς τόνιζα πως η Κύπρος, 
ξακουστή για τους ναούς της, δεν μπΌρεί να είναι περήφανη για τους ναούς της 
Θέμιδας που διαθέτει. Ιδαίτερα απαράδεχτη είναι η κατάσταση στην πρωτεύουσα. 
Κλείνουμε διαδρόμους και χάνουμε γραφεία. Κλείνουμε υπόστεγα και χάνουμε 
πρόχειρες αίθουσες. Ανοίγουμε πρόχειρα την πόρτα του γραφείου του δικαστή και 

· · ' 1 {" 
/ 1 Κ λλ / 'λλ 

1 

τη μετατρεπουμε ταχα σε σιχαστηριο με αχροατηριο. αι «πο ας α ας τεχνας 
f 1 {" ' ' κατεργάζεται» η πολιτεια στο χωρο των σιχαστηριων στην πρωτευουσα της 

Δημοκρατίας της l{ύπρου, Η πολιτική «των πεζουναρχών» είναι απαράδεχτη στο 
χώρο της δικαιοσύνης χαι ιδιαίτερα όταν ακολουθείται από τους σύγχρονους 

' θ 1 
' 'λ Έλληνες με αρχαίους προγονους που εωρουσαν ουρανια την προε ευση της 

δικαιοσύνης και λάτρεψαν το χρυσό της πρόσωπο χαι οικοδόμησαν χαλλιμάρ-
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μαpους ναούς προς τιμήν της και πίστευαν πως τίποτε δεν ταιριάζει τόσο στη 

8ημοκρατ(α όσο η φpοντ(8α για τη 8ικαιοσύνη. 

Οι 8ικοypαφlες με τις 8ικαστικές αποφάσεις, που αποτελούν την εξασφάλιση 
των 8ικαιωμάτων των πολιτών και το Κυπριακό Δ(καιο στην ευρύτερή του έννοια, 

βρίσκονται ουσιαστικά πεταμένες σαν «πλίνθοι και κέραμοι ατάκτως ερpιμμένοι» 
σε υγρές, σκοτεινές αποθήκες στις οποίες θα απαξιούσαν να ζήσουν και αυτά 

ακόμα τα παρα8οσιακά κυπριακά τρωκτικά. Οι 8ικοyραφίες αποτελούν στην ουσια 

μέρος των αρχείων της πολιτείας σε ευρύτερη έννοια και αξlζουν μια καλύτερη 
μεταχείριση. 

Αναγνωρίζουμε πως ο νόμος για τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας έχει 
3ημιουργήσει μερικές πρακτικές 3υσκολίες. Δεν ε(ναι aύσκολο να υπερπη3ηθούν. 

Θα μελετήσουμε τις 8υσκολίες και θα 8ώσουμε σύντομα πρακτικές λύσεις με 
σεβασμό και προς το Σύνταγμα και προς τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατ(ας. 

Στην εξέταση της υφιστάμενης οργάνωσης και λειτουργίας των 8ικαστηρ(ων, 
στη 8ιερεύνηση των θεσμών που 8ιέπουν τη λειτουργία των 8ικαστηρ(ων και την 

αποτελεσματικότητά τους και στη μελέτη της οργάνωσης και λειτουργίας των 

πρωτοκολλητείων που αποτελούν αναπόσπαστο μέρος του 8ικαστικού οικο8ομή
ματος έχουμε ανεκτ(μητο βοήθημα την Έκθεση της Επιτροπής για τη μελέτη και 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ των επαρχιακών και των άλλων πρωτό8ικων 8ικαστηρίων, που 

είναι γνωστή με το όνομα του συντάκτη της και Προέ8ρου της Επιτροπής κ. Πική. 

Το άρθρο 158 παράγραφος 2 του Συντάγματος επιβάλλει στη Νομοθετική 
Εξουσία να προβλέψει με νόμο την ί3ρυση αποχρώντων 3ικαστηρίων σε επαρκή 

αριθμό για την πρόσφορη και άνευ καθυστερήσεων απονομή της 8ικαιοσύνης. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων επιθυμεί να 8ιαβεβαιώσει τον κυπριακό λαό και 

όλους τους παράγοντες της 3ικαιοσύνης ότι μέσα στο 1990 θα ολοκληρώσει 
αποφασιστικά όλες τις νομοθετικές πρωτοβουλlες της για την εξασφάλιση της 

πρόσφορης και άνευ καθυστερήσεως απονομής της 8ικαιοσύνης, όπως επιτάσσει το 

Σύνταγμα. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Στα θέματα νεολαίας είναι ρητή και ολοκληρωμένη η συναγερμική θέση και 
περιέχεται επιγραμματικά στη 8ιακήρυξη των αρχών του. Ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός τιμά τους νέους, εμπιστεύεται τους νέους, προσβλέπει προς τους 

νέους και στηρίζεται σ 1 αυτούς. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός τιμά βαθιά τη νέα γενιά, την αγνότητά της, τη 

3ημιουργική της ορμή και ζωντάνια και τους αγώνες της, την ωριμότητα και την 
υπευθυνότητά της. Παρακολουθεί με κατανόηση τους προβληματισμούς της. Όσοι 

σκέπτονται με το ρυθμό της εποχής μας, όσοι ενεργούν κατά τρόπο σύγχρονο, όσοι 

πρωτοπορούν στη Βράση, αυτοί όλοι οι νέοι θα βρουν στο Δημοκρατικό Συναγερμό 
τη 8ιέξο8ο που αρμόζει σ 1 αυτούς για Βράση και έργα μεγάλα και 8ημιουργικά 
για την πατρ(3α μας. Στον ελεύθερο στίβο της 3ημοκρατίας ανο(γονται όλοι οι 

8ρόμοι για τους νέους. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει πως ο νέος της Κύπρου φιλο3οξεί να 

είναι 3ημιουργός και οικο3όμος και πως 3εν τον εμπνέει το γκρέμισμα της 
κοινωνικής 8ομής ούτε ως σκοπός ούτε ως μέσο. 

Η 3ιασφάλιση της ενεργού συμμετοχής της νεολαίας στη 3ημόσια, οικονομική, 
κοινωνική και πολιτιστική ζωή και στην εκπλήρωση του ιστορικού πρωτοποριακού 
ρόλου της αποτελεί κεντρικό μέλημα του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
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Τις θέσεις του για τη νεολαία τις κράτησε και τις θεμελίωσε ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός με συνέπεια και τις ακολούθησε και τις ακολουθεί με θρησκευτική 

ευλάβεια. Είναι ιστορικοί και αδιαμφισβήτητοι οι τίτλοι προσφοράς της κυπριακής 
νεολαίας σε όλους τους αγώνες του κυπριακού λαού. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων με το Νόμο 154 του 1989 έδωσε στα κυπριακά 
νιάτα τον Κεντρικό Φορέα Νεολα(ας. Έχουμε χρέος να παρακαλοuθήσουμε τα 

έργα του και να παρεμβαίνουμε διορθωτικά στην πορεία του, όταν η ανάγκη το 

επιβάλλει. 

Επιθυμούμε να επαναλάβουμε τη θέση πως η αποστολή του Κεντρικού Φορέα 
Νεολαίας δεν είναι η δημιουργία είτε άμεσα είτε έμμεσα είτε καμουφλαρισμένα 

δικής του νεολαίας αλλά ο συντονισμός και η συνεργασία με τις πολιτικές νεολαίες 

και τις άλλες οργανώσεις. των νέων για πρόοδο και ευημερία, για συμμετοχή και 
ανάληψη ευθύνης στην κοινωνική, οικονομική και πολιτιστική ανάπτυξη, για 

δημιουργική απασχόληση και για άμεση και αποτελεσματική αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που απασχολούν τη νεολαία. 

Οι κατευθυντήριες γραμμές που έδωσαν τα Ηνωμένα Έθνη για θέματα 
νεολαίας και οι συστάσεις της πρώτης διάσκεψης Ευρωπαίων Υπουργών που έχουν 

ευθύνη για τη νεολαία άριστα μπορούν να αποτελέσουν τα ευαγγέλια του 

Κεντρικού Φορέα Νεολαίας στον προγραμματισμό των δραστηριοτήτων του. 

Χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης να βοηθήσει οικονομικά τις 
οργανώσεις νεολαίας, γιατί είχαμε από την αρχή καλέσει την κυβέρνηση να σταθεί 
οικονομικά κοντά στις νεολαίες, τονίζοντας ότι ισχυρές και καλά οργανωμένες 

νεολαίες στηρίζουν στερεά και καλά οργα'\J(•)μένα πολιτικά κόμματα που απο

τελούν τα στερεά υπόβαθρα της δημοκρατίας. Δεν ε(ναι τυχαίο που μια φετινή 
έκθεση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης με την 

ευκαιρία των 40χρονων του Συμβουλίου φέρει τον τίτλο «Χρηματοδότηση των 
πολιτικών κομμάτων, ο ακρογωνιαίος λίθος της πολυκομματικής δημοκρατίας.» 
Χρειάζονται σοβαρές επενδύσεις για τα προγράμματα της νεολαίας. Οι επενδύσεις 

για τη νεολαία είναι οι πιο παραγωγικές επενδύσεις. 

Το πρόβλημα και η μάστιγα των ναρκωτικών πα(ρνει ανησυχητικές δια

στάσεις στο χώρο της νεολαίας. Η πολιτεία γενικά και ο Κεντρικός Φορέας 
Νεολαίας πρέπει να δράσουν αμέσως, αποτελεσματικ&, κεραυνοβόλα. Η Βουλή 

των Αντιπροσώπων και η Εκτελεστική Εξουσία επεξεργάζονται κείμενα για νέα 

νομοθεσία πάνω στα ναρκωτικά που βασίζεται πάνω στις σύγχρονες αντιλήψεις 
και στα τελευταία επtστήμονικ& πορίσματα. 

Στο καυτό πρόβλημα των &νεργων επιστημόνων εξακολουθεί να ισχόει η θέση 
πως η πολιτεία, που είχε πρόθυμη και είναι βέβαιη πως θα έχει πάντοτε πρόθυμη 
ανταπόκριση από τους νέους της στο προσκλητήριό της για θυσία της ζωής τους 

για την πατρίδα που είναι το maximum, δε δικαιούται να αρνείται στους νέους 
της το minimum προσφορ&ς, που είναι μια θέση εργασίας κάτω από τον κυπριακό 
ουρανό. 

Χαιρετίζουμε και τιμούμε το πνεύμα φιλίας, συνεργασ!ας και αλληλο

εκτίμησης που είναι διάχυτο και άπλετο στις σχέσεις των νέων μας γενικά και 
των οργανώσεων νεολαίας ειδικά. Από το χώρο της νεολαίας εκπέμπεται καθαρά 
το μήνυμα εθνικής συμφιλίωσης. Ας αφουγκραστούμε αυτό το μήνυμα, ας το 

υιοθετήσουμε και ας το αγκαλιάσουμε και στο επίπεδο των μεγαλύτερων ηλικιών. 
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Ουδείς αναμάρτητος; Η επιπόλαιη θυσ(α της εθνικής συμφιλίωσης στο βωμό 

βραχυπρόθεσμων και αμφίβολης αξίας μικροκομματικών συμφερόντων και σκοπι-

ή ' θύ 'λ ' Κ' ' ξ ' μοτ των ουτε τους τες ωφε ησε ουτε την υπρο και τον αγωνα της ε υπηρε-

τησε, Δεν έχει κανένας το δικαίωμα να αρνείται στον κυπριακό λαό την εθνι:κή 
σuμφιλ(ωση και την ενότητα. Επαναλαμβάνω και πάλι πως η Βουλή, μακριά από 
στενόκαρδες και μικροπολιτικές τοποθετήσεις και προσεγγίσεις, πρέπει να νομο

θετήσέι για αμνηστία και εθνική συμφιλίωση. 

Όταν τον περασμένο Σεπτέμβριο η Βουλή των Ελλήνων ψήφιζε την άρση 
των συνεπειών του συμμοριτοπόλεμοu του 1944 - 1949 και καθόριζε πως όπου 
στην ελληνική νομοθεσ(α α_ναφέρεται ο όρος «συμμοριτοπόλεμος)> αντικαθίσταται 

με τον όρο «εμφύλιος πόλεμος)) και όπου ο όρος ((συμμορίτες» με τον όρο 

«δημοκρατικός στρατός» και όταν συνταξιοδότησε χιλιάδες Έλληνες, είναι 

απαράδεχτο για την πολιτική ζωή της Κύπρου και τους πολιτικούς της η εμμονή 

στην άρνηση της αμνηστίας και της εθνικής συμφιλίωσης. Ειδικότερα, για το θέμα 
των 61 απολυθέντων χωρ(ς δίκη τολμώ υπεύθυνα να πω πως η κυπριακή πολιτε(α 
δεν μπορε( να είναι περήφανη για το περιεχόμενο των σελ(δων που αφορούν την 

υπόθεσή τους και προκαλώ οποιονδήποτε καλόπιστα σε δημόσια συζήτηση πάνω 
στο θέμα. 

Οι νέοι μας χαιρετ(ζουν τον αέρα ελευθερlας και δημοκρατίας που πνέει στην 
Ανατολική Ευρώπη και ε(ναι περήφανοι που βλέπουν και διαπιστώνουν την 

εντυπωσιακή και θριαμβευτική κατίσχυση των ιδανικών τους, της ελευθερίας, της 
δημοκρατίας, της ειρήνης, της δικαιοσ6νης. 

Μπροστά στον αέρα της ελευθερίας και της δημοκρατίας και στην ακατα
μάχητη επιθυμ(α των λαών για ευτυχία το σιδηρούν παρ«.πέτασμα καταρρέει, το 

τείχος του αίσχους κατεδαφίζεται, ισόβιοι άρχοντες με απαίσια ολοκληρωτικά 

προσωπε(α εκθρον(ζονται, μονοκομματικά καθεστώτα με μονολιθικά υποστηρ(

γματα συγκλονίζονται και αυτοκρινόμενα αλλάζουν και το όνομά τους ακόμα με 

τη διαδικασία του <(απεταξάμην>>. Ποιος μπορούσε, έστω και πριν από δύο μήνες 

ακόμα, και να ονειρευτε( ακόμη μια τέτοια κοσμογονία και τέτοια αναγέννηση; 

Οι νέοι μας διαπιστώνουν να οφείλεται και στη συμβολή της Μόσχας η πνοή 
του αέρα της ελευθερίας και δημοκρατ(ας στην Ανατολική Ευρώπη και θλ(βονται, 

όταν ταυτόχρονα διαπιστώνουν ότι οφείλεται και στην Ιfασηινγτον η επιβολή και η 
διατήρηση και συντήρηση του Αττίλα στην Κ6προ. 

Είναι καιρός που πρέπει να γlνεt κατανοητό πως ο Ντενκτάς είναι ξεπερα

σμένη υπόθεση και πρέπει να παραμεριστε(. Οι νέοι μας θεωρούν τον Ντενκτάς 

τον :κακό δαlμονα· της Κύπρου :και του κυπριακού λαού, και των Ελλήνων και των 

Τούρκων και των Αρμενίων και των Μαρωνιτών 'και των Λατίνων. Είναι ο 
υπηρέτης της Άγκυρας και ο δήμιος της Κ6πρου. Εκπροσωπεί και συμβολίζει την 

κατάρα του Αττίλα και αποτελε! παραφωνία στο ευρωπαϊκό πνεύμα και τον 

ευρωπαϊκό πολιτισμό. (<Η ειρήνη του Αττίλα)) δεν μπορεί να συνεχίσει να 
καταδυναστεύει την Κύπρο και το λαό της, Έλληνες και Τούρκους. Ο αέρας της 

ελευθερίας και της δημοκρατίας θα την ξεριζώσει και θα την αφανίσει, 

Ι;Ι πορεία προς τ.ην Ευρώπη εμπνέει και ενθουσιάζει τη νεολαία μας και τη 

γεμ!ζ~t ελitίδες για ένα καλύτερο μέλλον μέσα σε μια ευημερούσα και ευτυχισμένη 
Ευρώπη. Η iίτηdη γία ένταξη της Κ6πρου στην Ε.Ο.Κ. έπρεπε να είχε γίνει χθες. 
Εγκληματο6ν όσοι όιναβάλλουν την υποβολή της. Το κυπριακό πρόβλημα μπορεί 
να λυθεί και με την πλή'ρη ένταξη της Δημοκρατίας της Κ6πρου στην Ε.Ο.Κ. Η 
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Ε.Ο.Κ. είναι δυνατό να εξετάσει κάποια στιγμή και την πιθανότητα άμεσης 

έvταξης της Κύπρου στηv Ε.Ο.Κ πριv από το 1993. Γιατί η Κύπρος με πληθυσμό 
κάτω του εκατομμυρίου αποτελεί σταγόνα στον ωκεανό των εκατομμυρ(ων της 

Ε.Ο.Κ. και δε θα δημιουργήσει κανένα πρόβλημα. Δεν είναι όπως το παράδειγμα 
της Τουρκtας, που η ένταξή της στην Ευρώπη θα αποτελέσει μάστιγα και 
καταστροφική λαίλαπα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στις 19/11/1989 η Λοvδίvια εφημερίδα «The Mai1 οη Sunday» σε μια 

φανταστική προέκταση στο χρόνο και με τίτλο ((Η Ευρώπη το 2010» δημοσιεύει 
το χάρτη της Ευρώπης και την Κύπρο με τη σημείωση ((Ενωμένη Κύπρος -
Ελβετία της Μεσογε(ου.» Καλοδέχεται η Κύπρος τη φανταστικfι αυτή ηλιαχτίδα, 
ιδιαίτερα γιατί προέρχεται από το ομιχλώδες Λονδίνο, σε σκοτεινούς διαδρόμους 
του οποίου τόσες και τόσες πλεκτάνες μηχανορραφήθηκαν σε βάρος της Κύπρου. 

((Ενωμένη Κύπρος>) το σύνθημα. <<Ελβετία της Μεσογείου» το παρασύνθημα το 
2010. 

Θεωρώ χρέος μου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να χαιρετίσω και πάλι 

την έγκαιρη κατάθεση των προUπολογισμών που μας επέτρεψε να έχουμε στις 

8/12/1989 ψηφισμέvους τους κρατικούς προϋπολογισμούς του 1990, 15 μέρες 
νωρίτερα από πέρσι. 

Θεωρώ επ!σης χρέος μου, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να διερωτηθώ 
και πάλι δημόσια γιατί το ΔΗ.ΚΟ. με τόσ'-η αγωνία και με διάθεση 1 που δεν 
ξεχώρισα ακόμη αν είναι σαδιστική ή μαζοχιστική, προσπαθεί vα δημιουργήσει 
άλλοθι και να νίψει τας χείρας του για τηv εκλογή του κ. Βασιλείου στην 

Προεδρία της Δημοκρατίας. Η ιστορία γράφτηκε και η σχετική σελίδα αναφέρει 

πως χωρίς τις ψήφους του ΔΗ.ΚΟ. ο κ. Βασιλείου δε θα εκλεγόταν ποτέ 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Πώς θα αλλάξουμε τηv ιστορία; 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω ότι στο ερώτημα του κ. Χριστοφίδη δεν υπάρχει απάντηση 

επί του παρόντος. 

Εν πάση περιπτώσει ό,τι είπε ο κ. Χριστοφίδης για το ναό της Θέμιδας, για 

το καλλιμάρμαρο μέγαρο το οποίο πρέπει να κτιστεί και λοιπά ήταν η ομιλία μου 

επl των προϋπολογισμών του 1978. Μιλούσα ε><:εί για την οικοδόμηση του 
μεγάρου αυτού που θα αντανακλούσε την ιστοΡία, τον πολιτισμό και την 
παράδοση του κυπριακού λαού. Ελπίζουμε το μέγαρο αυτό να κτιστεί πριν από το 

2000. 
Λοιπόν, ο επόμενος ομιλητής, κύριοι συνάδελφοι, ε(ναι ο κ. Νίκος 

Μουσιούττας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Ν. ΜΟ!ΣΙΟ!ΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σχετικά με την απορία του συναδέλφου κ. Χριστοφίδη πρέπει 
να του θυμίσω ότι πήραν και αυτοί το μερτικό τους από τις ψήφους μας 1 δεν 

.J. ' ' 'ζ π.1ραν ομως οσες χρεια ονταν. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Και μάλιστα τη μερίδα του λέοvτος. 

Ν. ΜΟ!ΣΙΟ!ΤΤΑΣ: 

Συμφωνώ απόλυτα. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αντ( για τον προUπολογισμό του 1990, πάνω στον οπο(ο τόσο εκτεταμένα 
έχουν μιλήσει πριν από μένα κομματικο( συνάδελφοι, θα καταπιαστώ εν ολίγοις με 

έναν ει3ικό απολογισμό των έργων και των ημερών της κυβιfρνησης Βασιλείου και 
στη συνέχεια θα κάνω μια σύγκριση. Μια σύγκριση για το πώς τοποθετηθήκαμε 
ως Βουλή πάνω σε ορισμένα θέματα κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης 
Κυπριανοό και πώς κατιf τη 3ιιfρκεια της 3ιακυβέρνησης Βασιλείου. 

Θα ήθελα να αντιπαραβιfλουμε την ευαισθησία που επι3είξαμε ως Βουλή για 

κιfποιες «εκτροπές» (σε εισαγωγικιf η λιfξη) της προηγοόμενης κυβέρνησης και την 
τουλ&.χιστο περ(εpγη ανεχτικότητά μας για τα μεγιστοποιημένα καμώματα 
(χωρίς εισαγωγικιf η λιfξη) της τωρινής κυβέρνησης. 

Κι ας μη θεωρηθεί πως είμαι εκτός θέματος, γιατί θα ήταν α3ιανόητο να 
μιλοόμε και να βασανίζουμε τους αριθμοός, χωρίς να σκιαγραφήσουμε και να 
ανατάμουμε τον πολιτικό χαρακτήρα και τη νοοτροπία εκείνων που διαχειρ(ζονται 

τα κοινά. 

Σταχυολογώντας μερικιf από τα όσα προεκλογικιf και μετεκλογικιf ευαγγελί

στηκε η κυβέρνηση της αλλαγής και συγκρίνοντας τα λόγια με τα έργα της, 3εν 
μποροόμε παριf αβίαστα να συμπεριfνουμε πως και το λαό ενέπαιξε και τη Βουλή 

περιφρόνησε και υποβόσκουσα δικτατορική νοοτροπ(α αποκάλυψε και ερασι

τεχνισμό στους χειρισμούς του εθνικού ι:ιας θέματος απέδειξε. 

Είπε ο κ. Βασιλείου για επιθετική 3ιπλωματία, για να κιfμψουμε την 
τουρκική αδιαλλαξ(α στα θέματα αποχώρησης των κατοχικών στρατευμάτων και 
των επο(κων, για διασφάλιση των βασικών ελευθεριών και για αποτελεσματικές 

διεθνε(ς εγγυήσεις. Και το πέτυχε. 

Κατεβιfσαμε πρώτα τη σημαία του κράτους και όστερα κιfμψαμε, κιfμψαμε 
την οσφόν της εθνικής μας αξιοπρέπειας μιfχρι σημείου παρεξηγήσεως. Α ναλώ
σαμε το χρόνο που διέρρευσε σε παρωδ(α αγώνα, εκλιπαρώντας για τη συνέχιση 

ενός ιfκαρπου 3ιαλόγου και με τις γκιfφες μας βγιfλαμε την Τουρκία από το 

εδώλιο του κατηγορουμένου και εξισώσαμε το θύμα με το θύτη. 

Το τραγικότερο από όλα είναι ότι η3ονιζόμαστε. Η3ονιζόμαστε, όταν μας 
επαινούν για διαλλακτικότητα άσπονδοι φ(λοι και επιτήδειοι ((σύμμαχοι>>. 

Μίλησε για λόση χτες. Για λόση μέχρι τον Ιοόνιο του 1989. Μα, αν αυτό 3εν 
ήταν κοροϊ3ία, σίγουρα ήταν αφιfλεια. 

Είπε για συνιfντηση με τους πολίτες μια φοριf το μήνα χωρίς ραντεβοό. Και 

εί3ε μια πρώτη και μονα3ική φοριf τους πολίτες και όστερα «μην τον εί3αμε». 

Είπε για εφαρμογή της συνταγματικής πρόνοιας που λέει πως μιfσα σε 30 
μ~ρες θα 3ί3εται απιfντηση στα αιτήματα των πολιτών. Λόγια κενιf. Ας ζητήσει 
να πληροφορηθεί τι γίνεται. 

Είπε στο πρόγραμμα των 100 ημερών για την ιfμεση ανιfγκη κατασκευής του 
δρόμου Πύργου-Λευκωσίας και στο σημερινό κατάλογο των αναπτυξιακών έργων 

τον περιέλαβε στη στήλη τρ(της προτεραιότητας και αντιδεοντολογικά συνάρτησε 
την κατασκευή του δρόμου με την αποδοχή απαράδεκτων φορολογικών μέτρων. 

Είπε για συμμετοχή των κομμάτων στα συμβούλια των ημικρατικών οργανι

σμών και αργότερα θεσπίστηκε γι' αυτό και σχετική νομοθεσία. Και πραγματο

ποίησε την υπόσχεσή του και εφιfρμοσε το νόμο για όλα τα κόμματα, ΔΗΣΥ, 
ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ, ακόμα και για το Κόμμα των Φιλελευθέρων, εκτός του 
Δ ημοκρατικοό Κόμματος, που σε μεγιfλο αριθμό συμβουλίων 3εν εκπροσωπείται: 
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Ε(πε τέλος για χάτάpγηση του φακελώματος. Και το έχανε. Τα έβαλε, 

φαίνεται, στα χομπιοότερς. 

Μίλησε για σεβασμό των νόμων και των εξουσιών. Και χωρίς 8ίκη, κριτής 

και εκτελεστής, η κυβερνητική μπουλντόζα κατε8άφισε σβ&ρνα ολόκληρο οικισμό 
στο Governor' s Beach και αργότερα κατέστρεψε τα σπαρτά τωv γεωργών της 
Αθηαίνου. 

Μίλησε ακόμα για σεβασμό των θεσμών και από τις πρώτες κιόλας μέρες της 
θητείας του, με νοοτpοπ(α απαιτητικού ξενομερίτη σώγαμπρου, άρχισε να ξοδεύει 
για ανακαινίσεις του Προεδρικού περιφρονώντας και παραγνωρίζοντας και νόμους 
και Βουλή. Πέρασαν στο μεταξύ δυο χρόνια από τότε και ακόμα δε μάθαμε με 
ποια μέθοδο κάλυψαν τη δαπάνη οι συντάκτες των ειδικών ενταλμάτων. 

Εδώ ακριβώς, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να απευθυνθώ 

σε όλους, και στα κόμματα που αντιπροσωπεύουμε, και να εκφράσω μια 
βασανιστική απορία μου: Πώς συμβαίνει για την κανονική αγορά των μαχαιρο
πίρουνων Κριστόφλ από την προηγούμενη κυβέρνηση να ευαισθητοποιηθούμε τόσο, 

που να σχίσουμε σχεδόν τα ιμάτιά μας, ενώ αντιπαρήλθαμε σχεδόν αδιάφοροι την 

τωρινή χοντρή, παράνομη δαπάνη; 

Πώς συμβαίνει για τους συμπληρωματικούς προUπολογισμούς που στάληκαν 
το 1987 στη Βουλή να 8ημιουργηθεί θέμα μέγα και να κατακεραυνωθεί η τότε 
κυβέρνηση, ενώ στην περίπτωση της κυβέρνησης της αλλαγής που υπερκέρασε σε 

αριθμό και περιεχόμενο τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς της χρονι&ς 
εκείνης και, το χειρότερο, που αρκετούς τους είχε προδεσμευμένους να μην 

αντιδρούμε τουλάχιστον ανάλογα; 

Πώς εκτιμούμε την απόφαση της Βουλής το 1985 να απαγορεύσει στον τότε 
Πρόε8ρο της Δημοκρατίας να χειρίζεται το εθνικό μας θέμα και πώς 8εχόμαστε 

το σημερινό Πρόε8ρο, όχι μόνο να κακομεταχειρίζεται, αλλ& και να απαξιοί 
περιφρονητικά να ενημερώσει έστω το Σώμα, όταν πρόσφατα κλήθηκε για τούτο; 

Τι έγινε αλήθεια με την ευαισθησία μας; 

'Οταν κάποτε ο προηγούμενος κυβερνητικός εκπρόσωπος επιχείρησε να 
απαντήσει στη Βουλή, θεωρήθηκε από αυτό το Σώμα ανορθό8οξο, μεγ&λο 
σφάλμα, βιασμός των θεσμ(ων, ενώ γρ&φτηκε θέμα στη Βουλή και συζητήθηκε. 

Σήμερα πολλές είναι οι φορές που, πριν ακόμα 8ημοσιευτε( απόφαση ή 
ψήφισμα της Βουλής, πρώτος και καλύτερος ο σημερινός κυβερνητικός εκπρό

σωπος φιγουρ&ρει από το Ρ.1.Β.Α. (Ρα8ιοφωνικό Ί8ρυμα Βασιλείου), απαντ& 
και σχολι&ζει και κανένας 8εν ενοχλείται. 

Για τους προε8ρικούς συμβούλους τότε θεσπίστηκε νόμος που απαγόρευε την 
πρόσληψή τους. Απαγορεύτηκε ακόμα και η απόσπαση 8ημόσιων υπαλλήλων στο 
Προε8ρικό. Σήμερα ολόκληρη κουστω8ία παρακοιμωμένων, συμβούλων και παρα
συμβούλωv κυκλοφορεί στο Προε8ρικό και κανένας 8ε 8ιερωτήθηκε από πού 
προέρχονται, αν, πώς και με πόσα αποζημιώνονται. 

Για τους εκτ&κτους έγινε νόμος το 1985 που απαγορεύει την πρόσληψή τους, 
εκτός εκείνων που θα ενέκρινε η Βουλή και τότε οι έκτακτοι περιορίστηκαν στο 
ελάχιστο. Σήμερα υπερδιπλασιάστηκαν και έχει ο Θεός. Πού το πάμε; 

Για την &μuνα πέρασαν τρία χρό·"α από τη 8ιαπίστωση της αν&γκης για 

στελέχωση με μόνιμους των οπλικών μας συστημ&των. Και είχε υποβληθεί τότε 

ένας αριθμός 600 θέσεων μονίμων που θα απορροφούνταν με ρυθμό 200 ετησίως. 
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Και τον πρώτο χρόνο, επί κυβέρνησης Κuπ-ριανού, υπήρχε, όπως λέχθηκε, 
κίνδυνος να προσληφθούν ΔηχοϊχοL, γι' αυτό χαι η Βουλή τtς απέρριψε. Ήρθε 

όμως η αλλαγή και πέρασαν από τότε, κύριε Κληρίδη, {που απουσιάζει, 

αλλ 'αναφέρθηκε σχετικά στο σημείο αυτό) άλλα δυο χρόνια. Και διερωτώμαι: Δε 

νομίζετε ότι τα «εμπόδια» ξεπεράστηκαν και πρέπει επιτέλους η κυβέρνηση να 

προχωρήσει σ 'αυτή την τόσο ζωτικής σημασίας στελέχωση; 

Μιλώντας για άμυνα να πούμε ή να μην πούμε για τα τάχα μεταχειρισμένα 
τότε άρματα; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η χριτιχή χαι ο έλεγχος του τότε χαι του 
τώρα είναι ή δεν είναι σκανδαλωδώς ετεροβαρής χαι άδικος; 

Όσο για την ευφάνταστη τώρα οικονομική πολιτική της αλλαγής, αυτή 

αποδείχτηκε σχέτο βεγγαλιχό χαι ταχυ3αχτυλουργιχό χόλπο. Δεν είναι λύση των 

οιχονομιχών προβλημάτων η αύξηση των πιστωτικών περιθωρ(ων της κυβέρνησης 

από την Κεντρική Τράπεζα. 

Και οι φορολογικές ·ελαφρύνσεις τωv χαμηλά αμειβομένων είναι απάτη, όταν 

τους Οίνεις ένα από το φόρο εισο3ήματος χαι τους πα(ρνεις Ουο . με το φόρο 
προστιθl:μενης αξίας. ' 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ε!vαι α8όνατο σε μια εννιάλεπτη αναφορά να απαριθμήσει κανένας τα 

αναρίθμητα. 'Άλλωστε σκεφτόμουν πως αν οιχονομοόσα ένα λεπτό από το χρόνο 

που Οιχαιούμαι, θα -Ιjθελα να το θέσω στη Οιάθεση της Βουλής, για να 

χρησιμοποιηθεί, αν συμφωνούσαν όλοι, σε μονόλεπτη σιγή για αυτοσυγκέντρωση 
χαι προβληματισμό για το κατάντημα στο οποίο έριξε τον τόπο μας η 
ανεπανάληπτη κυβl:ρνηση της αλλαγής. 

Ευχαριστώ, χόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Χρίστου του ΑΚΕΛ. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε., χύριοι συνά8ελφοι, συζητούμε τους προUπολογισμούς τ~U 
,.. κράτους, θέμα που Οίνει τη Ουν,ατj_>.ητα Κριτιχ-Ιjς του έργου της κυβέρνησης, θέμα 
που Οtνει ευκαιρία για επίχριση. της χυβερνητιχής πολιτικής, θέμα που Οίνει την 

ευκαιρία για δημαγωγία. Δε θα ακολουθήσω αυτό το δρόμο. 

Αγαπητοί συν~Οελφοι, >-/ι?tε Πρόε8ρε, το πρόβλημα της υγε(ας του λαοό 

αποτελεί, πρέπει.νά;·fΧποτελεί, ένα από τα χύρια μελήματα χάθε κυβέρνησης, χάθε 
χόμματος .. :. 1Είναι πρόβλημα ύψιστης προτεραιότητας σε χίΧθε αναπτυγμένη κοινω
νία που σέβεται τον άνθρωπο χαι εργάζεται για το ευτυχισμένο του μέλλον. 

Μιλώντας εδώ για το πρόβλημα της υγείας, η σκl:ψη και η προσοχή μας 

στρέφονται χυρ(ως προς' τη\ι' χατ~ύθυνση της κυβέρνησης, η οποία φέρει χαι ·την 
χύρια ευθύνη για την προστασία της υγείας των πολιτών γενικά αλλά ι3ιαίτερα 

των χαμηλά αμειβόμενων στρωμάτων. Και ο λόγος είναι απλός. Τα χαμηλά 

αμειβόμενα· στρώματα, εργάτες, αγρότες, μιχροβιοτέχνες, Οεν έχουν τις οιχονο
μιχές Ουνατότητες .τη'ς ι3ιωτιχής ιατρικής περίθαλψης, με αποτέλεσμα σε αρκετές 

περιπτώσεις άνθρωποι με σοβαρές παθήσεις να υποφέρουν για αρκετό χαιρό χαι 

τελιχά να πεθαίν6\;ν, γιατί Οεν είχαν τις οιχονομιχές Ουνατότητες να θεραπευτούν. 

Βέβαια η κατάσταση τα τελευταία χρόνια βελτιώθηκε αισθητά. 'Ομως 

εξα~ολουθοόν να υπάρχουν τε~άστια περιθώρια, μέχρις ότου πραγμ~τιχά το 
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σοβαρ6 αυτ6 πρόβλημα της υγείας του λαοό και της κυβερνητικής προσφοράς 

φτάσει σ' επίπεδα των απαιτήσεων της εποχής μαι;. Χαρακτηριστικό είναι το 
-.. γεγονός ότι οι σuνδιχαλιστιχέι:; οργανώσεις απ6 καιρό, χωρ!ι:; καμιά κυβερνητική 
επιχορήγηση, (δρuσαν τα δικά τους ιατρε(α. Τα έξοδά τους καλύπτονται από 

εισφορές των εργατών και των εργοδοτών και εξυπηρετούν τα μέλη τους με 

χαμηλότερη επιβ&pυνση σε σύγκριση με τον ιδιωτικό τομέα. 

'''--Το κυβερνητικό σχέ3~ο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 3υστυχώς μέχρι 
σήμερα εξακολουθεί να βρίσ?<εται υπό μελέτη τόσο από την κυβέρνηση όσο και 

από τις οργανώσεις. Ε(ναLΊ καιρός να επιταχυνθούν οι διεργασίες για την 

ολοκλήρωση αυτής τηι; μελέi.rηι; και να αρχίσει να λειτουργε! και στην Κύπρο 
ολοκληρωμένο σχέδιο ιατρο(ραρμαχευτιχήι; περίθαλψης. Αυτό θα αποτελέσει 
σίγουρα σταθερότερο παράγd,ντα προστασίας τηι:; υγείας του λαού, ιδιαίτερα, 
επαναλαμβάνω, για τα χαμηλ,ά αμειβόμενα στρώματα της κοινωνίας, αλλά και 
παράγοντα οικ9νομικής ανίχκού,φισης αυτών των στρωμάτων που σήμερα υφισταν

ται σοβαρή οικονομική επιβάρυνση κυρίως από το πολό ψηλό κόστος των 

1, φαρμάκων, 

Αναφερόμενος σ / όλα αυτά δεν υποτιμώ καθόλου ά.υτό που προσφέρεται στον 
τομέα της υγείας από κυβερνητικής πλευράς. ΑντLθετα, τόσο η κυβέρνηση όσο και 
η Βόυλή στα μέτρα των δυνατοτήτων του κράτους έδιναν ιδιαίτερη προσοχή και 
επι3εtχνυαν αυξημένη ευαισθησία στα προβλήματα της υγείας. Είναι χαρακτηρι

στικό πως η Βουλή, ενώ για τους άλλους τομε(ς περικόπτει και περιορ!ζει τα 

έξοδα, ιδια!τερα στις προσλήψεις προσωπικού, στην περίπτωση της υγείας δε θα 

ήταν υπερβολή, αν λέγαμε ότι εγκρίνει χωρίς 3υσκολία, ό,τι της ζητηθεί, 

προκειμένου ν~ επανδρωθούν καλύτερα τα νοσοκομεία των πόλεων και τά ιατρεία 
της υπαίθρου με ιατρικό και· παραϊατρικό προσωπικό και με τον αναγκαίο 

εξοπλισμό. Ωστόσο, παρά την ευαισθησία και τις καλές προθέσεις της κυβέρνησης 

"και της Βουλής φαίνεται ότι πολλά ακόμα πρέπει να γίvουν, για να φτάσουμε στα 
επίπεδα τ:ων απαιτήσεων και των αναγκών της υγείας του,λαού. 

Είναι γι' αυτό χαρακτηριστικό το γεγονός ότι στο χρόνο που κυρίως 
ανασκοπούμε και εκτιμούμε στην Επιτροπή Υγείας της Βουλής πολύ συχνά 

εκπρόσωποι αρκετών κοινοτήτων και κυρίως εκπρόσωποι από κοινότητες ή 

περιοχές 6που υπάρχουν νοσοκομεία ή/και ιατρεία έθεταν πολύ έντονα τις 
ελλείψεις που εξακολουθούν από χρόνια να υπάρχουν, απαιτώντας σοβαρή 

, ενίσχυση και αναβάθμιση της προσφερόμενης κυβερνητικής ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης. , ~ 

Με ικανοποίηση σημειώνουμε πως πράγματι στο χρόνο αυτό, το 1989, έγιναν 
σοβαρές ενέργειες, με αποτέλεσμα ν_α αναβαθμιστούν διάφορες ιατρικές μονάδες 
της υπαίθρου και να επανδρωθο.~Jν χαλύτερα προσφέροντας ευρύτερη ιατρική 
προσφορά. Παράλληλα, στα νοσοκομεί'α των πόλεων βελτιώθηκε η -κατάσταση και 
βρίσκονται υπό. εξέλιξη ή και ολοκλήρωση οι εργασίες νέων σόγχρονων νοσοκο
μείων στην Πάφο, στη Λεμεσό και στη Λευκωσία. 

Επικρ,οτούμε και εκφράζουμε την ικανοποlησή μας για τα πρακτικά: μέτρα 
της κυβέρνησης καιrειδικά :του Υπουργού Υγείας, αποτέλεσμα .τ~ν οποίων ήταν να 
λειτουργήσει ξεχωpιστή Καρ3ιολογική μονά3α 'στη Λευκωσία και στη Λεμεσό. 
Αυτό ήτάν ένα πάγιο α!τημα του Συνδέσμου των Καρδιοπαθών που ικανο
ποιήθηκε. Η ξεχωριστή καρ3ιολογική μονά3α ήταν πράγματι μια αναγκαιότητα 

ύστερα από την έκταση που πήραν ~οι καρδιοπάθειες τα τελευτα(α χρόνια. 
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Ιδιαίτερα εκφρ&ζουμε την ικανοποίησή μας για το γεγονός ότι έχει λειτουργήσει 
αυτό το χρόνο η μον&δα για εγχειρήσεις ανοιχτής καρδι&ς με εξαιρετικ& 
αποτελέσματα. Αυτό μαζ( με τις μεταμοσχεύσεις νεφρών, που επ(σης συνεχ(

ζονται με επιτυχ(α, συμβάλλουν στην προστασία της υγε(ας του λαού σε τομε(ς 

πολύ εξειδικευμένους που αναβαθμίζουν την ιατρική στην Κύπρο και εξοικονο
μείται ξένο συν&λλαγμα. 

Αναφέρουμε ενδεικτικά ότι μέσα στα δύο τελευταία χρόνια δημιουργήθηκε και 
λειτούργησε η καρδιολογική κλινική στο Νοσοκομείο Λευκωσίας, καρδιοχειρουρ
γική κλινική σ-rο Γενικό Νοσοκομε(ο και καρδιολογική κλινική στο Νοσοκομε(ο 

Λεμεσού. 

Στην παιδοχειρουργική-παιδιατρική και στον τομέα της ψυχικής υγείας χωρίς 

αμφιβολία σημειώθηκε πρόοδος. Εξακολουθούν όμως σ' αυτούς τους τομείς να 

παραμένουν πολύ σοβαρά κενά και ελλείψεις, ιδια(τερα σ' ό,τι. αφορά την 
πληρέστερη επάνδρωση στον τομέα της παιδοχειρουργικής-παιδιατρικής. Αναφέρω 

ότι υπάρχει ένας μόνο παιδοχειρούργος, ο οπο(ος ε(ναι επιφορτισμένος και με 

σοβαρές άλλες ευθύνες 8ιάγνωσης, παρακολούθησης και θεραπεlας στον τομέα της 

παιδιατρικής-παιδοχειρουργικής. 

Σημαντική ήταν επίσης η επάν8ρωση με ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό 

όλων των νοσοκομείων των πόλεων και περιφερειακών ια-rρεlων και νοσοκομεlων 

-rης υπαlθρου, -rα οποία για χρόνια βρ(σκον-rαν σε μια απαρά8εκ-rη κα-rάσ-rαση. 
Α ναφερόμασ-rε ιδιαl-rερα σ-rα περιφερειακά νοσοκομεία Χρυσοχούς, Κυπερούντας 
και Παραλιμν(ου που λέγον-rαν μόνο νοσοκομε(α. Σ' αυ-rά έγινε πράγμα-rι μια 

ουσιασ-rική αναβάθμιση. Διπλασιάσ-rηκε -ro ια-rρικό προσωπικό, έγιναν συχνό-rερες 
οι επισκέψεις για-rρών διάφορων ειδικο-rή-rων, βελ-rιώθηκε ο εξοπλισμός -rους και 

γενικ& διευρύνθηκε η προσφερόμενη ιατρική περίθαλψη. 

Σήμερα -rα περισσό-rερα αγρο-rικά ια-rρικά κέν-rρα έχουν επανδρωθε! καλύ-rερα 
με-rά -rους νέους διορισμούς για-rρών και έχουν ιδρυθεί, από ό,-rι έχουμε υπόψη μας, 
νέα αγρο-rικά κέν-rρα σ-rο Όμοδος, σ-rα Λα-rσιά και σ-rον Κάμπο. Αυξήθηκαν οι 
8ιευκολύνσεις με-rάβασης αρρώσ-rων σ-rο εξω-rερικό για περιπ-rώσεις που -rόσο η 
διάγνωση όσο και η θεραπεία δεν μπορούν να γίνουν σ-rην Κύπρο. Χωρίς 

αμφιβολία είχαμε μια ποσοτική και ποιοτική βελτίωση στον τομtα της υγείας 
αυτό το χρόνο. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, μ 
/ 

όσα έχουμε αναφέρει σε καμιά 
περίπ-rωση δεν πρέπει να σχηιJ.α-rισ-rε( η εν-rύπωση ό-rι όλα σ-rον -rομέα -rης υγείας 
εξελίσσονται χωρίς ελλείψεις και προβλήματα. Μια τέτοια εντύπωση, εκτός του 

ό-rι δεν εκφράζει -rην πραγμα-rικό-rη-rα, περικλείει και -rον κlνδυνο εφησυχασμού με 
αρνη-rικές ι::πιπ-rώσεις σ-rις προσπάθειες για περαι-rέρω βελ-rίωση σ-rον -rομέα -rης 
υγείας. Παρ& τη βελτίωση λοιπόν που σημειώθηκε, αρκετές χρόνιες ελλείψεις 

εξακολουθούν να υπάρχουν και στα νοσοκομε(α -rων πόλεων και -rης υπαίθρου. 

Επιγραμμα-rικά αναφέρουμε ό-rι σ-rα νοσοκομεία -rων πόλεων ο συνωσ-rισμός 

και η -rαλαιπωρία -rων αρρώσ-rων, ενώ περιορίσ-rηκε, εξακολουθεί να υπάρχει 
κυρίως στους εξειδικευμένους τομείς της ιατρικής. Έχουμε βέβαια υπόψη μας ότι 
η κυβέρνηση μελετ& την αξιοποίηση και της ιδιωτικής ιατρικής στον τομkα της 

παθολογίας. Επιβάλλε-rαι όπως αυ-rή η προσπάθεια επι-rαχυνθε(, για να κα-rαλήξει 

σε κάποιο απο-rέλεσμα, ώσ-rε ανάλογα να ληφθούν μέ-rρα για περαι-rέρω βελ-rίωση 
της κα-rάσ-rαση;. Σε μερικές ει8ικό-rη-rες, όπως εlναι η ορθοπεδική και οι 

καθε-rηριασμοί, πολλοί ασθενείς με σοβαρές παθήσεις αναμένουν σειρά για μεγάλΟ 
χρονικό 8ιάσ-rημα. 
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Σοβαρά παραμένουν ακόμα τα προβλήματα επάνδρωσης στο παιδιατρικό
παιδοχειρουργικό, όπως αναφέραμε, που είναι ένας τομέας πολύ εξειδικευμένος 

και ευα(σθητος. 

Στον τομέα του παραΊ:ατρικού προσωπικού είναι γνωστή η κατάσταση. 

Παρουσιάζεται όλλειψη νοσοκόμων σ' όλα τα επίπεδα και ο λόγος είναι γνωστός. 

Σκληρό και δύσκολο το επάγγελμα του νοσοκόμου. Δεν είναι τυχαίο το γεγονός 
ότι, ενώ στη Νοσοκομειακή Σχολή μπορούν να φοιτούν γύρω στα 150 πρόσωπα 
κάθε χρόνο, οότε οι μισοί δεν εγγράφονται και αρκετοί αποχωρούν πριν κλείσει ο 

κύκλος των σπουδών τους. 
1

Εντονα λοιπόν τίθεται η μελέτη και η βελτίωση της 
κατάστασης. 

Όσον αφορά τις επισκέψεις των γιατρών στις κοινότητες στην ύπαιθρο, παρά 
τη βελτίωση που έγινε, δεν έχουν πάψει να παρουσιάζονται ακόμα περιπτώσεις, 

έστω και λιγοστές, όπου οι ασθενείς αναμένουν το γιατρό την καθορισμένη μέρα, 
χωρίς να προσέρχεται για διάφορους λόγους. 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αρι
στεράς χαιρετ(ζει την πρόοδο που σημειώθηκε μέσα στο 1989 στα νοσοκομε(α, 
στα αγροτικά και περιφερειακά ιατρε(α και νοσοκομε(α. Αυτή η βελτίωση 
οφε(λεται πρώτιστα στο ενδιαφέρον της κυβέρνησης και ιδια(τερα στο ενδιαφέρον 
του ίπουργείου ίγείας και του ίπουργοό ίγείας. Οφείλεται σίγουρα και στις 

προσπάθειες και τα διαβήματα των άμεσα επηρεαζόμενων κατοίκων της πόλης 

και της υπαίθρου και της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα χαιρετίζει το γεγονός ότι στους προΟπολο

γισμοός του 1990 τα όξοδα στον τομέα της υγείας έχουν αυξηθεί πάνω από 
!:4,000,000 σε σχέση με το 1989. Αυτό θα συμβάλει ώστε να σημειωθεί 

περαιτέρω βελτ(ωση στον τομέα της υγείας και σε άλλους τομε(ς, όπως είναι η 

ίδρυση Ακουολογικού Κέντρου, η επίλυση των προβλημάτων των νοσοκομείων, της 
Νοσοκομειακής Σχολής κτλ. 

Σ(γουρα η κυβέρνηση πρέπει να μελετήσει προσεκτικά μ' όλες τις ενδια
φερόμενες οργανώσεις και οργανισμούς τη δυνατότητα εφαρμογής ενός γενικού 

σχεδίου υγείας, που αποτελεί πάγιο αίτημα του λαοό για μια πραγματική 

αναβάθμιση της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στην Κόπρο. Το ΑΚΕΛ και η 
Κοινοβουλευτική Ομάδα θα δώσουν κάθε βοήθεια προς αυτή την κατεόθυνση. 

Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χρίστου, ο Προεδρεόων της Βουλής κ. 
Λαδάς αντικαταστάθηκε από τον κ. 1. Κατσουνωτό). 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

(Ι. ΚΑΤΣΟίΝΩΤΟΣ) 

Ο επόμενος ομιλητής στη σειpά είναι ο κ. Πολόβιος Κόλοκος του Δημο

κρατικού Κόμματος. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, πριν αρχίσω την ομιλία μου, ένα φιλικό σχόλιο για το φίλο κ. 
Μανώλη Χριστοφίδη ο οποίος σίγουρα δεν ~ιστεύαμε πως θα αποκάλυπτε κάποιες 
απολυταρχικές ίσως πολιτικές αντιλήψεις. Τουλάχιστο θα έπρεπε να α;tοφεύγει 
ευτελείς χαρακτηρισμούς για άλλες πολιτικές δυνάμεις που πρέπει να τύγχάνουν 

του δέοντα σεβασμού, ιδιαίτερα από πολιτικά πρόσωπα, σ 'αυτό το χώρο. 
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Κύριε Πpόε3ρε, κυpιοι Βουλευτές, . 

Η ομιλία μου θα περιστραιpεί γόρω από ζητήματα που σχετίζονται κυρίως με 
τον τομέα 8pάσης του Υπουργείου Εμπορίου και Ί Βιομηχανίας. Κατ' αρχήν θα · 
ασχοληθώ με 3υο θέματα τα οποια αφορούν βασικά τci·.,, συνεργατικό κιvημα. 

Το πρώτο ε(vαι το γνωστό μεγάλο θέμα το'γ ει8ικού 3ανείου προς τη 
Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα (subordinated loan).\H Επιτροπή Εμπορίου κ!'ι 
Βιομηχαv(ας.κατ'επανάληψη καταπιάστηκε με το θέ4α αυτό με παρουσία τόd.,ο 
του αρμό3ιου Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανιαζ, όσο και του lπουργ~ 
Οικονομικών. \ Ί 

Είναι σε γνώση μας ότι σε πρόσφατη συνάντηση τόυ Υπουργού Οικονομικών 
με όλες τις συν3ικαλιστικές και αγροτικές οργανώσει~·. και με την Παγκύπρια 
Συνεργατική Σuvομοσπον8ία, συζητ·ήθηκε μια ει3ική φόρμουλα, ένα «Κοινό σχέ-

3ιο», το οποίο υποτίθεται πως σύντομα θα κατατεθεί στη Βουλή και το οποίο θα 

ρυθμίσει οριστικά το θέμα του ει8ικού 8αvε(ου. . 

Δεν μποροόμε βέβαια να μη θυμίσουμε στο Σώμα ~:,ως η καθυστέρηση απ6 
την Εκτελεστική Εξουσία της ειpαρμογής αυτοό του \Νόμου, που ομόιpωνα 
ψηιpίστηκε από τη Βουλή, του Νόμου 244 του 1988, παρέτεινε την αγων(α της 
Συvεργατικής Κεvτρικής Τράπεζας, παρέτειvε τοv χρόvι;~ μιας κ·ατάστασης 
αφερεγγυότητας του τραπεζικού αυτού ι8ρύματος. Αφαίρεςrε πολύ μεγάλο μέ"ρος 

από τις 8υνατότητες, την πειστικότητα και πιστότητα της Τ pάπεζας. 

Επισημαίvοντας αυτό το γεγονός καλούμε την Εκτ~λεστική Εξουσία να 
καταθέσει αμέσως το σχέ8ιο, για να μπορέσει επιτέλους ο σU.νεργατισμός να πάρει 

μια ουσιαστική τόνωση. Για να μπορέσει να επιτελέσει κατ4 τρόπο---φερέγγυο και 
8υvαμικό το έργο του. ' 

'Ομως, 8εν πρέπει ταυτόχρονα να παραλείψουμε vα επιdημάνουμε έvα πολύ 
ανησυχητικό σημείο. Έχουμε όχι μόνο την εντόπωση αλλά ιaχυρότατες ενδείξεις 
ότι και πάλι η Κεντρική Τράπεζα αποπειράται να παρέμβει:, για vα εποπτεύσει 
και να πο8ηγετήσει τις 8ραστηριότητες των συvεργατικών πιστ'ωτικώv ι8ρυμάτων. 

Η άποψή μας είναι ότι τόσο ο Υπουργός και το Υπουργε;ίο Οικονομικών όσο 

και η Κεντρική Τράπεζα, οποτε8ήποτε και για οποιο8ήποτε
1

i θέμα που εμπ(πτει 
σΤις 8ικές τους αρμο8ιότητες 1 έχουv τη 8υνατότητα ελέγχου της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας. Μας βρίσκει απόλυτα ασύμφωνους η οποια8ήποτε παρα

πέρα εμπλοκή, παρεμβολή, επόπτευση της Κεvτρικής Τράπεζας πάνω στα 

συνεργατικά πιστωτικά ι8ρύματα. Θέλουμε να καταστή~ουμε σαφές ότι το 
Δημοκρατικό Κόμμα 8εν πρόκειται ούτε να 8εχτεί ούτε να ανεχτεί ούτε να 
επιτρέψει μια τέτοια εξέλιξη. Τα συνεργατικά πιστωτικά ι8ρύματα εκτέλεσαν και 
εκτελούν ένα εξαίρετο έργο. Έχουν βοηθήσει ποικιλότροπα ολόκληρο σχε8όν τον 

πληθυσμό της Κύπρου με τον καλύτερο και τοv πιο ανθρώπινο τρόπο. 

Η υπό8ειξή μας προς κάθε αρμό3ιο είναι να αcpεθούν τα πιστωτικά ι3ρύματα 

vα εργάζονται απρόσκοπτα. Το συνεργατικό κίνημα να αφεθεί απερίσπαστο στο 
δρόμο της ανάκαμψης, της ανέλιξης και της προόδου. 

Το επόμενο σημείο που θα ήθελα να θίξω - που έχει κι αvτό σχέση με το 
συνεργατισμό - αφορά την Ελεγκτική Υπηρεσία των Συνεργατικών Εταιρειών. 

Σε μια πρόσιpατη λοιπόν επιιiτολή με ημερομην(α 25/11/89 του Προέδρου 
της )Ελεγκτικής Υπηρεσίας 8ιατυπώνονται κ~ποια σχόλια με τα οποί,α '.αφήνε.ται 

σαφώς η εγτύπωση πως το θέμα των ελεγκτών' 3ε θεωρείταt'-Χλειστό. 
1 ' /! '-
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2.:υγκεκριμόνα στην παρcl.γραφο 5, ο Πρόεδρος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

αναφέρει κατά λέξη: ((Η θέση της Επιτροπής παρ·αμένεt ότι πράγματι υπάρχει 

πλεονάζον προσωπικό στην uπηρεσ(α και τούτο επιβεβαιώνεται και από τα 

γεγονότα.>> 

Το μήνυμα των δυο αυτών γραμμών ε(ναι πολό ανησυχητικό. Δημιουργούνται 

ερωτηματικά για τις μελλοντικές προθέσεις του Προϊσταμένου της Ελεγκτικής 

lπηρεσίας των Συνεργατικών Εταιρειών. 

Οι απόψεις και εκτιμήσεις σχετικά με την uπηρεσ(α των ελεγκτών των 

Συνεργατικών Εταιρειών που έχουν εκφραστεί κατά καιρούς αλλά και εντελώς 

πρόσφατα από το Γενικό Γραμματέα της Ο.Η.Ο. και από το Γραμματέα του 
Σωματείου Ελεγκτών των Συνεργατικών Εταιρειών είναι τεκμηριωμένες και 

ακριβείς. Γι' αυτό το λόγο εlναι με ανησυχ(α που διαπιστώνουμε πως σε επίσημη 
αλληλογραφία σαφώς αφήνεται να νοηθεί ότι το θόμα της ρύθμισης της επαγγελ

ματικής κατοχύρωσης και ασφάλειας της εργασίας και της καριέρας μιας πλατιάς 

ομάδας ανθρώπων, αυτής των ελεγκτών των Συνεργατικών Εταιρειών, δια

κυβεύεται και επισείεται πάλι ο μπαμπούλας του πλεονασμού, 

Το Δημοκρατικό Κόμμα στέκει αλληλέγγυο και αμετάκλητα σταθερό στις 

θέσεις του δίπλα στους ελεγκτές, οι οποίοι επιτελούν πολύμοχθη, επίμονη και 

αξιόλογη δουλειcl. για την εξόλε~ξη μεγcl.λων και μικρών και αδιαμφισβήτητα 
χρήσιμων πιστωτικών οργανισμών, καθώς και άλλων συνεργατικών δραστηριο-

τήτων σ 'όλη την Κύπρο. \ , 
Το μήνυμα που στέλνουμε με ~αφήνεια προς την Εκτελεστική Εξουσlα εlναι: 

Να μην υπάρξει με κανέναν τρ?πο επάνοδος στο γνωστό θέμα που τόσο 
ταλαιπώρησε την Επιτροπή Εμπορ',ίου και Βιομηχανίας αλλά και την ομάδα των 
λ ' Τ θ' ' λλ ,, ' θ { Ι Ι , ε εγκτων. ο εμα εχει προ πο ου\ οριστικα ρυ μιστει κατα ικανοποιητικο τροπο 

και οποιαδήποτε επάνοδος στο γνωστό τροπάρι για πλεονασμό στην Ελεγκτική 

Υπηρεσία των Συνεργατικών Εταιρειών και για μείωση προσωπικού δηλώνουμε 
εμφαντικά πως θα μας βρει έντονα αντίθετους. 

Το τρίτο θέμα έχει σχέση με τον τουρισμό. Συγκεκριμένα, αναφέρομαι στην 
εξαγγελθείσα περίοδο των 10 μηνών, κατά την οποία επιβλήθηκε αναστολή στη 
μελέτη και κατ / επέκταση στην ανέγερση ξενοδοχειακών μονάδων συγκεκριμένου 
επιπέδου, όπως και άλλων τουριστικών υποστατικών, σε αναμονή ολοκλήρωσης 

ενός γενικού σχεδίου (master plan) εκ μέρους της κυβόρνησης για προγραμματι
σμένη και ισόρροπη τουριστική ανάπτυξη~ Και αυτό για να μπορέσουν, καθώς 

λέχθηκε, αμέσως μετά οι ενδιαφερόμενο'ι να επανέλθουν στις αιτήσεις και να 

επαναλάβουν τις δραστηριότητές τους από το'-τέλος του Μάρτη του 1990. 

Η Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας έχει εξετάσει λεπτομερειακά. την 
κατάσταση. 

Επισημαίνουμε με έμφαση.ότι\υπάρχει σοβ,αρή ανεπάρκεια στην εκτέλεση της 

πολυδιαφημισμένης αυτής εργασίας σχετικά , με τον καταρτισμό ενός τέτοιου 

γεν_ικού παγκύπριου σχεδίου ισόρροπης και ορθολογιστικής Τουριστικής αναπτυξης. 

Υπήρξε απαράδεκτη βραδύτητα από μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας
1 

σε ό,τι 
αφορά την ενημέρωση και δραστηριο~ο~ηση των υπηρεσιών της Πολεοδομίας. 

Στην πραγματικότητα, αγαπητοί.lσυνάδ~λφοι, η κατάσταση είναι ολωσδιόλου 
συγκεχυμόνη. Από τη μια ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού δε γνωρίζει αν και 
πότε θα είναι έτοιμο ένα τέτοιο σχέδιο, ένα σχέδιο χωροταξικό, χωρομετρικό, 
ουσιαστικό και λεπτομερές και από την 1 άλλη η Πολεοδομία δηλώνει ότι το 

1 
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Μάρτιο ίσως υπάρξει κάποιο πολύ γενικό αλλά χωρίς λεπτομέρειες σχέδιο με 

βάση το οποίο ίσως επιτραπεί σε περιοχές που δεν είναι κορεσμένες τουριστικά να 

αρχίσουν να αναπτύσσονται. Αλλά ούτε αυτό φαίνεται να είναι βέβαιο. 

Εκείνο που είναι βέβαιο είναι πως οι υπόλοιπες περιοχές {Λεμεσός, Αyία 
Νάπα, Λάρνακα, Πάφος κτλ) θα καθυστερήσουν για άγνωστο χρόνο. / Άγνωστο 
πότε θα υπάρξουν ουσιαστικά και λεπτομερειακά σχέδια ανάπτυξής τους. 1 Ετσι 

σίγουρα ο Μάρτης του 1990, ως ημερομηνία-ορόσημο για καθολική άρση του 
ι<παγώματος)) στη ξενοδοχειακή επαναδραστηριοποίηση και ανέγερση τουριστικών 
καταλυμάτων και εγκαταστάσεων, θα παραταθεί ποιος ξέρει μέ;(ρι πότε ... 

Το Δημοκρατικό Κόμμα επισημαίνει από τώρα την απαράδεκτη αυτή 
κατάσταση. Καταγγέλει την ανεπάρκεια και την ολιyωρ(α η οποία παρουσιάζεται 

στη ρύθμιση αυτού του θέματος. Η παραπλανητική σιγουριά και ο ψεύτικος 
καθησυχασμός που προσφέρθηκαν απλόχερα από την κυβέρνηση Βασιλείου σε ό,τι 

αφορά τον έγκαιρο δήθεν σχεδιασμό, σε ό,τι αφορά την ισόρροπη και συντονι.σμένη 

ανάπτυξη, θα αποκαλυφθούν σύντομα. Έπεα πτερόεντα θα αποδειχθούν και ο 

Μάρτιος του 1990 θα μας βρει εντελώς ανέτοιμους γία το ούτω καλούμενο 
(<Παγκύπριο Σχέδιο Τουριστικής Ανάπτυξης)). Το γεγονός τούτο ειναι εξαιρετικά 

ανησυχητικό, ιδίως όταν μελετηθεί συναρτημένο με πλείστες όσες πληροφορίες για 

επικείμενα ξενοδοχειακά έργα και για αιτήσεις που συσσωρεύτηκαν, όχι τυχαία 
φαίνεται, ξαφνικιf τους δυο τελευταίους μήνες πριν από την εξαγγελία για την 

εφαρμογή της περιόδου αναστολής. 

Κανένας δεν μπόρεσε να μας δώσει ακριβείς εξηγήσεις. Οότε το Υπουργείο 

ούτε ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού ούτε η Πολεοδομία για το πώς 

εμφανίστηκε αυτός ο ξαφνικός πληθωρισμός αιτήσεων. 

Σ' ό,τι αφορά άλλες πληροφορίες για επικείμενη ανέγερση ξενοδοχειακών 
συγκροτημάτων σε διάφορα σημεια της Κύπρου, και αυτό το φαινόμενο φαινεται 
να συνδέεται με την περίοδο αναστολής υπό την έννοια ότι έχει με ταχυ

δακτυλουργικό τρόπο (χα( δήθεν νομότυπα) επιτραπεί σε ορισμένους να εκκινήσουν 

πολύ πιο πριν από άλλους ενδιαφερομένους σε καλά προεπιλεγμένους χώρους. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα τόσο στο θέμα της σχεδόν ανόπαρκτης μέχρι στιγμής 
εργασίας από μέρους των αρμοδίων όσο και στο θέμα της φανερής εκλεκτικότητας 

στην προώθηση των προσκε(μενων θα σταθεί ιδιαίτερα αποφασιστικό και αυστηρό. 

Βιομηχανική ανάπτυξη, ρόπανση, τοξικά απόβλητα. 

Είναι γνωστό σε όλους το θέμα. Είτε στην περίπτωση της μονάδας 

κατασκευής βιομηχανικών προϊόντων στην περιοχή του συνοικισμού Αγίου Μάμα 
είτε στην περίπτωση της εταιρείας βιομηχανικής επεξεργασίας πρώτων ύλων στην 

περιοχή Αχακίου είτε στην περίπτωση του χυτηρίου στη Λεμεσό κτλ. η ζημιά 

στο περιβάλλον είναι εξόφθαλμη. Η εγκατάλειψη, η απόρριψη πολλών, ιδιαίτερα 

επικίνδυνων, τοξικών αποβλήτων προκαλεί εφιαλτικά ερωτήματα. 

Σε συνάρτηση με αυτό, το θέμα ειδικότερα της απόρριψης τέτοιων απο
βλήτων κατά τρόπο αυθαίρετο και εγκληματικό σε π~ριοχές όπως είναι π.χ. το 
δασόλλιο έξω μόλις από το Δήμο Αγλαντζιάς ή μέσα στο μοναδικό πνεόμονα 

πρασίνου που διαθέτουμε στη Λευκωσία, δηλαδή το δάσος της Αθαλάσσας και 

αλλού, αποτελούν τρανή απόδειξη της ολιγωρίας και της αδυναμίας της Εκτελε
στικής Εξουσίας να παρέμβει προγραμματισμένα και αποφασιστικά και να 

ανακόψει την καταστροφική πορεία για το περιβάλλον του νησιού μας. 

Το Υπουργείο Εμπορίου καί Βιομηχανίας έχει σοβαρότατες ευθόνες. Οφείλει 

να επισημαίνει έγκαιρα και να προλαμβάνει περιπτώσεις τέτοιων μορφών ρύπαν-
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σης. Τεράστια ε(ναι συνάμα η κοινωνική ευθύνη του ίπουpγε(ου, που θα πρέπει να 

μελετήσει μία προς μία όλες τις βιομηχανικές μον&δες σ 'όλη την Κύπρο, να 

μελετήσει τους κιν8ύνους για το περιβάλλον από τη λειτουργία τους, τον- κ(νδυvο. 
για ρύπανση του εδάφους, των υπόγειων υδάτων, της θάλασσας. Οφείλει να 

σπεύσει ταχύτατα και σε συνεργασία με άλλους φορείς να εκδώσει οδηγίες, vα 

υποβοηθήσει ή, όπου χρειάζεται, να λάβει δραστικότατα μέτρα για τη μείωση του 
αυξανόμενου περιβαλλοντικού και κατά συνέπεια μεγάλου κοιvωvιχού κινδύνου. 

Η συνέχιση και η ανοχή της αυθαίρετης και χωp(ς έλεγχο βιομηχανικής 
αν&πτυξης θα επιφέρει σοβαρές ζημιές. Η χώρα μας είναι πολύ μικρή για να 

αντέξει όλα αυτά και καλά θα χάνει το ίπουργε!ο να δραστηριοποιηθεί χωρίς 

σπασμωδικότητα, αμέσως, αλλιώς είναι βέβαιο ότι οδηγούμαστε σε περιβαλλον

τική αυτοκαταστροφή. 

Η θέση μας είναι σαφής. Το περιβάλλον, ο ήλιος, η θάλασσα, οι καιρικές 

συνθήκες, είναι στοιχεία μονα8ιχά για την Κόπρο. Είναι κυρίως γι / αυτά που η 
τουριστική βιομηχανία έχει καταστεί η πρώτη βιομηχανία στον τόπο μας. Σαν 

καταστρέφουμε το περιβάλλον, καταστρέφουμε ουσιαστικά το νησ(. Η συνέχιση 

της α8ιαφορίας των αρμο8(ων 8εν επιτρέπεται και το ίπουργε(ο οφε(λει να πράξει 

πολλά χαι αμέσως. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, .θα κλείσω με ένα θέμα που απασχόλησε 

πρόσφατα το Σώμα: Κόπρος - ΕΟΚ. 

Δε θα ασχοληθώ λεπτομερειακά με την αναγκαιότητα υποβολής όχι τώρα, 

όχι χτες, αλλά πριν από πάρα πολλούς μήνες, της αίτησης για ένταξη της Κόπρου 
ως πλήρους μέλους στην ΕΟΚ. Τρία κόμματα, ΔΗ.ΚΟ, ΔΗ.ΣΙ και ΕΔΕΚ, έχουν 
με σαφή τρόπο επεξηγήσει σ / αυτό το Σώμα, σε 8ημόσιες συγκεντρώσεις χαι σε 
συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ότι η αίτηση της Κύπρου για να 

χαταστε( πλήρες μέλος αποτελε( πρώτη, μέγιστη χαι ζωτική επιταγή. Ο 

Πρόε8ρος Βασιλε(ου, η Εκτελεστική Εξουσία, αποφεύγουν να το πράξουν. 

Προει8οποιήθηχαν από το βήμα της Βουλής για τις συνέπειες αυτής της τακτικής. 

Φαίνεται πως η κυβέρνηση είτε έχει ένα δικό της εξοργιστικό τρόπο να σταθμίζει 

και να ιεραρχε( τέτοια σημαντικά πολιτικά θέματα ή, το πιθανότερο, η κυβέρνηση 

έχει σοβαρές - χαι ανεπ(τρεπτες βέβαια - 8εσμεόσεις να μην προχωρεί σ / αυτό τό 
ζήτημα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα επανατονίζει την αν&γκη για &μεση υποβολή 
αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Χώρια από τη 

σκοπιμότητα, ωφελιμότητα χαι λογικότητα μιας τέτοιας αίτησης, η 8ια8ιχασία 

υποβολής από μόνη της θα επαναφέρει το κυπριακό πρόβλημα με τον πιο 
θεαματικό τρόπο στην καρδιά της Ευρώπης, στα κέντρα της διαδικασίας λήψης 

αποφάσεων, Οι 8ώ8εκα χώρες της ΕΟΚ 8ε θα μπορέσουν να αποφύγουν να 

καταπιαστούν σοβαρά -έστω κι αν ορισμένες απ / αυτές θα :το χάνουν απρόθυμα 
και χωρίς ενθουσιασμό- με το μέγα εθνικό μας πρόβλημα. Κάθε καθυστέρηση 
στρέφεται ενάντια στο κυπριακό πρόβλημα χαι αποτελεί οπισθο8ρόμηση. 

Η κυβέρνηση προειδοποιήθηκε ότι η απαράδεκτη νοοτροπία της στο θέμα 

Κύπρου - ΕΟΚ θα έχει σημαντικό πολιτικό κόστος γι' αυτή. Και ενόσω οι 

κοινοβουλευτικές υπο8είξεις και προτροπές είναι γενικές, αχα8ημαΊ:χές και εκ

φράζονται με δηλώσεις ή ψηφίσματα, η κυβέρνηση φαίνεται να μη δίνει δεκάρα. 

Όμως, η υπομονή των συντριπτικά περισσοτέρων εξαντλείται χαι η χοινο

βουλευτιχή 8ε8ηλωμένη στο θέμα αυτό αναπόφευκτα θα πρακτικοποιηθεί. Και 

αυτό δε θα αργήσει να συμβεί, αν η γνωστή κυβερνητική νοοτροπία συνεχιστεί. 
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Εlναι τότε που θα αντιληφθεί η κυβέρνηση τι σημαίνει πραγματικό πολιτικό 

κόστος από μια κατευθείαν σύγκρουση με τη Βουλή. Ας μην κωφεύει λοιπόν η 

κυβέρνηση και ο Πρόεδρος Βασιλείου. Το θέμα είναι πολύ πιο ζωτικό και σοβαρό 

από ό,τι το ακατανόητο κυβερνητικό πείσμα, η ασυνέπεια και οι τυχόν δεσμεύσεις 

για τορπιλισμό της πορείας της Κύπρου προς την Ευρώπη. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα εργαστεί σκληρά και θα συνεργαστεί στενά με τις 

ομόγνωμες στο θέμα αυτό πολιτικές δυνάμεις για να καμφθεί ή να παρακαμφθεί η 

κυβερνητική αδράνεια και να ικανοποιηθεί το μαζικό~ το παλλαϊκό αίτημα για 
άμεση υποβολή αίτησης για ένταξη. 

Και αυτό έστω προς γνώσιν όλων ... 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά τον χ. Κόλοχο είναι ο χ. Πέτας και τελειώνουμε. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είμαι ο τελευταίος στη σειρά των σαράντα πέντε τόσων ομιλητών. Είναι 

φυσικό πολλά σημεία της ομιλ(ας μου να είναι επανάληψη άλλων συναδέλφων οι 
οποίοι είχαν μιλήσει πριν από μένα, αλλά, επειδή πρόκειται για συμβολή όλων 

μας στη μελέτη και συζήτηση των προϋπολογισμών, έχει σημασία να κατατεθούν 

και να καταχωρηθούν. Θα επιδιώξω να κινηθώ μέσα στα χρονικά πλαίσια που 

υιοθετήθηκαν και, αν ορισμένα μέρη της ομιλίας μας τα οποία θα είναι προς το 

τέλος φανεί ότι, αν δεν τα συντομεύσω, θα υπερβώ τα χρονικά όρια, θα 

υποχρεωθώ να συνοψίσω τις απόψεις μου πάνω στα σημεία αυτά. 

Είμαι όμως υποχρεωμένος να πω ότι οι απόψεις που έχουν εκφραστεί -και 

υπήρξαν πολλές εποικοδομητικές και χρήσιμες απόψεις αλλά και απόψεις οι 
οπο(ες ήταν αρκετά επικριτικές και μπορεί από μ(α γωνία εξεταζόμενες να λεχθεί 

ότι περιείχαν το στοιχείο της οξείας και ανεπίτρεπτης κριτικής - όλες οι απόψεις 
θα καταχωρηθούν και θα αντιμετωπιστούν ανάλογα τόσο από τους αρμοδίους όσο 

και από τον ίδιο το λαό. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, η προετοιμασία των προϋπολογισμών 

του κράτους αποτελεί ένα καθήκον κεφαλαιώδους σημασίας για τη συγκροτημένη 
πολιτεία. Επισήμανση και προγραμματισμός της συλλογής των οικονομικών του 

κράτους, επισήμανση και ιεράρχηση των αναπτυξιακών έργων, μελέτη των 

δαπανών του κράτους κατά το χρονικό διάστημα που ανασκοπούμε, μελέτη των 

οικονομικών δυνατοτήτων που έχουμε και η μορφή αναδιανομής του εθνικού 

εισοδήματος εlναι τα κυριότερα καθήκοντα του προϋπολογισμού. 

Ιδιαίτερα κατά την προετοιμασία των προϋπολογισμών πρέπει να λαμ-

β ' 'Ψ θ'λ ' ' λ ' Θ ' ανεται υπο η η ε ηση και των ευρυτερων στρωματων του αου. f< α πρεπει να 

πούμε ότι οι προϋπολογισμοί που έχουμε τώρα μπροστά μας και συζητούμε είχαν 

και την άποψη των διάφορων στρωμάτων του λαού, διότι, κατά τη διάρκεια που ο 

κρατικός μηχανισμός μελετούσε και προετοίμαζε αυτούς τους προϋπολογισμούς, οι 

διάφορες ομάδες των εργαζομένων και οι διάφορες κοινότητες μελετούσαν και 
υπέβαλαν στο κράτος τις απόψεις τους οι οποίες, κατά κάποιο τρόπο και ως ένα 

βαθμό, εκφρcfζονται στον προUπολογισμό. 

Το κόριο θέμα που θέλω να θίξω στη 3ική μου συμβολή, κόριε Πρόε3ρε και 

Κ;ύριοι συνάδελφοι, είναι ορισμένα φλέγοντα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
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Λευκωσία και η επαρχία και να εκφράσω τη λύπη μου, που είναι λύπη και 

παράπονο όλων των κατοίκων της Λευκωσί'ας. Αυτό έχει τονιστεί και από όλους ή 

από πολλούς ομιλητές, ότι και στους προϋπολογισμούς του 1990 οι προϋπολο

γισμοί εξακολουθούν να δείχνουν δυσμενή διάκριση σε βάρος της Λευκωσίας. Θα 

πρέπει να αναφέρω ορισμένα πολύ χαρακτηριστικά παραδείγματα. Ξεκινώ από 

εκείνο το τμήμα του λαού το οποίο είναι το περισσότερο καταπιεσμένο κατά τα 

τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Από την πρώτη στιγμή της τουρκικής εισβολής και 

κατοχής υπογραμμίσαμε μαζί με όλους τους Λευκωσιάτες την ανάγκη όπως οι 
καταστηματάρχες και οι κάτοικοι της περιοχής της πράσινης γραμμής, από την 

περιοχή των ιπποδρομίων του Αγίου Δομετίου μέχρι και την περιοχή του Βόρειου 

Πόλου και της Ομορφίτας περνώντας απ6 την πράσινη γραμμή της οδού Ερμού, 
τύχουν της βοήθειας και της αρωγής τόσο του κράτους 6σο και των δήμων. Παρά 

τις υποσχέσεις που δόθηκαν επανειλημμένα πρΌς αυτό το τμήμα του λαού, 
εξακολουθούν να είναι όλα τα προβλήματά τους ή σχεδόν όλα άλυτα και οι 
περιοχές αυτές να βρίσκονται σε μαρασμό. ~ 

Το δεύτερο σημείο που θα ήθελα να θίξω είναι ότι είναι λογική και άξια κάθε 
εκτίμησης η απόφαση της κυβέρνησης τελευταία να καθορίσει μια πολιτική 

αρωγής προς περιοχές οι οποίες έχουν ανακηρυχθεί ήδη σε περιοχές επηρεασμένες 

από την τουρκική ανταρσία και από την τουρκική εισβολή και κατοχή. Η άποψή 

μας είναι ότι σ' αυτές τις περιοχές θα πρέπει να περιληφθούν και ορισμένες άλλες 

οι οποίες καλύπτουν τα ίδια κριτήρια. Τέτοιες περιοχές στην επαρχία μας ε.ίναι ο 
Κάμπος, η Τσακκίστρα και η περιοχή του Πύργου και των άλλων χωριών της 

Τηλλυριάς. Βέβαια, θα πρέπει να πω ότι όλες οι περιοχές Που αντιμετωπ(ζουν το 

ίδιο πρόβλημα θα πρέπει να τύχουν• της ίδιας αρωγής και βοήθειας, διότι η 
ισοτιμία δ(νει το αίσθημα σ 1 όλους της υποχρέωσης να ανταποκρινόμαστε κατά 

τον ίδιο τρόπο όλοι στα καθήκοντα για την εξυπηρέτηση της πατρίδας μας. 

Ένα άλλο πρόβλημα το οποίο θα πρέπει να αναφέρω είναι τα προβλήματα 

που έχουν οι δημοτικές περιοχές. Χαιρετίσαμε την ανακήρυξη των συμβουλίων 
βελτιώσεως αριθμού κοινοτήτων της περιοχής μας και όλης της Κύπρου σε 
δημοτικές περιοχές. Οι δημοτικές περιοχές είναι η ανώτερη μορφή τοπικής 

αυτοδιοίκησης, η πιο ικανή να επιφέρει καλύτερη ποιότητα ζωής στους κατοίκους. 

Θα πρέπει όμως να πούμε ότι και οι επτά δήμοι της περιοχής της Λευκωσίας -η 

Λευκωσία, η Αγλαντζιά, τα Λατσιά, ο δήμος της Λακατάμιας, του Αγίου 

Δομετίου, του Στροβόλου και της Έγκωμης-έχουν καθορίσει ορισμένα προ
γράμματα αναπτύξεως και όλοι οι δήμοι, όπως θα έχουμε προσέξει, έχουν 
διάφορα οικονομικά προβλήματα στο να υλοποιήσουν αυτά τα προγράμματά τους. 

Θα πρέπει να χαιρετίσουμε το γεγονός ότι στις περιοχές αυτές άρχισε 

συστηματικά με έναν άλλο, διαφορετικό ρυθμό, η προώθηση προβλημάτων 

δημοτικής ανάπτυξης, καθαριότητας, πρασίνου. Χωροταξικά ακολουθείται μια 
επιστημονική πολιτική στις τοποθεσίες όπου θα ζει ο κόσμος, όπου θα εργάζεται, 
θα ψυχαγωγείται και παλιές ρυθμίσεις καταβάλλεται προσπάθεια να διορθωθούν 
Κfι να εναρμονιστούν με τη νέα πολιτική της χωροταξίας και της πολεοδομίας. 
Θα πρέπει να πούμε όμως ότι εξακολουθούν να υπάρχουν πολλά προβλήματα και 
δικαιολογημένα ο λαός της Λευκωσίας και της μείζονος περιοχής της Λευκωσίας 

αδημονεί και αισθάνεται πικρία για το γεγονός ότι η εισήγηση την οποία είχε 

υποβάλει από μισό τώρα αιώνα για χρησιμοποίηση μέρους της Αθαλάσσας για 
δημιουργία ενός σύγχρονου πάρκου εξακολουθεί να μένει υπόσχεση και κανένα 
έργο δεν έχει προωθηθε( στην περιοχή προς το σκοπό αυτό. 
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Πέραν τούτου χαι άλλοι πράσινοι πνεύμονες που υπήρχαν στη Λευκωσία, 

όπως ε(vαι η χο!τη του Πεδιαίου ποταμού από τη Λαχατάμια μέχρι χαt το χώρο 

των φυλακών, καταστρέφονται και όπου υπήρχε μέχρι σήμερα πράσινο και δέντρα 

κτίζονται μεγάλες πολυκατοικίες. Επίσης, αναξιοποίητες εlναι και άλλες δεντρο

φυτεμένες περιοχές στα ανατολικά της Λευκωσίας. Είναι καιρός να δοθεί 
περισσότερη σημασία στη δημιουργία πρασίνου στην περιοχή της μείζονος 

Λευκωσ(ας. Θα πρέπει, πέραν τούτου, ορισμένα φλέγοντα προβλήματα, όπως 

είναι η απομάκρυνση των λυμάτων και των βόθρων, να λυθούν οριστικά. 'lστερα 

από πολλούς αγώνες καταβάλλεται προσπάθεια όπως λυθεί επιτέλους αυτό το 

πρόβλημα. Είναι μάλιστα ένα σοβαρότατο πρόβλημα για τις βιομηχανίες οι 
οποίες βρίσκονται στην κατοικημένη περιοχή. Έχουμε περίπου 18 βιομηχανικές 
ζώνες και περιοχές στην περιοχή της μείζονος Λεuκωσ(ας. Παρά το ότι υπάρχουν 

αρκετοί χώροι για να φιλοξενηθούν αυτές οι βιομηχανίες μακριά από τις 
κατοικήσιμες περιοχές για να μην προκαλούν οχληρία, ωστόσο εξακολουθούν να 

υπάρχουν βιομηχανίες σε κατοικήσιμες περιοχές και μάλιστα βιομηχανlες με 

ψηλού βαθμού οχληρία. 

Ένα άλλο σημείο που ήμουν προετοιμασμένος να θ!ξω και το έχω κατα

χωρήσει είναι το πρόβλημα της οδικής ανάπτυξης. Βασική πολιτική της χώρας 
μας -και είναι σωστό αυτό- είναι η οδική ανάπτυξη να είναι το πρώτο βήμα στα 

αναπτυξιακά μας πράγματα. Έχουμε αρκετά προβλήματα στην επαρχία μας τα 
οποlα ήδη οι αρμόδιες αρχές έθεσαν μπροστά στους υπευθύνους και για πολλά απ ' 
αυτά τα προβλήματα πήραν υποσχέσεις. Θα αναφέρω ότι ένα απ' αυτά τα 

προβλήματα, το κυριότερο που έχουμε στην επαρχία μας, είναι το πρόβλημα της 
δημιουργίας μεγάλης αρτηρίας για οδική σύνδεση του Πύργου με τη Λευκωσ(α. 

Είναι γεγονός ότι ως αποτέλεσμα της εισβολής και της κατοχής η περιοχή 
της Τηλλυρίας και ολόκληρη η περιοχή δυτικιί μέχρι και την Πόλη της Χρυσοχούς 

έμεινε ουσιαστικά ξεκομμένη από τον υπόλοιπο κορμό της Κύπρου. Και παρά τα 

διαβήματα που γίνονται από πολλά χρόνια και παρά τις υποσχέσεις που δόθηκαν, 

είδαμε όλοι με πικρία ότι στους προϋπολογισμούς· για το 1990 δεν υπάρχει ούτε 
ένα σέντ που να προορίζεται για το οδικό αυτό έργο. Είναι ανάγκη να 

επαναλιίβουμε ακόμα μια φορά από το βήμα τούτο ότι το αίσθημά μας και η 
απόφασή μας είναι όπως μαζί με τους κατοίκους της περιοχής συνεχίσουμε τις 
προσπάθειές μας, για να δούμε τάχιστα αυτή την υπόσχεση να υλοποιεlται. 

Ένα &λλο έργο της ίδιας σημασίας αφοριί την περιοχή της Μαραθάσας. Η 

Μαραθάσα την οποία ξέραμε -Πεδουλάς, Μουτουλλάς, Καλοπαναγιώτης- που 

ήταν από τα παλιότερα τουριστικά κέντρα της Κύπρου έμεινε σε μαρασμό, 
ξεκομμένη από τον υπόλοιπο κορμό της Κόπρου. Επιβ&λλεται όπως ολοκληρωθεί 

η ανακατασκευή του δρόμου από τη Λευκωσία μέχρι το Τρόοδος μέσω της 
Μαραθάσας και από τον Πεδουλά μέχρι την Κακοπετριά για τον ίδιο σκοπό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι πρέπει να συντομεύσεις, κύριε Πέτ~. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Μιίλιστα, κύριε Πρόεδρε, συντομεύω. Ο τρίτος μεγ&λης σημασίας δρόμος 

είναι ο δρόμος της δυτικής Πιτσιλλιάς, από την περιοχή της 'Αλωνας-Πλατανι

στάσας-Φτερικουδιού μέσω του Μιτσερού προς τη Λευκωσία. Είναι μια περιοχή η 
οποία ε!ναι από τις πιο καθυστερημένες της Ορεινής της Λευκωσίας και η 
κατασκευή αυτού του δρόμου θα της Οώσει ζωή. Πέραν τούτου πρέπει να πούμε 
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ότι επιτέλους η ανακατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-Τροόδους, τουλάχιστον από 

το σημείο της Ανθούπολης μέχρι τον Αστρομερ(τη, πρέπει να αρχίσει αμέσως, 

διότι η τροχαία κατάντησε δράμα, ιδιαίτερα την καλοκαιρινή περίοδο, από την 

Ανθούπολη μtχρι χαι την Τριμιθι&. 

Ένα άλλο σοβαρότατο πρόβλημα είναι το υδατικό. Πρόβλημα ύδρευσης 
αντιμετωπίζει και η πόλη και δεκάδες κοινότητες της Λευκωσίας. Επίσης τα 

αρδευτικά έργα. Αποθέματα νερού έχουμε πολλά. Από την περιοχή της Σολιάς, 

από τον ποταμό Καρκώτη μπορούμε να εξασφαλίσουμε τεράστιες ποσότητες 
νερού τις οποίες να χρησιμοποιήσουμε για σκοπούς ύδρευσης. Αρδευτικά έργα 

έχουν προγραμματιστεί στην περιοχή της Ευζακιάς και στην περιοχή της δυτικής
Πιτσιλλιάς με κατασκευή μικρών δεξαμενών. Και υπάρχουν δυνατότητες να γίνουν 

και άλλα αρδευτικά έργα σε ολόκληρη τη βόρεια περιοχή της οροσειράς από το 

Τρόοδος μέχρι και το Σταυροβούνι, για να λυθούν προβλήματα ύδρευσης και 
&ρ3εuσης. 

Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που επίσης πρέπει να δούμε -και κλείνω, κύριε 

Πρ6ε3ρε- είναι το πρόβλημα της υγείας. Το πρόβλημα της υγείας είναι tνα 

σοβαρότατο πρόβλημα για τους κατοίκους της Λευκωσίας. Δεν υποτιμούμε ούτε 

κατ' ελάχιστο ό,τι έχει γίνει, ιδιαίτερα σε ορισμένους κλάδους όπου έχει 

πραγματικά αναβαθμιστεί η προσφερόμενη ιατρική περίθαλψη από το κράτος. 

Μιλώ για την αναβάθμιση της προσφοράς στα καρδιολογικά θέματα, την 
καρδιοχειρουργική, τα νεφρολογικά κτλ. Έχουμε και άλλους κλάδους για τους 

οποίους εξακολουθούμε να δαπανούμε τεράστια ποσά, για να στέλλουμε ασθενείς 

στο εξωτερικό για θεραπεία. Αν επανδρώσουμε αυτούς τους κλάδους, όπως είναι η 

οφθαλμοχειρουργική, η ωτορινολαρυγγολογία itαι άλλοι κλάδοι, για να μπορούμε 

να προσφέρουμε εδώ ιατρική περίθαλψη, το κράτος θα μπορεί να προσφέρει την 

αναγκαία βοήθεια στους ασθενείς με δαπάνες οι οποίες θα ανέρχονται στο 1/10 
' '" π' , , " ό , ψ των σημερινων επιπεοων. εραν τουτου με το υπαρχον συναμικ , εμ υχο και 

άψυχο, μπορούμε να προσφέρουμε πολύ περισσότερες υπηρεσίες στο λαό, αν γίνει 

καλύτερη οργάνωση και καλύτερη αξιοποίηση αυτού του δυναμικού. 

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω εκείνο που είναι περισσότερο αναγκαίο να δούμε. 

Την οργάνωση των ιατριχών μονάδων που έχουμε στην ύπαιθρο, την περαιτέρω 

επάνδρωσή τους. Τελευταία, όταν είχε εξαγγελθεί ο καθορισμός της συνεδρίας της 

Βουλής για τη συζήτηση των προϋπολογισμών, από δεκάδες χωριά μας είχαν 

επισκεφθεί, για να μας καταγγείλουν ότι είναι πολύ ανεπαρκείς οι μονάδες που 

έχουμε ή ορισμένες από τις μονάδες που έχουμε, με αποτέλεσμα υπερήλικες ή 

παιδιά που δεν μπορούν να ταλαιπωρούνται από τις ασθένειες ούτε μπορούν να 

τρέχουν εκεί και εδώ να είναι υποχρεωμένοι, εκεί που λύεται το οικονομικό 
πρόβλημα, να πληρώνουν καμιά φορά δέκα φορές περισσότερα για να πάνε 

οπουδήποτε, για να βρουν ιατρική περίθαλψη και φάρμακα. Είναι ανάγκη το 
κράτος, ένα κράτος που θα πρέπει να δείχνει την κοινωνικότητα και την 

προοδευτικότητά του με το ενδιαφέρον που δείχνει στους γέροντες και τα παιδιά, 

να επανδρώσει αυτές τις μονάδες, για να προσφέρουν πληρέστερη εξυπηρέτηση 

στο λαό στο θέμα της υγείας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν πειράζει, ο κ. Πέτας υπερέβη κατά πολύ το χρόνο 

του, ciλλά είπαμε: «0 τελευταlος για καλορίζικος για κακορίζικος»! 

(Γtλια) 
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Ο κ. Πέτας frrαν καλορίζικος! 1 
(Γέλια) 

Λοιπόν, κύριοι συνά8ελφοι, υπάρχει μια εισήγηση να 8ιακόψουμε για 15 - 20 
λεπτά, ούτως ώστε τα κόμματα τα οπο(α θα κάμουν ορισμένες τροπολογ(ες σε 
ορισμένα Κεφάλαια του Π(vαχα, χυρ(ως του Ταχτικού ΠροUπολογι.σμού, να τα 
επεξεργαστούν από κοινού, ούτως ώστε να δι.ευχολυνθε( η ψήφισή τους. 

Γι' αυτό το λόγο θα επανέλθουμε στην αίθουσα μέσα σε 15 - 20 λεπτά. 
(Ώρα 8ιακοπής: 5.29 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Κύριοι συvάδελφο'ι, 

(Ώρα επανέναρξης: 5.53 μ.μ.) 

Παρ' όλον ότι υπήρξε κοινή Έκθεση και για τους τρεις Προϋπολογισμούς της 

Δημοκρατίας και οι ομιλίες των Q\γορητών αφορούσαν και τους τρεις Προϋπολογι

σμοός, εντούτοις στη δεύτερη ανάγνωση θα θέσω σε ψηφοφορία ξεχωριστά βέβαια 

τον Τακτικό Προϋπολογισμό της Δημοκρατίας, τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 
και τον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόν
των για το 1990. 

Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του Ταχτικού ΠροUπολογι.σμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει. οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση του Προοιμίου και του 
πρώτου άρθρου; 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα κάμω μια 8ήλωση εξαρχής, για να 8ιευκολύνω και την 
ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα καταψηφίσει ολόκληρο τον Τακτικό 
Προϋπολογισμό εκτός από τα σημεία που αφορούν την άμυνα και θα καταψηφίσει 
και. τον ΠροUπολογι.σμό Αναπτύξεως. Όταν θα φτάσουμε εκεί, θα χάμω σχετική 
8ήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε θα κάμετεl,νέα 8ήλωση. 

Ώστε από τον Τακτικό Προϋπολογισμό η ΕΔΕΚ καταψηφίζει το σύνολό 

του, πλην των δαπανών για την άμυνα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Εμείς, όπως ή8η αναφέραμε, θα ψηφίσουμε τους Προϋπολογισμούς, αλλά ή8η 

έχουμε καταθέσει στο Προε8ρείο μια σειρά τροποποιήσεων κι επομένως θα 
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παραχαλέσουμε πάvω σ' αυτές τις τροποποιήσεις, τις οποίες έχετε κοντά σας, vα 

\ γίνει ξεχωριστή ψηφοφορία. 

\ 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. Πολύ ευχαρίστως. 

Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση. 

Γ1ΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠJ\ΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

\Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στηv έγκριση του πρώτου άρθρου; 
1Το πρώτο άρθρο εγκρίνεται με τις ψήφους όλων τωv1 άλλων κομμάτων πλην 

των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
1 

Έγκριση πληρωμής από το Πιfγιο Ταμείο ποσού .1:412,684,431 για τη χρήση 
του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του δεύτερου άρθρου; 

Και το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται επίσης με τις ψήφους όλων των άλλων 

κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕIΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Το τρίτο ιfρθρο και ο Πρώτος Πίνακας, όπως θα διαμορφωθεί όταν θα θέσω 

σε ψηφοφορία τα διάφορα Κεφάλαιά του, για vα γίνουν οι τροπολογlε·ς που 

επιθυμούν τα διιfφορα κόμματα, εγκρίνονται επίσης πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ιfρθρ~ν για κιfλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το (διο κεφάλαιο. / Αρθρο 4. 1 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση; 

Και το τέταρτο ιfρθρο εγκρίνεται επίσης από τους Βουλευτές όλων των 

ιfλλων κομμιfτων πλην της ΕΔΕΚ η οποία το καταψηφίζει. / 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Π(νακας, Πρώτο Μερος. Δεύτερο~/ 
Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. 'Αρθρο 5. / 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπιfρχει ένσταση; 

Το πέμπτο άρθρο, καθώς και ο Δεύτερος Π(νακας, Πρώτο Μέρος, και ο 

Δεύτερος Π(νακας, Δεύτερο Μέρος, εγκρ(νονται επ(σης από τους Βουλευτές όλων 
των ιfλλων κομμιfτων πλην της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση θέσεων που ε(ναι κενές ή που θα κενωθόύν. Τρ(τος Π!νακας. 
Αντικατάσταση· κενών θέσεων αμέσως μετά την πλήρωσή τους. Τρ(τος Π(νακας. 
Μεταφορά πιστώσεων. 1 Αρθρο 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Και το έκτο άρθρο, καθώς και ο Τρίτος Π(νακας, εγκρίνονται κατά τον ί8ιο 

τρόπο, δηλαδή από τους βουλευτές όλων των rfλλων κομμrfτων πλην της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγi_ο πάνω στα κον8ύλια. Τέταρτος Πίνακας. 

Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Το έβ8ομο άρθρο, καθώς και ο επισυνημμένος Πίνακας, εγκρίνονται επίσης 
όπως και τα rfλλα rfρθρα, δηλαδή με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των rfλλων 
κομμrfτων πλην της ΕΔΕΚ η οποία τα καταψηφίζει. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό. / Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Και το όγ8οο άρθρο εγκρίνεται επίσης με τις ψήφους όλων των άλλων 
κομμrfτων πλην της ΕΔΕΚ η οποία το καταψηφίζει. 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟί: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 αντιλαμβάνομαι ότι αυτό γίνεται με τη 8ιευκρίνιση ότι αυτό 
που ψηφίζουμε είναι οι τροποποιημένοι προϋπολογισμοί, όπως τους έχει τροπο

ποιήσει η Επιτροπή Οικονομικών κι όχι όπως κατατέθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ασφαλώς! Είναι οι προϋπολογισμοι όπως έγιναν μετά την επεξεργασία τους 

από την Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό. Αυτο( εLναι οι προϋπο

λογισμοί τους οποίους ψηφίζουμε σήμερα. 

Προχωρούμε παρακrfτω. 

ΓΡ ~ΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφrfλαιο Α 01 από rfρθρο 100 μιfχρι rfρθρο 273. Προεδρία και Προεδρικό 
Μέγαρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Δηλαδή σελίδες 39, 40 41 και 42. 
ι πάρχει ένστασ,η; 

Εγκρίνονται με τον ίδιο τρόπο όπως και τα άρθρα του Νόμου, δηλαδή με τις 

ψήφους των Βουλευτών όλων των rfλλων κομμrfτων πλην της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφrfλαιο Α 04. ίπουργικό Συμβούλιο. Από rfρθρο 100 μιfχρι 243, δηλαδή 
σελίδες 43 και 44. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Το Κεφάλαιο Α lo4 εγκρ(νεται επίσης με τις ψήφους των l:Sοuλευτών των 
τριών κομμrfτων πλην της ΕΔΕΚ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 05. Βουλή των Αντιπροσώπων. Από άρθρο 100 μέχρι 745, 
δηλαδή από σελίδα 45 - 48 συμπεριλαμβανομένης. Είναι ο προUπολογισμός της 
Βουλής των Αντtπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 
Μάλιστα. Το Κεφάλαιο Α 05 εκρίνεται και πάλι με τις ψήφους όλων των 

Βουλευτών πλην της ΕΔΕΚ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε! Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Θα ήθελα μια διευκρίνιση αν ψηφίζουμε όλοι ομόφωνα για θέματα που 

αφορούν τη Βουλή και το ρόλο της Βουλής και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό ή 
αν συνεχ(ζεται η ταχτική που αχολουθε(ταt σε άλλα θέματα και στο θέμα της 

Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

,'Οχι, ο κ. Χατζηδημητρίου ήταν ρητός: «Καταψηφίζουμε τα πάντα πλην των 

δαπανών για την άμυνα.» 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επομένως καταψηφίζονται και τα διάφορα ταξίδια του Προέδρου της Βουλής 

κτλ. Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλο θέμα αυτό. Βεβαίως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για αποφυγή οποιασδήποτε «εuκολολογίας» πάνω στο θέμα 
από πλευράς ορισμένων έχουμε κρατήσει μια συγκεκριμένη στάση ως σύνολο, για 
να αντιμετωπ(σουμε τα γενικότερα προβλήματα. Αν θέλουν να ξαναρχίσουμε 
συζήτηση από την αρχή, γιατί καταψηφίζουμε τους Προϋπολογισμούς, είμαστε 
πρόθυμοι! ' 

Έτσι θα παραχαλέσω τον καθένα να ψηφίζει σύμφωνα με τις δικές του 

αντιλήψεις και να μη σχολιάζει τις θέσεις άλλων κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρ(ου, η θέση της ΕΔΕΚ είναι τελείως καθαρή και δεν 

επιδέχεται καμιά αμφισβήτηση όπως τέθηκε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρεll 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι η θέση της ΕΔΕΚ είναι καθαρή. Εδώ η 

ΕΔΕΚ λέει: «Επειδή ο τόπος χρειάζεται άμυνα, ψηφίζω την άμυνα». Δεν μπορεί 

να πει: «Επειδή ο τόπος χρειάζεται Βουλή, ψηφίζω τον προϋπολογισμό της 
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· Βουλής»; Γιατί, αν όλοι καταψηφίσουμε τον προUπολογισμό της Βουλής, πρέπει 
να κλείσουμε το κατάστημα και να πάμε στα σπίτια μας! 

(Γέλια) 

- ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

<_Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

--τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδpε 1 πραγματικά λuπούμαι 1 γιατί γίνεται προσπάθεια να πληγεί η 

έννοια της χαταψηφισης_. Ν αί, είναι ένα πολύ σημαντικό όπλο στα χέρια ενός 

κόμματος η υπόθεση της ;,αταψήφισης των προϋπολογισμών. Θα θέλαμε να είχαμε 
· άλ....._λες δικλίδες ασφαλείας, για να μπορούμε να τοποθετούμαστΈ( πάνω στα θέματα 
που αφορούν αυτό τον τόπο και τη μοίρα αυτού του τόπου. Δυστυχώς έχουμε 

αυτό το πολύ ισχυρό όπλο και θα το χρησιμοποιήσουμε. Ας καταψηφιστεί ο 

προϋπολογισμός και μετά ερχόμαστε είτε με δωδεκατημόρια ε_ίτε με ειδικές 
νομοθεσίες και ψηφίζουμε πάνω στο θέμα της Βουλής. Και είναι μια πρόσκληση 

προς την κυβέρνηση, για vα σκεφτεί χι εκείνη τις ευθύνες της έναντι του τόπου και 

να οδηγηθεί σε καλύτερο διάλογο με τις πολιτικές δυνάμεις. 

Σ' ό,τι αφορά .τη θέση. μας για την άμυνα, μάλιστα, μπορώ να πω ότι μπορεί 
να στ:ηθεί κι επιχείρημα: Γιατί την άμυνα και τLποτε άλλο; ΕΙ Δίνουμε σημασια 

στην άμυνα για την υπεράσπιση έναντι της κατοχής. Αν δεν το αντιλαμβάνονται 

ορισμένοι συνάδελφοι αυτό το πράγμα, το επανάλαμβάνουμε με την ελπίδα ότι 
μπορεί να το αντιληφθοόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζη3ημητρίου, είναι πλ>\ρως αντιληπτή η πολιτική σημασία της 
απόφασης της ΕΔΕΚ. Πρόκειται περ( πολιτικής πράξης κι όχι περί του αν 
εγκρινουμε αν θα υπάρχει Βουλή, αν θα υπάρχει Δημόσια Υπηρεσία ή αν θα 

υπαρχει Αστυνομία και ούτω καθεξής. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α .. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, δεν υπήρξε θέμα οότε <<ευκολολογίας» οότε ((δυσκολολογίας)). 

Και σεβόμαστε απόλυτα τη θέση των συνα3έλφων. Απλώς ζητήσαμε μια 

3ιευκρίνιση. • Δόθηκε. Είμαστε ικανοποιημένοι. Δεν υπήρξε θέμα να θίξουμε 

οΠοιοδήποτε συνάδελφο ή οποιοδήπο:ε· κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Χαίρομαι πολό πο~ το αkοόω, κόΡιε Γαλανέ. 
ιrυ.ια) 

Δεν είμαστε εδώ για να θιγουμε ο ένας τ,ον άλλο. Είναι φανερό ·ότι η 

απόφαση της ΕΔΕΚ έχει μια πολιτική σημασία. Είναι μια πολιτικ>\ πράξη και 
τίποτε περισσότερο. Δεν,,αμφισβητούμε την ύπαρξη του κράτους. Δεν αμφισβη

τοόμε τίποτε με 'Γ?ν καταψήφιση του προϋπολογισμοό, αλλά κάνουμε μια 
πολιτικ>\ πράξη. · 

Ο κ. Κληρί3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κανένας 3εν αμφισβητεί το 3ικαίωμα, κανένας 3εν αμφισβητεί 

ότι η καταψήφιση τοu προUπολογισμού είναι πολιτική πράξη. Αλλά η κάθε 
πολιτική πράξ'η έχει κι ένα λογικό ειρμό και εδώ στερείται λογικού ειρμού το να 
μην ψηφίζεις τη Βουλή που είναι ;ο όργανο που 3ιασφαλίζει τη 3ημοκρατία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' εμάς, vαί, πρέπει να υπάρχει λογικός ειρμός. Κάποιοι οι 
οποίοι κατακρίνουν την κυβέρνηση και παpΌυσι&.ζονται ότι δεν είναι ευχαρι
στημένοι με το κυβερνητικό έργο στον α' ή τον β' τομέα πώς ψηφίζουν τους 
προUπολογισμοός; Αυτή ε(ναι η αντίφαση που; βλέπουμε από τη 8ική μας πλευρά. 
Εμείς 8ε συμφώνοόμε και καταψηφίζουμε τους :ιτροUπολογισμοός. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Λοιπόν πpοχωpοόμε, κύριοι, διότι αν συνεχίσουμε μ' αυτό το τέμπο δε θα 
τελειώσουμε ποτέ μας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 06. Δικαστικό Τμήμα. Άρθρο 100 - 779. Από τη σελ(8α 49 
μέχρι την 59. 

ίπάρχει τροποποίηση ενώπιόν μας, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΘΝ: 

ίπάρχει τροiοπο(ηση στη σελ(8α 58, άρθρο 284. 
Ο κ. Γ αλανδζ:--

Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, ε!ισηγοόμαστε, ως Δημοκρατικό Κόμμα, ν' αποκοπεί ένα 
ποσό 10% από το άρθpο 284 που αφορά το Δικαστικό Τμήμα και ι8ιαίτερα το 
άρθρο που αφορά ναύλα κι άλλα έξοδα για συνέδρια, αποσ-Τολές και άδειες για 
υπηρεσιακούς λόγους στο εξωτερικό, για να συνάδει με την ίδια πολιτική της 
λιτότητας που χαράξαμε και για τις αποστολές στο εξωτερικό όσον αφορά τις 

επιμέρους κυβερνητικές 8ραστηριότητες. 

Επομένως, για να είμαστε συνεπείς στη μείωση των διάφορων κονδυλίων που 
αφορούν ταξ(δια στο εξωτερικό κτλ., ζητούμε να μειωθεί το άρθρο 284 κατά 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Λοιπόν, το άρθρο αυτό, κύριοι, προνοει γtα δαπάνες, ναύλα χι άλλα έξοδα για 
συνέδρια, αποστολές κτλ. Το κονδύλιο ε(ναι .t.5,000 και η εισήγηση ε(ναι να 
μειωθεί κατά 10%, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της μείωσης; 

Ο χ. Κωνσταντ(νΟυ. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟί: 

Κόριε Πρόε8ρε, αντιλαμβάνομαι ότι τόσο η τροποποίηση αυτή που 1ρο
τε(νεταt όσο και οι άλλες τροποποιήσεις στα θέματα φιλοξεν(ας κτλ. έχουν στ'όχο 
να 8ώσουν το μήνυμα για λιτότητα στην κυβέρνηση. Και η Επιτροπή Οικονομικ~ν 
έχει δώσει τέτοια μηνύματα με άλλες περικοπές. Γι 1 αυτό δε θα ε(χαμε και δέ:ν 
έχουμε οποιαδήποτε ένσταση όπως τα κονδύλια αυτά μειωθούν κατά 10%. φι 1 

περικοπές αυτές ειναι απλώς για να δώσουν αυτό το μήνυμα, διότι πραγματικά η 
μείωση είναι μη8αμινή. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μάλιστα, 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1: 

Ι\..ατά συνέπεια είναι μήνυμα λιτότητας. Γι 
1 
αυτό και η Κοινοβουλευτική μας 

Ομάδα θα υποστηρίξει αυτές τις τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Μάλιστα, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας μείωσης του κον3υλίου ><ατά 10%; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

29 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13 εναντίον, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

'Αρα εγκρίνεται η μείωση του χονδuλ_ίου αυτού κατά 10%. 

Τώρα τίθεται προς έγκριση ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 06. 

Υπάρχει ένσταση όπως το Κεφάλαιο Α 06, από τη σελίδα 49 μέχρι την 59, 
εγκριθεί με την τροποποίηση η οποία ψηφίστηκε προ ολίγου; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το Κεφάλαιο αυτό εγκρίνεται με την 

τροποποίηση που ψηφίστηκε προ ολίγου. 

Προχωρούμε στο αμέσως επόμενο Κεφάλαιο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Α 07. Νομική Υπηρεσία. 

Έχει χι εδώ μια τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε, στη σελίδα 63, άρθρο 309, 
Φιλοξενία. Μείωση 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι είναι το 10% το οποίο γίνεται εισήγηση να 
μειωθούν.\ 

Ο κ. Γ~,~αν6ς. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για τους ίδιους λόγους, κύριε Πρόεδρε, που προαναφέραμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Μάλιστα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

29, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Πόσοι ψηφlζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κύριε Πρ6ε3ρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Π 6σες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

1069 

'Αρα εyχρlνεται η αποκοπή του 10% απ6 τα κονδύλια αυτά. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να γίνει ψηφοφορία στο άρθρο 330, Αγορά 
Υπηρεσιών, διότι αφορά τον τομέα της ιδιωτικοποίησης όπου έχουμε τοποθετηθεί 

ως χόμμα εναντlον για τους λόγους που αναφέραμε στις ομιλίες μας. ' 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. 

Στο Κεφάλαιο Α 07 εισηγείσθε όπως το άρθρο 330 απαλειφθεί. Είναι ένα 
κονδύλ1f10,000 1 για την Αγορά Υπηρεσιών, όπως τιτλοφορε(ται. 

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή τα κονδύλια αυτά της Αγοράς Υπηρεσιών θα 
παρουσιαστούν και σ' άλλα κεφάλαια, θα ήθελα χι εδώ να ξεχαθαρlσω τη θέση 

αρχής. 

Παρ' όλο που η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα επανειλημμένα εδώ έχει ταχθεί 

ενάντια στην ιδιωτικοποίηση -αν θυμάστε μάλιστα τελευταία, αναφορικά με τις 
τηλεφωνικές συσκευές της ΨΙΤ Α, εμείς καταψηφίσαμε την ιδιωτικοπο(ηση
χαιρόμαστε τώρα, διότι κι άλλα κόμματα θα πάρουν τη θέση αυτή πάνω σ' όλα 
εκείνα τα θέματα τα οποία αφορούν την ιδιωτικοποίηση. 

Γι' αυτό κι εμείς θα τα καταψηφ(σουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου, 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε την τροποποίηση, διότι ως κόμμα 
υποστηρίζουμε να αγοράζονται υπηρεσίες από τον ιδιωτικό τομέα. Και θέλω να 

διευκρινιστε( αυτό το σημείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ως θέμα αρχής 1 οπουδήποτε υπάρχει θέμα ιδιωτικοποίησης 
εμείς θα καταψ,ηφίσουμε, διότι θεωρούμε ότι κλονίζεται το μεικτό σύστημα της 

οικονομίας, όταν εισάγεται αυτός ο νέος θεσμός της ιδιωτικοποίησης που, κατά 

κάποιο τρόπο, συγκρούεται με την όλη φιλοσοφία που αφορά το θέμα παροχής 
δημόσιων υπηρεσιών από την κυβέρνηση. 



/ 
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Γι' αυτό το λόγο, οπουδήποτε υπάρχει κονδύλι ιδιωτικοπο!ησης, για να μην 
επαναλαμβ&νω τους λόγους, εμείς θα καταψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΤ: 

Πάλι θέλω να Οιευκριv(σω, κύριε Πρόεδρε, ότι 8εν πρόκειται περ! διάλυσης 

οποιασδ-Ιjποτε υπηρεσίας. Εκε(νο το οποlο γίνεται είναι ότι υπάρχουν οι ήδη 
υφιστάμενες υπηρεσ(ες. Απλώς Ο!νεται η δυνατότητα σε ένα ελάχιστο μέρος των 

υπηρεσιών αυτών να τις προσφέρουν στον ιδιωτικό τ,ομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: ' 

Είσθε πλήρως σαφής, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Λοιπόν, κύριοι, θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία την οποία εισηγήθηκε ο κ. 
Γd~~ . . 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Άρα η τροπολογία εγκρίνεται. Και με την τροπολογία αυτή εγκρίνεταϊκαι 
το Κεφ&λαιο Α 07 μέχρι το τέλος, δηλ. από τη σελίδα 60 - 63 συμπερι
λαμβανομένης. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 08. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 08. Ελεγκτική Υπηρεσία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχει καμιά τροπολογ(α εδώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'fπ&ρχει, κύριε Πρόεδρε. Στη σελίδα 67, &ρθρο 309, Φιλοξενία. 'fπ&ρχει. 
εισήγηση για μείωση 10%. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για τους ίδιους λόγους, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μ&λιmα. Είναι ένα ποσόΗ,150, αλλ& για θέμα αρχής είναι 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, χόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 
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'Ωστε χι αυτή η τροπολογία εγκρίνεται χι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 08, από 
το άρθρο 100 μέχρι το 558, από τη σελίδα 64 μέχρι το τέλος της σελίδας 67, 
εγκρ(νετα'ι επίσης. 

Προχωρούμε στο επόμενο Κεφάλαιο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 09. Επιτροπι) Δημόσιας Υπηρεσίας. 
Κι εδώ υπάρχει τροπολdγια, κόριε Πρόεδρε. Σελίδα 69, 

Υπηρεσιών. 1 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ένα ποσό ΗΟ,000. 

Ο χ. Χριστοφ(δης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

i 

άρθρο 330. Αγορά 

Κόριε Πρόεδρε, ειδικά γι' αυτό το κονδόλι μια μορφή που μπορεί να πάρεl η 
αγορά υπηρεσιών είναι όταν :η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας δεν ~χει: τη 
δυνατότητα να χρησιμοποιήσει τις υπηρεσίες του Γραφε!ου του Γενικού Ε~σαγΥε
λέα, διότι διαφωνεί με συμβουλή που της έχει δώσει, χι ανα-(χάζετα~α ~ροσφύγει 

σε δικηγόρο στον ιδιωτικό τομέα για να κάμει την υπεράσπισή τ~ Αυ!τό πρέπει 
να το έχουμε υπόψη μας τώρα. Δεν είναι η (δια περίπτωση με την προηγοόμενη. 
Νομ!ζω ότι είναι αναφα!ρετο το δικαίωμά της, αν πιστεύει ότι πρέπει να 
εφεσιβάλει μια απόφαση, να μπορεί να την εφεσιβάλει με δικηγόρο της εκλογής 

της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς πιστεύουμε ότι, αν χρειάζεται οποιοδήποτε τμf~μα της 

κυβέρνησης -συμπεριλαμβανομένης και της Νομικής Υπηρεσίας- ενίσχυση, είμαστε 

έτοιμοι να το μελετήσουμε, να το εξετάσουμε και ως Βουλή να ψηφίσουμε 
οποιαδf~ποτε κονδύλια για εν(σχυση. Κι αυτό ισχύει γενικά. 

Από την άλλη πλευρά μας ε(ναι αδύνατο να δεχτούμε οποιοδήποτε θεσμό ο 

οπο(ος συγκρούεται, από τη μια μεριά, με το θεσμό του ιδιωτικού κέρδους και 

από την άλλη των κοινωνικών υπηρεσιών, αφού ε(ναι, κατά τη γνώμη μας, αυτός ο 
ρόλος της Δημόσιας Υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Ευσταθίου. 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε 'rιρόεδρε, σύμφωνα με το Σύνταγμα, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας και η Νομική Υπηρεσία βοηθούν όλες τις υπηρεσίες της Δημο

κρατίας. Το να επιτρέπεται σ' οποιοδήποτε όργανο του κράτους να αναζητά 

νομικές συμβουλές εκτός του χώρου αυτού νομίζω δε δικαιολογείται. ΙCατά 

συνέπεια πρέπει ν' αποκατασταθεί αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, κύριοι, υπάρχει μια εισήγηση για τροπολογία προς 

διαγραφή αυτού του κονδυλίου. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να υπάρχει εισήγηση, αλλά πρέπει να γίνει σαφές 

προς το λαό τι εισηγείται το Δημοκρατικό Κόμμα, τι ψηφίζει το ΑΚΕΛ και τι 

ψηφίζει ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σαφέστατο, κύριε ΜαpχίSη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν έγινε σαφές. Διότι αν αυτό το πράγμα το οποίο 

λέγουν -κι αν έχουν συνέπεια- το επεκτείνουν και στα θέματα του Κτηματολογίου, 

τότε είναι καλό να γνωρίζουν οι πάντες ότι οι δικηγόροι οι οποίοι χειρίζονται 

απαλλοτριώσεις εχ μέρους του κράτους χαι των χρατιχών υπηρεσιών -χαι δεν 

είμαι μεταξύ αυτών χι ουδέποτε υπήρξα μεταξύ αυτών) αλλά πρόσφυγες 

συνάδελφοι χειρίστηκαν σωρεία υποθέσεων- θα χάσουν αυτή τη δυνατότητα1 διότι 
θα πρέπει να προσλάβει το τμήμα του Γενικού Εισαγγελέα χι άλλους δημόσιους 

υπαλλήλους! 

Κατά τα λοιπά ζήτω η λιτότητα! Και χάνουμε χαλά τη δουλειά μας, διότι η 

Επιτροπή Οιχονομιχών απέκοψε χαι 250 θέσεις από τις νέες θέσεις που πρότεινε 
η κυβέρνηση με τους προϋπολογισμούς! 

Αυτά τα πράγματα πρέπει να γίνουν σαφή χαι θα πρέπει ο' καθένας να φέρει 

πλήρη ευθύνη των πολιτικών του θέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε διάθεση να προσφυγολογήσουμε. Η θl:ση μας είναι 

συνεπής. Και πέρσι πήραμε την ίδια θέση χαι δεν τίθεται θέμα προσφύγων ή 

οποιουδήποτε άλ.λου ή της α' ή της β' υπηρεσίας. Εμείς έχουμε μια γενική θέση 

αρχής πάνω στο θέμα της ιδιωτικοποίησης. Επομένως, ας μην προσπαθούμε με 

παραδείγματα σαν αυτά που αναφέρθηκαν να πλήξουμε μια θέση που για μας 
' θ' θ' ' 'Ο "" ' ""' β ' ειναι εμα, εσης αρχης: τι οεν μπορουμε να παραοινουμε χυ ερνητιχες 

υπηρεσίες στον ιδιωτικό τομέα, για να διατηρηθεί το σημερινό ευαίσθητο ισοζύγιο. 

Είνc{ι άποψη διχή μας. Έχει δικαίωμα κάποιο κόμμα να την καταψηφίσει, αλλά 
δε νομίζω ότι πρέπει να αποδίδονται διάφορα κίνητρα χαι να προσφυγολογούμε, 

επειδή δεν έχουμε άλλα επιχειρήματα, για να στηρίξουμε τις θέσεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι έληξε το θέμα. 

Το θl:τω σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπl:ρ της τροπολογίας; 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 
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Η τροπολογία εγκρίνεται και το κονδύλι διαγράφεται. 

Κατά τα άλλα, το Κεφάλαιο Α 09 από την αρχή μέχρι το τέλος του 

εγκρίνεται όπως βρισχεται μέσα στον προϋπολογισμό. 

Προχωρούμε παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 10. Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Είναι τα κονΜλια στις σελίδες 70 - 71. Από το &ρθρο 100 μέχρι το ιiρθρο 
288. 

1 
Υπάρχει οποιαδήποτε τροπολογία; 

Βλέπω εδώ, από το σημείωμα που έχω μπροστά μου, ότι δεν υπάρχει 

τροπολογία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του Κεφαλαίου Α 10; 
Όλοι οι Βουλευτές πλην των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Και προχωροόμε στο Κεφ&λαιο Α 13. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 13. Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση. Από &ρθρο 100 μέχρι 499. 
Σελίδες 72 και 73. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Δε βλέπω να υπάρχει καμιά τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 14. Κυπριακός Στρατός. Από &ρθρο 100 μέχρι 352. Σελίδες 74 
και 75. 

Κεφ&λαιο Α 15. Εθνική Φρουριi. Άρθρο 345, σελίδα 76. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι !ότι η ψήφιση των κονδυλίων των τριών αυτών Κεφαλαίων, δηλ. 
Α 13, Α 14 καί Α 15, είναι ομόφωνη εκ μέρους των Βουλευτών όλων των 
κομμάτων της Βουλής. 

Ώστε τα Κεφάλαια Α 13, Α 14 και Α 15 εγχρ(νοVται ομόφωνα από όλα τα 
κόμματα της Βουλής. 

Και ·προχωρούμε στο επόμενο Κεφάλαιο που αφορά το lπουργε(ο Γεωργ(ας 

και 'σικ6>ν Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&.λαιο Α 16. ϊ'πουργε(ο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 
ϊ'π&.ρχει, κύριε Πρόεδρε, πρόταση εδώ για τροποποίηση στη σελίδσλ78, άρθρο 

285. Συνέδρια, Σεμιv&.ρια και &.λλα Γεγονότα στην Κόπρο. ϊ'π&.ρχει εισήγηση για 
μείωση 10%. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Για τους λόγους που αναφέραμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Μ&.λιστα. Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία για μείωση 10% του άρθρου 
285. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές η τροπολογία αυτή εγκρ(νεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ϊ'π&.ρχει, κόριε Πρόεδρε, ακόμα μια εισήγηση για τροποπο(ηση στη σελίδα 
79, &.ρθρο 309. Φιλοξενία. ϊ'πάρχει και εδώ η εισήγηση για μείωση 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

1 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣJ: 

5 αποχές, κόpιε '1f>όεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: . 

Με 30 ψήφους' υπέρ, 12 εναντ(ον και 5 αποχές εγκρίνεται και αυτή η 
τροπολογία και ολ:\κληρο το Κε~&.λαιο Α 16 το οποίο αφορ&. το ϊ'πουργείο 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, από το &.ρθρο 100 μέχρι το &.ρθρο 733, από τη 
σελίδα 77 μέχρι την 79 συμπεριλαμβανομένης, εγκρ(νεται επ(σης. 
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Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 17. Τμήμοι Γεωργ(οις. 

Ε8ώ 8εν υπάρχει κοιμιά τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 17, οιπό 
το' άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 525 κοιι οιπό τη σελ(8οι 80 μέχρι τηv 84 
συμπεριλοιμβοινομένης, εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ!οι με τις ψήφους των Βουλευτών 
όλων των κομμάτων πληv των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 18. Κτηvιοιτρικές Ί'πηρεσ!ες. 
Ούτε ε8ώ υπάρχει τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 18, οιπό το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 368, οιπό τη σελ(8οι 85 μέχρι την 89 συμπερι
λοιμβοινομένης, εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 

των κομμάτων πληv των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 19. Τμήμοι Δοισών. 
Δεν υπάρχει τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 19, οιπό το άρθρο 

100 μέχρι το άρθρο 731, οιπό τη σελ(8οι 90 μέχρι τηv 94 συμπεριλοιμβοινομένης, 
εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων 

πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 20. Τμήμοι Αναπτύξεως Ί'Μτων. 
Ούτε ε8ώ υπάρχει τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 20, οιπό το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 244, οιπό τη σελ(8οι 95 μέχρι την 110 συμπερι
λοιμβοινομένης, εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 
των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 21. Τμήμοι Γεωλογικής Επισκοπήσεως. 
Ούτε ε8ώ υπάρχει τροπολογ(α, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 21, από το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 243 κοιι οιπό τη σελ(8οι 111 μέχρι τηv 113-
συμπεριλοιμβοινομένης, εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών 
όλων των κομμάτων πληv των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 22. Μετεωρολογική Ί'πηρεσ(οι, 
Δεν υπάρχει τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 22, οιπό το άρθρο 

100 μέχρι το άρθρο 523, οιπό τη σελ(8οι 114 μέχρι την 117 συμπεριλοιμβοινομένης, 
εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων 

πληv των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 23. Τμήμοι Ανοι8οισμού. 
Ούτε ε8ώ υπάρχει τροπολογ(οι, άροι ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 23, οιπό το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 412, οιπό τη σελ(8οι 118 μέχρι την 120 συμπερι
λοιμβοινομένης, εγκρ(νετοιι κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 

των κομμάτων πληv των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 26. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 26. Ί'πουργε(ο Δικαιοσύνης. 
Ε8ώ υπάρχει εισήγηση γιοι τροποποιήσεις, κύριε Πρόε8ρε. Στη σελ(8οι 123, 

άρθρο 285. Συνέ8ριοι, Σεμινάρια κοιι άλλοι Γεγονότα στην Κύπρο. Υπάρχει 
εισήγηση γιοι με(ωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογ(οις; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Επίσης στην ί8ια σελί8α, άρθρο 309. Φιλοξενία. Υπάρχει και ε8ώ η εισήγηση 
για μείωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ενα'ιlτίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρ6ε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές εγκρίνεται και αυτή η 
τροπολογία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Στην ί8ια σελί8α, άρθρο 330. Αγορά Υπηρεσιών. Ε8ώ υπάρχει τροπολογία με 
εισήγηση για καταψήφιση του άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΏΝ: 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές η τροπολογία εγκρίνεται και 
το κονδύλι αυτό διαγρ_4φεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επίσης στη σελί8α 124, άρθρο 330. Αγορά Υπηρεσιών. Και ε8ώ υπάρχει 
τροπολογία με εισήγηση για καταψήφιση του άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι εναντ(οv; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: • 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται και 
το κονδύλι αυτό διαγράφεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Στην ί8ια σελί8α, άρθρο 273. Έξο8α Λειτουργίας Κεντρικού Φορέα για τα 
Δικαιώματα της Γυναίκας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Είναι ένα κον8όλι .€20,000, αλλά 8εν έχω εισήγηση ε8ώ. Οι σημειώσεις μου 
λένε αποχή, αλλά αυτό 8ε σημαίνει τίποτα. Θα ήθελα μια 8ιευκρίνιση. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρεl 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ζητήσουμε απλώς να γίνει ψηφοφορία, 8ιότι εμείς για 

λόγους αρχής, επειδή ο Φορέας Γυναικών έχει τεθεί πάνω σε μια πολύ προσωπική 
βάση, θα τηρήσουμε αποχή. Είναι συνεπής θέση που πήραμε και, πέρσι πάνω σ' 
αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Κωνσταντ(vου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

Κύριε Πρόε8ρε, εμείς 8ε βλέπουμε κανένα λόγο γιατί να μην το ψηφίσουμε, 
γι' αυτό η Κοινοβουλευτική μας Ομά8α θα ψηφίσει το άρθρο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέτω σε ψηφοφορία αμέσως, κόριε Κωνσταντίνου. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 της ΕΔΕΚ εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα με 27 ψήφους υπέρ, 5 εναντίον και 15 αποχές, το κον8όλι των t20,000 
για το Φορέα Γυναικών παραμένει. 

Τώρα, ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 26 του Υπουργείου Δικαιοσόνης, από το 
άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 121, από τη σελί8α 121 μέχρι την 125 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται όπως έχει τροποποιηθεί κατά πλειοψηφία με τις ψήφους 

των Βουλευτών όλων των Κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της 
ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 27. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 27. Φυλακές. 
Ε8ώ 8εν υπάρχει καμιά τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 27, από 

το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 739, από τη σελί8α 126 μέχρι την 129 
συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών 

όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 30. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 30. Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
Υπάρχει, κόριε Πρόε8ρε, πρόταση για τροποποίηση στη σελί8α 131, άρθρο 

285. Συνέ8ρια, Σεμινάρια και άλλα Γεγονότα στην Κόπρο. Υπάρχει εισήγηση για 
μείωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, ακόμα μια εισήγηση για τροποποίηση στην (δια 

σελίδα, άρθρο 309. Φιλοξενία. Υπάρχει και εδώ η εισήγηση για με(ωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι εvαvτ(οv; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές,,κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές εγκρίνεται και αυτή η 
τροπολογία. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 30 το οποίο αφορά το 1πουργε(ο Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 499, από τη σελίδα 130 μέχρι την 
131 συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται όπως έχει τροποποιηθεί κατά πλειοψηφία 
με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των 
Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 31. !πηρεσ(ες Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
Εδώ δεν υπάρχει καμιά τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 31, από 

το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 273, από τη σελ(δα 132 μέχρι την 152 
συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών 

όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 32. Συνεργατική Ανάπτυξη. 
Ούτε εδώ υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 32, από το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 238, από τη σελίδα 153 μέχρι την 155 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 

των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 33. Μεταλλεία. 
Δεν υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 33, από το άρθρο 

100 μέχρι το άρθρο 884, από τη σελίδα 156 μέχρι' την 157 συμπεριλαμβανομένης, 
εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων 
πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 34. Τμήμα Επίσημου Παραλήπτη και Εφόρου. 
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Οότε ε8ώ υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 34, από το 
άρθρο 100 μι!χρι το ιίρθρο 349, από τη σελί8οι 158 μι!χρi τηv 160 συμπερι
λοιμβοινομι!νης, εγκρίνεται κοιτά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 
των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιίλοιιο Α 36. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 36. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Υπάρχει, κόριε Πρόε8ρε, πρόταση γιοι τροποπο(ηση στη σελ(8οι 162, άρθρο 
285. Συνι!8ριοι, Σεμινιίριοι και άλλοι Γεγονότα στην Κόπρο. Υπάρχει εισήγηση γιοι 
με(ωση 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπι!ρ της τροπολογ(οις'; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπι!ρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εvαντ(οv; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 ενοιντ(ον, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπι!ρ, 12 ενοιντ(ον και 5 οιποχι!ς η τροπολογ(οι αυτή εγκρ(νετοιι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει, κόριε Πρόε8ρε, ακόμα μια εισήγηση γιοι τροποπο(ηση στην (8ιοι 
σελ(8οι, άρθρο 309. Φιλοξεν(οι. Υπιίρχει και ε8ώ η εισήγηση γιοι με(ωση 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπι!ρ της τροπολογ(οις; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπι!ρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εvαvτ(οv; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 ενοιντ(ον, κόριε Πρό~8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 30 ψήφους υπι!ρ, 12 ενοιντ(ον και 5 οιποχι!ς εγκρίνεται και αυτή η 

τροπολογία. 
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Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 36 το οποίο αφορά το Ύπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 309, από τη σελί8οι 
161 μέχρι την 162 συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κοιτά πλειοψηφία όπως έχει 
τροποποιηθεί, με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων 

των Βουλtυτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 37. Τμήμα Εργασίας. 
Ε8ώ 8εν υπάρχει καμιά τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 37, από 

το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 723, από τη σελί8οι 163 μέχρι την 167 
συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κοιτά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών 
όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 38. Ύπηρεσ(ες Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
·· Ούτε ε8ώ υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 38, από το 
άρΟρο 100 μέχρι το άρθρο 745, από τη σελί8οι 168 μέχρι την 171 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κοιτά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 

των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 39. Ύπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 
Δεν υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 39, από το άρθρο 

100 μέχρι το άρθρο 745, από τη σελί8οι 172 μέχρι την 176 συμπεριλαμβανομένης, 
εγκρίνεται κοιτά πλειοψηφ(οι με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων 

πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 41. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 41. Ύπουργε(ο Εσωτερικών. 
Ύπάρχει, κύριε Πρόε8ρε, πρόταση γιοι τροποποίηση στη σελ(8οι 180, άρθρο 

)85. Συνέ8ριοι, Σεμινάρια και άλλοι Γεγονότα στην Κύπρο. Ύπάρχει εισήγηση γιοι 
μείωση 10% . 

. ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

, 30 υ'ίέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ενα-.ι-r(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

/ Ι '• 12 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
Ι1ΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜ,ΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
,ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

/ Με 30 ψήφους υπέρ, 12 ενοιντlον και 5 αποχές η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Υπάρχει, κύριε Πρόε8ρε, ακόμα μια εισήγηση γιοι τροποποίηση στη 
180, άρθρο 309. Φιλοξενία. Ύπάρχει και ε8ώ η εισήγηση γιοι μείωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

' σελί8οι 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Πόσοι εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 
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Με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές εγκρίνεται και αυτή η 

τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Υπάρχει επίσης ακόμα μια εισήγηση για τροποποίηση στη σελί8α 180, άρθρο 
428. Χορηγία στο Ρα8ιοφωνικό Ί8ρυμα Κόπρου. Ο προUπολογισμός περιέχει 
κον8ύλι !::500,000 και γίνεται εισήγηση να ελαττωθεί το ποσό σε !::400,000. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, χόριε Πρ6ε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πόσοι εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντίον, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Με 2 7 ψήφους υπέρ, 15 εναντίον και 5 αποχές εγκρίνεται και αυτή η 
τροπολογία. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρεl 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Η καταψήφιση ή μάλλον η μείωση του κον8υλίου κατ& ΗΟΟ,000 από πλευράς 
του Δημοκρατικοό Κόμματος γίνεται για τους λόγους που αναφέραμε στις ομιλίες 
μας και αφορ& γενικ& τον τρόπο με τον οποlο αντιμετωπίζει την πολιτική ζωή 
του τόπου το Ρ.1.Κ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιiλιστα. Είναι πριiξη συμβολική η οποία δίνει κιiποιο μήνυμα προς την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, και εμείς το μήνυμα που θα θέλαμε να δώσουμε και στην 

κυβέρνηση και στη διεόθυνση του Ρ .1.Κ. αναφέρε~αι στον τρόπο παρουσίασης της 
πολιτικής ζωής και ιδιαίτερα στον τρόπο παρουσίασης του δελτ(ου ειδήσεων. Και 

βεβαίως φέτος απαλείφουμε μόνο !:100,000, αλλιi αν συνεχιστεί η (δια τακτική, 
είναι φυσικό του χρόνου να είμαστε πιο αυστηροί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει γίνει τελείως καθαρό, κύριε Ιεροδιακόνου, από τις ομιλίες πολλών 

Βουλευτών ότι αυτό είναι το νόημα της μείωσης του κονδυλίου. 

Μετ& τη μείωση του ποσού για το Ρ.Ι.Κ. δεν έχουμε &λλη τροπολογία. 
Ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 41 το οποίο αφορ& το Υπουργείο Εσωτερικών, από το 
&ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 430, από τη σελίδα 177 μέχρι την 183 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κατ& πλειοψηφία όπως έχει τελικιi τροποποιηθεί, με τις 
ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της 
ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 42. Επαρχιακή Διοίκηση. 

Εδώ δεν υπ&ρχει καμιιi τροπολογία, ιiρα ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 42, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 845, από τη σελίδα 184 μέχρι την 193· 
συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κατ& πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών 
όλων των κομμιiτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 43. Αστυνομία. 

Ούτε εδώ υπ&ρχει τροπολογία, ιiρα ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 43, από το 
άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 733, από τη σελίδα 194 μέχρι την 197 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 

των κομμιiτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 44. Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

Δεν υπιiρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 44, από το &ρθρο 
100 μέχρι το άρθρο 733, από τη σελίδα 198 μέχρι τη 201 συμπεριλαμβανομένης, 
εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων 
πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 45. Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

Ούτε εδώ υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 45, από το 
άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 255, από τη σελίδα 202 μέχρι τη 205 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 
των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 46. Υπηρεσία Μεταναστεύσεως. 

Ούτε εδώ υπάρχει τροπολογ!α, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 46, από το 
ιiρθρο 100 μέχρι το άρθρο 779, σελίδες 206 και 207, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία 
με τις ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των 

Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχω~ούμε στο Κεφάλαιο Α 4 7. Υπηρεσία Εγγραφής. 
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Δεν υπάρχει τροπολογία, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 47, από το άρθρο 
100 μέχρι το άρθρο 379, σελίδες 208 και 209, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις 
ψήφους των Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της 

ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 48. Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 
Ούτε εδώ υπάρχει τροπολογ(α, άρα ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 48, από το 

άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 802, από τη σελίδα 210 μέχρι τη 213 συμπερι
λαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των Βουλευτών όλων 
των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 49. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 49. Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. 
Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, πρόταση για τροποποίηση στη σελίδα 217, άρθρο 

273. Έξοδα Λειτουργίας Γραφείων Τύπου στο Εξωτερικό. Υπάρχει εισήγηση για 
μείωση του κονδυλίου κατά .f55,000. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα ποσά τα οπο(α αναφέρονται εδώ, στο άρθρο 273, ε(ναι f:415,000. Η 
εισήγηση που γίνεται είναι να εγκριθούν μόνο .f360,000. 
Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Θα ήθελα να ακούσω από τους συναδέλφους του ΔΗ.ΚΟ. τη δικαιολογία, 

γιατί υποβάλλουν αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Ο λόγος είναι απλός, κύριε Πρόεδρε. Αυξάνεται φέτος το κονδύλι κατά 

.f55,000 και εμείς δεν είμαστε βέβαιοι για τη σωστή αξιοποίησή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό σε όλους μας ότι, όταν συναντώμαστε με ξένους 
και τους ρωτούμε για το Κυπριακό, έχουν άγνοια για το κυπριακό πρόβλημα. 

Αυτό το φαινόμενο πρέπει_ να σταματήσει και θα σταματήσει με επενδύσεις. Μια 
α~ό τις επενδΌσεις είναι α~τή την οπο(α προβλέπει ο προϋπολογισμός. 

1 Εργο .Sικό μας ε!ναι να παρακολουθήσουμε σαν κέρβεροι, όπως ε!ναι η 

πρόΤαση, αν σωστά .Sαπανώνται τα ποσά αυτά και αν πραγματοποιοόν το στόχο 
για τον οποίο τα ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν .Sεν αποσύρει την εισήγησή του το ΔΗ.ΚΟ., ε!μαι υποχρεωμένος να τη 
,θέσω σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Γαλανός. 

\ ' 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μέχρι ο κ. Χριστοφίδης να αποδειχθεί ο κέρβερος που θέλει να 

παρουσιάζεται, εμε(ς δίνουμε μεγαλύτερη σημασία στην ποιοτική πλευρά και όχι 
'Μ' 'ξ' 'βλ' θ στην ποσοτικη. ακαρι να uπαρ συν εκεινες οι ποιοτικες ε τιωσεις και α 

είμαστε έτοιμοι όχι μόνο να ψηφίσουμε τις επιπλέον .€55,000 αλλr!. και .€100,000. 

'Ο • ' " ' ί ' ή β λ ' μως οεν εχοuμε πειστει οτι εχει γ νει η αναγκαια ποιοτικ ε τιωση των 

υπηρεσιών αυτών, γι' αυτό και θέλουμε να δώσουμε ένα μήνυμα για βελτίωση 

των υπηρεσιών. Όταν βεβαιωθούμε ότι πράγματι υπάρχει πρόοδος, τότε θα 
είμαστε έτοιμοι να ψηφ(σουμε μεγαλύτερα κονδύλια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Π~λύ ωραlα, κύριε Γαλανέ. Εσείς δεν έχετε πειστ~ί, άλλοι έχουν πειστει 

Θέτω την τροπολογία σε ψηφοφορία. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΊ': 

Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. Πάντοτε βλέπω δεξιά και δε βλέπω αριστερά. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Είναι καλά να στρέφεστε και λίγο προς τα αριστερά, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς βλέπουμε την πολιτική πτυχή του θέματος. 

Χρειαζόμαστε αυτά τα Γραφε(α Τύπου στο εξωτερικό για τη ~ιαφώτιση για το 

Κυπριακό. Γι' αυτό θα διαφωνήσουμε με την περικοπη του ποσού και θα 

ψηφ!σουμε το ποσό, όπως προνοε(ται στους προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μr!.λιστα. Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για μια δεκαετία είχαμε αυτές τις υπηρεσίες και ψηφίζαμε και τις αυξήσεις --
και τα κονδύλια, χωρ(ς να θέλουμε να δώσουμε κανένα μήνυμα. Τώρα δεν έχουμε 
επισημάνει ότι αυτές οι υπηρεσίες έχουν επιδεινωθε( ή ελαττωθεί. Γιατί θέλουμε 

αυτή τη στιγμή να δώσουμε το μήνυμα, όταν έχουμε ανάγκη να διευρύνουμε τη 
διαφώτιση; Για δέκα χρόνια ψηφίζαμε κr!.θε χρόνο. Τώρα ανακαλύψαμε ότι 
χρειάζεται να δώσουμε μήνυμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, θέτω την τροπολογ(α σε ψηφοφορ(α. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αποχές; 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 15 ψήφους υπέρ, 27 εναντίον και 5 αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 49 το οποιο αφορά το Γραφε(ο Τύπου και 

Πληροφοριών, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 726, από τη σελίδα 214 μέχρι τη 
217 συμπεριλαμβανομένης, εγκρίνεται κατά πλειοψηφία με τις ψήφους των 

Βουλευτών όλων των κομμάτων πλην των ψήφων των Βουλευτών της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 52. Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 52. Υπουργείο Εξωτερικών - Διοίκηση. 

Στη σελίδα 221, άρθρο 285, Διοργάνωση στην Κόπρο Συνεδρίας της Ειδικής 
Υπουργικής Επιτροπής των Αδεσμεύτων Χωρών και άρθρο 3091 Φιλοξεν!α. 
Υπάρχει εισήγηση για μείωση 10%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι η ίδια φιλοσοφία .. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ αυτών των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές) κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα οι δύο τροπολογίες για τα άρθρα 285 και 309 εγκρίνονται με 30 
ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές της ΕΔΕΚ. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 52, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 01 285, από 
τη σελίδα 218 μέχρι τη 221, όπως αναφέρονται στον προϋπολογισμό, εγκρίνεται 
επίσης με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε κατόπιν στο Κεφάλαιο Α 53. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 53. Εξωτερικές Υπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογlες. 

'Αρα το Κεφάλαιο Α 53, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 745, από τη 
σελίδα 222 μέχρι τη 250, εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των 
ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 54. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 54. Ί'πουργε(ο Οικονομικών - Διοίκηση. 

Στη σελί8α 253, άρθρο 285, Σuνέ8ρια, Σεμινάρια και άλλα Γεγονότα στην 
Κύπρο και στη σελίδα 254, &ρθρο 309, Φιλοξενία. Ί'π&ρχει εισήγηση για μείωση 
10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Είναι η (δια φιλοσοφία και η (δια αρχή. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιώvj 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

'Αρα οι δύο τροπολογίες για τα &ρθρα 285 και 309 εγκρίνονται με 30 
ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές της ΕΔΕΚ. 

Ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 54, από το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 309, από τη 
σελίδα 251 μέχρι τη 254, εγκρίνεται, όπως έγινε μετ& τις τροπολογίες, οι οποίες 
εγκρίθηκαν πριν από λίγο από το Σώμα. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 55. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 55. Γενικό Λογιστήριο - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 55, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 779, από τη σελίδα 255 μέχρι τη 258, εγκρίνεται με 
τις ψήφους των τριών κομμ&των πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 56. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 56. Τελωνεία - Απο'Βοχές Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 56, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 01 349, από τη σελίδα 259 μέχρι τη 262, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμ&των πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφ&λαιο Α 57. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 57. Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων. Αποδοχές Προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιό\ Α 57, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 03 751, από τη σελίδα 263 μέχρι τη 266,' εγκρ(νεψι 

1 

1 
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με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 58. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 58. Τμήμα Στατιστικής και Ερευνών - Απο8οχός Προσωπικοu. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 58, από 
το άρθρο 100 μόχρι το άρθρο 559, από τη σελί8α 267 μόχρι τη 269, εγκρίνεται με 
τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 59. 
ΓΡΆΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 59. Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών -Απο8οχός 

Π ροσωτrικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 59, από 
το άρθρο 100 μόχρι το άρθρο 334, από τη σελί8α 270 μέχρι τη 273, εγκρίνεται με 
τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροuμε στο Κεφάλαιο Α 60. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 60. ίπηρεσία Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικοu -Απο8οχές 
Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ι3εv υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 60,, από 
το άρθρο 1Ο<f[ι.οχρι το άρθρο 631, σελί8ες 274 και 275, εγκρίνεται με τις ψήφους 
τ'tuν τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 61. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 61. Τυπογραφείο - Απο8οχός Προσωπικοu. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ι3εv υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 61, από 
το άρθ~ο 1.00 ·μ~ρι το άρθρο 357, από τη σελί8α 276 μέχρι τη 278, εγκρίνεται με 
τις ψήφο~<( των τρι1'ν κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροuμε στο Κεφάλαιο Α 62. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο,Α 62. Τμήμα Μηχανογραφικών ίπηρεσιών - Απο8οχός Προσωπικοu. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αvτιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 62, από 
το άρθρο 100 μόχρι το άρθρο 739, από τη σελί8α 279 μέχρι τη 282, εγκρίνεται με 
τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 63. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 63. Οφειλ<ς ΔημόσιουΧρ~ους - Εσωτερικό Δημόσιο Χρόος. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

.Αντιλαμβάνομαι ότι ι3εv υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 63, από 
το ιf/>~ρο Oq 794 μέχρι το άρθρο 61~, από τη σελί8α 283 μέχρι -ί-η 287, 
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εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 64. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 64. Συντιfξεις και Φιλοδωρήματα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ανηλαμβιfνομαι ότι δεν υπιfρχουν τροπολογίες, ιfρα το Κεφιfλαιο Α 64, από 
το ιfρθρο 440 μέχρι το ιfρθρο 778, σελίδα 288, εγκρίνεται με τις ψήφους των 
τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 65. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 65. Επιχορηγήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, ιfρα το Κεφάλαιο Α 65, 
άρθρο 451, σελίδα 289, εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των 
ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 66. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 66. Μακροπρόθεσμα Διfνεια και Προκαταβολές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάr<Χουv τροπολογ(ες, άρα το Κεφάλαιο Α 66, από 
το άρθρο 490 μέχρι το άρθρο 05 496, σελίδα 290, εγκρίνεται με τις ψήφους των 
τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 67. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 67. Χορηγίες και Συνεισφορές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αvτιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογ(ες, άρα το Κεφάλαιο Α 67, από 
το ιfρθρο 430 μέχρι το ιfρθρο 03 499, από τη σελίδα 291 μέχρι τη 293, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 68. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 68. Διιfφορα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 68, από 
το ιfρθρο 212 μέχρι το άρθρο 03 349, από τη σελίδα 294 μέχρι τη 296, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 69. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 69. Μη Προβλεπόμενες Δαπιfνες και Αποθεματικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβιfνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, ιfρα το Κεφιfλαιο Α 69, 
ιfρθρο 348, σελίδα 297, εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των 
ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 70. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 70. Υπουργείο Παιδείας - Διοίκηση. 

Στη σελίδα 300, άρθρο 285, Συνέδρια, Σεμινάρια και άλλα Γεγονότα στην 
Κόπρο και στη σελίδα 300, άρθρο 309, Φιλοξενία. Υπάρχει εισήγηση για μείωση 
10%. Στη σελίδα 300, άρθρο 424, Χορηγία στο Θεατρικό Οργανισμό Κόπρου. 
Υπάρχει εισήγηση για έγκριση μόνο .€250,000 αντί του .€1 εκ. μέχρι την 31 η 
Μαρτίου 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ των δύο πρώτων τροπολογιών, δηλαδή για τα άρθρα 
285 και 309; 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι δόο τροπολογίες εγκρίνονται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές 
της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο άρθρο 424, Χορηγία Θεατρικοό Οργανισμοό Κόπρου. 
Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Ναι, η εισήγηση, κόριε Πρόεδρε, γίνεται για να δοθεί παράταση για τρεις 

μήνες, έτσι που να δοθε( χρόνος να μελετηθε( η όλη δομή του Θεατρικού 

Οργανισμοό Κόπρου όπως είναι σήμερα. Εμείς πιστεόουμε στη ριζική αλλαγή της 

σημερινής δομής του Θ.Ο.Κ. και έχουμε κάμει κατά καιρούς τις εισηγήσεις μας. 
Δεν είναι του παρόντος να τις αναπτύξω. Απλώς λέω σε γενικές γραμμές ποια 

ε(vαι η σκέψη π(σω από την εισήγηση για τροποποlηση, το .:Ε1 εκ. να μειωθεί στις 

.€250,000. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Δηλαδή μέχρι την 31η Μαρτίου 1990. Οι θέσεις σας είναι γνωστές 
από προηγούμενη συζήτηση ενώπιον του Σώματος, κύριε Ιεροδιακόνου, και τις 
έθεσε πολύ καλά ο κ. Μαρκ(δης. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, και εμείς έχουμε θέσει τις θέσεις μας σχετικά με το Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου και, παρ' όλο που δώσαμε πολλές ευκαιρίες πέρσι, βλέπουμε 
ότι δεν υπήρξε καμιά ποιοτική βελτίωση, παρ' όλο που ζητήθηκε μια ριζική 

μεταρρύθμιση του όλου ρόλου του Θ.Ο.Κ. 
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Επιπλέον βλέπουμε ότι υπ&ρχει μια τ&ση στους αξιωματούχους του Θ.Ο.Κ. 

vα υποβαθμ(ζουv και να υποτιμούν τη νοημοσύνη των κομμάτων και της Βουλfις. 

Γι 1 αυτό το λόγο θέλουμε να 8ώσουμε ένα χρονικό 8ιάστημα, για να γ!νουv 

πράγματι εκείνες οι ριζικές μεταρρυθμίσεις που θα βελτιώσουν το Θ.Ο.Κ. και θα 

τον τροποποιfισουv, θα του 8ώσουν εκείνο το ρόλο που εμείς πιστεύουμε ότι 

πρέπει να έχει. Πρέπει να υπ&ρξει ριζικ>\ αλλαγ>\ του ρόλου του Θ.Ο.Κ. Γι' αυτό 

το λόγο δίνουμε μόνο αυτό το κονδύλι για τρεις μ>\νες, για να δοθεί καιρός ο 

Θ.Ο.Κ. να βάλει τα πράγματα στη θέση τους. Δηλαδή τα εν οίκω να τα 
μεταρρυθμ!σει, όπως εμε!ς τουλάχιστο πιστεύουμε ότι πρέπει να γ!νει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Κωvσταντ(vου. Αυτfι τη φορά κοίταξα και προς τα αριστερά, κύριε 

Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΙ: 

Ναι, το πρόσεξα, κύριε Πρόεδρε. 

Και οι 8ικές μας θέσεις, όσον αφορά το Θ.Ο.Κ., έχουν εκτεθε( και 8ε θα τις 

επαναλάβω. Φυσικά 8ε συμφωνοόν πλήρως με εκείνες του κ. Μαρκ(8η. είναι 

φανερό αυτό. Αλλ& εμείς δε βλέπουμε το λόγο ένα θέμα το οποίο έχει συζητηθεί 

επανειλημμένα στη Βουλή και υπάρχει και η 8υνα"Τότητα από μέρους της 

αρμό8ιας Επιτροπfις να καλέσει το Θ.Ο.Κ. και να συζητήσει αυτά τα θέματα} 8ε 
βλέπουμε οποιοδήποτε λόγο μείωσης του ~ονδυλίου, γι' αυτό θα ψηφίσουμε ως 

έχει τον προϋπολογισμό. ' 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, νομίζω να θέσουμε το θέμα σε ψηφοφορία, διότι έληξε. 

Κύριοι, θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία. Δηλαδ>\ το κονδύλι του ί1 εκ. να 

γίνει ί250,ΟΟΟ μέχρι την 31η Μαρτίου 1990. 
Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Άρα η τροπολογία εγκρίνεται με 27 ψηφους υπέρ, 15 εναντίον και 5 αποχές 
της ΕΔΕΚ. 

Εφόσον δεν υπ&ρχει &λλη τροπολογία, ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 70, από το 
&ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 03 424, από τη ελίδα 298 μέχρι την 300, εγκρίνεται με 
τις ψ>\φους των τριών κομμ&των και με τις αντtθετες ψηφους της ΕΔΕΚ η οποία 
και το καταψηφίζει. 

Ο κ. Χριστοφ(δης. 
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Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Είναι απλό, κύριε Πρόεδρε. Όπως θα έχετε προσέξει, το Ρ .Ι.Κ. έχει φτάσει 
κατόπιν εορτής. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 71. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 71. Παιδεία - Αποδοχές Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάvομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 71, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 772, από τη σελίδα 301 μέχρι την 324, εγκρίνεται 
με ;ις ψήφους των τριών κομμ&των πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 72. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

' χου. 

Κεφ&λαιο Α 72. Πολιτιστικές και 'Αλλες lπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπι-

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες~ άρα το Κεφάλαιο Α 72, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 16 273, από τη σελίδα 325 μέχρι την 329, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμ&των-πλ ην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Α 78. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 78. lπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων - Διοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει καμιά τροπολογία εδώj 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

lπ&ρχει, κύριε Πρόεδρε. Στη σελίδα 333, στο &ρθρο 285, Συνέδρια, 
Σεμινάρια και άλλα Γεγονότα στην Κύπρο, καθώς επίσης στην ίδια σελίδα, στο 

&ρθρο 309, Φιλοξενία. lπ&ρχει εισήγηση για μείωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Η φιλοσοφία είναι η ίδια. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών αυτάιv; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Γ\ρόεδρε. 



1093 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
1 Αpα οι τροπολογίες εγκρίνονται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντ!ον και 5 

αποχές της ΕΔΕΚ. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 78, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 559, από τη 
σελίδα 330 μέχρι την 333, εγκρίνεται, όπως γίνεται μετά τις τροπολογίες, με τις 
ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ η οποία και το 

καταψηφίζει. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 79. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 79. Δημόσια Έργα - Αποδοχές Προσωπικοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 79, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 412, από τη σελίδα 334 μέχρι την 337, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 80. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 80. Δαπάνες Δημόσιων Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 80, από 
το άρθρο 231 μέχρι το άρθρο 872, σελίδες 338 και 339, εγκρίνεται με τις ψήφους 
των τριών κομμάτων πληv των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 82. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 82. Τμήμα Αρχαιοτήτων - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τpοπολογ(ες, άρα το Κεφάλαιο Α 82, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 02 297, από τη σελίδα 340 μέχρι την 343, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πληv των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 83. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 83. Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 83, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 06 273, από τη σελίδα 344 μέχρι την 350, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 84. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 84. Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 84, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 779, από τη σελίδα 351 μέχρι την 354, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 85. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 85. Τμήμα Ταχυδρομικών lπηρεσιών - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εv υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α '85, από 
το ιfρθρο 100 μέχρι το ιfρθρο 551, από τη σελίδα 355 μέχρι την 358, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 86. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 86. Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβιfνομαι ότι δεν υπιfρχουν τροπολογίες, ιfρα το Κεφιfλαιο Α 86, από 
το ιfρθρο 100 μέχρι το ιfρθρο 02 273, από τη σελίδα 359 μέχρι την 361, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 87. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 87. Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών lπηρεσιών -Αποδοχές 
Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβιfνομαι ότι δεν υπιfρχουν τροπολογίες, ιfρα το Κεφιfλαιο Α 87, από 
το ιfρθρο 100 μέχρι το ιfρθρο 02 238, από τη σελίδα 362 μέχρι την 365, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμιfτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφιfλαιο Α 89. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφιfλαιο Α 89. lπουργε(ο Ιγε(ας - Διοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει καμιά τροπολογίαj 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

lπιfρχει, κόριε Πρόεδρε. Στη σελ(δα 368, ιfρθρο 285, Συνέδρια, Σεμινιfρια 
και ιfλλα Γεγονότα στην Κόπρο. Επίσης στην (δια σελίδα, ιfρθρο 309, Φιλοξενία. 
lπιfρχει εισήγηση για μείωση 10%. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εvαvτ(οv, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κόριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Οι τροπολογίες εγκρίνονται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και 5 αποχές της 
ΕΔΕΚ. 

Ολόκληρο το Κεφ&λαιο Α 89, από το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 633, από τη 
σελίδα 366 μέχρι την 369, εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμ&των πλην 
των ψήφων της ΕΔΕΚ η οποία καταψηφίζει και αυτό το Κεφ&λαιο. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 90. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 90. Ιατρικές lπηρεσίες και lπηρεσίες Δημόσιας lγείας -
Αποδοχές Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβ&νομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες &ρα το Κεφάλαιο Α 90, από 
το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 46 568, από τη σελίδα 370 μέχρι την 388, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφ&λαιο Α 91. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 91. Ψυχιατρικές Ιπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεv υπάρχουν τροπολογ(ες, άρα το Κεφάλαιο Α 91, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 15 366, από τη σελίδα 389 μέχρι την 395, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμ&των πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 92. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 92. Οδοντιατρικές lπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, &ρα το Κεφ&λαιο Α 92, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 376, από τη σελίδα 396 μέχρι την 398, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 93. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 93. Φαρμακευτικές lπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αvτιλαμβάvομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογ!ες, άρα το Κεφάλαιο Α 93, από 
το άρθρο 100 μέχρι 368, από σελίδα 399 μέχρι την 402, εγκρίνεται με τις ψήφους 
των τριών κομμ&των πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 94. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Α 94. Γενικό Χημείο - Αποδοχές Προσωπικοό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφ&λαιο Α 94, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 779, από τη σελίδα 403 μέχρι την 405, εγκρίνεται 
με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Α 96. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Α 96. Γενικές Κατηγορίες Προσωπικού - Αποδοχές Προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν τροπολογίες, άρα το Κεφάλαιο Α 96, από 
το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 20 353, από τη σελίδα 406 μέχρι την 418, 
εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Νομ(ζω ότι πρέπ~ι να θέσω σε ψηφοφορ!α και το Δεύτερο Πίνακα ο οποtος 
αφορά την ίδρυση νέων θέσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεύτερος Π(ναχας - Πρώτο Μέρος - Ίδρυση Νέων Θέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει τροποπο!ηση του Δεύτερου Πίνακα, επομέ
νως εγκρίνεται με τις ψήφους των τριών κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του Τακτικού Προϋπολογισμού της Δημοκρατίας; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 εναντίον, χUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Ο Τακτικός Προϋπολογισμός του 1990 ψηφίζεται με 42 ψήφους υπέρ, 5 
εναντίον, πλην τωv κονδυλίων τα οποία αφορούν την άμυνα τα οπο(α ψηφ(ζονται 
ομόφωνα όπως τροποποιήθηκαν, και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε τώρα στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Για λόγους που έχουμε αναφέρει στην ομιλ!α μας πρόκειται να κατα
ψηφίσουμε εξ ολοκλήρου τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έτσι διευκολύνετε τα πράγματα, κύριε Χατζηδημητρ(ου. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται με τις ψήφους όλων 
των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Αναπτύξεως ποσού .1:79,109,164 για τη 
χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται με τις ψήφους 

όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Ο χ. Παvαγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

'Ο πως θα ψηφιστεί στο τέλος κατ' άρθρο, διότι έχει και αυτό δύο 

τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως, τα έχουμε υπόψη μας, κύριε Παvαγιώτοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακα~. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Π(vαχας 

εγκρ(νονται με τις ψήφους όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της 

ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρησιμοπο(ηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το (διο κεφάλαιο. 

1 
Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο εγχρlνεταt με τις ψήφους 
όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πέμπτο άρθρο και ο Δεύτερος Πίνακας εγχριθοόν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πέμπτο άρθρο και ο Δεότερος Π(νακας 

εγκρίνονται με τις ψήφους όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της 
ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση θέσεων που είναι κενές ή που θα κενωθοόν. Τρίτος Πίνακας. 

Μεταφορά Πιστώσεων. 1 Αρθρο 6. 
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\ ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το έκτο άρθρο και ο Τρlτος Πlvακας εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το έκτο άρθρο και ο Τρ(τος Πίνακας εγκρίνον
ται με τις ψήφους όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κον8ύλια. Τέταρτος Πίνακας. 
Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το έβ8ομο άρθρο και ο Τέταρτος Πlνακας εγκριθούν; 

Εφόσον 8εv υπάρχει ένσταση, το έβ8ομο άρθρο και ο Τέταρτος Πlνακας 
εγκρίνονται με τις ψήφους όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της 
ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό. 'Αρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το όγδοο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το όγ8οο άρθρο εγκρ(νεται με τις ψήφους όλων 
των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση κατ&: κεφάλαιο του Πρώτου Πίνακα, δεδο
μένου ό-rι υπάρχουν ορισμένες τροποποιήσεις, όπως βλέπω ε8ώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Δ 01. Επιτροπή Προγραμματισμού - Γραφείο Προγραμματισμού -
Αποδοχές Προσωπικού. Άρθρο 100 μέχρι 309. Σελίδα 11 μέχρι 13. 

Κεφάλαιο Δ 02. Ανάπτυξη Υδάτων - 'Άρδευση, Αποχέτευση και Υδατο-

φράκτες. 'Αρθρο 02 602 μέχρι 12 732. Σελίδα 14 μέχρι 16. 
Κεφάλαιο Δ 03. Αναδασμός. 'Αρθρο 283 μέχρι 884. Σελίδα 17. 
Κεφάλαιο Δ 04. Γεωργία. 'Αρθρο 04 334 μέχρι 76 723. Σελίδα 18 μέχρι 23. 
Κ<φάλαιο Δ 05. Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών - Διοίκηση -Αποδοχές 

Προσωπικού. Άρθρο 01100 μέχρι 57 719. Σελίδα 24 μέχρι 29. 
Κεφάλαιο Δ 06. Κτηνοτροφία. Άρθρο 273 μέχρι 45 710. Σελίδα 30 μέχρι 

32. 
Ί 

Κεφάλαιο Δ 07. Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. Άρθρο 03 273 μέχρι 24 713. 
Σελίδες 33 και 34. 

Κεφάλαιο Δ 08. Ανάπτυξη Δασών. 'Αρθρο 02 259 μέχρι 08 712. Σελίδα 35 
μέχρι 37. 

Κεφάλαιο Δ 09. Γεωλογική Επισκόπηση. 'Αρθρο 273 μέχρι 02 733. Σελίδες 
38 και 39. 

Κεφάλαιο Δ 10. Ανάπτυξη Αλιείας - Διοίκηση. Άρθρο 01 100 μέχρι 33 
715. Σελίδα 40 μέχρι 44. 

Κεφάλαιο Δ 11. Μετεωρολογική Υπηρεσία. Άρθρο 355 μέχρι 07 379. 
Σελίδα 45 μέχρι 47. 

Κεφάλαιο Δ 12. Πιστοδότηση Αναπτύξεως. 'Αρθρο 490 μέχρι 01 496. 
Σελίδα 48 μέχρι 51. 
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Κεφ&λαιο Δ 13. Εμπόριο και Βιομηχανία. 'Αρθρο 01 466 μέχρι 29 274. 
Σελί3α 52 μέχρι 54. 

Κεφ&λαιο Δ 14. Τουρισμός. 'Αρθο 467 - 868. Σελί3α 55. 
Κεφ&λαιο Δ 15. Αρχαιότητες - Αρχαία Μνημεία. 'Αρθρο 02 876 μέχρι 38 

879. Σελί3α 56 μέχρι 59. 
Κεφ&λαιο Δ 16. Δημόσια Έργα. Άρθρο 349 μέχρι 11 879. Σελί3ες 60 και 

61. 
Κεφ&λαιο Δ 17. Αν&πτυξη 03ικοό Δικτόου - 03ικές Αρτηρίες. Άρθρο 01 

821 μέχρι 99 839. Σελί3α 62 μέχρι 67. 
Κεφ&λαιο Δ 18. Λιμένες και Εμπορική Ναυτιλία. Άρθρο 298 μέχρι 633. 

Σελί3α 68. 
Κεφ&λαιο Δ 19. Αερολιμένες. Άρθρο 412 μέχρι 05 852. Σελί3α 69. 
Κεφ&λαιο Δ 20. Δημόσια Κτίρια. Άρθρο 01 811 μέχρι 86 819. Σελί3α 70 

μέχρι 73. 
Κεφ&λαιο Δ 21. Πολεο3ομία και Οίκηση. Άρθρο 273 μέχρι 77 867. Σελί3α 

74 μέχρι 82. 
Κεφ&λαιο Δ 22. Υγεία - Ψυχιατρικ& 13ρόματα. 'Αρθρο 01 813 μέχρι 98 

722. Σελί3α 83 μέχρι 88. 
Κεφ&λαιο Δ 23. Αγροτική Αν&πτυξη. Άρθρο 01 617 μέχρι 867. Σελί3α 89 

μέχρι 91. 
Κεφ&λαιο Δ 24. Εργασία και Κοινωνικές Ασφαλίσεις. Άρθρο 02 100 μέχρι 

1 7 629. Σελί3α 92 μέχρι 104. 
Κεφ&λαιο Δ 25. Κέντρο Παραγωγικότητας. Απο3οχές Προσωπικοό. 'Αρθρο 

100 μέχρι 05 739·. Σελί3α 105 μέχρι 108. 
Κεφ&λαιο Δ 26. Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. Άρθρο 4 70 μέχρι 06 

273. Σελί3ες 109 και .110. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν τροποποιήσεις για τα πιο πάνω Κεφάλαια, 

γι' αυτό εγκρίνονται με τις ψήφους όλων των &λλων κομμ&των πλην των ψήφων 

τηςΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Δ 27. Παι3εία. Άρθρο 401, Επέκταση Προ3ημοτικής Εκπαί-
3ευσης. Σελί3α 111. Υπ&ρχει εισήγηση, κόριε Πρόε3ρε, για έγκριση ποσοό 
!:53,000 μόνο μέχρ~ την 31 η Μαρτίου 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψ υλλί3ης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Η περικοπή, χόριε Πρόε3ρε, γίνεται για να 3ώσουμε το μήνυμα ότι θα πρέπει 

η κυβέρνηση να συμμορφωθεί προς τις αποφάσεις της Βουλής για την προ3ημοτική 
εχπα(8ευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κωνσταντ(νου. Πάλι 8e: γύρισα αριστέpα, κύριε Κωνσταντ(νοu. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε3ρε, το μήνυμα μπορεί να 3οθεί προς την κυβέρνηση, άλλωστε 

εκκpεμε( και σχετική νομοθεσ(α στη Βουλή, αλλά αυτά τα λεφτά ε(ναι για να 
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πάνε στις κοινότητες. Κατά συνέπεια η περικοπή αυτή θα πλήξει τις κοινότητες 

που έχουν προδημοτιχή. Και εμε!ς σε καμιά περ!πτωση δε θα θέλαμε αυτό να το 

χάνουμε, παρ 
1 
όλο που βλέπουμε ότι το θέμα της προδημοτικής χρειάζεται να 

συζητηθεί περαιτέρω. Γι' αυτό εμείς θα ψηφίσουμε το κονδύλι ως έχει στους 
προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Γαλανός: 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ε!ναι πρόθεση κανενός να στερήσει τα απαρα!τητα 
κονδύλια από τις κοινότητες. Απλώς ψηφίζουμε μόνο για τρεις μήνες, για να δοθεί 

χρόνος να το συζητήσουν με την κυβέρνηση και να γ(νουν εκείνες οι βελτιώσεις που 

είναι απαρα!τητες. Επομένως υπάρχει χρόνος να συζητηθε( και, αν χρειαστε!, θα 
μελετήσουμε συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. Δεν είναι θέμα να στερfισουμε 
από τις κοινότητες. Είναι θέμα κάποιας πίεσης προς τη σωστή κατεύθυνση και 

έχουμε τα χρονικά πλα!σια να συμπληρώσουμε το ποσό, αν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Σαββ(δης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο προτείνεται από το ΔΗ.ΚΟ. δεν μπορεί να 

γίνει. Δεν μπορεί να αλλ&ξει τίποτε στη μέση του χρόνου. Αν διοριστοόν, 
διορ(στηχαν τώρα οι νηπιαγωγοί και άρχισαν τα χοινοτι.κά νηπι'αγωγεία. Δεν 

μπορεί να σταματήσουν πριν από τον επόμενο χρόνο. Όλα τα κόμματα 'rης 

Βουλής τόνισαν ότι δεν είναι εναντίον της ανάπτυξης των κοινοτικών νηπιαγω

γείων. Απλοόστατα όλοι συμφωνοόμε ότι πρέπει παράλληλα και κατά χόριο λόγο 
να αναπτυχθοόν τα κρατικά, τα δημόσια νηπιαγωγεία. Αυτό το μέτρο θα βλάψει 

και τα παιδιά και τους γονείς και τις νηπιαγωγοός και είναι εντελώς ανεφάρμο

στο, διότι δεν μποροόν να κλε(σουν στο μέσο του χρόνου νηπιαγωγεία και να 
αχυρωθοόν συμβόλαια τα οποία έγιναν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Παναγιώτου και κατόπιν ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μια διευκρίνιση θα ήθελα να χάμω, χόριε Πρόεδρε, για να μην συζητοόμε 
άδικα. Το συνολικό χονδόλι που προτείνεται στον προUπολογισμό για τις ανάγκες 

στις οποίες αναφέρεται ο χ. Σαββίδης προνοοόσε .Ε212,600 και με κοινή απόφαση 

όλων των κομμάτων το μειώσαμε σε .f71,000. Ήταν κοινή απόφαση όλων των 
κομμάτων και μειώθηκε. Εκείνο απλώς το οποίο εμείς προτείνουμε τώρα είναι 
περαιτέρω μείωση σε .Ε53,ΟΟΟ, απλώς διότι μας ενδιαφέρει το χρονοδιάγραμμα 

μιας συγκεκριμένης προθεσμ(ας εντός της οποίας πρέπει να μελετηθεί το 

πρόγραμμα αυτό πολό σοβαρά. Περί αυτοό απλώς πρόκειται. Επομένως δεν 
εγείρεται θέμα. Έτσι και αλλιώς μειώθηκε ομόφωνα προηγουμένως. Αυτή τη 
διευκρίνιση ήθελα να χάμω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα θέσω την τροπολογία σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της τροπολογίας για μείωση του ποσοό στις .Ε53,ΟΟΟ 
μέχρι την 31η Μαρτίου 1990; 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κύριε Πρόεδρε 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15 εναντίον, κύριε Πρόεόρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 
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Η τροπολογία εγκρίνεται με 27 ψήφους υπέρ, 15 εναντίον και 5 αποχές της 
ΕΔΕΚ. Εφόσον εγκρίνεται η τροπολογία αυτή, το σχετικό άρθρο θα τροποποιηθεί 

ανάλογα. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Δ 27, από το άρθρο 02 401 μέχρι το άρθρο 48 273, 
από τη σελίδα 111 μέχρι την 114, εγκρίνεται με τις ψήφους όλων των άλλων 
κομμάτων πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφοίλαιο Δ 28. Νεολαία. 'Αρθρο 200 μέχρι 349, σελίδες 115 και 116. 
Υπάρχει εισήγηση να εγκριθεί συμβολικό ποσό ΗΟ μόνο, κύριε Πρόεδρε, και 

να απαλειφθούν τα άρθρα από το 200 μέχρι 349. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα θέματα νεολαίας τα έχουμε αποφασίσει, έχουμε ψηφίσει 
νόμο και έχουν δρομολογηθεί. Αυτά είναι συνέπειες της ψfιφισης που έχουμε κάμει 

και θα τα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι η συνέπεια της όλης πολιτικής μας και 

επειδή εμείς τηρήσαμε αποχή όταν ψηφίζαμε για το θέμα του φορέα νεολαίας και 
επειδή υπάρχουν, για μας τουλάχιστο, σοβαρά ερωτηματικά όσον αφορά το όλο 
θέμα της συνταγματικότητας, περί αυτού του φορέα θα ψηφίσουμε μόνο ΗΟ 

συμβολικά. Είναι συνεπής η στάση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς είμαστε .συνεπείς, όπως ο κ. Γαλανός, γι' αυτό 
εμείς θα ψηφίσουμε το κονδύλι, γιατί βλέπουμε ότι εδώ η ίδια η Βουλή έχει 

ζητήσει να γίνει φορέας νεολαίας, να γίνει ένας φορέας ο οποίος να υποβοηθήσει 
γενικότερα την ανάπτυξη της νεολαίας και από ό,τι αντιλαμβάνομαι οι κομμα
τικές νεολαίες και οι άλλες νεολαίες έχουν ήδη βοηθηθεί απ / αυτό το φορέα. Κcr.τά 



1102 

συνέπεια εtναι άλλο θέμα αν υπάρχουν κάποιοι άλλοι λόγοι. Εμε!ς δεν έχουμε 
άλλους λόγους, γι' αυτό θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, ε(μαστε όλοι συνεπε(ς στις θέσεις μας χαι το θέτω σε ψηφοφορ(α. 

Πόσοι ψηφίζουν υπiρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπiρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχiς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχiς, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται με 15 ψήφους υπέρ, 27 εναντίον και 5 αποχές 
της ΕΔΕΚ. 

Ολόκληρο το Κεφάλαιο Α 28, από το άρθρο 200 μiχρι το άρθρο 349, σελίδες 
115 και 116, παραμένει όπως έχει. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο Δ 29. Ταχυδρομικές Υπηρεσίες. Άρθρο 349 μέχρι 04 819, σελίδα 
117. 

Κεφ&λαιο Δ 31. Άλλες Υπηρεσίες. Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας. Άρθρο 
01100 μiχρι 17 691. Σελίδα 118 μiχρι 121. 

Κεφ&λαιο Δ 32. Προκαταρκτικός Προγραμματισμός. 'Αρθρο 642. Σελίδα 
122. 

Κεφάλαιο Δ 33. Ξiνη Τεχνική Βοήθεια. 'Αρθρο 566. Σελίδα 123. 

Κεφάλαιο Δ 34. Δι&φορα. 'Αρθρο 349 μέχρι 879. Σελίδα 124. 
Κεφ&λαιο Δ 35. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό. 'Αρθρο 348. 

Σελίδα 125. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι Οεν υπάρχουν τροπολογίες γι 
/ 
αυτά τα άρθρα, άρα 

εγκρίνονται με τις ψήφους όλων των άλλων κομμάτων πλην των ψήφων της 
ΕΔΕΚ. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 
Αναπτόξεως) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως, όπως έχει γ(νει 
κατόπιν των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

42 υπiρ, κόριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 εναντίον, κύριε Πρόεόρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Κοιμιιf αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπιf τη σφι5ροι) 

Ο Προϋπολογισμός Ανοιπτι5ξεως εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο με 42 
ψήφους υπέρ, 5 εναντίον της ΕΔΕΚ και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε τώρα στο τρ(το νομοσχέόιο που βρίσκεται ενώπιόν μας, που 
είναι το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι είναι η θέση της ΕΔΕΚ, κι5ριε Χοιτζηδημητρίου; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα ψηφίσουμε θετικά, κύριε Πρόεόρε, με επιφύλαξη πάνω στο θέμα της 
Π.Ε.Π. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρ(1)!1Τ-: "Ι.πό το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων ποσού f37,485,175 γιοι τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειόίκευση των ποσών που θα όαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας, πλην ορισμένων επιφυλάξεων που θα 

όούμε όταν θα τον ψηφίζουμε κατά κεφάλαιο, εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμμα
τος άλλων άρθρων κάτω από το ίόιο κεφάλαιο. / Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, και το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται επίσης 

ομόφωνοι. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδόλια. Δεύτερος Π(νακας. 

Άρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 και ο Δεότερος Πlνακας εγκρ!νονται 
επίσης ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην ψήφιση κατά κεφάλαιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 10. Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 10 στη σελίδα 13 εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 20. Υπουργείο Δικαιοσόνης - Ταμείο Επιδοτήσεως Ενοικίων 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 20, από το άρθρο 00499 μέχρι το άρθρο 13273, σελίδες 14 και 
15, εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 30. Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 30, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 13273, από τη σελίδα 16 
μέχρι την 23, εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 40. Υπουργείο Εσωτερικών - Άλλες Δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 40, από το άρθρο 293 μέχρι το άρθρο 361, σελίδα 24, 
εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 41. Υπουργείο Εσωτερικών - Άλλες Υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 41, από το άρθρο 01825 μέχρι το άρθρο 18608, σελίδα 25, 
εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 42. Υπουργείο Εσωτερικών - Υπηρεσία Προστασίας και Διαχειρί

σεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και το Κεφάλαιο 42, από το άρθρο 01805 μέχρι το άρθρο 21867, σελίδα 26, 
εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 43. lπηρεσ!α Μέριμνας και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο 43, από το άρθρο 100 μέχρι το άρθρο 03349, σελίδες 27 και 
28, εγκρ!νεται ομόφωνα. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

, Κεφ&λαιο 44. Τμήμα Πολεο3ομίας και Οικήσεως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφ&λαιο 44, από το &ρθρο 100 μέχρι το &ρθρο 17608, από τη σελί3α 29 
μέχρι την 31, εyχρ(νεται ομόφωνα, 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ&λαιο 45, Σχέ3ια Αυτοστεγ&σεως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφ&λαιο 45, από το &ρθρο 01804 μέχρι και το &ρθρο 60867, σελί3α 32, 
εγκρίνεται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 50. Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφ&λαιο 50, &ρθρο 273, σελί3α 33, εγκρίνεται ομόφωνα, 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 51. Γενικό Λογιστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφ&λαιο αυτό, στη σελί3α 34, &ρθρο 266, Παγκόπρια Επιτροπή 
Προσφύγων, υπάρχει ένα κονδύλι Ε76,865. Υπάρχει εδώ εισήγηση όπως το ποσό 
που θα εγκριθεί είναι μόνο ί13,000μέχρι τις 28 Φεβρουαρίου 1990, 

Ο κ, Ιερο3ιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ,η θέση μας για την Π.Ε.Π. είναι καλά γνωστή και έχει 

αναλυθεί πολλές φορές από το βήμα της Βουλής. Σκοπός της τροποποίησης που 

εισηγούμαστε εδώ ε(~αι να δοθεί δυο μηνών χρονικf~ περ(οδος, για να ολοκληρωθεί 
σχετική νομοθεσία γύρω από την Π.Ε.Π. 1 ούτως ώστε η οργάνωση αυτή να μπει 
πάνω σε μια εντελώς άλλη βάση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ, 'Χατζη3ημητρ(ου. 
1 Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

1 1 
Κόριε Πρόεδρε, και η δική μας η θέση είναι χαλά γνωστή και γι 1 αυτό εμείς 

θαlζητήσt>υμε πλήρη απ&λειψη του κον3υλίου. . 

ΠΡ?ΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

IA. ΓΑΛ~ΝΟΣ: 
Εμε(ς θα ψηφίσουμε το κονδύλι για τους δυο μήνες, κύριε Πρόεδρε, yιατ( 

συ.μφωνούμε πως πρέπει να υπάρξει ένας προϋπολογισμός πέριξ των θεμάτων της 
Π.Ε.Π. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταηίνου, 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Εμείς θα ψηφlσουμε το χον3ύλι, όπως υπάρχει στους προUπολοyισμούς, κύριε 
Πρ'Οε3ρε, χαι, αν εν . τω μεταξύ ψηφιστεί οτι3ήποτε από τη Βουλή που να 
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τροποποιεί τα θέματα, αυτό όεν αλλάζει τίποτε. Γι 1 αυτό εμείς θα ψηφίσουμε ως 

έχει τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς εισηγούμαστε να εγκριθε( το κονδύλι των .(13,000, 
γιατί υπάρχουν μισθωτο( υπάλληλοι του οργανισμού αυτού οι οποίοι μπορεί να 

μην ευθύνονται ή μάλλον δεν ευθύνονται για το ότι καθυστερεί να έλθει νομοθεσία 

για το θέμα- και θα ήταν άδικο να παραμείνουν άνευ απολαβών γι' αυτή την 

περίοδο. Είναι με αυτό το πνεύμα που ψηφίζουμε το κονδύλι των .f13,000. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα θέσω σε ψηφοφορία πρώτα την εισήγηση του κ. Χατζηδημητρίου περί 

απάλειψης του κονδυλίου. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισήγησης για απάλειψη του κονδυλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

42. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Η -εισήγηση απορρίπτεται και άρα το κονδύλι παραμένει. 

Τώρα θέτω σε ψηφοφορία την εισήγηση των ΔΗ.ΚΟ.-ΔΗ.ΣΥ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του ποσού των .(13,000 μόνο μέχρι τις 
28.2.1990; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

2 7 υπέρ της τροπολογίας αυτής. 
Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

15 εναντίον. 
Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα η τροπολογία των .f13,000 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως {Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχει οποιαόήποτε ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεΟ(ου ως έχει γίνει 
μετά τις τροπολογίες; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέΟιο ομόφωνα εγκρίνεται και ψηφ(
ζεται σε Νόμο. 

Κόριοι, έχουμε φθ&σει στο τέλος της ψήφισης των Προϋπολογισμών της 
Δημοκρατίας, που είναι μια από τις βασικότερες λειτουργίες αυτού του Σώματος. 

Πρέπει να ευχαριστήσω όλα τα Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων για τη 

συμβολή τους στην υψηλοό επιπέ8ου συζήτηση των θεμάτων. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, νομίζω θα συμφωνείτε και απλώς σας διέφυγε, να ευχαρι

στήσουμε και το προσωπικό της Βουλfις που εργάστηκε σκληρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς, αυτό υπονοε(ται πάντοτε, γιατί ίσως αυτές τις μέρες είναι οι 

8ημόσιοι υπάλληλοι οι οποίοι εργάζονται σκληρότερα από οποιο8ήποτε άλλο. Εν 
πάση περιπτώσει, ευχαριστώ όλους για το ψηλό επίπεΟο στο οποίο τηρfιθηκε η 

συζήτηση πάνω σε τόσο ζωτtκής φύσεως θέματα, όπως είναι οι Προϋπολογισμοί 

της Δημοκρατίας. 

Κεφ&λαιο Β: Κατ&θεση Νομοσχεδίων και Εγγρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
Κατατέθηκε από το lπουργε(ο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπfι Εργασ(ας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Προϋπολογισμοό του Κεντρικοό Σφαγείου Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα πιο κάτω κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

3) Ο περί 'Γελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1989. 

4) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 
5) Ο περ( Εκτ&κτου Εισφορ&ς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
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6) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 61) του 1989. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 62) του 1989. 
8) Ο περ( Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 63) του 1989. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 64) του 1989. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 65) του 1989. 

11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως) Νόμος (Αρ. 21) του 1989. 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφ(
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 10) του 1989. 

13) Ο περί Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ (Ειδικό Δάνειο) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλα παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών Νόμος του 

1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεlο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλή
λων από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων δυνάμει του Άρθρου 3 (1)(α) 
του περ( Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσlαν Νομικών Προσώ

πων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από τ~ ΥπουργεLο Εμπορlου και Βιομηχανlας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφα-Που αφορούν: 

(α) την παράταση T(J'! υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη ίlημόσια 

υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έχταχτων υπαλλήλων στη δημόσια χαι 

εχπαιίlευτιχή υπηρεσtα ίlυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περl Προσλή

ψεως Εχτ&χτων Υπαλλήλων (Δημοσία χαι Εχπαιδευτιχή Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985), 

Κατατέθηκαν από το Υπουργεtο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 7) 'Εκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγχρ(σεως που 8όθηχε από τον 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Λιμένων l(ύπρου σύμφωνα με 

τα εδάφια (2) χαι (3) του 'Αρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμου του 1989. (Αρ. 61του1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουργεtο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: Προτ&σεις Νόμου: 

18) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
Κατατέθηκε από τον κ. Κώστα Εpωτοκρίτου, Βουλευτ-Ιj ΔΗ.ΣΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ-Ιj Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1989. 

l(ατατέθηκε από τον χ. Ανδρέα Γεωργίου, Βουλευτή ΔΗ.ΣΙ. Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικ'ός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 
Κατατέθηκε από τον κ. Ευστάθιο Ευσταθlου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτpοπ-Ιj Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: 

Κεφάλαιο Δ: 

Κύριοι) νομ(ζω ότι έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδptας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων εlναι την Πέμπτη, 14 
Δεκεμβρίου 1989, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια δι&ταξη:
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 55) του 1989. 
3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 56) του 1989. 
4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 58) του 1989. 
5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 59) του 1989. 
6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 60) του.1989. 
7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 61) του 1989. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 63) του 1989,, 
9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξι:\"ς) 

Νόμος (Αρ. 18) του 1989 . 
. 10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 19) του 1989. 
11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ-

ξεως) Νόμος (Αρ. 20) του 1989. . 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθtντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1989. 
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13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθtντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 10) του 1989. 

14) Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1987 Νόμος του 
1989. 

15) Ο Τροποποιητικός (Αρ. 4) του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 
Νόμος του 1989. · 

16) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

17) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 2) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Ν 6μου του 1989, 

18) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 3) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989. 
19) Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
20) Ο περί Δ·ημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 1987. 

21) Ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1989. 

22) Ο περί Ρυθμ!σεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989. 

23) Ο περ( Επαγγελματικής 'ΑΒειας Οδηγού Νόμος του 1989. 

24) Ο περ( Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1989. 

25) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου) 

26) Ο περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών Νόμος του 

1989. 
27) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

(Πρόταση νόμου) 

28) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λεμεσού του 1989. 

29) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί του χωριού 

Μαζωτός του 1989. 

30) Οι περ( Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κάθηκα του 1989. 

31) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της 
Περιοχής του Κόλπου Πισσουρ!ου του Χωριού Πισσοόρι (Χορήγηση Δικαιώματος 

για Σύνδεση με την Υδατοπρομήθεια) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1989. 

32) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Πύργου του 1989. 

33) Οι περί Αεροπλοτας (Τέλη Αεροδρομίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( 
του 1989. 

34) Οι περί Χωρίων (Διο(κηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Παρεκκλησιάς του 
1989. 

35) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Πεντακώμου του 
1989. 

36) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμο( Αγίου Τύχωνα του 
1989. 
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37) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 
δαπάνης από το Ταμε(ο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας. 

38) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοόοτε( τη διενέργεια 
δαπάνης από τα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 

1990. 

39) Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 23 και 30 Νοεμβρίου και 8 
Δεκεμβρίου 1989, που αφορούν την πρόσληψη ή την παρ&ταση υπηρεσιών στη 
Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία, στην Αρχή Κρατικών Εκθέσεων και στο 

Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατ&θεση Νομοσχε3ίων και Εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 

Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η 

επεlγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Αν3ρέα Γεωργίου, 

Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως ((1. Τα αρδευτικά τμήματα να μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τρ(α πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρδευτικών έργων. 2. Η 
συνεισφορά των αρδευτικών τμημάτων να μειωθεί στο ίδιο ποσοστό, όπως 

μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Άριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 
3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργlας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 

λήψης μέτρων ξεπερ&σματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλ&ρη). 

(13.4.1989). 
4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

λ ' ' όλ ' ' β ' χα υπτει και τουτους, ων των προσφυγικων προγραμματων οη-

θειας και ανακουφίσεως, χ&.ριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά 

την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χριστοφίδη). 

(21.5.1987). 
(β) «1-Ι ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 

και Βρυσούλλων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλι&δη). 

(28.5.1987). 
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(γ) ((Η ανάγκη θετικής αντ(χρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με: την κάλυψη της δαπάνης για τρ(το υπνο
δωμάτιο)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη). 

(25.6.1987). 

(δ) ((Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπ(τια και σε: μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων). (8.10.1987). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα που τιτλοφορε(ται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και 

αν~βάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ.Αν8ρέα Γεωργίου). 

(24.3.1988) 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
yια το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τους 

επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρ6φους ύστερα από την απόφαση της αρμό8ιας 

αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής και κυκλοφορ(ας των χειροκ(νητωv 

γεωργικών ελκυστήρων>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (16.3.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
τα θέματα που αναφέρονται ως -

Και 

1. «Οι αεροπορικο( χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών''· 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). (3.11.1988). 

2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορεtς για ικανοπο(ηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 

ειδικότερα στο Λονδίνο)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(3.11.1988). 
8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το Ιjέμα που 

αναφέρεται ως «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 
Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφί8η, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρίου). (5.10.89). 

9) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορείται «0 άμεσος κίνδυνος κατάρρευσης του καθεδρικού ναού της Αγίας 

Σοφίας ~αι τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα.>' 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(10.3.1988). 

/. 10) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

xfdι Κοιν~νικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η οξεία έλλειψη 
· προσωπικοό στην τουριστική βιομηχανία της ,§:λ_εύθερης Αμμοχώστου, οι άμεσοι 
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και σοβαρο( κίν8uvοι που προκύπτουν και η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση του 

πpοβλήματος από τους αpμο3ίους». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτpη Ηλιά3η). 

(8.12.1988). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Εμποpίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέpεται ως «Το τεpάστιο π.pόβλημα που 3ημιουpγείται λόγω 
του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του)). 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των Βουλευτών 

Λεμεσού και Πάφου). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Πpοσφύγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 

σωματe:(α και ι8ια(τερα σ 'αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Xp. Κουpτελλ&pη εκ 
μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αpιστεpιίς). (13.4.89). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Πpοσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Απόφαση του 1 ποuργικού Συμβουλίου για υποχρέωση προσφύγων 
εκπαι8e:uτικών, 8ημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών να 

αρχίσουν την καταβολή 8όσεων για κρατικά στεγαστικά 8άνεια που έχουν 

παγοποιηθεί μέχρις επ(λυσης του Κυπρtακοίη>. (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την 

Επιτpοπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής lγείας για τα θόματα που 

αναφέpονται ως -

(α) «Το πpόβλημα της ολλειψης νοσηλευτικού πpοσωπικού-νοσοκ6μων και 
τρόποι αντιμετώπισής του)). 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωανν(3η εκ μέpους της 

Κοινοβουλευτικής Ομιί3ας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) «Οι ανησυχητικές επιπτώσεις απ6 την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παραϊατρικού προσωπικού στον κρατικό και ι8ιωτικό τομέα)). 

(Θόμα εγγpαφόν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). (18.5.89). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Γεωpγίας και Φυσικών 

Πόpων για το θέμα που αναφέpεται ως «Το πpόβλημα της 3ι&θεσης των 
πλεονασμάτων κρεμμυ8ιών>). (Αυτεπάγγελτη εξέταση απ6 την Επιτροπή). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Εξωτεpικών για το θέμα που 
τιτλοφοpείται «Η πεpίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Πpοέ3pου της Δημο

κρατίας στη Βουλγαρ(α και ο τρόπος αντιμετώπισης των τουρκικών απειλών και 

εκβιασμών)). 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη3ημητpίου εκ 

μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομιί3ας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (2/11/1989). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής lγείας για το 

αναφέρεται ως «Τα προβλήματα του ι8ιωτικού ιατρικού τομέα και ο 

κυβέpνησης». 

θέμα που 

pόλος της 

(Θόμα εγγpαφόν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παpισινού). 

(27/10/1988). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέpεται ως «Η ανάγκη αξιολόγησης και αναβιίθμισης της ομά3ας των 
Πρωτοκολλητών)). 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

19) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αvαφέρεται ως «Η ανάγκη 8ημtουρyίας ανεξάρτητου Παιδ:οχειρουρyικού Τμήμα
τος στη Λευκωσία)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιάδη εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). (2/2/1989). 

20) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ύyείας που αναφέρεται ως 
«Τα προβλήματα της παιδιατρικής καρδιολογίας στην Κόπρο». (Αυτεπάγγελτη 
εξέταση από την Επιτροπή). 

21) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομείο Αγρού συνεπεία 
έλλειψης μόνιμου γιατρού και παραϊατρικού προσωπικού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 
(30.3.1989). 

22) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας 

Μαρώνι, Ψεματισμένος και 

των πληγέντων γεωργών των χωριών 

'Α γιος Θεόδ:ωρος από τον πρόσφατο 

παγετό». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Οδυσσέα Δημητρίου). 

(16.2.1989). 

(β) ((Ot σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο 

10.4.1989 στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης - Ζυγίου 

ανάγκη παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγούς». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των κομμάτων). (13.4.1989). 

στις 

και η 

(γ) «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι της 31.12.88 εκτός σχεδίου 

γεωργικής ασφάλισης 7"ατατοπαραγωγοί ΑκακίοU κι άλλων κοινο
τήτων από τους παγετούς του περασμένου χειμώνα κι η αντίκριση του 

θέματος όπως ακριβώς έγινε και με άλλες περιπτώσεις». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Πέτρο Στυλιανού). (25.5.1989). 

(δ) «Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρα

κτώδεις βροχές στις 9.11.1989 και η ανάγκη παροχής άμεσης 

βοήθειας στους πληγέντες». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (9.11.1989). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του κυπριακού Οικογενειακού Δικαίου 
με βάση τις διεθνώς παραδεκτές αρχές δικα(ου και την ισότητα των δύο φύλων». 

(Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ.). 
(6.12.1986). 

Ο Βουλευτής κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

((Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση των ηλιακών 
συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη ζημιά που τυχόν 
προκαλείται στο δημόσιο». 
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Το θέμα προκύπτει από ερώτηση για την οποία δε λήφθηκε καμιά απάντηση 

και η εισήγηση ε(vαt όπως παραπεμφθεί για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή ΕΜγχου, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

Επίσης ο Βουλευτής κ. Αυγερινός Παπαρές ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

((Τα πλεονάσματα των μαvταρινιώv και τρόποι διάθεσής τους)). 

Η εισήγηση είναι το θέμα να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 

r πάρχει ένσταση; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 
Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αν3ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρέας 

Δημητριά3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Αν3ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί3ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντ(νοu Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρ3ος Κωνσταντίνος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκί3ης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλ(3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί3ης Κ(μων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπα3όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανοό Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί3ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλί3ης Αν3ρέας. 
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Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) 'Εκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
Κανονισμοί (Κοινοτικό Στάδιο) Νήσου - Πιίρα.Χωρίου του 1989» και ιίγκριση 
αυτών. 

2) Αγορεόσεις Βουλευτών (Γ. Ομήρου, Α. Ψυλλίδης, Α. Παρισινός, Ο. 
Δημητρίου, Α. Ζαχαριάδης, Α. Ζιαρτίδης, Ρ. Κατσελλή, Γ. Σαββίδης, Ευ. 
Ευσταθίου, Α. Γεωργίου, Α. Δημητριάδης, Ν. Φλουρέντζος, Σ. Χατζηγιάννης, Γ. 
Χαραλαμπίδης, Μ. Παπαπέτρου, Μ. Χριστοφίδης, Ν. Μουσιοόττας, Κ. Χρίστου, 
Π. Κόλοκος, Χρ. Πέτας) για τα νομοσχέδια «0 περί ΠροUπολογισμοό Νόμος του 
1990>>, «0 περί Ειδικεόσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος του 1990» 
και ((Ο περt Ειόιχεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναχουφ(σεως Εχτοπισθέντων και 
Παθόντων) Νόμος του 1990» (συνέχιση της συζήτησης) και ψήφιση αυτών σε 

Νόμο. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuποyραφε!ο τΊ)ς Κυπριακής Δημοχρα:τ(ας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βοuλής τωv Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 14ης Δεκεμβρίου 1989 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.12 μ.μ.) 
(Αρ. 12) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία 1 έντιμε κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στη σημερινή ημερήσια διάταξη. Κι αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α, 

που είναι η Νομοθετική εργασία. 

Το πρώτο θέμα, «0 περί Πανεπιστημίου ΚJπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989», (πρόταση νόμου), έχει αναβληθεί για να συζητηθεί στην προσεχή 
συνεδρίαση της Βουλής. 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι αυτή η πρόταση νόμου εκκρεμεί ενώπιον 

του Σώματος εδώ κι αρκετές βδομάδες από την ημέρα που κυκλοφόρησε η 

Έκθεση. Η αναβολή της κατά μια εκδοχή δεν έχει καμιά ουσία, αλλά σ'1'ην 

πραγματικότητα έχει! Διότι εlναι βασική τροποποίηση για την Προσωρινή 

Διοικούσα Επιτροπή. 

(1117) 
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Αυτή τη στιγμή η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή -με Πρόεδρο τον κύριο 

Υπουργό- συνεδριάζει και πιθανό να πάρει σοβαρές αποφάσεις. Αν αύριο η Βουλή 

αποφασίσει ότι Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής δε θα είναι ο 
Υπουργός Παιδείας, πιθανό να πάρει άλλες αποφάσεις. Κι επομένως είναι 
σημαντικό να παρθεί μια απόφαση. Δεν είναι προς το συμφέρον του πανεπι

στημίου αυτή η εκκρεμότητα της πρότασης νόμου. Ή ψηφίζεται ή κατα
ψηφtζεται. Αλλά πρέπει να πάρουμε μια απόφαση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ψuλλίδη, έχει εξεταστεί το όλο θέμα από την ηγεσ!α αυτού του 

Σώματος κι αποφασίστηκε να παραμείνει προς συζήτηση για τις 11 Ιανουαρίου 
1990. Είχαμε την εντύπωση ότι δε θα υπήρχε οποιαδήποτε ένσταση. Αν όμως 
υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τότε θέτω το θέμα σε ψηφοφορία, ούτως ώστε να 

αποφασίσει το Σώμα. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, αντιλαμβάνομαι την ανησυχία του συνα8έλφου, αλλά νομίζω 
ότι αυτή η ανησυχία, η οποία εtναι εύλογη ανησυχία, θα μπορούσε ν 1 αντι

μετωπιστεί αν διαβιβαζόταν στο Συμβούλιο ότι, εφόσον υπάρχει διαμφισβήτηση 

της σύνθεσης του Συμβουλίου, θα ήταν καλό ν' αναμένει μέχρι και τις 11 του 
Ιανουαρίου, όταν θα συζητηθεί το θέμα και θα παρθεί απόφαση. 

Αντιλαμβάνομαι ότι η κοινή συναίνεση σήμερα για ν' αναβληθεί το θέμα 

οφειλόταν στην έλλειψη χρόνου. Κι εφόσον η έλλειψη χρόνου εξακολουθεί να 

υφίσταται, τότε θα παρακαλέσουμε να 8ιαβιβαστεί εκ μέρους του Σώματος προς 
το Συμβούλιο ότι, ενόψει της συζήτησης που εκκρεμεί ενώπιον του Σώματος, 8ε 

θα 'πρεπε η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή ν 1 αναλάβει οποιεσ8ήποτε 8εσμεύ

σεις ή να πάρει οποιεσ8ήποτε θέσεις, προτού ξεκαθαριστεί το θέμα της σύνθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετά. από ό,τι έχει πει ο κ. Κληρίδης, νομίζω ότι συμφω

νούμε, κάτω απ 1 αυτές τις περιστάσεις, ν' αναβληθεί η όλη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, είναι εν γνώσει του Υπουργείου Παι8είας ότι υπάρχει αυτή η 

αμφισβήτηση. Αλλά 8ε θα 'βλαπτε αν ει8οποιούσαμε εκ νέου ότι είναι ανάγκη ν
1 

αναμένουν, μέχρις ότου συζητηθεί ο νόμος στις 11 Ιανουαρίου 1990. Αυτού του 
θέματος θα επιληφθεί η Γραμματεία της Βουλής αμέσως. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: , 
Θα ήθελα, κύριε Πρόε8ρε, επί τη ευκαιρία, ως θέμα γενικής αρχής, να 

8ιαβιβαστεί προς την Εκτελεστική Εξουσία ότι, όταν η· Βουλή εξετάζει κάποιο 

θέμα που αψορά σύνθεση 8ιάφορων Σωμάτων, από σεβασμό προς τη Βουλή τα 
Σώματα αυτά 8εν πρέπει να προχωρούν, μέχρις ότου η Βουλή ολοκληρώσει τη 

θέση της. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Αυτό ε!ναι αυτονόητο, κύριε Κ~ηρίδη, και είναι σύμφωνο με την πολιτική 

δεοντολογία, Αλλά να το υπενθυμίσουμε προς την Εκτελεστική Εξουσία με 

επιστολή αυτού του Σώματος, ούτως ώστε να μην υπάρχει οποιαδήποτε αμφι

σβήτηση. 

Προχωρούμε τώρα στο δεύτερο θέμα που έχουμε μπροστά μας, που είναι «0 
περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 55) του 1989». 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡFΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή σήμερα έχουμε σωρεία Εκθέσεων, οι περισσότερες των 
οποίων είναι ομόφωνες, θα εισηγούμουν, αν δεν υπάρχει ένσταση, να θεωρηθούν 

αναγνωσθε(σες, για να μη σπαταλούμε χρόνο να διαβάζουμε Εκθέσεις που έχουν 

ήδη κυκλοφορήσει και που είναι ομόφωνες, και να προχωρήσουμε στη συζήτηση 

των θεμάτων, αν υπάρχουν. Έτσι θα κερδίσουμε το χρόνο της ανάγνωσης των 

δι.άφορων Εκθέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Αν δεν υπιiρχει ένσταση, βρίσκω ότι η εισήγηση του κ. Κληρίδη είναι πολύ 

ορθή, γιατί αντιμετωπίζουμε πρ6βλημα χρόνου κι έχουμε πολλή Νομοθετική 

Εργασία σήμερα. 

Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τότε όλες αυτές οι Εκθέσεις να 

θεωρηθοUν αναγνωσθείσες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Από το υπ' αρ. 2 θέμα μέχρι ποU, κUριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Από το υπ' αρ. 2 θέμα στη σημεριν>] ημερήσια διιiταξη μέχρι το τέλος της 
Νομοθετικής Εργασίας, δι6τι όλες οι Εκθέσεις είναι ..... 

Ο ·κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Θα εισηγοUμουν, όσες είναι ομόφωνες, κUριε Πρόεδρε, να θεωρηθοUν ανα
γνωσθείσες. Στην περίπτωση των υπ' αρ. 17 και 18 θεμάτων στην ημερήσια 
διάταξη, η Έκθεση δεν είναι ομόφωνη κι ως εκ τοUτου προτείνω να διαβαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιες ιiλλες Εκθέσεις δεν είναι ομόφωνες; 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΚUριε Πρόεδρε, κι αυτή η 'Εκθεσή, που είναι κοινή και για τα δυο 
νομοσχέδια, τα οποία συμπτUχθηκαν τελικά σ' ένα συμπληρωματικό προϋπο

λογισμό, μπορεί να μη διαβαστεί. Διότι η κιiθε πλευριi, την ώρα που θα γίνεται η 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, μπορεί να εγείρει τα θέματα τα οποία 

επιθυμεί να εγείρει. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πολύ σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, γίνεται δεκτή η άποψη αυτή. 

Και προχωρούμε στο δεότερο θέμα της σημερινής ημερήσιας διιiταξης, που 

είναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 55) του 1989». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 55) ΤΟΥ 1989)). 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Λέαν3ρος Ζαχαρι&3ης 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιούττας 1 εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρ(ου 
1989. 

Με το νόμο που προτε(νεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσοό f:160,000 και η 3ι&θεσή 
του για να καλυφθούν τα έξοδα για την ανάκτηση των κυπριακών αρχαιοτήτων 

(μωσαϊκ& Παναγίας της Κανακαρι&ς) που έχουν εξαχθεί παρ&νομα στο εξωτερικό 

από τα κατεχόμενα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού σuμφωνε( με 

τη 3ι&θεση της ζητοόμενης πίστωσης, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου, αφοό τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περ( Συμπληρωματικού ΠροUπολοyισμού 

Νόμος (Αρ. 44) του 1989)). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να πάρω το λόγο, για να τονίσ~ από τη θέση μου 

πως με την ευκαιρία της επιψήφισης του ποσοό των !:160.000 για τους 

Αμερικανούς δικηγόρους που χειρίστηκαν την υπόθεση των μωσαϊκών, των 

ψηφιδωτών της Κανακαριάς επιβάλλεται, κατά την ταπεινή μας άποψη, να 

ακουστει και μια φωνή έκφρασης ευχαριστιών, μια φωνή απότισης τιμής, προς την 

τριμελή αντιπροσωπεια μας, η οποία χειρίστηκε το θέμα της υπόθεσης και της 
όλης 3ίκης στην Αμερική, της εκ3ίκασης της προσφυγής της Κυπριακής Κυβέρνη

σης. Συγκεκριμένα στον Ανώτερο Δικηγόρο της Δημοκρατlας κ. Μιχάλη 

Κυπριανού, τον Αναπληρωτή Διευθυντή του Αρχαιολογικού Μουσείου κ. Θανάση 

Παπαγεωργίου και τον Ηγούμενο του Μαχαιρά κ. Παύλο Μαντοβάνη, που 

χειρίστηκαν το όλο θέμα στη δlκη στην Ινδιανάπολη. 

Ιδιαίτερη μνεία θα πρέπει να γίνει για τον επικεφαλής της αντιπροσωπειας, 

τον κ. Κυπριανού, που, πέρα από την παρουσία του για 25 μέρες στη δίκη 1ίΟ 

περασμένο καλοκαlρι και την προσφορά του γι / άλλες δέκα μέρες τον περασμένο 
Οκτώβρη στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής κατ& την έκ3οση της απόφασης, 

3οόλεψε για πολλοός μήνες, μέχρις ότου στοιχειοθετήσει την όλη υπόθεση της 

3ίκης. Μιας 3ίκης που, με τη θετική απόληξή της και την πρόσφατη θεσμοθέτησή 

της πριν από λίγα εικοσιτετράωρα από την Ουνέσκο, που συνιστά οπωσδήποτε 

δεδομένο και πρακτικό σ' όλες τις υποθέσεις 1 συλήσεων ανάλογης υφής, θα πρέπει 
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σίγουρα να έχει αλλάξει τον κώδικα ηθικής συμπεριφοράς και τάξης στο 

νευραλγικό αυτό θέμα των συλήσεων. 

Πpόσθετα όμως από τη Βουλή, έχω την εντύπωση, έντιμε κύpιε Πpόεδpε, 

πως πρέπει και το κράτος -και προπαντός η Εκκλησία- να διαβιβάσει αυτή την 

έκφραση των εuχαριστι&ν και της τιμής προς την αντιπροσωπεία μας μ' 

επικεφαλής, ε:πανα~αμβάνω, τον χόριο Μ. Κυπριανού. 

Τέλος, θα πρέπει να τονίσουμε πως ε:(ναι ανάγκη όπως το κράτος καταγγεί

λει επίσημα στους διεθνείς οpγανισμούς το γεγονός πως τα ψηφιδωτά στην 
Goldberg παpέδωσε ο Aydin Dikman, ο οποίος παpουσιάζεται ως ο επίσημος 
εκπρόσωπος της αρχαιολογικής αποστολής του ψευδοκράτους στη Γενεόη. 

Αυτά κι ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Τ. Χατζηδημητpίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύpιε Πpόεδpε, πpαγματικά η υπόθεση των ψηφιδωτών Κανακαpιάς δημιουp

γεί ένα πολύ σημαντικό προηγούμενο. Ότι δηλαδή, εκεί που διεξάγουμε μια 

μάχη, έχουμε πολλές ελπlδες να την κερδίσουμε. Έχουμε πάρα πολλά περι
στατικά μέσα στο διεθνή χώρο, ποu θα πρέπε:ι να τα διεκδικήσουμε: νομικά. και να 

τα διε:κδικήσοuμε: ε:νώπιον δικαστηρ(ων. Και πρέπε:ι να μας γίνε:t παράδε:tγμα η 

uπόθε:ση των ψηφιδωτών της Κανακαριάς, ότι πρέπε:ι να δίνουμε: αuτές τις μάχε:ς 

κι όχι να τις αποφε:ύγοuμε:, όπως σuμβαίνε:ι σε: πάρα πολλές άλλε:ς πε:ριπτώσε:ις, 

Το δε:ύτε:ρο σημε:ίο ποu θα 1 θε:λα ν' αναφέρω ε:ίναι το ε:ξής: 

Είδαμε: ότι στοίχισε: ένα τεράστιο ποσό αuτή η υπόθε:ση των δικαστικών 

ε:ξόδων της Κανακαριάς. Και πραγματικά διερωτώμαι κι ε:γώ γιατί να μην 

μπορούσε: αυτό το ποσό να καλuφθε:ί από την ομογένεια στην αλλοδαπή, ιδια(τε:ρα 

από την ομογένεια των Ηνωμένων Πολιτειών. Θα μπορούσε: θαuμάσια να γίνε:ι 
ένα ε:ιδικό ταμε:ίο ποu να χρηματοδοτείται από την ομογένεια ή κι από άλλοuς 

διε:θνε:ίς οργανισμούς ποu ενδιαφέρονται για την πολιτιστική κληρονομιά, ώστε: να 

πάρε:ι πραγματικά ε:θνικές διαστάσεις και να μην καταλήγουν όλα στοuς κρατικούς 

προϋπολογισμούς, διότι δημιοuργούν δυσβάσταχτο χρέος. Κι αποτε:λε:ί αυτό μια 

προσπάθεια την οπο(α πρέπε:ι να επωμιστούμε: όλοι όσοι κηδόμε:θα αυτού του 

τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε: Πρόε:δρε:. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Κληpίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δε: θα 'θε:λα να αποθαρρύνω τον έντιμο σuνάδε:λφο, αλλά συνήθως οι 

απόδημες οργανώσεις, για να μπορέσουν ν' ανταποκριθούν στο διαφωτιστικό έργο 

το οπQ(ο κάνουν, ζητούν από την κυβέρνηση να τις ε:νισχύσε:ι οικονομικά. Κι ε:νόψε:ι 

αυτής της ε:ικόνας, πολύ αμφιβάλλω αν θα ήταν ε:φικτό αυτό το οποίο πολύ ορθά 
εισηγείσθε. Αλλ&. η πpαγματικότητα είναι ότι, όταν μας βλέπουν οι οpγανώσεις 

των αποδήμων, μας παρακαλούν να χρησιμοποιήσουμε: την ε:πιρροή μας, για να 

ενισχυθούν οικονομικά στο διαφωτιστικό έργο που κάμνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Είναι γε:γονός, κύριοι, ότι οι οργανώσεις των ομογενών στην Αμε:ρικΊ) έχουν 

τεράστια έξοδα κι ότι ε:γε:ίρουν πάντοτε: αυτό το θέμα. 
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Όσον αφορά το ποσ6 των .t160,000, για τα αμερικανικά πράγματα δεν είναι 
τεράστιο ποσό. Δεν ε(ναι καν μεγάλο ποσό. Είναι ένα μάλλον μέτριο ποσό, 

δεδομένου ότι εκεί έχουν διαφορετικά μεγέθη, διαφορετικές αμοιβές, διαφορετικά 

τέλη, κτλ., κτλ. 

Εν πάση περιπτώσει, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ!ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο, Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Το προοίμιο και το πρώτο άρθρο εγκρίνονται ομόφωνα, επειδή δεν υπάρχει 

καμιά ένσταση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

!0160,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρ!νεται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το άρθρο 3 και ο επισυνημμένος Πίνακας 
εγκρ(νονται επίσης ομόφωνα. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Ν6μος (Αρ. 44) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστε( σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 

Νόμο. 

Το υπ' αρ. 3 νομοσχέδιο στην ημερήσια διάταξη που έχουμε μπροστά μας 
σήμερα ε(ναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 56) του 
1989>>. 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 56) ΤΟΥ 1989>>. 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντ(νου, Πρόε3ρος 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρ(ου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού .€8,000 και η δι&θεσή 
του για την επίπλωση και το γραφειακό εξοπλισμό που απαιτε(ται μέσα στο 

1989 για την ίδρυση και λειτουργία του Περιφερειακού Κέντρου Εγγύς και Μέσης 
Ανατολής για ανταλλαγή πληροφοριών στο θέμα της καταπολέμησης των 

ναρκωτικών στην Κύπρο. Το υπόλοιπο ποσό, ύψους ί12,000, που απαιτείται για 

τη λειτουργία του Κέντρου αυτού έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό του 1990. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας ως θέμα αρχής την ανάγκη 8ημιουργίας του εν λόγω Κέντρου στην Κύπρο, 

συμφωνε( με τη 8ιάθεση του πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, αφού τροποποιηθεί 

ο τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 45) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ε:τcει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του πρώτου άρθρου; 

Το προο(μιο και το πρώτο άρθρο εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού 1'8,000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση στην έγκριση του 8εύτερου άρθρου; 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το 8εύτερο άρθρο εγκρ(νεται επίσης 

ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το άρθρο 3 και ο επισυνημμένος Πρώτος 
Πίνακας εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κον8ύλια. Δεύτερος Π(νακας. 

'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση; 

. Εφόσον 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το τέταρτο άρθρο και ο επισυνημμένος 
σ., αυτό Δεύτερος Π(νακας εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολοyισμού 
Νόμος (Αρ. 45) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπό. τη σφύροc) 

Εφόσον δεν υπάρχει Καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη ε(ναι «0 περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 58) του 1989». 

Η Έκθεση θεωρε(τοcι οcναγνωσθείσοc. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 58) ΤΟΥ 1989>>. 

Παp6vτες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόεδρος 

Λέοcνδρος Ζοcχοcριό.δης 

Θαλής Μιχοcηλίδης 

Νίκος Μοuσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολοyισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

!'60,000 και η διό.θεσή του στη Συνεργατική Εταιρείοc Κωφοcλό.λων Λτδ. ως 

χαμηλότοκου κυβερνητικού δανείου για την αντιμετώπιση άμεσων και επειγουσών 

υποχρεώσεών της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρ0Uπολογισμού 1 υιοθετών
τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, οcφού τροποποιηθεί 

ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ,<Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 46) του 1989>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπό.ρχουν ομιλητές σε θέμα οcρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του προοιμίου και του πρώτου 

άρθρου; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το προοίμιο και το πρώτο άρθρο 

εγκρίνονται ομόφωνα. 



1125 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκpιση πληpωμής από το λογαpιασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού .t60,000 
για τη χpήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβp(ου 1989. 'Apθpo 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ί πάρχει ένσταση στην έγκριση του δεύτερου άρθρου; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το τρ(το άρθρο και ο επισuνημμένος σ 1 

αυτό Πίνακας εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδtου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέpεται ως ο πεpί Συμπληpωματικοό Πpοϋπολογισμοό 

Νόμος (Ap. 46) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ί πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύpα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Ap. 59) του 1989». 

Η Έκθεση θεωρείται, ό_π~ς σ.υμφωνήθη~ε, αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΙΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 59) ΤΟ! 1989>>. 

Ποιρόv'<'ες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πpόεδpος 

Λέανδpος Ζαχαpι&δης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον χ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνεόρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρ(ου 
1989. 

Σκοπό.ς του νόμου που πpοτείνεται είναι η έγκpιση πληpωμής από το λογσ.pιασμό 

του \Π&γιου Ταμείου της Δημοκpατίας ποσού .t280,805 και η κατανομή του σε 
8ιάφορα κεφάλαια και άρθρα του φετινού Προϋπολογισμού που κρίθηκαν 

ανεπαpκή. Το μεγαλύτεpο μέpος της ζητούμενης συμπληpωματικής πίστωσης θα 

όιατεθεί για την κάλυψη της όαπάνης που απαιτείται για υπερωριακή απασχό

ληση του πpοσωπικοό του Τμήματος Τελωνείων (.t222,947). 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς όιάθεσης του πιο πάνω ποσού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
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την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθε( ο τίτλος 

του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 47) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

ίπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κόριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με αφορμή τη σημερινή ψήφιση αυτοό του ποσοό για πληρωμή των 

υπερωριών των τελωνειακών, που ανέρχεται στο ποσό των .€222,947, θα ήθελα να 
επαναλάβω γι' άλλη μια φορά την ανάγκη γι' άμεση επανεξέταση από την 

κ~βέρνηση του σοβαρού προβλήματος της ανεργίας του επιστημονικού μας 

προσωπικού. 

Είναι αδιανόητο να δαπανούvται αυτά 't .. α μεγάλα ποσά σχεδόν κάθε χρόνο 

για υπερωρίες, που πολλές φορές καλύπτουν δεύτερο και τρίτο μισθό στο ίδιο 

άτομο, και να παραμένουν άνεργοι χιλιάδες επιστήμονες. 

Θα πρέπει η κυβέρνηση να σταματήσει επιτέλους την προνομιακή μετα

χείριση των ήδη εργαζομένων χαι κατοχυρωμένων, έναντι των εντελώς άνεργων 

χαι ταλαιπωρημένων νέων μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που έχει θίξει ο χ. Δημητρίου ε!ναι σοβαρό χαι ε!ναι 

υπαρκτό. Πραγματικά η υπηρεσία των τελωνείων δαπανά τεράστια ποσά κάθε 

χρόνο για την κάλυψη της υπερωριακής απασχόλησης των υπαλλήλων. Μ' αυτά 

τα λεφτά θα μπορούσαν ν 1 απασχοληθούν νέοι επιστήμονες χαι η δουλειά στα 

τελωνεία θα γινόταν καλύτερα, ιδιαίτερα στα αεροδρόμια χαι τα λιμάνια, όπου 

είναι σχ~δόν καθημερινό το φαινόμενο, χειμώνα - καλοκαίρι, ν 1 απασχολούνται 
υπάλληλοι από το πρωί μέχρι τα μεσάνυχτα, γεγονός που τους εμποδίζει να έχουν 

χαι μι·α κανονική απόδοση πέρα από τις 10, τις 12 ώρες. 

Γι / αυτό το λόγο χι εμείς πιστεύουμε ότι η υπερωριακή απασχόληση θα 

πρέπει να επανεξεταστεί, με την προοπτική της πρόσληψης νέων επιστημόνων, 

για την καλύτερη διεξαγωγή της εργασίας χαι την κάλυψη των αναγκών των 

τελωνείων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

ίπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωdη του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του προοιμίου χαι του πρώτου 

άρθρο.':'; 
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Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το προοίμιο και το πρώτο άρθρο 

εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

ί280,805 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του δεύτερου άρθροuj 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται επίσης 

ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

1' πάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο επισυνημμένος σ' αυτό 
Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το άρθρο 3 και ~ επισυνημμένος σ 1 αυτό 
Πίνακας εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 47) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδιου αυτού σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφιζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο ειναι ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 60) του 1989». 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα, 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΙΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 60) ΤΟ! 1989,,, 
Πιχpό\Ιτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας,~εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

ί400,ΟΟΟ και η διάθεσή του για κάλυψη της δαπάνης για επιστροφή από το 

Τμήμα Τελωνείων χρημάτων _σε δικαιούχα πρόσωπα μέχρι το τέλος του τρέχοντος 

χρόνου με βάση τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπΌύς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγε(ται 
στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου, αφοό τροποποιηθε( 

ο τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 48) του 1989ι>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του προοιμ(ου και του πρώτου 

άρθρου; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το προοίμιο και το πρώτο άρθρο 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Εγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό 
;(400,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται 

επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. / Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του τρίτου ·άρθρου και του επισυνημμένου σ' 

αυτό Πίνακα; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το τρlτο άρθρο και ο επισυνημμένος σ' 

αυτό Πίνακας εγχ.ρlνονταt επίσης ομόφωνα. 

Και προχωροόμε τώρα στην τρlτη ανάγνωση του νομοσχεδlοu. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 48) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας είναι «0 περί Συμπληρω
ματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 61) του 1989>>. 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙ ΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΣΙΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 61) 'ΓΟΙ 1989» 

Παpόvτε~:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Δεκεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσοό !:118,075 και η διάθεσή 
του για την καταβολή αποζημιώσε<.ι?ν _rια τη θεομηνία πυu επληt;ε την περιοχή 
Πάφου το Νοέμβριο του 1989,_(!:28,075) καθώς και για τις θεομηνίες που 
έπληξαν την περιοχή από τον Απρίλη του 1988 μέχρι τον Οκτώβριο του 1989 
(1:90,000). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 49) του 1989». 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ο υπό ψήφιση συμπληρωματικός προϋπολογισμός αφορά την καταβολή 

αποζημιώσεων για θεομηνίες που έπληξαν τηv περιοχή της Πάφου κατά το 

Νοέμβριο του 1989 και επιπλέον για λόγους ισότητας καλύπτει και τις θεομηνίες 
που έπληξαν την (δια περιοχή μεταξύ Απριλίου του 1988 και Οκτωβρίου του 
1989. 

Χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης να διαφοροποιήσει την τελευτα(α 

απόφαση του lπουργικού Συμβουλ(ου στην οπο(α διαλαμβανόταν ότι μόνο δάνεια 

θα παρε(χοντο σε πληγέντες. Χαιρετίζουμε την απόφαση, διότι πράγματι ήταν 

μια θεομηνία η οποία άξιζε ιδιαίτερης προσοχής. 

Ο λόγος που έχω ανέβει στο βήμα είναι για να σημειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι 

ανάλογο ενδιαφέρον θα 'πρεπε να επιδε(ξει η κυβέρνηση και για τους πληγέντες 

των περιοχών Ζυγίου, ΜαρωνίQυ και Ψεματισμένου. Όπως θα θυμάται το Σώμα, 

εγγράφηκε ομόφωνα απ' όλα τα κόμματα σχετικό θέμα στη Βουλή. Ήδη σήμερα 
είναι και η 1 Εκθεση στα κουτιά μας που αναφέρεται σε θέμα που ενέγραψε ο 

συνάδελφος Ο. Δημητρίου με τίτλο «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων 

γεωργών των χωριών Μαρώνι, Ψεματισμένος και Άγιος Θεόδωρος, από τον 
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πρόσφατο παγετό)). Αναφέρεται στην περίοΟο του Φεβρουαρίου του 1989. Απ 1 

όλα τα κόμματα επίσης της Βουλής εγγρ&φηκε στις 13.4.1989 το θέμα "Οι 
σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 10.4.1989 στα θερμο
κήπια της περιοχής Τόχνης - Ζυγίου και η αν&γκη παροχής &μεσης αρωγής στους 

πληγέντες πατατοπαραyωyοός)>. 

Σημειώνω ιδιαίτερα ότι οι πληγέντες των περιοχών αυτών είναι εκτοπι

σθέντες και μάλιστα το ύψος των ζημιών, σε μια περlπτωση που έτυχε να κάμω 

κι επίσκεψη -αντιλαμβάνομαι κι άλλοι συνάδελφοι έκαμαν επlσκεψη- υπερβαίνει 
τις .!:60,000. Πρόκειται περί θερμοκηπίου το οποίο καταστρ&φηκε ολοσχερώς. Ο 
ιδιοκτήΊης του είναι εκτοπισθεlς από το Λευκόνοικο και δεν του δόθηκε καμιά 

βοήθεια, τη στιγμή που όλοι ξέρουμε ότι ήταν μια ιδιαίτερη περίπτωση, που 

έχρηζε ιδιαίτερης προσοχής. 

Παρόμοια ασφαλώς έπρεπε να είναι και η συμπεριφορά σε άλλους πληγέντες 

των περιοχών. Απλώς τονίζω ότι είναι μια διάκριση η οποία γίνεται σε βάρος 

ιδια(τερα εκτοπισθέντων, οι οποίοι υπέστησαν μεγάλες καταστροφές και οι οποίοι 

σήμερα δεν μπορούν να επιβιώσουν οι ιaιοι και οι οικογένειές τους. 

Νομίζω ότι είναι η κατ&λληλη στιγμή να διαβιβαστεί παρ&κληση από το 
Σώμα όπως τύχουν κι αυτοί της ίΟιας μεταχείρισης. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλι&δης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο συν&δελφος Χατζηγι&ννης. Θα ήταν παράλειψη, 
αν Οε συνηγορούσα και εγώ, γιατ( ο ένας και μόνος που υπέστη αυτή τη μεγάλη 

ζημι& δεν είναι μόνο χωριανός μου από το Λευκόνοικο, αλλ& είναι παιδικός μου 

φίλος και συμμαθητής μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε, να εγείρετε το θέμα στις αρμόδιες αρχές της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Το έχουμε εγείρει, αλλά εις ώτα μη ακουόντων, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για να επιληφθούν. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ελπίζουμε, αλλ& δεν επιλαμβ&νονται. Το &λλο σημείο, κύριε Πρόεδρε, που 

θα ήθελα να θίξω με αυτή την ευκαιρία, είναι ότι στην περίπτωση της κ&λυψης 

των ζημιών από τη θεομηνία στην Πάφο καλύπτονται οι ζημιές αδιακρίτως, ενώ 

στην περίπτωση της κ&λυψης των ζημιών από την κακοκαιρία του 1988 στην 
περιοχή των Κοκκινοχωριών καλύφθηκαν μόvο τα φθαρτά. 

Δηλαδή σ' ορισμένα πτηνοτροφεία καλύφθηκε η μικρή ζημιά από το θάνατο 

των πουλερικών και όχι η ζημιά στα υποστατικά και στα μηχανήματα, τα οποία 

&ξιζαν χιλι&δες λίρες. Λόγω εκείνης της μεταχείρισης είναι γεyονός ότι ένας 
μικρός αριθμός αυτοδημιούργητων πτηνοτρόφων αντιμετωπίζει σήμερα προβλή

ματα επιβίωσης. Έτσι, αν πρόκειται να επανεξεταστούν αυτά τα πράγματα, θα 

πρέπει να τύχουν ίσης αντιμετώπισης και ίσης μεταχε!ρισης, κύριε Πρόεδρε. 
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Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. Ο κόριος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, 

Ακριβώς γι' αυτή την ίση μεταχείριση θα μιλοόσα και εγώ. Σε προηγοόμενη 

περίπτωση για ζημιές που έγιναν από θεομηνίες στους αμυγδαλοπαραγωγοός της 

επαρχίας μας δε δόθηκε καμιά βοήθεια. Μόνο ένα -μικρό ποσό δόθηκε για 

αναπτυξιακά έργα στα χωριά. Οι lΟιοι οι παραγωγο(, παρόλο που η ζημιά ήταν 

80% και περισσότερο, δεν πήραν καμιά βοήθεια. Έτσι στην πραγματικότητα 

γ(νεται Οιάκριση. Εντούτοις χαιρετ(ζοuμε την .απόφαση και πιστεύουμε ότι πολύ 

ορθά δίνεται η βοήθεια για τις ζημιές που έγιναν στην Πάφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος ΘεοΟούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ με τη σειρά μου από μέρους της Κοινοβουλευτικής 

μας Ομάδας θέλω να χαιρετίσω αυτό το νομοσχέδιο που εκφράζει τη θετική 

αντίκριση από μέρους της κυβέρνησης αυτών των ζημιών. Αλλά θέλω να 

διευκρινίσω εΟώ ότι ε!ναι λανθασμένη η εντύπωση ότι καλύπτονται όλες οι ζημιές 

στην Πάφο. Με αυτό το νομοσχέδιο καλύπτονται μόνο οι γεωργικές ζημιές. Ο 

τελευτα(ος ανεμοστρόβιλος στην Πάφο -σχ~τικό ε!ναι και το θέμα που έχω 

εγγράψει πριν μερικές μέρες- προκάλεσε σοβαρές ζημιές και σε κατοικίες. 

Ολάκερες στέγες έχουν συντριβεl και υπάρχει πρόβλημα βοήθειας και .προς αυτούς 

τους πολίτες, ιΟιαίτερα της Χλώρακας. Και θα είναι καλό το κράτος, πιστεύω, να 

ανταποκριθεί και προς αυτή την ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, επειΟή πρόκειται για εισήγηση, κύριε 

Πρόεδρε, και επειδή είμαι και ο εγγράψας του θέματος. Μετά τη διαπίστωση 

όλων των κομμάτων, εισηγούμαι η Έκθεση που αφορά την περιοχή Ζυγίου -
Μαρωνίου . .., Τόχvης να επανέλθει ενώπιον της Επιτροπής Γεωργίας για επανε
ξέταση, αν όλα τα κόμματα συνηγορούν. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα ήθελα θερμά να υποστηρίξω την παρέμβαση του 

συνάδελφου Χατζηγιάννη, την τόσο εύστοχη, και να τονίσω ότι μπροστά μας, στο 

Κεφάλαιο Δ ', έχουμε Έκθεση της Επιτροπής Γεωργίας στην οποία σαφέστατα 
κι ομόφωνα αναφέρεται ότι η Επιτροπή καλεί τηv κυβέρνηση να βοηθήσει με τον 

ίδιο ακριβώς τρόπο όλους τους πληγέντες. Και θέλω ακόμα να τονίσω στο Σώμα 

ότι είχαμε τη διαβεβαίωση των αρμόδιων κυβερνητικών παραγόντων ότι όποια 

μεταχείριση αποφασιστεί για τους φίλους παραγωγούς της Πάφου, η ίΟια 

μεταχείριση θα εφαρμοστεί και για τους ή8η πληγέντες και κατά συντριπτική 

πλειοψηφία πρόσφυγες της περιοχής Ζυγίου. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κύριος Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Με κάλυψε ο συνά8ελφος κύριος Παρισινός, κύριε Πρόε8ρε, αλλά, μια και 

υπάρχει η Έκθεση της Επιτροπής Γεωργ(ας ενώπιον του Σώματος, ελπ(ζω η 

κυβέρνηση να τη λάβει υπόψη και να μην τη ρίξει στον κάλαθο των αχρήστων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

. Ο κύριος Ψ υλλί8ης. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, βλέπε και αριστερά. 

Α. Ψί ΛΛΙΔΗΣ: 

Μετά τον κύριο Κοuρτελλάρη. Εντάξει. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Ψυλλί8η. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Βλέπω ότι είμαστε τόσο πολύ ευγενείς που 8lνει ο ένας τη θέση του στον 

άλλο. Αυτό είναι πολύ καλό σημείο, κύριοι. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απλώς ήθελα να 8ιεuκρινίσω ως προς την εισήγηση που έγινε 

ότι η Επιτροπή ασχολήθηκε -είτε αυτόβουλα είτε κατόπιν εγγραψής τους- με 

τέσσερα θέματα και ετοίμασε Έκθεση την οποία θα συζητήσει η ολομέλεια. 

'Αρα 8ε βλέπω το λόγο γιατί η Επιτροπή να ξανασχοληθεί με αυτό το θέμα με 

το οποίο ή8η ασχολήθηκε, αψού ακόμα η Βουλή 8ε συζήτησε την Έκθεση. 

Συνεπώς, όταν θα συζητηθε! η Έκθεση, αν θέλουν να 8ιατυπώσουν απόψεις, να 

τις 8ούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Η Έκθεση της Επιτροπής αυτής κυκλοψόρησε και εγώ την πήρα και τη 

8ιάβασα σήμερα το πρωί. Επομένως θα συζητηθεί. 

Πρέπει να σας πω ότι για το Κεφάλαιο Δ ' 1 το οποίο Πραγματικά καθυστερεί 

υπερβολικά, θα οριστούν από τον Πρόε8ρο της Βουλής Μο ή τρεις ημερομηνίες 

αποκλειστικά για το Κεφάλαιο Δ ', ούτως ώστε να τελειώσουμε με αυτή την 
καθυστέρηση του Κεφαλα(ου Δ '. • 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμε(ου ποσού 
Η18,075 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν και Πίνακας. / Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 49) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κ τ1Jπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 8, που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 63) του 1989». 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 63) ΤΟΥ 1989» 
Ποιpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τιfκης Χατζη3ημητρίου 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Δεκεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εlναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού, χρημάτων ύψους 

!:1,ΟΟΟ,000 και η 3ιάθεσή του για την κιfλυψη της ολικής γενικής κυβερνητικής 

εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσα στο 1989 με βάση τις 
3ιατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας. . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου, αφού 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάpχει ένσταση; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση) το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του 

Η ,000,000 για τη χρήση του έτους που λfιγει στις 31 
2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πάγιου Ταμείου ποσού 

Δεκεμβρίου 1989. Άρθρο 

Ει8ίχευση των ποσών που θα 8απανηθούν και Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάpχει ένσταση; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος 8ύναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 9, που 
είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικfις Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 18) του 1989». 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ 

(ΑΡ. 18) ΤΟΥ 1989». 

Ποιp6ν"<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 
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Με το νόμο που προτείνεται σχοπείτα.ι η έγκριση πληρωμής α.πό το 

λογοιριοισμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους ±:50,000 κοιι η 

διάθεσή του για οικονομική εν(σχυση διάφορων ιδρυμάτων καθυστερημένων ατό

μων. 

Η Κοινοβουλευτιχf~ Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα. εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ίπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Δυο λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να πω πως υπάρχει 

ανεπάρκεια των προσφερόμενων επιδοτήσεων, γιατί προσφέρουμε, με απόφαση 

προηγούμενης κυβέρνησης, της διακυβέρνησης Κυπριανού, ένα ποσό f.15,000 το 
χρόνο, ενώ οι λειτουργικές δαπάνες και μόνο του Ιδρύματος / Αyιος Στέφανος 
ανέρχονται σε f.6,000 το μή\/U .. Κα.ι να. υπογρα.μμίσοuμε την ανάγκη να. έλθει 

αρωγός η κυβέρνηση στην προσπάθεια του ίόιου ιόρύματος για ανέγερση ιόιό

κτητοu οικήματος για. στέγαση και ιόρυματική περίθαλψη παιόιών κάθε βαθμού 

καθυστέρησης, κάθε ηλικίας κα.ι κάτω των 18 χρόνων ποu σε καμιά απολύτως 
περίπτωση Οεν καλύπτονται και που ε(ναι έκθετα. Μιας περίθαλψης που να. 

προσφέρεται όλο το χρόνο, χωρίς Οιακοπ.ές, ενώ σε άλλες περιπτώσεις Οια.κό

πτεται τα. καλο~ίρια 1 τα Χριστούγεννα. και το Πάσχα. Να προσφέρεται όλη τη 
β8ομά8α 1 ενώ αλλού Οιακόπτεται η παραμονή τοuς από την Παρασκεuή μέχρι τη 
Δεuτέρα. l(αι μιλάμε, έντιμε κύριε Πρόεόρε, για ένα έργο της τάξης των 

±:700,000. Το ί3ρυμοι /;χει τις ±:300,000 κι οιν υπολογίσουμε κοιι ΗΟΟ,000 των 

Ηνωμένων Εθνών έχουμε f.400,000. Ένα ποσό, επομένως, f.300,000 είναι 

επάναγκες για να καλυφθεί, να ολοκληρωθεί αυτό το έργο το οποίο οπωσόήποτε 

θα Οώσει μια. θετική απάντηση στο Οράμα των ατόμων αuτών. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον Οεν uπάρχοuν άλλοι ομιλητές, προχωρούι}.ε στη Οεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ί πάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν uπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

'Εγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
±:50,000 γιοι τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν uπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανyβούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 19) του 1989». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟlΆΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤ ΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕ!ΣΕΩΣ Σ!ΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤ!ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 19) ΤΟ! 1989». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προtiπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους f404,724 και η 
. διάθεσή του για κάλυψη δαπανών για την εφαρμογή του Τρίτου Σχεδίου Οδικής 
Ανάπτυξης και ειδικότερα για την εκτέλεση πρόσθετων εργασιών στον παρα

καμπτήριο δρόμο Λεμεσού και την επέκτασή του μέχρι την Ερήμη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογιqμού, υιοθετών

___ τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

1 πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. Ψ!ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να πω ότι σ' αυτές τις περιπτώσεις του οδικού 

δικτύου θα πρέπει από την αρχή να γίνεται προσεκτική μελέτη, ούτως ώστε να μη 

γίνονται τόσες τροποποιήσεις κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης των έργω·.'. Στην 
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περίπτωση αυτού του δρόμου είναι η τρίτη διαφοροποίηση που γίνεται στην όλη 

εργασία, διαπλάτυνση στους κόμβους κυκλοφορίας και λοιπά. Και αυτό σημαίνει 

επιπρόσθετα κονδόλια και πιο μεγάλη δαπάνη. Και με την ευκαιρία αυτή θα 

ήθελα να πω ότι μια παρόμοια περίπτωση είναι και οι επιδιορθώσεις που γίνονται 

στο δρόμο προς τις Πλάτρες. Ξεκίνησε με ένα σχέδιο. πριν τελειώσει η πρώτη 

φάση εκείνου του σχεδίου δόθηκαν οδηγίες για δεύτερο σχέδιο και τώρα δίδεται 

τρίτη και μάλιστα έτσι που ο δρόμος, το οδόστρωμα, θα είναι κατά τρία μέτρα 

πιο πλατύς από το γεφύρι με πολλές επιπτώσεις οι οποίες θα παρουσιαστούν, αν 

δε γίνουν μελέτες αμέσως για τη διαπλάτυνση του γεφυριού. Γι' αυτό το λόγο 

πιστεύω ότι το αρμόδιο lπουργείο και οι αρμόδιες υπηρεσίες θα πρέπει 

οπωσδήποτε να μελετούν σε βάθος και να εκπονούν τα κατάλληλα σχέδια, προτού 

αρχίσει οποιαδήποτε εργασία στους δρόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αυτό θα ήταν ευχής έργο, κύριε Ψυλλίδη, αλλά. είναι μια κατάσταση η οποία 

επικρατεί για χρόνια τώρα. Δε γίνονται οι κατάλληλες μελέτες ευθύς εξαρχής για 

πολλούς και διάφορους λόγους. Παρουσιάζονται διάφορα εμπόδια, οι απόψεις των 

pressure groups από τα διάφορα χωριά. και λοιπά. Εν πάση περιπτώσει είναι 
γεγονός ότι αυτή η κατάσταση θα ήταν ευχής έργο αν σταματούσε, διότι οδηγεί 

σε πολλές ανεπιθύμητες καταστάσεις. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο, Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.f404,724 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθείj 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον. δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 19) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 20) του 1989». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 20) ΤΟΥ 1989». 

Παp6vτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέαν3ροζ Ζαχαριά3ης 

Θαλής Μιχαηλ(3ης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους !:13,252 και η 

διάθεσή του για τη συμπλήρωση εργασιών που σχετίζονται με την ανάπτυξη του 

οδικού δικτύου μέσα στο 1989. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εtσηγε(ται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου, αφού τροποποιηθεί 

ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύl;εως) Νόμος (Αρ. 17) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρ6ε3ρε. Ψηφίζουμε /:να κονΜλι !:13,252 για τη 
συμπλήρωση εργασιών που σχετίζονται με την ανάπτυξη του οδικού δικτύου. Ένα 

π-άγιο αίτημα των κατοίκων της υπαίθρου (όταν βγαίνουμε στην ύπαιθρο) είναι η 

επιδιόρθωση των παγκέττων των δρόμων που οδηγούν στην ύπαιθρο. Έγιναν 

πάρα πολλά δυστυχήματα, γιατί δεν τολμούν οι οδηγοί να πέσουν κάτω από την 

άσφαλτο, διότι υπάρχουν λακκούβες στα παγκέττα ένα πόδι και δύο πόδια, πολλές 

φορές, βάθος. Είναι ανισόπεδα. Υπάρχουν περιπτώσεις που αυτοκίνητα έπαθαν 

τεράστιες ζημιές, όταν έπεσαν κάτω από την άσφαλτο. 

Έτσι εισηγούμαι, αντί κάθε χρόνο να βάλλουμε χαβάρα η οποία το 

καλοκαίρι μας μαστίζει με τη σκόνη και το χειμώνα έχουμε όλο λάσπη και με τα 

πρώτα νερά παρασύρεται η χαβάρα και πάλι έχουμε τις λακκούβες, να γίνεται 

σταδιακά -επίστρωση της ασφάλτου και δεν πειράζει αν καθυστερήσει 1 - 2 χρόνια 
ένας δρόμος για να τελειώσει. Βεβαίως θα είναι πιο ακριβό. Αλλά οι ζημιές που 

παθαίνουν τα αυτοκίνητα είναι τεράστιες. Τουλάχιστον δε θα είναι λεφτά 

πεταμένα η άσφαλτος, ενώ η χαβάρα είναι πραγματικά λεφτά πεταμένα. Έτσι 

εισηγούμαι ότι είναι καιρός να βρεθούν άλλοι τρόποι επιδιόρθωσης των δρόμων 
τούτων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο χ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 
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Απλώς ήθελα να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτά είναι καθαρά θέματα 

τεχνιχf~ς φύσης και θα ήταν προτιμότερο να τα αφήσουμε στους τεχνικούς, γιατί 

πιστεύω η εισήγηση του συνάδελφου δεν είναι η πιο κατάλληλη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο χ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη δεν είναι η πιο κατάλληλη η ειmlγησή μου, αλλά οι 

συνάδελφοι που βγαίνουν στην ύπαιθρο βλέπουν ότι αυτό το αίτημα είναι πάγιο, 

είναι μόνιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μόνιμο, κύριε Παπαρέ, το ξέρω και εγώ από προσωπική πείρα. Είναι 

γεγονός ότι όλοι το ξέρουμε. Τώρα αν πρέπει να το αφήσουμε στους τεχνικούς ή 

αν πρέπει και εμείς να σπρώξουμε λίγο τους τεχνικούς να το κάμουν, αυτό είναι 

άλλο θέμα βεβαίως. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.t13,252 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρlου 1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκ ιιΟεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθ.,σ εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 
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Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέόιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περί ΕιΟικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1989». 
(Η · ΕκΟεση θ,ωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ
ΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Λέαν8ρος Ζαχαριιί8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Ν(κος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΟιο σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντωv ποσού .ίi 

εκατομ. και η Οιάθεσή του για τη συντήρηση και επιΟιόρθωση κατοικιών σε 

κυβερνητικούς οικισμούς, καθώς και για τη συνέχιση των σχεόίων αυτοστέγασης 

εκτοπισθέντων σε κυβερνητικά και ιόιόκτητα οικόπεόα μέχρι το τέλος του χρόνου 

αυτού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς Οιάθεσης του πιο πάνω ποσού, ομόφωνα εισηγεlται στη Βουλή 

την ψηφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεόίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

του ώστε να αναφέρεται ως «0 περl Ειόικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1989». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανοό και ο κ. Χατζηγιάννης. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Δίνουμε το ποσό αυτό του .ti εκ. για να καλόψουμε ανάγκες στεγαστικές, 
αποκλειστικά και μόνο, σε εκτοπισθείσες οικογένειες που με το γνωστό σύστημα 

της αυτοστέγασης στεγάστηκαν. Καμιά όμως απολύτως πρόνοια, καμιά απολύτως 

Οιάταξη, κανένα ποσό Οεν ψηφίζουμε, για να προωθήσουμε τις συναφείς αποφάσεις 

που λήφθηκαν στο Προεόρικό, αλλά, κι όχι μόνο εκεί, και στο αρμ68ιο Υπουργείο 

και σε άλλους φορείς της Εκτελεστικής Εξουσίας, που εξαγγέλθηκαν urbi et orbi 
για μεταστέγαση και των οικ~γενειών που ζουν σε ακατάλληλα υποστατικά σε 

κυβερνητικούς οικισμούς. Είναι μια εξαγγελία, έντιμε κύριε Πρόεόρε, που καλύ

πτει ευρύτατο φάσμα προσφυγικών υποστατικών με οικίες ((χαμηλού κόστους)), 

όπως λέγεται ότι ανεγέρθηκαν. Και εξαγγείλαμε και ποσά -κι είναι ποσά πολύ 

μεγάλα, έντιμε κύριε Πρόεόρε, που είχαμε εξαγγείλει πως θα προωθήσουμε 

τάχιστα- και μια απόφαση, επαναλαμβάνω, που λήφθηκε πριν από 10 τουλάχιστο 
μήνες τώρα στο Προεόρικό. Γενναιόόωρες αποφάσεις είχαν παρθεί τότες και 

κάλυπταν ποσά της τάξης των .ί20 και .ί25 εκ.. Ύστερα απ' αυτή την 
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καθυστέρηση, ύστερα από αυτή την ουσιαστική υπαναχώρηση, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, δικαιοόται ο προσφυγικός κόσμος νομίζω να ρωτήσει: Γιατί αυτή η 

υπαναχώρηση, που στην τελευταία ανάλυση αποτελεί αμφισβήτηση των _θέσεων 

της κυβέρνησης και εμπαιγμό από μέρους της του δράματος του προσφυγικού 

δυναμικού μας και κατ' επέκταση όλου του κυπριακού λαούj 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Με την ευκαιρία της ψήφισης του κονδυλίου αυτού θα ήθελα να παρατηρήσω 

ότι από τον ΠροUπολοyισμό του ΤΑΕΠ, ο οποlος ανερχόταν γύρω στα f37 εκ. 
και τον οποίο ΠροUπολοyισμό ενέκρινε πρόσφατα η Βουλή, μόνο γύρω στα f4 εκ. 
διατίθενται για τα στεγαστικά προγράμματα, με αποτέλεσμα να καθυστερεί σε 

μεγάλο βαθμό η παροχή των χρημάτων αυτών για να στεγαστούν άνθρωποι οι 

οποίοι έχουν τύχει κάποιας έγκρισης. Είχα την ευκαιρία να 8ιαπιστώσω σήμερα 

ότι στην κατηγορία της αγοράς 8ιαμερισμάτων ή κατοικιών, αυτοί οι οποίοι θα 

εγκριθούν από σήμερα θα πάρουν βοήθεια μετά το 1991. Και είναι εισήγησή μου 
να 8ιαβtβαστε( μέσω του Σώματος προς την κυβερνητική πλευρά η παράκληση να 

8ιατεθεί μεγαλύτερο κον8όλι για κάλυψη των στεγαστικών αυτών προγραμμάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είνάι γεγονός ότι η στέγαση με 8ιάφορες μορφές των 

προσφόγων είναι ένα πολύ γενικό θέμα το οποίο για να αντιμετωπιστεί 

χρειάζονται πολύ ψηλά ποσά. Και ανέφερε ο κ. Στυλιανοό μάλιστα το ποσό των 

f20 εκ .. Θα ήθελα όμως με την ευκαιρία αυτή να τον 8ιαβεβαιώσω ότι και f20 
εκ. αν ήταν ο συμπληρωματικός αυτός προUπολογισμός, το αποτέλεσμα θα ήταν 

το ί8ιο. Διότι αυτά τα ποσά μπορούν να ξο8ευτοόν μόνο μέχρι την 31 η 
Δεκεμβρίου 1989. Κατά συνέπεια το .€1 εκ. είναι για ή8η ειλημμένες υποχρεώσεις 
και τίποτα περισσότερο. Κατά συνέπεια συμφωνώ ότι χρειάζεται να .ξο8ευτούν 

πολό περισσότερα χρήματα, αλλά, λαμβάνοντας υπόψη το συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας, το ποσό το οποίο θα μπορούσε να 

8απανηθεί είναι το .€1 εκ., έστω και αν εκεί εγγράφετο f21 εκ .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θεωρούμε θετικό στοιχείο το ότι κατατέθηκε αυτός ο 

συμπληρωματικός προUπολογισμός του f1 εκ. για τις στεγαστικές ανάγκες των 

προσφύγων και ότι ψηφίζεται σήμερα από τη Βουλή. Η έγνοια που έχουμε είναι 

ότι έχει καθυστερήσει να κατατεθεί αυτός ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός. 

Μας μένουν μόνο 15 μέρες μέχρι να κλείσει ο χρόνος που θα 8ιατεθούν, θα 

8απανηθούν αυτά τα ποσά. Αυτό που θέλουμε να σταλεί σαν μήνυμα από τη 

Βουλή προς τα αρμό8ια Υπουργεία είναι ότι πρέπει, για τέτοιες υποθέσεις που 

παρουσιάζονται ελλε!ψεις κατά 8ιαστήματα στην κάλυψη των αναγκών για 

επι8ιορθώσεις των συνοικισμών και για στέγαση σε ι8ιόκτητα και κυβερνητικά 

οικόπε8α, να στέλλονται έγκαιρα οι συμπληρωματικοί προUπολογισμο(, για να 
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βοηθούνται οι αρμόδιες υπηρεσίες να ρυθμίζουν το θέμα αυτό των επιδιορθώσεων 

ή της παροχής βοήθειας προς όσους θα στεγαστοόν σε κυβερνητικά ή ιδιόκτητα 

οικόπεδα, 

Αναφορικά τώρα με το άλλο θέμα που έχει θιγε(, το θέμα της αναδόμησης 

των οικισμών εκείνων που παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα, το έχουμε θίξει 

κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προϋπολογισμών και ήθελα να αναφέρω ότι 

στους προϋπολογισμούς αυτούς περιλαμβάνεται ποσό .€2 εκ .. Αυτό που πρέπει να 
απαιτήσουμε από την Εκτελεστική Εξουσία είναι να 1t"άρει τα αναγκαία μέτρα, 

ώστε να διατεθεί αυτό το ποσό κατά τη διάρκεια του 1990 και να διευκολύνει 
τους πρόσφυγες, είτε εκείνους που θα μεταστεγαστούν προσωρινά μέχρι να 
κτίσουν την κατοικία τους ε(τε εκείνους που θα κάμουν ριζικές επιδιορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, και εμε(ς χαιρετ(ζουμε το γεγονός ότι παρέχεται αυτό το 

ποσό και ε(ναι σωστή η παρατήρηση του χ. Κωνσταντ(νου ότι και περισσότερα να 

8(8ονταν τώρα, στις 15 μέρες που μένουν μέχρι να τελειώσει ο χρόνος 8ε θα 

μπορούσαν να 8απανηθούν. Ωστόσο, κύριε Πρόε8ρε 1 το θέμα το οποlο έχει θιγεl 
για την επανοιχο8όμηση των οικισμών εκείνων των κυβερνητικών της πρώτης 

φάσης είναι πολύ σοβαρό, γιατ( ούτε στον προUπολογισμό του 1989 ούτε του 
1990 8εν περιλαμβάνεται τ(ποτε. ίπάρχουν .€2 εκ. κάτω από το γενικό τίτλο της 
επισκευής και συντήρησης των κυβερνητικών οικισμών. Και είναι 8υνατό κάποιο 

μικρό ποσό απ' αυτά να δο6εί για επανοικοδόμηση. Όμως το 1989 υπήρχε ένα 
παρόμοιο ποσό με τον ίδιο τίτλο και δε χρησιμοποιήθηκε οότε Η για την 

επανοιχο8όμηση εκείνων των άθλιων συνοικισμών της πρώτης φάσης. Και πολύ 

ψοβοόμαστε, γιατί δεν υπάρχουν σχέδια αυτή τη στιγμή από πλευράς κυβέρνησης, 

πέρα από τις εξαγγελίες και τα μεγάλα λόγια, ότι οότε και ψέτος δε θα γίνει 

τlποτε. Αυτή ε(ναι η αγωνία μας και ο φόβος μας γι' αυτούς τους τρισάθλιους 

συνοικισμούς του Τσιαχχιλερού, των Κόκκινων, της Ορμή8ειας, της Δερύνειας, της 

Σωτήρας και του Λιοπετρ(ου, που ε(ναι ακατάλληλοι όχι για ανθρώπους, αλλά 

και για ζώα κάτω από τις σημερινές συνθήκες, όπου με μια άγρια βροχοθύελλα 

είναι 8υνατό νq. πέσουν ~υτά τα ετοιμόρροπα υποστατικά και να πλακώσουν τους 

ανθρώπους. Εlναι γι' αυτό που ε(ναι ευθύνη αποκλειστικά της κυβέρνησης η 

καθυστέρηση, πολό περισσότερο που αυτή η Βουλή ποτέ δεν αρνήθηκε να ψηφίσει 

κανένα χον8ύλι που αφορά τους πρόσφυγες και μάλιστα ομόφωνα. Γι' αυτό 

εφιστούμε την προσοχή της κυβέρνησης στην κατεύθυνση της επιτάχυνσης της 

ανοιχο8όμησης εκείνων των πρώτω\ι 1,310 κατοικιών των επτά πρώτων συνοικι
σμών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπογραμμίσω τοότο: Ότι όπως με την (δια 

σκεπτική και λογική 8εν μπορούμε να εχ8απανήσουμε στις υπόλοιπες 15 μέρες 
ί21 εκ., έτσι ούτε και ί1 εκ. -εχτό,ς χι αν τα έχουμε ή8η καλύψει, εκτός χι αν τα 

έχουμε ή8η εχ8απανήσει- 8εν μπορούμε να καλύψουμε. αλλά αυτό 8εν το εξετάζω. 

Εχε(νο που έθιξα, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, ήταν σαφές: Ήθελα να 8ώσω το μήνυμα 

. \ 
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ότι υπήρξε μια κυβερνητική εξαγγελία, μια προεδρική εξαγγελία, ενώπιον 

ευρύτατου φάσματος Βουλευτών και εκπροσώπων του προσφυγικού δυναμικού πως 

θα άρχιζε τάχιστα η διαδικασία επιδιορθώσεων αυτών των κατοικιών, εδώ και 10 
μήνες τώρα. Και επειδή για την «κύηση)) 9 μήνες αρκούν και εδώ πέρασαν 12 
σχεδόν, θα πρέπει να πούμε ότι καμιά προσπάθεια δε γίνεται, όχι μόνο στις 

επίσημες Εκθέσεις, όχι μόνο στους επίσημους προUπολογισμούς, αλλά, όποιοι λίγο 

ξέρουν από τα τεκταινόμενα, δεν έγινε ούτε απλή υπόδειξη στο Τμήμα Πολεο

δομίας, για να αρχίσει το σχεδιασμό, ενώ ήδη είχαμε εξαγγείλει πως θα ξοδεύαμε 

αυ-τά τα ποσά των .t20 εκ .. 

Εκεί είναι που εστιάζεται το πρόβλημα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, κι εκεί είναι 

το αμφιλεγόμενο θέμα: Ότι δηλαδή, ενώ δόθηκαν οι διαβεβαιώσεις, ενώ ο 

προσφυγικός κόσμος έμεινε με την εντύπωση ότι τα πάντα εξελίσσονται ομαλά, 

το πρόβλημα σκάλωσε. Και θέλουμε τώρα μ' αυτή την παρέμβασή μας να 

τονlσουμε πως επείγει η άμεση αντίκριση και αντιμετώπισή του. Δε μας 

ενδιαφέρει αν θα περάσουν άλλες 15 μέρες για να έρθει με νέο προUπολογισμό. 
Εκείνο όμως, ξαναλέμε, που μας ανησυχε( και που έθιξε ηδη και προηγούμενος 

συνάδελφος, είναι ότι όχι μόνο μέσα στους επίσημους προϋπολογισμούς δεν 

υπάρχει καμιά μνε(α, αλλά ούτε καν υποδείξεις για έναρξη των κατασκευαστικών 

σχεδίων δεν έγιναν, γιατί η κυβέρνηση φοβάται τη δαπάνη. Και αυτό πρέπει να το 

ομολογήσουμε και δημόσια. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

!πάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να βάλουμε λίγη τάξη στον τρόπο του σκέπτεσθαι θα 

έκανα τρεις εισηγήσεις. Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι το ποσό το οποίο τέθηκε και το 

οποίο καλύπτει την περίοδο από τώρα μέχρι το τέλος του χρόνου είναι ανεπαρκές. 

Και υπάρχει και η άποψη ότι δε θα μπορέσει και αυτό το οποίο τέθηκε να 

δαπανηθεί. 

Υπάρχει επίσης η άποψη ότι το ποσό το οποίο είναι για τον επόμενο- χρόνο 

είναι ανεπαρκές και επίσης ότι στο παρελθόν υπηρξε ολιγωρία εκ μέρους των 

κυβερνητικών τμημάτων στην υλοποίηση των διάφορων σχεδίων για επιδιόρθωση 

των συνοικισμών. Η πρακτικη μάς λέει ένα πράγμα: Αυτή η Βουλή έχει Επιτροπη 

Προσφυγικών Θεμάτων. Να αναθέσουμε στην Επιτροπή Προσφυγικών Θεμάτων 

να παρακολουθεί και κάθε δίμηνο να ενημερώνει το Σώμα ποια πρόοδος έγινε για 

την 
(Ξαφνικά έγινε διακοπη ηλεκτρικού ρεύματος} 

Έχω "' β' , , , ... τη ουναμη να σ ηνω τα φωτα τους αλλους και μαλιστα μιλώντας στην 

επίσημη 
1 
γλώσσα και όχι όπως έκανε ο συνάδελφος ο οποίος χρησιμοποίησε 

λατινικους όρους. 

(Γtλια) 

Θα έλεγα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνουμε μ 1 αυτό το θέμα η 
ειδική Επιτροπή της Βουλής για τα προσφυγικά θέματα να παρακολουθεί ~αι 
κάθε δίμηνο να υποβάλλει Έκθεση αν άρχισαν οι επιδιορθώσεις, τι πρόο&ος έγινε 
και ποιες είναι οι καθυστερησεις. Να εξετάσει επίσης αν υπάρχουν έτοιμα σχέδια 
και αν δεν υπάρχουν έτοιμα σχέδια να ζητησουμε ευθύνες. Ι , 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιά~νης. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να διευκρινιστεί το δικό μου σημείο. Στους προUπολο

γισμούς του 1990 για την αγορά έτοιμων κατοικιών και διαμερισμάτων προ
βλιπεται ποσό γόρω στο Η 1/2 εκ .. Αυτό το ποσό έχει ήδη δοθεί. δεν έχει δοθεί 
τυπικά μεν, αλλά έχει υπολογιστεί να δοθεί σε αιτητές που εγκρίθηκαν το 1988 
και το 1989. Και το ερώτημα είναι: Αυτοί οι οποίοι εγκρίνονται σήμερα και θc;; 

εγκριθούν μέχρι και το 1990 δε θα έχουν την ευχέρεια να πάρουν χρήματα πριν το 
1991; Είναι λοιπόν εισήγησή μου να διαβιβαστεί προς την κυβερνητική πλευρά η 
παράκληση να δοθούν μεγαλύτερα κονδύλια για κάλυψη αυτού του στεγαστικού 

προγράμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Δε θέλω να αντιδικήσω με κανένα, κύριε Πρόεδρε. Όμως θέλω να αποκατα

στήσω την αλήθεια για μερικά ζητήματα. Στους προUπολογισμοός του 1989 
κατατέθηκε ποσό Η,900,000. Απ' αυτό το !:1,900,000, που προοριζόταν για την 
αναδόμηση συνοικισμών χαμηλού κόστους, διατέθηκε το μεγαλύτερο ποσό και 

συνεχίζει να διατίθεται στην περιοχή των Βρυσούλλων χαι σε άλλες περιοχές. 

Κατά συνέπεια εχεί αυτό το ποσό έχει Οιατεθεl ή τέλος πάντων βρlσχεται 

στην εξέλιξη. Δεύτερο, είμαι με την ισχυρή εντύπωση -χαι έχω μιλήσει γι / αυτό 
την περασμένη Γ{έμπτη- ότι στους προϋπολογισμούς του 1990 υπάρχει ένα ποσό 
Ε2 εχ. για χατοιχίες για αναδόμηση συνοικισμών χαμηλού κόστους. Και ακριβώς 

εγώ, όταν μίλησα στη Βουλή την περασμένη Πέμπτη, επέκρινα την κυβέρνηση 

γιατί, εν.ώ θα 1χρειαστ;6ύν περίπου Ε4 εχ. χάθε χρόνο για να πραγματοποιηθεί το 
σχέΟιο της κυβέρνησης για αναδόμηση όλων των οιχιστιχών μονά.δ'ων 7Wυ 

προνοούνται από το. σχέ'Βιο της κυβέρνησης, κατέθεσε μόνο Ε2 εχ .. 

Συι}.φωv;i, με την πρόταση του κ. Κληρίδη όπως η Επιτροπή Προσφόγων 
ζητήσει λεπτομέρειες για τα ποσά που Οαπανήθηχαν το 1989 χαι ποια είναι τα 
σχέδια της κύβέρνησης για το 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Η~ιάδη~. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε πλήρως με τον χ. Πουμπουρή, αλλά Οε μιλούμε 

για το ίΟιο πράγμα. Πράγματι τα ποσά τα οποία ανέφερε ο χ. Πουμπουρής 

'Βόθηχαν πέρσι χαι υπάρχουν χαι Ε2 εχ. για τον ίΟιο σχοπό της ριζικής 

επιδιόρθωσης των χατοιχιών των συνοικισμών αυτοστέγασης. Και σε εκείνο τον 

τομέα οφείλουμε να ομολογήσουμε ότι γίνεται μια εξαιρετική 'Βουλειά σε 

ταχύτητα χαι σε αποτελεσματικότητα. Είναι σωστό χαι είναι αξιέπαινη η 

κυβέρνηση για τη 'Βουλειά την οποία χάνει σ 1 αυτή την κατεύθυνση. 

Εγ~ αναφέρθηκα στους χυβερνητιχούς οικισμούς για τους οποίους Οεν έχει 
Οιατεθεί ούτε Ε1 μέχρι στιγμής ούτε χαι προβλέπεται από τους προϋπολογισμούς 
του 1990 τους οποίους έχουμε ψηφίσει. Είναι σε άλλο θέμα που είχα αναφερθεί 
εγώ, χύριε Πρόε'Βρε. Συμφωνούμε με τον χ. Πουμπουρή, αλλά μιλούμε για Ούο 

Οιαφορετιχά πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι, αν συνεχίσουμε τη συζήτηση αυτή, 'Βε θα τελειώσουμε: 

Τείνω να συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Κληρίδη. Έχουμε Επιτροπή 
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Προσφύγων και Παθόντων. Όλα αυτά τα προβλήματα υπάγονται στην αρμοΟιό

τητα της Επιτροπής. Μπορεί να υπάρχουν και άλλα προβλήματα τα οποία δεν 

έχουν επισημαvθε( σήμερα, γι' αυτό το λόγο, αν αναθέσουμε στην Επιτροπή να 

παρακολουθεί την κατάσταση και να υποβάλλει κατά καιρούς Έκθεση ενώπιον 

του Σώματος, νομίζω ότι αυτή θα ήταν η καλύτερη εισήγηση. 

Προχωρούμε τώρα στη Οεύτερη ανάγνωση του vομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθε!; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού .€1,000,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕιΟίκευση των ποσών που θα Οαπαvηθούv. Π!vαχας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Π!vακας εγκριθοόv; 

Εφόσον Οεv υπάρχει ένσταση, το τρ(το άρθρο και ο Πίνακας εγκρ!νονται. 

Προχωρούμε στην τρ!τη,ανάγνωση του νομοσχεΟ!οu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ! ΕιΟικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) 
του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπωςτο νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει όνσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί ΕιΟικεύσεως Συμπληρω-
ματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 10) του 1989». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ

ΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 1989» 
Πcχpόv"<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Δεκεμβρίου 
1989. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χpημάτων όψους !:57,300 και η διάθεσή του για καταβολή του επιδόματος 

ενοικίου στους δικαιούχους εχτοπισθέvτες μέσα στο 1989, με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού yρημάτι,)ν. νι 1 ιχ1Jτ6 κιχ•. 
σχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί 

Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέv

των και Παθόντων) Νόμος (Ap. 9) του 1989». 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάpχουν ομιλητές σε θέμα αpχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε' στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πpοοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άpθpο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγχριθεt; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκpιση πληpωμής από το λογαpιασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσοό !:57,300 yια τη χpήση του έτους που λήγει την 31η 
Δεκεμβpίου 1989. Άpθpο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο ~ρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 
1 
Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω-
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) 
Νόμος (Ap. 9) του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάpχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόpα) 

Εφόσον δεν υπάpχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
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Τα επόμενα τρία νομοσχέδια έχουν κοινή Έκθεση και είναι 1. ((Ο Τροπο

ποιητικός του πεpί ΠpοUπολοyισμοό Νόμου του 1987 Νόμος του 1989», 2. «0 
Τpοποποιητικός (Ap. 4) του πεp( ΠpοΟπολοyισμοό Νόμου του 1988 Νόμος του 
1989» και 3. «0 πεpί Πpοϋπολοyισμοό (Τpοποποιητικός) (Ap. 3) Νόμος του 
1989». 

(Η Έκθεση θεωpήθηκε αναyνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΟΙΝΤΑΙ 1. «0 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ ΤΟ! ΠΕΡΙ ΠΡΟΙΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 
ΝΟΜΟΙ ΤΟ! 1987 ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989>>, 2. «0 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ 
(ΑΡ. 4) ΤΟ! ΠΕΡΙ ΠΡΟΙΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΝΟΜΟΙ ΤΟ! 1988 ΝΟΜΟΣ 
ΤΟ! 1989» ΚΑΙ 3. «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟΙΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ
ΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πpόεδpος 

Λέανδpος Ζαχαpιιiδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Αλέξη Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

από κοινού τα πιο πάν~ νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 
29 Νοεμβpίου 1989. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια σκοπείται η δημιουργία δύο νέων θέσεων 

Συνταyματαpχών στους ΠpοUπολοyισμοός του 1987, 1988 και 1989 για να 
κρ:.ταστεί δυνατή η αναδρομική προαγωγή στις θέσεις αυτές των αξιωματικών, 

που ύστερα από προσφυγή τους κρίθηκαν προακτέοι. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών
τας ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

νομοσχεδίων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως 

έχουν τελικά διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στα τρία αυτά. νομοσχέδια; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θα προχωρήσουμε στην ψήφιση των τριών 

αυτών νομοσχεδίων ξεχωριστά. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άpθpο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του Άpθpου 100/102 του Κεφαλαίου 14Α του Πpώτου Πίνακα 
του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 



1148 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του Πρώτου Μέρους του Δεύτερου Π(νακα του βασικού νόμου. 

'Apθpo 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του Νόμου αυτού. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθε(; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο εγκρ(νεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟlου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί ΠροUπολο

γισμού Νόμου του 1987 Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη πφ•\ρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Apθpo 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθείj 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του Άpθpου 100/102 του Κεφαλαίου 14Α του Πpώτου Πίνακα 
του βασικού νόμου. Άpθpο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του Νόμου αυτού. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάpχει ένσταση όπως το τpίτο άpθpο εγκpιθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρ(νεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέpεται ως ο Τpοποποιητικός (Ap. 4) του πεpί 

ΠpοUπολογισμού Νόμου του 1988 Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάpχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόpα) 



1149 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε σ-τη 8εύτερη ανάγνωση του τρ(του νομοσχε8(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγχρLνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Άρθρου 100/102 του Κεφαλαίου 14Α του Πρώτου Πίνακα 
του βασικού νόμου. 1 Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το 8εύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το 8εύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχόος του Νόμου αυτοό. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρε-ται ως ο περί ΠροUπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Υπάρχει επ(σης κοινή Έκθεση για τα επόμενα 8υο θέματα που είναι «0 
Συμπληρωματικός (Αρ. 2) του περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Ηλεκτρισμοό 
Κόπρου Νόμου του 1989» και «0 Συμπληρωματικός (Αρ. 3) του περί ΠροUπολο
γισμοό της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου Νόμου του 1989». 

Ο χ. Στυλιανού. 

----ΊΙ. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Είπαμε να μη διαβαστεί η Έκθεση και υπάρχουν ομιλητές. Αλλά επειδή 

υπάρχουν 8ιαφωνίες 1 θα παρακαλέσω να 8ιαβαστεί η Έκθεση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωρα(α, να 8ιαβαστει Να 8ιαβαστεί, 8εν τίθεται θέμα. 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εμείς απλώς θα πούμε -τη θέση μας, όπως λέγει και η 

Έκθεση, πάνω σ' αυ-τά τα 8υο νομοσχέ8ια. Δε χρειάζεται να 8ιαβαστεί η 

Έκθεση. Συμφωνοόμε να μη aιαβαστεί η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολό ωραία! Επειδή όμως έγινε η εισήγηση να aιαβαστεί, aεν ξέρω αν 

επιμένει ο κ. Σ-τυλιανού. 
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Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ας μη 3ιαβαστεί, κύριε Πρόε3ρε. Ας εκθέσει ο συνιl.3ελφος τις απόψεις του. 

ΠΙ'ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 3εν πρόκειται να 3ιαβαστεί, τότε ο κ. Ψυλλί3ης ας εκθέσει τις απόψεις 

τ.ου. 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρε(ται αvαγνωσθε(σα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «0 ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ ΠΕΡΙ 
ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1989,, ΚΑΙ 2. «0 ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1989>>. 
Παρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Παύλος Δίγκλης 

ΛΙ:αν3ρος Ζαχαριιl.3ης 

·Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

29 Νοεμβρίου 1989. Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρl:θηκαν εκπρό
σωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κόπρου, του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομη

χανίας, καθώς και των συντεχνιών της Αρχής ΕΔΑΗΚ, ΣΕΠΑΗΚ, ΣΥΒΑΗΚ, 

ΕΠΟΠΑΗ και ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ. Σ' αυτή παρευρl:θηκε επίσης και ο αξιότιμος 

Βουλευτής κ. Π. Κόλοκος. 

· : Με το πρώτο νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, ,σκοπείται η 
·, ~γΚριση Πληρωμής από το ταμείο της Αρχής ποσού f2,668, 730 και η 3ιάθεσή του 
γία τ·η 8ήμιου.ργ(α νέων θέσεων στην Αρχή ΗλεΚ:τρισμού. Κύπρου, καθώς και η 
συμπλήρωση ορισμένων κονδυλίων που κρ(θηκαν ανεπαρκή στη διάρκεια του 

φετινού χρόνου. 

Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το ίδιο ταμε(ο 

συμπληρωματικού ποσού f3,253,950 και η 3ι&θεσή του για τη συμπλήρωση τη<; 
δαπάνης για καόσιμα καθώς και για τη συνεισφορά της Αρχής στο Τ αμείΟ 
Αμυντικής Θωράκισης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό, αφοό έλαβε 

ύ_πόψη~ τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της τόσο από τη Διεόθυνση της Αρχής όσο 
· καί από τις συντεχνίες, προχώρησε στη λεπτομερειακή εξέταση καθεμιάς από τις 
. πιστώσεις που περιέχονται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια . 

. ~ε β~ση τη μελέτη της αυτή η Επιτροπή αποφάσισε τα πιο κάτω:-

( α.) Να μην προχωρήσει σ' αυτό το στάδιο στην εξέταση των προτάσεων 

που γίνονται για τη δημιουργία νέων θέσεων, θέμα που θα εξεταστεί 

σε συνάρτηση με τη μελέτη του προϋπολογισμοό της Αρχής για το 

1990. 'Άλλωστε τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή 3εν 

επέτρεπαν την ενδελεχή εξέταση των προτάσεων αυτών με βάση -r'α 
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καθιερωμένα κριτήρια εξέτασης κάθε πρότασης για τη δημιουργία 

νέων θέσεων. 

(β) Να εγκρ(νει εκε(νες μόνο τις δαπάνες που αναφέρονται στη συμπλή

ρωση των αναγκαίων εξόδων λειτουργ(ας της Αρχής, όπως είναι τα 

καύσιμα, η συντήρηση εξοπλισμού των σταθμών παραγωγής κτλ. και 

ορισμένες άλλες δαπάνες !'γtα τις οποίες αναλήφθηκαν δεσμεύσεις με 

συμφωνίες που υιοθετήθηκαν από τη Βουλή με την έγκριση του 
Προϋπολογισμοό του 1989. 

Με βάση τις πιο πάνω θέσεις της η Επιτροπή έχει διαφοροποιήσει ανάλογα 

τις υπό αναφορά πιστώσεις οι οποίες εντάσσονται σε αυτοτελή συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό συνολικοό όψους !:3,982,545, του οποίου εισηγείται την ψήφιση 
από τη Βουλή. Τα Μέλη της Επιτpοπής-Βουλευτές του Δημοκρατικοό Κόμματος 

επιφυλάχθηκαν να εκθέσουν τις θέσεις τους κατά τη συζήτηση του όλου θέματος 

στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπιiρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 

Α. ΨΤ ΛΛΙΔΗΣ: 

Δε δι"αφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με το πνεύμα των δυο νομοσχεδίών. Επειδή 

όμως, ως θέμα αρχής, διαφωνούμε βασικά με τη σύνθεση του διοικητικού 

συμβουλ(ου της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, το οποίο θεωρούμε ότι δεν ε(ναι 

σύμφωνο με το νόμο που ψήφισε η Βουλή, γι 1 αυτό το λόγο, παρόλο που 

συμφωνούμε με το περιεχόμενο αυτών των δύο νομοσχεδίων, θα τηρήσουμε αποχή 

από την ψηφοφορία, 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αλλοι ομιλητές επί θέ/1'ατος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: · 
Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 αποχές, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αρα το πρώτο άρθρο εγκρίνεται μ_ε 24 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 12 
αποχές. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Τ αμε(ο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κόπρου ποσού 

!:3,982,545 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 ~πέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα το οίρθρο 2 εγκρίνεται με 24 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 12 
αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αpθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

, 
1 Αρα το άρθρο 3 εγκρίνεται με το ίδιο ποσοστό ψήφων και η εικόνα είναι η 

ίδια, δηλαδή έγχρωμη, άδουσα και συρίζουσα. 

(Γέλια) 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Συμπληρωματικός (Αρ. 2) του περ( 

ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται με Δ4 

ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 12 αποχές. 
Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Έκτακτης Εισφοράς για 

την 'Αμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989». 
Υπάρχει ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί αvαγνωσθείσα; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΚΤΑΚΤΗΣ ΕΙΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΑ ΤΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Παύλος Δίγκλης 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω vομοσχέΟιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 
1989. 

Με το νόμο που προτείνεται, σχοπείται η παράταση της ισχύος της 

νομοθεσίας για την έκτακτη εισφορά για την άμυνα της Δημοκρατίας για ακόμα 

έξι μήνες, δηλ. μέχρι τις 30 Ιουνίου 1990, για να παρασχεθεί ο απαιτούμενος 
χρόνος στη Βουλή να μελετήσει δυο άλλα συναφή νομοσχέδια που έχουν κατατεθεί 

πρόσφατα ενώπιόν της από την Εχτελεστιχή Εξουσία και στοχεόουν στην 

παραπέρα ενίσχυση των πόρων του Ταμείου για την Αμυντική Θωράκιση της 

Δημοκρατίας. 

Χωρίς να επηρεάζονται οι θέσεις χάθε πλευράς αναφορικά με το Ταμείο 

Αμυντικής Θωράκισης χαι την κατανομή των εισφορών σ' αυτό, η Επιτροπή 

εισηγείται στη .Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφοό 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Έχταχτης Εισφοράς 
για την 'Αμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 4\ 

Υπάρχουν ομιλητ"ές επί θέματος αρχής; 

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο, όπως πράξαμε χαι 

προηγουμένως, όχι γιατί αντιτιθέμεθα στην ενίσχυση του Ταμείου της 1 Αμυνας, 

αλλά γιατί η εισήγησή μας για κλιμάκωση των ποσών αυτών δεν έγινε μέχρι 

σήμερα αποδεχτή, παρόλο που έτυχε της έγκρισης και άλλων κομμάτων στη 

Βουλή. Γι' αυτό δεν πρόκειται να το ψηφίσουμε, μέχρις ότου κλιμακωθεί, ώστε 
τα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα. του λαοό να πληρώνουν λιγότερα χαι τα 

πλουσιότερα περισσότερα. 



ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

ίπάρχοuν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι εμείς είμαστε εναντίον ειδικών 

φορολογιών και έχουμε επανειλημμένα τονίσει ότι οι φορολογίες όσον αφορά την 

άμυνα δεν μπορούν να είναι χωριστές από τις γενικές φορολογίες και ότι θα 

έπρεπε η κυβέρνηση να αποφασίσει ως προς την προτεραιότητα που δίνει στην 

άμυνα και να τη βάλει στον προϋπολογισμό, εντούτοις, επειδfι διαισθανόμαστε την 
' ' ' θ ψ ' ' ίθ ' αναγκη να υπαρχει αμυνα, α ηφισουμε, παρα την αντ εση μας ως προς τον 

τρόπο που γίνεται η φορολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει για την παράταση, γιατί 

πάντα, όπως ξέρετε -η θέση μας είναι γνωστότατη-θέλουμε, όσο είναι δυνατό, να 

ενισχυθεί το Ταμείο για την 'Αμυνα του τόπου μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίοu. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κόpιε Πρόεδρε, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ ήταν ο εισηγητής της 

κλιμάκωσης για το Ταμείο / Αμυνας. Δυστυχώς δεν πέρασε η πρόταση της 

κλιμάκωσης και βρέθηκε μπροστά στο ερώτημα: Πόροι για την άμυνα ή απουσία 

πόρων και απουσία άμυνας; Έτσι προτίμησε να ψηφίσει υπέρ της ειδικής 

εισφοράς, για να έχουμε τή δυνατότητα να~ έχουμε άμυνα. Εξάλλου το 2% έχει και 
κάποιο σημείο φορολογικfις ισό-ι:ητας υπό .την εξής έννοια: Ότι συλλαμβάνονται 

ανώτερα εισοδήματα που διαφεύγουν του φόρου εισοδήματος. Εμείς είμαστε υπέρ 

της ισότιμης κατανομής βαρών, ιδιαίτερα της ελάφρυνσης των χαμηλότερων 

εισοδηματικών τάξεων. Γι 1 αυτό θα πολεμήσουμε πάνω στο θέμα του φορο

λογικού συστήματος, ώστε να επιβληθεί ένα φορολογικό σύστημα δικαιότερο από 

το προηγούμενο και δε θ.α παίξουμε το θέμα ~ου φορολογικού συστήματος με την 
άμυνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤί ΛΙΑΝΟί: 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να ρωτήσω τον κ. Κληρίδη, ο οποίος πριν από 

λίγα δευτερόλεπτα μας είπε πως μιλά ελληνικά: Διαισθάνεται απλά την ανάγκη 

ενίσχυσης της άμυνας ή αισθάνεται την ανάγκη ενίσχυσης της άμυνας; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Βεβαίως, κόριε Πρόεδρε, αντιπαρέρχομαι την πρόκληση του κ. Στuλίανοό, 

παρόντος του κ. Κληρίδη. Εtχα σηκώσει το χέρι μου πριν να ζητήσει το λόγο ο κ. 



1155 

Στυλιανού. Απλώς ήθελα να υπενθυμίσω το συν&.δελφο κ. Χατζηδημητρίου .ότι ·η ·: · 
εισήγηση για το χλιμαχωτό όσον αφορά τη φορολογ(α για την άμυνα έγινε". σε · 
χρόνο που το είχε υποστηρίξει, πέρα από τα συγχεχριμένα μέτρα που εισηγήθη~ε · 
ο κ. Κληρίδης, και ο Δημοκρατικός Συναγερμός <Jε συγκεκριμένες συζητήσεις που 

έγιναν στην Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού και στην ΕπιτΡοπή 
1 Αμuνας. 

Το ότι σήμερα προσπαθούν όλες οι πλευρέ5,:της Βουλής να ενισχύσουν μ'ε τον· . 
καλύτερο και τον ορθότερο τρόπο το Τ αμείό της Αμυντικής Θωράκισης απο
δεικνύεται με τον τρόπο που τοποθετούνται θετικά, όταν υπάρχουν συγκεκριμένα 

μέτρα. Επομένως η διεκδίκηση πρωτοβουλιών και πρώτων θέσεων στον τομέα 

τούτο, με όλο το σέβας στους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, δεν είναι ~παρα(

τητη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι θέματα κοινωνικής πολι-τικής, οικονομικής και φορ.ο

λογιΚής που -τέθηκαν και όχι σε σχέση με την άμυνα. 
ΠΡΟΕΔ\ΕΥΩΝ: 

Δεν έ):ει σημασία, κύριοι, δε διεκδικεί κανένας ...... , .................... . 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Υπάρχει κάποια διαφορά στις κοσμοθεωρίες των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε διεκδικεί κανένας δάφνας, κύριοι, για την πρωτοβουλία του ή γ.tα 

οτιδήποτε άλλο. Η ουσία είναι μια. Ό-τt χρειαζόμαστε άμυνα είτε ούτως είτε · 
άλλως. Μπορεί να έχουμε ·τις επιφυλάξεις μας κτλ., αλλά η άμυνα χρειάζεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόε?ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: \ 

Πόσοι ψηφίζουν εναν~ίον; 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα το πρώτο άρθρο εγκρ(νεται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και καμιά 
αποχή. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του 3εότερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πdσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

'Αρα το 3εότερο άρθρο εγκρίνεται με 30 ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχόος του Νόμου αυτοό. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντ(ον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

'Αρα το τρ(το άρθρο εγχρ(νεται με 30 ψήφους. υπέρ, 12 εναντίον χαι καμιά 
αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Έκτακτης Εισφοράς για την 

Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί χαι ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφόρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται με 30 
ψήφους υπέρ, 12 εναντίον και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Πολιτικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989». 

Υπάρχει ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ το 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟ
ΝΟΜΙΑΣ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ)(ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόντες:-

Μανώλης Χριστοφί3ης, Πρόε3ρος 

Νίκος Αναστασιάδης 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Νοεμβρίου 1989. 
Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του άρθρου 6 της 

βασικής νομοθεσίας για την πολιτική Οικονομία με το οποίο προβλέπεται η 

σύλληψη εναγομένου για χρηματικό ποσό. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζΥJτηση 

νομοσχέδιο, η κατάργηση του πιο πάνω άρθρου κρίνεται αναγχα!α, γιατl 

αντιβαlνει προς την παράγραφο (2) του άρθρου 11 του Συντάγματος και γιατί, 
παρά το γεγονός ότι έχει περιπέσει σε αχρησία, η Οιατήρησή του σε ισχύ προκαλεί 

εσφαλμένες εντυπώσεις και Οημιουργεί ανησυχίες σε άτομα που προτίθενται να 

εγκατασταθούν ή να εργαστούν στην Κόπρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιυθετεί τους σκοποός και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, γι 1 αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεότερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1 . 
. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεl; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1 πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ωi; ο περ( Πολιτικής Δικονομίας (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) / 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 'σε 

Νόμο. ! 
Προχωροόμε στα επόμενα δόο θέματα, που είναι (Α) «0 περί της Επαγ;ι;λ

ματικής 'Αδειας Οδηγοό Νόμος του 1989» και (Β) «0 περί Ρυθμ(σεως 'της/ 
Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>. Υπάρχει κοινή 
Έκθεση, αλλ& θα ψηφίσουμε ξεχωριστά τα δυο νομοσχέδια. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ (Α) «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΠΑΓΓΕΛ
ΜΑ ΤΙΚΗΣ ΑΔΕΙΑΣ ΟΔΗΓΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» ΚΑΙ (Β) «0 ΠΕΡΙ 
ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989>>. 

Παpόv'tες:-

Ανδρέας Δημητρι&δης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Νίκος Μακρίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλι&δης 

Η Κοινο~ουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο 

πάνω νομοσχ~δια σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 
Απριλίου, 24 \)κτωβρίου και στις 9 και 11 Νοεμβρίου 1989. Στις συνεδρι&σεις 
αυτές κλήθηκαr και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών \αι. Έργων, της Αρχής Αδειών και των αυτοκινητικών οργανώ-

σεων. ..\ 
Σκοπός του 1πρώτου νόμου που προτεlνεται είναι η οργάνωση και προστασία 

του επαγγέλματbς του οδηγού οχημάτων δημόσιας χρήσης, με τρόπο που να 
επιτυγχάνεταi αν1αβάθμιση του επιπέ8ου των επαγγελματιών ο8ηγών και παράλ
ληλα η αποκατ·.,~στ:αση και παγίωση της εμπιστοσύνης του κοινού προς αυτούς. 

Σκοπός τ'ου 8εύτερου νόμου που προτείνεται είναι η απαγόρευση της 
οδήγησης οποιουδήποτε μηχανοκίνητου οχήματος δημόσιας χρήσης από πρόσωπα 

που 8εν είναι κιhοχοι σχετικής ά8ειας ο8ηγού: 

Ει8ικότερα με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχε8(ου:-

(α) Εισ&γεται για πρώτη φορά στην Κόπρο ο θεσμός της επαγγελματικής 
ά8ειας "Ο8ηγού που 8οκιμάστηκε σε πολλές άλλες χώρες, 
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(β) ανατίθεται στην Αρχή Αδειών η εξουσία και το καθήκον της 

χορήγησης, ανάκλησης ή αναστολής επαγγελματικών αδειών οδηγού 

με βάση καθορισμένα κριτήρια και διαδικασίες, καθώς και η άσκηση 

πει~αρχικής δικαιοδοσίας πάνω στους αδειούχους οδηγούς, 

(γ) καθορίζονται τα προσόντα που πρέπει να συγκεντρώνουν οι υποψήφιοι 

επαγγελματίες οδηγοί μεταξύ των οποίων είναι ο καλός χαραΚτήρας, 
η φυσική ικανότητα και η επιτυχία σε εξετάσεις επαγγελματία 

οδηγού, 

(Ο) προβλέπεται εξαίρέση από τις εξετάσεις των οδηγών που - ασκούν ή 
άσκησαν τ;ο επάγγελμα του οδηγού για ορισμένο χρονικό διάστημα, 

(ε) προβλέπεται και πειθαρχική εκτός, από την ποινική ευθύνη των 

αδειούχων οδηγών, των οποίων 1:α όρια, οι προϋποθέσεις και ο 

καταλογισμός θα καθοριστούν με κανονισμούς, και 

( στ) προβλέπεται ο διορισμός ελεγκτών που καθήκον τους θα είναι ο 

έλεγχος της τήρησης των διατάξεων του Νόμου _και,-- των Κανονισμών 
που θα εκδ(δονται με βάση αυτό. . 

Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας 'Ενωσης Επαγγελματιών Αυ~οκινητιστών 
(ΠΕΕΑ) που παρευρέθηκε στις συνεδρίες της Επιτροπής χαιρέτισε την κατάθεση 
των δυο νομοσχεδίων και δήλωσε πως η νέα αυτή προσέγγιση προσδίδει τον 

' 'λ θ ' ' ' ξ ' ή ' προσηκοντα ρο ο στον αν ρωπινο παραγοντα για τη σωστη και α ιοπρεπ ασκηση ~ 

του αυτοκινητικού επαγγέλματος και συμβάλλει στην παγίωση της εμπιστοσύνης 

του κοινού προς τους επαγγελματ(ες οδηγούς που ασκούν ένα τόσο ζωτικής 

σημασίας λειτοόργημα. Από την ίδια οργάνωση έγινε επί_σης εισήγηση για αριθμό 

τροποποιήσεων στο νομοσχέδιο που αφορούν την επαγγελματική άδεια. 
Ο εκπρόσωπος της Συνομοσπονδίας Επαπελματιών Αυτοκινητιστών Κύπρου, 

ΚΕΕΑ, τάχθηκε, ως θέμα αρχής, υπέρ της θεσμοθέτησης της επαγγελματικής 
άδειας οδηγού καταθέτοντας επίσης αριθμό εισηγήσεων για τροποποιήσεις στο 
νομοσχέδιο που αφορούν την επαγγελματική άδεια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη' 
όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, τους ευρύτερους 
κοινωνικούς στόχους που εξυπηρετούνται με τα δυο υπό εξέταση νομοσχέδια και 
ιδιαίτερα την ασφάλεια όσων δι~κινούνται με οχήματα δημόσιας χρήσης, την 
επαγγελματική κατοχύρωση των επαγγελματιών οδηγών, αλλά και πρώτιστα την 
ασφάλΈια του κοινού γενικότερα, επικροτεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό συζήτηση νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 
νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χαραλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 
Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, δυο λόγια. Σκοπός των 

υπό ψήφιση νομοσχεδίων είναι αφενός μεν η ικανοποίηση ενός πάγιου δίκαιου 
αιτήματος πολλών ενδιαφερομένων που αποσκοπεί στην προστασία και ανα
βάθμιση του επιπέδου των επαyyελματιών οδηγών με τη θεσμοθέτηση της 
επαγγελματικής άδειας οδηγοό και από την άλλη η εμπέδωση του αισθήματος 
εμπιστοσύνης και ασφάλειας του κοινού. Η εντύπωση που επικρατεί σχετικά με το 
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χαρακτήρα και τη συμπεριφορά των οδηγών οχημάτων δημόσιας χρήσεως και 

ειδικότερα των οδηγών ταξl, πιστεύω ότι δεν ανταποκρίνεται στον πραγματικό 

χαραχτήρα και τη συμπεριφορά της πλειοψηφlας αυτών. Οι περισσότεροι εlναι 

καλοί οικογενειάρχες και νομιμόφρονες πολίτες. Δημιουργεl λανθασμένες εντυ

πώσεις μια μικρή μειοψηφία ο8ηγών. 

Τα υπό ψήφιση νομοσχέδια, μεταξύ άλλων, σκοπό έχουν να προστατεύσουν το 

καλό όνομα της πλειοψηφίας και ν' αναβαθμlσουν το επίπεδο κατάρτισής τους. 

Από την άλλη δε να αποκόψουν από την οικογένεια των επαγγελματιών οδηγών 

εκείνους που το δημόσιο συμφέρον επιβάλλει να απομακρυνθούν από την προσφορά 

τέτοιας μορφής υπηρεσιών. 

Η προσφορά των υπηρεσιών των οδηγών δημόσιων οχημάτων ε(ναι τεράστιας 

οικονομικής και κοινωνικής σημασίας, γι / αυτό και η ανάγκη προστασίας του 
επαγγέλματος από τη μια και εμπέδωσης της εμπιστοσύνης του κοινού στους 

επαγγελματίες ο8ηγούς από την άλλη. Το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει, 

κύριε Πρόεδρε, τα δύο νομοσχέδια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Ηλιά8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με τα Μο νομοσχέ8ια που θα ψηφίσουμε για πρώτη φορά 

μπαί~ει μια τάξη ή προσπαθοόμε να βάλΌυμε μια τάξη στις διαδιχασ(ες και ·τους 
όρους παραχώρησης και ανάκλησης των επαγγελματικών αδειών. ,Μ' αυτό τον 

τρόπο, κύριε Πρόεδρε, κατοχυρώνονται και καλύπτονται οι ευσυνείδητοι επαγγελ

ματlες και ταυτόχρονα περιορίζονται τα κρούσματα εκείνα τα οποία εκθέτουν τον 

τόπο μας και το λαό μας απέναντι στους ξένους τουρίστες, οι οποίοι κάνουν 

μεγάλη χρήση των 8ημόσιων μεταφορικών μέσων. 

Γι / αυτό το λόγο πιστεύουμε ότι είναι ένα θετικό μέτρο προς αυτή την 
κατεύθυνση και ασφαλώς θα το ψηφίσουμε σαν Σοσιαλιστικό Κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαν8ριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, αυτό το αίτημα ή τα νομοσχέδια τα οποία θα ψηφιστούν 
αποτελούν απαίτηση πάρα πολλών χρόνων των συνδικαλιστικών οργανώσεων, 

όπως και των (διων των οδηγών. Η ψήφιση των σημερινών νομοσχεδlων τείνει ν / 

αναβαθμίσει αυτό το επάγγελμα, να δημιουργήσει καλύτερες προUποθέσεις για τη 

διεξαγωγή αυτού του επαγγέλματος, να εμποδίσει να εξασκούν αυτό το επάγ

γελμα άνθρωποι που δεν είναι σε θέση να το εξασκήσουν για διάφορους λόγους και 

παράλληλα να εξυπηρετήσει καλύτερα το δίκαιο των μεταφορών και πολύ 

περισσότερο να εξασφαλίσει εμπιστοσύνη και ασφάλεια στον κόσμο που δια

κινείται. 

Γι' αυτό η ομά8α μας θα ψηφίσει υπέρ αυτών των νομοσχε8ίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

,- Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Σ' όλα τα κοινοβούλια, όταν κάποιο 

χόμj.ι.α δε θα ψηφίσει ένα νομοσχέδιο, χάνει ή θα κάνει αποχή, εξηγά την ψήφο 
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του. Ε(vαι πρωτοφανέs το φαινόμενο εκεl που θα ψηφ!σεις, να εξηγήσεις γιατί θα 

ψηφίσεις. Θα παρακαλέσω στο μέλλον να μην ακολουθούμε αυτή την τακτική. Τα 

νομοσχέδια παραπέμφθηκαν σε μια Επιτροπή. Η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται 
την ψήφισή τους. Όλα τα κόμματα θα τοποθετηθοόν θετικά. Δεν εξηγεί κανένας 
τη θετική πράξη. Την αρνητική πράξη είναι που. εξηγεί, αν δε θα ψηφίσει, γιατί 
δεν ψηφ(ζει. Και αυτό ε(vαι παραδεκτό σ' όλα τα κοινοβούλία του κόσμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας, κύριε Κληρ(δη, αλλά δυστυχώς εδώ αυτό που 
ε(vαι κοινώς παραδεκτό σ' όλα τα κοινοβούλια του κόσμου δε γίνεται, διότι 

θ 'λ 'θ θ' , , ' ' όψ ' ε ουμε σuνη ως να προσ εσουμε κατι η να πουμε ορισμενες απ εις και ουτω 

καθεξής. Γι' αυτό το λόγο παραβαίvοuμε αυτό τον κανόvα, ο οπο(ος είναι γενικώς 

αποδεκτός και με τον οποίο επίσης πρέπει να σας πω ότι συμφωνώ απόλυτα. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

Ναι, θα ήθελα να παρατηρήσω και εγώ, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν είναι νομική 

δουλειά π~υ κάνουμε εδώ μέσα· είναι πολιτική δουλειά. Και μάλιστα εμείς, που 
δεν καταλαβαίνουμε και πολλά πράγματα από τους νόμους, αισθανόμαστε την 

ανάγκη να μιλήσουμε για να εκφράσουμε τη σκέψη μας, γιατί συμμετέχουμε σε 

μια ψηφοφορία. Και το άλλο που θα ήθελα να αναφέρω Ηναι ότι μια Επιτροπή 
της Βουλής δεν μπορεί να υποκαταστήσει τηv ολομέλεια του Σώματος. 'Ετσι 
κάτι που συζητείται στην Επιτροπή, δε σημαίνει ότι είvαι αρκετό για να καλύψει 

το θέμα και να μη συζητηθεί εvώπιοv της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Αυτό, κύριε Χατζηδημητρίου, όπως λέγει ο κ. Κληρίδης, είναι γενικά 

παραδεκτό σ' όλα τα κοιvοβούλια του κόσμου και εκεί, στα κοινοβούλια αυτά, 

κάvουν πολιτική εργασία και όχι νομική. 

Ορίστε, κύριε Κληρίδη. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να διορθώσω. Δεν είναι vομικιστικά που έθεσα το 

θέμα. Είvαι θέμα διαδικασίας. Κι αν θέλουμε vα κάvουμε πολι't'ική, όχι μικρο
πολιτική, τότε να ακολουθούμε τους σφστQύς_καvόνες που έχουν εδραιωθεί στα 

κοινοβούλια του κόσμου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, πάνω στο τι είναι μικροπολι.τική, να αφήσουμε τέλος πάvτων 

και τους άλλους να κρίvουν. Διότι, αv χαρακτηρίζουμε μεταξύ μας τη συζήτηση 

ότι αφορά μικροπολιτική, δεν ξέρω ποιος θα γλυτώσει απ 1 αυτό το θέμα. Διότι 

τα θέματα διαδικασίας εγειρόμενα και αυτά μπορεί vα δημιουργήσουν την 

εvτύπωση ότι πρόκειται περί μικροπολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ, Νομίζω ότι πρέπει vα κλείσουμε μ / αυτό το ζήτημα 
διαδικασίας το οποίο ήγειρε ο κ. Κληρίδης και το οποίο είναι γεγονός ότι από 
πολλά χρόvια δεv τηρούμε ·σ / αυτό το Σώμα. 

Ο κ. Στυλιανού. 



1162 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Ε "' ' ή Β λ' ι ι ι θ ' πειυη σ αυτ τη ου η πρεπει να εχουμε μια σuνεπεια, α πρεπει να πω 

πως ο χ. Κληρ(Οης, στα δεκαοκτώ χρόνια της προεδρίας του, άφησε αυτή την 
πρακτική να διεκπεραιώνεται. 

Ευχαριστώ. 

(Γέλια) 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύpιε Πpόεδpε, ο κ. Κληpίδης πpώτα δεν είχε δεκαοκτώ χpόνια πpοεδpίας. Αν 

θέλουμε να ακpιβολογούμε, είχε δεκαέξι χpόνια. Και ο κ. Κληpίδης ήταν 
αυστηρότατος και ξέρετε πολύ καλά ότι χρησιμοποιούσε και τα rules of relevancy 
τ'α οποία εγκαταλείφθησαν. Και διέκοπτε τους ομιλητές, όταν ήταν εκτός 

~'έματος. Και πιστεύω ότι εδώ είμαστε όλοι εκτός θέματος. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Να κάμω μια διευκρίνιση. Στα πρακτικά του 1961, που μόλις σήμερα 

στοιχειοθετούνται στο κυβερνητικό τυπογραφείο και τα μετροφόλλησα, είδα εκατό 

περιπτώσεις τέτοιες, στις οποίες η Βουλή ομόφωνα συναινούσε κι όμως υπήρχαν 

αγοpεύσεις · και το ξέpει αυτό ο κ. Κληpίδης. Πολλοί Βουλευτές, πpόεδpοι των 
Επιτροπών, πάνω σε νομοσχέδια μάλιστα, έφερναν, κύριε Πρόεδρε, τις εκθέσεις 

του Γενικού Εισαγγελέα και μας τις διάβαζαν από το βήμα της Βουλής και αυτό 

το ξέpει κάλλιστα ο κ. Κληpίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Θα ήθελα να του πω να τα ξαναδιαβάσει, διότι οι αγορεύσεις ήταν επί της 

ουσίας, όχι αν θα ψηφίσουν ή όχι. Και υπάpχει μια διαφοpά αν θέλεις να αναλύσεις 

την ουσ(α του νομοσχεδίου και αν θέλεις να εξηγήσεις την ψήφο σου, λέγοντας ότι 

θα ψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο γιατ( έτσι και γιατί έτσι. Αν έχεις θέμα αρχής να 

συζητήσεις -και μπορεί να έχεις και να θέλεις να ψηφίσεις-ασφαλώς πρέπει να το 

θίξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύpιοι, σας παpακαλώ. Νομίζω ότι έληξε το θέμα. Είναι ένα πολύ μικpό 

θέμα το οπο(ο έληξε. 

Εν πάση περιπτώσει, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου 

νομοσχεδίου, που είναι . «0 πεpί Επαγγ'ελματικής 'Αδειας Οδηγού Νόμος του 
1989». 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Apθpo 1. 

Εpμηνεία. 'Apθpo 2. 

Αpμόδια Αpχή. 'Apθpo 3. 

Συμβουλευτική Επιτpοπή. 'Apθpo 4. 

Απαγόpευση οδήγησης οχημάτων δημόσιας χpήσης χωpίς επαγγελματική 
άδεια οδηγού. 'Apθpo 5. 

Χοpήγηση ή ανανέωση επαγγελματικής άδειας οδηγού. 'Apθpo 6. 
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Πλαστογραφία κλπ. 'Αρθρο 7. 

Ανιίκληση, αναστολή επαγγελματικής ιίδειας οδηγοό. 'Αρθρο 8. 
Επίδειξη της ιίδειας. 'Αρθρο 9. 

Προσωρινtς διατάξεις. 'Αρθρο 10. 

Αδικήματα. 'Αρθρο 11. 

Πειθαρχική ευθόνη αδειοόχων οδηγών. 'Αρθρο 12. 

Διορισμός και εξουσίες Ελεγκτών. 'Αρθρο 13. 

Κανονισμοί. Άρθρο 14. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει όνσταση όπως τα ιίρθρα 1 - 14 εγκριθοόν; 

Επειδή δεν υπιίρχει ένσταση, τα ιίρθρα 1 - 14 εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανιίγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται. ως ο περί της Επαγγελματικής Ά8ειας 
Οδηγοό Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει ένσταση όπως το νομοσχiδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπιίρχει iνσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του Οεύτερου νομοσχε8ίου, που είναι ((Ο περί 

Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοριfς {Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ι πιfρχει ένσταση όπως το ιfρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπιίρχει όνσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση και αντικατάσταση του άρθρου 23 του βασικού νόμου, 1 
Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχόος του Νόμου αυτοό. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπιfρχει ένσταση όπως το ιfρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφiρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μετα

φοριίς (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγχρlνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί της Αρχής Λιμένων 

Κόπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989». 
Υπάρχει ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγvωσθείσα, 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ 
ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1989». 

Παp6ντες:-

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Μουσιούττας 

ΠοΜβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας μελέτησε την υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 1989. 
Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Χρίστο Σολωμή, είναι η τροποποίηση της περί της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου νομοθεσίας, ·ώστε τα σκάφη της Εθνικής Φρουράς και της 

Αστυνομlας να απαλλάσσονται από την καταβολή διχαιωμάτω_y ελλιμενισμού χ-αι 

από άλλα τέλη που καταβάλλονται για διευκολύνσεις ή άλλες uΠηρεσίες που 
παρέχονται από την Αρχή Λιμένων Κόπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, υιοθετώντας, ως θέμα αρχής, τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου, ομόφωνα εισηγε(ται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί για πληρέστερη 

απόδοση των προθέσεων του εισηγητή της υπό αναφορά πρότασης ν6μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

-- -·-· -Υmiρχουν ομιλητέςσε-θiρ.α αρχής; 
Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 
1 Εντιμε κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Παρόλο που η Έκθεση που υπάρχει ενώπιον του Σώματος ε(ναι ομόφωνη, 

επειδή λέχθηκαν προηγουμένως κάποιες συγκεκριμένες κατευθυντήριες γραμμές, 

θα ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι θα αναφερθώ σε θέματα αρχής και 

ουσ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, σας παρακαλώ. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Υπάρχει βήμα και όποιος θέλει μπορε( να :το χρησιμοποιήσει, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό θα φανεί από το περιεχόμενο της ομιλίας του κ. Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Η πρόταση νόμου την οποία έχω καταθέσει, κύριοι συνά3ελφοι, και αφορά 

την τροποποίηση του Νόμου περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου και η οποία 

ομόφωνα σήμερα τροποποιεί το συγκεκριμένο νόμο ουσιαστικά θέτει τέρμα στην 
αυθα(ρετη συμπεριφορά του Γενικού Διευθυντή της Αρχής Λιμένων Κύπρου, τον 
οποίο υπεύθυνα θα ήθελα να καταγγε!λω στο Σώμα με συγκεκριμένα στοιχεία τα 

οποία θα παραθέσω. 

Και ήταν πραγματικά η συμπεριφορά του Γενικού Διευθυντή της Αρχής 
Λιμένων στο συγκεκριμένο θέμα, για το οποίο ομόφωνα σήμερα το Σώμα 

τροποποιεί το σχετικό νόμο, τέτοια που μέχρι της στιγμής ακόμα τουλάχιστον 

εγώ 3εν μπόρεσα να την καταλάβω. Αφού ολόκληρος ο κυπριακός ελληνισμός, 

ξεκινώντας από την Εκτελεστική Εξουσία, από την κυβέρνηση, από τη Νομο

θετική Ε~ουσία, τη Βουλή, από τη βάση, από το λαό μας, αντιλήφθηκε την 
αναγκαιότητα της ενίσχυσης της αμυντικής μας θωράκισης, πώς ο κ. Παγιάτας, ο 
Γενικός Διευθυντής ενός από τους μεγαλύτερους ημικρατικούς οργανισμούς της 

Κύπρου, όχι μόνο δεν αντιλήφθηκε αυτή την αναγκαιότητα, αλλά ουσιαστικά για 

μένα είχε καταπολεμήσει την προσπάθεια της ενίσχυσης του Ταμείου της 
Αμυντικής Θωράκισης; 

Και μπαίνω στο θέμα, κύριοι συνάδελφοι. Με τη νομοθεσία που είχαμε μέχρι 

σήμερα είχε κάποιο δικαίωμα η Αρχή Λιμένων να επιβάλλει τέλη ελλιμενισμού 
και δικαιώματα για τη χρήση κάποιων εγκαταστάσεων σε χώρους που μπορούν να 

ονομάζονται λιμάνια και τις οποίες χρησιμοποιούσαν σκάφη της Εθνικής Φρουράς 

και της Αστυνομίας. 

Η Εθνική Φρουρά, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι μυστικό, διαθέτει ένα μικρό 

περιπολικό σκάφος, το «Σαλαμίς)), έτσι ονομάζεται, το οποίο ελλιμενίζεται 

μόνιμα στο παλιό λιμάνι της Λεμεσού. Η Αστυνομία μας διαθέτει μερικές μικρές 

ακάτους, περιπολικές, όπως ονομάζονται. Αυτά έδωσαν την αφορμή και την 

ευκαιρία στο Γενικό Διευθυντή της Αρχής Λιμένων να καταχωρήσει τά τελευταία 
πέντε χρόνια, με στοιχεία τα οποία έχω πάρει υπεύθυνα από το Υπουργείο 

'Αμυνας και από τα δυο Επαρχιακά Δικαστήρια της Λευκωσίας και Λεμεσού, να 

καταχωρήσει αγωγή μέσω γνωστού δικηγορικού γραφείου της Λευκωσ!ας -το 

οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, εισέπραξε και ;Ε1,9ΌΟ περίπου δικηγορικά έξοδα από 
το Ταμείο της Αμυντικής Θωράκισης- και να εισπράξει, κύριοι συνάδελφοι, ένα 

ποσό γόρω στις ΗΟΟ,000, γιατί τόλμησε η Εθνική μας Φρουριi το μοναδικό μικρό 
περιπολικό της σκάφος να το ελλιμενίζει στο παλιό λιμάνι της Λεμεσού. 

Και εδώ εlχε υποδειχθεί στον κ. Παγιάτα από τους κατά καιρούς Υπουργούς 

'Αμu.νας, από συγκεκριμένους συμβούλους σε συνεδρίες ότι θα ήταν άδικο -ενώ 

αγωνίζεται και ο τελευταίος μισθωτός με το 2% και με την ουσιαστική 

προσωπική συνεισφορά του να ενισχύσει την άμυνα αυτού του τόπου- να 

παρουσιάζεται ένας ημικρατικός οργανισμός του ύψους και της οικονομικής 

αντοχής της Αρχής Λιμένων- που, υπενθυμίζω, κύριοι συνιiδελφοι, το 1988 
πραγματοποίησε κέρδη πέραν των ;Ε2 εκ.- και να κρίνει αναγκαίο να ζητά από την 
Εθνι~ή Φρουρά, πόυ έχει υποστατικά εμβαδού 45 τ.μ. στο παλιό λιμάνι της 
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Λεμεσού, ενοίκια τα οποία συμποσούνται στο ποσό των ±:23,000 γtα τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια. 

Και οδηγηθήκαμε στα δικαστήρια, κύριοι συνάδελφοι -χαι η χατάστα?'η στην 

οποία αναφέρομαι περιγράφεται σε επίσημο έγγραφο του lπουργείου 'Αμυνας το 

οποίο ζήτησα χαι πήρα- χαι για την περίοδο 1984-1989, πέντε ετών, εισέπραξε 
κατόπιν της έγερσης της αγωγής 900 του 1987 του δικαστηρίου της Λεμεσού 
f23,513 μόνο από το lπουργείο Άμυνας, από το Ταμείο της Αμυντικής μας 
Θωράκισης ουσιαστικά, για τα ενοίκια τα οποία ανέφερα προηγουμένως του 

μιχροό εκείνου χώρου 'που σταθμεύουν οι μερικές δεκάδες ναύτες μας. Επίσης μέσα 
στα ποσά αυτά περιλαμβάνονται και τα δικηγορικά έξοδα μετά τόκου, 

Για την περίοδο 1983-1987, τεσσcfρων χρόνων, εισέπραξε η Αρχή Λιμένων, 
με εντολ~ χαι υπογραφή του κυρίου Παγιάτα, δικαιώματα ελλιμενισμού- μετά 

από τρεις αγωγές, την 9979 του 1986, 9335 του 1987 και 5051 του 1987 του 
δικαστηρίου της Λευκωσίας- συνολικcf 5::22_,217.98 σεντ, διότι ελλιμενίζαμε το 
μικρό περιπολικό μας σκcfφος της Εθνικής Φρουρcfς. Επίσης για το έτος 1988 
ξεχωριστcf cfλλες J:922. Για το 1989 έσπευσε ο νυν lπουργός 'Αμυνας να 

πληρώσει .Ε922 επίσης, για να αποφύγει την αγωγή και τα δικηγορικά έξοδα. 

Συμποσούνται δηλαδή μόνο από την Εθνική Φρουρά, από το Ταμείο της 

Αμυντικής Θωράκισης- ως έξοδα ελλιμενισμού του μικρού περιπολικού εκείνου 
σκάφους που έχουμε και για τα έτη 1984-1989, πέντε χρόνια συνολικά, για το 
ενοίκιο των υποστατικών της Εθνικής μας Φρουράς, του Ναυτικού- οι χιλιάδες σε 

συγκεκριμένα .Ε49,239.04 σεντ, από τις οποίες, με συγχωρείτε, κύριοι συνάδελφοι, 

το ποσό του γνωστού δικηγορικού γραφείου της Λευκωσίας -έχω αντίγραφα των 

τεσσάρων αγωγών υπογραμμένα- είναι .f1,661.72 σεντ και όχι ί.1,900. 

Αλλά, προσέξτε το άλλο σκάνδαλο, την άλλη <<ταπεινή>J συμπεριφορά του 
Γενικού Δt-ευθυντή του μεγαλύτερου ή ενός από τους μεγαλύτερους ημικρατικούς 

οργανισμούς που διαθέτει αυτός ο τόπος! Εισέπραξε λοιπόν ανάλογο ποσό, άλλες 

δηλαδή ί.50,000, από το lπουργείο Εσωτερικών για τη χρήση των υποστατικών, 

λέει, της Λιμενικής Αστυνομίας και επίσης για τα έξοδα ελλιμενισμού των 

αστυνομικών ακάτων. 

Αλλά ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, το πλέον αλλοπρόσαλλο. Οι εγκαταστάσεις 

της Αρχής Λιμένων, όποιες και αν είναι, στα αναγνωρισμένα σήμερα λιμάνια μας 

που έχει εξουσία ο κ. Παγιάτας 1 φρουρούνται από την Αστυνομικ.J~ Δύναμη 
Κύπρου φυσικά, δεν έχουμε φέρει από τη Μάλτα ή από αλλού αστυνομικούς. Και 

ο χώρος της Λιμενικής Αστυνομίας, και μιλούμε για λιμάνι της Λεμεσού και για 

λιμάνι της Λάρνακας, προστατεύεται από τους αστυνομικούς που είναι σ' αυτά 

τα υποστατικά για τα οποία εισπράττει με αγωγές ή άλλως πώς ενοίκια η Αρχή 

Λιμένων. Κι όσον αφορά τους αστυνομικούς, τα ταλαίπωρα αυτά όργανα του 

κράτους, ξέρουμε πολύ καλά και έχουμε το αίτημα μόνιμο μπροστά μας και την 

πρόκληση που σε πολλά διλήμματα μας θέτει, αν θα πρέπει οι άνθρωποι αυτοί να 

πάρουν κάποιες υπερωρίες. Και φυσικά μέχρι τώρα αντιλαμβάνομαι δεν έχει 

ρυθμιστεί θετικά αυτό το πράγμα. Το ότι αυτοί οι άνθρωποι όμως επί 

εικοσιτετραώρου βάσεως σε νυκτερινές βάρδιες φρουρούν τις εγκαταστάσεις του κ. 

Παγιάτα δεν τον συγκίνησε και τους ζητά και ενοίκιο. 

Εδώ υπήρξε πρόκληση από πολλούς. Αλλcf αυτό το οποίο θα ήθελα υπεύθυνα 

να καταγγείλω, κύριοι συνάδελφοι, γιατί θα καταλήξω και σε συγκεκριμένη 

εισήγηση, είναι το εξής: Το 1986 είχε επισκεφθεί, όπως συνέχισε και τα 

τελευταία δυο χρόνια να επισκέπτεται ευτυχώς -το βλέπουμε με μεγάλη μας χαρά 
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και αγαλλlαση εθνική- εΤχε επισκεφθεί την Κύπρο το ελληνικό πολεμικό εκπαι-; 

Οεuτικό, σκάφος ((Άρης». Για το 1986 είχε υποχρεωθεί από τη συγκεκριμένη 
Αρχή να πληρώσει έξοδα ελλιμενισμού. Και όταν είχε υποδειχθεί στον αρμόδιο 

της Αρχής Λιμένων ότι «έρχομαι από τη Γιουγκοσλαβία», ανέφερε ο καπετάνιος 

-αυτό από μαρτυρίες προσωπικές ανθρώπων οι οποίοι ήταν παρόντες, κύριοι 

σuνάΟελφοι- «έρχομαι από τη Γιουγκοσλαβία με το ελληνικό πολεμικό εχπαι

Οεuτικό πλοίο « 'Αρης'' και Οε μου ζητήθηκε να πληρώσω έξοΟα ελλιμενισμού», η 
απάντησή μας ήταν ότι εμείς είμαστε ειρηνοποιοί! 

Με την τροποποίηση του νόμου, όπως αντιλαμβάνεστε, κύριοι σuνάΟελφοι, η 

Αρχή Λιμένων στερείται του Οικαιώματος >.Jα εισπράττει έξοΟα ελλιμενισμού και 

οποιαΟήποτε άλλα τέλη αναφορικά με τη χρήση υποστατικών και χώρων που 

χρησιμοποιούνται από τις Ουνάμεις ασφαλείας του κράτους και φυσικά τις εθνικές 

μας δυνάμεις της Εθνικής μας Φρουράς. 

Και εΟώ Οιερωτάται κανένας: Αν αυτός ο τόπος Οιέθετε και πολεμικό 

ναυτικό, πού θα έπρεπε να το ελλιμενίζει; Εκτός των χωρικών υΟάτων της Κύπρου 

ή σε κάποια άλλη χώρα που θα μπορούσε να έχει κάποιες λιμενικές και 

ελλιμενικές Οιευκολύνσεις; 1 Οταν για ένα μικρό περιπολικό σκάφος που Οεν έχει το 

βάθος της αίθουσας αυτής πληρώσαμε, κύριοι συνάΟελφοι, Ε 46,000 σε τέσσερα 
χρόνια, τι θα πληρώναμε αν είχαμε και κανένα μικρό αεροπλάνΌφόρο; 

(Γέλια) 

Και έχω στα χέρια μου -Οιότι βλέπω συναΟέλφους που ίσως να Ουσπιστούν 

για την αλήθεια- σχετική αλληλογραφία την οποία θα καταθέσω, αν προκληθώ 

από κάποιους, οι οποίοι θα Οιαφωνούν με την αλήθεια αυτών των ισχυρισμών. 

Και όταν, κύριοι σvνάΟελφοι, το 1986 είχε Οιαμαρτυρηθεί ο καπετάνιος τότε 
του πολεμικού σκάφους << 'Αρης», έσπευσε ευτυχώς κάποια άλλη αναβαθμισμένη 

υπηρεσία αυτού του τόπου από Οικό της ταμείο να καταβάλει στον τότε 

καπετάνιο του σκάφους του Ελληνικού Πολεμικού Ναυτικού « / ΑρηςJ> το αντί

στοιχο το οποίο υποχρεώθηκε να πληρώσει ως έξοΟα ελλιμενισμού. Ευτυχώς 

υπήρξε αυτή η κίνηση. 

Με τα ΟεΟομένα αυτά, κύριε ΠρόεΟρε, έχω να εισηγηθώ στο Σώμα τα εξής: 
ΕπειΟfι είχε σε κάποιο βαθμό απασχολήσει την Επιτροπή 'Αμυνας, σ~στά, η 
δυνατότητα ψήφισης της υπό συζήτηση τροπολογίας αναδρομικά, αλλά σωστά η 

Επιτροπή 'Αμυνας προβληματιζόταν λόγω κάποιων άλλων κινΟύνων συνταγμα

τικού ή άλλου προβλήματος, θα ήθελα να εισηγηθώ προς το Σώμα, αν βεβαίως 

συμφωνήσει η ολομέλεια ή η πλειοψηφία αυτού του Σώματος, να δοθεί εντολή 

προς τον ΠρόεΟρο του Σώματος να επικοινωνfισει με την Αρχή Λιμένων -Οιότι 

έχει και Συμβούλιο η Αρχή Λιμένων το οποίο διορίζεται από τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας και αντιλαμβάνομάι ότι ίσως και όλα τα κόμματα να έχουν 
κάποιους εκπροσώπους σ' αυτό το Συμβούλιο- και να της Οιαβιβάσει ότι θα 

πρέπει να επιληφθε( αυτού του θέματος ως θέματος τάξεως. Μπορεί να μην 

υπάρχει νομική, νομοθετική, συνταγματική υποχρέωση επιστροφής των χρημάτων, 
αλλά, αν η επιθυμία της Βουλής είναι πράγματι σαν ένδειξη καλής, ύστατης 

χειρονομίας .από το Γενικό Διευθυντή και από την Αρχή Λιμένων το ποσό το 

οπο!ο ·έχει εισπραχθε'ί ~ί~ αυτό τον τρόπο να επιστραφεί στο Ταμείο της 
Αμυντικής μας Θωράκισης υπό μορφή εισφοράς, αυτό να διαβιβαστεί. Βεβαίως το 
αντιλαμβάνομαι κι εγώ που το εισηγούμαι ότι Οεν μπορεί η Βουλή να επιμένει και 

να έχει το προεΟρείο εκτελεστική τρόπον τινά Οuνατότητα και εξουσία, αλλά μια 

έντονη παράσταση που θα· εκφράζει την ικανοποίηση και τη χαρά αυτού του 
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Σώματος αν ακούσει σύντομα ότι το ποσό αυτό, που είναι περ(που .€100,000, 
επιστρέφεται στα σχετικά Ταμε(α της Αμυντικής μας Θωράκισης ή της ασφάλειας 
του lπουργε(ου Εσωτερικών θα ικανοποιήσει πράγματι το Σώμα. 

Με αυτά ευχαριστώ, κύριε Πρόεδ:ρε, χαι αν χρειαστεί, θα επανέλθω, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
1 Αλλος ομιλητής παρακαλώ; 

Ο κ. Δίγκλης. 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου μάλλον, ο οποίος είναι και Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος της ΕΔΕΚ και είναι και Πρόε3ρος της Επιτροπής 'Αμυνας. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδ:ρε, κύριοι σuνάδ:ελφοι, 

Είναι γεγονός ότι το θέμα αυτό απασχόλησε την Επιτροπή και την 

απασχόλησε ως θέμα ουσίας: Αν πρέπει ή όχι να πληρώνουν τέλη ελλιμενισμού τα 
σκάφη μας στα κυπριακά λιμάνια, όσα μας απέμειναν. Και η στάση ήταν 
ομόφωνη. Καλά-χαλά δ:ε χρειάστηκε να το συζητήσουμε πολύ, δ:ιότι ήταν 
αυτονόητο. Η Επιτροπή δ:εν μπήκε σε καμιά λεπτομέρεια συζήτησης πάνω στις 

ευθύνες οποιου8ήποτε, ιδιαίτερα του Συμβουλίου, του Γενικού Διευθυντή του 

κράτους κτλ. 

Εδώ στο βήμα τέθηκαν από το συνάδελφο χ. Σολωμή ορισμένα θέματα αρχής. 

Αλλά έχω την εντύπωση ότι τα θέματα αρχής-. κατά κάποιο τρόπο πήραν κάποιο 

ξεστράτισμα. Διότι 8εν πιστεύω ότι είναι δυνατό να βρίσκεται σε οποιαδήποτε 
υπηρεσία άνθρωπος που να καταπολεμά το θέμα της αμυντικής μας θωράκισης. 

Εκείνο το οποίο μπορεί να διαπιστώσει κανένας από ~σα λέχθηκαν, είναι ότι 

υπάρχει σύγκρουση μεταξύ κυβερνητικής υπηρεσίας ή ακόμα κυβερνητικής πολι

τικής και σχετικών μέτρων. Και αυτό 8εν είναι μόνο στην Επιτροπή στα θέματα 
της άμυνας που συμβαίνει. Δυστυχώς συμβαίνει σε όλους τους τομείς, από τα 

3ημόσια έργα, απ6 τις 3ιάφορες άλλες υπηρεσίες, μέχρι το 1 πουργείο Εμπορίου 
και Βιομηχανίας και το ίπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που βρίσκονται 
σε συνεχή σύγκρουση. Και όλα αυτά τα πράγματα δυστυχώς στοιχίζουν χρήματα. 

Εδώ η σύγκρουση αυτή, κατά κάποιο τρόπο ενιαίας πολιτικής πάνω στο 

θέμα, στοίχισε ορισμένες 8εχά8ες χιλιάδες λίρες. Και αν υπάρχει κάποια ευθύνη 

πάνω στο θέμα, η ευθύνη σίγουρα 8εν είναι πάνω στα εκτελεστικά όργανα. Αν 
νομίζουμε ότι τα εκτελεστικά όργανα, όσο ψηλά και αν στέκονται ... Δεν ξέρω τι 
έχανε ή ποιες είναι οι ευθύνες του Γενικού Διευθυντή της Αρχής Λιμένων, αλλά, 

αν ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής Λιμένων έχει ιδιαίτερες ευθύνες για το τι έχει 
χάνει πέραν της νομοθεσίας ή πέραν των αρμοδιοτήτων του Διοικητικού Συμβου

λίου, πράγματι εγείρεται θέμα. 

Όμως έχω την εντύπωση ότι το πρόβλημα που συζητούμε εντάσσεται μέσα 

στα πλαίσια της κυβερνητικής πολιτικής, της ανάγκης συντονισμού. Και κατά 

κύριο λόγο την πολιτική ευθύνη πρέπει να τη φέρει, αν πρέπει να την αναζη
τήσουμε, το Συμβούλιο. 

Όμως είμαι βέβαιος ότι με την ψήφιση του νόμου αντιμετωπίζεται μια 

ανωμαλία και μια μεταφορά χρημάτων από μια κυβερνητική υπηρεσία σε άλλη 

και κατά κάποιο τρόπο αποκαθίσταται η τάξη. Και ήταν αυτό το πνεύμα και το 

νόημα της συζήτησης, χωρίς να χρειάζεται να εμπλακούμε σε χάπ'οιες άλλες 
8ιελχυστ(ν8ες που είναι 8υνατό να δημιουργήσουν την έννοια των προσωπικών 
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αντεγκλήσεων ή της χα:ταvομής προσωπικών ευθυνών σε συγκεκριμένα άτομα, που 

στο κάτω-κάτω όεν έχουν καμιά ευθύνη για την κυβερνητική πολιτική ή τα 

σφάλματα ή τις αντιφάσεις της κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Από την Έκθεση που έχει κατατεθεί προκύπτει με σαφήνεια ότι όλες οι 

κοινοβουλευτικές πλευρές υποστηρ(ζουν την υπό συζήτηση πρόταση νόμου. Συνε

πώς, αν ζήτησα το λόγο, δεν είναι για να τοποθετηθώ επl αυτού του θέματος. 

Ζήτησα το λόγο γιατί από την ομιλία του συνάδελφου κ. Σολωμή έχουν 

προκόψει και έχουν τεθεί μερικά θα έλεγα σοβαρά ζητήματα, μερικά από τα 

οποία είναι ζητήματα αρχής. Και θα εξηγήσω τι εννοώ: 

Πρώτα απ' όλα έχω την εντύπωση ότι ο συνάδελφος χ. Σολωμής μιλησε με 

«υπερβάλλοντα ζήλο>> (σε εισαγωγικά), όσον αφορά το Γενικό Διευθυντή της 
Αρχής Λιμένων, ο οποlος δεν παρευρίσκεται και δεν έχει τη δυνατότητα να 

υπεραμυνθεl του εαυτού του, Νομίζω ότι δεν είναι ο ενδεδειγμένος τρόπος σ' αυτό 

το Σώμα να μιλούμε για πρόσωπα τα οποία υπηρετούν στο δημόσιο ή ημιδημόσιο 

τομέα και έχουν ευθόνη για την εφαρμογή της νομοθεσίας. 

Πέραν τούτου ο κ. Σολωμής έχει θέσει ορισμένα ζητήματα τα οποία 

σχετίζονται, όπως ο ίδιος ισχυρίστηκε, με το Ταμείο Άμυνας. Και συγκεκριμένα 

υποστήριξε ότι, υποχρεωνόμενο το Υπουργείο 'Αμυνας να καταβάλει τα ποσά 

που ανέφερε, αυτό, κατά την εκτίμηση του συνάδελφου, έχει στερήσει το Ταμείο 

'Αμυνας από τα αντίστοιχα ποσά. 

Η δική μου εντύπωση είναι ότι ο ισχυρισμός δεν ευσταθε(. Διότι τα ποσά για 

τα οποία γίνεται λόγος δεν είναι από το Ταμείο Άμυνας που θα αποσπασθούν 

για να καταβληθούν στην Αρχή Λιμένων. Όπως και ο ίδιος συνάδελφος ανέφερε~ 

τα ποσά αυτά θα αντληθούν από τον προϋπολογισμό του Υπουργείου 'Αμυνας και 

συνεπώς καμιά σχέση δεν έχουν αυτά τα ποσά με \Ο Ταμείο 'Αμυνας κqι δε 
σχετίζονται κατά οποιοδήποτε τρόπο με τις δαπάνες για την αμυντική θωράκιση. 

Και. νομίζω ότι-δεν ενδείκνυτο αυτή η περιπλοκή. Τα ποσά που θα καταβληθούν, 

όπως τα ανέπτυξε ο έντιμος συνάδελφος, στην Αρχή Λιμένων είναι ποσά τα οποία 

αφο.ρούν τον προUπολογισμό του κράτους, το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, τον 
Τακτικό Προϋπολογισμό του κράτους. Συνεπώς επαναλαμβάνω ότι δεν έχουν 

καμιά σχέση με το Ταμείο 'Αμυνας και καθόλου δεν επηρεάζεται η αμυντική 

θωράκιση της Δημοκρατίας. 

Πέραν τούτου όμως, από τις τοποθετήσεις του συνάδελφου κ. Σολωμή, 

εγείρεται το εξής ζήτημα: Ο εντεταλμένος δημόσιος λειτουργός ή ο εντεταλμένος 

λειτουργός, Γενικός Διευθυντής ημικρατικού οργανισμού, έχει ή δεν έχει την 

υποχρέωση να εφαρμόζει τη συγκεκριμένη νομοθεσία η οποία διέπει τον οργανισμό 

του οποίου προϊσταται; 

Και στην προκείμενη περίπτωση, αλλά και ως θέμα αρχής, έχω την εντύπωση 

ότι κανένας δημόσιος λειτουργός, σε οποιαδήποτε βαθμίδα της κλιμακας και αν 
βρίσκεται, δεν έχει δικαίωμα να παραλείπει να εφαρμόσει την υπάρχουσα 
νομοθεσία. 

' 
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Η εντύπωσή μου είναι, από όσα αναφέρθηκαν, ότι ο Γενικός Διευθυντής της 

Αρχής Λιμένων, στην προκείμενη περ!πτωση, εφάρμοσε την υφιστάμενη νομο
θεσ!α. Απόόειξη ε(ναι ότι τα όιχαστήρια επεό(χασαν την καταβολή των ποσών 

που αναφέρθηκαν στην Αρχή Λιμένων. Συνεπώς όε νομ!ζω ότι υπερέβη οποια-

8ήποτε εξουσία και αρμο8ιότητα ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής Λιμένων. 

Επαναλαμβάνω, εφάρμοσε την υπάρχουσα νομοθεσία. 

Ίσως αυτό το Σώμα καθυστερημένα να συζητά τροποποίηση της υπάρχουσας 

νομοθεσίας, όπως την εισηγήθηκε ο συνάόελφος χ. Σολωμής, ούτως ώστε, επειόή 

τα ζητήματα αυτά σχετίζονται με το lπουργείο 'Αμuνας και με μέσα που 

χρησιμοποιούνται για την άμυνα, να απαλλάσσονται των σχετικών τελών. 

Είπα στην αρχή της ομιλίας μου ότι ο συνά8ελφος κ. Σολωμής έχει θέσει και 

ζητήματα που ανάγονται σε αρχές και θα εξηγήσω τι εννοώ. 

Το ζήτημα που έθεσε ο κ. Σολωμής είναι: Δικαιολογείται) επιτρέπεται ένας 

ημικρατικός οργανισμός 1 όπως η Αρχή Λιμένων, να εισπράττει τέλη και όικαιώ
ματα από την κυβέρνηση ή από το lπουργείο Άμυνας ή από το lπουργείο 

Εσωτερικών; 

Με βάση τη λογική του συνάόελφου κ. Σολωμή, εγώ θα επεκτείνω την 

ερώτηση 1 για να τη συλλάβουμε σε όλο της το μέγεθος και να απαντήσουμε 
έχοντας υπόψη όλο το μέγεθος του προβλήματος. Και ερωτώ: 

Το Ραόιοφωνικό Ίόρυμα Κύπρου, όταν όιαφημίζει ανακοινώσεις του lπουρ

γείου lγε(ας ενάντια στο κάπνισμα, θα πρέπει να εισπράττει όικαιώματα από την 

κυβέρνηση; 

Όταν όιαφημίζει το Ρ .Ι.Κ. ανακοινώσεις του lπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας σχετικά με τον τουρισμό, θα πρέπει να εισπράττει όικαιώματα; 

Ή) αν θέλετε, πέραν αυτών των ερωτημάτων, η Αρχή Ηλεκτρισμού θα 

πρέπει να επιβαρύνει τον κρατικό προUπολογισμό για την κατανάλωση ηλεκτpικού 

ρεύματος; 

Ή η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 1 αν θέλετε 1 θα πρέπει να χρεώνει τηλεφωνικά 
τέλη; 

Ε8ώ, αγαπητοί συνά8ελφοι, υ;>άρχει μια αρχή. ίπάρχουν ημικρατικοί οργα

νισμοί οι οποίοι είναι αυτοτελεl'ζ, αυτοσυντήρητοι και έχουν την υποχρέωση να 
εξασφαλίζουν πρόοόο στον τομέα που βρίσκονται. 

Αν υποστηριχθεί ότι η Αρχή Λιμένων όεν πρέπει να εισπράττει τέλη είτε από 

το lπουργείο lγείας είτε από το lπουργείο Εσωτερικών - ε7c'α\ιαλαμβάνω ότι 
την πρόταση νόμου που κατατέθηκε την υποστηρίζουμε και θ~ην ψηφίσουμε για 
τους λόγους που αναπτύχθηκαν - αλλά, εν πάση περιπτώσει, αν η αρχή αυτή είναι 

σωστή, τότε θα πρέπει να υποστηριχθεl ότι όλοι οι ημικρατικοί οργανισμο!, 

κανενός εξαιρουμένου 1 όε θα πρέπει να επιβαρύνουν με τέλη Qτιόήποτε έχει σχέση 
με τον κρατικό μηχανισμό. 

Νομίζω όμως ότι 1 προσεγγίζοντάς το και από οικονομολογικής πλευράς, όεν 
μπορεί να υιοθετηθεί τέτοια αρχή. 

Επαναλαμβάνω και υποστηρίζω ότι, στην προκείμενη περίπτωση που σχετί

ζεται με το lπουργείο 'Αμυνας, υποστηρίζουμε για τους λόγους που εξετέθηκαν 

την εξαίρεση. • . 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεόρε, θα πω ότι την εισήγηση του συνάόελφου κ. 

Σολωμή για την επιστροφή των ποσών η Κοινοβουλευτική μας Ομάόα την 
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υποστηρίζει για τους λόγους που και πάλι εξηγήθηκαν. Και αν υπάρχουν 
νομοτεχνικοl όροι για να μην επιστραφοόν αυτά τα ποσά, εγώ θα εισηγούμουν να 
απευθύνουμε έκκληση στην Αρχή Λιμένων όπως αυτά τα ποσά τα εισφέρει στο 
Ταμείο Άμυνας ως εισφορά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόε3ρε, από τη θέση μου. 

Εμείς χαιρετίζουμε την εισήγηση του κ. Σολωμή να απαλλαγεί 3ικαιωμάτων 
ελλιμενισμού η άμυνα και η αστυνομία. 

Δεν καταλογ(ζουμε ευθύνη σε κανένα από τους αρμό3ιους λειτουργούς για την 
επιβολή αυτών των Οικαιωμάτων, γιατί, για να υπάρξει η πρόταση νόμου του χ. 
Σολωμή, σημαίνει ότι υπήρχε .κενό στο νόμο, το οποίο αποκαθίσταται αυτή τη 
στιγμή. 

Συμφωνούμε και υπερθεματίζουμε με την τελευταία του εισήγηση, να ζητηθεί 
να γίνει εισφορά από την Αρχή Λιμένων προς την άμυνα. Δεν είναι τόσο το ποσό 
των χρημάτων, όσο το μήνυμα που πρέπει να Οοθεί στο λαό μας αναφορικά με 
θέματα άμυνας και θέματα ενίσχυσης της αμυντικής μας θωράκισης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ~ 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δυο λέξεις από τη θtση μου, κύριε Πρόε3ρε. 

Πράγματι ο νόμος που εισηγήθηκε ο κ. Σολωμής είναι νόμος που τον 

ψηφίζουμε, εφόσον είναι ενισχυτικός των πόρων για την άμυνα. Αλλά κατά τη 

συζήτηση αυτή, και οφείλω να το πω, έγινε μια υπερβολή. Κατηγορήθηκε 

άνθρωπος, επώνυμα, που Οεν είναι παρών ε3ώ για να εξηγήσει και να προασπίσει 

την προσωπική του αξιοπρέπεια και τη θέση του, πράγμα το οποίο Οεν είναι 

επιτρεπτό να γίνεται, ι3ίως από το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων του 

λαού το οποίο εκφράζει πράγματι κάτι παραπάνω από του να συζητούμε ορισμένα 

θέματα. Εκφράζει και μια προσήλωση σε κανόνες που πρέπει να μη θίγουν την 

ανθρώπινη προσωπικότητα. 

Βtβαια με κάλυψε ο κ. Δίγκλης, λtγοντας ότι tνας 3ημόσιος λειτουργός για 

κανένα λόγο Οεν επιτρέπεται να εφαρμόζει το νόμο κατά το Οοκούν, όταν ο νόμος 

επιβάλλει μια υποχρέωση. Διότι πού θα σταματήσουμε μετά; 

Αύριο θα έρθει κάποιος και θα μας πει: ((Δεν είσπραξα τους φόρους, Οιότι 

είχα να κάμω με φτωχή οικογένεια» ή «3ιότι είχα να κάμω με ανθρώπους οι 

οποίοι υποφέρουν)) και πράγματι υποφέρουν. 'Αλλος θα μας πεί: «Πρόκειται να 

ευεργετήσω άπορα ή α3ύνατα ή ασθενή παι3ιά)). Δηλα3ή κανένας λειτουργός του 

κράτους Οεν μπορεί να θέσει το νόμο κάτω από τη Οική του Οιάθεση εφαρμογής ή 

μη εφαρμογής. 

Γι 1 αυτό το λόγο -με κάλυψε, όπως ε:•~πα, ο κ. Δίγκλης- και η Αρχή 

Ηλεκτρισμοό χρεώνει τέλη στο Υπουργείο 1 Αμυνας και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

χρεώνει πολλαπλάσια πιστεύω από τα τέλη ελλιμενισμού - νομίζω ότι θα είναι 

μερικά εκατομμύρια λίρες κατά την περίο3ο αυτή που μιλούμε - και Οεν έγινε 



\ 
επίθεση εναντ(ον των λειτουργών 

δεν έγινε επίΘεση. 

1172 

αυτών των όuο ημικρατικών οργανισμών. Καλά 

Γι' αυτό το λόγο θα ήθελα να πω ότι όεν ευσταθούν, κατά την ταπεινή μου 

αντίληψη, οι κατηγορίες εναντίον του κ. Παγιάτα, Γενικού Διευθυντή της Αρχής 

Λιμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Εκφράζουμε την ικανοποίησή μας, όιότι με την πρόταση νόμου που ομόφωνα 

τώρα ψηφίζουμε σε νόμο, θεραπεύεται ένα άτοπο το οποίο υπήρχε μέχρι σήμερα. 

Γνωρίζουμε ότι η λέξη ιικρ&τος» εμπεριέχει μέσα της τη δύναμη. Τα 

γεγονότα τα οπόία έχουμε ακούσει παρουσιάζουν μια εικόνα στην οποία ο 

ημικρατικός επιτίθεται νομικά εναντίον του κρατικού. Και μας έδειξαν τα 

γεγονότα ότι ο ημικρατικός οργανισμός έχει επιτεθεί εναντίον του κράτους και 

έχει εισπράξει το λαβείν του και έχουμε όώσει ως κράτος και δικηγορ~.κά. 

Πιστεύω ότι αυτά τα γεγονότα συνιστούν κωμωδία μέσα στη Δημοκρατία 

και ένα κράτος που σέβεται τον εαυτό του δεν πρέπει να τα επιτρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μια διευκρίνιση θεωρούμε καθήκον να κάνουμε εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής μας Ομ&δας. 

Κύριε Πρόεδρε, για να μην επανερχόμαστε και να επαναλαμβάνουμε τα ίδια 

τα οποία έχουν λεχθεί και έχουν εξαντλήσει το θέμα, επί της ουσlας οι θέσεις 

είναι γνωστές και είναι ομόφωνες. 

Εκείνο το οποί.ο θα θέλαμε να διευκρινίσουμε είναι το εξής: 

Εμείς συμφωνούμε ότι η Αρχή Λιμένων, ως ημικρατικός οργανισμός, έχει 

δικαίωμα να εισπράξει αυτά τα τέλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υποχρέωση. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μάλιστα, είχε υποχρέωση. Και δικαίωμα είχε να εισπράξει. Δικαίωμα είχε, 

όχι υποχρέωση. Ήταν και δικαίωμά της να μην τα εισπράξει. 

Εκείνο το οποίο εγείρεται είναι το εξής: Δεδομένου ότι μιλούμε ip.α το θέμα 

της άμυνας, χρειαζόταν περισσότερη ευαισθησία εκ μέρους των αρμοδίων του 

ημικρατικού αυτού οργανισμού~ για να μη φθάσουν στο σημείο να αντιδικήσουν 

ενώπιον δικαστηρίου. l(αι για να φθάσουν στο σημείο να αντιδικήσουν ενώπιον του 

fi~καστηρίου, σημαίνει ότι προέκυψε θέμα. 
Δεν μπορούσε άραγε να αντιμετωπισθεί με πεr-ισσότερη κατανόηση αυτό το 

πρόβλημα και χρειαζ6ταν να έρθει η Βουλή να επέμβει για να το ρυθμίσει; 

Αυτό είναι το μόνο θέμα το οποίο εγείρεται, χωρίς να μεμφόμεθα οποιο

δήποτε άλλο. Και πράγματι σ' αυτό το θέμα πιστεύω ότι έπρεπε να επιδειχθεί 

περισσότερη ευαισθησία, για να μην κατέληγε ούτε στα δικαστήρια ούτε να 
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παρουσιαζόταν η ανάγκη να μας απασχολήσει και μας ως Βουλή, δεδομένου ότι 

πρόκειται για μια ευαίσθητη πτυχή του θέματος. 

Τίποτε άλλο 8ε θα ήθελα να προσθέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρόλον ότι υπήρχε στη συζήτηση αυτής της πρότασης ·νόμου _υπερβάλλων 

ζήλος στη 8ικαιολόγηση κάποιας θέσης κάποιων ατόμων, ο υπερβάλλων αυτός 

ζήλος δεν επιδείχθηκε από το Σολωμή. Αλλά και αν επιδείχθηκε από το Σολωμή, 

κύριε Δίγκλη, ο υπερβάλλων αυτός ζήλος, ήταν στην προσπάθειά του να δώσει 

κάποιο μήνυμα σωστό για το τόσο σοβαρό κατά τα άλλα και ομόφωνο θέμα της 

αμυντικής μας θωράκισης. Ο υπερβάλλων ζήλος, κύριε Δίγκλη, οπωσδήποτε 

επιδείχθηκε επί χρόνια ολόκληρα από το συγκεκριμένο Γενικό Διευθυντή. 

Και ο υπερβάλλων ζήλος για την προστασία των νόμων μας και των 

νομοτυπικών μας δεδομένων, δυστυχώς, επιδείχθηκε σ' αυτό το Σώμα σήμερα 

από Τον κ. Δίγκλη και σε κάποιο βαθμό από τον κ. Ευσταθίου και ·τον κ. 

Χατζηδημητρίου. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Ακούσατε από αυτό το βήμα τον κ. Σολωμή να πει ότι παράνομα εγέρθηκαν 

οι αγωγές; Μην ξεχνάτε ότι ε(μαι και δικηγόρος και αφού εκδόθηκαν και 

αποφάσεις. 

Αλλά χα(ρομαι για τη δήλωση του κ. Γαλανού. Επιτέλους τι περιμένουμε, κύριοι, 

όταν συζητά αυτή η Βουλή τα καθαρά νομοτεχνικά θέματα; Q κ. Χριστοφίδης τι 

είπε προηγουμένως; lπάρχουν box files, υπάρχει αλληλογραφία μερικών κιλών, 
κύριε Ευσταθ(ου, μεταξύ του πρώην lπουργού 'Αμυνας 1 μεταξύ του νυν lπουρ
γού 'Αμυνας και του Γενικού Διευθυντή της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Εδώ, από αυτό το βήμα, από αυτό το Σώμα, από αυτή την Κυπριακή Βουλή, 

πρέπει να δώσουμε ποια μηνύματα; Ότι είμαστε εμείς οι βασιλείς και οι 

προστάτες τυπικά της νομοθεσίας μας, αλλά κατά τα άλλα, όπο1,.1 βρίσκετε 

αφορμή, καταπατείτε οποιεσδήποτε σωστές και κατευθυντήριες γραμμές; κύριοι 

πολίτες αυτού του κράτους; 

Με ποιο κουράγιο και σθένος, κύριε Δίγκλη, θα δώσω σωστά μηνύματα στο 

λαό μου αύριο, αν χρειαστούν, όταν του υποδεικνύω ότι μια Αρχή, που έχει ί2 

εκατομμύρια κέρδος, πήρε το lπουργείο 'Αμυνας τέσσερις φορές δικαστήριο για 

να εισπράξει ΗΟΟ,000; Δεν εισηγήθηκα ότι ήταν παράνομη ενέργεια. 

Αλλά και το άλλο, κύριε Δίγκλη, και το άλλο, πράγματι πρωτάκουστο! Μου 

άρεσε η εκΤίμησή σας, έχετε νομικές γνώσεις. Δεν είναι λέει σε βάρος του ταμείου 

της αμυντικής θωράκισης η αφαίμαξη των ΗΟΟ,000. Συγγνώμη, να σας υπενθυ

μίσω, κύριε Δίγκλη, για να μάθετε και ορισμένα άλλα πράγματα για την άμυνα. 
Βέβαια και η ανόρυξη οχυρωματικών έργων δεν είναι από το ταμείο της 

αμυντικής μας θωράκισης που γίνεται. Θέλετε να τους ((μωλώσουμε>> τους 

λάκκους; Δηλαδή δε σας ενοχλεί; 

Εγώ 8εν ισχυρίσθηκα ότι ξεβρακώθηκε, με συγχωρείτε, η Εθνική μας Φρουρά. 

Έχει πολλά να επιδείξει η Εθνική μας Φρουρά, διότι δυστυχώς υπάρχουν κάποιοι 
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ζηλωτές του. έργου που πραγματοποιείται που δε σκέφτονται με αυτό τον τρόπο. 

Και μου λέχθηκε και άκουσα πράγματα πρωτοφανέστατα σ' αυτό το θέμα. 

Εκτιμώ τη νομοτέλεια και τη νομική σας ικανότητα να προστατευθεί ο νόμος στο 

γράμμα του και στο σημείο του. Δεν ενοχληθήχατε 1 κύριε Δίγχλη) που, όπως είπε 
και ο χ. Χριστοφίδης, εlχαμε τέσσερις αγωγές; 

Και αν είσαστε καλά πληροφορημένοι, πριν τρία χρόνια ο τύπος, παρόλο που 

παραλείψαιτε να το σχολιάσετε, έκαμε σχόλια για την επίσκεψη του ελληνικού 

πολεμιχοό « 'Αρης»~ Βέβαια στα πλαίσια της συμπαράταξης τουλάχιστον έπρεπε 
να μην τους χρεώσουμε και έξοδα ελλιμενισμού. Δηλαδή να μην προσπαθούμε να 

χαλυφθούμε πίσω από κάποιες άλλες γραμμές και μηνύματα που δίνονται σ 1 αυτό 

το λαό. 

Υπεύθυνα αναφέρω σ' αυτό το Σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι η Αρχή Ηλεκτρι

σμού Κύπρου, που υπάρχει κάποια αμφιβολία, δεν πληρώνει οποιαδήποτε δικαιώ

ματα στην Αρχή Λιμένων Κύπρου -που _έπρεπε, αν πλήρωνε, να ήταν του ύψους 

των !:150,000- για τη χρήση της λιμενικής περιοχής Δεκέλειας για τους 

ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς. Και ας το διερευνήσει η Επιτροπή Ελέγχου αυτό 

το πράγμα, διότι εκεί κρίθηκε κάποια σωστή σκοπιμότητα, 

Σε συνέχεια των όσων είπε ο κ. Χριστοφίδης και ο κ. Παναγιώτου, βέβαια, 

κύρι~ Δίγκλη, μερικοί οργανισμοί εισπράττουν από τους άλλους. 

'Φανταστήκατε όταν κάμνουν παρέλαση τα τανκς της Εθνικής Φρο'υράς, να 

πληρώνουν άδεια κυκλοφορίας, κύριε Δίγκλη; 

Φανταστήκατε όταν σταθμεύουν τα στρατιωτικά φορτηγά αυτοκίνητά μας, 

να πληρώνουν άδειες κυκλοφορίας και παρκάρισμα με κέρματα, κύριε Δίγκλη; 
Βέβαια ο νόμος μπορούσε να δώσει το δικαίωμα στον τροχονόμο να 

καταγγέλλει το φαντάρο που οδηγεί το τεθωρακισμένο ή το άρμα μεταφοράς 

προσωπικού, όταν το σταματήσει κάπου, διότι παράνομα στάθμευσε. Θέλετε να 

επικροτούσαμε κιόλας τον αστυνομικό, αν το έκαμνε; 

Υπάρχουν κάποιες διευκρινίσεις. 

Η προσπάθειά μου έπρεπε να γίνει αντιληπτή και όχι να γίνει στόχος 

μεμψιμοιριών, γιατί δε σεβάστηκα το συνάδελφο. Σας μιλώ υπεύθυνα ότι δε 

γνωρίζω καν το Γενικό Διευθυντή της Αρχής Λιμένων, ού'τε ποιος είναι ξέρω και 
μπορεί να τον αδικώ. Δεν υπήρχε άλλος τρόπος, κύριε Δίγκλη, να τον κρίνω. Και 

υπάρχει αλληλογραφία μερικών κιλών, την οποία είδα και επιμένω. Έχω 

μαρτυρία, στην οποία θα κληθείτε, θα σας παρακαλέσω, στην αρμόδια Επιτροπή, 

αν συγκληθεί. Υπάρχει άνθρωπος που τον εκλιπαρούσε: ((Κύριε, έξοδα ελλιμε

νισμού θα χρεώσουμε τώρα το ελληνικό πολεμικό;». Και λέει: (<Εμένα δε με 

ενδιαφέρει.>>. 

Και με πρωτοβουλία, προς τιμή τότε κάποιου προεδρικού συμβούλου, 

στάληκε επιταγή από άλλο ταμείο στον καπετάνιο, για να μη μείνουμε εκτε
θειμένοι. 

Υπογραμμίζω, κύριοι συνάδελφοι, αν ανασκαλίσουμε τις εφημερίδες, τον 

ημερήσιο , τύπο, ελληνικό και κυπριακό, πριν τρία χρόνια, αυτά που λέει ο 

Σολωμής τώρα και ίσως να προκαλούν κάποια εντύπωση, δημοσιεύθηκαν πρωτο

σέλιδα, κύριε Δίγκλη.· 

Επομένως από ποιο θα κρίνουμε; 

Δέχομαι, κύριε Ευσταθίου, ότι θα προτιμούσα να ήταν μέλος αυτού του 

Σώματος ο κύριος που ανέφερα προηγουμένως, ο κ. Παγιάτας, αλλά δεν μπορούσα 
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διαφορετικά να τον κρινω, παρόλο που δεν ανέφερα το όνομά του. Και η1 πρ?θεσή 
μου ήταν αυτή. Εν πάση περιπτώσει, αν έχω υπερβει και ~αραβει καποια 
δεοντολογία, απολογούμαι σ' αυτό το Σώμα δημόσια, απολογουμαι και στον κ. 

Παγιάτα. 
Δε δέχομαι τις δικαιολογίες που λέχθηκαν του νομοτυπικού. ~!μαι και 

δικηγόρος, κύριοι συνάδελφοι, και υπ~ρχουν πολλοί τρόποι να καλυπτεται ο 
καθένας πίσω από αυτά τα προσχήματα. 

'Οπως εγώ απολογήθηκα, αν έθιξα οποιοδήποτε, θέλω, αν έχει και άλλος το~ 
ιΟιο τρόπο του σκέπτεσθαι και αν είναι μέσα στο πνεύμα το δικό σας και το Οικο 
μου για την άμυνα, είτε ονομάζεται κ. Παγιάτας είτε ονομάζεται Αρχή Λιμένων 
Κύπρου 1 να Οω την ίδια απολογία αύριο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Κληρί3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Το σοβαρό αυτό θέμα μπαγιάτικα απασχολε( τη Βουλή. Και λέω μπα

γιάτικα, γιατ( είναι απαράδεκτο, και θέλω να τονίσω με έμφαση τη λέξη 

απαράδεκτο, επ( δυο Υπουργών Άμυνας να διεξάγεται αλληλογραφία αν θα 

πληρωθε( από τον προUπολογισμό ο ελλιμενισμός σκάφους τεταγμένου για τους 

σκοπούς της άμυνας, να κινούνται αγωγές, να καταβάλλονται πέραν των !:1,000 
για 3ικηγορικά έξο3α και να έρχεται η Βουλή με 3ική της πρωτοβουλ(α να 

διορθώσει τα κακώς έχοντα. 

Ο κ. Παγιάτας ασφαλώς μπορεί να έπραττε το καθήκον του. Αλλά θα 

έπρεπε, ως υπεύθυνος δημόσιος λειτουργός, να γνωρ(ζει ότι υπάρχει κρατική 

πολιτική για την άμυνα αυτού του τόπου και εlτε συμφωνούσε ε(τε διαφωνούσε 

είναι άλλο θέμα; Θα έπρεπε επ(σης να γνωρ(ζει ότι επιφορτ(ζεται ο λαός με 

ειδικές φορολογ(ες για να πληρώνει για την άμυνα του τόπου και θα έπρεπε είτε 
το Συμβοόλιό του να καλέσει να πάρει απόφαση και να πει ότι αυτό το ποσό το 

οποίο δικαιούμαστε να το προσφέρουμε στην άμυνα και να θέσει τέρμα σ / αυτή 
την υπόθεση αντί πεισματικά να επιμένει, πεισματικά και ορθά να αρνούνται οι 

κατά καιρούς Υπουργοί και πεισματικά να χρησιμοποιήσει δικηγόρο να κινήσει 

αγωγές, για να εισπράξει το λαβείν του. Αυτό για μένα είναι το αδικαιολόγητο 

της υπόθεσης. 

Δε 3ιαμφισβητώ ότι ε(χε το 3ικα(ωμα να ζητήσει τα χρήματα αυτά. Είχε 

όμως και την ευκαιρία, εφόσον οι Υπουργο( επέσυραν την προσοχή του ότι αυτά 

τα πράγματα ε!ναι για την άμυνα του τόπου, να καλέσει το Συμβοόλιό του και 

αντ! να παίρνει αποφάσεις να αναθέσει σε δικηγόρους την είσπραξη, να πει 

«κόριοι, ο νόμος μου το δίδει το δικα(ωμα, αλλά αυτό το ποσό το προσφέρω για 
την άμυνα αυτοό του τόπου, όταν αποκόπτονται από τα εισοδήματα ~ου 
εργαζομένου για να προσφέρει στην άμυνα)). 

Είναι λοιπόν θλιβερό το γεγονός και θλιβερό ακόμα το να 3ιεξάγεται ε~. 

μήνες ολόκληρους, για να μην πω χρόνια, συζήτηση και να κινοόνται αγωγές. Και 

αν 3εν ερχόταν η Βουλή εξ ι3(ας πρωτοβουλίας, με πρόταση νόμου που 3εν 

προήλθε από την Εκτελεστική Εξουσία, να διορθώσει τα κακώς έχοντα, θα 
συνέχιζε αυτή η κατάσταση. 
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Εισηγούμαι λοιπόν ομόφωνα να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και εισηγούμαι 

ομόφωνα να χάνΌuμε την έχχληση τα χρήματα αυτά να επιστραφούν στο Ταμείο 

για την Αμυντική Θωράκιση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με πρόλαβε ο κ. Κληρίδης, αλλά θέλω κι εγώ να προσθέσω 

αυτή την απορία: Γιατί να υπάρχει όγκος αλληλογραφίας μεταξύ Υπουργείου και 

Αρχής Λιμένων και να μη στειλει ~να νομοσχέδιο η κυβέρνηση στη Βουλή να 

ψηφίσουμε ένα νόμο και να τελειώνει όλη αυτή η ιστορία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακριβώς αυτό είναι το περίεργο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

'Ετσι αν μπορούμε να πούμε ότι υπάρχει κάτι το θλιβερό, είναι στον τρόπο 

που η κυβέρνηση αναλαμβάνει τις ευθύνες της και χειρίζεται τα θέματα, γιατί 

αυτό είναι που βγαίνει στο τέλος στην επιφάνεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κληρίδης πρόλαβε τον κ. Χατζηδημητρίου και ο κ. 

Χατζηδημητρίqυ με πρόλαβε. 

Πράγματι, αφού οι έντιμοι Υπουργοί διεξήγαν για χρόνια αλληλογραφία με 

το Γενικό Διευθυντή της Αρχής Λιμένων, γιατί δεν κατέθεσαν νομοσχέδιο για να 

αντιμετωπιστεl το πρόβλημα; Και αυτό είναι το πρώτο ερώτημα που θα ήθελα να 

θέσω. Πέραν τούτου ήθελα να επαναλάβω, κόριε Πρόεδρε, ότι εδώ δεν πρέπει να 

μεταθέτουμε το ζήτημα στο φορολογοόμενο ο οποίος θα κληθεί να καταβάλει τα 

τέλη που το Υπουργείο 'Αμυνας θα πληρώσει ή πλήρωσε στην Αρχή Λιμένων. 

Γιατί ο φορολογοόμενος· καταβάλλει πολλοός φόρους και πληρώνει πάρα πολλά 

μέσω του κρατικού προUπολογισμοό. Και με την ίδια λογική διερωτώμαι γιατl το 

Υπουργείο 'Αμυνας να μη ζητή-σει να απαλλαγεί και των τελών για την 

κατανάλ--ωση ηλεκτρικοό ρεόματος και των τηλεφωνικών τελών. 

Συνεπώς, επαναλαμβάνω, θα έπρεπε η κυ~έρνηση_ έγκαιρα να χειριστεί αυτό 
το ζήτημα μόλις εμφανίστηκε. Αλλά, επί το" θέματος αρχής, πιστεύω ότι ο 

εντεταλμένος υπάλληλος ε(χε δικαίωμα και υποχ~έωση να εφαρμόσει το νόμο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: \ Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Γνώριζα, κόριε Πρόεδρε) ότι πρόλαβα τον αγαπητό συνάδελφο και τον άλλο 

αγαπητό συνάδελφο στο χρόνο της γέννησης. Ευχαριστιέμαι τώρα, διότι τους 

__ προλαβαίνω και στη σκέψη. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μια λέξη μόνο θα ήθελα να πω και ο λόγος, κόριε Πρόεδρε, διότι μέρος της 

δευτερολογίας του ο αγαπητός συνάδελφος χ. Σολωμής ανάλωσε στο να απευ

θύνεται σε μένα ομιλών, αντ( να απευθύνεται στο Σώμα, όπως θα υποδείκνυε ο κ. 

Κληρίδης ως ο πρώτος και θεμελιωτής ..... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . 

Αυτό δείχνει συμπάθεια, κύριε Ευσταθίου. 

(Γέλια) 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Γι' αυτό το λόγο θέλω να απαντήσω λέγοντας στον κ. Σολωμή ότι δεν 

πληρώνει βεβαίως τέλη κυκλοφορίας η Εθνική Φρουρά και η Αστυνομία, διότι το 
διαλαμβάνει ο νόμος, όπως ο νόμος τώρα θα διαλαμβάνει ότι δε θα πληρώνει 

δικαιώματα ελλιμενισμού. Τον χάμνει ο ίδιος, τον εισηγείται ο ίδιος αυτό το νόμο, 

ενώ θα έπρεπε να τον εισηγείτο η κυβέρνηση, αποφεύγοuσα μεγάλη αλληλογραφία 

η οποία θα έχει κόστος πολύ πολλαπλάσιο απ, ό,τι" πληρώθηκε για δικηγορικά. 

Ξέρουμε να κοστολογούμε πόσα στοιχίζf;t μια επιστολή, όταν στέλλεται από το 

κράτος. 

Αλλά η παρέμβασή ίJ.ou οφείλεται στο εξής: Δεν είναι σωστό να ανα

φερόμαστε σε απόντα πρόσωπα τα οποία δεν είναι σε θέση να απαντούν, Αυτό 

ε(ναι για μένα σημαντικό και αποτελεί θέση αρχής, πολύ περισσότερο, κύριε 

Πρόεδρε, που δυνιfμει των προνοιών του Ν όμοu περί Αρχής Λιμένων δε λαμβάνει 

τις αποφάσεις για οποιαδήποτε δ(ωξη είτε σε πολιτι'κό είτε σε ποινικό δικαστήριο 

άλλος, ει μη μόνο το Διοικητικό Συμβούλιο, του οποίου ο Διευθυντής είναι όργανο 

υποτελές και εκτελεστικό. 

Κατά συνέπεια οι 10-12 κύριοι σύμβουλοι που απάρτιζαν τότε την Αρχή 
Λιμένων εκείνοι συνεδρίασαν και πήραν απόφαση την οποία εκτέλεσε ο μηχάνι
σμός υπό το Διευθυντή. Για να είμαστε δίκαιοι και για να δικαιολογήσω γιατί η 

επίθεση κοιτά την άποψή μου δεν ήταv δίκαιη· ήταν άδικη επίθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, φαίνεται ότι τα μεγάλα πνεύματα έστιv ότε δε και τα μικρά 

συναντώνται. Γι' αυτό το λόγο πραγματικά είναι περίεργο πως διεξήγετο τόση 

αλληλογραφία και δε στάληκε έvα νομοσχέδιο 'εδώ, σ' αυτό το Σώμ.~\ για να λυθεί 
το όλο ζήτημα. Εν πάση περιπτώσει όμως, κάλλιο αργά., παρά πο~,~- -Και είναι 
ευχής έργο το ότι ο κ. Σολωμής κατέθεσε αυτή την πρόταση νόμου, για vα λυθεί 

επιτέλους αυτό το ζήτημα. 

Θέλετε το λόγο, κόριε Κληρίδη; 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Απλώς θα ήθελα να πω ότι φαίνεται ότι ο λόγος για τον οποίο δε στάληκε 

νομοσχέδιο ήταv το ότι θα έπρεπε να ακολουθηθεί από νομοσχέδιο για όλους τους 

ημικρατικούς οργανισμούς. Η λύση αυτού του προβλήματος έγκει'το στην εισήγηση 
ότι η ίδια η Αρχή Λιμένων θα έπρεπε να προσφέρει αυτό το ποσό, γ~α να μη 

δημιουργηθεί προηγούμενο. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

· Κύριρι, στο τέλος και αφού ψηφιστεί ομόφωνα, όπως ε(vαι η πρόθεση όλων σ' 
αυτό το Σώ.μα, θα δώσω εντολή στη Γραμματεία να υποβάλει .:την παράκληση 
προς την Αρχή Λιμένων όπως επιστραφούν_ στο 1 πουργείο 'Αμυ\1.ας _όλq. τα ποσά 
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τα οποία εισπράχτηκαν υπό μορφή ενοικίων ή δικαιωμάτων ελλιμενισμού στα 

διάφορα λιμάνια του κράτους. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

Έναρξη της ισχύος του Νόμου αυτού. Άρθρο 3_. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 ε:γκρ(νονται ομόφωνα. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε Νόμο; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. Και με την 

ευκαιρία αυτή παρακαλώ τη Γραμματεία όπως αποστείλει γραπτώς την παρά

κληση του Σώματος, προς την Αρχή Λιμένων Κύπρου όπως επιστρέψει τα ποσά 
αυτά στο Υπουργείο _, Αμυνας. 

Το επόμενο θέμα ποu έχοuμε: είναι ((Ο περ( Καταργήσεως Ορισμένων 

Χωριτικών Επιτροπών Νόμος του 1989». 

(Η 'Εκθεση Uεωρή(jγ1χ.ε αναγνι1JtJUείσαJ 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥλΕΥ'ΤIΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 
ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΩΣ 
ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ ΧΩΡΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΏΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το uπό αναφορά νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 1989. 
Σκοπός τοu νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση των χωριτικών 

επιτροπών χωριών ή ενοριών τους που βρίσκονται στα όρια δήμου και η ανάθεση 

των αρμοδιοτήτων και των περιουσιακών τοuς στοιχείων και υποχρεώσεων στα 

οικεία δημοτικά συμβούλια. 

Μ~ το νόμο που προτείνεται προνοε(ται επίσης η παράταση της θητείας των 

υφιστάμ~ων χωριτικών επιτροπών ποu βρίσκονται στα όρια των δήμων μέχρι την 

1 η τ&Ι!') Απρίλη του 1990, οπότε και αναμένεται να ολοκληρωθούν οι. αναγκα!ες 
διεργασίες για τη μεταβίβαση των αρμοδιοτήτων αυτών των χωριτικών επιτρο
πών στους δήμους. 
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Το θέμα αυτό, uπενθυμ(ζεται, απασχόλησε τα κόμματα σε σύσκεψη των 

αρχηγών ή εκπροσώπων τους, όπου και επαναβεβαιώθηκε η προηγούμενη θέση 

τους ότι πρέπει οι αρμοδιότητες των διορισμένων χωριτικών επιτροπών που 

λειτουργούν στις δημοτικές περιοχές να μεταβιβαστούν στους δήμους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομο

σχε3ίου, όπως έχει νομοτεχνικά 3ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

ίπάρχουν ομιλητές επl θέματος αρχής; 

Ο χ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟίΣΙΟίΤΤΑΣ: 

Εισηγούμαι αντί να ψηφίσουμε νόμο για κατάργηση ορισμένων χωριτικών 

επιτροπών, αυτές αναφέρονται στις χωριτικές αρχές που λειτουργούν στις 

8ημαρχούμενες περιοχές, να κάμουμε μια τροποπο!ηση, αν έχουν τρόπο οι 

νομομαθείς της Βουλής, για παράταση του περί Χωριτικών Αρχών Νόμου μέχρι 

την ημερομηνία που εισηγείται η κυβέρνηση. Ο λόγος είναι το ότι 3εν έχει 

συζητηθε( το θέμα αρκούντως, οι δήμοι στους οποίους πάμε να φορτώσουμε αυτή 

την αρμοδιότητα έχουν έντονες αντιδράσεις, υπάρχει και πρόταση του Δημο

κρατικοό Κόμματος για αιρετές χωριτtκές αρχές στις δημαρχοόμενες περιοχές και 

όλα αυτά δεν έχουν συζητηθεί, για να μπορέσει να αποκρυσταλλωθεί τελικά μια 

σωστή γνώμη. 

ίπάρχει ακόμα και μια τρ(τη εισήγηση της κυβέρνησης η οπο(α 3ιερωτάται 

αν θα έπρεπε να συνεχίσει το διοριστικό. Αυτές οι τρεις απόψεις δεν έχουν ακόμα 

συζητηθεί και 3ε3ομένης της αντί3ρασης, όπως είχα πει προηγουμένως, των 

δημοτικών αρχών να δεχτούν αυτή την αρμοδιότητα θα ήταν κάπως βεβιασμένο να 

προχωρήσουμε σ' αυτή τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Κληρί3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, το θέμα είχε απασχολήσει τους αρχηγούς των κομμάτων σε 

κοινή σύσκεψή τους. Αν η μνήμη μου 3ε με απατά, λέχθηκε τότε ότι πιθανό οι 

δήμοι να.μην είνcf.' έτοιμοι να δεχτοόν αυτή την τροποποίηση ή αυτές τις ευθύνες. 

Και είχαμε πει να 3ιαβιβαστεί στην Επιτροπή Εσωτερικών η παράκληση να 

ζητήσει από τους 3ήμους να έλθουν σε συνε3ρία και να μας πουν αν είναι έτοιμοι ή 

όχι. Δε νομίζω να έχει γίνει αυτό το πράγμα, 3ιότι ίσως να μη 3ιαβιβάστηκε αυτή 

η θέση στην Επιτροπή Εσωτερικών. 

Αν έτσι έχουν τα πράγματα, τότε πρέπει να παρατείνουμε τη θητεία για μια 

περίοδο, για να κληθούν οι δήμοι και να μας πουν αν είναι διατεθειμένοι να 

αναλάβουν αυτές τις υπηρεσίες ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ε3ώ, κύριε Πρόε3ρε της Επιτροπής Εσωτερικών, βλέπω ότι 3εν κλήθηκαν να 

εκφέρουν απόψεις οι δήμοι στους οποίους ................................... . 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα απασχόλησε τους αρχηγοός των κομμάτων και 

Πήραμε ως δεδομένο ότι έπρεπε να προχωρΛσουμε βάσει της επιθυμίας τους. 
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Συμφωνώ με αυτά που έχει πει ο χ. Κληρί8ης ότι είναι καλύτερα απλώς να 

ανανεώσουμε τη θητεία τους, Οιότι λήγει η θητεία τους τέλος του χρόνου, για να 

μας 3οθεί καιρός να προχωρ-,\σουμε καλύτερα στη μελέτη του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ως γεγονός στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων υπήρξε πράγματι μια 

συμφωνία ως προς αυτό το θέμα, αλλrf. λ-,\φθηκε επίσης η απόφαση να ζητηθεί και 

άποψη των Οήμωv που ήταν οι άμεσα εv8ιαφερόμεvοι και επρόκειτο σ 1 αυτούς vα 

με-'t'αβιβαστούv οι εξουσίες τις οποίες έχουν οι κοινοτικές αρχές. Αλλά, εφόσον Οεv 

έγιv~ αυτό το πράγμα, νομίζω ότι πρέπει να ακούσουμε αυτούς τους ανθρώπους τι 

έχουν να μας πουν. -

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Κύριε Πρόε3ρε, και εσείς και ο κ. Κληρί3ης ορθrf. ενθυμείσθε ότι το 

Σεπ~έμβρη, όταν άνοιξε η Βουλή, συζητήθηκε κάτι τέτοιο και έγινε πρόταση 
μrf.λιστα από τον κ. Κληρί3η. Αλλrk πριν μερικές μέρες, και αν 3εν απατώμαι πριν 

15 μέρες -θα πρέπει να φαίνεται στα πρακτικά των κοινών συσκέψεων- ο 

Τπουργός Εσωτερικών ζ-,\τησε να πληροφορηθεί κατ& πόσο η Βουλ-,\ είναι 

Οιατεθειμέvη να Οώσεt χαt άλλη παράταση ή.να προχωρήσει ο ίόιος σε Οιορισμό ή 

κατά πόσο εμμένουμε στο να περάσουν οι εξουσίες στους Οήμους. Και εκεί ο χ. 

Κληρίόης, χαι συμφώνησα χι εγώ μαζί του, είπε ότι άλλη αναβολή Οε Οεχόμαστε, 

Οεν είμαστε Οιατεθειμένοι να συνεχιστεί ο Οιορισμός χαι ότι θα πρέπει να 

προχωρ-,\σει στην ...... , ..... . 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τελειώσατε, κύριε Κωνσταντίνου; 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Κληρί3ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

~Ο,τι ανέφερε ο έντιμος συνάόελφος χ. Ντίνος Κωνσταντίνου είναι ορθό. 

Αλλrf. 3εν είχαμε υπόψη μας ότι 3εν είχαν παρθεί οι απόψεις των 3-,\μων. Κανένας 

3ε μας είπε ότι από το Σεπτέμβρη μέχρι σ-,\μερα 3εν κλ-,\θηκαν οι 3-,\μοι για να 

πουν τις απόψεις τους. 

Επομένι.Jς η θέση ότι 3εν ακούστηκαν οι 3-,\μοι πrf.νω σ' αυτό το θέμα 
εξακολουθεί να ισχύει. Θέλω να τονίσω όμως ότι εμείς εξακολουθούμε να είμαστε 

υπέρ της κατάργησης αυτών των θέσεων και της ανάθεάης των εξουσιών στους 

3-,\μους. Αυτό 3εν αλλοιώνει τη θέση μας. Απλώς λέμε ότι θα έπρεπε να 

ακουστούν χαι οι απόψεις των Οήμων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα ήταν γνωστό. Και ήταν γνωστό χαι στους Οήμους 

που σε κάποιο στά8tο είχαν εκφέρει χαί κάποια άποψη .-Οε θυμούμαι αν ήταν προς 
την Επιτροπή ή προς την κυβέρνηση. Εκείνο που παρατηρούμε είναι ότι με το 

νόι.iο που ψηφίζουμε 3ί3ουμε μια παρ.rf.ταση &σκησης καθηκόντων για ακόμα 
τέι::rσερις μήνες στους τωρινούς μουχτάρη8ες, πράγμα το οποίο σημαίνει ότι έχει 
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τέσσερις μήνες καιρό ο 8ήμος της κάθε πόλης να επιληφθεί του θέματος και να 

αντιμετωπίσει τις πρακτικές 8υσκολίες 1 οπότε νομίζω θα πρέπει να μείνουμε 

στο ...... 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Υπάρχει μεταβατική περίο3ος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, υπάρχει μια μεταβατική περίο8ος. Νομίζω θα πρέπει τέσσερις μήνες να 
ι ι ι ι ( ' β , 

παραμεινουμε στο πνεuμα της προτασης αuτης και εκε νο που μπορει να σuμ ει 

-ακούω τώρα κάποια εισήγηση- είναι ότι, αν 8ιαπιστώσουμε ότι υπάρχει 

πράγματι πρόβλημα στο τέλος των τεσσάρων μηνών 1 ε8ώ είμαστε και το 

βλέπουμε~ Αλλά προς το παρόν έχω την εντύπωση -για να 8οθεί και με σαφήνεια 

η Θέση της Βουλής-ότι πρέπει να παραμείνουμε στο πνεύμα και το γράμμα και 

του νόμου και της 'Εκθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όχι, οφείλουμε να παρα8εχτούμε ότι η Επιτροπή Εσωτερικώv 

ή τουλάχιστο μέλη της Επιτροπής Εσωτερικώv, ο κ. Μουσιούττας και εγώ, είvαι 

με κάποια ελαφρά έκπληξη που έχουμε 8ει αυτή την Έκθεση να βρίσκεται 

σήμερα ενώπιόν μας. Αυτό σημαίνει ότι είτε από παράλειψη είτε από 

παρα3ρομή ...... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λέει ότι ομόφωνα αποφασίστηκε 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ορισμένα γεγονότα τα οποία συζητήθηκαν σε επίπε8ο 

αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων 8εν ήλθαν με ακρίβεια σε γνώση όλων 

τουλάχιστον των μελών της Επιτροπής Εσωτερικών. Και αυτό είναι μέγα θέμα. 

θέμα πάνω στο οποίο και οι κοινοτάρχες έχουν άποψη και οι μουχτάρη8ες έχουν 

άποψη και οι 8ήμοι έχουν άποψη, όπως και για πλείστα όσα θέματα το Υπουργείο 

Εσωτερικών εγείρει με 8ική του αλληλογραφία. Άρα ας μην αποφασίσουμε 

σήμερα για ένα θέμα για το οποίο τα ί8ια τα μέλη της Επιτροπής Εσωτερικών 

8εν έχουν επαρκή γνώση, για να έχουν μορφώσει τελική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα αυτό συζητείται πέραν του ενός χρόνου και οι θέσεις 

που παρουσιάζονται αυτή τη στιγμή στο Σώμα ήταν εκείνες που υπήρχαν και πριν 

ένα χρόνο. Μάλιστα 8ε η πρόταση αυτή νόμου εlχε ετοιμαστεί από το Σεπτέμβρη 

από τον κ. Κληρί8η και κατατέθηκε τώρα. Κατά συνέπεια έχω τη γνώμη ότι 
πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση κι αν παρουσιαστούν οποια8ήποτε προ

βλήματα, ε8ώ είμαστε να τα 8ούμε. Αλλά η αρχή πάνω στην οποία η πλειοψηφία 

συμφωνεί είvαι ότι θα πρέπει σήμερα να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγ(3ης. 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε,_ ο κ. Κωνσταντ(νου λέει να δεχτούμε αυτό το νομοσχέδιο, 

όπως είναι. Όμως φ<Χ(νεται εκ των πραγμάτων ότι δεν έγινε καν συζήτηση, ώστε 

να εξεταστούν οι τρεις λύσεις που υπάρχουν ενώπιον της Βουλής για το τι πρέπει 

να κάμει αυτό το Σώμα για τις χωριτικές αρχές. Πώς είναι δυνατό να ζητούμε να 

ψ ', ''Ι:!< ' ' r ' ό Ε ' ηφιστει ενα νομοσχεοιο, τη στιγμη που ουτε καν ε~εταστηκε απ την πιτροπη 

·Εσωτερικών; 

Επομένως να δώσουμε παράταση της θητείας των χωριτικών'αρχών τώρα και 

να εξετάσρυμε τις λύσεις που έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔj'ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τουλοόρας. 

Ζ. ΤΟΥΛΟΥΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που αντιλήφθηκα, αν αντιλήφθηκα σωστά, ε!ναι ότι 

J:tράγματι συζητε(ται από ένα χρόνο αυτό το θέμα, αλλά συζητείται στους 

αρχηγούς των--Χ._Qf.!._μάτων. Η Επιτροπή Εσωτερικών δε συνεδρίασε και νομίζω, με 

όλο το σεβασμό, δε θα πρέπει να παρακάμπτονται οι Επιτροπές για θέματα της 

αρμοδι_§τητά_~ _τους και να παρουσιάζεται αυτή η σύγχυση που παρουσιάζεται 

τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πέτας. 

ΧΡ.-ΠΕΤΑΣ: 

Για να τοποθετηθούν τα πράγματα στη θέση τους, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να 

πούμε ότι πριν τις καλοκαιρινές διακοπές της Βουλής ήταν στην Επιτροπή 

Εσωτερτκών ο κ. ϊ'πούργός Εσωτερικών και τέθηκε το ζήτημα και μάλιστα κατά 

κάποιο πιεστικό τρόπο, αλλά ο ίδιος, μαζί με τους εμπειρογνώμονές του που ήσαν 

Παρόντες, δήλωσε ότι- θα ήταν εντελώς. αδύνατο για το Υπουργείο Εσωτερικών να 
προετοιμάσει τις σχετικές εισηγήσεις και τις άλλες διευθετήσεις που χρειάζονταν 

και να 'ρθε:ι _συγκε:κριμέν~ νομοθέτημα μπροστά στην Επιτροπή Εσωτερικών γία 
να το συζητήσει πριν -το 1-έλος του χρόνου. Πριν πλησιάσουμε στο τέλος του 
χρόν9υ θίξαμε ξανά το ζήτημα με την ευκαιρία που ήταν ο κ. Μιχαλάκης 
Αντωνίου κ_αι ζητήσαμε: να δούμε: πού βρίσκεται αυτή η υπόθεση. Και η απάντηση 

που ήλθε ή:,.αν η πρόταση στο Διευθυντή, στον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής 
φαίνε:-ται- πήγε: και τέθ-ιjΚ.ε στους ηγέτες τωv κομμάτων, για να πουν τηv άποψή 

τους κατά πόσο δεχόμαστε: να παραταθεί η θητε(α των σημερινών αρχών,μέχρις 

ότο_υ προετοιμαστε:( η τελι~ή νομοθετική πρόταση για να τη συζητήσει η 
ΕπιτρΟπή Εσ1ωτε:ρικών. Διότι αυτό δε:ν τέλειωσε: ακόμα, δε:ν είναι έτοιμο το 
Υπουργείο Εσωτερικών να φέρει εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ~ΩΝ: -
Ζητάτε ό~οι μαζίτο λόγο. Ο κ. Ευσταθίου δε μίλησε ακόμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Πράγματι, \συζητήθηκε:, όπως λέχθηκε: από τον κύριο Πέτα, και ήταν πρόταση 
του κυρίου Κλ ηρίδη ότι, δεδομένου ότι υπάρχουν πλέον ε:κλε:λε:γμένε:ς δημοτικές 

αρχές και Δήμα~χος, το διοριστικό σύστημα των κοινοταρχών είναι αντιφατικό 

και δεν μπορεί vα συνυπάρχει. Αυτή ήταν η όλη φιλοσοφία του vομοθε:τήματος που 

συζητήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥ'1!Ν: 

Ο κύριος Κόλοκος. 

\ 
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Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι και το lπουργέίο και η 

Ένωση Δήμων έχουν απόψεις, οινεξ&ρτητοι από το γεγονός της κυκλοφορίας της 

Έκθεσης, γιατί και σ 1 αυτό το θέμα μπορεί να λεχθεί ότ~ ίσως αργά έχει 

κυκλοφορήσει και 3εν υπάρχει επαρκής γνώση των μελών της Βουλής, θα πρέπει 

"να εντοπίσουμε ότι μια 'Εχθεση, αν είναι ομόφωνη ή ·αν 3εν είναι ομόφωνη, 

τελειούται και είναι σε γνώση των μελών της Επιτροπής ότι αυτή η 'Εκθεση 

πρόκειται να κυκλοφορήσει γιατί, είτε ομόφωνα είτε με πλειοψηφία, κατα

γράφονται οι απόψεις και τελικά ο3ηγούνται αυτές οι Εκθέσεις στα κουτιά των 
Βουλευτών. 

Σ' αυτή την περίπτωση, κύριε Πρόε3ρε, 3εν έχει συμβε( αυτό το πράγμα, 

τουλάχιστον εξ όάων γνωΡίζουμε .. 'Αρα είναι ατελής, για μας τουλάχιστον, η 
3ια3ικασία αυτή. Χρειάζον.ται πολλά άλλα για να μπορέσουμε ολ()κληρωμένα να 

επιληφθούμε αυτού του θέματος, κύριε ·Πρόε3ρe. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κύριος Ηλιά3ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, υπάρχει ένα θέμα ουσιαστικό στη 3ια3ικασία. Εμε(ς έ):ουμε 

μπροστά μας μια Έκθεση η οποία έχει παρόντες Βουλευτές όλων των κομμάτων 

οι οποίοι, σύμφωνα με την 1 Εκθεση, μελέτησαν ένα θέμα και αποφάσισαν 
ομόφωνα. Θέλουμε να μάθουμε εμείς οι υπόλοιποι, που 3εν ε(μαστε μέλη της 

Επιτροπής, αν ήταν παρόντες, αν συμφώνησαν, γιατί 3εν μπορούμε να ακούμε 

άλλα και να έχούμε μια Έκθεση που μας γράφει άλλα. Κάποιος κάνει κάπου ~να 

λάθος και η ολομέλεια πρέπει νοι ενημερωθεί. Είναι θέμα τάξεως. Γιοι νοι ξέρουμε 

·.τι μας γίνεται και να ξέρουμε τι συζητούμε, κύριε ήρόε3ρε, ~αι να μην είμ'_αστε 
απαθείς θεατές μπροστά στους ισχυρισμούς που μπορεί να είναι βάσιμΟϊ, μα 
μπορε( να είναι και αστήρικτοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κύριος Κωνσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΙ: _ _,. 
Κύριε Πρόε3ρε, 3ε θέλω να κάμω το 3ικηγόρο ούτε να υπερασπίσω τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος. Αλλά ο κύριος 

Γαλανός 3εν είναι την προσωπική του άποψη που μετέφερε. Ο κύριος Γοιλοινό('
μετέφερε την άποψη της Κοινοβουλευτικής του Ομά3ας, η οποία 3ε διαφέρέι ούcτε 
κατά ένα γιώτα από τη θέση που η Κοινοβουλευτική Ομά3α του ΔΗ.ΚΟ. παlρνει 

αυτή τη στιγμή. 

Κατά συνέπεια καμιά παρατυπία 3εν υπήρξε πρώτο και 3εύτεpο 3εν υπήρξ;~ϊ 

καμιά αλλαγή στη θέση του Δ ημοκροιτικού Κόμματος. Ή ταν γνωστή και πέρσι 
το Δεκέμβρη, ήταν γνωστή και το καλοκαίρι, ήταν γνωστή και το Σεπτέμβρη και 

προχτές, όταν αποφασίστηκε να κατατεθεί η πρόταση του κυρίου.Κληρί3η. 

Κατά συνέπεια το Σώμα είναι κατατοπισμένο, οι Βουλευτές όλοι από -τοti·.ς 

Ι\.οινοβουλευτικούς τους Εκπροσώπους, και μπορεί να πάρει θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κύριος Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρ.όε3ρε, θα ήθελα να πω ότι πρώτα απ' όλα η Έκθεση -3εν ξέρω q.ν. 

ε(ναι αυτό που έχει πει ο κύριος Κόλοκος, αλλά 3εν το έχει πει καθαρά - 3εν έ"f.ει 
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κυκλοφορήσει κανονικά μεταξό των Βουλευτών. 'Εχει μπει στη θυρίδα μας 

σήμερα, σήμερα εγώ προσωπικά την έχω παραλάβει και προσωπικά εγώ 

ενίσταμαι στο να προχωρήσει η ψήφιση αυτού του νομοθετήματος. Και νομίζω ότι, 

·-με αυτή τη θέση δεν υπάρχει τρόπος να προχωρήσει __ :!1._l)_Πό~εση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, το θέμα είναι το εξής: Αν μπορε( να υπάρξει αυτή η αναβολή 

την οποία εισηγήθηκε ο κύριος Κληρίδης, για να δούμε το θέμα καλύτερα με τους 
δήμους κτλ., να γίνει. Αν εκπνέει η θητεία των κοινοταρχών οι οποίοι υπάρχουν, 

να δούμε τι μπορούμε να κάνουμε. 

Ο κύριος Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να δώσω μια εξήγηση αναφορικά με την Έκθεση. 

Πολλά πράγματα επείγοντα καμιά φορά γίνονται κοινή συναινέσει. Ενόψει της 

λήξης της θητείας των κοινοταρχών την 31η Δεκεμβρίου, επιχειρήθηκε να περάσει 

αυτή η πρόταση νόμου, να περάσει αυτό το νομοσχέδιο, για να προλάβουμε και να 

μη μείνουμε χωρίς μουχτάρηδες στις δημαρχευόμενες περιοχές. 

Ας μη συζητήσουμε για τη σύνθεση της Επιτροπής την ημερομηνία της 

συνεδρίας κτλ. Δεν εξυπηρετεί κανένα σκοπό. Αν τα άλλα κόμματα θέλουν να 

προχωρήσουν στην ψήφιση αυτού του νόμου, ας το πράξουν. Πρέπει να ξέρουν 
όμως ότι δε μας δόθηκε η ευκαιρία να αναπτόξουμε και εμείς τις απόψεις μας 

πάνω στη δική μας πρόταση και έχουμε, όπως είπα προηγουμένως, εκ προοιμίου 

την αντίδραση των οργάνων εκείνων πάνω στα οποία πάμε να φορτώσουμε αυτή 
την αρμοδιότητα, 

ο ' Β ί ' ' 'λ ' ' 'ψ •' κυριος ενιαμ ν μας εχει στει ει σε υπομνημα τοu τις απο εις των οημων 

και με επιστολή του στις 2 Νοεμβρίου μας πληροφορεί πως δεν ολοκληρώθηκε η 
μελέτη και συμφωνοόμε ότι ανέλαβε, όπως είπε ο κόριος Κληρίδης, να ολο

κληρώσει αυτή τη μελέτη μέχρι το τέλος του χρόνου και πως βρίσκει αντιδράσεις 

από 't'α δημαρχεία γι' αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Μοuσιοόττα, να μου επιτρέψετε να κάμω μια πρακτική εισήγηση, 

επειδή εδωπέρα δεν πρόκειται περί θεωρητικών θεμάτων. Εδωπέρα η ~ητεία των 

κοινοταρχών λήγει στο τέλος του χρόνου, 31 Δεκεμβρίου. Δεν έχοUμ~ καιρό. 
Σήμερα πρέπει vα τους ανανεώσουμε τη θητεία τους μέχρι την 1 η ΑπριλίΟυ, που 
είναι η μεταβατική διάταξη του νόμου αυτοό, και στο μεταξό να κάτσουμε κάτω 

να μελετήσουμε το όλο θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών με 

τους Δημάρχους και με όλους, οότως ώστε να καταλήξουμε σε κάποιο συμπέρα

σμα. 

Ο κύριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, υπάρχει εόκολη διέξοδος. Η πρόταση νόμου δε θα τεθεί σε 

ισχU, όπως λέει μέσα η πρόταση νόμου μέχρι τον Απρίλιο. Επομένως και αν τοv 

ψηφίσουμε σήμερα το νόμο, για να μην υπάρξει το νομικό κενό, έχουμε την 

ευκαιρία να δώσουμε εντολή στην Επιτροπή Εσωτερικών να επανεξετάσει τ6Έέμα 

μέχρι τον Απρίλιο. 
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)ΙΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Εν πάση περιπτώσει το πρακτικό θέμα είναι τούτο: Να μη μείνουμε 
χωρίς κοινοτάρχες μετά την 31 η του Δεκέμβρη. 

Ο κύριος Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ενιστάμεθα. Ενιστοίμεθα και για λόγους αρχής και για λόγους 
κυκλοφορίας. Κατ' αρχήν η Έκθεση αυτή εμφανίζεται να ε(ναι ομόφωνη. Λέει ότι 
«Η1 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 1 λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
ομοφωνα εισηγείται ..... » 

Φαίνεται ότι εκ των πραγμά.των, όχι μόνο πλήρης γ\ιώση δεν υπάρχει για τις 

διαδικασίες που ακολουθήθηκαν σε διάφορα επίπεδα, αλλά ούτε και ομοφωνία. 

Το δεύτερο πράγμα είναι το θέμα που και ο συνάδελφος Μαθηκολώνης έθεσε 1 
το θέμα της κυκλοφορίας. Και αυτό μας οδηγεί στο συμπέρασμα, αβίαστα, ότι δεν 

.. ,ε..~ ώριμο αυτό το θέμα για να ψηφιστεί. 

Έστω και αν λοιπόν η πλειοψηφία της Βουλής κατευθύνεται προς την 

υπe-ρψfιφιση αυτού του νόμου, το θέμα αυτό δεν είναι ακόμα ώριμο. Χρειάζεται να 
έρθουν ενώπιον της Επιτροπής άλλα Σώματα, άλλοι υπεύθυνοι, άλλοι αρμόΟιοι. 

Και μόνο τότε η Επιτροπή Εσωτερικών και τα μέλη της Επιτροπής Εσωτερικών, 

που ε(ναι υπεύθυνα για τη σύνταξη Εκθέσεων, θα μπορέσουν να έρθουν με την 

τελική Έκθεση. Γι' αυτό ενιστοίμεθα βέβαια στην ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ενίστασθε. Αλλά, αν αποσύρω αυτή την πρόταση την οπο(α κατέθεσα) θα 

μείνουμε χωρίς κοινοτάρχες. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Μα αφού υπάρχει διέξοδος, κύριε Κληρίδη. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει 8ιέξο8ος. Η διέξοδος είναι να το ψηφίdουμε αυτό το νομοσχέδιο 
το οποίο μας λέει ότι θα παραμεινουν οι κοινοτάρχες μέχρι τον Απρlλιο. Αν θα 

Οιαβιβαστούν οι εξουσίες, θα το ξαναΟούμε, αφού Οεχόμαστε να ξαναπάει στην 

Επιτροπή. Αν θέλετε να αποσύρω την πρόταση νόμου, την αποσύρω και να 

μείνουμε χωρίς κοινοτάρχες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, αν Οεν υπάρχει τρόπος) σύμφωνα με τους νόμους, να 

Οιορθώσουμε την κατάσταση και εφόσον πρέπει να ανανεώσουμε τη θητεία των 

κοινοταρχών, εκείνο που ζητούμε από το Σώμα είναι να μας επιτραπεί να μη 

συμφωνήσουμε με το περιεχόμενο, ΟηλαΟή να γραφτεί η Οιαφωνία μας και να 

σημειωθεί αντί αυτού η συναίνεση όλων των κομμάτων εΟώ ότι το θέμα θα 

επανεξεταστεί με το άνοιγμα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαlως, κύριε Μουσιούττα, το θέμα είναι το εξής: 
Να μη μείνουμε χωρίς κοινοτοίρχες μετά την 31η Δεκεμβρίου. Έχουμε 

προθεσμ(α μέχρι την 1 η Απριλίου να ξανακάτσει η Επιτροπή Εσωτερικών να 
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μελετήσει το θέμα με τους Δημάρχους και όλους τους άλλους, ούτως ώστε να 

δούμε πού θα καταλήξουμε. 

Λοιπόν, προχωρ_ούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το οίρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ 1 κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και _13 αποχές, το οίρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

/ 

Περιπτώσεις όπου ο περί Χωριτικών Αρχών Νόμος δεν εφαρμόζεται. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

! Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. ~' 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . ' . 
Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το άρθρο 3 εγκ~ίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

'Ασκηση των αpμο3ιοτήτων χωριτικών επιτρpπών και κοινο.ταρχών και 

Πίνακας. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το άρθρο 4 και'ο Πίνακας εγκρίνονται. 
. ' ' 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Περιουσιακά στοιχεία κτλ. χωριτικής επιτροπής. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπ~ρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κύριε· Πρόεδρε. 

\ 
' 

__ Λ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Παρά.τασΊ) τΊ)ς θψείας. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψΊ)φίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 uπέp, κύριε ΠρόεΟρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13, κόριε Πρόεaρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΈναρξΊ) ισχόος του Νόμου αυτού. 'Αρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψΊ)φίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεaρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντlον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κόριε Πρόεaρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 
Και προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Καταργήσεως Ορισμένων Χωρι

τικών Επιτροπών Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψΊ)φ(ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κόριε Πρόεaρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχέςj 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπ& τη σφόρα) 

Με 24 ψήφους υπέρ και 13 αποχές, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. · 

Κύριοι, πρέπει να καταστήσω σαφές ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών οφείλει ιλέσα στο Οιά.στημα αυτό να συγκαλέσει συνεΟρία, να 
συγκαλέσει όλους τους ενΟιαφερομένους και όλα τα προβλήματα τα οποία 

υπάρχουν να τα. Οιερευνήσει. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Μάλιστα, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ 1 αp. 27, που 
είναι, «0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989ι>. Είναι 
πρόταση νόμου. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΠΑΝΩ ΣΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989>>. 

Παpό11τες:-

Λέανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φ&ντης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστ&θιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 1989. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου είν.αι η τροποποίηση της 

νομοθεσίας για την Αστυνομία με την παρ&ταση της υπηρεσίας ενός περιορι

σμένου αριθμού λοχιών που αφυπηρετούν στους επόμενους έξι μήνες, εφόσον οι 

ίΟιοι το επιθυμούν. 

Με την τροποποίηση αυτή αναμένεται να Οοθε( η ευκαιρία στους λοχ(ες 

αυτούς, των οποίων κανονικά. οι υπηρεσίες θα τερματίζονταν στο 550 έτος της 
ηλικίας τους, και όχι στο 60ό που είναι η ηλικία αφυπηρέτησης των υπαστυνόμων, 

να κριθούν για εν8εχόμεvη προαγωγή τους στη Θέση υπαστυνόμου σύμφωνα με τις 

' 
// / 
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8ια0ικασιες που προβλέπονται στους νέους Κανονισμούς για την Αστυνομία που 

εγκρίθηκαν σχετικ& πρόσφiχτα και 8εν κατέστη ακόμα 8υνατή η πλήρης εφαρμογή 

τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επι8ιώξιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κόριος Ζαχαρι&8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, επί του θέματος τοότου έχω τη 8ιαβεβαίωση του Υπουργοό 

Εσωτερικών ότι η κp(ση των λοχιών αυτών θα γ(νe:ι πριν το τέλος του χρόνου και 

συνεπώς Οεν παρ(σταται ανάγκη να προβοόμε σε ανανέωση των υπηρεσιών αυτών 
των ανθρώπων για &λλους έξι μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, ακριβώς αυτός ο Νόμος τέθηκε για να υπ&ρχει συνέπεια με 

τον προηγούμενο, ε\ι ισχύ υφιστάμενο Νόμο για να μπορέσουν να κριθούν εκείνοι οι 
οποίοι λόγω των 8ια8ικασιών θα αφυπηρετήσουν χωρίς να κριθοόν. Δηλα8ή αν 

πρόκειται ο έντιμος κύριος !πουργός των Εσωτερικών να επιληφθεί αυτοό του 

θέματος πριν το τέλος του χρόνου, καλώς έχει η κατάσταση. 

Αλλ& 8ινόταν και πέρσι έτσι καιρό η 8ιαβεβαίωση ότι θα κρίνονταν μέχρι το 

τέλος του 1988. Είναι αυτό που μας ο8ήγησε και αποφ&σισαν οι αρχηγοί των 
κομμάτων να παρατείνουμε την υπηρεσία τους. Ας την παρατείνουμε όπως έχει 

και αν γίνει κρίση, τότε μπορούμε να τον ματαιώσουμε. Να 8ιαλάβουμε ότι, όταν 

θα περατωθεί η κρίση, ο νόμος αυτός τερματίζεται. Ή να τον αφήσουμε όπως 

ε(ναι, κύριοι, Δεν υπάρχει λόγος να άρουμε εκε(νο το οποίο εμείς οι !8ιοι 8ώσαμε 

ως ευεργέτημα στα μέλη της Αστυνομικής Δόναμης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Και εμείς, κόριε Πρόε8ρε, συμφωνούμε με τον χόριο Ευσταθίου, γιατί. μπορεί 

να συμβεί κανένα απρόοπτο και να μη γίνει. Η ψήφιση αυτοό του θέματος είναι" 
εκε(νο που λi:νε οι αγγλομαθείς ε8ώ consequential. Είχαμε 8ώσει τη συγκατ&θεσή 
μας στο παρελθόν, 8εν ολοκληρώθηκε ο χόχλος των εργασιών που έπρε,π~ να γίνει 

και χρειάζεται κάποια παράταση. Πρέπει να 8ιασφαλιστε( ότι θα υπάρξει τέτοια 

παρ&ταση, μέχρι να ολοκληρωθεί εκείνο το οποίο ομόφωνα αποφασίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλα8ή, κύριε Μουσιούττα, αν υποθέσουμε ότι ψηφίζουμε αυτό το Νόμο και 

γίνεται η 8ουλει& πριν από την 31 η Δεκεμβρίου, 8ε χ&νουμε τίποτε. Χ&νουμε 
τίποτεj 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Κληρί8ης. 
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ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, η διαβεβα(ωση του Ί'πουργοό μπορεί να μην ισχόει για τρεις 

λόγους. 

Λόγος πρώτος, διότι δεν τήρησε το λόγο του. Ντροπή δική του. Λόγος 

Οεύτερος, Οιότι αντικαταστάθηκε, Οιότι έγινε ανασχηματισμός. Και λόγος τρ(τος, 
μη κακό, διότι απεβίωσε. 

Εψόσον υπάρχουν αυτά τα τρία δεδομένα και επειδή έχουμε και παρα

δείγματα Υπουργών που δεν τήρησαν το λόγο iους, καλύτερα να είμαστε 

ασψαλείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Επομένως, δε χάνουμε τίποτε αν το ψηφίσουμε, κύριε Ζαχαριάδη. 

Προχωροόμε στη δεότερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 248 του 1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

r_πάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναψέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 1989. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ί'πάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηψιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σψόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει έν;;ταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, "το υπ' αρ. 28, που 
είναι «Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λεμεσοό του 1989». 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ' ΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΊ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ'Σ ΠΟΊ' ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ «ΟΙ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΛΕΜΕΣΟΊ' ΤΟΊ' 1989». 

Παpόv'<ες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιοόττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οπόϊοι εκδ(δονται με βάση τα άρθρα 85 
και 87 της περί Δήμων νομοθεσ(ας, τροποποιούνται οι Δημοτικο! Κανονισμοί του 
Δήμου Λεμεσού, έτσι ώστε οι διατάξεις τους που αναφέρονται στις συντάξεις 

λόγω αφυπηρέτησης για ασθένεια και στα φιλο3ωρήματα για πρόωρη αφυπη

ρέτηση να εναρμονιστούν προς τις αντίστοιχες διατάξεις που ισχύουν για τους 

3ημ6σιους υπαλλήλο~ς και τους υπαλλήλους του Δήμου Λευκωσίας. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών", υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών του Δημοτικού Συμβουλίου Λεμεσού; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το/ ~π,:, αριθμό 29, 
που είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονι&μοί του )\:ωριού 

,/ 

Μαζωτός του 1989». 
(Η 'Εκθεση θεωρήθηχε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΗ2ΣΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ. ΤΟΥ ΧΩΡΙΟΥ 
ΜΑΖΩΤΟΣ ΤΟΥ 1989». / 

Παρόντες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρέ.ας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεΟριαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκΟίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, υιοθετούνται νέοι 

Κανονισμοί για το Συμβούλιο Βελτιώσεως Μαζωτού κατά το πρότυπο των 

Κανονισμών του ΠεΟουλά. Οι Κανονισμοί αυτοί καθορίζουν ειδικότερα τα '\ 
Οικαιώματα υδατοπρομήθειαι:;, άσκησης επαγγέλματος, σφαγής ζώων, πλανοΟιο

πώλησης, τα τέλη θεάματος, ενοικίασης υποστατικών, καθώς και τέλη για παροχή 

κοινωνικών υπηρεσιών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιΟιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν όστερα από αριθμό νομοτεχνικής και 
λεκτικής φύσης τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Τπ&:ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή Οεν υπάρχουν ομιλητ~ς σε θέμα αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ&: τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί του Μαζωτού εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 30, 
που είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Κ&:θηκα του 1989». 
(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναyνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ kΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙ!{bΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟΤ ΣΤΜΒΟΤΛΙΟΤ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΚΑΘΗΚΑ ΤΟΤ 198'\hί,'" 

Παρόντες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρ.ος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φ&:ντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τπουρyείου Εσωτε

ρικών Qt οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, αναθεωρούνται τά τέλη 

για το διαχωρισμό οικοπέδων, τα τέλη υδατοπρομήθειας, καθώς και τα δικαιώ

ματα για άσκηση επαγγέλματος και y'ια σφαγή ζώων στην περιοχή του 
Συμβουλίου Βελτιώσεως Κ&:θηκα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επ•διώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, προχώρησε στην επιμέρους μελέτη των 

διατάξεών τους, αποτέλεσμα της οποίας ήταν η τροποποίησή τους, έτσι που τα 

τέλη για διαχωρισμό οικοπέδων να εναρμονιστούν με τα αντίστοιχα τέλη που 

ισχύουν στην περιοχή της Λευκωσίας και που έχουν ήδη θεσμοθετηθεί με 
σχετικούς Κανονισμούς που εγκρίθηκαν πρόσφατα από το Σώμα. 

lπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως_ έ':jpυν τελικά τροποποιηθε(. 

-------



1194 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα σ'\"ην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 31, 
που είναι «Οι περί Κυβερνητικοό Υδατικοό Έργου για την Υδατοπρομήθεια της 

Περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου του Χωριού Πι.σσούρι (Χορήγηση Δικαιώματος 

για Σόνδεση με την Υδατοπρομήθεια) (Τροποποιητικο.ί) Κανονισμοί του 1989». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΒΕΡ

ΝΗΤΙΚΟΥ ΥΔΑΤΙΚΟΥ ΕΡΓΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗΘΕΙΑ ΤΗΣ 

ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΥ ΚΟΛΠΟΥ ΠΙΣΣΟΥΡΙΟΥ ΤΟΥ ΧΩΡΙΟΥ ΠΙΣΣΟΥΡΙ 

(ΧΟΡΉΓΗΣΗ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΟΣ ΓΙΑ ΣΥΝΔΕΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΥΔΑΤΟΠΡΟ

ΜΗΘΕΙΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 

Ποιpό\Ιτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νιχος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών με~έτηό'~ τους πιο πάνω Κανονι
σμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σ.f~, 26 'Νοεμβρ(ου 1989. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπ~ι του Υπουργείου Εσωτε
ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 4Α, 

και 24 της περί Κυβερνητικών 1'δατικ6· Έργων νομοθεσιας, αναθεωρούνται, τα 

δικαιώματα για σύνδεση με το υδατικό έργο της περιοχής του Κόλπου Πισσουρlου 

όσον αφορά τουριστικά συγκροτήματα, κατοικίες, καταστήματα και οικόπεδα. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του 
lπουργε(ου Εσωτερικών, η προτεινόμενη αναθεώρηση των πιο πάνω τελών είναι 

αναγκαία ενόψει της σημαντικής αύξησης στα κόστα του υδατικού έργου του 

κόλπου Πισσουρίου που, όπως αναμένεται, θα στοιχίσει συνολικά .t600,000 και θα. 
ολοκληρωθεί σε δυο χρόνια. Το όλο έργο θα υδροδοτήσει συνολικά 3,340 κλ(νες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας --rους σκοπούς και τις 

επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπάρχει ένσταση για την 
έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κάνονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 32 θέμα στην ημερήσια 3ιάταξη, που είναι «Οι περί Χωρίων 
(Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Πύργου του 1989», αποσύρθηκε. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 33, που είναι «Οι περί Αεροπλοϊας' (Τέλη 

Αερο3ρομίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙ1ΡΟΠΗΣ ΣΙΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΙΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΣ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΙΝΤΑΙ 

«ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΕΡΟΠΛΟ·Ι·ΑΣ (~ΕΛΗ ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΟΙ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ
ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ.ΣΜΟΙ ΤΟ! 1 9». 

Παp6\Ιτες:-

Α ν3ρέας Δημητριά3ης, Πρόε3fi~ς 
Γεώργιος Χαραλαμπί3ης \ 
Αλέκος Μαρκί3ης \' 
Νίκος Μακρί3ης 

Κώστας Ερωτοκρ(του 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μαν3ριώτης 

Δημήτρης Ηλιά3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, σε συνε3ρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 30 Νοεμβρίου 1989, μελέτησε τους πιο πάνω 

Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 52 και 68 του περί 
Αεροπλοϊας Διατάγματος του 1955, όπως τροποποιήθηκε από τον περί Τροπο
ποιήσεως του περί Αεροπλοϊας Διατάγματος Νόμο του 1989. Στη συνε3ρίαση 
αυτή,\κλ'ήθηκαν και εξέφρα'σαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται. αυξάνονται από την 1 η Απριλίου 
1990 τα τέλη αερο3ρομίου. 

Τα τέλη αυτά, αυξήθηκαν για τελευταία φορά το 1984 και το ύψος τους 
συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά με όλα τα αερο3ρόμια της περιοχής μας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, και ι3ιαίτερα το γεγονός ότι τα τέλη 

αυτά 3εν αυξήθηκαν από το 1984, συμφωνεί με την έγκριση των Κανονισμών 
αυτών, νοουμένου ότι η αύξηση που προτε(νεται στα τέλη αυτά θα μειωθεί από το 

45% στο 35%. Με την ενσωμάτωση της τροποποίησης αυτής, η Επιτροπή 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά 3ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εv υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς ·σε ψηφοφορία. 
Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει Καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίν9νται. 

Τα uπ' αριθμό 34, 35 και 36 θέματα, που είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση 
και Βελτίωση) Κανονισμοί Παρεκκλησιάς του 1989>>, «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση 
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και Βελτίωση) Κανονισμοί Πεντακώμοu του 1989» και «Οι περί Χωρίων 
(Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Αγίου Τύχωνα του 1989>>, αντίστοιχα, 

αποσύρθηκαν. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 
37, που είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΙΣΗΓΗΤΙΚΗ ΠΡΟΤΑΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΑΜίΝΑΣ ΑΝΑΦΟΡΙΚΆ ΜΕ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ 

ΤΑΜΕΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜίΝΤΙΚΗ ΘΩΡΆΚΙΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

Παρόvτες:-

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αντώνης Ανδρέου 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας συνήλθε σε συνεδρία της στις 4 
Δεκεμβρίου 1989 και ασχολήθηκε με το θέμα της κάλυψης των δαπανών για την 
αγορά υλικού που εγκρίθηκε με τον Προϋπολογισμό του Ταμείου για την 'Αμυνα 

για το 1989. Η Επιτροπή με βάση την ενημέρωση που της έγινε εισηγείται στη 
Βουλή την έγκριση της Απόφαdης που εσωκλείεται, με την οποία εξουσιοδοτείται 
η Διαχειριστική Επιτροπή του Ταμείου να προβεί σε συμπληρωματική δαπάνη 

ύψους .t1,600,000 για τον πιο πάνω σκοπό. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΒΟΥΛΗΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΕΠΕΙΔΗ η Διαχειριστική Επιτροπή του Ταμείου για την Αμυντική Θωρά
κιση της Δημοκρατίας είναι ανάγκη να προβεί σε δαπάνη ύψους .f1,600,000. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 9 των περί Εκτάκτου 
Εισφοράς διά την Άμυναν της Δημοκρατίας νόμων του 1985 έως 1988, για τη 
διενέργεια της δαπάνης αυτής απαιτείται εξουσιοδότηση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

ΔΙΑ ΤΑίΤΑ η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού έλαβε υπόψη την Εισηγη
τική Πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας, αποφασίζει να 
παράσχει εξουσιοδότηση στη Διαχειριστική Επιτροπή του Ταμείου να προβεί στη 
διενέργεια δαπάνης ύψους .t1,600,000 για την αμυντική θωράκιση της Δημο
κρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Η Απόφαση αυτή είναι ομόφωνη. Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την 

έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Επει8ή 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη, το υπ' αριθμό 38, 
που ε(ναι (<Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδ'οτε( τη 

δ'ιενέργεια δ'απΟCνης από τα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαlου για το μήνα 
Ιανόυάριο του 1990». 

{Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΏΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ
ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ 
ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟ ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Ν-τlνος Κωνσταντ(νου, Πρόεδ'ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Παόλος ΔLγκλης 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Δεκεμ
βρίου 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοΜτηση πραγμα

τοποίησης 8απάνης για το μήνα Ιανουάριο του 1990 ποσοό που 8ε θα υπερβαίνει 
εκε!νο το τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στους οικείους ΠροUπολο

γισμοός του 1989 καθενός από τα νομικά πρόσωπα 8ημόσιου 8ικα(ου και που 
αναλογεL στο L8ιο χρονικό 8ιάστημα, 8ηλα8ή στο μήνα Ιανουάριο του 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δ'εν μπορεί να γ(νει οποιαδ'ήποτε δ'απάνη για νέες 

υπηρεσ!ες ή σκοπούς ούτε μπορε( να συμπληρωθε! οποιαδ'ήποτε νέα θέση στα 

νομικά πρόσωπα δ'ημόσιου δ'ικα!ου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι Προϋπολογισμοί του 1990. 
Όπως ε(ναι γνωστό, σόμφωνα με την περι Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις ΠροUπολογισμών) νομοθεσία, οι ΠροUπολογισμοί των νομικών 

προσώπων 8ημόσιου 8ικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση. Επει8ή οι 

Προϋπολογισμοι των νομικών αυτών προσώπων 3εν κατατέθηκαν ακόμα στη 

Βουλή για μελέτη και ψήφιση, κρ(νεται αναγκαία η εξουσιοΜτηση 8ιενέργειας 

8απανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Οι προτεινόμενες πιο πάνω εξουσιο8οτήσεις από τη Βουλή των Αντι

προσώπων για τη 8ιενέργεια των 8απανών εlναι αναγκαίες για. σκοπούς συνέχισης 

των 8ιάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων 8ημόσιου 3ικαlου, για τις οποίες 

γίνεται πρόνοια στους Προϋπολογισμούς τους του 1989, και μέχρι να καταστεί 
8υνατή η μελέτη και ψήφιση των ΠροUπολογισμών τους από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 
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Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 
Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως διευκρίνιση ότι η εισήγηση αυτή 14;ν 

προκαθορίζει και τις τελικές θέσεις των Μελών της Επιτροπής πάνω στους 

Προϋπολογισμούς των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. Παράλληλα η 

Επιτροπή επιθυμεί να δηλώσει ότι παρά τις επανειλημμένες υποδείξεις της προς 

τους αρμοΟ!ους για έγκαιρη κατάθεση στη Βουλ-ή των Προϋπολογισμών των 

ημικρατικών οργανισμών, εξακολουθε( δυστυχώς η τακτική της πολύ καθυστε

ρημένης κατάθεσής τους, γεγονός που δυσκολεύει την Επιτροπή στο όλο της έργο 

και υποχρεώνει εκ των πραγμάτων το Σώμα να εγκρίνει με αποφάσεις του 
δωδεκατημόρια, πράγμα που δεν αποτελεί ορθή δημοσιονομική πολιτική. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ 

ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟ ΤΟΥ 1990 

ΕΠΕΙΔΗ σόμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Ψήφισις ΠροUπολογισμών) Νόμους οι ΠροUπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 
που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των Προϋπολογισμών των 

νομικών αυτών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των Αντι

προσώπων πριν από τις 31 Δεκεμβρίου 1989. 
ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' ΑΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το 

μήνα Ιανουάριο του 1990 ποσού που 8ε θα υπερβα(νει το τμήμα του 

συνολικού ποσού που προβλέπεται στους οικεlους ΠροUπολογισμούς 

του 1989 για κάθε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου και που 

αναλογεί στο ίδιο χρονικό 8ιάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο ότι δε διενεργείται 

οποια8ήποτε 8απάνη για νέες υπηρεσ(ες ή σκοπούς και 8ε θα πληρωθε( 

καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του ΠροUπολογισμού κάθε νομικού προσώπου ~ημό
σιου 8ικα(ου για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύ' πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή Οεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση για την 
έγκριση της Απόφασης; 

Επει8ή 8εν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, η Απόφαση εγκρ(νεται. 

Και φθάνουμε στο τελευταίο θέμα της ημερήσιας διάταξης, το υπ' αριθμό 

39, που είναι « 'Εγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 23 και 30 Νοεμβρίου και 8 
Δεκεμβρίου 1989, που αφοροόν την πρόσληψη ή την παράταση υπηρεσιών στη 
Δημόσια και Εκπαι8ευτική Υπηρεσία, στην Αρχή Κρατικών Εκθέσεων και στο 
Συμβοόλιο Αμπελουργικών Προϊόντων». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΑ ΚΑΤΑΤΕΘΕΝΤΑ ΣΤΗ ΒΟΤΛΗ 

ΣΤΙΣ 23 ΚΑΙ 30 ΝΟΕΜΒΡΙΟΤ ΚΑΙ 8 ΔΕΜΕΒΡΙΟΤ 1989 ΕΓΓΡΑΦΑ 
ΤΩΝ ΤΠΟΤΡΓΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΟΤ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΔΥΝΆΜΕΙ ΤΩΝ ΑΡΘΡΩΝ 3(1)(α) ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣ

ΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ (ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥ
ΤΙΚΉ τ'ΠΗΡΕΣΙΑ) ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 99 ΚΑΙ 122 ΤΟΥ 1985) 
ΚΑΙ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ ΕΙΣ ΤΗΝ 

ΤΠΗΡΕΣΙΑΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΤ ΔΙΚΑΙΟΤ ΝΟΜΟΎ' 
ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 169 ΤΟΥ 1985). 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπη Οικονομικών και ΠpοUπολοyισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω Έγγραφα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Δεκεμβρίου 
1989. 

Με τα πιο πάνω Έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή στις 23,,,_~αι 

30 Νοεμβρίου και 8 Δεκεμβρίου 1989 α~:ό τους Υπουργούς Οικονομικών, 

Παιδείας και Εμπορίου και Βιομηχανίας σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων εις την Τπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985), σκοπείται η πρόσληψη ή η παράταση των υπηρεσιών 
αριθμού έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαι8εuτική Υπηρεσία, στην 

Αρχή Κρατικών Εκθέσεων και στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε ξεχωριστά κάθε πρόταση που γίνεται για τους 

πιο πάνω σκοπούς και σημείωσε τους λόγους για τους οποίους κρίνονται 
αναγκαlες οι εν λόγω προσλήψεις ή παρατάσεις, φρονεί ότι 8εν εγείρεται θέμα 

απαγόρευσής τόυς κάτω από τους όρους και για τη χρονική διάρκεια απασχόλησης 

που αναφέρονται στα υπό συζήτηση Έγγραφα που βpί?'κονται ενώπιον του 

Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδ:ήποτε ένσταση για την 
έγκριση των Εγγράφων; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδ:ή δ:εν υπάρχει καμιά ένσταση, τα 'Εγγραφα αυτά εγκρίνονται. 

Έχουμε φθάσει στο τέλος του Κεφαλαίου Α, κύριοι συνάδελφοι, και πάμε 

τώρα στο Κεφάλαιο Β, που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1989. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος του 1989. 

Κατατέθ·ηκε από το lπουpγε!ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ι\.οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ει8ικές Διατ&ξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 
Κατατέθηκαν από το lπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Α8ειών) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατ&μιας. 
Κατατέθηκαν από το Ύπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαι8ευτικών Δανείων) 
Κανονισμοί του 1989. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7)_ Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 
στην Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 8υν&μει του Άρθρου 3(1)(α) του 
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περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κα.τατέθ_ηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών- Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 

8ημ6σια κ<Χι εκπα.ι8ευτική υπηρεσία.. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, 
δυνάμει τΌυ Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιl\ευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 
(Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠpοUπο

λογισμού. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

(Αυτές Ι\όθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 
ληφθείσα στις 13 Φεβρουαρίου 1989. 
«Η φημολογούμενη 8ιάλυση του πλυντήριου του Γενικού Νοσοκομε(ου Λευ

κωσίας, εκτός από το γεγονός πως θα ο8ηγήσει 

στην ανεργία. κάπου 80 άτομα (75 συγκεκριμένα), θα καταστεί πρόξενος και 

σειράς προβλημάτων δεδομένου πως: 

1. Δε θα ε(ναι εύκολος ο έλεγχος της αποστείρωσης και της καθαρότητας των 
κλινοσκεπασμάτων και άλλων ει8ών ρουχισμού που καθαρίζονται ως τα τώρα στο 

νοσοκομειακό πλυντήριο. 

2. Θα οδηγήσει (με την ενδεχόμενη εισαγωγή του συστήματος της 

προσφοράς) στη σταδιακή επαόξηση των τιμών της προσφοράς από τον ιδιωτικό 

τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας κ. 

Πανίκου Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΓ' 397, ημερομηνίας 13 
Φεβρουαρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

«Στην πραγματικότητα ο αξιότιμος Βουλευτής εκφράζει ορισμkνους φόβους 

και κάποιες απόψεις βασισμένες πιθανώς σε φήμες για πιθανή διάλυση του 

πλυντηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

Αναφέρουμε σχετικά ότι δεν υπάρχει πρόθεση διάλυσης του πλυντηρίου.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιό
τιμο Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και 

ληφθείσα στις 25 Φεβρουαρίου 1989. 
((Παρά τα έντονα διαβήματα βουλευτών και κατοίκων και τα επανειλημμένα 

χρονο8ιαγράμματα που τέθηκαν, τα απόβλητα της Κάρλσπεργκ -που προξενούν 
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όχι απλά οχλήσεις και καταστροφές στο ωραιότατο επίσης περιβάλλον της 

κοινότητας στην περιοχ'ή 'Φτελιά' (καταστρέφοντας τη φυσική βλάστηση κι ένα 
σπάνιο βιότοπο), αλλά και θέτουν σε άμεσο κίνδυνο την υγεία των κατοlκων

συνεχlζουν να εκρέουν στο Γέρι, . παροχετευόμενα μέσω του ·χειμάρρου της 
'Φτελιάς'. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο. να ενημερώσει -τ:ο Σώμα πότε επιτέλους θα 

υλοποιηθούν τα επανειλημμένως βιασθέντα χρονοδιαγράμματα απομάκρυνσης των 

αποβλήτων. 

Επίσης το ί8ιο Υπουργείο παρακαλείται ·να ενημερώσει το Σώμα για το 

οριστικό χρονοδιάγραμμα απομάκρυνσης των μαντρών από την ίδια κοινότητα.>> 

Απάντηση ημερομην(ας 20 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμtν στην ερώτηση ΕΓ' 444, ημερομηνtας 25 Φεβρουαρtου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρου 

ΣτuλιαvοU. 

«Η εταιρεία Κά:ρλσπεργκ άρχισε ή'aη την κατασκευή συστήματος επεξεργα~ 

σίας των λυμάτων του εργοστασίου με τη λειτουργία του οποίου το πρόβλημα θα 

λυθεί ριζικά. 

Σε ό,τι αφορά: τη μετακίνηση των κτηνοτροφικών υποστατικών από την 

περιοχή Γερ!ου αναφέρεται ότι οι ιΟιοκτήτες των υποστατικών ζητούν αποζη
μιώσεις πράγμα που Οημιουργεί σοβαρές 'δυσκολίες στη μετακίνησή τους. Εν πάση 

περιπτώσει τα υποστατικά: τους ελέγχονται τακτικά: από το Τμήμα Υγειονομικών 

Υπηρεσιών και η κατάστασή τους κρίνεται ικανοποιητική.)> 

Ερώτηση ημερομην(ας 20 Μαρτίου 1989 υποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Τάκη Χατζηδημητρ(ου και 

ληφθείσα στις 20 Μαρτ(ου 1989. 

«Δημοσιεύτηκε στις εφημερίδες η πληροφορία ότι η Ειρηνευτική Δύναμη των 
Ηνωμένων Εθνών. τις παραμονές της Πορείας των Γυναικών προκάλεσε ζημιές σε 

σπίτια που βρίσκονται στη νεκρή ζώνη. 

Ρωτούμε τους αρμοΟίους να μας πληροφορήσουν με ποια εξουσιο'aότηση και 

με ποια συνεννόηση με την κυβέρνηση έγιναν οι επεμβάσεις στη νεκρή ζώνη και αν 

τούτο εξυπηρετούσε οποιοΟήποτε ρόλο που συνΟέεται με τους όρους εντολής της 

Ειρηνευτικής Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών. 

Ρωτούμε επίσης πώς σχολιάζει η κυβέρνηση το χαρακτηρισμό της γραμμής 

Αττίλα από το B.B.C. ως γραμμή ειρήνης των Ηνωμένων Εθνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρtου, 1989 του Υπουργού 'Αμυvας κ. 

Ανδρέα Αλωνεύτη στην ερώτηση ΕΓ' 472, ημερομην(ας 20 Μαρτ(ου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέpειας Λευκωσ(ας κ. Τάκη Χατζη
δημητρ(ου. 

«Σας πληροφορώ ότι ύστερα από ενΟελεχή έρευνα που έγινε από το ΓΕΕΦ Οε 

διαπιστώθηκαν επεμβάσεις της Ειρηνευτικής Δύναμης σε σπίτια της ουδέτερης 

ζώνης τις παραμονές της πορείας των γυναικών που έγινε στις 19.3.1989. 

Από τη σχετική έρευνα Οεν προέκυψε οτιΟήποτε που να αφήνει υπόνοιες 1 ότι 
έγινε οποιαΟήποτε συνεννόηση οργάνων της Εθνικής Φρουράς με την Ειρηνευfική 

Δύναμη των Ηνωμένων Εθνών για επέμβαση σε σπίτια της ουΟέτερης ζώνης. 

Αν μολαταύτα υπάρχουν στη Οιάθεση του έντιμου Βουλευτή συγκεκριμένα 

στοιχεία περί του αντιθέτου, παρακαλούμε όπως αυτά τεθούν στη Οιάθεσή μας για 

περαιτέρω έρευνα. 
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Σχετική με το L8ιο θέμα είναι και η προς εσάς επιστολή του Υπουργού 

Εσωτερικών με Αρ. Σ40/Ζ/Σ/3/9/8 και ημερομηνία 29.6.89.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτ>) περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 28 Μαρτίου 1989. 
«Στην περιοχή της λεωφόρου Αγίου Ιλαρίωνος στο Καϊμακλί (και' σε 

γειτονικές της παραμέτρους) οι κάτοικοι 8οκιμάζονται από πολύ τώρα χρόνο από 

αναθυμιάσεις που προέρχονται από υπερεκχειλlζοντα οχετό 1 κι εν8εχόμενα από 

την περιοχή του παλιού κλωστοUφαντουργείου προς τον τούρκικο τομέα ή και 

άλλες αποχετεύσεις. 

Πώς αντιμετωπ!ζεται αρμό8ια το θέμα;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 481, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 1989, 
του Βουλευτ>) εκλογικ>)ς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το πρόβλημα Sυσοσμ!ας που κατά καιρούς παρουσιάζεται στην 

περιοχή της Λεωφόρου Αγίου Ιλαρίωνος στο Καϊμακλί, σας πληροφορώ ότι η 

8υσοσμία προέρχεται από βιομηχανικά λύματα παλιού κλωστοϋφαντουργείου και 

από άλλες εστίες στην τουρκοκρατούμενη περιοχή της Λευκωσ(ας. Για αντι

μετώπιση του προβλήματος το Συμβούλιο Αποχετεύσεως Λευκωσ(ας προέβη σε 

ειδική διευθέτηση σ' ό,τι αφορά τα βιομηχανικά λύματα του κλωστοϋφαντουρ

γε(ου και διέκοψε την επιφανειακή ροή τους διαμέσου της περιοχής Καϊμακλίου 

προς τη νεκρή ζώνη.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτ>) περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 2 Μαϊου 1989. 
«Επειδή η απότιση φόρου τιμής προς τους αγωνιστές που έπεσαν κατά την 

τούρκικη εισβολή και τους ήρωες του απελευθερωτικοό αγώνα 1955-59 συνάδει 
και προς τις αποφάσεις και τις θέσεις τόσο της νομοθετικής όσο και της 

εκτελεστικής εξουσίας, παρακαλοόνται τα αρμόδια Υπουργεία (Εσωτερικών και 

Αμύνης) να ενημερώσουν το Σώμα αν: 

1. Έγιναν υπο8είξεις προς τις 8ημοτικές και τις χωριτικές αρχές για 

μετονομασία οδών, ανάρτηση αναθηματικών πλακών ή/και ανέγερση ανδριάντων 

των πεσόντων αγωνιστών κι ηρωομαρτόρων. 

2. Στην απόφαση για απονομή αριστείων αν8ρείας περιλαμβάνονται και οι 

πεσόντες (που ασφαλώς θα πρέπει να περιλαμβάνονται) και, αν ναι, πότε ακριβώς 

στοχοθετε(ται η μεταθανάτια απονομή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού 'Αμυνας κ. 
Ανδρέα Αλωνεύτη στην ερώτηση ΕΓ' 546, ημερομηνίας 2 Μαϊου 1989, 
του Βουλευτ>) εκλογικ>)ς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας _πληροφορώ ότι με βάση τους ισχύοντες Κανονισμούς περ! Μεταλλίων 

δεν μπορούν να απονεμηθούν μετάλλια για την προ της ανακηρύξεως της 

Δημοκρατίας περίο8ο.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 12 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βουλευτ>) περιφέρειας Λευκωσίας Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα στις 

13 Μαϊου 1989. 
«Επειδή υπάρχουν συγκεχυμένες πληροφορ(ες -ακόμα και οι επίσημες ανα

κοινώσεις εμπεριέχουν αμφιλεγόμενα σημεία- αναφορικά με τον πρόσφατο θάνατο 



1204 

του εθνοφρουρού Νικόλα Μιχαηλί3η, που επισυνέβη παρά -το 'Ρέτζις' στο 

Καϊμακλ(, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να παράσχει στο Σώμα τα 
' ί ί ' ' ' β' οριστικα, επ σημα πορ σματα αναφορικα με το τραγικο α.uτο συμ αν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρ(οu 1989 τοu Υποuργοu Άμuνας κ. 
Ανδρέα Αλωνεuτη στην ερώτηση ΕΓ' 571, ημερομηνίας 13 Μαϊοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«(α) Με βάση τις εκθέσεις του ΓΕΕΦ, της Αστυνομίας και της αρμό3ιας 

υπηρεσίας των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο ετοιμάστηκε η σχετική 

με το θανάσιμο τραυματισμό του εθνοφρουρού στρατιώτη Μιχαηkίδη 

Νικόλα του Ζ'ήνωνα έκθεση, από την οποία προκύπτει ότι οι μοιραίοι 

πυροβολισμοί ρίφθηκαν από το υπ' αριθμό 7028545 αυτόματο τυφέκιο 

με το οποίο ο φονευθείς ήταν χρεωμένος και υπηρετούσε τη θητεία 

του. 

(β) Από τη συγκεντρωθείσα μαρτυρία έχει προκύψει το συμπέρασμα ~η ο 

στρατιώτης Μιχαηλί3ης Νικόλας του Ζήνωνα τραυματίστηκε θανά

σιμα μόνος του και με το δικό του όπλο.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 8 Ιοuνίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu και ληφθείσα στις 8 
Ιοuνίοu 1989. 
«Ερωτάται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότ• θα 

ασφαλτοστρωθεί η πλατεία στην είσοδο της κοινότητας Κοιλίνειας;» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υ ποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 664, ημερομηνίας 8 Iouν(ou 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά. με την ασφαλτόστρωση της πλατείας στην είσο3ο της κοινότητας 

Κοιλίνειας, σας πληροφορώ ότι η αναφερόμενη πλατεία δημιουργήθηκε από 

μετατόπιση του άξονα του 3ρόμου μακριά από καταχόρυφο γκρεμό ύψους 15 
μέτρων, για να αποφευχθεί κοcτολίσθηση του εδάφους και κοcτ / επέκτοcση του 
3ρόμου. 

Το Τμήμοc Δημόσιων Έργων, στην οcρμοδιότητοc του οποίου υπάγετοcι ο 

δρόμος, μελετά την εκτέλεση του προτεινόμενου έργου σε συνδυασμό με τη 

δημιουργία χώρου προcσίνου.JJ 

Ερώτηση ημερομηνίας 17 Iouν(ou 1989 uποβληθείσα από τον αξιό<t-ιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

22 Iouν(ou 1989. 
((Με τη συνεχή οcνάπτυξη των Πλατρών, τον πολλοcπλοcσtασμό των οικο1t'έδων 

και τον κορεσμό του υπεδάφους, η κοινότητα; οcντιμετωπίζει πρόβλημα αποχετεύ

σεων. 

Ερωτάτοcι το οcρμόδιο Υπουργείο νοc πληροφορήσει τη Βουλή αν έγινοcν 

κοcθόλου μελέτες για εκπόνηση σχε3ίων γ.ιοc την κοcτοcσκευή οcποχετευτικού 

συστήματος στις Πλάτρες.>J 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 692, ημερομηνίας 22 Iouν(ou 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

((Το οcποχετευτικό πρόβλημα; που οcντιμετωπίζει η κοινότητα Πλατρών 

εντοπίστ·ηκε από τις αρμόδιες Υπηρεσίες οι οποίες επεξεργάζοντοcι ήδη προ-
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καταρκτικό σχέδιο για τη δημιουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος. Το 

προκαταρκτικό αυτό σχέδιο μελετήθηκε πρόσφατα από ξένο εμπειρογνώμονα που 

μετακλήθηκε για να συμβουλεύσει την κυβέρνηση πάνω σε αποχετευτικά θέματα.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Ιοuνίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 

στις 30 Ιοuνίοu 1989. 
«Να διαπλατυνθεί η γέφυρα στο δρόμο Μαθι&τη - Λυθροδόντα και να 

ευθυγραμμιστεί ο παρακείμενος δρόμος ζητούν οι κ&τοικοι Μαθι&τη. 

Πώς αντικρίζεται το θέμα;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΓ' 711, ημερομηνίας 
30 Ιοuνίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανού. 

«Σχετικ& με την αν&γκη διαπλ&τυνσης της γέφυρας στο δρόμο Μαθι&τη
Α ναλιόντα και ευθυγρ&μμισης του παρακείμενου δρόμου (και όχι Μαθι&τη

Λυθροδόντα ως εκ παραδρομής ζητήθηκε), σας παραθέτω τα πιο κ&τω:-

Η διαπλ&τυνση της γέφυρας και η βελτίωση του πιο π&νω δρόμου θα 

αξιολογηθεί και ιεραρχηθεί στα πλαίσια ειδικής μελέτης που διεξ&γεται για την 
ορθολογιστικ-Ιj ανάπτυξη του οδικού δικτύου. Η μελέτη, που θα βασίζεται σε 

τεχνικά, οικι;.ινομικά και κοινωνικά κριτήρια, υπολογίζεται να είναι έτοιμη το 

πρώτο τρίμηνο του 1990.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 337 ποu uποβλήθηκε από τον Κοινοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητρίοu στις 21 Νοεμβρίοu 1989. 
«Ρωτούμε το αρμόδιο lπουργείο να μας πληροφορήσει αν υπάρχει σχέδιο ή 

μελετά το ενδεχόμενο σύνδεσης του χωριού ΛυΟροδόντας με το νέο δρόμο 

Λεμεσού, με διαφορετικό τρόπο από ό,τι μέχρι σήμερα, καθότι εlναι γνωστό ότι η 
τωρινή σύνδεση μ&λλον προβλήματα δημιουργεί, παρ& εξυπήρετεί την κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 338 ποu uποβλήθηκε απιί τον Κοινοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητρίοu στις 21 Νοεμβρίοu 1989. 

«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει ποια μέτρα σκ/;φτεται 
να π&ρει και πότε για το σοβαρό πρόβλημα που δημιουργείται από τη λατόμευση 
που γ(νεταt στην περιοχή του χωριού Λυθροδόντας από διάφορα τουβλοποιεία, με 
αποτέλεσμα να καταστρέφεται τόσο το φυσικό περιβάλλον, όσο και το οδικό 
δίκτυο και οι διασωληνώσεις της υδατοπρομήθειας. 

Ως γνωστό, οι μεταφορές αΠό τα λατομεία γίνονται μέσα από το χωριό με 
τα γνωστά καταστρεπτικά επακόλουθα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 339 ποu uποβλήθηκε από τον Κοινοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κό!fματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη
δημητρίοu στις 21 Νοεμβρίοu 1989. 

«Νέα τετελεσμένα σε β&ρος της Κυπριακής Δημοκρατίας δημιουργεί η 
ηγεσία της Ειρηνευτικής Δύναμης με την απαγόρευση κυκλοφορίας διαπιστευ
μένων διπλωματών στο δρόμο του Αεροδρομίου Λευκωσίας. 

Το θέμα των αρμοδιοτήτων και των όρων εντολής της Ειρηνευτικής Δύναμης 
τέθηκε κατ' επαν&ληψη, χωρίς δυστυχώς να μας δοθεί οποιαδήποτε συγκεκριμμένη 
απάντηση. 

j 
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Ρωτούμε ακόμη μια φορ& την κυβέρνηση: 

Ποιοι είναι οι όροι εντολής της Ειρηνευτικής Δύναμης και πώς η κυπριακή 
κυβέρνηση αντιμετωπίζει τις αυθαιρεσίες της ηγεσίας της;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 340 ποu uποβλήθηκε από τον Κοινοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημητρlοu στις 21 Νοεμβρlοu 1989. 
«Στην πορεία των κατοίκων της περιοχής της Κυθρέας προς το οΜφραγμα 

του δρόμου της Αμμοχώστου, στήθηκαν σειρές συρμόιτοπλεγμάτων και παρα

τάχτηκε ισχυρη αστυνομική δ'ύναμη. 

Αυτή η εικόνα προκάλεσε απορία στο\ις διαδηλωτές ως προς τους λόγους που 
επέβαλλαν τη λήψη τέτοιων μέτρων. 

Η συμπεριφορά των αστυνομικών δ'υνάμεων και η χρησιμοποίηση χημικών 

ουσιών εναντίον των δ'ιαδ'ηλωτών χωρίς ουσιαστικό λόγο, με αποτέλεσμα να 

προκληθούν αισθήματα πνιγμού, ζαλάδας και λιποθυμίας σε αριθμό διαδηλωτών, 
δημιούργησε κλίμα έντασηi; και οργής ανάμεσα στους πρόσφυγες διαδηλωτές. 

Η χρήση τέτοιων μεθόδων καταστολής των διαδηλώσεων, και ιδιαίτερα η 
χρησιμοποίηση χημικών ουσιών, θα πρέπει άμεσα να τερματιστεί, πριν δ'ημιουργη

θούν ανεπιθύμητες καταστάσεις. 

Αντιλαμβάνεται η κυβέρνηση ότι αυτή η συμπεριφορά και αυτές οι οδηγίες 

προς την αστυνομlα όχι μόνο δε θέτουν τα πράγματα υπό έλεγχο, αλλά αυξάνουν 
και την ένταση στο εσωτερικό μέτωπο; 

Συνειδητοποιεί ότι ο κίνδυνος δημιουργίας επεισοδίων γίνεται μεγαλύτερος με 
τις μεθόδ'ους που ακολουθεί;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 341 ποu uποβλήθηκε από τον αξιότιμο Βοuλεuτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 21 Νοεμ
βρlοu 1989. 
«Χαλίτικη γη ζήτησαν παράγοντες της μαρωνίτικης κοινότητας -σε πρόσφατη 

συν&ντηση που είχαμε μαζ( τους με επικεφαλής τον εκπρόσωπο της κοινότητας 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων συνάδελφο Ιωάννη Μαυρίδη- για ανέγερση 

εκκλησιάς στο Πλατό (Αγλαντζιάς), όπου διαβιοόν περισσότεροι από διακόσιοι 

εκτοπισθέντες Μαρωνίτες συμπατριώτες μας και από τις τέσσερις κατεχόμενες 

μαρωνίτικες κοινότητες: Κορμακίτη, Ασώματο, Καρπ&σεια και Αγία Ειρήνη. 

Οι ίδιοι παράγοντες ζήτησαν να γίνει αποδεκτή {και να επισitευσθεί η 
σχετική διαδικασία) της μαρωνίτικης κοινότητας για ανταλλαγή κρατικής γης με 

γη προσφερόμενη από την κοινότητα, για ανέγερση εκκλησι&ς στη Λεμεσό, όπου 

δ'ιαβιούν μερικές εκατοντάδ'ες Μαρωνιτών τόσο αυτοχθόνων όσο και προσφύγων. 

Πώς αντtκρ!ζονται αρμό8ια τά 8ύο αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 342 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανού στις'21 Νοεμβρlοu 1989. 
«Να παραχωρηθεί από το κράτος χώρος ή να δοθούν τα αναγκα'εα ;(ρήματα 

(αν δεν υπάρχει χαλίτικη γη) για αγορ& του, για ανέγερση κοιμητηρίου για τη 
μαρωνιτική κοινότητα Λεμεσού, δεδομένου πως αναγκ&ζεται {εδώ και χρόνια 
τώρα) να μεταφέρει {από τη Λεμεσό) και να θ&βει τους νεκρούς της στο 

κοιμητήριό της στη Λεuκωσ(α, μας ανέφερε αντιπροσωπε(α της κοινότητας, με 

επικεφαλής τον εκπρόσωπό της στη Βουλή, συν&δελφο Ιωάννη Μο:υρίδη, υπο

γραμμίζοντας πρόσθετα πως, μιας και το μαρωνιτικό κοιμητήριο Λευκωσίας 
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εξυπηρετεί (σε παγκύπρια βάση) τις ανάγκες της κοινότητας, προβλέπεται πως 

σύντομα θα aημιουργηθεί πρόβλημα. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο νος ενημερώσει το Σώμα αν και 

πώς στοχοθετεί v 'αντιμετωπίσει τις 8υο συναφείς εισηγήσεις της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 343 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 21 Νοεμβρlου 1989. 
«Η μαρωνίτικη κοινότητα μέσω του εκπροσώπου της στη Βουλή συναδέλφου 

κ. Μαυρίδη και άλλων παραγόντων που είχαν συνάντηση μαζί μας (στις 

17 /11/89) ζήτησε τη συμπαράστασή μας στο αίτημά της για παροχή κρατικής 
βοήθειας για ανέγερση δημοτικού σχολείου στον προσφυγικό οικισμό Ανθούπολης, 
που θα εξυπηρετεί τις ανάγκες των παιδιών της μαρωvίτικης κοινότητας, τόσο 

εκείνων που διαμένουν στο Δήμο Λευκωσίας όσο και εκείνων που διαμένουν στους 

δήμους της μείζονος Λευκωσίας, καθώς και σε άλλους οικισμούς της κυπριακής 

πρωτεύουσας. 

Πού βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας για παραχώρηση κρατικής γης;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 344 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 21 Νοεμβρlου 1989. 
«Η μαρωνίτικη κοινότητα (όπως μας πληροφόρησε στις 17/11/89 αντιc 

προσωπεία της υπό το συνάδελφό κ. Μαυρίδη) ζήτησε κρατική γη για ανέγερση 

γηροκομείου στο Πλατύ ή την Ανθούπολη ή οπουδήποτε αλλού υπάρχει δι.<Jιθέσιμη 
κρατική γη. 

Δεδομένου πως η κοινότητα τρέφει βάσιμες ελπίδες για εξασφάλιση από το 

εξωτερικό σχετικής δαπάνης για ανέγερση του μελάθρου, παρακαλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πάνω στο πολύ ζωτικό αυτό θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 345 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 21 Νοεμβplου 1989. 

«0 εκπρόσωπος της μαρωνιτικής κοινότητας στη Βουλή, συνά8ελφος κ. 

Μαυρίδης, κι άλλοι παράγοντες της κοινότητας, αναφερόμενοι στα σοβαρά 

προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβισμένοι γεωργοί των μαρωνιτικών 

χωριών Κορμακίτης, Ασώματος και Καρπά:σεια , μας τόνισαν πως, ενώ το κόστος 
(για σπορά, λιπάσματα, φυτοφάρμακα, θεριστικά:, κτλ.) παραγωγής των προϊόν

των τους (σκληρό στάρι, κριθάρι, βίκος, χαρούπια, λάδι, ~ουκιά:, σησάμι κ.ά) είναι 
ακριβώς το ίδιο όπως στις ελεύθερες περιοχές, αντίθετα οι τιμές πώλησης των 

προϊόντων τους αυτών στα κατεχόμενα είναι πολύ πιο χαμηλές, όπως εμφαίνεται 
στον πιο κάτω πίνακα: , 

Είδος Κατεχόμενα Ελεύθερες περιοχές . 

Σκληρό Στάρι 9 σεντ η οκά 12,5 σεντ το κιλό 
Κριθάρι 7 ,5 σεντ η οκά 11 σεντ το κιλό 

Βίκος 1 Ο σεντ η οκά 30 σεντ το κιλό 

Χαρούπια 5 σεντ η οκά 11 σεντ το κιλό 

Λάδι !:2 η λίτρα !:6 η λίτρα 
Καλείται γι 1 αυτό το αρμόδιο lπουργε!ο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχεύει 

να εγκύψει (μελετώντας π.χ. τη δυνατότητα κάποιας μορφής επιδότησης) στο 

σοβαρό αυτό θέμα των εγκλωβισμένων συμπατριωτών μας,, Π()υ η απογοήτευση 

από τη συνεχή και (οικονομικά) ζημιογόνα παραμονή τους στα κατεχόμενα τους 
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προβληματίζει κατά πόσο θα συνεχίσουν τη διαβίωσή τους στην κατεχόμενη γη 

τους.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 346 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Νοεμβρlου 1989. 
«Σύμφωνα με το {υπό ημερομηνία 1.11.1989) ανακοινωθέν του Συνδέσμου 

Κατασκευαστών Ηλιακών και Ηλεκτρικών Θερμοσιφώνων -που καταχωp(ζεται 

στην έκδοση τύπου (PRESS), που εκδίδεται από την ΟΕΒ {και εσωκλείεται) και 
που {ταυτόχρονα) πήρε και πλατιά δημοσιότητα στον τόπο- το Τμήμα Πολεο

δομίας και Οικήσεως προκήρυξε προσφορές για προμήθεια, τοποθότηση και 
σύνΟεq_η 1243 ηλιακών θερμοσιφώv.ων σε διάφορους κρατικούς οικισμούς. Η (Οια 
προσφορά} κατά τους ίΟιους ισχυρισμούς, προκηρύχθηκε κι ακυρώθηκε Ουο φορές, 

ενώ τώρα δημοσιεύεται για τρίτη φορά. Τονίζεται ακόμα πως η ίδια προσφορά 
(που πρωτοδημοσιεύτηκε ως υπ' αρ. 1575 στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο
κρατίας στις 26 Μαϊου 1989, για να ακυρωθεί στην επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας της 16ης Ιουνίου 1989 και να επαναπροκηρυχθεί με αρ. 1851), από 
την'Πρώτη μόχρι και την τρίτη έκδοσή της -με αριθμό 2.959, επ!σημη Εφημερίδα 
της Δημοκρατίας, 13.10.89- περιέχει σημεία που εύλογα καταδεικνύουν πως δεν 

έχουν ακολουθηβε( ορθόδοξες διαδικασίες, με αποτέλεσμα να τίθεται σε μειονε

κτική θέση η βιομηχανία κατασκευής ηλιακών θερμοσιφώνων. 

Πώς αντιμετωπίζει το θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 347 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Νοεμβρίου 1989. 
«Η ανομβρία -όπως με απεγνωσμένα προς τις αρμόδιες αρχές της Δημο

κρατίας τόσο οι ίδιοι, όσο κι ο εκπρόσωπός τους στ,η Βουλή συνάδελφος Μαυρίδης 

υπομνήματα τονίζουν- έπληξε καίρια τη γεωργική παραγωγή των εγκλωβισμένων 

Μαρωνιτών συμπατριωτών μας στις τρεις (από τις τέσσερις) κοινότητες, όπου 

(μερικοί, μεσήλικες κι υπερήλικες) ακόμα διαμένουν. 

Σκοπεύει το αρμόδιο Υπουργείο να δει το πρόβλημα αυτό, προσεγγίζοντάς το 

θετικά:, λόγω των γνωστών και πολλών ιδιαιτεροτήτων του;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 348 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Νοεμβρlου 1989. 
«Μεγάλες ποσότητες βίκου παραγωγής 1988 παραμένουν ατυχώς αδιάθετες 

στα χέρια {στα κατεχόμενα) των εγκλωβισμένων συμπατριωτών μας, που -χωρίς 

καμιά, όπως αναφέρουν, προειδοποίηση από μέρους μας- δέχτηκαν αναπάντεχο το 

πλήγμα της απαγόρευσης της μεταφοράς του στις ελεύθερες περιοχές και με δόος 

αντικρίζουν σκοτεινό το μέλλον της {κάτω από τις γνωστές σκληρές και 

δραματικές συνθήκες) εξακολούθησης της διαβίωσής τους, μιας και τα προϊόντα 

του σκληρού τους μόχθου είτε πετιούνται ε(τε παραχωρούνται σ 'ευτελιστικές 

τιμές στους κυρ(αρχους που τα εκμεταλλεύονται, ουσιαστικά επικαρπούμενοί τα 

σε τιμές χαμηλότερες κι απ' αυτές που στα κατεχόμενα προσφέρονται. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν 

στοχοθετε( στην επαναφορά του δικαιώματος της ελεύθερης (ή κάτω από 

ελεγμένες συνθήκες) εισαγωγής του προϊόντος, μιας και: 

{α) Η διαδικασία της πιο πριν του 1985 ελεύθερης εισαγωγής του 

προϊόντος ώθησε τους γεωργούς στη βικοκαλλιέργεια κι απότοκος της 
πρακτικής αυτής είναι και η ζημιά που δέχτηκαν. 
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(β) Σε καμιά απολύτως περίπτωση (από την ως τα τώρα εισαγωγή του 

προϊόντος) δε σημειώθηκε φυτική ασθένεια. Και 

(γ) Σ 'ορισμένες περιπτώσεις Τ/Κ έμποροι (εκμεταλλευόμενοι τους 

εγκλωβισμένους συμπατριώτες μας) μεταφέρουν στις ελεύθερες περιο

χές το προϊόν, αθέμιτα κερδοσκοπούντες από τη μεταπράτησή του.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 349 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Νοεμβρlου 1989. 
«Το πολύχρονο <Χ(τημά τους για εξεύρεση μόνιμης κι οριστικής λύσης στα 

προβλήματα που δημιουργούν τα απόβλητα του παρακείμενου βρετανικού οικι

σμού 'Βερεγγά.ρία / -συγκε(μενου από κάπου 100 οικογένειες- επανέφεραν επ( 
τάπητος (σε πλατιά συγκέντρωση) οι εκτοπισμένοι συμπατριώτες μας στον 
οικισμό Μακάριος Γ' κατά. την επιτόπια επ(σκεψή μας στον οικισμό, στις 

15.11.891 τον(ζοντες πως οι αγωγο( εκβάλλουv ουσιαστικά μέσα στον οικισμό. 

Αποτέλεσμα -τόνισάν- της πραγματικά απαράδεκτης αυτής πρακτικής, ε(ναι 
οι εδαφολογικές χι ατμοσφαιρικές επιμολύνσεις, που θέτουν σε άμεσο κίνδυνο την 

υγεία των κατοίκων του οικισμού μέχρι τα Κ. Πολεμίδια. Εξάλλου πρόβλημα 

δημιουργούν οι αγωγοί των αποβλήτων που διέρχονται με δικαίωμα 'δουλείας' 

κάτω από οικόπεδα που βρίσκονται στην περιοχή· του οικισμού, με αποτέλεσμα να 

επηρεάζονται τα οικόπε_δα ορισμένων οικογενειών, που δεν μπορούν να τ' 

αξιοποιήσουν, για ν 'αποκαταστήσουν τα παιδιά τους, μιας και έχει ή8η εκδοθεί 

με πρωτοβουλία των αρχών των βάσεων ειδικό διάταγμα από το δικαστήριο 

Λεμεσού. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο -μιας κι απορρίφθηκαν οι προτα

θε!σες λύσεις: της μετακ(νησης των αγωγών από την άκρη του οικισμού ή της 

ανέγερσης υποστατικών σε κίονες, σε τρόπον ώστε σε περ(πτωση που ο αγωγός 

χαλούσε (και λέχθηκε πως από το 1960 δε χάλασε, ούτε και μελλοντικά 

προβλέπεται κάτι τέτοιο), το πρόβλημα ν 'αντιμετωπιζόταν -αν και πώς στοχεύει 

στην αντίκριση του θέματος, καθώς και του σοβαρού θέματος της όλης απόρριψης 

των αποβλήτων στον οικισμό.>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 350 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Νοεμβplου 1989. 
«Την επαναφορά του αιτήματος για θεώρηση της περίοδου απουσίας τους 

από τα σχολεία της Κύπρου (με άδεια χωρίς αποδοχές) από το Σεπτέμβριο -
Οκτώβριο 1974 μέχρι το Σεπτέμβρη - Οκτώβριο 1981 μας ανέπτυξε αντι

προσωπεία του Συνδέσμου Κυπρίων Εκπαιδευτικών Ελλάδας που επιδίωξε και 

μας συνάντησε κατά το διάστημα της τελευταίας επίσκεψής μας στην Ελλάδα (20 
- 25 Οκτωβρίου), εστιάζοντας τις θέσεις της στα πιο κάτω σημεία: 

ι. Ο χρόνος αυτός χρησιμοποιήθηκε αποκλειστικά και μόνο για εκπαι

δευτικούς σκοπούς σε σχολεία της Ελλάδας. 

ιι. Σε όσους εκπαιδευτικούς έχουν προUπηρεσ(α στην Ελλά_δα και στη 

συνέχεια αναλαμβάνουν υπηρεσία σε σχολεία της Κύπρου, χορηγούνται 

κανονικές προσαυξήσεις. 

ιιι. Είναι εν ενεργεία -μολονότι άνευ αποδοχών- υπάλληλοι, που δικαιούν

ται κανονικές προσαυξήσεις. 

ιν. Για τα χρόνια αυτά (1974-1981) γίνονταν κρατήσεις για το ταμείο 
χηρών και ορφανών. 
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Για τους λόγους αυτούς -μερικοί από τους οπο!ους τώρα ίσως 

υποβάλλονται- σκοπεύει το αρμόΟι.ο Υπουργείο να επανασταθμίσει το 

όλο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 351 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογική.; 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 21 Νοεμβρίου 1989. 
«Καλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

( α) Σε ποιες παραστ&σεις προτίθέται να προβεί προς τις αρχές των 
βάσεων Δεκέλειας σχετικά με τη μεγάλη ταλαιπωρία που υφίσταται. 

το κοινό από το κλείσιμο του κεντρικού 8ρόμοu των βάσεων που οδηγεί 
στα Κοκκινοχώρια. 

(β) Πώς συμβαίνει οι αρχές των β&σεων Δεκέλειας από τη μια να 
επικαλούνται με το παραμικρό ειδικούς λόγους ασφάλειας και να 

κλείνουν τους 3ρόμους της περιοχής των β&σεων και από την &λλη τα 
ελικόπτερα των αγγλικών βάσεων να πετούν πάνω από Οι.κά μας 

στρατόπε3α σε χαμηλό όψος, παραβι&ζοντας ισχόουσες συμφωνίες και 

κανονισμούς; 

(γ) Αν η ασφ&λεια είναι πρ&γματι γι' αυτοός υψίστης σημασίας ή η 

επίκλησή της αποτελεί πρόσχημα για να ταλαιπωρείται το κοινό για 
άλλους σκοπούς.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 352 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 22 Νοεμβρίου 1989. 
«Αόξηση κατ& 15% παραχωρήθηκε πρόσφατα στο 'επί3ό\ι.α β&ρ3ιας' των 

3ημόσιων υπαλλήλων. 

Κυβερνητικοί εργ&τες, που μας επισκέφθηκαν στο γραφείο μας, εξέφρασαν το 

ερώτημα -που υποβ&λλεται αρμό3ια κι από μέρους μας-αν και πότε αν&λογη 

αόξηση θα παραχωρηθεί και στη 3ική τους τ&ξη.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 353 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 22 Νοεμβρίου 1989. 
«Ακατανόητη χαρακτηρίζουν τη στ&ση και την όλη συμπεριφορ& των μελών 

της Διεθνοός Ειρηνευτικής Δόναμης στον Άγιο Κασσιανό οι επηρεαζόμενοι 

κάτοικοι.. Συγκεκριμένα, όπως μας ανέφεραν χτες το απόγευμα σ / επίσκεψή μας 
στην περιοχή, οι Τούρκοι -μπροστά στα μάτια των μελών της Ειρηνευτικ'ής 

Δόναμης- τοποθέτησαν στις 20.11.89 συρματόπλεγμα στο χαμηλό τοίχο που 
ενώνει την αυλ'ή του σχολε(ου του Αγ(ου Κασσιανού με την εκκλησιά του Αγίου 
Γεωργίου. Επίσης έκοψαν τους κλώνους 3έντρων που βρίσκονταν πίσω από τον 

τοίχο (προφανώς γιατί εμπό3ιζαν την τοποθέτηση του συρματοπλέγματος) που 
ενώνει την αυλ'ή του σχολείου με την εκκλησιά. 

Τέλος, από προχτές συνεχίζουν τη βαφή του κιγκλι3ώματος του Δημοτικοό 
Σχολείου Αγίου Κασσιανοό. Τα μέλη της Ειρηνευτικής Δόναμης υποχρέωσαν τους 
κατοίκους της ο3οό Αγίου Γεωργίου να κλείσουν τα πάρ&θυρα, για να μη βλέπουν 

τους Τούρκους που βάφουν κα_ι τοποθετούν συρματοπλέγματα 1 γιατί οι τελευταίοι 
παραπονέθηκαν πως οι Ε/Κ κάτοικοι του Ορόμου τους κατασκοπεύουν! Τόνισαν 
μάλιστα στους κατοίκους πως σε περίπτωση που θα άφηναν τα παράθυρά τούς 

ανοικτά θα τα έκλειναν τα μέλη της Ειρηνευτικ'ής Δύναμης. Έτσι, αντίς να 
γίνουν από τα Η.Ε. παραστ&σεις για την κατ&φωρη παραβίαση της ου3ετερό
τητας της ζώνης από τα_τουρκικά κατοχικά στρατεύματα, υποχρέωσαν τους Ε/Κ 
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κατο(κους της οδού Αγίου Γεωργίου να ζουν κατάκλειστοι, να μιλούν ψιθυριστά 

και με το α(σθημα της αγων(ας και του φόβου για την αυριανή έκβαση των 

πραγμάτων να τους κυριεύει. 

Πώς αντιμετωπ(ζει την όλη ανησυχητική κατάσταση το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 354 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 22 Νοεμβρίοu 1989. 
«Εδώ και μερικοός μήνες το Υπουργείο Γεωργίας εξήγγειλε πρόθεσή του να 

προχωρήσει στη σύσταση του -εδώ και πολλά χρόνια από κρατικούς και μη 

παράγοντες διακαώς, υπομνηματογραφtκά και με πολλοός και διάφορους άλλους 
τρόπους επιζητούμενοu- γεωργικού μουσείου, που η πολιτισμική, ιστορική, εθνο

γραφική/λαογραφική και λοιπή σημασία του είναι εξόφθαλμη (προσωπικά έχουμε 

κατ 'επανάληψη τονίσει τη σκοπιμότητα και τη μεγάλη ιστορική κι εθνική 
σημασία από τη συγκέντρω~η συναφούς υλικού από τα κατεχόμενα) και για το 
οποίο έχει ήδη μετακληθεί Ελλαδίτης εμπειρογνώμονας. 

Ενόψει της προαναφερθείσας σημαντικότητας του υπό σύσταση μουσείου, 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

(α) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα. Και 

(β) Πότε υπολογίζεται η λειτουργία του μουσε(ου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 355 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 24 Νοεμβρίοu 1989. 
«Την ανάγκη σύστασης και στην Κύπρο κέντρου θεραπε(ας καρκ(νου ζήτησε 

σε συνάντησή μας (στις 22.11.89) η πρόεδρος του Παγκόπριου Συνδέσμου 
Καρκινοπαθών και Φίλων 'Αννα Αχιλλεοόδη με στόχους: 

ι. Τη σόσταση αρχείου καρκίνου. 

tι. Την επικοινωνία και προσέγγιση ασθενών και ι_ατρικού 8υναμικού για 

έγκαιρη 8ιάγνωση της αρρ'ώστιας. 

ιιι. Τη βελτίωση των οργάνων ανίχνευσης ( αξονικοό τομογράφου, Γ ' 
κάμερας, μαστογράφου κ.ά.). 

ιν. Τη στελέχωση του ογκολογικοό κέντρου θεραπείας (με διευθυντή, 

ιστοπαθολόγο, χειροόργο-ογκολόγο κ.ά). 

Πώς αντικρύζει το 8ικαιολογημένο τούτο αίτημα -των αγωνιζόμενων κάτω 
από αντίξοες (ουσιαστικά δραματικές) συνθήκες για επιβίωσή τους χιλιάδων 
συμπατριωτών μας- το αρμό8ιο Υπουργείο;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 356 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 24 Νοεμβρίοu 1989. 
«Σύμφωνα με τα πρώτα στατιστικά στοιχεία, πάνω από χίλιοι Κύπριοι 

καρκινοπαθε(ς -κάπου 700 ετ'ήσια 'περνούν' από το ογκολογικό-που προστίθενται 
στη χορε(α των οδυνηρά χειμαζόμενων συμπατριωτών μας εξυπηρετοόνται με 16 
μόνο κρεβάτια που 8ιατίθενται για το σκοπό αυτό (κι αυτά κατ' αποκλειστι

κότητα) στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

Στοχεύει, κι αν ναι πότε και πώς, το αρμό8ιο Υπουργείο να εγκύψει στο 

σοβαρό τοότο πρόβλημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 357 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεui-ή εκλογικής 
περιφέρει<j<ς Λεuκωσ{ας κ. Πέτρο Στuλιιι11ού στις 24 Νοεμβρ{οu 1989. 

«Αγοράσοτηκαν πρόσφατα για τις ανάγκες της Δημόσιας Υπηρεσίας αρκετά 

καιyο(>ρ~ια αυτοκίνητα SALOON. 
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Αν Οεν αγοράστηκαν για τη μεταφορά κάποιου φορτίου -που Οεν ανταπο

κρίνονται όμως κ'αι στις απλοόστερες εν προκειμένω προΟιαγραφές- για ποιες 
ανάγκες αγοράστηκαν;>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 358 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λάpvακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 24 Νοεμβpίου 1989. 
«Στους αστυνομικούς σταθμούς της υπαίθρου αστυνομικοί αναγκάζονται να 

παραμένουν στο σταθμό πέρα από τις κανονικές ώρες εργασίας χωρίς οποια

δήποτε αμοιβή. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν προβλέπεται 
κάτι τέτοιο από τους κανονισμούς και εάν όχι, πώς προτίθεται να αντιμε.τωπίσει 

την κατάσταση αυτή.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 359 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 24 Νοεμβpίου 
1989. 
«Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στον οικισμό Καθολικής Λεμεσού οι 

πρόσφυγες κάτοικοι μου ανέφεραν ότι αντιμετωπίζουν Οιάφορα προβλήματα, τα 

κυριότερα από τα οποία είναι:-

1. Η έλλειψη πόσιμου νερού στα Οιαμερlσματα των πολυκατοικιών, ένεκα του 
ότι το νερό διοχετεύεται σ 'αυτά μέσω δεξαμενών οι οποίες το καθιστούν 

παντελώς ακατάλληλο για την πιο πάνω χρήση. Υποβάλλεται αίτημα για 

κατευθείαν παροχή χαι σύνδεση του νερού. 

2. Η αν&γκη δημιουργίας περιφραγμένου χώρου αθλοπαιδιών για τα παιδι& 
του οικισμο\ι. 

3. Παρατηρείται μεγ&λη καθυστέρηση στην ικανοποίηση του αιτήματός τους 
για τοποθέτηση τηλεφώνων. 

4. Υπάρχει ανάγκη μόνωσης της ταράτσας των πολυκατοικιών, διότι υπάρ
χουν διαμερίσματα που πλημμυρίζουν κατ& την Περίοδο των βροχών. 

5. Υπ&ρχει πρόβλημα καθαρισμού των χώρων γύρω από τις πολυκατοικίες. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθετ-αι και πότε να επιλύσει τα πιο πάνω προβλήματα.>J 

, Εpώτηση με αp. ΕΔ' 360 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 24 Νοεμβpίου 
1989. 
((Κατά την τελευταία επίσκεψή μου στο χωριό Καντού, που κατοικείται 

αποκλειστικά από πρόσφυγες, διαπ(στωσα ότι η κοινότητα αντιμετωπ!ζει σοβαρά 

προβλήματα, τα κυριότερα από τα οποία είναι:-

1. Η ανάγκη διαχωρισμού νέων οικοπέδων βορειοδυτικά του χωριού. 

2. Το σοβαρό συγκοινωνιακό πρόβλημα, του οποίου η επίλυση είναι δυνατή 
μόνο αν γίνει αστική περιοχή, όπως η Ερήμη, ή αν υπ&ρξει σχετική συνεργασία με 
την Επισκοπή. 

_3. Οι ταράτσες των τουρκοκυπριακών σπιτιών όπου διαμένουν πρόσφυγες 
χρήζουν επιδιορθώσεων, διότι το χειμώνα τα σπίτια πλημμυρίζουν. ~'!t#. 

4. Η ανάγκη τοποθέτησης ρεύματος στην κτηνοτροφική περιοχή, πράγμα που 
θα αποτελέσει κίνητρο για τη μετακίνηση των κτηνοτρόφων. 

5. Η ανάγκη διαχωρισμού οικοπέδων σε χαλ(τικη γη για φτωχές οικογένειες. 
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Γι' αυτό καλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

πρ'οτίθεται και πότε να επιλύσει τα πιο πάνω προβλήματα.» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 361 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη στις 24 Νοεμβρ(οu 
1989. 
«Τα σπίτια στα οποία Οιαμένουν οι γέροντες πρόσφυγες στο συνοικισμό 

Σωτήρας Αμμοχώστου έχουν ανάγκη ταχείας επιΟιορθώσεως, ιΟιαίτερα τώρα που 
η κακή κατάστασή τους χειροτερεύει περισσότερο συνεπεία των βροχών. 

Πρόσθετα σημειώνεται ότι στο συνοικισμό αυτό παρατηρείται και πρόβλημα 

καθα.ριότητας; λόγω της απόρριψης Οιάφορων αντικειμένων και της ύπαρξης 

ακατοίκητων σπιτιών. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται και πότε να επιλόσει τα πιο πάνω προβλήματα των προσφύγων 
κατοίκων του συνοικισμού.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 362 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη στις 24 Νοεμβρίου 
1989. 
«Η κοινότητα Αλεθρικού και οι πρόσφυγες κάτοικοι του συνοικισμού Αλε

θρικού έχουν υποβάλει κα.τά την επίσκεψή μου εκεί τα πιο κάτω αιτήματα.:-

1. Υπάρχει ανάγκη για κατα.σκευή ακόμη μιας ανισόπεδης διάβασης στην 
περιοχή Αλεθρικού για εξυπηρέτηση των κατοίκων. 

2. Να επεκταθεί το δίκτυο του νότιου αγωγού, για να καλύψει και την 
κοινότητα Αλεθρικού. 

3. Να αντικατασταθούν οι ηλιακοί θερμοσίφωνες στις κατοικίες του συνοι

κισμού. 

4. Να δοθούν αποζημιώσεις στους ιδιοκτήτες της γης που χρησιμοποιήθηκε 
για κατασκευή του νέου δρόμου και που αργότερα εγκαταλείφθηκε. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται και πότε να ικανοποιήσει τα πιο πάνω αιτήματα.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 363 που υποβλήθηκε από το Βοuλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Νοεμβρίου 1989. 
«Παρά τα σχετικά διαβήματα και τις συναφείς παραστάσεις, οι Τούρκοι 

στρατιώτες (από δύο μέχρι τέσσερις και καθημερινά) εξακολουθούν όχι μόνο να. 

παραβιάζουν τις συμφωνίες για απαγκίστρωση, αλλά και να μπαινοβγαίνουν (με 

περιπόλους) ελεύθερα στην ουδέτερη ζώνη του Αγίου Κασσιανού 1 φτάνοντας μέχρι 
το κιγκλίδωμα. του δημοτικού σχολείου, Σήμερα. μάλιστα ανέβηκαν (προφανώς για 

κατόπτευση) στο καμπαναριό της εκκλησιάς τ' Αϊ-Γιώργη. 

Ποιες παραστάσεις προγραμματίζονται προς τις αρμόδιες αρχές των Ηνω

μένων Εθνών;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 364 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. ΠέτρQ Στυλιανού στις 27 Νοεμβρίου 1989. 
«Αρκετοί Κύπριοι (που σε μεγάλο ποσοστό έχουν επιστημονική κατάρτιση) 

από τις δεκάδες χιλιάδες που μετά την εισβολή εγκαταστάθηκαν στην Ελλάδα. 

μας εξέφρασαν (κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας στην Ελλάδα) την επιθυμία να 

επανεγκατασταθούν μόνιμα στην Κύπρο. 
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Καλούντα.ι γι' αυτό τα α.ρμόΟια Ύ'Π't)υργεία να ενημερώσουν το Σώμα πάνω 

στα στοχοθετούμενα μέτρα για ενθάρρυνση της πα.λιννόστησής τους.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 365 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
«Στις 6 Μα·(·ου 1988 (ι!.λλες εν8ε(ξεις: ΕΒ' 378) υπέβαλα την πιο κι!.τω 

ερώτηση~ που Οεν ~Jτήθηχε: 
1 Παpα.κα.λείτα.ι το αρμ60ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα γιατί καθυ

στερεί η επεξεργασία των σχετικών Κανονισμών του Νόμου που έχει ή8η ψηφιστεί 

για υποχρεωτική ασφάλιση έναντι τρ(των, με αποτέλεσμα να οΟηγούμαστε 

άφευκτα στην επαύξηση των οΟικών ατυχημάτων. ' 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πότε 

στοχεύει να προωθησει στη Βουλή προς επιψήφιση τους σχετικούς Κανονισμούς.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 366 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
«Ιδιαίτερα επικίνΟυνη αποδεικνύεται -και τούτο καταφαίνεται κι από τα Ουο 

θανατηφόρα. δυστυχήματα που τα τελευταία λίγα χρόνια σ 'αυτήν επισuνέβηκαν 

και μάλιστα σε εκτοπισμένους συμπατριώτες μας (από τον Τράχωνα και το 

Λευκόνοικο), κατοίκους του συνοικισμού Αγιάς Βαρβάρας Παλουριώτισσας. το 

τελευταίο μάλιστα θύμα, ο Κώστας ΠαπαΟόπουλος, υπέκυψε στα τραύματά του 

πριν από 15 μόλις μέρες- η λεωφόρος Τζων Κένεντυ στην Παλουριώτισσα παρ& 

το ΣΟ ΠΑΖ κι ι8ιαίτερα επικίνδυνη, όπως πολλές φορές και προσωπικό. διαπι

στώσαμε, είναι στη συμβολή της με την οδό Τρύφωνα Τ,,ύφωνος -που οδηγεί στον 
παρακείμενο προσφυγικό συνοικισμό Αγίου Νικολό.ου Παλουριώτισσας- λόγω: 

ι. Έλλειψης επαρκούς οδικού φωτισμού, ιδιαίτερα στη συμβολή της 

Τ ρύφωνος με τη λεωφόρο. 

ιι. Περιορισμένης ορατότητας στις δυο ανηφοριές κοcι κατηφοριές της. 

Στοχεύει μήπως -κι αν ναι, πότε και πώς- το αρμόΟιο Υπουργείο να 

αντιμετωπίσει το πρόβλημα;» 

...-Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 367 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
«Στην ως τα σήμερα πιο κι!.τω αναπι!.ντητη (με αριθμό ΕΒ' 3~ι 

ημερομηνία 10 Μα·(·ου 1988) ερώτησή μας, παρακαλείται το αρμόδιο Ύ'πουργ..είο 
ν 'απαντήσει συναφώς: 

ΈπειΟή οι κάτοικοι Αστρομερίτη και τώρα και παλιότερα ζήτησαν την 
επίσκεψη στην κοινότητι!. τους δυο τουλι!.χιστον φορές τη ~ομι!.δα Παθολόγου και 

μια φορά ΟΟοντίατpου, για ν 'αποφεύγεται η μετάβαση - ιΟιαίτερα των γερόντων 

- στο Αχό.κι ή στην Περιστερώνα για περίθαλψη, παρακαλείται το αρμόδιο 
Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και πότε στοχεύει ν 1 αντικρίσει το 
πρόβλημα.'» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 368 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
((Ενώ η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με σχετική προς τους συνΟρομητές 

της ειΟοποίηση (που επισυνάπτεται και που, κατά την ίΟια, στοχοθετούσε την 

ελευθεροποίηση του τερματικού εξοπλισμού των συνΟρομητών της) αυτοβούλως 

αναλάμβανε: 

1. Να προσφέρει για αγορά από τους συνΟρομητές της όλες τις υφιστάμενες 
εγκαταστημένες συσκευές που συνΟέονταν σε κύριες τηλεφωνικές συνΟέσεις (Οηλα-
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δή απλά τηλέφωνα με παράλληλες συνδέσεις). η τιμή πωλήσεως είχε καθοριστεί 

ενιαία σε .€3.35, συμπεριλαμβανομένων του τελωνειακού Οασμού και της προσφυ
γικής επιβάρυνσης (στην τιμή αυτή περιλαμβανόταν κι η αλλαγή κορδονιού). 

2. Να σταματήσει τη χρέωση ενοικίου για όλες τις πρόσθετες εγκαταστάσεις 
και για τον τερματικό εξοπλισμό ιΟιοκτησίας των συνΟρομητών (σε περίπτωση 

συντηρήσεως τερματικού εξοπλισμού από την Αρχή θα καταβάλλονταν τα 

προβλεπόμενα από το τιμολόγιο τέλη), 

τώρα αποΟεικνύετ~ι πως: 

Αν και παραχώρησε το Οικαίωμα προμήθειας συσκευών στον ιδιωτικό τομέα 
(και παύει να επισκευάζει Οωρεάν τις συσκευές), συνεχίζει να χρεώνει νοίκι με τον 

ισχυρισμό πως το νοίκι αυτό αφορά και τη γραμμή. 

Έτσι με τις θεωρητικές αυτές Οιαφοpοποιήσεις επιβαρύνεται πρόσθετα ο 

καταναλωτής και τα τιμολόγια που χρέωνε η Αρχή παραμένουν στα (δια επίπεδα. 

Γιατί;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 369 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια\Ιοό στις 28 Νοεμβρίοu 1989. 
«Εντατικό ρυμοτομικό σχέδιο ζήτησε επανειλημμένα μέσω του κοινοτάρχη 

της -την τελευτα(α φορά, στις 11.11.89, από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, στην 
παρουσία και Βουλευτών κατά την παγκοινοτική συγκέντρωση, στο Αχάχι -η 

κοινότητα Ακακιού για ταχύρρυθμη ανάπτυξή της. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 370 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια\Ιοό στις 28 Νοεμβρίοu 1989. 
«Στις 11.11.89 σε παγκοινοτική συγκέντρωση στο Ακάκι και στην παρουσία 

μας ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έδωσε τη ρηματική του διαβεβαίωση για άμεση 

προώθηση του αιτήματος των κατοίκων Αχακίου και περιοχής για κατασκευ.ή 

υδατοφράκτη. 

Τέθηκε, μάλιστα, το διάστημα των 1-2 μηνών (από τη μέρα της σύσκεψης) 
για τελεσί8ικη χι οριστική λήψη συγκεκριμένων μέτρων για προώθηση του 

θέματος, ανεξαρτήτως των γνωστών (και από πολύ παλιά χρονολογούμενων) 
νομοτεχνικών επιφυλάξεων. 

Πού βρίσκεται σήμερα το όλο θέμα και -το σημαντικότερο- πώς εξελίσσε

ται;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 371 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια\Ιοό στις 28 Νοεμβρίοu 1989. 
«Αναπάντητη παραμένει η (με τις ενδείξεις ΕΒ' 223, 11 Ιανουαρίου 1988) 

πιο κάτω ερώτησή μας: 
1 
Δεδομένου πως το κράτος αναλαμβάνει -πρόσφατα ιδιαίτερα-σύντονα μέτρα 

για περιστολή και αντιμετώπιση του AIDS και της ηπατίτι8ας Β 1 , παρακαλείται 

το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί και την άμεση 

αντικατάσταση των χειροκτίων (γαντιών) της γνωστής μάρκας CAREN τα οποία 
μέχρι τώρα εφοδιάζονται όλοι οι θάλαμοι (πλην του χειρουργείου και του 

οδοντιατρικού τμήματος), 8ε8ομένου πως είναι 8ιαπερατά, όπως διαπιστώσαμε 

και από προσωπική επίσκεψή μας στο Νοσοκομείο Λευκωσίας, με αποτέλεσμα το 

νοσηλευτικό προσωπικό να αντιμετωπίζει άμεσους κινδύνους από το συγχρωτισμό, 

τη θεραπευτική αγωγή και την περιποίηση γενικά ασθενών με ηπατίτιδα Β' και 
AIDS.' 
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Επειδή το θέμα είναι αρκετά σοβαρό κι έχει άμεση σχέση με την υγεία του 

λαού 1 παρα.καλεtται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα. αν και πώς το 
αντιμετωπίζει.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 372 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
«Στις 4.3.1988 (και με τα στοιχεία ΕΒ' 238) υποβλήθηκε από μέρους μας η 

πιο κάτω ερώτηση που Οεν έχει αρμόδια απαντηθεί: 

'Σύμφωνα με πληροφορίες [τόσο δημοσιογραφικές, 'Χαραυγή', 2.3.88, αλλά 
και πληροφορίες από εμπειρογνώμονες του U.N.D.P. (Ντανίλο Ντέμι) κ.ά.], ο 

καθεδρικός ναός των αρχών του 13ου αιώνα της Αγ(ας Σοφίας -που συνιστά ένα 

από τα πιο λαμπρά δείγματα εκκλησιαστικής αρχιτεκτονικής σ 'όλο τον κόσμο

έχει εγκαταλειφθεί πλήρως από το ψευδοκράτος Ντενκτάς, μ 'αποτέλεσμα να 

κινδυνεύει να. καταπέσει. 

Συγκεκριμένα έχουν επισημανθεί: 

(α.) Πολύ επικίνδυνες ρωγματώσεις σ'όλο το μήκος της στέγης της 

εκκλησίας. 

(β) Έχουν μετακινηθεί επικίνδυνα ορισμένοι πεσσοί που αντιστήριζαν τη 

στέγη. 

(γ) Έχει επισημανθεί αστάθεια στα θεμέλια, μ' αποτέλεσμα να απαι

τείται ενίσχυσή τους. Ο Ιταλός αρχιτέκτονας Κάρλο Μούσο -που 

υπέβαλε αναλυτική έκθεση στα 1970- διαπλάτυνε τα θεμέλια, αλλά δεν 

πρόλαβε να τα ενισχύσει, μ 'επακόλουθο να επιβάλλεται η άμεση 

εν(σχυσή τους με ενέσεις -και το δέσιμό τους χιαστί- για ν 1 αποφευχθε( 

η άμεση κατάppευση της εκκλησιας. 

Ενόψει, μάλιστα, του γεγονότος πως -όπως πληροφορούμαστε- το ψευδοκράτος 
ούτ~ σιδερένιες σκαλωσ.ιές γι' άμεση αντ(κριση του προβλήματος δεν μπορε( να 

διαθέσει, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς 

στοχεύει ν 'αντιμετωπίσει το θέμα σε συνεργασία με το κλιμάκιο των Ηνωμένων 

Εθνών που ασχολείται με το πρόγραμμα ανάπτυξης (U.N.D.P.) ή και άλλους 
αρμόδιους φορείς.'» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 373 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Νοεμβρίου 1989. 
«Επειδή έντονα μας εκφράζονται παράπονα για τον τρόπο που επtλέγησαν 

πρόσφατα οι 32 επιστάτες στο Τμήμα Δημόσιων Έργων, ενώ μ 'έγγραφες 
αναφορές/καταγγελίες τους επηρεαζόμενοι εργατοτεχνίτες μάς τονίζουν πως: 

ι. Επιλέγησαν στο τμήμα ως επιστάτες άτομα με πολύ μικρότερη 
υπηρεσία από συναδέλφους τους (με 3-8 συγκεκριμένα χρόνια, ενώ 
άλλοι με 20, 25 και 30 χρόνια δεν επιλέγησαν) και που δεν έχουν 
εκτελέσει. έστω και ένα έργο. 

ιι. Επιλέγησαν στη θέση του επιστάτη άτομα από τον ιδιωτικό τομέα, 
ενώ υπήρχαν ικανότατα στο τμημα που δεν προηχθησαν. 

ιιι. Παρατηρήθηκε το φαινόμενο να διοριστούν άτομα που δεν παρα
κάθησαν στις εξετάσεις με τους υπόλοιπους συναδέλφους τους στο 
Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο, στις 15.10.88, αλλά σε μεταγε

νέστερο στάδιο. 
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ιν. Παρά τις δοθείσες οδηγίες υπήρξαν περιπτώσεις που εξεταζόμενοι δεν 

παρέόωσαν τα γραπτά τους {και τα συναποκόμισαν) κι όμως προ

ήχθησαν. 

Παρακαλε(ται γι' αυτό το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα στα 

πιο κάτω:-

(α) Αν και σε ποιο βαθμό αληθεύουν οι πιο πάνω αναφορές. 

(β) Πόσοι και ποιοι και με πόσα χρόνια υπηρεσίας στο τμήμα παρα

κάθησαν στις εξετάσεις; 

(γ) Πόσοι τελικά επιλέγησαν από το τμήμα και πόσοι από τον ιόιωτικό 

τομέα;" 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 27, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την κατασκευή αποχετευτικού και αντιπλημμυρικού συστήματος 

στο Δάλι, σας πληροφορώ ότι το κοινό αποχετευτικό σχέΟιο των κοινοτήτων 
Δαλιού, Πέρα Χωρίου και Νήσου, για το οπο(ο ετοιμάστηκαν ήΟη σχετική μελέτη 

και σχέΟια, θα υλοποιηθεί, όταν επιλυθοόν τα 8ιάφορα λειτουργικά προβλήματα 

που αντιμετωπίζονται στο σταθμό επεξεργασίας λυμάτων Αγίου Σωζομένου, στον 

οποίο θα 8ιοχετεόονται τα λόματα από τις πιο πάνω κοινότητες. 1 Η8η οι 

αρμό8ιες κυβερνητικές υπηρεσίες, σε συνεργασία με ξένο εμπειρογνώμονα, επεξερ

γάζονται σειρά από 8ιορθωτικά μέτρα για αναβάθμιση του .σταθμοU, τα οποία 
αναμένεται να εφαρμοστοόν το συντομότερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ'79, ημερομηνίας 

16 Αυγούστου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
'Αριστου Χρυσοστόμου. 

<<Η αντικατάσταση του παλιού γεφυριοU που ο8ηγοόσε στον 1 Αγιο Αθανάσιο, 

καθώς και η κατασκευή πpοστατευτικοU τοίχου στη 8υτική όχθη του ποτ.αμού 

προωθούνται και αναμένεται πως θα αρχίσει σόντομα η εκτέλεση των εργασιών. 

2. Σ 1 ό,τι αφορά την κατασκευή 8εότερου γεφυριού νοτιότερα, για την 

κατασκευή του οποίου ο Δήμος Μέσα Γειτονιάς είναι πρόθυμος να συνεισφέρει 

ποσό .€10.000, αναφέρεται ότι η εργασία αυτή 8ε συσχετίζεται με τα έργα του 
παρακαμπτήριου Λεμεσοό. Το έργο αυτό θα μελετηθεί μέσα στα πλαίσια της 

8ια8ικασίας που απαιτείται για την εκτέλεσή του ως πολεο8ομικοU έργου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 81, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το αίτημα των κατοίκων του Οικισμού Στρ6βολος ΙΙ για 

8ημιουργία γηπέ8ου, σας πληροφορώ ότι από σχετική έρευνα που έγινε 8ιαπι

στώθηκε ότι 8εν υπάρχει κατάλληλη κρατική γη στην περιοχή του Οικισμού που 
θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί για το σκοπό αυτό. 

Οι κάτοικοι του ΟικισμοU εξυπηρετοόνται επί του παρόντος από το γήπε8ο 
του Δ 1 Δημοτικού Σχολείου που βρίσκεται στον Οικισμό. Ανεξάρτητα από αυτό, 

ο Διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας είναι πρόθυμος να 

ανταλλά:ξει απόψεις με εκπροσώπους του Συνοικισμού και του 1\ΟΑ σε μια 

προσπάθεια εξεύρεσης κατάλληλης κρατικής γης σε άλλη περιοχ>\, εκτός εκείνης 

του ΟικισμοU, αν βέβαια υπάρχει εν8ιαφέρον προς τούτο.>> 
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Απάv-τηση ημεpομηv(ας 21 Νοεμβpίοu 1989 -τοu Υποupγού Σuγκοιvωvιώv 
και Έpγ~v κ. Νάκοu Πpω-τοπαπά σ-ιηv εpώ-ιηση ΕΔ' 82, ημεpομηvίας 
19 Αuγοuσ-ιοu 1989, -ιοu Βοuλεu'tή εκλογικής πεpιφέpειας Δεuκωσ(ας 
κ. Πέ-ιpοu Σ-ιuλιαvού, 

« 'Οπως αναφέρθηκε ή8η στην επιστολή μου με τον ί8ιο αριθμό και 
ημερομηνία 8.8.1989, παρά το ότι στους όρους για την έκ8οση ά8ειας ανασκαφών 
σε αρχαιολογική αποστολή περιλαμβάνεται και πρόνοια για την απασχόληση 
Κύπριου οcρχαιολόγου έναντι τριών αλλοΟαπών αρχαιολόγων, μελών της απο-

λ • ο ο Κ' λό '\:<Ι Ι 1 στο ης, εντοuτοις σπανια uπριοι αρχαιο γοι οεχονται να εργαστουν προσωρινα 

στις πιο πάνω αποστολές, tΟια(τερα αν οι ανασκαφές Οιεξ&.γονται σε απομα
κρυσμένες περιοχές. 

Όσον αφορά την πρόσληψη πάνω σε μόνιμη βάση 4-5 νέων αρχαιολόγων, την 
αύξηση των θέσεων των συντηρητών και σχεΟιαστών και το Οιορισμό Οιοικητικού 
λειτουργού στο Τμήμα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω πως το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων μελετά πρόγραμμα γενικής ανα8ιάρθρωσης/ενίσχυσης 
τόσο του επιστημονικού, όσο και του τεχνικού προσωπικού του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων. · 

Μόλις η μελέτη αυτή ολοκληρωθεί, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
προτίθεται να ζητήσει τη σταΟιακή υλοποίησή της, πάντοτε βέβαια μέσα στα 

περιορισμένα πλαίσια της εξαγγελθείσας ή8η κυβερνητικής πολιτικής για τη 
8ημιουργία νέων θέσεων στη Δημόσια Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημεpομηv(ας 28 Νοεμβpίοu 1989 -τοu Υποupγού Σuγκοιvωvιώv 
και Έpγωv κ. Νάκοu Πpω-ιοπαπά σ-ιηv εpώ-τηση ΕΔ' 118, ημεpομηv(ας 
7 Σεπ-ιεμβpίοu 1989, -ιοu Βοuλεu-ιή εκλογικής πεpιφέpειας Δεuκωσ(ας 
κ. Πέ-ιpοu Σ-ιuλιαvού. 

({Δεν αληθεύουν οι πληροφορ(ες ότι τα λεωφορε(α των χωριών Μουτουλλά, 
Καλοπαναγιώτη και Οίκου σταμάτησαν να εκτελούν τα Ορομαλόγιά τους προς τη 

Λευκωσlα. Τα χωρι&. αυτά εξυπηρετούνται από τρία λεωφορεία, ένα για κάθε 
χωριό, και αν ληφθεί υπόψη ότι οι μεταφορικές ανάγκες των χωριών αυτών έχουν 

ελαττωθεί σημαντικά, λόγω της κατακόρυφης μείωσης του αριθμού των μόνιμων 

κατοίκων τους, η λεωφορειακή εξυπηρέτηση που παρέχεται θεωρείται υπό τις 

περιστάσεις ικανοποιητική. Οι εταιρείες λεωφορείων ΚΕΜΕΚ (TRANSPORT) 
και KALLENOS BUSES σε επιστολή τους προς το Διευθυντή του Τμήματος 

Οδικών Μεταφορών αναφέρουν ότι προς αποφυγή ταλαιπωριών πρέπει να 

ενημερωθεί σωστά το κοινό για την ετοιμότητά τους να το εξυπηρετήσουν με 

προθυμία και με κάθε δυνατό τρόπο. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, υπογραμμίζεται πως για την αντιμετώπιση 

των συγκοινωνιακών προβλημάτων της υπαίθρου το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων προωθεί την εφαρμογή σχε8(ου για την ί8ρυση περιφερειακών εταιρειών 

αγροτικών λεωφορείων. Αναμένεται ότι σόντομα θα προωθηθεί η ί8ρυση μιας 

τέτοιας εταιρείας στην περιοχή στην οποία, όπως ελπίζεται, θα .ενταχθούν και οι 

κοινότητες Μουτουλλά, Καλοπαναγιώτη και Οίκου.» 
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Απciντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ • 119 
ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρεια~ 
Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

<<Σχετικά με την παραχώρηση δενδρυλλίων για αντικατάσταση των ΟένΟρων 

που προσβλήθηκοιν οιπό το βοικτηριακό κ&ψιμο, σας πληροφορώ τοι οικόλουθοι: 

1. Το σχέδιο που εγκρίθηκε οιπό την κυβέρνηση για την οιντιμετ'ώπιση των 
συνεπειών του βακτηριακού καψίματος προνοεί ανάμεσα σ 1 άλλα και επιχορήγηση 
S:40 τη σκ&λοι γιοι την κ&λυψη της δοιπ&νης για οιγορ& δενδρυλλίων. 

2. Αναφέρεται ότι από τη μέχρι τώροι εφοιρμογή του σχεδίου ωφελήθηκοιν με 
δι&φορους τρόπους 211 γεωργοί. Σ' όλους οιυτούς δόθηκε από το Τμήμα 

Γεωργίοις προτεροιιότητοι στην παραχώρηση δενδρυλλίων. Μόνο οι αιτήσεις δύο 
γεωργών δεν ικοινοποιήθηκοιν, γιατί ήθελαν φορμόζες που δε διέθετε το Τμήμοι 

Γεωργίας. 

3. Αν υπάρχουν κι άλλοι Οενδροκαλλιεργητές που υπέστησαν ζημιές από το 
βακτηριοικό κ&ψιμο και εξοικολουθούν νοι ενδιαφέρονται για την οιγορ& δενδρυλλίων 
για αντικατάσταση των δένδρων τους που προσβλήθηκαν από την ασθένεια, 

μπορούν να υποβάλουν σχετικές αιτήσεις στα κατά τόπους γραφεία του Τμήματος 

Γεωργίας. 

4. Το Τπουργείο Γεωργίοις κοιι Φυσικών Πόρων αξιολογεί τις αιτήσεις που 
υποβ&λλοντοιι κοιι αν&λογοι με το διοιθέσιμο αριθμό δενδρυλλίων δίνει κ&θε δυνατή 

προτεραιότητα στην ικανοποίησή τους, νοουμένου ότι πληρούν τα κριτήρια 

συμμετοχής στο σχέδιο.>> 

Απciντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Nciκou Πρωτοπαπ.ci στην ερώτηση ΕΔ' 125, ημερομηνίας 
9 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στυλιανού. 

«Το θέμοι της κατασκευής ανισόπεδης δι&βοισης πεζών στον κύριο δρόμο 

Ακακίου-Περιστερώνας μελετάται από τον Κλάδο Κυκλοφοριακών Μελετών του 

Τμήμοιτος Δημόσιων Έργων σε συνεργασίοι με τους ξένους εμπειρογνώμονες που 

διεξ&γουν τη μελέτη γιοι την οδική οισφ&λεια. 

Συναφώς οιναφέρεται ότι δόθηκαν οδηγίες όπως μελετηθεί η κατασκευή 

οινισόπεδης δι&βοισης όχι μόνο για πεζούς, ως είνοιι το οιίτημοι, αλλ& και γιοι όλα 

τοι τροχοφόρα κοιι όπως ·εξετασθεί η δυνοιτότητα περίληψης του έργου στη δέσμη 
μέτρων που αφοροόν στο αγροτικό ο8ικό 8ίκτυο. 

2. Εν τω μεταξύ λοιμβ&νονται μέτρα γιοι βελτίωση της σηματοδότησης της 
περιοχής.>> 

Απciντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργοu Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 130, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτροu 

Στυλιανού. 

«Από στοιχεία που έχει το Τπουργείο Παιδείας δε φαίνετοιι να χρειάζεται 

επέκτοιση το Δημοτικό Σχολείο Φαρμακ&. Αυτό που χρει&ζεται είναι η εκτε

ταμένη επι8ιόρθωση του υπάρχοντος σχολικοό κτιρίου. Σε πρώτο στά8ιο θα γίνει 

αντικατάσταση της στέγης της παλιάς πτέρυγ_gc_ς του σχολείου, στις αρχές του 

1990>>. 
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Απciντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 133, ημερο
μηνίας 13 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

((Η ανασύσταση των Αρδευτικών Τμημάτων των Ουο περιοχών, που θα 

επιτρέψει τη συμπλήρωση και ομαλή λειτουργία του έργου, Οεν έχει ακόμα 

ρυθμιστεί. Τούτο οφείλετα.ι α.ποκλειστικά σε διαφορά που προέκυψε μεταξύ των 

άμεσα ενδιαφερόμενων γεωργών (αυτοχθόνων και εκτοπισθέντων) αναφορικά με 

την αναλογία εκπροσώπησής τους στις Επιτροπές των υπό ανασύσταση Αρδευ

τικών Τμημάτων. 

Σε περ(πτωση που Οε θα καρποφορήσουν οι προσπάθειες που καταβάλλονται 

για γεφύρωση της πιο πάνω διαφοράς μέχρι το τέλος του χρόνου, θα μελετηθούν 

άλλες εναλλακτικές λύσεις, περιλαμβανομένης της κήρυξης ολόκληρου του έργου 

ως κυβερνητικού, όπως ανέφερα σε προηγούμενη απάντησή μου. 

Στον ΠροUπολογισμό Αναπτόξεως για το 1990 έχει περιληφθεί πρόνοια 

όψους !:116,220 για τη συνέχιση του έργου.>> 

Απciντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρ(οu 1989 τοu Υποuργού Εξωτερικών κ. 
Γεώργιοu Ιακώβοu στην ερώτηση ΕΔ' 137, ημερομηνίας 16 Σεπτεμ
βρ(οu 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu Σοσιαλιστικού 
Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τciκη Χατζηδημητρίοu. 

«Οι σχέσεις της Κόπρου με όλους τους 'Αραβες γείτονές της υπήρξαν στην 

ουσία πάντοτε πολό καλές από την εγκαθίδρυση της Δημοκρατίας το 1960. 

Αυτό μαρτυρείται τόσο από την ανταλλαγή επισκέψεων μελών κυβερνήσεων 
και άλλων κυβερνητικών παραγόντων σε όλα τα επίπεΟα, όσο και από τη μεγάλη 

συχνότητα των επισκέψεων αυτών. 

Εξάλλου οι οικονο'μικές και εμπορικές σχέσεις της Κύπρου με τις αραβικές 

χώρες υπήρξαν επίσης πάντοτε εξαιρετικές. 

Εξάλλου είναι επίσης γεγονός αναμφισβήτητο ότι η Κύπρος πάντοτε τόγχανε 
και εξακολουθεί να τυγχάνει της υποστήριξης από μέρους των φίλων αραβικών 

χωρών στον αγώνα της για μια Οίκαιη, βιώσιμη και Οιαρκή λύση του κυπριακού 

προβλήματος. Εκφράζουμε γι' αυτό ακόμα μια φορά τις ευχαριστίες και την 

ευγνωμοσύνη μας. 

Η Κύπρος με τη σειρά της υποστήριξε και υποστηρίζει με όλες τις Ουνάμεις 

της τα Οίκαια των Αράβων γειτόνων και φίλων της. Υπήρξε πάντοτε και 

κατ 1 εξοχήν ένθερμος υποστηρικτής της Οίκαιης υπόθεσης του παλαιστηιιακού λαού 

και υποστήριξε με παρρησία και θέρμη το αναφαίρετο και αναπαλλοτρίωτο 

Οικαίωμα των Π αλαι.στινίων για αυτοΟιάθεση και εγκαθίΟρυση ενός ανεξάρτητου 

και κυρίαρχου παλαιστινιακού κράτους σ 1 όλα τα Οιεθνή βήματα και υπήρξε 

μεταξό εκείνων που αναγνώρισαν το παλαιστινιακό κράτος που ανακηρύχθηκε 

πρόσφατα από το Παλαιστινιακό Εθνικό Συμβοόλιο κατά τη συνεδρία του πέρυσι 

στο Αλγέρι. 

Θα πρέπει εξαρχής να λεχθεί ότι οι νόμοι και οι κανονισμοί της Κυπριακής 

Δημοκρατίας που Οιέπουν τη ζωή και τις Οραστηριότητες όλων όσων Οιαμένουν 

στο έΟαφός της, Κυπρίων πολιτών και ξένων, πρέπει να είναι κατά πάντα χρόνο 

σεβαστοί από όλους. Κανένας Οεν μπορεί να τίθεται ή να ενεργεί υπεράνω των 

νόμων και των κανονισμών. Τα όργανα του νόμου και οι λειτουργοί της Οημόσιας 

Οιοίκησης έχουν υποχρέωση να διασφαλίζουν την τήρηση των κανονισμών και των 
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νόμων και ειδικά στις περιπτώσεις που αφορούν διπλωματικούς εκπροσώπους με 

αυξημένο προσήκοντα σεβασμό και ευγένεια.· 

Η κυβέρνηση επιθuμε( να εκφράσει τη λύπη της, αν χωρίς να υπάρχει τέτοια 

πρόθεση δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι υπάρχει μεροληψία ή/και διάκριση ·σ,~;, 
βάρος διπλωματικών εκπροσώπων φίλων αραβικών χωρών. · 

Επιθυμούμε να διαβεβαιώσουμε κατά τον πιο σαφή και κατηγορηματικό 
τρόπο ότι εκτιμούμε ως κυβέρνηση βαθύτατα και στον ύψιστο δυνατό βαθμό το· 

έργο που επιτελούν και την αποστολή γενικότερα των διπλωματικών εκπροσώπων 

των φίλων και γειτόνων αραβικών χωρών στην Κύπρο. Είναι οι καθημερινο! 

σκαπανείς και οι συντηρητές της πατροπαράδοτης φιλίας, των στενών και 

άρρηκτων φιλικών δεσμών και σχέσεων της Κύπρου με τις αραβικές χώρες και 

τους λαούς τους. 

Τις σχέσεις ακριβώς αυτές η Κύπρος επιθυμεί' όχι μόνο να διατηρήσει, αλλά 
και να ενισχύσει για χάρη του κοινού καλού και των κοινών ι3εω8ών της ειρήνης, 

της ελευθερίας και της Οικαιοσύνης τα οποία επιθυμεί να μοιραστεί με τους 
'Αραβες φίλους και γεLτονές της για αμοιβαίο όφελος, ι3ιαίτερα μέσα σ 'αυτό τον 

πολύ ευαίσθητο χώρο της ανατολικής Μεσογείου. 

Κηδόμεθα όσο λίγοι της Κύπρο-Αραβικής φιλίας και θα πρέπει όχι μόνο να 

τη διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού, αλλά και να την ενισχύσουμε για το κοινό 

καλό Κυπρί.ων και Αράβων. Και ασφαλώς δε θα πρέπει μεμονωμένες ενέργειες 

ή/και ατυχή κάποτε επεισόδια είτε να μεγαλοποιούνται είτε να αφήνονται να 

επισκιάζουν ή και να θέτουν σε αμφιβολία τις άριστες σχέσεις της Κύπρου με το 

σύνολο στην ουσία των Αράβων γειτόνων και φίλων της.J> 

Απάν'tηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίοu 1989 '\"OU Υ ποuργοό Παιδείας κ. 

Ανδρέα Φιλίπποu σ'<ην ερώ.,.ηση ΕΔ' 138, ημερομηνίας 16 Σεπ'<εμβρίοu 
1989, '\"OU Βοuλεu'tή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέ.,.ροu 

Σ'tuλιανοό. 

((Η εφαρμογή του κλιμακωτού ωραρίου που είχε ως συνέπεια την έναρξη των 

μαθημάτων στα Δημοτικά Σχολεία Λευκωσίας στις 8.15 π.μ. απασχόλησε τις 
αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας. ' 

Το Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας Λευκωσία'ς ανeλαβε τη διεξαγωγή σχετικής 
μικροέρευνας και τα στοιχεία που 'εχ~υν συλλεγεί τέθηκαν υπόψη του Υπουργείου \ 
Συγκοινωνιών και Έργων, που συντονLξε~ το ό~ο θέμα του κλιμακωτού ωραρίου, 

ΕπειΟή η έρευνα συνεχίζεται και ταυτόχρονα αναμέrιεται να υπάρξει περαι

τέρω συζήτηση πάνω στο θέμα, το lπουργείο Παιδείας θα επανέλθει και βα σας 
ενημερώσει αναλυτικότερα, μόλις υπάρξουν εξελίξεις.» 

Απάν.,.ηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίοu 1989 '\"OU Υποuργοό Σuγκοινωνιών 

και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 139, ημερομηνίας 
16 Σεπ'<εμβρίοu 1989, τοu Βοuλεu'tή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας 
κ. Πέ ... ροu Σ'tuλιανοό. 
«Όπως είναι γνωστό, για τη διακρίβωση και δ(ωξη της παρανομίας στον 

τομέα των Οημόσιων. οδικών μεταφορών στον οποίο υπάγονται και τα οχήματα 

'Ζ' είναι υπεύθυνη η αστυνομία και το Τμήμα ΟΟικών Μεταφορών. Πρόσθετα 
έχουν .συσταθεί και λειτουργούν σ 'όλες τις επαρχίες Επιτροπές Δίωξης της 

Παρανομίας στις οποίες συμμετέχουν εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μετα

φορών, των οικείων αστυνομικών 3ιευθύνσεων και των αυτοκινητιστικών οργανώ

σεων. 
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Έργο των επιτροπών αυτών ε(ναι η καταγγελLα και προώθηση ενώπιον της 

Βικαιοσύνης των περιπτώσεων παράβασης των προνοιών της περ( Ρυθμ(σεως της 

Τροχαίας Μεταφοράς Νομοθεσίας. Μέσα στα πλαίσια αυτά καταγγέλλονται 
βέβαια και οι περιπτώσεις παράνομης χρήσης ιδιωτικών οχημάτων ως οχημάτων 
'Ζ'. 

Εξάλλου πρόσφατα χορηγήθηκαν από την Αρχή Α8ειών και την Ανα
θεωρητική Αρχή Α8ειών 2,000 περίπου νέες ά8ειες σε οχήματα 'Ζ ', γεγονός το 
οποlο αναμένεται να αποτρέψει και περιορLσει οποιαδήποτε τάση για παράνομη 
χρήση ι8ιωτικών οχημάτων ως οχημάτων 'Ζ '». 

Απάν'tηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίοu 1989 'tou Υ ποuργοu Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρω'tοπαπά σ'tην ερώ'tηση ΕΔ' 140, ημερομηνίας 
16 Σεπ'tεμβρίοu 1989, 'tOU Βοuλεu'tή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώ
σ'tοu κ. Νίκοu Μακρίδη. 

«0 διορισμός των πιο πάνω επιστατών έγινε με βάση τις ισχύουσες 

8ια8ικασίες για την επιλογή των υποψηφίων. 

2. Η Τμηματική Επιτροπή που ορίστηκε για να συμβουλεuσει την Επιτροπή 
Δημόσιας Υπηρεσίας για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων, αποφάσισε τη 

διεξαγωγή γραπτού διαγωνισμού, ενεργώντας μέσα στα πλαlσια των Κανονι

στικών Διατάξεων που διέπουν τις αρμοδιότητες και τη μέθοδο ενέργειας 
Τμηματικών Επιτροπών. 

3. Με βάση τα αποτελέσματα του γραπτού διαγωνισμού, όσοι από τους 
υποψηφίους συγκέντρωσαν βαθμολογία 50 βαθμοuς και άνω περιλήφθηκαν στο 
σύντομο κατάλογο (Short List) που ετοιμάστηκε από την Τμηματική Επιτροπή 
και στάληκε στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας μέσω του Υπουργείου τοuτου. 

4. Τόσο η 8ιεξαγωγή γραπτοu 8ιαγωνισμοu όσο κι η κατάρτηση του σuντομου 
καταλόγου, που στάληκε στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, αποτελεί απο

κλειστική ευθuνη και αρμο8ιότητα της Τμηματικής Επιτροπής και το Υπουργείο 

αυτό σε κανένα στά8ιο της όλης 8ια8ικασίας 8εν παρενέβη. 

5. Η περαιτέρω 8ια8ικασία που αφορά την τελική επιλογή των 32 υποψηφίων 
και ο Οιορισμός τους στη θέση επιστάτη αποτελούν αποκλειστική αρμοΟιότητα της 

Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσ(ας, η οποία και κάλεσε ενώπιόν της όλους τους 

υποψηφlους που·, περιλαμβάνονταν στο σύντομο κατάλογο σε προσωπική συνέν

τευξη.>> 

Απάν'tηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώ'tηση ΕΔ' 153, ημερομηνίας 21 Σεπ'tεμβρίοu 
1989, 'tOU Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Apισ'toU 
Χρuσοσ..όμοu. 

«Σχετικά με τα προβλήματα του ΙΕ' Δημοτικοu Σχολείου Λεμεσοu που 
αφοροuν το Υπουργείο Παι8είας, παρέχονται οι ακόλουθες πληροφορίες: 

1. Στεγαστικό 

Τα πρώτα χρόνια λειτουργ(ας του σχολεlου Οεν παρουσιαζόταν οποιο01)ποτε 
στεγαστικό πρόβλημα. Λόγω της αuξησης όμως των παι8ιών τα τελευταία 
χρόνια, οι ειΟικές α(θουσες (τέχνης και οικοκυρικών) χρησιμοποιούνται ως αlθου
σες ΟιΟασκαλ(ας, α!-__λά ταυτόχρονα χρησιμοποιούνται και για το σκοπό για τον 
οπο(ο έχουν κτιστε!. 
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2. Αυλή του σχολείου 

Στα νότια του σχολείου υπάρχει μια λωρί8α πρασίνου με 8έν8ρα, που ανήκει 

στο Δημαρχείο Λεμεσού, Μικρό μέρος του πρασίνου έχει περιληφθεί στο χώρο του 

σχολείου. 

Στα βόρεια του σχολείου, λωρί8α γης, με ι8ιοκτήτη τη Σχολική Εφορεία, 

βρίσκεται εκτός του σχολικού χώρου μεταξύ 8ρόμου και περίφραξης. Η λωρί8α 
αυτή έχει. 8εντροφυτευτεί και χρησιμοποιείται τόσο από τα παι.8ι.ά του σχολείου 

όσο και από την κοιvι)τητα. 

Τυχόν αναπροσαρμογή συνόρων μελετάται σε συνεννόηση με τους ι.8ι.οκτήτες, 

που είναι η Σχολική Εφορεία και το Δημαρχείο Λεμεσού. 

3. Προστασ(α των παι.8ι.ών 

Το πρόβλημα της επιτήρησης των παι8ιών μετά τη λήξη των μαθημάτων 
υπάρχει σε πάρα πολλά σχολεία τα οποία προβαίνουν σε ει8ικές 8ιεuθετήσεις για 

αντιμετώπισή του, σε συνεργασία με τους Συνδ'έσμοuς Γονέων.>> 

Απάντηση ημερομηνlας 22 Νοεμβρlοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμlν στην ερώτηση ΕΔ' 170, ημερομηνlας 30 Σεπτεμβρlοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτροu 
Στuλιανού. 

(((α) Η κατασκευή του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος μέσα στον 

Οικισμό Ανθούπολης έχει ουσιαστικά συμπληρωθεί και ο εργολάβος 

ασχολείται τώρα με εργασίες συναφείς προς την παρά8οση του έργου, 

κυρίως καθαρισμού επιφανειακών χωμάτων και υλικών. Το έργο 

αναμένεται να παραδοθεί σύντομα στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων και 

θα τεθεί σε λειτουργία κατά το πρώτο τρίμηνο του 1990. 

(β) Στο μεταξίι το Τμήμα Πολεο8ομίας και Οικήσεως έχει 8ώσει αυστηρές 
οδηγίες στον υπεργολάβο που αδειάζει τα λόματα να μην αφήνει 
ακάλυπτα φρεάτια και απορροφητικούς λάκκους, προς αποφυγή δυστυ

χημάτων.» 

Απάντηση ημερομηνlας 23 Νοεμβρlοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 175, ημερομηνlας 
5 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

«Η μεταφορά της Υπηρεσίας Ταχυδρομικών Δεμάτων από το νέο κτ!ριο όπου 

στεγάστηκε το Κεντρικό Τ <iχυ8ρομείο της Λεμεσού, στο παλιό κτίριο όπου 

στεγαζόταν προηγουμένως 8ε θα πραγματοποιηθεί. 

Σε σύσκεψη που έγινε στη Λεμεσό στις 19 Οκτωβρίου 1989, υπό την 
προε8ρία του Διευθυντή του Τμήματος Ταχυ8ρομικών Υπηρεσιών, στην παρουσία 

του κ. 'Α. Χρυσοστόμου και άλλων παραγόντων της πόλης της Λεμεσού 

συμφωνήθηκε όπως η Υπηρεσία Ταχυ8ρομικών Δεμάτων Λεμεσού παραμείνει στο 

χώρο όπου στεγάζεται τώρα.>> 

Απάντηση ημερομηνlας 14 ΝQεμβρlοu 1989 τοu Υποuργού Παιδεlας κ. 
Ανδρέα Φιλlπποu στην ερώτηση ΕΔ' 177, ημερομηνlας 3 Οκτωβρlοu 
1989, τοu Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη. · 
«Η κυβέρνηση μελετά νέο σχέδιο επιδότησης των μαθητικών κομίστρων-με 

στόχο την εξοικονόμηση μέρους της σχετικής 8απάνης, η οποία έχει ξεπεράσει τα 

τελευταία χρόνια το ένα εκατομμύριο λίρες το χρόνο. 

·γ 
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Στους μαθητές έχει υποδειχθεί, όπως και τα προηγούμενα χρόνια, να 

καταβάλλουν τα κόμιστρά τους τα οποία θα τους επιστραφούν, εφόσον το νέο 

σχέ3ιο θα τους καλύπτει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΕΔ' 206, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανού. · 

«Το 1974, όταν ιίγινε η εισβολή, βρίσκονταν στην κυκλοφορία δώδεκα σειρές 
ομολογιών αποταμιεύσεως (1η - 12η),δηλαδή 600,000 ομολογίες. Από αυτιίς .ίνας 
μεγάλος αριθμός, άγνωστο πόσες, εγκαταλειφθηκε στις περιοχές που κατέλαβαν 

τα τουρκικά στpατεόματα. Όσοι από τους εκτοπισθέντες είχαν στοιχεία για τις 

ομολογίες που δεν κατόρθωσαν να φέρουν μαζί τους τα δήλωσαν στην Αστυνομία, 

η οποία με τη σειρά της ειδοποίησε την Κεντρική Τράπεζα. Με βάση τα στοιχεία 

αυτά η Κεντρική Τρά.πεζα ετοlμασε λεπτομερείς καταστάσεις με τα ονόματα, τις 

3ιευθύνσεις και τους αριθμοός των ομολογιών που οι εκτοπισθέντες δήλωσαν ότι 

τους ανήκουν. Σύμφωνα με τις καταστάσεις αυτές, 2,080 εκτοπισθέντες διεκδικούν 
16,361 ομολογίες, των οποίων η συνολική αξία αποπληρωμής είναι !:89,985,50. 

Το Υπουργε!ο Οικονομικών πιστεύει ότι η ρύθμιση του θέματος των 

ομολογιών που έχουν εγκαταλειφθεί στα κατεχόμενα θα πρέπει να γίνει μέσα στα 

πλαίσια του γενικότερου θέματος των περιουσιακών στοιχείων που έχουν εγκα

ταλειφθεί στις περιοχές που βρίσκονται υπό κατοχή. Ανεξάρτητα όμως από το πιο 
πάνω θέμα αρχής, το γεγονός ότι οι ομολογίες αποταμιεύσεως αποτελούν 

ανώνυμους τίτλους πληρωτέους στον κομιστή δημιουργεί πρόσθετα προβλήματα 

για την αντιμετώπισή του,εξαιτίας αφενός της α8υναμίας ελέγχου του νόμιμου 

ιδιοκτήτη και αφετέρου της νομικής υποχρέωσης της Κεντρικής Τράπεζας να 

αποπληρώνει τις ομολογίες μόνο όταν οι τίτλοι θα παρα8!8ονται για ακύρωση.,, 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 213, ημερομηνίας 11 
Οκτωβρίου 1989, τοu Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

«Σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εμπορίου 

και Βιομηχανίας είναι γενικά ικανοποιημένο από τα αποτελέσματα του Συμβου

λίου Εμπορίας- Κυπριακών Πατατών. Ωστόσο, επει8ή πιστεύεται ότι πάντοτε 

υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης, βρισκόμαστε σε στενή και συστηματική επαφή με 

το Συμβούλιο και συζητούμε 8ιάφορα θέματα που άπτονται της εμπορίας των 

πατατών μας,,, 

Α'ι;,άντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Παιδείας κ. 
Ανδρ~α Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ "2.15, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 
19,89, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

\ 
«Με βάση τον περί Εκπαιόευτικών Περιφερειών Νόμο, αρ. 5 του 1963, και 

σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου οι μαθητές από την Κυπερούντα 
πρέπει να φοιτούν στο Γυμνάσιο Αγρού. 

Τα τελευταία χρόνια παρατηρήθηκε η τάση όλο και πιο πολλοί μαθητές από 
την Κυπερούντα να θέλουν να φοιτούν στο Γυμνάσιο Σολέας. 

Κατά τη σχολική χρονιά 1988-89 αποφασίστηκε από την αρμόδια αρχή να 
επιδιωχθεί η εφαρμογή της ισχύουσας εκπαιδευτικής περιφέρειας για τους μαθητές 

'J 
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από την Κυπερούντα 1 ενώ ταυτόχρονα εξασφαλtστηκε η πλήρης κάλυψη των 
μεταφορικών εξόδων των μαθητών που θα φοιτούσαν στο Γυμνάσιο Αγρού, 
'1'στερα από παραστάσεις διάφορων παραγόντων επιτράπηκε και κατά τη 

σχολική χρονιά 1988-89 να εγγραφούν 21 μαθητές από την Κυπερούντα στο 
Γυμνάσιο Σολέας. 

Για τη φετινή σχολική χρονιά.1989-90 ειδοποιήθηκαν έγκαιρα οι γονείς των 

μαθητών της Κυπερούντας και του Πελεντρ(ου να εγγράψουν τα παιδιά τους που 

αποφοιτούσαν από το Δημοτικό Σχολείο στην Α' τάξη του Γυμνασίου Αγρού. Οι Ι 

κάτοικοι του- Πελεντρ(ου ανταποκρ(θηκαν πρόθυμα και ενέγραψαν τα παιΟιά τους 

στο Γυμνάσιο Αγρού (23 στην Α ', 9 στη Β ', 5 στη Γ ', 3 στη Δ' και 1 στην Ε' 
τάξη). Οι κάτοικοι της Κυπερούντας αρνήθηκαν να συμμορφωθούν και επέτρεψαν 
στα παιδιά τους να. προβούν στις j<Vωστές διαδηλώσεις και ενέργειες. 

Το σχολείο και το Υπουργείο Παιδείας επέδειξαν, για χάρη των παιδιών, 

ανοχή μέχρι σημείου που θα μπορούσε να εκληφθεί ως αδυναμία στην εφαρμογή 

του νόμου και της τάξης. 

Μετά την έκδοση της σχετικής απόφασης της Ολομέλειας του Ανώτατου 

Δικαστηρ(ου που δικαίωσε τη θέση του Υπουργείου Παιδειας, όλα τα παιδιά της 
Α' τάξης από την Κυπερούντα φοιτούν στο Γυμνάσιο Αγρού και η όλη υπόθεση 

έχει λήξει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού 'Αμυνας κ. 
Ανδρέα Αλωνεύτη στην ερώτηση ΕΔ' 222, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στuλιανού. 

«Το Υπουργείο 'Αμυνας, μέσα στα πλαισια του προγράμματός του για 
' θ ' ' ' λ ' συνεχή βελτ(ωση του συσσιτιου των ε νοφρουρων, αρχισε απο το κα οκαιρι του 

1989 να χορηγεί φρέσκο χυμό εσπεριδοειδών στους νεοσύλλεκτους εθνοφρουρούς 
κατά τη διάρκεια της βασικής τους εκπα(δευσης. Εξάλλου, στο υπό αναθεώρηση 
σuσσιτιο των εθνοφρουρών, που θα τεθεί σύντομα σε εφαρμογή, περιλαμβάνεται η 
παροχή φρέσκου χυμού εσπεριδοειδών στα προγεύματά τους δυο φορές την 
εβδομάδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 131, ημερομηνίας 
13 Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Φαρμακά για την ασφαλτόστρωση/διεύ-
ρυνση του δρόμου Φαρμακά-Οδούς, παραθέτω τα πιο κάτω:

, Εχει ήδη κατασκευαστεί 

( α) Παρακαμπη\ριος του χωριού Φαρμακά, μήκους 0.5 χμ. 
(β) Τμήμα μήκους 3.1 χμ. του δρόμου Φαρμακά-Οδούς. 

Εναπομένει για βελτίωση μέχρι το χωριό Οδού τμ~μα μήκους 3,9 χμ. 
περίπου. Η βελτίωσή του θα προγραμματιστεί, όταν η μελέτη που γίνεται με τη 

βοήθεια εμπειρογνωμόνων για αξιολόγηση και ιεράρχηση δραστηριοτήτων για 

ολόκληρο το οδικό δίκτυο της νήσου συμπληρωθεί. Η μελέτη θα είv1<ι έτοιμη περί 
το Μάρτιο του 1990.» 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο Δ αναβάλλεται για την προσεχή συνεδρία του Σώματος και 

όπως είπαμε θα καθορίσει ο Πρόεδρος ειδική συνεδρία για το Κεφάλαιο Δ. 

Κι έτσι φθάνουμε στο τέλος .της σημερινής. συνεΟΡίας του Σώματος. Η 
επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 11 Ιανουαρίου 1990, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 1987. 

2) Ο περ( Πανεπιστημίου Κόπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

4) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1Β) ·του περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής 
Ηλεκτρισμοό Κόπρου Νόμου του 1989. 

5) Ο περί Τελωνειακών Δασμών κα.ι Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο
ποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1989. 

6) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμοό Κότηrου (Σχέδιο Συντάξεως και Χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (Τροποποιητιχοί) 
Κανονισμοί του 1989. 

7) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου και Εξαρτωμένους τους 
Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

·'<OU 1989. 

8) .. ]:γγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 14 Δεκεμβρίου 1989, που 
αφορούν την πρόσληψη ή την παράταση υπηρεσιών έκτακτου προσωπικού στη 
Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία και στην Αρχή Βιομηχανικής Καταρτί-
σε ως .. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσειζ - Απαντήσε1ς. / 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθή

σεως Σχεδίων Αναπτόξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 

Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριό, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η 

επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρείας». (Θέμα εγγραφέν ί<ε εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα 
Γεωργίου, Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 
' ' 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «1. Τα αρδευτικά τμήματα νοc μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρδευτικών έργων. 2. Η 
συνεισφορά των αpΟεUτικών τμημάτων να μειωθεl στο (8ιο ποσοστό όπως 

'θ ' ' έλ ξ ' 1
' (Θ' μειω ηκε η συνεισφορα των χωριων στην εκτ εση αναπτυ ιακων εργων». Η εμα 

εγγραφέν από, τον α"ε,. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 
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3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται -ως «Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 
λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη). 
(13.4.1989). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα 

που αναφέρονται ως -

( α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοή
θειας και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά 

την τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντωv και παθόντωνJ>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη 

Χριστοφίδη). (21.5.1987). 

(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ
νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 
και Βρυσούλλων)). 

·(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 
(28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της 8απάνης για τρίτο υπνο

δωμάτιο». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 
Χατζηγ~ννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατ-eικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπ(τια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης,των προβλημάτων αυτών>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσ

φύγων). (8.10.1987). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας 

και αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». (Θέμα εγ:yραφέν με εισήγηση του 

αξ. Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου). (24.3.1988). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων· 

για το θέμα που τιτλοφορε(ται <<Τα προβλήματα ·που ανακύπτουν για τους 

επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμόδιας 

αρχής για ακύρωση των αδειών εγγραφής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων 
γεωργικών ελκυστήρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (16.3.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
τα θέματα που αναφέρονται ως -

1. «Οι αεροπορικο( χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 'του .αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 
' (3.11.1988). Και 
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2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 

ειδικότερα στο ΛονΟ(νοJ>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(3.11.1988). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 

Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφ(δη, Π. 

Στυλιανοό, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζηδημητρ(ου). (5.10.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας )"ια το θέμα που 

τιτλοφορείται ((Ο άμεσος κίνδυνος κατάρρευσης του καθεδρικού ναού της Αγίας 
,Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα.)> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (10.3.1988). 

10) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η οξεία έλλειψη 

προσωπικού στην τουριστική βιομηχανία της ελεύθερης Αμμοχώστου, οι άμεσοι 
και σοβαροί κ(νΟυνοι που προκύπ-iουν και η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση 
του προβλήματος από τους αρμοδίους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 
(8.12.1988). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που δημιουργείται λόγω 

του μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των Βουλευτών 

Λεμεσού και Πάφου). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 
σωματε(α και ι8ια(τερα σ / αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εΚ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλίου για υποχρέωση προσ
φύγων εκπαι8ευτικών, 8ημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημικρατικών 

οργανισμών να αρχ(σουν την καταβολή 8όσεων για κρατικά στεγαστικά δάνεια 
που έχουν παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του Κυπριακοό». (Αυτεπάγγελτη 

εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 

αναφέρονται ως -

(α) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικοό προσωπικοό-νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωανν(δη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) «Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παραϊατρικού ~ροσωπιχού στον κρατικό και ι8ιωτιχό τομέα». (Θέμα 
εγγραφέν με εισήy,ηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (18.5.89). 

/ 
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15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόβλημα της 8ιάθεσης των 
πλεονασμάτων κρεμμυδιών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η περίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Προέ8ρου της 
Δημοκρατίας στη Βουλγαρία και ο τρόπος αντιμετώπισης των τουρκικών 

απειλών και εκβιασμών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη8ημητρίου εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (2.11.1989). 

1 7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ϊ' γείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Τα προβλήματα του ιδιωτι>;ού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της 

κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού). (27.10.1988). 
18) Έκθεση της Κοινονοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομά8ας των 
Πρωτοκολλητών». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη 8ημιουργίοις ανεξάρτητου Ποιι8οχειρουργικού Τμήμα

τος στη Λευκωσία)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιά8η εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά8οις του Δημοκρατικού Συναγερμού). (2.2.1989). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας που αναφέρεται ως 
«Τα προβλήματα της παι8ιοιτρικής καρ8ιολογίας στην Κύπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας γιοι το θέμα που 
αναφέρεται ως c<H κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομe:(ο Αγρού συνεπεία 

έλλειψης μόνιμου γιατρού και παραϊατρικού προσωπικού». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου}. 
(30.3.1989). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(οι) «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεοιργών των χωριών 
Μαρώνι, Ψεματισμένου και Αγίου Θεοδώρου από τον πρόσφατο 

παγετό>>. 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. 08υσσέοι 
Δημητρίου). (16.2.1989). 

(β) «Οι σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 
10.4.1989 στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης - Ζυγίου και η 
ανάγκη παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγούς». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των Κομμάτων). (13.4.1989). 
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(γ) «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι της 31.12.88 εκτός σχεδίου 
γεωργικής ασφάλισης πατατοπαpαγωγοί Ακακ(ου κι άλλων κοινο

τήτων από το.υς παγετούς του περασμένου χειμώνα κι η αντίκpιση του 

θέματος όπως ακριβώς έγινε και με άλλες περιπτώσεις». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Πέτρο Στυλιανοό). 

(25.5.1989). 

(δ) «Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρα-
κτώδεις βροχές στις 9.11.1989 και η ανάγκη παροχής άμεσης 
βοήθειας στους πληγέντες». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (9.11.1989). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού 
Δικαίου με βάση τις 8ιεθνώς παραδεκτές αρχές 8ικα(ου και την ισότητα των Βύο 
φύλων». 

(Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ.). (6.12.1986). 

24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων - Εγκλωβισμένων 
-Αγνοουμένων - Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται ως «Πρακτικά και 
συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατοcνομή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (16.11.89). 

Ο Βουλευτής κύριος Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφ'ή των πιο κάτω 
θεμάτων: 

1) «Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανάγκη λήψης 
άμεσων και ριζικών μέτρων για διάσωσή της». 

Το θέμα προέρχεται από ερώτηση στην οποία δε λήφθηκε ικανQποιητική 
απάντηση και η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεl στην. Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

lπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμ·α εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

2) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίνδυνος ματαίωσης) του φp<Χγματος 
Βυζακιάς». 

Και αυτό τQ θέμα προέρχεται από ερώτηση στηv--Όποία δε λήφθηκε 

ικανοποιητική απάντηση. Ο κύριος Στυλιανού εισηγε!ται όπως και το θέμα αυτό 

παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

lπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση,· το θέμ_οrr--εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκ_πρόσ~πος του Δημ,,κρατικοό Συναγερμοό κόριος 
Γλαόκος Κληρ,(δης_J;ήτ-ησε όπως εγγραφεί θέμα αναφορικά με καταγγελίες που 

έχουν Οημοσιευ1-εί στον τύπο και αφορούν τον lπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας 
χόριο Τάκη Νέμιτσα για χρησιμοποίηση της θέσης του για προώθηση των 

συμφερόντων της βιομηχανίας Νέμιτσα στην οποία έχει ο ίδιος οικονομικό ή άλλο 
συμφέρον. 
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Το θέμα υιοθετείται από όλα τα κόμματα της Βουλής και γίνεται εισήγηση 

όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 

και θεωρηθεί επείγον. 

Παρόμοιο θέμα με τον τίτλο «Η προώθηση από τον Υπουργό Εμπορίου και 

Βιομηχανίας χόριο Τάκη Νέμιτσα των προσωπικών του συμφερόντων>' ζητά. όπως 
εγγραφεί και η Κοινοβουλευτική Ομ&δα του ΔΗ.ΚΟ. 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, έχω διαβ&σει το γρ&μμα του κυρίου Κληρίδη στο οποίο, στην 
τρίτη παράγραφο, αναφέρεται ότι η Βουλή πρέπει να εξασκε( έλεγχο. Πιστεύω 

ότι ο έλεγχος πρέπει να εξασκηθεί από την αρμόΟια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ελέγχου, που είναι η κατ' εξοχήν Επιτροπή πάνω σ' αυτά τα πράγματα, και όχι 

μέσα στα στεν& όρια της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, επειδή είναι ο 

Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας. Φυσικ& αυτή είναι μια εισήγηση να π&ει 

στην Επιτροπή Ελέγχου. Δεν είναι πιεστική η Οική μου σκέψη, αλλά πιστεύω ότι 
θα ήταν πιο ορθό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κοινοβουλευτικός έλεγχος σημαίνει ότι ελέγχονται όλα τα 

Υπουργεία από τις αντίστοιχες Επιτροπές. Η Επιτροπή Ελέγχου έχει γενικότερη 

αρμοΟιότητα επί όλων των οικονομικών θεμάτων και άλλων τα οποία μπορεί να 

μην εμπίπτουν σε οποιοΟήποτε -Υπουργείο ή και αν εμπίπτουν ακόμα έχει 

Οικαιώματα. 

Αλλά στο πρώτο στά8ιο ο κοινοβοuλεuτικός έλεγχος σε προε8ρικά σuστήματα 

ενασκείται από την αρμό8ια Επιτροπή που αντιστοιχε( στο lποuργε(ο στο οποίο 

θέλουμε να κάνουμε έλεγχο. Είναι γι' αυτό που εισηγήθηκα την Επιτροπή 

Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχουν ισχυρές απόψεις, παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Υπάρχει επίσης ένα άλλο θέμα το οποίο οι Βουλεuτές Αμμοχώστοu όλων των 

κομμάτων παρακαλούν να εγγραφε( και είναι: 

«Η ανάγκη επίσπεuσης της κατασκεuής τοu Διuλιστηρίου Τ ερσεφάνου, για να 

συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού στην ελεύθερη περιοχή Αμμο

χώστου». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτρο

πής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Ελπίζω ότι 8εν υπάρχει καμιά ένσταση. Το θέμα εγγράφεται και παρα

πέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων. 

Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα και ευτuχές και ειρηνικό το 1990. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.06 μ.μ.) 
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Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 
αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιά8ης Νίκος 

·Ανδρέου Αντώνης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστ&.θιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδη~ Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντ(νος 

Μ αθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αpιστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκεuτικών Ομάδων 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Απόφαση του Σώματος μετά από συζήτηση [Α. Ψυλλίδης, Προεδρεύων 
(Γ. Λαδάς), Γλ. Κληρίδης] για αναβολή της συζήτησης της πρότασης νόμου «0 
περί Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» για την επόμενη συνεδρία της 
Βουλής. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 55) του 1989,,, η συζήτηση που ακολούθησε (Π. Στυλιανού, Τ. 
Χατζηδημητρίου, Γλ. Κληρίδης, Προεδρεύων) και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 
44 του 1989). 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 56) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 45 του 1989). 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περ,ί Συμπληρωματικού ΠροUπολοyισμού 
Νόμος (Αρ. 58) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 46 του 1989). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 59) του 1989», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Ο. Δημητρίου και 
Δ. Ηλιάδη πάνω στο θέμοc και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 47 του 1989). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 60) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 48 του 1989). 

7) Έκθεση γιοι το νομοσχέδιο ιιΟ περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 61) του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε (Σ. Χατζηγιάννης, Δ. 
Ηλιάδης, 'Α. Χρυσοστόμου, Μ. Θεοδούλου, Ο. Δημητρίου, Α. Παρισινός, Α. 

Παπαρές, Χρ. Κουρτελλάρης) και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 49 του 1989). 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 63) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 50 του 1989). 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1989», οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Π. Στυλιανού πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως ,(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 19) του 1989», οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Α. Ψυλλ(δη πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 20) του 1989>>, οι σύντομες 

παρατηρήσεις των κ. Α. Παπαρέ, Α. Παναγιώτου και Γ. Λαδά πάνω στο θέμα 
και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 17 του 1989). 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) 
του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε (Π. Στυλιανού, Σ. Χατζηγιάννης, Ντ. 
Κωνσταντίνου, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιάδης, Γλ. Κληρίδης) και ψήφιση αυτού σε 

Νόμο (με αρ. 8 του 1989). 

13) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 

10) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με οcρ. 9 του 1989). 

14) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. «0 Τροποποιητικός του περί Προϋπολο
γισμού Νόμου του 1987 Νόμος του 1989>>, 2. «0 Τροποποιητικός (Αρ. 4) του 
περί ΠροUπολογισμού Νόμου του 1988 Νόμος του 1989» και 3. «0 περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτών 
σε Νόμους. 

15) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. «0 Συμπληρωματικός (Αρ. 2) του περί 
ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989» και 2. ιιΟ 

Συμπληρωματικός (Αρ. 3) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου Νόμου του 1989», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Α. Ψuλλίδη πάνω 

στο θέμα και ψήφιση αυτών σε Νόμο (με αρ. 2 του 1989). 

16) Έκθεση για το νομοσχέδιο ιιΟ περί Έκτακτης Εισφοράς για την 
'Αμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989>>, η 

συζήτηση που ακολούθησε (Ντ. Κωνσταντίνου, Γλ. Κληρίδης, Κ. Παναγίδης, Τ. 
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Χατζη3ημητρίου, Π. Στυλιανού, Χρ. Σολωμής) και ψήφιση αυτού σε Νόμο ως «0 
περί Έκτακτης Εισφοράς για την 'Αμυνα της Δημοκρατίας {Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989». 

17) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροπο

ποιητικός) {Αρ. 2) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

18) ΈκΘεση για τα νομοσχέ3ια 1. «0 περί της Επαγγελματικής Ά3ειας 
03ηγού Νόμος του 1989» και 2. «0 περί Ρυθμίσεως της Τροχοιίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>, η συζήτηση που ακολούθησε {Γ. Χαραλα
μπί3ης, Δ. Ηλιά3ης, Στ. Μαν3ριώτης) και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

19) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης {Γλ. Κληρί3ης, Προε3ρεύων, Τ. Χατζη
όημητpίοu, Π. Στυλιανού) πάνω σε διαδικαστικό θέμα. μετά από παρατήρηση του 
κ. Γλ. Κληρίόη ότι η ακολουθούμενη πρακτική σ' όλα τα κοινοβούλια του χόσμου 

είναι η επεξήγηση της αρνητικής ψήφου και όχι της θετικής. 

20) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
{Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989>>, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 

ακολούθησαν {Χρ. Σολωμής, Τ. Χατζη3ημητρίου, Π. Δίγκλης, Ν. Μουσιούττας, 
Ε. Ευστοιθίου, Μ. Χριστοφί3ης, Α. Παναγιώτου, Γλ. Κληρί3ης) και ψήφιση αυτής 

σε Νόμο ως «0 περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου {Τροποποιητικός) Νόμος του 
1989». 

21) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών 
Επιτροπών Νόμος του 1989>>, η συζήτηση που ακολούθησε {Ν. Μουσιούττας, Γλ. 
Κληρί3ης, Λ. Ζαχαριά3ης, Προε3ρεύων, Ντ. Κωνστοιντίνου, Τ. Χατζη3ημητρίου, 

Π. Κόλοκος, Κ. Παναγί3ης, Ζ. Τουλούρας, Χρ. Πέτας, Ε. Ευσταθίου, Δ. Ηλιά3ης, 

Α. Μαθηκολώνης) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

22) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Αστυνομίας {Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1989>>, η συζήτηση που ακολούθησε {Λ. Ζαχαριά3ης, Ε. 

Ευσταθίου, Ν. Μουσιούττας, Γλ. Κληρί3ης) και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

23) 'Εκθεση για τους Κανονισμούς «Οι Δημοτικοί {Τροποποιητ.ικοί) Κανο
νισμοί Λεμεσού του 1989» και έγκριση αυτών. 

24) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) Κανονισμοί του χωριού Μαζωτός του 1989» και έγκριση αυτών. 

25) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και 
Βελτίωση) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως ΚάθηΚα 
του 1989>> και έγκριση αυτών. 

26) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού ϊ'3ατικού Έργου 
για την ϊ'3ατοπρομήθεια της Περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου του Χωριού 

Πισσούρι (Χορήγηση Δικαιώματος για Σύν3εση με την ϊ'3ατοπρομήθεια) 

(Τροποποιητικο() ΙCανονισμο( του 1989» και έγκριση αυτών. 

27) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Αεροπλοϊας {Τέλη Αερο3ρομίου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989» και έγκριση αυτών. 

28) Εισηγητική πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας για το 
θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίοcς>> και έγκριση 

αυτής. 

29) ΈκθεσΥ; για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη ~ιενέpγεια Οαπάνης από τα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαlου 

για το μήνα Ιανουάριο του 1990>J και έγκριση αυτής. 
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30) Έκθεση για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 23 και 30 Νοεμβρίου και 8 
Δεκεμβρίου 1989 έγγραφα. των Υπουργών Οικονομικών, Παιδείας και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 3υνοίμει των οίρθρων 3(1)(α) των περί Προσλήψεως Εκτοίκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι3ευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 
122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985) και έγκριση αυτών. 

31) Κατάθεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

32) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η σύν3εση του Λυθρο36ντα με το νέο 3ρόμο 
Λεμεσού - Προβλήματα από τη λατόμευση που γίνεται στην περιοχή Λυθρο3όντα 
- Η απαγόρευση από την Ειρηνευτικη Δύναμη των Η.Ε. της κυκλοφορίας 

διαπιστευμένων διπλωματών στο δρόμο του Αεροδρομίου Λευκωσίας - Η συμπε
ριφορά των αστυνομικών δυνάμεων και η χρήση χημικών ουσιών κατά την πορεία. 

των κατοίκων της περιοχής Κυθρέας - Α(τημα της μα.ρωνίτικης κοινότητας για 

παροχή κρατικής βοήθειας για ανέγερση εκκλησίας στο Πλατύ και οίλλης στη 

Λεμεσό - Αίτημα της μαρωνίτικης κοινότητ'ας Λεμεσού για παραχώρηση χαλί

τικης γης για 3ημιουργία κοιμητηρίου - Αίτημα της μαρωνίτικης κοινότητας για 

παροχή κρατικής βοήθειας για ανέγερση 3ημοτικού σχολείου στον οικισμό 

Ανθούπολης - Αίτημα της μαρωνίτικης κοινότητας για παροχή κρατικής βοήθειας 
για ανέγερση γηροκομείου στο Πλατύ ή την Ανθούπολη - Αίτημα για παροχή 

επι3ότησης προς τους εγκλωβισμένους Μαρωνίτες γεωργούς - Η προκήρυξη από 
το Τμήμα. Πολεοδομίας και Οικήσεως προσφορών για προμήθεια. ηλιακών 

θερμοσιφώνων σε κρατικούς οικισμούς - Οι αρνητικές επιπτώσεις της ανεργίας 

στην παραγωγή των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών - Οι α3ιοίθετες ποσότητες βίκου 

των εγκλωβισμένων μας - Προβλήματα από τα απόβλητα του βρετανικού 

οικισμού Βερεγγάρια. - Αίτημα του συνδέσμου Κυπρίων εκπαιδευτικών ΕλλάΒα.ς 

-Η ταλαιπωρία που υφίσταται το κοινό από το κλείσιμο του 3ρόμου των 

βρετανικών βάσεων προς τα Κοκκινοχώρια - Αίτημα για αύξηση του επι3όματος 

βάρ3ιας των κυβερνητικών εργατών - Η συμπεριφορά των μελών της Διεθνούς 
Ειρηνευτικής Δύναμης στον 'Αγιο Κασσιαν6 - Το θέμα της σύστασης γεωργικού 

μουσε(ου -· Η ανάγκη σύστασης κέντρου θεραπείας καρκίνου - Ο περιορισμένος 

αριθμός κλινών στο Ογκολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Η 
πρόσφατη αγορά αυτοκινήτων Saloon από τη 3ημόσια. υπηρεσία - Η άνευ 

απολαβών απασχόληση πέραν των κανονικών ωρών εργασίας αστυνομικών στους 

αστυνομικούς σταθμούς της υπα.Lθρου - Προβλήματα. του οικισμού Καθολικής 

Λεμεσού - Προβλήματα του χωριού Κα.ντού - Προβλήματα. των κατοίκων του 

οικισμού Σωτήρας Αμμοχώστου - Αιτήματα. της κοινότητας Αλεθρικού - Η 

συνεχής παραβίαση των συμφωνιών απαγκίστρωσης α.πό Τούρκους στρατιώτες -Η 

ανάγκη ενθάρρυνσης της παλιννόστησης των l{υπρίων που 3ιαμένουν στην Ελλά3α. 

- Η καθυστέρηση στην υποβολή Κανονισμών για υποχρεωτική ασφοίλιση έναντι 
τρίτων - Η ανάγκη βελτίωσης της λεωφόρου Τζων Κένεντυ στην Παλουριώησσα 
-Η ανάγκη αύξησης των επισκέψεων Παθολόγου κα.ι 03οντία.τρου στον Αστρο

μερίτη - Α3ικαιολόγητες επιβαρύνσεις των συν3ρομητών από την Αρχή Τηλεπι

κοινωνιών Κύπρου - Αίτημα. της κοινότητας Ακα.κίου για. εντατικό ρυμοτομικό 

σχέ3ιο - Αlτημα. της κοινότητας Ακακίου για. κατασκευή υ3ατοφράκτη - Η ανάγκη 
αντικατάστασης των γαντιών που χρησιμοποιούνται στους θαλάμους του Γενικού 

Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ο κίν3υνος κατάρρευσης του καθε3ρικού ναού της 

Αγίας Σοφίας - Ο τρόπος επιλογής 32 επιστατών στο Τμήμα Δημόσιων Έργων 
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-Η φημοkογούμενη όιάλυση του πλυντηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσ(ας 

-Η ανάγκη απομάκρυνσης των αποβλήτων της Κάρλσπεργκ και των κτηνο-

τροφικών υποστατικών από την περιοχή Γερίου - Επεμβάσεις της Ειρηνευτικής 

Δύναμης των Η.Ε. σε σπίτια της ου3έτερης ζώνης παραμονές της πορείας 

γυναικών -Πρόβλημα 3υσοσμίας στην περιοχή της λεωφόρου Αγίου Ιλαρίωνος στο 

Καϊμακλί - Η ανάγκη απότισης φόρου τιμής στους αγωνιστές που έπεσαν κατά 
την τουρκική εισβολή και στους ήρωες του 1955-59 - Ο θανάσιμος τραυματισμός 
του εθνοφρουρού Νικόλα Μιχαηλί3η - Αίτημα για ασφαλτόστρωση της πλατείας 
στην είσοδο του χωριού Κοιλίνεια - Το αποχετευτικό πρόβλημα της κοινότητας 

Πλατρών - Αίτημα για 3ιαπλάτυνση της γέφυρας στο 3ρόμο Μαθιάτη -Αναλιόντα 
και για ευθυγράμμιση τΌυ παρακείμενου 3ρόμου). 

33) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατασκευή αποχε
τευτικού και αντιπλημμυρικού συστήματος στο Δάλι - Η ανάγκη αντικοcτάστασης 
του παλιού γεφυριού που οδηγεί στον Άγιο Αθανάσιο και κατασκευής δεύτερου 

γεφυριού νοτιότερα -Αίτημα για 3ημιουργία γηπέ3ου στον οικισμό Στρόβολος ΙΙ 

-Η συμμετοχή Κυπρίων αρχαιολόγων στις ανασκαφές ζένων αρχαιολογικών 

αποστολών - Η λεωφορειακή εξυπηρέτηση των χωριών Μουτουλλά, Καλο

παναγιώτη και Οίκου - Το θέμα της παραχώρησης 3εν3ρυλλίων για αντι

κατάσταση των 3Ι:ν3ρων που προσβλήθηκαν από το βακτηριακό κάψιμο - Το θέμα 
της κατασκευής ανισόπεΟης Οιάβασης πεζών στον κύριο Ορόμο Ακακ(ου -
Περιστερώνας - Το θέμα της επέκτασης του Οημοτικού σχολείου Φαρμακά - Η 
συνέχιση του αρΟευτικού έργου Παραμαλιού - ΑυΟήμου - Η παρατηρούμενη 
πρόσφατα καλλιέργεια αντιαραβικού κλίματος - Προβλήματα από την πρόσφατη 

υπουργική απόφαση για καθιέρωση κλιμακωτού ωραρίου - Η ύπαρξη πειρατικών 
αυτοκινήτων ενοικίασης - Οι πρόσφατοι 32 Οιορισμοί επιστατών σε συντάξιμες 
θέσεις - Προβλήματα του ΙΕ' Δημοτικού Σχολείου Λεμεσού - Η κατασκευή του 
κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στον Οικισμό Ανθούπολης - Η φημολο

γούμενη μεταστέγαση της Υπηρεσίας ΤαχυΟρομικών Δεμάτων Λεμεσού - Το θέμα 
της επιΟότησης των μαθητικών κομ(στρων -Το θέμα των ομολογιών που έχουν 

εγκαταλειφθεί στα κατεχόμενα - Τα αποτελέσματα του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών - Το θέμα της φοίτησης των μαθητών της Κυπερούντας και 
του Πελεντρίου στο Γυμνάσιο Αγρού - Το αίτημα για χορήγηση χυμού εσπερι
ΟοειΟών στους εθνοφρουρούς - Το θέμα της ασφαλτόστρωσης - Οιεύρυνσης του 

3ρόμου Φαρμακά - 03ούς). 

34) Εγγραφή και παραπομπή στις αρμό3ιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές των 
ακόλουθων θεμάτων: 

(οι) «Η ραγ3αία καταστροφή της εσπερι3οκαλλιέργειας και η ανάγκη 
λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για Οιάσωσή της>>. 

(β) «Η α3ικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίν3υνος ματαίωσης) του 
φράγματος Βυζακιάς». 

(Θέματα εγγραφέντα από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(γ) (<Οι καταγγελίες που έχουν Οημοσιευτεί στον τύπο και αφορούν τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα για χρησιμο
ποίηση της θέσης του για προώθηση των συμφερόντων της Βιομη
χανίας Νέμιτσα στην οποία έχει ο ίΟιος οικονομικό ή άλλο συμφέρον». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων της Βουλής). 
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(δ) «Η ανάγκη επίσπευσης της κατασκευής του Διυλιστηρίου Τεpσεφάνου, 
για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού στην ελεύθερη 

περιοχ'ή Αμμοχώστου''· 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των κομμάτων 
της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατ(ας, Λευκωσία, 





·-





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 11ης Ιανουαρίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.26 μ.μ.) 

(Αρ. 13) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να Οtαπιστώσει αν υπάρχει α.παpτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, σήμερα είναι η πρώτη συνεΟρία μετά τις 

διακοπές των Χριστουγέννων και σας καλωσορίζω και πάλι στο γνώριμο αυτό 

χώρο. Εύχομαι σ' όλους προσωπική και οικογενειακή ευτυχία. Στον κυπριακό 

λαό εύχομαι μια δίκαιη λύση του προβλήματός του. Και όταν λέω κυπριακό λαό, 
εννοώ ολόκληρο τον κυπριακό λαό, Έλληνες και Τούρκους και Αpμενίους και 

Μαρωνίτες και Λατίνους. 

Εύχομαι το 1990 να δημιουργήσει την Κύπρο που έχουμε όλοι ονειρευτεί. 
Μια ανεξάρτητη, αδέσμευτη, αποστρατικοποιημένη και ομόσπονδη Κύπρο, μέσα 

στην οποία όλοι οι πολίτες θα έχουν ίσα δικαιώματα και ίσες υποχρεώσεις έναντι 

του Συντσίγματος και των νόμων της Δημοκρατίας. Ελπίζω και εύχομαι αυτό το 
όνειρο να.αρχίσει να πραγματοποιείται μέσα στο 1990. 

Αγαπητοί κύριοι συνά8ελφοι 1 μπαίνουμε τώρα στην ημερήσια 8ιάταξη της 
σημερινής συνεδρίας. Και πρώτα στο Κεφσίλαιο Α ', που είναι η Νομοθετική 
Εργασία. 

Ο κ. Γαλανός. 

(1239) 
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Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, φαίνεται ότι το 1990 3εν &ρχισε πολύ ωραία, 3ιότι μας 

καταγγέλθηκε σήμερα ότι η αστυνομία. κτύπησε διαδηλωτές έξω από το 

Προεδρικό} με αποτέλεσμα ένας αριθμός απ' αυτούς να καταλήξει στο νοσο

κομείο. Νομίζω ότι πρέπει να εξεταστεί αυτό το θέμα, διότι είναι απαράδεχτο να. 

χρησιμοποιούνται τέτοιες μέθοδοι εναντίον διαδηλωτών έξω από το Προεδρικό ή 

οπουδήποτε κάνουν μια διαδήλωση. 

Έχουμε υπόψη μας να εγγρ&ψουμε στο Κεφ&λαιο Δ' το θέμα, αλλ& πρέπει 

ο Πρόε3ρος της Βουλής να εξετ&σει το θέμα εξ ονόματος ολόκληρης της Βουλής 

κοcι αν πράγμα.τι αληθεύουν αυτές οι κατηγορίες, αυτές οι πληροφορίες, θα. πρέπει 

το Σώμα. να κατα.8ικάσει τέτοιες ενέργειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ζιαρτί3ης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, φαίνεται ότι πρ&γματι αρχίσαμε το νέο χρόνο λίγο αντι
κανονικά. Είναι λυπηρό το ότι συνέβηκαν εκείνα που συνέβηκαν έξω από το 
Προε3ρικό. Αλλ& είναι επίσης λυπηρό το γεγονός ότι αρχίσαμε τη 3ουλει& μας 
στη Βουλή σήμερα μ' ένα θέμα το οποίο 3ε βρίσκεται στην ημερήσια 3ι&ταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι, κύριοι, διότι μια σύντομη ομιλία μου για να σας καλωσορίσει σ' 

αυτό το Σώμα έδωσε την αφορμή να περιέλθουν σε γνώση μου θλιβερά γεγονότα. 
Διότι, αν πραγματικά συνέβηκαν αυτά τα γεγονότα, είναι θλιβερά και είναι πολύ 

σωστή η παρατήρηση ότι 3εν αρχίσαμε καΜ το 1990. 

Εν πά.ση περιπτώσει είναι ένα θέμα το οποίο χρειάζεται διερεύνηση, γιοcτί 

προσωπικά εγώ αυτή τη στιγμή το άκουσα από τον κ. Γαλανό και από τον κ. 

Ζιαρτί3η. Έχω την πεποίθηση ότι ο Πρόεδρος της Βουλής-ο οποίος είναι ε3ώ, 

αλλά δυστυχώς, λόγω των πολλών ταλαιπωριών τις οποίες υπέστη για_ να φθάσει 

έγκαιρα στην Κύπρο, δεν μπόρεσε να προεδρεύσει αυτής της συνεδρίας σήμερα-θα 

επιληφθεί αυτού του θέματος, ευθύς μόλις του το ανακοινώσουμε, για να δούμε 

βέβαια πού στέκει αυτή η υπόθεση. Κι οcν πράγματι τα γεγονότα αυτά 

δικαιολογούν την επέμβαση του Σώματος, τότε δεν έχω καμιά. αμφιβολία ότι το 

Σώμα θα επέμβει κοcι θα πάρει όλα εκείνα τα μέτρα τα οποίοc χρειάζονται για να 

μην επαναληφθούν παρόμοια θλιβερ& γεγονότα. 

Ο κ. Αναστασι&3ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κί1ριε Πρόεδρε, παρά. το γεγονός ότι φαίνεται να μην είναι πράγματι θέμα 

3ια3ικασίας, αλλ& θέμα ουσίας, και η 3ική μας πλευρ& συμφωνεί με τις 

καταγγελίες, αλλά. και με το αίτημα διερεύνησης και αυστηρών συστάσεων σ' ένοc 

αστυνομικό σώμα το οποίο θυμίζει κάποιες πολύ πρόσφατες τηλεοπτικές σκηνές, 

με κάποιες securitate και λοιπά κάποιου άλλου κράτους και λυπούμαι που το λέω. 
Αλλά. είναι απαράδεκτο σε μια ειρηνική ·εκδήλωση, που αξίωση είχε τη 

συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αστυνομικά όργανα να χρησι

μοποιούν ρόπαλα, δακρυγόνες βόμβες και μέσα τα οποία εν πάση περιπτώσει 

χρησιμοποιούνται κατά κανόνα κατά αναρχικών, απλούστατα για να αποτρέψουν 

το αίτημα συνάντησης ή επίλυσης των προβλημάτων τους. 
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Γιατί η Βουλ-fι άραγε Οε χρησιμοποίησε την ίδια δύναμη, για να αποτρέψει 
την εμφά.ν.ιση των ΟιαΟηλωτών έξω από το οίκημά της και γιατί άραγε ο 

Προεδρεύων της Βουλής δέχτηκε την αντιπροσωπεία, χωρlς να χρειαστεί να 

επέμβουν αστυνομικά όργανα; Και γιοcτί οι ίδιοι άνθρωποι Οεν προέβηκαν εναντ(ον 

της Βουλής σε οποιαδήποτε οχλαγωγία; 

Συνεπώς φαίνεται ότι κάποιοι καταχρώνται και της δύναμης και της εξουσίας 

τους, που άλλη είνοcι από το νόμο και όχι η κακοποίηση πολιτών. Συνενώνουμε τη 

φωνή μας και καταγγέλλουμε τις ενέργειες αυτές, με παράκληση να διερευνηθούν, 

για να επιβληθούν και κυρώσεις σ 1 όσους φέρουν την ευθύνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. Ε!ΣΤΑΘΙΟ!: 

Κόριε Πρόε3ρε, 3εν είναι θέμα που εγγρ&φηκε μεν στην ημερήσιοι 3ι&τοιξη, 

περιήλθε όμως σε γνώση μοις όλους ε3ώ αυτή τη στιγμή. Κοιι οιν πρ&γμοιτι είνοιι 

αληθές ότι διαδηλωτές οι οποίοι συγκεντρώθηκαν από πολλά. μέρη της Κύπρου 

ήρθαν για να 3ουν τον Πρ6ε3ρο της Δημοκρατίοις κοιι να οιναφέρουν ένα οιίτημ& 

τους και αντί να τους 8εχτε! ο Πρόε3ρος της Δημοκρατίας, κακοποιήθηκαν από 
τις δυνάμεις ασφαλείας, αυτό είναι θέμα σοβαρότατο, το οποίο όχι μόνο πρέπει να 

εξεταστεί, αλλά να εξεταστεί κατεπειγόντως και να εκδοθεί το πόρισμα χωρίς 

καμιά. καθυστέρηση. Διότι φρονούμε εμείς ότι είναι δικαίωμα του λαού να 

εκδηλώνει τις θέσεις του και να διεκδικεί τα δικαιώματά του με τα στη διάθεσή 

του υφιστάμενα νόμιμα μέτρα. Και ένα από τα υφιστάμενα νόμιμα μέτρα είναι η 

διαδήλωση και η συγκέντρωση των πολιτών, για να υποβάλουν τα αιτήματά. τους 

εκεί που πρέπει. 

Κατά συνέπεια δε μας βρίσκει σύμφωνους ούτε εμάς, αν αληθεύει αυτή η 

καταγγελ(α, η κακοποίηση πολιτών από τις δυνάμεις εκείνες οι οποίες αντιθέτως 

έχουν αναλάβει την αποστολή να περιφρουρούν και τη σωματική ακεραιότητα και 

τα 3ικαιώματα τα συνταγματικά του λαού. 

Γι' αυτό το λόγο παρακαλούμε και εμείς όπως δοθούν οδηγίες το 

συντομότερο δυνατό να διερευνηθεί αuτή η υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

Κόριε Πρόε3ρε, 3εν υπ&ρχει κοιμι& αμφιβολία ότι οι κοιτοιγγελίες οι οποίες 

περιήλθαν σε γνώση της Βουλής είναι σοβαρές και πρέπει να 3ιερευνηθούν. Και 

αναμφίβολα το Σώμα αυτό μετά τη διερεύνησή τους θα πάρει τα ενδεικνυόμενα 

μέτ'pα για την περίπτωση αυτή. Διότι, αν πράγματι έτσι έχουν τα πράγματα, η 
κατάσταση είναι πράγματι σοβαρή. 

Γι 1 αυτό και η δική μας πλευρά συμφωνεί ότι ο Πρόεδρος της Βουλής πρέπει, 
αφού διερευνήσει το θέμα, να κατατοπίσει τα κόμματα και όλοι από κοινού να 

αντιμετωπίσουμε την κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριοι, είναι πραγματικά. πολύ θλιβερό, αν αυτά τα οποία ανέφερε ο κ. 

Αναστασιάδης περί ροπάλων, δακρυγόνων και λοιπά συνέβηκαν στην πραγματι

κότητοι. Είναι κ&τι το οποίο θοι πρέπει να 3ιερευνηθεί. Και 3εν οιμφιβ&λλω ότι 
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τ:ο Προεδρείο της Βουλής θα διερευνήσει με κάθε λεπτομέρεια αυτό το θέμα και 

αν· παραστεί ανάγκη θοc εγγραφεί και θα συζητηθεί κατά προτεραιότητα ενώπιον 

αυτού '&'OU Σώματος. Αλλά το Προεδρείο θα πρέπει να εξετάσει αυτό το θέμα και 

.:αυτή ε(~αί η προσωπική μου υπόσχεση. Θα δω τον Πρόεδρο της Βουλής αύριο και 
το όλο .θέιία θα εξεταστεί και θα διευκρινιστεί. 

Ο χ. Κατσουνωτός. 

Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, απλώς είμαι σε θέση να γνωρίζω ότι η αντιπροσωπεία μετ& 

τα επεισόδια επισκέφθηκε στο σπίτι του τον Πρόεδρο της Βουλής και είναι 

· ενήμερος και έχει υπόψη του να προβεί σε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε είναι ενήμερος ο Πρόεδρος της Βουλής. Θα τον δω και εγώ αύριο, 

. κύριε Κατσουνωτέ. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριοι, πρέπει να μπούμε τώρα στην ημερήσια διάταξη 
που βρίσκ~ται μπροστά μας. 

_Το πρώτο νομοσχέδιο είναι «0 περ( Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 1987>>. 
· Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών να διαβάσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, έχει έγκαιρα κοινοποιηθε( στα έντιμα μέλη 

το κε(μενο του νόμου και η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Το επ(σημο κε(μενο στην τελική του μορφή, διακομματικά και ομόφωνα συμφω

νημένο, ε(ναι κατατεθειμένο στη Γραμματε(α. 

Ευχαf>ιστοόμε όλους όσους μας βοήθησαν στην εκπλήρωση αυτής της 

αποστολ~ς και ιδιαίτερα την Εκτελεστική Εξουσία, τις υπηρεσίες της Βουλής, τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, την ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ. και το Γραφείο 

του Γενίκοό Εισαγγελέα και ιδιαίτερα τον Ανώτερο Δικηγόρο της 

Δημοκρατίας κ. Νίκο Χαραλάμπους για την πολότιμη βοήθειά τους. 

Δε θα υπάρξουν ομιλίες π&νω στο θέμα. Εμε(ς παραδίδουμε σήμερα το νέο 

δημοσιοUπαλληλικό κώδικα και εναπόκειται σ' άλλους να κρίνουν. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1987» . 

. Π_αpόντες:-
Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Αναστασι&δης 

Αντώνιος Ανδρέου 

. Ανδρέας Παναγιώτου 
Ζαχαρίας Τουλοόρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Ε·ιτιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

αριθμό συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τον Οκτώβριο 
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του 1987 μέχρι και το Δεκέμβριο του 1989. Μέσα στα πλαίσια της εξέτασης του 
πιο πάνω νομοσχεδιου η Επιτροπή ε(χε την ευκαιρ(α να ακούσει τις απόψεις των 

εκπροσώπων του Τπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισα.γyελέα . 
της Δημοκρατίας, του Προέδρου της Επιτροπής Δημόσιας Υπη~εriίας, τηϊ 
ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ., των Γενικών Διευθυντών της Δημόσιας Υπηρεσίας, του Κλάδ.ου 

των Διευθυντών Τμημάτων της ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ., της Παγκόπριας Οργάνωσηζ 
Τυφλών και της Ένωσης Νέων Επιστημόνων Δημόσιας Υπηρεσίας. Η Επιτροπ'ή 

είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει αριθμό μνημονίων που κατατέθηκαν· 

ενώπιόν της τόσο από τους πιο πάνω εκπροσώπους όσο και από αρι&μό. άλλων 
οργανώσεων ή ομάδων που δεν παρέστησαν στις συνεδρίες της Επιτροπής, αλλά 
εξέφρασαν γραπτά τις εισηγήσεις τους. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση και ενοποίηση της 

υφιστάμενης νομοθεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσία. Ειδικότερα με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται οι πιο κάτω βασικές τροποποιήσεις:-

( α} Ρυθμίζεται, όπως προβλέπει το Σόνταγμα, ο τρόπος πρόσληψης και,· 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε} 

(στ} 

(ζ) 

απόλυσης των μελών της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας. ' 

Καταργείται 

εναλλάξιμες. 

εναλλάξιμες. 

η διάκριση των θέσεων σε ειδικές, εξειδικευμένες και 
Οι θέσεις θα διαιρούνται σε εναλλά.ξιμ~ς· και μη 

Απλουστεύεται η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων. Ε.ι8ικ'& στήν 
περίπτωση πλήρωσης θέσεων Πρώτου Διορισμοό προβλέπεται όπως οι. 
διορισμοί διενεργούνται από Πίνακα ο οποίος θα συντάσσεται μια φορά 
το χρόνο. 

Προβλέπονται περιπτώσεις στις οποίες είναι δυνατή η δημοσίευση και 

η πλήρωση των θέσεων πριν αυτές κενωθούν. Τούτο θεωρήθηκε 

απαρα(τητο για την απρόσκοπτη λειτουργ(α των δημόσιων υπηρ.έ<?"ιών. 

Προβλέπεται όπως, κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, υπάλληλοί των · 
οπο(ων η προαγωγή ακυρώθηκε από το Ανώτατο Δικαστήριο και δεν 
επαναπροήχθησαν κατά την επανεξέταση προάγονται σε θέση σ~ην 
οπο(α θα προάγονταν κατά πάσαν πιθανότητα, αν δε μεσολαβόύσέ: η 
ακυρωθείσα προαγωγή τους. Με την προτεινόμενη ρό.θμιση. θα 
εναρμονιστεί το δημοσιοUπαλληλικό δίκαιο της Κόπρου με το Εtψω-

πα'ι:κό αναφορικά με το θέμα αυτό. 

Εξειδικεύονται οι περιπτώσεις στις οπο(ες μπορε( να γ(νει απόσπαση 

ενός υπαλλήλου και διασαφην(ζονται οι ισχύουσες διατάξεις αναφορικά 

με τις μεταθέσεις. 

Τέλος, επέρχονται ουσιώδεις τροποποιήσεις στις ισχύουσες Οιατά.ξε.ις. 

αναφορικά. με τα πολιτικά δικαιώματα των δημόσιων υπαλλήλων. 
Αναγνωρίζεται στους δημόσιους υπαλλήλους η ελευθερία έκφρ,ασης 

γνώμης σε θέματα τα οποlα δεν αναφέρονται στην άσκηση των 

καθηκόντων τους και το δικα(ωμα να εκφράζουν ελεύθερα τα πολ_ι;~κά 
τους φρονήματα στις ελεόθερες τους ώρες. Επιδιώχθηκε ακόμη η 
άσκηση των πολιτικών δικαιωμάτων των δημόσιων υπαλλήλων να ε(ναι 

τέτοιας έκτασης, ώστε να μην παραβιάζεται η βασική αρχή της 

πολιτικής ουδετερότητας της δημόσιας υπηρεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών θεωρώντας ότι το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο αποτελε( ένα πολύ σημαντικό νομοθέτημα, οι πρόνοιες του οπο(ου σε 
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τελευταία αν&λυση επηρε&ζουν την ομαλή λειτουργία της κρατικής μηχανής, 

αφιέρωσε μεγ&λο χρόνο για τη διεξοδική μελέτη του. Συγκριτικ& μπορεί να 
λεχθεί ότι- η Κοινοβοολευτική Επιτροπή Νομικών αφιέρωσ&-γι.οι τη μελέτη του 

νομοσχεΟίου αυτού περισσότερο χρόνο απ 1 όσο Οιέθεσε για οποιοδήποτε άλλο 

νομοσχέδιο τα τελευταία χρόνια. Με την πραγματοποίηση αριθμού συνεόριάσεών 

της μέσα στο 1987 και στη συνέχεια με τακτικές εβδομαδιαίες συνεδριάσεις της 
μέσα στο 1988 και 1989 η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί π&νω στις 
απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών και να μελετήσει σε βάθος και με 

κάθε λεπτομέρεια τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου. Μελέτησε ακόμα 
και νέους θεσμούς, μερικούς από τους οποίους υιοθέτησε. Στόχος της Επιτροπής 
υπήρξε η διαμόρφωση ενός τελικού κειμένου νόμου το οποίο να αντικατοπτρίζει 

τις σύγχρονες από νομική και διοικητική άποψη αντιλήψεις πάνω στο θέμα, ενός 
κειμένου λειτουργικού, που νοc εξασφαλίζει τις προϋποθέσεις για ομοcλή κοcι 
αποτελεσματική λειτουργία της Δημόσιας Υπηρεσίας, διασφαλίζοντας παρ&λληλα 

τοc δ!καια αιτήμοcτοc και δικοcιώματοc των υπαλλήλων της, μακριά οcπό τις 
ξεπερασμένες ιδέες του θεσμού «κύριος και υπηρέτης)), Η Επιτροπή είχε επίσης 
την ευκαιρία νοc μελετήσει, για το σκοπό αυτό, προσχέδιο του Ελληνικού 

lποcλληλικού Κώδικοc, στο οποίο και βρήκε χρήσιμες κοcι ενδιαφέρουσες διατάξεις 

από τις οπο(ες ορισμένες υιοθετήθηκαν στο υπό συζήτηση νομασχέδιο, όπως 
τελικά διοcμορφώθηκε. 

Η Επιτροπή, οcφού άκουσε σε πρώτο στάδιο τις οcπόψεις των πιο πάνω 

εκπροσώπων, προχώρησε στην κατ' άρθρο εξέταση του υπό συζήτηση νομο

σχεδίου, ως αποτέλεσμα της οποίοcς προέκυψε η ανάγκη γιοc αριθμό τροπο
ποιήσεων στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. Η Επιτροπή, αφού επανοcδιοcτύπωσε το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις πιο πάνω αρχικές θέσεις των μελών της, 

κάλεσε εκ νέου τους εκπροσώπους του 1'πουργε(ου Οικονομικών, του Γροcφε(ου 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ., καθώς και τον 

Πρόεδρο της Ε.Δ.1'. και αφού τους ποcρέδωσε προσχέδιο του εποcναδιοcτυπωθέντος 

νομοσχεδίου ζήτησε να την ενημερώσουν πάνω στις απόψεις τους ανοcφορικά με το 

νέο οcυτό κείμενο. 

Α , , , 'λ β Ε ' ' νοcμεσα στις τροποποιησεις τις οποιες συμπεριε oc ε Ί) πιτροπη κοcτα την 

επαναδιατύπωση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στο στάδιο αυτό, υπήρξε ένοcς 
οcριθμός για τον οποίο όλα τοc μέλη της ήταν ομόφωνα εξ υπαρχής και θεώρησαν 

ότι θα έπρεπε νοc συμπεριληφθούν στο νέο νόμο, χωρίς περοcιτέρω συζήτηση. Οι 

τροποποιήσεις αυτές αφορούν τα οcκόλουθοc:- ' 

(oc) Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, το οποίο όπως οcρχικά κατοcτέθηκε από 

την Εκτελεστική Εξουσίοc ήταν διοcτυπωμένο στην καθοcρεύουσα, 
μεταγλωττίστηκε στη δημοτική γλώσσα. 

(β) Επήλθε αριθμός βελτιώσεων στο ερμηνευτικό μέρος του και ιδιαίτερα 
στην ερμηνεία των όρων «αρμόδια αρχή)) και «Προϊστάμενος Τμή
ματος)) 

Το έντονο αίτημα διάφορων ομάδων να είναι ο Γενικός Διευθυντής 

κ&θε Υπουργε(ου η οφμόδια αρχή για τους υπαλλήλους του Υπουργείου 

και κάθε τμήματος που υπάγεται σ' αυτό απορρίφθηκε, γιατί κρίθηκε 
πως έρχετοcι σε οcντίθεση με τη 8ι&ταξη του &ρθρου 58( 1) του 

Συντάγματος που επιβάλλει κάθε 1'πουργός να προΊ:σταται του 

1' πουργείου του. 
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(γ) Σ' ό,τι οcφορά τη διάρθρωση της Δημόσιοcς l'πηρεσίοcς, διευρύνοντοcι οι 

κοcτηγορίες των ενοcλλάξιμων θέσεων. Επίσης γίνετοcι πρόβλεψη ώστε-ο

καθορισμός των δημόσιων θέσεων σε κατηγορίες και τάξεις να γίνεται 

με νόμο, οcντί με οcπόφοcση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

(δ) Προβλέπετοcι ότι τοc σχέδιοc υπηρεσίοcς των θέσεων της Δημόσιοcς 

Υπηρεσίας θα καταρτίζονται από το l'πουpγικό Συμβούλιο με 

κανονισμούς που θα εγκρlνει η Βουλή και στη συνέχεια θα Οημο

σιεύοντοcι σε ειδικό ποcράρτημοc της επίσημης Εφημερίδοcς της Δημο

κρατίας. Φρονούμε πως με την υιοθέτηση της διαδικασίας αυτής στην 

κατάρτιση των σχεδίων υπηρεσίας θα σταματήσει και η απαράδεκτη 

κοcι η οcιφνιδιοcστική πολλές φορές ποcροcγωγή φωτογροcφικών σχεδίων 

υπηρεσίας που κλόνισε στο παρελθόν και την εμπιστοσύνη προς τη 

διοίκηση κοcι την οcμεροληψία της διοίκησης. 

( ε) Καθορίζεται ότι η κρίση και η απόφαση τόσο των Συμβουλευτικών 

Επιτροπών όσο και της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας στις διαδι

κασίες διορισμού και προαγωγής θα είναι αιτιολογημένη. Παράλληλα 

και για σκοπούς διασφάλισης της ταχύτερης Οt'.:κπεραίωσης των 

διαδικασιών των οργάνων αυτών εισάγονται ορισμένες χρονικές 

προθεσμίες στις διαδικασίες αυτές. 

Καθορίζεται ακόμοc πως η γενική εντύπωση της Συμβουλευτικής 

Επιτροπής και της Επιτροπής αναφορικά με την απόδοση των 
ψ ' ' ' ξ' θ ' ' υπο ηφιων κατα την προφορικη ε εταση α καταγραφεται παντοτε 

στα πρακτικά. της καθεμιάς Επιτροπής και θα αιτιολογείται. 

(στ) Αναθεωρείτοcι η όλη διαδικασία ετοιμασίοcς και υποβολής των υπηρε

σιακών εκθέσεων των δημόσιων υπαλλήλων, ώστε αυτή να καταστεί 

δικαιότερη και να 3ια.σφαλ(ζει τα συμφέροντα του αξιολογούμενου 

υπαλλήλου, με βασικότερη καινοτομία την κατάργηση του εμπιστευ

τικού χαρακτήρα τους. Οι υπηρεσιακές Εκθέσεις θα συντάσσονται, 

όπου τούτο είναι δυνατό, από τριμελή ομάδα αξιολόγησης και θα 

κοινοποιούνται μετά τη σύνταξή τους στους υπαλλήλους που αφορούν. 

Για εξοcσφάλιση αμεροληψίοcς καθορίζεται ότι στην αξιολόγηση ενός 

υπαλλήλου δε θα μετέχει πρόσωπο που του είναι σύζυγος ή συγγενής 

εξ αίματος ή εξ αγχιστείας μέχρι και του τέταρτου βαθμού. Δε θα 

συντάσσεται δυσμενής υπηρεσιακή Έκθεση για έναν υπάλληλο, πριν 

δοθεί σ / αυτόν η ευκαιρία να ακουστεί και να υποβάλει τις 

παραστάσεις του. Μετά από κάθε προαγωγή ο δικηγόρος κάθε 

προσώπου που έχει έννομο συμφέρον να προσβάλει την προαγωγή 

δικαιούται να επιθεωρήσει τους φακέλους των υπηρεσιακών Εκθέσεων 

του ίδ'ιου και του προσώπου ή των προσώπων που έχουν προαχθεί. 

Αναμένεται ότι μεγάλος αριθμός προσφυγών στο Ανώτατο Δικα

στήριο που γίνονταν με μόνο σκοπό να μάθει τουλάχιστον ο υπάλληλος 

«τα μυστικά του φακέλου του)) δε θα γίνονται πλέον ενόψει της 
δ'ιαφάνειας. 

Μ' αυτές τις διατάξεις η Επιτροπή φρονεί ότι εξασφαλίζεται 

πλήρης διοcφάνεια σε μια πτυχή της δημοσιοϋπαλληλικής ζωής στην 

οποία το απόρρητο και το εμπιστευτικό ούτε την (ση μεταχείριση 

κατοχύρωσε ούτε την αξιοκρατία εξυπηρέτησε. 
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(ζ) Απορρίπτεται το προτεινόμενο, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

άρθρο 62, που ρυθμίζει τον τρόπο εξέτασης θεμάτων που σχετίζονται 
με την απασχόληση ή τους όρους απασχόλησης των δημόσιων 

υπαλλήλων από τη Μικτή Επιτροπή Προσωπικοό. 

(η) Υιοθετείται ο θεσμός της δημοσιότητας της πειθαρχικής διαδικασίας 

και ειΟικότερα καθοριζεται ότι ο πειθαρχικά Οιωκόμενος υπάλληλος 

δικαιούται να γνωρίζει την εναντίον του υπόθεση, να έχει πλήρη γνώση 

όλης της δικογραφίας που έχει σχηματιστεί εναντίον του και να του 

παρέχονται αντίγραφα των μαρτυρικών καταθέσεων και οποιωνδήποτε 

άλλων σχετικών εγγράφων. Παράλληλα καθιερώνεται νομοθετικά το 

δικαίωμα του διωκόμενου υπαλλήλου να ακουστεί τόσο πριν από τη 

διαπίστωση της ενοχής του όσο και πριν από την επιβολή της ποινής. 

Δε γίνεται πλέον λόγος για πειθαρχικό αδίκημα αλλά για πειθαρχικό 

παράπτωμα, έννοια η οποία είναι και θεωρείται ευρύτερη. 

(θ) Εισάγεται πρόνοια, επιεικής και ανθρώπινη, ώστε στην περίπτωση 
επιβολής σε υπάλληλο της πειθαρχικής ποινής της απόλυσης, η οποία 

συνεπάγεται απώλεια όλων των ωφελημάτων αφυπηρέτησης, να κατα

βάλλεται σύνταξη στη σύζυγο και τα εξαρτώμενά του σαν αυτός να 

. ε(χε πεθάνει κατά την ημερομην(α της απόλυσής του, η οποία και θα 
υπολογίζεται πάνω στα πραγματικά έτη υπηρεσίας του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σαν αποτέλεσμα, τόσο της μελέτης 

των απόψεων και εισηγήσεων που κατατέθηκαν ενώπιόν της απ / όλες τις πιο 
πάνω πλευρές, όσο και του lδιου του προβληματισμού των μελών της, εντόπισε 

αριθμό προνοιών του υπό συζήτηση νομοσχεδίου τις οποίες και μελέτησε 

διεξοδικότερα και σε βάθος και ζήτησε παράλληλα από τις κοινοβουλευτικές 

ομάδες να προβληματιστούν ειδικότερα πάνω σ / αυτές, προτού η ίδια καταλήξει 
σε τελικές θέσεις. Ειδικότερα την Επιτροπή απασχόλησαν και προβλημάτισαν οι 

ακόλουθες πρόνοιες πάνω στις οποίες κατέληξε ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία, 

όπως πιο πάνω αναφέρεται: 

( α) Αναφορικά με το θέμα της σύνθεσης και λειτουργίας της Δημόσιας 

Υπηρεσίας, εξετάστηκε η εισήγηση όπως αυτή αποτελείται από 10 
μέλη και έχει παράλληλα τη δυνατότητα να λειτουργεί σε δύ_ο 

πενταμελή τμήματα, με στόχο να εξασφαλίζεται η ταχύτερη διεκπε

ραίωση του έργου της. Σχετικά με την πιο πάνω εισήγηση εκφράστηκε 

από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας η άποψη 

ότι μια τέτοια νομοθετική ρύθμιση δε θα ήταν σύμφωνη με το 

Σύνταγμα, από το οποίο προκύπτει ότι ο συνταγματικός νομοθέτης 

θέλει η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας να είναι ένα ενιαίο συλλογικό 

διοικητικό όργανο και στη διαδικασία λήψης κάθε απόφασής της να 

συμμετέχουν όλα τα μέλη της. Ενόψει της πιο πάνω γνωμάτευσης η 

Επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα να υιοθετήσει την προτεινόμενη στο υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο πενταμελή σύνθεση της Επιτροπής Δημόσιας 
Υπηρεσίας. Η Επιτροπή, επιδιώκοντας την όσο το δυνατό μεγαλύτερη 

προσαρμογή του νομοσχεδίου αυτού με το Σύνταγμα, τροποποίησε τα 

προτεινόμενα σ 1 αυτό προσόντα των Μελών της Επιτροπής, υιοθε

τώντας επακριβώς αυτά που προβλέπονται στο Σύνταγμα. Δε 

συντρέχει κανένας λόγος για τροποπο(ηση των προσόντων αυτών, που 

εξασφαλίζουν εξάλλου και ευρύτερο κύκλο για επιλογή των μελών της 

Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας. 
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(β) Σ' ό,τι αφορά το άρθρο που αναφέρεται στην πρωτοβουλία της 

Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας για ενέργεια, η Επιτροπή αφού 

εξέτασε τις σχετικές συνταγματικές πρόνοιες πάνω στο θέμα απο

φάσισε να περιλάβει σ 1 αυτό ορισμένες Οιατάξεις με βάση τις οποίες 
3ιασφαλίζεται η άσκηση των αρμο3ιοτήτων της Επιτροπής Δημόσιας 

Υπηρεσίας και συγκεκριμένα η αρμοΟιότητά της για έναρξη και 

συνέχιση των ΟιαΟικασιών πλήρωσης μιας θέσης παρά την οποιαΟήποτε 

καθυστέρηση ή άρνηση της αρμό3ιας αρχής για υποβολή της πρότασής 

της για πλήρωση θέσης. Υιοθετήθηκε ακόμη για πρό3ηλους λόγους ότι 

πρόταση της αρμό3ιας αρχής για πλήρωση μιας θέσης 3ε θα μπορεί να 
αποσυρθει. Έτσι εξασφαλίζεται ότι παλιές εμπειρίες και κακά 

προηγούμενα. δεν πρόκειται να επαναληφθούν. 

(γ) Αναφορικά με τις μεθό3ους πλήρωσης θέσεων έγινε ο ακόλουθος 

προβληματισμός. Να παραμείνουν οι μέθο3οι πλήρωσης θέσεων όπως 

έχουν σήμερα και όπως προτείνονται με το υπό συζήτηση νομοσχέΟιο, 

σύμφωνα με το οποίο μόνιμη θέση πληρούται είτε μόνιμα είτε 

προσωρινά με απόσπαση ή με σύμβαση για ορισμένο χρονικό Οιάστημα 
ή από μήνα σε μήνα, είτε να υιοθετηθεί νέα φιλοσοφία με βάση την 

οποία οι μόνιμες θέσεις στη Δημόσια Υπηρεσία θα πληρούνται πάντα 

μόνιμα. Για το θέμα αυτό 3όθηκαν προς την Επιτροπή χρήσιμες και 

βοηθητικές απόψεις από το Τμήμα Διοίκησης και Προσωπικού, το 

οπ~ίο επεξήγησε λειτουργικές και άλλες πρακτικές 3υσκολίες που θα 

μπορούσε να επιφέρει η υιοθέτηση της νέας αυτής φιλοσοφίας στη 

λειτουργία της Δημόσιας Υπηρεσίας. Με βάση τις εισηγήσεις που της 

δόθηκαν η Επιτροπή ομόφωνα αποφάσισε να υιοθετήσει τις προτεινό

μενες με το υπό συζήτηση νομοσχέΟιο σχετικές πρόνοιες. 

(3)' Σ' ό,τι αφορά τις πρόνοιες για τη σύσταση των Συμβουλευτικών 
Επιτροπών που συμβουλεύουν την Επιτροπή σε σχέση με την πλήρωση 
κενών θέσεων πρώτου 8ιορισμού ή πρώτου 8ιορισμού και προαγωγής 

για τις οποίες υπήρξαν ποικίλες και αντίθετες θέσεις από τις 3ιάφορες 

πλευρές, η Επιτροπή μετά από σοβαρό προβληματισμό θεώρησε 
σκόπιμο όπως για σκοπούς εξασφάλισης ουσιαστικής αντικειμενικό

τητας, αλλά και για σκοπούς εντυπώσεων, καθορtζονται ρητά στο νόμο 

εκτός από τον Πρόε8ρο των Συμβουλευτικών Επιτροπών που είναι ο 
Γενικός Διευθυντής ή ο οικείος Προϊστάμενος, ανάλογα με την 

περίπτωση, και τα άλλα πρόσωπα που θα συμμετέχουν σ / αυτές με 
βάση την ιεραρχική τους σειρά μετά το Γενικό Διευθυντή ή τον οικείο 
Προ"ίστάμενο, αντι να επιλέγονται κάθε φορά από το Γενικό Διευθυντή. 

(ε) Εξετάστηκε και τελικά υιοθετήθηκε ομόφωνα εισήγηση όπως, μέσα 
στα πλαlσια της 8ια8ικασlας για την πλήρωση κενών θέσεων πρώτου 
3ιορισμού, ενταχθεί και η ομα3ική προφορική εξέταση των υποψηφίων 
τόσο ενώπιον των Συμβουλευτικών Επιτροπών όσο και ενώπιον της 
Ε.Δ.Υ .. Υποστηρίχθηκε η άποψη ότι η κοινή προφορική εξέταση 
συ~βά~λει στην ταχό;ερη 3ιεξαγωγή των εργασιών της Επιτροπής, 
ενω συμφωνα με μια αποψη η προφορική εξέταση του υποψηφίου μέσα 
στην ομd.3α παρέχει την ευκαιρία για μια πιο ολοκληρωμένη εξέτασή 
του. 
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(στ) Την Επιτροπή απασχόλησε ιΟιαίτεpα κατά πόσο ενΟείκνυται να 

υιοθετηθούν οι προτεινόμενες πρόνοιες που αφορούν ειΟικές Οιατάξεις 

για την πλήρωση μόνιμων θέσεων μόνο από τον υπάλληλο ή τους 
λλήλ '1::< 1 1 1 , , θ ' 

υπα ους που ηοη υπηρετουν σ αυτες προσωρινα η αν α πρεπει να 

ακολουθούνται και σ' αυτή την περ(πτωση οι βασικές διατάξεις για 

την πλήρωση θέσεων. Η Επιτροπή τελικά. κατέληξε να υιοθετήσει τις 

ειδικές αυτές Οιατάξεις με το σκεπτικό ότι και στην περίπτωση 

προσωρινής πλήρωσης μιας θέσης 8ιοισφ'οιλίζετοιι με βάση το Νόμο η 
τήρηση αξιοκρατικών ΟιαΟικασιών μέσω της Επιτροπής Δημόσιας 

Υπηρεσίας. 

(ζ) 18ιοιίτερος υπήρξε ο προβληματισμός της Επιτροπής γιοι το θέμα της 

αποκατάστασης των υπαλλήλων των οποίων η προαγωγή ακυρώθηκε, 
όπως προτείνεται στο υπό συζήτηση νομοσχέΟιο. Σύμφωνα με τον 

εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 

το σχετικό άρθρο όπως προτεLνεται εμπεριέχει αρχή του Οιοικητικού 

Οικαlου η οποLα εφαρμόζεται κατά την αποκατάσταση των πραγμάτων 

στην προηγούμενή τους θέση ύστερα από μια ακυρωτική απόφαση του 
Οιοικητικού Οικαστηρίου. Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή 

θεώρησε σκόπιμο να υιοθετήσει την προτεινόμενη πρόνοια για την 

αποκατάσταση υπαλλήλου. 

(η) Μελετήθηκε 8ιεξο8ικά από την Επιτροπή ο όλος θεσμός και η 

περιπτωσιολογία της απόσπασης υπαλλήλων από ένα Υπουργείο σ' 
άλλο, σε τμήμα, κλάΟο ή υπηρεσ(α και αφού κατέληξε ως θέμα αρχής 

να τον υιοθετήσει, εξέτασε στη συνέχεια το ενΟεχόμενο της επέκτασής 

του από Υπουργείο, τμήμα ή υπηρεσία της Δημόσιας Υπηρεσίας σε 

ημικρατικό οργανισμό. Πάνω στο σημε(ο αυτό η Επιτροπή κατά 

πλειοψηφ(α αποφάσισε ότι Οεν ενόε(κνυται μια τέτοια επέκταση του 

θεσμού της απόσπασης. 

(θ) Η Επιτροπή, με αφορμή εισήγηση που της υποβλήθηκε από το Γραφείο 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, επαναΟιατύπωσε το 

σχετικό άρθρο που αφορά την αφυπηρέτηση των Οημόσιων υπαλλήλων 
με βάση τα οικόλουθοι:-

(ί) Απαρίθμησε τις περιπτώσεις στις οποίες η Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας έχει οιρμο8ιότητοι να 8ιενεργεί ή να αποφασίζει την 

αφυπηpέτηση ενός μόνιμου συντάξιμου υπαλλήλου. 

(ίi) Μέσα στις περιπτώσεις αυτές η Επιτροπή συμπεριέλαβε με ρητή 

αναφορά και την nερίπτωση της αναίτιας υπηρεσιακής ανεπάρ

κειας ή οικοιτοιλληλότητοις του υπαλλήλου. 

(ίίί) Ανεξάρτητοι από τις πιο πάνω πρόνοιες περιέλαβε ει8ική πρόνοια 

σύμφωνα με την οποLα το Υπουργικό Συμβούλιο θα έχει την 

εξουσία, αφού ακούσει τον ενδιαφερόμενο υπάλληλο, να τερμα

τίζει τις υπηρεσίες του γιοι εξει8ικευμένους λόγους 8ημόσιου 

συμφέροντος μετά από γνωμο86τηση του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας ότι συντρέχουν τέτοιοι λόγοι. Η Επιτροπή εξέτασε 

την εισήγηση αυτή σε συνδυασμό με θέμα που εκκρεμεί ενώπιόν 

της και έχει εγγραφεί από τον Πρ6ε8ρο της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8οις του ΔΗ.ΣΥ. κ. Γλ. Κληρί8η με τίτλο: ιιΗ ανάγκη 
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νομοθετικής ρύθμισης του εκ της αποικιακής νομοθεσίας προκύ

πτοντος δικαιώματος του lποupγικού Συμβουλίου να προβαίνει 

χωρίς προηγούμενη ποινική ή πειθαρχικfι δίωξη στην παύση 

δημόσιων υπαλλήλων, μελών των δυνάμεων ασφαλείας, εκπαι

δευτικών και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών για λόγους 
δημόσιου συμφι!ροντος». Επίσης η Επιτροπή έλαβε υπόψη της 
για το σκοπό αυτό τη σχετική υφιστάμενη νομολογία. 

(ι) Σε σχέση με τις πρόνοιες που αφορούν τα θεμελιώδη καθήκοντα των 

δημόσιων υπαλλήλων η Επιτροπή εξέτασε ειδικότερα το θέμα της 

συμμόρφωσης του υπαλλήλου προς οδηγίες και διαταγές ιεραρχικά 
ανωτέρων του οι οποίες είναι πρόδηλα παράνομες. Ειδικότερα από την 

πλειοψηφία της Επιτροπής έγινε εισήγηση σε περίπτωση πρόδηλα 
παράνομης Οιαταγής ο υπάλληλος να μην την εκτελεί και να το 
αναφέρει αμέσως στον Προϊστάμενό του. Αν ο Προϊστάμενος 

βασιζόμενος σε γνωμοδότηση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατ!ας επιμένει στην εκτέλεση της Οιαταγής 1 ο υπάλληλος~ οφείλει να 
συμμορφωθεί. Σύμφωνα με άλλη άποψη των μελών της Βουλευτών του 

ΑΚΕΛ που υποστηρίχθηκε κατά τη συζήτηση του σημείου αυτού ο 
υπάλληλος οφείλει να μην εκτελεί πρόδηλα παράνομη 

διαταγή σε καμιά ~ερίπτωση, απαγόρευση η οποία θα είναι απόλυτη 

και Οε θα εξαρτάται από την εμμονή του Προϊσταμένου στην εκτέλεσή 

της. 

(ια) Μέσα στο κεφάλαιο που αναφέρεται στις καθημερινές υποχρεώσεις και 

δικαιώματα των δημόσιων υπαλλήλων η Επιτροπή σuμπεpιέλαβ~ νέο 
άρθρο σύμφωνα με το οποίο οι υπάλληλοι έχουν δικαίωμα να τους 

εξασφαλίζονται στο χώρο εργασlας τους συνθήκες υγιεινής και 

ασφάλειας. Η Επιτροπή θεωρεί απαράδεκτες τις συνθήκες υγιεινής και 

ασφάλειας που επικρατούν σε πολλούς χώρους εργασίας των δημόσιων 

υπαλλήλων. 

(ιβ) Ιδιαίτερα προβληματίστηκε η Επιτροπή πάνω στο θέμα των πολιτικών 

δικαιωμάτων των δημόσιων υπαλλήλων, θέμα για το οποίο έντονες 

υπήρξαν και οι απόψεις της ΠΑ.ΣΊ'.Δ.Ί'.. Η Επιτροπή, αφού 
υιοθέτησε ως θέμα αρχής την άποψη ότι θα πρέπει να διασφαλιστεί η 

πολιτική ελευθερία των δημόσιων υπαλλήλων, η οποία δεν πρι!πει να 

περιορίζεται παρά μόνο από εκείνους τους αναγκαίους όρους για τη 
διασφάλιση της πολιτικής ουδετερότητας και αμεροληψίας της Δημό

σιας Υπηρεσίας, προχώρησε στην επαναδιατύπωση του σχετικού 

άρθρου του νομοσχεδίου, Στο στάδιο αυτό την Επιτροπή απασχόλησε 
ειδικότερα το αν ενδείκνυται να επιτραπεί σε όλους γενικά τους 

δημόσιους υπαλλήλους να ανήκουν σε πολιτικά κόμματα ή αν θα πρέπει 

να αποκλείονται από το δικαίωμα αυτό ot δημόσιοι υπάλληλοι που 
)<'.ατέχουν ανώτερη θέση με κλίμακα διευθυντική ή από Α13 και πάνω, 
άποψη που τελικά επικράτησε ομόφωνα. Πρόσθετα η Επιτροπή έκρινε 

σκόπιμο όπως συμπεριλάβει στο σχετικό άρθρο πρόνοια με βάση την 
οποία, όταν δημόσιος υπάλληλος πρόκειται να υποβάλει υποψηφιότητα 

για αξίωμα ασυμβίβαστο με τη δημοσιοUπαλληλική ιδιότητα, θα 

χορηγείται σ' αυτόν άδεια χωρίς απολαβές για δύο μήνες πριν από τ~ 

διεξαγωγή των εκλογών και για ένα μήνα μετά την ανακοίνωση τω~ 
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απQ.τελεσμάτων των εκλογών και στην περίπτωση επιτυχίας του στις 

εκλογές θα αφυπηρετεί αυτοδικαίως. Επίσης η Επιτροπή με αφορμή 

αντίστοιχες πρόνοιες από τον Ελληνικό Υπαλληλικό Κώδικα προέβλεψε 

στο· ί8ιο άρθρο ότι η υπηρεσιακή κατάσταση υπαλλήλων που επα

νέρχονται στην υπηρεσ(α τους δεν επηρεάζεται από τη δραστηριότητά 

τους κ.αι τις γνώμες που εξέφρασαν κατά την προεκλογική περίοδο. 

(ιγ) Η Επιτροπή, αφού μελέτησε αντίστοιχες πρόνοιες στον Ελληνικό 
Υπαλληλικό Κώδικα, ομόφωνα αποφάσισε να εντάξει στην υπό 

συζήτηση νομοθεσία το θεσμό της διαγραφής των πειθαρχικών ποινών 

των δημόσιων υπαλλήλων μετά από την παρέλευση μιας καθορισμένης 

χρονικής περιόδου. Και τούτο γιατl έκρινε ότι είναι επιεικέστερο, 

αλλ&. και πιο κοντά στη σύγχρονη πραγματικότητα, μια ποινή που 
επίβλήθηκε. στον υπάλληλο πριν από πολύ χρόνο να αποσύρεται από 
τον προσωπικό του φάκελο και να μην αποτελεί πλέον στοιχείο κρίσης 

.του. 

(ιδ) Η Έπιτροπή με την ευκαιρία της αναθεώρησης της νομοθεσίας γιοι τους 
δημόσιους υπαλλήλους έκρινε σκόπιμο να συζητήσει θέμα εισαγωγής, 

με συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας σ' αυτή, της πενθήμερης εβδομάδας 

εργασίας στη Δημόσιοι Υπηρεσία. Η Επιτροπή είναι της γνώμης ότι 

με την εφαρμογή της πενθήμερης εβδομάδας εργασίας, χωρίς τη 
μείωση του συνόλου των εβδομαδιαίων ωρών εργασίας των υπαλλήλων, 

θα αυξηθε( η αποδοτικότητά τους, γεγονός που έχει ήΟη παρατηρηθεί 

σε. άλλες χώρες όπου εισήχθηκε ο θεσμός αυτός. Ακόμα με τον τρόπο 

αυτό θα εναρμονιστε( η Δημόσια Υπηρεσία με τον ιδιωτικό χώρο, σε 
πολ.λούς τομείς του οποίου έχει ήδη καθιερωθεί με επιτυχία το 

πενθήμερο. Οι όροι και οι λεπτομέρειες εφαρμογής και λειτουργίας της 
πενθήμερης εβδομάδας εργασίας θα καθοριστούν. 

(ιε) Η εκπλήρωση των στρατιωτικών υποχρεώσεων ή η νόμιμη απαλλαγή 

από αυτές καθορίζεται ως αναγκαίοι προϋπόθεση γιοι διορισμό στη 

Δημόσιοι Υπηρεσία. 

(ιστ) Αναγνωρίζεται ως δικαίωμα του υπαλλήλου η άσκηση των καθηκόντων 

του, ώστε ο υπάλληλος να μην παραγκων(ζεται με βάση υποκειμενικά 

ή άλλοι κριτήρια. 

(ιζ) Με τις προτεινόμενες διατάξεις για έλεγχο των περιουσιακών 

στοιχείων των υπαλλήλων καθιερώνεται το πόθεν έσχες που διασφα

λίζει τόσο τους ίδιους τους υπαλλήλους όσο και το Οημόσιο συμφέρον. · 

(ιη) ·Στο· πλαίσιο της προσπάθειας για βελτίωση των σχέσεων κράτους

πολίτη στις ήδη προβλεπόμενες υποχρεώσεις των δημόσιων υπαλλήλων 

προστ(θεται ρητά και η υποχρέωσή τους για την εξυπηρέτηση του 

κοινού με τρόπο αντικειμενικό, όίκαιο, απροσωπόληπτο και αμερό

ληπ'ι'ο. Τονίζεται επίσης η υποχρέωσή τους να συμπεριφέρονται με 

ευπρέπεια, ευγένεια και ειλικρ(νεια και να αποφεύγουν καθετ( που 

όυVατό να κλονίσει την εμπιστοσύνη του κοινού στη Δημόσια 

Υπηρεσία. 

(ιθ) Με την καθιέρωση κωλυμάτων λόγω συμφέροντος αναφορικά με τους 

υπαλλήλους που αναλαμβάνουν την επίλυση ζητήματος ή συμπράττουν 
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στην έκ8οση πράξεων επι8ιώκεται εξασφάλιση της αμεροληψίας της 

δημόσιας Οιοίκησης και ενΟυνάμωciη της εμπιστοσύνης προς αυτή. 

(κ) Η Επιτροπή συμπεριέλαβε επίσης στο υπό συζήτηση νομοσχέ8ιο 
μεγάλο αριθμό νομοτεχνικών και ποικίλων άλλων τροποποιήσεων που 

θεώρησε αναγκαίες για τη βελτίωσή του. 

Η υπαγωγή στις Οιατάξεις του νόμου της Δημόσιας Υπη'ρεσίας τφν 
υπαλλήλων της Ν ομοβ.ετικής Εξουσίας και της Δικαστικής" Εξούσίας έχει 
προβληματίσει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ενόψει και της 8ιάκρισηζ 
των εξουσιών που χαρακτηρίζει τ(Ι πολιτειακό μας σύστημα, αφέθηκέ ό_μώς για 
περαιτέρω μελέτη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού επαναΟιατύπωσ_ε · το υπό' 

συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις πιο πάνω ομόφωνες ή κατά πλειΟψηφία θέσεις 
των μελών της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε Νόμο, όπως έχει τελικά 

8ιαμορφωθεί. Η Επιτροπή παρα8ί8οντας προς ψήφιση το νομοσχέ8ιο αυτό' έχει 

την πεποίθηση ότι αυτό αποτελεί ένα σόγχρονο και λειτουργικό νομοθέτημα που 

αναμένεται να προωθήσει με επιτυχία την εόρυθμη λειτουργία της Δημόσιας 
Υπηρεσίας. Η ψήφιση του νόμου, αυτή και μόνη, 8ε θα ο8ηγήσει αυτόματα και 

στα επιθυμητά αποτελέσματα. Χρειά.ζεται η συνεργασία όλωv των ·παραγό\ιτων· 
της πολιτε(ας για την επίτευξη των στόχων και τη μεγιστοποίήση των 

αποτελεσμάτων. Έχουμε μια αξιόλογη Δημόσια Υπηρεσία με προσοντούχους 

8ημόσιους υπαλλήλους. Στην υπευθυνότητα όλων στηρίζονται οι ελπί8ε' για την 

πιστή εφαρμογή και εόρυθμη λειτουργία του νέου για τη Δημόσια Υπηpεσία 

Νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 3εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 

Νομ(ζω να πάρουμε 3έκα - 3έκα τα άρθρα, κύριε Γραμματέα;, για να 
κερ8ίσουμε χρόνο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Εφαρμογή του Νόμου αυτοό. 'Αρθρο 3. 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας. 'Αρθρο 4. 

Αρμο8ιότητες της Επιτροπής. 'Αρθρο 5. 

Απολαβές. 'Αρθρο 6. 

Φύση υπηρεσίας. 'Αρθρο 7. 

Ι8ιωτικ>\ απασχόληση. 'Αρθρο 8. 

'Α8εια και άλλα ωφελήματα. 'Αρθρο 9. 

Πρόε8ρος της Επιτροπής. 'Αρθρο 1 Ο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα πρώτα 10 άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, τα πρώτα 1 Ο άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνεδριάσεις της Επιτροπής. 'Αρθρο 11. 

Θέση που κενώθηκε. 'Αρθρο 12. 

Γραφείο της Επιτροπής. 'Αρθρο 13. 

Υποχρέωση για εχεμύθεια. 'Αρθρο 14. 

Αποχή από τα καθήκοντα. 'Αρθρο 15. 
Προστασία των μελών. 'Αρθρο 16. 

Υποχρέωση δημόσιων υπαλλήλων να παρέχουν πληροφορίες, κτλ. 'Αρθρο 17. 

Διάθεση εγγράφων. 'Αρθρο 18. 

Αυτεπάγγελτη πειθαρχική δίωξη. Πρώτος Πίνακας, Μέρος ΙΙ. 'Αρθρο 19. 

Ετήσια έκθεση. 'Αρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1 πάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 11 μέχρι το 20 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 11 μέχρι το 20 εγκρ(νονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μόνιμες και προσωρινές θέσεις. 'Αρθρο 21 

Ανώτατος αριθμός θέσεων. 'Αρθρο 22. 

Συντάξιμες θέσεις. 'Αρθρο 23. 

Εναλλάξιμες και μη εναλλάξιμες θέσεις. 'Αρθρο 24. 

Κατ_ηγορίες και τάξεις. 'Αρθρο 25. 

Ερμηνεία. Άρθρο 26. 

Σχέδια υπηρεσίας. Άρθρο 27. 
Κατηγορίες θέσεων για σκοπούς διορισμού ή προαγωγής. 'Αρθρο 28. 

Πρωτοβουλία για ενέργεια. 'Αρθρο 29. 

Μέθοδοι πλήρωσης θέσεων. 'Αρθρο 30. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 21 μέχρι το 30 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 21 μέχρι το 30 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προσόντα για διορισμό. 'Αρθρο 31. 
Σύσταση Συμβουλευτικών Επιτροπών. 'Αρθρο 32. 

Διαδικασία για την πλήρωση θέσης Πρώτου Διορισμού. 'Αρθρο 33. 

Διαδικασία για την πλήρωση θέσεων Πρώτου Διορισμού και Προαγωγής. 

'Αρθρο 34. 

Διαδικασία για την πλήρωση θέσεων προαγωγής. 'Αρθρο 35. 

Ειδικές διατάξεις για την πλήρωση μόνιμων θέσεων. 'Αρθρο 36. 

Μόνιμοι διορισμοί και προαγωγές. Άρθρο 37. 

Δοκιμασία. 'Αρθρο 38. 
Τοποθέτηση και υπηρεσία δημόσιων υπαλλήλων. 'Αρθρο 39. 

Διορισμοί με σύμβαση. 'Αρθρο 40. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 31 μέχρι το 40 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 31 μέχρι το 40 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διορισμός από μήνα σε μήνα. Άρθρο 41. 
Αναπληρωματικοί 3ιορισμοl. 'Αρθρο 42. 
Υπεράριθμοι 3ιορισμοί και προαγωγές. 'Αρθρο 43. 
Μεταχείριση αναπήρων. 'Αρθρο 44. 
Αποκατάσταση υπαλλήλων των οποίων η προαγωγή ακυρώθηκε. 'Αρθρο 45. 
Κατάργηση θέσης. 'Αρθρο 46. 
Απόσπαση. Άρθρο 47. 
Μετάθεση και μετακίνηση υπαλλήλων. 'Αρθρο 48. 
Αρχαιότητα υπαλλήλων. 'Αρθρο 49. 
Υπηρεσιακές Εκθέσεις. 'Αρθρο 50. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 41 μέχρι το 50 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 41 μέχρι το 50 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιμόρφωση. Άρθρο 51. 
Παραίτηση. 'Αρθρο 52. 
Αφυπηρέτηση. 'Αρθρο 53. 
Ηλικία 3ημόσιων υπαλλήλων. 'Αρθρο 54. 
Απολαβές. 'Αρθρο 55. 
Ωφελήματα αφυπηρέτησης. 'Αρθρο 56. 
Ά3εια. Άρθρο 57. 
Ιατρική περίθαλψη. Άρθρο 58. 
Στολές. 'Αρθρο 59. 
Θεμελιώ3η καθήκοντα 3ημόσιων υπαλλήλων. 'Αρθρο 60. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 51 μέχρι το 60 εγκριθούν; 
Εφόσον 3εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 51 μέχρι το 60 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Απουσία χωρίς ά3εια. 'Αρθρο 61. 
Ελευθερία έκφρασης γνώμης. 'Αρθρο 62. 
Συν3ικαλιστικό 3ικαίωμα. 'Αρθρο 63. 
Περιβάλλον εργασίας. 'Αρθρο 64. 
Ι3ιωτική απασχόληση και εν3ιαφέρον σ' εταιρείες. 'Αρθρο 65. 
Απόκτηση ι3ιοκτησίας, κτλ. 'Αρθρο 66. 
Επίσημες πληροφορίες, μαρτυρία και έγγραφα. 'Αρθρο 67. 



1254 

Πτώχευση. 'Αρθρο 68. 

Δώρα και 8ωρο8οκίες. 'Αρθρο 69. 

Αστική ευθύνη για απώλεια ή ζημιά. 'Αρθρο 70. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 61 μέχρι το 70 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 61 μέχρι το 70 εγκρlνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πολιτικά 8ικαιώματα. Άρθρο 71. 
Χρόνος εργασίας 8ημόσιων υπαλλήλων. 'Αρθρο 72 .. 

Πειθαρχικά παραπτώματα. 'Αρθρο 73. 

Κανένας 8ημόσιος υπάλληλος 8ε 8ιώκεται 8υο φορές για το ί8ιο παράπτωμα. 

Άρθρο 74. 

Μια μόνο πειθαρχική ποινή για κάθε πειθαρχικό παράπτωμα. 'Αρθρο 75. 
Λήξη πειθαρχικής ευθύνης. 'Αρθρο 76. 

Ποινική 8ίωξη. Άρθρο 77. 

Πειθαρχική 8ίωξη ύστερα από ποινική 8ίωξη. 'Αρθρο 78. 

Πειθαρχικές ποινές. 'Αρθρο 79. 

Διαγραφή πειθαρχικών ποινών. 'Αρθρο 80. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 71 μέχρι το 80 εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 71 μέχρι το 80 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λήψη πειθαρχικών μέτρων. Έρευνα για 8ιάπραξη πειθαρχικών παραπτω
μάτων και εκ8ίκασή τους. Πρώτος Πίνακας, Μέρος 1. Δεύτερος Πίνακας, Μέρος 

Ι. Άρθρο 81. 

Εξουσία της αρμό8ιας αρχής όπως εκ8ικάζει συνοπτικά ορισμένα παραπτώ

ματα. Πρώτος Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος ΙΙ. Πρώτος Πίνακας, Μέρος ΙΙ. 

Άρθρο 82. 

Δια8ικασία ενώπιον της Επιτροπής. Δεύτερος Πίνακας, Μέρος ΙΙ. Δεότερος 

Πίνακας, Μέρος ΠΙ. 'Αρθρο 83. 

Κατα8ίκη για ορισμένα α8ικήματα. 'Αρθρο 84. 

Διαθεσιμότητα. Άρθρο 85. 

Α8ικήματα. 'Αρθρο 86. 

Κανονισμο(, επιφύλαξη των Γενικών Διατάξεων, κτλ. Άρθρο 87, 
Επιφυλάξεις. 'Αρθρο 88. 

Καταργήσεις και επιφυλάξεις. 'Αρθρο 89. 

Έναρξη της ισχόος του Νόμου αυτοό. 'Αρθρο 90. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 81 μέχρι το 90 εγκριθοόν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 81 μέχρι το 90 και οι 
επισυνημμένοι Πίνακες εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 

1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστει σε Νόμο; 

(Κτυπ&. τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπ&.ρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο Οεύτερο θέμα, που είναι (<0 περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989,,. (Πρόταση νόμου). Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&.σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΑΝΕΠΙ
ΣΤΉΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989,,. 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Νίκος Αναστασι&.δης 

Δήμος Γεωργι&.δης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Τ &.κης Χατζηδημητρ(ου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο π&.νω πρόταση 

νόμου σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Οκτωβρίου και στις 7 και 
21 Νοεμβρίου του 1989. Στα πλαίσια της εξέτασης της πιο π&.νω πρότασης 

νόμου κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του ο Υπουργός Παιδείας. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 

για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, ώστε η ιΟιότητα του μέλους της Προσωρινής 

Διοικοόσας Επιτροπής να καταστεί ασυμβίβαστη με το αξίωμα του Υπουργοti ή 

του Βουλευτή. 

Όπως αναφέρεται στην Αιτιολογική Έκθεση που σuνο8εύει την υπό 

συζήτηση πρόταση νόμου, αυτή στόχο έχει να αποκαταστήσει τη σύνθεση της 
Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής μέσα στο πνεύμα του νόμου για το 
πανεπιστ'ήμιο, έτσι που το ίΟρυμα αυτό όχι μόνο να είναι, αλλά και να φαίνεται 

ανεξ&.ρτητο ίδρυμα, Ο διορισμός .του Υπουργοό Παιδείας στη θέση του Προέδρου 

της ~ροσωρινής Διοικούσας Επιτροπής προσδίδει στην Προσωρινή Διοικούσα 
Επιτροπή εξάρτηση από την Εκτελεστική Εξουσία και ειδικά από το Υπουργείο 

Παιδείας και καθιστ&. την Προσωρινή Διοικοόσα Επιτροπή τμήμα του Υπουργείου 

Παιδείας. Ο ρόλος της Προσωρινής Διοικοόσας Επιτροπής του πανεπιστημίου 

είναι τόσο σημαντικός, έτσι που θα πρέπει αυτή να αφεθεί ελεύθερη και 

ανεπηρέαστη από κάθε επέμβαση να εκτελέσει την αποστολή της αντικειμενικά 

και σ 
1 
αυτό ακριβώς στοχεύει η υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί κατ&. πλειοψηφία τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι 1 αυτό κά.ι 
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εισηγείται στη Βουλή iην ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ώστε να 
περιληφθούν σ' αυτή και μερικές πρόσθετες τροποποι'ήσεις πάνω στη βασική 
νομοθεσ(α για την κάλυψη ορισμένων κενών που έχουν Οιαπιστωθεί στα πλαίσια 
της ως τώρα εφαρμογής της. 

Τα Μέλη της Επιτροπής και Μέλη της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας του 
ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Γ. Σαββί3ης και Μ. Παπαπέτρου, καθώς και το Μέλος της 
Επιτροπής και Μέλος της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας της ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζη-
3ημητρίου, 3ιαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας της Επιτροπής, 
3ήλωσαν ότι η ι3ιότητα του Ιπουργού 3ε θα πρέπει να καταστεί ασυμβίβαστη με 
την ιΟιότητα του μέλους της Προσωρινfις Διοικούσας Επιτροπής, γιατί πιστεύουν 
ότι η συμμετοχή του Υπουργού ΠαιΟεtας στη σύνθεση της Προσωρινής Διοικούσας 
Επιτροπής θα αποτελέσει το σuνΟετικό κρίκο ανάμεσα στην Εκτελεστική Εξουσία 
και την Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή, κάτι που κρίνεται ιΟιαίτερα επιθυμητό 
και χρήσιμο ενόψει του γεγονότος ότι τα περισσότερα από τα μέλη της 
Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής ζουν εκτός. Κύπρου και γι / αυτό το λόγο 
χρειάζεται η στενή επαφή και ενημέρωσή τους από το lπουργείο ΠαιΟείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Είναι πραγματικά λυπηρό, γιατί λίγους μόνο μήνες μετά που αυτό το Σώμα 

έχει ψηφίσει το νόμο-πλαίσιο για το πανεπιστήμιο επιχειρείται στην πραγμα
τικότητα μια ουσιαστική αλλοίωση της νομοθεσίας η οποία κατά τη γνώμη μας 

μόνο προβλήματα θα; προκαλέσει στην εόρυθμη λειτουργία; των 8ια8ικα;σιών 

ί8ρυσης του πανεπιστημίου που μόλις πρόσφατα, όπως έχω πει, έχουν 8ρομο

λογηθεl και βρίσκονται αυτή τη στιγμή στο πιο κρίσιμο στά8ιο, στο στάδιο της 
εξέλιξής τους για την προώθηση της εγκαθί3ρυσης του πανεπιστημίου. 

Για;τ( πραγματικά είναι για μας α;κα;τα;ν6ητο σ' αυτή τη λεπτ'Ιj, την κρίσιμη 
φάση να; επιχειρε!ται η α;ποχοπ'ή του ομφάλιου λώρου που συνδέει τις διαδικασίες 

ί3ρυσης του πανεπιστημίου από την Εκτελεστική Εξουσία η οποία εκ των 

πραγμάτων έχει τη βασική ευθύνη για; τη σωστ'Ιj εγκαθί8ρυση του πανεπιστημ(ου 

σ 1 α;υτή την πρώτη, όπως είπα, φάση. 

Και ακόμα με την πρόταση νόμου η οποία προωθείται σήμερα από την 

πλειοψηφία της Βουλής θεσμοθετείται η αποσύν3εση των μελών της Προσωρινής 

Διοικούσας Επιτροπής -που είναι όλοι, όπως είναι γνωστό, ακαδημαϊκοί που 
προέρχονται από το εξωτερικό-από την κυπρια;κ'Ιj πραγματικότητα, αφού ο 

lπουργός Παι3είας ο οποίος είναι ακα8ημαϊκός μπορεί να εξασφαλίζει έγκυρα και 

αξιόπιστα και σε μόνιμη βάση αυτή τη σύν8εση μεταξύ των μελών της 
Προσωρινής Διοικοόσα;ς Επιτροπής και του πα;νεπιστημ!ου. / 

Αλλά η πρόταση νόμου η οποία συζητείται σήμερα 8ημιουργεί και 
ερωτηματικά, αφού ο·την πραγματικότητα; διαφοροποιεί τη θέση των εισηγητών οι 

οποίοι μερικούς μήνες πριν υποστήριζαν στην πραγματικότητα άλλη άποψη, όπως 

φαlνεται στα πρακτικά. και στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ'Ιjς 
Παι3είας, όπου στη σελί3α 17 αναφέρεται ότι «γίνεται εισήγηση όπως ο 

Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή απαρτίζεται και από tνα μέλος που θα 
υποδεικνύεται από την Εκτελεστικ'ή Εξουσία;)>. _,, 

\ 



1257 

Είναι φανερό από τη διατύπωση της Έκθεσης της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής στη σελίδα 17 ότι οι εισηγητές της σημερινής πρότασης νόμου 

μερικούς μήνες πριν είχαν την &ποψη ότι θα έπρεπε η κυβέρνηση να έχει το 

Οικαίωμα να Βιορίζει ένα μέλος στην Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή και καμιά 
ένσταση δεν πρόβαλλαν για τη συμμετοχή του Υπουργού Παιδείας στην 
Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή. 

Πού οφείλεται λοιπόν η σημερινή διαφοροποιημένη θέση και η πρόταση νόμου 
που έχει κατατεθεί; Υπ&ρχουν πρ&γματι προβλήματα στη λειτουργία της 

Πpοσωρινής Διοικούσας Επιτροπής; Η συμμετοχή του Υπουργού Παιδείας έχει 
προκαλέσει οποιαΟήποτε προβλήματα μέχρι τώρα τα οποία κατατε(νουν στο να 
αποδείξουν ότι αυτή η συμμετοχή είναι &χρηση ·ή επικίνδυνη ή θεσμικ& 

λανθασμένη; Δεν έχει πpοβλη~ε( κανένας τέτοιος ισχυρισμός. Είναι μάλιστα το 
αντίθετο που συμβαίνει. Η συμμετοχή του Υπουργού ΠαιΟείας κατοχυρώνει και 
εξασφαλίζει, όπως είπα, την ομαλή και εύρυθμη λειτουργία των Οιαδικασιών σ' 
αυτό το κρίσιμο στ&διο της εγκαθίδρυσης του πανεπιστημίου. . 

Όμως αυτό φαίνεται και από τις εισηγήσεις της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Η Διυπουργική Επιτροπή μελtτης για την ίδρυση πανεπιστημίου σε σχετική της 
έκθεση τον Οκτώβρη του 1982 ανέφερε ότι ο Πρόεδρος μ&λιστα του Μόνιμου 
Συμβουλίου, όχι του Προσωρινού Συμβουλίου, όπως είναι η περίπτωσή μας, θα 

Οιορίζεταt από την κυβέρνηση και δεν υπήρχε καμιά απολύτως πρόνοια ότι 
υπ&ρχει ασυμβίβαστο της θέσης του Υπουργού Παιδείας και της θέσης του 

Προέδρου του Συμβουλίου του Πανεπιστημίου. 

Είναι λοιπόν φανερό ότι και η προηγούμενη κυβέρνηση, αλλ& και όλοι οι 

άλλοι παράγοντες και φορείς που συμμετείχαν στην Επιτροπή που ασχολείτο με 
το θέμα του πανεπιστημίου είχαν τη σταθερή και μόνιμη &ποψη ότι η συμμετοχή 
του Υπουργού Παιδείας Οεν 'ήταν σε καμιά περίπτωση ενστάσιμη. 

Έγινε λόγος και γίνεται λόγος στην Έκθεση, δηλαδή από την πλειοψηφία 

των μελών της Επιτροπής Π αι8ε(ας, ότι υπάρχει κ(ν8υνος εξάρτησης του 

παvεπιστημίου από την κυβέρνηση λόγω της συμμετοχής του Υπουργού Παιδείας. 

Πρώτα-πρώτα θα πρέπει να πούμε ότι το σύστημα το οποlο έχει υιοθετηθεί 
από τη Βουλή, το σύστημα 8ιοίκησης του πανεπιστημ(ου, είναι από τα πιο 
φιλελεύθερα και κατοχυρώνει ουσιαστικά την ανεξαρτησία του πανεπιστημίου ~πό 
την Εκτελεστική Εξουσ!α. Ας πάρουμε για παρά8ειγμα το τι συμβαίνει στην 
Ελλάδα. Οι Διοικούσες Επιτροπές των Πανεπιστημίων στην Ελλ&δα διορίζονται 
από τον Υπουργό Παι8είας και οι εισηγήσεις αυτών των Επιτροπών πρέπει να 

επικυρωθούν από τον Υπουργό Παι8είας για να είναι έγκυρες. Δηλα8ή ο 
Υπουργός Παι8είας έχει το 8ικαίωμα να απορρίπτει τις αποφάσεις που πα!ρνουν 
οι Διοικούσες Επιτροπές των Πανεπιστημίων ή να τις τροποποιεί ανάλογα. Στην 
περίπτωσή μας η αυτονομία και η πλήρης ανεξαρτησία του πανεπιστημίου είναι 
πλήρως κατοχυρωμένες. . 

Συνεπώς πού είναι ο φόβος και πού η επιφύλαξη η οποία ο8ήγησε στην 
κατ&θεση της σημερινής πρότασης νόμου λίγους μόνο μήνες μετά την ψήφιση του 
νόμου-πλαισίου; Στο ότι ο Υπουργός με την ψήφο του θα ακυρώσει και θα 
αναιρέσει αυτή την αυτονομ(α, αφού αυτή η ψήφος του 8εν είναι αποφασιστική; 

Ή μήπως θα επηρεάσει, ακόμα και αν ήταν στις προθέσεις του, τις γνώμες των 
υπόλοιπων μελών της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής; Αυτό και ως υπαι
νιγμός πιστεύω ότι θα αποτελούσε βαρύτατη προσβολή για τα μέλη της 
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Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, που είναι όλοι ακαδημαϊκοί με ψηλό κύρος. 
'Άλλωστε γιατί το ασυμβίβαστο να αφορ&. μόνο τον Υπουργό Παιδείας και τους 
Βουλευτές; Αν είναι ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Παι8είας, Οεν υπάρχει 

πρόβλημα εξ&.ρτησης, δεν υπ&.ρχει πρόβλημα παραβίασης της αυτονομίας της 
λειτουργίας του πα.νεπιστημίου από τη στιγμή που θα Οιορίζεται από την 

κυβέρνηση; 

Συνεπώς, κύριε Πρ6εΟρε 1 πιστεύουμε ότι η πρόταση νόμου που αποσκοπεί 
στο να καθιερώσει το ασυμβίβαστο της θέσης του Τπουργού Παιδείας και της 

θέσης του μέλους της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής είναι μια αχρείαστη 

νομοθετική πρωτοβουλία που τραυματίζει σε καίριο χρονικό σημείο τις Οια

δικασίες ίδρυσης και λειτουργίας του Κυπριακού Πανεπιστημίου. 

Τα επιχειρήματα των εισηγητών της πλειοψηφίας είναι επιχειρήματα 

υποθετικά, είναι επιχειρήματα έωλα και 8εν έχουν καμιά απολύτως σχέση με την 

πραγματικότητα. Σκοπεύουν στην πλήρη αποκοπή των ΟιαΟικασιών ίΟρυσης και 

λειτουργίας του πανεπιστημίου από την Εκτελεστική Εξουσ(α σ, αυτ'ή την τόσο 

κρίσιμη φ&.ση της δρομολόγησης των διαδικασιών για την ίδρυση του πανεπι

στημίου κι εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα καταψηφίσουμε αυτή 

την πρόταση, γtατ( πιστεύουμε ότι η συμμετοχ'ή του Υπουργού ως Προέδρου της 

Προπαρασκευαστικ'ής Επιτροπ'ής υπ'ήρξε κατά κοινή διαπ(στωση και ομολογία 

επιτυχής. Πιστεύουμε ότι η συμμετοχή του στην Προπαρασκευαστική Διοικούσα 

Επιτροπ'ή είναι η διαβεβαlωση και η κατοχύρωση μιας σωστής συνέχειας σε ό,τι 
αφορ&. τις διαδικασίες εγκαθίδρυσης και λειτουργίας του πανεπιστημίου. 

Για τους λόγους αυτούς εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου της 
πλειοψηφίας των μελών της Επιτροπής Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, πολύ γενναία η προσπάθεια του φίλου 

συναδέλφου κ. Ομήρου να μας πείσει ότι είναι αχρείαστη η τροποποlηση του 

Νόμου περί Πανεπιστημ(ου. Θα 'ήθελα έτσι γενικά να του απαντήσω ότι πρώτα.
πρώτα ο Γενικός Διευθυντ'ής δεν ε(ναι πολιτικό πρόσωπο και να μην τον 

αναμειγνύει με τον Υπουργό. Δεύτερο, θα 'ήθελα να πω ότι ο Υπουργός, αν δεν 

ήταν ακαδημαϊκός, δε θα μποροόσε να ήταν Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας 
Επιτροπής. Επομένως εκείνο το οποίο έλεγε ότι δε θα υπάρχει συνδετικός κρίκος, 
είτε έτσι είτε αλλιώς δε θα μπορούσε να υπάρξει συνδετικός κρίκος, αν δεν 

προερχόταν από το πανεπιστήμιο. Και εν πάση περιπτώσει θα 'ήταν στο 

εξωτερικό, όπως από το εξωτερικό ήρθε και δεν ήταν εδώ στην Κύπρο, για να 

γνωρίζει και τις συνθήκες της κυπριακής πραγματικότητας. 

Εκείνο το οποίο όμως έχει σημασία είναι τούτο. Όταν λέχθηκε ότι 

Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής διορίστηκε ο Υπουργός 

Παιδείας, όλοι ανεξαίρετα έγραψαν και στις εφημερίδες και αλλού ότι αυτό το 
πράγμα δεν είναι σωστό και ότι θα υπάρχει εξάρτηση του πανεπιστημ(ου από την 

Εκτελεστική Εξουσία. Η εξ&.ρτηση αυτή δεν είναι γιατί μπαίνει Πρόεδρος της 

Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, αλλ&. πρέπει να γνωρίζουμε ότι ο Πρόεδρος 
της Προσωριν'ής Διοικούσας Επιτροπής θα είναι και ο πρώτος πρύτανης του 

πανεπιστημίου. Και με βάση το νόμο που περάσαμε, μπορε( να εlναι πρότανης 
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του πανεπιστημίου για τα επόμενα δ/;κα χρόνια. Γιατί για να γίνει άλλος 

πρύτανης του πανεπιστημίου θα πρέπει να γίνουν ορισμένες διαδικασίες που 
σημαίνει ότι θα πρέπει να ολοκληρωθ~ύν πέντε ολόκληρα τμήματα, για να 

μπορέσει να εκλεγεί νέος πρύτανης. Κι αν ο νυν Ύ'πουργός Παιδείας παύσει να 

είναι Υπουργός Παιδε!ας στον πρώτο ανασχηματισμό, αυτό θα σημαίνει ότι 

εκείνα όλα τα οποία λέχθηκαν για συνδετικούς κρίκους κτλ. δε θα υπάρχουν. 

Η πραγματικότητα είναι μια, κύριοι. Εδώ ο Υπουργός Παιδείας μπήκε στην 

Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή. Και Οεν έχει σημασία αν διορίστηκε· από την 

κυβ/;ρνηση ή όχι, διότι μπορούσε η κυβ/;ρνηση. και τους άλλους η κυβ/;ρνηση τους 

διόρισε. Είναι θ/;μα Υπουργού Παιδείας εδώ. Ο Υπουργός Παιδείας διορίστηκε 

σχεδόν από μόνος του. Όχι για να είναι Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής, αλλά για να γίνει πρύτανης του πανεπιστημίου, Και σας ρωτώ: 
Είναι σωστό αυτό το πράγμα; Δεν είναι οcλλοίωση της αυτονομίας του 
πανεπιστημίου; Και μάλιστα με την έννοια ότι ο μόνος ο οποίος είναι στην Κύπρο 

είναι αυτός και θα κάνει ό,τι θέλει. Θα μπορεί να χειρίζεται το πανεπιστήμιο 

κατά τη δική του κρίση και άποψη, χωρίς να υπάρχει άλλος να του λ/;γει τι να 

κάνει. 

Η πλειοψηφία της Βουλής μελ/;τησε αυτό το θ/;μα, το οποίο δημιουργήθηκε 

με το διορισμό του Υπουργού Παιδείας ως Προ/;δρου της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής και έκρινε ότι έπρεπε να γίνει η τροποποίηση, ούτως ώστε εκείνοι οι 

οποίοι κατέχουν 8ημόσιο λειτούργημα να μην είναι και μέλη του πανεπιστημίου 

και μάλιστα σε καίριες θέσεις, όπως είναι ο πρύτανης του πανεπιστημίου. 

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ότι, όταν συζητούσαμε -επειδή ο κ. Ομήρου 

αναφ/;ρθηκε στα πρακτικά της Επιτροπής Παιδείας της Βουλής-τη σύνθεση της 

Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, είχαμε πει, για να είναι τελείως ανεξάρτητη, 

να μπορεί η Βουλή όχι να 8ιορίζει, αλλά να 8ίνει ονόματα ακα8ημαϊκών, οι οποίοι 

μπορούν να 8ιοριστούν από την κυβέρνηση. Κι αυτό 8εν πέρασε, γιατί είχαμε πει 

ότι η κυβέρνηση θα σταθεί στο ύψος των περιστάσεων και θα 8ιορίσει 

ακα8ημαϊκούς ανεξάρτητους οι οποίοι θα επιληφθούν του έργου του πανεπι

στημίου. Αν γνωρίζαμε ότι θα γινόταν αυτός ο διορισμός, οπωσδήποτε η 

τροποποίηση η οποία μπαίνει τώρα θα έμπαινε στο αρχικό κείμενο του νόμου. 
1 Ολοι ανεξαίρετα, ακόμα και οι «Φίλοι του Πανεπιστημίου», θεώρησαν 

αντικανονική τη συμπερίληψ·η του Υπουργού Παιόείας στην Προσωρινή Διοικούσα 

Επιτροπή. Αλλά και κάτι άλλο. Το Υπουργείο Παιόείας είναι υπεύθυνο για την 

παιόεία της ελληνοκυπριακής κοινότητας και σαν τούτο είναι μόνο μέχρι τη 

8ευτεροβάθμια εκπαίόευση. ΕΟώ το πανεπιστήμιο είναι Οιακοινοτικό ή 8ικοινο

τικό, όπως το λέγαμε, και ανάγεται σ / όλους τους πολίτες της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, Έλληνες και Τούρκους. Και επομ/;νως ο Υπουργός Παιδείας 

πιθανό να είναι ένα εμπόόιο στην κανονική λειτουργία του πανεπιστημίου το 
οπο!ο είναι πέρα από την ελληνοκυπριακή κοινότητα. 

Μιας κι έγινε θέμα για τα πρακτικά της συνεόρίας της Επιτροπής, θα ήθελα 

ε8ώ να πω ότι ζητήθηκε να συμπεριληφθούν και Τούρκοι μέσα στα 8ιάφορα 

σώματα. Και η πλειοψηφία και πάλι είπε ότι η έκρυθμη κατάσταση Οεν επιτρέπει 

κάτι τέτοιο, αλλά θα μπορούσε να Οιοριστεί οποιοσόήποτε από την κυβέρνηση, αν 
το κρίνει σωστό, αλλά όχι με αριθμητική αναλογία. Πώς συμβιβάζεται τώρα ο 

Υπουργός Παιδείας της ελληνοκυπριακής κοινότητας, η οποία βάσει του δικαίου 

της ανάγκης μετέτρεψε την Ελληνική Κοινοτική Συνέλευση σε Υπουργείο 

Παιόείας, να γίνει πρύτανης του πανεπιστημίου και να το θεωρήσουμε ότι Οεν 

είναι επέμβαση _στην ανεξαρτησία του πανεπιστημίου; 
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Δε θα ήθελα να μιλήσω πάνω σ' αυτό το πράγμα, γιατ( π(στευα ότι η 
τροποποίηση αυτή θα περνούσε χωρίς συζήτηση, για να μη γίνει και θόρυβος. 
Αλλά, εφόσον Οόθηκε αυτή η αφορμή, ήμουν υποχρεωμένος να απαντήσω σ' αυτά 
όλα τα οποία λέχθηκαν από τον προηγούμενο ομιλητή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι σuνά.Οελφοι, τα βασικά επιχειρήματα τα οποία ήθελα 
να αναπτύξω τα έχει καλύψει ο σuνάΟελφος κύριος Ομήρου, γι' αυτό θα 

περιοριστώ σε μερικές μόνο παρατηρήσεις. 

Διερωτήθηκε ο κύριος Ομήρου τι κρύβεται πίσω από αυτό το νομοθέτημα. 

Ποιος ε!ναι ο σκοπός αυτού του νομοθετήματος; Σε τι αποσκοπε( αυτό το 

νομοθέτημα; Πραγματικά αυτό το ερώτημα με βασάνιζε κι εμένα μέχρι πριν 3υο 

λεπτά που άκουσα τον κύριο ΨυλλίΟη. 

Ο κύριος Ψυλλ(Οης στην ομιλία του ουσιαστικά αποκάλυψε ότι σκοπός αυτής 

της πρότασης νόμου είναι μια επίθεση εναντίον του Υπουργού ΠαιΟείας, 

υπόσκαψη του Υπουργού Παι3είας, υπόσκαψη όχι μόνο του προσώπου του, αλλά 
και του ρόλου τον οποίο μπορεί να 3ια3ραματίσει και να παίξει ως Υπουργός 

Παιδείας αυτού του τόπου. Γιατί πραγματικά, κύριοι συνάδελφοι, τι διαφορετικό 

μπορεί να σημαίνει, όταν απ 1 αυτό το νομοθέτημα, απ 1 αυτή τη συζήτηση, 
βρίσκει την αφορμή ο κύριος Ψυλλί3ης να επιτεθεί κατά του Υπουργού Παι3είας 

ότι τον κουβαλήσαμε από το εξωτερικό και 3ε γνωρίζει την κυπριακή 

πραγματικότητα. ---~{1μως, αν έτσι έχουν τα πράγματα, κύριε Ψυλλίδη, και εκ 
πρ_οοιμ(ου ι~.-ποχλεϊεται η μετάκληση κάποιων ειδικών από το εξωτερικό, για να 
επανδρώσουν ορισμένες θέσεις, ακόμα και πολιτικές θέσεις -κάτι το οποlο έγινε 

και στο παρελθόν και το υποστηρίξατε - θα 'θελα να ρωτήσω το εξής: Με τη 3ική 
σας τροποποlηση που κάμνετε σήμερα και νοουμένου ότι δε θα υπάρχει κανένας 
-όπως και σεις ο ίδιος μόλις τώρα είπατε -που θα έχει στην Κύπρο τα προσόντα, 
για να πάρει τη_θέση του Προέ3ρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, 3ε θα 

πρέπει και πάλϊ να μετακαλέσουμε κάποιον άλλο από το εξωτερικό; Και σ' 
εκείνη την περίπτωση δε θα ισχύει η μομφή ότι φέρνουμε κάποιον κουβαλητό, ο 
οποίος 3εν ξέρει την κυπριακή πραγματικότητα; Νομίζω ότι η αντίφαση μεταξύ 
αυτών των δυο θέσεων είναι πασίδηλη και δε(χνει τους πραγματικούς σκοπούς και 

στόχους που κρύβονται πίσω από το νομοθέτημα. 

Ο συλλογισμός και η επιχειρηματολογία του κυρίου Ψυλλί3η στηρίζεται στο 

γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής είναι ο πρώτος 

πρύτανης του πανεπιστημίου. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, όχι μόνο είναι ανακριβές, 
αλλά υπεύθυνα δηλώνω ότι δεν έχει καμιά βάση και αυτό αποδεικνύεται με μια 

απλή ανάγνωση του Νόμου περ( Πανεπιστημίου. Είναι πάνω σε υποθέσειζ που 
στηρίζεται μια τέτοια θέση. Και θα 'θελα ν 1 αναφέρω ότι, κατά τη δική μας 
άποψη, σ' ένα στάδιο που ουσιαστικά προχωρούμε στη συγκρότηση του 
πανεπιστημίου, η δουλειά μας θα υστερούσε πάρα πολύ, η δουλειά μας θα 

παρουσ(αζε πολλά μειονεκτήματα, αν δεν υπήρχε πραγματικά αυτός ο συντο

νισμός από τον Υπουργό Παι3είας ως μέλους ή ως Προέ3ρου της Προσωρινής 
Διοικούσας Επιτροπής. 
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Αναφέρθηκε ότι κατά. τη συζήτηση του θέματος του πανεπιστημ(ου στη 

Βουλή είχε μπει η ιΟέα τα κόμματα να προτείνουν για την Προσωρινή Διοικούσα 

Επιτροπ>\ ακαδημα"ίκούς και τελικά εγκαταλείφθηκε αυτ>\ η θέση. Θα 'θελα να 
φρεσκάρουμε τη μν>\μη μας. Δεν είναι ακριβώς έτσι τα πράγματα. Υπ>\ρχε 
εισ>\γηση του ΔΗ.ΚΟ. η Προσωριν>\ Διοικούσα Επιτροπ>\ να απαρτίζεται από 

εκπροσώπους κομμάτων, από ανθρώπους που θα υποΟεικνύουν τα κόμματα και η 

Εκτελεστική Εξουσία. Και το ΔΗ.ΚΟ. εγκατέλειψε αυτή τη θέση, όταν έμεινε 
μόνο του στην ολομέλεια της Βουλής. Λίγο πριν τη συζήτηση, όταν ακόμα ένα 

κόμμα υποστήριζε αυτή τη θέση, και το ΔΗ.ΚΟ. ενέμενε σ' αυτή τη θέση. Και 

αναφέρθηκε και το επιχείρημα ότι δεν μπορεί ο Υπουργός Παιδείας να βρίσκεται 
σ' αυτή τη θέση, γιατί, λέει, το Υπουργείο ΠαιΟείας της Κύπρου αναφέρεται στην 

ελληνοκυπριακή εκπαίΟευση, ενώ το πανεπιστήμιό μας απευθύνεται στους 

Ελληνοκύπριους και τους Τουρκοκύπριους. Κανονικά έτσι έπρεπε. Το 

πανεπιστήμιό μας να απευθύνεται έμπρακτα και στους Ελληνοκύπριους και στους 

Τουρκοκύπριους. Δυστυχώς όμως με την ψήφο κάποιων εδώ μέσα αυτό το --
πράγμα ανατράπηκε. Αυτή η αναγκαιότητα η πολιτική, η εθνική, ανατράπηκε. 
Και σήμερα το νομοθέτημα που έχουμε μπροστά μας, ο Νόμος περί Πανεπι

στημίου, ουσιαστικά - και ας μην εθελοτυφλούμε -απευθύνεται στους Ελληνο

κύπριους. 'Ομως, ποιο είναι το κώλυμα, ακόμα και αν έτσι έχουν τα πράγματα, 

της συμμετοχής του Υπουργού Παιδείας στην Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή; 
Είπε κανένας ότι το πανεπιστήμιο, που αποτελεf ένα νομικό πρόσωπο δημόσιου 

δικαίου, υπάγεται οργανικά ή θεσμικά ή καθ' οιονδήποτε άλλο τρόπο στο 

Υπουργείο Παιδείας; Και δεν είναι τουλάχιστο υπερβολή, δεν είναι τουλάχιστο 

υποτίμηση προς εκείνα όλα τα άλλα μέλη της Προσωριν>\ς Διοικούσας Επιτροπ>\ς 
-που είναι διακεκριμένοι, καθηγητές, που τιμούν τον τόπο μας στο εξωτερικό -να 

λέμε ότι επειδ>\ ένα μέλος, ο Πρόεδρος, θα είναι ο Υπουργός Παιδείας, αυτ>\ η 

Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή μετατρέπεται αυτόματα σε τμήμα του Υπουρ
γείου Παιδείας; Είναι πεποίθησή μου, κύριοι συνάδελφοι, ότι και υπερβολή ε(ναι 

τούτο και υποτίμηση προς αυτά τα εξέχοντα μέλη της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής. 

Η θέση η δικ>\ μας, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πραγματικά η παρουσία του 

Υπομyγού Παιδε(ας σ' αυτό το στάδιο, το προκαταρκτικό στάδιο που συγκρο

τούμε το πανεπιστήμιο, στην Προσωρινή, επαναλαμβάνω, στην Προσωρινή 
Διοικούσα Επιτροπή εlναι απαρα(τητη, γιατί χρειάζεται ο συνδετικός κρίκος, 
χρειάζεται η συντονιστική προσπάθεια, ιδιαίτερα όταν στον τόπο μας υπάρχει η 
ιδιομορφία ότι όλα τα άλλα 'μέλη >\ σχεδόν όλα τα άλλα μέλη της Προσωριν>\ς 
Διοικούσας Επιτροπής κατοικούν και εργάζονται στο εξωτερικό. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, έχω την άποψη ότι υπάρχουν μερικές 

ζώνες της νομοθεσίας μας, μερικά θέματα, των οποίων η σημασ(α είναι εθνική και 

θα πρέπει να εκφεύγουν της σφαίρας της μικροκομματικ>\ς δραστηριότητας. Είναι 

πεποίθησή μας ότι εκείνο το οποίο επιδιώκεται με αυτή την πρόταση νόμου είναι 

μια αντιπολιτευτική διάθεση για υπόσκαψη του Υπουργού Παιδείας και μόνο και 

της κυβέρνησης κατ' επέκταση. Όμως είναι παράλληλα έκκλησή μας να 

αφήσουμε αυτό τον τόσο ευαίσθητο τομέα με την τόσο τεράστια σημασία, δηλαδή 
το Κυπριακό Πανεπιστήμιο, έξω από τη σφαίρα αυτής της πολιτικής. Εμείς γι' 

αυτούς τους λόγους θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Πριν να Οευτερολογήσετε, κύριε ΨυλλίΟη, αν υπάρχει άλλος ομιλητής ... 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, θέμα τ&.ξης, 8ιότι ε8ώ λέχθηκαν ορισμένα πρ&.γματα τα 

οποία είναι αντ(θετα με εκείνα που λέγονται στο Νόμο. Ο Νόμος μιλά καθαρά 

και θα Οιαβάσω το Νόμο για να μην υπάρξει καμιά παρανόηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επί θέματος 8ια8ικασίας. Θέμα τ&.ξεως είναι όταν γίνεται αναφορ&. στη 

ΟιαΟικασία των συζητήσεων ενώπιον του Σώματος. Αν υπάρχει Οιαφοpετική 

άποψη επί θεμάτων, γίνεται Οευτερολογία και Οεν είναι θέμα τάξεως. Αυτή είναι 

η 8ιαφορ&.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, σας παρακαλώ. Πρόκειται για θέμα τάξεως, κύριε 

Ευσταθίου, 8ιότι ο κ. Ψυλλί8ης ισχυρίζεται ότι ο κ. Παπαπέτρου ισχυρίστηκε 

ανακριβώζ ότι το περιεχόμενο του νόμου είναι άλφα, ενώ στην πραγματικότητα 

είναι βήτα. Αυτό είναι μια επανόρθωση μιας ανακρίβειας. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θα απαντήσει στη Οευτερολογία του. Συνήθως παρέμβαση γίνεται, όταν 

πρόκειται να εγερθεί θέμα εφαρμογής των Κανονισμών της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να διευκρινίσει τη θέση του τώρα, κύριε Ευσταθίου. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Αν ενοχλείτα.ι ο κ. Ευστα.θίου, κύριε Πρόεδ'ρε, να. πω τι περιέχει ο· νόμος, να. 

μείνω πιο ύστερα.. Δεν έχω ένστα.ση. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Με τη σεφ&. του ο κ. Ψυλλί8ης, αν θέλει να μιλήσει. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Εδ'ω, κύριε Ευστα.~ίου, είνα.ι θέμα. να. δ'ια.βάσουμε το νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κόριοι, 6χι 8ιαλογική συζήτηση. Είπα, κόριε Ψυλλί8η, 

υποδ'είξετε την α.ντίφα.ση η οποία. υπάρχει μετα.ξύ α.υτών που είπε ο κ. 

Παπαπέτρου κα.ι του περιεχομένου του νόμου, Αυτός είναι ο σκοπός για τον οποίο 

σας έδ'ωσα το λόγο. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Να μου επιτρέψετε, Κύριε Πρόεδ'ρε, να δ'ιαβάσω ένα τμήμα. του νόμου στο 
τέλος. Είναι από το 8 και πιο πέρα. «(8) Όταν ολοκληρωθεί ο 8ιορισμός επτ&. 
τουλάχιστο μελών του ακαδ'ημάϊκού προσωπικού κάθε Τμήματος, α.πό τα. οποία. 

τέσσερα τουλάχιστον είναι μόνιμα, καταρτίζεται το Συμβούλιο του Τμήματος. 

(9) Όταν ολοκληρωθεί η κατ&.ρτιση των Συμβουλίων Μο τουλ&.χιστο Τμημ&.των 
μιας Σχολήc,, εκλέγονται ο πρώτος Κοσμήτορας και ο Ανα.πληρωτής Κοσμήτορας 

και συγκροτείται το Συμβοόλιο της Σχολής. (10) Όταν ολοκληρωθεί η 
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κατάρτιση των Συμβουλ(ων πέντε τουλάχιστο Τμημάτων, εκλέγονται ο πρώτος 
Πρύτανης και ο Αντιπρύτανης και συγκροτείται η Σύγκλητος και το ΣυμβοUλιο 
του Πανεπιστημίου. (11) Μέχρι την εκλογή της πρώτης Συγκλήτου και τη 
σUσταση του πρώτου Συμβουλίου του Πανεπιστημίου, η Προσωρινή Διοικούσα 
Επιτροπή έχει όλες τις αρμοδιότητες και εκτελεί όλα τα καθήκοντα του 
Συμβουλίου και της Συγκλήτου». Και συνεχίζει. «(12) Μέχρι την εκλογή του 
πρώτου Πρύτανη ο Πρόε3ρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροποής έχει όλες 
τις α.ρμοδιότητες και εκτελεί όλα τα καθήκοντα του Πρύτανη.>>. Επομένως είναι 
πρύτανης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Λέχθηκε η μια άποψη και η άποψη του Προέ3ρου 
της Επιτροπής Παι3είας είναι 3ιαφορετιχή. Η ερμηνεία την οποία 3ίνει στο νόμο 

είναι διαφορετική. Είναι νόμιμο δικαίωμα του καθενός να έχει τις απόψεις του. 

Επομένως 3εν υπάρχει πρόβλημα. 

Υπάρχει άλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, θα ήθελα απλώς να εκφράσω την 

ικανοποίησή μου για το ότι ο φίλος και συνάδελφος κ. Παπαπέτρου επανήλθε στη 

Βουλή δριμύτερος. Και αυτό μας χαροποιε( ι8ιαίτερα ... 
(Γέλια) 

... 3ιότι είχε εκφράσει την πρόθεσή του να παραιτηθεί. Όμως πολύ φοβούμαι ότι 
σ' αυτό το θέμα ·8ε συμφωνούμε με τον τρόπο που παρουσιάζει τα πράγματα και 
δ:ε νομ(ζουμε ότι η μικροπολιτική βρίσκεται σ' αυτή την Πλευρά που πιστεύει ότι 

πράγματι είναι ασυμβίβαστος ο ρόλος που θέλει να 3ια3ραματίσει ο Υπουργός 

Παι3είας. Αλλά ακόμα και να μην υπήρχε η νομοθεσία που είναι ξεκάθαρη και 
την οποία 3ιάβασε ο κ. Ψυλλί3ης, σίγουρα, αν ο Υπουργός Παι3είας έχει την 

ευγενή φιλοδ:οξία να γίνει πρύτανης του πανεπιστημιου, θέτει τον εαυτό του σε 

μια ευνοϊκή θέση. 

Επομένως είναι θέμα, εκ των προτέρων, κάποια πράγματα να μπουν στη 
θέση τους. Και δ:εν πιστεύουμε ότι οι ((Φίλοι του Πανεπιστημίου», οι οποίοι 

πράγματι πρωτοστάτησαν όλα αυτά τα χρόνια προς την κατεύθυνση ίδρυσης του 

πανεπιστημίου, έχουν. τόση προκατάληψη προς το Πρόσωπο του 1 πουργού 
Παιδείας, ώστε να θεωρούν και αυτοί πως είναι ασυμβίβαστος αυτός ο ρόλος. 

Έπειτα οι φίλοι Βουλευτές του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ, που είναι τόσο 
ευαίσθητοι σε θέματα δικοινοτικά και σε θέματα Τουρκοκυπρίων, πώς σ' αυτό το 

θέμα δε βλέπουν το επιχείρημα ότι πράγματι δημιουργείται κάποιο θέμα με το 
θέμα του Υπουργού Παι3είας; Επομένως, μ' όλο το σέβας προς τον Υπουργό 

Παιδείας, δε νομίζουμε ότι υπάρχει οποιαδήποτε αδικία προς την κατεύθυνσή του. 

Πιστεύουμε ότι προστατεύουμε το θεσμό και του Υπουργείου Παιδείας και τον 

ί3ιο τον Υπουργό, με το να κηρύξουμε ασυμβίβαστες νομοθετικά αυτές τις 3υο 

θέσεις. 

Ευχαριστώ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, μια 3ήλωση επί προσωπικού θέματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι επ( προσωπικού θέματος και είναι σύντομη, μάλιστα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Πολό σύντομη, κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με τη μη υλοποίηση της απόφασης 

μου να παραιτηθώ από τη Βουλή, θα ήθελα να δηλώσω στο Σώμα ότι δεν έλαβα 

υπόψη το κατά πόσο η υλοποίηση η μη της απόφασης μου θα χαροποιησει τον κ. 
Γαλανό ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό .είναι προσωπικό σας δικαίωμα, κύριε Παπαπέτρου, και δεν αφορά 
κανένα άλλο. 

Ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Πολύ σύντομα, αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, επί του θέματος της 

ουσίας που συζητούμε. Πράγματι δεν μπορώ να αντιληφθώ γιατί αυτη η σφοδρη 

ένσταση προς τη συμμετοχή του Υπουργού Παιδείας σ' αυτή την Προσωρινή 

Διοικούσα Επιτροπή του πανεπιστημίου για τον εξής βασικό λόγο: Όλα τα μέλη 

της Επιτροπής διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατά συνέπεια 

πιχόονται απ' αυτό. Κατά συνέπεια, αν θέλει η κυβέρνηση να ασκήσει 

οποιαδήποτε επιρροή ανεπίτρεπτη στα θέματα του πανεπιστημίου, το οποίο 

βρίσκεται «εν τω γίγνεσθαι», θα μπορεί να το επιτύχει οποτεδήποτε θέλει 

επιλέγοντας κάποιο δικό της φίλο και διορίζοντάς τον είτε Πρόεδρο είτε μέλος. 

Και επει8ή τα μέλη είναι που αποφασίζουν και εκ8ίδουν τις αποφάσεις, τελειώνει 

η όλη υπόθεση. 

Έτσι να μου επιτραπεί να εκφράσω την υποψία ότι είναι διότι δε θέλουν το 

συγκεκριμένο Τπουργό Παιδείας να είναι μέλος της Προσωρινής Διοικούσας 
Επιτροπής μερικοί και είναι γι / αυτό το λόγο που εγέρθηκε και προτάθηκε το υπό 
επιψηφιση νομοθέτημα. Μάλιστα τον Υπουργό εκείνο ο οποίος πηρε την εντολη 
να προχωρήσει στη σύνταξη της νομοθεσίας για το πανεπιστήμιο και το έκαμε σε 
τόσο σύVτομο χρονικό 8ιάστημα, 9ύτως ώστε να θεωρείται ότι είναι ρεκόρ και να 

τον έχουν επαινέσει όλες οι πτέρυγες, όταν ψηφ(ζαμε τότε το νόμο. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι αυτός ο Νόμος θα επιβραδύνει τη συγκρότηση του 

Πανεπιστημίου της Κύπρου. Και αν επιβρσ.8υνθεί ένα μόνο χρόνο, το κόστος που 
θα υπάρξει στην οικονομία σε βάρος αυτού του λαού θα είναι πολλά εκατομμύρια 
λίρες. Ας το έχουν υπόψη τους εκείνοι οι οποίοι θα ψηφίσουν αυτό το νομοθέτημα 

και εκείνοι που το πρότειναν και το υποστήριξαν και το υποστηρίζουν αυτή τη 

στιγμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημητριάδης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, διερωτούμαι πραγματικά πού βασ(ζεται 

από μέρους της μειοψηφίας της Βουλης το επιχείρημα να κατηγορείται η πλευρά 

η οποία προτείνει την τροποποίηση αυτού του Νόμου ότι ορμάται από 

μικροπολιτικά ελατηρια. Ας μας υποδείξει αυτη η μειοψηφία σε ποιο σημείο, σε 

ποιο νόμο προνοείται ότι πολιτικά πρόσωπα και ι8ια!τερα μέλη του Τπουργικού 

Συμβουλίου είναι 8υνατό να συμμετέχουν σε 8ιοικήσειι; ημικρατικών οργανισμών ή 

οπουδήποτε αλλού. 
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Είναι πάγια αρχή του δικαίου ότι δεν μπορούν οι Υπουργοί να συμμετέχουν 

σε οποιαδήποτε συμβούλια ημικρατικών οργανισμών ή άλλων νομικών προσώπων 

δημόσιου δικαίου. Κατά συνέπεια είναι συνεπής η αρχή που ακολουθεί σήμερα το 

Δημοκρατικό Κόμμα με το να προτείνει την τροποποίηση αυτή και Οεν κρύβονται 

πίσω ούτε μικροπολιτικά ελατήρια ούτε διάθεση υπόσκαψης του Υπουργού -μια 

κατηγορία πολύ σοβαρή την οπο!α εκστόμισε ο συνάδελφος κ. Παπαπέτρου! Ούτε 

τέτοια διάθεση υπάρχει από μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος ούτε, πιστεόω, 

από την πλειοφηφ!α της Βουλής. Τα ελατήριά μας είναι αυτά τα οποία ανέφερε ο 
κ. Ψυλλίδης και δε θα πρέπει να προσπαθούμε να ανακαλύψουμε άλλα ελατήρια, 

εκτός από εκείνα τα οποία αναφέρονται ρητά στην Αιτιολογική 'Εκθεση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Κύριοι, ειλικρινά πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Δεν πιστεύω ότι 

υπάρχουν οποιαδ'ήποτε ελατήρια από οποιαδ'ήποτε πλευρά. Ούτε ελατήρια 

μικροπολιτικής υπάρχουν ούτε ελατήρια υπόσκαψης του Υπουργού υπάρχουν ούτε 
οτιδήποτε άλλο. Είναι η μια αρχή από τη μια πλευρά και η άλλη αρχή από την 

άλλη. 

Άλλωστε η πρόταση νόμου δ'ε μιλά μόνο για τον Υπουργό Παιδ'είας. Λέγει 

ότι το αξίωμα του Υπουργού γενικά και του Βουλευτή είναι ασυμβίβαστο με τον 

Πρόεδ'ρο της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής. Συνεπώς δ'εν πρόκειται μόνο 
για τον Υπουργό Παιδε(ας. Πρόκειται για οποιοδήποτε Υπουργό και για 

οποιοδήποτε Βουλευτή. 

Δε θα δ'ώσω το λόγο σε κανένα άλλο, διότι το θέμα έχει εξαντληθε(. 

Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 1; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του &ρθρου 1; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα το άρθρο 1 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα το άρθρο 2 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 3; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

·Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα το άρθρο 3 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 4; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 4; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΏΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμι&. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΏΝ: 

1267 

'Αρα το &ρθρο 4 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμι& 
αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του Νόμου αυτού. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του &ρθρου 5; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του &ρθρου 5; 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κ~ριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμι&. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα το &ρθρο 5 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμι& 
αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη αν&γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το υπ. αρ. 3 θέμα στην ημερήσια δι&ταξη, που είναι «0 περί Τουρκο
κυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατ&ξεις) 

Νόμος του 1989>>, αναβ&λλεται. 
Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 Συμπληρωματικός (Αρ. 1Β) 

του περί ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&σει 

την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΌΜϊΚΩΝ
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 1Β) ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟ
ΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 

1989». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τοίκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριοίδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ3ιο σε 8ύο συνε3ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 22 
Νοεμβρίου 1989. 

Σκοπός του νόμου που προ~είνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού χρημοίτων ύψους .!:1,051,400 και η διοίθεσή 
τ,qu για το νέο αναπτυξιακό της πρόγραμμα. 

Η ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση θα διατεθεί ειδικότερα για -

(α) Αμοιβή Συμβούλων Μηχ~νιχών 
(β) Μελέτη για προμήθεια οίνθρακα 

(γ) Περιβαλλον\:ική μελέτη περιοχής Βασιλικού 

(που καλύπτει άνθρακα και πετρέλαιο) 

· ( δ) Χωρομέτρηση περιοχής 
( ε) Γεωτεχνικές έρευνες 

(στ) Απρόβλεπτα 

Σύνολο 

5:517,400 
;f 40,000 

J;215,000 
J; 14,000 
5:215,000 
;f 50,000 

J;1,051,400 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό λαμβά
νοντας υπόψη της ότι η διοίθεση της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης δεν 
προκρίνει το θέμα της κατασκευης ή όχι ανθρακικού . σταθμού, αλλ' ούτε 
επηρεοίζει τις ήδη δεδηλωμένες θέσεις της Βουλής ποίνω στο όλο θέμα, εισηγείται 
στη Βουλή την ψήψιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αψού τροποποιηθεί 
ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως »0 Τροποποιητικός του περί Προϋπο
λογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989 Νόμος του 1990». 

Οι εκ των Μελών της Επιτροπής κ. Α. Γαλανός και Θ. Μιχαηλίδης δήλωσαν 
ότι η Κοινοβουλευτική τους Ομά8α θα τοποθετηθεί, αναλύοντας εκτενέστερα τις 
θέσεις της, κατά τη συζήτηση τοu όλου θέματος ενώπιον τοu Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υποίρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο χ. Ψυλλίδης. 
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Α. Ψϊ" ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχει μια αντίφαση μεταξύ της Έκθεσης αυτής,. η οποία κυκλοφόρησε 
φυσικά όχι πρόσφατα, και της Έκθεσης της Επιτροπής Περιβάλλοντος στην 

οποία κατηγορηματικά ολόκληρο το Σώμα στάθηκε ενάντια στον ανθρακικό 

σταθμό. 

Επομένως ερχόμαστε εδώ να φηφtσουμε κονδύλια τα οποία ανάγονται στον 

ανθρακικό σταθμό -μελότη για προμήθεια άνθρακα, περιβαλλοντική μελότη που 
καλύπτει άνθρακα- ενώ η Βουλή είπε ότι σε καμιά περίπτωση δε θα δεχθεί 
οποιοδήποτε σταθμό με άνθρακα. Επομένως είναι αντίθετα αυτά με προηγούμενη 

απόφαση της Βουλής. 

Το δεύτερο το οποίο ήθελα να πω είναι το εξής, και αυτό μπορεί να μην είναι 

νομικό, είναι όμως ηθικό. Μετά την απόφαση της Βουλής να μην επιτραπεί η 

ανέγερση σταθμού με πρώτη ύλη τον άνθρακα, αποπέμφθηκε με το γνωστό τρόπο 

ο Πρόεδρος της Αρχής Ηλεκτρισμού, γιατί ακολουθούσε τις εντολός της Βουλής. 

Και αυτό το είπε και ο νόος Πρόεδρος της Αρχής Ηλεκτρισμού, ότι: «Κι εγώ, αν 

ήμουν στη θέση του κ. Μουσιούττα, θα έκανα το ίδιο. Θα ακολουθούσα τις 
εντολός της Βουλής και δε θα μπορούσα να προχωρήσω στο να δίδω λεφτά για 

πράγματα για τα οποία δε μου έδωσε η Βουλή)). 

Πώς ερχόμαστε εμείς εκ των υστέρων να καλύψουμε αυτή την <<ανυπακοή)), 

μπορώ να τη βάλω μέσα σε εισοcγωγικά, αλλά οcνυπακοή της Αρχής Ηλεκτρισμού, 

του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού, στις αποφάσεις της Βουλής; 
Αν η Βουλή θέλει να είναι ένα σεβαστό Σώμα, θα πρέπει να εμμένει στις αρχές 
της. Διαφορετικά γιατί να κάνει 8ηλώσειςj Και όχι ως άτομα, αλλά ως Σώμα. 

Επομόνως εδώ ερχόμαστε σε πλήρη αντίφαση. 

Και το τρίτο το οπο(ο ήθελα να τονίσω είναι τούτο: Ότι πάμε νοc εγκρlνούμε 

κον8ύλια τα οποία προέρχονται από ένα Διοικητικό Συμβούλιο το οποίο εlναι 

νομικά ανύποcρκτο, 8ιότι εμείς περάσαμε νόμο βάσει του οποίο:; γίνοντοcι οι 

8ιορισμοί στα 8ιάφοροc συμβούλια των ημικροcτικών οργανισμών κοcι το Συμβούλιο 

αυτό 8εν έγινε με βάση εκείνο το νόμο. Επομένως νομικά είναι ανύπαρκτο αυτό το 

πράγμα. Εκτός κι αν κι αυτό το θεωρούμε ασήμαντο πράγμα. Δε βαριέσαι, είναι 

ανάγκη να ακολουθούμε τους νόμους που περνά η Βουλή; 

Για όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, το Δημοκρατικό Κόμμα θα καταψηφίσει τα 

κον8ύλια αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Κωνσταντίνου, 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ό , ί θ' λλ ι ι ι ι Κύριε Πρόε8ρε, 8ε σχ πευα να μιλησω επ του εματος, α α μετα απ αυτα 

που όχουν λεχθεί από το συνάδελφο κ. Ψυλλίδη θεωρώ ότι θα πρέπει τα 
πράγματα να τεθούν στην ορθή τους βάση και, θα έλεγα, όπως πραγματικά: έχουν. 

Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι όλες οι πλευρός · αυτής της Βουλής 
τοποθετήθηκαν κατηγορηματικά: ενάντια στη 8ημιουργία ανθρακικού σταθμού στην 
περιοχή του Βασιλικού. Και είναι γνωστό και το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής 
και όλα όσα όχουν συμβεί. 
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Όμως, είναι ορθό ότι τα ποσά αυτά και οι μελέτες αυτές έγιναν μετά από 

την απόφαση αυτή της Βουλής ή πριν από την απόφαση αυτή της Βουλής; Η 

πραγματικότητα είναι ότι οι ειδικοί αυτοί κλήθηκαν από το εξωτερικό και 

ανέλαβαν τη .μελέτη αυτή πολύ πριν η Βουλή αποφασίσει πάνω στο θέμα. Αυτή 

είναι η πραγματικότητα. 

Και γιοι να είμαστε επίσης αληθείς και ειλικρινείς με τους εαυτούς μας, στη 

Διεύθυνση της Αρχής Ηλεκτρισμού, επί Προεδρίας του κ. Μουσιούττα, στάληκε 

σχετική επιστολή της Επιτροπής Οικονομικών, η οποία, αφού μελέτησε το θέμα, 
είπε ότι 8εν ήταν δυνατό να εγκρίνει -και απάλειψε από τους προϋπολογισμούς 
της Αρχής Ηλεκτρισμού- τα κονδύλια που αφορούσαν την ίδρυση ανθρακικού 

σταθμού, αν εκ των προτέρων Οεν είχε τις κατάλληλες μελέτες που χρειάζονταν 

τόσο για το περιβάλλον όσο και για τα θέματα προμήθειας άνθρακα κτλ. Κατά 

συνtπειοι η Διεύθυνση και το Συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού είχαν και την 
έγκριση της Βουλής, όλων των πλευρών, για να προχωρήσουν στις μελέτες αυτές. 

Το ότι τα κονδύλια αυτά έρχονται τώρα για να ψηφιστούν από το Σώμα, 

είναι πληρωμή ειλημμένων υποχρεώσεων και μελετών, οι οπο(ες έγιναν πολύ πριν 
από την απόφαση την οπο(α πήρε η Βουλή, με τη θέση της ότι είναι έναντια στην 

(δρυση ανθρακικού σταθμού στο Βασιλικό. 

Κατά συνέπεια} κύριοι συνάΟελφοι, ο λόγος για τον οποίο εμείς ταχθήκαμε 

υπέρ της ψήφισης αυτών των κονΟυλίων, είναι γιατί τα κονΟύλια αυτά ε(χαν και 

την έγκριση της Βουλής προηγουμένως. Είναι ειλημμένες υποχρεώσεις της Αρχής 

Ηλεκτρισμού και με κανένα τρόπο αυτά Οεν αποτελοόν παραβίαση απόφασης της 

Βουλής από μέρους της Αρχής Ηλεκτρισμού, γιατί η Αρχή Ηλεκτρισμού ενέργησε 

με βάση αυτά που συζητήθηκαν και σε συμφωνία με τη Βουλή. 

Ε(νοιι γεγονός ότι μετά από την κατάσταση η οπο(οι δημιουργήθηκε στην 

περιοχή και τη μελέτη που έκανε η Βουλή, τόσο μέσω της αρμόΟιας Επιτροπής 

Περιβάλλοντος, αλλά και με τη συζήτηση που κάναμε στο Σώμα, πάρθηκε η 

απόφαση ότι Οεν εγκρίνει η Βουλή την ίΟρυση τέτοιου σταθμοό στο Βασιλικό και 

γι' αυτό και η Επιτροπή Οικονομικών έχει απαλείψει όλα τα σχετικά κονΟύλια 

από τους προϋπολογισμούς της Αρχής. 

Κατά συνέπεια αυτό το πράγμα, για το οποίο καλούμαστε σήμερα να 
ψηφίσουμε, έχει γίνει με έγκριση της Βουλής. Η έγκριση αυτή δόθηκε πολύ 
προηγουμένως και όταν Πρόεδρος της Αρχής Ηλεκτρισμού ήταν ο κ. Μουσιούττοις 
και κατά συνέπεια αυτό Οεν έχει καμιά σχέση με οποιεσΟήποτε αλλαγές έχουν 

γ(νει στο Συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού ή αποτελεί με οποιοδήποτε τρόπο 

παραβίαση της απόφασης που αυτό το Σώμα πήρε σε μεταγενέστερο στάΟιο. 

Γι' αυτούς τους λόγους η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα θα ψηφίσει τα 

κονδύλια που περιλαμβάνονται σ'οιυτό το Συμπληρωματικό Προϋπολογισμό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, θα ήθελα να Ι!ηλώσω ότι 
ε(νοιι γνωστές οι θέσεις μου αναφορικά με το θέμα της ίδρυσης ανθρακικού 
σταθμού στο Βασιλικό. 
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Πιστεύω ότι, έστω και οcν δεν προδικάζει το θέμα η ψήφιση του 

προϋπολογισμού αυτού, αποτελεί πέταγμα χρημάτων η πληρωμή ποσών για κάτι 
το οποίο δεν εγκρίνω να γίνει και δηλώνω ότι, παρά τη θέση του κόμματός μου, 

εγώ διαφωνώ και θα καταψηφίσω ως Βουλευτής Λάρνακας τον υπό ψήφιση 

προϋπολογισμό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
Κύ[ριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου αν επιτρέπετε, θα ήθελα να 8ηλώσω ότι θα 

δώσω αρνητική ψήφο στα κονδύλια που προβλέπονται στον προϋπολογισμό αυτό 
και τοότο γιατί υποδηλώνει την πλήρη αντίθεσή μου σ, 1 οποιαδήποτε ε1κατά
σταση 0:.νθρακικού σταθμού στο Βασιλικό. 

Δlαφορετική τοποθέτηση μπορεί να ερμηνευθεί ότι υπάρχει η δυνατότητα 
8ιαφορbποίησης της θέσης μου. 

ι ι 1 
Ευχαριστω πολυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Στυλιανού και μετά ο κ. Ηλιά8ης. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, σπεύδώ να δηλώσω αρχικά πως θα 
είμαι:' σύντομος, αλλά θα κάμω οπωσδήποτε αναφορά και μνεία σε ορισμέν~ 
γεγονότα και στοιχεία τα οποία δείχνουν ότι και θέματα ηθικής τάξης έχουν 

παρ~βιαστε( και θεσμικά πλαίσια και αποφάσεις και συστάσεις της αρμόδιας 
Κοιν'qβουλευτικής Επιτροπής της Βουλής, αλλά και της ολομέλειας του Σώματός 
έχο~ν παραβιαστεί. Και εξηγούμαι: ! 

ι' · Στις 4.1.1989, χωρίς να προηγηθεί απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου ~ης 
Αρχής Ηλεκτρισμού, παρά τις επιφυλάξεις του τότε Προέ8ρου της Αρχής jου 
.Κυρ(ου Ανδρέα Μουσιούττα - που πρkπει οπωσδήποτε να πιστωθεί υπέρ τοf> η 
.·στάση και η θέση την οποία ε(χε πάρει - παρά. τις φωνές που ακούγονταν /στο 
Διοικητικό Συμβούλιο πως kπρεπε, πριν αποφασιστεί η ανάθεση του σχεδ(ου 

' στους Οίκους του Λονδίνου Kennedy and Donkin, να ενημερωθεί η Επιτpοπή 
Οικονομικών της Βουλής, αφού απλούστατα δεν υπήρχε εγκεκριμkνος πρ9'Uπο

λογισμός, για να δοθεί στους Kennedy and Donkin η ανάθεση και η εκτέλεσ/η του 
έργου και ενώ ουσιαστικά συζητείτο. στο Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής, 
αιφνι8ίως η Διεύθυνση της Αρχής Ηλεκτρισμού, παρά τη συζήτηση, ~πανα
λαμβάνω, μέσα στο Διοικητικό Συμβούλιο, παρά τις επιφυλάξεις, παf)ά την 
έλλειψη εγκεκριμένου προUπολογισμού, ανέθεσε και τυπικά την εκτέλε/ση των 
έργων αυτών στους Συμβούλους Μηχανικούς Kennedy and Donkin του Λ?νδίνου. 
Και λέω και τυπικά, έντιμε κύριε Πρόεδρε Και έντιμοι κύριοι συνάδελφΡι, γιατί 
από πολύ πριν είχε ανατεθεί αυτή η δια8ικασία, όπως φαίνεται από το, γεγονός 
πως η Σύμβαση, η Έκθεση μάλλον της Kennedy and Donkin, η «Vassilikos Coal 
Fire Power Station, Face Ι, Agreement for Consluting Engineering Services», είχε 
ή8η ετοιμαστεί - και την καταθέτω στη Γραμματεία της Βουλής - από το Γενάρη 

του 1989. 
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Να σημειωθεί ακόμα πως ο Πρόεδρος Βασιλείου ανέφερε λίγες μέρες μετά 

τις 4.1.1989 στο Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, που τον 
είχε επισκεφθεί στο Προεδρικό Μέγαρο, πως και αν ακόμα τελικά αρνηθεί η 

Βουλή να εγκρίνει την εκτέλεση ανθρακικού σταθμού, αξίζει το κόστος να 

διαθέσουμε τις ;1;300,000 -τότε ήταν J;300,000, αργότερα παραδόξως έγινε 1/2 
εκατομμύριο, ;1;517,000 για την ακρίβεια -για τον απλούστατο λόγο πως μέσα στο 
γενικότερο σχέδιο του όλου ανθρακικού στοιχίζει 0.17 η όλη εκδαπάνησηl Και 
επομένως εlναι μηΟαμινό, κατά την αντίληψή του, το ποσό, μικρό ποσό η 

εκΟαπάνηση, έστω κι αν Οεν εγκρινόταν μεταγενέστερα, η τεράστια αυτή η 
Οαπάνη του μισού εκατομμυρίου λιρών. Πρόσθετα, πρόσθεσε, θα πρέπει να 

επισπευσθεί η όλη διαδικασία. Και εν ονόματι αυτής της επίσπευσης έγινε αυτή η 

ανάθεση χωρίς, επαναλαμβάνω, να τηρηθούν ούτε καν τα στοιχειώδη προσχήματα, 
οι στοιχειώδεις απόψεις και οι θέσεις να ακουστούν της Βουλής και των αρμόδιων 

παραγόντων και των Οιοικητικών οργάνων. 

Και το ερώτημα που προκύπτει είνοcι: Γιατί να επισπευσθεί με οποιοΟήποτε 

τ!μημα, έντιμοι κύριοι συνάΟελφοι, αυτή η όλη εκΟαπάνηση, αυτή όλη η 
διαδικασία; Ποιος ήταν ο λόγος; Πέρασε κιόλας ένας χρόνος τώρα από τότε που 

αποφασίστηκε η όλη αυτή ΟιαΟικασία. Πέρασε περισσότερο από ένας χρόνος. Και 

το ερώτημα που προκόπτe:ι είναι: Πού βρίσκεται η Ουσκολ(α; Ποια προβλήματα 
τεχνικά ή οποιαδήποτε άλλα θέματα δημιούργησε η μετεξέλιξη, ο ετεροχρονισμός, 

αν θέλετε, της εκτέλεσης του όλου σχεδίου; 

Αλλά υπάρχει και η ηθική πλευρά. Ενώ η Βουλή, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι 

και έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, όχι μόνο κανένα προϋπολογισμό Οεν ενέκρινε, αλλά 
προειδοποίησε να μη δεσμευθεί η Αρχή προ της συμπλήρωσης των μελετών - και 

σε μεταγενέστερο στά:Οιο απέκλεισε τη Οημιουργία ανθρακικού -πραξικοπηματικά, 

με το πράσινο φως που εξέπεμψε το Προεδρικό Μέγαρο, η Αρχή Ηλεκτριμού 
προχώρησε και ανέθεσε την εκτέλεση του έργου στους Kennedy and Donkin, 
παράγνωρίζοντας νόμιμες θεσμοθετημένες διαδικασίες που είχαν ήδη δρομολογηθεί 

και είχαν αποφασιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Σήμερα οι ίΟιοι άνθρωποι, που έγραψαν στα παλαιότερα, ουσιαστικά, των 

υποδημάτων τους και θέσεις και αποφάσεις και συστάσεις της Βουλής, έρχονται 

και ζητούν την εκ των υστέρων έγκριση του ποσού αυτού για κάλυψη των 

ενεργειών τους που ανεπίτρεπτα, που οπωσδήποτε απαράδεκτα ηθικά, τυπικά και 

νομικά, είναι που έχουν εκδαπανήσει. Οι πληροφορ(ες που έχουμε, έντιμε κύριε 
Πρόεδρε, είναι πως τα ποσά αυτά, το ποσό μάλλον των ;1;400,000 έχει ήδη δοθεί 
στους Kennedy and Donkin και απομένει η εκτέλεση του δεύτερου σκέλους της 
επιταγής των ;1;117,000. ·Και το ακόμα πιο τραγικό είναι πως αυτοί οι άνθρωποι 
που περιφρόνησαν το Σώμα παραμένουν στις θέσεις τους εδώ και αρκετά χρόνια 

τώρα. 

Να πούμε ακόμα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως όταν το Διοικητικό Συμβούλιο 
της Αρχής επισκέφθηκε στις 14/12/1988 τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο 
Προεδρικό Μέγαρο και όταν κάποιος από την Αρχή υπογράμμισε πως δεν υπήρχε 
προγραμματισμός, πως δεν υπήρχε εγκεκριμένος προϋπολογισμός και επομένως 

ήταν αθέμιτη η πράξη της ανάθεσης στους Kennedy and Donkin της διαδικασίας 
της •Κτέλεσης των κατασκευαστικών σχεδίων, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας - και 

καλώ τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να το διαψεύσει - είπε: « 'Αστε τη Βουλή και 
αυτή την αναλαμβάνουμε εμείς>>. Αν ο άνθρωπος ο οποίος ανέλαβε να 
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υποστηρίξει τις νόμιμες και δημοκρατικές διαδικασίες στον τόπο αυτό, αντί να 

είναι ο προστάτης και ο φύλακας άγγελος των θεσμικών αυτών πλαισίων, γ(νεται 

ο καταλύτης τους, αφήνω τη Βουλή να αντιληφθεί προς ποια κατεύθυνση 
οδηγούμαστε και σε ποιες αντιΟημοκpατικές διαδικασίες μπορεί να εμπλακεί ο 

τόπος αυτός. Ίσως, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να μην είναι τυχαίο αυτό που 

κατάγγειλε και ο συνάδελφος Γαλανός και οι άλλοι συνάδελφοι για τη δράση της 

ΜΜΑΔ και κάποιων άλλων δυνάμεων ασφαλείας σήμερα στο Προεδρικό Μέγαρο. 

Να πω ακόμα στον έντιμο συνάδελφο τον κύριο Κωνσταντίνου πως στις 

9.1.1989 μέλη της Επιτροπής Οικονομικών -και για να· μη διστάζουμε, ο ίδιος ο 
Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών -συμβούλευσε την Αρχή να μην υπογραφεί 

το συμβόλαιο με τους 

Kennedy and Donkin, προτού εγκριθεί ο προUπολογισμός της Α.Η.Κ. από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Να πούμε ακόμα πως στις 2.6.1989 εγκρίθηκε ο προUπολογισμός της 
Α.Η.Κ., αλλά με σημείο αναφοράς το ποσό των f10 μόνο, ως συμβολική και μόνο 
αρχή προς τους Kennedy and Donkin, γιατί δεν υπήρχε η έγκριση από μέρους της 
Αρχής. Και να πούμε ακόμα πως στις 13.7.1989 ομόφωνα η Βουλή αυτή είπε όχι 
στον ανθρακικό προς την Εκτελεστική Εξουσία. 

Και το ερώτημα που προκύπτει, έντιμοι κύριοι συνά.δελφοι, είναι: Αν 

εκπληρώσουμε τις διεθνείς υποχρεώσεις μας, γιατί υπήρξε αυτή η διαδικασία η 

απαρά8εκτη από μέρους της Αρχής Ηλεκτρισμού, και πληρώσουμε το ποσό αυτό, 
είναι ηθικό να παραμένουν αυτοι οι άνθρωποι, παρά την τεράστια ηθική και 

οικονομική ζημιά που έχουν προσπορίσει στον τόπο, στις θέσεις τους; Αυτό είναι 

το καυτό για μας ερώτημα. 

Πρόσφατα όμως, έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι, δημοσιεύθηκε, χωρίς να 8ια

ψευσθεί, σε κάποια ημερήσια εφημερίδα η πληροφορία πως τάχατες οι εμπειρο

γνώμονες έχουν ή8η αποφανθεί πως ο ανθρακικός, αν λειτουργήσει, κανένα 

πρόβλημα δε θα δημιουργήσει στους κατοίκους της περιοχής. Όμως αυτή η 

πληροφορία, που δε διαψεύστηκε επαναλαμβάνω και που θέτει άλλο θέμα ηθικής 
τάξης απέναντι στην κυβέρνηση, είναι εκ 8ιαμέτρου αντίθετη προς την πραγμα

τικότητα. Και η πραγματικότητα λέει πως το Interim Report, η εν8ιάμεση 
Έκθεση, που έ8ωσαν οι εμπειρογνώμονες λέει και τον!ζει πως πρέπει να 

σταματήσει ο φορτισμός, όχι μόνο στον αέρα στην περιοχή, αλλά και με το 
διοξείδιο του άνθρακα, γιατί θα αποβεί καταστρεπτική για την περιοχή η όλη 

αυτή προσπάθεια η οποία αναλαμβάνεται. Γι 1 αυτό τα 8ημοσιεύματα 1 έντιμοι 
κύριοι συνά8ελφοι, φοβούμαστε πως είναι υποβολιμαία. Και για να 8ιασκε8άσουν 

τους φόβους ανάμεσα στο λαό kαι για να προετοιμάσουν το έ8αφος για την 
προώθηση ειλημμένων αποφάσεων για τη 8ημιουργία ανθρακικού σταθμού. 

Η αμοιβή Συμβούλων Μηχανικών των f517,000 επιψηφίζεται σήμερα, παρά 
τις κατηγορηματικές αρχικά αντιθέσεις μας. Είναι προς τιμή των συνα8έλφων του 
Δημοκρατικού Συναγερμού που εμμένουν στις θέσεις τους, εκείνων των συνα-

8έλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού που υποστηρίζουν τη συνέπεια και τη 

σαφή αντιπαράθεσή τους προς αυτές τις 8ια8ικαστικές τακτικές. 

Αυτά, κύριε Πρόε8ρε, εν συντόμω και σας ευχαριστώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αυτά ήταν εν συντόμω; 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι τρόπος του λέγειν, κύριε ... 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝ(Η':----

----------
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Ε!ναι τρόπος του λέγειν_,_~~ιε Αναστασιά:Οη. 
Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ο κύριος συνάδελφος ζήτησε το λόγο προηγουμένως. 

ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προηγείστε ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, αλλά, αν Οεν έχετε ένσταση, 

ότε να μιλήσει ο κύριος Ηλιά.Οης . 

. ΗΛΙΑΔΗΣ: 
Πολύ ευγενές από μέρους του κυρίου Γαλανού. 

Κύριε ΠpόεΟρε, εμεLς από πλευράς Σοσιαλιστικού Κόμματος αντιμετωπί

ζουμε το θέμα σε δυο σημεία: Το πρώτο είναι οιν αυτή η απόφαση είναι αντίθετη 

~ε την ομόφωνη απόφαση τη δική μοις, όσον αφορά τη μη ίδρυση ανθρακικού ή 
οποιουΟήποτε άλλου σταθμού στην περιοχή. Και είναι σαφές και από την 

~Έκθεση και από άλλες ομιλίες και από τα λεγόμενα του κυρίου Κωνσταντίνου 

(!τι αυτό το θέμα Οεν ανατρέπει, Οεν ανα.ιρεί και Οεν προΟιχάζει τη θέση εκείνη 

όσον αφορά. την ίΟρυση ενός νέου σταθμού. 'Αρα, Οε θεωρούμε με κανένα τρόπο 
ότι υπάρχει οποιαΟήποτε ασυνέπεια., για. να. διαφοροποιηθούμε σε σχέση με τη 

,.θέση μας εκείνη. 'Αρα., πραγματικά Οεν μπορώ να. κατανοήσω και τη διαφωνlα 

1'
1

των Ουο συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αυτό είναι το πρώτο 

/σημείο. 
ι! Το δεύτερο σημείο εlναι αν πέρα από τούτο πρέπει να ψηφlσουμε αυτό το 
/ συμπληρωματικό προϋπολογισμό όπως έγινε, όπως ανορθόδοξοι λήφθηκε η 

1

1 απόφαση να Οιενεργηθούν αυτές οι Οαπάνες, πριν να ψηφιστεί ο προUπολογισμός, 
/ πριν να εγκριθεί η φιλοσοφία και η σκοπιμότητα. από αυτό το Σώμα. Είναι 

.
/ γεγονός ότι είμαστε μπροστά σε μιοι ανορθόδοξη διαδικασία γιοι την οποίοι δεν 

είμαστε καθόλου, μοι καθόλου ευτυχείς. Όμως εδώ επισημαίνουμε δυο 

πράγμα.τα.. 

Το πρώτο είναι ότι αυτά τα. λεφτά στη συντριπτική τους πλειοψηφία., ίσως 
κοιι κοιτά 80-90%, οφείλονται σε ξένους οίκους. Και δεν είναι η πρώτη φορά που 
αυτό το Σώμα., για. να μην εκτεθεl διεθνώς ως αναξιόπιστο το κυπριακό Οημόσιο, 

έχει ψηφlσει παρόμοιες περιπτώσεις προUπολογισμών. Αυτό ε(ναι το πρώτο. 

Το Οεύτερο είναι ότι Οεν παραγνωρίζουμε πλήρως τη σκοπιμότητα κάποιων 

τουλάχιστον από τις μελέτες οι οποίες έγιναν. Για. Ουο περίπου Οεκαετίες ήΟη 
λειτουργούν στην περιοχή υφιστάμενες μέχρι σήμερα βιομηχανίες με τοι γνωστά, 

πιθανότατα ολέθρια., αποτελέσματα. στην ατμόσφαιρα, άρα και στην υγεία των 

ανθρώπων και στο φυσικό περιβάλλον εκει. Και όμως, κύριε ΠρόεΟρε, καμιά από 
τις τρεις κυβερνήσεις που είχε μέχρι σήμερα η Κυπριακή Δημοκρατία δεν 

προχώρησε στη διενέργεια μιας, έστω μέτριας κοιι πρόχειρης, περιβαλλοντικής 

μελέτης, γιοι νοι ξέρουμε ποιοι είναι η σημερινή κατάσταση οιπό τη μόλυνση του 

περιβάλλοντος. Και αυτό το πράγμα. καλύπτεται από τη μια τουλάχιστο από τις 



1275 
1 

μελέτες· καλύπτεται από το σημείο τρ(α, που όταν το 8ιάβαζε ο κύριος Ψυλλ(3ης: 

το άφησε στη μέση: «Περιβαλλοντική μελέτη περιοχης Βασιλικού που καλύπτει! 
άνθρακα>) είπε. Και 3εν είπε ((και πετρέλαιο», με το οποίο λειτουργεί μέχρι 

σήμερα ο σταθμός. Κύριε Πρόε8ρε, να 8ιαβάζουμε ολόκληρες τις προτ&σεις. 

Έγινε ψόγος για τον τρόπο με τον οποίο λήφθηκε η απόφαση από πλευρ&ς 
Διοικητικού Συμβουλίου, υπό τον προηγούμενό του Πρόε3ρο. Και εμε(ςj 
συμφωνούμε ότι ανορθό8οξη ήταν η απόφαση και ήταν πρωθύστερη. Αλλ& θέλω' 
να ρωτήσω εκείνους που ξέρουν να κάμνουν κριτική μόνο προς μια πλευρά: Η ι' 
κυβέρνηση η δική τους με βάση ποια απόφαση της Βουλής προχώρησε στην 

απαλλοτρίωση γης με ρητή πρόνοια τη 8ημιουργία σταθμού ηλεκτροπαραγωγού 

στην περιοχή; Ποια γνώμη της Βουλής είχαν πάρει για_ να προχωρήσουν στην 
απαλλοτρίωση εκείνη; Γιατί απαλλοτρίωση ξέρετε καλά, ως έγκριτος νομικός, 
ότι πρέπει να προνοεί ρητά το σκοπό για τον οποίο γίνεται η απαλλοτρίωση. / 

Λοιπόν, κύριε Πρόε8ρε, κριτική ναι, προς όλες τις κατευθύνσεις. και να μη~ 
κρίνουμε πάντα εξ ι3ίων τα αλλότρια. Παρόλα τα μειονεκτήματά. της} αυτή η 

απόφαση θα τύχει, υπό 8ιαμαρτυρία, για τελευταία φορά, παρ' ότι ανορθό8οξη, 
της ψήφου μας, γιατί έχει κ&ποια σκοπιμότητα. Για να μην εκτεθεί 8ιεθνώς η 

Κύπρος. Κάτι το οποίο κάναμε επανειλημμένως και επί κυβερνήσεως Κυπριανού. 

Θυμίζω πολύ πρόχειρα το θέμα του Συνε8ριακού Κέντρου. 

Αυτά, κύριε Πρόε3ρε. Ευχαριστώ. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ένα λεπτό, κύριε Δημητριά8η. 

Βέβαια έγιναν πολλές φορές αυτά τα πράγματα στο παρελθόν} κύριε Ηλιά.3η. 
Νομίζω όμως ότι είναι καιρός να 8οθεί μια προει8οποίηση σε όλους τους 
ημικρατικούς οργανισμούς και στην Εκτελεστική Εξουσία ότι αυτή η τακτική 

πρέπει να τερματιστει Δεν μπορεί να συνεχίζεται επ' άπειρον. 

Ο κύριος Δημητρι&8ης. Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρέμβαση μόνο. 

Θα ήταν σωστό να αναφερθώ στο συνά8ελφο κ. Ηλιά.δη και να του πω ότι, 
όταν λήφθηκε η απόφαση για απαλλοτρίωση γης, μπορούσε η Αρχή Ηλεκτρισμού 

να προχωρήσει σ' αυτή τη 8ιαδικασία χωρίς την έγκριση της Βουλής. Γιατί είναι 

γνωστό ότι 8εν υπήρχε υποχρέωση έγκρισης του προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού από τη Βουλή. Η Αρχή Ηλεκτρισμού είχε 8ικαίωμα από μόνη της 
να προγραμματίσει τις ανάγκες τ-ιjς και να προχωρήσει στην απαλλοτρίωση γης, 

για να εγκαταστήσει εκεί το σταθμό που επιθυμούσε, βάσει των 8ικών της 

αποφάσεων. 

Αυτ& για λόγους τ&ξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, εν πάση περιπτώσει, η 8ική μας πλευρά 8εν πρόκειται να 

ψηφίσει, 3ιότι, πρώτο, θεωρούμε ότι το Συμβούλιο, εκτός από τον Πρόε8ρο για να 

είμαστε δίκαιοι, είναι παράνομο στη σύνθεσή του. 
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Δεύτερο, πιστεύοuμε ότι πράγματι περιφρονήθηκε αυτό το Σώμα, παρα
γνωρίστηκε από την κυβέρνηση και από την Αρχή Ηλεκτρισμοίι, από το 
Δrουιητι>ι6- Συμβούλι:α. Και ε(vαι- προς· ·τιμή του -χ. - Μουσιούττα που έχει 

ξεκαθαρίσει τη θέση του και μάλιστα υπέφερε, φαγώθηκε από τη θέση του, διότι 

κράτησε μια κατά την άποψή μας σωστή θέση σ 'αυτό το θέμα. 

Για ορισμένα θέματα τα οποία αναφέρουν οι συνάδελφοι θα fιθελα να τους πω 

ότι καμιά κυβέρνηση δεν εlναι αλάνθαστη και ουδέποτε εμείς επιμέναμε ότι ως 

κυβέρνηση η κυβέρνηση Κυπριανοίι, το Δημοκρατικό Κόμμα, δεν κοcναμε λοcθη, 

αλλά πιστεύουμε ότι πάντοτε, αν βάλεις σε μια ζυγαριά τα υπέρ και τα κατά, 

_/ εμείς πιστεύουμε ότι τα υπέρ θα είναι περισσότερα. 

Ποcντως θα ήθελα να πω στο συνοcδελφο ότι δε θα μας στερήσει το δικαίωμα 

να εξασκούμε εποικοδομητική κριτική, αναφερόμενος πάντοτε στο παρελθόν για 

/πιθανές παραλε(ψεις ή πιθανά λάθη. Είναι πολύ λανθασμένη η νοοτροπία, αν ήταν 

αυτή η πρόθεση, να μας φιμώσει σ 1 αυτό το Σώμα, Οιότι κάποτε εμείς ως 

κυβέρνηση μπορεί να κοcναμε λοcθη. 

Εμείς είμαστε αντιπολίτευση σήμερα και κοιτάζουμε να εξασκούμε κριτ'ική 
πιστεύουμε εποικοΟομητική και όχι άΟικη. Και εκείνο που θα ήθελα επίσης να πω, 

και αυτό είναι προς τιμή ολόκληρου του Σώματος, είναι ότι κάποιοι «έκαμναν με 

το νου τους παϊράμι» ότι θα κέρΟιζαν τεράστια ποσά από την ίΟρυση ανθρακικού 

σταθμού. και να μην κρυβόμαστε πlσω από το Οάχτυλό μας. Και είναι προς τιμή 

αυτοό του Σώματος που σταμάτησε έγκαιρα αυτή την προσπάθεια, Οιότι 

επρόκειτο πράγματι για ένα χορό πολλών εκατομμυρίων λιρών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα ... 

Ο κ. Μοcτσης θέλει να μιλήσει. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε, 

Νομίζω ότι τα πράγματα είναι πολό πιο απλά από όσο προσπαθούμε να τα 

συγχύσουμε. ΕΟώ έχει αναληφθεί οικονομική Οαπάνη την οποία Οεσμευόμαστε 

νομικοc να ψηφίσουμε, για να μην εκτεθούμε διεθνώς. Ως Δημοκρατικός 

Συναγερμός θα ψηφίσουμε αυτή τη δαποcνη. Αυτή όμως η ψήφιση με κανένα 
τρόπο και σε καμιά περίπτωση Οεν προΟεσμεύει το Δημοκρατικό Συναγερμό για 

το αν θα πρέπει και αν θα ιΟρυθεί οποιασΟήποτε μορφής ηλεκτροπαραγωγική 

μονάΟα στην περιοχή Βασιλικού. 

Αυτή είναι η θέση μας και με αυτή τη θέση είναι με πολλή ευχαρίστηση που 

αφήνουμε ελεύθερους τους Βουλευτές μας της Λάρνακας να εκφράσουν εΟώ 

δημόσια, λ6γω της ιδιαιτερότητας της θέσης τους, την αντίθεση για την ίδρυση 

οποιουΟήποτε σταθμοό και ιΟιαίτερα ανθρακικοό σταθμού στην περιοχή αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και ότι αu't!ό που 

τόνισε ο κ. Μάτσης, ότι Οεν προΟιαγράφει τις απόψεις κανενός ως προς [το αν 
πρέπει ή Οεν πρέπει να γίνει σταθμός, αναφέρεται και μέσα στην Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, επομένως η ψήφιση αυτού του νομοσχεΟίοu Οεν έχει 

καμιά σχέση με το θέμα ουσίας. 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Με όλο το σεβασμό που τρέφω προς το πρόσωπό σας, κύριε Πρόεδρε, το 

θέμα δεν έχει εξαντληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να το θέσω σε ψηφοφορία, κύριε Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θέλουμε να πούμε κι εμείς την άποψή μας και μετά το θέτετε σε ψηφοφορια. 

(Γέλια) 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Η άποψή μας είναι ότι γίνονται δαπάνες, όπως πολύ ορθά είπατε, εκ των 

προτέρων και βρίσκεται το Σώμα στη δύσκολη θέση που εξήγησε ο κ. Μάτσης, 

για την τιμή της χώρας μας να ψηφίζουμε δαπ&νες τις οποίες δε θέλουμε να 

ψηφίσουμε, ενώ, για να εφαρμοστεί η συνταγματική και η νομική τάξη, θα έπρεπε 
πρώτα να ζητε(ται η έγκρισή του και μετά να γίνονται. 

Αυτό το πράγμα που ε(πατε είναι πολύ σημαντικό και πολύ σωστό να 

λέγεται. Και το μήνυμα της σημερινής συζήτησης θα ήταν ίσωc; αυτό: Να μη 

βαυκαλίζονται εκείνοι που κάνουν τις δαπάνες ότι θα έρχονται πάνΤοτε και εκ των 
υστέρων να παίρνουν τις εγκρίσεις αυτές, διότι και προσβλητικό προς το Σώμα 
είναι, αλλ& αποτελεί και παραβίαση της αρχής της συνταγματικής νομιμότητας 

την οποία οφείλουμε να τηρούμε. Ας είναι η τελευταία περ(πτωση που 

αναγκαζόμαστε να 8ώσουμε ένα εκατομμύριο και πλέον λ!ρες για ένα τερατώδες 

έργο του οποίου ήταν τόσο ολέθρια η σύλληψη, 8ιότι θα μολύνετο και το φυσικό 
περιβάλλον και θα υπονομευόταν η ευημερ!α των κατοίκων της περιοχής, αλλά και 

διότι τα !0500 εκατομμύρια που θα διατίθεντο για να γίνει αυτός ο σταθμός 
πιστεύω ότι θα κατέστρεφαν την οικονομία του τόπου. 

Όταν, κύριε Πρόεδρε, 5 ή 10 ή 15 εκατομμύρια λίρες δεν εξοικονομούνται 
για να γίνουν έργα υψίστης προτεραιότητας για την ευημερία ολόκληρων 

περιοχών, όπως είναι το οδικό έργο -αυτά είχαμε στους τελευταίους προUπο

λογισμούς- ελαφρ& τη καρδία λέμε «Προχωρήστε να κ&μουμε !0500 εκατομμύρια 
έξοδα». 

Ο κ. Κωνσταντίνου είπε ότι αυτή η δαπάνη έγινε πριν αποφασίσει η Βουλή 

την απόρριψη του έργου. Αν η δαπ&νη αυτή γινόταν μετ& που λήφθηκε αυτή η 
απόφαση, δε θα την ψηφίζαμε σίγουρα, έστω και αν η τιμή της Κύπρου θα ετίθετο 

σε κίνδυνο, διότι είναι αρκετά πλούσιοι εκείνοι που αποφάσισαν, ώστε να 

πληρώσουν από την τσέπη τους, όπως είναι και ο νόμος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι κάποτε πρέπει να τελειώνουμε με αυτό το θέμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς για να μη μείνουν κάποιες εντυπώσεις, προχώρησαν 

σ 'αυτή τη μελέτη, παρόλο που προει8οποιήθηκαν από τη Βουλή ότι έπρεπε να 

είχε ληφθε( έγκριση. Τις λεπτομέρειες τις ανέφερε ο συνάδελφος κ. Στυλιανού. 

Πέραν τούτου θα ήθελα να συμφωνήσω απόλυτα με το συν&δελφο 
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κ. :Ευσταθίου ότι ανεξάρτητα απ6 το ποιοι είναι οι κυβερνώντες -και το λέω 
γενιχά το θέμα, προηγουμένως είπα ότι κανένας δεν είναι αλάνθαστος- θα πρέπει 

να ρ-ταματ-ηdέι αυτή η νοοτροπία ότι, ξέρετε, έχουμε κάποια διεθνή υποχρέωση, 
επομένως πρέπει να εγκρίνεται η παρανομία απ' αυτό το Σώμα. Αυτό το Σώμα 

θα μετα.βληθεί σε σφραγίδα, αν επικρατήσει αυτή η νοοτροπία ({Ξέρετε να μας 

σώσετε από τα λάθη μας ή από τις Οεσμεύσεις τις οποίες κάναμε διεθνώς)). Αν 

προcγματικά συνεχισθεί αυτού του είδους η νοοτροπ(α, τότε πιστεύω ότι εμείς ως 

Βουλή θα έχουμε κάνει ένα τεράστιο λάθος να δεχόμαστε αυτού του είδους τις 

~ικαιολογίες. 

Ας παραιτηθεί το Συμβούλιο το οπο(ο είναι παράνομο σ' αυτό το θέμα και 

τότε να Οοόμε αν πράγματι ισχ4ουν αυτές οι δ'ικαιολογίες και να σώσουμε την 

τιμή των όπλων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

l(ύριε Παναγιώτου, επειδ'ή δ'εν έχετε μιλήσει, θα σας δ'ώσω το λόγο, αν και 

πιστεύω ότι το θέμα έχει εξαντληθε(. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Εγώ προσωπικά συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδ'ρε, ότι το θέμα θα εlχε 

εξαντληθε! 1 αν δ'ε λάμβανε συνέχεια το λόγο ο κάθε συνάδ'ελφος και να προσθέτει 
τα δ'ικά του. Πραγματικά δ'ημιουργε!ται μια κατάσταση για την οπο!α ο καθένας, 
ο κάθε Βουλευτής σ' αυτό το Σώμα, αισθάνεται την ανάγκη να καθορίσει τη θέση 

του πάνω σ' αυτά τα οποία λέγονται. 

Και θα ξεκινήσω με το εξής εγώ, κύριε Πρόεδρε. Λέχθηκε ότι είναι 

αντικανονική ενέργεια αυτή η δ'απάνη, γιατ! δ'εν είχαν την προηγούμενη έγκριση. 
Δεν είναι μόνο αυτό το θέμα. Και είναι αυτό ακόμα ένα πρόσθετο στοιχείο που 

αναγκάζει την Κοινοβουλευτική μας Ομάδ'α να ταχθεί εναντίον. Προχώρησαν 

παρ4νομα, κύριε Πρόεδ'ρε. Προχώρησε η δ'ιεύθυνση παράνομα, ενώ ακόμα 

συζητείτο το θέμα στα Συμβούλια και υπήρχαν έντονες διαφωνίες. Και δυστυχώς, 

με τις παρεμβάσεις του Προεδ'ρικού να προχωρήσουν, με τις πλάτες του Τπουργού 

Εμπορίου να προχωρήσουν και να μη λάβουν κανένα υπόψη. Αυτά τα λαμβάνουμε 

σοβαρά υπόψη. 

Επομένως δ'εν είναι θέμα απλής αντικανονικότητας στην_ τυπική δ'ιαδ'ικασία, 

αλλά υπήρχαν και θέματα ουσ!ας, ότι 1 με το έτσι θέλω, κάποιοι θα πρέπει να 
προχωρ'ήσουν. Πέραν τούτου, ακούστηκε ότι αυτό έγινε προτού ληφθεί το 

ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής. Είναι σωστό, αλλά είναι εξίσου σωστό και κάτι 

άλλο, εξ όσων θυμούμαι, και θα ήθελα να το υπενθυμίσω στο Σώμα. 

Από πολλού χρόνου, ενόψει αυτ'ής της κατάστασης, όλες οι Κοινοβουλευτικές 

Ομάδ'ες, όλα τα κόμματα και το Σώμα, προειδ'οποιούσαν και στε!λαμε μήνυμα 

μέσω του Προέδρου της Βουλής. Δε θα ξεχ&.σω τον ίδιο τον Πρόεδρο του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, από αυτ'ή τη θέση, που προειδ'οποιούσε την Αρχή, 

πολύ προτού λάβουμε το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής, να μην προχωρήσουν και 

ας μην αυταπατώνται, δ'ιότι δ'ε θα τους εγκρίνουμε κανένα ποσό γι' αυτό το 

σκοπό. 

Παρόλα αυτ&. προχώρησαν. Και το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής 

αναγκαστήκαμε να το πάρουμε ως το τελευταίο μέτρο, δ'ιότι δ'εν έθεταν τέρμα οι 

ίδ'ιοι· δ'εν ανέκοπταν αυτ'ή την πεισματική δ'ιάθεση να προχωρούν, δ'ιότι έτσι 
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ήθελαν. Και αυτή είναι η πραγματικότητα, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς 
απέναντι στο Σώμα, απέναντι στο λαό τον οποίο πρέπει να ενημερώνουμε. Αυτή 
ήταν η πραγματικότητα. Και ένα ακόμα στοιχείο το οποίο θα πρέπει να 

εκτιμήσουμε: Λέγεται ότι θα εκτεθούμε σε ανθρώπους του εξωτερικού --rια 

ανειλημμένες υποχρεώσεις. Εκείνοι που αναλάμβαναν τις ευθύνες να παρα

γνωρίζουν τους πάντες και τα πάντα και τους νόμους και τις 8ια8ικασίες, ναι, να 
αναλάβουν τις ευθόνες τους. Και δεν εγείρεται σοβαρό πρόβλημα, yιατί___/ 
γνωρίζουμε όλοι ότι η Αρχή έχει τρόπους να καλόψει το ποσό και δεν είναι αΠό τ~ 
αν θα το εγκρίνουμε ή όχι που θα εξαρτηθεί η πληρωμή των ξένων αντιπροσώitων. _ __. 

Και όπως δηλώσαμε, για μας υπάρχει και ένας άλλος, πρόσθετος λόγος: αυτή 
όλη η αμφισβήτηση εκ μέρους μας της νομιμότητας του Διοικητικού Συμβουλίου. 

Θέλουμε να στείλουμε αυτό το μήνυμα προς αυτή την κατεόθυνση. Και 8ε νομίζω 

ότι κανένας μας θα έχει οποια8ήποτε αμφισβήτηση, όσον αφορά την απαίτηση να ___/ 
σεβόμαστε τις διαδικασίες για τον καταρτισμό αυτών των Συμβουλίων τις οποίεζ 
με τους νόμους η Βουλή ψηφίζει. /_ -/ 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, επει8ή έχει λεΧ,θεί ότι είναι εντελώς παράνομα που έχουν' 
αναληφθεί δεσμεόσεις για αυτά τα έξοδα από το Συμβοόλιο-της Αρχής, πιστεόω 

ότι ο όρος παράνομα ε(ναι πολύ ισχυρός. Αuτό το οποίο είχε γίνει είνακο εξής: 

Για πρώτη φορά η Βουλή ασχολήθηκε με προUπολογισμόός των ημιΚρατικών 
οργανισμών για το έτος 1988. 'Οταν κατατέθηκαν μαζικά οΓ ~ροϋπΌλογLσμοl= 
των ημικρατικών οργανισμών, η Επιτροπή Οικονομικών πέρασ_ε τους προUπο

λοyισμοός αυτοός ουσιαστικά χωρίς να ασχοληθεί μαζί τους, χωρίς να τους 

τροποποιήσει. Και στοuς προϋπολογισμούς τοu 1988 περάσαμε--- τα .σχετικά 

κονδόλια της Α.Η.Κ. που υπήρχαν μέσα στους προUπολογισμοός. 

Όταν ήρθαν οι προϋπολογισμοί τοu 89 -οι οποlοι πέρασαν τον Ιούνιο τοu 
1989- και αφοό παρήλθαν έξι μήνες μέσα στο 1989, η Βουλή ήρθε και έκοψε το 
κον8Uλt. Όλες αuτές όμως οι οικονομικές υποχρεώσεις αναλήφθ-ηκαν από το 
Συμβοόλω της Αρχής κατά το έτος 1988 και μέχρι τον Ιοόνιο του 1989,--πιστεόω 
σε ένα βαθμό, καλόπιστα. \ 

Δε θέλω να ισχυριστώ ότι είναι απόλυτα νόμιμα που ενήργησε το Συμβοόλω. 

Αλλά από την άλλη πλευρά πιστεό\.> ότι είναι πολό ισχυρός ο όρος ότι ενήργησε 
εντελώς παράνομα. Και για να είμα~τε ακόμα και πιο 3(καιοι, ε(ναι πάρα πολλές 
φορές που μας φέρνουν συμπληρωμριτικούς προϋπολογισμοός του κράτους, και 

αυτ'ή· η κυβέρνηση και πολό περιd,σότερο η προηγοόμενη, για τους οποίους 
γνωρίζουμε ότι ήδη έχουν γίνει τα έξοδα και μας φέρνουν εκ των υστέρων τους 

προUπολογισμοός. Και αυτό το γνωρίζουν όλοι οι Βουλευτές και όλοι όσοι 

ασχολούνται με το έργο της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: \ 

Προχωροόμε λοιπόν στη 3εότερη αν~'γνωση του νομοσχεδίου. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, έχουν λεχθεί ανακρί ιες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Οχι, κύριοι, σας παρακαλώ. Θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Κόριε Πρόεδρε, μια λέξη μόνο θα ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού, σας παρακαλώ. Θα το θέσω σε ψηφοφορία. Πιστεύω ότι το 
θέμα έχει εξαντληθεί. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Κόριε Πρόεδρε, δεν εξαντλήθηκε ακόμα και ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κόριοι, πόσοι ψηφίζουν ότι το θέμα έχει εξαντληθεί; 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Να απαντήσω σε αυτό που λέει ο κύριος Ιεροδιακόνου, Οιότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Λυποόμαι, έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Μα δεν έχει εξαντληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Όχι έχει εξαντληθεί. 

Πόσοι ψηφίζουν όη το θέμα έχει εξαντληθεί; 

ΒΟΤΛΕΤΤΕΣ: 

/ 
/ 

Ομόφωνα, κόριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται ψηφοφορία. Έχει εξαντληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Λοιπόν το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 αποχή, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Με 20 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και μία αποχή, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού 

;!;1,051,400 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1989. Άρθρο 

2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εΥ'αντlον; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 ενανtίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 20 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και μία αποχή, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιΟ(κευση τ.\ων ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. / Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντlον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 αποχή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 20 ψήφους υπέρ, 16 ε~αντίον και μία αποχή, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Ν 6μος δύναται να αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περl 
ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989 Νόμος του 
.1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 



Ι'ΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
20, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1 αποχή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 20 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και 
. ψηφίζεται σε Νόμο. 

Κατόπιν ~χουμε δύο κανονισμούς της Αρχής Ηλεκτρισμού που αποσύρονται 
για να ξανακατατεθούν εκ νέου. ... 

Και το τελευτα(ο θέμα που έχουμε στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 8, 
είναι· ι( Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 14 Δεκεμβρίου 1989, που αφορούν 
την πρόσληψη ή την παράταση υπηρεσιών έκτακτου προσωπικού στη Δημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία και στην Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως». Παρακαλώ 
τον Πρ&δρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 
1 Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Να θ.εωρηθεί αναγνωσθείσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ε(ναι μακροσκελής, κύριε Κωνσταντ(νου; 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Όχι, αλλά μπορεί να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αφού Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τότε εντάξει. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΚΑΤΑΤΕΘΕΝΤΑ ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ 

ΣΤΙΣ 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1989 ΕΓΓΡΑΦΑ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΏΝ ΟΙΚΟ
ΝΟΜΙΚΏΝ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑ

ΛΙΣΕΩΝ ΔΥΝΆΜΕΙ ΤΩΝ ΑΡΘΡΩΝ 3(1)(α) ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ 
ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ (ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΉ ΥΠΗ

ΡΕΣΙΑ) ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 99 ΚΑΙ 122 ΤΟΥ 1985) ΚΑΙ ΤΟΥ 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ ΕΙΣ ΤΗΝ ΥΠΗ

ΡΕΣΙΑΝ ΝΟΜΙΚΏΝ ΠΡΟΣΏΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 

1985 (ΑΡ. 169 ΤΟΥ 1985). 
Παρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 
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Η Κο~νοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο π&νω Έγγραφα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Δεκεμβρίου 
1989. 

Με τα πιο πάνω Έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή στις 

14 Δεκεμβρίου 1989 από τους Υπουργούς Οικονομικών, Παιδείας και Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σύμφωνα με τις Οιατάξεις των περί Προσλήψεως 

Εκτ&κτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 
(Αρ. 99 και 122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτ&κτων Υπαλλήλων εις 
την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 
ηιυ 1985), σκοπείται η πρόσληψη ή η παρ&ταση των υπηρεσιών αριθμού 
έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία και στην Αρχή 
Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε ξεχωριστ& κ&θε πρόταση που γίνεται για τους 

πιο πάνω σκοπούς και σημείωσε τους λόγουί; για τους οποίους κρίνονται 

αναγκαίες οι εν λόγω προσλήψεις ή παρατάσεις, φρονεί ότι Οεν εγείρεται θέμα 
απαγόρευσής τους κ&τω από τους όρους και για τη χρονική δι&ρκεια απασχόλησης 

που αναφέρονται στα υπό συζήτηση Έγγραφα που βρίσκονται ενώπιον του 

Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπ&ρχει ένσταση για την 

έγκριση των εγγρ&φων; 
(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, τα έγγραφα εγκρίνονται. 

Και έτσι έχουμε φτ&σει στο τέλος της Νομοθετικής Εργασίας. Και 
προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β ', που είναι η Κατάθεση ΝομοσχεΟίων και 

Εγγρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών εναντίον της 
Παρ&νομης Διακίνησης Ναρκωτικών και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Διεθνούς Συμβ&σεως για την Πρόληψη της Ρυπ&νσεως 
της Θ&λασσας από Απόρριψη Καταλοίπων και 'Αλλων Υλών του 1972 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμ&των Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών καt 'Εργων 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευτικΊ} Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΠαιΟείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Ιπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ει3ήσεων Νόμος του 
1990. 

Κατατέθηκε ~π~.-Ύο Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Αγροφυλάκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Ιπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Απόπειρας Συν3ιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου 
Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουpγε(ο Δικαιοσύνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το lπουρyε(ο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Επισκοπής του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Εσπερινών Σχολείων Μέσης 

Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου (Σχέδιο Συντάξεως και Χορη

γημο!των σε Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπ9:ιιται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών καi ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑ,Σ: 

14) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορη

γημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους 

Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1990. · 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπο~ται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: .. 
15) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Προτόπων και Ελέγχου 

Ποιότητας για -.ο έτος 1988. 

Κατατέθψ\~ από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας.J.' 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπ~ται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίο1~:ο· αι Βιομηχανίας. 
"'· 
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ΓΡΑΜΜ_ΑΤΕΑΣ: 

16) Έκθεση όσον αφοpά την παpαχώpηση εγκpίσεων που Μθηκαν από τον 
Τπουpγό Παιδείας πpος το Θεατpικό Οpγανισμό Κόπpου σόμφωνα με το εδάφιο 

(3) του άpθpου 4 του πεpί ΠpοUπολογισμοό του Θεατpικοό Οpγανισμοό Κόπpου 
Νόμου του 1989 (Ap. 62 του 1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουpγείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17) Έκθεση όσον αφοpά την παpαχώpηση εγκpίσεων που Μθηκαν από τον 
Υπουpγό Παιδείας πpος τον Κ.Ο.Α. σόμφωνα με το εδάφιο (3) του άpθρου 4 του 
πεpί Κυπpιακοό Οpγανισμοό Αθλητισμοό Νόμου του 1989 (Ap. 47 του 1989). 

Κατατέθηκε από το Τπουpγείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ετήσια Έκθεση του Ραδιοφωνικοό Ιδpόματος Κόπpου για το έτος 1988. 
Κατατέθηκε από το Τπουpγείο Εσωτεpικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παpαπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Εσωτεpικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έγγpαφα αποσταλέντα από το Υπουpγείο Οικονομικών στις 12/12/89 
σόμφωνα με το εδάφιο (2) του άpθpου 4 του πεpί ΠpοUπολογισμοό Νόμου του 
1989 (Ap. 1 του 1989), το εδάφιο (2) του άpθpου 4 του πεpί Ειδικεόσεως 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμου του 1989 (Ap. 2 του 1989) και το 
ε8άφιο (2) του άρθρου 4 του πεp( Ει8ικεύσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο Ανακουφ(σεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1989 (Ap. 3 τοu~1989). 

Κατατέθηκαν από το lπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έγγpαφα που αφοpοόν: 
(α) την παpάταση των υπηpεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσ(α: και 

(β) τη σκοποόμενη πpόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηpεσία, 

δυνάμει του άpθpου 3(1)(α) του πεpί Πpοσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηpεσία) Νόμου του 1985 
(Ap. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το ίπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται qτην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το 

Διεθνές Συνεδριακό Κέντρο δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων από το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του 

περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το lπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ο~_κονομικών και Πρ_οϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το 
Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

25) Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και 
Κινητής Ιδιοκτησίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί Καταργήσεως του περί της Πρώτης 
Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ 
προνοιών του 'Αρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 1990. 

Τροποποίησης του 

των προηγούμενων 

Κατατέθηκε από το Βουλευτ'ή κύριο Α. Παναγιώτου για την Κοινοβουλευτική 
Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Και εδώ τελειώσαμε με την Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Θα παρακαλούσα η τελευταία πρόταση νόμου που κατατέθηκε, που ειvαι «0 
περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», να θεωρηθε( επείγουσα, 
καθότι αντιλαμβάνομαι ότι επίκεινται ορισμένοι προβιβασμοί και γι' αυτό το 
λόγο, αν 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, ζητώ να θεωρηθεί επείγον το θέμα 
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να παρακαλέω τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτρpπής 

Εσωτερικών να επι(jπεύί:rει το θέμα αυτό. Δεν εlvαι ε8ώ; 8εν τον βλέπω ·τον kύριο 

Ζαχαριάδη, αλλά θα παρακαλέσω να διαβιβάσετε την παράκληση του Προεδρείου 
για επίσπευση του θέματος αυτού. / 

Κεφάλαιο Γ '. Ερωτήσεις - Απαντήσεις• 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομην{ας 5 Απριλ{οu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu '" Μιχάλη Ποuμποuρή και 
ληφθε{σα στις 10 Απριλ{οu 1989, 
«Επειδή παρατηρείται μια ανομοιομορφία στην -ονομασία δημόσιων ιδρυ

μάτων της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και άλλα αναφέρονται ως ιδρύματα 

μιας κοινότητας, ενώ άλλα αναφέρονται ως ι8ρύματα Κοκκινοχωριών, ερωτάται 
το αρμ68ιο lπουργεεο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατ& πόσο 
προτ-ίθεται να τα κατονομάσει όλα ως ι8ρύματα της ·ελεύθερης περιοχ-ljς 
ΑμμοχώστοU.)) ~ 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρ{οu 1989 τοu Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση Ιj:Γ' 502 , ημερομηνίας 10 Απριλ!οu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Μιχάλη 
Ποuμποuρή. ' 
«Οι ονομασίες δημόσιων ιδρυμάτων που λειτουργούν στην επαρχία Αμμο

χώστου, όπως Γυμνάσιο Κοκκινοχωριών, Νοσοκομείο Παραλιμν(ου, Πυροσβε-
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στικός Σταθμός Κοκκινοχωριών κτλ. έχουν καfuερωθεί και 8ε νομίζουμε ότι θα 
εξυπηρεrοόσε οποιοδήποτε ουσιαστικό σκοπό η μετονομασ(α τους.» 

Ερώτηση ημερομηνtας 18 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Τάκη Χατζηδημητρtοu · και 
ληφθείσα στις 18 Απριλtοu 1989. 
«Ρωτούμε το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς εφαρμό

ζεται ο Νόμος για την απαγόρευση του καπνίσματος στα ταξί και γενικά σε μέσα 

συγκοινων.ίας 8ημόσιας χρήσης.» 
1 - 1 . ) ~ • _-.. . / 1 / 

Απάντηση ημερομηνίας 28 εκε~βρtοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' ~;!9 1 ημε~ομηνίας 18 Απριλtοu 1989, 
τοu ):\οuλεuτή εκλογικής Περιφέifέίας Λεuκωcitας κ. Τάκη Χατζηδημη-
τρtόu. ·· 

«Η αστυνομία, μέσα στα πλαίσια ελέγχου και εφαρμογής όλων των Νόμων 

και Κανονισμών, ενεργεί και για την εφαρμογή του Νόμου που απαγορε~ει το 
κάπνισμα σε δημόσιας χρήσεως οχήματα. Προς το σκοπό αυτό ελέγχεται κατά 
πόσο στα οχήματα της κατηγορίας αυτής υποίρχει αναρτημένη η αναγκαία 
απαγορευτική προειδοποίηση και όταν διαπιστωθεί παράβαση του Νόμου, οι 
παρανομούντες διώκονται. Συναφώς αναφέρεται ότι κατά τους πρώτους 10 μήνες 
του λήγοντος έτους καταγγέλθηκαν 30 περίπου τέτοιες περιπτώσεις.» 

Ερώτηση ημερομηνtας 11 Μαϊοu 1989 
Βοuλεuτή περιφέρειας Αμμοχώστοu 
ληφθείσα στις 11 Μα+οu. 

uποβληθείσα από τον αξιότιμο 

κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 

«Κατά την επίσκεψή μου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Παραλιμν(ου, οι 
πρόσφυγες κοίτοικοί του μου ανέφεραν ότι αντιμετωπίζουν 8ιοίφορα προβλήματα 

τα κυριότερα από τα οπο(α ε(ναι: -,.. 

(1) Η ανοίγκη 8ημιουργίας αντιπλημμυρικών έργων. Αρκετοί χαντοίκια 

έχουν γεμ(σει -Και χρειάξοViαϊ 8ιάνοιξη. Το (8ιο και τα γεφύρια, 
αρκετά από τα οποία χρειάζονται αντικατάσταση. 

(2) Οι αποχετευτικοί λοίκκοι γεμίζουν σε πολύ μικροί χρονικοί 8ιαστήματα 
και οι κάτοικοι υποβάλλονται σε αρκετά έξο8α. 

(3) Αρκετές στέγες σπιτιών είναι προβληματικές και μποίζουν νεροί. 

(4) Οι θερμοσίφωνες έχουν παλιώσει και χρειοίζονται αντικατοίσταση. 

(5) l'ποίρχει ανοίγκη 8ιοίνοιξης νέων οικοπέ8ων, επει8ή υποίρχουν αρκετοί 
εν8ιαφερόμενοι. 

Ερωτοίται η αρμό8ια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται να 

αντιμετωπίσει θ.ετικά την επίλυση των προβλημάτων αυτών και πότε.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρtοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βεν\Qιμίν στην ερώτηση ΕΓ' 567, ημερομηνίας 11 Μαϊοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή 

Χατζηγιάννη. 

«(α) Κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων 

Η κατασκευή των αναγκαίων έργων αντιμετωπίζεται σε συν8υασμό με 

τη γενική επι8ιόρθωση των 8ρόμων του συνοικισμού. Έχουν ή8η 
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καθαριστεί τα χαv8άκια και σε μερικά σημε(α έγιναν και οι κλειστο( 

οχετοί και τα κράσπεΟα. Οι εργασίες συνεχ(ζρνται και αναμένεται να 

ολοκληρωθούν σύντομα. 

(β) Αποχετευτικό πρόβλημα 

Διεξάγεται σχετική μελέτη σε συνεργασ(α με το Τμήμα Γεωλογικής 

Επισκοπήσεως και το Δήμο Παραλιμνίου, προκειμένου να ληφθεί 

απόφαση είτε για την κατασκευή ξεχωριστού αποχετευτικού συστή
ματος yια το σ~νοικισμό για μόνιμη λύση του προβλήματος, ε(τε για 
την ανόρυξη νέων απορροφητικών λάκκων σαν ενδιάμεση λύση μέχρι να 
κατασκευαστεί κεντρικό αποχετευτικό σύστημα στο Δήμο Παραλι
μνίου, οπότε θα συμπεριληφθεί σ 1 αυτό και η περιοχή του συνοικισμού. 

(γ) Προβληματικές στέγες σπιτιών 

Μέσα στα πλαίσια του σχεδ(οι} για την αντικατάσταση/βελτίωση των 
κατοικιών χαμηλού κόστους, έχουν ήδη βοηθηθε( 35 κάτοικοι του 

συνοικισμού για να κάμουν βελτιώσεις των κατοικιών τους, από σύνολο 
65 περιπτώσεων που χρειάζονται αντικατάσταση/βελτίωση. Οι 

υπόλοιποι 30 δικαιούχοι θα βοηθηθούν μέσα στο 1990. Συναφώς 

αναφέρεται ότι το σχέδιο αυτό καλύπτει και τις 8απάνες για 
.αντικατάσταση φθαρμένων θερμοσιφώνων. 

(δ) Διαχωρισμός νέων οικοπέδων 

Έχει ήδη εξευρεθε( κατάλληλη κρατική γη και προγραμματ(ζεται η 
προώθηση διαχωρισμού των νέων οικοπέδων μέσα στο 1990>>. 

Ερώτηση ημερομην!αs 11 Μαϊοu 1989 uποβληθε(σα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειαs Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και 
ληφθε(σα στιs 11 Μαϊοu 1989. 

((Οι πρόσφυγες κάτοικοι του συνοικισμού Κάψαλος Λεμεσού, κατά την 
επίσκεψή μου, ανέφεραν ότι αντιμετωπίζουν 8ιάφορα προβλήματα μεταξύ των 
οποίων και τα πιο κάτω: 

(1) Οι 8ιαμένοντες σε πολυκατοικίες στερούνται θερμοσιφώνων και έτσι 

υποβάλλονται σε ψηλά έξοδα λόγω της χρήσεως ηλεκτρισμού. 

(2) Υπάρχει ανάγκη τοποθέτησης περσιάνων στις κατοικ(ες του συνοι

κισμού. Εκεί που έχουν τοποθετηθεί με 8ικά τους έξο8α υπάρχει 

α(τημα καλύψεως της δαπάνης από το κράτος. 

(3) Ν οι καλυφθε( η δαπάνη μεταφοράς των μαθητών στα σχολε(α και να 

προστεθε( και άλλο λεωφορείο για την εξυπηρeτηση των μαθητών. 

(4) Οι πάγκοι κουζίνας των προσφυγικών κατοικιών έχουν λιώσει και 

πρέπει να αντικατασταθούν. 

Ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτιθεται να 
επιλύσει τα πιο πάνω προβλήματα και πότε.>> 

Απάντηση ημερομην!αs 8 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΓ' 569, ημερομηνίαs 11.Μαϊοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικήs περιφέρειαs Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζη
γιάννη. 

«(οι) Ηλιακο( θερμοσ(φωνες στις πολυκατοικ(ες 

Σ 1 όλες τις οικιστικές μονά8ες των κυβερνητικών οικισμών θα τοπο

θετηθούν,σε αντικατάσταση των ηλεκτρικών, ηλιακοί θερμοσ!φωνες με 



1291 

βάση χρονοδιάγραμμα που έχει ετοιμαστεί. Μέσα στο 1990 προβλέ
πεται η τοποθέτηση 1,571 ηλιακών θερμοσιφώνων που προορίζοvτc+ι 
για τους κυβερνητικούς οικισμούς της Α' Φάσης. Ο κυβερνητικός 
οικισμός Καψάλου ανήκει στην Γ' Φάση και αναμένεται ότι η 

τοποθέτηση ηλιακών θερμοσιφώνων σ 'αυτόν θα αρχίσει σε περίοΟο 

2-3 χρόνων. 

(β) Τοποθέτηση περσιάνων 

Οι οικιστικές μονάΟες του Οικισμού Καψάλου Οιαθέτουν περσtά.VΕjζ στα 

υπνοΟωμάτια. Δεν έχει σuμφωVηθεί η τοποθέτηση περσιάνω-.i στις 
σαλοτpαπεζαρίες των οικιστικών μονάΟων και επομένως Οεν,; είναι 

δυνατό να αποζημιωθούν από το κράτος όσοι έχουν τοποθετή~ει μf 
Οική τους δαπάνη περσιάνες στις σαλοτραπεζαρίες τους. ,' 

(γ) Κάλυψη δαπάνης για τη μεταφορά των μαθητών στο Δ~μοτικ~ 
Σχολείο 111 

11 ! 

Το Υπουργείο Παιδείας δεν μπορεί να καλύψει τα μεταφορικ~ τω\/ 

προσφύγων μαθητών δημοτικής εκπαίδευσης του Οικισμού Κd<!ιάλου, 
γιατί η απόσταση μέχρι το σχολείο δεν υπερβαίνει το 1 1/2 μίλι,\όπω~ 
προνοεί το σχέδιο επιδότησης μεταφορικών των μαθητών. Το οiίτημf 

για δεύτερο λεωφορείο μελετάται από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών. , 

(δ) Αντικατάσταση πάγκων κουζίνας 

Η αντικατάσταση φθαρμένων πάγκων κουζίνας αποτελεί ευθύVη των 
ί8ιων των α8ειούχων των κατοικιών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊοu 1989 uποβληθείσα από τοv αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
16 Μαϊοu 1989. 
((Ορισμένοι δρόμοι μέσα στο Φοινί στερούνται ηλεκτρικών πασσάλων με 

αποτέλεσμα να βρίσκονται πάντοτε στο σκοτά8ι και οι κά.τοικοι να χρησιμοποιούν 

κλεφτοφά.ναρα για να μεταβούν στα σπίτια τους. 

Επειδή το πρόβλημα εκκρεμεί από το 1983 που πρωτοϋποβλήθηκε στην 
Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού με υπόμνημά μας, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο 

να πληροφορήσει τη Βουλή πότε σκέφτεται να ικανοποιήσει το αίτημα των 
κατοίκων, για να μπορούν οι άνθρωποι αυτοί να χρησιμοποιούν τους 8ρόμους του 

χωριού τους χωρίς τη χρήση κλεφτοφάναρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού 

Εσωτερικών κ. Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΓ' 577, ημερομηνίας 16 
Μαϊοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγε
pιvοό Παπαρέ. 

((Η μη προώθηση του αρχικού σχε8ίου που έγινε το 1983 οφείλεται στην 
άρνηση των εν8ιαφερομένων και της κοινότητας να καταβάλουν τη συνεισφορά 

τους, που τότε ανερχόταν σε !:618 έναντι συνολικής δαπάνης !:1,235. Λόγω του 
μεσολαβήσαντος μεγάλου χρονικού διαστήματος έχει ζητηθεί από την Αρχή 

Ηλεκτρισμού Κύπρου να ετοιμάσει νέα τεχνοοικονομική μελέτη για να τεθεί και 

πάλι το θέμα ενώπιον των εν8ιαφερομένων.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊοu 1989 uποβληθε!σα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Μαϊοu 1989 .. 
«Με τις πρώτες βροχές οι δρόμοι της κοινότητας Αγ. Δημητρίου Μαραθάσας 

μετατρέπονται σε ποταμούς και τα νερά πλημμυρίζουν τα σπίτια που εφάπτονται 

των δρόμων. 
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Ερωτ&ται το αρμό3ι~\,, Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν προγραμ
ματίζει και πότε την εκτ~λεση αντιπλημμυρικών έργων στην κοινότητα; προς 
αποφυγή περαιτέρω ταλαιπ~ριών και ζημιών των κατοίκων,)) 
Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 1989 του Υ πουργ9ύ 

Εσωτερικών κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 579, ημερομηνίας 15 
Μαϊου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγε-
ρινού Παπαρέ. \ 
«Η Χωριτική Αρχή Αγ\ου Δημητρίου Μαραθ&σας Βε θεωρεί, επί του 

παρόντος τουλάχιστο, την εΚ'τέλεση αντιπλημμυρικών έργων στο κέντρο του 
χωριού, ως έργο προτεραιότητας-, ~όγω άλλων πιο πιεστικών αναγκών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

16 Μαϊου 1989. 
«Η ασφαλτόστρωση που έγινε μέσα στο χωριό Τρεις Ελιές 8εν είναι 

ικανοποιητική λόγω κακής ποιότητας υλικών, όπως ισχυρίζονται οι κάτοικοι. 

Αποτέλεσμα τούτου είναι τα νερά της βροχής να απορροφούνται από τους 

πόρους της ασφά_λτου και να 8ιοχετεύονται στα θεμέλια των σπιτιών. Σαν 

επακόλουθο προκαλούνται καθιζήσεις, ρωγμές και υγρασία σ 1 όλα τα σπίτια που 
εφάπτονται των ασφαλτοστρωμένων Ορόμων. 

Αν έτσι έχουν τα πράγματα, ερωτάται το αρμ68ιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει τη Βουλή-

(α) αν έγινε ο εν3ε3ειγμένος έλεγχος από ειΒικοός μετ& τις καταγγελίες 

των κατοίκων, 

(β) τι μέτρα θα π&ρει αν απο3ειχθεί ότι από αμέλεια υπευθόνων Βεν έγινε 

ικανοποιητική εργασία και 

(γ) πώς σκέφτεται να επιΟιορθώσει τη Οημιουργηθείσα κατάσταση, πριν οι 

ρωγμές και καθιζήσεις επιφέρουν μεγαλότερες ζημιές στα σπίτια των 

κατοίκων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 586, ημερομηνίας 16 Μαϊου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

((Η υγρασι'α που παρατηρείται σε τοίχους ορισμένων σ~ιτιών στο χωριό Τρεις 
Ελιές Οεν οφε!λεται σε κακή κατασκευή του παρακε!μεγου 8ρ6μοu ο οποίος 

βρίσκεται σε αρκετά καλή κατάσταση. Από την έρευνα πο~ έγινε Οιαπιστώθηκε 
ότι τα επηρεαζόμενα σπίτια είναι κτισμένα σε επίπε3ο 10-13

1 
πο3ιών πιο χαμηλ& 

από το επίπεΟο του Ορόμου και σε μερικές περιπτώσεις α~τελούν τον τοίχο 
αντιστήριξής του. Το πρόβλημα έγκειται μάλλον στον τρόπ κατασκευής των 

τοίχων των σπιτιών που εtναι παλιοί και χωρίς την ενΟεΟειγμένη ~νωση. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, επειΟή η συντ-ήρηση του 8~6μου αποτϊλ.εί 

ευθύνη της οικείας Χωριτικ-ής Αρχής, το ενΟεχόμενο νέας ασφαλτ~ής επάλε. ~~~ής 
του θα τεθεί ενώπιόν της για μελέτη και λήψη σχετικής απόφασης.» .Ι 

Ερώτηση ημερομηνίας 22 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τ ν αξι~τιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού κα~ ληψθείσα 
στις 22 Μαϊου 1989. \ f 

((Το έντονο αίσθημα της ανασφάλειας που Οιακατείχε τους κατοi~ζυς των 
α.κριτικών περιοχών της Λευκωσίας και που γίνηκε τώρα εντονότερο, .6·, ;~~\ς μας 

\ Ι \ /\ ~ 

f ~· ' ! \\ 
1 f 

\ 
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δήλωσαν στις 21.5.89 που επισκεφθήκαμε τις εντός των τειχών -ακριτικές ενορίες 
της Λευκωσίας -μετά την αιφνιδιαστική απαγκίστρωση, που εκτελέστηκε τόσο 
αθόρυβα {τη νύκτα της Τετάρτης, 17ης τρέχοντος), που οι πλείστοι δεν την 
αντιλήφθηκαν παρά μόνο το πρωί της &λλης μέρας, δηλαδή την Πέμπτη, 
18η Μαϊου- μας εξέφρασαν οι κάτοικοι, επανατονίζοντας την ανάγκη αυξημένης 
αστυνομικής επίβλεψης λόγω της ύπαρξης πολλών ακατοίκητων σπιτιών. 
Υπάρχει, εξήγησαν, κ(νδυνος να νοικιαστούν από ξένους τα υποστατικά αυτά και 
να μετατραπούν είτε σε κέντρα κατασκοπείας, είτε -το σημαντικότερο- σε κέντρα 
διακίνησης κι εμπορίας ναρκωτικών, όπως τουλάχιστο σε μια περίπτωση 

ψ 'ζ '" ' λ ' ' uπο ια ονται και που ηοη κατηγγει αν στις αστυνομικες αpχες. 

Πώς αντικρίζει το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα;» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 1989 του Υ πουργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 615, ημερομηνίας 22 Μαϊου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 
«Στις περιοχές της Λευκωσίας που συμφωνήθηκε κατάργηση φυλακίων κατά 

μήκος της γραμμής κατοίπαυσης πυρός, η αστυνομία διεξάγει τακτικές περιπολίες 
για κατάλληλη αστυνόμευσή τους, όπως πράττει και στις άλλες περιοχές που 
βρίσκονται υπό τον έλεγχο της Δημοκρατίας.» 

i 
Ερώτηση ημερομηνίας 29 Μαϊου 1989 υποβληθείσα 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας '\· Πέτρο 
ληφθείσα στις 29 Μαϊου 1989. 

από τον αξιότιμο 

Στυλ ιανοu και 

«Επειδή το πρόβλημα της συντήρησης των φωτογραφικών και κινηματο

γραφικών, ιστορικών και γραμματολογικών αρχείων του ΡΙΚ, καθώς κι η 

προσπάθεια επισήμανσης κι αξιοποίησης των ανα.πό8ραστα εξαφανιζόμενων με 

ρυθμό επιταχυνόμενο πρωτογενών πηγών -χαρακτηριστικά μνημονεύουμε το 

γεγονός πως στη δωδεκοίμηνη προσπάθειά του να γυρίσει πρόγραμμα για τον 

Κυριάκο Μάτση λειτουργός του ι8ρύματος εί8ε 6 συναγωνιστές του ήρωα να 

πεθαtνουν- καθημερινά καθίσταται 8υσχερέστερη, ενώ τα αρχεtα του Υπουργείου 

Πολέμου της Μ. Βρετανίας (με πλούσιο αρχικοί υλικό για την Κύπρο) 

καταστρέφονται και 8εν υπάρχουν χώροι στέγασης του αρχείου με κατάλληλα 

ρυθμιζόμενη θερμοκρασία, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το 

Σώμα αν: 

ι. Στοχοθετεί τη σύσταση ειδικής υπηρεσίας στο ΡΙΚ για συλλογή κι 

αρχειοθέτηση καθώς και τη μηχανογράφηση του ιστορικού και 
γραμματολογικού υλικού (και αξιοποίηση νέου), κάτω από την 

εποπτεία γνώστη των ιστορικών γεγονότων της τελευταίας 30-
35ετίας. 

ιι. Στοχοθετεί τη διαφύλαξη του υλικού σε κατάλληλα κλιματιζόμενο 

χώρο, και ! 

ιιι. Σε συνεργασία με την ΕΡΤ -λόγω του πολυδοίπανου του εγχειρή

ματος- στοχοθετεί τη μετεγγραφή (ΑDΆΡΤΑΤΙΟΝ) του πλούσιου 

υλικού των παλιών ταινιών και των σύγχρονων VIDEO σε κατάλ
ληλους δίσκους.» 

\ 



Απάντηση ημερομηνίαs 7 Δεκεμβρίο,u 1989 του Υπουργού Εσωτερικών · 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ; 624, ημερομηνίαs 29 Μαϊου 1989, 
του Βουλευτή εκλοtικήs περιφέρεια~ Λευκωσίαs κ. Πέτρου Στυλιανού. 
«(α) Το ίδρυμα από το 1972 &.ρχισε την καταχώρηση θεμ&.των για 
1 

αρχειοθέτηση ταινιών, βιντεοταινιών και φωτογραφιών και από το 
1978 λειτογργεί κανονικό αρχείο στελεχωμένο με καταρτισμένο 

προσωπικό. , Μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του 
ιδρύ~ατος, καταβ&.λλεται κ&.θε δυνατή προσπ&.θεια για διαφύλαξη του 
υλικού αυτού, που πραγματικά έχει ανεκτίμητη ιστορική αξ(α. Μέρος 
του υλικού φυλάσσεται σε ειδικό, κr.1.:rάλληλα διαμορφωμένο και 

κλιματιζόμενο χώρο. Πρόθεση του ιδρύματος είναι να επεκτείνει το 

χώρο αυτό για πληρέστερη κάλυψη των αναγκών που υπάρχουν, με την 
εισαγωγή μηχανογρ&.φησης στην τήρηση του αρχείου για ευχερέστερη 

και καλύτερη αξιοπο!ησή -dou. 

(β) Σύμφωνα με σχετικό πρωτόκολλο που υπογρ&.φτηκε μεταξύ Ρ.Ι.Κ. και 

ΕΤ-1 προωθείται η εκτύπωση υλικού του αρχείου που βρίσκεται σε 

ταιν(ες 16 χιλ. και ήΟη έγιναν οι πρώτες επαφές σε τεχνικό επίπεδο 

καθώς και Οειγματολογικές εκτυπώσεις για τέτοιες ταινtες. Το ίΟρυμα 

δεν προγραμματίζει προς το παρόν τη μεταγραφή του υλικού του 
αρχεlου πάνω σε βιντεοΟίσκους.>> 

Ερώτηση ημερομηνίαs 1ηs Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέ'L"ρο Στυλιανού και ληφθείσα 

"'ην 1η Ιουνίου 1989. 
«Να επιχορηγούνται οι Χωριτικές Αρχές και τα Συμβούλια Βελτιώσεως για 

την παροχή υπηρεσιών (καθαριότητας, παροχής νερού κτλ.) σε ηλικιωμένους 
' .,, ζ ' λ ' ' ' και απορους εκτοπισ~νους, ητουν η ικιωμενοι κι αποροι προσφυγες. 

Πώς τοποθετείται στο αίτ!Jμα το αρμόΟιο lπουργείο;)) 

Απάν'L"ηση ημερομηνίαs 6 Δεκεμβρίου 1989 'L"ου Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 632, ημερομηνίαs 1ης Ιουνίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειαs Λευκωσίας κ. Πέτρου Σ'L"υλιανοu. 

«(α) Στον προϋπολογισμό του ΤΑΕΠ υπ&.ρχει ειδικό &.ρθρο για συνεισφορές 

σε Κοινοτικές Αρχές για παρεχόμενες Οιευκολύνσεις προς τους 

εκτοπισθέντ~ς, οι Οιαθέσιμες όμως πιστώσεις ε(ναι περιορισμένες και 

κατανέμονται μόνο σε μικρές και φτωχές προσφυγικές κοινότητες. Με 

την παραχώρηση των πιστώσεων αυτών οι οικείες τοπικές αρχές έχουν 

την ευχέρεια να μειώνουν ανάλογα το ύψος . των φορολογιών των 
προσφύγων κατοίκων και κυρίως των ηλικιωμένων και απόρων. 

(β) Οι Χωριτικές Αρχές και τα Συμβούλια Βελτιώσεως των τουρκο

κυπριακών ή μικτών χωριών, στα οποία κατοικούν πρόσφυγες, 

αντικρίζουν με κατανόηση τους ηλικιωμένους και απόρους, είτε είναι 

πρόσφυγες είτε αυτόχθονες, και τους επιβ&.λλουν φορολογία αν&.λογη με 

την οικονομική Ουνατότητα του καθενός.)> 

Ερώτηση ημερομηνίαs 3 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από 'L"Ον αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέτρο Σ'L"υλιανού και ληφθείσα 
στις 3 Ιουνίου 1989. 

«Σε μικτές κοινότητες (αυτοχθόνων και προσφύγων) μας εκφράστηκε από 
μέρους εκτοπισθέντων το παράπονο πως, ενώ τα αναπτυξιακά προγράμματα των 
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οικισμών εκτελούνται από το ΤΑΕΠ i χωρίς φυσικά ',,να επιβαρ·ύνονται οι 
αυτόχθονες, αντίθετα σε περιπτώσεις εΚΊέλεσης αναπτυξι~κών έργων στο μέρος 
των κοινοτήτων που Οιαβιούν αυτόχθον~ςiφοpολογούνται (πρόσθετα από τα ποσά 
της κρατικής εισφοράς για τους πρόσφυγες} και οι εκτοπισθέντες και μάλιστα, 
πολλές φορές, όχι με αντικειμενικά (σε συσ!rοιχία με τους αυτόχθονες) κριτήρια. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται αρμόΟt'α το θέμ:α;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 6Δεκεμβρίου'1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμί11 στη11 ερώτηση ΕΓ' 642, ημερομη11ίας 3 Ιου11ίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλια11ού. 

«(ι) Οι επιμέρους νοι+οθεσίες, σύμφωνα με τις οποίες επιβάλλονται οι 

φορολογίες, παρέiουν ικανοποιητικές εξουσίες στις τοπικές αρχές, στον 
καθορισμό του ύψους της φορολογίας, ανάλογα με τα οικονομικά 
Οεδομένα κάθε φορολογουμένου. Κατά συνέπεια, σε περιπτώσεις 

αδυναμίας των επηρεαζομένων να πληρώσουν, οι οικείες τοπικές αρχές, 

ασκώντας τη διακριτική ·ευχέρεια που τους παρέχ~ι ο νόμος, επιβάλ
λουν χαμηλή ή ακόμα και ονομαστική φορολογία σε εκτοπισμένους ή 

αυτόχθονες φορολογουμένους,όπου τούτο δικαιολογεί-t:α~. 
(ιι) Η γενική απαλλαγή των εκτοπισθέντων κατοίκων των μικτών 

κοινοτήτων από τέτοιες φορολογίες δεν ενδείκνυται,γιατί θα έχει ως 

αποτέλεσμα το 8ιαχωρισμό των κατοίκων σε 8υο τάξεις, σ' αυτούς 
δηλαδή που θα 1~πιβαρύνονται οικονομικά και στους άλλους (εκτο
πισθέντες) που θα απαλλάσσονται, παρόλο που σε ορισμένες περι

πτώσεις θα βρίσκονται σε καλύτερη οικονομική κατάσταση, γεγονός 
που θα επενεργήσει αρνητικά στις αρμονικές σχέσεις αυτοχθόνων και 

εκτοπισθέντων. Εξ&λλου ο βαθμός επαναδρασ-iηριοποίησης και 

οικονομικής δυνckτότητας των εκτοπισθέντων ποικίλλει μεταξύ τους και 
επομένως τυχόν 'εξίσωση' από αυτή την άποψη όλων των εκτο-
πισθέντων θα απέληγε σε αδικία. . 

(ιιι) Τα εκτελούμενα έργα υποδομής προορίζονται να βελτιώσουν γενικά τις 

ανέσεις και να αναβαθμίσουν το επίπεδο διαβιώσεως όλων των 

κατοίκων του χωριού, εκτοπισθέντων και αυτοχθόνων. Πέρα όμως από 

την εκτέλεσή τους τα έργα αυτά χρειάζονται και συντήρηση, πράγμα 

που επίσης προϋποθέτει οικονομική επιβάρυνση και επομένως δεν ε(ναι 

ορθό και δίκαιο να επιβαρύνονται μόνο οι αυτόχθονες κάτοικοι ενός 
χωριού, αλλά το σύνολο των κατοίκων, ανάλογα με την οικονομική 

κατάσταση του καθενός.>> 

Ερώτηση ημεpομη11ίας 8 Ιου11[ου 1989 υποβληθείσα από το11 αξιότιμο 

Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Για1111άκη Ομήρου και Ληφθείσα στις 8 
Ιου11ίου 1989. 
«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα της κοινότητας Τρεμιθούσας για διαχωρισμό 

οικοπέδων για τις άπορες οικογένειες της κοινότητας στην περιοχή 'Μελάνι'.>> 

Απά11τηση ημερομη11ίας 2 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτεpικώ11 κ. 
Χρ. Βε11ιαμί11 στη11 ερώτηση ΕΓ'653, ημεpομη11ίας 8 Ιου11ίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Για1111άκη Ομήρου. 

«Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Τρεμιθούσας για διαχωρισμό 

οικοπέδων σε χαλίτικη γη στην τοποθεσία 'Μελάνι' για τις ανάγκες των άπορων 
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οικογενειών της κοινότητας σας πληροφορώ ότι από σχετικ-ή έρευνα που έκαμε ο 

έπαρχος Πάφου Βια.πιστώθηκε ότι στο χωριό Οεν υπάρχουν άστεγες οικογένειες ή 

οικογένειες που έχουν άμεση ανάγκη εξασφάλισης γης για στεγαστικούς σκοπούς. 

Συναφώς αναφέρεται ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτόξεως Γης Βια.χώ
ρισε/διαχωρίζει οικόπεδα μεταξύ της κοινότητας Τρεμιθούσας και της Έμπας 

και ως εκ τοότου οι τυχόν ανάγκες των κατοίκων μπορούν να ικανοποιηθούν μέσω 

του Οργανισμού αυτού.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και ληφθείσα 

στις 14 Ιουνίου 1989. 
«Η παρανομία στην Αγία Ν&πα χρόνο με το χρόνο παίρνει ανησυχητικές 

Οιαστάσεις. Οι μοτοσυκλετιστές εξακολουθούν να προκαλούν αφόρητη ηχορύ
πανση παραβι&ζοντας τη νομοθεσία και την κοινή ησυχία. Οι κλοπές έχουν γίνει 

καθημερινό φαινόμενο προσλαμβ&νοντας μαζικό χαρακτήρα. Τα ναρκωτικ& 

κυκλοφορούν ευρύτατα μέσα από ένα καλά οργανωμένο, καθώς φαίνεται, Ο(κτυο 

διακίνησης. Οι Άγγλοι στρατιώτες της 'κυρι&ρχης' β&σης Δεκέλειας έχουν 

καταντήσει αληθινή μάστιγα. Μεθούν, προκαλούν, υβρίζουν και ασχημονούν 

προσβ&λλοντας το δημόσιο αίσθημα. 

Οι αστυνομικοί αδυνατούν να επιβά:λουν την τά:ξη στα μπουλούκια των 
μεθυσμένων μέχρις αποκτήνωσης Βρετανών λόγω του ανεποcρκούς οcριθμού τους 

που σε κοcμιά: περίπτωση δεν υπερβοc(νει τους τέσσερις σε υπηρεσlοc. 

Η όλη κατ&σταση μειώνει τον πολιτισμό μας, 8ημιουργεί αρνητικές 

εντυπώσεις στους ξένους κοcι οcνησυχεί τους φιλήσυχους πολίτες, ι8ιοcίτεροc η 
αδυναμία της αστυνομίας να επιβ&λει το νόμο. 

Γι' οcυτό ερωτά::τοcι ο οcρμό8ιος Υπουργός νοc ενημερώσει τη Βουλή, οcν κοcι 

ποιοc μέτροc θοc ληφθούν έγκοcιροc, προτού βρεθούμε ενώπιον ακόμη πιο 8υσάρεστων 

κοcτοcστάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 674, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής πεpιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

((( oc} Η οcνοcφορά που γίνετοcι στην ερώτηση ότι 'τοc νοcρκωτικά κυκλοφορούν 
ευρύτοcτοc στην Α γlα Ν άποc οcπό ένοc κοcλά: οργοcνωμένο 8ίκτυο' 

διερευνήθηκε και ελέγχεται ως ανακριβής. Συναφώς αναφέρεται ότι 

οcπό τη 8ιερεύνηση που έγινε προέκυψε ότι σύριγγες που βρέθηκοcν στις 
παραλίες της περιοχής περιείχαν ίχνη ινσουλίνης για διαβητικούς, ενώ 

ά:λλες ίχνη κτηνιοcτρικού φοcρμάκου, που πιστεύετοcι ότι ρίφθηκοcν στη 
θ&λασσα από 8ιερχόμενα πλοία. Από στοιχεία που έχει η αστυνομία 
στα χέρια της φαίνεται ότι δεν υπ&ρχει σοβαρό πρόβλημα χρήσης 

νοcρκωτικών στην . περιοχή, με εξοcίρεση μεμονωμένες περιπτώσεις τις 
οποίες η αστυνομία παρακολουθεί στεν& και προβαίνει στις κατ&λληλες 

ενέργειες. 

(β) Υπ&ρχει πράγματι οξύ πρόβλημα τροχαίας στην περιοχή Αγίας 
Νάποcς, ιδίως κατά: το Οlμηνο οcιχμής της τουριστικής περιόδου 
(Ιουλίου-Αυγούστου). Η οcστυνομίοc έχει εντείνει τις προσπάθειές της 
γιοc έλεγχο της κοcτά:στοcσης, οcσκώντοcς προς τούτο επιστά:μενο έλεγχο 

της τροχαίας κίνησης και καταγγέλλοντας τους παραβ&τες. 
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(γ) Το θέμα της συμπεριφορ&ς 'Αγγλων σtροιτιωτικών συζητήθηκε με τις 
αρμόδιες αρχές της Βιίσης Δεκέλειας και λήφθηκαν τα αναγκαίοι 
διορθωτικά μέτρα με ευεργετικά αποτελέσματα.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιοuνίου 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
15 Ιουνίοu 1989. \ 
«Η πλατεία του συνοικισμού Προφήτης Ηλίας Συκόπετ~οις είναι ίσως η 
" ' ' λ' λ Κ' ' ' ' 1 Τ ί μοναοικη σ ο οκ ηρη την υπρο που παραμενει ακομα χωματ1ινη. ο α τημα 

γιοι ασφαλτόστρωση της πλατείας είναι πολύ παλιό. · 

Στις 6.11.87 ο Υπουργός Εσωτερικών απαντούσε σε ερώτησή μας ημερο
μηνίας 23.6.87 και μας πληροφορούσε ότι η εκτέλεση του έργου γιοι ασφαλτό
στρωση της πλατείας οινεμένετο να προωθηθεί μέσοι στο 1988 με δοιπ&νη !;3,000. 

Βρισκόμαστε ήδη στα μέσοι του 1989 και οι κ&τοικοι δεν έχουν κοιμιιί 
πληροφορία κατά πόσο θα γίνει και πότε η εκτέλεση του έργου. Γι 1 αυτό και 
ερωτάται και πάλι το αρμόδιο lπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα πότε 
επιτέλους σκέφτεται να ικανοποιήσει το δίκαιο αυτό αίτημα των κατοίκων του 
χωριού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 676, ημερομηνίας 15 Ιουνίοu 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινού Παπαρέ. 

«Η διαμόρφωση της πλατείας στον οικισμό Προφήτη Ηλία Συκόπετροις 

ιίρχισε το 1988 και συνεχίστηκε κι εφέτος, έναντι δαπ&νης !;3,100. Λόγω του ότι 
γιοι τη συμπλήρωση του έργου απαιτείται πρόσθετη δοιπιίνη της τιίξης των 

;!;12,000, η εκτέλεσή του θα προωθηθεί στοιδιοικ& με πιστώσεις που παραχω
ρούνται γ.ια οδικά έργα μέσα στο χωριό, στα οποία συνεισφέρει και η κοινότητα.>) 

Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 uποβληθείσα από 't'Ον αξιόημο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
15 Ιοuνίου 1989. 
«Δίπλα στη δι&τρηση του συνοικισμού Προφήτης Ηλίας Συκόπετροις υπ&ρχει 

χοιλίτικη γη. Επειδή η πλειοψηφία των κατοίκων είναι νεαρά πρόσωπα, πράγμα 
που δε συμβαίνει σε άλλες ορεινές περιοχές, ζητείται η κατασκευή γηπέ8ου για τις 

ανάγκες των νέων. 

Ερωτ&τοιι το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατ& πόσο 
μελετ& το ενδεχόμενο της αξιοποίησης της πιο π&νω χοιλίτικης γης γιοι την 
κατασκευή κοινοτικού γηπέ8ου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΓ' 680, ημερομηνίας 15 Ιοuνίου 
1989, του Βοuλευ't'ή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού 

Παπαρέ. 

«Μέσοι στα πλαίσια της καθορισμένης πολιτικής γιοι περιφερειακή αθλητική 

οιν&πτυξη, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού θα εξετ&σει και το θέμα της 
παραχώρησης οικονομικής και τεχνικής βοήθειας για κατασκευή γηπέ8ου στο 

συνοικισμό Προφήτη Ηλία Συκόπετροις, μόλις υποβληθεί από τους ενδιαφερό
μενους σχετική αίτηση.» 
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Ερώtηση ημερομηνίας 14 Ιοuνίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
15 Ιοuνίοu 1989. 

1 

«ΕρωτιΧτοcι το οcρμό8ιο Υπουργείο ν<Χ 7iληροφορήσει τη Βουλή οcν μελέτησε 
καθόλου το ενΟεχόμενο για κατασκευή κοινοτικού γηπέΟου στο χω1ριό Γεράσα. 

Ως γνωστό η Γεpάσα είναι κοντά στην πόλη και οι νέοι άρχισαν να 

παραμένουν στο χωριό. Υπάρχει χαλίτlκη γη στην τοποθεσ!α 'Παμπούλια ',παρά 
τον Αρχάγγελο, την οποία οι κάτοικοι ζητούν για κατασκευή γηπέΟοu. Τι λέει το 

αρμ60ιο Υπουργείο;>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΓ' 682, ημερομηνίας 15 Ιοuνίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού' κ. Αuγερινού 
Παπαρέ. ! 

«0 Κυπριοcκός Οργοcνισμός Αθλητισμού θοc εξετάσει το θέμοc της ποcροc-

χώρησης οικονομικής και τεχνικής βοήθειας στην κοινότητα Γεράσας για 

κατασκευή γηπέΟου, μόλις υποβάλει στον Οργανισμό σχετική αίτήση.>> 
Ερώτηση ημερομηνίας 13 Ιοuλίοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή,κ. 'ΑριστοιΧρuσοστόμοu και ληφθείσα στις 13 Ιοuλίοu 1989. 
' «Ε(νοcι γνωστό ότι ο Οργοcνισμός Αναπτύξεως Γης Βημιουργήθηκε οcπό την 

κυβέρνηση ως ημικροcτικός οργανισμός, γιοc ν<Χ βοηθήσει άπο'ρους ή πρόσφυγες 

συμπατριώτες μας ν 
1 
αποκτήσουν στέγη. 'Οσοι επομένως επιζητούν τη βοήθειά 

του είναι παραΟεκτό ότι ε(ναι άποροι, γι' αuτό και η αρμόΟια αρχή θα έπρεπε να 

βασ(ζεται πάνω στο πνεύμα και όχι στο γράμμα lποuργικών Διαταγμάτων και 

ν<Χ μην αφοcιρεί οcπό τους πρόσφυγες οcιτητές του Οργοcνισμού τη μισή βοήθει<Χ που 

~ικαιωματικά τοuς ανήκει, αφού η ΟποιαΟήποτε σuμφων(α με τον Οργανισμό 

Ανοcπτύξεως Γης σ(γουροc 8εν ενέχει το στοιχείο της ευπορίοcς. 

Εξαιτίας των πιο πάνω, παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο 

φορήσει το Σώμα: 

( α) Πόσοι πρόσφυγες συμφώνησοcν γιοc βοήθει<Χ οcπό τον Οργοcνισμό 
Ανοcπτύξεως Γης, χωρ(ς όμως ν<Χ 8ώσουν προκοcτοcβολή, αφού 8εν είχοcν, 
οcλλά η οcρμό8ιοc υπηρεσία θέλει ν<Χ τους ποcροcχωρήσει τη μισή βοήθεια, 

γιοcτί πριν συμφωνήσουν Οεν την ειΟοπο(ησοcν 'έγκοcιρα 1
; 

(β) Αν έγιναν τέτοιες συμφωνίες οcπό πρόσφυγες χωρίς κοcτοcβολή χρη
μάτων, πώς είναι Οuνατό η οcρμόΟια οcρχή να τοuς στερεί ουσιαστικά το 

Οικαίωμα απόκτησης στέγης, αφού τους οcποκόπτει ένα σεβαστό 

χρηματικό ποσό που Οικαιούνται ως βοήθεια;>) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποupγού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 722, ημερομηνίας 13 Ιοuλίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστοu Χρuσο-

σ't'όμοu. 

((Σας πληροφορώ ότι σε μόνο τέσσερις περιπτώσεις προσφύγων) στις οποίες 

Οιατέθηκε κατοικ(α μέσω του ΚΟΑΓ με το σύστημα της ενοικιαγοράς στον 
Κυβερνητικό Οικισμό Ζήνων, κοcτοcβλήθηκε το 50% της κανονικής οικονομικής 
βοήθειας, λόγω του ότι οι εν8ιοcφερόμενοι υπέγροcψοcν τοc σχετικά συμβόλοcι<Χ με 

τον Οργοcνισμό, προτού εξοcσφοcλ(σουν σχετική έγκριση οcπό την ΥΜΑΠΕ. 

Συναφώς αναφέρεται ότι η πολιτική αυτή έχει συμφωνηθεί με την Παγκύπρια 
Επιτροπή Προσφύγων κοcι εφοcρμόζετοcι γενικά γιοc όλες τις ποcλιές οργοcνικές 

οικογένειες που έκτισαν ή αγόρασαν έτοιμη κατοικία/Οιαμέρισμα, προτού 

εγκριθούν οcπό την ΥΜΑΠΕ κοcι 8εν εν8ε(κνυτοcι ν<Χ 8ιοcφοροποιηθε1.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 374 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
«Σοβαρ& και χωρίς αντικειμενικό λόγο προβλήματα δημιούργησε για τους 

κατοίκους του πληγέντος από την εισβολή τριγώνου Κοκκινοτριμιθιάς Μάμμαρι, 
Δένειας, καθώς και της κοινότητας Ακακίου, η αιφνίδια απαγόρευση της διόδου 

οδηγών μέσω της περιοχής του αεροδρομίου Λευκωσίας, μας ανέφεραν σήμερα οι 

κάτοικοι (μ 'έκδηλη την πικρία και την απογοήτευση) όταν επισκεφθήκαμε 
επηρεαζόμενες κοινότητες. 

Συγκεκριμένα στην Κοκκινοτριμιθι& ο κοινοτ&ρχης Ιω&ννης Παπαδόπουλος, 
καθώς και άλλοι κάτοικοι τόνισαν πως η απαγόρευση της διόδου στις 8υο από τις 

τρεις περίπου χιλι&δες οδηγών (γεωργών, γιατρών κι &λλων επαγγελματιών) της 

περιοχής οδήγησε σε δραματική κορύφωση της συμφόρησης του ήδη φορτισμένου 

κυκλοφοριακού προβλήματος της περιοχής -που σύμφωνα με επίσημα στατιστικά 

δεδομένα έχει τη μεγαλύτερη κυκλοφοριακή διακίνηση τροχοφόρων- ιδιαίτερα στις 
ώρες της μέγιστης κυκλοφοριακής αιχμ.ής τις πρωινές κι απογευματινές ώρες. 

Τονίστηκε πρόσθετα πως οι κάτοικοι είναι πληγέντες καίρια από την 

τούρκικη εισβολή και τα προβλήματά τους γίνονται μεγαλύτερα από τις 

ακαrανόητες απαγορεύσεις και τους πρόσθετους περιορισμούς, αvτίς της περαι-

τέρω χαλάρωσης και της κατάργησης των διαχωριστικών ζωνών. , 

Παρόμοια προβλήματα με τρακόσιους περίπου επηρεαζόμενους γεωργούς κι 

&λλους επαγγελματίες εξέφρασε στη συνέχεια ο κοινοτ&ρχης του χωριού Μ&μμαρι 

Ευαγόρας Προκοπίου και του Ακακίου Γιανν&κης Χατζηγι&ννης για εκατό και 

περισσότερους επηρεαζόμενους κατοίκους και τους καθηγητές του Γυμνασίου της 

κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το πρόβλημα -για το οποίο εκφρ&ζεται το 

ενδεχόμενο συσχετισμού του με την πρόσφατη αλλαγή του status της φρουρ&ς του 
αεροδρομίου, όταν την αστυνομική δύναμη της Ειρηνευτικής Δύναμης των Η.Ε. 
( Civilian Police, που στελεχωνόταν από Αυστραλούς) αντικατέστησε η στρατιω

τική αστυνομία (military police, που στελεχώνεται από Άγγλους) -από τις 

αρμόδιες αρχές;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 375 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
«Από το 1950 γεωτρήσεις της Κοκκινοτριμιθι&ς υδροδοτούν την κυπριακή 

πρωτεύουσα. Στοc τελευταία χρόνια δέκα γεωτρήσεις της {οκτώ κοινοτικές και 

δυο ιδιωτικές) συνεχίζουν την ύδρευση της Λευκωσίας. 

Η κοινότητα της Κοκκινοτριμιθι&ς, που εμφανίζεται χρεωμένη στο Τμήμα 

Αναπτύξεως Υδ&των με 52 περίπου χιλι&δες λίρες για μέρος του νερού που η ίδια 
η κοινότητα παρείχε στη Λευκωσία -από τον ίδιο ακριβώς αγωγό!- όταν (μέχρι 
τα δυο τελευταία χρόνια) uΟροΟοτείτο μέσω του Τμήματος Αναπτύξεως ΎΟάτων, 

ζητά τη μείωση (τουλάχιστο) του χρεωστικού της υπολοίπου κατά 50%, μιας και 
είναι κι αυτή μερικώς πληγείσα κοινότητα, όπως, σε μεγαλύτερο βέβαια βαθμό, η 
Δένεια και το Μάμμαρι, που όμως παραγράφηκαν πλήρως τα συναφ'ή τους χρέη.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 376 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
«Τη δωρε&ν παραχώρηση του νερού της κοινοτικής γεώτρησης 114/82 στην 

περιοχή 'Νέο Χωριό' Κοκκινοτριμιθιάς (προς το Ακάκι) ζητούν οι κάτοικοι της 
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κοινότητας (όπως σήμερα μας ανέφεραν ο κοινοτάρχης κι άλλοι κάτοικοι. 

σ'επι.τόπι.α σ'αυτήν επίσκεψή μας), σύμφωνα άλλωστε -κατά τους κατοίκους-με 

προγενέστερη υπουργική 3ιαβεβαίωση.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 377 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
ιιΝα 3ιαπλατυνθοόν οι 3ρόμοι της Κοκκινοτριμιθιάς, Γ. Γρίβα Διγενή και 

Μάρκου Δράκου, που ο3ηγοόν στο Μάμμαρι, Ελευθερίας και Αγίου Γεωργίου, 

που ο8ηyούν στη Δένεια, καθώς κι ο Ορόμος προς τον προσφυγικό οικισμό 'Β' της 

κοινότητας, καθώς και να προωθηθεί η κατασκευή πεζοΟρομ!ων στους πιο πάνω 

3ρόμους (στην οικιστική περιοχή τους), είναι προβλήματα που μας ανέπτυξε σε 
σημερινή επίσκεψή μας στην κοινότητα ο κοινοτάρχης κ. Ιωάννης ΠαπαΜπουλος. 

Πώς σ 'αυτά τοποθετείται το αρμόδιο Τπουργείο;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 378 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
«Την κατασκευή κοινοτικού γηπέδου {σε χαλίτικη γη, που ήδη εκχωρήθηκε), 

που να εξυπηρετεί τις ανάγκες της 3ημογραφικά σταθερά αναπτυσσόμενης 

κοινότητας Κοκκινοτριμιθιάς με τους 3,000 κατοίκους (από τους οποίους το 41 %, 
σόμφωνα με επίσημες στατιστικές) είναι πρόσφυγες, μας ανέφερε σήμερα ως 

βασικό κοινοτικό πρόβλημα ο κοινοτάρχης κ. ΠαπαΜπουλος. 

Πού βρίσκεται το δίκαιο τούτο α!τημα, που θα μπορούσε να προωθηθεί σε 

συνάρτηση με σχετική βοήθεια 1tου θα ήταν πρακτικά εν3εχόμενο να εκχωρηθεί 

από το ΤΑΕΠ, λόγω του ψηλοό προσφυγικοό 3ημογραφικά στοιχείου;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 379 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Νοεμβρίου 1989. 
ιιΤη μετακίνηση του χοιροστασίου S.D.FARM από την κοινότητά τους 

ζήτησαν σήμερα ο κοινοτάρχης κι άλλοι κιΧτοικοι ΚοκκινοτριμιθιιΧς λόγω της 

έντονης οχληρίας που -λόγω της 3υσοσμίας και της γενικότερης ρόπανσης-

3ημιουργείται. 

Πού βρίσκεται. το από παλιά συνεχώς επανυποβαλλόμενο τούτο αlτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 380 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Νοεμβρίου 1989. 
ιιΤη 3ημιουργία 116 κοινοτικών νηπιαγωγείων (παρά τις περί του αντιθέτου 

απόψεις της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής) στη θέση των (με βάση το 

αρχικό οργανόγραμμα της κυβέρνησης Κυπριανοό) προγραμματιζόμενων 31 νέων 
κρατικών νηπιαγωγείων εξήγγειλε η νέα κυβέρνηση μέσω του αρμ63ιου !πουρ
γείου στις 13 Αυγοόστου 1989. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμό3ιο Ύ'πουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

Τουλάχιστο πόσα κοινοτικά νηπιαγωγεία -μετά την, επανατον(ζεται, ως μη 
όφειλε, κατάργηση των 31 κρατικών-3ημιουργήθηκαν;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 381 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Νοεμβρ(ου 1989. 
ιιΑναπιΧντητες παραμένουν οι ερωτήσεις με- αρ. ΕΒ' 465 (28ης Ιανουαρίου 

1988) και ΕΒ' 528 (15ης Ιουνίου 1988). 

Στην πρώτη ερώτηση (που υποβλήθηκε από κοινού με τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ, συνά3ελφο Α. Γαλανό) επισημαινόταν: 
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Όπως είναι γνωστό το Υπουργικό Συμβούλιο στις 28/1/88 (Απόφαση 
.29683-)αποφ.οίσισ.ε: __ 

Να εισαχθε( πρόνοια που να προβλέπει ότι οι Οημόσιοι υπάλληλοι οι οπο(οι 

κατείχαν μόνιμη συντιfξιμη θέση στην κρατική υπηρεσία και είχαν εργαστεί για 
χρονικό διάστημα όχι λιγότερο των πέντε ετών προτού 8ιορ~στούν σε οργανισμό 
δημόσιας ωφέλειας ή αρχή τοπικής διοίκησης (νέος εργοδότης), ανεξιfρτητα αν η 

μεταπήδησή τους έγινε αμέσως ή μετά την πάροΟο οποιουΟήποτε χρονικού 
Οιαστfιματος, και οι οποίοι μεταπήΟησαν ή θα μετ'απηΟήσοuν πριν από_ την 
ημερομηνία έναρξης ισχύος της τροποποίησης του Νόμου, θα δικαιούνται σύνταξη 

για την υπηρεσία τους στη δημόσια υπηρεσία, η οποία να καταβληθεί από την 

κυβέρνηση και να υπολογιστεί πάνω στις τελευτα(ες απολαβές τους κατά την 

τελική αφυπηρέτησή τους από το νέο εpγοΟότη 1 νοουμένου ότι η υπηρεσία τους 
στο νέο εργοΟότη Οεν είναι λιγότερη των πέντε ετάιν. / Οσοι πληρούν τους πιο 
πάνω όρους, αλλά Οεν είχαν τουλάχιστο πενταετή υπηρεσία στη δημόσια υπηρεσία 
να πάρουν από την κυβέρνηση φιλοδώρημα, νοουμένου ότι ειχαν τουλάχιστο τριετή 

υπηρεσία. Το φtλο3ώρημα να υπολογιστεί πάνω στις απολαβές τους κατά την 

ημερομηνία της μεταπήδησης, αλλιf να αυξηθεί κατ& το ποσοστό που θα /:χουν 
στο μεταξύ αυξηθεί οι συντιfξεις. Κρίνεται επίσης δίκαιο όπως η μεταχείριση 

αυτή επεκταθεί και στις Υγειονομικές Επισκέπτριες που μεταφέρθηκαν από τις 

Σχολικl:ς Εφορείες στο Υπουργείο Υγείας κατ& το 1977, όταν οι αρμοδιότητες 
των Σχολικών Εφορειών στον τομl:α της Σχολιατρικής Υπηρεσίας μεταβιβιf
στηκαν στο Υπουργείο Υγείας, σύμφωνα με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
με Αρ. 15.276 και ημ. 23/9176. Στην περίπτωση των Υγειονομικών 

Επισκεπτριών ολόκληρη η δαπάνη για τη σύνταξή τους θα αναληφθεί· από την 
κυβέρνηση, γιατί οι Σχολικές Εφορείες δεν έχουν Σχl:διο Συντιfξεων '. 

Και επει3ή: 

'{ι) Ο Υπουργός Οικονομικών εξουσιοδοτήθηκε να προωθήσει την ετοι

μασία της πιο πάνω τροποποιητικής νομοθεσίας σε συνεργασία με το 

Γραφείο της Γενικού Εισαγγελl:α της Δημοκρατίας, χωρίς επαναφοριf 

του θέματος στο Υπουργικό Συμβούλιο, και 

( ιι) μέχρι σήμερα κανένα τέτοιο νομοσχέ3ιο 3εν κατατέθηκε στο Σώμα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πού βρίσκεται 

το όλο θέμα. ' 

Στη δεύτερη προστίθεται: 

'Σε συνl:χεια της ερώτησής μας (Ερ. ΕΒ' 465) ημερομηνίας 28ης Ιανουαρίού 
1988, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί 
την κάλυψη για σκοπούς σύνταξης και των υπαλλήλων που εργάστηκαν για 

περίοδο τουλιfχιστον 5 χρόνων σε μόνιμη συντιfξιμη θέση σε οργανισμό δημόσιας 
ωφέλειας ή αρχή τοπικής 3ιο(κησης, προτού προσληφθούν στη 3ημόσια υπηρεσία 1 • 

Κι επει3ή η Βουλή ομόφωνα υιοθετούσε τις θέσεις της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εργασίας, που με εισήγησή μας εξl:τασε το σχετικό θέμα και που 
μεταξύ άλλων εισηγόταν: 

Ή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
μελέτησε όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα έχει καταλήξει στο 

συμπέρασμα πως λόγοι ίσης μεταχείρισης, αλλιf και λόγοι ενιαίας αντίκρισης των 

Κρατικών, Ημικρατικών και Υπηρεσιών Αρχών Τοπικής Διοίκησης, επιβάλλουν 

\ 
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την υλοποίηση της πρώτης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου Αρ. 29683 και 
ημερ. 28/1/1989. Η Επιτροπή πιστεύει επίσης πως οι πρόνοιες της απόφασης 
αυτής πρέπει να επεκταθούν για να καλύψουν και τους Οημόσιους υπαλλήλους που 

προήλθαν από τις Σχολικές Εφορείες, καθώς και οποιουσδήποτε άλλους υπαλ

λήλους που μεταπήδησαν από τη δημόσια υπηρεσία σε οποιοδήποτε Οργανισμό, 
Αρχή ή Ίδρυμα που ασκεί μορφή κρατικής εξουσίας και αντίστροφ~, και για να 

κατοχυρωθούν αναλόγως τα 8ικαιώματα των υπαλλήλων που μεταπηδούν από 

έναν ημικρατικό οργανισμό σε άλλο ή σε Αρχή ή 'Ιδρυμα και αντίστροφα'. 

(Δες πρακτικά Βουλής Αντιπροσώπων, αρ. 35, Ε' Βουλευτική Περίοδος, Σύνοδος 
Γ ', M.G. 1989, σ. 2314). 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς στοχο
θετε( ν 'αντιμετωπίσει το όλο θέμα.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 382 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Νοεμβρ!ου 1989. 
«Επειδή τα επιΟόματα των εθνοφρουρών παραμένουν -κατά γενική ομολογ(α

σε χαμηλά ακόμα επίπεδα και ενόψει του γεγονότος ότι σχεδόν όλοι οι 

εργαζόμενοι παίρνουν 130 μισθό, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετε( να εισηγηθεί- με την ευκαιplα των 
επικε(μενων γιορτών-την παραχώρηση 13ου μισθού και στους εθνοφρουρούς.>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 383 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Νοεμβρίου 1989. 
«Στις 23.3.1988 (και με στοιχεία ΕΒ' 274) υπέβαλα στη Βουλή την πιο 

κάτω ερώτηση, που παρέμεινε αναπάντητη: 

'Δεδομένου πως για μια σωστή βιβλιογραφική ενημέρωση κι εξυπηρέτηση 

τόσο των μόνιμων επιστημόνων -ερευνητών όσο και των έκτακτων ερευνητών του 

Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών χρειάζεται μόvιμος βιλιοθηκάριος -σε μια 
βιβλιοθήκη, όπου μόλις τώρα ύστερα από 26 χρόνια γίνεται προσπάθεια 

κωδικοποίησης με ηλεκτρονικούς υπολογιστές του περιεχομένου της, καθώς και 

ταξινόμησή του, που συνίσταται σε 10-12 χιλιάδες τόμους επιστημονικών 

εκ8όσεων και που συνεχώς ο αριθμός τους αυξάνεται-που να έχει σταθερή και σε 

βάθος επικοινωνία με τα κε(μενα, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

κατατοπίσει το Σώμα αν και πότε στοχεύει στο 8ιορισμό ενός τέτοιου 

βιβλιοθηκάριου, μιας και με την πρόσφατη τριήμερη απόσπαση μιας φιλολόγου 

(και μ 'όλη την πολό φιλότιμη προσπάθειά της) οι απαιτήσεις εκ των πραγμάτων 

των ερευνητών δεν μπορούν να ικανοποιηθούν.' 

Κι επειδή: 

ι. Τελείως κενή παραμένει η θέση 

αναχώρηση στο εξωτερικό και τής 
φιλολόγου. 

του βιβλιοθηκάριου μετά την 

μερικώς απασχολούμενης σ 'αυτή 

ιι. Μας δινόταν κάποτε διαβεβαίωση πως το θέμα θα προωθείτο στα 

πλαίσια του Τακτικού ΠροUπολογισμού. 

Παρακαλε(ται γι' αυτό το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα ποιες 

οι μελλοντικές του ενέργειες για το όλο θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 384 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργ!ου στις 30 Νοεμβρ!ου 1989. 
((Κατά τη συζήτηση νομοσχεδίου για τροποποίηση του περί Εμπορικών 
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Περιγραφών Νόμου, λέχθηκε από τους εκπροσώπο~ς του Υπουργείου Εμπορίου 
ότι ο Υπουργός Εμπορίου, κατά την άσκηση της διακριτικής ευχέρειας που του 

παρέχει ο νόμος, παραχώρησε άΟεια σε εισαγωγε(ς, ηλεκτρικών κυρ(ως ειΟών, να 

εκτελωνίσουν εμπορεύματα, χωρίς να αναγράφεται σ 'αυτά η μάρκα τους ή/και η 

χώρα προέλευσής τους, επιτρέποντας στους εισαγωγείς να εκτυπώσουν ή/και 

επικολλήσουν τα ελλείποντα, πλην όμως απαραίτητα, αυτά στοιχεία εκ των 

υστέρων στην Κύπρο. Δεδομένου όμως ότι: 

( α) Δεν μποροόμε να 8ιανοηθοόμε και να αντιληφθοόμε πώς είναι 8υνατό 

εταιρείες του εξωτερικού να μην αναγράφουν τα στοιχεία αυτά στα 
εμπορεύματα που εξάγουν στην Κύπρο. 

(β) Όπως πιστεύουμε, οι εταιρείες του εξωτερικού, ιΟίως οι γνωστές και 

καθιερωμένες, είναι αδύνατο να μην ενδιαφέρονται για την αναγραφή 
των στοιχεLων αυτών στα εμπορεόματά τους. 

(γ) Μια εταιρεία μόνο σκόπιμα και κατόπιν υπό8ειξης του Κόπριου 
εισαγωγέα μπορεL να παραλεlψει την αναγραφή ή/και εκτόπωση των 

πιο πάνω στοιχε(ων. 

(8) Μ' αυτή την πρακτική του Υπουργείου Εμπορίου εν8έχεται να 

Οιαπραχθεί απάτη σε βάρος του καταναλωτικοό κοινοό, αφοό ο 
εισαγωγέας στην πραγματικότητα μπορεί να αναγράψει ή/και εκτυ

πώσει οποιαΟήποτε μάρκα ή χώρα προέλευσης ή οποιαΟήποτε άλλα 

στοιχεία θέλει. 

( ε) Το φαινόμενο αυτό 8ημιουργεί κινΜνους και προϋποθέσεις αισχρο
κέρΟειας, για την οποlα ανησυχοόμε. 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

(α) Σε ποιες εταιρε(ες έχει παραχωρηθεί τέτοια ά8εια; 

(β) 

(γ) 

(8) 

Για ποια είΟη εμπορευμάτων και για ποια ποσότητα έχει παραχωρηθεί 

η άΟεια; 

Ποιες ήταν οι μάρκες ή/και οι χώρες προέλευσης των εμπορευμάτων 

αυτών; 

Προτιθεται να παραχωρεί στο μέλλον τέτοιες ά8ειες εισαγωγής;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 385 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 30 Νοεμβρίου 1989. 
«Ε8ώ και μερικά (ικανά) χρόνια τώρα (και συγκεκριμένα από τις 4 Απριλίου 

1977) συστάθηκε από το Υπουργείο Παι8είας ει8ική επιτροπή με όρους εντολής 
την υποβολή εισηγήσεων με στόχο την αναβάθμιση του θεσμοό των σχολικών 

εφορειών. 

Παρακαλε(ται γι 1 αυτό το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πάνω 
στα θέματα που απασχόλησαν .την επιτροπή καθώς και τις συγκεκριμένες (και τις 
εντελώς πιο πρόσφατες) αποφάσεις στις οπο(ες η επιτροπή κατέληξε και 

έ 1 1 1 (.\ 1 ό 
συγκεκριμ να πανω στα πιο κατω που συνιστουσαν και το οιαγραμμα στ χων, που 

στην επιτροπή 8όθηκε: 

(α) Χρησιμότητα, αποτελεσματικότητα και α8υναμίες του θεσμοό. 
(β) Ανάγκη κω8ικοποίησης της σχετικής νομοθ,σίας. 

(γ) Αρμο8ιότητες των Σχολικών Εφορειών. 
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(δ) Δομή και σόνθεση των Σχολικών Εφορειών. 

(ε) Θέμα εκλογής ή διορισμού των μελών των Σχολικών Εφορειών. 

( στ) Αρμοδιότητες Συνδέσμων Γονέων και οι σχέσεις τους με τις Σχολικές 

Εφορείες. 

(ζ) Τα οικονομικά θέματα των Σχολικών Εφορειών {περιουσιακά στοιχε(α, 

προUπολογισμοί, σχολικά κτίρια, εξοπλισμός, δάνεια, διαχείριση, κτλ.). 

(η) Στελέχωση και επάνδρωση των διάφορων τμημάτων των Σχολικών 
Εφορειών. 

(θ) Συνεργασία και/ή εξάρτηση των Σχολικών Εφορειών με το Υπουργείο 

Παιδείας. 

(ι) Οικονομικός έλεγχος των Σχολικών Εφορειών. 

(ια) Σχέσεις Σχολικών Εφορειών και διευθυντών των σχολε(ων (και 

εκπαιδευτικού προσωπικού). 

(ιβ) Σ' οποιαδήποτε άλλα συναφή θέματα, όπου υπήρξαν κατασταλαγμένες 

θέσεις.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 386 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Νίκο Μακρίδη στις 30 Νοεμβρlοu 1989. 
«Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον προσφυγικό συνοικισμό Πλατό Α γλαντζιάς 

διαπίστωσα τα πιο κάτω χρόνια προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι 

του συνοικισμού, 

1. Οι περσιάνες των παραθύρων δεν έχουν τοποθετηθεί σ' όλα τα σπ(τια 

του συνοικισμού. 

2. Δεν έχουν τοποθετηθεί ηλιακοί θερμοσίφωνες στα σπlτια· όσοι έχουν 

τοποθετηθεί είναι με ιδιωτική πρωτοβουλία. 

3. Τα ντεπόζιτα νερού των πολυκατοικιών έχουν σκουριάσει και κατά

ντησαν πραγματικοί βόθροι από τις ακαθαρσίες, πράγμα που είναι 

επικίνΟυνο για. την υγεία. των κατοίκων. 

4. Οι κοινόχρηστοι χώροι και οι χώροι πρασίνου έχουν καταντήσει εστίες 

μόλυνσης από τις ακαθαρσίες που ρίχνονται σ' αυτούς. 

5. Οι λάκκοι αποχετεύσεως είναι ξέβα.θοι, με αποτέλεσμα. πολύ συχνά να. 
ξεχειλ(ζουν τα λόματα στους δρόμους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμε

τωπίζει τα. πιο πάνω προβλήματα..>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 387 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτρ(\Στuλιανού στις 30 Νοεμβρlοu 1989. 
«Πριν από μερικούς τώρα μήνες ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

κατέβηκε στα. υπόγεια. του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών κι είχε προσωπική 
αυτοψία. της α.πα.ράΟεκτης κατάστασης και των άθλιων στεγαστικών συνθηκών του 

αθησαύριστου υλικού που βρίσκεται εγκαταλειμμένο στα. υπόγεια. των αποθηκών 

του πιο πάνω Γραφείου. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Ποια. μέτρα. προτίθεται να. πάρει για. Οιάσωση του καθημερινά 

φθειρόμενου και φθίνοντος μονα.Οικού και αναντικατάστατου αυτού 

Οημοσιογρα.φικού/ιστοριογραφικού υλικού της πατρίΟα.ς μας; 
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2. Πότε επιτέλους θα υλοποιηθοόν οι αρμόδιες (προφορικές και γραπτές) 

διαβεβαιώσεις, που δαψιλείς μας δόθήκαν, για διάθεση ποσοό μερικών 
δεκάδων χιλιάδων λιρών (!:30,000 για την ακρίβεια) για δημιουργία 
αποθηκών φύλαξης και χρήσης του υλικούj» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 388 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη τηv 1η Δεκεμβplου 
1989. 
((Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο συνοικισμό ΛειβαΟιών, οι κάτοικοι 

μου ανέφεραν ότι αντιμετωπίζουν διάφορα προβλήματα, τα κυριότερα των οποίων 

είναι τα ακόλουθα:-

1. Στην κοινότητα έχουν σημειωθεί 22 κρούσματα τυφοειδούς πυρετού ο 
οποίος οφείλεται στην ύπαρξη ποντίκων στην περιοχή. 

Διαπίστωσή μου είναι ότι η παρουσία των ποντίκων οφείλεται 

βασικά στην έλλειψη καθαριότητας του καναλιοό μέσα στο οποίο 

Οιοχετεύονται οι οχετοί, τα απόβλητα των χοιροστασίων και τα 

δέρματα των ψόφιων ζώων. Φαίνεται μάλιστα ότι το πρόβλημα έγινε 

χρόνιο, γιατί μέχρι σήμερα δεν αντιμετωπίστηκε αποτελεσματικά. 

Για την αποτελεσματική αντιμετώπιση της κατάστασης απαι

τείται και η παροχή οικονομικής βοήθειας στο Συμβοόλιο Βελτιώσεως 

Λειβαδιών από μέρους της κυβέρνησης. 

2. Υπάρχει άμεση ανάγκη ανακατασκευής, επιΟιόρθωσης και Οιαπλά

τuνσης του Βρόμου που συνΒέει το συνοικισμό ΛειβαΒιών με το 

συνοικισμό Κόκκινων, γιατί έγινε επικίνΒυνος για την κυκλοφορία. 
Σημειώνεται ότι ο δρόμος αυτός είναι μεγάλης κυκλοφορίας και 

χρησιμοποιείται και από πολλές άλλες κοινότητες, γιατί είναι 

συντομότερος και η κίνηση σ' αυτόν ρυθμίζεται με σήματα τροχαίας 

που τοποθετήθηκαν στη συμβολή του με τη λεωφόρο Στρατηγοό 

Τιμάγια. 

3. Στη συμβολή του δρόμου των Λειβαδιών με το δρόμο Λάρνακας -
Δεκέλειας πρέπει να τοποθετηθούν φώτα τροχαίας. 

4. Μετά την κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου προς την Αγία 

Ν άπα που περνά έξω από τα Λειβάδια, έχει δημιουργηθεί σοβαρό 

πρόβλημα προσπέλασης των γεωργοκτηνοτρόφων, γι' αυτό και 
ζητείται η κατασκευή υπόγειας ή υπέργειας Βιάβασης στην περιοχή. 

5. Παρατηρείται μεγάλη χρέωση των καταναλωτών νερού οικιακής 

χρήσης με μέσο όρο γόρω στις !:40 ανά τριμηνία. 
6. Στα αυλάκια και τους χώρους πρασίνου 

ΛειβαΒιών πρεπει να γίνουν βελτιωτικά έργα. 

του συνοικισμού των 

Γι' αυτό καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή:

Α) Τι μέτρα έχουν ληφθεί )'ια την καταπολέμηση του τυφοειΒούς πυρετού 
που έχει προσβάλει κατοίκους των ΛειβαΒιών Λάρνακας; Γιατί μέχρι 

σήμερα Βεν αντιμετωπίστηκε αποτελεσματικά η όλη κατάσταση; 

Β) Προτίθεται και πότε το αρμόδιο 1πουργείο να παράσχει οικονομική 

βοήθεια στο Συμβούλιο Βελτιώσεως ΛειβαΒιών, για να μπορέσει να 

καταπολεμήσει τις ποντίκες που υπάρχουν στην περιοχή, μια και, όπως 
φαίνεται, απαιτούνται μεγάλες ποσότητες φαρμάκων; 

Γ) Προτίθεται και πότε η αρμόδια αρχή να επιλύσει όλα τα άλλα 

προβλήματα που αναφέρθηκαν πιο πάνω;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 389 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. l{υριάκο Τσιέττη την 1η Δεκεμβρtου 
1989. . 

«Από το βασικό δρόμο Δερύνειας - Αμμοχώστου προς τα φυλάκια της 

Εθνικής Φρουράς περνούν κάθε χρόνο πολλές χιλιάδες αυτοκίνητα με πρόσφυγες, 

τουρίστες και ξένες αντιπροσωπείες. 

Οι τοπικές αρχές Δερύνειας ζητούν κάθε χρόνο να δοθεl προτεραιότητα στη 

διαπλάτυνσή του και στην κατασκευή των αναγκαίων πεζοδρομίων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα γιατί 
καθυστερεί η βελτίωση του δρόμου αυτού. Προγραμματίζεται η βελτίωσή του 

κατά. το 1990;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 390 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιέττη την 1η Δεκεμβρtου 1989. 
((Παρά τις διαβεβαιώσεις ότι ετοιμάζονται Κανονισμοl, ώστε η προσφυγική 

κοινότητα της Κοφίνου να μπορεί να επιβάλλει επαγγελματικό φόρο σ' αυτούς 

που εργάζονται στην περιοχή της, τέτοιοι Κανονισμοί δεν έχουν κατατεθεl στη 
Βουλή. 

Καλείται το αρμόδιο Ιπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί καθυστερεί 

η ετοιμασία των νέων Κανονισμών και πότε θα κατατεθούν στη Βουλή.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 391 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού την 1η Δεκεμβρtου 1989. 
«Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα, με βάση 

ποια συλλογιστική προχώρησε στη σύντμηση των δυο τμημάτων της Σχολής 

Ανθρωπιστικών και Κοινωνικών Επιστημών του Κυπριακού Πανεπιστημίου και 

συγκεκριμένα του τμήματος Φιλοσοφίας και Ιστορίας με το τμήμα κλασικών και 

νεοελληνικών σπουδών, μιας και-

ι) Υφίσταται ουσιαστική διαφορά ανάμεσα στο περιεχόμενο και την 

κατεύθυνση των καθαρά φιλοσοφικών και ιστορικών μαθημάτων και 

νεοελληνικών σπουδών. 

ιι) Με τη συρρίκνωση αυτή όχι μόνο δεν εξισούνται - ενώ θα 'πρεπε (με 

τη σημαντικότατη παράδοση που έχουν τόσο η ελληνική γραμματεία 
όσο κι οι ελληνικές σπουδές) να υπερέχουν σαφώς - τα τμήματα 
ελληνικών και τουρκικών σπουδών, μα υποβαθμίζονται άμεσα οι 

ελληνικές σπουδές, με τη συμπερίληψη σ' αυτές του μεγάλου όγκου της 

φιλοσοφίας και ιστορίας με τις πανανθρώπινες και οικουμενικές 

διαστάσεις· και 

ιιι) οι κ(νδυνοι αντίδρασης της altera pars (της τούρκικης) -σε περίπτωση 
διόγκωσης των δαπανών του τυχόν διευρυνθησόμενου τμήματος 

ελληνικών και κλασικών σπουδών - είναι εξόφθαλμοι,)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 392 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσtας κ. Πέτρο Στυλιανού την 1η Δεκεμβρίου 1989, 
«Παρακαλείται το αρμόδιο Ιπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα γιατί (στους 

νέους κανονισμούς που κατέθεσε στο Σώμα) δεν προνοείται η σύσταση και 

Νομικής Σχολής στο Κυπριακό Πανεπιστήμιο, δεδομένου πως: 
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ι) Μιλούμε - και στοχοθετούμε - για την ανάγκη αναβάθμισης της 

επιστήμης του δικα(ου κι όχι για την απλή παραγωγή κι εκκόλαψη 

3ικηγόρων. 

ιι) Θα πρέπει ν' αποβλέπουμε στην ανάπτυξη των νομικών σπουδών και 

της νομικής έρευνας. 

ιιι) Το 3ίκαιο της Ελλάδας, της Τουρκίας και της Μεγάλης Βρετανίας -
απ' όπου προέρχεται η συντριπτική πλειοψηφία των Κυπρίων απο
φο(των Νομικών Σχολών - βασίζεται στα πλαίσια ενιαίου κράτους, ενώ 

η Κύπρος χειμάζεται από τις γνωστές συνταγματικές μεταβολές κι 

αναστατώσεις εδώ και τριάντα χρόνια τώρα. 

ιν) Τμήμα της Σχολής θα μπορούσε να ασχοληθεί με τις ευρωπαϊκές 

σπουδές, που τόσο αναβαθμίζονται πρόσφατα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 393 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου την 1η Δεκεμβρίου 1989. 
«Καλείται το Υπουργείο Παιδείας να ενημερώσει τη Βουλή: 

α) Πότε προτίθεται να υλοποιήσει την υπόσχεση για τη δημιουργία 

σχολικής αίθουσας στο χωριό Μαζωτός κατά το 1989, δεδομένου ότι 
είναι ήδη Δεκέμβριος και το έργο δεν έχει ακόμη αρχίσει; 

β) Σύμφωνα με ενημέρωση αρμόδιου υπαλλήλου του Υπουργείου, το 
Υπουργείο προτίθεται να ανεγείρει δυο αίθουσες ύστερα από τις 

ανάγκες που διαπιστώθηκαν. 

Πότε θα υλοποιηθεί αυτή η νέα υπόσχεση;» , 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 394 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 2 Δεκεμβρίου 1989. 
((Είκοσι ένας Κύπριοι υπάλληλοι του μετεωρολογικού γραφείου των Βρετα.

νικών Βάσεων (Επισκοπής και Ακρωτηρίου) απορροφήθηκαν από τη Μετεωρο

λογική Υπηρεσία της Κυπριακής Δημοκρατίας για στελέχωσή της στα πρώτα 
δύσκολα χρόνια της λειτουργίας της. 

Από τους 21 αυτούς υπαλλήλους ένας μικρός αριθμός (κάπου 8έκα) 
επηρεάζονται σημαντικά στη συνταξιο3ότησή τους από το κράτος 1 αν 8ε ληφθούν 
υπόψη τα χρόνια υπηρεσίας τους στη Μετεωρολογική Υπηρεσία των Βάσεων. 

Παρακαλείται και με την ερώτηση αυτή το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει 

το Σώμα αν στοχοθετεί τη θετική αντίκριση του σχετικού αιτήματος.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 395 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 2 Δεκεμβρίου 1989. 
«Ε3ώ και 13 περίπου χρόνια παραμένει σε κεντρικότατο σημείο της 

πρωτεύουσας αναξιοποίητος ο ζωτικός χώρος όπου κάποτε βρισκόταν η δημοτική 
αγορά Αγίων Ομολογητών και για τον οποίο γράφτηκε - πριν από πολλά και πάλι 
χρόνια- πως θα αξιοποιείτο ως πολιτιστικό κέντρο. 

Μήπως είναι σε θέση το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και 
πότε στοχοθετείται η καθ' οιονδήποτε τρόπο αξιοποίησή του (ως κέντρου 
πολιτιστικού 1 κοινωφελούς ή για άλλη 3ημόσια ωφέλεια) 1 μιας κι α3ικαιολόγητα, 
κατά την άποψή μας, σημειώθηκε τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην αξιοποίηση του 
νευραλγικού αυτού χώρουj>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 396 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 4 Δεκεμβρίου 1989. 
((Επειδή το κυπριακό κράτος επιβαρύνεται με τεράστια ποσά για τη 

μετεκπαίδευση κυβερνητικών γιατρών στο εξωτερικό, καθώς επίσης επιβαρύνονται 

και οι ξένες κυβερνήσεις και οργανισμοί για την παραχώρηση υποτροφιών σε 

Κύπριους κυβερνητικούς γιατροός. 

Και επειδή παρατηρείται το απαράδεκτο φαινόμενο οι μετεκπαιδευόμενοι 

γιατροί να μη χρησιμοποιούνται στις κατάλληλες θέσεις, παρά τις ανάγκες που 

υπάρχουν στον τομέα της 3ημόσιας υγείας και πολλές φορές παρά τις 3εσμεύσεις 

της κυβέρνησης έναντι των ξένων κυβερνήσεων και οργανισμών. 

Γι 'αυτό καλείται ο αρμ63ιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

1. Πόσοι κυβερνητικοί γιατροί έχουν σταλεί για μετεκπαί3ευση τα 

τελευταία πέντε χρόνια, ποια ειδικότητα είχαν και ποια απέκτησαν; 

2. Πού απασχολούνταν προηγουμένως και πού τώρα; Αξιοποιούνται 

κατάλληλα μετά τη μετεχπα(Οευση και πώς;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 397 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτpο.Στυλιανοu στις 4 Δεκεμβρίου 1989. 
«Δεδομένου πως έντονα αντιδρούν και τα κατεξοχήν αρμόδια σώματα των 

καθηγητών (ΟΕΛΜΕΚ, ΣΥΠΑΕΚ, κ.ά.) στη φημολογούμενη κατάργηση του 
καταλόγου Οιοριστέων καθηγητών -πρακτική που συντελεί στην από παντού και 

από όλους επιζητούμενη Οιαφάνεια και στην εΟραίωση αξιοκρατικών κριτηρίων -
παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να ενημερώσει στο Σώμα αν, πώς και πόσο 

επηρεάζουν τις επίσημες θέσεις οι σχετικές κατ' επανάληψη 3ημοσιευθείσες (και 

ατυχώς μη 3ιαψευσθείσες) αυτές πληροφορίες.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 398 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερuvειας κ. Δήμο Γεωpγιάδη στις 5 Δεκεμβρίου 1989. 
((Μέσα στο χώρο της παλαιάς Διεθνούς Εκθέσεως, από την εποχή της 

βάρβαρης τουρκικής εισβολής, έχουν τα υποστατικά εργασίας τους -κατόπιν 

ά0ειας 1 πληρωμής ενοικίων, φόρων για σκύβαλα και επαγγελματικού φόρου-έντεκα 
πρόσφυγες βιοπαλαιστές. 

Πληροφορούμαι ότι τις τελευταίες μέρες ο ιl\ιοκτήτης και ο Δήμος Έγκωμης 

με Οιάφορες ενέργειές τους προσπαθούν να τους εκΟιώξουν και απειλούν να 
κατεΟαφίσουν τα υποστατικά. 

Ερωτούνται όλοι οι αρμό3ιοι: 

1. Πώς σκέφτονται να επιλύσουν το πρόβλημα της επαγγελματικής 

στέγης των έντεκα προσφύγων; 

2. Θα επιτρέψουν τη 3εύτερη προσφυγοποίησή τους μετά από τα 15 χρόνια 
της εκεί παραμονής τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 399 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χρίστο Σολ ωμή στις 5 Δεκεμβρίου 1989. 
«Στο χωριό Καντού η κατάσταση που επικρατεί είναι χωρ(ς υπερβολή οικτρή 

και η μέχρι τώρα πλήρης αστοργία των αρμό3ιων αρχών που επιl\είχθηκε είναι 
ακατανόητη και απαράΟεκτη και έχει επισωρεύσει πολλά προβλήματα, που έχουν 

φέρει πλέον την κοινοτική αρχή και την κοινότητα ολόκληρη σε πλήρη απόγνωση. 

Η αριθμούσα τα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς σε 1,100 περίπου κατοίκους 
κοινότητα και σήμερα μόνο 300-350 (λόγω εγκατάλειψής της από την κυβέρνηση) 
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είναι αποφασισμένη να πραγματοποιήσει πορεία.προς το Προεδρικό και τη Βουλή, 

γιατί η υπομονή, η αντοχή και η απογοήτευση ξεχείλισαν. 

Αριθμώ μερικά από τα βασικά προβλήματα της κοινότητας, τα οποία από 
πολλά χρόνια βρίσκονται για μελέτη σε διάφορα κυβερνητικ& γραφεία: 

(α) Δημιουργία μικροό συνοικισμοό αυτοστέγασης. 

(β) Διαχωρισμός οικοπέδων σε χαλίτικη γη και διάθεσή τους σε πρόσ
φυγες. (Χαμηλή τιμή, μακροπρόθεσμη πληρωμή και χαμηλότοκα). 

(γ) Συγκοινωνιακό πρόβλημα. Το μοναδικό λεωφορείο (εκτός εκείνο των 

μαθητών) πραγματοποιεί μόνο 1 γραμμή την ημέρα. 

(δ) Τα παλιά τουρκοκυπριακά σπίτια (σχεδόν δηλαδή όλα) χρειάζονται 

επειγόντως ουσιαστικές επι8ιορθώσεις, γιατ( βρισκονται σε κακά 

χάλια. 

(ε) Επείγει η μετακίνηση των 'μάντρων' που είναι μέσα στο χωριό, αφοό 
βέβαια βοηθηθοόν κατάλληλα οι δικαιοόχοι. 

(στ) ro δημοτικό σχολε(ο είναι κτιριακά σε απαράδεκτη κατάσταση και 
είναι ντροπή για όλους μας και κίνδυνος για τα παιδιά που φοιτούν. 

(ζ) Το ίδιο συμβαίνει και με το κοινοτικό νηπιαγωγείο. Όταν βρέχει απ' 
έξω, βρέχει κι από μέσα. 

(η) Χρειάζεται να δοθεί οικονομική βοήθεια και επιχορήγηση στην 
κοινότητα, για ν 'αντεπεξέλθει στις κοινοτικές φορολογίες. 

(θ) Απαιτείται να αναδιανεμηθοόν οι γεωργικοί κλήροι, γιατί πολλοός από 
αυτούς κατέχουν άτομα που δεν κατοικούν στο χωριό. 

(ι) Να ληφθεί πρόνοια υδροδότησης των υψηλών περιοχών. 

(ια) Το γήπεδο έχει εγκαταλειφθεί και εκεί όπου είναι δεν εξυπηρετεί. 

(ιβ) Το χειμώνα ο κόριος δρόμος του χωριοό είναι μόνιμα 'λίμνη'. 

(Χρειάζονται έργα). 

(ιγ) Πριν χρόνια ξεκίνησε η κατασκευή ενός πάρκου και ακόμη δεν έχει 
ολοκληρωθεί. 

(ιδ) Επιβάλλεται η επιχωμάτωση των χωραφιών που χρησιμοποιήθηκαν για 

το φράγμα. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Γιατί η απάνθρωπη αυτή εγκατάλειψη των προσφόγων-κατοίκων του 

χωριού Καντού και η άρνηση επίλυσης μακροχρόνιων και σοβαρών 

προβλημάτων; 

(β) Προγραμματίζεται και για πότε η εκτέλεση οποιωνδήποτε έργων για 

την ανακούφιση της κοινότητας; 

(γ) Έχει γίνει μέχρι τώρα ιεράρχηση των προβλημάτων και έχει τεθεί 

χρονοδιάγραμμα αντιμετώπισής τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 400 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 6 Δεκεμβρίου 1989. 
«Για τεράστιες αζ'ήτητες πόσότητες γκρέιπ-φρουτ μας μίλησαν οι εσπεριδο

καλλιεργητές Περιστερώνας κατά τη χτεσινή επισκεψή μας στην κοινότητα} που 
μερικοί τις ανεβάζουν σε οκτώ εκατομμύρια και μερικοί ακόμα και σε 8έκα} και 
που οι πλείστες βρίσκονται (άκοπες) πάνω στα 3έν8ρα. 
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Πρόσθετα παραπονέθηκαν για το γεγονός πως οι προσφερόμενες (κατά 

χιλιάΟα) τιμές σημειώνουν σταθερή πτωτική τάση - ενώ τα έξοΟα καλλιέργειας, 

συγκομι8ής κτλ. ανεβαίνουν σταθερά -όπως 30 λίρες τη χιλιά8α το 1987, 23 λίρες 
το 1988 και μόνο 18 λίρες φέτος! Ανάλογες πτωτικές τάσεις σημειούνται και 

στις (κατά τόνο) προσφερόμενες για χυμοπο(ηση τιμές: 52 λίρες πέρσι (με εκκοπή 
τους από τα 8έν8ρα) και 30 λίρες μόνο φέτος και παρα8οτέες σ' εμπόρους. 

ΕπειΟή το πρόβλημοc που αντιμετωπ(ζουν οι εσπεριΟοκαλλιεργητές είναι 

άμεσο - από πρόπερσι άρχισε η εκρίζωση των λεμονόΟενΟρων, ενώ πέρσι και φέτος 
χτυπήθηκαν τα πορτοκάλια, ενώ τώρα σήμα άμεσου κινΟύνοu εκπέμπουν κι οι 

καλλιεργητές των γκρέιπ-φρουτ -παρακαλείται το αpμόΟιο Υπουργείο να 

ενημερώσει το Σώμα πάνω στα ενΟεχόμενα μέτρα που στοχεύει στην προκείμενη 

περίπτωση να αναλάβει.)> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 401 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφipειας Λάpvακας κ. Οδυσσέα Δημητpίου στις 7 Δεκεμβpίου 1989. 
«Με την απόφαση για προώθηση της πρωτοβάθμιας ιατρικής στον ι8ιωτικό 

τομέα θα ικανοποιηθεί μια τάξη επιστημόνων. Για άλλους όμως συναφείς με την 

ιατρική επιστημονικούς κλάόους, που επίσης όε βρίσκονται σε λαμπρή κατάσταση, 
όεν έχει ληφθεί καμιά πρόνοια. 

Καλείται λοιπόν το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα κατά πόσο 
θα μπορούν οι γιατροί να παραπέμπουν ασθενείς τους του κυβερνητικού τομέα και 

σε ιόιώ~ες άλλων ειόικοτήτων που ασχολούνται επαγγελματικά με τον τομέα της 

υγείας, Jόπως λόγου χάρη φαρμακοποιοός, χημικούς, φυσιοθεραπευτές, ακτινο

λόγους τλ.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 402 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφipειας Λευκωσίας κ. Πiτpο Στυλιανού στις 11 Δεκεμβpίου 1989. 

ιιΟ ι·κονομικά εύρωστος, με αρκετούς, μέχρι την τουρκική εισβολ'ή του 197 4, 
οικονομ1κούς πόρους -που απώλεσε μαζί με το μεγαλύτερο μέρος της περιοχής 

του, που υπολογίζεται στα 2/3- ο ακριτικός 8ήμος Αγίου Δομετίου ζητά όπως 

του παραχωρηθεί ποσό 1% (πέραν του αντίστοιχου ποσού που θεσμοθετήθηκε με 
το νόμο 27/1982 της 25/6/1982, υπέρ του) πάνω στα ιππο8ρομιακά στοιχήματα 
και λαχεία και που ανέρχεται στο 40% των ετήσιων προσό8ων του, από το 
ποσοστό του 10% που η Λέσχη Ιππο8ρομιών καταβάλλει προς το κράτος, για να 
μπορέσει ο όήμος να ανταποκριθεί και να καλύψει τα. λειτουργικά κι αναπτυξιακά. 

προγράμματά του, μιας κα.ι: 

1. Η λειτουργία. του Ιππό8ρομου στην περιοχή -που αποτελεί και την 

κυριότερη πηγή επιβίωσης κι ανάκαμψης της ακριτικής περιοχής, 

γι' αυτό και ο 8ήμος πρόθυμα ανταποκρίνεται σ 'όλες τις απαιτήσεις 

του- προκαλεί αναπό8ραστα φθορές στο ο8ικό σύστημα κι οχληρία 

στους περιοίκους. 

11. Οι οικονομικές ανάγκες κι υποχρεώσεις του 8ήμου 8ια.ρκώς αυξάνουν: 

Ανάμεσα. σ' άλλα χρειάζεται κεφαλαιουχικές επενδύσεις για. ανέγερση 

δημοτικού μεγάρου, για στέγαση των γραφείων του, συντήρηση και 
βελτίωση του οδικού δικτύου, αποχετευτικά:, αντιπλημμυρικά. κι άλλα 

έργα. ανάπτυξης, ανέγερση βιομηχανικ'ής μονάδας, κάλυψη διάφόρων 
αναγκών για. ιδρύματα. που εξυπηρετούν τα παιδιά και τις εργαζόμενες 

μητέρες, τον αθλητισμό, τη δημόσια υγεία των κατοίκων, την 

ανακούφιση των ηλικιωμένων κ.ά. 
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111. Οι πηγές των εσόδων του δήμου είναι πολύ περιορισμένες και δεν 

υπάρχουν περιθώρια αύξησης των φορολογιών. 

Πώς τοποθετείται στο όλο θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 403 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφι!ρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη Ηλιciδη στις 11Δ8'<εμβρίοu1989. 

«Σύμφωνα με πληροφορίες που 3ημοσιεότηκαν στο 'Φιλελεύθερο' (9.12.1989) ο 
παράνομος 1 ΜπαUpάκ' του κατοχικοό καθεστώτος επεκτείνεται και ενισχύεται 

τεχνολογικά με τη βοήθεια της Τουρκίας για να καλύψει ολόκληρη την Κόπρο, με 
στόχο την καθιέρωση ελλ-riνικών τηλεοπτικών εκπομπών σε καθημερινή βάση. 

Παράλληλα με την εγκατάσταση νέων σ:rαθμών αναμετάδοσης, τα τέσσερα 

τουρκικά τηλεοπτικά κανάλια -που η εμβέλειά τους καλύπτει την, Κύπρο
ε'Πιδιώκεται να καλύψουν και γειτονικές χώρες. 

Επει3ή η τουρκική ρα3ιοτηλεοπτική προπαγάν3α βομβαρ3ίζει καθημερινά την 
ελεύθερη Κύπρο μας από τα τέσσερα τουρκικά κανάλια και τον Μπαϋρακ, ενώ 

υπάρχει μόνο ένα και ανεπαρκές από κάθε άποψη τηλεοπτικό πρόγραμμα του 
ΡΙΚ, καλείται ο αρμό3ιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

1. Δεν αντιλαμβάνεται η κυβέρνηση ότι η σόν3εση της Κύπρου με την 
ελληνική ρα3ιοτηλε6ραση αποτελε( πρώτιστα ενέργεια εθνικής άμυνας 

απέναντι στη μεθο3ευμένη ρα3ιοτηλεοπτική εισβολή της κατοχικής 
Μναμης και όχι απλά θέμα πληρέστερης πληροφόρησης και ψυχα
γωγίας; 

2. Πέρα από τις εύκολες κυβερνητικές 3ιακηρόξεις υπάρχει πράγματι η 

3ιάθεση για τηλεοπτική σόν3εση ή μήπως και, ε3ώ απαθείς θα 

ανεχόμαστε την απροκάλυπτη 3ιάβρωση της κοινωνίας μας και της 

εθνικής μαι; υπόστασης; Και πού βρ(σκεται τελικά το θέμα της 

σύνΟεσηι;;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 404 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Επει3ή η αυτοματοποίηση των εργασιών 3ιαχωρισμοό/ταξινόμησης κ.τ.λ. 

στο τμήμα Τ αχυ3ρομικών Υπηρεσιών είναι βέβαιο πως, αν όχι βραχυπρόθεσμα και 

μεσοπρόθεσμα, τουλάχιστο μακροπρόθεσμα θα οΟηγήσει σε θετικά αποτελέσματα 

τον οικονομικό τομέα, πρόσθετα από το γεγονός -το και σημαντικότερο-της 

αμεσότερης εξυπηρέτησης του κοινού, παρακαλε(ται το αρμόΟιο lπουργε(ο να 
ενημερώσει το Σώμα: 

ι. Ανατέθηκε σε κάποια αρμόΟια υπηρεσ(α η μελέτη του όλου θέματος; 

ιι. Αν ναι, σε ποια πορ(σματα κατέληξε.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 405 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πι!τρο Στuλιανοu στις 12 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Πλείστα προβλήματα καθημερινά καθώς και σύγχυση 3ημιουργεί -σε 

συν3ρομητές κι υπαλλήλους της Υπηρεσίας '192' - η μηχανογράφηση στην 

αγγλική των ονομάτων των συνΟρομητών τηι; Αρχής Τηλεπικοινωνιών. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόΟιο lπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα γιατ( 

επιλέγηκε η πιο πάνω πρακτική, που συνιστά (συν τοιι; άλλοις) ακροτελεύτια 
νησίΟα αποικιοκρατικής νοοτροπ(αι; και παρουσίας στον τόπο.» 
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Ερώ'tηση με αρ. ΕΔ' 406 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'tρο Σ'tυλιαvού σ'tις 12 Δεκεμβρίου 1989. 
«Πληγωμένες και πικραμένες αισθάνονται από την κυβερνητική απόφαση για 

άμεση μετακ(νησή τους οι εφτά μαθήτριες -παιΟιά εγκλωβισμένων (έξι από το 

Ριζοκάρπασο και μια από τον Ασώματο), όπως οι ίΟιες μας τόνισαν σε σημερινή 
επίσκεψή μας στο οικοτροφείο τους (στην οΜ Δημοσθένους, στον 'Αγιο Ανδρέα 

Λευκωσίας), δεδομένου πως: 

ι. Η κυβερνητική απόφαση Οεν τους κοινοποιήθηκε έγκαιρα και ούτε 

συζητήθηκε μαζί τους. 

ιι. Στο χώρο του σημερινού οικοτροφε(ου αισθάνονται ανετότερα, λόγω 

της εξοικε(ωσης, των σχετικά καλών στεγαστικών συνθηκών κσ;ι των 

προσφερόμενων Οιευκολύνσεωv, καθώς και -το σπουΟαιότερο, ίσως

λόγω της απόλυτης γειτνίασης του οικοτροφείου με το βασικό σχολείο 

{Γυμνάσιο Κύκκου) στο οποίο (έξι από τις εφτά) φοιτούν, καθώς και 
των Οιευκολύνσεων που έχουν (με τις καθηγήτριες των φροντιστηρ!ων 

να επισκέπτονται οι ίΟιες το οικοτροφείο} στο θέμα των φροντιστη

ριακών μαθημάτων κτλ. 

ιιι. Αντιμετώπισαν_ σοβαρά προβλήματα προσαρμοστικότητας με τα 
παι8ιά ( 8ιαλυμένων οικογενειών) που 8ιαμένουν εκει, όταν (τέσσερις 
απ' αυτές) για κάποιο 8ιάστημα παρέμειναν στην Παι8ική Στέγη 

Λευκωσίας, στην οποία επιζητείται τώρα η μεταστέγασή τους. 

ιν. Τα διορθωτικά έργα κι οι εργασίες συντήρησης στην Πνευματική 
Στέγη ακόμα δεν ολοκληρώθηκαν. ' 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο νri. κατατοπίσει τη Βουλή αν 
προβληματίζεται: 

1. Να συζητήσει το ενδεχόμενο μιας τέτοιας μετακίνησης, μετά τη λήξη 

της φετιν'ής σχολικής χρονιάς και, ει 8υνατόν, μόνο μετά την 

αποφοίτηση των μαθητριών 1 αν όχι μετά τον οριστικό τερματισμό της 
λειτουργίας του οικοτροφείου, μιας κι ο αριθμός τους φθίνει: Από 22-
25 στα 1981-82, στις 6-7 σήμερα. 

2. Να συζητήσει το όλο θέμα με τις (διες τις μαθήτριες, λόγω της 

εξαιρετικής προσοχ'ής που απαιτείται -όπως από προσωπικ'ή εμπειρία 

έχουμε: Βρήκαμε τεράστιες (σχεδόν ανυπέρβλητες) δυσκολίες να 
πείσουμε να μεταστεγαστούν πρόσφυγες από καταυλισμούς όπου 

ζούσαν σε άθλιες στεγαστικές συνθήκες σε ανετότερους προσφυγικούς 

οικισμούς, λόγω εξοικείωσης -στη μετακίνηση προσφύγων κι ι8ιαίτερα 
παι8ιών εγκλωβισμένων, οι τραυματικές εμπειρίες των οποίων σε 

σχέση με τους άλλους πρόσφυγες είναι πολλαπλότερες και βαθ~τερες.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 407 που υποβλήθηκε από 'tO Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,ρο Σ'tυλιαvού σης 13 Δεκεμβρίου 1989. 
«Επει8ή τα μηνιαία επι8όματα -που, επανατονίζουμε, έπρεπε να παραχω

ρούνται υπό μορφή τιμητικών συντάξεων κι όχι ελεημοσύνης-προς τους ( συντα
ξιούχους) ανθρώπους των τεχνών και των γραμμάτων έχουν από αρκετά χρόνια 

καθοριστεί στο επίπε8ο των ;Ε100, κατά μήνα, με αποτέλεσμα να μην ανταπο

κρίνονται προς τις έκτοτε (από το 1980) σημειωθείσες αυξήσεις και (ι~ια(τερα) 
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μισθών κι εισοΟημάτων, παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να κατατοπίσει· το 

Σώμα αν στοχοθετεί: 

( α) Την αύξηση των επι3ομάτων αυτών από J;100 σε J:150 το μήνα ή 
τουλάχιστον με βάση το μέσο όρο της αύξησης που σημειώθηκε στους 

πι.ο πάνω Οείκτες. 

(β) Την αυτόματη ετήσια αναθεώρησή τους με βάση τους πιο πάνω 

συντελεστές όπως άρχισε ήΟη να εφαρμόζεται ακόμη και στην 

περίπτωση των 3ημόσιων βοηθημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 408 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Δεκεμβρίου 1989. 

«0 γνωστός Τουρκοκύπριος μεγαλοεπιχειρηματίας Ασίλ Να3ίρ έχει -με τη 
συγκατάθεση και τις επευλογίες του Ντεκτασικού καθεστώτος-υφαρπάσει κάπου 

600 στρέμματα πολύ εύφορης γης των Μαρωνιτών συμπατριωτών μας, εξίχγο\ιτας 
οπωροκηπευτικά στη Μ. Βρετανία και αλλοό. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόΟι.ο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και 

ποιες παραστάσεις γίνηκαν (ή στοχοθετοόνται, έστω) προς τους εις το εξωτερικόν 

αποΟέχτες των ουσιαστικά κλοπιμαίων παραγωγών τόσο του πιο πάνω μεγαλο

επιχειρηματία Τ /Κ, όσο και άλλων ανάλογων μεγαλοεξαγωγέων γεωργικών 

προϊόντων από την κατεχόμενη Κύπρο, συνωδά άλλωστε και με τις διαβεβαιώσεις 
που 3όθηκαν από αρμο3ίους της ΕΟΚ πως είναι έτοιμοι να εφαρμόσουν 

περιοριστικά μέτρα, αν και όταν υπάρξει από μέρους μας έγκαιρα σχετική 

ενημέρωση.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 409 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Δεκεμβρίου 1989. 
«Επει3ή η ατμόσφαιρα στις κεντρικές λεωφόρους της Λευκωσίας είν.αι γεμάτη 

με καυσαέρια, μόλυβ3ο και άλλες αναθυμιάσεις από τα κάθε λογής οχήματα που 

κινούνται ασταμάτητα, καλείται η αρμόδια Αρχή να πληροφορήσει το Σώμα γιατί 

να μη 3ημιουργηθεί στο χώρο της τάφρου και πεζό3ρομος, έτσι που αν κάποιος 
ξεκινά από το άλσος του_ Ολυμπιακού να φθάνει στην πύλη Πάφου, χωρίς να 

αναγκάζεται να ανεβοκατεβαίνει σε γέφυρες και λεωφόρους με όλα τα επικίνδυνα 

συνεπακόλουθά τους και φυσικά την εισπνοή μολύβδου του οποίου οι τιμές κατά 

μήκος των λεωφόρων έχουν ξεπεράσει κατά πολύ τα φυ_σιολογικά όρια.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 410 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Δεκεμβρίου 1989. 
((Σε πλείστες χώρες η δωρεάν διακίνηση των ένστολων εθνοφρουρών μέσω 

των αστικών, τουλάχιστον, λεωφορείων είναι θεσμοθετημένη. 

Γιατί μια τέτοια πρακτική δεν προωθείται και στην Κύπρο, ύστερα από 

σχετικές 3ιαβουλεύσεις του αρμό3ιου Υπουργείου με τους Συν3έσμους λεωφο

ρειούχων;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 411 ποiι υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χρίστο Σολωμή στις 14 Δεκεμβρίου 1989. 

((Ot κάτοικοι του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Κολοσσιού -στις 5 φάσεις του 
οποίου 3ιαμένουν περί τους 4,000 πρόσφυγες-αντιμετωπίζουν βασικά προβλή
ματα, η επίλυση των οποίων επείγει, όπως είναι: 

( α) Η ασφαλτική επίστρωση των 3ρ6μων, που είναι σε κακά χάλια. 

(β) Ο 3ιαχωρισμός νέων οικοπέ3ων, κυρίως για στέγαση νεαρών ζευ
γαριών. 
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(γ) Η 8ημιουργία πρόσβασης -εξό8ου από το συνοικισμό στον παρακαμ

πτήριο 8ρόμο Λεμεσού-Πάφου. 

( 8) Η επιχορήγηση του ο8ικού φωτισμού. 

(ε) Η μετακίνηση των 'μάντρων' που είναι μέσα στο συνοικισμό, αφού 

βοηθηθούν κατάλληλα οι 8ικαιούχοι. 

(στ) Η 8ημιουργία -επέκταση εμπορικού κέντρου και/ή επαγγελματικής 

στέγης. 

(ζ) Η φροντί8α για 8ημιουργία πεζο8ρομίων, χώρων πρασίνου, πάρκων 

κτλ. 

Γι' αυτό καλείται το αρμό8ιο Υπουρ'\"είο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Προγραμματίζεται και για πότε η εκτέλεση οποιωνόήποτε έργων για 

την ανακούφιση της κοινότητας; 

(β) 'Εχ<ι γίνει μέχρι τώρα ιεράρχηση των προβλημάτων και έχει τεθεί 

χρονο8ιάγραμμιχ αντιμετώπισής τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 413 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu στις 14 Δεκεμβρίοu 1989. 
((Καλείται το Υπουργε(ο Εσωτερικών να ενημερώσει τη Βουλή: 
(α) Πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το θέμα της παραίτησης της 

Χωριτικής Αρχής της 08ού λόγω της άρνησης των αρμό8ιων αρχών να 
λ ' β ' ' βλ' . επι υσουν σο αρα εκκρεμουντα προ ηματα, 

(β) Γιατί το Υπουργείο 8εν επέ8ειξε το ανάλογο εν8ιαφέρον γι' αυτή την 
κοινότητα;)) 

Ερώτηaη με αρ, ΕΔ' 414 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ, Οδuσσέα Δημητρίοu στις 15 Δεκεμβρίοu 1989, 
«Καλείται το αρμόόιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν και πότε 

προτίθεται να καταργήσει ή να τροποποιήσει το Μέρος ΙΙ της αίτησης για 

παραχώρηση δελτίου ταυτότητας σε πρόσωπο το οποίο μέχρι τώρα 8εν έχει 
εγγραφεί, αντίγραφο της οποία επισυνάπτω, και ειδικότερα την πρόταση: 
Απολύθηκα από τις τάξεις της Αστυνομίας, των Φυλακών, του Πτωχοκομε(ου, 
του Ασύλου στις ........ 19 ........ και ζητώ την έκ8οση 8ελτίου ταυτότητας. 

Η φράση αυτή είναι αναχρονιστική και προσβλητική για τον αιτητή, γι' αυτό 
και Οεν μπορε( να παραμείνει.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 415 ποu υποβλήθηκε από το Μέλος της Βοuλής 
εκλογικής περιφέρειας Κερύvειας κ. Ρήvα Κατσελλή στις 15 Δεκεμ
βρίοu 1989. 
((Η κοινωνική προσφορά. της οικοκυράς είναι σημαντική και αναγνωρισμένη 

8ιεθνώς. 

Ερωτάται η κυβέρνηση πώς μπορε( πρακτικά να την υλοποιήσει και τι 

σκέφτεται: 

(α) Για την συνταξιοΜτηση της οικοκυράς. 

(β) Για την κατοχύρωσή της σε περίπτω'iη 8ιαζυγίου. 

(γ) Για την ιατροφαρμακευτική της περίθαλψη.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 416 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Δεκεμβρίου 1989. 
«Α!τημα πολλών χωριών, όπως η Απαισιά, Φασούλα, Κορφή, Λιμνάτης κτλ., 

ε(ναι η προστασ(α και η Οιατήρηση της χαρουπιάς, που ως γνωστό αποτελεί ένα 

από τα σοβαρότερα στοιχεία του φυσικού μας περιβάλλοντος. 

Όλοι γνωρίζουμε το μέγεθος της καταστροφής που υπέστη το δένδρο τούτο 

τα τελευτα(α χρόνια. Χιλιάδες δένδρα αφέθηκαν ακαλλιέργητα να καταστραφούν 
από τους ιδιοκτήτες τους, που εγκατέλειψαν το χωριό τους για να εγκατασταθούν 

στις πόλεις. Επίσης Μνδρα καταστp&φηκαν από τις πυρκαγιές και τα δι&φορα 

έργα αναπτύξεως που γίνονται καθημερινά σ 'ολόκληρη την Κύπρο, καθώς και ατι:ό 
τη νόμιμη ή παρ&νομη υλοτόμηση η οποία είναι συνεχής και συστηματική. 

Εκτός από τα πιο πάνω, τεράσ.;.ιες ζημιές προξενε! και η ποντ!κα που τα 
τελευτα(α χρόνια πολλαπλασιάστηκε επικίνδυνα, χωρίς κανένας από τους υπεόθυ

νους να ενδιαφέρεται στα σοβαρά και πραγματικά. για την εξόντωσή της. Τους 

τελευταίους μάλιστα μήνες ελάχιστες ποσότητες ποντικοφάρμακου υπήρχαν στις 

αποθήκες, με αποτέλεσμα πλείστα χωριά. να μην το εξασφαλίσουν έγκαιρα και να 

μην κατορθώσουν να προστατέψουν τα δένδρα τους. 

Οι χαρουποκαλλιεργητές καταγγέλλουν ότι η κυβέρνηση ποτέ της δεν είδε με 

σοβαρότητα τα προβλήματά. τους, ενώ για άλλες καλλιέργειες και μελέτες 

γίνονται και σχέδια ετοιμάζονται και επιχορηγήσεις δίδονται. Δικαιολογημένα 

λοιπόν διερωτώνται αν είναι πολίτες δευτέρας κατηγορίας, αφού ποτέ τους δεν 

είδαν καμι& ουσιαστική βοήθεια από την κυβέρνηση. 

Με βάση τα πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

α) Εκτός από τη νομοθεσία που ψηφίστηκε για την προστασία της 
χαρουπιάς, τι άλλα συγκεκριμένα και ουσιαστικά. μέτρα λαμβάνονται 

για την προστασία και διατήρησή της; 

β) Ο αριθμός των δένδρων της χαρουπι&ς μειώνεται καθημεριν& και με 

ταχύ ρυθμό. Σε μερικ& χρόνια ο αφανισμός της θα είναι οριστικός. Τι 
μέτρα λαμβάνονται για την αναπλήρωση των δένδρων που καταστρέ

φονται; Υπάρχουν καθόλου σχέδια για το σκοπό αυτό; 

γ) Σκέφτεται καθόλου η κυβέρνηση να επιχορηγήσει τους αγρότες που 

ασχολούνται συστηματικά. με την καλλιέργεια της χαρουπιάς; Θα είναι 

ένα κίνητρο για την προστασία της. 

δ) Επί αγγλοκρατίας υπήρχε σχέδιο και γινόταν συστηματική καταπο

λέμηση της ποντίκας. Η ίδια η κυβέρνηση επιχορηγούσε το σχέδιο με 
άριστα αποτελέσματα. Υπάρχουν μήπως άλλες μελέτες για την 

' ' ' επιτυχια του σκοπου αυτου;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 417 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιέττη στις 15 Δεκεμβρίου 1989. 
«Το Δημοτικό Σχολείο Αγίας Νοίπας κτίστηκε το 1940 κοντ& στην εκκλησία. 

Οι συνθήκες όμως στην Αγία Ν&πα έχουν αλλ&ξει και από μικρό αγροτικό χωριό 

έγινε βασικ& τουριστικό. Το δημοτικό σχολείο περικυκλώθηκε από ξενοδοχεία και 
κέντρα αναψυχής. Βρίσκεται μόνο 1 Ο πόδια από το δρόμο και οι μαθητές δεν 
μπορούν να παρακολουθήσουν &νετα το μ&θημ& τους, λόγω της πυκνής τροχαίας 

και τουριστικής κίνησης. Εξ&λλου, ενώ οι μαθητές το 1973 ήταν 139, φέτος είναι 
200 και κ&θε χρόνο θα αυξ&νοντ~ι. 
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Για όλους αυτούς τους λόγους η κοινότητα Αγίας Νάπας δικαιολογημένα 

απαιτε( την ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου σε κρατική γη και qε ένα καλύτερο 

περιβάλλον. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Προγραμματίζεται η ανέγερση νέου σχολικού κτιρ(ου για το νέο 

σχολικό έτος; 

2. Έγιναν διαβήματα για εξεύρεση του κατάλληλου χώρου σε κρατική 

γη;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 418 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Κuριάκο Τσιέττη στις 15 Δεκεμβρίοu 1989. 

ιιΗ Αρχιεπισκοπή και το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν επιδεικνύουν το αναμενό

μενο ενδιαφέρον γιοc το μεσαιωνικό μοναστήρι της Αγίας Ν άπας, που καθημερινώς 

προσελκύει χιλιάδες τουρίστες. Οι τοπικές αρχές ζήτησαν άμεση επιδιόρθωση των 

ε?ttκίνδυνων ρωγμών, ιδιαίτερα στις καμάρες του σημαντικού αυτού αρχαιολογικού 

·μνημείου. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα γιατί 

καθυστερεί το Τμήμα Αρχαιοτήτων να αρχίσει την επιδιόρθωση του μοναστηριού 

αυτού. Προγραμματίζεται η επιδιόρθωσή του τους χειμερινούς μήνες, πριν 

αρχίσει η τουριστική κίνηση στην περιοχή;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 419 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 15 Δεκεμβρίοu 1989. 

ιιΤον τελευταίο καιρό δίδεται επιχορήγηση στους αμπελουργούς που χρησι

μοποιούν πλαστικά σταφυλοκιβώτια. 

Αμπελουργοί κάτοικοι Λιμνάτη διαμαρτύρονται, διότι, σύμφωνα με το σχέδιο, 

επιχορήγηση δ!δεται μόνο σε αμπελουργούς που έχουν οκτώ συνεχή στρέμματα 

αμπελιών σε μια περιοχή. Αμπελουργοί που έχουν οκτώ στρέμματα αμπελιών ή 

και π~ρισσότερα, αλλά σε διαφορετικές περιοχές, δε δικαιούνται επιχορήγησης. 
Το ί3ιο προνοείται και για αμπελουργούς με λιγότερα από οκτώ στρέμματα. 

Οι κάτοικοι 3ιαμαρτύρονται γι' αυτή τη διάκριση και ζητούν επανεξέταση του 

θέματος. Μήπως οι φτωχοί αμπελουργοί με λιγότερα από οκτώ στρέμματα 

αμπελιών δεν έχουν ανάγκη βοήθειας; Επίσης αυτοί που έχουν δέκα ή δεκαπέντε 

στρέμματα, αλλά σε 3ιαφορετικές περιοχές, παύουν να είναι αμπελουργοl; Γιατί 

αυτή η διάκριση; 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 420 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παποιρέ στις 15 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων κατά πόσο υπάρχουν σχέ3ια ή γlνονται μελέτες για τη δημιουργ(α 

περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου, καθώς και κρατικού νηπιαγωγείου στην 

περιοχή της Κορφής, ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες των χωριών Λιμνάτη, 

Κορφής, Απαισιάς, Καπηλειού και Αγίου Μάμα:» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 421 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παποιρέ στις 15 Δεκεμβρίοu 1989. 
ιιΟ δρόμος Αγίας Ειρήνης - Καπηλειού είναι στενός, όλο στροφές και πολύ 

επικ(ν3υνος για. την τροχαία κίνηση. Μάλιστα τους τελευταίους μήνες σημειώ 

θηκαν τρία δυστυχήματα. 
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Το δρόμο χρησιμοποιούν καθημερινά εκατοντάδες οχήματα από τα χωριά 

Απαισιά, Λιμνάτης, Καπηλειό και 1 Αγιος Μάμας, εκτός από τους πολλαπλούς 

επισκέπτες, αυτόχθονες και ξένους. 

Παρά τα συνεχή και πολλαπλά διαβήματα των πέντε χωριών για τη 

διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου, το πρόβλημα παραμένει άλυτο και η 

επίσημη απάντηση είναι ότι ο δρόμος δεν έχει αρκετή κίνηση. 

Επειδή το πρόβλημα είναι πολύ σοβαρό για τους κατοίκους των πιο πάνω 

χωριών και επειδή οι ζημιές που συχνά υφίστανται τα αυτοκίνητα, όταν πέσουν 

έξω από τη στενή λωρίδα της ασφάλτου, είναι μεγάλες, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο, για πολλοστή φορά, να πληροφορήσει τη Βουλή αν ετοίμασε καθόλου 
σχέΒ'ια για τη διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του Ορόμου και πότε σχεδιάζεται η 

πραγματοποίησή τους. 

Περιττό να τονιστεί ότι με τη βελτίωση του δρόμου ενθαρρύνοντ~t και οι νέοι 

να παραμεινουν στα χωριά τους.)) 

Απά"τηση ημερομη"ίας 4 Δεκεμβρlοu 1989 τοu Υ ποuργού Εσωτερικώv κ. 
Χρ. Βε"ιαμl" στη" ερώτηση ΕΔ' 103, ημερομη"lας 31 Αuγούστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Κuριάκοu 
Τσιέττη. 

((Σχετικά με τη λειτουργία του Επαρχιακού Κτηματολογίου Αμμοχώστου με 

βάση το Νόμο 44/84, σας πληροφορώ ότι έχει fξασφαλιστεί προσωπικό και έχουν 
γίνει οι αναγκαίες διευθετήσεις για έναρξη των εργασιών για οριστικοποίηση της 
καταγραφής των ελληνοκυπριακών περιουσιών στις κατεχόμενες περιοχές με 
σκοπό την έκδοση σε πρώτο στάδιο πιστοποιητικού ιδιοκτησίας και σε μελλοντικό 

στάδιο πλήρους πιστοποιητικού εγγραφής. Για σκοπούς διευκόλυνσης και 

επίσπευσης του όλου έργου έχει διευθετηθε( η μηχανογράφηση των σχετικών 
διαδικασιών.)) 

Απά"τηση ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υ ποuργού Εσωτερικώ" κ. 
Χρ. Βε"ιαμl" στη" ερώτηση ΕΔ' 123, ημερομη"lας 9 Σεπτεμβρlοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Χρlστοu Σολωμή. 

''(α)Η αστυνομία δίνει μεγάλη βαρύτητα στην αστυνόμευση των τουρι

στικών περιοχών και ιδιαίτερα εκείνων του ποταμού Γερμασόγειας και 

Αμαθούντος οι οποίες προσελκύουν εκατοντάδες χιλιάδες ξένους 

επισκέπτες διάφορων εθνικοτήτων κάθε χρόνο. Λόγω των κρουσμάτων 

παρανομίας που παρουσιάστηκαν σ'αυτές (δράση 'τσαντάκηδων', 

'καμικάζι', 1 μποξέρ' .και επιδειξιών), η αστυνομία ενέτεινε τις 

προσπάθειές της και κατόρθωσε να θέσει την κατάσταση υπό πλήρη 

έλεγχο, εμπεδώνοντας αίσθημα ασφάλειας και προστασίας του κοινού. 

Παρά τη σοβαρή έλλειψη προσωπικού, επιτεύχθηκε σύλληψη των 

'τσαντάκηδων' και καθήλωση των 'καμικάζι', των 'μποξέρ' και των 

επιδειξιών σε ανεκτά επίπεδα. Εξάλλου εξειδικευμένες υπηρεσίες της 

αστυνομικής δύναμης σε συνεργασία με τον τοπικό αστυνομικό σταθμό 

παρακολουθούν στενά την κατάσταση σ' ό,τι αφορά τα ναρκωτικά και 

αξιοποιούν κατάλληλα κάθε σχετική πληροφορία. 

(β) Ο αστυνομικός σταθμός Γερμασόγειας αριθμεί τώρα 40 άνδρες σε 

σύγκριση με 36 άνδρες που είχε προ τριετίας. Συναφώς αναφέρεται ότι 
το έργο του σταθμού ενισχύεται και συμπληρώνεται με τη συνδρομή 
εξειδικευμένων υπηρεσιών της αστυνομίας (του Κλάδου Ναρκωτικών 

και Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων).» 
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Απάντηση ημερομην{ας 7 Δεκεμβρ{ου 1989 του Υπουργού Υγείας κ. 
Παν{κου Παπαγεωργ{ου στην ερώτηση ΕΔ '164, ημερομην{ας 28 
Σεπτεμβρ{ου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

((Στον ο(κο 1 Άγιος Χαράλαμπος' διαμένουν 21 ασθενείς. Στον οίκο 
υπηρετούν 18 ωρομίσθιες καθαρίστριες, 2 πρακτικοί νοσοκόμοι και 1 καθαρίστρια 
Στέγης. Οι πρακτικοί νοσοκόμοι και η καθαρίστρια Στέγης καλύπτουν τον Οίκο 

από τις 7.15 π.μ. μέχρι τις 7.15 μ.μ. καθημερινώς. 

2. Η νυκτεριν>) β&ρδια νοσοκόμου καταργ>)θηκε από το Σεπτέμβριο του 
1 1982, γιατί 8ιαπιστώθηκε ότι κανένα απολότως σκοπό Sεν εξυπηρετούσε, 

8ε8ομένου ότι σε περίπτωση επείγοντος περιστατικού καλείται ασθενοφόρο και 

μεταφέρεται ο ασθενής στις Πρώτες Βοήθειες του νοσοκομείου Λάρνακας για 

περίθαλψη. Η κλ>)ση ασθενοφόρου γίνε1:αι από δυο καθαρίστριες οι οποίες από το 
1982, που καταργήθηκε η νυκτερινή βάp8ια, παραμένουν στον οίκο τις νύκτες εκ 
περιτροπής ?<αι προσφέρουν υπηρεσ(ες στους ασθενείς.» 

Απάντηση ημερομην{ας 1ης Δεκεμβρ{ου 1989 του Υπουργού Γεωργ{ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 243, ημερο
μηνlας 19 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργ{ου. 

«Από διερεύνηση του θέματος διαπιστώθηκε ότι δεν υπ&ρχει πρόβλημα 

διακίνησης των ψαρ&δων από και προς το αλιευτικό καταφύγιο. · Οι ψαρ&δες 
εξασφάλισαν ή8η την οcπαιτούμενη ά8εια για τη διέλευσή τους από τις βρετανικές 
β&σεις μετ& από παρέμβαση του Τμ'ήματος Αλιείας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: Έχει συμφωνηθεί όπως το Κεφ&λαιο αυτό αναβληθεί για 

σ>)μερα. Έχουν όμως καθοριστεί δυο μέρες μέσα στο μ>)να Ιανου&ριο 1990 για 
το ξεκαθ&ρισμα του Κεφαλαίου Δ. Είναι η 24η και η 25η Ιανουαρίου. Η 24η 

είναι Τετ&ρτη και η συνεδρία θα λ&βει χώραν το απόγευμα στις 4.00 μ.μ. Την 

Πέμπτη όμως, 25 Ιανουαρίου, θα συνεδρι&ζουμε από το πρωί, ολόκληρη τη μέρα, 
μέχρις ότου ξεκαρίσει το θέμα του Κεφαλαίου Δ. 

Κι έτσι φθ&σαμε στο τέλος της σημεριν>)ς ημερ'ήσιας δι&ταξης. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλ>)ς ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 
Ιανουαρίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερ>)σια δι&ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1989. 

2) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακ>)ς 

Δημοκρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989. 

3) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990. 

4) Ο περί Απόπειρας Συνδιαλλαγ'ής και Πνευματικ>)ς Λύσης του Γάμου 

Νόμος του 1990. 

5) Ο περί Πολιτικού Γ&μου Νόμος του 199Q. 

6) Ο περί Καταργ>)σεως του περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντά
γματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ των προηγούμενων προνοιών του 
&ρθρου 111 του Συντ&γματος Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 
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7) Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και 
Κινητής Ιδιοκτησίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου) 

8) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη

μάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 

9) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη
μ&των σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους 

Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1990. 

10) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατάμιας του 1989. 

11) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί} (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 1989. 

12) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Έκδοση Χρεογράφων) 
Κανονισμοί του 1989. 

13) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρε
σιών) Κανονισμοί του 1989. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολου

θήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 
Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η 

επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 

εταιρε(ας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, Ανδρέα 
Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((1. Τα αρδευτικά τμήματα να μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρ8εuτικών έργων. 2. Η 
συνεισφορά των α.ρ8ευτικών τμημάτων να μειωθεί στο ίδιο ποσοστό όπως 

μειώθηκε η συνεισφορά. των χωριών στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων)>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου). (23.6.88). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβληματα των αγροτισσών και η ανάγκη 

λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη). 

(13.4.1989). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που νοc 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 

και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχε!ρισης των πριν και μετά την 
τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ.Βουλευτή κ. Μανώλη Χριστοφίδη) 
(21.5.1987). 
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(β) "Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που 3ιαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχ(ες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 
Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμή3ειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 

και Βpυσούλλων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιά3η). 
(28.5.1987). 

(γ) "Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 
προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της 3απάνης για τρίτο υπνο3ω
μάτtο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφ'Ι..κλή Χατζη
γιάννη). (25.6.1987). 

(8) <<Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακ·ατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

ά.μεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων). (8.10.1987). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα που τιτλοφορε(ται ((Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και 
αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου). 
(24.3.1988) 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τους 

επηρεαζόμενους γεωpγοκτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμό3ιας 
αpχ'ής για ακύρωση των α8ειών εγγραφ'ής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων 
γεωργικών ελκυστήρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (16.3.1989). 
7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 

τα θέματα που αναφέρονται ως -

1. ιιΟι αεροπορικο( χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 

(3.11.1988). Και 
2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορε!ς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 
ειι3ικότερα στο ΛονΟ(νο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο
κρίτου ). (3.11.1988). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως "Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 

Λυμπιών ανάμεσα στις πληγε(σες κοινότητες». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφί3η, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζη3ημητρίου). (5.10.89). 
9) Έκθεση ~ης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι3ε!ας για το θέμα που 

τιτλοφορείται «0 άμεσος κίν3υνος κατάρρευσης του καθε3ρικού ναού της Αγίας 
Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά μέτρα.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). (10.3.1988). 
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10) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η οξεία έλλειψη 

προσωπικού στην τουριστική βιομηχανία της ελεύθερης Αμμοχώστου, οι άμεσοι 

και σοβαροί κίνΟυνοι που προκύπτουν και η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση του 

προβλήματος από τους αρμοδίους». 

(Θέμα εγγραφέν με 

(8.12.1988). 
εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για 
το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που Οημιουργείται λόγω του 
μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής τOUJJ. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των Βουλευτών 

Λεμεσού και Πάφου). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 

σωματεία και ιΟιαίτερα σ' αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή}). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για υποχρέωση προσφύγων 
εκπαιΟευτικών, Οημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών να 

αρχ(σουν την καταβολή δόσεων για κρατικά. στεγαστικά. Οά.νεια που έχουν 
παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του Κυπριακού». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

(α) ((Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 1. Ιωαννίδη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) ((Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παραϊατρικού προσωπικού στον κρατικό και ιδιωτικό τομέα». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(18.5.89). 
15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόβλημα της διάθεσης των πλεονασμάτων 

κρεμμυδιών». 

(Αvτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η περίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Προέδρου της 
Δημοκρατ(ας στη Βουλγαρ(α και ο τρόπος αντιμετώπισης των τουρκικών απειλών 

και εκβιασμών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρίου εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (2.11.1989)-. 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα του ιδιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της 

κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού). (27.10.1988). 
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18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομάδας των 

Πρωτοκολλητών>>. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη 8ημιουργίας ανεξάρτητου Παι3οχειρουργικού Τμή
ματος στη Λευκωσία)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιάδη εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικοό Συναγερμοό). (2.2.1989). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Τα προβλήματα της παιδιατρικής καρδιολογίας στην Κύπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομείο Αγρού συνεπεία 
έλλειψης μόνιμου γιατpοό και παραϊατρικού προσωπικού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). (30.3.1989). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για τα θέμιχτα που αναφέρονται ως -

(α) «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεωργών των χωριών 

Μαρώνι, Ψεματισμένος και 1 Αγιος Θεό8ωρος από τον πρόσφατο 

παγετό)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Οδυσσέα 

Δημητρίου). (16.2.1989). 
(β) «Οι σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 

10.4.1989 στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης - Ζυγίου και η ανάγκη 

παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγοός». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων). 
(13.4.1989). 

(γ) «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι τις 31.12.88 εκτός σχεδίου 
γεωργικής ασφάλισης πατατοπαραγωγοί Ακακίου κι άλλων κοινοτήτων 

από τους παγετούς του περασμένου χειμώνα χι η αντίκριση του 

θέματος όπως ακριβ<f>ς έγινε και σε άλλες περιπτώσεις». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Πέτρο Στυλιανοό). 
(25.5.1989). 

(δ) «Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρακτώδεις 

βροχές στις 9.11.1989 και η ανάγκη παροχής άμεσης βοήθειας στους 
πληγέντες». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (9.11.1989). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Ι\.υπριακού Οικογενειακού 
Δικα(ου με βάση τις Οιεθνώς παραδεκτές αρχές δικαίου και την ισότητα των δύο 
φύλων)). 

(Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ.). (6.12.1986). 
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24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων -Εγκλωβισμένων 
-Αγνοουμένων - Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται ως «Πρακτικά και 
συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατανομή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (16.11.89). 

Ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

ιιΗ αθέτηση της συμφωνίας σόνδεσης του Ραδιοφωνικοό Ιδρόματος Κόπρου 
και της Ελληνικής Τηλεόρασης». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα 'θελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι αυτό το θέμα είναι 

ήδη εγγεγραμμένο από τον ομιλοόντα από δυο τώρα μήνες κι έχει οριστεί 
συνεδρίαση της Επιτροπής Εσωτερικών για την ερχόμενη Δευτέρα, στην οποία 

έχουν κληθεί τα αρμόδια τμήματα, δηλαδή το Διοικητικό Συμβοόλιο του Ρ.1.Κ. 

και εκπρόσωποι του lπουργε(ου Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Ας συγχωνεύσουμε και τα Βυο αυτά θέματα κι ας συζητηθούν 
μαζί, κόριε Ομήρου. Δεν πειράζει. 

Δεν πιστεύω να υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση. 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Το δικό μου θέμα είναι εγγεγραμμένο εδώ και δυο μήνες, κόριε Πρόεδρε. 

Υπάρχει μια χρονική προτεραιότητα. 

Δεν έχω ένσταση να εγγραφεί το θέμα του κ. Χρυσοστόμου .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να εγγραφεί και να συζητηθοόν και τα δυο θέματα μαζί. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

'Οχι. Να εγγραφεί και να ακολουθήσει την πορεία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο Βουλευτής κ. Νίκος Αναστασιάδης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η ανάγκη έρευνας για καταγγελίες κακοδιοίκησης και/ή αυθαlρετων 

ενεργειών και/ή πράξεων και/ή παραλείψεων του Διευθυντή της Αρχής Λιμένων 

που ως αποτέλεσμα έχουν την πρόκληση Ουσλειτουρy(ας και οικονομικών 

επιπτώσεων πάνω στην Αρχή». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφω το θέμα και το παραπέμπω στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

) 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλtστα. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ενεγράψαμε κι εμείς παρόμοιο θέμα, κόριε Πρόεδρε, αλλά δεν έχουμε καμιά 

ένσταση, στην προκείμενη περ(πτωση, να προχωρήσει η ΟιαΟιχασLα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, θα παρακαλέσω τον ΠρόεΟρο της Κοινοβουλευτ~κής Επιτροπής 

Ελέγχου Δημόσιων Δα.π<Χνών να επισπεύσει τα θέματα αυτά, διότι είναι πάρα 
πολύ σοβαρά και Οε νομίζω ότι πρέπει να καθυστερούν για πολύ. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Για ποιο θέμα πρόκειται, κύριε ΠρόεΟρε, ακριβώς; Δεν ακούσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι το θέμα το οποίο αφορά το Διευθυντή της Αρχής Λιμένων, κόριε 

Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΑΙ Για τον κ. Παγιάτα πάλι; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο Βουλευτής κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή και παραπομπή 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων του πιο κάτω 

θέματος: 

«Το σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, η 

εξασφάλιση αμειπτικών τιμών και η ανάγκη λήψης μέτρων που να εξασφαλίζουν 

στους γεωργοκτηνοτρόφοuς την ανώτατη τιμή που καθορ(ζεται για τα προϊόντα 
τους)). 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αυτό εγγράφεται και παραπέμπεται 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός και ο 

Βουλευτής κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου ζητούν την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Οι απαρά3εκτες ενέργειες του Στρατηγού Μίλνερ σε βάρος της κρατικής 
μας οντότητας και η χλιαρή αντίδραση της κυβέρνησης». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών. 

Υπάρχει ένστοcση, κύριοι; 

Εφόσον 3εν υπάρχει ένστοcση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπετοcι στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Ντίνος Κωνστα

ντίνου ζητά την .εγγραφή των πιο κάτω θεμάτων: 
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1) «Η ανάγκη πλήρους εξιχνίασης από τις Αρχές της Δημοκρατίας της 
κλοπής πυραύλων από στρατόπεδο1 της Εθνικής ~ροuράς 1και η α~άγκη όπως οι 
διεξαγόμενες ανακρίσεις σε σχέση μ αυτή στpαφουν προς καθε κατευθυνση». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα αυτό παραπεμφθεί για περαιτέρω εξέταση 
στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και 'Αμυνας. 

Υπάρχει οποιαΟήπο-ι;ε ένσταση για την εγγραφή του θέματος αυτού και την 
παραπομπή του στις δυο αυτές Επιτροπές; 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει τακτική από το Σώμα τον τελευταίο καιρό να 

παραπέμπεται κάθε θέμα σε μια μόνο Επιτροπή και όσοι Βουλευτές θέλουν να 
'θ ' 'ξ παρακα ηνται, μπορουν να το πρα συν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Ναι. Είναι γεγονός ότι υπάρχει αυτή η τακτική. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Επειδή πρόκειται για θέμα τάξης κι ασφάλειας, 

παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εσωτερικών μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

είναι καλύτερα να 

Μόνο στην Επιτροπή Εσωτερικών. Πολύ ωραία! Το θέμα λοιπόν αυτό 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μόνο. 

. (Συνεχίζει την ανάγνωση) 

2) «Η καθυστέρηση πληρωμής από την εταιρεία Αμιάντου, κόριος μέτοχος 
της οποίας είναι η Μητρόπολη Λεμεσοό, οφειλόμενων μισθών και ημερομισθίων 

των αμιαντωρύχων που απασχολούνταν σ' αυτή». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα αυτό παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπ'ή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε 1 εκ παραΟρομής Οεν εlχαμε προσέξει ότι το θέμα αυτό ήταν 
ήδη εγγεγραμμένο από το συνάδελφο κ. Ζιαρτίδη. Κι όπως μας πληροφόρησε 

σήμερα, θα συζητηθεί στην Επιτροπή Εργασίας. Γι' αυτό δεν παρίσταται ανάγκη 

να το εγγράψουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Ωστε Οεν παρίσταται ανάγκη να εγγράφουμε αυτό το θέμα. Είναι 

ταυτόσημο μ' εκείνο του κ. ΖιαρτlΟη. 

Οι Βουλευτές κ. Ανδρέας Παρισινός, Ιωάννης Ιωαννίδης και Ιάκωβος 

Κατσουνωτός ζητούν, εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών τους ΟμάΟων, την 

εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι ενέργειες του Υπουργείου Υγείας νά περικόψει τις νόμιμες αμοιβές από 
τους ιΟιώτες γιατρούς και κλινικές για την προσφορά υπηρεσιών στους Οικαιούχους 

ασθενείς κατά τη Οιάρκεια της απεργίας στα κρατικά νοσοκομεία». 
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Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παpαπεμφθεί για μελέτη στην Κοινο

βουλευτική Επιτpοπή Υγείας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται για 

εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Υγείας. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπpόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός ζητά, εκ 

μέpους της Κοινοβουλευτικής του Ομάδας, την εγγpαφή του πιο κάτω θέματος: 

«Αδικίες στις πpόσφατες πpοαγωγές της Αστυνομίας». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παpαπεμφθεί στην 

Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κοινοβουλευτική 

Τπάpχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κηpύσσω τη λήξη των εpγασιών· της σημεpινής συνεδpίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

( Ώpα λήξης: 7.10 μ.μ.) 

Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 
αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωpγίου Ανδpέας 

Δημητpιάδης Ανδpέας 

Δημητpίου Οδυσσέας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτοu Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζιαpτίδης Α νδpέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτpης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωανν(δης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κουpτελλάpης Χpίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώpγιος 

Μαθηκολώνης Ανδpέας 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Ομήpου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώpγιος 

Παπαπέτpου Μιχάλης 

Παπαpές Αυγεpινός 

Παpισινός Ανδpέας 

Πουμπουpής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώpγιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούpας Ζαχαpίας 

Τ σιέττης .Κυριάκος 

Φάντης Ανδpέας 

Χαpαλαμπίδης Γεώpγιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Κυριάκος 

Χpιστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου / Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδpέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυpίδης Ιωάννης 

Κυpίλλης Φέλιξ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ευχές του Προεδρεύοντος της συνεδρίας χ. Γ. Λαδά επ 1 ευκαιρία του νέου 

έτους. 

2) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Γαλανός, Α. Ζιαρτί8ης, Προε8ρεύων, 

Ν. Αναστασιά8ης, Ε. Ευσταθίου, Ντ. Κωνσταντίνου, Ι. Κατσουνωτός) με αφορμή 

τα επεισόδια που σημειώθηκαν κατά τη διάρκεια διαδήλωσης έξω από το 

Προεδρικό και απόφαση του Σώματος να. διερευνήσει το θέμα και να λάβει τα 

ενδεικνυόμενα μέτρα. 

3) Έκθεση γι<t το νομοσχέ8ιο «0 περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 
1987» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989>>, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν 

(Γ. Ομήρου, Α. Ψυλλί8ης, Μ. Παπαπέτρου, Ε. Ευσταθίου, Προε8ρεύων, 

Α. Γαλανός, Α. Δημητριά8ης) και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 Συμπληρωματικός (Αρ. 1Β) του περί 

Προϋπολογισμού -iης Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989>>, οι αγο
ρεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Ψυλλί8ης, Ντ. Κωνσταντίνου, 

Α. Γεωργίου, Σ. Χατζηγιάννης, Π. Στυλιανού, Δ. Ηλιά8ης, Προε8ρεύων, 
Α. Δημητριά8ης, Α. Γαλανός, Ι. Μάτσης, Ε. Ευσταθίου, Α. Παναγιώτου, 

Λ. lερο8ιακόνου) και ψήφιση αυτού σε Νόμο ως «0 Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989 Νόμος του 
1990>>. 

6) Έκθεση για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 14 Δεκεμβρίου 1989 
έγγραφα των Υπουργών Οικονομικών, Παιδείας και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 8υνάμει των άρθρων 3(1)(α) των περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι8ευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 
122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985) και έγκριση αυτών. 

7) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (Οι ονομασίες 8ημόσιων ι8ρυμάτων που λειτουρ
γούν στην επαρχία Αμμοχώστου - Η εφαρμογή του νόμου που απαγορεύει το 

κάπνισμα σε 8ημόσιας χρήσεως οχήματα -Προβλήματα του συνοικισμού 
αυτοστέγασης Παραλιμνίου -Προβλήματα του κυβΕ:ρνητικού οικισμού Κάψαλος 
Λεμεσού - Η μη ηλεκτροφώτιση 8ρόμων στο Φοινί - Η ανάγκη εκτέλεσης 

αντιπλημμυρικών έργων στον Άγιο Δημήτριο Μαραθάσας - Η μη ικανοποιητική 
ασφαλτόστρωση των 8ρόμων του χωριού Τρεις Ελιές -Η ανάγκη αυξημένης 

αστυνόμευσης των ακριτικών περιοχών της Λευκωσίας - Το θέμα της αρχειο

θέτησης ταινιών, βιντεοταινιών και φωτογραφιών στο ΡΙΚ -Α(τημα για 
επιχορήγηση των χωριτικών αρχών για παρεχόμενες διευκολόνσεις προς τους 

εκτοπισθέντες -Αίτημα για απαλλαγή των προσφύγων από φορολογίες που 

επιβάλλουν τοπικές αρχές για αναπτυξιακά έργα - Αίτημα για 8ιαχωρισμό 

οικοπέδων σε χαλ(τικη γη στην περιοχή Μελάνι Τρεμιθοόσας - Η ανησυχητική 
έξαρση της παρανομίας στην Αγία Νάπα - Αίτημα για ασφαλτόστρωση της 

πλατείας του συνοικισμού Προφήτης Ηλίας Συκόπετρας - Αίτημα για κατασκευή 

γηπέ8ου στο συνοικισμό Προφήτης Ηλίας - Αίτημα για κατασκευή κοινοτικού 
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γηπέδου στη Γερι!.σα - Η παροχή οικονομικής βοήθειας στους πρόσφυγες από τον 
Οργανισμό Αναπτόξεως Γης -Προβλήματα από την απαγόρευση της διόδου 

οδηγών μέσω της περιοχής του αεροδρομίου Λευκωσίας -Αίτημα της Κοκκινο

τριμιθιάς για μείωση του χρεωστικού της υπολοίπου στο Τμήμα Αναπτύξεως 

ΎΌάτων -Αίτημα της περιοχής «Νέο Χωριό» Κοκκινοτριμιθιάς για 3ωρεάν 

παραχώρηση του νεροό της γεώτρησης 114/82 - Αίτημα της Κοκκινοτριμιθι&ς για 
διαπλι!.τυνσ"') δρόμων και κατασκευή πεζοδρομίων - Αίτημα της Κοκκινοτριμιθιι!.ς 

για κατασκευή κοινοτικού γηπέδου -Αίτημα για μετοcκίνηση χοιροστασίου από την 

κοινότητ.α Κοκκινοτριμιθιάς - Η δημιουργία κοινοτικών νηπιαγωγείων και η 

κατάργηση κρατικών - Η ανάγκη υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού 

Συμβουλίου με αρ. 29683 -Εισήγηση για παραχώρηση 13ου μισθοό στους 

εθνοφρουροός -Η ανι!.γκη διορισμοό μόνιμου βιβλιοθηκ&ριου στο Κέντρο 

Επιστημονικών Ερευνών - Η παραχώρηση άδειας εκτελωνισμού εμπορευμάτων 
στα οποία δεν αναγραφόταν η μάρκα ή/και η χώρα προέλευσής τους - Η σύσταση 
και λειτουργία ειδικής επιτροπής του Υπουργείου Παιδείας με στόχο την 

αναβάθμιση του θεσμού των σχολικών εφορειών -Προβλήματα τοu σuνοικισμού 

Πλατύ Αγλαντζιάς -Η ανάγκη Οημιουργίας αποθηκών φύλαξης του υλικού του 

Γραφείου Τόπου και Πληροφοριών -Προβλήματα του συνοικισμοό Λειβαδιών -
Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Δερόνειας-Αμμοχώστου - Η καθυστέρηση στην 
ετοιμασία νέων Κανονισμών της κοινότητας Κοφίνοu - Η σύντμηση του τμήματος 
φιλοσοφίας και ιστορίας με το τμήμα κλασικών και νεοελληνικών σπουΟών του 

Κυπριακού Πανεπιστημίου - Η-έλλειψη πρόνοιας για σύσταση νομικής σχολής στο 

Κυπριακό Πανεπιστήμιο - Η μη υλοποίηση της υπόσχεσης για δημιουργία 

σχολικής αtθουσας στο Μαζωτό -Αίτημα 21 υπαλλήλων της Μετεωρολογικής 
Υπηρεσίας για κάλυψη για σκοπούς σύνταξης της υπηρεσίας τους στις βρετανικές 

β&σεις -Η ανι!.γκη αξιοποίησης του χώρου όπου βρισκόταν η δημοτική αγορ& 

Αγίων Ομολογητών -Η μη αξιοποίηση μετεκπαιδευόμενων γιατρών - Το θέμα της 
κατ&ργησης του καταλόγου διοριστέων καθηγητών - Η φημολογοόμενη πρόθεση 
εκδίωξης από το χώρο της παλι&ς Διεθνούς Εκθέσεως 11 προσφόγων βιο

παλαιστών -Προβλήμοcτα του χωριού Καντού -Προβλήματα από τις τεράστιες 

αζήτητες ποσότητες γκρέιπ-φρουτ -Αίτημα για παραπομπή ασθενών του 

κυβερνητικού τομέα σε ιΟιώτες ειΟικοτήτων συναφών με την ιατρική - Αίτημα του 
Αγίου Δομετίου για παραχώρηση ποσού 1% πάνω στα ιπποΟρομιακά στοιχήματα 
και λαχεία - Η αν&γκη σόνδεσης της Κόπρου με την ελληνική ραδιοτηλεόραση - Η 
ανάγκη αυτοματοποίησης των εργασιών Οιαχωρισμού/ταξινόμησης στο τμήμα 

Ταχυδρομικών Υπηρεσιών -Προβλήματα από τη μηχανογρ&φηση στην αγγλική 
των ονομι!.των των συνδρομητών της Α.Η.Κ. - Η απόφαση για μετακίνηση από 

το οικοτροφείο τους στην ΠαιΟική Στέγη Λευκωσίας 7 μαθητριών -παιΟιών 

εγκλωβισμένων - Η ανάγκη αύξησης των επιΟομάτων προς τους άπορους 

ανθρώπους των τεχνών και των γραμμάτων - Η υφαρπαγή από τον Ασίλ Ν αΟίρ 
600 στρεμμι!.των εόφορης γης Μαρωνιτών - Αίτημα για δημιουργία πεζόδρομου 

στο χώρο της τ&φρου από τον Ολυμπιακό μέχρι την πόλη Πι!.φου -Αίτημα για 

Οωρεάν Οιακίνηση των ένστολων εθνοφρουρών μέσω των αστικών λεωφορείων -
Προβλήματα του συνοικισμού αυτοστέγασης Κολοσσιού -Η παραίτηση της 

χωριτικής αρχής της Οδοό λόγω της ι!.ρνησης των αρμόδιων αρχών να επιλόσουν 

σοβαρι!. προβλήματα - Η αν&γκη τροποποίησης του Μέρους ΙΙ της αίτησης για 
παραχώρηση Οελτίου ταυτότητας - Η ανάγκη αναγνώρισης και πρακτικής 

επιβράβευσης της κοινωνικής προσφοράς της οικοκυράς - Η ανάγκη προστασίας 
της χαρουπιι!.ς -Αίτημα για ανέγερση νέου σχολικοό κτιρίου στην Αγία Νι!.πα - Η 
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ανάγκη επιδιόρθωσης του μοναστηριού της Αγίας Νάπας - Το θέμα της 
επιχορήγησης των αμπελουργών που χρησιμοποιούν πλαστικά σταφυλοκιβώτια -
Αίτημα για δημιουργία περιφερειακού δημοτικού σχολείου και κρατικού νηπια

γωγείου στην περιοχή στης κορφής - Η ανάγκη βελτίωσης του δρόμου Αγίας 
Ειρήνης-Καπηλειού). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της λειτουργίας 
του Επαρχιακού Κτηματολογίου Αμμοχώστου - Η αστυνόμευση των περιοχών του 
ποταμού Γερμασόγειας και Αμαθούντος - Το προσωπικό του οίκου << 

1 Αγιος 

Χαράλαμπος)) Λάρνακας - Η πρόθεση των βρετανικών βάσεων να κλείσουν το 
δρόμο Δεκέλειας και συνεπαγόμενα προβλήματα για τους ψαράδες της περιοχής). 

10) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβου

λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η αθέτηση της συμφωνίας σύνδεσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου και της Ελληνικής Τηλεόρασης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Άριστου 
Χρυσοστόμου). 

(β) «Η ανάγκη έρευνας για καταγγελίες κακοδιοίκησης και/ή αυθαίρετων 

ενεργειών και/ή πράξεων και/ή παραλείψεων του Διευθυντή της Αρχής 

Λιμένων που ως αποτέλεσμα έχουν την πρόκληση 3υσλειτουργίας και 

οικονομικών επιπτώσεων πάνω στην Αρχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Αναστασιάδη). 

(γ) «Το σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών 

προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών και η ανάγκη λήψης 

μέτρων που να εξασφαλίζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους την ανώτατη 

τιμή που καθορ!ζεται για τα προϊόντα τους)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Άριστου 
Χρυσοστόμου). 

(δ) «Οι απαράδεκτες ενέργειες του στρατηγού Μίλνερ σε βάρος της 

κρατικής μας οντότητας και η χλιαρή αντίδραση της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γ αλανοό και 
'Α. Χρυσοστόμου). 

(ε) «Η ανάγκη πλήρους εξιχνίασης από τις Αρχές της Δημοκρατίας της 
κλοπής πυραύλων από στρατόπε8ο της Εθνικής Φρουράς και η ανάγκη 
όπως οι 3ιεξαγόμενες ανακρίσεις σε σχέση μ' αυτή στραφούν προς 
κάθε κατεύθυνση». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ κ. Ντ. Κωνσταντίνου). 

(στ) «Οι ενέργειες του Υπουργείου Υγείας να περικόψει τις νόμιμες αμοιβές 
από τους ι3ιώτες γιατρούς και κλινικές για την προσφορά υπηρεσιών 
στους 8ικαιούχους ασθενε(ς κατά τη 3ιάρκεια της απεργ(ας στα 

κρατικά νοσοκομεία». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Παρισινού, 
1. Ιωαννίδη και 1. Κατσουνωτού εκ μέρους των κοινοβουλευτικών 
ομά8ων ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(ζ) ι<Α8ικlες στις πρόσφατες προαγωγές της Αστυνομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφεtο της Κυπριακής Δημοκρατ(ας1 Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βοuλής τωv Αvτιπροσώπωv 
Ε' ΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρ(αση 18ης Ιανουαρίου 1990 
( Ώρα έναρξης: 4.4 7 μ.μ.) 

(Αρ. 14) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 
Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνε8ρ(ας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ να Οιαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

lπάρχειιrαπαρτlα, έντιμε κόριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Το πρώτο θέμα στη Νομοθετική Εργασ(α ε(ναι «0 περ( Τελωνειακών 

Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1989 
«Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

8ιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑ
ΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 9) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόντες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντ(νος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιάκόνου 
Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικονομικών και ΠροUπολοyισμοό μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέΟιο σε σuνε8ρίασή της που πραγματοποι-ήθηκε στις 10 Ιανουα
ρ(ου 1990. Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Ύπουργείου Οικονομικών οι οπο!οι ανέλυσαν τους σκοποUς και τις επι8ιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχε8(ου. 

(1331) 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείτοιι η οινοιπροσοιρμογή από την 1 η 
Ιανουαρίου 1990 των 8ασμολογικώv συντελεστών του κυπριακοό Οασμολογίου για 
τη συνι\χιση της εφαρμογής των προνοιών του Πρωτοκόλλου που αφορά την 

τελωνειακή σύνδεση της Κόπρου με την Ε.Ο.Κ. 

Με το ίδιο νομοσχέδιο τροποποι.ε(ται ταυτόχρονα το Οασμολόγι.0 1 ώστε:-
( α) η πρώτη ύλη που χρησιμοποιείται για την κατασκευή σαπουνιού να 

· επιβαρύνεται με τους ί8ιους Οασμολογικούς συντελεστές, ανεξάρτητα 
από τη μορφή με την οποία αυτή εισάγεται. 

(β) νοι υιοθετηθοόν γιοι τις δοισμολογικι\ς κλάσεις στις οποίες εμπίπτει το 

υλικό Ο.Ρ.Ρ. (που χρησιμοποιείται ως πρώτη όλη γιοι την κατασκευή 
του τελειωμι\νου προϊόντος «laminated polypropylene» (L.P.P.) το 

οποίο χρησιμοποιείται. για τη συσκευασ(α Οιάψορων εμπορευμάτων, 
όπως μοικοιρόνιοι, παξιμάδια, κοιφι\ς κτλ.) οι συντελεστι\ς του κοινοό 
εξωτερικοό δασμολογίου που προβλι\πει την ατελή εισαγωγή από 

χώρες της Ε.Ο.Κ. και συντελεστή 12.5% γιοι εισοιγωγι\ς από άλλες 
χώρες. Η τελευταίοι αυτή τροπολογία είχε υποβληθεί προηγουμι\νως 

στη Βουλή με την κατάθεση του νομοσχεδίου που ι\φερε τον τίτλο «0 
περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη

τικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1989», του οποίου οι διατάξεις ενσωμα

τώνονται τώρα στο υπό συζήτηση νομοσχι\διο. 

Σόμφωνοι με τις πρόνοιες του πιο πάνω Πρωτοκόλλου, που ι\χει υπογραφεί 
από την Κυπριακή Δημοκρατία στις 19 Οκτωβρίου 1987 και ι\χει κυρωθεί από τη 
Βουλή στις 31 Δεκεμβρίου 1987 με τη σχετική κυρωτική νομοθεσία (Αρ. 321 του 
1987), για την εφαρμογή του δεότερου σταδίου της Συμφωνίας Σόνδεσης της 
Κύπρου με την Ε.Ο.Κ. οι. εισαγωγικοί Οασμοί που εισπράττονται στην Κύπρο για 

τοι προϊόντα που προι\ρχοντοιι από την Ε.Ο.Κ., όπως αυτά καθορίζονται στη 

Συμφωv{α Σύνδεσης, θα μειώνονται σταδιακά, ώστε να μηδεvισ:τ,ούν σε περ(ο8ο 

δι\κοι ετών από την ι\νοιρξη της ισχόος του Πρωτοκόλλου, ενώ η Κόπρος 
δεσμεόετοιι νοι υιοθετήσει σταδιακά και μι\σοι στην ίδιοι δεκαετή περίοδο το κοινό 
εξωτερικό δασμολόγιο 

της Κοινότητας. 

Όπως είναι γνωστό, η σταδιακή διαφοροποίηση των δασμών άρχισε νοι 

υλοποιείται από την 1 η Μαρτίου 1988 με την ψήφιση του περί Τ ελωνειοικών 
Δασμών και Φόρων Κοιτοινοιλώσεως Νόμου (Αρ. 58 του 1988) και θοι ολο
κληρωθεί με ετήσιες τροποποιήσεις του ίδιου νόμου, που σύμφωνοι με τις πρόνοιες 

του Πρωτοκόλλου πρι\πει νοι γίνονται την 1 η Ιανουαρίου κάθε χρόνου. Στόχος 
ακριβώς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η εφαρμογή των οινοιγκοιίων 
τροποποιήσεων στους 8ασμολογικούς συντελεστές που ισχύουν για το 1990. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό, με τη 
8ιαφωνία του Πpοέ8pου κ. Ντ. Κωνσταντίνου, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και εισηγείται κοιτά πλειοψηφία στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, οιφοό τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε νοι 
οινοιφι\ρετοιι ως «0 περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κοιτοινοιλώσεως Νόμος 
του 1990». 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής δήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 
κόμματός του θοι καταψηφίσει το υπό εξ~τοιση νομοσχι\διο, λόγω της θι\σης που 
εκφράστηκε στο παρελθόν από αυτή αναφορικά με το γενικότερο θι\μοι της 
τελωνειακής σύνδεσης της Κόπρου με την Ε.Ο.Κ. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ.-Κωνσταντίvου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δηλώσω ότι η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα θα 

καταψηφίσει το νομοσχέδιο, στηριγμένη στην πάγια θέση την οποία έχουμε 

αναφορικά με το θέμα της σύνδεσης με την Ε.Ο.Κ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα καταψηφίσει το 
νομοσχέδιο, λόγω ακριβώς της πολιτικής του στο θέμα της τελωνειακής ένωσης 

και ιδιαίτερα γιατί αποδείχθήκε ότι η μείωση των τελωνειακών δασμών δε 
μεταφράζεται σε μεlωση των τιμών· των καταναλωτικών αγαθών, αλλά αποβα(νει 
προς όφελος μιας ορισμένης τάξης εισαγωγέων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: / 
Κύριε Πρόεδρε, η δική μας πλευρά ακριβώς για τους αντίθετους λόyους που η 

πλευρά του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ καταψηφίζουν θα ψηφίσει το νομοσχέδιο και 
πιστεύουμε -τονίζουμε ακόμα μια φορά-ότι γενικά η τελωνειακή ένωση υπήρξε 

και θα συνεχίσει να είναι ευεργετική για την κυπριακή οικονομία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρον 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρον 2. 
Τελωνειακοί Δασμοί. Δεύτερος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 
Δασμοί προτιμήσεως. Δεύτερος Πίναξ. 'Αρθρον 4. 
Γενικός δασμός. Δεύτερος Πίναξ. 'Αρθρον 5. 
Τελωνειακαί διευθετήσεις αφορώσα• εις τας Ενόπλους Δυνάμεις, κ.λ.π. 

'Αρθρον 6. 
Επιβολή και είσπραξις τελωνειακών δασμών από της ημερομηνίας κατα

θέσεως του οικείου νομοσχεδίου. 'Αρθρον 7. 
Φόροι καταναλώσεως. Τρίτος Πίναξ. 'Αρθρον 8. 
Διευθετήσεις περί τους φόρους καταναλώσεως, αφορώσαι εις τας Ενόπλους 

Δυνάμεις, κ.λ.π. 'Αρθρον 9. 
Μείωσις δασμού επί εμπορευμάτων επανεισαγομένων μετά προηγουμένην 

επεξεργασίαν. 'Αρθρον 10. 
Απαλλαγή υπό όρους. Τέταρτος Πίναξ. 'Αρθρον 11. 
Επιστροφή καταβληθέντος δασμού ή φόρου καταναλώσεως. Πέμπτος 

Πίναξ. 'Αρθρον 12. 
Εξουσία _τροποποιήσεως των αφορωσών εις την επιστροφήν δασμών 

προνοιών. 'Αρθρον 13. 
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Διαζευκτικοί συντελεσταί. 'Αρθρον 14. 
Εξουσ(α επιστροφής τελωνειακοό δασμού ή φόρου καταναλώσεως. 'Αρθρον 

15. 
Απαγορευτικα[ Sιατάξεις και περιορισμοί. 'Αρθρον 16. 
Κατάργησις των περ( Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

Νόμων του 1989. Άρθρον 17. 
Έναρξις ισχύος. 'Αρθρον 18. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 - 18; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε ΠρόεSρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε ΠρόεSρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Άρα τα άρθρα 1 - 18 εγκρίνονται με 26 ψήφους υπέρ, 17 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιfρχει ένσταση όπως το νομοσχέSιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειSή Sεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέSιο ψηφίζεται σε Νόμο με 26 ψήφους 
υπέρ, 1 7 εναντ(ον και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Εξωτερικών Δανείων προς 
την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1989». Παρακαλώ τον ΠρόεSρο της αρμόSιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
Sιαβιfσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ 
ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτεs:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεSρος 

Αλέξης Γαλανός 

ΛέανSρος ΖαχαριιfSης 

Κωνσταντίνος ΛόρSος 

Λεόντιος ΙεροSιακόνου 

Θαλής ΜιχαηλίSης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιανουαρίου 
1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Ύπουρ
γεlοu Οικονομικών ο οπο(ος ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεΟ(ου. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που 
συνομολογήθηκε μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και γαλλικού οίκου για τη 

χορήγηση 8ανείου μέχρι συνολικού ύψους 101,500,000 γαλλικών φράγκων υπό 
μορφή πιστώσεων για τη χρηματοΜτηση της αγοράς γαλλικών προϊόντων. 

Η πιο πάνφ συμφων(α Οαvε(ου είναι ανάγκη να επικυρωθεί από τη Βουλή 

σύμφωνα με τη νομοθεσlα που αφορά την άσκηση των 8ημοσιονομικών εξουσιών 
της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 
τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟ(ου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της 

συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό, αφού τpοποποιηθε( ο τίτλος του ώστε να 
αναφέρεται ως «0 περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής 
Δημοκρατ.ίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990>>. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

•Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Επει8ή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 
Επει8ή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Εξωτερικών Δανείων προς την 
Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

/ 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και 
Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να διαβάσει την Έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙ ΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ' ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΟΛΙ
ΤΙΚΩΝ ΚΟΜΜΆΤΩΝ (ΚΤΗΣΗ, ΚΑΤΟΧΗ ΚΑΙ ΔΙΑΘΕΣΗ ΑΚΙΝΗΤΗΣ 

ΚΑΙ ΚΙΝΗΤΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 

1990)). 
Παpόvτες:-

Μανώλης Χριστοφίδης, Πpόεδρος 

Νίκος Αναστασιάδης 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε από την ίδια στη Βουλή, σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 12 Ιανουαρίου 1990. 
Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της 

νομοθεσίας που ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή και ρυθμίζει την απόκτηση 

και 8ιάθεση κινητής και ακ(vητης περιουσίας από τα πολιτικά κόμματα, έτσι ώστε 
να συμπεριληφθεί σ' αυτή ο Πίνακας που αφορά το πιστοποιητικό εγγραφής των 

πολιτικών κομμάτων, θέμα το οποίο εκ παραδρομής δεν έχει συμπεριληφθεί στις 

πρόνοιες του υπό τροποποίηση νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΙ: 

Κύριε Πρόε3ρε, η δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα, συνεπής με τη θέση που 

εξέφρασε και κατά τη συζήτηση του νομοσχε3ίου, θα απέχει από την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Προχωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 1; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσο• ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

~ 1337 

Το άρθρο 1 εγκρίνεται με 31 ψήφους υπέρ, καμ•ά εναντίον και 12 αποχές. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασ•κοό νόμου με την προσθήκη Πίνακα. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ!ζούν υπέρ του άρθρου 2; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
Κανένας, κόριε Πpόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
12 αποχές, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το άρθρο 2 εγκρίνετα• με 31 ψήφους υπέρ, καμ•ά εναντίον και 12 αποχές. 
Προχωροόμε στην τρ!τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Πολ•ηκών Κομμάτων (Κτήση, 
Κατοχή κα• Δ•άθεση Ακίνητης και Κινητής 18•οκτήσ!ας) (Τροποπο•ηηκός) Νόμος 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφ•στεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζετα• σε Νόμο με 31 
ψήφους υπέρ, καμ•ά εναντίον κα• 12 αποχές. 

Υπάρχει κοινή Έκθεση γ•α τα επόμενα Μο θέματα που είναι: 

1. «Οι περί Αρχής Ηλεκτρ•σμοό Κύπρου (Σχέ8ιο Συντάξεων κα• Χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής κα• Εξαρτωμένους τους) (ΤροΠοπο•ηηκοί) 
Κανονισμο( του 1990» κα• 2. «Οι περί Αρχής Ηλεκτρ•σμοό Κόπρου (Σχέ8•ο 
Συντάξεων κα• Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Η.λεκτρ•σμοό Κόπρου 

και Εξαρτωμένους τους Όμο•ο με το Σχέ8ιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποπο•ηηκοί) Κανονισμο( του 1990». 
Η έγκριση τωv πιο πάνω Κανονισμών θα γ(νει. ξεχωριστά. 

Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επ•τροπής να 

8•αβάσει την Έκθεση. 



1338 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑ

ΦΈΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

(ΣΧΈΔΙΟ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΣΕ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 
ΣΧΈΔΙΟ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΣΕ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥΣ 

ΟΜΟΙΟ ΜΕ ΤΟ ΣΧΈΔΙΟ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε σuνεΟρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 10 
Ιανουαρίου 1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του 
lπουργε(ου Εμπορίου και Βιομηχαvlας, ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς και τις 

επιΟιώξεις των Κανονισμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς σκοπείται η ευθυγράμμιση των Κανονι

σμών που Οιέπουν τα ΣχέΟια Συντάξεων των υπαλλήλων της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου, σ' ό,τι αφορά το ύψος της σύνταξης που παραχωρείται στη χήρα, με 

τους αvτ(στοιχους Κανονισμούς που προβλέπονται στο Κυβερνητικό ΣχέΟιο 

Συντάξεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών
τας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους 1 όπως αυτο( κατατέθηκαν από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια ολιγόλεπτη αναφορά από τη θέση μου, για να πω πως 

υπάρχει ένα υπό εκκρεμότητα θέμα παρεμφερές, που ενέγραψε ο συνάδελφος 

Χατζηδημητρίου, το θέμα της κάποιας προσέγγισης προς τους υπαλλήλους 

εκείνους οι οποίοι αφυπηρέτησαν στα 1960-1970 από την Αρχή Ηλεκτρίσμού 
Κύπρου και οι οπο(οι θεμελ(ωσαν αυτή την αρχή και επέλεξαν -καλώς ή κακώς-το 

σύστημα του ταμείου προνο(ας. Όμως με τις σημερινές εξελίξεις η παροχή αυτή 

που τους 8ίνεται είναι μηδαμινή και απειροελάχιστη. Η παράκλησή μας είναι, 

μιας και το θέμα ακόμα δεν έχει προωθηθεί -πεθαίνουν καθημερινά και απο
ψιλούνται οι τάξεις τους, ενώ οι ενέργειες που ανέλαβαν οι συνά8ελφοι Χατζη

δημητρίου και Ζιαρτίδης, οι οποίοι επιφορτίστηκαν να Προωθήσουν το θέμα, 
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βρίσκονται σε κάποιο ανενεργό στά8ιο- να επισπευθεί, μιας και υπάρχει αυτό το 
πρόβλημα της δυσλειτουργίας, με αποτέλεσμα την καχεξία την οικονομική των 
ι8ίων και των οικογενειών τους και πριν θρηνήσουμε και την ολοσχερή εξάλειψη 
της τ&ξης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ϊ"π&ρχουν &λλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν υπ&ρχουν &λλοι ομιλητές, υπ&ρχει ένσταση όπως «Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμοό Κύπρου (Σχέδιο Συντ&ξεων και Χορηγημ&των σε Υπαλλήλους της 

Αρχής και Εξαρτωμ<νους τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» εγκρι
θούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην έγκριση των επόμενων Κανονισμών, που είναι «Οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντ&ξεων και Χορηγημ&των σε Υπαλλή
λους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το 

Σχέδιο Συντ&ξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) (Κανονισμοί) του 1990». 
Υπάρχει ένσταση όπως αuτο( οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&σει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΊ'": 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ"ΛΕϊ"ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·ϊ"·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟϊ" ΓΙΑ ΤΟϊ"Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ'"Σ ποr ΑΝΑ

ΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ϊ"ΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΧΟΡΉΓΗΣΗ 

ΑΔΕΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΎ" 1989». 
Πιιpό1ιτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 
Ιανουαρίου 1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρ<θηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες των Κανονισμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς τροποποιούνται οι βασικοί κανονισμοί 

που δι<πουν τα των αδειών των δημόσιων υπαλλήλων για την κ&λυψη αριθμού 

κενών που έχουν εντοπιστει από την ως τώρα εφαρμογή τους. 

Όπως έχει εt8ικότερα αναφερθει από τους εκπροσώπους του Υπουργε(ου 

Οικονομικών, οι προτεινόμενες στους υπό εξέταση Κανονισμούς τροποποιήσεις 

εξετάστηκαν και υιοθετήθηκαν από τη Μικτή Επιτροπή Προσωπικού. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών
τας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων Κανονισμών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε 
να αναφέρονται ως «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσ(ας (Χορήγηση Α8ειών) (ΤροΠο
ποιητικο() Κανονισμοί του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκρι
θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρ(νονται. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 

( Έκ8οση Χρεογράφων) Κανονισμο( του 1989». Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της 
αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 
ΓΗΣ (ΕΚΔΟΣΉ ΧΡΕΟΓΡΆΦΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 

Παpό\Ι"<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Παύλος Διγκλης 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε δόο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 
και 16 Ιανουαρίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρ(α της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Γενικός Διευθυντής και ο Πρόε8ρος του Διοικητικού Συμβουλίου 

του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των Κανονισμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδί8ονται με βάση τα άρθρα 17 και 
21 της νομοθεσίας που 8ιέπει τη λειτουργία του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύ
ξεως Γης, ρυθμίζονται θέματα που σχετίζονται με την έκ8οση, τη μεταβίβαση, το 

χειρισμό και την αποπληρωμή των χρεογράφων που θα εκ8ίδει ο Οργανισμός κατά 

το πρότυπο των Κανονισμών πο,υ διέπουν την έκδοση των κυβερνητικών χρεο
γράφων. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή έχει κυρώσει πρόσφατα νομοθεσία, με βάση 
την οποία εγκρίθηκε κυβερνητική εγγύηση στον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης 
συνολικού ύψους μέχριf.2,5 εκ., για την έκ8οση ομολογιακού 8ανείου το οποίο θα 
χρησιμοποιηθεί για τη χρηματο8ότηση των οικιστικών σχε8ίων του Οργανισμού. 
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Με βοίση τη νομοθεσία περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, η έκ8οση 
οποιωνδήποτε χρεογράφων από τον Οργανισμό θα διέπεται από Κανονισμούς που 

θα εκδοθούν για το σκοπό αυτό. Στόχος ακριβώς των υπό αναφο'ρά Κανονισμών 

είναι η ρύθμιση της 8ια8ικασίας για την έκ8οση των χρεογροίφων αυτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών
τας τις πρόνοιες των υπό εξέταση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

' ' ' θ' 'λ ' ' ' ο την εγχριση τους, αφου τροποποιη ει ο τιτ ος τους ωστε να αναφερονται ως.« ι 

περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ( Έκ8οση Χρεογροίφων) Κανονισμοί 
του 1990>>. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!ποίρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υποίρχουν ομιλητές, υποίρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκρι

θούν; 

(Κτυποί τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&:ρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφοίλαιο Β που είναι η Κατοίθεση Νομοσχε8ίων και 

Εγγροίφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματο8οτήσεως Στέγης 

Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί των Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας (ΤροΠοποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

3) Ο περί Δικαστηρίων {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
4) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Ύ'πουργε:(ο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 
6) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως} 

Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 

7) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος {Αρ. 1) του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολο

γισμοό. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8} Qι iιερί της Επαγγελματικής 'Α8ειας 08ηγοό Κανονισμοί του 1990. 
Κα:τατέθηκαν από το Ί'πουργείο Συγκοινωνιών και 1 Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Κυπριακών Προτόπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Δέκατη Όγ3οη Σειρ&) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Τροχαίας Κινήσεως Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Αγλαντζι&ς του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υ'.πο~ργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Ι3ιωτικών Σχολών Τριτοβ&θμιας Εκπαι3εόσεως (Τέλη και 

Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990. 
12) Οι περί Ι3ιωτικών Σχολών Τριτοβ&θμιας Εκπαι8εόσεως (Εγκαταστ&σεις 

και Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παι8είας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακοό Οργανισμοό Αναπτόξεως Γης για το 
έτος 1988. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπετ.αι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και να 3οθεί 

αντίγραφο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14) Ετήσια Έκθεση του Οργανισμοό Κυπριακής Γαλακτοκομικ)\ς Βιομη
χανίας για το έτος 1988. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Για όλα αυτ& να 8ίνεται και ένα αντίγραφο στην Κοινοβουλευτική ΕΠιτροπή 
Ελέγχου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου προς την Αρχή Ηλεκτρισμού σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
Άρθρου 4 του περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1989 (Αρ. 79 του 
1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Εξουσιοδοτήσεις προς διενέργεια δαπανών που εκδόθηκαν κατόπιν 

σχετικής απόφασης της Αρχής Ηλεκτρισμού σύμφωνα με την παράγραφο 2 των 
Σημειώσεων του ΠροUπολογισμού της Αρχής για το 1989. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών και την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 8υνάμει του Άρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έγγραφα που αφορούν: 
(α} την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια 

υπηρεσ(α και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία 

δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλ

λήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 
99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Ν όμού: 

19) Ο περ( 'Αρσης Αμφιβολιών για την Έκταση Εφαρμογής του περί 
Αστυνομίας (Τροποποιητικού) Νόμου του 1988 Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκe; από τον κ. Ε. Ευσταθίου, Βουλευτή Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από τους κ. Χρ. Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη, Βουλευτές Δημο
κρατικού Συναγεpμοό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

κ-εφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθε!σα στις 
16 Μαϊου 1989. 
«Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμ

ματίζει την ασφαλτόστρωση του δρόμου προς το Δημοτικό Σχολείο του χωριού 

Λεμύθου μήκους 1/ 4 του μιλίου. 

Το 1985 υπήρχαν πληροφορίες ότι το Ίδρυμα Λεβέντη θα έδιδε για το σκοπό 
τούτο το 1/2 από τα έξοδα. Εξακολοuθει να υπάρχει τέτοια προσφορά; Αν ναι, 
γιατί δεν υλοποιείται;» 

Απάντηση ημερομην!ας 20 Δεκεμβρ!ου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 590, ημερομην!ας 16 Μαϊου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Η ασφαλτόστρωση του δρόμου προς το Δημοτικό Σχολείο Λεμύθου δεν του 
παρόντος, γιατί δε θεωρείται από την κοινότητα έργο προτεραιότητας. Συναφώς 

αναφέρεται ότι το σχολείο δε λειτουργεί από τετραετίας. Εξάλλου το Ίδρυμα 

Λεβέντη δεν έχει τελικά συνεισφέρει οποιοδήποτε ποσό για ασφαλτόστρωση του 
δρόμου αυτού, που εlναι μήκους 500 μέτρων περίπου, έναντι υπολογιζόμενης 
δαπάνης .f25,000 περίπου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 422 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρίδη στις 3 Ιανουαρ!ου 1990, 
«Τα όσα θλιβερά διαδραματίστηκαν στις 8 Δεκεμβρίου 1989 στο Μαθητικό 

Οικοτροφείο Λευκωσίας σε βάρος επτά κοριτσιών που οι γονείς τους είναι 

εγκλωβισμένοι δημιούργησαν πολύ σοβαρό πρόβλημα που εκθέτει την κυβέρνηση 

και την κοινωνία μας. Η συμπεριφορά που επέδειξαν Λειτουργοί του Τμήματος 

Κοινωνικής Ευημερίας προς τα παιδιά των Καρπασιτών, η βίαιη και βάναυση 
μεταχείριση της οπο(ας έτυχαν και η προσπάθεια που καταβλήθηκε για υπο

βάθμιση ή και αποσιώπηση των γεγονότων, προκάλεσαν ανησυχία και αγανά

κτηση στο λαό και ι8ιαίτερα στους Καρπασίτες. 

Καλούνται οι αρμόδιοι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

Δικαιοσύνης να πληροφορήσουν το Σώμα: 

(α) Ποια μέτρα προτίθενται να λάβουν, ώστε να επανορθωθεί, στο βαθμό 

που είναι 8υνατό, το κακό που ή8η έγινε από αψυχολόγητες αποφάσεις 
και ενέργειες. 

(β) Λήφθηκαν υπόψη οι γνώμες των ίδιων των παιδιών, των εγκλωβι

σμένων γονιών τους, των συγγενών τους στην ελεύθερη περιοχή, της 

Υπηρεσίας Ανθρωπιστικών Υποθέσεων του Υπουργείου Δικαιοσύνης, 

-της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασ!ας και των άλλων Οργανώσεων 

Καρπασιτών, πριν αποφασιστεί η μεταστέγαση; 
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(γ) Τι προτίθενται να πράξουν, για να μην επαναληφθοόν παρόμοια 

επεισόόια σε βάρος ανυπεράσπιστων παιδιών, προς τα οποία όλοι 

οφείλουν να επιδεικνύουν στοργή και κατανόηση. 

(δ) Γιατί ο έντιμος Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ν' αποδώσει δεν ανέλαβε πλήρη ευθύνη για το χειρισμό του θέματος 

σ 'άλλους και προσπάθησε ευθύνες.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 423 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Νίκο Μακρίδη στις 3 Ιανοuαρίοu 1990. 
«Κάτοικοι του κατεχόμενου από τις τουρκικές δυνάμεις Μαραθόβοuνου 

συνεχώς παραπονούνται και ζητούν εξηγησεις για την αδικαιολόγητη αντι

κατάσταση του προέδρου της κοινότητας κ. Ανδρέα Γιωργάλλα. Ο Ανδρέας 
Γιωργάλλας είναι άνθρωπος ενάρετος, τίμιος, ακέραιου χαρακτήρα, ευπροσήγορος 

και καλός οικογενειάρχης. Διαθέτει όλα τα προσόντα που χρειάζεται να έχει ένας 

καλός κοινοτάρχης. Η προσφορά τόσο του ιδίοu·όσο και της οικογένειάς του στους 

απελευθερωτικοός αγώνες υπήρξε παραδειγματική. 

Παρακαλείται λοιπόν το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) Ποιοι οι λόγοι που οδήγησαν στην αντικατάσταση του κ. Ανδρέα 

Γιωργάλλα από τη θέση του προέδρου της κοινότητας Μαραθόβουνου. 

(β) Τι προτίθεται να κάμει για ικανοπο(ηση του γοήτρου και της αξιοπρέ

πειας του κ. Γιωργάλλα από την απερίσκεπτη και αψυχολόγητη 
ενέργεια της παύσης του, που δίκαια προκάλεσε και πικρία και 
αγανάκτηση στους πολλούς εκτιμητές, συναγωνιστές και φίλους της 

οικογένειας Γιωργά:λλα, που τόσα πολλά: πρόσφεραν στον αγώνα για 

την εθνική μας αποκατάσταση και ακόμα ό,τι πολυτιμότερο ήταν 
δυνατό να προσφερθεί.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 424 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 14 Δεκεμβρ(οu 1 89. 
«Σε Κόπριο δημόσιο υπάλληλο-επιστήμονα, που επισκέφθηκε χ 

(13.12.1989) το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας για εξαγωγή σόρματος από το 
χέρι του, δόθηκε ο αριθμός αναμονής (σειράς) 2,7021 Πιο συγκεκριμένα, μάλιστα, 
του δηλώθηκε πως θα χειρουργηθεί μετά από κάπου πέντε χρόνια! 

Και .τίθεται το ερώτημα: Πόσο πρέπει να περιμένει κάποιος για την 

απλούστερη χειρουργική επέμβαση, με αναπότρεπτους όμως σε πολλές περι

πτώσεις κινδύνQUς, όπως στην προκε(μενη που Βέλγος γιατρός τον προειδοπο(ησε 

πως η μη έγκαLρη αφαίρεση του σύρματος θα. προκαλέσει πιθανότατα σύνθλιψη 
των τενόντων του αγκώνα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 425 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 16 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Σε πρόσφατη έκδοση του κράτους για τα 

1 
επιτεύγματα 1 της μέχρι ένα 

χρόνο διακυβέρνησης Βασιλε(ου αναφέρεται ότι αποφασίστηκε η αναβάθμιση της 

Μορφωτικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Παιδείας ως ένδειξη προφανώς ανέλιξης 

στον τομέα των πολιτιστικών μας πραγμάτων. 

Επειδή τίποτε απολύτως υπόψη του Σώματος για το νευραλγικό τούτο θέμα 

(του πολιτιστικού τομέα) δεν τέθηκε, παρακαλείται το αρμόδιο Τπουργείο να 

κατατοπίσει το Σώμα: 

ι. Πότε και από ποιους λήφθηκε η σχετική απόφαση. 
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ιι. Τι είδους επακριβώς αναβάθμιση αποφασίστηκε. Και 

ιιι, Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δρομολόγηση της εφαρμογής της.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 426 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 18 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Το ουσιαστικά θεσμοθετημένο και κεκτημένο επί 8ιακuβέpνησης Κυπριανού 

θέμα της επιδότησης των κομίστρων των προσφύγων μαθητών τερματίστηκε -
όπως και κατά τη συζήτηση των προUπολογισμών στη Βουλή τονίσαμε- εν μι& 

νυκτί από τη σημερινή διακυβέρνηση, παρά τις σοβαρές ενστάσεις κι αντιδράσεις 
του προσφυγικού κόσμου. 

Αργότερα, και μετά τις έντονες κατά. της κuβέρ\.ιησης κριτικές, 8όθηκαν 
επίσημες διαβεβαιώσεις για επαναλειτουργία του θεσμού της επιδότησης. 

Ερωτάται γι 1 αυτό το αρμό8ιο lπουργείο: 

ι. Γιατί και με ποιο σκεπτικό ή 3ικαιολογητικό -της 1 επίλυσης' μήπως 

του προσφυγικού;- αναστάληκαν οι επιδοτήσεις των κομίστρων των 

προσφύγων μαθητών; 

ιι. Πότε επιτέλους θα υλοποιηθούν οι κυβερνητικές διαβεβαιώσεις πως θα 

επαναρχίσει το σύστημα της επι86τησης;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 427 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 18 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν και στα 

υπό έκδοση (προγραμματιζόμενα) ανθολόγια του γυμνασιακού ή και άλλων 

κύκλων στοχοθετείται η ανθολόγηση αξιόλογων κειμένων και από τον εθνικο

απελευθερωτικό αντιαποικιακό αγώνα του 1955-1959, όπως ακριβώς συνέβηκε 
(και πολύ, ασφαλώς, ορθά) και στην περίπτωση του 'Κυπριακού Ανθολόγιου' για 

τα παιδιά του Δημοτικού, (Β' μέρος), έκδοση 1989, που περιήλθε πρόσφατα σε 
γνώση μας.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 428 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 18 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Από τη ΣΕΔΙΓΕΠ απολύθηκε -σύμφωνα με πληροφορίες που μας δόθηκαν

( στις 28.2.1989) η Λίλλη Καλλή, μολονότι με άριστες εκθέσεις για τη δεκα

πεντάχρονη προσφορά της στην εταιρεια, ενώ παρέμειναν στη_ θέση τους υπάλ

ληλοι με πολύ λιγότερα χρόνια υπηρεσίας από την ίδια. 

Παράλληλα, και από το απολυθέν {με την πιο πάνω υπάλληλο) προσωπικό 

επαναπροσλήφθηκοιν υπάλληλοι με λιγότερα και πάλι χρόνια υπηρεσίας από την 

Καλλή. 

Τέλος, πληροφορούμαστε πως, για να φέρουν σε πέρας το έργο της εταιρε(ας 

-που, σημειώνεται, τα οικονομικά της βρίσκονται σε καλή τροχιά- οι υπάλληλο( 

της εργάζονται και υπερωριακά. 

Είναι μήπως σε γνώση του αρμόδιου Υπουργείου η δυσμενής αυτή σε βάρος 

της πιο πάνω υπαλλήλου συμπεριφορά και, ειλικρινά, ακατανόητη αυτή τακτική;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 429 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 18 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Σ' επιτόπια επίσκεψή μας (το περασμένο Σάββατο, 16.12.89) στις Κεντρι

κές Φυλακές {μαζί με συνεργείο δημοσιογράφων, φωτογράφων καθώς και συντα

κτών) για· το προγραμματιζόμενο εφτάτομο έργο του εκδοτικού οίκου Χρ. ΑνΟρέου 

για τους 9 απαγχονισθέντες στις Κεντρικές Φυλακές ηρωομάρτυρες του εθνικο
απελευθερωτικού αγώνα, Οιαπιστώσαμε πως: 
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ι. Δεν έχουν αξιοποιηθεί για μουσειακούς κι εκθεσιοcκούς σκοπούς (πλην 

της περ(πτωσης του συγκροτήματος 'οκτώ') τα άλλα συγκροτήματα, 

όπου κρατούνταν αντάρτες κι άλλοι αγωνιστές του αντιαποικιακού 

αγώνα, σύμφωνα με τις υποΟείξεις των ΣυνΟέσμων Αγωνιστών, τις 

δοθείσες συναφείς διαβεβαιώσεις σε προηγούμενες ερωτήσεις, τη 

λαμπρή πρωτοβουλία που Οιεύθuνση και προσωπικό μέχρι τώρα ανέ

πτυξαν σε παρεμφερείς σκοπούς και την πολλαπλά εκδηλούμεvη από 

μέρους τους πρόθεση για ολόπλευρη βοήθεια όχι απλά στην ολοκλή

ρωση μα και στην εφαρμογή και λειτουργικότητα ενός τέτοιου 

προγράμματος. 

ιι. Μολονότι το συγκρότημα αριθμός 'εφτά', όπως λεγόταν στη Οιάρκεια 

του αγώνα, όπου πρωταρχικά: κρατήθηκαν οι μετέπειτα εκτελεσθέντες 

αντάρτες του απελευθερωτικού αγώνα, έχει (και πολύ σωστά) εκκε

νωθε( από κατά3ικους, η αυλή του (βασικά) χρειάζεται κάποια 

καλύτερη συντήρηση, ι3ιαίτερα μετά τις πολλές, άτακτα φυτρωμένες, 
άγριες θαμνώδεις βλαστήσεις. 

Πώς αντιμετωπίζονται αρμό3ια τα θέματα;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 430 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 19 Δεκεμβρίου 1989. 

((Την έντονη πικρία κι απογοήτευσή τους εξέφρασαν ψες σε παγκοινοτική 

σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στη Βυζακιά οι Χωριτικές Αρχές των κοινοτήτων 

Νικηταρίου, Ποταμίου και Βυζακιάς, καθώς κι ο κοινοτάρχης Βυζακιάς κ. 

Αντρόνικος Πολυκάρπου (που μας επισκιίφθηκε σήμερα στα γραφεία μας, για να 

μας επιδώσει το σχετικό πρακτικό της σύσκεψης) για το γεγονός πως οι 

επανειλημμένες επίσημες 3ιαβεβαιώσεις -μια από τις πολλές 3όθηκε από τον τότε 

Υπουργό Γεωργίας κ. Παπασολομώντος, που παρακάλεσε τον υπογράφοντα το 

θέρος του 1987 να διαβιβάσει σε παγκοινοτική σύσκεψη τη διαβεβαίωσή του πως 
τα κατασκευαστικά έργα θ'άρχιζαν το αργότερο νωρίς την άνοιξη του 1989, ενώ 
η τελευταία 3όθηκε σ 'επίσκεψη στη Βυζακιά του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Βενιαμίν το Σεπτιίμβρη του 1988, πως το ιίργο θ' άρχιζε οπωσδήποτε το 1989 
και θ 'αποπερατωνόταν το 1991 (τονίζοντας μάλιστα χαρακτηριστικά πως το 

1991 οι κοινότητες θα πότιζαν· ο Υπουργός Γεωργίας κ. Γαβριηλίδης προσδιόρισε 
και την ημερομηνία: 1/3/1991)- για άμεση ιίναρξη κατασκευαστικών έργων για 

δημιουργία φράγματος στη Βυζακιά ετεροχρονίζονται, μιας και η σχετική πρόνοια 

για ανέγερση· φράγματος στην κοινότητα περιλαμβάνεται στ' αναπτυξιακά εκείνα 

έργα που η πραγματοποίησή τους συνάπτεται με τη 3υνατότητα και το 

ενδεχόμενο εξεύρεσης των απαιτούμενων πιστώσεων. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Πώς ανταποκρίνονται οι επίσημες διαβεβαιώσεις στην ακολουθούμενη 
σήμερα στο θιίμα αυτό ανακόλουθη κυβερνητική πολιτική; 

2. Ενόψει των δοθεισών επανειλημμένων υποσχέσεων από τη μια και του 
πολύ επείγοντος του θέματος για την επιβίωση και ανάπτυξη των τριών 
κατ' εξοχήν αγροτικών αυτών κοινοτήτων και της απόφασης και των τριών 
Χωριτικών Αρχών να προχωρήσουν στη λήψη δυναμικών μιίτρων -μη απο
κλειομιίνης και της ομαδικής παραίτησής τους- για τον παρατηρούμενο (και 
χα.τ 'εξακολούθηση μάλιστα) εμπαιγμό αυτό σε βάρος των κατοίκων, στοχεύει να 
εισηγηθεί στην εκτελεστική εξουί:rία \ια αναθεωρήσει την πολιτική της στο θέμα 
αυτό, εντάσσοντας τελικά το έργο στα κανονικά (και άνευ προϋποθέσεων) 
αναπτυξιακά έργα που θα εκτελεστούν μέσα στο 1991;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 431 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρίδη στις 19 Δεκεμβρίου 1989. 

((Πριν από τρεις περ(που μήνες έχασαν τη ζωή τους τέσσερα άτομα σε δυο 

θανατηφόρα ο8ικά 8υστυχήματα στους 8ρόμους Ξυλοφάγου - Αγίας Νάπας και 
Φρενάρους -Βρυσούλλων. 

Κατά την εκτίμηση ειδικών ασφάλειας τροχαίας κυκλοφορίας και τα δυο 
8υστυχήματα οφείλονταν και στην έλλειψη κατάλληλης σήμανσης και σηματο

Μτησης των πιο πάνω 8ρ6μων. 

Παρά την παρέλευση κάθε εύλογου χρόνου για τη σήμανση, σηματοΜτηση 

και βελτίωση των πιο πάνω 8ρόμων και παρά την εξαγγελία του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και / Εργων ότι θα άρχιζαν σύντομα οι πιο πάνω εργασίες, 

παρατηρείται μια α8ικαιολόγητη αργοπορία στην εκτέλεση των πιο πάνω έργων, 

με αποτέλεσμα οι κάτοικοι της περιοχής που χρησιμοποιούν τους πιο πάνω 

δρόμους να αισθάνονται πικρία και απογοήτευση και συνάμα και ανασφάλεια από 

την καθημερινή χρήση των 8ρόμων. 

Το μεγαλύτερο τμήμα του 8ρόμου Φρενάρου~-Βρυσούλλων ευθυγραμμίστηκε 

και βελτιώθηκε πρόσφατα από την Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου. Παραμένει 

όμως η σήμανση και η σηματο8ότηση του βελτιωμένου τμήματος του 8ρόμου. 
Επίσης καθυστερεί η βελτίωση ενάμισι περίπου χιλιομέτρου του πιο πάνω 8ρόμου 

για την οποία, σύμφωνα με πληροφορίες μας, υπάρχει η έγκριση της σχετικής 

8απάνης. Ε;κτός και αν η καθυστέρηση οφείλεται στη 8ιεξαγωγή ει8ικής μελέτης 
από τη μικτή επιτροπή ξένων εμπειρογνωμόνων και Κυπρίων ειδικών για την 

αξιολόγηση και ιεράρχηση ορθολογιστικής ανάπτυξης του οδικού δικτύου της 

περιοχής! 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Ποια είναι η υπεύθυνη αρχή που θα αναλάβει την ευθυγράμμιση και τη 

βελτίωση του υπόλοιπου τμήματος του 8ρόμου Φρενάρους -
Βρυσούλλων; 

(β) Πότε θα αρχίσει η σήμανση και σηματο8ότηση του βελτιωμένου 

τμήματος του πιο πάνω 8ρόμου; 

(γ) Πότε θα αρχίσουν τα βελτιωτικά έργα του 8ρόμου Ξυλοφάγου-Αγίας 

Νάπας, με προτεραιότητα στα επικίνδυνα σημεία συμβολής του με 

τους 8ρ6μους Λιοπετρίου, Σωτήρας, Αγίας Νάπας και Παραλιμνίου

Αγίας Νάπας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ '432 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πέριφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκο Μακρ(δη στις 19 Δεκεμβρίου 1989. 
«Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή σε ποιο 

στάΟιο βρ(σκεται η επεξεργασ(α των Κανονισμών που θα εκΟοθοόν με βάση τους 

περί 08ικής Ασφάλειας Νόμους (Ν.174/86 που 8ημοσιεύτηκε στις 14/11/86 και 
Ν. 158/87 που 8ημοσιεύτηκε στις 30/6/87) και πότε θα υποβληθούν στη Βουλή 
για. έγκριση. 

Κατά την επεξεργασία των πιο πάνω νόμων, λήφθηκαν υπόψη στη συζήτηση 

οι εισηγήσεις όλων των σχετικών κυβερνητικών υπηρεσιών και οι αποφάσεις της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων ήταν ομόφωνες. 

Η ταχεία εφαρμογή όλων των νόμων που αναφ~ρονται στην ο8ική ασφάλεια 

επιβάλλεται χωρ(ς περαιτέρω καθυστέρηση.>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 433 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Σ'tuλιαvού σης 21Δεκεμβρίοu1989. 

«0 αγροτικός 8ρόμος Αγιάς Βαρβάρας - Αλάμπρας, μήκους 2,5 -3 χιλιο
μέτρων, σε περίπτωση απλής, έστω, επίστpωσής του με χαβάpα και κατασκευής 

3-4 μικρών γεφυριών σε ισάριθμα σημεία του θα εξυπηρετήσει βασικά τις 8υο 
κοινότητες -κι ιδιαίτερα τον αγροτικό τους κλ'ήρο- που για την ώρα αναγκάζονται 

να διανύσουν απόσταση τουλάχιστον πέντε χιλιομέτρων, μας επανατόνι.σε ο 

κοινοτάρχης Αγιάς Βαρβάρας Χαράλαμπος Χειρί8ης σε ψεσινή επίσκεψή μας στην 

κοινότητα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώ'tηση με αρ. ΕΔ' 434 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 21 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Η επίσπευση της 8ια8ικασίας για κήρυξη ως μονό8ρομης κατεύθυνσης του 

κύριου 8ρόμου της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας προς το Λυθρο8όντα κι αντίθετης 
κατεύθυνσης του πλαγιόδρομου από το νηπιαγωγείο της κοινότητας μέχρι το 

8ρόμο προς τον Κοτσιάτη είναι ενέργεια άμεσης προτεραιότητας κι επείγουσας 

σημασίας, για να μη θρηνήσουμε κι άλλα θύματα. Ψες (19.12.89) φορτηγό 
κατευθυνόμενο προς το Λυδροδόντα (και μπροστά στα μάτια μας που είχαμε πάει 

βασικά για το θέμα αυτό) παρ 1 ολίγον να σκοτώσει αγοράκι, που βάδιζε στον υπό 

αναφορά 8ρόμο ανύποπτο. 

Σε ποιο στά8ιο βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση με· αρ. ΕΔ' 435 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 21 Δεκεμβρίοu 1989. 
«Από τα κατ' έτος αναλαμβανόμενα ποσά εκ μέρους του κράτους υπό μορφή 

'σχολικών 1 μένει (κατά κανόνα;) αΟιάθετο ένα; ποσό, που -όπως κοινοτάρχες μας 
ανέφεραν-παραμένει α;Ορανές και μη, έστω, τοκιζόμενο, σ' αντίθεση προς τα; και 
πιο μικρά ποσά με τα οποία δανειοδοτείται η κοινότητα για εκπαιΟευτικούς 

σκοπούς που τοκίζονται. 

Γιατί η άνιση αυτή τακτική;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 436 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 21 Δεκεμβρίοu 1989. 

«Τη '8ιαφάνεια' (με τη μορφή της ετήσιας ενημέρωσής τους από μέρους· του 

κράτους) στους ετήσιους ισολογισμούς των 'σχολικών' τους, που (από τις 
διάφορες κοινότητες) εισπράττει το κράτος, ζητούν με αναφορές τους που μας 
υπέβαλαν κοινοτάρχες της Λευκωσίας. 

Προτίθεται το αρμόδιο Υπουργείο να ικανοποιήσει το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 437 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 21 Δεκεμβρίοu 1989. 
((Κοινοτάρχες της επαρχίας Λευκωσίας μας εξέφρασαν το παράπονο πως στα 

κατ' εξοχήν ευαίσθητα γι' αυτούς προγράμματα της εκπαιδευτικής ανάπτυξης των 
κοινοτήτων τους -όπως είναι η ανέγερση νέων αιθουσών ΟιΟασκαλίας, η κατασκευή 
γηπέΟων, οι επιΟιορθώσεις σχολικών κτιρίων, ο τεχνικός κ.ά. εξοπλισμός των 
σχολείων κτλ.- δεν ισχύει το σύστημα της κρατικής επι8ότησης, με αποτέλεσμα 
ν 1 αναγκάζονται (εκτός αν έκτακτα και σπάνια επιδοτηθούν) να καταβάλλουν εξ 

ι8ίων ολόκληρη τη σχετική 8απάνη, ενώ γι' άλλα κοινοτικά (αναπτυξιακά ) 
προγράμματα λειτουργεί το σύστημα της (μερικής) κρατικής χορηγίας. Ρωτούν: 
'γιατί 1 ;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 438 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Δεκεμβρίου 1989. 
«Πολλοί κοινοτάρχες της επαρχίας Λευκωσίας μας παραπονέθηκαν πως 

υποχρεούνται στην καταβολή φόρου / επιχορήγησης' -μια λίρα και μερικ~ σεντ 
κατά μαθητή- 1 ενοικίου ΟιΟασκάλου ', μολονότι εΟώ και μερικά χρόνια τώρα. 

κανένας Οάσκαλος (από άλλες κοινότητες) Οε Οιαμένει σ' αυτές. 

Με ποια συλλογιστική αποκόπτεται από τα 'σχολικά' των κοινοτήτων το 

ποσό αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 439 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Δεκεμβρίου 1989. 
«Την κατασκευή 4-5 μικροφραγμάτων στην περιοχή Κοτσιάτη στον ποταμό 

Γιαλιά για εμπλουτισμό των υδροφόρων στρωμάτων των παρακείμενων γεωτρή

σεων από τις οποίες υδροδοτούνται (για την ώρα) οι κοινότητες Αγίας Βαρβάρας, 

Πέρα Χωριού και Νήσου ζητούν οι κάτοικοι Αγίας Βαρβάρας, όπως και ψες μας 

επανέλαβε ο κοινοτάρχης κ. Χαράλαμπος Χειpίδης. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 440 που υποβλήθηκε από το Βοuλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 21 Δεκεμβρίου 1989. 

«Υπάρχουν πληροφορίες ότι σκάρτα μηχανέλαια, που περισυλλέγονται είτέ από 

πλοία είτε από άλλες πηγές, χρησιμοποιούνται ως καύσιμη ύλη, χωρίς προηγου

μένως να τους γίνεται καμιά επεξεργασία, ή απορρίπτονται στην περιοχή 
λυμάτων της Λεμεσού, με αποτέλεσμα να δημιουργείται κίνδυνος ρύπανσης του 

περιβάλλοντος. 

Από την απόρριψη των μηχανελαίων στην πιο πάνω περιοχή υπάρχει ο 

κίνδυνος, σύμφωνα με τις πληροφορίες που έχουμε, να επηρεαστούν τα νερά του 

φράγματος του Κούρρη, πράγμα που θα /:χει δυσμενείς επιπτώσεις στο γεωργικό 

μας κόσμο που χρησιμοποιεί τq νερό του φράγματος για αρδευτικούt; σκοπούς, ή 

να επηρεαστούν τα υδροφόρα στρώματα που τυχόν υπάρχουν κάτω από τις 
8εξαμενές των λυμάτων. Πέραν τοΟτου δεν πρέπει να λησμονηθεί "ότι από το 
φράγμα αυτό υδρεόονται η Λάρνακα, η ελεύθερη Αμμόχωστος και μερικώς η 

Λευκωσία. Με βάση τα πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

(α) Αληθεύουν οι πληροφορίες για την ύπαρξη αυτού του προβλήματος; 

(β) Γνωρίζει η κυβέρνηση ότι αυτά τα μηχανέλαια χρησιμοποιούνται ως 
καύσιμη ύλη χωρίς καμιά επεξεργασία; 

(γ) Γίνεται πράγματι απόρριψή τους στην περιοχή 'Βατ(' που γειτνιάζει 

με το φράγμα του Κούρρη; 

(δ) Έγιναν τυχόν μελέτες κατά πόσο υπάρχει κίνδυγος επηρεασμού του 

φράγματος και των υδροφόρων στρωμάτων της περιοχής; 

{ε) Τι ενέργειες γίνονται για να σταματήσ~ι η περαιτέρω ρύπανση του 

περιβάλλοντος σε περίπτωση που οι πιο πάνω πληροφορίες είναι 

αληθείς;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 441 που υποβλήθψtε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 21 Δεκεμβρίου 1989. 
«Οι Ναυτικοί Όμιλοι Λάρνακας και Αμμοχώστου κάθε χρόνο από το 

Σεπτέμβρη ως το Μάη πληρώνουν στο Δήμο Λάρνακας τετρακόσιες λίρεί; 
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μηνιαίως για τη θέρμανση της ~ισίνας του Κοινοτικού Κέντρου Λάρνακας που 

χρησιμοποιούν οι κολυμβητές τους. 

Λαμβανομένων υπόψη των οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι 
Ουο ναυτικοί όμιλοι, των σημαντικών Οα.πα.νών στις οποίες υποβάλλονται και της 

ανάγκης προπόνησης των εξήντα κολυμβητών τους 1 καλείται ο α.pμόΟιος Υπουργός 
να ενημερώσει τη Βουλή αν ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού προτίθεται να 

επιχορηγήσει τους 8υο ναυτικούς ομίλους ή να καταβάλλει απευθείας τη 8απάνη 

θέρμανσης στο Δήμο Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 442 ποu uποβλ>jθηκε από το Βοuλεuτ>j εκλογικ>jς 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Χρ(στο Πέτα στις 21 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Η κοινότητα. Οροόντα.ς εξέθεσε πρόσφατα προς τις αpμόΟιες αρχές τοu 

κράτους το σοβαρό πρόβλημα της οχληρίας που προκαλείται από την καύση των 

ψόφιων και των κατάλοιπων των χοιροτροφείων. 

Όμως, ενώ αναγνωρίστηκε η ύπαρξη του προβλήματος και ο κίν8υνος για 

την υγε(α. των κατοίκων, τίποτε Οεν έγινε ακόμη για την επίλυση του προ

βλήματος. 

Παρακαλούμε την αρμόδια αρχή του κράτους να πληροφορήσει το Σώμα: Θα 

ληφθούν αμέσως τα εν8ε8ειγμένα μέτρα για την επίλυση του προβλήματος και την 

προστασία. της υγείας των κατοίκων της κοινότητας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 443 ποu uποβλ>jθηκε από το Βοuλεuτ>j εκλογικ>jς 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Χρ(στο Πέτα στις 22 Δεκεμβρ(οu 1989. 

((Η κοινότητα Λυθρο3όντα θέτει έντονα την ανάγκη όπως τοποθετηθούν 

πινακ(δες στην αρχή της πρόσβασης προς την κοινότητα από τον υπεραστικό 
8ρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού. 

Παρόμοιο πρόβλημα τοποθέτησης - αντικατάστασης πεπαλαιωμένων πινα

κίδων αντιμετωπίζουν δεκάδες κοινότητες, πράγμα που δυσκολεύει πολύ τη 

διακίνηση του λαού. 

Παρακαλώ όπως ενημερωθεί το Σώμα: Μελετάται η άμεση αντιμετώπιση 
του προβλήματος για την εύκολη και ασφαλή διακίνηση του λαού;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 444 ποu uποβλ>jθηκε από το Βοuλεuτ>j εκλογικ>jς 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 22 Δεκεμβp(οu 1989. 
«Πληροφορούμαστε πως ο εκδοτικός οίκος 'ΜΑΜ' πρότεινε αρμόδια τη 

σύσταση κυπριακού βιβλιοπωλε(ου στην Αθήνα -με εξόφθαλμες τις ευεργετικές 

επιπτώσεις από μια τέτοια κίνηση και στο εθνικό θέμα της Κύπρου, πέρα από την 

ωστική κίνηση που θα δοθεί στον τομέα της αναβάθμισης της ασφυκτιώσας στα 

στενά κυπριακά πλαίσια κυπριακής γραμματείας-με την προϋπόθεση πως θα του 

παραχωρηθεί ο χώρος (κι επισημα(νει πως τέτοιος έχει επισημανθε( στη στοά. 

Πεσμαζόγλου), αναλαμβάνοντας ο ί8ιος την κάλυψη του μισθολογίου της υπαλλή

λου, τον εφοδιασμό και σταθερό εμπλουτισμό του βιβλιοπωλείου με όλες τις 

εκδόσεις Κυπρίων συγγραφέων (καθώς και των κυπριολογικών), όπως και την 

κατά τακτά χρονικά 8ιαστήματα ενημέρωση με συναφείς βιβλιογραφικούς κατα

λόγους όλων των βιβλιοπωλείων της Ελλά8ας, από την Κρήτη ως τη Θράκη και 

από το Αιγαίο μέχρι το Ιόνιο. 

Πώς τοποθετείται στην ομολογουμένως αξιόλογη αυτή πρόταση το αρμόδιο 

Υπουργείο;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 445 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 22 Δεκεμβρίου 
1989. 
«Η κουμαν8αρία αποτελεί το βασικό προϊόν ορισμένων χωριών της επαρχίας 

Λεμεσοό με χαμηλό βιοτικό επίπε8ο. Η 8ιιiθεση όμως της κουμαν8αρίας τα 

τελευταία χρόνια είναι προβληματική, γι 'αυτό διακόπηκε η κατασκευή της στα 
περισσότερα χωριιi, με σοβαρές επιπτώσεις στο ή8η χαμηλό βιοτικό επίπε8ο των 
επηρεαζόμενων χωριών. 

Για αρκετιi τώρα χρόνια υποβιiλλεται ότι θα 8ιευκολυνθεί η 8ιιiθεση της 

κουμαν8αρίας, αν εγγραφεί και καθιερωθεί ως προϊόν με γεωγραφική προέλευση. 
Το 1987 το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας ανακοίνωσε ότι το σχετικό 
νομοσχέδιο ετοιμάστηκε και ότι ήταν θέμα χρόνου η κατάθεσή του. 

Επει8ή το πρόβλημα οξόνεται περισσότερο και νοουμένου ότι επικρατεί η 

ιiποψη ότι, αν εγγραφεί η κουμαν8αρία ως προϊόν γεωγραφικής προέλευσης, θα 
βοηθηθεί η 8ιιiθεσή της, παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 
Βουλή πότε προτίθεται να καταθέσει το σχετικό νομοσχέδιο.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 446 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωaίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 22 Δεκεμβρίου 1989. 
«Για πολλοστή φοριi πηγές -ι8ιωτικές βασικά-υ8ρο8ότησης της Λευκωσίας 

και των προαστίων της αποκαλύπτονται (μετά από σοβαρά κρούσματα ιώσεων κι 

άλλων παθήσεων) ως επιμολυσμένες σε ποσοστώσεις επικίνδυνες. 

Συγκεκριμένα και πολύ πρόσφατα αναφέρονται οι περιπτώσεις των ιδιωτικών 

πηγών της Ανθοόπολης και του Στροβόλου, όπου (στην τελευταία περίπτωση) 

τετρακόσιες οικογένειες κι ιδιαίτερα παιδιά κινδύνεψαν άμεσα από uδροδότησή 

τους από πηγές που περιείχαν νιτρώδη άλατα πέραν των διεθνώς αποδεκτών {κι 
επιτρεπτών) ορίων. 

Τίθεται για τούτο επί τάπητος κι επιτακτικά. το θέμα της εκ των προτέρων 
κι όχι εκ των υστέρων ( 8ίκην μεταθανιiτιας -post mortem- αναψηλάφησης) 

σόστασης υπηρεσίας επίβλεψης και ελέγχου της ποιότητας του παροχετευόμενου 

τόσο στ' αστικά όσο και σε αγροτικά κέντρα νερού, για να μη θρηνήσουμε σ' 
ανύποπτο χρόνο δεκάδες, αν όχι κι εκατοντάδες, θύματα. 

Πώς αντικρίζεται αρμό8ια το θέμα;» 

Απάvτηση ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 1, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

«Σχετικά με τα ντεπόζιτα νερού στον οικισμό Αγίου Γεωργίου Παλουριώ

τισσας, σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την καθιερωμένη πολιτική, το Τμήμα 

Πολεο8ομίας και Οικήσεως προβαίνει στην αντικατιiσταση όσων ντεποζίτων 
παρουσιάζουν 8ιαρροές. Ο καθαρισμός των ντεποζίτων αποτελεί ευθόνη των 

αδειούχων των κατοικιών/διαμερισμάτων. Το αίτημα για απευθείας σύνδεση κάθε 

διαμερίσματος του οικισμού με την υδατοπρομήθεια δεν εlναι δυνατό να ικανο

ποιηθεί, yιατί, σόμφωνα με τους όρους που θέτει το Συμβοόλιο Υ8ατοπρομήθειας 

Λευκωσίάς, οι μετρητές νερού των διαμερισμάτων τοποθετούνται πάνω στις 

πλάκες οροφής των πολυκατοικιών (κυβερνητικών και ιδιωτικών).>> 
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Απάντηση ημερομην(ας 6 Δεκεμβρίοu τοu Υ ποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμtν στην Ερώτηση ΕΔ' 2, ημερομηνίας 14 Iouλ(ou 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«( α) Η προμήθεια των ειδών υγιεινής για τους κυβερνητικούς οικισμούς 
γίνεται από τις κρατικές αποθήκες κατόπιν ζήτησης προσφορών και η 

ποιότητά τους θεωρείται, σύμφωνα με τις σχετικές προ8ιαγραφές, πολύ 

ικανοποιητική. 

(β) 'Οσοι εχτοπισθέντες έχουν εγκαταστήσει πεpσιάνες στα υπνο8ωμάτια 

των κατοικιών τους με δικά τους έξοδα, χωρίς να αναμένουν τη σειρά 

που καθορίστηκε για εκτέλεση της εργασίας με κυβερνητική δαπάνη, 

δεν μπορούν, σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική, να απο
ζημιωθούν εκ των υστέρων.,, 

Απάντηση ημερομην!ας 14 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υ ποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. ~ενιαμίν στις ερωτήσεις ΕΔ' 5 και ΕΔ' 107, ημερομηνιώ.V 14 
Iouλ(ou και 5 Σεπτεμβρίοu 1989, των Βοuλεuτών εκλογικής περι
φέρειας Αμμοχώστοu κ. Χρίστου Σσλωμή,-Νtκοu-Μακe!δη και Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη. -- - -

«Α. ΟΙΚΙΣΜΟΣ ΑΓΙΟΥ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ 

1. Επιδιόρθωση κατοικιών - σuντήρηση uδραuλικών 
Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προβαίνει στην επιδιόρθω

ση με κυβερνητική δαπάνη όλων των οικιστικών μοvά8ων που παρου
σιάζουν οποιοδήποτε πρόβλημα, νοουμένου ότι θα ειδοποιηθεί σχετικά 
από τους ενοίκους. Το ίδιο γ(νεται και σ' ό,τι αφορά την επιδιόρ

θωση/ αντικατάσταση των υδραυλικών εγκαταστάσεων των κατοικιών 

του οικισμού που παρουσιάζουν διαρροές. 

2. Αποχετεuτικό 

Για απάμβλυνση του προβλήματος τούτου αποφασιστηκε να ανο

ρυχθούν πρόσθετοι απορροφητικοί λάκκοι στον οικισμό και προς το 
σκοπό αυτό έχει ήδη κατακυρωθεί σχετική προσφορά. Οι εργασίες 

αναμένεται να ~λοκληρωθούν μέσα σε διάστημα δυο περίπου μηνών. 

3. Τοποθέτηση ηλιακών θερμοσιφώνων 

Ζητήθηκαν προσφορές για την τοποθέτηση θερμοσιφώνων οι 

οποίες αξιολογοόνται από το Συμβούλιο Προσφορών και, μόλις γίνει 
καταΚ:ύρωσή τους, θα αρχίσει η εγκατάσταση των θ~ρμοσιφώνων. Η 
διαδικασία αποζημίωσης όσων έχουν ήδη τοποθετήσει ηλιακοός θερμο

σίφων!'ς με δική τους δαπάνη θα αρχίσει παράλληλα με την εγκατά

σταση των ηλιακών θερμοσιφώνων στον οικισμό. 

4. Πεζόδρομοι 

4εν υπάρχουν ασυμπλήρωτοι πεζόδρομοι στον πιο πάνω οικισμό. 

Β. ΟΙΚΙΣΜΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΝΔΡΕΑ 

1. Αποχετεuτικό 

Ισχύουν τα όσα αναφέρονται στο Α2 ανωτέρω. 

2. Σuμπλήρωση πεζόδρομων της οδού 25ης Μαρτίοu 

Η οδός 25ης Μαρτίου είναι εκτός του κυβερνητικοό οικισμού και επομένως 

δεν είναι ευθόνη του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως η κατασκευή πεζό

δρομου σ' αυτή d.λλά του οικείου Δήμου. 
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Γ. ΟΙΚΙΣΜΟΣ ΑΠΟΣΤΌΛΟΥ ΑΟΥΚΑ 

Τόσο ο βιολογικός σταθμός όσο και το αποχετευτικό σύστημα του οικισμού 

Οεν π~pουσιάζουν οποιοδήποτε πρόβλημα. 

Δ. ΣΥΝΟΙΚΙΣΜΟΣ ΑΥΤΟΣΤΕΓ ΑΣΗΣ (Α & Β ΦΑΣΕΙΣ) 
1. Βελτίωση προβληματικών κατοικιών 

Ήδη έχει αρχίσει η παραχώρηση των αναγκαίων πιστώσεων προς 

τους κατόχους των προβληματικών κατοικιών είτε για να τις βελτιώ

σουν είτε να τις αντικαταστήσουν. Στους συνοικισμούς των Ουο Φάσεων 

Α & Β επηρεάζονται 153 σπίτια για επι8ιόρθωση/αντικατάσταση, με 
υπολογιζόμενη συνολική 8απάνη !:150,000 περίπου. 

2. Παραχώρηση χαλlτικης γης για επέκταση τοu κοιμητηρίοu 

Λατσιώv 

Το αίτημα του Δήμου Λατσιών για παραχώρηση κυβερνητικής γης 

για επέκταση του υφιστάμενου κοιμητηρίου βρίσκεται σε προχωρημένο 

στάδιο μελέτης και σύντομα αναμένεται να ληφθεί σχετική απόφαση 

από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρlοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 9, ημερομηνίας 15 Ιοuλίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

((Αναφορικά με τη μετάδοση από το ΡΙΚ ανακοινώσεων της Παγκύπριας 

Κίνησης 'Επιστροφή' υπό μορφή 8ιαφημίσεων, σας πληροφορώ ότι το Ί8ρυμα 8εν 

έχει χρεώσει οποιοδήποτε ποσό για το σκοπό αυτό. Το κείμενο της ανα

κοίνωσης/8ιαφήμισης συμφωνήθηκε μεταξύ του ΡΙΚ και εκπροσώπων της Κ(νη

σης, σε τρόπο ώστε να μη συγκρούεται με την πολιτική που εφαρμόζει το Ίδρυμα 
για τη μετάδοση συνθημάτων κομμάτων, οργανώσεων, συνδέσμων κτλ. σ 'ό,τι 

αφορά: εκδηλώσεις που οργανώνονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 11, ημερομηνίας 15 Ιοuλίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

"Σχετικά με την ενίσχυση του γραφείου της Επαρχιακής Διο(κησης Λευκω
σ(ας στην Ευρόχου, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών είναι ενήμερο 

για τα κενά: που υπάρχουν στο γραφειο αυτό τόσο σε διοικητικό όσο και σε 

γραφειακό προσωπικό. Συναφώς αναφέρεται 6τι χηρεύει αριθμός θέσεων, την 

πλήρωση των οποίων έχουμε επανειλημμένα ζητήσει από το αρμόδιο Υπουργε(ο 
Οικονομικών. Όπως πληροφορούμαστε από το εν λόγω Υπουργείο, η πλήρωση 

των θέσεων αυτών προωθείται και αναμένεται ότι τα υφιστάμενα κενά θα 

πληρωθούν σύντομα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 39, ημερομηνίας 2 
Αuγούστοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Αuγερινού Παπαρέ. 

"Το γεφύρι βρίσκεται στο Rρόμο Μονάyρι-Αγ. Γεώργιος-Συλίκου-Κουκά

Πέρα Πεδί που υπάγεται στην αρμοδιότητα του επάρχου Λεμεσού. Το Τμήμα 
Δημόσιων Έργων σε συνεργασία με τις Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής 

Διοίκησης Λεμεσού θα ετοιμάσει σχέδια για κατασκευή νέου γεφυριοό το Οεότερο 

εξάμηνο του 1990, Rιότι το υφιστάμενο 8εν μπορεί να επιRιορθωθεί. 

Το θέμα της εξασφάλισης των σχετικών πιστώσεων είναι της αρμοδιότητας 

του Υπουργείου Εσωτερικών.» 
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Απάντηση ημεpομην(ας 20 Δεκεμβpίοu 1989 τοu Yπoupγou Εσωτεpικών κ. 
Xp. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 45, ημεpομηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu. 

«Η αναστήλωση της παλιάς βρύσης του χωριού Λετύμπου έχει ενταχθεί στα 

πλαίσια εξωραϊστικού σχεΟίου, που περιλαμβάνει επίσης Οημιουργία πλατείας 
κοντά στο δημοτικό σχολείο και το Μνημείο Ηρώων, αναστήλωση ελιόμυλου και 

πιεστηρίου κτλ. Η υλοποίηση του σχεδίου προγραμματίζεται για το 1990.>> 

Απάντηση ημεpομηνίας 19 Δεκεμβp(οu 1989 τοu Yπoupγou Εσωτερικών κ. 
Xp. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 46, ημερομηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

<(Η επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας ΤσάΟας προωθείται όχι με 
απαλλοτρίωση του αναγκαίου χώρου, αλλά με αγορά του με Οιαπραγματεύσεtς με 
τους ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων τεμαχίων. Συναφώς αναφέρεται ότι ο Πρώτος 
Ιατρικός Λειτουργός Πάφου έχει δώσει τη συγκατάθεσή του για την καταλληλό
τητα του χώρου και ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός Πάφου ετοιμάζει 

έκθεση για την αγορα(α αξία των τεμαχίων, για νοc μπορέσει η Χωριτική Αρχή 
ΤσάΟοcς να Οιοcπροcγμοcτευθεί την ο;γορά τους.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβpίοu 1989 τοu Yπoupγou Σuγκοιvωνιών 
και Έpγων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 47, ημερομηνίας 3 
Αuγοuστοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέpειας Πάφοu κ. 

Γιαννάκη Ομήροu. 

'' 'Υ στεροc οcπό επιτόπιοc επίσκεψη 
Αρχαιοτήτων διαπιστώθηκε πως η Μονή 

παρόν στι!.διο κίνδυνο καταστροφής. 

αρμόδιων υπαλλήλων 

κοcι το εικονοστάσι Οε 

του Τμήματος / 
Οιοcτρέχουν στο/ ι' 

Η Μονή του Τιμίου Σταυρού της Μύθθοcς οcποτελεί εκκλησιοcστική περιουσίμ, 

οcνήκει στη Μητρόπολη Πάφου κοcι είνοcι κηρυγμένη σε οcρχοcίο μνημείο Β' πίνακοc. 

Σύμφωνοc με την υφιστάμενη Οιαδικοcσία, οι εργοcσίες συντήρησης των αρχοcίων 

μνημείων Β' πίνοcκοc οcναλοcμβάνοντοcι από το Τμήμοc Αρχοcιοτήτων, οcφού οι 
" ' β 'λ 1 1 ~ 1 ιοιοκτητες προκοcτοc oc ουν το ημισυ της οcποcιτουμενης οαπανης. 

Με την προϋπόθεση πως η Μητρόπολη Πι!.φου θα καταβι!.λει το ήμισυ της 

δοcπάνης που απαιτείται, το Τμήμοc Αρχοcιοτήτων είνοcι πρόθυμο νοc προχωρήσει 

στη συντήρηση της Μονής κοcι του εικονοστοcσίου του κοcθολικού της.» 

Απάντηση ημεpομην(ας 19 Δεκεμβpίοu 1989 τοu Yπoupγou Εσωτερικών κ. 
Xp. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 51, ημερομηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu. 

«Στο χωριό Τσάδα δεν υπάρχουν ετοιμόρροπα σπίτια για κατεΟάφιση. 
Προφοcνώς η ερώτηση αφορά παλιό σπίτι, μέρος του οποίου επιβάλλεται να 
κατεδαφιστεί για διαπλάτυνση του κύριου Ορόμου που διέρχεται μέσα από την 
κατοικημένη περιοχή του χωριού. Το Συμβούλιο Βελτιώσεως ΤσάΟας προσπαθε( 
να εξασφαλίσει τη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη του εν λόγω σπιτιού για 
κατεΟάφιση του επηρεαζόμενου μέρους του και για οcποζημίωσή του σύμφωνα με 
εκτίμηση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Αν παραστεί ανι!.γκη, 
θα προωθηθεί η διαΟικασ(α απαλλοτρίωσης του σπιτιού.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 85, ημερομηνίας 
24 Αυγούστου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
'Αpιστο~ Χpuσοστόμοu. 

«1. Δρόμος Τροόδους - Προδρόμου 
Τα κατασκευαστικά σχέδια. για το Ορόμο αυτό αναμένεται ότι θα 

σuμπλ·ηρωθούν μέχρι το τέλος του έτους. 

Η βελτίωση του εν λόγω δρόμου θα αξιολογηθεί και ιεραρχηθεί 

στα πλαίσια ειδικής μελέτης που Οιεξά.γετα.ι για την ορθολογιστική 

ανάπτυξη του οδικού Οικτύου. 

Η μελέτη 1 που θα βασίζεται σε τεχνικά, οικονομικά και κοινωνικά 
κριτήρια, υπολογίζεται ότι θα είναι έτοιμη το πρώτο τρίμηνο του 

1990. 

2. Δρόμος Πλατρών-Προδρόμου 

Το έργο αυτό θα υλοποιηθεί μετά τη συμπλήρωση των έργων 

βελτιώσεως των δρόμων Πέρα Πεδίου-Μανδριών-Πλατρών και Ερή

μης-ΟμόΟους-Μα.νΟριών. Τα. σχέδια. του δρόμου αυτού υπολογίζεται ότι 

θα είναι έτοιμα. περί το τέλος Μαρτίου 1990. 

Το έργο ικανοποιεί τα τεχνικοοικονομικά. κριτήρια της Διεθνούς 

Τράπεζας και είναι υποψήφιο για ένταξη σε ένα από τα μεγάλα σχέ8ια 

ο8ικής ανάπτυξης του Υπουργείου. 

3. Δρόμος Pίne Wood - Κακοπετpιάς 
Το έργο αυτό ικανοποιεί τα τεχνικοοικονομικά. κριτήρια της 

Διεθνούς Τράπεζας και είναι υποψήφιο για ένταξη σε ένα από τα 

μεγάλα σχέ8ια ο8ικής ανάπτυξης του Υπουργείου. 

4. Γεφύρι στο δρόμο Προδρόμου-Πλατρών 

'Γο έργο θα εκτελεστεί μέσα στο 1990. 

5. ,'Κεντρική πλατεία-Κυκλική νησίδα στον Πρόδρομο 
./ Το έργο θα εκτελεστεί μέσα στο 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βεvιαμίv στην ερώτηση ΕΔ' 91, ημερομηνίας 23 Αυγούστου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

((l{ατά καιρούς περιήλθαν, πράγματι, σε γνώση της αστυνομίας πληροφορίες 

για 8ιακίνηση ναρκωτικών στην περιοχή Πύλας χαι έχουν ληφθεί τα κατάλληλα 

μέτρα παρακολούθησης/ επαγρύπνησης.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Γεώργιου Συpίμη στην ερώτηση ΕΔ' 117, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

ΣτuλιαvοU. 

( α) Η κατασκευή αμπελουργικών 8ρόμων σ 'όλη την l{ύπρο εντάσσεται στα 

πλαίσια της προσπάθειας για υποβοήθηση και ενίσχυση των αμπελουρ

γικών περιοχών και χρηματο8οτείται εξ ολοκλήρου από την κυβέρνηση. 

Οι εργασίες εκτελούνται από συνεργεία των επαρχιακών 8ιοικήσεων. 

(β) Επί χρόνια παραχωρείτο η βοήθεια αυτή με πρόσθετες πιστώσεις που 

εγκρίνονταν στη 8ιά.ρκεια του χρόνου και παραχωρούνταν κάτω από το 

άρθρο 41.613 'Βελτίωση και Κατασκευή Αγροτικών Δρόμων' του 
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κεφαλαίου 23Δ 'Αγροτική Ανάπτυξη' του εκάστοτε Προϋπολογισμού 

Αναπτύξεως. Από το 1986 η βοήθεια αυτή για την κατασκευή 

αμπελουργικών Οpόμων προϋπολογίζεται έγκαιρα κάτω από το υπό 

αναφορά άρθρο, πέρα βέβαια από την προϋπολογιζόμενη Οαπάνη για 

τους υπόλοιπους αγροτικούς δρόμους που εκτελούνται με συνεισφορά 

και των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. 

(γ) Με βάση τα στοιχεία που υπάρχουν για την κατά κοινότητα. κατανομή 

των πιστώσεων για τα χρόνια 1986-1989, φαίνεται ότι το ποσοστό της 
Μαραθάσας (για 15 χωριά που καλύπτει το σχέδϊο της περιοχής), στο 
σύνολο των από την κυβέρνηση κατασκευαζόμενων αμπελουργικών 

Ορόμων ~ε 150 περίπου χωριά. σε όλη την Κύπρο, είναι αρκετά 
ικανοποιητικ~ και έχει μάλιστα βελτιωθεί ελαφρά (από 9.5% το 1986 
σε 11.25% το 1989). 

(Ο) Σε ό,τι αφορά τις Οαπάνες, σημειώνεται ότι η κυβέρνηση έχει αυξήσει 

τις πιστώσεις που Οιατίθενται για αμπελουργικούς Ορόμους παγκύπρια 

(από Π5,ΟΟΟ το 1986, σε .f100,000 το 1987 και σε .f200,000 το 1988 
και το 1989) 1 έτσι που και για τα χωριά της Μαραθάσας έχει 

υπερΟιπλασιαστεί το ύψος των πιστώσεων που παραχωρούνται για την 

περίπτωση αυτή. Για το 1990 έγινε σύστα-ση για περίληψη συνολικού 
ποσού f200,000, που θα κατανεμηθεί ανάλογα από το Υπvυργείο 
Εσωτερικών.» 

Απ&ντηση ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Υγείας κ. 

Πανίκοu Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 121, ημερομηνίας 8 
Σεπτεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

<<1. Ήταν και είναι γνωστό ότι στην περιοχή Μαραθάσας κατασκευάζεται 
για εμπορικούς σκοπούς μεγάλη ποσότητα σιουτζιούκκου. Στις πλείστες περι

πτώσεις η κατασκευή Οε γίνεται κάτ<J) από αποΟεκτές υγειονομικές συνθήκες 

(κρέμασμα κάτω από κληματαριές, εκτεθειμένος σε σκόνες, έντομα και στα 

φυτοφάρμακα που πιθανόν να ψεκαζόταν το κλήμα); Στο παρελθόν υπήρξαν 

παράπονα ότι το προϊόν περιείχε ακαθαρσίες. 

2. Για αντιμετώπιση της κατάστασης άρχισε από το 1984 Οιαφωτιστική 
εκστρατεία και στάληκαν ειΟοποιήσεις σ 'όσους κατασκευάζουν σιουτζιούκκο πάνω 

σε εμπορική βάση για βελτίωση των συνθηκών παρασκευής και εγγραφή τους στο 

Επιστημονικό Συμβούλιο Τροφίμων σύμφωνα με τους υφιστάμενους Κανονισμούς, 

aηλαaή τους περί Υγιεινής Τροφίμων Γενικούς Κανονισμούς του 1.970. 

3. Επανειλημμένες επιθεωρήσεις και συμβουλές προς τους παραγωγούς aεν 
έφεραν αποτελέσματα. Τον Ιούνιο του 1988 Οόθηκαν νέες ειΟοποιήσεις 1 αλλά και 
πάλι χωρίς αποτέλεσμα. Γι' αυτό κρίθηκε σκόπιμο να ληφθούν Οικαστικά μέτρα 

• β • 
εναντιον παρα ατων. 

4. Τα πρώτα Οικαστικά μέτρα λήφθηκαν εναντίον όσων κατασκεύαζαν 

σιουτζιούκκο κατά το χρόνο της επιθεώρησης. Σε μεταγενέστερες επιθεωρήσεις 

πιθανότατα να κατηγορηθούν και άλλοι. 

5. Μετά. τη λήψη των κλήσεων του Οικαστηρίου οι ενΟιαφερόμενοι παραγωγοί 
aιαμαρτυρήθηκαν και προς το Υπουργείο Υγείας. Σε επίσκεψη του Αν. Διευ~υντή 

Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας και του Πρώτου Υγειονο

μικού Επιθεωρητή στα χωριά Μουτουλλάς και Καλοπαναγιώτης στις 5 Αυγού
στου 1989 1 με τον ΠρόεΟρο της κοινότητας l{αλοπαναγιώτη και με τα μέλη του 
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Συμβουλίου Βελτιώσεως Μουτουλλά και άλλους ενΟια.φερομένους συζητήθηκαν τα. 
' ' λ β' ' ' ζ ' μετρα που πρεπει να. α.μ ανονται κατα την κατα.σκευη του σιουτ ιουκκου. 

Ακολούθησε επιθεώρηση των υποστατικών και έγιναν υποΟείξεις για. βελτιώσεις 

που έγιναν αποδεκτές από τους κατοίκους για μελλοντική υιοθέτηση και Οιασφά

λιση της υγιεινής του προϊόντος. 

6. Σε καμιά περίπτωση Οε σημειώθηκε υπαναχώρηση και προσαγωγή 

κα.τοί.κων στο Οικα.στήριο, για. το λόγο ότι οι υποθέσεις ήταν καταχωρημένες και 

ορισμένες για. ακρόαση πριν από την επίσκεψη στις κοινότητες Μουτουλλά και 

Καλοπαναγιώτη στις 5.8.89. Ούτε δόθηκαν υποσχέσεις για απόσυρση. Συγκε
κριμένα η υπόθεση του Σωκράτη Λοϊζί3η που αναφέρεται με αρ. 22/40/89 ήταν 
καταχωρημένη στο 3ικαστήριο από τις 12.6.89 και η επίσκεψη έγινε στις 5.8.89. 

7. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου βλέπουν με πολλή συμπάθεια. την τάξη των 
βιοτεχνών αυτών. Οι συμβιβαστικές λύσεις που προτάθηκαν και έγιναν αποδεκτές 

εξασφαλίζουν την υγιεινή παραγωγή του σιουτζιούκκου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στις ερωτήσεις ΕΔ' 127 και ΕΔ' 192, ημερομηνιών 
13 Σεπτεμβρίοu και 10 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτpοu Στuλιανού και τοu Κοινοβοuλεu

τικού Εκπpοσώποu τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητpίοu. 

«Η δημιουργια κατάλληλων κοινοτικών αθλητικών χώρων αποτελεί σταθερό 
στόχο της πολιτικής της κυβέρνησης και εντάσσεται στον ευρύτερο στόχο της 
περιφερειακής αθλητικής ανάπτυξης. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού θα εξετάσει 

και το θέμα της παραχώρησης πρόσθετης οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα 

Φαρμακά για συμπλήρωση του γηπέ3ου, μόλις η κοινότητα εξασφαλίσει το χώρο 

στον οποίο άρχισαν οι εργασtες κατασκευής του γηπέδου (ο χώρος είναι χαλtτικος 
και το θέμα το χειρίζεται το Κτηματολόγιο).» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 136, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίοu 
1989,τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu. · 

«Μέχρι την ψήφιση του περί Κυπριακού Πρακτορείου Ει3ήσεων Νόμου 
(Αρ. 87 του 1989) το ΚΥΠΕ λειτουργούσε κάτω από την εποπτεία του Γραφείου 
Τύπου και Πληροφοριών και οι δαπάνες του καλύπτονταν από τον Τακτικό 
Προϋπολογισμό (Κεφ. 49Α-344). Δυνάμει των προνοιών του εν λόγω Νόμου, 
προωθείται η σύνταξη σχετικών l(ανονισμών από το Διοικητικό Συμβούλιο του 
ΚΥΠΕ. 

Ως προς την επίμαχη ανταπόκριση του ΚΥΠΕ στις 6.9.89 στην οποία γίνεται 
αναφορά στην ερώτηση του κ. ΧατζηΟημητρίου, το Διοικητικό Συμβούλιο του 
Πρακτορείου έχει δώσει οδηγίες όπως επιδεικνύεται η δέουσα προσοχή στη 
διατύπωση των ειδήσεων για την αποφυγή δυσμενών εντυπώσεων για φιλικές μας 
χώρες.» 
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Απάvτηση ημερομηvίας 21Δεκεμβρ(οu1989 τοu Υποuργοu Σuγκοιvωvιώv 

και Έργωv κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στηv ερώτηση ΕΔ' 138, ημερομηv(ας 
16 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας 
κ. Πέτροu Στuλιαvοu. 

«1. Πριν και μετά την έναρξη του μέτρου το Τπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων είχε επαφές με την Εταιρεία. Λεωφορείων Λευκωσίας και την ΟμοσπονΟlα 
Συνδέσμων Γονέων για την επίλυση των προβλημάτων που πιθανόν να αντι

μετώπιζαν οι μαθητές των δημοτικών σχολείων. 

2. Ή3η έχουν 3ιευθετηθεί επιπρόσθετες ει3ικές 3ια3ρομές για την εξυπηρέ
τηση των μαθητών και σε αρκετές περιπτώσεις το μέτρο της παιΟονομlας έχει 
επεκταθεί και στην περίοδο πριν από την έναρξη των μαθημάτων. Αναφέρεται 

επίσης ότι η Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού μελετά ει3ικές 

διευθετήσεις για τις περιπτώσεις που και οι Ουο γονείς είναι δημόσιοι υπάλληλοι. 

3. Το Τμήμα Δημόσιων Έργων~ για να επισημάνει συγκεκριμένα προ
βλήματα που Οεν έχουν ακόμα λυθεί, έχει στείλει σε όλους τους ΣυνΟέσμους 

Γονέων Δημόσιων Σχολείων Λευκωσίας ερωτηματολόγιο με σκοπό την προώθηση 

λύσεων. 

4. Το Τμήμα Δημόσιων Έργων θα ετοιμάσει έκθεση αξιολόγησης των 

προβλημάτων με εισηγήσεις για τη λήψη μέτρων επίλυσής τους. Η έκθεση θα 
είναι έτοιμη μέσα στον Ιανουάριο του 1990 κ~ι θα περιλαμβάνει και αξιολόγηση 
της απάμβλυνσης στην κυκλοφοριακή συμφόρηση που έχει επιτευχθεί με την 
καθιέρωση του κλιμακωτού ωραρίου. 

5. Σχετικά αναφέρεται ότι τα προκαταρκτικά αποτελέσματα έΟειξαν ότι έχει 
επιτευχθεί μείωση στην ένταση της πρωιν-Ιjς κυκλοφοριακ-Ιjς αtχμ-Ιjς της τάξης του 
10-20%.JJ 
Απάvτηση ημερομηv(ας 28 Δεκεμβp(οu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικώv κ. 

Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 141, ημερομηv(ας 18 Σεπτεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτροu 
Στυλιαvοu. 

((Η κοινότητα Λυμπιών έχει συμπεριληφθεί στο σχέΟιο Οανειο8ότησης της 
στέγασης νεαρών ζευγαριών σε κοινότητες της αποστρατιωτικοποιημένης ζώνης, 

σύμφωνα με πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάvτηση ημερομηv(ας 12 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υποuργοu Εμπορ(οu και 
Βιομηχαv(ας κ. Τάκη Νέμιτσα στηv ερώτηση ΕΔ' 143, ημερομηvίας 20 
Σεπτεμβρ(οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Αuγεριvοu Παπαρέ. 

«( α) Από την υποβολή της ερώτησης έχουν συμπληρωθεί οι λογαριασμοί της 

ΣΕΔΙΓΕΠ και έχουν κυκλοφορ-Ιjσει οι τελικές εκκαθαρίσεις των 

σταφυλιών που είναι σημαντικά ψηλότερες από τις προκαταβολές. 

(β) Γενικά οι τιμές εκκαθάρισης των σταφυλιών για τις πιο πολλές 

ποικιλίες που εμπορεύτηκε η ΣΕΔΙΓΕΠ κατά τη φετινή περίο8ο είναι 

ψηλότερες από την περσινή.» 

Απάvτηση ημερομηv(ας 19 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υποuργοu Σuγκοιvωvιώv 
και Έργωv κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στηv ερώτηση ΕΔ' 149, ημερομηv(ας 
20 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 
Γιαvvάκη Ομήροu. 

«Το έργο Γ.έφυρα Ξερού-Τροό8ους είναι μέσα στις προτεραιότητες του 
κυβερνητικού προγράμματος για βελτίωση του οδικού δικτύου της νήσου. 
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Η πορεία του πιο πάνω δρόμου θα εξαρτηθεί από το πόρισμα τεχνικο
οικονομικής μελέτης. Ανεξάρτητα όμως από την τελικ'ή πορεία του δρόμου αυτού 
(μl:σω Κελοκεδάρων-Αρμίνου ή μέσω Νικόκλειας-Κεδάρων), θα προβλεφθεί η 
κατασκευή εγκάρσιων συνδέσεων των κοινοτήτων της περιοχής με το δρόμο που 
τελικά θα επιλεγε( για βελτίωση. 

Ο χρόνος εκτελέσεως του έργου θα εξαρτηθεί από τις οικονομικές δυνατό

τητες του κράτους.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουpγοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 153, ημερομηνίας 21 Σεπτεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφ~ρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου 

Χpuσοστόμοu. 

«( α) Έχει αποφασιστεί η δημιουργία δυο διαβάσεων πεζών στην οδό 
Μαρίνου Γερολάνου, από τις οποLες η μια θα είναι ανισόπεδη, σε 
σημεία που να εξυπηρετούν τόσο τους μαθητές του 15ου Δημοτικού 
Σχολείου όσο και του Γ' Γυμνασίου Αγίου Ιωάννη που βρίσκεται σε 
απόσταση 80 μέτρων περίπου, καθώς και τους άλλους πεζούς στην 
περιοχή. 

(β) Η εισ·ήγηση για εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση της 
λεωφόρου Συγγρού με την οΟό Μοcρί.νου Γερολάνου Οε μοcς βρίσκει 
σύμφωνους, γιατί θα δημιουργηθεί κυκλοφοριακό πρόβλημα λόγω του 
ότι σε οcπόστοcση 100 περίπου μέτρων) στη Οιοcστοcύρωση 
Συγγρού/Ομονοίας, υπάρχουν ήδη φώτα τροχαίας. Εν πάση περι
πτώσει, το όλο θέμοc θοc εποcνεξετοcστεί. μετά τη συμπλήρωση των 
εργοcσιών στη λεωφόρο Συγγρού κοcι υπό το φως των συμπεροcσμάτων 
που θοc εξοcχθούν ύστεροc από τη Οημιουργίοc κοcι λειτουρyί.οc των 

ανοcφερόμενων Ούο Οιοcβάσεων.>> 

Απάντηση ημεpομηvtας 16 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργοu Γεωpγtας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβpιηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 155, ημερο
μηvtας 21 Σεπτεμβρtου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Χρtστου Σολωμή. 

((( oc) J(ατά τοc τελευτοcί.οc 10 χρόνια κατοcσκευάστηκε στην περιοχή Αμμο
χώστου το οcλιευτικό κοcτοcφύγιο Ποcροcλιμνίου σε Ουο φάσεις) με 

συνολικό κόστος ΗΟΟ,000. Αναφέρεται συναφώς ότι στην περιοχή 

Αμμοχώστου κοcτοcσκευάστηκε το 1972 κοcι το οcλιευτικό κατοcφύγιο 
Αγ. Νάπας. 

(β} Οι Οοcπάνες κοcι γιοc τοc Ουο προοcνοcφερόμενοc οcλιευτικά καταφύγια 

προήλθαν από ειδικό άρθρο του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. 

(γ) Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πιστεύει ότι τα προανα

φερόμενοc αλιευτικά κοcτοcφύγιοc επιτελούν το σκοπό yιoc τον οποί.ο 

κοcτοcσκευάστηκοcν 1 ΟηλαΟή την ποcροχή κοcταφυyίου στοc αλιευτικά 

σκάφη. Μέχρι της στιγμής η προστασία/εξυπηρέτηση που παρέχεται 

στοc οcλιευτικά σκάφη που ελλιμενίζοντοcι στοc κατοcφύγιοc οcυτά είνοcι 

πολύ ικοcνοποιητική. Αν ωστόσο στοc οcλιευτικά οcυτά κοcτοcφύyιοc 

ελλιμενίζονται κοcι σκάφη οcνοcφυχής, χωρίς νοc λοcμβάνετοcι οcπό πλευράς 

των ιδιοκτητών τους η αναγκαία προφύλαξη (καλύτερη αγκυροβόληση, 

Οέσιμο κτλ.), έτσι που νοc οcποφεύγετοcι ζημιά στα σκάφη τους, οcυτό Οεν 

οφε(λετοcι σε κοcκή κατασκευή τους. 

(δ) Η περιγραφή της γενικής κατάστασης της θάλασσας για τις 17-18 
Σεπτεμβρίου 1989 έγινε στο νυκτερινό τηλεοπτικό Οελτί.ο ειδήσεων 
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των 8.30 μ.μ. της 17ης Σεπτεμβρίου 1989. Η Μετεωρολογική 

Υπηρεσία. εκό(Οει ανελλιπώς ειόιχά. Οελτία. καιρού, τόσο για. τη 

θαλάσσια. περιοχή της Κύπρου όσο και για. ολόχλΊ)pη την Ανατολική 

Μεσόγειο, τα. οποία μετα.Ο(Οονται στους ναυτιλλομένους μέσω της 

παράκτιας υπηρεσίας της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Διευκρινίζεται ότι για. καθαρά τοπικές και μεμονωμένες συνθήκες Οεν 

είναι Ουνα.τή η έχΟοση οποιωνΟήποτε ειΟιχών Οελτίων ή προειΟο

ποιήσεων, γιατί Οεν υπάρχει η ανα.γκαίοc προς τούτο υποΟομή. Για να. 

είναι σε θέση η Μετεωρολογική Υπηρεσία. να εχΟίΟεt ειΟικά. Οελτία. 
καιρού για όλες τις παράλιες περιοχές, με τις ιΟιά.ζουσες συνθήκες που 

κάποτε επιχρα.τοόν, θα. πρέπει να οργανωθεί ειΟική μονάδα ναυτικής 

μετεωρολογίας με παρατηρητήριο και επανΟρωμένους παράκτιους 

σταθμούς. Επίσης απαιτούνται συστήματα επικοινωνίας για την 

έγκαιρη λήψη των πληροφοριών στο κεντρικό γραφείο προγνώσεων και 

τη μεταβίβαση των εξειδικευμένων Οελτίων και προειδοποιήσεων στα 

μέσα μαζικής ενημέρωσης και στους άμεσα ενδιαφερομένους. Το θέμα 

τούτο, ΟηλαΟή της ενΟυνάμωσης των υφιστάμενων κυβερνητικών υΠηρε
σιών, μελετάται στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του 

κράτους.>> 

Απάντηση ημεpομηv!ας 29 Δεκεμβρ!<ιu 1989 τοu Υποuργοu Σuγκοιvωvιώv 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 156, ημερομηv!ας 
23 Σεπτεμβρ!οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώ
στοu κ. Χρ!στοu Σολωμή. 

ιιΤο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δίνει μεγάλη σημασία στην 

ανάπτυξη και εκσυγχρονισμό των βασικών οδικών αρτηριών της υπαίθρου και 

προγραμματίζει για το δρόμο Ξυλοφάγου-Αγίας Ν άπας, καθώς και για το οδικό 
Οίκτυο των Κοκκινοχωριών γενικότερα, τα πιο κάτω: 

1. Δρόμος Ξuλοφάγοu-Αγ!ας Νάπας 
Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 32.687 και ημερ. 

1.12.1989 αποφάσισε, σύμφωνα με τις εισηγήσεις του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, για αντιμετώπιση του προβλήματος της οδικής ασφάλειας όπως 

προωθηθεί η έναρξη της βελτίωσης του δρόμου αυτού μέσα στο 1990. 

Θα ληφθεί επίσης, σύμφωνα με την εν λόγω απόφαση, πρόνοια για τη 
Οημιουργία ειδικής λωρίΟας για δίτροχα και θα βελτιωθούν οι διασταυρώσεις του. 
Αναμένεται πως ο δρόμος θα στοιχίσει .1'500,000 μαζί με την παράκαμψη της 
Ξυλοφάγου. Παράλληλα έχουν υλοποιηθεί ήδη τα αποφασισθέντα βραχυπρόθεσμα 
μέτρα για αύξηση της οδικής ασφάλειας στον εν λόγω δρόμο, ως βελτίωση της 
σήμανσης και σηματοδότησης, παγκέττων κτλ. 

2. Οδικό Δ!κτuο Κοκκιvοχωριώv 
( α) Δρόμος Φρενάρους-Σωτήρας 

Το έργο προχωρεί κανονικά. οι εργασίες θα συνεχιστούν και θα 

τελειώσουν μέσα στο Γενάρη του 1990. 

(β) Δρόμος Λιοπετρίου-Φρενάρους και εντός της Ξυλοφάγου (5 χμ.) 

Τα σχέδια του δρόμου είναι έτοιμα και προωθείται η Οιαδικα~ία 

των προσφορών. Δεν υπάρχει πρόνοια στον Προϋπολογισμό Αναπτύ
ξεως του 1990, αλλά το έργο περιλαμβάνεται στον κατάλογο 

πρόσθετων έργων που έχουν σχέση με τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 



1362 

1990, με προτεραιότητα. ((Β», που κατατέθηκε από το Γραφείο 

Προγραμματισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Το έργp εντάχθηκε 

στο σχέδιο ανάπτυξης Τομέα Μεταφορών και υπολογίζεται να στοι

χίσει .€400,000 περίπου. 

(γ) Δρόμος Φρενάρους-Βρυσοόλλων 

Ο δρόμος είναι της αρμοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών και 

συντηρείται από την Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου. Το Υπουργικό 
Συμβοόλιο με την απόφασή του με αρ. 32.687, ημερ. 1ης Δεκεμβρίου 
1989, αποφάσισε, σύμφωνα. με τις εισηγήσεις του lπουργειου Συγκοι
νωνιών και Έργων για τη λήψη δέσμης μέτρων για την οδική 
ασφάλεια, τη βελτίωση του δρόμου Φρενάρους-Βρυσοόλλων (μήκους 4 
χμ.). 

Συναφώς αναφέρεται ότι α.ποφα.σ(στηκε η επα.να.κα.τα.σκευή της 

ασφάλτου από 4.5 μ. σε πλάτος 5.5 μ. με ερείσματα. 1. μ εκατέρωθεν 
και με μικροβελτιώσεις στροφών έναντι δαπάνης .€350,000.-

(δ) Για τους δρόμους Αυγόρου-Δάσους 'Αχνας, Αυγόρου-Φρενάρους και 

Αυγόρου-Ξυλοφάγου, που υπάγονται στην α.ρμοΟιότητα. της Επαρχια

κής Διοίκησης Αμμοχώστου, δόθηκαν οδηγίες για διεξαγωγή τεχνο

οικονομικής μελέτης, για να δια.πιστωθεί κατά πόσο μπορούν να 
ενταχθούν σε ένα από τα. μεγάλα σχέδια οδικής ανάπτυξης του 

lπουργε(ου που 3ανειο3οτούνται από ξένους οργανισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΕΔ' 159 και ΕΔ' 160, ημερομηνιών 20 και 
23 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«(α) Πριν από την έναρξη της φετινής σχολικής χρονιάς η αστυνομία 

3ιεξήγαγε επιτόπια έρευνα και αξιολόγηση της κατάστασης σ' ό,τι 

αφορά τα σχολεία που βρίσκονται σε κεντρικές ο3ικές αρτηρίες και εκεί 

που κρίθηκε αναγκαίο έγιναν 3ιευθετήσεις για προσωρινή επάν3ρωση 

των σχολικών 3ιαβάσεων με αστυνομικούς τροχονόμους, μέχρι την 

ανάληψη της ευθόνης αυτής από τις αρμόδιες τοπικές αρχές. Η 

επάν3ρωση των 3ιαβάσεων των 3ύο πιο πάνω σχολε(ων 3εν κρ(θηκε 

επιβεβλημένη, γιατί αυτά βρ(σκονται σε συνοικιακούς 3ρόμους. 

(β) Η αστυνομία αντιμετωπίζει έλλειψη προσωπικοό και προγραμματίζει 

να πάψει να επαν3ρώνει σχολικές 3ιαβάσεις. Επί τούτου έχουν 3οθεί 

συμβουλές στις σχολικές 3ιευθύνσεις όπως προβούν στις κατάλληλές 
3ιευθετήσεις σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές για την αναγκαία 

επάν3ρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 167, ημερο
μηνίας 28 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu. 

«Ύδρευση 

Για την ενίσχυση της υ3ατοπρομήθειας Δευτεράς ανορύχθηκαν κατά τα 

τελευταία 10 χρόνια 8 συνολικά γεωτρήσεις, που 3υστυχώς είτε απέβησαν 

ανεπιτυχείς είτε το νερό τους ήταν ακατάλληλο. Σήμερα η κοινότητα υ3ρο3ο

τείται από τρεις κοινοτικές γεωτρήσεις (οι 3υο με πολύ χαμηλή από3οση) και 
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' συμπληρώνει τις ανάγκες της σε ικανοποιητικό βαθμό από ιΟιωτικές γεωτρήσεις. 
Οι προοπτικές ανεύρεσης υπόγειου νερού ε(ναι πολύ περιορισμένες και μειώνονται 

ακόμα πεpισσότερο,γιατί υπάρχουν πολλές ιΟιωτικές γεωτρήσεις στις περιοχές 
όπου τα γεωλογικά ΟεΟομένα παρέχουν κάποιες ενδε(ξεις ότι θα μπορούσε να 
βρεθε( υπόγειο νερό. 

'Αρ8ευση 

Για την κατασκευή φράγματος στον ποταμό ΠεΟια(ο έγιναν γεωλογικές και 

γεωτεχνικές έρευνες σε τρεις θέσεις (Ουο στην περιοχή 'Μούλος' του χωριού 
Πολιτικό και μια σε σημε(ο του παραπόταμου Φιλανιού). Οι έρευνες απέΟειξα.ν 
ότι οι επιλεyε(σες θέσεις ήταν ακατάλληλες από γεωλογική άποψη. Στο μεταξύ, 
χοcι προτού αναληφθούν προσπάθειες για εντόπιση άλλων θέσεων, κρίθηκε σκόπιμο 
να γίνει έρευνα σχετικά με τη χρησιμοποίηση του νερού για άρΟευση και ύΟρευση 
στην κοιλάΟα του ΠεΟιαίου από την τοποθεσία 'Μούλος' μέχρι και την περιοχή 

Στροβόλου. 

Από τη μελέτη των στοιχείων που συλλέχθηκαν έχει εξαχθεί το συμπέρασμα 
ότι η κατασκευή του προτεινόμενου υΟατοφράκτη θα επηρέαζε αρνητικά την 
άρΟευση 5,000 σκαλών περίπου, κυρίως λόγω της μειώσεως του εμπλουτισμού του 
υδροφόρου στρώματος της κοιλάδας του ποταμού. Θα επηρέαζε επίσης αρνητικά 

την απόδοση των γεωτρήσεων που προμηθεύουν πόσιμο νερό. Το νερό που 
υπολογίζεται πως θα ήταν διαθέσιμο από τον υΟατοφράκτη δε θα ήταν αρκετό για 

ή , ' ' 'λλ να ικανοποι σει τις αναγκες των γειτονικων κοινοτητων και των α ων κοινο-

τήτων που ήδη χρησιμοποιούν νερό από τον ποταμό για άρΟευση ή/και ύΟρευση. 
Ακόμα και στην περίπτωση που θα υπήρχε αρκετό νερό για τις πιο πάνω ανάγκες 
η κατασκευή του έργου θα ήταν δαπανηρή (λόγω των μεγάλων αποστάσεων στις 

οποίες θα μεταφερόταν .το νερό) και το έργο θα ήταν αντιοικονομικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υπουργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu ·στην ερώτηση ΕΔ' 173, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινού 

Παπαρέ. 

«Το Δημοτικό Σχολείο Πάνω Κυβίδων θα χρειαστεί από τη σχολική χρονιά 
1990/91 μια νέα αιθουσα 8ι8ασκαλ(ας η οπο(α προγραμματίστηκε να κτιστεί 
μέχρι το Σεπτέμβρη του 1990. 

Με τις δύο υφιστάμενες αίθουσες και τη νέα που θα κτιστεt θα καλυφθούν οι 

στεγαστικές ανάγκες του σχολείου για τα προσεχή τρία τουλάχιστο χρόνια και 

επομένως 8ε 8ικαιολογε(ται η άποψη για ανέγερση Μο αιθουσών 8ι8ασκαλ(ας αντί 

της μιας που προγραμματtστηκε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Xp. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 180, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu. 

«Σας πληροφορώ ότι επί του παρόντος τουλάχιστο δεν προγραμματίζεται 

ρα8ιοφωνική σύν8εση με την Ελλά8α πάνω σε μόνιμη βάση. Το Ρ.Ι.Κ. συν8έεται 

με την ελληνική ραδιοφωνία, όταν υπάρχουν άμεσου ενδιαφέροντος θέματα για 

τους ακροατές του, όπως εκλογές, ποδοσφαιρικοt αγώνες, συζητήσεις στη Βουλή 

κ.ά. Το ίδιο γίνεται κι από πλευράς ελληνικής ραδιοφωνίας για παρόμοια θέματα 

που εκπέμπονται από το Ρ .Ι.Κ., εφόσον κρίνει ότι αυτά ενδιαφέρουν τους 

ακροατές της.>) 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στψ ερώτηση ΕΔ' 184, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πέτρου Στυλιανού. 

«Για αντιμετώπιση του προβλήματος διάθεσης της φετινής εσοδείας κρεμμυ-
8ιών, το lπουρyεlο Εμπορίου και Βιομηχαν(ας προέβη σε συντονισμένες ενέργειες, 
με αποτέλεσμα να Οιευθετηθε( η εξαγωγή τους η οποία και συνεχίζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοιvωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ '188, ημερομηνίας 
10 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

ιιΣτο δρόμο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου έχει συμπληρωθεί από το τέλος Νοεμ

βρίου 1989 ο παρακαμπτήριος Αναγυιών που Μθηκε στην κυκλοφορία και 

βρ(σχεται υπό εκτέλεση ο 8ρόμος Μαλούντας-Αγ!ου Επιφανίου που, σύμφωνα με 

το συμβόλαιο του έργου, θα συμπληρωθεί το Μάιο του 1990. 

Μετά τη λειτουρyίοc του παρακαμπτήριου Αναγuιών έχει μειωθε( σημαντικά 
η ταλαιπωρία του κοινού. ~ 

Το Τμήμd Δημόσιων 'Εργων για περαιτέρω διευκόλυνση του κοινού μέr, 
στις γιορτές των Χριστουγέννων θα Οώσει στην κυκλοφορία το κλειστό τμήμα τ υ 

δρόμου όπως είναι με το θεμέλιο (έγιναν τα χωματουργικά) και αμέσως μετά θα 

αρχίσουν με γοργό ρυθμό οι εργασίες ασφαλτόστρωσής του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
·και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 190, ημερομηνίας 
10 Οκτωβρίου 1989, του αξιότιμου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Χρίστου Σολωμή. 

«1. Ο σχεδιασμός των έξι κυκλοφοριακών κόμβων (ROUND ABOUTS) του 
παρακαμπτήpιου 8ρ6μοu Λεμεσού έγινε με βάση τα βρετανικά πρότυπα και 

ετοιμάστηκε από τον αγγλικό οίκο 'WALLACE EVANS & PARTNERS'. 
2. Η κατασκευή των κόμβων έγινε από αναγνωρισμένο εργοληπτικό ο(κο και 

με τον έλεγχο του Τμήματος Δημόσιων Έργων. 

3. Οι κόμβοι, με βάση τα στοιχεία της αστυνομίας, προσφέρουν πολύ 
ικανοποιητικό επίπεδο οδικής ασφάλειας και δεν παρουσιάζουν σοβαρά δυστυ
χήματα. Παρατηρήθηκε όμως πρόβλημα κυκλοφοριακής αιχμής σε ορισμένες 
προσβάσεις των τριών κυκλικών κόμβων της Μέσα Γειτονιάς (Άγιος Αθανάσ.ιος), 
της Αγίας Φύλας και των Πολεμιδιών. Τούτο έχει μελετηθεί από το Τμήμα 
Δημόσιων 'Εργων, που έχει υποβάλει εισηγήσεις στο Υπουργείο μας οι οποίες 

εξετάζονται. 1 

4. Η σήμανση των κόμβων αυτών ε(ναι ικανοποιητική και υπάρχουν τοποθε
τημένα περισσότερα προειδοποιητικά σήματα από εκεlνα που προβλέπουν οι 
προδιαγραφές. Παρ' όλ' αυτά ήδη δόθηκαν οδηγίες για περαιτέρω βελτίωση της 
σήμανσής τους. 

5. Τέλος, όσον αφορά την ενημέρωση και διαφώτιση του κοινού για τη σωστή 
χρήση των κυκλικών κόμβων, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων ετοίμασε 
σχετικές οδηγίες με σχεδιαγράμματα οι οποίες δόθηκαν και δημοσιεύτηκαν στον 

εγχώριο τύπο.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 193, ημερο
μηνίας 10 Οκτωβρίοu 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu. 

«(α) Για την επι8ιόρθωση/στεγανοποίηση της υπό αναφορά υ8ατο8εξαμενής 
ετοιμάστηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων το αναγκαίο σχέδιο. 

(β) Όπως συμφωνήθηκε με την εν8ιαφερόμενη Αρ8ευτική Επιτροπή σε 

συνάντηση που έγινε στις 11.11.89, η εκτέλεση του σχε8ίου θα 

επιδιωχθεί μέσα στο προσεχές καλοκαίρι, αφού πρώτα αξιοποιηθεί το 
νερό που θα συγκεντρωθεί σ 'αυτή κατά το φετινό χειμώνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υ ποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 216, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

((Προωθείται ο διαχωρισμός έντεκα οικοπέδων για άπορες οικογένειες στο 

χωριό Ανάγυια σε τεμάχιο κυβερνητικής γης που επιλέχθηκε για το σκοπό αυτό. 

Οι εργασίες διαχωρισμού των οικοπέδων αυτών έχουν αρχίσει και αναμένεται να 
συμπληρωθούν μέσα στο προσεχές έτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 217, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίοu 
1989,τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιανού. 

«0 Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμοό θα εξετάσει το θέμα της παρα
χώρησης οικονομικής και τεχνικής βοήθειας στην κοινότητα Καμπιών για κατα

σκευή γηπέ8ου, μόλις εξασφαλιστεί από την κοινότητα ο κατάλληλος χώρος,,, 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 221, ημερο
μηνίας 18 Οκτωβρίοu 1989,τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Το Υπουργικό Συμβοόλιο εξέτασε σε πρόσφατη συνε8ρία του το θέμα της 

απασχόλησης των έκτακτων τεχνικών υπαλλήλων του Τμήματος Αναπτύξεως 

Υδάτων και αποφάσισε να εγκρ(νει την παράταση της απασχόλησής τους για την 

περίο8ο από 1.1.90 μέχρι 31.12.90. Θα υποβληθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
το απαιτοόμενο αιτιολογικό σημείωμα για την εξασφάλιση της έγκρισής της για 

την παράταση της απασχόλησης,,, 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υ ποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 222, ημερο
μηνίας 18 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Το lπουργε(ο Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, στα πλα(σια των συνεχών 

προσπαθειών του για μείωση των κόστων της γεωργικής παραγωγής, προβαίνει 

σε ομα8ικούς αεροψεκασμούς με τα 8ύο αεροπλάνα που 8ιαθέτει. Με την 

αναμενόμενη παραλαβή στις αρχές του προσεχούς έτους 8ύο πρόσθετων ελικο

πτέρων που αγοράστηκαν από την Πολωνία οι ομα8ικοί αεροψεκασμοί θα 
επεκταθούν. Διευκριν(ζεται, εν πάση περιπτώσει, ότι για τη 8ιενέργεια ομα8ικών 

αε.ροψεκασμών απαιτε(ται η ύπαρξη Συν8έσμων Προστασίας Φυτών οι οπο(οι 

ι8ρόονται και λειτουργοόν σόμφωνα με τις πρόνοιες του Νόμου 19/1972. 
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Συνεπώς 1 συμβουλεύονται οι παραγωγοί να 3ημιουργούν συνδέσμους και το 
Υπουργείο Γεωργίας είναι πάντοτε έτοιμο για διενέργεια. αεροψεκασμών, εφόσον 
τούτο ζητείται απ' αυτούς. Με την ευκαιρία αυτη αναφέρεται ενημερωτικιi ότι οι 

αεροψεκασμοί για τα εσπεριδοειδή δε θεωροUντα.ι αποτελεσματικοί για. την 
καταπολέμηση όλων των ασθενειών που τα προσβάλλουν. Πιο αποτελεσματικοί 

είναι οι αεροψεκασμοί για την καταπολέμηση της μεσογειακής μύγας, όχι όμως 

για. την καταπολέμηση των κοκκοειδών.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Δεκεμβρlοu 1989 ΊΟU Υποuργού Εμπορlοu και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 222, ημερομηνίας 18 
Οκτωβρlοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlας κ. 
Πέτροu Στuλιανού. 

(<(ι) Οι πλείστοι των επηρεαζόμενων χα.τα.να.λωτών εντάσσονται στη δια.

τίμηση με κώδικα 901 του οποίου η. μέση τιμή ανά μονάδα κατανά
λωσης ρεύμα.τος είναι περίπου η μισή των υπόλοιπων Οιατιμήσεων. Η 

Οιατίμηση αυτή, η οπο(ιχ σημειωτέον εφαρμόζετΙΧι όπου η πΙΧροχή 

ηλεκτρικού ρεύμιχτος χρησιμοποιείται ΚΙΧτά τις εκτός ΙΧιχμής περιόΟους 
και αποκλειστικά για την άντληση νερού για σκοπούς ύΟρευσης ή και 

άρΟευσης, εξΙΧιρείται από την κΙΧτά 15% αύξηση στην τιμή του 

( ιι) 

( ιιι) 

CYS 43:1989 
CYS 44:1989 
CYS 45:1989 

ηλεκτρικού ρεύματος που επιβλήθηκε το Σεπτέμβρη του 1983. 

Η εισαγωγή συμπυκνωμένου πορτοκΙΧλοχυμού για χρήση από τις 
βιομηχΙΧνίες εγκυτίωσης τότε μόνο επιτρέπεται, ΙΧν Οιαπιστωθε( ότι η 
εγχώριΙΧ πΙΧραγωγή Οεν είναι Ουνατό να ικΙΧνοποιήσει τη ζήτηση. 

Ο Κυπριακός Οργανισμός Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας εξέδωσε 
το 1989. :τα πιο κάτω ΙΧνΙΧθεωρημένΙΧ πρότυπα,τα οποία έτυχΙΧν της 
έγκρισης της Βουλής και. εφαρμόζονται ως υποχρεωτικά: 

Προ8ια.γραφή yιι>: χυμό πορτοκαλιού συντηρημένο με φυσικές μεθό8οuς. 
Προ8ιαγραφή για χυμό γκρέιπφρουτ συντηρημένο με φυσικές μεθό8ους. 
Προ8ιαγραφή για χυμό λεμονιού συντηρημένο με φuσ,κές μεθό8ους. 

Σ ' , ' , 'λλ ' ' ' β 'λ ' χετικα αναφερεται οτι ενα α ο ·μετρο, το οποιο εχει συμ α ει σημαντικα 

στην επιτόπια κατανάλωση των προϊόντων αυτών, είναι η υποχρεωτική εφαρμογή 
του CYS 71:1985 'Σήμανση συσκευασμένων τροφίμων με χρονικές ενδείξεις'.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 224, ημερομηνίας 
18 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Οδuσσέα Δημητρlοu. 

((Η ΙΧπόφαση για μεταφορά του τομέα Οιαλογής του εισερχόμενου αεροπο

ρικού ταχυδρομείου από τη Λάρνακα στη Λευκωσ(α λήφθηκε ύστερα από σοβαρή 

μελέτη του Τμήματος ΤαχυΟρομικών Υπηρεσιών, η οποία έλαβε υπόψη και τις 
σχετικές εκτιμήσεις Γάλλων εμπειρογνωμόνων της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 

Ένωσης οι οποίοι είχαν κληθεί να μελετήσουν νέους τρόπους και μεθόδους 

αποΟοτικότερης και αποτελεσματικότερης λειτουργίας των υπηρεσιών του εν 
λόγω τμήμοιτος. 

Πιο συγκεκριμένα η εφαρμογή του μέτρου αυτού κρίθηκε ενδεδειγμένη, 
δεΟομένου ότι το 54% του εισερχόμενου αεροπορικού ταχυΟρομείου προορίζεται 
για τη Λευκωσία, ενώ το υπόλοιπο 46% κατανέμεται στη Λεμεσό (26%), στη 
Λάρνακα (14%) και στην Πάφο (6%). Επομένως, εφόσον η διαλογή γίνεται στην 
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πόλη που συγκεντρώνει το μεγαλύτερο μέρος της αλληλογραφίας, η διεκπεραίωση 

γίνεται πιο οικονομικά και πιο γρήγορα. Πράγματι έχει ήΟη επέλθει βελτίωση στη 
Οιεκπεραίωση και παράδοση της αλληλογραφίας και έχουν μειωθεί σημαντικά οι 
καθuστερ'ήσεις που παρατηρούνταν στο παρελθόν. 

Επισημαίνεται εξάλλου πως το 73% του εισερχόμενου αεροπορικού ταχυ
δρομείου, στο οποίο περιλαμβάνεται όλη η οιλληλογρ~φίοι του εμπορικ~ύ κοιι 
βιομηχανικού κόσμου που κατέχει ιδιωτικές ταχυδρομικές θυρίδες στα κατά 

τόπους ταχυδρομικά γραφεία, παραδίδεται αυθημερόν, ενώ το υπόλοιπο 27% που 
έχει προορισμό την ύπαιθρο παραδίδεται την επόμενη μέρα. 

Περαιτέρω βελτίωση στη διακίνηση και παράδοση όλων των ταχυδρομικών 

αντικειμένων αναμένεται να προκύψει με την εισαγωγή του ταχυΟρομικοό κώΟικα., 
την απασχόληση του προσωπικού με το σύστημα. βάρΟιας και την εισαγωγή νέας 

τεχνολογίας, μέτρα τοι οποίοι έχουν ήδη εξαγγελθεί κοιι που προyροιμμοιτίζετοιι η 

σταΟιακή εφαρμογή τους.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 225, ημερόμηνίας 18 Οκτωβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σ9ψοκλή Χατζη

γιάννη. 

((Σχετικά με τη Οιάθεση ενός καταστήματος του οικισμού Καθολικής το οποίο 
να λειτουργήσει ως καφενείο, σας πληροφορώ ότι Οεν κρίνεται αναγκαία η 
Οημιουργ(α καφενείου στον εν λόγω οικισμό, γιατί στην περιοχή λειτουργούν 
αρκετά προσφυγικά. καφενεία..>> 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 232, ημερο
μηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

<'Επί του παρόντος Οεν υπάρχουν νομοθετημένες Οημόσιες οργανικές θέσεις 

για τους πέντε επιθεωρητές ύΟατος που εργάζονται στο ΥΟατικό Έργο Χρυσο

χούς. Όταν Οημιουργηθούν τέτοιες θέσεις, αυτές θα Οημοσιευθούν στην επ(σημη 

Εφημερίδα της Δημοκρατίας κοιι οι ενδιαφερόμενοι θοι έχουν την ευκοιιpίοι νοι 

υποβ&:λουν αίτηση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 21Δεκεμβρίοu1989 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών 

κοιι Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 233, ημερομηνίας 
19 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 
Γιαννάκη Ομήροu. 

«0 αρχαιολογικός χώρος του Κουρίου βρίσκεται μέσοι στοι όρια της περιοχής 
των βρετανικών βάσεων Επισκοπής. Κατά. την ημέρα του επεισοΟίου οι αρχές των 

βρετανικών βάσεων είχαν εξασφαλίσει την άΟεια του Τμήματος Αρχαιοτήτων για 

τη χρησιμοποίηση Του οιρχοιίου θεάτρου Κουρίου στις 7 μ.μ. Χωρίς προειδοποίηση 
οι Βρετανοί χρησιμοποίησαν το θέατρο το απόγευμα. Έχουν γίνει επαφές με τις 

αρχές των βρετανικών βάσεων και συμφωνήθηκαν Οιάφορα μέτρα, ώστε να μην 

ξανασυμβούν παρόμοια επεισ60ια. ΉΟη το θέατρο μετά. το επεισόΟιο χρησιμο

ποιήθηκε δυο φορές κοιτά τη διάρκεια της ημέρας οιπό το βρετανικό στρατό, χωρίς 

νοι σημειωθε( οποιοδήποτε πρόβλημα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Παιδε{ας κ. Ανδρέα 
Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 237, ημερομηνίας 19 Οκτωβρ{οu 1989 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. ' 

((Μερική επι0ι6ρθωση του σχολικού κτιρίου Χολετριών έγινε πρόσφατα με 

Οοcπά.νη ποσού .€1,800. Έγινε συγκεκριμένα επιΟιόρθωση του πατώματος των 
αιθουσών ΟιΟασκαλ(ας και του υΟατοστάτη του σχολείου. 

Γιcι το 1990 έχει προγρcιμμcιτιστεί η βελτίωση των υφιστάμενων cιποχωρη
τηρίων κcιι η επέκτcισή τους, όπως επίσης η cινέγερση τοίχου cιντιστήριξης κcιι η 

περίφρcιξη του σχολικού χώρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφ!δη στην ερώτηση ΕΔ' 241, 
ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Η κυβέρνηση προώθησε τη μελέτη του θέμcιτος της 3ημιουργίcις Κέντρου 

Εκπαί3ευσης και Αποκατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ) που θα επιλαμβανόταν όλων 

των αναγκών των τυφλών, συμπεριλαμβανομένης και της εκπα(Οευσής τους που 
τώρα γίνεται στη Σχολή Τυφλών, και το θέμα τούτο αποτέλεσε αντικείμενο 

εξέτασης από το Υπουργικό Συμβούλιο το οποίο και ενέκρινε με απόφασή του την 

κατ' αρχήν ί3ρυση του ΚΕΑ Τ. 

'Ομως, εκτός της ανάγκης επεξεργασίας των λεπτομερειών που αφορούν τις 

υπηρεσίες που θα προσφέρει το ΚΕΑΤ, θα πρέπει να λυθεί με πολλή προσοχή το 

πρόβλημα επαν3ρώσεως του Κέντρου, που επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό προσωπικό 
που προέρχεται τόσο από τη Δημόσια lπηρεσtα όσο και από τη Δημόσια; 
Εκπαι3ευτική Υπηρεσία. 

Οι αρμό3ιες κυβερνητικές υπηρεσίες βρίσκονται στο στά3ιο της 3ιεξαγωγής 

της μελέτης σχετικά με το προσωπικό. Ανάλογα με τα αποτελέσματα της 

μελέτης αυτής, θα γίνουν και σχετικές προτάσεις στον προUπολογισμό του 

κράτους για έγκριση από τη Βουλή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρ!οu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 242, ημερο
μηνίας 19 Οκτωβρ!οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστοu κ. Ν!κοu Μακρίδη. 

«(α) Στους κτηνοτρόφους της περιοχής 'Δασάκι της Άχνας' παρέχεται 

ικανοποιητική κτηνιατροφαρμακευτική περίθαλψη από το προσωπικό 

του παρακείμενου Κτηνιατρικού Σταθμού Ορμήδειας, ο οποίος ενι

σχύθηκε πρόσφατα με έναν ακόμη κτηνίατρο. Επίσης, η κινητή 
κτηνιατρική κλινική του ίδιου σταθμού, που είναι επανδρωμένη με 

προσοντούχο κτηνίατρο, επισκέπτεται καθημερινά την προαναφερόμενη 

περιοχή και παρέχει πλήρη κτηνιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

(β) Η αξίωση των κτηνοτρόφων της περιοχής για παροχή κτηνιατρικής 

περίθ cιλψης πάνω σε εικοσιτετράωρη βάση 3εν μπορεί προς το παρόν 

να ικανοποιηθεί για διάφορους λόγους, κυριότερος των οποίων ε(να;ι ο 

οικονομικός (πρόσθετο προσωπικό, καταβολή υπερωριών κτλ.). 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων θεωρεί τις παρεχόμενες 
κτηνιατρικές υπηρεσίες στα Κοκκινοχώρια αναβαθμισμένες σε σύγκριση με άλλες, 

πcιρόμοιες από πλευράς κτηνοτροφικής ανάπτυξης, περιοχές της Κόπρου. 

Ανεξάρτητα από τα προαναφερόμενα, στόχος του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων ήταν και είναι η καλύτερη 3υνατή κτηνιατρική περίθαλψη όλων 
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των παραγωγικών ζώων σ' όλες τις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές της 
Κύπρου, στα πλαίσια φυσικά των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμ'βρ(οu 1989 τοu Υ ποuργού Γεωργ!ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ!δη στην ερώτηση ΕΔ' 261, ημερο
μην!ας 26 Οκτωβρ(οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Οι διαθέσιμοι σήμερα υδάτινοι πόροι του αρδευτικού έργου Πάφου δεν 

επιτρέπουν την επέκταση των εκτάσεων που αρδεύονται από το έργο. Το αίτημα 

θα επανεξεταστεί μετά την προγραμματιζόμενη ενίσχυση του έργου από άλλες 

πηγές, σε σχέση με την οποί~ ετοιμάζεται η αναγκαία μελέτη.» 

Απάντηση ημερομην(ας 14 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υπουργού Υγε(ας κ. 

Παν(κοu Παπαγεωργ(οu στην ερώτηση ΕΔ' 264, ημερομην(ας 26 
Οκτωβρ(οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 

Γιαννάκη Ομήροu. 

<ιΣχετικά με το αίτημα της κοινότητας Σαλαμιούς για την τοποθέτηση 

δεύτερης νοσοκόμας στο Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο της κοινότητας, σας 

πληροφορώ ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι Ουvατό να τοποθετηθεί δεύτερη 

νοσοκόμα στο Κέντρο Σαλαμιούς λόγω της μεγάλης έλλειψης νοσηλευτικού 
προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομην(ας 19 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υ ποuργού Γεωργ!ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ(δη στην ερώτηση ΕΔ' 265, ημερο
μην(ας 26 Οκτωβρ!οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

t<H υπό αναφορά κυβερνητική γεώτρηση ανορύχθηκε περί το τέλος του 1988. 
Η ενδεδειγμένη δοκιμαστική άντλησή της προγραμματίζεται να διεξαχθεί το 

καλοκαίρι του 1990 και στη συνέχεια, αφού επιβεβαιωθεί ότι είναι επιτυχής, θα 
ετοιμαστεί αρδευτικό σχέδιο, η υλοποίηση του. οποίου θα επιδιωχθε( μέσω των 

ετήσιων προϋπολογισμών~ ανάλογα με την προτεραιότητα του έργου αυτού σε 

σύγκριση με άλλα παρόμοια έργα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρ(οu 1989 τοu Υπουργού Παιδε(ας κ. 
Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 267, ημερομηνίας 26 Οκτωβρ(οu 
1989, τοu Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη 
Ομήροu. 

ιιΜέσα στα πλαίσια της καθορισμένης πολιτικής για περιφερειακή αθλητική 
ανάπτυξη ο ΚΟΑ θα εξετάσει και το θέμα της παραχώρησης πρόσθετης 
οικονομικής βοήθειας (παραχώρησε !:4,500 το 1988) στην κοινότητα Σαλαμιούς 
για αποπεράτωση του γηπέ8ου, μόλις η κοινότητα εξασφαλίσει και την απαι
τούμενη 8ική της συμμετοχή στη 8απάνη. 

Σ • • λ θ ' • υμφωνα με τα κριτηρια που ακο ου ουνται στις περιπτωσεις αυτές, ο 

Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού καλύπτει (εφόσον οι δυνατότητες και ο 
προγραμματισμός του το επιτρέπουν) το 1/3 της συνολικής δαπάνης του έργου. 

Πληροφοριακά αναφέρεται ότι για την κατασκευή του γηπέ8ου στη Σαλαμιού 
απαιτείται συνολικά ποσό .€30,000.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 270, ημερομηνίας 
26 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Γιαννάκη Ομήρου. 

<<Το έργο Γέφυρα Ξερού-Τροόδους είναι μέσα στις προτεραιότητες του 

κυβερνητικού προγράμματος για βελτίωση του οδικού δικτύου της νήσου. Μέσα 
στα πλαίσια του έργου αυτού θα εξυπηρετηθεί και η περιοχή Αρμίνου. 

Η πορεία του πιο πάνω δρόμου θα εξαρτηθεί από το πόρισμα τεχνικο

οικονομικf)ς μελέτης. Ανεξάρτητα όμως από την τελική πορεία του δρόμου αυτού 

(μέσω ΚελοκεΜρων-Αρμίνου είτε μέσω Νικόκλειας-ΚεΜρων), προβλέπεται η 

κατασκευή εγκάρσιων συνδέσεων των κοινοτήτων της περιοχής με το δρόμο που 

τελικά θα επιλεγεί για βελτίωση. 

Ο χρόνος εκτελέσεως του έργου θα εξαρτηθεί από τις οικονομικές δυνατό

τητες του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1989 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 275, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η μείωση της συντιlξιμης ηλικίας των γυναικών από το 650 έτος στο 630 
έτος έχει ήδη αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο το οποίο ενέκρινε και το 

σχετικό νομοσχέδιο. Το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για ψήφισή του σε νόμο στις 16 Νοεμβρίου 1989. 

Το θέμα της μείωσης της συντάξιμης ηλικίας των οικοδόμων εντάσσεται στα 

πλαίσια της γενικότερης μελέτης για διαψοροποίηση της συντιlξιμης ηλικίας, 
ενόψει των αιτημάτων όχι μόνο των οικοδόμων αλλά και άλλων επαγγελματικών 

κατηγοριών εργαζομένων. 

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ήδη ετοιμάσει 
προκαταρκτική μελέτη για το θέμα, το οποίο συζητήθηκε με τους κοινωνικούς 

συνεταίρους στα πλαίσια του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος και του 

Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων τον περασμένο Σεπτέμβριο. Από τις συζη

τήσεις διαφάνηκε ότι η μείωση της συντάξιμης ηλικίας για βαριά και ανθυγιεινά 

επαγγέλματα έχει πολλές κοινωνικο-οικονομικές προεκτάσεις, οι οποίες πρέπει να 

μελετηθούν μετά τη γενική αναλογιστική μελέτη του Σχεδίου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων που αναμένεται να είναι έτοιμη μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 1990. 
Το θέμα επομένως της μείωσης της συντιlξιμης ηλικίας των οικοδόμων και &λλων 

κατηγοριών εργαζομένων θα επανεξεταστεί στα πλαίσια του Εργατικού Συμβου
λευτικού Σώματος και του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων με βάση και τα 

πορίσματα της αναλογιστικής μελέτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 276, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

ΣτuλιανοU. 

«1. Το θέμα της στελέχωσης της Κυπριακής Βιβλιοθήκης με εξειδικευμένο 
προσωπικό προωθεlται με την προετοιμασία και έγκριση των σχεδίων υπηρεσίας 
για τις θέσεις του Διευθυντή και των Βιβλιοθηκονόμων. Προβλέπεται ότι η 

διαδικασία άυτή θα περατωθεί κατά το πρώτο τρίμηνο του 1990, οπότε το 
Υπουργείο Παιδείας θα ζητήσει από τη Δημόσια Υπηρεσία να προχωρήσει στην 

πλήρωση των θέσεων. 
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2. Ο αυτοματισμός της βιβλιοθήκης εντάσσεται στο γενικό σχέ8ιο αυτομα
τισμού όλων των βιβλιοθηκών του Υπουργείου Παιόείας, που προωθείται σε 

συνεργασία με το Τμήμα Μηχανογραφικών Υπηρεσιών το οποίο προκήρυξε και 

κατακύρωσε προσφορά για τη συγγραφή προγράμματος αυτοματισμού βιβλιο

θήκης. 

3. Η Κυπριακή Βιβλιοθήκη έχει ήδη εξοπλιστεί με φωτοτυπική μηχανή για 
χρήση τόσο από το προσωπικό όσο και από τους ερευνητές. 

4. Η εγκατ&σταση συστήματος σταθερής θέρμανσης στη βιβλιοθήκη μελε
τάται σε συνδυασμό με τις κτιριακές βελτιώσεις που κρίνονται αναγκαίες για το 

τωρινό κτίριο της Κυπριακής Βιβλιοθήκης και μέσα στα πλαίσια των οικονομικών 

δυνατοτήτων και της προοπτικής μεταστέγασης της βιβλιοθήκης σε καταλλη

λότερο οίκημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Εμπορίοu 
και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 279, ημερομηνίας 
2 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 

Γιαννάκη Ομήροu. 

«Η πληρωμή των παραγωγών συνδεόταν άμεσα με τη σύναψη δανείου 

από το ΣΕΚΕΠ με κυβερνητική εγγύηση η οποία διευθετήθηκε με την ψήφιση από 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων του περί Ασκήσεως Ορισμένων Δημοσιονομικών 

Εξουσιών της Βουλής Νόμου Αρ. 98 του 1985. Ύστερα από την ψήφιση του 
νόμου αυτοό και τη διευθέτηση του δανείου, το ΣΕΚΕΠ &ρχισε την πληρωμή των 

παραγωγών η οπο(α ελπίζεται να ολοκληρωθεί σύντομα.» , , 
Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 

και 'Εργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση &Δ' 292, ημερομηνίας 
6 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικ'Ιjς περιφέρειας Αμμοχώστοu 
κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

ιιΟ δρόμος αυτός, που έχει μήκος 4 χμ. και πλ&τος ασφ&λτου 4.5 μ. περίπου, 
είναι της αρμοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών και συντηρείται από την 
Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου. 

Το Υπουργικό Συμβοόλιο με την υπ' αρ. 32.687 απόφασή του, ημερ. 1 ης 
Δεκεμβρίου 1989, αποφ&σισε, σόμφωνα με τις εισηγήσεις του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και 'Εργων για τη λήψη άμεσων μέτρων για αντιμετώπιση του 
θέματος της οδικής ασφ&λειας, την προώθηση της βελτίωσης του δρόμου αυτοό. 

Συναφώς αναφέρεται ότι αποφασίστηκε η επανακατασκευή της ασφάλτου σε 
πλάτος 5.5 μ. με ερείσματα 1 μ. εκατέρωθεν και με μικροβελτιώσεις στροφών, 
έναντι δαπ&νης !:350.000.-» 
Απάντηση ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 294, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτροu 
Στuλιανού. 
ιιΚατ& τη φετινή σχολική χρονι& 1989-90 ο συνολικός αριθμός των μαθητών 

της Μέσης Εκπαίδευσης έχει ανέλθει σε 34,627 οι οποίοι και κατανέμονται σε 

1,262 τμήματα. 
Κατά συνέπεια ο μέσος όρος μαθητών κατά τμήμα είναι κάτι λιγότερο από 

27 και μισό. 
" Στόχος του Υπουργείου Παιδείας είναι τόσο η ποσοτική όσο και η ποιοτική 
βελτίωση της εκπαίδευσης και προς αυτή την κατεόθυνση εργαζόμαστε όλοι, μέσα 

ι ι ~ ι ι 
στα μετρα των οικονομικων ουνατοτητων του κρατους,)) 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 295, ημερομηνίας 
6 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανού. 

«Τα σχέΟια και τα έγγραφα προσφορών ετοιμάζονται ομαλά. 

Γίνεται ο αναγκαίος συντονισμός με όλα τα εμπλεκόμενα μέρη, με στόχο την 
ετοιμασία των αναγκαίων σχεΟίων/εγγράφωv προσφορών/απαλλοτριώσεων κτλ., 

για να είναι 3υνατή η ζήτηση προσφορών μέσα στο πρώτο τρίμηνο του 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Δικαιοσύνης κ. 
Χρ. Χρuσάνθοu στην ερώτηση ΕΔ' 296, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Ως γνωστόν, όστερα από απόφαση του Προέ3ρου της Δημοκρατίας με βάση 
τις εξουσ!ες που του παρέχει το Σύνταγμα, ο Κυπριανός Παρτάση αποφυλακί
στηκε από τις 6.11.1989. 

Καθ 1 όσον αφορά τους υφιστάμενους θεσμούς γιιχ άρνηση εκτέλεσης Οικα

στικού 8ιατάγματος και γενικά την απονομή της Οικαιοσύνης, το lπουργεLο 

Δικαιοσύνης έχει τη γνώμη ότι οι θεσμοί αυτοί λειτουργούν εύρυθμα και 
αποτελεσματικά και προσφέρουν όλα τα εχέγγυα για αμερόληπτη και ακριβο

Οίκαιη απονομή της Οικαιοσύνης. Βασικό στοιχείο στο οικοΟόμημα της Οικαιοσύνης 

είναι η εμπέΟωση του σεβασμού προς τις Οικαστικές αρχές και τις αποφάσεις τους 

και η τιμωρία της ανυπακοής και περιφρόνησης κατ' ελευθέραν κρίσιν των 

δικαστηρίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 302, ημερομηνίας 
8 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανού. 

«Το Τμήμα Αρχαιοτήτων ετοίμασε σχέδια και προϋπολογισμό δαπάνης για 
την επισκευή/συντήρηση των εκκλησιών Παναγ(ας, Αγίου Μάμα και Σωτήρος στο 

Μουτουλλά και της εκκλησίας της Αγίας Ειρήνης στο χωριό Αγία Ειρήνη στη 

Λευκωσία και τα κοινοπο(ησε στις εκκλησιαστικές επιτροπές των δυο αυτ.ών 

κοινοτήτων, που αποδέχθηκαν να καταβάλουν το ήμισυ της δαπάνης, σύμφωνα με 

τη διαδικασία που ακολουθείται, πάντοτε στις περιπτώσεις συντήρησης των 

αρχαίων μνημείων Β' Πίνακα. 

Μετά από συνεννόηση με τις εκκλησιαστικές επιτροπές, το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων) περιέλαβε την αναγκαία 

δαπάνη στις προτάσεις του για τον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1990. 

Η επισκευή των πιο πάνω εκκλησιών θα γlνει μέσα στο 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 304, ημερομηνίας 
9 Νοεμβρίοu 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu. 

« 'Εγιναν έντονα διαβήματα προς τον Πρέσβη του Ισραήλ από το Υπουργείο 
Εξωτερικών τόσο προφορικά όσο και γραπτά για τις παράνομες αυτές ενέργειες 
των Ισραηλιτών εναντίον του πλοίου 'ZEUS XENIOS'.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 311, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίοu 1989, 
τοu Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Το χωριό Αρχιμανδρίτα περιλαμβάνεται στο υπό εφαρμογή πρόγραμμα 
ανέγερσης τηλεοπτικών υποσταθμών αναμετάδοσης για κάλυψη των περιοχών που 
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δεν έχουν ικανοποιητική λήψη των εκπομπών τ,ης τηλεόρασης. Το εν λόγω 

πρόγραμμα αναμένεται να συμπληρωθεί μέσα στο νέο έτος 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίοu 1989 τοu Υ ποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 314, ημερο
μηνίας 9 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμο
χώστοu κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

«Το θέμα της παροχής οικονομικής βοήθειας στους κτηνοτρόφους που 

υπέστησαν ζημιές από την ευλογιά ~ων προβάτων υποβλήθηκε στο Υπουργικό 
Συμβοόλιο όστεpα από τη συμπλήρωση της αναγκαίας επι8ημιολογικής έρευνας 

που 8ιεξήχθηκε από το 'Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για 8ιαπίστωση του 
μεγέθους του οικονομικού προβλήματος που προκλήθηκε στους επηρεασθέντες 
κτηνοτρόφους από την προσβολή των ζώων τους από την προαναφερόμενη 

ασθένεια. 

Το Υπουργικό Συμβοόλιο, κατά τη συνε8ρία του στις 28.11.1989, αποφάσισε 
(αρ. απόφ. 32.661) την παραχώρηση 'κατά χάριν' αποζημίωσης στους επηρεα
σθέvτες κτηνοτρόφους και το lπουργεlο Οικονομικών καταθέτει σύντομα νομο

σχέδιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού στη Βουλή για την έγκριση των 

αναγκαίων πιστώσεων, που ανέρχονται σε f.7, 735.» 
Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υ ποuργού Οικονομικών κ. 

Γεώργιοu Σuρίμη στην ερώτηση ΕΔ' 328, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιανού. 

({Γtα την ορθολογιστική και προγραμματισμένη αντιμετώπιση των προβλη

μάτων που αντιμετωπίζουν οι τtpόσφυγες, καθώς και των άλλων προβλημάτων 

που επισώρευσε η τουρκική εισβολή, έχουν ψηφιστεί οι Νόμοι 16 του 1988 και 
141 του 1989 οι οποίοι προνοούν τη σύσταση και λειτουργία Κεντρικού Φορέα για 
την Ισότιμη Κατανομή των Βαρών της Τουρκικής Εισβολής. Υποστηρίζουμε ότι 

οι προτεινόμενες εισηγήσεις θα πρέπει να αφεθούν να μελετηθούν σφαιρικά από 

τον Πιο πάνω κεντρικό φορέα. 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η κυβέρνηση στο μεταξό προωθεί 8ιάφορα γενικά 

σχέδια για την ανακούφιση εκείνων των τάξεων του λαού που έχουν ανάγκη 

οικονομικής ενίσχυσης και κρατικής μέριμνας. Προς αυτό το σκοπό αποβλέπει η 

φορολογική μεταρρόθμιση και η εξαγγελία νέων ή η βελτίωση υφιστάμενων 

κοινωνικών σχεδίων. 

Εξάλλου η κυβέρνηση από καιρό σε καιρό μελετά και βελτιώνει τα 8ιάφορα 
στεγαστικά σχέδια των προσφύγων κρατικών υπαλλήλων και μη. Προς το σκοπό 

αυτό έχει συσταθεί πρόσφατα επιτροπή, με τη συμμετοχή της Παγκόπριας 

Επιτροπής Προσφύγων, η οποία μελετά το θέμα αναθεώρησης των εισοδηματικών 

κριτηρίων και του όψους της παρεχόμενης βοήθειας σε οργανικές προσφυγικές 
οικογένειες και σε νεαρά ζευγάρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Δεκερ.βρίοu 1989 τοu Υποuργού Γεωργίας Και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 336, ημερο
μηνίας 22 Νοεμβρίοu 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίοu. 

«( α) Φράγμα στην περιοχή 'Χελι8όνια' στον ποταμό Γιαλιά 

(ι) Το Τμήμα Αναπτόξεως ΥΜτων του Υπουργείου τοότου εξέτασε 

το ενδεχόμενο κατασκευής ενός τέτοιου φράγματος, για το οποίο 

ενδιαφέρονται οι κοινότητες Καπέ8ων, ΛυθροΟόντα και Αναλιόντα. 
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Τα αποτελέσματα κατέΟειξαν πως η κατασκευή ενός τέτοιου 
έργου, εκτός από το γεγονός ότι θα ήταν αντιοικονομική, θα 
επηρέαζε αρνητικά τη χρήση νερού του ποταμού Γιαλιά για 
οίp3ευση από τα χωpιοί Μαθιοίτης, Κοτσιοίτης, Αγία Βαpβοίpα, 
Νήσου, Πέρα Χωριό, Δάλι και Ποταμιά που βp(σκονται κατάντι 

του ποταμού. 

(ιι) Με βάση τα πιο πάνω ΟεΟομένα 8εν κρίνεται σκόπιμο να 
προωθηθε! η σχεΟ(αση τέτοιου έργου, τουλάχιστο στο παρόν 
στάδιο. Το θέμα θα επανεξεταστεl, αν Οιαφοροποιηθούν τα 
3ε3ομένα. 

(β) Ανύψωση του μικpού φpοίγματος κοντοί στο χωpιό 

Η ανύψωση του υπό αναφορά μικρού φράγματος δεν ε!ναι εφικτή 
για τεχνικούς λόγους, οι οποlοι έχουν επεξηγηθεί πρόσφατα στην 
ΑρΟευτική Επιτροπή του έργου.>> 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα μπούμε στο Κεφοίλαιο Δ. 

Η επόμενη συνε3pία της Βουλ-ής οpίζεται για την πpοσεχ-ή Τετοίpτη, 24 
Ιανουαpίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημεp-ήσια 3ι&ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ------

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: ------

ΚΕΦ ΑΛΑΙ Ο Γ: -------

ΚΕΦ ΑΛΑΙ Ο Δ: 1) Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικ-ής Επιτpοπ-ής Παpακολουθ-ήσεως 
Σχε3ίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 
Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της κυβέρνησης και η 

επείγουσα εξέταση της 3υνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω 
εταιρε(ας)). 

(Θέμα εγγpαφέν με εισ-ήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Αν3pέα Γεωpγίου, 

Αν3pέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Αν3pέου). (2.3.1989) 

(Συνέχιση της συζ-ήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ-ής Επιτpοπ-ής Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((1. Τα αρδευτικά τμ'ήματα να μην επιβαρύνονται 
με τόκους τα τpία πpώτα χpόνια της λειτουpγίας των αp3ευτικών έpγων. 2. Η 
συνεισφορά των αρδευτικών τμημάτων να μειωθεL στο ίδιο ποσοστό όπως 

μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων)). 

(Θέμα εγγpαφέν από τον αξ. Βουλευτ-ή κ. 'Αpιστο Χpυσοστόμου). (23.6.88). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ-ής Επιτpοπ-ής Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβλ'ήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 
λ-ήψης μέτpων ξεπεpοίσματός τους». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισ-ήγηση του αξ. Βουλευτ-ή κ. Χpίστου Κουpτελλ&pη). 
(13.4.1989). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ-ής Επιτpοπ-ής Πpοσφύγων για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

(οι) «Οι πpιν από την τούpκικη εισβολ-ή πpόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογ'ής, έτσι που να 
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καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 

και ανακουφ(σεως, χάριν ίσης μεταχε(pισης των πριν και μετά την 

τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη 

Χριστοφί3η). (21.5.1987). 

(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφόγων που 3ιαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 
επαρχlες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινu,ν, ΟρμήΟειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 
και Βρυσούλλων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη 
Ηλιά3η). (28.5.1987). 

(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφόγων σε σχέση με την κάλυψη της 3απάνης για τρίτο υπνο
δωμάτιο>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη). (25.6.1987). 

(8) (<Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 
ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπlτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 
άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφόγων). (8.10.1987). 
5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 

το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και 
αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Αν3ρέα Γεωργίου). 
(24.3.1988) 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται ((Τα προβλ-ήματα που ανακύπτουν για τους 
επηρεαζόμενους γεωργοκτηνοτρόφους όστερα από την απόφαση της αρμό3ιας 
αρχής για ακόρωση των α3ειών εγγραφής και κυκλοφορ(ας των χειροκίνητων 
γεωργικών ελκυστ-ήρων>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (16.3.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
τα θέματα που αναφέρονται ως -

1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία). 
(3.11.1988). Και 

2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανοποίηση 
των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 
ει8ικότερα στο Λον8ίνο>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο
κρίτου}. (3.11.1988). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 
Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες)), 
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(Θέμα εγγροιφέν με εισ'ήγηση των οιξ. Βουλευτών κ. Μ. Χριστοφί3η, Π. 

Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χοιτζη3ημητρίου). (5.10.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής Ποιι3είοις γιοι το θέμα που 

τιτλοφορείται (CO άμεσος κίνΟυνος κατάρρευσης του καθεΟρικοό ναού της Αγίας 
Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα Οιορθωτικά μέτρα.>) 

(Θέμα εγγροιφέν με εισ'ήγηση του οιξ. Βουλευτ'ή κ. Π. Στυλιανού). 
(10.3.1988). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής Εμπορίου και Βιομηχανίας γιοι 
το θέμα που αναφέρεται ως «Το τεράστιο πρόβλημα που 3ημιουργείτοιι λόγω του 

μεγάλου πλεονάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής.του)). 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή κατόπιν εισήγησης των Βουλευ

τών Λεμεσού και Πάφου). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής Προσφύγων γιοι το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 
σωματε(α και ιΟιαίτερα σ 1 αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισ'ήγηση του οιξ. Βουλευτ'ή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικ'ής Ομά3οις ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ'ής Προσφύγων γιοι το θέμα που 
αναφέρεται ως «Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου γιοι υποχρέωση προσφύγων 

εκπαιΟευτικών, Οημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών να 

αρχίσουν την καταβολή Οόσεων για κρατικά στεγαστικά Οάνεια που έχουν 

ποιγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του Κυπριακού». 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπ'ή). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής Υγείας γιοι τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

(οι) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 
τρόποι αντιμετώπισής του)). 

{Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτ'ή κ. 1. Ιωοιννί3η εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3οις του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) «Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 
παραϊατρικού προσωπικού στον κρατικό και ι8ιωτικό τομέα>>. 

{Θέμα εγγροιφέν με εισ'ήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(18.5.89). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
γιοι το θέμα που αναφέρεται ως «Το πρόβλημα της 3ιάθεσης των πλεονασμάτων 

κρεμμυ8ιών». 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπής Εξωτερικών γιοι το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η περίπτωση της επίσημης επίσκεψης του Προέ3ρου της Δημο
κρατίας στη Βουλγαρία και ο τρόπος αντιμετώπισης των τουρκικών απειλών και 

εκβιασμών». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισ'ήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Τ. Χοιτζη3ημητρίου εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικ'ής Ομά3οις του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (2.11.1989). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας γιοι το θέμα .που 
αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα του ι8ιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της 

κυβέρνησης». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. ·Βουλευτή κ. Α. Παρισινοό). 
(27.10.1988). (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομά8ας των 
Πρωτοκολλητών)>, 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη 8ημιουργίας ανεξάρτητου Παι8οχειρουργικοό Τμήμα

τος στη Λευκωσία>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιά8η εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του Δημοκρατικοό Συναγερμοό). (2.2.1989). 
19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Τα προβλήματα της παι8ιατρικής καρ8ιολογίας στην Κόπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομείο Αγρού συνεπεία 

έλλειψης μόνιμου γιατρού και παραϊατρικού προσωπικού>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(30.3.1989). 
21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεωργών των χωριών 

Μαρώνι, Ψ εματισμένος και 'Α γιος Θεόδωρος από τον πρόσφατο 

παγετό)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 08υσσέα 
Δημητρ(ου). (16.2.1989). 

(β) «Οι σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 
10.4.1989 στα θερμοκήπια της Περιοχής Τόχνης - Ζυγίου και η ανάγκη 
παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγοός». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των Κοινοβουλευτικών Κομμά

των). (13.4.1989). 
(γ) «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι τις 31.12.88 εκτός σχε8ίου 

γεωργικής ασφάλισης πατατοπαραγωγοί Ακακίου κι άλλων κοινοτήτων 

από τους παγετούς του περασμένου ·χειμώνα κι η αντίκριση του 

θέματος όπως ακριβώς έγινε και σε άλλες περιπτώσεις». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Πέτρο Στυλιανοό). 
(25.5.1989). 

(8) «Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρακτώ8εις 

βροχές στις 9.11.1989 και η ανάγκη παροχής άμεσης βοήθειας στους 
πληγέντες>>. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (9.11.1989). 
22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού Δικαίου 

με βάση τις Οιεθνώς παραδεχτές αρχές δικαίου και την tσότητα των δύο φύλων)). 

(Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΔΗ.ΚΟ.). 

(6.12.1986). 
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23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων -Εγκλωβισμένων 
-Αγνοουμένων - Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Πρακτικά και 

συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατανομή βαf>ών μεταξύ προσφύγων και μη)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). (16.11.89). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, Οεν ξέρω αν είναι η κατάλληλη ώρα, αλλά υπάρχει ένα πολύ 

σοβαρό θέμα το οποίο πιθανώς να έχετε υπόψη σας και το οποίο σας έχει 

καταγγελθεί. Όπως είναι γνωστό, στο παρελθόν είχε τεθεί θέμα 8εοντολογικής 
συμπεριφοράς του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ότι Οε Οικαιούται να επιτίθεται 

κατευθείαν σε ομιλίες Βουλευτών που γίνονται σ' αυτό το Σώμα. Κοcι μάλιστα 

τότε είχαμε καλέσει τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο εκ μέρους όλων των πλευρών 

-τον είχατε καλέσει εσείς και παρευρίσκονταν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό

σωποι- και συμφώνησε πως" πράγματι σωστή Οεοντολογlα ήταν να μην προβαίνει 

σε κατευθείαν επιθέσεις εναντίον Βουλευτών για το τι είπαν ή το τι έπραξαν κατά 

τη 8ιάρχεια συνε8ριάσεων στη Βουλή. 

Δυστυχώς και πάλι -κατά τη γνώμη μας ε(ναι πρωτάκουστο-κατά σαφή 
παραβίαση αυτών που συμφωνήθηκαν, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έκαμε μια 

πολύ έντονη και αήθη, θα έλεγα, επίθεση εναντίον του Βουλευτή κ. Ψυλλί8η για 

τις θέσεις τις οποίες ως Πρόε8ρος της Επιτροπής αλλά και ως Δημοκρατικό 

Κόμμα είχε πάρει στο γνωστό θέμα του πανεπιστημίου και του Υπουργού 
Παι8ε(ας που συζητήθηκε την προηγούμενη Πέμπτη. 

Ανεξάρτητα από το θέμα ουσίας και από τις θέσεις που πήρε κάθε πλευρά 
πάνω στη συζήτηση, πιστεύουμε ότι τίθεται τεράστιο θέμα τάξης για τον 

Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, 8ιότι παρέβη ακόμα μια φορά τη 8εοντολογία, παρ' όλο 
που συμφώνησε πως 8εν ήταν σωστό να προβα(νει σε κατευθείαν επιθέσεις. Δε 
νομ(ζουμε πλέον ότι υπάρχει καμιά άλλη 8ιέξο8ος όστερα απ' αυτή την εξέλιξη, 

παρά να εγγραφε( το θέμα και να συζητηθεί κατευθείαν στην ολομέλεια. Αν 

συμφωνούν και οι άλλες πλευρές, πιστεύουμε ότι είναι η μόνη λύση για να 
ξεκαθαρίσει το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρ(8ης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, το θέμα αυτό πιστεύω ότι επε(γει και πρέπει να ρυθμιστεί με 
συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. Η προϊστορ(α του θέματος αυτού 
άρχισε επί προε8ρίας κ. Κυπριανού, όταν ο τότε Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

απαντούσε σε αγορεύσεις οι οπο(ες γίνονταν από το βήμα της Βουλής. Ήγειρα 

τότε το θέμα και πιστέψαμε ότι Οιευθετήθηχε. Την !Οια ταχτική ακολούθησε και ο 
νέος Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Πιστεύω ότι, αν οποιοσόήποτε Υπουργός θέλει 

να απαντήσει σε ομιλία η οποία έγινε στη Βουλή, έχει το Οιχαίωμα να ζητήσει να 

έρθει στο βήμα της Βουλής και να απαντήσει απ' αυτό. Αλλά 8εν μποροόμε να 

κάνουμε Ουο συζητήσεις. μια μέσα στη Βουλή και μια με τον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο εκτός της Βουλής. 

Γι' αυτό εγώ εισηγούμαι να Οοθεί προτεραιότητα στο θέμα, εφόσον μάλιστα 
είχαμε και συνάντηση οι αρχηγοί των κομμάτων με την παρουσία σας και με τον 



1379 

Κυβερνητικό Εκπρόσωπο και σχηματίσαμε την εντύπωση ότι το θέμα είχε 

8ιευθετηθεί. Γι' αυτό συνηγορώ υπέρ του να τεθεί το θέμα στην ημερήσια 8ι&ταξη 

και να 8οθεί μια προτεραιότητα στη συζήτησή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, 8ε θα αναφερθώ στην ουσία του θέματος, αλλ& και η 8ική μας 

πλευρ& συμφωνεί να εγγραφεί το θέμα και να συζητηθεί στη συνε8ρία της Βουλής 

την 1η Φεβρουαρίου 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και εμείς συμφωνούμε με τις βασικές αρχές που υποστηρίχθηκαν προηγου

μένως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επομένως το θέμα θα εγγραφεί, θα του 8οθεί προτεραιότητα και θα είναι το 

πρώτο θέμα στην ημερήσια 8ι&ταξη, μετ& που θα λήξει η 3ιήμερη σύσκεψη για το 

Κεφάλαιο Δ, δηλαδή στην πρώτη κανονική συνεδρία του Σώματος. 

Ο Βουλευτής κ. 08υσσέας Δημητρίου ζητ& την εγγραφή του πιο κ&τω 

θέματος: 

«Οι ανεφ&ρμοστες υποσχέσεις της κυβέρνησης για ουσιώ8η έργα στη Λ&ρνα

κα (λιμάνι - αποχετευτικό - κυκλοφοριακό -τουριστική ανάπτυξη).>> 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην αρμ68ια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή. 

Υπ&ρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Το αξιότιμο Μέλος της Βουλής κ. Ρήνα Κατσελλή ζητ& την εγγραφή και 

παραπομπή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος του πιο κάτω 

θέματος: 

«Τα προβλήματα που θα προκύψουν από την απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου για ανέγερση γυμνασίου στο χώρο του Μσους της Παι8αγωγικής 

Ακα3ημίας στην Αγλαντζι&, παρ& τις αντίθετες απόψεις των αρμό3ιων υπηρε

σιών: Πολεο8ομίας, Πολεο8ομικού Συμβουλίου, Αστυνομίας, Υπουργείου Γεωρ

γίας και Γραφείου Προγραμματισμού.>> 

Υπ&ρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Περιβ&λλοντος; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου ζητ& την εγγραφή και παραπομπή 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών του πιο κάτω θέματος: 

«0 κίν3υνος για τη 8ημόσια υγεία, τη ρύπανση του περιβ&λλοντος και τη 
μόλυνση των υδροφόρων στρωμάτων από την έλλειψη αποχετευτικών συστημάτων 

στις ορεινές και ημιορεινές Περιοχές και η ανάγκη αντιμετώπισης του προβλή

ματος από το κράτος.» 

Ύπάρχει ,.ένσταση όπως το θέμα εγγραφε( και παραπεμφθε( στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών; 
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ΕπειΟή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ε ί ζ ' ' ' Ο Βουλευτής κ. Κώστας ρωτοκρ του ητα την εγγραφη του πιο κατω 

θέματος και την παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας: 

«Το σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι ιδιοκτήτες φρουταριών και η 
καθυστέρηση επίλυσής του παρ' όλες τις υποσχέσεις των αρμοδίων.» 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αποσύρω το θέμα λόγω του. ότι βρίσκεται στο 
τελικό στάδιο έχθεση πάνω στο ίδιο θέμα στην Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Επ(σης, όπως αντιλαμβάνομαι, έγίναv ορισμένες συστά
σεις σήμερα από τους αρχηγοός κομμάτων προς το lπουργεlο Εσωτερικών για 
αναστολή των Οιώξεων, μέχρις ότου Ο.ιεuθετηθεί το θέμα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επομένως το θέμα αυτό αποσύρεται. 

Ο Βουλευτής κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος και την παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Γεωργlας και 
Φυσικών Πόρων: 

«Οι τρομακτικές ζημιές που προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική 
οικονομία και η ανάγκη ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατε(ας για την 
καταπολέμησή της.» 

Το θέμα προκύπτει από ερώτηση στην οποία δε δόθηκε ικανοποιητική 

απάντηση. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται αυτό
ματα. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ενέργεια του Προέδρου Βασιλείου να προχωρήσει με την Τράπεζα 
Αναπτύξεως στη δημιουργία αγγλόφωνης πανεπιστημιακής και μεταπανεπιστη

μιακής σχολής στο ΚΕΜΑ και τα απορρέοντα από την ενέργεια τεράστια ηθικά 

και πολιτικά προβλήματα.» 

Το θέμα παρακαλείται όπως κηρυχθεί επείγον και παραπεμφθεί είτε στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή είτε σε Ειδική Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα κηρυχθεί επείγον και παραπεμφθεί στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα κηρύσσεται επε(γον και παραπέμπεται. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου ζητά 

την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Η Ειρηνευτική Δύναμη, οι αρμοδιότητες και οι όροι εντολής της, ιδιαίτερα 

σ' ό,τι αφορά τις λεγόμενες νεκρές ζώνες.» 

Για καλύτερη προετοιμασία του θέματος ο κ. Χατζηδημητρίου παρακαλεί 

όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εξωτερικών; 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα παραπέμπεται. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι ορισμένες ερωτήσεις δημο

σιεύονται στον Τύπο, προτού ακόμα κατατεθούν στη Βουλή. Αυτό το πράγμα 

είναι απαράδεκτο, γιατί, όπως γνωρίζουμε, υπάρχουν κανονισμοί με τους οποίους 
μπορεί μια ερώτηση να μη γίνει δεκτή. Επομένως, όταν δημοσιεύονται οι 

ερωτήσεις, προτού αποφανθείτε αν πρέπει να γίνει δεκτή υπό τη μορφή που 
διατυπώθηκε η ερώτηση, τότε προΟικάζεται το όλο θέμα. 

Γι' αυτό θα έπρεπε να επισύρουμε την προσοχή των έντιμων κ. Βουλευτών 
στο ότι μόνο μετά που θα κατατεθεί μπορεί να δημοσιευθεί η ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο κ. Κληρίδης και ίσως θα πρέπει να ετοιμαστεί 

μια εγκύκλιος που να θέτει κάποιους βασικούς όρους εντολής και ορισμένες 

προUποθέσεις για την κυκλοφορία των διάφορων ερωτήσεων. Πράγματι αυτό το 

οποίο παρατηρήθηκε συμβαίνει σε πολλές περιπτώσεις. Αλλά συμβαίνει και κάτι 

άλλο. Υπάρχουν περιπτώσεις μακροσκελέστατων ερωτήσεων, 4, 5, 6 σελ(8ων, 
που παύουν πλέον να εlναι ερωτήσεις, αλλά καταντούν να γίνονται 8οκίμια. 

Επομένως και αυτή την πτυχή νομίζω ότι πρέπει να δοόμε ..... έχουμε υπόψη μας 
απ6 πολλές πλευρές να μην ανταλλάσουμε ονόματα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ή8ή Κανονισμο( πώς πρέπει να υποβάλλονται, οι ερώτήσεις. Και 

θέλω να επισύρω και από την έ8ρα την προσοχή των Βουλευτών ότι πρέπει να 

υποβάλλονται μέσα στα πλα(σια αυτών των Κανονισμών. Όσον αφορά και τη 

δημοσίευση, νομίζ6' ότι κανένας Βουλευτής δεν πρέπει να δίνει την ερώτηση στη 
δημοσιότητα, προτοό διαβεβαιωθεί από τη Γραμματεία της Βουλής ότι η 

ερώτησή του έγινε 8εκτή και αποστάληκε στον αρμό8ιο Υπουργό. Διότι και για 

τον αρμόδιο ϊ'πουργό είναι ορθό πρώτα να παίρνει την ερώτηση και μετά να τη 

διαβιβάζει στον Τόπο. 

Θα ετοιμάσω μια εγκύκλιο για να υπενθυμ(σω όλα αυτά στους κ. Βουλευτές 

και θα σας την αποστείλω. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡϊ'ΣΟΣΤΟΜΟΥ: 
Κύριε Πρόε8ρε, η αποστολή των ερωτήσεων προς τους Υπουργούς καθυστερεί 

πάρα πολύ και το θέμα που εγείρεται με την ερώτηση μπορεί να ε(ναι εκτός 

χρόνου, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η αποστολή 8εν καθυστερεί καθόλου. Η αποστολή γίνεται την !8ια μέρα. 

'Αλλο η απάντηση και άλλο η αποστολή της ερώτησης. Η αποστολή της 

ερώτησης γίνεται αυτόματα, μόλις εγκριθεί από το αρμόδιο Σώμα της Βουλής. 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω καταχωρήσει μια πρόταση νόμου μαζί με το συνάδελφο 

κ. Σολωμή και έχει παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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Θα παρακαλούσα, επειΟή είναι κατΕπεlγουσα η περ(πτωση, να Οοθε( το ανάλογο 

μήνυμα στον Πρόε3ρο ...... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω να έρθετε σ' επαφή με τον Πρόε3ρο της Επιτροπής για να το 
Οιευθετ'ήσετε. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής 

(Ώρα λήξης: 5.17 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές 
αλφαβητική σειpά:

Αναστασιά3ης Νίκος 

Αν3ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρέας 

Δημητριά3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Αν3ρέας 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεο3ούλου Μιχαήλ 

lεροΟιακόνοu Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί3ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΟάς Γεώργιος 

Λόρ3ος Κωνσταντίνος 

Μαθ11~ολώνηζ Αν3ρέας 
JV1αρκί3ης Αλέκος 

υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί3ης Θαλ-ής 

Μουσιοόττας Ν(κος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί3ης Κίμων 

Παναγιώτου ΑνΟρέας 

ΠαπαΟόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχαήλ 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρ>]ς Μιχάλης 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμ>]ς Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

·, Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ρέας 

Φλουρέντζος Ν(κος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τάκης 

Χρ(στου Κυριάκος 

Χριστοφ(3ης Μοίνώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλί3ης Αν3ρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρί3ης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

i ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) 1 ~κθεση για το νομοσχέΟιο «0 περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλdσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1989>>, οι σύντομες παρατη-
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ρήσεις που ακολοόθησαν· (Ντ. Κωνσταντίνου, Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Γαλανός) 
και ψήφιση αυτού σε Νόμο, αφού τροποποιήθηκε ως «0 περί Τελωνειακών 

Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 1990.>ι 

2) '!Sκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Εξωτερικών Δανείων προς την 
Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989» 
και ψήφιση αυτού σε NόjJ.o, αφοό τροποποιήθηκε ως «0 περί Εξωτερικών Δανείων 
προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990.>ι 

3) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, 
Κατοχή και Διάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990ιι, η σύντομη παρατήρηση του Βουλευτή κ. 'Μ. Παπαπέτρου και ψήφιση 
αυτής σε Νόμο. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε !παλλήλους της Αρχής και Εξαρτω

μένους τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και 2. «Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 1παλλήλους της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο 

Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990ιι, οι σύντο
μες παρατηρήσεις του Βουλευτή χ. Π. Στυλιανού και έγκριση αυτών. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Δημόσιας !πηρεσίας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1989» και έγκριση αυτών, 
αφοό τροποποιήθηκαν ως «Οι περί Δημόσιας 1πηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990.» 

6) Έκθεση γ;ια τους Κανονισμούς ((Οι περ! ΚυπριακοU Οργανισμού Αναπτύ
ξεως Γης (Έκδοση Χρεογράφων) Κανονισμοί του 1989» και έγκριση αυτών, αφοό 
τροποποιήθηκαν ως «Οι περί Κυπριακοό Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Έκδοση 
Χρεογράφων) Κανονισμοί του 1990.» 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
8) Ερωτήσεις Ιiουλευτών (Η ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί προς το 

Δημοτικό Σχολείο Λεμύθου - Τα θλιβερά επεισόδια που διαδραματίστηκαν στο 

Μαθητικό Οικοτροφείο Λευκωσίας σε βάρος Παιδιών εγκλωβισμένων Καρπασιτών 

- Η παύση του Ανδρέα Γιωργάλλα από τη θέση του προέδρου της κοινότητας 
Μαραθόβουνου -Οι μακροσκελείς κατάλογοι αναμονής των ασθενών που θα 
υποβληθούν σε χειρουργική επέμβαση στα νοσοκομεία - Η απόφαση για ανα

βάθμιση της Μορφωτικής 1πηρεσίας του 1πουργείου Παιδείας - Η παύση από 
την κυβέρνηση Βασιλείου του συστήματος επιΟότησης των κομίστρων των 
προσφύγων μαθητών - Η συ~περίληψη στα υπό έκδοση ανθολόγια του γυμνα
σιακού κόκλου κειμένων σχετικ~ν με τον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα του 1955-
59 - Το θέμα της δυσμενούς μεταχείρισης της Λίλλης Καλλή που απολόθηκε από 
την εταιρεία ΣΕΔΙΓΕΠ - Η /ι.η συντήρηση και αξιοποίηση των συγκροτημάτων 
_::r_ων Κεντρικών Φυλακών όπου κρατούνταν αγωνιστές του εθνικοαπελευθερωτικού 

αγώνα 1955-59 -Η μη εκπλήρωση των επίσημων υποσχέσεων για τη δημιουργία 
φράγματος στη Βυζακιά -Η καθυστέρηση που παρατηρείται στη βελτίωση, 
σήμανση και σηματοδότηση των δρόμων Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας και Φρενάρους
Βρυσούλλων - Το θέμα της επεξεργασίας και κατάθεσης στη Βουλή των 
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Κανονισμών που θα εκ3οθούν με βάση τους περί 03ικής Ασφάλειας Νόμους -
Αίτημα για βελτίωση του 3ρόμου Αγίας Βαρβάρας-Αλάμπρας, καθώς και για 
κατασκευή γεφυριών σε 3ιάφορα σημεία του - Η άμεση ανάγκη για αλλαγή της 
κατεύθυνσης 3ρόμων της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας που είναι επικίν3υνοι - Η μη 
διάθεση ή έστω ο τοκισμός μέρους του ποσού που αναλαμβάνει το κράτος υπό 

μορφή <<σχολικών)) -Α(τημα κοινοταρχών της Λευκωσ(ας για διαφάνεια των 

ετήσιων ισολογισμών των «σχολικών)) -Το θέμα της μη επιδότησης από το κράτος 

των προγραμμάτων για την εκπαι3ευτική ανάπτυξη κοινοτήτων της επαρχίας 
Λευκωσίας - Το θέμα της καταβολής από κοινότητες της επαρχίας Λευκωσίας 
φόρου για επιχορήγηση ενοικίου 3ασκάλων -Αίτημα της κοινότητας Αγίας 

Βαρβάρας για κατασκευή μικρών φραγμ-άτων στην περιοχή Κοτσιάτη στον 
ποταμό Γιαλιά - Η ρύπανση του περιβάλλοντος από τη χρησιμοποίηση σκάρτων 
μηχανέλαιων και από την απόρριψή τους στην περιοχή λυμάτων της Λεμεσοό - Η 
ανάγκη επιχορήγησης των Ναυτικών Ομίλων Λάρνακας και Αμμοχώστου - Το 

πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Οροόντας λόγω της καόσης των 
κατάλοιπων των χοιροτροφείων -Η ανάγκη για τοποθέτηση ή αντικατάσταση 

πινακ(δωv στο Λυθροδόντα και' σε άλλες κοινότητες -Η πρόταση του εκδοτικού 

οίκου ΜΑΜ για τη 3ημιουργία κυπριακοό βιβλιοπωλείου στην Αθήνα -Η μη 
κατάθεση από το αρμό3ιο Υ πουργε(ο του νομοσχε3ίου σχετικά με την καθιέρωση 

της κουμαν3αρίας ως προϊόντος με γεωγραφική προέλευση - Το θέμα της 

παροχέτευσης μολυσμένου νερού και η ανάγκη σύστασης υπηρεσίας για έλεγχο της 
ποιότητάς του). 

9) Απαντήσεις "fπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Τα ντεπόζιτα νερού στον 
οικισμό Αγ. Γεωργίου Παλουριώτισσας και η α3υναμία σόν3εσης κάθε 3ιαμερί

σματος με την υ3ατοπρομήθεια -Η προμήθεια ει3ών υγιεινής στους κυβερνητικούς 
eικισμούς και η τοποθέτηση περσιάνων από τους εκτοπισθέντες στις Κατοικίες 
τους - Η αντιμετώπιση· . των διάφορων προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι 

οικισμοί Αγίου Ελευθερίου, Αποστόλου Ανδρέα, Αποστόλου Λουκά, καθώς και ο 
συνοικισμός αυτοστέγασης Λατσιών -Η μετάΟοση από το ΡΙΚ ανακοινώσεων της 
Παγκόπριας Γυναικείας Κίνησης «Επισ-i-ροφή» υπό μορφή 3ιαφημίσεων - Η 
πλήρωση των κενών θέσεων του γραφείου της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας 

στην Ευρόχου - Η κατασκευή νέου γεφυριοό που θα συνδέει το• Μονάγρι με τα 
χωριά Άγιος Γεώργιος, Συλίκου, Κουκά και Πέρα Πε3ί -Η αναστήλωση της 
παλιάς βρόσης και άλλα εξωραϊστικά έργα στο χωριό Λετύμπου -Η αγορά γης 

όστερα από Οιαπραγματεόσεις για την επέκταση του κοιμητηρίου της Τσάδας -Η 
συντήρηση της Μονής του Τιμίου Σταυροό της Μόθθας - Η ανάγκη κατε3άφισης 
μέρους παλιοό σπιτιοό που βρίσκεται στην Τσάδα για να διαπλατυνθεί ο κόριος 
3ρόμος του χωριοό - Η εκτέλεση έργων στους 3ρόμους Τ ροό3ους-Προ8ρόμου, 

Πλατρών-Προ3ρόμου και Pine Wοοd-Κακοπετριάς - Η λήψη μέτρων ύστερα από 
πληροφορίες για 3ιακίνηση ναρκωτικών στην περιοχή Πόλας - Η κατασκευή 
αμπελουργικών δρόμων και οι πιστώσεις που διατίθενται, ειΟικότερα για την 
περιοχή της Μαραθάσας - Η λήψη 3ικαστικών κ.αι άλλων μέτρων για την 

εξασφάλιση συνθηκών καθαριότητας κατά την κατασκευή του σουτζιοόκκου - Η 
παροχή πρόσθετης οικονομικής βοήθειας από τον ΚΟΑ στην κοινότητα Φαρμακά 
για αποπεράτωση του γηπέδου της -Θέματα σχετικά με τη λειτουργία του 
Κυπριακού Πρακτορείου Ει3ήσεων - Τα προβλήματα που 3ημιοόργησε στους 

εργαζόμενους γονείς και στους μαθητές η καθιέρωση του κλιμακωτοό ωραρίου - Η 
συμπερίληψη των Λυμπιών στο σχέ3ιο 3ανειο36τησης ζευγαριών για στέγασή τους 
σε κοινότητες της αποστρατιωτικοποιημένης ζώνης -Οι χαμηλές προκαταβολές 
που 3όθηκαν από τη ΣΕΔΙΓΕΠ για τα επιτραπέζια σταφύλια και οι τιμές 
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εκκαθάρισής τους -Η εκτέλεση του έργου Γέφυρα Ξερού-Τροό8ους - Η 8ημιουργίοι 
8ιοιβάσεων στην 086 Μοιρ(νου Γερολάνου κοιι η εγκατάσταση φώτων τροχοι(οις στη 
συμβολή της με τη λεωφόρο Συγγρού - Τοι αλιευτικά κοιτοιφύγιοι Παραλιμνίου κοιι 

Αγίας Νάποις κοιι η οι8υνοιμίοι της Μετεωρο(.ογικής Υπηρεσίας νοι εκ8ί8ει ει8ικά 
8ελτίοι καιρού - Η βελτίωση του 8ρόμου Ξυλοφάγου-Αγίας Νάποις κοιι άλλοι έργα 
για τη βελτίωση του οΟι.κού Οικτύοu των Κοχκι.νοχωριών - Το θέμα της 

τοποθέτησης οιπό την Αστυνομία τροχονόμων στις σχολικές 8ιοιβάσεις - Η 
υ8ρο8ότηση της κοινότητας Δευτεράς κοιι η κατασκευή φράγματος στον ποταμό 
Πε8ιοιίο - Η ανέγερση νέας αίθουσας 8ι8οισκοιλίοις στο Δημοτικό Σχολείο Πάνω 
Κυβί8ων - Η σύν8εση του ΡΙΚ με την ελληνική ροι8ιοφωνίοι - Η 8ιάθεση της 
φετινής παραγωγής κρεμμυ8ιών - Η εκτέλεση έργων στο 8ρόμο Λεμεσού

Ποιλοιιχωρίου -Οι έξι κυκλοφοριακοί κόμβοι που κοιτοισκευάστηκοιν στον ποιροι

κοιμπτήριο 8ρόμο Λεμεσού - Η επι8ιόρθωση της υ8οιτο8εξοιμενής που βρίσκεται 
στην περιοχή ι<Λιμόχωρος» στο Φοιρμοικά - Ο 8ιοιχωρισμός έντεκα οικοπέ8ων στο 
χωριό Ανάγυιοι γιοι άπορες οικογένειες - Η παροχή τεχνικοοικονομικής βοήθειας 
στην κοινότητα Κοιμπιών οιπό τον ΚΟΑ γιοι την κατασκευή γηπέ8ου - Η 
παράταση της απασχόλησης των έκτακτων τεχνικών υπαλλήλων του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υ8άτων -Οι αεροψεκασμοί στους οποίους προβαίνει το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την προστασία των εσπεριΟοει.Οών -Μέτρα που 

έχουν ληφθεί γιοι την προστασία των παραγωγών εσπερι8οει8ών -Η μεταφορά του 
τομέα 8ιοιλογής του εισερχόμενου αεροπορικού τοιχυ8ρομείου οιπό τη Λάρνοικοι στη 

Λευκωσία - Το θέμα της 8ημιουργίοις νέου κοιφενε(ου στον οικισμό Καθολικής -Η 
μη ύπαρξη 8ημόσιων οργανικών θέσεων γιοι τη μονιμοποίηση των πέντε επιθεω

ρητών ύΟατος που εργάζονται στο 10ατικ6 Έργο Χρυσοχούς -Επει.σόΟια σε 

βάρος Κυπρίων οιπό τις αρχές των βρετανικών βάσεων Επισκοπής στο οιρχοιίο 

θέατρο του Κουρίου κοιι η λήψη μέτρων γιοι αποφυγή τους στο μέλλον -
Επι8ιορθώσεις στο σχολικό κτίριο της κοινότητας Χολετριών - Το θέμα της 
8ημιουργίοις Κέντρου Εκποι(8ευσης κοιι Αποκατάστασης Τυφλών - Η παροχή 

κτηνιοιτροφοιρμοικευτικής περίθαλψης στους κτηνοτρόφους της περιοχής ι<Δοισάκι 

της Άχνας>> - Το αlτημα για επέκταση της περι.οχ'ής που αρΟεύεται από το 
οιρ8ευτικό έργο Πάφου -Το οιίτημοι γιοι τοποθέτηση 8εύτερης νοσοκόμας στο 

Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Σοιλοιμιούς -Το θέμα της λειτουργίας της 8ιά

τρησης που υπάρχει. στην τοποθεσία <<Κα.μινοόδια» κοντά στον ποταμό Δι.άριζο -Η 
παροχή πρόσθετης οικονομικής βοήθειας οιπό τον ΚΟΑ στην κοινότητα Σοιλοιμιούς 
για αποπεράτωση του γηπέ8ου της -Η εκτέλεση του έργου Γέφυρα Ξερού

Τροό8ους -Το θέμα της μείωσης της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών, των 

οικο8όμων και άλλων κατηγοριών εργαζομένων - Το θέμα της στελέχωσης κοιι του 
εξοπλισμού της Κυπριακής Βιβλιοθήκης - Το θέμα της πληρωμής των ελαιο

παραγωγών οιπό το ΣΕΚΕΠ - Απόφασή του Υπουργικού Συμβουλίου γιοι 
βελτίωση του 8ρόμου που συν8έει το συνοικισμό Βρυσούλλων με το Φρέναρος - Ο 
συνολικός αριθμός των μαθητών μέσης εκποιί8ευσης κοιτά το 1989-90 κοιι ο 
<!ιριθμός των τμημάτων στοι οποία έχουν κατανεμηθεί - Η ετοιμασία των 

αναγκαίων σχεδίων, εγγράφ.ων προσφορών κτλ. για την κατασκευή του Ορόμου 
Λευκωσ!ας-Κοκκινοτριμιθι.άς - Η αποφυλάκιση του Κυπριανού Παρτάση με 
απόφαση του Προέ8ρου της Δημοκρατίας και η σωστή απονομή της 8ικαιοσύνης 
-Η επισκευή και συντήρηση των εκκλησιών Παναγίας, Αγίου Μάμα και Σωτήρος 

στο Μουτουλλά και Αγίας Ειρήνης στο χωριό Αγία Ειρήνη -Διαβήματα προς τον 

πρέσβη του Ισραήλ σχετικά με τις παράνομες ενέργειες Ισραηλιτών κατά του 

πλοίου ι<Zeus Xenios» -Η περίληψη του χωριού Αρχιμαν8ρίτοι στο πρόγραμμα 
ανέγερσης τηλεοπτικών υποσταθμών αναμετά.Οοσης -Απόφαση του lπουργικοό 
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Συμβουλίου για καταβολή αποζημιώσεων στους κτηνοτρόφους των οποίων τα ζώα 

προσβλήθηκαν από ευλογιά -Μέτρα της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση των 
προ~μάτων που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες και οι τάξεις που έχουν ανάγκη 
οικονομικής ενίσχυσης - Η κατασκευή φράγματος στην περιοχή ((Χελιδόνια» στον 
ποταμό Γιαλιά και η ανύψωση του μικρού φράγματος κοντά στο χωριό. 

1 Ο) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέλεια του 

Σώματος ύστερα από τις παρατηρ'ήσεις των Βουλευτών χ. Α. Γαλανού, Γλ. 
Κληρίδη, Ντ. Κωνσταντίνου και Τ. Χατζηδημητρίου του θέματος «Η αντιδεον
τολογική συμπεριφορά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού). 
11) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Οι ανεφάρμοστες υποσχέσεις της κυβέρνησης για ουσιώδη έργα στη 
Λάρνακα (λιμάνι-αποχετευτικό-κυκλοφοριακό-τουριστική αvάπτυξ η).» 

(β) «Τα προβλήματα που θα προκύψουν από την απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου για ανέγερση γυμνασίου στο χώρο του δάσους της Παιδα

γωγικής Ακαδημίας στην Αγλαντζιά παρά τις αντίθετες απόψεις των 

αρμόδιων υπηρεσιών: Πολεοδομίας, ΠολεοΟομικού Συμβουλίου, Αστυ

νομίας, Υπουργείου Γεωργίας και Γραφείου Προγραμματισμού.»· 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της Βουλής κ. Ρήνας 

Κατσελλή). 

(γ) «0 κίνδυνος για τη δημόσια υγεία, τη ρύπανση του περιβάλλοντος και 
τη μόλυνση των υδροφόρων στρωμάτων από την έλλειψη αποχετευ

τικών συστημάτων στις ορεινές και ημιορεινές περιοχές και η ανάγκη 

αντιμετώ:cισης του προβλήματος από το κράτος.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή χ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(δ) «Οι τρομακτικές ζημιές που προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην 

αγροτική οικονομία και η ανάγκη ανάληψης εντατικής και οργανωμένης 
εκστρατείας για την καταπολέμησή της.» . 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(ε) «Η ενέργεια του Προέδρου Βασιλείου να προχωρή.;ει με την Τράπεζα 
Αναπτύξεως στη δημιουργία αγγλόφωνης πανεπιστημιακής και μετα

πανεπιστημιακής σχολής στο ΚΕΜΑ και τα απορρέοντα από· την 

ενέργεια τεράστια ηθικά και πολιτικά προβλήματα.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή)\. Π. Στυλιανού). 

(στ} (<Η Ειρηνευτική Δόναμη1 οι αρμο8ιότητες και οι όροι εντολής της, 

ι8ια(τερα σ' ό,τι αφορά τις λεγόμενες νεκρές ζώνες.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη

δημητρίου). 

12) Διεξαγωγή συζήτησης (Γλ. Κληρίδης, Α. Γαλανός, Πρόεδρος, 'Α. 

Χρυσοστόμου) γύρω από το θέμα της δημοσίευσης των ερωτήσεων στον Τύπο 

πριν από την ·κατάθεσή τους στη Βουλή και της ανάγκης να ε(ναι 8ιατυπωμένες με 

συντομ(α. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τϋπογpαφε(ο της Κυπριακής Δημοκpα.τ(ας1 Λεuκωσ(α. 



Πρακτικά της Βουλής τωv Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

ΣΥΝΕΔΡΙΑ 24ης Ιανουαρ!ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα ενάρξεως: 4.10 μ.μ.) 

(Αρ. 15) 

Κηρόσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ!α. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Ύ'πάρχει απαρτ!α, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, οι δυο αυτές συνεδρίες της Βουλής έχουν οριστεί για να ξεκαθαρ(
σουμε πολλά θέματα του Κεφαλαlου Δ τα οπο(α εκκρεμούν από πολύ καιρό. 

Σε συζήτηση των εκπροσώπων των κομμάτων που έγινε πριν λ(γη ώρα, έχουν 

ληφθε( κατ' αρχήν ορισμένες αποφάσεις τις οποίες θα σας πω. Βεβαίως η 

συζήτηση αυτή γίνεται για να μιλ'ήσοuν όσοι Βουλευτές επιθυμούν. ακριβώς γι' 
αυτό το λόγο ορ(στηκαν αυτές οι δυο συνεδρίες. 

Από την άλλη μεριά όμως θα ήταν επιθυμητό, αν οι ομιλίες των Βουλευτών 
πάνω στα θέματα αυτά περιορ(ζονταν μέσα σε πλα!σια χρονικά, Οηλα.8ή μέσα σε 

δέκα λεπτά. Πιστεύω ότι μέσα σε δέκα λεπτά μπορεl να πει κανεlς πάρα πολλά 
πράγματα. Αλλ& βεβαίως δεν μπορεί να υπάρξει αυστηρός κανόνας. Αν ένας 
Βουλευτής μιλήσει λίγα λεπτά περισσότερα ή λιγότερα, δεν έχει σπουδαία 
σημασία. 

Επ!σης έχει αποφασιστεί να διαβαστούν οι Εκθέσεις των διάφορων Κοινοβου

λευτικών Επιτροπών πάνω στα θέματα αυτά, εκτός βεβαίως αν η Βουλή θεωρήσει 
την Έκθεση πάνω σ' ένα οποιοδήποτε θέμα ή και ολόκληρο το θέμα ως 
ξεπερασμένο, οπότε, , ... 

Ο κ. Ομήρου. 

( 1387) 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Επει8ή μετά την ανάγνωση των Εκθέσεων μπορεί να μην προκύψει ανάγκη 

συζήτησης των θεμάτων, θα εισηγοόμουν να διαβάζονται οι Εκθέσεις, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να διαβάζονται οι Εκθέσεις, αυτό είπα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Μπορεί να μη γίνει συζήτηση για ένα θέμα, να θεωρηθεί ότι το περιεχόμενο 
της Έκθ~σης -καλύπτει πλήρως όλες τις πλευρές, και συνεπώς να μη χρειάζεται 
συζήτηση... . 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είπα, κόριε Ομήρου. Είπα ότι θα διαβάζονται οι Εκθέσεις. 

Γι / αυτό το λόγο, κύριοι, νομίζω ότι είναι ώρα να μπούμε στο Κεφάλαιο Δ. 
Το πρώτο θέμα του Κεφαλαίου Δ είναι: 

Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Ανα

πτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
απόφαση της D.S.R. να παόσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας για το 
διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθόνες της κυβέρνησης και η επείγουσα 

εξέταση της δυνατότητας ανάκλησης της απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

(Θέμά εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ανδρέα Γεωργίου, 
Ανδρέα Μαθηκολώνη και Αντώνη Ανδρέου). (2.3.1989). 
(Συνέχιση·της συζήτησης). 

Αντιλοιμβάνομαι ότι οι Εκθέσει~ς Επιτροπής έχουν διαβαστεί κι έχει 
αρχίσει και η . συζήτηση αυτοό του θέματος, και νομίζω ότι αυτό το θέμα έχει 

ftαει--σε---κ&.ποιο σημείο επlλυσής του, με ορισμένα μέτρα τα οποία έχει 
-------- εξαγγείλει η κυβέρνηση για τη βελτίωση τοο λιμανιού της Λάρνακας. 

Ο κ. Ανδρέου θα μπορούσε να μας διαφωτίσει πάνω στο θέμα αυτό. 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Θα μ.ιλήσώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε στο βήμα, κόριε Ανδρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν&.δελφοι, 

Ο εκπρόσωπος της D.S.R. στην Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών δήλωσε τα ακόλουθα, όΠως 
αναγράφεται και στην Έκθεση της Επιτροπής ημερομηνίας 24.6.1989. 

«Η εταιρεία D.S.R. μετέφερε μέρος των εργασιών της στο λιμάνι του 

Ηρακλείου ·Κρήτης, γιατί βρήκε καλύτερους όρους διεκπεραίωσης των εργασιών 
της και προτίθεται να μεταφέρει όλες τις εργασίες της εκεί ή και οπουδήποτε 
αλλού, εφόσον διαπιστωθε( η ανικανότητα των κυπριακών λιμανιών να εξυπη

ρετούν την εταιρεία τους«. 

Για να "κανοποιηθοόν οι απαιτήσεις της D.S.R., που σήμερα οι εργασίες της 
αντιπροσωτtεύ9uν το 90% του συνόλου των εργασιών του διαμετακομιστικού 
εμπορίου του λιμανιού της Λάρνακας, πρέπει: 

( α) Να αναβαθμιστεί το λιμάνι της Λάρνακας. 

(β) · Να μειωθούν τα κόστα της εταιρείας. 
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(γ) Να προσφέρεται εργασlα και κατά τις Κυριακές κι αργlες, και 

(δ) Να κηρυχθεί το λιμάνι της Λάρνακας ως ελεύθερη λιμενικ>] περιοχ>]. 

Πρόσφατοι ψηφίσαμε τον περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών Νόμο του 

1989 με τον οποίο δίνεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβοόλιο να κηρόσσει με 
διάταγμα ελεύθερες λιμενικές περιοχές. 

Ελπίζουμε ότι η απόφαση γιοι κ>]ρυξη του λιμοινιοό της Λάρνακας ως 
ελεόθερης λιμενικ>]ς περιοχ>]ς θα γίνει χωρίς καμιά καθυστέρηση κι ότι αμέσως 
μετά θα κατατεθούν στη Βουλή και οι σχετικοί Κανονισμοί που θα διέπουν τα της 

λειτουργιας του. Μ 1 αυτό τον τρόπο ικανοποιούμε 8υο από τις πιο πάνω 
προUποθέσεις της D.S.R. Δηλοιδ>] τη μείωση των κόστων της εταιρείας με την 
απλοποίηση της διαδικασίας και της γραφειοκρατίας, και την κήρυξη του λιμοινιοό 
της Λάρνακας ως ελεόθερης λιμενικής περιοχ>]ς. 

Η πρώτη και σοβαρότερη από οικονομικ>]ς πλευράς προUπόθεση γιοι την 
D.S.R. ε!ναι η αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας, ένα αίτημα των 
Λαpνακέων που υπάρχει για πολλά χρόνια, γιατ( είναι γνωστό ότι οι δυνατότητες 
του λιμανιού της Λάρνακας είναι πολύ περιορισμένες. 

Στις 7.6.1989 σε ευρεία σόσκεψη που έγινε στο προεδρικό μέγαρο στην 

παρουσ(α των παραγόντων της Λάρνακας και των αρμόδιων αρχών, ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατ(ας, αναφορικά με το λιμάνι της Λάρνακας, έθεσε προς απάντηση 
τα εξ>]ς δυο ερωτ>]μοιτοι: 

1. Πόσοι χρόνιοι ζω>]ς απομένουν γιοι το λιμάνι της Λάρνακας, αν δε 

γlνουν έργα για επέκτασή του; Και 

2. Ποιες εlναι οι οικονομικές επιπτώσεις στην Αρχή Λιμένων ή στην 
οικονομ(α της χώρας, αν υιοθετηθε! η «Λύση 6)) για την ανάπτυξη του 
λιμανιού της Λάρνακας; 

Όπως έχω ήδη αναφέρει, κόριε Πρόεδρε και κόριοι συνάδελφοι, η D.S.R. 
αντιπροσωπεύει σήμερα το 90% τω.ν εργασιών του διαμετακομιστικού εμπορίου 
που διεξάγεται στο λιμάνι της Λάρνακας. Το διαμετακομιστικό όμως εμπόριο 
αντιπροσωπεύει το 75% της συνολικής κ!νησης του λιμανιού της Λάρνακας, 
σόμφωνοι με τα Ι!εδομ<νοι του 1988. Άρα είναι φανερό ότι εγκατάλειψη του 
λιμανιού μας από την D.S.R. θα το καταδικάσει σε αργό θάνατο, αφού θα 
μετατραπε( πλέa.v σε μια αντιοικονομική μονάδα. 

Σήμερα το λιμάνι της Λάρνακας έχει τη δυνατότητα να δέχεται πλοία της 
δεύτερης, όπως λέγονται, γενιάς, που μεταφέρουν μέχρι 2,000 TEUS, που 
μποροόν να ικανοποιηθοόν με τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις, πλην ορισμένων 
εξαιρέσεων. Αλλά και τούτο μόνο για τα επόμενα 3-4 χρόνια, γιατ( με τη 
δρομολόγηση των πλοίων της τρίτης και τέταρτης γενιάς, το λιμάνι της Λά.ρνοικοις 

θα είναι εντελώς ακατάλληλο γιοι εξυπηρέτηση αυτών των πλο(ων και χωρίς την 

αναβάθμισή του θ' αναγκαστεί να κλε!σει. 

Με την υιοθέτηση της λόσης γνωστ>]ς ως υπ. οιρ. 6, δίνεται η δυνατότητα στο 
λιμάνι της Λάρνακας να επιβιώσει μέχρι και πέραν του έτους 2000, γιατί θα ε!ναι 
Ι!υνοιτό να εξυπηρετεί πλοία μέχρι και 4,000 TEUS. 

Με τη λόση υπ' οιρ. 6 θα δημιουργηθεί κρηπίδωμα μήκους 500 μέτρων, το 
βάθος όμως της λεκάνης του λιμοινιοό αυξάνεται από 10 σε 14 μέτρα. Μ' αυτή 
την αναβάθμιση το λιμάνι θα είναι δυνατό να εξυπηρετεί πλοία και της τρίτης 
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γενιάς, που είναι μήκους 240- 270 μέτρων και βυθίσματος 11-12 μέτρων και 
πλοία της τέταρτης γενιάς, που θα είναι μήκους 270-294 μέτρων και βυθίσματος 
13-14 μέτρων. 

Επιπρόσθετα προς τα έργα πολιτικής μηχανικής που υπολογίζονται να είναι 

της τάξης των .€30 εκ., θα τοποθετηθοόν 3 γερανογέφυρες, 6 τρανστέ'ίνερς και 19 
tug masters, σuνολικού κόστους γύρω στα .€5-7 εκ. Η συνολική δυναμικότητα του 
αναβαθμισμένου λιμανιοό της Λάρνακας θα είναι της τάξης των 200,000·TEUS 
και προβλέπεται να είναι ικανοποιητική μέχρι το έτος 2007. 

Βέβαια η απαιτοόμενη επέν3υση των .€36 εκ. για την υλοποίηση της πιο 
πάνω επιλογής είναι σημαντική και η βιωσιμότητα του έργου εξαρτάται από 
αρκετοός αστάθμητους παράγοντες. Όμως ε3ώ νομίζω ότι 3εν τίθεται θέμα 
επιλογής. Ε3ώ πρόκειται για θέμα επιτακτικής ανάγκης! Αν αφήσουμε το λιμάνι 
της Λάρνακας να περιπέσει σε μαρασμό, τότε την ί3ια πιθανότατα τόχη θα έχει κι 

η πόλη της Λάρνακας, που πάντοτε η οικονομική της ανθηρότητα συν3εόταν στενά 
με το λιμάνι της. , 

Με το όλο θέμα της εξεόρεσης των αναγκαίων πόρων για την εκτέλεση του 

έργου έχουν άμεση σχέση και οι 3ιαπραγματεόσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη 

μεταξό της D.S.R. και της κυβέρνησης, για τη μερική χρηματο3ότηση του έργου 
από την D.S.R., οι οποίες ελπίζουμε να καταλήξουν σε θετικό αποτέλεσμα. 

Ένα άλλο ενθαρρυντικό στοιχείο που προέκυψε από την τελευταία κάθο3ο 
των αντιπροσώπων της D.S.R. στην Κόπρο είναι κι η έγγραφη βεβαίωση της 
εταιρεLας ότι θα συνεχ(σει να διακtνε( μέσω του λιμανιοό της Λάρνακας περ( τις 

100,000 TEUS το χρόνο. 
Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, θ' αναμένουμε μ' εν3ιαφέρον και την απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλ(ου το οποιο μελετά «ριζοσπαστικά)> μέτρα,,- όπως τα 
χαρακτήρισε ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 

αναφορικά με το γενικότερο θέμα του διαμετακομιστικού εμπορ(ου της Κύπρου. 

Υπήρξαν κι υπάρχουν παράγοντες αρμό3ιοι και αναρμό3ιοι που προσπάθησαν 
και προσπαθούν να τορπιλλLσοuν την απόφαση για την επέκταση του λιμανιού της 
πόλης μας. Γι' αυτό και μας ανησυχεί η οποια3ήποτε καθυστέρηση στο σχε3ιασμό 

και την υλοποίηση της απόφασης' της κυβέρνησης να προχωρήσει με τη λόση υπ' 
αρ. 6. Θα πρέπει να γίνει κατανοητό ως θέμα γενικότερης πολιτικής ότι 
επιβάλλεται η ύπαρξη δυο λιμανιών, ιδια(τερα κάτω από τις. σ.υνθ'ήχες που 
περνούμε ως κράτος σήμερα. Προειδοποιούμε ότι δε θα επιτρέψουμε σε κανένα να 
τορπιλλίσει την ή8η ληφθείσα απόφαση, κι αν αντιληφθοόμε ότι συμβαίνει κάτι 
τέτοιο, τότε θ 1 αντιδράσουμε πολύ 8υναμικά. 

Σε συνάντηση όλων των παραγόντων της Λάρνακας την 1.11.1989 με τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων και άλλους αρμό3ιους παράγοντες συζητήθηκε 
το θέμα του λιμανιού της Λάρνακας και .τονlστηκε προς τον κύριο Υπουργό ότι ως 
Λαρνακείς 3ε θα επιτρέψουμε σε κανένα να ναρκοθετήσει την ή8η ληφθείσα 
απόφαση της κυβέρνησης γι' αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας. Είναι 
ευχάριστο το ότι κι ο κόριος Υπουργός μας επιβεβαίωσε την απόφαση της 
κυβέρνησης και βεβαίωσε ότι σόντομα οι υποσχέσεις θα μtτουσιωθοόν σε πράξεις. 
Τις ί3ιες 3ιαβεβαιώσεις και υποσχέσεις μας έ3ωσε και ο ί3ιος ο Πρόε3ρος της 
Δημοκρατίας στις 22 Δεκεμβρίου 1989 στη σόσκεψη που είχαμε στη Λάρνακα 
μαζ( του ως Επιτροπή Αναπτόξεως της Πόλης κι ΕπαρχLας Λάρνακας. 
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Θα 8ώσουμε την αναγκαία πίστωση χρόνου για την ετοιμασία όλων των 

προκαταρκτικών μελετών και σχεδ(ωv, αλλά ταυτόχρονα προειδοποιούμε ότι δε θα 
ανεχθούμε καμιά α8ικαιολόγητη καθυστέρηση και θα επαναφέρουμε το θέμα στη 
Βουλή σε τέτοια περ(πτωση, για να ζητήσουμε εξηγήσεις και κατανομή ευθυνών. 

Για την πόλη και την επαρχία της Λάρνακας το λιμάνι είναι θέμα ύψιστης 
προτεραιότητας κι αυτό θέλουμε να το καταστήσουμε σαφές και στον τελευτα(ο 
αρμό8ιο κυβερνητικό παράγοντα. 

Η Λάρνακα υπέφερε κι υποφέρει για πολλά χρόνια από τον πρόχειρο κι 
αμεΜτητο προγραμματισμό των ελάχιστων έργων ανάπτυξης που έγιναν. Και το 
λιμάνι είναι ένα απ' αυτά. Με τη σχε8ιαζόμενη όμως αναβάθμισ>) του θα γίνει 
μια σοβαρ>) προσπάθεια προς την κατεύθυνση της άρσης μερικών από τα λάθη του 

παρελθόντος, έτσι ώστε το λιμάνι να γ(νει μια ουσιαστική οικονομική αναπτu:... 
ξιακ>) μονά8α, πάνω στην οποία η Λάρνακα θα μπορεί να προγραμματίζει την 
οικονομικ>} ανάπτυξ>) της στο προβλεπτό μέλλον. 

Ε~χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. 08υσcr>.ας Δημητρίου, μετά ο κ. Ηλιά8ης και μετά ο κ. Ζιαρτί8ης. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής βρισκεται σήμερα ένα πολύ καυτό 
πρόβλημα της Λάρνακας του οποίου η έγκαιρη και σωστ>) επίλυση θα έχει άμεσες 
επιπτώσεις στην οικονομικ>) ζω>) της επαρχίας μας. 

Το πρόβλημα του λιμανιού της Λάρνακας έφθασε στη Βουλ>) μετά τις 
τελευταίες ανησυχητικές εξελίξεις και πληροφορίες για απώλεια της μονα8ικ>)ς 
εταιρείας που χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας -8ηλα8>) της D.S.R.- και 

μεταφορά των 8ραστηριοτ>)των της (του 8ιαμετακομιστικού της εμπορίου) σε 
άλλο λιμάνι του εξωτερικού και συγκεκριμένα στην Κρήτη. 

'Οπως ε(vαι ευρύτατα γνωστό, το λιμάνι της Λάρνακας για σειρά ετών υπο

λειτουργεί κι η μοναΟική αυτή εταιρεία που το Οιατηρούσε σε λειτουργία ήταν η 

D.S.R. Σε πρόσφατη επίσκεψη μου στο λιμάνι 8ιαπίστωσα ότι 8υο τεράστιες απο
θήκες που έχουν κτιστεί είναι εντελώς άΟειες και μόνο μια μικρή αποθήκη λει

τουργεί, θα έλεγα καλύτερα υπολειτουργεί. 

Κατά τα τελευταία χρόνια η εταιρεία της D.S.R., αφού αντιλήφθηκε ότι η 
κυβέρνηση Οεν ήταν Οιατεθειμένη να εξετάσει σοβαρά τα προβλήματά της, αποφά

σισε την εξεύρεση νέου λιμανιού που να της προσφέρει τις κατάλληλες κι απαραί

τητες Οιευκολύνσεις. 

Κι είναι ε8ώ που η κυβέρνηση φέρει σοβαρ>) ευθύνη για την κακ>) εξέλιξη των 

πραγμάτων, κι είναι εδώ το σημείο που οποιεσδήποτε και να 'ναι οι τωρινές προ

σπάθειες της κυβέρνησης, 8εν πρόκειται να επιλύσουν 'ή ν' απαλείψουν ολοκληρω

τικά το πρόβλημα του λιμανιού. Η ζημιά στη Λάρνακα και στο λιμάνι ήδη έχει 

γίνει. Η υποβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας έφτασε σε τέτοια ανησυχητικά 

επίπεδα, έτσι που μερικοί σήμερα αμφισβητούν την ύπαρξη λιμανιού στη Λάρ
νακα! Κι έχει ή8η επικρατήσει σε ορισμένα στρώματα του λαού η εντύπωση ότι η 

Λάρνακα ζητεί τη 8ημιουργία λιμανιού σαν να μην υπ>)ρχε μέχρι σ>)μερα λιμάνι. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Λάρνακα 8ε ζητά σ>)μερα τη 8ημιουργ(α λιμανιού, ούτε την απλ>) επέκτασ>) 

του. Η Λάρνακα ζητά σήμερα την ανάλογη επέκταση του υφιστάμενου λιμανιού 
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της για να 'ναι ένα πραγματικό και χοcθ' όλοc εφάμιλλο κι ισάξιο λιμάνι μ' όλα 

τ' &.λλα λιμάνια άλλων χωρών. Όπως κάθε επαρχία δικαιωματικά ζητά έργα 

υπο8ομής που Οεv υπάρχουν, πιστεύω ότι απόλυτα δικαιολογημένα κι η Λάρνακα 

ζητά. την αναβάθμιση του λιμανιού που·ήΟη υπάρχει. 

Η Λάρνακα ζητά ένα λιμάνι που να καλύπτει λειτουργικά όχι μόνο τις σημε

ρινές ανάγκες μας αλλά και τις μελλοντικές του 21ου αιώνα. Εtναι παρεξηγημένη 

και λανθασμένη η εντύπωση που επικρατεί ότι ζητούμε ένα λιμάνι για να κρατή

σουμε την D.S.R. στην Κύπρο. Ζητούμε κι απαιτούμε από την κυβέρνηση να προ
χωρήσει άμεσα στην ανάλογη επέκταση του λιμανιού μας, για ν' αποφευχθούν 

περισσότερες ζημιογόνες επιπτώσεις στην επαρχία μας. 

Δυστυχώς, παρά τις τελευταίες διαβεβαιώσεις της κυβέρνησης για. τη διάθεση 

ποσού ί36,ΟΟΟ,ΟΟΟ για ικανοποιητική επέκταση του λιμανιού, δε βλέπουμε να. 

υλοποιείται αυτή η απόφαση. Ανησυχούμε κι υπογραμμίζουμε την αγωνία και 

εκφράζουμε τη 3ιαμαρτυρία μας, γιατί η κυβέρνηση 3εν προχωρεί με τον 

απαιτούμενο ρυθμό. Και τούτο επιβεβαιώνεται από την ίδια τη θέση που 

εξ~φρασε ο έντιμος -Υπουργός Συγκοινωνιών σε συνάντηση με το ΕΒΕΛ και τους 

Βο~λευτές της Λάρνακας σε ερώτηση που του θέσαμε για. το πότε θα. αρχίσουν 

α.υtά τα έργα. Η απάντηση ήτα.ν ότι ((στο παρόν στάδιο πρόκειται μόνο περί 

πολιτικής απόφασης κα.ι τίποτε περισσότερο!» 

Επει3ή όμως η πείρα μας απέ3ειξε ότι η κωλυσιεργία της κυβέρνησης ήταν 

και η κύρια. αιτία αυτής της καταστροφικής εξέλιξης, ζητούμε από την κυβέρνηση 

να. προχωρήσει αμέσως κι έμπρακτα στην υλοποίηση αυτής της πολιτικής 

α.πόφα.σης. 

\Αν για. να. ληφθεί α.υτή η πολιτική απόφαση χρειάστηκε περισσότερο από 

ενά~σης χρόνος, τίποτε δε μας πείθει ότι η υλοποίηση θα εφαρμοστεί έγκαιρα.. 
Είνα α3ιανόητο να μας μιλούν για μια απόφαση που λήφθηκε πριν ένα χρόνο και 

τα.υτ 'χρονα να. μην είναι σε θέση να μας παρουσιάσουν τα σχέΟια. που προβλέ

ποντ]Χι γι' αυτό το έργο. Ζητ~σαμε να. πληροφορηθούμε κι η απάντηση είναι ότι 

ετοιμάζονται. Πα.ρά τη μεγάλη\μα.ς επιθυμία. να πιστώσουμε θετικά την κυβερνη

τική μπόσχεση για υλοποίηση αυτού του έργου, δεν μπορούμε ν' αποκρύψουμε την 

ανησ,Uχία μας ότι το έργο αυτό Οεν προχωρεί με τον α.νάλόγο ρυθμό που η ανάγκη 

το επιβάλλει. 

~Δυστυχώς η πρόσφατη επίσκεψη του Προέ3ρου στη Λάρνακα στις 22 
Δεκεμβρίου 1989 για επίλυ<'η προβλημά,.των, κατόπιν 3ικών μας πιέσεων, έχει και 
πάλι ενισχύσει σε μεγαλύτερο βαθμό τις ανησυχίες γεννώντας μεγάλα. ερωτη

ματικά για. την αξιοπιστία. της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Ο κ. Βασιλείου έχει εξαγγείλει τη δημιουργία αίθουσας επιβατών κι' 

απέφυγε επιμελώς την εξαγγελία. επέκτασης του λιμανιού μα.ς. 

Κάποιες γεωλογικές έρευνες που είχαν αποφασιστεί για. την επέκταση του 

λιμανιού, ως το ελάχιστο δείγμα. πρόθεσης γι' αυτό το έργο, έχουν γίνει κι ο 

αρμό3ιος σύμβουλος που θα 'πρεπε να είχε ή3η 3ιοριστεί για να προχωρήσει αυτό 

το έργο αναμένει Ουστυχώς ακόμα. το Οιορισμό του! 

Έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Λάρνακα δια.κατέχεται από έντονη αγωνία. κι ανησυχία., γιατί τίποτε Οεν 

επιμαρτυρεί την υλοποίηση της υπόσχεσης της κυβέρνησης Βασιλείου. Αν πρόθεση 

της κυβέρνησης είναι ν' αθετήσει αυτή την υπόσχεση, τότε θα. είναι βα.ρύτα.τες οι 

ευθύνες των κυβερνώντων. 
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Για τη Οημιουργ(α αυτού του λιμανιοό από τις προηγούμενες κυβερνήσεις 

έχουν ξο8ευτεί .€35,000,000 και ζουν απ' αυτό το λιμάνι 300-400 οικογένειες, 
8ηλα8ή 1,000 μέχρι 1,200 άτομα. Τυχόν μετακίνηση της D.S.R. σ' άλλο λιμάνι, 
που αυτή θα ε(ναι σίγουρη κατάληξη αν το λιμάνι δεν αναβαθμιστεί, τότε το 

πλήγμα θα 'ναι βαρύτατο και το κακό αθεράπευτο. 

ΠροειΟοποιούμε τους κυβερνώντες v 1 αναλογιστούν τις ευθύνες τους και να 

υλοποιήσουν τις υποσχέσεις τους, γιατί θα επαγρυπνούμε και θα καταγγείλουμε 

αυτή την εκτροπή και Οε θα δεχτούμε με κανένα τρόπο τον τορπιλλισμό αυτής της 

απόφασης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Κύριοι συνά8ελφοι, θα ήθελα όσοι έχετε γραπτές ομιλίες να τις περικόψετε 

λίγο, ώστε να είμαστε μέσα στα πλαίσια των Οέκα λεπτών ή τόσο . . 

Ο κ. Ηλιά8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Το θέμα της αναβάθμισης του λιμανιού της Λάρνακας έχει επανατοποθετηθεί 

πρόσφατα το περασμένο καλοκαίρι όταν η εταιρεία D.S.R. της Λαοκρατικής 
Δημοκρατίας της Γερμανίας, που είναι ο μονα8ικός σχε86ν πελάτης του λιμανιού 

της Λάρνακας, με 8ιακίνηση 80 έως 90 χιλιά8ες εμπορευματοκιβώτια το χρόνο, 
ζήτησε και έθεσε ορισμένους όρους κοcι προϋποθέσεις για να συνεχίσει να 

χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας. 

Έτσι άρχισε ένας προβληματισμός, μια Οημόσια συζήτηση και ένα ενόια

φέρον τόσο για να κρατηθεί η D.S.R. στη Λάρνακα όσο και για να αναβαθμιστεί 
το λιμάνι, ώστε να μπορέσει μ~σα στις σύγχρονες συνθήκες να Οιαόραματlσει το 

ρόλο τον οικονομικό για τη Λάρνακα και την Κύπρο. 

Με βάση τις απόψεις που εκφράστηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή έγινε 

σαφές ότι, παρόλο που φαίνεται να λειτουργεί ικανοποιητικά, το λιμάνι της 

Λάρνακας παρουσιά:ζει αρκετά μειονεκτήματα, μεταξύ των οποίων είναι ο 
περιορισμένος κύκλος στροφής των πλοίων μέσα στη λεκάνη, που είναι μόνο 350 
μέτρα, γεγονός που εξυπακούει την εξυπηρέτηση πλοίων μήκους μέχρι 200 μέτρα 
και το περιορισμένο βά:θος του πόυ είναι μόνο 10 μέτρα και που επιτρέπει τον 
ελλιμενισμό πλοίων με βύθισμα μόνο μέχρι 9.50 μέτρα. 

Από τον Αύγουστο του 1988 η D.S.R. έθεσε στην Αρχή Λιμένων και στην 
κυβέρνηση συγκεκριμένους όρους και προUποθέσεις προκειμένου να συνεχίσει να 

χρησιμοποιεί το λιμάνι της Λάρνακας, ανάμεσα στους οποίους είναι η εκβάθυνση 

του λιμανιού στα 12 μέτρα, η εγκατάσταση Ουο νέων γερανογέφυρων και η 24ωρη 
εργασία επτά. μέρες τη β8ομά8α. 

Εξάλλου τα τελευταία χρόνια η 8ιεθνής τάση είναι η 8ρομολόγηση ολοένα και 

μεγαλύτερων πλοίων εμπορευματοκιβωτίων, μια εξέλιξη που θα 8ημιουργήσει 

προβλήματα, όταν τα πλοία αυτά θα αρχίσουν να φθάνουν στο λιμάνι της 

Λάρνακας και 8ε θα μπορούν να ελλιμεν(ζονται. 

Από τα πιο πά:νω αλλά χαι από το γεγονός ότι άλλοι ανταγωνιστές μας στην 

περιοχή, π.χ. η Μάλτα, η Σμύρνη, ο Πειραιάς έχουν ή8η αναβαθμίσει τα λιμάνια 

τους, είναι πρόΟηλο ότι. το λιμάνι της Λάρνακας χρειάζεται επέκταση και 

βελτίωση και αναπροσαρμογή του εξοπλισμού του στις νέες τεχνολογικές 
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εξελίξεις, ώστε να μπορέσει να εξυπηρετήσει τα νέα μεγαλύτερα πλοία εμπορευ

ματοκιβωτίων που αναμένονται στο προσεχές μέλλον. 

Η περ(πτωση της D.S.R. δε δημιούργησε το πρόβλημα, απλώς αποτέλεσε το 
έναυσμα για να κινηθεί κάπως έγκαιρα η διαδικασία για την αναβάθμιση του 

λιμανιού. 

Τι έπραξε μέχρι τώρα η κυβέρνηση για την αναβάθμιση; 

Σε πρώτο στάδιο, τόσο η Αρχή Λιμένων όσο και η κυβέρνηση, αντιμετώπισαν 

το όλο θέμα μέσα στα πλαίσια των όρων και προϋποθέσεων που τέθηκαν από την 

D.S.R. με στόχο να γίνει δυνατή η εξυπηρέτηση των νέων πλοίων που η εταιρεία 
προγραμματίζει να δρομολογήσε~: στη Μεσόγειο. 

Έτσι το Δεκέμβρη του 1987 το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων 
και τον Ιούνη του 1988 το lποuργικό Συμβούλιο αποφάσισαν την κατασκευή νέου 
κρηπιδώματος μήκους 250 μέτρων και βάθους 12 μέτρων, με πρόβλεψη για 

επέκταση στα 500 μέτρα, την εγκατάσταση δυο γερανογέφυρων κοcι την αγορά 
ενός νέου ρυμουλκού. 

Το προϋπολογιζόμενο κόστος για τα νέα έργα ανέρχεται στα !:9 εκατομμύρια 
περίπου. Τα ετήσια έξοδα της Αρχής Λιμένων ανέρχονται σε .t1.3 εκατομμύρια, 
ενώ τα ετήσια έσοδά της θα αυξηθούν μόνο κατά !300,000, πράγμα που σημαίνει 
ότι η Αρχή Λιμένων θα ζημιώνει κάθε χρόνο Η εκατομμύριο. Ί'πολογ1ζεται όμως 
ότι η οικονομία του τόπΟυ θα έχει ένα όφελος γύρω στα .t2 εκατομμύρια το χρόνο. 

Όταν η D.S.R. εν>)μeρωσε την Αρχή ΛιμένΟJν για το νέο της πρόγραμμα και 
έθετε τους όρους και τις προϋποθέσεις που προαναφέρθηκαν, είχε υπόψη της ένα 

ορίζοντα μέχρι 5 χρόνια, δηλαδή από το 1987 μέχρι το 1992. Για τα σχέδια της 
πέρα από το 1992 3εν ανέφερε οτι3ήποτε, αλλά είναι πολύ πιθανό κι αυτή 
ακολουθώντας τη διεθνή τάση, και είναι βέβαιο μάλλον, ότι θα 'δρομολογήσει νέα 
μεγαλύτερα πλοία στην περιοχή. 

Συνεπώς αν τα έργα για την αναβάθμιση του λιμανιού που έχουν ήδη αρχίσει 

συνεχιστούν κανονικά χώρίς καθυστέρηση, θα συμπληρωθούν το 1992, πράγμα που 
σημαίνει ότι το λιμάνι θα είναι σε θέση να εξυπηρετήσει τις ανάγκες της D.S.R. 
(που είναι πολύ πιθανό να 3ιαφοροποιηθούν) και από την άλλη δε θα είναι σε θέση 

να εξυπηρετήσει τα νέα μεγαλύτερα πλοία άλλων γραμμών που αναμένεται να 

δρομολογηθούν στην περιοχή από το 1991 - 1992. 
Έτσι η υλοποίηση της απόφασης που έχει ήδη εγκριθεί θα σημαίνει τη 

διενέργεια μιας χαμένης επ!,'J8υσης που απλώς θα διασπαθήσει τελικά το δημόσιο 

χρήμα. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που το Σοσιαλιστικό Κόμμα επιμένει πως αν 

πρόκειται να γίνουν νέες επενδύσεις στο λιμάνι της Λάρνακας, και πρέπει να 

γ!νουν, θα πρέπει να στοχεύουν στην αναβάθμισή του σε τέτοιο βαθμό και τέτοια 

έκταση, ώστε να είναι σε θέση να μπορεί να εξυπηρετε! τη διεθνή ναυσιπλοϊα και 

το 3ιαμετακομιστικό εμπόριο τουλάχιστον για τα επόμενα είκοσι χρόνια. 
Διαφορετικά με πρόχειρες και προσωρινές λύσεις κιν3υνεύουμε να 3απανήσουμε 

άδικα αρκετά εκατομμύρια λίρες για να βρεθ9ύμε ξανά στο ίδιο σημεlο που 

είμαστε σήμερα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που δόθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Συγκοινωνιών από τους εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων, με εξα!ρεση την 

εξαγωγή πατατών, που είναι εποχιακή, και τα επιβατικά πλοία που κάμνουν τη 

γραμμή Λάρνακα - Τζιούνιε, η υπόλοιπη λιμενική κίνηση προέρχεται από την 
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D.S.R. και αφορά φορτία σε Οιαμετακόμιση. Τα φορτία αυτά υπολογίζονται γύρω 
στο 80% του συνόλου. 

Επομένως αν η D.S.R. φύγει από την Κύπρο και 8εν εξευρεθούν άλλες 

γραμμές, πράγμα που είναι βέβαιο αφοό το λιμάνι Οε θα ε!ναι σε θέση να Οεχτεί 

τα μεγαλύτερα πλοία εμπορευματοκιβωτίων που Ορομολογούνται Οιεθνώς τώρα 

πια, το λιμάνι θα υποαπασχολείται, χωρίς να αποκλείεται και το κλείσιμό του 

λόγω αντι-οικονομικής λειτουργίας. 

Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα μερικές εκατοντάδες άνθρωποι να χάσουν τη 

Οουλειά τους και η Λάρνακα και ο τόπος γενικότερα να χάσει μια σοβαρή πηγή 

εσό8ων. 

Αν μάλιστα ληφθεί υπόψη ότι ορισμένες γραμμές που χρησιμοποιούν τα 

λιμάνια μας έχουν ήδη προχωρήσει σε παραγγελίες νέων, μεγαλύτερων πλοίων, 

είνιχι πολύ πιθανό τα σοβαρά αυτά προβλήματα να εμφανιστοόν πολύ νωρίτερα, 

8ηλα8ή σε τρία-τέσσερα χρόνια. 

Ποιες είναι οι εισηγήσεις οι Οικές μας; 

Με βάση τα όσα έχουν εκτεθεί, έχουμε τη γνώμη ότι αν η κυβέρνηση, πέρα 

από τις διακηρύξεις, εννοεί πράγματι να αναπτύξει τη λιμενική βιομηχανία και το 

διαμετακομιστικό εμπόριο, θα πρέπει χωρίς καθυστέρηση: 

1. Να αναθεωρήσει την απόφασή της και να μην προχωρήσει στην υλοποίηση 
της λύσης των 1:9 εκατομμυρίων που έχει επιλεγεί, γιατί στην ουσια επιλέγει μια 
χαμένη επένΟυση. 

2. Να αποφασίσει την αναβάθμιση του λιμανιού με τρόπο που να μπορεί να 
εξυπηρετεί όχι μόνο τα πλοία της D.S.R. αλλά και όλα τα καινούργια πλοία 
εμπορευματοκιβωτίων που Ορομολογούνται διεθνώς και γενικά να είναι σε θέση να 

εξυπηρετήσει το Οιαμετακομιστικό εμπόριο τουλάχιστον για την επόμενη 

εικοσαετία. 

Μια τέτοια αναβάθμιση συνεπάγεται 8απάνη της τάξης των .Ε40 

εκατομμυρίων. 

Ωστόσο μια τέτοια ουσιαστικ'ή αναβάθμιση θα προσφέρει πολλαπλή ωφέλεια: 

Τη δυνατότητα προσέλκυσης και εξυπηρέτησης νέων πελατών και το πιο 

σημαντικό, το λιμάνι θα συνεχ!σει να λειτουργεί και να επιβιώνει ως ένας 

αξιόλογος σταθμός στη 8ιαμετακ6μιση στη Μεσόγειο και ως ένας σοβαρός 

οικονομικός πνεύμονας για τη Λάρνακα και την Κύπρο. 

, Είναι γι 1 αυτούς τους λόγους που εμείς πιστεύουμε ότι είναι καιρός να 

εγκαταλείψουμε τις πρόχειρες λύσεις και να στραφούμε σε μια προγραμματισμένη 

μακροπρόθεσμη αναπτυξιακή προσπάθεια στο νευραλγικό τομέα της λιμενικής 

βιομηχανίας. 

Και η κυβέρνηση έχουμε τη γνώμη ότι τελικά θα κριθεί από τα έργα και όχι 
από τα λόγια της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακριβώς 8έκα λεπτά, κύριε Ηλιά8η. 

Ο κ. Ζιαρτί8ης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οεν έχω γραπτή ομιλία συνεπώς 8ε με αφορά η προτροπή σας 
να την περικόψω. 'Εντούτοις θα ξέρετε ότι όσοι 8εν έχουν γραπτές ομιλίες ή θα 
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είναι συντομότεροι από το καθορισμένο όριο ή θα το υπερβούν πάρα πολύ. Εγώ 

σας υπόσχομαι. να μην υπερβώ το όριο. Θα είμαι σύντομος. 

Το θέμα που συζητούμε είναι το πρόβλημα που δημιουργήθηκε από αφορμή 

ορισμένες φήμες που κυκλοφόρησαν πριν 1 - 1,5 χρόνο και οι οποίες αργότερα 

επιβεβαιώθηκαν, ότι ένας μεγάλος, ο μεγαλύτερος πελάτης, ο μόνος κάποτε 

πελάτης του λιμανιού της Λάρνακας, η D.S.R., πρόκειται τα μεταφέρει. τις 

εpγασ(ες της σε άλλο λιμάνι της Μεσογείου και συγκεκριμένα στο λιμάνι του 

Ηρακλείου. 

Νομίζω ότι δικαιολογημένα οι φήμες αυτές, οι πληροφορίες αυτές, δημιούρ
γησαν ανησυχία και θέλω να δηλώσω εδώ ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα της 

Αριστεράς δεν ανησύχησε λιγότερο από τους εκπροσώπους άλλων κομμάτων όσον 
αφορά αυτό το πρόβλημα. 

Τώρα γιατί η D.S.R, αποφάσισε να μεταφέρει. τις ε?γασίες της σε άλλο 

λιμάνι; Η ίδια περιέγραψε ως εξής τα μέτρα τα οπο(α χρειάζονται να ληφθούν, 

για να παραμείνει και να εργάζεται με το λιμάνι της Λάρνακας, γι' αυτό και 

ζήτησε: 

Τη διεύρυνση του λιμανιού για να δέχεται μεγ_αλύτερα πλο(α, 

Να γίνουν διευθετήσεις για τη μείωση των κόστων της εταιpείοις. 

Να απλουστευθούν οι διαδικασίες και η γραφειοκρατ(α από όλες τις 

εμπλεκόμενες υπηρεσίες. 

Να καλυτερεύσει ο μηχοινισμός φορ'ι'ο-εκφόρτωσης. 

Να προσφέρονται υπηρεσίες και τις Κυριακές και τις αργίες. 

Να καθιερωθεί το λιμάνι ως ελεύθερη λιμενική περιοχή. 

Νομίζω ότι η Βουλή πρέπει να ξέρει τι έχει γίνει στο μεταξύ, για την 

ικανοπο(ηση αυτών των αιτημάτων της D.S.R. 

Όσον αφορά τη διεύρυνση ή όπως λέγεται την αναβάθμιση του λιμανιού της 

Λάρνακας, ε(ναι γνωστό ότι υπάρχουν ήδη μπροστά στην κυβέρνηση δυο λύσεις, η 

λύση των J:9 εκατομμυρίων και η λύση των !:35 - 40 εκατομμυρίων. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα της Αριστεράς υποστήριξε και συνεχίζει να 

υποστηρίζει τη δεύτερη λύση, την ουσιαστική δηλαδή αναβάθμιση του λιμανιού 

της Λάρνακας. 

Ε(μαστε σε θέση να ξέρουμε ότι το ζήτημα μελετάται από την κυβέρνηση και 

είμαστε αισιόδοξοι ότι το αποτέλεσμα της μελέτης θα είναι θετικό και θα γνωσθεί 

σε σύντομο χρονικό διάστημα. Έχω μάλιστα πληροφορίες ότι μερικά προπα
ρασκευαστικά έργα στα οπο!α αναφέρθηκε, αν κατάλαβα καλά, και ο συνάδελφος 

κ. Δημητρίου, έγιναν και γίνονται ήδη στο λιμάνι της Λάρνακας. 

Το δεύτερο ζήτημα που τέθηκε 'ήταν να γίνουν διευθετήσεις για τη μείωση 

των κόστων της εταιρείας. Για την ικανοποίηση αυτού του αιτήματος κάποιο 

ρόλο έπρεπε να παίξουν οι συνδικαλιστικές οργανώσεις. Και οι συνδικαλιστικές 

οργανώσεις δήλωσαν ήδη στη συνεδρία της Επιτροπής ότι έχουν προβεί σε 

παραχωρήσεις προς την εταιρεία των οποίων η αξία συμποσούται στο ποσό του 

μισού και πλέον εκατομμυρίου λιρών. 

Να απλουστευθούν οι διαδικασίες και η γραφειοκρατία από όλες τις 

εμπλεκόμενες υπηρεσίες. Αυτό το ζήτημα εξαρτάται κυρίως από τις τελωνειακές 
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και τις άλλες αρχές του λιμανιού και είμαι σε θέση να ξέρω ότι το ζήτημα τούτο 

μελετάται. 

Όσον αφορά την εργασία τις Κυριακές, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
έδειξαν προθυμία να συνεργασθούν και προσφέρθηκαν να εργάζονται οι εργάτες 

κατά τις Κυριακές και τις γιορτές, το πρόβλημα όμως προσκρούει στην άρνηση 

των υπαλλήλων της Αρχής. Ξέρω όμως ότι αυτό το ζήτημα βρίσκεται τώρα υπό 
συζήτηση και είμαστε αισιόδοξοι ότι κι αυτό το κώλυμα θα υπερπηδηθεί. 

1

Οσον αφορά την ελεύθερη λιμενική περιοχή, ξέρουμε όλοι ότι ο νόμος έχει 
θεσπισθεί από τη Βουλή· καθυστερεί η θέσπιση των Κανονισμών. Έχω όμως 

έγκυρες πληροφορίες ότι οι Κανονισμοί έχουν ετοιμαστεί από την Αρχή Λιμένων 

και έχουν σταλεί στο αρμόδιο Υπουργείο για έγκριση και αποστολή στη Βουλή. Η 
Αρχή Λιμένων είναι αισιόδοξη ότι και το ζήτημα αυτό θα λυθεί πολύ σύντομα. 

Τώρα το πρόβλημα είναι αν αυτά τα μέτρα που λήφθηκαν ή που μελετούνται, 

έχουν ικανοποιήσει την D.S.R. Έχω έγκυρες πληpοφορlες, κύριε Πρόεδρε και 
κύριοι συνάδελφοι, ότι η D.S.R. έχει ικανοποιηθε! και έχω έγκυρες μάλιστα 

πληροφορίες ότι ήΟη εγκατέλειψε το λιμάνι του Ηρακλείου. Οι Οιαμετακομιστικές 
εργασίες της D.S.R. εκτελοόνται τώρα αποκλειστικά στο λιμάνι της Λάρνακας. 

Λέγεται ότι ο λόγος για τον οποίο εγκατέλειψε το λιμάνι του Ηρακλείου, 

είναι γιατί οι όροι και οι συνθήκες εργασίας στο λιμάνι εκείνο Οε μποροόσαν καν 

να συγκριθοόν με τους όρους και τις συνθήκες που προσφέρει το λιμάνι της 

Λάρνακας. Πρέπει να είμαστε λοιπόν ήσυχοι ότι το ζήτημα θα λυθεί, αλλά όπως 
είπε ο συν&.Οελφος κ. ΑνΟρέου, θα επαγρυπνοόμε και, αν σημειωθεί αΟικαιολόγητη 

καθυστέρηση, θα εγεlρουμε ξανά το θέμα. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επιθυμεt άλλος να μιλ-ήσει επί του θέμα.τος; 

Αν Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί του θέματος, τότε α.να.κεφαλα.ιώνοντας 
θα μπορούσαμε να στείλουμε προς την κυβέρνηση το ακόλουθο μήνυμα: 

Ότι είναι ομόθυμη άποψη της Βουλής ότι το λιμάνι της Λάρνακας πρέπει να 
αναβαθμιστεί και ότι πρέπει να προτιμηθεί το σχέδιο των 1:35 - 1:40 εκατομ
μυρίων κα.ι όχι τα. ημίμετρα. του σχεΟίου των .€9 εκατομμυρίων, τα. οποία. σε πέντε 
ή Οέκα. χρόνια. θα είναι πεταμένα χρ-ήματα., Οιότι Οε θα χρησιμεόουν πλέον σε 
τίποτα.. 

Ελπίζω ότι η κυβέρνηση η οποία άρχισε ήδη να ασχολείται με αυτό το θέμα 

και να βρίσκεται στην ορθή γραμμή, όπως ανέφερε ο κ. Ζιαρτίδης, θα λάβει υπόψη 

της την ομόθυμη απόφαση της Βουλής και θα υιοθετήσει το σχέδιο των 1:35 με 
1:40 εκατομμυρίων για την αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας. 

Προχωροόμε τώρα το Οεότερο θέμα που ε(ναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για. το θέμα που αναφέρεται «1. Τα 
αρΟευτικά τμήματα να. μην επιβαρόνονται με τόκους τα τρία πρώτα χρόνια. της 
λειτουργίας των αρΟευτικών έργων. 2. Η συνεισφορά. των αρΟευτικών τμημάτων 
να μειωθε( στο ίΟιο ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωf>ιών στην 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων». (Θέμα εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλεύτή 
κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 23.6.88). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

Οιαβ&.σει την 1 Εκθεση στο Σώμα.. 
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ΧΡ. ΚΟΎ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕ±Η ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ'ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΎ'ΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΎ' ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «1) ΤΑ 
ΑΡΔΕΎ'ΤΙΚΑ ΤΜΉΜΑΤΑ ΝΑ ΜΗΝ ΕΠΙΒΑΡΎ'ΝΟΝΤΑΙ ΜΕ ΤΟΚΟΎ'Σ 
ΤΑ ΤΡΙΑ ΠΡΩΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΗΣ ΛΕΙΤΟΎ'ΡΓΙΑΣ ΤΩΝ ΑΡΔΕΎ'ΤΙΚΩΝ 

ΕΡΓΩΝ. 2) Η ΣΎ'ΝΕΙΣΦΟΡΑ ΤΩΝ ΑΡΔΕΎ'ΤΙΚΩΝ ΤΜΗΜΆΤΩΝ ΝΑ 
ΜΕΙΩΘΕΙ ΣΤΟ ΙΔΙΟ ΠΟΣΟΣΤΟ ΟΠΩΣ ΜΕΙΩΘΗΚΕ Η ΣΎ'ΝΕΙΣΦΟΡΑ 

ΤΩΝ ΧΩΡΙΩΝ ΣΤΗΝ ΕΚΤΕΛΕΣΗ ΑΝΑΠΤΎ'ΞΙΑΚΩΝ ΕΡΓΩΝ.>> 

Παpόvτες: 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόε3ρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Αν3ρl:ας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρl:ς 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπί3ης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελl:τησε το 

υπό συζήτηση θέμα σε τρεις συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 
Ιανουαρίου, 20 Ιουνίου και 3 Οκτωβρ(ου 1989: Στην πρώτη συνε3ρίαση της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 
και Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων καθώς και των αγροτικών οργανώσεων 

. ΠΕΚ,ΕΚΑ και Αγροτικής. 
Όπως είναι γνωστό, το υπό εξl:ταση θl:μα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Α. Χρυσοστόμου στις 23 Ιουνίου 1988 και στη συνέχεια 
παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργιας και Φυσικών Πόρων 

για μελέτη και ετοιμασ!α σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Κατά την εισαγωγή του θέματος ο εισηγητής του ανέφερε ότι το Σχέδιο 

Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς και τα έργα που έγιναν στα πλαίσια του 

σχε8!ου αυτού βοήθησαν πάρα πολύ τους κατοίκους της περιοχής~ αλλά ταυτό

χρονα δημιούργησαν αρνητικά αποτελέσματα λόγω των δυσβάστακτων ποσών που 

απαιτοUνταt από τους γεωργούς ως Οόσεις. Συγκεκριμένα προβλέπέται ότι τα 

τρία πρώτα χρόνια από την έναρξη λειτουργίας του αρ3ευτικού έργου 3ε θα 
πληρώνονται Οόσεις, ενώ μετά τον τρίτο χρόνο τα ΑρΟευτικά Τμήματα θα 

επιβαρύνονται με το 1/3 της όλης 3απάνης για τα έργα και με τόκους. Ο 
εισηγητής του θέματος πρόσθεσε ότι η προηγούμενη κυβέρνηση με(ωσε από 

1/1/87 τη συνεισφορά των χωριών για κοινοτικά αναπτυξιακά έργα από 1/3 ή 
1/2 στο 1/4 και ακόμα περισσότερο στο 1/6 για τα πολύ φτωχά χωριά. Ο 
Βουλευτής κ. Χρυσοστόμου πρότεινε την πιο κάτω Οέσμη μέτρων για το υπό 
συζήτηση θέμα: 

(α) Να χαριστούν οι τόκοι για τα τρία πρώτα χρόνια από την έναρξη 
λειτουργ(ας των αρΟευτικών έργων. 

(β) Να επεκταθεί η τριετής περίοΟος χάριτος σε πενταετή, γιατί τότε 

συνήθως 3ίνουν για πρώτη φορά εισό3ημα οι μόνιμες καλλιέργειες. 

(γ) Τα αρ3ευτικά έργα να τυγχάνουν της ί3ιας μεταχείρισης όπως και τα 

άλλα αναπτυξιακά έργα από πλευράς συνεισφοράς των χωριών, αφού 

λαμβάνονται υπόψη και οι pικονομικές Ουνατότητές τους. 
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(8) Οι κοινότητες να συνεισφέρουν στην εκτέλεση των αρ8ευτικών έργων 

ανάλογα με την οικονομική τους 8uνατότητα. 

Οι εκπρόσωποι των ·Ιπουργε(ων Εσωτερικών και Γεωpγ(ας και Φυσικών 

Πόρων ανέφεραν ότι το θέμα της παραχώρησης 8ανείων στα πλαίσια του Σχε8ίου 

Ενιαίας Αγροτικ-ής Ανcίπτυξης Πιτσιλιcίς μελετ-ήθηκε από το Υπουργικό Συμ

βούλιο και Επιτροπή Υπουργών, η οπο(α συστάθηκε 'για το σκοπό αυτό. Το 

lπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να μη 8εχτεί το αίτημα των Αρ8ευτικών 

Τμημάτων της περιοχ'ής Πιτσιλιάς για μείωση του ποσοστού συνεισφοράς τους 

στην εκτέλεση αρδευτικών έργων, γιατ( η α.πο8οχή του αιτήματος αυτού θα. ήταν 
αντίθετη με τις 3εσμεύσεις της κυβέρνησης προς τη Διεθν-ή Τρcίπεζα. Το ποσοστό 
του ενός (1/3) της 3απcίνης που συνεισφέρουν τα Αρ3ευτικcί Τμ-ήματα θεωρείται 
ικανοποιητικό μιας και το ποσοστό αυτό μειώνεται στο 1/5 στις περιπτώσεις 
πολύ φτωχών κοινοτήτων και από τα αρΟευτικά έργα επωφελούνται ορισμένοι 
γεωργοί, ενώ από τα αναπτυξιακοί όλη η κοινότητα. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, στην προσπάθειά του να βοηθήσει τα χωριά που 

επηρεάζονται από το ΣχέΟιο Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς, αποφάσισε να ' 
παρατείνει για 25 χρόνια την περίο3ο αποπληρωμ-ής των κεφαλαίων των 3ανείων 
μαζί με τους τόκους και την κατcίργηση των τόκων υπερημερίας. Η περίο3ος των 

25 χρόνων θα αρχίσει να ισχύει από την ημερομηνία της σχετικ-ής Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου και ανεξcίρτητα από την προβλεπόμενη περίο3ο απο

πληρωμ-ής κcίθε συγκεκριμένου 3ανείου, Δηλώθηκε επίσης ότι Θα είναι υπερβολικ-ή 

επιβάρυνση για τα Οημόσια οικονομικά η μεlωση των ποσοστών συνεισφοράς των 

ΑρΟευτικών Τμημάτων στα ποσοστά που προβλέπονται για τα αναπτυξιακά έργα 

και η μη πληρωμ-ή τόκων. 

Οι εκπρόσωποι των Αγροτικών Οργανώσεων ΠΕΚ,ΕΚΑ και Αγροτικ-ής 

τάχθηκαν υπέρ της μείωσης των ποσοστών συνεισφοράς για τα αρΟευτικά έργα 

στα ίΟια ποσοστά που προβλέπονται για τα αναπτυξιακά έργα, της μη χρέωσης 

τόκων για τα τρία πρώτα χρόνια από την έναρξη λειτουργίας των αρΟευτικών 

έργων και της περαιτέρω επέκτασης της αρχικής περιόΟου των τριών χρόνων σε 

μια προσπάθεια να βοηθηθούν οι αγρότες. 

Η Κοινοβουλευτικ-ή Επιτροπ-ή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

τα όσα εξετέθηκαν ενώπιόν της, καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει ευνοϊκά το 
α(τημα για μείωση των ποσοστών συνεισφοράς των ΑρΟευτικών Τμημάτων στις 

περιπτώσεις που αυτά: είναι πραγματικά φτωχά και Ουσπραγούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπcίρχουv ομιλητές; 

Ο κ. Χρυσοστόμου ο οποίος είναι και ο εισηγητής του θέματος. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Η περιοχή της Πιτσιλλιάς συγκαταλεγόταν στις πιο Ουσπραγούσες περιοχές 

της Κύπρου, γι' αυτό η κυβέρνηση Κυπριανού ε(χε Οώσει προτεραιότητα στην 

εφαρμογή του πρωτοποριακού ΣχεΟίου Αναπτύξεως Πιτσιλλιάς που στόχευε στην 

παροχή των μέσων για βελτίωση του βιοτικού επιπέΟου των κατο(κων της ορεινής 

αυτής περιοχής. 

Το Σχέδιο Αναπτύξεως Πιτσιλλιcίς -ήταν ευφcίνταστο στη σύλληψη του και 
πρωτότυπο στην εκτέλεσή του με βάση τα κυπριακά ΟεΟομένα. Η εκτέλεσή του 
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αναμφισβήτητα συνέτεινε ουσιαστικά στη βελτ!ωση των συνθηκών Οιαβ!ωσης των 
κατο(κων της περιοχής. 

Οι προοδευτικοί κάτοικοι της Πιτσιλλιάς χαρακτηρίζονται για την εργατι

κότητά τους και την αγάπη τους για τη yη και τα χωριά τους. Κάτω από τις πιο 

αντ!ξοες συνθήκες, με τα ροζιασμένα χέρια τους, μετέτρεψαν άγονη γη σε 

καλλιεργήσιμη. Όπως όλοι γνωρ!ζουμε 1 στη βουνίσια τούτη περιοχή και στις 

στενές δόμες, δεν ε!ναι δυνατό να χρησιμοποιηθοόν τα ίδια μηχανικά μέσα που 

χρησιμοποιούνται στους κάμπους, γι 1 αυτό κάθε σπιθαμή γης που αξιοποιείται 

είναι καρπός μόχθου, σκληρής δουλειάς και μεγάλης δαπάνης. 

Το ίδιο δαπανηρή είναι και η κατασκευή έργων στις ορεινές περιοχές. Τα 

έργα που κατασκευάστηκαν στα πλαίσια του Σχε~Ηου Αναπτύξεως Πιτσιλλιάς 

είχαν ψηλό κόστος και τα δάνεια με τους συσσωρευμένους τόκους έγιναν 

δυσβάστακτο βάρος για τους γεωργούς μας. 

Σύμφωνα με τους όρους τα δάνεια έχουν τρία χρόνια περίοδο χάριτος, έτσι η 

πρώτη Οόση αρχlζει τον τέταρτο χρόνο μαζ( με τους συσσωρευμένους τόκους και 

με ψηλή Οόση. Στο σημεlο αυτό θέλω να τον(σω ότι η περιοΟος χάριτος των τριών 

χρόνων δεν είναι αρκετή, γιατί στην περίπτωση των δενδροκαλλιεργιών η περίοδος 

χάριτος θα έπρεπε να ήταν πέντε χρόνια, τότε δηλαΟή που αρχίζουν να αποδ(δουν 

μερικώς τα Οέντρα. 

Για ενημέρωση των συναδέλφων θα αναφέρω μερικά χαρακτηριστικά 

παραδείγματα. 

Στον Αρακαπά εκτελέστηκαν 4 έργα με συνολικό Οάνειο f190,283 με 
ετήσια Οόση f16,988 και με συσσωρευμένους τόκους των τριών χρόνων 
ί31,283 και ετήσια λειτουργικά έξοδα f12,260. 
Στον Κάτω Μύλο το δάνειο ανέρχεται στο ποσό των f70,221, η 
ετήσια δόση είναι !5,831, οι συσσωρευμένοι τόκοι είναι ί13,534 και τα 
λειτουργικά έξοδα ετησίως είναι ίΊ ,243. 
Από τα στοιχε(α που μας δόθηκαν υπάρχουν περιπτώσεις όπως τα 

Αγρίδια, όπου η ετήσια δόση αντιστοιχεί με ί70 το στρέμμα ετησίως 

εκτός από τα λειτουργικά έξοδα. 

Περαιτέρω υπάρχουν αρδευτικά έργα με μόνιμα λειτουργικά προ

βλήματα από την πρώτη μέρα που λειτούργησαν. Τέτοια έργα είναι 

στον 1 Αγιο Κωνσταντίνο και τη Διερώνα. Στον Αγρό επίσης παρου

σιάζεται πρόβλημc. στεγανοποίησης. 
1 Αλλο ένα έργο που παρουσιάζει από το σχεΟιασμό του προβλήματα 

είναι το αρΟευτικό έργο στα Χαντριά. Οι κάτοικοι επιμένουν ότι το 

σχέδιο που εγκρίθηκε κάλυπτε μεγαλύτερη έκταση γης, ενώ όπως έγινε 

καλύπτει λιγότερη έκταση και η Οαπάνη ε(ναι ή ίΟια. 

Με τα παραδείγματα που ανέφερα πιστεύω πως έχω πείσει ότι τα χωριά της 

Πιτσιλλιάς είναι αΟύνατο να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις που ανέλαβαν, γι' 

αυτό και παρουσιάζονται μεγάλες καθυστερήσεις στην αποπληρωμή των δόσεων 

που ανέρχονται σε πολλές χιλιάδες λίρες. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πάγιο αίτημα των κατοίκων της Πιτσιλλιάς που επαναλαμβάνεται επ(μονα 

σε κάθε χωριό που επισκεπτόμαστε είναι η μείωση της Οικής τους συνεισφοράς και 

η ανάλογη αύξηση της κυβερνητικής συνεισφοράς. Το μήνυμα από όλες τις 
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κοινότητες είναι πως και αν ακόμα πουλήσουν τα κτήματά τους 8ε θα μπορέσουν 

να εξοφλησουν τα χρέη και είναι πολλο[ που σκέφτονται να τα εγκαταλείψουν. Το 

σχέδιο αναπτύξεως Πιτσιλλιάς στόχευε στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου και 

του τρόπου ζωής των κατοίκων της και τότε μόνο θα υλοποιηθεί αυτός ο στόχος, 

αν το αίτημα για μείωση της συνεισφοράς εισακουστεί από την κυβέρνηση. 

Κόριε Πρόε3ρε, 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας κοcι Φυσικών 

Πόρων ανέφεραν στην Κοινοβουλευτικ>\ Επιτροπ>\ ότι το θέμα της παραχώρησης 
των 3ανείων μελετ>\θηκε από το Υπουργικό Συμβοόλιο και Επιτροπ>\ Υπουργών 
και κατέληξαν στην απόφαση να μη 3εχτοόν το αίτημα των Αρ3ευτικών 

Τμημάτων της περιοχ>\ς Πιτσιλλιάς για μείωση της συνεισφοράς τους, γιατί αυτό 

αντιβαίνει προς τις 8εσμεUσεις με τη Διεθνή Τράπεζα, αλλά και γιατί θεωρούν 

πως το 1/3 ή στην περίπτωση φτωχότερων κοινοτήτων, νομίζω 3 κοινότητες, το 
1/5, είναι ίκανοποιητικό. Το Υπουργικό Συμβούλιο αντί να μειώσει τη συνεισφορά 
παρέτεινε την περίοδο αποπληρωμής. Δυστυχώς αυτό δεν είναι λύση, γιατί η 

παράταση της αποπληρωμής θα αυξήσει σημαντικά τους τόκους και το χρέος θα 

μεταφερθεί στα παιδιά και σε μερικές περιπτώσεις στα εγγόνια. Έτσι, αντί το 
έργο αυτό να βοηθήσει στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των κατοίκων της 

Πιτσιλλιάς, θα τους εξωθήσει να εγκαταλείψουν τη γη τους και τα χωριά τους. 

Αυτή την περίοδο καλούνται οι γεωργοί να πληρώσουν τις ετήσιες δόσεις για 

τα δάνεια, Αυτήν ακριβώς την περίοδο που ο καρπός -αναφέρομαι στα μανταρίνια

καταστρέφεται, γιατί δεν υπάρχει αγορά. Και αμείλικτο προβάλλει το ερώτημα: 

Θα δανειστούν οι γεωργοί μας, για να πληρώσουν τις δόσεις των δανείων; Και 
ποιος θα τους δανείσει; Ή θα ξεκληριστούν μια για πάντα; 

Ακοόμε συχνά για φιλαγροτική πολιτική και για λ>\ψη μέτρων για συγκράτηση 

των κατοίκων στην ύπαιθρο. Αν δεν πρόκειται για κούφια λόγια και χωρίς 

περιεχόμενο συνθήματα, δίνεται τώρα η ευκαιρία να αποδειχτεί με έργα η 

πολιτική της κυβέρνησης υιοθετώντας το αίτημα της Πιτσιλλιάς. 

Κόριε Πρόε3ρε, 

Η Βουλή μπορε( και πρέπει να εξασκ1jσει την επιρρο>\ της προς την 

κυβέρνηση, για να αντικρίσει θετικά το αίτημα της Πιτσιλλιάς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο 3εότερος ομιλητής είναι ο κ. Νεόφυτος Ηλία. Ο κ. 'Α. Χρυσοστόμου π>\ρε 

7 λεπτά. Και αποδεικνύεται ότι μέσα σε 7 λεπτά μπορεί να πει κανείς πάρα 
πολλά πράγματα. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τα αρδευτικά αποτελούν πρωταρχικής σημασίας έργα για την ανάπτυξη της 

αγροτικής μας οικονομίας, αλλά και για την συγκράτηση του εναπομείναντος 

αγροτικού πληθυσμού στα χωριά μας. 

Από την ανακ>\ρυξη της Κυπριακ>\ς Δημοκρατίας έγιναν και συνεχ(ζουν να 

γίνονται πολλά και σημαντικά έργα για την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των 

υδάτινων πόρων του νησιού μας. Για την εκτέλεση των έργων αυτών η οικονομική 

συνεισφορά του κράτους γίνεται με δυο βασικά τρόπους. Τα μεγάλα υδατικά έργα, 

όπως ο Νότιος Αγωγός και άλλοι υδατοφράκτες, κατασκευάζονται αποκλειστικά 
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με έξο8α; του κράτους και οι δ'ικαιούχοι αγρότες πληρώνουν καθορισμένο ποσό 

κατά κυβικό μέτρο για το νερό που χρησιμοποιούν. 

Για τα άλλα αρδ'ευτικά έργα στα χωριά η κυβέρνηση καταβάλλει κατά 

κανόνα τα δ'υο τρ!α του κόστους και οι δ'ιχαιούχοι αγρότες το ένα τρίτο, συν τα 

έξοΟα συντήρησης του έργου. Η αποπληρωμή του ποσού γ!νεται με ετήσια 

φορολογ(οc κοcτά σκάλα και με παράλληλη πληρωμή του νεροό κατά κυβικό μέτρο 

στις πλείστες περιπτώσεις. 

Για τα πρώτα τρlα χρόνια δ'εν πληρώνονται δ'όσεις, οι τόκοι όμως κεφαλαιο

ποιούνται και κατανέμονται στα υπόλοιπα χρόνια μέχρι της αποπληρωμής του 

έργου με αποτέλεσμα να αυξάνονται οι ετήσιες Οόσεις. Όταν τα έξοδ'α 

κατασκευής του έργου αποπληρωθούν σε χρονική περ(οδο 20 - 30 χρόνων, 

θεωρητικά το έργο εlναι κοινοτικό και οι Οικαιοόχοι επιβαρόνονται μόνο με τα 

έξοΟα συντήρησης του. Λέω θεωρητικά, γιατί μέχρι που να αποπληρωθεί το 

δάνειο το έργο χρειάζεται τόσα έξοδα συντήρησης και επιδιόρθωσης που η 

επιβάρυνση των γεωργών αυξάνεται αντί να μειωθεί. ΙΟιαίτερα τα αρΟεuτικά έργα 

που ποτίζουν περιορισμένες εκτάσεις ή γίνεται άντληση του νεροό από γεωτρήσεις 

οι γεωργοί πληρώνουν το νερό προς 3.5 σεντ το κυβικό μέτρο. Επιπρόσθετη ε(ναι 
η φορολογία κατά σκάλα που κυμαtνεται από τριάντα μέχρι εβδομήντα λ(ρες. 

Παραθέτω εΟώ συγκεκριμένα στοιχεία από τους καταλόγους ενός χωριοό, της 

Διερώνας, τους οποίους θα ήθελα να καταθέσω εΟώ στη Γραμματεία. 

Στο ένα αρΟευτικό έργο που ονομάζεται 'Καμαροόθκια' η φορολογία είναι 
!30 τη σκάλα και στο άλλο που ονομάζεται 'Διαστερά' !50 τη σκάλα. Αναφέρω 
επίσης τα αρΟευτικά 'Φτέρικα' Κυπεροόντας !30, 'Κάμπος του Παφίτη' στα 
Χανδριά .!:32, Έπταγώνια, Ακαπνού' .!:38 και 'Κλάδος' στα Αγρίδια .!:70. 

Με τέτοια μεγάλη φορολογική επιβάρυνση πώς θα μπορέσουν οι αγρότες να 
λ 'Ψ 'ξ "', , , , θ , κα υ ουν τα ε οσα τους, να συντηρησουν τις οικογενειες τους και να κρατη ουν 

στα χωριά τους; Η ψηλή αυτή φορολογία μαζ( με την επιπρόσθετη επιβάρυνση για 

αγορά του νερού, καθιστά ασύμφορη την καλλιέργεια και τα υΟατικά έργα στις 

περιπτώσεις αυτές καταντούν Οώρο άΟωρο. 

Μια άλλη πλευρά του προβλήματος είναι η παράλειψη των τότε κυβερνητικών 

αρμοδ(ων να προγραμματ(σουν τα είδη των καλλιεργειών και τη διάθεση της 

προβλεπόμενης παραγωγής των νέων εκτάσεων. 

Βρεθ-ήκαμε έτσι μπροστά στο φαινόμενο να αυξηθεί η παραγωγή προβλη
ματικών προ'ίόντων τα οποζι-; εξασφαλίζουν εξευτελιστικές τιμές ή Οε Οιατίθενται, 

όπως συμβαίνει τώρα με τα μανταρίνια. Έτσι τά έξοΟα των παραγωγών 

πολλαπλασιάζονται, ενώ τα έσοΟα μειώνονται σε μεγάλο βαθμό. 

Θα μπορούσε με ένα προγραμματισμό των καλλιεργειών να γίνουν φυτείες 

από εξαγώγιμα είΟη και θα μπορούσαμε να είχαμε ίσως καλύτερα αποτελέσματα. 

Θα μπορούσαν να γίνουν καλλιέργειες μαντόρας ή ποικιλίας μινεόλα, που 
εξάγονται σε πολύ καλές τιμές, ενώ έχουν καλλιεργηθεί τα παραΟοσιακά 

μανταρίνια τα οποία Ουστυχώς Οεν εξάγονται. 

Μπροστά σ 'αυτή την κατάσταση Οεν είναι καθόλου τυχαίο που ο αγροτικός 

μας πληθυσμός μειώνεται διαρκώς. Ε(ναι ανάγκη να ληφθούν άμεσα μέτρα και να 

υπάρξει σωστός προγραμματισμός για τη διάθεση της παραγωγής. 

Τη μείωση της συνεισφοράς των αγροτών για τα αρΟευτικά έργα στις ορεινές 

μας περιοχές τη θεωρούμε ως ένα αναγκαίο μέτρο Οικαιοσύνης και μια επιβε

βλημένη ενθάρρυνση για την παραμονή του αγροτικού μας πληθυσμού στα χωριά. 
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Υποστηρίζουμε την ομόφωνη εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας που καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει ευνοϊκά το αίτημα για μείωση 

των ποσοστών συνεισφοράς των αρδευτικών τμημάτων στις περιπτώσεις που αυτά 

είναι πραγματικά φτωχά και δυσπραγούν. Η άμεση εξέταση και ι3ιεuθέτηση των 

περιπτώσεων αυτών θα συμβάλει και στην κανονική είσπραξη των δόσεων που 

καθυστερούν και αυτό θα είναι προς γενικότερο όφελος και των γεωργών και του 

τόπου. 

Πρόσφατα έχει εξαγγελθεί από κυβερνητικής πλευράς η συμπλήρωση της 

μελέτης για την ί3ρυση φορέα ή αρχής υ3άτων που αποτελούσε ένα παλιό 3ίκαιο 

αίτημα των αγροτικών μας οργανώσεων. 

Αναμένουμε την υλοποίηση αυτής της εξαγγελίας και χαιρετίζουμε την απόφαση 

της κυβέρνησης που έχει γίνει γι' αυτό το σκοπό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Παπαρές. Ο κ. Ν. Ηλία πήρε έξι λεπτά. 

ΑΥΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μέσα στα πλαίσια του σχεδίου αγροτικής ανάπτυξης Πιτσιλλιάς κατα

σκευάστηκαν αρκετά αρδευτικά έργα τα οποία ά.pχισαν ήδη, έστω και μερικώς, με 

την αξιοποίησή τους να βοηθούν τους κατοίκους της υπαίθρου να βρίσκουν 

απασχόληση μέσα στα χωριά τους. 

Η ύπαιθρος για να επιβιώσει χρειάζεται να γίνουν και πολλά άλλα έργα. 

Χρειάζεται όμως περισσότερος προγραμματισμός. Το σχέ3ιο εν πάση περιπτώσει 

είναι ένα κίνητρο που στόχο έχει να κρατηθούν οι αγρότες στις ρίζες τους. Γι 1 

αυτό η προσπάθεια της κυβέρνησης για περισσότερα κίνητρα, όπως απαλλαγή των 
αγροτών από 8ιάφορες φορολογίες 1 τροποπο(ηση των συντελεστών του φόρου 
εισο8ήματος, τροποποίηση της φορολογίας του 20% επί των κεφαλαιουχικών 

κερ3ών σε περιπτώσεις μη κερ3οσκοπικών σκοπών, 3ιάφορα έργα υπο3ομής κ.α., 

πρέπει να είναι συνεχής και απρόσκοπτη. 

Είναι γεγονός ότι η ύπαιθρος άρχισε να ερημώνει. Για να μπορέσει να 
επιβιώσει και να αναζωογονηθεί χρειά"ζεται στοργή και κατανόηση από όλους μας, 
ι3ιαίτερα από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Οι κάτοικοι των ορεινών μας περιοχών παραπονούνται ότι από την ημέρα 

που άρχισαν να κατασκευάζονται τα αρθευτικά έργα στις 3ιάφορες κοινότητες 1 
άρχισαν να παρουσιάζονται και αρκετά προβλήματα. 

Ένα από τα προβλήματα αυτά είναι και η πληρωμή τόκων πάνω στα 8άνεια 
που τους παραχωρήθηκαν για την κατασκευή αρ8ευτικών έργων. Οι κάτοικοι 

3ιαμαρτύρονται γιατί ο τόκος να λογίζεται από την πρώτη μέρα της λειτουργίας 

του έργου, και μάλιστα ανα8ρομικά. Όμως ένα έργο για να απο8ώσει εισό8ημα 

στις ορεινές μας περιοχές χρειάζεται να περάσουν τρία ως πέντε χρόνια, ανάλογα 
με το εί3ος της καλλιέργειας. Πώς μπορεί αυτοί οι άνθρωποι, που για περίο3ο 3-5 
χρόνων από την έναρξη της κατασκευής του έργου 1 χωρίς καν εισο8ήματα, να είναι 
υποχρεωμένοι να επιβαρύνονται με τόκους από την πρώτη κιόλας μέρα, πριν 

καλά-καλά αρχίσει να λειτουργεί το έργο και να απο8ί3ει καρπούς; 

Δεν είναι ά8ικο γι 1 αυτό τον κόσμο, τον οποίο όλοι κοπτόμαστε να 

βοηθήσουμε για να παραμείνει στις ρίζες του, να μην το πράττουμε; Πώς μπορεί 
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ένας αγρότης χωρίς εισο8>]ματα, έστω με τριετή αναστολή, να πληρώσει 86ση 

Οανείου και περιπλέον αναΟρομικούς τόκους πριν από την αξιοποίηση του έργου; 

ΕΟώ πρέπει να σημειωθεί ότι υπάρχουν περιπτώσεις που η επιβάρυνση κατά 

σκάλα, όπως π.χ. στα Αγρ!Οια και άλλα χωριά, σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία 

ανέρχεται στις f.70 το χρόνο. Τα ποσά των Οόσεωv που επιβαρύνονται οι 

άνθρωποι αυτοί, ανάλογα με τις σκάλες που καλλιεργούν είναι πολύ μεγάλα και 

ασφαλώς Ουσχολεύονται να πληρώσουν τη 06ση τους. Οι κάτοικοι του Αγίου 
Κωνσταντίνου π.χ., επει8ή α8υνατούν να πληρώσουν τις Οόσεις τους, άρχισαν να 

εγκαταλείπουν τις καλλιέργειές τους και να εργάζονται στις πόλεις, ζητούν 

απεγνωσμένα συνάντηση με τον Υπουργό Γεωργίας, για να βρεθεί λύση στο 
πρόβλημά τους. Γι' αυτό οι καλλιεργητές Οιαμαρτύρονται και με αιτήσεις και 

άλλα 8ιαβήματα προς τους αρμο8ίους ζητούν να τους χαριστούν οι τόκοι των 3 
πρώτων χρόνων που ισχύει και η περίο8ος χάριτος, αλλά ταυτόχρονα ζητούν και 
τη μείωση της συνεισφοράς τους στα ί8ια επίπε8α με την εισφορά των κοινοτήτων 

στα αναπτυξιακά τους έργα. Τα πιο πάνω αιτήματα, μας έθεσε για πρώτη φορά 

η κοινότητα των Χαντριών στις 23.6.1985 μετά από επίσκεψη μας στο χωριό. 
Ακολοόθησαν αμέσως και όλα τα άλλα χωριά που αντιμετωπίζουν το ί8ιο 

πρόβλημα. 

Στα πολλαπλά μας 8ιαβήματα καθώς και στις πιέσεις των Χωριτικών Αρχών 
η κυβέρνηση αποφάσισε όπως οι τόκοι της περιό8ου χάριτος για τα αρ8ευτικά 
έργα που έγιναν στα πλαίσια του Σχε8ίου Αν&πτυξης Πιτσιλλιάς καταβληθούν 
στα8ιακά με 8όσεις, για τη μείωση όμως της συνεισφοράς των κατοίκων για τα 
αρ8ευτικ& τμήματα 8ε 8έχεται καμι&ν αλλαγή. 

Η τελική θέση του Υπουργείου Γεωργίας σε τελευταία ερώτηση μας σχετικ& · 
με το υπό συζήτηση πρόβλημα είναι ότι 8εν εγείρεται θέμα μείωσης της 
συνεισφοράς των κατοίκων για τα αρ8ευτικά έργα. Όσον αφορά τούς τόκους η 

' ' ξ' 'Ε ί ό ' ' απαντηση εχει ως ε ης: χει αποφασιστε πως σε ολες τις περιπτωσεις 

αρ8ευτικών έργων που εκτελέστηκαν μέσα στο πλαίσιο αγροτικής ανάπτυξης 
Πιτσιλλιάς ενοποιηθοόν οι οφειλόμενοι τόκοι με το κεφάλαιο των 8ανείων των 
οικείων αρ8ευτικών και όπως αυξηθεί στα 25 χρόνια η περίο8ος της αποπληρωμής 
του 8ανείου (η αρχική περίο8ος αποπληρωμής του κάθε 8ανείου >]ταν πολύ 
βραχύτερη και ποίκιλλε αν&λογα με το ύψος του κάθε 8ανείου), 

Αυτ>] είναι η θέση της κυβέρνησης μέχρι σήμερα. Είναι γεγονός ότι υπάρχουν 
8υσκολίες τις οποίες και κατανοοόμε 1 υποστηρίζουμε όμως πως οι τόκοι πρέπει να 
χαρίζονται και 8εν πρέπει να επιβαρύνουν τους αγρότες, τουλάχιστο μέχρις ότου 
το έργο αρχίσει να απο8ί8ει καρποός. 

Πιστεόουμε επίσης ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει ευνοϊκά το 

/αίτημα για μείωση των ποσοστών συνεισφοράς των αρ8ευτικών τμημάτων στα 

ί8ια επίπε8α που συνεισφέρουν για αναπτυξιακά έργα, τουλάχιστο για τα ορεινά 
μας χωριά, τα οποία παρά τις στερήσεις και τις 8υσκολίες αγωνίζονται με όλα τα 

μέσα για να επιβιώσουν και να κρατηθοόν στη γη των προγόνων τους. Η 

προσπάθειά τους αυτή είναι άξια θαυμασμού, Είπαμε πως τα χωριά μας 

χρει&ζονται στοργή. Αν η· κυβέρνηση 8ει με κατανόηση το 8ίκαιο τούτο αίτημα 

των αγροτών, τότε πραγματικά θα πιστέψουμε ότι υπάρχει ειλικρινές εν8ιαφέρον 

για την αναζωογόνηση της υπαίθρου και προκαταβολικ<Χ συγχαίρουμε για αυτό. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Μετά τον, κ. ηαπαρέ, ο οποίος πήρε οκτώ λεπτά, ακολουθεί ο χ. Κατσουνωτός. 

1. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρtοι συνάδελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα και που αφορά τόσο το ύψος συνεισφοράς των 

αρδευτικών τμημάτων, όσο και το θέμα χρέωσης τόκων την περίοδο χάριτος, Οηλ. 

των τριών πρώτων χρόνων, στις κοινότητες της περιφέρειας Πιτσιλιάς, άπτεται 

της γενικότεpης αγpοτικ-ής πολιτικ-ής της κυβέpνησης. · 

Μποpε( να υπ-ήpξε πpοεκλογικ-ή δέσμευση, η και να υποίpχει και τώpα ευνο~κ-ή 

πρόθεση για μια άλλου είδους αγροτική πολιτική, αλλά πολύ απέχει η πρακτική 

εφαρμογή των προθέσεων από τις Οιακηρύξεις, γιατί για να ανασάνει και να <

ξαναζωντανέψει η ύπαιθpος χpειοίζεται πpώτα απ' όλα κατανόηση των πpοβλη

μοίτων, ενδιαφέpον και στοpγ-ή. Όταν στη σκέψη των αpμοδίων μετpοί όχι η 

κοινωνική πτυχή του όλου προβλήματος αλλά οι οικονομικές δεσμεύσεις έναντι της 

Διεθνούς Τ pοίπεζας, τότε καμιοί αξιόλογη βελτίωση δεν μποpε( να γίνει. 

Ξέρουμε πως τώρα τελευταία έχει προσεγγιστεί το θέμα του ύψους της 
συνεισφοράς των κοινοτήτων σε αναπτυξιακά έργα κατά θετικό τρόπο και ξέρουμε 

πως σε περιπτώσεις φτωχών κοινοτήτων δόθηκε η υπόσχεση μείωσης της εισφοράς 

τους στο 1/ 4 η 1/5 και σε μεpικές πεpιπτώσεις στο 1/6 και αυτό είναι σε πίστη 
των αpμόδιων Υπουpγείων και γενικοί της κυβέpνησης. 

Η οίpνηση όμως να ικανοποιηθεί το αίτημα των κοινοτ-ήτων της πεpιφέpειας 

Πιτσιλιάς, η επιμονή yα μείνει το ύψος της συνεισφοράς των- αρδευτικών -
τμημάτων στο 1/3 στις,. πλείστες κοινότητες και να μη χαριστούν οι τόκοι των_ 

πρώτων τριών χρόνωνι γεμίζει τους αγρότες με απόγνωση και δικαιώνει τις 

διαμαpτυpίες τους. Η παpοίταση αποπληpωμ-ής των δανείων στα 25 χpόνια, 
παρόλο που είναι ένα θετικό μέτρο, εντούτοις δε λύει άμεσα το πρόβλημα της 

αποπληρωμής των δανείων. Επιπλέον υπάρχουν και οι μαζεμένοι τόκοι των τριών 

χpόνων χοίpιτος. 

Κύpιε Πpόεδpε, 

Πιστεύουμε ακράδαντα πως γενικά η αγροτική τάξη του τόπου μας 

χρειάζεται περισσότερη στοργή και οικονομική στήριξη, γι / αυτό και υποστη
ρίζουμε ανεπιφύλακτα τις εισηγήσεις των Αγροτικών Οργανώσεων. 

Είναι καιρός τα ποικιλόμορφα κίνητρα που παραχωρούνται σε τόσους άλλους 
τομε(ς να δοθούν, αυξημένα μοίλιστα, πpος την αγpοτικ-ή τοίξη, για να σταματ-ήσει 
η αστυφιλία και να ξαναζωντανέψουν τα χωριά μας. 

Τόσο ο Υπουpγός Γεωpγίας όσο και ο Υπουpγός Εσωτεpικών έχουν δει από 

κοντά το όλο πρόβλημα και- είναι ενήμεροι στις λεπτομέρειές του, γι / αυτό και 
αναμένουμε και δική τους .εισήγηση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για οριστική 
λύση του πpοβλ-ήματος. Παpοίλληλα η Βουλ-ή να συνεχίσει την πίεσ-ή της για 

ικανοποίηση των δίκαιων αιτημάτων των αγροτών της Πιτσιλιάς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουνωτός πήρε πέντε λεπτά και ήταν ο συντομότερος απ / όλους 
τους ομιλητές. 

Ο κ. Χαpαλαμπίδης. 
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Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Εγώ θα είμαι συντομότερος, κόριε Πρόεδρε, μόνο δυο κουβέντες. Αν μου 

επιτρέπετε από τη θέση μου, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Σας επιτρέπω, αν ε(vαι μόνο για δυο λεπτά. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

\ Δυο κουβέντες, κόριε Πρόεδρε. Ήθελα να επισημιΧνω μόνο πως δεν υπιΧρχει 
αμφιβολία ότι το αίτημα των αρδευτικών τμημιΧτων για να χαριστοόν οι τόκοι για 
τα πρώτα τρία χρόνια της λειτουργίας τους είναι δίκαιο αίτημα. 

Η κυβερνητική πλευρά, όταν παρουσιάστηκε στην Επιτροπή που συζητούσε 

το θέμα, δεν τόλμησε να απορρίψει το αίτημα, ισχυριζόμενη ότι είναι ιΧδικο ή 

παράλογο το α(τημα των αρδευτικών τμημάτων, αλλά επικαλέστηκε δεσμεύσεις 
της κυβέρνησης, όπως ανέφερε, προς τη Διεθνή Τ ριΧπεζα. Αυτό πιστεόω ότι ήταν 
μόνο μια δικαιολογ(α, για να αρνηθούν το δ(καιο α(τημα των αρδευτικών 

τμημάτων, γιατί υπάρχουν άλλες περιπτώσεις που η κυβέρνηση είναι πράγματι 
δεσμευμένη με τη Διεθνή Τ ριΧπεζα για καθορισμό των τελών παροχής νεροό, όπως 
στην περ(πτωση του Νότιου Αγωγού, και όμώς στην περ(πτωση εκείνη μονομερώς 

έχει μειώσει τα τέλη του νερού και καλώς έπραξε. Οπότε πιστεύουμε ότι και στην 

περ(πτωση αυτή μπορεί, δεν την εμπο8(ζει τίποτε, να χαρ(σει τους τόκους και να 
προσφέρει και άλλα πλεονεκτήματα και άλλα ωφελήματα στα αρδευτικά τμήματα 

και γενικά στην αγροτική οικογένεια που τόσα προσφέρει και εlναι τόσο χαμηλό 

το εισόδημά της. 

Επίσης το επιχείρημα ότι πρέπει να προσφέρουν όλοι 1/3, επειδή τα 

αρ8ευτικά έργα ωφελούν μόνο τους γεωργούς και όχι όλους, 8εν πιστεύω ότι 
ευσταθεl, γιατl οι αγρότες γεωργοl είναι οι πιο φτωχοl κάτοικοι της Κόπρου και 

πρόπει να τυyχιΧνουν ιδιαίτερης μεταχείρισης και πρέπει να τυγχιΧνουν μεγα
λότερης βοήθειας από οποια8ήποτε άλλη τάξη του κυπριακού λαοό. 

Γι' αυτό πιστεόουμε ότι πρέπει να επανεξεταστεί το θέμα από την 

κυβέρνηση ευνοϊκά και να χαριστούν οι τόκοι. Επίσης να υιοθετηθούν τα άλλα 
μέτρα, όπως τα εισηγείται ο εισηγητής του θέματος και αναφέρονται στην 

Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβ.ουλευτικής Επιτροπής. 

Έυχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΙΛΟΣ: 

Τον !διο χρόνο θα πιΧρω κι' εγώ, κόριε Πρόεδρε, αλλιΧ από το βήμα της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Όπως επιθυμείτε, κόριε Παπαδόπουλε. As you like it, όπως λέει και ο 
Σαίξπηρ. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΙΛΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Η δέσμη των μότρων που προτείνει ομόφωνα η Έκθεση της αρμόδιας 
Επιτροπής στο συζητοόμενο θόμα μας βρίσκει απόλυτα σόμφωνους και νομίζω ότι 
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η φιλοσοφία της κυβέρνησης, που πρόσφερε μέχρι σήμερα για τα διάφορα 
αναπτυξιακά έργα ανάλογο ποσοστό 1/3, ένα προς τέσσερα, ένα προς έξι, ε!χε 
καθοριστεί με τη φιλοσοφία ότι θα έδινε κίνητρα στους αγρότες και στο φτωχό 

αγροτικό πληθυσμό να παραμείνουν στις αγροτικές τους κοινότητες. 

Και. τα αρδευτικά έργα επίσης είναι ένα CΧ;Π / αυτά τα αναπτυξιακά έΡγα που 
δίδουν δουλειά, που δίδουν απασχόληση και μάλιστα ο λόγος για τον οποίο 
επιθυμούν οι αγρότες να γίνονται αυτά τα αρδευτικά. έργα στις κοινότη~ές τους 
είναι για να τους δώσουν κάποιο είδος εργασίας πιο εύκολο από εκείνο το οποίο 

παραδοσιακά είχαν από τους γονείς τους. ' 

Πλην όμως; επειδή δε διατίθενται τα προϊόντα τα οποία παράγουν αλλά 

παραμένουν στα χέρια τους και έχουν ακόμα και έξοδα αποθήκευσης και στο 

τέλος τα πετοόν, γι' αυτό το λόγο οφέίλει η κυβέp-iηση να φροντίσει για τη 
διάθεση των προϊόντων, ούτως ώστε να μπορούν οι αγρότες με τα εισοδήματα τα 

οitοία θα έχουν να αντεπεξέρχονται στα χρέη τα οποία δημιουργούν από τα 
δημιουργούμενα αυτά αρδευτικά έργα. Αν δε διατεθούν τα προϊόντα τα οποία 

παράγουν οι αγρότες από τέτοια αρδευτικά έργα, ούτε και τα μικρότερα ποσοστά 

εισφοράς στα χρέη τους δε θα μπ,οροόν να ικανοποιοόν, διότ.ι δε θα έχουν .να 

πληρώσουν οότε εκείνα τα λίγα τα οπο(α πιθανό η κυβέρνηση να δεχτεί. 

Επομένως συμφωνοόμε απόλυτα αφ' ενός μεν στη μειωση της εισφορά των 
αγροτών αλλά αφ' ετέρου συνηγορούμε και συνιστοόμε όπως τα προ'ίόντα τα 
οπο(α παράγονται σ' αυτά τα αρδευτικά έργα, βρεθε( τρόπος ·να διατ(θενται, 
οότως ώστε να παίρνει και το ανάλογο εισόδημα ο παραγωγός. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ·---' Αλλος ομιλητής μετά τον κ. Παπαδόπουλο; Ο κ. Παπαδόπ.ο!Jλος ήταν ο 
συντομότερος όλων. 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές και επίσης αντιλαμβάνομαι 
ότι είναι ομόθυμο το Σώμα στην προσπάθειά του να βοηθήσει το γεωργικό κόσμο 
της Κόπρου, και αυτό είναι το μήνυμα το οπο(ο αυτό το Σώμα και η Γραμματεία 
αυτοό του Σώματος πρέπει να δώσουν προς την Εκτελεστική Εξουσία, ότι πρέπει 
να ληφθοόν όλα τα μέτρα που είναι δυνατό και όλα τα μέτρα που είναι μέσα στις 
οικονομικές δυνατότητες της κυβέρνησης, οότως ώστε να βοηθηθεί ο γεωργικός 
κόσμος του τόπου, για να μπορέσει να παραμείνει στη γη του, για να αποφευχθεί 
η αστυφιλία και για να μπορέσουμε να συνεχίσουμε και να αναπτόξουμε τη 
γεωργία σ' αυτό τον τόπο. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που ανα

φέρεται ως «Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη λήψης μέτρων 

ξεπεράσματός τους>J. Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου 

Κουρτελλάρη. 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ 

ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΣΣΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ 

ΜΕΤΡΩΝ ΞΕΠΕΡΑΣΜΑ ΤΟΣ ΤΟΥΣ,, 

Παρόντες: 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Γιανν&κης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

π&νω θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Μα·ί·ου, 20 
;~Ιουνίου και 3 Οκτωβρίου 1989. 

Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό

σωποι του Υπουργείου Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στον Κεντρικό Φορέα για τα Δικαιώ

ματα της Γυναίκας και των αγροτικών Οργανώσεων ΠΕΚ,ΕΚΑ και Αγροτικής. 

Στη συνεδρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής 

κ. Π. Στυλιανού. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό εξέταση θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλ&ρη, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας 

του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς, στις 13 Απριλίου 1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για μελέτη και ετοιμασία 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισ&γοντας το υπό αναφορ& θέμα, ο εισηγητής του αναφέρθηκε στο 

σημαντικό ρόλο των αγροτισσών στην εθνική, αγροτική και οικιακή οικονομία, 

χωρίς όμως ο ρόλος αυτός να τους αναγνωρίζεται πάντοτε, καθώς και στα πολλά 

και 8όσκολα προβλήματα που αυτές αντιμετωπίζουν στην προσπάθειά τους να 

ανταποκριθούν στους πολλαπλοός τους ρόλους. Ο εισηγητής του υπό εξέταση 

θέματος ανέφερε εν8εικτικά σ::ι.ν τέτοια προβλήματα: 

(α) το πρόβλημα της απασχόλησης των αγροτισσών στη γεωργία χωρίς 

ωρ&ρια, αργίες, &δειες, κτλ.· 

(β) το γεγονός ότι οι αγρότισσες είναι επιφορτισμένες και με τις δουλειές 

του σπιτιού και της οικογένειας και ότι στο έργο τους αυτό στερούνται 

πολλές φορές σύγχρονων 8ιευκολύνσεων· 

(γ) προβλήματα οικονομικά, στεγαστικά, 8ιάθεσης των προ'ίόντων τους 

κτλ: 

( δ) προβλήματα έλλειψης υπηρεσιών σε θέματα ιατροφαρμακευτικής περί

θαλψης, φύλαξης και εκπαίδευσης των μικρών παιδιών τους 

(ε) προβλήματα εκπαίδευσης, επιμόρφωσης, διακίνησης, ψυχαγωγίας και 

πολιτιστικής ανάπτυξης γενικότερα· 

(στ) προβλήματα μητρότητας, ασφ&λειας, μη συμμετοχής στα καιν& κτλ. 
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Τα πιο πάνω προβλήματα μαζί με πολλά άλλα δυσκολεόουν τη ζωή της 

Κόπριας αγρότισσας και τη σπρώχνουν προς την πόλη για αναζήτηση καλότερων 

συνθηκών ζωής και είναι γι' αυτό το λόγο που η κυβέρνηση και όλοι οι άλλοι 
φορε!ς πρέπει. να επιδιώξουν και να προγραμματίσουν μια σειρά από μεταρ.:. 

ρυθμιστικά, θεσμικά, κοινωνικά, οικονομικά και άλλα μέτρα για την αναβάθμιση 

της ζωής της Κόπριας αγρότισσας, για να κρατηθεί η όπαιθρος ζωντανή και ν.α 

υπάρχουν εργατικά χέρια για τη γεωργοκτηνοτροφία. 

Εκθέτοντας τις απόψεις της κυβέρνησης για το υπό εξέταση θέμα, ο 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφερε ότι 

κατευθυντήριος στόχος του Υπουργείου είναι η ισότιμη μεταχείριση των αγροτών 

και των αγpοτισσών. Όμως οι παραδοσιακές αντιλήψεις που επικρατούν απο

τελούν στην πράξη τροχοπέδη στην ισότιμη αυτη μεταχείριση. Το Τμήμα 

Γεωργίας του Υπουργείου και ειδικότερα οι Κλάδοι Γεωργικών Εφαρμογών και 

Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας καθοδηγούν και καταρτίζουν, μέσω επισκέψεων, 

διαλέξεων, συγκεντρώσεων, κτλ. τις αγρότισσες για να ξεπεράσουν τα προ

βλήματά τους, να γίνουν πιο παραγωγικές,να συμμετέχουν περισσότερο στα κοινά 

και να έχουν πιο άνετη ζωή. Δυστυχώς όμως δεν ε!ναι δυνατό να προσεγγιστούν 

πολλές αγρότισσες ιδιαίτερα μέσω των προγραμμάτων αγροτικής οικιακής 

οικονομίας, η οποία καθοδηγεί, εκπαιδεύει και προωθεί το ρόλο της Κύπριας 
αγρότισσας στην αγροτική οικογένεια στη γεωργία και στην πολυαπασχόληση, 

εξαιτίας της περιορισμένης αριθμητικά δύναμης του προσωπικού, που έχει 

δυνατότητα να προσεγγίσει μόνο το 15% των κοινοτήτων παγκύπρtα, παρόλα τα 
24 έτη λειτουργία.; της. 

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στον Κεντρικό 

Φορέα για τα Δικαιώματα της Γυναίκας ανέφερε τις ακόλουθες συμπληρωματικές 

απόψεις για το υπό συζήτηση θέμα: 

(α) Στα πλαίσια των δραστηριοτήτων του Κεντρικού Φορέα για τα 

Δικαιώματα της Γυναίκας συστάθηκε ειδική συμβουλευτική επιτροπή 

για την Αγρότισσα με τη συμμετοχή του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγρο

τικής, γυναικείων οργανώσεων, κ.ά. Η πιο πάνω Επιτροπή διαβίβασε 

τις εισηγήσεις της μαζί με μελέτη- Έκθεσή .της στο Κεντρικό 

Συμβοόλιο του Φορέα για τα Δικαιώματα της Γυναίκας. Η μελέτη 

αυτή, που έγινε σε συνεργασία με διεθνείς οργανισμοός το 1985-86, 
είχε σαν στόχο να μελετηθεί ο ρόλο της Κόπριας αγρότισσας στη 

γεωργία και στην κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη του τόπου με διπλό 

στόχο,από τη μια να αποκαλόψει άγνωστες πτυχές της ζωής της και 

από την άλλη να εντοπίσει τις ανάγκες και τα προβλήματά της σε μια 

προσπάθεια επίλυσής τους. 

(β) Σόμφωνα με τα στοιχεία που συγκεντρώθηκαν για τους σκοπούς της 

πιο πάνω Έκθεσης, οι αγρότισσες είναι το 18.5% του πληθυσμού της 
Κύπρου, αποτελούν ποσοστό 15% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού 
και το 75% απ 1 αυτές απασχολείται στη γεωργία, όπου αποτελούν το 

57.5% του συνόλου των απασχολούμενων στη γεωργία ατόμων και 

συμβάλλουν κατά 50% στο γεωργικό εισόδημα της οικογένειας. 

Αξιόλογη είναι επίσης η συμβολή των αγροτισσών στην κτηνοτροφία 

και στην παραγωγή και μεταποίηση τροφίμων στην εξωγεωργική τους 

απασχόληση καθώς και στην εμπορία των γεωργικών προϊόντων. Τέλος 
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ειναι αξιόλογη η συνεισφορά τους στις εργασ(ες για το σπίτι και το 

μεγάλωμα και την εuημερί α της οικογένειάς τους. 

(γ) Σόμφωνα και πάλι με την Έκθεση, παpόλον ότι δεν υπάρχουν θεσμικές 

διακρίσεις σε βάρος των αγροτισσών, εντοότοις η πράξη απέδειξε ότι 

συν-ήθειες, παραδόσεις, προκοcταλήψεις, κοινωνικο( λόγοι, δυσμενείς 

διακρίσεις, η έλλειψη μόρφωσης -23% του αναλφάβητου πληθυσμού 

παγκόπρια είναι αγρότισσες- η έλλειψη υπηρεσιών και διευκολύνσεων, 

η έλλειψη ασφαλιστικής κάλυψης στα προγράμματα των Κοινωνικών 

Ασφαλ(σεων, οι πολλαπλοί ρόλοι και ευθύνες που επωμίζονται όπως 
και άλλοι παράγοντες συμβάλλουν στην αύξηση των προβλημάτων της 

Κύπριας αγρότισσας. Σαν αποτέλεσμα των αρνητικών αυτών παρα

γόντων η αγρότισσα εργάζεται για πολλές ώρες και διαθέτει ελάχιστο 

ελεύθερο χρόνο, η ψυχαγωγία της είναι περιορισμένη χρονικά και 

ποιοτικά, η συμμετοχή της σε δραστηριότητες και σε κέντρα λήψης 
αποφάσεων είναι περιορισμένη, η πληροφόρηση και χρησιμοποίηση 

σύγχρονης τεχνολογίας και διευκολύνσεων είναι περιορισμένη κτλ. 

(δ) Για την υπερπήδηση των προβλημάτων αυτών της Κύπριας αγρότισσας 

και την ισότιμη και δημιουργική συμμετοχή της στη δια8ικασία 

ανάπτυξης πρέπει να γίνουν θεσμικές και διαρθρωτικές αλλαγές στην 

κοινωνικοοικονομική ζωή του τόπου. Στόχος των αλλαγών αυτών θα 

πρέπει να είναι η κατάργηση των δυσμενών διακρίσεων σε βάρος τους 

και η ισότιμη μεταχείρισή τους με τους άντρες και τις υπόλοιπες 

γυναίκες, η ισότιμη μετάδοση πληροφοριών, η εξασφάλιση της οικο
νομικής τους ανεξαρτησίας, η μεγαλύτερη συμμετοχή τους σε δραστη

ριότητες για τη λήψη αποφάσεων για ουσιαστικά θέματα, περιορισμός 

των ωρών δουλειάς τους, η ενθάρρυνση παραμονής των νέων στην 

ύπαιθρο, η κοινωνική τους ασφάλιση, η εξασφάλιση περισσότερων 
διευκολύνσεων και η αφύπνιση/κινητοποίηση των αyροτισσών. Για την 

υλοποίηση του πολλαπλού αυτού στόχου μπορούν να συμβάλουν σε 

μεγάλο βαθμό τα εκπαιδευτικά προγράμματα σε θέματα. που τις 

απασχολούν και η ταυτόχρονη εξασφάλιση βασικών υπηρεσιών. 

Η λήψη των βελτιωτικών αυτών μέτρων είναι αναγκαία, γιατί είναι κοινή 

διαπίστωση ότι ·η συμβολή του γεωργικού τομέα στην εθνική οικονομία συνεχώς 

μειώνεται, τα νεαρά άτομα απασχολούνται όλο και λιγότερο με τη γεωργία, 

πολλά άτομα απασχολούνται μερικώς με τη γεωργία, ενώ αντίθετα η συμβολή της 

αγρότισσας στη γεωργική και τη γενικότερη κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη όλο 

και διευρύνεται. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ,ΕΚΑ και Αγροτικής 

αναγνωρίζοντας την πολλαπλή συνεισφορά της Κύπριας αγρότισσας εισηγήθηκαν 

τη λήψη μέτρων για βελτίωση των συνθηκών ζωής της και τη διευκόλυνσή της στη 

διεκπεραίωση των ευθυνών της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων έχοντας υπόψη 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της διαπιστώνει την ύπαρξη σωρείας προβλημάτων 

στο δρόμο της Κύπριας αγρότισσας και καλεί την κυβέρνηση και όλους όσους 

ασχολούνται με τα προβλήματα της γυνακείας αυτής τάξης να λάβουν τα 

κατάλληλα μέτρα για να υποβοηθήσουν τη γυναίκα της υπαίθρου να ξεπεράσει τα 

προβλήματά της, να έχει πιο άνετη ζωή, να συμβάλει καλύτερα στην εθνική και 
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οικιακή οικονομία και να ανταποκρίνεται καλύτερα στις ευθUνες και τις υπο

χρεώσεις της. 

(Κατά τη 3ιάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης, ο κύριος Α. Φάντης 

αντικαθιστά τον Προε3ρεύοντα της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επl θέματος αρχής; 

Ο κύριος Ομήρου. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Είναι γεγονός αναντίλεκτο ότι η Κύπρια αγρότισσα, παρά τον πρωτα

γωνιστικό της ρόλο στη στήριξη των κοινωνικών δομών και της εθνικής μας 

οικονομίας, παραμένει μόνιμα στο περιθώριο της κοινωνικής και οικονομικής ζωής 

του τόπου. 

Στην πραγματικότητα η Κύπρια αγρότισσα ζει κάτω από συνθήκες 

οικονομικής και κοινωνικής καταπίεσης και εκμετάλλευσης, αφού η εργασία της 

κατά. το μέγιστο μέρος παραμένει χωρίς αμοιβή, ενώ τα στοιχειώδη δικαιώματα 

όλων των άλλων εργαζομένων δεν τα απολαμβάνει. Ποιο είναι το καθορισμένο 

ωράριο για την αγρότισσα; Πού είναι οι αργίες και οι άδειες που απολαμβάνουν 

όλοι οι άλλοι εργαζόμενοι; Πού είναι η σύνταξη και ποιες είναι οι κοινωνικές 

παροχές για την αγρότισσα της Κύπρου; 

Ποιο είναι το οικονομικό αντίκρισμα για τις δουλειές που επιπρόσθετα από 

την αγροτική εργασία προσφέρει στο σπίτι Και στην οικογένεια; Μια σειρά. ακόμα 
από άλλα προβλήματα μαστίζουν τη βασανισμένη Κυπρία αγρότισσα, όπως αυτό 

της φύλαξης των παι3ιών της, της μητρότητας, της έλλειψης σωστής ιατρο

φαρμακευτικής περίθαλψης. 

Δυστυχώς για δεκαετίες ολόκληρες, παρά. την πολύτιμη συνεισφορά. της 

αγρότισσας στην οικονομία και την κοινωνία, το κυβερνητικό εν3ιαφέρον 
παραμένει ανύπαρκτο για μια ουσιαστική αναβάθμιση της θέσης της, μιας θέσης 

που πράγματι αξίζει και τη δικαιούται. Στην πραγματικότητα η θέση της 

Κυπρίας αγρότισσας αποτελεί τον καθρέφτη μιας κοινωνίας ανισότητας, κατα

πίεσης και εκμετάλλευσης, πίσω πάντα από ένα επlπλαστο προσωπείο ευμάρειας. 

Οι διάφορες κυβερνητικές προσπάθειες και πρωτοβουλίες που περιγράφονται 

στην Έκθεση αποτελούν μέτρα μετέωρα και σπασμωδικά.. Κινούνται στο καθαρά 
θεωρητικό επίπεδο και αποτελούν μάλλον ευχολόγια και δεοντολογικές επικλήσεις 

παρά μέτρα που στοχεύουν σε μια ουσιαστική βελτίωση της θέσης της Κυπρίας 

αγρότισσας μέσα σ' ένα ευρύτερο κοινωνικό πλαίσιο ίσων ευκαιριών και δίκαιης 

μεταχείρισης των εργαζομένων. 

Είναι γι' αυτό που πιστεύουμε πως ήλθε πια η ώρα η Κυπρία αγρότισσα, 

που τόσα πρόσφερε και προσφέρει στους κοινωνικούς αλλά και τους εθνικούς 

αγώνες του τόπου και του λαού, να βρεθεί στο επίκεντρο του κυβερνητικού 

εν3ιαφέροντος. Είναι καιρός η κρατική γραφειοκρατία να ξεφύγει από τη μόνιμη 

και μονό3ρομη ενασχόλησή της, με τα έργα βιτρίνας και την υπερτροφική 

ανάπτυξη του κέντρου και να στραφεί με στοργή προς την περιφέρεια και τα 

βασανιστικά. προβλήματα των κατοίκων της. 

Και για να μην παραμείνουμε στο θεωρητικό επίπεδο των ευχολογίων και την 

κενόλογων τοποθετήσεων, εισηγούμαστε τη δημιουργία από το αρμόδιο Υπουργείο 
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Γεωργίας μιας επl τούτω ει8ιχής Επιτροπής που να μελετήσει μέσα σε 

καθορισμένα χρονικά όρια το σύνολο των προβλημάτων με όρο εντολής να 

εισηγηθεί προς την κυβέρνηση και τη Βουλή συγκεκριμένα θεσμικά μέτρα 

αναβάθμισης της θέσης της Κυπρίας αγρότισσας. 

Πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι η κοινωνική και οικονομική καταπίεση ομάδων 

ή ατόμων σε μια κοινωνία αργά ή γρήγορα δημιουργεί εκρήξεις. Και ότι από την 
όποια αύξηση του εθνικού εισοδήματος και του συνολιχοό εθνικού προϊόντος 

μερ(Οιο και Οίκαιώματα πρέπει να έχουν και οι εργαζόμενοι που στην· πραγμα

τικότητα αποτελούν τους δημιουργούς αυτών των αυξήσεων. 

Η Κυπρ(α αγρότισσα που γιοc χρόνιοc παραμένει περιφρονημένη στο περιθώριο 

της οικονομικής και κοινωνικής προόδου απαιτεί εκείνο το οποίο δικαιούται. Η 

κυβέρνηση έχει την ευθύνη και το χρέος να ανταποκριθεί στο στοιχειώδες καθ-ήχον 

μιας ουσιαστικής αναβάθμισης της οικονομικής και κοινωνικής θέσης της αγρό

τισσας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή, παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάQελφοι, η συμβολή της αγρότισσας, όχι μόνο στην 

αγροτική οικιακή οικονομία αλλά και γενικά στην οικονομ!α του τόπου ε!ναι 

βασική. Όπως λένε και τα ατράνταχτα στοιχεία στην Έκθεση, το 57.5% των 
γεωργικών ασχολιών εκτελείται από γυνα!κες και η συμβολή τους εlναι τουλά

χιστον το 50% στο γεωργικό, οικογενειακό εισόδημα. 

Η προσφορά της σημερινής Κυπρίας αγρότισσας στηρίζεται πάνω στη 

σωρευτική συμβολή όλων των γυναικών αγροτισσών Οιά μέσου των αιώνων. Γιατί 

για να θυμίσουμε, η Κυπρία γυναίκα εργαζόταν πλάι στον άντρα της καθ' όλη τη 
Οιάρκεια της Οθωμανικής αυτοκρατίας με ίσους όρους και αυτό είχε ως απο

τέλεσμα και οι Ουο μαζ( να ανακτήσουν τη γη τους, τη γη αυτού του τόπου που 

ε!χε φεουΟοποιηθεί από την κατοχή των Λουζινιανών και των Ενετών. 

'Αρα, εφόσον χρωστούμε τόσο πολλά σε γενιές γενιών αγροτισσών, είναι 

τουλάχιστον, το ελάχιστο καθήκον μας να αναβαθμlσουμε τη σημεριν'ή Κυπρία 
αγρότισσα. Η αλλαγή τρόπων καλλιέργειας, η αλλαγή τρόπου ζωής, η αλλαγή 
θεσμών, ηθών και εθίμων σήμερα απαιτούν μια ριζική αναβάθμιση στη ζωή της 

αγρότισσας. Ενώ στις προηγούμενες γενιές ανάμεσα στη ζωή της Κυπρ!ας 

αγρότισσας και στη ζωή της Κυπρίας αστής δεν υπήρχε μεγάλη ποιοτική διαφορά, 

σήμερα η διαφορά είναι πάρα πολό μεγάλη και πρέπει να δοθεί κάθε ενδιαφέρον 
για να παύσει αυτή η ανισοσκέλεια. Πρέπει να εμποΟιστούν οι Ουσμενείς 
επιπτώσεις εις βάρος της Κυπρ!ας αγρότισσας, γιατί έτσι θα έχουμε επιπτώσεις 

σε βάρος ολόκληρου του τόπου, θα ερημωθούν τα χωριά και θα βλαφτεί καίρια η 

γεωργία. 

Πρέπει να ληφθούν μέτρα από όλα τα Υπουργεία. Ό,τι γίνεται σήμερα από 
όλους γενικά στην Εκτελεστική Εξουσία όχι μόνο δεν είναι ικανοποιητικό, αλλά 
είναι σχεΟόν ανύπαρκτο. Ακόμα και ο Κεντρικός Φορέας για τα Οικαιώματα των 
γυναικών αΟικε! τα μέγιστα την Κυπρ!α αγρότισσα, γιατί η Κυπρία αγρότισσα με 
τόση προσφορά στον τόπο, Οεν αντιπροσωπεύεται άμεσα σ' αυτό τον Κεντρικό 

, Φορέα για τα Οικαιώματα των γυναικών. 

Πρέπει οπωσΟήποτε, ακόμα και μέσα στις αγροτικές οργανώσεις, να γίνουν 
1 1 Ιί' 1 1 1 ό ' 

τετοιες εσωτερικες υομες ουτως ωστε η αγρ τισσα να αντιπροσωπευεται άμεσα 
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στον Κεντρικό Φορέα για τα δικαιώματα. της γuνα.(κας. Γιατί ποιος μπορε( 

καλύτερα. να επισημάνει τα προβλήματα και τις Ουσχολιες που αντιμετωπίζει η 

σημερινή αγρότισσα από την αγρότισσα την ίδια; 

Οπωσδήποτε θεωρητικά δεν υπάρχουν θεσμικές δια.κρίσεις σε βάρος των 

α.γροτισσών. Αυτό είναι δεδομένο. Αλλά υπάρχουν ήθη και έθιμα που λειτουργούν 
σε βάρος των α.γροτισσών. Έτσι είναι ανάγκη να γίνει η αλλαγή αυτών των ηθών 

και εθίμων που λειτουργούν σε βάρος της αγρότισσας με νόμους που να 

κατοχυρώνουν ίσα δικαιώματα. και ίσες ευκαιρίες άμεσης αντιπροσώπευσης. 

Το αρμόδιο τμήμα της αγροτικής οικιακής οικονομίας είναι υποβαθμ.ισμένο, 

Έχει μόνο οκτώ άτομα προσωπικό και καλύπτει μόνο το 13 με 15% των 
γεωργικών κοινοτήτων. Με το ελάχιστο αυτό προσωπικό, και αυτό το 13 με 15% 
που καλύπτει και εξυπηρετεί είναι πολύ ευνόητο ότι Οεν το εξυπηρετεί ικανο

ποιητικά. Και ακόμα και αυτό το προσωπικό το ελάχιστο, είναι πολύ κακά 

αξιολογημένο, Οιότι παρόλο που αυτές οι οκτώ υπαλλήλοι Οουλεύουν πολύ 

ικανοποιητικά, ο μισθός τους είναι πολύ κατώτερος από τις ανάλογες υπαλλήλους 

που απασχολεί η εκπαιΟευτική υπηρεσlα. Έτσι χρειάζεται μια ριζική 

αναδιάρθρωση. 

Επίσης οι Κοινωνικές Ασφαλίσεις, αν και έΟωσαν μερικά πλεονεκτήματα στην 

Κυπρία αγρότισσα, αυτά Οεν είναι αρκετά. lπάρχουν μεγάλα περιθώρια για να 

βελτιώσουν οι Κοινωνικές Ασφαλίσεις τις παροχές στη γυναίκα αγρότισσα. 

Διότι η εξασφάλιση οικονομικής ανεξαρτησίας της Κυπρίας αγρότισσας είναι 

η βάση για να γίνει μια υπολογίσιμη οντότητα στην οικογένεια και στην κοινωνία 

γενικότερα. Γιατί Οεν πρέπει να ξεχνούμε ότι η Κυπρία αγρότισσα,Οεν προσφέρει 

μόνο στις γεωργικές εργασίες και στο γεωργικό εισόΟημα, προσφ~ρει συγχρόνως, 
όπως και όλες οι άλλες γυναίκες ως οικοκυρά, μητέρα και σύζυγος. / 

Έτσι για το καλό αυτού του τόπου πρέπει να Οώσουμε στην Κυπρία 

αγρότισσα όχι μόνο Οικαιώματα ή ωφελήματα, αλλά να της Οώσουμε την 

αξιοπρέπειά της και αυτό σημαίνει ότι πρέπει να της επιτρέψουμε να μπει σε 

θέσεις όπου λαμβάνονται αποφάσεις, για να λαμβάνει η ίΟια αποφάσεις για την 

ίδια τη ζωή της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές στο θέμα αυτό; 

Ο κόριος Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Είναι, πιστεύω, γενικά παραΟεκτό, ότι οι αγρότισσες, παρόλο που αποτελούν 

μια μεγάλη μερίΟα του ενεργά απασχολούμενου πληθυσμού, με σημαντική 

συνεισφορά στην αγροτική και την εθνική οικονομία, συνήθως κρατούνται στο 

περιθώριο των εξελίξεων, βουλιαγμένες στις δυσκολίες, στη φτώχεια και την 

καταπίεση. 

Αποτελούν, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, το 18.5% του πληθυσμού 
παγκόπρια. Το 75% από τις αγρότισσες εργάζονται στη γεωργοκτηνοτροφική 
παραγωγή. Είναι επίσης γενικά παραδεκτό ότι στην ύπαιθρο κατοικούν εργατο

αγρότες. 

Μεγάλο ποσοστό αυτών των οικογενειών, και συνήθως οι άνΟρες, βρίσκονται 

στην ανάγκη να αναζητήσουν εξωγεωργικό επάγγελμα και οι αγρότισσες 
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παραμένουν και αναλαμβάνουν μαζί με τα παιΟιά τους τις κυριότερες ευθύνες στις 

yεωρyοκτηνοτροφικές εργασίες, Οlνοντας τη σημαντική συμβολή τους στο οικο

γενειακό, το αγροτικό και το εθνικό εισόΟημα. 
1 Ολοι μιλούμε για κατάργηση των Οιακρ.ίσεωv σε βάρος των γυναικών, αλλά 

στην πράξη πολλά ακόμα χρειάζονται και πρέπει να γ(νουν. Στην πράξη μια σειρά 
παράγοντες που πηγάζουν από συνήθειες, παραδόσεις και κοινωνικο-οικονομικές 

καταστάσεις, Οημιουργούν και συντηρούν διακρίσεις και πολύ Ουσμενεlς συνθήκες 

σε βάρος της αγρότισσας με σειρά προβλημάτων και Ουσκολιών, που κάμνοuν τη 

ζω-ή της σκληρ'ή και βασανιστικ'ή. 

ΕνΟεικτικά αναφέρω μερικά. μόνο από τα πολλά ξεχωριστά και βασανιστικά 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι αγρότισσες. 

Η απασχόληση τους στη γεωργ(α γ(νεται σε μη καθορισμένα ωράρια, χωρ(ς 

εξασφάλιση αδειών και αργιών, λόγω της οικογενειακής μορφ'ής της εργασ(ας. 

Πέρα από την πολύωρη, σκληρή και κουραστική δ'ουλειά ε(ναι υποχρεωμένες 

φεύγοντας από τα χωράφια, να αρχίσουν από την αρχή με τις δ'ουλειές του σπιτιού 

για τη φροντίδ'α και δ'ιατροφή των παιδ'ιών, χωρίς στις πλείστες περιπτώσεις 

σύγχρονο εξοπλισμό, χρησιμοποιώντας πολλές από τις ώρες της νύκτας. 

Τπάρχουν σε αυξημένη αναλογία μια σειρά κοινωνικο-οικονομικά προβλ-ήματα 

όπως είναι η χαμηλή οικονομική κατάσταση, τα χρέη, η διάθεση των προϊόντων 

τους, η έλλειψη δ'ιευκολύνσεων ζεστού νερού, ευρωπαϊκών αποχωρητηρlων και 

μπάνιων και οι ακατάλληλες στεγαστικές συνθ-ήκες. 

Μια σειρά άλλα προβλ-ήματα σχετίζονται με την έλλειψη κέντρων υγείας και 

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, παιδ'ικών και βρεφοκομικών σταθμών για την 

προστασία των παιδ'ιών στις ώρες της δ'ουλειάς. Ελλείψεις σε ότι αφορά την 

προδ'ημοτική εκπαίδ'ευση και τη φύλαξη των παιδιών μικρής ηλικίας του δημοτικού 

στις ώρες της δουλειάς που είναι κλειστά τα σχολεία. Πρόσφατο δ'είγμα της 

κατάστασης για τη φύλαξη και την ασφάλεια των παιδ'ιών προσχολικής ηλικίας 

αποτελεί η γνωστή περίπτωση του μικρού Α νδ'ρέα από το Φτερικούδ'ι, που για 

μέρες κρατούσε σε αγωνία και συγκίνηση όχι μόνο τους γονείς του, αλλά και το 

σύνολο του κυπριακού λαού. Μια άλλη επίσης πρόσφατη περίπτωση είναι το 

ατύχημα σε μικρό παιδ'ί στα Λατσι&; κατ& το μ&ζεμα των ελιών. 

Το πρόβλημα της προστασ(ας, της σωστ'ής εκπα(δευσης και της φύλαξης των 

παιδ'ιών προβάλλει έντονα σε παγκύπρια βάση και πρέπει να !-υθεί με αν&λογο 

προγραμματισμό και συντονισμό. Όμως πολύ εντονότερα προβ&λλει για την 

ύπαιθρο. Ενδ'εικτικά αναφέρω ότι ο αριθμός των παιδ'ιών ηλικίας κ&τω των 5,5 
χρόνων για το έτος 88-89 β&σει των στοιχείων του τμήματος στατιστικ'ής 

ανερχόταν στις 68,700. Από αυτά τα 23,150 ζουν στις αγροτικές περιοχές. 

Για την κάλυψη των αναγκών αυτών λειτουργούν για την ύπαιθρο μόνο 14 7 
κρατικά, κοινοτικά και ιδ'ιωτικά νηπιαγωγεία και παιδ'ικοί σταθμοί με σύνολο 

5,189 παιδιά. Από αυτά, τα 100 νηπιαγωγε(α υπάγονται στο Υπουργε(ο 

Παιδ'είας και είναι βασικά οι προδ'ημοτικές τάξεις και τα 47 παιδ'ικοl σταθμοl που 
υπάγονται στο Τπουργε(ο Εργασίας. Στις αστικές περιοχές λειτουργούν 350 
νηπιαγωγεία και παιδ'ικοί σταθμοl. 

Αυτοί οι αριθμοί από μόνοι τους δ'είχνουν εκτός από την εκπαιδ'ευτικ-ή πλευρά 

και την έκταση του προβλήματος, των αναγκών και των δυσκολιών που 

αντιμετωπίζουν οι μητέρες των χωριών για την προστασία και τη φύλαξ η των 

παιδ'ιών τους στη δ'ι&ρκεια της εργασίας τους. 
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Αντιμετωπίζουν επίσης οξt\τερα προβλήματα οι αγρότισσες σε ό,τι αφορ& την 

εκπαίδευση σε όλες τις βαθμίδες και ειδικότερα προβλήματα επαγγελματικής 
επιμόρφωσης, μεταφορικών υπηρεσιών, ψυχαγωγίας και γενικότερα της πολι

τιστικής ανάπτυξης. 

Μια άλλη ομά.8α προβλημάτων για τις αγρότισσες είναι αυτά που αφορούν 

την προστασία της μητρότητας, της ασφ&λισης τους εξαιτίας της οικογενειακής 

μορφής της εργασίας τους, τα μειωμένα και ελλειπή επιδόματα, την παραγνώριση 

και μη ισότιμη και 8ημιουργική συμμετοχή των αγροτισσών, για 8ιάφορους 

λόγους, σε όλες τις πτυχές των αναπτυξιακών 8ια8ικασιών - οικονομικών, 

πολιτικών, πολιτιστικών και κοινωνικών. 

Σαν αποτέλεσμα όλων αυτών των πολλών άλλων παραγωγικών, κοινωνικών 

και κοινοτικών προβλημάτων, οι νέοι και οι νέες της υπαίθρου φεύγουν από τις 

ρίζες τους και αναζητοtlν άλλες από τις γεωργοκτηνοτροφικές εργασίες και 

δημιουργείται σοβαρότητο πρόβλημα από την εγκατάλειψη της υπαίθρου γενικά 
και ειδικότερα των ορεινών περιοχών. 

Δε νομίζω ότι χρειάζεται να επεκταθώ περισσότερο, για να φανεί η οξύτητα, 

η σοβαρότητα και η πολυπλοκότητα των προβλημ&των που αντιμετωπίζουν οι 

αγρότισσες στην κυπριακή ύπαιθρο. Η λύση όλων αυτών των προβλημάτων μπορεί 

και πρέπει να επιτευχθεί σταδιακά και προγραμματισμένα, με σειρά μεταρ

ρυθμιστικών, θεσμικών, οικονομικών, κοινωνικών και άλλων αποτελεσματικών 

μέτρων από την κυβέρνηση. 

Εκτιμούμε και χαιρετίζουμε το ότι στα πλαίσια του Φορέα Γυναικών έχει 

συσταθεί ειδική επιτροπή για τις αγρότισσες, καθώς και τις κυβερνητικές 

εξαγγελίες για μέτρα συγκρ&τησης της νεολαίας και γενικ& του πληθυσμού της 

υπαίθρου, για να μην ερημώσουν τα χωριά. 

Η αλλαγή για την ύπαιθρο είναι επιβεβλημένο καθήκον για όλους μας, για να 

γίνει καλύτερη η ζωή των_ αγροτισσών και των οικογενειών τους, για να 

συγκρατηθεί ο τομέας της αγροτικής μας παραγωγής, να αναζωογονηθοt\ν τα 

χωριά και να συγκρατηθεί ο κόσμος στην κυπριακή ύπαιθρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Κυπρία αγρότισσα στέκει ψηλ& στη συνείδηση όλου του κυπριακού λαοt\ 

και δε χρειάζεται νομίζω να πλέξουμε το εγκώμιο της τόσο αθόρυβα παραγωγικής 

αυτής τάξης του πληθυσμού μας, παρά να καταθέσουμε από το βήμα τούτο το 

θερμό ενδιαφέρον μας, την αγάπη μας και την αποφασιστικότητα να συμπα

ρασταθούμε σε κάθε προσπάθεια, εlτε προέρχεται από την ίδια την αγρότισσα 
είτε προβάλλεται από τις γεωργικές οργανώσεις είτε υιοθετείται από την 

κυβέρνηση και στοχεύει στο να βελτιώσει τις συνθήκες δουλειάς και ζωής, να 

αναβαθμίσει το επίπεδο μόρφωσης και κοινωνικής δράσης και να προσφέρει απλά 

ανθρώπινη ικανοποίηση. 

Από τα στοιχεία που δόθηκαν θα πρέπει να σταθούμε σε μερικά χαρα

κτηριστικά. 18,5% οι αγρότισσες του πληθυσμού της πατρίδας μας με 57,5% 
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ποσοστό απασχόλησης στη γεωργ(α, με μέρισμα 50% στο γεωργικό εισόllημα της 
οικογένειας. Ποσοστά θεαματικά ψηλά που υποχρεώνουν όλους να Οοόμε πολό 

σοβαρά κάθε πρόβλημα που υπάρχει 1ι κάθε μέτρο που χρειάζεται για την τάξη 

της Κυπρ(ας αγρότισσας. 

Παράλληλα θα πρέπει να τονίσουμε τα αρνητικά στοιχε!α που συνθέτουν το 

πρόβλημα. Απασχόληση με όρους τρομακτικά Μσκολους, χωρ(ς ωράριο μέρα η 
νύκτα. Πόσες φορές αλήθεια Οε συναντούμε τις νύκτες τις αγρότισσες με το φτυάρι 

στον ώμο να βαδίζουν σε τεράστιες αποστάσεις, με πολλούς κινΟόνους, για να 

λόσουν και να κατευθόνουν το νερό; Χωρ(ς σκέψη για αργ(ες, για ετήσιες άllειες η 

οποιαδήποτε άλλη ανακούφιση. Και π(σω στο σπίτι πάντα περιμένουν οι 
καθιερωμένες Ι\ουλειές της νοικοκυράς, της μητέρας, της γιαγιάς ή της κόρης. Κι' 

όλα τούτα χωρίς καμιά κάλυψη, χωρίς καμιά απολύτως κοινωνική ασφάλιση. Πώς 

λοιπόν να μην εγκαταλείπουν τις ρίζες και τα χωριά τους ζητώντας κάποια άνεση 

στα κερδισμένα εργατικά συμφέροντα, μακρυά από τα σπίτια, τη γή τους και την 

οικογένειά τους; 1 j 
Ταυτόχρονα πολό ενοχλητικό για όλ9υς 1μας πρέπει να 'ναι εκε(νο το 23% του 

αναλφάβητου πληθυσμού που ανήκει στο ;{ώρο της αγρότισσας. 

Να λοιπόν τομέας ελκυστικής 8ράσης για όλους' υπηρεσ(ες, Βουλή, 

οργανώσεις. 

Αυτή η τάξη εργαζομι\νων που αντιμετωπ(ζει προβλήματα πολό 8ιαψορετικά 

από τις γυναίκες των αστικών περιοχών χρειάζεται τη μεγαλύτερη δυνατή 

βο'ήθεια σε όλους τους κοινωνικοοικονομικούς τομε(ς και σε όλες τις εκφάνσεις της 

ζωής. 

Εμε(ς ε(μαστε ολοπρόθυμοι να συμβάλουμε με όλες μας τις Ι\υνάμεις και 

ειδική επιτροπ'ή του Δημοκρατικού Συναγερμού αποτελούμενη κατά πλειοψηφία 

από γυναίκες, επεξεργάζεται σειρά συγκεκριμένων εισηγήσεων που θα υποβάλiι 

σύντομα στην Εκτελεστική Εξουσία, με την ελπί8α, την πρόθεση και το στόχο να 

δώσουμε χειροπιαστά αγάπη, στοργή και αναγνώριση στην αγρότισσα της 

πατρ(8ας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 

Σύμφωνα με στοιχεία του 1986, οι αγρότισσες αποτελούν το 18.5% του 
συνόλου του πληθυσμοό της Κύπρου και το 50% του αγροτικού πληθυσμοό. Η 
συμμετοχή της αγρότισσας στο εργατικό Ι\υναμικό ανι\ρχεται στο 42% του συνόλου 
του γυναικείου εργατικοό 8υναμικού και στο 14% του συνόλου του εργατικού 
δυναμικού. Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία του 1984 οι αγρότισσες απο
τελοόσαν το 57 ,5% ('ή 24,000 άτομα) των ενεργώς απασχολουμένων στη γεωργ(α 
και το ποσοστό αυτό συνεχώς αυξάνεται. 

Τα εισοδήματα από μόνη τη γεωργία 8εν ικανοποιούν τις ανάγκες της 

αγροτικής οικογένειας. Έτσι ο αγρότης για να συμπληρώσει τον οικογενειακό 

προUπολογισμό καταφεύγει για εργασία στην πόλη και αναθέτει όλο και 
περισσότερες ευθύνες στην αγρότισσα. 

Με αυτά τα δεδομένα αβίαστα βγαίνει το συμπέρασμα πως οι ~γρότισσες 
αποτελούν το στυλοβάτη της αγροτικής οικονομίας και της υπαίθρου. 
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Κατά τη μελέτη του θέματος από την Κοινοβουλευτική Επι-ipοπή Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας κατέθεσε αντίγραφο 

μελέτης που έγινε το 1985/86 από την Παγκόσμια Οργάνωση Τροφίμων και 
Γεωργίας, γνωστή ως F.A.O., σε συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων σχετικά με το ρόλο της Κυπρίας αγρότισσας στη γεωργία και 

αγροτική ανάπτυξη. Η εμπεριστατωμένη αυτη μεΜτη αναφέρεται στην αξιόλογη 

προσφορά της Κυπρίας αγρότισσας στη γεωργική ανάπτυξη, στη βελτίωση της 

κτηνοτροφίας, στη μεταποίηση τροφίμων και γενικά στη συμβολή της στο 

οικογενειακό γεωργικό εισό3ημα που υπερβαίνει το 50%. Παράλληλα εκθέτει τις 
διακρίσεις σε βάρος της αγρότισσας που προέρχονται από συνήθειες, παραδόσεις 

και κοινωνικές αντιλήψεις. αναφέρεται στην απασχόλησή της και τις ευθUνες της 

στο αγροτικό νοικοκυpικό, στην περιορισμένη προσφορά υπηρεσιών και προγραμ
μάτων, καθώς και στη μη συμμετοχή της στα ωφελήματα που παρέχουν τα 

διάφορα κοινωνικά σχέδια. 

Η μελέτη στη συνέχεια, αφού ολοκληρώνει το εγκώμιο της αγρότισσας, 

εισηγείται πως για την υπερπήδηση των προβλημάτων της πρέπει να γίνουν 
θεσμικές και διαρθρωτικές αλλαγές που να στοχεύουν στην κατάργηση των 

δυσμενών 8ιακρίσεων, στην ισότιμη μεταχείριση και στην εξασφάλιση οικονομικής 

ανεξαρτησίας. Προβαίνει σε συγκεκριμένες εισηγήσεις για την επίλυση των 

προβλημάτων και καταλήγει πωι; η λήψη των βελτιωτικών αυτών μέτρων είναι 

αναγκαία. 

Αγροτική Οικιακή Οικονομία. 

Στα πλαίσια του lπουργείου Γεωργίαι; και Φυσικών Πόρων λειτουργεί ο 

Κλά3ος της Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας. Ο κλά3ος αυτός 3ια3ραματίζει 

σημαντικό ρόλο στην καθο3ήγηση της αγρότισσας. Οργανώνει επισκέψεις / στα 
χωριά. και εκπαιδεύει και καθοδηγεί τιι; αγρότισσει; σε θέματα Αγροτικήι; 

Οικονομίας. 

Δυστυχώι; ο τόσο σημαντικόι; αυτόι; κλάδοι; είναι υποβαθμισμένοι; και στην 

ουσία αδυνατεί να εκπληρώσει τον προορισμό του. Το προσωπικό του κλάδου 
αυτού απαρτίζεται από οκτώ άτομα, ένα υπεύθυνο του κλάδου, τρία άτομα για τη 

Λευκωσία, ένα άτομο για τη Λεμεσό, ένα άτομο για τον Αγρό, ένα άτομο για την 

Πάφο, ένα άτομο για την Αμμόχωστο και κανένα για τη Λάρνακα. 

Φορέας της Γυναίκας. 

Λόγω τηι; περιορισμένηι; αριθμητικά δύναμηι; του προσωπικοό, ο Κλάδοι; της 

Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας έχει τη δυνατότητα να προσεγγίσει μόνο το 13-
15% των χωριών παγκόπρια. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 12 Μα-ί'ου 1988 αποφάσισε την ί3ρυση 

Μόνιμου Κεντρικοό Φορέα για τη Γυναίκα και ανάμεσα σε άλλα τονίστηκε πως ο 
φορέας αυτός θα επιλαμβανόταν και των τ:ροβλημάτων που αντιμετωπίζει η 

αγρότισσα. 

Πέρασε ενάμιση χρόνος από τη δημιουργία του φορέα και το μόνο που 

πραγματοποιησε είναι συγκεντρώσεις αγροτισσών σε διάφορες περιοχές για 

μελέτη 3ήθεν των προβλημάτων της αγρότισσας και για αλληλοενημέρωση. 

Αντίγραφο της εμπεριστατωμένης μελέτης που έγινε το 1985/86 βρίσκεται 
στη διάθεση του Φορέα για τη Γυναίκα και, αν ο φορέας ή η κυβέρνηση 
ενδιαφέρονταν ειλικρινά για την αγρότισσα, όφειλαν να εγκαταλείψουν την 

τακτική των πανηγυριών, τη συνθηματολογία και τα κενά λόγια καl. να αξιο
ποιήσουν τα στοιχεία και τιι; εισηγήσεις που περιέχει η μελέτη. 
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Το μειωμένο ενΟιαφέρον του Φορέα για τη Γυναίκα για την αγρότισσα 

καταφαίνεται και από το γεγονός ότι απέκλεισε τις αγροτικές οργανώσεις από το 

Κεντρικό Συμβούλιο Προγραμματισμού και Ελέγχου. Το Κεντρικό αυτό Συμβούλιο 

εlναι το σώμα που παίρνει τις αποφάσεις και θα παίρνει αποφάσεις και για την 

αγρότισσα χωρ(ς τη συμμετοχή των εκπροσώπων της. έτσι γίνεται εμφαν-ής η 
υποβάθμιση του ενΟιαφέροντος του φορέα για την αγρότισσα. 

Τα προβλήματα της αγρότισσας έχουν τη δική τους ιδιαιτερότητα και πρέπει 

να τύχουν ειΟικού χειρισμού. Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων οφείλει 

νοc αναλάβει υπεύθυνα συντονιστικό ρόλο και σε συνεργασία με τις αγροτικές 

οργανώσεις να αναπτύξει ευρύτερη Ουναμική αγροτική πολιτική. 

Μέτρα που πρέπει επειγόντως να ληφθούν για τη βελτίωση του βιοτικού 
επιπέΟου αλλά και του ρόλου της αγρότισσας: 

(1) Δημιουργ(α κρατικών νηπιαγωγείων και βρεφοπαιδοκομικών σταθμών. 

Οι παρεχόμενες διευκολύνσεις, με τα ανεπαρκή σε αριθμό νηπιαγωγεία 

και με το ωράριο που ισχύει (7.45 π.μ. - 12.15 μ.μ.), δεν εξυπηρετούν 
τις ανάγκες της αγρότισσας. Η ύπαρξη Οημόσιων, κοινοτικών και 

ιΟιωτικών νηπιαγωγείων παρουσιάζει σοβαρά προβλήματα ( ανομοιό
μορφο σύστημα εκπαίδευσης, πλημμελής επιθεώρηση κ.ά.). Τα δημόσια 

νηπιαγωγεία καλύπτουν την ηλικία των τεσσεράμιση - πεντέμιση 

χρόνων. 

Με τις παρεχόμενες .3ιευκολύνσεις, όπως προα.νέφερα, η αγρότισσα είναι 

υποχρεωμένη να διακόπτει την εργασία της στο χωράφι πριν από τις 12.15 μ.μ., 
ανάλογα με την απόσταση α.πό το χωριό, για. να. παραλάβει το παι.3ί της. Έτσι 

περιορ!ζεται ο χρόνος εργασία.ς στο χωράφι, ενώ η αγρότισσα που έχει παιΟί 

ηλικίας κάτω των 4.5 χρόνων ή θα το κουβαλε( μαζί της στο χωράφι ή θα 
περιοριστεί σε εργασίες στο σπίτι. Η όλη ΟιαΟικασία είναι ά.3ικη κα.ι κρίνεται 

α.ντιπαρα.γωγική. 

Το σχέδιο που εξαγγέλθηκε από το Υπουργείο Παιδείας αποδεικνύει την 

υποβάθμιση του ενΟιαφέροντος της κυβέρνησης για την αγρότισσα. Το σχέΟιο αυτό 

για την προΟημοτική εκπαίΟευση επαυξάνει τις Οιακρίσεις και Ουσχεραίνει 

περισσότερο τη λειτουργία των νηπιαγωγείων, ιΟιαίτερα στην ύπαιθρο. 

(2) Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

Επιβάλλεται η ενίσχυση των αγροτικών υγειονομικών κέντρων σε 

εξοπλισμό και σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Επιβάλλεται η 
καθιέρωση εβδομαδιαίας επίσκεψης γιατρού σε κάθε χωριό. 

(3) Να αναγνωριστεί η εργασία της αγρότισσας και το δικαίωμα να 

συμμετέχει στο Ταμε!ο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(4) Να ενισχυθεί ουσιαστικά ο Κλάδος Αγροτικής Οικονομίας σε βαθμό 

που να καλύπτει όλη την ύπαιθρο και όχι μόνο το 15%. 

(5) Να μεθοδευτε( η μετάδοση της σύγχρονης τεχνολογίας στους τομείς 

δραστηριοτήτων της αγρότισσας. 

(6) Να μεθοδευτεί η συμμετοχή της αγρότισσας σε κοινωνικές και άλλες 

δραστηριότητες. 

(7) Να καταργηθούν οι δυσμενείς διακρίσεις σε βάρος της. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Οι αγρότισσές μας, ο στυλοβάτης της αγροτικής οικονομίας και της υπαίθρου, 

παραμένουν ακόμα οι είλωτες της Κοινωνίας μας. Είναι υποχρεωμένες να 
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Οουλεύουν σκληρά στα χωράφια από τα χαράματα και όταν επιστρέφουν ύστερα 

από την κοπιώ8η εργασία της ημέρας, αντί για ξεκούραση, είναι υποχρεωμένες να 

περιποιηθούν τα κατοιχίΟια ζώα που εκτρέφουν, να μαγειρέψουν, να συντηρήσουν 

το σπίτι και να φροντίσουν τα παιΟιά, τον άντρα ή και τους γονείς τους. Σε 
σύγκριση με την προσφορά τους στην οικογένεια και στο κοινωνικό σύνολο οι 

αγρότισσες Οεν απολαμβάνουν κανένα είδος αναψυχής, στερούνται την κανονική 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, 3εν έχουν ίσες ευκαιρίες μόρφωσης και 3ε συμμε

τέχουν στα διάφορα κοινωνικά σχέΟια. 

Μιλούμε για ισότητα των Ουο φύλων. Εντούτοις οι αγρότισσες αποτελούν το 

χειρότερο παράΟειγμα της ού't'ω καλούμενης ισότητας όχι μόνο μεταξό των Ουο 

φύλων αλλά και μεταξύ της γυναίκας της υπαίθρου και της γυναίκας της πόλης. 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Είναι καιρός η κυβέρνηση των ανεκπλήρωτων υποσχέσεων να σταματήσει τα 

λόγια, τα συνθήματα και τα πανηγUρια και να αρχ(σει τα έργα. Μελέτες 

υπάρχουν. Αμ' έπος α.μ' έργο. Περαιτέρω ολιγωρία ε!ναι ανεπίτρεπτη, εγκλη

ματική, και θα ο3ηγήσει στο 3ρόμο χωρίς επιστροφή. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη 3ιάρκεια της ομιλίας του κ. 'Α. Χρυσοστόμου ο Προε3ρεύων της 

Βουλής κ. Γ, Λαδάς επιστρέφει στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Έντιμε κUριε Πρόεδρε, αξιότιμοι κUριοι Βουλευτές, στην Έκθεση που 

συζητούμε για τα προβλήματα της Κυπρίας αγρότισσας αναφιίρεται ότι οι 

αγρότισσες αποτελούν το 18.5% το-υ πληθυσμού, το 15% του οικονομικά ενεργού 
πληθυσμού ή το 75% του συνόλου που απασχολείται στο γεωργικό τομέα.. 

Τα πιο πάνω στοιχεία. μας υποχρεώνουν να δούμε τα. προβλήματα της 

Κυπρίας αγρότισσας από την πλευρά της σαν επαγγελματία, γιατί μας ενδιαφέρει 

ο τομέας της κυπριακής γεωργίας και της υλικής παραγωγής. Μας εν3ιαφέρει η 

παραγωγή τροφίμων, φρούτων, λα.χα.νικών και άλλων αγροτικών προ'ίόντων όπως 

εlνα.ι το κρέας, το γάλα. 1 το τυρ(. Μας ενδιαφέρει η αγροτική παραγωγή, γιατί 
ενισχύει την οικονομία μας και από την αγροτική παραγωγή κερδίζουμε πολύτιμο 
συνάλλαγμα. 

Το βασικό που πρέπει να. προσέξει όμως η κυβέρνηση i!να.ι μια σειρά μέτρα. 
που πρέπει να παρθούν για να. κρατήσουμε την αγροτική οικογένεια στο χωριό. 

Δυστυχώς όμως τα. τελευταία χρόνια το γεωργικό επάγγελμα εγκατα.λείπετα.ι 1 δεν 
προτιμάται ούτε από τους νέους ούτε από τις νέες. Οι αγρότες αναζητούν άλλη 

απασχόληση στις πόλεις και στον τουρισμό. Μένουν οι γυνα.(κες στην αγροτική 

παραγωγή, γι' αυτό οι αγρότισσες είναι περισσότερες από τους αγρότες. 

Πρόκειται για αγρότισσες οικοκυρές, και όταν μένει μόνη της η αγρότισσα στο 

σπίτι και στο χωρά.φι δε θα αργήσει και αυτή να εγκαταλείψει τη γεωργική 

απασχόληση. Γι' αυτό πρέπει και αξίζει να. υποστηριχθεί η αγροτική οικογένεια. 

για. μια καλύτερη κοινωνική θέση. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω πολύ καλά. τις βασανισμένες αγροτικές 

οκογένειες και τις αγρότισσες Αμμοχώστου, πρόσφυγες και μη. Η ζωή τους είναι 
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πολύ βασανισμένη. Αξίζει να τις συγχαρούμε για την προσφορ& τους και να τους 

Βώσουμε κάθε συμπαράσταση. Τις αγρότισσες αυτές θα τις 8ούμε μόνες τους να 
οργώνουν τη γη με το Βικό τους τράκτορ, να ψεκάζουν, να αρ8εύουν, να φορτώνουν 
η να συλλέγουν την παραγωγή. Και '8εν έχει ξεκούραση η αγρότισσα. Έχει τις 
ευθύνες της ως νοικοκυρά, ως μάνα, να καθαρlσει το σπ(τι, να ετοιμάσει τροφή, να 

8ιαπαι8αγωγήσει τα παιδιά της. 

Γι 1 αυτό πρέπει να ενισχύσουμε κάθε προσπάθεια, για να αλλάξει η ζωή 

προς το καλύτερο στα χωριά μας. Να μην εγκαταλειφθεί το γεωργικό επ&γγελμα, 
αλλά ο γιος και η θυγατέρα και οι νέοι μας να ακολουθήσουν το γεωργικό 

επ&γγελμα. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, εκτός από τα. μέτρα που αναφέρονται στην Έκθεση 

προς το Σώμα για καλύτερες συνθήκες εργασίας, για μόρφωση, για ψυχαγωγ(α, 

για λιγότερες ώρες εργασ(ας για την Κυπρία αγρότισσα, επιβ&λλεται να 
εξεταστούν και τα επαγγελματικά της προβλήματοc. Να λυθούν τα δύσκολα 

προβλήματα της κυπριακής γεωργ(ας. Να ετοιμαστούν μελέτες για ένα καλύτερο 

προγραμματισμό παραγωγής και εξαγωγών. Να λυθε( ριζικ& το πρόβλημα των 

αγροτικών χρεών και των πιστώσεων. Νέα μέτρα για μείωση του κόστους της 

αγροτικής παραγωγής, αυστηρότερος έλεγχος των εμπορικών κερδ'ών, να ιδ'ρυθούν 

νέα συμβούλια εμπορ(ας για όλα τα αγροτικά προϊόντα. Να αυξήσουμε την 

παραγωγή και την παραγωγικότητα. Να αυξήσουμε τις εξαγωγές. Να δοθεί 

σιγουριά στον αγρότη και την αγρότισσα ότι μπορεί να παράγει και να πωλεί, να 

πληρώνεται η παραγωγή τους, οι κόποι τους και η βασανισμένη τους εργασία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής που είναι και ο τελευταίος στη λίστα που βλέπω εΟώ 

που έγραψε ο κύριος Φάντης ε(ναι ο κύριος Χριστοφίδ'ης, τον οποίο και καλώ στο 

βήμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάδ'ελφοι, 

Η αναγνώριση της σημαντικής συνεισφοράς των αγροτισσών στην κοινωνικο

οικονομική επιβίωση της οικογένειάς τους και στην αγροτική ανάπτυξη γενικότερα 

και η αναγνώριση της ιδιαιτερότητας των προβλημ&των τους αποτελοόν τη β&ση 

των προνοιών του ειδ'ικοό άρθρου 14 για τις αγρότισσες στη Σόμβαση των 

Ηνωμένων Εθνών για την εξ&λειψη κ&θε μορφ'ής δι&κρισης σε β&ρος της γυνα!κας, 
την οποία η Κόπρος έχει επικυρώσει και έχει αναλάβει υποχρέωση για υλοποίηση 

των προνοιών της. 

Η κατευθείαν ωφέλεια των αγροτισσών από τα προγράμματα του σχεδ'(οl..) 

των Κοινωνικών Ασφαλ(σεων, η παροχή δ'ιευκολόνσεων σ' αυτές μέσω προ

γραμμάτων και υπηρεσιών, η πρόσβασή τους σε γεωργικά δ'άνεια και πιστώσεις, η 

ενθ&ρρυνση της συμμετοχής τους σε οικονομικής σημασίας δραστηριότητες και η 

εκπα(δευση και η επιμόρφωσή τους, σχολική και εξωσχολική, ώστε να ενημε

ρώνονται επαρκώς στις τεχνολογικές επιτεύξεις, που σχετίζονται με τους κύριους 

τομε(ς των ασχολιών τους, αποτελοόν ουσιώδ'ες μέρος και βασικούς στόχους των 

ειδ'ικών προνοιών του ειδ'ικοό αυτοό άρθρου της Σύμβασης το οποίο αφορά τις 
αγρότισσες. 

Οι αγρότισσες της Κόπρου, οι οποίες αποτελούν το 18.5% του πληθυσμοό 
παγκύπρια, συνεισφέρουν σημαντικά στην κοινωνικο-οικονομική ζωή του τόπου 
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μας και συγκεκριμένα αποτελούν το 15% του οικονομικά ενεργοU πληθυσμού. Το 
75% των αγροτισσών εργάζεται στη γεωργία. Οι απασχολούμενες στη γεωργία 
αγρότισσες αποτελούν το 20% του εργατικού Ουναμικού των γυναικών παγκύπpια. 

Οι αγρότισσες αποτελοUν το 57% των απασχολουμένων στη γεωργια και 
συνεχώς αυξάνεται το ποσοστό τους εξαιτίας της οικογενειακής μορφής της 

γεωργικής εκμετάλλευσης και της μερικής απασχόλησης στη γεωργία, εξαιτίας 

της οποίας, όπως είναι γνωστό, ένα μέλος της οικογένειας, συνήθως ο άντρας, 
αναζητεί ένα εξωγεωργικό επάγγελμα. Έτσι οι αγρότισσες παραμένουν και 

αναλαμβάνουν μεγαλύτερες υποχρεώσεις στη γεωργία. 

Πέραν των γεωργικών εργασιών, οι αγρότισσες ασχολούνται με τη μετα

ποίηση των προϊόντων της γεωργικής παραγωγfις, συμβάλλοντας έτσι στη 

βελτίωση της Οιατροφής της αγροτικής οικογένειας και στο οικογενειακό εισό
Οημα. Συμμετέχουν ενεργά στην εμπορία των γεωργικών προϊόντων και έχουν εξ' 

ολοκλήρου δική τους την ευθύνη μέσα στην οικογένεια για το μεγάλωμα των 

παιδιών τους, για τη διεκπεραίώση όλων των οικογενειακών εργασιών. 

Οι αγρότισσες επομένως συνεισφέρουν σημαντικά στην αγροτική οικογένεια, 

στην αγροτική ανάπτυξη και στην εθνική μας οικονομία. Όμως, παρόλη αυτή την . 
αξιόλογη προσφορά, οι αγρότισσές μας βρίσΚονται στην πιο μειονεκτική θέση από 

όλες τις μερίδες του πληθυσμού σε ό,τι αφορά προβλήματα και ανάγκες. Η 

κατάσταση αυτή μπορεί να αποδοθεί σε πάρα πολλούς λόγους που σχετίζονται 

κυρίως με τις παραδοσιακές αντιλήψεις και προκαταλήψεις που είναι πιο έντονες 

στο αγροτικό περιβάλλον με τους πολλαπλούς ρόλους που διαδραματίζουν και με 

τη φύση της γεωργικής απασχόλησης που πέραν των άλλων μειονεκτημάτων 

{σκληρή εργασία, ακαθόριστα ωράρια εργασίας και λοιπά), τους αποστερε! τα 

κοινωνικά ωφελήματα των άλλων εργαζόμενων γυναικών, κυρίως όμως με τη μη 

αναγνώριση της σημαντικής συνεισφοράς τους στη γεωργία και την κοινωνικο

οικονομική ανάπτυξη, εξαιτίας της οποίας δε γ!νεται και η κατάλληλη προσέγγιση 

των ιδιαίτερων αναγκών και προβλημάτων τους. 

Κατ ' επέκταση η ύπαρξη και λειτουργία υ':tηρεσιών και προγραμμάτων στις 
αγροτικές κοινότητες που θα πρόσφεραν σε αυτές διάφορες διευκολύνσεις στους 

τομείς των ασχολιών τους -σταθμοί απασχόλησης παιδιών, κέντρα υγείας, 

εκπαιδευτικά, διαφωτιστικά προγράμματα για τις ίδιες- είναι πολύ περιορισμένη 

και συγκριτικά με τις αστικές περιοχές πολύ φτωχή. 

Μέσα στο Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας συστάθηκε από το 

1965 και λειτουργεί μέχρι σήμερα ειδική υπηρεσία για τις αγρότισσες, «Η 

Αγροτική Οικιακή Οικονομία». Η υπηρεσία αυτfι η οποία, όπως θα πρέπει να 

ε!ναι γνωστό, θεωρείται η κατ' εξοχήν εκπαιδευτική, διαφωτιστική υπηρεσία για 

την Κυπρία αγρότισσα, σήμερα όπως έχει αναδιαμορφώσει τα προγράμματά της 

στοχεύει στη βελτίωση και προώθηση του ρόλου των αγροτισσών στην αγροτική 

οικογένεια, στη γεωργική παροcγωγή, στην πολυαπασχόληση στην αγροτική 

κοινότητα. 

Μέσα από τις δραστηριότητές της η υπηρεσία αυτή έχει" ήδη επιβληθεί ως η 

ιδιαίτερα κατάλληλη υπηρεσία.για την προσέγγιση των οcγροτισσών και μετάδοση 

σ' αυτές της σύγχρονης τεχνολογίας στους τομείς των ασχολιών τους, στην 

ανάπτυξη των δεξιοτεχνιών τους. στην ενθάρρυνση απασχόλησης των αγροτισσών 

σε οικονομικής σημασίας δραστηριότητες, στην κατάργηση διακρίσεων και προ

καταλήψεων που επικρατούν στην οcγροτική οικογένεια και στην ενθάρρυνση της 
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εκδήλωσης πρωτοβουλιών και ηγετικών ικανοτ'ήτων των αγροτισσών. Η υπηρεσία 

αυτή προσφέρει σε θέματα; που αποτελούν ουσιώδες μέρος του ειδικού άρθρου της 

Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών, το οποίο αφορά τις αγρότισσες. 

Πέραν των πιο πάνω βασικών σκοπών και στόχων της υπηρεσ(ας αυτ'ής, η 

Υπηρεσία Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας διεξάγει μελέτες και δίνει αναφορές σε 

θέματα αyροτισσών. Αποδεικτικό αυτού του επίσης σημαντικοό της ρόλου είναι 

και η ειδική μελέτη για την Κυπρία αγρότισσα που έχει τίτλο «0 ρόλος της 
Κυπρίας Αγρότισσας στη γεωργία και αγροτική ανάπτυξη», η πρώτη ενδεχομένως 

στο είδος της για τα κυπριακά δεδομένα, η οποία έγινε το 1986 με χρηματική 
βοήθεια από την Παγκόσμια Οργάνωση Τροφίμων και Γεωργίας, ·τη FAO και 
στη βάση των στοιχείων της οποίας πιστεύω ότι βασικά στηρίζεται η διεξαγωγή 

και της σημερινής μας συζήτησης. 

Κύριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, από όλα όσα παρουσιάζονται -ανιΧyχες 

α.γροτισσών και προσφορά αυτής της υπηρεσίας- θα ανέμενε κανείς να ακούσει ότι 

η Υπηρεσία Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας είναι μια υπηρεσία κατάλληλα 

στελεχωμένη και καθ' όλα ενισχυμένη με μια αξιόλογη θέση και υπόσταση μέσα 

στην όλη Οομή του κρατικού μηχανισμοU. Και όμως, παρά. το σημαντικό 

προορισμό αυτής της υπηρεσίας και την αξιόλογη προσφορά της στον τομέα 

«Κυπρία αγρότισσα)), όπου σε αρκετές περιπτώσεις τα αποτελέσματα των 

εργασιών της είv-αι- θεάμ"α-t-ικά, εντοότοις η υπηρεσία αυτή, παρόλα τα 24 χρόνια 
της ύπαρξής της και της προσφοράς της, όχι μόνο δεν κατάφερε να αποκτήσει την 

πρέπουσα υπόστασή της μέσα στο όλο φάσμα των υπηρεσιών της κυβερνητικής 

μηχανής, αλλά αφέθηκε εγκατελελειμένη, να οδηγηθεί σε απαράδεκτη απο

δυνάμωση και υποβάθμιση, με αποτέλεσμα σήμερα μέσω των προγραμμάτων της 

να μποροόν να επωφελούνται μόνο 15% των κοινοτήτων παγκύπρια. 
Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, στεκόμαστε με θαυμασμό μπροστά στην 

ανεκτίμητη προσφορά-- της Κυπρίας αγρότισσας στο κοινωνικό μας σύνολο. 

Στεκόμαστε με σεβασμό μπροστά στη μεγάλη προσφορά της Κυπρίας αγρότισσας 

στους εθνικούς μάς άγώνες. Τιμούμε την αγρότισσα της Κύπρου και έχουμε χρέος 
να σταθούμε στο πλευρό της για επίλυση των σοβαρών προβλημάτων που 

αντιμετωπίζει για μια καλύτερη ζωή. 

Δικαιούται η Κυπρία αγρότισσα να ε!ναι ευτυχισμένη, και αυτή την ευτυχία 

της τη χρωστάμε. Είναι το ελάχιστο. Η πολιτεία έχει χρέος να αναπτύξει και να 

αναβαθμίσει τις κυβερνητικές υπηρεσίες για ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας. 

Κάθε δαπάνη γι' αυτό το σκοπό είναι αναμφισβήτητα δαπάνη παραγωγική. Η 
εικόνα της Κυπρlας αγρότισσας να ανεβαίνει και στα πιο απόμερα ορεινά μέρη 

του νησιού μας, για να καλλιεργήσει έστω και ένα προστάθι της κυπριακής γης, 

8ίνει το καλύτερο μήνυμα σε όλους για την εργατικότητα του λαού μας και την 

αγάπη του και το Οέσιμό του με,τη γη του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με την ομιλία του κυρίου Χριστοφί8η έχουμε φτάσει στο τέλος του θέματος 

αυτού. Είναι πράγματι ένα πολύ ενδιαφέρον και πολύ επίκαιρο θέμα. Το μήνυμα 

το οποίο πρέπει να πάρει η Εκτελεστική Εξουσία από αυτό το Σώμα είναι ότι 

πρέπει να καταβληθεί κάθε προσπάθεια μέσα ο'τα μέτρα των οικονομικών 

δυνατοτήτων της κυβέρνησης ούτως ώστε να αναβαθμιστεί η ζωή της αγρότισσας 

γυναίκας, να ρυθμιστούν οι ώρες εργασlας της, η συνταξιο8ότησή της και λοιπά., 

και λοιπά:. 
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Για το επόμενο θέμα. που είναι πολύ ενΟιαφέρον, Οιότι αφορά τα προσφυγικά 

προβλήματα, εισηγούμαι να αναγνωσθεί η Έκθεση από τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής, η οποία είναι αρκετά μακροσκελής και η συζήτηση να αρχίσει αύριο 

στις 10.00 το πρωί, για να το συζητήσουμε με κάποια άνεση, Οιότι πραγματικά 
είναι ένα πολύ ενΟιαφέρον θέμα. 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&.σει 

την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 
ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

Παpόvτες: 1 
Χρίστος Κουρτελλ&.ρης, Πρόfδρος 

Μιχ&.λης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργι&.δης 

Σοφοκλής Χατζηγι&.ννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλι&.δης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε τα θέματα που ανα

φέρονται στο επισuνημμένο Παράρτημα σε αριθμό συνεΟριών της που πραγματο

ποιήθηκαν στο δι&.στημα από 21 Οκτωβρίου 1987 μόχρι 29 Ιουνίου 1989. Στο 
δι&.στημα της μελότης των υπό συζήτηση θεμ&.των κλήθηκαν και παρευρόθηκαν 
στην Επιτροπή εκπρόσωποι των l'ποuργε(ων Οικονομικών και Εσωτερικών και 

της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. Σ 'όλες τις συνεδρίες της Επιτροπής 

ήταν επίσης παρόντες και οι εισηγητές των υπό συζήτηση θεμάτων. 

'Οπως είναι γνωστό το πρώτο από τα υπό αναφορά θέματα έχει εγγραφεί 
στη Βουλή με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Μ. Χριστοφίδη στις 21 Μα·ί·ου 
1987, το δεύτερο θόμα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλι&.δη στις 28 
Μα·ί·ου 1987, το τρίτο θόμα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγι&.ννη 
στις 25 Ιουνίου 1987 και το τόταρτο θόμα με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής· 
Επιτροπής Προσφύγων στις 8 Οκτωβρίου 1987 για το οποίο και αναγνώστηκε 
στις 10 Μαρτίου 1988 σχετική Έκθεση της Επιτροπής Προgφύγων προς το 
Σώμα. Όλα τα θέματα παραπόμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων για μελέτη και ετοιμασία σχετικών Εκθέσεων προς το Σώμα. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο εκπρόσωπος του lπουργε(ου Εσω

τερικών πάνω στο πρώτο από τα υπό αναφορά θέματα, 8ήλωσε ότι ανατέθηκε σε 

υπηρεσιακή επιτροπή να μελετήσει το θέμα της επέκτασης και κάλυψης, των πριν 

από την τουρκική εισβολή προσφύγων και παθόντων, με τα προσφυγικά προ
γράμματα βοήθειας και ανακούφισης που απολαμβάνουν οι μετά την τουρκική 
εισβολή του 1974 πρόσφυγες. Η Επιτροπή αυτή συμπλήρ~σε τις θέσεις της και 
όκαμε την εισήγηση για λόγους ισότητας να τυγχ&.νουν τις ίδιας μεταχείρισης, με 

κάποιες επιφυλάξεις, οι πριν "την τουρκική εισβολή πρόσφυγες με τους μετά το 

197 4 πρόσφυγες. Για τούτο, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι επρόκειτο να 

συλλεχθούν κατά τη 8ιάρΚεια του 1988 τα αναγκα(α στοιχεία σχετικά με τον 
πραγματικό αριθμό των πριν από την τουρκική εισβολή προσφύγων, καθώς και 

στοιχεία σχετικ&. με τις πραγματικές τους αν&.γκες, με σκοπό τη λήψη της 
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σχετικής απόφασης από την κυβέρνηση για προώθηση των αιτημάτων τους το 
ταχύτερο Ουνατό. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής πάνω στο Οεύτερο υπό συζήτηση θέμα, 
ο εκπρόσωπος του Υπουργειου Εσωτερικών Οήλωσε ότι έγινε μελέτη που 
αφορούσε τη Οιαπίστωση του μεγέθους του προβλήματος της μεταστέγασης, όλων 

' " ' β ' ' ' των προσφυγων που οιαμενουν σε κu ερvητικους οικισμους που κατασκευαστηκαν 

πρόχεφ& το 1976 και διαπιστώθηκε ότι πρ&γματι το πρόβλημα είναι πολό 
σοβαρό. 

Σύμφωνα με τα στοιχεlα που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής οcπό τον 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, Οιαπιστώθηχε η όπαρξη 1310 συνολικά 
προβληματικών σπιτιών σε κυβερνητικούς οι~ισμούς της πρώτης φάσης του 1976 
τα οποία κτίστηκαν με χοcμηλές προΟιαγραφές ως ακολούθως: 

1 
Οικισμός Τσιακκιλερής: 603 σπίτια 

Οικισμός Κόκκινες: 576 σπίτια 

Οικισμός Ορμήδειας: 71 σπ(τια 

Οικισμός Φρεν&ρου: 20 σπ(τια 

Οικισμός Λιοπετρίου: 20 σπίτια 

Οικισμός Σωτήρας: 20 σπίτια 

Η αξ(α των 1310 αυτών οικιστικών μονά.Οων με βάση τα σημερινά ΟεΟομένα, 
ανόρχεται σε J:13,000,000. 

Υπάρχει επίσης πρόβλημα αντικατάστασης ή β'ελτlωσης σπιτιών σε οικισμούς 

αυτοστέγασης, και συγκεκριμένα υπάρχουν 2,363 συνολικά οικιστικές μονάΟες που 
κτίστηκαν με κυβερνητική βοήθεια, των οποίων η αξία με β&ση τα σημεριν& 

δεδομόνα ανόρχεται σε f12,000,000. Απ' αυτός, 551 μον&δες βρίσκονται στην 
επαρχία Λευκωσίας, 810 μον&δες στην επαρχ(α Αμμοχώστου και 1002 μον&δες 
στην επαρχία Λάρνακας. 'Υστερα από επιτόπια έρευνα Οιαπιστώθηκε η άμεση 

ανάγκη για αντικατάσταση 22 σπιτιών κατηγορίας Γ' και με βάση το χορη
γούμενο ποσό για αυτοστέγαση ύψους .€5,000 για κάθε σπίτι, αναμένεται να 

υπάρξει Οαπάνη !:110,000 για την αντικατάσταση των σπιτιών αυτών. 

Σχετικά με τη συνολική Οαπάνη για την αντικ
1

~τά.σταση τόσο των 1310 
οικιστικών μονά.Οων της πρώτης φάσης του 1976, όσο· και των 2,363 οικιστικών 
'.J..ονάΟων που κτίστηκαν με κυβερνητική βοήθεια, ο ίΟιος εκπρόσωπος Οήλωσε ότι 

αυτή προβλόπεται να ανόλθει συνολικ& στα f25,000,000, γι' αυτό και η κυβόρνηση 
θα πρέπει να προχωρήσει σε σταΟιακή αντικατάσταση των σπιτιών αυτών. Όπως 

Οηλώθηκε, το όλο θέμα εξετάστηΚε από κοινού με την Παγκύπρια Επιτροπή 
Προσφύγων και υπήρξε συναντίληψη πάνω στο ποια ΟιαΟικασία πρέπει να 

ακολουθηθεί. ', 

Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που αποστάλ~καν προς την Κοινοβου
λευτική Επιτροπή Προσφύγων από το Υπουργείο Εσωτερικών, πραγματοποιήθηκε 

στις 8 Φεβρουαρ(ου 1989 ευρεία σύσκεψη στο Υπουργείο Εσωτερικών υπό την 
προεδρία του Υπουργού Εσωτερικών στην οποία έλαβε μόρος και η Παγκόπρια 

Επιτροπή Προσφύγων και κατά την οποία αποφασίσθηκε όπως για το τρέχον έτος 

Οοθεί προτεραιότητα στην αντικατάσταση ή βελτίωση κατοικιών σε συνοικισμούς 
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' ό ' ' β ' αυτοστεγασης και πως η αντικατασταση των κατοικιων σε κυ ερνητικους 

οικισμούς αφεθεί να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. Ο Υπουργός Εσω

τερικών έδωσε προς το σκοπό αυτό οδηγιες στους Επάρχους όπως σε συνεργασία 

με τις Επαρχιακές Επιτροπές της Παγκύπρια.ς Επιτροπής Προσφύγων ετοιμάσουν 
καταλόγους των κατοικιών αυτοστέγασης που θα τύχουν προτεραιότητας, ώστε το 

σχέδιο να τεθεί σε εφαρμογή το συντομότερο δυνατό. Ορισμένες πτυχές που 

αφορούν την πρακτική εφαρμογή του σχε8ίου επρόκειτο να ξανασυζητηθούν σε νέα 
σύσκεψη με την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων, όταν οι οικείοι Έπαρχοι θα 
υπέβαλλαν τις καταστάσεις τους και η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων θα είχε 
ολοκληρωμένες εισηγήσεις πάνω στο όλο θέμα. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών έκαμε μια προκαταρκτική κατανομή του ποσού των 

!:1,900,000 που περιλαμβάνεται στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 1989, 

ως ακολούθως: 

( α) Συνοικισμοί Επαρχίας Λευκωσίας: !:200,000 

!:500,000 

!:500,000 

!:200,000 

(β) 

(γ) 

(δ) 

Συνοικισμοί Επαρχίας Λάρνακας: 

Συνοικισμοί Επαρχίας Αμμοχώστου: 

Συνοικισμοί Επαρχ(ας Λεμεσού: 

Σύνολο: !:1,400,000 

Ποσό !:500,000 θα είναι διαθέσιμο ανάλογα με τις ανάγκες που θα 

8ιαπιστωθούν κατά τη διάρκεια του έτους. 

Σ ' ' ' β ' ' χετικα με την αντικατασταση σπιτιων σε κυ ερνητικους οικισμους της 

πρώτης φάσης του 1976, κατατέθηκαν στην Επιτροπή τα πιο κάτω επιπρόσθετα 
στοιχεία: 

(α) 

(β) 

Υπάρχει συμφωνία με την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων προς 
αντικατάσταση των σπιτιών στους πιο πάνω συνοικισμούς, έτσι που να 
κτιστούν πολυκατοικίες με ισόγειο και δύο ορόφους στους κυβερνη
τικούς οικισμούς, στις οποίες να μεταστεγάζονται οι πρόσφυγες και, 
αφού τα δικά τους σπlτια κενώνονται, να κατε8αφίζονται και να 
θεωρούνται πια ως νέοι χώροι για την ανέγερση των υπόλοιπων 
σπιτιών. 

Παρά το γεγονός ότι μερικά από τα σπίτια ποl) χρειάζονται αντι
κατάσταση έχουν εκκενωθεί, θα προκύψουν δυσκολίες από το γεγονός 
ότι σε μερικούς συνοικισμούς, όπως για παρά8ειγμιi. στις Κόκκινες και 
στην Τ σιακκιλερή, υπάρχουν πρόσφυγες που αρνούνται να μετακινηθούν 
και να στεγαστούν σε πολυκατοικίες. 

(γ) Επειδή για την αντικατάσταση των σπιτιών αυτών θα απαιτηθεί ένα 
πάρα πολύ μεγάλο κονδύλι εκατομμυρίων λιρών, η δαπάνη αυτή θα 
πρέπει να κατανεμηθεί στους προUπολογισμούς τουλάχιστον 6 ετών και 
παρά το γεγονός ότι δεν έχει ληφθεί ακόμη η τελική απόφαση για 
άμεση αντικατάσταση των σπιτιών αυτών, αποτελεί θέση της 
κυβέρνησης ότι στον κατάλληλο χρόνο θα προχωρήσει στην αντι
κατάστασή τους. 
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Δηλώνοντας τις θέσεις του Υπουργείου Εσωτερικών ενώπιον της Επιτροπής 

πάνω στο τρ(το κατά σειρά θέμα, σχετικά με την ανάγκη θετικής αντίκρισης των 

στεγαστικών προβλημάτων των προσφόγων σε σχέση με την κάλυψη της 8απάνης 
για τρLτο uπνο8ωμάτιο, ο εκπρόσωπός του ανέφερε ότι υπηρεσιακή επιτροπή 
ανέλαβε να συγκεντρώσει στοιχεία αναφορικά με την πρόσθετη 8απάνη που θα 
απαιτηθε( για τρίτο υπνοΒωμάτιο, καθώς και τον πραγματικό αριθμό των 

οικογενειών που έχουν τέτοια ανάγκη και ότι μετά τη συμπλήρωση της εκτίμησης 
σχετικά με τη 8απάνη αυτή, η υπηρεσιακή επιτροπή θα προχωρήσει με σχετική 
πρότασή της προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Ο ίδ:tος εκπρόσωπος 8ήλωσε ότι φαίνεται ότι πάρα πολλές οικογένειες τόσο 
σε χυβερνητικοός οικισμούς της πρώτης και 8εότερης φάσης, όσο και σε οικισμούς 
αυτοστέγασης έχουν ανάγκη τρίτου υπνο8ωματίου, όμως το πρόβλημα εκ πρώτης 

όψεως είναι σοβαρότερο σε κυβερνητικοός οικισμούς της πρώτης και 8εότερης 
φάσης. 

Σε συνε8ρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων που πραγματο
ποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 1988, εκπρόσωπος του ί8ιου Υπουργείου 8ήλωσε ότι 
δεν έγινε κατορθωτό να περισυλλεγούν τα στοιχε(α σχετικά με το πόσες 

οικογένειες έχουν ανάγκη τρ(του υπνοδωματlου, αλλά ότι επρόκειτο να ληφθε( 

απόφαση σχετικά με μελλοντικές ενέργειες πάνω στο όλο θέμα μέχρι τέλους 
Νοεμβρίου 1988. 

Σ ' ' ' ' θ' έ βλ' χετικα με το τεταρτο κατα σειρα εμα που αναφ ρεται ως τα προ ηματα 

των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκοκυπριακά 
σπlτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης αυτών των 

προβλημάτων και το οπο(ο, όπως είναι γνωστό, η Επιτροπή Προσφύγων είχε την 
ευκαιρtα να μελετήσει ξανά και να υποβάλει Έκθεση προς το Σώμα στις 1 Ο 
Μαρτίου 1988, 8ηλώθηκαν από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών τα 
ακόλουθα: 

( α) Στις κατηγορίες ακατάλληλων τουρκοκυπριακών σπιτιών,και συγκε
κριμένα σ-ί-ην κατηγορ(α Γ ', περιλαμβάνονται 300 τουρκοκυπριακά 
σπlτια τα οποία κατεδαφίστηκαν και 200 σπ(τια τα οποία κηρύχτηκαν 
ως ακατάλληλα, ενώ υπάρχουν 95 σπίτια τα οποία είναι μπαράγκες. 
Οι διαπιστώσεις αυτές έγιναν κατά τη διάρκεια του 1988. Περίπου 
1200 οικογένειες προσφόγων, κυρίως γερόντων, εξακολουθοόν να μένουν 
σε σπίτια της κατηγορίας Γ' τα οπο(α είναι πλινθόκτιστα, σε κακή 

κατάσταση, χωρ(ς τους κατάλληλους χώρους για μπάνια και κουζίνες. 
Τα σπίτια αυτά βρ(σκονται στις τουρκοκυπριακές ενορ!ες των πόλεων 
και σε τουρκοκυπριακά χωριά των επαρχιών Λευκωσίας, Λεμεσού, 

Λάρνακας και Πάφου. Το πιο οξό πρόβλημα αντιμετωπίζεται στην 
επαρχία Λεμεσού. Τυχόν προσπάθεια για ριζική επι8ιόρθωση των 
σπιτιών αυτών θα κοστlσει περισσότερο από την εκ νέου ανοικοδόμησή 

τους. 

(β) Σε 8ιάστημα πέντε περίπου ετών θα έχουν καθοριστεί μακροπρόθεσμα 
προγράμματα- για την αντικατάσταση όλων των κατοικιών που υπά-

' Γ' 'Ψ ' γονται στην κατηγορια και το υ ος των απαιτουμενων για το 

σκοπό αυτό κον8υλίων θα ανέλθει περίπου στα .!'20,000,000. 
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Για την επ(λυση του προβλήματος της μεταστέγασης των οικογενειών που 
κατοικούν σε ακατάλληλα σπ(τια κατηγορ(ας Γ ', στις περιοχές όπου το πρόβλημα 
ε(ναι οξύ, προωθε(ται η ανέγερση κυβερνητικών κατοικιών για αντικατάσταση των 
κατοικιών κατηγορ(ας Γ' με προτεραιότητα στις αστικές περιοχές Λεμεσού, 
Πάφου, Λάρνακας και των αγροτικών περιοχών της επαρχίας Πάφου. Συγκε
κριμένα προωθούνται τα ακόλουθα σχέ.9ια: 

(α) Ανέγερση 200 περίπου κατοικιών μέσα στην τουρκοκυπριακή συνοικία 
της Λεμεσού. Ή8η αναμένεται κατακύρωση των προσφορών για 72 
κατοικίες. 

(β) Ανέγερση 10 κατοικιών στο χωριό Χρυσοχού, και 12 κατοικιών στο 
χωριό Μανδριά της επαρχίας Πάφου για τις οποίες θα ζητηθούν 

σύντομα προσφορές. 

(γ) Ανέγερση 6 κατοικιών στο χωρι6 Άγιος Γεώργιος (Μαμωνιών) της 
επαρχίας Πάφου. Έχουν εξευρεθεί οι κατάλληλοι χώροι και ετοι
μάζονται τα αρχιτεκτονικά σχέ8ια. 

(δ) Ανέγερση 28 κατοικιών στο χωριό Κούκλια, από τις οποίες οι 10 
προορ(ζονται για αντικατάσταση τουρκοκυπριακών σπιτιών κατηγορίας 

Γ '. Οι κατοικ(ες αυτές είναι υπό ανέγερση. 

(ε) Έχει συμπληρωθεί η μελέτη για την αντικατάσταση 28 κατοικιών στο 
Μοότταλο και 82 κατοικιών στην αστική περιοχή Λάρνακας. 

Σύμφωνα με τα στοιχε(α που κατέθεσε το lπουργε(ο Εσωτερικών στην 

Επιτροπή, για την επίλυση του προβλήματος της στέγασης των παραγκόβιων 
(λυόμενες κατοικίες τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας) έχει ήδη αρχίσει η ανέγερση 80 
κυβερνητικών κατοικιών στην επαρχ(α Πάφου, 8ηλαδή 8 στα Μαν8ριά, 18 στο 
Προδρόμι και 54 στο Μούτταλο. Στα χωριά Κοφίνου και Μαρί, παρά ης 

προσπάθειες που καταβάλλονται, συνεχ(ζουν να -gιαμένουν σε λυόμενα υποστατικά 
14 οικογένειες από τις οπο(ες οι τρεις αναμένεται να μεταστεγαστούν σύντομα με 
τη συμπλήρωση κατοικίας αυτοστέγασης και παρά το γεγονός όη τους είχε δοθεί 

προτεραιότητα για μεταστέγαση μέσω των άλλων κυβερνητικών προγραμμάτων 
τόσο στην Κοφ(νου όσο και αλλού. 

Για τις υπόλοιπες μονάδες σης πόλεις, δόθηκαν οδηγίες από τον Υπουργό 

Εσωτερικών προς την αρμόδια υπηρεσία να μεθοδεύσει την ανέγερση διαμε

ρισμάτων με βάση πολεοδομικό σχέδιο για κάθε πόλη. Επίσης δόθηκαν οδηγίες 
για την επιθεώρηση των σπιτιών κατηγορίας Β' και στην ταξινόμησή τους σε 

εκείνα τα σπ(τια που θα πρέπει να αντικατασταθούν και σε εκείνα που θα 
διορθωθούν ριζικά. 

Σχετικά με τα 225 σπίτια που είναι παράνομα κτισμένα από πρόσφυγες σε 
τουρκοκυπριακή γη, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι υπάρχει 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για την παροχή βοήθειας ύψους 1'15,000 
στις οικογένειες αυτές, αφού γ(νει σχετική μελέτη και νοουμένου ότι 8εν πήραν 
άλλη βοήθεια, ώστε να τους δοθεί η ευκαιρία να ανεγείρουν άλλα ή να 
επι8ιορθώσουν τα ή8η υπάρχοντα ακατάλληλα σπ(τια. Προς το σκοπό αυτό 

συστάθηκε τεχνική υπηρεσία η οποία πήγε επί τόπου, μελέτησε το θέμα και 
ετοιμάζει ειδικά για κάθε περ(πτωση Έκθεση την οποία θα υποβάλει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για την έγκριση των σχετικών κονδυλίων. Επειδή 5% 
περίπου από τα υποστατικά αυτά κρίθηκαν ως τελε(ως ακατάλληλα και τα 

/ 
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περισσότερα είναι χειρότερα και από τις μπαράγκες της κατηγορίας Γ' των 

ακατάλληλων τουρκοκυπριακών σπιτιών, κατά πάσαν πιθανότητα η πρόταση θα 
ε!ναι τα σπ!τια αυτά να αντικατασταθούν πλήρως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων με βάση την ενημέρωση που της 
έγινε και τα στοιχεια που κατατέθηκαν πάνω στα υπό συζήτηση θέματα 
παρατηρεί τα ακόλουθα: 

( α) Σχετικά με το αίτημα για (ση μεταχείριση των προσφύγων πριν από 
την τουρκική εισβολή με τους πρόσφυγες μετά την τουρκική εισβολή 
επιβάλλεται, χάριν της αρχής της ισότητας των πολιτών μεταξύ τους, 

να ικανοποιηθεί το απόλυτα 8ικαιολογημένο αίτημα των εν8ιαφερο

μένων. Σημειώνεται συναφώς ότι, ενώ και αυτή η τάξη πολιτών 
πλήγηκε στο παρελθόν ανεπανόρθωτα, παραγνωρίστηκε και αφέθηκε 

αβοήθητη χωρίς να συμπεριληφθεί σε οποιο8ήποτε πρόγραμμα ή σχέ8ιο 
βοήθειας ή στα προγράμματα για λύση των πιθανών στεγαστικών τους 
προβλημάτων. Γι' αυτό και καλείται η κυβέρνηση να επισπεύσει τη 
συλλογή όλων των στοιχείων που κρίνει ότι είναι απαραίτητα, με 

σκοπό την ταχεία λήψη απόφασης για βοήθεια και κάλυψη με τα 
' ' β 'θ ' ' προσφυγικα προγραμματα οη ειας και ανακουφισης και αυτης της 

κατηγορίας προσφύγων. 

(β) Σχετικά με την ανάγκη για τη μεταστέγαση των προσφύγων που 
8ιαμένοuν σε κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα 

το 1976 στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, σημειώνεται ότι, 
παρόλα τα μεγάλα ποσά που υπολογίζεται ότι θα χρειαστούν για τη 
μεταστέγαση των προσφύγων που 8ιαμένουν σε σπιτια που κατα

σκευάστηκαν με πολύ χαμηλές προ8ιαγραφές, Και παρά τις πρακτικές 
8υσχολίες που ε!ναι 8υvατό να προκύψουν από την άρνηση ορισμένων 
προσφύγων να μετακινηθούν, πρέπει να μεθοΒευτούν οι 8ια8ικασlες για 
προώθηση και επίλυση του όλου θέματος. Γι' αυτό και καλείται η 

κυβέρνηση με βάση τη 8ε8ηλωμένη της απόφαση για αντικατάσταση 
των προβληματικών αυτών σπιτιών, να επισπεύσει τις ΒιαΒικασ(ες της 
για λήψη της σχετικής τελικής απόφασης, ενόψει και του γεγονότος ότι 
το σχέΒιο για αντικατάσταση των σπιτιών αυτών θα εεναι μακρόχρονο. 
Ταυτόχρονα η Επιτροπή θέλει με την ευκαιρία αυτή να επικροτήσει 
την κυβερνητική απόφαση για έναρξη των 8ια8ικασιών προς αντι
κατάσταση ή βελτ(ωση των κατοικιών που βρ(σκονταt σε συνοικισμούς 

αυτοστέγασης. 

{γ) Σχετικά με το αίτημα για τη θετική αντίκριση των στεγαστικών 
προβλημάτων των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της 8απάνης 

για τρίτο υπνο8ωμάτιο, παρατηρείται ότι υπάρχουν πολλές οικογένειες 
τόσο σε κυβερ)'ητικοός οικισμούς της πρώτης και 8εύτερης φάσης όσο 
και σε οικισμούς αυτοστέγασης που έχουν πραγματική ανάγκη κάλυψης 
της 8απάνης για τρ(το υπνο8ωμάτιο. Οι οικογένειες αυτές αντι

μετωπίζουν πρόβλημα από τη συνύπαρξη παι8ιών μεγάλης ηλικίας και 
8ιαφορετικού φύλου μέσα στο (8ιο υπνο8ωμάτιο. Νοουμένου ότι κατα

τέθηκε ενώπιον της Επιτροπής από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου 
Εσωτερικών ότι απόφαση πάνω στο θέμα θα λαμβανόταν από τα τέλη 

του 1988, καλείται η κυβέρνηση να 8ηλώσει το συντομότερο τι ακριβώς 
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έχει κάμει πάνω στο θέμα αυτό και ποιες ΟιαΟικασ!ες σκοπεύει να 
ακολουθήσει για την επίλυσή του. 

(3) Σχετικά με την ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων των 
προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκο
κυπριακά σπ!τια και σε μπαράγκες, η Επιτροπή επικροτε( τα ή8η 
εξαγγελθέντα κυβερνητικά σχέΟια για την αντικατάσταση των σπιτιών 
αυτών κατά σειρά προτεραιότητας και καλε! την κυβέρνηση να 
συνεχ!σει και να εντατικοποιήσει τις ενέργειές της για την αντι
κατάσταση όλων των κατοικιών που υπάγονται στην κατηγορ(α Γ' 
μέσα στα χρονο3ιαγράμματα που έχουν τεθεί. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Οι πριν από την τουρκική εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 
παθόντες και η ανάγκη επέκτασης και εφαρμογής, έτσι που να 
καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 
και αναχουφ!σεως χάριν (σης μεταχε!ρισης των πριν και μετά την 
τουρκική εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων. 

2. Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που 8ιαμένουν στους 

3. 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 
επαρχ(ες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 
Τσιακκιλερό, Κόκκινες, Ορμή8εια, Φρέναρος, Λιοπέτρι, Σωτήρα και 
Βρυσούλλες. 

Η ανάγκη θετικής αντίκρισης 
προσφύγων σε σχέση με την 

υπνο8ωμάτιο. 

των στεγαστικών προβλημάτων των 

κάλυψη της 3απάνης για τρίτο 

4. Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 
ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπ(τια και σε μπαράγκες και η αν.άγκη 
άμεσης αντιμετώπισης αυτών των προβλημάτων. 

ΧΡ. ΚΟΙΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, το παράρτημα 3ε νομίζω ότι χρειάζεται να αναγνωσθεί 3ιότι 

το αναφέρατε εσείς. Απλώς ήθελα να πω ότι ήταν έτοιμη η Έκθεση πριν να 
κλε(σει η Βουλή το καλοκα(ρι, αλλά για. τους γνωστούς λόγους 8εν πέρασε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Βλέπετε ότι, κύριοι, έχουμε ορ(σει ειΟικές συνε8ρίες για το Κεφάλαιο Δ 1 , για 
να μας 3ίνεται ο χρόνος χωρίς άγχος να συζητούμε τα σοβαρά αυτά θέματα. Αυτό 
το θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό και νομίζω ότι η συζήτησή του πρέπει να αφεθεί 
για αύριο το πρω·ί·. Στις 10:00 π.μ.· ακριβώς λοιπόν θα συνεχιστεί η παρούσα 
συνε3ρία αυτού του Σώματος, μέχρι να εξαντλήσουμε ολόκληρη την ημερήσια 
3ιάταξη που βρίσκεται ενώπιόν μας. 

Αναβάλλω τη συνε3ρία της Βουλής για αύριο το πρωί στις 10:00. 

(Ώρα λήξης: 6.50 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβηηκή σειρά: 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γεωργ(ου Α ν8ρέας 

Δημητρ(ου 08υσσέας 

Ερωτοκρ(του Κώστας 

Ευσταθ(ου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτ(8ης Α ν8ρέας 

Ηλ(α Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιακόνου Λεόντιος 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλ&ρης Χρ(στος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Αν8ρέας 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκ(8ης Αλέκος 

Μιχαηλ(8ης Θαλής 

Μουσιούττας Ν(κος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Π αναγ(8ης Κ(μων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

Παπα8όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

Πέτας Χρ(στος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββ(8ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρ(στος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Ν(κος 

Χαραλαμπ(8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρ(στου Κυριάκος 

Χριστοφ(8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ανηπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρ(8ης Ιωάννης 

Κυ ρ(λλ ης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

(1) Αγορεύσεις Βουλευτών (Α. Αν8ρέου, Ο. Δημητρ(ου, Δ. Ηλιά8ης, Α. 
Ζιαρτ(8ης) πάνω στο θέμα «Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιε( το 
λιμάνι της Λάρνακας για το 8ιαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθόνες της 
κυβέρνησης και η επε(γουσα εξέταση της 8υνατότητας ανάκλησης της απόφασης 

της εν λόγω εταιρε(ας» και ομόφωνη έγκριση της έκθεσης. 

(2) Έκθεση για τα θέματα: ( 1) «Τα αρ8ευτικά τμήματα να μην επι

βαρύνονται με τόκους τα τρ(α πρώτα χρόνια της λειτουργ(ας των αρ8ευτικών 

έργων» και (2) «Η συνεισφορά των αρ8ευτικών τμημάτων να μειωθε( στο (8ιο 
ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση αναπτυξιακών 

έργων», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν ( 'Α. Χρυσοστόμου, Ν. Ηλ(α, Αυγ. 

Παπαρές, Ι. Κατσουνωτός, Γ. Χαραλαμπ(8ης, Γ. Παπα8όπουλος) και έγκριση 
αυτής. 

(3) Έκθεση για το θέμα «Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανάγκη 
λήψης μέτρων ξεπεράσματός τους>>, οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. Ομήρου, 
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Ρ. Κατσελλή, Χρ. Κουρτελλάρης, Α. Παρισινός, Ά. Χρυσοστόμου, Κ. Τσιέττης, 
Μ. Χριστοφίδης) και έγκριση αυτής. 

(4) Έκθεση για τα θέματα: (α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή 
πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, 

έτσι που να καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων 
βοήθειας και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά την 

τούρκικη εισβολή προσφύγων, e:κτοπισθέντων και παθόντων)>, (β) ((Η ανάγκη 
μεταστέγασης των προσφύγων που 8ιαμένουv στους κυβερνητικούς οικισμούς που 
κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου 
και συγκεκριμένα στους οικισμούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, 
Λιοπετρίου, Σωτήρας και Βρυσούλλων», (γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των 

στεγαστικών προβλημάτων των προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης 
για τρ(το υπνο8ωμιίτιο», (8) ((Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που 
κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπ(τια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 
άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών» και αναβολή της συζήτησης για 
την επόμενη συνεδρία του Σώματος. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφε(ο της Κυπριακής Δημοκρατ(ας, Λευκωσ(α. 
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Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 25ης Ιανουαρίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.11 π.μ.) 

(Αρ. 16) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζουμε λοιπόν τη δουλειά μας η οποία διακόπηκε χθες. Θα αρχίσουμε 

με τη συζήτηση του τέταρτου θέματος το οποίο στη σημερινή ημερήσια διάταξη 
φέρει αριθμό 1 και είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 
και ανακουφίσεως, χάριν ίσης μεταχε(ρισης των πριν και μετά την 

τούρκικη εισβολή προσφύγών, εκτοπισθέντων και παθόντων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μανώλη Χριστο

φίδη}. (21.5.1987). 
(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976. στις 
επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμοός 

Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 
και Βρυσούλλων)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 
(28.5.1987). 

(1433) 
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(γ) «Η ανάγκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο υπνο-

8ωμάτιο)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σοφοκλή Χατζη
γιάννη). (25.6.1987). 

(δ) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπ(τια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσ

φύγων). (8.10.1987). (Συνέχιση της συζήτησης). 

Ποιος θέλει να μιλήσει παρακαλώ; 

Ο κ. Ηλιάδης, ο κ. Στυλιαν~ύ, ο κ. Χατζηγιάννης και ο κ. Πουμπουρής. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τα προσφυγικά προβλήματα που μελέτησε η Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Προσφύγων και περιλαμβάνονται στην Έκθεση που ε(ναι 

ενώπιον της Ολομέλειας αντιμετωπίζεται ήδη θετικά η μεταστέγαση των 

προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια 

και παράγκες. ·'Παραδόθηκαν ήδη οι κυβερνητικοί οικισμοί Αξιοθέας, Κινύρας και 

Κουκλιών στην Πάφο, ενώ κτίζονται νέοι στα Μαντριά, το Προδρόμι, τη 

Χρυσοχού, τον 'Αγtο Γεώργιο Πάφου και αριθμός κατοικιών στην .. τούρκικη 
συνοικία Λεμεσού, Αντιμετωπίστηκε επίσης ικανοποιητικά η ανάγκη για προσ

θήκη τρίτου υπνοδωματίου. Παράλληλα άρχισε και προχωρεί ικα.νοποιητικά η 
παραχώρηση σοβαρών ποσών για τη ριζική επιδιόρθωση των πρώτων κατοικιών 

των συνοικισμών αυτοστέγασης. Γίνεται δηλαδή έργο στον τομέα της βελτίωσης 

των στεγαστικών συνθηκών των προσφύγων και το αναγνωρίζουμε. 

Ωστόσο εκεί όπου το πρόβλημα παραμένει σοβαρό και επιδεινούμενο, χωρίς 

μέχρι στιγμής να ·έχει προχωρήσει καμιά από τις κατά καιρούς εξαγγελλόμενες 

αποφάσεις της κυβέρνησης, είναι η μεταστέγαση των προσφύγων που~ διαμένουν 

στους κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1975 -1977 με 
κόστος !:700 την κατοικία. Πρόκειται για τις 1310 κάτοικίες των κυβερνητικών 
οικισμών στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, Τ σιακκιλερή, Κόκκινες, 

Ορμήδεια, Φρέναρος, Λιοπέτρι και Σωτήρα. Η προϋπολογιζόμενη διάρκεια ζωής 

των κατοικιών σ' αυτούς τους κυβερνητικούς οικισμούς ήταν 10 ως 12 χρόνια, ενώ 
τώρα βρισκόμαστε ήδη στο 140 χρόνο ζωής αυτών των οικισμών. 

Οι εκπρόσωποι της κυβέρνησης, όταν συζητούσαμε το θέμα στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή, αναγνώρισαν βέβαια το πρόβλημα και το χαρακτήρισαν ως 

πολύ σοβαρό. Εξήγησαν μάλιστα ότι λόγω του ψηλού κόστους για την 

αντικατάσταση των κατοικιών των πιο πάνω οικισμών που ανέρχεται σε !:30 εκ. 
περίπου σε τιμές 1989, η ανοικοδόμηση και η μεταστέγαση θα γινόταν σταδιακά 
και θα διαρκούσε 5 ως 6 χρόνια και αυτό είναι κατανοητό λόγω του σημαντικού 
ύφους της απαιτούμενης δαπάνης. 1 Ομως ενώ από το 1988 αυτή η κυβέρνηση 
είχε εξαγγείλει ότι η μεταστέγαση θα άρχιζε το 1989, κανένα σχετικό κονδύλι δε 
συμπεριλήφθηκε στον προϋπολογισμό του ΤΑΕΠ 1989. Υπήρχε μόνο ένα κονδύλι 
!:1 ,9 εκ. κάτω από την ένδειξη αντικατάσταση-επιδιόρθωση οικιών συνοικισμών 

αυτοστέγασης και κυβερνητικών οικισμών χαμηλού κόστους. Απ' αυτό το 

ανεπαρκές, έτσι και αλλιώς, ποσό ούτε f1 δε διατέθηκε για την αντικατάσταση 
κατοικιών κυβερνητικών οικισμών. Ούτε στον προϋπολογισμό του ΤΑΕΠ 1990 
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υπάρχει κονδύλι ει8ικά. γι' αυτό το σκοπό. Περιλαμβάνονται μόνο ί2 εκ. με την 

πιο πάνω γενική ένδειξη, χωρίς να υπάρχει, όπως μας ενημέρωσε και το ί8ιο το 

Υπουργείο πολύ πρόσφατα. σε επικοινωνία που είχαμε μαζί τους, καμιά πρόνοια 

και κανένας προγραμματισμός για το σκοπό που συζητούμε, πράγμα που σημαίνει 

ότι καθόλου ή πολύ ελci.χιστα θα προωθηθεί ένα τόσο σοβαρό πρόβλημα με 

υπολογισμένη δαπci.νη f'30 εκ .. 

Και όμως, κύριε Πρόεδρε, με τα σημερινci. δεδομένα και χωρίς καμιά 

απολύτως υπερβολή οι συνθήκες ζωής σ' αυτούς τους πρώτους κυβερνητικούς 

οικισμούς είναι ακατάλληλες όχι για ανθρώπους αλλά ακόμα και για ζώα, αφού 
κινδυνεύουν στην πρώτη βροχοθύελλα. να πέσουν και να πλακώσουν όσους έχουν 

την ατυχία, τη δυστυχία καλύτερα, να ζουν εκει. Οι κατοικίες στους κυβερ

νητικούς οικισμούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρου, Λιοπετρ(ου 

και Σωτήρας αποτελούν πρόκληση, αίσχος και ντροπή για το κράτος και την 
κοινωνία μας, 16 χρόνια ύστερα από την προδοσία, την τραγωδία και την 

προσφυγιci.. Στην ημικατεχόμενη Κύπρο της καλοπέρασης και της πολυτέλειας 

υπάρχει πολλή αθλιότητα, δυστυχ(α και ανθρώπινος πόνος στα γκέτο των 

προσφυγικών συνοικισμών. Με τις πρώτες κιόλας φετινές βροχές οι στέγες 

άρχισαν πάλι να στάζουν, τα σπίτια να πλημμυρίζουν και οι πρόσφυγες να 

υποφέρουν το καθεχρονικά επαναλαμβανόμενο μαρτύρt·J. Άρχισαν πάλι, όπως 
κci.θε χρόνο, να σχηματίζονται στο Νοσοκομείο της Λάρνακας οι ατέλειωτες ουρές 

με τις μητέρες να κρατούν αγκαλιά τα μικρά παιδιci. με βρογχικό ci.σθμα και 

πνευμονικές παθήσεις. Είναι οι γυναίκες και τα παιδιά των γύρω κυβερνητικών 

οικισμών. Φυσικά η κατάσταση με τους ηλικιωμένους ε(ναι το ίδιο θλιβερή. Όσοι 
έχουμε επαφf) και πολύ συχνά επισκεφτόμαστε ανθρώπους σ' αυτά τα άθλια 

υποστατικά, ειλικρινά αισθανόμαστε ένοχοι, γιατί ζούμε σε καλύτερες κατοικίες. 

Τγρά, ανθυγιεινά, ετοιμόρροπα το χειμώνα και πυρωμένοι φούρνοι το καλοκαίρι, 
τα χαμόσπιτα των συνοικισμών δίπλα στα εκτυφλωτικά φώτα του τουρισμού και 

των πολυτελών ξενοδοχείων. 

Αυτf) η κατάσταση πρέπει κάποτε να τελειώσει. Η ευθύνη της κυβέρνησης 

είναι μεγάλη. Είναι αποκλειστικci. δική της. Χρειci.ζεται προτεραιότητα, μεγα

λύτερη προτεραιότητα στο δρci.μα των προσφύγων και η ευθύνη της κυβέρνησης 
γίνεται ακόμα μεγαλύτερη, γιατί αυτή η Βουλή ποτέ δεν αρνήθηκε να ψηφίσει και 
μάλιστα ομόφωνα οποιοδήποτε κονδύλι ήρθε για τους πρόσφυγες. Αλλά για να 

είμαστε απόλυτα δίκαιοι, ευθύνη για τη μίζερη κατάσταση και το απελπιστικά 
υποβαθμισμένο επίπεδο ζωής στους δύο αθλιότερους οικισμούς, αυτούς δηλαδή της 

Τ σιακκιλερής και των Κόκκινων που βρίσκονται μέσα στα δημοτικci. όρια της 

Λάρνακας, βαρύνει και το Δήμο της Λάρνακας, ο οποίος αντί να φροντίζει να 

απαλύνει την ανθρώπινη δυστυχία των δημοτών του, ασχολείται με πολυδάπανα 

έργα βιτρίνας μειωμένης χρησιμότητας και αμφίβολης αισθητικής αξίας. Σ' 
αυτούς τους οικισμούς για παράδειγμα οι χώροι που ονομάζονται πάρκα έχουν 

καταντήσει σκουπιδότοποι. είναι βρωμιά και εστίες μόλυνσης. 

Το Γραφείο Επάρχου και η κυβέρνηση λένε ότι οι οικισμοί αυτοί ανήκουν στα 

όρια των Δήμων και είναι οι Δήμοι υπεύθυνοι. Οι Δήμοι λένε ότι τους οικισμούς 

τους έκτισε η κυβέρνηση και είναι αυτή η υπεύθυνη. Αλλά την αθλιότητα την 
υποφέρουν οι πρόσφυγες ανεξάρτητα ποιοι ερίζουν για την ανευθυνότητα που τους 

δέρνει. 15 χρόνια μετ& την τραγωδία του 1974 δεν είναι παραδεκτό οι πρόσφυγες 
να υπομένουν κατ' αποκλειστικότητα τις συνέπειες της καταστροφής. Είναι 
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καιρός η κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της και να προχωρήσει με ταχύτητα 
στην ανοικοδόμηση των κατοικιών και τη μεταστέγαση των προσφύγων που ζουν 
μέσα σε τόσο άθλιες, αναχρονιστικές συνθήκες. Ε(vαι θέμα στοιχειώδους 

κοινωνικής δικαιοσύνης και αλληλεγγύης, αλλά ταυτόχρονα και βασικό δικαίωμα 
των προσφύγων να έχουν ανεκτές συνθήκες αξιοπρεπούς διαβίωσης ως την ημέρα 
της επιστροφής όλων των προσφύγων στα σπίτια μας που παραμένει πάντα ο 

ένας, μοναδικός και αναλλοίωτος σκοπός του αγώνα μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ ευχαριστώ, κύριε Ηλιάδη, γιατί παραμείνατε μέσα στο όριο των δέκα 

λεπτών. 

Ο δεύτερος ομιλητής είναι ο κύριος Στυλιανού. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Δε θα μείνει στα δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού, η κυπριακή παροιμία λέει «παρά να βγει το όνομά σου 
καλύτερα το μάτι σου)). 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ούτε το όνομά μου πρέπει να έχει βγει ούτε το μάτι μου, 
γιατί είμαι ο πιο ολιγόλογος βουλευτής της Βουλής! 

(γέλια) 

Έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, για την πρώτη πτυχή του θέματος, για τους πριν από 
την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και παθόντες, η πρώτη αναφορά 

μας!' για να σημειωθεί πως κανένα απολύτως στοιχε(ο Οεν έχει γι / αυτούς 

συγκεντρωθεί. Γιατί, απλούστατα καμιά ενημέρωση των προσφύγων αυτών Οεν 
έγινε ούτε στα 1988, μόλο που υπήρχε και σχετική επίσημη διαβεβαίωση, ούτε 
στα 1989. Κι όμως υπάρχουν στη ζωή δεκάδες τέτοιοι πρόσφυγες από τη 

Νεάπολη και την Ομορφ(τα, από τον Απόστολο Λουκά της Λευκωσίας και τον 

'Αγιο Κασιανό, καθώς και από άλλες παραμέτρους της ημικατεχόμενης κυπρια

κής πρωτεύουσας. 

Ό,τι επιβάλλεται να γ(νει, κατά τη γνώμη μας, κύριε ΠρόεΟρε, εlναι η 
ενημέρωσή τους από τις αρμόδιες αρχές και μόνο, 'Προκειμένου να υποβάλουν τα 

στοιχεία τους αρμόδια, για να εκτιμηθεί το ύψος της δαπάνης για την αναγκαία κι 

απαραίτητη, όπως τονίζει κι η Επιτροπή, εξίσωσή τους - και τονίζουμε τη λέξη 

της εξ!σωσης, έντιμοι κύριοι συνάΟελφοι -με τους άλλους πρόσφυγες. Και θα 'ναι 

μικρό το ύψος της δαπάνης. Γιατί πλείστοι - κι ανάμεσά τους κι ο Πρόε8ρος της 

Παγκύπριας Επιτροπής Τουρκοπλήκτων, Νίκος Εκκέσιης, με τον οποίο συνεργα

στήκαμε προσωπικά στενά στην περ(οΟο 64-70, με αποτέλεσμα την επίτευξη 
κάποιων παροχών, κάποιων ωφελημάτων, όπως ήταν η πολύ καλή κρατική 
πρωτοβουλ(α,-με τη βοήθεια και της κυβέρνησης, της σύστασης της Κυπριακής 
Εταιρείας Αναπτύξεως Ακινήτων, που ο ρόλος της Ουστυχώς αναστάληκε μετά 
την εισβολή του 1974, και μόλο που η σχετική γη από το Κράτος αγοράστηκε 
ήδη στην Αγλαντζιά -έχουν ήδη αποθάνει: Πάρα πολλοί, επαναλαμβάνω, από τους 
εκτοπισθέντες και παθόντες αυτούς έχουν ήΟη αποθάνει·. επομένως το πρόβλημα 

μπορεί να επικεντρωθεί και μπορεί να προωθηθεί. 
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Για τη δεύτερη πτυχή του θέματος που αναφέρεται στη μεταστέγαση των 
προσφύγων που διαμένουν στους προσφυγικούς οικισμούς, πρέπει να λεθχεί πως, 
' ' ' ί ό β' ' β' οταν μετα τις εντονες επικρ σεις, που και απ το ημα τουτο η κυ ερνηση 

δέχτηκε, για ασύγγνωστη ολιγωρ!α της στο θέμα της μεταστέγασης των 
προσφύγων από τους κυβερνητικούς βασικά οικισμούς Τσιακκιλερό, Κόκκινες, 
Ορμήδειας, Φρενάρου, Λιοπετρ(ου, Σωτήρας και αλλού -ιδιαίτερα μετά την 
εξαγγελία της, μπροστά μας μάλιστα, πως θα τροχιοδρομούσε το όλο θέμα από 
το 1989 της μεταστέγασης του προσφυγικού αυτού δυναμικού - εγκρίθηκε, λέει, 
πριν από λίγες μόλις μέρες το λυμφατικό ποσό των J:50,000 τόσων λιρών για δέκα 
οικιστικές μονάδες! Όμως ούτε τουλάχιστον τα σχέδια τα μεταστεγαστικά έχουν 
εκπονηθεί ακόμα! Βρίσκονται, όπως η σχετική πληροφορία που και σήμερα ακόμα 
μας ξαναδόθηκε, στο στάδιο της γενικής διάταξης! Και οι πιστώσεις ελλείπουν! 

Και μας είπαν πως είναι θέμα προτεραιότητας. 
Αλλά υπάρχει και κάτι άλλο. 'Uταν επιτέλους πραγματοποιηθεί η πρώτη 

αυτή μεταστεγαστική κίνηση, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, θα έχουμε μεταστεγάσει 

όλες κι όλες δέκα οικογένειες μέσα στο 1989. Δέκα όλες κι όλες, δηλαδή, 

στεγαστικές μονά3ες θα έχουν μόνο μετακινηθεί! Αν όμως παραμείνουμε στο 

μεταστεγαστικό τούτο ρυθμό, θα χρειαστούμε 131 συναπτά χρόνια για να 

υλοποιηθεί το όραμα και το θαύμα της μεταστέγασfις τους! Γιατί, συγκεκριμένα, 

θα έχουμε να μεταστεγάσουμε 603 οικιστικές μονάδες, όπως τονίζει κι η 1 Εκθεση, 

από το Τσιακκιλερό, 576 από τις Κόκκινες, 71 από την Ορμήδεια, 20 από το 
Φρέναρος και ανά 20 από το Λιοπέτρι και τη Σωτήρα. 

Για το τρίτο πρόβλημα να πούμε πως πρώτοι εμείς θέσαμε το θέμα στη 

Βουλή με επερωτfισεις και πετύχαμε την, με κάποιες προUποθέσεις - την επάρκεια 

του χώρου, συγκεκριμένα, στους οικισμούς - παραχώρηση της σχετικής άδειας 
ανέγερσης τρίτου υπονοδωματίου για ειδικές περιπτώσεις, με έξοδα όμως του 

ίδιου του πρόσφυγα. 

Ό,τι επιβάλλεται για την ώρα τούτη, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να γίνει είναι η 

εκγενίκευση της κρατικής απόφασης, που ήδη από τους πρώτους μήνες της \ 
λειτουργίας της παρούσας Βουλής είχαμε εγείρει και πετύχει, για ανέγερση - για 

τους γνωστούς κι απαραίτητους λειτουργικούς κι εξόφθαλμα ηθικοκοινωνικούς 

λόγους -και τρίτου υπνοδωματίου για κείνες τις ειδικές περιπτώσεις, με κρατικές 

όμως επιχορηγήσεις. 

Αυτά εν πρ<?κειμένω, φίλτατε κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε, κύριε; Ζαχαριάδη, δεν είχατε δίκαιο. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Το παραδέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Σ-τυλιανού δε χρησιμοποίησε ούτε το χρόνο που δικαιούται. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Για άλλη μια φορά είμαι μέσα στα χρονικά πλαίσια που προκαθορtζονται, 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάντοτε, γιατί ναι μεν είστε δραστήριος Βουλευτής, αλλά και πειθαρχικός. 

Τώρα έχει το λόγο ο κύριος Χατζηγιάννης. 
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Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κόριοι Βουλευτές, με την τοόρκικη εισβολή χιλιά.Οες συμπα

τριώτες μας παρέμειναν άστεγοι κι έτσι κατασκευάστηκαν πρόχειρα σπ(τια σε 

κυβερνητικούς οικισμούς και σε συνοικισμούς αuτοστέγασης, προς το σκοπό της 

σύντομης στέγασης των προσφόγων. 

Τα χαμηλού κόστους σπ!τια έχουν σχεΟιασθε! και κτισθε( με προΟιαγραφές να 

αντέξουν περ(που 7 χρόνια. Σήμερα 15 χρόνια μετά την τούρκικη εισβολή 
επιβεβαιώνεται ότι υπ&ρχει σοβαρό πρόβλημα μεταστέγασης όλων των προσ

φύγων που διαμένουν στα προβληματικά αυτά σπ!τια. 

Μετ& την επανειλημμένη υποβολή του σχετικού αυτού αιτήματος, ή3η 

αποφασίσθηκε και άρχισε η αντικατάσταση ή η βελτίωση των σπιτιών σε 

οικισμούς αυτοστέγασης που ανεγέρθηκαν με κυβερνητική βοήθεια, με ποσό που 

να μην υπερβαίνει τις .€1,500. Η απόφαση αυτή 3εν ικανοποιεί, γιατί η οροφή 

των ±:1 1500 Οεν καλύπτει όλες τις προβληματικές κατοικίες, γι' αυτό θα πρέπει 
να Οιευρυνθούν τα ποσοτικά κριτήρια., έτσι ώστε να συμπεριληφθούν όλες οι 

ακατάλληλες κατοικίες. Περαιτέρω θα πρέπει να αποφασισθεί η επέκταση του 

μέτρου της αντικατάqτασης ή βελτίωσης των κατοικιών και σε κυβερνητικούς 

οικισμούς όπως είναι οι συνοικισμοί Τσιακκιλερή και Κόκκινες της Λάρνακας. 

Θέλω με αφορμή τη συζήτηση του θέματος στη Βουλή, να πληροψορήσω την 

κυβέρνηση πως οι πρόσφυγες 3ε θέλουν να επωφεληθούν των εξαγγελθέyτων 

μέτρων, γιατί αφενός η παρεχόμενη βοήθεια είναι ανεπαρκής, για να καλύψει τα 

έξοδα κατεδάφισης και ανέγερσης νέας κατοικίας κάτω από τα σημερινά ψηλά 

κόστα και αφετέρου γιατί δε διευκολύνονται στην εξασφάλιση προσωρινής στέγης 

για τη χρονική περίο3ο που χρει&ζεται, για να συμπληρωθεί η επανοικοΜμηση 
της νέας κατοικίας τους. 

Αν πρ&γματι επιθυμούμε να υλοποιηθούν τα εξαγγελθέντα μέτρα, πρέπει η 

κυβέρνηση να αντικρίσει θετικ& τόσο το αίτημα για αύξηση της παρεχόμενης 

βοήθειας, όσο και το αίτημα της διευκόλυνσης της απόκτησηζ προσωρινής στέγης 
άτο μεσοδιάστημα που θα απαιτηθεί για την αντικατάσταση της κατοικίας. Εάν 

η αύξηση της βοήθειας 3ημιουργεί προβλήματα ανισότητας εν σχέσει με τη 

βοήθεια που παίρνουν οι υπόλοιποι πρόσφυγες, μπορεί να εξετασθεί υπαλλακτικό 

αίτημα των προσφύγων να παρέχεται επί πλέον ποσό, περίπου .ί3,ΟΟΟ, υπό μορφή 

άτοκου και μακροπρόθεσμου δανείου. 

Τέλος πρέπει να παρατηρήσω ότι σημειώνεται μεγάλη καθυστέρηση στην 

καταβολή των σχετικών ποσών προς τους δικαιούχους πρόσφυγες, με αποτέλεσμα 

να καθυστερεί η εκτέλεση των εργασιών της επανοικοΟόμησης, οι πρόσφυγες να 

μένουν εκτεθειμένοι για υποχρεώσεις τους προς τρίτους και επί πλέον να 

ταλαιπωρούνται άδικαιολόγητα. Είναι πιστεύω καιρός να τεθεί τέρμα σ' αυτή 

την απαρ&3εκτη ·συμπεριφορ& που η συνέχισή της 3ημιουργεί αισθήματα πικρίας 

και αγανάκτησης στον προσφυγικό μας κόσμο. 

Αναφορικά με το Οεύτερο θέμα που καλύπτει η Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής· Επιτροπής Προσφύγων, που είναι η ανάγκη θετικής αντίκρισης των 

στεγαστικών προβλημ&των των προσφύγων σε σχέση με την κ&λυψη της 3απ&νης 

για τρίτο υr"νο3ωμ&τιο, θέμα το οποίο ενέγραψα για συζήτηση από τις 25 
Ιουνίου Ί 987, pαίνεται ότι παρ& τις από μακρού 3ιαβεβαιώσεις που πήραμε από 
την κυβ~ρνητική πλευρά, δεν αναμένεται η σύντομη ικανοποίησή του. Το πρό
βλημα παρουσιάζεται τόσο σε κυβερνητικούς οικισμοUς της πρώτης και Οεύτερης 
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φάσης, όί:rο και σε οικισμούς αυτοστέγασης. Φαlνεται όμως ότι το πρόβλημα 
είναι σοβαρότερο στους κυβερνητικούς οικισμούς. Η επίλυση του προβλήματος 
πέραν των άλλων λόγων που το επιβάλλουν, απαιτε(ται και για λόγους ηθικο
κοινωνικούς. Δεν μπορεί στο (διο υπνοδωμάτιο να κοιμούνται άτομα διάφορου 
φύλου, μεγάλης μάλιστα ηλικίας. 

Τονίζεται τέλος ότι αρκετές ?tκογένειες προχώρησαν από μόνες τους και 

ανήγειραν το τρίτο υπνοδωμάτιο καταβάλλοντας οι ίδιοι τα σχετικά έξοδα. Είναι 

πιστεύω δlκαιο να τους παραχωρηθεί η σχετική δαπάνη, αφού τα σπίτια αυτά 

ανήκουν ~ατά κυριότητα στο κράτος. 

Μια άλλη κατηγορία προσφύγων που καλύπτεται από την Έκθεση είναι 

αυτοί που διαμένουν σε ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια. Τοv(ζεται ότι 

περ(που 1200 οικογένειες προσφύγων, κυρίως γέροντες, εξακολουθούν να μένουν 
σε σπ(τι~. της κατηγορ(ας Γ, τα οποια είναι σε κακή κατάσταση, χωρίς τους 

κατάλληλους χώρους για μπάνια και κουζίνες. Οποια8ήποτε προσπάθεια για 

επι8ιόρθωση των σπιτιών αυτών θα έχει ως αποτέλεσμα τη 8ιασπάθιση δημόσιου 

χρήματος, αφού δεν είναι επι8εκτικά επιδιορθώσεων. Ριζική επίλυση του 

προβλήματος είναι η εκ νέου ανοικο3όμησή τους. Σημειώνουμε την από μέρους 

της κυβέρνησης τοποθέτηση ότι τα σπίτια αυτά θα αντικατασταθούν σε διάστημα 

πέντε χρόνων. 

Τέλος, ανάλογο προς τις ακατάλληλες τουρκοκυπριακές κατοικίες φαίνεται να 

είναι και το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι παραγκόβιοι. Η κυβέρνηση πρέπει 

να προχωρήσει σύντομα στην επίλυση του σοβαρού αυτού προβλήματος, έτσι ώστε 

τα άτομα αυτά να μεταστεγαστούν σύμφωνα με τα διάφορα κυβερνητικά 

προγράμματα. 

Κύριε Πρόεδρε, παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί στον τομέα της 

στέγασης των προσφύγων, εντούτοις υπάρχουν ακόμη αρκετά προβλήματα τα 

οποία αναμένουν την επίλυσή τους. Μετά την πάρο3ο 15 χρόνων από την εισβολή 
8ε Οικαιολpγε(ται η αργοπορία στη λήψη των αναγκα(ων αποφάσεων, γι' αυτό και 

καλείται ή κυβέρνηση να προχωρήσει στη θετική αντ(κριση όλων των στεγαστικών 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες. 

Ευχαριστώ πολό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και .εγώ ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

Ο κύpιος Πο~μπουρής έχει το λόγο. 
Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

· Κύρι~ Πρόε.8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 
Εκτιμούμε 1 

.. το έργο που έχει επιτελεστεί από την Εκτελεστική Εξουσ(α 
αναφορικά με την επίλυση των προσφυγικών προβλημάτων. 

Συμq)ωνούμε με το περιεχόμενο της έκθεσης πάνω σ' όλα τα θέματα. Για 
μας είναι θέμα αρχής η ισότιμη μεταχείριση όλων των πολιτών και κατ~ ·συνέπεια 

όλων των πρΟ·C,.φύγων. Γι' αυτό εκεί και όπου Οιαπιστώνεται' ότι υπάρχουν 
πρόσφυyές πριν το 1974 που 3εν έτυχαν βοήθειας, υποστηρίζ(>υμε όπως τα. 

1 
πρqβλήματά τους αντιμετωπιστούν θετικά, όπως αντιμετωπίζονται τα προ

βλήματα .. των ανθρώπων που ξερίζωσε η τούρκικη εισβολή. Κατά.τον ί3ιο τρόπο 

θεωρούμ~ σωστό να παρασχεθεί η αναγκαία βοήθεια για το τρίτο υπνο3ωμάτιο σε 

οικογένει1ες που-: αυξήθηκαν τα μέλη τους, ή που μεγάλωσαν τα παιδιά τους. 
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Διότι ε(ναι απαράΟεκτο να προτρέπουμε από τη μια για αύξηση του πληθυσμού 
και από την άλλη με τη στενότητα του στεγαστικού χώρου να αποθαρρόνουμε 

ι ι ι ι ι Δ ' αυτη την ταση και να σπρωχνουμε τους νεους στην υπογεννητικοτητα. εν πρι::πει 

να Βιαφύγει της προσοχής μας πως όσο μεγαλώνουν τα παι8ιά και πολό 
' ' ό ~ ' ~ ' 'λ ' ξ' περισσοτερο οταν πρ χειται για παιοια οιαφοpετικου φυ ου, τοσο αυ ανονται οι 

κ!ν8υνοι από κοινωνικής και ηθικής άποψης, αν αυτά κοιμούνται στο !8ιο 
υπνο8ωμάτιο. Γι' αυτό επαναλαμβάνουμε ότι πρέπει να ξεπεραστούν τα τεχνικά 
κωλύματα για να λυθεί το πρόβλημα του πρόσθετου Οωματ(οu εκεl και όπου 
υπάρχει. 

Έρχομαι τώρα στο πρόβλημα της μεταστέγασης των οικογενειών που μένουν 
σε οικιστικές μονάΟες χαμηλού κόστους. Όπως ανέφερα και στην ομιλία μου που 
έκαμα κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών αυτό είναι ένα θέμα που αφορά 
πάνω από 3 1/2 χιλιάδες προσφυγικές οικογένειες τόσο των συνοικισμών 
αυτοστέγασης των Βρυσούλλων, Φρενάρου, Σωτήρας, Λιοπετρίου, Ορμήδειας και 
άλλων, όσο και των κυβερνητικών οικισμών στις Κόκκινες, Τσιακκιλερή και αλλού. 

Είπαμε τότε, επαναλαμβάνουμε και τώρα, ότι ενώ πάρθηκε η πολιτική 
απόφαση για επανοικοδόμηση ή ριζική επιδιόρθωση αυτών των σπιτιών, οι ρυθμο( 
που εφαρμόζει το κράτος δεν είναι ικανοποιητικοί, ε!ναι πολύ αργοι Το 1989 
διατέθηκε ένα ποσό γύρω στο !:1 εκ. 900 χιλιάδες λίρες και άρχισε το έργο της 
αναδόμησης ή της ριζικής επιδιόρθωσης στους συνοικισμούς αυτοστέγασης 
Βρυσούλλων και αλλού. Δεν οίρχισε όμως η επιδιόρθωση ή η αναδόμηση των 
σπιτιών στις Κόκκινες και στην Τσιακκιλερή. 

Στους φετινούς προϋπολογισμούς υπάρχει πρόνοια για δύο εκατομμύρια λίρες. 

Και με την ευκαιρία αυτή θέλω για λόγους τοίξης να επαναλάβω ότι το ποσό 

αυτό που βρίσκεται κάτω από το οίρθρο 50.808 του ΤΑΕΠ, δεν αφοροί μόνο τους 
συνοικισμούς αυτοστέγασης αλλά και τους κυβερνητικούς οικισμούς. Και αυτό 

που χρειάζεται ε!ναι να προγραμματιστεί για να αρχίσει και εκεί. Το θέμα κατά 

συνέπεια είναι άλλο. Το θέμα είναι πως έστω και με τα δύο εκατομμύρια λίρες 

που προνοούνται φέτος δεν επισπεύδονται οι ρυθμοί ανοικοδόμησης. Θα χρειαστεί 

κατοί τη γνώμη μας να ψηφιστεί συμπληρωματικός προUπολογισμός. Και πρέπει 

να γνωρίζουν οι αρμόδιοι ότι με την πάροδο του χρόνου πολλά σπίτια στις 

Κόκκινες και Τσιακκιλερή γίνονται όλο και πιο προβληματικά. Ιδιαίτερα πρέπει 

να ληφθεί υπόψη το πόσο ακατάλληλο είναι για την υγεία των κατοtκων το 

αποχετευτικό τους σύστημα. Αυτό το σύστημα που είναι αποτέλεσμα προχειρό
τητας και στενοκεφαλιάς, ταλαιπωρεί καθημερινά τiς περισσότερες οικογένειες κι 
αποτελε! μόνιμο και σοβαρό κίνδυνο για την υγε!α των _κατοίκων. 

Γι' αυτό υπογραμμίζουμε την ανάγκη όπως επισπευσθούν οι ρυθμοί ανοικο

δόμησης κι επιδιόρθωσης μ' ένα σωστό προγραμματισμό. Γνωρίζουμε ότι 

υποίρχουν και θα υποίρξουν προβλήματα για το είδος της ανοικοδόμησης και τον 

τύπο της επιδιόρθωσης. Υπάρχουν οικογένειες που θέλουν να ανοικοδομηθεί το 

σπίτι τους στον ίδιο χώρο που είναι τώρα. Κάποιοι μπορεί να προτιμούν να 

μετοικήσουν αλλού, αλλά οι πιο πολλοί προτιμούν το δικό τους αυτοτελές σπίτι. 

Αυτ.ά τα προβλήματα δεν πρέπει να λύονται από το Γραφείο ούτε με 

διαταγέq. Πρέπει να λύονται σε συνεννόηση με τους ενδιαφερόμενους πρόσφυγες. 

J(αι πρέπει από· μέρους των κυβερνητικών τμημάτων να επιδειχθεί η αναγκαία 

ευλυγισία και προσαρμοστικότητα. 
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Στην έκθεση γίνεται αναφορά για 1,200 οικογένειες που μένουν σε ακα
τάλληλα τουpκοκυπριακΟC σπίτια στις επαρχίες Λεμεσού, Λάρνακας, Λευκωσίας 

και Πάφου. Και αυτό είναι ένα σοβαρό, σοβαρότατο πρόβλημα. Έγιναν μέχρι 

στιγμής μερικά θετικά βήματα τα οποία εκτιμούμε. 

Αυτό όμως έχει απλώς μετριάσει το όλο πρόβλημα. Δεν το έχει λύσει. Και 

εδώ πρέπει να γ(νει ένας σωστός προγραμματισμός. Πρέπει να υλοποιηθεί η 

υπόσχεση για ανέγερση πολυκατοικιών σε τουρκοκυπριακές συνοικ(ες των πόλεων, 

έτσι που να y(νει και πιο ορθολογιστική αξιοποίηση των διαθέσιμων οικοπέδων. 

Ενώ όμως θα γίνονται προσπάθειες για ριζική αντιμετώπιση του προ

βλήματος, πρέπει και εδώ να επιδειχθεί η αναγκαία ευελιξία. Υπάρχουν 

οικογένειες που ενώ ζουν μέσα σε ακατάλληλες στεγαστικές συνθ'ήκες, Οε θέλουν 

να μεταστεγαστούν, για ψυχολογικούς και άλλους λόγους. Αυτά πρέπει να 

προσεχθούν από τους υπευθύνους. 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Στην αρχή της ομιλίας μου είπα ότι το ΑΚΕΛ είναι υπέρ της ισότιμης 

μεταχείρισης όλων των πολιτών και κατά συνέπεια υπέρ της ίσης μεταχείρισης 

όλων των προσφύγων. 

Αυτ'ή τη στιγμή υπάρχουν εκατοντάΟες, κυρίως νεαρές προσφυγικές οικο

γένειες, που για Οιάφορους λόγους Οεν έτυχαν καμιάς βο'ήθειας. Είτε γιατί τα 

εισοΟήματά τους ξεπερνούν τα κριτήρια, εlτε γιατί Οεν υπάρχουν οικόπεΟα εκεί 

που εlναι οι ανάγκες τους, είτε γιατί παντρεύτηκαν με μη προσφυγοπούλες, είτε 

γιατί οι γονείς τους Οε μετακινούνται σε μικρό σπιτάκι των γερόντων. Και Οεν 

μπορούν να μετακινηθούν πράγματι σε μικρό σπιτάκι των γερόντων, όταν η 

οικογένεια αυτή εlναι των 45, των 50 ή των 60 χρόνων. 

Δεν παραγνωρlζουμε τις Ουσκολίες που έχει το κράτος σε ό,τι αφορά τα 

οικονομικά, και Οεν παραβλέπουμε την αναγκαιότητα των κριτηρίων. Αλλά Οεν 

μπορεί να συνεχίζεται επ' άπειρον η αΟικία σε βάρος εκατοντάΟων προσφύγων. 

Γι' αυτό υποστηρίζουμε την κατάργηση της οροφής για τις νεαρές οικογένειες, 

την αισθητή Οιεύρυνση των κριτηρίων, την αύξηση του ποσού αυτοστέγασης ή 

αγοράς ιΟιόκτητης στέγης, την αύξηση του ποσού επιΟότησης των ενοικίων και 

γενικότερα θετικότερη αντίκριση των άλλων περιπτώσεων. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Πουμπουρή. 

Ο κύριος Χριστοφί3ης παρακαλώ. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, όταν στις 2 Αυγούστου του 1965 πήγα 
για κατάταξη στην Εθνική Φρουρά στου Μόρφου και 3ήλωσα ότι κατάγομαι από 
τη Λεύκα, ο στρατιωτικός γραφέας εξεπλάγη λέγοντάς μου ((μα η Λεύκα είναι 
τούρκικη». Δεν είχαν περάσει 5 χρόνια από την τουρκοποίηση της Λεύκας και 
είχαν ξεχάσει αρκετοί ότι στη Λεύκα υπήρχε μια ανθούσα ελληνική παροικ(α η 
οποία Οέσποζε στην εμπόρική και την κοινωνική ζωή της Λεύκας. Εξάλλου η 

ί ' ' θ ι ι Ζ ι Ο Λεύκα ε χε μια πλουσια προσφορα στον ε νικο μας αγωνα με το ακο, με τ 

Δράκο και άλλους επιφανείς αγωνιστές και νομίζω ότι άξιζε μιας καλύτερης 

τύχης. 
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Τα ί8ια ισχύουν και για τις Χ.άτω ενορίες της Λευκωσίας που είχαν υποστεί 
και εκείνες το πλήγμα της τότε σύγκρουσης ή της τότε κατάστασης που υπήρχε 

με τους Τούρκους. Αν υιοθετούσαμε και τότε έντονα το ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ, το οποίο 

σωστά υιοθετήσαμε αργότερα, 8ε θα είχαμε αυτές τις απαρά8εκτες καταστάσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω εγγράψει το θέμα που είναι ενώπιόν μας σήμερα στις 

21.5.1987 και τίτλος του είναι «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, 
εκτοπισθέντες και παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας και 

ανακουφ!σεως, χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά την τούρκικη εισβολή 
προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων». Η σκέψη είναι ότι η μακρόχρονη 

πορεία του προσφυγικού μας προβλήματος δε δικαιολογεί σήμερα τη διαφορετική 

μεταχείριση των προσφύγων μας ανάλογοι με την περίοδο της προσφυγοποίησής 
τους. Εξάλλου το 197 4 συμπλήρωναν 15 χρόνιοι προσφυγιάς οι πρώτοι πρόσφυγές 
μας και το 1989 συμπλήρωναν άλλοι 15 χρόνιοι προσφυγιάς οι νεότεροι πρόσφυγες 
μας. Και από αυτή την αριθμητική προσέγγιση επιβάλλεται η ίση μεταχείριση 
των προσφύγων μας. 

Χαιρετίζω τη δήλωση της Εκτελεστικής Εξουσίας ότι επιβάλλεται ισότητα 

στη μεταχείριση των πρσφύγων. Με ανησυχεί όμως το ότι και το 1989 ακόμα η 
Εκτελεστική Εξουσία παρα8έχεται ότι πρέπει, τώρα ακόμα, να συλλέξει τα 

απαιτούμενα στοιχεία, για να μπορεί να υλοποιηθεί η αρχή της ισότητας στη 
μεταχείριση των προσφύγων μας. Αν λάβουμε υπόψη ότι οι πρόσφυγες του 1960 
σιγά-σιγά απέρχονται του κόσμου τούτου είνα~ ακόμα ένας λόγος που επιβάλλει 
ταχύρρυθμη μεταχείριση του θέματος και επίσπευση όλων των ΟιαΟικασιών, έτσι 

που να συγκεντρωθούν όλα τα στοιχεία και να εφαρμοστεί μια πραγματικά ίση 

μεταχείριση των προσφύγων μας, έστω και τώρα. Ποτέ Οεν είναι αργά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κάλλιον αργά παρά ποτέ, κύριε ΧριστοφίΟη. 

Ο κύριος Κατσουνωτός έχει το λόγο. 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση νοι μιλήσω πάνω στο θέμα, αφού όλοι τοι 
σημεία της Έκθεσης έχουν καλυφθεί από τους προηγούμενους ομιλητές. Αν πήρα 

το λόγο είναι γιοι νοι τονίσω ακόμα μια φορά την ανάγκη νοι αναθεωρηθούν ριζικά 

τα κριτήρια που Οιέπουν τη ΟιαΟικασία στέγασης νεαρών ζευγαριών σε κυβερνη
τικούς οικισμούς, καθώς και τα κριτήρια για αυτοστέγαση 'ή αγορά Οιαμερί

σματος. 

Με τοι σημερινά δεδομένοι, κύριε Πρόεδρε, ο μισθός των 270 λιρών το μήνα 
γιοι τριμελή ή τετραμελή οικογένεια είναι μισθός ανέχειας γιοι νοι μην πω μισθός 

πείνας. Και όμως αυτός ο μισθός πολλαπλασιαζόμενος επί 13, ξεπερνά τις 3.5 
χιλιάδες λίρες το χρόνο. Κι αυτές οι 3.5 χιλιάδες λίρες είναι απαγορευτικές γιοι 
την εξασφάλιση στέγασης σε κυβερνητικό οικισμό. Αν συμπτωματικά εργάζεται 

και η σύζυγος, για να συντηρήσουν το ένα ή τα Ουο παιΟιά τους, τότε 

υποχρεωτικά η σύζυγος σταματά από τη Οουλειά. για να πετύχουν τη βοήθεια. Και 
αν και πάλι τα έσοΟα του ά.ντρα ξεπερνούν τις 3.5 χιλιάΟες λίρες το χρόνο και 
πάλι απορρίπτεται η αίτηση, μένει ά.νεργη η σύζυγος και το Οράμα μεγαλώνει. 

Τα ίΟια κριτήρια, ίσως κάπως πιο βελτιωμένα, ισχύουν και στις περιπτώσεις 

οιυτοστέγοισης ή αγοράς διαμερίσματος. 
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Είναι καιρός, κύριε Πρόε3ρε, τόσο η Επιτροπή Προσφύγων της Βουλής, η 
Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων και οι άλλες Προσφυγικές Οργανώσεις και 
Σωματεία να ασκήσουν πιέσεις προς την Εκτελεστική Εξουσία να καταργήσει τα 
κριτ'ήpια, όπως έκαμε και με τα οργανικά ζευγάρια, ή τουλάχιστον να τροπο
ποιήσει αυτά τα κριτήρια, ούτως ώστε οι 3.5 χιλιά8ες λίρες να ειναι καθαρά 
εισο8ήματα και όχι όπως ισχύουν σήμερα, 8ηλα3ή ακαθάριστα. 

Ελπίζω αυτό το μήνυμα να φτάσει ξεκάθαρο προς την Εκτελεστική Εξουσία 

και να κινήσει τους μηχανισμούς της για την αναθεώρηση των κριτηρίων, ενώ 
παράλληλα να προχωρά και το όλο στεγαστικό πρόγραμμα που θα καλύπτει 
εκτοπισμένες και μη εκτοπισμένες οικογένειες χαμηλών εισο8ημάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ευχαριστώ κύριε Κατσουνωτέ. 

Ο κύριος Τ σιέττης παρακαλώ έχει το λόγο. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου θα 'θελα να αναφέρω ότι, ενώ το Σώμα 
έχει εγκρ(νει στους προϋπολογισμούς κάπως μεγαλύτερα ποσά για τους πρόσφυγες 

από προηγούμενα χρόνια με την ικανοποίηση ότι θα προχωρούμε όπως και πριν, 
ωστόσο όμως η ανάγκη να 3ιορθωθούν τα 2,323 σπίτια σε κυβερνητικούς 

οικισμούς που κτίστηκαν με .€800 και .€1,500, όσο και η ανάγκη για να 

ανοικοδομηθούν οι 1,310 κατοικίες, φέρνουν σε πολύ δύσκολη θέση την Υπηρεσία 
Μερίμνης και το lπουργε(ο Εσωτερικών να ανταποκριθούν με τις λίγες δαπάνες 

που έχουν προϋπολογιστεί. 

Κύριε Πρόε3ρε, όλα τα χρήματα που έχουμε εγκρίνει για το 1990 έχουν 
δαπανηθεί για την αυτοστέγαση προσφύγων και για αγορά διαμερισμάτων . 
Τώρα πρέπει να εγκρίνονται αιτήσεις για αγορά διαμερισμάτων, για αυτο
στεγάσεις και για κυβερνητικούς οικισμούς για το 1991. Κα τα ποσά που πρέπει 
να δαπανήσουμε και για τους κυβερνητικούς οικισμούς, για ανοικοδόμηση και για 

τα σπίτια χαμηλού κόστους σε προσφυγικούς οικισμούς αυτοστέγασης δε άρκεσαν 

και 8εν αρκούν. Αρκούν μόνο για 400 σπίτια για την Αμμόχωστο, ενώ πρέπει να 
διορθώσουμε 800 σπίτια. Δε θα γίνει τίποτε για τους κυβερνητικούς οικισμούς, 

γιατί 3εν αρκούν τα χρήματα. 

Γι' αυτό θα 'θελα να 8ώσω το μήνυμα ότι αυτά τα προβλήματα καθυ

στέρησε ως κυβέρνηση να τα δει. Τα θέματα αυτά τα έχουν υποβάλει συνάδελφοι 
Βουλευτές από το 1987 και η προηγούμενη κυβέρνηση 3εν ασχολήθηκε με αυτά, 
ενώ ασχολήθηκε η σημερινή κυβέρνηση που ωστόσο φέρει τη 3ικαιολογία ότι 3εν 

έχουμε 3ιαθέσιμα χρήματα. 

Το μήνυμα που θέλουμε να 3ώσουμε είναι ότι οι πρόσφυγες 3εν είναι 3εύτερης 

ποιότητας πολίτες. Έχουν 8ικαιώματα. Έχουν υποστεί τις συνέπειες της 
προ3οσίας και της εισβολής. Η κραυγαλέα φωνή των προσφύγων πρέπει να 

ακούεται πάντα από την κυβέρνηση. Και σ 1 αυτή την περίπτωση πρέπει να 

βρεθεί τρόπος να εξασφαλιστούν τα αναγκαία χρήματα, για να προωθηθεί και να 

λυθεί το δύσκολο στεγαστικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες στο 

φετινό χρόνο. Και αν 3εν λυθεί, αν 3εν προγραμματιστεί στα προσεχή χρόνια, θα 
3ημιουργηθεί μεγαλύτερη αθλιότητα, όπως είπε ο κύριος Ηλιά3ης, στους προσφυ

γικούς οικισμούς Τσιακκιλερό και Κόκκινες, γιατί θα χαλάσουν, θα καταστραφούν, 

θα γίνουν υπόστεγα. 
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Και θα πρέπει να δώσουμε ακόμα ένα μήνυμα. Τώρα αυτή τη στιγμή σ 

αυτούς τους οικισμούς πολλοί νέοι έφυγαν, γιατί είναι ακατάλληλα τα σπίτια. Τα 

παιδιά τους παντρεύονται σε άλλες περιοχές και έμειναν εκεί πολλές οικογένειες 

με γέρους σ' αυτά τα ακατάλληλα σπίτια. Είναι σε πολύ καλή τοποθεσ(α στη 

Λάρνακα οι Κόκκινες και το Τσιακκιλερό έτσι που αξίζει τον κόπο να τοποθε

τήσουμε προσφυγικές οικογένειες, για να επα.να.Οραστηριοποιηθούν εκεί στην 

περιοχή. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Παπαδόπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε3ρε, 3υο λόγια. Παρόλο που 3εν είμαι 

πρόσφυγας, εντούτοις ως γιοcτρός βλέπω πολλές φορές τη δυστυχία των προσφύ
γων που επισκέπτομαι. Παρατηρούμε πράγματι ότι γίνονται πάρα πολλά έξοδα 

για την επιδιόρθωση διάφορων προσφυγικών κατοικιών. Πλην όμως εκείνο το 

οποίο παρατηρούμε πράγματι είναι ότι τα χρήματα τα οποία Οαπανούνται για 
την επιΟιόρθωση αυτών των κατοικιών, Οεν ανταποκρίνονται στις επιΟιορθώσεις 

που γίνονται. Δεν αντιπροσωπεύουν ΟηλαΟή οι επιΟιορθώσεις μέρος των εξόΟων 

αυτών που γίνονται, Έχουν γίνει τεράστια έξο8α. Συγκεκριμένα έχω εμπειρία 

από τη συνοικία «Μούτταλλου» στην Πάφο, όπου έχουν ξοΟευτεί πάρα πολλά 
χρήματα, γύρω στα i: 4 εκατομμύρια, και αν επισκεφθεί κανείς αυτή τη συνοικία 
θα Οει ότι τα αποτελέσματα αυτών των εξόΟων Οεν αντιπροσωπεύουν, κατά την 

εκτίμηση των ειΟικών, ούτε .t:.1 εκατομμύριο. Επομένως παν χαμένα χρήματα τα 
οποία αν χρησιμοποιούνταν ορθολογιστικά- θα είχαν πολύ καλύτερα αποτελέ

σματα. Επιβάλλεται επομένως η αναΜμηση, ο προγραμματισμός και η καλύτερη 

μελέτη, για να έχουμε και τα ανάλογα αποτελέσματα. 

Ένα άλλο θέμα που ήθελα να θίξω ε3ώ, κύριε Πρόε3ρε, με την ευκαιρία της 

συζήτησης των προσφυγικών προβλημάτων είναι ότι μερικοί πρόσφυγες, ενώ είχαν 
εξασφαλίσει προσφυγικές ταυτότητες στα πρώτα χρόνια, τελευταία τους τις 

αφαιρούν. Βέβαια σ' εκείνους οι οποίοι Οεν ήταν πρόσφυγες οπωσΟήποτε πρέπει 

να τους αφαιρεθούν. Αλλά, εκείνοι οι οποίοι είναι πρόσφυγες και φέρνουν 

μαρτυρίες, φέρνουν πιστοποιητικά από τους κοινοτάρχές τους, από ανθρώπους που 

εργάζονταν μαζί, και ούτω καθ' εξής, πρέπει να γίνονται πιστευτοί και να 

αποφεύγονται οι πολλές ταλαιπωρίες στις οποίες τους βάζουν οι αρμόΟιες 

υπηρεσ!ες. Πρέπει επιτέλους οι υπηρεσίες αυτές να σκύψουν πάνω στο πρόβλημα 
και να τελειώνει αυτό το πρόβλημα. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Απλώς, κύριε ΠρόεΟρε, θα 'θελα να υπερθεματίσω σ' αυτό που είπε, 
τουλάχιστο στο πρώτο σκέλος, ο κύριος ΠαπαΟόπουλος, αλλά και να τονίσω πως 

αυτό ακριβώς είναι που επισημαίνει κι η Έκθεση όσον αφΟρά τα τουρκοκυπριακά 
σπίτια. Στις πλείστες των περιπτώσεων, συγκεκριμένα, ξοΟεύονται χρήματα υπέρ 

την αξία των μονά:Οων, ενώ τα αποτελέσματά τους είναι πενιχρά, σχεΟόν 
μη3αμινά. Δαπανούμε μ' άλλα λόγια περισσότερα απ' όσα θα μας στοίχιζε αν 

ξανακτίζαμε από την αρχή νέες οικιστιΚές μονάΟες. 
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Όμως, αν πα(ρνω το λόγο, ε(ναι για να επανατάξω και να επανατονίσω στα 
όσα άλλα σωστά είπε ο συνάδελφος κύριος Τ σιέττης, μια μόνο παρατήρηση μου. 

Στα 1987, όταν άρχισε να επανεξετάζεται το πρόβλημα, είχε αρχίσει από τότες 
να προβληματίζει την κυβ•ρνηση. Όμως επί τάπητος τώρα μόλις τίθεται. Και 

γίνεται και επιτακτικότερο το θέμα χρόνο με χρόνο, μιας κι όπως πολύ σωστά 

είπε ο συνάδελφος κύριος Ηλιάδης, η χρονική διάρκεια, η ζωή αυτών των σπιτιών, 

χρόνο με το χρόνο, φαίνεται πως εξαντλείται. Γι' αυτό τώρα - και κανένα 
χρονοδιάγραμμα επί διακυβ•ρνησης Κυπριανού δεν είχε δοθεί, αλλά απλώς είχε 

αποφασιστεί να επανεξεταστεί σε βάθος το όλο θέμα -προκύπτει θέμα τάξης. 

Εκείνο που θέλουμε τώρα να τονίσουμε, και ο συνάδελφος κύριος Ηλιάδης τόνισε, 

κι εγώ με έμφαση, υποστηρίζω, είναι ότι είχαν καθοριστεί επί της παρούσας 

κυβ•ρνησης χρονοδιαγράμματα •ναρξης του μεταστεγαστικοό σχεδίου. Είχαν, 

συγκεκριμένα, θεσμοθετηθεί, ε(χαν διακηρυχθεί και μπροστά μας, ενώπιον 

Βουλευτών που είχαν παραστε( στο Προεδρικό Μέγαρο, από τον Πρόεδρο και τον 

αρμόδιο Υπουργό, πως το 1989 θα άρχιζε το λεγόμενο μεταστεγαστικό σχέδιο. 
Και καμιά διάταξη δεν έχει ακόμα εκπονηθεί ούτε καν στα χαρτιά. Αυτά είπα κι 
ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτά τα οποία έχει πει ο κύριος Παπαδόπουλος είναι και 

σοβαρά και σωστά. Πράγματι χρειάζεται ένας καλύτερος προγραμματισμός και 

μια πιο σοβαρή αντιμετώπιση. Όμως υπάρχουν μεγάλα θέματα στα οποία 

υπάρχει και η πολιτική απόφαση και η ομοφωνία όλων των παραγόντων, πέραν 

της κυβέρνησης, και υπάρχει και ο προγραμματισμός. Εκείνο που δεν υπάρχει, 

κύριε Πρόεδρε, είναι τα λεφτά, τα οποία δε διατίθενται από το κράτος. Όταν 

πρόκειται για το μεγάλο κεφάλαιο και τους επιχειρηματίες, για τις δανειο

δοτήσεις και τις χρηματοδοτήσεις, υπάρχουν κριτήρια και υπάρχουν και κίνητρα 

και είναι όλα άφθονα προς αυτή την κατεύθυνση. Όταν πρόκειται για 

ουσιαστικά προβλήματα πραγματικής επιβίωσης των προσφύγων, εκεί τα αφιλό
τιμα τα λεφτά της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαντλούνται. Και αυτοί που 

αποφασίζουν ας παν να επισκεφθούν σήμερα το Τσιακκιλερό και τις Κόκκινες, λέω 

μόνο δυο από τις πολλές Περιπτώσεις, και θα ντρέπονται γιατί εμείς ζούμε σε 

ανθρώπινες συνθήκες. Όταν δει κανένας που κοιμούνται βρέφη, παιδιά και 

ηλικιωμένοι άνθρωποι των 70, των 80 και 90 χρόνων είναι ένα αίσχος yι 1 αυτή 

την κοινωνία της πολυτέλειας, της σπατάλης και αυτής της επιδειξιομανίας που 

μας δέρνει σ' αυτό τον τόπο. 

Χρειάζονται λεφτά και είναι αυτό που πρέπει να αποφασίσει η κυπριακή 

κυβ•ρ'ιηση π•ραν απ6 τις εξαγγελίες. Προγράμματα •χουμε χορτάσει. Και 
διακηρύξεις έχουμε χορτάσει. Θέλουμε σπίτια υγιεινά, για να μπορέσουν να 

ζήσουν ανθρώπινα τόσες χιλιάδες άνθρωποι που υποφέρουν 16 χρόνια τώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Τ σι•ττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε πρόεδρε, ήθελα να τονίσω ότι καθυστερήσαμε να δούμε προβλήματα 

στους κυβερνητικούς αυτούς οικισμούς, ενώ έπρεπε να τα έβλεπε η προηγούμενη 
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κυβέρνηση. Και επειΟή ο σuνάΟελφος Στυλιανού είπε ότι Οεν υπήρχε τέτοιος 
προγραμματισμός και επειΟή θέλω να είμαι εντάξει απέναντι στο Σώμα, θέλω να 
αναφέρω ότι πολλές φορές ο Υπουργός Εσωτερικών, κύριος Βενιαμίν, όταν 
πηγαίναμε στο Τσιακκιλερό και στις Κόκκινες και στους άλλους συνοικισμούς 
χαμηλού κόστους, έλεγε ότι η (<απόφασή μας, το πρόγραμμά. μας είναι αυτά. τα 
σπίτια χαμηλού κόστους να τα ξανακτίσουμε», γιατί μας έλεγε τότε ο Αρχιε
πίσκοπος Μακάριος «θα τα κτίσουμε όπως-όπως με πολύ χαμηλά κόστα για λίγα 
χρόνιοι αντοχής, γιατί 8ε θα 8εχθούμε να μείνουμε μόνιμοι ε8ώ». Και ο Υπουργός 
Εσωτερικών επαναλάμβανε, ως Υπουργός της κυβέρνησης Κυπριανού, ότι αυτά τα 
σπ!τια θα τα ξανακτίσουμε, γιατί είναι πολύ άσχημη η κατάστασή τους. 

Όμως Οε θέλω να μιλήσω κακόβουλα γι / αυτό το θέμα, αλλά αυτό που θέλω 
να τονίσω είναι ότι καθυστερήσαμε και αν μείνουμε ακόμα 5-6 χρόνια θα γίνουν 
ερείπια, όχι για ανθρώπους, αλλά, Οεν ξέρω τι να τα χαρακτηρίσω. Θα είναι σαν 
υποστατικά ζώων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, ως τώρα ε!χαμε συμφωνήσει ότι δε θα γίνονταν Οευτερολογ(ες. 
Δευτερολογ!ες έγιναν και οφείλω να πω ότι δεν πρόσθεσαν τίποτε σε ότι έχει 

λεχθεί προηγουμένως στις πρωτολογίες. Λοιπόν, αν θα συνεχίσουμε με τις 

Οευτερολογίες νομίζω ότι πρέπει να πάρει άλλη απόφαση το Σώμα και εν τοιαύτη 
περιπτώσει δεν πρέπει να ελπίζουμε ότι θα τελειώσουν οότε και τα μισά θέματα 

που έχουμε στην ημερήσιοι 8ιάτοιξη. Πρέπει να μην επαναλαμβάνουμε τους 
εαυτούς μας. 

1 

Αυτά τα πράγματα τα οποία λέχθηκαν στις Οευτερολογίες λέχθηκαν 
προηγουμένως.· Το μόνο θέμα το οποίο είναι νέο είναι η εισήγηση του κυρίου 
ΠαπαΟόπουλου ότι γίνονται έξοΟα και οι επιΟιορθώσεις που γίνονται. δεν 
ανταποκρίνονται στα έξοδα τα οποία γίνονται. Δηλαδή δεν Οίδεται value for 
money. Αλλά αυτό είναι ένα άλλο θέμα και εισηγούμαι στον κύριο Παπαδόπουλο 
να το εγγράψει και να το παραπέμψουμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, ούτως ώστε να δούμε πού παν αυτά τα λεφτά τα 
οποία ξοδεόονται. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Γίνεται σχόλιο στην Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον γίνεται και στην Έκθεση σχόλιο, τότε να το εγγράψουμε. Γιατί να 
μην το εγγράψουμε; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε· Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Υπάρχει ακόμα κάτι που είναι νέο ~αι είναι η μαρτυρία του _έy_τ!μQυ ~ο_υλευτή 
του ΑΚΕΛ-Αριστεράς του συνά8ελφου κυρίου Τσιέττη περί της επι8ιόρθωσης 
((όπως-όπως» που αντιστρατεύεται τη θεωρία του μακροχρόνιου. 

nΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
' 

Καλά; αυτά λέχθηκαν από τότε. Είναι κουβέντες που λέχθηκαν 
οπο!ες Οεν πρέπει να αποΟίΟεται και πολύ περισσότερη σημασία. 

και στις 

\ 
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Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Είναι για το κτίσιμο που χάναμε τις πρώτες ημέρες μετά την εισβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ωραία, κύριε Τσιέττη, λέχθηκαν αυτά τα πράγματα. Δεν αμφιβάλλω ότι 

λέχθηκαν, αλλά λέχθηκαν υπό το κράτος των περιστάσεων εκείνων. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Οι Αμερικάνοι είπαν να κάνουμε παλάτια και μεις δ'εν το δ'εχθήκαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ο κόριος Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Κύριε Πpόεδ'ρε, απλώς εγώ ήθελα να πω μόνο δ'υο λόγια, αν μου επιτρέπετε 

από τη θέση μου, για να υποστηρίξω αυτά που έχει αναφέρει ο κύριος Ηλιάδ'ης, 

επειδ'ή είμαι Λαρνακέας και γνωρίζω πολύ καλά την κατάσταση που επικρατεί 

στις Κόκκινες και στο Τ σιακκιλερό. 

Πράγματι αν υπάρχει ένα νέο μήνυμα, κύριε Πρόεδρε, που πρέπει να 
αναφερθεί, είναι ότι αυτοί οι πρόσφυγες, ειδικά αυτών των συνοικισμών, εμπαί
ζονται απ6 την κυβέρνηση. Και όποτε τους επισκεφθει επ(σημος παράγοντας της 

κυβέρνησης, και ιδιαίτερα Υπουργοί, κάθε φορά τους κοροϊδεύουν 6τι σίγουρα 

αυτός ο συνοικισμός θα ξανακτιστεί. Η κυβέρνηση Κυπριανοό -για λόγους 

αποκατάστασης της πραγματικότητας και της αλήθειας-εντόπιζε πράγματι ότι 

υπήρχε πρόβλημα και μελετοόσε αυτή την κατάσταση. Η νέα κυβέρνηση, κόριε 

Πρόεδρε, έχει υποσχεθεt κατά κόρο και κατ' επανάληψη, εμπαίζει τους πρόσφυ

γες. Και βρίσκονται πραγματικά σε πολό άθλιες συνθήκες. Και θα πρέπει να 

δώσουμε το μήνυμα ότι, tδια(τερα, κύριε Πρόεδρε, για τους συνοικισμούς 

Τ σιακκιλερό και Κόκκινες, πρέπει να δοθεί κάποια αυστηρή προτεραιότητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ:. 

Κόριοι, νομίζω ότι έγινε μια πολό εποικοδομητική και εξαντλητική συζήτηση 
πάνω σε θέματα τα οποία αφορούν τον προσφυγικό μας κόσμο, θέματα πάρα πολύ 

β ' 'Ε λ' λ' ' Κ ' ί ' σο αρα. γιναν πο υ κα ες εισηγησεις. αι το μηνυμα το οπο ο πρεπει να 

αποσταλεί προς την Εκτελεστική Εξουσία δε χρειάζεται πολλή ικανότητα για να 

εξευρεθεί. Το μήνυμα είναι ένα και μοναδικό: Ότι η Εκτελεστική Εξουσία 

οφείλει με κάθε ιiέσο να προσπαθήσει, όσο γίνεται πιο γρήγόρα, να βοηθήσει τον 
προσφυγικό μας κόσμο σε όλα αυτά τα θέματα που θίγονται εδώ πέρα, μέσα στα 

πλαίσια των οικονομικών της δυνατοτήτων. Και οι πόροι, αν δεν υπάρχουν, να 

εξευρεθούν. Αυτό είναι το μήνυμα το οποίο αυτό το Σώμα ομόφωνα αποστέλλει 

προς την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωροόμε τώρα στο επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής &η1'ροπή<; Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που τιτλο

φορείται «Τα π_ροβλήματα που ανακύπτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργο

κτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμόδιας αρχής για ακόρωση των 

αδειών εγγραφής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων>). 
Θέμα εγγραφtν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κυρίου Χρίστου 
Κουρτελλάρi) εκ μέρου·ς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας να διαβάσει 

την Έκθεση. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ 

ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΚΥΠΤΟΥΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΠΗΡΕΑΖΟ

ΜΕΝΟΥΣ ΓΕΩΡΓΟΚΤΗΝΟΤΡΟΦΟΥΣ ΥΣΤΕΡΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΠΟΦΑΣΗ 

ΤΗΣ ΑΡΜΟΔΙΑΣ ΑΡΧΗΣ ΓΙΑ ΑΚΥΡΩΣΗ ΤΩΝ ΑΔΕΙΩΝ ΕΓΓΡΑΦΗΣ 

ΚΑΙ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑΣ ΤΩΝ ΧΕΙΡΟΚΙΝΗΤΩΝ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΕΛΚΥ

ΣΤΉΡΩΝ». 

Παρόντες: 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε τρεις συνε8ρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαρτ(οu, 20 
Ιουνίου και .3 Οκτωβρίου 1989. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των lπουργε(ων Συγκοινωνιών και Έργων και 

Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ , ΕΚΑ και 
Αγροτικής. 

Όπως ε(ναι γνωστό, το υπό εξέταση θέμα έχει εγγραφε( στη Βουλή από το 

αξιότιμο Μέλος της κ. Χρ. Κουρτελλάρη, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς, στις 16 Μαρτίου 1989 και παραπέμφθηκε από το Σώμα στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωpγlας και Φυσικών Πόρων για διερεύνηση και 

ετοιμασία σχετικής Έκθεσης. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα ο εισηγητής του αναφέρθηκε στα συχνά 
παράπονα των γεωργών εξαιτίας των προβλημάτων που αντιμετωπ(ζουν, ύστερα 
από την απόφαση της αρμό8ιας αρχής να ακυρώσει τις ά8ειες ε·γγραφής και 

κυκλοφορlας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων τους. Ο εισηγητής του υπό 

συζήτηση θέματος ζήτησε να πληροφορηθεί πώς οι αρμόδιες αρχές αντιμετωπίζουν 

το θέμα και εισηγήθηκε την ανάκληση της σχετικής απόφασης της αρμόδιας 
αρχής. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτικής 

εξήραν τη σημασία των γεωργικών αυτών μηχανημάτων, τα οποία αντικατέ

στησαν σε πολλές περιπτώσεις τη χρήση των ζώων στις γεωργικές καλλιέργειες, 

σε ορεινές κυρlως περιοχές, τονίζοντας συνάμα την ανάγκη ξεπεράσματος των 

ατελειών που τα μηχανήματα αυτά παρουσιάζουν, ώστε να είναϊ καθόλα ασφαλής 

η χρήση τους. Από πλευράς της κυβέρνησης οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και 
1

Εργων ανέφεραν ότι οι χειροκ(νητοι γεωργικοί ελκυστήρες 
μέχρι το 1979 γράφονταν ως μηχανοκίνητα οχήματα και κατατάσσονταν στην 
κατηγορία των μηχανοκίνητων γεωργικών ελκυστήρων χωρ!ς την καταβολή φόρου 

εγγραφής και τελών κυκλοφορίας. Μετά τη σταδιακή ανάληψη της Υπηρεσίας 

επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, το 
όλο θέμα': επανεξετάστηκε από το τμήμα αυτό, το οποίο και αποφάσισε τον 
τερματισμό της εγγραφής των χειροκίνητων ελκυστήρων, αφοό πείσθηκε πλήρως 
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ότι αυτοί δεν μπορούσαν να θεωρηθούν μηχανοκίνητα οχήματα με β&ση την περί 
Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχαίας Κινήσεως νομοθεσία. Η μη εγγραφή 

των πιο πάνω ελκυστήρων οφείλεται στο γεγονός ότι αυτοί δεν πληρούν τις 

πρόνοιες της περί Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχαίας Κινήσεως νομοθεσίας, 

γιατί δεν έχουν γεννήτρια για την παροχή ενέργειας στο συσσωρευτή τους ούτε 
φώτα πορείας ούτε όλες τις ταχύτητες, κ.ά, με κίνδυνο πρόκλησης ατυχημάτων. 

Οι ελκυστήρες αυτοί πρέπει να σπρώχνονται ή να μεταφέρονται σε ά.λλο όχημα 

και γι 1 αυτό στο εξωτερικό επιτρέπεται η κυκλοφορία τους μόνο σε κλειστούς 

χώρους. Το 1986, ύστερα από υπόδειξη του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας, έγινε επιθεώρηση όλων των γεωργικών ελκυστήρων για να 

διαπιστωθεί αν διαθέτουν τον απαραίτητο εξοπλισμό για να εγγραφούν σαν 
μηχανοκίνητα οχήματα. Σαν αποτέλεσμα της επιθεώρησης αυτής διαγρ&φηκαν 

όλοι οι χειροκίνητοι γεωργικοί ελκυστήρες που ήταν μέχρι τότε γραμμένοι από 

την Αστυνομία, γιατί δε θεωρούνται μηχανοκίνητα οχήματα, αφού ελέγχονται από 
πεζούς και συνεπώς δε χρει&ζονται &δεια εγγραφής και κυκλοφορίας. Το 1980 το 
!πουργε(ο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υπέβαλε παρ&κληση προς το 1'π.ουργε(ο 

Συγκοινωνιών και Έργων για την τροποποίηση της νομοθεσίας περί Μηχανο
κινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως για να μπορούν οι ιδιοκτήτες των 

ελκυστήρων αυτών να Οένουν σ 'αυτούς μικρές καρότσες για Οιευκόλυνσή τους στις 

γεωργικές τους ασχολ(ες, αλλ' η εισήγηση αυτή απορρ(φθηκε, γιατί θεωρήθηκε 

ότι η εφαρμογή της στην πρ&ξη θα ήταν επικίνδυνη για τη δημόσια ασφ&λεια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων καλεί την 

κυβέρνηση να υιοθετήσει την εισήγηση του 1'πουργε(ου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τροποποίηση των σχετικών νομοθετικών Οιατάξεων με σκοπό την 

καλύτερη αξιοποίησή των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων προς όφελος των 

γεωργών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

!π&ρχουν ομιλητές; 

Ο κύριος Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟ!: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα το εξής: Ότι αυτό το πρόβλημα 

συνδέεται πράγματι με την ασφάλεια πεζών και οχημάτων. Ε(ναι γεγονός ότι 

αυτοί οι γεωργικοί ελκυστήρες δε διαθέτουν φώτα, δε Οιαθέτουν σύστημα 

ταχυτήτων και γι' αυτό η κυκλοφορία τους πρέπει να γίνεται πράγματι με 
μεγ&λη προσοχή. Όμως θα πρέπει να πούμε ότι αυτοί οι γεωργικοί ελκυστήρες 

έχουν βοηθήσει τα μέγιστα τους γεωργούς μας να αντικαταστήσουν τα ζώα τα 

οποία χρησιμοποιούσαν προηγουμένως για σκοπούς μεταφοράς γεωργικών 
προϊόντων. 

Εκείνο το οποίο εισηγούμαστε είναι να εξετάσει η κυβέρνηση και οι αρμόδιες 
υπηρεσίες, με πολλή σοβαρότητα και κατανόηση, αυτό το αίτημα το οποίο 
αναφέρεται στην 'Εκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Το αίτημα 

του Υπουργείου Γεωργίας, για να επιτραπεί στους γεωργούς να προσδένουν πάνω 

σ' αυτούς τους γεωργικούς ελκυστήρες καρρότσες οι οποίες θα τους βοηθούν στη 

μεταφορά των εμπορευμάτων τους. 

Πιστεύω ότι είναι θέμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της 

Ηλεκτρομηχανολογικής 1'πηρεσ(ας ενδεχόμενα, του Τμήματος Οδικών Μετα

φορών, να επεξεργαστούν κάποιους τρόπους για να νομιμοποιήσουν και να 
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κατοχυρώσουν αυτή τη Ουνατότητα των γεωργών να σύρουν π(σω από τους 

γεωργικούς ελκυστήρες αυτές τις καρpότσες. Αυτές τις επισημάνσεις ήθελα να 
κ&.μω με αυτή τη μικρή παρέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ήδη στην Έκθεση, κύριε Ομήρου, αναφέρεται ότι το Υπουργείο Γεωργίας 
υπέβαλε παράκληση προς το Τπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και αναμένεται 

ακόμα η αντίδραση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Άρα το μήνυμά μας προς την Εκτελεστική Εξουσία ε!vαι να υιοθετήσει την 

εισήγηση του Υπουργείου Γεωργίας. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Πολύ σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κουρτελλ&.ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου δυο λόγια να πω, λαμβ&.νοντας υπόψη ότι 
έχουμε και πολλή εργασία. να κάνουμε, πρέπει να οικονομούμε το χρόνο της 

Βουλής και ήθελα να πληροφορήσω ότι αυτό το θέμα πρ&.γματι απασχολεί τις 

αρμόδιες αρχές. Είναι ένα πολύπλοκο πρόβλημα -όπως και να το πούμε-είναι 

όμως μια αναγκαιlτητα οι χειροκίνητοι ελκυστήρες και πρέπει να βρεθού\ι οι 
Οια8ικασίες και τα μέτρα που είναι 8υvατ6 να χρησιμοποιηθούν, για να αντι

μετωπιστεί όσο γίνεται ορθολογιστικ&. το πρόβλημα. Και έχουμε υπόψη μας ότι 

πρόσφατα έγινε και ειΟική σύσκεψη γι' αυτό το θέμα και αντιλαμβάνομαι ότι η 

εισήγηση ποι," υποβ&.λλεται στην Έκθεση ήδη προωθείται, για να βρεθεί η 

κατ&.λληλη λύση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να επισπευσθεί λοιπόν η προσπάθεια αυτή. 

Ο κύριος Παπαδόπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρ&.γματι είναι πολλ&. τα προβλήματα που δημιουργούνται με 
την ακύρωση της άΟειας τούτης και συναντούμε πάρα πολλούς 
γεωργούς/παραγωγούς στα χωριά, οι οπο(οι παραπονούνται γι 1 αυτ'ή την 
ακύρωση της ά8ειας των χειροκ(νητων αυτών τρ~κτέρ. 

Ε(ναι γνωστό ότι τα τελευταία χρόνια τουλάχιστον οι καλλιεργητικές 

φροντ(8ες, ι8ιαίτερα των αμπελιών, μικρών τεμαχίων γης, κτλ, γίνονται με αυτά 

τα τρακτέρ. Και λόγω της έλλειψης των ζώων που δεν υπ&.ρχουν σχεδόν σήμερα 

στα χωριά, χρησιμοποιούνται αυτά σαν υποζύγια. Και είναι από τα πρώτα 

εργαλεία τα οποία ο παραγωγός έχει αν&.γκη. Ήταν αψυχολόγητο πιστεύω το 
μέτρο που έχουν πάρει οι αρμό8ιοι, γιατί όταν παίρνουν οι αpμό8ιοι ένα μέτρο 

πρέπει να εξετάζουν και τα αποτελέσματα, αν φέρνει αντικοινωνικά αποτελέ

σματα. Πρέπει να ερευνούν τι αποτελέσματα θα έχουν οι ενέργειές τους, γιατί 

τότε οι αρμόδιοι καθίστανται αναρμόδιοι. 

Γι' αυτό το λόγο, αν πράγματι, όπως ε(πε ο κύριος Ομ'ήρου, Βιάφορα 

εξαρτ'ήματα τα οπο(α πρέπει να έχουν τα τρακτέρ, όπως φώτα κτλ, αν 11 εlναι 
εμπό8ιο. αυτό, ας απαγορευτεί η Βιακίνησ'ή τους τη νύκτα που ε(ναι απfλυτη 
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ανάγκη να έχουν φώτα. Αλλά, αν απαγορευτούν αυτά τα πράγματα, κύριε 

ΠρόεΟρε, οι ιΟιοκτήτες τους, οι αγρότες, ή θα αναγκαστούν να εγκαταλείψουν τις 

καλλιεργητικές τους φpοντίΟες ή θα φροντίσουν να αγοράσουν και εκείνοι 
αυτοκίνητα -και είναι γνωστό ότι υπάρχει πράγματι πρόβλημα με τα 8ιπλο

κάμπινα αυτοκίνητα τα οποία έχει επιτραπεί να πα!ρνουν οι αγρότες. Τώρα 

8ημιουργείται πρόβλημα μεταφοράς επιβατών από τα χωριά με τα 8ιπλοκάμπινα 

και παράπονα από τους λεωφορειούχους, κτλ, άλλο 8ηλα8ή πρόβλημα. Γίνεται 
ένας φαύλος κύκλος, κύριε ΠρόεΟρε. 

Γι 1 αυτό το λόγο νομίζω ότι πρέπει να ακυρωθεl το Οιάταγμα εκείνο και να 
επιτραπεί στους παραγωγοός να χρησιμοποιούν τα τρακτέρ τους για τις καθη

μερινές τους ανάγκες. Θα μεταφέρουν ένα σάκκο λίπασμα, ένα σάκκο φάρμακο 

και ούτω καθ' εξής. Αν θα εκμισθώσουν κάποιο οΟηγό από εκεί να τους τα 

πάρει, τότε τα χρήματα που θα ξοΟεύσουν θα αξίζουν περισσότερο από το 

φάρμακο και από τα λιπάσματα και εν τοιαύτη περιπτώσει γίνεται ασύμφορη η 

καλλιέργεια. 

Εισηγούμαστε λοιπόν όπως το συντομότερο ρυθμιστεί αυτό το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Αυτό είπε και ο Πρόε8ρος της Επιτροπής, κύριε Παπα8όπουλε. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η εισήγηση μας είναι' ότ-ι πρέπει να επισπευσθεί η μελέτη του 
θέματος αυτού και να συν8υαστεί με την ασφάλεια των 'ανθρώπων που χρησιμο

ποιούν τα μηχαν'ήματα αυτά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό πρέπει να είναι το μ'ήνυμα. 

Δε8ομένου ότι η κυβέρνηση μελετά αυτό το πράγμα και το Υπουργείο 
Γεωργίας έχει υποβάλει παράκληση, το μόνο που μπορούμε να κάνουμε εμείς 

1 ' ' λ ' ' ε~ναι να τους παρακαλεσουμε να το επισπευσουν, για να τε ειωνει μια ωρα 

αρχίτερα αυτό το θέμα. 

Ο κ. Χριστοφί8ης. 

Θα μιλ'ήσετε για τα τράκτορς, κύριε Χριστοφί8η; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Συμφωνώ με τα γεγονότα, 8ιαφωνώ όμως με το συμπέρασμα και τα 
μηνύματα που θέλετε να 8ώσουμε για τους εξής λόγους: 

Οι 8uo τελευταίες παράγραφοι της Έκθεσης μας λένε τα εξής: 
«Το 1980 το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υπέβαλε παράκληση 

προς το Υπουργέίο Συγκοινωνιών και Έργων για την τροποποίηση της νομο
θεσίας περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως, για να μπορούν οι 
ι8ιοκτ'ήτες των ελκυστήρων αυτών να 8ένουν σ / αυτούς μικρές καρρότσες για 
8ιευκόλυνσή τους στις γεωργικές τους ασχολίες, αλλά η εισήγηση αυτή απορρί
φθηκε, γιατί θεωρήθηκε ότι η εφαρμογή της στην πράξη θα ήταν επικίν3υνη για τη 
8ημόσια ασφάλεια.» 
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Και έρχεται στην τελευταία παράγραφο της Έκθεσης η Επιτροπή για να 
διακηρύξει τα εξής: 

«Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων καλεί την 

κυβέρνηση να υιοθετ'ήσει την εισήγηση του lπουργε(ου Γεωργlας και Φυσικών 

Πόρων για τροποποίηση των σχετικών νομοθετικών διατάξεων με σκοπό την 

καλύτερη αξιοπο(ηση των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων προς όφελος των 
γεωργών.>) 

'Αρα η Επιτροπ~, και κατά συνέπεια η Βουλή, υιοθετεί την εισήγηση του 
Τμήματος Γεωργίας. τη δέχεται. Και ερχόμαστε τώρα να πούμε ότι η διόρθωση 

του θέμοcτος θα γίνει με τροποποίηση νομοθετικών διατάξεων και καλούμε την 

κυβέρνηση να προωθήσει τις διαδικασίες γι' αυτές τις νομοθετικές τροποποιήσεις. 
Και εδώ είναι που διαφωνώ. 

Αν η Επιτροπή υιοθετεί, και είναι καθαρό ότι υιοθετεί, δεν είχε παρά να 
προωθήσει μια διακομματική πρόταση νόμου και να τέλειωνε το θέμα και να 

ελύετο αμέσως. 

Γι' αυτό εισηγοόμαι να ετοιμαστεί Οιακομματική πρόταση νόμου, για να 
επισπεύσουμε τις ΟιαΟικασίες. Και είναι ορθή η ΟιαΟικασία αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα πει στην εισήγησή μου ότι θα πρέπει η μελέτη του 

θέματος να συνΟυασθεί με την ασφάλεια των ανθρώπων που χρησιμοποιούν τα 

μηχανήματα αυτά και είναι αυτό το μήνυμα που πρέπει να πάει, Οιότι σίγουρα Οε 

θέλουμε να πάρουμε νομοθετικά μέτρα που θα θέτουν σε κ(νΟυνο αυτούς που 

χρησιμοποιούν τα χειpοκlνητα αυτά τρακτέρς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΕπειΟή είναι τεχνικό το θέμα, κύριε Χρυσοστόμου, πιστεύω ότι θα πρέπει να 

λυθεί από τις αρμόδιες υπηρεσίες. Να Οούμε πρώτα μέχρι ποιου σημείου πρέπει να 

φθάσουν αυτά τα μέτρα, Οιότι αν υποβάλουμε εμείς μια πρόταση νόμου εΟώ πέρα, 

μπορεί να μη λύει το πρόβλημα, μπορεί να το επιδεινώνει ακόμα. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, διευκρινιστικά θα ήθελα να πω ότι η Επιτροπή Γεωργίας 

μελέτησε πολό προσεκτικά το θέμα. Σίγουρα μας ενδιαφέρει πολό να εξυπηρε

τήσουμε τουζ γεωργούς, αλλά με υψηλότατο αίσθημα ευθύνης. 

Όταν μας αναλύθηκαν οι κ(νΟυνοι που υπάρχουν τόσο για τους ίδιους τους 

χειριστές των μηχανοκινήτων αυτών όσο και για τους ανύποπτους ταξιΟιώτες των 

διάψορων ορεινών δρόμων, τότε δεχθήκαμε και υποβάλαμε την άποψη να 
εξετασθεί ευνοϊκά η εισήγηση του Υπουργείου Γεωργίας, νοουμένου ότι το 

αρμόδιο τμήμα μπορεί να εισηγηθεί κάποιες τροποποιήσεις που να μας εξασψα

λίζουν την ασψάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Που είναι καθαρά τεχνικής ψόσεως προβλήματα. 

Ο κ. Ομήρου. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΊ': 

Ακριβώς θα έλεγα, κύριε Πρόε8pε 1 ότι χρειάζεται κάποιο αίσθημα ευθύνης. 
Είναι το πιο εύκολο να προωθήσουμε μια πρόταση νόμου για να 'λύσουμε '(σε 

εισαγωγικά) το πρόβλημα. Όμως, όπως ε(πα και στην πpωτολογfα μου, 

υπάρχουν σοβαρά θέματα ασφάλειας. Συνεπώς θα πρέπει να υπάρξει μια 

επεξεργασία από τις μηχανολογικές υπηρεσίες της κυβέρνησης, από το Τμήμα 

03ικών Μεταφορών, γι' αυτούς τους γεωργικούς ελκυστήρες έτσι που να 

μπορέσουμε κάποια στιγμή, είτε εμείς είτε η κυβέρνηση να αναλάβει μια 

νομοθετική πρωτοβουλία, ούτως ώστε αυτό το Σώμα να λύσει μόνιμα και 

οριστικά αυτό το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν έτυχε καλής μεταχείρισης η εισήγησή μου, για 

τους εξής λόγους: Η Επιτροπή Γεωργίας, αφού μας λέει τι πρότεινε το Ί'πουργείο 

Γεωργίας ή το Τμήμα Γεωργίας, έρχεται και λέει ότι καλεί την κυβέρνηση να 

υιοθετήσει την εισήγηση του Ί'πουργείου Γεωργίας. Δηλαδή η Επιτροπή μας 
άκουσε, μελέτησε και κατέληξε να καλέσει την κυβέρνηση να 'υιοθετήσει 1 • 

Αλλά και αν το 'υιοθετώ' είναι υπερβολικό, με την κατάθεση διακομματικής 

πρότασης νόμου ανοίγει αμέσως το στάδιο σοβαρής μελέτης του θέματος από την 

ίδια την Κοινοβουλευτική Επιτροπή και ενώπιόν της μπορεί να έλθουν όλοι οι 

αρμόδιοι και με αυτό τον τρόπο επιταχύνουμε πράγματικα τις διαδικασ(ες, αν 

όλοι τόσο επειγόμαστε να λύσουμε αυτό το θέμα. Είναι η συντομότερη οδός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Είναι ένα θέμα 

το οποίο έχει εξαντληθεί πραγματικά. Έχουν γίνει και δευτερολογίες πάνω σ / ένα 
ασήμαντο θέμα. 

ΧΡ. ΚΟΊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ως Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής θέλω 

να διευκρινίσω ότι αυτό το θέμα δυστυχώς είναι απ / εκείνα που δεν μπορεί να 
λυθεί με πρόταση νόμου, διότι εμπλέκονται διάφορα Υπουργεία και όπως σωστά 

είπετε είναι τεχνικό. 

Γι / αυτό είναι που ζητούμε να γίνει ειδική μελέτη από τους ειδικούς για να 
μπορέσουμε μετά να πάρουμε τις αποφάσεις που πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Και όταν λέει η Επιτροπή να 'υιοθετηθεί' η εισήγηση του Ί'πουργείου 

Γεωργίας, βεβαίως υπό την προϋπόθεση ότι θα την επεξεργαστούν οι αρμόδιοι για 

τα θέματα της α:σφάλειας. 

Εν πάση περιπτώσει προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι .... 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΊ'ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε μόνο δυο λόγια για τον εξής λόγο: Ήθελα 

να διευκρινίσω ότι ναι μεν υπάρχουν κίνδυνοι, αλλά από την εμπειρία που έχουμε 

μέχρι τώρα και' όλοι διακινούμαστε μέσα στον κόσμο, τα περισσότερα δυστυ
χήματα δεν αναφέρονται σ' αυτά τα μηχανήματα που διακινόύνται στους δρόμους, 

αλλά στον τόπο της δουλειάς, μέσα στο χωράφι που καλλιεργεί ο παραγωγός. 

Δεν έχουμε ακούσει, δεν έχω ακούσει τουλάχιστον, μέσα στους δρόμους να 

γίνονται αυτά τα δυστυχήματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε μπορούμε να ξέρουμε, κύριε Παπα06πουλε. Οότε είμαστε αστυνομία ούτε 

τμ'ήμα τροχαίας. Είναι τεχνικά προβλήματα τα οποία πρέπει να εξετάσουν τα 
αρμόδια τμήματα. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα το οποίο είναι Έκθεση της Κοινο
βουλευτϊκής Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για τα θέματα που ανα
φέρονται: 

1. ((Οι αεροπορικο( χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Ν. Ηλία στις 3.11.88), 
και 

2. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορείς για ικανοποίηση των 
αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων ειΟικότερα στο 
Λονδίνο». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρίτου στις 3.11.88). 
ΕπειΟή απουσιάζει ο ΠρόεΟρος της Επιτροπής, παρακαλώ οποιοδήποτε μέλος 

να Οιαβάσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙ

ΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ: 1. 
«ΟΙ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΟΙ ΧΩΡΟΙ ΚΑΙ ΤΑ ΝΑΥΛΑ ΓΙΑ ΕΞΑΓΩΓΗ 

ΦΘΑΡΤΩΝ» ΚΑΙ 2. «Η ΕΛΛΕΙΨΗ ΧΩΡΟΥ ΣΤΟΥΣ ΥΠΑΡΧΟΝΤΕΣ 
ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΙΣ ΓΙΑ ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ ΑΝΑΓΚΩΝ ΤΩΝ 

ΕΞΑΓΩΓΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗ ΜΕΤΑΦΟΡΆ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ ΕΙΔΙ

ΚΟΤΕΡΑ ΣΤΟ ΛΟΝΔΙΝΟ.» 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

ΑνΟρέας Παναγιώτου 

Νίκος Μακρίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο 

πάνω θέματα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 

17 Νοεμβρίου 1988 μέχρι 12 Οκτωβρ(ου 1989. Στο στάδιο της μελέτης των υπό 
συζήτηση θεμάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των 
Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας, Συγκοινωνιών και Έργων και Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, των Κυπριακών Αερογραμμών Λτδ., των αγροτικών οργα

νώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτικής και του Συνδέσμου Κυπρίων Εξαγωγέων 

Φρούτων. και Λαχανικών. Παρών στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής ήταν 

επίσης ο αξ. Βουλευτής κ. Π. Κόλοκος και στη δεότερη συνεδρία ο αξ. Βουλευτής 

κ. 'Α. Χρυσοστόμου. 

Όπώς είναι γνωστό, και τα δυο πιο πάνω θέματα είχαν εγγραφεί στη Βουλή 

στις 3 Νοεμβρίου 1988, το πρώτο με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία και 

το δεότερο με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου και στη συνέχεια 
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παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για 

μελέτη και ετοιμασία σχετικής 1 Εκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας τα υπό συζήτηση θέματα, ο εισηγητής του πρώτου από αυτά, αξ. 

Βουλευτής κ. Ν. Ηλ(α, ανέφερε ότι το όλο πρόβλημα περιστρέφεται γόρω από 

τους περιορισμένους διαθέσιμους χώρους των δρομολογημένων επιβατηγών αερο
πλάνων για το Ηνωμένο Βασίλειο, τόσο των Κυπριακών Αερογραμμών όσο και 
των άλλων αεροπορικών εταιρειών, καθώς και τα ψηλά ναύλα που πλήττουν το 

εμπόριο των φρούτων και λαχανικών με καταστρεπτικές για την αγροτική 
οικονομ(α συνέπειες. Το πρόβλημα αυτό οξύνεται ι8ιαlτερα κατά τη 8ιάρκεtα της 

χειμερινής περιόδου Νοεμβρίου-Μαρτ(ου, όταν οι αεροπορικές πτήσεις και οι 

8ιαθέσιμοι αεροπορικοί χώροι περιορίζονται σημαντικ&, ενώ η ζήτηση αυξάνεται 

κατακόρυφα. Ενόψει του γεγονότος ότι εξάγονται κάθε χρόνο από την Κόπρο 
6,000 τόνοι φρούτων και λαχανικών, '8ήλωσε ο ίδιος Βουλευτής, στόχος όλων των 
αρμοδίων πρέπει να είναι πρώτιστα η προς όφελος της αγροτικής μας οικονομίας 

εξασφάλιση χαμηλών ναύλων και ικανοποιητικών αερο~ορικών χώρων. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων πιστοποίησε ότι πράγματι από την πρώτη εβ8ομά8α 
του Νοεμβρίου κάθε χρόνου και μέχρι τις αρχές Απριλίου, παρατηρείται δυσκολία 
στην εξεύρεση αεροπορικών χώρων προς εξαγωγή φθαρτών. Τούτο συμβαινει, 

γιατί την εποχή εκείνη τα ταχτικά αεροπορικά 8ρομολόγια μειώνονται κατα

κόρυφα, ενώ οι περισσότερες αεροπορικές εταιρείες προτιμούν τη μεταφορά άλλων 
συμφερότερων προϊόντων, αφού τα χαμηλά ναύλα αποτελούν εμπόδιο στη ναύλω
ση αεροπλάνων. 

Σχετικά με το ύψος των αεροπορικών ναύλων προς Μ. Βρετανία, ο ίδιος 
εκπρόσωπος δήλωσε στην Επιτροπή ότι το ανώτατο ύψος καθορίστηκε από 

Υπουργική Επιτροπή, η οποία επιλαμβάνεται θεμάτων που αφορούν τις αεροπο

ρικές μεταφορές, από 23.5 σεντ σε 26 σεντ το κιλό για τα φθαρτά και από 32 
σεντ σε 35 σεντ το κιλό για τα είδη ένδυσης από 1η Φεβρουαρίου 1989 και μέχρι 
νεότερη αναθεώρηση για όλα τα αεροπλάνα, επιβατηγά και φορτηγά. 

Εκθέτοντας το ιστορικό της πιο πάνω απόφασης της Υπουργικής Επιτροπής, 

ο ίδιος εκπρόσωπος κατέθεσε στην Επιτροπή ότι παρατηρήθηκε μεγάλη πίεση 

κατά τη χειμερινή περίοδο 1988-1989 εκ μέρους πολλών αεροπορικών εταιρειών, 
αλλά και των Κυπριακών Αερογραμμών, για την αύξηση των αεροπορικών 
κομίστρων κατά 15% περίπου. Στις 31 Οκτωβρίου 1988 η Υπουργική Επιτροπή, 
αφοό μελέtησε σχετική αίτηση των Κυπριακών Αερογραμμών, αποφάσισε να μην 
εγκρίνει την αύξηση των αεροπορικών ναύλων για οποιαδήποτε εμπορεύματα 

εξάγονται από την Κόπρο προς Αγγλία. Στις 24 Νοεμβρίου 1988 η (δια 
Επιτροπή συνήλθε εσπευσμένα, επανεξέτασε το όλο θέμα και αποφάσισε και πάλι 

τη μη αύξηση των αεροπορικών αυτών ναύλων εξαιτίας του κινδύνου μείωσης των 

εσόδων των παραγωγών. Το όλο θέμα παρέμεινε χωρίς περαιτέρω εξέλιξη μέχρι 

τις 24 Ιανουαρίου 1989, οπότε η (δια Επιτροπή συνήλθε ξανά και, αφοό μελέτησε 
και πάλι αίτηση των Κυπριακών Αερογραμμών για αόξηση των αεροπορικών 

ναόλων για τη μεταφορά φθαρτών στην Αγγλία, κατέληξε στην πιο πάνω 

αναφερόμ~νη αόξηση. 
Σχετικά κατατέθηκε στην Επιτροπή έγγραφο, σύμφωνα με το οποίο οι 

Κυπριακές Αερογραμμές συμβλήθηκαν με ξένη αεροπορική εταιρεία για δρομο

λόγηση δυΌ τουλάχιστο πτήσεων την εβδομάδα από Λάρνακα προς Λονδίνο με 
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φορτηγά αεροπλάνα, επιπλέον των διαθέσιμων χώρων στα επιβατηγά. αεροπλάνα, 

για την περίοδο Δεκεμβρίου 1988 -Μαρτίου 1989, με σκοπό την επίλυση του 
προβλήματος της παρατηρούμενης έλλειψης αεροπορικού χώρου για τη Μ. 

Βρετανία. Από τα στοιχεία του ίδιου εγγράφου, προκύπτει ότι είχε ήδη 

προηγηθεί συμφωνία μεταξύ Κυπριακών Αερογραμμών και του Συνδέσμου 

Κυπρίων Εξαγωγέων Φρούτων και Λαχανικών, καθώς και του Συνδέσμου 

Εξαγωγέων Ειδών Ένδυσης Κύπρου σχετικά με το ύψος των κομίστρων τόσο για 

τις πτήσεις με φορτηγά, όσο και με επιβατηγά αεροπλάνα προς τη Μ. Βρετανία, 

με σκοπό την κ&λυψη μέρους των ζημιών από τη δρομολόγηση των πτήσεων με 
φορτηγά-αεροπλάνα. 

Συναφώς δηλώθηκε στην Επιτροπή από τον ίδιο εκπρόσωπο ότι ενώπιον της 

αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής τέθηκε με αίτηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 
1988 το θέμα της παραχώρησης, προς την εταιρεία «MEDAIR AVIATION 
SERVICES LTD», &δειας για αεροπορικ& δρομολόγια μεταφορ&ς εμπορευμ&των 
προς Μ. Βρετανία, Ολλανδία και Αραβικό Κόλπο. Η Μόνιμη Υπουργική 

Επιτροπή παραχώρησε πρ&γματι στις 31 Οκτωβρίου 1988 την αιτούμενη &δεια 
για περίοδο ενός έτους και η εταιρείοc επρόκειτο να προχωρήσει στη συμπλήρωση 

των απαιτούμενων διευθετήσεων για την υλοποίηση του προγράμματος πτήσεων 

της εταιρείας σύμφωνα με την απόφαση της Επιτροπής. 

Η θέση της κυβέρνησης, όπως εκφρ&στηκε στην Επιτροπή, είναι ότι η Κύπρος 

χρειάζεται επιπρόσθετους αεροπορικούς χώρους~ ώστε να εξυπηρετείται ικανο
ποιητικά: ο ευαίσθητος τομέας των εξαγωγών, οπου8ήποτε κι αν εξασφαλίζονται 

αυτοί, και βασικότερο κριτηριο για την παραχώρηση τέτοιων αάειών είναι οι 

ανάγκες που παρατηρούνται, χωρίς να σημαίνει ότι ανοίγονται 8ιάπλατα οι 

πόρτες για την παραχώρηση τέτοιων α8ειών. 

Περαιτέρω δηλώθηκε στην Επιτροπή ότι εκδηλώθηκε πρόθεση της εταιρείας 

«Transmed Shipping Limited» για την παραχώρηση &δειας για εκτέλεση δρομο
λογίων με αεροσκάφη για τη μεταφορά: γεωργικών προϊόντων και ει8ικότερα 
φρούτων και λαχανικών από και προς την Κύπρο. 

Στην κατάθεσή τους ενώπιον της Επιτροπης, οι εκπρόσωποι των Κυπριακών 

Αερογραμμών δήλωσαν ότι η εταιρεία ως ο εθνικός αερομεταφορέας είχε αναλ&βει 

από το 1974 το βάρος της μεταφοράς εμπορευμάτων στο εξωτερικό και παρά τα 
8ιάφορα προβλήματα που παρουσιάζονταν κατά: καιρούς είχε καταφέρει να 
αντιμετωπίσει την παρατηρούμενη ανεπάρκεια σε αεροπορικούς χώρους αρκετά: 

ικανοποιητικ& με τη δρομολόγηση φορτηγών αεροπλ&νων. Συνεπής στην ταχτική 

της αυτή η εταιρεία και στην προσπ&θει& της να αντιμετωπίσει το πρόβλημα της 
αυξημένης ζήτησης στις εξαγωγές, που παρατηρήθηκε κατ& τη χειμερινή περίοδο 
1988-1989, προχώρησε σε διευθετήσεις για τη δρομολόγηση δυο τουλ&χιστο 

πτήσεων με φορτηγά αεροπλάνα για την πιο πά:νω περίοάο. Η αύξηση στα 

κόμιστρα ήταν επομένως επιβεβλημένη για την κ&λυψη μέρους των ζημιών από τη 

άρομολόγηση των φορτηγών αυτών αεροπλάνων και παρόλη την αύξηση αυτή η 

εταιρεία θα υποστεί ζημι& της τάξης των ί50,ΟΟΟ το χρόνο. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτικής 

άήλωσαν στην Επιτροπή ότι κοινό αίτημα όλων των οργανώσεων είναι η 

έξασφάλιΘη επαρκών αεροπορικών χώρων για την εξαγωγή αγροτικών προϊόντων 
με χαμηλ'&. ναύλα και τούτο για να επιτευχθεί η μείωση των κόστων και ο 
επιτυχής ανταγωνισμός των κυπριακών προϊόντων, τα οποία αυτή τη στιγμή 
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στερούνται επαρκούς ανταγωνιστικής ικανότητας με τα ξένα προϊόντα, Είναι 

υποχρέωση της κυβέρνησης η μέριμνα για την επάρκεια σε αεροπορικούς χώρους, 

την εξασφάλιση χαμηλών ναύλων και τη συμπίεση των κόστων και αν δεν είναι σε 

θέση να το επιτύχει, τότε πρέπει να προβαίνει σε επιδοτήσεις των ψηλών αυτών 

να.όλων. 

Στην κατάθεσή τους ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου 

Κυπρίων Εξαγωγέων Φρούτων και Λαχανικών δήλωσαν ότι δεν υφίσταται 

πρόβλημα διαθέσιμων αεροπορικών χώρων κατά τη διάρκεια της καλοκαιρινής 
περιόδου, αλλά ο Σύνδεσμος αποδέχθηκε την αύξηση των αεροπορικών κομίστρων 

εξαιτίας της μη ύπαρξης άλλης μόνιμης εναλλακτικής λύσης για τη χειμερινή 

περίοδο. Στόχος του Συνδiσμου είναι η μόνιμη, συνεπής και ασφαλής μεταφορά 

προϊόντων κατά τη διάρκεια όλου του χρόνου και η απρόσκοπτη εξυπηρέτηση 

πελατών ταυτόχρονα με την εξασφάλιση χαμηλών ναύλων, ώστε να μπορέσουν τα 

κυπριακά προϊόντα να αντεπεξέλθουν στο διεθνή ανταγωνισμό. Για την αύξηση 
των εξαγωγών πρέπει να εξασφαλιστούν μόνιμα μέσα μεταφοράς πάνω σε 

κανονικά κόστα διεθνώς αποδεκτά. 

Σύμφωνα με γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή προκύπτει 

ότι πρόθεση του Συνδέσμου είναι να υποστηρίξει πλήρως την πρωτοβουλία της 
εταιρείας «MEDAIR AVIATION SERVICES LTD» για τη δρομολόγηση τακτι
κών μεταγωγικών πτήσεων προς το εξωτερικό με χαμηλό κόστος μεταφοράς και, 

εφόσον η εταιρεία αποδειχθεί συνεπής, ο Σύνδεσμος δεν θα διστάσει να συμβληθεί 

μαζί της μελλοντικά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, με βάση την 
ενημέρωση που της έγινε και όλα τα στοιχε(α, γραπτά και προφορικά, που 
τέθηκαν ενώπιόν της, είναι της γνώμης ότι ο τομέας των εξαγωγών φρέσκων 

φρούτων και λαχανικών είναι ιδιαίτερα σημαντικός για την αγροτική μας 

οικονομία και ότι το πρόβλημα της σπανιότητας αεροπορικών χώρων για τη 

μεταφορά φθαρτών στο εξωτερικό και κυρίως στη Μ. Βρετανία κατά τη χειμερινή 

περίοδο, είναι χρόνιο, σοβαρό και χωρίς ουσιαστική αντιμετώπιση και επίλυση εκ 

μέρους των αρμοδίων. 

Για τούτο και παρόλον ότι εκτιμά ιδιαίτερα τις προσπάθειες και διευθετήσεις 

των Κυπριακών Αερογραμμών για τη λύση του παρατηρούμενου κάθε χρόνο 
προβλήματος, δηλώνει ότι το βάρος και η πρωτοβουλία επίλυσης του όλου 

προβλήματος ανήκουν στην κυβέρνηση. Γι' αυτό και την καλε( να λάβει σοβαρά 

υπόψη: 

( α) 

(β) 

(γ) 

Ότι από την κατά έγκαιρο και μόνιμο τρόπο επίλυση του όλου 

θέματος εξαρτάται άμεσα το μέλλον του εξαγωγικού εμπορίου της 

Κύπρου και της ανταγωνιστικής ικανότητας των κυπριακών γεωργικών 

προϊόντων στο εξωτερικό. 

Ότι, αν η κατάσταση που παρατηρήθηκε κατά την προηγούμενη 
χειμερινή περίοδο από την ανεπάρκεια σε αεροπορικούς χώρους επανα
ληφθεί και φέτος, εγκυμονούνται σοβαρότατοι κίνδυνοι για την αξιοπι

στία των Κυπρίων εξαγωγέων στις ξένες αγορές καθώς και για τη 

δυνατότητα επέκτασης των δραστηριοτήτων τους. 
1 Οτι πρέπει να εξευρεθεί έγκαιρα μόνιμη και μακροχρόνια λύση του 

όλου θέματος, ώστε να εξασφαλιστούν στους παραγωγοός συνθήκες 

σταθερότητας, εμπιστοσύνης και ασφάλειας. 
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(δ) Ότι οποιεσδήποτε αιτήσεις για χορήγηση &δειας αεροπορικών δρομο

λογίων μεταφοράς εμπορευμάτων πρέπει να εξετάζονται από την 

αρμόδια Υπουργική Επιτροπή πολύ σοβαρά για τη δυνατότητα αντα
πόκρισης στις συνεπαγόμενες υποχρεώσεις με σοβαρότητα και 

συνέπεια. 

(ε) Ότι στόχος των αρμοδίων πρέπει να είναι, ταυτόχρονα με την 

εξασφάλιση ικανοποιητικών αεροπορικών χώρων, και η μονιμότητα 

καθώς και η εξασφ&λιση χαμηλών ναύλων. 

Με βάση τις πιο πάνω θέσεις της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων δηλώνει ότι θα συνεχίσει να παρακολουθεί στενά το όλο θέμα 

και δε θα διστάσει να επανέλθει, αν το κρίνει αναγκαίο, για περαιτέρω 

διευκρινίσεις και ενημέρωση πάνω στις αποφάσεις και ενέργειες της κυβέρνησης 

για έγκαιρη και μόνιμη διευθέτηση του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κ. Ερωτοκρίτου. Μετ& ο κ. Γ. Ομήρου, ο κ. Ά. Χρυσοστόμου και ο κ. 

Ν. Ηλία. Μετ& οι κύριοι Γ. Παπαδόπουλος, Δ. Ηλι&δης και Κ. Τσιέττης. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως λεπτομερέστερα αναφέρεται και στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, από τις αρχές Νοεμβρίου μέχρι τις αρχές 

Απριλίου κ&θε χρόνου, παρετηρείτο μέχρι τελευταία δυσκολία στην εξεύρεση 

αεροπορικών χώρων για εξαγωγή φθαρτών. Τούτο συμβα(νει γιατί αυτή την 

εποχή τα τακτικά αεροπορικά δρομολόγια μειώνονται κατακόρυφα, ενώ οι 

περισσότερες αεροπορικές εταιρε!ες προτιμούν τη μεταφορά άλλων συμφερότερων 
προϊόντων, αφού τα χαμηλά ναύλα αποτελούν εμπόδιο στη ναύλωση των 
αεροπλάνων. 

Το θέμα τούτο έχει απασχολήσει την Επιτροπή σε αριθμό συνεδριάσεών της 

και φαίνεται ότι κατά κάποιο τρόπο τη φετινή χρονιά έχει απαμβλυνθεί, 
δεδομένου ότι περίπου το 80% των φθαρτών έχει φέτος κανονικά δρομολογηθεί και 
εξαχθεί στις χώρες στις οποίες ήταν ο προορισμός τους. Εντούτοις όμως το θέμα 

παραμένει άλυτο καθότι έχει αντιμετωπιστεί φέτος εποχιακά και όχι σε μια 

μόνιμη βάση. Είναι γεγονός ότι καταβλήθηκαν προσπ&θειες στο παρελθόν από 

τους διάφορους φορείς, αλλά παρόλο που, όπως ανέφερα, έχει κατά κάποιο τρόπο 

απαμβλυνθεί το πρόβλημα, εντούτοις όμως παραμένει &λυτο στη μόνιμή του 
β&ση. .. 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, δόθηκε στο παρελθόν άδεια στη MED 
AIR για να μεταφέρει εμπορεύματα σ.το Ηνωμένο Βασίλειο, Ολλανδ(α και 

Αραβικό Κόλπο. Με λύπη μας παρατηρούμε ότι μέχρι σήμερα αυτή η &δεια που 

δόθηκε από την κυβέρνηση δεν έχει κατά οποιοδήποτε τρόπο υλοποιηθεί, και από 

τις πληροφορίες που έχω, ήδη αυτή η &δεια έχει λήξει και δεν έγινε νέα α(τηση 

για την ανανέωσή της. 

Ο λόγος που θέλω ν' αναφέρω αυτό το θέμα ε(ναι διότι είμαι της γνώμης ότι, 

όταν η κυβέρνηση δίνει τέτοιου είδους άδειες, πρέπει να τις δίνει με όρους ούτως 

ώστε αυτές οι άδειες να χρησιμοποιούνται. Διότι αν δίνονται άδειες χωρίς 

προγραμματισμό και χωρίς όρους, τότε πιστεύω ότι αυτό όχι μόνο δε θα βοηθήσει 

στην επίλυση του προβλήματος, αλλά αντίθετα θα δυσχεραίνει την επίλυσή του, 
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δεδομένου ότι σήμερα η μόνη σοβαρή κατάσταση που υπάρχει στον τόπο είναι ο 

εθνικός μεταφορέας, οι Κυπριακές Αερογραμμές, και δίνοντας αυτές τις άδειες 

ανεξέλεγκτοι -μπορώ νοι πω- τότε δημιουργείται μεγαλύτερο πρόβλημα. Γι' αυτό 

η σκέψη και η εισήγηση είναι ότι μελλοντικά αυτές οι άδειες Οεν πρέπει να 

δίνονται με τον τρόπο τουλάχιστον που δόθηκε σ' οcυτή τη συγκεκριμένη εταιρεία 

στο παρελθόν. 

Αναμφίβολα είμαστε υπέρ του ελεύθερου ανταγωνισμού και υπέρ της ενθάρ

ρυνσης της διεξαγωγής των εξαγωγών όχι μόνο από τις Κυπριακές Αερογραμμές, 

αλλά από οποιεσδήποτε άλλες αερογραμμές 1 για να επιλυθεί το σοβαρό αυτό 
πρόβλημα. Αλλά εlμοιστε εναντίον του μη ορθού προγραμματισμού και της 

εκχώρησης α.Οειών χωρίς όρους, όπως συμβαίνει και στην προκείμενη περίπτωση. 

Ας δούμε όμως πού βρίσκεται το όλο θέμα σήμερα. Από πληροφορlες μου 

καταβλήθηκαν τεράστιες προσπάθειες από τις Κυπριακές Αερογραμμές και όπως 

ανέφερα και προηγουμένως το 80% των φθαρτών μας έχει φέτος εξαχθεί κανονικά 
στις διάφορες χώρες. Υπάρχουν όμως επί του θέματος συζητήσεις και το θέμα Οεν 

έχει τελικά. λυθεί. ΙCαι οι συζητήσεις ε(ναι ότι αντιμετωπ(στηκε μεν αυτή την 

περίοΟο, αλλά Οεν έχει Ορομολογηθε(, Οεν έχει κατά. οποιοδήποτε τρόπο τεθε( στην 
τελική του βάση γιοι επίλυση. 

Είναι, κατά. τη γνώμη μας, επε(γον όπως η κυβέρνηση και οι Οιά.φοροι φορε(ι; 

προγραμματ(σουν, ούτως ώστε να λυθεί επί μονίμου βάσεως χαι όχι εποχιακά.~ 

όπως συμβαίνει μέχρι σήμερα. 

Το δεύτερο θέμα που ήθελα νοι θίξω είναι ότι δεδομένου πως η μόνη σοβαρή 

κατάσταση που τουλάχιστον υπάρχει σήμερα είναι οι Κυπριακές Αερογραμμές, 
γι 1 αυτό το λόγο πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί στο τι κάνουμε με άλλους, 

καθότι και από τις πληροφορίες μου, δόθηκαν τελευταίοι άδειες σε ναυλωμένες 

πτήσεις για μετοcφορά. φθοcρτών, οcλλά Ουστυχώι; χωρlι; κοcνένοc αποτέλεσμα.. Από 

τιι; πληροφορίες που έχω και πάλι, δόθηκε άδεια. πριν ένα μήνα., αλλά Οεν είχε 
' λ' 'λ ' ή ' λ' ι ~ ' ι κοcνενα απο υτως οcποτε εσμοc -ειτε ταν παρα πο υ μικρη η σιαφορα που εγινε-χι 

έτσι φαίνεται καθοcρά ότι η μόνη σοβαρή κοcτάσταση που υπάρχει είνοcι οι 

Κυπριοcκέι; Αερογραμμές, τις οποίες πιστεύω ότι πρέπει με κάθε τρόπο να 

προσπαθήσουμε να ενθαρρύνουμε, ούτως ώστε να. λυθεί αυτό το πρόβλημα Οιοc 
ποcντόι;. 

Το άλλο θέμα που ήθελα να θίξω είναι ότι οι ενέργειες, τόσο της κυβέρνησης 

όσο και των Οιάφορων φορέων αυτού του θέματος, πρέπει να είναι τέτοιες, ούτως 

ώστε να στοχεύουν στην εξασφάλιση των χώρων αυτών που αναμφίβολα θα 

συμβάλουν σημαντικά. στη γεωργικη μαι; ανάπτυξη και την οικονομία του τόπου, 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο δεύτερος ομιλητής εlνοιι ο κ. Γιαννάκης Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων επισημαίνει και τα προβλήματα και τα μέτρα και τιι; 

λύσεις που πρέπει να υιοθετηθούν για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα. 

Αν πήρα το λόγο είναι γιοι νοι τονίσω τοι εξής:-

Σε μια εποχή που ο ανταγωνισμός διεθνώς οξύνεται και ιδιαίτερα στην 

Ευρώπη ε(ναι πάρα πολύ σκληρός σε ό,τι αφορά ιΟιαίτερα τα γεωργικά προϊόντα., 
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εlvαι αδιανόητο εμείς -όπως φα(vεται από 'ΎΟ πρόβλημα που συζητούμε σήμερα.

να παρουσιαζόμαστε εντελώς ανέτοιμοι και χωρίς στοιχειώδη προγραμματισμό 
στην αντιμετώπιση παρόμοιων προβλημάτων. 

Δεν είναι δυνατό να μην μπορούμε να ανταποκριθούμε με επιτυχία κι 

επάρκεια στις υποχρεώσεις που αναλαμβάνουμε έναντι των πελατών της Κύπρου 

στο εξωτερικό. Αυτό θα οδηγήσει αργά ή γρήγορα αυτούς τους πελάτες στην 

αναζήτηση νέων πηγών αγοράς γεωργικών προϊόντων. 

Η κυβέρνηση οφείλει να μεριμνήσει χωρίς &λλη καθυστέρηση για την 
εξασφάλιση επαρκών αεροπορικών χώρων για τα γεωργικά προϊόντα. Αν οι 

Κυπριακές Αερογραμμές, όπως διαφαίνεται από το κείμενο της Έκθεσης της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, Οεν ε(ναι σε θέση να ανταποκριθούν, θα πρέπει να 

στραφούμε προς άλλες κατευθύνσεις. Θα πρέπει να εξασφαλιστεί η ομαλή και 
απρόσκοπτη 8ιακίνηση των εξαγωγών των γεωργικών μας προϊόντων με άλλους 

αερομεταφορε(ς, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση. 

Στόχος πρέπει να είναι η 8ημιουργία συνθηκών ασφάλειας για τους Οικοός 

μας παραγωγούς και εμπιστοσύνης για τους ξένους πελάτες μας. Χωρίς 

κατοχύρωση αυτών των προϋποθέσεων, το εξαγωγικό μας εμπόριο στο γεωργικό 

τομέα θα υπονομευθεί και η ανταγωνιστικότητά του αργά ή γρήγορα θα 

καταρρεύσει. Παράλληλα θα πρέπει να εξεταστούν με σοβαρότητα τρόποι 

μείωσης των αεροπορικών ναύλων, για να κατοχυρωθεί αυτή η ανταγωνιστι
κότητα. 

Υπάρχουν εισηγήσεις των αγροτικών οργανώσεων για επιδότηση από την 

κυβέρνηση αυτών των ναύλων. Δεν είμαστε έτοιμοι να υιοθετήσουμε χωρίς 

συζήτηση αυτή την άποψη, αλλά καλούμε την κυβέρνηση να μελετήσει με μεγάλη 
προσοχή και με μεγάλη σοβαρότητα αυτή την εισήγηση. 

Το μέλλον της γεωργίας μας συναρτάται άμεσα με τη Ουνατότητά μας να 

ανταποκριθούμε σ 1 ένα πλαίσιο σωστών προϋποθέσεων ανταγωνιστικότητας. 

Γι 1 αυτό καλούμε την κυβέρνηση χωρίς άλλη καθυστέρηση να μελετήσει 

σοβαρά και να υιοθετf)σει τις απόψεις που έχουν εκφραστεί από την αρμό8ια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Ευχαριστώ. 

(Κατ& τη 8ι&ρκεια της ομιλίας του κ. Ομήρου ο Προε8ρεύων της Βουλής κ. 

Γ. Λα8άς κατέρχεται από την έδρα του· και εγκαταλείπει την αίθουσα τηζ 

Βουλής, ενώ ο κ. Φάντης τον αντικαθιστά). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ο κ. Χρυσοστόμου, 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

l(όριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τα θέματα που συζητοόμε είναι πολό σοβαρά, γιατί συνδέονται άμεσα με την 

εξαγωγή γεωργικών προϊόντων. Αποτελεί σχήμα οξόμωρο, ενώ ξο8εόονται 

εκατομμύρια λίρες σε έργα για την αν&πτυξη της γεωργίας και τη βελτίωση του 
β ' '" ' λ θ ' λ ' . ιοτικου επιπεοου των αγροτων μας) να παρακο ου ουμε μοιρο ατρικα την 

καταστροφή της παραγωγής από έλλειψη αεροπορικών' χώρων. 

Το._θέμα αυτό συζητήθηκε επανειλημμένα σε 8ιάφορα επίπε8α. Περιστα

σιακά και κάτω από πίεση λαμβάνονται κάποια πρόχειρα μέτρα και/ή δlνονται 
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uποσχέσεις για μελέτη και μόνιμη λύση του προβλήματος. Δυστυχώς οι 

υποσχέσεις 8εν υλοποιούνται και κάθε χρόνο την ίΟια εποχή αντιμετωπίζουμε το 

ίδιο σοβαρό πρόβλημα. Θα 'λεγα μ&λιστα κ&θε χρόνο και χειρότερα. 

Στην Έκθεσή της η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

προβ&λλει το πρόβλημα σε όλη του τη δι&σταση και τονίζει με έμφαση πως από 
την επίλυσή του εξαρτάται το μέλλον του εξαγωγικού μας εμπορίου. Αν 

συνεχιστεί η ί8ια κατάσταση, οι αγοραστές κυπριακών προ'ίόντων θα στρέψουν την 

προσοχή τους σε άλλες αγορές, κάτι που θα σημάνει την ολοκληρωτική κατα

στροφή του εξαγωγικού μας εμπορίου και θα επηρεάσει ουσιαστικά και αρνητικά 

την αγροτική μας οικονομία. Η κατάσταση έφτασε στο απροχώρητο. Η 

κυβέρνηση έχει υποχρέωση και οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες της για να 

επιλύσει το σοβαρό τούτο πρόβλημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ο κ. Νεόφυτος Ηλία, παρακαλώ. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα των αεροπορικών χώρων και των ναύλων για εξαγωγή κυπριακών 

φθαρτών, παρόλο που το γρ&ψαμε πριν πολό καιρό, στις 3 Νοεμβρίου 1988, 
παρουσιάζεται και σήμερα αρκετά επίκαιρο, γιατ( δυστυχώς δεν έχει δοθε( ακόμη 

αποτελεσματική λόση. Το γρ&ψαμε για την προηγούμενη εσοδεία και μας βρήκε 

η νέα εσοδεία, η νέα σαιζόν εξαγωγής φθαρτών, χωρίς να βρει τη λύση του. 

Είναι επίκαιρο, γιατί τώρα, αυτή την εποχή 1 παρουσιάζεται κάθε χρόνο 

ανεπάρκεια αεροπορικών χώρων για τις εξαγωγές των φθαρτών μας. Ήδη το 

πρόβλημα αυτό πρόβαλε πρόσφατα με πολύ οξύτητα. Οι ενδιαφερόμενοι παρα
γωγοί με τις οργανώσεις τους καθώς και με τη συνοδεlα Βουλευτών, προχώρησαν 

σε διαβήματα προς την κυβέρνηση για την άμεση αντιμετώπιση αυτού του 

προβλήματος. 

Κάθε χρόνο από τις αρχές του Νιόβρη μέχρι τον Απρίλη που οι αεροπορικές 

πτήσεις από την Κύπρο περιορίζονται, προβάλλει έντονα το πρόβλημα της 

εξασφάλισης ικανοποιητικών αεροπορικών χώρων για τη διάθεση των φθαρτών 

μας στις αγορές του εξωτερικού και κάτά κύριο λόγο στην ΑγγλίU.~-

Ενώ η ζήτηση κατά την περίοδο αυτή ανεβαίνει κατακόρυφα, αδυνατούμε 

δυστυχώς να εξ&ξουμε την παραγωγή μας λόγω έλλειψης αεροπορικών χώρων, με 

αποτέλεσμα να ζημιώνουν σημαντικά οι φθαρτοπαραγωγοί και γενικότερα η 

εθνική μας οικονομία. 

Η εξαγωγή πρώϊμων λαχανικών αποτελεί έναν από τους πιο σημαντικούς και 

ελπιδοφόρους τομείς της αγροτικής μας οικονομίας. 

Με όλες τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε σήμερα εξάγουμε ·αεροπορικώς πάνω 

από 6,000 τόνους φθαρτά το χρόνο, εξαιρουμένων των επιτραπέζιων σταφυλιών 
και το μεγαλύτερο ποσοστό αυτών των εξαγωγών γίνεται στην περίοδο Νιόβρη

Απρίλη. 

Ο όγκος α.υτων των φθαρτών μπορεί να. αυξηθεί σημαντικά, φτάνει να λυθεί 

αποτελεσματικά το πρόβλημα των χώρων και των ναύλων που συζητούμε σήμερα. 

Οι δυνατότητές μας να παράγουμε είναι απεριόριστες, γιατί μας ευνοοUν πολύ οι 



1462 

χλιματολοyιχές μας συνθήκες. Με τη συμπλήρωση του Νότιου Αγωγού και των 

άλλων αναπτυξιακών έργων η παpα.γωγ-ή μας αναπόφευκτα. θα αuξηθε( σημαντικά 

και η αναγκαιότητα λύσης του προβλήματος της 8ιάθεσης των αγροτικών μας 

προϊόντων ε(ναι πρωταρχικής σημα.σ(ας. 

Σε άλλα γεωργικά είΟη, όπως είναι τα αμπελουργικά πpο'ίόντα και τα 

εσπερι8οει8ή, αντιμετωπίζουμε σοβαρές 8υσκολίες 8ιοίθεσης, γιατί η ζήτηση είναι 
χαμηλή και γιατί μας συναγωνίζονται άλλες χώρες. Δεν ισχύει όμως αυτό στον 

ί8ιο βαθμό για τα πρώιμοί μας φθαρτοί για τα οποία υποίρχει αρκετή ζήτηση και 

σε καλές τιμές. 

Χάρη στις κλιματολογικές μας συνθήκες μπορούμε να παράγουμε άφθονα 

φθαρτά σε μια πεpίο8ο του χρόνου που άλλες χώρες α.8υνα.τούν να παράξουν ή 

έχουν πολύ ψηλό κόστος λόγω του ψυχρού τους κλίμα~ος. Είναι πραγματικοί 
α.πα.ρά8εχτο να μη μπορούμε να εκμεταλλευτούμε το ευεργέτημα. αυτό που μας 

έΟωσε η φύση εξαιτίας της ανεπάρκειας αεροπορικών χώρων. 

Από το lπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων έγιναν προσπάθειες για την 

απάμβλυνση του προβλήματος. Λήφθηκαν κάποια μέτρα όμως ικανοποιητική 

λύση 8εv έχει 8οθεί. Για vα μην πω καθημερινά, συχνά παρουσιάζονται 
προβλήματα, με αποτέλεσμα να μένουν στο αερο8ρόμιο 8υο και τρεις μέρες 

φθαρτά, vα επιστρέφονται πlσω και να καταστρέφονται προς μεγάλη ζημιά των 

παραγωγών και της εθνικ'ής μας οικοvομ(ας. 

Η κυβέρνηση επιβάλλεται vα επιληφθεί άμεσα του προβλήματος αυτού και vα 

8ώσει ριζική λύση. Να εξασφαλιστούν χωρ(ς χρονοτριβή χώροι πάνω σε μόνιμη 

βάση, οι οπο(οι vα ανταποκρ(νοvται πλήρως στη ζήτηση που υπάρχει. Οι 

περιορισμένοι χώροι, εκτός των άλλων, αποτελούν και παράγοντα αόξησης των 

ναύλων. Αυτό συνέβηκε στην εσο8ε(α που πέρασε, όταν σε τέτοια εποχ'ή οι 

αεροπορικές εταιρείες αύξησαν τα ναύλα από f:235 τον τόνο στις f260 και αυτό 
όχι μόνο για τη χειμερινή περίο8ο, αλλοί η αύξηση αυτή μπήκε για ολόκληρο το 
χρόνο και συνεχίζεται. 

Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε 8εν είναι μόνο η εξασφοίλιση χώρων αλλοί 

και χαμηλών ναόλωv για να εlναι συναγωv(σιμα τα προ'ίόντα μας στις αγορές του 

εξωτερικού. Αυτό θα συμβάλει στην ορθολογιστική αξιοποίηση των αναπτυξιακών 

μας έργων, στη βελτίωση του εισο8ήματος και των συνθηκών 8ιαβίωσης των 

αγροτών αλλά και στην ενίσχυση της εθνικής μας οικονομίας. 

Όπως τόνισαν και οι αγροτικές οργανώσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

η κυβέρνηση θα πρέπει να μεριμνήσει για την επάρκεια σε αεροπορικούς χώρους, 

για την εξασφάλιση χαμηλών ναόλων, τη συμπίεση των κόστων και αν χρειαστε( 

να προβε( σε επι8ότηση των ναύλων έτσι που να εξευρεθε( μόνιμη, σταθερή και 

μακροχρόνια λύση που να εμπνέει στους παραγωγούς εμπιστοσόνη και αξιοπιστ(α 

στους εξαγωγείς μας στις αγορές του εξωτερικού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΦΑΝΤΗΣ) 

Ο κ. r. Παπα8όπουλος παρακαλώ. 
Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύρι~ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 
Το θέμα που συζητούμε σήμερα ε(vαι πραγματικά αρκετά σοβαρό 1 8ιότι 
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επηρεάζει γενικότερα τη γενική οικονομία της πατρίδας μας. Γιατί η εξεύρεση 
ικανοποιητικού χώρου για την εξαγωγfι φθαρτών είναι ένας από τους κύριους 
παράγοντες και συντελεστές, οι οποίοι θα συμβάλουν στην αναδόμηση και ανέλιξη 
της αγροτικής οικονομίας. 

Είναι γνωστό δυστυχώς ότι οι αεροπορικοί χώροι, οι οποίοι διατίθενται από 
τον εθνικό μας μεταφορέα, είναι αντιστρόφως ανάλογοι με την ποσότητα του 
εξαγωγικού μας εμπορίου. Και εξηγούμαι: Ενώ από το Νοέμβριο μέχρι το 
Μάρτιο αυξάνεται το ποσό του εξαγωγικού εμπορίου των φθαρτών, αντίθετα 
ελαττώνεται ο αεροπορικός χώρος και εν τοιαύτη περιπτώσει δημιουργείται 
πραγματική κρίση και υπάρχει πρόβλημα τεράστιο μεταξύ των εξαγωγέων μας 
και των εισαγωγέων στις άλλες χώρες. Διότι κλείνουν συμβόλαια, δε φαίνονται 

συνεπείς, υπόκεινται σε δικαστικά έξοδα, σε αποζημιώσεις και ούτω καθεξής, 
πράγμα το οποίο αποθαρρύνει τους εξαγωγε!ς στο να συνεχ!σουν τη δουλειά τους. 

Έχει γίνει μια αναδόμηση της γεωργικής μας παραγωγής και οικονομίαζ. 

Έχουν δημιουργηθεί υδατοψράκτες στα διάψορα μέρη της Κόπρου για να αλλάξει 

το προϊόν του αγρότη. Έχουν μετατραπεί οι ξηρικές καλλιέργειες σε πότιμες και 

επομένως και τα προϊόντα είναι διαφορετικά.. Έχουν μετατραπεί τα προϊόντα σε 

φθαρτά πλέον προϊόντα, τα περισσότερα των οποίων ε!ναι για εξαγωγή. 

Επομένως πρέπει να κοιτάξουμε να βοηθήσουμε την εναλλακτική αυτή καλλιέρ

γεια και να αντιμετωπίσουμε τα προβλ-fιματα τα οποία δημιουργούνται με την 

εναλλαξιμότητα αυτή. Τα ψθαρτά δεν αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην εξαγωγή 

ούτε και στη διάθεσή τους, γιατί ε(ναι απεριόριστη η ζήτησή τους από το 

εξωτερικό. Αλλά πρέπει να βρεθεί τρόπος διοχέτευσης των προϊόντων τούτων στο 

εξωτερικό, σε συναγωνίσιμες όμως τιμές. Αν ο εθνικός μεταψορέας και η 

κυβέρνηση δε σκεφτούν με ποιο τρόπο θα εφαρμόσουν τέτοια μέτρα που να μπορεί 
το εξαγωγικό μας εμπόριο να συναγωνtζεται άλλα προϊόντα άλλων χωρών, θα 

υπάρξει και εδώ τεράστιο πρ.όβλημα. 

Εtναι γνωστό ότι διάφορες μέχρι σήμερα παραδοσιακές καλλιέργειες 
(αμπελουργικά προϊόντα, δημητριακά) έχουν χαρακτηριστεί ως ασύμψορες, και η 

πολιτική της κυβέρνησης είναι π.χ. η εκρίζωση των αμπελιών. Οι περιοχές όμως 

οι οποίες θα παραμείνουν γυμνές από αμπέλια, πρέπει να φυτευτούν μέ κάτι. Και 

πολλές από αυτές θα φυτευτούν με προϊόντα τα οποία θα ποτtζονται από τους 

υδατοφράκ-ί-ες κα;~ θα είναι φθαρτά. Πρέπει επομένως να βρεθούν οι χώροι οι 
αεροπορικοί κυρ!ως για εξαγωγή, γιατί μόνο έτσι θα είναι· συμφέροντες οι όροι 

υπό τους οποίους θα γίνεται η εξαγωγή. Και επιβάλλεται η υλοποίηση της 

κυβερνητικής υπόσχεσης ότι θα αυξήσει τους χώρους τούτους φτάνει να υπάρξουν 
προϊόντα. Προϊόντα υπάρχουν, χώροι όμως δεν υπάρχουν. Και αν οι Κυπριακές 

Αερογραμμές λ&.νε ότι ζημιώνουν υ50,ΟΟΟ το χρόνο από την πολιτική τους, αυτά 
είναι ελάχιστα Ποσά έναντι των ποσών των εκατομμυρίων λιρών με τα οποία 
επιχ~ρηγούνται ':C'α άλλα προϊόντα, τα δημητριακά και τα αμπελουργικά. 

Η εξασφάλιση του αεροπορικού χώρου πρέπει να ε(ναι μόνιμη και σίγουρη. 

Γιατί αν δεν είναι μόνιμη και σίγουρη, δεν αισθάνονται ασφάλεια ούτε οι 

παράγωγοί να παράξουν αλλά ούτε και οι εξαγωγε(ς να κλείνουν συμφων(ες με 

ο(κους του εξωτερικού και να αισθάνονται ασφάλεια ότι δεν πρόκειται να 

διωχθούν δικαστι~ά ή να μπουν σε τεράστια έξοδα τα οποία θα χάσουν. 

\ 
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Επιβάλλεται ως εκ τούτου να ακολουθήσει η κυβέρνηση τις υποΟείξεις της 

Έκθεσης της αρμ68ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Είναι πολύ καλές οι 

εισηγήσεις αλλά Οεν πρέπει να παραμείνει η κυβέρνηση μόνο σ' αυτές, αλλά και 
να τις υλοποιεί, για να έχουμε και τα ανάλογα αποτελέσματα. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιά8ης παρακαλώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, 

Δε σκόπευα ν 1 ανεβώ στο βήμα γι' αυτό το θέμα, αν δεν πίστευα ότι 

εγείρονται μερικά θέματα αρχής και τάξης όσον αφορά τη λειτουργία της Βουλής. 

Έχουμε ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε, που αφορά την εξαγωγή των αγροτικών 

μας προϊόντων. Έξι χιλιάδες τόνοι φθαρτά και λαχανικά εξάγονται στην περίοδο 

Νοεμβρίου-Μαρτίου κάθε χρόνο, με μια αυξητική τάση. Υπάρχει καθεχρονικά και 

μόνιμα πρόβλημα εξεύρεσης αεροπορικών χώρων, υπάρχει πρόβλημα ψηλών 
ναύλων. 

Κλήθηκαν ενώπιον της Επιτροπής οι Κυπριακές Αερογραμμές, η κυβέρνηση, 
οι παραγωγο(, οι έμποροι, οι αγροτικές οργανώσεις. Ακούσαμε τις εισηγήσεις 

τους κι όλοι εκείνοι κι εμείς ενδιαφερόμαστε, ή έτσι λέμε τουλάχιστον, για τη 

μόνιμη, τη συνεπή, την ασφαλή και απρόσκοπτη μεταφορά των προϊόντων μας για 
να αντέξουν και να αντεπεξέλθουν στο σκληρό διεθνή ανταγωνισμό ο οποίος 

υπάρχει και στον οποίο είμαστε υποχρεωμένοι να συμμετάσχουμε, αν θέλουμε να. 

επιβιώσουμε, κα.ι να έχουμε εξαγωγικό προσανατολισμό των αγροτικών μας 

προϊόντων. Για να μπορέσει να επιβιώσει και να προοδεύσει ο Κύπριος αγρότης, 

που αποτελεί τη ραχοκοκκαλιά της κυπριακής κοινωνίας κα.ι της κυπριακής 

οικονομίας, και όλοι μας λέμε ότι θα πρέπει να μείνει στον τόπο του, για να μην 

ερημώσει η ύπα.ιθρος και όλα αυτά τα πράγματα, 

Διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε, και είναι γι' αυτό που ήθελα να μιλήσω, αν εμείς 

ως Βουλή επι-Τελούμε το έργο μας. 

Οι δυο έντιμοι συνάδελφοι, ο κ. Ηλία και ο κ. Ερωτοκρίτου,---έγραψα.ν-αυ't'ό-το

θέμα στις 3 Νοεμβρίου του 1988, αμέσως μόλις παρουσιάστηκε το πρόβλημα το 
1988 που πρώτο παρουσιάστηκε το 1986-77, το 1987-88 και το 1988-89. 

Λοιπόν, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών, της οποίας εlμαι και 

μέλος, επειδ'ή είδε ότι το πρόβλημα. 'ήταν κατεπείγον, κάλεσε την επομένη σχεδόν 

της εγγραφής του τη συνεδρίαση και το συζητήσαμε για να δούμε τι πρέπει να 

γίνει και καλέσαμε τους α.γίους πάντες ενώπιόν μας. Ακούσαμε τις απόψεις τους, 

τους διώξαμε και θα έπρεπε ομαλά, αν λειτουργούσαμε σωστά ως Βουλή, αμέσως 

να το συζητούσαμε στην ολομέλεια, για. να επιτελέσουμε το ρόλο μας τον 

πολιτικό, του ελέγχου της Εκτελεστικής Εξουσίας. Για.τί ποια σημασία είχε να 

φιλολογοόμε εμείς και οι άλλοι ενώπιόν μας; Είχε σημασία στο ότι εκεί που 

υπήρχε το πρόβλημα καυτό, στην επικαιρότητα, να. το φέρουμε στην ολομέλεια 

της Βουλής, να απασχολήσουμε τον τύπο, το ραδιόφωνο, την τηλεόραση, την κοινή 

γνώμη, και να πιέσουμε πολιτικά την κυβέρνηση, τις Κυπριακές Αερογραμμές και 

όσους είναι αρμόδιοι τέλος πάντων, για να συμβάλουμε με τον πολιτικό μας 

έλεγχο στη λύση αυτού του προβλήματος. 
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Εμείς ως Βουλή, διότι δεν αρκεί να κάνουμε κριτική των άλλων, πρέπει 

πρώτα να κάνουμε κριτική προς τους εαυτούς μας και προς τον ο(κο μας, τι 

κάναμε; 

Τέλειωσε η συζήτηση από τα μέσα του Νοεμβρίου στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, εξαντλήθηκε η περίοδος 1988-89, ήλθε η περίοδος 1989-90, πέρασε 
και το μισό της και εξαντλείται και αυτή και, ύστερα από ενάμιση χρόνο περίπου 

από την εγγραφή και τη συζήτησή του στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

ερχόμαστε τέλη του Ιανουαρίου του 1990 να συζητήσουμε αυτό το πρόβλημα. 
Και ίσως να έχουμε και την αυταπάτη ως Σώμα ότι θα πρέπει να μας λαμβάνει 

υπόψη η Εκτελεστική Εξουσία, θα πρέπει να μας λαμβάνουν υπόψη οι Κυπριακές 

Αερογραμμές, θα πρέπει να μας λαμβάνει ·υπόψη ο τύπος ο οπο(ος είναι απών, και 

είναι 8ικαιολογημένα απών, όταν εμείς από αμέλεια, ίσως και από οκνηρία, 8εν 

ξέρω, από αδιαφορία ή και από ανευθυνότητα, έχουμε διώξει τον τόπο από τα 

έδρανα της Βουλής. 

Γιατί; 

Γιατί μαζέψαμε θέματα π~υ έχουν εγγραφεί από το 1987-88 και αποφα
σίσαμε, ευ8οκήσαμε εμείς να τα' συζητήσουμε, 25 θέματα μα.ζεμένα, τέλη του 
Ιανουαρίου του 1990. Τι σημαίνει' αυτό το πράγμα; Σημαίνει ότι όταν εμείς δε 
λειτουργούμε υπεύθυνα, αμφιβάλλω )C~τά πόσο έχουμε το 8ικαίωμα να απαιτούμε 
από τις άλλες υπηρεσίες του κράτους νd"~ειτουργούν. 

Ερχόμαστε εδώ, ψηφίζουμε τα νομ~χέδια τα οποία φέρνει η κυβέρνηση, 
κάπου-κάπου υποβάλλουμε κι εμείς καμιiί πρόταση νόμου, γιατί 8εν είμαστε 

υπηρεσία όπως το κράτος, ψηφίζουμε και τους συμπληρωματικούς προϋπο

λογισμούς της κυβέρνησης κατά κανόνα, και έχουμε εξαντλήσει τη λειτουργία της 

Βουλής, και η ώρα 6.00 περίπου τα εγκαταλείπουμε και φεύγουμε κάθε Πέμπτη. 

Με όλο το σεβασμό προς όλους μας και προς το llροεδρείο, νομίζω ότι αυτή 
την τακτική μας θα πρέπει να την αναθεωρήσουμε, αν θέλουμε η Βουλή να μην 
εξαντλείται σε ακαΟημαϊκές, ανούσιες συζητήσεις που μοιάζουν με μπαγιάτικο 

φαγητό ή με κρύες σούπες, που Οεν ενΟιαφέρουν κανένα, ούτε εμάς τους ίΟιους οι 

οποίοι εκφωνούμε από του βήματος, ενώπιον κενών ε8ράνων, τις ομιλ(ες μας. 

Συζητούμε 25 θέματα για ένα και μοναδικό λόγο. Επειδή είναι γραμμένα 
στην ημερήσια Οιάταξη και πρέπει κάποτε να τελειώσουν. Ούτε κι εμείς πιθανώς 
και ευλόγως Οεν ενΟιαφερόμαστε. Αλλά εμε(ς ως Σώμα ε!μαστε υπεύθυνοι για 

την εικόνα την οποία παρουσιάζει η Βουλή. Διότι αν έχουμε να επιτελέσουμε το 
νομοθετικό έργο, έχουμε και το πολιτικό έργο, την πολιτική κριτική, το 3ημόσιο 
έλεγχο των πάντων σ 'αυτή την κοινωνία. Και εφόσον είμαστε ταγμένοι για να 

κρίνουμε όλες τις εξουσ(ες και όλους όσους λειτουργούν σ 'αυτή την κοινωνία, θα 

πρέπει αυτή την κριτική να την αρχίζουμε από το ίδιο το Σώμα, από το 
Κοινοβούλιό μας. Και αν το κάνουμε, έχω τη γνώμη ότι το Σώμα που ονομάζεται 

'Κυπριακή Βουλή' δε θα πάρει σ' αυτό τον τομέα προβιβάσιμο βαθμό. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ηλιάδη ο Προεδρεύων του Σώματος κ. 

Λαδάς επανήλθε στην έδρα του), 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο κ. Τσιέττης παρακαλώ. 
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Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 
1 Εντιμε κύριε Πρόε8ρε, αξιότιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Παρόλο που καθυστέρησε η συζήτηση αυτού του θέματος, εντούτοις έχει 

επικαιρότητα. Δεν υπάρχει μεγάλη ανησυχ(α, αλλά σαν θέμα προοπτικής, μπορεί 
να λυθεί πάνω σε καλύτερη βάση το πρόβλημα. Αυτές τις μέρες, φέτος, συνεχώς 

φορτώνουμε Βύο και τρία φορτηγά αεροπλάνα. Την περασμένη β8ομά8α ι8ιώτης 

φόρτωσε τρίτο αεροπλάνο. Υπάρχουν 8υσκολίες με τα λεγόμενα πειρατικά 
αεροπλάνα, 8ιότι μπορεί και 8ύο και τρεις μέρες να μένουν τα φθαρτά στο 

αερο8ρόμιο και αυτό αποβαίνει σε βάρος του εμπορίου και του τόπου. 

Η φθαρτοκαλλιέργεια είναι ένας βασικός κλάδος της αγροτικής μας οικο

νομίας. Γι 
1 
αυτό πρέπει να παρτούν μια σειρά μέτρα για την απρόσκοπτη και 

συνεχή εξαγωγή λαχανικών στο Ηνωμένο Βασίλειο και σε άλλες χώρες. Αν 

υπολογίσουμε τις 8uσκολίες που παρουσιάζονται στην επέκταση των πατατο

φυτεtών, αν υπολογίσουμε ότι Οεν καλλιεργούμε πια καρότα και εσπεριΟοειΟή, 

μπορεί να καταλήξουμε ότι ο Κύπριος γεωργός πρέπει να ενθαρρυνθεί να αυξήσει 
την παραγωγή πρώιμων λαχανικών. 

Απαραίτητα όμως και με τα σημερινά δεδομένα, που οι εξαγωγές μας 
περιορ(στηκαν σε έξι χιλιάΟες τόνους λαχανικών, η Κύπρος χρειάζεται επι

πρόσθετους αεροπορικούς χώρους για να. εξυπηρετεί ικανοποιητικά τον ευαίσθητο 
τομέα των εξαγωγών μας, για. το καλό του τόπου μας και της οικονομίας μας. 

Εφόσον Οεν υπάρχει μεγάλη αεροπορική κίνηση το φθινόπωρο και το χειμώνα, 
και συνεπώς και επαρκής αεροπορικός χώρος, πρέπει και φέτος, απαραίτητα θα 

έπρεπε, να είχαμε Οικό μας μεταφορέα. 

Το πρόβλημα όμως πρέπει να λυθεί μόνιμα. Η Κύπρος έχει τις δυνατότητες 

να έχει το Οικό της φορτηγό αεροπλάνο για εξαγωγές φρούτων και λαχανικών. 
Εμπειρογνώμονες συνάδελφοι που μελέτησαν τα προβλήματα της φθαρτοκαλλιέρ

γειας, στην Έκθεσή τους προς την κυβέρνηση αναφέρουν ότι η Κύπρος έχει τις 

Ουνατότητες να αυξήσει κατά πολύ τις εξαγωγές των λαχανικών στην αγγλική και 
άλλες αγορές, στην Ευρώπη και στη γύρω περιοχή. 

Στην Έκθεση Λώρενς Γγούλτ του 1985 αναφέρεται ότι η παραγωγή 
λαχανικών στην τελευταία Οεκαετ(α. έφθασε στους εξήντα χιλιάΟες τόνους~ και οι 

εξαγωγές κυμαίνονται από έξι έως επτά χιλιάδες τόνους και συνεχίζει: «Σαν 
αποτέλεσμα αυτής της αυξημένης παραγωγικής ικανότητας, οι εξαγωγικές 

δυνατότητες προβλέπονται να είναι γύρω στους 50,000 τόνους μέχρι το 1990, από 
τους οποίους οι 20 χιλιάδες τόνοι θα εξάγονται στην περίοδο Οκτώβρη - Μάρτη. 

Τόνιζε όμως ότι οι εξαγωγές λαχανικών στην Ευρώπη θα πρέπει να 

αποτελέσουν ευθύνη του Συμβουλίου Εμπορίας Πατατών και οι ιΟιώτες εξαγωγείς 

μπορούσαν να κρατήσουν τις εξαγωγές της Μέσης Ανατολής. Από τη μελέτη των 

εμπειρογνωμόνων τίποτα δεν εφαρμόστηκε. Ενώ το Υπουργείο Γεωργίας 
προσπαθούσε να αυξήσει την παραγωγή λαχανικών, το lπουργείο Εμπορίου 

έκαμε τους Οικούς του πειραματισμούς με μια Επιτροπή Εξαγωγών και τη 

ΣΕΔΙΓΕΠ. Τόσο η Επιτροπή Εξαγωγών όσο και η ΣΕΔΙΓΕΠ, απέτυχαν να 
αυξήσουν τις εξαγωγές. 

Αντί να αυξηθούν οι εξαγωγές λαχανικών, μειώθηκαν, γιατί Οεν υπήρχαν 
τακτικά Οιαθέσιμοι αεροπορικοί χώροι. Τα αεροπορικά ναύλα από ΙορΟανία, 

Αίγυπτο, Ισραήλ προς Αγγλία ήταν χαμηλότερα. Αντί να αυξηθεί η παραγωγή 
λαχανικών παραμένει στα ίΟια επίπεΟα με τάση υποχώρησης. 
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Το σχέδιο για ανοίπτυξη της φθαρτοκαλλιέργειας περιορίστηκε. Από το 

σχεδιασμό να γίνουν επενΜσεις 14 εκατομμυρίων δολαρίων, δαπανήθηκαν μόνο τα 
3 εκατομμόρια. Οι εξαγωγές φθαρτών κυμαίνονται στους έξι χιλιοίδες τόνους. Οι 

παραγωγοί πιστεύουν ότι και τώρα, αν παρτούν μέτρα, Οεν είναι αργά. Υπάρχει 
Ουνατότητα για να επεκταθούν οι καλλιέργειες λαχανικών. 

Υπάρχουν τώρα καλύτερες προοπτικές για τους γεωργούς από τη δυνατότητα 
που έχουν να αξιοποιήσουν το νερό των μεγάλων υδατικών έργων που έγιναν. 

Απαραίτητα χρειάζεται συντονισμός μεταξύ των υπηρεσιών των Υπουργείων 

Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Χρειάζεται 

ειδικός φορέας για έναν καλότερο προγραμματισμό της παραγωγής και εξαγωγής 

των φθαρτών. Υπάρχει ισχυρή άποψη των εμπειρογνωμόνων ότι μπορούν τα 

υφιστάμενα συμβούλια εμπορίας πατατών και καρότων να αναλάβουν τις εξα

γωγές των λαχανικών και των καρπουζιών. 

Πρέπει να λυθεί μόνιμα το πρόβλημα των αεροπορικών χώρων. Η Κύπρος να 

αγοράσει το Οικό της αεροπλάνο για εξαγωγές λαχανικών και άλλων εμπορευ

μάτων. 

Έντιμε κόριε Πρόεδρε, 

Η Κύπρος με το θαυμάσιο κλ(μα της και με τη ηλιοφάνεια σε όλους τους 

μήνες του χρό"ου, με τις μεγάλες επενδύσεις που έγιναν για. υδατικά έργα., με τους 
ικανούς και τους προοδευτικούς γεωργούς της, έχει τις δυγατότητες να αυξήσει 
την παραγωγή λαχανικών. Αν οι αρμόδιες υπηρεσίες των ενδιαφερόμενων 

υπουργείων ενδιαφερθοόν περισσότερο, μπορεί η Κόπρος να αυξήσει τις εξαγωγές 

λαχανικών για το καλό του τόπου μας, της οικονομ(ας μας, και την εισαγωγή 
πολύτιμου συναλλάγματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

'Αλλος ομιλητής παρακαλώ; 

Ο κύριος Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Ένιωσα την ανάγκη να πω και εγώ μερικά λόγια επ( του θέματος, πάνω σε 
μερικές διαφορετικές πτυχές του, δεδομένου ότι τότε που γινόταν η συζήτηση του 
θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών, ως μέλος αυτής της 
Επιτροπής παρακολοόθησα το θέμα. 

Είναι γεγονός, από τη διερεύνηση του θέματος που έκαμε η αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ότι διαπιστώσαμε ότι κάθε χρόνο σε κάποια εποχιακή 

περίοδο και ιδιαίτερα Νοέμβριο -Φεβρουάριο -Μάρτιο, παρουσιαζόταν έλλειψη 
ικανοποιητικών χώρων για το θέμα. του εξαγωγικού εμπορίου των γεωργικών μας 

προϊόντων. Αυτό το θέμα, κάθε φορά που παρουσιαζόταν, κατά συνήθη πρακτική 
το αντιμετώπιζε με κάποιες προσπάθειες η Cyprus Airways, ο εθνικός μετα

φορέας της Κύπρου. 

Όμως ήταν σαφές για μας ότι αυτό αντιμετωπιζόταν εκ των ενόντων σε 

κάθε περίπτωση που παρουσιαζόταν η ανάγκη. Και εκείνο που απασχολούσε 
όλους τους ενδιαφερομένους, και ιδιαίτερα εμάς στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 
ήταν πώς θα αντιμετωπίζετο πάνω σε σταθερή και μόνιμη βάση, ώστε να μη 

παρουσιάζεται αυτό το πρόβλημα και στο μέλλον. 
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Η προσωπική μου Οιαπ(στωση και το συμπέρασμά μου από τις συζητήσεις 
και τις απόψεις που εκφράζονταν στην Επιτροπή από όλους τους ενδιαφερομένους 

ε(vαι ότι ο μόνος τρόπος που θα μπορούσε και μπορει ακόμα να αντιμετωπιστε! 

πάνω σε σταθερή και μόνιμη και ασφαλή βάση ε!ναι μέσω των Κυπριακών 
Αερογραμμών. Αυτή την πρόθεση κοιι οιυτή τη δι&θεση είχαν πρ&γμοιτι οι 

Κυπριακές Αερογραμμές. Κοιι οισφοιλέστοιτοι ο τρόπος που μοις εξήγησαν ότι θοι 

το αντιμετώπιζαν ήταν η ναύλωση ξένων αεeοπλάνων, ειδικών γι' αυτό το σκοπό, 
από ξένες εταιρείες μέχρι να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα, πιθανώς με δικά τους 

αεροσκάφη, ειδικά γι 
1 
αυτό το σκοπό. 

Όμως η ναόλωση ξένων αεροσκαφών από άλλες εταιρείες εlvαι πολύ φυσικό 

να παρουσιάζει Ουσκολ(ες. Αυτές για να δείξουν ενδιαφέρον απαιτούσαν κά.ποιο 

πιο αυξημένο ναύλο το οποίο οι Κυπριακές Αερογραμμές προσπαθούσαν και 

περιόριζαν στο ελάχιστο Ουνατό πλα(σιο και μάλιστα και με ζημιά τους, γεγονός 

που σήμαινε και επιχορήγηση Οική τους γι 1 αυτό το σκοπό. 

Δυστυχώς, οιν δεν αντιμετωπίστηκε το πρόβλημα οιυτό οιπό τις Κυπριακές 
Αερογραμμές π&νω σε σταθερή κοιι μόνιμη κοιι ασφαλή β&ση, το δικό μου 

συμπέρασμα ε(ναι ότι Οεν ήταν Οική τους ευθύνη, αλλά Ουστυχώς ευθύνη των 

αρμοδίων κοιι ιδιαίτεροι του αρμόδιου Υπουργείου. Ήτοιν σαφές ενώπιόν μοις, 
οιπό όλες τις συζητήσεις που κ&νοιμε, ότι η επίσημη πλευρ& δεν είχε πολιτική, δεν 

ε(χε θέση πάνω σ 1 αυτό το πρόβλημα και κυριολεκτικά πελαγοΟρομούσε. Και θα 

αναφερθώ σε μερικ& ποιροιδείγμοιτοι. 

Ότοιν, λόγω αυτής της οιν&γκης, ο Σύνδεσμος Εξαγωγέων συνεβλήθη με τις 

Κυπριακές Αερογραμμές για την αντιμετώπιση οιυτ>\ς της οιν&γκης, όλως ποιροι
δόξως η επίσημη πλευρ& οιντί νοι ενδιαφερθεί γιοι νοι δει πως θοι το σταθεροποιήσει 

και τι θα κάμει, αναζητούσε άλλες λύσεις. Παραχώρησε άΟειες σε άλλες εταιρε(ες 

με την υπόσχεση απλώς ότι πολύ σύντομα θα εξασφάλιζαν αεροσκάφη ειΟικά γι 1 

αυτό το σκοπό. Και ακόμα έΟινε σημασ(α σε κάποιες προθέσεις άλλων εταιρειών 

ότι θα εξασφάλιζαν αυτές τις ανάγκες. Τα ονόματα των εταιρειών αναφέρονται 

και στην Έκθεση. 

Οι εξαγωγείς οινησυχούσοιν, διότι ήθελαν διοισφ&λιση στοιθερ>]ς κοιι μόνιμης 

κοιι οισφοιλούς β&σης. Δίνονταν υποσχέσεις οιπό την επίσημη πλευρ& ότι είχαν 
Οιαβεβαιώσεις ότι σε ένα, Ούο, τρεις μήνες maximum, θα μπορούσαν αυτές οι 

εταιρεlες να δρομολογήσουν αεροσκάφη και να αντιμετωπlσουν αυτή την ανάγκη. 

Μετ& οιπό εν&μιση χρόνο, οιγοιπητοί συν&δελφοι, περιμένουμε τις εξελίξεις χωρίς 
να πραγματοποιηθούν αυτές οι υποσχέσεις. Και αυτό Οεν εlναι υπεύθυνη 

συμπεριφορά, κατά τη γνώμη μου, των αρμόΟιων φορέων που όφειλαν να 
προβληματιστούν, για να αντιμετωπlσουν αυτή την κατάσταση. 

Προσωπικ&, είμαι απόλυτοι βέβαιος ότι από τότε, οιν η επίσημη πλευρ& κοιι 
ιδιαίτεροι το αρμόδιο Υπουργείο κοιι οι αρμόδιοι υπηρεσιακοί ποιρ&γοντες κοιθό

ριζοιν πολιτική π&νω σ' οιυτό το θέμοι, κοιθόριζοιν συγκεκριμένη θέση, χωρίς 

οποιεσΟήποτε άλλες σκοπιμότητες ή επηρεασμούς οποιωνδήποτε ενΟιαφερομένων 
δήθεν που τους έδιναν υποσχέσεις ότι θα κάμουν αεροπορικές εταιρε(ες και θα 

Ορομολογήσουν αεροσκάφη, αυτό το θέμα θα ήταν λυμένο, μέσω της Cyprus 
Airways. Δεν είναι δύσκολο. Είμαι απόλυτοι βέβαιος ότι το χρόνο που παρήλθε 

από τότε μέχρι τώρα, αν τον εκμεταλλεύονταν για να ενσκύψουν στο θέμα και να 

προβληματιστούν μοιζί με τις Κυπριακές Αερογραμμές κοιι με τους &λλους 

ενδιαφερόμενους, δηλαδή Σύνδεσμο Εξαγωγέων κοιι Παραγωγών, το πρόβλημα θοι 

ήταν ήδη λυμένο και Οεν θα μας απασχολούσε καν τώρα. 
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Δυστυχώς 8εν έγινε, και έχει 8ίκαιο ο συν&8ελφος Ηλι&8ης και συμφωνώ μαζί 

του ότι καθυστερήσαμε και εμείς μέχρι να το συζητήσουμε, για να ασκήσουμε την 
ανάλογη επιρροή μας. Όμως υπάρχει και το άλλο θέμα. Η επίσημη πλευρά 
γνώριζε τους προβληματισμούς της Επιτροπής, γνώριζε τις απόψεις της, γνώριζε 

τις παραστάσεις τις οποίες επανειλημένα κάναμε. Και το ερώτ-ημα είναι: Τι 

έκαμε μέχρι σήμερα; Και μέχρι σήμερα ακόμα το θέμα εκκρεμεί και π&λι 
αναγκαζόμαστε να το αντιμετωπίσουμε εκ των ενόντων. 

Είμαι απόλυτα βέβαιος, και αυτή την έκκληση κάνω, ότι αν και αυτή τη 
στιγμή το αρμό8ιο Υπουργείο προβληματιστεί σοβαρ& και υπεύθυνα ενσκύψει στο 

πρόβλημα, 8εν είναι 8ύσκολο το πρόβλημα. Μπορεί να αντιμετωπιστεί πολό 

εύκολα πάνω σε σωστή βάση, μόνιμη, μακροπρόθεσμη και ασφαλή, μέσω των 

Κυπριακών Αερογραμμών. 

Αυτ& θα ήθελα να αναφέρω για να μη θεωρητικολογούμε περισσότερο, 8ι6τι 

εμ&ς η συμβολή μας είναι καθαρ& πολιτικής σημασίας για να 8ίνουμε τα αν&λογα 

μηνύματα στην Εκτελεστική Εξουσία. Αλλά εκείνο που μετρά είναι το εν8ιαφέρον 
της Εκτελεστικής Εξουσίας και ι8ιαίτερα του αρμό8ιου Υπουργείου και των 

αρμό8ιων υπηρεσιακών παραγόντων να εν8ιαφερθούν και με σοβαρότητα και με 

υπευθυνότητα, να κάτσουν με τους εν8ιαφερομένους για να βρουν μια λύση. Και 

οι λύσεις είναι πολύ απλές, αρκεί να καθορίσουν πολιτική μακροπρόθεσμη και 

μόνιμη και να μη πελαγοδρομούν. με υποθετικές λύσεις ανάλογα με το ποιοι άλλοι 

ενδιαφέρονται ότι μπορεί δήθεν να τους προσφέρουν αυτή την υπηρεσία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Σειρ& έχει ο κ. Χαραλαμπί8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κυπριακή οικονομία στηρίζεται σε μεγ&λο βαθμό στη γεωργική μας 
παραγωγή. Έχουμε κάνει ως κράτος τεράστιες επενδύσεις στο γεωργικό τομέα. 

'Ηδη οι επενδύσεις έχουν αρχίσει να αποδίδουν καρπούς αυξάνοντας τη γεωργική 

παραγωγή με γοργούς ρυθμοός. Αναμένεται όμως να αυξηθεί ακόμα περισσότερο 
τα αμέσως προσεχή χρόνια. Οι επενΜσεις μας στο γεωργικό τομέα 8εν είχαν 

ασφαλώς μόνο στόχο την ικανοποίηση της εσωτερικής αγορ&ς. Στόχος και η 

εξαγωγή των .γεωργικών προϊόντων μας, όπως των φρέσκων φρούτων και 

λαχανικών. 

Για να μπορέσουμε όμως να εξάξουμε τα φρούτα και λαχανικά μας με 

επιτυχία, είναι απαραίτητο να είμαστε πρώτο, ανταγωνιστικοί στο διεθνή τομέα 

και δεύτερο, πειστικοί, συνεπείς και ικανοί να ανταποκριθούμε στις ανάγκες των 

αγοραστώV μας σε κάθε περίπτωση και σε κάθε χρονική περίοδο. Πώς όμως 
μπορεί να συμβεί τούτο αν 8εν μπορούμε να εξασφαλίσουμε χαμηλ& αεροπορικ& 

ναύλα, αν δεν μπορούμε να εξασφαλίσουμε ικανοποιητικούς αεροπορικούς χώρους 

για μεταφορά των προϊόντων μας σε κάθε χρονική περίοδο; 

Όπως τονίζεται στην Έκθεση της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, 

που φαίνεται ότι εξέτασε σφαιρικ& το όλο πρόβλημα, υπ&ρχει πρ&γματι ανεπ&ρ

κεια αεροπορικών χώρων και ψηλ& κόστα, ψηλ& ναύλα. Τα μέτρα που λήφθηκαν 

από το αρμόδιο Υπουργείο φαίνεται ότι δεν ήταν ικανοποιητικά για λύση του 
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προβλήματος και έτσι το πρόβλημα συνεχίζει να υπάρχει και σήμερα, με 

αποτέλεσμα να μην μπορούμε να εξάξουμε την παραγωγή μας, με όλες τις 

επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία αλλά εt8ικότερα στα εισοΟήματα των 

παραγωγών μας, που με τόσους κόπους και έξοΟα παράγουν τα προϊόντα τους. 

Η ευθύνη για λύση του προβλήματος, όπως τονίστηκε και από όλες τις 

αγροτικές οργανώσεις, βαρύνει την κυβέρνηση, η οπο(α έχει υποχρέωση να λύσει 

έγκαιρα και οριστικά το θέμα της επάρκειας αεροπορικών χώρων, όπως και το 

ύψος των σχετικών ναύλων. Στην Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής υπάρχουν οι σωστές εισηγήσεις τις οποίες η κυβέρνηση δεν πρέπει να 

παραγνωρίσει. 

Η αρμόΟια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, η Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων, θα παρακολουθεί με ιδιαίτερο ενδιαφέρον το όλο πρόβλημα μέχρι την 
οριστική λύση του. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι τα όσα ανέφερε πριν λlγο από τούτο το 

βήμα ο συνάδελφος κ. Δ. Ηλιάδης δε μας βρίσκουν αντίθετους ή αδιάφορους. 

Αντίθετα. Το θέμα μάλιστα έχει εγερθεί και από άλλους συναδέλφους, όπως τους 

κυρίους Π. Στυλιανού και 'Α. Χρυσοστόμου σε προηγούμενες περιπτώσεις. 
'Ομως πιστεύουμε ότι ο τρόπος λειτουργίας της Βουλής πρέπει να απασχολήσει 

ειδικά το Σώμα και όχι να ασχολούμαστε με τούτο περιστασιακά, όπως γlνεται 

σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Στη λίστα είναι ο κ. Ε. Ευσταθίου και μετά ο κ. Ν. Ηλία. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεόρε, έντιμοι κύριοι συνάόελφοι, 

Δε θα μιλούσα πάνω στο θέμα και Οε θα λάμβανα το λόγο, αν Οε γινόντουσαν 

ακριβώς οι παρατηρήσεις με τις οποlες οι προηγούμενοι συνάόελφοι έχουν 
συμφωνήσει. Διαφωνώ εντελώς και Οε νομίζω ότι το Σώμα τούτο Οεν 
ανταποκρίνεται στην αποστολή του. Είναι το μόνο Σώμα το οποίο εργάζεται 

κάτω από τις πιο αντίξοες συνθήκες και τα πιο περιορισμένα μέσα και επιτελεl 
έργο σπουδαίο και αξιολογότατο! 

Παρά ταύτα υπάρχουν ελλείψεις. Και οι ελλείψεις συνίστανται στο ότι 8ε 

δόθηκαν τα αναγκαία μέσα για την ταχύτερη επιτέλεση του βουλευτικού έργου. 

Είναι η επιτέλεση του ογκοόέστατου αυτού έργου άθλος πολλές φορές του 

προσωπικού της Βουλής και των Βουλευτών, οι οποίοι αναλίσκουν σχεόόν το 

σύνολο του χρόνου τους στο να επιτελέσουν την αποστολη τους. ΕΟώ οι 

Βουλευτές -και το γνωρίζουμε όλοι μας-εργάζονται με έναν υπάλληλο ανά 8, που 
αποτελούν τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Σε άλλα Κοινοβούλια. -και το 

ξέρουμε όλοι μας από τις επισκέψεις που κάνουμε- ο κάθε Βουλευτής έχει από 2 
μέχρι 4 υπαλλήλους. Ο όγκος της εργασίας είναι τέτοιος που χωρίς υπερβολή 

καθένας' από μας αναλίσκει 3 - 4 μέρες στη Βουλή για την επιτέλεση του έργου 
του, ενώ ταυτόχρονα -εφόσον το Σώμα αποτελεί τη λαϊκή αντιπροσωπεία- ο 
καθένας·· από μας ακούει δεκάδες και εκατοντάδες προβλήματα μηνιαίως και 
ετησ!ωςjΎια να επιλύει τα κατ' ι8ίαν προβληματα των πολιτών, οι οποίοι πολλές 

φορές τυγχάνουν άδικης ή όχι ορθής μεταχείρισης από το κράτος. 
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Γι' αυτό το λόγο τις παρατηρήσεις του αγαπητού συνάΟελφου κ. Δ. Ηλιάδη 

τις ερμηνεύω ως μήνυμα που πρέπει να διαβιβαστεί για την ανάγκη να εφοδιαστεί 
το Σώμα με πληρέστερα μέσα προς επιτέλεση του έργου και της αποστολής του. 

Επίσης οι αποφάσεις και υπο8είξεις του Σώματος αυτού πρέπει να δια

μηνυθούν προς την Εκτελεστική Εξουσ(α, ότι 8ηλα8ή θα πρέπει να τυγχάνουν 
σεβασμού} επ' απειλή της λήψεως όλων εκείνων των μέτρων που το Σώμα 

δικαιούται και έχει και τη συνταγματική νομική κάλυψη να πράξει, για να 

συμμορφώνονται οι άλλοι προς τις αποφάσεις του. 

'Η8η ο ομιλών έχει υπο8ε(ξει από πολλού χρόνου και έγινε απο8εκτό ότι το 

Σώμα δικαιούται, με βάση την κείμενη νομοθεσία, να επιτελεί το ίδιο τη 

στελέχωση των υπηρεσιών του και να ετοιμάζει το 8ικό του προUπολογισμό. 

Τούτο ας γίνει, για να μπορέσουμε να είμαστε ταχύτεροι στην επιτέλεση του 

έργου μας. Το Σώμα τούτο όχι μόνο} έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι 

ανεύθυνο, αλλά είναι άξιο απορίας πώς κατορθώνει να επιτελεί ένα τόσο μεγάλο 

έργο με τόσο πολύ μικρά μέσα, 

Τελειώνοντας θα έλεγα επί του σημείου τούτου ότι εκείνο που θα μπορούσε 

να πει κάποιος είναι να αποτιθεί φόρος τιμής προς τους συναδέλφους εκείνους, οι 

οποίοι αναλίσκουν το σύνολο σχεδόν του χρόνου τους για να εξυπηρετούν το λαό 

και να επιτελούν το νομοθετικό έργο της Βουλής των Αντιπροσώπων του λαού. 

Και η ευκαιρ(α που Μθηκε για να γίνουν οι παρατηρήσεις αυτές ε(ναι γιατί οι 

Κυπριακές Αερογραμμές, ο εθνικός 8ηλα3ή αυτός μεταφορέας, 8ε λαμβάνει υπόψη 

την αναγκαιότητα για να διαθέτει και χώρο και μάλιστα που να είναι προσιτός 
οικονομικά, για την εξαγωγή των γεωργικών προϊόντων. Μα έπρεπε αυτό το 

θέμα άραγε να συζητηθε( από τη Βουλή, για να καταστε( αντιληπτό στην 

Εκτελεστική Εξουσία, στο 1'πουργείο Οικονομικών, στο lπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, ότι αυτό το αίτημα που υποβάλλεται συνεχώς από τις αγροτικές 

οργανώσεις τόσο συχνά, τόσο πολλές φορές, πρέπει να τύχει της δέουσας 

προσοχής και επίλυσης; Δηλαδή τώρα} επειδή το λέμε εμείς εδώ, τι προσθέτουμε 

περισσότερο στο αίτημα το οποίο, τόσο πολλές φορές υποβάλλεται -και υπο
βλήθηκε επανειλημμένα-από τους αγρότες, ένα από τα πλέον 8(καια και πλέον 

ορθά να αντιμετωπιστούν αιτήματα, για την υποβοήθηση των γεωργικών εξα
γωγών. 

Κατά συνέπεια νομίζω ότι θα πρέπει και η Εκτελεστική Εξουσία να 

αντιλαμβάνεται την αποστολή της και να επιτελεί το έργο της. Λαμβάνοντας 
μάλιστα υπόψη το γεγονός ότι 25,000 περ(που 8ημόσιοι υπάλληλοι τη στελε
χώνουν, ας κάνει και αυτή το έργο της και ας αφήσει τη Βουλή να επιτελέσει το 

8ικό της το έργο με αυτά τα μέσα που 8ιαθέτει, με τη 3εκά8α 8ηλα3ή ή τη 

δεκαπεντάδα των υπαλλήλων που της διαθέτει το κράτος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Οκ. Ν. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Από τη θέση σας, βεβα(ως. 
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Ν. ΗΛΙΑ: 

Το πρόβλημα το οποίο συζητοόμ~ σήμερα δεν είναι περσινό ή φετινό, όπως 
φρόντισαν να το παρουσιάσουν κάποιοι συνάδελφοι. Το πρόβλημα χρονολογε(ται 

από πολλά χρόνια και είναι αποτέλεσμα του ότι δε λήφθηκαν έγκαιρα τα σωστά 

και κατάλληλα μέτρα για την αντιμετώπισή του. 

Το 1985 είχε φτάσει σε αρκετή οξότητα το πρόβλημα, με αποτέλεσμα να 
κληθούν εμπειρογνώμονες από το εξωτερικό για να κάμουν μελέτες. Όχι μόνο 

μια αποστολή αλλά αργότερα και Οεύτe:ρη αποστολή εμπειρογνωμόνων για τις 
οποίες πληρώθηκαν αρκετές χιλιάδες λίρες. Δυστυχώς όμως αυτές οι μελέτες 

κλειδώθηκαν στα συρτάρια και αντl να· εφαρμοστούν οι εισηγήσεις των μελετών 

που έγιναν από τους εμπειρογνώμονες, έγιναν προχειρότητες με το διορισμό ενός 

σώματος προώθησης εξαγωγών το οπο(ο κανένα αποτέλεσμα δεν έφερε και η 

κατάληξή του ήταν να διαλυθεί. 

Εδώ θέλω να αναφέρω επ(σης άλλες προχειρότητες οι οποίες γlνονταν. 

Γίνονταν εξαγωγές φθαρτών μέσω της ΣΕΔΙΓΕΠ κατά τέτοιο τρόπο, που, όπως 

αναφέρεται στην Έκθεση της Ερευνητικής Επιτροπής που έγινε γι' αυτό τον 

Οργανισμό, άφηναν περί τις εκατό χιλιάδες λίρες το χρόνο ζημιές με αποτέλεσμα 

και αυτές οι εξαγωγές των φθαρτών να! σταματήσουν από τη ΣΕΔΙΓΕΠ. 

Εlναι ακόμα το πρόβλημα αυτό απόρροια του γεγονότος ότι, ενώ κάναμε 

αναπτυξιακά έργα και αναμέναμε αόξηση της παραγωγής, κανένα απολύτως 

μέτρο και καμιά πρόνοια δε λήφθηκε, για το πως αυτή η παραγωγή η οποία θα 

αυξανόταν διαρκώς θα μποροόσε να διατεθεί και πως θα εξασφαλίζονταν 

αεροπορικοί χώροι για τη διάθεση αυτής της παραγωγής. 

Είναι εόκολο πράγμα να μετατωπίζει ένας ευθόνες. Είμαστε υπέρ της λήψης 

άμεσων μέτρων για τη λύση αuτοό του προβλήματος, αλλά είμαστε και υπέρ της 

ορθής, αντικειμενικής αντίκρισης κάθε προβλήματος από αυτό το Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Ηλιάδης θέλει να μιλήσει πάνω στο θέμα της καθυστέρησης των 

εργασιών της Βουλής; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ε(ναι αυτό το θέμα, κύριε Ηλιά8η, 8ε θα σας 8ώσώ το λόγο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ ι8ιαίτερα .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με συγχωρείτε, σας παρακαλώ. 

Είναι ένα θέμα πολύ μεγάλο και είναι ένα θέμα το οποίο αγωνιω8ώς εξετάζει 

ο Πρόε8ρος της Βουλής μαζί με την ηγεσία όλων των κομμάτων που εκπροσω

πούνται σ' αυτό το Σώμα. Και είναι ά8ικο να ακούγονται κριτικές χωρίς να 

υπάρχει εγγεγραμμένο θέμα και είναι «OUt of the blow» όπως λένε οι Εγγλέζοι 

και να μην υπάρχει φει8ώ σ 1 αυτή την κριτική, ούτε για τον Πρόε8ρο της Βουλής, 

ούτε για 1 εκείνον ο οποίος προε8ρεύει της Βουλής ούτε για το Πpοε8ρείο αυτού του 
Σώματος, που αγωνίζονται με κάθε τρόπο για να λύσουν αυτό το πρόβλημα το 

οποίο είναι τεράστιο. 
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Όταν έχεις 250 θέματα εγγεyραμένα και πρέπει να συζητηθούν αυτά τα 
θέματα και όταν έχεις και τη Νομοθετική Εργασια η οποία επε(γει 1 τους 

Κανονισμούς και όλα αυτά. και τη δουλειά της Επιτροπής Οικονομικών, είναι 

ανθρωπίνως αδύνατο, με το προσωπικό το οποίο διαθέτουμε και με τα μέσα τα 

οποία διαθέτουμε να αντεπεξέλθουμε εγκαίρως προς την κατάσταση αυτή. 

Το θέμα μελετάται σας λέω και ε(ναι στο κέντρο της προσοχής του Προέδρου 

της Βουλής μαζί με την ηγεσία των κομμάτων. Το έχουμε συζητήσει εκατό 
φορές. Είναι ένα θέμα δύσκολο και πρέπει να το αντιληφθούμε όλοι μας ότι δε 

μπορεί να λυθεί από τη μια μέρα στην άλλη. 

Ήταν τελείως εκτός θέματος η ομιλία σας. Ο κύριος Φάντης δε σας 

σταμάτησε και γι' αυτό το λόγο δε σταμάτησα και εγώ τον κύριο Ευσταθίου, 

αλλά το θέμα αυτό είναι τεράστιο και δεν μπορεί να λυθεί σημερα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε παρερμηνεία των όσων είπα, θα ήθελα να κάνω 
σαφές τι εννοούσα, και γι / αυτό σας παρακαλώ, να έχω ελάχιστα λεπτά, γιατί 
πράγματι το θέμα είναι σοβαρό και, εφόσον ελέχθη και εφόσον υπήρξε και 

παρερμηνεία του, τουλάχιστον ας μου επιτραπεί να κάνω σαφές τι εννοούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Μα ήταν καθαρό τι εννοούσατε, κύριε Ηλιάδη, Οι λέξεις που χρησιμο

ποιήσατε είναι της καθομιλουμένης ελληνικής γλώσσας και ο καθένας αντιλήφθηκε 
τι θέλατε να πείτε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εν πάση περιπτώσει, αν μου επιτρέπετε, θέλω να κάνω σαφές 

ότι η κριτική την οποία έκανα ισχύει, την εννοώ και έχω την εντύπωση ότι είναι 

απόλυτα σωστή. Αν μου επιτρέψετε, μόνο για δύο λεπτά 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μόνο που είναι εκτός θέματος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Μπορεί, δε λέω ότι είναι εντός θέματός ..... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, αλλά Οε μπορούμε να συζητοόμε ... 

Δ.ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ναι, οιλλd. σε μια συζήτηση με τέτοιοι κοιθuστέρηση ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Ηλιάδη, δε μπορούμε να συζητούμε θέματα τα οποίοι είναι εκτός της 
ημερήσιας διάταξης. Έχουμε ήδη 25 θέματα. Γιοι όνομα του Θεού! Πού θοι 
πάμε; 

Ο κύριος Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι το σαφές μήνυμά σας προς τον έντιμο 
συνάΟελφο, κύριο Ηλιάδη, είναι ότι με την επιμονή του καθυστερεί το κοινο
βουλευτικό έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ασφαλώς. Όταν όλοt μιλούμε εκτός θέματος, καθυστερείται το έργο το 
οποίο είναι εδώ στην ημερήσιοι διάταξη. 

Λοιπόν, άλλος ομιλητής επί της ουσίας του θέματος; 
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Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟl': 

Μια Οιευκρίνηση μόνο επί της ουσίας του θέματος;_ 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟl': 

Θα ήθελα να Οιευκρινήσω και πάλι, κύριε Πρ6ε0ρε, ότι ενώπιον της 

Επιτροπής Οεν εξετάσαμε το θέμα του εξαγωγικού εμπορίου της Κύπρου και να 

μην το παίρνουμε προς εκείνη την κατεύθυνση. Εξετάσαμε το ειδικό θέμα που 

είναι και σήμερα ενώπιόν μας, το πρόβλημα αεροπορικών χώρων της περιόΟου 

αυτής της αιχμής που αντιμετωπίζεται η ανάγκη. Αυτό ήταν το θέμα. 

Ήταν σαφές από όλες τις συζητήσεις τις οποίες κάναμε και είναι αυτό το 

μήνυμα που θέλω να Οώσω και στο Σώμα αλλά και προς όλες τις ενΟιαφερόμενες 

πλευρές, 8ηλα8ή το εξής: Ήταν σαφές το πρόβλημα. Θα το αναλάβει η Cyprus 
Airways επί σταθερής, μόνιμης και ασφαλοός βάσης για το μέλλον; 

Πιστεύω, η εντύπωσή μου είναι, ότι αν αυτή είναι η θέση, μπορεί να το 

αντιμετωπίσει. Ή τελικά θα το αναλάβουν κάποtοt άλλοι και ποια ασφάλεια θα 

υπάρχει στους άλλους; Και πάνω σ 1 αυτό δεν πήραμε θέση. Αν καθοριστεί αυτό 

το στοtχιώδες θέμα, το πρόβλημα, επιμένω ότι αντιμετωπ(ζεται πολύ εύκολα. 

Διότι πρέπει να 8ώσω μια εξήγηση. Η Cyprus Airways έλεγε: «Αν το αναλάβω 

θα ξέρω ότι θα προγραμματιστώ, αλλά δεν μπορώ να. πάω να συμβάλλομαι κα.ι 

από την άλλη να ακούω ότι υπάρχει περίπτωση να το αναλάβουν κάποιοι άλλοι. 

Αν θα. το αναλάβουν άλλοι, αποποιούμαι εγώ της ευθύνης. Δεν με ενδιαφέρει. Αν 

όμως θα το αναλάβω εγώ, και θα επωμιστώ εγώ την ευθύνη, και μαζί με όλους 

τους εν8ιαφερομένους, και την κυβερνητική πλευρά, θα το προγραμματίσουμε 

μακροπρόθεσμα κα.ι τότε να κάτσουμε να δούμε πάνω σε ποια βάση θα το 

βάλουμε». 

Οπότε επιμένω ότι, αν καθοριστεί αυτό το θέμα, πολύ απλά λύεται. Αυτό το 

μήνυμα και αυτή τη 8ιευκρίνηση ήθελα να 8ώσω στο Σώμα και το μήνυμά μας 

που πρέπει να πάει είναι να ξεκαθαρίσει αυτή η θέση. Οπότε αν υπάρξει 

ξεκαθάρισμα αυτής της θέσης και προσανατολισμός προς-τα πού θα κατευθυνθούν, 

είναι πολύ απλό, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτή τη διευκρlνηση ήθελα να κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κόριος Ηλιά8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, επί του θέματος. Πιστεόω ότι θα είμαι εντός θέματος τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Το ελπίζω. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέλω να ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, το Σώμα, πώς εμείς βοηθούμε στην 
επίλυση του προβλήματος αεροπορικού χώρου για τα εξαγώγιμα φρούτα και 
λαχανικά στην περίο8ο Νοεμβρίου - Μαρτ(ου, όταν αυτό το θέμα τέθηκε από το 

Νοέμβριο του 1988 και το συζητοόμε σήμερα. Και ρωτώ παρακάτω. Δε 

μπορούσε αυτή η έκτακτη συνεδρίαση, για να είναι εποικοδομητική και να ασκήσει 
πίεση σε εκείνους που πρέπει να ασκηθεί η πίεση, να γίνει αυτή η έκτακτη 
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συνεδρίαση το Γενάρη του 1989, αντί το Γενάρη του 1990; Και τι σημασία έχει 
αυτό με τα πληρέστερα μέσα τα οποία δε Οtαθέτουμε ή με το λίγο προσωπικό το 
οποίο διαθέτουμε; 

Όπως την κάνουμε σήμερα την έκταχτή μας, θα μπορούσαμε να την κάναμε 
πέρσι τέτοια μέρα και να είμαστε σε θέση να βοηθήσουμε πιο αποτελεσματικά. 
τους αγρότες, και να μην καλυπτόμαστε π(σω από δικαιολογίες για λάθη για τα 
οποία είμαστε όλοι μας υπεύθυνοι, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορεί να έγιναν λάθη, κύριε Ηλιά.Οη, αλλά πρέπει να παραδεχτείτε και 

εσείς όμως ότι, όταν το Προεδρείο αυτού του Σώματος αντιμετωπίζει 250 
θέματα εγγραφόμενα κάθε χρόνο, ρωτώ πώς είναι δυνατό να αντεπεξέλθει, 

ιΟια!τερα όταν καθόμαστε να συζητήσουμε 25 θέματα σε δύο μέρες, και 
συζητούμε μόνο πέντε. Δε μέμφομαι κανένα αλλά αυτή είναι η πραγματικότητα.. 

Και διερωτώμαι πώς είναι δυνατό και τι εισηγείστε εσείςj 

Να σας φωνάξουμε μια μέρα, όταν ο Πρόεδρος της Βουλής θα είναι εδώ, 

γιατί αγωνιωδώς ασχολούμαστε μ' αυτό το θέμα., να. μας πείτε τις απόψεις σας 

να δούμε πώς θα λυθεί αυτό το πρόβλημα. Γιατί πραγματικ'ά είναι πρόβλημα και 
το βλέπω. Και αν λυθούν αυτά τα 25 θέμα.τα. τα οποία. έχουμε σήμερα., υπάρχουν 
άλλα 225 τα οποlα εκκρεμούν και άλλα 25 τα οποlα θα εγγραφούν την προσεχή 
Πέμπτη. Και διερωτώμαι πού θα πάμε; 

Ο κύριος Χριστοφlδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με τις παρατηρήσεις σας, φαίνεται ότι είναι κοινή ανησυχία 

το θέμα. που παρουσιάζεται και το οποίο τόσο γλαφυρά έχει Περιγράψει ο 

συνάδελφος Ηλιάδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και δε διαφωνώ μαζί του. Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Η εμπειρ(α από την έκτακτη αυτή συνεδρία της Βουλής, φα(νεται ότι μπορεί 
να μας οδηγήσει στην υιοθέτηση καθιερώσεως και άλλων τέτοιων έκτακτων 
συνεδριάσεων για. τα. θέμα.τα. του Κεφαλαίου Δ 1 • Επίσης πρέπει να. κάνουμε 
καθαρό ότι η Βουλή, τα θέμαiα του Κεφαλαίου Δ ',δεν τα συζητά ακαδημαϊκά. 

Και όπως έχει χρέος να παρακολουθεί την εκτέλεση των Νόμων που ψηφίζει, 
έχει χρέος να. παρακολουθεί και την πορεία. και την τύχη των θεμάτων που συζητά 
και στέλλει στην Εκτελεστική Εξdυσία. Και αν φανε( ότι η ανταπόκριση ή η Θέση 
είναι ότι όλα. αυτά ηχούν σε ώτα μη ακουόντων, έχει και τον τρόπο και τα μέσα 
το Κοινοβούλιο να. κάμει σεβαστά αυτά τα οποία εισηγείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε ΧριστοφίΟη, το θέμα δεν είναι τόσο απλό. Να. πούμε ότι θα κάνουμε 
Ούο συνεδριάσεις τη βδομάδα για να εξαντλήσουμε το Κεφάλαιο Δ '. Πού είναι το 
προσωπικό που θα τα κάμει αυτά τα πράγμα.τα.; 1 ΗΟη το προσωπικό το οποίο 

έχουμε είναι ελλιπές. Και διερωτώμαι πώς θα γίνει αυτή η ιστορία χωρίς 
προσωπικό; 
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Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζούμε σε πολιτεία όπου υπάρχει διάκριση των εξουσιών. Και 

πρέπει να επαναφέρουμε με τον πιο ισχυρό τρόπο τη θέση ότι οι ανάγκες του 

Κοινοβουλ!ου ή των τριών εξουσιών πρέπει να ικανοποιούνται στο ακέραιο, για να 

μπορούν να αντεπεξέρχονται στο έργο τους και την αποστολή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. Ο κύριος Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα. Ο κύριος Ηλιάδης, όπως και 
εσείς είπατε, έχει απόλυτο δίκαιο στο να συζητούμε ορισμένα θέματα, είτε είναι 

Κ 'λ Δ ' ' ' λλ ' ' ' / 
στο εφα αιο , ειτε ειναι α ου, στην πραyματικη τους ωρα, για να εχοuν 

αντίκρισμα. 

Δε διαφωνώ μαζl σας ότι υπάρχουν δυσκολίες εξ αντικειμένου, είτε με το 

προσωπικό ή οτιδήποτε άλλο, αλλά αν αυτή η Βουλή θα θέλει να επιτελέσει το 

σοβαρό της έργο, θα πρέπει να βρούμε τρόπους να αντιμετωπίσουμε αυτή την 

κατάσταση. Όπως είπατε μελετάται το θέμα αλλά έστω και τώρα, θα μπορούσε 

η συνεδρία της Βουλής, ακόμα και της Πέμπτης να ξεκινά από το πρωί και να 

συνεχίζει όλη μέρα για να μπορέσει να καλύψει αυτά τα θέματα. 

Πάντως πολλά θέματα τα οποία υπάρχουν, για να μην ανοίξει αυτό το 
Κεφάλαιο) πολλά θέματα τα οποία υπάρχουν και σήμερα στην ημερήσια διάταξη, 
οcν καθυστερούσαν ακόμα λίγο, Οεν θα είχαν καμιά έννοια, διότι μπορούσε ο χρόνος 
να μας προκαταλάβει και να συζητούμε εδώ ακαδημαϊκά, ενώ είναι ουσιαστικής 
σημασίας. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ότι Οεν πρέπει να συζητηθεί περισσότερο, αλλά το 
Προεδρείο μαζί με τους Κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους να βρουν τρόπο αντι

μετώπισης του πολύ σοβαρού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι το θέμα μας έχει εξαντληθεί. Το μήνυμα το οποίο πρέπει 

να δοθεί στην Εκτελεστική Εξουσία είναι ότι πρέπει να αποφασ(σει πρώτα απ / 

όλα ποια είναι η πολιτική επί του θέματος τούτου και δεότερο την πολιτική αυτή 

να φροντίσει να τη θέσει σε εφαρμογή, είτε χορηγώντας άδειες σε άλλες εταιρείες, 

ε(τε ενισχόοντας τον εθνικό μεταφορέα, τη Cyprus Airways, ούτως ώστε να 
αναπτόξει και να επιλύσει το θέμα αυτό. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 8, που 
είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 
Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 

αξ. Βουλευτών χων Μανώλη Χριστοφίδη, Πέτρου Στυλιανού, Χρίστου Πέτα και 

Τ&κη Χατζη8ημητρίου. 

Παρακαλώ τον Πρόε8ρο ή οποιο8ήποτε &λλο μέλος της αρμόδιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 
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Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «Η ΟΡΓΑΝΙΚΉ ΑΝΑΓΚΗ 
ΣΥΜΠΕΡΙΛΗΨΗΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΑΚΡΙΤΙΚΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ ΛΥΜΠΙΩΝ 

ΑΝΆΜΕΣΑ ΣΤΙΣ ΠΛΗΓΕΙΣΕΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΕΣ». 

Παpόντες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Ν(κος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 1989, στην οποία 

παρευρέθηκαν ο αξιό-rιμος Υπουργός Εσωτερικών, ο αναπληρωτής Έπαρχος 

Λευκωσίας, καθώς επίσης ο κοινοτάρχης και μέλη της Χωριτικής Αρχής Λuμπιων. 

Στην lΟια συνεδρ(α ήταν επίσης παρών και ο εκ των εισηγητών του θέματος 

Βουλευτής κ. Π. Στυλιανού. 

Το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 5 Οκτωβρίου 1989 από τα αξ. 
Μέλη της κ. Μ. Χριστοφί3η, Π. Στυλιανού, Χρ. Πέτα και Τ. Χατζη3ημητρίου και 

στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Επιτροπή Εσωτερικών για μελέτη και ετοι-
μασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. · 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα οι εκ των εισηγητών του Βουλευτές κ. Π. 

Στυλιανού και Χρ. Πέτας τόνισαν την ανάγκη της συμπερίληψης και της ακριτικής 

κοινότητας Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες όπως ήδη έγινε και με 

άλλες ακριτικές κοινότητες, μέτρο που θεωρε(ται επιβεβλημένο για να παρα

σχεθούν τα απαραίτητα κίνητρα για ανάπτυξη και για παραμονή των κατοίκων 

στην εν λόγω κοινότητα. ·Τα κίνητρα αυτά, υποστήριξαν οι ίδιοι, μπορεί να έχουν 

είτε τη μορφή οικονομικής βοήθειας είτε τη μορφή επιχορήγησης του κόστους 

ανέγερσης κατοικιών στην κοινότητα., και αυτό μέσα. στα πλαίσια. της ίσης 

μεταχείρισης παρόμοιων περιοχών και προσφύγων που αποφασίζουν να στεγα

στούν σε ιδιόκτητη κατοικία. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι 

το Υπουργείο του επικροτεί το προτεινόμενο μέτρο για την ενίσχυση της 

κοινότητας των. Λυμπιών, γι' αυτό και προτίθεται να υποβάλει σχετική πρόταση 

στο Υπουργικό Συμβούλιο για υιοθέτησή τ'ου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, χαιρετίζοντας την πιο πάνω 

δήλωση του Υπουργού Εσωτερικών, καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει το 

ταχύτερο. στις αναγκαίες ενέργειες για την παροχή βοήθειας στα νέα ζευγάρια που 

θα ανεγείρουν κατοικία στα Λύμπια, μέτρο που θα πρέπει στα πλαίσια της ίσης 

μεταχείρισης νά επεκταθεί και στις περιπτώσεις προσώπων που κατοικούν σ' 
ολόι<ληρη τη γραμμή αντιπαράταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Αν πρόκειται να κλείσουμε σύντομα, να αρχίσουμε τη συζήτηση. Αν 

υπάρχουν πολλοί ομιλητές και μακροσκελείς, τότε να την αφήσουμε το απόγευμα. 

Ο κ. Μουσιούττας. 



1478 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όλες αυτές οι εισηγήσεις έχουν υιοθετηθεί προς ικανοποίηση 

των εγγραψάντων το θέμα. Δε βλέπω κανένα λόγο γιατί πρέπει να γ(νουν 

ομιλίες. Απλώς εκφράζουμε την ικανοποίησή μας για τη ρύθμιση αυτού του 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Εντάξει. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Όπως έχει αναφέρει και ο συνά8ελφος κ. Ν, Μουσιούττας, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, το θέμα έχει ήδη οριστικοποιηθεί. Ο Υπουργός απάντησε,. συγκε

κριμένα, θετικά σε γραπτές Ερωτήσεις που του εlχαμε υποβάλει στη Βουλή και 

επομένως έχει κλείσει αυτό το θέμα. 

Όμως επειδή πολλο( συνάδελφοι, όπως πληροφορούμαι, θέλουν να θ(ξοuν το 

γενικότερο θέμα της γραμμής αντιπαράθεσης και των ακριτικών κοινοτήτων, θα 

κάμω ακόμα μια κοινοποίηση: Πως την προσεχή Δευτέρα θα δρομολογηθεί η 

σύσταση Διακομματικής Επιτροπής για αντ(κριση του όλου θέμα.τος των ακρι

τικών περιοχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το γενικό θέμα των ακριτικών περιοχών, κόριε Στυλιανού, δεν περιλαμ

βάνεται σ' αυτό το θέμα. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Αλλά σπεύδω να το πω, γιατί πλείστοι συνάδελφοι 

είπαν πως επρόκειτο να θίξουν αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Ας το θίξουν τότε, όταν θα εγερθεί. 

Ο κ. Μ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Αττίλας δεσπόζει στο ύψωμα έναντι των Αυμπιών και είναι αβάσταχτα 

προκλητική η παρουσία του, γιατί χρησιμοποιεί, μολύνοντάς το, το μικρό ιστορικό 
εκκλησάκι του Σταυρού, προσβάλλοντας τα ιερά και τα όσιά μας, προσβάλλοντας 

τη θρησκευτική και την εθνική μας συνε!δηση και αξιοπρέπεια. 

Η κοινότητα των Αυμπιών στέκει αταλάντευτη στη γραμμή του Αττίλα 

πραγματικός Ακρίτας, και θα 'ταν άρνηση και της ιστορίας και της γεωγραφίας η 
άρνηση χαρακτηρισμού των Αυμπιών ως ακριτικής κοινότητας. 

Με αυτά υπόψη, εκτιμούμε και επαινούμε την άμεση ανταπόκριση της 

Εκτελεστικής Εξουσίας και την επίλυση του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω, κύριοι, ότι το θέμα έχει λήξει. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: , 
Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κι εγώ ότι ιδού που μια 

πρωτοβουλία που λήφθηκε από όλες τις πλευρές της Βουλής είχε αυτό το 

αποτέλεσμα. Διότι έγιναν οι δέουσες παραστάσεις εκεί που έπρεπε να γίνουν και 



1479 

τονίστηκε με αποφασιστίκότητα, εφόσον επρόκειτο για πρόταση που αντιπρο

σώπευε όλα τα έ8ρανα του Σώματος αυτού, έφερε αυτό το αποτέλεσμα. Το 

τιθέμενο όμως ερώτημα είναι: Δεν έβλεπε η Εκτελεστική Εξουσία ότι τα Λύμπια 

βρίσκονται κάτω από τη σκιά του Αττίλα και έπρεπε η Βουλή να σπεύσει και να 
ασκήσει πιέσεις; Δηλα'8fι στο χώρο εόώ που ζούμε, η μη ισότιμη μεταχείριση των 

πολιτών γίνεται ισότιμη, όταν πάει η Βουλή και μιλήσει; Δεν είναι το καθήκον 

του κράτους μόνου του, μέσα στα πλαίσια της αποστολής του, να αντιμετωπίζει 
τους πολίτες του με Οικαιοσύνη και ισοτιμία; Αυτό είναι που ήθελα να θέσω, 

κύριε Πρόεδρε, και θα καθήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Τ σιtττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε'8ρε 1 από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 
Ε(μαστε εντός του θέματος αν αναφερθούμε και για το θέμα Πύλας, διότι 

στην Έκθεση λέει ότι «Και να μελετηθεί και η ένταξη και άλλων ακριτικών 

_περιοχών». Ως Βουλευτής Αμμοχώστου θα ήθελα να αναφέρω ότι , , , . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Τ σιέττη, το θέμα των ακριτικών περιοχών είναι τεράστιο. Και Οεν 

είναι μόνο τα Λύμπια. Υπάρχουν πάρα πολλές άλλες ακριτικές περιοχές. Δεν 

πρόκειται να ασχοληθούμε με το γενικό θέμα σήμερα. Σήμερα ασχολούμαστε 

μόνο με τα Λύμπια. Και νομίζω ότι το θέμα έκλεισε. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς συμφωνούμε με την Έκθεση που λέει ότι κι άλλες 
περιοχές ε(ναι ακριτικές, όπως είναι και η Δερύνεια και η .... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν μπορούμε να τα ανακατεύουμε όλα. Διότι στο τέλος δε θα γίνει τίποτε. 

Λοιπόν, νομ(ζω έχει κλείσει και αυτό το θέμα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ι< 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται «0 άμεσος κίνδυνος κατάρ
ρευσης του καθεδρικού ναού της Αγίας Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα 

διορθωτικά μέτρα». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Πέτρου 

Στυλιανού). (10.3.1988). 

Έχω τη γνώμη ότι τώρα είναι η κατάλληλη ώρα να διακόψουμε και να 

επανέλθοuμε μια ώρα νωρίτερα από την προκαθορισμένη. Δηλαδή να γυρίσουμε 
πίσω στις 3.00 μ;μ., ούτως ώστε να κόψουμε λίγο δρόμο. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Πώς θα το μάθουν εκείνοι που λείπουν; 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα το μάθόυν όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας το μάθουν. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

· Και να μην το μάθουν, Δήμο, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Μήπως τύχει να πέσει η Αγιά Σοφιά όσπου να το μάθουν; 

(Γελά) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν πέφτει, μη φοβάσαι, Νίκο!! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα διακοπ'>]ς: 1.00 μ.μ.) 
Απογευματινή σuνεΟp(α 

(Ώρα επανέναρξης: 3.26 μ.μ.) 

Συνεχ(ζουμε, κύριοι σuνάΟελφοι, την πpωϊνή συνεΟρία και αρχίζουμε από το 

πέμπτο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που ε(ναι ((Ο άμεσος κlνΟυνος κατάρρευσης 
του κοcθεΟρικού ναού της Αγ(ας Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα διορθωτικά 

μέτρα)), θέμα που έχει γραφτεl με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Πέτρου 

Στυλιανοό, και καλώ τον ΠρόεΟρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας να 

διαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΑΜΕΣΟΣ ΚΙΝΔΥΝΟΣ ΚΑΤΑΡ
ΡΕΥΣΗΣ ΤΟΥ ΚΑΘΕΔΡΙΚΟΥ ΝΑΟΥ ΤΗΣ ΑΓΙΑΣ ΣΟΦΙΑΣ ΚΑΙ ΤΑ 

ΕΠΙΒΑΛΛΌΜΕΝΑ ΑΜΕΣΑ ΔΙΟΡΘΩΤΙΚΆ ΜΕΤΡΑ>>. 

Παρόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρ'>]να Κατσελλ'>] 

Αλέκος Μαρκίδης 

Νίκος ΑναστασιάΟης 

Δ'>]μος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιΟεlας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε Ούο 

συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Μα'ίου και 24 Οκτωβρίου 1989. 
Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου 

Προγραμματισμού και του Τμήματος Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

και Έργων. Στην ίΟια συνεόρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και ο 

Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή στις 10 
Μαρτίου 1988 με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτ'>] κ. Πέτρου Στυλιανού και στη 
συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτ_ροπή Παιόείας για μελέτη και 

ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισ&γοντας το θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού 

ανέφερε ότι ο καθεΟρικός ναός των αρχών του 13ου αιώνα της Αγίας Σοφίας, που 
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συνιστά ένα από τα πιο λαμπρά δείγματα εκκλησιαστικής αρχιτεκτονικής σε όλο 

τον κόσμο, έχει σύμφωνα με πληροφορίες εγκαταλειφθεί πλήρως από το ψευδο

κράτος Ντενκτάς, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει να καταρρcόσει. Συγκεκριμένα 
έχουν επισημανθεί πολύ επικίνδυνες ρωγμές σ' όλο το μήκος της στέγης της 
εκκλησ!ας, έχουν μετακινηθεί επικίνδυνα ορισμένες αντηρίδες που αντιστηρίζουν τη 

στέγη και έχει επισημανθεί αστά.θεια στα θεμέλια με αποτέλεσμα ν' απαιτείται 

ενίσχυσή τους. Ο Ιταλός Αρχιτέκτοντας Κάρλο Μούσο που υπέβαλε αναλυτική 
έκθεση το 1970 διαπλάτυνε τα θεμέλια, αλλά δεν πρόλαβε να τα ενισχύσει, με 
επακόλουθο να επιβάλλεται η άμεση ενίσχυσή τους με ενέσεις. Ακόμα πιο 

ανησυχητικές, πρόσθεσε ο εισηγητής του θέματος, είναι οι ανεπίσημες πληρο
φορίες που διέρρευσαν από πολλές πηγές σύμφωνα με τις οποίες η κατάσταση 

παρουσιάζεται ακόμα πιο 8ραματική με την πάρο8ο του χρόνου) με αποτέλεσμα, 

αν οι πληροφορίες που έχουν δοθεί είναι σωστές, το λαμπρό αυτό δείγμα της 

μεσαιωνικής αρχιτεκτονικής να κιν8υνεύει να καταρρεύσει. Ι8ια!τεροι κίν8υνοι, 

σύμφωνα με τις ί8ιες πηγές, εμφανίζονται ακόμα και στην περίπτωση σεισμικής 

δόνησης μικρής έστω έντασης. 

Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματι
σμού, ενόψει των μέτρων που έχουν μέχρι σήμερα ληφθεί 8εν υπάρχει άμεσος 

κίνδυνος κατάρρευσης του ναού της Αγίας Σοφίας, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι η 

κατάσταση του ναού 8εν είναι ανησυχητική. Για πρώτη φορά εντοπίστηκαν 
άμεσοι κίν8υνοι για το ναό το 1969 από τον εμπειρογνώμονα Κάρλο Μούσο , ο 
οποίος κλήθηκε από τη Δημοκρατία για να εξετάσει σε συνεργασία με το Τμήμα 

Αρχαιοτήτων τα προβλήματα που παρουσίαζε ο ναός της Αγίας Σοφίας. Ο πιο 

πάνω εμπειρογνώμονας) ο οποίος παρέμεινε στην Κύπρο και ασχολήθηκε με το 

θέμα αυτό για 2 1/2 περίπου χρόνια, υπέβαλε έκθεση με εισηγήσεις για τη 

στερέωση του ναού οι οποίες και υιοθετήθηκαν από την κυβέρνηση. Με βάση τις 

εισηγήσεις του πιο πάνω εμπειρογνώμονα άρχισε η εκτέλεση των έργων ανα

στήλωσης και στερέωσης του ναού σε 8ιάφορες φάσεις από το 1970 μέχρι το 
1974. Για την υλοποίηση των πιο πάνω έργων το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε 
δαπάνη συνολικού ύψους !:100,000, με απόφασή του ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 
1971. Ας σημειωθεί ότι το έργο της αναστήλωσης εντάσσεται στα προγράμματα 
ανάπτυξης για τα οποία συνεισφέρει κατά 50% και το ΕΒΚΑΦ. Μετά το 1974 η 
κυβέρνηση εκ των πραγμάτων α8υνατεί να πάρει από μόνη της οποια8ήποτε 

μέτρα για την προστασία του ναού. Εντούτοις μέσα στα πλαίσια του προ

γράμματος των Ηνωμένων Εθνών για το ρυθμιστικό σχέ8ιο Λευκωσίας εντάσσε

ται και αριθμός έργων που αφορούν επιδιορθώσεις του ναού της Αγίας Σοφίας. 

Ει8ικότερα ο εμπειρογνώμονας του πιο πάνω προγράμματος Νταντίλο Ντέμι 

εξέτασε το θέμα του ναού και ετοίμασε σχετική Έκθεση με την οποία ουσιαστικά 

υιοθετεί τις απόψεις του εμπειρογνώμονα Κάρλο Μούσο και εισηγείται τη λήψη 

ορισμένων μέτρων για την επι8ιόρθωση του ναού τα οποία και υλοποιήθηκαν από 
το Διεθνές Πρόγραμμα Ανάπτυξης μέσα στο 1988. 

Από τους εκπροσώπους του Τμήματος Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Συγκοι

νωνιών και Έργων αναφέρθηκε ότι εισηγήσεις του Ιταλού εμπειρογνώμονα Κάρλο 

Μούσο, που κλήθηκε από το Τμ>]μα Αρχαιοτήτων το 1969 για να εξετάσει την 
κατάσταση του ναού της Αγίας Σοφίας, φαίνεται να έχουν υιοθετηθεί και από τον 

εμπειρογνώμονα του προγράμματος ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών Ντανίλο 

Ντέμι. Εντούτοις οι πιο πάνω εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως 8οθεί και στο 

Τμήμα τους η Έκθεση του πιο πάνω εμπειρογνώμονα, ώστε να μπορέσουν να 

8ώσουν τη 8ική τους εκτίμηση για τις εργασίες που θα πρέπει να γίνουν στο ναό. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιΒείας, αφοό άκουσε τις άπόψεις όλων των 
αρμοΒίων πάνω στο θέμα, ειναι της γνώμης ότι θα πρέπει να καταβληθεί κάθε 

προσπάθεια από μέρους της Δημοκρατίας για να αποτραπεί οποια8ήποτε 

ανεπανόρθωτη ζημιά ή και κατάρρευση του καθε3ρικοό ναοό της Αγίας Σοψίας 
που ομολογουμένως αποτελεί εξαιρετικό 8είγμα εκκλησιαστικής αρχιτεκτονικής. 

Για το σκοπό αυτό η Επιτροπή είναι της γνώμης ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα 

πρέπει να συνεργαστεί με το πρόγραμμα ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών και να 
ζητήσει όπως του παραχωρηθούν οποιεσΒήποτε εκθέσεις εμπειρογνωμόνων υπάρ
χουν, προκειμένου να εξαχθούν τα σωστά πορίσματα και να γίνουν οι σχετικές 

εισηγήσεις για τη σωστή αντιμετώπιση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Κόριε Πρόε3ρε, ήθελα, occasionae data, ευκαιρίας 3οθείσης, όπως λεν και οι 
φιλόλογοι, να αναφέρω πως κατά τη συζήτηση του θέματος που είχαμε εγγράψει, 
«Η σόληση της Πολιτιστικής μας Κληρονομιάς στην κατεχόμενη Κόπροι>, στη 
3ευτερολογία μου είχα υποβάλει, βασισμένος και στις εξαίρετες εισηγήσεις των 

συνα3έλψων Δημήτρη Ηλιά3η, Γεώργιου Σαββί3η, Μανώλη Χριστοψί3η και άλλων 
συνα3έλφων, 3έσμη μέτρων για κατεγγελίοc του οργίου των συλήσεων .στην 
κατεχόμενη Κύπρο, κι ανάληψη σειράς ενεργειών για ανάσχεσή του. Όμως αυτές 

οι εισηγήσεις παραμένουν α3ρανούσες. Γι' 'αυτό θα σας παρακαλούσα, αν δεν 
υπάρχει ένσταση, να δοθούν οδηγίες από μέρους σας για προώθησή τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν επρόκειτο να δοθεί ένα μήνυμα από τη συζήτηση αυτού 
του θέματος της Αγίας Σοφίας, θα έπρεπε το μήνυμα τούτο να ήταν ότι τα 

μνημεία του πολιτισμοό και της τέχνης μας 3ιατρέχουν θανάσιμο κίν3υνο, ότι 

υπάρχει μια εσκεμμένη, ολέθρια προσπάθεια για να εξαλειψθοόν οι μαρτυρίες της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς και ότι πλέον τα ευρωπαϊκά όργανα τα οποία 

προασπίζουν τα μνημεία του πολιτισμού της Ευρώπης θα πρέπει να ειδοποιηθούν 

για να πάρουν τα κατάλληλα μέτρα, διότι τα μνημεία αυτά: είναι μνημεία που 

ανήκουν σε όλη την Ευρώπη, 3εν είναι μόνο δικά μας μνημεία, και ότι το νέο 

φαινόμενο, το πολιτικοθρησκευτικό φαινόμενο του Ισλαμισμού 3εν έχει αφήσει πια 

καμιά αμφιβολία ότι καταστρέφει τα πάντα με σκοπό να εξαλειφθούν οι 

μαρτυρίες για την όπαρξη της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. 

Γι' αυτό το λόγο παρακαλώ όπως δώσετε το μήνυμα πως όλες εκείνες οι 

εισηγήσεις οι οποίες θα βγουν από τη Βουλή κατά τη συζήτηση του θέματος 

αυτού ουσιαστικοποιηθούν και υλοποιηθούν από την Εκτελεστική Εξουσία, άλλως 

πως 3εν πρόκειται να πραμείνει τίποτε. Διότι αν ο ναός της Αγίας Σοψίας, ο 

οποίος έχει γίνει τούρκικο τέμενος, κινδυνεύει, τι θα γίνει με τις άλλες εκκλησίες 
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που είναι σταύλοι ή αποθήκες ή .τι θα γίνουν οι αρχαιολογικοί μας χώροι, οι 

οποίοι, συνεχώς καταληστεύονται και πωλοόνται τα ευρήματα στους αρχαιο

καπήλους; Δεν τα προστατεόει κανένας. Αν αυτό το προστατεύει ο Ισλαμισμός 

τώρα, επειΟή είναι τέμενος; τι γίνεται με όλα τα άλλα; 

Αυτό θα ήθελα να πα.ρακαλέσω την εντομότητά σας, κύριε Πρόε8ρε. 
Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο ><. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, από τη θέση μου, 

Συμφωνώ με το συνά8ελφο κ. Ευσταθίου ότι το μήνυμα πρέπει να Οοθεί. να 

ληφθούν μέτρα ώστε στις κατεχόμενες περιοχές να προστατευθεί η πολιτιστική 

κληρονομιά του τόπου μας, αλλά και για να μην υποχρεώνονται και οι Βουλευτές 

να εξειδικεύουν κάθε φορά το ζήτημα, σήμερα είναι η τά8ε εκκλησι&; ή το τά8ε 

μοναστήρι. Και μέσα στο ίΟιο πνεύμα θα ήθελα να αναφέρω κι' εγώ ότι υπάρχει 

ακόμα ένα μήνυμα που λέει ότι το μοναστήρι του Απόστολου ΑνΟρέα έχει 

διαβρωθε( από τις τρικυμ(ες και υπάρχει κίνδυνος να καταρρεύσει, Παρόλο που 

υπάρχουν πληροφορίες ότι οι Τούρκοι θα πάρουν μέτρα για να το Οιορθώσουν, 

ωστόσο υπάρχει ανησυχία εκ μέρους των προσφύγων της Καρπασίας και υπο

βάλλουν μέσω μας ότι πρέπει και σ' αυτό το σημείο να παρθούν μέτρα από την 

κυβέρνηση και να γίνουν τα ανάλογα 3ιαβήματα για 3ιόρθωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον είναι δυνατό να παρθούν μέτρα, διότι καθώς γνωρίζετε, αν θα 
παρθούν μέτρα αυτά θα παρθούν αΠό το διεθνή παράγοντα με την ενέργεια της 

Κυπριακής Κυβέρνησης 3ιότι 3υστυχώς 3εν μποροόμε άμεσα να φροντίσουμε για 

την επιδιόρθωση αυτών των μνημείων. Είναι ανάγκη ο'ι ενέργειές ~ας να 
στρέφονται προς τους διεθνείς πολιτιστικούς παράγοντες, ούτως ώστε να ψ,ροντί
σουν για τη διάσωση αυτών των μνημείων. 'Άλλωστε πολλά από τα μJ:nμε(α 
αυτά, συμπεριλαμβανομένου και του ιερού ναού της Αγίας Σοφίας, που είναι \ώρα 
τζαμί,-έχουν συμπεριληφθεί από το Συμβοόλιο της Ευρώπης μέσα στα μνημεία 

πολιτιστικής κληρονομιάς της Ευρώπης, και είναι θέματα τα οποία ασφdΊ' ς 
βρίσκονται στο κέντρο της προσοχής του. Τμήματος Αρχαιοτήτων και πολ ών 

άλλων αρμό3ιων παραγόντων της Κυπριακής Κυβέρνησης. 

Εν πάση περιπτώσει το μήνυμα προς την κυβέρνησή μας ε(ναι ότι πρέπει α 

εντατικοποιηθοόν οι ενέργειες για τη 3ιάσωση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. \ 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: ι , 
Ι 

Κύριε ΠρόεΟρε, αν δεν θα ήταν ασέβεια η εκδαπάνηση του χρόνου, θα σας 
παρακαλούσα να ξαναΟούμε όλη εκείνη τη σειρά των αποφάσεων του Σώματος, 

όλη εκείνη τη Μσμη των εισηγήσεων που στηρίχτηκε πάνω σε όλα τα κόμματα 

της Βουλής και κω3ικοποιήθηκε, να την ξαναβλέπαμε για να την προωθήσουμε. 

Αυτό ήταν που ήθελα να παρακαλέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν την έχω υπόψη μου αυτή τη στιγμή. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Θα τη θέσω υπόψη σας, κ. Πρόε3ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Β~βοιίως> :Εφόσον θοι προωθηθεί αυτό το θέμα, η γροιμμοιτείοι θοι φροντίσει νοι 

τη θέσει υπόψή του Προέ8ρου της Βουλής, ο οπο(ος και θα πάρει τα ανάλογα 
μέτροc. · 

.Λdιπό\ι, 'προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας για το θέμα που αναφέρεται 
ως «Το τεpάσ:rιο πρόβλημα που 3ημιουργείτοιι λόγω του μεγάλου πλεονάσματος 
σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του». 

Είναι αυτεπάγγελτη εξέταση οιπό τψ οιρμό3ιοι Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

κατόπιν εισήγησης των Βουλευτών Λεμεσού και Πάφου . 

. Υπάρχει εισήγηση η Έκθεση αυτή νοι θεωρηθεί οινοιγνωσθείσοι. 

ΕΚΘ.ΕΣΗ ΤΙ;ΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟl'ΛΕl'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟl' ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟl' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΟ ΤΕΡΑ

ΣΤr.Ο. ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΠΟl' ΔΗΜΙΟl'ΡΓΕΙΤΑΙ ΛΟΓΩ TOl' ΜΕΓΑΛΟl' 
ΠΛΕΟΝΑΣΜΑΤΟΣ ΣΤΑΦl'ΛΙΩΝ ΚΑΙ ΟΙ ΤΡΟΠΟΙ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ 

ΤΌl'». 

Παpόvτ~ς:-

Κίμων Ποινοιγί3ης, Πρόε3ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

J5.-ώστας Ερωτοκρ(του 

Αν3ρέοις Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

. Νεόφυ-iος Ηλία 
r:'ιόιyνάκης Ομήρου 

Η kαινqβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχανίας μελέτησε αυτε
πάγγελτα Το. πιο πάνω θέμα, που ενέγραψαν οι Βουλευτές Λεμεσού και Πάφου, σε 
συνε3ρ[οι της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Οκτωβρίου 1989. Στη συνε3ρίοιση 

αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου κοιι Βιομηχανίας, του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων, των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτικής, των οινοβιομηχανιών και 
άλλοι εΚπρόσωποι αμπελουργών. Στη συνε3ρ(αση αυτή ήταν επlσης παρόντες και 
οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Γ. ΠοιποιΜπουλος, Α. Χρυσοστόμου κοιι Γ. Χοιροιλοι-
μπί3ης. . .. ' . 

Ειcrιl.γοντοις το θέμα οιπό μέρους όλων των εισηγητών ο Πρόε3ρος της 

ΕπιτροΠής, Βουλευτής κ. Ποινοιγί3ης, εξέθεσε το μέγεθος του προβλήματος κοιι 
ζήτησε. οιπό τψ Εκτελεστική Εξουσία νοι πάρει όλοι τοι οινοιγκοι[οι μέτρα για τηy 

ποιροιλοιβή ολόκληρης της παραγωγής σταφυλιών. 

Εκφράζον;rοις τις απόψεις του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων, αλλά 
κοιι της Κυβέρνησης γενικότεροι, ο Πρόε3ρος του Σ.Α.Π. ανέφερε πως η φετινή 
παραγωγή ε(ναι πολU πιο μεγάλη σε σόγκριση με άλλες χρονιές και, πίχρόλο που 
οι οινοβιομηχοινίες ποιροιλοιμβάνοuν με γοργό ρυθμό τοι σταφύλια,, εντούτοις 
παρουσιάστηκε ένα περίσσευμα γόρω στα 8 με 10 εκατομμόρια κιλά. Για την 

αντιμετώπιση της κατάστασης αυτής 3ηλώθηκε ότι η κυβέρνηση έχει προγραμ
ματίσει την παραλαβή και του περισσεόματος αυτοU με σκοπό να το καταστρέψει, 
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αφού προηγουμένως αποζημιώσει τους παραγωγούς με 6 1/2 σεντ το κιλό. Για 
το σκοπό αυτό έχουν ετοιμαστει δυο χώροι καταστροφής στην Πάφο και ένας στη 

Λεμεσό. 

Ο Πρόεδρος του Σ.Α.Π. δήλωσε επίσης προς την Επιτροπή .;,ως. -ίο μέ1:ρο . 
αυτό δε θα επαναληφθεί στο μέλλον, γιατί στόχος του Συμβουλίου είνίχι . ο 
περιορισμός της παραyωγ'ής προϊόντων που δεν έχουν ζήτηση στο ··εξώiερικό κ·α"ι 
για το σκοπό αυτό μετακλήθηκε ειδικός για την παροχή συμβουλώ~. Επ!aης 
δηλώθηκε ότι· αναμένεται να επέλθει με(ωση στην παραγωγή σταψυλιών. -~οικιλίας 
μαύρου χαμηλής ποιότητας μετά την ολοκλήρωση του σχεδίου εκ.ρίζωσης τριάν~α 
χιλιάδων σκαλών αμπελώνων που αντιστοιχούν σε παραγωγή 40 εκατ. περίπου 
κιλών. Μέσα στα πλαίσια του σχεδίου αυτού εκριζώθηκαν ήδη γύρω στίς 8 
χιλιάδες σκάλες, παραγωγής περίπου 11 εκατ. κιλών, και υπολείπεται η εκρίζωση 
άλλων 20 χιλ. περίπου σκαλών που θα καλύψουν τον τελικό στόχο που είναι τα 40 
εκατ, κιλά. 

Οι εκπρόσωποι των οινοβιομηχανιών δήλωσαν προς την· Επ+τρο:πη π~ζ οι 
εταιρείες κάνουν ό,τι είναι δυνατό για την έγκαιρη παραλαβη τ'ιyν σ~αφυλιών 
εργαζόμενες προς τοότο τις Κυριακές και τις αργ(ες και υποβα;λλόμενες ·σε 
αυξημένα έξοδα με την πληρωμή υπερωριών και πως ξεπέρασαν ώς ~<bρ·α_ όλοc .τα 
προηγούμενα επίπεδα παραλαβής. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων
1 

τάχθηκαν εναντίον της κατα
στροφής του περισσεόματος της παραγωγής σταφυλιών για λόγους αρχής, αλλά 
και επειδή αυτό θα συνεπάγεται απώλεια παραγωγής και δυσψήμηση ·της 
ποιότητας τοu προϊόντος στο εξωτερικό, αφοό εμείς οι ίδιοι το καταστρέφουμε. 

Τόνισαν επίσης ότι θα προκληθεί ζημιά στους παραγωγούς από τη χαμηλή τιμή 
των 6 1/2 σεντ το κιλό που θα τους δοθεί ως αποζημίωση. Τέλος, οι ίδιοι 

εκπρόσωποι ζήτησαν την επίσπευση της παραλαβής, οποιοδήποτε σχέδιο· κι αν 

υιοθετηθεί, για να μην καταστραφοόν τα σταφόλια πριν από την παραλαβή τους: 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη· 
όλα τα στ:οιχεια.: που τέθηκαν ενώπιόν της, καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 
πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα για την έγκαιρη παραλαβή των σταφυλιών, καθώς 

και για τον έγκαιρο προγραμματισμό, τόσο της παραγωγής .όσο και της 

παραλαβής του προϊόντος αυτοό στο μέλλον, έτσι που να μην παρου~ιαστεί .ξανά 

το απαρ_άδεκτο φαινόμενο της καταστροφής προϊόντων με τη μέθοδο της 

<(χωματερ1jς» ή_ και με οποιαδήποτε άλλη μέθοδο, πράγμα που αντανακλά 

δυσμενώς:· στον ε\Jρότερο γεωργικό τομέα και την οικονομία του τόπου γενικότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Δεδο.μkνου ότι το θέμα αυτό έχει ήδη λυθεί, υπάρχει εισήγηση να τελειώ"σει 
\:' 1 Ι:-1 ζ' ' θ' ' ως εοω ΟΠQtασηποτε συ ητηση πανω στο εμα αυτο. 

Αν εy~ρίνεται, τότε.θα προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα που εί~αι η Έκθεση 
της Κοινοβουλεuτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που τιτλοφορείται <ιΗ 
ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα σωματεία και 
ιδιαίτερα,.σ' αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή», θέμα εγγραφέν με 
εισήγηση .του ,αξ. Βουλευτή κ. Χρίστου Κουρτελλάρη εκ μέρους της Κοινο
βουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

Καλό/ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩJ\!, 
ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛQ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΠΑΡΟΧΗΣ ΒΟΗΘΕΙΑΣ ΣΤΑ ΠΡΟΣΦΤ
ΓΙΚΑ ΑΘΛΗΤΙΚΆ ΣΩΜΑΤΕΙΑ ΚΑΙ ΙΔΙΑΙΤΕΡΑ Σ' ΑΥΤΑ ΠOir 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΣΑΝ ΠΡΙΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΙΣΒΟΛΉ,,, 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Πέτρος Στυλιανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Αγνοουμένων και Παθόντ<.vν 
εξέτασε το πιο π&νω θέμα σε σuνεΟρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 18 
Οκτωβρίου 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τοi>ς 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Εσωτερικών και Παιδείας, του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου 

και της Ειδικής Επιτροπής Προσφυγικών Ποδοσφαιρικών Σωματείων. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Χρίστος Κουρτελλάρης 

υπ9γράμμισε τις πιεστικές ανάγκες που έχουν τα Αθλητικά Προσφυγικά 
Σωματεlα λόγω του εκτοπισμού τους, και κάλεσε την κυβέρνηση, όχι μόνο να 

συνεχίσει να παρέχει προς αυτά την καθιερωμένη βοήθεια, αλλά να την αυξήσει 

και. να την επεκτείνει και σε σωματεία που Οεν είναι αθλητικά, όπως π.χ. σε 

πολιτιστικά και άλλα. 

J 
Οι εκπρόσωποι των Υπουργεlων Οικονομικών και Παιδε(ας Όήλωσαν στην 

Επ τροπή πως η παρεχόμενη τώρα βοήθεια προς τα προσφυγικά σωματεία είναι η 

με ι"'λύτερη που μπορεί να προσφερθεί και δεν υπάρχουν περιθώρια άλλης αύξησής 

της" Διευκρίνισαν όμως ότ~ θα καταβληθεί προσπάθεια για Όιασφάλιση κάποιας 
ιδι\ίτερης μεταχείρισηc των σωματε(ων αυτών. 

Όσον αφορά ι'Οιαίτερα τα πολιτιστικά σωματεία, ο εκπρόσωπος του 

Υ ' Π <,:. f ι ι ι ό ι ι ι ι 
π9υργειου αιοειας ανεφερε οτι, υστεpα απ σχετικη ερευνα, παρεχεται καποια 

βοή~εια σε ορισμένα τέτοια σωματεία για ~·.ερικές εκ'Οηλώσεις τους. 

\Ο Πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) εξήγησε προς 
την Επιτροπή τους όρους με βάση τους οποίους ένα σωματείο χαρακτηρίζεται ως 
προdφυγικό, ο κυριότερος των οποίων είναι το σωματείο αυτό να λειτουργούσε και 
να ει'χε αθλητική 8ραστηρι6τητα πριν την τουρκική εισβολή, τονίζοντας συνεπώς 
πως Οεν περιλαμβάνονται στα κριτήρια αυτά τα σωματεία που Όημιουργήθηκαν 

μετά και λειτουργούν στους συνοικισμούς η οπου'Οήποτε αλλού. Ο ί'Οιος 

εκπρόσωπος Όήλωσε επίσης πως Οε Οίνεταt καμιά επιχορήγηση για αθλήματα τα 

οποία Οεν υπήρχαν πριν την τουρκική εισβολή. 

Με βάση την αρχή αυτή, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του ΚΟΑ, ανα
γνωρ(ζονται ως προσφυγικά 13 σωματεία που ανήκουν στην ΚΟΠ και τα οποία 
-ι'υγχάνουν ειδικής μεταχείρισης. Από το σύνολο της επιχορήγησης του ΚΟΑ για 

το πο'Οόσφαιρο, τα σωματεία αυτά παίρνουν το 10% περίπου, που σε απόλυτους 
αριθμούς ανέρχεται στο εφταπλάσιο περίπου του ποσού που παίρνουν τα μη 
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προσφυγικά σωματε!α, με παράδειγμα τα προσφυγικά σωματε(α Ανόρθωση και 

Νέα Σαλαμίνα που πήραν συνολικά γύρω στις ογδόντα χιλιάδες λίρες το καθένα 

μετά από την τουρκική εισβολή, ενώ τα μη προσφυγικά σωματε(α ΑΠΟΕΛ και· 

ΟΜΟΝΟΙΑ πήραν για την ί8ια περίο8ο γύρω στις 8εκατρείς χιλιά8ες λίρες το 

καθένα. Ακόμα, τα υπόλοιπα τμήματα των προσφυγικών σωματείων επιχορη

γούνται στο διπλάσιο ποσό σε σχέση με τα μη προσφυγικά και επιπλέον όλα τα 

έσοδα από το προσφuγόσημο, που ανέρχονται γύρω στις σαράντα χιλι&δες λίρες 

περ!που το χρόνο, δ(νονται απευθε(ας στα προσφυγικά σωματεία. Συμπληρω

ματικά, ειδική βοήθεια πήραν και 8 προσφυγικά σωματε(α που ανήκουν στη 

Μναμη της ΣΤΟΚ καθώς και τα σωματεία των μειονοτήτων. 

Τέλος, ο Πρόε8ρος του ΚΟΑ 8ιευκρίνισε πως η βοήθεια αυτή κατέστη 

αναγκαία και άρχισε να παρέχεται αμέσως μετά τον πόλεμο, για να μπορέσουν να 

συνεχιστούν τα αθλητικά πρωταθλήματα. Πολιτική όμως του Οργανισμού είναι 

όπως η βοήθεια αυτή εκμηΟενιστε( σταΟιακά, Οιότι τα μη προσφυγικά σωματεία 

τη θεωρούν υπερβολική και 8υσμενή σε βάρος τους μεταχείριση. 

Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ομοσπον8ίας Πο8οσφαίρου (ΚΟΠ), κατα

θέτοντας ενώπιον της Επιτροπής Οήλωσε πως η ΟμοσπονΟία του συμφώνησε με 

τον ΚΟΑ σχετικά με τα κριτήρια καθορισμού του προσφυγικού αθλητικού 

σωματείου, και ως εκ τούτου αναγνωρίζει ως προσφυγικά σωματεία εκείνα που 

αναγνωρίζει και ο ΚΟΑ. 

Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Προσφυγικών Σωματείων 8ήλωσαν πως η 

επιτροπή τους συμφωνά με τον ΚΟΑ και την ΚΟΠ για τα κριτήρια καθορισμού 

του τι είναι προσφυγικό αθλητικό σωματείο, ζήτησαν όμως την αύξηση τής 

επιχορήγησης που παρέχεται προς τα αναγνωρισμένα σωματεία, για να μπορέ

σουν, όπως είπαν, να συνεχίσουν την παράΟοσή τους και να Οιατηρήσουν τη μνήμη 

των κατεχομένων. Οι ίΟιοι εκπρόσωποι Οήλωσαν επίσης ότι επιβάλλεται η 

συνέχιση και η αύξηση της βοήθειας προς τα σωματεία τους λόγω του 

διασκορπισμού ή της ανάγκης συγκέντρωσης και μεταφοράς των αθλητών τους 

λόγω της μη ύπαρξης μόνιμης έ8ρας, προβλήματα που 8εν αντιμετωπίζουν τα μη 

εκτοπισθέντα σωματεία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Αγνοουμένων και Παθόντων, αφού 

έλαβε σοβαρά υπόψη όλες τις πιο πάνω απόψεις των ενΟιαφερόμενων μερών, 

εκφράζει την εκτίμησή της προς το έργο που επιτελούν οι αρμό8ιες αρχές και 

ιΟιαίτερα για το βάρος που ο ΚΟΑ έχει Οώσει στη βοήθεια των προσφυγικών 

αθλητικών ·.σωματείων, ενώ συνάμα καλεί τους αρμοάίους να εξετάσουν και 

Προωθήσουν το αίτημα για την αύξηση και επέκταση της βοήθειας και σε 

σωματεία που Οεν ανήκουν στη Ούναμη της ΚΟΠ. Η Επιτροπή καλεί επίσης τις 

ί8ιες αρχές, και . ι8ιαίτερα το Υπουργείο Π αι8είας, να μελετήσουν τρόπους 

περαιτέρω ενίσχυCrης των προσφυγικών πολιτιστικών σωματείων και των Οραστη

ριοτήτων τους, πράγμα που θα βοηθήσει στη 8ιατήρηση των παρα8όσεων και της 

μνήμης των κατεχόμενων ε8αφών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Ο κ. Ηλιά8ηζ και μετά ο κ. Γεωργιά8ης. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Τα προβλήματα επιβίωσης και λειτουργίας των προσφυγικών αθλητικών μας 

σωματείων Οεν είναι βέβαια ένα αυθύπαρκτο θέμα και ούτε μπορεί να ιδωθεί σαν 

τέτοιο. Είναι συνέπεια και συνδέονται άμεσα με την ανώμαλη κατάσταση της 
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προσφυγιάς και της συνεχιζόμενης κατοχής της πατρίΟας μας από τα τούρκικα 

στρατεύματα εισβολής. 

Η αντίληψη γιΙΧ προγραμματισμένη από το κράτος αθλητική ανάπτυξη, που 

διατύπωσε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ο Κ.Ο.Α., είναι βασικά σωστή και 

εκτιμούμε τη μέχρι τώρα βοήθεια προς τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία, αν και 

τη θεωρούμε ανεπαρκή. Διαφωνούμε ριζικά με την πολιτική του Κ.Ο.Α. ότι η 

βοήθεια αυτή σταδιακό. θα πρέπει να εκμηδενιστεί, διότι σύμφωνα με τον Κ.Ο.Α. 

τα μη προσφυγικό. σωματεία τη θεωρούν υπερβολική και δυσμενή σε β&.ρος τους 

δι&.κριση. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, Οεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, γιατ( τα μη 

προσφυγικά. σωματεία Οεν έχουν εκδηλώσει τέτοια θέση και αποτελεί ανακρίβεια 

της επίσημης πλευρ&.ς. Αλλ&. και αν ακόμα ήταν έτσι, η χρηματοδότηση και η 

χορηγ(α προς τα προσφυγικά σωματεία Οεν κρίνεται με βάση Οιαμαρτυρίες αλλά 

με βάση τις πραγματικότητες και τις ανάγκες τις οποίες αντιμετωπίζουν. Τα 

προσφυγικά σωματεία βέβαια αντιΟρούν Οικαιολογημένα, προβάλλοντας ότι Οεν 

cι:γωνίζονται πάνω σε ίσους όρους με τα υπόλοιπα μη προσφυγικά σωματεία, και 

γι' αυτό το λόγο Οεν πρέπει να τίθεται στην ίΟια μοίρα μcι:ζί τους γιcι: τους 

σκοπούς των κριτηρίων του Κ.Ο.Α. σχετικό. με τις χορηγίες. 

Στην περίπτωση των προσφυγικι!Jν σωματείων είναι επιβεβλημένη η διαφο

ρετική ρύθμιση λόγω των εξαιρετικών συνθηκών. Τα προσφυγικά σωματεία 

επιβιώνουν και αναπτύσσουν τις: Οραστηριότητές τους υπό αντίξοες συνθήκες και 

οπωσΟήποτε άνισες σε σύγκριση με τα υπόλοιπα. Με ξεριζωμένους και 

σκορπισμένους τους κατοίκους και τους αθλητές των πόλεων και των κωμοπόλεών 

τους, είναι με αγωνία και μόχθους και θυσίες πολλές που στέκονται όρθια και 

συνεχίζουν την αξιόλογη πολύπλευρη προσφορά τους. και όχι μόνο στον cι:θλητι

σμό. Είναι πόλος συσπείρωσης, Οεσμός και σύνΟεσμος των προσφύγων. Έχουν 

ρόλο εθνικό και πολιτιστικό, συντηρούν ζωντανές τις μνήμες και συνεχίζουν τις 

παρcι:Οόσεις των κατεχόμενων πόλεων και κωμοπόλεών μας. Οι ειΟικές Ουσμενείς 

συνθήκες και ο ευρύτερος ρόλος που ΟιαΟραματίζουν τα προσφυγικά σωματεία 

επιβάλλουν την ειδική μεταχείρισή τους. Τα ενιαία κριτήρια ισχύουν όπου 

υπάρχουν και ενιαίες συνθήκες. Και εΟώ Οεν υπάρχουν. 

Αν κ&.τι πρέπει να προβληματίσει την κυβέρνηση και τον Κ.0.Α. δεν είναι η 
ισοπεΟωτική αντιμετώπιση των προσφυγικών σωματείων με την εκμηΟένιση της 
βοήθειας που τους παρέχεται αλλά όπως ζητούν, η συνέχιση της μέχρι τώρα 
πολιτικής και η αύξηση της ετήσιας χορηγίας του Κ.Ο.Α. 

Και ακόμα έχουμε τη γνι!Jμη ότι πρέπει να μελετηθεί το θέμα της βοήθειας 
των εκτός Κ.Ο.Π. αθλητικών σωματείων όπως και των πολιτιστικών προσφυ
γικών σωματείων, όπως ομόφωνα επισημαίνει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων στην Έκθεσή της. 

Είνα.ι με ιΟιαίτερη κατανόηση και φροντίΟα που πρέπει να προσεγγισθούν τα 
ιΟιαίτερα. προβλήματα των προσφυγικών σωματεlων, γιατί μέσα στους Ούσκολους 
καιρούς της προσφυγιάς αγωνίζονται και στέκονται με αξιοπρέπεια. Εlναι γι 1 

1 ιι:= 1 λλ' ' < αυτο αr.,,ι~ επαινου α α και αρωγης, για να συνεχισουν την πορεία τους. 

Το ~οσιαλιστικό Κόμμα υποστηρίζει ένθερμα τα αιτήματά τους που τα 
θεωρεί λόγικά και εφικτά, γιατί θα πρέπει να μείνουν ζωντανά και Οραστήρια ως 
τη μέρα που θα γυρίσουμε στις κατεχόμενες πόλεις και τις κωμοπόλεις μας, τη 
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Μόρφου, τη Λύση, την Αμμόχωστο, την Κερύνεια, όπου εκεί στο φυσικό μας σΠίτι 
και άνθρωποι και οργανισμοί και σωματεία θα συνεχίσουμε την ιστορική μας 

πορεία και την ειρηνική μας ζωή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Γεωργιάδης είναι στη λίστα και κατόπιν είναι ο κ. Στυλιανού, ο κ. 

Κ6λοκος και ο κ. Κουρτελλάρης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θα ασχοληθώ με την ανάγκη βοήθειας των προσφυγικών σωματείων, διότι 

αυτό το έχουμε αναφέρει τόσες πολλές φορές και πιστεύω ότι πραγματικά. δεν 

υπάρχει λόγος να απασχολούμαστε περισσότερο με ένα θέμα για το οποίο όλοι 

συμφωνούμε. 

Θα ήθελα απλώς να αναφερθώ σε δυο σημεία και συγκεκριμένα πρώτα στο 
σημείο εκείνο στο οποίο ο Πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

αναφέρεται, όσον αφορά τους όρους βάσει των οποίων χαρακτηρίζεται ένα 

σωματείο ως προσφυγικό. 

Εμάς η Θέση μας είναι εντελώς αντίθετη και Οιαφωνούμε πλήρως, χωρίς σε 

καμιά περίπτωση αυτό να σημαίνει ότι τα ήδη υπάρχοντα και λειτουργούντα και 

χαρακτηριζόμενα ως προσφυγικά σωματεία Οεν είναι αυτά καθ' εαυτά προσφυ

γικά σωματεία. Αλλά πιστεύουμε ότι υπάρχει και μια άλλη πολύ μεγάλη 

κατηγορία σωματείων τα οποία Οεν εμπίπτουν σ' αυτά τα οποία έχουν 

χαρακτηριστεί προσφυγικά σωματεία και τα οποία δικαιολογημένα πρέπει να 

εμπίπτουν. Συγκεκριμένα μιλούμε για τα σωματεία τα οποία Οημιουργούνται 

τώρα. Η δημιουργία νέων αθλητικών σωματείων από τα κατεχόμενα χωριά μας 

πιστεύουμε ότι πραγματικά εξυπηρετεί την υπόθεση i'ης Κύπρου, Οιότι είναι 

γεγονός ότι σήμερα ο αθλητισμός είναι ένα μέσο προβολής και 8ιά του αθλητισμού 

Οιατηρείται η μνήμη των χωριών αυτών. 

Έχουν Οημιουργηθεί πράγματι πάρα πολλά τέτοια σωματεία, τα οποία αυτή 

τη στιγμ'ή βρ(σκονται σε κατώτερες κατηγορίες,αλλά η προσπάθεια είναι φυσικό 
να είναι η άνο8ός τους σε πιο μεγάλη και ψηλή κατηγορία. 

Ως εκ τούτου πολύ σύντομα θα αντιμετωπίσουμε το παράδοξο φαινόμενο να 

βρίσκονται στην ίδια κατηγορία προσφυγικά σωματε(α από κατεχόμενες περιοχές 

τώρα και να μην επιχορηγούνται, ενώ άλλα τα οποία ήσαν πριν από την τούρκικη 
εισβολή να επιχορηγούνται. Αυτό το θεωροόμε εντελώς άδικο και πιστεύουμε ότι 

ο Κ.0.Α. και η Κ.Ο.Π. πρέπει να επανεκτιμήσουν και να αναθεωρήσουν την 

πολιτική τους πάνω στο σημείο αυτό. 

Κλασικό παράΟειγμα είναι τα Μαρωνίτικα σωματεία, ένα από τα οποία ήΟη 

βρίσκεται στη 8ύναμη της Κ.Ο.Π. και το οποίο 8εν εμπίπτει στην κατηγορία 

αυτή, ενώ είναι καθαρά σωματείο το οποίο έχει Οημιουργη~εί από κατεχόμενες 

κοινότητες. 

Γι' αυτό επαναλαμβάνω ότι πρέπει οπωσδήποτε να επανεξεταστούν τα 

κριτήρια και για να μην υπάρχει οποιαδήποτε παρεξήγηση όσον αφορά τα 

υπόλοιπα προσφυγικά σωματεία δε δεχόμαστε σε καμιά περίπτωση να διαιρεθεί 

το ποσό το οποίο μέχρι τώρα δίδεται Οια μεγαλύτερου αριθμού, διότι είναι φανερό 

ότι η αντίδραστη των νυν προσφυγικών σωματείων οφείλεται στο γεγονός ότι 

φοβούνται ότι με την είσοδο νέων σωματείων το ίδιο ποσό θα το Οιαμοιραστούν 

περισσότερα σωματεία. 
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Η εισήγησή μας ε(vαι όπως αυξηθεί το ποσό, για να κοcλύπτει όλα τα 

προσφυγικά σωματε(α τα οποία θα δ'ημιουργούνται. Και επαναλαμβάνω ότι 

επιθυμ(α μας εlναι, αν είναι δυνατό, όλα τα προσφυγικά χωριά να δ'ημιουργήσοuν 
ποδοσφαιρικά ή άλλα αθλητικά τμήματα. 

Ένα άλλο σημείο στο οποίο πραγματικά έχουμε έντονη διαφωνία είναι το 

σημείο το οποίο ανέφερε και ο σuνάδ'ελφος Ηλιάδ'ης ότι η πολιτική του 

Οpγανισμοό ε(ναι να εκμη8ενιστε( στα8ιακ&. η βοήθεια. Σε καμι&. πεp(πτωση 8εν 
μπορεί να γίνει αυτό αποδ'εκτό. Απεναντίας η Θέση μας είναι όπως αυτή η 

βοfιθεια μεγαλώσει, δ'ιότι πραγματικά οι ανάγκες χρόνο με το χρόνο είναι 
περισσότερες. Και έχουν γίνει και έχουν συμφωνηθε! ορισμένες δ'ιευθετήσεις 
μεταξό των σωματείων και 8ε νομ(ζω να υπ&.pχει οποιο8ήποτε πpόβλημα όσον 

αφορά τον τρόπο και το σκοπό που δ'(δ'ονται αυτά τα χρήματα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεόρε, πράγματι πρέπει να εκφράσουμε την εκτ(μησή 
μας όdρν αφορά το υπόλοιπο έργο και τις υπόλοιπες θέσεις που έχει επιτελέσει 
και πάρει ο Κ.Ο.Α. μέχρι σήμερα και απλώς θα επαναλάβουμε τις 8υο αντιθέσεις 

' 1 ό 1 1 ~ , θ' ' λ ' που εχο\)με σον αφορα αυτες τις συο συγκεκριμενες εσεις στη γενικη πο ιτικη 

του Κ.Ο:[ί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. ~τυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙ~ΝΟΥ: 
Από τi) θέση μου, αν 

συν&.8ελψοι 'ψε έχουν ή8η 
σαφέστατη. \ 

μου επιτρέπετε, κύριε Πρόε8ρε, γιατ( οι άλλοι 8υο 

σχεδόν καλύψει. Άλλωστε και η Έκθεση ε(ναι 

Θ 'θ λ1 ό ' ' κ ' ' α ε α μ νο μια αναφορα να καμω. αι να πω πως χασαμε που χασαμε 

τη 8υνατ6τητα να στεγάσουμε σε ενιαlους στεγαστικούς χώρους τις ξεριζωμένες 

μας κοινότητες. Ας 8ώσουμε την ευκαιρ(α τώρα με τα συνιστώμενα προσφυγικά 

σωματεία στους οικισμούς, να 8ιατηρήσουν την ταυτότητα ή το όνομα έστω των 

χωριών τους. 

Γι' αυτό η παράκλησή μας είναι όπως τα συνιστώμενα νέα αθλητικά 

σωματεtα στους προσφυγικούς οικισμούς, να θεωρούνται ως πραγματικά προσφυ
γικά και να ενθαρρύνονται και να ενισχύονται. Κι 1 όχι πτωτική τάση στις 

επιδοτήσεις των προσφυγικών σωματεlων από μέρους του Κ.Ο.Α., όπως ανέφεραν 

και οι 8υο άλλοι συνά8ελφοι. 

Και το τελευτα(ο θέμα που θα 'θελα να πω ε(ναι πως ύστερα από κοινά 

διαβήματα που κάναμε, αρχικά μόνος, και στη συνέχεια με το συνά8ελφο 
Γεωργιάόη, καταφέραμε να πετύχουμε για τα Μαρωνlτικα σωματεία μια κάποια 

επιχοpήγηση από μέpους του Κ.0.Α., της τ&.ξης συγκεκpιμένα, των !2750 το χpόνο 
για κάθε σωματεtο. 1 Ομως πιστεύουμε πως είναι ανεπαρκέστατο το ποσό και 

πρέπει να εξισορροπηθεί με τις επιχορηγήσεις που 8ί8ονται στα προσφυγικά 

σωματεία αντίστοιχων κατηγοριών. 

Ευχαpιστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Επόμενος ομιλητής στον κατ&.λογο ε(ναι ο κ. Πολόβιος Κόλοκος. 
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Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, i 

Η εγγραφή του θέματος αυτού, δηλαδή η ανάγκη rd,αροχής βοήθειας στα 
προσφυγικά αθλητικά σωματεία και ιδιαίτερα. αυτών που λ~ιτουργούσαν πριν από 
την εισβολή μας δίνει κι εμάς την εuκαιρια να θυμήσουμε π1ράγματα που είναι σ' 
όλους γνωστά, να θuμήσουμε σωματεία όπως ο είναι ο ΑΣΙΛ· Λόσης, ο Διγενής 

του Μόρφου, η ΠΑΕΚ της Κερύνειας, ο Δικέφαλος του 'Δικώμου, ο Ηρακλής 

Γεpολάκκοu, η ΔΟΞΑ της Κατωκοπιάς, η ΑΕΜ Μόρφου, σωματεία τα οποlα 

υπήρξαν εποχές που ήταν πρωτοποριακά. Μπορεί να ήταν τα πρώτα γήπεδα στα 

οποία φυτεύτηκε χορτάρι. Μπορεί να ήταν τα πρώτα σωματεία. στα οποία 
δημιουργήθηκαν φιλαρμονικές και χορωδίες ή χορευτικά συγκροτήματα. Σωματεία 

τα οποία κατάφεραν να παίξουν ποδόσφαιρο ή άλλα αθλήματα ακόμα και στην 

Ελλαδική πρώτη κατηγορία. · Αυτά τα σωματεία σήμερα μαραίνονται, κατρα
κυλούν κυριολεκτικά από την πρώτη κατηγορία στη δεύτερη, στην τρίτη!' έ:Χ.ουμε 
σωματεία που αγωνίζονται να κρατηθούν στην τέταρτη κατηγορία. Και αυτό 3εν 

είναι τυχαίο. Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι υπάρχει τέτοια πολυ3ιάσπαση των 
προσφύγων, των κατοίκων, των μελών τους, που είναι 3ύσκολο γι' αυτά τα 

σωματεία, χωρίς γενναία πράγματι οικονομική χορηγία να βρουν τους ανθρώπους, 

τους αθλητές για τις αθλητικές 3ιοργανώσεις, να βρουν τους πο3οσψαιριστές, να 
βρουν μέλη χορω3ιών, να βρουν τα μέλη των χορευτικών συγκροτημάτων. 

Αυτά συνήθως τα σωματεία αποτελούν ίσως τCJ μόνο εναπομένον σημείο 
αναφοράς χωριών και κωμοπόλεων. Είναι σ' αυτά τα σωματεία στα οποία 

προστρέχουν όλοι μια, δυο φορές το χρόνο για να ξαναγνωρίσουν, να ξανα

θυμηθούν, να ξαναανανεώσουν τις γνωριμίες τους οι κάτοικοι και συγχωριανοι 

Και η αναφορά ότι στα σωματεία αυτά παρέχεται μια οικονομική βοήθεια επτά 
προς ένα σε σχέση με μη προσφυγικά σωματεία και πάλι φαίνεται να μη λύει το 

πρόβλημα, γιατί τα μη προσφυγικά σωματεία εξακολουθούν να έχουν την έδρα 
τους μέσα σε αστικές περιοχές όπου κατά τρόπο συμπαγή, κατά τρόπο εύκολο 
μπορούν να _βρουν τα μέλη, μπορούν να βρουν τους συμπολίτες, μπορούν να βρουν 

τους ενδιαφερομένους, να δραστηριοποιΊjθΟόν, να βρουν εκείνα τα οικονομικά μέσα 
που χρειάζονται για την παραπέρα πρόοδο, για την παραπέρα προκοπή. Είναι 
εντελώς αδύνατο; σχεδόν αδύνατο για όλα αυτά τα προσφυγικά σωματεία, τα 
παλιά, τα δοξασμένα, τα γνωστά αλλά και τα καινούργια που προσπαθούν με 

αγωνία να μπουν σε κάποια κατηγορία ποδοσφαίρου ή αθλητισμού να κάνουν το 

l3ιο πράγμα με πενιχρά μέσα. 

Εκτιμούμε βαθιά το έργο που επιτελεί ο Κ.Ο.Α. προς αυτή την κατεύθυνση. 
Όμως χρειάζονται ακόμα τόσα πολλά να γίνουν, ώστε το κράτος, η Εκτελεστική 
Εξουσία θα πρέπεί να συνδράμει γενναιόδωρα τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητι-

' ' ' ' ' β θ' ' ί σμου, για να μπορεσει κι αυτος με τη σειρα του να οη ησει αυτα τα σωματε α, 

παλιά και καινούργια. 

Επαναλαμβάνουμε ότι αυτά τα σωματεία αποτελούν το κοινό σημείο 
αναφοράς όλων αυτών των κατεχόμενων σήμερα περιοχών, χωριών, κωμοπόλεων, 
πόλεων γι' αυτό και κάθε βοήθεια, για κάθε είδους δράση αυτών των σωματείων, 
είναι επαινετή και θα μας βρει να την υποστηρίζουμε με όλες μας τις δυνάμεις 
ε3ώ στη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Κουρτελλάρης. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ περιττό να σχολιάσω και απώλεια χρόνου να 

επεκταθώ για να. πω για τη σημασία που έχουν τα προσφυγικά σωματεlα, την 

πολύπλευρη, όχι αθλητική μόνο, αλλά και ευρύτερη προσφορά τους. Ο λόγος που 

ζήτησα. να μιλήσω ε!ναι για να υπογραμμ(σω δυο-τρία βασικά πράγμα.τα που 

νομίζω ότι πρέπει να είναι και το κυριότερο μήνυμα που αυτή η Βουλή πρέπει να 
στείλει στους αρμοδίους. 

Το πρώτο είναι ότι και η πλευρά μας δε συμφωνεί ότι είναι δυνατό να γίνει 

αποδεκτό να μειωθεί ή να. κα.ταργηθεl η προσφορά και να εξισωθούν τα 

προσφυγικ& με τα μη προσφυγικ& σωματεία. Αν καταργηθεί και αν εκλείψει η 
προφυγιά εντάξει, αλλά εφόσον η προσφυγιά συνεχίζεται είναι αδιανόητο και να 

λέγεται ακόμα για μας αυτό το πράγμα, πολύ περισσότερο να προωθηθε( με 

πρακτικά. μέτρα. 

Το δεύτερο σημείο είναι σ' ότι αφορά τα κριτήρια. Συμφωνούμε και 

κατανοούμε τους λόγους και τις βάσεις πάνω στις οποίες στηρίχτηκαν οι αρμόδιοι 

για να χειριστούν όπως χειρίστηκαν μέχρι σήμερα το θέμα. Όμως πιστεύουμε 

ότι τα προσφυγικά σωματεία τα οποία εκφράζουν κατά τον ένα ή τον άλλο τρόπο 

κοινοτικού χαρακτήρα δραστηριότητες στον αθλητισμό, στους διάφορους τομείς 

του αθλητισμού, πιστεύουμε ότι πρέπει να βρεθεί και ο τρόπος και η διαδικασία 

και ·τα κριτήρια και τα μέσα τα οικονομικά και τα άλλα για να ενθαρρυνθούν, 

διότι και αυτά επιτελούν ένα σημαντικό ρόλο πέραν από τον αθλητισμό. Συν.δέουν 
τον κόσμο των προσφύγων με τη μνήμη Και τις κοινότητές τους και τους στόχους 

τους και γι' αυτό θεωρούμε ότι (κατανοούμε βέβαια τις δυσκολίες που υπάρχουν), 

πρέπει να βρεθεί ο τρόπος και τα μέσα για να ενθαρρυνθούν, για να βοηθηθούν. 

Το τρίτο σημείο που θέλω να αναφέρω είναι ότι σ 1 αυτά τα σωματεία 
υπάρχουν μάλιστα και περιπτώσεις όπως αυτής που αναφέρθηκε των Μαρωνί
τικων Σωματείων, αλλά και πολλά άλλα τα οποία έχουν άμεση ανάγκη να τύχουν 
ιδιαίτερης προσοχής και ουσιαστικής βοήθειας, για να μπορέσουν να επιβιώσουν. 

Θέλω κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω και την άλλη πτυχή του θέματος που ε!ναι 
εγγεγραμμένο και που αφορά τα πολιτιστικά σωματε!α. Ζητήσαμε και μας 
δόθηκε ένας κατάλογος και οφείλω να πω ότι αυτός ο κατάλογος δείχνει ότι η 
βοήθεια που' δίδεται δε στηρίζεται σε συγκεκριμένα κριτήρια που ασφαλέστατα 
πρέπει να υπάρχουν και να είναι μάλιστα όχι μόνο συγκεκριμένα αλλά και δίκαια 
τα κριτήρια. Πρόσεξα στον κατάλογο ότι πολιτιστικά σωματεία όπως είναι το 
ΣΥΚΑΛ 1 το οποίο τιμά την Κύπρο και στο εξωτερικό και εντός της Κύπρου δεν 
πήρε ούτε ένα σεντ βοήθεια και δε νομίζω ότι είμαστε σε τάξη ως κράτος, ως 
Βουλή, ως αρμόδιες αρχές, τέτοιου είδους δραστηριότητες που ανήκουν καθαρά 
στον προσφυγικό χώρο και τα σωματεία για να συγκεντρώσουν τα μέλη του 
συγκροτήματος χρειάζεται να κάμουν ολόκληρη εκστρατεία και να δαπανήσουν 
μεγάλα ποσά, το κράτος να μην εμφανίζεται και να μην είναι αρωγό σ 1 αυτές τις 
κατευθύνσεις και σ' αυτές τις δραστηριότητες. Δε θέλω να μπω αναλυτικά. 
ανέφερα το ΣΥΚΑΛ Υ ως παράδειγμα. -Υπάρχουν και άλλα τέτοια σωματεία, 
μπορεί να μην είναι στον ίδιο βαθμό, αλλά εν πάση περιπτώσει πιστεύουμε ότι το 
αρμόδιο Υπουργείο πρέπει να μελετήσει σε βάθος, να καθορίσει κριτήρια, δίκαια 
μάλιστα κριτήρια, και να βρει τους τρόπους και τα μέσα για να βοηθηθούν και 
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αυτά. τα σωματεία σ αυτό τον τομέα, που επίσης επιτελούν ένα πάρα πολό 
σημαντικό και αξιόλογο έργο. προς όφελος και των προσφύγων, της μνήμης και 
λ ' λλ' ' λ ' λ ' ' ξ ' οιπα, oc α και προς οφε ος γενικα της πο ιτιστικης αναπτu ης του τοπου μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητ'ής εLναι ο χ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου μόνο, κύριε ΠρόεΟρε, είναι μισού λεπτού 8ήλωση. Κύριε 

Πρόε3ρε, θέλω να επικεντρώσω την προσοχή μου στο εξής ατόπημα που 

παρατηρείται κατά: την αντιμετώπιση του θέματος από τους αρμο8ίους για τη 

βοήθεια προς τα προσφυγικά σωματε(α. Η απόφαση είναι να 8l0εται βοήθεια σε 
εκείνα τα σωματεία που ανήκουν στη Μναμη της Κ.Ο.Π. 3ηλα3ή έχουν περίπου 
π&ρει ένα βαθμό από &ποψη προ63ου ή ανό3ου. Διότι όπως γνωρίζουμε στη 

Μναμη της Κ.Ο.Π. ανήκουν τα σωματεία από την πρώτη μέχρι την τέταρτη 

κατηγορία. Και παρατηρείται το εξής ατόπημα: ΠροσφυγικιΧ σωματεία τα οποία 

μετ& την προσφυγιιΧ αναβαθμίστηκαν και εντ&χθηκαν στη Μναμη της Κ.Ο.Π. 3ε 

λαμβάνουν καμιά βοήθεια, Οιότι λέει τον καιρό που ήταν μη προσφυγικά Οεν 

ανήκαν στην Κ.Ο.Π. και ανήκουν σήμερα. Νομίζω ότι αυτή η 3ικαιολογία είναι 

για να αποφευχθεί η οφειλή της αρμό3ιας υπηρεσίας προς τα σωματεία αυτιΧ και 

λέγω η οφειλή, 3ιότι έχει θεσμοθετηθεί η καταβολή βοήθειας. Εγώ αντίθετα θα 
έλεγα ότι εκείνα τα σωματεία, τα οποία παρά τις αντίξοες συνθήκες κατόρθωσαν 

και να συγκρατηθούν και να συγκροτηθούν περαιτέρω και να αναβαθμιστούν, θα 

έπρεπε να ελ&μβαναν τη βοήθεια και ως επιβροcβευση της προό3ου. Αυτό 
συμβαίνει με ένα από τα Μαρωνίτικα σωματεlα τα οποία μετά από τις 

προσπάθειες των συνάδελφων Γεωργιάδη και Στυλιανού έχουν πάρει βοήθεια .t750 
το χρόνο. Όχι κύριε Πρόε3ρε, αυτή 3εν είναι η 3ίκαιη μεταχείριση που επιβ&λλει 

η περίσταση. Θα πρέπει να πάρουν εκείνα που δικαιούνται και μάλιστα 

οτι3ήποτε 3εν τους Μθηκε να τους 3οθεί ανα3ρομικιΧ 3ιότι τους αξίζει να το 

π&ρουν. Αυτό ήθελα, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, η συζήτηση πάνω σ' αυτό το θέμα υπήρξε πράγματι πολύ εποικο
δομητική, πολύ σύντομη, με συγκεκριμένες εισηγήσεις εκ μέρους των ομιλητών, 

γι' αυτό το λόγο θα εισηγηθώ όπως οι ομιλίες των Βουλευτών με τις εισηγήσεις 

τους επί του θέματος τούτου να αποσταλούν στις αρμόδιες αρχές, ούτως ώστε να 

τις έχουν υπόψη τους 1 όταν θα διαμορφώνουν την πολιτική τους επί του θέματος 
τούτου. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που αναφέρεται ως «Απόφαση του Υπουρ

γικού Συμβουλίου για υποχρέωση προσφύγων εκπαιδευτικών, δημόσιων υπαλλή

λων και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών να αρχίσουν την καταβολή δόσεων 
για κρατικά στεγαστικά δάνεια που έχουν Παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του 

Κυπριακού». (Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). Καλώ τον Πρόε3ρο 

της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 3ιαβ&σει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 
ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΑΠΟΦΑΣΗ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥ

ΛΙΟΥ ΓΙΑ ΥΠΟΧΡΕΩΣΗ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ, ΔΗΜΟ

ΣΙΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΚΑΙ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΗΜΙΚΡΑΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΙ
ΣΜΩΝ ΝΑ ΑΡΧΙΣΟΥΝ ΤΗΝ ΚΑΤΑΒΟΛΉ ΔΟΣΕΩΝ ΓΙΑ ΚΡΑΤΙΚΆ 

ΣΤΕΓΑΣΤΙΚΆ ΔΑΝΕΙΑ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΠΑΓΟΠΟΙΗΘΕΙ ΜΕΧΡΙΣ ΕΠΙ

ΛΥΣΗΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ». 

Παρόvτες:-

Χρίστος Κοuρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Ποuμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβίσμένων, Αγνοουμένων και 

Πα.θόντων εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα σε σuνεδp(α της που 

πρciγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εσωτερικών, της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων και των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΑ ΤΕΚ, ΠΟΕΔ, ΠΑΣΥ Δ Υ και Ο.Η.Ο. 

Εισάγοντας το θέμα από μέρους της Επιτροπής, ο Πρόεδρός της, Βουλευτής 

κ. Χρ. Κουρτελλάρης, ζήτησε από όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να εκφράσουν τις 

απόψεις τους, για να μπορέσει η Επιτροπή να οδηγηθεί στα σωστά συμπερά
σματιχ. 

Εκφράζοντας τις απόψεις τους, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών 
και Εσωτερικών δήλωσαν πως η κυβέρνηση δεν uιοθετε( τις απόψεις των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων των κρατικών υπαλλήλων για παγοποίηση των 

χαμηλότοκων δανείων, γιατί μια τέτοια απόφαση θα επιδεινώσει ακόμη περισσό
τερο τη δημοσιονομική κατάσταση και ειδικότερα. την ταμειακή θέση του Ταμείου 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 

Οι (διοι εκπρόσωποι, αφού επικαλέστηκαν και σχετική συμφων(α την οπο(α 

και κατέθεσαν στην Επιτροπή, διευκρ(νισαν πως η κυβέρνηση ποτέ δεν αποφάσισε 
την παγοπο(ηση των δανε(ων αυτών ((μέχρις επίλυσης του Κυπριακού», όπως 
αναφέρεται στο εγγραφέν και συζητούμενο θέμα, αλλά μόνο για περίοδο τριών 

χρόνων, για να δοθεί η ευκαιρία στους υπαλλήλους να βελτιώσουν τα οικονομικά 
τους. Η περίοδος αυτή έληξε στο τέλος Απριλίου 1989. 

Όλες οι οργανώσεις που κλήθηκαν ~νώπιον της Επιτροπής τάχθηκαν υπέρ 
της ίσης μεταχείρισης όλων των προσφύγων, κρατικών υπαλλήλων και μη, και 

ζήτησαν τότε μόνο να απαιτηθεί η αποπληρωμή των χαμηλότοκων στεγαστικών 

δανείων που δόθηκαν στους εκτοπισθέντες κρατικούς υπαλλήλους, όταν αυτό γίνει 
για όλους τους άλλους εκτοπισθέντες. Οι (διες οργανώσεις ζήτησαν να τους δοθεί 

η ευκαιρία να επιλέξουν άλλο ευνοϊκότερο σχέδιο στέγασης, αφού φυσικά 

επιστρέψουν όλα τα ωφελήματα που αποκόμισαν από το σχέδιο που εγκατα

λε(πουν. Ζήτησαν επίσης να περιληφθούν στα σχέδια στέγασης εκτοπισθέντων 
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κρατικών uπαλλήλων και οι υπάλληλοι που τέλεσαν το γάμο τους μετά την 31η 

Δεκεμβρίου 1975. Τέλος, οι οργανώσεις αυτές δήλωσαν πως θα καλέσουν τα 
μέλη τους να αρνηθούν να πληρώσουν τις δόσεις των στεγαστικών τους δανείων, 

μέχρι να τεθοόν σε ίση μοίρα και να εξασφαλίσουν την ί3ια μεταχείριση με όλους 

τους άλλους εκτοπισθέντες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
ζητήσει από τις αρμό3ιες κυβερνητικές αρχός να μελετήσουν όλα τα αιτήματα των 

επηρεαζόμενων προσφύγων και \ια πάρουν τα αναγκαία μέτρα για την ικανο
ποίηση των δίκαιων αιτημάτων τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ηλιάδης, ο χ. Στυλιανού και ο χ. Γεωργιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι κρατικοί και ημικρατικοί υπάλληλοι και οι εκπαιδευτικοί 

αποτελούν ένα τμήμα της μεσαίας τάξης του τόπου μας ανάμεσα στους 
πρόσφυγες. Αυτή η τάξη καθόλου 3εν έχει συμπεριληφθεί στα κρατικά σχέ3ια 
στέγασης ή σε οποιαδήποτε άλλα σχέδια αρωγής και βοήθειας των εκτοπισθέντων 

από το 1974 και μετέπειτα. Υπήρχε το τεκμήριο ότι οι υπάλληλοι αυτοί δεν 

έχασαν το μισθό τους, είχαν ένα σταθερό πόρο ζωής παρά την προσφυγιά και αυτό 
είναι ένα γεγονός. Ωστόσο τα 16 χρόνια πέρασαν, πολλοί πρόσφυγες επανα3ρα
στηρ.ιοποιήθηκαν, οι συνθήκες έχουν διαφοροποιηθε(, τα οικονομικά και κοινωνικά 
3ε3ομένα από το 1974 ως σήμερα έχουν μεταβληθεί αλλά οι πρόσφυγες κρατικοί 
και ημικρατικο( υπάλληλοι καθώς και οι εκπαιδευτικο( δεν έτυχαν καμιάς 

απολύτως μέριμνας από μέρους του κράτους, δεν ε(δαν καμιά χειρονομία που να 

τε(νει να περιορίσει έστω την ανισότητα της μεταχείρισης. 

Αντί οποιασδήποτε βοήθειας που πήραν οι άλλοι πρόσφυγες, στους εκτοπι
σθέντες αuτοός υπαλλήλους 3όθηκαν μόνο χαμηλότοκα στεγαστικά 3άνεια μέσω 

των οργανώσεών τους. Έρχονται λοιπόν σήμερα και ζητούν αναστολή πληρωμής 
των δανε(ων των στεγαστικών, για να τύχουν έτσι στο σημείο αυτό ίσης 
μεταχείρισης με τους άλλους πρόσφυγες 3ε3ομένου ότι αυτό ισχόει και για τους 

υπόλοιπους που έχουν βοηθηθεί από τα κρατικά στεγαστικά προγράμματα. 
Επ(σης ζητούν να περιληφθούν στα σχέδια στέγασης των εκτοπισθέντων κρατικών 

υπαλλήλων και όσοι τέλεσαν το γάμο τους μετά την 31η Δεκεμβρίου 1975. 

Η υφιστάμενη νοοτροπ(α, το υφϊστάμενο καθεστώς είναι και άδικο και 
παράλογο. Όλοι οι άλλοι πρόσφυγες περιλαμβάνονται μέσα στα στεγαστικά 
σχέδια ανεξάρτητα του πότε τέλεσαν το γάμο τους, πριν ή μετά το 197 4 ή το 
1975. Οι κρατικοί υπάλληλοι θα πρέπει να είχαν τελέσει το γάμο τους πριν από 
την 31η Δεκεμβρίου του 1975. Δεν κατανοοόμε και 3ε βρίσκουμε την παραμικρή 
δικαιολογ(α γι' αυτή την παράδοξη διάταξη. Δε θεωρούμε ότι τα αιτήματά τους 
είναι παράλογα ή έξω από τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους, όπως 

ισχυρίζεται το Υπουργείο Οικονομικών, για να 3ικαιολογήσει τη λανθασμένη και 

ά3ικη απόφαση του Υποuργικοό Συμβουλίου, την ποΜ πρόσφατη της κυβέρνησης 
Βασιλείου, να μη 3εχτεί αναστολή της αποπληρωμής των στεγαστικών 3ανείων. 
Και αν υπάρχει δυσκολία οικονομική, ας περιορίσει η κυβέρνηση τις τόσες 

αλόγιστες και αχρείαστες σπατάλες του 3ημόσιοu χρήματος από την κυβερνητική 

μηχανή, πολλές από τις οποίες καυτηριάζει φορτικά, πειστικά και πιεστικά στις 
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ΧΡ. ΚΟΎ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να διευκρινίσω για να είμαστε σuνεννοη

μένοι και να έχουμε καλούς λογαριασμούς, είναι 6τι η Έκθεση είναι ομόφωνη και 
συνεπώς όλες οι πλευρές της Βουλής συμφωνούν με το περιεχόμενο και τη θέση 

της Επιτροπής. 

Το δεύτερο που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι προσωπικά και η πλευρά μας 

τουλάχιστον, και νομίζω καμιά πλευρά, δεν μπορεί να συμφωνήσει ότι ο κάθε 
πολίτης μπορεί να αγνοεί τους νόμους και να κάμνει νόμους δικούς του. 

Συμφωνήσαμε, ξεσυμφωνήσαμε, έδωσα το λόγο μου παίρνω τον πίσω, όπως είπε 

κάποιος, τέλος πάντων να μην αναφέρω επαρχία, για να μη θίξω. 

Εδώ το θέμα, κύριε Πρόεδρε, είναι καθαρό. Στη Βουλή κατέθεσαν. έγγραφα, 
τις συμφωνίες που έχει κάμει η κυβέρνηση. Αλλά προπάντων 8ε θεωρούμε λογικό 

και δίκαιο, για να ξεκινήσουμε πρώτα από το άλλο σημείο που θ(γει η Έκθεση, 

θεωρούμε ανεξήγητο γιατί να θεωρείται ένας δημόσιος υπάλληλος πρόσφυγας, 

όταν fιταν παντρεμένος πριν το 1974 και μέχρι το τέλος του 1975 και να μη 
θεωρείται πρόσφυγας ο νεότερος που παντρεύτηκε και ενώ είναι πρόσφυγας να μην 

εμπίπτει στα σχέ8ια 1 όταν μάλιστα πληροφορούμαστε ότι υπάρχουν λεφτά, άρα 
Βεν υπάρχει οικονομικό πρόβλημα αλλά τα κριτήρια παραμένουν τέτοια που 

εμποΒlζουν στο να εξυπηρετηθούν δημόσιοι υπάλληλοι απ' αυτά τα σχέ8ια. 

Θεωρούμε ότι αυτό το θέμα και αδικαιολόγητο είναι και ανεξήγητο είναι για μας, 

8ιότι όλοι οι πρόσφυγες, οι νεότεροι πρόσφυγες, και 8ικαίωμα έχουν και 

εξυπηρέτηση πρέπει να έχουν από μέρους του κράτους και ισότιμη μεταχείριση 

επίσης πρέπει να έχουν όλοι οι πρόσφυγες. 

Εκείνο το οποίο ξεχωριστά θέλω να υπογραμμίσω είναι το αίτημα στο οποίο 

είναι ομόφωνη η Επιτροπή ότι οι πρόσφυγες πρέπει, είναι καιρός, ύστερα από 16 
χρόνια, να τεθούν πάνω σε ίση βάση. Βεβαίως αυτό το θέμα προUποθέτει μεΛέ-τη, 

και γι' αυτό ζητήσαμε να μελετηθεί και έχω αποταθεί και ξεχωριστά και με 

πληροφόρησαν ότι γίνεται μελέτη από το Υπουργέίο Οικονομικών. Πιστεύουμε 

ότι είναι καιρός αυτά τα θέματα να μπουν σε κάποια σωστή, δ(καιη, ισότιμη, 

αξιοκρατική αντιμετώπιση για όλους τους επηρεαζομένους και δημόσιους και 

ημικρατικούς υπαλλήλους, για να μπορέσει επιτέλους να αισθάνεται ο καθένας ότι 

τα δικαιώματά του αναγνωρίζονται και τα 8ικαιώματα που έχει τα απολαμβάνει 

και πρέπει να του 8ί8ονται οι 8υνατότητες γι~ να εξυπηρετείται ισότιμα και 
δίκαια. ' 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Κύριοι 1 έχουν γίνει πολύ εποικο8ομητικές εισηγήσεις και κυρίως εκείνο το 
μήνυμα το οποίο πρέπει να πάρει η κυβέρνηση είναι ·ότι η αρχή της ισότητας είναι 
καιρός να εφαρμοστεί για όλους τους Κόπριους και για όλους τους πρόσφυγες. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΎ' ΛΙΑΝΟΎ': 

Κύριε Πρόεδρε, μια θερμή παράκληση από μένα και από τον κ. Γεωργ~άδη, 

και φαντάζομαι και από τις άλλες πτέρυγες. Η παράκλησή μας είναι να 

εισηγηθείτε να σταματήσει η αποκοπή, μέχρις ότου συζητηθεί κι εξευρεθεί τρόπος 

8ιακανονισμού του θέματος. Είναι αυτή η παράκλησή μας, όλης της Βουλής, 
μέχρις ότου 8ιευθετηθεί, εν συνεννοήσει, το όλο θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα αποσταλούν, η Έκθεση τουλάχιστον της Επιτροπής και οι ομιλίες όλες 
με τις εισηγήσεις, στην Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Τγείας για τα θέματα που αναφέρονται ως -

α) «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννί3η εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΔΗ.ΚΟ.). (24.3.89). 

(β) «Οι ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 

παρα'ίατρικού προσωπικού στον κρατικό και ιΟιωτικό τομέα)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(18.5.89). 

Αυτό είναι ένα θέμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής lγε(ας, όπως είναι και 
τα ακόλουθα θέματα με αριθμό 12, 14, 15, 16. Γι 1 αυτά τα θέματα μου έχει 

λεχθεί ότι ο Πρόε3ρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας θα αναγνώσει τις 

Εκθέσεις που υπάρχουν και ότι δε θα επακολουθfισει συζήτηση. Ας αναγνωστούν 
λοιπόν οι Εκθέσεις, για να όούμε που θα πάμε. 

Καλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ή οποιο3ήποτε 
άλλο μέλος να 3ιαβάσει την Έκθεση για το θέμα με αριθμό 10. 
Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ (1) «ΤΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΗΣ 
ΕΛΛΕΙΨΗΣ ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ-ΝΟΣΟΚΟΜΩΝ ΚΑΙ 

ΤΡΟΠΟΙ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΤΟΥ,, ΚΑΙ (2) «ΟΙ ΑΝΗΣΥΧΗΤΙΚΕΣ 
ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΛΛΕΙΨΗ ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΟΥ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΥ 

ΠΑΡΑ·Ι·ΑΤΡΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΣΤΟΝ ΚΡΑΤΙΚΟ ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΟ 

ΤΟΜΕΑ». 

Παpό11τες:-

Αλέκος Μαρκί3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος Π απα3όπουλος 

Αν3ρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννί3ης 

03υσσέας Δημητρίου 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεο3ούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τα πιο πάνω θέματα σε πέντε 

συνεόρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 22 και 29 Ιουνίου καθώς και στις 
21 Σεπτεμβρίου και 2 Νοεμβρίου 1989. Στις συνε3ριάσεις της Επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Υγείας μαζί με ανώτερους υπηρεσιακούς 

παράγοντες του Υπουργείου Υγείας, εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 
και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Οργάνωσης Κυπρίων Νοσοκόμων, 

της Φοιτητικής Ένωσης Νοσηλευτικής Σχολής (ΦΕΝΣ), της Σχολής Νοσοκόμων, 

του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Κλάόου Νοσηλευτικού Προσωπικού 
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(ΠΑΣΥΔΥ), του Κλάδου Ψυχιατρικού Προσωπικού (ΠΑΣΥΔΥ) και των συνδι

καλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ. Οι εκπρόσωποι πολλών υπηρεσιών και 

οργανώσεων εξέθεσαν τις απόψεις τους για τα υπό αναφορά θέματα, τόσο 

προφορικά όσο και γραπτά, με την υποβολή υπομνημάτων. Στις συνεδριάσεις της 

Επιτροπής δεν παρέστησαν, παρόλον ότι είχαν προσκληθεί, εκπρόσωποι του 

Συνδέσμου Ιδιωτών Ιατρών και κλινικαρχών και της ΔΕΟΚ. Στις συνεδριάσεις 

της Επιτροπής ήταν επ(σης παρών και ο εισηγητής του δεύτερου από τα υπό 
αναφορά θέματα, Βουλευτής κ. Π. Στυλιανού, 

'Οπως είναι γνωστό, το πρώτο από τα δύο υπό εξέταση θέματα έχει 

εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννίδη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. στις 24 Μαρτίου 1988, και 
το δεύτερο θέμα με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού στις 18 
Μαϊου 1989. Στη συνέχεια και τα δύο θέματα παραπέμφθηκαν στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή ϊ'γείας για. Οιερεύν·ηση κα.ι ετοιμασία. σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Δίνοντας το περίγραμμα. των υπό εξέταση θεμάτων οι εισηγητές τους 

α.να.φέρθηκα.ν στο οξύ πρόβλημα. έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού που αντι
μετωπίζει σήμερα η Κύπρος, αλλά και πολλές άλλες χώρες. Σύμφωνα με τους 

εισηγητές των υπό α.να.φορά θεμάτων, το πρόβλημα. θα. οξύνεται όλο κα.ι 

περισσότερο σε ολόκληρο το φάσμα της παρεχόμενης ιατρικής φροντίδας, με βάση 
' ' βλ'ψ , , , ~ τις σημερινες προοπτικες κα.ι προ ε εις, με α.ρνητικες συνεπειες στο επιπεοο της 

νοσηλευτικής φροντί8ας και αρωγής που προσφέρεται. Αναφέρθηκε εν8εικτικά ότι 

σύμφωνα με σημερινούς υπολογισμούς υπάρχει άμεση ανάγκη για πρόσληψη 160 
περίπου νοσοκόμων για τις ανάγκες του κρατικού τομέα. υγείας και υπάρχουν 
α.κόμα. μεγαλύτερες ανάγκες για. τον ι8ιωτικό ιατρικό τομέα., ανάγκες που 

αναμένεται να. Οιογκωθούν ακόμα. περισσότερο, αν ψηφιστούν οι περί ΙΟιωτικών 

Νοσοκομείων Κανονισμοί οι οποtοι καθορίζουν την ελάχιστη υποχρεωτική α.να.
λογία. νοσηλευτικού προσωπικού-κλινών που πρέπει να. Οιαθέτουν οι κλινικές. 

Σύμφωνα. κα.ι πάλι με τους εισηγητές των υπό εξέταση θεμάτων, οι λόγοι που 

συνέτειναν στην επιΟείνωση του προβλήματος της έλλειψης νοσηλευτικού προσω

πικού συνοψίζονται στους πιο κάτω:-

( α) Ο μη ικανοποιητικός τρόπος λειτουργίας της Νοσηλευτικής Σχολής με 

αποτέλεσμα να α.Ουνατεί να προπαρασκευάσει αρκετό αριθμό νοσηλευ

τικού προσωπικού που να ικανοποιεί τις ανάγκες του τόπου. 

(β) η απρογραμμάτιστη επέκταση των κυβερνητικών υπηρεσιών με αποτέ

λεσμα την αποψίλωση προσωπικού α.πό τον ιΟιωτικό ιατρικό τομέα.. 

(γ) η τακτική του Υπουργείου Υγείας να μη λαμβάνει υπόψη κατά τον 

προγραμματισμό του και τις ανάγκες του ι8ιωτικού τομέα. 

(Ο) η έλλειψη επαρκών κινήτρων για προσέλκυση νέων στο επάγγελμα του 

νοσοκόμου. 

( ε) η έλλειψη επαγγελματικής κατοχύρωσης. 

(στ) το επικίνΟυνο και οι ιΟιαιτερότητες του επαγγέλματος. 

(ζ) η χορήγηση πιστοποιητικού αντί πτυχίου στους απόφοιτους της Νοση

λευτικής Σχολής. 

(η) η μη ύπαρξη σχεδίων υπηρεσίας και ο μη καθορισμός των όρων 

εργασίας του νοσηλευτικού προσωπικού στον ιΟιωτικό τομέα. κτλ. 
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Οι εισηγητές των υπό αναφορά θεμάτων επιφυλάχθηκαν να εισηγηθούν μέτρα 
για την επίλυση του προβλήματος κατά τη συζήτησή του στην Ολομέλεια. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για τα υπό εξέταση θέματα, ο 

Υπουργός Υγείας ανέφερε ότι πρ&γματι υπ&ρχει πρόβλημα έλλειψης νοσηλευτικού 

προσωπικού λόγω των συνθηκών πλήρους απασχόλησης που επικρατούν σήμερα 

στην Κύπρο, της προτίμησης σε πιο προσο8οφόpα και ευχάριστα επαγγέλματα, 
όπως π.χ. ο τουρισμός, της μειωμένης προσέλευσης φοιτητών στη Νοσηλευτική 
Σχολή και για πολλούς &λλους λόγους. Για το ξεπέρασμα του προβλήματος η 

κυβέρνηση βρίσκεται σε διαβουλεύσεις για την αναβ&θμιση της Νοσηλευτικής 

Σχολής, ενώ ταυτόχρονα γίνεται εκστρατεία στα σχολεία για την προσέλκυση 

φοιτητών στη Σχολή. Με τις σημερινές δυνατότητές της η Νοσηλευτική Σχολή 

μπορεί να εκπαι3εύσει γύρω στους 130 φοιτητές, ενώ ο σημερινός αριθμός των 
φοιτητών είναι ποΜ μικρότερος. Το Υπουργείο Υγείας προγραμματ(ζει να 
προσλάβει φέτος 200 περ(που νέους νοσοκόμους, γεγονός που αναμένεται να 

συμβάλει στην ικανοποίηση σε μεγάλο βαθμό των αναγκών του για τα επόμενα 

2-3 χρόνια, ενώ δε θα λειτουργήσουν νέα τμήματα χωρίς την εξασφ&λιση του 
απαρα(τητου νοσηλευτικού προσωπικού. Σύμφωνα με μελέτη του Υπουργείου 

Υγε(ας που έγινε το 1986, ο ιδιωτικός τομέας έχει άμεση ανάγκη 200 περίπου 
νοσοκόμων. Παράλληλα με τα μέτρα αυτά, το Υπουργείο Υγείας έχει ετοιμάσει 
τους περί Ιδιωτικών Νοσοκομείων Κανονισμούς με στόχο την αναβάθμιση της 

παρεχόμενης ιατρικής φροντίδας, με την εγγραφή και τον έλεγχο των ιδιωτικών 

κλινικών. Για την προσωρινή αντιμετώπιση του προβλήματος έλλειψης νοση
λευτικού προσωπικού η κυβέρνηση προβληματίζεται να επιτρέψει την προσωρινή 

και σταδιακή εισαγωγή περιορισμένου αριθμού προσοντούχου αλλοδαπού προσω

πικού, ενώ ταυτόχρονα θα εντατικοποιηθούν οι προσπάθειες για την προσέλκυση 

φοιτητών στο δεκαοκτάμηνο κύκλο σπουδών της Νοσηλευτικής Σχολής. Τέθηκαν 

επίσης σε εφαρμογή, ο θεσμός των βοηθών θαλ&μου για να βοηθήσει το 

νοσηλευτικό προσωπικό να επιδοθεί απερίσπαστο στα καθήκοντά τ'ου, και ο περί 
Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμος. Γίνεται επίσης επιμόρφωση του προσω

πικού σε όλα τα επίπεδα και διεξάγεται πραγματική εκστρατεία στα σχολεία και 

σε &λλες οργανωμένες ομ&δες, με τη χρήση των μέσων μαζικής ενημέρωσης, για 

αύξηση της προσέλευσης νέων στο επάγγελμα. 

Εκθέτοντας τις απόψεις της οργ&νωσης που εκπροσωπεί, ο Πρόεδρος του 

Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου προέβη καταρχήν στη διαπίστωση της σοβαρό

τητας του προβλήματος, ιδιαίτερα για τον ιδιωτικό ιατρικό τομέα, και εισηγήθηκε 

την περιορισμένη εισαγωγή αλλοδαπού νοσηλευτικού προσωπικού μέχρις ότου 

εξασφαλιστεί ικανοποιητικός αριθμός προσοντούχου ντόπιου προσωπικού με την 

αναβ&θμιση της Νοσηλευτικής Σχολής. 

Οι εκπρόσωποι της Οργ&νωσης Κυπρίων Νοσοκόμών, του Κλ&δου Γενικού 

Νοσηλευτικοό Προσωπικοό (ΠΑΔ ΥΣΥ), του Κλ&δου Ψυχιατρικοό Προσωπικοό 

(ΠΑΣΥΣΥ), της Φοιτητικής Ένωσης Νοσηλευτικής Σχολής (ΦΕΝΣ) και των 

συντεχνιών ΣΕΚ και ΠΕΟ τ&χθηκαν υπέρ της αναθεώρησης των όρων εργασίας 

του νοσηλευτικού προσωπικού, της εντατικοποίησης των προσπαθειών για 

προσέλκυση νέων στο επάγγελμα με την παροχή ελκυστικών κινήτρων και 
εξεδήλωσαν την ομοφωνία τους για την αν&γκη αναβ&θμισης της Νοσηλευτικής 

Σχολής, για να ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, λαμβ&νοντας υπόψη της τη σοβαρό

τητα του προβλ-ήματος, το οποίο επηρεάζει άμεσα τον τόσο ευαίσθητο τομέα της 
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8ημόσιας υγείας, καλεί την κυβέρνηση όπως, σε συνεργασία με όλους τους 

εμπλεκόμενους φορείς 1 μελετήσει σοβαρά το πρόβλημα ώστε να φανούν οι 

πραγματικές του διαστάσεις και στη συνέχεια. να λάβει τα κατάλληλα. βραχυ

πρόθεσμα και μακροπρόθεσμα μέτρα για επίλυσή του. Με την ευκαιρία αυτή, η 

Επιτροπή επιθυμεί να 8ηλώσει ότι θα παρακολουθεί το πρόβλημα και θα 

επανέλθει όταν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας να 8ιαβάσει την 
Έκθεση γαι το επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα του 
ι8ιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της Κυβέρνησης». (Θέμα εγγραφέν με 

εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού). (27.10.1988). 
Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΤΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ 

ΙΑ ΤΡΙΚ ΟΥ ΤΟΜΕΑ ΚΑΙ Ο ΡΟΛΟΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ». 

Παpόvτες:-

Αλέκος Μciρκί8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Παπα8όπουλος 

Αν8ρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννί8ης 

08υσσέας Δημητρίου 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεο8ούλου 

Ιάκωβος Κατσοuνωτός 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠιτροπή Υyε(ας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τρεις 
συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαρτίου, 20 Απριλίου και 16 
Νοεμβρίου 1989. Στην πρώτη συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ-· 
θηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, 

του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου και του Συνδέσμου Ι8ιωτών Ιατρών. 

Το υπό αναφορά θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή 

κ. Α. Παρισινό στις 27 Οκτωβρίου 1988 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας για 8ιερεύνηση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Το LΟιο θέμα απασχόλησε και αυτεπάγγελτα την Επιτροπή γιατί, σύμφωνα 

με σχετική εισαγωγική 8ήλωση του Προέ8ρου της, αυτό αποτελούσε και αποτελεί 

έντονη απαίτηση της κοινής γνώμης για την αναβάθμιση της ιατρικής φροντί8ας 
που παρέχεται στην Κόπρο και ι8ιαίτερα της παρεχόμενης κρατικής ιατρικής 

φροντί8ας, που σε ορισμένες περιπτώσεις εκφράζεται με τη μορφή έργων χωρίς 

προγραμματισμό και συντονισμό αλλά απλώς και μόνο για να ανταποκριθεί η 
κυβέρνηση στις πιέσεις που 8έχεται. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος 

αυτού κύριος σκοπός της Επιτροπ'ής ήταν να ενημερωθεί για τους στόχους της 

κυβερνητικής πολιτικής στον τομέα αυτό, απο8ί8οντας συνάμα ι8ιαίτερη σημασία 

στο θέμα του συντονισμού του κυβερνητικού με τον ι8ιωτικό ιατρικό τομέα. 

Από της πλευράς του εισηγητή του θέματος παρατηρήθηκε ότι ο ι8ιωτικός 
ιατρικός τομέας, παρ6λο που έχει στους κόλπους του πολύ καλό και πρωτοπόρο 
προσωπικό, το οποίο 8ιαθέτει άρτια εξοπλισμένα ιατρεία, υποαπασχολε(ται και 
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8εν τυγχάνει κρατικής φροντίδας. Χαρακτηριστικά έγινε αναφορά στα κονδύλια 
του κρατικού προUπολογισμού για τον τομέα της υγείας -και ειδικότερα για τον 
ιδιωτικό ιατρικό τομέα- τα οποία, όντας περιορισμένα, διαφοροποιούν το χαρα
κτ1jρα του Υπουργείου lγείας και το παρουσιάζουν περισσότερο ως Υπουργείο 
Κρατικής Προσφοράς Υγείας. 

Ο εισηγητής του θέματος πρότεινε την ακόλουθη δέσμη μέτρων, με στόχο τη 

σμίκρυνση του χάσματος μεταξύ του κρατικού και ιδιωτικού ιατρικού τομέα:-

(α) Τη σύσταση στο Υπουργείο Υγείας κατάλληλης ειδικής υπηρεσίας για 

τον ιδιωτικό ιατρικό τομέα. 

(β) Την ανάθεση της πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης στους ιδιώτες 

γιατρούς. 

(γ) Την παραχώρηση υποτροφιών και άλλων ευκαιριών μετεκπαίδευσης και 

επιμόρφωσης σ' όλο το φάσμα των γιατρών. 

(δ) Την εξασφάλιση της δυνατότητας σε ιδιώτες γιατρούς να κάνουν χρήση 

των εγκαταστάσεων και του εξοπλισμού των νοσοκομείων. 

(ε) Την παραχώρηση μακροπρόθεσμων, χαμηλότοκων δανείων σε φιλο
πρόοδους ιδιώτες γιατρούς. 

( στ) Τον αυστηρότερο έλεγχο όσων πραγματικά. Οικαιούνται δωρεάν ιατρική 
φροντίδα στα νοσοκομεία μας και την εξίσωση των δικαιωμάτων που 

εισπράττονται από τους μη δικαιούχους για περ(θαλψη στα νοσοκομεία 

με εκείνα του ιδιωτικού τομέα. 

(ζ) Τη δημιουργία των κατάλληλων εκείνων συνθηκών για την προσέλκυση 
ασθενών από το εξωτερικό για θεραπεία στην Κύπρο και την ταυτό
χρονη ανακοπή της μετάβασης Κυπρίων στο εξωτερικό για θεραπεία. 

(η) Γενικά την επίδειξη τέτοιας φροντίδας για τον ιατρικό κόσμο, ώστε να 

εΠιτευχθεί ψηλότερο επίπεδο προσφοράς υγείας προς το κοινό και να 

ενθαρρυνθούν οι νέοι και οι διακεκριμένοι Κύπριοι γιατροί να επανα
πατριστούν. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του 
Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου και του Συλλόγου Ιδιωτών Ιατρών, το 

κυριότερο πρόβλημα που βασανίζει τον ιδιωτικό ιατρικό τομέα της Κόπρου είναι η 

έντονη υπολειτουργ!α του, η οποία φτάνει στα όρια της ανεργίας, ενώ το 

πρόβλημα ολοένα και επιδεινώνεται, γιατί συνεχώς προστίθενται ανεξέλεγκτα νέοι 
γιατροι Σύμφωνα με υπολογισμούς, κάθε χρόνο εντάσσονται στον ιδιωτικό τομέα 

60 νέοι γιατροί. 

Οι κύριες αιτίες για την υπολειτουργία του ιδιωτικού ιατρικού τομέα, όπως 

αναλύθηκαν από τους εκπροσώπους των πιο π&νω οργανώσεων, συνοψίζονται στα 

ακόλουθα:-

( α) Στο μεγ&λο ποσοστό προσώπων που δικαιούνται να έχουν δωρεάν 

πρωτοβάθμια ιατρική περίθαλψη στα νοσοκομεία, ένα ποσοστό που 

υπολογίζεται περίπου στο 70%-90% του πληθυσμού παγκόπρια. 

(β) Στην έντονη αριθμητική ανισοσκέλεια μεταξό ιδιωτικών και κυβερ

νητικών γιατρών, αφού το 20% των κυβερνητικών γιατρών -που 

ανέρχεται στα 100 άτομα-έχει την ευθόνη της πρωτοβάθμιας ιατρικής 
φροντίδας του 70% των ασθενών παγκύπρια, ενώ το 80% των ιδιωτών 
γιατρών -που ανέρχεται σε 500 άτομα-έχει την ευθύνη της ιατρικής 
φροντίδας του 30% των ασθενών παγκύπρια. 



1504 

(γ) Στον κακό πpογpαμματισμό, την αλόγιστη επέκταση, τον έντονο 

ανταγωνισμό, την έλλειψη κρατικής αρωγής για τον ιόιωτικό τομέα και 

την έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού για τις κλινικές, κτλ. 

Για την απά.μβλυνση του όλου προβλήματος οι αντιπρόσωποι των πιο πάνω 

ιατρικών συλλόγων εισηγ-/ιθηκα.ν τα πιο κάτω μέτρα.:-

( α) Να ιδpυθεί τομέας ιδιωτικής ιατpικής στο Υπουpγείο Υγείας. 

(β) Να επιχοpηγηθεί και να παpαχωpηθεί η πpωτοβ&θμια ιατpική φpοντί

Οα., 8ηλα.8ή η πρώτη επίσκεψη του αρρώστου στο γιατρό στον ιδιωτικό 

τομέα, για να αναβαθμιστεί η υπηρεσία. που προσφέρεται. 

(γ) Να δοθεί μέpος της δευτεpοβ&θμιας ιατpικής φpοντίδας, δηλαδή της 

φροντίΟας των εσωτερικών ασθενών, στον ιΟιωτικό ιατρικό τομέα για 

να. περιοριστεί η λίστα αναμονής και να εξοικονομηθούν χρήματα. 

( δ) Να διατίθενται μικpότεpα ποσ& και να δίνεται λιγότεpη πpοσοχή στην 

τριτοβάθμια ιατρική φροντίόα., Οηλ. στις μεταμοσχεύσεις, καρδιο
χειpουpγικές επεμβ&σεις, κτλ, Πpος όφελος της πpωτοβ&θμιας ιατpικής 
φpοντίδας, η οποία αποτελεί και τη β&ση του όλου οικοδομήματος. 

{ε) Να δημιουpγηθούν οι νομοθετικές και &λλες πpοUποθέσεις για καλύτεpη 

ιατρική κάλυψη του κοινού που Οε Οικα.ιούτα.ι να έχει Οωρεάν περίθαλψη 

στα νοσοκομεία. 

Από της πλευp&ς της κυβέpνησης, ο εκπpόσωπος του Υπουpγείου Υγείας 

κατέθεσε τις ακόλουθες απόψεις για το υπό αναφορά θέμα:-

( α) Η υποαπασχόληση του ιατρικού κόσμου ε(ναι γνωστή και αναμένεται 
να επιΟεινωθε( ακόμα περισσότερο τα αμέσως επόμενα χρόνια. Αιτίες 

για την υποαπασχόληση γιατpών είναι μεταξύ &λλων: (ί) ο μεγ&λος 

αpιθμός τους και το γεγονός ότι η ιατpική επιστήμη είναι πολύ 

εξειΟικευμένη και Οαπανηρή και γι' αυτό Ούσκολη η απορρόφηση του 
πλεονάζοντος προσωπικού σε άλλους τομείς· (ίί) η εξειΟίκευση των 

γιατρών μας σε παραΟοσιακές και κορεσμένες ειΟικότητες· (iii) το πολύ 
μεγ&λο ποσοστό του πληθυσμού που δικαιούται δωpε&ν πεpίθαλψη ή 

πεpίθαλψη με πολύ μεί,ωμένα τέλη στα νοσοκομεία και η δυσκολία 

ελέγχου όσων πραγματικά Οικαιούνται Οωρεάν ιατρική φροντί.3α.'(iν) ο 
επαγγελματικός προσανατολισμός που Οεν είναι αποτελεσματικός· και 

(ν) το γόητρο που περιέβαλλε, ι8ιαίτερα στο παρελθόν, τον τίτλο του 
γιατρού. 

{β) Το Υπουpγε(ο Υγείας είναι σήμεpα κυpίως Υπουpγείο του Δημόσιου 

Τομέα Υγείας και γι' αυτό γίνονται σκέψεις για την ίδpυση Τομέα 

ΙΟιωτικής Ιατρικής, στα πλαίσια του νέου οργανογράμματος που το 

Υπουργείο αναμένεται να προωθήσει ενώπιον της Βουλής σύντομα. Ο 

υπό ίδpυση Τομέας θα έχει την ευθόνη για την επίλυση των πpο
βλημάτων του ι8ιωτικού ιατρικού τομέα, μαζί με την ευθύνη για τον 

έλεγχο της λειτουργίας των ιΟιωτικών κλινικών και των νοσοκομείων, 
όσον αφορά το επίπεΟο της υπηρεσίας που προσφέρετiι σ' αυτά, τη 
σωστή επάνΟρωσή τους και γενικά τη συμμόρφωσή τους προς την 
ισχύουσα νομοθεσία. 

{γ) Το Υπουpγείο Υγείας διαβουλεύεται με τους Ιατpικοός Συλλόγους του 

τόπου για τη σε πρώτο στάδιο δοκιμαστική, μερική μεταβίβαση της 

πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας σε ιΟιώτες γιατρούς "στη Λευκωσ(α. 
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Στόχος του δοκιμαστικού αυτού σχεΟ(ου είναι η απόκτηση εμπειριών 
από την εφαρμογή τοu 1 ενόψει του γενικότερου προβληματισμού για 
την εκχώρηση, σε πρώτο στάδιο, της πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας 
στον ιδιωτικό τομέα και. ίσως μέρους της Οευτεροβάθμι.ας και την 
εφαρμογή ενός γενικότερου Εθνικού Σχεδίου Υγείας. Η μελετούμενη 
εκχώρηση μέρους της ιατρικής φροντίδας στους ιδιώτες~ γιατρούς 

αναμένεται ότι θα απαμβλύνει. κάπως την ανεργ(α που μαστίζει τον 
ιατρικό κόσμο, αλλά είναι σίγουρο ότι δε θα την εξαλείψει. Το θέμα 
της προώθησης του Εθνικού Σχεδίου Υγείας προβληματίζει έντονα την 

\ κυβέρνηση, γιατί χρειάζεται. αρκετή προεργασία και αρκετά μεγάλο 
κόστος για να τεθεί αυτό σε εφαρμογή, αφού υπολογίζεται. ότι. θα 
dΠαιτηθούν !:12 εκ. λίρες για την υλοποίησή του. 

(δ) Το πρόβλημα της επάνδρωσης των ιδιωτικών κλινικών με νοσηλευτικό 
προσωπικό Οεν προβλέπεται να επιλυθεί στο σύντομο μέλλον, γιατί Οεν 
υπάρχει ·αρκετό ενΟια.φέρον για το επάγγελμα και προτιμάται ο 
κυβερνητικός τομέας για σκοπούς εργοδότησης. Για την απάμβλυνσή 
του lσως θα ήταν σκόπιμο να εισαχθεί περισσότερος αριθμός εκπαι.Οευ
μένου νοσηλευτικού προσωπικού από το εξωτερικό. 

(ε) Το Υπουργείο Υγείας προβληματίζεται για την αναθεώρηση των 

Κανονισμών για όσους δικαιούνται δωρεάν ιατρική φροντίδα και την 
κατά το δυνατό εξίσωση των τελών που ισχύουν στον κυβερνητικό 
τομέα με αυτά που ισχύουν στον ιδιωτικό τομέα. Ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Υγείας εξέφρασε αμφιβολίες κατά πόσο τα κόστα περί

θαλψης του κρατικού ιατρικού τομέα είναι ψηλότερα απ1 εκείνα του 
ιδιωτικού. 

(στ) Η Κύπρος δε διαθέτει ιατρική παράδοση, η οποία να της επιτρέψει να 
μετατραπε!, στο παρόν στάδιο, σε διεθνές ιατρικό κέντρο.εκείνο που 

διαθέτει είναι διακεκριμένους επιστήμονες, πολλοί απ' αυτούς όμως δε 

φα!νονται διατεθειμένοι να επαναπατριστούν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, λαμβάνοντας υπόψη της τα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στα πιο κάτω συμπεp&.σματα:-

(α) Διαπιστώνει την ύπαρξη σοβαρού προβλήματος υποαπασχόλησης στον 
ιατρικό ανάμεσα κόσμο της Κύπρου, πρόβλημα το οποίο, · όπως 
φαίνεται, θα επιδεινώνεται με την πάροδο του χρόνου. 

(β) Διαπιστώνει ότι συνεχίζεται η έλλειψη κρατικού ενδιαφέροντοςγια τον 
ιδιωτικό ιατρικό Τομέα. 

( γ) Θεωρεί αναγκαία την ενίσχυση της συνεργασίας και το συντονισμό του 
" ' β ' ' ' ιuιωτικου και κυ εpνητικου ιατρικου τομεα. 

(δ) Τονίζει την ανάγκη να γίνουν βαθιές τομές στον τομέα της ιατρικής 
φροντ!δας που παρέχεται στο κοινό. 

( ε) Τέλος, καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει όλο το φάσμα της ιατρικής 
φροντίδας που παρέχεται στον τόπο, με διπλό στόχο να εντοπιστούν 
από τη μια τα κενά και οι ελλείψεις και να ληφθούν από την άλλη τα 

κατάλληλα ριζικά μέτρα για την ποιοτική αναβάθμιση της ιατρικής 
περίθαλψης που προσφέρεται σήμερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Καλώ τον Πpόεδpο της αpμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής να διαβάσει 

την Έκθεση για το επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής lγε(ας για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η ανάγκη Οημιοuργ(ας 
ανεξάpτητου Παιδοχειpουpγικοό Τμήματος στη Λευκωσία». (Θέμα εγγpαφέν με 

εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωpγιάδη εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Δημοκpατικοό Συναγεpμοό). (2.2.1989). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ 
ΑΝΕΞΆΡΤΗΤΟΥ ΠΑΙΔΟΧΕΙΡΟΥΡΓΙΚΟΥ ΤΜΗΜΑ ΤΟΣ ΣΤΗ ΛΕΥΚΩ

ΣΙΑ». 

Παp6,,τες:-

Αλέκος Μαpκίδης, Πpόεδpος 

Γεώpγιος Παπαδόπουλος 

Ανδpέας Παpισινός 

Ιώαννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητpίου 

Κυpιάκος Χpίστου 

Μιχαήλ Θεοδοόλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Υγείας μελέτησε το υπό εξέταση θέμα σε δόο 

συνεδpίες της που πpαγματοποιήθηκαν στις 6 Ιουλίου και 16 Νοεμβpίου 1989. 
Στην πρώτη συνεδpίαση της Επιτpοπής κλήθηκαν και παpευpέθηκαν ο Υπουpγός 
Υγείας και ο παιΟοχειρούργος που εργοΟοτείται στο Μακάρειο Νοσοκομείο. Στις 

συνεδpιάσεις της Επιτpοπής παpευpέθηκε και ο Βουλευτής κ. Δ. Γεωpγιάδης, 

εισηγητής του υπό εξέταση θέματος. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό εξέταση θέμα είχε εγγpαφεί στη Βουλή με 

εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωpγιάδη εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του Δημοκpατικοό Συναγεpμοό στις 2 Φεβpουαpίου 1989 και παpα
πέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Υγείας για εξέταση και υποβολή 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό αναφορά θέμα, ο εισηγητής του ανέφερε ότι προβάλλει 
επιτακτική η ανάγκη Οημιοuργ(ας ανεξάρτητου παιΟοχειρουργικού τμήματος στη 

Λευκωσία, λόγω των ιΟιαιτεροτήτων της παιδοχειρουργικής και νεογνοχειροuγι

κής, αλλά και λόγω της αύξησης του αριθμού των παιδιών και νεογνών που 
χρειάζεται να υποβληθούν σε εγχε(ρηση. Σύμφωνα με στοιχεία που επικαλέστηκε 
ο εισηγητής του υπό εξέταση θέματος, πάνω από χίλια παιΟιά το χρόνο 

χρειάζονται χειρουργική φροντίδα, πολλά από τα οπο(α είναι νεογέννητα, ενώ την 

ευθύνη για τα παιδιά αυτά την επωμίζεται ένας μόνο παιδοχειρούργος. Λόγω της 
αύξησης του αριθμού των παιδιών που χρειάζονται φροντίδα, απαιτείται η άμεση 
πρόσληψη ενός τουλάχιστο παιδοχειρούρyου σε πρώτο στάδιο. / Αμεση προτε
pαιότητα αποτελεί επίσης η ίδpυση ανεξάpτητου παιδοχειpουpγικοό τμήματος 

κατάλληλα επανδρωμένου στο Μακάρειο Νοσοκομείο, λόγω των πρακτικών 
πpοβλημάτων που δημιουpγε( η σημερινή υπαγωγή του τμήματος αυτοό στη 

χειρουργική κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 
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Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το υπό εξέταση θέμα, ο Υπουργός 

Υγείας δήλωσε ότι η κυβέρνηση ευνοεί το αίτημα για τη δημιουργία ανεξ&.ρτητου 
παιδοχειpουpγικού τμήματος, καθώς και ενίσχύσή του με έναν επιπλέον παtδο

χειρούργο. Το πρώτο αίτημα προωθείται με τη σύμφωνη γνώμη όλων των 

εμπλεκόμενων παραγόντων, ενώ ταυτόχρονα έχει κινηθεί η διαδικασία για την 

πλήρωση μιας θέσης παιδοχειρούργου για την οποία υπ&.ρχει πρόβλεψη στον 
Κρατικό ΠροUπολογισμό του 1989. Στο μεταξύ έχουν δοθεί οδηγίες για την 
πρόσληψη παιδοχειρούργου σε δεκαπενθήμερη β&.ση μέχρι την οριστική πλήρωση 

της θέσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας έχει διαπιστώσει ότι η κατάσταση που 

επικρατεί· σήμερα είναι δυσάρεστη, δεδομένου ότι όλο το βάρος της εξειδικευμένης 
παιδοχειρουργικής φροντίδας πέφτει ουσιαστικά στους ώμους ενός και μόνο 

ειδικού γιατρού, με αποτέλεσμα την υπερφόpτωσή του σε βαθμό απαράδεκτο. Η 

θέση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας είναι ότι πρέπει να δημιουργηθεί 

επειγόντως ένα κατάλληλα στελεχωμένο ανεξάρτητο παιδοχειρουργικό τμήμα και 

γι' αυτό καλεί την κυβέρνηση να προωθήσει το όλο θέμα το ταχύτερο δυνατό. Η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας διαδηλώνει την πρόθεσή της να παρακολουθεί 
την εξελικτική πορεία του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Νομίζω έχουμε και τα δυο επόμενα θέματα, κύριε Μαρκίδη. 

Το πρώτο είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(ας για το 

θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα της παιδιατρικής καρδιολογίας στην 

Κύπρο)), (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ϊ'ΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟϊ' ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΤΗΣ ΠΑΙΔΙΑ

ΤΡΙΚΗΣ ΚΑΡΔΙΟΛΟΓΙΑΣ ΣΤΗΝ Κϊ'ΠΡΟ». 

Ποιpόvτες:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιω&.ννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Κυριοίκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ι&.κωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή lγε(ας μελέτησε το πιο πάνω θέμα, ύστερα 

από παραστάσεις του Συν3έσμου Γονέων και Φ(λων Καρ3ιοπαθών Παι3ιών, σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Φεβρουαρίου, 2 Μαρτίου και 
23 Νοεμβρίου 1989. Στις συνεδρι&.σεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Τγείας και του Συν3έσμου. Γονέων και Φίλων 

Καρδιοπαθών Παι8ιών. 

Τα προβλήματα της παιδοκαρδιολογίας είχαν απασχολήσει την Επιτροπή και 
στο παρελθόν, με την ευκαιρία της συζήτησης της αν&.γκης για δημιουργία 
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ανεξάρτητου καρδιολογικού τμήματος στο Γενικό Νοσοκομε(ο Λευκωσίας. Στην 

Έκθεσή της για το γενικότερο αυτό θέμα η Επιτροπή υπογρ&μμιζε τότε την 

ανάγκη να ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για την ειδική κάλυψη και της 

παιδοκαρδιολογίας στο υπό ίδρυση ανεξ&ρτητο καρδιολογικό τμήμα. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Συνδέσμου Γονέων και Φίλων Καρδιο

παθών Παιδιών, υπάρχουν σήμερα στην Κύπρο πέραν των χίλιων παιδιών με 

καρδιοπάθειες, που χρει'ά:ζονται παρακολούθηση, και ο αριθμός τους αυξάνεται με 
την πάροδο του χρόνου. Πολλά από τα παιδιά αυτά πάσχουν από πολύπλοκες 

καρδιοπάθειες, που για την αντιμετώπιση τους ίσως να απαιτούνται ονο η και 

τρεις ακόμα εγχειρήσεις. Τα παιδι& με τα καρδιολογικ& προβλήματα ισο

δυναμούν αριθμητικά με το ένα τρ!το περίπου όλων των καρδιοπαθών παγκύπρια. 

Τα κύρια προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα παιδιά αυτά είναι η έλλειψη 

επαρκούς παρακολοόθησης, λόγω της έλλειψης ιατρικού Ουναμικού και κατάλληλου 
ιατρικού εξοπλισμοό. Αναφέρθηκε ειΟικότερα ότι στο παρόν στάΟιο την ευθύνη της 

παρακολούθησης των καρ8ιοπαθών παιΟιών σε παγκύπρια κλίμακα επωμίζεται 

ένας παιδοκαρδιολόγος και για δυο μέρες τη βδομ&δα μόνο, αφού- τις υπόλοιπες 

μέρες ο γιατρός αυτός ασχολείται με καθήκοντα της παραδοσιακής παιδιατρικής. 

Ο μοναδικός αυτός παιδοκαρδιολόγος παρακολουθεί 30 περίπου παιδι& κ&θε 

βδομ&δα απ' όλη την Κύπρο και γι' αυτό δημιουργούνται προβλήματα δι&θεσης 

ικανοποιητικού χρόνου για την εξέταση κάθε παιΟιού και Ουσκολίες στην αντι

κατάσταση του γιατρού, όταν χρειαστε!. Όσον αφορά το θέμα του εξοπλισμού, 

αναφέρθηκε ότι σήμερα χρησιμοποιούνται για υπερηχοκαρδιογραφήματα και 
καθετηριασμοός της καρΟιάς τα μηχανήματα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκω

σίας, τα οποία είναι προσαρμοσμένα στις ανάγκες των ενηλίκων, γεγονός που 

συνεπάγεται αυξημένους κινΟύνους για τα καρΟιοπαθή παιΟιά. 

Για την αντιμετώπιση των πιο πάνω προβλημάτων ο ΣύνΟεσμος Γονέων και 

Φίλων Καρδιοπαθών Παιδιών εισηγείται τη\ί &μεση υιοθέτηση της ακόλουθης 

δέσμης μέτρων:-

( α) Να ανατεθούν, σε πρώτο στάΟιο, στον παι8οκαρ8ιολόγο αποκλειστικά 
τα καθήκοντα του κλάΟου του, ώστε να μην ασκεί ταυτόχρονα 

καθήκοντα γενικής παιδιατρικής. 

(β) Να δημιουργηθεί ανεξ&ρτητο παιδοκαρδιολογικό τμήμα στο Μακ&ριο 

Νοσοκομείο. 

(γ) Το παιδοκαρδιολογικό τμήμα που προτείνεται να ιδρυθεί, να επαν

δρωθεί με τρεις παιδοκαρδιολόγους το λιγότερο και να εξοπλιστεί με 

τα αναγκαία μηχανήματα, με πρώτη προτεραιότητα την εξασφ&λιση 

ενός υπερηχοκαρδιογράφου και ενός μηχανήματος για καθετηριασμούς, 

που να είναι προσαρμοσμένα στις ανάγκες των νεογνών και των 
παιΟιών. 

Από την πλευρά του -Υπουργείου Ύγείας αναφέρθηκε ότι ετοιμάζονται οι 
προδιαγραφές για τη ζήτηση προσφορών για την εξασφ&λιση υπερηχοκαρδιο

γράφων έγχρωμου τύπου για τις ανάγκες τόσο του Μακάριου Νοσοκομείου όσο 

και του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, έναντι Οαπανών που υπολογίζονται 

περίπου στις πενήντα και εβδομήντα χιλι&δες λίρες, αντίστοιχα. Ταυτόχρονα 

μελετάται, ως υπαλλακτική λύση, η Ουνατότητα αναπροσαρμογής των ήΟη 

υφιστάμενων μηχανημάτων στις ανάγκες των παιΟιών, αφού τα αποτελέσματα 
που αυτά Οίνουν κρίνονται από ειΟικούς του εξωτερικού ως εξαιρετικά. Για την 



1509 

αγορά του υπερηχοκαρ8ιογράφου ίσως γίνει πρόβλεψη στον Κρατικό Προϋπο
λογισμό του 1990. 

Αναφορικά με την ενίσχυση της υπηρεσίας σε προσωπικό, αναφέρθηκε ότι 

αυτ'ή Οεν κρ(νεται στην πράξη αναγκαία, αφού ο αριθμός των παιΟιών με καρδιακά 
προβλήματα υπολογίζεται γύρω στα τετρακόσια παγκύπρια, αλλ' ότι ως θέμα 

αρχής ευνοείται και στοχοθετείται η ύπαρξη 8εύτερου παι8οκαρ8ιολόγου. Το 
θέμα αυτό θα αποτελέσει, μεταξύ άλλων, ένα από τα αντικείμενα μελέτης ειδικής 
κλα8ικής επιτροπής που μελετά τα προβλήματα όλου του φάσματος της ιατρικής 

περίθαλψης που παρέχεται σήμερα και η οποία αναμένεται να Οώσει το πόρισμά 
της σύντομα. Σχετικά με το αίτημα για ί8ρυση ανεξάρτητου παι8οκαρ8ιολογικού 

τμήματος 8εν έγιναν σκέψεις μέχρι τώρα. 

Ο παι8οκαρ8ιολόγος που παρακολουθεί τα παι8ιά 8ήλωσε στην Επιτροπή ότι 
είναι πολλά τα παιδιά που έρχονται αρχικά για αξιολόγηση, λόγω καρΟιολογικώv 
προβλημάτων. Πολλά από τα παι8ιά αυτά παρουσιάζουν μικροπροβλήματα με 
την καρδιά τους και γι' αυτό παρακολουθούνται, άλλα θα χρειαστούν εγχείρηση 
στο μέλλον, ενώ 200-400 παι8ιά έχουν ή8η χειρουργηθεί. Τόνισε επίσης την 
ανάγκη να υπάρχει Οεύτερος παι0οκαρ8ιολόγος, για να γίνονται οι εξετάσεις 
καλύτερα και για να υπάρχει αντικαταστάτης, όταν χρειάζεται. Εισηγήθηκε 
επίσης την εκπαίδευση στο μέλλον παιδιάτρων στην Κύπρο και στο εξωτερικό σε 
θέματα παι8οκαρ8ιολογίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας επισκέφθηκε το Μακάριο Νοσοκομείο 

στις 2 Μαρτίου 1989 και ει8ικότερα το ιατρείο του παι8οκαρ8ιολόγου, σε μια 
προσπάθεια να σχηματίσει προσωπική αντίληψη για το θέμα. 

Είναι 8ιαπίστωση της Επιτροπής ότι πράγματι υπάρχουν πολλά που πρέπει 
να γίνουν σχετικά με την παρακολούθηση και θεραπε(α των παι3ιών με παι8ο

καρ8ιολογικά προβλήματα. Η μελέτη σε βάθος όλου του φάσματος των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζουν τα παι8ιά με καρ8ιολογικά προβλήματα 
αποτελεί ευθύνη της κυβέρνησης και ι8ιαίτερα του αρμό8ιου Υπουργείου Υγείας. 

Για άμεση αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών συνιστάται ο 3ιορισμός 
8εύτερου ει8ικού γιατρού στο Μακάριο Νοσοκομείο και η εξασφάλιση μηχανη
μάτων και 8ιευκολύνσεων, με πρώτες προτεραιότητες την απόκτηση υπερηχο
καρ8ιογράφου για παι8ιά και μηχανημάτων για καθετηριασμούς. Ταυτόχρονα η 
Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στην κυβέρνηση να μελετήσει τη 8ημιουργία 
ανεξάρτητου παι8οκαρ8ιολογικού Τμήματος. 

Η Επιτροπή επιθυμεί επίσης να τονίσει ότι θα παρακολουθεί στενά το όλο 
θέμα και θα επανέλθει, αν χρειαστε!. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Διαβάστε και την επόμενη Έκθεση, κύριε Μαρκί8η για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η κατάσταση που επικρατε( στο Νοσοκομε!ο Αγρού συνεπεία 

έλλειψης μόνιμου γιατρού και παραϊατρικού προσωπικού)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου στις 
30.3.89). 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΚΑΤΆΣΤΑΣΗ ΠΟΥ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙ 

ΣΤΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΑΓΡΟΥ ΣΥΝΕΠΕΙΑ ΕΛΛΕΙΨΗΣ ΜΌΝΙΜΟΥ 

ΓΙΑΤΡΟΥ ΚΑΙ ΠΑΡΑΙΑΤΡΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ». 

Παpόντες:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Κυριάκος Χρήστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

1 άκωβος Κατσοuνωτός. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή lγε(ας μελέτησε το υπό εξέταση θέμα σε 8υο 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Ιουλίου και 23 Νοεμβρίου 1989. 
Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 

lγε(ας και εκπρόσωποι της κοινότητας Αγρού. Ήταν επ(σης παρών και ο 

εισηγητής του θέματος, Βουλευτής κ. Κ. Ερωτοχρlτου. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό αναφορά θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή με 

εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου στις 30 Μαρτίου 1989 και 

παραπέμφθηκε για διερεύνηση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα 
από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα ο εισηγητής του αναφέρθηκε στα πολλαπλά 

προβλήματα που αντιμετωπίζει το αγροτικό υγειονομικό κέντρο Αγρού, κυρίως 

λόγω της ανεπαρκούς επάνδρωσής του. Σύμφωνα με τον κ. Εpωτοκpίτου, το 
υγειονομικό κέντρο Αγρού 'Υγεία' -το οποίο ιδρύθηκε το 1932-υπολειτουργεί σε 
μεγάλο βαθμό, παρόλο ότι έχει σαν προορισμό του την εξυπηρέτηση δέκα 

απομονωμένων κοινοτήτων της περιοχής και αρκετών τουριστών και παρα

θεριστών, κατά τους καλοκαιρινούς κυρ(ως μήνες. Τα κυριότερα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει σήμερα το υγειονομικό αυτό κέντρο είναι η έλλειψη μόνιμου και 

επαρκοός ιατρικοό, παραϊατρικοό και γραφειακοό προσωπικοό, η έλλειψη νοσο

κομειακοό οχήματος, η ανάγκη επιΟιορθώσεων και συντήρησης του κτιρίου του 
κέντρου, η ανάγκη εξασφάλισης του αναγκαίου ιατρικού εξοπλισμού, κ.ά. Για την 

αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών και γενικά για την αναΟόμηση του 
αγροτικού υγειονομικού κέντρου Αγρού ο εισηγητής του υπό εξέταση θέματος 
πρότεινε την ακόλουθη δέσμη μέτρων:-

{α) Τον άμεσο Οιορισμό ενός επιπρόσθετου γιατρού για να υπάρχει η 

Ουνατότητα ιατρικών επισκέψεων στις γειτονικές κοινότητες τουλά

χιστο μια φορά τη βδομάδα{ 

(β) την άμεση πρόσληψη 2-3 επιπρόσθετων νοσοκόμων σε τρόπο ώστε να 
υπάρχει η Ουνατότητα λειτουργίας του υγειονομικού κέντρου πάνω σε 

εικοσιτετράωρη βάση, όπως συνέβαινε στο παρελθόν: 

(γ) την πρόσληψη ενός γραφέα για τη διεκπεραίωση των γραφειακών 

εργασιών του κέντρου: 



1511 

( δ) τον άμεσο διορισμό παιδίατρου για την παροχή ιατρικής περίθαλψης 

στα 500 περίπου παιδιά της περιοχής, ανάγκη που κρίνεται επιτα
κτική, αν ληφθεί υπόψη ότι στην περιοχή δεν ερyάζετοcι κανένας 

ιδιώτης γιατρός και δε λειτουργεί κανένα φαρμοcκείο,ι 

(ε) την αύξηση των επισκέψεων οδοντίατρου στην περιοχή και την 

εξασφάλιση υπηρεσιών οδοντοτεχνίτη.' 

( στ) την εξασφάλιση αυτοκινήτου για τις περιοδείες στην περιοχή~ 

(ζ) τον εξοπλισμό του υγειονομικού κέντρου με τα αναγκαία μηχανήματα 
και ιδια.ίτερα τα πιο απλά και απαραίτητα, σε πρώτο στάδιο, για να 

υπάρχει η δυνατότητα να γίνονται εξετάσεις και αναλύσεις στο ίδιο το 

κέντρο αντί να παραπέμπονται στο αγροτικό υγειονομικό κέντρο της 
Κυπερούντας~ και 

(η) την επιδιόρθωση και συντήρηση του κτιρίου του υγειονομικού κέντρου. 

Σύμφωνα και πάλι με τον εισηγητή του θέματος, η υλοποίηση των προτει

νόμενων μέτρων σε συνδυασμό με την τουριστική αξιοποίηση της περιοχής, τη 

βελτίωση του οδικού δικτύου, την εφαρμογή του Σχεδίου Ενιαίας Αγροτικής 

Ανάπτυξης Πιτσιλλιάς και την κήρυξη του Αγρού σε εκπαιδευτική περιφέρεια, θα 
συμβάλει στην αναζωογόνηση της περιοχής και στη συγκράτηση των κατοίκων 

της. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για το υπό αναφορά θέμα, ο Υπουργός 

Υγείας ανέφερε ότι η κυβέρνηση μελετά τα προβλήματα του αγροτικού υγειονο
μικού κέντρου Αγρού και για να συμβάλει στην απάμβλυνσή τους έχει ήδη διορίσει 

ένα γιατρό πάνω σε εξάμηνη βάση ενώ ταυτόχρονα μελετά το Οιορισμό πρόσθετου 

γιατρού. Μελετάται επίσης η αύξηση του αριθμού των επισκέψεων του 

ο8οντίατρου στην περιοχή και η εξασφάλιση οχήματος για τις μετακινήσεις του 

προσωπικού. Δηλώθηκε επίσης ότι η εξασφάλιση ιατρικού, παραϊατρικού και 

γραφειακού προσωπικού προσκρούει σε Ουσκολίες, λόγω των 8υσκολιών για μόνιμη 

εγκατάσταση του προσωπικού αυτού στην περιοχή και ότι εν πάση περιπτώσει τα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει το υγειονομικό κέντρο Αγρού μελετούνται στα 
πλαίσια ευρύτερου προβληματισμού για την παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη πάνω 

σε παγκύπρια κλίμακα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, έχοντας υπόψη της τα όσα κατα

τέθηκαν ενώπιόν της, εκφράζει την ελπίδα ότι η κυβέρνηση θα προωθήσει προς τη 
λύση τους τα προβλήματα του αγροτικού υγειονομικού κέντρου Αγρού. Η 
Επιτροπή δηλώνει επίσης ότι θα εξακολουθήσει την παρακολούθηση του θέματος 

μέχρις ότου λυθεί ικανοποιητικά, γιατί πιστεύει ότι τα αγροτικά υγειονομικά 

κέντρα και νοσοκομεία μας χρειάζονται ιδιαίτερη φροντίδα για βελτίωση και 
αναβάθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτά τα πέντε θέματα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας έχει λεχθεί 

και είναι φανερό από τις Εκθέσεις ότι είναι ομόφωνα και ότι είναι σε γνώση της 

Εκτελεστικής Εξουσίας οι εισηγήσεις αυτές. Εν πάση περιπτώσει οι Εκθέσεις θα 

κοινοποιηθούν στην Εκτελεστική Εξουσία, για να φρεσκάρει τη μνήμη της και να 
εφαρμόσει τις απαιτήσεις της Βουλής. 

Προχωρούμε τώρα σε ένα θέμα το οποίο είχα υποθέσει ότι καλύφθηκε από το 

πρώτο θέμα που συζητήθηκε ενώπιον του Σώματος και αναφέρεται στην 

αναβάθμιση και βελτίωση του λιμανιού της Λάρνακας. 



1512 

Επειδή ο εισηγητής του θέματος, ο κ. Γεωργίου, Βουλευτής Λάρνακας, 

θεώρησε τον ευατό του ως παραγνωριζόμενο, το επανέφερα στην ημερ'ήσtα 

διάταξη ούτως ώστε να αποφασίσει η Βουλή αν πραγματικά το θέμα αυτό 

καλύφθηκε από τη συζήτηση η οποίοι έγινε και τότε να συμπεριληφθεί η Έκθεση 

αυτή στα πρακτικά και να θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα, ούτως ώστε να ικανο

ποιηθούν όλες οι απαιτήσεις. 

Ομολογώ ότι δεν ήταν πρόθεσή μου να θίξω κανένα, αλλά πίστεψα πράγματι 
ότι είχε καλυφθεί το θέμα αυτό από τη συζήτηση την μακρά που έγινε. 

Ο κ. Γεωργίου, 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χθες συζητήθηκε το θέμα το ειδικό γιοι την D.S.R. Το θέμα 
της επέκτασης του λιμανιού ήταν αυτό που λέτε τώρα. Οι συνάδελφοι φυσικά 

είπαμε, και είχαμε έτσι εξηγηθεί, να επεκταθούν, γιοι να μη γίνουν δυο φορές 

ομιλίες. Αλλά η εντύπωση μου και τουλάχιστον αυτό είπαμε και στην Κοινο

βουλευτική μας Ομάδα, ήταν ότι η Έκθεση αυτή θα διαβαστεί απλώς και μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θέλετε να αναγνωσθεί η Έκθεση, ευχαρίστως. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ναι, αυτό ήταν. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διότι ως γεγονός, παρόλο ότι δεν ήταν μέσα στο θέμα, εντούτοις όλοι οι 

συνάδελφοι επεξετάθηκαν στο θέμα της επέκτασης και βελτ(ωσης του λιμανιού 

της Λάρνακας. Γι / αυτό το λόγο, όταν 8ιαβαστε( η Έκθεση που θα μπει και στα 
πρακτικά, νομ(ζω ότι το θέμα 8ιορθώνεται. 

Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συγκοινωνιών και Έργων για το θέμα που τιτλοφορε(ται «Η ανάγκη επέκτασης 

του λιμανιού της Λάρνακας και αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου». 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ ιιΗ ΑΝΑΓΚΗ 
ΕΠΕΚΤΑΣΗΣ ΤΟΥ ΛΙΜΑΝΙΟΥ ΤΗΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗΣ 

ΤΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΥ ΤΟΥ ΡΟΛΟΥ». 

Παpόv-τες:-

Ανδρέοις Δημητριάδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Ποινοιγιώτου 

Νίκος Μοικρίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Στέλιος Μοινδριώτης 

Νεόφυτος Ηλία 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 26 
Ιανουαρίου μέχρι 12 Οκτωβρίου 1989. 

Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 

εκπρόσωποι του lπουργε(ου Συγκοινωνιών και 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
Έργων, της Αρχής Λιμένων 
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Ι\.ύπροu, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, ο Δήμαρχος Λάρνακας, εκπρό

σωποι του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λάρνακας, των συντε

χνιών της Αρχής Λιμένων Ιωπρου Σ.1.Α.Λ.Κ., ΠΑ.Σ1.Δ.1., ΣΗΔΗΚΕΚ και 

ΟΜΕΠΕΓΕ και του ΣυνΟέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου. Παρών σ' όλες 

τις συνεδρίες της Επιτροπής ήταν επίσης ο εισηγητής του θέματος αξ. Βουλευτής 

κ. Α. Γεωργίου. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή στις 24 
Μαρτίου 1988 με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου και στη συνέχεια 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Ερyων για. 

μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του αξ. Βουλευτής κ. Α. 

Γεωργίοu 1 ανέφερε ότι το θέμα της επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και της 
αναβάθμισης του οικονομικού του ρόλου είναι μεγάλης σημασίας για. την πόλη της 

Λάρνακας, δεδομένης της εκφρασθείσας από τον 1πουργό Εμπορίου και Βιομη

χανίας θέσης για μετατροπή του λιμανιού της Λάρνακας σε μαp(να., θέση προς την 

οποία. αντιτίθενται σφόΟρα. όλες οι αρχές και οι κάτοικοι της Λάρνακας. 

Κατά τον εισηγητή του θέματος, το λιμάνι της Λάρνακας συμπληρώθηκε 

μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 1973 και μετά την τουρκική εισβολή του 1974 ο 
ρόλος του έγινε πολύ σημαντικός, εξαιτίας της απώλειας του λιμανιού της 

Αμμοχώστου που είχε ως αποτέλεσμα η κίνηση και οι Sραστηριότητές του να 

αυξηθούν σημαντικά. Η εξέλιξη όμως της τεχνολογίας επέφερε διαφοροποίηση 

στο είΒος των πλοίων και στους τρόπους μεταφοράς, κυριότερος από τους οποίους 

είναι σήμερα τα εμπορευματοκιβώτια, και έκαμε αναγκαία την επέκταση του 

λιμανιού της Λάρνακας και του εξοπλισμού του σε σύγχρονα μηχανήματα, καθώς 

και την αύξηση του βάθους και του κύκλου στροφής του που είναι σήμερα πολύ 

μικρά, ώστε να μπορέσει να προσελκύσει μεγαλύτερα πλοία και να Sεχτεί τα 

λεγόμενα τρίτης γενιάς πλοlα. Περαιτέρω η ραγ3αία ανάπτυξη του διαμετα

κομιστικού εμπορίου επιβάλλει την κήρυξη μέρους του σε ελεύθερη λιμενική 

περιοχή, ενώ η αύξηση της κίνησης επιβατών, λόγω της κρίσης του Λιβάνου, 

Sημιοόργησε την επιτακτική ανάγκη ανέγερσης νέας αίθουσας επιβατών που να 

ανταποκρίνεται σε σόγχρονα πρότυπα. 

Μ-~---βάση τα υφιστάμενα 3ε3ομένα το λιμάνι της Λα:pνακας-χρησ·ιμοποιείτά.ι 
σήμερα σχεδόν αποκλειστικά από την κρατική εταιρεία «D.S.R.» της Λαο

κρατικής Δημοκρατίας της Γερμανίας σαν βάση για τη διαμετακόμιση 

εμπορευματοκιβωτίων, στην οποία βασίζεται κατά το μεγαλότερο μέρος η 

λειτουργία του. Υφlσταται μεγάλος όμως κίνδυνος η εταιρεία αυτή να εγκατα

λείψει το λιμάνι, αφοό τοότο στερείται των αναγκαίων έργων υποδομής, των 

απαραίτητων μηχανημάτων και εξοπλισμού, της αναγκαίας έκτασης και του 

απαιτούμενου βάθους. Είναι γενικά παρα3εκτό ότι η λειτουργία ενός λιμανιοό Sεν 

μπορεί να βασίζεται αποκλειστικά στην εκμετάλλευσή του από μια και μόνο 

εταιρεία, αλλά από περισσότερες εταιρείες. Για να γίνει όμως αυτό, το λιμάνι 

της Λάρνακας πρέπει να παύσει να υπολειτουργεί και να θεωρείται ως λιμάνι 

Sεύτερης τάξης και πρέπει να Sιαμορφωθεί κατά τρόπο που να ανταποκρίνεται 

στις σύγχρονες ανάγκες. 

Για τούτο, Sήλωσε ο εισηγητής του θέματος, απαιτείται: 

{α) Να σταματήσει αμέσως οποια3ήποτε ι3έα ή να ανακληθεί οποια3ήποτε 

απόφαση για τη μετατροπή του λιμανιού της Λάρνακας σε μαρίνα. 
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(β) Να εφο3ιαστεί το λιμάνι της Λάρνακας με τα αναγκαία μηχανήματα, 

τον εξοπλισμό και τα έργα υποδομής, ώστε να είναι σε θέση· να 

εκπληρώσει τον οικονομικό του ρόλο. 

(γ) Να επεκταθεί σε μήκος, σε βάθος και σε κύκλο στροφής, ώστε να 

μπορεί να Οέχεται τα σύγχρονα. και μεγάλης χωρητικότητας πλο(α.. 

(Ο) Να ~ατασκευα.στεί νέο σύγχρονο κτίριο επιβατών. 
(ε) Μέρος του λιμανιού να κηρυχθεί ως ελεύθερη λιμενική περιοχή για την 

περαιτέρω ανάπτυξη του διαμετακομιστικού εμπορίου, 

(στ) Να γίνει προσπάθεια εκ μέρους των οcρμοΟίων, ώστε να προσελκυστούν 

στο λιμάνι της Λάρνακας και άλλες εταιρείες, εκτός από την «D.S.R.>>. 

(ζ) Να υλοποιηθεί αμέσως η απόφαση για την επέκταση του λιμανιού 

αυτού. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής πάνω στο όλο θέμα., η εκπρόσωπος 

του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε ότι το lπουργικό Συμβούλιο 

με απόφασή του, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 1988, αποφάσισε την αναβάθμιση του 
λιμανιού της Λάρνακας και για το σκοπό αυτό διόρισε Υπουργική Επιτροπή που 
αποτελε(ται από τους Υπουργούς Οικονομικών, Εμπορίου και Βιομηχανίας καϊ 

Συγκοινωνιών και Έργων για τη μελέτη και εξεύρεση τρόπων πιο συμφέρουσας 

χρηματοδότησης του όλου έργου. 

Σ-Την κατάθεσή του ενώπιον της Επιτροπής ο εκπρόσωπος της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου δήλωσε ότι με βάση τη σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ζητήθηκαν προσφορές για την πρόσληψη εμπειρογνωμόνων, με σκοπό 
τη μελέτη της αναβάθμισης των εγκαταστάσεων του λιμανιού της Λάρνακας. Η 

επιλογή τους επρόκειτο να συμπληρωθεί μέχρι το Μάιο του 1989 και ως χρόνος 
έναρξης των εργασιών επέκτασης του λιμανιού ορίστηκε ο Μάιος του 1990. 

Το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής αποφάσισε επίσης τη δημιουργία νέας 
σύγχρονης α(θουσας επιβατών και για το σκοπό αυτό περιέλαβε στον ΠροUπο

λογισμό Ανάπτυξης της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 1989 κονδύλι !:50,000, 
για τη διενέργεια μελετών και την έναρξη εργασιών για τη δημιουργία αίθουσας 
επιβατών. 

Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού δήλωσε στην Επιτροπή 
ότι αν και ο Οργανισμός δεν έχει υπόψη του τα προγραμματιζόμενα σχέδια για 
επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, εντούτοις οι εκτιμήσεις του είναι ότι η 

σημασία του λιμανιού αυτού για τη γενική τουριστική κίνηση στην Κύπρ9 είναι 
πολύ μικρή και για την πόλη της Λάρνακας μόνο 4%. 

Εκφράζοντας τις απόψεις τους πάνω στο όλο θέμα, οι εκπρόσωποι των 
συντεχνιών Σ.Υ.Α.Λ.Κ., ΟΜΕΠΕΓΕ και ΣΗΔΗΚΕΚ δήλωσαν ότι τάσσονται 

ανεπιφύλακτα υπέρ της επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και της ανα

βάθμισης του οικονομικού του ρόλου και επισήμαναν τους κινδύνους και τις 
επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομlα γενικά και ειδικά της πόλης της Λάρνακας 
σε περίπτωση εγκατάλειψης του λιμανιού αυτού από την εταιρεία D.S.R., που 
είναι και η μόνη εταιρεία πάνω στην οποία βασίζεται κατά το μεγαλύτερο μέρος 

η λειτουργία του. 

Ο εκπρόσωπος του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λάρνακας 

δήλωσε στην Επιτροπή ότι οποιαδήποτε κωλυσιεργία στην έναρξη των εργασιών 
για αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας θα αποβεί καταστρεπτική για την 
οικονομία της πόλης της Λάρνακας και θα απονεκρώσει το λιμάνι αυτό. 
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Δηλώνοντας τις θέσεις του ενώπιον της Επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 
ΣυνΟέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου τάχθηκε υπέρ της άμεσης επέκτασης 

και αναβάθμισης του λιμανιού της Λάρνακας, αλλά και υπέρ της ορθολογικής 

ανάπτυξης του λιμανιο1J αυτού κατά τρόπο που να μπορούν να εξυπηρετηθούν 

μακροχρόνια τα υπό κατασκευή νέα πλοία που εκτελούν το «World-wίde service» 
και τα οπο(α έχουν μήκος 290 μέτρα και βύθισμα 12 περίπου μέτρων. 

Με βάση γραπτά και προφορικά στοιχεία που τέθηκαν υπ6ψη της Επιτροπής 

από τον (Οιο πιο πάνω εκπρόσωπο, προκύπτει ότι η προγραμματισθε!σα επέκταση 

του λιμανιού της Λάρνακας, με βάση τη λύση που επέλεξε τελικά το Υπουργικό 

Συμβούλιο 1 ενώ θα προσφέρει την απαιτούμενη αναβάθμιση στο λιμάνι αυτό, 

εντούτοις και μετά την επέκταση αυτή τούτο 3εν θα μπορεί να εξυπηρετήσει τα 

νέα πλο(α των 290 μέτρων και του βυθίσματος των 12 περ(που μέτρων και τούτο 
εξαιτίας του περιορισμένου κύκλου στροφής που Οιαθέτει και του μικρού βυθί

σματος, τόσο των υφιστάμενων κρηπι3ωμά.των όσο και του νέου που έχει 

προγραμματιστεί να κατασκευαστεί. Η απόφαση για επέκταση του λιμανιού της 
Λάρνακας κατά. τον τρόπο που έχει ή3η προγραμματιστεί πρέπει να αναθεωρηθεί 

αμέσως, Οήλωσε ο εκπρόσωπος του ΣυνΟέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, και 

τούτο γιατί μέσα σε λίγα χρόνια από την αποπεράτωση της προγραμματισθείσας 
επέκτασης το λιμάνι αυτό Οεν θα είναι και πάλι σε θέση να εξυπηρετήσει όχι μόνο 

τα υπό κατασκευή νέα πλοία, αλλά. ούτε και τις ανάγκες αυτής της (Οιας της 

εταιρείας «D.S.R.>> που χρησιμοποιεί τώρα το λιμάνι αυτό. Η θέση του 

Συν3έσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, όπως Οηλώθηκε στην Επιτροπή, είναι 

ότι τα κυπριακά. λιμάνια πρέπει να τύχουν επέκτασης κατά. τέτοιο τρόπο ώστε να 

μπορούν μακροχρόνια να εξυπηρετήσουν τις ναυτιλιακές γραμμές που εκτελούν το 

«WOrld-wide service)) και οι οποίες θα είναι μελλοντικά. υποχρεωμένες να 

χρησιμοποιούν ένα μόνο λιμάνι σε κάθε περιοχή για το Οιαμετακομιστικό τους 

εμπόριο. Για το λόγο αυτό τα κυπριακά. λιμάνια θα πρέπει να είναι σε θέση να 

μπορούν να εξυπηρετήσουν τέτοιου είΟους πλοία, όταν παρουσιαστεί η ανάγκη. Ο 

ορθ6ς προγραμματισμ6ς, η συνεχής προσπάθεια για μείωση των κ6στων και η 

ορθολογική ανάπτυξη των λιμανιών, αποτελούν το τρίπτυχο πάνω στο οποίο θα 

εξαρτηθεί η μελλοντική πορεία της κυπριακής λιμενικής βιομηχανίας. 

Πάνω στο πιο πάνω εγειρόμενο ζήτημα, όπως αυτό τέθηκε από τον 

εκπρόσωπο του ΣυνΟέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, σχετικά. με το ορθο

λογικ6 της ληφθείσας οιπ6 την Αρχή Λιμένων Κόπρου απόφασης για επέκταση του 

λιμανιού της Λάρνακας, η Επιτροπή ζήτησε και πήρε τις πιο κάτω θέσεις και 

απ6ψεις. 

Ο Δήμαρχος ΛΟCρνακας, αφού 3ήλωσε στην Επιτροπή ότι επιβ&.λλεται η 

άμεση επέκταση και αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας, συμφώνησε πλήρως 
με την εκφρασθείσα άποψη του Συν3έσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, 

σύμφωνα με την οποία η επέκταση αυτή πρέπει να γίνει κατά τρόπο που να 

εξυπηρετεί πλήρως οποιεσ3ήποτε μελλοντικές ανάγκες πλοίων με πολύ μεγ&.λο 

μήκος και βύθισμα και ζήτησε την αναθεώρηση της ή3η ληφθ~;ίσας απ6φασης για 

επέκταση του λιμανιού αυτού, Η θέση του Δήμου Λάρνακας, όπως Οηλώθηκε 

στην Επιτροπή, είναι ότι το όλο έργο της αναβάθμισης του λιμανιού αυτού πρέπει 

να προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση και στο μεταξύ 6λοι οι cφμ63ιοι να προβλημα

τιστούν πάνω στο θέμα των επεκτάσεων .που πρέπει να γίνουν, ώστε το λιμάνι της 

Λάρνακας να είναι σε θέση να εξυπηρετήσει μελλοντικ&. οποιεσΟήποτε ανάγκες 

παρουσιαστούν, είτε αυτές αφορούν την εταιρεία «D.S.R.>> είτε &.λλες εταιρείες. 
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Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην 

Επιτροπή ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη λήψη της σχετικής απόφασης για 

επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, έλαβε υπόψη τις γραπτές εισηγήσεις της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου πάνω στο όλο θέμα και κατέληξε στη λύση εκείνη που 
είχε καταρχήν επιλεγεί και από το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής, σύμφωνα με 

την οπο(α θα κατασκευαστε( νέο κρηπίδωμα μfJκους 250 μ., με βάθος 12 μ. και 

με πρόβλεψη για επέκταση του μήκους στα 500 μ., θα εγκατασταθούν 2 
γερανογέφυρες και θα αγοραστεί ένα νέο ρυμουλκό. Το οικονομικό κόστος από τη 

λόση που επιλέγηκε υπολογίζεται γύρω στα S:9,000,000. 

Σύμφωνα με τα προφορικά συμπληρωματικά στοιχεία που κα.τοcτέθηκαν 

ενώπιον της Επιτροπής από εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων Κύπρου πάνω στο 

όλο θέμα και με βάση τη μελέτη που έγινε από την Αρχή πάνω στο θέμα της 
επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και που επίσης κατατέθηκε ενώπιον της 

Επιτροπής, προκύπτουν τα ακόλουθα σχετικά με το ορθολογικό της ληφθείσας 

από το Υπουργικό Συμβούλιο απόφασης για επέκταση του λιμανιού της 

Λάρνακας: Η ναυτιλιακή γραμμή Veb. Dentfracht/Seereederei Rostock, γνωστή 
ως D.S.R., που είναι κρατική εταιρεία της Λαοκρατικής Δημοκρατίας της 

Γερμανίας, αποτελεί, με εξαίρεση την εξαγωγή πατατών και των επιβατηγών 

πλοίων που εκτελούν τη γραμμή Κύπρου-Λιβάνου, τον αποκλειστικό χρήστη του 
λιμανιού της Λάρνακας σήμερα. 

Τον Αύγουστο του 1987 1 η πιο πάνω εταιρεία πληροφόρησε, τόσο γραπτά 
όσο και προφορικά με αποστολή κλιμακίου αξιωματούχων της στην Κύπρο, ότι 
προτίθεται να διευρύνει τον κύκλο των δραστηριοτήτων της στο λιμάνι της 
Λάρνακας, δρομολογώντας στην περιοχή νέα μεγαλύτερα πλοία και έθεσε 
ορισμένες προUποθέσεις για να κάμει δυνατή την υλοποίηση των σχεδίων της στο 
λιμάνι αυτό. Οι προUποθέσεις αυτές συνοψίζονται στα εξής: 

( α) Με βάση το καινούργιο ναυπηγικό πρόγραμμα της εταιρείας, που 
περιλαμβάνει πλοία πλάτους 31 μέτρων, να γίνουν διευθετήσεις, ώστε 
το λιμάνι να μπορεί να εξυπηρετεί 1,000 περίπου εμπορευματοκιβώτια. 
το 24ωρο. 

(β) Να είναι δυνατή η πλεύριση <<mother vessels» μέγιστ-ό"υ - μέσου 

βυθίσματος μέχρι 10.40 μ. και μήκους 203 μέτρων περ(που. Η 
εταιρεία άρχισε ήδη από το 1987 να χρησιμοποιεί τα νέα πλοία και το 
πρόγραμμα αυτό θα καλύπτει τις ανάγκες της μέχρι τα έτη 1990-
1992. 

(γ) Να γίνει απλοποίηση των διαδικασιών απ' όλες τις εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες, όπως είναι το Τελωνείο, το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, η Κεντρική Τράπεζα. 

(δ) Να γίνουν διευθετήσεις για μείωση του συνολικού κόστους για την 

εταιρεία. Σημειώθηκε το ψηλό εργατικό κόστος, οι περιορισμένες ώρες 

εργασίας του λιμανιού και το γεγονός ότι τα λιμάνια είναι κλειστά τις 
Κυριακές. 

Για την ικανοποιητική της εξυπηρέτηση η !δια εταιρεία εισηγήθηκε την 
εγκατάσταση 2 γερανογέφυρων, 20ωρη εργασία για επτά ημέρες την εβδομάδα, 
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την εκβάθυνση του λιμανιού στα 12 μέτρα και την κήρυξη του λιμανιού αυτού ως 
ελεύθερης λιμενικής περιοχής. Ζήτησε επίσης να έχει, όπως και σήμερα, απόλυτη 
προτεραιότητα πλεύρισης για τα πλοία της, χώρο στοιβασίας σε έκταση και 

κόστα όπως σημερα, καθώς και όλα τα άλλα πλεονεκτήματα που απορρέουν από 

τη σημερινή ουσιαστικά μονοπωλιακή θέση που έχει στο λιμάνι της Λάρνακας. 

Ο σκοπός της μελέτης που έγινε από την Αρχή Λιμένων Κύπρου ήταν η 
όιερεύνηση βιώσιμων λύσεων που να επιτρέπουν την εξυπηρέτηση πλοίων 
εμπορευματοκιβωτίων μήκους τουλάχιστον 203 μέτρων και βυθίσματος μέχρι 12 
μέτρων στο λιμάνι της Λάρνακας, με ρυθμό φορτοεκφόρτωσης 1,000 
εμπορευματοκιβωτίων το 24ωρο. Διερευνήθηκαν οι κλιματολογικές συνθήκες 
(άνεμοι, κυματισμός), τα χαρακτηριστικά των σκαφών που θα χρησιμοποιηθούν 

θ ' ' ' ψ ό ' και ο ρυ μος των φορτοεκφορτωσεων και προεκu ε τι για την ικανοποιηση των 

παραμέτρων αυτών απαιτούνται νέα έργα πολιτικ'ής μηχανικής, που είναι τα 

ακόλουθα: 

(1) Αναθεωρημένη διάταξη και επέκταση του λιμανιού, δηλαδή μεγαλύτερος 
κύκλος στροφ'ής των πλοlων, διαπλάτυνση της θαλάσσιας εισόδου του λιμανιού, 

κατασκευή νέου κρηπιδώματος και μετατόπιση/επέκταση κυματοθραυστών. 

(2) Εκβάθυνση λεκάνης και θαλάσσιου καναλιού εισόδου. 

(3) Απόκτηση νέου μηχανικού εξοπλισμού με την αγορά νέου ρυμουλκού και 

νέου γερανού. 

Η μελέτη για τα έργα πολιτικ'ής μηχανικής έγινε από το τεχνικό τμήμα της 

Αρχής σε συνεργασία με το Delft Hydraulics Laboratory και εξέτασε τρεις 

βασικά υπαλλακτικές λύσεις που είναι οι ακόλουθες: 

( α) Επέκταση του νότιου κρηπιδώματος του λιμανιού (με διάφορες παραλ
λαγές). 

(β) Κατασκευή νέου κρηπιδώματος στη δυτική πλευρά του λιμανιού μήκους 
500 μ. ή 250 μ., με ή χωρίς επέκταση του κυματοθραύστη. 

(γ) Δημιουργία νέου λιμανιού, ε(τε προς την πλευρά των διυλιστηρίων είτε 
προς την πλευρά της μαρίνας. Η λύση αυτή δεν εξετάστηκε λεπτο
μερώς λόγω του ψηλού κόστους που συνεπάγεται η υλοποίησή της και 
που ανέρχεται γύρω στα .!'30 με .!'35 εκ. λίρες. 

Από την έρευνα που έγινε σχετικά με την απόκτηση νέου μηχανικού 
εξοπλισμού, προέκυψε ότι, για να γίνει δυνατή η φορτοεκφόρτωση 1,000 περίπου 
εμπορευματοκιβωτίων την ημέρα, είναι απαραίτητο να εξασφαλιστεί μια τουλά
χιστο γερανογέφυρα και το πλοίο να εργάζεται τουλάχιστο 16 ώρες. 

Σύμφωνα με την ίδια πάντα μελέτη της Αρχής Λιμένων Κύπρου, δεδομένου 
ότι οι υφιστάμενες διευκολύνσεις και εξοπλισμός μπορούν να εξυπηρετήσουν την 
_παρούσα και προβλεπόμενη διακίνηση, εκτός από τις ανάγκες της «D.S.R.,,, μέσω 
του λιμανιού, όλες οι νέες επενδύσεις στην ουσία θα γίνουν αποκλειστικά για τη 
«D.S.R.,J, εκτός αν με την αναβάθμιση του λιμανιοό προσελκυστούν και νέες 
γραμμές στη Λάρνακα. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω δεδομένα και αφοό έγινε προσπάθεια οικονομικής 
ανάλυσης των πιο πάνω αναφερόμενων λύσεων, το Διοικητικό Συμβούλιο της 
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Αρχής Λιμένων Κύπρου, αφού μελέτησε τις Όιάφορες λύσεις που προσφέρονται για 
την αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας, αποφάσισε στις 21 Δεκεμβρίου 1987 
όπως: 

( α) Κατασκευαστεί νέο κρηπίδωμα μήκους 

250 μ., με β&θος 12 μ. και με πρόβλεψη 

για επέκταση του μήκους στα 500 μ. 
(παραλλαγή της 1ης βασικής λύσης) 

(β) Εγκατασταθούν 2 γερανογέφυρες 
(γ) Αγοραστεί ένα νέο ρυμουλκό 

4. 7 εκ. λίρες 
2.7 εκ. λίρες 
1.5 εκ. λίρες 

Σύνολο 8.9 εκ. λίρες 
Το οικονομικό κόστος για την Αρχή Λιμένων Κύπρου από τη λύση που 

επιλέγηκε ανέρχεται γύρω στα 9 εκ. λίρες και η Αρχή θα έχει ετήσια έξοδα της 
τ&ξης των 1.33 εκ. λιρών για την ωφέλιμη ζωή του έργου (.€547,000: απόσβεση, 
λειτουργία και συντήρηση, .€426,000: τόκοι και .€357.000: απόδοση κεφαλαίου). 

Τα ετήσια έσοδα της Αρχής, νοουμένου ότι τα προγράμματα της D.S.R. θα 
υλοποιηθούν, αναμένεται να αυξηθούν κατά .€310,000, δηλαδή από .€570,000 που 
είναι σήμερα σε .€880,000, πρ&γμα που σημαίνει ότι από την επένδυση αυτή η 
Αρχή θα υφ(σταται οριακή ζημιά της τάξης του 1 εκ. λιρών το χρόνο, ενώ 

αντίθετα η οικονομια της χώρας στο σύνολό της υπολογίζεται να ωφεληθει γύρω 

στα 2 εκ. λίρες το χρόνο. 

Οι ίδ:ιοι πιο πάνω εκπρόσωποι της Αρχής Όήλωσαν στην Επιτροπή ότι η πιο 
πάνω αναφερόμενη μελέτη δεν εlναι πλήρης τεχνοοικονομική μελέτη και τούτο 

γιατί μια πλήρη"> μελέτη που να καλύπτει ολόκληρη τη λιμενική αν&πτυξη της 
Κύπρου θα ήταν εξαιρετικά χρονοβόρα. Για τούτο η σχετική μελέτη περιορ(στηκε 
στο λιμάνι της Λάρνακας 1 με βάση την αλλαγή στο ε(δος των πλοίων, καθώς 
επίσης την αύξηση της διακίνησης σύμφωνα με τα στοιχεία που έδωσε η D.S.R. 
για τέσσερα περ(ποu χρόνια, τούτο μάλιστα αποτέλεσε την αφορμή και το 

έναυσμα για τη διενέργεια της πιο πάνω μελέτης, η οποία αν δεν γινόταν, θα είχε 

ως αποτέλεσμα η «D.S.R.>> να εγκαταλε(ψει την Κύπρο οριστικά. 

Συναφώς δηλώθηκε από τους ίδιους εκπροσώπο~ς ότι όλα τα δεδομένα και οι 

διάφορες υπαλλακτικές λύσεις που εξετάστηκαν τέθηκαν ενώπιον τόσο της 

προηγούμενης όσο και της παρούσας κυβέρνησης και η επιλεγε(σα τελικά από το 

Υπουργικό Συμβούλιο λύση είναι η οικονομικά χαμηλότερη και αυτή που 

ικανοποιε( τις ανάγκες της D.S.R., με βάση τα στοιχεία που η ίδια η εταιρεία 
ε(χε παρουσιάσει. Η επιλεγείσα λύση για επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας 

πράγματι θα γίνει αποκλειστικά για να καλύψει τις ανάγκες της D.S.R., με βάση 
βραχυχρόνιο πρόγραμμ& της. Αλλ& για να καλυφθούν οποιεσδήποτε μελλοντικές 

ανάγκες, ε(τε της D.S.R. είτε και άλλων εταιρειών, το λιμάνι αυτό πρέπει να 
μετακινηθεί από την περιοχή όπου βρ(σκεται τώρα και να κατασκευαστεί ένα νέο 

λιμάνι αλλού, πράγμα όμως που ε(ναι εξαιρετικά ασύμφορο, αφού το προ

βλεπόμενο κόστος σε τέτοια περίπτωση ανέρχεται γύρω στα 35 εκ. λίρες. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, με β&ση όλα τα 

γραπτά και προφορικά στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της καθώς και την όλη 

ενημέρωση που ε(χε από τους αρμοδίους, διαπιστώνει την εξαιρετικά μεγάλη 

σημασία για την οικονομία της πόλης της Λ&ρνακας, αλλ& και της Κύπρου 

γενικότερα, από τη λειτουργ(α και την αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας. 
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Για τούτο επισημαίνει ότι αδικαιολόγητη καθυστέρηση ή κωλυσιεργ(α στην 

έναρξη των εργασιών για αναβάθμιση και επέκταση του λιμανιού αυτού ενδεχο

μένως να αποβεί εξαιρετικά επικίνδυνη και ζημιογόνα για την κυπριακή οικονομία 

και καλεί την κυβέρνηση να επισπεύσει την έναρξη των εργασιών για αναβάθμισή 

του. 

Τ αuτόχρονα η Επιτροπή θέλει να τονίσει ότι, ενόψει του γεγονότος ότι η 

εταιρεία D.S.R. αποτελεί σήμερα το σχεδόν αποκλειστικό χρήστη του λιμανιού 
της Λάρνακας, Οεν θα πρέπει να αγνοούνται οι οποιεσδήποτε προϋποθέσεις που 

θέτει η εταιρεία αυτή για τη συνέχιση ή επέκταση των δραστηριοτήτων της, αλλά 

οπωσδήποτε να τυγχάνουν προσεχτικής μελέτης από τους αρμοδίους. Απώτερος, 

όμως, πάντοτε στόχος πρέπει να είναι όχι μόνο η δημιουργία συνθηκών για την 

εξυπηρέτηση μιας και μόνο εταιρείας ή των βραχυπρόθεσμων αναγκών αυτής, 

αλλά η γενική βελτίωση του λιμανιού αυτού, κατά τρόπο που να εξυπηρετει όχι 
μόνο τις ανάγκες του παρόντος, αλλά και του μέλλοντος. 

Με βάση τα συμπεράσματά της αυτά, η Επιτροπή θέλει να εκφράσει την 

ανησυχία της ότι εξαντλούνται επικίνδυνα τα χρονικά όρια μέσα στα οποία η 

επέκταση του λιμανιού της Λάρνακας, σύμφωνα με τη λύση που επέλεξε το 

Υπουργικό Συμβοόλιο στις 16 Ιουνίου 1988, έπρεπε να είχε συμπληρωθεί, ώστε 
να εξυπηρετήσει τις ανάγκες της «D.S.R.)), όπως αυτές εκτέθηκαν τον Αύγουστο 
του 1987. Τοότο θα έχει ως αποτέλεσμα, αν η λόση που εισηγήθηκε η Αρχή 
Λιμένων Κύπρου και υιοθέτησε το Υπουργικό Συμβούλιο υλοποιηθεί, ποσό 9 εκ. 
λιρών να δαπανηθεί άσκοπα, αφού μια τέτοια επέκταση του λιμανιού όχι μόνο δεν 

θα εξυπηρετεί τα υπό κατασκευή νέα πλοία των ναυτιλιακών γραμμών που 

εκτελούν το world-wide service, αλλά ούτε και αυτή την ίδια την εταιρεία D.S.R., 
της οποίας το πρόγραμμα, με βάση το οποίο χρησιμοποιεί τα νέα πλοία μήκους 

203 μέτρων, άρχισε το 1987 και θα καλύπτει τις ανάγκες της εταιρείας μέχρι τα 
έτη 1990-1992. 

Για όλους τους πιο πάνω λόγους, η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

προβληματιστε! σοβαρά πάνω στο θέμα του ορθού προγραμματισμού της ανα

βάθμισης τόσο του λιμανιού της Λάρνακας, όσο και της γενικής λιμενικής 

ανάπτυξης στην Κύπρο και τούτο γιατί είναι πάγια η Θέση της ότι η λιμενική 
βιομηχανία ε(ναι από τους σημαντικότερους τομείς της κυπριακής οικονομίας και 

σε καμιά περίπτωση δεν πρέπει ;να παραμεληθεί ή να αντιμετωπιστεί με 

επιπολαιότητα καταστρεπτική για τη μελλοντική της πορεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, διαβάστηκε η πραγματικά πολύ μελετημένη Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής. Δεν υπάρχει κανένα θέμα που να μην έχει εξαντληθεί 
στην προηγούμενη συζήτηση του θέματος αυτού. 

Μάλιστα ανακεφαλαιώνοντας την όλη συζήτηση είχα πει ότι το μήνυμα το 

οποίο πρέπει να πάρει η Εκτελεστική Εξουσία είναι ότι θα πρέπει να προτιμήσει 

το σχέSιο των .f35 με .f40 εκατομμυρίων, για τη Sημιουργία ενός ικανοποιητικοό 
λιμανιού, παρά να ξοδευθούν τώρα .t9 εκατομμύρια και μέσα σε τρία ή τέσσερα 
χρόνια να είναι και πάλι άχρηστο. 

Συνεπώς όλα έχουν εξαντληθεί, ήταν όμως μια πολύ καλή και εμπερι

στατωμένη μελέτη που έγινε σ / αυτό το θέμα. 

Το επόμενο θέμα το οποίο θα πάρουμε είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το 
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πρόβλημα της διοcθεσης των πλεονασμοcτων κρεμμυδιών». (Αυτεποcγγελτη εξέταση 
από την Επιτροπή). 

Πληροφορούμαι από τον Πρόεδρο της Επιτροπής ότι αυτό το θέμα έχει 

επιλυθεί και είναι ξεπερασμένο και συνεπώς δεν υπάρχει λόγος πλέον να 

ασχολούμαστε μαζί του. 

Η Έκθεση θεωρείται ως αναγνωσθείσα και θα περάσει στα πρακτικά.. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ι<ΤΟ 

ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΗΣ ΔΙΑΘΕΣΗΣ ΤΩΝ ΠΛΕΟΝΑΣΜΆΤΩΝ ΚΡΕΜΜΥΔΙΩΝ». 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλοcρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

υπό εξέταση θέμα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Οκτωβρίου 
1989. Στην πιο ποcνω συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, της Επιτροπής Παραγωγών Κρεμμυδιών και των αγροτικών οργα

νώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ1 Αγροτικής και Παν αγροτικού Συνόέσμου. 
Το υπό αναφοροc θέμα απασχόλησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων αυτεπάγγελτα και ύστερα από τις διαμαρτυρίες των 

χρεμμuδοπαραγωγών ότι μεγάλες ποσότητες από το προϊόν τους παραμένει 

αδιάθετο με κίνδυνο ολοκληρωτικής καταστροφής του. 

Ενημερώνοντας την Επιτροπή οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Παραγωγών 

ΚρεμμυΟιών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτικής και Πανα

γροτικού Συνδέσμου αναφέρθηκαν στη σοβαρότητα του προβλήματος, λόγω του 

ότι γύρω στις 3 - 3,5 χιλιάΟες τόνοι κρεμμυΟιών βρίσκονται στα χέρια των 
παραγωγών ή των μεσιτεμπόρων και κινΟυνεύουν να καταστραφούν. Το πρόβλημα 

εντοπ(ζεται κυρ(ως στις περιοχές Αστρομερίτη, Ορούντας, Περιστερώνας, 

Ακακίου της επαρχίας Λευκωσίας, στα χωριοc Κίτι, Δρομολαξιοc και Ζύγι της 
επαρχίας Λάρνακας και στην επαρχία Πάφου. Οι εκπρόσωποι των πιο πάνω 

οργανώσεων ζήτησαν να γίνουν συντονισμένες και άμεσες προσπάθειες για την 

παραλαβή και Οιάθεση των πλεονασμάτων και ταυτόχρονα να γίνει καλύτερος 
συντονισμός παροcγωγής και διάθεσης άτο μέλλον. Εκθέτοντας τις θέσεις της 

κυβέρνησης για το υπό Οιερεύνηση θέμα, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφεραν ότι τα 

φετινά πλεονάσματα των κρεμμυΟιών οφείλονται κυρίως στην ανεξέλεγκτη φύτευ

ση μεγάλων εκτάσεων γης με κρεμμύΟια, γιατί το προϊόν αυτό εξασφάλισε καλές 

τιμές τον περσινό χειμώνα. Η φετινή παραγωγή κρεμμυδιών υπολογίζεται γύρω 
στους 7 - 7 ,5 χιλιάδες τόνους, ίσως κοcι περισσότερους, ενώ η παραγωγή των ετών 
1985, 1986, 1987 και 1988 ήταν 2,600, 3,500, 4,500 και 4,000 τόνους 

αντίστοιχοc. Σε περίοΟο καλής σοΟειάς μια κυβερνητική σκάλα αποδίδει κατά 

μέσο όρο 5 μετρικούς τόνους ή 5,000 κιλά κρεμμυΟιών. Τα φετινά πλεονάσματα 
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ανέρχονται στους 3 - 3,5 χιλιάΟες τόνους περ(που. Η μέση κατανάλωση 
κρεμμuΟιών στην ντόπια αγορά ανέρχεται στους 250 τόνους περ(ποu το μήνα. 
Συνήθως παρουσιά.ζεται κά.ποια έλλειψη κρεμμυ8ιών την περίο8ο Δεκέμβρη -
Μάρτη, οπότε γίνεται εισαγωγή μικρών ποσοτήτων για ικανοπο(ηση της ντόπιας 
αγορά.ς. Το πρόβλημα της αποθήκευσης των επιτόπιων κρεμμυδιών τους χειμε

ρινούς μήνες απασχολεί το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, το οποίο Οεν έχει 

Οώσει ακόμα το αποτέλεσμα των ερευνών του. Γίνονται προσπάθειες για τη 
φύτευση νέων ποικιλιών κρεμμυδιών, ώστε να καλύπτεται η ζήτηση σ' όλο το 

Οιάστημα του χρόνου. Για πρώτη φορά η Κύπρος αντιμετώπισε πρόβλημα 
Οιάθεσης πλεονασμάτων κpεμμυΟιών και γίνονται συντονισμένες προσπάθειες για 
εξαγωγή, μέσω της ΣΕΔΙΓΕΠ, κάποιων ποσοτήτων στο εξωτερικό, οι τιμές 
όμως που εξασφαλ(ζονται Οε θεωρούνται ικανοποιητικές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και λαμβάνοντας ιΟιαLτερα υπόψη το γεγονός 
ότι τα υπάρχοντα πλεονάσματα των κρεμμυΟιών Οιατρέχουν άμεσο κίνΟυνο 

καταστροφής, καλεί την κυβέρνηση να προβεί σ' όλες τις αναγκαίες ενέργειες για 

την ά:μεση παραλαβή και Οιά:θεση των φετινών πλεονασμάτων σε αμειπτικές 

τιμές, για να μην καταστραφούν οικονομικά: οι παραγωγο( και ταυτόχρονα να 

μελετήσει, με στόχο τη μελλοντική βελτίωσή του, το όλο σύστημα της φύτευσης, 
παραγωγής, συλλογής, αποθήκευσης και 8ιά.θεσης του προϊόντος αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο θέμα είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 

για το θέμα που τιτλοφορείται ως «Η ανά.γκη αξιολόγησης και αναβά.θμισης της 

ομάΟας των πρωτοκολλητών». (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής .Επιτροπής να 8ιαβά.σει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ ΚΑΙ 

ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗΣ ΤΗΣ ΟΜΑΔΑΣ ΤΩΝ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΗΤΩΝ>>. 

Παpόvτες:-

Μανώλης Χριστοφί8ης, Πρόε8ρος 

Αντώνης ΑνΟρέου 

ΑνΟρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχά.λης Παπαπέτρου 

Ευστά.θιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 
θέμα σε συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 Ιουνίου και 16 Νοεμβρίου 
1989. Στα πλαίσια της μελέτης του θέματος αυτού κλήθηκα~ και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους στην Επιτροπή εκπρόσωποι των lπουργεlω\ι Οικονομικών και 
Δικαιοσύνης, της ΠΑ.Σl.Δ.Υ. και του κλάΟου των πρωτοκολλητών. 

Όπως είναι γνωστό το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεl στη Βουλή στις 25 
Ιουνίου 1987 μετά. από εισήγηση των Βουλευτών Α. Αν8ρέου, Χρ. Σολωμή και Σ. 
Χατζηγιά:ννη και στη συνέχεια παραπέμ'φθηκε στην Κοινοβου!ιευτική Επιτροπή 
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Νομικών η οποία, αφού μελέτησε το όλο θέμα και άκουσε τους διάφορους 

παράγοντες στο χώρο της Οίκαιοσύνης, ετοίμασε σχετική Έκθεσή της προς το 
Σώμα. Στην Έκθεσή της αυτή η Επιτροπή εξέφραζε την άποψη ότι το πτυχίο 
της νομικής πρέπει να αποτελεί πλέον απαραίτητο προσόν για τη θέση πρωτο

κολλητή σ' όλες τις βαθμίδες, γιατί πρόδηλα η θέση αυτή είναι σημαντική και 

ζωτική στην πυραμίδα του οργανισμού των Οικαστηρίων μας. Η Επιτροπή 
εξέφραζε περαιτέρω την άποψη ότι αυτό, καθώς και η συνεπακόλουθη αναβάθμιση 

της θέσης του πρωτοκολλητή αποτελούν επιτακτική υποχρέωση μιας πολιτείας 

που επιθυμεί και επιδιώκει την εύρυθμη λειτουργlα της δικαιοσύνης σ' όλα τα 

επίπεδα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ενεργώντας μέσα στο πνεύμα της πιο 

πάνω θέσης της, κάλεσε ενώπιόν της όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές, για να 

ενημερωθεί πάνω στις εξελίξεις που σημειώθηκαν γύρω από το όλο θέμα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, τόσο από 

μέρους των εκπροσώπων της Εκτελεστικής Εξουσlας όσο και από τους εκπρο

σώπους της ΠΑ.Σl.Δ.1., το θέμα της προώθησης του αιτήματος των πρωτο
κολλητών για αξιολόγηση και αναβάθμισή τους έχει συνδεθεί από την πλευρά του 

Ανώτατου Δικαστηρίου και της Εκτελεστικής Εξουσίας με το θέμα της αξιολό

γησης της Έκθεσης της Επιτροπής για τη μελέτη της λειτουργίας των 

επαρχιακών και των άλλων πρωτόδικων δικαστηρlων, μέσα στα πλαίσια της 

οποlας εντάσσονται και τα θέματα του προσωπικού των πρωτοκολλητεlων. 

Όπως αναφέρθηκε ειδικότερα στην Επιτροπή, η πιο πάνω Έκθεση έχει 

κατατεθεί στο Ανώτατο Δικαστήριο για την αξιολόγηση των εισηγήσεων που 

γίνονται σ' αυτή, γι' αυτό και κρίθηκε σκόπιμο να μη γlνει στο μεταξύ 

οποιαδήποτε ενέργεια για εξέταση ή προώθηση του αιτήματος των πρωτο

κολλητών, πριν ολοκληρωθεί το έργο της πιο πάνω συνολικής αξιολόγησης από το 

Ανώτατο Δικαστήριο, 

Στην πιο πάνω Έκθεση της Ειδικής Επιτροπής που ορίστηκε για τη μελέτη 
της λειτουργlας των επαρχιακών και των άλλων πρωτόδικων δικαστηρίων, που 

κυκλοφόρησε το Φεβρουάριο του 1989, αναφέρονται σχετικά με τους πρωτο
κολλητές και τα εξής:-

«( α) Οι πρωτοκολλητές και το προσωπικό των πρωτοκολλητείων συνθέτουν 

τη Γραμματεία των Επαρχιακών Δικαστηρίων. Έχουν ευθύνη -

(ι) Για την τήρηση των Μητρώων, την έκδοση ενταλμάτων, αποδεί

ξεων και άλλων εντύπων που προβλέπουν οι θεσμοί και συγκε

κριμένοι νόμοι (0 περί Διαχειρίσεων Νόμος - Κεφ. 189, ο περί 
Κηδεμονίας Ανηλίκων και Ασώτων Νόμος -Κεφ. 277, ο περί 

Διανοητικά Ασθενών Νόμος - Κεφ. 306, ο περί Νόθων Τέκνων 
Νόμος -Κεφ. 278, ο περί Υιοθεσίας Νόμος -Κεφ. 274, ο περί 
Πτωχεύσεως Νόμος - Κεφ. 5, ο περί Εταιρειών Νόμος - Κεφ. 

113, ο περί Ανακουφίσεως Πληγέντων Οφειλετών Νόμος - Ν 
24/79 και δευτερογενής νομοθεσία που έχει εκδοθεί βάσει δια
τάξεων των νόμων αυτών), 

(ιι) Για τον ορισμό πολιτικών υποθέσεων για ακρόαση. Και 

(ιιι) Για την επισήμανση παραλείψεων και καθυστερήσεων από 

πλευράς διαδίκων να συμμορφωθούν με τις χρονικές προθεσμίες 

, :ου προβλέπουν οι Θεσμοί Δ17 Θ14, Δ26 Θ13, Δ31 Θ10. 



1523 

(β) Υπάρχει ανομοιογένεια στη μόρφωση χαι κατάρτιση του προσωπικού 

των πρωτοκολλητείων, tΟιαίτερα σε ό,τι αφορά τις γνώσεις των 

θεσμών. Καλή γνώση των Κανόνων Πολιτικής Δικονομίας είναι 
απαραίτητη για τη 3ιεκπεραίωση κάθε πτυχής της εργασίας του 

πρωτοκολλητείου, εκτός από την καθαρά μηχανική εργασία. 

(γ) Οι πρωτοκολλητές 3εν ασκούν τα καθήκοντα που επιβάλλει η Διαταγή 

31 για ορισμό των υποθέσεων για ακρόαση και δε μετέχουν στον 

προγραμματισμό και συντονισμό της 3ικαστικής εργασίας. 

(3) Επισημάνθηκαν παραλείψεις στην εκπλήρωση συγκεκριμένων υποχρεώ
σεων που επιβάλλει η νομοθεσία και οι θεσμοί. 

Οι παραλείψεις είναι ι3ιαίτερα εμφανείς στον τομέα της εφαρμογής της 
νομοθεσίας και των θεσμών που αφορούν τις διαχειρίσεις περιουσιών.>>. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, διατηρώντας τις θέσεις της όπως 

εκφράστηκαν στην πιο πάνω Έκθεσή της, της 6ης Ιουλίου 1988, προς την 
Ολομέλεια του Σώματος, είναι της γνώμης ότι το αίτημα των πρωτοκολλητών 
για αναβάθμιση θα πρέπει να προωθηθεί και να εξεταστεί ξεχωριστά, χωρίς να 

συν3έεται με την τελική αξιολόγηση της Έκθεσης της Επιτροπής για τη μελέτη 

της λειτουργίας των επαρχιακών και των άλλων πρωτόΟιχων δικαστηρίων στο 

σύνολό της, πράγμοc που είναι οπωσδήποτε έργο δόσκολο και κατά. συνέπεια. 

χρονοβόρο, ώστε να μπορέσει να υλοποιηθεί το αίτημα για αναβάθμιση των 

πρωτοκολλητών με τη συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας στους προϋπολογισμούς 
για το 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αν3ρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Το μόνο πράγμα το οποίο θα ήθελα να εισηγηθώ, κύριε ΠρόεΟρε, είναι ότι η 
Έκθεση, εφόσον θα σταλεί στην Εκτελεστική Εξουσ(α., θα πρέπει να σταλεί και 

στο Ανώτατο Δικαστήριο το οποίο εξετάζει το θέμα. της αναβάθμισης των 

πρωτοκολλητών, ούτως ώστε να. λάβει γνώση της θέσης της Βουλής, ότι Οηλα.δή 

επιθυμία μας είναι να εξετα.στει το θέμα. τους ξεχωριστά., χωρίς να συνδέεται με 
όλα τα άλλα προβλήματα των 3ικαστηρίων τα οποία πράγματι θα είναι 

χρονοβόρα στην επίλυσή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προ παντός στο Ανώτατο Δικαστήριο πρέπει να σταλεί, κύριε ΑνΟρέου, διότι 
το Ανώτατο Δικαστήριο είναι που αποφασίζει ουσιαστικά.. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Από τη θέση μου, α.ν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θα. προσθέσω δυο λόγια. 

Είναι ίσως το μοναδικό φαινόμενο η περίπτωση των πρωτοκολλητών, ενώ 

είναι προϊστάμενοι των τμημά:των τους να. έχουν μισθοΟοτικές κλίμακες πολύ 

χαμηλότερες των υφισταμένων τους οι οποίες είναι αρκετά ψηλότερες. Είναι 

μεγάλη αΟικία και νομίζω ότι πρέπει yα. τακτοποιηθεί αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Δεν ήξερα ότι υπάρχει και αυτό το παράδοξο. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
Είναι τουλάχιστον κατά Ουο και τρεις κλίμακες ψηλότερα οι υφιστάμενοί 

τους. Οι επιΟότες, για παράδειγμα, είναι τρεις τουλάχιστον κλίμακες ψηλότερα 

από τους πρωτοκολλητές. Και αυτοί είναι οι προϊστάμενοι των τμημάτων τους. 

Νομίζω ότι αυτή η αδικία δεν πρέπει να αφεθεί να συνεχιστει 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρώτη φορά το ακούω, κύριε Χατζηγιάννη, και μου κάνει εντύπωση 

πραγματικά. Εν πάση περιπτώσει εφόσον έτσι είναι, να δούμε πώς θα διορθωθεί 

αυτό το θέμα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται στο παράρτημα που 

επισυνάπτεται. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτά τα θέματα αντιλαμβάνομαι ότι έχουν επιλυθεί, έχουν 

ξεπερασθεί ή εν πάση περιπτώσει προωθούνται, γι 1 αυτό Οιερωτώμοcι οcν Οε θοc 

έπρεπε να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθε(σα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση ...... εγώ Οεν έχω καμιά ένσταση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Χωρί.ς να θέλω να στενοχωρήσω τον κ. Κουρτελλάρη. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

'Καθόλου, κύριε ΙεροΟιακόvου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Παρ& το γεγονός ότι μερικά προβήματα δεν έχουν επιλυθεί, δεχόμαστε την 

εισήγηση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. Πολό ωραία. Μάλιστα επειδή μερικά έχουν 

ξεπερασθεί και μερικά Οεν έχουν ξεπερασθεί, για καλό και για κακό vα αποσταλεί 

στην Εκτελεστική Εξουσία ούτως ώστε voc εξετάσει τις εισηγήσεις της Βουλής. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΆΠΤΕΤΑΙ. 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Π απαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα 

υπό εξέταση θέματα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Νοεμβρίου 
1989. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του Οργανισμού Γεωργικής 

Ασφάλισης (Ο.Γ.Α.), των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτικής και 

Παναγροτικού Συν8έσμου και εκπρόσωποι πληγέντων γεωργών. Στην πιο πάνω 

συνεδρίαση της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και ο εισηγητής του τέταρτου από 
τα πιο πάνω θέματα Βουλευτής κ. Π. Στυλιανού. 

Το πρώτο από τα υπό αναφορά θέματα έχει εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση 
του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου στις 16 Φεβρουαρίου 1989. το δεύτερο θέμα 
έχει εγγραφεί ύστερα από εισήγηση όλων των κομμάτων που εκπροσωπούνται στη 

Βουλή στις 13 Απριλίου 1989. το τρίτο θέμα έχει εγγραφεί με εισήγηση του αξ. 
Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού στις 25 Μαϊου 1989 και το τελευταίο θέμα εξετάζεται 
από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αυτεπάγγελ

τα, ύστερα από τους πρόσφατους ανεμοστρόβιλους που έπληξαν κυρίως την 

επαρχία Πάφου στις 9 Νοεμβρίου 1989. Στη συνέχεια και τα τέσσερα θέματα 

παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για εξέταση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Οι εισηγητές των υπό αναφορά θεμάτων αναφέρθηκαν στις ζημιές που 

προκάλεσε ο παγετός στους γεωργούς των χωριών Μαρώνt, Ψ εματισμένος και 

'Αγιος Θεόδωρος τον περασμένο Φεβράρη, στις ζημιές που προκάλεσε ο 

ανεμοστρόβιλος στα θερμοκήπια της περιοχής Τ όχνης - Ζυγίου τον περασμένο 

Απρίλη, στις ζημιές που υπέστησαν οι πατατοπα.ραγωγοί της περιοχής Ακακίου 

από παγετό τον περασμένο χειμώνα -όταν ακόμα οι φυτειες τους 8εν είχαν 

ενταχθεί στο σχέ8ιο του Ο.Γ.Α. για να 8ικαιούνται αποζημίωσης- και τις πολύ 

πρόσφατες ζημιές που προκάλεσαν σε σπίτια, υποστατικά, θερμοκήπια και 

καλλιέργειες οι ανεμοστρόβιλοι, το χαλάζι και οι καταρρακτώ8εις βροχές που 

έπληξαν την επαρχία της Πάφου στις 9 Νοεμβρίου 1989 και ζήτησαν όπως 
παρασχεθεί άμεση και ουσιαστική βοήθεια στους πληγέντες, όπως συνέβη και σε 

άλλες παρόμοιες περιπτώσεις. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για τα υπό εξέταση θέματα, οι 

εκπρόσωποι του lπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν ότι η 

κυβέρνηση έχει πρόσφατα καθορίσει πολιτική και κριτήρια για την παραχώρηση 
βοήθειας με τη μορφή χαμηλότοκων δανείων σε γεωργούς που πλήττονται από 

θεομην(ες. 

Με βάση τις πρόνοιες του σχε8ίου αυτού 54 συνολικά 8ικαιούχοι γεωργοί στα 
χωριά Μαρώνι, Ψεματισμένος, Άγιος Θεόδωρος, Τόχνη και Ζύγι εξασφάλισαν 

8άνεια που συμποσούνται στις .f.154,830 για να αναπληρώσουν τις ζημιές που 
υπέστησαν τα θερμοκήπιά τους από τον παγετό. Επίσης άλλοι 24 δικαιούχοι 
πατατοκαλλιεργητές στο Ακάκι. εξασφάλισαν 8άνεια που ανέρχονται συνολικά στις 

f.17, 100. Όσον αφορά το αίτημα για παραχώρηση χαριστικής βοήθειας στους 
πατατοπαραγωγούς Ακακίου αυτό 8εν ευνοείται από την κυβέρνηση, γιατί 
δημιουργεί προηγούμενο και για άλλες κοινότητες και ότι έγινε μόνο στην 

περίπτωση της μεγάλης χαλαζόπτωσης που έπληξε τα Κοκκινοχώρια λόγω των 

τεράστιων ζημιών που προκλήθηκαν. 

Τέλος, όσον αφορά την τελευταία θεομηνία που έπληξε την επαρχία Πάφου, 

δηλώθηκε από τους αρμοδίους ότι προχωρεί η εκτίμηση των ζημιών για να 
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υποβληθεί σχετική εισήγηση προς τ~. Υπουργικό Συμβούλιο προς αντιμετώπιση 

του όλου θέματος και ότι στόχος τους ήταν το θέμα να τεθει ενώπιον του 

Υπουργικού Συμβουλίου στις 23 Νοεμβρίου 1989. Όπως αναφέρθηκε, η 

πρόσφατη θεομηνία έπληξε κυρίως τοι χωριά Κισσόνεργοι, Έμπα κοιι Τάλοι κοιι 

προκάλεσε ζημιές σε θερμοκήπια, σπ(τια, υποστατικά, φυτε(ες και σε γεωργική 

παραγωγή. Σε ορισμένες περιπτώσεις οι ζημιές -ήταν πράγμα.τι πολύ μεγάλες. Η 

κυβέρνηση πρόβλημοιτ(ζετοιι γιοι τοι επιπρόσθετοι μέτρα βοήθειας προς τους 

πληγέντες, εκτός οιπό το σχέδιο γιοι τη χαμηλότοκη δανειοδότηση των δικαιούχων 

γεωργών, το οποίο επανεξετάζεται γιοι νοι βελτιωθεί με βάση την εμπειρία που 
αποκτήθηκε μέχρι τώρα οιπό την εφαρμογή του. Η κυβέρνηση, σε συνεργοισ(οι με 

τον Ο.Γ.Α., μελετά τρόπους κοιι μέσοι, έχοντας υπόψη την εμπειρία άλλων χωρών, 

γιοι τη χρησιμοποίηση σύγχρονης τεχνολογίας για την πρόληψη, όπου είναι δυνατό, 
τέτοιων θεομηνιών. 

Συμπληρώνοντας τα όσα λέχθηκαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ο Διευθυντής του Ο.Γ.Α. ανέφερε ότι ο Οργανι

σμός προχωρά με την εκτίμηση των τελευταίων ζημιών από ανεμοστρόβιλους 

τόσο αναφορικά με τις ζημιές που καλύπτονται από το σχέ8ιο του Ο.Γ .Α. για 
σκοπούς αποζημιώσεων όσο και με την ~κτίμηση άλλων ζημιών στη γεωργική 
παραγωγή γιοι σκοποός μελέτης κοιι προβληματισμού, αφού ο Ο.Γ.Α. με τις 

σημερινές οικονομικές Ουνατότητές του Οεν είναι σε θέση να καλύψει όλες τις 

καλλιέργειες έναντι όλων των κιν8όνων. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτικής κοιι 
Παναγροτικού Συν8έσμου και οι εκπρόσωποι των πληγέντων, αφού αναφέρθηκαν 

εκτεταμένα στις ζημιές που προκλ-ήθηκαν από τις πιο πάνω θεομην(ες, ζ-ήτησαν 

την άμεση και ουσιαστική βο-ήθεια της κυβέρνησης. Οι εκπρόσωποι των 
οργανώσεων αυτών ζήτησαν επίσης να επεκταθεί το σχέδιο του Ο.Γ.Α. γιοι την 
κάλυψη όλων των καλλιεργειών έναντι όλων των κινδύνων και να αναθεωρηθεί η 

πολιτικ-ή και τα κριτ-ήρια για τη δανειδότηση των πληγέντων, γιατ( πολλοί απ' 
αυτούς είναι ήδη βεβαρημένοι με άλλα χρέη κοιι έτσι αδυνατούν νοι αποπληρώσουν 

ακόμα και τα πιο χαμηλότοκα δάνεια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας κοιι Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

της τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, καλεί την κυβέρνηση να συνδράμει άμεσα 

και ουσιαστικά τους πληγέντες γεωργούς, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν 
τα προβλήματα που τους προκάλεσαν οι θεομηνίες και να επαναδραστηριο

ποιηθούν το συντομότερο. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

(οι) Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεωργών των χωριών 

Μαρώνι, Ψεμοιτισμένος κοιι 'Αγιος Θεόδωρος από τον πρόσφατο 

παγετό. 

(Θέμα που έχει εγγραφεί με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. 
Δημητρίου) (16.2.1989). 

(β) Οι σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 
10.4.1989 στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης - Ζυγ(ου και η ανάγκη 

παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγούς. 

(Θέμα που έχει εγγραφε( εκ μέρους όλων των κομμάτων) (13.4.1989). 

(γ) Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι τις 31.12.88 εκτός σχεδίου 
γεωργικής ασφάλισης πατατοπαραγωγοί Ακακ(ου κι άλλων κοινοτήτων 
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από τους παγετούς του περασμένου χειμώνα κι η αντίκριση του 
θέμοιτος όπως οικριβώς έγινε κοιι με άλλες περιπτώσεις. 

(Θέμοι που έχει εγγροιφεί οιπό τον οιξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιοινού) 
(25.5.1989). 

(δ) Οι πρόσφοιτες ζημιές οιπό οινεμοστρόβιλο, χοιλάζι κοιι κοιτοιρροικτώδεις 
βροχές στις 9.11.89 κοιι η οινάγκη ποιροχής άμεσης βοήθειοις στους 
πληγέντες. 

(Αυτεπάγγελτη εξέτοιση οιπό την Επιτροπ'ή) (9.11.89). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο θέμα που έχουμε ενώπιόν μας είναι Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Νομικών γιοι το θέμοι που οινοιφέρετοιι ιιΗ οινάγκη 

εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού Δικα!ο.u με βάση τις 8ιεθνώς 

π<χpαδεκτές αρχές 8ικαίου και την ισότητα των δόο φύλων)). (Θέμα εγγραφέν από 

την Κοινοβουλευτική Ομάδοι του Δημοκροιτικού Κόμμοιτος στις 6.12.86). 

Έχετε όλοι υπόψη σας την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου. Έχετε 

όλοι υπόψη σοις το νομοσχέδιο κοιι την πρότοιση νόμου που υπάρχει. Αν διοιβοιστεί 
κοιι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, νομίζω ότι συμπλη

ρώνεται η όλη εικόνα της παρούσας κατάστασης. 

Ο χ. Π αναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα; εισηγούμοuν, επει8ή άρχισαν και υλοποιούνται, ήδη με την 

πρόταση νόμου για την τροποπο!ηση του Συντάγματος άρχισε η υλοποίηση και σε 

λίγες μέρες θοι έχουμε τη ψήφιση των σχετικών νομοσχεδίων τοι οποίοι εκκρεμούν 
γιοι την εφοιρμογή τους, όπως έγινε κοιι στις άλλες Εκθέσεις, θοι ήτοιν πιο ορθό κοιι 

φρόνιμο νοι θεωρηθεί οινοιγνωσθείσοι κοιι νοι κοιτοιτεθεί οιπλώς. 

Διότι ξέρετε τι φοβούμοιι; 

Ότι σ' αυτό το θέμα, όπως είναι γνωστό, εκφράστηκαν και 8ιαφορετικές 

οιπόψεις. Συζητήθηκε τη μέροι που τροποποιούσοιμε το Σύντοιγμοι, θοι συζητηθεί 

κοιι λίγες μέρες οιργότεροι, ότοιν θοι συζητούμε τοι διάφοροι νομοσχέδιοι. Αν 

διοιβοιστεί η Έκθεση σήμεροι θοι οινοίξει είτε το θέλουμε είτε όχι η συζήτηση 
πάλιν. Και θα. 8υσκολευθούμε πιστεύω να. εξαντλήσουμε τη συζήτηση σήμερα. αν 

την ανο(ξουμε πάνω σ 'αυτό το θέμα.. 

Πιστεύω ότι περιττεύει, 8ιότι σε λίγες μέρες θα. ανοίξουμε τη συζήτηση αυτή 

πάνω στα. σχετικά νομοσχέ8ια με την υλοποίηση του νόμου. Γι' αυτό όπως 
οικολουθήθηκε η τοικτική στοι άλλοι θέμοιτοι, η εισήγησή μοις είνοιι νοι θεωρηθεί 

ανα.γνωσθείσα και να κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένστοιση; 

Ο κ. lεροδιοικόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς θοι θέλοιμε νοι οινοιγνωσθεί η Έκθεση, οιλλά διοιβε

βοιιώνουμε τους συνοιδέλφους ότι οιν δεν οινοίξουν οι ίδιοι τη συζήτηση, δε θοι την 

οινοίξουμε εμείς. Αλλά η Έκθεση νοι οινοιγνωσθε(. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Εκ των προιγμάτων θοι την οινοίξουμε, κύριε Πρόεδρε. Από τη στιγμή που θοι 
οινοιγνωσθεί θοι οινοίξει η συζήτηση. Νοι μην έχουμε... Επομένως το ερώτημοι 
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ε(ναι: Προς τt; Τι είναι αυτό που θα ωφελήσει; Αν είναι απλώς για να μας 

β&λουν στη θέση να την ανοίξουμε εμείς, πολύ ευχαρίστως θα την ανοίξουμε. 

Τόνισα ότι θα περ(ττευε 1 διότι το συζητήσαμε πολύ έντονα την ημέρα. που 
τροποποιούσαμε το Σύνταγμα.. Θα. το συζητήσουμε σε μια. βδομάδα, πιθανώς την 

προσεχή Πέμπτη θα είναι υπό συζήτηση. Επομένως ανοίξαμε τη συζήτηση 

σήμερα. Τι είναι αυτό το οποίο θα ωφελήσει ή τι θα βγει; 

Γι' αυτό για να Οιεuκολυνθεί η όλη Οια.Οικα.σlα, εφόσον θα αντιμετωπίσουμε 

την ουσία και πάλιν σε μια βδομάδα., καλύτερα όπως έγινε και στα άλλα θέματα. 

Και εφόσον στα. άλλα δεν ηγέρθηκε τέτοιο θέμα., Οε βλέπω το λόγο γιατί να. 

εγείρεται σ' αυτό το θέμα. 

Να. κα.τα.τεθεl και να κλείσει. Διότι διαφορετικά είμαι υποχρεωμένος να 

πληροφορήσω το Σώμα ότι θα υποβάλω και δια.δικαστικές ενστάσεις και τις 
γνωρίζει ο έντιμος Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών, ειδικά γι' αυτό το θέμα και 

για τη σύνταξη αυτής της Έκθεσης και πολύ φοβούμαι ότι θα εγερθούν άλλα 

θέματα και καλύτερα θα ήταν να μην προκύψουν τέτοια προβλήματα, εφόσον θα 

κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, εκπλήττομαι Οιότι με το να κατατεθεί η Έκθεση Οε σημαίνει 

ότι Οεν υφίσταται ή Οεν υπάρχει. Η Έκθεση κατατίθεται είτε αναγνωσθεί είτε 

όχι και θα περάσει στα πρακτικά. Εκείνο το οποίο εμείς λέμε είναι να Οιαβαστεί 

η Έκθεση και αν οι συν&δελφοι δεν ανοίξουν συζήτηση, δε θα ανοίξουμε εμείς τη 

συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα λένε εκ των προτέρων, κύριε ΙεροΟιακόνου, ότι θα την ανοίξουν τη 

συζήτηση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Να ανοιχτεί η συζήτηση τότε, κύριε Πρόεδρε. 

Ά. ΠΆΝΆΓΙΩΤΟΥ: 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, είμαι υποχρεωμένος να υποβάλω την ένστασή μου τη 
ΟιαΟικαστική υπό την εξής έννοια ....... . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου, 

Ε. ΕΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

Να κ&μω μια άλλη εισήγηση. Να παραμείνει στην ημερήσια δι&ταξη για την 
προσεχή ~έμπτη που θα συζητούνται και τα νομοθεrrήματα μαζ(, ούτως ώστε να 
συζητηθουν και να αναπτυχθούν οι απόψεις επί του ενιαίου θέματος. 

Νομίζω με αυτό τον τρόπο είναι καλύτερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι με την εισήγηση του κ. Ευσταθίου ....... 
Ά. ΠΆΝΆΓΙΩΤΟΥ: 

Πολύ ορθά και έτσι αποφεύγουμε και τα προβλήματα που θα εγείρονταν με 
τις ενστάσεις της ΟιαΟικασίας, Οιότι θα προέκυπταν προβλήματα πραγματικά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, το θέμα αναβάλλεται για την προσεχή Πέμπτη. Αισίως 

ελπίζω ότι θα κλείσει και αυτό το θέμα την προσεχή Πέμπτη. Μπαίνουμε τώρα 

στο τελευταίο θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης που είναι Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων - Εγκλωβισμένων -Αγνοουμένων -
Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται «Πρακτικά και συγκεκριμένα μέτρα για 

την ίση κατανομή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη». (Θέμα εγγραφέν από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού στις 16.11.89). 
Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ -
ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ - ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΠΡΑΚΤΙΚΆ ΚΑΙ ΣΥΓΚΕΚΡΙΜΕΝΑ ΜΕΤΡΑ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΗ ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΒΑΡΩΝ ΜΕΤΑΞΥ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ ΚΑΙ 

ΜΗ». 

Παpόvτες:-

Χρ(στος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Νίκος Μακρίδης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων, 

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 22 Νοεμβρίου του 1989. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους πάνω στο θέμα εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
ΠΕΠ, του ΠΑΣΥΠΕ και του ΣΙΤΟΠ. 

Όπως είναι γνωστό το πιο πάνω θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή στις 16 
Νοεμβρίου 1989 με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Πέτρου Στυλιανού και 

στη συνέχεία παραπέμφθηκε στην Επιτροπή Προσφύγων για μελέτη κ-αι ετοιμασ(α 
σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 
το Σώμα κάλεσε στις συνεδρίες της όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές για την 

καλύτερη ενημέρωσή της πάνω στο θέμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Π. Στυλιανού εξέφρασε 

την ικανοποίησή του για την άμεση ανταπόκριση που επέΟειξε η Επιτροπή στην 

εξέταση αυτού του τόσο ζωτικού και σημαντικού θέματος. Στη συνέχεια ο πιο 

πάνω Βουλευτης εξέθεσε τις εισηγήσεις του για τα μέτρα που θα πρέπει να 

ληφθούν για τη σωστή αντιμετώπισή του. ΕιΟικότερα ο κ. Στυλιανού εισηγήθηκε 

την κατάργηση της εισοδηματικής οροφής για τη στέγαση των νεαρών ζευγαριών 

που παντρεύτηκαν μετά το 1974, την παραχώρηση έκπτωσης φόρου εισοΟήματος 
για όσους είχαν τη μόνιμη κατοικία τους στα κατεχόμενα, την αναστολή των 
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8ιώξεων για τους πληγέντες χαι εκτοπισθέντες αναφορικά με οφειλή τους προς το 

8ημόσιο μέχρι να ψηφιστοόν οι Κανονισμοί με βάση τη νομοθεσία για τη Σόσταση 
του Φορέα Ισότιμης Κατανομή·ς Βαρών και τέλος εισηγήθηκε την άμεση σύσταση 

του πιο πάνω φορέα για να μπορέσουν να συγκεκριμενοποιηθούν και υλοποιηθούν 

τα πιο πάνω μέτρα για την ίση κατα.νομ'ή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη. 

Η πιο πάνω εισήγηση για την ανάγκη άμεσης σύστασης του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών, για τον οποίο γίνεται πρόβλεψη σε σχετική 

νομοθεσία που ψηφίστηκε από τη Βουλή τον Ιοόλιο του 1989 (Νόμος 141/89), 
αποτέλεσε ομόφωνο και έντονο αίτημα και των τριών οργανώσεων που παρέ

στησαν στην πιο πάνω συνε8ρ(αση. Όπως ειδικότερα δηλώθηκε στην Επιτροπή 

από τους εκπροσώπους των πιο πάνω οpγοcνώσεων, επεlγει η άμεση σύσταση και 

λειτουργία του πιο πάνω φορέα, καθώς και η εξεύρεση των οcναγκαίων κονδυλ(ων 

για να μπορέσουν να μελετηθοόν και εφαρμοστούν τα μέτρα και οι εισηγήσεις που 

γίνοντ'ά.ι για την πρακτική αντιμετώπιση του θέματος της ίσης κατανομής βαρών 
σε πρόσφυγες και μη. Στη συνέχεια οι εκπρόσωποι των πιο πάνω οργανώσεων 
αναφέρθηκαν στις περαιτέρω εισηγήσεις τους για τα μέτρα που θα πρέπει να 

ληφθοόν τόσο για την εξεόρεση κονδυλίων όσο και για αυτή την (δια την ίση 

κατανομή βαρών, μέτρα που θα πρέπει, κατά γενική ομολογ!α, να μελετηθούν 
μέσα στα πλαίσια της λειτουργlας του πιο πάνω φορέα. 

Από την πλευρά του εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών δηλώθηκε 
στην Επιτροπή ότι παρά την κάποια καθυστέρηση που παρατηρήθηκε ·στο θέμα 

της σύστασης του φορέα, η οποία οφε(λεται σε καθαρά τεχνικοός λόγους, η 

πρόταση για τη σύστασή του βρίσκεται τώρα ενώπιον του Υπουργικοό Συμβου

λίου για έγκριση και σύντομα αναμένεται η λήψη σχετικής Απόφασης, ώστε να 

αρχ(σει τη λειτουργία του και τη μελέτη των διάφορων εισηγήσεων για την 

αντιμετώπιση του σχετικού θέματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, αφοό άκουσε τις απόψεις όλων 

των ενδιαφερόμενων πλευρών, συμμερίζεται την άποψη που ε'κφράστηκε για την 

ανάγκη άμεσης σύστασης και λειτουργίας του φορέα ισότιμης κατανομής βαρών, 

γιατί έχει τη γνώμη ότι τόσο ο φορέας όσο και η σχετική νομοθεσία που τον 

διέπει διαθέτουν όλους εκε(νους τους μηχανισμούς για την κατάλληλη μελέτη, 

αξιοποίηση και υλοποίηση όλων των εισηγήσεων που γίνονται για την αντι

μετώπιση του υπό αναφορά θέματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η· Επιτροπή καλε( την Εκτελεστική Εξουσία να 
ενεργήσει τάχιστα για να υλοποιηθεί η σόσταση του πιο πάνω φορέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανοό. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, για να θίξω δυο μόνο πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρώτ / απ / όλα θέλω να πω ότι δε 8ιαφωνεί κανένας με αυτή την Έκθεση. 
r πάρχει κανένας που διαφωνεί; 
-π. :ΣΤΥΆΙΑΝΟΥ: -

Κανένας, αλλά θα ήθελα να τονίσω ένα πράγμα καθαρά δια8ικαστικό. Η 

Επιτροπή, συγκεκριμένα, αυτή, παρά το γεγονός πως πήρε στα χέρια της στις 16 
Νοεμβρίου το θέμα, στις 22 του μηνός το είχε ήδη ολοκληρώσει. Να το τονίσω 
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αυτό και να εκφράσω τις ευχαριστ(ες μου στην Επιτροπή, στον ΠρόεΟρό της, που 

παρά το γεγονός πως μας χωρίζουν πολιτικές αντιπαραθέσεις, προχώρησε και 
ολοκλήρωσε την Έκθεση. 

Και να τονίσω ακόμη πως, παρά την ύπαρξη σοβαρών εγγενών αλλά κι 

επ(κτητων συντελεστών Ουσλειτουργ(ας του Σώματος, το Σώμα μπορε( με το 

ολιγ&ριθμο και το συγκλονιστικ& εργαζόμενο προσωπικό της Βουλής, να φέρει σε 

πέρας έργο αποτελεσματικότατο και χρήσιμο. 

Το δ:εύτερο σημε(ο που θα ήθελα να θίξω και είναι απλό -τις εξειΟικευμένες 

εισηγήσεις Οε θα τις επαναλάβω, γιατί σίγουρα απΌτελεί πλεονασμό- είναι να 

παpακαλέσουμε και να τονίσουμε πως εισηγούμαστε την όσο το δυνατό πιο άμεση 

σύσταση και λειτουργία του φορέα ίσης κατανομής βαρών καθώς και την εξεύρεση 

των αναγκαίων πιστώσεων, για να μπορέσουν να μελετηθούν και να εφαρμοστούν 

τα μέτρα περ( ίσης κατανομής βαρών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλι&3ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, η Έκθεση είναι ομόφωνη. Οι πληροφορίες που έχουμε είναι 

ότι η κυβέρνηση ετοιμάζει τον καταρτισμό του διοικητικού συμβουλ(ου του 

οργανισμού για την ίση κατανομή βαρών. Ελπίζουμε ότι αυτό θα γίνει όσο το 

δυνατό πιο σύντομα~ διότι έχει ιδια(τερη σημασία να προχωρήσει η υλοπο(ηση της 

νομοθεσίας την οποία έχει ψηφίσει αυτή η Βουλή. 

Η εισβολή, η προσφυγιά και η κατοχή~ κύριε Πρόεδρε, άλλους έχει κατα
στρέψει και αντικειμενικά κάποιους άλλους έχει ευνοήσει και έχει πολλαπλασιάσει 

την αξία μετατρέποντάς την σε υπεραξία των περιουσιών τους. 

Είναι ακριβώς αυτό το χ&σμα το οποίο 3ημιουργήθηκε και η αναζήτηση ενός 

δρόμου κοινωνικής δικαιοσύνης~ για να μrιν υπομένουν κατ 1 αποκλειστικότητα αυτή 

την καταστροφή οι πρόσφυγες, που πρέπει να επιδιώξουμε και επιδtωξε και 

ψήφισε η Βουλή με τη θεσμοθέτηση του οργανισμού για την ίση κατανομή βαρών. 

Η ευθύνη ανήκει στην κυβέρνηση και από εκεί και πέρα η Νομοθετική Εξουσία με 

υπευθυνότητα και ομοφωνία θα συνεχίσει να συνεργάζεται και να προωθε( αυτή 

την αντίληψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγι&ννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι~ ως εκτοπισθείς Βουλευτής νιώθω την 

ανάγκη να προσθέσω και τη, δική μου τη φωνή, γιατ( όταν περιοδεύω τους 

συνοικισμούς η ερώτηση πάντοτε .που μου τίθεται είναι: «Εσείς ως Βουλευτές τι 

κάματε για ανακούφιση του προσφυγικού κόσμου»; Και όταν λέμε ότι στα 15 
χρόνια._μετ:& -ι:ην τού(11<ι><:Υ) εισβολή_έχει συσταθεί ο φορέας, 3ηλα3ή η 3ημιουργία 
ενός Συμβουλ(ου που ακόμα δεν έχει κατ~ρτιστεί,-8εV μπορε"Γμε--κανενα τρόπο-να 
θεωρηθε( αυτή η πορεία ως ικανοποιητική για τον προσφυγικό κόσμο. 

Σίγουρα πολλά από .τα μέτρα τα' οποία αναμένονται να ληφθούν για 

ανακούφιση αυτού του κόσμου πρέπει να προέλθουν από την Εκτελεστική 

Εξουσία, γιατ( προϋποθέτουν επιβάρυνση του προϋπολογισμού. Αλλά, παράλ-
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ληλα, αυτό το Σώμα έχει τη Ουνατότητα να προωθήσει ορισμένα νομοθετικά 

μέτρα τα οπο(α μπορούν να Οώσουν κάποιας μορφής ανακούφιση. 

Όταν γίναμε πρόσφυγες αναγκαστήκαμε να αγοράσουμε ξανά την οικοσκευή 

μας, αν θέλετε, ξανά το αυτοκ(νητό μας. Και για όλα αυτά είτε είναι κατοικία 

είτε οτιδήποτε άλλο ξαναπληρώσαμε φορολογία. Λες και η εισβολή έγινε μόνο 

για τον προσφυγικό κόσμο. Καμιά φορολογική απαλλαγή είτε ήταν αγορά 

ψυγείου ε(τε ήταν και είναι αγορά αυτοκινήτου ε(τε οποιασΟήποτε άλλης μορφής 

αγορά. 

Οι περιουσίες, σωστά λέχθηκε, στο Νότο -βέβαια χωρίς να ευθύνονται οι 

πολίτες- κατέστησαν υπερχιλιαπλάσιες στην τιμή, εκατομμύρια λίρες περιουσίες. 

Γιατί; Γιατί οι περιουσίες του Βορρά τέθηκαν κάτω από την τούρκικη κατοχή. 

Δεκαπέντε χρόνια μετά την εισβολή αναμένουν οι πρόσφυγες κάποια ίση 
κατανομή των βαρών! 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, μέσα στα πλαίσια αυτού του πνεύματος, έχει 

προωθήσει στο Σώμα αυτό για ψήφιση ορισμένες νομοθετικές προτάσεις. Η μια 

αφορά την απαλλαγή από τα τέλη μεταβίβασης, όταν αφορά κατοικία πρόσφυγα. 

Η Οεύτερη αφορά τη μειωμένη πληρωμή φόρου εισοΟήματος, όταν και πάλιν 

αφορά εισόΟημα το οποίο αποκτά ο πρόσφυγας. Γιατί είναι, κατά την ταπεινή 

μου εισήγηση, πολύ παράΟοξο το γεγονός να υποβάλλεται ο εκτοπισθείς στην ίΟια 
φορολογία τη στιγμή που έχει χάσει όλη την περιουσία του, ή τουλάχιστο αυτή η 

περιουσία σήμερα Οεν μπορεί να αξιοποιηθεί από τον εκτοπισθέντα. Έχουν 

απωλεσθεί τα εισοΟήματα που προέρχονται από τις κατεχόμενες περιουσίες. 

Κανένα μέτρο Οεν έχει ληφθεί προς τη σωστή κατεύθυνση. Όμως, όταν αφορά 

εταιρείες οι οποίες μπορεί να έχουν και κάποια οικονομική ευρωστία, ΟίΟεται 

κάποια φορολογική απαλλαγή. Γίνεται συμψηφισμός της κερδοζημίας με τις 

περιουσίες οι οποίες βρίσκονται σήμερα στα κατεχόμενα. 

Γι' αυτό νομίζω ότι θα πρέπει να μας προβληματίσει στα σοβαρά αν και 

κατά πόσο, Οεκαπέντε χρόνια μετά από την εισβολή, είναι ικανοποιητικά τα 

μέτρα τα οποία έχουν ληφθεί προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Θα υποβάλω παράκληση προς τις Επιτροπές, στις οποίες εκκρεμούν οι 

νομοθετικές εκείνες προτάσεις, όπως τις επισπεύσουν και προωθήσουν για ψήφιση. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

ΙCύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, παρόλο που η Έκθεση είναι ομόφωνη και 

συμφωνώ με τους συναΟέλφους μου που μίλησαν προηγουμένως, θέλω και εγώ ως 

εκτοπισμένη να σημειώσω ότι από τις 20 Ιουλίου του 1974 υπάρχει δεδομένη 
κοινωνική αΟικία στην Κύπρο που θα σταματήσει μόνο όταν οι λόγοι που την 
προκάλεσαν πάψουν να υπάρχουν. Ένας εκτοπισμένος, Οιωγμένος από το σπίτι 

του, που στερείται τα πιο στοιχειώΟη ανθρώπινα Οικαιώματα, Οεν μπορεί παρά να 
, , , '\:> , , ξ ' β ' ' 'λλ ' ειναι ενα κοινωνικα ασικημενο ατομο, ανε αρτητως ιοτικων η α ων αναγκων. 

Όμως είναι φυσικό πως όταν ο εκτοπισμένος έχει επιπλέον βιοτικές και 

άλλες ανάγκες, το πρόβλημα γίνεται ακόμα πιο μεγάλο. Τα πρώτα χρόνια 
όόθηκαν, και πολύ σωστά, προτεραιότητες στις ασθενέστερες τάξεις των εκτοπι

σμένων με γνώμονα την άνετη προσωρινότητα και τη σκέτη επιβίωση. Τώρα, σε 

μια Κύπρο που έχει σχετικά. ορθοποΟήσει οικονομικά., πρέπει όλοι να αναλάβουy 

εξίσου τα βάρη, γιατί το Κυπριακό πρόβλημα είναι πρόβλημα ολόκληρου του 
λαού. 
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Οι εισηγήσεις για βελτίωση ή επέκταση των μέχρι τώρα παροχών προς τους 
εκτοπισμένους είναι ευπρόσδεκτες και πρέπει να γίνουν οπωσδήποτε, όπως είπαν 
και οι προηγούμενοι συν&:δελφοι. 'Ομως δε λύεται το πρόβλημα στη ρίζα του. 
Πρέπει να μελετηθούν δραστικά μέτρα, ουσιαστικά. Η άμεση σύσταση κα~ 
λειτουργία Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών είναι η πιο επιτακτικη 
αν&:γκη σήμερα και μόνο έτσι θα λυθεί το πρόβλημα, στο βαθμό που είναι αυτό 
δυνατό να θεραπευτεί. Γιατί, όπως είπα στην αρχή~ αντικειμενικά Οεν μπορεί να 
θεραπευτεί εξ' ολοκλήρου, εκτός και αν λυθεί το Κυπριακό. 

Ειδικά πρέπει να προσεκτεί ιδιαίτερα η μεσαία τάξη των εκτοπισμένων που 

έχει υποστεl τις περισσότερες ταλαιπωρ(ες και έχει συμπεριληφθεί σε ελάχιστα 

ανακουφιστικά προγράμματα μέχρι τώρα. Όμως, όπως σημειώσαμε, νομίζω πως 

είναι κα.ιρός το θέμα να μελετηθεί στην ουσ(α του, γιατί, όπως ειπώθηκε και πιο 

πάνω, το J{υπριακό χρονίζει και πρέπει αυτούς τους δύσκολους καιρούς όλοι να 

σηκώνουν από κοινού τα βάρη και τον αγώνα, πρόσφυγες και μη, γιατl η σωτηρία 

της Κύπρου είναι κοινή για όλους μας. 

Χαιρετίζουμε τις διαδικασίες που άρχισαν για τη σύσταση αυτού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κουρτελλ&:ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η θέση της πλευρ&:ς της Κοινοβουλευτικής Ομ&:δας ΑΚΕΛ -
Αριστεράς είναι δεδομένη και γνωστή, διότι συνέβαλε στο να φτάσουμε στη 

νομοθεσία. Η Έκθεση, όπως αναφέρθηκε, είναι ομόφωνη και συνεπώς εκφράζεται 

η Θέση όλων των πλευρών στις εισηγήσεις στις οποίες καταλήγει η Έκθεση της 

Επιτροπής. 

Εκείνο που ήθελα συμπληρωματικά να σχολιάσω είναι ότι υπάρχει μια 

τερι:Χστια δέσμη προβλημάτων, αιτημάτων των μεσαίων στρωμάτων που μέχρι 
σήμερα δεν έχουν ικανοποιηθε(. Αυτά τα αιτήματα για να μπορέσουν να 

ικανοποιηθούν, θα χρειαστεί να γίνουν μελέτες και να χαραχθεί πολιτική, δηλαδή 

να ληφθούν οι αναγκαίες αποφάσεις και να βρεθούν και τα απαραίτητα οικονομικά 
που απαιτούνται, για να λυθούν αυτά τα προβλήματα. 

Νομίζουμε ότι αυτό το θέμα δεν πρέπει να χρονίσει. Γνωρίζουμε ότι έχει 

συσταθεί η Επιτροπή. Κι:Χποιες καθυστερήσεις υπήρξαν στο θέμα του Προέδρου 

αλλό. με τη σύσταση της Επιτροπής δεν κλείει το πρόβλημα. Για να κλείσει το 

πρόβλημα πρέπει να επισπευσθούν οι διαδικασίες και οι μελέτες και να ληφθούν 

τα ανάλογα μέτρα, για να μπορέσουν να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που 

μαστίζουν τον προσφυγικό κόσμο. Η πορεία προς την ίση κατανομή βαρών είναι 

ένα από τα αίτηματα που ηγέρθησαν από την ΠΕΠ από την πρώτη στιγμή που 

έγινε η προσφυγιά και χρειαστήκαμε 16 χρόνια να φτάσουμε στη νομοθεσία. Να 
μη χρειαστούμε και πολλά χρόνια τώρα, για να μπορέσουμε να υλοποιήσουμε 

.αυτή τη νομοθεσία και να εξυπηρετήσουμε το σκοπό για τον οπο(ο έχει ψηφιστεί ο 

νόμος ομόφωνα από τη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, είναι βέβαια αξιέπαινη η εργασία η οποία έγινε ως τώρα. Πλησιάζει 
να συμπληρωθεί ο διορισμός του Διοικητικού Συμβουλίου του Φορέα, αλλά 
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πιστεύω ότι πρέπει να αρχίσει και μια άλλη εργασία που, κατά τη γνωμη μου, 

είναι η σπουδαιότερη. Η εργασία για την εξεύρεση των πόρων βάσει των οποίων 

θα λειτουργήσει στην πράξη αυτός ο φορέας ο οποίος θα ιδρυθεί. 

Και όπως πολύ ορθά είπε η κυρία Κατσελλή, βεβαίως Οεν επανορθώνονται με 

υλικές παροχές όλα αυτά τα βάσανα και όλο αυτό το ποΟοπάτημα όλων των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων αυτών ~ων ανθρώπων. Το πρόβλημα αυτό θα λυθεί 
μόνο όταν, με τη βοήθεια του Θεού, θα γυρίσουμε στα σπίτια μας. 

Κύριοι, έχουμε φτάσει στο τέλος του Κεφαλαίου Δ '. 

Θα μπούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β ', για να καταθέσουμε μερικά επείγοντα 
νομοσχέδια και άλλα έγγραφα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεόσεώς (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Στ&.ληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Q περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας 

Προϊόντων (Ονομασίαι Προελεόσεως Οίνων) (Τροποποιητικοί) 

1990. 

Αμπελουργικών 

Κανονισμοί του 
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Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(οu και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακα3ημα'ίκό Προσωπικό) Κανονισμοί του 
1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο Παι3ε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8εlας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ετ'ήσια Έκθεση της Αρχ'ής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το έτος 1988. 
Στάληκε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 3όθηκαν από τον 

Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς την Αρχ'ή Ηλεκτρισμοό Κόπρου 

σόμφωνα με το ε3άφιο (2) του 'Αρθρου 4 του περί ΠροGπολογισμοό της Αρχ'ής 
Ηλεκτρισμοό Κύπρου Νόμου του 1989 (Αρ. 79 του 1989). Στάληκε από το 
Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλ'ήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 3υνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί Προσλ'ή

ψεως Εκτάκτων Υπαλλ'ήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Στάληκε από το Υπουργείο Παι3είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) 'Εγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών από το Συμβούλιο 
Αμπελουργικών Προϊόντων 3υνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλ'ήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλ'ήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Π ροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλ'ήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμοό 3υνάμει του Άρθρου 3( 1 )( α) του περί Προσλ'ή-
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ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφα που αφορούν: 
(α.) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία· και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, 

δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλ

λήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 
99 του 1985). 

Στάληκα.ν από το lπουρyείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογtσμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου 

14) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον κύριο Λεόντιο Ιεροδιακόνου, Βουλευτή ΔΗ.ΣΥ. και τον 

κύριο Άριστο Χρυσοστόμου, Βουλευτή ΔΗ.ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον κύριο Ευστάθιο Ευσταθίου, Βουλευτή του Σοσιαλι

στικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εpγασιας και 
Κοινωνικών Ασφαλισεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Μεταπωλητών Οχημάτων Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τους Βουλευτές Λάρνακας κυρίους Ανδρέα Γεωργίου και 

Οδυσσέα Δημητρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

Έτσ·ι τρτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντι

προσώπων. 
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Η επόμενη συνε3ρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πιίμπτη, 1 η 
Φεβρουαρίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη Ημερήσια Διάταξη: 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
1989. (Πρόταση νόμου). 

2) Ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 57) του 1989. 

4) Ο περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 
Νόμος του 1990. 

6) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 
1990. 

7) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κεντρικού Σφαγείου Νόμος του 1990. 

8) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος του 1990. 

9) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990. 

10) Ο περί Απόπειρας Συν3ιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου 
Νόμος του 1990. 

11) Ο περί Πολιτικού Γ&μου Νόμος του 1990. 

12) Ο περί Καταργήσεως του περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντ&
γματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ των προηγούμενων προνοιών του 
&ρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 1990. 

(Πρόταση νόμου) 

13) Ο περί Αγροφυλ&κων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

14) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θιίματα) 
(Προσωρινιίς Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

15) Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης 

Εμπορευμ&των σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
16) Ο περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1988. 

17) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακατ&μιας του 1989. 
18) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Επισκοπής του 1990. 
19) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ει3ικές Διατάξεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989. 

20) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιο3οτούσα τη Διενιίργεια 
Δαπ&νης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 

1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 1. «Η αντι3εοντολογική συμπεριφορά του Κυβερνητικού 

Εκπροσώπου)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού). (18.1.90). 
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2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 
αναφέρεται ως (<Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την προστασία του 

φυσικού περιβάλλοντος)). 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 
Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πp6ε8ρε, επί των θεμάτων που εκκρεμούν στο Κεφάλαιο Δ ', θα ήθελα 
να κάμω μια μικρή παράκληση προς το Σώμα. 

Πριν μερικούς μήνες είχα εγγράψει το θέμα «Τα κριτήρια βάσει των οποίων 

παραχωρούνται οι άδειες Ζ.>> Το θέμα αυτό έχει οριστεί να συζητηθεί από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, στην οποία έχει παραπεμφθεί, στις 22 
Φεβρουαρίου. Επειδή πληροφορούμαι ότι η κυβέρνηση προτίθεται πολύ σύντομα 

να παραχωρήσει άνω των 1,000 αδειών Ζ και επειδή το θέμα αυτό που έχω 
εγγράψει αφορά τα κριτήρια βάσει των οποιων παραχωρούνται, που πιστεύουμε 

ότι δεν είναι σωστά και δεν είναι ορθός ο τρόπος της διανομής αυτών των 

αδειών ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα δε μπορεί να εγγραφεί τώρα, κύριε Μαθηκολώνη. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Όχι, έχει εγγραφεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει εγγραφεί αλλά δεν μπορεί να μπει στην Ημερήσια Διάταξη. Αφού η 
Έκθεση δεν είναι έτοιμη ακόμα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οεν έχω τελειώσει. Εκείνο που θα ζητούσα είναι να 
διαβιβαστεί από το Σώμα μια παράκληση προς την κυβέρνηση, πριν τις 22 
Φεβρουαρίου που θα συζητηθεί το θέμα, να μη Υίνει~ αν εiναι 

1

δυνατό οποιαδήποτε 
παραχώρηση νέων αΟειών, οότως ώστε να μην είναι άνευ αντικειμένου το υπό 
συζήτηση θέμα. Διότι αν παραχωρηθούν 1,000 ή 1,500 άδειες, τότε το υπό 

συζήτηση θέμα, Οε θα έχει πλέον σημασία. 

Γι' αυτό το λόγο, νομίζω ότι είναι δίκαιο και ορθό να γίνει μια μικρή 

αναβολή. Θα μπορούσαμε να ζητήσουμε να επισπευσθεί η συζήτησή του. Αλλά 

επειΟή αυτό ίσως Οεν εlναι εόκολο, ενόψει του φόρτου εργασίας που· έχει η Βουλή, 
νομίζω ό·τι είναι πιο εόκολο να καθυστερήσει η ενΟεχόμενη παραχώρηση μεγάλου 

αριθμού αδειών, μέχρι της συζήτησης αυτού του θέματος στην αρμqδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή. 

Αυτή είναι η παράκληση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν Οεν υπάρχει ένσταση, πολύ ευχαρίστως. Δεν έχω καμιά Ουσκολία. 

Ο κύριος ΙεροΟιακόνου, 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟ!: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, στο Κεφάλαιο Δ ', για την επόμενη συνεδρ(α, πρέπει να 
περιληφθεί και το θέμα που έχουμε αφήσει πίσω σήμερα, το οποίο αναβλήθηκε, 

ι ι ' ~ ι υ και αφορα τον εκσυγχρονισμο του οικογενειακου οικα ο . 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ασφαλώς, κόριε Ιεροδιακόνου, ασφαλώς. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟ! 

Όχι, απλώς το αναφέρω, διότι δεν το αναφέρατε όταν αναγνώσατε την 

ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ασφαλώς. Ασφαλώς, το έχω σημειωμένο πά.νω, ότι αναβλήθηκε για την 1 η 
Φεβρουαρίου. 

Ο κύριος Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, σχετικά με την ημερήσια διάταξη που έχετε αναγνώσει, θα 

ήταν παράκλησή μας, η δική μας πρόταση νόμου που αναφέρεται στο συντα
γματικό θέμα, να πάρει πρώτη σειρά, πριν τα άλλα νομοσχέδια, διότι αν τα 

νομοσχέδια συζητηθούν πρώτα και περάσουν, ασφαλέστατα καθ(σταται άνευ 

αντικειμένου, επειδή εξαρτάται από εκε(νο. Απλώς το uποΟεικνύω με τρόπο ώστε 

η Γραμματεία καταρτίζοντάς την ημερήσια διάταξη να αλλάξει τη σειρά. τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Η σειρά που ε(ναι γραμμένα εΟώ τα θέματα Οεν έχει καμιά σημασ(α, κύριε 

Παναγιώτοu. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Όταν το εγε(ρετε την προσεχή Πέμπτη, ασφαλώς θα εξεταστεί το θέμα. 
Δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Εντάξει, εντάξει, κύριε ΠρόεΟρε. 

Ν. ΜΟ!ΣΙΟ!ΤΤ ΑΣ: 

Βλέπω πολό παρεμβολή εμποδίων, κύριε Πρόεδρε. Δεν σας αφήνουν να 

σημάνετε την απόλυση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα τη σημάνουμε εμείς. 

Ν. ΜΟ!ΣΙΟ!ΤΤΑΣ: 

'Άλλωστε έχουμε την ευτυχία να είναι μαζί μας και ο Κύριος Αναστασιά.δης 

και περιμένει. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

( Ώρα λήξης: 6.17 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιά3ης Νίκος 

Αν3ρέου Αντώνης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Α ν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθ(οu Ευστάθιος 

Ζαχαριά3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Α ν3ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεο3ούλου Μιχαήλ 

Ιερο3ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Αν3ρέας 

Μακρί3ης Νίκος 

Μαν3ριώτης Στέλιος 

Μ αρκί3ης Αλέκος 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νlκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναyιώτου Ανδρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί3ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλί3ης Αν3ρέας. 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρί3ης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) 'Εκθεση της Κοινοβόυλ~υτικής Επιτροπής Προσφύγων για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

(α) «Οι πριν από την τούρκικη εισβολη πρόσφυγες, εκτοπισθέντες και 

παθόντες και η ανάγκη επέκτασης της εφαρμογής, έτσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 

και ανακουφlσεως 1 χάριν (σης μεταχε(ρισης των πριν και μετά την 

τούρκικη εισβολή προσφύγων, εκτοπισθέντων και παθόντων)), 

(β) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφόγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας καt Αμμοχώστου καt συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερής, Κόκκινες, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λtοπετρίου, Σωτήρας 
και Βρυσούλλων)), 
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(γ) «Η αν&γκη θετικής αντίκρισης των στεγαστικών προβλημ&των των 

προσφύγων σε σχέση με την κ&λυψη της 3απ&νης για τρίτο υπνο-

8ωμάτιο)). 

(8) «Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 
ακατάλληλα τουρκοκυπριακά σπίτια και σε μπαράγκες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης των προβλημάτων αuτιhν)), οι πρωτολογίες και 

3ευτερολογίες που έγιναν π&νω στα θέματα (Δ. Ηλι&3ης, Π. 

Στυλιανού, Σ. Χατζηγι&ννης, Μ. Πουμπουρής, Μ. Χριστοφί3ης, 1. 
Κατσουνωτός, Κ. Τσιέττης, Γ. ΠαπαΜπουλος και Ο. Δημητρίου) και 

έγκριση αυτής. 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα «Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργο

κτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμό3ιας αρχής για ακύρωση των 

αδειών εγγραφής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων γεωργικών ελκυστήρων)), οι 

σύντομες αγορεύσεις που έγιναν π&νω στο θέμα (Γ. Ομήρου, Χρ. Κουρτελλ&ρης, 
Γ. ΠαπαΜπουλος, Ά. Χρυσοστόμου, Μ. Χριστοφί3ης, Α. Παρισινός) και 

έγκριση αυτής. 

3) Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων για τα θέματα 1. «Οι αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή 
φθαρτών» και 2. «Η έλλειψη χώρου στους υπ&ρχοντες αερομεταφορείς για 
ικανοποίηση των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 

ειδικότερα στο Λονδίνο», οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στα θέματα. (Κ. 

Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Ά. Χρυσοστόμου, Ν. Ηλία, Γ. Παπα36πουλος, Δ. 

Ηλι&3ης, Κ. Τσιέττης, Α. Παναγιώτου, Γ. Χαραλαμπί3ης, Ε. Ευσταθίου, Μ. 

Χριστοφί3ης, Α. Ψυλλί3ης) και έγκριση αυτής. 

4) Έκθεση της Κοινοβοuλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα «Η 
οργανική αν&γκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας Λυμπιών αν&μεσα 

στις πληγείσες κοινότητες», οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω ·στο θέμα (Ν. 

Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, Μ. Χριστοφί3ης, Ε. Ευσταθίου και Κ. Τ σιέττης) 

και έγκριση αυτής. 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι3είας για το θέμα «0 
άμεσος κίν8υνος κατάρρευσης του καθε8ρικού ναού της Αγίας Σοφίας και τα 

επιβαλλόμενα άμεσα 8ιορθωτικά μέτρα)), οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω 

στο θέμα [Π. Στυλιανού, Ε. Ευσταθίου, Κ. Τσιέττης, Προε3ρεύων (Γ. ΛαΜς)] 
και έγκριση αυτής. 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για 
το θέμα «Το τερ&στιο πρόβλημα που 3ημιουργείται λόγω του μεγ&λου πλεον&

σματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του» και έγκριση αυτής. 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων για το θέμα «Η αν&γκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικ& αθλητικ& 
σωματεία και ι8ιαίτεpα σ 1 αυτά που λειτουργούσαν πριν από την εισβολή)), οι 

αγορεύσεις που έγιναν π&νω στο θέμα (Δ. Ηλι&3ης, Δ. Γεωργι&3ης, Π. 

Στυλιανού, Π. Κόλοκος, Χρ. Κουρτελλ&ρης και Ε. Ευσταθίου) και έγκριση αυτής. 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα «Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 

για υποχρέωση προσφύγων ΕκπαιΟευτικών, Οημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων 
ημικρατικών οργανισμών να αρχίσουν την καταβολή Οόσεων για κρατικά στεγα-
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στικά δ'άνεια που έχουν παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης 

αyορεόσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Δ. Ηλιάδ'ης 1 
Γεωργιάδης και Χρ. Κουρτελλάρης) και έγκριση αυτής. 

του Κυπριακού», οι 

Π. Στυλιανού, Δ. 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα 

1) 

2) 

«Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του» και 

((Ot ανησυχητικές επιπτώσεις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιπού 
παρα'ίατρικού προσωπικού στον κρατικό και ιδ'ιωτικό τομέα» και 

έγκριση αυτής. 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα «Τα 

προβλήματα του ιδ'ιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της κυβέρνησης» και 

έγκριση αυτής. 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα «Η 
ανάγκη δ'ημιουρyίας ανεξάρτητου παιδ'οχειρουργικού τμήματος στη Λευκωσία>) και 

έγκριση αυτής. 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα «Τα 

προβλήματα της παιδιατρικής και καρδιολογίας στην Κύπρο» και έγκριση αυτής. 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα «Η 

κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκομείο Αγρού συνεπεία έλλειψης μόνιμου 

γιατρού και παραϊατρικού προσωπικού)) και έγκριση αυτής. 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για 
το θέμα ((Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και αναβάθμισης του 

οικονομικού του ρόλου)) και έγκριση αυτής. 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα ((Το πρόβλημα διάθεσης των πλεονασμάτων κρεμμυδιών)) και έγκριση 

αυτής. 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα «Η 
ανάγκη αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομάδας των πρωτοκολλητών», οι 
σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Ανδρέου, Προεδρεύων και 
Σ. Χατζηγιάννης) και έγκριση αυτής. 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας κiι Φυσικών Πόρων 
για τα θέματα -

(α) «Η ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεωργών των χωριών 
Μαρώνι, Ψεματισμένος και 'Αγιος Θεόδωρος από τον πρόσφατο 
παγετό)). 

(β) «Οι σοβαρές ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 

10.4.1989 στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης-Ζυγίου και η ανάγκη 
παροχής άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγούς». 

(γ) «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μέχρι τις 31.12.88 εκτός σχεδίου 

γεωργικής ασφάλισης πατατοπαραγωγο( Ακακ(ου και άλλων κοινο

τήτων από τους παγετούς του περασμένου χειμώνα και η αντίκριση του 

θέματος, όπως ακριβώς έγινε και με άλλες περιπτώσειςJ). 

(δ) «Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρακτώδεις 
βροχές στις 9.Η.89 και η ανάγκη παροχής άμεσης βοήθειας στους 

πληγέντεςJ> και έγκριση αυτής. 
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18) Συζήτηση (Α. Παναγιώτου, Λ. Ιεροδιακόνου, Ε. Ευσταθίου) και 

απόφαση του Σώματος για αναβολή της ανάγνωσης της Έκθεσης για το θέμα <ιΗ 
ανάγκη εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού Δικαlου με βάση τις 

Οιεθνώζ παρα8εκτές αρχές 8ικα(οu και την ισότητα των 8ύο φύλων>>. 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Πpοσφόγων, Εγκλωβισμένων, 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα >>Πρακτικά και συγκεκριμένα μέτρα για 
την lση κατανομή βαρών μεταξύ προσφύγων και μη)), οι αγορεύσεις που έγιναν 
πάνω στο θέμα (Π. Στυλιανού, Δ. Ηλιάδης, Σ. Χατζηγιάννης, Ρ. Κατσελλή και 

Xp. Κουρτελλάρης) και έγκριση αυτής. 

20) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

21) Παράκληση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη, η οποία έγινε 

αποδεκτή, είναι όπως ειδοποιηθεί η Εκτελεστική Εξουσία να καθυστερήσει την 
παραχώρηση α8ειών 'Ζ 1

, έως ότου το θέμα «Τα κριτήρια βάσει των οποlων 

παραχωρούνται ά8ειες 'Ζ '>> εξεταστεl από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Νομικών. 

Τιμ-ή: ·ιμJσ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφε(ο της Κuπριακής Δημοκρατ(ας1 Λεuκωσ(α. 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 1 ης Φεβρουαρίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.14 μ.μ.) 

(Αρ. 17) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνε3pίας αυτής. 

Παρακαλώ τον έντιμο κύριο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτια. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ) 

Υπάρχει αποcρτια., έντιμε κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού μπούμε στο Κεφάλαιο Α, Νομοθετική Εργασία, έχω ενώπιόν μου 

επιστολή η οποία είναι υπογραμμένη από τον χ. Α. Μαρχίδη του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, τον κ. Π. Στυλιανού του Δημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Χρ. Πέτα 
του ΑΚΕΛ - Αριστεράς και τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου της ΕΔΕΚ, δια της 

οποίας ζητούν τη σύσταση Ειδικης Επιτροπής, για να μελετήσει τα προβλήματα 

ορισμένων καταστηματαρχών της περιοχής που βρίσκετα'ι στη γραμμή αντι
παράταξης. 

Για να ιδρυθεί Ειδική Επιτροπή χρειάζεται πρώτο, απόφαση της Βουλής η 

οποία παραπέμεται κατόπιν στην Επιτροπη Επιλογής, η οποία θα κάμει το 

διορισμό των Μελών της ad-hoc Επιτροπής. 
Ο κ. Γ αλαν6ς. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, παρόλο που πρέπει να εtμαστε πολύ προσεκτικο( και να μη 

Οημιουργούμε πολλές Ειδικές Επιτροπές, ad-hoc, και πρέπει να υπάρχει πολλ-ή 
φειΟώ σ' αυτό το θέμα (των Επιτροπών ad-hoc), επειΟ-ή πράγματι σ' αυτ-ή την 

' θ' ' ' λ' β ' ' ' λ θ ' περιπτωση το εμα ειναι παρα πο υ σο αρο και κανονικα πρεπει να ασχο η ουν 

πολλές Επιτροπές της Βουλής, θα Οεχτούμε αυτή την εισ-ήγηση, αλλά θα θέλαμε 

να πιστεύουμε ότι Οε θα Οημιουργηθε( κάποιο προηγούμενο για να Οημιουργούνται 

Επιτροπές ad-hoc για κάθε ειΟικό θέμα που προκύπτει, Οιότι υπάρχουν οι 

(1545) 
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οφμό8ιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Όμως σ αυτή την περίπτωση 8εχό

μαστε την εισήγησή σας ότι πράγματι το θέμα ε(ναι πολύ σοβαρό και πρέπει να 
δεχτούμε να δημιουpγηθεl αυτή η ad-hοcΕπιτροπή, ένεκα των τεράστιων προβλη
μάτων που αντιμετωπίζουν ot καταστηματάρχες στην πράσινη γραμμή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, ότι ειδικά γι' αυτή την 

περίπτωση, υποcρχει και προηγοόμενο. Από τη 8εκαετία του 1960 υπήρχεν 
ανάλογη Επιτροπή ad-hoc, διότι πραγματικά τα προβλήματα που συσσωρεόονται 
είναι πολλά, αγγίζουν αρμοδιότητες πολλών Υπουργείων και πολλών τομέων. 

Έτσι, για να υπάρξει αποτελεσματική αντιμετώπιση, χρειάζεται στην προ
κείμενη περίπτωση, ad-hoc Επιτροπή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για το ί8ιο θέμα είχε συσταθεί πρ&γματι το 1963 - 1964 Ει8ική Επιτροπή 
και πάλι. 

Ο κ. Π. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ': 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση πως η εντολή δεν πρέπει να περιοριστεί 
μόνο στους καταστηματάρχες, αλλά να πάρει το εύρος της γραμμής αντι
παράταξης, με κύριο στόχο τη Λευκωσ(α στο πρώτο στάδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι όροι εντολής της Επιτροπής θα 8οθοόν από την Επιτροπή Επιλογής, η 

οποία θα τη σχηματίσει. Επομένως το θέμα παραπέμπεται στην Επιτροπή 

Επιλογής, πρώτο για να 8ιορίσει τα Μέλη της Ει8ικής Επιτροπής και 8εότερο, 
για να δώσει τους όρους εντολής. 

Ο κ. Πουμπουρής έχει το λόγο. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να κ&μω μια 8ήλωση. Στη σημερινή συνε8ρία η 
Κοινοβουλευτική Ομ&8α του ΑΚΕΛ -Αριστεροcς αποφοcσισε όπως, ένεκα της 
παραίτησης του κ. Ντίνου Κωνσταντίνου, αναλοcβω να εκπληρώσω σήμερα, για τη 

σημερινή συνεδρ(αση, τα καθήκοντα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της 
Ομάδας μας και σας το γνωστοποιώ. 

Αναφορικοc με την εισήγηση για. τη σόσταση ad-hoc Επιτροπής για την 
πρ&σινη γραμμή, η Κοινοβουλευτική Ομ&8α του ΑΚΕΛ -Αριστεροcς υποστηρίζει 
αυτή την πρόταση, έτσι που να εξεταστούν τα προβλήματα που αντιπετωπ(ζουν 

οι κάτοικοι αυτής της περιοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν αντελήφθην καλώς τη δήλωσή σας, κύριε Πουμπουρή 1 θα ε(σθε Κοινο
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ομοc8ας σας για τη σημερινή συνε8ρίαση της 
Βουλής. Αργότερα θα μας κοινοποιήσετε ποιος θα ε(ναι ο Κοινοβουλευτικός σας 

Εκπρόσωπος. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μοcλιστα, κόριε Πρόε8ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα τώρα στο Κεφάλαιο Α: Νομοθετική Εργασία. 

Για τα δυο πρώτα θέματα στο Κεφάλαιο Α, που είναι 1) «0 περί 

Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1989,, 
(πρόταση νόμου που κατατέθηκε από το Δημοκρατικό Συναγερμό) και 2) «0 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», αντι
λοcμβάνομαι ότι υπάρχουν δυο Εκθέσεις, αλλά τα δυο νομοσχέδια συμπτύχθηκαν σε 

ένα, Πρέπει επομένως να αναγνωστούν και οι δυο Εκθέσεις. 

Ο κ. Τ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, από μέρους της Κοινοβουλευτικής μας Ομάδας έχω να 

παρατηρήσω ότι πολλά Μέλη δεν έχουν πάρει εγκαίρως την Έκθεση της 

Επιτροπής και εισηγοόνται αναβολή της συζήτησης του θέματος. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Το ιδιο και εμείς, κύριε Πρόεδρε. Εγώ, προ.σωπιχά, τώρα έχω πάρει την 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα είναι αν η Έκθεση εστάλη εγκαίρως, εκυκλοφόρησε εγκαίρως και 

όχι πότε ανοίξατε τα κουτιά σας για να τη δε( τε. 

Ναι, ορίστε, ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε λάβει εγκαίρως την Έκθεση. Αλλά αν έστω 

και ένας Βουλευτfις πιστεύει ότι δεν την πήρε εγκαίρως ή δεν την είδε εγκαίρως, 
δεν έχουμε καμιά ένσταση. Όμως πρέπει πλέον να ξεκαθαρίσει αυτό το θέμα, 
διότι άλλοι Βουλευτές παίρνουν εγκαίρως κάποιες Εκθέσεις και άλλοι δεν τις 

παίρνουν. Τι γίνεται μ 1 αυτή την υπόθεση; Διότι δεν ε(ναι η πρώτη φορά που 
παρουσιάζεται παρόμοιο φαινόμενο. 

Εμείς -ει8ικά 'γι 1 αυτή την περίπτωση- αν κάποιοι συνά8ελφοι 8εν πήραν την· 

Έκθεση, θα δεχτοόμε αναβολή ως την άλλη Πέμπτη. Αλλά μας κάνει εντόπωση 

πώς γίνεται μερικοί Βουλευτές να έχουν εγκαίρως τις Εκθέσεις και μερικοί όχι. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Φαίνεται ότι ισως να ισχύει, κύριε Πρόε8ρε, για τις άλλες επαρχίες. Δεν 
ξέρω. Αλλά εγώ στην Πάφο δεν έχω πάρει αυτή την Έκθεση. Μόλις τώρα την 

έχω πάρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Φυσικά γεννάται ένα θέμα, το πότε πρέπει να κυκλοφορήσει η Έκθεση και 
το πότε πρέπει να ληφθε(. Εντούτοις, μέχρι σήμερα η πορεία που ακολούθησε 
αυτή η Βουλή ήταν να λαμβάνει υπόψη την ημερομηνία λήψεως και όχι την 

ημερομην(α που κυκλοφόρησε. Γι 1 αυτό είμαι υποχρεωμένος να 8ώσω την 

αναβολή την οποία ζητάτε και το θέμα θα είναι στην ημερήσια διάταξη για την 

επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Ειδικεόσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 1) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ 

ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Παύλος Δίγκλης, Αναπληρωτής Πρόεδ~ος 
Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνεδpίοc της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιανουαρίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμε(ου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους f:99,000 και η 

διάθεσή του για την κάλυψη των δαπανών για συμμετοχή της Κύπρου σε ειδικές 

Εκθέσεις και για εφαρμογή σειράς άλλων μέτρων στα πλαίσια προώθησης των 
εξαγωγών βιομηχανικών προϊόντων κατά το πρώτο εξάμηνο του 1990. 

Με βάση τα συμπληρωματικά στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, 

πιστεύεται ότι η συμμετοχή της J(ύπρου σε Ωιάφορες Εκθέσεις του εξωτερικού 

είναι αναγκαία και επιβεβλημένη για την προβολή των προϊόντων μας σε 

παραΩοσιακές και νέες αγορές. Σημειώνεται επίσης ότι οι ενΩιαφερόμενες 
βιομηχανίες θα κληθούν να συνεισφέρουν έναντι των εξόΩων συμμετοχής στις 

διάφορες Εκθέσεις. 

Η Επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιΩιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχε8ίου 1 γι 1 αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον Ωεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλείται ο έντιμος 

κ. Γραμματέας να προβεί στη Ωεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΩίου, η οποία θα 

γ!νει άια της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
!:99,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕιΟtκευση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πίνακας. 'Αpθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρησση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει Οι 1 αναγνώσεσως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφtρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέΟιο θεσπιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τα κοuΟούνια) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέΟιο θεσπίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θtμα στο Κεφάλαιο Α της .σημερινής ημερήσιας διοcταξης είναι 

«0 περί Αγροφυλάκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. Παρακαλώ τον 

Πρόε8ρο της αρμόΟιας l(οινοβουλευτικής Επιτροπής, που είναι η Επιτροπή 
Εσωτερικών, να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΑΓΡΟΦΥΛΆΚΩΝ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990ιι. 

Παpόντες:-

Λtανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρtας Φάντης 

Χρίστος Πtτας 

Η Ι(οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέΟιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποt του Ύ πουργε[ου Εσωτερικών και 

του Γρα.φε(ου του Γενικού Εισαγγελέα. της Δημοκρα.τία.ς οι οποLοι α.νέλυσα.ν τις 

πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είνα.ι η τροποποίήση της νομοθεσίας περι 

Αγροφυλάκων, ώστε οι καθυστερημένοι φόροι α.γροφυλα.κής 1 οποιοδήποτε 

πρόσθετο ποσό κα.θώς κα.ι τα δικαστικά έξοδα., να. εισπράττονται όχι από το 

Τμήμα. Εσωτερικών Προσόδων α.λλά α.πό τις οικείες χωριτικές αρχές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας ως θέμα. αρχής τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου 1 προχώρησε στη μελέτη των 

επιμέρους διατάξεών του κα.ι αποφάσισε να εισηγηθεί την τροποποίηση της υπό 

συζήτηση νομοθεσ(ας, ώστε το πρόσθετο ποσό που εισπράττεται για καθυστέρηση 

ή άρνηση πληρωμής του οφειλόμενου φόρου το οποίο ανέρχεται στο 25% να 
μειωθεί σε ποσοστό 15%, για να εναρμονιστε( με τις αντίστοιχες διατάξεις άλλων 
νομοθεσιών που έχουν θεσπιστεί από το Σώμα.. 
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lπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή έχει τροποποιήσει ανάλογα το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο, όπως έχει τελικά Οιαμορφωθει 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον S'εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλε(ται ο έντιμος 

κύριος Γραμματέας να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεS'(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγκpιθε!; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 1 Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει Οι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αγροφυλάκων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τα κουδούνια) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεσως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση 
και άλλα θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989». Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι ο συνάδελφος κ. Αλέκος Μαρκίδης είχε 

κάνει μερικές εισηγήσεις για την περίπτωση της ειΟικfις αυτfις νομοθεσίας. Θα 
τον παρακαλέσω να μας εξηγήσει πώς εντάχθηκαν οι εισηγήσεις του μέσα. στο νέο 

νομοσχέΟιο. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μα ακόμα δεν αναγνώστηκε η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να. Οια.βα.στεί η Έκθεση, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ν α.ί, ο κ. Στυλιανού. 
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Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΊ': 

Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πpόεδρε 1 από πάγια τακτική, άμα διαβαστεί η 

Έκθεση, πρέπει να συζητηθε(. Αν όμως υπάρχουν οι παρατηρήσεις, τότε θα 

παρακαλούσα να παραμείνει το θέμα για την προσεχή συνεδρίαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Βουλευτή, ένα. νομοσχέδιο μπορεί να. α.να.βληθεί κα.θ' οιανδήποτε 

στιγμή, α.ν υπάρξει εισήγηση η οποία. θα. εγκριθεί είτε α.πό τον Πρόεδρο, είτε α.πό 

την ολομέλεια. της Βουλής. Επομένως είτε θα. γίνει εισήγηση για. α.να.βολή τώρα., 

είτε θα. α.να.γνωστεί η Έκθεση κα.ι θα. γίνει η α.να.βολή την κατάλληλη στιγμή. 

Παρακαλώ, κύριε Κουρτελλάpη, προχωρείστε στην ανάγνωση της 'Εκθέσεως. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι δυο οι Εκθέσεις, κύριε Πρόεδρε. Δια.βάζω την πρώτη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΌΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΤΟΥΡΚΟ

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ (ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ 

ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε τρεις συνεδρίες της που πρα.γμα.τοποιήθηκα.ν στις 29 Μα.ϊου κα.ι στις 20 κα.ι 28 
Ιουνίου 1989. Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου κλήθηκε 

και παρευρέθηκε στην Επιτροπή ο αξ. 1 πουργός Εσωτερικών ο οποίος ανέλυσε 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο Βοηθός Γενικός 

Εισα.γγελέα.ς της Δημοκρα.τία.ς καθώς κα.ι εκπρόσωπος της Πα.γκύπρια.ς Επιτρο

πής Προσφύγων, οι οποίοι και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ 1 αυτό. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι ο Βιοpισμός ΚηΒεμόνα τουρκο

κυπριακών περιουσιών, ο οποίος θα λάβει άμεση κατοχ'ή των περιουσιών αυτών 

και θα έχει τον έλεγχο και τη Βιαχε(ρισή τους σύμφωνα με τις Βιατά.ξεις του 

προτεινόμενου νόμου. 

Υποστηρίζοντας τους σκοπούς και τις επιΒιώξεις του νόμου που προτείνεται, 

ο Υπουργός Εσωτερικών Β'ήλωσε ότι η μαζικ'ή μεταφορά του τουρκοκυπριακού 

πληθυσμού στις περιοχές που κατέχονται από τις τουρκικές Βυνάμεις εισβολ'ής και 

η απαγόρευση από τις Βυνάμεις αυτές της Βια.κίνησης του πληθυσμού τούτου στις 

ελεύθερες περιοχές της Δημοκρα.τία.ς, επέβαλε τη θέσπιση ειδικής νομοθεσίας για. 

τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών αυτών περιουσιών, των οποίων η μέχρι 

σήμερα. διαχείριση γινόταν μόνο με διοικητικής φύσης μέτρα.. 

Επικροτώντας την αναγκαιότητα αυτ'ή η Επιτροπ'ή προχώρησε στην κατ 1 

άρθρο εξέταση της νομοθεσίας που προτείνεται. Από την εξέταση α.υτή 
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προέκυψε και η ανάγκη να γίνουν ορισμένες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο του 

νομοσχεδίου που κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία με ιΟιαίτερη έμφαση 

στη Οιασφάλιση της εξυπηρέτησης των αναγκών των προσφύγων παράλληλα με 

την εξυπηρέτηση των συμφερόντων των ιΟιοχτητών των υπό συζήτηση τουρκο-, , 
χυπριακων πεpιουσιων. 

Ειδικότερα με το νόμο που προτείνεται και όπως τελικά Οιαμορφώθηκε 

ύστερα από τις εισηγήσεις της Επιτροπής, προβλέπονται, ανάμεσα σ' άλλα, τα 
ακόλουθα: 

(α) Τουρκοκυπριακή περιουσία θα θεωρείται κάθε ιΟιοκτησία, κινητη η 

ακίνητη, που ανήκει σε Τουρκοκύπριο και βρίσκεται στις ελεγχόμενες 

από τη Δημοκρατία περιοχές και περιλαμβάνει και τη βακούφικη 
περιουσία. 

(β) Ως ΚηSεμόνοcς τουρκοκυπριακών περιουσιών Sιορίζετοcι ο Υπουργός 

Εσωτερι~ών ο οποίος θα έχει εξουσία να λαμβάνει άμεση κατοχή των 

περιουσιών αυτών και να τις δ'ιαχειρίζεται ανάλογα με τις συνθήκες και 

τις περιστάσεις που απαιτεί κάθε περίπτωση. 

(γ) Ο ΚηΟεμόνας έχει το δ'ικα.ίωμα να συλλέγει και δ'ιαθέτει κάθε προϊόν 

τέτοιας περιουσίας κατά τον επωφελέστερο γιοc τον ιδ'ιοκτήτη τρόπο. 

(δ') Ο Κ·ηδ'εμόνας κατά τη δ'ια.χείpιση των τουρκοκυπριακών περιουσιών θα 

μεριμνά ώστε παράλληλα με την εξυπηρέτηση των συμφερόντων των 

ιδ'ιοχτητών των περιουσιών αυτών, να εξυπηρετούνται συνάμα και οι 

ανάγκες των προσφύγων. 

(ε) Ο προτεινόμενος νόμος θα είναι προσωρινός και το Υπουργικό Συμβού

λιο θα έχει εξουσία, με τη λήξη της έκρυθμης κατάστασης που 

Sημιούρyησε η τούρκικη εισβολ>] στην Κύπρο, νοc τερματίσει τη λ'ήξη 

του με σχετική γνωστοποίηση στην επίσημη ΕφημερίΟα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου και λαμβάνοντας υπόψη 

τη σύμφωνη πάνω σ' αυτό γνώμη της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων αλλά 

και σημειώνοντας ιΟιαίτερα το γεγονός ότι με το νόμο που προτείνεται οι 

τουρκοκυπριακές περιουσίες Οεν αποξενώνονται από τους ιΟιοκτήτες τους, αλλά 

αντίθετα διασφαλίζεται ότι θα τύχουν κάθε συνετής διαχείρισης για λογαριασμό 

και προς όφελος του ιδιοκτήτη τους 1 ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο. 

Η Συμπληρωματική Έκθεση, κύριε Πρόε8ρε, έχει ως εξ>]ς:-

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙ

ΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ - ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ - ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ -
ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «0 
ΠΕΡ! ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ (ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ 

ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλοcρης, Πρόε8ρος 

Μιχά.λης Πουμπουρής 

Δ>]μος ΓεωρyιοcSης 

Σοφοκλ>\ς Χοcτζηγιοcννης 

Νίκος ΜοcκρίSης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζοcχοcρίοcς Τουλούροcς 

Δημήτρης Ηλιοc8ης 
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Όπως είναι γνωστό η Επιτροπή, ύστερα από τη μελέτη του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, κυκλοφόρησε σχετική Έκθεσή της προς την Ολομέλεια. του Σώμα

τος. Επειδή στο μεταξύ ζητήθηκε από ορισμένες πλευρές της Βουλής η επανε

ξέταση ορισμένων Οια.τά.ξεων του νομοσχεδίου αυτού, αναβλήθηκε η συζήτησή του 

και παραπέμφθηκε για παραπέρα. μελέτη. 

Ενεργώντας ακριβώς μέσα σ' αυτά τα πλα(σια, η Επιτροπή εξέτασε μια 

σειρά από ζητήματα. που αναφέρονται σε υφιστά.μενες συμβάσεις με α.ντικε(μενο 

τουρκοκυπριακές περιουσίες που τώρα τίθενται κάτω από ενιαία Οια.χε(ριση καθώς 

και σε θέματα άσκησης Κοινοβουλευτικού ελέγχου στις παραχωρούμενες με τον 

προτεινόμενο νόμο εξουσίες. Η Επιτροπή κατά την εξέταση των ζητημάτων 

αυτών έλαβε επ(σης υπόψη τις 3ιατάξεις της πρότασης νόμου που κατατέθηκε για 

τον ί3ιο σκοπό από το αξιότιμο Μέλος της Βουλής κ. Πέτρο Στυλιανού. Κατά 

την επανεξέταση των θεμάτων αυτών παρευρέθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους ο Υπουργός Γ ·ωτερ .. . :>ν και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη το σημερινό νομικό καθεστώς που ισχύει σε 

σχέση με τις περιουσίες αυτές και την αναγκαιότητα πληρέστερης νομοθετικής 

ρύθμισης όλων των ζητημάτων που σχετίζονται με αυτές, καθώς επίσης την 

ανάγκη για την εισαγωγή αυξημένου κοινοβουλευτικού ελέγχου καθόσον αφορά τη 

διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, εισηγείται την υιοθέτηση αριθμού 

συμπληρωματικών τροποποιήσεων που στοχεύουν στην ικανοποίηση των αναγκών 

αυτών. Οι τροποποιήσεις αυτές έχουν ενσωματωθεί στο κατάλληλο μέρος του 

υπό αναφορά νομοσχε8ίου για το οποίο και γίνεται η εισήγηση στη Βουλή όπως 

το ψηφίσει σε νόμο σε αντικατάσταση τόσο του κατατεθέντος κυβέ:ρνητικού 

νομοσχε3ίου όσο και της κατατεθείσας πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπήρξε εισήγηση για αναβολή του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. 

Ν αί, ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επει8ή ο κ. Στυλιανού αναφέρθηκε στο όνομά μου, αναφέρθηκε σε αγόρευση 

την οποία είχα κάμει ενώπιον του Σώματος τον περασμένο Ιούνιο ή Ιούλιο, όταν 

είχαμε για πρώτη φορά ενώπιόν μας την πρώτη Έκθεση της Επιτροπής και το 

τότε νομοσχέ3ιο, θα ήθελα απλώς να αναφέρω ότι μετ& από την παρέμβαση εκεί 

έγιναν συνε3ριάσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων και ότι ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός διαμόρφωσε συγκεκριμένη θέση επί του θέματος. Για 

να διατυπωθεί αυτή η θέση χρειάζεται μια ελαφρά αλλά ουσιώ8ης τροποποίηση 

ενός από όλα τα άρθρα του σχετικού νομοσχεδίου, Γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι 

η συζήτηση πρέπει να αναβληθεί για την επόμενη εβδομάδα, για να υπάρξει η 

συγκεκριμένη εισήγηση για τη συγκεκριμένη τροποποίηση για την οποία μιλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν έχουμε καμιά ένσταση, κύριε Πρόε8ρε, να Οοθεί μια αναβολή, Οιότι κι 

εμείς προηγουμένως συμφωνήσαμε ότι είναι αναγκαία αυτή η τροποποίηση. 

Όμως η εισήγησή μας είναι να δοθούν δυο εβδομάδες, για να δοθεί κατάλληλος 

χρόνος, κύριε Μαpκίδη, να ετοιμαστούν οι τροποποιήσεις, για να μη ζητήσουμε κι 

άλλη αναβολή. Να είναι δηλαδή τελική η αναβολή των δυο εβδομάδων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναί, ορίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ:ρε, το θέμα είχε έλθει ενώπιον της ολομέλειας πριν από τις 

θερινές aιακοπές της Βουλής, ύστερα από πολλές συνεaρίες της αρμόaιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτpοπ'ής Προσφύγων. Σ' εκείνη τη σuνεδρ(αση ο κ. 
Μαρκίδης ζήτησε σύντομη αναβολή ούτως ώστε να προλάβει να εξεταστεί το 

θέμα πριν από τις θερινές Οιακοπές. Ήλθαν οι θερινές διακοπές και τέλειωσαν, 

ήλθαν κι αυτές των Χριστουγέννων και τέλειωσαν, αλλά οι απόψεις του 
Δημοκρατικού Συναγερμού στην Επιτροπή Προσφύγων aεν ήλθαν ακόμα. Δεν 
έχουμε καμιά πρόθεση να φέρουμε ένσταση για να μην υποβληθούν οι απόψεις του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, τις οποίες αναμένουμε εδώ και οκτώ μήνες. Αλλά. 
θέλουμε να πιστεύουμε ότι αυτή η αναβολή θα είναι πραγματικά. η τελευτα(α, 

γιατί είναι μια νομοθεσία που έχει πολλές - πολλές εκκρεμότητες που πρέπει να 
ρυθμιστούν αμέσως μετά την ψήφισή της. 

Η παράκληση η aική μας είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός να μας φέρει σε 

5, 10, 15 μέρες τις απόψεις του, για να τελειώνουμε μ' αυτό το θέμα, γιατί έχει 
πολύ τραβήξει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίaης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζεται ε3ώ μια απολογία και μια διόρθωση εκ μέρους 
μου. Η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού διαβιβάστηκε στη Γραμματεία. Το 

λάθος για το οπο(ο απολογούμαι είναι ότι δεν ελέγξαμε έγκαιρα κατά πόσο η 
θέση που είχε διαβιβαστεί στη Γραμματεία ενσωματώθηκε ή όχι σ' αυτό το 
νομοσχέ3ιο. Εδώ ομολογώ λάθος και απολογούμαι προς όλους σας. 

Πέραν αυτού θα ήθελα να πω ότι ούτε στη Γραμματεία. θα πρέπει να 

αποδοθούν ευθύνες, διότι τώρα με υπενθύμισε ο Γραμματέας ότι μετά που του 

3ιαβίβασα τη θέση, κατά κάποιο τρόπο, ανέμενε να διευθετηθεί και μια συνάντηση 

μεταξύ του και μεταξύ μου, προκειμένου να 3ιατυπωθεί κατά τρόπο νομικό η 
σχετική θέση. Αυτή είναι η πραγματικότητα.. Μιλώ για θέση πάνω στην οποία 

είχε συμφωνήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Επομένως θα ήθελα απλώς να παρατηρήσω ότι η σημερινή φράση του κ. Γαλανού, 
ότι δεν έχει ένσταση στην αναβολή, κατά κάποιο τρόπο είναι ολίγον τι πέραν του· 

δέοντως τραβηγμένη υπό την έννοια ότι πιστεύω ότι και το Δημοκρατικό Κόμμα 

θέλει την αναβολή. Όχι απλώς δε φέρει ένστα. ζητά και το Δημοκρατικό 
Κόμμα την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεaρε, εμείς aε θα aιαφωνήσουμε για μια αναβολή. 

Θέλω όμως να υπενθυμίσω ξανά ότι αυτό το νομοσχέ3ιο εκκρεμεί από τις 13 
του περασμένου Ιούλη. Και δόθηκαν μερικές φορές υποσχέσεις ότι θα επισπευ

δόταν η εξέταση και η ψήφισή του. Και επειδή, όπως λέχθηκε, εκκρεμούν πολλά 
προβλήματα ένα από τα οποία είναι το πρόβλημα της επαγγελματικής στέγης για 
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τους πρόσφυγες, η παράκλησή μου είναι, αυτές οι προτάσεις που έχει ετοιμάσει ο 

κ. Μαρκίδ'ης, να δ'οθοόν και στην Επιτροπή Προσφύγων, η οποία θα συνέλθει την 

ερχόμενη εβδ'ομάδ'α, για να δει κατά πόσο τις υιοθετεί, τις απορρίπτει ή τις 

τροποποιεί, έτσι που να συντομεύουμε την εξέταση αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να μην ψιλολογούμε σε ορισμένα θέματα, συμφωνούμε 

απόλυτα με την ανάγκη να γίνει τροποποίηση, διότι συμφωνήσαμε ευθύς εξ αρχής 

ότι έπρεπε να γίνει αυτ'ή η τροποποίηση. 

Από την άλλη μεριά όμως, δεν είναι σωστό να καθυστερεί αυτή η τροπο

ποίηση. Γι' αυτό είπαμε ότι 8εν έχουμε ένσταση και γι' αυτό εισηγηθήκαμε 8υο 

εβΟομάδ'ες για να γίνει οριστικά η τροποποίηση, την οποία όλοι θέλουμε. 

Επομένως συμφωνούμε μεν στο να γίνει η τροποποίηση, αλλά από την άλλη 

δ'εν αισθανόμαστε άνετα να ερχόμαστε στο Σώμα και να ζητούμε δ'ιαρκώς 

αναβολές. Κι εδ'ώ υπάρχει κάποιο δ'(καιο στις άλλες πλευρές που λένε ότι υπήρξε 

καθυστέρηση. 

Επομένως για να μη λέμε πολλά πράγματα, εντός 15 ημερών να συνεργα
στούμε όλοι μας για να γίνουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κουρτελλάρης, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμην, ο κ. Κουρτελλάρης. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Έχουμε 8ιαφορά, κύριε Πρόε8ρεl 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόνο στο μέγεθος των μαλλιών σας. 

(Γελά) 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απλώς θέλω να πληροφορήσω ως Πρόε8ρος της Επιτροπής 
6τι την προσεχή Τετάρτη θα έχει συνε8ρίαση η Επιτροπή Προσφύγων. Ελπίζω 
την ερχόμενη Τετάρτη αυτό το θέμα να είναι μέσα στα θέματα που θα 
μελετήσουμε. Γι' αυτό παρακαλώ τους συναδ'έλφους να το θέσουν στην Επι-

' λ' ' 1 
' θ ' τροπη για να το κ εισουμε, για να μπορεσει ετσι να παει την με επομενη 

Πέ'μπτη στο Σώμα για ψήφtση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω, κύριοι, ότι ορθώς ζητήθηκε χρόνος για να περιοριστούν οι εξουσίες 
που δ'ίνονται στον Υπουργό) δ'ιότι θα είχαμε περισσότερα προβλήματα, αν δ'εν 
έμπαιναν κριτήρια βάσει των οποίων ο Υπουργός θα εξασκούσε τις αρμοδ'ιότητες 
που του δ'(νονται. 

Θ 'θ l ' ' ' ' ό ' α η ελα; επι τη ευκαιρια αυτη, να επισυρω την προσοχη σας σε ακ μα ενα 
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σημείο, το οποίο πιθανό να σας Οιέφυγε, και αφού θα εξετάσετε ξανά το 

νομοσχέΟιο αυτό, είναι ευκαιρ(α να το Οείτε, Λέει το εξής: 

«(ε) Ο προτεινόμενος νόμος θα είναι προσωρινός και το Υπουργικό Συμ

βούλιο θα έχει εξουσία, με τη λ'ήξη της έκρυθμης κατ&στασης που 

δημιούργησε η τούρκικη εισβολ'ή στην Κύπρο, να τερματίσει τη λ'ήξη 

του με σχετικ'ή γνωστοποίηση στην επ(σημη Εφημερ(δα).>>. 

Ουόέποτε μια Βουλή Οίδει στην Εκτελεστική Εξουσία το δικαίωμα. να 

τερματίζει Νόμους της. Σε τέτοια περίπτωση η Εκτελεστική Εξουσία μπορεί να 

φέρει πρόταση στη Βουλ'ή για να τερματίσει η ίδια η Βουλ'ή το Νόμό που 

ψήφισε. 'Η μπαίνει χρονική περίοδος ότι ο Νόμος αυτός θα ισχύει για δυο έτη, ή 

η κυβέρνηση, όταν κρίνει ότι έληξε, θα φέρει τροποποιητικό νομοσχέδιο στη Βουλή 

δι& του οποίου θα τροποποιηθεί η Οα κηρυχθεί η λ'ήξη του Νόμου. Αλλ& δεν 
εκχωρούμε το δικαίωμα στην Εκτελεστική Εξουσία να τερματίζει Νόμους τους 

οποίους αυτό το Σώμα ψηφίζει. Γι' αυτό παρακαλώ να ληφθεί υπόψη στη 

διόρθωση η οποία θα γίνει. 

Το θέμα λοιπόν αναβάλλεται και θα τεθεί στην ημερήσια Οιάταξη για τη 

μεταπροσεχή συνεΟρίαση της Βουλής, ΟηλαΟή όχι την προσεχή Πέμπτη, τη 

μεταπροσεχή Πέμπτη. 

Το επόμενο θέμα στη σημερινή ημερήσια Οιάταξη είναι «0 περί των 
Προϋποθέσεων Διαφ'ήμισης η Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμ&των σε Τιμές 

Εκπτώσεων Νόμος του 1989>>. Πρόκειται περί προτάσεως νόμου. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής να 

αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, εισηγούμαι και η μελέτη της Έκθεσης αυτού του νομο

σχεδίου η της πρότασης νόμου και η ψ'ήφισή του σε Νόμο να αναβληθεί για μια 

εβδομ&δα. Ο λόγος είναι ο εξ>]ς:-

Υπ'ήρξε το μεγ&λο πρόβλημα κατ& πόσον η Κύπρος θα έλθει να θεσμοθετ'ήσει 

πάνω στο θέμα των ξεπουλημάτων. Αφού, μετά από πολλές συζητήσεις, το 

έχουμε ξεπεράσει και φαίνεται ότι ομόφωνα θα πάμε να ρυθμίσουμε προσωρινά το 

θέμα, έτσι που με νόμο να ρυθμίζονται τα ξεπουλήματα., έχουμε επιτελέσει το 

πρώτο μεγάλο βήμα σ' αυτή την κατεύθυνση. Μένουν λεπτομέρειες. Και 

πιστεύω ότι μπορεί να είναι κοινή η Θέση ότι χρειάζονται κάποιες λεπτομερείς 

ρυθμίσεις μέσα στο κείμενο του νόμου, για να μπορεί να λειτουργήσει εύρυθμα και 

να Οώσει ΟιέξοΟο σε όλα τα προβλήματα. που θα 'ρθουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ι\.ύριε ΠρόεΟρε, υπό κανονικές συνθήκες ένας Οεν θα είχε καμιά ένσταση να 

υπάρξουν ρυθμίσεις, ώστε το όλο θέμα των ξεπουλημάτων να ακολουθήσει μια 

σωστή πορεία και τροχιά. Όμως εκε( που έχουμε ένσταση είναι κάποια 



1557 

κοινοβουλευτικά θέσμια υπό την έννοια να εγε(ρεται αυτό το θέμα την ώρα που 

ε(ναι έτοιμη η Έκθεση και ετοιμαζόμαστε να ψηφίσουμε, ενώ θα μπορούσαν 

αυτές οι ρυθμίσεις να είχαν προσυνεννοηθεί και να μη βρισκόμαστε σ 1 αυτό το 

σημείο κατά το οποίο την τελευταία στιγμή να αναβάλλεται μια Έκθεση. Και 
•' θ ' ' ζ ι 1::- ι , / 

επειοη η νομο εσια ειναι ωντανη -και εσω μπορουμε να τροποποιησουμε 

οποια8ήποτε νομοθεσία όποτε θέλουμε-πιστεύουμε ότι χάριν της τάξεως ε(ναt 

καλύτερα να προχωρήσουμε στο να ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία και, αν 

ύπάρχουν κάποιες τροποποιήσεις ή κάποιοι Κανονισμοί που μπορούν να γίνουν, 

εδώ είμαστε, μπορούμε να τους ψηφίσουμε και την άλλη βδομάδα, ή εντός 

δεκαπέντε ημερών. Όμως να μη δημιουργούμε κάποια προηγούμενα, διότι με 

αυτό τον τρόπο οcδυνατίζουμε τις νομοθεσίες που εμείς οι ίδιοι προετοιμάζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

J(ύριε Πρόεδρε, έχουμε φέρει τον κ. Παναγίδη σε πολύ δύσκολη θέση. Δεν 
ξέρει τt να κάνει. Κοcι οcν ποcραταθεί η συζήτηση, πρέπει να του βάλουμε και 

κοcρέκλοcl 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπίζω να μην παραταθεί τόσο. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχω την εξής άποψη:-

Εμείς είμαστε έτοιμοι νοc συζητήσουμε οcυτό το νομοσχέδιο και να ακούσουμε 
την Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Ο κ. Χριστοφίδης λέει ότι έχει καινούργια σημεία, τοc οποία όμως δεν είνοcι 
γνωστά στη Βουλή. Γι 1 αυτό νομίζω ότι το πιο εποικοΟομητικό θα ήταν να 
γινότοcν η ανάγνωση της Έκθεσης, να μποcίναμε στη συζήτηση και να ακούγαμε 
τις τυχόν επιφυλάξεις ή παρατηρήσεις. Κι αν πράγματι είναι τέτοιες, θα 
μπορούσαμε να αναβάλουμε τη συζήτηση και νοc τη συνεχίσουμε στην προσεχή 
συνεδρίοcση, είτε να μείνουμε για την τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου στην 
προσεχή συνεδρίαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Το ίδιο ήθελα να προσθέσω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε. Ότι μπορούμε να 
προχωρfισουμε στην ανάγνωση της Έκθεσης, στη συζήτηση του νομοσχεΟίου και 
από τα στοιχε(οc που θα κατατεθούν, να καταλήξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κι\ριε Πρόεδρε, λυπούμαι για την εξέλιξη που παίρνει η συζήτηση, αλλά μου 
είναι ανεξήγητο το εξ>]ς: 

Στην ιστορία της Κύπρου θα έλθουμε για πρώτη φορά να θεσμοθετήσουμε το 
θέμα των ξεπουλημάτων. Για πρώτη φορά! Χώρες που το είχαν, το εγκατα
λείπουν. Κι εμείς, παρόλες αυτές τις ενδείξεις και τις θέσεις, λέμε (<ναί 1 θα 
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ρυθμίσουμε το θέμα των ξεπουλημάτων με Νόμω>! Και υποβάλλεται εισήγηση 
από ένα Μέλος της Βουλής ότι «Κύριοι, τώρα που ε(μαστε όλοι στην ίΟια 
συχνότητα, μια εβΟομάΟα μόνο αναβολή, ούτως ώστε να ακουστούμε από την 
αρμόΟια Επιτροπή για ορισμένες ρυθμίσεις ουσιώΟεις}), Κι εσε(ς λέτε « 'Οχι. Να 
αρχίσουμε τώρα τη συζήτηση. Ε3ώ και τώρα πες μας τι έχεις να το συζη
τήσουμε χαι, αν πειστούμε, να προχωρήσουμε)>. Που Οεν ε!ναv συνήθως η 
πρακτική μας. ΔηλαΟή Οεν ε!ναι ένα θέμα απλό, το θέμα των ξεπουλημά;των. 
Π.χ. όπως είναι τα ξεπουλήματα ....... 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙ01': 

Συγγνώμην, κύριε 
συζήτηση του θέματος. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Πρ6ε3ρε, αλλά ο κ. Χριστοφί3ης 

Στην ουσία της συζήτησης. 

έχει εισέλθει στη 

Κύριε συνά:Οελφε, υποστηρ!ζω τους λόγους της αναβολής, απλώς. Και εlναι 

η έκκλησή μου προς το Σώμα γιοι αναβολή μιας μόνο εβ3ομά3οις, γιοι να 3ούμε τις 
λεπτομέρειες. Και αναφέρω ένα μόνο παράΟειγμα. Δεν μπορούμε με τα ξεπου

λήματα και με το Νόμο να πούμε ότι όλα τα ξεπουλήματα. θα ε!ναι την ίΟια 

ημέρα για όλα τα εμπορεύμάτα ...... 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

(Κτυπά Ουνατά και επανειλημμένα τη σφύρα) 

Κύριε Χριστοφ(Οη, ε(μαι υποχρεωμένος να σας διακόψω, γιατί μπαίνετε στην 

ουσία του θέματος. Δεν θα δώσω το λόγο σε άλλο. 

Να προχωρήσει η ανάγνωση της Έκθεσης, να αρχίσουν οι αγορεύσεις επί 

θέματος ουσίας και αν, κατά τη διάρκεια των αγορεύσεων επί της ουσίας, 
διαφανεί ότι χρειάζονται κάποιες συμπληρωματικές προτάσεις να συζητηθούν, 
τότε οι συμπληρωματικές προτάσεις μπορούν να παραπεμφθούν στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, δοθέντος ότι και ο ζητών την αναβολή είπε ότι 

καταλήξατε σε ομόφωνη απόφαση ότι το θέμα πρέπει να ρυθμιστεί 3ιοι νομο

θετικών διατάξεων. 'Αρα αν υπάρχουν διαφωνίες, είναι ως προς την πληρότητα 

των μέτρων τα οποία περιλαμβάνει το νομοσχέδιο. Αυτό θα διαφανεί κατά τη 

συζήτηση. 

Παρακαλώ τον έντιμο Βουλευτή κ. Παναγίδη, προς τον οποίο απολογούμαι, 
διότι δεν του φέραμε καρέκλα .... ., 

(Γελά) 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Δε χρειάζομαι, κύριε Πρ6ε3ρεl 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

...... να προχωρήσει με την ανάγνωση της Έκθεσης. Αλλά επει3ή είναι νέος 
3ε χρειάζεται. 



1559 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Δε χρειcίζομαι καρέκλα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«0 ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΠΡΟΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΔΙΑΦΗΜΙΣΗΣ Η ΑΝΑΓΓΕΛΙΑΣ 
ΠΩΛΗΣΗΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΆΤΩΝ ΣΕ ΤΙΜΕΣ ΕΚΠΤΩΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1989». 
Παp6ντες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριcίδης 

Κώστας Ερωτοκp!του 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουοέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννcίκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο 

πcίνω πρόταση νόμου σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Οκτω
βρίου, 14 και 21 Νοεμβρίου 1989 και στις 23 Ιανουαρίου 1990. Στα πλαίσια 

της εξέτασης της πιο πcίνω πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους ενώπιον της Επιτροπής εκπρόσωποι του lπουpγε(οu Εμπορίου και Βιομη

χανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της 

ΠΟΒΕΚ, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχcίνων, της ΕΝΕΛΕΚ και του 
ΣυνΟέσμου Προστασίας Καταναλωτών Κύπρου. 

Σκοπός της νομοθεσίας που προτείνεται, η οποία έχει κατατεθεί από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ύστερα από την απόφαση 

των οcρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, είναι η νομοθετικfι ρύθμιση των 
εκπτώσεων, με απώτερο στόχο και επιΟ!ωξη την προστασία του αγοραστικού 
κοινού. 

Ειδικότερα με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου -
(α) Προβλέπεται ο περιορισμός των διαφημίσεων ή των αναγγελιών πώ

λησης εμπορευμάτων σε τιμές εκπτώσεων μέσα στις καθορισμένες στο 

νόμο που προτε(νεται χρονικές περιόΟους, που θα Οιαρκούν από την 1 η 
μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου και από την Ίη Αυγούστου μέχρι την Ίη 

Σεπτεμβρίου κcίθε χρόνο. 

(β) Γίνεται πρόβλεψη για τον καθορισμό των περιπτώσεων εξαίρεσης από 

την πιο πάνω πρόνοια, ώστε να επιτρέπεται σε επιχείρηση να 

αναγγέλλει ή να διαφημίζει την πώληση εμπορευμcίτων σε τιμός 
εκπτώσεων και πέρα από τις πιο πιΧνω χρονικές περιό8ους, εφόσον 

συντρόχουν ορισμένες προUποθέσεις. 

(γ) Προβλόπονται αδικήματα και ποινές σε περίπτωση μη συμμόρφωσης 

στις δια.τάξεις του νόμου που προτε(νετα.ι. 

(δ) Περιλαμβcίνονται πρόνοιες για την προστασία της καλόπιστης δημο

σίευσης διαφήμισης και της καλόπιστης ενόργειας ή πρcίl;ης υπαλλήλων 

κατά παράβαση των δια.τάξεων του νόμου αυτοό. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχαν(ας, ως θέμα αρχής, 

συμφωνεί με τους σκοποός και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, 

γι 1 αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο 1 αφού 

προηγουμένως περιληφθεί σ' αυτή πρόνοια, ώστε η διάρκεια της ισχύος του 

προτεινόμενου νόμου να είναι για μια δοκιμαστική περίοδο διάρκειας Ούο χρόνων 

μόνο, ώστε στο διάστημα αυτό να δοθεί η ευκαιρία σ' όλους να κρίνουν αν θα 

λειτουργήσει και στην πράξη προς το συμφέρον του αγοραστικού κοινού, όπως 

είναι και ο απώτερος στόχος του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Μ. Χριστοφίaης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχει φανεί ότι πρέπει να δώσω κάποια παραδείγματα, γιατί πρέπει να 

αναβληθεί το θέμα για μια βΟομ&.Οα, για να τύχει επεξεργασίας το κεlμενο του 

προτεινόμενου νόμου. 

Αναφέρω μόνο δυο σημεία. Το ένα είναι στο άρθρο 2, ερμηνεlα. Και είναι 
η ερμηνε(α της λέξης (<εμπορεύματα>). Και λέει: 

'<εμπορεύματα)) περιλαμβάνει κινητά πράγματα κάθε είδους. 

Προχωρώ στο άρθρο 3. Κι εδώ λέει ότι τα ξεπουλήματα για όλα ανε

ξαίρετα τα εμπορεύματα θα γίνονται σε δυο περιόδους το χρόνο. Η μια το 

Φεβρουάριο ολόκληρο και η άλλη από 7ης Αυγούστου μέχρι 7ης Σεπτεμβρίου. Και 

ακόμα μια aιάταξη του άρθρου 4 (β) (ιιι), περιορισμός ότι η ειaική προσφορά 

καλύπτει όχι περισσότερα των δυο από τα πωλούμενα στο κατάστημα είδη. 

Οι παρατηρήσεις μου ε(ναι οι εξής: 

Εφόσον ο προτεινόμενος Νόμος θα καλύπτει όλα ανεξα(ρετα τα εμπορεύ

ματα, εγείρεται θέμα λεπτομερούς νομοθετικής ρύθμισης για να πούμε και να 
καθορ(σουμε τις περιόδους του ξεπουλήματος. Διότι aεν μπορε( όλα τα 

εμπορεύματα, όλο το φάσμα των εμπορευμάτων, να κινηθεί σε ξεπούλημα μόνο 
μέσα στην ίδια περίοδο του Φεβρουαρίου, Π.χ. τα χαλιά είναι ένα ειδικό 

εμπόρευμα. Δεν μπορεί να συμπέσει με όλα τα άλλα εμπορεύματα η περίοδος 

του ξεπουλήματός του. 

Δεύτερο, πρέπει να μας προβληματίσει, όχι μόνο το συμφέρον των κατα

στηματαρχών, αλλά και το συμφέρον των καταναλωτών. Ο καταναλωτής θέλει 

να πάρει κάτι φτηνό για να το χρησιμοποιήσει την ώρα που το παίρνει. Όπως 

έχουμε ρυθμίσει τους χρόνους των ξεπουλημάτων, μπορεί να σημαίνει ότι, για να 

πάρω τα χειμερινά μου είΟη θα τα πάρω μεν στο ξεπούλημα του Φεβρουαρίου, 

αλλά θα τα φορέσω τον επόμενο χειμώνα. Επομένως πρέπει να δούμε και να 

ακούσουμε απόψεις για τον πιο λογικό καθορισμό των ημερομηνιών των ξεπου

λημάτων, και ξεκαθαρ(ζω το εξής: Δεν υπάρχει πλέον θέμα αρχής αν θα 

ρυθμίσουμε νομοθετικά ή όχι τα ξεπουλήματα. Εδώ συμφωνούμε. Μένουν όμως 

λεπτομέρειες. Όλα τα εμπορεύματα τον ίδιο χρόνο ή έχει ειδικά εμπορεύματα 

που χρειάζονται ένα συγκεκριμένο χρόνο να έχουμε το ξεπούλημά τους; Οι 
ημερομην(ες ή οι περ(οδοι Φεβρουάριος ολόκληρος και 7 Αυγούστου προς 7 
Σεπτεμβρίου είναι σωστές χρονικές περtοδοι για όλα τα είδη; Π.χ. εκείνος που 

θέλει να πάρει τα καλοκαιρινά του θα τα φορέσει το καλοκαίρι ή θα τα πάρει για 
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το άλλο καλοκαίρι, οπότε θα είναι και εκτός μό0ας 1 το οποίο έχει και μια 
σημασία. Άρα τίθεται θέμα καλύτερης εξυπηρέτησης του καταναλωτή και 
προστασίας των συμφερόντων των καταστηματαρχών. 

Πιστεύω ότι μια εβδομ&δα θα μας δώσει τη' διέξοδο να ρυθμίσουμε και τα 
Ουο αυτά θέματα με τον καλύτερο τρόπο. Αυτή είναι η αποστολή μας, να 
ρυθμίζουμε τις σχέσεις και να εξυπηρετούμε και το Οημόσιο συμφέρον. και το 
συμφέρον της μιας ομάΟας, της κοινωνικής, και της άλλης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός και κατόπιν ο Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω δυο λόγια μόνο για θέμα τ&ξης, κατ& τη γνώμη μας, 
και Οιαάικασίας.. Δεν αποκλείεται ο κ. Χριστοφίδης να έχει Οίκαιο και τα 
Οιάφορα εμπορεύματα να. χρειάζονται Οιαφοροποιήσεις και λεπτομερή επε~εργα
σία. Αν πράγματι είναι έτσι, μια εβάομάδα δεν είναι αρκετή και χρειάζεται 
περισσότερος χρόνος για να γίνει αυτή η διαφοροποίηση και να τραβήσουμε τη 

σωστή γραμμή. 

Όμως από την άλλη πλευρά ήταν γνωστό πως εσυζητείτο αυτό το θέμα στις 
αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές για αρκετό χρονικό δι&στημα. Και είχαν 

όλοι οι συνάδελφοι την ευκαιρία να παρακολουθήσουν αυτές τις συνεδρίες, να 

εκφράσουν απόψεις, να τοποθετηθούν. Αυτό δεν έγινε και βρισκόμαστε σήμερα 
προ μιας ομόφωνης Έκθεσης στο Σώμα, προ της τελικής μορφής αυτού του 
νομοσχεδίου. Οι παρεμβάσεις απ' οποιαδήποτε πλευρά, μ' όλο το σεβασμό προς 

τους συναδέλφους, την τελευταία στιγμή, πιστεύω ότι δεν είναι σωστές από 

κοινοβουλευτικής πλευράς και εμείς τουλάχιστο θα επιμένουμε να ψηφίσουμε τη 
νομοθεσία όπως έχει σήμερα, γνωρίζοντες ότι δεν υπ&ρχει νόμος που να είναι 

τέλειος και όλες αυτές οι παρατηρήσεις και διαφοροποιήσεις υπάρχει χρόνος να 

παραπεμφθούν στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και όχι σε μια εβδομ&δα 
αλλά και σε δύο και σε τρεις να γίνει προσεκτική επεξεργασία, για να 

διορθώσουμε εκείνα που πιθανώς να μην είναι απολύτως εντάξει. 

Όμως από πλευράς κοινοβουλευτικής και διαδικασίας θα ήταν λάθος μας να 

γινονται παρεμβάσεις την τελευταία στιγμή, όταν υπήρχε όλος ο χρόνος για να 
εκφραστούν αυτές οι απόψεις προηγουμένως στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπ-Ιj. Γι 1 αυτούς τους λόγους αρχ-Ιjς εμείς τουλάχιστο θα επιμείνουμε να 

προχωρ-Ιjσουμε στην ψ-Ιjφιση αυτού του νομοσχεδίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το δικό μου συμπέρασμα είναι ότι δεν είναι απλές παρεμβάσεις. Όσα 

ανέφερε ο κ. Χριστοφίδης ουσιαστικά αποσκοπούν στη ματαίωση αυτού του 
νομοσχεδίου, που αποσκοπεί στη ρύθμιση των ξεπουλημάτων ορισμένη χρονικ-Ιj 

περίοδο. 

Τώρα το ερώτημα είναι: Αυτό που πάει να γίνει είναι προς όφελος της 

οικονομ!ας και προς όφελος του καταναλωτ-ljj 

Η δικ-Ιj μας πλευρά πιστεύει ότι είναι προς όφελος του καταναλωτή, διότι 

κάποια ορισμένη χρονική περίοδο θα γlνεταt μια αποδεδειγμένη πώληση εμπορευ

μάτων σε χαμηλότερες τιμές και θα ξέρει ο καταναλωτ-Ιjς τι παίρνει, 

Η σημερινή κατάσταση που επικρατεί είναι μια αναρχία και πολλές φορές δεν 
ξέρει ο κάθε αγοραστ-Ιjς, ο κάθε καταναλωτ-Ιjς, τι είναι αυτό που προμηθ~ύεται και 
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ποια είναι η πραγματική τιμή του εμπορεύματος και ποια είναι η πραγματική 

τιμή της έκπτωσης. Έτσι και εμείς, η δική μας η πλευρά, επιμένει στο να 

ψηφιστεί σήμερα και αν αποδειχτούν προβλήματα ή παραλείψεις, εδώ είμαστε να 
ξανασυζητήσουμε αυτό το θεσμικό νόμο και να κάνουμε τις αναγκαίες διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια εβδομάδα αναβολή είναι αδύνατη, διότι αν πάει στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, 8εν προλαμβαίνει να 

συζητηθεί και να έχουμε Έκθεση ε8ώ. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερο, βρισκόμαστε στην 1η του Φεβράρη σήμερα και, αν 8εν εγκριθεί αυτή 
η νομοθεσία, για τη φετινή πρώτη σαιζόν τουλάχιστον ματαιώνεται και φεύγει. 

Τρίτο, η νομοθεσία αυτή, ο νόμος αυτός που προτείνεται είναι μόνο για δύο 
χρόνια. Δεν αποκλείουμε να έχει αδυναμίες και αυτές που αναφέρθηκαν από τον 
αξιότιμο συνά8ελφο lσως και άλλες. Να ψηφίσουμε τη νομοθεσία, να τον 

αφήσουμε να λειτουργήσει για δύο χρόνια και όσες α8υναμlες παρουσιαστούν να 
κληθούμε να κάνουμε τροποποιήσεις. Ακόμα 8εν αποκλε(εται και στο εν8ιάμεσο 

8ιάστημα, αν 8ιαπιστωθούν α8υναμ!ες, να γίνουν τροποποιήσεις στο νόμο, έτσι 

που να εξυπηρετήσουν πληρέστερα. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι για να υποστηρίξετε ότι 8εν πρέπει να 8οθεί αναβολή, ή8η 
τοποθετήθηκε η Κοινοβουλευτική σας Ομά8α. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Νομίζω θα βοηθήσω με την παρέμβασή μου, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Κ6λοκε. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι πολλές από τις ανησυχίες του κ. Χριστοφί8η 
μπορούν να 8ιασκε8αστούν μέσα από το άρθρο 11 το οποίο λέει ότι: «Κατόπιν 
παραστάσεως προς αυτόν, ο Υπουργός, αφού ικανοποιηθε( ότι αυτό 8εν αντι-

' ' ό ' 'ό ή στpατευεται το συμφερον τ σο του αγοραστικου κοινου σο και των επιχειρ σεων, 

μπορεί με 8ιάταγμά του να μεταθέτει, παρατε!νει, μειώνει ή μεταβάλλει την 
έναρξη ή τη λήξη των χρονικών περιό8ων που προβλέπονται στο άρθρο 3» και 
λοιπά. 

Ενόψει αυτού του πράγματος και ενόψει του γεγονότος ότι ο νόμος αυτός θα 
8οκιμαστεί και στη 8ια8ρομή της εφαρμογής του θα 8ούμε τις τυχόν α8υναμίες και 
λόγω της προσωρινότητας, εν πάση περιπτώσει, του νόμου που θα 8ιαρκέσει για 
Μο χρόνια από σήμερα, εισηγούμαστε να ψηφιστεί σήμερα και να 8ούμε στο 
μέλλον πως μπορούμε να ρυθμίσουμε κενά και α8υναμίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω δε χρειάζεται να ακούσουμε άλλες αγορεύσεις. Οι απόψεις έχουν 
εκτεθε( και φαίνεται ότι η πλειοφηφ(α της Βουλής τάσσεται ενάντια στην αναβολή 
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της συζήτησης. Αν θέλετε μπορώ να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία, αλλά είναι 

φανερό ότι τρεις κοινοβουλευτικές ομάΟες τάσσονται εναντίον της αναβολής. 

Επομένως Οεν μπορώ να δώσω αναβολή και θα συνεχίσουμε με τη συζήτηση του 

θέματος. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδ:ρε, με την παράγραφο που Οιάβασε ο κ. Κόλοκος, αν πράγματι 

έχει τέτοιες εξουσίες ο Υπουργός, (Οεν είναι αυτό που ήγειρε ο κ. Χριστοφ(δης) θα 

μας κάνει εμάς να σκεφτόύμε Ούο φορές αν θα πρέπει να το ξαναμελετήσουμε. 
Όμως να το περάσουμε τώρα και να το δούμε. Διότι σαν να βλέπουμε τώρα, 

8ιαβάζοντας αυτές τις εξουσίες που 8ί8ονται προς τον Υπουργό, ότι ίσως να 

χρειάζονται πράγματι κάποιες αλλαγές, αλλά. αυτές θα γίνουν κατόπιν που θα το 

ψηφίσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει και άλλο θέμα το οποίο χρειάζεται να εξεταστεί επισταμένως: 

Κατά πόσο ο νόμος αυτός ενόψει ορισμένων συνταγματικών Οιατάξεων που 

περιλαμβάνονται στο Κυπριακό Σύνταγμα μπορεί να σταθε(. Αλλά αφού θέλετε 

να τον ψηφ(σετε, μερικοί είναι και Οικηγόροι, ας αντιμετωπίσουν το θέμα ενώπιον 

του Συνταγματικού Δικαστηρίου. 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το Οεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Περιορισμός των διαφημ(σεων ή των αναγγελJ.ών πώλησης εμπορευμάτων σε 

τιμές εκπτώσεων. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εξαιρέσεις. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρ-Ιjσεως, το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Α8ικήματα και ποινές. 'Αρθpο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως το πέμπτο άρθρο εγκριθεt; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πέμπτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ποινική ευθύνη. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το έκτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το έκτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καλόπιστη δημοσίευση διαφήμισης. 'Αρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει αντίρρηση όπως το έβδομο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το έβΟομο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καλόπιστη ενέργεια ή πράξη υπαλλήλου. 'Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει αντίρρηση όπως το όγδοο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το όγδοο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Εξουσιοδότηση λειτουργών. 'Αρθρο 9 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει αντίρρηση όπως το ένατο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το ένατο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Εξουσία εισόδου σε κατάστημα. 'Αρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το δέκατο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δέκατο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση των περιόδων εκπτώσεων. 'Αρθρο 11. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει αντίρρηση όπως το ενδέκατο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το ενδέκατο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει αντίρρηση όπως το δωδέκατο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δωδέκατο άρθρο εγκρίνεται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 8ιά αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή 

Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τα κουδοόνια) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1988». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ 
ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988» 

Παρόντες: 

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νικος Μοuσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρ(στος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν στο Οιά.στημοc μεταξύ 

του 1989 και Ιανουαρίου του 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου 

αυτού η Επιτροπ'ή ε(χε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις των εκπροσώπων του 

Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο
κρατίας, της Ένωσης Δήμων, του Συνδέσμου Πολεοδόμων Κόπρου, του Συλλόγου 

Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτε_κτόνων 

Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελευθέρων Επαγγελματιών, Μελετητών, 
Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών και της Παγκύπριας Ένωσης Κοινο

τήτων. Η Επιτροπή είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει αριθμό μνημονίων που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της τόσο από τους πιο πάνω εκπροσώπους όσο και από 

αριθμό άλλων οργανώσεων ή ομ&.Οων που Οεν παρέστησαν στις συνεΟρίες της 
Επιτροπής αλλά εξέφρασαν τις εισηγήσεις τους γραπτώς. 

Με το νόμο που προτείνεται επιφέρεται αριθμός τροπολογιών στην πολεο

Οομική νομοθεσία που κρίνονται αναγκαίες και υποβοηθούν στην πρακτική 

εφαρμογή της μέσα στον τρέχοντα χρόνο. 

Οι κυριότερες Οιατάξεις του νομοσχεΟίου αναφέρονται στα πιο κάτω:-

(α) Καταργείται η υποχρέωση για υποβολή αίτησης για πολεοδομική άδεια 

σχετικά με την ανάπτυξη ακίνητης ιΟιοκτησίας στις περιπτώσεις που οι 

ενΟιαφερόμενοι κατέχουν κατά την «ορισθείσα ημερομηνία.>>, Οηλα.Οή την 

ημερομηνία ενάρξεως της ισχόος της σχετικής νομοθετικής διάταξης, 

άδεια με βάση τις διατάξεις άλλης σχετικής νομοθεσίας. 

(β) Επεκτείνεται από 42 μέρες σε τρεις μήνες η προθεσμία για υποβολή 
ενστάσεων εναντίον των Οημοσιευομένων σχεΟίων αναπτύξεως (τοπικού 

σχεδίου, σχεδίου περιοχής και δηλώσεων πολιτικής). 

(γ) Για τη Οιασφάλιση του κύρους των πολεοΟομικών αποφάσεων προστί

θεται πρόνοια με βάση την οποlα το τοπικό σχέΟιο, το σχέΟιο περιοχής 
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ή η δήλωση πολιτικής θοι τίθενται σε ισχύ μόλις η σχετική γνωστο

ποίηση δημοσιευθεί στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκροιτίοις. 

(Ο) Επεκτείνεται η έννοια του όρου «οικοδομή», για να παρασχεθεί εξουσία 

στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκΟίΟει διάταγμα ΟιατηpΊ)σεως αναφορικά 

με σημαντικά κατασκευάσματα που δεν καλύπτονται τώρα από την 

υφιστάμενη νομοθεσία. 

(ε) Διοισοιφην[ζετοιι ότι το αρμόδιο όργανο γιοι τη χορήγηση πολεοδομικής 

άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών του σχε~Ηου ανάπτυξης είναι το 

Υπουργικό Συμβούλιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών άκουσε σε πρώτο στάδιο τις 
απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων οργανώσεων πάνω στις πρόνοιες του νομο
σχεδίου και διαβίβασε όλα τα σχετικά υπομνήματα των οργανώσεων αυτών στο 
αρμόδιο Υπουργείο γιοι μελέτη. Στη συνέχεια η Επιτροπή προιγμοιτοποίησε 
αριθμό συνεδριών της στα πλαίσια των οποίων και εξετάστηκαν, στην παρουσία 
των εκπροσώπων του Τμήματος Πολεο8ομ(ας και Οικήσεως και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, οι επιμέρους 8ιατάξεις του νομοσχε8ίου 
υπό το φως των απόψεων και εισηγήσεων που τέθηκαν ενώπιόν της. Ως 
οιποτέλεσμοι της εξέτασης αυτής η Επιτροπή υιοθέτησε αριθμό συμπληρωματικών 

τροπολογιών στο υπό συζήτηση νομοσχέ8ιο που συνοψίζονται ει8ικ6τερα στα πιο 
κάτω:-

( οι) Προστίθεται στο νομοσχέδιο νέοι διάταξη με βάση την οποίοι, στις 
περιπτώσεις που οποιο8ήποτε μέρος 8ημοτικής περιοχής περιλαμβά
νεται σε τοπικό σχέ8ιο ή σχέ8ιο περιοχής, θα κατατίθεται αντ(γραφο 
τέτοιου σχε8ίου στο γραφείο του οικεlου Δήμου για επιθεώρηση από 

τους εν8ιαφερομένους. Στον οικείο Δήμο θα κατατίθεται επίσης 
αντίγραφο των πιο πάνω σχε8ίων, όταν αυτά εγκριθΌύν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

(β) Γίνεται πρόνοια έτσι που η αποζημίωση που θοι κοιτοιβάλλετοιι με βάση 
τις πρόνοιες του υπό τροποπο(ηση νόμου να 8ιέπεται από τις πρόνοιες 

του περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως Νόμου, 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Επιτροπή έχει επανα8ιατυπώσει τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου με την ομόφωνη εισήγησή της στη Βουλή όπως το 
ψηφίσει σε νόμο στη μορφή που αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

Παράλληλα με την πιο πάνω εισήγησή της η Επιτροπή αναμένει από τους 
αρμοδίους ότι θοι προχωρήσουν το ταχύτερο στην πλήρη εφαρμογή της πολεο-
8ομικής νομοθεσίας που θεωρείται οινοιγκοιίοι γιοι την προαγωγή κοιι τον έλεγχο 
της ανάπτυξης πάνω σε ορθολογική κοιι σχεδιασμένη βάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 
κύριοι Γροιμμοιτείς νοι προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει αντ(ρρηση όπως το δεότερο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το 8εύτερο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 18 του βασικοό νόμου. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει αντίρρηση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθε(; 

Μη υπαρχοόσης αντιρρήσεως, το τρ(το άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τ ροποπο(ηση του άρθρου 21 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει αντ(ρρηση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως, το τέταρτο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 26 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει αντίρρηση όπως το πέμπτο άρθρο εγκριθε(; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πέμπτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 34Α του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει αντ(ρρηση όπως το έκτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το έκ:το άρθρο εγκρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τ ροποπο(ηση του άρθρου 68 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει αντίρρηση όπως το έβδομο άρθρο εγκριθε(; 

Μη υπαρχοόσης αντιρρήσεως, το έβδομο άρθρο εγκρ(νεται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπά τα κου8ούνια) 

Μη υπαρχοόσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λακα
τάμιας του 1989>>. Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής στη Βουλή. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ' ΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΊ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ'Σ ΠΟΊ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΊ'ΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΔΗΜΟ

ΤΙΚΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΛΑΚΑΤΑΜΙΑΣ ΤΟΊ' 

1989» 
Παρόντες: 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Μανώλης Χριστοφί3ης 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ν(κος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε πέντε συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 Οκτωβρ(ου, 4 και 
13 Νοεμβρίου· του 1989 και 15 και 20 Ιανουαρίου 1990. Στα πλαίσια της 

μελέτης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρό

σωποι του lπουργεlου Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες των υπό 

συζήτηση Κανονισμών καθώς και ο Δήμαρχος Λακατάμιας, ο οποίος κατέθεσε 

συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες που σχετίζονται με τους υπό αναφορά. 
Κανονισμούς. 

Σκοπός των υπό συζήτηση Κανονισμών, οι οποίοι εκΟίΟονται με βάση τα 

άρθρα 4, 87 και 103 της περί Δήμων νομοθεσίας, είναι η αναθεώρηση των τελών 
σύνΟεσης ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας με το σύστημα υΟατοπρομήθειας του 

Δήμου Λακατάμιας καθώς και των τελών κατανάλωσης νερού στον ίδιο Δήμο. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, απώτερος στόχος 

των προτεινόμενων αναθεωρήσεων στα πιο πάνω τέλη είναι η αύξηση των εσόδων 

του Δήμου Λακατάμιας, ώστε να αντιμετωπιστούν τα τεράστια έξοδα που ο 

Δήμος αυτός καταβάλλει για επεκτάσεις στο σύστημα διανομής νερού, για 

εργασία μεταφοράς επιπρόσθετων ποσοτήτων νερού και για την αγορά νερού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής την 
ανάγκη αναθεώρησης των πιο πάνω τελών για το Δήμο Λακατάμιας, προχώρησε 
στην επιμέρους μελέτη των διατάξεων των υπό συζήτηση Κανονισμών, από την 

οποία και αποφασίστηκε όπως για λόγους δικαιότερης προσέγγισης αναφορικά με 

τα προτεινόμενα τέλη για το διαχωρισμό γης σε οικόπεδα, υιοθετηθούν τα 
αντίστοιχα τέλη που ισχύουν για το διαχωρισμό οικοπέδων στο Δήμο Λευκωσίας, 
τα οπο(α έχουν εγκριθε( από τη Βουλή το 1988 με σχετικούς Κανονισμούς. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Επιτροπή έχει επαναδιατυπώσει το 

κείμενο των υπό συζήτηση Κανονισμών για το οποίο και γίνεται ομόφωνα η 

εισήγηση στη Βουλή, όπως τους εγκρίνει στη μορφή που αυτοί έχουν 3ιαμορφωθεί 

και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους ώστε να αναφέρονται ως «Οι Δημοτικοί 
(Τροποποιητικοί} Κανονισμοί Λακατάμιας του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως 

οι Κανονισμοί εγκριθούν όπως διαμορφώθηκαν από την Επιτροπή Εσωτερικών; 

(Κτυπά τη σφόρα} 



1569 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως οι Κανονισμοι εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Επισκοπής του 1990». Παρακαλώ να 3ιαβαστεί η 

Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΈΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΕΠΙΣΚΟΠΗΣ ΤΟΥ 1990». 
Παρόv'Ι'ες: 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Μανώλης Χριστοφί3ης 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 1990. Στη 

συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσω

τερικών και του Γραφε(ου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, οι οποίοι 

ανέλυσαν τις πρόνοιες των Κανονισμών αυτών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, που εκ3ί3ονται με βάση το άρθρο 24 
του περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Νόμου, αυξάνονται κατά 20% περίπου 
τα ποσά που καταβάλλονται ως επαγγελματικός φόρος στην περιοχή του 

Συμβουλίου Επισκοπής της επαρχίας Λεμεσού. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, οι προτεινόμενες 

αυξήσεις στον επαγγελματικό φόρο στο πιο πάνω Συμβούλιο Βελτιώσεως -που το 

ύψος τους καθορίστηκε για τελευταία φορά το 1982- στοχεύουν να καλύψουν τις 

συνεχώς αυξανόμενες ανάγκες του Συμβουλίου Βελτιώσεως Επισκοπής. Με βάση 

τους υφιστάμενους Κανονισμούς, τα 8ικαιώματα που έχει εισπράξει το Συμβούλιο 

αυτό ανήλθαν το 1987 σε !:3,700, ενώ με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις 

προβλέπεται να εισπραχθούν γύρω στις !:4,500 .. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού προχώρησε στη μελέτη των 
επιμέρους 8ιατάξεων των Κανονισμών, εισηγε(ται τη με(ωση των αυξήσεων για 

ορισμένες κατηγορίες ελεύθερων επαγγελματιών, _τις οποίες θεωρεί υπερβολικές 

όπως έχουν προταθει 

lπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή έχει τροποποιήσει ανάλογα τους υπό 

συζήτηση Κανονισμούς κι ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, στη 
μορφή που έχουν τελικά 3ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:. 

lπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 3εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως 
οι Κανονισμο( εγκριθούν όπως τροποποιήθηκαν από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. Το επόμενο θέμα 

είναι «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατ&ξεις) 

{'1:ροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1989». Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕ

ΡΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΕΙΔΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παρόντες: 

Αλέξης Γαλανός, Πρόεδρος 

Τ &κης Χατζηδημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ιω&ννης Μ&τσης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Γεώργιος Σαββίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τους υπό εξέταση 

Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιανουαρίου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εξωτερικών 

συνοδευόμενος από ανώτερους υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου του και 

εκπρόσωποι του Κλ&δου Υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, που εκδίδονται με β&ση το &ρθρο 8 
της βασικής περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας νομοθεσίας, σκοπείται 

η τροποποίηση των βασικών περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 

(Ειδικές Διατάξεις) Κανονισμών, έτσι που να ρυθμlζονται καλύτερα και με βάση 

τις σύγχρονες ανάγκες οι μεταθέσεις των υπαλλήλων της Διπλωματικής Υπη
ρεσίας της Δημοκρατίας και η υπηρεσία τους σε διεθνείς οργανισμούς ή ξένες 

κυβερνήσεις. Οι προτεινόμενοι Κανονισμοί έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό 

Συμβούλιο και την Υπηρεσιακή Επιτροπή για την Αναβ&θμιση και Αναδι

οργ&νωση της Διπλωματικής Υπηρεσίας. Οι υπό αναφορ& Κανονισμοί έχουν 
επίσης εγκριθεί στα βασικ& τους σημεία από τον Κλ&δο Υπαλλήλων του 

Υπουργείου Εξωτερικών, οι οποίοι όμως ζητούν την περαιτέρω βελτίωσή τους σε 

ορισμένα σημεία. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι, σύμφωνα με όσα κατέθεσε στην Επιτροπή ο 

Υπουργός Εξωτερικών, οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές 
Διατ&ξεις) Κανονισμοί τέθηκαν σε ισχύ το 1968, αλλ& δεν εφαρμόστηκαν και γι' 
αυτό προβ&λλει επιτακτική η αν&γκη για την ψήφιση το συντομότερο δυνατό των 

υπό αναφορά Κανονισμών, ώστε να καταστεί δυνατή η έγκαιρη και με βάση 

αντικειμενικά κριτήρια μετάθεση των διπλωματικών υπαλλήλων από και προς το 

εξωτερικό. Όσον αφορά τα συμπληρωματικά αιτήματα του Κλάδου Υπαλ

λήλων, ο κ. lπουργός υποσχέθηκε νά τα μελετήσει και να κοcταθέσει ενώπιον της 

Βουλής τις αναγκα(ες τροποποιήσεις στους υπό συζήτηση Κανονισμούς μέχρι τις 

15 Μα"ίου 1990. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, υιοθετώντας, ως θέμα αρχής, 

τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών ποv τίθενται σε 

ισχύ στις 15 Οκτωβρίου 1990, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. Ταυτόχρονα η Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο να εισηγηθεί όπως ο Υπουργός 
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Εξωτερικών και ο Κλάδος Υπαλλήλων του Υπουργε(ου του εξετάσουν από κοινού 
και επισταμένως τα συμπληρωματικά. αιτήματα του Κλάδου και όπως επανέλθουν 

στη Βουλή με τις θέσεις τους μέχρι τις 15 Μα·[·ου 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχηζ; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει αντίρρηση, αλλά θα ήθελα εκ μόρους των 
υπ.ιlλοιπων συναδέλφων της Επιτροπής να επιβεβαιώσω ότι υπάρχει συμπάθεια 

από όλες τις πλευρές όσον αφορά ορισμένα συμπληρωματικά αιτήματα του 

Κλάδου Υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, όμως επειδή ήταν επείγον να 
περάσουν αυτά τα σημεία τα οπο(α έχουν συμφωνηθεί μεταξύ του Ύπουργε(ου 
Εξωτερικών και του Κλάδου Υπαλλήλων, αποφασίσαμε να μην καθυστερήσουμε 

το θέμα αυτό και να δώσουμε κάποια περιθώρια στο Τπουργε(ο Εξωτερικών να 
επανέλθει, αφού προβεί σε διαβουλεύσεις με τον Κλάδο Υπαλλήλων, όσον αφορά 
τα συμπληρωματικά αιτήματα. 

Επομένως αναμένουμε από το lπουργείο Εξωτερικών να επανέλθει με 

συμπληρωματικούς ΚαvοVισμούς όσον αφορά τα συμπληρωματικά αιτήματα των 
υπαλλήλων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου: 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μέσα στα χρονικά πλαίσια που αναφέρονται στην Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Εφόσον δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν όπως διαμορφώθηκαν από την Επιτροπή Εξωτερικών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ-fισεως οι. Κανονισμοί εγκρ(νονται. 

Έχουμε τώρα το. τελευταίο θέμα στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη, όσον 
αφορά τη Νομοθετική Εργασία του Σώματος. 

ι<Απιlφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδοτούσα τη Διενόργεια 

Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 

1990». Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση. 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ 
ι<ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΌΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ
ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ 
ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΌΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 
1990» 

Παpό""tες: 

Παύλος Δίγκλης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Λόανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 
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Η Κοινοβουλεuτικ'ή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνεΟρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 24 
Ιανουαρίου 1990. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιο8ότηση 8ιε
νέργειας 8απάνης για το μήνα Φεβρουάριο του 1990 για ποσό που 8ε θα 

υπερβαίνει εκείνο το τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στους οικείους 
προϋπολογισμοός του 1989 του καθενός από τα νομικά πρόσωπα 8ημόσιου 
8ικαίου, των οποίων οι προϋπολογισμοί για το 1990 8εν έχουν ακόμα εγκριθεί από 
τη Βουλή, και που αναλογεί στο ίδ:ιο χρονικό 8ιάστημα, ΟηλαΟή για το μήνα 
Φεβρουάριο του 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση 8εν μπορεί να 8ιενεργηθεί οποια8ήποτε 8απάνη 
για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε και θα μπορεί να συμπληρώνεται οποιαδ:ήποτε 

νέα θέση στα νομικά πρόσωπα Οημόσιου Οικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη 
Βουλή και πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί του 1990. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων Οημόσιου Οικα(ου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίΟια 
χρονο8ιαγράμματα που υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. Ωστόσο οι 
προUπολοyισμοί ορισμένων από τα νομικά αυτά πρόσωπα Οεν έχουν ακόμα 

κατατεθεί στη Βουλή ή 8εν κατατέθηκαν έγκαιρα, γι' αυτό και η Επιτροπή 3εν 
ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασ(α των Εκθέσεων 
της} πράγμα που καθιστά στο μεταξύ αναγκα(α την εξουσιο36τηση 3ιενέργειας 
8απανών} όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Ει3ικότερα οι προτεινόμενες πιο πάνω εξουσιο8οτήσεις από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη 3ιενέργεια των 8απανών ε!ναι αναγκαίες για σκοπούς 
συνέχισης των 8ιάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων 8ημ6σιου 3ικαίου} για 

τις οποίες γίνεται πρόνοια στους Προϋπολογισμοός τους για το 1990, και μέχρι 
να καταστεί δυνατή η ψήφιση των Προϋπολογισμών τους από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμοό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 

Απόφασης με την ταυτόχρονη όμως 8ιευκρίνιση ότι η εισήγηση αυτή 8εν 
προκαθορίζει και τις τελικές θέσεις των Μελών της Επιτροπής πάνω στους 
προϋπολογισμούς των επηρεαζόμενων νομικών προσώπων 8ημόσιου 8ικα(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως η 
Απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Μη υπαρχοόσης αντιρρήσεως η Απόφαση εγκρίνεται. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο Περί Προϋπολογισμού του Ρα8ιοφωνικοό Ι8ρόματος Κόπρου Νόμος του 
1990. 

Στάληκε από το lπουργε!ο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Παραγραφής (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το lπουργειο Δικαιοσόνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ακινήτου Ι8ιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή κ((ι Εκτίμησις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το lπουρyείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημο
κρατίας {Κυρωτικός} (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

Στάληχε από το lπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημοσίων Δανείων Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Επιτραπέζιων Σταφυλιών Νόμος του 1990. 
Στ&ληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπής Εμπορ(ου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περ( Ρυθμ,Lσεως και Ελέγχου Φυτεύσεως Ελαιο3έν3ρων και Παρα
γωγής Ελαιο3εν3ρυλλίων Κανονισμοί του 1990. 

Στ&ληκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον τη~Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

11) Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
Στ&ληκαν από το Υπ,ουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφα που αφορούν: 
( α} την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια και 

εκπαι8ευτική υπηρεσ!α. 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 3ημ6σια υπηρεσία, 

3υν&μει του Άρθρου 3( 1 )( α) του περί Προσλήψεως Εκτ&κτων Υπαλ
λήλων (Δημοσία και Εκπαι3ευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 
99 του 1985). 

Στάληκαν από το lπουρyε!ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 24/1/90 
σύμφωνα με το εΜφιο (2) του 'Αρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 
1989 (Αρ. 1 του 1989), το εΜφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Ει3ικεύσεως 
Πιστώσεων (Ταμείον Αναπτύξεως) Νόμου του 1989 (Αρ. 2 του 1989) και το 
ε3&φιο (2) του Άρθρου 4 του περί Ει3ικεύσεως Πιστώσεων (Ταμείον Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 

Στ&ληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που Μθηκαν από τον 
Ύ'πουργό Οικονομικών προς το Ταμείο Δημοσίων Δανείων, σύμφωνα με το εδάφιο 
(3) του 'Αρθρου 4 του περ( ΠροUπολογισμού του Ταμείου Δημοσίων Δανείων 
Νόμου του 1989 (Αρ. 78 του 1989). 

Στάληκε από το Ύ'πουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(15) Εξουσιο3οτήσεις προς 3ιενέργεια 3απανών που εκΜθηκαν κατόπιν 
σχετικής απόφασης της Αρχής Ηλεκτρισμού σύμφωνα με την παράγραφο 2 των 
Σημειώσεων του Προϋπολογισμού της Αρχής για το 1989. 

Στάληκαν από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που aόθηκαν από τον 
Ύ'πουργό Οικονομικών προς τον Οργανισμό Χρηματο3οτήσεως Στέγης σύμφωνα 

με το εδάφιο (3} του Άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματο3οτήσεως Στέγης Νόμου του 1989. (Αρ. 46 του 1989). 

Στάληκε από το lπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

17) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Λ. Ζαχαριά3η, εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός} Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Λ. Ζαχαριά8η, εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. 

Κατατέθηκε από τους αξιότιμους Βουλευτές κυρίους Μ. Χριστοφ(8η, 

Ν. Αναστασιά3η, Α. Αν3ρέου, Χρ. Πέτα και Ε. Ευσταθίου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Περατώθηκε η χατ&θεση νομοσχε8ίων χαι εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 447 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 22 Δεκεμβρίου 1989. 

(<Επειδή, όπως ανακοινώθηκε: 

Ο εχ8οτιχός οίκος Χρ. Αν8ρέου, συνεχίζοντας τη γνωστή (χαι καταξιωμένη) 

εκδοτική του δραστηριότητα, στοχοθετε( εφτάτομη έκδοση, που θα αναφέρεται 

στους 9 απαγχονισθέντες του 1955-59, αποχτώντας τις 8ιχογραφίες των απαγχο
νισθέντων, τους φακέλους των δικαστηplων, των φυλακών, της αστυνομίας, του 

Βρετανού κυβερνήτη, του αγγλικού lπουργε(ου Εξωτερικών και του (βρετανικού) 

lπουργεlου Αποικιών, καθώς και πλούσία συλλογή χειρογράφων και φωτογραφιών 
των ηρώων, ενώ, πρόσθετα ερεύνηάε και φωτογράφησε όλες τις εφημερ!δες της 
Κόπρου (Ελληνικές χαι Αγγλικές) καθώς χαι τον περιο8ιχό τόπο των ετών 1955-
59, και τώρα προχωρε! σε συνεντεύξεις συγγενών, φίλων, αγωνιστών και άλλων 
που έχουν σχέση με τους ήρωες, γεγονός που στοιχειοθετεί την εκ προοιμ(ου 
αυθεντικότητα της ιστορικής έρευνας της γιγαντια(ας αυτής εκ8οτικής προσπά

θειας, που θα στοιχ!σει πέραν των .t100,000, μιας και για κάθε απαγχονισθέντα 
θα 8ίνεται: 

( α) Μια μονογραφία, 150-200 σελί8ες, στην οποία θα περιλαμβ&νονται τα 
πλήρη βιογραφικά στοιχεία του ήρωα με παρ&λληλη πληροφόρηση για 
τη 8ράση του στον αγώνα μέχρι το θάνατό του. 

(β) Παράθεση της πλήρους 8ικογραφίας (8ίχη, έφεση, αναχτοσυμβοόλιο) 
μεταφρασμένη στα ελληνιχ&, με παρ&λληλη παρουσίαση εγγρ&φων χαι 

φωτογραφιών της 8ίχης. 

(γ) Τα παρασκήνια της 8ίκης, της έφεσης και του απαγχονισμού μέσα από 

έγγραφα. 

(8) Οι αιτήσεις ή/και εχχλήσεις χ&ριτος. 

(ε) Στοιχεία χαι συνεντεύξεις για τις τελευταίες στιγμές των μελλο-
θανάτων. -- --

( στ) Τα έγγραφα της νεκροψίας για κάθε ήρωα. 

(ζ) Αναφορά των 8ιχηγόρων υπερ&σπισης (απ'όσους ζουν ακόμη) για τη 
8(χη. 

(η) Σχόλια από συγγενείς χαι αγωνιστές. 

(θ) Αρθροyραφ(α στον τόπο τόσο τον κυπριακό όσο και τον ελλα8ικό και 

αγγλικό. 

(ι) Βιβλιογραφία χαι λογοτεχνικά αφιερώματα. 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί 
την οικονομική ενίσχυση της όλης προσπάθειας, που η χυχλοφορ(α της (στα 1990) 
συμπίπτει με τα τριαντ&χρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 448 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Δεκεμβρίου 1989. 
((Επει8ή μέχρι και πρόσφατα το εκχωροόμενο ποσό για ευΟόκιμη υπηρεσία 

στους αποχωρούντες της υπηρεσ(ας υπαλλήλους των ημικρατικών (βασικά) 
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οργανισμών δεν εφορολογε(το, ενώ τώρα -όπως πληροφορούμαστε- αναθεωρε(ται 

ή σκοπείται αναθεώρηση (με βάση νομική γνωμάτευση) της σχετικής πρακτικής, 
παρακαλείται το αρμόδιο lπουργειο να κατατοπίσει το Σώμα: 

(ι) Πάνω σε ποια κριτήρια στηρίζει τον προσανατολισμό του για ανα
θεώρηση της υφιστάμενης διαδικασίας που -πρόσθετα από το στοιχε(ο 
της κοινωνικής δικαιοσύνης που εμπεριέχει-παρέχει τις προοπτικές για 

ομαλότερη εξελικτική πορεία στο δημοσιοϋπαλληλικό χώρο; και 

(ιι) Αν πραγματικά παρουσιάζεται κενό στην υφιστάμενη νομοθεσία -
στοιχείο που (σως οδηγεί στον προβληματισμό από μέρους του 
αρμόδιου Υπουργείου για το ενδεχόμενο επιβολής φορολογίας που να 
κατοχυρώνει το αφορολόγητο του ποσού-σκοπεύει (κι αν ναι 1 πότε;) να 
καταθέσει τροποποιητική νομοθεσία που να το διασφαλίζει;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 449 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Δεκεμβρίου 1989. 
·«Η πρόσφατη επίσκεψη του Αιγόπτιου συγγραφέα και μεταφραστή 

(στ' αραβικά) της ελληνικής λογοτεχνίας Naim Attia -και μ 'αφορμή τις περι
σποόδαστες διαλέξεις που έδωσε για τον κορυφαίο Κόπριο πεζογράφο Νίκο 
Νικολαίδη, καθώς και τις αξιόλογες συνεντεόξεις του στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κόπρου και στο. 'Εμπρός' (στις 12.11.1989 η συνέντευξη στο Έ')-που επανα
φέρει το θέμα Νίκου Νικολαίδη στην επικαιρότητα, καθώς και του χριίους μας 
απέναντί του, επιβάλλουν την από μέρους του κράτους ανάληψη σχετικής 
πρωτοβουλίας για έκ8οση των 'απάντων / του 8ιακεκριμένου αυτού Κύπριου 
λογοτέχνη, όπως και αρμό8ιες υπηρεσίες κατ' αρχήν απο8έχονται. 

Στοχεύει, μήπως, το αρμό8ιο Υπουργείο να 8ρομολογήσει μια τέτοια 
προσπάθεια, που συνιστά και 8ικι&: του επιθυμ(α -κι αν ναι-πότε και πώς;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 450 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Δεκεμβρίου 1989. 
«Το αίτημα της ασφαλτόστρωσης του δρόμου Αγιάς Βαρβάρας-Κοτσιάτη 

επανέφεραν κατά την τελευταία μας επίσκεψη στην Αγιά Βαρβάρα ο κοινοτάρχης, 

Χαράλαμπος Χειpίδης κι άλλοι κάτοικοι υπογραμμίζοντες πως ανυπιίρβλητες 

είναι οι προκαλούμενες από τις βροχές (του χειμώνα) 8υσχέρειες και ταλαtπωρ(ες 
για τους κατοίκους κι εξόφθαλμες οι καταλυτικές συνέπειες από τη σκόνη (σε 
υποστατικά, 8εν8ροκαλλιέργειες και φυτε!:ες) του θέρους, από το υφιστάμενο ο8ικό 
σύστημα. 

Σκέφτεται μήπως το αρμό8ιο Υπουργείο να επανατοποθετηθεί στο θέμα, που 
είχαμε (και υπομνηματογραφικά ) στο παρελθόν θίξει;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 451 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Δεκεμβρίου 1989. 
((Επει8ή ούτε οι 8ήμοι ε(ναι έτοιμοι ν 'αναλάβουν το βάρος της σχετικής 

ευθύνης (και 8απάνης), αλλά ούτε κι οι επηρεαζόμενοι πολίτες είναι 8ιατεθειμένοι 
ν 

1 
αποδ:εχθούν την ιδ:έα της απόφασης περί κατάργησης του θεσμού των κοινο

ταρχών στις δημαρχοόμενες πόλεις και κοινότητες -μιας κι οι επηρεαζόμενοι (κι 
ενδιαφερόμενοι) πολίτες σχεδόν σε κάθε ώρα του 24ώρου εξασφάλιζαν από τους 
κοίνοτάρχες τους τα πιστοποιητικά απορίας, μειωμένων τελών, γεννήσεως, 
θανάτου κ.ά, ενώ ταυτόχρονα εκτελούσαν πλε(στα όσα υποβοηθητικά της ομαλής 



1578 

3ιεξαγωγής των εργασιών της κρατικής μηχανής λειτουργήματα-παρακαλείται το 

αρμό3ιο Υπουργείο (που έρριξε πρώτο τη σχετική ι3lα), να πληροφορήσει το 

Σώμα: 

(ι) Πώς θ'αντιμετωπιστούν οι ανυπέρβλητες 8uσχέρειες 1 που το κοινό θα 
συναντήσει; 

(ιι) Πόσα συνολικά θα _σ.τοιχίσει κατ'έτος στον Κύπριο φορολογούμενο η 
αποφασισθείσα (κατά πλειοψηφ(αν) καταλυτική του θεσμού συναφής 
απόφαση;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 452 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Χρ{στο Πέτα στις 27 Δεκεμβρ{οu 1989. 
«Από αρκετούς τώρα μήνες η κοινότητα Φαρμακά αντιμετωπίζει σοβαρή 

οχληρ(α και αυξανόμενους κιν8ύνους ο8ικών ατυχημάτων από πτώση σκυpο
χαλίκων εξαιτίας υπερφορτώσεων που γίνονται από μεταφορικά αυτοκίνητα, τα 
οποία ξεκινούν από τα σκuροποιεία που λειτουργούν στα βόρεια της 
κοινότητας. 

'Ύστερα από παραστάσεις που έγιναν επανειλημμένα από την Κοινοτική 
Αρχή προς την ΠΕΕΑ, η τε~ευτα(α μου επιβεβα(ωσε ότι πράγματι το πρόβλημα 

της υπερφόρτωσης είναι μάστιγα για τους βιοπαλαιστές φορτηγατζιή3ες αυτο

κινητιστές, οι οποίοι κατανοούν -i-o πρόβλημα και αναμένουν τη λήψη των 
αναγκαίων μέτρων από μέρους της αρμό3ιας αρχής για ζύγιση των φορτίων και 
αποφυγή της υπερφόρτωσης με όλα τα ανεπιθύμητα και επικlνδυνα συνεπα

κόλουθα. 

Παρακαλώ λοιπόν όπως η αρμό3ια Αρχή πληροφορήσει το Σώμα αν τηρείται 
η υποχρεωτική μέτρηση των προς μεταφορά σκόρων για το κάθε αυτοκίνητο, 
ούτως ώστε και οι πρόνοιες της κεlμενης νομοθεσlας να εκπληρώνονται και η 
υπερφόρτωση να αποφεύγεται και ο δρόμος να προστατεύεται από την κατα
στροφική φθορά που υποβάλλεται, ενώ ταυτόχρονα θα προστατεύονται οι διερχό
μενοι από τα σπασμένα χαλ!κια που πέφτουν από τα αυτοκίνητα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 453 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 28 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Δεlιομlνου πως ή3η από το 1982 ( επ( 3ιακυβέρνησης Κυπριανού) αποφα

σ!στηκε η κάλυψη (σε πρώτο στ&διο) σημαντικού μέρους των δαπανών των 
κοινοτήτων για τον οδικό τους φωτισμό, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 
ενημερώσει το Σώμα: 

1. Υφίστανται (κι αν ναι, ποια;) κριτήρια για την παροχή της βοήθειας προς 
τις κοινοτικές αρχές για. τις δαπάνες του οδικού φωτισμού; 

2. Αν δε'ν έχουν τέτοια κριτήρια θεσπισθεί, σκοπεύει μήπως (κι αν ναι, πότε;) 
το αρμό3ιο Υπουργε(ο να προχωρήσει στη θεσμοθέτησή τους; 

3. Σκοπεύει (κι αν ναι, πότε και πάλι;) το αρμόδιο Υπουργείο: 

( α) Ν' ανταποκριθεί θετικά στο αίτημά τους για πλήρη κάλυψη των 
δαπανών για οδικό φωτισμό; Ή 

(β) Ν'αναλάβει την πλήρη κάλυψη των φτωχών κοινοτήτων (με βάση 

κριτήρια, πάντοτε); Ή 

(γ) Στην αναβάθμιση, τουλάχιστον, του ύφους της εκχωρούμενης κρατικής 
βοήθειας, με βάση (επανατονίζεται) αξιολογική και συνά3ουσα προς 
θεσμοθετηθησόμενα κριτήρια;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 454 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Δεκεμβρίου 1989. 

« 'Α νισης μεταχείρισης καταγγέλλουν οι μικροκαταστηματάρχες ότι 
τuγχάνουν αναφορικά με το αίτημά τους για παραχώρηση του δικαιώματος 

ανο(γματος των καταστημάτων τους και τ 'απογεύματα στις δυο προ της 

Πρωτοχρονιάς Τετάρτες (20 και 27 τρέχοντα μήνα, φέτος), μιας και στην 
περίπτωση της πρώτης, τουλάχιστον, Τετάρτης (20ής τρέχοντος) το σχετικό 
διάταγμα παραβιάστηκε από μεγαλοϊδιοκτ-ήτες καταστημάτων που -όπως και 

πάλι καταγγέλλεται-και στην περίπτωση ακόμα που {ενδεχόμενα} καταδικαστούν 
σε πρόστιμο της τάξης των 5'100 ή 5'200 ακόμα λιpών, έχουν ή8η πραγματοποιήσει 
κέρ8η της τάξης των 3 ή 5 χιλιά8ων λιpών. 

Έτσι και στην περίπτωση, επανατονίζεται, καταδ(κης τους, το κέρδος 

θα 1 ναι γι' αυτούς απεlρως προσφορότερο από το ενδεχόμενο πρόστιμο, πράγμα 

που .. στην περίπτωση των μικpοχαταστηματαρχών δεν ισχύει, μιας και σε μια 
τέτοια περίπτ~ση το πρόστιμο υπερακοντίζει και τις εισπράξεις. 

Σκοπεύει και πώς το αρμό8ιο Υπουργείον' αντιμετωπίσει το θέμα;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 455 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Δεκεμβρίου 1989. 
«Θέματα υγείας απορρέοντα από τη λειτουργία του κλιβάνου του εργο

στασίου DEXEL, καθώς κι από άλλες επιχειρήσεις -γνωστές στο αρμό8ιο 

Υπουργείο από επανειλημμένα 8ιαβήματα και παραστάσεις των κατοlκων 1 όπως 
και από το συναφές υπόμνημα της χωριτικής αρχής, με ημερομηνία 8.11.89, προς 
τον αρμό8ιο Υπουργό-έθιξαν κάτοικοι Τσερίου σε συνάντησή μας, στις 28.12.89. 

Πώς τοποθετείται το αρμό8ιο Υπουργείο ~το αίτημα;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 456 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Δεκεμβρίου 1989. 
«Την ολοκλήρωση της επι8ιόρθωσης των 'παγκέττων' της κύριας ο8ικής 

αρτηρίας Τσερίου -Αναλιόντα, καθώς και των 'παγκέττων 1 του 8ρόμου που 

συν8έει το Τσέρι με τη Δευτερά (που κατέστησαν επικίν8υνα) ζητά το Τσέρι. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 457 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Δεκεμβρίου 1989. 
«Οι κάτοικοι Τσερίου ζητούν την αποπεράτωση με πρέμιξ του 8ρόμου 

Τσερίου - Πάνω Λακατάμιας, μήκους ενός χιλιομέτρου. 

Πού βρίσκεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 458 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Δεκεμβρίου 1989. 
«Την ολοκλήρωση της ασφαλτόστρωσης του 8ρόμου που συν8έει το Τσέρι με 

τον κύριο 8ρόμο Λευκωσίας - Λεμεσού ( που 8ιέρχεται μέσω της βιομηχανικής 
περιοχής Τσερίου) ζητά η κοινότητα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το α(τημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 459 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Δεκεμβρίου 1989. 
«Η κοινότητα Τσερίου μας ζήτησε να προωθήσουμε το αίτημά της για 

σόν8εσή της με τον αγωγό Βασιλικοό-Πεντάσχοινου, 
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Πού βρίσκεται το αίτημα, που έχει -και με το υπό ημερομηνία 8.11.89 
υπόμνημα προς τον αρμόδιο Υπουργό- θιγεί κατά τρόπο έντονο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 460 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 29 Δεκεμβρ{οu 1989. 
«Την κάλυψη με (πρόχειρες) πλάκες των οικισμών αυτοστέγασης Τσερίου 

ζητούν οι κάτοικοι της κοινότητας. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 461 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 29 Δεκεμβρlου 1989. 
«Πέρα και παράλληλα με την (αξιόλογη ομολογουμινως) πρωτοβουλία του 

lπουργεlου Συγκοινωνιών να προωθήσει και να καταστήσει κοινωνούς τους 

μαθητές του Οημοτικού του περιεχομένου· του κώ8ικα ο8ικής αγωγής (για 
περιορισμό των σε βάρος τους οΟικών ατυχημάτων), παρακαλούνται τα αρμόΟια 
Υπουργε(α {ΠαιΟε(ας και Συγκοινωνιών) να ενημέρώσουν το Σώμα αν στοχο
θετούν την προώθηση ανάλογου κώΟικα και μεταξύ των μαθητών του Γυμνασίου 
και του Λυκε(ου έτσι που οι αυριανοί οΟηγο( να παίρνουν στοιχειώδη έστω 

μαθήματα οδικής συμπεριφοράς -που σήμερα οι οδηγοί μας βασικά στερούνται
ώστε: 

(ι) να μην παραβιάζουν, όπως ατυχώς κατά τρόπο και βαθμό απαράδεκτο 
ως τα τώρα γ(νεται, τη σειρά προτεραιότητας σε αστικές οΟικές 

αρτηρίες, όπου η διακίνηση (λόγω της πυκνής τροχαίας κυκλοφορίας) 

είναι αναπόδραστα αργή, 

{ιι) να τηρούν στοιχειώΟεις κανόνες οΟικής συμπεριφοράς που τώρα -
επανατον(ζεται- ανεπίτρεπτα περιφρονούν και παραβιάζουν, ιδια(τερα 
οι νεαροί οδηγοί, και . 

{ιιι) να αποκτ'ήσουν οδικ'ή συνε(δηση, έτσι που να μην παρουσιαζόμαστε 
μάρτυρες ή και να καθιστάμεθα γνώστες: 

{ α) περιπτώσεων σκηνών η και καταγγελιών, όπου οδηγοί τραυμα

τίζουν πεζούς και τους εγκαταλείπουν αναίσθητους κι 

αβοήθητους, ιδιαίτερα σε ακατοίκητες περιοχές, με αποτέλεσμα 
-τις πλείστες φορές- το θάνατό τους, η 

(β) σκηνών ασύγγνωστης και εγκληματικής συμπεριφοράς, όπως αυτή 

που μας ανέφερε χτες κυβερνητικός γιατρός στο Νοσοκομείο 
Λευκωσίας, σύμφωνα με τον οποίο σε προγενέστερο τροχαίο 
ατύχημα, κατά το οποίο σκοτώθηκε ο σύζυγος κι η σύζυγος 
τραυματίστηκε κρίσιμα ύστερα από πτώση του αυτοχιν'ήτου τους 
σε βάραθρο, οδηγός διελθών της σκηνής κι αγωνιζόμενος να 
διασώσει τη χαροπαλαίουσα σύζυγο επικαλέσθηκε τη συνδρομ'ή 

δεύτερου οδηγού που εθεάτο από παρακείμενο ύψωμα τα δρώμενα 
και ο τελευταίος απάντησε πως αδυνατούσε να το πράξει, γιατ( 
φορούσε την καινούργια φορεσιά του!)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 462, που υποβλήθηκε από· το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 30 Δεκεμβρίου 1989. 
«Επίσπευση της διαδικασίας διαπλάτυνσης, καθώς και βελτίωση της κύριας 

οδικής αρτηρίας Τσερίου-Δευτεράς, μας ζήτησαν μέλη της Χωρικής Αρχής και 

άλλοι κ&:τοιχοι Τσερ(ου σε χτεσινή συνάντησή μας. 
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Πώς αντιμετωπίζεται αρμό8ια το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 463 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 29 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Την ανάληψη ολοκληρωμένης μελέτης με στόχο την κατασκευή αντιπλημ

μυρικού έργου στην κοινότητα ζητούν οι κάτοικοι Τσερίου, 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 464 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 30 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Την παροχή πρόσθετης κυβερνητικής γεώτρησης για τις ανάγκες της 

κοινότητας ζητοόν οι κάτοικοι Τσερίου ή ανόρυξη νέας κοινοτικής 8ιάτρησης, μιας 

και -πρόσθετα-τονlζουν πως οι υδ'ρευτtκές ανάγκες της κοινότητας παρουσιά

ζονται αυξημένες, λόγω του μεγάλου προσφυγικού δ'υναμικού και του στρατοπέ8ου 
της εθνοφρουράς που βρίσκεται στα κοινοτικά όρια. 

Πώς αντιμετωπ!ζεται αρμόδ'ια το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 465 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 30 Δεκεμβρ[οu 1989. 

((Ot κάτοικοι Τσερίου ζητούν από το αρμόδ'ιο Υπουργείο: 

{ι) Πυκνότερη και συστηματικότερη παρουσία της αστυνομικής Μναμης 
στην κοινότητα. 

(ιι) Το 8ιαχωρισμό οικοπέδ'ων για μεταφορά των βιοτεχνικών μονάδ'ων που 

βρίσκονται μέσα στην κοινότητα και τους προσφυγικούς οικισμούς, 
προκαλώντας {αναπό8ραστα) οχληρία στους κατοίκους. 

Πού βρίσκεται το θέμαj» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 466 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 30 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Θέμα αλλοτινής αντιπαράθεσης εκτελεστικής και νομοθετικ'ής εξουσ(ας χι η 

αξιολογότατη 'Μεγάλη Κυπριακή Εγκυκλοπαί8εια' {του Άντρου Παυλί8η) -
ευμενέστατα σχόλια γι 1 αυτή καθηγητών πανεπιστημίου, αχα8ημαϊχών χ.ά., 

Ελλήνων και ξένων μνημονεόαμε σε συναφή προγενέστερη ερώτησή μας-8εν έτυχε 
της 'χορηγίας' από ;!;20.000, που η τότε κυβέρνηση Κυπριανοό (8ιά του Υπουργοό 
Παι8είας Αν8ρέα Χριστοφί8η) με νομοσχέ8ιό της στη Βουλή κατέθεσε, προκει
μένου ν' αγοραστούν {για τις σχολικές βιβλιοθήκες) και σε πολό χαμηλές τιμές -
ακόμη και με τις τοτινές, μάλιστα, τιμές του ελεύθερου εμπορίου-αντlστοιχες 
σειρές του 8εχατετράτομου έργου. 

Τώρα, που στις αρχές Φεβρουαρίου 1990 ολοκληρώνεται κι ο 12ος τόμος και 
σ 'ένα περίπου χρόνο ολοκληρώνεται κι ο τελευταίος { 14ος) τόμος, παρακαλείται 
το αpμ68ιο lπουργεlο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεl την επαναφορά της 
σχετικής νομοθεσ(ας για αγορά αριθμού σειρών του έργου, 8ε8ομένου πως τούτο 
συνιστά απαραlτητο εργαλε(ο -ουσιαστικό όργανο sine qua ηοη- για τους μαθητές 
τόσο του Οημοτιχοό όσο χαι του γυμνασίου και του λυχεlου.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 467 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 30 Δεκεμβρ(οu 1989. 
«Προβλήματα, όπως και σε σχετική αγόρευσή μας -κατά τη συζήτηση των 

προϋπολογισμών του 1990- τονίζαμε,αντιμετωπίζει η Κρατική Ορχήστρα Νέων. 

Συγκεκριμένα, 8εν παραχωρεlται στα μέλη τηι; στολή 1 8εν έχουν ουσιαστικά 
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τόπο, όπου να κάνουν τις απαραίτητες δοκιμές (πρόβες) και -το επίσης πολύ 
σημαντικό- η 'αμοιβή' τους συνίσταται σε J;l2 το μήνα!, περιλαμβανομένων -
ακόμη και για τους εκ Πάφου και Λεμεσού προερχομένους- και των ο8οιπορικών 
τους! 

π ι ι ι ι θ ' ροκυπτει, ως εκ τουτου, το ερωτημα αν πραγματικα επι υμοuμε την 

ουσιαστική λειτουpγ(α του τόσο απαpα(τητου αυτού θεσμού -για τον οπο(ο τόσες 
προσπάθειες συλλογικά κι ατομικά καταβάλαμε και τόσες ελπ!8ες επεν8ύσαμε- κι 
αν ναι, πώς αντιμετωπίζουμε τα προβλήματα που από μόνοι μας (εμείς οι ίδιοι), 
ως μη ώφειλε, προκαλούμε στη λειτουpγ(α του θεσμοό και, μάλιστα, στους 
πρωταρχικούς βηματισμούς του.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 468 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 3 Ιανουαρίου 1990. 

Δ' λ' ' θ' ' « εκα του αχιστο περιπτωσεις εκτοπισ εντων και πληγεντωv επιχει-
' ι ι ι έ ' , ρηματιων συμπατριωτων μας -που γι αυτες χει αμεση γνωση τόσο το αρμόδιο 

Υπουργείο όσο κι ο ίδιος ο Υπουργός-από τις μερικές δεκάδες διωκομένων ποινικά 
για χρέη τους θεωρούνται υπερεπείγουσες, μιας και βρίσκονται στα πρόθυρα 
έκδοσης διαταγμάτων πτώχευσης σε βάρος τους. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν 

και με ποιό τρόπο στοχοθετείται 'παρέμβαση' του αρμόδιου Υπουργείου για την 
καθ' οιονδήποτε τρόπο υποβοήθησή τους.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 469 .που υπόβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
Χατζηδημητρίου στις 3 Ιανουαρίου 1990. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πότε σκοπεύει, αν 

φυσικά το έχει μέσα στα προγράμματά του, να επι8ιορθώσει τη 8εξαμενή που 
βρίσκεται στο χωριό Παχύαμμος, η οποία δεν μπορεί να συγκρατήσει νερό στην 
κατάσταση στην οπο(α βρ(σκεται τώρα. 

Έχει κατά νου η κυβέρνηση να δημιουργήσει κάτι άλλο, αν δε σκοπεύει να 
την επιδιορθώσει, και τι, που να βοηθά στην επίλυση του προβλήματος;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 470 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
Χατζηδημητρίου στις 3 Ιανουαρίου 1990. 
«Γνωρίζουμε ότι έχει συμπεριληφθεί στους προUπολογισμούς ποσό 75,000 

λιρών για μεταφορά πόσιμου νεροό από την τοποθεσία 'Τερατσιά' προς τον 
Παχύαμμο. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πότε θα αρχίσει και 
πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί το όλο έργο. 

Οι κάτοικοι λένε ότι είναι άμεση ανάγκη να προωθηθεί πριν το φετινό 
καλοκαίρι. Έχει κατά νου τέτοια σκέψη η κυβέρνηση;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 471 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 3 Ιανουαρίου 1990. 
«Επειδή πολλές και έντονες αντιδράσεις εξεφράσθησαν στην ετήσια συνέλευση 

του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως (Ρ.Α. C.R.O), 
που πραγματοποιήθηκε στις 28.12.89, για την κυβερνητική απόφαση για παρα
χώρηση 2.500 νέων αδειών 'Ζ' (και μάλιστα για το γεγονός πως πλείστες 
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παραχωρήθηκαν σε μη επαγγελματίες), καθώς και για το ενδεχόμενο παρα
χώρησης και νέων αδειών, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργειο να ενημερώσει τη 
Βουλή αν: 

1. Έγινε οποιαδήποτε έρευνα από τους αρμόδιους κρατικούς φορείς (και σε 
συνεργασία με το Σύνδεσμο), που να καταδείξει ποιες είναι οι πραγματικές 

ανάγκες της τουριστικής βιομηχανίας σε αυτοκίνητα 'Ζ '; 
2. Αν 8εν έγινε τέτοια έρευνα, στοχοθετείται -και πότε- η διενέργειά της; 

3. Δε θάταν προτιμότερο να ισχύσει μέχρι της διεξαγωγής της σχετικής 
έρευνας ανάλογο moratorium που ίσχυσε (μέχρι την ολοκλήρωση της σχετικής 
έρευνας) και στην περίπτωση της ανέγερσης νέων ξενοδοχειακών μονάδων -με τη 
μη έκδοση νέων αδειών- και στην περίπτωση των 1 Ζ 1 ;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 472 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 4 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Επειδή οι ξένες αρχαιολογικές αποστολές στην Κύπρο ουσιαστικά αξιο

ποιούν ηθικά, επιστημονικά, πολιτικά, πολιτιστικά αλλά και οικονομικά τ' απο
τελέσματα των ανασκαφικών ερευνών τους -επισημα(νεται πως το δικαίωμα της 
κατ' αποκλειστικότητα δημοσ(ευσης, το copyright, των ερευνών και πορισμ&.των 
τους σε επιστημονικές εργασίες τους προσκομίζει και αξιόλογα οικονομικά ποσά 

(δεδομένου πως στο εξωτερικό γίνεται ουσιαστική προβολή των εκδιδόμενων 
εργασιών, που αγοράζονται από χιλιάδες μουσειακούς οργανισμούς, αρχαιολογικές 

εταιρείες, ακαδημίες, βιβλιοθήκες, πανεπιστήμια κτλ.), ενώ ως τα τώρα μόνο μια 
ελληνική αρχαιολογική αποστολή έφτασε στην Κόπρο από τη Θεσσαλονίκη κι 
αυτή στη δεκαετία του '60 για λίγες μόνο περιόδους, παρακαλείται το αρμόδιο 
Υπουργείο και κατ' εξοχήν ο αρμόδιος Υπουργός προσωπικά να ενημερώσει τη 

Βουλή αν στοχεύει να προέλθει σε σχετικές διαβουλεύσεις με το αντίστοιχο 

Υπουργείο της Ελλάδας, καθώς και τον Έλληνα ομόλογό του, για την κάθοδο και 
μόνιμη παρουσία κλιμακίου και της Ελληνικής Αρχαιολογικής Υπηρεσίας στην 
Κόπρο για ανασκαφικές εργασίες (ήδη ο Σύνδεσμος Κυπρίων Αρχαιολόγων -ένας 
μη κυβερνητικός φορέας-βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο επαφών με ελλαδικούς 
φορείς και δηλώνει ότι είναι έτοιμος να σuνεργαστε( επιστημονικά με οποιαδήποτε 
αρχαιολογική αποστολή από την Ελλάδα), δεδομένου πως μια τέτοια μόνιμη 
παρουσία στην Κύπρο: 

ι. Θα συμβάλει στην αναβάθμισή του, λόγω και της παρουσίας της 

Ελλάδας στην Κόπρο. 

ιι. Θα υποβοηθήσει τις καταβαλλόμενες προσπάθειες από μέρους της 

Ελλάδας και της Κύπρου για αναβάθμιση των κυπριακών αρχαιο
λογικών σπουδών κι ειδικότερα του μαθήματος της κυπριακής αρχαιο
λογίας, που ήδη από το 1986 διδάσκεται ουσιαστικά στο Πανε
πιστήμιο Αθηνών με προοπτική επέκτασης του μαθήματος και 
στ' άλλα πανεπιστήμια του ελλαδικού χώρου,)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 473 Ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 5 Ιαvοuαρίοu 1990. 

«0 μοναδικός δάσκαλος που παράδιδε στους κατάδικους στις κεντρικές 

φυλακές μαθήματα στοιχειώδους εκπαίδευσης, ενώ (πρόσθετα), αναλάμβανε την 
οργάνωση πλείστων όσων εκδηλώσεων σ 'αυτούς (θεατρικών, καλλιτεχνικών, 
άλλων πολιτιστικών, κοινωνικών κι άλλων, που έχουν ήδη δημιουργήσει μια 

αξιόλογη παράδοση στον τομέα τους), έχει μετατεθεί, και περιορισθεί να διδάσκει 
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(στις φυλακές) δυο μέρες, (αρχικά) κι αργότερα τρεις μέρες τη βδομάδα. Επειδή 

μια τέτοια πρακτική θεωρε(ται πως Οεν ανταποκρίνεται -λόγω και των (γνωστών) 

ι8ιαζουσών συνθηκών, που επικρατοόν στις φυλακές- προς τις απαιτήσεις του 
κλειστού και Ούσκολου αυτού κόσμου (με τα, συν άλλοις, πολλά ψυχολογικά 

προβλήματα, την ανομοιογένεια του εκπαι8ευτιχού επιπέΟου κτλ.), παρακαλείται 

το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν και πότε στοχοθετεί την 
επαναστάθμιση του όλου θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 474 ποu uπ.οβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 5 Ιανοuαρίοu 1990. 
«Από τις 15 Ιουλίου που ανέλαβε επίσημα τα καθήκοντά του ο νέος 

Διευθυντής του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών, παραμένουν κενές οι θέσεις 

ανώτερου ερευνητή (Α13) και ερευνητή Α' (Aii). 

Πότε στοχοθετείται η πλήρωσή τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 475 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 5 Ιανοuαρίοu 1990. 
«Μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας για παροχή βοήθειας στο ρουμανικό 

λαό σε ε!Οος, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουpγε(ο να ενημερώσει το Σώμα αν 

(κατά πρώτιστο λόγο) στοχοθετε( ν 'αποστε!λει -αγοράζοντάς τα από τους 

καλλιεργητές-εσπεριδοειδή (κι ιδιαίτερα λεμόνια και κλεμεντίνες), που αντι
μετωπίζουν οξύ πρόβλημα διάθεσης κι εξευτελιστικές σχεδόν τιμές σε -μη 
συσκευασμένες (χύμ"') για λόγους οικονομικότερης πρακτικής και διαδικασίας

ποσ6τητες, που θα σταθμίσει ότι μπορει ν 'αποστείλει.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 476 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 8 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

ι. Κάτω από ποιες συνθ'ήκες κλάπηκαν από την 32 Μ.Κ. της Εθνικ'ής 
Φρουράς δέκα αντιαρματικοί πύραυλοι και άλλο υλικό. 

ιι. Αν άρχισε (και σε ποιο στάδιο βρίσκεται) η διερεύνηση του όλου 
θέματος,)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 4 77 ποu uποβλήθηκε από ·το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 9 Ιανοuαρίοu 1990. 
«Περικυκλωμένοι όπως είναι οι κάτοικοι της οδού Συρακουσών κι άλλων 

γειτνιαζουσών οδών από τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα, αισθάνονται -όπως 

μας ανέφεραν σ'επιτόπια επίσκεψη μας στις 7 Ιανουαρίου 1990- ανασφάλεια, 

γιατί σε γραμμή αντιπαραθετική 500-600 μέτρων δεν υπάρχουν επανδρωμένα 
φυλάκια και ζητούν άπλετο τουλάχιστο φως στην οδό Συρακουσών και τις 

γειτονικές της παραμέτρούς, δεδομένου πως τώρα ιδιαίτερα (στις κατασκότεινες 
νύκτες) το λυμφατικό φως των αραιών και μικροκηρικών λαμπτ'ήρων δεν απο
τρέπει την αθέατη διείσδυση και διακίνηση στις περιοχές αντρών του κατοχικού 
στρατού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το πρόβλημα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 478 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 9 Ιανοuαρίοu 1990. 
«Οι κατοικοι της οδού Ικάρου, στον 'Αγιο Παύλο, μας ζ'ήτησαν ηλεκτρο

δότηση του δρόμου τους -που στερείται εντελώς φωτισμού-ενώ οι κάτοικοι 
πλείστων οδών του ακριτικού προαστείου, ζητούν επιτάχυνση της διαδικασίας 
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κατασκευής των πεζο8ρομ(ων στις ο8ούς τους αφενός,και αφετέρου την αντι

μετώπιση των συναφών προβλημάτων που ανακύπτουν μέχρι την κατασκευή τους 
-ι8ιαίτερα προβλήματα παρουσι&ζει η πρακτική της από πολό πριν την κατασκευή 
των πεζο8ρομίων, κατε8άφιση των γεφυριών στην 086 Συρακουσών- μιας και 

χαλάστηκαν τόσα γεφύρια (όπως τονίστηκε), όσο και οι προσβάσεις στις κατοικίες 

για κατασκευή πεζο8ρομίων. 

Πώς αντιμετωπlζεται αρμό8ια το αίτημα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 479 ποu uποβλήθηκε από τοuς Βοuλεuτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιανοu και Πολύβιο Κόλοκο 
στις 9 Ιανοuαρίοu 1990. 
(<Δραματικό σήμα κιν8ύνου γι 

1 
άλλη μια φορά εξέπεμψαν οι ηρω"ίκοί κάτοικοι 

των ακριτικών περιοχών του Αγίου Παύλου Λευκωσ(ας με την ευκαιρία προ
χτεσινής επιτόπιας επίσκεψής μας μαζί με τους 8ημοτικούς συμβούλους Αγίου 
Δομετίου κ. Μιχ. Κωνσταντινί8η και Ναθαναήλ Φιλίππου. 

Ει8ικότερα δύσκολη κατάσταση περιγράφεται στην οδό Συρακουσών, που 

βρίσκεται σφηνωμένη σε πέταλο που δημιούργησε με τ 'αλλεπάλληλα, σε γειτνιά

ζοντες λόφους φυλάκιά του (από νότο, βορρά και 3ύση) ο τούρκικος κατοχικός 

στρατός. Οι κάτοικοι πέραν από το γεγονός της στρατιωτικής αγκύλωσης που 
αντιμετωπίζουν, 8οκιμιiζονται αφιiνταστα από τα βιομηχανικιi απόβλητα της 

περιοχής Μακεδον(τισσας, που χύνονται στον ποταμό Κλήμο και πλημμυρ(ζουν 

υποστατικά κι οικιστικές μονάδες. Μπροστά μας αντικρύσαμε τον αγώνα και 
την αγων(α του Αντώνη Παναγή, που αγόρασε τουρμπίνα, την εφάρμοσε 

στ 'αυτοκίνητό του κι αντλε( απ' τους σηπτικούς του βόθρους -που κατα

πλημμύρισαν κι αυτοί απ' τις υπερχειλίσεις των λυμάτων- το νερό, για να το 

μεταφέρει (σε πρώτο στάδιο) σε ειδικό ντεπόζιτο που κατασκεύασε και μετά στο 

περβόλι του. 

Ανάλογα προβλήματα αντιμετωπίζουν κι άλλοι κάτοικοι της οδού Συρα
κουσών, ενώ τα φυλ&κια στα οποία κατεβήκαμε (ένα με τις εν8είξεις 33327) 
καταπλημμύρισαν. Οι κάτοικοι επαναφέρουν γι' αυτό επιτακτικά το αίτημα -που 

υποβάλαμε και πριν- για επανάνοιγμα του δεύτερου καναλιού για απορροή των 

λυμάτων, που αντικανονικά κλείστηκε, διαπλάτυνση κι εκβάθυνση του ποταμού 
(Κλήμου) προς την ουδέτερη ζώνη, κατασκευή από μπετόν προστατευτικού 
τοιχώματος προς την κατοικημένη περιοχή για προστασ!α των κατοίκων από τις 

υπερχειλ(σεις κι επανάνοιγμα του μέρους του ποταμού που κλείστηκε από τα 
Ηνωμένα Έθνη. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα αιτήματα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 480 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Ανδρέα Παρισινό στις 10 Ιανοuαρ(οu 1990. 
«Καθημερινιi σχε8όν οι αρμό8ιες υπηρεσίες της Δημοκρατίας αναφέρουν 

συλλήψεις υπόπτων, μεταφορέων και γενικά εμπόρων ναρκωτικών, που γίνονται 

τόσο στα σημεία εισό8ου της χώρας όσο και στις πλατείες ή τα ξενο8οχεία των 
πόλεών μας. 

Οι συλλήψεις αυτές, καθώς και οι ποσότητες και οι ποικιλ(ες των ναρκωτικών 
που φτάνουν στα χέρια της αστυνομ(ας, αποδεικνύουν ότι η Κύπρος χρησιμο
ποιείται όλο και σε μεγαλότερη κλίμακα ως χώρος 8ιακίνησης και 8ι&θεσης του 
λευκού θανάτου. 
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Θέλουμε να μας πληροφορήσει η κυβέρνηση τι μέτρα μελετά ή σκοπεόει να 
πάρει, ώστε η πολιτική της να εναρμονιστε( με τη 8ιεθνή πολιτική της μαζικής 

εκστρατείας κατά των εμπόρων ναρκωτικών και πώς βλέπει την αξιοποίηση της 
άμεσης συμμετοχής του κοινού σ 

/ 
αυτή την εκστρατεία, αφού προηγηθεί η 

κατάλληλη ενημέρωση και 8ιαφώτιση.>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 481 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτpη Ηλιάδη στις 11 Iαvouαp(ou 1990. 
«Σόμφωνα με ανακοίνωση της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασίας που 

8ημοσιεύτηκε στον τύπο αλλά και σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες που περι
ήλθαν σε γνώση μας πριν από μερικές μέρες, ένας σχε8όν ογδοντάχρονος 
εγκλωβισμένος Καρπασίτης, ο Δημήτρης Μανιταράς, υπήρξε θόμα ληστείας κατά 
την οποία τραυματίστηκε κρίσιμα από τρεις Τούρκους εποίκους, οι οποίοι όντας 
γνωστοί παραμένουν ακόμα ελεύθεροι. 

Το σοβαρό αυτό επεισόδιο προστίθεται στην αλυσίδα των δολοφονιών και 
άλλων βαρβαροτήτων που 8ιαπράττουν έποικοι σε βάρος των εγκλωβισμένων 
Ελλήνων με την ανοχή και την κάλυψη του κατοχικού καθεστώτος. 

Γι' αυτό καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή:-

1. Ποιες πληροφορίες έχει για τις συνθήκες κάτω από τις οποίες διαπράχθηκε 
το νέο έγκλημα. 

2. Αν και σε ποια διαβήματα και καταγγελίες έχει προβεί προς τα Ηνωμένα 
Έθνη και τους άλλους διεθνείς οργανισμοός. 

3. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει για την ασφαλή διαβίωση των τελευταίων 
Ελλήνων εγκλωβισμένων της Καρπασίας. 

Μήπως πρέπει τα πάντα να θυσιάζονται στο βωμό της διατήρησης του 
'καλού κλίματος 

/ 
και μονίμως να σιωπούμε, για να απο8εικνύουμε στον κατα

κτητή και τους τρίτους ότι είμαστε 1 φρόνιμα παιδιά', ενώ ο ελληνισμός 

εξοντώνεται και αφανίζεται από την κατοχική Ούναμηj>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 482 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφ~pειας Αμμοχώστοu, κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 11 lαvouαpίou 
1990. 
«Οι πρόσφυγες 

προβλήματα για τα 

οποίων είναι:-

του Συνοικισμού 

οποία υποβΊ:Χλλοuν 
Τερσεφάνου ·αντιμετωπίζουν διάφορα 
σχετικά αιτήματα, τα κυριότερα των 

1. Να γίνει βιολογικός σταθμός για το χοιροστάσιο της περιοχής και να 
απαγορευθεί το ρίξιμο των λυμάτων στα χωράφια της περιοχής. 

2. Να καλυφθεί ο βιολογικός σταθμός του συνοικισμοό. 
3. Να γίνουν επιδιορθώσεις στις κατοικίες χαμηλού κόστους. 

4. Να ~αίγονται τα σκουπίδια που ρίχνονται στην περιοχή από το 
Δήμο Λάρνακας. 

5. Να επιδιορθωθεί και να ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος που συνδέεται 
τον κύριο δρόμο της Λεμεσού. 

με 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 
προτίθεται να αντικρίσει θετικά την επίλυση των προβλημάτων αυτών.>> 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ υπάρχουν εγγεγραμμένα δυο θέματα: 
συμπεριφορά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου)) το πρώτο, 

<(Η αντιΟεοντολογική 

και το δεύτερο θέμα 
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είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την προστασία του 
φυσικού περιβάλλοντος». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. 

Γ. Σαββί3η εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

Ο κόριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαστε μικροί άνθρωποι επομένως κάποτε, όταν γίνει 
κάποιο λάθος, είμαστε οι πρώτοι που είμαστε έτοιμοι να Οεχθούμε τις ευθύνες. 

Φαίνεται ότι 3εν ήταν σωστή η πληροφορία ότι ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

επιτέθηκε κατ 1 ευθείαν και προσωπικά εναντίον του Βουλευτή κ. ΨυλλίΟη 1 αλλά 
πρόκειται περί κυβερνητικής ανακοίνωσης και μάλιστα ανακοίνωσης που 
προερχόταν από το Υπουργείο Παι3είας. Επομένως 3εν τίθεται θέμα και 

αποσύρεται το θέμα και ήδη έχουμε δώσει το μήνυμα προς τον Κυβερνητικό 

Εκπρόσωπο ότι λυποόμαστε για την παρεξήγηση. 

Ταυτόχρονα όμως πιστεύουμε ότι θα πρέπει να συζητήσουμε σε επίπεδο 

κοινοβουλευτικών εκπροσώπων, αν είναι σωστό οποιοσδήποτε Υπουργός, μετά 
από την ψήφιση ενός νομοσχε8ίου, να προβαίνει σε τέτοιες ανακοινώσεις και αν 

8εν πρέπει να βρεθεί κάποια 8ια8ικασ(α που να έχει την ευκαιρία να εκφέρει 

απόψεις πριν από την τελική ψήφιση, κάτι που πιστεύω και σεις εισηγηθήκατε. 

Επομένως το θέμα μένει όσον αφορά την ανακοίνωση του Υπουργείου 
Παι8είας, αλλά κλείει από της 8ικής μας πλευράς αποσύροντας την εγγραφή του 

θέματος για τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι το θέμα κατά πόσο Υπουργός 8ικαιούται να κάμει 8ήλωση μετά 
από συζήτηση και θέσπιση νόμου από τη Βουλή είναι ένα πολό σοβαρό θέμα το 

οποίο πρέπει να εξεταστεί με πάσαν προσοχή. Δε νοείται να 8ιεξάγονται 8υο 

συζητήσεις, μια εντός της Βουλής και μια εκτός. Γιατί αν ο Υπουργός 

απαντήσει, τότε και κάποιος Βουλευτής θα του απαντήσει και θα συνεχίζεται 

εκτός Βουλής η συζήτηση του θέματος. Δεν μπορούμε φυσικά να απαγορεύσουμε 

στους Υπουργούς να εκφράζουν τις απόψεις τους. Γι 1 αυτό και το Σύνταγμα 
της Κύπρου προβλέπει ότι Υπουργός 8ικαιούται να προσέλθει ενώπιον της Βουλής 

και να τη προσφωνήσει επί οιου8ήποτε θέματος. Επει8ή όμως υιοθετήσαμε τη 

θέση ότι τα νομοσχέ3ια συζητοόνται και ψηφίζονται αυθημερόν, τοότο δυνατό να 
μην παρέχει την ευκαιρία σ' έναν Υπουργό, ο οποίος 3εν πληροφορήθηκε περί της 

συζήτησης, να απαντήσει. Γι 1 αυτό πρέπει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανο

νισμού να εξετάσει το θέμα κατά πόσο θα έπρεπε να υιοθετήσουμε αυτό το οποίο 

ισχύει σε άλλα Κοινοβούλια, εκεί που είναι ανάγκη να γίνεται η πρώτη ανάγνωση, 
να γίνονται ομιλίες επί θέματος αρχής και να αναβάλλεται η ψήφιση για την 

επόμενη συνε8ρία, ούτως ώστε, αν Υπουργός θεωρεί σκόπιμο να απαντήσει στα 

όσα λέχθηκαν στη Βουλή, να προσέρχεται και να απαντά από το βήμα της 
Βουλής. 

Παραπέμπω το θέμα αυτό στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανονισμού, η 

οποία να χειριστεί το θέμα, για να γίνει η τροποποίηση των Κανονισμών προς την 
~ ~· ..... εύθυνση που έχω αναφέρει. 

Το θέμα όμως παραμένει εγγεγραμμένο στην ημερήσια 3ιάταξη μέχρις ότου 

ετοιμασθεί και η 1 Εκθεσηςτης Επιτροπής Κανονισμού. 
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Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 
1 Οσον αφορά το θέμα του Κυβερνητικού Εκπροσώποu 1 γιατ( γράφτηκε σαν 

θέμα Κυβερνητικού Εκπροσώπου, αποσύρεται. Αλλά το θέμα της όλης 8ια-

8ικασίας που υπάρχει σfιμερα των απαντήσεων Υπουργών μετά την ψήφιση ενός 
νομοσχε8ίοu συμφωνούμε να παραμείνει και να θεωρηθεί σαν νέο θέμα και 

δεχόμαστε την εισήγησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα αυτό παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανονισμού 
για να το μελετήσε• '""' 'ια υποβάλει έκθεση στο Σώμα. 

Ο κύριος Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι εδώ και μερικούς 

μήνες έχω εγγράψει ακριβώς το ζήτημα αυτό της δυνατότητας παραστάσεως των 
Υπουργών στο Σώμα και μάλιστα της 8υνατότητας υποβολής και ερωτήσεων 

ακόμα στους Υπουργούς. Το έχω εγγράψει στην ημερήσια διάταξη της Βουλής 

στο Κεφάλαιο Δ και έχει παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανο

νισμού η οποία το μελετά. Και ελπίζω με την ευκαιρlα που θίγεται τώρα το 

ζήτημα και που γίνεται ίσως περισσότερο αντιληπτή η ανάγκη της παρουσ(ας των 

Υπουργών, ελπίζω αυτό το θέμα επιτέλους να προωθηθεί. Γιατί είναι πλέον 

φανερό ότι η απουσία κυβερνητικού κόμματος ή κόμματος το οποίο να υπο

στηρίζει την κυβέρνηση δημιουργεί ένα μονόλογο στη Βουλή και στερεί την 

κυβέρνηση της ευχέρειας να απαντά σε θέματα τα οποία εγε(ρονται στη Βουλή ή 

σε θέσεις που εκφράζουν Βουλευτές. Και νομ(ζω ότι είναι καιρός πλέον ο 

Κανονισμός ο οποίος υπάρχει, ο οπο(ος πιστεύω ότι είναι αρκετά μειονεκτικός στο 

σημείο αυτό, ε(ναι ευκαιρία πιστεύω, να τροποποιηθεί για να μπορέσει η Βουλή 

να αποκτήσει περισσότερη ζωντάνια, αλλά και να αποκατασταθε( επί το 

δημοκρατικότερο η όλη διαόικασία, να υπάρχει μια μεγαλύτερη επικοινωνία 

μεταξύ Βουλής και κυβέρνησης, ανταλλαγή απόψεων προς χάριν της καλύτερης 

λειτουργίας του δημοκρατικού πολιτεύματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Χατζηδημητρίου: 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά οι παρατηρήσεις σας είναι πολύ χρήσιμες και δη 

το βασικότερο μειονέκτημα της Βουλής ε(ναι ο διάλογος με την Εκτελεστική 

Εξουσία που θα πρέπει να ενισχυθε(. 

Εκείνο που θα 'θελα να εισηγηθώ είναι το εξής: Μια και ακούσαμε αυτές 

τις παρατηρήσεις σήμερα μπορούμε να τις συζητήσουμε στις κοινοβουλευτικές μας 

ομάδες, και αν είναι δυνατό να αρχίσουμε μια θεσμική εφαρμογή αυτής της 

πρότασής σας, έως ότου ολοκληρώσει και τις συζητήσεις της η Επιτροπή 

ΙCανονισμού και προχωρήσει σε τροποποίηση των Κανονισμών λειτουργίας της 
Βουλής. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ με την εtσήγησή σας κα:ι παρακαλώ τις κοινοβουλευτικές ομά.Οες να 

εξετάσουν το θέμα για να μπορούμε να κάνουμε -ωσότου να γίνει η θεσμική 

ρύθμιση- διασυμφωνία ρύθμισης του θέματος, αν όλες οι κοινοβουλευτικές ομά.Οες 
συμφωνοUν. 

Το δεύτερο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικfις Επtτpοπής Περι

βάλλοντος για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της 

νομοθεσίας για την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος>>. 

Ο κύριος Σαββί8ης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι εκπρόσωποι όλων των κομμά.των στην Επιτροπή Περι

βάλλοντος συμφωνούν να αφήσουμε την κατάθεση της Έκθεσης και της σύντομης 

συζήτησης που θα ακολουθήσει στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον είναι ομόφωνη η εισήγηση, η συζήτηση του θέματος αναβάλλεται για 

την προσεχή συνε8ρία της Βουλής. Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια 

διάταξη. 

Η επόμενη συνε8ρία της Βουλής ορίζεται για την προσεχή Πέμπτη, 8 
Φεβουαρίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα. Στην ημερήσια 8ιάταξη θα είναι όλα 

τα θέμιχ.τα τα οποία ήταν στη σημερινή ημερήσια Ωιάταξη και τα οποία λόγω του 

ότι Ωεν κυκλοφόρησαν οι Εκθέσεις Ωεν έχουν συζητηθεί. Επιπρόσθετα θα είναι τα 

ακόλουθα θέματα: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Πανεπιστημίου Ι\.ύπρου (Τροποποιητικός) 

(Αναπομπή). 

Νόμος του 1989. 

2) ο περί φορολογίας του ΕισοΟήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1989. (Πρόταση Νόμου). 

3) Ο περί Φορολογίας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 57) του 1989. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου Νόμος του 1990. 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 

του 1990. 
7) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Σφαγείου Νόμος του 1990. 

8) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 

Νόμος του 1990. 

9) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990. 
10) Ο περί Απόπειρας Συν8ιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου 

Νόμος του 1990. 
11) Ο περί Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990. 

12) Ο περί Καταργήσεως του περί της Πρώτης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ των προη
γούμενων προνοιών του άρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 1990. 
(Πρόταση νόμου). 
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13) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1988. (Πρόταση Νόμου). 

14) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροποποι

ητικός) Νόμος του 1989. 

15) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροποποι

ητικός) Νόμος του 1989. 

16) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση 

Νόμου). 

17) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
(Πρόταση νόμου). 

18) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση Νόμου). 

19) Οι περί Τροχαίας Κινήσεως Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Αγλαντζιάς του 1990. 

20) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Παραχώρηση Εκπαιδευτικών 

Δανείων) Κανονισμοί του 1989. 

21) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1989. 

22) Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 11, 18 και 25 Ιανουαρίου και 
2 Φεβρουαρίου 1990, που αφορούν την πρόσληψη ή την παράταση 
υπηρεσιών έκτακτου προσωπικού στη Δημόσια και Εκπαιδευτική 

lπηρεσ(α, στο Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, στον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, στο Συμβούλιο Αμπελουργικών 

Προϊόντων, στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και στο Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος>>. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 

του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του 

προβλήματος του οδικού δικτύου και των άλλων προβλημάτων της 

περιοχής Ορεινής της Επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 

μαρασμού της περιοχής αυτής». (Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). (23.7.87). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Αγορά εξοπλισμού στοιβασίας από 
την Αρχή Λιμένων Κύπρου». (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την 

Επιτροπή). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως <<Οι α.νωμαλ!ες που παρου

σιάζονται στη λειτουργ(α του Κεντρικού Σφαγε!ου Κοφίνου και η 

ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση των 
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επιπτώσεων πάνω στους άμεσα ενδιαφερομένους>>. (Αυτεπάγγελτη 

εξέταση από την Επιτροπή). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμuνας για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Θέμα Μάριου Μαξιούτη>>. 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

α) ((Η κυπριακή εμπορικfι ναυτιλία, προβλήματα και προοπτικές)). 

(Θέμα εγγραφέν από από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων). (13.10.1988). 

β) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλlα. ως επιμέρους τομέας της 
κυπριακής οικονομίας -ιστορlα. 1 ανάγκες και προοπτικές>>. (Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. 

Χρυσοστόμου). (20.10.1988). 
7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογε
νειακού Δικαίου με βάση τις διεθνώς παραδεκτές αρχές δικαίου και την 

ισότητα των δύο φύλων)), (Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική 
Ομ&δα του ΔΗ.ΚΟ.). (6.12.1986). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 5.38 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγpαψαν τον κατάλογο των παpόντων με 

αλφαβητική σειpά:-

Αναστασι&δης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργι&δης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητρι&δης Ανδρέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρ(τοu Κώστας 

Εuσταθίοu Ευστάθιος 

Ζαχαρι&δης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλι&δης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

lεpο8ιακόvοu Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιω&ννης 

Κοιτσελλή Ρήνα 

Κατσουvωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλ&ρης Χρίστος 

Κωvσταvτ(vου Ντ(vος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Παναγίδης Κίμων 

Παvαγιώτοu Αv8pέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχ&λης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στuλιαvού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κupιάκος 

Φ&ντης Ανδρέας 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγι&ννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τ&κης 

Χρίστου Κυρι&κος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χpuσοστόμοu 1 Άριστος 
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Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρί8ης Ιω&ννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙ ΝΑ Κ Α Σ Π Ε Ρ Ι Ε Χ Ο ΜΕΝ Ω Ν 

1) Απόφαση ύστερα από συζήτηση [Α. Γαλανός, Τ. Χατζη8ημητρίου, Π. 
Στυλιανού, Ποοε8ρεύων (Γλ. Κληρί8ης) και Μ. Πουμπουρής] για τη σύσταση 
Ει8ικής Επιτροπής για. να. μελετήσει τα προβλήματα. ορισμένων κα.τα.στημα.

τα.pχών των οποί~υν τα. καταστήματα. βρίσκονται στην περιοχή της γραμμής 
αντιπαράταξης. 

2) Δήλωση του αξ. Βουλευτή Μ. Πουμπουρή ότι στη συνε8ρία αυτή του 
Σώμα.τος θα. εκτελεί χρέη Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, 

ένεκα. της παραίτησης από την πιο πάνω θέση του α.ξ. Βουλευτή Ντίνου 
Κωνσταντίνου. . 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών κα.ι Προϋπολο

γισμού για. το νομοσχέόιο ((Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 1) του 1990» και ψήφιση αυτού. 

4) Έκθεση της ΙCοινοβουλευτικης Επιτροπής Εσωτερικών για. το νομοσχέόιο 
«0 περί Αγροφυλ&κων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό. 

5) Έκθεση και Συμληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το νομοσχέ8ιο «0 
περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και &λλα Θέματα) (Προσωρινές 

Διατάξεις) Νόμος του 1989» και απόφαση για αναβολή του θέματος ύστερα από 
συζήτηση (Α. Μαρκί8ης, Α. Γαλανός, Δ. Ηλι&8ης, Μ. Πουμπουρής, Χρ. 

Κουρτελλ&ρης και Προε8ρεόων). 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου ((Ο περί των Προϋποθέσεων και 

Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμ&των σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος 

του 1989», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγινε πάνω στο θέμα (Μ. 

Χριστοφί8ης, Α. Γαλανός, Τ. Χατζη8ημητρίου, Ν. Ηλία, Π. Κόλοκος και 

Προε8ρεόων) και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1988» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί Λακατάμιας του 1989» και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικοί) J(ανονισμοί Επισκοπής του 1990» και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας (Ει8ικές Διατ&ξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990», οι 
σύντομες παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Γαλανός και Τ. Χατζη-

8ημητρίου) και έγκριση αυτών. 

11) Έκθεση για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιο3οτεί τη 3ιενέργεια 3απάνης από ορισμένα νομικά πρόσωπα 8ημόσιου 

8ικα(ου για το μήνα Φεβρουάριο του 1990» και έγκριση αυτής. 

12) Κατ&θεση Νομοσχε8ίων και Εγγρ&φων. 
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13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Το αίτημα για οικονομική ενίσχυση από το 

κράτος του εκΟοτικού ο(κου Χρ. Ανδρέου για την έκδ:οση σειράς βιβλίων, που θα 

οcναφέρεται στους 9 απαγχονισθέντες του 1955-1959 - Η σκοπούμενη αναθεώρηση 
στη φορολογία του φιλοδ:ωpήματος αποχωροόντων υπαλλήλων ημικρατικών οργα

νισμών -Η έκδ:οση των 'απάντων' του J(ύπριου λογοτέχνη και πεζογράφου Νιχου 

Νικολα"ίδη - Το αίτημα της ασφαλτόστρωσης του δρόμου Αγίας Βαρβάρας

l(οτσιάτη - Η κατάργηση του θεσμού των κοινοταρχών στις Οημαρχούμενες πόλεις 
και κοινότητες - Η κοινότητα Φαρμακά αντιμετωπίζει σοβαρή οχληρία και 

κινδύνους οδικών ατυχημάτων εξαιτ(ας υπερφορτώσεων που γίνονται από φορτηγά 

αυτοκίνητα - Η κάλυψη μέρους των δαπανών των κοινοτήτων για τον οΟικό 

φωτισμό -Το αίτημα των μικροκαταστηματαρχών για παραχώρηση του 

Οικαιώματος ανοίγματος των καταστημ&των τους και τα απογεύματα στις Ωυο 

προ της Πρωτοχρονι&;ς Τετάρτες - Τα θέματα υγείας που απορρέουν από τη 

λειτουργία του κλιβάνου του εργοστασίου DEXEL -Η επιΩιόρθωση των 

παγκέττων της κύριας ο8ικής αρτηρίας Τσερίου-Αναλιόντα και Τσερίου-Δευτεράς 

- Το αίτημα των κατοίκων Τσερίου για την αποπεράτωση με πρέμιξ του Ωρόμου 

Τσερίου-Π. Λακατάμιας - Η ασφαλτόστρωση του Ωρόμου που συνΩέει το Τσέρι 
με τον κύριο Ωpόμο Λευκωσ(ας-Λεμεσού -Η σύν8εση της κοινότητας Τσερίου με 

τον αγωγό Βασιλικού-Πεντ&σχοινου - Η κ&λυψη με πρόχειρες πλ&;κες των 

οικισμών αυτοστέγασης στο Τσέρι - Η προώθηση στοιχειωΟών μαθημ&των οΟικής 
συμπεριφοράς στα Γυμνάσια και Λύκεια - Η Ωιαπλ&τυνση και βελτίωση της 

κύριας οΟικής αρτηρίας Τσερίου-Δευτεράς - Η κατασκευή αντιπλημμυρικού έργου 
στην κοινότητα Τσερίου - Οι επιπρόσθετες ανάγκες της κοινότητας Τσερίου σε 

πόσιμο νερό - Την παρουσία αστυνομικής Ούναμης και το Οιαχωρισμό οικοπέΟων 

για μεταφορά; των βιοτεχνικών τους μον&Ωων ζητούν οι κάτοικοι Τσερίου - Η 
αγορά για τις σχολικές βιβλιοθήκες της 'Μεγάλης Κυπριακής Εγκυκλοπαί&ειας' 

του Άντρου Παυλίδη -Τα διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Κρατική 

Ορχήστρα Νέων -Η ποινική Ωίωξη εκτοπισθέντων και πληγέντων επιχειρηματιών 

για χρέη τους -Η επιδιόρθωση της υδατοδεξαμενής στο χωριό Παχύαμμος - Η 
μεταφορά πόσιμου νερού από την τοποθεσία 'Τερατσι&; 1 προς τον Παχύαμμο - Η 
παραχώρηση νέων αΟειών 'Ζ 1 σε μη επαγγελματίες αυτοκινητιστές - Η κάθοΟος 
κλιμακίου της Ελληνικής Αρχαιολογικής Υπηρεσίας στην Κύπρο για ανασκαφικές 

εργασίες - Η ΩιΟασκαλία στους κατα8ίκους των κεντρικών φυλακών μαθημ&των 
στοιχειώ8ους εκπαίΟευσης - Η πλ'ήρωση των κενών θέσεων ανώτερου ερευνητ'ή και 
ερευνητή Α' στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών -Η παροχή βοήθειας στο 
ρουμανικό λαό σε εσπεριδοειδή - Η κλοπή από την 32η Μ.Κ. της Εθνικής 

Φρουρ&;ς Οέκα αντιαρματικών πυραύλων και &λλου υλικού - Η τοποθέτηση 

περισσότερων ηλεκτρικών λαμπτήρων στην οΟό Συρακουσών - Η κατασκευή 

πεζοΟρομίων στον Άγιο Παύλο Λευκωσίας και η ηλεκτροΟότηση της οΟού Ικ&ρου 

-Τα Οι&;φορα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι ακριτικές περιοχές Αγίου 

Παύλου Λευκωσίας - Η αξιοποίηση της άμεσης συμμετοχής του κοινού στην 

εκστρατεία καταπολέμησης των ναρκωτικών - Η ανασφαλής Ωιαβίωση των 

Ελλήνων εγκλωβισμένων της Καρπασίας -Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 

πρόσφυγες του Συνοικισμού Τερσεφάνου). 

14) Απόσυρση του θέματος «Η αντιδεοντολογική συμπεριφορά του Κυβερνη
τικού Εκπροσώπου» ύστερα από Οήλωση του κ. Α. Γαλανού ότι η εγγραφή του 
στηριζόταν σε αναληθείς πληροφορίες και απόφαση ύστερα από συζήτηση (Α. 
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Γαλανός, Προε8ρεύων, Α. Μαθηκολώνης και Τ. Χατζη8ημητρίου) όπως η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανονισμού της Βουλής μελετήσει και υποβάλει 
Έκθεση προς το Σώμα για το θέμα των Sηλώσεων των Υπουργών μετά την 

ψήφιση των νομοσχε8ίων. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογpαφείο τιις Κuπpιακής Δημοκpατ(ας 1 Λευκωσία. 







Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρ(αση 8ης Φεβρουαρ(ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ.) 

(Αρ. 18) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνε8ρ(ας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη, όπως βρισχεται μπροστά σας, πρέπει 
να σας αναγγείλω ότι έχει συνεδριάσει η Επιτροπή Επιλογής και έχει επιλέξει 
στην ad hoc Επιτροπή για τα θέματα της πράσινης γραμμής τους κυρ(ους Αλέκο 
Μαρκ(8η Πρόεδρο, Τάκη Χατζη8ημητρίου, Πέτρο Στυλιανού και Χρίστο Πέτα 
Μέλη. Οι όροι εντολής της Επιτροπής αυτής ε(ναι η μελέτη των θεμάτων των 

καταστηματαρχών της πράσινης γραμμής. 

Σήμερα, κύριοι συνά8ελφοι, θα αρχίσουμε κάπως ανορθό8οξα. Θα αρχ(σουμε 
με το Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχε8(ων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1) Ο περί Συντάξεων (Πρόε8ρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας, 
Πρόεδρος και Αντιπρόε8ρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, r,;,ουργοί 
και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
J(ΟCτατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

(1595) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ1jς Οικονομικών και 

ΠpοUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(2) . Ο περί Επιβαρυντικών Διαταγμάτων Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουρyε(ο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα έξι νομοσχέ8ια κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Οικονομικών: 

(3) Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου {Ψήψιση ΠροUπολο-

γισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(4) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος {Αρ. 2) του 1990. 

(5) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος {Αρ. 3) του 1990. 
(6) Ο περί Ει3ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτό

ξεως) Νόμος {Αρ. 3) του 1990. 

(7) Ο περί Ει3ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως {Ταμείο Αναπτό

ξεως) Νόμος {Αρ. 4) του 1990. 

(8) Οι περί Φορολογίας του Εισο3ήματος {Καθορισμός Κατηγοριών Νέων 

Μεταποιητικών Προϊόντων) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα. ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 

και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(9) Οι περί Ακινήτου Ι3ιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) {Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(10) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας {Αιτήσεις και Ιεραρχικαί 

Προσψυγαί) Κανονισμοί του 1990. 
( 11) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας {Δικαιώματα) Κανονισμοί του 

1990. 
(12) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας {Αποζημίωσις) Κανονισμοί του 

1990 . 

. Κατατέθηκαν από το Ύποuργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

{ 13) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών 

Προϊόντων {Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) {Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του 1990. 
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Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

( 14) Έγγραφα που αφορούν: 

( α.) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 3ημόσια. 

υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη ι\κτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κα.τα:rέθηκα.ν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποcραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οικονομικών και 

(15) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλfιλων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών Προ

σώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατι\θηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αρα.πέμπεται 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπ'ής Οικονομικών και 

( 16) Έγγραφο αναφορικc!. με εξοικονομήσεις με βάση το c!.ρθρο 4(2) του 
περί ΠροUπολογισμού του Κεντρικοό Σφαγείου Νόμου του 1989 (Αρ. 
139 του 1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(17) Πρόταση νόμου: Ο περί Προσλήψεως Έκτακτων Υπαλλήλων (Δημό

σια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Απαγορευτικός) (Αρ. 1) Νόμος του 
1990. 

Κατατέθηκ~ από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

Υποcρχει παρc!.κληση όπως η πρόταση νόμου κηρυχθεί επείγουσα και ψηφιστεί 

στη σημερινή συνεδρία του Σώματος. Αν το Σώμα συμφωνεί, και αντιλαμβc!.νομαι 

ότι 3εν υπάρχει ένσταση, τότε παρακαλώ την Επιτροπή Οικονομικών να συνέλθει 
για να εξετάσει αυτό το θέμα και να μας κοινοποιήσει την Έκθεσή της, όταν θα 

είναι έτοιμη. 
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Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει περατωθε(. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Α: Νομοθετική Εργασία. 

Εδώ θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να δεχτούν να αρχίσουμε με τα 

θέματα υπ' αριθμό 16 και 17 στην ημερήσια 8ιάταξη, 8ιότι ο κ. Ζαχαριά8ης ο 

οποίος θα διαβάσει τις σχετικές 'Εκθέσεις είναι ανάγκη να αποχωp'ήσει από αυτή 
τη συνεδρία λόγω προσωπικής υποχρέωσης. 

Το υπ' αριθμό 16 θέμα είναι: ι<Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990.» (Πρόταση νόμου). 

Καλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, τον κ. 

Ζαχαριάδη, να διαβάσει τη σχετική Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε 8υο συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 5 Φεβρουαρίου 
1990. 

Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου 
για την παράταση από το 550 στο 60ό του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης των 
αστυνομικών και λοχιών. 

Με την τροποπο(ηση αυτή ικανοποιείται ένα παλιό αίτημα των μελών της 

αστυνομικής δύναμης και Οημιοuργούνται οι αναγκαίες προUποθέσεις για την 
αξιολόγηση και των προσώπων αυτών για σκοπούς προαγωγής τους, σύμφωνα με 

τους νέους Κανονισμούς προαγωγών στην Αστuνομ(α. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι με την 

τροπολογ(α αυτή σuμφωνε( τόσο το Υπουργείο Εσωτερικών όσο και οι άμεσα 

εν8ιαφερόμενοι, συμφωνεί με τις 8ιατάξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο ~. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Μόνο 8uo λόγια, κύριε Πρόε8ρε, εκ μέρους της Επιτροπής Εσωτερικών. 

Όπως αναφέρεται και στην εισηγητική μας Έκθεση, η τροπολογία ·αυτή 
αίρει μια ανισότητα, μια α8ικία θα έλεγα, που υφίσταται σε βάρος των 
αστυνομικών και των λοχιών οι οποίοι σήμερα αφυπηρετούν στο 550 έτος της 
ηλικίας τους, ενώ πρόσωπα που είναι πάνω από το βαθμό του λοχία αφυπηρετούν 

στο 606 έτος. Εκτός του ότι σήμερα ο άνθρωπος είναι γεγονός ότι εργάζεται 

πολύ πέραν του 55ου έτους της ηλικίας του, η τροπολογία αυτή θα 8ώσει την 
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ευχέρεια στους αστυνομικούς και στους λοχίες να αξιολογηθούν και να έχουν 

κάποια ανέλιξη στην υπηρεσία τους, προτού αφυπηρετήσουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Εφόσον 3εν υπάρχει άλλος ομιλητ>\ς, προχωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1 πάpχει ένσταση; 
Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το Οεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, και το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 3εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε σ.το επόμενο θέμα: «0 περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990.» (Πρόταση νόμου). 

Παρακαλώ τον κ. Ζαχαριά3η να 3ιαβάσει την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ ΠΑΡΑΛΙΑΣ(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1990» 

Παpόv-.ες: 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η Ι(οινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Φεβρουαρίου 1990. 

Σκοπός της πρότασης νόμου ε(ναι η αναστολή της χορήγησης οποιωνΟ-ήποτε 

νέων αΟειών για την εκμετάλλευση ή χρ'ήση της παραλίας από την 1 η Ιανουαρίου 
ως τις 31 Δεκεμβρίου 1990. 

Με την ενδιάμεση αυτή νομοθετική ρόθμιση διατηρείται στην ουσία το νομικό 

καθεστώς για τις άΟειες εκμετά:λλευσης των παραλιών, έτσι που να δοθεί η 

αναγκαία πίστωση χρόνου για την αναθεώρηση και τον εκσυγχρονισμό της 

νομοθεσίας yr.α. την προστασία της παραλίας) εργασία που Οεν ήταν δυνατό να 

ολοκληρωθεί πριν από την έναρξη της νέοcς περιόδου εκδόσεως των αδειών αυτών 

λόγω των πολλών και ποικίλων απόψεων και πτυχών του θέματος που είχαν 

εγερθεί στο στάδιο της μελέτης του από την Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τις πρόνοιες της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, μια μικρή 8ιευκρίνιση. 

Το γεγονός ότι ζητούμε να ισχύσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 1990 8ε 
σημαίνει ότι η Επιτροπή Εσωτερικών Οε θα επιληφθεί του θέματος αυτού 

νωρίτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ι(ύριε ΠρόεΟρε, από τη θέση μου. 

Παρ' όλο που ίσως να λεχθεί ότι είναι πλεονασμός, πέραν των όσων ανέφερε 

ο ΠρόεΟρος της Επιτροπής Εσωτερικών, γνωρίζοντας την κατάσταση που 

επικρατεί, κυρίως στις παραλίες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου, που άμεσα 

επηρεάζονται, θα ήθελα να εκφράσω, ελπίζω, την πεποίθηση της Επιτροπής 

Εσωτερικών ότι πριν από την έναρξη του φετινού καλοκαιριού θα είναι έτοιμοι οι 

νέοι Κανονισμοί, ώστε να μπορούν να εφαρμοστούν και να μη χρειαστεί να 
εξαντλήσουμε όλο το περιθώριο μέχρι το τέλος του χρόνου. Διότι υπενθυμίζω ότι 

εκκρεμούν οι τροποποιήσεις αυτές Ουο τουλάχιστο χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό έχει πει και ο ΠρόεΟρος της Ι\.οινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, 

κύριε Σολωμή, και ελπίζω ότι θα πραγματοποιηθεί, ώστε να τους εφαρμόσουμε 

από το καλοκα!ρι αυτό που έχουμε. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, ακριβώς επειΟή Οεν είναι Ουνατό να θεσπιστούν Κανονισμοί 

σύντομα, ΟίΟεται αυτή η παράταση μέχρι το τέλος του χρόνου και να μην έχουμε 

αυταπάτες. Σ 'αυτό το θέμα, το οποίο αποΟεικνύεται να είναι πολύ μεγΟCλο, θα 
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πρέπει να εμπλ·ακοόν υπηρεσίες όπως ο τουρισμός, η εμπορική ναυτιλία, το 

Τπουργείο Εσωτερικών 1 διότι η παραλία Οεν είναι θέμα της κοι.νότητας στην 

οπο(α γεωγραφικά βρίσκετοcι. Είναι θέμα εμφάνισης της Κύπρου. Πρέπει να 

υπάρξει μια ομοφωνία και πρέπει να υπάρξει ένας φορέας ο οποίος να επιλαμβά

νεται των πολλαπλών και ποικίλων προβλημάτων που εγείρονται από αυτό το 

ζήτημα. 

Γι' αυτό το λόγο, με όλη τη σοβαρότητα και με υπευθυνότητα και όσο πιο 
σύντομα μπορεί, η Επιτροπή Εσωτερικών θα κινητοποιήσει και τις αρμόδιες 

υπηρεσίες των -Υπουργείων που ανέφερα, για να γίνει κάτι για το οποί.ο τέλος 

πάντων να είμαστε περήφανοι και όχι να δημιουργούνται καταστάσεις ανεπι

θύμητες, όπως άρχισε να συμβαίνει σε μερικές περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εύχομαι αυτή η προσπάθεια να περατωθεί όσο γίνεται πιο γρήγορα, δ:ιότι 

πράγματι το θέμα δ:εν είναι τόσο απλό όσο φαίνεται. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς δυο σημεία έχουν σημασία. 

Πρώτο, να υπάρξει συντονισμός, όπως λέχθηκε, κυβερνητικών υπηρεσιών και 
εδ:ώ είναι ένα πρόβλημα που παρατηρείται. Δεν υπάρχει ο αναγκαίος συντονισμός 

για αντιμετώπιση προβλημάτων που αφορούν πολλές υπηρεσlες. Και εδ:ώ 

πράγματι αναμένουμε από την κυβέρνηση να προχωρήσει χαι στο θέμα των 

παραλιών, ιδ:ια(τερα της ελεύθερης Αμμοχώστου αλλά και σε πολλά άλλα 

πράγματα, με τον απαιτούμενο συντονισμό των κυβερνητικών υπηρεσιών. 

Το δ:εύτερο σημείο είναι ότι πράγματι η Επιτροπή Εσωτερικών πρέπει να 

συνεχίσει να παρακολουθεί την υλοποlηση των J(ανονισμών και των αποφάσεων 

όσον αφορά την επίλυση του προβλήματος. 

Επομένως υπάρχουν δ:υο πτυχές: Συντονισμός από πλευράς κυβέρνησης χαι 

συνεχής παρακολούθηση από πλευράς της Επιτροπής της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς υποστηρίζουμε τη σχετική πρόταση νόμου, διότι 

παράλειψη της Βουλής να παρατείνει την ισχύ του νόμου μέχρι το τέλος του 

χρόνου θα Οημιουργήσει προβλήματα σε βιοπαλαιστές που έχουν αξιοποιήσει ή 

αξιοποιούν την παραλlα με τον τρόπο που την αξιοποιούν. 

Υπογραμμίζουμε όμως κι εμείς την ανάγκη όπως επισπευσθεί η ψήφιση των 

Κανονισμών, έτσι που να ρυθμιστει αυτό το ζήτημα κατά τον καλύτερο Ουνατό 

τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

Προχωρούμε στη δ:εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δ:εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αναστολή της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του βασικού νόμου και 
μεταβατική ρύθμιση. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται, 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεl σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον 3εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα. είναι το υπ' αριθμό ένα στην ημερήσια διΟCτα.ξη: 

«0 περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989.» 
Πρόκειται περί της αναπομπής, την οποία έκαμε ο εξοχότατος Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας, του Νόμου τον οποίο ψήφισε αυτό το Σώμα. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβ&σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης // 
Δήμος Γεωρyι&δης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συν.ή'λίJ.: στις 6 Φεβρουαρίου 1990 
και επανεξέτασε τον πιο πάνω Νόμο το,ν,/C:ποίο η Βουλή ψ'ήφισε στις 11 
Ιανουαρίου 1990 και τον οποίο ανέπεμ,ψ{ ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατ' 
επίκληση του &ρθρου 51.1 του Συντ&yμ;Ο(τος. Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν 
ο Υπουργός ΠαιΟείας καιyΓ~~ό(Εισαγγελέας της Δημοκρατίας οι οποίοι και 
ανέλυσαν τους λόγους για τ~υς οποίους ζητείται η επανεξέταση του Νόμου που 
θεσπίστηκε. ~,,., ,// 

Σύμφωνα με τους//;ροτασσόμενους λόγους αναπομπής, όπως αυτοί ανα
φέρονται στ"!'J.Αfχετιχή επιστολή του ΠροέΟρου της Δημοκρατίας προς τον ΠρόεΟρο 
της Βουλήι(ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1990, υποστηρίζεται, αν&μεσα σ' &λλα, η 
&ποψ',V.(τι η αναπεμπόμενη νομοθετική πρόνοια αποτελεί επέμβαση της Νομο
θε7ης Εξουσίας στην αρμοδιότητα της Εκτελεστικής Εξουσίας και ότι η μη 

Lμμετοχή του Υπουρyοό Παιδείας δεν εξασφαλίζει την έγκαιρη και ομαλή έναρξη 

/ τη~,λειτουργίας του Πανεπιστημίου J(ύπρου. 
/ 
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Η Επιτροπ'ή, επανεξετάζοντας τον αναπεμφθέντα Νόμο και τους λόγους 
πάνω στους οποίους στηρLχθηκε η αναπομπή του, εξακολουθεL να υποστηρίζει 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι' αυτό και αποφάσισε ομόφωνα να 
εισηγηθε( στη Βουλή όπως εμμείνει στην απόφασ'ή της σε σχέση με αυτόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος της αναπομπ-ής και όχι επί" της ουσίας; 

Ο κ. Χοιτζηδημητρίου, 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, στην Έκθεση της Επιτροπής οινοιφέρετοιι ότι είνοιι ομόφωνη 

η τοποθέτηση της Επιτροπής. Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι απουσιάζαμε από 

τη συνεδρίαση και δεν είχαμε την ευκαιρία να Οιατυπώσουμε απόψεις και να 
πούμε ότι ε!μαστε αντίθετοι προς την Έκθεση και ότι το κόμμα μας τάσσεται 

υπέρ της αναπομπής για τους λόγους που υποστηρίχθηκιχν, όταν εσυζητείτο το 

νομοσχέδιο, την προηγούμενη φορά. 

Εuχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, γιοι τους ίδιους λόγους η Κοινοβουλευτική μοις Ομά8οι θοι 

ψηφίσει την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας και αναφέρω ότι για τους 

ί8ιους λόγους που ανέφερε ο κ. Χοιτζη8ημητρ(ου δεν μπόρεσαν νοι παρευρεθούν 

αντιπρόσωποί μας στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής~ γι' αυτό 

αντιλαμβάνομαι ότι το 'ομόφωνα' σημαίνει την ομοφωνία των παρευρισκομένων. 

Πιστεύουμε λοιπόν ότι η παρουσία του Υπουργού Παιδείας στο Συμβούλιο 

του πανεπιστημίου όχι μόνο δεν αποτελεί εμπόδιο, αλλά αποτελεί παράγοντα που 
θα διευκολύνει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο τη λειτουργία του Πανε

πιστημίου. Γ 'αυτό υποστηρίζουμε την αναπομπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μοιρκί8ης. 

Επί της αναπομπής, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τι εννοείτε, κύριε Πρόεδρε, επί της αναπομπής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι επ! της ουσίας του νομοσχεΟίου το οποίο ψηφίστηκε κατόπιν 

μοικρά.ς συζητήσεως. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επί της οινοιπομπής, κύριε Πρόε8ρε. 

Η αναπομπή βαηιζόταν σε τέσσερις ή πέντε λόγους. Μπορεί να χωριστούν οι 

λόγοι σε δυο κοιτηγορι#ς. 

Η πρώτη κατηγορία αφορούσε το νομικό λόγο τον οποίο επεξήγησε στην 
Επιτροπή ο Γενικός Εισαγγελέας, ότι Οηλαδή ο αναπεμπόμενος νόμος αποτελεί 

ποιρέμβοιση της Νομοθετικής Εξουσίας στοι όριοι της Εκτελεστικής Εξουσίας. Ο 

νομικός αυτός λόγος, κατά τη γνώμη μου, Οεν ευσταθεί για τον απλούστατο λόγο 
ότι η Νομοθετική Εξουσία έχει απόλυτο Οικαίωμα να προσδιορ(σει με νόμο τα 

προσόντα αυτών που δικαιούνται ή δε Οικαιούνται να Οιοριστούν σε σuγκεκpιμένο 
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διοικητικό όργανο. Ο προσδιορισμός των προσόντων διορισμού σε διοικητικό σώμα 

είναι καθ 'εαυτό έργο της Νομοθετικής Εξουσίας. 

Οι λόγοι της δεύτερης κατηγορίας μπορούν να συνοψιστούν σε μια απλή 
πρόταση: Επειδή όλα τα. μέλη της Διοικούσας Επιτροπής κατοικούν και 

διαμένουν στο εξωτερικό και το μόνο μέλος της Διοικούσας Επιτροπής που 

δια.μένει και κατοικεί στην Κύπρο είναι ο νυν Υπουργός Παιδείας και για να 

υπάρχει σύνδεση μεταξύ της Εκτελεστικής Εξουσίας και της Επιτροπής 1 πρέπει ο 
Τπουργός Παιδείας, ο νυν Τπουργός Παιδείας, να είναι μέλος της Επιτροπής. 

Η απάντηση σ 1 αυτή τη λογική είναι απλή. Το ότι ο νυν Υπουργός Παιδείας 

δικαιοόται με βάση την αρχική νομοθεσία να είναι μέλος της Προσωρινής 

Διοικούσας Επιτροπής είναι γεγονός τυχαίο. Είναι γεγονός τυχαίο, γιατί 

οφείλεται στο γεγονός ότι αυτός ο συγκεκριμένος Υπουργός ΠαιΟειας έχει 

ταυτόχρονα και την ιδιότητα του καθηγητή πανεπιστημίου. 

Αν για. πα.ράΟειγμα Υπουργός ΠαιΟείας Οεν ήταν ο κ. Φιλίππου, αλλά ήταν ο 

κ. Κατσελλής, τότε με βάση τη νομοθεσία που ψήφισε η Βουλή ο Τπουργός 
Παιδείας δε θα είχε δικαίωμα να μετέχει στην Προσωρινή Διοικοόσα Επιτροπή 
του Πανεπιστημίου. 

Αν αύριο το πρω{ ο ΠρόεΟρος Βασιλείου αποφασίσει να. αΥασχηματίσει την 
κυβέρνηση και να. μεταθέσει τον Υπουργό ΠαιΟεία.ς στο Υπουργείο Υγείας και να 

φέρει τον Τπουργό Τγείας στο Τπουργείο Παιδείας, τότε ο νέος Τπουργός 

Πα.ιΟεία.ς Οε θα. έχει κανένα Οικαίωμα να. μετέχει στην Προσωρινή Διοικούσα. 

Επιτροπή. 

Η ουσία. όμως του θέμα.τος είναι άλλη. Η ουσία. είναι ότι το πνεύμα. της 

Βουλής ήταν να. Οημιουργήσει ένα πανεπιστήμιο πραγματικά αυτόνομο από την 

κυβέρνηση και γενικά την Εκτελεστική Εξουσία. 

Ένα. πράγμα. πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους, ότι ο ΠρόεΟρος της 

Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου με βάση το Νόμο είναι ο 
πρώτος Πρύτανης του Πανεπιστημίου, είτε μας αρέσει είτε Οε μας αρέσει, και θα. 

διατηρήσει την ιδιότητα του Πρότανη του Πανεπιστημίου, μέχρις ότου δημιουρ
γηθοόν τόσα τμήματα όσα λέει ο ίδιος ο Νόμος, προκειμένου να γίνουν εκλογές 

για. την εκλογή του πρώτου εκλέξιμου Πρύτανη του Πανεπιστημίου της Κύπρου. 

Ο Νόμος λέει: « 'Οταν ολοκληρωθεί η κατάρτιση των Συμβουλίων πέντε 
τουλάχιστο Τμημάτων -τότε και μόνο τότε-εκλέγεται ο Πρύτανης και ο Αντι

πρύτανης και συγκροτειται η Σύγκλητος και το Συμβούλιο του Πανεπιστημίου.>> 

Και προχωρεί ο Νόμος και λέει: «Μέχρι την εκλογή της πρώτης Συγκλήτου 
και τη σύσταση του πρώτου Συμβουλίου του Πανεπιστημίου, η Προσωρινή 

Διοικούσα. Επιτροπή έχει όλες τις αρμοΟιότητες και εκτελεί όλα. τα καθήκοντα. 

του Συμβουλίου και της Συγκλήτου. Και μέχρι την εκλογή του πρώτου 

Πρυτάνεως ο Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικοόσας Επιτροπής έχει όλες τις 

αρμοΟιότητες και εκτελεί όλα τα. καθήκοντα. του Πρυτάνεως.>> 

Και ήταν εκτός του πνεύμα.τος της Βουλής ο Οιορισμός Υπουργού όχι μόνο ως 

ΠροέΟρου αλλά και ως απλού μέλους της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής. 

Η Βουλή προσδιόρισε ως προσόν την ακαδημαϊκή προέλευση αυτών που θα 

αποτελούσαν τηV Προσωρινή Διοικούσα. Επιτροπή. Δε φα.νταστήκα.με ότι θα ήταν 
Ουνατό να έλθει η κυβέρνηση και να Οιορίσει τον υπεύθυνο 1 πουργό για την 
Παιδεία ταυτόχρονα και Πρόεδρο της Προσωρινής Διοικοόσας Επιτροπής, δηλαδή 
και πρώτο Πρύτανη του Πανεπιστημίου για αρκετό καιρό, ίσως ορισμένα χρόνια.. 
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Και αυτοί εινα.ι οι λόγοι, κύριε Πρόεδρε, για τους οποίους ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός αποφάσισε α.πό την πρώτη φορά να. ψηφισει υπέρ της συγκεκριμένης 

πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει εναντίον της αναπομπής; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, φοβούμαι ότι μπήκαμε ξανά στη συζήτηση της ουσίας του 

θέμα.τος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν μπήκαμε, κόριε Χατζηδημητρίου. Μπήκαμε σε μια μικρή πτυχή 

της ουσίας, γιατί ήθελε να κάμει το argument του ο κ. ΜαρκίΟης πάνω στην 
αναπομπή. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Νομίζω ότι αυτή η μικρή πτυχή μας υποχρεώνει να δώσουμε κι εμείς μια 

μικρή απάντηση στην ίδια μικρή πτυχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τη δώσετε. Αν πρόκειται να κάμετε το επιχείρημά σας υπέρ της 

αναπομπής, τότε βεβαίως να τη δώσετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα συζητήθηκε διεξοδικά και είναι γνωστές οι 

θέσεις της κάθε πλευράς και η επιχειρηματολογία, Αλλά με την ευκαιρία της 

αναπομπής έρχεται στο προσκήνιο η ουσία του θέμα.τος, αν πρέπει .3ηλ. ή όχι ο 

Υπουργός Παιδείας -που τυγχάνει να είναι και ακα.Οημα.'ίκός- να είναι Πρόεδρος 

του Διοικητικού Συμβουλίου του Πανεπιστημίου. Ι\.ατά την άποψη τη Οική μας, 

αυτό ήταν μια ευτυχής συγκυρία και θα 'πρεπε να εκμεταλλευτούμε αυτή την 

ευκαιρία, αν αγαποόμε, αν θέλουμε να προωθήσουμε την έννοια του Π ανεπι

στημίου. Και φοβούμαι ότι Οεν είναι τόσο συνταγματικά ή θεσμικά τα κριτήρια 

τα οποία ίσχυσαν για τη λήψη αυτής της απόφασης. Και στην κρίση πολλών 
ανθρώπων υπάρχει η εντύπωση ότι λειτούργησαν συγκεκριμένα κριτήρια για τον 

περιορισμό των αρμοΟιοτήτων του συγκεκριμένου Υπουργού. Ι\.αι φτάσαμε στο 

σημείο να θεσπίζουμε ως Βουλ'ή ειΟική νομοθεσία. που να. κα.ταργει συγκεκριμένο 
άνθρωπο που έχει τα συγκεκριμένα. προσόντα, για. να μην προσφέρει τις υπηρεσίες 

που μπορεί να προσφέρει στο Πανεπιστήμιο. Έτσι, με οποιοΟήποτε νομικό 

πλαίσιο και αν περιβάλουμε αυτή την τοποθέτηση, Οεν απαλλάσσεται η λογική 

από αυτή τη συγκεκριμένη έννοια. Και είναι από τις θλιβερές ώρες της Βουλής να 

συζητά με αυτό τον τρόπο αυτό το θέμα κατ' επανάληψη με αυτού του είΟους την 

επιχειρηματολογία. 

Λέχθηκε ότι θα είναι Πρύτανης του Πανεπιστημίου. Όχι και Πρύτανης του 

Πανεπιστημίου~ Θα υπάρχουν οι αρμοΟιότητες του Πρύτανη, Οε θα έχει την 

ιΟιότητα του Πρύt/ινη. Και είναι υποχρεωτικό να. υπάρχει και η παρέμβαση του 
κράτους. Ι\.άποιο κράτος χρειάζεται να. βάλει την καμπούρα του από κάτω, τις 

πλάτες του, για. να μπορέσει να υπάρξει κάποτε το Πανεπιστήμιο της Ι\.ύπρου 
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·στα τέλη του 20οό αιώνα κοcι στις αρχές του 21ου αιώνα. Και φοβούμαι ότι με 

την τακτική την οποία ακολουθούμε στο τέλος εκεtνο το οποίο θα επηρεάσουμε θα 

είναι τη σωστή οργάνωση, την αποΟοτική λειτουργία των ανθρώπων, την 

αξιοποίηση των Οuνατοτήτων τις οποίες έχουμε. 

Έτσι εμείς γι / αυτούς ακριβώς τους λόγους νομίζουμε ότι θα 'πρεπε να 

παραμείνει όπως αρχικά ψηφLστηκε ο Νόμος. Τασσόμαστε υπέρ της αναπομπής. 
Άλλωστε, έχουμε κατά. νου όλη την προηγούμενη επιχειρηματολογία, όπου η 

πολιτική τοποθέτηση Οεν ήταν ποτέ εμπόΟιο για την τοποθέτηση κάποιου στη 

θέση του μέλους του Διοικητικού Συμβουλίου, πράγματα τα οποία προέκυψαν κοcι 

συζητήθηκαν και αποφασίστηκαν στη συνεΟρ!α.ση κατά την οποία εσυζητείτο ο 

περί Πανεπιστημίου Νόμος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα βεβαίως, όσον αφορ&. την ουσία, εξαντλήθηκε στην 
προηγούμενη συνε8ρία. Όμως, επει8ή &.νοιξε αυτή η μικρή πτυχή και έγιναν 

σχόλια, και δυστυχώς πέραν των σχολtων έγιναν και κάποιοι χαρακτηρισμοι, εμείς 

πιστεύ.ουμε, με όλο το σεβασμό προς τους συναδέλφους, ότι θλιβερή 'ήταν η 

προσπάθεια να. προωθηθεί ο "Υπουργός σ' αυτή τη θέση και ότι έπρεπε η 

κυβέρνηση πρώτη να έβλεπε ότι κάποιες διαχωριστικές γραμμές έπρεπε να είχαν 

τραβηχτεί σ' αυτό το θέμα. Και μ&.λιστα το πρόβλημα 8ημιουργήθηκε, γιατί 

επρόκειτο περί ενός συγκεκριμένου ατόμου και με κανέναν τρόπο Οεν έπρεπε να 
προωθηθεί σ' αυτή τη θέση ο Υπουργός Παι8είας. Και σίγουρα υπήρχαν 

κατάλληλα πρόσωπα γι' αυτή τη θέση του Προέδρου της Επιτροπ'ής, για νοc 

προωθήσουν το θέμα του Πανεπιστημίου και Οεν ήτοcν αναγκαίο ο εν λόγω 

Υπουργός Παι8είας να ήταν Πρόε8ρος. Έπρεπε να υπήρχε κ&.ποια περισσότερη 

ευαισθησία από πλευράς κράτους. Και είναι αυτή την αρχή την οποία εμείς 

υποστηρίζουμε ε8ώ. Γι' αυτό το λόγο εμείς, όπως λέχθηκε, θα καταψηφίσουμε 

την αναπομπή. 

Όπως επίσης, εφόσον χρησιμοποιήθηκε η έκφραση «θλιβερής περίπτωσης», η 
όλη προσπ&.θεια να επιβληθεί αυτό το πρ&.γμα και ακόμα και το θέμα της 

αναπομπής πιστεύουμε ότι είναι θλιβερό φαινόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου και ο κ. Ποcπαπέτρου κατόπιν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Επί της αναπομπής, κύριε Ευσταθίου. 

Ε. -'ΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ναι. 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε κα.ι κύριοι σuνά8ελφοι 1 
Θα. ε(μα.ι πολύ σύντομος και θα. απαντήσω στο επιχε!ρημα. που έχει 

εκφρα.στε(, ότι η Βοuλή βεβα.(ως και έχει το 8ικαίωμα. να. καθορ!ζει τα προσόντα 

8ιορισμού ή της κατάληψης ορισμένων 8ημόσιων ή &.λλων αξιωμ&.των. Ασφαλώς 
και έχει ΊΟ 8ικα.!ωμα η Βουλή να το κάμει. 
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Εδώ όμως δεν πρόκειται περί καθορισμού προσόντων αλλά περί αποκλεισμού 
1 ι ι ι θ ' β β' ' συγκεκριμενου προσωπου η περι κα. ιερωσεως του α.συμ ι α.στου της υπουρyικης 

ιδιότητας με τη θέση του Προέδρου ή του μέλους της Επιτροπής του Π ανε

πιστημίου. Τούτο εκφεύγει από την εξουσία. της Βουλής των Αντιπροσώπων, διότι 
τότε μόνο καθιερώνονται τα ασυμβίβαστα. των αξιωμάτων, όταν αυτά βασίζονται 
πάνω σε αρχές και δη στην εύρυθμη λειτουργία. της συνταγματικής και της 

έννομης τάξης. 

Αυτά τα ξέρει και ο κ. Κληρίδης ο οποίος παρακολουθώ ότι κοιτάζει το θέμα 

αυτό και ίσως θα έπρεπε να εκφράσει και ο ίδιος την άποψή του. 

Κα.τα συνέπεια., όταν καθιερώνεται ένα οcσυμβίβα.στο, ο αποκλεισμός δηλαδή 

της συμμετοχής ενός πολίτη στην άσκηση των λειτουργημάτων, όπως είναι το 

λειτούργημα. τούτο, πρέπει να το λαμβάνουμε υπόψη~ διότι θα καθίστατο 

αυθαιρεσία πλέον αντί εόρυθμη λειτουργία της Νομοθετικής Εξουσίας. Και 

μάλιστα στην προκείμενη περίπτωση πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι πρόκειται 

περί του κρατικού Πανεπιστημίου και Οιά του νόμου τούτου αποκλείεται από τη 

διαχείριση του Πανεπιστημίου ο αρμόδιος Υπουργός, ο Υπουργός Παιδείας. 

Διερωτώμαι και ζητώ να μάθω και να αντιληφθώ για ποιο λόγο πρέπει να 

αποκλειστε( εκείνος ο κρατικός λειτουργός από τη Οιαχείριση των θεμάτων του , , , π , β, , • θ , 
κρατικου αυτου οργανισμου, του ανεπιστημιου, και ακρι ως επρεπε να οο ει μια 

εξήγηση. Την εξήγηση την έδωσε ο αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Γαλανός, ο οποίος 

ε(πε ότι θα έπρεπε να μην ε(ναι ο Υπουργός, Οιότι υπάρχουν άλλα καταλληλότερα 
πρόσωπα που θα μπορούσαν να Οιοριστούν εκει Αυτό μας είπε. 'Ωστε αυτό 

αποκάλυψε και τη ratio legis, ΟηλαΟή τη φιλοσοφία αυτού του νομοθετήματος, ότι 
πρόκειται περί νομοθετήματος το οποίο αποσκοπούσε στο να αποκλείσει το 

συγκεκριμένο Υπουργό, Οιότι, κατά την αντ(ληψη ορισμένων από εμάς εΟώ, 

υπήρχαν καταλληλότερα πρόσωπα. 

Μόνο αυτό το πράγμα καθιστά Οιαβλητό το νομοθέτημα, Οιότι νομοθετήματα 
που αποσκοπούν στο να αποκλείσουν συγκεκριμένο πρόσωπο Οεν είναι έγκυρα 

νομοθετήματα και καλά έκαμε ο ΠρόεΟρος της Δημοκρατίας να προβεί στην 
αναπομπή, Οιότι πρέπει να οριοθετούνται και οι εξουσίες του νομοθέτη, όταν ένα 

πρόσωπο τυγχάνει της απαρέσκειας, ως συγκεκριμένο πρόσωπο, ορισμένων από 

εκείνους οι οπο(οι Οεν το θέλουν να ασκεί το συγκεκριμένο του λειτούργημα. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Ο κ. Κληρίδης προηγείται, 

Βλέπω ότι αποδεχθήκατε την πρόκληση του κ. Ευσταθίου, κόριε Κληρίδη. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, έντιμοι κύριοι άυν&.Οελφοι, 

Δε θα μιλήσω ούτε με το πάθος ούτε με το ήθος του Κοινοβουλευτικού 

Εκπροσώπου της ΕΔΕΚ, ο οποίος μάλλον με το ήθος του μας έδωσε την 

εντύπωση ότι ο Υπουργός ανήκει στις τάξεις του κόμματός του. Θα το αγνοήσω 
αυτό το πράγμα. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κι εμείς αγνοούμε την παρατήρηση, κύριε ΠρόεΟρε. 
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ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗ2;: 

Απλώς θα απαντήσω σε ορισμένα νομικά. θέματα. 

Εμείς πιστεύουμε και ήταν πάγια η Θέση μας ότι το Πανεπιστήμιο θα έπρεπε 

να γίνει διά. νόμου, 3ε θα έπρεπε να είναι κυβερνητικό τμήμα αλλά ένας 

ανεξάρτητος οργανισμός και ως εκ τούτου διαισθανθήκαμε ότι ο διορισμός 

οποιουδήποτε Υπουργού θα συνέδεε το Πανεπιστήμιο με την κυβέρνηση, διότι δεν 

μπορεί τη μια στιγμή ο Υπουργός να λέει: « 'Αλλαξα το καπέλο και εδώ κάθομαι 
ως ακαδημαϊκός, αλλά, όταν φύγω από αυτή την καρέκλα και καθίσω στη 

διπλανή, ε(μαι Υπουργός.)> Αυτού του είδους τα παιγνια δε μας ικανοποιούν. 

Έρχομαι τώρα στο βασικό θέμα. Δεν αποκλείστηκε ένcις Υπουργός. Αν 

πράγματι λέγαμε ότι αποκλείουμε τον Υπουργό Παιδείας, θα μπορούσε να λεχθεί, 

και θα ήταν ορθό να λεχθεί, ότι είναι το πρόσωπο που αποκλείουμε. Απο

κλείσαμε όλους τους Τπουργούς ανεξάρτητα από το ποιο Τπουργείο κατέχουν. 

Και προχωρ'ήσαμε ακόμα ένα β'ήμα και είπαμε ότι, επειδ'ή θέλουμε το Πανε

πιστ'ήμιο να μην άγεται και να φέρεται και από τη Βουλ'ή, αποκλείσαμε και τους 

εαυτούς μας ως Βουλευτές, για να είμαστε βέβαιοι ότι το Πανεπιστήμιο θα είναι 

ένα ανεξάρτητο οικοδόμημα. 

Γι' αυτό λοιπόν εμείς ταχθήκαμε υπέρ αυτής της &ποψης, χωρίς να έχουμε 

εξετάσει τα πολιτικά ψρον'ήματα του Τπουργού, τα οποία ούτε και μας 

ενδιαφέρουν. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα της αναπομπής. Επανειλημμένα από το βήμα της 

Βουλ'ής αυτής, από την πρώτη στιγμή που έγινε η πρώτη αναπομπή, και μάλιστα 

επί εποχής Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, για το θέμα της μισθοδοσίας των δικαστών 

κατέβηκα από τη θέση του Προέδρου της Βουλής, για να αγορεύσω από το βήμα 

και αντιτάχθηκα σ 'εκείνη την αναπομπή και είπα τότε ότι η αναπομπή είναι πολύ 

σοβαρό δι&βημα και δε γίνεται απλώς και μόνο διότι υπ&ρχει διαφωνία με την 

&ποψη της Βουλής. 

Θα ήθελα μάλιστα εδώ να πω προς το Γενικό Εισαγγελέα, για να το ακούσει 

από το βήμα, ότι η Γενική Εισαγγελία δεν μπορεί να γίνεται υποχείριο της 

Εκτελεστικής Εξουσίας και να αναπέμπει ελαφρ& τη καρδία νόμους, χωρίς να 

υπάρχει πραγματικός συνταγματικός λόγος. 

Είμαι περήφανος, κύριοι, γιατί αυτή η Βουλή επί τριάντα έτη ακολούθησε την 

πολιτική που χάραξα από αυτό το ίδιο βήμα και απέρριψε επανειλημμένα 

αναπομπές, είτε ήταν του Αντιπροέδρου Κουτσιούκ είτε ήταν του Προέδρου 

Μακαρίου είτε του Προέδρου Κυπριανού ή του Προέδρου Βασιλείου. 

Αυτή η Βουλή δεν είναι παίγνιο των Προέδρων. Αυτή η Βουλή είναι σώμα 

με δικ'ή του άποψη και Οεν μπορεί να χρησιμοποιούνται πενιχρά Οήθεν συντα

γματικά επιχειρήματα, για να αναπέμπεται το θέμα στη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στην ουσία του θέματος, παρά μόνο στο βαθμό 

που θίγηκε τούτο στη συζήτηση, γιατί τις απόψεις μου τις έχω εκφράσει κατά τη 

συζήτηση της Πρότασης Νόμου. 

,, 
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Το πρώτο που θέλω να παρατηρήσω είναι ότι θεωρώ τουλάχιστον ατυχή τον 

χαρακτηρισμό της αναπομπ-ής ως θλιβεp-ής. Μπορεί ο οποιοσSήποτε να επιχει

ρηματολογήσει για το βάσιμο ή όχι της αναπομπής, αλλά σε καμιά περίπτωση Sε 

θεωρώ ότι είναι σωστό να χαρακτηρίζουμε την άσκηση ενός συνταγματικοό 

δικοιιώμοιτος του Προέδρου θλιβερή. 

Τώρα, ανέφερε ο χ. ΜαρκίΟης ότι, όταν συζητούσαμε το θέμα του Πανε

πιστημίου στην Επιτροπή Ποιιδε(οις, θέλοιμε σοιφώς νοι διοιχωρ(σουμε την 

κυβέρνηση από το Πανεπιστήμιο. Η πραγματικότητα, κύριοι σ,υνά.Οελφοι, είναι 

ελαφρά Οιαφορετική. Ναι, ήταν έγνοια της Επιτροπής να κατοχυρωθεί η ανε

ξαρτησία του Πανεπιστημίου από πλευράς κρατικών παρεμβάσεων. Ήταν όμως 

έγνοια επίσης της Επιτροπής και έγνοια κατ' αντανάκλαση ολόκληρου του 

Σώματος η κυβέρνηση να. α.να.λάβει τις ευθύνες της, μέχρι που να. στηθεί κα.ι να. 

λειτουργήσει α.υτό το Πανεπιστήμιο. Εlνα.ι α.κριβώς μέσα. σ' α.υτά τα. πλα.ίσια. 

που κλήθηκε στην Επιτροπή Παι8εία.ς στο στά8ιο της μελέτης του νομοσχε8ίου ο 

Υπουργός Οικονομικών. Μάλιστα., όταν τους καλέσαμε, έστειλαν αξιωματούχους 

του Γραφείου Προγραμματισμού για να. μας ενημερώσουν και θεωρήθηκε ανε

π.α.ρκής η παρουσία. τους κα.ι ζητήσαμε την παρουσία. του Υπουργού Οικονομικών, 

για. να έρθει εκεί και να μας πει πως η κυβέρνηση θα αναλάβει τις ευθύνες της, 

πως θα βάλει τη ράχη της από κάτω για να λειτουργησει αυτό το Πανεπιστήμιο. 
Και 8ε θα μιλήσω με πάθος πάνω σ' αυτό το θέμα, για να μην κατηγορηθώ ότι ο 

Υπουργός Οικονομικών, γιrι πα.ρά8ειγμα., προέρχεται από τις τάξεις του κόμματός 

μου. 

Ανέφερε ο κ. Μοιρκίδης ότι δε φοινταστήκοιμε ότι η κυβέρνηση θοι έβοιζε 

Πρόεδρο της Επιτροπής οιuτής τον Υπουργό Ποιιδε(οις. Δεν ξέρω τι φοιντ&στηκε ή 

τι δε φοιντ&στηκε ο κ. Μοιρκ(δης! Όμως η προιγματικότητοι ποιραμένει μ(οι: 

Ότοιν ψηφ(ζοιμε εκείνη τη δι&τοιξη, είχοιμε συνείδηση ότι το μόνο πρόσωπο στην 

Κύπρο το οποίο πληρούσε τα προσόντα τα οποία θέταμε -και βρισκόταν στην 

Κύπρο-ήτοιν ο Υπουργός Παιδε(οις. Κοιι δεν υπ&ρχει &λλο πρόσωπο σήμεροι ούτε 

υπήρχε κα.τά το χρόνο που ψηφίζαμε εκείνο το Νόμο που να κατοικεί στην Κύπρο 

και να πληροί εκείνα τα προσόντα τα οποία εμείς θέσαμε. Συνεπώς, η κυβέρνηση, 

όταν πήρε το Νόμο τον οποlο εμείς ψηφίσαμε, είχε πολλές εκλογές για να 
τοποθετήσει άλλο πρόσωπο σ' εκείνη τη θέση; Δεν .είχε. Και 8ε 8ώσα.με εμείς 

αυτές τις επιλογές, γιατί πίσω από το μυαλό μας ήτα.ν ότι σ' αυτό το 

προσωρινό/μετοιβοιτικό στ&διο θέλοιμε τον Υπουργό Παιδείας εκε(, γιοι νοι 

συντονίσει προσωρινά την έναρξη της λειτουργίας του Πανεπιστημίου. Και 

θεωρήσαμε ευτυχές το γεγονός ότι είχε και αυτά τα επιπρόσθετα προσόντα. Και 

συμφωνώ με τον κ. Χοιτζηδημητρ(ου ότι υπ&ρχει μεγ&λη διοιφορ& μετοιξύ του 

πρώτου Πρύτανη του Πανεπιστημίου και κάποιου προσώπου το οποίο προσωρινά, 

μεταβατικά θα ασκήσει κάποιες αρμο8ιότητες 1 για να στηθεί αυτό το Πανε

πιστήμιο. 

Και ανέφερε ο κ. Γαλανός ότι υπηρχαν κατάλληλα πρόσωπα. και 8ε 

χρειαζόταν ο Υπουργός αυτός. Ποια είναι τα πρόσωπα τα. άλλα τα οποία, 
σύμφωνα με αυτό το Νόμο τον οποίο ψήφισε και ο κ. Γαλανός και όλοι μας ε8ώ 

μέσα, θεωρούνται κατάλληλα και πληρούν εκείνα τα προσόντα. που εμείς θέσαμε 

και τα οποία μπορούσαν να διοριστούν σ' αυτ'ή τη θέση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου, νομίζω ότι είστε πολύ έξω από το θέμα., γιατί το ποια 

είναι τα. κατάλληλα πρόσωπα. δε θα το συζητήσουμε εδώ. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟϊ': 

Κύριε Πρόεδρε, τα κατάλληλα πρόσωπα σε συσχετισμό με τα απαιτούμενα 

από το Νόμο προσόντα. Και τα απαιτούμενα προσόντα τα οποία θέσαμε εδ'ώ 

οδ'ηγούν, με βάση το ποιοι κατοικούν στην l(ύπρο, μόνο στον κ. Φιλίππου. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Και τι σχέση έχουν όλα αυτά με την αναπομπή, κύριε Παπαπέτρου; 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟϊ': 

Έχουν σχέση με το γεγονός ότι επιτρέψατε στον κ. Γαλανό, γιατ( ήταν 

εκτός θέματος, να λέει ότι υπήρχαν και άλλα κατάλληλα πρόσωπα. Κι εγώ λέω 

ότι δ'εν υπήρχαν άλλα κατάλληλα πρόσωπα. 

J(αι θα 'θελα επίσης τελειώνοντας, κόpιε Πρόεδρε, να αναφερθώ και στο 

επιχείρημα ότι δ'εν ήταν πρόθεσή μας να αποκλείσουμε αυτό τον Υπουργό, αλλά 

εμείς αποκλείσαμε όλους τους Υπουργούς και προχωρήσαμε να αποκλείσουμε και 

όλους τους Βουλευτές. Πιστεύω, κύριοι συνάΟελφοt, ότι είναι κατανοητό μεταξύ 

όλων μας ότι στόχος αυτού του Νόμου που ψηφίστηκε είναι να αποκλείσουμε το 

συγκεκριμένο Υπουργό, γιατί είναι ο συγκεκριμένος Υπουργός που πληροί τα 

προσόντα που θέτει ο Νόμος, είναι ο συγκεκριμένος Υπουργός που Οιορίστηκε σ 1 

αυτή τη θέση και είναι αυτό το Οιορισμό τον οποίο θέλαμε εμείς να ακυρώσουμε._ 

!{ατά συνέπεια, επαναλαμβάνω αυτό το οποίο είπα στη συζήτηση, ότι θεωρώ 

αυτή την τοποθέτηση εκΟικητική με στόχο να υποβαθμίσει το ρόλο του Υπουργού 

ΠαιΟείας και της κυβέρνησης κατά προέκταση στη λειτουργία του Πανεπιστημίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

l{ύριε Γαλανέ, για να μην παρεξηγούμαστε ότι σας επιτρέπω να λέτε 

πράγματα εκτός θέματος, παρακαλώ να μείνετε μέσα στο θέμα της αναπομπής. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, όπως γνωρίζετε, όταν ανοίξει ένα παράθυρο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Και πρέπει να σας πω ότι ο μόνος ο οποίος μίλησε επί του θέματος της 

αναπομπής ήταν ο κ. ΚληρίΟης και κανένας άλλος. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, έχετε Οίκαιο, αλλά όταν κάποιος συνάδελφος προχωρήσει σε 

μια πτυχή και του επιτραπεί, τότε ένας άλλος συνάΟελφος μπορεί να του 

απαντήσει πάνω στην ίΟια πτυχή. Κι εγώ απαντούσα στα επιχειρήματα που 

ανέφερε ο συνάΟελφqς κ. ΧατζηΟημητρίου. Επομένως, πιστεύω ότι, παρ' όλο 

που αρχικά η πρόθεσή μας ήταν να μην επανέλθουμε επί της ουσίας, Ουστυχώς 

όπως εξελίχθηκε το θέμα -και επειΟή έγινε κριτική κάποιων θέσεων και ίσως και 

παρερμηνεία κάποιων θέσεων- είμαστε υποχρεωμένοι πλέον να απαντήσουμε, 

ελπίζω όσο πιο σύντομα είναι Ουνατό. ΟπωσΟήποτε θα είμαι πολύ σύντομος. 

Εκείνο το οποίο ήθελα να πω στους συναΟέλφους είναι ότι ζούμε σε μικρό 

τόπο ευτυχώς και πιστεύουμε ότι ο λαός έχει τη Ουνατότητα να κρίνει περί τίνος 

πρόκειται η όλη συζήτηση. l{αι ο λαός θα κρlνει σε ποια πλευρά. βρίσκονται τα 

αντικειμενικά κριτήρια και σε ποια πλευρά υπάρχει ο προσωπικός χαραχτήρας και 

ΟίΟεται ο προσωπικός χαρακτήρας σ' αυτό το θέμα. 
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Θα 1 λεγα στο συνάΟελφο χ. Παπαπέτρου ότι, αν ο Νόμος αυτός είχε τέτοιους 

περιορισμούς, που ο μόνος που πληρο( τα προσόντα για τη θέση του ΠροέΟρου 

είναι ο Υπουργός Παιδείας κ. Φιλίππου, είναι κρίμα τότε που υπήρξαν αυτά τα 

κριτήρια στη νομοθεσία, ώστε μόνο ένα άτομο σήμερα στην Κύπρο να πληροί 

αυτά τα προσόντα. Όμως θα 'λεγα και κάτι άλλο: Αν μιλούμε για πραγματική 

καταλληλότητα προσώπωy, θα -ήταv πολύ φτωχός τόπος η Κύπρος, αν ο κ. 

Φιλίππου ήταν ο μόνος που είναι κατάλληλος για να είναι ΠρόεΟρος μιας τέτοιας 

προπαρασκευαστικής επιτροπής. Πιστεύουμε ότι υποτιμούμε πολύ τις δυνα

τότητες ανθρώπων καλλιεργημένων και των γραμμάτων αυτού του τόπου και με 

μεγάλη πείρα, για να περιορίζου~-:ιε αυτά τα προσόντα σε ένα άτομο. 

Όμως λέχθηκε κάτι και περί καταλληλότητας από ένα πολύ αγαπητό 

συνάΟελφο και θα 'θελα να εξηγήσω -παρ 1 όλο που ο ίδιος είναι αρκετά έξυπνος 

και αντιλαμβάνεται τι εννοούσα- ότι το ζήτημα της κοcταλληλότητας δεν ηγέρθη 

από πλευράς μου} όσον αφορά το πρόσωπο του κ. Φιλίππου, τον κ. Φιλίππου ως 

άτομο, αλλά όσον αφορά τον Υπουργό Φιλίτr.που υπό την ιΟιότητά του ως 

Υπουργού. l{αι εμείς πιστεύουμε ότι υπάρχουν -και είπαμε ότι υπάρχουν-εξίσου 

κατάλληλα, όχι πιο κατάλληλα πρόσωπα από έναν Υπουργό, ο οποίος δεν πρέπει 

με κανέναν τρόπο ή οποιοσδήποτε Υπουργός να είναι Πρόεδρος μιας προπα

ρασκευαστικής επιτροπής ενός ανεξάρτητου Πανεπιστημίου. Και εδώ Οε θα 'θελα 

να επαναλάβω τα πολύ εύστοχα πράγματι επιχειρήματα που ανέφερε ο κ. 

ΚληρίΟης} για να είμαστε δίκαιοι. 

Επομένως πιστεύουμε ότι ξαναερχόμαστε, ξαναμπαίνουμε σ' ένα θέμα όπου, 

κατά τη γνώμη μας, τα προσωπικά κριτήρια Οεν είναι στη Οική μας Πλευρά και 

δεν είμαι διατεθειμένος να κάμω υπαινιγμούς προς οποιαδήποτε πλευρά, γιατί 

υπάρχουν αυτά τα προσωπικά κριτήρια. 
'Ο ~, , , , , , , θλ β , 

μως, επειοη εγινε καποια κριτικη, οσον αφορα την εκφραση '' ι ερη» για 

το θέμα της αναπομπής, ο χαρακτηρισμόζ αθλιβερή συμπεριφορά>> δόθηκε σ 1εκείνα 
τα κόμματα 1 σ' εκεlνες τις πλευρές που από την αρχή στάθηκαν εναντlον} ως 

θέμα αρχής, ο Υπουργός να προεδρεύει αυτής της Επιτροπής. Πιστεύω ότι ήταν 
πολύ δυνατή έκψραση η έκψραση «θλιβερή», επειδή όμως χρησιμοποιήθηκε, τη 

χρησιμοποι'ήσαμε κι εμείς για το θέμα της αναπομπής και της προσπάθειας να 

δικαιολογηθεί η Θέση των αντιπάλων ή να επιτεθούν·στις δικές μας θέσεις. 

Όμως και εδώ είναι σωστή η θέση ότι οι αναπομπές πρέπει να γίνονται με 

πολύ μεγάλη φειδώ και να στηρίζονται σε πολύ Ουνατά νομικά επιχειρήματα. Και 
έχουμε παρατηρήσει από την ημέρα που ανέλαβε η κυβέρνηση Βασιλεlου ότι η 

αναπομπή έχει γίνει κάτι το πολύ κοινότοπο και βρισκόμαστε ενώπιον πολύ 

περισσότερων, κατ 1 αναλογία, αναπομπών από ό,τι υπ'ήρχαν προηγουμένως και οι· 
οποίες απορρίπτονται, και σωστά απορρίπτονται 1 από πλευράς Βουλής. Γι 1 αυτό 

το λόγο θα πρέπει η κυβέρνηση να είναι πολύ προσεκτική, γιατί θέτει θέμα κύρους 

της, θέτει σε ερωτηματικό το κύρος της ίδιας της κυβέρνησης, όταν αναπέμπει 

θέματα με νομική επιχειρηματολογία και έρχεται η Βουλή και απορρίπτει αυτές 
τις αναπομπές. Σε πολλά άλλα μέρη του κόσμου η κυβέρνηση, όταν προβαίνει σε 

αναπομπή είναι ή για να διαφυλάξει το Σύνταγμα ή γιατί έχει προηγουμένως 

προβεί σε κάποιες συνεννοήσεις με τις διάφορες πλευρές της Βουλής. Εδώ η 

κυβέρνηση πολλές ψορές χρησιμοποιεί το όπλο· της αναπομπής για 8ημιουργία 

εντυπώσεων και δεν μπορεί να χρησιμοποιείται το όπλο της αναπομπής για 

δημιουργία εντυπώσεων. Και είναι αυτό που έγινε στη συγκεκριμένη περίπτωση. 
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Δυστυχώς όμως πρέπει να μπούμε και σ / ένα. προσωπικό σημείο. ο· κ. 

Υπουργός, αν επιθυμούσε πράγματι να συζητηθεί το όλο θέμα της προε8ρίας σε 

κάποιο επίπε80 1 έπρεπε να ήταν και ο ί8ιος προσεκτικός με τις 8ιχές του 

παρεμβάσεις να κρατηθεί σ 'αυτό το επίπε8ο. Και λυπούμαστε να παρατηρήσουμε 

ότι 8εν υπήρξε προσεχτικός σε αυτό το σημείο ο χ. Υπουργός. 

Τέλειωσα, κύριε Πρόε8ρε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέμα διαδικασίας. 

πράγματα; 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είναι περί αναπομπής ' τουτα 

Απαντήσαμε σε επιχειρήματα και επί προσωπικών θεμάτων 1 κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

τα 

Δυστυχώς, εκείνο το οποίο είπα προηγουμένως ισχύει. Ο μόνος ο οποίος 

μίλησε επί της αναπομπής ήταν ο χ. Κληρί8ης και κανένας άλλος. 

Ο χ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Επί της αναπομπής, κύριε Πρ6ε8ρε. Πολύ ορθά έθεσε το θέμα ο χ. Κληρί8ης 

και να μην έχουμε αυταπάτες μεταξύ μας και να μην αποφεύγουμε τις ευθύνες 

μας. Τα επιχειρΊ]ματα τα οποία επικαλέστηκε η κυβερνητική πλευρά για 

αναπομπή αυτού του νόμου ενώπιον του Σώματος δεν ε(ναι σοβαρά. Διότι είναι 

σαφές ότι εκείνο που την ενδιαφέρει είναι ο συγκεκριμένος Υπουργός στη 

συγκεκριμένη περίπτωση. Και για τέτοιους λόγους δεν μπορεί να γίνεται η 

αναπομπή ενώπιον της Βουλής. Και είναι αυτό που ονομάζεται προσωπική 

πολιτική και όχι εκείνοι οι οποίοι θέλουν να υπεραμύνονται ορισμένων αρχών και 

αξιών. 

Είναι γνωστό τοις πάσι, παγκόσμια παραδεκτή αρχή ακόμα και για τον 

τελευτα(ο άνθρωπο, ότι δεν μπορούν να προϊστανται ανεξάρτητων και αυτο

διοικούμενων οργανισμών lπουργοί ή άνθρωποι της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Αυτό 8εν μπορεί να το αμφισβητήσει κανένας. Για 8ιάφορους λόγους η κυβέρνηση 

το έπραξε. Και ήταν καθήκον και υποχρέωση όχι μόνο των κομμάτων αλλά και 

αυτής της Βουλής και αυτού του Σώματος να το αντιμετωπίσει, για να 

προστατεύσει τους στόχους τους οπο(ους έθεσε για έναν ανεξάρτητο και αυτο

διοικούμενο οργανισμό. Επομένως ας μη συζητούμε ποιοι υπεραμύνονται αρχών 
και αξιών ή ποιοι αγωνίζονται για υπεράσπιση συγκεκριμένων ατόμων. 

Γι / αυτούς τους λόγους εμείς δε δεχόμαστε καμιά μομφή, ως Δημοκρατικό 
Κόμμα, γιατί η Θέση μας είναι σαφής και ξεκάθαρη και τασσόμαστε αυστηρά 

εναντίον της αναπομπής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η 8ιχή μου εισήγηση είναι ότι, όπως εξελίσσεται αυτή η 

συζήτηση, τίθεται θέμα αν Ουο κόμματα τα οποία μαζί αποτελούν πλειοψηφία στη 

Βουλή έχουν ή δεν έχουν εμπιστοσύνη στον lπουργό Παιδείας. Αν συνεχίσουμε 

μ / αυτή τη συζήτηση, πιστεύω ότι θα αναγκαστούμε να τοποθετηθούμε επ! ενός 
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θέματος το οποίο Οεν είναι ενώπιόν μας. Και εισηγούμαι να θεωρηθεί η συζήτηση 

εξαντληθείσα. 

Εγώ μάλιστα είμαι έτοιμος να κάνω δήλωση ότι η θέση την οποία παίρνει το 

κόμμα. μου Οεν έχει χοcμιά σχέση με το πρόσωπο του Υπουργού ή με τη θέση του 

Υπουργού. Αν έρθει εκείνη η στιγμ-ή που θα νομίσω ότι είναι ακατάλληλος ο 

Υπουργός, θα έρθω ευθέως στη Βουλή και όχι διά. του παραθόρου. Όπως όμως 

άρχισε η συζήτηση και εξελίσσεται, θα μείνει πολύ εκτεθειμένος ο Ύπουργός, αν 
, ζ , , , β, 

συνεχισουμε να συ ητουμε μ α.υτη τη ιχση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

J(ύριοι, ειλικρινά πιστεύω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, πάνω σε Ουο σημεία. το δεύτερο προκύπτει από την αναφορά 

του κ. Κληρίδη. Το ένα είναι το θέμα της αναπομπής. Έχουμε ένα Σόνταγμα 

και λειτουργούμε βάσει αυτού. Και είναι Οuνατό και πολίτες να επικαλεστ.ούν την 

ανάγκη της αναπομπής κάποιου νόμου, Έτσι οφείλουμε να σεβόμαστε και την 

έννοια της αναπομπής. Και η υπόθεση φυσικά. της τοποθέτησης της πλειοψηφίας 

της Βουλής ε(ναι το 8ημοκρατικό της δικαίωμα και είναι υποχρέωση όλων στο 

τέλος να σέβονται την πλειοψηφία της Βουλής. Αλλά. να μποροόμε ευθός εξαρχής 

να αμφισβητούμε την έννοια της αναπομπής. 'Ο πως δεν μπορούμε να αμφι

σβητούμε και τη δημοκρατική τοποθέτηση εκείνων οι οποίοι τάσσονται υπέρ της 

αναπομπής. Δε σημαίνει ότι προστατεύουν το κύρος της Βουλής όσοι τάσσονται 

εναντίον και δεν προστατεύουν το κύρος της Βουλής εκείνοι οι οποίοι τάσσονται 

υπέρ της αναπομπής. Έτσι απ' αυτή την άποψη νομίζω ότι το θέμα μπαίνει 

πάνω στη βάση της χρησιμοποίησης των συνταγματικών περιθωρίων. Αν δε μας 

αρέσει το Σύντα.γμα, να. α.λλάξουμε το Σύνταγμα. Αλλά προς το πα.ρόν εργα.

ζόμαστε με βά.ση αυτό. 

Ανέφερε ο κ. Κληρί8ης ότι στο τέλος, όπως εξελίσσεται η συζήτηση, είναι 

δυσπιστία προς το πρόσωπο του Υπουργοό που πάει να εξελιχτει. Ε8ώ που τα. 

λέμε υπήρχε κι αυτό το υπονοούμενο στην όλη υπόθεση κα.ι στην όλη διεργασία 

και όσο και να το αποκρύψουμε είναι η πραγματικότητα και θα ήταν πράγματι 
ευχής έργο να έβγαιναν ευθύς εξαρχής και να τοποθετούσαν αυτό :ro θέμα γύρω 
από το πρόσωπο του Υπουργού, διότι περί αυτού πρόκειται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πράγματι, κύριε Χατζηδημητρίου, κανένας δεν έθεσε θέμα προσωπικό για τον 

Υπουργό Παιδείας και δεν πρέπει να εκτραχύνουμε τα πράγματα. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν αμφισβητεί τα συνταγματικά δικαιώματα. 

Αλλά., αν επρόκειτο περί οδοντιατρικής, θα δεχόμουν τις ερμηνε(ες του έντιμου 

συνα8έλφου. Επειδή τυγχάνει να είμα.ι νομικός και επει8ή τυγχάνει να είμαι ένας 

από εκείνους που για χρόνια εργάστηκαν πάνω στο Σύνταγμα και επειδή έχω 
ειδικευθεί στο Συνταγματικό Δίκαιο, θα ήθελα να του πω ότι υπάρχουν ορισμένοι 

τρόποι χρησιμοποίησης ενός 8ικαιώματος και μέσα σ' αυτούς τους τρόπους είνα.ι 

αυτοί που ανέλυσα όχι αυτή τη στιγμή αλλά, όπως είπα, επ( προεδρίας του 

Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, όταν έγινε η πρώτη αναπομπή και η Βουλή ακολού

θηάε,εκείνη την τακτική. 
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Έρχομαι όμως στο δεύτερο θέμα. Επαναλαμβάνω τη θέση μου ότι η θέση 

μας Οεν έχει καμιά σχέση με το πρόσωπο του Υπουργού ή την ικανότητά του. Αν 

όμως ο κ. συνάάελφος θέλει να μετατρέψει το θέμα. σε θέμα σχετικά με το αν 
' ' Υ , , , , '·" θ' υπαρχει εμπιστοσυνη προς τον ποuργο η οχι 1 τοτε ας γραψει εμα, για να· 

τοποθετηθούμε. Είναι εκτός θέματος τώρα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάντως αυτό το θέμα. οcυτή τη στιγμή άε θα. το επιτρέψω, κύριε Κληρίάη. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεάρε, μας ευχαριστεί το γεγονός ότι τελικά ο συνάάελφος, 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ κ. Χατζηδημητρίου, τοποθέτησε το 

θέμα. γύρω από τα. δ:ικα.ιώματα των άιάφορων πλευρών και όχι α.ρχικά. 1 όπως 
ανέφερε, γύρω από τη θλιβερή συμπεριφορά εκείνων των πλευρών που πήραν αυτή 

τη θέση. Τώρα. τοποθετείται πάνω στα. Οικα.ιώμα.τα. των πλευρών εκείνων να 

πάρουν τη θέση και δεχόμαστε τη Sεύτερη θέση του κ. συναΟέλφου που 

πιστεύουμε ότι είναι και η σωστή. 

Όσον αφορά. όμως και το θέμα το προσωπικό του Υπουργού ΠαιSειας που 

τέθηκε, πράγματι προσωπικό θέμα τέθηκε από τη στιγμή που ορισμένες πλευρές 

υπεράσπισαν με τόσο φανατισμό αυτό το _συγκεκριμένο Υπουργό και κατηγόρησαν 

άλλες πλευρές, επει3ή με αντικειμενικά. κριτήρια -όπως πιστεύουμε-3εν υποστη

ρίξαμε να παραμείνει ΠρόεΟρος αυτής της Επιτροπής. Επομένως προσωπικό 

θέμα τέθηκε από εκείνους που υποστήριξαν το συγκεκριμένο αυτό Υπουργό. Και 
ειλικρινά. πιστεύω ότι πολύ κακή υπηρεσία του έχουν προσφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ{1ριοι, σας παρακαλώ. Κύριε Χατζη3ημητρίου, Sε θα τελειώσουμε ποτέ) αν 

συνεχίσουμε μ' αυτή την ιστορία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόεSρε, εφόσον προκύπτουν ζητήματα, είμαστε υποχρεωμένοι να 
συνεχίσουμε. Αναψέρθηκε ο κ. Κληρίδης στην επαγγελματική ιδιότητα του 
καθενός ε3ώ μέσα. Ελπίζω να μη χρειαστεί στην προσεχή Βουλή να χρειά.ζΟνται 
ορισμένα προσόντα αυτοί οι οποίοι θα μπούν μέσα στη Βουλή) 8ιότι έχΟυμε την 

' θ ' ί λ 1 1 1 1 αισ ηση οτι ε ναι πο ιτικη αντιμετωπιση των πραγματων κ~ι τα συνταγματικα 

Sικαιώματα της Βουλής ή· του ΠροέSρου της Δημοκρατίας είναι εκεί 3ε0ομένα και 
8εν είναι θέματα ερμηνείας, ιΟιαίτερα από πλευράς ει8ημόνων. 

Έ ' 6 ' ' 6 ί ' ' ' τσι μπορω να πω τι πανω σ αυτ το σημε ο καπως αστοχη ηταν η 

εκτίμηση της θέσης ανάλογα με την επαγγελματική ι3ιότητα. Στο κά.τω-κά.τω 
είμαι περήφανος για το επάγγελμά. μου και πιστεόω ότι ο καθένας μπορεί μέσα 
ε8ώ, ανεξάρτητα από επαγγελματική ι3ιότητα, να έχει άποψη και θα πρέπει να 

f 
1 ,Ι., 1 λ ' λ 6 ' ' θ' π' κρινει την αποψη του απο την π ευρα της ογικ τητας η οχι των εσεων. ανω 

στα υπόλοιπα θέματα νομίζω ότι έχουμε πει όλοι τις απόψεις μας και η Βουλ'ή 
είναι ένας 3ιάλογος, βρίσκονται όλα τα στοιχεία μπροστά. στο λαό και μπορεί να 
κρίνει ο καθένας μας τη θέση και την τοποθέτηση του καθενός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. Και με τον κ. Μαρκίδη, κύριοι, νομίζω ότι εξαντλείται το 
θέμα. 



1615 

Ο κ. Ψυλλίδης θέλει να μιλήσει και ως Πρόεδρος της Επιτροπής Παιδείας 

που ειναι νομίζω ότι πρέπει να. του δώσω το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ορισμένες α.πα.ντήσε;ις πιστεύω ότι είναι απαραίτητες. Δε 
θέλω να. επεκτείνω τ.ο θέμα και Οε θέλω να ταλαιπωρήσω το Σώμα.. Αλλά, όταν 

λέχθηκε περί ανυπαρξίας κατάλληλων προσώπων, θα. ήθελα. απλώς να σας 

υποδείξω το εξής: Σύμφωνα με το νόμο που έχει ήδη ψηφίσει η Βουλή και ισχύει, 

ο πρώ~ος Πρύτανης του Πανεπιστημίου Οεν μπορεί να. εκλεγεί, παρά μόνο όταν 
. συμπληρωθούν τα. συμβούλια. .πέντε τουλάχιστο Τμημάτων. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πάλι μπαίνετε στην ουσία. του θέμα.τος, κύριε Μα.pκf.Οη. Αυτά τα. Οιαβάσα.τε 

από το βήμα της Βουλής. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απαντώ σε συγκεκριμένη παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Και εν πάση 
περιπτώσει, εγώ θα. ήθελα να. θέσω θέμα. ποια. είνοcι η ουσία. της αναπομπής. Η 

ουσία. της αναπομπής είναι ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου επικαλέστηκε συγκε

κριμένους λόγους για τους οποίους η Βουλή πρέπει να αλλάξει γνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Οι οποlοι δεν ευσταθούν· αυτό θέλετε να πείτε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να. πω απλώς ότι δεν ευσταθούν και να καθίσω κάτω 1 χωρίς να εξηγήσω για 
ποιο λόγο δεν ευσταθόύν; 'Θα ήταν αυθαίρετο και πολύ αντιδημοκρα.τικό. Εγώ 
θέλω να εξηγήσω τους λόγους για τους οποίους δεν ευσταθούν με την ελπίδα ότι 

θα πειστεί ο λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Να εξηγήσετε, κύριε Μαρκίδη, αλλά με το να μπαίνετε στην ουσία του 

θέματος και να διαβάζετε αποσπάσματα από το νόμο, δε νομίζω ότι περιορ(ζεστε 

στην αναπομπή. Μπαίνετε στην ουσία του θέμα.τος. 

Α . .ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, να, σας ρωτήσω μια απλή ερώτηση. Λέχθηκε ότι δεν 

υπάρχουν κατάλληλα πρόσωπα. Εγώ σας λέγω ότι κακώς λέχθηκε. Πρέπει να 

απαντηθεί, διότι ο κόσμος δεν ξέρει το «κακώς λέχθηκε». Υπάρχει απάντηση και 

πρέπει να ακούσει την απάντηση. Και εγώ επικαλούμαι τη Βουλή αν πρέπει να 

ακουστεί η απάντηση ή όχι. Γιατί τι έχουμε εδώ; Μονόλογο ή διάλογο; 

Για να διοριστεί Πρύτανης, πρέπει να υπάρχουν τριάντα πέντε τουλάχιστον 

άνθρωποι ακαδημα'ίκ-fις προελεύσεως. Εδώ μιλούμε για μια εννεαμελή Διοικούσα 

Επιτροπή. Δηλαδή, αν έλειπε ο Υπουργός Παιδείας, μόνο οι οκτώ θα ήταν 

κατάλληλοι; Δεν υπάρχουν άλλοι; Τότε πώς θα βρούμ'ε τους τριάντα πέντε για να 
αρχίσουμε τη λειτουργία αυτού του Πανεπιστημίου; Εφόσον εξ υποθέσεως και εξ 

ορισμού ο καθένας απ' αυτούς τους τριάντα πέντε θα δικαιούται και θα 

εδικαιούτο να ήταν μέλος αυτής της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπ-fις. Αυτή 

είναι η απάντηση σ' αυτό το απλό θέμα το οποίο πολύ σωστά ο Προεδρεύων του 

Σώματος θεώρησε ότι κακώς δεν ευσταθεί ως επιχείρημα. 

Αλλά θα ήθελα να κάμω μια ερώτηση προς το Προεδρείο, κύριε Πρόεδρε, με 

την άδειά σας. Έγινε μια αναπομπή για συγκεκριμένους λόγους που αναφέρονται 
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και επεξηγούνται στην επιστολή τοu Προέ8ρου της Δημοκρατίας. Απάντησα από 

το βήμα κοιι ε(ποι τις απόψεις μου σχετικά μ' αυτούς τους λόγους. Θοι ήθελοc νοι 

μάθω για ποιο λόγο με θεωρήσατε και με θεωρε(τε ότι ήμουν εκτός θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νοι σοις πω, κύριε Μοιρκίδη. Διότι ε(νοιι άλλο πράγμα νοι ισχυρ(ζετοιι κοινε(ς 

ότι ορισμένοι λόγοι αναπομπής 8εν ευσταθούν για συνταγματικούς ή πραγμα

τικούς λόγους και άλλο να 8ιαβάζει κανείς το κείμενο του νόμου και να λέγει: 

((Κύριοι, υπάρχουν και άλλοι οι οποίοι έχουν τα προσόντα.» Δεν εlναι αυτά τα 

επιχειρήματα εναντίον της αναπομπής. 

Το πρώτο επιχείρημα ε(ναι ότι πρέπει η αναπομπή να γίνεται με πολλή 

φει8ώ. Το δ:εύτερο ότι δ:εν πρέπει, όταν δ:ιαφωνεί η Εκτελεστική Εξουσία με τη 

Βουλή, να κάμνει αναπομπή και το τρίτο είναι όταν υπάρχει συνταγματικό θέμα. 

Αυτές είναι οι βασικές αρχές πάνω στις οποίες στηρίζονται οι αναπομπές. Και 

ήθελα αυτά τα επιχειρήματα να ακούσω και όχι να επαναλάβω τα προβλήματα 

του αν πρέπει να είναι ο Υπουργός ή αν Οεν πρέπει να είναι ο Υπουργός που στο 

κάτω-κάτω κανένας Οεν είπε τίποτε εναντίον του προσώπου του Υπουργού 

ΠαιΟείας, που είναι ένας λαμπρός άνθρωπος στο κάτω-κάτω, 

Ο κ. Ψυλλ(δης. 

Ελπίζω ότι εσείς, κύριε Ψυλλ(δη, ως Πρόεδρος της Επιτροπής Ποιιδε(οις θοι 

παραμείνετε μέσα στο θέμα της αναπομπής, για να μην έχουμε άλλα προβλή

ματα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Ελπίζω, κόριε ΠρόεΟρε, και Οεν είχα σκοπό να μιλήσω σήμερα, Οιότι εκεtνα 

τα οποία λέχθηκαν για την τροποποlηση τα είχαμε κατά κόρον συζητήσει την 

περασμένη φορά. Η αναπομπή έγινε με βάση εκείνα τα οποία λέχθηκαν, για να 

μην τα επαναλαμβάνω. Το σημείο το οποίο είναι ουσιαστικό είναι κατά πόσο το 

Πανεπιστήμιο θα πρέπει να παραμείνει αυτόνομο ή όχι. Και αυτό το αναγνώρισε 

και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. Αυτό είναι το σημείο το οποtο 

θέλω να τονίσω, το οποίο είναι και πολύ σημαντικό. Ο ίΟιος εισηγήθηκε ότι θα 

έπρεπε να κάνουμε μια τροποποίηση, έτσι που η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή 

νοι τερμοιτ(ζει τις υπηρεσίες της τον Αόγουστο του 1991, δηλαδή πριν οιρχ(σει το 
Πανεπιστήμιο, γιατί ο Υπουργός Οήλωσε ότι το Πανεπιστήμιο θα άρχιζε το 

Σεπτέμβριο του 1991. 

Επομένως βλέπετε ότι κοιι η (διοι η κυβέρνηση έρχεται με αυτή την έισήγησή 
της να Οεχτεί ότι, για να παραμείνει αυτόνομο το Πανεπιστήμιο, θα έπρεπε να 

τερματιστούν οι λόγοι τους οποίους επικαλούνται οι συνά.Οελφοι ότι θα ακο

λουθούσε η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή κτλ. Επομένως φαίνεται εκ των 

πραγμάτων καθαρά. ότι και η Εκτελεστική Εξουσία, παρά την αναπομπή, 

πιστεύει στο αυτόνομο του Πανεπιστημίου και ζήτησε η ίΟια να ψηφίσουμε 

τροποποίηση που να τερματίζει τις εργασίες της Προσωρινής Διοικούσας Επι

τροπής και προπαντός του Υπουργού ΠαιΟείας ο οποίος θα ήταν και ο πρώτος 

Πρύτανης του Πανεπιστημίου. 

Κοιι κάτι άλλο, γιοι νοι μην υποcρχει παρεξήγηση. Όταν βάζαμε την 
τροποπο(ηση αυτή στον περ( Πανεπιστημίου Νόμο, εμείς δεν είχαμε υπόψη μοις 

ούτε Υπουργό ΠαιΟείας ούτε κανέναν. Θέλαμε η Εκτελεστική και η Νομοθετική 

Εξουσία να είναι μακριά από το Πανεπιστήμιο. Κι αυτό είναι το πνεύμα και το 

γράμμα της τροποπο(ησης του περ( Πανεπιστημίου Νόμου. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. Έχουν ακουστεί πολύ καλές 

απόψεις. Θέτω τώρα το θέμα σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 7 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 εναντίον, κύριε ΠρόεΟρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

'Αρα με 1 7 ψήφους υπέρ, 28 εναντίον και καμιά αποχή η αναπομπή 

απορρlπτεται κοcι ισχύει ο νόμος τον οπο(ο ψήφισε η Βουλή. 

Προχωρούμε τώρα στα επόμενα θέματα που είναι ((Ο περί Φορολοy(ας του 

Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1989» και ι<Ο περί Φορο

λογίας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 
Υπάρχουν δυο Εκθέσεις, αλλά υπάρχει ένα νομοσχέδιο ενώπιον του Σώματος. 

Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει τις 

Εκθέσεις: 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 8) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 
Παpόντες:-

Ντίνος Κων,σταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Παύλος Διγκλης 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνεΟρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 
Ιανουαρίου 1990. 

Με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τον 

Πρόε8ρο του Δημοκρατικού Συναγερμού, αξιότιμο Βουλευτή κ. Γλαύκο Κληρί8η, 
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σκοπε[ται η τροποποίηση της νομοθεσίας για το φόρο εισοδήματος, ώστε 

οποιαΟήποτε εισφορά γίνε~αι σε πολιτικά κόμμα.τα. μέχρι!:3,ΟΟΟ από φυσικά. 

πρόσωπα.. και μέχρι f:10,000 από νομικά πρόσωπα, να. απCΧ.λλάσσετα.ι από την 

καταβολή φόρου εισοδήματος. 

Όπως ειΟικότεpα. αναφέρεται στην αιτιολογική Έκθεση που συνοΟεόει την 

υπό συζήτηση πρόταση νόμου, το προτεινόμενο μέτρο θεωρείται απαραίτητο από 

τη στιγμή που η κυβέρνηση αποφάσισε να. μη συνεισφέρει οποιοδήποτε ποσό 

έναντι των εξόδων λειτουργίας των πολιτικών κομμάτων, ώστε να Οιασφαλίζεται 

η οικονομική ευχέρεια και αυτοτέλειά τους, παράγοντες που συνιστούν απαραί

τητη προϋπόθεση για την ύπαρξη ενός Οημοκρα.τικού πολιτεόματος. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 

Δημοκρατικού Κόμματος, θεωρώντας αναγκαία την οικονομική ενίσχυση των 
πολιτικών κομμάτων 1 υιοθετούν ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
της προτεινόμενης πρότασης νόμου, γι' αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών 

Ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστεράς και Σ.Κ. ΕΔΕΚ, χωρίς να διαφωνούν με την Οινάγκη 
της οικονομικής ενίσχυσης των . πολιτικών κομμάτων 1 τάσσονται ενάντια στις 

πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για τους πιο κάτω λόγους:-

( α) Ο Πρόεδρος και το Μέλος της Επιτροπής κ. Ντ. Κωνσταντίνου και Π. 

Δίγκλης δήλωσαν ότι η Κοινοβουλευτική τους Ομάδα θεωρεί τα 

προτεινόμενα ποσά. που θα απαλλάσσονται από το φόρο εισοδήμ'ατος 

ως υπεpβολικ.ά, γι 1 αυτό και θα εισηγηθούν τη μείωση των ποσών 

αυτών κατά. τη συζήτηση του θέματος ενώπιον του Σώματος. 

(β) Το Μέλος της Επιτροπής κ. Τ. Χατζηδημητρίου δήλωσε ότι η 

Ι\..οινοβουλευτική του Ομάδα, ως θέμα αρχής, τάσσεται ενάντια στις 

πρόνοιες και τη φιλοσοφία του προτεινόμενου νόμου, γιατί η οικονομική 

ενίσχυση των κομμάτων θα πρέπει να αντιμετωπιστεί στα πλαίσια 

μιας γενικότερης θεσμικής αντίκρισης με τη μορφή χρηματοδότησης 

των κομμάτων από το κράτος και όχι με τη μορφή μεμονωμένων 

φορολογικών απαλλαγών. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων των Μελών της η Επιτροπή εισηγείται 

κατά. πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της προτεινόμενης πρότασης 
νόμου, οι πρόνοιες της οποίας έχουν ενσωματωθεί στις διατάξεις άλλου νομο

σχεΟίου που τροποποιεί τη νομοθεσία για το φόρο εισοδήματος, για το οποίο έχει 

ήδη κυκλοφορήσει ξεχωριστή 'Εκθεση της Επιτροπ·ής. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Η ξεχωριστή Έκθεση, κύριε Πρόεδρε, είναι η ακόλουθη: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Παύλος Δίγκλης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 
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Η J{οινοβοuλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνε3ρία. της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιανουαρίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε από την 

Εκτελεστική Εξουσία., είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για το φόρο εισο

Rήμοιτος γιοι νοι ποιροιτοιθεί η προθεσμίοι μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 1989 γιοι την 
κανονιστική ρύθμιση του θέμα.τος του συμψηφισμού των ζημιών στην περίπτωση 

ιθυνουσών και εξαρτημένων εταιρειών. 

Η Επιτροπή συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
' ' ' ' ' Β λή ψή ' ' ' νομου, γι α.υτο και ομοφωνα. εισηγειτα.ι στη ου την φιση του σε νομο, αφου 

η προαναφερόμενη προθεσμία. παραταθεί μέχρι το -.;έλος του τρέχοντος χρόνου. Οι 

πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου έχουν ενσωματωθεί στις διατάξεις 

σχετικής πρότασης νόμου για τροποποίηση της ίδιας νομοθεσίας για την οποία. 

έχει ήRη κυκλοφορήσει άλλη Έκθεση της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. ΚληρίRης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

l{ύριε Πρόεδρε, δεν είναι για. να αγορεύσω, αλλά για να κάμω μια. 

. ποιροιτήρηση. Ανοιφέρθηκε στην Έκθεση «ο οιξιότιμος κ. Γλοιύκος ΚληρίRης». Η 

ορολογία. που χρησιμοποιείται στη Βουλή είναι <<Ο Βουλευτής>) ή «ο έντιμος 

Βουλευτής». 

Ουδέποτε χρησιμοποιείται ο όρος «αξιότιμος Βουλευτής)). Είναι «έντιμο Μέλος 

της Βουλής)) ή ((έντιμος Βουλευτής>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα.. 

Ο κ. ΧριστοφίRης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ούτε το «έντιμε Πρόεδρε>) έχω χρησιμοποιήσει ούτε το «έντιμοι κύριοι 

συνάδελφοι)), γιατ( πιστεύω πως είνα.ι καιρός, αν χρειαστεί και με νόμο, να 

καθιερώσουμε ότι και στη δημοκρατία τη δική μας απλώς η προσφώνηση «κύριε)) 

είναι αρκετή, όπως ισχύει και σε άλλες χώρες του κόσμου και ιδιαίτερα στη 

μεγαλύτερη χώρα του κόσμου, την Αμερική, όπου η προσφώνηση του Προέδρου 

της με το «κύριε Πρόεδρε>) θεωρείται ικανοποιητική. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει στην 

πολυκομματική δημοκρατία και συντάσσεται με κάθε πρωτοβουλία. για ενίσχυσή 

της. Εμείς πιστεύουμε ότι ισχυρά πολιτικά κόμματα και καλά οργανωμένα 

πολιτικά κόμματα αποτελούν εχέγγυα της δημοκρατίας και α.σφαλή βάθρα του 

δημοκρατικού πολιτεύματος. 

Είνα.ι γνωστές σε όλους μας οι τεράστιες οικονομικές δυσκολίες που αντι

μετώπισαν και αντιμετωπίζουν τα πολιτικά κόμματα της Κύπρου στην πορεία 

τους και στη λειτουργία τους. Και είναι γνωστά τα τεράστια έξοδα που 

απαιτούνται έστω και για στοιχειώδη λειτουργία των κομμάτων. Τα κόμματα 

δεν μπορούν και δεν επιτρέπεται για εξασφάλιση των αναγκαίων οικονομικών τους 
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"·Πόρων να υποθηκεόουν ε[τε τις θέσεις τους είτε την πολιτική τους σε άτομα ή 

οργανισμοός ή συμφέροντα ούτε και εtναι επιτρεπτό να εξαρτώνται από τέτοιους 

παράγοντες στην πορεία τους για εκπλήρωση της υψηλής αποστολής τους μέσα 

στη δημοκρατία. 

Ο Ναπολέων ο Μέγας, κύριε Πρόεδρε, συνήθιζε να λέει: ((Για να χάμω 

πόλεμο, χρειάζομαι τρία πράγματα: 1) Χρήματα, 2) Χρήματα, 3) Χρήματα.» 
Και είναι γν.ωστό επίσης το του Δημοσθένους επιγραμματικό: «Δει Οη χρημάτων, 

ω άνδρες Αθηναίοι.>> 

Ο πολιτικός μας κόσμος ομόφωνα, τα πολιτικά κόμματα, η Βουλή ομόφωνα 
α.ξιούν ενίσχυση των πολιτικών κομμάτων .. Αξιούν .χρηματοδότηση των πολιτικών 
κομμάτων από την ίδια την πολιτεlα. Και όμως η Εκτελεστική Εξουσία κωφεύει 

στο δίκαιο αυτό αίτημα. Και είναι ανεξήγητη η Θέση της. Και αν κατ' ιδίαν 

είναι εξηγημένη, είvαι παρεξηγημένη εξήγηση. Η εξήγηση που δίνει κατ' ιδίαν 
είναι επιλήψιμη και απαράδεκτη. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάΟελφοι 1 
Μπροστά στην απαράδεκτη αυτή αρνητική στάση της Εκτελεστικής Εξουσίας 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός αναγκάστηκε και Οιά του ΠροέΟρου του κατέθεσε 

πρόταση νόμου με την οποία σκοπείται η τροποποίηση της νομοθεσίας για το 

φόρο εισοΟήματος, ώστε οποιαΟήποτε εισφορά γίνεται σε πολιτικά κόμματα μέχρι 

:Ε3,ΟΟΟ από φυσικά πρόσωπα και μέχρι :El0,000 από νομικά πρόσωπα να 

απαλλάσσεται από την καταβολή φόρου εισοΟήματος. Και σωστά τονίζεται ότι το 

προτεινόμενο μέτρο θεωρείται απαραίτητο από τη στιγμή π~υ η κυβέρνηση 
αποφάσισε να μη συνεισφέρ_ει οποίοΟήποτε ποσό έναντι των εξόΟων λειτουργίας 

των πολιτικών κομμάτων, ώστε να Οιασφαλίζεται η οικονομική ευχέρεια και 

αυτοτέλειά τους, παράγοντες που συνιστούν απαρα(t"ητη προUπόθεση για την 

ύπαρξη ενός Οημοκρατικού πολιτεύματος. 

Δεν είναι δημοκρατικά η πιο ορθόδοξη θέση και τρόπος για χρηματοδότηση 

των πολιτικών κομμάτων. Αλλά αναγκαζόμαστε να προσφύγουμε στη λύση αυτή 1 
γιατί αντιμετωπ(σαμε την αρνητική στάση της Εκτελεστικής Εξουσίας. Ήταν 

ιΟιοτροπία των πολιτικών κομμάτων της Κύπρου το αίτημα για χρηματο06τηση 

των πολιτικών κομμάτων; Η απάντηση είναι όχι. Πολιτισμένες χώρες του 

κόσμου ακολουθοUν το θεσμό χρηματοδότησης των πολιτικών κομμάτων. Και 

αναφέρω ορισμένες από αυτές: Αυστρία, Γαλλία, Ομόσπονδη Δημοκρατία της 

Γερμανίας, Ιταλία, Λιχτενστάιν, Ελλάδα, Νορβηγία, Πορτογαλία, Σουηδία, 

Ελβετία 1 Ισπα.νί<Χ. Όλες αυτές οι χώρες χρηματοΟοτούν τα πολιτικά κόμματά 
τους και ενισχύουν με αυτό τον τρόπο τη λειτουργία της Οημοκρα.τίας στα Οικά: 

τους γεωγραφικά πλαίσια. 

Τα μονοκομματικά κράτη, κύριε ΠρόεΟρε, χρηματοΟοτούσαν απλόχερα. το ένα 

και μόνο κόμμα που αναγνώριζαν και Οιατήρησαν για δεκαετίες ολόκληρες τον 

ολοκληρωτισμό. Οι πολυκομματικές δημοκρατίες έχουν χρέος να χρηματοδο

τήσουν τα. πολιτικά κόμμα.τοc που λειτουργούν στις χώρες τους, για να Οιατη

ρήσουν τη δημοκρατία. 

Πορευόμαστε, κόριοι συνάδελφοι, προς την Ευρώπη. Η φωνή της Ευρώπης 

αταλάντευτη και στεντόρεια Οιατρανώνει την πίστη στην πολυκομματική Οημο

κρατί.α. Όταν σήμερα το μήνυμα από την ίΟια τη Μόσχα., που ήταν το κέντρο 

που ΟίΟαξε και στήριξε το μονοκομμα.τισμό στον 20ό αιώνα,_ όταν έρχεται, λέω, 

από τη Μόσχα. το μήνυμα. ((όχι πια στο μονοκομμα.τισμόJ>, έχουμε χρέος εμείς εΟώ 

να στηρίξουμε την πολυκομματική δημοκρατία. 
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Ειπώθηκε ότι η χpηματοΟότηση των πολιτικών κομμάτων αποτελεί τον 

ακρογωνιαίο λίθο της πολυκομματικής Οημοκρατίας. Υιοθετούμε αυτή τη θέση και 

αποΟεικνύουμε την πίστη μας σ' αυτή με το να ψηφίσουμε την πρόταση νόμου που 
έχει καταθέσει ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν πρόκειται να αναφερθώ στο Ναπολέοντα ούτε και να κάμω Οιάλεξη για 

την ανάγκη χρηματοΟότησης των κομμάτων και ούτε χρειάζεται να κάμω 

αναφορά στις χώρες που εφαρμόζουν α.υτό το πράγμα και στη Μόσχα. Και ο 
λόγος είναι απλός: Σ' αυτό το Σώμα Οεν υπάρχει κοcνένας και κανένα κόμμα που 

να διαφώνησε με αυτή την αρχή. 

Όλοι συμφωνούμε και λέγεται και στην Έκθεση ότι θα πρέπει τα κόμματα 

να έχουν οικονομικούς πόρους, για να λειτουργούν και να εξυπηρετείται η 

δημοκρατ(α. σ' αυτό τον τόπο. ΕΟώ Οεν υπάρχει Οιαφορά. Εκε( που προέκυψε η 

δια.φορά είναι από πού τα κόμματα να παίρνουν τους χρηματικούς αυτούς πόρους. 

Και εδώ είναι που βρίσκεται η διαφορά και το πρόβλημα. 

Ποια είναι η εισήγηση που γίνεται; Η εισήγηση που γίνεται είναι: Απαλλαγή 

για εισφορά από άτομα μέχρι ;f.3,000 το χρόνο και ανεξάρτητα από το εισόδημά 
τους και από εταιρείες μέχρι :El0,000 ανεξάρτητα από τα κέρδη τους. Δηλαδ-ή θα 
μπορούσε τα κέρ8η τους να ήταν J;l2,000 και να φαίνεται ότι τις J;J0,000 τις 
έδωσαν σε κάποιο συγκεκριμένο κόμμα ή σε κάποια συγκεκριμένα κόμματα και 

κατά συνέπεια για τις δέκα αυτές χιλιάδες λίρες δε θα πληρώσουν φόρο ε(τε 

πράγματι έδωσαν αυτές τις :El0,000 σε κόμμα.τα είτε έδωσαν λιγότερα, αλλά 
πήραν απόδειξη ψηλότερη. Και για ιδιώτες, ένας, άσχετα αν έχει :ES,000 το χρόνο 
εισόδημα, αν έχει απόδειξη ότι έΟωσε τις Χ.3,000 σε κάποιο κόμμα, δε θα 

πληρώσει φόρο εισοδήματος. 

Έχω τη γνώμη ότι η μόρφή που έχει επιλεγεί είναι τέτοια, που δεν εισάγει 

απλώς τη χρηματοδότηση των κομμάτων, αλλά εισάγει στο φορολογικό μας 

σύστημα τη ψοροαποψυγή σε όλη την έκτασή της. 

ΙCατά συνέπεια. είναι γι' αυτούς τους ουσιαστικούς λόγους που η Κοινο

βουλευτική μας Ομάδα, ενώ αρχικά προσανατολιζόταν στο να μειώσει τους 

συντελεστές, τώρα, μελετώντας πιο βαθιά το θέμα, έχει καταλ-ήξει στην απόφαση 

ότι θα ταχθούμε ενάντια σ' αυτή τη μορφή της χρηματοδότησης των κομμάτων. 

Διότι είναι πίστη μας ότι η εισαγωγή αυτής της μορψής χρηματοδότησης των 

κομμάτων θα οδηγήσει σε μεγάλη φοροαποφυγ-ή και έχουμε τη γνώμη ότι ειναι 
προτιμότερο να μην εγκριθεί η νομοθεσία αυτή και να γίνουν συσκέψεις με την 

Εκτελεστική Εξουσία, για να βρούμε καταλληλότερες μορψές και τρόπους για την 

ενίσχυση των κομμάτων. 

Για τους λόγους αυτούς που έχω εκθέσει η Ι(οινοβουλευτική μας ΟμάΟα θα 

καταψηφίσει το σχετικό νομοσχέδιο, όχι γιατί Οιαφωνεί με την ουσία αναφορικά 

με τη χρηματοδότηση των κομμάτων, αλλά γιατί διαψωνεί με τη μορψή που έχει 
επιλεγεί, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά.8ελφοι 1 συζητούμε ένα. από τα. πιο κρ(σιμα. 

θέματα, το θέμα λειτουργίας των κομμάτων και της ίδιας της δημοκρατ(ας. 

Γιατί μπορε( όλοι να μιλούμε εναντίον των κομμάτων, μπορεί όλοι να βρίσκουν 

φεγά.Οια. στα κόμμα.τα, στη λειτουργία. τους, στον τρόπο αντιμετώπισης των 

προβλημάτων ή και στη συμπεριφορά τους ακόμα. στη 3ημόσια. ζωή. Όμως 

Οημοκρα.τία. χωρίς κόμμα.τα. είναι α.Οια.νόητη. Συζητούμε επίσης σήμερα. σ 1 αυτή 

την αίθουσα. ένα θέμα πάνω στο οποίο -όπως τόνισε και ο κ. Κωνσταντίνου- δεν 

αντιδικούμε. Είναι ένα. κοινό πρόβλημα. και πρέπει μ' αυτό το σκεπτικό -είτε 

συμφωνούμε είτε Οια.φωνούμε με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου-με αυτό το 

κριτήριο να. αντιμετωπίσουμε το θέμα. Είναι ένα πρόβλημα. που αφορά τα 

~όμμα.τοc, αλλά αφορά και τον κάθε πολ(τη, αφορά και το κράτος. 
Έτσι με αυτό το σκεπτικό μπορώ να πω ότι υπάρχουν ορισμένα πράγματα 

που πρέπει να λεχθούν, τουλάχιστο για Οιαφωτιστικούς λόγους, προς το λαό. Για 

να λειτουργήσουν τα κόμματα, χρειάζονται χρήματα, στέγη, εvο(κια, τεχνικά 

μέσα, γραφομηχανές, έντυπο υλικό, υπαλληλικό προσωπικό και ακόμα περισ

σότερο, πέραν αυτών των στοιχείων, χρειάζονται εμπειρογνώμονες, μελέτες, 

στοιχεία, γιατί όσο γίνεται πιο πολύπλοκη η κοινωv(α, τόσο πιο ουσιαστικός και 

σοβαρός γίνεται και ο ρόλος των κομμάτων που βρίσκονται αντιμέτωπα με πολλά 

και μεγάλα προβλήματα. 

Για παράΟειγμα, 3εv ε(vαι Ουνατό να τοποθετηθεί κανένας στα άμεσα θέματα 

που έχουμε αυτή τη στιγμή στη Βουλή, όπως το φορολογικό σύστημα που 

προτείνει η κυβέρνηση ή και πολλά άλλα πολύ σοβαρά vομοσχέΟια, χωρίς vα 

μελετηθούν 3ιεξο3ικά από τα κόμματα. Και φυσικά μια τέτοια Οουλειά, μια 

τέτοια παραγωγή Οε συγκρίvεται·με κανενός είδους ε(σπρα.ξη. Είναι μόνο Οαπάνες 

η λειτουργία. των κομμάτων. 

Επίσης ένα άλλο πολύ κρίσιμο σημείο που συνδέεται με το !Οιο το εθνικό 

μέλλον του τόπου είναι το θέμα της Οιεθνούς Οραστηριότητας των κομμάτων. Τα 
κόμματα συμμετέχουν στις διάφορες Οιεθνεlς οργανώσεις. Έχουν ένα ρόλο 

πολλές φορές μεγαλύτερο κι απ' αυτόν του Υπουργείου Εξωτερικών. ΣυvΟέοvται 

με Οιεθvείς οργανισμοUς. Είναι υποχρεωμένα να βρίσκονται εκεί, για να 

προβάλλουν την εθνική υπόθεση. Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ μετέχει στη 

Σοσιαλιστική Διεθνή. Σήμερα ο Πρόεδρος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

και Πρόεδρος της Βουλής πήγε στη συνεδρίαση της Συνομοσπονδίας των 

Σοσιαλιστικών Κομμάτων της Ευρώπης στην οπο(α ανήκουν όλες οι χώρες της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας -που τώρα έγινε μέλος- στην οποία θα βρίσκεται όλη η 

ηγεσία της Ευρώπης, για να Οώσει την κυπριακή παρουσία, γι 1 αυτό απουσιάζει 

από τη σημερινή συνεδρία της Βουλής. Για να ακουστεί το κυπριακό πρόβλημα. 

Συνδέεται το Σοσιαλιστικό !{όμμα ΕΔΕΚ με άλλες περιφερειακές οργανώσεις του 

αδέσμευτου χώρου. 'Εχει έναν τέτοιο πλούτο Οιεθνώv σχέσεων που δεν του 

παρέχουν κομματικό αvτlκρισμα. Παρέχουν όμως εθνικό αvτ(κρισμα και χρειά

ζεται μέσα, για να ανταποκριθεί προς αυτή την κατεύθυνση και θα έπρεπε για τη 

Οιευκόλυvση μιας τέτοιας Οραστηριότητας όχι μόνο να παρέχονται χρήματα αλλά 
και υπαλληλικό προσωπικό ακόμα και στο βαθμό που θα ήταν Ουvατό και με 

αποσπάσεις και από την ίΟια τη Οημόσια υπηρεσία, όπου θα ήταν Ουνατό, 

προπαντός μετά την ψήφιση του νέου νόμου για τη δημόσια υπηρεσία. 

Ήταν σωστή η ψήφιση του νόμου που ε(χαμε κάμει πριν από λίγο καιρό για 

την καταγραφή της περιουσίας των κομμάτων. Και αναφέρθηκε επίσης η 
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επιχειρηματολογία για τη χρηματοδότηση των κομμάτων στις διάφορες χώρες και 

δε θα επανέλθω. Μόνο θ,α αναφέρω δυο σημεία: Χρηματοδότηση των κομμάτων 

σημαίνει γνωστοποίηση όλων αυτών των ευαίσθητων στοιχείων στο λαό. Σημαίνει 

δημόσιο έλεγχο των ίδιων των κομμάτων. Σημαίνει δημοσίευση των προϋ

πολογισμών των κομμάτων. Σημαίνει έλεγχο της οικονομικής λειτουργίας των 

κομμάτων, από πού και τι εισπράττουν, και όλα αυτά πρέπει να παραδίδονται 

στο δημόσιο έλεγχο. 

Ζούμε στην εποχή της δημοκρατίας, του ελέγχου, της διαφάνειας και αυτό θα 
πρέπει να εφαρμοστούν σ' όλη την έκταση μέσα στην κομματική ζωή. Η 

πρόταση νόμου έχει φυσικά αυτό το σκοπό. Αντιλαμβανόμαστε το πνεύμα και 
σεβόμαστε τις προθέσεις των εισηγητών. Στηρίζεται στην άρνηση της κυβέρνησης 

να χρηματοδοτήσει τα κόμματα. Ενώ λοιπόν συμφωνούμε με το σκεπτικό, έχουμε 

κάποιες σοβαρές επιφυλάξεις για τις συγκεκριμένες πρόνοιες. Αναλύθηκαν 

προηγουμένως από τον κ. Κωνσταντίνου και όλοι αυτοί οι φόβοι και οι έγνοιες 

είναι δυνατό να υπάρχουν. Διότι, ενώ η πρόθεση όλων μας είναι η ενίσχυση και η 

ικανοποίηση του τρόπου λειτουργίας των κομμάτων, πιθανόν να μην είναι τόσο 

αγαθές οι προθέσεις των χρηματοδοτών. Ενώ σήμερα η εισφορά, έστω η μικρή ή 

μεγάλη εισφορά, την οποία μπορούμε να έχουμε μέσα σ 1 ένα κόμμα από διάφορες 

πηγές από τις οποίες είναι δυνατό να εξασφαλίσουμε κάποια συνδρομή έχει το 

στοιχείο της εθελοντικής εισφοράς, αύριο θα έχει το στοιχείο του υπολογισμού, 
του οφέλους, του ελατηρίου, ελατηρίου αλλότριου προς την εξυπηρέτηση των 

δημόσιων αναγκών και της δημοκρατικής λειτουργίας των κομμάτων. 

Και σίγουρα δεν είναι στόχος και επιδίωξη κανενός κόμματος η ενθάρρυνση 

του υπολογισμού ή η δημιουργία συνθηκών, ώστε να αποκομίζει οποιοσδήποτε 

όφελος σε βάρος του δημοσίου. Αυτό δεν μπορεί να είναι η πρόθεση κανενός 

κόμματος. Εμείς ως κόμμα είχαμε πάντα και μια πρόσθετη επιφι5λαξη πάνω στο 

θέμα των κινήτρων. Και αυτό είναι ένα πρόσθετο κίνητρο. Λέγαμε πάντοτε ότι 

τα κίνητρα, εκεί προπαντός και όπως δόθηκαν, ωφέλησαν όχι την οικονομία, αλλά 

κάποιους οι οποίοι επωφελούνταν απ' αυτή τη φοροαπαλλαγή. Φοβούμαστε ότι 

και σ' αυτή την περίπτωση οδηγούμαστε σε μια κατάσταση όπου θα είναι δυνατό 
να αναφερόμαστε σε άγνωστο ποσό χρημάτων που είναι δυνατό να βλάψουν τα 

δημόσια οικονομικά. 

Κι αυτό δεν το λέγω για τους συναδέλφους που υποστηρίζουν ή που 

προτείνουν. Το λέγω προς την πλευρά της κυβέρνησης, προς τη μυωπική 

αντίληψη της κυβέρνησης που δεν έχει αναλάβει τις ευθι5νες της και δε σκέφτεται, 

όπως σκέφτονται όλες οι δημοκρατικές χώρες -και αυτή τη στιγμή ακόμα και ot 
χώρες της Ανατολικής Ευρώπης που μπαίνουν στον πολυκομματισμό το πρώτο 

πράγμα το οποίο λογάριασαν είναι η χρηματοδότηση των κομμάτων-ότι δεν 
μπορεί διαφορετικά να λειτουργήσει η δημοκρατία. Έτσι η κυβέρνησή μας, αντί 

να δει αυτό το σημείο και να έρθει να πάρει μια πολιτική απόφαση, μας 

υποχρεώνει να σκεφτούμε διάφορους τρόπους. Και δε μεμφόμαστε κανέναν ούτε 
τους εισηγητές της πρότασης. Παρ 1 όλο που διαφωνούμε, πιστεύουμε ότι με τον 

προβληματισμό μας συμβάλλουμε στη δημιουργία συνθηκών κοινής αντιμετώπισης 

του προβλήματος. 

Αν η κυβέρνηση πραγματικά ενδιαφέρεται για τη διάσωση των δημόσιων 

οικονομικών, έχει ακόμα περιθώριο να το λογαριάσει. Υπάρχει όμως και κάτι 

άλλο. Αν αφήσουμε να λειτουργήσει η πρόταση νόμου, όπως κατατέθηκε, θα 
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σημοcίνει ότι κάποια κόμματα τα οποία ειναι δυνατό να συνδέονται με κεφαλαι

ούχους ή κάποιο κόμμα το οπο(ο μετέχει άμεσα στην εξουσία, αυτό το κόμμα θα 

εξασφαλ(ζει χρηματοδότηση άμεσα, κατευθε(αν, μεγάλη, φανερή και με φορο

απαλλαγή. Τεράστια χρηματοδότηση! Αν υπάρχει ένα άλλο κόμμα που δε 
συνΟέεται με χεφαλαιοόχους, σ(γουρα Οε θα καρπώνεται τ!ποτα από μια τέτοια 

προοπτική και φυσικά, αν το κόμμα δεν είναι και του μεγέθους που θα μπορεί να 

έχει κυβερνητικές εύνοιες, θα στερείται εντελώς εσόΟων. Έτσι θα έχουμε μια. 

ά:νιση μετα;χείριση των κομμάτων και άνιση μεταχείριση των πολιτών. Διότι ο 

πολίτης ο πλούσιος θα μπορεί να φοροαποψεύγει. ο πολίτης ο φτωχός, ο οποίος Οε 

θα έχει λόγο ή δε θα μπορε( να προσφέρει χρήματα στα κόμματα, δε θα μπορέσει 

να ωφεληθεί απ' αυτό το μέτρο το οποίο παρουσιάζεται γενικό. Έτσι 

κινδυνεύουν τα δημόσια οικονομικά, κινδυνεύει η ίδια η πολιτικ-ή ζωή, η Οημόσια 

ζωή, κινΟυνεόουν τα lΟια τα κόμματα στο τέλος από το ανεξέλεγκτο και το 

ακαθοδήγητο. 

Δε θα με(νουμε μόνο στην άρνηση και την κριτική. Έχουμε και πρότοcση 

συγκεκριμένη. Η πρότασή μας είναι η εξ~ς: Επαναφέρουμε σήμερα την πρόταση 
για εν(σχυση των κομμάτων από την κυβέρνηση. Και θα αναφερθώ και στην 

πρόταση που υπέβαλε στην περασμένη συνεδρ(αση ο κ. Κληρ(δης και επανα

λήφθηκε και σήμερα το πρωί στη συνεΟρίαση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων: 
Να μην προχωρήσουμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου, για να 

ξανασυζητήσουμε με την κυβέρνηση, να της Οώσουμε την ευκαιρία, αν είναι 

Ουνατό, να αλλάξει γνώμη. Παρόμοια ήταν και η πρόταση του κ. Κωνσταντίνου. 

Και μια ακόμα πρόσθετη πρόταση: Αν τυχόν η κυβέρνηση δε θελήσει να 

8εχτεί επανασυζήτηση του θέματος, που είναι και προς όφελΟς των δημόσιων 

οικονομικών και προς όφελος της δημοκρατίας και προς όφελος της σωστής 

λειτουργίας των κομμάτων, τότε έχω να καταθέσω ακόμα μια πρόταση: Να 

ι8ρυθεί κοινό ταμείο. 'Οποιος επιχειρηματίας θέλει να καταθέτει χρήματα για τη 

8ημόσια ζωή να τα καταθέτει σε ένα κοινό ταμείο με μια Οιαχειριστική επιτροπή 
η οποία να κατανέμει τα χρήματα με βάση συγκεκριμένους κανόνες και κανο

νισμοός σε όλα τα κόμματα, ώστε να μη γίνεται η σχέση πολίτη και κόμματος 

σχέση πελάτη και αφεντικοό ή πελά:τη και ωφελουμένου από την παροχή. Να μη 
δημιουργεlται άμεση σχέση μεταξύ εκείνου που προσφέρει και του κόμματος το 

οποlο λαμβάνει, ώστε να μην μπορεί κανένας να πει οτιδήποτε για κανένα από τα 

κόμματα της Βουλής. 

Επαναλαμβάνω την πρότασή μου. Πρώτο, επανασυζήτηση με την κυβέρνηση 

με την ελπίΟα ότι είναι δυνατό να άναθεωρ-ήσει την άποψή της και Οεότερο, αν θα 
προχωρήσουμε, υποβάλλω την πρόταση, που θα μπορέσει να τη μελετήσει και η 

Βουλή και η Επιτροπή, αν είναι 8υνατό να δημιουργηθε( κοινό ταμε(ο γι' όλα τα 

κόμματα ανεξαιρέτως με ειΟική διαχειριστική επιτροπή και να τεθοόν οι κανόνες 

λειτουργίας ενός τέτοιου ταμείου, 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα να κάμω μια κατηγορηματική δήλωση πριν μπω στο θέμα. Αν η 

κυβέρνηση είναι έτοιμη να επανεξετάσει το θέμα της επιχορήγησης των κομ-
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μάτων, θέμα το οποίο εγείραμε εμείς πρώτοι,· είμαστε έτοιμοι να αποσύρουμε 

αυτή τη νομοθεσία την οποία θα ψηφίσουμε σήμερα οπωσ8ήποτε, 8ιότι εμείς 

~ουλάχιστον έχουμε πειστεί ότι η κυβέρνηση με κανέναν τρόπο -και θα το 

εξηγήσω στη συνέχεια- δε ~έλει να. επιχορηγήσει τα κόμματα, γιατί έχει τους 
λόγους της, και θα αναφέρω ποιοι είναι αυτοί οι λόγοι. 

Όμως δεν πρόκειται να μπούμε εμείς σε πανηγυρικό για την κομματική ζωή, 
για τον πολυκομματισμό, ότι τα κόμματα είναι οι τροχοί της 8ημοκρατίας, 
πράγμα το οποίο πιστεύουμε, διότι ζούμε αυτό τον πολυκομματισμό, ζούμε αυτή 

την ευρωπα"ίκή 8ημοκρατία, πορευόμαστε μετά βασιλικών εμποδίων προς την 
Ευρώπη, ((βασιλειακών,» θα έλεγα, εμποδίων προς την Ευρώπη, επομένως όλα 
αυτά περί Ν οcπολέοντα και Δημοσθένη είναι ωραία, αλλά δεν είναι το θέμα που 

συζητούμε σήμερα. Σίγουρα τα κόμματα πρέπει να έχουν τις δυνατότητες και να 
τα επιχορηγεί η κυβέρνηση, 8ιότι 8ημοκρατία χωρίς ύπαρξη κομμάτων 8εν μπορεί 
να υπάρξει. Επομένως 8ε χρειάζεται να λεχθοόν περισσότερα. 

Όμως αυτή η νομοθεσία την οποία σήμερα ψηφίζουμε, Και θα ψηφίσουμε 
σήμερα μαζί με το Δημοκρατικό Συναγερμό, είναι μια λύση ανάγκης, 8ιότι έχουμε 
εξαντλήσει όλες τις προσπάθειές μας προς την πλευρά της Εκτελεστικής 
Εξουσίας. 

Λέχθηκε από συναδέλφους για την ανάγκη συσκέψεων με την Εκτελεστική 
Εξουσ(α. Με τον ίδιο τον Πρόεδρο, τον κ. Βασιλείου, έγιναν συσκέψεις επανει

λημμένες και ο κ. Βασιλείου μας είπε ξεκάθαρα: «Δεν επιθυμώ να επιχορηγήσω 
τα κόμματα)>. Έγιναν και υπαινιγμοί όπως: ((Δε θέλουμε να επιχορηγήσουμε το 
άλφα κόμμα ή το βήτα κόμμα, το ΔΗ.ΚΟ. φερ' ειπείν, 8ιότι προβαίνει σε 

αvτιπολίrευση, κι εγώ θα δυναμώσω τα κόμματα που με αντιπολιτεύονται;» 

Περίπου )tάτι τέτοια λέχθηκαν. 
1 

Λέχθηκε επίσης: «Κοιτάξτε να τελειώνουμε με τη φορολογική μεταρρύθμιση 

και μετά να 8ούμε αν θα επιχορηγηθούν τα κόμματα.» Με άλλα λόγια λέχθηκε 
και κάπόιος εκβιασμός: ((Περάστε μου εκείνα που θέλω, τα της φορολογικής 
μεταρρόθμισης, και να κάμουμε τη σπατάλη, τη μεγάλη σπατάλη της επι
χορήγησ~ς των κομμάτων.>> Και η επιχορήγηση που ζητήθηκε, για να είμαστε 
ειλικρινείς και να ακοόσει ο λαός, δεν αvέρχετ:αι σε εκατομμύρια, μιλούμε για μισό 
εκατομμύριο το οποίο ζητήθηκε για ένα χρόνο για όλα τα κόμματα. Αυτό 
ζητήθηκε, για να υπάρχει τουλάχιστον η ελάχιστη δυνατότητα στα κόμματα να 

ανταποκριθοόν στις υποχρεώσεις τους, ιδιαίτερα εκείνα τα κόμματα τα οποία δεν 

έχουν ούτε εταιρείες ούτε άλλες δυνατότητες εκτός από τις εισφορές. 

Όμως, τίθενται μερικά ερωτηματικά κατά πόσο είναι σωστή η προσέγγιση 
εvός Προέδρου της Δημοκρατ(ας ο οποίος θέλει να ονομάζεται ανεξάρτητος και 
Πρόεδρος όλων των Κυπρίων και κατά πόσο αυτή η άρνηση συνάδει με κάποιους 
κανόνες δημοκρατίας ή αν κατά βάθος υπάρχει μια τάση μονοκομματισμοό σ' 
αυτή τηv αντιμετώπιση των θεμάτων από τον κ. Βασιλείου. Και είναι λυπηρός ο 
τρόπος ο χλευαστικός με τον οποίο αντιμετώπισε το θέμα της επιχορήγησης των 
κομμάτων, διότι υπάρχει εδώ, πολό λυπούμαι, και μια τάση από πλευράς του 

Προέ8ρου της Δημοκρατίας και της κυβέρνησης υποτίμησης και της Βουλής και 

των εν τη Βουλή κομμάτων. Και επαναλαμβάνω ότι είναι λυπηρό. Αν μάλιστα 
αυτές οι εντυπώσεις δεν είναι απόλυτα σωστές, είναι στο χέρι της Εκτελεστικής 
Εξουσίας να μας αποδείξει- ότι δεν είναι έτσι τα πράγματα και να τρέξει να 
αντιμετωπίσει σωστά το πρόβλημα αυτό και η σωστή αντιμετώπιση είναι αυτή 

.,,,,, 
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που γίνεται σε πολλές άλλες χώρες της Ευρώπης κοcι του κόσμου, η επιχορήγηση 

με κάποια σωστά κριτήρια των κομμάτων στη Βουλή. 

Λέχθηκαν όμως κοιι κάποιοι επιχειρήμοιτοι περί φοροαποφυγής, φοροδιαφυγής, 
φοροαπαλλαγής και παρόμοια, Σlγουρα υπάρχουν πολλοί τρόποι οποιοσΟήποτε να 

παραβεί και να παραβιάσει νομοθεσίες. Αν όμως θα πρέπει να επηρεαζόμαστε 

κατά την ψήφιση ενός νόμου, επειΟή πιθανόν να υπάρξει κάποτε από κάποιους 

κάποια φοροαποφυγή ή φοροΟιαφυγή ή φοροαπαλλαγή, τότε πολλοί νόμοι που 

έχουμε ψηφίσει τα τελευτοcια χρόνια θα πρέπει να επανεξεταστούν. Επομένως 

αυτό το επιχείρημα Οεν είναι σωστό. Εξάλλου, αφού για τα φιλανθρωπικά 

ιΟρύματα ισχύουν παρόμοιες πρόνοιες και μάλιστα Οεν υπάρχει περιορισμός στα 

φιλανθρωπικά ιΟρύματα, όπως υπάρχει εδώ, στο θέμα των εισφορών, για τα 

κόμματα, θα πρέπει τότε να πιστέψουμε ότι όλα τα φιλανθρωπικά ιδρύματα 

προχωρούν σε φοροαποφυγή ή σε φοροΟιαφυγή και ότι Οεν υπάρχει φιλανθρωπική 

πλέον εκδήλωση σ' αυτό τον τόπο που να μην είναι τρόπος φοροαποφυγής. 

Αλλά και κά.τι άλλο. Οι συνάΟελφοι, και Οε θέλω να αναφερθώ συγκεκριμένα 

και Οε θέλω να αρχ(σω πάνω σ 1 αυτό το θέμα μια συζήτηση με τους συναΟέλφους, 

αλλά είναι αυτή τη γνώμη την οποία έχουν για τα κόμματα, ότι Οηλαδή τα 
κόμματα ε(ναι επιρρεπή, τα κόμματα τα οποία έρχονται να χτυπήσουν τη 

φοροαποφυγή εΟώ με διάφορες νομοθεσ(ες, τα κόμματα είναι επιρρεπή προς αυτή 

την κατεύθυνση; Τα κόμματα θα συνΟράμουν με αυτή τη νομοθεσία προς αυτή 

την κατεύθυνση; Είναι λυπηρό πράγματι αν υπάρχουν συνάδελφοι οι οπο(οι 

υπαινίσσονται ότι υπά:ρχουν τέτοιες προθέσεις μέσα στα κόμματα ή ότι τα 

κόμματα θα προχωρήσουν προς τέτοιες κατευθύνσεις. 

Επομένως, τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι η στάση της κυβέρνησης και της 

Εκτελεστικής Εξουσίας στο θέμα της χρηματοδότησης των κομμάτων ήταν και 

παραμένει απαράδεκτη. Και αυτή η λύση είναι μια λύση ανάγκης η οποία δίδει 
την ευκαιρία σε κάποια κόμματα να επιβιώσουν με βάση αντικειμενικά κριτήρια. 

Όσον αφορά την εισήγηση για ένα γενικό ταμείο, είναι ωραία η εισήγηση, αλλά 
Οεν πρόκειται να βάλει κανένας σ' αυτό το γενικό ταμείο, Οιότι ο καθένας ο 

οποίος θέλει να εισφέρει, φερ 1 ειπείν για την ΕΔΕΚ, θα θέλει να ξέρει ότι τα 

λεφτά που Οίδει πάνε στο κόμμα του και όχι στα κόμματα τα οποία είναι 

αντίπαλα του Οικού του. Είναι μια βασική θεώρηση του θέμα.τος ότι ο καθένας 

θέλει να ξέρει πού παν τα Χ,ρήματά του. Δεν πρόκειται να εισφέρει σε γενικά 
ταμεία, όταν υπάρχει μεταξύ των κομμάτων μια ιΟεολογική δια.φορά. Αν υπήρχε 

μονοκομματισμός και τα κόμματα αυτά αποτελούσαν πλευρές μιας γενικότερης 

κατάστασης, να το αντιληφθούμε. Αλλά εΟώ έχουμε τέσσερα κόμματα, κύριε 

συνάδελφε, και Οεν έκαμα κανένα χα.ρ·α.κτηρισμό την ώρα που μιλούσα.τε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, θέλω να σας πω να υποστηρίξει τη δημοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χοιτζηδημητρίου, σοις ποιροικοιλώ μη διακόπτετε τον ομιλητή. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ο καθένας, κύριε συνάδελφε, ο οποίος συνεισφέρει θέλει να ξέρει ότι τα λεφτά 
τα οποία συνεισφέρει πηγαίνουν στο κόμμα της αρεσκείας του. Είναι πολύ απλό 
το επιχε(ρημα.. Μακάρι, λέω, να μπορούσε να ενισχύσει μια τέτοια θεώρηση του 
θέματος, αλλά δεν πιστεύω ότι μπορεί να βασιστεί πάνω σε ρεαλιστικά ΟεΟομένα. 
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ΟπωσΟήποτε, τελειώνοντας επιθυμώ να επαναλάβω αυτό το οποίο ανέφερα 
στην αρχή από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος, ότι σε περίπτωση που η 

κυβέρνηση αναθεωρήσει τη στάση της και παρ' ελπί8α 8εχτεί την επιχορήγηση 

των κομμάτων χωρίς περιορισμούς, χωρίς εκβιασμούς και χωρίς Οεσμεύσεις 
είμαστε έτοιμοι~ εΟώ είμαστε 1 να επανεξετάσουμε το θέμα και να καταργήσουμε 
τη νομοθεσία την οποία ψηφίζουμε σήμερα ως λύση ανάγκης για τα κόμματα στον 

τόπο μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

ΕπειΟή ο κ. Γαλανός μ!λησε περί φιλανθρωπικών ιΟρυμάτων, Οεν πιστεύω να 

νομίσετε ότι ισχυρίζεται ότι τα κόμματα ε!ναι φιλανθρωπικά ιΟρύματα. Δεν 

είναι. 

Ο κ. Κληρί8ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, Οεν πρόκειται να αναφερθώ στο ότι σε μια 
πλουραλιστική 8ημοκρατία επιβάλλεται να υπάρχουν κόμματα. Αυτό ή8η 

αναγνωρίστηκε και από εκείνες τις χώρες που είχαν το μονοκομματισμό. 'Αρα 

«κομίζω γλαύκα εις Αθήνας», αν ρητορεύσω για την ανάγκη της ύπαρξης 
κομμάτων. Ούτε και νομίζω εlναι ανάγκη να αγορεύσω για το ότι χρειάζεται τα 
κόμματα, για να είναι ανεξάρτητα, για να μπορούν να λειτουργούν, όχι μόνο να 

έχουν Οιαφάνεια αλλά και επιφάνεια και για να έχεις επιφάνεια πρέπει να έχεις 
λεφτά. 

Αρχικά, ομόφωνα σε σύσκεψη την οποία είχαμε οι αρχηγοί των κομμάτων με 
τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας εισηγηθήκαμε ότι θα έπρεπε η κυβέρνηση να 

ακολουθήσει τα ευρωπαϊκά πρότυπα και να επιχορηγεί τα κόμματα της Βουλής. 

Και είχαμε αφήσει ανοικτό το θέμα του ποσού· της επιχορήγησης προς συζήτηση. 
Απορρίφθηκε αυτή η σκέψη. Εί8α επανειλημμένα κατ' ι8ίαν τον Πρόε8ρο της 

Δημοκρατίας, αλλά εμμένει στην άποψή του. Χθες επικοινώνησα με τον Υπουργό 

Οικονομικών και τον πληροφόρησα ότι, αν μέχρι σήμερα το μεσημέρι, Οιότι είχαν 

Υπουργικό Συμβούλιο, με πληροφορούσε ότι υπήρχε αλλοίωση στη σκέψη του 

Προέ8ρου, θα εισηγούμουν την αναβολή του θέματος. Δυστυχώς 8ε με πληρο
φόρησε ότι ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας αλλοίωσε τη θέση του επί του θέματος 

της επιχορήγησης. Ασφαλώς θα ήταν προτιμότερο και πιστεύω ότι η ί8ια η 

κυβέρνηση θα έπρεπε μετά την κατάθεση αυτού του νομοσχεΟίου να προβλη

ματιστεί και να πει, αν πράγματι πιστεύει ότι αυτό το νομοσχέΟιο 8ημιουργεί 

κινΟύνους φοροΟιαφυγής, ότι αντί τούτου Οέχεται να Οώσει οικονομική βοήθεια, 

Όχι μόνο η κυβέρνηση ή τουλάχιστον ο Πρόε8ρος 8εν έκαμε αυτό το πράγμα, 

αλλά, όταν κατέθεσα το νομοσχέ8ιο, σε κατ' ιΟίαν συνάντηση μου είπε: «Βρήκατε 

τη σωστή λύση». Αν λοιπόν η κυβέρνηση Οεν ανησυχεί ότι μπορε( αυτό το μέτρο 

να οΟηγήσει σε φορο8ιαφυγή, 8ιότι φα(νεται να έχει καλύτερη ιΟέα για την 
εντιμότητα των κομμάτων απ' ό,τι μερικοί από μας, γιατί τόση ανησυχία ότι το 

μέτρο αυτό μπορεί να ο8ηγήσει σε φορο8ιαφυγή; Θέλετε να μας πείτε ότι τα 

φιλανθρωπικά ι8ρύματα στα οποία μπορούν εκε(νοt που έχουν να 8ώσουν χωρίς 

περιορισμούς, όπως έχει αυτό το νομοσχέ8ιο, είναι πιο έντιμα από τα κόμματα 

της Βουλής και Οε δημιουργούν κινδύνους φορο8ιαφυγής και ότι εμείς οι οποίοι 

τασσόμαστε έπανειλημμένα από το βήμα αυτό και ψηφίζουμε νόμους για να 
περιορίσουμε, όσο το Ουνατό, τη φοροΟιαφυγή θα εκμεταλλευτούμε αυτό το 
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νομοσχέΟιο, για να γίνει φοροΟιαφυγή;. ;Πιστεύω ότι το επιχείρημα αυτό Οεν πρέπει 
να μας απασχολήσει επί μακρόν. 

'Ερχομαι τώρα σ' ένα άλλο θέμα. Ασφαλώς, αφού όλοι συμφωνούμε ότι η 
μέθοΟος της κατευθείαν επιχορήγησης των κομμάτων είναι η ορθή, θα πρέπει να 

είμαστε και έτοιμοι, όπως Όήλωσε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΔΗ.ΚΟ., αν η κυβέρνηση αναθεωρήσει τη σκέψη της, να καταργήσουμε αυτό το 
νομοσχέΟιο, αφού σταλεί vομοσχέΟιο για την επιχορήγηση των κομμάτων. 
Πιστεύω επομένως ότι πρέπει αυτή η Βουλή και τα κόμματα σ 1 αυτή να 

ΟιεκΟικήσουν από θέση ισχύος πλέον την ανάγκη η κυβέρνηση να χρηματοΟοτήσει 
τα κόμματα. Και ο μόνος τρόπος Οιά του οποίου μπορούν να το πετύχουν ε(ναι να 
ψηφ(σουv αυτό το νομοσχέΟιο και, αν η κυβέρνηση έρθει και πει «είμαι τώρα 

έτοιμη να χρηματοδοτήσω τα κόμματα))' τότε ασφαλώς πρέπει να αναθεωρήσουμε 
τη θέση μας. 

Εισηγούμαι λοιπόν να προχωρήσουμε στην ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν&δελφοι, εμείς δεν αμφισβητούμε την καλή πρόθεση 
των εισηγητών της πρότασης νόμου για την ενίσχυση των κόμμάτων μέσω των 
εισφορ_ών των φυσικών προσώπων και των εταιρειών. Οότε θέωροόμε ότι τα 

κόμματα, οι συνάδελφοί μας των άλλων κομμάτων, ε(ναι επιρρεπή στη φορολογική 

διαφυγή. Όχι. Θεωρούμε, επαναλαμβ&νω, ότι είναι καλή η πρόθεσή τους με 
σκοπό να ενισχύσουμε τα κόμματα τα οποία διαδραματίζουν ένα σημαντικό ρόλο 

και προσφέρουν μεγάλες υπηρεσίες σ' αυτό το λαό και τον τόπο. 

Έχω ακοόσει όμως με πολλή προσοχή τα επιχειρήματα των συναδέλφων και 

έχω ακοόσει εδώ ότι ένας συνά:8ελφος έχει πει ότι αναγνωρίζουμε ότι αυτός 8εν 

είναι ο πιο ορθόδοξος δημοκρατικά: τρόπος για να ενισχυθοόν τίχ κόμματα. Από τη 
στιγμή λοιπόν που υπ&ρχει έστω και η παραμικρή αμφιβολία για ένα νομοθέτημα, 

ότι δεν είναι το πιο ορθόδοξο δημοκρατικ& νομοθέτημα, εμείς δε θα ήτάν σωστό 

να προχωρήσουμε στην ψήφιση αυτοό του νόμου και να δημιουργήσουμε ένα 
τετελεσμένο γεγονός που θα δημιουργήσει με τη σειρ& του προβλήματα με 

απρόβλεπτες συνέπειες. Όλοι μας, όλα τα κόμματα eδώ αγωνίζονται εν&ντια στη 
φοροαποφυγή και στη φοροδιαφυγή. Αυτό είναι γεγονός. Παρ' όλ' αυτ& 
πιστεύουμε πως με την ψήφιση αυτού του νόμου υπάρχουν οι κίν8υνοι, 8ε λέγω ότι 

είναι 100% αυτ& που θα πω, να μεγαλώσουν οι πόρτες φοροδιαφυγής που 

υπάρχουν ή8η σήμερα. Και δε θα έπρεπε εμείς να βιαστούμε αυτή τη στιγμή, 
αυτή την ώρα να ψηφίσουμε ένα νομοθέτημα το οποίο 8εν είναι το πιο σωστό, 
όπως υπάρχει και η παρα8οχή από τους εισηγητές του, ή που 8εν είναι το πιο 

ορθόδοξο δημοκρατικ&. 

Υποστηρίζουμε λοιπόν όπως δοθεί η δυνατότητα αναβολής, για να ασκήσουμε 

όλες οι πλευρές τις επι8ράσεις μας ή τις πιέσεις μας, αν θέλετε, προς την 

Εκτελεστική Εξουσία, έτσι που να εξαντλήσουμε όλα τα περιθώρια, για να 

έχουμε αλλαγή στη στ&ση της Εκτελεστικής Εξουσίας. Αυτή είναι η εισήγηση 

που κ&μνει η Κοινοβουλευτική μας Ομ&δα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, άκουσα με προσοχή τους συναΜλφους που μίλησαν για 

κάποια παράταση, για να το ξανασκεφτεί η κυβέρνηση. Αυτή η προθεσμία 
8ί8εται με το περιθώριο που μεσολαβεί από την ψήφιση μέχρι την υπογραφή του 
νόμου και, αν η κυβέρνηση σκεφτεί 8ιαφορετικά, ας μην υπογράψει το νόμο και 

τότε· θα επανεξετάσουμε πραγματικά το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αφού βεβαίως επικοινωνήσει με το Προε8ρε(ο της Βουλής. Βεβαίως η 
προθεσμία αυτή υπάρχει, 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως σας επιτρέπω, κύριε Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δε θέλω πράγματι να πω περισσότερα απ' όσα λέχθηκαν όσον αφορά τα 
επιχειρήματα εναντίον της ψήφισης αυτής της πρότασης νόμου. Εκείνο που με 

ανησυχεί ι8ιαίτερα εμένα ε(ναι πώς Οιαφuλ&σσεταL η αξιοπρέπεια, η ηθική 

συγκρότηση αξιωματούχων κομμάτων από την εύλογη υπόνοια ή από την 
υποβολιμαία υπόνοια που θα 8ια8οθεί σε βάρος αυτών των αξιωματούχων ότι 
στέργουν σε φοροαποφυγή ή, για να ε(μαι πιο σαφής, ότι 8(8ουν απο8είξεις για 

εικονικές εισφορές, ούτως ώστε μερικοί να ωφελούνται αλλά και έναντι ωφελε(ας 

των κομμάτων. Αυτό με συντρίβει πραγματικά. 

'Ακουσα τον κ. Γαλανό που είπε ότι 8εν είναι ορθό να σκεφτόμαστε κατά 
τέτοιο τρόπο. Αλλά οι άλλοι άνθρωποι 8υστυχώς σκέφτονται έτσι όχι μόνο 
σήμερα αλλά από αρχαιοτάτων χρόνων, κύριε Πρόε8ρε, από την εποχή εκείνη που 
έλεγαν ότι «η γυναίκα του Κα(σαρα και ο Καίσαρ όχι μόνο τlμιοι πρέπει να εlναι, 
αλλά να φαίνονται τίμιοι)). 

Εμένα με ανησυχεί ι8ιαίτερα αυτό το πράγμα. Φοβούμαι ότι ε(ναι 8υνατό να 

8ιασπείρονται ψευ8ώς ή να; 8ημιουργούνται υπόνοιες από καχύποπτους έστω 

ανθρώπους, ότι τα κόμματα κατάντησαν μηχανές ασυ8οσίας ή όχι ορθής ενέργειας 
προς την κατεύθυνση της υφαιρέσεως ή αφαιρέσεως εισο8ημάτων από το κράτος. 

Γι / αυτό το λόγο θέλω να παρακαλέσω τους συνα8έλφους και το Σώμα να 
8εχτούμε την εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ κ. Που

μπουρή για μια ύστατη αναβολή μιας β8ομά8ας και, αν η κυβέρνηση πλέον 8εν 
έχει σκοπό, 8ηλα8ή α8ιαφορεί, τότε κι εμείς θα πούμε ότι «Ο εξ ι8ίου πταίσματος 
ζημιούμενος μηΟένα πλέον αιτιάται>> και ο καθένας πλέον να καθορίσει τη θέση 

του. Αυτό θα ήταν 8lκαιο υπό τις περιστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πράγματι σέβομαι την άποψη του έντιμου συνα8έλφου όσον 

αφορά τη 8ιαφύλαξη του κύρους των αξιωματούχων οι οποίοι εισπράττουν 

χρήματα. Για τις μεγάλες εισφορές ή και για μικρότερες υπάρχει απόλυτος 
τρόπος, υπάρχει ο τρόπος του να 8έχονται μόνο επιταγές γραμμένες προς το 
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κόμμα, οι οποίες θα κατατίθενται στην τράπεζα και θα μπορούν ανά πάσαν 

στιγμήν να απο8ειχθούν. 

Λυπούμαι, αλλ&., αν είχα την παραμικρή υποψία ότι ο Πρόε8ρος της 

Δημοκρατίας έχει αλλ&.ξει ιaέα στο θέμα της επιχορήγησης, θα 8εχόμουν την 

αναβολή. Επει8ή όμως είμαι πεπεισμένος ότι αυτή είναι η θέση του και 8εν 

προτίθεται να την αλλ&.ξει, ζητώ να τεθεί το θέμα απόψε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Σεβόμαστε τις απόψεις, αλλ&. πιστεύουμε ότι είναι μικρός τόπος η Κύπρος 

και ότι, αν υπάρξουν τέτοια πράγματα, Οε θα είv~ι δύσκολο να γνωστούν. Και 
επίσης πιστεύουμε ότι τα κόμματα είναι σε θέση να διαφυλάξουν την αξιοπρέπειά 

τους. Αλλά προχωρώ κι ένα βήμα περισσότερο. Δε διαφυλάσσεται περισσότερο η 

αξιοπρέπεια των κομμάτων με το να έχουν κάποιους πόρους από εισφορές παρά 

με το να μην έχουν καθόλου πόρους και να επαιτούν και μάλιστα να υπόκειντ&ι 

πιθανόν και σε εκβιασμούς σε πολλές περιπτώσεις, για να αποκτήσουν μερικούς 

πόρους από κάποιους οι οποιοι θα δώσουν, χωρίς να έχουν κανένα κίνητρο να 
Οώσουν, και οι οποlοι θα ζητούν ανταλλάγματα; 

Επομένως, αν συγκρίνουμε τις 8ύο καταστάσεις, πολύ καλύτερη κατάσταση 

είναι αυτό το οποίο γίνεται ενόψει της στ&.σης της κυβέρνησης, η οποία έχει 

περιφρονήσει πλήρως το θέμα των κομμ&.των ως αναγκαίων τροχών της 8ημο
κρατίας, και της αν&.γκης τα κόμματα να έχουν κ&.ποια ενίσχυση, αλλ&. ι8ίως 

ενόψει μιας κυβέρνησης η οποία 8ε μας έχει πείσει, κατ&. τα &.λλα, ότι προβαίνει 

σε περισυλλογή και λιτότητα, αλλά ότι προβαίνει σε πολύ μεγάλες σπατάλες και 

εlναt κρίμα να θεωρεί ότι στο θέμα των κομμάτων πρέπει να γίνει αυτή η 
περισυλλογή και λιτότητα. 

Αλλά επαναλαμβάνουμε αυτό το οποίο είπαμε αρχικά. Είμαστε έτοιμοι να 

επαναξετάσουμε το θέμα, αν η κυβέρνηση 8εν έχει τις προθέσεις που της 

απο8ί8ουμε και είναι έτοιμη να επιχορηγήσει τα κόμματα έστω και τη 8ω8εκ&.τη 

ώρα, αν φοβάται ότι υπάρχουν οι κίν8υνοι που αναφέρει ο κ. συνά8ελφος και θέλει 

να τους αποφύγει, Είναι στο χέρι της να μην υπάρξουν αυτοί οι κίν8υνοι και να 

προχωρήσει στην επιχορήγηση των κομμάτων, 18ιαίτερα τώρα ύστερα από αυτή 
τη νομοθεσία η οποία περνά, ύστερα από τους κιν8ύνους που υπο8εικνύονται, αν η 

κυβέρνηση επι8είξει αναλγησία, τότε σημαίνει πρ&.γματι ότι εχθρεύεται την 

ύπαρξη των κομμάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, 8ε θα τελειώσουμε με τον τρόπο που πάμε. Κύριοι, σας παρακαλώ 
έχει εξαντληθεί το θέμα. Έχει μια πρόταση ο κ. Ευσταθίου για αναβολή αυτού 
του νομοσχε8ίου για μια β8ομά8α. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του κ. 
Ευσταθίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1 Αρα η πρόταση απορp(πτεται και προχωρούμε στη 8εότερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα το πρώτο άρθρο εγκρίνεται με 27 ψ-ήφους υπέρ και 18 εναντίον. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 27 ψ>]φους υπέρ και 18 εναντίον το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικοό νόμου. 'Αρθp~'3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 3; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

• Ι 

27 ψ-ήφοι υπέρ και 18 εναντίον. 'Αρα και το άρθρο 3 εγκρίνεται κατά 
πλειοψηφία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 4; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα και το άρθρο 4 εγκρίνεται κατά πλειοψηφία. 
Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Φορολογίας του Εισο8ήματος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο κατά πλειοψηφία με 27 
ψήφους υπέρ και 18 εναντίον. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που ε(ναι «0 περ( ΠpοUπολογισμού του 
Κυπριακοό Οργανισμοό Αναπτόξεως Γης Νόμος του 1990>>. Καλείται ο 

Πρόε8ρος της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπ'Ιjς να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 

ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΎ' ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΓΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Ο ΠροUπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 14 Δεκεμβρίου 1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
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Επιτροπή Οικονομικών και ΠpοUπολογισμοό για μελέτη και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπ'ή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε σuνεΟρια της που 

πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 1990. Στο στάδιο της μελέτης αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο Πρόεδρος του Διοικητικοό 

Συμβουλίου και ο Γενικός Διευθυντής του Οργανισμοό Αναπτόξεως Γης. 

Ο πιο πάνω Προϋπολογισμός προβλέπει έσοδα όψους Β,632,428 και έξοδα 
όψους ;€6,409,421. Το παρουσιαζόμενο έλλειμμα αναμένεται να καλυφθεί από το 

ταμειακό πλεόνασμα του Οργανισμοό, το οποίο στο τέλος του 1989 ήταν 

:Ε3,164,501. 

Η Επιτροπ'ή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεl για τα αναπτυξιακά σχέδια του 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, όπως αυτά αντικατοπτρ(ζονται στις πρόνοιες του 

υπό συζήτηση Προϋπολογισμοό. Σόμφωνα με τα σχέδια αυτά προβλέπεται 

ειδικότερα η ανέγερση 164 οικιστικών μονάδων στη Λευκωσlα και Λεμεσό και ο 
διαχωρισμός 245 οικοπέδων στη Λευκωσία, Λεμεσό και Πάφο. Ήδη αγοράστηκε 
η απαιτούμενη έκταση γης και ετοιμάστηκαν οι τεχνικές μελέτες. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας στο σύνολό του τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτός κατατέθηκε 
από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωροόμε στη δεότερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακοό Οργανισμοό Αναπτόξεως 

Γης ποσοό <Εβ,409,421 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31.12.1990. 
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθοόν; 

Το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεόματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείματος 
άλλων άρθρων του ιδίου Κεφαλαίου. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 4 εγχρ(νετοcι επ(σης ομόφωνοc. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκοόν έλεγχο πάνω στα κονδόλια. Συμπλήρωμα. 'Αρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 5 και το Συμπλήρωμα εγκρίνονται επίσης ομόφωνοι. 
Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Παραχώρηση 

Εκπαιδευτικών Δανείων) Κανονισμοί του 1989». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΈΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

«ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΈΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥ

ΤΙΚΩΝ ΔΆΝΕΙΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989>>. 
Παpόντες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Νίκος Μοικρίδης 

Κώστας Ερωτοκpίτου 

Στέλιος Μανδριώτης 

Ιάκωβος Κατσοuνωτός, εκπροσωπώντας τον κ. Ηλιάδη 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε πέντε συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Οκτωβρίου, 2, 16 και 23 Νοεμβρίου 1989 και την 1η Φεβρουαρίου 1990. Στις 

συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Αρχής Λιμένων Κύπρου και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥΔΥ, ΣΗΔΗΚΕΚ (ΠΕΟ), ΣΥΑΛΚ και 

ΟΜΕΠΕΓΕ (ΣΕΚ). 

Σκοπός των Κανονισμών που προτείνονται ε(ναι η εισαγωγή σχεδίου δανει

οδότησης των υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων Κύπρου για σκοπούς σπουδών των 

παιδιών τους σε εκπαιδευτικά ιδρύματα πανεπισ:ημιακού επιπέδου. 

Ειδικότερα στους υπό έγκριση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα 

άρθρα 10(2)(ιγ) και 30 των περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμων του 1973 μέχρι 
1988, περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν: 

( α) την ίδρυση ταμείου για την εφαρμογή σχεδίου δανειοδότησης των 

υπαλλήλων της Αρχής, του οποίου τα έσοδα θα προέρχονται από τις 

καταθέσεις των υπαλλήλων, από ποσά που θα διατίθενται από την 

Αρχή ως δάνεια, από άλλα δάνεια που δυνατό να εξασφαλίζοντάι από 

άλλους δανειοδοτικούς οργανισμούς και από δωρεές ή άλλες καταβολές, 

(β) την κάλυψη των εξόδων φοίτησης, (διδάκτρων και εξόδων συντήρησης), 
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την ί8ρυση επιτροπής που θα είναι υπεύθυνη για τη 8ιαχε(ριση του 
ταμείου και την εφαρμογή του σχεδίου, 

τους όρους και τις προϋποθέσεις που θα πρέπει να πληρούνται για την 
παραχώρηση δανείου, 

τις αποταμιεύσεις που θα καταθέτει ο υπάλληλος και το ύψος του 
δανείου που θα παραχωρε(ται σ' αυτόν, 

τα συμβόλαια που θα περιλαμβάνουν όρους αποπληρωμής, επιτοκίου 
και εγγυήσεων, και 

τις εξουσίες του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής για τον καθορισμό 
του ύψους του ποσού που δυνατό να διατίθεται από την Αρχή για το 
σχέδιο και για την έκδοση γενικών κατευθυντήριων γραμμών και όρων 
για την εφαρμογή του σχε8ίου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου δήλωσαν στην Επιτροπή πως σκοπός των υπό αναφορά 

Κανονισμών είναι η καθιέρωση του θεσμού των εκπαιδευτικών δανείων, που από 

καιρό υφίσταται σε άλλους ημικρατικούς οργανισμούς, για να βοηθηθούν οι 

υπάλληλοι της Αρχής στην αντιμετώπιση των εξόδων για σπουδές των παιδιών 

τους σε εκπαιδευτικά ιδρύματα πανεπιστημιακού επ.ιπέδου. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στις 

συνεδρίες της Επιτροπής, αφού χαιρέτισαν την κατάθεση των Κανονισμών αυτών, 

υπέβαλαν διάφορες εισηγήσεις για την τροποποίησή τους, εκφράζοντας συνάμα 

παράπονα για τη στάση της Αρχής που παρέλειψε να τους καλέσει και να ακούσει 
τις απόψεις τους πριν από τη σύνταξη ή τουλάχιστο πριν από την κατάθεση στη 

Βουλή των Κανονισμών αυτών. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν επίσης πως έλαβαν 

γνώση των Κανονισμών τότε μόνο, ότοcν κλήθηκαν από την Επιτροπή και πήραν 
αντίγραφά τους από το αρχείο της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της και αφού μελέτησε 

αναλυτικά τους Κανονισμούς, αποφάσισε να εισηγηθεί τις πιο κάτω τροπο

ποιήσεις: 

(α) Ο Κανονισμός 2 τροποποιείται, έτσι που στον ορισμό του υπαλλήλου 
να περιλαμβάνεται και ο συνταξιούχος, ώστε να μεiέχουν στο σχέδιο 

και οι συνταξιούχοι της Αρχής. 

(β) Ο Κανονισμός 4 των Κανονισμών διευρύνεται, ώστε .στα έξοδα 

φοίτησης να περιλαμβάνονται και -τα μεταφορικά, συμπεριλαμβανο
μένων και των αεροπορικών ή και ατμοπλοϊκών εισιτηρίων, καθώς και 

τα βιβλία και άλλη 8ι8ακτική ύλη. 

(γ) Ο Κανονισμός 5 τροποποιείται, ώστε να προε8ρεύει της Επιτροπής 
που ιδρύεται ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου αντί ο Γενικός 

Διευθυντής της Αρχής, ενώ ο Γενικός Διευθυντής θα προε8ρεύει, όταν ο 
Πρόε8ρος του Διοικητικού Συμβουλίου απουσιάζει. Επίσης ο ί8ιος 
Κανονισμός τροποποιείται, έτσι που τα μέλη ·της Επιτροπής που 

προkρχονται από τους μόνιμους υπαλλήλους της Αρχής να αυξηθούν 

από δύο σε τέσσερα και η σύγκληση της Επιτροπής σε συνεδρ(α να 
είναι υποχρεωτική, όταν το ζητούν εγγράφως τρία από τα μkλη της. 

(8) Η επιφύλαξη της παραγράφου (γ) του Κανονισμού 6 τροποποιείται, 
ώστε για να πληρούνται οι προϋποθέσεις παραχώρησης δανείου ο 



1636 

ενδιαφερόμενος να έχει χαταθέσει στο ταμείο .:Ε720= τουλάχιστο y"ια 
ένοι χρόνο προηγουμένως. 

(ε) Ο Κοινονισμός 6 τροποποιείτοιι με την προσθήκη νέοις παραγρ&.φου (8) 
που προνοεί ότι το ύψος του δανείου θα είναι ανάλογο χαι με τη 

χρονική διάρκεια του κύκλου σπουδών. 

(στ) Η παρ&.γραφος (3) του Κανονισμοό 9 τροποποιείται, ώστε να μην 

απαιτε(ται πιστοποιητικό καλής επίδοσης για την καταβολή των 

ετήσιων πληρωμών του δανείου, αλλά να αρκεί το πιστοποιητικό 

εγγραφής ή προαγωγής στο επόμενο έτος σπου8ών ή η προσκόμιση 

αποδεικτικών στοιχείων σε περίπτωση σοβαρής ασθένειας, σοβαρού 

δυστυχήματος ή άλλων παρόμοιων περιπτώσεων. 

(ζ) Ο Κανονισμός 14 τροποποιείται, έτσι που οι τρόποι φόλαξης, κατ&.
θεσης ή επένδυσης των χρημάτων του ταμείου να μην αποφασίζονται 
αποκλειστικ&. από το Συμβοόλιο της Αρχής, αλλ&. να καθορίζονται με 

αποφ&.σεις της Επιτροπής με την έγκριση του Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού ενσωμάτωσε 

όλες τις πιο πάνω τροποποιήσεις στους υπό συζήτηση Κανονισμούς και αφού 
υιοθέτησε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν τροποποιηθε( και νομοτεχνικά διατυπωθε(. Με την 

ευκαιρία αυτή η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία και οποιεσ8ήποτε 
&.λλες άρμ68ιες αρχές όπως λαμβ&.νουν υπόψη και τις απόψεις των εν8ιαφερόμενων 

οργανώσεων, όταν καταρτ(ζουν παρόμοια σχέδια ή Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&.ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Χαραλαμπί8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, μόνο μια παρατήρηση. 
Δε θα αναφερθώ στην ουσ(α των Κανονισμών, οι σκοπο( και οι επιδιώξεις των 
οποίων μας βρίσκουν σόμφωνους, όπως έχουν τροποποιηθεί από την αρμό8ια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Θα επισημ&.νω όμως ένα μόνο θέμα το οποίο 
πιστεύω ότι πρέπει να τύχει ιδιαlτερης προσοχής, όπως αναφέρεται και μέσα στην 

Έκθεση. Οι Κανονισμοί αυτοί έχουν κατατεθεί από την Αρχή Λιμένων Κόπρου, 
χωρίς καν να ρωτηθοόν οι &.μεσα εν8ιαφερόμενοι. Παρουσι&.στηκαν οι Κανονισμοί 
στη Βουλή- και ρ;~ a,αβεβαίωναν ότι 8εν υπ&.ρχει--Κανένα πρόβλημα και η 

Επιτροπή ήταν έτοιμη να προχωρήσει να εγκρίνει τους Κανονισμοός όπως περίπου 
είχαν κατατεθεί από την Αρχή Λιμένων Κόπρου και μ&.λιστα μας 8ιαβεβαίωναν, 
όπως είπα προηγουμένως, ότι 8εν υπ&.ρχει κανένα πρόβλημα και ότι συμφωνοόσαν 
και οι ενδιαφερόμενοι. 

Τελικά, για να είμαστε πάντα σ(γουροι εμείς ότι εξετάσαμε το θέμα απ 1 

όλες του τις πλευρές, αναβ&.λαμε τη συνε8ρίαση και καλέσαμε τις εν8ιαφερόμενες 
πλευρές, καλέσαμε τους εκπροσώπους των συνδικαλιστικών οργανώσεων από τους 
οποίους με έκπληξη ακοόσαμε ότι . ποτέ 8εν ενημερώθηκαν, ποτέ η Αρχή 8εν 
&.κουσε τις απόψεις τους και είχαν εντελώς 8ιαφορετικές απόψεις από τις απόψεις 

που είχε η Διεόθυνση της Αρχής Λιμένων. 

Αυτό το πράγμα πιστεύω δεν πρέπει να επαναληφθει 1 Οπως τονίζεται και 
στην Έκθεση, 8εν πρέπει να παραγνωρίζονται οι &.μεσα εν8ιαφερόμενοι, γιατί 
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πρόκειται κυρίως για λεφτιi των ενδιαφερομένων, των υπαλλήλων της Αρχής, και 

είναι θέματα που ενδιαφέρουν τους υπαλλήλους της Αρχής κυρίως και όχι τη 

Διεύθυνσή της, και δεν έπρεπε σε καμιά περίπτωση ούτε να παραγνωριστούν, 

αλλιi οότε και να παραπληροφορηθεί παρ' ολίγον η Βουλή, όπως ανόφερα 
προηγουμένως, και να προχωρήσει στην ψήφισή τους, χωρίς να ακοόσει τις 

απόψεις όλων των ενδιαφερομένων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιιiδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, πριiγματι υπήρξε ένα θόμα τιiξης την οποία επανέφερε η 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων καλώντας ενώπιόν της όλες τις συντεχνίες οι 

οποίες εξέφρασαν τις απόψεις τους και πολλές απ' αυτές όγιναν δεκτές, γιατί 

ήταν πριiγματι εποικοδομητικές. 

Θα ήθελα να επισημάνω μόνο μια καινοτομία σ 1 αυτό το ταμείο για τις 
σπουδές των παιδιών των υπαλλήλων: Είναι ο μόνος ημικρατικός οργανισμός που 

στις διατιiξεις περί του ταμείου του προβλέπεται ότι θα βοηθοόνται, θα 

δανe:ι.οδοτοόvται για τις σπουδές τους και παιδιά συνταξιούχων υπαλλήλων της 
Αρχής Λιμένων. Αυτή είναι μια κανοτομία και μας λέχθηκε μιiλιστα από την 

επίσημη πλευριi να μην την περιλάβουμε, γιατί θα ανοίγαμε, θα δημιουργοόσαμε 

καινά δαιμόνια και για άλλους ημικρατικούς οργανισμούς. Εμείς πιστεύουμε ότι 
ε!~αι πολύ σωστά τα καινά δαιμόνια και ευχόμαστε αυτό το παράδειγμα να το 
ακολουθήσουν και οι ιiλλοι ημικρατικοί οργανισμοί. 

Η κριτική που έγινε από το συνάδελφο κ. Χαραλαμπίδη είναι ορθή και 
συμφωνοόμε και εμείς, θα ήθελα όμως να κιiνω και μια θετική κριτική για τη 

Διεόθυνση της Αρχής Λιμένων: Η ιδόα και η προώθηση αυτοό του νομοσχεδίου 

μέσα από το Υπουργικό Συμβοόλιο και τις άλλες αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες 
έγινε όστερα από πολλές προσπιiθειες της Διεόθυνσης της Αρχής Λιμένων 
Κόπρου. Αυτό, για να ε(μαστε εποικοδομητικοί και στη θετική και στην αρνητική 

κριτική μας. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Ναι, κόριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Πραγματικιi, όταν εσυζητείτο το θέμα στην Επιτροπή, μας λέχθηκε ότι ήταν 
όλοι. σύμφωνοι. όπως είχαν κατατεθεί οι Κανονι.σμο! και αποδ'εlχτηκε εκ των 
υστέρων όχι μόνο ότι δεν ήταν σόμφωνοι, αλλά ότι δε θα φτιiναμε σ' αυτό το 

αποτέλεσμα, να τροποποιηθούν 8ηλ. οι Κανονισμο( και να φτάσουν στο τελικό 
στάδιο όπως είναι σήμερα ενώπιον της Βουλής, αν δεν καλοόσαμε τους ενδια
φερομένους. 

Τώρα για το άλλο θέμα, ότι η Αρχή είναι εκείνη η οποία προώθησε αυτοός 

τους Κανονισμούς, έστω και αν ε(ναι η Αρχή, κύριε Πρόε8ρε, ήρθαν πολύ 

καθυστερημένα, 8ιότι τούτο το πράγμα έπρεπε να είχε γ(νει προ πολλού καιρού 

και όχι τώρα που σχε8όν σ' όλους τους άλλους ημικρατικούς οργανισμούς υπάρχει 
ήδη αυτό το ταμείο. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ιΚάλλιο αργά παρά ποτέ)>, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ο '" Δημητριάδης. 
Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνώ με την κριτική την οποία άσκησαν οι προηγούμενοι 

συνάδελφοι όσον αφορά την ουσιώδη πράγματι παράλειψη της Διεύθυνσης της 
Αρχής Λιμένων να κάμει εκείνο το οποίο όφειλε να κάμει, προτού καταθέσει τους 
Κανονισμούς αυτούς για ψήφιση στη Βουλή. 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι, επειδή δεν υπάρχει υποχρέωση της Αρχής Λιμένων 

να συνεισφέρει σ' αυτό το ταμείο, αλλά η συνεισφορά είναι Ουνητική, θα ήθελα να 

καλέσω απ' αυτό το βήμα τη Διεύθυνση της Αρχής Λιμένων, το Διοικητικό 
Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων, να συνεισφέρει γενναιόδωρα σ' αυτό το ταμείο, 
τουλάχιστο στα πρώτα στάδια, για να μπορέσει να λειτουργήσει προς όφελος των 

υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων Κύπρου και ιδιαίτερα των φοιτητών παιδιών τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής νομίζω ζήτησε το λόγο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω επί του θέματος, διότι έχει 

εξαντληθεί, τουλάχιστο το θέμα το οποίο οι σuνά8ελφοι ήθελαν να θίξουν όλων 

των πλευρών, αλλά στέκομαι στην τελευταlα αναφορά του συνα8έλφου, του κ. 
Δημητριάδη, κύριε Πρόεδρε, για να γίνει από το Προεδρείο έκκληση στο 

Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων για εθελοντική εισφορά και να υπενθυμίσω και 

κάποια άλλη ομόφωνη έκκληση, όταν είχαμε εξουσιοδοτήσει όλες οι πλευρές της 

Βουλής το σεβαστό Προεδρείο να κάμει προς την ίδια Αρχή, προς το Συμβούλιο 

της Αρχής Λιμένων, για την επιστροφή κάποιων τελών ελλιμενισμού στην Εθνική 

Φρουρά και συγκεκριμένα στο Ταμείο της Αμυντικής Θωράκισης. Επειδή δεν 

υπάρχει άλλος τρόπος πληροφόρησης αυτού του Σώματος για την ανταπόκριση σ 1 

αυτή την ομόφωνη έκκληση της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ και εγώ με τη 

σειρά μου ως δεύτερο θέμα έκκλησης και αποτελεσμάτων να αναφερθε( στο 

Προεδρε(ο και στη συνέχεια στο Σώμα ποιο ήταν αυτό το αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν κάμνω λάθος, κύριε Σολωμή, η απάντηση της Αρχής ήταν ότι δεν έχει 
αυτό το δικαίωμα δυνάμει του νόμου. Ως προς τη νέα εισήγηση, δηλαδή να 
συνεισφέρει γενναιόδωρα, η εισήγηση αυτή θα γίνει, Ελπίζω ότι μέσα στα 
πλαίσια των οικονομικών δραστηριοτήτων της η Αρχή δε θα αρνηθεί να 
συνεισφέρει για έναν τόσο πολύ καλό σκοπό. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Αντιλαμβάνομαι ότι ε(ναι πλέον επίσημη 
αυτή η αναφορά, διότι εγώ δεν το γνώριζα, ότι ήδη η Αρχή Λιμένων απάντησε ότι 
δεν έχει δικα(ωμα από το νόμο. Ε(vαι αυτό το οπο(ο εvvοε(τε; Av ε(vαι αυτή η 
απάντηση, τη θέλουμε γραπτώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είμαι απολύτως βέβαιος αν είναι αυτή. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόε3ρε, ελπίζουμε να μην είναι έτσι, 3ιότι αλίμονο αν θα πρόπει 

να ανατρέχουμε σε νομοθεσίες βάσει των οποίων να υποχρεώνονται οι πολίτες, οι 

οργανισμοί, οι εταιρείες να συνεισφέρουν για οποιοδήποτε σκοπό. Δε θα βρούμε 
τέτοια νομοθεσία. Γι' αυτό η παράκλησή μας, κύριε Πρόεδρε, αν συμφωνούν και 
οι άλλοι συνάδελφοι, είναι να κατατεθεί γραπτώς στη Βουλή η απάντηση της 

Αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Να εξεταστεί ποια είναι ακριβώς η άποψη της Αρχής επί του θέματος 
τούτου, για να μη στηριζόμαστε σε rumours, δηλαδή σε διαδόσεις, αλλά να 
έχουμε συγκεκριμένα όγγραφα μέσα στα φάιλς της Βουλής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επει3ή έχει εξαντληθεί η συζήτηση, θότω τους Κανονισμούς με τη μορφη που 
πήραν υπό την έγκριση της Βουλής. 

lπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Τροχαίας Κινήσεως Δημοτικοί (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί Αγλαντζιάς του 1990». Παρακαλώ τον Πρόε3ρο ή οποιο
δήποτε άλλο Μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών να διαβάσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «01 ΠΕΡΙ 
ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΑΓ ΛΑΝΤΖΙΑΣ ΤΟΥ 1990» 
Παpόvτες:-

Λόαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρόας Φάντης 

Χρίστος Πότας 

Η Κοινοβουλευτικ-Jι Επιτροπ-Jι Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο
νισμούς σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιανουαρίου 1990 στην 
οπο(α κλ-Jιθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουργε(ου 

Εσωτερικών. Με τους υπό συζ-Jιτηση Κανονισμούς, που εκΟίΟονται με βάση το 

άρθρο 88 της περί Δήμων νομοθεσίας, παρέχεται η εξουσία στο Δημοτικό 
Συμβούλιο Αγλαντζιάς να καθορίζει τις διαβάσεις μαθητών και να 3ιορίζει 

κατriλληλα πρόσωπα ως τροχονόμους για την καλύτερη ρύθμιση της τροχαίας 

κίνησης μέσα στα 3ημοτικά όρια της περιοχής αυτής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συμφωνεl με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των Κανονισμών αυτών, γι / αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Από τη θέση μου, κόριε Πρόεδρε, για να τονίσω πως ασφαλώς επιψηφίζουμε 

και επικροτοόμε την απόφαση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, αλλά 

θα 'θελα να τονίσω ένα παρεμφερές θέμα το οποίο σχετίζεται άμεσα με την 

ασφάλεια των μαθητών, την απόφαση του Υπουργε(ου Εσωτερικών να αποσύρει 

τους αστυνομικούς τροχονόμους από τις επικίνδυνες προσπελάσεις προς τα 

δημοτικά σχολεία. Και η παράκληση και η εισήγησή μας, που δεν είναι μόνο δική 

μας, αλλά είναι εισήγηση των οργανωμένων γονιών, της συνομοσπονδίας γονέων, 

οι οποίοι μας είδαν και μας υπέβαλαν το αίτημα, επίσης του διδ:ασκαλικοό κόσμου 
της ΠΟΕΔ αλλά και των χιλιάδων γονέων μαθητών των δημοτικών σχολείων, 

είναι αυτή η διάταξη, τουλάχιστο μέχρις ότου τεθεί σε εφαρμογή η διαδικασία να 

αναλάβουν οι δημοτικοί τροχονόμοl τ<> όλο σχέδιο επίβλεψης, να επαναφερθεί και 
να επαναλειτουργήσει.Γιατί εlναι αδιανόητο, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να θέτουμε σε 

κίνδυνο την ασφάλεια χιλιάδων μαθητών, ιδιαίτερα στα μεγάλα αστικά κέντρα, με 

την έλλειψη αυτ'{(ς 'Ι"ης διαδικασίας και αυτών των τροχονόμων. 

" Χρειάζεταιiί έντιμε κόριε Πρόεδρε, να ποόμε πως δε χρειαζόταν μεγάλη 
ευαισθησία, δε j(ρειαζόταν και μεγάλος προβληματισμός για να αποφασίσουμε, 
αφού τόσα χρό~ν'α περιμέναμε να λυθεί θεσμοθετημένα, με κάποια θεσμοθέτηση, η 
όλη διαδικασ(α. Μποροόσαμε σ 1 ένα χρονικό διάστημα τριών μηνών να θέσουμε 

σε λειτουργ(α αυτή την πρακτική ΟιαΟικασ(α μέσω των δημοτικών υπηρεσιών. 

Γιατί, επανατον!ζω, στα αστικά κέντρα στη Λευκωσία έχουν συμβεί πάρα πολλά 

ατυχήματα. Μνημονεόω μερικές τέτοιες προσπελάσεις, όπως ε!ναι η λεωφόρος 
Σεβέρη προς το Δημοτικό Αγίων Ομολογητών, η Κυριάκου Μάτση προς το 

Δημοτικό Αγίου Δομετίου Α ',η Γρηγόρη Αυξεντίου πάλι στον Άγιο Δομέτιο, η 

Αγίου Παόλου προς το Δημοτικό Αγίου Ανδρέου, η Κέννεντυ προς το Δημοτικό 

Ακρόπολης και η Ιφιγενείας προς το ίδιο σχολείο και πάρα πολλές άλλες 

περιπτώσεις που έθεσαν επανειλημμένα όχι απλώς σε κίνδυνο, αλλά και τραυμά

τισαν και σκότωσαν μαθητές δημοτικών σχολε(ων. 

Παράκληση δική μου επομένως, κόριε Πρόεδρε, φαντάζομαι και πολλών 

άλλων συναδέλφων, είναι να γίνει μια εισήγηση προς το αρμόδιο Τπουργείο να 

επαναφέρει το θεσμό, μέχρις ότου αναλάβουν οι δήμοι με τους δημοτικοός 

τροχονόμους την ασφάλεια των μαθητών, όπως απαιτε( η συνομοσπονδία γονέων, 

οι διδάσκαλοι και ολόκληρος ο κόσμος των χιλιάδων γονέων που έχουν μαθητές 
στα δημοτικά σχολεία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την 

έγκριση του Σώματος. 

lπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρ!νονται ομόφωνα. 
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Έχε1 κηρυχθεί επείγον ένα θέμα σχετικ& με την πρόσληψη νέων έκτακτων 

υπαλλήλων και κατατέθηκε σχετική πρόταση νόμου. Διερωτώμαι αν η Επιτροπή 
Οικονομικών έχει τελειώσει, 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Είναι έτοιμη η Έκθεση, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τότε καλείται ο Πρόε8ρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΙΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΚΑΤΑΘΕΝΤΑ ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΣΤΙΣ 
11, 18 ΚΑΙ 25 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ ΚΑΙ ΤΗΝ 1Η ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1990 
ΕΓΓΡΑΦΑ ΔΥΝΆΜΕΙ ΤΩΝ ΑΡΘΡΩΝ 3(1)(α) ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗ
ΨΕΩΣ ΕΚΤ ΑΚΤΩΝ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ (ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ .ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΉ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑ) ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 99 ΚΑΙ 122 ΤΟΥ 1985) ΚΑΙ ΤΟΥ 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΕΙΣ ΤΗΝ ΥΠΗΡΕ

ΣΙΑΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 
1985 (ΑΡ: 169 ΤΟΥ 1985) 

Παpό11τες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο π&νω Έγγραφα σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Φεβρουαρίου 
1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι όλων των 

εν8ιαφερόμενων Τμημ&1-ων και Υπουργείων οι οποίοι ανέλυσαν τους λόγους για 
τους οποίους προτείνεται η παράταση υπηρεσιών ή οι νέες προσλήψεις στη 
8ημόσια και εκπαι8ευτική υπηρεσία. Στη. συνε8ρίαση αυτή ήταν παρών και ο αξ. 
Βουλευτής κ. Α. Χρυσοστόμου. 

Με τα πιο πάνω Έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν στη Βουλή στις 11, 18 
και 25 Ιανουαρίου και την 1η Φεβρουαρίου 1990 σύμφωνα με τις 8ιατ&ξεις των 
περί Προσλήψεως Εκτ&κτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι8ευτική Υπηρεσία) 
Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 122 του 1985) και του περί Προσλήψεως 

Εκτ&κτων Υπαλλήλων εις την Τπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985), σκοπείται η πρόσληψη ή η παρ&ταση των 
υπηρεσιών ενός μεγάλου αριθμού έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαι

δευτική Υπηρεσία, στο Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, στον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων, στον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, στο Κυπρι

ακό Πρακτορείο Ει8ήσεων, στο Διεθνές Συνε8ριακό Κέντρο και στο Πανεπιστήμιο 

Κύπρου. 

Μελετώντας κάθε πρόταση ξεχωριστά η Επιτροπ'ή διαπιστώνει ότι, παρ / 

όλες τις επανειλημμένες υποδείξεις και τις γραπτέ~ παραστάσεις της προς τον 
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αρμόδιο Υπουργό, η κυβέρνηση εξακολουθεί να μην εφαρμόζει αυστηρ& την 

ισχύουσα νομοθεσία για την πρόσληψη εκτ&κτων στη δημόσια υπηρεσία, αλλ' 

ούτε ασκεί αυστηρή πολιτική στα θέματα της ορθολογικότερης διοίκησης -
8ιεύθυνσης του υπηρετούντος προσωπικού. Η Επιτροπή διαπιστώνει ακόμα ότι 

έχει γ(νει σχεδόν κανόνας οι προσλήψεις ή οι παρατάσεις έκτακτου προσωπικού να 

γίνονται χωρίς την προηγούμενη έγκριση της Βουλής με αποτέλεσμα το Σώμα να 

ε(ναι εκ των πραγμάτων υποχρεωμένο να δίδει εκ των υστέρων καλυπτικές 

εγκρ(σεις, για να μην απολύονται ή να μένουν απλήρωτοι οι απασχολΌύμενοι 

υπ&λληλοι. 

Υπό το φως των πιο πάνω η 

τελευτα(ο μέτρο και μέχρι που να 

Τπουργ6 1 τα πιο κάτω:-

Επιτροπή 

συζητήσει 

εισηγε(τα.ι, ως ενΟιάμεσο και 

το όλο θέμα με τον αρμόδιο 

( α) Να μην απαγορευτούν οι προτάσεις που γ!νονται για τις παρατάσεις 
υπηρεσιών υπηρετούντος έκτακτου προσωπικού στη δημόσια και εκπαι

δευτική υπηρεσ(α κάτω από τους όρους και για τη χρονική διάρκεια 

απασχόλησης που αναφέρονται στα υπό συζήτηση Έγγραφα που 

βρ(σκοντ.αι ενώπιον του Σώματος. 

(β) Να ζητηθεί η απόσυρση των εγγράφων που αφορούν νέες προσλήψεις 
έκτακτου προσωπικού στον κρατικό τομέα, μέχρι που να εξεταστούν 

τα γενικότερα ζητήματα αρχής που εγείρονται και 

(γ) Να κληθεί η κυβέρνηση να μην καταθέσει οποιαδήποτε νέα έγγραφα 

για έκτακτο προσωπικό στη Οημό'Jια ή εκπαιΟευτική υπηρεσ(α, μέχρι 
που να μελετηθούν τα ζητήματα αυτά. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Έχει ζητηθεί, κtiριε Πρόεδρε, από τον αρμόδιο Υπουργό, όπως είναι και η 

εισήγηση της Επιτροπής, να. αποσυρθούν τα έγγραφα για προσλήψεις νέων 

έκτακτων υπαλλήλων. Κατόπιν της άρνησης του αρμόδιου lπουργού να το 

πράξει η Επιτροπή ομόφωνα έχει καταθέσει την πρόταση νόμου την οποία έχετε 

αναφέρει με την οποία ζητείται η απαγόρευση όλων των προσλήψεων νέων 

εκτάκτων που ζητούνται. Και θα παρακαλούσα, κύριε ΠρόεΟρε, να τεθε( σε 

ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν την έχω ενώπιόν μου. Παρακαλώ να μου σταλεί ένα αντίγραφο. 

Ο κ. Γαλανός νομίζω ζήτησε το λόγο. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, πράγματι μπορεί κάποιος να πει ότι τα 

όσα αναφέρει η Έκθεση της Επιτροπής ε(να.ι πολύ ήπιες εκφράσεις και 

χαρακτηρισμοί για την πραγματικότητα που αφορά αυτ6 το θέμα των έκτακτων 

υπαλλήλων. Η πραγματικότητα δεν είναι τίποτε άλλο παρά ότι η (δια η 

κυβέρνηση παρανομεί και δεν εφαρμόζει αυστηρά, 6πως θα έπρεπε, τις πρόνοιες 
της ισχύουσας νομοθεσίας του 1985. 

Βάσει αυτής της νομοθεσ(ας έκτακτοι μπορούν να προσλαμβάνονται μόνο για 

ένα ορισμένο ή συγκεκριμένο χρονικό Οιάστημα ή για ένα ορισμένο ή συγκεκριμένο 

έργο. Αυτό δε γίνεται. Προσλαμβάνονται έκτακτοι κάθε χρόνο με χίλιες δυο 

προφάσεις και για χίλιες Ουο Οουλειές. Το θέμα των εκτάκτων κατάντησε 
πραγματικά να ε(ναι «ο πίθος των Δανα·,Οων>>. Εκε(νο το οποίο συμβαίνει είναι 



1643 

ότι με αυτή τη μέθο8ο η κυβέρνηση προσλαμβάνει 1,500 νέους 8ημ6σιους 
υπαλλήλους -Οιότι στο τέλος Οεν υπάρχει άλλη λUση από το να μονιμοποιούνται
ενώ με τον Τοcκτικό Προϋπολογισμό έρχεται και μας ζητά «μόνο» 900. Και 
τουλάχιστο για τους 900 ή τους 950 που μας ζητά με τον Τακτικό ΠροUπο-
λ ι ' ' ' / ς:. t- ι , , ξ , ογ σμο υπαρχουν καποιες σωστες οιαοικασιες και καποια σωστα και α ιοκρατικα 

κριτήρια, αν εφαρμόζονται. Όμως με τη μέθο8ο της προσλήψεως των εκτάκτων 
8εν υπάρχουν αυτά τα κριτήρια και γίνεται η παρανομία και παρατηρείται αυτη η 
εντελώς απαpάΟεκτη κατάσταση. 

Έχουμε υποΟειξει επανειλημμένα αυτά τα πράγματα στον lΟιο τον κ. 
Υπουργό Οικονομικών και ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών έχει παρα8εχτεί αυτή 
την κατάσταση, όμως Οεν προβαίνει σε Οιορθωτικά μέτρα. Μάλιστα πολλές 
φορές, όταν του υπο8εικνύεται η ανάγκη η κυβέρνηση να προβεί σε περισυλλογή 
και λιτότητα, έρχεται και μας λέει ότι εμείς ως Βουλή 8ε λαμβάνουμε τα μέτρα 
που πρέπει στο θέμα των εκτάκτων, ενώ στην πραγματικότητα -ήταν και είναι 
καθήκον της Εκτελεστικής Εξουσίας να προχωρήσει στο να λάβει τα 
κατάλληλα μέτρα. 

Βέβαια, λέχθηκε πολλές φορές ότι είναι ι3όσκολο, όταν η κυβέρνηση θέλει να 

δημοχοπεl, η Βουλή να μην ακολουθεί, αλλά στην πραγματικότητα πρέπει και 
κυβέρνηση και Βουλ'ή να αντιμετωπίσουν υπεόθυνα το θέμα αυτό, διότι δεν μπορεί 

η κυβέρνηση να ζητά ψηλές φορολογίες και φορολογικά πακέτα και να μην 

απο8εικνύει τουλάχιστο σ' αυτό το λαό ότι γίνονται οι κατάλληλες εξοικο

νομήσεις στο δημόσιο τομέα. 

Το θέμα των έκτακτων υπαλλήλων αποτελεί ίσως το πιο εξόφθαλμο 

παρά8ειγμα της αμέλειας της κυβέρνησης. Και μιλώ γενικά. Μπορεί το θέμα 

αυτό να υπάρχει πολλά χρόνια και, αν υπάρχουν ορισμένα πράγματα που δεν είναι 

εντάξει, αφορούν όλους μας. Όμως εκείνο που έχει σημασία είναι ότι πρέπει να 

υπάρξει επιτέλους κάτι, να ληφθούν ορισμένα μέτρα και η κυβέρνηση οπωσδ'ήποτε 
να εφαρμόσει αυστηρά. την υπάρχουσα νομοθεσία. 

Είναι προς τιμ'ήν του συνάδελφου κ. 'Άριστου Χρυσοστόμου το γεγονός ότι 

κατέθεσε και επιστολ'ή στην Επιτροπ'ή Οικονομικών και την οποία πιστεύω ότι 
' . θ' Σ' ' λ' "' όλ ζ ' ' πρεπει νςχ κατα εσει και στο ωμα, η οποια επιστο η οινει η τη οφερη εικονα 

που υπάρχει σε όλο της το μέγεθος και θα πρέπει σίγουρα ο Υπουργός 

Οικονομικών να προβληματιστεί για την ανάγκη τερματισμού αυτ'ής της απαρά-

8εκτης, αναξιοκρατικής κατάστασης. 

Όσοι τουλάχιστον εργάζονται δεν πρόκειται να θυματοποιηθούν, αλλά κάπου 

πρέπει να ι3οθεί τέλος σε αυτ'ή την υπόθεση και εμείς ως Βουλ'ή, και ιδιαίτερα η 

Επιτροπή Οικονομικών και όλες οι πλευρές, είμαστε έτοιμοι να συναντηθούμε με 

Υ 'ο ' ' β θ' 1 
' ' τον πουργο ικονομικων και να εφαρμοσουμε, να οη ησουμε οσο περνα απο το 

8ικό μας χέρι -αλλά, επαναλαμβάνω, είναι ι8ιαίτερα θέμα κυβέρνησης-να 
εφαρμοστεί αυστηρά ο υφιστάμενος νόμος του 1985. Πράγματι, έφτασε ο χρόνος 
να δοθεί ένα τέλος σ' αυτή την ιστορία, ι3ιαφορετικά θα εμπαίζουμε όλοι μας 

αυτό το λαό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να μου επιτρέψετε να διαβάσω το κείμενο της 

επιστολής που κατέθεσα χθες στην Επιτροπή Οικονομικών και που εκφράζει τις 
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απόψεις της Κοινοβουλευτικής μας Ομάδας γύρω από το θέμα της πρόσληψης 

εκτάκτων. Είναι η εξής: 

«Οι προσλήψεις εκτάκτων, αντί να είναι η εξαίρεση και να ικανοποιούν 

έκτακτες ή εποχιακές ανάγκες και για προκαθορισμένη χρονι.κή περίοΟο, σύμφωνα 

με τον Περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμο του 1985, έγιναν ο κανόνας. 

Η Εκτελεστική Εξουσία παράνομα προβαίνει σε παράταση των υπηρεσιών 

εκτάκτων που προσλήφθηκαν για συγκεκριμένη εργασία και για καθορισμένο 

χρονικό διάστημα στην ίδια ή και άλλη εργασία και η Βουλή κάτω από την πίεση 

νομιμοποιεί και μονιμοποιεί την παρανομία. 

Αρκετές φορές οι προσλήψεις ή και η παράταση των υπηρεσιών γίνονται από 
την Εκτελεστική Εξουσία χωρίς την προηγούμενη έγκριση της Βουλής και 

ζητείται και Οίνεται εκ των υστέρων καλυπτική έγκριση. Η μέθοΟος που 

εφαρμόζεται από την Εκτελεστική Εξουσία καθιερώνει την αναξιοκρατία και 

ευνοεί επίσημα το ρουσφέτι, αφού στην ουσία οι αρμοΟιότητες της Δημόσιας 
Υπηρεσίας μεταβιβάζονται στις ενδοτμηματικές επιτροπές. 

Να μου επιτραπεί να εκφράσω την αμφιβολία μου κατά πό_σο οι εν8ο

τμηματικές επιτροπές, που διορίζονται από τους οικείους Υπουργούς, έχουν τη 

δυνατότητα να χρησιμοποιήσουν αξιοκρατικά. κριτήρια. Αντίθετα πιστεύω ότι οι 
προσλήψεις των εκτά.κτων γίνονται κατόπιν υποδείξεως. 

Διεξήλθα με περισσή προσοχή τα αιτιολογικά. σημειώματα όλων των 
Υπουργείων και διαπίστωσα πως «ουδέν μονιμότερον του προσωρινού)), Οι 

υπηρεσ(ες των εκτάκτων συνεχώς παρατείνονται. Ο αριθμός των εκτά.κτων 

υπερβαίνει τους 1,500 και σύντομα θα συζητούμε θέμα μονιμοποίησής τους. 

Θέλω να διευκρινίσω πως δεν εισηγούμαι τερματισμό των υπηρεσιών τους 

αλλά., αν οι έκτακτοι πληρούν μόνιμες ανά.γκες, γιατί να μην προκηρυχθούν οι 
θέσεις αυτές και να πληρωθούν σύμφωνα με τις νόμιμες διαδικασίεςj 

Αναφέρω χάριν ευκολίας ένα μόνο παράδειγμα: Ένας διοικητικός 
λειτουργός, πέντε γενικοί γραφείς και ένας βοηθός γραφέας προσλήφθηκαν για 

εκτέλεση καθηκόντων κατά τη διάσκεψη των Υπουργών Εξωτερικών των 

Αδεσμεύτων και για την πρώτη συνάντηση της Υπουργικής Επιτροπής των 

Αδεσμεύτων. Παρ' όλο που οι εργασίες της διάσκεψης τερματίστηκαν πριν από 

αρκετό καιρό, οι υπηρεσίες των επτά συνεχίζονται και καλύπτουν άλλες ανά.γκες 

του υπουργείου. 

Δεν αμφισβητώ την αναγκαιότητα πρόσληψης προσωπικού από το Υπουργείο 

Εξωτερικών με βάση το σημείωμά του, διερωτώμαι όμως γιατί να μην προ

κηρυχθούν οι θέσεις και να μην πληρωθούν με κανονικές διαδικασίες. 

Ο Υπουργός Οικονομικών, σύμφωνα με δημοσίευμα, έστειλε σήμα κινδύνου 

προς όλα τα υπουργεία και τα κυβερνητικά. τμήματα. Εκτιμώ τις προθέσεις του 
Υπουργού Οικονομικών, αλλά έχω την άποψη ότι το σήμα κινδύνου ηχεί σε «ώτα 
μη ακουόντων)>. Δημοσίευμα ά.λλου Υπουργού αναφέρει ότι, παρ' όλο που η 

Βουλή ενέκρινε 4 θέσεις, αν ακολουθηθούν οι διαδικασίες της 3ημόσιας υπηρεσίας, 
αυτές θα πληρωθούν σε ενάμιση χρόνο. «Γt' αυτό)), συνεχίζει, «ζήτησα από το 

Υπουργικό να γεμίσουν οι θέσεις επειγόντως με εξάμηνα συμβόλαια». 

«Εγκρίθηκαν», λέει το δημοσίευμα του Υπουργού,_ «,εγκρίθηκαν ή3η από το 

Υπουργικό και είναι σίγουρο πως θα τις εγκρίνει και η Βου'λή.» 
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Βρισκόμαστε πραγματικά ενώπιον ενός φαύλου κύκλου. Υπάλληλοι εργά
ζονται και Βεν έχουν πάρει τους μισθούς τους και πρέπει να πληρωθούν κα.ι η 
Εκτελεστική Εξουσία τους παραπέμπει στη Βουλή. Γι' αυτό εισηγούμαι να 
εγκριθούν προσωρινά όλες οι παρατάσεις υπηρεσιών, να μην εγκριθεί καμιά νέα 
πρόσληψη και να κληθε( ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών ο 
Υπουργός Οικονομικών, για να εκθέσει την πολιτική της κυβέρνησης πάνω στο 
σοβαρό αυτό θέμα και να υποβάλει συγκεκριμένη μελέτη για οριστική επίλυσή 
του.» 

Κύριε Πρόεδρε, είναι με πολλή ικανοποίηση που διαπίστωσα την ευαισθησία 
της Επιτροπής Οικονομικών και την έντονη ανησυχία της γύρω από το θέμα αυτό 
και οι αποφάσεις της Οικονομικής Επιτροπής, όπως εκφράζοντα;ι στην Έκθεση, 

εκφράζουν πρα;yμα;τικά τις σοβαρές α;νησυχlες του Σώματος γύρω α;πό το σοβαρό 
αυτό θέμα;. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Προχωροόμε στη δεότερη ανά.γνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται ομόφωνα;. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απαγόρευση αριθμοό σκοποόμενων προσλήψεων και Πίνακας. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρίνονται επίσης 
ομόφωνα. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανά.γνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμοι; θα αναφέρεται ως ο περί Προσλήψεως Έκτακτων Υπαλ
λήλων (Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Απαγορευτικός) (Αρ. 1) Νόμος 
του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά. τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπά.ρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Ν6μο. 

' l ' l 1 ' \ 1 Ωστε τα; εγγραφα εγκρινονται μεχρι του σημειου που επιτρεπει η προταση 

νόμου την οποία ψηφίσαμε προ ολίγου, δηλαδή από όλα αυτά. τα έγγραφα 
απαγορεύεται ο διορισμός εκεlνων που αναφέρονται στον π(νακα της πρότασης 
νόμου. 

(Κτυπά. τη σφόρα) 
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Κατά τα άλλα, τα έγγραφα αυτά εγκρίνονται. 

Κύριοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ 1 , που είναι οι Ερωτήσεις και Απα

ντήσεις. 

(Αυτές Μθηκαν ήδη γραπτώς). 

Ερώτηση ημερομην{οις 1ης Iouν{ou 1989 uποβληθείσοι οιπό τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσ{οις κ. Πέτρο Στuλιοινοu κοιι ληφθε{σοι 

την 1η Iouν{ou 1989. 

«Τη διαπλάτυνση του γεφυριού που συνδέει τις κοινότητες Επισκοπειού -
Πολιτικού, καθώς και του δρόμου που τις ενώνει, ζητούν οι κάτοικοί τους λόγω 
της αυξημένης τροχαίας κίνησης που ενισχύεται από επισκέπτες των αρχαιο
λογικών χώρων της Τα.μα.σού, του μοναστηριού Αγ. ΗρακλείΟιου κ.ά. αξιοθέατων. 

Πώς αντικρίζει το θέμα το αρμόδιο lπουργείο;)> 

Απάντηση ημερομην{ας 15 Ιοινοuοιρίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 636, ημερομηνίας 1ης Iouν{ou 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ{οις κ. Πέτροu Στuλιοινοu. 

((Το θέμα της διεύρυνσης της γέφυρας στον ποταμό ΠεΟιαίο που συνδέει τα 

χωριά Επισκοπειό και Πολιτικό μελετάται από τα Τμήματα Δημόσιων Έργων 

και Πολεοδομίας και Οικήσεως.>> 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 483 ποu υποβλήθηκε οιπ6 το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χοιτζηγιάννη στις 11 Ιοινοuοιρίοu 
1990. 

((Ot πρόσφυγες του συνοικισμού Αθηαίνου αντιμετωπίζουν διάφορα προβλή
ματα, τα κυριότερα των οπο(ων ε(ναι τα εξής: 

1. Αρκετές προσφυγικές κατοικ(ες παρουσιάζουν ρωγμές και άλλες ζημιές, 

γι' αυτό πρέπει να επιδιορθωθούν. 

2. Οι ηλιακο( θερμοσίφωνες των κατοικιών έχουν καταστραφεί, γι' αυτό 

πρέπει να τοποθετηθούν καινούργιοι. Σε όσες μάλιστα περιπτώσεις 

δόθηκε κάποια βοήθεια για το σκοπό αυτό, το σχετικό κονδύλι ήταν 

ανεπαρκές και γι' αυτό υπάρχει αίτημα για πρόσθετη βοήθεια, ιΟια(

τερα σε περιπτώσεις πολύ φτωχών οικογενειών. 

3. Πρέπει να σκεπαστε( ο αντιπλημμυρικός οχετός του συνοικισμού. 

4. Πρέπει να δοθεί βοήθεια για περίφραξη -τ:ων οικοπέδων. 

5. Πρέπει να γίνουν παραστάσεις προς τοUς αρμοδ(ους, ώστε να αυξηθεί 

το μερ(διο που δίνεται στοUς ενδιαφερόμενους πρόσφυγες από την 
καλλιέργεια της τουρκοκυπριακής γης στην περιοχή. 

Γι' αυτό καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 
και πότε ·να αντιμετωπlσει θετικά την επίλυση των πιο πάνω προβλημάτων.» \ 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 484 ποu uπ11β,λήθηκε οιπ6 το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέρειοις Λεuκωσ{οις κ. Ανδρέα Παρισινό στις 11 Ιοινοuοιρ{οu 1990. 
«Με τη λήξη της κυνηγετικής περιόδου Νοεμβρίου-Δεκεμβρίου έχει δια

πιστωθεί από τις χιλιάδες των κυνηγών μια πρωτοφανής μείωση του ενδημικού 
μας θηράματος, γεγονός που πρέπει να προβληματίσει άμεσα όλους τους 

υπευθύνους και ενδιαφερομένους. 
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Από την αρμό8ια υπηρεσία ζη~ύμε να πληροφορήσει τη Βουλή: 
1. Για τις Οικές της εκτιμήσεις και στατιστικές, καθώς και για τις 

' "" ι ' ή ' πpοοπτικες που οιαγpαφονται, σχετικα με την ποσοτικ κατασταση 

του εν8ημικού θηράματος της Κύπρου. 

2. Αν προγραμματ!ζει να πάρει ουσιαστικά μέτρα και να εφαρμόσει 

μεθόδους που πραγματικά θα πολλαπλασιάσουν τον αριθμό τόσο της 

πέρδικας όσο και του λαγού. 

3. Πώς στοχεύει να αξιοποιήσει τα έσοδα του Ταμείου Θήρας, που μόλις; 
πρόσφατα συστάθηκε με τα χρήματα που κλήθηκαν να καταβάλουν ot 
κυνηγοί με το Οιπλασιασμό του τέλους για την έκΟο_ση ά8ειας κυνηγίου. 

4. Αν σκοπεύει να. κινητοποιήσει προγραμματισμένα τη μεγάλη οικο

γένεια των κυνηγών σε μια γιγαντιαία προσπάθεια για την προστασία 

και τον εμπλουτισμό της πανί8ας του τόπqυ μας, αξιοποιώντας την 
ειλικρινή 8ιάθεση προσφοράς των χιλιά8ων μελών της. 

5. Τέλος, ποιες σκέψεις υπάρχουν για την αξιοποίηση και στην Κύπρο της 

πείρας και της γνώσης γειτονικών χωρών που κατάφεραν να εξελιχθούν 
σε ζηλευτούς κυνηγότοπους.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 485 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11Ιανουαρίου1990. 

<<Απλήρωτοι παραμένουν ακόμα οι αστυνομικο( που εργάστηκαν υπερωρlες 

κατά το Οιάστημα των εκ8ηλώσεων στο Άγιο Κασιανό τον περασμένο Ιούλη, 

γεγονός που προκαλεί αισθήματα απογοήτευσης και 8ιαμαρτυριών στο αστυνομικό 
σώμα. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόΟιο ϊ'πουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πότε 

στοχοθετε( την αποπληρωμή τους.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 486 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11Ιανουαρίου1990. 

«Το ακατάλληλο -και χημικά διαπιστωμένο- νερό της Ανθούπολης εξα

κολουθεί να εγκυμονεl σοβαρότατους κινΟύνους για την υγεία των κατοίκων -όπως 

μας τόνισαν ψες (κατά την επιτόπια επίσκεψή μας στην κοινότητα) εκπρόσωπο( 

τους- που στη συντριπτική πλειοψηφία τους αγοράζουν νερό από τα 8ιάφορα 

βυτιοφόρα που περιφέρονται στην κοινότητα. Η πρακτική αυτή σίγουρα δε 

συνιστά λύση, μιας και συνεπάγεται σημαντική και (το σπουΟαιοτέρο) απαρά-

8εκτη δαπάνη από τη μια, καθώς και αυξημένους -όπως ή8η σημειώθηκε-κινΜνους 

για τους υπόλοιπους των κατοίκων που αΟυνατούν να προμηθευτούν (λόγω 
οικονομικών Ουσχερειών) νερό από τα βυτιοφόρα. Πρόσθετα οι κάτοικοι παρα

πονούνται για αυξημένους λογαριασμούς, που τους αποΟίΟουν στις επανειλημμένες 

Οιακοπές στην παροχέτευση του νερού. 

J.Ιώς αντιμετωπίζονται αρμόΟια τα θέματα;» 

ΕρC:.iηση με αρ. ΕΔ' 487 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
,περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11Ιανουαρίου1990. 

«ΣπουΟή και μάλιστα αΟικαιολόγητη -τονiζεται από πλείστους παράγοντες

σημειώθηκε από μέρους της εκτελεστικής εξουσίας στο τόσο ευαίσθητο και καίριο 
θέμα της παρουσίας αστυνομικών τροχονόμων στις επικίνΟυνες ο8ικές προσπε

λάσεις με την απόσυρση από αυτές των τροχονόμων και τη δημιουργία ανα

πόΟραστα κενού και με τη συνεπακόλουθη έκθεση σε πολλαπλούς κίνΟυνους της 

ζωής και της αρτιμέλειας των μαθητών, πριν από την ύπαρξη οριστικοι\ και 
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ριζικού διακανονισμού του θέματος, γεγονός που προκαλεί τη δυσφορία συν?έσμων 

γονέων, μαθητών αλλά και του ευρύτερου κοινού. 

Γιατί;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 488 ποu uποβλήθηκε από το Μέλος της Βοuλής 
εκλογικής περιφέρειας Κερuvειας κ. Ρήvα Κατσελλή στις 11 Ιαvοuαρίοu 
1990. 

((Είναι γνωστό ότι οι Έλληνες, συμπεριλαμβανομένων των Κυπρίων, δικαι

ούνται δωρεάν είσοδο σε όλους τους αρχαιολογικούς χώρους του ελληνικού 

κράτους. 

Είναι πράγματι συγκινητικό να πηγαlνεις στην Ακρόπολη και στη\ι είσοδο να 

σου λένε: 'Είσαι Έλληνας, μπορείς να περάσεις ελεύθερα. 1 Και η συγκίνηση που 

σε διαπερνά Οεν προέρχεται φυσικά από το ότι γλιτώνεις το αντίτιμο που 

πληρώνουν οι υπόλοιποι τουρίστες. 

Νοουμένου ότι οι Κύπριοι δικαιούνται δωρεάν είσοδο στους αρχαιολογικούς 

χώρους της Κυπριακής Δημοκρατίας τα Σαββατοκύρίακα, γιατί να μη δικαιούνται 
κατ 1 επέκταση και όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες; 

Ερωτούνται οι αρμόδιοι αν προτ(θενται να επεκτε(νουν τη δωρεάν είσο8ο 

στους αρχαιολογικούς χώρους της Κυπριακής Δημοκρατίας κατά τα Σαββα

τοκύρ(ακα σε όλους τους Έλληνες.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 489 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο στις 11 Ιαvοuαρίοu 1990, 

ιιΣε σχετική μου ερώτηση πήρα απάντηση, ημερομ. 14 Ιανουαρίου 1989, 
αναφορικά με τη 8ημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στον Πεύκο της Πέρα Βάσας. 

Η 'Κομιτιτζιή' είναι στο κέντρο του 8άσους και Οεν προκαλεί κίν8υνο κι 

εξάλλου είναι πολύ μακριά (12 χμ.) από τον Πεύκο, που βρίσκεται σε μια περιοχή 
της οποlας οι κοινότητες φθίνουν συνεχώς. Οι κάτοικοι δε βρίσκουν 8ικαιο

λογημένη την απάντησή σας. 

Ερωτάται το αρμόδιο τμήμα: Αν ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα, δεν είναι 

δυνατό να περιοριστε( ή και να εξαλειφθεί ο 8ήθεν κίνδυνος πυρκα·ίών, ώστε να 

8ημιουργηθεί ένας πόλος έλξεως στην περιοχή του ιστορικού Πεύκου;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 490 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο στις 11 Ιαvοuαρίοu 1990. 

«0 νέος 8ρόμος από το γεφύρι Κανναβιούς-Παναγιάς μέχρι την Παναγιά έχει 
υποστεί μεγάλες ζημιές λόγω αστάθειας του εδάφους, Αν παραμείνει έτσι, εκτός 

του ότι είναι επικίνδυνος για την κυκλοφορία, θα καταστραφεί πιο πολύ, με 

συνέπειαν 1 απαιτηθούν πολύ μεγαλύτερα χρηματικά ποσά γι' αποκατάστασή του. 

Πώς και πότε σκέφτεται το αρμό8ιο Υπουργείο ν 1 αντιμετωπlσει το πρό

βλημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 491 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο στις 11 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Από τις Έμνες (ιστορική περιοχή Παναγιάς) μέχρι τον Κύκκο υπάρχει 

χωματόδρομος μήκους 15 χμ. Λόγω όμως της κακής κατάστασής του δεν μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί από το ευρύ κοινό για μετάβαση προς τον Κύκκο. Επανει

λημμένα δόθηκαν υποσχέσεις ότι θα ασφαλτοστρωθεί και θα καταστεί χρησιμ

οποιήσιμος από το ευρύ κοινό. 

Πότε πρόκειται να υλοποιηθεί η υπόσχεση αυτή;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 492 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο στις 11 Ιαvοuαρ{οu 
1990. 

«Η περιοχή Πωμού θεωρείται απομακρυσμένη κι απομονωμένη. Ένα μέτρο 
γι 

1 
ανάπτυξή της είναι και η κατασκευή βελτιωτικών έργων στην παραλία, 

πράγμα που υποσχέθηκε κι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

Πότε σκέφτεται το αρμό8ιο τμήμα να προωθήσει την κατασκευή τέτοιων 

βελτιωτικών έργων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 493 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο στις 11 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Στην περιοχή Παναγι~ς-Αμπελίτη έγιναν ζημιές στ 'αμπέλια και άλλες 

δενδρώδεις καλλιέργειες από χαλάζι το Μάιο του 1989. Για τις ίδιες ζημιές 

έγιναν εκτιμήσεις Ουο φορές, το Μάιο και τον Οκτώβριο, κι αφαιρείτο κάθε φορά 

17%. Δηλαδή αφαιρέθηκε συνολικά 34% για την (δια υπόθεση. 

Ερωτάται το αρμόδιο τμήμα αν αυτός είναι ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης 

τέτοιων περιπτώσεων.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 494 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 12 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Όπως μας ανέφεραν Κύπριοι της Ελλάδας -που η συντριπτική πλειοψηφία 

τους (από τις 40 περίπου χιλιάδες) είναι πρόσφυγες που κατέφυγαν εκεί μετά την 
τουρκική εισβολή-αισθάνονται περίπου ως 1 απάτριΟες ', μιας και Οεν μπορούν να 
ψηφίσουν ούτε στην Ι(ύπρο, όπου Οεν έχουν τη συν-ήθη κατοικία τους τους 

τελευταίους προ της ψηφοφορίας έξι μήνες, όπως ο νόμος προνοεί, μα ούτε και 

στην ΕλλάΟα, όπου οι Κύπριοι θεωρούνται αλλοΟαποί, μιας κι η κυπριακ'ή 

κυβέρνηση ζήτησε -όπως αναφέρουν-από την ελληνική να μην τους δοθεί η 

ελληνικ'ή υπηκοότητα με το επιχείρημα πως θα χάσουν έτσι την κυπριακ'ή. 

Το επιχείρημα όμως αντικρούουν με την υπόΟειξη πως μπορεί να ισχύσει -
όπως ισχύει στην περίπτωση Ελλ'ήνων πολιτών και με αμερικανικ'ή, καναΟικ'ή, 

γαλλική, βρετανική, γερμανική, ιταλική, κ.ά. υπηκοότητες παράλληλα και πρό

σθετα με την ελληνική -ο θεσμός της διπλής υπηκοότητας (ελληνικής και 

κυπριακ'ής), πράγμα που, κατά τους ίΟιους και κατά την κοιν'ή λογικ'ή, θα τους 

κιχτοχυρώσει από τις κατά καιρούς σημειούμενες ανταγωνιστικές αντιπαραθέσεις 

με άτομα που απειλούν να τους ξεριζώσουν από την ΕλλάΟα, ενώ, πρόσθετα, θα 

οδηγούσε στην ενδεχόμενη ανάδειξη -μικρού ίσως μα με τεράστια σημασία για την 
Κύπρο- αριθμοό Κυπρίων στην Ελλά8α στην ελληνική Βουλή. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 495 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσtας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 15 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Για . έλλειψη προσωπικού στο χημείο και στο τεχνικό τμήμα του Αρχαιο

λογικού Μουσείου, όπου ενεργούνται οι καθαρισμοί και οι συγκολλ'ήσεις των 
αρχαιολογικών μας ευρημάτων, μιλούν οι σχετικές πληροφορίες που μας ΟίΟοντιχι, 
ενώ παράλληλα τεχνικοί και χημικο! του τμ'ήματος αποσπώνται -με όλη την εν 
προκειμένω ιχνέχεια- 'αξιοποιούμενοι' ως πωλητές εισιτηρίων εισόΟου τόσο στο 
Αρχαιολογικό όσο και στο Μουσείο Χατζηγιωργάκη Κορνέσιου κ.α. 

Γιατί;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 496 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Ιανοuαρ(οu 1990. 
«Το όνομα μιας από τις οΟούς της πρωτεύουσας αν δοθεί στο Νίκο Νικολα'ίΟη 

πιστεύουμε πως θα συνιστούσε απότιση ελ&χιστου χρέους τιμής από μέρους του 

δήμου της πρωτεύουσας στον αλησμόνητο Κύπριο πεζογράφο και καλλιτέχνη που 

ποικιλότροπα τίμησε την Κύπρο. Στοχεύει το αρμόΟιο Υπουργείο να προβεί σε 

σχετική υπό3ειξη;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 497 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικ'ής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Ιανοuαρ(οu 1990. 
((Μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών που επιβάλλεται ν' αναληφθούν από το 

κράτος για πληρέστερη ενημέρωση του λαού για το έργο του Νίκου ΝικολαϊΟη, δε 

θα 'πρεπε να προβληματιστεί κι ο ΘΟΚ για το ανέβασμα ενός έργου του;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 498 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Ιανοuαρ(οu 1990. 
((Από πολλούς τώρα μήνες το ψευδοκράτος Ντενκτάς κρατά παράνομα κάτω 

' 'θλ θ' ι Ι 1 ~ 1 Ι 1 λ β ' "' λ απο α ιες συν ηκες και χωρ ς, εστω, σικη , το μαρωνιτη εγκ ω ισμενο σασκα ο 
Ιω&ννη Τομ&ζου με την ψευ3ή κατηγορία της κατασκοπίας. 

Παρακαλε(ται γι' αυτό το αρμ68ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν και 

σε ποια 8ιαβήματα και παραστάσεις το κρά:τος έχει προβεί, τόση προς την 

κατεύθυνση του ε8ώ αντιπροσώπου του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ όσο και σε 

αρμό3ιους 3ιεθνείς οργανισμούς -όπως και η ΠΟΕΔ έχει ή3η πρ&ξει- για 

απελευθέρωση του πιο πάνω 8ασκάλου, του οποίου η κράτηση συνιστά μια από 

τις κλασικότερες περιπτώσεις κατάφωρης καταπάτησης των ανθρώπινων 8ικαιω

μάτων.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 499 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικ'ής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Ιανοuαρ(οu 1990. 

« Ή8η τρεις συνολικά φορές και σε 8ιαφορετικές ημερομην!ες -από την ημέρα 
της παραχώρησης από μέρους της ΟΥΝΦΙΚΥΠ του γηπέ3ου παρ& το Λή3ρα 

Πάλας στην Τσιεττίν Καγιά-προπονήθηκαν οι Τουρκοκύπριοι πο8οσφαιριστές της 

πιο πάνω ομά8ας στο αποκομμένο μέχρι πρόσφατα γήπε8ο. Συγκεκριμένα, 

σύμφωνα με στοιχεία που μας Μθηκαν στις 14.1.90, σαν επισκεφθήκαμε την 
περιοχή, οι πο8οσφαιριστές της τουρκοκυπριακής ομά8ας (κάπου 25-30 κάθε 
φορ&) προπονήθηκαν στις 2, στις 9 και στις 11 του Γεν&ρη με την παρουσία 
μάλιστα στο γήπε8ο και τη φρούρησή τους από οπλοφορούντες άντρες ( 4 στην 
πρώτη περίπτωση και 2 στις 3υο τελευταίες) της ΟΊ'ΝΦΙΚΥΠ, που είχαν μαζί 
τους και στρατιωτικό όχημα. 

Πρόσθετα οι κ&τοικοι της περιοχής μας ανέφεραν πως μέλη της ΟΥΝΦΙΚΥΠ 

είχαν ε8ώ και μερικούς τώρα μήνες καθαρίσει από μόνοι τους το γήπε8ο και 

8ιερωτώνται μήπως η ενέγεια αυτή των μελών της Ειρηνευτικής Δύναμης 

συν8υάζεται με τη μετέπειτα γνωστή απόφασή τους. 

Οι κάτοικοι εξάλλου εξέφρασαν την απογοήτευσή τους για τη συμπεριφορά 

των μελών της Διεθνούς Ειρηνευτικής Δόναμης που, ενώ ουσιαστικά επιτρέπουν 

την προέλαση των Τοόρκων στον 'Αγιο Κασσιανό, ενώ ουσιαστικά αποκόπτουν 

την προσπέλαση στους 8ικαιοόχους και εφο8ιασμένους με 8ελτία ελεόθερης 

8ακ(νησης Ελληνοκυπρίους κατοίκους του πληγέντος τριγώνου Κοκκινοτριμιθιά -
Μάμμαρι Και Ακάκι από το αερο8ρόμιο Λευκωσίας, επιτρέπουν τώρα (με 

πρσωπική μάλιστα εγγόηση του 8ιοικητή της δύναμης) τη νέα αυτή 1 προέλαση' 

των Τοόρκων. 
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Τέλος οι κάτοικοι Οιερωτηθηκαν: Αν με τον ισχuρισμό πως το γfιπεΟο ανήκε 

στην τουρκοκυπριακή ποδοσφαιρική ομάδα ε(ναι που τούτο αποδόθηκε στην 

τουρκοκυπριακή πλευρά, τότες γιατl -με την (Οια συλλογιστικfι- Οεν ανοlγει και η 

οΜς Ερμού για τους Ελληνοκυπρίους, αφού (στη συντριπτική πλειοψηφία τους) τα 

υποστατικά και καταστήματα ανήκαν στους Ελληνοκυπρίους; 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή ποιες οι 
σχετικές ενέργειες και παραστάσεις που για το θέμα αυτό έχει κάμει και ποια τα 

σχετικά αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 500 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογική.; 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 17 Ιανουαρ(ου 1990. 
«Ανεπίτρεπτο κι αδιανόητο θεωρείται το ύψος των μονάδων αξιολόγησης -55 

στις 100- που το lποuργε(ο Εσωτερικών εκχώρησε στο Συμβούλιο Κρίσεως κατά 

τη λιγόλεπτη συνέντευξη (interview) που έχει για την αξιολόγηση και προαγωγή 
αστυνομικών 1 ενώ το ύψος των μονάδων της επιτροπής αξιολόγησης και ο 

γενικότερος ατομικός φάκελος του αστυνομικού Οεν υπερβαίνουν τις 45 μονάδες! 

Όταν στην περίπτωση των εκπαιδευτικών επιτεύχθηκε -κι αυτό μετά από 

πολλούς αγώνες των εκπαιΟευτικών μας οργανώσεων- η συρρίκνωση του ύψους 

των ποσοστιαίων μονάΟων (μέχρι 5 το πολύ συγκεκριμένα) σε σύνολο 190 έως 
210 μονάδων των εκπαιΟευτικών, ένα ποσοστό δηλαΟή ούτε 2%, κατά τις 
συνεντεύξεις τους με την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, δε νομίζει το 
αρμόΟιο Υπουργείο πως εντελώς καταχρηστικά και αυθα(ρετα -που από μόνο του 

{μιας κι οι μονάδες δεν τέθηκαν ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επι

τροπής) και ανεπίτρεπτα- καθόρισε τόσο μεγάλο ύψος σε μια απλή προσωπική 

συνέντευξη; 

Πώς θα αντιμετωπίσει το σάλο που έχει ξεσπάσει ανάμεσα στα μέλη της 

αστυνομικής δόν'αμης μετά τις πρόσφατες προαγωγές, αφού εντελώς αντιδεοντο

λογικά κι αυθαίρετα προχώρησε στις προαγωγές, όταν δεκάδες· καταγγελ(ες 

υπάρχουν για περιπτώσεις που άριστοι αστυνομικοί και με πολλά έτη υπηρεσίας 

δεν προάχθηκαν, ενώ προάχθηκαν άλλοι πολύ νεότεροί τους ή/και με πολύ πιο 

λίγα προσόντα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 501 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 17 Ιανουαρ(ου 1990. 
<<Γυνα(κες που υπηρετούν ως ειδικοί αστυφύλακες μας καταγγέλλουν πως Οεν 

ακολουθήθηκαν αξιοκρατικά κριτήρια στη μονιμοποίηση συναδέλφων τους με 

αποτέλεσμα να παραμείνουν στο περιθώριο, μολονότι υπηρετούν για Οεκαπέντε 

και Οεκαοκτώ χρόνια με περασμένες μάλιστα τις εξετάσεις. 

Ήδη, έχει δημιουργηθεί βαρύ κλίμα, σε συνδυασμό και με τις άλλες 
προαγωγές, και το αστυνομικό σώμα πάει ένα βήμα προς τα πίσω. 

Σύμφωνα με στοιχεία, μονιμοποιήθηκαν γυναίκες ειδικοί αστυφύλακες με δύο 

ή τρία χρόνια υπηρεσίας και παραγνωρίστηκαν άλλες κατά πολύ αρχαιότερες -με 

περασμένες και τις εξετάσεις-με 15 και 18 χρόνια, επανατονίζεται, υπηρεσίας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο τα δικαιολογημένα αυτά παρά

πονα των γυναικών ειδικών αστυφυλάκων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 502 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 18 Ιανουαρ(ου 1990. 
«Πρόσφατα αποκαλύφθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών της Μεγάλης 

Βρετανίας 6τι εκτός από τις γνωστές συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου υπήρξαν και 
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άλλες τρεις μυστικές σuμφων(ες, άγνωστες στην τότε κυπριακή ηγεσ!α, που 
αφορούσαν το μέλλον της Κύπρου. Απ 1 αυτές τις συμφωνίες η μία ·έγινε γνωστή, 

ενώ οι &λλες δυο δεν είδαν το φως της δημοσιότητας. 

Επειδ'ή είναι αυτονόητο ότι η ύπαρξη και τό περιεχόμενο αυτών των 
συμφωνιών ενδ'ιαφέρουν άμεσα τον κυπριακό λαό, αφού αφορούσαν και αφορο:ύν το 

μέλλον και τις τύχες του, και επειδή είναι εντελώς απαράδ'εκτο και πολιτικά 

ανήθικο οι συμφωνίες αυτές να παραμένουν άγνωστες στο λαό μας, καλείται η 

κυβέρνηση και το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσουν το Σώμα: 

1. Σε ποιες ενέργειες έχουν προβεί ή σκέφτονται να προβούν μετ& την 

αποκάλυψη αυτών των άγνωστων για το λαό μας στοιχείων, αναφορικά 
δηλαδή με την ύπαρξη μυστικών συμφωνιών που συνόδευαν την ίδρυση 
του κυπριακού κράτους. 

2. Σε ποια διαβήματα έχουν προβεί προς τη βRετανική κυβέρνηση, για να 

δ'οθούν στη δ'ημοσιότητ~ οι δ'υο άγνωστεζ στο λαό μας μυστικές 
συμφωνίες. 

3. Σε ποια διαβήματα έχουν\ προβεί προς το ϊ'~ουργείο Εξωτερικών της 
J<iλλ&δiχς για το ίδιο θέμJ, αφού τις συμφωνίες αυτές συνυπέγραψε ο 
τό-τ:ε Πρωθυπουργός Κωνσταντίνος Καραμανλής.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 503 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 18 Ιανουαρίου 1990. 
«Ενώ η Βουλή ψήφισε το νόμο περί Πανεπιστημίου και ετοιμ&ζεται η 

δρομολόγηση της λειτουργίας του, η Κυπριακή Τρ&πεζα Αναπτύξεως σε 

συνεργασία με το ΚΕΜΑ και τον Πρόεδρο Βασιλείου προωθούν τη σύσταση 

αγγλόφωνης πανεπιστημιακής σχολής στην Κύπρο, που στόχο θα έχει την 

εκπαίδευση και επιμόρφωση των ανώτερων κυβερνητικών υπαλλήλων) όπως, είναι 
ανώτεροι λειτουργοί, διευθυντές τμημάτων κ.ά. Θα 'ναι,' Οηλ.α;Οή, ουσιαστικά 
πανεπιστημιακή σχολή διοίκησης προσωJttκού. 

Τα ερωτήματα που ανακύ~τουv ύστερα απ' όλ. α αυτ. ά εlvαι τα πιο κάτω.: 
1 1 1 , , ; Ιι 

Ι. Αν επρόκειτο να συσταθεί τέτοια σχολή, γιατί δε λήφθηκε πρόνοια να 

ενταχθεί στο υπό σύσταση κυπριακό Παvεπιστημιο; 
1 

ι 

ΙΙ. Όταν η κυπριακή Βουλή (και η Εκτελεστική Εξουσία) αποφ&σισαν 

όπως το κυπριιχκό Πανεπιστήμιο έχει ως μόνες επίσημες γλώσσες την 

ελληνική και την τουρκική, γιατί δρομολογείται η σύσταση -και 
μάλιστα από τον ίδιο τον Πρόεδρο του κρ&τους-σχολής με 'Άγγλους 

πανεπιστημιακούς δασκάλους, που μνημονεύονται κιόλας στον πίνακα 

1(σ.2) της σχετικής έκθεσης; 

ΠΙ. Με βάση ποιο οργανικό νόμο ένα τέτοιο γιγαντιαίο εγχείρημα ανα

λαμβ&νεται; 

IV, Ποιος εξέλεξε το Ακαδημαϊκό Συμβούλιο (και με β&ση ποια κριτήρια) 

και ποιο το διδακτικό προσωπικό και με βάση ποια και πάλι 

κριτήρια;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 504 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Ιανουαρίου 1990. 
«Αισθήματα έντονης επιφυλακτικότητας και φόβου διακατέχουν τους κα

τοίκους της Ανθούπολης για. τις επιπτώσεις στην υγε(α των κατοίκων οcπό τον 

ανεγειρόμενο σε γειτνι&ζουσα περιοχή βιολογικό σταθμό Ανθούπολης. 
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Συγκεκριμένα, όπως μας ανέφεραν μέλη της επιτροπής που σχηματίστηκε -
που ύστερα από πρόσκλησή τους επισκεφθ-ήκαμε χθες την περιοχή όπου ανε

γείρεται ο στα.θμός- οι φόβοι τους εστιάζονται στα πιο κάτω δεδομένα: 

1. Ο ανεγειρόμενος ( &ρχισε ν 'ανεγείρεται τον Οκτώβρη από τη 

ΣΑ·Υ·ΠΑΡΚΟ και θα συμπληρωθεί αρχές του Απρίλη του 1990) 
γιγαντιαlος σταθμός βρίσκεται πολύ κοντά στην κοινότητα της Ανθού

πολης, σε μια απόσταση ούτε 800 μέτρων από τα γειτνιέστερα 

οικόπεδα. 

2. Οι 8εξαμενές σε όλα τα στ&8ια του βιολογικού καθαρισμού θα είναι 

ανοικτές και θα' ναι μόνο και απλά περιφραγμένες. 

3. Επικρατούν στην περιοχή ισχυροί νοτιοδυτικοί άνεμοι, ryoυ θα, επη
ρε&ζουν την Ανθούπολη και τη -Λακατ&μια από τ1ην ύπαρξη του 
σταθμού. J 1 

4, Τα νερά του σταθμού θα χύνονται σε παρακείμενΟ) ποταμό και 

σταδιακά θα κατακαλύψουν την επιφάνεια των γειτονικών εκtάσεων με 
κινδύνους επιμόλυνσής της. 1 

J / 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;» 

Ιι 
Ερώτηση με αρ. ELl 505 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 19 Ια1111οuαρίοu 1990. 
« 'Οπως πληροφορούμαστε, στην Πυροσβεστική Υπηρεσία υπ&ρχουν 4 λοχίες 

':ου από αρκετά χρόνια (6-10 και περισσότερα ακόμα) εκτελούν καθήκοντα λοχία, 
αλλά δε μονιμοποιήθηκαν. 

Ήδη λαμβάνουν το μισθό του λοχία κοcι ο Υπουργός ΕσωτεριχώV κατά 
καιρούς τους διαβεβαιώνει πως 'εντός των ημερών' θα γίνουν και επίσημα λοχίες, 
αλλ& η κατ&σταση παραμένει από χρόνια σε εκκρεμότητα κι ο κίν8uνος 
οcφuπηρέτησής τους με το μισθό του απλού καθημερινά επικρέμμαται. 

Πότε θα μονιμοποιηθούν οι τέσσερις αυτοί λοχίες;>> 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 506 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 22 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Σε πρόσφατη (στις 19.1.90) συν&ντηση για το παγκύπρ"ιο πρωτ&~λημα 

λυκείων (θηλέων) καλαθόσφαιρας στο Λευκόθεο μεταξύ της Αμερικανικής Ακα
δημίας Λευκωσίας και του Λυκείου Θηλέων Παλουριώτιqσας τραυματίστηκαν 
πέντε καλαθοσφαιρίστριες που μεταφέρτηκαν στις Πρώτες Βοήθειες. 

Δε θα.'πρεπε σε αγώνες (τουλάχιστο) πρωταθλήματος να υπάρχει και 

σχολίατρος ή &λλος γιατρός;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 507 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 22 Ιαvοuαρίοu 199p. 
«Οι δημοπράτες με βάση την υφιστάμενη νομοθεσlα πρέπει οπωσδήποτε να 

είναι πρώτα κοινοτάρχες· γι 1 αυτό και Ό 8ημοπράτης αποκαλε(ται 'προσοντούχος 

κοινοτάρχης'. 

Με την κατ&ργηση των κοινοταρχών, όπου υπ&ρχουν 8ήμοι (από 1.3.1990) 
αμέσως καταργοόνται από 8ημοπράτες όσοι κοινοτάρχες επηρεάζονται. 
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Καλείται γι' αυτό το αρμό3ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν 

προγραμματίζει την κατάθεση νομοσχεδίου στο οποίο να υπάρχει πρόνοια να 
συνεχίσουν να λειτουργούν ως Οημοπράτες οι κοινοτάρχες αυτοί, μιας και: 

1. Έχουν επιλεγεί ως Οημοπρά.τες ύστερα από εξετάσεις, που τους 
καθιστούν πολύ εξειδικευμένους στον τομέα των Οημοπρατών. 

2. Για πάρα πολλές υποθέσεις που ανέλαβαν και διεκπεραίωσαν θα 

υπάρξει πρόβλημα στην προώθησή τους, μιας και θα 3ημιουργηθεί κενό 

από την παραίτησή τους.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 508 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Λευκωσ!αs κ. Πέτρο Στυλιανού στιs 22 Ιανουαρίου 1990. 

((Οι υποψ-ήφιοι για τις στρατιωτικές σχολές (Ευελπίδων, Ικάρων, Ναυτικού 

κτλ.) παρακάθηνται σ'εξετάσεις του Υπουργείου Παιδε(ας για τον πολυτεχνικό 

κύκλο (με εξετάσεις στα μαθηματικά, τη φυσική, τη χημεία κι ελληνικά), χωρίς να 

λαμβάνεται υπόψη η σωματική 3ιάπλαση, η προσωπικότητα, αρτιμέλεια κτλ.), με 
αποτέλεσμα (και μετά τις εξετάσεις) να προκαλούνται {σε ελάχιστες, αλλά που 

3ημιουργούν προβλήματα, περιπτώσεις) 3υσάρεστες εξελίξεις. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 509 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Λευκωσ!αs κ. Πέτρο Στυλιανού στιs 23 Ιανουαρίου 1990. 
«Τη συμπερίληψή τους στον κατάλογο των μελών της Εθνικής Επιτροπής για 

Καταπολέμηση των Ναρκωτικών ζητούν εκπρόσωποι της ΣΥΠΑΕΚ -όπως μας 

ανέφεραν σε σημερινή συν<Χντησή μας- τονίζοντας πως οι ίδιοι ετοίμασαν και 
σχετικό κατάλογο με εκπαιι3ευτικούς που θα μπορούσαν να διδάξουν στα σχολεία. 

Πώς αντιμετωπίζεται η προσφορά τους αυτή αρμόι3ια;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 510 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στιs 23 Ιανουαρίου 1990. 
«Οι κάτοικοι Γιόλου διαμαρτύρονται έντονα, γιατί ο νέος δρόμος που 

ι3ιέρχεται από την κοινότητα έχει κατασκευαστεί με τέτοιο τρόπο, ώστε τα νερά 

της βροχής να ι3ιοχετεύονται προς τους αγροτικούς δρόμους, που καθίστανται έτσι 
αδιάβατοι και επικίνι3υνοι. 

Ποιες βελτιώσεις προγραμματίζει να επιφέρει το αρμό3ιο Υπουργείο για τη 

λύση του προβλήματος και πότε;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 511 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στιs 23 Ιανουαρίου 1990. 

«0 παλιός 3ρόμος της κοινότητας Γιόλου, που ξεκινά από τα καφενεία του 
χωριού και ο3ηγε( στο ν/;ο 3ρόμο, έχει σχε3όν πλήρως καταστραφεί. Πότε το 

αρμόδιο lπουργεϊο θα ανταποκριθεί στις επανειλημμένες εκκλήσεις των κατοίκων 
για επιδιόρθωση και συντήρησή του;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 512 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στιs 23 Ιανουαρίου 1990. 
«Η κοινότητα Κάτω Στρουμπίου εγείρει αίτημα 3ιενέργειας 3ιατρήσεων. 

Πότε το αρμόι3ιο Υπουργείο σκοπεύει να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 513 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στιs 23 Ιανουαρίου 1990. 

<<Γονείς μαθητών του Δημοτικού Σχολείου Στρουμπίου παραπονούνται ότι 
επιτρέπεται σε μερικούς μαθητές των οποίων οι γονείς είναι μόνιμοι κάτοικοι της 
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κοινότητας να φοιτούν σε δημοτικά της πόλης της Πάφου, με κίνδυνο το σχολείο 
της κοινότητ_ας να οδηγηθεί σταδιακά. σε κλείσιμο. 

Αν έτσι έχουν τα πράγματα, πώς σκοπεύει το αρμόδιο Υπουργε(ο να 

ενεργήσει;>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 514 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 Iαvouαp(ou 1990. 
«Η κοινότητα Φασοόλας αντιμετωπίζει, ιΟια(τεpα τους καλοκαιρινούς μήνες, 

πρόβλημα πόσιμου νεροu. 

Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το οcρμόΟιο Υπουργείο για τη λύση του 

προβλήματος αυτού;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 515 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 Iαvouαp(ou 1990. 
«Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το οcίτημοc των προσφuγων 

κατοίκων της Φασούλας για διαγραφή των τοκοχpεολύσιων για τα αρδευτικά 

τμήματα Σουσκιούς και Φασούλας;>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 516 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 Iαvouαpίou 1990. 
«Οι κάτοικοι της προσφυγικής κοινότητας Φασούλας ζητούν την επιΟιόρθωση 

των στεγών των σπιτιών τους. 

Πότε το αρμόδιο κυβερνητικό τμ-ήμα θα ικανοποι-ήσει αυτό το επείγον 
αίτημα;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 517 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 lαvouαpίou 1990. 
«Ερωτάτοcι το οcρμόδιο Υπουργείο νοc πληροφορ-ήσει το Σώμοc πότε θοc 

προχωρήσει στην κατασκευή γεφυριού πάνω από τον ποταμό Διαρίζο στα 

Μαμώνια} αφού το παλιό γεφύρι αποδ'είχτηκέ ακατάλληλο.)> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 518 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 Iαvouαpίou 1990. 

((Οι γεωργοl των Μαμωνιών παραπονούνται ότι το λεγόμενο δ'εύτερο 

αρδ'ευτικό τμήμα Μαμωνιών έχει έλλειψη νερού και γι' αυτό δ'ιαμαρτύρονται για 

την προτιθέμενη μεταφορά νερού στο Πισσούρι. Ποια η επl τούτου θέση του 

οcρμόδιου Υπουργείου;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 519 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 23 lαvouαpίou 1990. 
«Οι κοινότητες Φασούλας} Αγίου Γεωργίου και Μαμωνιών δ'ιαμαρτύρονται 

για την καθυστέρηση εγκατάστασης τηλεφώνων στα σπlτια τους. Ερωτάται το 

οcρμόδιο Υπουργείο νοc πληροφορ-ήσει το Σώμοc πότε θοc προχωρ-ήσει η Αρχ-ή 
Τηλεποκοινωνιών Κύπρου στο θέμα αυτό.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 520 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήpοu στις 23 lαvouαpίou 1990. 
«Η προσφυγικ>\ κοινότητοc Αγίου Γεωργίου ζητεί οcπό το ΤΑΕΠ την 

καταβολή του τοκοχρεολύσιοu για το αρδ'ευτικό έργο της κοινότητας. 

Το οcίτημοc οcυτό υποβλ-ήθηκε με ερώτηση μου, ημερομηνίοcς 8.6.1989, χωρίς 
μέχρι τώρα να υπάρξει ανταπόκριση. 

Ποιοc η θέση του οcρμόδιου Υπουργείου στο θέμοc οcυτό;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 521 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήροu στις 23 Ιαvοuαρ(οu 1990, 
· ((Η κοινότητα Αγίου Γεωργίου στην Πάφο υποβάλλει α!τημα για την 

κατασκευή Ορόμου προς τις αγροτικές περιουσίες, γιατί ο δρόμος που υπήρχε 

καταστράφηκε από τη ροή του ποταμού Διαρίζου. 

Ποια η απάντηση του αρμόδιου lπουργε(οu στο θέμα αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 522 ποu uΠοβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Για1111άκη Ομήροu στις 23 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Οι πρόσφυγες κάτοικοι του Αγίου Γεωργίου ζητούν την επιδιόρθωση 12 

κατοικιών Γ / κατηγορίας. Πώς αντιμετωπίζει το θ~μα, αυτό το αρμόδιο 
•,· .. -;:· 

lπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 523 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
((Δεδομένου πως οι ανώτεροι αξιωματικοί του στρατού και 'επ 'εσχάτων' και 

της αστυνομίας με την αφυπηρέτησή τους αυτόματα προάγονται στην αμέσως 

επόμενη βαθμίδα της ιεραρχίας, παρακαλούνται τα ~ρμόδια Υπουργεία να 
ενημερώσουν τη Βουλή αν στοχοθετούν την εφαρμογή του (διοu συστήματος και 

για τα αφυπηρετούντα μέλη των κατώτερων βαθμ(Οων.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 524 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990, 
«Είναι γνωστό πως η Πολιτική 'Αμυνα προσφέρει μεγάλες υπηρεσίες σε μια 

χώρα, τόσο σε καιρό πολέμο~ όσο και σε καιρό ειρήνης, γι' αυτό και πρέπει να 

βρίσκεται σε διαρκή ετοιμότητα. Δυστυχώς όμως το σοβαρό τούτο σώμα είναι 
ανύπαρκτο, όπως δήλωσε πρόσφατα και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

Το 1988 ο Υπουργός 'Αμυνας μετακάλεσε ειδικό από την Ελλάδα, για να 
μελετήσει την επικρατούσα κατάσταση και να υποβάλει σχέ8ια, πράγμα που 

έπραξε, για την αναδιάρθρωση της Πολιτικής 'Αμυνας. 

Την ανυπαρξία της Πολιτικής 'Αμυνας επισήμανε και το Υπουργείο Εσω

τερικών, το οποtο και 8ήλωσε ότι είχε πρόθεση να καλέσει και αυτό εμπειρο

γνώμονες από διάφορες χώρες για την αναδιοργάνωση της υπηρεσίας αυτής. 

Επει8ή οι σκοποί της Πολιτικής 'Αμυνας εtναι και εθνικοί και κοινωνικοί, 

καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή: 

{α) -Γιατί αφέθηκε το σώμα τούτο να περιέλθει σε ανυπαρξία; 

(β) Αφού πρόκειται για ανύπαρκτο σώμα που κατ'επέκταση 8εν εκτελεί 

τον προορισμό του, γιατί κάθε τόσο καλούνται χιλιά8ες πολίτες να 

υπηρετήσουν σ' αυτό; Απλώς και μόνο για να φανε! ότι_όλοι έκαμαν 

τη θητεία τους, σπαταλώντας 26 ολόκληρους μήνες άσκοπα; 

(γ) Για να καλείται όλος αυτός ο κόσμος να προσφέρει υπηρεσίες και να 

μάθει κάτι, κάποιοι υπάρχουν που 8ι8άσκ0υν αυτό τον κόσμο. 

Φρόντισε η κυβέρνηση να καταρτίσει επαρκώς αυτούς τους ανθρώπους; 

(δ) Ποια η μέχρι σήμερα κυβερνητική βοήθεια ή μέριμνα προς το σώμα 
τούτο και ποια μέσα 8ιατέθηκαν για την εκπαί8ευση όλου αυτού του 

κόσμου που υποχρεώνεται 8ιά νόμου να καταταγεί στην Πολιτική 

'Αμυνα; 

(ε) Ποια η ευθύνη της κυβέρνησης για το κατάντημα αυτού του σώματος; 
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(στ) Ποιος ο συντονισμός των Ούο Ύπουργέι'ωv -Εσωτερικών και Άμuνας
αφού και τα Ουο μετακαλούν Οικούς τους εμπειρογνώμονες για την 

αναδι&ρθρωση και αναδιοργ&νωση της Υπηρεσίας Πολιτικής 'Αμυνας, 

ώστε να μπορέσει να ανταποκριθεί στην αποστολή της;» 

Ερώ"Ι"ηση με αρ. ΕΔ' 525 που υποβλήθηκε από 'Ι"Ο Βουλευ'Ι"ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 24 Ιανουαρίου 1990. 
«Η Εpήμη προγραμματίζει την κατασκευή κοινοτικού γηπέΟου και ζητά 

οικονομική βοήθεια τόσο από την κυβέρνηση όσο και απ~ τον ΚΟΑ. . 

Η Επισκοπή επ(σης για να συμπληρώσει την κατασκευή του κοινοτικού της 

γηπέΟου χρειάζεται, σύμφωνα με εκτιμήσεις, το ποσό των ί20,ΟΟΟ. 

Και τα Ούο χωριά χρει&ζονται βοήθεια. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;» 

. Ερώ"<ηση με αρ. ΕΔ' 526 που υποβλήθηκε από 'Ι"Ο Βουλευ'Ι"ή εκλογικής 

περιφέpειας Λεμεσοu,κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 24 Ιανουαρίου 1990. 
«Οι κ&τοικοι της Ερήμης υποστηρίζουν ότι η δημιουργία πολεοδομικών 

ζωνών έγινε χωρίς τη συγκατάθεσή τους και ζητούν την τροποπο(ησή τους 
σύμφωνα με τις υποδείξεις της χωριτικής αρχής. 

Καλείται το αpμόΟιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο είναι 

διατεθειμένο να προβε( στη χαλάρωση των πολεο8ομικών ζωνών σύμφωνα με τις 

υποδείξεις .της χωριτικής αρχής.>> 

Ερώ"Ι"ηση με αρ. ΕΔ' 527 που υποβλήθηκε από 'Ι"Ο Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινό Παπαρέ σ'Ι"Lς 24 Ιανουαρίου 1990. 
«Τα χωρι& της επαρχίας Λεμεσού που συνδέονται με το νότιο αγωγό 

διαρτύρονται για τη μεγ&λη καθυστέρηση που παρατηρείται στη συμπλήρωση της 

δεύτερης φ&σης του έργου, 

Παρ' όλο που η κυβέρνηση ετοιμάζει. εξαμη\ιια(α έκθεση για την πρόοδο του 
έργου και παρ' όλο που το θέμα συζητήθηκε επανειλημμένα και εξακολουθεί να 

βρίσκεται στην Επιτροπή Γεωργίας της Βουλής, οι κοινότητες δυσπιστούν και 

παραπονούνται ότι το όλο έργο καθυστερεί αδικαιολόγητα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν πρ&γματι 

υπάρχει καθυστέρηση και κατά ·πόσο υπάρχει χρονο8ιάγραμμα για τη συμπλήρωση 
του έργου.» 

Ερώ"Ι"ηση με αρ. ΕΔ' 528 που υποβλήθηκε από 'Ι"Ο Βουλευ'Ι"ή εκλογικής 
περιφέpειας Λεμεσοu κ. Αυγερινό Παπαpέ σ'Ι"Lς 2.4 Ιανουαρίου 1990. 

((Οι κοινότητες Ερήμης και Επισκοπής 8ιαμαρτύρονται και καταγγέλλουν ότι 
με την κατασκευή του υπεραστικού 8ρόμου Λεμεσού-Πάφου θα καταστραφε~ 

σχεδόν ολόκληρη η οικοπεδοποιήσιμη γη τους, πρ&γμα που θα έχει επιπτώσεις 

στην ανάπτυξη των 8ύο κοινοτήτων. Ιδιαίτερα καταστροφικές θα είναι οι 
επιπτώσεις για την κοινότητα Ερήμης, που λόγω των αγγλικών βάσεων δεν έχει, 

όπως ισχυρίζεται, άλλη οικοrcεδοποιήσιμη γη. Και τα δυο χωριά ζητούν να 

ενημερωθούν οι χωριτικές τους αρχές, πριν γίνει η χάραξη του δρόμου, για να 
εκφέρουν γνώμη. 

Τι λέει το αρμόδιο Τπουργείο; Θα λ&βει υπόψη τις διαμαρτυρίες και τους 

φόβους των κατοίκων; Θα ενημερώσει τις χωριτικές αρχές για τα σχέ8ια που 

γίνονται και, αν δε συμφωνούν με τα σχέδια, .θα λάβει υπόψη τις ει~ηγήσεις τους;)} 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 529 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Στην περιοχή 'Φοινίτζι' Αγίου Μάμοιντος Λεμεσού οινορύχθηκοιν το 1986 

Ουο Οιατpήσεις οι οποίες εξακολουθούν να παραμένουν αναξιοποίητες. 

Οι κάτοικοι του χωριού αντιμετωπίζουν αρδευτικά προβλήματα λόγω της 

έλλειψης νερού και διερωτώνται γιατί καθυστερεί η αξιοποlηση των διατρήσεων. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο; Υπάρχει νερ6 στις Ouo αυτές Οιατρ-ήσεις και, 
αν ναι, υπάρχει σχέδιο για αξιοποίησή τους;J> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 530 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Γιοι την ενίσχυση της υ8οιτοπρομήθειοις της κοινότητας του Μονιάτη το 

Συμβούλιο Βελτιώσεως συνήψε Μνειο ύψους f.37,500. 

Γιοι 8ιάφορους λόγους η κυβέρνηση οιρνείτοιι μέχρι της στιγμής νοι συνεισφέρει 
στην αποπληρωμή του Οανείου, όπως πράττει και για όλα τα υπόλοιπα έργα 

αναπτύξεως που εκτελούνται στις κοινότητες. 

Αίτημα των κατοίκων είναι να καταβληθεί το συντομότερο η συνεισφορά της 

κυβέρνησης, για να μπορέσει το Συμβούλιο Βελτιώ:Jεως να αποπληρώσει τις 
8όσεις του 8οινείου. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο; Ποιοι οι λόγοι για την απροθυμία της 

κυβέρνησης να καταβάλει το ποσό;» 

Εvώτηση με αρ. ΕΔ' 531 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Από το 1979 οι κάτοικοι του Μονιάτη οιγωνίζοντοιι γιοι την οισφοιλτόστρωση 

ενός μικρού 8ρόμου μήκους 1500 περίπου μέτρων που 8ιοισχ(ζει το χωριό προς το 
Πέρσι - Πεδί. 

Επει8ή υπάρχει μεγάλη 8υσφορίοι · στο χωριό γιοι μεγάλη κοιθυστέρησ-ι;, 

ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε επιτέλους 

προγροιμμοιτίζετοιι η οισφοιλτόστρωση οιυτού του 8ρόμου.» · 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 532 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Στον παλιό χωματόδρ9μο Αγ. Μάμαντος - Πελενδριού στην περιοχή 

'Κόλυμπος / υπάρχει αρχα(ο γεφύρι, το οποίο είναι ημικαταστρεμμένο. Οι 

κάτοικοι ζητούν την επιδιόρθωσή του τόσο για αρχαιολογικούς σκοπούς όσο και 

για τη χpησιμοποlησή του για τις γεωργικές τους ασχολίες. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 533 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγεριvό Παπαρέ στις 24 Ιαvοuαρίοu 1990. 
«Στις τοποθεσίες 1 Παράμπελα 1 και 1 Μούττη Αρκοσιηλλερό 1 του χωριού 

'Αγιος Γεώργιος Συλίκου υπάρχει χοιλίτικη γη, η οποίοι 8εν είνοιι καλλιεργήσιμη. 

Επει8ή ο Άγιος Γεώργιος είνοιι το μόνο χωριό της περιοχής που έχει 

σχετικά κάποια νεολαία, οι κάτοικοι εισηγούνται όπως η κυβέρνηση διαχωρίσει 
σταδιακά την πιο πάνω περιοχή σε οικόπεδ'α για οικιστική ανάπτυξη του χωριοό, 

τα οποία να παραχωρηθούν σε νέα ζευγάρια που επιθυμούν να κτlσουν και να 

παραμείνουν στο χωριό. Είναι ένα κίνητρο για τψ ανάπτυξη της υπαίθρου. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;» 
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Ερώτησή με αρ. ΕΔ' 534 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Ιανουαρίου 1990. 
«Στην Ελλάδα κι αλλού ο 'Πολιτιστικός Αύγουστος 1 ε(ναι σήμα κατατεθέν 

και διαδικασ(α καθιερωμένη που λειτουργεί στις διάφορες πρωτεύουσες. Στην 

Κύπρο, στη Λευκωσία, οι εξαναγκαστικά εναπομένοντες κάτοικοι της πρωτεύ
ουσας {για υπηρεσιακούς, κοινωνικούς, οικοyένειακούς και, πρώτιστα, οικονο

μικούς, καθώς και για άλλους λόγους) και χειμάζονται από τον υπερβολικό 

καύσωνα και υποφέρουν από την έλλειψη ουσιαστικών πολιτιστικών εκδηλώσεων. 

Δε θα' ταν σκόπιμο το αρμόδιο Υπουργείο να μελετήσει επισταμένως το όλο 

θέμα και να προβεί στη λήψη συγκεκριμένων και πρακτικών μέτρων για αντίκρισή 

του;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 535 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 25 Ιανουαρίου 1990. 
«Προσωρινό και μεταβατικό, όπως τότες μας λέχθηκε, ήταν το γνωστό ποσό 

που προσδιορίστηκε από τον ΚΟΑ (και το Υπουργείο Παιδε(ας) για επιδότηση 

των μαρωνιτικών ποΟοσφαιρικών σωματεLων, μετά από Οιαβήματα και επαφές 

μας με τους αρμόRιους φορείς. 

Επειδή το θέμα της επαύξησης του ποσού· επαναφέρεται από τα συμβούλια 

των πιο πάνω σωματείων, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη 

Βουλή αν και πότε στοχοθετεί μια τέτοια επαύξηση, που να συνάδει με το 

προσφερόμενο ύψος της βοήθειας προς τα λοιπά εκτοπισθέντα αθλητικά 

ποΟοσφαιρικά. μας σωματεία.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 536 που υποβλήθηκε από 't'O Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 26 Ιανουαρίου 1990. 
«Πρόσφατα έχουν περικοπεί τα μεταφορικά των μαθητών-παιδιών εγκλω

βισμένων και προσφύγων που φοιτούν σε ιΟιωτικές σχολές (Καλογραιών, Terra 
Santa, Αμερικανική ΑκαRημία κ.ά.). 

Δεδομένου ότι επα.νάρχισε η καταβολή των κομίστρων για παιδιά προσ

φόγων-εγκλωβισμένων που φοιτοόν στα Rημόσια σχολεία, γιατί η επιχορηγήση να 

μην επανέλθει και στα ιΟιωτικ&., μιας κι εLνα.ι γνωστό πως, ιδιαίτερα τα παιΟιά 
των εγκλωβισμένων, αντιμετωπίζουν μεγάλα προβλήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 537 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Ιανουαρίου 1990. 
ιιΔεδομένου πως υπάρχει απόφαση για βοήθεια (όψους 50%) σε μη πρόσφυγες 

που παντρεύονται προσφυγοπούλες κι αγόρασαν 3ιαμέρισμα, 3ε θα 'πρεπε η ί3ια 

ή ' λ θ θ, , , , 
πρακτικ ν ακο ου η ει και σε περιπτωσεις που προσφυγες παντρευονται μη 

προσφυγοπούλες;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 538 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Ιανουαρίου 1990. 

((Την ανάγκη λήψης άμεσων μέτρων για υποβοήθηση των κατοίκων (που 

έχουν απομείνει) των ακριτικών ενοριών της Λευκωσίας Αγ. Κασσιανού και 

Χρυσαλινιώτισσας, -και μέχρις ότου υλοποιηθεί το Κεντρικό Σχέδιο (Master 
Plan) για αναζωογόνηση της παλιάς Λευκωσίας-μας υπογράμμισαν οι κάτοικοι, 
όταν επισκεφθήκαμε τις δυο ενορίες στις 27.1.90. 

Συγκεκριμένα ζήτησαν την επίσκεψη ενός γιατρού μια τουλάχιστο φορά τη 

βδομάδα, τη δρομολόγηση λεωφορείου για τακτά Rρομολόγια μια τουλάχιστο 
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φορά την ημέρα και τη λειτουργία ενός ταχυδρομείου (που μπορεί να στεγαστεί σε 

ει8ικά 8ιασκευασμένο 8ωμάτιο στο προαύλιο -της εκκλησlας του Αγ. Κασσιανού ή 

της Χρυσαλινιώτισσας) που να δέχεται παράλληλα την εξόφληση λογαριασμών 

νεροό, ηλεκτρισμού και τηλεφώνου. Από τη Θησέως (τέλος της ο8ού Αγ. 

Ιωάννου) μέχρι την Πράσ~νη Γραμμή του Αγ. Κασσιανού, τόνισαν οι κάτοικοι, 

είναι όλοι κι όλοι εκατό γέροντες που 8εν μπορούν να μετακινηθούν αλλού. Ε8ώ 

και πέντε χρόνια, τόνισαν, γίνεται λόγος για το Master Plan. Όσοι ήταν 70 
χρονών γίνηκαν 75, όσοι ήταν 75 γίνηκαν 80, και όσοι ήταν 80 πέθαναν. Αν 
περιμένουν άλλα 5 χρόνια για να 8ουν το σχέ8ιο να υλοποιείται, οι περισσότεροι 
από αυτούς θα έχουν πεθάνει. Ζήτησαν γι 1 αυτό να μην πεθάνουν με το παράπονο 

της εγκατάλειψής τους από το κράτος. 

Πότε και πώς αντιμετωπ!ζονται τα αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 539 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 30 Ιαvουαρ(ου 1990. 
«Το έντομο LEAF HOPPER προξενεί τεράστιες ζημιές στα αμπέλια. Η 

καταπολέμηση του εντόμου είναι πολύ 8απανηρή, 8ιότι πρέπει να γίνονται 
συνεχείς και συστηματικοί ψεκασμοί είτε από αέρος είτε ομα8ικοι 

Επει8ή τα έξο8α είναι πράγματι πολύ μεγάλα, οι αμπελουργοί αντιμετω

πίζουν οικονομικά προβλ'ήματα, γι' αυτό καλείται το αρμό8ιο lπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή με ποιο τρόπο σκέφτεται να βοηθήσει τους αμπελουργούς 

στην καταπολέμηση αυτού του εντόμου,)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 540 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 30 Ιαvουαρ(ου 1990. 
«Λόγω της ανομβρίας οι αμπελουργοί της κοινότητας Πισσουρίου αντιμε

τωπίζουν προβλ'ήματα .στην άρδευση των αμπελιών τους. Ο ποταμός απ' όπου 

προμηθεύονταν νερό στέρεψε, το νερό των 8ιατρήσεων ε!ναι ακατάλληλο για 
πότισμα και, αν 8ε βρέξει σύντομα, τα αμπέλια του χωριού θα καταστραφούν. 

Οι κάτοικοι εκπέμπουν σ'ήμα κιν8ύνου και ζητούν τη βο'ήθεια της κυβέρνησης, 
για να μπορέσουν να ποτίσουν και να σώσουν τις φυτείες τους. 

Επει8-ή το φαινόμενο της ανομβρίας είναι συχνό, οι κάτοικοι ζουν σε συνεχ'ή 

αγωνία. Για να λυθεί το αρδευτικό τους πρόβλημα, ζητούν είτε να ενωθούν με το 

Νότιο Αγωγό είτε να κατασκευαστεί μικρό φράγμα στο Χα Ποτάμι για τις 

αρδευτικές τους ανάγκες. 

Σε περίπτωση που το πιο πάνω αίτημά. τους γίνει απο8εκτό, θα λυθεί και το 

καυτό πρόβλημα της ύδρευσης των κτηνοτροφικών μονά.8ων του χωριού. 

Τι λέει το αρμό8ιο lπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 541 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Ιαvουαρ(ου 1990. 
«Προσπ&θειες αξιόλογες (όπως είναι η επ&νδρωση, η επιμήκυνση του 

ωραρίου: 7 .30 π.μ. - 5.30 μ.μ. κτλ.) άρχισαν τα τελευταία χρόνια στη Σεβέρειο 
Βιβλιοθ'ήκη, προκειμένου να αξιοποιηθεί πλατύτερα από το ευρύτερο κοινό. Με 

προοπτικ'ή επίτευξης του πιο πάνω στόχου, 8ε θα 'πρεπε το αρμό8ιο lπουργείο 

να: 

ι. Αναλάβει εκστρατεία 8ιαφώτισης του κοινού -για τις παρεχόμενες 

8υνατότητες της πιο πάνω βιβλιοθ-ήκης- από τα μέσα μαζικ'ής 

επικοινωνίας; 
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ιι. Ανοcβαθμίσει το χώρο, στις εισόδους τουλάχιστον, έτσι που να 
επιτευχθεί πιο ελεύθερη προσπέλαση, να υπάρξει εξωτερική επιγραφή 
των ωρών λειτουργίας της βιβλιοθήκης, μια βιτρίνα με εκδόσεις π.χ. κτλ.; 

Με την ί3ια ευκαιρία: Δε θα' πρεπε να υπάρχει σύστημα μηχανογράφησης 
των εκδόσεων; 

Τέλος, πώς αντιμετωπίζεται εισήγηση για επέκταση του ωραρ(ου της 
βιβλιοθήκης, αν όχι μέχρι τις 9.30 μ.μ., τουλάχιστο μέχρι τις 8.30 μ.μ. για 
υποβοήθηση των εργαζομένων, όπως ακριβώς συνέβαινε και με τη λειτουργία της 
βιβλιοθήκης Φανερωμένης μέχρι και πριν από 30 χρόνια ακόμα, με τα γνωστά 
λαμπρά αποτελέσματα στην πολιτιστική ανέλιξη όχι μονάχα της πρωτεύουσας μα 
και της Κύπρου όλης;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 542 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού την 1η Φεβρουαρίου 1990. 
«Μπορεί για μερικά χρόνια, 5, 10 ή και 50 ακόμα, μερικά βιβλία της 

Σεβερείου να μη θεωρούνται αρχέτυπα (incnnabula κι όχι incunabulum), όπως 
αναφέρει σε απάντησή του σε συναφή ερώτησή μας το Υπουργείο Παιδείας. 

Το γεγονός όμως είναι πως -και θα συμφωνεί, σ(γουρα πιστεύουμε, στο 
σημείο αυτό το Υπουργείο Παιδείας- πρόκειται για πολυτιμότατες και πολύ 
σπάνιες εκδόσεις (και επισυνάπτουμε κατάλογο, μολονότι με κάποια μικρά λάθη, 

που παρακαλέσαμε και μας 3όθηκε, από 300 περίπου τέτοιες παλαίτυπες 

εκδόσεις) που ιδιαίτερα μερικές, όπως είναι το 'Ονομαστικόν' του Ιουλlου 
Πολυδεύκους (έκδοση 1502), το Έτυμολογικόν το Μέγα' (1594), η έκδοση 
'Μυριόβιβλος' του Φωτίου (1512), η έκδοση Αλλάτιου 'SIVE OPUSCULORUM 
GRAECORUM ΕΤ LA TINORUM ', η έκδοση 'Προγυμνάσματα και Μύθοι' 

(1597) του Αφθονίου Σοφιστού, η έκδοση 'Ρωμαϊκών Ιστοριών εκ του Δίωνος του 
Νικαέως' (1551), η έκδοση 'SOCRATIS ANTISTHENIS, ΕΤ ALIORUM 
EPISTOLAE' (1537), η έκδοση του Αρχιεπισκόπου Θεσσαλονίκης Ευσταθίου 

'Παρεκβολαί εις την Ομήρου Ιλιάδα' (1542) κ.ά., πρέπει να 3ιαφυλαχθούν σαν 
κόρη οφθαλμού και που σε μερικές περιπτώσεις (από τις μνημονευθείσες εκ8όσεις) 
η οριακή διαφορά από το 1500 είναι 2 ή 10-15 χρόνια. Ανάλογες εκδόσεις 

είμαστε βέβαιοι πως υπάρχουν και σε άλλες βιβλιοθήκες. 

Πώς προωθούνται τα μέτρα ασφάλειαςj)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 543 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 5 Φεβρουαρίου 1990. 
«Οκτώ βιβλιοθηκάριοι -απόφοιτοι βιβλιοθηκονομικών σχολών της Ελλάδας 

κ.ά- έχουν επιλεγεί από το Υπουργείο Παι8ε(ας για στελέχωση των πιο κάτω 
βιβλιοθηκών: Της Σεβερείου (3), της βιβλιοθήκης του Υπουργείου Παιδείας (1), 
της βιβλιοθήκης της Π.Α.Κ. (1), της βιβλιοθήκης του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 
(1), της βιβλιοθήκης του Λανιτείου (1) και της βιβλιοθήκης Παραλιμνίου (1). 
Ή8η εκτελούν με επιτυχία τα καθήκοντα που τους ανατέθηκαν εδώ και 8υο 
χρόνια τώρα (η διετία συμπληρώθηκε στις 16/11/1989), ενώ εξακολουθούν να 

, , , β ι ς:. ι ι β 
παραμενουν πανω σε προσωρινη αση εργοοοτουμενοι με συμ αση. 

Παρακαλείται γι 'αυτό το αρμό8ιο lπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα πότε 

και πώ~ στοχοθετε( την αντιμετώπιση του θέματος,)> 
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Απάν'Ι"ηση ημερομηνίας 16 Ιανοuαρίοu 1990 'l"OU Υποuργού Εσω'<ερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 7, ημερομηνίας 14 Ιοuλίοu 1989, 'l"OU 
Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ'Ι"ΟU κ. Σοφοκλή Χα'Ι"ζη

γιάννη. 

«Σ' ό.,τι αφορά το αίτημα για Οιαχωρισμό νέων οικοπέΟων στο Τραχώνι για 

τις ανάγκες των νέων προσφυγικών ζευγαριών, σας πληροφορώ ότι στην εν λόγω 
κοινότητα, πέραν των ήΟη Οιαχωρισθέντων 543 οικοπέ:Οων για αυτοστέγαση 

εκτοπισμένων, βρίσκονται τώρα υπό Οιαχωρισμό άλλα 20 οιχόπεΟα, τα οποία θα 
καλύψουν επαρκώς τις άμεσες ανάγκες. Σημειώνεται ωστόσο ότι στο χωριό 
Τ ραχώνι τα περιθώρια Οιαχωpισμοό πρόσθετων οικοπέΟων για στεγαστικές 

ι>:νάγκες των προσφύγων έχουν περιοριστεί πολύ λόγω του ότι η Οιαθέσιμη 

τουρκοκυπριακή ιΟιοκτησία εξαντλήθηκε. 

Τα υπόλοιπα δυο θέματα που εγείρονται στην ερώτηση θα απαντηθούν από 

τοι οιρμό8ιοι Υπουργεία (Ποιι8είοις κοιι Συγκοινωνιών κοιι Έργων).» 

Απάν'Ι"ηση ημερομηνίας 15 Ιανοuαρίοu 1990 'l"OU Υποuργού Εσω'Ι"ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώ'<ηση ΕΔ' 25, ημερομηνίας 18 Ιοuλίοu 1989, 
'l"OU Βοuλεu'Ι"ή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ'Ι"ροu Σ'Ι"uλιανού. 
«Η ασφαλτόστρωση τοu Ορόμου Δαλιού - 8ου μιλιοΟε(κτη του παλιού Ορόμου 

Λευκωσίας - Λεμεσού έχει αποπερατωθε(.>> 

Απάν'Ι"ηση ημερομηνίας 3 Ιανοuαρίοu 1990 'l"OU Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρω'<οπαπά σ'Ι"ην ερώ'<ηση ΕΔ' 75, ημερομηνίας 
16 Αuγούσ'!"οU 1989, -rou Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέ'<ροu Σ'Ι"uλιανού. 

«Το τζοιμ( έχει κηρυχθεί αρχοι(ο μνημείο κοιι το Τμήμοι Αρχαιοτήτων έχει 

αναλάβει τη συντήρηση και καθαριότητά του. Σύμφωνα με την άποψη του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων το τζοιμί 8εν προσφέρεται νοι ανοίξει γιοι τουριστικούς 

σκοπούς, γιατί Οεν έχει τίποτε το ιΟιαίτερο να παρουσιάσει στο εσωτερικό του.>> 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 10 Ιανοuαρίοu 1990 'l"OU Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρω'Ι"οπαπά σ'<ην ερώ'Ι"ηση ΕΔ' 145, ημερομηνίας 
20 Σεπ'Ι"εμβρίοu 1989, 'l"OU Βοuλεu'Ι"ή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 
Γιαννάκη Ομήροu. 

((Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου θα επεκτείνει πολύ σύντομα (μέσα 

Φεβρουοιρ(ου) το 8(κτυό της μέσα στο χωριό γιοι νοι καλύψει όλες τις ανάγκες της 

κοινότητας σε τηλέφωνα.» 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 10 Ιανοuαρίοu 1990 'l"OU Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρω'Ι"οπαπά σ'<ην ερώ'Ι"ηση ΕΔ' 152, ημερομηνίας 
21 Σεπ'Ι"εμβρίοu 1989, 'l"OU Βοuλεu'Ι"ή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άρισ'Ι"οU Χρuσοσ'Ι"όμοu. 

«0 Δήμος Λεμεσού αποφάσισε περί το τέλος του 1989 νοι οινοιλάβει την 

καταβολή της συνεισφοράς για την ,αγορά και εγκατάσταση των νέων φώτων 
τροχοι(οις στην περιοχή Μονοβόλικος. 

Λόγω της καθυστέρησης στη λήψη της πιο πάνω απόφασης, οι 8ιαθέσιμες 
μονά.Οες φώτων έχουν εγκατασταθει 

Γιοι το λόγο οιυτό η εγκοιτάστοιση στην περιοχή Μονοβόλικος θοι γίνει το 

Μάιο του 1990, οπότε αναμένεται να ποcραληφθούν οι νέες μονάΟες φώτων.» 
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Απάvτηση ημερομηvίας 5 Ιαvουαρίου 1990 του Υπουργού Οικοvομικώv κ. 
Γεώργιου Συρίμη στηv ερώτηση ΈΔ' 154, ημερομηvίας 21 Σεπτεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιαvού. 

«Η απόφαση για επανέναρξη της αποπληρωμής του τοκοχρεολόσιου για 
εξόφληση δανείων που παραχωρήθηκαν με βάση το στεγαστικό σχέδιο εκτο

πισθέντων κρατικών υπαλλήλων βασ(στηκε σε προηγούμενη απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 27.027 και ημέρομηνία 24 Απριλίου 1986. 
Σύμφωνα με την απόφαση αυτή, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε μεταξύ άλλων 
'την προσωρινή με(ωση (πάνω σε εθελοντική βάση) των δόσεων του-χαμηλότοκου 

δανείου που παραχωρήθηκε για στέγαση εκτοπισθέντων κρατικών υπαλλήλων και 

που οφειλόταν την 1.1.1986 στο επ(πεδο των τόκων μόνο, με τον όρο ότι η 

προσωρινή μείωση των δόσεων στο ύψος του ετήσιου τόκου δε θα υπερβαίνει τα 3 
χρόνια. Μετά την παρέλευση των 3 χρόνων η αποπληρωμή των οφειλόμενων 
δανείων θα γίνει στα χρονικά περιθώρια που προβλέπει το εγκεκριμένο σχέΟιο 

στέγασης των εκτόπισθέντων κρατικών υπαλλήλ.ων. _Νοεtται ότι στις περιπτώσεις 

που το εισόΟημα του ΟανειοΟοτηθέντος ε(ναι αρκετά_ ψηλό και επιτρέπει την 

ανώΟυνη αποπληρωμή του θα ζητεLται η πλήρης καταβολή του τοκοχρεολόσιου, 

όπως yLνέται μέχρι τώρα'. 

Εν πάση περιπτώσει το όλο θέμα απασχολεί το Υπουργείο Οικονομικών. Θα 

πρέπει όμώς να σημειωθεί ότι υπάρχουν συμβατικές υποχρεώσεις εκ μέρους των 

Οικαιοόχων Οημόσιων υπαλλήλων οι οπο!ες θα πρέπει να τιμηθοόν.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 10 Ιαvουαρίου 1990 του Υπουργού Συγκοιvωvιώv 
και. Έργωv κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 194, ημερομηvίας 
10 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

«Σχετικά με την επίσπευση της ΟιαΟικασLας ανακατασκευής του Ορόμου 

Παλαιχωρίου-Αγρού-Καρβουνά, παραθέτω τα πιο κάτω: 

( α) Το τμήμα Παλαιχώρι-Αγρός . περιλαμβάνεται στον κατάλογο πρό
σθετων έργων/σχεδίων που έχουν σχέση με τον ΠροUπολογισμό 

Αναπτύξεως 1990, με προτεραιότητα 'Α ', που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. · 

(β) Τμήμα Αγρός-Χανδριά 

Ο προγραμματισμός του έργου αυτού θα γίνει όταν θα αξιολογηθούν 
και ιεραρχηθοόν, κατά προτεραιότητα, οι Οιάφοροι Ορόμοι που θα 
βελτιωθούν ανάλογα με τις υπάρχουσες πιστώσεις. 

(γ) Χανδριά-Κυπερούντα 

Τα σχέδια για το τμήμα αυτό, μήκους 3.8 χμ., είναι συμπληρωμένα. 
Το έργο αυτό περιλαμβάνεται στον αναφερθέντα κατάλογο πρόσθετων 

έργων/ σχεΟίων, που έχουν σχέση με τον Προϋπολογισμό Αναπτόξεως 

1990, με προτεραιότητα Ά '. 
(δ) Τμήμα Κυπερούντα-Καρβουνάς 

Το τμήμα αυτό είναι ήδη βελτιωμένο.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 11 Ιαvουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv κ. 
Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 203, ημερομηvίας 9 Οκτωβρίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

«Από πλευράς κυβέρνησης επιδείχθηκε ενδιαφέρον για την αγορά του αρχείου 

του αε!μνηστου Γεώργιου Φιλή, αλλά Οεν κατέστη δυνατή η απόκτησή του, γιατί 
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το ποσό που ζήτησε η κόρη του (.€120,000) κρίθηκε υπερβολικό, λαμβανομένων 
υπόψη και των προβλημάτων κυριότητας) πνευματικ'ής ιδιοκτησίας κτλ. που 

ενδέχεται να προκύψουν σ 'ό,τι αφορά ορισμένα τουλάχιστο τμήματα του αρχείου 

που μάλλον αν-Ιjκουν σ 'άλλες εταιρείες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Εξωτερικών κ. 
Γεώργιοu Ιακώβοu στην ερώτηση ΕΔ' 252, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη 
Ομήροu. 

«Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει αναλάβει τη συμβατική υποχρέωση, σύμφωνα 
με τη Συνθήκη Εγκαθί8ρυσης, να παραχωρεί στις βρετανικές βάσεις ά8εια για 

εκτέλεση στρατιωτικής άσκησης στο έ8αφος της Δημοκρατίας. Η ά8εια αυτή 
δίνεται σε αραιά χρονικά .διαστήματα και ο χώρος εκτέλεσης, καθώς και οι 

λεπτομέρειες 8ιεξαγωγής είναι αντικείμενο 8ιαβουλεύσεων με όλες τις αρμό8ιες 

αρχές της Δημοκρατίας. 

Η τελευταία ά8εια που Μθηκε ήταν για άσκηση με την ονομασία' DRAGON 
89' και περιορίστηκε σε περιοχές γειτονικές της Βάσης Επισκοπής. Η Συνθήκη 
προβλέπει ανώτατο όριο 40 ημερών, αλλά το Υπουργείο Εξωτερικών περιόρισε 
την άσκηση από 16 μέχρι 27 Οκτωβρίου 1989. . 

Η έγκριση για την εκτέλεση της άσκησης γίνεται με τη ρητή απαγόρευση 
διεξαγωγής ασκήσεων σε κατοικημένες περιοχές ή κατά τη διάρκεια της νύκτας. 

Επίσης οι βρετανικές βάσεις έχουν την υποχρέωση να αποζημιώνουν κάθε ζημιά 

που προκαλούν Κατά τη διάρκεια των ασκήσεων. , 

Κάθε καταγγελία που γίνεται προς τις Αρχές της Δημοκρατίας αντιμε

τωπίζεται με τη δέουσα προσοχή και γ(νονται από το Υπουργείο Εξωτερικών οι 

απαραίτητες παραστάσεις προς τη Βρετανική Υπάτη Αρμοστεία. Τυχόν καταγ

γελίες για την τελευταία αυτή άσκηση θα αντιμετωπισθούν με την ίδια σοβα

ρότητα και υπευθυνότητα από τις αρμό8ιες αρχές.». 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανοuαρ!οu 1990 τοu Υποuργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλ(πποu στην ερώτηση ΕΔ' 254, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίοu 
1989 τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιαvού. · 
«Το Υπουργείο Παι8είας είναι ενήμερο του γεγονότος ότι το Ί8ρυμα 

Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ' προγραμματίζει την έκ8οση μιας πολύτομης 
ιστορίας της Κύπρου στην οποία θα συγγράψουν κεφάλαια Κύπριοι, Ελλα8ίτες και 

ξένοι ακα8ημαϊκο(. 

Πλείστα 8ημοσιεύματα που εκ8ί8ονται από τις υπηρεσίες του Υπουργείου 

ΠαιΟείας προάγουν τα εθνολογικά και ιστορικά Οίκαια της Κύπρου και θέτουν τις 

ορθές βάσεις για την επιστημονική μελέτη της ιστορίας και του πολιτισμού της 

Κύπρου.» 

Απάvτηση ημερομηνίας 10 Ιαvοuαρ!οu 1990 τοu Υποuργού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 256, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανού. 

«Το Υπουργείο Παι8είας θεωρεί ότι η σύγκληση 8ιεθνών συνε8ρίων στην 

Κύπρο συμβάλλει αναμφισβήτητα στην επιστημονική και πολιτιστική ανέλιξη του 
τόπου και επιπρόσθετα ενισχύει την κρατική μας οντότητα. 
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Λόγω όμως άλλων πpοτεpαιοτήτων, το Υπουpγείο Παιδείας δεν πpοτίθεται 
να πpοωθήσει στο άμεσο μέλλον τη διοpγάνωση διεθνούς συνεδpίου με θέμα τη 

στωική φιλοσοφία. 

Στην περίπτωση που ι8ιωτικοί φορείς αναλάβουν την πρωτοβουλία, το 

!πουpγείο Παιδείας θα έpθει αpωγός και συμπαpαστάτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 1989 τοu Υποuργοu Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 278, ημερομηνίας 2 
Νοεμβρίου 1989, τοu Βοuλεuηj εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Οδuσσέα Δημητρίου. 

«(α) Το Συνεpγατικό Ταμιευτήpιο Άχνας Λτδ. είναι εκτοπισμένη συνεp

γατική εταιpεία η οποία έχει επαναδpαστηpιοποιηθεί στις ελεύθεpες 

πεpιοχές και με έδpα το Δασάκι 'Αχνας πpοσφέpει πολύτιμες υπη
ρεσίες τόσο στα μέλη της όσο και σε άλλους εκτοπισθέντες οι οποίοι 

εγκαταστάθηκαν στο Δασάκι. 

(β) Μεταξύ του Ταμιευτηpίου 'Αχνας και της Συνεpγατικής Κεντpικής 

Τpάπεζας Λτδ. δημιουpγήθηκε διαφοpά σε ό,τι αφοpά την εφαpμογή 
του Νόμου 24179 η οποία παpαπέμφθηκε στο δικαστήpιο, όπου και 
εκκpεμεί πpος εκδίκαση. 

(γ) Επανειλημμένες πpοσπάθειες του !πουpγείου Εμποpίου και Βιομη

χανίας να βοηθήσει στην επίλυση του πpοβλήματος δεν απέδωσαν, 

γιατί η Συνεpγατική Κεντpική Τpάπεζα Λτδ. επιθυμεί όπως η 
διαφοpά αφεθεί στην κpίση του δικαστηpίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιαvοuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Οικονομικών κ. 
Γεώργιοu Σuρίμη στην ερώτηση ΕΔ' 326, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιαvοu 

«Το θέμα της ανέγερσης σύγχρονων κτιριακών εγκαταστάσεων για το 
Κυβεpνητικό Τυπογpαφείο απασχόλησε το !πουpγικό Συμβούλιο. Με την από

φασή του με αp. 32.510 και ημεpομηνία 2 Νοεμβp(ου 1989 το Υπουpγικό 
Συμβούλιο ενέκpινε την ανέγεpση νέου Κυβεpνητικού Τυπογpαφείου σε κατάλληλη 

γη που βpίσκεται δυτικά της Βιομηχανικής Πεpιοχής Στpοβόλου. 

Πpος το σκοπό αυτό έχει εκδοθεί σχετικό διάταγμα απαλλοτpίωσης και 

τέθηκε σε κίνηση ο μηχανισμός για υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης του 
Υπουpγικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιαvοuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιώv 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 330, ημερομηνίας 
14 Νοεμβρίου 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. 
'Αριστοu Χρuσοστόμοu. 

«Η τακτική της συγκέντρωσης και συσσώρευσης των υλικών σε χώρους εκτός 

εργοταξίου διασφαλίζει την ποιότητα των υλικών τα οποία πρόκειται να 
χρησιμοποιηθούν για την κατασκευή του οδοστρώματος, γιατ.ί επιτρέπει τον 

έλεγχο των υλικών πpιν την τοποθέτησή τους στο οδόστpωμα του δpόμου. 

Σ / ό,τι αφορά την πρόσθετη δαπάνη που προκύπτει από την επαναφόρτωση 
και τη μεταφορά των υλικών από το χώρο αποθήκευσης στο εργοτ&ξιο, σας 
πληροφορώ ότι αυτή ε(ναι μικρή, γι / αυτό άλλωστε και 8εν μπόρεσε να αντι
σταθμ!σει από μόνη της τα πλεονεκτήματα της ακολουθούμενης 8ια8ικασ(ας, τα 

οικονομικά οφέλη της οπο(ας εlναι μακροπρόθεσμα. 
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Τελειώνοντας θέλω να τον(σω ότι η πιο πάνω 8ια8ικασία με την οπο(α 
συμφωνούν όλα τα εν8ιαφεp6μενα μέρη, συμπεριλαμβανομένου και του γραφείου 
του Γενικοό Ελεγκτή, αποφασίστηκε μετά από βαθό προβληματισμό και με 
γνώμονα τη βελτίωση της ποιότητας των υλικών που χρησιμοποιούνται στην 
κατασκευή 8ρόμων.>> 

Απάντηση ημεpομηνίας 3 Ιανουαpίου 1990 του Υπουpγού 'Αμυνας ><. 
Ανδpέα Αλωνεύτη στην εpώτηση ΕΔ' 353, ημεpομηνίας 22 Νοεμβpίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpου 
Στυλιανού. 

(<Σχετικά με τη συμπεριφορά των μελών της Ειρηνευτικής Δύναμης στον 

Άγιο· Κασσιανό, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ έχουν 

προβε( στις εν8ε8ειγμένες ενέργειες και παραστάσεις προς την Ειρηνευτική 
Δόναμη σχετικά με την παραβίαση τής ουδέτερης ζώνης iχπό τα τουρκικά 
στρατε(Ιματα εισβολής. Ως αποτέλεσμα των ενεργειών μας και μετά από 
επέμβαση της Ειρηνευτικής Δύναμης έχει αποκατασταθεί το καθεστώς που ίσχυε 
στην περιοχή.» 

Απάντηση ημεpομηνίας 3 Ιαvουαpίου 1990 του Υπουpγού 'Αμυνας κ. 
Ανδpέα Αλωvεύτη στην εpώτηση ΕΔ' 363, ημεpομηνίας 27 Νοεμβpίου 
1989, -του Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpου 
Σ-τuλιανού. 

«Σχετικά με την παραβίαση από τους Τούρκους των σuμφωνιών απαγκί
στρωσης, σας πληροφορώ ότι το "Υπουργείο 'Αμυνας και το ΓΕΕΦ έχουν προβεί 
σε όλες τις προβλεπόμενες παραστάσεις προς την Ειρηνευτική Δύναμη σ 'όλα τα 
επίπε8α, με αποτέλεσμα οι εν λόγω παράνομες ενέργειες των Τούρκων να 
τερματιστούν.>> 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
Τέλος, βρισκόμαστε στο Κεφάλαιο Δ '. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων εισηγείται 6πως τα θέματα 3 και 6 
παραΊtεμφθούν 6χι στην προσεχή συνε8ρlα του Σώματος αλλά στη μεταπροσεχ~. 

Πιστεύω ότι, μη υπαρχούσης οποιασ8ήποτε ενστάσεως, 8ε θα υπάρξει 8υσκολ(α 

να παραπεμφθούν στη μεταπροσεχή αντί στην προσεχή συνε8ρία της Βουλfις. 

Τώρα, ως προς το Κεφάλαιο Δ ' έχω ακούσει απ6ψεις απ6 όλα τα κόμματα, 
ότι πρέπει να σταμ.ατήσουμε ως ε8ώ και να αφήσουμε αυτά τα θέματα σε μια 

άλλη συνε8ρlα του Σώματος. Έχει γίνει και εισήγηqη να ορίσουμε και πάλι άλλες 

8ύο μέρες για έκτακτες συνε8pίες της 'Βουλής, ούτως ώστε να συζητήσουμε τα 

θέματα αυτά τα οποία πραγματικά. μένουν πίσω. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αυτό, κόριε Πρόεδρε, πρέπει οπωσδήποτε να γίνει ενόψει του ότι θα κλείσει η 
Βουλή για περίπου δεκαπέντε μέρες ενόψει της συνεδρίας της Διακοινοβου
λευτικής Ένωσης, δηλαδή, όπως αποφασίστηκε το πρωί, από τις 21 Μαρτίου 
μέχρι 9 Απριλίου, ενώ μετά έχουμε και τις γιορτές του Πάσχα. 

Επομένως, είναι, όπως λέτε, απόλυτη ανάγκη· να οριστούν·ει8ικές συνε8ρ(ες, 
για να καλόψουμε ένα μεγάλο μέρος του Κεφαλαίου Δ '. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Η επόμενη συνεδρ(α της Βουλής των Αντιπροσώπων ορ(ζεται για την 
Πέμπτη 15 Φεβρουαρ(ου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 

ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περ( Τουρκοκυπριακών Περιουσιών {Διαχε(ριση και 'Αλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

2) Ο περ( ΠροUπολογισμοό του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 

του 1990. 
3) Ο περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κόπρου Νόμος του 1990. 
4) Ο περί ΠροUπολογισμοό του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

Νόμος του 1990. 
5) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Σφαγείου Νόμος του 1990. 
6) Ο περί ΠροUπολογισμοό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

Νόμος του 1990. 
7) Ο περί ΠροUπολογισμοό του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 

του 1990. 
8) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990. 
9) Ο περί Απόπειρας Συνδιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου 

Νόμος του 1990. 
10) Ο περί Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990. 
11) Ο περ( Καταργήσεως του περί της Πρώτης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμου του 1989 και Επαναφοράς σε Ισχύ των Προη
γούμενων Προνοιών tου Άρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 
1990. {Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης {Ποικ(λαι Διατάξεις) {Τροποποι

ητικός) Νόμος του 1988. (Πρόταση νόμου). 
13) Ο περ( Απονομής της Δικαιοσύνης {Ποικίλαι Διατάξεις) {Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
14) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροποποι-

ητικός) Νόμος του 1989. 
15) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
16) Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
17) Ο περ( Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
18) Οι περ( Ρυθμίσεως και Ελέγχου της. Βιομηχαν(ας Αμπελουργικών 

Προϊόντων (Ονομασίαι Προελεύσεως Οίνων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
19) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 

Πρότυπα - Δέκατη Όγδοη Σειρά) Κανονισμοί του 1990. 
20) Οι περ( Λειτουργίας των Δημόσιων Εσπερινών Σχολε(ων Μέσης 

Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 1990. 
21) Οι περ( Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχαν(ας Αμπελουργικών 

Προϊόντων {Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
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Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος γιοι το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η οcνάγκη εκσuγχρονισμοό της νομοθεσ!ας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του 

προβλήματος του ο8ιχοό 8ιχτόου και των άλλων προβλημάτων της 

περιοχής Ορεινής της Επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 
μαρασμού της περιοχής αυτής». 

{Θέμα εγyροιφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). 
(23.7.87). 

3) Έκθεση ~ης Κοινοβουλευτ~'Cής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων γιοι το θέμα που αναφέρεται ως «Οι ανωμαλίες που παρουσιά

ζονται στη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνοu και η ανάγκη 

λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση των 

επιπτώσεων πάνω στους άμεσα εν8ιαφερομένους». 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνοις για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Θέμα Μάριου Μαξιούτη». 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών γιοι το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμοό του Κυπριακού Οικογε
νειακού Δικαίου με βάση τις διεθνώς παραδεκτές αρχές δικα(ου και την 

ισότητα των δύο φύλων». 

{Θέμα εγyραφέν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ.). 
(6.12.1986). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η 8ιαμάχη και ο σάλος 

που παρατηρε(ται τελευτα(α ανάμεσα στις φρουταρlες και τα παντο

πωλεία ως προς τον τρόπο και το ωράριο λειτουργίας τους και η 

εξεύρεση τρόπων επίλυσης του θέματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Α. Ποιπαρέ) 
(20.4.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα ποU αναφέρεται ως ((Προβλ'ήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν 

να επιστρέφουν στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγροιφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ 

και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχαήλ Θεοδούλου). 

(7.5.1987). 
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9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς 
περιορισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη 

Κύπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως <<Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 

αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινοό εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΙ.). (2.2.1989). 

Ο Βουλευτής κ. Αυγερινός Παπαρές ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 
αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή του πιο κάτω θέματος: 

«0 κίνδυνος μόλυνσης των υδατοφρακτών ΠολεμιΟιι~ν και Κούρρη, καθώς και 
των υ8ροφόρων στρωμάτων, από την απόρριψη λυμάτων και μηχανελαίων στην 

περιοχή 'Βατ[' Αγ. Ειρήνης Λεμεσοό.» 

Δεν υπάρχει εισήγηση σε ποια Επιτροπή να παραπεμφθεί το θέμα αυτό. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Στην Επιτροπή ϊ'γείας, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή ϊ'γείας. 

Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μάτσης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η προτεινόμενη μεγάλη τουριστική ..και οικιστική ανάπτυξη στην περιοχή 
Χα Ποτάμι, προοπτικές και επιπτώσεις.» 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομη

χανίας ή σε άλλη αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Δε βλέπω άλλη αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, επομένως εγγράφεται 

και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορεου και Βιομηχανίας. 

Ο Βουλευτής κ. 08υσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η επέκταση της νεκρής ζώνης από τους Τούρκους στην Πόλα και τα 

πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα η κοινότητα.>> 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Οι Βουλευτές Πάφου κ. Γεώργιος Παπα8όπουλος, Γιαννάκης Ομήρου, 

Αν8ρέας Δημητριά8ης και Μιχαήλ Θεο8οόλου ζητοόν την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η από ετών υποβάθμιση του Επαρχιακοό Γραφείου της Α.Η.Κ. Πάφου, τα 
προκUπτοντα προβλήματα και η ανάγκη αναβάθμισής του για αντιμετώπιση 
τούτων.>> 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Κώστας Ερωτοκρίτου ζητά την εγγραφή των πιο κάτω 
θεμάτων: 

_,. 
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«Οι ανθυγιεινές εγκαταστάσεις που υπάρχουν στην παραλlα Λέιvτυς Μάιλ 

Λεμεσού και οι προοπτικές επίλυσης του προβλ'ήματος.>> 

Η εισήγηση είνοιι όπως ποιροιπεμφθεί στην οιρμό8ιοι Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Στην Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις, κύριε Πρόε8ρε, κοιι θοι ήθελοι, οιν 

είναι Ουνατ6, να θεωρηθεί επείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μοι γιοιτί Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις, κύριε Ερωτοκρίτου; 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Να σας πω. Διότι πρόκειται περί ορισμένων έργων υποΟομής εκεί στα οποία 
εμπλέκετοιι το Γροιφείο Προγροιμμοιτισμού, ο Κ.Ο.Τ., κοιθώς επίσης κοιι το 

Υπουργείο Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις. Χρειάζετοιι κάποιος συντονισμός 

ενεργειών, Οιότι πληροφορούμαι ότι έχουν ή8η γίνει τα σχέΟια, υπάρχουν και τα 
χρήμοιτοι, οιλλά είνοιι μετοιξύ των 8ιάφορων οιρμό8ιων τμημάτων το πρόβλημοι 

ποιος θα κάνει αυτά τα έργα. 

Γι' οιυτό θοι ήθελοι, οιν είνοιι 8υνοιτό, νοι ποιροιπεμφθεί στην Επιτροπή 

Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, νοι ποιροιπεμφθεί στην Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις. 

Βέβοιιοι ως προς το επείγον η Βουλή θοι οιποφοινθε( οιν το θέμοι είνοιι επείγον κοιι 

μέχρι ποιου σημείου είνοιι επείγον, 8ε8ομένου ότι έχουμε όλοι οιυτά τοι θέμοιτοι. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ο λόγος που οινοιφέρω ότι είνοιι επείγον είνοιι 8ιότι πλησιάζει 

η κοιλοκοιιρινή σοιιζόν. Η ποιροιλίοι εκεί είνοιι μιοι ποιροιλίοι η οποίοι χρησιμο

ποιείτοιι οιπό χιλιά8ες κόσμο. Κοιι 8εν υπάρχουν ούτε οιποχωρητήριοι εκεί Πέρσι, 

παρ' όλο που έχουν γίνει τα σχέΟια. Γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι πρέπει να 

θεωρηθεί επείγον, να το Οούμε και ίσως τελειώσουν και σόντομα, πριν από' την 
κοιλοκοιιρινή σοιιζόν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νοι ποιροικοιλέσουμε τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου 

και Βιομηχανίας να δει αυτό το θέμα αμέσως μετά. τα επείγοντα θέματα που έχει 
και τα οποία εξετάζονται τώρα. Αντιλαμβάνομαι ότι η Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχοινίοις έχει πολλά προβλήμοιτοι. Μόλις τοι τελειώσει ο κ. Ποινοιγί8ης οιυτά, 

να θέσει αμέσως το θέμα του Lady' s Mile που εγγράφει ο κ. Ερωτοκρίτου, 

8ε8ομένου ότι το θέμοι ε(νοιι κοιι θέμοι της Λεμεσού. 

Ο κ. Ποινοιγί8ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η Επιτροπή έχει προγροιμμοιτίσει εξέτοιση των θεμάτων γιοι 

τις 8ύο επόμενες Τρίτες που συνε8ριάζει η Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις. 

Μετά θα αρχ(σει η εξέταση του θέματος που ενέγραψε ο κ. Μάτσης και του 

θέμοιτος που εγγράφει τώροι ο κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωροιίοι. Δηλοι8ή εντός τριών εβ8ομά8ων. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Τεσσάρων εβΟομάΟων. 



1671 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το 8εότερο θέμα που ζητά να εγγράψει ο κ. Ερωτοκρίτου είναι: «Τα 
τελευταία απεργιακά μέτρα .στο λιμάνι Λεμεσού, τα αίτια και οι συνέπειές τους.» 

Να παραπεμφθεί στην αρμ68ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Στη Συγκοινωνιών και Έργων, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι η Επιτροπή Εργασίας. Είναι εργατικές 8ιαφορές. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8εν είναι μόνο αυτό. Παρ' όλο που αυτή η απεργία έχει ή8η 

λυθεί, όπως γνωρ(ζετε, εντούτοις όμως πρέπει να εξεταστούν τα αίτια αυτής της 

απεργίας η οποία έχει γίνει και, 8ε8ομένου μάλιστα ότι υπάρχουν 8ιάφοροι φορείς 
του λιμανιού Λεμεσού που εμπλέκονται σ' αυτό, θα παρακαλούσα να πάει στην 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διαφωνώ, κύριε Ερωτοκρίτου. Πρέπει να πάει στην Επιτροπή Εργασίας. 
Αυτή είναι 8ουλειά της Επιτροπής Εργασίας. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Καλά. Όπως νομίζετε, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται λοιπόν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Τρίτο θέμα: «Οι άγονες και ζημιογόνες 8ια8ρομές των αγροτικών λεωφο

ρείων και η ανάγκη επίλυσης του σοβαροό αυτοό προβλήματος.» 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επι
τροπή. 

Ποια είναι η αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή; 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Η Συγκοινωνιών και Έργων, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία. Εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο Βουλευτής κ. Δημήτρης Ηλιά8ης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η άρνηση του Διοικητικοό Συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών να 
αναγνωρίσει την Ανεξάρτητη Συντεχνία Υπαλλήλων του Τεχνικοό Τμήματος των 

Κυπριακών Αερογραμμών (Α.Σ.1.Τ.Τ.Κ.Α.).» 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

.Κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ζιαρτί8ης. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Αυτό το θέμα, κύριε Πρόε8ρε, είναι ή8η στην ημερήσια 8ιάταξη της 
Επιτροπής Εργασίας, έγινε η πρώτη συνε8ρία, ακούστηκαν οι απόψεις της 

εταιρείας και των εν8ιαφερομένων και σε μια προσεχή συνε8ρία θα πάρουμε 
απόφαση. Διερωτώμαι πώς ξανάρχεται το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Τόσο το καλύτερο, κύριε Ζιαρτ(δη, διότι αντιλαμβάνομαι ότι και ο κ. 
Ηλιά8ης εκείνο το οποίο επι8ιώκει είναι να επιλυθεί αυτό το θέμα. 

Δ.ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, αν μου επιτρέπετε, είχα 8ώσει πριν από πολλές μέρες την 
αίτηση για εγγραφή του θέματος. Έγινε η έκτακτη συνε8ρία για το Κεφάλαιο 
Δ' και στο μεταξύ επιλήφθηκε του θέματος η Επιτροπή κατόπιν πρωτοβουλίας 
του Προέ8ρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Τόσο το καλύτερο, κόριε Ηλιάδη 1 διότι η ουσία είναι να επιλυθεί το θέμα. 
Ο Βουλευτής του ΔΗ.ΣΙ. κ. Γεώργιος ΠαπαΜπουλος ζητά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής του Ομά8ας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η αλόγιστη σπατάλη χρημάτων για επι8ιόρθωση τουρκοκυπριακών κατοι
κιών ή για στέγαση των Προσφύγων, με συνέπεια να είναι 8υσανάλογο το 
αποτέλεσμα έναντι του ύφους των ποσών που ξοδεύτηκαν.» 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Ελέγχου. 

Εγγράφεται και παραπέμεπται ciτην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

Οι Βουλευτές κ. Δημήτρης Ηλιά8ης, Πέτρος Στυλιανού και Ευστάθιος 
Ευσταθίου ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η (δρυση βιολογικού σταθμού στην Ανθοόπολη και οι επιπτώσεις του στο 
περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων.» 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι

βάλλοντος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Νομίζω Επιτροπή Εσωτερικών, κύριε Πρόε8ρε. 

Π. ΣΤΙΛΙΑΝΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω Περιβάλλοντος είναι καλύτερα παρά Εσωτερικών, 
8ιότι ίσως να είναι βαρυφορτωμένη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα συζητήθηκε και σε άλλο επίπε8ο και λέχθηκε εκεί ότι 
έ8ειξαν εν8ιαφέρον και &λλες υπηρεσίες, καθώς και ο 8ήμος, και ότι προωθήθηκε η 
συζήτηση στην Επιτροπή ΕσωτεριΚών. Δε8ομένου ότι πρόκειται για μια υπόθεση 
που αφορ& 8ήμους και προσφυγικούς συνοικισμούς, νομίζω πως η πιο αρμό8ια 
είναι η Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Αν 8εν υπ&ρχει ένσταση ... 
Π. ΣΤΙΛΙΑΝΟΙ: 

Δεν έχω, κύριε Πρόε8ρε, και νομίζω να παραπεμφθεί στην Επιτροπή 
Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'1] Εσωτερικών. 

Οι Βουλευτές κ. Πέτρος Στυλιανοό, Ευστάθιος Ευσταθίου και ο εκπρόσωπος 
της μαρωνιτικής κοινότητας στη Βουλή κ. Ιωάννης Μαυρί8ης ζητοόν την εγγραφή 

του πιο κάτω θ~ματος; 

«Τα πολλαπλά άλυτα προβλήματα της μαρωνιτικής κοινότητας που αφοροόν 

τόσο τους εκτοπισμένους όσο και τους εγκλωβισμένους Μαρωνίτες και η ανάγκη 
της άμεσης επίλυσ'1]ς τους.» 

Η εισ'1]γηση είναι όπως παραπεμφθεί στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 
Προσφύγων και Εσωτερικών. 

Μόνο στην Επιτροπή Προσφόγων θα παραπεμφθεί, 8ιότι 8εν. μποροόμε να 
παραπέμπουμε θέματα σε 8όο Επιτροπές. Αυτή είναι η απόφαση του Προε8ρείου 
της Βουλής. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. χ. Αλέξης Γαλανός ζητά εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής του Ομά8ας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου παρά τα επανει
λημμένα ψηφίσματα της Βουλής να προχωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη 
στην Ε.Ο.Κ.» 

Η εισ'1]γηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξω-
τερικών. · 

Εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'1] Εξωτερικών. 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος Κουρτελλάρης ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομά8ας ΑΚΕΛ - Αριστεράς την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Τα προβλήματα της αγροτικής νεολαίας και γενικά των νέων της υπαίθρου 

και η ανάγκη λήψης μέτρων για την αντιμετώπιση τους.» 

Η εισ'1]γηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβου
λευτική Επιτροπ'1] Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Εnράφεται και παραπέμπεται . 
. Ο Βουλευτής κ. Μιχάλης Πουμπουρής ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας ΑΚΕΛ - Αριστεράς την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γης στο Συγκρότημα 
Καλλιτεχνών Λόσης (ΣΎ.ΚΑ.ΛΎ), αίτημα που υποβλήθηκε από το 1982, για 
ανέγερση οικήματος στο οποίο θα στεγάζονται οι ποικίλες πολιτιστικές 8ραστη

ριότητες του συγκροτήματος.>> 

Δεν υπάρχει εισ'1]γηση για το ποό θα παραπεμφθεί το θέμα. 

Μ. ΠΟΎΜΠΟΎΡΗΣ: 

Επιτροπ'1] Προσφόγων, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Επιτροπ'1] Προσφόγων; 

Μ. ΠΟΎΜΠΟΎΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ωραία, 8ιότι το ΣΎ .ΚΑ.Λ Ύ. είναι προσφυγικό συγκρότημα, είναι από τη 

Λόση. 
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Εγγράφεται λοιπόν και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων. 

Ο Βουλευτής κ. Νεόφυτος Ηλία ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι σοβαρές καταστροφός που σημειώνονται κάθε χρόνο από το έντομο leaf · 
hopper στα αμπέλια επιτραπέζιων σταφυλιών και η επε(γουσα ανάγκη αντιμε
τώπισης αυτού του τόσο σοβαρού προβλήματος,)) 

Η εισήγηση είναι όπως το θόμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Πρόεδρος του ΔΗ.ΣΥ. κ. Γλαύκος Κληρί8ης ζητά την εγγραφή του πιο 

κ&τω θέματος: 

«Οι απαράδεκτες ενόργειες και μεταχείριση από τις κυβερνητικός υπηρεσίες 
της ακριτικής κοινότητας Πύργου Τηλλυρίας.» 

Ο κ. Κληρί8ης εισηγείται όπως το εν λόγω θέμα παραπεμφθεί στις αρμό8ιες 
Κοινοβουλευτικός Επιτροπές και χαρακτηριστεί επείγον. 

Τώρα ποιες είναι οι αρμό8ιες Κοινοβουλευτικός Επιτροπές; 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ'f: 

Η Επιτροπή Εσωτερικών, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Τότε να το παραπέμψουμε στην Επιτροπή Εσωτερικών, για να εξετάσει το 
θόμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Χριστοφί8η. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Επικαλούμαι την αγάπη σας για τη νεολα(α και την επιε(κειά. σας, για να 
επιτρέψετε να εγγραφεί το θέμα ... 
ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Δεν επιτρέπω, κύριε Χριστοφί8η. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, .να ακούσετε. Σας παρακαλώ να ακοόσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Δεν επιτρέπω. Ε(ναι ... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι σοβαρότατο θόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ'fΩΝ: 

Είναι απόφαση του Προε8ρείου της Βουλής και των κοινοβουλευτικών 

αρχηγών. Δεν μπορώ να το ακούσω. Είναι απόφαση. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 8εν μπορούμε να είμαστε δέσμιοι αποφάσεων δικών μας, όταν 

υπάρχει σοβαρό πρόβλημα το οποίο μόλις τώρα πληροφορούμαστε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν μπορώ να το αποφασίσω. Να το εnράψετε και να το ... 
Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Να το αναφέρω στο Σώμα και αν 8ε θέλει να απέλθουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν μπορε( να γ(νει, κόριε Χριστοφ(8η. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, μα είναι νομ(ζω αντι8ημοκρατικό και αντίθετο προς τις 
8ιατάξεις το να μη 8ίνεται ο λόγος στο Βουλευτή να εκφράσει κάτι και να 
απορριφθεί, αν το θέλει το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι αντι8ημοκρατικό καθόλο~. Υ~άρχει καθιερωμένη απόφαση από "ίο 
Προε8ρείο της Βουλής και τους πολιτικους ηγετες. Δεν επιτρέπω τίποτε. ·, '' 

Κηρόττω τη λ'ήξη της σημεριν'ής συνε8ρίας του Σώματος. 

(Ώρα λ'ήξης: 7.25 μ.μ.) 

Οι ακόλοuθοι Βουλεuτές uπέγpαφαν '<ΟΥ καΤιίλογο Των παpόΥ"tων με 
αλφαβηΤική σειpιί:

Α ν8ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά8ης Δ'ήμος 

Γεωργίου Αν8ρόας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτ(8ης Αν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημ'ήτρης 

Θεο8οόλου Μιχα'ήλ 

Ιωαννί8ης Ιωάννης 

Κατσελλ'ή Ρ'ήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί8ης Γλαόκος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντ(νος 

Λα8άς Γεώργιος 

Λόρ8ος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Αν8ρέας 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκί8ης Αλόκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί8ης Θαλής 

Μουσιοόττας Ν!κος 

Ομ>)ρου Γιαννάκης 

Παναγί8ης Κίμων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

Πότας Χρίστος 

Πουμπουρ>)ς Μιχάλης 

Σολωμ'ής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ'ής 

Χατζη8ημητρ(ου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλί8ης Αν8ρέας. 
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Α Ψ<ιπpόσωποι ΘpησκεΙ>tικώv Ομάδων: 
Μαυρί8ης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

2) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990», οι σόντομες παρατηρήσεις του Βουλευτή κ. Λ. Ζαχαριά8η 
πάνω σ'ΤΟ θέμα και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

3) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», οι σόντομες παρεμβάσεις που ακολοόθησαν 
(Λ. Ζαχαριά8ης, Χρ. Σολωμής, Ν. Μουσιοόττας, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής) 
και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

4) Έκθεση για iον αναπεμφθέντα νόμο «0 περί Πανεπιστημίου Κόπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», οι αγορεόσεις και η συζήτηση που ακο

λοόθησαν [Τ. Χατζη8ημητρίου, Μ. Πουμπουρής, Α. Μαρκ(8ης, Α. Γαλανός, Ε. 
Ευσταθίου, Γλ. Κληρί8ης, Μ. Παπαπέτρου, Α. Παναγιώτου, Προε8ρεόων (Γ. 
Λα8άς), Α. Ψυλλί8ης] και εμμονή της Βουλής κατά πλειοψηφία στην προη

γοόμενη απόφασή της. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Φορολογ(ας του Εισο8ήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1989» και Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 
περ( Φορολογίας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», οι 
αγορεόσεις και η συζήτηση που ακολοόθησαν (Μ. Χριστοφί8ης, Ντ. Κωνστα

ντίνου, Τ. Χατζη8ημητρίου, Α. Γαλανός, Γλ Κληρί8ης, Μ. Πουμπουρής, Ν. 
Μουσιοόττας, Ε. Ευσταθίου} και ψήφιση αυτών σε Νόμο όστερα από ψηφοφορία 
και απόρριψη της πρότασης του κ. Ε. Ευσταθίου για αναβολή της ψήφισής τους. 

6) Έκθεση για το νομοσχέΟιο ((Ο περί ΠροUπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμοό Αναπτόξεως Γης Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 
7) Έκθεση για τους Κανονισμοός «0 περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Παρα

χώρηση Εκπαιδευτικών Δανείων) Κανονισμοί του 1989», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολοόθησαν (Γ. Χαραλαμπί8ης, Δ. Ηλιά8ης, Κ. Ερωτοκρίτου, Α. 
Δημητριά8ης, Χρ:Σολωμής, Προε8ρεόων} και έγκριση αυτών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Τροχαίας Κινήσεως Δημοτικοί 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Αγλαντζιάς του 1990», η αγόρευση του Βουλευτή 
κ. Π. Στυλιανού που ακολούθησε και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τα κατατεθέντα στη Βουλή στις 11, 18 και 25 Ιανουαρίου 
και την 1 η Φεβρουαρίου 1990 Έγγραφα 8υναμει των Άρθρων 3( 1 )( α} των περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι8ευτική Υπηρεσία} 

Νόμων του 1985 (Αρ. 99 και 122 του 1985) και του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων εις την Υicηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985), οι αγορεόσεις που ακολοόθησαν (Α. Γαλανός, Ά. 

Χρυσοστόμου) και έγκριση αυτών μέχρι το σημείο εκείνο το οποίο επιτρέπει 
σχετική πρόταση νόμου που κατατέθηκε και ψηφίστηκε σε Νόμο. 

10) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η 8ιαπλάτυνση της γέφυρας και του 8ρόμου που 
συνδέουν τα χωριά Επισκοπειό και Πολιτικό - Τα προβλήματα που αντιμε-
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τωπίζουν οι πρόσφυγες στο συνοικισμό Αθηοιίνου -Το πρόβλημα της μείωσης του 

ενΟημικού θηράματος στην Κύπρο - Το θέμα των αστυνομικών που Οεν 

πληρώθηκαν για υπερωριακή απασχόληση κατά τη Οιά:ρκεια εκδηλώσεων στον 
Άγιο Κασσιανό τον Ιούλιο του 1989 - Το επικlνΟuνο για την υγεία των κατοίκων 
νερό της Ανθοόπολης και άλλοι σχετικά θέματα -Το πρόβλημα που 8ημιουργήθηκε 

με την απόσυρση των αστυνομικών τροχονόμων από επικ(νΟυνα σημε(α - Η 

παραχώρηση του δικαιώματος των Κυπρίων να εισέρχονται δωρεάν στους 
οιρχοιιολογικοός χώρους σε όλους τους Έλληνες - Η 8ημιουργίοι κοιτοισκηνωτικοό 
χώρου στον Πεόκο της Πέρα Βιfσοις -Η οινιfγκη επι8ιόρθωσης του νέου 8ρόμου 

από το γεφόρι Κοιννοιβιοός-Ποινοιγιιfς μέχρι την Ποινοιγιιf - Η ασφαλτόστρωση του 
χωματό8ρομου που συνδέει την περιοχή της Παναγιάς (( Έμνες>> με τον Κόκκο - Η 
οινιfγκη εκτέλεσης βελτιωτικών έργων γιοι ανάπτυξη της περιοχής Πωμοό - Ο 

τρόπος αντιμετώπισης των ζημιών που προξένησε το χαλάζι στην περιοχή 

Ποινοιγιιfς-Αμπελίτη το Μιfιο του 1989 - Η οινιfγκη να παραχωρηθεί στους 

Κυπρίους που ζουν στην Ελλιf8οι και η ελληνική υπηκοότητα - Η έλλειψη και η 
χρησιμοποίηση για άλλους σκοπούς του προσωπικού του χημε(ου και του 

τεχνικού τμήματος του Αρχαιολογικού Μουσείου - Η ανάγκη να 8οθεί το όνομα 
του πεζογράφου Ν!κου Ν ικολα'ίδη ως απότιση φόρου' τιμής σε έναν από τους 
8ρόμους της πρωτεόουσας - Η ανάγκη να ανεβάσει ο ΘΟΚ έργα του Νίκου 

Νικολοιϊ8η, γιοι να γνωρίσει ο λαός το έργο του - Η κράτηση από το ψευ8οκράτος 
Ντενκτιfς του μοιρωνίτη εγκλωβισμένου Ιωιfννη Τομιfζου με την κατηγορία της 

κατασκοπίας - Το θέμα που 8ημιουργήθηκε με την παραχώρηση από την 

ΟΥΝΦΙΚΥΠ σε τουρκοκυπριακή πο8οσφοιιρική ομιf8οι του γηπέ8ου ποιριf το 

Λή8ροι Πιfλοις -Θέματα σχετικιf με την αξιολόγηση και την προαγωγή των μελών 

της αστυνομικής Μνοιμης - Η χωρίς οιξιοκροιτικιf κριτήρια μονιμοποίηση γυναικών 
ει8ικών αστυφυλάκων - Οι μυστικές συμφωνίες που σχετ!ζονται με την ί8ρυση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας - Η σκοποόμενη σόστοιση αγγλόφωνης πανεπιστημιακής 
σχολής στο ΚΕΜΑ - Ο ανεγειρόμενος βιολογικός σταθμός στην Ανθοόπολη και οι 
επιπτώσεις στην υγε!α των κατοίκων του οιχισμοό - Ο κίνδυνος αφυπηρέτησης 

τεσσάρων πυροσβεστών που εκτελοόν για πολλά χρόνια καθήκοντα λοχία με το 

βαθμό του οιπλοό -Η οινιfγκη να παρευρίσκεται γιατρός σε μοιθητικοός οιθλητικοός 
αγώνες -Η άσκηση της λειτουργ!ας του 8ημοπράτη από κοινοτάρχες των οποίων 

οι κοινότητες εντάχθηκαν σε.δήμους - Οι εξετάσεις για τις στρατιωτικές σχολές 

της Ελλιf8οις και η σωματική 8ιιfπλοιση των υποψηφίων - Αίτημα της ΣΥΠΑΕΚ 

γιοι συμμετοχή μελών της στην Εθνική Επιτροπή Καταπολέμησης Ναρκωτικών -
Η οινιfγκη βελτίωσης του νέου 8ρόμου που 8ιέρχετοιι από τη Γιόλου -Αίτημα γιοι 

επι8ιόρθωση του ποιλιοό 8ρόμου της Γιόλου -Αίτημα της κοινότητας Κιfτω 

Στρουμπίου γιοι τη 8ιάνοιξη 8ιοιτρήσεων -Η φοίτηση ποιι8ιών από το Στρουμπί σε 

8ημοτικιf σχολεία της πόλης Πάφου -Πρόβλημα πόσιμου νεροό στην κοινότητα 

Φασούλας - Αίτημα προσφύγων για διαγραφή των τοκοχρεολόσιων για τα 
αρ8ευτικά τμήματα Σουσκιοός και Φασοόλας -Α(τημα των κατοίκων της 

Φασοόλας για επι8ιόρθωση των στεγών των σπιτιών τους - Η κατασκευή γέφυρας 
πάνω από τον ποταμό Διάριζο στα Μαμώνια - Η προτιθέμενη μεταφορά νεροό 
από τα Μαμώνια στο Πισσοόρι και η αντίδραση των γεωργών της πρώτης 

κοινότητας - Η καθυστέρηση εγκατάστασης τηλεφώνων στις κοινότητες Φασοόλας, 
Αγίου Γεωργίου και Μοιμωνιών -Αίτημα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου γιοι 

καταβολή από το Τ ΑΕΠ του τοκοχρεολόσιου για το αρδευτικό έργο της 

κοινότητας -Αίτημα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου γιοι την κατασκευή 8ρόμου 
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προς τις αγροτικές περιουσίες -Αίτημα των κατοίκων Αγίου Γεωργίου για 

επι3ιόρθωση 3ώ3εκα κατοικιών τρίτης κατηγορίας - Η ταυτόχρονα με την 

αφυπηρέτηση προαγωγή των αξιωματικών του στρατού και της αστυνομίας και η 

πιθανή επέκταση του συστήματος και σε κατώτερες βαθμίδες - Η ουσιαστική 
ανυπαρξία της Ύ'πηρεσίας Πολιτικής 'Αμυνας - Η παροχή οικονομικής βοήθειόις 
για κατασκευή γηπέ8ων στα χωριά Ερήμη και Επισκοπή -Αίτημα των κατοίκων 

Ερήμης για τροποποίηση των. πολεο3ομικών ζωνών -Διαμαρτυρία χωριών της 
επαρχίας Λεμεσοό για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην ολοκλήρωση του 

έργου του νότιου αγωγού - Οι επιπτώσεις που θα έχει η κατασκευή του δρόμου 

Λεμεσοό-Π&φου στην οικοπε3οποιήσιμη γη της Ερήμης και Επισκοπής - Η 

αξιοποίηση Μο 3ιατρήσεων που ανορόχθηκαν στον 'Αγιο Μ&μα Λεμεσοό - Η 
&ρνηση της κυβέρνησης να συνεισφέρει στην αποπληρωμή του 3ανείου για την 
ενίσχυση της υ3ατοπρομήθειας της κοινότητας Μονι&τη - Αίτημα των κατοίκων 

Μονι&τη για την ασφαλτόστρωση 3ρόμου που 3ιασχίζει το χωριό προς το Πέρα

Πε3ί -Αίτημα για επι3ιόρθωση αρχαίου γεφυριοό που βρίσκεται στον παλιό 

χωματό3ρομο Αγίου Μ&μαντος-Πελεν3ρίου -Αίτημα των κατοίκων Αγίου 

Γεωργίου Συλίκου για οικοπε3οποίηση χαλίτικης γης - Η ανυπαρξία πολιτιστικών 
εκδηλώσεων στη Λευκωσία κατά τους θερινούς μήνες - Η ανάγκη αύξησης του 
ποσού με το οποίο επιδοτούνται τα μοcρωνιτικά ποδοσφαιρικά σωματεία - Η 
ανάγκη να καταβάλλει η κυβέρνηση τα κόμιστρα των παιδιών εγκλωβισμένων και 

προσφύγων που φοιτούν σε ιδιωτικές σχολές -Η ανάγκη να παρέχεται οικονομική 

βοήθεια και σε πρόσφυγες που παντρεύονται μη προσφυγοπούλες και όχι μόνο 
στην αντίθετη περίπτωση -Η αν&γκη λήψης &μεσων μέτρων για υποβοήθηση των 

κατοίκών των ακριτικών ενοριών Αγlου Κασσιανού και Χρυσαλινιώτισσας στη 

Λευκωσία -Η αν&γκη παροχής οικονομικής βοήθειας από την κυβέρνηση στους 
αμπελουργοός για την καταπολέμηση του εντόμου leaf hopper - Το σοβαρό 

αρ3ευτικό πρόβλημα της κοινότητας Πισσουρίου -Μέτρα για αναβ&θμιση και 

προβολή της Σεβερείου Βιβλιοθήκης - Οι πολό σπ&νιες εκΜσεις που 3ιαθέτει η 

Σεβέρειος Βιβλιοθήκη και η αν&γκη 3ιαφόλαξής τους -Η εργο3ότηση με σόμβαση 
οκτώ βιβλιοθηκ&ριων σε ισ&ριθμες βιβλιοθήκες της Κόπρου). 

11) Απαντήσεις Ύ'πουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Ο 3ιαχωρισμός νέων 
οικοπέδων στο Τραχώνι για τις ανάγκες των νέων ζευγαριών προσφύγων - Η 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Δαλιού-8ου μιλιοδείκτη του παλιού δρόμου 

Λευκωσίας-Λεμεσοό - Το τζαμί -πρώην φρ&γκικη εκκλησία γνωστή ως εκκλησία 

του Μισερίκου- που βρίσκεται κοντά στην εκκλησία Φανερωμένης στη Λευκωσία 

-Η επέκταση του τηλεφωνικού δικτύου της κοινότητας 'Αρμου - Η εγκατάσταση 
νέων φώτων τροχαίας στην περιοχή Μονοβόλικος στη Λεμεσό - Η απόφαση 

αποπληρωμής του τοκοχρεολόσιου για εξόφληση 3ανείων που παραχωρήθηκαν για 

τη στέγαση εκτοπισθέντων κρατικών· υπαλλήλων - Η διαδι~ασlα ανακατασκευής 
του 3ρόμου Παλαιχωρίου-Αγροό-Καρβουν& -Οι λόγοι για τους οποίους το αρχείο 

του αείμνηστου Γεώργιου Φιλή 3εν αγορ&στηκε από την κυβέρνηση - Οι όροι με 

β&ση τους οποίους η Κυπριακή Δημοκρατία παραχωρεί στους Βρετανοός &3εια 

για εκτέλεση στρατιωτικών ασκήσεων στο έδαφός της -Η έκδοση από το Ίδρυμα 

Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ' της ιστορίας της Κύπρου και ανάλογα δημοσιεύ

ματα του Ύ'πουργείου Παι3είας - Η 3ιοργ&νωση στην Κόπρο 3ιεθνοός συνε3ρίου με 
θέμα τη στωική φιλοσοφία - Το Συνεργατικό Ταμιευτήριο Άχνας και η 3ιαφορ& 
που 3ημιουργήθηκε μεταξό αυτοό και της Συνεργατικής Κεντρικής Τ ρ&πεζας -
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ανέγερση σύγχρονων εγκαταστάσεων 
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που θα στεγάσουν το Κυβερ\ιητικό Τυπογραφείο Η τακτική. της συγκέντρωσης 
των υλικών πΟu χρησιμοποιούνται για την εκτέλεση οΟικών έργων σε χώρους 
εκτός εργοταξίου - Η συμπεριφορά των μελών της Ειρηνευτικής Δύναμης στον 
'Αγιο Κοcσσιανό αναφορικά με την παραβίαση της ου8έτερης ζώνης από τους 

Τούρκους - Η παραβίαση από τους Τούρκους των συμφωνιών απαγκίστρωσης). 

12) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό8ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «0 κ(ν8υνος μόλυνσης των υ8ατοφρακτών Πολεμι8ιών και Κούρρη, 

καθώς και των υΟροφόρων στρωμάτων, από την απόρριψη λυμάτων και 

μηχανέλαιων στην περιοχή 'Βατ(' Αγίας Ειρήνης Λεμεσού.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(β) «Η προτεινόμενη μεγάλη τουριστική και οικιστική ανάπτυξη στην 
περιοχή Χα Ποτάμι, προοπτικές και επιπτώσεις.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. ι Μάτση). 

(γ) «Η επέκταση της νεκρ-ής ζώνης από τους Τούρκους στην Πύλα και τα 
πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπ(ζει σήμερα η κοινότητα.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

(8) «Η από ετών υποβάθμιση του Επαρχιακού Γραφείου της Α,Η.Κ. 
Πάφου, τα προκύπτοντα προβλήματα και η άνάγκη αναβάθμισής του 
για αντιμετώπιση τούτων.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Γ Παπα8όπουλου, 

Γ. Ομήρου, Α. Δημητριά8η και Μ. Θεο8ούλου) 

(ε) ((Ot ανθυγιεινές εγκαταστάσεις που υπάρχουν στην παραλία Λέιντυς 

Μάιλ Λεμεσού και οι προοπτικές επίλυσής του προβλήματος.» 

(στ) «Τα τελευταία απεργιακά μέτρα στο λιμάνι ΛεμεσοU, τα αίτια και οι 

συνέπειές τους.» 

(ζ) ι<Οι άγονες και ζημιογόνες 8ια8ρομές των αγροτικών λεωφορείων και η 

ανάγκη επίλυσης του σοβαρού αυτού προβλήματος.» 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο
κρ(του). 

(η) «Η άρνηση του Διοικητικού Συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών 

να αναγνωρίσει την Ανεξάρτητη Συντεχνία Υπαλλήλων του Τεχνικού 

Τμήματος των Κυπριακών Αερογραμμών (Α.Σ.Υ.Τ.Τ.Κ.Α.).>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιά8η). 

(θ) «Η αλόγιστη σπατάλη χρημάτων για επι8ιόρθωση τουρκοκυπριακών 
κατοικιών ή για στέγαση των προσφόγων με συνέπεια να· είναι 

8υσανάλογο το αποτέλεσμα έναντι του ύψους των ποσών που ξοδεύ

τηκαν.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Παπα8όπουλου 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του 

ΔΗ.ΣΥ.). 

(ι) ((Η ί8ρυση βιολογικού σταθμού στην Ανθοόπολη και οι επιπτώσεις του 

στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Δ. Ηλιά8η, Π. 

Στυλιανού και Ε. Ευσταθίου). 
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(ια) «Τα πολλαπλά άλυτα προβλήματα 'fης μαρωνιτικής κοινότητας που 

αφορούν τόσο τους εκτοπισμένους όσο και τους εγκλωβισμένους 

Μαpωvlτες και η ανάγκη της άμεσης επίλυσής τοι,>ς.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αζ. Βουλευτών κ. Π. Στυλιανοό, Ε. 

Ευσταθίου και του εκπροσώπου της μαρωνιτικής κοινότητας στη Βουλή 

κ. Ι. Μαυρί3η). 

(ιβ) «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου παρά τα 

επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής να προχωρήσει στην άμεση 

αίτηση για ένταζη στην Ε.Ο.Κ.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. ·Γαλανού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΔΗ.ΚΟ.). 

(ιγ) «Τα προβλήματα της αγροτικής νεολαίας και γενικά των νέων της 

υπαίθρου και η ανάγκη λήψης μέτρων για την αντιμετώπισή τους.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(ι3) «Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γης .στο Συγκρότημα 

Καλλιτεχνών Λόσης (ΣΥ.ΚΑ.ΛΥ.), αίτημα που υποβλήθηκε α'jtό το 

1982, για ανέγερση οικήματος στο οποίο θα στεγάζονται οι ποικίλες 
πολιτιστικές Οραστηριότητες του συγκροτήματοζ.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή εκ 

μέρους της Κοινόβ,ουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(ιε) <<Οι σοβαρές καταστροφές που Crημειώνονται κάθε χρόνο από το έντομο 

leaf hopper στα αμτcέλια επιτραπέζιων σταφυλιών και η επείγουσα 
ανάγκη αντιμετώπισης αυτού του τόσο σοβαρού προβλήματος.)) 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αριστεριίς). 

(ιστ) «Οι απαρά8εκτες ενέργειες και μεταχείρι~η από τις κυβερνητικές 
υπηρεσίες της ακριτικής κοινότητας Πόργου Τηλλυρίας,)> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αζ. Βουλευτή κ. Γλ. Κληρί3η). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθ·ηκε στο Τυποyραφε(ο της Κυπριακής Δημοκρατtας, Λευκωσ(α, 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 15ης Φεβρουαρίου 1990 

(Ώρα έναρξης: 4.17 μ.μ.) 

(Αρ. 19) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρ(οις της Βουλής. 

Παρακαλώ να Οιαπιστωθε( αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπ&ρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το πρώτο θέμα στο Κεφ&λαιο Α' της ημερήσιας δι&ταξης είναι «0 περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές 

Διατ&ξε~ς) Νόμος του 1989. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να κατα

θέσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Η Έκθεση, κύριε ΠρόεΟρε, έχει αναγνωστε( σε προηγούμενη συνεΟρία, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία, τότε να προχωρήσουμε στη δεύτερη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που καθυστέρησε είναι διότι ο κ. Αλέκος Μαρκίδης 

ε(χε αναλάβει να ετοιμάσει κάποια κριτήρια όσον αφορά τη Οιακριτική εξουσία 

που εξασκεί σ 1 αυτό το θέμα ο αρμόΟιος Υπουργός. Πράγματι υπάρχει κάποια 

καθυστέρηση, όμως εφόσον κάποιος συνάΟελφος ανέλαβε να ετοιμάσει κιkποια 

κριτήρια θα ζητούσαμε από δικής μας πλευρ&ς τουλ&χιστο μια βδομ&δα ακόμα 

καθυστέρηση και, αν την επόμενη Πέμπτη Οεν είναι έτοιμα αυτά τα κριτήρια για 

να τα συζητήσουμε και να τελειώσει το θέμα, τότε θα πρέπει να προχωρήσει, 

Οιότι πράγματι καθυστέρησε. 

( 1681) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Ομολογουμένως υπάρχει καθυστέρηση, κύριε Πρόεδρε, αλλά το θέμα είναι εξ 

ίσου σημαντικό και σοβαρό και συνηγορούμε υπέρ της μιας βδομάδας καθυ

στέρησης, για να ετοιμαστούν τα κριτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς πληροφοριακά θέλω να πω ότι την περασμένη 
βδομάδα η Επιτροπή ασχολήθηκε ξανά με το θέμα, ήλθε ο κ. Μαρκίδης, τέθηκαν 
τα υπέρ και τα κατά και διαπιστώθηκε ότι αν διαφοροποιήσουμε το νόμο θα έχει 
άλλα προβλήματα κι έτσι Οεν τέθηκε οποιαΟήπ.οτε ..... 

Βασικά δεν έχουμε ένσταση να μείνει ακόμα μια βδομάδα για να έρθει 
οτιδήποτε, αλλά νομίζω ότι έχει γίνει από την πλευρά της Επιτροπής αυτό που 
είχε αποφασιστεί, δηλαδή να ξαναασχοληθεί, ήλθε και ο κ. Μαρκίδης και 
συζητήθηκε το θέμα και κατέληξε ότι δεν υπάρχει. .... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τις τελικές απόψεις και παρατηρήσεις του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τις περιμένουμε από τον περασμένο Ιούλιο, για να προχωρήσουμε 

στην ψήφιση αυτού του νομοθετήματος. Υπάρχουν τεράστιες περιουσίες αξίας 

πολλών εκατομμυρίων λιρών τουρκοκυπριακής γης, ενώ η διαχείρισή τους καθώς 

και τεράστια προβλήματα εκκρεμούν κι εμείς περιμένουμε εδώ και Οέκα μήνες τις 

απόψεις του Δημοκρατικού Συναγερμού. Υπάρχει τεράστια π(εση τόσο από τον 

προσφυγικό κόσμο όσο και από την κυβέρνηση, απόλυτα Οικαιολογημένη, γι 1 αυτή 

μας τη βραδυπορία. 

Είμαστε ως Βουλή εκτεθειμένοι γι 1 αυτή την καθυστέρηση και το Σοσια

λιστικό Κόμμα ειλικρινά πιστεόει ότι είναι η τελευταία εβΟομάΟα και Οεν 

πρόκειται να συναινέσουμε σε καμιά περαιτέρω παράταση αυτής της αΟικαι

ολόγητης εκκρεμότητας την οποία παρουσιάζουμε ως Βουλή. 

Ευχαριστd:ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανοό. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε ΠρόεΟρε, συμφωνώ κι εγώ με τον Κοινοβουλευτικό μας Εκπρόσωπο κ. 

Γαλανό, ως ο εισηγητής της πρότασης νόμου η οποια κατατέθηκε ενd:ιπιον του 

Σd:ιματος πολλοός μήνες πριν από την κατάθεση του κυβερνητικοό νομοσχεΟlου. 

Πιστεύουμε κι εμείς ότι είναι καιρός σε μια βδομάδα το αργότερο να δοθεί 

οριστική λόση σ 1 αυτό το θέμα. Γι' αυτό πιστεόουμε πως πρέπει να Οοθεί η 

παράταση που ζητά και ο ΔΗ.ΣΥ. και το ΔΗ.ΚΟ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως λέχθηκε, δε θα δεχτεί καμιά πλευρά αργοπορία πέραν 
της μιας βδομάδας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία. Επομένως είναι τελεσί8ικο. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε0ρε, σέβομαι τις απόψεις που εκφράστηκαν και τη βιασύνη που 

επιΟεικνύεται. Υπήρξε πράγματι καθυστέρηση. Αλλά το θέμα Οεν είναι απλό, 
ε(ναι πολύ σοβαρό, εκτός εάν από τη μια ισχυριζόμαστε ότι ορισμένοι Υπουργο( 

προβαίνουν σε κομματικές ενέργειες και από την άλλη θέλουμε να τους Οώσουμε 

απεριόριστες εξουσίες με όλους τους κινΟύνους που συνεπάγονται. 

Αν εμείς είμαστε προσεκτικοί, είναι Οιότι Οιαβλέπουμε κινΟύνους. Και 

προτιμούμε καθυστέρηση έστω ακόμα μιας βΟομάΟας ή Οεκαπέντε ημερών παρά 

να Οώσουμε απόλυτο Οικαlωμα Οιαχείρισης αυτής της περιουσίας κιχι να ξέρουμε 

ότι πιθανό να γίνονται Ουσμενείς Οιακρίσεις κατά τη Οιαχείρισή της. -

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εκείνο που στην πραγματικότητα συμβαίνει δεν είναι θέμα 

βιασύνης αλλά μέτρημα της αντοχής και της υπομονής των Βουλευτών, δ'ιότι, 

όπως αναφέρτηκε, είναι από τον περασμένο lοόλιο που εκκρεμεl το όλο θέμα. 

Έτσι εκείνο το οποίο χρειάζεται είναι να καταλήξουμε σε κάποια συμπε

ράσματα ανεξάρτητα από Υπουργούς, δ'ιότι εμείς νομοθετούμε κατά τρόπο 

αντικειμενικό, στο πως θα αντιμετωπίσουμε μερικά προβλήματα. Και δ'εν είχε 

προκύψει το θέμα για το οποίο αναφέρεται ο κ. Κληρίόης τότε αλλά είναι θέμα 

που σήμερα είναι που τοποθετήθηκε, έτσι δ'εν μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως 

δικαιολογία για την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 8εν τίθεται θέμα βι.ασύνης από μέρους της Βουλής. Το 

πρόβλημα επείγει, γιατί υπάpχόυν τα προβλήματα των προσφύγων· που αναμένουν 
τη λύση τους, ένα από τοc οποία είναι η εξασφάλιση επαγγελματικής στέγης στους 

πρόσφυγες. Και έχει πάρει αρκετό χρόνο που ζητήθηκε να εγκριθεί αυτός ο νόμος. 

Είναι από τον περασμένο Ιούλιο που ε(χε ζητηθεί να εγκριθεί αυτός ο νόμος. 

κατατέθηκε η Έκθεση της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και 8εν έγιναν 

από τότε οι αναγκαίες, εκείνες που νομίζουν οι συνά0ελφοι 1 προτάσεις 1 ούτως 
ώστε να τροποποιηθεί οποιαΟήποτε πρόνοια του νόμου. Γι' αυτό έστω και με 

μια β8ομάδα καθυστέρηση θα αναμένουμε ότι θα εγκριθε( αυτό το νομοσχέ8ιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν όλοι συμφωνούμε ότι σε μια β8ομά8α θα το συζητήσουμε, νομίζω να 

διακόψουμε, αν συμφωνείτε, τη συζήτηση. Αν υπάρχει αυτή η ομοφωνία, νομίζω 

πως Οεν πρέπει να ακούσουμε άλλα επιχειρήματα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, απλώς για να βάλουμε κάποια πράγματα στη θέση τους. 
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Δεν πρόκειται απλώς για ανησυχία του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι 

ανησυχία όλων μας όσον αφορά τα κριτήρια και γι 1 αυτό το λόγο είπαμε να 
Οώσουμε κάποιο χρόνο. Από την άλλη 'πλευρά υπήρξε καθυστέρηση. Πιστεύουμε 

όμως ότι μπορούμε να περιμένουμε μια βδομάδα, διότι πράγματι συμβαίνουν 

πολλά και περίεργα και πρέπει να τα αντιμετωπίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχε εκφραστεί και διαβιβαστεί η θέση του Δημοκρατικού 

Συναγερμού ότι θα έπρεπε να υπάρξει τροποποίηση στο εκκρεμές νομοσχέΟιο με 

την προσθήκη διάταξης σύμφωνα με την οποία <(ουΟεμία εξουσία εκ των 
παρεχομένων από το νομοσχέδιο θα μπορεί να ασκηθεί, εκτός ειμή σύμφωνα με 

κανονισμούς τους οποίους θα έπρεπε να στείλει το lπουργικό Συμβούλιο, κατά τα 

ειωθότα τα τελευταία χρόνια, στη Βουλή προς ψήφιση». 

Αυτή ήταν η θέση που είχε διαβιβαστεί και αντιλαμβάνομαι ότι με αυτή τη 
θέση συμφωνεί ή συμφωνούσε και το Δημοκρατικό Κόμμα, το ΔΗ.ΚΟ. Στη 
συζήτηση που είχαμε όμως την τελευταία φορά στην Επιτροπή Προσφύγων που 

συζητήθηκε αυτό το θέμα και ανταλλάγηκαν διάφορες απόψεις, έγινε αντιληπτό 
ότι ήταν δυνατή η περαιτέρω συνεννόηση και συζήτηση για το πως θα βρεθούν 

τρόποι προστασίας των περιουσιών από υπερβολική συγκέντρωση δύναμης στα 

χέρια ενός ανθρώπου. Και με(ναμε με αυτή την εντύπωση. 

Είναι γεγονός ότι δεν έγινε άλλη συνάντηση για να εξηγηθούμε πώς είναι 

δυνατό να επιτευχθε( αυτή η συγκράτηση ή ο μετριασμός της συγκέντρωσης των 

εξουσιών στα χέρια ενός Υπουργού, ανεξάρτητα από το ποιος είναι ο συγκε

κριμένος Υπουργός. Αλλά η δική μου η εντύπωση είναι ότι πρέπει να γίνουν 

συνεννοήσειι; πάνω σ 1 αυτό το θέμα. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση είναι γεγονός 6τι ήταν έτοιμη από το καλοκαίρι. 

Είχαμε όμως παράλληλα τη διαβεβαίωση του Υπουργού Εσωτερικών ότι μέσα σε 
δυο μήνες θα Χ.ατατlθεντο στο Σώμα οι Κανονισμοι Έκτοτε παρήλθαν γύρω 

στους οκτώ, εννέα μήνες και οι Καν.ονισμο( δεν έχουν παρουσιαστε( στο Σώμα. 

Με αυτό θέλω να πω ότι οι ανησυχ(ες του Σώματος ε(ναι δικαιολογημένες 

και μπορούμε να περιμένουμε για ένα δεκαπενθήμερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ώστε θα το αναβάλουμε για μια βδομάδα και την ερχόμενη βδομάδα θα 

συζητηθεί. 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύ~ιε/Ιίρόεδρε, δε διαφωνώ να αναβληθεί για μια βδομάδα, αλλά νομίζω ότι 
δε θα ε'ίναι σωστό να πούμε ότι ανέλαβε η κυβέρνηση να μας στείλει κανονισμούς, 
διότι πρέπει να ψηφιστεί ο νόμος, για να έρθουν οι κανονισμοί. Η κυβέρνηση είπε 

ότι, μόλις ψηφιστε( ο νόμος, θα ετοιμάσει κανονισμούς να μας στε(λει. Αλλά να 

μην αποΟlΟουμε ευθύνες εκε( που Οεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα τα δούμε, όταν θα συζητηθεί το θέμα. 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περι Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού Νόμος του 1990>>. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟl': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟl'ΛΕl'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·l'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟl' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·l'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟl' TOl' Kl'ΠPIAKOl' 
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟl' TOl'PIΣMOl' ΝΟΜΟΣ TOl' 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος ΙεpοΟιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ο ΠροUπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 1990 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 30 Νοεμβρίου 1989 και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και 
υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον ΠροUπολογισμό αυτό σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 1990. Στο στάδιο της μελέτης αυτής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν σ~-ην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού 
Συμβουλlου και της Διεύθυνσης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

Ο πιο πάνω ΠροUπολογισμός προβλέπει έσοδα ύψους !'6,575,000, ποσό που 
επαρκε! για τη χρηματοδότηση των δαπανών του ποu ανέρχονται στο ίδιο πιο 
πάνω ποσό, γεγονός που επιτρέπει στον Οργανισμό να είναι οικονομικά αυτο

συντήρητος, χωρίς την παραχώρηση οποιασδήποτε κρατικής χορηγίας. 

Στα πλα.ισια της μελέτης του πιο πάνω Προϋπολογισμού η Επιτροπή είχε 

την ευκαιρία να ενημερωθεί πάνω στους κύριους αντικειμενικούς στόχους της 

τουριστικής πολιτικής, καθώς και στις μελέτες για νέα έργα τουριστικής υπο-

8ομής, όπως οιυτά αντικατοπτρlζονται στον υπό συζήτηση ΠροUπολογισμό. 

Στον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό γίνεται ειδικότεροι πρόνοια για ετοιμασία 

μελετών, ενώ δίδεται ιδιαίτερη έμφαση στη δημιουργία των απαραίτητων έργων 

για την ανάπτυξη και εξυπηρέτηση του εσωτερικού τουρισμού, καθώς επlσης και 

στη βελτ(ωση του φυσικού περιβάλλοντος με την επιχορήγηση των αρχών τοπικής 

αυτο8ιοlκησης και ταυτόχρονα επι8ιώκεται η εμπορlα του τουριστικού προϊόντος 

σύμφωνα με τους ειδικούς στόχους της τουριστικής πολιτικής. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας πλήρως τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση 

ΠροUπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, ομόφωνα εισηγε!ται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε8!ου. 

! 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρινεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

ποσού !:6,575,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δαπανηθούν και Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του 

ελλείμματος άλλων άρθρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασηi 

περισσεύματος 

Άρθρο 4. 
ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων και Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υποίρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ' αρ. 8, 9, 
10 και 11 που είναι, «0 περί της Καταργήσεως του περί της Πρώτης 
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Τpοποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοpάς σε ισχύ των 
προηγούμενων προνοιών του / Αρθροu 111 του Συντάγματος Νόμος του 1990», 
«0 πεpί Πολιτικοό Γάμου Νόμος του 1990», «0 πεpl Απόπειpας Συνδιαλλαγής 
και Πνευματικής Λόσης του Γάμου Νόμος του 1990>>, και «0 πεpί Οικογενειακών 
Δικαστηpίων Νόμος του 1990» γιοι τα οποία υπάpχει κοινή Έκθεση. 

Παpακοιλώ τον Πpόεδpο της αpμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΣΧΕΔΙΑ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

Ποιpόvτες: 

Μανώλης Χpιστοφίδης, Πpόεδpος 

Νίκος Αναστασιάδης 

Αντώνιος Ανδρέου 

Ανδpέας Πανοιγιώτου 

Ζαχαpίας Τουλοόpας 

Χpίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτpου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε τέσσερις πολύωρες συνε8ρ(ες της, 

που πpαγματοποιήθηκαν στις 15, 22 και 29 Ιοινουαpίου και την 1η Φεβpουοιpίου 
1990, στις οποίες κλήθηκαν και ποιpευpέθηκοιν εκπpόσωποι του Υπουpγείου 

Δικαιοσύνης και του Γpαφε(ου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατ(ας, 

μελέτησε προσεκτικά τα τρία νομοσχέδια που κατέθεσε ο Υπουργός Δικαιοσύνης 

για τον πολιτικό γάμο, για την απόπειρα συνδιαλλαγής και πνευματικής λύσης 
του γάμου και για τα Οικογενειακά Δικαστήρια και την πρόταση νόμου της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. με τίτλο «0 πεpί της Κοιτοιpγήσεως του 
πεpί της Πpώτης Τpοποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 και επα
ναφοράς σε ισχύ των προηγούμενων προνοιών του Άρθρου 111 του Συντάγματος 
Νόμος του 1990». 

Σκοπός της πρότασης νόμου που υπέβαλε στη Βουλή ο αξιότιμος Βουλευτής 

κ. Α. Ποινοιγιώτου, εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ., είναι η 

κοιτάpγηση του πεpί της Πpώτης Τpοποποίησης του Συντάγματος Νόμου (Νόμος 

95/1989) και η εποινοιφοpά του Άpθpου 111 του Συντάγματος στην οιpχική του 
μοpφή. 

Τα άλλα τρ(α νομοσχέδια αποτελούν συνέπεια και συμμόρφωση προς το 

περιεχόμενο και τις επιταγές του περ( της Πρώτης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμου που κοιθοpίζει ότι νόμοι θα πpοβλέψουν γιοι διάφοpα θέματα 

που αναφέρονται σ' αυτόν. Αυτά τα θέμciτα προβλέπουν και ρυθμίζουν τα τρία 
νομοσχέδια και συμβάλλουν στην καλότεpηl εφοιpμογή της Πpώτης Τpοποποίησης 
του Συντάγματος με το Νόμο 95/1989. 

ΕιΟtχότερα, σκοπός του πρώτου από τα εξεταζόμενα νομοσχέΟια είν_αι η 

προσφορά ελεύθερης επιλογής πολιτικού γάμου και στους πολίτες της Κυπριακής 

Δημοκpοιτίοις που ανήκουν στην ελληνική κοινότητα. Στο υπό οινοιφοpά νομο
σχέΟιο προβλέπονται οι όροι και οι προUποθέσεις για τη σύναψη πολιτικού γάμου, 
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τα κωλύματα γάμου, η ΟϊαΟικασ(α και ο τρόπος τέλεσης του πολιτικού γάμου, οι 

ελαττωματικοί γάμοι (ανυπόστατοι, άκυροι, ακυρώσιμοι, νομιζόμενοι) και ο 
τρόπος ακύρωσής_ τους, η λύση του γάμου με διαζύγιο και οι λόγοι διαζυγίου, το 

αρμόδιο για ακόρωση ή λόση του γάμου Οικογενειακό Δικαστήριο και άλλα 

συναφή θέματα. 

Οι μελλόνυμφοι είναι ελεύθεροι να επιλέγουν τον τόπο τέλεσης του γάμου 

τους. Για το σκοπό αυτό υποβάλλουν από κοινού αίτηση στο Λειτουργό Τέλεσης 

Γάμου του τόπου της εκλογής τους. 

Αρμόδιος Λειτουργός Τέλεσης Πολιτικοό Γάμου είναι ο Δήμαρχος ή μέλος 
Δημοτικού Συμβουλίου εγγράφως εξουσιοδοτημένο για το σκοπό αυτό από το 

Δήμαρχο. 

Οι όροι, οι προUποθέσεις και τα κωλύματα σύναψης πολιτικού γάμου είναι 

σχεδόν παρόμοιοι με εκείνους του θρησκευτικού γάμου και μπορεί να ειπωθεί ότι 
είναι αυστηρότεροι των ισχυόντων στην Ελλάδα. Ίδιοι ακριβώς με εκείνους του 
θρησκευτικοό γάμου είναι και οι λόγοι διαζυγίου του πολιτικοό γάμου. 

Με το δεότερο από τα υπό αναφορά νομοσχέδια, προβλέπεται και ρυθμίζεται 

λεπτομερώς η απόπειρα συνδιαλλαγής και η πνευματική λόση γάμου που 
ιερολογήθηκε σόμφωνα με τους κανόνες της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας. Η 
απόπειρα συνδιαλλαγής πραγματοποιείται ενώπιον του Επισκόπου της Ελληνικής 

Ορθόδοξης Εκκλησίας του τόπου διαμονής του ή της συζόγου. Το προτεινόμενο 

νομοσχέδιο αποσκοπεί στην υλοποίηση της πρόνοιας του περί της Πρώτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 σόμφωνα με την οποία: ιιΝόμος 
θέλει προβλέψει περί της ενώπιον Επισκόπου αποπείρας συνδιαλλαγής ή της 

ή λ ' ' ' πνευματικ ς υσεως του γαμου». 

Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπει ότι δε θα καταχωρείται 

αγωγή διαζυγίου για τη λόση γάμου που ιερολογήθηκε σόμφωνα με τους 
θρησκευτικοός κανόνες από ιερέα της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας, εκτός αν 

προηγηθεί προσπάθεια συνδιαλλαγής ενώπιον του αρμόδιου Επισκόπου. Συγκε

κριμένα εκείνος από τους συζόγους που επιδιώκει τη διάζευξη δίνει γνωστοποίηση 
της πρόθεσής του αυτής στον αρμόδιο Επίσκοπο και αναφέρει ενδεικτικά τους 
λόγους -που προτίθεται να επικαλεστεί για τη λόση του γάμου του. Η αποστολή 

της γνωστοποίησης δεν είναι αναγκαία, αν ο λόγος του διαζυγίου είναι η 

φρενοβλάβεια ή η αφάνεια. Στη συνέχεια, ο Επίσκοπος, αφοό πάρει και 

καταχωρήσει τη γνωστοποίηση, προσκαλεί τους συζύγους και καταβάλλει προ

σπάθεια συνδιαλλαγής τους με όλα τα πρόσφορα πνευματικά. μέσα που διαθέτει. 

Ο Επίσκοπος δίνει στους συζόγους βεβαίωση στην οποία αναφέρει αν η προ
σπάθεια συνδιαλλαγής έγινε και αν αυτή πέτυχε ή απέτυχε. 

Μετά την παρέλευση τριών μηνών από τη λήψη της γνωστοποίησης από τον 
Επίσκοπο η προσπάθεια συνδιαλλαγής θεωρείται ότι απέτυχε, αν στο μεταξό δεν 

έχει εκδοθεί η προβλεπόμενη από το άρθρο 5 βεβαίωση, και καθένας από τους 
συζόγους Οικαιοόται να εγείρει την αγωγή για τη λόση του γάμου ενώπιον 
Οικογενειακοό Δικαστηρίου. 

Μετά την έκδοση της απόφασης για λόση του γάμου και αφοό καταστε( 
τελεσ(δικη, αντίγραφό της θα αποστέλλεται από τον Πρωτοκολλητή του Οικο
γενειακοό Δικαστηρ(ου που την εξέδωσε στον Επίσκοπο, για να προβεί και ·στην 

πνευματική λόση του γάμου. 

Ο Επίσκοπος προβαίνει στην πνευματική λόση του γάμου σε διάστημα 

δεκαπέντε ημερών από την κοινοποίηση της απόφασης. Αν ο Επ(σκοπος για 
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οποιοδήποτε λόγο δεν προβει στην πνευματική λύση του γάμου, το κύρος της περ( 
διαζυγίου απόφασης δεν επηρεάζεται. 

Με την προτεινόμενη ρύθμιση είναι έντονη η παρουσία της εκκλησίας και 

σημαντικός ο ρόλος της στο στάδιο της προσπάθειας για σωτηρία και διάσωση 
του γάμου και διασφαλίζεται το αποκλειστικό δικαίωμα της εκκλησίας για την 
πνευματική λύση του γάμου. 

Τέλος, το τρίτο από τα εξεταζόμενα νομοσχέ8ια ρυθμίζει τα των εξουσιών 
των Οικογενειακών Δικαστηρ!ων, τη σύσταση των οποίων προέβλεψε ο περί της 
Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1989 (95/1989). 

Τα Οικογενειακά Δικαστήρια θα ασκούν τη Οικαιοδοσία και τις εξουσίες που 

τους ανατίθενται δυνάμει του 1 Αpθροu 111 του Συντάγματος, του υπό ψήφιση 
νόμου και οποιουδήποτε άλλου νόμου. 

Συγκεκριμένα προβλέ~εται ότι σε κάθε επα;ρχ(α; θα; υπάρχει ένα; Οικογενειακό 
Δικαστήριο. Στην περίπτωση 8ίκης 8ιαζυγίου το 8ικαστήριο θα είναι τριμελές, θα 

προεδρεύεται α;πό νομομαθή αξιωματούχο κληρικό που θα; διορίζει η Εκκλησία και 

θα έχει δύο άλλους δικαστές οι οποίοι θα επιλέγονται μετάξύ νομομαθών 

ανώτατου επαγγελματικού και ηθικού επιπέδου που ανήκουν στην Ελληνική 

Ορθό8οξη Εκκλησία και που θα 8ιορίζονται από το Ανώτατο Δικαστήριο. 

Έτσι και στη δίκη διαζυγίου είναι έντονη η παρουσία της εκκλησίας} αφού 

Πρόε8ρος του Δικαστηρίου θα είναι αξιωματούχος κληρικός και λόγοι 8ιαζυγίου 

αναγνωρίζονται εκείνοι που έχει καθιερώσει και η εκκλησία. 

Με το προτεινόμενο νομοσχέδιο καθορίζονται επίσης τα προσόντα και οι όροι 

υπηρεσίας των δικαστών των Οικογενειακών Δικαστηρίων, η δικαιοδοσία και η 

κατά τόπο αρμοδιότητά τους} το δίκαιο που θα εφαρμόζουν και οι εξουσίες, η 

πρακτική και η δικονομία τους, ο τόπος συνεδριών τους και οι ώρες λειτουργίας 

τους. Προβλέπεται επίσης έφεση κατά των αποφάσεων των Οικογενειακών 

Δικαστηρίων ενώπιον του ΔεUτεροβάθμιου Οικογενειακού Δικαστηρίου που 
απαρτίζεται από τρεις δικαστές του Ανώτατου Δικαστηρίου που τους ορίζει το 

Ανώτατο Δικαστήριο. 

Τα υφιστάμενα κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί της 

Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 Εκκλησιαστικά Δικα
στήρια; των θρησκευτικών ομά8ων, αναφορικά με τις οποίες ισχύουν οι διατάξεις 

της τρίτης παραγράφου του 'Αρθρου 2 του Συντάγματος, θα λειτουργούν ως 
Οικογενειακά Δικαστήρια των εν λόγω θρησκευτικών ομά8ων μέχρι την 31 η 
Δεκεμβρίου 1990 και θα εφαρμόζουν, κατά την εκ8ίκαση οποιου8ήποτε ζητή
ματος, το δίκαιο το οποίο εφάρμοζαν τα Εκκλησιαστικά Δικαστήρια της εν λόγω 

ομά8ας κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί της Πρώτης 

Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989, εκτός αν το ζήτημα που 

εκδικάζεται ρυθμιστε! διαφορετικά με νόμο. 

Κρίθηκε επίσης σκόπιμο να γίνει πρόβλεψη στο τελευταίο νομοσχέ8ιο και γία 

τη ρύθμιση της οικογενειακής στέγης σε περίπτωση 8ιακοπής της συμβίωσης ή σε 

περίπτωση που 8!νεται γνωστοποίηση πρόθεσης για διάζευξη στον Εrc!σκοπο 

σύμφωνα με το άρθρο 3 του περί Απόπειρας Συν8ιαλλαγής και Πνευματικής 
Λύσης του Γάμου Νόμου ή σε περ!πτωση που καταχωρείται αγωγή 8ιαζυγίου. Με 

την πρόβλεψη αυτή, παρόμοια της οποίας είναι εκείνη του άρθρου 1393 του 
Ελληνι)~ού Αστικού Κώ8ικα, πληρούται ένα κενό της νομοθεσίας μας και 

ρυθμίζεται νομοθετικά μια πτυχή του οικογενειακού βίου που θεωρήθηκε αναγκαίο 

και επιθυμητό να ρυθμιστεί. 
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Η διακοπή της συμβίωσης, στις περισσότερες και συνηθέστερες περιπτώσεις, 

συνδέεται με την άρση του CORPUS, της φυσικής συνοίκησης των συζύγων 
(συγκατοίκηση) στο ακίνητο που χρησιμεύει για οικογενειακή στέγη, 

Σκοπός της ειδικής αυτfις διάταξης είναι η αντιμετώπιση περιπτώσεων, 

όπου επιβάλλεται για λόγους προστατευτικούς η 3ιατήρηση της χρήσης της οικο

γενειακής στέγης από τον ένα σύζυγο (και τα παιδιά) ανεξάρτητα από δικαι

ώματα κ~~Ρiότητας ή κατοχής πάνω σ' αυτή. Η προστασία της οικογενειακής 
στέγης, βάσει της διένεξης αυτής, αφορά μόνο στην περίπτωση διακοπής της 
έγγαμης συμβίωσης και· όχι στην περίπτωση 3ιαζυγίου, όπως λ.χ. στο γαλλικό 
(άρθρο 285-1, γαλλ. ΑΚ) ή στο γερμανικό 3ίκαιο (χχ 3 επ. της 6. dvo zum EheG 
v. 1944 sog. Hausratsverordnung). 

Για την παραχώρηση της χρήσης της οικογενειακής στέγης στον άλλο σύζυγο 

καθορίζονται ορισμένα κριτήρια. Αυτά κατά νόμον είναι η επt~ίκεια ενόψει των 

ειδικών συνθηκών του κάθε συζύγου, και του συμφέροντος των τέκνων (εφόσον 

υπάρχουν). Δεν εξειδικεύονται οι ειδικές αυτές συνθήκες: που κάνουν ώστε η 

επιείκεια να επιβάλλει την παραχώρηση της χρήσης της οικογενειακής στέγης στο 

σύζυγο και είναι έτσι έργο του 3ικαστή να κρίνει με βάση τις ΙΝ CONCRETO 
συνθήκες. 

Η Κοινοβουλευτική Ομά3α του ΔΗ.ΚΟ. τάσσεται υπέρ της υιοθέτησης της 

πρότασης νόμου που έχει καταθέσει η ί3ια και της απόρριψης των υπόλοιπων 

τριών νομοσχε3ίων τόσο για λόγους αρχής όσο και για λόγους ουσίας. Η θέση 
αυτή της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΔΗ.ΚΟ. βασίζεται στους ακόλουθους 

λόγους: 

α) Πιστεύει' ότι ο περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματο,ς 
Νόμος {Νόμος 95/1989) είναι αντισυνταγματικός και κατά συνέπεια 
δεν μπορεί να συμφωνήσει με την ανάγκη υιοθέτησης των υπό εξέταση 

νομοσχεδίων περί γάμου, αφοό τα τελευταία είναι αποτέλεσμα μιας 

αντισυνταγματικής τροποποίησης του Συντάγματος. 

β) Πιστεύει ότι είναι άκαιρη η ανακίνηση του θέματος αυτού στο 

στάδιο αυτό με κίνδυνο να διαταραχθούν οι σχέσεις της Πολιτείας 

και της Εκκλησίας, με περαιτέρω κίνδυνο διάσπασης του λαού, ενώ ο 

ψύχραιμος διάλογος μεταξύ των δύο θα μπορούσε να δώσει τον τρόπο 

σωστής αντιμετώπισης του θέματος. 

γ) Ανησυχεί, τέλος, ότι όπως έχουν 3ιαμορφωθεί τα τρία υπό εξέταση 

νομοσχέδια πιθανόν να δημιουργήσουν σοβαρές δυσχέρειες στην αντι

μετώπιση των θεμάτων λύσης του γάμου και προσωπικού θεσμού. 

Οι Κοινοβουλευτικές Ομά3ες ΔΗ.ΣΥ., ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ 3ε συμμερίζονται 

τη θέση του ΔΗ.ΚΟ. ότι είναι άκαιρη η ανακίνηση του θέματος για εκσυγχρο

νισμό του Οικογενειακού μας Δικαίου και υπενθυμίζουν ότι ήταν η κυβέρνηση του 
ΔΗ.ΚΟ. και η Κοινοβουλευτική Ομά3α του ΔΗ.ΚΟ. που ανακίνησε χρόνια πριν 

το θέμα εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού μας Δικαίου. 

Οι Κοινοβουλευτικές Ομά3ες ΔΗ.ΣΥ., ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ 3εν πιστεύουν ότι ο 

εκσυγχρονισμός του Οικογενειακού Δικαίου όπως προωθείται, συντηρητικά και 

συνετά, με τη συνεργασία της Νομοθετικής και της Εκτελεστικής Εξουσίας και τη 

σύμφωνη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 3ικαιολογεί 3ια

τάραξη των σχέσεων Πολιτείας και Εκκλησίας. Αντίθετα η Πολιτεία υπο

μονετικά θα αναμένει και έμπρακτα θα επιζητεί την ειλικρινή συνεργασία 

Πολιτείας και Εκκλησίας στον ευαίσθητο χώρο του Οικογενειακού Δικαίου. 
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Η επιθυμητή συνεργασία Πολιτείας και Εκκλησίας δεν μπορεί να θεμελιωθεί 

ή να στηριχθεί ε(τε σe μεσαιωνικούς αφορισμούς ε(τε σε απαράδεκτους χαρα

κτηρισμούς, όπως εκε(νους των «Προβατόσχημων λύκων», των «ιερόσυλων)) και 
«~ε~»κ.ά. · 

Διαστρεβλώνει και παραπλανε( η εκκλησ(α, όταν διακηρύσσει ότι η Βουλή 

έχει την ((αυθάδη απα(τηση να νομοθετε( πάνω σε θέματα π(στης». Ουδέποτε η 

Βουλή νομοθέτησε ούτε επιθυμεί να νομοθετεί πάνω σε θέματα πίστης. Η 

εκκλησία όμως ισχυρίζεται αυθαίρετα ότι αποτελούν θέμα πίστης οι λόγοι 

διαζυγίου. Κανένας όμως λαός και καμιά νομοθεσία δε θεώρησε ποτέ τους λόγους 

διαζυγίου θέμα πίστεως και θα ήταν πρόκληση και προσβολή της κοινής λογικής η 

υιοθέτηση αντίθετης άποψης. 

Πώς μπορεί να θεωρηθεί ότι νομοθετεί πάνω σε θέματα πίστης ο νομοθέτης, 
όταν καθορίζει ως λόγους διαζυγίου τη μοιχεία, την ανήθικη ή ατιμωτική 
δια·;·ωγή, την αΟικαιολόγητη διανυκτέρευση της συζύγου σε μη συγγενικό σπίτι, 
την επιβουλή κατά της ζωής, τη φρενοβλάβεια, τη φυλάκιση πέραν της επταετίας, 
την αφάνεια, την ανικανότητα προς ευνήν, την αΟικαιολόγητη εγκατάλειψη, την 
επίμονη παρεμπόδιση της τεκνογονίας κ.ά. 

Η ανακοίνωση της Ιεράς Συνόδου στις 10.2.1990 υπερβαίνει τα εσκαμμένα 
και αποτελεί ύβρη για την Πολιτεία γενικά και για την κάθε κρατική εξουσία 
ειδικά. Το προκλητικό προσκλητήριο της Ιεράς Συνόδου για περιφρόνηση νόμων 
και δικαστικών αποφάσεων, που χαρακτηρίζει άνομους τους νόμους για το 
οικογενειακό δίκαιο και ασεβείς και ιερόσυλες τις σχετικές αποφάσεις της 
Ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου και τις ενέργειες των άλλων εξουσιών, 
Οεν έχει θέση σε κράτος που σέβεται τον εαυτό του και την αποστολή του. 

Οι Κοινοβουλευτικές Ομάδες του ΔΗ.ΣΥ., του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ με 
ακλόνητη πεποίθηση υιοθετούν και επαναλαμβάνουν τη θέση ότι: 

Είναι η ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΆ των κρατικών εξουσιών που επηρεάστηκε από 

την τουρκική ανταρσία και την τουρκι~ή εισβολή. ΚΑΙ είναι η 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ των κρατικών εξουσιών που έπρεπε να εξασφαλιστει 

ΚΑΙ είναι η ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΆ της δικαστικής εξουσίας που εξασφα

λίστηκε με το Νόμο 33 του 64. ΚΑΙ είναι η ΑΕΙΤΟΥΡΓΙΑ όλων των 
κρατικών εξουσιών που εξασφαλίστηκε με το δίκαιο της Ανάγκης. 

ΚΑΙ η εξασφάλιση είναι ακέραιη και όχι κολοβωμένη ή κλασματική. 

Στην περίπτωση της Νομοθετικής Εξουσίας ο κόριος λειτουργικός 
επηρεασμός της εξαιτίας της τούρκικης ανταρσίας -f)ταν στην ανα

θεωρητική της αρμοδιότητα από το σύνολο των αρμοδιοτήτων που 

περιλαμβάνει η καθόλου ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΆ της. Έπρεπε να αποκα

τασταθεί και να εξασφαλιστεί η ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΆ της Νομοθετικής 

Εξουσίας με την αποκατάσταση και την εξασφάλιση της αναθεω

ρητικής της αρμοδιότητας. Και τοότο πραγματοποιήθηκε αυτόματα 

με την παρουσία της ΑΝΑΓΚΗΣ από το 1964 με την αναπροσαρμογή 
του γράμματος του άρθρου 182 (3) βάσει του δικαίου της ΑΝΑΓΚΗΣ, 
έτσι που για την ψήφιση οποιουδήποτε νόμου για τροποποίηση μη 

θεμελιώδους άρθρου του Συντάγματος να απαιτείται ΜΟΝΟ η πλειο

ψηφία που περιλαμβάνει τουλάχιστον τα 2/3 του όλου αριθμού των 
Βουλευτών που ανήκουν στην ελληνική κοινότητα. 
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Αντίθετη προσέγγιση καί εκτίμηση που να καταλήγει στην αξίωση 

παρουσίας των Τούρκων Βουλευτών στη Βουλή για να μπορεί η Βοuλή 

να άσκεί την αναθεωρητική της αρμο3ιότητα ως προς τα μη θεμελιώ3η 

άρθρα του Συντάγματος θα αποτελοόσε προσβολή της λαϊκής 

κυριαρχίας, αμφισβήτηση της κυριαρχίας της Δημοκρατίας εκ των 

ένΟον και εμπλουτισμό της φαρέτρας των στασιαστών και των 

εισβολέων στην ακατάπαυστη προσπάθειά τους για κατάλυση της 

Δημοκρατίας της Κύπρου. 

Ο σεβασμός προς το Σύνταγμα Οεν επιδεικνύεται με τη μη τροπο

ποίηση του μη θεμελιώ3ους άρθρου 111, αλλά αντίθετα απο3εικνύεται 
με το σεβασμό και την αναγνώριση της αναφαίρετης και 

«συντεταγμένης» αναθεωρητικής εξουσίας του Κοινοβουλίου. 

Η αναθεωρητική αρμο3ιότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων ως προς 

τα μη θεμελιώ3η άρθρα του Συντάγματος, συγκρινόμενη με τις άλλες 

τέσσερις αρμο3ιότητές της (συνήθης αναθεωρητική αρμο3ιότητα, εγκα

τάσταση του Προέ3ρου με την εκλογή - άρθρο 42 -έγκριση ή απόρριψη 
και παράταση της διάρκειας της κατάστασης έκτακτης ανάγκης -άρθρο 

183.5 + 6 - εσωτερική οργάνωση και λειτουργία της Βουλής) κρίνεται 

και αξιολογείται ως η σοβαρότερη και ουσιαστικότερη πτυχή της 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Η' αναθεωρητική αρμοδιότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων παρά
λυσε με την Τούρκικη ανταρσία. Την περιορισμένη Λαϊκή Κυριαρχία 

του Κυπριακού Λαού που του αναγνώρισε η Ζυρίχη και το δοτό 

Σύνταγμα Οεν μπορε( να την καταργήσει και να την καταλύσει η 

Τούρκικη αντα~σία. 

Δεν είμαστε Βουλή υπό κη3εμονία. 

«Μέσα στη ζώσα Δημοκρατία της Κύπρου υπάρχει μια ζώσα Βουλή 

και Οεν μπορεί να αποτελεί γι 1 αυτή γράμμα νεκρό η Διάταξη του 

Συντάγματος για αναθεώρηση των μη θεμελιωΟών' άρθρων του 

Συντάγματος.>> 

Η λαϊκή εντολή σε κάθε εκλογή για ανά3ειξη της Βουλής εμπεριέχει το 

συστατικό στοιχείο της θεμελιακής εντολής για 3ιαφύλαξη της ανα

θεωρητικής εξουσίας της Βουλής που αποτελεί την πιο αποφασιστική 

έκφραση της Λαϊκής Κυριαρχίας του Λαού μας. 

Ο Περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος (95/89) 
ψηφίστηκε με απόλυτη πίστη και σεβασμό και προς το Σύνταγμα και 
προς τη Λαϊκή Κυριαρχία. 

Συν•πείς οι Κοινοβουλευτικές Ομά3ες ΔΗ.ΣΥ., ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ στις πιο 
πάνω θέσεις τους θα καταψηφίσουν την πρόταση νόμου του ΔΗ.ΚΟ. και θα 
ψηφίσουν σε Νόμους τα τρία νομοσχέ3ια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την πλειοψηφία των μελών της 

-Βουλευτών του ΔΗ.ΣΥ., ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ- εισηγείται στη Βουλή την κατα

ψήφιση της πρότασης νόμου του ΔΗ.ΚΟ. και την ψήφιση σε Νόμους των τριών 

νομοσχε3ίων περί Πολιτικού Γάμου, περί Απόπειρας Συνδιαλλαγής και Πνευμα

τικης Λύσης του Γάμου και περί Οικογενειακών Δικαστηρίων. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Καταργήσεως του περί της Πρώτης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ των προη-
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γούμενων προνοιών του Άρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 
1990. 

(Πρόταση νόμου από τον κ. Α. Παναyιώτου, για την Κοινοβουλευτική 
Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ.). 

2. Ο περ( Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990. 

3. Ο περ( Απόπειρας Συνδιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου 
Νόμος του 1990. 

4. Ο περ( Οικογενειακών Δικαστηρ(ων Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να μπω στην ουσ(α, διότι άλλοι συνάδελφοι θα 

χειριστούν το θέμα. Όμως θέλω να θέσω ένα θέμα 8ιοc8ικασlας. Σuνηθ(ζεται 

στις εκθέσεις των Επιτροπών να μπαίνουν οι θέσεις των κομμάτων. Σ' αυτή την 

Έκθεση τα τρ(α κόμματα απαντούν στις θέσεις του Δημοκρατοκού Κόμματος. 

Αυτό κάλλιστα μπορε( να γ(νει κατά τη διάρκεια της συζήτησης. Όμως δεν ε(ναι 

σωστό να γ(νεταt 8ιάλογος. Διότι θα μποροόσε και η 8ικ'ή μας πλευρά να πει τότε 

ότι θα απαντήσει στην απάντηση. Δεν ε(vαι σωστό Οηλα8ή να απαντώνται οι 
θέσεις ενός κόμματος από την (δια την Έκθεση. Στις εκθέσεις μπα(νουν θέσεις. 

Όχι Οιάλογος και αντιθέσεις. Κάλλιστοι στις αγορεύσεις τους οι συνά8ελφοι θα 

μπορούσαν να απαντήσουν στις θέσεις του Δημοκρατικού Κόμματος που παρου
σιάζονται στην Έκθεση. 

Απλώς ε(ναι το θέμα διαδικασ(ας που ήθελα να εγε(ρω. Δεν πιστεύω βέβαια 

ότι οι συνάδελφοι το έκαναν από κακή πρόθεση. Όμως το θέτω για μελλοντικούς 

σκοπούς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΔεΟομένοu ότι η Έκθεση τ(θετοιι ενώπιον όλων των μελών της Επιτροπής 

για έγκριση, αν τα μέλη της αρμόδιας κοινοβουλευτικής Επιτροπής του ΔΗ.ΚΟ. 
αισθανόντουσαν ότι η Έκθεση 8εν ανταποκρ(νεται σε ό,τι έπρεπε να αντα

ποκρ(νεται, το θέμα έπρεπε να εγερθεε κατά τη 8ιάρκεια της συντάξεως της 

Έκθεσης. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβα(ως τρ(α κόμματα ε(ναι σε θέση, ενώ ένα κόμμα αν θέλει 

να αφαιρεθε( κάτι, ε(ναι σε θέση να επιμένουν να μπει η θέση της πλειοψηφ(ας. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟl': 

Επί της διαδικασ(ας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, ο κύριος Παπαπέτρου, 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟl': 

Στο Κεφάλαιο Δ' ε(ναι γραμμένο σήμερα, στον αριθμό 5, το θέμα «Η 

ανάγκη εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού Δικαίου με βάση τις 

διεθνε(ς παραδεκτές αρχές δικα(ου και .την ισότητα των Μο φύλων». Ε(ναι η 
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εισήγησή μας ότι το θέμα αυτό στην ουσία είναι ταυτόσημο με τα θέματα που 
συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα θα παραλειφθεί πλέον. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Αν μπορούσε να κατατεθεί η Έκθεση και για εκείνο το θέμα και να γίνει 

ενιαία συζήτηση, το Σώμα θα κέρ8ιζε πολύτιμο χρόνο, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχω ένσταση διότι δε θα επέτρεπα τη συζήτηση άλλου θέματος που θα 

σχετίζεται με νομοσχέ8ια τα οποία θα έχουν ή8η εγκριθεί. Γι' αυτό δεν έχω 

καμιά ένσταση να κατατεθεί και αυτή η 1 Εκθεση. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μετά θα δώσω το λόγω πρώτα σε σας ..... 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, πάνω στο θέμα που ήγειρε ο κύριος Παπαπέτρου, 
υπάρχει εξοίλλου η ομόφωνη απόφασή μας από προηγοόμενη συνε8ρία της Βουλής 

ότι θα θεωρηθεί η συζήτηση ως ενιαίο σύνολο. Επομένως ας κατατεθεί και η 

Έκθεση, για να είναι επί του συνόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό είπα, κύριε συνάδελφε. 

Λοιπόν, να κατατεθεί η Έκθεση. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΥ 

ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΒΑΣΗ ΤΙΣ 

ΔΙΕΘΝΩΣ ΠΑΡ ΑΔΕΚΤΕΣ ΑΡΧΕΣ ΔΙΚΑΙΟΥ ΚΑΙ ΤΗΝ ΙΣΟΤΗΤ Α 

ΤΩΝ ΔΥΟ ΦΥΛΩΝ». 

Παpόvτες:-

Μανώλης Χριστοφί8ης, Πρόεδρος 

Νίκος Αναστασιά8ης 

Αντώνης Ανδρέου 

Αν8ρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλοόρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

αριθμό συνεόριάσεών της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τον 

Οκτώβριο του 1985 μέχρι και το Δεκέμβριο του 1989. Μέσα στα πλαίσια των 

πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ενώπιον της 

Επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης, ο Πρόε8ρος της Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής για τον 
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εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού ΔιχαLου, εκπρόσωπος του Μόνιμου Κεντρικού 

Φορέα για τα Δικαιώματα της Γυναίκας, καθώς επίσης και εκπρόσωποι των 

γυναικείων οργανώσεων Πρωτοπορία, ΓΟΔΗΚ, ΠΟΓΟ, Σοσιαλιστικ'ή Γυναικεία 

Κίνηση, Παγκόπρια Κίνηση Ίσα Δικαιώματα- Ίσες Ευθύνες και του Γυναικείου 

Τμήματος της ΕΔΟΝ. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί αρχικά στη Βουλή από 

το αξιότιμο Μέλος της κ. Ρήνα Κατσελλή στις 11 Νοεμβρίου 1982 και στη 
συνέχεια παραπέμφθηκε με απόφαση του Σώματος στην Κοινοβουλευτική Επι

τροπή Νομικών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. Στις 

16 Μαρτίου 1988 η κ. Ρήνα Κατσελλή, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομοίδας 
του ΔΗ.ΚΟ., ζήτησε να παραμείνει το πιο ποίνω θέμα στο Κεφοίλαιο Δ. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 

το Σώμα, κάλεσε στις συvε8ρ(ες της όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές από τις 

οποίες και ζήτησε να την ενημερώσουν για τις απόψεις τοUς πάνω στο θέμα. 

Στο πρώτο στά8ιο της ενημέρωσής της η Επιτροπή άκουσε τις απόψεις των 

μαζικών γυναικείων οργανώσεων που στο σύνολό τους επισήμαναν την ύπαρξη 
επιτακτικής ανάγκης εκσυγχρονισμού και συμπλήρωσης του Οικογενειακού 

Δικαίου, ώστε να αρθούν οι 8ιακρlσεις σε βάρος της γυναίκας που είναι ιΟιαίτερα 

έντονες σ' ό,τι αφορά το νομικό καθεστώς που Οιέπει τις σχέσεις μεταξύ συζύγων 

και μεταξύ: συζύγων κ~ι τέκνων. 

ΕιΟικότερα οι πιο πάνω μαζικές γυναικείες οργανώσεις, εκθέτοντας τις 

απόψεις τους ενώπιον της Επιτροπής, ανέφεραν τα ακόλουθα: 

(α) Η συμβολή της γυναίκας σ' όλους τους τομείς της κοινωνικής ζωής του 

τόπου -οικογενειακό, κοινωνικό, οικονομικό, πολιτικό- επιβάλλει την 

πλήρη αναγνώριση της ισοτιμίας της και στην προκείμενη περίπτωση 

και μέσα από το Οικογενειακό Δίκαιο. 

(β) Οι κοινωνικοοικονομικές συνθήκες του τόπου μας και η εξέλιξη που 
σημειώνεται σήμερα στην κοινωνία μας επιβάλλουν την κωΟικοποίηση 

σ' έναν εμπεριστατωμένο Νόμο της πολιτείας όλων των νόμων και 

κανονισμών που ρυθμίζουν τις οικογενειακές σχέσεις των πολιτών της 

Κόπρου, όπως συμβαίνει σε όλες τις αναπτυγμένες σύγχρονες 

κοινωνίες. Ακόμα με βοίση τον κυρωτικό της Σύμβασης 34/180 του 
Ο.Η.Ε. Νόμο αρ. 78 του 1985 για την εξοίλειψη κοίθε μορφής διοίκρισης 
σε βοίρος της γυναίκας και με βοίση το σχετικό οίρθρο του Συντοίγματος 

της Κυπριακής Δημοκρατίας περί Ισότητας όλων των Πολιτών 

δημιουργείται επιτακτική ανοίγκη η νομοθεσία μας να τροποποιηθεί, 

εκσυγχρονιστε( και συμπληρωθεί. 

(γ) Ο πυρήνας της κοινωνίας ε(ναι η οικογένεια και οι διακρίσεις στις 
σχέσεις των συζύγων, συζύγων και τέκνων είναι πιο έντονες παρά σ' 

οποιοδήποτε οίλλο τομέα της κοινωνικοπολιτικής ζωής. Η όλη 

νομοθεσία που αφορά το Οικογενειακό Δlκαιο, αλλά και τη σχέση 

εργασίας στηρίζεται στην αρχή ότι ο οίντρας ε(ναι ο αρχηγός της 

οικογένέ'ιας· και αυτός έχει το λόγο, αρχή που έρχεται σ' αντίθεση με 

το άρθρο 28 του Συντάγματος και με τον πιο πάνω κυρώτικό Νόμο 
του 1985. Ο κυρωτικός αυτός Νόμος ανοίμεσα σ' οίλλα απαιτεί τη 

γονική μέριμνα και την κατοίργηση της πατρικής εξουσίας. 

( δ) Η πραγματική αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του Οικογενειακού 

Δικαίου θα πρέπει να περιλάβουν και τον εκσυγχρονισμό της νομο-
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θεσ(ας για το γάμο και το 8ιαζύγιο, ώστε τα θέματα αυτά να 

ρυθμίζονται από την πολιτεία και όχι την εκκλησία. Γ'ια το σκοπό 

αυτό απαραίτητη προΟπόθεση είναι η τροποποίηση του &ρθρου 111 του 
Συντάγματος και η εισαγωγή του πολιτικού γάμου. 

Οι πιο πάνω μαζικές γυναικείες οργανώσεις υπέβαλαν επίσης αριθμό ειση

γήσεών τους, υπο8εικνύοντας συγκεκριμένες τροποποιήσεις που θα πρέπει να 
γίνουν στη νομοθεσία μας στους ακόλουθους τομείς: 

1) Σχέσεις γονέων και τέκνων. 

2) Ρύθμιση περιουσιακών και προσωπικών σχέσεων των συζύγων. 

3) Γ&μος και διαζύγιο. 

Από την πλευρ& του Υπουργείου Δικαιοσύνης δηλώθηκε στην Επιτροπή ότι 

για το σκοπό της αναθεώρησης και του εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού 
Δικαίου έχει συσταθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τον Απρίλη του 

1983 Επιτροπή για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου. Σύμφωνα με 

τους όρους εντολης της πιο πάνω Επιτροπής σκοπείται ανάμεσα σ' άλλα η 

μελέτη της υφιστ&μενης νομοθεσίας, η διακρίβωση των ελλείψεών της, η ανα

θεώρηση και συμπλήρωσή της και γενικά ο εκσυγχρονισμός της, με γνώμονα την 

εξάλειψη κάθε δυσμενούς διάκριc:ης ανάμεσα στα δύο φύλα, στη σφαίρα του 

Οικογενειακού Δικαίου. 

Η Κοινοβουλευτική" Επιτροπή Νομικών, ενόψει του γεγονότος ότι το θέμα 
του εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού Δικαίου ανατέθηκε σε ειδική Νομο

παρασκευαστική Επιτροπή για μελέτη, ανέβαλε την ολοκλήρωση της μελέτης του 

θέματος μέχρι η πιο π&νω Επιτροπή να ολοκληρώσει το έργο της και ζήτησε από 
το Υπουργείο Δικαιοσύνης να την ενημερώσει αποστέλλοντάς της αντίγραφο της 

σχετικής Έκθεσης της εν λόγω Επιτροπής, όταν θα έχει ετοιμαστεί. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανάρχισε την εξέταση του πιο 

πάνω θέματος το Μάρτιο του 1989 στα πλαίσια της οποιας και ενημερώθηκε 
π&νω στην Έκθεση της Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής για τον εκσυγχρονισμό 

'fου Οικογενειακού Δικαίου, ενώ είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει τα 

μνημόνια που της αποστάληκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης πάνω στις 
απόψεις της Εκκλησίας, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Μόνιμου Κεντρικού Φορέα για τα 

Δικαιώματα της Γυναίκας, καθώς και τις εισηγήσεις των γυναικείων οργανώσεων 

πάνω σ' αυτήν. 

Όπως αναφέρεται στην Έκθεση του Προέδρου της Νομοπαρασκευαστικής 

Επιτροπής για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου, Δικαστή του 

Ανώτατου Δικαστηρίου κ. Λ. Σαββί3η, το έργο της Επιτροπής ήταν αρκετ& 
δύσκολο, γιατί στη σφαίρα του Οικογενειακού Δικαίου η νομοθεσία μας είναι 
ελλιπής και απαρχαιωμένη και σε πλείστα θέματα ανύπαρκτη και με βασικά κενά. 

Ως βασική αιτία για τη στασιμότητα του δικαίου στον τομέα αυτό αναφέρεται το 

άρθρο 111 του Συντάγματος, σύμφωνα με τις πρόνοιες του οποίου θέματα που 
αφορούν το γάμο, το διαζύγιο και τις οικογενειακές σχέσεις διέπονται από τους 

κανόνες της εκκλησίας και δικάζονται από εκκλησιαστικά δικαστήρια που δεν 

υπόκεινται στη δικαιοδοσία της πολιτείας. Όπως στην ίδια Έκθεση αναφέρεται, 

η Νομοπαρασκευαστική Επιτροπή, ύστερα από σχετική μελέτη της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, διαπίστωσε πως είναι διάχυτη σ 'αυτή η αρχή πως ο πατέρας είναι ο 

αρχηγός της οικογένειας και πως η γονική μέριμνα και φροντίδα βρίσκεται κατ& 
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χόριο λόγο στα χέρια του. 'Αλλη Οιαπίστωση της Επιτροπής είναι ότι πρόνοιες 

που να ρυθμίζουν τις προσωπικές και περιουσιακές σχέσεις των συζύγων, καθώς 

και των γονιών με τα παιΟιά είναι σχεΟόν ανύπαρκτες. Γίνεται ακόμα αναφορά 

σε συγκεκριμένες πρόνοιες νόμων που δημιουργούν άνισες Οιακρίσεις μεταξύ των 

συζύγων, από τις οποίες άλλες εμπίπτουν και άλλες όχι στους όρους εντολής της 

Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής για τον εκσυχρονισμό του Οικογενειακού 

Δικαίου. Ιδιαίτερη αναφορ& γίνεται επίσης στη Σύμβαση για την εξ&λειφη κ&θε 

μορφής δι&κρισης σε β&ρος της γυναίκας, που υιοθετήθηκε από τη Γενική 

Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών στις 18 Δεκεμβρίου 1979 και κυρώθηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων τον Ιούλιο του 1987 (Νόμος 78/85) και σύμφωνα με 
την οποία η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας έχει αναλ&βει την υποχρέωση να λ&βει 
αποτελεσματικ& μέτρα για την εφαρμογή της, ενώ στο &ρθρο 16 αυτής 

προβλέπεται ειδικότερα ότι θα πρέπει να ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα για την 

εξ&λειφη κ&θε μορφής δι&κρισης σε β&ρος της γυναίκας σε θέματα σχετικ& με το 
γάμο και τις οικογενειακές σχέσεις. 

Στην ίΟια Έκθεση του ΠροέΟρου της Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής για 

τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου παρατίθενται οι ακόλουθες γενικές 

παρατηρήσεις: 

1. Η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του Οικογενειακού Δικαίου είναι 

επιτακτική ανάγκη και έχει Οιαπιστωθεί από επαφή της Επιτροπής με εκπρο

σώπους γυναικείων κυρίως οργανώσεων, από σωρεία εισηγήσεων που υποβλήθηκαν 

από πολιτικές και άλλες οργανώσεις και είναι απαραίτητη για τη συμμόρφωση 

της Πολιτείας με τις υποχρεώσεις της που απορρέουν από Διεθνείς Συμβάσεις και 

Συστ&σεις του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

ΙΙ. Η τροποποίηση του &ρθρου 111 κρίνεται απαραίτητη, γιατί η απο

στέρηση από την πολιτεία της δικαιοδοσίας να νομοθετεί και να ρυθμίζει όλα τα 

~έματα που αφορούν τη γαμική σχέση και το διαζύγιο είναι απαράδεκτη, ενώ 

μειώνει την έννοια και το κύρος του κράτους και δημιουργεί μια μορφή κράτους 

μέσα στο κράτος, στη δικα~οδοσία του οποίου Οεν μπορεί η πολιτεία να επέμβει 

με τη νομοθετική της 'εξουσία για να ρυθμίσει θέματα τα οποία με τις Διεθνείς 
Συμβ&σεις που έχει κυρώσει έχει αναλ&βει την ~ποχρέωση να ρυθμίσει. 

ΠΙ. Κατ& τη γνώμη της Επιτροπής η εισαγωγή του θεσμού του πολιτικού 

γάμου για όλους τους πολίτες της Δημοκρατίας, χωρίς κανένα κώλυμα, είναι 

απαραίτητη και διάχυτη είναι η απαίτηση για την εισαγωγή του θεσμού αυτού. 

IV. Διεθνώς παρατηρείται μια συνεχής ανέλιξη του Οικογενειακού Δικαίου, 

ώστε να εκσυγχρονίζεται συνεχώς και να συνάδει με τις εκάστοτε κοινωνικές 

αν&γκες και αντιλήψεις. Γι' αυτό θα ήταν χρήσιμο να συσταθεί μια μόνιμη 
ολιγομελής Επιτροπή με όρους εντολής να παρακολουθεί την εργασία που γίνεται 

στον τομέα αυτό Οιεθνώς και να υποβάλλει περιοδικά: εισηγήσεις στην κυβέρνηση 

για συνεχή εκσυχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου, ανάλογα με την εκάστοτε 

κοινωνική ανάγκη. 

Στην Έκθεση της Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής έχουν επίσης περιληφθεί 

συγκεκριμένες εισηγήσεις της για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου 

με τη μορφή σχεδίων νόμου πάνω σε ορισμένα θέματα, τα οποία η εν λόγω 

Επιτροπή είχε τη δυνατότητα να επιληφθεί. 

Τα σχέδια αυτά νόμου αφορούν: 

( α) Την υιοθεσία. 
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(β) Τη συγγένεια και τη νομική υπόσταση τέκνου. 

(γ) Τις σχέσεις γονέων και τέκνων και θέματα 8ιατροφής. 

(8) Τις περιουσιακές σχέσεις μεταξύ συζύγων. 

Η Νομοπαρασκευαστική Επιτροπή, έχοντας υπόψη της ότι σύμφωνα με το 

άρθρο 111 του Συντάγματος τα θέματα γάμου και 8ιαζυγίου για Ελληνορθό-
8οξους πολίτες της Δημοκρατίας βρίσκονται στην αποκλειστική 8ικαιο8οσία της 

εκκλησίας, δεν επεξεργάστηκε λεπτομερές σχέδιο νόμου, αλλά περιοp(στηκε στο 

να υποβάλει εισήγηση σε γενικές γραμμές. Εντούτοις η Επιτροπή είναι 

διατεθειμένη να υποβάλει συμπληρωματικό σχέδιο νόμου για το θέμα αυτό, αν της 

ζητηθεί ή όταν πραγματοποιηθεί η τροποποίηση του άρθρου 111 του 

Συντάγματος. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης, οι εισηγήσεις της Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής, καθώς και οι 
'ψ '\:' ' ι ι ι ι 1 λ, 

απο εις των ενοιαφερομενων οργανωσεων αναφορικα μ αuτες εχουν στα ει στο 

Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για επεξεργασία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού μελέτησε όλες τις εισηγήσεις 

που κατατέθηκαν ενώπιόν της και ιδιάίτεpα τις εισηγήσεις της Νομοπαρα

σκευαστικής Επιτροπής για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικα(ου, το 

έργο της οποίας· υπήρξε πολύ εποικοδομητικό και αξιόλογο, είναι της γνώμης ότι 

η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού Δικα(ου αποτελεί μια πραγμα

τικότητα μπροστά. στην οποία θα πρέπει να δραστηριοποιηθούν και συμβάλουν 
όλοι οι αρμόδιοι παράγοντες της πολιτε(ας. Αυτή την ανάγκη εκσυγχρονισμού του 

Οικογενειακού Δικαίου την έχουν επισημάνει και υποδείξει προ καιρού η μάζα 

των γυναικείων και άλλων οργανώσεων, οι Δικηγορικοί Σύλλογοι και άλλες 

ενδιαφερόμενες πλευρές και σήμερα την απαιτούν έντονα και μαζικά., σε βαθμό 
που να επιβεβαιώνεται η άποψη ότι έχουν πλέον ωριμάσει οι κοινωνικές 

αντιλήψεις του λαού για την επιθυμητή και επιβεβλημένη από νομικής πλευράς 

αναθεώρηση του Οικογενειακού Δικαίου. Ακόμα ο εκσυγχρονισμός του Οικο

γενειακού Δικαίου αποτελεί για την Κυπριακή Δημοκρατ(α απαραίτητη πράξη 
συνέπειας προς τις διεθνείς της υποχρεώσεις και δεσμεύσεις, με βάση τις 

Συμβάσεις και Συμφων(ες με τις οποίες είναι δεσμευμένη, ενώ τέλος κρίνεται 

αναγκαίος και για τους λόγους των εντυπώσεων που δημιουργε( στο διεθνή χώρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υπό το φως των πιο πάνω σοβαρών 

διαπιστώσεών της: 

( α) Καλεί την Εκτελεστική Εξουσία όπως σε συνεργασία με το Γραφείο 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ολοκληρώσει το συντο

μότερο δυνατό όλες τις διαδικασίες για την κατάθεση ενώπιον της 

Βουλής, στην τελική τους μορφή, των νομοσχεδίων για την υλοποίηση 

των εισηγήσεων της πιο πάνω Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής 

σχετικά. με την υιοθεσία, τη συγγένεια και τη νο(..ιική υπόσταση τέκνου, 

τις σχέσεις γονέων και τέκνων και θέματα διατροφής και τις περιου

σιο;κές σχέσεις μεταξύ συζύγων. 

(β) Μελέτησε σχετική πρόταση νόμου που κατατέθηκε από Μέλη της στις 

18 Μα·(·ου 1989 στην Ολομέλεια του Σώματος για την τροποποίηση 
του <,Χ:ρθρου 111 του Συντάγματος, ώστε να καταστεί δυνατή η 

αποτελεσματική ικανοποίηση της ανά.γκης αναθεώρησης και εκσυγχρο

νισμού του Οικογενειακού Δικαίου σ' ό,τι αφορά. τα θέματα γάμου και 

8ιαζυγίου για τους Ελληνορθό8οξους πολίτες της Δημοκρατίας. 
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Όπως είναι γνωστό 1 η Επιτροπή στα πλαίσια της μελέτης της πιο πάνω 
πρότασης νόμου, αφού άκουσε τις απόψεις της πολιτείας 1 της εκκλησίας και 

μεγάλου αριθμού οργανώσεων, ετοίμασε σχετικfι Έκθεσή της προς την Ολομέλεια 

του Σώματος στην οποία και κατέληγε ως ακολούθως:-

«(α) Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού μελέτησε με κάθε 

σοβαρότητα και υπευθυνότητα όλα τα ενώπιόν της στοιχεία, εισηγείται 

με την πλειοψηφία των μελών της -Βουλευτών των τριών πολιτικών 

κομμάτων ΔΗ.ΣΥ., ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ την ψήφιση σε Νόμο, όπως 
τελικά 3ιαμορφώθηκε, της πρότασης νόμου με τίτλο «0 περί της 

Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1989». 

(β) Αφού ψηφιστεί σε Νόμο η πρόταση νόμου, αρχίζει το κύριο έργο της 

Νομοθετικής Εξουσίας που στόχο θα έχει να 8ώσει λύσεις, ρυθμίσεις 

και θεσμούς πάνω στα ζωτικά αυτά θέματα στον ευαίσθητο χώρο του 

Οικογενειακού Δικαίου με σεβασμό στις παραδόσεις μας ως λαού και 

στις υποχρεώσεις μας ως πολιτείας. Η πολιτεία αποβλέπει στην 

ειλικρινή κιχι δημιουργική συνεργιχσια. όλων των πιχρα.γόντων κιχι 

ιδιαίτερα. της εκκλησίιχς, για. να. προσφέρουμε στην ελληνική κοινότητα. 

Οικογενειακό Δlκα.ιο για. το οποίο νιχ είμαστε όλοι περήφιχνοι.>> 

Η πρόταση αυτή νόμου ψηφίστηκε τελικά από την Ολομέλεια του Σώματος 

στις 12 Ιουνίου 1989 και 3ημοσιεύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο
κρατίας στις 17 Ιουνίου 1989, Νόμος αρ. 95 του 1989. 

Σύμφωνα. με τον πιο πάνω Νόμο, όπως τελικά δια.μορφώθηκε ιχπό την 
Επιτροπή, προβλέπετιχι ότι: 

(α) Τα θέματα που αφορούν το διαζύγιο, το χωρισμό από κοίτης και 

τραπέζης, τη συνοίκηση των συζύγων, τις οικογενειακές σχέσεις παύουν 

να αποτελούν αποκλειστική· αρμοδιότητα. των εκκλησιαστικών δικα

στηρίων. 

(β) Όλα τα ζητήματα που έχουν σχέση με το διαζtiγιο, το χωρισμό από 

κοίτης και τραπέζης ή τη συνο(κηση των συζύγων ή τις οικογενειακές 

σχέσεις και τα οποία αφορούν τους Έλληνες Ορθόδοξους θα 3ιαγι

γνώσκονται από Οικογενειακά Δικαστήρια τα οποια σύγκεινται ιχπό 
έναν κληρικό και δυο νομομαθείς λα'ίκούς που διορίζονται από το 

Α νώτα.το Δικαστήριο. 

Σ' ό,τι αφορά τα. ίδια ζητήματα των άλλων θρησκευτικών ομάδων 

προβλέπεται ότι θα διαγιγνώσκονται από οικογενειακά δικαστήρια που 

θα καθοριστούν με νόμο. 

(γ) Καθορίζονται οι λόγοι διαζυγίου και περιλαμβάνεται σ' αυτούς και ο 

ισχυρός κλονισμός του γάμου, ενώ περιλαμβάνεται πρόνοια ώστε οι 

λόγοι διαζυγίου να μπορούν να διευρύνονται με νόμο, αφού ακουστούν 

οι απόψεις της εκκλησίας. 

Ας σημειωθεί ότι σε σχέση με το Νόμο αυτό έχει επιφυλαχθεί Απόφαση του 

Ανώτιχτου Δικαστηρίου αναφορικά με αίτηση της εκκλησίας για ερμηνεtα του 

'Αρθρου 182.3 του Συντάγματος, σύμφωνα με την οποία ζητείται από το 

Δικαστήριο: 

«Κατά πόσο μη θεμελιώδη άρθρα του Συντάγματος και ειδικώτερα το άρθρον 

111 του Συντάγματος κάτω από την προUπόθεση ότι, και εις την έκταση που, 

αναφέρονται μόνον εις την Ελληνική κοινότητα και που δεν αφορούν με 
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οποιον8ήποτε τρόπον την Τουρκική κοινότητα, μπορούν να. τροποποιηθούν με 

μεταβολή, προσθήκη ή κατάργηση χωρίς τις απαιτούμενες χωριστές πλειοψηφίες 

όπως προβλέπονται από το άρθρον 182(2)(3) του Συντάγματος. 

Δήλωση του Δικαστηρίου ότι ο Νόμο4 95/89 βασίστηκε σε εσφαλμένη 
ερμηνεία του άρθρου 182(3) του Συντάγματος και ότι κατά συνέπεια ο Νόμος 
95/89 είναι αντισυνταγματικός και ασύμφωνος με τα άρθρα 182(3), 111καl179 
του Συντάγματος 1λαμβανομένων υπ' όψιν των συμφωνιών Ζυρίχης και Λον3ίνου 
όπως προβλέπεται εις το άρθρον 149 του Συντάγματος.» 

Σε σχέση με την ί8ια αίτηση η Έκθεση των απόψεων της Βουλής των 

Αντιπροσώπων πάνω στο αίτημα των αιτητών περιλαμβάνει τα εξής: 

((1. Ύ'ιοθετοUνται και επαναλαμβάνονται στο σύνολό τους οι απόψεις του 

Γενικού Εισαγγελέιχ της Δημοκρατίας που περιέχονται στην Έκθεσή 

του που καταχωpήθ1κε στο Ανώτα.το Δικαστήριο. 

2. Μη θεμελιώ8η άρθρα του Συντάγματος μπορούν να τροποποιηθούν με 

μεταβολή, προσθήκη ή κατάργηση, χωρίς τις απαιτούμενες χωριστές 
πλειοψηφίες που προβλέπονται από το άρθρο 182(2)(3) του 
Συντάγματος, εξαιτίας της έκρυθμης κατάστασης που επικρατεί στην 

Κόπρο και των συνεπακόλουθων συνεπειών της. 

3. Χωρίς επηρεασμό των ισχυρισμών της που περιέχονται στην προηγού

μενη παράγραφο, η Βουλή των Αντιπροσώπων ισχυρίζεται πως ορθά 
βασίστηκε στη γνωμάτευση του Ανώτατου Δικαστηρίου στην αναφορά 
1/86 και ορθά ψήφισε το Νόμο 95/89. 

4. Η υπέρτατη πολιτειακή ανάγκη για αναθεώρηση κα.ι αναπροσαρμογή 
με πολιτειακούς Νόμους των Κανόνων που διέπουν τα θέματα 

προσωπικού θεσμού σύμφωνα με σύγχρονες αρχές δικαίου κα.ι κοινω
νικές αντιλήψεις, καθώς και με τις υποχρεώσεις της Δημοκρατίας που 

απορρέουν από διεθνείς συμβάσεις, καθώς και συστάσεις του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, νομιμοποιεί και/ή δικαιολογεί απόλυτα. κάθε 

πτυχή της 8ια8ικασίας ψήφισης του Νόμου 95/89.» 

Ακόμα, α.πό τους εκπροσώπους της Βουλής των Αντιπροσώπων υποστη

ρίχτηκε στο Δικαστήριο ότι ο περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος 

Νόμος ψηφίστηκε από τη Βουλή με απόλυτη πίστη και σεβασμό και προς το 

Σύνταγμα και προς τη λαϊκή κυριαρχία. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών είναι της 

γνώμης ότι από τη 8ική της πλευροc η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει πάρει όλες 

τις αναγκαίες πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση του εκσυγχρονισμού του 

Οικογενειακού Δικα.ίc•J και αναμένει τώρα ότι ανάλογα. θα. ενεργήσουν όλοι οι 
παράγοντες της πολιτείας, καθώς και η εκκλησlα., ώστε στα επόμενα. βήμα.τα. που 

α.να.μένετα.-ι να γίνουν στον τομέα αυτό -που σίγουρα. θα είναι πολλά και 

ουσιώδη-να. υπάρξει εποικοδομητικό πνεύμα. συνεργασίας για το γενικότερο καλό. 

Μέσα. σ' αυτό το πνεύμα η Επιτροπή, χωρίς να. αποκλείει και δικές της 

νομοθετικές πρωτοβουλίες, αναμένει από την Εκτελεστική Εξουσία την άμεση 

κατάθεση ενώπιον του Σώμα.τος της αναγκαίας δέσμης νομοσχεδίων που θα. 

οδηγήσουν στην πραγμάτωση του εκσυγχρονισμού του Κυπριακού Οικογενειακού 

Δικαίου με βάση τις διεθνώς πα.ρ~δεκτές αρχές δικαίου και την ισότητα. των Ούο 

φύλων. 
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Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Ομ&δα του ΔΗ.ΚΟ. έχει επιφυλαχθεί να 
εκθέσει τις απόψεις της στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕπειΟή Οε μπορώ βεβαίως vα απαγορεύσω στους Βουλευτές να κυκλοφορούν, 

αλλά βρίσκομαι σε δύσκολη θέση, Οιότι, οπωσδήποτε, τα μη μέλη της Βουλής ούτε 

να κυκλοφορούν επ~τρέπεται στη Βουλή, ούτε να συνομιλούν, γι / αυτό θα 

παρακαλούσα να υπάρξει κάποια τάξη γιιi να μπορέ.σουμε να έχουμε ένα επ(πεΟο. 

Θα παρακαλέσω λοιπόν, αν είναι Ουνατό, να τηρηθεί αυτή η τάξη, Οιότι Οεν 

είναι καλό το θέαμα το οποίο παρουσι&ζει αυτή η Βουλή. 

Ο κύριος Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συζητούμε σήμερα την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού 

Κόμματος από τη μια, με την οποία ζητείται η κατ&ργηση της τροποποίησης του 
1 Αρθρου 111 του Συντάγματος και η επαναφορά τούτου σε ισχύ όπως προυπήρχε 
και από την άλλη τα τρία νομοσχέδια με τα οποία επιΟιώχεται, σε αντίθεση με τη 

δική μας πρόταση, η προώθηση της εφαρμογής της εν λόγω συνταγματικής 
τροποποίησης, κάτι επίσης που ζητά και η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών για τα θέματα του οικογενειακού θεσμού και δικαίου γενικά. 

Και όπως είναι φυσικό η συζήτηση αυτή επαναφέρει εκ των πραγμάτων και πάλι 

στο προσκήνιο ένα σοβαρότατο θέμα με τεράστιες προεκτάσεις και συνέπειες. 

Θα ήθελα να αρχίσω την αγόρευσή μου με μια προκαταρκτίΚή δήλωση και 
διευκρίνιση. Τασσόμαστε εναντίον της χρησιμοποίησης χαρακτηρισμών, από 
οπουδήποτε και αν προέρχονται και ιδιαίτερα, προσωπικά τολμώ να πω, από τους 

εκκλησιαστικούς ιεράρχες. Αυτό το τονίσαμε και άλλοτε στη Βουλή και το 

επαναλαμβάνουμε και σήμερα. 

Η Εκκλησία έχει απόλυτο δικαίωμ_α να υπεραμύνεται των θέσεών της, ακόμα 

και με τον πιο σθεναρό τρόπο. Έχει δικαίωμα να ασκεί την κριτική της ακόμα 

και με τον πιο έντονο τρόπο. Και ακόμα έχει ελεύθερο δικαίωμα να θεωρεί 

εκείνους που παραβαίνουν τους απαράβατους, κατά την κρίση της, θρησκευτικούς 

και εκκλησιαστικούς της κανόνες, ως μέλη του πληρώματός της ή όχι, χωρίς όμως 
τη χρησιμοποίηση βαριών χαρακτηρισμών με τους οποίους εξάλλου, πιστεύω 

προσωπικά, αποδυναμώνει τη θέση της και δίνει ευκαιρίες αμφισβήτησης της 

πειστικότητάς της. 

Από την &λλη βέβαια, τόσο η Εκκλησία όσο και οι φορείς της έχουν κ&θε 

δικαίωμα να τυγχάνουν του πρέποντα σεβασμού από όλους μας. Γι' αυτό το 

λόγο θέλω να πιστεύω ότι η σημερινή συζήτηση στη Βουλή θα διεξαχθεί σε 

ψύχραιμο τόνο και μέσα σε ευπρεπή πλαίσια, ώστε να μη συντείνουμε στην όξυνση 
των πραγμάτων και να μην προκαλέσουμε περαιτέρω ένταση στην ήδη τεταμένη 

ατμόσφαιρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να δια.κόψω τον έντιμο ομιλητή, πιστεύω ότι 

υπάρχει ουσιαστικό προκαταρκτικό θέμα το οποίο οφείλει η Βουλή να συζητήσει. 
Συγκεκριμένα, η Βουλ'ή αυτή συζητ& θέμα κ&τω από απειλή της Ιερ&ς Συνόδου 

ως προς τα μέτρα τα οποία θα λάβει, αν οι Βουλευτές αυτού του Σώματος 
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ψηφίσουν κοιτά τον άλφα ή βήτα τρόπο. Σε οποιοδήποτε άλλο κράτος του 

κόσμου, μια τέτοια απειλή θα αποτελούσε το παpά:πτωμα του «COntempt of the 
House)) και θα εlχε φοβερές συνέπειες για εκείνους οι οποίοι απειλούν τη Βουλή. 

Πιστεύω ότι προτού μπούμε στην ουσία του θέματος, προκαταρκτικά, πρέπει 

αυτό το Σώμα να τοποθετηθεί αν είναι διατεθειμένο να συζητά θέματα υπό 
απειλήν, είτε της Εκκλησίας είτε οποιουδήποτε άλλου σώματος ή οργάνου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κόριος Γοιλοινός. 

Α.ΓΑΑΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καμιά πλευρά αυτού του Σώματος δεν συμφωνεί και δεν 

εγκρίνει και αποδοκιμάζει -και το έχει πει και ο ομιλητής ο κ. Παναγ~ώτου- τον 

τρόπο με τον οποίο η Εκκλησία αντιμετωπ(ζει τους διαφωνούντες με αυτή. 

Όμως ο κόριος Κληρίδης έπρεπε νοι θέσει το θέμα της διοιδικοισίοις πριν νοι 

αρχίσει την ομιλία του ο κύριος Παναγιώτοu. Ήδη ξεκινήσαμε να συζητούμε το 

θέμα. Αν ετίθετο αυτό το θέμα πριν την έναρξη της συζήτησης, μάλιστα. Αλλά 

δε γίνεται νοι σταματήσει στη μέση η συζήτηση, η αγόρευση ενός ομιλητή, γιοι νοι 

τεθεί το θέμα αυτό της διοιδικοισίοις. 

Θα αφήσουμε τον ομιλητή να τελειώσει και 8εν έχουμε καμιά ένσταση να 

συζητήσουμε κοιι το θέμα που εγείρει ο κόριος Κληρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, το θέμα θα συζητηθεί αυτομάτως από τις τοποθετήσεις 

των 8ιαφόρων πλευρών. Γι / αυτό νομίζω, να αφήσουμε την κάθε πλευρά να 
τοποθετηθε( και θα εξαχθούν τα συμπεράσματα από τις τοποθετήσεις. 

Ο κόριος Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, γνωρίζω ότι το θέμα θα συζητηθε( κατά τη 8ιάρκεια των 

ομιλιών. Αλλά 8εν απο8ί8ουμε τη σημασία που πρέπει αυτό το Σώμα να του 
απο8ώσει. Ε8ώ μια ολόκληρη Βουλή συζητά ένα θέμα. Και έρχεται η Εκκλησία 

και απειλεί αφορισμούς εκείνων οι οποίοι θα τολμήσουν να ψηφίσουν ένα 

νομοσχέ8ιο που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής. Δεν είναι θέμα που πρέπει να 
χειριστούμε κατά τη 8ιάρκεια των ομιλιών. Είναι θέμα ει8ικό που πρέπει να έχει 

προ8ικαστική, αν θέλετε, αντιμετώπιση από αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω οις προχωρήσουμε κοιι θοι δοόμε πως θοι διεξαχθεί αργότεροι ο 

διάλογος. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, ζητώ νοι τεθεί σε ψηφοφορία αυτή η 

εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα να θέσω σε ψηφοφορία, τι; Αν 8εν ακούσουμε πρώτα τις απόψεις των 

8ιάφορων πλευρών ... 
Ο κόριος Χοιτζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, οιντιλοιμβοινόμοιστε τη σοβαρότητα του θέματος που έχει 

θέσει ο κύριος Κληρί8ης. Και 8ιερωτούμαι αν μπορούσαμε εκ των προτέρων να 
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συζητήσουμε, για να προαποφασίσουμε μια διαδικασία. Έτσι εκείνο που πρέπει 

να λογαριάσουμε είναι πώς πρακτικά θα αντιμετωπίσουμε πλέον την κατάσταση, 

αφού δεν έχουμε αποφασ(σει οποιαδήποτε διαδικασία. 

Νομ(ζω ότι θα ικανοποιούσε και τον κύριο Κληρίδη και τη Βουλή στο σύνολό 

της, αν στο τέλος καταλήγοντας σε κάποια συμπεράσματα, παίρναμε και θέση 
πάνω στα θέματα τα οποία είπε ο κύριος Κληρίδης, είτε με Ψήφισμα, είτε με 

Απόφαση της Βουλής πάνω στο ζήτημα το οποίο όντως είναι υπόψη μας. Δηλαδή 

η πρότασή μου είναι απλώς διαδικοcστική, διότι πάνω στο θέμα της ουσίας δεν 

έχουμε διαφωνία με τον κύριο Κληρίδη. ,, 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟl'ΜΠΟl'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από άποψη ουσίας συμφωνούμε με τον κόριο Κληρίδη ότι από 

τη στιγμή που έχει εκτοξευθεί μια απειλή ενάντια σ' αυτό το Σώμα1 αυτό το 
Σώμα πρέπει να τοποθετηθεί πάνω στην απειλή. Ήδη ο εισηγητής μέχρι της 

στιγμής είναι αυτό το θέμα που πραγματεύεται και τοποθετήθηκε κατά ένα τρόπο 

δικό του. Η δική μας η πλευρά θα τοποθετηθε( εντελώς διαφορετικά από την 

τοποθέτηση που έκαμε ο κύριος Παναγιώτου, διότι είναι απαράδεκτη αυτή η 

απειλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα αυτό λέω και εγώ. Θα περιμένω να ακούσουμε τις απόψεις, διότι δεν 

μπορώ να ξεχωρίσω το θέμα. Το θέμα είναι ταυτόσημο. Είναι ολόκληρο το 

θέμα. Γι' αυτό νομίζω να συνεχίσουμε τη συζήτηση. Να μου επιτρέψετε να 

συνεχίσω τη συζήτηση. 

Ο κύριος Παναγιώτου. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορούμε στο τέλος να δούμε τις τοποθετήσεις, κύριε Κληρίδη, και ... 

Τ. ΧΑΤΗΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟl': 

Κόριε Πρόεδρε, έχω μια πρακτική εισήγηση να κάνω. Αν ο κόριος Κληρίδης 

επιμένει, .να διακόψουμε, να συσκεφθούμε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι πάνω 

στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα δε νομίζω. Αυτή η συζήτηση θα πάει εις μάκρος. Έχουμε χρόνο. Ας 

αφήσουμε τους ομιλητές να τοποθετηθούν και ο καθένας μπορεί να κάνει την 

εισήγησή του, πως βλέπει αυτό το θέμα. Δε νομίζω ότι υπάρχει Βουλευτής ο 

οποίος θα φοβηθεί να εκφράσει την άποψή του για τον άλφα ή βήτα λόγο. 

Ο κόριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, επιμένω στη θέση μου. Και επιμένω στη θέση μου, διότι η 

συζήτηση ενός νομοσχεδίου μπορεί να επεκταθεί σε διαφωνίες πάνω στο άλφα 
σημείο, στο βήτα σημείο, στο γάμμα σημε(ο. Εδώ υπάρχει ένα θέμα που δεν 

προκύπτει από τα νομοσχέ8ια που είναι ενώπιον της Βουλής. Υπάρχει ένα θέμα 

απειλής εναντίον των Βουλευτών αυτού του Σώματος. Και 8εν μπορεί να ε(ναι 
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παρεμφερές αυτό το θέμα. Πρέπ~ι να ε(ναι ένα χωριστό θέμα. και λυπούμαι να 

σας πω ότι αν συνεχίσει αυτή η συζήτηση, χωρίς πρώτα να ξεκαθαρίσει αυτό το 

θέμα, εγώ θα αποχωρήσω κατά τη συζήτηση από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μ&λιστα. Ο κύριος Δημητρι&8ης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, θα σuμφωνούσοc με τον κύριο Κληρίδ'η, αν προέκυπτε το θέμα 
από την τοποθέτηση ή από την ομιλ(α του κυρίου Πανα.γιώτοu. Από·:τη στιγμή 
όμως που Οεν τέθηκε αυτό το θέμα Οια.Οικαστικά, προτού μπούμε στη συζήτηση, 

και τίθεται Οιακόπτοντας κάποιο συνάδελφο ο οποίος αγορεύει επί της ουσίας του 

θέματος, έχω την εντύπωση ότι Οεν θα ήταν ορθό να τίθεται θέμα Οιαδ'ικαστικό 

στη μέση της ομιλίας κάποιου συναδ'έλφου. 

Συμφωνώ με το Πpοεδ'ρείο ότι θα πρέπει να εξαντληθεί το θέμα και κατά την 

τοποθέτηση θα μπορούσε το Σώμα, κατά πλειοψηφία, να έρθει να πάρει κάποια 

θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως, θα σας ρωτήσω, θα ρωτήσω φυσικ& το Σώμα. Αν πρ&γματι 

ετίθετο τέτοιο θέμα, έχω την εντύπωση ότι έπρεπε να συζητηθεί σε εtΟική 

σύσκεψη και να έρθουμε εΟώ με συγκεκριμένες απόψεις. Το θέμα Οεν είναι αυτής 
της στιγμής. Το θέμα έχει γίνει από αρκετές μέρες και ήταν υπόψη όλων των 

πλευρών της Βουλής. Γι' αυτό λέω, ας τοποθετηθούν οι πλευρές. Αν όμως 

επιμένετε για οτιδήποτε, είμαι υποχρεωμένος να το θέσω ενώπιον του Σώματος. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι είναι θέμα για το οποίο πρέπει να γίνει ειδική 

σύσκεψη, Οιότι προέκυψε πριν πολύ χρόνο. Αν ο κύριος Κληρίδης ήγειρε 
ΟιαΟικαστικά αυτό το θέμα για τη συμπεριφορά της Εκκλησίας, πριν να αρχίσει ο 

κύριος Παναγιώτου, πι'στεύω ότι θα μπορούσαμε να το είχαμε επιλύσει, 
Υπάρχει μια δεοντολογία. Δεν είναι σωστό να διακόψουμε στη μέση της 

αγόρευσης ένα συν&8ελφο, για να δημιουργηθεί ει8ικό θέμα. Εμείς θα ειση

γούμαστε, αν θέλετε, να τελειώσει την αγόρευσή του ο συνάΟελφος και μετά, πριν 
γίνουν άλλες αγορεύσεις να συζητήσουμε το διαΟικαστικό θέμα που εγείρει ο 

κύριος Κληρίδης και να τοποθετηθούμε. 

Από την άλλη πλευρά, ήδη όλες οι πλευρές, πιστεύω, με τις μικρές 

αγορεύσεις που έγιναν στο θέμα του κυρίου Κληρίδη, έχουν ήΟη τοποθετηθεί ότι 
καμιά πλευρά δε Οέχεται αυτές τις απειλές. Ανεξάρτητα αν υποστηρίζουμε το 
'λ ' β' α φα η το ητα. 

Επομένως είναι καθαρό το μήνυμα το οποίο βγαίνει από αυτό το Σώμα ότι 
καμιά πλευρά Οε δέχεται αυτές τις απειλές. Έστω και απειλές που στρέφονται 

με Οιαφωνούντες σε αυτό το θέμα. Είναι θέμα κύρους της Βουλής να μη Οέχεται 

αυτές τις απειλές. Αυτό λέχθηκε. Τι άλλο να λεθχεί; 

Αν είναι θέμα- ψηφίσματος να γίνει, όπως σωστά είπατε, στο τέλος. Όμως 

νομίζω να μην αδυνατήσουμε την επίπληξη και τη μομφή που γίνεται με το να 
δημιουργήσουμε ένα θέμα ΟιαΟικασίας στο μέσο μιας αγόρευσης fι να διαφω

νήσουμε πάνω σε διαδικαστικά θέματα, ενώ συμφωνούμε ότι όσον αφορά τη θέση 

της Εκκλησίας, τη θέση του Προκαθήμενου της Εκκλησίας, δεν είναι πρ&γματι 

σωστή έναντι των κομμάτων. 
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Γιατί ΟηλαΟή να Sημιουργήσουμε μια Οιαφωνία πάνω σε θέμα ΟιαΟικασ(ας, 

.ενώ όλοι συμφωνούμε για το τt Οεν ε(ναι σωστό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ζήτησε ο κύριος Κληρίδης και μετά. ο κύριος Αναστασιά.δης. 

Ωρίστε, κύριε Κληρίδη. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεSρε, (σως ο έντιμος συνά.Οελφος κύριος Γαλανός να μην έχει 

αντιληφθε(. Δε με ενΟιοcφέpει η Θέση του Προκαθημένου έναντι των κομμάτων. 

Δικα(ωμά του να έχει οποιαΟήποτε θέση έναντι των κομμάτων. Με ενΟιαφέρει 
όμως το κύρος αυτού του Σώματος ως Βουλής. Οι απειλές Οεν εκτοξεύθηκαν 

εναντίον των Οιαφωνούντων με τον Προκαθήμενο. Ε(ναι απειλές ενα.ντ(ον της 

Βουλής στην άσκηση των καθηκόντων της. Και αυτή η Βουλή, αν έχει 

οποιαδήποτε αξιοπρέπεια, Οε θα πρέπει να προχωρήσει στη συζήτηση της ουσίας 

του θέματος προτού ξεκοcθαρ(σει τη θέση της πάνω στις απειλές που εκτο

ξεύθηκαν. 

Λέγεται ότι Sιέκοψα τον ομιλητή. Όταν ο ομιλητής άρχισε, είχα την 

εντύπωση ότι θα κατέληγε να εισηγηθεί την προ8ικαστική ένσταση. Αλλά 8εν το 

έκανε και γι' αυτό το Sιέκοψα. Ούτε είμαι μάγος να ξέρω τις προθέσεις του 

ομιλητή 1 προτού να 8ω πού πηγαίνει. 
Τίθεται επίσης και ο ισχυρισμός ότι αυτό το θέμα προέκυψε προ πολλού. 

Αλλά. από την ημέρα που προέκυψε το θέμα δεν υπήρχε Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής 1 για να το εγείρουμε. Σήμερα συζητείται το θέμα και 

σήμερα το εγείρουμε. Και είναι την Κυριακή που 3ημοσιεύτηκαν οι απειλές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εξακολουθώ να πιστεύω ότι το θέμα συνSέεται με αυτό που συζητούμε. Αν 

υπά.ρχει οποια8ήποτε πλευρά. η οποία θέλει να εισηγηθεί συγκεκριμένο ψήφισμα 

στ"') Βουλή επί αυτού του θέματος, σ(γουρα είναι μέσα στα συνταγματικά. της 

3ικαιώματα να το εισηγηθεί. 

Διαφορετικά. η εισήγηση θα είν.αι στο κενό. Αντιλαμβά.νομαι ότι όλες οι 
πλευρές έχουν τοποθετηθε(. Αν όμως υπάρχει εισήγηση για συγκεκριμένη 

ενέργεια πρέπει να γίνει αυτή η εισήγηση στο Σώμα και το Σώμα να τη 

συζητήσει και να τοποθετηθεί. . 'Οπως θέλετε. Αυτό είναι 3ικαίωμά σας. 

Ναι, ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκτιμούμε και σεβόμαστε τον κύριο Κληρίδη για την πείρα 

του και σαν καλό 8ικηγόρο. Αλλά για όνομα του Θεού. Δεν προέκυψε το θέμα 
γιατί ο κύριος Παναγιώτου το ανέφερε στην αρχή και όχι στο τέλος. Να μη λέμε 

ορισμένα πράγματα τα οποία πραγματικά. 3εν ευσταθούν. 

Αν ο κύριος Κληρίδης επιμένει να τοποθετηθεί η Βουλή, δεν έχουμε ένσταση. 

Όμως να τελειώσει την αγόρευσή του ο κύριος Παναγιώτου και μετά. 1 αν θέλετε, 
να συζητηθεί ει8ικά το θέμα της 3ια3ικασίας και του κύρους της Βουλής, για το 

οποίο όλοι κοπτόμεθα, και να συνεχιστεί η συζήτηση. 

Επομένως να μην καταλήξουμε σε 3ια8ικαστικά θέματα τώρα 1 τα οποία θα 
μας φέρουν σε 3ιαφωνία, ενώ στην πραγματικότητα συμφωνούμε όλοι μας όσον 

αφορά τη θέση μας έναντι του πλήγματος που προσπάθησε, ας πούμε, ο 

Προκαθήμενος ή η Ιερά Σύνο3ος, να επιφέρει πάνω στο κύρος της Βουλής. 
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Στο κάτω - κάτω της γραφής έχει πάρει το μήνυμα, διότι όλοι έχουμε 

αναφερθεί. Αν είναι θέμα ψηφίσματος να γίνει και ψήφισμα. Όμως να μη 
θέτουμε πράγματα εκτός κάποιας σωστής διαδικασίας ή να προσπαθούμε να 

δημιουργούμε διαφωνία εκεί που δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο. ίσως εrt"ιβάλλεται να αποφαάίσουμε είναι τι 

προέχει. Το κύρος της Βουλής ή η διαδικασία μέσα στη Βουλή. Και εκείνο που 

θέτει ο κύριος Γ οcλανός είναι ότι πρώτα προέχει η διαδικασία, γιατί διεκόπηκε ο 

συνάδελφος κύριος Πα.vαγιώτου. Και δε φαίνεται να ενδιαφέρεται ότι πρέπει να 

δώσουμε το μήνυμα ότι από κανένα δεν πρέπει πια να δεχόμαστε τις προσβολές 

που δεχόμαστε. Όταν αποκαλείται ο ίδιος και οι συνάδελφοί του μέσα στη 

Βουλή ως προβατόσχημοι λύκοι) ως ιερόσυλοι, ως άθρησκοι, ως αντίχριστοι, τα 
πάντα, και ότι θα μας αφοp(σουν, έχω την εντύπωση ότι είναι πολύ μεγαλύτερο το 

θέμα από τη μικρή διακοπή του κυρίου Π αναγιώτου. 

Δεν έχει σημασ(α αν ηγέρθη εξ' αρχής ή εκ των υστέρων ή σε κάποιο στάδιο. 

Σημασία έχει ότι νιώθουμε έντονά. ότ't πρέπει να,υπάρξει κάποια θέση και λύση. 

Συνεπώς δέχομαι και συμφωνώ απόλυτα με την εισήγηση του κυρίου 
Χατζηδημητρίου πως κάποιο μικρό διάλειμμα για σύσκεψη της πολιτικής ηγεσίας, 
των πολιτικών αρχηγών ή εκπροσώπων, θα έδινε τη λύση χωρίς να συνεχίσουμε να 

συζητούμε πάνω σε θέματα διαδικασίας. Για όνομα του Θεού. Εδώ είναι το 

κύρος μας που θίγεται και όχι η διαδικασία. Τη διαδικασία την έχουμε 

καταστρατηγήσει εκατό φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Παναγιώτου, επί της διαδικασίας. Επί της διαδικασίας θα 
μιλήσετε, δεν είναι έτσι; 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόε8ρε. Πιστεύω ότι συζητούμε άδικα, κόριε Πρόεδρε, και πολύ 

ορθά το έχετε θέσει. Είναι συνυφασμένο το πρόβλημα και το κάθε κόμμα θα 

τοποθετηθεί στη συζήτησή του και αν έχει οποιαδήποτε εισήγηση, είτε για 
συζήτησή του ως ξεχωριστού θέματος ή όχι, να γίνει, να τεθεί κά't'ω. Πολύ κακώς 

το αντιμετωπίζουμε σε αυτό το στάδιο. Η συζήτηση πρέπει να πάρει την εξέλιξή 

της και εκεί θα φανεί τι τοποθέτηση έχει το κάθε κόμμα και τι εισήγηση έχει να 

κάμει ει8ικά γι' αυτό το ζήτημα. Είναι πολύ απλό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η πλευρά μας υποστηρίζει την εισήγηση που έγινε από τον 

κύριο Χατζηδημητρίου, να διακόψουμε για λίγα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Θα διακόψω και παρακαλώ τους πολιτικούς αρχηγούς στο γραφείο 

μου, για να συσκεφθούμε. 

(Ώρα διακοπής: 5.35 μ.μ.) 
(Ώρα επανέναρξης 6.02 μ.μ.) 

/ 
1 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προτού δώσω το λόγο στον κ. Κληp(8η θα ήθελα να πω ότι στις Εκθέσεις 

είναι προτιμότερο να εκτίθενται πρώτα οι θέσεις της πλειοψηφ(ας και στη 

συνέχεια οι θέσεις της μειοψηφίας, όπως τις θέτει η κάθε πλευρά. 

Ο κ. Κληρίδης έχει το λόγο. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, έντιμοι κύριοι συνάΟελφοι, 

Αυτή η Βουλή των Αντιπροσώπων, η ανώτατη Νομοθετική Εξουσία του 

τόπου μας, στην οποία παρακάθηνται οι εκλελεγμένοι εκπρόσωποι του λαού μας, 

συνέρχεται για να συζητήσει ένα σοβαρότατο θέμα και, όπως κάθε Βουλή, έχει το 
δικαίωμα να απαιτεί σεβασμό αλλά και ταυτόχρονα να διαφυλάττει το κύρος της. 

Είναι πρωτοφανές φαινόμενο οποιαδήποτε Βουλή να συζητά θέμα, νομοσχέδιο 

ή ακόμα και να διεξάγει πολιτική συζήτηση, όταν, εναντίον εκείνων που 

8ιαφωνούν με ορισμένους, εκσφεν8ονίζονται απειλητικοί μύ8ροι. 

Αυτό το Σώμα πρέπει να καταστήσει σαφές ότι όχι μόνο 8ε θα επιτρέψει 

εκφοβισμούς αλλά ότι θα λάβει στο μέλλον και μέτρα, και θα εισηγηθώ στον 

κατάλληλο χρόνο ότι αυτή η Βουλή πρέπει να θεσπίσει νόμο, όπως υπάρχει σε 

άλλα κοινοβούλια, ότι οποιοσ8ήποτε επεμβαίνει ή προσΠαθεί να επηρεάσει τους 

Βουλευτές στην άσκηση των καθηκόντων τους, 8ιαπράττει το έγκλημα το οποίο 
είναι γνωστό ως HContempt of the House», ((Περιφρόνηση του Σώματος». 

Ε8ώ 8εν πρόκειται περί απλής περιφρόνησης του Σώματος, πρόκειται περί 

προσπάθειας της Ιεράς Συνό8ου να εκφοβίσει ένα έκαστο εκ των Βουλευτών, οι 

οποίοι 8εν ασπάζονται τις αποφάσεις της Ιεράς Συνό8ου πάνω σε ορισμένα 

θέματα που αφορούν τον προσωπικό θεσμό. Και χρησιμοποιούνται όχι μόνο 

εκβιασμοί και απειλές αλλά και χαρακτηρισμοί που σε οποια8ήποτε άλλη χώρα 

του κόσμου θα ο8ηγούσαν εκείνους που τους εκστομίζουν ενώπιον 8ικαστηρίων. 

Θα ήθελα μόνο να αναφέρω δυο χαρακτηρισμούς: «Η Εκκλησία δε θα αφήσει 

τα πρόβατα στους λύκους>>. Σεις, κύριοι Βουλευτές, εμείς, κύριοι Βουλευτές, 

χαρακτηριζόμαστε σαν λύκοι. Κο:ι προχωρά ακόμα και λέει: «Η Εκκλησία δε θα 

υποκύψει στην αλαζονεία της οποιασ8ήποτε εξουσίας του κόσμου τούτου και 8ε θα 

αφήσει τα λογικά πρόβατα του Χριστού να τα κατασπαράξουν οι λύκοι», Και 

αφού απειλεί και με αφορισμούς, αν αυτό 8εν αποτελε! απαρά8εκτη ενέργεια της 

Ιεράς Συνό8ου, ασέβεια της Ιεpάς Συνό8ου προς αυτό το Σώμα το οποίο είναι οι 

εκπρόσωποι του λαού με 8ικαίωμα να νομοθετούν, τότε τι άλλο μπορεί να είναι; 

Και γιατί αύριο να μη 8εχόμαστε απειλές και από άλλες καταστάσεις στην 

εκτέλεση των βουλευτικών μας καθηκόντων; 

Πιστεύω, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, και αυτή ήταν η πρόθεσή μου, να μη 

συζητήσουμε αυτό το θέμα και να επικρίνουμε απλώς αυτά τα οποία είπε η Ιερά 

Σύνο8ος σαν ένα θέμα ανάμεσα στη συζήτηση κάποιου νομοσχε8ίου 1 αλλά. ήθελα 
να εξει8ικευθεί το θέμα και να πάει καθαρά το μήνυμα προς όλες τις κατευ

θύνσεις, ότι αυτό το Σώμα που λέγεται Βουλή των Αντιπροσώπων 8ε θα 

επιτρέψει σε οποιο8ήποτε να το απειλεί στην εκτέλεση των καθηκόντων του, είτε 

είναι Ιερά Σύνο8ος, είτε είναι ο προκαθήμενος της Εκκλησίας, είτε ·είναι ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας, είτε είναι αρχηγός ξένου κράτους. Αυτή είναι η 

έννοια της πραγματικής Βουλής και αυτός είναι ο ρόλος της Βουλής μέσα σε μια 

δημοκρατία. 
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l'πήρξα., κύριοι, μέλος αυτής της Βουλής από την πρώτη στιγμή που έγινε η 

ανεξαρτησία της Κύπρου. Υπήρξα Πρόε8ρος αυτού του Σώματος για 8εκαέξι 

ολόκληρα χρόνια και υπήρξα Βουλευτής αυτού του Σώματος πάνω από ε(κοσι 

χρόνια. Ουδέποτε σ' αυτή την ιστορ(α του Σώματος από της ημέρας της 

κυπριακής ανεξαρτησlας μέχρι σήμερα. έγινε προσπάθεια να. εξευτελιστε( αυτό το 

Σώμα κατά τον τρόπο που ενήργησε η Ιερά Σύνοδος. Να εξυβριστεί αυτό Σώμα 

κατά τον τρόπο που εξύβρισε η Ιερά Σύνοδος. 

Πιστεύω ότι αυτό το Σώμα. έχει υποχρέωση, όχι ο καθένας στο κόμμα του, 
α.ν ήταν θέμα του κόμματός μου ξέρω και να το χειρίζομαι και δεν υποκύπτω σε 

απειλές, να υπεpα.μυνθε( της Βουλής των Αντιπροσώπων στην οποία όλοι 

ανήκουμε και της οποίας το κύρος όλοι θέλουμε όχι να αδυνατίσουμε, αλλά να 
ενισχύσουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΚηΜμεθα του κύρους αυτού του Σώματος της Βουλής της Κυπριακής 

Δημοκρατίας όσο και οι άλλοι συνάδελφοί μας. Και σίγουρα πρέπει να κρατούμε 
ό ' ' ψλ' ' "ό ' ' ' αυτ το κυρος οσο πιο η α μπορουμε, οι τι εχουμε υποχρεωση απεναντι των 

θεσμών μας και απέναντι του λαοU που μας εξέλεξε. 

Με όλο το σέβας όμως διαφωνοUμε ότι έπρεπε νίχ ακολουθηθεί αυτή η 

διαδικασία όπως ακολουθήθηκε, διότι υπήρξαν και άλλες περιπτώσεις που η 

Βουλή δεν έτυχε του ανάλογου σεβασμού και θα μπορούσε να είχε γίνει ο 
χειρισμός του θέματος όπως τον εισηγήθηκε ο Πρόε8ρος της Βουλής, 8ιότι το 

θέμα αυτό ήταν συνυφασμένο με το γενικότερο θέμα. Εξάλλου και στην 

προηγούμενη περίπτωση υπήρξε η ίδια διαδικασία, δηλαδή του γενικότερου 
θέματος συνυφασμένου με τους αφορισμούς από τον προκαθήμενο της Εκκλησίας 

προς το κύρος της Βουλής. 

Και πράγματι η Εκκλησία έχει μεν δικαίωμα να προασπίζει αυτά που 

πιστεύει πως είναι τα συμφέροντά της και ο εκκλησιαστικός της ρόλος και να 

τοποθετείται πάνω σ' αυτά, όμως με κανένα τρόπο δεν πρέπει να προβαίνει σε 
αφορισμοUς έναντι εκείνων που διαφωνούν, ιδιαίτερα προς τη λαϊκή εξουσία και 

προς αυτό το Σώμα. 

Η άποψή μας όμως είναι ότι 8ε θα πρέπει να οξυνθεί περισσότερο το κλίμα 
που υπάρχει, διότι σήμερα αυτός ο τόπος αντιμετωπίζει χίλιους εθνικοUς κινδύνους 

και θα πρέπει ίσως το συντομότερο δυνατό να υπάρξει προσπάθεια για να 
επαναρχίσει ένας εποικο8ομητικός 8ιάλογος μεταξύ Εκκλησίας και Πολιτείας. 

Δεν εισηγούμαστε αυτό το διάλογο για να παρελκύσουμε την όλη συζήτηση, 

και κάθε πλευρά έχει τις θέσεις της, ούτε τον εισηγούμαστε για να δώσουμε κατά 

κάποιο τρόπο άφεση αμαρτιών εμείς ως Βουλή προς την Εκκλησία για αφορισμούς 

οι οποίοι ήσαν πράγματι απαράδεκτοι. 'Ομως ειλικρινά πιστεύουμε ότι δεν 

ωφελεί αυτό τον τόπο η περαιτέρω όξυνση αυτής της κατάστασης και θα πρέπει 

να προσέξει ιδιαίτερα η Εκκλησία αυτή την πλευρά, διότι είναι από εκεί που 

έχουν ξεκινήσει οι αφορισμοl. 
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Τις θέσεις μας πάνω στην ουσLα του θέματος θα τις εκθέσουν οι συνάδελφοι. 

Όμως, επει8ή έγινε και λόγος για το κύρος της Βουλής, θα θέλαμε να πούμε 

ότι υπάρχουν και πολλά άλλα πράγματα που έχουν σχέση με το κύρος της Βουλής 

και είναι πολλά πράγματα που εμείς οι ίδιοι θα πρέπει να προσέξουμε, αν 

θέλουμε να διατηρούμε το κύρος της Βουλής ψηλ&, για το οπο(ο κοπτόμεθα τόσο 

πολύ και πρέπει να κοπτόμεθα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1'ΜΠΟ1'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Θεωρούμε τη δήλωση της ηγεσίας της Εκκλησίας π&νω στο θέμα που 

συζητούμε σαν απαράδεκτη, προσβλητική και υβριστική για τα Μέλη της Βουλής. 

Δεν μπορεί αυτό το Σώμα, αυτή η Βουλή να συνεδριάζει κάτω από την απειλ'ή 

που έχει εκτοξεύσει η ηγεσία της Εκκλησίας ενάντια στα Μέλη της, και δεν 

μπορεί αυτή η Βουλή να δέχεται ύβρεις. Οι ύβρεις δε στρέφονται μόνο ενάντια 

στους Βουλευτές, στρέφονται και ενάντια στους ψηφορόρους, στο εκλογικό σώμα 

που έχει ανα3είξει αυτούς τους Βουλευτές στο αξίωμα που έχουν σήμερ·α. 

Κατά συνέπεια η ενέργεια της Εκκλησίας να απευθύνει τέτοιους κοσμητικούς 

χαρακτηρισμούς προς τους Βουλευτές είναι και απαρά3εκτη και κατα3ικαστέα. Αν 

αυτή η ύβρις προερχόταν από οποιο3ήποτε κυβερνητικό λειτουργό, από οποιο

δήποτε 1'πουργό, είμαστε βέβαιοι ότι θα αποτελούσε ξέχωρο θέμα για να 

εκφραστεί και να αποφανθεί η Βουλή. Κατά συνέπεια ε(ναι πολύ σοβαρό το θέμα. 

Η άποψή μας είναι ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε σχετικά με το 

νομοσχέ3ιο που συζητούμε 3εν επιλύονται με την όξυνση και με τις ύβρεις, 

επιλύονται με τη συναίνεση και είναι η έκκλησή μας όπως η ηγεσ(α της Εκκλησίας 

αντιληφθεί τα μηνύματα των καιρών και συγκατατεθεί στον εκσυγχρονισμό του 

Οικογενεια,κού Δικαίου 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1': 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Εκείνο που έρχεται σήμερα προς συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας, ύστερα 

από την παρέμβαση και την εισήγηση του κ. Κληρί3η, είναι το ύφος και το ήθος 

όσων α:σκούν εξουσία σ' αυτό τον τόπο, οι κα:νόνες συμπεριφοράς και οι 

παράμετροι της δραστηριότητάς τους. Και ε(ναι η συνα(σθηση του ρόλου και της 

σημα:σίας της κάθε πλευράς ακόμα: και όταν νομίζουν ότι θίγονται τα συμφέροντα 

ή όπως αναφέρεται στην απόφαση της Ιεράς Συνό3ου, τα προνόμια. Ακόμα και η 

υπόθεση των προνομίων Οεν είναι κάτι το αμετάβλητο, κάτι το σταθερό και το 

cψετακ(νητο. Και σ(γουρα η Εκκλησ(α δεν ε(ναι συντεχνία η οποία θα πρέπει με 

κάθε τρόπο να υπερασπίσει τα συμφέροντά της ανεξάρτητα από συνέπειες ή τη 

σημασία της οποιασ3ήποτε στάσης της. Άλλωστε υπήρχα:ν και παλαιότερα 

προνόμια της Εκκλησ(ας που αν έμεναν ή παρέμεναν σε λειτουργ(α σήμερα θα 

ήταν ένας αναχρονισμός πολύ μεγαλύτερος απ 1 αυτό που υπάρχει σήμερα και 3ε 

θα ήταν σε πίστη της Εκκλησίας. Σίγουρα δε θα θέλουν να επαναφέρει η 

Εκκλησία το θεσμό της είσπραξης φόρων για παράδειγμα, όπως ήταν επ( 

τουρκοκρατίας. 
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Αν η Εκκλησία θέλει να διασφαλίσει τη θέση της, υπ&ρχει τρόπος να 

διασφαλίσει τη θέση της με όλα όσα βρίσκονται στην αρμοδιότητα της Εκκλησίας 
και της Θρησκε(ας, μέσα από την κατανόηση, τη συγνώμη, τη συνεργασία, την 
ελευθερία και τη συνείδηση του ανθρώπου. Εκεί είναι ο χώρος όπου θα πρέπει να 

αναζητά η Εκκλησία το ρόλο και τη σημασ!α της. Εκεί είναι τα προνόμιά της και 
όχι στην &σχηση πολιτικής εξουσίας, γιατ( πουθεν& δεν είναι θέμα δόγματος ή 
θρησκείας η υπόθεση των διαζυγίων. Είναι χαθαρ& θέματα πολιτικής αν&μεσα 

στο ρόλο της Εκκλησίας. Και εκείνο που θα πρέπει να κάμει η Εκκλησίά είναι να 
μην αναζητά εχθρούς ανάμεσα στο λαό, να μην αναζητά εχθρούς ανάμεσα στους 
Βουλευτές. Και εκείνο που θα πρέπει να συναισθανθε( ε(ναι ότι ζει πια μέσα στα 

πλαίσια μιας Οημοκρατικfις κοινωνίας, ότι οφείλει να στηρίξει την Κυπριακή 
Δημοκρατία και τους θεσμοός της Κυπριακής Δημοκρατίας, για να μπορέσει και η 
!Οια να επιβιώσει. Διότι αν πλήττει τη Βουλή και πλήττει το κύρος της Βουλής, 
πλήττει την έννοια της ύπαρξης του κυπριακού κράτους, της Κυπριακής Δημο
κρατίας. 

Λέει μέσα στην απόφασή της η Ιερ& Σόνοδος ότι οφείλουμε όλοι τη θέση μας 
στην Εκκλησία. Οφείλουμε όλοι τη θέση μας στους αγώνες και τις θυσίες του 
λαοό. Και σήμερα οφείλει τη θέση της η Εκκλησία στην όπαρξη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, διότι τη στιγμ'>\ που θα π&ψει να υπ&ρχει Κυπριακή Δημοκρατία θα 
είναι τουρκοκρατία σ' αυτό τον τόπο. Έτσι οφείλει να έχει μια μεγαλύτερη 

συναίσθηση ευθύνης. 

Και σ' ότι αψορ& την υπόθεση της αλαζονείας, δεν υπ&ρχει αλαζονεία στη 
δημοκρατία. αλαζονεία υπ&ρχει στην παραβίαση της δημοκρατίας. Και μέσα σ' 
αυτό εδώ το χώρο υπάρχει δημοκρατία. Είναι η έκφραση του λαού, η έκφραση 
της λα"ίχής θέλησης και οφείλει ο καθένας σεβασμό προς τη λαϊκή θέληση. 
Αλαζονεία υπάρχει στα άτομα όχι στους θεσμούς. Και είναι ένα ατόπημα της 

Ιεράς Συνόδου προς αυτή την κατεύθυνση. 

Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι πέραν των χαρακτηρισμών που ανα

φέρτηχαν κιόλας για λόχους, για πρόβατα, για προβατόσχημους, για προδοσίες, 

για ιεροσυλίές, για άνομους νόμους, για ασεβείς κτλ. υπάρχει και κάτι άλλο που 
δεν προσιδιάζει προς την Εκκλησία. Η αναλήθεια, το ψεύδος δυστυχώς, διότι 
αναφέρεται ότι πάμε να νομοθετήσουμε εναντίον του θρησκευτικού γάμου και ότι 
η Εκκλησία, λέει, θα επιμένει στο θρησκευτικό γάμο. Ποιος απαγορεύει στην 
Εκκλησία να κάνει θρησκευτικούς γάμους και ποιος από τους πολίτες της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, χριστιανός ορθόδοξος, δε θα έχει την ευχέρεια, αν θέλει, 

να κάμει το θρησκευτικό του γάμο; 

Έτσι, δυστυχώς, το ατόπημα της Εκκλησίας, της Ιεράς Συνόδου, ήταν 
σοβαρό και μεγ&λο χι ελπίζουμε ότι θα π&ρει τα μηνόματα από τη σημεριν-ή 

συνεδρίαση και τις αναφορές που γίνονται στο Σώμα, ώστε να αναλαμβάνει το 
μερίδιο των ευθυνών της για τη διάσωση των θεσμών αλλά και τr>-1J κόρους του 

δικού της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 
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Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΤ: 

Φα(νεται, κύριε Πρόεδρε, ότι τελικά η έκχλησή μου για ψυχραιμία σ 1 αυτή τη 

συζήτηση στο πρώτο στάδιο δεν ε(χε την απαιτούμενη ανταπόκριση. Εύχομαι η 

συνέχεια να μην είναι η ίδια. Μόνο που μου γεννήθηκε η απορία και η περιέργεια 

κατά πόσον αυτά που λέχθηκαν δε θα μπορούσαν να λεχθούν μέσα στις αγορεύσεις 

των συναδέλφων στη συζήτηση επί της ουσίας του θέματος. 

Θα προσπαθήσω να συγκεντρωθώ, για να συνεχίσω. Ένα άλλο θέμα το 

οποίο και ως Βουλευτής, έντιμε κύριε Πρόεδρε, αλλά ιδιαίτερα ως Μέλος της 
Επιτροπής Νομικών, θα ήθελα να θίξω είναι αυτό ακριβώς που έθιξε και ο 

Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, δηλαδή η διαπίστωση ότι η Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών οπωσδήποτε υπερβαίνει τα καθιερωμένα. 

Λέχθηκε επανειλημμένα ότι οι Εκθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Οεν 

είνα.ι αγορεύσεις. Πρέπει να περιέχουν εν συντομία. τις θέσεις των κομμάτων. 

Οποια.3ήποτε σχόλια., απαντήσεις, αναλύσεις, επιχειρηματολογια., αφορούν τις 
αγορεύσεις στη συζήτηση ενώπιον της Ολομέλειας του Σώματος. Ακόμα·δεν είναι 

επιτρεπτό μέσα στην ί3ια. την Έκθεση να. απαντά το ένα κόμμα στις θέσεις του 

άλλου. Είναι κι αυτό θέμα αγορεύσεων και θέλω να πιστεύω ότι 3ε θα 

επαναληφθεί, διαφορετικά η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα θα εγείρει το θέμα, για 
να μας απασχολήσει. 

Ανεξάρτητα όμως απ' αυτές τις επιμέρους παρατηρήσεις, κύριε Πρόε3ρε, 

αποτελεί πλέον γεγονός ότι 3υστυχώς βρισκόμαστε ή3η μπροστά σε μια πολύ 

3υσάρεστη εξέλιξη και κατάσταση. Και τούτο γιατί 3υστυχώς 3ιαταράσσοντας 

τις υπάρχουσες μέχρι σήμερα. αρμονικότατες σχέσεις Εκκλησίας και Πολιτείας, 

χωρίς να συντρέχει κατά τη γνώμη μας απόλυτη ανάγκη, έχουμε πυρο3οτήσει μια 
πολύ ανησυχητική, για να μην τη χαρακτηρίσω εκρηκτική, εσωτερική κρίση. 

Έχουμε προκαλέσει μια πλήρη σύγκρουση Εκκλησίας και Πολιτείας η οποία 

συνεχώς θα επιτε(νεται και θα επεκτείνεται ·με κίν3υνο.να μεταφερθεί στο λαό με 

συνέπεια το 3ιχασμό του, χωρίς προσωπικά να αποκλείω ακόμα και σχίσμα 

θρησκευτικό και εκκλησιαστικό 3ε3ομένης της επιρροής του κράτους και των 

κομμάτων μ' όλες τις απρόβλεπτες συνέπειες και επιπτώσεις. Κι αυτό μέσα από 

τις κρατούσες .3ύσκολες και κρίσιμες συνθήκες κατοχής μέσα στις οποίες οφείλαμε 

να το αποφύγουμε. Είχαμε και τους τρόπους, αλλά και τις επανειλημμένες 

ευκαιρίες που θα μπορούσαμε να το αποφύγουμε και να αντιμετωπίζαμε το 

πράγμα, όπως θα εξηγήσουμε, κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να βρούμε τις κατάλ

ληλες λύσεις χωρίς αυτά τα προβλήματα και τις συνέπειες. 

Όπως είναι γνωστό, το Δημοκρατικό Κόμμα τάχθηκε εναντίον της τροπο

ποίησης του 'Αρθρου 111 -ι'ου Συντάγματος για τους λόγους που είχαμε εξηγήσει 
κατά τη συζήτηση και ψήφισή του, εκφράζοντας ταυτόχρονα τις έντονες ανησυχίες 

και προει3οποιήσεις μας και υποβάλλοντας ταυτόχρονα και τις εισηγήσεις μας. Κι 
αυτοί οι λόγοι συνοψίζονται βασικά στα εξής: Πρώτο το θέμα της αντι

συνταγματικότητας, 3εύτερο το θέμα της άκαιρης ανακίνησης τέτοιων θεμάτων 

υπό τις περιστάσεις και τρίτο -κι αν Θέλα.με να προχωρήσουμε- θα έπρεπε να 

προχωρήσουμε μέσα από ένα ψύχραιμο και υπεύθυνο 3ιάλογο μεταξύ όλων των 
εν3ιαφερομένων, Εκκλησίας, Πολιτείας και Βουλής μέσα από τον οποίο θα 

καταλήγαμε στα κατάλληλα συμπεράσματα και αποτελέσματα. Και όπως 

διαφάνηκε και όπως θα εξηγήσουμε αυτό το πράγμα δεν ήταν ακατόρθωτο, γιατί 

τα προβλήματα 3εν ήταν ανυπέρβλητα. Δυστυχώς το αποφύγαμε, με αποτέλεσμα. 

να οδηγηθούμε στη σημερινή κατάσταση. Θα αναφερθώ με συντομία σ' αυτούς 
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τους λόγους 1 γιατί αποτελούν και το θεμέλιο της σημερινής μας θέσης. Επιπλέον 

θα αναφερθώ σε ορισμένα γεγονότα τα Όποία μεσολάβησαν και τα οποία 

υποστηρίζουν ακριβώς αυτές τις θέσεις μας. Θα αρχίσω από τους 8υο τελεuταlοuς 

λόγους αφήνοντας το συνταγματικό θέμα τελευταίο. 

Ένας λόγος τον οποίο υποστηρίξαμε -όπως φάνηκε και όπως εμείς το 

εκτιμούσαμε- ήταν άκαιρη η ανακίνηση τέτοιων σοβαρών θεμάτων υπό τις 

περιστάσεις. Και κατά την προσωπική μου γνώμη ίσως ακόμα και όχι τόσο πολύ 

ώριμα. Τούτο, γιατί αυτά τα θέματα είναι πάρα πολύ κρίσιμα και ευα(σθητα. 

Σχετίζονται με τις σχέσεις Εκκλησίας, Πολιτείας και λαού. Σχετίζονται με 

θρησκευτικά και εκκλησιαστικά ζητήματα για τα οποία είτε το θέλουμε είτε όχι 

υπάρχουν έντονες και συγκρουόμενες αντιλήψεις και απόψεις στον τόπο μας. 

Σχετίζονται ακόμα και ταυτίζονται με την εθνική και θρησκευτική συνεί8ηση μιας 

ευρε(ας μάζας του λαού μας, η οποία επιτε!νεται ακόμα λόγω των περιστάσεων 

της κατοχής και της αγωνίας για το άγνωστο μέλλον λόγω της εσωτερικής 

Ούναμης, πίστης, που επιστρατεύει ο κάθε άνθρωπος, για να αντέχει τη Οοκιμασ(α 

και να Οιατηρεί την ελπίΟα του για το μέλλον. Σχετίζονται ίσως ακόμα και με το 
άγνωστο και αβέβαιο μέλλον μας, γιατί 8εν ξέρουμε τι θα συμβεί ακόμα. 

Σχετίζονται ακόμα και με το νέο πολιτειακό καθεστώς που Ουνατό να προκύψει 

μετά από μια πιθανή λύση κατά την οποία εκ των πραγμάτων θα είμαστε 
υποχρεωμένοι να το επανεκτιμήσουμε. Και γι' αυτό οφείλαμε να το εκτιμήσουμε 

πάρα πολύ σοβαρά και να σταθμίσουμε όλους αυτούς τους παράγοντες. Να 

προχωρήσουμε με τη Οέουσα προσοχή και σύνεση, για να αποφύγουμε αυτά τα 
αποτελέσματα τα πολύ Ουσάρεστα στα οποία έχουμε οΟηγήσει τα πράγματα. 

Γνωρίζαμε εξ 1 υπαρχής τις αντιΟράσεις και θα έπρεπε να αξιολογούσαμε ότι 
θα μπορούσε να έχουν ως επακόλουθο την αντιπαράθεση και τη σύγκρουση, 

ιΟιαίτερα μέσα απ' αυτές τις Ούσκολες και κρίσιμες στιγμές της κατοχής. Και θα 

έπρεπε να σκεφτούμε πολύ σοβαρά κατά πόσο μέσα στις τόσες πολλές πληγές που 

μαστίζουν τον τόπο θα έπρεπε να ανοίξουμε ακόμα μια και πολύ σοβαρή με την 

οποία να μπούμε σε Οοκιμασίες και περιπέτειες για να κατατριχόμαστε μεταξύ 

μας χωρίς απόλυτη ανάγκη και χωρίς να ξέρουμε ποό θα μας ο8ηγήσουν. Αυτά 

τα πράγματα βάρυναν πάρα πολύ στις σκέψεις, στις εκτιμήσεις και στις θέσεις 

που πήρε η Οική μας Κοινοβουλευτική ΟμάΟα, γι 1 αυτό τα επισήμανε και στις 

θέσεις γενικά του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Τελικά στον ελάχιστο χρόνο που Οιέρρευσε από τότε μέχρι σήμερα Οιαφάνηκε 

ότι όχι μόνο αυτές οι θέσεις μας Οικαιώνονται, αλλά και οι ανησυχίες μας 

αυξάνονται ακόμα περισσότερο για το μέλλον. Εκφράστηκαν όπως αντιλαμβά

νομαι -ίσως να εκφραστούν και σήμερα- τα γενικά επιχειρήματα του εκσυγχρο
νισμού και τα παραΟείγματα από άλλες χώρες. Δε μας αφήνουν και εμάς 

αΟιάφορους, αλλά τον(σαμε και τότε και επαναλαμβάνουμε και σήμερα ότι άλλες 

οι συνθήκες και άλλες οι αναλογίες. Δεν υπάρχουν εκεί, όπως αντιμετωπίζουμε 

εμείς, συνθήκες κατοχής και τόσα συσσωρευμένα προβλήματα. Οότε νομίζω, 
όπως είπαμε και τότε, ότι θα μας προσάψει κανένας τη μομφή του απολίτιστου ή 

του οπισθοΟρομικού. Να είστε βέβαιοι ότι όλοι και πολιτισμένους και σύγχρονους 

μας θεωρούν και μάλιστα πολλοί μας ζηλεύουν. Όπως το ίδιο Οεν εκφράζουν 

αυτή τη μομφή για την Ιρλαν8ία, για παρά8ειγμα. 

Πέραν τούτου σ' όλες ανεξαίρετα τις χώρες που έγινε αυτό το πράγμα 

υπήρξαν προβλήματα και υπάρχουν ακόμοc προβλήματα. Η διάσταση υπάρχει, 
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αλλά. ασφαλώς 8εν ε(ναι τόσο έντονη σε μια 8ική τους απρόσωπη και ποικιλό

μορφη κοινωνία. Στη 8ική μας όμως μικρ'ή και στενή κοινων(α, μια επώνυμη 
κοινων(α μέχρι και τον τελευτα(ο άνθρωπο, μια χοινωνlα της στενής οικογενειακής 

σχέσης, κοινωνία βαθιά. προσηλωμένη στις παρα8όσεις κάτω από τις σημερινές 

συνθήκες και περιστάσεις κατοχής έχει τις ι8ιαιτερότητές της, τις οποίες θα 

έπρεπε να προσέξουμε. Εξάλλου τέτοιες θεσμικές αλλαγές ε!ναι πάντοτε θέμα 

3ιεργασίας πολλών ίσως 8εκαετιών σε μερικές περιπτώσεις. Και νομίζουμε ότι 8ε 

θα χανόταν ο κόσμος -ενόψει των προβλημάτων τα οποία επισημαίνονταν και 

γνωρίζαμε και δυστυχώς σήμερα είναι δεδομένα-αν περιμέναμε ακόμα λίγο να 
ξεκαθαρίσει τουλάχιστον ο ουρανός μπροστά. μας και να ωριμάσουν ίσως καλύτερα 

οι σuνθήκες. 

Και εlναι γι' αuτούς ακριβώς τους λόγοuς ποu η δική μας Κοινοβοuλεuτική 

Ομάδα είχε εισηγηθεί ότι, αν πρόθεσή μας ήταν να προχωρήσουμε, θα έπρεπε 
αυτή την προσπάθεια να την περάσουμε με πολλή επιμονή μέσα από ένα ψόχραιμο 
και υπεόθυνο 3ιάλογο μεταξό όλων των εν3ιαφερομένων, Εκκλησίας, Πολιτείας 

και Βουλής μέσα απ' τον οποίο, όπως απο3είχθηκε, θα μπορούσαμε να αντι

μετωπίσουμε τα προβλήματα, για να μη βρισκόμαστε μπροστά στη σημερινή 

σόγκροuση και ίσως και τα; μελλοντικά αδιέξο3α. Γιατί, όπως τόνισα και όπως 

θα εξηγήσω, αυτό όπως 3ιαφάνηκε 3εν ήταν ακατόρθωτο και τα εμπό3ια δεν ήταν 
ανυπέρβλητα. Πολύ φοβούμαι, όπως θα εξηγήσω, ότι δυστυχώς δεν το επι

διώξαμε με καλή πρόθεση και διάθεση ούτε και αξιοποιήσαμε τις κατάλληλες 

ευκαιρίες που μας δόθηκαν από τότε μέχρι σήμερα. 

Προχωρήσαμε πάρα πολό βεβιασμένα, όπως λέχθηκε μάλιστα, για να 
προλάβουμε τις πιθανές αντιδράσεις και να τελειώνουμε. Ασφαλέστατα έχει 
χρόνια που μας απασχολε( αυτό το θέμα, ως θέμα μελέτης και προβληματισμοό, 

αλλά υπάρχει 3ιαφορά μεταξό της μεταφοράς του στην πράξη~ και έχεις να 

σταθμίσεις πολλοός παράγοντες ι3ια(τερα μέσα στις σημερινές σuνθήκες. Και 

όπως ήταν φυσικό η Εκκλησ!α αντέδρασε έντονα και από εκεί και πέρα όλοι μας 

θυμοόμαστε ότι σχεδόν ενεργούσαμε υπό το κράτος σόγχισης και πανικοό, χωρίς 

τη δέουσα ψυχραιμία και χωρίς τη δέουσα προσοχή και περίσκεψη. Αρκεί να 

υπενθυμίσω εκε!νη τη βιαστική έκτακτη συνεδρία της Βουλής εκείνης της 
Δευτέρας για να τελειώνοuμε, να δημιουργήσουμε τετελεσμένα. Και παρόλα αυτά 

μέσα σε εκείνη την τεταμένη ατμόσφαιρα παρουσιάστηκε η πρώτη κατάλληλη 
ευκαιρία, γιατί από ιδια(τερες διαβουλεόσεις που είχαν το Σαββα:rοκυρίακο 

Βουλευτές επί προσωπικής τους ιδιότητας -και διερωτοόμαι ειλικρινά γιατί να 

μην τις κάναμε επίσημα και γιατί το αποφύγαμε- φάνηκε ότι η βασική 
ένσταση της Εκκλησίας ήταν οι ανησυχίες της να νομοθετούμε εμείς μόνοι' μας 
μια βάσιμη ίσως θέση. Και θα ήθελα να υπενθυμίσω γι' αυτό το λόγο ότι εκείνη 

την ημέρα είχε μπει στην πρόταση νόμου για την τροποποίηση του Συντάγματος 

μια συμβιβαστική ρόθμιση, ότι θα νομοθετοόσαμε σε θέματα που η Εκκλησία 
θεωρεί κατά την κρίση της θρησκεuτικά και δογματικά, όπως είναι τα κωλύματα 

γάμου και οι λόγοι διαζυγίου μετά από σύμφωνη γνώμη της Εκκλησίας. Και έτσι 

ήταν διατυπωμένο το κείμενο της τροποποίησης εκείνη την ημέρα. Μάλιστα η 

Ιερά Σόνοδος, όπως θuμάστε, όρισε σuνεδρία για την επομένη Τρίτη, για να 

εκτιμήσει αυτή τη θέση. Όμως την τελευταία στιγμή λόγω άρνησης του ΑΚΕΛ 

τελικά το αποδέχθηκε και ο Δημοκρατικός Συναγερμός και έγινε ό,τι έγινε. 

Ψηφίστηκε και δώσαμε από εκείνη τη στιγμή το έναυσμα των προβλημάτων και 
των εξελίξεων που βλέπουμε σήμερα. 
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Δεν ήταν η μόνη ευκαιρία που είχαμε να μπούμε σ' ένα διάλογο από τον 

οποίο θα μπορούσαμε να βρούμε τις κατάλληλες λύσεις ή τουλάχιστον να 
αποφεύγαμε αυτή όλη την εξέλιξη. Είχαμε και 3εύτερη ευκαιρία μέσα από τις 

πολλές που θα αναφέρω. Μόλις τον προηγούμενο μήνα κληθήκαμε στο Προε3ρικό 

Μέγαρο από τον Πρόε3ρο της Δημοκρατίας. Εκεί μας 3ιαβιβοίστηκαν οι θέσεις 

της Εκκλησίας που κατά την πίστη του Προέδρου θα μπορούσαν να αποτελέσουν 
βάση για να βγούμε από το αδιέξοδο. Ποιες ήταν περίπου αυτές οι θέσεις; 

Ανεξοίρτητα από την αμφισβήτηση του συνταγματικού θέματος, η Εκκλησία θα 

ικανοποιόταν αν νομοθετούσαμε για τα θρησκευτικά και δογματικά ζητήματα που 
εκείνη θεωρεί 3ικοί της μετοί από σύμφωνη γνώμη της Εκκλησίας. Μοίλιστα μας 

υπέδειξε ότι η Εκκλησία δε θέλει καν να αναμιγνύεται στα θέματα του πολιτικού 

γοίμου και της λύσης του, αν η Πολιτεία, εμείς ως Βουλή και τα κόμματα θα 

θέλαμε να προχωρήσουμε. Και διαφάνηκε από εκεί πέρα για πρώτη φορά ότι 

υπήρχε η πιθανότητα να συζητήσουμε πάνω στη βάση ((TOC του εκκλησιαστικού 

στην Εκκλησία, τα του πολιτικού στην Πολιτεία» και να τα ρυθμίσουμε όπως 

θέλουμε, χωρίς να τα περιπλέκουμε. 

Μας παρακοίλεσε ο Πρόε3ρος και επέμενε -μοίλιστα θεωρούσε ότι το θέμα θα 

μπορούσε να λυθε(, διότι τον απασχολούσε, γιατί ανεξάρτητα με τα θέματα της 

συνταγματικής αμφισβήτησης οπωσ3ήποτε. θα έπρεπε να βρούμε έναν τρόπο να 

αντιμετωπ(σουμε τα θέματα ουσίας, γιατί το θέμα ενείχε κινδύνους αντιπα

ραθέσεων, συγκρούσεων, διασπάσεων- να μπούμε σ' ένα διάλογο με την 

Εκκλησία. Εμείς ανταΠοκριθήκαμε, γιατί αυτή ήταν και η αρχική μας θέση. Τα 
οίλλα τρία κόμματα το αρνήθηκαν ασυζητητί. Μοίλιστα ο Πρόε3ρος της 

Δημοκρατίας επιστράτευσε -ως γνώστης και επιστήμονας πάνω στο θέμα- και το 

εξής επιχείρημα για να μας πε(σει: «Στο κάτω-κάτω να μη σας προσάπτουν τη 

μομφή ότι αρνείστε το 3ιοίλογο». Τα τρία κόμματα το αρνήθηκαν. Μας 

εισηγήθηκε ενόψει τούτου -εφόσον 3ε θέλουμε εμείς να έρθουμε σε απευθείας 

διάλογο με την Εκκλησία, με τον Αρχιεπίσκοπο- να αναθέσουμε στο Γενικό 

Εισαγγελέα να μας κάμει εκ του σύνεγγυς συνομιλίες, για να δούμε αν διανοίγεται 

η βοίση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Γελούν. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Γελοίς, κύριε Παπαπέτρου. Βεβαίως γελοίς. Και συ γελοίς. Βεβαίως κι εσύ 

γελοίς. Ασφαλέστατα θα γελοίς. Και ο κ. ΛαΜς γελοί βεβαίως για την 

κατοίσταση που φέραμε τον Πρόε3ρο. Το αρνηθήκαμε ασυζητητί. Τα τρία 

κόμματα το αρνήθηκαν. Το απέρριψαν. Ούτε συζητούμε, ούτε θέλουμε να το 

δούμε, ούτε μεσολαβητές δεχόμαστε. Και ενόψει τούτου υποχρεώθηκε να δώσει ο 

ίδιοι; λύση. Να είναι δικός του εντολοδόχος, να δει τον Αρχιεπίσκοπο και να μας 
μεταφέρει απόψεις. Φανταστείτε τι μας απασχολούσε! Αν θα τον 3ούμε ή όχι ή 

αν θα μας κάνει κάποιος κάποια επαφή και το αρνούμαστε. Είδε ο Γενικός 

Εισαγγελέας τον Αρχιεπίσκοπο, μας κάλεσε στο γραφείο του, μας μετέφερε τις 
απόψεις του και ξεκαθάρισε ακόμα περισσότερο το θέμα. 

Αποδέχεται τα οικογενειακά δικαστήρια, μας είπαν. Μάλιστα δε θέλει να 
αναμιγνύεται η Εκκλησία· στα θέματα του πολιτικού γάμου και της λύσης του. 

Αυτοί 3ικοί σας, όπως θέλετε να τα ρυθμίσετε. Μας έκαμε ξεκοίθαρο ότι 
αποδέχεται την αρχή «τα του θρησκευτικού στην Εκκλησία, τα του πολιτικού στην 
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Πολιτεία}) και Οε θέλει καν να αναμιγνύεται, Όπως θέλουμε να τα ρυθμίσουμε. 
Ακόμα μας είπε ότι και στο χα.τα.στατικό της Εκκλησίας θα μπορούσε να 

συζητήσει και να α.ποΟεχθεί μιας μορφής θέματος .αντικειμενικού κλονισμού το 
οποίο είναι το μόνο που έχουμε βάλει εμε!ς στο Σύνταγμα.. Μάλιστα, το βάλαμε 

στο Σύνταγμα.. Το φυλάξαμε να το βάλουμε τουλάχιστον στους νόμους. 

Προέκυψαν ορισμένες αμφιβολίες και διευκρινίσεις. Μας κάλεσε ο Γενικός 

Εισαγγελέας να δούμε τον Αρχιεπίσκοπο και να συζητ>)σουμε. Τα τρία κόμματα 
το αρνήθηκαν ασυζητητί. Και μάλιστα ούτε καν χα.τα.δεχθήκαμε να απαντήσουμε 

στον Αρχιεπίσκοπο και αναγκάστηκε ο Γενικός Εισαγγελέας να κλείσει εκείνη τη 

σύσκεψη και τη συνάντησή μας λέγοντας «εν τοιαύτη περιπτώσει ούτε θα πάω να 

τον Οω ούτε και να του πω τ(ποτε)). Διότι τι να του πω, εφόσον 8εν έχετε εσείς 

απάντηση; 

Είχαμε και τέταρτη ευκαιρία. Ακόμα την ύστατη στιγμή, τη Δευτέρα το 
απόγευμα, προχθές, ενώ συνε8ρίαζε η Επιτροπή Νομικών, μας ει8οποίησε ο 

Γενικός Εισαγγελέας να τον αναμένουμε, 8ιότι μας θέλει. Ήρθε και μας ανέφερε 

ότι εί8ε τον Αρχιεπίσκοπο και μας επανέλαβε και πάλι ξεκάθαρα τη θέση του, ότι 

απο8έχεται να χωρ(σουν εντελώς αυτά τα 8ύο πράγματα. «Τα του θρησκευτικού 
στην Εκκλησία, τα του πολιτικού στην Πολιτεία)) και όπως θέλουμε να τα 

ρυθμίσουμε, ανεξάρτητα από το θέμα αρχής το οποίο παίρνει για το θέμα του 

πολιτικού γάμου. Και πάλι τα τρία κόμματα το απέρριψαν ασυζητητί. Μάλιστα 

μας μετέφερε και το έντονο παράπονο του Αρχιεπισκόπου, γιατί 8εν κατα-

8εχθήκαμε στις προηγούμενες περιπτώσεις ούτε καν να του απαντήσουμε. Και 

μας είπε ξεκάθαρα ότι θεωρούσε ότι τον κοροϊ8εύουμε, γι / αυτό και ενόψει της 
προώθησης των νομοσχε8ίων κάλεσε εξάλλου την Ιερά Σύνο8ο και πήρε τις θέσεις 
τις γνωστές τις οποίες πήρε. 

Είναι σαφές για μας απ / όσα έχουμε αναφέρει -και να μην κρυβόμαστ~_,πίσω 
από το 8άκτυλό μας- ότι αποφύγαμε το 8ιάλογο και 8εν αξιοποιήσαμε σωάτά τις 

ευκαιρίες που μας δόθηκαν να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα. Διότι εμείς 
πιστεύουμε ότι αυτές οι θέσεις παρείχαν τη βάση, για να βρούμε -yις' κατάλληλες 
λύσεις χωρίς να αντιμετωπιστούν όλα αυτά τα προβλήματα τα ο1tοία 8εν έχουμε 
αμφιβολία ότι θα μας 'ο8ηγήσουν _και σε περιπέτειες και σε α8ιέξο8α μ' όλες τις 

συνέπειες. Και όχι μόνο τούτο. Αλλά εμείς πιστεύουμε ότι μ' αυτό τον τρόπο θα 

μπορούσαμε να προσφέρουμε και τις κατάλληλες λύσεις σε εκείνους που υπο

στηρίζουν τον πολιτικό γάμο και το 8ιαζύγιο χωρίς περιπλοκές και προβλήματα. 

Εκείνους 8ηλα8ή που θα ήθελαν να προτιμήσουν αυτή την επιλογή εκτός των 

8ια8ικασιών της Εκκλησίας. Και αντίθετα πιστεύω ότι αποτύχαμε, όπως θα 

εξηγήσω, να ανταποκριθούμε ακόμα και στις επιθυμίες αυτών των ανθρώπων. 

Γιατί έχουμε κάνει ένα συνονθύλευμα συνταγματικής τροποποίησης και ακόμα 

χειρότερο συνονθύλευμα νομοθεσίας από το οποίο μ' ένα μικτό σύστημα κανένας, 

μα κανένας, 8εν μπορεί να βγει από μέσα. Και αλίμονο σ 1 εκείνο που θα το 

8οκιμάσει. Όταν θα παρουσιαστούν τα προβλήματα, θα 8ιαπιστώσει ότι τον 

έχουμε ή8η βάλει μέσα σε μια ατέλειωτη περιπέτεια που προβλέπω -και το εννοώ· 

και το πιστεύω και το είπα πολλές φορές, κύριε Πρόε8ρε της Επιτροπής 

Νομικών-πολύ φοβούμαι, ότι εκείνος που θα περιπλεχθεί μέχρι να τα ξεκαθαρίσει 
μπορεί να έρθει η στιγμ>] που θα πεθάνει, χωρίς να ξέρει ποιο είναι το νομικό 

καθεστώς που τον 8ιέπει, Και το εννοώ και το πιστεύω. Και θα εξηγήσω μερικά 

πράγματα. Και είναι γι' αυτό που την προηγούμ~νη φορά προει8οποlησα τη 
Βουλ>]: ιιΤουλάχιστον περιμένετε. Εφόσον σχηματίζεται η πλειοψηφία να 
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προχωρήσετε, προσέξτε να επεξεργαστούμε σωστές λύσεις που θα οινουν ικανο
ποιητικές ρυθμlσεις». Δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι έχουμε αποτύχει. Και πολύ 
φοβούμαι ότι θα απογοητεύσουμε πικρά και εκε(νους που υποστήριζαν την 
επιλογή του πολιτικού γάμου, ιδιαίτερα όταν το δοκιμάσουν και αντιληφθούν ποια 
είναι τα προβλήματά του. , 

Θα επισημάνω μερικά, κύριε Πρόεδρε, ενδεικτικά, για να δούμε πού 

βρισκόμαστε, τι κάνουμε; Γιατί πρέπει και ο λαός να τα γνωρ(ζει, αλλά ιΟια(τερα 

οι ενΟιαφερόμενοι να εlναι πολύ προσεκτικοί, για να τα εκτιμήσουν και να τα 

αξιολογήσουν. Πολιτικός γάμος. Να δούμε τι πολιτικό γάμο προσφέρουμε κι αν 
είναι αυτός που εκείνοι που τον υποστηp(ζοuν θέλουν. Στην τροποποίηση του 

Άρθρου 111 του Συντάγματος, στην παράγραφο 1, επιφυλ*ξαμε το κύρος του 
γάμου στην Εκκλησία σύμφωνα με τους εκκλησιαστικούς της κανόνες. Στην 
παράγραφο 5 επιτάξαμε ανεξάρτητα και αυτοτελώς, χωρίς να έχει καμιά σχέση 
μ' όλα τα άλλα, την επιλογή του πολιτικού γάμου έτσι ξεκάρφωτα χωρίς να 

πούμε τίποτε πώς τη ρυθμίζουμε. Ούτε καν· εξουσιοδοτικό νόμο για να τη 
ρυθμίσουμε. Γνωρίζουμε όλοι ότι απαραίτητο συστατικό στοιχείο του γάμου είναι 

η σύστασή του, η τέλεσή του, η δημιουργία του και σύμφωνα με το Σύνταγμα και 

σύμφωνα με τους Εκκλησιαστικούς κανόνες που απαιτούμε να εφαρμοστούν 

χρειάζεται ιεροτελεστ(α. Και διερωτάται ένας. Αρχίζουν τα μεγάλα ερωτήματα. 

Θα επισημάνω μερικά από τα πολλά «εκ των ων ουκ άνευ» τα οποία θα 
'Ψ Θ ' ' θ , ' , ' προκυ ουν. .. α πρεπει να καμουμε ρησκευτικο γαμο, για να εχει κυρος και 

απλώς ο πολιτικός γάμος είναι μια πρόσθετη τυπική παράσταση; Διότι, αν ένας 

είναι Ελληνορθόδοξος, σύμφωνα με τους κανόνες της Εκκλησίας θα πρέπει 

απαραίτητα συστατικό στοιχείο του κύρους του γάμου να είναι η ιερολογία του. 

Ακόμα χειρότερο. Ποιο είναι το κύρος του πολιτικού γάμου, αν γίνει μόνον αυτός 

χωρίς θρησκευτικό γάμο; Κανένας, μα κανένας, δεν μπορεί με βεβαιότητα να 

απαντήσει. Και μέχρι να ξεκαθαρίσουν αυτά τα πράγματα, αλίμονο σε εκείνο που 
θα μπει στην περιπέτεια. 

Ακόμα στην παράγραφο 1 μιλούμε για το γάμο των Ελληνορθοδόξων. Στην 

παράγραφο 5 για τον πολιτικό γάμο μιλούμε για εκείνους που ανήκουν στην 
ελληνική κοινότητα, δηλαδή συμπεριλαμβάνουμε και τις θρησκευτικές μειονότητες 

που είναι εντεταγμένες στην ελληνική κοινότητα. Και εγε(ρεται σοβαρότατη 

αμφιβολία κατά πόσο αφορά μόνον εκείνους και όχι τους Ελληνορθόδοξους. Μιας 

και ανέφερα τις θρησκευτικές ομάδες -και λυπούμαι γιατί οι αντιπρόσωποί τους 

λείπουν- θα πρέπει να τονίσω και το εξής. Έχουμε εισαγάγει τον πολιτικό γάμο 

και τον έχουμε καθιερώσει και για τις θρησκευτικές τους ομάδες και για τις 

κοινότητές τους χωρίς να τους ρωτήσουμε, χωρ(ς να τους ακούσουμε, χωρίς να 

τους καλέσουμε να έχουμε τις θέσεις τους ούτε τους ίδιους ως αντιπροσώπους, 

έστω και παρατηρητές σ' αυτή τη Βουλή, αντιπροσώπους των κοινοτήτων τους, 

των μειονοτήτων τους ούτε και τους αντιπροσώπους των Εκκλησιών τους. Κι όχι 

μόνο τούτο. Αλλά κα με το 1 Αρθρο 3 του Συντάγματος, χωρίς να ρωτήσουμε ούτε 
τους αντιπροσώπους των μειονοτήτων τους ούτε των θρησκευτικών τους ομάδων, 

τους κάναμε Οικογενειακά Δικαστήρια χωρ!ς να ξέρουμε αν τα αποδέχονται ή 

όχι. Και όχι μόνον αυτό. Στο νόμο έχουμε προβλέψει ότι μέχρι το τέλος του 

1990 τα Οικογενειακά τους Δικαστήρια θα εlναι τα Εκκλησιαστικά τους. Κι αν 
δε δεχθούν; Κι αν έχουν διαφορετικές απόψεις, τι θα κάμουμε; Θα το 

αναβάλλουμε συνέχεια. Κι αυτή είναι σοβαρή και υπεύθυνη εργασία ενός 
Νομοθετικού Σώματος! 
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Και ακόμα κά.τι ά:λλο. Δε μας έπιασε η ευαισθησία. αφήνοντας τα θέματά 
τους στα Εκκλησιαστικά τους Δικαστήρια· η ευαισθησία είναι μόνο για την 

πλευρά. μας. Είμιχι βέβαιος -και θα πρέπει να το γνωρίζουν οι αντιπρόσωποι των 

άλλων μειονοτήτων, όπως και των θρησκευτικών τους ομάδων- ότι πολύ φοβούμαι 
χωρίς να τους ρωτήσουμε χωρίς να έχουμε τις απόψεις τους, τους έχουμε 
παρασύρει και τους ίδιους στις ίδιες περιπέτειες στις οποίες έχουμε μπει εμείς με 

τις τεράστιες αμφιβολίες και τα αδιέξοδα τα οποία θα δημιουργηθούν, κατά τρόπο 

που είναι ενδεχόμενο να προκαλέσουν και σ 1 εκείνους αντιπαραθέσεις και 

συγκρούσεις μεταξύ της Εκκλησίας και των κοινοτήτων τους χωρίς να έχουμε τις 

θέσεις τους. 

Στην παράγραφο 2 έχουμε συστήσει για τους Ελληνορθόδοξους Οικογενειακά 
Δικαστήρια για το θέμα των διαζυγίων. Και εγείρονται τα σοβαρότατα 
προβλήματα: Έχουν αποκλειστική δικαιοδοσία; Τι γίνονται τα Εκκλησιαστικά 
Δικαστήρια; Θα λειτουργούν και θα έχουν παράλληλη 8ικαιο8οσία; Κανένας με 

βεβαιότητα δεν μπορεί να πει. Κι όχι μόνο αυτό, αλλά θα πρέπει να υποδείξω ότι 
αφήσαμε ανέγγιχτη την παράγραφο 2 του 'Αρθρου 111 του Συντάγματος η οποία 
λέγει ρητά. Θα το διαβάσω να σας το υπενθυμlσω. ((Ου8έν εκ των εν τη πρώτη 
παραγράφω>> -απλώς το αναριθμήσαμε σε παράγραφο 6- ((του παρόντος άρθρου 

διαλαμβανομένων δύναται να παρεμπο8ίση την εφαρμογήν των 8ιατάξεων της 
πέμπτης παραγράφου του άρθρου 90 προκειμένης εκτελέσεως οιασ8ήποτε απο
φάσεως ή 8ιαταγής παντός εκκλησιαστικού 8ικαστηρίου». Ποια συνταγματική 
διάταξη θα εφαρμοστεί· αυτή ή η άλλη του 'Αρθρου 2; Κι ας μη μας πει, όπως το 
υπέ8ειξα στον έντιμο Πρόε8ρο της Επιτροπής Νομικών, εl μπορεί να το 
θεωρήσουμε αυτό ότι είναι μόνο γι' εκείνα που αφήσαμε στην Εκκλησία βάσει της 

παραγράφου 1, δηλα8ή τον αρραβώνα. Θα αστιευόμαστε ασφαλώς. ((Ου8έν εκ 
των εν τη πρώτη παραγράφω του παρόντος άρθρου 8ιαλαμβανομένων επηρεάζει 
τις αποφάσεις των εκκλησιαστικών 8ικαστηρίων». 

Είναι μερικά άλλα χαρακτηριστικά που θα ήθελα να επισημάνω, μ 1 όλο το 

σεβασμό. Στους νόμους τους οπόίους κάναμε βάσει του Συντάγματος είναι ακόμα 
πολύ χειρότερη και συγκεχυμένη η κατάσταση. Πρώτα-πρώτα για το θέμα του 

πολιτικού γάμου, όπως και του 8ιαζυγ!ου του, μπορεί ένας να ισχυριστεί σχεδόν 

μετά βεβαιότητας ότι είναι ολόκληρος αντισυνταγματικός. Γιατ!, με την 

καθιέρωση της επιλογής πολιτικού γάμου στο Σύνταγμα, 8εν προβλέψαμε 

οποιαδήποτε ρύθμισή του. Και οι ρυθμίσεις που κάναμε αφορούν μόνο το 

θ ' ' Π' ' 1 1 ό Σ' βλ' ρησκευτικο γαμο. εραν ομως τουτου στο νομο αυτ , στο υνταγμα, προ ε-

πουμε ότι το κύρος του γάμου είναι σύμφωνα με τους κανόνες της Εκκλησίας. 

Παρόλα αυτά έχουμε παραλείψει απ' αυτό το νόμο κωλύματα γάμου τα οποία 

υπάρχουν από το καταστατικό της Εκκλησίας. Και 8ιερωτάται ένας. Αυτός ο 

γάμος θα τελεστεί, κατά παράβαση των κανόνων της Εκκλησίας, που 

συνταγματικά κατοχυρώνεται, είναι έγκυρος, έχει κύρος. Μέχρι σημείου να σας 

πω ένα παρά8ειγμα. Ότι παραλείψαμε σ' αυτό το νόμο να βάλουμε ως κώλυμα 

γάμου το θέμα του νονού και του αναδόχου. Δηλαδή με λίγα λόγια ο τατάς θα 

μπορούσε να παντρευτεί τη βαφτιστικιά του περίπου. Ευτυχώς πολλές υπο8είξεις 

τις οποίες είχα κάμει, ο Πρόε8ρος της Επιτροπής Νομικών τις έπιανε σωστά και 

προσπαθούσε να επανορθώσει. 

Προσπαθήσαμε, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, να συνεργαστούμε με την Επιτροπή 

Νομικών σε σχέση με τη 8ιαμόρφωση αυτών των νομοσχε8ίων σε τρόπο ώστε να 
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επισημάνουμε όλες εκείνες τις α3υναμίες που μπορούσαμε για τη 3ιόρθωσή τJ/ 
από τα αρχικά πολύ πρόχειρα. κείμενα που τέθηκαν ενώπιόν μας. Ελπt,>ώ ο 

Πρόε3ρος της αρμό3ιας Επιτροπής και τα άλλα μέλη να εκτιμούν αυ,:rη την 
προσπάθειά μας. Όμως ε!τε το θέλουμε ε(τε όχι} δυστυχώς η συντα.γμ~{ική μας 
τροποποίηση νοσεί και ως εκ τούτου είτε το θέλουμε είτε όχι και οι ν~6ι θα είναι 
για πάντα ασθενείς. Και πολύ σύντομα, όταν θα δοκιμάζονται σ;,ην πράξη τα 

προβλήματα -άσε το θέμα του χρόνου μέχρι να αντιμετωπίζονταγθα χρειάζονται 

συνεχείς και επανειλημμένες τροποποιήσεις και του Συντάγματ,ός 1 αλλά και των 
νόμων. Και για. μεν τους νόμους Οε βαριέσαι, αλλά για το Σύy/α.γμα είναι σοβαρή 
δουλειά και δεν μπορεί να παίζουμε με το Σύνταγμα../Για.τ( αποστολή του 

Συντάγματος ακόμα και των απλών νόμων είναι η σταθερ-'ότητα. και η βεβαιότητα 
τοu δ1ικαίου, για να ξέρει ο καθένας π'ού στέκει. Σ 1/αυτό το κεφάλαιο έχουμε 
αποτυχει. ,/ 

Δε θα απαριθμήσω άλλα παραδείγματα. J\πλούστατα έφερα μερικά παρα
δείγματα, για να επισημάνω ότι και μόνο γ('/ αυτούς τους λόγους εμείς ως 
Κοινοβουλευτική ΟμάΒα θα τα καταψηφίζα~ϊ, 3ιότι ανησυχούμε -όπως λέμε και 
στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών- ότι θα βάλουμε τους 

ενδιαφερόμενους σε μια περιπέτεια, όταν/θα τα δοκιμάσουν·, από την οποία δε θα 
γνωρίζουν πότε θα τα αντιμετωπίσουν/Και πώς θα βγουν από μέσα. Και τούτο 
όπως ήδη ανέφερα :..παρά το γεγονός ότι εκ μέρους της Εκκλησίας κ~ι δεν 

μπορούμε να το αμφισβητούμε αυτό, γιατί είναι η αλήθεια- μας προσφέρθηκαν 

ευκαιρίες να ρυθμίσουμε πιο σωστά αυτά τα θέματα ανεξάρτητα από τη θέση που 

παίρνουμε. Και δυστυχώς δεν τις εκμεταλλευθήκαμε, δεν το αξιοποιήσαμε και 

πραγματικά πολλές φορές μου δημιουργήθηκε και η προσωπική απορία και το 

ερώτημα. Γιατί; Μfιπως το μόνο που μας ενδιαφέρει είναι επιτέλους να 

οδηγηθούμε σ' αυτfι την αντιπαράθεση και τη σύγκρουση; 

Ως τελευταίο θέμα θα πω λίγα λόγια και για το θέμα της συνταγμα

τικότητας, κύριε Πρόεδρε. Εμείς -όπως τονίσαμε και τότε και επαναλαμβάνουμε 

και σήμερα- πιστεύαμε και εξακολουθούμε να πιστεύουμε ότι η τροποποίηση αυτή 

του Συντάγματος είναι αντισυνταγματική. Και τούτο για μας ως θέμα αρχής, 

σuνταγματικής προσήλωσης και νομιμότητας ανεξάρτητα από την ουσ!α για τα 

οποία εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος έχουμε ιδιαίτερη ευαισθησία, μετά από 

την πικρή και δυστυχώς τραγική εμπειρία κοcι από το παρελθόν. Και εμείς ως 

Βουλευτές, ως Νομοθετικό Σώμα, μια από τις τρεις βασικές εξοuσίες και 

λειτουργίες του κράτους και της πολιτείοcς έχουμε αυξημένο καθήκον και 

υποχρέωση του σεβασμού της. Γιατ! γνωρίζουμε όλοι ότι το Σύνταγμα είναι ο 

κοcταστοcτικός χάρτης του κράτους και της πολιτείας και είναι η πηγή της 

νομιμότητοcς. Και οcυτό αποκτά ακόμα περισσότερη σημασία κάτω από τις 

συνθήκες στις οποίες ζούμε. Γιατί είτε το θέλουμε είτε όχι, το Σύνταγμα είνοcι η 

μόνη βάση που μας επιτρέπει να υπάρχουμε, που μοcς επιτρέπει να αναπνέουμε, 

που μας επιτρέπει να έχουμε αντίκρισμα σε διεθνές επίπεδο και πολιτική 

αναγνώριση. Και σε στιγμές που άλλοι και ιδιαίτερα οι εχθροί της Κύπρου 

υπονομεύουν και την κρατική μας οντότητα. και την πολιτική μας υπόσταση στα 

πλα(σιοc των σκοπών τους και τα αμφισβητούν, χρειάζετοcι πάντοτε να ε(μοcστε 

ιδιαίτερα. προσεκτικοί για επεμβάσεις στο Σύνταγμα. 

Αυτή η πίστη μας, έντιμε κύριε Πρ6ε3ρε, Βε στηρίζεται μόνο στη ρητή και 

ξεκάθαρη Βιάταξη του 'Αρθρου 182, παράγραφο 3 του Συντάγματος. Γιατί 

πέραν τούτου αυτή η θέση επιβεβαιώθηκε και από το Ανώτατο Δικαστήριο στην 

/ 
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Αναφορά. αρ. 1 του 86 για το θέμα των δεκαοκτάχρονων. Γιατ! και εκείνο 

οιφοροόσε μη θεμελιώδη δι&τοιξη και στηριζόταν π&νω στην ίδιοι συνταγματική 

διάταξη. Και μάλιστα σε εκε(νη την υπόθεση έγινε επίκληση όλων των νομικών 

και πραγματικών επιχειι:, iτων μεταξύ των οποίων ακόμα και το δίκαιο της 

ανάγκης και παρόλα αυ'\ ') δικαστήριο δεν την αποδέχθηκε και κήρυξε την 

τροποποίηση αντισυνταγμα.: ο. η. Και όχι μόνο τούτο. Αλλά στο διαρρεύσαν 

δι&στημοι αυτή η θέση, κατ& τη δική μας γνώμη, έχει επιβεβαιωθεί και από την 

αίτηση της. Εκκλησίας στην υπόθεση 3 του 89 στην οποίοι το Ανώτατο 

Δικαστήριο έχει ερμηνεόσει ξεκ&θοιροι το Άρθρο 182, ποιρ&γροιφο 3 κατ& τη 
γνώμη μας. Και μ&λιστοι και ορισμένες αμφιβολίες που εγείρονταν σε σχέση με 

την προηγοόμενη απόφασή του στην Ανοιφορ& οιρ. 1 του 86 τις ανέτρεψε και 
αποφάσισε ότι η διατύπωση αυτού του άρθρου είναι ρητή και ξεκάθαρη χωρίς 

ερμηνευτικές αμφιβολίες και χωρίς οισ&φειες. Δυστυχώς δεν έχω μαζί μου την 

απόφαση, Οιότι είχα πρόθεση να σας διαβάσω τις παραγράφους της απόφασης 

αυτής του Ανώτατου Δικαστηρίου για τις οποίες είμαι βέβαιος ότι δε χρειάζεται 
ένας να είναι νομικός, για να καταλήξει στα αβίαστα συμπεράσματα. Και ε(ναι 

γι' αυτό το λόγο που εμείς πιστεύουμε και θεωρούμε ότι μετά και από εκε(νη την 

απόφαση δημιουργείται η απαραίτητη υποχρέωση στο Νομοθετικό Σώμα αυτής 

της πολιτείας να επανέλθει στη συνταγματική διάταξη την οποlα, κατά τη γνώμη 

μας, έχουμε παραβιάσει. Και η απόφαση αυτή του Ανώτατου Δικαστηρίου θα 

πρέπει να υπενθυμίσω ότι ήταν ομόφωνη. 

Είναι λυπηρό, γιατί δυστυχώς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν έκαμε 

αναφορά εκείνης της συνταγματικής τροποποίησης την οποία συζητούμε στο 

Ανώτατο Δικαστήριο, για να αποφασιστεί το θέμα της συνταγματικότητας. Γιατί 
θα πρέπει να τονίσουμε ότι ο Πρόεδρος δεν έχει μόνο δικαίωμα, αλλά έχει και 

καθήκον και υποχρέωση, όταν υπάρχουν συνταγματικές αμφισβητήσεις πάνω σε 

' β ' ' ' θ θ' ' ' τετοια σο αρα, κρισιμα και ευαισ ητα εματα να κανει την αναφορα, για να 

ξεκαθαρίσουν. Διότι δεν μπορεί να υπάρχει αυτή η συνταγματική αβεβαιότητα, 

χωρίς να ξέρουμε πότε θα αποφασιστεί. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι τουλάχιστον 

τα τρία νομοσχέδια τα οποία είναι σήμερα ενώπιον του Σώματος, αν τελικά 

ψηφιστούν, τουλάχιστον θα κάνει την αναφορά του με την ελπ(δα ότι θα 

ξεκαθαρίσει το θέμα. Παρόλο που προσωπικά έχω την ανησυχία ότι είναι δυνατόν 

και π&λι να μην ξεκαθαρίσει το πρόβλημα με την επίκληση ότι η συνταγματική 
τροποποίηση έγινε, πέρασαν οι προθεσμίες και επομένως αυτά τα νομοσχέδια θα' 

πρέπει να τα αντιμετωπίζουμε βάσει της νέας συνταγματικής τροποποίησης. Κι 

αν αυτή θα είναι η νομική εξέλιξη του θέματος, διερωτούμαι ειλικρινά σε ποια 

νομική περιπέτεια μπορεί να μπούμε. 

Μετοιξό εκείνων που υποστηρίζουν την αντίθετη γνώμη εκφρ&ζοντοιι τρία 
άλλα πρόσθετα επιχειρήματα. Θα αναφερθώ πολύ σύντομα σ 1 αυτά και μ -' αυτά 
θα κλείσω την αγόρευσή μου. Πρώτο, τη συντακτική και αναθεωρητική εξουσία 
της Βουλής. Θα πρέπει να τονίσω -και αυτό πρέπει να είναι γνωστό στους 

πάντες όσους γνωρίζουν κάποια νομικά και πολιτική- ότι η Βουλ-Ιj δεν έχει 

συντακτική εξουσία~ αυτ-Ιj ανήκει στο λαό πάντοτε. Η Βουλή έχει μόνον 
αναθεωρητική εξουσία, όταν της το δίνει το Σόντοιγμοι αυτό το δικαίωμα μόνο 
στις περιπτώσεις που της το δίνει και υπό τις ρητές προϋποθέσεις που της 

καθορίζει. Γιατί αυτή η αναθεωρητική εξουσία έχει την πηγή της π&ντοτε στο 
ίδιο το Σόντοιγμοι. Στο δικό μας Σόντοιγμοι προβλέπεται αναθεωρητική εξουσία 
για τις μη θεμελιώδεις διατάξεις του Συντάγματος, αλλά πάντοτε υπό τη ρητή 

1 
' 
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και απαραίτητη προUπόθεση του Άρθρου 182, παράγραφος 3, το οποίο εμείς 
ισχυριζόμαστε ότι το Ανώτατο Δικαστήριο το έχει ήΟη ερμηνεύσει επιβε

βοcιώνοντας τη θέση μας. Αν η φύση των υποθέσεων ήταν τέτοια ώστε να μην 

προχωρήσει να κηρύξει και τους νόμους αντισυνταγματικούς, αυτό Οεν έχει καμιά 
σχέση με το θέμα ουσίας της συνταγματικότητας. Και Οεν πρέπει εμείς να 

επικαλούμαστε, κατά τη γνώμη μας, τέτοια νομοτuπικά κενά για να προχωρούμε, 

ενώ υπάρχει ρητή υποχρέωσή μας να συμμορφωθούμε στο Σύνταγμα. 

Το δεύτερο επιχείρημα που προβάλλεται είναι η επίκληση του δικαίου της 

ανάγκης. Μα το δίκαιο της ανάγκης αποφασίστηκε επανειλημμένα από τα 

δικαστήριά μας και στην Αναφορά 1 του 86 για τους δεκαοκτάχρονους προβλή
θηκε αυτό το επιχείρημα και το Οικαστ1jριο το απέρριψε και αποφάνθηκε ότι Οε 

συντρέχουν προϋποθέσεις Οικαίου της ανάγκης. Και μας είπε και τα κριτήρια του 

Οικαίοu της α~άγκης επανειλημμένα. Ότι αυτό ισχύει εκεί που οι συνταγματικές 

ρυθμίσεις Οεν μπορούν να λειτουργήσουν και επομένως πρέπει να διασφαλιστεί η 

συνέχεια της λειτουργlας τους. Εκεί που άλλως θα οδηγηθούμε σε αποτελμά

τωση, γιατ! δεν μπορούν να λειτουργήσουν οι συνταγματικές διατάξεις, τονίζοντας 

ταυτόχρονα ότι το Σύνταγμα είναι η υπέρτατη πολιτειακή ανάγκη. Οποιεσδή

ποτε δυσχέρειες δεν αποτελούν λόγο τροποποίησης του Συντάγματος ούτε και 

αποτελεl δ!καιο της ανάγκης, επειδή εμείς θέλουμε να διαφοροποι-ήσουμε αυτές 

τις ρυθμίσεις. 

Εξάλλου το δίκαιο της ανάγκης, όπως λέχθηκε, είναι μέτρο προσωρινό, για 

να αντιμετωπίσει μόνο μια έκτακτη ανάγκη, ενώ η τροποποίηση του Συντάγματος 

είναι πάντα μόνιμο μέτρο το οποίο μεταβάλλει τους πολιτειακούς θεσμούς. Και 

δε νομίζω να ισχυριστεί κανένας ότι η συνταγματική τροποποίηση την οποία 

κάναμε είναι προσωρινό μέτρο. Κι όταν λ-ήξει η έκτακτη ανάγκη, η πρόθεση μας 

είναι να την αποσύρουμε. Εξάλλου το γεγονός ότι δε συντρέχουν λόγοι έκτακτης 

ανάγκης αποδεικνύεται κι από το ότι από το 1964 μέχρι σήμερα, δηλαδή για 26 
ολόκληρα χρόνια λειτουργε( το Άρθρο 111 του Συντάγματος. Πώς μπορεί 

επομένως να προβληθεί μετά σοβαρότητας ο ισχυρισμός ότι σήμερα, μετά από 26 
χρόνια υπάρχει έκτακτη ανάγκη, για να ξεφύγουμε από το Σύνταγμα; 

Προβάλλεται όμως κι ένα άλλο επιχείρημα το οποίο έγινε και πολύ του 

συρμού. Ότι αφορά μόνο την ελληνική κοινότητα και δεν επηρεάζει την 

τουρκική. Μα το Σύνταγμα δεν κάνει τέτοια διάκριση. Ούτε κι είναι σωστό το 

επιχείρημα που επικαλούνται μερικοί ότι 8ήθεν επικαλούμαστε τους Τούρκους η 

αναμιγνύουμε τους Τούρκους σε θέματα που μας αφορούν αποκλειστικά.. Μα δεν 

ε(ναι έτσι τα πράγματα. Δεν είμαστε εμείς που το λέμε. Το Σύνταγμα το λέγει 

ρητά.. Το προβλέπει και μας το επιβάλλει και εμείς έχουμε υποχρέωση να το 

σεβαστούμε. Με λίγα λόγια αν υπήρχαν οι Τούρκοι στη Βουλή, θα ψήφιζαν μαζί 

μας γι' αυτό το θέμα και δε θα θεωρούσαμε ότι αναμιγνύονται. Τώρα επειδ-ή 

λείπουν και επικαλούμαστε αυτή τη συνταγματική υποχρέωση τους αναμιγνύουμε. 

Δε νομίζω να είναι σοβαρό επιχείρημα και είναι καιρός να σταματήσει. Είναι 

σαφές, κατά τη γνώμη μας, ότι η τροποποίηση του Συντάγματος δεν αποτελεί 

μονομερή ενέργεια και αποκλειστικότητα της μιας κοινότητας και μόνο είτε το 

θέλουμε είτε όχι, είτε μας αρέσει είτε όχι. Πέραν τούτου το Σύνταγμα 

κατοχυρώνει τα θρησκευτικά και εκκλησιαστικά ζητήματα, όχι στην κάθε κοινό

τητα, αλλά στη θρησκευτική ομάδα. Και μάλιστα ρητά απαγορεύει και στις 

κοινοτικές συνελεύσεις να ψηφίζουν νόμους γι' αυτά τα θέματα, μόνον αν εμείς η 

Βουλή των Αντιπροσώπων τα ανατρέψουμε. Και ασφαλέστατα ανατρέποντας 
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αυτά -όπως το έχουμε κάμει τώρα-είναι μ' αυτό τον τρόπο ακptβι()ς που 

αναμιγνύουμε και την άλλη κοινότητα σ' αυτά τα. προβλήματα. Γιατ(, αν είναι 

παρόντες οι Τούρκοι, αν αυτή η Βουλή tχει Τούρκους, θα ψηφίζουν μαζί μας γι' 

αυτά τα θρησκευτικά και εκκλησιαστικά μας ζητήματα. Και ε(ναι αυτό ακριβώς 

που το Σύνταγμα προσπαθεί να αποφύγει και γι' αυτό και χρειάζεται τη 

σύμπραξη και τη συνεργασία και των 8υο κοινοτήτων. Διότι είτε το θέλουμε είτε 

όχι μια τροποποίηση τέτοιας μορφής επηρεάζει και την άλλη πλευρά. 

Κύριε ΠpόεΟρε, είναι γι' αυτούς τους λόγους που εμείς επιμένουμε στη δική 

μας πρόταση και Οεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με τα τρία νομοσχέδια. Και 

μάλιστα πιστεύουμε ότι είναι ο μόνος τρόπος με τον οποlο μπορεί να βγούμε από 

τα αΟιέξοΟα τα οποία έχουμε 8ημιουργήσει. Να αποφύγουμε αυτή την αντι

παράθεση και τη σύγκρουση η οποία εξελ(σσεται μ 1 όλες τις συνέπειές της. Και 

αφού ψηφ(σουμε την πρόταση νόμου τη δική μας, να μπούμε αμέσως σ 1 ένα 

υπεύθυνο και σοβαρό διάλογο μ 1 όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές, Εκκλησία, 

Πολιτεία και Βουλή. Γιατί αποδείχθηκε ότι υπάρχουν οι βάσεις, υπάρχουν οι 

ευκαιρ(ες και υπάρχουν οι τρόποι, για να βρούμε λύσεις χωρίς τέτοια προβλήματα. 

Και μάλιστα οι κατάλληλες λύσεις και όχι αυτές τις οποίες εμείς πάμενα 

προσφέρουμε. 

Γνωρίζω ότι θα φροντίσουν οι συνάδελφοι να διασκε8άσουν τις εντυπώσεις. 

Δεν είναι εμένα ή εμάς που θα πείσουν. Εμείς έχουμε κάμει τις διαπιστώσεις μας 

και τις εκτιμήσεις μας. Το πρόβλημα είναι αυτός ο τόπος, αυτός ο λαός. Εκείνοι 

οι ενδιαφερόμενοι που θα 8οκιμάσουν αυτά τα οποία τους έχουμε κατασκευάσει. 

Και όταν θα αντιμετωπ(σουν προβλήματα, θα κάμουν και εκείνοι τις διαπιστώσεις 

τους. Και είμαι βέβαιος ότι θα μας θυμηθούν και θα απογοητευθούν. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης, με·rά ο κ. Παπαπέτρου και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ακούσαμε επί μια ώρα και πλέον διάλεξη 

για τις περιπέτειες που έχουμε οδηγήσει αυτό τον τόπο, για τα αμαρτήματα που 

έχουμε 8ιαπράξει αγνοώντας ότι ο τόπος βρίσκεται κάτω από τούρκικη κατοχή, 

3ιαταράξαμε τις σχέσεις Εκκλησίας και Πολιτείας εμείς οι αμαρτωλοί, έχουμε ... 
Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Ου3είς αναμάρτητος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Φαίνεται στο τέλος θα φανούν ποιοι θα είναι οι πιο αμαρτωλοί, κύριε 

Χαραλαμπίδη. Αν κάμετε υπομονή θα με ακούσετε και θα αντιληφθείτε. 

Πήραμε μαθήματα Συνταγματικού Δικαίου. Μας αναπτύχθηκε ότι είμαστε 

και αφελείς, γιατί οι ίδιοι επικαλούνται την παρουσία των Τουρκοκυπρίων, για να 

τροποποιήσουν θέμα της Ελληνικής Ορθο3όξου Εκκλησίας. Δεν έμεινε ειλικρινά 

επιχείρημα λογικΊ]ς η παραλόγου που να μην έχει αναφερθε(. Και διερωτάται 

κανένας, ειλικρινά, αν κάποιοι σ 1 αυτό το Σώμα ήταν πάντοτε παρόντες ή 

τουλάχιστον και 1 αν όεν ήταν στη Βουλή, όταν βρίσκονταν εκτός, στην πολιτική, 
αν ενόιαφέρθηκαν ποτέ να μάθουν την ιστορία επιτέλους, πως ξεκίνησε το θέμα. 

Ποιοι το 3ημιούργησοιν το θέμα; Ποιοι 3ι/;πραξαν το έγκλημα για να ο3ηγηθούμε 

εόώ; Ας δούμε λίγο την ιστορία, κύριοι συνά8ελφοι, και ας μην προσποιούμαστε 
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κάποιοι -το είπα άλλοτε, πρέπει να το επαναλάβω και τώρα-είτε τους μετα

νάστες είτε τους αμtαντωρύχους, που Οεν είχαν την ευκαιρία να βγουν στην 

επιφάνεια. για να μάθουν τα μαντάτα. 

Το θέμα του πολιτικού γάμου, κύριοι συνάδελφοι, ξεκlvησε το 1979 σε 

συζήτηση σ' αυτή τη Βουλή. Και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, ο σημερινός 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ., ο κύριος Γαλανός τάχθηκε αναφανδόν 

υπέρ της ψήφισης, της θέσπισης του πολιτικού γάμου. Ήταν ο εκ των εισηγητών 

ότι έπρεπε να τροποποιηθεί και το Σύνταγμα και να εισαχθούν οι νέες Οιατάξεις. 

Υπάρχουν τα πρακτικά της Βουλ'ής και μπορείτε να ανατρέξετε. Ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός τότε aε βρισκόταν στη Βουλ'ή, 'ήταν εκτός Βουλ'ής και 3εν εξέφρασε 

τις απόψεις του. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ήταν ο Λεόντιος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο Λεόντιος ακόμη 3εν είχε προσχωρ'ήσει, κόριε Χατζη3ημητρ(ου στο Δημο
κρατικό Συναγερμό. 

Ήταν, κύριε Χατζη8ημητρίου, η εποχή του πολιτικού γάμου, αλλά του άλλου 
πολιτικού γάμου, του λαϊκού μετώπου. Εμείς ήμασταν εκτός. 

Αλλά θα συνεχίσω. Εξαιτίας εκείνης της συζ'ήτησης που έγινε στη Βουλ'ή 
ακόμα και η ίδiα η Εκκλησία που λέει ότι είναι θέμα πίστεως και ότι τα περί 
εκσυγχρονισμού είναι βάρβαρη έκφραση και ότι είναι απαράδεκτο να αναφε
ρόμαστε για εκσυγχρονισμό-προέβη σε εκσυγχρονισμό του ίδιού της του κατα
στατικού. Θα σας διαβάσω τα λόγια της Αυτού Μακαριότητας του Αρχιε
πισκόπου και θα επανέλθω στην ιστορία της εισαγωγής του πολιτικού γάμου, 

κύριε Παναγιώτου. Είναι η εισαγωγή που κάμνει ο Αρχιεπίσκοπος στον 

Εκκλησιαστικό Χάρτη. 

«Απαραίτητος προϋπόθεσις προς ομαλήν λειτουργίαν μιας κοινωνίας είναι η 
ψήφισις Νόμων και Κανονισμών οίτινες να Οιέπωσι την κοινωνικήν συμβίωσιν ... » 
Έχω την εντύπωση ότι και ο γάμος αυτά αφορά. << ... και να ρυθμίζωσι τας 

σχέσεις των μελών της κοινωνίας προς άλληλα και προς αυτήν». 

Προχωρώ μια παράγραφο πιο κάτω τώρα, πάλιν με λόγια του Αρχιε

πισκόπου. «0 μέχρι σήμερον ισχύον Καταστατικός Χάρτης της αγιοτάτης ημών 
Εκκλησίας της Κόπρου ψηφισθείς το 1914, καίτοι υπηρέτησεν την Εκκλησίαν 
επωφελώς και επιτυχώς επί εξήκοντα και πέντε ολόκληρα έτη εις τι\ια τμήματα 
αυτού ήρχισε να μην ανταποκρίνεται πλήρως εις τας διαμορφωθείσας νέας 

συνθήκας ζωής. Διά τούτο από πολλού χρόνου διεπιστώθη η ανάγκη της 
αναθεωρήσεως τούτου». Αυτά έλεγε και ο Αρχιεπίσκοπος, δηλαδή, ότι χρειάζεται 
εκσυγχρονισμός του Δικαίου. 

Αλλά επανέρχομαι στην ιστορία, κύριοι συνάδελφοι, την πορεία που ακολου

θήθηκε, για να δούμε ποιοι δημιούργησαν πρώτοι το θέμα και γιατί βρισκόμαστε 

εδώ και συζητούμε. Ποίων στην επιμονή υποκύψαμε. 

Το 1982 -εσείς κύριε Παναγιώτου ήσαστε εκτός Βουλής τότε και ήσαστε και 
στην αντιπολίτευση προς την τότε κυβέρνηση- η Βουλευτ'ής του ΔΗ.ΚΟ. κυρία 

Ρήνα Κατσελλή ενεργώντας εκ μέρους της κοινοβουλευτικής της ομάδας, στην 
οποία αν'ήκετε σ'ήμερα και του κόμματος στο οποίο αν'ήκετε, του ΔΗ.ΚΟ. 3ηλα3'ή, 
εμμένοντας :rτην ανάγκη εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού Δικαίου είχε 
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εγγράψει στο Κεφάλαιο Δ ανάλογο θέμα. Το 1979 ο κοινοβουλευτικός σας 

εκπρόσωπος, υπαρχούσης της κατοχής που μας επισειεται συνέχεια και των 

κινδύνων του εσωτερικού μετώπου, ήθελε τροποποίηση του Συντάγματος. Το 

1982 χωρίς να αλλοιωθούν οι συνθήκες, υπαρχούσης της κατοχής, η κοινο

βουλευτική ομάδ:α στην οποία ανήκετε ενέγραψε θέμα στο Κεφάλαιο Δ ότι έπρεπε 

να προχωρήσουμε στην αναθεώρηση και στον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού 

Δικαίου. Και αν μεν ήταν αυτόβουλα οι βουλευτές που ενεργούσαν του ΔΗ.ΚΟ., 
κάπου φαίνεται να έχετε δίκαιο. Είναι ελεύθεροι άνθρωποι, ενεργούν όπως θέλουν .. 

Αλλά, ας δούμε την υπεύθυνη κυβέρνηση του ΔΗ.ΚΟ. τι έπραξε. Στις 
4.2.1983 το Υπουργικό Συμβούλιο, υπο την Προεδρία του κυρίου Σπύρου 

Κυπριανού, ΠροέΟρου του ΔΗ.ΚΟ., εν γνώσει του ότι υπήpχέ η κατοχή, εν γνώσει 
του ότι υπήρχε ο κίνδυνος διατάραξης των σχέσεων μεταξύ Πολιτείας και 

Εκκλησίας, εν γνώσει του ότt διατρέχαμε σοβαρότατους κίνδυνους, ξέρετε τι 

έπραξε, κύριοι του ΔΗ.ΚΟ; Αποφάσισε τη σύσταση Νομοπαρασκευαστικής 

Επιτροπής για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δικαίου κάτω από την 

προεδρία, όπως ξέρετε, του κυρίου Λουκή Σαββίδη, Δικαστή του Ανώ·τατου 
Δικαστηρίου. Αυτά δεν τα έπραξε ούτε ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ούτε,.:ι-ο 

ΑΚΕΛ, ούτε η ΕΔΕΚ, ούτε η Βουλή. Αυτά τα έπραξε η υπεύθυνη κυβέρνηση η 
ί ._.. / ι ι ι ό ' β λ' Α ' ' οπο α υιερωτουμαι αν αγνοουσε οτι ειμαστε υπ κατοχη και εισ ο η. υτο ειναι 

ένα από τα βασικά σας επιχειρ'ήματα. 

Η πιο πάνω Νομοπαρασκευαστική Επιτροπή περάτωσε, με βάση τις ~οθείσες __:. 
οδηγίες, και υπέβαλε την 'Εκθεση της τον Γενάρη του 1987. Στις 16 Μαρτίο; 
1988 -βρίσκεστο πλέον στη Βουλή, κύριε Παναγιώτου, και συνεπώς δεν δικαιο
λογείστε να το αγνοείτε-ύστερα από εισηγηση των αρχηγών ή των εκπροσώπων 

των πολιτικών κομμάτων, όπως γίνεται κάθε χρόνο, έγινε εισήγηση προς τtς 

πολιτικές ομάδες ή προς τα κοινοβουλευτικά κόμματα για τη διαγραφή διαφόρων 

θεμάτων από το Κεφάλαιο Δ τα οποία πιθανόν να θεωρούνταν είτε ότι ήταν 

ξεπερασμένα είτε για πρόοδο του έργου της Βουλfις. Μεταξύ των θεμάτων που 

εγίνετο εισήγηση προς διαγραφή, λόγω του μακρόχρονου που βρισκόταν στον 

κατάλογο χωρίς συζήτηση, ήταν και το θέμα που ενέγραψε η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. Η υπεύθυνη αυτη ομάδα, το κόμμα που σήμερα μας λέει: 

«Τι πράττετε αμαρτωλοί; Τι πράττετε εσείς που δεν γνωρίζετε ότι έχουμε 

εισβολfι; Τι πράττετε εσείς που δεν γνωρίζετε ότι πρέπει να βρ!σκονται και οι 

Τουρκοκύπριοι, για να μας πουν ποια είναι η ορθόδοξή μας θρησκεία»; Και τι 
'ήταν η απάντηση από πλευράς του ΔΗ.ΚΟ., του υπεύθυνου αυτού κόμματος, έχει 

σημασία. Ότι το ΔΗ.ΚΟ. θεωρούσε καυτό το θέμα για εκσυγχρονισμό του 

Οικογενειακού Δικαίου και σαν τέτοιο θα 1 πρεπε να συζητηθεί σε βάθος και 

πλάτος το συντομότερο μάλιστα από τη Βουλή. Δεν άντεχαν πλέον! Είχαν χάσει 

την υπομονή τους! Τι θα γίνει με αυτή την ομάδα, λέει; Το έγραψε από το 1982 
και οι αναίσθητοι, οι προοδευτικοί και σύγχρονοι συνάδελφοί τους αδιαφορούσαν 

να συζητήσουν το θέμα! Και αγανάκτησαν και είπαν επιβάλλεται -και για να μην 

πούμε μέσα στη Βουλή να κηρυχθεί και επείγον, κοcι για να μην πούμε αν έχει 
εισβολή και κατοχή και για να μην πούμε αν θα διαταραχθούν οι σχέσεις μας με 

την Εκκλησία, τους προκαθήμενους και όλους όσους ασχολούνται με όσα οι 

αρχιερείς ασχολούνται- επέμεναν ότι έπρεπε επειγόντως να αρχίσει η συζήτηση. 

Και άρχισε όντως η συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. Μεταξύ 

των άλλων που προσήλθαν να καταθέσουν -συνεχίζει η συνέπεια του κόμματος, 

πάντοτε συνεπείς στις αρχές τους, έπρεπε να εκσυγχρqν!σουμε το Δίκαιο, έπρεπε 



1724 

να τροποποιήσουμε το Σύνταγμα-ήταν και η γυναικεία οργάνωση του ΔΗ.ΚΟ. 1 
ΓΟΔΗΚ, η οποία σε κοινό έγγραφό της με 3ιάφορες άλλες γυναικείες οργανώσεις, 
μεταξύ των άλλων,κύριε Πανοcγιώτου, (γυναικεία οργάνωση του κόμματός σας, 

όχι του δ:ικού μας, του δικού σας), έλεγε και τα ακόλουθα: Δεν ξέρω πόσο 

ανεύθυνες είναι οι γυναίκες. Εγώ Οεν το λέω, εσείς το εlπατε από του βήματος 

της Βουλής. Οι χαρακτηρισμοί είναι Οικο( σας. Ακούστε τι έλεγαν, χωρίς να 

λαμβάνουν υπόψη την κατοχή και τα θρησκευτικά έθιμα του τόπου. 

«Γάμος: Να ρυθμίζεται από την Πολιτεία και όχι την Εκκλησία.» Εντελώς 

επανάσταση, άκυρος ο εκκλησιαστικός γάμος! »Να τροποποιηθεί το Άρθρο 111 
του Συντάγματος που 8εν είναι θεμελιώδες Άρθρο και να εισαχθεί και ο 
πολιτικός γάμος τον οποίο έχουν οι Τουρκοκύπριοι» Ε!, κύριε, Οεν συμβουλεύτηκαν 
τους 3ικηγόρους του κόμματός τους. Όρμησαν ακάθεκτες. Εξάλλου, όπως είπε 

και ο κόριος Παναγιώτου, άλλο η θεωρία και άλλο η πράξη. Άλλο η 3ημοκοπία 

και η δημαγωγία και άλλο όταν είσαι στη θέση να πάρεις τις πολιτικές 

αποφάσεις. Εκε! επανέρχεσαι. Ας τους άλλους. Εξάλλου ως ε8ώ οι θέσεις 

διατυπt~νο\Ι'ται, γιατ( δεν υπήρχε το θέμα της ψηφοθηρίας. Δεν αντέδρασε ακόμα 
η Εκκλησlα, για να δούμε πόσο θεωρητικοί εlμαστε στις θέσεις. 

Συνεχίζω όμως, γιατί έχει σημασία η θέση της ΓΟΔΗΚ. «Η ΚόΠρος είναι η 
μόνη Ευρωπαϊκή χώρα ... «, κύριε Παναγιώτου, >>... που 8εν δέχεται και δεν 

ανα,γνωρίζει τον πολιτικό γάμο για τους ορθόδοξους κατοίκους της με αποτέλεσμα 

να. δημιουργούνται ανεπιθύμητα αποτελέσματα και τεράστια προβλήματα». Δεν 

ξέρω ποια προβλήματα αντιμετωπίζουν οι γυναικείες οργανώσεις, μεταξύ των 

οποίων και η δική σας, φαίνεται όμως ότι θα τα έχουν διαπιστώσει. «Ήδη η 

Ελλάδα έχει τροποποιήσει ... », λέει, << ... το θέμα γάμος και έχει εισαγάγει τον 

πολιτικό γάμο. Είναι ωφέλιμο 8ε είναι πιο e:παναστατικές ακόμα οι εισηγήσεις. 

«Διαζύγιο:>> Κύριε Παναγιώτου, γιά το όνομα του Θεού, διαζύγιο! ((Να 
εκδικάζεται από την Πολιτε!α, επειδή έχει την ευχέρεια να αποδέχεται τρόπους 

σκέψεως που η Εκκλησ(α δεν αποδέχεται)). Αυτά τα έλεγε το κόμμα σας ή ένα 
κομμάτι από το κόμμα σας. «Η λύση του γάμου πρέπει να στηρίζεται, όχι στους 

στεγανούς χώρους αντικειμενικών κριτηρίων, αλλά στα υποκειμενικά κριτήρια των 

συζύγων και κυρίως στη θέληση των 8υο συζύγων να διαλύσουν το γάμο 
(συναινετικό διαζύγιο)». Κύριε Παναγιώτου, η επανάσταση ήταν μέσα στο κόμμα 

και εσείς δεν το αντιληφθήκατε! Συναινετικό διαζύγιο. Και πάλιν οι εμπειρίες 

του Ελληνικού Δικαlου είναι ουσιαστικές και χρήσιμες. «Επlσης οι λόγοι 

διαζυγίου να είναι ενιαίοι, χωρlς καμιά παρέκκληση προς όφελος οιουδήποτε των 

συζόγων. ΓΟΔΗΚ, Μ. Μιχαηλί3ου». 

Μετά που άρχισε η συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι, φυσικά υπήρξε και η πρώτη 

αντ(δραση από πλευράς της Εκκλησlας. Οπότε παρουσιάστηκε το φαινόμενο, το 

υπεύθυνο πολιτικό κόμμα που ναρκοθέτησε, όπως ακούσαμε προηγουμένως -εμείς 

το ναρκοθετήσαμε-τα θεμέλια της σχέσεως μεταξύ Πολιτείας και Εκκλησίας, το 
υπεύθυνο αυτό πολιτικό κόμμα συναισθάνθη ότι αυτοί οι ναρκοθέτες προσπαθούν 

να εκθεμελιώσουν θεσμούς. Εμείς είμαστε θρησκευόμενοι. Αυτοί είναι άθεοι, 

1 λύκοι, άθρησκοι! Συνεπώς κάπου πρέπει να δούμε πού πάει το πράγμα. Και όταν 

αντιλήφθηκαν ότι η Εκκλησ(α έτσι αντιδρούσε, υπαναχώρησαν, γιατ( σκέφθηκαν 

ότι μέσα στο Χριστεπώνυμο πλήρωμα ψηφίζουν. Και αν πάρουν αντίθετη θέση 

από ότι για δεκαετlες υποστήριζαν, θα είχαν τα πολιτικά και τα κομματικά 

οφέλη. Κι έτσι αντιστράφηκαν οι όροι. Και άρχισαν να υπαινίσσονται ότι 

εlμαστε εμε(ς οι ανεύθυνοι που ακολουθήσαμε τη δική τους πρόσκληση να μπούμε 
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στη συζήτηση, για να εκσυγχρον(σουμε το Οικογενειακό Δίκαιο. Και όταν ήλθε η 

ώρα που έπρεπε να καθήσουμε με σοβαρότητα να 8ούμε πώς τροποποιείται ή πώς 

εκσuγχρονίζετοcι επιτέλους το Οικογενειακό Δίκαιο, με βάση την Έκθεση της 
Νομοπαρασκευαστικής Επιτροπής που οι ί8ιοι είχαν 8ιορίσει, μας είπαν ότι 

εlμαστε το λιγότερο και ανιστόρητοι. 

Δtερωτούμαι αλήθεια πόση υπευθυνότητα υπάρχει σε κόμματα που 

εγγράφουν ένα θέμα, επιδ:ιώκουν τη συζήτησή του, επιδ:ιώκοuν 8ήθεν με πάθος την 

τροποποίηση κάποιου θεσμού κοcι όταν έλθει η ώρα να υλοποιήσουν οι άλλοι ή να 

απο8εχθούν τις δικές τους θέσεις λεν ((συγγνώμη είστε και ανεύθυνοι)), Έτσι -είναι 

η υπευθυνότητα! Βεβαίως αυτό είναι συμπεριφορά πολιτικά υπεύθυνων ανθρώπων! 

'Ακαιρη, λέει, η ανακαίνιση με βάση τα 8ε8ομένα. Το είπε οκτώ φορές. 

Διαταράξαμε τις σχέσεις χωρίς να συντρέχει λόγος. Εμείς! Έχουμε προκαλέσει 

σύγκρουση μεταξύ Πολιτείας και Εκκλησίας. Εμείς! Δηλα3ή η ΕΔΕΚ, το 

ΑΚΕΛ και ο ΔΗ.ΣΥ. Το ΔΗ.ΚΟ. 3εν έχει χαπάρι. Κύριε ελέησον! Τι κάμνετε 

εσείς εδώ; Ακούσαμε για λύκους, ακούσαμε για πρόβατα. το μόνο που 8εν είπε ο 

Αρχιεπίσκοπος είναι ποια είναι τα μαντρόσκυλλα, για να προστατεόουν τα 

πρόβατα από τους λόχους. Θα το ακούσουμε σιγά-σιγά και αυτό. 

Κάτω από συνθήκες κατοχής, λέει, θα 'πρεπε να τα είχαμε αποφύγει και να 

είμαστε πιο υπεύθυνοι. Μας είπαν ακόμα ότι δεν ήταν ώριμο το θέμα, είπε ο 

κύριος Παναγιώτου. Δεν ήταν ώριμο. Τι κάνατε; Σας έλειπε η σύνεση. Αβέβαιο 

το μέλλον. Εμείς γνωρίζαμε, λέει, εξ υπαρχής τις αντιδράσεις. Αλλά, αν τις 

γνωρίζατε, τότε γιατί εγείρατε το _θέμα; Και ποιοι φέρουν την πολιτική ευθόνη; 
Εμείς που υπεύθυνα έχουμε υιοθετήσει κάποιες εκθέσεις καθ' υπόδειξη και κατ' 

απόφαση δική σας ή εσείς οι οποίοι εγκαταλείπετε τις θέσεις τις αρχικές; Και 

πιστεύετε ότι κατ' αυτό τον τρόπο υπεόθυνα θα βγείτε στον κόσμο και θα τον 

παραπλανάτε ότι «ξέρετε, εμείς νίπτουμε τας χείρας μας, είμαστε οι Πόντιοι 

Πιλάτοι, ουδεμία ευθύνη φέρουμε, γιατί ναι μεν το εγγράψαμε το θέμα, ναι μεν 

εισηγούμαστε να συζητηθεί, ναι μεν εισηγηθήκαμε το συναινετικό διαζόγιο, αλλά 

όταν ήλθε η ώρα, ως υπεύθυνοι πολιτικοί άνδρες, προκειμένου να πάρουμε την 

ψήφο σου λαέ, αναιρέσαμε τα όσα είπαμε, υπαναχωρήσαμε και είπαμε ότι αυτά 

είναι για όσους δεν αισθάνονται την ευθόνη που τους έχει δώσει ο λαός». 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακοόεται) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα έλθω, κύριε Σολωμή, κάνετε υπομονή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απόψε θα έχουμε όλοι υπομονή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακόμα ο κόριος Παναγιώτου, κύριοι, εκφράζοντας φυσικότατα τις σκέψεις του 

ΔΗ.ΚΟ., ε(πε: « 'Επρεπε να σκεφθούμε μέσα από τις τόσες πληγές αν θα 'πρεπε 
να ανοίξουμε και άλλες πληγές)), Ειλικρινά, δηλαδή, διερωτάται κανένας πόση 

πολιτική υποκρισία μπορεί να υπάρχει. Εμείς ανοίξαμε πληγές και όχι εκείνοι 

που ενέγραψαν το θέμαl Εμε(ς ανο(ξαμε πληγές στις ή3η υπάρχουσες, όλως 

αιφνίδια, χωρ(ς να προϋπάρξει θέμα. Ξέχασαν ότι πολεμούσαν από το 1979, το 
1982, το 1983, το 1987, το 1988 οι ίδιοι πώς έπρεπε να ανοιχθούν αυτές οι 

πληγές. Σήμερα διαπίστωσαν πληγές. Τότε δεν τις γνώριζαν. Αυτό λέγεται 

πολιτική συνέπεια. Αυτό λέγεται πολιτική υπευθυνότητα και αυτό λέγεται 
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πολιτική ανευθυνότητα όσων με συνέπεια υπηρέτησαν κάποιες αpχ~ς:' Ή θέλουν 
πράγματι να Οουν σύγχρονους τους ανθρώπους και 8ιαπιστώyούν σήμερα τα 
προβλήμοιτοι. Κοιι τι σημαίνει δηλοιδή; Ότι όποτε οιποφοισίσεί η Εκκλησίοι, με 
την οποία δεν έχουμε καμιά διαφορά και δεν θα 'πρεπε να είχαμε, για.τι δεν 
αποκλε!σαμε τον εκκλησιαστικό γάμο με κανένα τρόπο, και το γνωρίζετε 

καλύτερα από όλους, δώσαμε απλώς το Οικαlωμα επιλογής σε όσους θέλουν. Ο 

Χριστός, κύριοι που θρησκεύετε φαίνεται περισσότερο από μας, είπε: « 'Οστις 
θέλει οπίσω μου ελθείν». Δεν είπε ότι όσ9Υ δεν έρχονται να τους αποκαλείτε 
λύκους και πρόβατα και λuκοπρόβατα ή μvbποιεσ8ήποτε άλλες ύβρεις. Έπρεπε 
να σκεφθούν πολλές φορές ποιοι ε~cii' αυτοί που διασύρουν το όνομα της 
Εκκλησίας, ποιοι είναι αυτοί 7'5' έχουν εκδιώξει το εκκλησίασμα από τις 
εκκλησίες, ποιοι είναι αυτο~που συναγωνίζονται εμπόρους ολκής, ποιοι είναι 

αυτοί οι οποίοι ενεργού~ατ' αντίθεση προς τη Χριστιανική διδασκαλία και όχι 
να στρέφονται ενάντια στη Βουλή. Δεν είμαστε εμείς που εμπορευόμαστε 

μετοιλλείοι ή ξε~ο{ε'ίοι ή 8ισκοθήκες χ&ριν της Εκκλησίας κοιι της θρησκείοις, 
είναι κάποιο_~άλλοι. Και έπρεπε πολύ σοβαρά να σκεφθούν, όταν ύβριζαν τους 

αντιπροσ,_ώΠΟυς του λαού ή όταν κόπτονται ότι δήθεν ενδιαφέρονται για τα 
πρόβά:tά τα οποία πληρώνουν με επιταγές άνευ αντικρίσματος χάριν της 

~ριστιοινικής θρησκείας. 

Είναι στιγμές που πρέπει κάποιοι να σοβαρεύονται σ' αυτό τον τόπο, των 

ιεραρχών μη εξαιρουμένων ή μερικών εκ τούτων μη εξαιρουμένων. Και λυπούμαι 

γιατί μιλώ με τον τρόπο που μιλώ, αλλά είναι αδύνατο πλέον να ανεχθεί κανένας 

το βαθμό της υποκρισίας. Και όσοι αισθάνονται και σκέφτονται και πιστεύουν 

πραγματικά στη θρησκεία, θα πρέπει κάποτε να πουν τα σύκα-σύκα και τη 

σκάφη-σκάφη. Και αυτοί οι οποίοι υποτίθεται πως αντιπροσωπεύουν εδώ το 

Χριστό μετέτρεψαν, ναι, αν θέλετε, τον Οίκο του Θεού σε οίκον εμπορίου. Το 
λέω έτσι, γιατί έτσι είναι. Και όποιος το αμφισβητεί, ας το πει. Και η 

αντ(δραση δεν είναι τυχαία, κύριοι, στην τροποποίηση του Συντάγματος. Μας το 

έκαμαν ξεκάθαρο ότι δεν είναι ο πολιτικός γάμος που τους ενοχλεί και 

οπωσδήποτε ούτε τα διαζύγια για τα οποία, όπως είπε ο κύριος Παναγιώτου, 

περίπου συμφώνησαν. Είναι η αντίδραση -και το είπε ο Αρχιεπίσκοπος και σε μια 

συνέντευξη στην εφημερίδα ,,Αγών»-γιατί αν η πρώτη τροποποίηση αφεθεί να 

περάσει απαρατήρητη, και αφορά τους γάμους για. τους οποίους ολίγον ενδια.
φερόμοιστε, τότε η 8εύτερη θα αφορ& ίσως τη φορολογίοι της περιουσίοις. Τη 

φορολογία των επιχειρήσεων. Και είναι εκεί που ήταν η ανησυχία. Και είναι 

λυπηρό, αλλά θα πρέπει να λέγεται η αλήθεια, γιατί αυτή είναι, κύριοι, την 
ομολογούν οι ίδιοι. 

Κα.ι συνεπώς δεν είναι δυνατό να. έρχονται εδώ κάποιοι και να λεν ,,ξέρετε 
είναι και αντισυνταγματικό το θέμα.>). Κα.ι γιατί είναι αντισυνταγματικό, 
διερωτάται κανένας. Απλούστατα., γιατί λείπουν οι Τουρκοκύπριοι να. ψηφίσουν 
περί της πίστεως μας. Ή αμφισβητείτοιι το 8ικοιίωμοι στους Ελληνοκύπριους 

Ορθοδόξους νοι οιποφαίνονται περί της θρησκείας, έτσι λέει η Εκχλησίοι. Λέει ότι ..... 
Κύριε Δημητριάδη, α.ν έχετε την καλωσύνη και είστε πιο προσεκτικός ίσως θα. 

' 'θ ''!:> , ' , ειστε πιο υπευ υνος κα.ι στην ομαοα σας, οταν πα.ιρνει α.ποφασεις. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Περίμενα. να. ακούσω κάτι παραπάνω γι' αυτό. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είπαν θα σας αφορίσουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν ανησυχώ για τον αφορισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνεχίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα κάνετε υπομονή και θα συνεχίσουμε. 

Ε(ναι θέματα πίστεως ο γάμος, λέει. Έτσι ήταν το πρώτο επιχείρημα. 

Τώρα, αν είναι ή όχι θα το πουν άλλοι. Υπάρχουν και κάποιες διατάξεις στη 
συνέχεια που θα σας Οιαβάσω από κάποιους Αποστόλους. Εκείνοι ήξεραν 
καλύτερα από μας σίγουρα, γιατί ήταν οι ΟιΟάσκαλοι του ,Χ(:)ιστιανισμού. Δεν 
αναγνωρίζουν, έλεγα, σε μας το δικαίωμα να απο_(ραινόμαστε που είμαστε 
Έλληνες Ορθόδοξοι Χριστιανοί, αλλά, λέει, αν ήταν' όλοι οι Βουλευτές, και οι 
Τουρκοκύπριοι, και εγινόταν η τροποποίηση,/ε! ,,τότε μάλιστα, γιατί θα είχαμε 
τους Μουσουλμάνους να αποφαίνονται ε7'["6pθοδόξων θεμάτων της πίστεως. Και 
αυτό είναι επιτρεπτό, είναι και συντ,αγ(ατικό και θα εγίνετο και απο3εκτό. Αυτό 
είναι το επιχείρημα. ϊ'πάρχ~ι/7iολλή λογική και βάση. Υπάρχει και νομική 
σημασ(α και παρερμηνεύουμ:έ' το γεγονός ότι αφορά μόνο την Ελληνοκυπριακή 
κοινότητα και προσπαθοόμε να ερμηνεόσουμε την αναφορά 1/86. Εκείνη 
αφορούσε τις βουλευτικές εκλογές και αναφέρεται και στους Τουρκοκύπριους, 

κύριε Παναγιώτου. Και είστε νομικός και έπρεπε νd προσέξετε το λεκτικό της / 
Απόφασης εκείνης. Αλλά aε θα ασχοληθώ με τα συνταγματικά, θα σας/ 
απαντήσουν άλλοι, γιατί 3εν είναι αυτή η πρόθεσή μου, / 

Δόθηκε, λέει ο κύριος Παναγιώτου, και η ευκαιρία συν3ιαλλαγής. Β~β--εiια, οι 
διαλλακτικοί! Για πρώτη φορά υποστηρίζουν το διάλογο. Το ΔΗ,ΚόΙ Κατά 
κανόνα τους αποκαλούμε απορριπτικούς. Τώρα υποστη.ρίζ9~ το Οιάλοyο. 
Εγεννήσατε εσείς το θέμα, αυτοί οι μεσολαβητές. / 

Θα σας Οιαβάσω, κύριε Παναγιώτου, μια επιστολη,πολύ συντηρητική, που 
απέστειλα στις 3 Ιουλίου στον Αρχιεπίσκοπο, μερικά1 :;ουλάχιστον σημεία, για να 
δείτε τη διάθεση της Εκκλησίας. Με αυτή εισ'ηyοόμουν να αναλάβω κάποια 
πρωτοβουλία και σας δίδω και την απάντήση πΌυ πήρα στη συνέχεια. Την 
απάντηση Οεν την πήρα φυσικά από τον ΑρχιεJtiσκοπο, την πήρα από κάποιους 
Επιτρόπους καθ' υπόδειξη άλλων. ' 

<(Εφαρμοστέο Δίκ~tο>> Δε θα σα,ι{ απασχολήσω με τα υπόλοιπα στα 
οποlα αναφερόμουν, απλώς στο Εφαρμοστέο Δίαιο. 

«Επειδή αντιλαμβάνομαι τους φόβους και τις ανησυχίες Σας, χωρίς, οφείλω 
να πω, και να τους συμμερίζομαι, πως αν το Δίκαιο που αφορά τη λύση του 
γάμου Οιαμορφώνεται από τους κατά καιρούς Βουλευτές και όχι την Εκκλησία, 

πιθανόν να οΟηγήσει στην εύκολη 3ιάλυση οικογενειών, εισηγούμαι τα ακόλουθα:-» 

Αυτά έλεγε ο Αρχιεπίσκοπος~. ήταν τα επιχειρήματά του. Και έλεγα, παρά το 
γεγονός ότι Οεν τα ασπάζομαι εντούτοις να σας εισηγηθώ κάτι που ίσως βοηθήσει. 

«(α) Διαγραφεί η Διάταξη ... » Ακοόστε τώρα πόσο συντηρητικός είμαι, 
αντίθετος με τις αρχές και τις Οικές σας, φαντάζομαι, των γυναικείων 

οργανώσεων του κόμματός σας, του κόμματός μου και των άλλων 

κομμάτων. 
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«(οι) Διοιγροιφεί η Διάταξη που προστέθηκε με την τροποποίηση του 

Άρθρου 111 με βάση την οποίοι η Βουλή μπορεί, οιφού ακούσει 
τις απόψεις της Ελληνικής ΟρθοΜξου Εκκλησίας της Κύπρου νοι 

τροποποιεί τους λόγους διαζυγίου. 

(β) Ποιροιμείνει αυτούσιοι η Διάταξη σύμφωνοι με την οποίοι: 

(<Το Οιαζύγιον χωρεί μόνον -

Δια τους εις τον Καταστατικόν Χάρτην της Αγιωτάτης 
Εκκλησ(ας της Κύπρου λόγους ως ούτοι ισχύουν κατά την 

ημερομηνίοιν ψηφίσε(>)ς υπό της Βουλής των Αντιπροσώπων του 

περί της Πρώτης Τροποιήσεως του Συντάγματος Νόμου του 

1989, εφ' όσον ούτοι Οεν αντίκεινται προς το Σύνταγμα. 

Στο σημε(ο τούτο αισθάνομαι την ανάγκη να επαναλάβω όσα και Οι&; ζώσης 
Σοις οινέπτυξοι, πως δηλοιδή επιβάλλεται η τροποποίηση του 'Αρθρου 225 του 
Καταστατικού Χάρτη με το ακόλουθο 'Αρθρο:» Παρέθετα το 'Αρθρο που 

προβλέπει ο Αστικός Κώδικας ;-ου 1946. 

Για να καταλάβετε, Οιερωτούμαι αν θα πρέπει να Οιαβάσω πιο.κάτω. Του 
πρόσφερα και προσχήματα για να αποφύγουμε τη Οιαμάχη. Η απάντηση ποια 

ήταν, κύριε Παναγιώτου, σ 'αυτό το Οιάλογο; 

Στις 5 Ιουλίου, προτού προλάβει η επιστολή μου να πάει ή όταν ήταν στα 
χέρια τους πήρα το ακόλουθο ψήφισμα. Εν τω μεταξύ έχετε υπόψη σας ότι 

προτού στε(λω την επιστολή εlχα δει τον Πανιερώτατο Μητροπολ(τη Λεμεσού, 

του ανέπτυξα τις θέσεις και αποκόμισα την εντύπωση ότι όντως βρισκόμαστε σε 

κάποιο στάΟιο που θα μπορούσε να συνΟιαλλαγούμε. Λέω, ήταν μια πρωτοβουλlα 

η οποlα αποσκοπούσε σ' αυτό το οποίο ειπατε εσεtς και μάλιστα ήταν εντελώς 

συντηρητικ'ή. Ανέτρεπα τα πάντα. Απάντηση: 

«ΙΕΡΑ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΣ ΛΕΜΕΣΟΥ 

ΨΉΦΙΣΜΑ 

Εμείς όλοι οι κληρικοί της Ιεράς Μητρόπολης Λεμεσού κοιι όλοι οι 

εκλελεγμένοι οιπό το λοιό Εκκλησιαστικοί Επίτροποι της Ιεράς Μητρόπολης 

Λεμεσού, σε κληρικολοι'ίκή σύσκεψη μοις στο Μητροπολιτικό Νοιό Ποιντοινάσσης 
Καθολικής, την 5η Ιουλίου 1989 κοιι ώροι 5η μεταμεσημβρινή οιποφοισίσοιμε 

ομόφωνα να καταδικάσουμε την τροποποlηση του 'Αρθρου 111 του Συντάγματος 
με την οποία εισάγεται ο πολιτικός γάμος και για τα μέλη της Εκκλησίας και 

παίρνει η Βουλή το Οικαtωμα της νομοθετήσεως πάνω σε θέματα πίστεως, όπως 

είναι οι λόγοι και ο τρόπος εκδόσεως διαζυγ(ου σε θρησκευτικό γάμο. 

Καλούμε τους Βουλευτές που περιφρονώντας τη Χριστιανική μας θρησκεία 
και παράδοση ... >> - εμείς περιφρονήσαμε τη Χριστιανική μας θρησκεία - « ... 
ψ'ήφισοιν την εν λόγω τροποποίηση, νοι επανορθώσουν το λάθος τους, άλλως 

αποσύρουμε την ψήφο μας από αυτούς και τους καλούμε να παραιτηθούν του 

βουλευτικού τους αξιώματος, γιατί έπαυσαν να μας εκπροσωπούν». Ωσάν να 

είμαστε Βουλευτές Εκκλησιαστικών Επιτρόπων. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτή ήταν η απάντηση στο Οιάλογο, κύριε Παναγιώτου. 

Και γνωρίζετε πολύ χαλά και το τονίσατε ότι και η πρόταση/ αντιπρόταση που 

ήλθε σε σας ήταν να χωρίσουμε το πολιτικό από το εκκλησιαστικό. Θαυμάσια! 

Τότε ποι-α είναι η διαφορά του παρόντος καθεστώτος; Από το παρόν καθεστώς 

ποια θα ήταν η διαφορά πλην της αναγνώρισης του πολιτικού γάμου; Γιατί το 
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«θρησκευτικό>J εννοούσαν να Οικά.ζουν με τα υπάρχοντα Εκκλησιαστικά Δικα

στήρια. Εκτός και αν Οεν το εννοούσατε ότι ήθελε εκσυγχρονισμό το Οκογενειακό 

μας Δ(καιο, εκτός κι αν Οεν εννοούσατε όσα λέγατε στο υπόμνημα ότι πρέπει οι 

λόγοι να ψηφ(ζονται από τη Βουλή και να εκΟικάζονται οι υποθέσεις του 

3ιαζυγίου από την Πολιτεία. 

Είναι ανάγκη ίσως να λεχθεί και κάτι ακόμα για τη 3ιαστρέβλωση από 
μέρους της Εκκλησίας. Προβάλλεται το επιχείρημα, και προβλήθηκε όταν 

εσυζητείτο η τροποποίηση του Συντάγματος ότι <<προσέξετε γιατί με τον πολιτικό 

γά.μο εκείνο το οπο(ο προσπαθείτε να εισάξετε είναι να αλλοιώσετε την εθνική 

μας ταυτότητα.. διατρέχουμε κίνδυνο>>. Και προσποιούνται κά.ποιοι, ακόμα και 

από του βήματος της Βουλης, και ίσως κάποιοι από τους συναδέλφους να βγουν να 

μας το πουν -σας προλαμβάνω κύριοι, για να αποφύγετε τον σκόπελο- ότι ο 

πολιτικός γάμος ισχύει στην Κύπρο με βάση το Κεφάλαιο 279 και φέρει 

ημερομηνία 23 Ιουνίου του 1923. Επίσης έχει κατοχυρωθεί από το Άρθρο 22 
του Συντάγματος το οπο(ο, όπως ξέρετε όλοι, έχει υπογραφε! από τον Εθνάρχη 

Μακάριο και Προκαθήμενο της Ορθο36ξου Ελληνικής, Αυτοκεφάλου Εκκλησίας 

της Κύπρου, αναγνωρίζοντας το Οικαίωμα σύναψης πολιτικού γάμου σε οποιο

Οήποτε Ελληνοκύπριο με ετερόδοξο, αλλόθρησκο, Μουσουλμάνο οποιασδήποτε 

άλλης φυλής. Το μόνο που δεν επέτρεπε το Σύνταγμα και ο παλαιότερος Νόμος 

ήταν η σύναψη πολιτικού γάμου μεταξύ Ελλήνων Ορθο36ξων, μεταξύ Τουρκο

κυπρίων και Ελληνοκυπρ!ων με Τουρκοκυπρίους. Κατά τα λοιπά η εθνική μας 

ταυτότητα για τόσα χρόνια δεν αλλοιώθηκε, παρά το γεγονός ότι ο κίνδυνος 

προέρχεται εξ Ανατολών ή εξ Δυσμών κτλ. Παρά το γεγονός ότι η Εκκλησία η 

ίδια υποχρεώνει όσους νυμφεύονται Μουσουλμάνους ή Μουσουλμάνες ή αλλό

θρησκους ή ετερόδοξους να συνάπτουν πρώτα πολιτικό γάμο και στη συνέχεια τον 

θρησκευτικό. Εlναι επιταγή της Εκκλησίας, το ζητούν, το αξιούν. Και 

επιχειρηματολογούν ότι αυτός ο λάος που Οεν αλλοιώθηκε η εθνική του ταυτότητα 

για χιλιάδες χρόνια που ήταν σκλάβος, για δεκαετίες που γνώριζαν ότι υπήρχε ο 

πολιτικός γάμος, θα αλλοιωθεί τώρα, όταν παντρεύεται Έλληνας με Έλληνα με 

πολιτικό γάμο. Δηλαδή, αν έχει το δικαίωμα επιλογής, αυτό ε(ναι το έγκλημα! 
Θα αλλοιωθεί η εθνική μας ταυτότητα. Δεν αλλοιώνεται, αν πάρουμε Ιρακινή, 

δεν αλλοιώνεται αν πάρουμε Αιγύπτιο, δεν αλλοιώνεται αν πάρουμε ΣουηΟέζα, 

Δανή ή Εγγλέζο ή τα αντίθετα και όλα αυτά τα οποία συμβαίνουν σήμερα. θα 

αλλοιωθεί η ταυτότητα, μας λεν, αν κάποιοι δεν πιστεύουν στο Χριστιανισμό και 

θα παντρεύονται μεταξύ τους με πολιτικό γάμο. 

Μέχρι σήμερα δεν ακούσαμε από κανένα Αρχιερέα να καθαιρέσει τους 

Δημάρχους που έχουν συνάψει εκ~τοντάδες ή χιλιάδες γάμους. Δεν ακούσαμε να 
ανησυχούν ότι οι Δήμαρχοι διαπράττουν ιεροσυλία. Διαπράττει η Βουλή όμως 

ιεροσυλία, γιατί είπε ναι, όποιος θέλει -αφού ανεχόμαστε και με βάση το 

Σύνταγμα αναγνωρίζουμε την ανεξιθρησκεία- του επιτρέπουμε να πιστεύει και αν 

θέλει να ε!ναι Μαρων!της, Λατ(νος, αιρετικός, ότι θέλει, αλλόθρησκος -και είναι 

κατοχυρωμένος από το Σύνταγμα-αν του δώσουμε και την ελευθερία να επιλέγει 

πέραν της θρησκείας και το είδος του. γάμου, είμαστε προβατόσχημοι λύκοι κτλ. 

Και θα μας αφορίσουν μάλιστα! 

Αυτά, αν είναι σοβαρά πράγματα και αν ε!ναι η πραγματική αιτ(α της 
διαφοράς. Και αντί που έπρεπε όλοι, όλοι σ 1 αυτό το Σώμα -ιδιαίτερα εκε(νοι 

που δημιούργησαν το θέμα-να σταθούμε και να πούμε ότι αυτή η Βουλή νομοθετεί 
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με β·άση κάποιες αντιλήψείς , με βάση κάποιες πεποιθήσεις πάνω στα ανθρώπινα 
δικοcιώματα ... Τι σημα(νει ((αν. διανυκτερεύσει η σύζυγος εκτός του σuζυγικοό 
οίκου είναι λόγος 8ιαζυγίου για τον άν8ρα και αν ο σόζυγος 8ιανυκτερεόει μόνιμα 
8εν είναι λόγος 8ιαζυγίου για τη γυναίκα». Αυτή είναι η πίστη σας στην ισότητα; 
Αυτός είναι λόγος, ιf>στε να μην αισθανθο\Jμε την ανάγκη ότι χρειάζεται 
εκσυγχρονισμό το Οικογενειακό μας Δίκαιο; Είστε ικανοποιημένοι με όσα ισχόουν 

όσον αφορά τη σχέση 8ιατροφής; Δέχεστε ότι κάποιος πλοόσιος μπορεί να 

παντpεuτε( κάποια άπορη, να την σταματήσει και από τη δουλειά της, αυτ'ή να 
ζει θαυμάσια, αργότερα όμως να την εγκαταλείπει, να εκ8ί8εται το 8ιαζόγιο και 
8ικαίωμα 8ιατροφής η άπορη κόρη να μην έχει! Η άπορος κορασίς, για να το 
ωραιοποιήσουμε. Όλα τούτα δεν σας ανησυχούν; Εκε(νο που σας ανησυχεl εlναι 
γιατ( λείπουν οι Τούρκοι να τροποποιήσουμε μαζί, κι.χλέ, το Σύνταγμα; Για το 

όνομα του Θεού! 

Κύριοι συνάδελφοι, διερωτοόμαι αν θα πρέπει να ιχναφερθώ σε αγιογραφικά 
8ε8ομόνα και ιστορικά 8ε8ομόνα τα οποία θα βοηθήσουν να καταλάβετε πόσο 

ά8ικο έχουν όσοι προσποιοόνται ότι 8ήθεν είμαστε αντίθρησκοι εμείς, εναντίον της 
πLστης μας, κτλ. Πρώτα-πρώτα πρέπει να κάνουμε ξεκάθαρο ότι είμαστε, ε'ίτε yo 
θέλουν κάποιοι ε(τε όχι, ένα κόμμα το οποίο πιστεύει σε ένα τρίπτυχο, μεταξύ του 

οποίου περιλαμβάνεται και αυτή αότη η θρησκεία μας. Και είναι συστατικό της 

ι8εολογίας μας, είτε το θέλουν οι αρχιερείς είτε 8εν το 8έχονται οι πολιτικοί μας 
αντίπαλοι, αυτό είναι ένα από τα συστατικά της ι8εολογίας μας. Συνεπώς 8εν 
έχουμε λόγο να είμαστε αντίθετοι με τη θρησκεία μας οότε και με την Εκκλησία 

θέλουμε να έχουμε 8ιαφορές. Θέλουμε και επι8ι<i>κουμε αρμονικές τις σχέσεις με 
όλους. Αλλά επιτέλους πρέπει να υπάρξει η κατανόηση ότι 8εν μποροόν κάποιοι 
να παρερμηνεύουν κατά το 8οκούν τους Εκκλησιαστικούς Κανόνες. 

Και έρχομαι σε κάποια 8ε8ομένα για να αντιληφθείτε, από εκκλησιαστικές 
πηγές πλέον, πόσο 8ίκαιο ή ά8ικο έχουν όσοι παρερμηνεόουν τους Εκκλησια

στικοός Κανόνες. Όταν · είχε συσταθεί η Εκκλησία, για μεν τους Εβραίους 

υπήρχε ο εβραϊκός γάμος για 8ε τους Ρωμαίους ή τους άλλους τους Εθνικοός, 
όπως λέγονταν, ο ρωμαϊκός. Αλλά οότε ο εβρα·ικός οότε ο ρωμαϊκός γάμος είχαν 
καμιά ιερότητα νομική, οότε τελοόνταν με ιερολογία. Γνωρίζουμε ακόμα ότι 

στους Εβραίους υπήρχε και η πολυγαμία, εντοότοις ο Χριστός ου8έποτε κατε

φέρθη εναντίον του εβραϊκού γάμου ή τον θεώρησε άκυρο, για να 8ιατάξει κάτι το 
νεότερο, αλλά τουναντίον θεωριf>ντας τον νόμιμο παρήγγελλε στους μαθητές και 

ακροατές του ότι 8εν πρέπει να 8ι<i>χνουν τις γυναίκες τους με ψόλλου πή8ημα, 

αλλά έ8ωσε μόνο όνα λόγο 8ιαζυγίου, τη μοιχεία. Αυτός ο τρόπος 8ιαζυγίου, η 
αποπομπή της συζόγου με πιστοποιητικό 8ιαζεόξεως, βιβλίο αποστασίου, όπως το 
ονομάζε· η Αγία Γραφή, αναφέρεται στο ΚΔ 1-2, ενός των εκκλησιαστικ<i>ν 

συγγραμμάτων. 

Όταν ο Απόστολος Παόλος έγραφε στους Εβραίους, κόριοι συνά8ελφοι, ότι ο 
γάμος είναι τίμιος κατά πάντα, εννοούσε τον εν χρήσει εβραϊκό γάμο, Και όταν 
στην προς Εφεσίους επιστολή του καλεί 8ιά της υπερόχου εκείνης περικοπής τους 
άν8ρας να αγαπούν τας γυναίκας των σαν τον εαυτό τοUς ', είχε υπόψη του το 
ρωμαϊκό γάμο ο οποίος 8εν ιερολογείτο. Ο ρωμαϊκός γάμος αποτελοόσε 
8ικαιοπραξία του Αστικοό Δικαίου, όπως έχει λεχθεί, και έτσι ήταν μέχρι το 893, 
οπότε ο αυτοκράτορας Λέων ΣΤ' ο Σοφός 8ια «νεαράς» του καταργεί το 
λεγόμενο ρωμαϊκό γάμο, θεσπίζοντας ότι η ιερολογία ή η ιερολογία από την 
Εκκλησία ήταν αρκετή προς αναγν<i>ριση της συζυγίας του ζεόγους. Δηλα8ή, για 
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πρώτη φορά εισάγεται η ιερολογ(α του γάμου ως στοιχείου εγκυρότητας του 

γ&μου το 893 3ιά της «νεαράς» του Λέοντος του Σοφοό. Η ιερολογία υπήρχε 

ανέκαθεν, αλλά 8εν ήταν στοιχείο συστατικό. Το στοιχείο το συστατικό του γάμου 

ήταν η άΟεια του Επισκόπου. 

Και 3ιερωτ&ται κ&ποιος κληρικός που με βοήθησε: Ήταν αυτή η γραφει

οκρατία ισχυρότερη της ιερολογίας και συνεπώς ήταν κατά πάντα χριστιανικός ο 
γοίμος μέχρι που το 893 .εισήχθη η ιερολογία; Και οφείλω να σας πω ότι το 893 
απλώς εισήχθη η ιερολογία. Ως υποχρέωση εγκυρότητας του γ&μου είναι το 130 
αιώνα που εισήχθη. Και συνεπώς δεν αντιλriμβάνονται σωστά όσοι νομίζουν ότι 

εμείς ιεροσυλοόμε γιατί -γιατί 3εν είπ<Χμε ,όχι, 3εν υποστηρίξαμε την κατ&ργηση 
του γάμου, Οεν είπαμε τίποτα εναντίον του εκκλησιαστικού γάμου-είπαμε απλώς 

ότι αν κάποιος Οεν πιστεύει στον Χριστιανισμό και θέλει να συνάψει πολιτικό 

γ&μο, 3ικαίωμ& του. Και κ&μνει αναφορές στις αποφ&σεις της η Ιερ& Σόνο3ος 

ότι Οεν αναγνωρίζουν ή Οε δέχονται παρά τον εκκλησιαστικό και αρνούνται τον 
πολιτικό γάμο, ως να υποχρεώναμε εμείς τον κόσμο να συνάψει πολιτικό γάμο. 

Και για να τελειώνω με τα θρησκευτικά και τις διάφορες παραπομπές, εν 

π&.ση περιπτώσει, μεταξύ των μυστηρίων ο γάμQς αναφ~ρεται μόλις στο τέλος του 

13ου αιώνα. Και 3εν είναι αλήθεια ότι το γ&μο τον καθιέρωσαν ως μυστήριο με 

τη σημεριν'ή του έννοια ο Χριστός και ο Απόστολοι. Μάλιστα η αναφορά ότι « ... 
τΟ μυστ'ήριον τούτο μέγα εστ( ... >> κτλ., δεν αναφέρεται καν στο γάμο ως 

μυστήριο, αλλ& στο Χριστό και στη σόζευξή του με την Εκκλησία. Αλλ&, εν 

πάση π-εριπτ~σεt, δεν ε(μαι σ!γουρα εκκλησιαστικός πατέρας, απλώς αναφέρομαι 

σε κ&ποιες εκ~ησιαστικές πηγές, για να απο3είξω ότι καμι& πρόθεση 3εν είχαμε 
να ερμηνεύουμε το Ευαγγέλιο κατ 1 αυθαίρετο τρόπο ως άλλοι πράττουν, οι οποίοι 
είχαν καθήκον να το διαφυλ&ττουν ή όπως &λλοι όφειλαν να προσέξουν να μη 
3ημιουργούν τα όσα κακ& έχουμε σήμερα είτε στην Εκκλησία είτε στην Πολιτεία. 

Τελειώνοντας, λέω καλά κάμνουν και οι συνάδελφοι, οι οποίοι έχουν την 

εντύπωση ότι θα προσκομ(σουν πολιτικά οφέλη με τον τρόπο που συμπεριφέρονται 

δημαγωγώντας, να αναθεωρήσουν τη θέση τους και όλοι μαζί να 3ώσουμε το 
μήνυμα προς την Εκκλησία και ότι τη σεβόμαστε αλλ& και ότι αξιοόμε από αυτή 

σεβασμό. Και ότι είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε σε εκσυγχρονισμό του 

Οικογενειακού Δικα(ου, χωρίς ποτέ τούτο να είναι καθ 1 οιονδ'ήποτε τρόπο σε 

αντίθεση προς τη Χριστιανικ'ή μας πίστη η τις παραδόσεις αυτού του λαού. 
Κανένας δεν διανοείται ούτε την παράδοση Όύτε τη θρησκεία να υποσκάψει. Πολύ 
περισσότερο κανένας 3εν επι3ιώκει τη 3ιχόνοια κ&τω από τις σημερινές συνθήκες. 

Αλλά και κανένας δε θα δεχθεί, πpος γνώση όσων το επιδιώκουν, να ερμηνεύουν 
τα της θρησκείας μας όχι μόνο η Ιερ& Σόνο3ος, αλλ& και οι Τουρκοκόπριοι 
Βουλευτές! 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Αν θέλετε να προηγηθεί ο κ. Κληρί3ης που είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος, μπορεί να προηγηθεί. 

Ο κ. Κληρ(3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, έντιμοι συνά3ελφοι, 

Δε ζ'ήτησα το λόγο για να ανασκευάσω την ομιλία του έντιμου Βουλευτ'ή κ. 

Παναγιώτου, γιατί πραγματικά διασκέδασα την ανασκευή που έκαμε ο έντιμος 
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Βουλευτής κ. Αναστασιάδης. Ούτε και ανήλθα στο βήμα για να πω: «Ουαί υμίν 

Γραμματε(ς και Φαρισα(οι υποκριτα(» σε εκε(νοuς οι οποίοι άλλαξαν τη θέση 

τους. 

Και ασφαλώς δεν ανήλθα ακόμα στο βήμα φοβηθείς τις απειλές, είτε αυτές 

είναι της Ιεράς Συνόδου είτε του προκαθημένου της, ότι δε θα μας θάψει. Γιατί 
8ε ζητώ από αυτόν να πει: «. • • • • • • • • • • • • • ή υπό στόματος Αρχιερέως βαρυτάτω 

αφορισμώ περιέπεσε και αμελείας και ραθυμίας χρησάμενος ουκ. έστι συγχω

ρήσεως δι 'εμού του αμαρτωλοό δούλου σου)), 

Δε ζητώ συγχώρηση ούτε και επιθυμώ ο προκαθήμενος της Εκχλησ(ας να 
απευθύνει δέηση όπως ο Θεός τάξει την ψυχή μου ((εν σκηνα(ς δικαίων ούτε και εν 
τόπω χλοερώ, εν τόπω αναψύξεως ένθα απέδρα πάσα οδύνη, λύπη και 

στεναγμός». Ούτε θέλω να προφέρει «παν αμάρτημα το υπ' αυτού πραχθέν εν 
λόγω ή έργω η Οιανοία, ως αγαθός και φιλάνθρωπος Θεός συγχώρησον, ότι ουκ 

έστιν άνθρωπος ος ζήσεται και ουχ αμαρτήσει. Η 8ικαιοσύνη Σου 8ικα:ιοσύν:η. εις 

τον αιώνα και ο λόγος Σου αλήθεια». 

Γιατί λοιπόν ανήλθα στο βήμα; 

Ανήλθα στο βήμα, 8ιότι 8εν ανέχομαι, καί θέλω να τονίσω τη λέξη 

'ανέχομαι 1 , τη 8ικτατορία, την πνευμciτική και ψυχική 8ικτατορία οποιου8ήποτε, 
συμπεριλαμβανομένης και της δικτατορίας της Ιεράς Συνόδου, Και για μένα 
αποτελεί 8ικτατορία το να λες ότι ένας άνθρωπος 8ε 8ικαιούται να συνάψει 

πολιτικό γάμο. Το να ισχυρίζεσαι ότι ένας Βουλευτής ο οποίος ψηφίζει το 

8ικαίωμα να συνάπτει κάποιος πολιτικό γάμο είναι λύκος ο οποίος βιβρώσχει το 

ιερό ποίμνιο. 

Βρισκόμαστε, κύριοι, στον εικοστό αιώνα. Και όλα τα χριστιανικά κράτη της 

Ευρώπης έχουν υιοθετήσει το 8ικαίωμα του πολιτικού γάμου: 

Στην Ελλάδα, την οποία εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού και άλλοι 

χαλούμε 'μητέρα πατρί8α 1 , και για την οποία πολλοί οπα8οί μας έχυσαν το αίμα 

τους για την εθνική αποκατάσταση, ισχύει ο πολιτικός γάμος. Στη μητέρα 

πατρί8α ισχύει το 8ιαζύγιο το οποίο εκ8(8ουν τα ελληνικά 8ικαστήρια. Και 

προσποιείται η Ιερά Σύνο8ος, η οποία και αυτή πρόσφερε στον απελευθερωτικό 

και ενωτικό αγώνα, ότι αν η Κύπρος ενωνόταν με την Ελλά8α θα είχαμε χωριστό 

δίκαιο στην Κύπρο, διότι όλοι οι Έλληνες, 13 εκατομμύρια αδελφοί Έλληνες, 
έχουν καθιερώσει και τον πολιτικό γάμο αλλά και το 8ιαζύγιο από τα 8ικαστήρια. 

Εμείς ως κόμμα, ως χριστιανοί, θα συνιστούμε στους οπα8ούς μας και σε όλο 
το λαό να συνεχίσει να τελεί θρησκευτικούς γάμους, αλλά 8ε θα ανεχθούμε να 

στερήσουμε από αυτό το λαό, που μας έ8ωdε τη ψήφο του για να είμαστε σ 'αυτή 
τη Βουλή, το 8ικαίωμα του πολιτικού γάμου, αν ένας θέλει, 8ιότι 8εν πιστεύει στο 
θρησκευτικό γάμου ή διότι ο ένας από τους δυο ανήκει σε διαφορετική θρησκεία, 

κάτι που ή8η επιτρέπεται, ή 8ιότι και οι 8υο 8ε θέλουν να συνάψουν θρησκευτικό 

γάμο για οποιο8ήποτε λόγο, ενώ έχουμε προσυπογράψει τη Σύμβαση των 

Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Ευρώπης η οποία παρέχει αυτό το 8ικαίωμα, όταν 

μάλιστα εμείς ζητούμε να μπούμε στην Ευρώπη και στην Κοινή Αγορά. 
'Ε ' ί λ ' ' ,rι ρχομαι τωρα, εν συντομ α, στα εγομενα συνταγματικα. . , ., 

Νομίζω ότι ταλαιπωρήθηκε αυτή η Βουλή επί ενάμιση ώρα από ί'~~~~(,~υτο 
συνά8ελφο, για να ερμηνεύσει τις αποφάσεις του Συνταγματικού Δικα111'-Ρηpίου. Δε 
θα σας απασχολήσω με τη δική μου ερμηνεία. 
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Αν η Ιερά Σύνο8ος πίστευε fι οποιοσ8ήποτε άλλος ενΟιαφερόμενος πιστεύει 

ότι η πράξη την οποία κάνουμε είναι αντισυνταγματική, Οεν είναι εΟώ σ 1 αυτή τη 

Βουλή που θα συζητηθεί το θέμα. Υπάρχει το αρμόδιο δικαστήριο και ας 

απευθυνθούν, μετά που θα ψηφιστεί ο Νόμος, για τη Οήθεν αντισυνταγματικότητα 

του Νόμου. 

Αλλά θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι αυτή η Βουλή έκαμε και άλλες 

συνταγματικές τροποποιήσεις κοcι Οεν είναι το μόνο θέμα που κάναμε απόντων 
των Τουρκοκυπρίων. Και αν η Ιερά Σύνοδος θέλει να υποστηρίξει ότι η πράξη 

που κάναμε, επειΟή απουσιάζουν οι Τούρκοι συνάΟελφοι, είναι αντισυνταγματική, 

τότε ας ακολουθήσει αυτή τη θέση ενώπιον και του Ανωτάτου Δικαστηρίου και 

ενώπιον του λαού. 

Κύριοι σuνάΟελφοι, 

ΕΟώ σ 1 αυτό τον τόπο, σήμερα ι3ί0εται μια μάχη. Όχι απλώς αν θα 

επιτραπεί ο πολιτικός γάμος, όχι απλώς αν το δικαίωμα, η δικαιοδοσία για τα 

διαζUγια θα δοθεί σε πολιτικά δικαστήρια, αλλά γιατι εδώ τα θέματα πάνω στα 

οποία σήμερα αντιμαχόμαστε αφοροUν αυτή ταύτη τη δημοκρατική υφή του 
τόπου. 

Δεν μπορεί η Ιερά Σύνοδος να σταθεί εμπόδιο καλυπτόμενη δήθεν κάτω από 

θρησκευτικούς κανόνες ενάντια στην εξέλιξη, ενάντια στη δημοκρατική πορεία, 
ενάντια στο ότι ο, Κυπριακός λαός ο οπο(ος εκπροσωπείται από την πλειοψηφία 

των κομμάτων σ 'αuτή τη Βουλή, θέλει να δει ότι θα υπάρχει σ 'αυτό τον τόπο, 

όπως σε όλες τις χριστιανικές χώρες της Ευρώπης, και το δικαίωμα του πολιτικοU 

γάμου κ_αι θέλει να δει πλέον ότι τακτοποιείται και το θέμα των διαζυγίων. 

Η παρωδία η οποία για χρόνια συνεχίζεται, η παρωδ(α των εκκλησιαστικών 

δικαστηρίων, πρέπει να τερματισθε( δια παντός. Και αν επιθυμεί η Ιερά Σύνοδος 

να ακούσει, θα ακούσει και μαρτυρίες ότι διαζύγια εκδόθηκαν σε πλούσιους 

κατόπιν που έκαμαν ουσιαστικές εισφορές στο ταμείο της Εκκλησίας. Αν έτσι 

διαλύονται τα μυστήρια, αν η Εκκλησία επιμένει ότι είναι θρησκευτικό το 

μυστήριο, τότε πρέπει να εξηγήσει στον κόσμο πώς διαλύεται το μυστήριο, όταν ο 

πλούσιος καταθέτει ένα ουσιαστικό ποσό στο ταμείο της Εκκλησίας. Αυτό είναι 

το μυστήριο, το πραγματικό μυστήριο. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Ε~' ' ' ' 'Ψ ' Β λή ' ' ' οω σ αυτο το χωρο, απο ε, αυτη η ου πρεπει να παρει την αποφαση 

ότι εμε(ς είμαστε το Νομοθετικό Σώμα και δεν εγκαταλείπουμε το δικαίωμά μας 

να νομοθετούμε επί ουσιαστικών θεμάτων, τα κυριότερα των οποίων είναι και το 

δίκαιο του γάμου και το δίκαιο του διαζυγίου και το δίκαιο της διατροφής. Αυτά 

τα δικαιώματα μπορεί να πει κανείς ότι τα στερήθηκε αυτή η Βουλή, διότι στην 

πραγματικότητα ήταν και δικαίωμα των κοινοτικών συνελεύσεων. Αν σήμερα 

καταργήθηκαν οι κοινοτικές συνελεύσεις, αυτά τα δικαιώματα έχουν μεταβιβασθεί 

σ 'αυτό το Σώμα και αυτό το Σώμα θα ήταν λάθος, θα διέπραττε σφάλμα, 

ολιγωρία, αν δεν έκαμνε το καθήκον του. 

Ιεράρχης, σε μια άτυπη συνάντηση που είχα την περασμένη Κυριακή, με 
πληροφόρησε ότι υπάρχουν άνθρωποι μέσα στο Δημοκρατικό Συναγερμό που 
διαφωνούν με τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Απάντησα: <<Είναι δυνατό, γιατ( είμαστε ένα δημοκρατικό κόμμα, στο οποίο 
υπάρχουν διάφορες απόψεις, αλλά ως δημοκρατικό κόμμα σεβόμαστε τις απόψεις 

της πλειοψηφίας εντός του κόμματος>>. Και προχώρησε να μου πει: «Μα θα 
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έχετε, κύριε Κληρ(δη, πολιτικό κόστος>). Καt απάντησα: «Μπορεί να έχουμε 
πολιτικό κόστος, αλλά αν δεν κάναμε το καθήκον μας φοβούμενοι το πολιτικό 

κόστος, θα είμαστε ανάξιοι να εκπροσωπούμε τον κυπριοcκό λαόJJ, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Ναι, κύριε Γαλοcνέ. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Κληρίδης μίλησε αμέσως μετά τον κ. Αναστασιάδη 

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ή απλώς ζήτησε το λόγο. Θα ήθελα, αν είναι 
γι' αυτό το λόγο, να; χρησιμοποιήσω κι εγώ το ίδιο δικαίωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν ζητήσετε να το χρησιμοποιήσετε, είμαι υποχρεωμένος να σας το δώσω 1 
διότι δυνάμει του Κανονισμού οι Κοινοβουλευτικο( Εκπρόσωποι προηγούνται ως 
πρωτολογούντες των άλλων Βουλευτών. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν θα έπαιρνα το λόγο, αλλά πολύ φοβούμαι ότι εδώ γίνεται μια 

προσπάθεια παρέλκυσης του θέματος. Ήθελα να ρωτήσω τους έντιμους κυρίους 

συναδέλφους, οι οποίοι σήμερα προχωροόν σε ωραίες ομιλίες για δημοκρατία, για 
το ρόλο της Βουλής, για το κύρος της Βουλής και για πολλά άλλα, με τα οποία 
συμφωνοόμε απόλυτα, αν η Ιερά Σόνοδος και ο Αρχιεπίσκοπος δεχόντουσαν να 

προσέλθουν σε ένα θημοκρατικό διάλογο, όπως έγινε στην Ελλάδα και σε άλλες 

χώρες, με τη Βουλή και τη λαϊκή εξουσία για το θέμα της μεταβ(βασης κάποιων 
δικαιωμάτων που είχε η Εκκλησία για πάρα πολλά χρόνια ως εκ των χρόνων της 
τουρκοκρατίας και των μεγάλων κινδόνων που υπέστη ο λαός μας, αν δεχόταν -
επαναλαμβάνω-η Εκκλησία να προσέλθει σε ένα δημοκρατικό διάλογο, θα 

προχωροόσαμε με τον τρόπο που προχωρούμε σήμερα, με τον πολύ γρήγορο 
τρόπο, να νομοθετήσουμε, χωρίς να προβούμε σ' αυτό το διάλογο; Πιστεόω ότι 
όχι. Επειδή όμως αψυχολόγητα η Ιερά Σόνοδος και ο Αρχιεπίσκοπος προχώρησαν 
σε επιθέσεις και αφορισμοός εναντίον της Βουλής ή των πλευρών εκείνων της 

Βουλής που υποστηρίζουν τον πολιτικό γάμο και τους διάφορους λόγους διαζυγίου 

μέσω των πολιτικών δικαστηρίων, επειδή, λέγω, προχώρησε η Εκκλησία να 
αντιμετωπίσει με αυτό τον τρόπο τη Βουλή, εμείς οφείλουμε, είναι σωστό να 

αντιμετωπίσουμε τ:ην εκκλησιαστική πλευρά με τον ίδιο τρόπο; Είναι σωστό 
σήμερα -κάτω από τις συνθήκες που περνά η Κύπρο.ς- να μποόμε σε μια βεντέτα 
με την Εκκλησία, δίότι ο προκαθήμενός της και η Ιερά Σόνοδος δε συμπερι
φέρονται με τον ψυχολογημένο τρόπο-που εμείς θα αναμέναμε; Πιστεόω ότι όχι. 
Διότι δεν πρέπει να συγχίζουμε τη στάση της Ιεράς Συνόδου σήμερα με το ρόλο 

της Εκκλησ(ας σ' αυτό τον τόπο όλα αυτά τα χρόνια. Της Εκκλησίας του 

«κρυφού σχολειού)) της Εκκλησίας που επί 400 χρόνια, κατά τη διάρκεια της 
τουρκοκρατίας, κράτησε τη λαμπάδα του γένους και της φυλής. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που η δική μας πλευρά, παρόλο που έχει κάποιες 

προσωπικές απόψεις -και όλοι έχbυμε κάποιες προσωπικές απόψεις- και δε 

διαφωνοόμε με τον κ. Αναστασιάδη ότι πράγματι το 1979 το Δημοκρατικό 
Κόμμα μιλοόσε για μεταρρυθμίσεις, για εκκλησιαστικές μεταρρυθμίσεις όσον 

αφορά το οικογενειακό δ!καιο, αλλά πάντοτε είχαμε υπόψη ένα εποικοδομητικό 
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διάλογο, γνωρίζοντας ότι ο ρους της ιστορίας, ο ρους του πολιτισμού, οδηγεί τα 

πράγματα προς μια κατάληξη, και δεν μπορούσε να ήταν διαφορετική. Όμως δε 
χρειαζόταν αυτή η σύγκρουση και 8εν είναι σωστό -κι εδώ μιλούμε ότι παίρνουμε 
κάποιες αποφάσεις, π~ρ' όλο που υπάρχει κάποιο πολιτικό κόστος. Σίγουρα 

υπάρχει πολιτικό κόστος. Αλλά υπάρχει και πολιτικό κόστος να δημαγωγούμε 

παρουσιαζόμενοι ότι ε(μαστε σήμερα υπέρμαχοι της ευρωπα'Cκής Κύπρου, ότι 

είμαστε υπέρμαχοι της δημοκρατίας, κι ότι οι σκοτεινές δυνάμεις της Εκκλησίας 

στέκονται αντιμέτωπες στο ρουν της προόδου. Νομίζω ότι παίξαμε κάποιο 

ά:σχημο παιγνίδι κι εμείς οι ίδιοι. Διότι αν κάποιος, επαναλαμβάνω, από πλευράς 
Εκκλησίας, ακολούθησε μια σκληρή γραμμή αψυχολόγητα, εμε(ς ως Βουλή της 

μαρτυρικής Κύπρου, που αγωνίζεται σήμερα να αποκαταστήσει τα ανθρώπινα 

δικαιώματά της και την ενότητά της, δεν έπρεπε να ακολουθήσουμε αυτή τη 
γραμμή, και πολύ φοβούμαι ότι αυτό σημαίνει να μπούμε σε βεντέττα -διότι αυτό 
συμβαίνει από πλευράς πλειοψηφ(ας- με την Ιερά Σύνοδο. Έπρεπε εμε(ς ακόμα 

να επιμέναμε σε έναν εποικοδομητικό διάλογο. Κι είναι ωραίο να εκστρατεύουμε 

προς την κατεύθυνση του να βάλουμε την Εκκλησ(α στη θέση της, του να 
κατακεραυνώσουμε τον άλφα ή τον β-/ιτα, Όμως δεν πιστεύουμε ότι οι συνθ'ήκες 
σ'ήμερα στην Κύπρο .επιτρέπουν μια τέτοια εκστρατεια και μια τέτοια διαμάχη 

μεταξύ Εκκλησ(ας και Πολιτείας. 

Ε(ναι γι' αυτό το λόγο που το Δημοκρατικό Κόμμα -όχι πως διαφωνεί με 

κάποιες αναγκα(ες μεταρρυθμtσεις που έπρεπε να γ(νουν σε κάποιο χρονικό 

δι&στημα- όχι διότι διαφωνεί πως έπρεπε και η ίδια η Εκκλησία να εγκύψει και να 
αποφασίσει η (δια να δώσει το καλό παράδειγμα αυτ'ής της αναγκα(ας 

μεταρρύθμισης, όμως φοβούμαστε πάρα πολύ ότι αυτή η σύγκρουση, αυτή η 
βεντέτα η οποία δημιουργείται, δεν θα έχει καλά αποτελέσματα γι' αυτό τον 
τόπο. Σ(γουρα νcΙ. περισώσουμε το κύρος της Βουλής. Εμείς οι ίδιοι 
συμφωνήσαμε με τον κ. Κληρίδη και με τις άλλες πλευρές ότι κακώς ο 

Αρχιεπίσκοπος χρησιμοποίησε αφορισμούς και ότι έπρεπε να δοθε( ένα μήνυμα ότι 

αυτό το Σώμα δεν ε(ναι διατεθειμένο να δέχεται προσβολές καt μεtωση του 
κύρους του από οποιαδήποτε πλευρά. Πιστεύω όμως ότι έχουμε προχωρ'ήσει κι 

εμε(ς προς την αντίθετη κατεύθυνση και πιστεύω ότι υπάρχει δόση δημαγωγ(ας. 

Μπορούσαμε να επιτύχουμε τα (δια πράγματα με διάλογο και μπορούσαμε να 
επιτύχουμε τα ίδια πράγματα, χωρίς να επικαλούμεθα όλα αυτά τα ωραία 

δημοκρατικά ιδεώδη, τα οπο(α επικαλούμεθα καθημερινά εδώ. Υπάρχουν πολλές 

άλλες ευκαιρίες να επικαλούμεθα αυτά. τα ιδεώδη. Όπως επίσης όλο αυτό το 

μένος μπορούσαμε να το χρησιμοποι'ήσουμε και για κάποια πιο αξιοπρεπ'ή και 
δυναμική στάση στο εθνικό θέμα. 

~Όσον αφορά. επιθέσεiς- εναντίον του Δημοκρατικού Κόμματος, βλέπουμε ότι 
οι συνάδελφοι έκριναν ότι ήταν καλή ευκαιρία να προσπαθ'ήσουν να πλήξουν το 

Δημοκρατικό Κόμμα, επειδή αυτό υποστήριζε και υποστηρίζει πως υπάρχουν 

ακόμα περιθώρια διαλόγου με την Εκκλησ(α και φοβούμαστε ότι μια διαμάχη 
Εκκλησίας -Πολιτείας δεν θα έχει καλά αποτελέσματα γι' αυτό τον τόπο. Αν 
νομίζουν ότι μ' αυτό τον τρόπο πλήττουν το Δημοκρατικό Κόμμα κι ότι είναι μια 

πολύ καλή ευκαιρία να παρουσι&σουν το Δημοκρατικό Κόμμα ότι βρ(σκεται 

ακόμα σε αναχρονιστικές περιόδους και ακολουθεί αναχρονιστική γραμμή, ας το 
πράξουν. Όμως εμείς, εκε(νοι που πρωτοστατήσαμε, όπως λέχθηκε, στο να 
γ(νουν αυτές οι μεταρρυθμ(σεις, έχουμε τη συνείδησή μας ήσυχη και πιστεύουμε 

μεν στις μεταρρυθμ(σεις αλλ&, από την άλλη πλευρά, για λόγους εθνικούς δε 
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βλέπουμε πώς μπορεί να ωφελήσει αυτή η Οιαμά.χη) πέραν του να παρουσιαστούμε 

οι μεγάλοι Οημοκράτες των λαών, και να πάρουμε πιστοποιητικά ευρωπαϊκής 

Οημοκρατίας. Αλλά καμιά φορά αυτά τα πιστοποιητικά Οεν ε(ναι τόσο χρήσιμα, 

όταν ένας λαός σαν το Οικό μας αγωνίζεται γι / αποκατάσταση, επαναλαμβάνω, 
των καταπατηθέντων Οικαιωμάτων του κα.ι χρειάζεται κάποια πολιτική ευελιξία 

πριν βρίσκουμε εύκολους αντιπάλους στο πρόσωπο της Εκκλησίας. Όχι του 

προκαθημένου της ή της Ιεράς ~υνόδου, αλλά ολοκλήρου της Εκκλησίας. Εύκολη 

λεία είναι σήμερα η Εκκλησία κι εύκολος τρόπος νοc ακολουθήσουμε αυτή τη 

γραμμή και να προσπαθήσουμε να αποκομίσουμε πολιτικά. οφέλη σε βά:ρος του 

Δημοκρατικού Κόμματος. Όμως, από την άλλη πλευρά, πιστεύουμε ότι υπάρχει 

κρ(ση κι ότι αυτή η προσπάθεια Οε θα επιτύχει, Οιότι η Θέση του Δημοκρατικού 

Ir, β ι ι ι \:' ι ι ι 
\._ομματος ασικα, περαν απο οποιουσυηποτε συνταγματικους ισχυρισμους, οι 

οποίοι γίνονται από τη μια ή την άλλη πλευρά, είναι ότι πρέπει να γίνει μια 

προσπάθεια να συνεχιστεί ο Οιά.λογος μεταξύ Πολιτείας κι Εκκλησίας, κι ότι 

σίγουρα μ' αυτό το διάλογο θα φτάσουμε στα ίΟια αποτελέσματα. Επιμένουμε σ 
1 

αυτό το Οιά.λογο και θα προσπαθήσουμε να συνεχιστεί. Δε βλέπουμε κανένα 

όφελος από μια συνεχή όξυνση σχέσεων Εκκλησίας και Πολιτείας. Εμείς 

τουλάχιστον Οεν την επιΟιώκουμε, έστω κι αν αυτό τους προσκομίζει, όπως 

νομίζουν μερικοί, π9λιτικά. οφέλη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, στην αγόρευσή μου Οε θα παρακολουθήσω ούτε το ύφος, ούτε 

τους προσανατολισμούς της Εκκλησίας και της Ιερά.ς Συνόδου. Διαφορετικά. θα 

έπρεπε να αρχίσω την αγόρευσή μου αποκαλώντας σας «Έντιμοι κύριοι λύκοι»! 

Εγώ θα σας αποκαλέσω '<Έντιμοι κύριοι Βουλευτές» μιας Βουλής που πιστεύω 

ακράδαντα ότι αποτελεί την πιο γνήσια έκφραση του κυπριακού λαού, και ως 

τέτοια δεν μπορεί να έχει τίποτε το κοινό με την αυθά.Οεια και την εξαλλοσύνη. 

Κύριοι συνά.Οελφοι, 

Η ανάγκη αναθεώρησης και εκσυγχρονισμού του οικογενειακού δικαίου, η 

ανάγκη της εγκαθίδρυσης της ισότητας στις σχέσεις ά.νΟρα και γυναίκας, των 

μελών της οικογένειας στα πλαίσια του οικογενειακού μας Οικαίου, είναι κάτι το 

οποίο θεωρητικά. διακηρύχθηκε από όλους από πολύ καιρό. 

Όμως έρχεται κάποια ώρα που οι Οιακηρύξεις θα πρέπει να μεταφραστούν 

και να εξαργυρωθούν σε πράξεις. Κι εκεί αρχίζουν πραγματικά οι δυσκολίες. Η 

διαδικασία που προηγήθηκε της ψήφισης του Νόμου 95 του 89, περί της Πρώτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος, είναι γνωστή σε όλους και Οε θα την 

επαναλάβω. Στα πλαίσια εκείνης της ΟιαΟικασίας, γίναμε μάρτυρες των 

αντιδράσεων της Εκκλησίας. Αντιδράσεων αψυχολόγητων μέσω απειλών, μέσω 

απειλών για αφορισμούς, για εκδίωξη από την Εκκλησία, για μη αναγνώριση 

αυτής της τροποποίησης του Συντάγματος, την οποία επιδίωκε η Βουλή. Και 

μετά την ψήφιση του Νόμου 95 του 89 η Εκκλησία επέλεξε το δρόμο της 
Οικαιοσύνης. Επέλεξε· το Ορόμο της προσφυγής στο Ανώτατο Δικαστήριο. Και 

θα ανέμενε κανένας -εγώ τουλάχιστον έτσι υπολόγισα- ότι η Εκκλησία είναι 

έτοιμη να υπαχθεί στην κρίση της δικαιοσύνης και να διεκδικήσει τα δικαιώματά. 

της -όσα έχει, με βάση τη νομοθεσία μας και το Σύνταγμά μας- στο Ανώτατο 
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Δικαστήριο: Και πραγματικά έόωσε μεγάλους αγώνες η Εκκλησ(α στο Ανώτατο 

Δικαστήριο. ·Και ποιο ε(ναι το αποτέλεσμα; ΕπειΟή το αποτέλεσμα, επειΟή η 

ετυμηγορία του Ανώτατου ΔικΟ:.στηρίου Οεν την ικανοποίησε, προχωρεί -εκτός 

από τους προπηλακισμούς εναντίον αυτού του Σώματος και των Μελών του-σε 

απειλές εναντίον της Οικαιοσύνης, εναντίον των Δικαστών του Ανώτατου 

Δικαστηρίου, Τι Βιαφορετικό μπορεί να σημαίνει ο σαφής Βιαχωρισμός των επτά 

Οικαστών που ψήφισαν κατ&; τρόπο με τον οποίο Οε συμφωνεί η Εκκλησία, σαν 

πλειοψηφία του Δικαστηρίου, οι οποίοι έπρεπε να σκεφτούν ότι εκεί που 

βρίσκονται, βρίσκονται Βιότι υπάρχει η Εκκλησία! Για να μη μιλήσω και για το 

χαρακτηρισμό της μειοψηφίας, ως έντιμων Δικαστών, και την έμμεση αντι

παροcβολή με τους υπόλοιπους Δικαστές ως μη έντιμους. Η απειλή, ο 

προπηλακισμός εναντίον της δικαιοσύνης ε(ναι σαφέστατος και απαράδεκτος! Και 

ακόμα υπάρχει και ένα άλλο στοιχείο εκτός από τις απειλές και τις ύβρεις 

εναντίον της Βουλής κι εναντίον της Δικαιοσύνης. Υπάρχει η έκκληση προς τον 

κυπριακό λαό ουσιαστικά για ανταρσία! Ουσιαστικά η Εκκλησία, η Ιερά Σύνοδος, 

με την ανακοίνωσή της, καλεί τον κυπριακό λαό να μην πειθαρχήσει προς τους 

νόμους του κράτους. Να μη δεχθεί τη νομοθεσία που αυτό το Σώμα κανονικά και 

νόμιμα θεσπίζει, -αλλά να παραμείνουν πιστοί σ' αυτά τα οποία επιτάσσει η Ιερά 

Σύνοδος. Αν όλο αυτό το σκηνικό, κύριοι συνάδελφοι, δε σημαίνει ανταρσία, δε 

σημαίνει επανάσταση, αν όλο αυτό το σκηνικό δε σημαίνει τη δημιουργία κράτους 

εν κράτει, αν δε σημαίνει μια Εκκλησία η οποία διεκδικεί δικαιώματα Βατικανού, 

τότε δεν ξέρω τι μπορεί να σημαίνουν αυτά όλα τα οποία περιλαμβάνονται στην 

ανακοίνωση της Ιεράς Συνόδου. 

Κύριοι συνάδελφοι, όταν η Βουλή προχωρούσε στην τροποποίηση του Άρθρου 
111 του Συντάγματος, έκαμε και μεγάλους, και οδυνηρούς συμβιβασμούς. 

Τουλάχιστον για τη δική μας πλευρά -και το διακηρύξαμε σ' εκείνη τη συζήτηση

ο τρόπος που διατυπώθηκε η τροποποίηση του Άρθρου 111, για μας υπήρξεν 
ένας οΒυνηρός συμβιβασμός που, σε μεγάλο βαθμό, ήταν αντίθετος με τις απόψεις 

και τα πιστεύω μας. Και το κάναμε για λόγους πασιφανείς. Διότι δε θέλαμε να 

προκαλέσουμε την Εκκλησία. Διό1·ι δε θέλαμε να διαταράξουμε την ειρfινη σ' 

αυτό τον τόπο. Αν θέλετε, δε θέλαμε να δώσουμε πρόσχημα σε κανένα να 

εκμεταλλευτεί αυτό το δικαίωμα της Βουλής, να ασκήσει την αναθεωρητική της 

εξουσία και να ωθήσει τους θεσμούς προς τα μπροστά. Προς την πρόοδο, προς 

τον εκσυγχρονισμό. Και κάναμε αυτό τον οδυνηρό συμβιβασμό ενσυνείδητα. Και 

ποια υπήρξε η ανταπόκριση από μέρους της Εκκλησίας; Η ανταπόκριση υπήρξε 

επιθέσεις, απειλές, ύβρεις. Και θα αναφερθώ στη συνέχεια. Γιατ(, ο έντιμος 

συνάδελφος κύριος Παναγιώτου, κατά τη διάρκεια της αγορεύσεώς του, δια

τύπωσε τη μομφή εναντίον της πλειοψηφίας του Σώματος ότι δεν εξάντλησε όλα 

τα περιθώρια και ότι, ενώ από την πλευρά. της Εκκλησίας υπήρχε διάθεση για 

Βιάλογο, εμείς -τα τρία κόμματα-Βεν αντα7tοκριθήκαμε κι απορρίψαμε. Θα 

αναφερθώ στη συνέχεια συγκεκριμένα. 

Θα ήθελα όμως να υπενθυμίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι της τροποποίησης του 

Συντάγματος και του συμβιβασμού εκείνου, τον οποίο εμείς κάναμε, προηγήθηκαν 

και Βιαβουλεύσεις με την Εκκλησία. Θα ήθελα να θυμίσω ότι η Επιτροπή 

Νομικών μετέβη στην Αρχιεπισκοπή και είχε συνάντηση με το Μακαριότατο 

Αρχιεπ(σκοπο. J(ι εκεί αντιμετώπισε μια αδιάλλακτη, άτεγκτη στάση, η οποία 

με κανένα τρόπο δεν άνοιγε το δρόμο για έναν εποικοδομητικό διάλογο. Και 

αντιμετωπίσαμε και σ / εκείνη τη συνάντηση τις απειλές. Και μας είπε ο 
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Αρχιεπίσκοπος: « 'Οποιος θέλει να επιλέξει τον πολιτικό γάμο, να τον επιλέξει. 
Ομως οι συνέπειες θα ε(ναι σε βάρος του. Άλλά εγώ δ(νω την ελευθερ(α να 

επιλέξει όποιος θέλει τον πολιτικό γάμο». Και θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι 

υπέβαλα στο Μακαριότατο την ερώτηση: <(Μακαριότατε, αν εγώ ή οποιοσδήποτε 

άλλος, ασκήσω αυτό το δικα!ωμα που μου δίδεται, να επιλέξω τέλεση πολιτικού 

γάμου, ποιες θα είναι οι συνέπειες για μένα; Όταν πεθάνω θα ταψώ)); Και η 
απάντηση υπήρξε και ωμή και προκλητική, κύριοι συνάδελφοι. Η απάντηση 

υπήρξε ότι «δεν θα έχεις πρόβλημα. Όπως όταν ένας σκύλος ψοφήσει, τον 

μαζεύει το δημαρχε(ο, έτσι κάποιος θα σε μαζέψει κι εσένα». Αυτή ήταν η στάση 

της Εκκλησ(αςl Αυτή ήταν η στάση της Ιεράς Συνόδου! Και ε(ναι τουλάχιστον 

πρόκληση και διαστρέβλωση της πραγματικότητας να λέγεται ότι η Βουλή δεν 
ανταποκρίθηκε σε καλή διάθεση διαλόγου της άλλης πλευράς. 

Εκτός από τα τρία νομοσχέδια, κύριοι συνάδελφοι, έχουμε ενώπιόν μας 

σήμερα και την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Κόμματος για ακύρωση του 
Νόμου 95 του 89 και επαναφορά του Άρθρου 111 του Συντάγματος ως ε(χε πριν 
την τροποπο(ηση. Πριν τοποθετηθώ πάνω σ' αυτό, θα ήθελα να πω ότι σήμερα, 

από τη μέχρι τώρα συζήτηση, και ιδιαίτερα από την αγόρευση του έντιμου -
"'λ Π ' ' 1 

' ψ' ' ό θ' συναοε φου κ. αναγιωτου, προκυπτει -κατα την απο η μου-σαφως τι η εση 

του ΔΗ.ΚΟ. διαφέρει από εκε(νην η οπο(α διατυπώθηκε κατά τη συζήτηση της 

Πρώτης Τ ροποπο(ησης του Συντάγματος. Εκε( λεγόταν ότι ο λόγος για τον 

οπο(ο το Δημοκρατικό Κόμμα, το οπο(ο στην ουσ(α συμφωνούσε μαζ( μας, ο 

λόγος για τον οπο(ο λοιπόν το Δημοκρατικό Κόμμα ε(χεν ένσταση στην 

τροποποίηση του Συντάγματος, ήταν το συνταγματικό κώλυμα. Σήμερα γίνονται 
τα αποκαλυπτήρια! Σήμερα βλέπουμε ότι υπάρχει διαφων(α και επ( της ουσ(ας. 

Σήμερα ακούμε τον κ. Παναγιώτου να μας λέει, ούτε λ(γο ούτε πολύ, ότι 

κιν8υνεύει ο θεσμός της οικογένειας σ' αυτό τον τόπο, γιατ( ε(μαστε μια κοινων(α 

με σφικτο8εμένη οικογένεια και ιδιαιτερότητες, άρα αυτή η τρόποποίηση που 
κάνουμε θέτει σε κ!ν8υνο -δεν μπορε( να είναι άλλο το συμπέρασμα των όσων 

είπε-την ίδια την οικογένεια. Βλέπουμε τον κ. Γαλανό να μας μιλά για εθνικούς 

κιν8ύνουςl Συνεπώς σήμερα βλέπουμε την, πραγματική θέση του Δημοκρατικού 

Κόμματος. Σήμερα το Δημοκρατικό Κόμμα δεν μπόρεσε να οχυρωθε( π(σω από 
το συνταγματικό κώλυμα, όπως έκαμε στη συζ'ήτηση της Πρώτης Τροποπο(ησης 

του Συντάγματος. 

Κι ακόμα μας λέει ο κ. Παναγιώτου ότι με τη στάση μας αναγκάσαμε την 
Εκκλησ(α να αντιδράσει. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια και υπό αυτές τις συνθήκες 
και με τον τρόπο που αντιδρά η Εκκλησ(α, ακύρωση της τροποπο(ησης του 
Συντάγματος, πέραν του ότι θα αποτελούσε οπισθό~pόμηση σ' αυτό τον τόπο 
κατά την άποψη μας σκοπεύει να εξευτελ(σει την (δια τη Βουλ;\ και το κράτος: 
Και στοχεύει να εξυπηρετήσει Βημαγωγικούς πολιτικούς σκοπούς. 

Δεν θα αναφερθώ στα όσα ανέφερε ο κ. Αναστασιάδης για τη μαγική 
μεταστροφή της θέσης του Δημοκρατικού Κόμματος σ' αυτό το θέμα. 

Αναφέρει ο κ. Παναγιώτου ότι χωρίς να συντρέχει απόλυτη ανάγκη η 
πλειοψηφία της Βουλής, με την τροποπο(ηση του Συντάγματος, πυροδότησε μια 
εκρηκτική κατάσταση! Για να συμπληρώσει ο κ. Γαλανός ότι μπήκαμε σε βεντέτα 
με την Εκκλησία. Εμε(ς λέμε ότι ε(ναι ανάφα(ρετο δικα(ωμα αυτού του Σώματος 
να ασκε( την αναθεωρητική του εξουσ(α. Ε(ναι αναφα(ρετο δικα(ωμα αλλά και 
υποχρέωση αυτού του Σώματος, να ανο(γει δρόμους και θεσμούς προς τα 
μπροστά, γ~α τον εκσυγχρονισμό της κοινωνικής συμβίωσης των ανθρώπων, και 
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πάνω από όλα του Οικογενειακοό Δικαίου, που αποτελεί το στήριγμα της 

κοινωνικής συμβίωσης σε μια κοινωνία. Αν ανοίγουν οι ασκοί του Αιόλου, οι 
ευθύνες να αναζητηθούν σε εκε(νους που αντιδρούν κατά τρόπο απαράδεκτο, κατά 
τρόπο που υποσκάπτει αυτό τούτο το κράτος, κατά τρόπο που καλεt τους πολίτες 

του σε ανταρσία. Και ο τελευταlος υπεύθυνος προς αυτή την κατεύθυνση είναι η 

Βουλή. 

Αναφέρθηκαν οι δόσκολες συνθήκες μέσα στις οποίες εγείρεται το θέμα. 

Πραγματικά αφού ήταν τόσο δύσκολες οι συνθήκες, επαναλαμβάνω κι εγώ το 
ερώτημα: Γιατί το Δημοκρατικό Κόμμα ήγειρε αυτό το θέμα; Γιατί το 
Δημοκρατικό Κόμμα έγραψε το θέμα στη Βουλή; Γιατί το Δημοκρατικό Κόμμα 
έστησε νομοπαρασκευοiστικές επιτροπές; Γιατί το Δημοκρατικό Κόμμα ήλθε 
μέχρι πρόσφατα στη Βουλή και μας εξέφρασε απόψεις; 

Όμως αναφέρει ο κ. Παναγιώτοu ότι αποφύγαμε το συμβιβασμό, ενώ 

μποροόσαμε, και ο8ηγηθήκαμε ε8ώ που φτάσαμε. Πραγματικά 8εν μπορώ να 

αντιληφθώ πού έχουμε φτάσει. Κάποιοι έχουν φτάσει πολύ χαμηλά με τον τρόπο 
που εκφράζονται. Κάποιοι οδηγούν τα πράγματα, χωρίς να συναισθάνονται πού 

τα οδηγούν, σε μια τεχνητή ρήξη του κρά.τους -διότι περί αυτού πρόκειται- και 

της Εκκλησίας. Όμως αυτή η προσπάθεια θα πέσει στο κενό. Αυτή η 

προσπάθεια είναι μια απλή κινΟυνολογία την οποία ο κ. Παναγιώτου, παίρνοντας 

τη σκυτάλη από την Ιερά. Σύνοδο με το δικό του τρόπο, όχι χρησιμοποιώντας τις 

ί8ιες φράσεις αλλά με τις ί8ιες προθέσεις, θα έλεγα, ανέπτυξε σ' αυτό το Σώμα. 

'Ακαιρη η ανακίνηση του θέματος λέγει ο κ. Παναγιώτου. Έντονες και 
συγκρουόμενες απόψεις με τμήματα του πληθυσμού, 8ιότι η νομοθεσία αυτή 

συγκρούεται με την εθνική και τη θρησκευτική του συνεί8ηση. Πολό φοβοόμαι ότι 

στις αβάσιμες κατηγορίες της Εκκλησίας, της Ιεράς Συνό8ου, είναι το Δημο

κρατικό Κόμμα με τη στάση του που δίνει άλλοθι. Διότι ουσιαστικά με τη στάση 

σας, κύριοι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Κόμματος, ενθαρρύνετε την Ιερά. 

Σύνοδο να κρατά. αυτή τη στάση. Ενθαρρύνετε την Ιερά. Σύνοδο να προχωρεί στη 
διάσπαση. Ενθαρρύνετε την Ιερά Σύνοδο να μη σέβεται ούτε Βουλή, ούτε 
δικαστήρLα, ούτε κράτος, ούτε νόμους! 

Ουσιαστικά παρουσιαζόμαστε -e:γώ δε θα μπω σε κανονικά. θέματα, ούτε σε 
αγιογραφίες, 8εν έχω καλές σχέσεις με το Κανονικό Δίκαιο, αλλά θα ήθελα να 

υποβοίλω ένα πολό απλό ερώτημα: Πραγματικά το μισό εκατομμύριο των 

Ελλήνων Ορθο8όξων της Κύπρου είναι ο πρωτοστάτης, ο μονα8ικός προασπιστής 
της Ορθό8οξης πίστης; Είμαστε εμείς το μόνο μικρό κομμάτι ολόκληρου του 
ελληνισμού, το οποίο ερμηνεύουμε σωστά -με βάση το τι μας λέει η Ιερά Σύνοδος

τα θέματα του οικογενειακού θεσμού και οι υπόλοιποι είναι οι βάρβαροι, είναι οι 

άπιστοι, ε(ναι οι άθεοι; Αυτό το ερώτημα το θέσαμε και στον Αρχιεπίσκοπο, για 
να πληροφορηθούμε τη θέση του, Πώς συμβαίνει ο υπόλοιπος ελληνισμός, όλος ο 
υπόλοιπος χριστιανισμός, αν θέλετε, να μην έχει τις ί8ιες απόψεις με αυτές που 

έχει η Ιερά Σύνοδος της μικρής μας Κύπρου; Και η απάντηση του Μακαριοτάτου 
ήταν ότι: ((το χειρότερο παράδειγμα που θα μπορούσαμε να φέρουμε, ήταν το 
παρά8ειγμα της Ελλά8ας, 8ιότι εκείνοι είναι Βαβαροέμπνευστοω, για να 

χρησιμοποιήσω την έκφραση του Μακαριοτάτου. Βαβαροέμπνευστοιl Η Ελλά8α 

του 1990 είναι Βαβαροέμπνευστηl Οι αγώνες όλοι του ελληνικού λαοό, οι ηγέτες 
όλοι του ελληνικού λαού που πέρασαν για ενάμιση αιώνα, ε(ναι Βαβαρο
έμπνευστοιl Και δεν μπόρεσε αυτή η χώρα να αποβάλει αυτή την επίδραση. Αυτά 

είναι γελοία πράγματα. Είναι κωμικά επιχειρήματα και πραγματικά αυτοί ·που 

τα επικαλούνται θα πρέπει να ντρέπονται. 
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Τώρα, θα ήθελα να σταθώ πιο συγκεκριμένα. στη μομφή που μας καταλόγισε 

ο κ. Πα.να.γιώτου 1 αναφορικά με τις ευκα.ιρlες που είχα.με να μπούμε σε διάλογο με 
την Εκκλησία, τις οποίες εμείς δήθεν κλωτσήσαμε. Θα ήθελα με τον πιο σαφή 

και κατηγορηματικό τρόπο να δια.βεβαιώσω το Σώμα ότι σε καμιά απολύτως 

περίπτωση δεν υπήρξε η παραμικρή ένδειξη από την πλευρά της Ιεράς Συνόδου, 

από την πλευρά της Εκκλησίας, για αλλαγή της θέσης τους και για. δυνατότητες 

ύπαρξης ουσιαστ~κού διαλόγου, Το πρώτο στοιχείο ήταν η επ(σκεψή μας στην 

Αρχιεπισκοπή. Σας ανέφερα μερικά από τα. διαμειφθέντα τότε, για να. 

καταλάβετε το κλίμα και την αντίκριση της Εκκλησίας. 

Η δεύτεp':>) εuκα.ιρ(α που ανέφερε ο χ. Πα.να.γιώτου ήταν η συνάντηση με τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο προεδρικό, τον περασμένο μήνα.. Εκεί σε καμιά 

περίπτωση δεν μπήκαμε σε επιμέρους θέματα. Δε μας μεταφέρθηκε ο,τιδήποτε. 

Αναφέρθηκε απλώς να γίνει μια συνάντηση με την Εκκλησία., για να συζητήσουμε 

τα θέματα. Μα εμείς είχαμε ψηφίσει ένα νόμο ήδη. Ποια θα ήταν η βάση αυτού 
του διαλόγου; Ζητήσαμε να μας μεταφερθούν οι απόψεις της Εκκλησίας. Υπήρχε 

η παραμικρή ένδειξη ότι η Εκκλησία άλλαξε τη στάση της; Καμιά απολύτως. 

Κανένας Οεν μπορούσε να μας διαβεβαιώσει. Και τότε ανετέθη στο Γενικό 

Εισαγγελέα να Οt!==ρευνήσει τις θέσεις της Ιεράς Συνόδου και να επανέλθει. Και 

πράγματι ο Γενικός Εισαγγελέας και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας κάλεσαν την 

Επιτροπή Νομικών στο Γpαφε(ο του Γενικού Εισαγγελέα για να μας αναφέρουν 

ότι ο Μακοcρι~τατος αμετάκλητα παραμένει στη θέση του ότι, όποιος επιλέξει να 
κάμει πολιτικό γάμο, βρίσκεται έξω από το πλήρωμα της Εκκλησίας. Και ότι το 

θέμα των δικαστηρίων που θα λύουν τους θρησκευτικούς γάμους Οε συζητείται, θα 

μένει στην Εκκλησία. Με αυτές τις προUποθέσεις κρίθηκε ότι Οεν υπάρχει καμιά. 

βάση για συζήτηση. Και τα όσα μεταφέρθηκαν προχθές στην Επιτροπή Νομικών 

την περασμένη Δευτέρα από το Γενικό Εισαγγελέα, και πάλι στο ίδιο 

συμπέρασμα οδηγούσαν. 

Συνεπώς φθάνουμε στο αβίαστο συμπέρασμα ότι από της πλευράς της 

Εκκλησίας δεν υπήρξε η παραμικρή μετακίνηση από τις αρχικές της θέσεις. Και 

τούτο επιβεβαιώνεται και με την τελευταία απόφαση της lεράς ΣυνόΟου, 'Οτι 

ΟηλαΟή η Εκκλησ(α όχι μόνο παραμένει άτεγκτη στις θέσεις της, αλλά γ(νεται πιο 

ε7cιθετική, πιο προκλητική, πιο απαράΟεκτη. 

Ανέφερε ο κ. Παναγιώτου: Ποιο θα είναι το κύρος του πολιτικού γάμου; 

Ι\.ανένας Οεν ξέρει, Βεβαίως και ξέρουμε. Διότι υπάρχει νομοθεσ(α περl 

Πολιτικού Γάμου, που θεσπίζει τα του πολιτικού γάμου. Ψηφίζουμε σήμερα 

νόμο. Αλλά υπά.ρχουν κι άλλοι νόμοι, οι οπο(οι θεσπίζουν τα της λύσεως του 
πολιτικού γάμου. Και ο νόμος τον οποίο ψηφίζουμε σήμερα είναι νόμος ο οποίος 

ψηφίζεται κατ' εξουσιοδότηση του Συντάγματος. 

Όσον αφορά τα Οικαστήρια των άλλων Θρησκευτικών Ομάδων, σ' αυτό το 

σημείο η κινΟυνολογία του κυρίου συναΟέλφου έχει περάσει τα εσκαμμένα. 

Προσπαθεί ουσιαστικά. ο κύριος συνάΟελφος με τις τοποθετήσεις του, να Οώσει μια 

εντελώς Οιαφορετική εικόνα από εκείνο το οποίο σήμερα συμβαίνει. Τι 
αποφασίσαμε για τις άλλες Θρησκευτικές Ομάδες; Αποφασίσαμε ότι τα 

Οικαστήρια τα οποία έχουν σήμερα θα συνεχίσουν να λειτουργούν σαν εκκλη

σιαστικά δικαστήρια, τα ίΟια, μέχρι το τέλος του 1990, για να μας δοθεί ο χρόνος 
να συζητήσουμε μαζί τους και να Οούμε αν χρειάζονται κάποιες άλλες 

τροποποιήσεις. Δεν αγγίξαμε τα Οικαστήρια. Από αυτή την πραγματικότητα, 
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ως τις τοποθετήσεις που έκαμε ο κ. Πα.ναyιώτου, υπάρχει μια τεράστια; 8ιαφορά. 

Και η κιν8υνολογtα. αυτή 8εν έχει καμιά βάση. 

Όσον αφορά το θέμα της αντισυνταγματικότητας, 8ε θα μπω σε λεπτο

μέρειες πάνω σ' αυτό το θέμα. Το μόνο που θέλω να πω ε(να.ι ότι:-

Πρώτον, κάθε νόμος θεωρείται συνταγματικός από της 3ημοσιεόσεώς του 

μέχρις ότου ακυρωθεί α.Πό το α.ρμό8ιο 8ικαστήριο ως αντισυνταγματικός. Και ο 

νόμος που τροποποιεί το Σύνταγμα, ο 95 του 89, 8εν έχει κηρυχθεί αντι

συνταγματικός. Δημοσιεύτηκε και ισχύει απόλυτα.. 

Επίσης συνηγορούν υπέρ της συνταγματικότητας αυτού του νόμου τα σχόλια 

του 8ικα.στηρίου στην Αναφορά 1 του 86 αναφορικά με το θέμα του 8ικαιώματος 
ψήφου σ' αυτούς που συμπλήρωσαν το 180 έτος της ηλικίας τους. Και εκεί 

προκύπτει σαφώς, από τις τοποθετήσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου, ότι ο λόγος 

για τον οποίο απορρίφθηκε εκείνη η τροποποίηση και κηρόχθηκε σαν αντίθετη με 

το Άρθρο 182 του Συντάγματος, ήταν διότι αφορούσε,και τις δυο κοινότητες. 
Κατ' αντιδιαστολή φθάνουμε στο μοναδικό συμπέρασμα ότι, όταν η τροποποίηση 

αφορά μόνο την ελληνοκυπριακή κοινότητα, μπορεί αυτή η Βουλή να προχωρήσει 

στην τροποποίηση με τα δυο τρίτα των Μελών της, έστω και αν απουσιάζουν οι 

Τουρκοκύπριοι Βουλευτές. Διότι διαφορετικά σημαίνει ότι εμείς οι ίδιοι 
εγκατα.λεtπουμε την αναθεωρητική μας δικαιοδοσία. και εξουσlα ως Βουλή τωV

Αντιπροσώπων. Και κανένας, απολύτως κανένας, δεν έχει το δικαίωμα να. 

διανοηθεί να αφαιρέσει από τη Βουλή αυτό το δικαίωμά της. 

Επιπρόσθετα από την Αναφορά 1 του 86, κύριοι συνάδελφοι, έχουμε τη 

γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ότι δεν υπάρχει θέμα αντισυνταγματι

κότητας. Εισηγείται ο κ. Παναγιώτου να ψηφίσουμε την πρόταση του 

Δημοκρατικού Κόμματος, να ακυρώσουμε δηλαδή την τροποποίηση του Άρθρου 
111 του Συντάγματος και να μποόμε σε διάλογο με την Εκκλησία. Κόριοι 

συνάδελφοι, εισηγούμαι ότι αυτές οι τοποθετήσεις δεν είναι σοβαρές, υπό την 

έννοια ότι -

Πρώτον, η Βουλή Οεν είναι καφενείο. Η Βουλή δεν μπορεί να. παίζει με τις 

τροποποιήσεις του Συντάγματος και με τις ακυρώσεις των τροποποιήσεων του 

Συντάγματος. 

Και δεότερον, γιατί δεν υπάρχει η παραμικρή ένδειξη από την άλλη πλευρά, 

ότι υπάρχει η διάθεση και η προθυμία για ένα γνήσιο και ουσιαστικό διάλογο. Και 

είναι τουλάχιστον κωμικό να μας κατηγορέί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

Δημοκρατικού Κόμματος ότι δημαγωγούμε, ότι μπαίνουμε σε βεντέτα με την 
Εκκλησία και ότι προχωρούμε στην έγερση αυτού του θέμά:τος, χωρίς να 
λαμβάνουμε υπόψη λόγους εθνικοός. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Γι' αυτούς τους λόγους και γιατί πιστεύουμε ακράδαντα ότι η ζωή προχωρεί 

προς τα εμπρός, η κοινωνία μας, η κοινωνία της Κύπρου, αποτελεί μια ζωντανή 

κοινωνία;, ένα ζωντανό κύττα;ρο· που κανένας Οεν μπορεl να το στρέψει προς τ~ 

πίσω, ο δρόμος προς την πρόοδο είναι λαϊκή επιτοcγή και σαν τέτοια, η Βουλή 

α;υτή έχει και κοcθήκον και υποχρέωση να την υλοποιήσει. 

Γι' αυτό εμείς θα ψηφίσουμε τα τρία νομοσχέδια, υλοποιώντας στην πράξη 

την πρώτη τροποποίηση του Συντάγματος. 

Γι' αυτό εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού 

Κόμματος. 

Ευχοcριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Στυλιανού. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε και κ. συνάδελφοι, με τη σημερινή επικείμενη ψήφιση 
των τριών κυβερνητικών νομοσχεδ(ων επιτελούμε υποχρέωση, η οποια είναι 
επιβεβλημένο να γίνει, εφόσον από της 1 ης του Ιανουαρίου του 1990 και εντεύθεν 
έχει τροποποιηθεί το Σύνταγμα και έχει αφαιρεθεί από τη δικαιοδοσία των 
εκκλησιαστικών δικαστηpιων ένας πολύ σημαντικός τομέας των προσωπικών 
σχέσεων. Επειδή ακριβώς δεν ενομοθετήσαμε μέχρι σήμερα, υπάρχει κενό νόμου 
και δεν τυγχάνει καμιάς διαχείρισης ο προσωπικός θεσμός, εφόσον ήδη το 
Σύνταγμα έχει τροποποιηθεί. Κατά συνέπεια ήταν ένα λάθος να γίνεται 
συζήτηση με βάση ότι το άρθρο 111 του Συντάγματος υπάρχει όπως ήταν τότε, 
διότι δεν υπάρχει πλέον το άρθρο 111 του Συντάγματος. Τροποποιήθηκε 
νομότυπα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του λαοό στην άσκηση της 
συνταγματικής της λειτουργίας να τροποποιεί το Σύνταγμα όσον αφορά. τα μη 
θεμελιώδη τ_ου &ρθpα. Κατά συνέπεια σήμερα επιτελούμε αυτή την υποχρέωση 
και αυτό το έργο.- -'Άλλωστε τα νομοθετήματα αυτά είναι νομοθετήματα 
α.ναγκαια για τον εκσυγχρονισμό του οικογενειακού -μας δικα(ου. 

Μια πρωτοβουλία που, όπως λέχθηκε και είναι η αλήθεια, είχε αναληφθεί 

από το Δημοκρατικό Κόμμα από πολύ χρόνο και αφού διορίστηκε η νομοπα
ρασκευαστική Επιτροπή, αφού συζητήθηκε το θέμα επανειλημμένα, μας οδήγησε 

στο να δεχτούμε τις εισηγήσεις του Δημοκρατικού Κόμματος. Και τα 3/4 των 
Μελών του Σώματος τούτου, αφού τις δέχτηκαν ως εισηγήσεις που προέρχονταν 
από εκεί, αποφάσισαν την τροποποίηση του Συντάγματος, για να βρισκόμαστε 
σήμερα προ του εξής φαινομένου: Να γίνεται πρόταση νόμου αντί εκσυγχρονισμού 

του οικογενειακού δικαίου, · ν.α επιστραφεί στην εκκλησία το _δικαίωμα της 
·νομοθεσίας για να το εκσυγχρονίσει το οικογενειακό μας δίκαιο η Εκκλησία. Μα 

είναι κάτι το οποίο δεν μπορεί να το συλλάβει ο άνθρωπος. Και οπωσΟήποτε 

αυτό που θα γίνει, θα είναι ότι ο πολιτικός σχολιαστής θα το έχει ως σημείο 

επικέντρωσης για τα πολιτικά ήθη και την πολιτική συνέπεια μιας ορισμένης 
εποχής της κυπριακής πολιτικής ιστορίας. 

Δε θα ασχοληθώ περισσότερο με το θέμα τούτο. Θα ασχοληθώ μ' ένα άλλο 
και εξίσου πολύ σοβαρό θέμα. Γιατί με την ευκαιρία της τροποποίησης του 

άρθρου 111 του Συντάγματος, αλλά και της επικείμενης προτιθέμενης ψήφισης 
των τριών κυβερνητικών νομοσχεδ(ων 1 άρχισε να Οιατυπώνεται αρχικά, αλλά και 
να υποστηρίζεται αργότερα, μια άκρως επικίν8υνη γι-.-ο 8ημοκρατικό μας 

πολ(τευμα και την εθνική μας υπόθεση, αλλά και την υπόσταση των Οημοκρατικών 

θεσμών θεωρία, ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού 8εν μπορεί να ασκεί τις 
συνταγματικές της εξουσ(ες, 8ιότι δε συμμετέχουν σ' αυτή οι Τούρκοι Βουλευτές. 

Πράγματι, έντιμοι κύριοι συνά.Οελφοι, από το 1964 οι Τούρκοι αξιωματούχοι 
του κράτους, ο ΑντιπρόεΟρος της Δημοκρατίας, οι Υπουργοί, οι Δικαστές του 
Ανώτατου Δικαστηρίου και του Ανώτατου Συνταγματικού Δικαστηρίου, οι 

αξιωματούχοι του στρατεύματος κσ.ι της αστυνομίας, ο Βοηθός Γενικός Εισαγ

γελέας και όλοι οι Τούρκοι υπάλληλοι εγκατέλειψαν τις θέσεις τους και έκτοτε 

απέχουν από την άσκηση των· αρμοΟιοτήτων που τους παρέχει το Σύντσ.γμα και οι 
νόμοι της Δημοκρατίας. Τούτο το έπραξαν όμως οι Τούρκοι κατόπιν υποδείξεων 
της Τουρκίας και με την πρόθεση με τον τρόπο αυτό να καταλυθεί η Κυπριακή 
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Δημοκρατία. Έκτοτε μ&λιστα η κύρια επιχειρηματολογία τους είναι ότι δεν 

υπ&ρχει Κυπριακ'ή Πολιτεία, γιατί ακριβώς δε συμμετέχουν στα όργανα οι 

Τούρκοι αξιωματούχοι του κρ&τους. Και αυτό ήταν η <vαρξη του σχεδ(ου και η 
πορεία του σχεδίου η οποία κατέληξε στην εισβολή και στην προσπ&θεια της 
κατ&ργησης της Κυπριακής Πολιτε(ας. Η μη συμμετοχ'ή των Τούρκων στα 

συνταγματικ& όργανα της Δημοκρατ(ας δεν · οφε(λεται σε οποιαδ-ήποτε υπαι
τιότητα των εκφραστών και των φορέων της κυπριακής κρατικ'ής εξουσ(ας της 

Κυπριακ-ής Δημοκρατίας, αλλ& στην εγκληματική πρόθεση των <ισβολέων και των 
συνεργατών τους και γι' αυτό το. Κυπριακό Κράτος υπάρχει και θα υπάρχει μέχρι 

την πλήρη δικα(ωση του αδικημένου τούτου λαού και μέχρις ότου η Κυπριακή 
Δημοκpατ(α αποκαταστfισει την εξουσ(α της σ 1 όλο το χώρο της επικράτειας, σ'. 

όλη την εδαφική της επιφ&νεια, γιατ( κανένας δε δέχτηκε την τερατώδη αυτή 

θεωρ(α η οποία επιχειρε(ται σ-ήμερα να εισαχθεί από ορισμένους κύκλους. 
Συνεπώς η εσκεμμέ\Ιη·· και κακόβουλη ενέργεια, η Τούρκικη ανταpσ(α, 8εν 

επηρέασε ούτε τη νομιμότητα ούτε την εγκυρότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας 

και των συνταγματικών της οργάνων, αλλά απλώς επηρέασε τη λειτουργικό't'η1'α, 
την άσκηση της λειτοt.Jργ(ας των κρατικών εξουσιών και -_ro κράτος εξακολquθε( να 
υπ&ρχει και βεβαίως θα υπ&ρχει, γιατί αυτή είναι η πραγματικότητα και γιατ( 

8εν μπορεί καμι& ανταρσία, κανένα έγκλημα να καταλύσει πολιτείες και θεσμούς
με τον τρόπο της όιποχ'ής από την &σκηση, από τη συμμετοχή στα συνταγματικ& 
όργc~να του κράτους, όπως γ(νεται στην πpόκείμενη περίπτωση. Και το κράτος 
όφειλε να εξασφαλίσει και οφείλει να εξασφαλίσει και τη λειτουργ(α αυτών των 

υπηρεσιών του, αλλά και τη 8ική του την υπόσταση. Και τούτο το κράτος το 
κάμνει υΠακούοντας στο καθήκον του, στην υπέρτατη και πλέον έγκυρη νομική 

<ι.ρχή που υπ&ρχει, την αδιαμφισβήτητη νομική αρχή ότι "salus populi suprima 
lex", ότι ο υπέρτατος νόμος ε(ναι η σωτηρία του λαού και ότι το κράτος οφε(λει 
να ενεργε( εκ.ε(να τα οφειλόμενα Προκειμένου να προστατεύσει την ύπαρξη Και την 
οντότητά του. Η Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού επωμ(στηκε το υπέρτατο 

τούτο έργο και με συνεχείς νομοθεσίες εξασφ&λισε τη λειτουργικότητα και τη 

νομιμότητα του κυπριακού κράτους. Και πρώτα απ 1 όλα εισήγαγε τη νομοθεσία 
γι« τη λειτουργ(α του' Ανώτατου Δικαστηρ(Ου, έστω και αν απέχουν, έφυγαν απ 1 

αυτό, τα τούρκικ& του μέλη. Τούτο το ίδιο έκαμε το κρ&τος και για όλες τις 

&λλες εξουσίες. Και σήμερα λειτουργούν οι εξουσίες άυτές, έστω και αν έφυγε ο 
Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας. Ο Πρόεδρος της Δημοκρ<ι.τίας ασκεί όλα τα 
συνταγματικά του λειτουργήματα. Έστω και αν έφύγαν οι Τούρκοι lπουργοί, το 

Υπουργικό Συμβούλιο είναι έγκυρο και χωρίς τους Τούρκους Υπουργούς. Έστω 

και αν έφυγαν οι Επίτροποι από τη δημόσια υπηρεσία, εξακολουθεί η δημόσια 
υπηρεσία να λειτουργεί νομότυπα και έγκυρα, έστω και αν δηλαδή έγινε η 
απόπειρα της κατ&λυσης της Δημοκρατίας από την τούρκικη αντ<ι.ρσία. Και η 

Κύπρος σήμερα αναγνωρίζεται απ' όλο τον κόσμο, απ' όλη τη διεθνή κοινωνία ως 

πολιτεία ισότιμη, κυρ(αρχη, πολιτεία η οποία υπ&ρχει ως μέλος της διεθνούς 

κοινότητας. 

Συνεπώς, έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι και έντιμε κύριε Πρόε8ρε, 8εν είναι ορθό 

να εισάγεται η τερατώ8ης αυτή θεωρία, ότι επει8ή λε(Πουν οι Τούρκοι 8εν ε(ναι 

έγκυρες οι λειτουργίες της κρατικής εξουσίας της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αυτ& 

είναι επιχειρήματα του κ. Ντενκτάς ο οποίος αυτά προβάλλει παντού και έχουν 
πικρά πείρα και οι ε8ώ ευ.ρισκόμενοι, όταν πηγαίνουν στα 8ιάφορα 8ιεθνή σώματα, 
ότι αυτή είναι 'η επιχειρηματολογία. Δε τη δεχόμαστε. Την επιστρέφουμε αυτή 
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τη θεωρία ως θεωρία η οποία στηρίζεται σε εσκεμμένη και κακόβουλη ενέργεια 

και Οεν ε(ναι ποτέ σωστό να: λέγεται από τα στόματα αυτών που υποστηρίζουν 

και εΟραιώνουν την ύπαρξη του κυπριακού κράτους. 

Έγκυρα) κόριοι σuνάΟελφοι, κατά συνέπεια χαι η Βουλή των Αντιπροσώπων 
του λαού νομοθετεί, νομοθέτησε και θα νομοθετεί στην άσκηση όλων των 

λειτουργιών της, έστω και αν Οεν υπάρχουν οι Τούρκοι, για να συμμετέχουν στην 

ψηφοφορία των 8ιrkφορων νομοθετημrkτων. Γιατί η Βουλή ενσαρκώνει τη λα'ίκή 
θέληση και αντιπροσωπεύει κατευθείαν το λαό της Κύπρου και έχει το καθήκον το 

ιδιαίτερο να Οιασφαλίσει την ύπαρξη του κυπριακού κράτους. 

Κύριοι συνάδελφοι, κατά συνέπεια Οεν μπορεί ποτέ να ευσταθεί η θεωρία, ότι 

η απουσία των Τούρκων έχει προκαλέσει μια τέτοια αλλαγή του νομικού μας 

καθεστώτος, ώστε για ορισμένα θέματα να υπάρχει εγκυρότητα των ενεργειών 
των κρατικών και για ορισμένα θέματα να μην υπάpχει. Η Βουλή των 

Αντιπροσώπων του λαού ενσαρκώνει και κάτι δ'ιαφορετικό στους χώρους των 

Δημοκρατιών. Είναι ο ενσαρκωτής της λαϊκής κυριαρχίας. Γι' αυτό το λόγο 

όταν δ'ιατυπώνονται θέσεις και ακούονται ψίθυροι από δ'ιάφορους χώρους και 

μάλιστα από χώρους όπου ασκούνται άλλες συνταγματικές εξουσίες, αλλά και 

όταν ξεκάθαρα δ'ιατυπώνεται ο ισχυρισμός από την ηγεσία της Εκκλησίας ότι η 

Βουλή δ'εν μπορεί να ασκεί τις συνταγματικές της λειτουργίες, αυτό αποτελεί 

θέση και επιχείρημα καταλυτικό και καταστροφικό για τη δ'ική μας ύπαρξη. Γιατί 

η υιοθέτηση μιας τέτοιας αρχής εξαρτά την εγκυρότητα του Σώματος από την 

παρουσία των Τούρκων και, εφόσον συνεπώς οι Τούρκοι δ'ε βρίσκονται εδ'ώ, η 

Βουλή αυτή βρίσκεται υπό απαγόρευση ·ή υπό κηδ'εμονία, υπό κηδ'εμονία εκείνων 

οι οποίοι εκάστοτε καλούνται να μας λέγουν πότε νομοθετούμε ορθά και πότε δ'ε 

νομοθετούμε σωστά, πότε μπορούμε να νομοθετούμε και πότε δ'εν μπορούμε να 

νομοθετούμε. Γιατί δ'υστυχώς οι ίδ'ιοι ψίθυροι εντείνονται και λαμβάνουν ήδ'η 

υπόσταση ότι τάχατες για ορισμένες λειτουργίες αυτού του Σώματος πρέπει να 

προσφεύγουμε σε άλλα όργανα του κράτους να μας λέγουν εδ'ώ μπορείτε να το 

κάνετε, εδ'ώ δ'εν μπορείτε να το κάνετε. Μα το Σύνταγμα είναι καθαρό ποιες 

είναι οι λειτουργικές εξουσίες της Βουλής των Αντιπροσώπων. Επιδιώκεται 

δηλαδ'ή η κηδ'εμόνευσή μας και ας μην το αποκρύβουμε, μάλιστα αποτελεί ανοικτή 

πλέον θέση της ηγεσίας της Εκκλησίας ότι η απουσία των Τούρκων καθιστrk μη 

έγκυρο το Σώμα τούτο που είναι η σπονδυλική στήλη της κρατικής υπόστασης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. 

J(ύριοι, έχει επιχειρηθεί πάρα πολύ να υποβιβαστεί ο ρόλος αυτού του 

Σώματος. Έχει επιχειρηθεί κατά τον πλέον απαράδ'εκτο αλλά και τον πλέον 

ξεκάθαρο τρόπο. Λησμονούμε πράγματι τι αντιπροσωπεύει και τι τουλάχιστον θα 

έπρεπε να αντιπροσωπεύει αυτό το Σώμα. Το Σώμα αυτό είναι η ενσάρκωση της 

Δημοκρατίας και εδώ προασπίζεται και υποστηρίζεται η Δημοκρατική αρχή που 
σύμφωνα με την επιστήμη του δ'ικαίου και την πολιτειακή επιστήμη δ'ε σημαίνει 

τίποτε ιkλλο ή μη, 8ιαβrkζω από το Μrkνεση, Συνταγματική Θεωρία και Πρrkξη. 

((Ο όρος δ'ημοκρατική αρχή υποδ'ηλώνει το γενικό κανόνα που διέπει τη 

συγκρότηση και τη λειτουργία δεδομένης εννόμου τάξεως. Ζει και επιβάλλεται 

και πρωταρχικώς και σε τελευταίο βαθμό είναι η θέληση του λαού. Στο λαό 
ανήκει η κυριαρχία, δηλαδή η υπέρτατη εντός του κριkτους αρμοδιότητα να 

καθορίζει την αρμοδ'ιότητά του, καθώς και τις αρμοδιότητες των δ'ιάφορων 

κρατικών οργάνων, αυτός ρυθμίζει και ελέγχει την άσκηση της κρατικής εξουσίας. 

Είναι το άλφα και το ωμέγα εντός της ισχύουσας εννόμου τάξεως, αφού εις τούτο 
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ανήκει η πρώτη και η τελευτα(α λέξη εντός αυτής. Κατάλληλη διατύπωση, ο 

λαός είναι η πηγή και ο φορέας της κρατικής εξουσίας, ο κυρ(αρχος, ή άλλως το 

ανώτατο όργανο του κράτους. Αυτός είναι ο ρόλος του λαού και αυτός είναι ο 

ρόλος αυτού του Σώματος που αντιπροσωπεύει το λαό. Ο κυρtαρχος όμως λαός, 

η υπέρτατη αυτή εξουσία εκφράζεται και 8ρα μέσω αυτού του Σώματος και μόνο. 

Και θα αναφερθώ και πάλι στο Μάνεση: Η θέληση του λα1.,j εκφράζεται 8ιά του 

εκλογικού Σώματος το οποίο και αποτελεί το λαό υπό τη στενή έννοια του όρου. 

Μόνο υπό αυτή τη στενή του όρου έννοια είναι εξάλλου 8υνατό να αποτελεί ο 

λαός όργανο του κράτους. Η θέλησή του όμως εκ8ηλούται ι8ίως 8ιά των εκλογών 

και ως θέλησή του τεκμαίρεται και ισχύει η θέληση της πλειοψηφίας του 
εκλογικού Σώματος. Αυτή εκάστοτε καθορίζει αφενός μεν σε γενικές γραμμές και 

κατευθύνσεις την πολιτική του κράτους, αφετέρου 8ε τα συγκεκριμένα πρόσωπα 

που θα εφαρμόσουν την πολιτική αυτή. Κατά το ανωτέρω 8ισυπόστατο στη 

θέληση του λαού οφείλουν υποταγή όλα τα άλλα όργανα του κράτους, εις τούτο 

μάλιστα βασικώς και σε τελευταία ανάλυση έγκειται η κατά το Σύνταγμα νομική 

ιδιότητα του λαού ως κυριάρχου. Είναι κατά συνέπεια ο χώρος όπου εκφράζεται 

ο κυρίαρχος λαός και εκείνοι που εισηγούνται ότι η άσκηση των εξουσιών αυτού 

του Σώματος είναι υπό απαγόρευση ή υπό κηδεμόνευση οποιου8ήποτε άλλου και 

σφάλλουν επιστημονικά αλλά ιδίως σφάλλουν εθνικά και πολιτικά. 

Άρχισε όμως όπως είπα, τελευταία, όχι μόνο να αμφισβητείται αυτή η 

ι8ιότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων του λαού, αλλά να αναφέρονται διάφοροι 

αφορισμοί και από το σώμα των αρχιερέων της Εκκλησίας αλλά και από άλλα 

σώματα αρχιερέων 6χι της Εκκλησίας. Με τις αναφορές όμως αυτές που γίνονται 
εναντίον των Μελών της λαϊκής αντιπροσωπείας όχι μόνο για ιεροσυλία, για 

λύκους, γι 1 αυτά, γίνονται και άλλες αναφορές από άλλους χώρους και το 

γνωρίζουμε όλοι. Θα έρθω ίσως αργότερα να πω πιο συγκεκριμένα ότι γίνεται 
κάτι το οποίο παραβιάζει την ουvi.α, την πεμπτουσία και τη φιλοσοφία και του 

πολιτεύματος και της ύπαρξής μας. 

Κύριοι συνά8ελφοι, ουσιαστικά δεν θα έπρεπε να κάνουμε αναφορά σε 

οποιαδήποτε 8ιένεξη Εκκλησίας και Βουλής, διότι Εκκλησία είναι οι Χριστιανοί 

σύμφωνα με τον καταστατικό χάρτη της Εκκλησίας. Η Εκκλησία είναι το σύνολο 

όλων που πιστεύουν στην Ορθόδοξη Χριστιανική Θρησκεία. Η διαφορά μας δεν 

είναι μεταξύ υμών ή Ιiεν έχει διαφορά η Πολιτεία με την Εκκλησία, έχει διαφορά 

με το ιερατείο, με εκείνους οι οπο(οι προϊστανται, οι οποίοι κατέλαβαν αξιώματα, 
τα οποία και απολαμβάνουν ισοβίως, τους ανατέθηκαν αξιώματα από μας, την 

Εκκλησία, και τα ασκούν. Αυτή η διαφορά που υπάρχει μεταξύ του ιερατείου και 

υμών είναι διαφορά που υπάρχει στην πραγματικότητα μεταξύ ιερατείου και 
Εκκλησίας. Διότι εμείς εκφράζουμε τη θέληση των 3/4 του λαού εδώ. Το 
ΔΗ.ΚΟ. μείον οι δυο που ψήφισαν υπέρ της τροποποίησης, είναι ακριβώς κάτι 

λιγότερο από το 25% και 6 που απέσχαν, ήσασταν τότε 25%, μπορεί να γίνετε 
τώρα 30%, όμως απέσχαν). Κατά συνέπεια ας μη λέμε ότι υπάρχει διένεξη με 
την Εκκλησία, γιατί δεν υπάρχει διένεξη με την Εκκλησία. Ο λαός που 

αντιπροσωπεύουμε ε8ώ υποστηρίζει τις θέσεις αυτές τις οπο(ες λέμε. Και οι 

θέσεις τις οπο(ες εμείς υποστηρίζουμε είναι, ναι, μάλιστα, ο γάμος είναι μυστήριο 

λέγει η Εκκλησία του λαού. Το διαζύγιο 8εν είναι μυστήριο για να ασκείται από 

την Εκκλησία. Το διαζύγιο απαγορεύεται, ώστε να μην ταυτίζουμε το 8ιαζύγιο 

με το γάμο που είναι μυστήριο. Η Εκκλησία δεν πρέπει να δίδει διαζύγια 

καθόλου. Είναι η πολιτεία που δίδει τα διαζύγια. Διότι ο ταυτισμός του 



1746 

διαζυγίου ως μυστηρίου είναι λάθος, είναι τόσο λάθος που χαι εκείνος που δ'εν έχει 
1:-' 

1 
' λ β' κ ' ' ' ί ιοεα απο τα μυστηpια το αντι αμ ανεται. ατα συνεπεια οταν η ηγεσ α της 

Εκκλησίας, το ιερατείο, ΟιεκΟικεί υπέρ αυτού τη δ'ιατήρηση της άσκησης της 

δικαστικής εξουσίας επί του διαζυγίου είναι για να διατηρήσει τη μικρή εκείνη 

γλυκειά εξουσία του να πηγαίνουν οι άνθρωποι ταπεινωμένοι, να στέκονται 
περίλυποι εκεί ενώπιον των δικαστών τους, για να τύχουν του ελέους τους. Με 
πληροφόρησε ο κ. Κουρτελλάρης ότι τελευταίως κλήθηκε κάποιος, για να λάβει το 

διαζόγιό του, να καταβ&λει το όχι ευκαταφρόνητο ποσό των .ES,000, διότι 
χρειαζόταν λέει να κ&μει μια αγαθοεργία η Εκκλησία και ζήτησε .ES,000. Αυτό 
είναι καταπάτηση ασφαλώς στοιχειωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Τώρα, κύριοι συνάδελφοι, διερωτηθήκαμε όλοι μας για ποιο λόγο επιμένει η 
Εκκλησία. Μα ακριβώς η Εκκλησία επιμένει για τη διατήρηση αυτής της μικρής 

εξουσίας. Για κανένα &λλο λόγο. 'Αλλως πως δεν θα εξ ηγείτο γιατί από τα 

χίλια εκατομμύρια Χριστιανών που υπάρχουν στον κόσμο, πάνω από 100 
Χριστιανικά κράτη τα οποία υπάρχουν και ενεργούν, μόνο εμείς μείναμε οι 
τελευταίοι. Η θλιβερότερη δηλαδή στατιστική της κυπριακής πολιτείας είναι ότι 
εlναι η τελευταία Χριστιανική χώρα που Οιατηρεί το θεσμό που τον απολάκτισε η 
Εκκλησία σ 1 όλους αυτούς τους χώρους. Δεν το θέλησε το θεσμό αυτό. Δεν τον 
θέλει για ποιο λ6γο; Διότι δε θέλει η Εκκλησία να συμμετέχει στις διαφορές των 

μελών της, του Χριστεπώνυμου πληρώματός της. Δε θέλει να είναι ο κριτής αλλά 
ο συμφιλιωτής των Οιαφορών των ανθρώπων και αυτό το ρόλο τους το Οώσαμε με 
τα νομοθετήματα τα οποία πρόκειται να ψηφίσουμε. Τους Οώσαμε την εξουσία 

να συμφιλιώνουν τα μέλη τα οποία αισθάνονται την ανάγκη να πάρουν Οιαζύγιο 
και όχι να τα χωρίζουν. Εκείνοι θέλουν να τα χωρίζουν τα μέλη. Εμείς τους λέμε 
όχι. Εμείς θέλουμε να τους συμφιλιώνετε, Είμαστε υπέρ του γ&μου εμείς που 

τους δώσαμε αυτή την εξουσία. Δεν τους δίδουμε την εξουσία του διαζυγίου για 

ευνόητους λόγους, Οιότι Οεν μπορούν σχέσεις τέτοιας σημασίας για την τιμή και 
με τέτοιες επιπτώσεις για την τιμή και την υπόληψη των ανθρώπων να τυγχάνουν 
Οιαχείρισης εlτε από εμπειρικούς Οικαστές είτε από ανθρώπους οι οποίοι Οεν είναι 

σε θέση να διακρίνουν ή να διακριβώσουν την ύπαρξη ή τη μη ύπαρξη γεγονότων 
για να ταλαιπωρούμε και να στιγματίζουμε τους ανθρώπους και ν'α Οημιουργούμε 
την ανθρώπινη Ουστυχία και εκεί που θα μπορούσε να μην υπάρχει. Γι 

1 
αυτό και 

είπαμε, ναι, θα ποcν σε Οικοcστήρια έμπειρων Οικαστών και θα Οώσουμε κοcι την 
Προεδρία σ' εκείνο το χώρο σ' έναν κληρικό αξιωματούχο της Εκκλησίας, για να 
εποπτεύει ότι τα πάντα γίνοντοcι και κατά το Χριστιοcνικό τρόπο. Αλλά η 

Εκκλησία Οεν το Οέχεται ούτε και τούτο. Δεν το Οέχεται Οιότι Οε θέλει 
απλούστατα να χάσει τη Οική της την εξουσία. Γι 1 αυτό το λόγο όταν λέγεται 

πως δεν δείξαμε καμι& δι&θεση συνδιαλλαγής με την Εκκλησία, αυτό δεν είναι η 

αλήθεια. Εκτός των επισκέψεων και των επαφών που είχαμε με την Εκκλησία, με 
τους ηγέτες της Εκκλησίας, τους Οώσαμε με τα νομοθετήματα αυτά συγκε
κριμένες εξουσίες. Διατηρήσαμε τους λόγους του διαζυγίου ως εκείνους οι οποίοι 

περιλαμβάνονται στον καταστατικό χάρτη. Τους Οώσαμε την προεΟρία του 
δικαστηρίου. Το δικαίωμα να μη μπορεί κανένας να υποβ&λει αίτηση διαζυγίου 
χωρίς να περ&σει από την Εκκλησία για να ζητήσει από την Εκκλησία τη 
συμφιλίωσή του και τη συμβουλή της Εκκλησίας για τρεις ολόκληρους μήνες. Η 

ανταπόκριση βεβαίως δεν ήταν η ανταπόκριση την οποία θα ανέμενε ο 
οποιοσΟήποτε άνθρωπος από εκείνους οι οποίοι βρίσκονται επικεφαλής της 
Εκκλησίας του Χριστού, από εκείνους οι οποίοι θα έπρεπε να ενσαρκώνουν την 
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πραότητα. του λόγου, την καλοσύνη στη συμπεριφορά και στην έκφραση, την κα_λή 

συμπεριφορά, τη Χριστιανική συμπεριφορά. Αντί να υπάρξει συνδιαλλαγή άρχισαν 
ύβρεις. Λέχθηκαν τόσα πολλά που θα ήταν περιττό να αναφερθώ εγώ. Μένω μόνο 
στο ότι εκείνοι οι οποίοι θα τολμήσουν να ψηφίσουν ότι θα πρέπιt(οι Χριστιανοί 

να πηγαίνουν στην εκκλησία, για να. συμφιλιωθούν προτού κάμουν αγωγή 
διαζυγίου, θεωρούνται ιερόσυλοι. 

Εκείνοι οι οποίοι θα πουν ότι θα προεδρεύεται ένα δικαστήριο που θα 
απαρτίζεται από μορφωμένους δικαστές από αξιωματοόχο κληρικό είναι 
ιερόσυλοι. Δεν είναι, κύριοι συνάδελφοι, ορθό και δεν θα αναφερόμουν, να 
ασχοληθούμε περαιτέρω ή να σχολιάσουμε άλλο, διότι και οι υβριστές είναι μέσα 
στο παιγνίδι αυτής της ζωής και οι απρέπειες στη ζωή αυτή προέρχονταν και 

'ζ ' 'λ ' Αλλ' •' • β ' ' ' παρουσια ονται σ ο ους τους χωρους. α εσω οε ρισκομαστε υπο προσωπtκη 

ιδιότητα. Αν βρισκόμασταν υπό προσωπική ιδιότητα θα συμπεριφερόταν ανάλογα 
ο καθένας με τον τρόπο που συμπεριφέρεται όταν τον υβρίζουν, ή δηλαδή να 

απαντfισει κάτι ή να αγνοfισει την ύβρη. 

Εδώ είμαστε υπό μια άλλη ιδιότητα η οποία είναι ιδιότητα σεβαστή. Σε μια 

Δημοκρατ(α οσοΟήποτε ελλιπfις λέει ο Μάνεσης, σχετικfι, τυπικfι και αν θεωρηθε(, 
ο λαός είναι εξ ορισμοό ο μοναδικός κριτής του τι τον συμφέρει με τη νομική 
ι8ιότητά του σαν κυρ(αρχος. Υποτίθεται ότι μπορεί να θέλει οτιΟήποτε, αρκε( να 

το θελήσει. Όλα τα άλλα είναι στην καλύτερη περίπτωση πατερναλισμός και 

στη χειρότερη περίπτωση τυραννία. Πατερναλισμό και συμβουλές είχαμε και 

τώρα, και σήμερα, και χθες, και από πάρα πολλούς. Συμβουλές να είμαστε 

φρόνιμοι, να μη Οημιουργούμε θέματα, να είμαστε υποταγμένοι, να είμαστε 

ευγενικοί. Τον δεχτήκαμε τον πατερναλισμό αυτό. Τυραννία όμως δεν είναι 

νοητό να Οεχτούμε, 8ιότι αν 8εχ6μαστε την τυραννία του οποιουΟήποτε είτε 
εκείνων οί οποίοι Οιεκδικούν την κηδεμόνευση αυτού του Σώματος με το να λέγουν 
ότι όλες οι λειτουργίες του κράτους, όλες οι εξουσίες του κράτους, οι 

συντεταγμένες μπορούν να λειτουργούν και να ασκούν τις υπό του Συντάγματος 
ανατεθέιμένες αυτές εξουσίες, εκτός από τη Βουλή των Αντιπροσώπων που τους 
έδωσε αυτές τις εξουσίες διά νόμου, ούτε αυτή την τυραννία ούτε όμως και την 

ψυχική ή πνευματική κηδεμ6νευση οι οποίες για ορισμένους μπορεί να εξελιχτοόν 

και σε τυραννία, μπορεί να δέχτεί το Σώμα τούτο. Και γι' αυτό το λόγο δεν 

μπορούμε να 8εχτούμε να υβρίζεται αυτό το Σώμα, όπως υβρίστηκε. Και σε κάθε 

περίπτωση είναι αναίρεση του δημοκρατικοό χαρακτήρα ενός δεδομένου πολι

τεύματος οσοδήποτε και αν οι κρατούντες επιμένουν να διατηρούν αναρτημένη 

αυτή την επιγραφή στα μπαλκόνια της εξουσίας τους, γιατί όλα τα άλλα που λένε 

είναι αν δεν εφαρμόζεται η αρχή ότι ο λαός μόνο αποφασίζει και ο λαός μόνο 

ενεργεί μέσω των αντιπροσώπων του έγκυρα και νόμιμα και ότι ο λαός μέσω των 
αντιπροσώπων του οριοθετεί και καθορίζει και τις εξουσίες που ασκούνται από 

άλλα όργανα. Αν 3ε δεχτοόμε αυτή την άποψη, δεν υπάρχει καμιά δημοκρατική 

υπόσταση στο πολίτευμα. Αίρεται η δημοκρατική αρχή και καταντά η υπόθεση 

τυραννία διάφορων μορφών, όπως τη γνώριζε ο ελληνισμός στο παρελθόν, όταν 

έμπαινε η Δημοκρατία στο γύψο για να διαφύει επειδή νοσούσε, επειδή fιταν 

~γ··(;ινεύθυνοι οι Βουλευτές, τα μέλη του Κοινοβουλ(ου. Γιατί, ακούστηκε και αυτό 
~ ,σήμερα το βράΟυ. 'Οτι είμαστε ανεύθυνοι. Δεν είμαστε ανεύθυνοι, εκάμαμε 
~ ·πο"λλή υπομονή και δώσαμε και πάρα πολλή πίστωση χρόνου. Δώσαμε επίσης 

δείγματα και πολλής επιείκιας σε όσους παραφέρθηκαν εναντίον μας. Ίσως 

συνοπτικώς θα ήθελε κάποιος να απαντήσει σε ορισμένα που λέχθηκαν. Λέχθηκε 
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ότι φερθήκαμε με αλαζονεία. Γιατί φερθήκαμε με αλαζονεία; Εκείνο που κάμαμε 

ήταν ότι απλούστατα ασκήσαμε μια αρμοΟιότητα την οποία έχουμε. Λέχθηκε 
επίσηζ ότι ήρθαμε σε μια αντιπαράθεση στην οπο(α 8εν έπρεπε να έρθουμε με την 

Εκκλησία. Είπα 8εν είναι με την Εκκλησία. Ο λαός είναι. Απηχοόμε τη λαϊκή 

γνώμη, όταν παίρνουμε αυτές τις θέσεις και ο λαός είναι η Εκκλησία. Ήρθαμε 

σε αντιπαράθεση με επιμέρους αξιωματούχους, οι οποίοι είχαν συγκεκριμένα 
προνόμια, τα οποία θέλουν να τα 8ιατηρήσουν. Μας λέχθηκε ότι μπορεί να 
8ημιουργήσουμε σχίσμα, ότι θα 8ημιουργηθεί Ι>ιχασμός. Μα πώς 8ημιουργείται 

8ιχασμός, όταν αναβαθμίζεται με ένα νομοθέτημα η ποιότητα της ζωής των 

ανθρώπων; Δί8εται καλότερη ποιότητα ζωής. Οότε βεντέττα οότε Ι>ιχασμός, 
αλλά επιτέλεση οφειλόμενου καθ'ήκοντος και εκε!νος που Οεν μπορεί να επιτελέσει 

το καθήκον του ή αισθάνεται ότι θα επηρεαστεί, Οιότι θα κάμει κάτι το οπο(ο 

θεωρεί ορθό να κάμει προς το 8ημόσιο συμφέρον, προς το συμφέρον του λαοό να 
παραιτηθεί. Εκεί είναι που 8είχνει εκείνος που ασκεί έστω και το μικρότερο 

8ημόσιο αξίωμα τη 8ική του προσωπική αξία, όταν επιτελεί το έργο του και 

α8ιαφορεί και αν υπάρχουν αφορισμοί θρησκευτικοί ή αν υπάρχουν αφορισμοί 
άλλου εί8ους. Αποτόχαμε, 8ιότι βιαστήκαμε να κάμουμε αυτά τα νομοθετήματα. 

Δε βιαστήκαμε. Είμαστε η τελευταία χώρα του κόσμου, του Χριστιανικοό 

κόσμου, Δεν μπορούμε να συγκρινόμαστε με μουσουλμανικές χώρες για να Οούμε 
πού βρισκόμαστε εμείς, αλλά σίγουρα από άποψη πολιτισμού είμαστε οι 
τελευταίοι. Έπρεπε και εμείς να φόγουμε απ' αυτή τη θλιβερή τελευταία σειρά. 

'lστερα αν, είπε ο χ. Γαλανός, ερχόταν .η Ιερά ΣύνοΟος σε ένα Οημοκρατικό 

διάλογο Οεν θα έπαιρναν τα πράγματα αυτή την τροπή. Όχι, να έρθει σε 
8ημοκρατικό 8ιάλογο. Ας ερχόταν να παρα8εχτεί ότι θα πρέπει και εκείνη να 

ακολούθήσει το παρά8ειγμα των άλλων της αl>ελφών Εκκλησιών των Ορθόl>οξων 

και των μη Ορθό8οξων. 250 εκ. ορθό8οξοι έχουν ακριβώς το ί8ιο καθεστώς. 
Μίλησε ο κ. Γαλανός να μην οξόνουμε την κατάσταση εμείς. Μα πώς την 

οξόνουμε; Εμείς ψηφίζουμε νομοθετήματα σε εφαρμογή του νέου άρθρου 111 του 
Συντάγματος το οπο(ο ε(ναι υπαρκτό και αυτό ε(ναι το Σύνταγμα της Πολιτε(ας 

μας και καθυστερημένα το κάμνουμε, επειδή στερούμε από το λαό αυτό ':η 

δυνατότητα να ρυθμ(ζει τα θέματα του προσωπικού του θεσμού, διότι δεν του 

δώσαμε νομοθεσ(α. Οξύνουμε εμε(ς, επειδή κάμνουμε το καθήκον μας ή οξύνουν 

εκε(νοι την κατάσταση οι οποίοι υβρίζουν με το χειρότερο τρόπο αυτούς που 

ασκούν αυτή την εξουσ(α ως αντιπρόσωποι του λαού; 

Κόριοι συνά8ελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι η ηγεσία της Εκκλησίας, το 

ιερατείο, έχει 8ιατυπώσει, όπως είπα, τη θέση ότι 8εν είναι έγκυρη η νομοθεσία 
της Βουλής αυτής, επει8ή 8εν ψηφίζουν οι Τοόρκοι. Και οι Τοόρκοι ξέρουμε ότι 
Ι>εν είναι ε8ώ. Αυτή τη θέση ας την εγκαταλείψει το συντομότερο 8υνατό, 8ιότι θα 

αποτελέσει το μελανό σημείο της ιστορίας της Κυπριακής Εκκλησίας από τον 

ιστορικό, όχι c του μακρινού μέλλοντος, από τον ιστορικό των σημερινών 

(<ιστορικών», διότι το να 8ίδεις το επιχε(ρημα, το να υποστηρίζεις το επιχείρημα 

του τοποτηρητή των Τούρκων, του καταλυτή, εκείνων δηλα8ή που αποπειρώνται 

να καταλύσουν την κρατική μας υπόσταση, ότι δεν υπάρχει εγκυρότητα των 

οργάνων της Κυπριακής Δημοκρατίας, επειl>ή 8εν είναι οι Τοόρκοι παρόντες και οι 
Τοόρκοι 8εν έρχονται σκόπιμα, αποτελεί πράξη η οποία 8εν μπορεί να 
χαρακτηριστεί καθόλου κολακευτικά όσον αφορά την εθνοπρέπειά της. Και η 

Εκκλησ(α στον τόπο αυτό ήταν γνωστό ότι ήταν επικεφαλής των εθνικών αγώνων 

του λαού τούτου. Παύει πλέον η Εκκλη<:iία με τους μηχανισμούς αυτούς, παύει να 

βρίσκεται στην πρωτοπορία. Να αποσύρει τούτο το επιχε(ρημά της αμέσως, να 
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το εγκαταλείψει χωρίς καμιά καθυστέρηση, 8ιότι είμαστε κράτος και θα 

υπάρχουμε και θα εξακολουθήσουμε να υπάρχουμε μέχρι να επεκτείνουμε την 
εξουσία της Κυπριακής Δημοκρατίας και στα κατεχόμενα από εκείνους ε8άφη, οι 
οπο(οι αποχώρησαν για να καταλύσουν τη Δημοκρατία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 

Θα 'μαι πολύ σύντομος, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, και λόγω φωνής αποψινής, και 
λόγω θέσης και πεποίθησης. Θέσης συγκεκριμένα, πως στο θέμα τούτο 
επιγραμματικά μπορούν να αναπτυχθούν οι οποιεσ8ήποτε απόψεις. Θα αναφερθώ, 
έτσι, ακροθιγώς σε μερικές απλές σημάνσεις. Θα πω, όμως πιο πριν πως ούτε οι 

αφορισμοί, ούτε κι οι λοι8ορισμοί και πολύ περισσότερον οι μυκτηρισμοί, μας 
χαρακτηρίζουν. "• θέσεις, αντιθετα, όλων ανεξαίρετα των συνα8έλφων, μας είναι 
τιμητές, σεβαστές και μας προβληματίζουν. 

Και να τονίσουμε ακόμα πως οι οποιεσ8ήποτε ανατάξεις είναι αναγκαίο να 
παίρνονται, ι8ίως στους νέdυς οι οποίοι τίθενται στο ερώτημα που τέθηκε και σε 

μας. 'Οπως και να τονίσω με ευθύτητα πως 8εν είναι αναγκαίες οι επικλήσεις σ 
/ 

αχρείαστες κι εθνικά βλαπτικές συνταγματικές 8ομές. 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε, ούτε η Καθολική, ούτε όμως η Αγγλικανική και η 
Αρμενική Εκκλησία 8έχονται τον πολιτικό το γάμο. 'Αρα τόσο η Μαρωνιτική 
όσο και γ1 Αρμενική κοινότητα, έχουμε την πεποίθηση πως εκ προοιμίου είναι 

επιφυλακτικές -πέρα από το γεγονός πως όπως τόνισε και ο συνά8ελφος 

Παvαγιώτου ούτε και τις ρωτήσαμε- απέναντι στο νομοθέτημα που ήΟη 
επιψηφίσαμε και που κατ&. προέκταση απόψε θεσμοθετούμε ~αι νομοθετούμε. 

· Με κάποια ανάλογη συλλογιστική κινήθηκε, πιστεύουμε, και η κυπριακή 
Εκκλησία χωρίς φυσικά, ξαναλέμε, να υιοθετούμε χαρακτηρισμούς κι αφορισμούς. 
Μιας Εκκλησίας που κράτησε με την Ελληνική Κοινότητα -και είναι μεγάλη 

υπόθεση η Ελληνική Κοινότητα, όπως αναπτύχθηκε στο Οουλωμένο ελληνισμό στα 

χρόνια της τουρκοκρατίας- την εθνική ταυτότητα του σκλαβωμένου ελληνισμού 

για πάνω από 300 .χρόνια της τουρκικής κατοχής, 307 συγκεκριμένα για την 
Κύπρο και 360 (σωστά είπατε, χ. ΑναστασιάΟη) για το μητροπολιτικό ελληνισμό, 
όταν καταλυόταν από Οι.κά μας λάθη ανεπίτρεπτα κι απαράΟεκτα και το 

τελευταίο Δεσποτάτο, το Δεσποτάτο του Μιστρά. 

Είμαστε, έντιμοι κύριοι συν&.8ελφοt, μια ασήμαντη, απειροελάχιστη μειο

ψηφία στο στόχαστρο του τούρκικου σωβινισμοό και του παντουρανισμού όπως το 
8ιέγραψε παραστατικότατα, π·ριν από λίγα μόλις εικοσιτετράωρα η 'International 
Herald Tribune', με την άτυχη την Κόπρο στο μάτι του κυκλώνα, που 

αναπτύσσεται από τα 108 -και τόσα είναι ακριβώς- εκατομμύρια των Τούρκων 

και. τη θάλασσα του ισλαμισμοό που, ατυχώς, βρίσκεται σ 
1 

έξαρση. Κι 
οποtαΟήποτε, πιστεύουμε, προς τον πολιτικό γάμο ανοίγματα -και σαν τέτοια 
είναι που θεωρούμε τα ανοίγματα με τον πολιτικό γάμο που Οι.ευρύνουμε- πιστεόω 

πως ανοίγουν την Κερχόπορτα για την εκ των ένΟον άλωσή μας. 

Δεχόμαστε στην ελεύθερη Κύπρο το φορτισμό, τους Οελεασμούς και τις 

πιέσεις του γνωστού τύπου Χάνι Γιαμάνι., και από τους συναπτομένους ετήσια 

εκατοντάΟες, για να μην πω χιλιάΟες γ&.μους, με τ&.σεις ατυχώς ωστικές, μεταξό 
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ισλαμιστών και Κυπρ!ων νέων γυναικών, με προσφορές και Οαψιλε(ς αντιπαροχές 
οικονομικές, που οΟηγούν στη Οημογραφική αποψίλωση του κυπριακού εληνισμού. 
Γιατ! στην περ!πτωση αυτή τα νέα ζευγάρια, στις πλε!στες περιπτώσεις 
μεταναστεύουν. Αλλά και στην περ!πτωση της εΟώ παραμονής τους Οημιουρ
γείται τραγικότερη περίπτωση. Και οι κεφαλόπονοι του Υπουργείου Εσωτερικών 
που δημιουργούνται -και όσοι έζησαν αυτούς του κεφαλοπόνους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ε!ναι σε θέση να τους προσυπογράφουν και να τους uπογραμμίσουν
είναι σχε8όν καθημερινοί. 

Αν καθεχpονιχά έχουμε μερικές εκατοντάΟες έστω, μόνο τέτοιους γάμους, 
τότες με την πολυγονιχότητα αλλά και ιΟιαίτερα- και εΟώ ε!ναι το πιο σοβαρό- το 
φανατισμό που χαρακτηρ!ζει τους ισλαμιστές, τότε θα έχουμε σύντομα, έντιμοι 
κύριοι συνά8ελφοι, και στις ελεύθερες περιοχές, στα νώτα μας, μιαν εν δυνάμει 
αναπτυσσόμενη μουσουλμανική κοινότητα. · Κι όλοι ξέρουμε πως, πέραν της 
Τουρκ!ας, άλλες δύο τουλάχιστον χώρες εποφθαλμιούν την ολοκληρωτική 
κατάληψη της Κόπρου. 

Έντιμε κύριε Πpόεδρε 1 
Αν το Ισραήλ επιβίωσε σε διασπορά, και μάλιστα σε συνθήκες τραγικά 

τραυματικές κι οδυνηρές, μια διασπορά που κράτησε κοντά 8υό χιλιάδες χρόνια, 

τούτο πρώτιστα οφειλόταν, κατά το Νίκο Καζαντζάκη κι άλλους, στην αυστηρή 

τήρηση του θρησκευτικού του γάμου. Αν, κατά τον Καζαντζάκη και πάλι, το 

Ισραήλ έχανε τα ανοίγματα προς τον ελεύθερο και τον πολιτικό το γάμο, σ!γουρα 

το Ισραήλ δε θα υπήρχε σήμερα. 

Ένας συνάδελφος, ο κόριος Κληρίδης, μίλησε για το γεγονός πως δεν 

επιμετρά ο !8ιος τα κάποια πολιτικά κόστα από την τοποθέτησή του πάνω στον 

πολιτικό το γάμο. Όμως να μας επιτρέψει εδώ ο αρχηγός του Δημοκρατικοό 

Συναγερμού να πούμε πως έχει μια αντινομία, όσον αφορά το θέμα τούτο, αν 

οποιοσδήποτε φυλλομετρήσει την((Κατάθεσή>> του. Γιατί εκεί ο !διος παραδέχεται 

δημόσια πως 8εν μπορούσε να αναλάβει τα πολιτικά κόστα, που θάχέ η τοτινή 
αντιπαράθεσή του με πολιτική προσωπικότητα, που την κατονομάζει! 

'Αλλοι συνάδελφοι, και ο κύριος Παπαπέτρου συγκεκριμένα, μίλησε για τη 

μαγεία της πολιτικής μεταστροφής που μας χαρακτηρίζει. Αν όμως η μαγεία της 

πολιτικής μεταστροφής χαρακτηρίζει το ΔΗ.ΚΟ. και όχι άλλα κάποια κόμματα, 

τότε αφήνω στα παι8ιά και στα νήπια να το επιμετρήσουν και να το συγκρίνουν! 

Για Βαυαροεμπνευσμένους συνάδελφους, ο συνάδελφος πάλι Παπαπέτρου 

μίλησε, Ελλαδίτες, όπως τους αποκαλοόμε. Εμείς δεν τους χαρακτηρίζουμε σαν 

τέτοιους. Τους χαρακτηρίζουμε απλούστατα ελεύθερους Έλληνες. Και σαν 

ελεύθεροι που είναι, έχουν κάθε 8ικαίωμα και κάθε δυνατότητα να. προάξουν και 

να δομήσουν στο καίριο και στο σημαντικό τούτο θέμα, ε_νώ εμείς βρισκόμαστε 

ουσιαστικά υπό ημικατοχή. 

Τέλος, για προσκόμιση, για πρόσκτηση ίσως, ήθελαν να πουν κάποιοι 

συνάόελφοι, πολιτικών ωφελημάτων, από μέρους του ΔΗ.ΚΟ., είναι που 

τασσόμαστε, λένε, στη συγκεκριμένη περίπτωση. Μα τούτο, έντιμοι κύριοι 

συνάόελφοι, τούτο το χαρακτηριστικό στοιχείο, κι η τάση, δεν χαρακτήρισε το 

ΔΗ.ΚΟ. στις πιο καθοριστικές, μάλιστα, στιγμές και στις πιο οριακές καμπές του 

πολιτιχοό του β!οu. Αντίθετα επέλεξε την κατά σuνε!δηση ελεύθερη τοποθέτηση, 

με αποτέλεσμα τα γνωστά κόστα, όταν πίστευε πως το εθνικό το θέμα έπρεπε να 

τεθεί στη βάση και στο στ!γμα που το τοποθέτησε. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Μαρκίδης και μετ& ο κύριος Χριστοφίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε ηρόεδpε 1 κύριοι συνάδελφοι, 
Παρά τις πολλές ομιλ(ες, πιστεύω ότι υπάρχει χώρος και για μένα σ / αυτή 

τη συζήτηση. Θα αρχίσω με ένα θέμα εντελώς καινούριο, ένα θ~μα το οποίο έθιξε 

από μια &ποψη ο Βουλευτής του ΔΗ.ΚΟ. κύριος Ανδρέας Παναγιώτου στη δική 

του αγόρευση. Το θέμα της πρόσφατης απόπειρας μεσολ&βησης του Προέδρου 
της Δημοκρατίας μεταξύ Βουλής και Ιερ&ς Συνόδου ή μεταξύ Βουλής και 

προκαθημένου της Εκκλησίας, όπως έλεγαν οι περισσότεροι από τους ομιλητές 
μέχρι τώρα. 

Σ' αυτό το θέμα θα ήθελα να πω τα εξής: Η Βουλή αυτή ψήφισε το γνωστό 

Νόμο περί της Πρώτης Τροποποιήσεως του Συντ&γματος και τον απέστειλε προς 

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας προς υπογραφή. Την ώρα που ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας παρέλαβε προς υπογραφή το Νόμο οιυτό, είχε νοι οιποφοισίσει μεταξύ 

τριών διαζευκτικών λύσεων. Ή έπρεπε να αναπέμψει το Νόμο αυτό στη Βουλή, 

εκφράζοντας διαφωνία και παρακαλώντας τη Βουλή να αλλάξει θέση για τους 

οποιουσδήποτε λόγους νόμιζε εκείνος σωστούς ή θοι μπορούσε νοι στειλεί το Νόμο 

για γνωμοδότηση, ως προς τη συνταγματικότητά του, από το Ανώτατο 

Δικαστήριο, οιν πίστευε ότι ο Νόμος εκείνος ήτοιν οιντισυντοιγμοιτικός ή θοι 

μπορούσε κατευθείαν να υπογράψει εκε(νο το Νόμο και να τον αποστείλει προς 

δημοσί~υση στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκροιτίοις. 

Ο Πρόεδρος Βασιλείου προτίμησε την τελευτοι(οι λύση. Προσυπέγραψε εκείνο 

το Νόμο κοιι τον απέστειλε προς δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερ(δοι. Κ&νοντοις 

αυτή την επιλογή, ανέλαβε και εκείνος πολιτική ευθύνη εν σχέσει με το Νόμο 

αυτό. Και αναλαμβάνοντας τότε πολιτική ευθύνη εν σχέσει με το Νόμο αυτό, 8εν 

είχε πλέον θέση νοι μεσολαβήσει μεταξύ Βουλής κοιι Ιερ&ς Συνόδου. Διότι 

μεσολαβώντας μεταξύ Βουλής και Ιεράς Συνό8ου, ένα θα ήταν το συμπέρασμα. 

Ότι ο ί8ιος 8εν είχε ευθύνη για εκείνο το Νόμο. Ότι στην πραγματικότητα 

υπ&ρχει διελκυστίνδα μεταξύ Βουλής κοιι lερ&ς Συνόδου, με τον Πρόεδρο της 

Δημοκροιτίοις μεσολαβητή ή διαιτητή. 

Και πολύ σωστά έπραξαν τα τρία κόμματα, να μη 8εχθούν αυτού του εί8ους 

τη μεσολ&βηση. Δεν είχοιν οιν&γκη τοι τρίοι κόμματοι, δεν είχε οιν&γκη η Βουλή 

και 8εν είχε ανάγκη το Κράτος, 8ιότι περί του Κράτους μιλούμε, από μεσολαβητή 
με την Ιερ& Σύνοδο. 

1' πήρχε η 8υνατότητα της κατευθείαν επαφής, υπήρξαν οι κατευθείαν επαφές, 
έγιναν οι συζητήσεις και οι οποιεσ8ήποτε απόπειρες απέτυχαν. Απέτυχαν για 
τους λόγους που είπε ο κύριος Αναστασιά8ης 1 για τους λόγους που ανέφερε ο 
κύριος Παπαπέτρου, για τους λόγους που είπε ο κύριος Ευσταθίου. 

Ακόμοι κοιι η ίδιοι η Βουλή επιθυμώντας νοι επιτύχει η ίδιοι συμβιβασμό, οιντί 

νοι κοιτοιργήσει το 'Αρθρο 111 του Συντ&γμοιτος, όπως έπρεπε, ψήφισε την 

τροποποίηση την οποίοι ψήφισε. Ψήφισε την τροποποίηση την οποίοι ψήφισε ως 
ένδειξη κοιλής θελήσεως κοιι ως εκδήλωση πολιτικής βουλήσεως συμβιβασμού. 

Διότι η ίδιοι η τροποποίηση αποτελεί συμβιβασμό. Αποτελεί συμβιβασμό μεταξύ 

των απόψεων της Εκκλησίας κοιι της σωστής &ποψης της πλήρους κοιτοιργήσεως 

του Άρθρου 111 του Συντ&γμοιτος. 
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Με τη μόνη aιαφορά ότι η Βουλή έκανε μονόπλευρο, μονομερή συμβιβασμό. 

Δε σuνεννοήθηκε εκ των προτέρων αν η άλλη πλευρά θα δεχόταν η όχι αυτό το 
συμβιβασμό. Θα έπρεπε να είχε συνεννοηθεί. Και εφόσον διαπίστωνε ότι η Ιερά 

Σύνο8ος παρέμενε ανένδοτη στις θέσεις της και δεν επρόκειτο να δεχθεί ούτε αυτό 

· το μετριοπαθή συμβιβασμό και τη μετριοπαθή ρύθμιση, η Βουλή, κατά τη γνώμη 
μου, έπρεπε να είχε καταργήσει πλήρως το 'Αρθρο 111 του Συντάγματος και να 
προχωρήσει σε θέσπιση κανονικής νομοθεσίας όπως. συμβαίνει με όλα τα κράτη 

της Ευρώπης. 

Υπάρχει όμως και έχει εγερθεί ένα τεράστιο θέμα. Ένα θέμα το οποίο 
συστηματικά παραγνωρίζεται από ορισμένες πλευρές. Ένα θέμα που αποτελεί 

το άλφα του Συνταγματικού Δικαίου, Ότι Κράτος που δεν έχει Οικαίωμα να 

ρυθμίζει το ίδιο το Σύνταγμά του, δεν είναι κυρίαρχο Κράτος. Κράτος το οποίο 

δεν έχει δικαίωμα, δεν αναγνωρίζει στον εαυτό του δικαίωμα, να αναθεωρεί το 

Σύνταγμά του, aεν είναι πλήρως κυρίαρχο Κράτος. Και οσοιaήποτε υποστηρίζουν 

ότι αυτή τη στιγμή που μιλούμε η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν έχει δικαίωμα, 
με την πλειοψηφ(α που το (διο το Σύνταγμα λέει, να τροποποιήσει το Σύνταγμα, 

αυτοί στην πραγματικότητα υποστηρίζουν ότι η Κύπρος aεν είναι πλήρως 

κυρίαρχο Κράτος. Εaώ καταλήγει λογικά η άποψή τους. 

Παραγνωρίζουν τη σπουδαιότητα που έχει η αναθεώρηση του Συντάγματος 

στα πλαίσια όλων των αυστηρών συνταγμάτων. Διανοείστε να ζει η Αγγλία 
σήμερα με τις συνταyματικές ρυθμίσεις που ίσχυαν την εποχή του Ερρίκου του 
8ου ή την εποχή του Καρόλου του 1ου; Διανοε(στε να ζει η Γαλλ(α σήμερα με τα 

συντάγματα που είχαν στις αρχές του 19ου αιώνα, μετά την παλινόρθωση των 

Βουρβόνων; Διανοείστε την Ελλάaα του 1990 να ζει με τη Βασιλευόμενη 
Δημοκρατία του 1952; 

Τι αποδεικνύουν όλα αυτά; Είναι το άλφα στην πολιτική επιστήμη ότι τα 

συντάγματα πρέπει να έχουν την αναγκα(α ελαστικότητα να προσαρμόζονται στις 

διαρκώς εναλλασσόμενες, προοδεύουσες, μεταβαλλόμενες, κοινωνικές αντιλήψεις. 

Συντάγματα τα οποία δεν παρέχουν τα; ίδια τη δυνατότητα μεταβολής τους, 

ωθούν σε παρεκτροπές. Αυτό διδάσκει η παγκόσμια ιστορία και γι' αυτό όλοι οι 

σύγχρονοι συνταγματικοί νομοθέτες, σε όλα τα σύγχρονα αυστηρά συντάγματα, 
καθιερώνουν τρόπους τροποποιήσεως αυτών των συνταγμάτων. 

Στην Κύπρο του 1990 aιατυπώνεται η θεωρία ότι επειaή οι Τουρκοκύπριοι 

αποφάσισαν να στασιάσουν το 1964, η Κύπρος πρέπει να ζει αιων(ως -μέχρις 
ότου οι Τουρκοκύπριοι ευδοκήσουν να επανέλθουν- στο Σύνταγμα του 1960, με το 
Σύνταγμα του 1960. Αυτή η θεωρία αποτελεί η ίaια παράβαση του 
Συντάγματος. Διότι το Σύνταγμα μπορεί να καθιέρωσε ότι για τη μεταβολή του 

χρειάζονται χωριστές πλειοψηφίες Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Το 

Σύνταγμα ... 
(Βουλευτές κάνουν σχόλια πάνω στην αγόρευση του κυρίου Μαρκίaη) 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι για σένα που μιλούν. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Το ξέρω. Γι' αυτό περιμένω. Για να ακούσω τι θα πουν. Ωτακουστώ, κύριε 

συνάaελφε. 

Το Σύνταγμα, κύριοι συνάδελφοι, καθιερώνει χωριστές πλειοψηφίες για την 

τροποποίηση των μη θεμελιωδών Διατάξεων. Αλλά καθιερώνοντας αυτές τις 
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χωριστές πλεtοψηφLες, καθιερώνει και έναν άλλο κανόνα. Τη δυνατότητα της 

μεταβολής των μη θεμελιωδών Διατάξεων. Επομένως, λόγω της αποχωρήσεως 

των Τουρκοκυπρίων Βουλευτών, εμείς έχουμε να επιλέξουμε. Ποιο από τους δύο 

κανόνες πρέπει να παραβιάσουμε; Τον κανόνα των χωριστών πλειοψηφιών ή τον 

κανόνα που μας επιτρέπει τη μεταβολή του Συντάγματος; Και αυτό το δίλημμα 
δεν έχουμε παρά να το λύσουμε υπέρ της απόψεως γιοι την οποίοι συνηγορούν όλοι 

οι πολιτικοί επιστήμονες και όλοι οι συντακτικοl νομοθέτες όλων των σύγχρονων 

κρατών. Υπέρ της υπάρξεως εξουσίας τροποποιήσεως του Συντάγματος. 

Παραγνωpίζετ'αι αυτή η εξουσία, διότι είναι εξουσlα που πρέπει να ασκείται 

σπανίως. Και όπως είμαστε μεταξύ μας εδώ, μόνο σπανίως μπορεί να ασκείται, 

Διότι γιοι να ασκηθεί απαιτείται πλειψηφίοι των δύο τρίτων. Και με την ύπαρξη 
τεσσάρων κομμάτων στη Βουλή, δεν είναι εύκολος ο σχηματισμός πλειοψηφίας δύο 

τρίτων. 

Ακριβώς όμως, επειδή η εξουσία αυτή χρησιμοποιείται και πρέπει να 

χρησιμοποιείται σπάνιοι, παραγνωρίζεται, γιατί δήθεν η ύπαρξή της δεν είναι 
απαραίτητη γιοι την ύπαρξη του κράτους. Λάθος. Είναι η πρώτη εξουσία που 

είναι απαραίτητη για να σώζεται το κράτος από κοινωνικές αναταραχές, από 
8ιάσταση μεταξύ του κράτους και των σύγχρονων αντιλήψεων. Αυτό ΟιΟάσκεται 
σε όλα τα συνταγματικά βιβλία, αυτό ΟιΟάσκεται από όλους του πολιτικούς 

επιστήμονες, αυτ'ή είναι η πραγματικότητα. 

Και έχουμε μια Βουλή, η οποία 8εν αποτελείται από 35 Βουλευτές, όπως 
προέβλεπε το Σύνταγμα, αλλά αποτελείται από 56 Βουλευτές. Και έγιναν 56 οι 
Βουλευτές, όχι Οιότι αποφάσισαν και οι Τουρκοκύπριοι να γίνουμε 56, αλλά Οιότι 
η πρώην Βουλή, η Βουλή του 1981, αποφάσισε με την πλειοψηφία των δύο τρίτων 
-ομόφωνοι ήταν τότε, δεν είχε σημασία- να αυξήσει τους Ελληνοκύπριους 
Βουλευτές από 35 σε 56 και όλους τους Βουλευτές από 50 σε 80. Έτσι αυτή η 
Βουλή έχει 80 Βουλευτές, εκ των οποίων 56 ανήκουν στην Ελληνοκυπριακή 

κοινότητα και παρευρίσκονται ε8ώ. Είναι και αυτό αντισυνταγματικό; 

Μα αν είναι αυτό αντισυνταγματικό, τότε τι είναι το Ανώτατο Δικαστήριο 

με τους 13 Δικαστές; Διότι αυτός ο αριθμός των 13, πού βρέθηκε; Βρέθηκε με 
Νόμο αυτής της Βουλής, των 56 Βουλευτών. 

Και να σας πω και κάτι άλλο. Μπορούμε ή 8εν μπορούμε να ψηφίζουμε 
φόρους; Πού είναι οι Τουρκοκύπριοι; Διότι, γιοι την ψήφιση φόρων χρειάζεται η 

πλειοψηφία των Τουρκοκυπρίων. « 'Οχι», λέγουν,«διότι η ψήφιση φόρων είναι 
απαραίτητη γιοι το κράτος». Και κάθε φορά που ψηφίζουμε φόρους θα εξετάζουμε 
αν ο συγκεκριμένος φόρος είναι απαραίτητος ή όχι για το κράτος; Δεν είναι το 

συγκεκριμένο φόρο που δικαιολογεί το δίκαιο της ανάγκης. Το δίκαιο της ανάγκης 

δικαιολογεί τη συντήρηση της εξουσίας θεσπίσεως φόρων. Πρέπει να το 

καταλάβετε αυτό το πράγμα .. 
Ψηφίσαμε Νόμο περί Δήμων. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Μα τι σχέση έχει αυτό; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ψηφίσαμε Νόμο περί Δήμων. 

Όσοι δεν βΜπουν τη σχέση, μπορεί να μη τη βλέπουν. Εγώ τη βλέπω. 
Μπορεί να κάνω λάθος. 



1754 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πες τιποτε για το Γιαμάνι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Σιγά - σιγά. Πάντως έχουν περισσότερη σχέση αυτά, παρά. ο Γιαμάνι, με το 

συγκεκριμένο θέμα βέβαια. 

(Γέλια} 

lπάρχει φυσικά και ο γάμος που μπορούν νοc κάμουν αυτο( του Γιαμάνι με 
Ελληνοκύπριες ή Ελληνοκύπριους, που ούτως ή άλλως επιτρέπεται όπως μιλούμε 

σήμερα, αυτή τη στιγμή. 

Μιλούμε για 3ήμους. Ψηφίσαμε και Νόμο περί Δήμων και έγιναν και 
εκλογές Δημάρχων. Πού ήταν οι Τουρκοκύπριοι; Δεν απαιτείτο, βάσει του 
Συντάγματος, χωριστή πλειοψηφία; Ήταν ανάγκη για την όπα!'Sη του κράτους 
να έχουμε αυτή τη στιγμή εκλελεγμένους Δημάρχους; Όχι κύριοι. Ή-ταν ανάγκη 
η 3ιατήρηση της εξουσίας της Βουλής. Να ψηφίζει 3ημαρχεία, να ψηφίζει νόμους 
για 3ήμους. 

Το 1976 έγιναν εκλογές. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πήρ~ το 26% των 
ψήφων αλλά δεν έστειλε αντιπρόσωπο σ' αυτή τη Βουλή. Ήμαστε εκτός Βουλής. 
Με 25% των ψήφων, ήμαστε εκτός Βουλής. Γιατί; Διότι ήταν το εκλογικό 

σύστημα. Αλλά το 1981 εισήλθαμε στη Βουλή με 12 Βουλευτές. Γιατί; Διότι η 
Βουλή άλλαξε το εκλογικό σύστημα. Πού ήταν οι Τουρκοκύπριοι; Ποια ήταν η 
ανάγκη για την ύπαρξη του κράτους, να αλλάξει το εκλογικό σύστημα; Δεν είναι 
αυτό που εξετάζει το 3ίκαιο της ανάγης. Το 3ίκαιο της ανάγκης εξετάζει την 

ανάγκη 3ιατήρησης της εξουσίας. 

Έτσι, έχουμε αυτή τη στιγμή την εξής περίεργη, πραγματικά, μονόπλευρη 
θεωρία. Όλες οι εξουσίες του Ανώτατου Συνταγματικού Δικαστηρίου και του 
Ανώτατου Δικαστηρίου διατηρήθηκαν αλώβητες. Δεν έχει σημασία ότι απο
χώρησαν οι ουδέτεροι Πρόεδροι. Δεν έχει σημασία ότι δεν υπάρχουν Τουρκο

κύπριοι στο Ανώτατο Δικαστήριο. Δεν έχει σημασία ότι τα δύο Δικαστήρια 
έγιναν ένα Δικαστήριο. Σημασία έχει ότι 3ιατηρήθηκαν όλες οι εξουσίες 
αλώβητες. 

Διότι το 3ίκαιο της ανάγκης 3εν εξετάζει κάθε φορά που βγάζεις αποφάσεις 

αν υπάρχει ανάγκη να εκ3οθεί η συγκεκριμένη απόφαση, αλλά εξετάζει και λέγει 
ότι είναι απαραίτητη η 3ιατήρηση όλων των εξουσιών της Δικαστικής Εξουσίας. 

Και έτσι τελειώνουμε με τη Δικαστική Εξουσία που είναι μι.α από τις τρεις 
εξουσίες του κράτους. Και ερχόμαστε στη δεύτερη εξουσία, την Εκτελεστική 
Εξουσία. Όλες οι εξουσίες που 3εν μπορούσαν να ασκηθούν μόνο από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αλλά έπρεπε να ασκούνται από κοινού από τον 
Πρόε3ρο και τον Αντιπρόε3ρο της Δημοκρατίας, 3ιατηρήθηκαν αλώβητες. 
Υπάρχουν και ασκούνται μόνο από τον Πρόε3ρο της Δημοκρατίας. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δικαιούται να αναφέρει Νόμους στο Ανώτατο 
Δικαστήριο για γνωμο36τηση. Και ποια χώρα της Ευρώπης 3ίνει εξουσία σε 
αρχηγό κράτους να αναφέρει νόμους για γνωμο36τηση; Μόνο η Αυστρία. Οι 

Ηνωμένες Πολιτείες που έχουν προεδρικό σύστημα, Γερμαν!α, Γαλλία, Ιταλία, 
Ελλά3α, 3εν έχουν οι αρχηγο\ τους αυτού του εί3ους το 3ικαίωμα. 

'Αρ& είναι αυτή μια εξουσία που θα μπορούσε να πει κανείς πως δεν είναι 
απαραίτητη για την ύπαρξη του Κράτους, 3ιότι από όλα τα κράτη της γης, 3ύο 
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κράτη την έχουν. Η Αυστρία και το 8ικό μας. Και όμως αυτή η εξουσία 
8ιατηρήθηκε βάσει του 8ικαίου της ανάγκης. Ποιας ανάγκης; Της ανάγκης που 

λέγει ότι παρά την αποχώρηση των Τουρκοκυπρlων πρέπει να Οιατηρηθούν 

ακέραιες όλες οι συνταγματικές εξουσ(ες που Οόθηκαν στα όργανα του κράτους. 

Έτσι, παρά την ανυπαρξ(α Αντιπροέ8ρου, ο ΠρόεΟρος ασκεί μόνος του αυτές τις 

εξουσίες. 

Το ί8ιο συμβαίνει και με το Υπουργικό Συμβούλιο. Το ί8ιο συμβαίνει και με 

το Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα. Το ί8ιο συμβαίνει με πολλά πράγματα. Το ί8ιο 

συμβαίνει και με αυτή τη Βουλή. Συμβαίνει με τους φόρους, συμβαίνει με τους 

8ήμους, συμβα(νει με τις εκλογές, συμβαίνει με τον αριθμό των Βουλευτών. 

Μόνο για την αναθεώρηση των μη θεμελιωΟών Διατάξεων του Συντάγματος, 
εκεί 8εν μπορεί να συμβεί. Διότι εκεί η Βουλή, αν τροποποιήσει μη θεμελιώ8η 
Διάταξη του Συντάγματος, θίγει τα ιερά και τα όσια. Ποια ιερά και ποια όσια; 
Και έτσι φτάσαμε στο φαινόμενο, η πολιτική πραγματικότητα να έχει αλλάξει 

ριζικά τις θεμελιώ8εις Διατάξεις του Συντάγματος, 8ηλα8ή αυτή τη στιγμή ζούμε 

χωρίς τις θεμελιώΟεις Διατάξεις του Συντάγματος που ήταν οι χωριστές 

πλειοψηφίες, η ύπαρξη Αντιπροέ8ρου, τα Μο Δικαστήρια, οι ου8έτεροι Πρόε8ροι 

των Δικαστηρίων και ούτω καθ 1 εξής. · 

Όλα αυτά ήταν θεμελιώ8εις Διατάξεις του Συντάγματος, αλλά όλα αυτά, 

στην πραγματικότητα 8εν ισχύουν, προσωρινά, από το 1964, αλλά αλίμονο αν 
αλλάξουμε τις 8ευτερευούσης σημασίας, ΔιΟ'.τάξεις του Συντάγματος, τις μη 

θεμελιώ8εις. Γι' αυτό λέγεται ότι ο Νόμος εlναι αντισυνταγματικός. Και είναι 

θλιβερό το ότι ένα πολιτικό κόμμα υποστηρίζει αυτή τη θεωρία. Διότι 

υποστηρίζοντας αυτή τη θεωρία πλήττει την κυριαρχία αυτού του κράτους. 
Πλήττει τηV πλήρη κυριαρχία αυτού του κράτους. 

Επαναλαμβάνω λοιπόν και καταλήγω σ 1 αυτό το θέμα και λέω ότι: Κράτος 

που 8εν αναγνωρίζει στον ευατό του 8ικαlωμα να τροποποιεί το 8ικό του 

σύνταγμα, 8εν είναι κυρίαρχο κράτος. Και ο οποιοσ8ήποτε λέγει το αντίθετο, 

στην πραγματικότητα η άποψή του, έστω και αν 8εν το ξέρει, ισο8υναμεί με 
ισχυρισμό ότι το κράτος μας 8εν είναι κυρίαρχο. Αυτή εlναι η σωστή θέση. 

Αλλά 8ικαιούμαι να εκφράσω και απογοήτευση, 8ιότι βλέπω ότι πραγματικά 
- μια εντελώς χαμηλού επιπέ8ου προπαγάν8α πιάνει τόπο μεταξύ ορισμένων 

στρωμάτων. Και βλέπουμε επιστολές να 8ημοσιεύονται σε σοβαρές εφημερί8ες 

και να λένε ότι πολιτικός γάμος σημαίνει γάμο μεταξύ πατρός και κόρης, μεταξύ 

μητέρας και υιού, μεταξύ α8ελφών και 8ιάφορες άλλες ανοησίες αυτού του εί8ους. 

Ας 8ούμε όμως και κάτι άλλο, 8ιότι λένε πως το 8ιαζύγιο και οι λόγοι 

διαζυγίου, είναι θέματα πίστεως. Ας πάρουμε ορισμένα ιστορικά παρα8είγματα. 
Ο αυτοκράτορας ο οποίος έκτισε το ναό της Αγίας Σοφίας, το καμάρι της 

Χριστιανοσύνης, την εποχή της Βυζαντινής Αυτοκρατορlας, που ονομαζόταν 

Ιουστ""ανός, νομοθέτησε με τη ιιΝεαρά 122» τους λόγους 8ιαζυγίου. Και ο 

Ιουστινιανός ήταν ευσεβής Χριστιανός, εξ ού και έκτισε το ναό της Αγίας 

Σοφlας, αλλά 8εν ήταν ούτε ιερέας, ούτε αρχιερέας. Ήταν ένας αυτοκράτορας, 

κοσμικός. 

Με αυτή τη «Νεαρά 122)) του Ιουστινιανού, με αυτή τη ιιΝεαρά>), έζησε ο 
ελληνισμός για αρκετές εκατοντά8ες χρόνια και μάλιστα η Αυτοκέφαλος Εκκλησία 

της Κύπρου υιοθέτησε μεγάλο μέρος από αυτή τη«Νεαρά)) στον Καταστατικό 

Χάρτη του 197 4. Με τον οποίο Χάρτη, καθόσον αφορά το γάμο rαι τα 8ιαζύγια, 

1 

1 

·ι 



1756 

έζησε ο Κυπριακός Ελληνισμός μέχρι πριν λίγα χρόνια, όταν θεσπίστηκε ο νέος 
Χάρτης. 

'Ωστε βλέπουμε αμέσως ότι τηv εποχή των Οικουμενικών Σuνόδ~ν, ο 
Ελληνισμός ζοόσε με σόστημα 3ιαζυγίων το οποίο θεσπιζόταν από την Πολιτεία 

και όχι από την Εκκλησία. Και αναφέρομαι στο ζήτημα αυτό 3ιότι βλέπω την 

ανακοίνωση της Ιεράς Συνόδου που λέει ότι ιισε θέματα πίστης δεν μπορε! η 

Βουλή των Αντιπροσώπων να νομοθετεί». Βεβαίως δεν μπορεί σε θέματα πίστης. 

ιιΕκεί», λέει, «ισχόουν η Αγία Γραφή, τουτέστιν η 3ι3ασκαλία του Κυρίου Ημών 
Ιησού Χριστού και των Πνευματοφόρων Αποστόλων, οι Αποφάσεις των Οικου

μενικών και Τοπικών Συνόδων, οι Ιεροί Κανόνες τους οποίους σε Συνόδους, 

Θεήλατοι της Εκκλησίας Πατέρες, ψήφισαν>>. Και επαναλαμβάνω, κόριοι 

συνάδελφοι, ότι μετά τις επτά Οικουμενικές Συνόδους, υπήρχε πολιτικό διαζύγιο. 

Όταν μια μέρα οι πολιτικοί αρχηγοί συζητοόσαν στο 3ωμάτιο του Προέ3ρου 

της Βουλής το θέμα της τροποποιήσεως του Συντάγματος, έξω από τη Βουλή 
υπήρχε 3ια3ήλωση ιερέων που έψαλλαν τον Ακάθιστο '1μνο. ιιΤη 1περμάχω 
Στρατηγώ τα Νικητήρια». Όταν όμως εστιχουργείτο ο Ύμνος αυτός, όταν για 

πρώτη φορά ψαλλόταν ο Ύμνος αυτός, στο Βυζάντιο 3εν υπήρχαν Εκκλησιαστικά 

Δικαστήρια για έκ3οση 3ιαζυγίων. Όταν αυτός ο Ύμνος ψαλλόταν για πρώτη 
φορά, επαναλαμβάνω, στην Αγία Σοφία, στο Βυζάντιο, υπήρχαν πολιτικοί λόγοι 

3ιαζυγίου που καθιερώνονταν από Νόμο του Κράτους. Τη ιιΝεαρά 122» του 
Ιουστινιανού. 

Και όχι μόνο αυτό. Υπήρχε και ο πολιτικός γάμος την εποχή εκείνη. Ο 

πολιτικός γάμος καταργήθηκε με τη ((Νεαρά)> του Λέοντος Στ' του Σοφού. Του 

αυτοκράτορα ο οποίος είναι ο μόνος αυτοκράτορας του Βυζαντίου, ο οποίος 

νυμφεόθηκε τέσσερις φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τι έχει κάνει; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τέσσερις φορές παντρεύτηκε, κύριε ΠρόεΟρε. 

Και μετff τον τέταρτο γάμο του Λέοντος Στ' του Σοφού, η ΟρθόΟοξη 
Εκκλησlα επενέβη και περιορlστηκαν οι αριθμοl των γάμων. Αυτός ο Λέων ο Στ' 

ο Σοφός, με τους τέσσερις γάμους, ε(ναι εκε(νος ο οποlος θέσπισε την ιερολογ(α 
του γάμου ως απαραίτητο συστατικό στοιχείο του γάμου. Εκείνος 3ηλα3ή ο 

οπο(ος θέσπισε στο Βυζάντιο την ιερολογ(α του γάμου. 

Π. ΣΤt ΛΙΑΝΟ1: 

Μα ο Λέων Στ' ο Σοφός ..... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και ο Λέων Στ' ο Σοφός, από ότι γνωρlζετε, κύριε Στυλιανού, ανήκει στα 

τέλη του 9ου αιώνα. 

Π. ΣΤ1ΛΙΑΝΟ1: 

Κόριε Πρόε3ρε, παρέλειψε να μας πει ότι και ο Σολομών είχε 800 γυναίκες 
και 600 παλλακάςl 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Παλλακί3ας. Όχι παλλακάς. Παλλακί3ας. Μάλιστα. 

Αλλά, κύριοι συνάΟελφοι, εορτάζουμε κάθε χρόνο, αν Οεν απατώμαι, και την 

Κυριακή της Ορθο3οξίας. Όταν για πρώτη φορά εορτάστηκε η Κυριακή της 
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Ορθοδοξίας, στο Βυζάντιο δεν υπήρχαν Εκκλησιαστικά Δικαστήρια για όκδοση 

διαζυγίων. Για πρώτη φορά εισήχθη στο Βυζάντιο ο θεσμός των Εκκλησιαστικών 

Δικαστηρίων επί Αλεξίου Α 
/ 
του Κομνηνού, στα τέλη του 11ου αιώνα, μετά τη 

μάχη του Μαντζικέρτ, μετά την κατάληψη μεγάλου μόρους της Μικράς Ασίας 

από τους Τούρκους. 

Με άλλα λόγια, να μου επιτρέψετε να σας πω ότι η δημιουργία Εκκλη

σιαστικών Δικαστηρίων σε θέματα διαζυγίου, ανήκει στους αιώνες της Βυζαντινής 

παρακμής. Ανήκει σε εποχ-/j όπου τα στοιχεία της σήψεως στο Βυζάντιο ήταν 
πλέον ψηλαφητά. Η σήψη που θα οδηγούσε στην τραγική πτώση της 
Αυτοκρατορίας το 1453. 

'Αρα, μια είναι η ουσία. Η ΟρθόSοξη Εκκλησία παντού και πάντοτε επί 
Βυζαντίου, την εποχή των τριών Ιεραρχών, την εποχή των Οικουμενικών 
Συνόδων, δεχόταν το σύστημα της Νομοκρατούσης Πολιτείας. Και ας με 

διαψεύσει ο κύριος Παναγιώτου, ο οποίος διάβασε και μελέτησε τα ίδια βιβλία 

που διάβασα και μελέτησα εγώ. 

Η Ορθόδοξη Εκκλησία πάντοτε, κατά παράδοση, δεχόταν το σύστημα της 

Νομοκρατούσης Πολιτείας, σε αντίθεση με την Καθολική Εκκλησία που ήθελε να 

είναι κράτος εν κράτει, εξ ού και οι Ορθόδοξοι μιλούν για παποχα(σαρα και 

πα.ποκαισαρισμό. Διότι οι πάπες 8ιεκδικούσαν κοσμική εξουσία. 

Ο ελληνισμός είναι ευγνώμων προς την Εκκλησία για το ρόλο τον οποίο 

διαδραμάτισε κατά τη διάρκεια της Τουρκοκρατίας. Και κατά τη διάρκεια της 
Τουρκοκρατίας μόνο τα Εκκλησιαστικά Δικαστήρια μπορούσαν να ασχοληθούν με 

θέματα γάμου των Ρωμιών, όπως έλεγαν τότε οι Τούρκοι, και με διαζύγια των 

Ρωμιών, διότι δεν υπήρχαν δικά μας δικαστήρια να ασχοληθούν. 

Αλλά το ότι η Ελλάδα μόλις μετά την ανεξαρτησία επανήλθε στη Βυζαντινή 

παράδοση, δε σας λέει τίποτε; Και τι συνέβη στην Κύπρο; Να σας πω τι συνέβη 
στην Κύπρο. Οι Συμφωνίες Ζυρίχης και Λονδίνου που αποτέλεσαν την πηγή του 

Κυπριακού Συντ.Χγματος, καθόσον αφορά θέματα γάμου και διαζυγίου, όλεγαν 

ρητώς ότι ρυθμίζονται από τις Κοινοτικές Συνελεύσεις της κάθε κοινότητας. Για 

τους Τουρκοκυπρίους από την Τουρκική Κοινοτική Συνέλευση, για τους Ελληνο

κυπρίους από την Ελληνική Κοινοτική Συνέλευση. 

Αυτό ε(νq;ι το ένα από τα δύο σημεία όπου κατά τη θέσπιση και συγγραφή 

του Κυπριακού Συντάγματος που έχουμε σήμερα, οι συντάκτες δεν ακολούθησαν 
τις Συμφωνίες Ζυρίχης και Λονδίνου. Έφυγαν από τις Συμφωνίες Ζυρίχης και 
Λονδίνου και καθιέρωσαν, όχι για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα αλλά για την 

Ελληνοκυπριακή Κοινότητα, το Άρθρο 111 του Συντάγματος. Αυτό το γεγονός 
οφείλεται στο ότι ο τότε πολιτικός αρχηγός ήταν και Προκαθήμενος της 
Εκκλησ(ας. Και φρόντισε κατά τη θέσπιση του Συντάγματος να κατοχυρώσει 
εκκλησιαστικά προνόμια τα οπο(α ενάγονται στις εποχές της δουλε(ας και 

ουδέποτε στις εποχές της ανεξαρτησίας του ελληνισμού. 

Επήλθε το πλήρωμα του χρόνου και με τη βοήθεια του ΔΗ.ΚΟ. και των 

αγώνων του ΔΗ.ΚΟ. από το 1979, και της Επιτροπής που ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατ(ας και Πρόεδρος του ΔΗ.ΚΟ. διόρισε, με τη βοήθειά σας μέχρι ενός 
σημείου, επήλθε και ωρίμασε ο χρόνος να τροποποιηθεί αυτός ο αναχρονισμός. 

Προς τι και γιατί εσείς αλλάξατε θέση; Διότι έχει δ(καιο ο συνάδελφος κύριος 

Αναστασιάδης. αλλάξατε θέση, ελπίζοντας ότι θα ενοχληθεί ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός. Ελπίζοντας ότι θα μπορέσετε να πάρετε οπαδούς από μας. 
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Ελπίζοντας ότι θα έχετε, σε μελλοντικούς εκλογικούς αγώνες, την υποστήριξη της 

Εκκλησίας και της Ιεροιρχίας στην Κύπρο. Δικαίωμά σας να ελπίζετε. 

Και ένα άλλο θέμα τώρα. Μιλούν για τον πολιτικό γάμο σαν να ήταν ένα 

καινούριο φρούτο για την Κύπρο. Μέχρι το 1981, καθόσον αφορά το θέμα του 
πολιτικού γάμου, η Κύπρος ήταν πολύ πιο μπροστά από ότι ήταν η Ελλάδα. 

Γιατί στην Ελλάδα η ιερολογία του γάμου εθεωρε(το απαραίτητο στοιχείο για 

την ύπαρξη του γάμου. Μέχρι :.ο 1981 η Ελλάδα δεν αναγνώριζε πολιτικό γάμο 
και δεν είχε σημασία αν επρόκειτο περί γάμου μεταξύ Έλληνα και Ελληνίδας. 

Σημασία είχε αν ο ένας από τους δύο ήταν Έλληνας πολίτης, χωρίς ιερολογία ο 

γάμος του δεν αναγνωριζόταν. 

Και ήρθε και το φαινόμενο το οποίο μας ΟίΟασκαν στο πανεπιστήμιο, να 

μεταβαίνουν μετανάστες στη Γερμανία και την Αυστρία, να παντρεύονται εκεί 

Γερμανίδες και Αυστριακές με πολιτικούς γάμους -πού να φανταστούν οι 

επιπόλαιες ότι αυτός ο γάμος Οεν αναγνωριζόταν στην Ελλάδα- και μετά 

επανέρχονταν στην Ελλά.Οα, νυμφεύονταν ΕλληνίΟες κανονικότατα και δεν 

επρόκειτο για 8ιγαμία, επρόκειτο για μονογαμ(α, 8ιότι ο πρώτος γάμος Βεν 

αναγνωριζόταν, Βιότι Βεν ετηρείτο η ιερολογiα την οποία ειχε καθιερώσει ο Λέων 

Στ' ο Σοφός. 

Αυτή είναι η πρόοδος που έγινε στην Ελλάδα το 1981. Καθιερώθηκε, ποιρά 
τις αντιδράσεις, η δυνατότητα πολι'rικού γάμου. Στην Κύπρο όμως μέχρι το 1981 
ήμαστε πολύ πιο μπροστά από την ΕλλάΒα. Γιατί στην Κύπρο, ο Έλληνας της 

Κύπρου, είχε, και έχει και τώρα που μιλούμε, τη 8υνατότητα να νυμφευθεί 

ετερόθρησκη, ετερόδοξη ή αλλοδαπή με πολιτικό γάμο. Και η Ελληνίδα της 
Κύπρου είχε δικαίωμοι και έχει δικαίωμα να νυμφευθεί ετερόθρησκο, ετερόδοξο ή 

αλλοδαπό με πολιτικό γάμο. Γιατί δεν αφορίζονταν τότε όλοι αυτοί; Δηλαδή 

όταν ένας Έλληνας Κύπριος συνήπτε πολιτικό γάμο με αλλο8απή Sεν Sιέπραττε 

αμάρτημα, αλλά όταν Έλληνας Κύπριος νυμφευφθεί Ελληνίδα θα διαπράξει; 

Αυτό είναι κάτι που χρειάζεται κάποια εξήγηση. 

Ακόμα μια παρεξήγηση. Καθιέρωσαν, λέει, τον πολιτικό γάμο και μιλούν 
κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να αφήνουν να νοηθε( ότι η Βουλή θα υποχρεώνει τον 
κόσμο να κάνει πολιτικούς γάμους μπροστά στους Δημάρχους. Όχι. Και το 
ξέρετε πολύ καλά όλοι σας ότι πρόκειται για παραπλάνηση. Κανένας δεν 
υποχρεώνεται να κάνει πολιτικό γάμο. 'ΟλΟι έχουν το Sικαίωμα επιλογής. Να 
επιλέξουν μεταξύ πολιτικού γάμου και εκκλησιαστικού γάμου. Τα 99.5% θα 
επιλέξουν τον εκκλησιαστικό γάμο. Και το ξέρουμε και το ενθαρρύνουμε. Αλλά 
τα ανθρώπινα δικαιώματα 8εν κατοχυρώνονται για το 99%. Κατοχυρώνονται και 
για το 1 %, για το 1/2%, για τον έναν άνθρωπο, για το ένα άτομο. Γι' αυτό 
λέγονται και ατομικά Sικαιώματα. Αν τα αμφισβητείτε και αυτά, αυτό είναι 

άλλη υπόθεση. 

Το δικαίωμα της ελευθερίας της σκέψης δεν κατοχυρώνεται για εκείνους που 
θα συμφωνήσουν με την κυβέρνηση. Εκείνοι δεν έχουν ανάγκη ελευθερίας της 
σκέψεως. Συμφωνούν με την κυβέρνηση, ποιο φοβούνται; Είναι για τους άλλους 
που κατοχυρώνεται. Είναι για τα άτομα που κατοχυρώνεται. Είναι για να 
κατοχυρωθεί το δικαίωμα και του τελευτοιίου πολίτη να διαφωνήσει με όλους τους 
άλλους συμπολίτες του. Γι' αυτό κατοχυρώνεται το 8ικαίωμα της ελευθερίας 
εκφράσεως. Γι' αυτό κατοχυρώνονται όλα τα ανθρώπινα 8ικαιώματα. 
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Μας λέγουν ότι ο γάμος είναι Μυστήριο, Ναι. Οι Ορθόδοξοι πιστεόουν ότι 

τα Μυστήρια ε(vαι επτά. και όχι 'Οκτώ. Αν ένας πιστεύει ότι τα Μυστήρια είναι 

οκτώ, τότε δεν είναι Ορθόδοξος Χριστιανός. Μπορεί να είναι Χριστιανός, αλλά 
Ορθόδοξος Χριστιανός δεν είναι. Αν ένας πιστεόει ότι τα Μυστήρια δεν είναι 

επτά αλλά είναι δύο, τότε δεν είναι Ορθόδοξος Χριστιανός. Αν πιστεύει ότι είναι 

πέντε, δεν είναι Ορθόδοξος Χριστιανός. Ο Ορθόδοξος Χριστιανός πιστεόει, και 
δεν έχει σημασία το για.τι. Πιστεύει ότι τα Μυστήρια είναι επτά. Και επομένως 

σε περ(πτωση που ένας Χριστιανός δ~ν πιστεύει ότι τα Μυστήρια είναι επτά.1 
εναπόκειται στην Εκκλησία να δει το θέμα εξ' επόψεως πνευματικής ποινής. 

Αλλά το διαζόγιο δεν είναι Μυστήριο. Ουδέποτε ήταν Μυστήριο. Και αν 

τώρα θεωρηθεί Μυστήριο, σημαίνει ότι τα Μυστήρια δεν είναι επτά. Είναι οκτώ. 

Και όπως είπαμε οι. Ορθόδοξοι δεν πιστεύουν σε οκτώ Μυστήρια. Πιστεύουν σε 

επτά Μυστήρια. Η λύση του γάμου δεν ε!ναι Μυστήριο. Μυστήριο εlvαι η 

σύναψη του γάμου. Η λύση του γάμου ουδέποτε ήταν Μυστήριο. 

Ας πάρουμε ένα απλό παράδειγμα για να δείτε ότι δεν μιλοόμε για θέματα 

πίστε_ως. Κοινά. αγωγή κά.ποιος και λέει: ((Θέλω 8ιαζύγιο λόγω μοιχείας.>> Και 

απαντά η εναyόμενη: «Δεν έκαμα μοιχεία.» Και πηγαίνουν μάρτυρες. Πηγαίνουν 
8ύο για τον ενάγοντα και λέγουν: ((Ορκίζομαι και λέγω ή 8ιαβεβαιώ και λέγω ότι 
την είδα στο ξενο8οχείο τά.8ε, την τά.δε μέρα, με τον τάδε να κάνει μοιχεία.» Και 

έρχονται δόο μάρτυρες από την άλλη πλευρά, από την πλευρά -rης εναγόμενης και 
λέγουν: (<Αδύνατο. Την ημέρα και ώρα που λέγουν αυτοί οι άλλοι, η γυναίκα αυτή 

ήταν στο σπίτι της αδελφής της, την είδα εγώ. Δεν/ήταν στο ξενοδοχείο.>> 

Ξέρετε ποιο είναι το μόνο ερώτημα _που υπάρχει; Όχι αν η μοιχεία είναι 

λόγος διαζυγίου ή όχι. Το ερώτημα που υπάρχει είναι ποιο να πιστέψουμε. Να 

πιστέψουμε τους 8ύο μάρτυρες τους απ 1 εκεί που λέγουν ότι είδαν τη μοιχεία ή να 
'Ψ 'Ι:'' , , ~, λ' ό , "' πιστε ουμε τους uυο μαρτυρες τους απ εοω που εγουν τι ηταν αuυνατο να 

έγινε μοιχεία; Είναι αυτό θέμα πίστεως; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Βεβαίως. Είναι θέμα πίστεως. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι θέμα Χριστιανισμοό. Αν δεν είciαι ιερέας, εκπαιδευμένος στη 
Θεολογία, δεν μπορείς να κρίνεις και να κάμεις εόρημα πραγματικοό γεγονότος! 
Οι δικαστές οι επαγγελματίες, που ε!ναι η 8ουλειά τους όλη μέρα, ποιο να 
πιστέψουν και ποιο να μην πιστέψουν, όταν είναι μοιχεία δεν μπορούν να το 

κάνουν. 'Οταν είναι φόνος, μπορούν. 1 Οταν μπορούν να καταδικάσουν κάποιο σε 

ισόβια δεσμά, διότι κάποιος μάρτυρας μαρτυρά. ότι τον εί8ε να πυροβολεί κάποιον, 
μπορούν. Μπορούν να τον πιστέψουν. Μπορούν να κατα8ικάσουν σε ισόβια 

δεσμά. Αλλά δεν μπορούν να κρίνουν αν όντως έγινε μοιχεία ή όχι. Αυτό είναι 
θέμα πίστεως. Είναι θέμα πίστεως; Είναι καιρός να συνέλθει το ΔΗ.ΚΟ. 

Και μίλησε ο Πρόεδρος του Δημοκρατικοό Συναγερμοό για πολιτικό κόστος. 

Το πολιτικό κόστος για μας, είναι πολιτικό όφελος για σας. Όπως νομίζετε. 

Είναι και αυτό θέμα πίστεως, πιθανόν. 

(Γέλια) 

Αλλά ένα πράγμα θα πω. Ότι αυτό το οποίο κάνετε, αποδεικνύει ένα 

πράγμα. Ούτε κόμμα κέντρου είστε, ούτε κόμμα μέτρου είστε. Είστε κόμμα 
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συντήρησης και αντίΟρασης και ακρα(ων αντιλήψεων. Έχετε για αρκετό καιρό, ή 

μάλλον σας έχει επιτραπε( για αρκετό καιρό, να απευθόνεστε προς τον Κυπριακό 

Ελληνισμό και να βάζετε οι ίδιοι όνομα σΤον εαυτό σας το «Κόμμα του Κέντρου 
και του Μέτρου». Λοιπόν εγώ λέω ότι το κόμμα το οποίο εν έτει 1990 επιδιώκει 
την επάνοδο της θανατικής ποινής δεν είναι κόμμα του κέντρου, δεν είναι κόμμα 

του μέτρου, είναι κόμμα αντίδρασης και ακραίων αντιλήψεων. Και ένα κόμμα το 

οποίο εν έτη 1990 επιμένει να διατηρήσει προνόμια Εκκλησιαστικών Δικαστηρίων 
σε θέματα γάμου και διαζυγίου δεν είναι κόμμα κέντρου και μέτρου. Εlναι κόμμα 

συντήρησης και αντίδρασης και ακραίων αντιλήψεων. 

Αν πρόκεται να υποστούμε εμείς πολιτικό κόστος, διότι κάνουμε αυτό που 

κάνουμε, ναι, να το υποστοόμε. Γιατί εμάς φιλοΟοξία μας δεν είναι να 

οδηγήσουμε πίσω την Κύπρο στο 190 αιώνα. Δεν είναι να συντηρήσουμε τώρα 

μεσαιωνικές αντιλήψεις. Εμάς φιλοδοξία μας είναι να οδηγήσουμε την Κύπρο 

στον 210 αιώνα με σύγχρονες αντιλήψεις. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοφίδης και μετά ο κ. Τουλούρας. 

Ελπίζω να αντέξετε ως το τέλος. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο συνάδελφος Αλέκος Μαρκίδης σας ανέφερε τις «Νεαρές του ΙουστινιανούJ>. 
Είναι οι γνωστές «Νοβέλλες». Ο Ιουστινιανός είχε εκδώσει και τις εισηγήσεις 
«Βοήθημα για. τους φοιτητές». Και όταν ένας φοιτητής ρωτήθηκε τι ήσαν οι 
((Νοβέλλες», η απά.ντηση ήταν «εtναι αυτές που εκδίδει ο Ιουστινιανός για τους 

φοιτητές». 

Εκκλησία, κύριε Πρόεδρε, είμαστε όλοι μας. Εκκλησία βάσει του ορισμοό 

είναι όλοι οι χριστιανοί. 

Θα αναφέρομαι στην εκκλησιαστική ηγεσία στην κριτική μου στην πρόοδο της 
ομιλίας μου, για να διαχωρίζω εκκλησιαστική ηγεσία από την Εκκλησία. 

Η ανακοίνωση, κύριε Πρόεδρε, της Ιεράς Συνόδου αποτελεί πρόκληση προς το 
κράτος και όβρη για κάθε εξουσία, Νομοθετική, Εκτελεστική και Δικαστική. Οι 
νόμοι περιφρονούνται και χαρακτηρίζονται άνομοι, και το πλήρωμα της Εκκλησίας 

καλείται να περιφρονήσει τους νόμους. 

Οι αποφάσεις της ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου χαρακτηρ(ζονται 
ασεβείς και ιερόσυλες. Οι αποφάσεις και ενέργειες των εξουσιών θεωρούνται 
προϊόντα αλαζονείας και καλείται ο λαός να προστατευθεί από όλες τις εξουσίες 

που αλαζονικά τον οδηγούν στην αλλοτρίωση και την απώλεια. 

Κόριε Πρόεllρε, 

Μπορούμε να πούμε πολύ απλά ότι δεν επιτρέπεται στους δεσπότες να 

περιφρονούν τους νόμους, γιατί μέσα στη δημοκρατία ένας είναι ο δεσπότης για 

όλους, ο νόμος. 

Η Εκκλησία, και για να ακριβολογούμε η εκκλησιαστική ηγεσία, διότι όπως 
είπα Εκκλησία είμαστε όλοι οι χριστιανοί, εσφαλμένα διάλεξε το δρόμο της 
πολεμικής αναμέτρησης με την Πολιτεία και εσφαλμένα διάλεξε το είδος των 
όπλων και των πυρομαχικών γι / αυτή την αναμέτρηση. 

Τα γεγονότα είναι γνωστά. Στις 12 του Ιοόνη του 1989 ψηφίσαμε το Νόμο 
95 του 1989, ψηφίσαμε τον περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος 
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Νόμο. Ποιο ε(ναι το θέμα μας, και φα(νεται ότι με τις πολλές ομιλ(ες ή με τη 
μακροσκελή ομιλlα του ΔΗ.ΚΟ. κιν8υνεύουμε να ξεχάσουμε ποιο είναι το θέμα. 
Μα το θέμα είναι απλό, είναι 8ρομολογημένο και είναι οριοθετημένο. Είναι ο 
εκσυγχρονισμός του Οικογενειακού μας Δικα(ου. Αυτό εlναι το θέμα. 

Και τέθηκε θέμα πώς θα πραγματοποι'ήσουμε τον εκσυγχρονισμό του 
Οικογενειακού μας Δικαίου. Και έγινε έρευνα και έγιναν μελέτες και έγιναν 
επιλογές. Κι εμείς ως Βουλή ασχοληθήκαμε με το θέμα, μελετήσαμε το θέμα, 
επεξεργαστήκαμε κείμενα, ακούσαμε όλες τις οργανώσεις και εκείνες που ήσαν 
υπέρ και εκείνες που ήσαν εναντίον και υιοθετήσαμε μια 8έσμη μέτρων με την 
οποία πιστέψαμε ότι μπορούμε να εκσυγχρονίσουμε το Οικογενειακό μας Δίκαιο. 

Δεν μπορε( να υπάρξει κανένας που να Οιαφωνεί ότι χρειάζεται εκσυγ
χρονισμό το Οικογονειακό μας Δίκαιο. Αυτή είναι θέση α8ιαμφισβήτητη. 
Κανένας, όλοι συμφωνούμε ότι το Οικογενειακό μας Δtκαιο χρειαζόταν εκσυγ
χρονισμό. Ήταν όμως και κοινή θέση, γνωστή σε όλους και ιΟιαίτερα στους 
νομικούς και ιΟιαίτερα στους Βουλευτές, ότι για να έχουμε εκσυγχρονισμό του 

Οικογενειακού Δικα(ου στην Κύπρο, υπάρχει ένα μέγα εμπόΟιο το οποίο Οεν 
επιτρέπει κανένα εκσυγχρονισμό. Και αυτό ήταν. το άρθρο 111 του Συντάγματος. 
Κοινή η Θέση, κοινή η Οιαπίστωση επιστημόνων, ειΟημόνων, απλών, Οικηγόρων, 
νομικών, Βουλευτών, όλων ότι για να έχω εκσυγχρονισμό του Δικαίου μου 
χρειάζομαι τροποποίηση του άρθρου 111. 

Και ετίθετο το ερώτημα. Μπορούμε να τροποποιήσουμε το άρθρο 111; Και 
έγινε μελέτη και έγινε η επιλογή και πάρθηκε η απόφαση και ε(παμε ναι, θα 

τροποποιήσουμε το 111. Και προχωρήσαμε στις 12 του Ιούνη του 1989 και 
τροποποιήσαμε το Σύνταγμα. Και από την 1 η του χρόνου του 1990 στο 

συνταγματικό μας στερέωμα ενεργεί η τροποπΌίηση την οποία είχαμε κάμει στις 

12 Ιουνίου του 1989. 

'Ηταν συντηρητική και συνετή η τροποποίηση που είχαμε κάμει. -Υπήρξαν 
και άλλες γνώμες για πιο αποφασιστικές τροποποιήσεις. Ι(αι όμως ε(παμε. όχι. 
Να ακούσουμε την Εκκλησία, να συνεργαστούμε με την Εκκλησία και να 
πετύχουμε ένα μίνιμουμ στις τροποποιήσεις που χρειάζονται. Και η απόφασή μας 
είναι γνωστή και οι επιλογές μας είναι γνωστές και είναι και συντηρητικές και 
ε(ναι και συνετές. Υιοθετήσαμε λόγους Οιαζυγίου εκε(νους που είχε η Εκκλησία. 
Προσθέσαμε ένα μόνο λόγο απλώς για εκσυγχρονισμό και αφήσαμε ότι στο 
μέλλον μπορεί η Βουλή να νομοθετήσε.ι, αν χρειαστεί, αφού ακούσει την Εκκλησία. 

Συγκροτήσαμε Οικογενειακά Δικαστήρια με Πρ6ε8ρο νομομαθ'ή ανώτερο κληρικό. 
Και κάμαμε πρόβλεψη και για τον πολιτικό γάμο. Αυτή ήταν η 8έσμη των 
τροποποιήσεων καθόσον αφορά αυτή τη συζήτηση. 

Θα είναι όμως καλό για σκοπούς της περαιτέρω συζήτησης να συγκρινουμε 

τα της Κύπρου με εκείνα που ισχύουν στην ΕλλάΟα. Να Οούμε τη σύγκριση, να 
Οούμε το μέτρο. 

Στην ΕλλάΟα όλα τα θέματα που αφορούν το γάμο 1 τα πάντα,'νομοθετούνται 
από την Πολιτεία και τα 8ιαζύγια εκ8ί8ονται από τα Πολιτικά Δικαστήρια. Τα 

κωλύματα του γάμου, ο αρραβώνας, ο γάμος, το κύρος του γάμου, όλα αυτά στην 

Ελλά8α τα νομοθετεί η Πολιτεία. πολιτικός νόμος τα ρυθμίζει. Εμείς 

συντηρητικά1 συνετά, έχουμε αφήσει όλα αυτά τα θέματα στην Εκκλησία. 
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Στην Ελλά8α οι λόγοι 8ιαζυγίου και όλες οι πτυχές της οικογενειακής ζωής 

ρυθμίζονται από πολιτικό νόμο. Η Ελλά8α είχε την περασμένη 8εκαετία και την 

απόπειρα συνδιαλλαγής ενώπιον Επισκόπου την οποία όμως κατήργησε. Εμείς 

την υιοθετήσαμε και είναι λεπτομερέστατο το κεlμενο του νόμου που τη διέπει. Η 

Ελλάδα είχε και την πνευματική λύση του γάμου και την κατήργησε. Εμείς 

συντηρητικά και συνετά την έχουμε 8ιατηρήσει. Και είναι, πιστεύω, σωστή η 

θέση μας, 8ιότι είναι σπου8αίος και ζωτικός ο ρόλος της Εκκλησίας στην 

προσπάθεια διάσωσης ενός γάμου. 

Έτσι στις δικές μας ρυθμίσεις το πνευματικό μέρος του γάμου ανήκει στην 
Εκκλησία και το πολιτικό μέρος ανήκει στην Πολιτε(α. 

Η Ελλά8α ε8ώ και 150 χρόνια περίπου εκ8ί8ει τα 8ιαζύγια με Πολιτικά 
Δικαστήρια. Και η επιστήμη και η νομολογία και οι Βουλευτές είχαν την πίστη 

ότι είναι έργο της Πολιτείας η έκ8οση των 8ιαζυγίων. 

Πολύ παραστατικά ο καθηγητής του πανεπιστημίου ο Αλκιβιάδης Κρασάς, 

αυθεντία στο Οικογενειοcκό Δίκαιο, έγραφε. 

«Η ακριβής των Νόμων γνώσις και τα της εκ8ικάσεως των 8ιαζυγίων 8εν 

είναι έργον της Εκκλησίας αλλά ετέρας Αρχής, της Δικαστικής, 8ι' ό και παρ' 

ημίν τα περί τούτου υπεβλήθησαν εις την αρμοδιότητα των τακτικών Οικοc

στηρ(ων». 

Απλή η θέση, απλή η εφαρμογή και για ολόκληρα 150 χρόνια αυτά 

εφαρμόζονται στην Ελλά8α. 

Προβάλλουμε το ελλα8ικό παρά8ειγμα σε όλες τις συζητήσεις μας με 
εκπροσώπους της Εκκλησίας. Το αντεπιχείρημα είναι αφελές. Μας λεν, «μα τότε 
η Ελλά8α ήταν Βαυαροκρατούμενη. Ναι, υπήρχε βασιλιάς ο Όθωνας-αλλά στη 
Βουλή υπήρχαν αγωνιστές του Εικοσιένα. Ζούσαν. Και από το 1850 μέχρι 
σήμερα πέρασαν από την Ελλά8α προσωπικότητες μεγάλες, πέρασε Βενιζέλος, 
πέρασε Τρικούπης και τόσοι άλλοι και πιστεύω ότι είναι ύβρις για τον ελληνισμό 
να λέμε ότι ο ελληνισμός του 1990 ζει τάχα Βαυαροκρατούμενος και ε(ναι 8εμένος 
με όσα έγιναν το 1850. 

Ήταν ελεύθερη η ε~ιλογή του ελληνισμού και ήταν ελεύθερες οι ρυθμ!σεις 

που είχε κάμει. 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Μας έχουν μιλήσει για συμβιβασμό με την Εκκλησία. Και προβλήθηκε ο 

ισχυρισμός ότι ο συμβιβασμός είναι εφικτός. Και ο συνά8ελφος Παναγιώτου μας 
είπε για τις χαμένες ευκαιρίες. 

Ας 8ούμε όμως τα στοιχεία του συμβιβασμού. Ας 8ούμε ποιες είναι οι 
8ιαφορές που είναι υπό κρίση, για να 8ούμε αν μπορεί να υπάρξει συμβιβασμός. 

Στο θέμα που συζητούμε υπάρχει πρώτα ένα τεράστιο ερώτημα. Δικαιούται 
η Οε Οικαιούται η Βουλή να τροποποιήσει το 111 του Συντάγματος; Εμάς η 
απάντησή μας είναι απλή. Ναι, η Βουλή έχει αναφαίρετο 8ικαίωμα να τροποποιεί 
το Σύνταγμα και μπορεί να τροποποιήσει το άρθρο 111 με την πλειοψηφία των 

1 

2/3 των Ελλήνων Βουλευτών, γιατί αφορά θέμα των Ελλήνων. Ναι, η Βουλή 
μπορε( να τροποποιήσει το Σύνταγμα, γιατί έχει αναφα(ρετη αναθεωρητική 
εξουσία. 

Η Εκκλησία τι λέει; Όχι, Οε 8ικαιούστε να τροποποιε(ται το Σύνταγμα. Δε 

Οικαιούστε, γιατ! Οεν είναι και οι Τούρκοι μαζί σας να το τροποποιήσετε. Αυτό 

είναι το επιχείρημα. Και είναι ατυχές το ότι το επικαλείται η Εκκλησία. 
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Επομένως στο πρώτο σημείο της διαφοράς, αν μπορούμε να τροποποιήσουμε 

το Σύνταγμα, ναι ή όχι, δεν μπορεί να υπάρξει συμβιβασμός. Υπάρχουν δυο 

διαμετρικά. αντίθετες θέσεις. Βέβαια απ' αυτά που μας μετέφεραν στις εκ του 

σύνεγγυς συνομιλίες μας είπαν ότι η Εκκλησία δέχεται να τροποποιήσετε το 

Σύνταγμα καθόσον αφορά τον πολιτικό γάμο αλλά όχι τα υπόλοιπα. Μα τότε τι 

συμβαίνει. Αλλού μπορούμε κι r.ι.λλού δεν μπορούμε; Υπάρχει μια αντινομία στις 

θέσεις της Εκκλησίας. 

Ερώτημα δεύτερο, που αποτελε! μέρος της διαφοράς. Η Βουλή μπορεί να 

νομοθετεί για λόγους διαζυγίου; Η θέση της Βουλής είναι ναι, μπορούμε να 

νομοθετούμε για λόγους διαζυγίου. Η θέση της Εκκλησίας είναι όχι. Και είναι 

τεράστια η διαφορά και η προσέγγιση πάνω σ / αυτό το θέμα. Έχουμε δυο πάλι 
διαμετρικά αντ(θετες θέσεις. Η Εκκλησία να λέει ((όχι δεν μπορείτε" να 

νομοθετείτε λόγους διαζυγίου, γιατί είναι θέμα πίστεως, κι εμείς λέμε ναι, 
μπορούμε να νομοθετούμε. 

Αλλά ειδικότερα πάνω στο θέμα ας δούμε και τις θέσεις. Αυτό εLναι το 

«Κόκκινο Βιβλίο» της Εκκλησίας που έχει κυκλοφορήσει παγκύπρια «Θρη

σκευτικός γάμος ή πολιτικός», και στις σελίδες 4 και 5 μας λέει και τα εξής: <<0 
θρησκευτικός γάμος αποτελεί ιερό μυστήριο)). Είμαστε χριστιανοί και είναι και 

8ικό μας πιστεύω. Αυτά πιστεύουμε σαν καλοι χριστιανοί όλοι μας. ((Είναι 

απαράδεκτο», λέει όμως, ((να νομοθετεί η Βουλή πάνω σε θέματα πιστεως, πολύ 

περισσότερο γιατί τα Μέλη της Βουλής, οι Βουλευτές, είναι προσωρινοί και στη 

Βουλή και στη ζωή και δεν ξέρουμε τι πιστεύουν ή ποιας ακόμα θρησκείας είναι 
οπαδοί. Γιατί ποιος μπορεί να μας εξασφαλίσει ότι μελλοντικά η Βουλή είτε εξ 

ολοκλήρου είτε στην πλειοψηφία της δε θα αποτελείται από πρόσωπα είτε 

αλλόθρησκα είτε άθεα, άθρησκα; Νομίζεις λοιπόν, αγαπητέ αναγνώστη», συνεχίζει 
το Κόκκινο Βιβλlο, ((ότι ε(ναι σωστό τέτοια Βουλή αθέων ή αλλοθρήσκων να 

νομοθετεί πάνω σε θέματα της ορθόδοξης μας χριστιανικής πίστεως; Και αν 

αύριο ψηφίσει ότι πρέπει να καταργηθεί το βάπτισμα ή η Θεία Κοινωνία κτλ. 
ποιος θα την εμπο8ίσει; Αρχή λοιπόν παράβατη είναι ότι με κανένα τρόπο η 
Βουλή δεν μπορεί να νομοθετεί για θέματα πίστεως. Για θέματα πίστεως 

αποφασίζει και νομοθετεί μόνο η Εκκλησία)). 

Και στην τελευταία σελίδα επαναλαμβάνει ότι δεν είναι δυνατό να 8εχτεί τη 

νομοθέτηση εκ μέρους της Βουλής πάνω σε θέματα πίστεως. 

'Αρα τεράστιο θέμα μπροστά μας τώρα το ερώτημα. Είναι οι λόγοι 

διαζυγίου θέματα πίστεως; Η απάντηση είναι αδίστακτα όχι. Η εκκλησιαστική 

ηγεσία ισχυρίζεται ότι οι λόγοι διαζυγίου είναι θέμα πίστεως και η Βουλή δεν 

μπορεί να νομοθετεί πάνω σε θέματα πίστεως. Για θέματα πίστεως νομοθετεί 

μόνο η Εκκλησία. 

Συμφωνούμε απόλυτα με την εκκλησιαστική ηγεσία ότι μόνο η Εκκλησία 

δικαιούται να νομοθετεί πάνω σε θέματα πίστεως και διακηρύσσουμε προς όλες 

τις κατευθύνσεις και προς όλους ότι η Βουλή ου8έποτε νομοθέτησε και ούτε θα 

νομοθετήσει ποτέ πάνω σε θέματα πίστεως. Σεβόμαστε την Εκκλησ(α και τη 

θρησκεία. Διαφωνοόμε όμως απόλυτα με την εκκf,ησιαστική ηγεσία ότι οι λόγοι 
διαζυγίου είναι θέματα πίστεως. Το γνωρίζει και η εκκλησιαστική ηγεσία ότι οι 

λόγοι διαζυγίου δεν είναι θέμα πίστεως. Δεν μπορεί να μην το γνωρίζει. 

Διδαχτήκαμε στα ίδια πανεπιστήμια και οι καθηγητές που μας δίδαξαν δε μας 

είπαν ποτέ πως οι λόγοι διαζυγίου είναι θέματα πίστεως. Οι βιβλιοθήκες της 

Αρχιεπισκοπής και των Μητροπόλεων και των μοναστηριών μας είναι γεμάτες 
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βιβλία Εκκλησιαστιχοό Δικαίου και Οικογενειακού Δικαίου και Οεν γράφουν 

πουθενά πως οι λόγοι Οιαζυγίου είναι θέματα πίστεως και προκαλούμε να μας 

παρουσιάσουν έστω κι ένα βιβλίο είτε του Εκκλησιαστικού Δικαίου είτε του 

Οικογενειακού Δικαίου, για να μας 3είξουν ότι οι λόγοι 3ιαζυγίου είναι θέματα 

πίστεως. 

Μια ι3ιαίτερη αυθεντική φωνή, η φωνή του αείμνηστου καθηγητή του 

Εκκλησιαστικού Δικαίου του Πανεπιστημίου των Αθηνών Ράλλη, κατά τη 

σχετική συζήτηση του τότε προσχεΟίου του Ελληνικού Αστικού ΚώΟικα από την 
Αναθεωρητική Επιτροπή παρατήρησε και τα ακόλουθα -φαίνεται και τότε είχαν 

κάποια παρόμοια επιχειρήματα ενώπιόν τους- λέγοντας πολύ γλαφυρά τα εξής: 

(<Οφείλω να Οηλώσω εΟώ ότι είναι εντελώς ανακριβές ότι ο πολιτικός νόμος 

περί Διαζυγίου ανατρέπει την 3ι3ασκαλίαν της Εκκλησίας καθόσον ου3έποτε η 

νομοθεσία της Εκκλησίας επελήφθη της 3ιαρρυθμ(σεως του 3ιαζυγ(ου, ου3έ είς 

υπάρχει κανών, ούτε Αποστολικός, ούτε ΣυνοΟικός, ούτε Γενικής ή Τοπικής 

Συνό3ου ο οποίος να ορίζη λόγους 3ιαζυγίου, αλλ&. τουναντίον η Εκκλησία 

εφήρμοσε εν τοις Δικαστηρ(οις αυτοίς τοις Επισκοπικοίς, Μητροπολιτικοίς, 

Πατριαρχικοίς, τους λόγους εκείνους του 3ιαζυγίου τους οποίους ενομοθέτησαν οι 

Ρωμαίοι και οι Βυζαντινοί Αυτοκρ&.τορες». 

Ο κ. Τριανταφυλλόπουλος είπε ότι ιι3εν περιορίσθη μόνον η νομολογία των 

Εκκλησιαστικών Δικαστηρίων εις τους λόγους της Νεαρ&.ς 117 αλλ&. προέβη και 
περαιτέρω απήγγειλε Οιαζύγιον Οιά ποΟάγραν και Οι' άλλας σωματικάς και 

πνευματικ&.ς νόσους. Βεβαίως η Εκκλησία 3ι&. της 3ι3ασκαλίας αυτής υπο

μιμνήσκει εις τούς μέλλοντας συζύγους τα καθήκοντα τα οποία απορρέουν εκ της 

τηρήσεως των 3ι3αγμ&.των και της χριστιανικής ηθικής. Αυτό βέβαια. Αλλ' 

ημείς», καταλήγει ο καθηγητής Ρ&.λλης ιινομοθετούμεν και ου3έ είς κανών υπ&.ρχει 

ο οποίος να μας εμποΟ(ζει την ρύθμισιν του ζητήματος τούτου». 

Μια άλλη αυθεντική φωνή του Εκκλησιαστικού Δικαίου, ο καθηγητής του 
Πανεπιστημίου Αθηνών Αναστ&.σης Χριστοφιλόπουλος, καθηγητής των περισ

σοτέρων από εμάς εΟώ στη Βουλή Νομικών, γράφει στη σελίΟα 167 του βιβλίου 
του και τα εξής: 

ιιΗ Ελληνική Ορθό3οξος Εκκλησία μολονότι ου3έποτε έπαυσε να αποβλέπη 

μετά Ουσμενείας προς το Οιαζύγιον και να τονίζη συμφώνως προς τους λόγους του 
Σωτήρος την ηθικήν υπόχρεωσιν των μελών της όπως μη 3ιαλύωσιν τον &.παξ 

συσταθέντα γαμικόν 3εσμόν, ενωρίς αντελήφθη ότι 3εν η3ύνατο να παραβλέψη την 

αθρωπίνην αΟυναμ(αν και εφάνη κατά πολύ επιεικεστέρα της Δυτικής εις την 

Οιατύπωσιν των σχετικών κανόνων Οικαίου. Όθεν εΟέχθη κατ' αρχήν την 

Ουνατότητα της εν ζωή των συζύγων λύσεως του γάμου και ανανυμφεύσεως αυτών 

και ου μόνον απεΟέχθη πάντας τους υπό της αυτοκρατορικής νομοθεσίας 

αναγνωριζομένους λόγους Οιαζυγίου αλλά και νέους, ιΟία κατά την Τουρκοκρατίαν 

Οιέπλασε και 8η μέχρι του σημείου ώστε και αυτό το 'κοινή συναινέσει Οι' 

ακατάλλακτον μίσος' 3ιαζύγιον ανεγνώρισεν, ενώ νεώτεροι νόμοι το έχουν 

κατ αργήσει>>. 

Επομένως από την παραπομπή και του καθηγητή Χριστοφιλόπουλου έχουμε 

ότι η Εκκλησία αποΟεχόταν πάντα τους υπό της αυτοκρατορικής νομοθεσίας 

αναγνωριζομένους λόγους 3ιαζυγίου. 

Ένας &.λλος καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών, ο καθηγητής του 
Κανονικού Δικαίου και της Ποιμαντικ~ς, Κωνσταντίνος ΜουρατίΟης, γράφει στη 
σελ[3α 219 και τη σελί3α 220 του βιβλίου του ιιΜαθήματα Κανονικού Δικαίου» 
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και τα εξής: «Συνεπώς ο νομίμως συναφθείς γάμος δύναται να λυθή μόνον διά του 

θανάτου του ενός των συζύγων. Λύτη είναι η ιδεώδης λύσις. Λόγω όμως της 

ανθρωπίνης ασθενείας εμφανίζονται περιπτώσεις καθ 1 άς ανατρέπεται αυτή αύτη 

η ηθική και θρησκευτική θεμελίωσις του συζυγικού θεσμού. Ως τοιαύτην 

περίπτωσιν αναφέρει ο Κύριος την μοιχείαν.)J 

Και προσθέτει τα εξής: «Η Ορθόδοξος Εκκλησία κατά την μακραίωνα αυτής 

ιστορίαν κατέβαλλε πάσαν προσπάθειαν όπως επιτύχη υπό της πολιτειακής 

νομοθεσίας καθοριζομένας περιπτώσεις εις άς επιτρέπεται το δ'ιαζύγιον)>. 

'Αρα και ο καθηγητής αυτός επιβεβαιώνει ότι η Ορθόδοξη Εκκλησία πάντα 

δ'εχόταν την Πολιτειακή Νομοθεσία πάνω στο διαζύγιο. 

Κύριοι συνάδ'ελφοι, 

Αν προσεγγίσουμε το θέμα, και με μια απλή ανάγνωση των λόγων 3ιαζυγίοu, 

θα πεισθούμε πέραν από κάθε λογική αμφιβολία ότι οι λόγοι διαζυγίου δεν 

αποτελούν θέμα πίστεως. 

Ας πάρουμε τους δ'ικούς μας λόγους, όπως τους έχει η Εκκλησία. «Μοιχεία, 

ανήθικος ή ατιμωτική ή άλλη επανειλημμένως εκδηλουμένη ασύγγνωστος 

διαγωγή, επιβουλή κατά της ζωής, φρενοβλάβεια, τελεσίδικος καταδίκη πέραν της 

επταετίας, αφάνεια του ετέρου των συζύγων, ανικανότητα του ετέρου των 

συζύγων προς εuνήν υφισταμένη κατά την σύναψιν του γάμου και παρατεινομένη 
επί έξ συνεχε(ς μήνας και υφισταμένη κατά την έγερσιν της αγωγής, αδικαιο

λόγητος επί διετίαν εγκατάλειψις, αλλαγή θρησκείας, επίμονος παρεμπόδισις της 

τεκνογονίας». 

Σας ρωτώ. Έχετε ακούσει όλους αυτούς τους λόγους διαζυγίου. Ποια σχέση 

μπορεί να έχε~ οποιοσδήποτε από αυτούς τους λόγους με πίστη; Ποιος, κύριοι 

συνάδελφοι, από όλους αυτούς τους λόγους έχει και την παραμικρή σχέση με 

πίστη και είναι θέμα πίστεως; 
1 Ας δούμε όμως και κάποιους άλλους λόγους διαζυγίου που προϊσχυσαν, διότι 

όσοι λόγοι διαζυγίου υπήρξαν στη διάρκεια του Βυζαντινού κράτους και της 

Βυζαντινής αυτοκρατορίας ήταν όλοι λόγοι διαζυγίου που αναγνώριζε η Εκκλησία. 

Και κατά καιρούς είχαμε: ((Η γυνή άνευ ποινής διαζεύγνηται τον άνδρα 

αποδεικνύμενον μοιχόν, φονέα, φαρμακέα, ένοχον εσχάτης προδοσίας, παρα

ποιητήν, τυμβωρύχον, ιερόσυλον, ληστήν, ζωοκλόπον, λησταποδόχον, ανδραπο
διστήν, ένοχον επιβουλής της ζωής αυτής, μαστιγούντα αυτήν και επί παρουσία 
ταύτης μετ / ασέμνων γυναικών συμπεριφερόμενον, ο δε ανήρ την γυναίκα 

φερομένην φαρμακεύτριαν, τυμβωρύχον, ιερόσυλον, μοιχαλίδα, ένοχον φόνου, 
λησταποδόχον, ανδραποδίστριαν, ένοχον επιβουλής της ζωής αυτού)), και ο 

κατάλογος μπορεί· να συνεχιστεί για πολλή ώρα, και σας ρωτώ. Ποιος λόγος από 

όλους αυτούς σας θυμίζει θέμα πίστεως; 

Είναι, επομένως, κύριοι συνάδελφοι, καιροσκοπικό το επιχείρημα ότι οι λόγοι 

διαζυγίου είναι θέμα πίστεως και δεν μπορεί η Βουλή να θεσμοθετήσει λόγους 

διαζυγίου, 

Είναι η εισήγησή μας ότι ούτε ιστορικά, ούτε νομικά, ούτε εκκλησιαστικά 

μπορεί να θεμ
1

ελιώσει τον αυθαίρετο ισχυρισμό της η Εκκλησία ή η εκκλησιαστική 
ηγεσία ότι οι λόγοι διαζυγίου είναι θέμα πίστεως. 

Έχει εναντίον της η εκκλησιαστική ηγεσία της Κύπρου και την ιστορία και 
τη νομική επιστήμη και το Οικογενειακό Δίκαιο και το Εκκλησιαστικό Δίκαιο. 
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Και Οεν μπορεί η Εκκλησία της Κύπρου να είναι αυτοκρατορικότερη του 

αυτοκράτορα Ζήνωνα που της έ.3ωσε τα προνόμια. Στο Βυζάντιο οι λόγοι 
διαζυγίου ετίθεντο από την Πολιτεία και εφαρμόζονταν από την Εκκλψία. Η 
Εκκλησία της Κύπρου δεν μπορεί, επειδή τη βολεύει τώρα στη διαμάχη που 

υπάρχει και την οποία εκείνη δημιούργησε, να επικαλείται ότι οι λόγοι διαζυγίου 

είναι θέμα πίστεως και δεν μπορεί η Πολιτεία να θεσμοθετεί λόγους διαζυγίου. 

Και είναι κατάλληλος ο χρόνος για να αναφερθώ κι εγώ με τη σειρά μου στο 

«Τη lπερμάχω>>, για να υπενθυμίσω ότι αποτελούσε κι εκείνο μια μέγιστη ύβρη 

και για την Πολιτεία και για τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Διότι το «Τη 

Υπερμάχω» στη Βυζαντινή Αυτοκρατορία εψάλλετο, όταν ο αυτοκράτορας γύριζε 

νικητής από τις εκστρατείες εναντίον των βαρβάρων. Και βάρβαροι δεν είμαστε 

στη Βουλή. 

Αλλά για κείνους που διάλεξαν να μας πουν προβατόσχημους λύκους, να μας 
πουν ιερόσυλους, να μας πουν άθεους, είναι κι αυτό ακόμα μια προσθήκη στον 

κατάλογο των κοσμητικών επιθέτων που μας στολίζουν. 

Λέει η Εκκλησία ότι εκείνη μπορεί να θεσμοθετεί τους λόγους διαζυγίου. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να αμφισβητηθεί από κανένα ότι οι λόγοι 

διαζυγίου σε ολόκληρη τη ζωή της Βυζαντινής αυτοκρατορίας ήταν λόγοι τους 
οποίους καθιέρωνε η Πολιτεία. Δε θα αναφερθώ στην προχριστιανική εποχή, 

μιλούμε για τα χριστιανικά χρόνια και είναι αναντίλεκτο ότι πάντα η Πολιτεία 

νομοθετούσε για λόγους 8ιαζυγίου. Και ο Ιουστινιανός και οι αυτοκράτορες που 
ακολούθησαν και ιδιαίτερα η Νεαρά 117 του Ιουστινιανού είναι εκείνη που 

επέζησε όλων των χρόνων. Ο κ. Μαρκίδης ισχυρίζεται ότι είναι η Νεαρά 122 ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Η 117 είναι για περιορισμένο λόγο και αιτία. Είναι η 122. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Ο καθηγητής Νουάρος στο σύγγραμμά του μιλά ότι είναι η Νεαρά 117, 
εκείνη ίσχυσε όλα τα χρόνια, εκείνη μας κράτησε στην τουρκοκρατία. Φτάσαμε 

στην απελευθέρωση και πάλι η Πολιτεία, η ελεύθερη Ελληνική Πολιτεία 

νομοθέτησε τους λόγους διαζυγίου και φτάσαμε μέχρι σήμερα. 

Επομένως και αυτή η ιστορική αναδρομή μας δείχνει ότι όλοι αυτοί οι λόγοι 

διαζυγίου έγιναν από αυτοκράτορα. 

Ο Πετρόπουλος στο περισπούδαστο σύγγραμμά του, το Ρωμαϊκό Δίκαιο, μας 

λέει στη σελίδα 566 ότι ο αυτοκράτωρ καθόρισε τους λόγους διαζυγίου. Και τις 

ίδιες αναφορές μας δίνουν και στη συνέχεια όλοι οι αυτοκράτορες, Ιουστινιανός, 

Θεοδόσιος Β ', Κωνσταντίνος Ζ' και άλλοι.· αυτοί έδιναν πάντα τους λόγους 

διαζυγίου. 

Δε θα αναφερθώ στα συγγράμματα, αρκεί να πω ότι όλα τα συγγράμματα 
και τα εκκλησιαστικά και εκείνα του Οικογενειακού Δικαίου και εκείνα του 
Εκκλησιαστικού Δικαίου μιλούν ότι τους λόγους διαζυγίου πάντα τους καθόριζε η 
Πολιτεία. Και ο δικός μας ο κ. Τορναρίτης στο βιβλίο του «Το Διαζύγιο» μας 
λέει ότι η Ορθόδοξη Εκκλησία σ' αντίθεση προς τη Δυτική «δεν αντετάχθη στο 
θεσμό του διαζυγίου τον οποίο βρήκε στον αρχαίο ελληνικό και ρωμα'ίκό κόσμο». 
Και συνεχίζει. «Η Ορθόδοξη Εκκλησία προσπάθησε να περιορίσει το απεριόριστο 
δικα(ωμα που είχαν οι σύζυγοι να διαλύουν το γάμο, χωρ(ς να έχουν άλλο κριτήριο 
παρά την ιδίαν αυτών θέλησιν και να επιδράσει πάνω στην κοσμική εξουσία να μη 
δύναται να διαλυθεί ο γάμος εκτός _για ορισμένους λόγους που αναγράφει ο νόμος 
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ως λόγους 8ιαζυγίου, πρ&γμα που έκαμε ο Ιουστινιανός με την πολυθρύλητη αυτού 

Νεαρ& 117». 

Επομένως όπου και αν ανατρέξουμε, το μήνυμα εlναι ένα, καθαρό και 

α8ιαμφισβήτητο ότι π&ντα η Πολιτεία νομοθετεί π&νω στους λόγους 8ιαζυγίου. 

'Αρα και σ' αυτό το δεύτερο σημείο της διαφοράς μας, αφού ο συνάδελφος 

Παναγιώτου πιστεύει στο συμβιβασμό, βλέπει ότι καμι& ελπί8α συμβιβασμού 

υπ&ρχει. Η Εκκλησία λέει «οι λόγοι 8ιαζυγίου είναι θέμα πίστεως, &ρα 8ε 

δικαιούστε -να νομοθετfισετε» 1 κι εμείς λέμε «όχι, οι λόγοι διαζυγίου Οεν είναι θέμα 
πlστεως είναι θέμα πολιτειακό, ο γάμος ενδιαφέρει την Πολιτεία και μπορούμε να 

νομοθετούμε>>. 

'Αρα μετ& την απαρίθμηση του πρώτου και 8εύτερου σημείου της 8ιαφοράς 
μας βλέπουμε ότι ου8έν ίχνος υπ&ρχει συμβιβασμού. Βέβαια έχει π&ει η lερ& 

Σύνο8ος στον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας και είναι γεγονός ότι ο Πρόε8ρος της 

Δημοκρατίας μας είπε «Κύριοι, τους εί8α και φαίνεται υπ&ρχει περιθώριο συμβι
βασμού». Και όταν ρωτήσαμε «Ποιο>>, μας είπε ότι «Μου είπαν ότι Οεν εlναι 

σωστό η Βουλή να νομοθετε( πάνω σε θέματα π(στεως. Κι εγώ)), μας είπε ο 

Πρόε8ρος, «απ&ντησα: Βεβαίως, η Βουλή 8εν μπορεί να νομοθετεί σε θέματα 

πίστεως>>. Και τον ρωτήσαμε: «Κύριε Πρόεδρε, μα Οεν τους ρωτήσατε τι θεωρούν 

θέματα πίστεως; Δεν τους ρωτήσατε να σας πουν ότι οι λόγοι διαζυγίου για 

χεlνους είναι θέμα πίστεως, άρα ε(ναι ξεκάθαρο ότι σ 1 αυτά τα σημε!α δεν μπορεl 

να υπ&ρξει συμβιβασμός; 

Προχωρούμε στο τρlτο σημε!ο της διαφοράς μας. Η Βουλή θέλει να κάμει, 

θέλει να συγκροτ'ήσει Οικογενειακά Δικαστήρια, για να διαγιγνώσκουν, κατά την 
ορολογία του Συντ&γματος, θέματα 8ιαζυγίου, χωρισμού από τραπέζης και 

κοίτης, σχέσεις των συζύγων, οικογενειακές σχέσεις. Δέχεται η Εκκλησία ότι 

μπορούμε να κάμουμε Οικογενειακά Δικαστήρια για να ρυθμlζουν αυτά τα 
θέματα; Η απάντηση είναι όχι, δε δέχεται. Δε δέχεται κύριε Παναγιφτου, και 

άκου τη διευκρίνιση, διότι νομ(ζω ότι υπάρχει παρανόηση στο όλο φάσμα των 

συζητήσεων. 

Μας ε!πε ο κ. Γενικός Εισαγγελέας πως δέχονται τα Οικογενειακά Δικα

στήρια. Και ζητ'ήσαμε διευκριν(σεις. «Κύριε Εισαγγελέα, δέχονται τά Οικογε

νειακά Δικαστήρια με νόμο της Πολιτε(ας;» «Όχι)), λέει, «αυτό ε!ναι αδιευ

κρίνιστο>), Μα αυτό είναι η ουσ!α. Τα Οικογενειακά Δικαστήρια να 

συγκροτούνται και να προβλέπονται από νόμο της Πολιτε!ας. Ο Μακαριότατος 

εννοε! να διαμορφώσει τα δικά του Εκκλησιαστικά Δικαστ'ήρια με νέα σύνθεση, 

αλλά να είνάι τα δικά του Εκκλησιαστικά Δικαστ'ήρια. Είναι ξεκάθαρη η θέση, 
ήταν ξεκ&θαρο το μήνυμα, 8ιευκρινίσεις ζητήθηκαν, 8ιευκρινίσεις Μθηκαν και το 

αποτέλεσμα ε!ναι ότι και στο τρ!το αυτό σημείο δεν μπορε( να υπάρξει 
συμβιβασμός. 

Εμείς λέμε ότι υπ&ρχει 8ικαίωμα στην Πολιτεία να συγκροτεί τα Οικογε

νειακά Δικαστ'ήρια. 

Τέταρτο σημε(ο της διαφοράς, ο πολιτικός γάμος. Εκεί παρουσιάζεται η 

Εκκλησία ότι συμβιβ&ζεται. Και λέει, «Θεσμοθετείστε πολιτικό γ&μο. Είναι 

8ικαίωμα της Πολιτείας αλλ& είναι 8ικαίωμα και της Εκκλησίας να π&ρει τ& 

μέτρα της εναντίον όλων εκείνων που θα κάμουν πολιτικό γάμο>), Σωστή θέση. 

Η Εκκλησία της Κύπρου, η εκκλησιαστική ηγεσία της Κύπρου, 8ί8ει το μήνυμα. 
Κύριοι της Πολιτε(ας κάμετε πολιτικό γάμο. Δικαίωμά σας. Δικα!ωμά μας 
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όμως κι εμάς, της Εκκλησίας, να επιβάλουμε όσες κυρώσεις προβλέπονται σε 
όσους κάμουν πολιτικό γάμο. Αυτή είναι η θέση της Εκκλησίας. Και μιλά για 

κατάλογο ολόκληρων κυρώσεων. Να μη βαφτίζει, να μη θάβει, να μη, πολλά να 

μη .... Και όμως στο ί8ιο παρά8ειγμα η αυτοκέφαλη Εκκλησία της Ελλά8ας 

τήρησε μια άλλη συνετότερη στάση. Και συνεργάστηκε με την Πολιτεία όλα 

αυτά τα. χρόνια από την απελευθέρωση και εντεύθεν. lπάρχει συνεργασία 

Εκκλησίας-Πολιτείας και η Εκκλησία έχει 8εχτεί, και αυτό ξέρουμε ότι εφαρμό

ζεται όλα αυτά τα χρόνια, η Πολιτεία να νομοθετεί για τα πάντα. 1 να εκδί3ει τα 
8ιαζύγια και η Εκκλησία περιοριζόταν στην απόπειρα συν8ιαλλαγής πριν μια 

δεκαετία και στην πνευματική λύση του γάμου. Σήμερα ούτε αυτά τα έχει, Και 

όμως συνεργάστηκε. 

Εισήχθη ο πολιτικός γάμος στην Ελλάδα εδώ και μια επταετία. περίπου και 

εκτός από ορισμένες μεμονωμένες περιπτώσεις και αντιδράσεις υπάρχει συνερ
γασία Πολιτείας και Εκκλησίας. Βεβαίως είναι 8ικαίωμα της Εκκλησίας να 

επιβάλει κυρώσεις. Εναπόκειται όμως στο καθένα από τα μέρη να υπολογίσει το 

κόστος που θα υπάρχει από τη θέση που θα πάρει. Και ίσως τελικά να εlναι θέμα 

δυνάμεως το τι θα γίνει. Ίσως τελικά, αν οι εξελίξεις δρομολογηθούν, όπως τις 

λέει η ανακοίνωση της Ιεράς Συνό8ου που έχει και όλο το υβρεολόγιο για την 
Πολιτεία, αν λέω Ορομολογηθούν όλα εκείνα, Ουνατό να έχουμε Κανονική 

ανταρσία έναντι των νόμων της Πολιτείας. Κανονική με την έννοια ότι 

προέρχεται από το χώρο του Κανονικού Δικαίου. 

Επομένως, κύριοι συνάΟελφοι, εμείς βλέποντας τα τέσσερα σημεία της 
8ιαφοράς μας, βλέπουμε ότι 8εν υπάρχει πουθενά περίπτωση συμβιβασμού. Και 

αφελώς πιστεύουν Οιάφοροι ότι υπάρχει περιθώριο για συμβιβασμό. Τα περιθώρια 

είχαν εξαντληθεί και ομολογώ ότι στις 12 Ιουνίου του 1989 όλα εκείνα τα οποία 
είχαμε κάμει ήσαν και συντηρητικά και συνετά και αυτά τα οποία νομοθετούμε 

τώρα είναι μέσα στην ίΟια συνέχεια του συντηρητισμού και της σύνεσης. 

Είπε ο κ. Παναγιώτου ότι χάσαμε τις ευκαιρίες. Και απαρίθμησε τις 

ευκαιρίες. Η ευκαιρία της 12ης Ιουνίου του 1989, η ευκαιρία στο Προε8ρικό 
Μέγαρο, η ευκαιρία των εκ του σύνεγγυς συνομιλιών και η ευκαιρία της 12ης του 

Φεβράρη του 1990. Δεν υπήρξε καμιά ευκαιρία. 

Όταν στις 11 Ιουνίου υπήρξε ελπί8α συμβιβασμού, η ελπί8α εκείνη του 

συμβιβασμού ανατράπηκε με ένα κήρυγμα στην εκκλησία. Ο κύριος Πρόε8ρος της 
Βουλής ήταν παρών και 8έχτηκε τα πάντα εκ μέρους και για λογαριασμό μας. 

αλλά τα Οέχτηκε εκείνος γιατί ήταν παρών. Επομένως ευκαιρία για συμβιβασμό 

εκείνη την ημέρα, στις 12 Ιουνίου, 8εν υπήρξε. Υπήρξε αντίθετα καλή θέληση 

από όλους εμάς.στη Βουλή και είχαμε κάμει τις συντηρητικές εκείνες αλλαγές, τις 
οποίες ε~ιμένω να τις χαρακτηρίζω συνετές. 

Στο Προε8ρικό Μέγαρο 8εν υπήρξε ευκαιρία που χάθηκε. Απλώς υπήρξε μια 
ανακοίνωση η οποία φάνηκε στην ανάλυση ότι 8εν είχε μέσα της θετικά στοιχεία ή 

ελπι8οφόρα στοιχεία για συμβιβασμό. 

Στην περίπτωση των εκ του σύνεγγυς συνομιλιών πάλι Οεν υπήρξε οτιΟήποτε 

θετικό, υπήρξαν μηνύματα, σε όλες όμως αυτές τις περιπτώσεις ένας ήταν ο 

κοινός παρονομαστής. Ο συμβιβασμός για την Εκκλησία σημαίνει κατάργηση του 
Νόμου 95 του 89 και τίποτε άλλο. Θεσμοθέτηση του πολιτικού γάμου με όλες 
εκείνες τις κυρώσεις. άρα Οεν υπήρξε πουθενά ελπίΟα συμβιβασμού. 

Επιμένω ότι οι θέσεις της Εκκλησίας ήταν: Κατάργηση του Νόμου 95 του 
89, όχι στα Οικογενειακά Δικαστήρια με νόμο, όχι στη θεσμοθέτηση λόγων 
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διαζυγίου από την Πολιτεία, γιατί είναί. θέμα πίστεως και ο πολιτικός γάμος 

3ικός σας, ο θρησκευτικός γάμος εξ ολοκλήρου 3ικός μου. 

Ο συνά3ελφος Παναγιώτου υποστήριξε από μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. ότι η τροποποίηση του Συντάγματος που έχουμε κάμει είναι 

αντισυνταγματική και ότι αυτό το ενισχόεt και η Αναφορά 1 του 86. Είναι η 

γνωστή γνωμάτευση για το νόμο των 8εκαοκτάρηδων που μας είπαν ότι ήταν 
αντισυνταγματικός. 

Είναι όμως η θέση όσων υποστηρίζουμε τις θέσεις της πλειοψηφίας στη 

Βουλή ότι η τροποποίηση του Συντάγματος που έχουμε κάμει είναι συνταγματική 

και ότι ευρίσκει έρισμα και στη γνωμάτευση 1 του 86. 
Κύριοι συνάδελφοι, σ' αυτό το θέμα βρίσκεται ενσωματωμένο χι ένα 

τεράστιο θέμα ζωτικής σημασ(ας που αφορά τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
Έχουμε ή δεν έχουμε αναθεωρητική εξουσία; Δεν υπάρχει Κοινοβούλιο στον 

κόσμο που να δεχτεί ότι δεν έχει αναθεωρητική εξουσία. Εκείνο όμως που κ&νει 

τρομακτικότερο το θέμα το 3ικό μας είναι η εξής λεπτομέρεια. Η Ζυρίχη μας 

είπε: (<κύριοι 1 η πλειοψηφία των άρθρων του Συντάγματος είναι άρθρα θεμελιώΟη. 
απαγορεύεται σε οποιο8ήποτε να αγγίξει πάνω τους». Μας είπε η Ζυρίχη ακόμα 

ότι υπάρχουν κάποια άρθρα μη θεμελιώδη τα οπο(α μπορείτε να τροποποιείτε με 

πλειοψηφία 2/3 των Ε).,λήνων και 2/3 των Τούρκων. 

Αυτά μας τα είπε η Ζυρίχη το 1960. Είναι 6μως σε όλους γνωστό ότι το 
1963, το Δεκέμβρη, είχαμε στην Κύπρο μια περιπέτεια, είχαμε στην Κύπρο μια 
ανταρσία. Ανατράπηκαν τα πάντα. Και εκείνοι που τα ανέτρεψαν 3ιακηρύσσουν 

μέχρι σήμερα ότι το Σύνταγμα είναι νεκρό, 3ιακηρύσσουν ότι η Δημοκρατία της 

Κύπρου Οεν υπάρχει, είναι νεκρή. Και ήλθαμε εμείς με το νόμο για τους 

δεκαοχτάρηδες να πούμε, δίνουμε το δικαίωμα ψήφου σ 1 εκείνους των δεκαοκτώ 

χρόνων και μας είπε το Ανώτατο Δικαστήριο, <(ξέρετε, ο νόμος για τους 

ΟεκαοκτάρηΟες για Βουλευτικές εκλογές επηρεάζει και τους Τουρκοκυπρίους, διότι 

έχουν κι εκείνοι Βουλευτικές εκλογές και κατά συνέπεια, όταν το θέμα αφορά και 

τους Τουρκοκυπρίους, δεν μπορείτε να αγγίζετε πάνω στα άρθρα τούτα. 

Ώστε, κύριοι συνάδελφοι, από το σύνολο των άρθρων του Συντάγματος, τα 

περισσότερα είναι θεμελιώδη και απαγορεύεται. κάθε τροποποίησή τους. Από τα 

υπόλοιπα που έμειναν όσα αφορούν και τους Τούρκους είναι και εκείνα απαρα

βίαστα. Και ερωτάται. Μ 1 αυτή την προσέγγιση, πόσα άρθρα μάς έχουν μείνει 

να τροποποιήσουμε; Έχω προσωπικά μετροφυλλήσει το Σύνταγμα. Έχω 

3ιαβάσει όλα τα άρθρα του και 3εν υπάρχει άλλο άρθρο εκτός C\Πό το 'Αρθρο 111 
και μια παράγραφο του Άρθρου 110. Και σας ρωτώ. Αν 3εχθούμε τον 

ισχυρισμό τώρα ότι ούτε το Άρθρο 111 μπορούμε να το τροποποιήσουμε, 

σημαίνει ότι 3εχόμαστε, ως κοινοβούλιο, ότι Οεν έχουμε αναθεωρητική Οικαιο

Οοσία. Και γιατί να σταθώ στο επιχείρημα ότι χρειάζομαι και τους Τούρκους, 

για να τροποποιήσω το Σύνταγμα; Γιατί χρειάζομαι και τους Τούρκους για να 

τροποποιήσω το ένα και μόνο άρθρο που έμεινε στη Βουλή αυτή και ανα

γνωρίζεται αναθεωρητική 3ικαιο3οσία για να το αλλάξουμε; Λέγει ο κ. Κόλοκος 

ότι πρέπει να ρωτήσω το Ανώτατο Δικαστήριο. Μα το Ανώτατο Δικαστήριο, 

κύριε συνάδελφε, Οεν αποφάνθηκε ακόμα επί του θέματος. Το θέμα είναι ανοικτό 

και είναι για το μέλλον. Και εσφαλμένα ο συνάδελφος Παναγιώτου ισχυρίζεται 

ότι λύθηκε το θέμα από το Ανώτατο Δικαστήριο, 

Η υπόθεση 1 του 86 έχει αφήσει το θέμα ανοικτό και εμείς ισχυριζόμαστε_ ότι 
μπορούμε να τροποποιήσουμε άρθρο μη θεμελιώδες που αφορά μόνο τους 
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Έλληνες με ψήφ~υς των 2/3 των Ελλήνων Βουλευτών μόνο. Το αντίθετο 

επιχείρημα ότι χρsιάζεστε και τους Τούρκους, σε τι Οιαφέρει από την πολιτική 

του Ντενκτάς; Και1 ο κ. Ντενκτάς γuρίζει τον κόσμο και σ' όλα τα τηλεοπτικά 
δίκτυα λέγει: ((Δεν υπάρχει Δημοκρατία της Κύπρου, αφού εμείς οι Τούρκοι δεν 

είμαστε εκεί. Με ποιο δικαίωμα οι Έλληνες κρατούν τον τίτλο της Δημοκρατ!ας 

της Κύπρου και γυρίζουν ανά το παγκόσμιο;» Σε τι διαφέρει το επιχείρημα του 

Ντενκτάς οcπ6 το επιχείρημα της Εκκλησίας ότι χρειάζομαι και τους Τούρκους, 

για να ασχοληθώ με θέμα που αφορά την Εκκλησία, που αφορά τους χριστιανούς 

της Κύπρου; 

Είναι λυπηρό, λέγει ο συνάδελφος Παναγιώτοu, που δεν έγινε αναφορά στην 

πρώτη τροποποίηση του Συντάγματος. Ήταν παρών όμως ο κ. Παναγιώτου, 

όταν ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας μας είπε: "Εγώ αναγνωρίζω το Βικα(ωμα της 

Βουλής για αναθεώρηση του Συντάγματος>>. Ήταν στην παρουσία όλων μας. 
Και σε κάθε περίπτωση αναφορά γίνεται, όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει 

αμφιβολίες για τη συνταγματικότητα του νόμου, όχι όταν έχουν άλλοι. Όταν ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας πιστεύει ότι ο νόμος είναι αντισυνταγματικός, κάνει 

αναφορά. Γιατ( να κάμει αναφορά ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας, αν το ΔΗ.ΚΟ. 
αμφιβάλλει για τη συνταγματικότητα; Το Σύνταγμα είναι καθαρό· το δικαίωμα 

και την υποχρέωση τη Βίνει στον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας. 

Έχει γίνει αρκετή κριτική από το συνάδελφο Πα.να.γιώτου πάνω στα 

νομοσχέ8ια που ψηφίζουμε ή που θα ψηφίσουμε σήμερα σε νόμους. Πρόχειρα, 

λέγει, τα. αρχικά νομοσχέδια.. Θα. ήταν άδικο να πούμε ότι η Γενική Εισαγγελία. 

μας έστειλε πρόχειρα. νομοσχέδια~ Μας έστειλε νομοσχέδια. τα οποία. επεξεργα

στήκαμε, όπως επεξεργαζόμαστε όλα. τα. νομοσχέδια. που έρχονται ενώπιόν μας. 

Και ομολογώ ότι αυτή τη στι1μή έχουμε μπροστά μας για ψήφιση νομοσχέ8ια 

ολοκληρωμένα, περιποιημένα, που καλύπτουν όλες τις πτυχές του θέματος. 

Η τροποποίηση του Συντάγματος, μας είπαν οι κύριοι συνάδελφοι του 

ΔΗ.ΚΟ., δεν είναι υπόθεση της μιας ~οινότητα.ς μόνο!~ είναι και των δυο, Σήμερα., 
κύριοι συνάδελφοι, μετά την ανταρσία και τη συνεχίζόμενη ανταρσία., γιατί το 
έγκλημα .είναι συνεχές, η υπόθεση είναι υπόθεση της Δημοκρατίας της Κόπρου και 

της Βουλής των Αντιπροσώπων που μπορεί να λειτουργεί νόμιμα, όπως νόμιμα. 

λειτουργεί και η Δημοκρ-α.τία. Μας λέτε ότι είναι βεβιασμένα. που προχωρούμε. _ 
Μα πού βρίσκετε το βεβιασμένο; Έχουν περάσει τριάντ~ ολόκληρα χρόνια ζωής 

της Δημοκρατίας της Κόπρου και γνωρίζαμε και γνώριζαν όλοι από την πρώτη 

στιγμή ότι ο εκσυγχρονισμός του Οικογενειακού Δικαίο;υ χρειάζεται. Τον ανα

θέσαμε στην Εκκλησία και για τριάντα ολόκληρα χρόνια 8εν εί8αμε εκσυγχρονισμό 

του Οικογενειακού- μας Δικαίου σε κανένα τομέα. Κι ήταν η ώρα. της Πολιτείας 

να πει ναι, αυτό το θέμα του γάμου, του διαζυγίου είναι θέμα πολιτειακό και 

· αυτό το θέμα θα το ρυθμίσω με νόμους της Πολιτείας. Και άφησε τα του γάμου 

στην Εκκλησία και πήρε τα του Βιαζυγίου. Δεν τα άφησε στην Εκκλησία, Βιότι 
) τα. εlχε η Εκκλησία.; αυτά τα θέμα.τα εlνα.ι πολιτειακά. Αν ήταν της Εκκλησίας, 

Βεν χρειαζόταν να το ποόμε στο Σόνταγμα. Επει8ή είναι της Πολιτείας η 

αρμοδιότητα. πάνω σε θέματα γάμου, διότι ο γάμος ενδιαφέρει την Πολιτεία, γι' 
αυτό το λόγο έγινε αναφορά στα θέμα.τα του γάμου και του διαζυγίου στο 
Σύνταγμα. Μάλιστα., αν συγκρίνετε τα δυο άρθρα του Συντάγματος, το 110 και 
το . 111, θα δείτε ότι το 'Αρθρο 11 Ο που κατοχυρώνει το αυτοκέφαλο της 
Εκκλησίας, λέγει, θα συνεχ!σει να διέπεται από το νόμο. της Εκκλησίας. 
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Αναγνωρίζεται και θα συνεχίσει. Το Άρθρο 111 όμως λέγει ότι θέματα γάμου, 
Οιαζυγίου διέπονται -όχι θα συνεχlσουν να διέπονται- διέπονται, Οε(γμα ότι αυτό 

είναι κρατική εξουσία και τη διαθέτει η Πολιτεία, όπως εκείνη νομίζει καλύτερα. 

Ήταν μια απύθμενη κινΟυνολοyία για τη νέα πορεία που παίρνουμε όλi όσα 

ειπώθηκαν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος. Κι αν 

πρόκειται να τα χαρακτηρίσω, τα χαρακτηρίζω ως μια νομική τρικυμία μέσα σ 1 

ένα ποτήρι νερό. Τίποτε άλλο. Τα νομοθετήματα προχωρούν με κάθε συνταγμα

τικότητα, με κάθε σεβασμό και στο γράμμα και στο πνεύμα του Συντάγματος. Ο 

συνάδελφος Γαλανός μας μίλησε για βεντέττα με την Εκκλησία. Δεν υπάρχει, 

κύριοι συνάδελφοι, βεντέττα Πολιτείας και Εκκλησίας. Εκείνο που υπάρχει, όπως 

τόνισα και στην αρχή, είναι ένας έντονος αγώνας για εκσυγχρονισμό του 

Οικογενειακού μας Δικαίου. Αυτό είναι το θέμα μας~ ο εκσυγχρονισμός του 
Sικαίου μας. Κάθε άλλη προσέγγιση είναι παραπλανητική κα.ι μεταθέτει κα.ι 

παραμερίζει το θέμα.. 

Θυμούμαι, όταν α.ρχίσα.με τη μελέτη της τροποποίησης του Συντάγματος, 

πήρα.με στη Βουλή εκα.τοντάSες τηλεγραφήματα. από Κύπριους πολίτες που μας 

έγραφαν: «Θέλετε τα παιSιά σας να. έχου~ ελληνικό όνομα και επίθετο τούρκικο;>), 

Αυτό ήταν το ένα κείμενο. Αυτό όμως το έστειλαν εκατό διαμαρτυρόμενοι πιστοί 

από Sιάφορα μέρη της Κύπρου, από διάφορα. χωριά της Κύπρου, αλλά ο τόπος 

αποστολής των τηλεγραφημάτων ήταν ένας: η Λευκωσία.. Είναι γνωστός α.υτός ο 
τρόπος αποστολής τηλεγραφημάτων από παλιότερα χρόνια. Αυτή ήταν ακόμα 

μια εφαρμογή του. Και είναι παραπλανητικό το κείμενο του τηλεγραφήματος. 

Έτσι είπαν στους απλούς ανθρώπους. Τους ε(παν ότι αυτοί οι ιερόσυλοι της 

Βουλής θα οδηγήσουν τον τόπο στο να. τουρκέψει. Θα. έχετε ελληνικά ονόματα 

μικρά και επίθετα. τούρκικα.. Μα γι' όνομα. του Θεού! Πού ε(δαν αυτή την 

πρόθεση; Πού υπάρχει αυτή η πρόθεση; Πολιτικός γάμος, ειπώθηκε κα.ι από 

άλλους συναδέλφους, υπάρχει στην Κύπρο εδώ και 66 ολόκληρα χρόνια. Εδώ και 

Sυο γενιές ολόκληρες. Θεωρητικά θα μπορούσαν όλοι οι Έλληνες, όλοι οι 

ανήκοντες στην ελληνική κοινότητα. να. κάμουν πολιτικό γάμο που επιτρέπεται 

από το 1923. Κα.ι γιατί ενοχλούνται τώρα. που έχουμε πει ότι και τα μέλη της 

ελληνικής κοινότητας μπορούν να κάμουν πολιτικό γάμο, αν το θέλουν, αν υπάρχει 

έστω κι ένας που θέλει; 

Μας τόνισαν οι συνάSελφοι του ΔΗ.ΚΟ. ότι όλες εκείνες οι ανησυχίες που 

εξέφρασαν είναι αυτές που τους οδήγησαν και βάρυναν στη σκέψη τους στην 

τοποθέτηση που παρουσιάζουν ενώπιον του Σώμα.τος. Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω' 

ότι υποτιμούν τη νοημοσύνη μα.ς. Δεν έχετε ανησυχίες, κύριοι συνάδελφοι. 

Φαίνεται ότι έχετε υποχρεώσεις και παίρνετε αυτή τη στάση. Και δεν έχουμε 

αμφιβολίες γι' αυτ>) τη θέση. Είναι καιροσκοπικ>) και δημαγωγική η τοποθέτηση, 

γιατί αν δει ένας την ιστορία αυτού του θέματος, αν δει ότι εσείς το ξεκινήσατε, 

εσείς πιέσατε για. τη συζήτηση, για την προώθηση, για την εφαρμογή του, δεν 

μπορεί παρά να καταλήξει στο συμπέρασμα. ότι δε συνάδει η τελική σας θέση με 

την αρχική σα.ς πρωτοβουλία.. Και το ελάχιστο που θα μπορούσε ένας να. πει είναι 

ότι είναι δημαγωγική και καιροσκοπική αυτή η τοποθέτηση. 

Επαινούν κάποιοι την απόφαση της μειοψηφίας του δικαστηρίου στην 

τελευταία απόφαση που είπε ότι η Εκκλησία είναι«αρχή εν τη δημοκρατία)) και 

κατά συνέπεια μπορεί να αποτείνεται στο Ανώτατο Δικαστήριο. Κύριοι, θέλω να 
κρούσω τον κώδωνα. του κινδύνου, αν αυτή η αρχή επικρατήσει, αν αυτή .η αρχή 

γίνει δεκτή ότι τάχα η Εκκλησία. είναι«α.ρχή εν τη δημοκρατ!α», σημαίνει ότι 
\ 
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διασταυρώνουμε και περνούμε πλέον μέσα στο αυτοκέφαλο της Εκκλησίας της 

Κόπρου. Διότι από τη στιγμή που θα 8εχθοόμε ότι η Εκκλησία είναιιrαρχή εν τη 

8ημοκρατία» σημαίνει ότι η Πολιτεία μέσω των 8ικαστηρίων της θα ελέγχει τα 

της Εκκλησίας. Εμείς είμαστε εναντίον μιας τέτοιας θέσης. Είμαστε οcντίθετοι 

στη θέση ότι η Εκκλησία είναι αρχή και ότι μπορεί η 8ημοκρατία μέσω των 

Οικαστηρίω\ι της να ελέγχει την Εκκλησία, Επομένως όσοι πιστοί ας Οουν κι αυτή 
την προσέγγιση κι αυτό τον κίν8υνο. Εμείς για 8ικό μας λογαριασμό, εμείς του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, λέμε ότι είμαστε ενάντια σε μια τέτοια τοποθέτηση 

που 8υνατό να ο8ηγήσει σε παραβίαση του αυτοκεφ&λου της Ορθό8οξης Εκκλη

σίας της Κόπρου. 

Κι αν γίνουν Οεκτές αυτές οι θέσεις του ΔΗ.ΚΟ., δυνατό να έχουμε και 

πολιτειακή κρίση, 8ιότι 8ε μας εξήγησε το ΔΗ.ΚΟ. γιατί ψήφισε την αόξηση των 
Βουλευτών σε 56 Και tSO. Και η αύξηση των Βουλευτών απαιτεί απόφαση της 
Βουλής με πλειοψηφία 2/3 των Ελλήνων και 2/3 των Τοόρκων Βουλευτών. 
Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, αν δρομολογούμε τέτοιες εξελίξεις κι αν προ

βάλλουμε τέτοια επιχειρήματα, εμείς οι ίδιοι καταστρέφουμε πολιτειακά τα 

υπάρχοντα. Δηλαδή δέχεστε τη θέση ότι, αν εφαρμοστεί η θέση σας ε8ώ, θα 

οΟηγήσει στο ότι αυτή η Βουλή είναι παράνομη και ότι παρανομεlτε χρόνια τώρα 

και παρανομούμε όλοι συλλογικά; Διότι αν θέλω τα 2/3 των Ελλήνων και τα 2/3 
των Τούρκων Βουλευτών, για να τροποποιήσω ένα μη θεμελιώ8ες άρθρο του 
Συντάγματος που αφορά τους Έλληνες μόνο, πολύ περισσότερο, όταν έκαμνα την 

τροποποίηση του αριθμού τ~ν Βουλευτών από 50 σε 80 1 και εχεί ήθελα να είναι 

παρόντες και οι Τούρκοι. Ανοίξτε το Σύνταγμα και Οιαβάστε. Αν οΟηγηθούμε σ / 

αυτή τη λύση, αυτόματα θα οΟηγηθούμε και στην άλλη. Και άλλα θέματα θα 
υπάρξουν. Γιατί το Ανώτατο Δικαστήριο λειτουργεί ως λειτουργε( στην απουσία 

των Τούρκων; Γιατί η Εκτελεστική Εξουσία λειτουργεί όπως λειτουργεί στην 

απουσία των Τούρκων; Γιατί εμείς έχουμε καταργήσει την Κοινοτική μας 

Συνέλευση; Γιατί; Πολλά γιατί. Επομένως, κύριοι, στα θέματα τα θεσμικά, τα 

θεμελιακά, τα συνταγματικά Οεν υπάρχουν περιθώρια να παίζουμε. 

. Θα ήταν άΟικο, αν μετά τις κατακρίσεις που έχουμε κάμει για τις θέσεις που 

εχει πάρει η Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΔΗ.ΚΟ., 8εν εξέφραζα ξανά ένα 
8ημόσιο έπαινο και στην αγαπητή συνά8ελφο Ρήνα Κατσελλή για τη στάση της 

που κράτησε σ'· όλο το στάΟιο των συζητήσεων χι αν 8εν εκφράζαμε έναν άλλο 

Οίκαιο έπαινο στον αγαπητό συνάΟελφο κ. Λα8ά ο οποίος πράγματι μας συγκlνησε 
με εκείνη την επιγραμματική τελική του 8ήλωση ότι «Ο Λα8άς 8ε χρειάζεται να 

εξηγήσει την ψήφο του, γιατί, αν ψήφιζε 8ιαφορετικά, θα 8ιέψευ8ε το ΛαΜ μιας 
ολόκληρης ζωής». 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι. Ποια η θέση εμάς, του Δημοκρατικοό 

Συναγερμοό, με τη θρησκεία και την Εκκλησία; Είμαστε εκλεκτό μέρος της 

Εκκλησίας της Κόπρου και θεωροόμε χρέος μας -και το τονίζω- να συμπαρι

στάμεθα στην Εκκλησία σε κάθε Μσκολη στιγμή. Και η Εκκλησία το γνωρίζει 

ότι σε κάθε Μσκολη στιγμή της μπορεί να προσβλέψει στο Δημοκρατικό 
Συναγερμό και στον κόσμο του, ο οποίος αποτελεί εκλεκτό μέρος της Εκκλησίας 

της Κύπρου, έστω κι αν οι προκαθήμενοι της Εκκλησίας κατά καιρούς ήταν, κύριοι 

συνάΟελφοι, με το ΔΗ.ΚΟ. Εμείς εlμαστε υπ'έρ του θρησκευτικού γάμου και 
είμαστε βέβαιοι ότι ο κυπριακός ελληνισμός στο 99 και πλέον τοις εκατόν θα 
κάμει θρησκευτικό γάμο. Εμείς πιστεύουμε στον ελληνισμό της Κύπρου, 

πιστεύουμε στη Ούναμη που είναι ριζωμένη με τις παραΟόσεις του και δεν έχουμε 
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καμιά αμφιβολLα ότι δε θα διαταραχθε( καθόλου με το ότι εγκρίνουμε και τον 

πολιτικό γάμο. 1 Οπως δεν αναστατώθηκε η κατάσταση και στην Ελλάδα. 

Αναγνωρtστηκε ο πολιτικός γάμος εδώ και επτά χρόνια και το ποσοστό των 
πολιτικών γάμων είναι 1 έως 2%. Στην Κόπρο θα ειναι κάτω και από το ένα τοις 
εκατόν. 

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, με τα εξής: Είμαστε ευγνώμονες στην Εκκλησία 

της Κύπρου γι 1 όλα όσα πρόσφερε στην ιστορική της πορεία, γι' όλα όσα 
πρόσφερε σ' αυτό το λαό και στους αγώνες του. Εμείς όμως σήμερα είμαστε η 
Βουλή της ανεξάρτητης Δημοκρατίας της Κύπρου και θεωρούμε χρέος μας να 
νομοθετήσουμε πάνω σ' όλα αυτά τα θέματα που έχουμε αποφασίσει να 

νομοθετήσουμε. Θα ψηφίσουμε σε νόμο τα τρία νομοσχέδια. Θα καταψηφίσουμε 
την πρόταση του ΔΗ.ΚΟ. και είμαστε βέβαιοι ότι μ' αυτά που ψηφίζουμε 

ανοίγουμε το δρόμο και θεμελιώνουμε το δρόμο για εκσυγχρονισμό του Οικογε

νειακού μας Δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μ / όλο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους, έχω την εντύπωση ότι 
καταναλώθηκε -και θα ήταν σωστό να μην καταναλωθεί πολύ περισσότερος 

χρόνος- για το θέμα της συνταγματικότητας ή όχι. Γιατl μου δόθηκε η ευκαιρία 

πάρα πολλές φορές σ / αυτό το Σώμοc νοc πω ότι 8εν είμαστε το οcρμό8ιο σώμοc, 
γιοc νοc κρίνουμε οcυτά τοc θέμοcτα. Χωρίς νοc θέλω νοc περιορίσω κοcνένοc συνά8ελφο 

σε οτι8ήποτε θέλει να πει, έχω την εντύπωση ότι το θέμοc έχει μετοcτραπεί λίγο σε 

8ικοcστικό κοcι η Βουλή είναι πολιτικό περισσότερο Σώμα ποcρά Ανώτοcτο 
Δικοcστήριο ή αν θέλετε Σεμινάριο Νομικών Σπου8ών. 

Τώροc θα ήθελοc να ξέρω ποιοι θέλουν να πρωτολογήσουν; 

Ο κ. Τουλούρας, ο κ. Μαθηκολώνης, ο κ. Δημητριάδης, ο κ. Ψυλλίδης, ο κ. 
Κόλοκος. Λοιπόν, οcντιλοcμβάνεστε ότι οcυτό σημοcίνει μέχρι αύριο το πρωϊ. Αυτή 

είνοcι 8ική σοcς 8ιάθεση-, εκτός αν θέλετε νοc το οcναβάλουμε για αύριο το πρω·ί. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, να μιλήσουν τρεις. Αλλά οcν μείνει αύριο το πρω·ί, μπορεί νοc 

έχουμε και 8ευτερολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα δευτερολογίες θα υπάρξουν. Είμαι βέβαιος γι' αυτό. Δευτερολογίες δεν 

έχω καμιά αμφιβολία ότι θα υπάρξουν. Έχουμε πέντε ομιλητές. Αυτό σημαίνει 

τουλάχιστον άλλες τέσσερις ώρες, οcν κρίνω οcπό τις προηγούμενες ομιλίες. Αν 
έχουμε κοcι 8ευτερολογίες, σημοcίνει άλλες 8ύο ή τρεις ώρες, σύνολο επτά ώρες. Αν 
η Βουλή είναι διατεθειμένη να συνεχίσει, εγώ δεν έχω καμιά δυσκολία. Βεβαίως 

κάποιος θα με οcντικοcθιστά κατά κοcιρούς~ 8εν μπορώ νοc μείνω άλλες επτά ώρες. 

Ο κ. Ποcπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, στη μέχρι τώροc συζήτηση έχουν μιλήσει τέσσερις Βουλευτές 
του ΔΗ.ΣΥ., τρεις του ΔΗ.ΚΟ., ένας της ΕΔΕΚ και ένας του ΑΚΕΛ. Έχω την 

άποψη ότι έχει ήδη αναλωθεί αρκετός χρόνος για τη σuζήτηση του θέματος το 
οποίο έχει σχεδόν εξαντληθεί. Η εισήγησή μου είναι να δοθεί το δικαίωμα 
ομιλίας σε ακόμα ένα ομιλητή του ΔΗ.ΚΟ., που είναι η διαφωνούσα άποψη, για 
να έχει τέσσερις ολόκληρους ομιλητές, τετραπλάσιους από το ΑΚΕΛ, τετρα-
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πλάσιους από την ΕΔΕΚ και να θεωρηθεί η συζήτηση ως ολοκληρωθείσα. 
Διαφορετικά, αν δε γίνεται δεκτή η εισήγηση αυτή, έχω την άποψη ότι δεν πρέπει 

να διακόψουμε και να συνεχίσουμε μέχρι να τερματιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για οποιοaήποτε άλλο θέμα θα aεχόμουν την εισήγηση. Επειaή όμως το 

θέμα γι' όλους σας είναι συναισθηματικά φορτισμένο και επειδή δυστυχώς δεν 

έγινε αυτό που γίνεται συνήθως, δηλαδή να καθοριστεί ένας ορισμένος αριθμός 

ομιλητών από κάθε πλευρά, αλλά αφέθηκε ελεύθερη η συζήτηση, είμαι υπο

χρεωμένος να αφήσω τους συναδέλφους να μιλήσουν, όπως θέλουν να μιλήσουν, 

εκτός αν επικαλεστείτε κανονισμό. 

Ο κ. Χατζηaημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσε να οριστεί χρόνος τουλάχιστο για τους 

υπόλοιπους ομιλητές, ώστε να ξέρουμε περίπου πότε θα τελειώσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οι κύριοι συνάδελφοι που θα μιλήσουν, πόσο υπολογίζουν ότι θα μιλήσει ο 

καθένας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δέκα λεπτά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεaρε, νομίζω να περάσουμε αυτή την απόφαση. Δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να είναι σύντομοι. Αλλά δεδομένου ότι 
δεν έθεσα. χρονικά περιθώρια σε προηγούμενους, μόνο με την επίκληση κανονισμού 
μπορώ να προχωρήσω. Χωρ(ς την επίκληση κανονισμού, είμαι υποχρεωμένος να 

αφήσω τους συναδέλφους να μιλήσουν. Αν γίνει επίκληση κανονισμού, θα το βάλω 
μπροστά σας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεaρε, αν ήταν aυνατό, θα ήtlελα να πω ότι στην Αγγλική Βουλή 
υπάρχει μια ειδική έκφραση γι' αυτά τα πράγματα. Λέγεται ((Philipastery>), 
aηλαaή όταν μιλάς χωρίς να υπάρχει ανάγκη να μιλήσεις. απλώς μιλάς για να 

σπαταλήσεις χρόνο. Είναι καιρός να βρούμε τον αντίστοιχο ελληνικό όpο. 

Αλλά εγώ θέλω να κάμω δήλωση. Θα αντέξουμε περισσότερο από εσάς 

απόψε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τουλο~ρα.ς. 

Ζ. ΤΟϊ'ΛΟϊ'ΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά.δελφοι. Από τη συζήτηση και από τα τόσα που 

λέχθηκαν προκύπτει εύλογο ερωτηματικό, αν σκόπιμα και ενσυνείδητα προσπα

θούμε να μεταθέσουμε το θέμα από τη σωστή του βάση ή αν πράγματι έχουμε 

όλοι μας πλήρη και καθαρή αντίληψη των πραγμάτων και της σωστής βάσης 

πάνω στην οΠοία τοποθετούνται. Και παρόλο που μπορεί να θεωρείται ότι 
εξαντλήθηκε ή συνταγματική πτυχή του θέματος, πιστεύω ότι είναι η συνταγμα

τική πτυχή του θέματος που διαστρεβλώθηκε κατά τον πιο έντονο και απαρά-
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8εκτο τρόπο. Και πιστεύω προσωπικά ότι αυτή η πτυχή ε(ναι η πιο σημαντική 

και καlpια πτυχή στο όλο θέμα, 8εδομένου μάλιστα ότι συν8έεται. και με τον όρκο 

που 8ώσαμε όλοι μας, όταν επρόκειτο να καταλάβουμε αυτά τα έ~ρανα. την πlστη 
προς το Σύνταγμα. 

Θα επαναφέρω ορισμένα θέμα.τα σχετικά μ' αυτή την πτυχΥj του θέματος σε 
μια προσπάθεια να ξεκαθαρ(σουμε ακόμα περισσότερο τα ΠRάγματα και να 

βοηθήσουμε όλοι μας να τοποθετηθε( το θέμα στις σωστές του ,:
1 βάσεις και στις 

σωστές του διαστάσεις και τουλάχιστο να μην αποκαλούμαστε αΠό το συνάδελφο 
χ. Μαρκ(δη ότι δεν είμαστε κόμμα του κέντρου και κόμμα του μέτρου και από το 
συν&δελφο κ. Χριστοφίδη ότι ήταν νομική τρικυμία σ' ένα ποτήρι. Η πλειοψηφία 

της Βουλής στην επtθυμ(α της να αλλάξει τον προσωπικό θεσμό που (σχυε για 
τους Ελληνοκύπριους και ι8ια(τερα γάμο και 8ιαζύγιο προχώρησε στην τροπο

ποίηση του Άρθρου 111 του Συντ&γματος, για να ανοίξει ο δρόμος στις 

σχεδιαζόμενες τροποποιήσεις. Βέβαια το 'Αρθρο 111 του Συντ&γματος είναι ένα 
από τα μη θεμελιώδη &ρθρα του Συντ&γματος που μπορεί να αναθεωρηθεί με 

β&ση ορισμένη διαδικασία και με β&ση ορισμένη πλειοψηφία. Το Άρθρο 102, 
ε8άφιο (3) του Συντάγματος -να μην το 8ιαβάσω, γιατι ειναι γνωστό σ' όλους 
μας- καθορίζει ρητ& και κατηγορηματικά τις χωριστές πλειοψηφίες. 

Επομένως ξεκάθαρα και κτυπητά υπήρξε και υπάρχει το ερώτημα, αν ε(ναι 

δυνατή και έγκυρη η τροποποίηση μη θεμελιωδών &ρθρων του Συντ&γματος και 
συγκεκριμένα του 1 Αρθρου 111 του Συντάγματος κάτω από ορισμένες προUπο
θέσεις ή κ&τω από οποιεσδήποτε προUποθέσεις μόνο με τις ψήφους των 

Ελληνοκύπριων Βουλευτών. Αυτό το ερώτημα και το κλει8( στην απάντηση 

βρισκόταν στα χέρια του Προέ8ρου Βασιλείου. 1 Ηταν ο μόνος ;που ενομιμοποιείτο 

να κάμει αναφορά στο Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο, να ζητήσει γνωμά

τευση και να έχει την απάντηση. Και ήταν το μόνο αρμό8ιο όργανο, το 

Συνταγματικό Δικαστήριο, να 8ώσει έγκυρη και 8εσμευτική απάντηση και όχι 
ασφαλώς η φιλολογία που ακούσαμε τόσο εκτεταμένα προηγούμενα από πολλούς 

συνα8έλφους για Νεαρές και γι' άλλες εποχές κάτω από άλλα Συντάγματα και 

κάτω από άλλες προUποθέσεις. 

Δυστυχώς όμως ο Πρόεδρος Βασιλείου απεμπόλησε αυτό το δικαίωμα, 

έκλεισε τα μάτια και άφησε το θέμα σε σύγχυση, αβεβαιότητα και 8ιαμά.χη. Και 

μπορεί μεν εκ πρώτης όψεως να φαίνεται ως δικαίωμα και εξουσία του Προέδρου 

της Δημοκρατίας η αναφορ&, στην πραγματικότητα όμως είναι και υποχρέωση, αν 

όχι και νομική υποχρέωση, τουλ&χιστον ηθική και πολιτική υποχρέωση. Γιατί τα 
8ικαιώματα που 8ίνονται σε όργανα του κράτους 8εν είναι ατομικά 8ικαιώματα" 

είναι 8ικαιώματα που πρέπει να ασκούνται για χάρη του συνόλου, για χάρη της 

Πολιτείας και στη συγκεκριμένη περίπτωση για χ&ρη της συνταγματικής. τ&ξης. 

Δεν ξέρω γιατί και είναι ερώτημα, γιατί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας παρέλειψε 
να κάμει αυτή την αναφορά. 8ε8ομένου ότι το ερώ/rημα ήταν κραυγαλέο και 

δεδομένου ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είναι ν:π' αριθμόν ένα αρμόδιος ο 
επιφορτισμένος με τη διαφύλαξη του Συντ&γματος και την τήρηση της συντα
γματικής τ&ξης. Δεν ξέρω αν έχουν χέρι και λό ο σ' αυτή την επιλογή του 

Προέ8ρου τα κόμματα που πρωτοστάτησαν στην τροποποίηση του Συντάγματος, 

αλλ& το ερώτημα θα παραμείνει, γιατί ο Πρόεδρος Βασιλείου να μην κ&μει αυτή 
την αναφορ&. 

Αφού όμως δεν έκαμε ο Πρόεδρος Βασιλείόυ την αναφορ& στο Ανώτατο 

Δικαστήριο, η Εκκλησία της Κύπρου προσέφυ7 στο Ανώτατο Δικαστήριο και 
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ζήτησε ερμηνεία του 'Αρθρου 183, εδιl.φιο (3) του Συντάγματος, για να δει αν 
υπάρχει ασάφεια και πώς εφαρμόζεται αυτό το άρθρο. Το Ανώτατο Δικαστ"1)ριο 

σε μια σύντομη, καθαρή απόφαση αποφάνθηκε απλά και ομόφωνα ότι καμιά 
ασάφεια Οεν υπάρχει σ' αυτό το άρθρο και καμιά ερμηνεία δε χωρεί σ' αυτό το 
άρθρο. Μ' άλλα λόγια και απλά, ότι αυτό το άρθρο εφαρμόζεται όπως έχει και 

δε χωρεί καμιά άλλη εξήγηση σ' αυτή την Οιπόφαση. Θα έπρεπε κάποιος από μας 

-δυστυχώς δεν έχω εγώ ·αυτή την απόφαση-να την καταθέσει, να αποτελε( μέρος 

των πρακτικών για ιστορικούς λόγους, για να βλέπουν και οι επόμενοι πώς ο 

καθένας μας διαβάζει και πώς ερμηνεόει αυτή την απόφαση. Εγώ είμαι βέβαιος 

ότι όλοι οι νομικοί αυτού του Σώματος ξέρουν τι σημαίνει αυτή η απόφαση. Αλλά 
ίσως να μη θέλουμε να δεχτούμε τι πράγματι λέγει αυτή η απόφαση. 

Επομένως δεν είναι γνώμη του Δημοκρατικοό Κόμματος ότι η τροποποίηση 
του 'Αρθρου 111 του Συντάγματος είναι αντισυνταγματική~- είναι η απόφαση του 
Ανώτατου Δικαστηρίου. Και αλίμονο αν δε σεβόμαστε τις αποφάσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου. Κι αν δεν προχώρησε το Ανώτατο Δικαστήριο στην 

ακύρωση της τροποποίησης του. 'Αρθρου 111 του Συντάγματος, ήταν απλώς για 
διαδικαστικούς λόγους. Και οπωσδήποτε, όταν γίνουν πολιτικοί γάμοι, δοθούν 

διαζύγια στα πολιτικά δικαστήρια και γεννηθεί έννομο συμφέρον, εκείνος που θα 

προσφύγει θα πρέπει να αναμένει λογικά, ύστερα απ' αυτή την απόφαση, ότι το 

Ανώτατο Δικαστήριο θα ακυρώσει την τροποποίηση που έγινε στο Άρθρο 111 
του Συντάγματος. Γιατί με ποια λογική, α.ν σήμερα. το Ανώτατο Δικαστήριο 

ομόφωνα. αποφάσισε ότι σ' αυτό το άρθρο δεν υπάρχει ασάφεια, πώς θα 

αποφασίσει μετά ότι υπάρχει ασάφεια και του δίνει ερμηνεία; 

Επικαλέστηκαν οι συνάδελφοι, κατά κόρο, το δίκαιο της ανάγκης, για να 

δικαιολογήσουν αυτή την τροποποίηση. Μακάρι, εγώ λέγω μακάρι, αν το δίκαιο 

της ανάγκης μπορούσε να δικαιολογήσει αυτή την τροποποίηση. Αυτή τη θεωρία 

την επικαλέστηκαν και ενώπιον του δικαστηρίου και δεν έγινε αποδεκτή. Αλλά θα 

πρέπει να ξέρουμε όλοι μας ότι το δίκαιο της ανάγκης ενεργεί, έχει εφαρμογή και 
καλύπτει νομοθετικές ρυθμίσεις που γίνονται και δεν είναι σύμφωνες με το 

γράμμα του Συντάγματος, ακριβώς για. να καλύψουν ορισμένες ανάγκες που 

δημιουργήθηκαν λόγω της τούρκικης ανταρσίας. Αλλά δε λειτουργεί αντίθετα. 
Δηλαδή, το δίκαιο της ανάγκης να δικαιολογήσει τροποποιήσεις του Συντά

γματος. Και όσα ανέφερε ο κ. Μαρκίδης ότι έγιναν μέχρι τώρα, δεν έγιναν 

τροποποιήσεις του Συντάγματος. Έγιναν ακριβώς διότι δεν μπορούσε να γίνει 

διαφορετικά βάσει του Συντάγματος και αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι 

κα: το νόμο αυτό τον ονομάζουμε «0 περί της Πρώτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος». Επομένως όλα τα άλλα _τα προηγούμενα που έγιναν είναι 
νομοθετικές ρυθμίσεις που δεν είναι μεν σόμφωνες προς το γράμμα του Συντά
γματος, αλλά ήταν ανάγκη να γίνουν, για να λειτουργήσει αυτό το κράτος. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, εκείνο που πραγματικά ήταν προκλητικό είναι ο 
ισχυρισμός και ο εκβιασμός μπορώ να πω -και είναι χειρότερος ο ψυχολογικός 
εκβιασμός από εκείνο που οι συνάδελφοι επικαλέστηκαν σε βάρος της Εκκλησίας 
ότι, άσκησε εναντίον αυτής της Βουλής- που μερικοί συνάδελφοι ισχυρίστηκαν ότι 
όσοι πιστεύουν ή όσοι νομίζουν ως αντισυνταγματική αυτή την τροπο;ι:tοίηση, ότι 
συντάσσονται και δίνουν επιχειρήματα στους εχθρούς της Κύπρου, στους Τούρκους 
και στους Τουρκοκύπριους. 

Κύριοι συνάδελφοι, πράγμα.τι οι Τούρκοι λένε ότι δεν υπcfρχει Κυπριακή 
Δημοκρατία, γιατί δε μετέχουν στα όργανα του κράτους. Επικαλούνται αυτό το 



1777 

επιχεlρημα, αλλά Οεν βρίσκουν καμιά ανταπόκριση, διότι οι θέσεις τους ε(ναι εδώ 

και οποτεδήποτε μπορούν να έρθουν να τις καταλάβουν. Αλλά αν εμείς αρχίσουμε 

από μόνοι μας χωρίς τουλάχιστον την κάλυψη του Ανώτατου Δικαστηρίου να 

αλλάσσουμε το Σύνταγμα, ε(ναι τότε που θα έχουν να λένε -κι ίσως να μην 

μΠορούμε να το αντιμετωπίσουμε- ότι εμείς έχουμε δικό μας Σύνταγμα και 

εκείνοι έχουν δικό τους. Είναι τότε ακριβώς που τους δίνουμε όπλα, για να 

πολεμήσουν την υπόσταση αυτού του κράτους. Και εlναι γι 1 αυτό που εμείς 

είμαστε πολύ επιφυλακτικο( στο να τροποποιούμε το Σύνταγμα και μάλιστα σε 

αντίθεση με τη γνώμη του Ανώτατου Δικαστηρίου. 
1 Εχουιlε την πεποίθηση, κύριοι συνάδελφοι, ότι αν τα όργανα. αυτού του 

κράτους καταστρατηγούν το Σύνταγμα, είτε γιατί πιστεύουμε ότι έχουμε ανάγκες 

είτε όχι, νομίζω ότι άθελά μας ανο(γουμε τρύπες στη βάρκα με τηV οποlα 
ταξιδεύουμε ή στη σχέγη του σπιτιού στο οποtο ζούμε. Γι' αυτό εμείς πήραμε 

αυτή την απόφαση ακριβώς για να διαφυλάξουμε τη συνταγματική τάξη. Και 

είναι αυτός ο κύριος και βασικός λόγος, είναι αυτή η έγνοια μας και γι' αυτό 

κρατήσαμε αυτή τη θέση σταθερά, διότι θέλουμε αυτό το Σύνταγμα να καλύπτει 
και να δεσμεύει όχι μόνο εμάς, αλλά να καλύπτει και να δεσμεύει και τους 

Τουρκοκύπριους και ουδέποτε να τους δώσουμε την ευκαιρία να πουν ότι έχουν 

ξεχωριστό κράτος εκείνοι και ξεχωριστό κράτος εμείς. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ζ. Τουλούρα ο Πρόεδρος της Βουλής, 

κ. Βάσος Λυσσαρίδης, αντικαταστάθηκε από τον κ. Μ. Πουμπουρή). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ) 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πραγματικά δε θα χρειαζόταν να ανέλθω 

στο βήμα, γιατί δεν υπάρχουν πολλά, μάλλον δεν υπάρχει τίποτε ίσως που μποpεί 

κάποιος να προσθέσει, για να υποστηρίξει τις θέσεις τις οποίες έχουν υιοθετήσει οι 
προηγούμενοι ομιλητές του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ο λόγος όμως που με 

έκανε να ανεβώ στο βήμα είναι γιατί οι συνάδελφοι του ΔΗ.ΚΟ. έχουν καταβάλει 

μια απεγνωσμένη προσπάθεια -και δεν είναι η πρώτη φορά που γlνεται μια τέτοια 
προσπάθεια- με τη διατύπωση των θέσεών τους στις pποίες οι ίδιοι δεν πιστεύουν 

και γνωρίζουν ότι δεν είναι ορθές, επιδιώκουν με την ·αλλαγή των θέσεών τους να 

αποκομίζουν κομματικά οφέλη, να ασκούν Οημοκοπία, γιατί νομίζουν ότι με αυτό 
τον τρόπο ίσως θα πετύχουν να εξασφαλίσουν τη δύναμη, για να επανέλθουν στην 
εξουσία. Και επειδή αυτά που θα πω δεν είναι η ουσία του θέματος το οποίο 

συζητούμε σ'ήμερα θα είμαι και πάρα πολύ σύντομος. Θα απαντήσω στους 

συναδέλφους του ΔΗ.ΚΟ. με τις θέσεις τις οποίες ο ίδιος ο δικός τους 

κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ο κύριος Γαλανός, ο αρχηγός της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ., τοποθετήθηκε, με τις θέσεις που τοποθετήθηκε το 1979. 
Αλλά δε θα ασχοληθώ γενικά, θα αναγνώσω επί λέξει τις θέσι:ις του κυρίου 
Γαλανού, για να αποδειχθεί πόσο αντιφατικοί, πόσο ανειλικρινείς και πόσο 
δημοκόποι είναι σήμερα οι συνάδελφοι του ΔΗ.ΚΟ. 

Ο κύριος Γαλανός το 1979 όταν συζητείτο το ίδιο θέμα είπε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, επί λέξει, και θα αναγνώσω τα ακόλουθα: 

«Η Εκκλησι&στικ'ή Νομοθεσία παρόλες τις τροποποιήσεις και βελτιώσεις που 

~πέστη ο Καταστατικός Χάρτης από του 1914, δυστυχώς παραμένεί οπισθο-
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8ρομική και αντικατοπτρίζει τον κώδικα του Ιουστινιανού, ο οποίος μεροληπτούσε 

κατάφορα κατά των γυναικών)>, Αυτή ακριβώς η θέση που Οιατύπωσε το 1979 ο 
κύριος Γαλανός είναι ή ίΟια ακριβώς θέση που Οιατύπωσε προ ολ!γων λεπτών ο 

κύριος Αλέκος Μοφκί8ης 8ιατυπώνοντας τις θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερ

μού. Και αυτή ακριβώς η θέση του κυρίου Γαλανού του 1979 είναι εντελώς 

αvτ(θετη με το όλο πνεύμα των ομιλ.ιών των συναδέλφων του ΔΗ.ΚΟ. σήμερα. 

Αλλά προχώρησε ο κύριος Γαλανός ακόμα παραπάνω και είπε: «Με όλο το 

σεβασμό που τρέφω προς την Εκκλησία της Κύπρου πιστεύω ότι το θέμα του 

Οικογενειακού Δικαίου' και ειδικότερα του γάμου και του 8ιαζuγίου πρέπει να 
εμπίμπτει περισcrότερο στο ρόλο του Κράτους και της κρΟιτικ>]ς νομοθετιΚ'ής 
ρυθμίσεως και πρέπει να ενθαρρυνθεί ο θεσμός του πολιτικού γάμου». Δηλα8>] ο 

κύριος Γαλανός το 1979, τέσσερα χρόνια μόλις μετά την τούρκικη εισβολ'ή, που 
ίσως να υπ'ήρχαν κάποιοι λόγοι η κάποιοι κίν8υνοι θεωρητικοί για επι8ίωξη 
τροποποίησης του Συντάγματος, έλεγε ότι πρέπει να ενθαρρυνθεί ο θεσμός του 

πολιτι~ού γάμου, ξεκάθαρα, και πρέπει ο θεσμός του Οικογενειακού Δικαίου και 
του 8ιαζυγίου να μεταφερθεί από την Εκκλησία. 

Σ'ήμερα οι συνά8ελφοι του ΔΗ.ΚΟ. και προ ολίγων μόλις λεπτών ο κύριος 
Τουλούρας αν'ήλθε στο β>]μα μόνο και μόνο για να μας πει και πάλιν ότι η 

προσπάθεια τροποποίησης του Συντάγματος που έγινε 8εν ήταν σωστή και ήταν 

απαρά8εκτη. Το !8ιο ε(πε και ο κόρtος Γαλανός, το (8ιο είπαν και όλοι οι 

προηγούμενοι ομιλητές του ΔΗ.ΚΟ. Το 1979 ο κύριος Γαλανός είπε επί αυτού 
του θέματος: «Πιστεύω 8ε ότι 8εν αποτελώ μειοψηφία εκφράζοντας τη νομικ>\ 

άποψη ότι το Άρθρο 111 ( 1) του Συντάγματος 8εν αποτελεί θεμελιώ8ες Άρθρο, 
επομένως ~ε κάποιο στά8ιο η Κυπριακή Βουλή έχει τη 8υνατότητα να νομο
θετήσει επ( του θέματος και να κατατάξει το Οικογενειακό Δlκαιο στο Πολιτικό 
Δίκαιο με βάση το 'Αρθρο 182, παράγραφος 3 του Συντάγματος». 

Πριν 8έκα λοιπόν χρόνια ο κύριος Γαλανός από αυτό ε8ώ ακριβώς το ί8ιο 

β'ήμα μας έλεγε ότι η Βουλ>\ έχει 8ικαίωμα και πρέπει να τροποποι'ήσει το 

Άρθρο 111(1) του Συντάγματος. Σ'ήμερα ο ί8ιος ο κύριος Γαλανός και τέσσερις 

η πέντε ομιλητές από την Κοινοβουλευτικ>] Ομά8α του ΔΗ.ΚΟ. μας είπαν ότι 
αυτό το Σώμ.α 8εν έχει αυτ>\ την εξουσία, να κάμει 8ηλα8>] την τροποποίηση, 

γιατ( χρειάζεται να εlναι παρόντες και οι Τοόρκοι βουλευτές. Το 1979, πέντε 
χρόνια μόλις μετά την τούρκικη εισβολ'ή, 8εν σκέφθηκε ο Βουλευτ'ής του 
κυβερνώντος κόμματος τότε, 8ε σκέφθηκε την ανάγκη να είναι παρόντες και οι 

Τούρκοι βουλευτές για την τροποποίηση του Άρθρου 111 του Συντάγματος και 
το σκέψθηκε 8έκα χρόνια μετά. Είναι λυπηρό, κύριοι συνά8ελψοι, το γεγονός και η 

·8ιαπίστωση ότι οι Βου~ευτές του ΔΗ:ΚΟ. γενικά, και ι8ιαίτερα ο κοινο

βουλευτικός τους εκπρόσωπος, έχουν 8υστυχώς πολό ασθενική μνήμη. Ξεχνοόν τι 

λεν προηγουμένως και έτσι νομίζουν ότι και τα υπόλοιπα Μέλη της Βουλ'ής η ότι 

και ο λαός γενικότερα έχει την ί8ια ασθενικ>] μνήμη την οποία έχουν οι ί8ίοι. 

Θα 1 θελα να τελειώσω, κόριε Πρόε8ρε, λέγοντας ότι δεν ενόχλησε τόσο πολό 

τους Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. το γεγονός ότι η Βουλ'ή έχει χαρακτηριστεί ως 

ιερόσυλη Βουλ'ή κα; ότι χωριστ'ήκαμε σε δυο κατηγορίες λύκων από την Ιερά 
Σόνοδο, στους φανεροός λόχους και στους προβατόσχημους λόχους. Και δεν έχει 

φαίνεται ενοχληθεί πολύ η Κοινοβουλευτικ'ή Ομά8α του ΔΗ.ΚΟ., γιατί 8υστυχώς 

ξέχασαν τις τοποθετήσεις του κυρίου Γαλανοό πριν δέκα χρόνια, τότε που ο ί8ιος 
έλεγε ότι πρέπει να εφαρμοστεί ο πολιτικός γάμος, τότε που ήταν υπέρ του 

πολιτικοό γάμου και άρα ο κόριος Γαλανός δεν ήταν καν και δεν είναι καν 

προβατόσχημος λύκος, γιατί ο κύριος Γαλανός είναι ένας φανερός λύκος. 
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Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πp6ε8ρε, νομίζω ότι καλά θα έκαμναν οι συνά8ελφοι 

του_ ΔΗ.ΚΟ. να μη συνεχίσουν αυτή τη συζήτηση, γιατί οπωσ8ήποτε καταλήγει 

σε βάρος τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

(Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ) 

Ο κύριος Δημητριά8ης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Να αλλάξουμε με τον κύριο Δημητριά8η. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, ο κύριος Ψυλλί8ης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Αλλαγή απλώς, Οεν απεμπολώ τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, εντάξει. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Στις 12 τα μεσάνυχτα ακριβώς, κύριε ΠρόεΟρε και κύριοι σuνά.Οελφοι, λάλησε 
ο κ. Μαθηκολώνης. 

(Γέλια) 

Δεν αντιλαμβάνομαι την αγωνία των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συνα

γερμού να αγορεύουν με τόσο πάθος ενάντια στις θέσεις τις οποίες κάποτε πιθανό 

να είχε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ή κάποιο μέλος της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας του Δημοκρατικού Κόμματος. Αν αυτό ήταν αμάρτημα 8εν μπορεί να 

έχει τέτοια επίΟραση πάνω σε όλους τους συναδέλφους του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, έτσι που όλοι τους ή μάλλον όλες τους οι ομιλίες να στρέφονται 

γύρω από αυτό το θέμα. 

Ή μήπως πιστεύουν ότι με αυτό τον τρόπο θα αποσπάσουν από το λαό 

εκείνο το οποίο φοβούνται ότι θα τους συμβεί, δηλαδή θα χάσουν μερικούς από τις 

ψήφους τους; 

Μίλησαν και μιλούν για καιροσκοπική και 8ημαγωγική πολιτική του Δημο

κρατικού Κόμματος. Διερωτώμαι αν οι τελευταίες προτάσεις τις οποίες μας 

έδωσε εδώ ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης, δεν ήταν περισσότερο και από καιρο

σκοπικές και δημαγωγικές. 

Και ο κ. Μαρκίδης τον οποίο σέβομαι για τις γνώσεις του και πιστεύω ότι 

είναι ένας καλός ρήτορας ως 8ικηγόρος, μας έκανε μια μακροσκελή 8ιάλεξη για το 

Σύνταγμα σαν να και είχαμε ενώπιόν μας εδώ συνταγματολόγους για να μας 

κάνουν ομιλίες ή σεμινάρια. 

Φυσικά υπήρξε και ο κ. Αναστασιάδης ο οποίος βγήκε με το πομπώδες ύφος 

και το χλευαστικό του τρόπο να κατατροπώσει τους πάντες και τα πάντα, και 

ιΟιαlτερα τον κ. Παναγιώτου, γιατί τόλμησε να μιλήσει ο άνθρωπος πάνω στις 

θέσεις του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πραγματικά το θέμα έχει καλυφθεl πλήρως τόσο από πλευράς Οικής μας όσο 

και από τους άλλους οι οποίοι έχουν την αντίθετη άποψη. Εκείνο όμως το οποίο 

έχει σημασία είναι το εξής: Ουδέποτε ε(παμε ότι εμείς είμαστε εναντίον του 
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εκσυγχρονισμού του οικογενειακού Οικαίου. Απλώς λέμε ότι έπρεπε να γtνει με 
τέτοιο τρόπο, ώστε να μην υπάρξει σύγκρουση μεταξύ Εκκλησίας και Πολιτείας. 

Ο τρόπος; Υπάρχει ο τρόπος της συνομιλίας. Όπως ο αρχηγός του 

Δημοκρατικού Συναγερμού επιμένει ότι έστω και αν ο Ντενκτάς στο Κυπριακό 

είναι τόσο αΟιάλλακτος, αλλά εμείς πρέπει συνέχεια και συνέχεια να επιμένουμε 

στις διαπραγματεύσεις, έτσι κι εΟώ η Βουλή και παρά τις ύβρεις τις οποίες ο 

Αρχιεπ(σκοπος ή άλλοι Μητροπολ(τες από του άμβωνος εξεστόμισαν εναντ(ον του 

Σώματος, εμείς έπρεπε να σταθούμε στο ύψός των περιστ~σεων και να τούς 
πούμε ((ευχαριστούμε γι' αυτά τα οποία μας λέτε, αλλά εμείς θα προσπ~θήσουμε 

να έρθουμε σε συνΟιαλλλαγή μαζί σας και Οε θα κατέβουμε στο ίΟιο επ(πεΟο στο 

οποίο κατεβήκατε εσείς». 

Αλλά εμείς τι κάμαμε; Κάμαμε το αντίθετο. Ανεβήκαμε πιο ψηλά από 

εκε(νους, για να βρίζουμε απ6 πιο ψηλά. Και δε σκεφτόμαστε ότι εδώ 

εμπάίζουμε τον κυπριακό ελληνισμό με το να του λέμε διάφορες νομολογίες και 
άλλες σοφιστίες τις οποίες από τους βήματος τούτου σκεφτόμαστε να πούμε. 

Μιλούμε για το διαζύγιο και λέμε ότι δεν είναι θρησκευτικό θέμα, 8εν είναι 

θέμα πίστης και ότι μπορεί να το λύσει η Πολιτεία και μάλιστα μας είπαν και για 

'Νεαρές' και 'Λέοντες Σοφούς' και για όλη εκείνη την ιστορία και προϊστορία. 

Αν πιστεύουμε στην ορθόδοξη χριστιανική πίστη υπάρχουν ορισμένα θέματα 

εκεί, που δε μπορεί να τα εξηγήσει ο άνθρωπος. Αν 8ε θέλουμε να πιστεύουμε, 

8ικαίωμά μας και δικα!ωμα του οποιου8ήποτε να μην πιστεύει. Δεν υποχρεώνει 

κανένα η χριστιανική θρησκεία να την ακολουθήσει. Αλλά δεν έχουμε δικαίωμα να 

εμπαίζουμε εκείνους οι οποίοι ακολουθούν τη χριστιανική θρησκεία. Και να μη 
μας λένε ότι ορισμένα θέματα της χριστιανικής θρησκείας δεν είναι θέματα 

πίστεως ή οτιδήποτε άλλο. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Εσείς το λέτε. 

Α. ΨΊ'ΛΛΙΔΗΣ: 

Όταν μιλούσες, κύριε Παπαπέτρου, 8ε σε διέκοψα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Εγώ δεν έκαμνα πολιτική τυμβωρυχία όπως κάνεις εσύ. 

Α. ΨΊ'ΛΛΙΔΗΣ: 

Είναι απαρά8εκτο και ζητώ από το Προεδρείο να τον ανακαλέσει σε τάξη. 

(σχόλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Παρακαλώ να αφήσετε τον ομιλητή να συνεχίσει. 

Α. ΨΊ' ΛΛΙΔΗΣ: 

Αυτού του εί8ους οι επεμβάσεις δεν προσφέρουν τlποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Παρακαλώ συνεχίστε, κύριε Ψυλλίδη. 

Α. ΨΊ' ΛΛΙΔΗΣ: 

Ο γάμος, κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα από τα μυστήρια της χριστιανικής 

πίστης. Και τα μυστ'ήρια, όπως αναφέρονται στην Εκκλησία 8ε λύονται δια του 

ανθρώπου. Εκείνο το οποίο λέει ο ιερέας, ο παπάς μάλιστα, που είναι ο 

εκπρόσωπος του Θεού, . αν πιστεύ~υμε στη χριστιανική πίστη: ((Ους ο Θεός 
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συνέζευξεν άνθρωπος μη χωριζέτω», αν θέλουμε να μην το πιστεύουμε, Οικαίωμα 
μας, αλλά όταν θέλουμε να λέμε ότι πιστεύουμε, να μη Οιαστρεβλώνουμε τα 

πάντα. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ο παπάς Οεν είναι άνθρωπος; 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Ο παπάς εκείνη τη στιγμή, κύριε Κληρίδη, είναι ο εκπρόσωπος του Θεού. 

Αλλά φαίνεται ότι ορισμένες αλήθειες Οε μας αρέσουν, γι 1 αυτό κάνουμε και τις 

παρεμβ&σεις. 

Η Οιά.λuση ενός μυστηρίου, επαναλαμβάνω, γίνεται και πάλιν από τον 

εκπρόσωπο της Εκκλησίας ο οποίος έχει Οικαίωμα να λύσει το μυστήριο. Γι 1 αυτό 

το λόγο και το διαζύγιο ανάγεται σε θέματα πίστεως. Είναι με αυτό τον τρόπο 

που ανάγεται σε θέματα πίστεως και όχι απλώς γιατί το διαζύγιο αυτό 
καθ 'εαυτό είναι πίστη. 

Εκείνο το οποίο προσπαθούμε εμείς, και κατηγορηθήκαμε κατά κόρο, είναι να 

~ην υπάρξει σύγκρουση, όπως ανέφερα και προηγούμενα, μεταξύ Πολιτείας και 

Εκκλησίας. Και πηγαίνουμε αυτή τη στιγμή προς αυτή την κατεόθυνση. 

σύγκρουσης Πολιτείας με Εκκλησία. Με όλες τις επιπτώσεις οι οποίες θα 

δημιουργηθοόν στο μέλλον. 

ΔΈν είναι απλώς ικανό να λέμε ότι εμείς πιστεύουμε, εμείς υποστηρίζουμε, 

εμείς δε θέλουμε να καταργήσουμε, εμείς είμαστε υπέρμαχοι της Εκκλησίας. Το 

θέμα είναι ποιες είναι οι πράξεις μας προς αυτή την κατεύθυνση. Όχι τι λέμε, τι 

κάνουμε! 

Όπως και ο πρώτος ομιλητής από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού μας 

είχε πει ότι στο καταστατικό τους υπάρχει το τρίπτυχο και ένα από αυτά είναι η 

θρησκεία. Αυτό είναι αρκετό! Αν αυτό είναι αρκετό και μόνο, γιατί υπάρχει στο 

καταστατικό ενός κόμματος, δε ξέρω ποια είναι η πραγματ.ικότητα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Αυτό είπε ο κ. Ανα;στασιάδης, δεν το είπα εγώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι ιδεολογικό πιστεύω. Δεν υπάρχει στο καταστατικό. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΑΙ Εντ&ξει. 

Μας ε!παν ότι επειδή μιλούμε για τη θρησκεία, αυτό θεωρε!ται πολιτική 
υποκρισί~, γιατί ο Χριστός ε!πε: «Αν σου κτυπήσει ένας τη μια πλευρά, γύρισε 
κ~ι την αλλη». Και εψόσον ο Αρχιεπίσκοπος όβρισε εμ&ς ή μ&λλον επειδ>) εμείς 
πηγαμε εναντίον του Αρχιεπισκόπου, έπρεπε ο Αρχιεπίσκοπος να γυρίσει και την 
&λλη του πλευρ& και να μην έρθει εναντίον μας. 

Ναι, αλλά ας μην ξεχνούμε ότι και ο Χριστός κάποτε ο ίδιος, πήρε το 

φραγγέλιο στα χέρια του, όταν είδε να καταστρέφεται το σπίτι του, η Εκκλησία 
του. Και κατά την άποψη της Εκκλησίας και κατά την άποψη ε~είνων οι οποίοι 

ηγοόνται της Εκκλησίας, τους οποίους εμείς ψηιρίσαμε, όπως και εμείς λέμε ότι 

μας ψήιρισε ο λαός κι εκείνους τους ψήιρισε ο λαός και έχουν κι εκείνοι τη λαϊκή 



1782 

ετυμηγορία, όπως έχουμε κι εμείς τη λοι'ίκή ετυμηγορία, γιατί γιοι μοις η λοι'ίκή 
ετυμηγορία είναι ιερή και για εκείνους Οεν είναι ιερή; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Εφάπαξ. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Εφόσον είναι εφάπαξ, όταν τους ψηφίζαμε, έπρεπε να γνωρίζουμε ακόμα 

καλύτερα ποιους ψηφίζαμε. Και επομένως τέτοιου είδους ετυμηγορία, ότι εμείς 

είμαστε οι εκπρόσωποι του λαού, απαιτεί κι εκείνοι να είναι εκπρόσωποι του 

λαού, Οιότι κι εκείνοι είναι με την ψήφο μας που βγήκαν στην εξουσία. 

Όταν κι εκείνοι βλέπουν ότι επεμβαίνουμε μέσα στα Οικά τους Οικαιώματα, 

μέσα σε εκείνα τα οποία επι αιώνες γαλούχησαν τον ελληνισμό, και αυτό το 

παραΟέχονται όλοι, παίρνουν το φραγγέλιο να αμυνθούν. Όχι γιατί τους 

υποστηρίζουμε με τον τρόπο με τον οποίο το έκαμαν. 

Όχι, κύριε ΜαρχίΟη, αλλά να μην αντιδρούμε με τον ίΟιο τρόπο και να μη 

βρίζουμε οιπό το βήμοι της Βουλής κοιτά τον ίδιο τρόπο, όπως πιθανό νοι ύβρισαν 

οcπό του άμβωνα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα είναι σταθερό στις διακηρύξεις του. Εκείνο το οποίο 
' λ' ' • β' Α ' J. ι ι ι πιστευει το εει με ποcρρησιοc κοcι οε φο οcτοcι. υτη τη φορα., οχι γιοcτι ειμαστε 

ενοcντ(ον, όπως τονίσοcμε κοcτά κόρο, του εκσυγχρονισμού του οικογενειακού 

Οικαlου, τοcσσόμαστε εναντlον, γιατί στην Έκθεση το έχουμε βάλει καθαρά. 
Πιστεύουμε ότι η όλη σκευωρία από πλευράς δικής μας είναι αντισυνταγματική, 

ναι είναι σκευωρία, γιατί βιαστήκατε να το κάνουμε σε μια νύκτα μόνο, και 

μάλιστα εμποδίσαμε και προσπαθούμε να εμποδ(σουμε να πάνε στο Ανώτατο 

Δικαστήριο για να βγει η σωστή απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρ(ου. Προσπα

θούμε εμείς να πάμε εναντίον. Εφόσον λέμε ότι Οεν ε(ναι αντισυνταγματικό, γιατί 

φοβούμαστε να πάμε και να μας το πουν κι εκείνοι ότι Οεν είναι αντισυνταγματικό 

και να ησυχάσουμε; Ή Οεν είμαστε Βουλή ή Οεν είμαστε κράτος αν Οε 

μπορέσουμε να αλλάξουμε το Σύνταγμα; Μα κάτω, κύριοι, από τις συνθήκες στις 

οποίες είμαστε, Οεν είναι θέμα νομικό ούτε παλληκαριά να αλλάξουμε το 

Σύνταγμα. Το θέμα είναι~ αν το αλλάξουμε, τι επιπτώσεις θα έχουμε σήμερα, 
όπως είναι η κυπριακή κατάσταση; 

Όταν πηγαίνουμε σε όλα τα βήματα, και πολλοί από τους συναδέλφους το 

γνωρίζουν, επικαλούμαστε το Σύνταγμά μας ότι είναι ιερό και αποcραβίαστο και 

ότι οι Τούρκοι το παραβίασαν και γι' αυτό Οεν πρέπει να τους αναγνωρ(σουμε. 

Όταν πάμε εμείς οι ίδιοι και πούμε ότι κι εμείς το αλλάζουμε, Οιότι αυτο( 

έφυγαν, τι έγινε; Τότε πώς θα εμποδίσουμε να αναγνωρισθεί και το ψευδοκράτος 

του Ντενκτάς, αν με τις ενέργειές μας εμεlς καταστρέφουμε το (Οιο το Σύνταγμα 

το οποίο μας κρατά αυτή τη στιγμή στη ζωή; 

Ας ελπίσουμε ότι τούτο το τελευταίο Οε θα έχει επιπτώσεις μελλοντικά στις 

σχέσεις μας με τα διάφορα Οιεθνή σώματα. Και ας ελπίσουμε ότι και παρά την 

ψήφιση, που θοι γίνει οπωσδήποτε διότι είναι η πλειοψηφ(οι της Βουλής, των τριών 

νομοσχεδίων, θα έρθουμε και πάλι στο μέλλον σε κάποια συνεννόηση με την 

Εκκλησία κοιι όχι με πείσμοιτοι, ώστε νοι υπάρξει ομαλοποίηση της όλης 
κατάστασης, για να μην υπάρξει αντιπαράθεση η οποία φοβούμαστε ότι θα 

οδηγήσει αυτό τον τόπο σε καταστάσεις τις οποίες Οεν τολμώ να σκεφθώ αυτή τη 

στιγμή. 

Ευχαριστώ. 



1783 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ψυλλίδη, ο Πρόεδρος της Βουλής 

επανέρχεται στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Φάντης, επί θέματος διαδικασίας. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και νομίζω 

ότι και πολλοί άλλοι συνάδελφοι έχουν την ίδια εντύπωση, γι / αυτό θα παρα
καλούσα τον Πρόεδρο να θέσει ζήτημα στην ολομέλεια του Σώματος κατά πόσο 

πρέπει να συνεχισθεί ή συζήτηση ή όχι ή κατά πόσο πρέπει να μπούμε στην 
ψηφοφορία πάνω στα νομοσχέδια που έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης και μετά ο κ. Γαλανός. 

Επί θέματος διαδικασίας. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ σήκωσα το χέρι μου, διότι ήθελα να κάμω την ίδια 

εισήγηση. 

Πιστεύω ότι επαναλαμβάνουμε τα ίδια και τα ίδια και ότι πρέπει να τεθεί 

τέρμα σ 'αυτή τη συζήτηση. Και ζητώ κι εγώ να γίνει ψηφοφορία αν εξαντλήθηκε 

η συζήτηση, οπότε θα προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκαν πάρα πολλά πράγματα και πρέπει να απαντηθούν. 
Θα προχωρήσουμε μέχρι πρωϊας, για να πάμε όλοι μας στον όρθρο. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟl': 

Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς νομίζουμε ότι έχουν λεχθεί όλα τα επιχειρήματα. Δε 

ξέρω αν υπάρχει θέμα δευτερολογιών. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

Δεν ξέρω αν είναι τυχαίο, αλλά όταν επρόκειτο να ψηφισθεί η πρώτη 
τροποποίηση του Συντάγματος σχετικά με το ίδιο θέμα, μόλις ήρθε η σειρά μου 
να μιλήσω, τέθηκε θέμα από την πλειοψηφία της Βουλής ότι έχει εξαντληθεί το 

θέμα και εμποδίσθηκα την προηγούμενη φορά να μιλήσω. Δε ξέρω αν είναι 

τυχαίο ή υπάρχει σκοπιμότητα. Αν υπάρχει κάποια σκοπιμότητα, 8ιότι 8ε θέλουν 
οι συνά8ελφοι να με ακούσουν γιατ( φοβούνται τα επιχειρήματά μου, τότε 

χαίρομαι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

lπάρχει σκοπιμότητα. Επει8ή σας συμπαθούμε ι8ιαίτερα, θέλουμε να σας 
προστατεύσουμε από του να εκτεθε(τε. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κι εγώ επει8ή τους συνα8έλφους που μίλησαν τους συμπαθώ ι8ιαίτερα, θέλω 

να τους 8ιορθώσω σε μερικά σημεία για να μην αφήσουν εσφαλμένες εντυπώσεις 
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και εκεί που προσπαθούν να δώσουν στο λαό καλή εντόπωση να δώ.σουν κακή 

εντύπωση. Γι 1 αυτό να μου επιτρέψει το Σώμα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαστε μετά την ομιλία του κ. Δημητριάδη, να δοθεί 

ευκαιρία για κάποιες πολύ σύντομες δευτερολογίες, διότι κάποια πράγματα 

πρέπει να απαντηθούν. 

(Σχόλια) 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Μαρκίδης έθεσε θέμα πιστοποιητικού όσον αφορά το 

χώρο του κόμματός μας και οφείλουμε να του απαντήσουμε ότ,ι, επειδή είναι άκρα 

δεξιά κοcι επειδή η άκρα αριστερά συμπληρώνει τον κύκλο, γι' αυτό το λόγο ο κ. 
Μαρκίδης δεν μπορεί να μιλά ότι είναι στο κέντρο. Απλώς η άκρα δεξιά βρήκε 
την άκρα αριστερά στον χόχλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν επικαλεστούμε τον Κανονισμό, η εισήγησή μου είναι να τελειώσει ο κ. 

Δημητριάδης, αφού δόθηκε ο λόγος, και να δώσουμε στους αρχηγούς των 

κομμάτων πέντε λεπτά για δευτερολογία. Ή αv 8ε θέλει ο αρχηγός του 
κόμματος, κάποιος άλλος από το κόμμα. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν χρειάζονται ούτε δευτερολογίες. Έχουν 

αναπτυχθεί όλες οι απόψεις. Οποια8ήποτε επανάληψη 8ε θα προσφέρει τlποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία! 

Τότε να επιτρέψουμε στον κ. Δημητριά8η, αφού του 86θηκε ο λόγος, και μετά 

να πάμε στον Κανονισμό 132. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Συγκαταβατικά, κύριε Πρόε8ρε, να επιτρέψουμε, αλλά vα τεθε( χρονικό 

περιθώριο. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μου υποσχέθηκε εμένα προσωπικά 8υο λεπτά, ο κ. Δημητριά8ης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, να του 8ώσουμε περισσότερο από 8υο λεπτά. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Διότι, κύριε Πρόε8ρε, ακούσαμε τόσες απόψεις. Ακούσαμε ακόμα από τον 

τελευταίο ομιλητή ότι οι ιερείς ε(ναι εκπρόσωποι του Θεού στα θέματα των 

8ιαζυγ(ωv. Διερωτώμαι, όταν υπάρχει θέμα ικανότητας, μήπως μαθαίνει ο ιερέας 
και επικοινωνε( με τον 'lψιστο; 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κληρίδης πράγματι με αυτά που είπε απέδειξε ότι 

εξαντληθήκαμε και δε μπορεί να συνεχισθεί η συζήτηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημητρι&δης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι 1 πριν νοc αρχίσει η συζήτηση του θέματος 
που συζητούμε απόψε, των νομοσχε8ίων, ή μάλλον όταν άρχισε η συζήτηση, ο 

κύριος Κληρίδης, ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, θεώρησε σκόπιμο να 

8ιακόψει τον πρώτο ομιλητή τον κύριο Παναγιώτου για να θέσει θέμα τάξης 

γιατί, όπως μας είπε, ετρώθη το ,κύρος τ,ης Βουλής με την ανακοίνωση της Ιεράς 

Συνόδου. Και πράγματι η κάθε πλευρά έθεσε τη δική της θέση και μπορώ να πω 

ότι ήταν ομόφωνη η &ποψη ότι ίσως η Ιερ& Σύνοδος να υπερέβη τα εσκαμμένα 
όσον αφορά τις απειλές για αφ,Ορισμούς των Βουλευτών που θα ψηφίσουν τα 
νομοσχέδια αυτ&. Αν όμως αισθανθήκαμε όλοι την αν&γκη, &λλος περισσότερο 

και άλλος λιγότερο να επιπλήξουμε την Ιερά Σύνοδο, διεpωτούμαι ποια θα ήταν η 
συμπεριφορά μας 1 ποια θα 'πρεπε να ήταν η συμπεριφορά μας για μερικούς 

συναδέλφους οι οποίοι εξετράπησαν περισσότερο. Και λυπούμαι που Οεν είναι 

εδώ, αναφέρομαι βασικά στο συνάδελφο κύριο Αναστασιάδη ο οποίος, μεταξύ των 

άλλων ύβρεων, ανέφερε και το εξής, ότι οι ιεράρχες μετέτρεψαν, μας είπε, τον 

οίκο του Θεού σε οίκον εμπορίου, με ύφος Σαιξπηρικού ήρωα. Θα Οικαιολογούσα 

το συνάδελφο Αναστασιάδη αν ήτ.αν εΟώ και μας εξηγούσε ή μας έλεγε 

τουλάχιστον ότι δεν ξέρει την πραγματική σημασία αυτών που μας ανέφερε. 
Γιατί, αν πραγματικά γνωρίζει τι σημαίνουν αυτά. που μας ανέφερε, τότε 

πραγματικά λυπούμαι διπλά, γιατί εξετράπη σε τέτοιου είΟους συμπεριφορά. 

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το συνταγματικό θέμα Οε θα μπω εγώ, γιατί 

σίγουρα θα έχε'ι την ευκαιρία στο σύντομο μέλλον το Ανώτατο Δικαστήριο να 

ασχοληθεί με το θέμα αυτό και να αποφασίσει τελεσίδικα. 

Αυτό που αισθάνομαι την ανάγκη να τονίσω είναι την κύρια ευθύνη που φέρει 

ο ΠρόεΟρος της Δημοκρατίας, ο κύριος Βασιλείου, ο οποίος ορκίστηκε πίστη και 

σεβασμό στο Σύνταγμα και είχε υποχρέωση,. κατά την άποψή μου, να προσφύγει 

με αναφορά στο Ανώτατο Δικαστήριο, όταν έγινε η τροποποίηση του Συντά
γματος, γιατί μόνο με τον τρόπο αυτό θα ήρετο η αμφισβήτηση της αντισυντα

γματικότητας της τροποποίησης που έγινε. Παρέλειψε να το κάμει ο κύριος 

Βασιλείου για λόγους πολιτικής σκοπιμότητας. Και γι' αυτό, παρά το γεγονός 

ότι πέρασαν τόσοι μήνες, ταλαιπωρηθήκαμε αρκετό καιρό, αρκετές μέρες στο 

Ανώτατο Δικαστήριο, ταλαιπωρηθήκαμε και σήμερα πάρα πολλές ώρες, οκτώ 

ώρες στο να αναλώνουμε τον περισσότερο χρόνο μας κυρίως στη συνταγματι

κότητα του νόμου και δεν ξέρω πόσος χρόνος θα χρειαστεί ακόμα μέχρι να 

αποφασιστεί τελικά. Και μέχρι να αποφασιστεί τελικά δεν ξέρουμε και τι 

προηγούμενα και τι τετελεσμένα θα δημιουργηθούν. Γιατί, αν το Ανώτατο 

Δικαστήριο αποφασίσει μετά από έξι μήνες για την αντισυνταγματικότητα του 
νόμου, και στο μεταξύ λυθούν πολλοί γάμοι από τα οικογενειακά Οικαστήρια που 

θα συστήσουμε, φανταστείτε τι συνέπειες και οικογενειακές και περιουσιακές και 

άλλες μπορεί να έχει αυτή η συμπεριφορά του Προέδρου Βασιλείου. 

Μας ανέφερε ο κύρ~ος Βασιλείου σαν δικαιολογία τότε ότι ξέρετε εγώ δεν 

έκαμα αναφορά, δεν ανέπεμψα αρχικά το Νόμο και δεν έκανα αναφορά, γιατί Οεν 

ήθελα να έλθω σε αντιπαρ&θεση με την πλειοψηφία της Βουλής. Μα ο βίος και η 

πολιτεία του κυρίου Βασιλείου στα δυο μόλις χρόνια που είναι Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας μας πείθει για εντελώς το αντίθετο. Ο κύριος Βασιλείου, 14 φορές 
ήλθε σε αντιπαράθεση με την πλειοψηφία της Βουλής και σε μερικές μάλιστα 
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περιπτώσεις με ομόφωνες αποφάσεις της Βουλής για ψήφιση νόμων. Και έχουμε 

14 αναπομπές στη Βουλή για δυο χρόνια που είναι Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
και τρεις αναφορές στο Ανώτατο Δικαστήριο. Δε σκέφθηκε όταν έκαμνε τις 

αναπομπές αυτές στη Βουλή ή όταν έκαμνε τις αναφορές ακόμα στο Ανώτατο 

Δικαστήριο ότι ερχόταν σε αντιπαράθεση είτε με την ολότητα της Βουλ'ής είτε με 

την πλειοψηφία της Βουλής; Γιατί τότε ο κύριος Βασιλείου δεν υπακούει και 

α.pνε(ται επίμονα να υπΧκούσει στα επανειλημμένα ψηφίσματα και αποφάσεις της 

Βουλής, της συντριπτικής πλειοψηφίας της Βουλής, για να υποβοίλει αίτηση για 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ.; Κατά συνέπεια μένει τρομερά εκτεθειμένος απέναντι του 

λαού μας ο κύριος Βασιλείου με τη συμπεριφορά του αυτή. 

Αναφέρθηκαν οι ομιλητές των κομμοίτων της πλειοψηφίας για τις θέσεις του 

Δημοκρατικού Κόμματος από το 1979 μέχρι σήμερα προσπαθώντας να απο-
8είξουν ασυνέπεια στις θέσεις του. Ποια είναι όμως η ασυνέπεια του Δημοκρα
τικού Κόμματος; Το Δημοκρατικό Κόμμα και τότε πίστευε και σήμερα πιστεύει 

στην ανάγκη του εκσυγχρονισμού του Οικογενειακού Δικαίου. Μήπως όμως το 
Οικογενειακό Δίκαιο είναι μόνο το Οιαζύγιο; Είναι μόνο ένα μικρό φάσμα του 

Οιχογενειαχού Δικαίου το Οιαζύγιο. Και σ' αυτό ακόμα, αν ικανοποιεί μερικούς 

συναΟέλφους αυτό, εμείς λέμε ναι πιστεύουμε ότι χρειάζεται εκσυγχρονισμός. 

Αλλά τονίσαμε επανειλημμένα τη θέση μας ότι επιθυμούσαμε χαι επιθυμούμε χαι 
σήμερα να λυθεί αυτό το θέμα με διοίλογοr με διοίλογο με την Εκκλησία. Και θα 

εξηγήσω αργότερα γιατί. Δε θα 'πρεπε να προβούμε σε μονομερείς ενέργειες, 

γιατί 8ε λύουμε το πρόβλημα των πολιτών αυτού του τόπου, Αντίθετα με τα 

νομοθετήματα που ψηφίζουμε σήμερα πολλαπλασιοίζουμε τα προβλήματα του 

λαού μας. 

Αναφέρθηκε ότι η Κυβέρνηση Κυπριανού αισθοίνθηκε την ανοίγκη να διορίσει 

Επιτροπή για να της κάμει εισηγήσεις για εκσυγχρονισμό του Οιχογενειαχού 

Δικαίου. Μάλιστα, 8ιόρισε Επιτροπή χαι έχανε αυτή η Επιτροπή ελεύθερα τις 

εισηγήσεις της για τον εκσυγχρονισμό του Οιχογενειαχού Δικαίου. Ασφαλέστατα 

η κυβέρνηση Κυπριανού, 8ημοχρατιχή όπως ήταν, 8εν έθεσε ούτε όρια ούτε όρους 

σ 1 αυτή την Επιτροπή, όταν της ανέθεσε αυτό το έργο. 

Προσπάθησε ο Δημοχρατιχός Συναγερμός στη μεγάλη του αγωνία να 

μετριάσει τις ευθύνες του για τα νομοθετήματα που προσπαθεί να εισαγάγει, να 
πείσει το λαό μας ότι αυτή η εισήγηση δεν προήλθε από το Δημοκρατικό 

Συναγερμό, αλλοί προήλθε τοίχατες από το Δημοκρατικό Κόμμα. Μα, κύριοι 

συνά8ελφοι, το Δημοχρατιχό Κόμμα Οιακρ(νεται και για την ευθαρσ(α του και για 

την τόλμη του. Αν πράγματι πιστεύαμε εμείς ότι Qα 'πρεπε να εισάξουμε 
συγκεκριμένα νομοθετήματα, ποτέ μας 8εν θα 8ιστάζαμε να καταθέσουμε σχετικά 

νομοσχέδια. Πήραμε στην ιστορία μας σαν Δημοκρατικό Κόμμα πολύ πιο 

τολμηρές αποφάσεις για πολύ πιο σοβαρά θέματα. Κατά συνέπεια 8ε θα 

8ιστάζαμε να πάρουμε αυτή την απόφαση, αν πράγματι αισθανόμαστε την ανάγκη 
να προχωρήσουμε στην τροποποίηση του Συντάγματος, πραξικοπηματικά, όπως 

μας λέχθηκε και τότε όταν κατατίθετο η εισήγηση για πρώτη φορά στην 

Επιτροπή Νομικών. Και επειδή λέχθηκε πραγματικοί ότι εμείς επιδιώξαμε το 

διοίλογο ως Βουλή, αλλοί η Εκκλησία τορπίλλισε το διοίλογο, είναι χρήσιμο να 

αναφέρω και πάλιν το τι συνέβη τότε. Επαναλαμβάνω, χωρίς καμιά συνεννόηση 

με τα υπόλοιπα κόμματα, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, 

Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού, Μανώλης Χριστοφί8ης, σε μια συνε

Ορίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών παρουσίασε εισήγηση για 
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τροποπο(ηση του Συντάγματος και μας κάλεσε όλους τους εκπροσώπους των 

κομμάτων να προσυπογράψουμε αυτή την εισήγηση. Σε Οική μου ερώτηση κατά 
πόσο Οε θα ήταν καλύτερα να κάνουμε πρώτα προσπάθεια σuνΟιαλλαγής μαζί με 
την Εκκλησία ή 8ιαλ6γου μαζί με την Εκκλησία ή με τον Προκαθήμενο της 

Εκκλησίας η απάντηση -ήταν: Όχι, Οε χρειάζεται, αυτά τα πράγματα μόνο έτσι 
πραξικοπηματικά μπορούν να περάσουν. Και η ά:πά.ντησή μου ... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, 

Κύριε συνάδελφε, θέλω να μου δηλώσετε εδώ υπεύθυνα και έντιμα ότι πήρατε 

έτσι απάντηση από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Δ_ηλώ υπεύθυνα και έντιμα, εν πλήρη συνειδήσει ... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Είσαι ψεύτης, κύριε συνά8ελφεl 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

... ότι αυτή η απάντηση ήταν που πήρα. 

Εγώ Οε θα σας αποκαλέσω ψεύτη ... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, υπάρχουν όρια και στην αξιοπρέπεια και στην τιμή του 

καθενός. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Εγώ Οε θα σας αποκαλέσω ψεύτη ... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Και Οεν μπορεί, και κυρίως Πάφιος, να μου αρχίσει να μου λέει αυτά τα 

πράγματα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Το θεωρώ τιμή μου γιατί είμαι Πάφιος πρώτα απ' 6λα. Και το θεωρώ Οιπλή 

τιμή μου, γιατί Οε βρέθηκε κανένας μέχρι σήμερα να με αποκαλέσει ψεύτη. Το αν 

τολμά ο κύριος Μανώλης ΧριστοφίΟης να με αποκαλεί ψεύτη εναπόκειται και στη 

Βουλή και στο λαό να τον κρίνει. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Επικαλούμε και τα άλλα Μέλη της Επιτροπής, κύριε ΠρόεΟρε. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Μάλιστα. Αυτή ήταν η ιστορία της κατάθεσης του νομοσχεδίου. Θtλω όμως 

να υπενθυμίσω, εφόσον ΟιαφεύΟεται από τον κύριο συνάΟελφο, ότι ακριβώς την 

ίΟια αναφορά έκαμα και στην προηγούμενη συζήτηση του θέματος, όταν επρόκειτο 

να τροποποιηθε( το Σύνταγμα και τότε φαίνεται η μνήμη του κυρίου Μανώλη 

ΧριστοφίΟη ήταν πιο νωπή και θυμόταν την ~ναφορά αυτή που έγινε, γιατί τότε 

Οεν αντέΟρασε. Υπάρχει στα πρακτικά η αναφορά μου και Οε με Οιέψευσε 

κανένας. Σήμερα, βέβαια έχουν παρέλθει άλλοι έξι μήνες, ίσως να Οικαιολογείται 

η λήθη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αφού μας είπατε ότι 8ε μιλήσατε. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Μίλησα επί ΟιαΟικαστικού θέματος, κύριε ΜαρκίΟη, και μπορείτε να ανα

τρέξετε στα πρακτικά, αν Οε θυμάστε ούτε εσείς. Εφόσον λοιπόν αρνήθηκα εγώ 

σαν εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος και ο κύριος Ζαχαρίας Τουλούρας 

να προσυπογράψουμε, προσυπέγραψαν -όπως είχαν δικαίωμα- τα υπόλοιπα Μέλη 
της Επιτροπής των &.λλων κομμ&.των την εισήγηση και προχωρήσαμε για 

συζήτηση στη Βουλή. Όταν ήδη κατατέθηκε η πρόταση για τροποποίηση του 

Συντάγματος στη Βουλή, τότε μόνο αισθανθήκαμε την ανάγκη να επικοινων-/ι

σουμε με την Εκκλησία, για να πάρουμε τις δικές της απόψεις. Και είναι τότε 

που &.ρχισε δι&.λογος μαζί με την Εκκλησία. Και τότε ακόμα όταν η Εκκλησία 

μας ζήτησε μερικές μέρες αναβολής του θέματος, γιατί επρόκειτο να συνέλθει η 

Ιερά Σύνοδος, για να μας δώσει τις τελικές απόψεις της, εμείς ορίσαμε έκτακτη 

σύγκληση της Βουλής, πριν από τη σύγκληση της Ιερ&.ς Συνόδου και ψηφίσαμε την 
τροποποίηση. 

Είναι ορθό και δίκαιο, κύριοι συνάδελφοι, να αποδίδουμε τα του Καίσαρος τω 

Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ. Προηγουμένως επιπλήξαμε την Εκκλησία, 

γιατί Ωεν αντέ8ρασε ορθά. Τώρα 8εν είναι ορθό να κάνουμε και μεις κάποια 

αυτοκριτικήj Γιατί μας κακοφαίνεται; Επομένως 8εν ε(ναι μόνο η Εκκλησία που 

τορπίλλισε το 8ιάλογο, αλλά είναι ίσως και η 8ική μας συμπεριφορά που Ωεν ήθελε 

το δι&.λογο ευθύς εξ αρχής. 

Τελειώνω, κύριοι σuνά8ελφοι. 

Όσον αφορά την πρακτική σημασία της ψήφισης των νομοσχε8ίων που 

επιχειρούμε σήμερα να ψηφίσουμε, εμείς δεν ισχυριστήκαμε ποτέ ότι ως Βουλή 3εν 

έχουμε 8ικαίωμα να νομοθετήσουμε για τον πολιτικό γάμο. Έχει η Βουλή τέτοιο 

8ικαίωμα και της αναγνωρίζεται αυτό το 8ικαϊωμα. Εκείνο που αμφισβητούμε, 

κύριε Μαρκί8η, είναι το 8ικαίωμα της Βουλής να νομοθετεί πάνω σε θέματα 

ρύθμισης των σχέσεων μιας Εκκλησίας με τους πιστούς της. Και αυτό που 

επιχειρούμε να κ&.νουμε είναι ρύθμιση των σχέσεων της Ελληνορθό3οξης Εκκλη

σίας με τους πιστούς της. Και εφόσον έχουμε μόνο την Ελληνορθό3οξη Εκκλησία 

πάει καλά. Αν μεθαύριο εμφανιστούν πέντε εκκλησίες, πέντε εκκλησιαστικά 

8όγματα στην Κύπρο -και είναι Ωικάίωμα των πολιτών να ανήκουν σ' αυ~ά τα 
διαφορετικ&. 3όγματα ή τις Εκκλησίες- τι θα κ&.νουμε; Το 'Αρθρο 18 του 
Συντάγματος λέει: ((Έκαστος έχει το Ωικαίωμα ελευθερίας σκέψεως, συνει8ήσεως 

και θρησκείας>). Και στη συνέχεια ότι «Πάσαι αι θρησκείαι, των οποίων τα 

8όγματα και αι ιεροτελεστίαι 8εν είναι μυστικαί, είναι ελεύθεραι)). Τι θα κάνουμε 

τότε; Θα προχωρήσουμε να τροποποιήσουμε το Σύνταγμα για να προσθέσουμε 

λόγους 8ιαζυγίου για να λύουμε τους γάμους των πιστών εκείνων των 8ογμάτων 

που θα συνάπτουν γάμο; Τι θα γίνει; 

Αλλ&. ας έλθουμε στα σημεριν&. 3ε3ομένα με την Ελληνορθόδοξη Εκκλησία. 

Θα Ωώσουμε αυτή τη 8ιέξο8ο στους πολίτες του κράτους να προσφεύγουν στα 

Οικογενειακά Δικαστήρια που θα συσταθούν για να λύουν το γάμο τους. Και θα 

παίρνουν το διαζύγιο. Το επόμενο βήμα ποιο θα είναι; Το επόμενο βήμα θα είναι 

να θέλουν να παντρευτούν. Πολύ ορθά είπατε, κύριε Ζιαρτί8η. Και έχουμε 

8ε8ομένη τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού τουλάχιστον ότι θα καλέσει 

όλους τους οπα8ούς του να κάνουν όλοι θρησκευτικό γάμο. Η Εκκλησία θα αρνηθεί 

να τους παντρέψει. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

'Αν αp.νηθεί η Εκκλησία θα κ&.μουν πολιτικό γ&.μο. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Μάλιστα. Χαlρω πολύ. 

'Αροι εφόσον έχουμε δεδομένο ότι μόνο το 1 % ή κοιι λιγότερο οιπό 1 % θοι 
8έχεται να κάμνει πολιτικό γάμο, αυτό σημαlνει ότι ο πολίτης του κρά.τους αυτού 

από μεθαύριο θα υφίσταται διπλή ταλαιπωρ(α. Θα προσφεύγει πρώτα στα 

πολιτικά δικαστήρια, στα οικογενειακά δικαστήρια, για να παίρνει διαζύγιο που 

να το αναγνωρ(ζει η Πολιτεlα και στη συνέχεια θα προσφεύγει και στα 
Εκκλησιαστικά Δικαστήρια, για να παίρνει διαζύγιο που να το αναγνωρίζει η 

Εκκλησίοι. Κοιι θοι έχουμε το φοιινόμενο το ένοι δικοιστήριο ενδεχομένως νοι εκδίδει 

διοιζύγιο κοιι το &.λλο δικοιστήριο νοι οιρνείτοιι νοι εκδίδει διοιζύγιο. 

Κύριοι συνάδελφοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόνο παρακαλώ αν έχετε την καλωσύνη να τελειώσουμε. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριοι συν&.δελφοι, δε θοι περ&.σει πολύς χρόνος κοιι νοι είστε βέβοιιοι ότι θοι 

οιντιμετωπίσει ο λοιός οιυτ&. τοι προβλήμοιτοι. Κοιι εμείς ως Δημοκροιτικό Κόμμοι 

καθιστούμε υπεύθυνη την πλειοψηφία της Βουλής που θα ψηφ(σει αυτά τα 
νομοθετήματα για τις συνέπειες που θα έχει και την ταλαιπωρία που θα υποστούν 

οι πολίτες. 

Όσον αφορά την αγωνία του Δημοκρατικού Συναγερμού την καταλα
βοιίνουμε κοιι έχει δίκοιιο ο Δημοκροιτικός Συνοιγερμός νοι οισχολείτοιι επί πολλές 

ώρες με τους αγορητές του, για να εξηγήσει τη θέση του. Μας είπαν ότι είναι 

προσηλωμένοι στα Ελληνοχριστιανικά ι8εώ8η. Ναι, όταν συμφέρει ο Δημο
κροιτικός Συνοιγερμός είνοιι π&.ντοι προσηλωμένος στοι Ελληνοχριστιοινικ&. ιδεώδη. 

Και από το ένα χέρι κρατά το σταυρό και από το άλλο κρατά την Ελληνική 

σημοιίοι. Εδώ μοις εξήγησε ο κύριος Χριστοφίδης, γιοιτί σ' οιυτή την περίπτωση 
ξέχασε τα Ελληνοχριστιανικά ι8εώ8η ή τουλάχιστο τα Χριστιανικά ι8εώ8η. Γιατί, 

μας είπε, οι παπά8ες είναι μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα και φαίνεται ότι αυτό 

8εν το συγχώρεσε ποτέ ο Δημοκρατικός Συναγερμός στους παπά8ες, όση αλήθεια 
κοιι οιν περιέχετοιι στη δήλωση οιυτή. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνά8ελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θοι επιτρέψω .... οιν επιτρέψω σε ένοι, θοι επιτρέψω σε όλους. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είνοιι θέμοι τ&.ξης, κύριε Πρόεδρε. 

Ποιροικοιλούμε νοι ποιροιγροιφεί κ&.ποιος χοιροικτηρισμός του κ. Χριστοφί3η οιπό 

τα πρακτικά. Θέλουμε να πιστεόουμε ότι 8εν το εννοούσε, 8ιότι είναι θέμα 

μνήμης κοιι όχι χοιροικτηρισμών του συνοιδέλφου μοις. Δε νομίζω ότι θοι πρέπει 

αυτή η συζήτηση να τελειώσει με οποιο8ήποτε χαρακτηρισμό προς συνα8έλφους. 

Ελπίζουμε ότι ο συν&.δελφος θοι οιντιληφθεί ότι δεν πρέπει νοι οιντοιλλ&.σσοντοιι 

τέτοιοι χαρακτηρισμοί. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο χοιροικτηρισμός θοι ποιροιμείνει στοι προικτικ&. οιυτής της 

συνεδρίοις_ της Βουλής, διότι οιπηχεί κοιι την οιλήθειοι κοιι την προιγμοιτικότητοι. 

Αν οι συνά8ελφοι έχουν συνηθίσει να βλέπουν στην ε8ώ πλευρά πραξικόπημα, 

νοι ξεχ&.σουν κοιι τις θεωρίες τους κοιι το λεξιλόγιό τους. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Όποιος έχει μούγια μοuγιάζεται, κύριε Πρόεδρε, διότι δεν αναφέραμε τίποτε 
για πραξικόπημα. · 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα καταφύγουμε στα πρακτικά και θα πληροφορήσω τη· Βουλή για το 
περιεχόμενο των πρακτικών. 

Δε θα δώσω το λόγο σε κανένα, διότι είπαμε ..... 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

-Δ~ν είναι επί της ουσίας του θέματος, είναι πάνω στο θέμα που ηγέρθη. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το θέμα ήταν μεταξύ δυο συναδέλφων. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, θέλω να κ&μω μ:ια δήλωση. Επειδή 

ηγέρθηκαν θέματα ειλικρίνειας ή ψευτι&ς, θέλω κι εγώ απλώς να κ&μω μια 

διευκρίνιση. Μόνο δυο λέξεις. 

Τα όσα ανέφερα για τις μεσολαβητικές προσπάθειες και τις θέσεις της 
Εκκλησίας που μας μετέφεραν, είναι αληθή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή κατά κόρο άκουσε όλους σας και επομένως ο 
κάθε Βουλευτής έχει ..... 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Ναι, αλλά έχουμε και υποχρέωση, 8ιότι έχουμε και ευθύνη έναντι των τρίτων 
να λέμε ποια είναι η αλήθεια κoct η ειλικρίνεια και γι 1 αυτό κάμνω αυτή τη 

δήλωση με υπεύθυνο τρόπο, επειδή ορισμένοι σuνάΟελφοι προσπάθησαν να δώσουν 

διαφορετικές εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάΟελφε, τότε ο κάθε συνάδελφος που μίλησε εδώ θα σηκωθε( πάνω 

και θα μου πει ότι όλες οι Οηλώσεις που έκαμε τις έκαμε με ειλικρίνεια. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κύριε Κληρίδη, να το κλείσουμε. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε ΠρόεΟρε, αν τέθηκε θέμα προσωπικης επίθεσης, σ 1 αυτό το 

θέμα της προσωπικής επίθεσης μπορούν μόνο να μιλήσ.ουν οι ενδιαφερόμενοι. Το 

τι θέλει να πει ο κ. Παναγιώτου, για να επανέλθει επ( της ουσίας, είναι άσχετο. 

Ήδη και οι δυο διατύπωσαν τις απόψεις τους, &ρα το θέμα θεωρείται λήξαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνώ. Προχωρούμε στη δεύτερη αν&γνωση των νομοσχεδ(ων. Νομίζω 

ότι το λογικό είναι να τεθεί πρώτα σε ψηφοφορία η πρόταση νόμου του 

Δημοκρατικού Κόμματος,«0 περί Καταργήσεως του περί της Πρώτης Τροπο

ποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε ισχύ των 
προηγούμενων προνοιών του Άρθρου 111 του Συντ&γματος Νόμος του 1990», 
διότι απ 1 αυτήν εξαρτώνται τα υπόλοιπα ·τρία νομοσχέδια. Πρόταση Νόμου που 

τιτλοφορείται Νόμος που τροποποιεί τον περί της Πρώτης Τροποποίησης του 

Συντάγματος Νόμο. Διότι αν περάσει αυτό_, τότε είναι περιττό να συζητούμε τους 

&λλους νόμους. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 κατά, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το πρώτο άρθρο απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Κατάργηση του περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου. 

Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

t2 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 κατά, κόριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το 8εύτερο άρθρο απορρίπτεται επ(σης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχόος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 κατά. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το τρίτο άρθρο απορρίπτεται επίσης. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταργήσεως του περ( της 

Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε 
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ισχύ των προηγούμενων προνοιών του άρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 
1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης Νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 κατά, κύριε ΠρόεΟρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 12 ψήφους υπέρ και 30 κατά, η πρόταση Νόμου απορρίπτεται. 
Προχωρούμε στην ψήφιση του επόμενου νομοσχεδίου, που είναι «0 περί 

Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990». 

Προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Οικογενειακά Δικαστήρια. 'Αρθρο 3. 
Αριθμός Οικογενειακών Δικαστηρίων. 'Αρθρο 4. 
Προσόντα Οιορισμού Οικαστών. Άρθρο 5. 

Εξουσίες και καθήκοντα Οικαστών. 1 Αρθρο 6. 

Μισθός και όροι υπηρεσίας δικαστών. 'Αρθρο 7. 
Όρκος ή επίσημη διαβεβαίωση. 'Αρθρο 8. 
Προσωρινοί διορισμοί. 'Αρθρο 9. 
Γραμματεία. Άρθρο 10. 
Δικαιοδοσία Οικογενειακών Δικαστηρίων. 'Αρθρο 11. 
Κατά τόπο αρμοδιότητα. Άρθρο 12. 
Απόφαση κατά πλειοψηφία. 'Αρθρο 13. 
Εφαρμοζόμενο δίκαιο. 'Αρθρο 14. 
Πρακτική και δικονομία. 'Αρθρο 15. 
Εξουσίες των Οικογενειακών Δικαστηρίων. 'Αρθρο 16. 
Εξουσίες των Οικογενειακών Δικαστηρίων σε περίπτωση Οιακοπής της 

συμβίωσης. Άρθρο 17. 
Μαρτυρία και απόδειξη. 'Αρθρο 18. 
Τόπος συνεδρίας Οικογενειακών Δικαστηρίων. 'Αρθρο 19. 
Ώρες λειτουργίας Οικογενειακών Δικαστηρίων. 'Αρθρο 20. 
Εφέσεις. Άρθρο 21. 
Τήρηση πρακτικών. 'Αρθρο 22. 
Αρχείο. Άρθρο 23. 
Σφραγίδα. Άρθρο 24. 
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Σφρ&γιση ενταλμ&των κτλ. 'Αρθρο 25. 
Διαδικασίες και κανονισμοL. 'Αρθρο 26. 
Οικογενειακ& Δικαστήρια θρησκευτικών ομ&δων. 'Αρθρο 27, 
Έναρξη ισχύος. Άρθρο 28. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Αρα τα &ρθρα από 1 μέχρι 28 εγκρίνονται με 30 ψήφους υπέρ και 12 
εναντίον. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8(ου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος 

του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν εναντίον του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

{Κτυπ& τη σφύρα) 

Με 30 ψήφους υπέρ και 12 εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
Το επόμενο νομοσχέδιο είναι«Ο περί Απόπειρας Συνδιαλλαγής και Π νευ-

ματικής Λύσης του Γ &μου Νόμος του 1990». Προχωρούμε στη δεύτερη 

αν&.γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Γνωστοποίηση πρόθεσης έγερσης αγωγής διαζυγίου. Παραρτημα Α. 'Αρθρο 3. 
Πρόσκληση για συνδιαλλαγή. 'Αρθρο 4. 

Κοινοποίηση του αποτελέσματος της συνδιαλλαγής. Παράρτημα Β. 'Αρθρο 5. 

Καταχώρηση αγωγής διαζυγίου. 'Αρθρο 6. 

Πνευματική λύση του γάμου. Άρθρο 7. 

Επίδοση ειδοποιήσεων κτλ. 'Αρθρο 8. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Τα άρθρα από 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απόπειρας Συνδιαλλαγής και 

Πνευματικής Λύσης του Γάμου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 30 ψήφους υπέρ και 12 εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
Το επόμενο νομοσχέδιο είναι «0 περί Πολιτικού Γάμου Νόμος του 1990». 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του Νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Όροι για τη σύναψη γάμου. 'Αρθρο 3. 
Γνωστοποίηση γάμου. Πρώτος Πίνακας, Τύπος Α. 'Αρθρο 4. 
Καταχώρηση και δημοσίευση της γνωστοποίησης. 'Αρθρο 5. 
Έκ8οση πιστοποιητικού από το Λειτουργό Τέλεσης Γάμου. Πρώτος 

Πίνακας, Τύπος Β. 'Αρθρο 6. 
Ακυρότητα γνωστοποίησης. 'Αρθρο 7. 
Ειδικές άδειες. Πρώτος Πίνακας, Τύπος Γ, Τύπος Δ. 'Αρθρο 8. 
Δήλωση των μελλονύμφων ότι δεν υπάρχει κώλυμα. 'Αρθρο 9. 
Τέλεση πολιτικού γάμου. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 10. 
Πιστοποιητικό γάμου. 'Αρθρο 11. 
Καταχώρηση πιστοποιητικών γάμου. 1 Αρθρο 12. 

Κυρωμένα αντίγραφα αποτελούν απόδειξη. 'Αρθρο 13. 
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'Ακυρος γ&.μος. 'Αρθρο 14. 
'Αρση ακυρότητας. 'Αρθρο 15. 
Ακυρώσιμος εξαιτίας πλ&.νης. 'Αρθρο 16. 
Ακυρώσιμος εξαιτίας απειλής. 'Αρθρο 17. 
Τρόπος ακύρωσης. Άρθρο 18. 
Ποιος εν&.γει για ακύρωση. Άρθρο 19. 

Παραγραφή. Άρθρο 20. 
Αποτελέσματα ακύρωσης. 'Αρθρο 21. 
Γνησιότητα παι8ιών. 'Αρθρο 22. 
Νομιζόμενος γ&.μος. 'Αρθρο 23. 
Δικαιώματα τρίτων. 'Αρθρο 24. 
Τέλη και 8ικαιώματα. Τρίτος Πίνακας. Άρθρο 25. 
Έντuπιχ θα προμηθεύει ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Πρώτος Π(νακας, Τύπος 

Ε. Άρθρο 26. 
Ο Λειτουργός Τέλεσης Γ&.μου 8ίνει έντυπα. 'Αρθρο 27. 
Λύση του γ&.μου, λόγοι 8ιαζυγίου. 'Αρθρο 28. 
Κανονισμοί. Άρθρο 29. 
Έναρξη ισχόος. 'Αρθρο 30. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα &.ρθρα από 1 μέχρι 30 εγκρίνονται κατ&. πλειοψηφία. 
Τρίτη αν&.γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικοό Γ&.μου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29, κύριε Πρόε8ρε, 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφίζουν κατ&. του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

12 κατά, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπ&. τη σφύρα) 
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Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο κατά πλειοψηφία. 

Το επόμενο θέμα «0 περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990" 
αναβάλλεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών για 

κάποια επεξεργασια. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΤ: 
Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου πέρασε. Είναι τώρα πλέον 

μια νομοθετική επεξεργασία. Μπορεί η Επιτροπή Εμπορίου να παρακαθήσει μαζί 

με την Επιτροπή Νομικών. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΤ: 

Νομίζω ότι υπήρξε κάποια εξέλιξη πάνω σε τούτο για να έλθει αργότερα 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε. 

Μ. ΠΑΠΑΠΑΕΤΡΟΤ: 

Καλύτερα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, κύριε Πρόε8ρε. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Επιτροπή Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Οι περί Ρυθμίσεως και 
Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων (Ονομασίαι Προελεύσεως 

Οίνων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990,,. 
Εισηγούμαι να θεωρηθεί η Έκθεση ως αναγνωσθείσα, αν συμφωνείτε. 

Εφόσον 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, η 1 Εκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ ΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΤ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΌ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑl«Οl 

ΠΕΡ! ΡΤΘΜΙΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΤ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΑΜΠΕ
ΛΟΤΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΟΝΟΜΑΣΙΑΙ ΠΡΟΕΛΕΤΣΕΩΣ ΟΙΝΩΝ) 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΤ 1990,,. 

Πιιpόv'<ες:-

Κlμων Παναγlδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Κώστας Ερωτοκρ (του 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Φεβρουαρίου 
1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Τπουργεlου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Σκοπός των πιο πάνω Κανονισμών, οι οποίοι εκ8(8ονται με βάση το άρθρο 13 
της περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων 

νομοθεσιας, είναι η τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών κανονtdμών, ώστε να 
είναι δjjνατή η έκδοση από το Τ πουργικό Συμβούλιο διατάγματος που να 
καθορίζει την κουμανταρlα ως κρασί με ελεγχόμενη ονομασία προέλευσης. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του πι.ο πάνω lπουρyείου, ο καθορισμός της κοuμανταρίας ως 
κρασιόύ ποιότητας με ελεγχόμενη ονομασία προέλευσής του, σε τελευταία 

ανάλυση συνεπάγεται την παραγωγή του απο~λειστικά μέσα σε συγκεκριμένη 
γεωγραφική περιοχή και αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση των σχετικών Κανονι
σμών της Ε.0.Κ., για να συμπεριληφθε( η κουμανταρία στον κατάλογο της 
κοινότητας για κρασιά με ελεγχόμενη ονομασ(α προέλευσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας συμφωνε( με τους 

σκοποός και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση Κανονισμού, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει κατατεθε( από την 
Εκτελεστική Εξουσ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Δεν υπάρχουν. Υπάρχει. ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρ(νονται. 

Το επόμενο θέμα είναι<ιΟι περ( Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότη-

τας (Καθορισμένα Πρότυπα - Δέκατη Όγ8οη Σειρά) Κανονισμός του 1990». 
Εισηγούμαι όπως η Έκθεση θεωρηθε( και πάλι ως αναγνωσθε(σα. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση,η Έκθεση θεωρε(ται αναγνωσθε(σα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ<<Ο ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑ
ΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΑΕΓΧΟΥ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΕΝΑ 
ΠΡΟΤΥΠΑ - ΔΕΚΑ ΤΗ ΟΓ ΔΟΟΗ ΣΕΙΡ Α) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Κ(μων Παναγ(8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Κώστας Ερωτοκρ(του 

Αν8ρέας Γεωργ(ου 

Νεόφυτος Η.λ(α 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας μελέτησε τον πιο 

πάνω Κανονισμό σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Φεβρουαρ(ου 
1990. Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργε(ου Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας, του Παγκύπριου Συν8έσμου Μελισσο

κόμων και του Κυπριακού Συν8έσμου Προστασίας Καταναλωτών. 

Με τον υπό συζήτηση Κανονισμό, που εκ8(8εται με βάση τους περ( 

Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας Νόμους, καθορ(ζεται το κυπριακό 
πρότυπο για το' μέλι το οποίο, ανάμεσα σ' άλλα, προ3ιαγράφει τις κατηγορίες 

μελιού, τη βασική τους σύνθεση, τα ποιοτικά τους χαρακτηριστικά και περι
λαμβάνει επ(σης πρόνοιες για την υγιεινή αποθήκευση, σήμανση και τις μεθό8ους 
αναλύσεων του συσκευασμένου μελιού. 

Το πρότυπο που προτε!νεται με τον υπό συζήτηση Κανονισμό ετοιμάστηκε 
από αρμό8ια τεχνική επιτροπή στην οποlα εκπροσωπούνταν όλες οι εν8ια

φερόμενες πλευρές και τα αρμό8ια κυβερνητικά τμήματα και εγκριθηκε ομόφωνα 
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τόσο από την εν λόγω Επιτροπή όσο και από το Διοικητικό Συμβούλιο του 

Οργανισμού Προτύπων ως κυπριακό πρότυπο με υποχρεωτική εφαρμογή. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της .Επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του lπουργεlου Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας προκύπτει. ότι. οι λόγοι. 
που επέβαλαν την ετοιμασία του προτύπου για το μέλι ε!ναι η. προστασ(α του 

καταναλωτή από νοθευμένα προϊόντα, η προστασία των παραγωγών γνήσιου 
μελιού με τον καθορισμό ποιοτικών κριτηρίων, Καθώς και. η εξασφάλιση υγιεινών 
συνθηκών επεξεργασ!ας, συσκεuασ(ας και αποθήκευσης του μελιού. 

Ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Κανονισμού αυτού καθορίζεται η 

ημερομηνία 8ημοσίευσής του στην επίσημη Εφημερί8α της Δημοκρατίας με 

εξα(ρεση 8ύο πρόνοιές του που αναφέρονται. στην περιεκτικότητα σε υ3ροξυμε
θυλοφουρφουρόλη (ΗΜΦ), οι οποίες και θα εφαρμοστούν την 1η Ιανουαρίου 1992. 
Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους πι.ο πάνω εκπροσώπους του 
Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, η περιεκτικότητα του ΗΜΦ στο μέλι 
αυξάνεται. με τη θερμότητα, κάτι που σήμερα συνηθ(ζεται. από τους παραγωγούς, 
οι οποίοι θερμαίνουν το μέλι σε ψηλές θερμοκρασίες για να μη ζαχαρώνει το 

χειμώνα. 

Οι λόγοι που υπαγόρευσαν την αναβολή της εφαρμογής των 8υο αυτών 
προνοιών για 8ύο χρόνια είναι, σύμφωνα με τους ί8ιους εκπροσώπους, το γεγονός 
ότι στο παρόν στά8ιο ένα ποσοστό περίπου 13% του μελιού 8εν ικανοποιεί τις 
σχετικές πρόνοιει;, ενώ 8εν υπάρχουν οι κατάλληλοι αποθηκευτικοί χώροι και ο 
εξοπλισμός για την επεξεργασία του. Ενόψει του γεγονότος ότι η ψηλή 
περιεκτικότητα σε ΗΜΦ 8εν έχει επιπτώσειι; στην υγεία του καταναλωτή, αν και 

είναι βασικό κριτήριο για τον καθορισμό της ποιότητας του μελιού, και ενόψει 
επίσης των προσπαθειών που θα καταβληθούν μέσα στη μεταβατική αυτή περίο8ο 
για την εγγραφή των υποστατικών των μελισσοκόμων και των επεξεργαστών 

μελιού στο Επιστημονικό Συμβούλιο Τροφίμων, κρίθηκε σκόπιμο να 8οθεί η 
μεταβατική αυτή περίο8ος των 8ύο χρόνων. 

Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συν8έσμου Προστασίας του Καταναλωτή και 
του Παγκύπριου Συν8έσμου Μελισσοκόμων συμφώνησαν επίσης με το πεΡιεχόμενο 
του υπό συζήτηση Κανονισμού. Ει8ικότερα ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου 
Συν8έσμου των Μελισσοκόμων εξέφρασε την επιθυμία του Συν8έσμου του όπως, 
μετά την πάρο8ο της μεταβατικής περιό8ου των 8υο χρόνων, επανεξεταστεί το 
θέμα του ΗΜΦ στο μέλι με β&ση τα 8ε8ομένα που θα υπ&ρχουν τότε για τους 
κατασκευαστές μελιού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε 
τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση Κανονισμού, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή του, όπως έχει κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουσία, υιοθετώντας παράλληλα την εισήγηση του Συν8έσμου Μελισσοκόμων 

όπως, μετ& την π&ρο8ο της μεταβατικής περιό8ου των 8ύο χρόνων για την 
εφαρμογή των προνοιών που αφορούν το ΗΜΦ, το θέμα αυτό επανεξεταστει 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 8εν υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπ&ρχει ένσταση όπως ο 

Κανονισμός εγκριθεί; 

(Κτυπ& τη σφύρα} 
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Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, ο Κανονισμός εγκρίνεται. 

Το τελευταίο θέμα του Κεφαλαίου Α, στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη, 

είναιι<Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόν
των (Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 

Η Έκθεση και γι 
1 
αυτούς τους Κανονισμούς θεωρείται ως αναγνωσθείσα, 

εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝ
ΤΑΙ«ΟΙ ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΣ 
ΟΙΝΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990>1. 

Παp611τες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
π·άνω Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Φεβρουαρίου 
1990. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκ8ί8ονται με βάση το άρθρο 13 της 
περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων νομο
θεσίας, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τον καθορισμό και 

έλεγχο των κρασιών, ώστε να επιτρέπεται η προσθ-/jκη αποσταγμένοu νερού για 
τους σκοπούς παρασκευής του ει8ικού αρωματισμένου οίνου τύπου «Σάγκρια)) με 
την προUπόθεση ότι η αναλογία του βασικού οίνου 8ε θα είναι λιγότερη από το 

50% του τελικού προϊόντος. 
Σύμφωνα με τα στοιχεlα που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας προκύπτει ότι η πιο πάνω τροποποίηση 
θεωρείται απαραίτητη ενόψει των μεγάλων 8υνατοτήτων για τη 8ιάθεση αρωμα
τισμένων κρασιών με χαμηλότερο βαθμό οινοπνεύματος τύπου «Σάγκρια» στην 
αγορά της Δυτικής Γερμανίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελε

στική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 
Κανονισμοι εγκριθού~i 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοι εγκρ(νονται. 

Τελειώσαμε με τα θέματα του Κεφαλαίου Α, Νομοθετική Εργασία. 
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ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1990. 
Κατατέθηκε από το lπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περ( Ειδικεύσεως Σύμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως} Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 

Κατατέθηκε από το "Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Μέτρων καt Σταθμών (Μονάδες Μετρήσεως) Κανονισμοί του 

1990. 
Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Εκρηκτικών "Υλών (Τροποποιητικοί} Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί} Κανονισμοί του 
1990. 

Κατατέθηκαν από το Ύπουργ~(ο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Εκπαιδευτικά Δάνεια στους 

"Υπαλλήλους και τα τέκνα τους} Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Ί'πουργε(ο Εργασ(ας και Κοινωνικώγ Ασφαλ(σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Εθελοντών "Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο 'Αμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Κυβερνητικοό !δατικοό Έργου διά την υδατοπρομήθειαν της 
καθορισμένης περιοχής του χωρίου Νέου Χωρίου (Πάφου) Κανονισμοί 
του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Τπουργε!ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία. 

Κατατέθηκε από το Τπουργεlο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογι
σμού. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 1988, υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου και Ληφθείσα 
στις 2 Σεπτεμβρίου 1988. 
«Από πληροφορίες που δεν επιδέχονται αμφισβήτηση, λόματα και ακάθαρτα 

νερά από το παλιό λιμάνι μέχρι περlπου τον Εναέριο δ'ιοχετεύονται στη θάλασσα. 

Απαράδεκτο σκάνδαλο και πρόκληση στην προκείμενη περίπτωση αποτελεί η 

δ'ιοχέτευση λυμάτων στη θάλασσα και από κυβερνητικά υποστατικά. Περαιτέρω 
ι8ιωτικά uποσταστικά δ'ιατηροόν κρυμμένους αγωγούς σε βάθος, συνΟεδ'εμένους με 

τους οχετούς των ομβp!ωv uδ'άτων για την απρόσκοπτη ροή των λυμάτων στη 
θάλασσα. 

Η συνέχιση της απαρά8εκτης αυτής κατάστασης αποτελεί σοβαρό κιν8υvο για 
την υγεία των λουομένων και μόνιμη πηγή μόλυνσης της θάλασσας, γι' αυτό 
παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα θα πάρει 

για τον άμεσο τερματισμό της 8ιοχέτευσης λυμάτων και ακάθαρτων νερών στη 
θάλασσα,JJ 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 99, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 1988, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αpιστου Χρυσοστόμου. 

«Σχετικά με το θέμα της 8ιοχέτευσης λυμάτων στη θαλάσσια περιοχή 
Λεμεσοό σας πληροφορώ ότι η ριζική λόση του προβλήματος των λυμάτων καθ' 
όλο το μήκος της παραλιακής περιοχής της Λεμεσοό θα δοθεί με την κατασκευή 

του κεντρικού αποχετευτικού σχε8ίου της πόλης το οπο(ο, σύμφωνα με τις 
πρόσφατες γνωστές εξελίξεις ελπίζεται να προωθηθεί το ταχότερο. 

Στο μεταξό από όλες τις αρμόδιες υπηρεσίες καταβάλλεται κάθε δυνατή 

προσπάθεια για την αντιμετώπιση και απάμβλυνση του προβλήματος και των 

συνεπειών του. Μεταξύ άλλων έχει αναληφθεί από τεχνική επιτροπή υπό την 
προεδρία του Τμήματος Εργασίας (Κλάδος Ελέγχου Εργοστασίων) η ετοιμασία 

μελέτης για όλες τις προβληματικές βιομηχανίες σε ότι αφορά τη διάθεση των 

λυμ4,των, με σκοπό την αντιμετώπιση της κάθε περίπτωσης ξεχωριστά.J> 
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· Ερώτηση ημερομηvία:ς 12 Απριλίοu 1989 uποβληθείσα: α:πό τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσία:ς κ. Χρίστο Πέτα: κα:ι ληφθείσα: στις 13 
Απριλίοu 1989. 
((Στο Ωτορινολαρυγγολογικό Τμήμα των ιατρικών υπηρεσιών του κράτους 

στη Λευκωσία έχει μειωθεί ο αριθμός των απασχολούμενων γιατρών από τέσσερις 

σε ένα, επειδή μετατέθηκε ένας σε άλλη έπαρχ!α και αφυπηρέτησαν οι άλλοι δύο. 
Η αποστέρηση του Τμήματος από το 75% του ιατρικού δυναμικού του δεν 

επέφερε απλό πλήγμα αλλιf. εξουδετέρωσε τις ικανότητές του για προσφοριf., με 
ανάλογη δραματική αύξηση των δυσκολιών του κοινού. 

Λαμβιf.νοντας υπόψη ότι και με τις ιατρικές δυνιf.μεις του σε πληρότητα το 
τμήμα αυτό αντιμετώπιζε πρόβλημα: 

(α) Συγκεκριμένης αναδιοργιf.νωσης, ώστε να καταστεί δυνατή η πληρέ
στερη αξιοποίηση της πληρωμένης εργασίας. 

(β) Συμπλήρωσης και εκσυγχρονισμού του διαγνωστικού και ιf.λλου εξοπλι
σμού του, ώστε ν 1 ανταποκρ(νεται στα περιστατικά που παρουσιάζον
ται και να μη υποχρεώνονται εκατοντάδες ασθενείς να μεταβα(νουν στο 

εξωτερικό για θεραπεία ξοδεύοντας εκατοντάδες χιλιάδες λlρες το 

χρόνο. 

( γ) Εξασφιf.λισης του αναγκαίου εξοπλισμού και του απαραίτητου επιστη
μονικού δυναμικού του ακουολογικού τμήματος του ωτορινολαρυγγολο
γικού τμήματος, παρακαλείται η αρμόδια Αρχή να πληροφορήσει το 
Σώμα: . 

1. Γιατί καθυστερε( η πλήρωση των τριών κενών θέσεων ωτορινο
λαρυγγολόγων μέσω των ενδεδειγμένων διαδικασιών; 

2. Σκοπε(ται ανα8ιοργάνωση του Τμήματος κατά τρόπο που να 
εξασφαλίζεται η πιο ομαλή λειτουργία του και η αύξηση της ποσοτικής 
και ποιοτικής αποΒ:οτικότητας των υπηρεσιών;)) 

Απάντηση ημερομηvία:ς 8 Ια:vοuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Υγείας κ. 

Πα:vίκοu Πα:πα:γεωργίοu στηv ερώτηση ΕΓ' 518, ημερομηvία:ς 13 Απρι
λίου 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσία:ς κ. Χρίστοu 
Πέτα:.» 

(α) Το Τμήμα έχει ήδη επανδρωθεί από το καλοκαίρι του 1989 με 2 
έκτακτους ιατρούς μέχρις ότου καταστει 8υνατή η πλήρωση των κενών 

θέσεων πιf.νω σε μόνιμη βιf.ση. 

(β) Έγιναν διευθετήσεις για τη λειτουργία εξωτερικών ιατρείων Ω.Ρ .Λ. 
και στο Μακάρειο, αρχικά μια μέρα κάθε εβ3ομά8α με προοπτική την 
αύξησή τους στα8ιακά, πέραν από τα εξωτερικά ιατρεία που λειτουρ

λειτουργούν στο Γενικό Νοσοκομε(ο Λευκωσ(ας. 

(γ) Η αγορά 8ιαγνωστικού και θεραπευτικού εξοπλισμού της ωτορινολα

ρυγγολογικής κλινικής προωθείται και αναμένεται να υπάρξει σημαντι
κή βελτίωση και εκσυγχρονισμός μέσα στο 1990. 

(δ) Προγραμματίζεται η λειτουργία Ακουολογικού Κέντρου για τον εξο
πλισμό του οποίου έχει περιληφθεί χωριστή πρόνοια στον ΠροUπολογι

σμό Αναπτύξεως του 1990. 

( ε) Έχει εξασφαλισθεί η συνεργασία του Καθηγητή Λ. Μανωλίδη για την 
παροχή επιστημονικής υποστήριξης στους τομείς που χρειιf.ζεται.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1989 υποβλ ηθε(σα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 

15 Ιουνίου 1989. 
«0 χωματό8ρομος Συκόπετρας - Προφήτη Ηλία είναι σε απελπιστική 

κατάσταση και με δυσκολία μπορεL κανένας να τον ~ησιμοποιε(. Δε φτάνουν τα 
χάλια του, έρχονται και τα διάφορα ράλλυ που γίνονται να δώσουν το τελικό 
κτύπημα και να συμπληρώσουν την καταστροφή του. 

Επειδή είναι πραγματικός άθλος το να τολμήσει κανένας να χρησιμοποιήσει 

αυτό το δρόμο τόσο το καλοκαίρι με τις σκόνες όσο και το χειμώνα με τις λάσπες, 
ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν σκέφτεται την 

άμεση ασφαλτόστρωση τουλάχιστο των σημε!ων του δρόμου που έγινε η διεύρυνσή 

του, ώστε να ανασάνουν μερικώς όσοι τον χρησιμοποιούν.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 677, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το 8ρόμο Συκόπετρας - Προφήτη Ηλία σας πληροφορώ ότι για 
τη βελτίωσή του 8απανήθηκαν ,.α τελευταία χρόνια πιστώσεις όψους .Ε20,ΟΟΟ ενώ 

για την ολοκλήρωση των zωματουpγ~κών εργασιών και την ασφαλτόστρωσή του 
απαιτείται πρόσθετο ποσό .ι:336,ΟΟ0.,Η βελτίωση του 8ρόμου αυτοό θα συνεχισθεί 
σταδιακά μέσα στα πλαlσια των ετήσιων ΠροUπολογισμών Ανάπτυξης των 
επόμενων ετών, και εν τω μεταξύ ο δρόμος θα συντηρεlται 6:.στε να βρίσκεται 
πάντοτε σε ικανοποιητική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 19, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το αίτημα του Συμβουλ(ου Βελτιώσεως Δαλιού για την 
ανέγερση κοινοτικοό μεγάρου σας πληροφορώ ότι το θέμα συζητήθηκε με τις 
αρμό8ιες κυβερνητικές υπηρεσίες και συμφωνήθηκε όπως το θέμα προωθηθεί, αφοό 
το Συμβοόλιο εξεόρει κατάλληλο χώρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 178, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη. 

«Για το διαχωρισμό νέων οικοπέδων στο Κίτt 1 για τις στεγαστικές ανάγκες 
των νέων προσφυγικών ζευγαριών της κοινότητας, σας πληροφορώ ,ότι για το 
σκοπό αυτό επιλέγηκε κατάλληλη κρατική γη στο Τ/Κχωριό Σοφτά8ες (που έχει 
συμπλεγματοποιηθεί με το Κίτι) προκειμένου να 8ιαχωριστοόν σ 'αυτή 20 
οικόπε8α. Ο 8ιαχωρισμός των εν λόγω οικοπέ8ων θα γίνει ευθός μόλις 

θ ' ' ' ά λ ' ' μετακινη συν τα υφισταμενα κτηνοτροφικα uποστατικ στον επι εγεντα χωρ.ο. 

ό 1 ~ 1 1 θ ' Ανεξάρτητα απ τα πιο πανω, οι ενοιαφερομενοι μπορουν, αν το επι υμουν, 

να αποταθούν για οικόπεδο σε γειτονικούς συνοικισμούς αυτοστέγασης (Περβο
λιών, Δρομολαξιάς και Τερσεφάνου) όπου υπάρχουν 8ιαθέσιμα οικόπε8α. 
Συναφώς αναφέρεται ότι στο Κίτι έχουν 8ιαχωριστεί μέχρι σήμερ<Χ 213 οικόπε8α 
τα οποία παραχωρήθηκαν σε ισάριθμες οικογένειες.» 
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Απάντηση ημερομηνlιχς 17 Ιιχνοuιχρίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιιχμlν στην ερώτηση ΕΔ' 196, ημερομηνlιχς 10 Οκτωβρlοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlιχς κ. Πέτροu Στuλιιχνοu. 

«Οι εργασ(ες για την εκτέλεση του αποχετευτικού σχεΟ(ου του χωριού 

Παλαιχωρlου αναμένονται ν 'αρχ(σουν κατά το τρέχον έτος.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιιχνοuιχρlοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενια;μlν στην ερώτηση ΕΔ' 212, ημερομηνlιχς 11 Οκτωβρlοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χιχτζη
γιάννη. 

«Σχετικά με την κανονική καταβολή των δόσεων προς τους πρόσφυγες που 
αυτοστεγάζονται σε ιδιόκτητα και κυβερνητικά οικόπεδα σας πληροφορώ ότι το 

πρόβλημα αυτό παρουσιάστηκε κατά το 8ίμηνο Οκτωβρίου-Νοεμβρίου 1989 λόγω 
έξάντλησης των σχετικών κον8υλίων. Με την παραχώρηση συμπληρωματικής 
πίστωσης .€1 ,000,000 για τα στεγαστικά προγράμματα των προσφύγων για το 
1989, και την έγκριση του Προϋπολογισμού του ΤΑΕΠ για το 1990, οι πληρωμές 
των δόσεων στους δικαιούχους πρόσφυγες, γ(νονται κανονικά. Συναφώς ανα
φέρεται όη τα Ταμεία Πάγιας Προκαταβολής (IMPREST) που τηρούνται στα 

γραφε(α των οικε(ων επάρχων, λειτουργούν τώρα ομαλά εφόσον μπάρχουv 
σχετικές πιστώσεις στα κονδύλια των στεγ,αστικ~ν σχεδ(ων του ΤΑΕΠ.>> 

Απάντηση ημερομηνlιχς 15 Ιανοuιχρlοu 1990 τοu Υ ποuργοu Γεωργlιχς και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα; Γιχβριηλlδη στην ερώτηση ΕΔ' 229, ημερο
μηνlιχς 19 Οκτωβρlοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Το αίτημα της κοινότητας, για εφαρμογή του ανα8ασμού, είναι υπόψη του 

Τμήματος Ανα8ασμού, το οποίο βρίσκεται σε επαφή με τη Χωριηκή Αρχή της 
κοινότητας και τους ιδιοκτήτες, μέσα στα πλαίσια της διαδικασ(ας ενημέρωσής 

του για τις πρόνοιε_ς του σχεδίου. 

Για την προώθηση του έργου προαπαιτείται μια σειρά. από ενέργειες, όπως: 

( 1) η υποβολή γραπτής αίτησης εκ μέρους της κοινότητας σύμφωνα με ης 

πρόνοιες του νόμου, 

(2) η 8ιεξαγωγή οικονομικών μελετών για τη βιωσιμότητα του έργου, 

(3) η ετοιμασία καταλόγου ι8ωκτητών από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας κτλ. 

Το όλο έργο θα προωθηθεί με βάση τα όσα αναφέρονται πω πάνω, ευθύς ως 

υποβληθεί η προνοούμενη από το νόμο αίτηση εκ μέρους της κοινότητας.» 

Απάν-ιηση ημερομηνlιχς 13 Ιιχνοuιχρlοu 1990 τοu Υ ποuργοu Γεωργlιχς και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα; Γιχβριηλlδη σ-ιην ερώτηση ΕΔ' 251, ημερο
μηνlα;ς 26 Οκτωβρlοu 1989, τοu Βοuλεu-ιή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδοuλοu. 

«Το Σεπτέμβρη του 1989, το Τμήμα Ανα8ασμού ζήτησε έγκριση να 
προκηρύξει προσφορές για την κατασκευή των 8ρόμων. Στο μεταξύ ηγέρθηκαν 
ορισμένες τεχνικές 8υσχέρειες σε σχέση με την κατασκευή 8ρόμων, οι οπο(ες έχουν 
ή8η ξεπερασθεί και η 8ια8ικασία ανα8ασμού προχωρεί τώρα κανονικά.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργοu Συγκοινωνιών 
και 'Εργω1> κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 315, ημερομηνίας 
9 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Στο τέλος Νοεμβρίου 1989 λειτουργούσαν στο χωριό Δρομολαξιά 693 
τηλέφωνα και εκκρεμούσαν 122 αιτήσεις. 

Πολύ σύντομα θα ικανοποιηθούν ακόμα 25 αιτητές. 
1 Οσον αφορά τις υπόλοιπες αιτήσεις η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

καταβάλλει προσπάθειες για ικανοπο(ησή τους το συντομότερο 3υνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1990 του Υ πουργοu Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 332, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

((1. Τον Οκτώβριο του 1984 η κυπριακή κυβέρνηση, στην προσπάθειά της 
για έλεγχο της ρύπανσης του περιβάλλοντος που προέρχεται από 

βιομηχανικές πηγές, υπέγραψε συμφωνία με την κυβέρνηση της 

Ομόσπονδης Δημοκρατίας της Γερμανίας για τεχνική συνεργασία στον 
πιο πάνω τομέα. Την υλοπο(ηση της πιο πάνω συμφων(ας ανέλαβε ο 
Κλάδος Επιθεωρήσεως Εργοστασίων του Τμήματος Εργασίας του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Κατά τις διαβουλεύσεις οι οποίες διεξήχθηκαν μεταξύ των δύο 

πλευρών αναφορικά με το ύψος και το είδος της βοήθειας, καθώς 
επ(σης και για τον αριθμό και την κατ&ρτιση του απαιτούμενου από 
κυπριακής πλευράς προσωπικού, οι Γερμανοί εμπειρογνώμονες που 
ήλθαν στην Κύπρο για το σκοπό αυτό σύστησαν την πρόσληψη αρχικά 
οκτώ επιθεωρητών, από τους οποίους οι τέσσερις να ε(ναι λειτουργο( 
με πανεπιστημιακά προσόντα στην ει8ικότητα χημικού μηχανικού 1rή 
μηχανολόγου μηχανικοό. Το Σεπτέμβριο του 1985 το Υπουργείο 
Οικονομικών ενέκρινε μόνο δύο θέσεις Επιθεωρητή Περιβαλλοντικής 
Ρύπανσης, από τις τέσσερις που είχαν ζητηθεί, οι οποίες πληρώθηκαν 

από την ει8ικότητα του χημικού μηχανικού, σύμφωνα με τις συστάσεις 
των εμπειρογνωμόνων. 

3. Με την εμπειρία που αποκτήθηκε στο μεταξύ και σύμφωνα με σχετικές 
συστάσεις εμπειρογνωμόνων που μετείχαν στην εφαρμογή του σχεδίου 

για έλεγχο της βιομηχανικής ρόπανσης, θεωρήθηκε ότι για τις άμεσες 

και πολυάριθμες ανάγκες της υπηρεσίας τα σχέδια υπηρεσίας έπρεπε 

να καλύψουν και την ει8ικότητα χημικού, γεγονός που υλοποιήθηκε 
πρόσφατα. 

4. Πληροφορείστε επίσης ότι, με βάση τις ανάγκες της υπηρεσίας, είναι 

8υνατό στο μέλλον να γίνει περαιτέρω 8ιεόρυνση των ει8ικοτήτων των 
σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση αυτή. 

5. Αναφορικά με το θέμα της ηχορύπανσης, στο υφιστάμενο σχέδιο 
υπάρχει πρόνοια για την ειδικότητα του μηχανολόγου μηχανικοό. 

Επει8ή όμως ο τομέας της ηχορύπανσης καλύπτεται επ! του παρόντος 

μερικώς με προσωπικό που ήδη υπηρετε( στο τμήμα και ασχολείται με 
την ηχορύπανση στο εργασιακό περιβάλλον, λόγω των πιεστικών 

προτεραιοτήτων σε άλλους τομείς (ρύπανση των νερών, του αέρα και 
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της γης) καθορίστηκαν στην περίπτωση αυτή τα προσόντα της χημικής 

μηχανικής ή χημείας για την κάλυψη των σημερινών επειγουσών 
αναγκών της υπηρεσίας. 

6. Ενόψει των πιο πάνω:-

{ α) η δυνατότητα υποβολής αίτησης από μέρους άλλων ειδικοτήτων 

για τη θέση αυτή εξαρτάται βασικά από τις ανάγκες της 
υπηρεσίας και 

(β} δεν υπάρχει λόγος σήμερα για αναθεώρηση της σχετικής 
απόψασης και επαναπροκήρυξη της θέσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 1990 't'Ου Υπουργού Οικονομικών 
κ. Γεώργιου Συρίμη σ't'ην ερώ'<ηση ΕΔ' 352, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 
1989, '\'ου ΒουλεU't'ή εκλογικής περιφtρειας Λευκωσίας κ. πt ... ρου 
Σ,,.υλιανού. 

«Στο Κυβερνητικό Εργατικό Προσωπικό που απασχολείται με σόστημα 

βάρδιας από πολλά χρόνια τώρα, παραχωρείται αποζημίωση τόσο για νυκτερινή 
εργασ(α όσο και για εργασ(α κατά τα απογεύματα του Σαββάτου και τις 
Κυριακές. Το ποσό αυτής της αποζημίωσης είναι ενσωματωμένο στο ωρομίσθιο 
των εργατών που εργάζονται με το σύστημα βάρδιας. Τέτοια κατηγορία 
εργοδοτουμένων είναι οι εργάτες του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας που 
απασχολοόνται στους αερολιμένες. Το ύψος της αποζημίωσης των εν λόγω 
εργατών για ωράριο βάρδιας είναι σήμερα 18.6% περίπου. 

Οι μισθοί, τα επι8όματα και οι άλλοι όροι απασχόλησης των κυβερνητικών 
εργατών καθορ!ζονται μέσω διαπραγματεύσεων και διαβουλεύσεων μεταξύ της 
κυβέρνησης και των συντεχνιών των κυβερνητικών εργατών στα πλα(σια της 
Μικτής Εργατικής Επιτροπής. Με τον (διο τρόπο συμφωνούνται και οποιεσδήποτε 

μεταβολές στα ισχόοντα επίπεδα των όρων απασχόλησης.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα θέματα του κεψαλαίου Δ αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 
Φεβρουαρίου 1990, στις 4 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

( 1) Ο περί Τουρκοχυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα} 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

(2) Ο περί Εταιρειών {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
(3) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 1989. 

(4) Ο περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών {Τροποποιητικός) Νόμος του' 989. 
(5) Ο περί ΠροUπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου Νόμος του 1990. 
(6) Ο περί ΠροUπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

Νόμος του 1990. 

(7) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κεντρικού Σψαγείου Νόμος του 1990. 
(8) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

Νόμος του 1990. 

(9) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 
του 1990. 
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(10) Ο περί Προϋπολογισμοό του Ταμείου Δημοσίων Δανείων Νόμος του 

1990. 
(11) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 57) του 1989. 
(12) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

1989. 
(13) Ο περί Τερματ_ισμδi\ Απασχολήσεως (Τροποποιητικός} Νόμος του 

- - 1989. - ---

(14) Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός} (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
(15) Ο περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(16) Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατο!ξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1988. 
(Πρόταση νόμου). 

(17) Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατάξεις} (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

(18) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
(19) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου}. 
(20) Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Εσπερινών Σχολείων Μέσης 

Εκπαί3ευσης Κανονισμοί του 1990. 
(21) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικαί 

Προσφυγαί) Κανονισμοί του 1990. 
(22) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα} Κανονισμοί του 

1990. 
(23) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Αποζημίωσις} Κανονισμοί του 

1990. 
(24) Οι περί Εθελοντών lπαξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας 

Κανονισμοί του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατο!θεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

( 1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 3ραστηριότητες μέλους ή 
μελών της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων 

ΔΗ.ΣΙ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 'Εργων για 
το θέμα που αναφέρεται ως «Αγορά εξοπλισμού στοιβασ(ας από την 
Αρχή Λψένων Κόπρου»: 

(Αυτεπο!γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -
(α} «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία, προβλήματα και προοπτικές». 

(Θέμα εγραφέν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι
νωνιών και Έργων). (13.10.88) 
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(β) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία ως επιμέρους τομέας της 
κυπριακής οικονομ(ας - ιστορ(α, ανάγκες και προοπτικές)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. 
Χρυσοστόμου). (20.10.88). 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσ(ας για την 
προστασ(α του φuσικοό περιβάλλοντος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

(5) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη επ(λυσης κατά προτεραιότητα του προ
βλήματος του οδικού 8ικτύου και των άλλων προβλημάτων της περιοχής 
Ορεινής της Επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού 
της περιοχής αυτής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). (23.7.87). 
(6) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι ανωμαλίες που παρου
σιάζονται στη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου και η 
ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση των 
επιπτώσεων πάνω στους άμεσα ενδιαφερομένους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 
(7) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

αναφ/:ρεται ως «Θέμα Μάριου Μαξιούτψ>. 

(8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η διαμάχη και ο σάλος 
που παρατηpε(ται τελεuτα(α ανάμεσα στις φρουταρίες και τα παντο
πωλε(α ως προς τον τρόπο και το ωράριο λειτουργίας τους και η 

εξεύρεση τρόπων επίλυσης τογ JJέματος>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ) 
(20.4.1989). 

(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 

απασχολούν τους Κόπριους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμοό\ι 
να επιστρέφουν στην Κύπρο>). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ) (16.3.1989). 

(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ 
και η κήρυξή,.του σε εθνικό πάρκο>>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχαήλ Θεοδούλου) (7.5.1987) 
( 11) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς 
περιορισμό μεταφορά και 8ιάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη 
Κύπρο)), . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 
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(12) 'Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Πεpιβ&λλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως (<Δάσος Αθαλάσσας: ΠpοστασCα, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεόμονα της_Λευκωσίας)), 

( Θέμ.Χ εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Π αpισινοό εκ μέpους 
της Κοινοβουλευτικής Ομ&8ας του ΔΗ.ΣΎ.). (2.2.1989). 

Ο Βουλευτής κ. Γιανν&κης Ομήpου ζητ& την εγγpαφή του πιο κ&τω 
θέματος:-

(( Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμού Διαρίζοu παρά το γεγονός 
ότι παpαμένουν ανεκπλήpωτες οι κυβεpνητικές υποσχέσεις για κατασκευή 

' λ' .... ' ' ή φραyματος που να χα υπτει τις αpοευτικες αναγκες της περιοχ ς>). 

Η εισήγηση είναι όπως παpαπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτpοπή Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Δημήτpης Ηλι&8ης ζητ& την εγγpαφή του πιο κ&τω θέματος: 

«Οι πληpοφοpίες για pαγ8αία αύξηση των εποίκων στην κατεχόμενη Κύπpο 
και μαζική παραχώρηση της ψευ8ο'ίθαγέvειας του κατοχικού καθεστώτος και η 
κυβεpνητική αντιμετώπιση της εξέλιξης». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παpαπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτpο-
πή Εξωτερικών και συζητηθεί κατά προτεραιότητα. 

lπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Αν8pέας Δημητpι&8ης ζητ& την εγγpαφή των πιο κ&τω 8υο 
θεμάτων: 

(1) ι<Το πpόβλημα που αντιμετωπίζουν οι απόφοιτοι των Παι8αγωγικών 
Ακα8ημιών Ελλ&8ας για μόνιμο 8ιοpισμό στη Δημοτική Εκπαί8ευση». 

Ο κ. Δημητpι&8ης εισηγείται όπως το θέμα αυτό παpαπεμφθεί στην 
Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Παι8είας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγκpίνεται και παpαπέμπεται. 

Ο ί8ιος Βουλευτής ζητ& την εγγpαφή του: 

(2) ι<Η αναγκ«ιmytΉ<--ΌJ'~νταξης των_ει8ικώv--αvfϋφUΛακων σε μόνιμες 
οργανικές θέσεις μόνιμων αστυφυλάκων». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παpαπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτpο
πή Εσωτεpικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 
Είναι γpαμμένο το θέμα από πενταετίας, κύpιε Πpόε8pεl 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΑΙ Είναι γpαμμένο. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Πεpίπου. Παpαπλήσιο. 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να κληθ'εί λοιπόν η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών να το εξετάσει. 
Εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΙ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ 

υπάρχει εισήγηση για εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

~<Ο κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές δραστηριότητες μέλους ή μελών 
της κυβέρνησης». 

Ο χ. Χατζηδημητρίου. 
Τ. ΧΝΊ'.ΖΗΔΗΜΗΤΡΊΟΎ': 

Κύριε Γ/ρόεδρε, επειδή το θέμα είναι και πολύ σοβαρό αλλά και ιδιάζον, η 
παράκληση θα ήταν να οριστεί η συζήτησή του προ ημερήσιας διάταξης ως ειδικό 
πολιτικό θέμα και πρόσθετη εισήγηση είναι να παραμείνει η συζήτηση στο 
επ(πε8ο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναί. Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΎ'ΜΠΟΎ'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να εγγραφεί το θέμα. Ύ' ποστηρtζουμε 
όπως το θέμα αυτό παραπεμφθεt στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, η 

οποtα να καλέσει τον "<Χρμόδιο Ύ'πουργό να απαντήσει στις καταγγελtες που έχουν 
οι συvά8ελφοι που εγγράφουν το θέμα, για να τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 
~-----

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεt το θέμα να αργοπορήσέι περισσότερο και δε 
δεχόμεθα τις απόψεις του κυβερνώντος κόμματος γιcCνα κληθεt ο Ύ'πουργός στην 
αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Πιστεύουμε ότι η συζήτηση πρέπει να γίνει 
στο επ(πε8ο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και συμφωνούμε να θεωρηθε( επε(γον 

και να συζητηθεί την επόμενη Πέμπτη. Δηλαδή να προταχθεί των υπόλοιπων 
θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ. Προ της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υποστηρίζουμε ότι το θέμα πρέπει να χαρακτηριστεί ως θέμα 
επειγούσης φύσεως και να τύχει προτεραιότητας. Δε νομίζω ότι είναι θέμα που 
πρέπει να παραπεμφθεt σε οποιαδήποτε Επιτροπή, διότι το θέμα δεν είναι 
τεχνικό, αλλά είναι καθαρώς πολιτικό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
/ 

Λοιπόν, αν είναι ..... 
Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΎ'ΜΠΟΎ'ΡΗΣ: 

Η άποψή μας ήταν ότι ε(ναι καλύτερα να πάει στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών, για να ακολουθήσουμε μια ορθόδοξη διαδικασία. Αν όμως 
οι τρεις πλευρές της Βουλής επιμένουν να πά~ι απευθεtας στη Βουλή, δεν έχουμε 
ένσταση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση καταρχήν, παραπέμπεται μ 1 αυτό τον τρόπο. • 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Θα /:λεγα, κόριε Πρόεδρε, ότι μπορεί να ειδοποιηθεί ο Υπουργός ως προς την 
ημl:ρα συζήτησης του θ/:ματος τοότου, κι έχει το δικαίωμα να μιλήσει επ( του 
θέματος από το Βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ καλά. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Για να υπάρχει 8ιαφάνεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό μάλιστα είναι και μια καλή αρχή να υλοποιηθοόν ορισμ/:νες άλλες 

σκέψεις. 

Οι Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. Λευκωσίας και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος / -· 
του ίδιου κόμματος ζητοόν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

.κΗ- δέσμη των προβλημάτων που η ακριτική κοινότητα Πόργου αντι
μετωπίζει». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτρο
πή Εσωτερικών. 

lπάρχει ένσταση; 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ι\όριε Πρόεδρε, πριν περίπου 15 μέρες απέστειλα επιστολή και ζητοόσα την 
εγγραφή του. Είναι λίγο καθυστερημένο το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΎ' ΛΙΑΝΟΎ': 

Ενεγράψαμε γενικότερο θέμα. Βρήκα μια απάντηση του κ. Κληρίδη κι 
επομένως παρακαλούμε να εξεταστούν ταυτόχρονα και τα 8υο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωρα(α, να εξεταστούν από κοινού. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, δεν έχει σημασία ποιος το έγραψε πρωτότερα. Σημασ(α /:χει 
να λυθούν τα προβλήματα του Πύργου και όχι να 8ημιουργούμε εντυπώσεις, κύριε 

Κληρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, παραπέμπονται και τα δυο θέματα στην Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανοό ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι πρόσφατες προαγωγές 32 επιστατών στο Τμήμα Δημόσιων Έργων». 
Η εισήγηση είναι όπως το θ/:μα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

/ 
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lπάρχει ένσταση; 

Ε ι ~ ι 1 θ' ,_ , 
φοσον οεν uπαρχεt ενσταση, το εμα εγγρα.φεται και παpαπεμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 1.05 μετά τα μεσάνυχτα) 

Οι ακόλοuθοι Βοuλεu"<ές uπέγpαφαν "<Ον κα"<άλογο "<ων παpόν"<ων με 
αλφαβη"<ική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιοόττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Ανηπpόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1. 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) Προσωρινές Διατάξεις Νόμος του 1989>>, η 
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σύντομη συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γαλανός, Ι. Μάτσης, Χρ. Κουρτελλάρης, 
Δ. Ηλιάδης, Π. Στυλιανού, Γλ. Κληρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Μ. Πουμπουρής, 
Α. Μαρκίδης και Σ. Χατζηγιάννης) και αναβολή του θέματος για την επόμενη 
συνεΟρια του Σώματος. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1990» και έγκριση αυτού σε Νόμο. 

3. Έκθεση για τα σχέδια νόμου 1) «0 περί τ-i)ς Καταργήσεως του περί της 
Πρώτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989 και επαναφοράς σε 
ισχύ των προηγούμενων προνοιών του / Αρθρου 111 του Συντάγματος Νόμος του 
1990» (πρόταση νόμου), 2) «0 περί Πολιτικού Γάμου του 1990», 3) Ο περί 
Απόπειρας Συνδιαλλαγής και Πνευματικής Λύσης του Γάμου Νόμος του 1990», 
4) «0 περί Οικογενειακών Δικαστηρίων Νόμος του 1990» και Έκθεση για το 
θέμα «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού του κυπριακού οικογενειακοό δικαίου με βάση 

τις διεθνώς παραδεκτές αρχές δικαίου και την ιq:ότητα των δύο φύλων». 

3(α) Διεξαγωγή συζήτησης (Γλ. Κληρίδης, Α. Γαλανός, Πρόεδρος) πάνω σε 

διαδικαστικό θέμα μετά από εισήγηση του κ. Γλ. Κληρίδη ότι πρέπει πρώτα να 
συζητήσει το Σώμα το θέμα των απειλών της Ιεράς Συνόδου εναντίον της Βουλής 

και οι αγορεύσεις που ακολΡύθησαν στο πιο πάνω θέμα (Γλ. Κληρίδης, Α. 
Γαλανός, Μ. Πουμπουρής και Τ. Χάτζηδημητρίου). 

3(β) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν πάνω στα σχ~δια νόμου και 
την Έκθεση (Α. Παναγιώτου, Ν. Αναστασιάδης, Γλ. Κληρίδης, Α. Γαλανός,. Μ. 

Παπαπέτρου, Ε. Ευσταθίου, Π. Στυλιανού, Α. Μαρκίδης, Μ. Χριστοφίδης, Ζ. 

Τουλούρας, Α. Μαθηκολώνης, Α. Ψυλλίδης, Α. Φάντης και Α. Δημητριάδης), 
απόρριψη της πρότασης νόμου, ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση 
της Έκθεσης. 

4. Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της 
Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων (Ονομασίαι Προελεύσεως Οίνων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

5. Έκθεση για τον Κανονισμό «0 περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Δέ><ατη όγδοη σειρά) Κανονισμός του 1990» 
και έγκριση αυτού. 

6. 'Εκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί· Ρυθμίσεως και Ελέγχου της 
Βιομηχανίας Αμπελουργικών Προϊόντων (Καθορισμός και Έλεγχος Οίνων) (Τρο

ποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 
7. Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 
8. Ερωτήσεις Βουλευτών (Η διοχέτευση λυμάτων στη θαλάσσια περιοχή 

Λεμ€:σού - Η μείωση του αριθμού των απασχολούμενων γιατρών στο Ωτορινολα
ρυγγολpγικό Τμήμα του Νοσοκομείου Λευκωσίας - Η βελτίωση του χωματό
δροfιου 'Συκόπετρας-Προφήτη Ηλία). 

9. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το αίτημα του Συμβου
λίου Βελτιώσεως Δαλιού για την ανέγερση κοινοτικού μεγάρου - Ο διαχωρισμός 
των οικοπέδων στο Κίτι - Το αποχετευτικό σχέδιο στο Παλαιχώρι - Το πρόβλημα 
για την κανονική καταβολή των δόσεων προς τους πρόσφυγες που έκτισαν σε 

ιδιόκτητα και κυβερνητικά οικόπεδα - Το αίτημα της κοινότητας Χολέτρια για 

εφαρμογή του αναδασμού - Η έγκριση για προκήρυξη προσφορών από το Τμήμα 
Αναδασμού για την κατασκευή δρόμων - Η εγκατάσταση τηλεφώνων στη 
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Δρομολαξιά -Ο έλεγχος της ρόπανσης του περιβάλλοντος που προέρχεται από 
βιομηχανικές πηγές - Η παραχώρηση αποζημίωσης στο κυβερνητικό εργατικό 

προσωπικό που απασχολείται με σ1'ιστημα βάρ8ιας τόσο για νυκτερινή εργασία 

όσο και για εργασ(α κατά τα απογεύματα του Σαββάτου και τις Κυριακές. 

10. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή τους στις αρμό8ιες Κοινο
βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμοό Διαρίζου παρά το 

γεγονός ότι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για 
κατασκευή φράγματος που να καλόπτει τις αρ8ευτικές ανάγκες της 

περιοχής>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή Γ. Ομήρου). 

(β) «Οι πληροφορίες για ραγ8αία αόξηση των εποίκων στην κατεχόμενη 

Κόπρο και μαζική παραχώρηση της ψευ8ο'ίθαγένειας του κατοχικοό 

καθεστώτος και η κυβερνητική αντιμετώπιση της εξέλιξης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή Δ. Ηλιά8η). 

(γ) «Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι απόφοιτοι των Παι8αγωγικών 
Ακα8ημιών Ελλά8ας για μόνιμο 8ιορισμό στη Δημοτική Εκπαί8ευση» 
και 

(8) «Η αναγκαιότητα της ένταξης των ει8ικών αστυφυλάκων σε μόνιμες 
οργανικές θέσεις μόνιμων αστυφυλάκων>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή Α. Δημητριά8η). 

(ε) «Η 8έσμη των προβλημάτων που η ακριτική κοινότητα Πόργου 

αντιμετωπίζεη), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή του ΔΗΚΟ περιφέρειας 

Λεuκωσ!αι; και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του !8ιου κόμμα
τος). 

(στ) «Οι πρόσφατες προαγωγές 32 επιστατών στο Τμήμα Δημόσιων 
Έργων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή Π. Στυλιανοό). 

11. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ ' και παραπομπ~ του στην ολομέλεια του 
Σώματος ως επείγον του ακόλουθου θέματος: 

«0 κυβερνητικός μηχανισμός και οι πολιτικές 8ραστηριότητες μέλους ή μελών της 
κυβέρνησης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κοινοβουλευτικών κομμάτων ΔΗΣΥ, 
ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφε(ο της Κυπρ~ακής Δημοκρατ(ας, Λεuκωσ(α, 

/ Ι ι 
' 
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Πρακτικά της Βουλής τωv Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρ(αση 22ης Φεβρουαρ(ου 1990 
(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 20) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνε8ρ(ας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ να 8ιαπιστωθει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτ(α, έντιμε κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιθανό να είναι κάπως παράτυπο, αλλά είναι πολύ σοβαρό 

και επε(γον. Η κυβέρνηση έχει κατακλύσει την Επιτροπή Οικονομικών με 

συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, παρόλο που η Βουλή προει8οπο(ησε περ( 
του εναντ(ον. Δηλα8ή προϋπολογισμούς άνω των .l:15 εκ. Κάτι πρέπει να γ(νει, 

γιατ( υπάρχει σαφής 8έσμευση της Κυπριακής Κυβέρνησης να σταματήσει η 

κατάθεση των συμπληρωματικών προUπολογισμών. 

Αυτό το οπο(ο γ!νεται ε(ναι κατά παράβαση της υπόσχεσης, 8ιότι και οι 

προUπολογισμοί του κράτους που στάληκαν ήταν τεχνητοί και συμπιεσμένοι 
ξεπίτηδες, χωρίς να αντανακλούν τους πραγματικοός προUπολογισμούς. 

Επομένως ζητούμε, αν συμφωνούν και τα άλλα κόμματα, να υπενθυμίσουμε, 
ως Βουλή, ο Πρόε8ρος του Σώματος, την κυβέρνηση ότι 8εν μπορε( να συνεχ(σει 

αυτή την τακτική της και να παραβιάζει τη σαφή υπόσχεσή της προς το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ε(ναι για άλλο θέμα, κύριε Πρόε8ρε. 

(1815) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ξέρω, βεβαίως ε(ναι παράτυπο, πολύ σωστά είπατε, ότι έρχεται. αυτό το 

θέμα μ' αυτό τον τρόπο. Αν όμως είναι η επιθυμία των κομμάτων να προχωρήσω 
προς οποια8ήποτε ενέργεια, ευχαρίστως θα το κάμω. Δεν ξέρω όμως πρώτα επί 

αυτού του θέματος αν υπάρχει κάποιος που θέλει να τοποθετηθεί. Αν όχι, τότε θα 

το βάλω στη σύνο8ο των αρχηγών των κομμάτων, αν 8εν είναι έτοιμα τα κόμματα 

αυτή τη στιγμή να τοποθετηθούν. 

Οκ. Ιερο8ιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόε8ρε, είναι γεγονός ότι είχαμε ρητή υπόσχεση ότι 8εν 

πρόκειται να παρουσιαστε( το φαινόμενο να κατατίθενται μαζικά συμπληρωμα
τικοί προUπολογισμοί και φαίνεται ότι κατατίθενται, παρόλο που είναι αρχή του 

χρόνου. Και πρέπει, πιστεύω, το Σώμα να 8ώσει το μήνυμα ότι η Βουλή 8ε θα 

συνεχίσει να απο8έχεται. αυτή την τακτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι θέμα πάvω στο οποίο έχει τοποθετηθεί η Επιτροπή 
Οικονομικών στις συζητήσεις των προΟπολογισμών και νομίζω να παραπεμφθεί 
στην Επιτροπή Οικονομικών, να φέρει σχετική εισήγηση προς το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι θέμα Επιτροπής Οικονομικών, 8ι.ότι, όπως είπατε, η Επιτροπή 

Οικονομικών έχει τοποθετηθεί. Αν το Σώμα αισθάνεται ότι αυτή η τακτική 8εν 

πρέπει να ακολουθηθεί, νομίζω να ανατεθεί στον Πρόε8ρο ... 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εξαρτάται και από τα νομοσχέ8ια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όπως νομίζετε. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απ' ό,τι έχω υπολογίσει μέσα σε 1 1/2 μήνα έχουν 
κατατεθεί προUπολογισμοί συμπληρωματικοί άνω των 1::12 εκ., ίσως κοντά στα 

1::15 εκ. Αντιλαμβάνεστε τι μπορεί να γίνει μέχρι το τέλος του έτους, αν συνεχίσει 
αυτός ο ρυθμός. Είναι κάτι που πραγματικά αλλοιώνει πλήρως την πρόθεση που 

είχε η Βουλή, όταν ψήφιζε τους τακτικούς προΟπολογισμούς και την υπόσχεση της 

κυβέρνησης. Πρέπει να αντιληφθεί η κυβέρνηση ότι 8εσμεύεται 8ιά των 

υποσχέσεών της έναντι του Σώματος και ότι 8εν μπορεί να παίζει με τη Βουλή 

αναλόγως των περιστάσεων και αναλόγως του τι συμφέρει σε μια 8ε8ομένη 

στιγμή. Είναι πράγματι σαφής περιφρόνηση η αθέτηση της υπόσχεσης προς το 

Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να ακούσουμε και τον Πρόε8ρο της Επιτροπής Οικονομικών. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι 8ικαίωμα της κάθε πλευράς να εγείρει οποιο8ήποτε 

θέμα που κατά την άποψή της υπάρχει για να το συζητήσει το Σώμα. Έχω 
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όμως την εντύπωση ότι η γενική τοποθέτηση της μη αποστολής συμπληρω

ματικών προUπολογισμών 8εv είν.αι ορθ-ή αντίκριση του θέματος. Εξαρτάται τι 
συμπληρωματικός προUπολογισμός έρχεται. Για παρά8ειγμα στα εκατομμύρια 

αυτά στάληκαν f2,650,000, έτσι πρόχειρα που θυμούμαι, για προUπολογισμό 
ημικρατικού οργανισμού, τον οποίο η (8ια η Βουλή ενέκρινε. Και ήρθε ο 

συμπληρωματικός προUπολογισμός για να 8οθεί το ποσό. Κατά συνέπεια 
εξαρτάται από το ποια νομοσχέ8ια έρχονται. Ενώ ως προς τη θέση που βάζει ο 

κ. Γαλανός, για έργα τα οπο(α θα μπορούσαν να προνοηθούν στους προϋπο

λογισμούς και 8εν προUπολογ(στηκαν, η Βουλή θα πρέπει να πάρει θέση πάνω σ' 
αυτό και προσωπικά θα έλεγα να μην ψηφιστούν. Αλλά εξαρτάται από το τι 

νομοσχέ8ια έρχονται. Και είναι μ' αυτό το κριτήριο ή8η που η Επιτροπ'ή 

Οικονομικών εξετάζει τους Βιάφορους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς που 
κατατ(θενται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Με κάλυψε ο Πρόε8ρος της Επιτροπ'ής, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, βεβαίως υπάρχουν εξαιρέσεις. Αλλά ο κανόνας είναι ότι ο 

μεγάλος αριθμός των προUπολογισμών που έρχονται είναι για έργα τα οποία 8εν 
προνο'ήθηκαν στους προϋπολογισμούς. Και 8εν εlvαι πολύ απλό να απορρίπτει η 

Βουλ'ή, 8ιότι 8ημιουργούνται εντυπώσεις στο λαό ότι στέλλονται προGπολογισμοί 

για πολλά έργα από πλευράς κυβέρνησης και απορρίπτονται από τη Βουλ'ή. Είναι 

θέμα κάποιας 8έσμευσης από πλευράς κυβέρνησης και ταυτόχρονα είναι θέμα της 

οικονομικ'ής πολιτικ'ής της κυβέρνησης, αν θα συνεχίσει να είναι εκείνη την οποία 

παρουσίασε κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προϋπολογισμών. Διότι κάποια 
κόμματα ψ'ήφισαν τους προUπολογισμούς με βάση κάποιες υποσχέσεις από την 
κυβέρνηση. Και εμείς σ'ήμερα βλέπουμε ότι παραβιάζονται κατάφωρα. 

Αλλά, όπως εισηγηθ'ήκατε, να το 8ούμε με συγκεκριμένα παρα8είγματα, αν 

θέλετε, στη σύσκεψη των κοινοβουλευτικώ\ι εκπροσώπων και εκεί να αποφα.σί

σοuμε πώς αναγκάζουμε την κυβέρνηση να σεβαστε! κάποιες υποχρεώσεις της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλούσα σ' αυτ'ή τη σύσκεψη να είναι και ο Πρόε8ρος της 
Επιτροπ'ής Οικονομικών, ο οποίος και μπορεί να μας 8ώσει τις σωστές πληρο

φορίες. Δε8ομένου ότι θα λείπουν οι αρχηγοί των κομμάτων στο εξωτερικό, η 

πρώτη συνε8ρ(α των αρχηγών των κομμάτων που θα γ(νει μετά την επάνο8ο να 
γίνει και μ' αυτό το θέμα και με την παρουσία του Προέ8ρου της Επιτροπ'ής 

Οικονομικών. Αν συμφωνείτε με αυτ'ή την τοποθέτηση, να προχωρ'ήσουμε. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θα 'ήθελα να αναφερθώ σε &:λλο θέμα που 8εν έχει σχέση με τους 
προUπολογισμούς, κύριε Πρόε8ρε, πριν από την έναρξη της κανονικ'ής 8ια8ικασίας 

των εργασιών της Βουλής. Έχει την πε~ασμένη Παρασκευή, ε8ώ και 6 μέρες 
από σ'ήμερα, παράνομα συλληφθεί ο Ελληνοκύπριος φοιτητ'ής Νίκος Νικολ&ου από 

1 
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τις ούτω καλούμενες τουρκοκυπριακές αρχές. Και παράνομα συνεχ(ζει να 
κρατε(ται. Ε(ναι εισήγησή μου προς το Προε8ρε(ο του Σώματος, αν βεβα(ως και 

οι υπόλοιποι σuνά.Οελφοι συμφωνούν, να εξουσιο8οτηθεί όπως ενεργήσει τάχιστα 

με όλα τα στη 8ιάθεσή του μέτρα και μέσα, συνεργαζόμενος με την Εκτελεστική 

Εξοuσ(α φυσικά, ειτε προς την κατεύθυνση των Ηνωμένων Εθνών είτε προς 
οποια8ήποτε άλλη αρμό8ια αρχή ή κατεόθυνση, ώστε να επιταχυνθε( η απελευ

θέρωση του Ελληνοκύπριου φοιτητή Νίκου Νικολάου ο οποίος, επαναλαμβάνω, 
παράνομα συνελήφθη και παράνομα κατακρατείται από το παράνομο κρατ(Οιο του 
Ντενκτάς μέχρι σήμερα. Δε θα πρέπει η Βουλή να μείνει σιωπηλή, κύριε 

0

Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Σ(γουρα, κόριε Πρόε8ρε, συμφωνούμε με το συνά8ελφο Σολωμή και σ(γουρα η 
Βουλή θα πρέπει να βοηθήσει, όσο ε(ναι 8υνατό, σε συνεργασία με την Εκτελε
στική Εξουσία, για να απελευθερωθε( ο Ν(κος Νικολάου που κρατείται πράγματι 
παράνομα από το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Είναι και η 8ική μας η θέση, κύριε Πρόε8ρε, ότι πρέπει να κάνουμε 

συντονισμένες ενέργειες με την Εκτελεστική Εξουσ(α, κυρίως προς την κατεόθυνση 

των Ηνωμένων Εθνών, έτσι που να απελευθερωθεί ο Νlκος Νικολάου και να 

8ώσουμε το μήνυμα ότι αυτό το Σώμα 8ε μένει ασυγκίνητο μπροστά στις 

αυθαιρεσίες των κατοχικών Ουνάμεων που παράνομα βρίσκονται στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, θέλουμε και εμείς να ενώσουμε τη φωνή μας μ' αυτή όλων 

των άλλων κοινοβουλευτικών εκπροσώπων υπέρ της 8ραστηριοποίησης της Βουλής 
για την απελευθέρωση του συλληφθέντος φοιτητή Νίκου Νικολάου από τις 
κατοχικές Οuvάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, παράλληλα μ' αυτά τα 8ιαβήματά σας, θα ήταν σκόπιμο να 
κάμετε επέμβαση και υπέρ του Μαρωνίτη 8ι8ασκάλου Ιωσήφ Παόλου, ο οπο(ος 

για έναν ολόκληρο τώρα χρόνο κρατε(ται παράνομα και οι 8ικο( του με αγωνία 8εν 

ξέρουν ποια είναι η τόχη του, παρά τα 8ιαβήματα τα οποία έγιναν. Θα ήταν ορθή 
8ια0ικασία και ορθό να ενΟιαφερόσασταν και για εκείνον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, απλώς για ενημlρωση του Σώματος. Κατόπιν παράκλησης 
των γονέων του νέου, επικοινώνησα χθες με τα Ηνωμένα Έθνη, με τον κ. Χούτερ, 
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διότι ο ><. Καμιλιόν απουσιάζει, και μου δόθηκε η διαβεβάίωση εκ μέρους των 
Ηνωμένων Εθνών ότι θα καταβάλουν κάθε προσπάθεια πρώτο για vα τον 
επισκεφθούν, να δουν πού κρατείται, τις συνθήκες υπό τις οποίες κρατείται και 

δεύτερο για να μεριμνήσουν για την ταχύτερη δυνατή απελευθέρωσή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα αναφερθώ στο θέμα το οποίο τέθηκε και συμφωνώ 
απόλυτα. Αυτή όμως είναι μια πτυχή μόνο. Υπάρχει μια άλλη πτυχή, κατά τη 
γνώμη μου πολύ σοβαρότερη, η οποία πρέπει στο κατάλληλο στάδιο να 
απασχολήσει το Σώμα. Όπως ε(8αμε και στην περίπτωση των γυναικών και 
φαίνεται ότι και σ, αυτ'ή την περίπτωση το ίδιο θα γίνει, θα καταδικαστούν από 
τα ψευδοδικαστήρια και μετά ενδεχομένως θα απολυθούν. 

Και το Σώμα, σε κάποιο στάδιο και στο κατάλληλο στάδιο, πρέπει να πάρει 
επίσημη θέση πάνω σ' αυτή την ενέργεια του ψευδοκαθεστώτος 1 για να κάμει τη 
δουλειά τη σωστή και να διακηρύξει την επίσημη θέση του έναντι όλου του 
κόσμου. Και είναι πολύ σοβαρό θέμα, γι 1 αυτό δεν πρέπει να αρκούμαστε μόνο 
στην απελευθέρωση και να χωνεύουμε την καταδίκη από το ψευδοκαθεστώς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ όλες τις πλευρές του Σώματος και για τις τρεις περιπτώσεις. 

Όμως θα παρακαλούσα, όταν θα εγε(ρονται τέτοια θέματα, αν ε(ναι 8υνατό να 

ει8οποιε(ται το Προε8ρειο εκ των προτέρων, για να μπορώ να τα εισάγω στην 
ημερήσια διάταξη. όπως ξέρετε, είναι μεταξύ των δικαιωμάτων του Προέδρου να 
Όισάξει θέματα, για να έχουν υπόψη τους όλες οι πλευρές. Πάντως ευχαριστώ για 
όλα αυτά τα θέματα και θα συμμορφωθώ με τις αποφάσεις του Σώματος. 

Όπως έχει αποφασιστεί στην προηγούμενη συνεδρία, προ της ημερήσιας 

διάταξης θα συζητηθεί το θέμα «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 
δραστηριότητες μέλους ή μελών της κυβέρνησης». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 

των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

Πριν δώσω το λόγο πρώτα στον εκπρόσωπο του ΔΗ.ΣΥ., θα ήθελα να 

8ιαλύσω μια εικόνα η οποLα έχει σχηματιστε( από ορισμένα δημοσιεύματα, ότι 
κλήθηκε ο Υπουργός Εσωτερικών στο Σώμα και αρνήθηκε να παρευρεθεί. Αυτό 
δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Απλώς ειδοποιήθηκε ο Υπουργός, αν ο 

(8ιος νομ(ζει και αν θέλει να απαντήσει σε τυχόν θέματα τα οποLα θα εγεpθοόν, 

ότι έχει αυτό το δικαίωμα. Σε καμιά περίπτωση η Βουλή δεν απαίτησε από τον 
Υπουργό. 'Αρα δεν υπάρχει θέμα περιφρόνησης της Βουλής, διότι σε καμιά 

περίπτωση δεν τέθηκε ως εντολή της Βουλής προς τον Υπουργό να προσέλθει στο 

Σώμα. 

Ο κ. Κληρίδης έχει το λόγο. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, το θέμα το οποίο θα εξετάσει η Βουλή 
των Αντιπροσώπων σήμερα είναι ένα θέμα τεράστιας σημασίας. Εμείς δεν 

ανάγουμε το θέμα στο κατά πόσο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ή οποιοδήποτε 
μέλος της Εκτελεστικής Εξουσίας θέλει να ιδρύσει κόμμα, αλλά στο αν δικαιούται 
είτε ο Πρόεδρος είτε οποιοσδήποτε Υπουργός να χρησιμοποιεί τις κρατικές 
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υπηρεσ(ες για να προωθήσει τη δημιουργ(α κόμματος. Αυτό λοιπόν πρέπει να 

ε(ναt το θέμα που θα μας απασχολήσει. 

Γνωρ(ζω ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατ(ας στις προεκλογικές του συγκεντρώ

σεις διακήρυξε ότι δε θα κάμει κόμμα. Αν έχει αλλάξει γνώμη ο κ. Πρόεδρος, 
δικα(ωμά του ε(ναι. Και πολ(της της Δημοκρατ(ας ε(ναι και Πρόεδρος της 

Δημοκρατ(ας. Αλλά εκε(νο που με εκπλήττει ε(ναι γιατ( να υπάρχει το κρυφό 

σχολειό. Δε βρισκόμαστε σε περ(οδο τουρκικής κατοχής. Δεν ε(ναι η περ(οδος 
που έλεγαν: «Απ' έξω μαυροφόρα απελπισιά, πικρής σκλαβιάς χειροπιαστό 

σκοτάδι», αλλά υποτ(θεται ότι ε(ναι η περίοδος της Δημοκρατ(ας. 

Γιατ( λοιπόν ο συνωμοτικός τρόπος της χρήσης αστυνομικών οργάνων; Γιατί 

ο συνωμοτικός τρόπος χρησιμοποίησης κρατικών υπηρεσιών, για να γ(νει κάτι το 
οποίο και φυσικό ε!ναι και Οικα{ωμα έχει οποιοσδήποτε πολιτευόμενος, ε!τε 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας είτε Υπουργός είναι, να το πράξει. Πιστεύω λοιπόν 
πως σ' αυτό το σημε!ο πρέπει το Σώμα αυτό να εγκύψει σε βάθος και σε πλάτος. 
Και να δούμε αν πράγματι υπάρχουν ενέργειες οι οπο(ες μας ΟιΟουν ως Βουλ'ής το 

δικα(ωμα να ασχολούμαστε μ' αυτό το θέμα. 

Ο (διος ο Πρόεδρος, τον οπο(ο το μικρό πολιτικό γραφείο του κόμματός μου 

είδε με τη δική μου παρουσία, αρνείται ότι έχει δώσει οδηγίες ή ότι ο (διος 
σκοπεύει να δημιουργήσει κόμμα. Η άρνηση όμως του κ. Προέδρου -και δε θέλω 

σ' αυτό το στάδιο να εμπλακώ σε συζήτηση αν τη δέχομαι ή αν δεν τη δέχομαι

δε φα(νεται να ταυτίζετ0<ι με τις ενέργειες ορισμένων Υπουργών. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών εψές ακόμη στη Σωτήρα είχε συνάντηση, στην 
οπο(α προσκλ-/jθηκαν ορισμένοι κάτοιχοι της Σωτήρας, μεταξύ των οπο(ωv και 
Οικός μας οπαδός του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο οπο!ος με ρώτησε αν πρέπει 

να πάει. Και του είπα: ((Ασφαλώς θα πάεις και θα μου πεις τι γίνεται.>> Και 

αφού πήγε, μου έστειλε σήμερα σημείωμα του τι γ(νεται. Με την παρουσία και 
του αστυνομικού διευθυντή της περιοχής προσηλύτιζαν στο κρυφό σχολειό και 
έλεγαν ότι θα δημιουργήσουν το κόμμα της Δημοκρατικής Αναγέννησης ή 

Ανανέωσης ή Αναδιάπλασης, αν θέλετε. Ο Θεός να τους φωτ(σει να γεννήσουν. 

Δε με ενδιαφέρει το όνομα το οποίο θέλουν να δώσουν στο εκκολαπτόμενο ή υπό 
εκκόλαψη κόμμα. Με ενδιαφέρει ο τρόπος με τον οποίο γ(νεται ο προσηλυτισμός. 

Ένα δεύτερο κροόσμα το οπο!ο εί8αμε είναι να ι.8ρόονται ομά8ες αντιστα

σιακών. Εναντίον ποιων θα αντισταθοόν, αν είναι πρώην αΙJτιστασιακοί; Είναι 

νυν αντιστασιακο(; Και αυτό δε με ενδιαφέρει. Αλλά οι ομάδες αυτές 
κατευθόνονται. από τους αστυνομικοός 8ι.ευθυντές των περιοχών και λέγουν στις 

8ι.ακηρόξεις τους ότι θα κάμουμε ομά8ες αντιστασιακών, για να υποστηρίξουμε 
την πολιτική του Προέδρου της Δημοκρατ(ας. Μα πρέπει να ε(ναι και λ(γο 

αφελε(ς, γιατ( δημιουργούν την εικόνα ότι η πλειοψηφ(α του κυπριακού λαού 

αντιτιθεται προς την πολιτική του Προέδρου και ότι χρειάζεται να γίνοι ομάδα 

αντιστασιακών για να την υποστηρίξουν. Και όμως στέλλονται προσκλήσεις, 

8ημιουργοόνται. σόλλογοt αντιστασιακών και 8ήθεν προετοιμάζεται το έ8αφος, 

όταν έρθει εκε(νη η μεγάλη στιγμή, να εξαγγελθε( ότι γεννήθηκε το νέο κόμμα, το 

κόμμα της Δημοκρατικής Αναδιάρθωσης. 

Κύριοι, μπορε( να δ(δω κάποιο τόνο εύθυμο. ας μην παρασυρθε(τε όμως από 

<"ον εύθυμο τόνο που δ(δω. Το θέμα ε(ναι πολύ σοβαρό, γιατ(, όπως είπα, 

υπάρχουν δυστυχώς σοβαρές καταγγελ(ες ότι χρησιμοποιούνται και αθέμιτα μέσα, 

προσεγγίζονται αστυνομικοί στους οπο!ους αφήνουν να νοηθε( ότι, αν ενταχθοόν 
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στο νέο κόμμα ή στους νέους αντιστασι.ακοός, τότε θα έχουν και ορισμένα 
ευεργετήματα. Και υπάρχουν 8υστυχώς ακόμα και πληροφορίες ότι προσεγγί

ζονται και άτομα τα οποία έχουν ((δούναι και λαβείν>) με την κυβέρνηση και στα 
οποία αφήνεται σαφώς να νοηθεί ότι τα ((λαβε(VJ> τους θα είναι καλύτερα και θα 
μειωθούν τα «δοόναι>> τους, αν ενταχθούν σ' αυτή την κίνηση. 

Κόρι.οι Βουλευτές, στη σόντομη αυτή εισαγωγή που κάνω του θέματος θα 

επαναλάβω τις θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ο Δημοκρατικός Συναγερ

μός εξαρχής είπε ευθαρσώς και κατηγορηματικά στον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας: 

«Αν θέλεις να κάμεις κόμμα, κάμε το εκ του φανεροό, αλλά μην τολμήσεις να 
χρησιμοποιήσεις τις κρατικές υπηρεσίες>>. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πρόσθεσε: 
«Αν οι. Ύπουργοί σου θέλουν να κάμουν κόμμα και θέλεις να τους ανεχτείς, 

8ικαίωμά σου είναι, αλλά μην τους επιτρέψεις να χρησιμοποιήσουν τις κυβερνη
τικές υπηρεσίες». Πάνω σ' αυτό το σημείο ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα είναι 
αμείλικτος κάι θα θέσει όχι μια φορά το θέμα, αλλά επανειλημμένα, μέχρις ότου 

δούμε . ότι σταμάτησαν όλες αυτές οι κατά τρόπο συνωμοτικό ενέργειες για τη 
8ημιουργία κόμματος. Θέλω ακόμα να τονίσω ότι σαν κόμμα εμείς θέσαμε 
υπεράνω των κομματικών συμφερόντων το χειρισμό του εθνικού μας προβλήματος. 
Όμως αυτή η πολιτική μας 8εν πρέπει να νομιστεί επί στιγμής ότι θα μας 

υποχρεώσει ή μας αναγκάζει επί θεμάτων άλλων πέρα από το εθνικό να μην 
είμαστε μια αμε(λικτη αντιπολίτευση, όπως θα είμαστε και στο εθνικό, αν 
8ιαφωνήσουμε με τους χειρισμούς και τη γραμμή. 

Πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι., ότι σημερα αυτη η Βουλη πρέπει να στε(λεt ένα 
πολύ καθαρό μήνυμα και προς τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας και προς τους 

Υπουργούς. Και μερικοί εξ αυτών λέγουν ότι συμβουλεύουν τον Πρόε8ρο να 

προχωρήσει στη 8ημιοuργία κόμματος. Να τον συμβουλεύσουν, να το προχω

ρησουν, να μετρήσουν τα κουκιά τους και. τα ποσοστά τους, αλλά να μη 
χρησιμοποιήσουν τις 8ημόσιες υπηρεσίες για την προώθηση του κόμματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε: Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδε:λφοι, τ(θεται. πράγματι ένα τεράστιο 

θέμα αρχής με πάρα πολύ σοβαρές συνέπειες για τον ί8ιο τον Πρόε8ρο της 

Δημοκρατ!ας, τον κ. Βασι.λε(ου, αλλά και. για την πολιτική ζωη στην Κύπρο και 
το επίπε8ο της πολιτικής συμπεριφοράς που θα θέλαμε να υπάρχει σ' αυτό τον 
τόπο. Λέγουμε όλοι μας ότι σήμερα η Κύπρος είναι μια ευρωπαϊκή, πολυ

κομματική, πλουραλιστική κοινωνία και πολιτεία και Δημοκρατία. Αλλά για να 
είμαστε πράγματι μια ευρωπαϊκή Δημοκρατία, πρέπει να τηρούμε κάποιους 
απαραίτητους όρους συμπεριφοράς, όσον αφορά την εξάσκηση αυτής της 8ημο

κρατ[ας και τα 8ημοκρατικά βιώματα που θέλουμε να υπάρχουν σ' αυτό τον 

τόπο. 

Ο κ. Βασιλείου εκλέγηκε Πρόε8ρος με την υποστήριξη του ΑΚΕΛ. Αλλά 
οπωσ8ήποτε εκλέγηκε ως ανεξάρτητος Πρόε8ρος της Δημοκρατίας και θέλει 
ακόμα να ονομάζεται «ανεξάρτητος». Έχει. κάθε: Οι.κα(ωμα ο κ. Βασι.λε(ου, ο 
οποίος σήμερα εξασφαλίζει κάποια πλεονεκτήματα από κάποιες πλευρές ένεκα 
αυτής της ανεξαρτησίας, να προχωρήσει στο να 8ημιουργήσει το 8ικό τοu κόμμα, 

καθαρά και ωραία, και να αναλάβει αυτές τις ευθύνες από τη 8ημιοuργία του 
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κόμματός του, αφού πράγματι, όπως λέχθηκε, μετρήσει τις δυνάμεις του. 'Οπως 

εξάλλου ο κάθε πολίτης αυτής της Δημοκρατίας, αν επιθυμεί, μπορεί να 
8ημιουργήσει κόμμα. Όμως εκείνο το οποίο είναι πραγματικά ανεπίτρεπτο, 

είναι να χρησιμοποιείται ο κρατικός μηχανισμός για να 8ημιουργήσει κόμμα του κ. 

Προέ8ρου και ακόμα χειρότερα να χρησιμοποιοόνται τα σώματα ασφαλείας των 

οποίων το αυστηρό καθήκον είναι η τήρηση της τάξης και που 8ια8ραματίζουν 

έναν πάρα πολό σοβαρό ρόλο προς αυτή την κατεόθυνση. Είναι επίσης 

ανεπίτρεπτο βέβαια οι διάφοροι Υπουργοί να χρησιμοποιούν αυτά τα σώματα 
ασφαλείας και τους άλλους κρατικοός υπαλλήλους για τη 8ημιουργία αυτοό του 

κόμματος. Αυτή η τακτική, α~τή η νοοτροπία συγκρούεται μετωπικά με οποια-

8ήποτε αρχή χρηστής 8ιοίκησης και αξιοκρατίας σ' αυτό τον τόπο. Στην 
πραγματικότητα όμως μποροόμε να λέμε θεωρητικά ότι γίνεται αυτό το πράγμα 

και μπορεί ο κ. Πρόεδρος, όπως ανέφερε στα πολιτικά γραφεία και στις διάφορες 

συναντήσεις που είχε με τα κόμματα, να είναι αμέτοχος αυτής της προσπάθειας. 

Να προσέξουμε όμως, κόριοι συνά8ελφοι. Και θα θέλαμε ο ί8ιος ο κ. 

Πρόε8ρος να λάβει αυτά που θα λεχθοόν σήμερα σ' αυτή τη Βουλή, σ' αυτό το 

Σώμα, πάρα πολό σοβαρά υπόψη και με πάρα πολλή προσοχή. Η Κόπρος είναι 

μικρό μέρος. Τίποτε κρυφό υπό τον κυπριακό ήλιο. Η πραγματικότητα είναι ότι, 
παρόλες τις 8ιαψεόσεις του Προέ8ρου της Δημοκρατίας, καθημερινά πληθαίνουν οι 

διάφορες οργανώσεις αντιστασιακών ή συλλόγων ή οι διάφορες άλλες λέσχες. 

Είναι γνωστές οι προσπ&θειες που γίνονται, είναι γνωστά τα μέλη, είναι γvωστο( 
οι υποστηρικτές, είναι γνωστά τα καταστατικά, είναι γνωστά αυτά που λέγονται 
στους διάφορους που προσπαθούν να προσηλυτίσουν προς την κατεύθυνση του νέου 

κόμματος του κ. Προέδρου. Είναι μια τεράστια προσπάθεια που γίνεται με 

πράγματι συνωμοτικό τρόπο και εκείνο το οποίο αναμένεται είναι η μεγάλη 

στιγμή που θα υψωθεί, όπως είπε ο κ. Κληρί8>1ς προηγουμένως, η σημαία του 
Παλαιών Πατρών Γερμανού και θα ανακηρυχθε( το κόμμα αυτό, το ανανεωτικό, 

το κόμμα το οπο(ο, όπως αναφέρεται σ / αυτές τις συσκέψεις, θα αποτελέσει τον 
κόριο μοχλό της πολιτικής ζωής του τόπου. Τα μέσα τα οποία μετέρχονται σ' 
αυτή την προσπάθεια είναι ποικίλα. Και είναι πολυποίκιλη η προσέγγιση 

αναλόγως των οπα8ών των 8ιάφορων κομμάτων. Εις μεν τους οπα8ούς και τα 

στελέχη του Δημοκρατικού Κόμματος λέγεται ότι: Ξέρετε αυτό το κόμμα θα 
γίνει, για να ισχυροποιηθεί ο χώρος του κέντρου. Στους οπα8οός της ΕΔΕΚ 

συνήθως λέγεται ότι: Ξέρετε αυτό το κόμμα έχει να 8ια8ραματίσει σοβαρό 

αντιστασιακό ρόλο και γ(νεται για να χτυπήσουμε τη Λερνα(α '18ρα του 

φασισμού, αν ξανασηκώσει κεφάλι. Προς τις 8εξιές κατευθόνσεις λέγεται ότι αυτό 
το κόμμα γ(νεται, για να πολεμήσει κομμουνιστικές τάσεις. Προς τις αριστερές 

τάσεις, αριστερά κόμματα, λέγεται ότι αυτό το κόμμα ε!ναι για να κτυπηθεL η 
ΕΟΚΑ Β' ή ο φασισμός ή οποια8ήποτε αντικομμουνιστική προσπάθεια. Στον 
καθένα λέγεται εκεLνο το επιχε(ρημα που πιστεύουν οι 8ιάφοροι που προωθούν 

αυτό το κόμμα ότι θα είναι το καλότερο 8όλωμα, για να 8ημιουργήσει εκείνα τα 

εχέγγυα, να 8ημιουργήσει εκείνα τα κίνητρα να εγγραφεί στο κόμμα. 

Αν όμως έφτανε αυτή η προσέγγιση απλώς μέχρι της κιν8υνολογίας προς τους 

οπα8οός των 8ιάφορων κομμάτων, το θέμα 8ε θα ήταν τόσο σοβαρό. Εκείνο που 
κάνει 't'O θέμα ποΜ σοβαρότερο είναι η προσπάθεια εξαγοράς συνει8ήσεων. 
Δηλα8ή -το ξέρετε- αν θέλετε πραγματικά να βοηθηθεί η επαγγελματική ανέλιξή 
σας, αν θέλετε προαγωγές, αν θέλετε μεταθέσεις ή αν θέλετε να ε(σαστε 

ευνοοόμενοι της σημερινής κυβέρνησης της αλλαγής, θα πρέπει να εγγραφείτε στο 
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κόμμα του κ. Προέ8ρου και θα πρέπει να εξασφαλίσετε ξέρετε γρήγορα θέση, 

γιατ( το καραβάνι προχωρεί και να μην το χάσετε, Σίγουρα υπάρχει μεγάλη 

ευθύνη στους Υπουργούς εκείνους οι οποίοι προωθούν αυτές τις καταστάσεις. Και 
επαναλαμβάνω ο τόπος είναι μικρός και γνωρίζουμε και πρόσωπα και πράγματα 

και παρα8ε(γματα και, όπως λέχθηκε και από τον προηγοόμενο ομιλητή, απ' όλα 

τα κόμματα μετέχουν σ' αυτή την κατάσταση, πολλές φορές με ο8ηγ(ες όλων των 

κομμάτων, απλώς για να αναφέρουν αργότερα το τι γίνεται. Επομένως πάρα 
πολλο( απ' αυτούς που η κατάσταση αυτή πιστεύει ότι έχει προσηλυτ(σει, απλώς 

μετέχουν, για να αναφέρουν αργότερα στα κόμματά τους το τι γίνεται εκε( μέσα. 
Όμως το ότι ο κ. Πρόε8ρος παρουσιάζεται αμέτοχος και το ότι κάποιοι 
"Υπουργοί κινοόν τα νήματα 8εν απαλλάσσει τον Πρόε8ρο κ. Βασιλείου από την 
πραγματική ευθόνη αυτής της κατάστασης. Και ε8ώ 8ιαφωνώ με τον κ. Κληρ(8η 

που είπε ότι 8εν είναι έτοιμος να απο8ώσει ευθόνες στον Πρόε8ρο της Δημοκρα

τίας, τον κ. Βασιλείου, και 8εν είναι σε θέση να πει ή 8ε θέλει να πει σήμερα αν 
πράγματι 8έχεται τις εξηγήσεις του ότι 8εν έχει καμιά σχέση. Μα 8εν είναι αυτό 

το πρόβλημα. Δεν είναι αυτό το θέμα. Το θέμα είναι ότι ο κ. Βασιλείου έχει 

ευθύνη γι' αυτή την κατάσταση, 8ιότι είναι αυτός που 8ι.ορίζει τους Τπουρyούς. 
Αυτός 8ιορ(ζει και αυτός έχει τη 8υνατότητα να παόσει τους Ύπουργοός. 

Επομένως είναι στο χέρι του κ. Προέ8ρου, αν πραγματικά θεωρεί αυτή την 
κατάσταση ανεπίτρεπτη ή αν 8ε θέλει να παpουσιάζει το ότι 8ημιουργε( κόμμα, 
να σταματήσει αυτή την κατάσταση. Να θέσει τέρμα σ' αυτή την κατάσταση και 

να απαγορεύσει στους Υπουργούς του να προχωρούν προς αυτή την κατεύθυνση. 
Δεν μπορεί ο κ. Βασιλείου να κρόβεται πίσω από τον α' ή β' "Υπουργό και να 
παρουσιάζεται αθώα περιστερά, ότι 8εv έχει καμιά dχέση με το κόμμα το οποίο 
γίνεται εν ονόματί του και εξ ονόματός του. Κόριος υπεόθυνος αυτής της 

κατάστασης ε(ναι ο κ. Βασιλείου. Και εlvαι προτιμότερο, παρά να προσπαθε( να 

παρελκύει την κατάσταση και να ρίχνει στάχτη στα μάτια των πολιτικών 

κομμάτων ή των πολιτικών ηγετών που θέτουν κατά καιρούς αυτό το θέμα, να 
8ηλώσει κατηγορηματικά, να 8ηλώσει ξεκάθαρα και τίμια και ωρα(α και ειλικρινά 

ότι, ξέρετε, μάλιστα θέλώ να κάμω κόμμα και θέλω να αναμετρηθώ στον πολιτικό 

και στον κομματικό στίβο και είμαι έτοιμος να αναλάβω τις ευθόνες μου. 

Επομένως, για μας τουλάχιστο, 8εν τίθεται θιμα ή του "Υπουργού Εσωτε

ρικών ή του Ύπουργοό Ύγε(ας ή οποιου8ήποτε άλλου Ύπουργοό. Τίθεται θέμα 
πολιτικών ευθυνών του Προέ8ρου της Δημοκρατίας, 8ιότι είναι υπεόθυνος για τις 

πράξεις ή τις παραλείψεις των "Υπουργών του. Δε θέλω να πω πολό περισσότερα, 
8ιότι τα μηνόματα πιστεόω ~χουν 8οθε(. Όμως θέλουμε και εμείς με τη σειρά 

μας σαν Δημοκρατικό Κόμμα, 8ιότι ο κόριος στόχος αυτής της προσπάθειας και 

εκεl που προσπαθούν να αλιεύσουν ανεπιτυχώς είναι το Δημοκρατικό Κόμμα, να 
8ώσουμε και εμείς από τη θέση μιχς αυτό το μήνυμα: Ότι αυτή η συζήτηση 
σήμερα ενέχει μορφή τελευταίας προει8οπο(ησης προς την κυβέρνηση του κ. 

Βασιλείου ότι τα εν τη Βουλή κόμματα, αλλά και η Βουλή στο σόνολό της, 8εν 
είναι 8ιατεθειμένα να επιτρέψουν να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση της 8ιαφθοράς 
συvει8ήσεων, της επιρροής προσώπων, της χρησιμοποίησης του κρατικοό μηχανι
σμοό προς την κατεόθυνση · 8ημιουργ(ας ενός κόμματος. Προς οποια8ήποτε 

κατεύθυνίrη και αν στρέφετcαι αυτό το κόμμα και οποιον8ήποτε και αν υπο
στηρίζει. Διότι μ' αυτό τον τρόπο καταστρέφουμε τα χρηστά ήθη αυτοό του 
τόπου και μετατρεπόμαστε σε «Δημοκρατία τόπου μπανάνας.» Γι 

1 
αυτό το 

λόγο, αυτή η τελευταία προει8οπο(ηση γίνεται προς την κατεόθυνση του να 
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σταματήσουν αυτές οι ενέργειες, να μη ριχτεί στάχτη στα μάτια μας ότι «ξέρετε, 
είναι κάποιες προσπάθειες που θα σβήσουν σιγά-σιγά και λάβαμε: σοβαρά αυτά τα 
πράγματα υπόψη μας» και αργότερα να ξαναφουντώσει η προσπάθειά τους. Αν 

δε γίνει σεβαστό το μήνυμα το οποίο δίδεται σήμερα, πιστεύω ότι η Βουλή αυτή, 
τα κόμματα σ' αυτή τη Βουλή e:ί;..ιαι έτοιμα να συνεργαστούν και 8ιά νομοθετικών 
μέτρων, αλλά και δ'ιά πολλών άλλων μέτρων, για να γίνει καταληπτό στους 

κυβερνώντες σήμερα ότι 8εν μπορούν Ψνα συνεχίσουν κάτι που κτυπά αυτούς τους 
κανόνες της χρηστής διοίκησης που οι ίδιοι κανονικά έπρεπε να προσπαθούν να 
επιβάλουν σ' αυτό τον τόπο. Αντιβα(νει προς κάθε ε(δους δεοντολογ(α, αλλά 
ταυτόχρονα αντιβαίνει αυτή η προσπάθεια του Προέδρου Βασιλείου προς κάθε 

προεκλογική διακήρυξή του περ( αξιοκρατίας σ' αυτό τον τόπο η προσπάθεια που 
γίνεται εν κρυπτώ για τη δημιουργ(α του Προεδρικού Βασιλικού Κόμματος. Γι' 

αυτό το λόγο επαναλαμβάνουμε ακόμα μια φορά ότι δεν πρόκειται να δεχτούμε 
σιωπηρά αυτή την κατάσταση, αλλά αυτή ε(ναι η τελευταία προειδοποίηση και 
ότι υπάρχουν τρόποι η Βουλή αυτή να δώσει καθαρά το μήνυμα ότι, αν συνεχιστε( 

αυτή η προσπάθεια, θα ληφθούν τα αναγκα(α εκε(να μέτρα- και τα μέτρα αυτά θα 

είναι σκληρά και αμε(λικτα- για να σταματήσει αυτή η προσπάθεια. 

Και ας μην επανέλθουμε στο παρελθόν ότι κάποτε γινόταν αυτό ή το άλλο 

και λοιπ&, δ'ιότι ου8ε(ς αναμάρτητος και. ουδ'είς αλάνθαστος. 

(Γέλια) 

Σημασία, επαναλαμβάνω, έχει, κύριοι συνάδελφοι, σήμερα αυτός ο τόπος να 
προχωρήσει με σωστ&; κριτήρια, με σωστή δ'εοντολογία και προς σωστές κατευ
θύνσεις χάριν της Ευρωπαϊκής Δημοκρατίας που όλοι πιστεύουμε πως πρέπει να 

δημιουργήσουμε. Και το ουδείς αναμάρτητος δεν κατευθυνόταν προς την κατεύ
θυνση των φίλων που χαμογέλασαν, διότι το ουδείς αναμάρτητος καλύπτει όλους 

σ' αυτό το Σώμα και δε χωρίζεται αυτό το Σώμα στους πραγματικά αναμάρ

τητους και στους αμαρτωλούς. Όλοι εδώ έχουμε (σως κάποια ευθύνη για τυχόν 
παραγοντισμούς του παρελθόντος. Γι' αυτό το λόγο να μη χωριζόμαστε σε δυο 

άλλες κατηγορ(ες, στους ειλικρινε(ς και στους ταρτούφους. 

Ευχαριστώ ποΜ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Πουμπουρής θα ήθελε να ε(ναι τελευτα(ος. 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο κ. Κληρίδης έχει ζητήσει το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρ!δης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή μιλούσαν περ( αμαρτιών, νόμισα ότι συζητού
<'αμε ξανά τα νομοσχέδια περ( γάμου. 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κληρ(δης έχει ιδια(τερη ευαισθησ(α στους αμαρτωλούς. 
Είναι ξεκάθαρο αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, ορθά αναφέρατε στην αρχή ότι 8εν έχει κληθεί επίσημα ο 

Υπουργός Εσωτερικών ή οποιοσ8ήποτε άλλος Υπουργός της κυβέρνησης για να 

παρευρεθεί στη σημερινή συνε8ρίαση του Σώματος που συζητά ένα θέμα πολιτικής 
τάξης για τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας και ολόκληρη την κυβέρνηση. Ελπίζαμε 
ότι θα είχαν την ευαισθησία να έρθουν στη Βουλή να παρακολουθήσουν ως 

ενΟιαφερόμενοι, ως πολιτικά υπεύθυνα πρόσωπα και σύμφωνα με την εισήγηση 
που υπήρχε, αν #Jελαν να έπαιρναν και το λόγο για να απαντούσαν, για να 
βρισκόμαστε σε ένα 8ιάλογο. Γιατί, αν υπάρχει κάτι για το οποίο έχει αξία το 

κοινοβοόλιο αυτό, σίγουρα 8εν είναι για τους μονόλογους οότε γιόι τις καταγγελίες 
ούτε για τις ομιλ(ες. Είναι για το Οι.άλογο που· μπορούμε να πετύχουμε ιΟιαίτερα 

μεταξό Νομοθετικής και Εκτελεστικής Εξουσίας. Και ι8ιαίτερα όταν συζητοόμε 

ένα θέμα που απασχολεί τον τύπο και το λαό για πάρα πολύ καιρό και που 

θεωρήσαμε επιβεβλημένο να μεταφέρουμε και στο βήμα της Βουλής. Να 

μεταφέρουμε ένα θέμα πολιτικής και ηθικής τάξης, να μεταφέρουμε τις καταγγε
λίες για τη χρησιμοποίηση του κράτους, της 8ημόσιας υπηρεσίας, της κρατικής 

μηχανής και μάλιστα στους πιο ευαίσθητους τομε(ς, με αντικειμενικό στόχο τη 

8ημιουργία πολιτικών οργανώσεων, με αντικειμενικό στόχο τη 8ημιουργ(α κυβερ
νητικοό κόμματος. 

Οι καταγγελ(ες αυτές 8εν ε(ναι η πρώτη φορά που γίνονται. Τις ανέγραψε ο 

τόπος και τις 8ιέψευσε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. 

Πολιτικά κόμματα τις κατάγγειλαν μέσα και έξω από τη Βουλή και 

συνάντησαν τη σκωπτική αντιμετώπιση από μέρους του Κυβερνητικού Εκπρο
σώπου. 

Μας είπε: Βλέπετε φαντάσματα. ΔιαφεόΟω ότι είπατε και θα εξακολου
θήσω να τα ΟιαψεύΟω κάθε φορά που αναφέρονται στον τόπο, ανεξάρτητα από το 

αν παρουσιάζονται ή όχι στοιχε(α, ανεξάρτητα ή όχι από το αν παρουσιάζονται 

μαρτυρ(ες. 

Όμως τα γεγονότα βοοόν. Υπάρχουν οι μαρτυρ(ες και ε(ναι πολλές. Και 

ακόμη περισσότερο ε(ναι γνωστό το σχέ8ιο που βρίσκεται υπό εκκόλαψη και μόνο 
άνθρωποι με μειωμένη συναίσθηση ευθόνης θα σιωποόσαν. Μόνο συνένοχοι της 

όλης επιχε(ρησης θα 8έχονταν να συντελέσουν στη νέα παραβ(αση των 8ημο

κρατικών θεσμών. Μόνο άνθρωποι .πωρωμένοι θα εγ(νοντο συνεργοί αυτής της 

νέας 8ιαστροφής της πολιτικής ζωής που παρατηρε(ται γόρω μας. · 

Έχει ακόμη το κόστος της η σημερινή αναφορά, γιατί ο κυβερνητικός 

μηχανισμός ε(ναι στα χέρια αυτών που θέλουν να τον εκμεταλλευτοόν προς όφελος 

των ι8ικών τους ως 8έλεαρ υποταγής, ως μέσο εξαγοράς ή συνεταιρισμοό και ως 
φόβητρο για όλους τους άλλους από τους οπο(ους απαιτοόν σιωπή και προσαρ

μογή. 

Ε(ναι 8υνατό να επιζητηθε( η εφαρμογή εκ8ικητικών σε βάρος μας ενεργειών, 

όχι φανερά ως άμεση πρόκληση, αλλά με ένα σιωπηλό και μεθο8ικό τρόπο που 8εν 
αwήvει ούτε μαρτυρίες ούτε αποτυπώματα. Και πάνω σ / αυτά υπάρχουν 

8εξιο:rέχνες με πλοόσια πείρα. 

Γνωρ(ζουμε τις 8υσκολίες του θέματος. Όμως εκείνο που βαρα(νει περισσό

τερο στη συνείΟησή μας ε(ναι το καθήκον μας έναντι του τόπου και έναντι της 
8ημοκρατ(ας. · 
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Έτσι έχουν ασκηθεί να ενεργούν οι άνθρωπο•' του Σ.Κ. ΕΔΕΚ και δεν 

πρόκειται να εγκαταλείψουν αυτ'ή την πορεία ως αληθινοί· άνθρωποι, ως αληθινοί 
δημοκράτες και πατριώτες. Μακριά από κάθε έννοια εξαγοράς και ωφελιμισμού 

θα σταθούν ξανά υπερασπιστές της δημοκρατίας και των δημοκρατικών θεσμών. 

Θα εργαστούν γιοι νοι υψώσουν ένα κράτος αμερόληπτο γιοι όλους τους πολίτες. 

Χρειάζεται θάρρος και σθένος όχι μόνο από εμάς που σ>}μεροι ανακινούμε το 

θέμοι, αλλά από τους πολλούς, τους απλούς ανθρώπους, μέσα κοιι έξω από τη 
δημόσια υπηρεσία, που δε θέλουν να εξαρτάται η ζω-ή τους από ένα χειρισμό, ένα 

νεύμα, μια εύνοια ή μια δυσμένεια. 

Οι κυβερνητικοί όμως παράγοντες έχουν διαφορεηκ'ή γνώμη. Φαίνεται νοι 

πιστεύουν ότι. οι δημόσιοι. υπάλληλοι και. ι.δια(τερα όσοι υπηρετούν στην αστυ
νομία, στα ει.δικά σώματα, οι υπ&λληλοι του Τπουργείου Εσωτερικών και. όσοι 
έρχονται σε εποιφ'ή με το Υπουργείο αυτό, αλλά και με άλλα Υπουργεία, είναι 
εύκολη λεία. Μόνιμος στόχος 'ήταν και οι πρόσφυγες, οι άστεγοι, οι φτωχοί, όσοι 
θέλουν μια άδειοι, κάποια βο'ήθεια για ένα μικρό η μεγάλο πρόβλημα. 

Μια καλοστημένη μηχαν'ή λειτουργούσε αιχμαλωσίας ανθρώπων και υπα
γωγ'ής τους μέσα στα πλοκάμια της μεγάλης επιχείρησης που λέγεται εκμετάλ
λευση του κράτους για το σχηματισμό πολιτικής κίνησης. Μπαίνει εύκολοι το 

ερώτημα: Γιατί ανακινούμε σ'ήμερα το ζ'ήτημα αυτό; Μοις υποχρεώνουν τα 
φαινόμενα και οι μαρτυρίες, που είνοιι πολλές κοιι συντριπτικές. Μοις υποχρεώνουν 

οι αλλεπάλληλες διαψεύσεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, αλλά και οι χειρι
σμοί του θέματος από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημοκροιτίοις. 

Ανακινούμε σ'ήμερα το ζ'ήτημα αυτό όσο είναι οικόμη καιρός, πριν προχωρ'ήσει 
περισσότερο το κακό, πριν μπούμε σε νέες περιπέτειες αχρείαστες για τον τόπο 
και επικίνδυνες γιοι την εθνικ'ή μοις υπόθεση. Δεν ανακινούμε θέμα μερίσματος 
στα αγαθά της εξουσίας. Ζητούμε την απρόσωπη, αντικεψενικ'ή μεταχείριση των 

ανθρώπων. 

Όπου υπάρχει δίκαιη μεταχείριση των πολιτών, υπάρχει κοιι η δικ'ή μοις 
υποστήριξη. Αν θέλετε και η δικ'ή μοις ικανοποίηση, γιατί στόχος μας είναι η 
στερέωση θεσμών για να επιβιώσει "C'O κράτος, για να ζήσει η Κύπρος. 

Και υπάρχουν τέτοιοι. τομείς, όπως οι εισαγωγικές στα ανώτερα ιδρύματα. 
Αυτούς τους αδιάβλητους θεσμούς τους επαινούμε και τους στηρίζουμε. Όμως 
υπάρχουν και οι άλλοι χώροι, διαβρωμένοι από τον υπολογισμό, το συμφέρον, τον 
καιροσκοπισμό. Κ\"ι όλα αυτά 'ήταν γνωστά στο λαό και τον γέμιζαν με 
απογοήτευση και απελπισία. 

Λίγη ιστορία γύρω από τους ανθρώπους κοιι τα γεγονότα θα φώτιζε καλύτερα 
το θέμα που συζητούμε. Όταν το ΑΚΕΛ αποφάσιζε νοι υποστηρίξει το Γιώργο 
Βασιλείου ως υποψ'ήφιο Πρόεδρο της Δημοκρατίας, χρησιμοποίησε ένα επιχείρημα 
που ήταν από τα πιο ισχυρά και που το πρόβαλλε προς τις άλλες πολιτικές 
δυνάμεις και προς το λαό. Ο Βασιλείου δεν είναι, μοις είπε, πολιτικό πρόσωπο. 
Θα αφιερωθεί στα κυβερνητικά του καθ>]κοντα κοιι θα τερματίσει την εκμετάλ

λευση του κρατικού μηχανισμού για προσωπικό, πολιτικό η κομματικό όφελος. 
Το επιχείρημα >]ταν πραγματικά δελεαστικό. Η εξυγίανση της δημόσιας ζω'ής και 
η αποκάθαρση του κράτους οιπ4 την κομματική εξάρτηση επιβεβλημένη. 

Σ' αυτό εδώ το Σώμα στηλιτεύσαμε την κυβέρνηση Κυπριανού για ό,τι εις 
βάρος του κράτους και προς όφελος 'του κόμματος έπραξε. Στηλιτεύσαμε τη 
δημιουργία κομματικού κράτους, ζητ'ήσαμε παύσεις Υπουργών και συστ'ήσαμε 
μέσα στις εκλογές AD HOC επιτροπές. 
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Λαός και κόμματα 8ιψούσαν για μια 8ίκαιη και αξιοκρατική 8ιακυβέρνηση. 

Τα κόμματα υποχρεώθηκαν να νομοθετήσουν, για να εμπο8ίσουν τη μονοπώληση 
του κράτους από μια α8ίστακτη κυβέρνηση. 

Νομοθέτησαν για το ΡΙΚ. Νομοθέτησαν για τους ημικρατικούς. Άσκησαν 
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Τα αποτελέσματα όμως ήταν πενιχρά, γιατί 8εν υπήρχε 

η πολιτική βούληση για αμερόληπτη 8ιακυβέρνηση. Τελικά το ΔΗ.ΚΟ. έχασε την 

εξουσία λόγω των σφαλμάτων, της κομματικοποίησης, αλλά και των καιροσκόπων 
που το περιέβαλαν. 

Το μάθημα το πήρε από το λαό. Δεν είχε πια νόημα η κριτική για πράξεις 
που συνέβησαν ακόμα και στις τελευταίες προε8ρικές εκλογές, γιατί τις έκρινε 

τελεσί/Ιικα ο λαός. 

Ένας όμως από τους πρωταγωνιστές της όλης επιχείρησης της κομματικο

ποίησης επί Κυπριανού ήταν ο για πολλά χρόνια Υπουργός Εσωτερικών κ. 
Βενιαμίν. Ένας άνθρωπος με εξαιρετικές ικανότητες, με γνώση του κρατικού 
μηχανισμού και της /ΙημοσιοUπαλληλικής νοοτροπίας, με πλούσια εμπειρία για τα 

χωριά και τα προβλήματά τους. Κοντά σε όλες τις πολύπλευρες αρμο8ιότητες 
του Υπουργείου του προστέθηκαν και 8ύο άλλες ψηφοφοριακής αξίας αρμο/Ιιό

τητες: οι πρόσφυγες με τις ανάγκες τ-οuς και οι τουρκοκυπριακές περιουσ(ες. Για 

όλα αυτά είχε άφθονα μέσα στη 8ιάθεσή του και πολλή /Ιιακριτική εξουσία. 

Ο κ. Βενιαμίν είχε όλα τα προσόντα για να εξελιχτεί σε έναν καλό Υπουργό. 
Είχε τη 8υνατότητα να προσφέρει υπηρεσίες στον τόπο και να τύχει γενικής 
αναγνώρισης και εκτίμησης. Όμως προτίμησε να αξιοποιήσει 8ιαφορετικά τα 

ταλέντα και τις ικανότητές του. Αναζήτησε εξαργύρωση των 8υνατοτήτων του 
τότε '!ρος όφελος του Προέ8ρου Κυπριανού και του κόμματός του. 

Ο ταλαντούχος και ικανός Υπουργός μπόρεσε μέσα από κοινοτάρχες και 
κοινοτικές αρχές, με αστυνομικούς και 8ημόσιους υπαλλήλους, να προωθήσει ένα 

σχέ8ιο που στέφθηκε με εξαιρετική επιτυχία: να ανεβάσει το ΔΗ.ΚΟ. από μια 

κατάσταση αφάνειας σε ποσοστά που ποτέ 8εv εlχε λογαριάσει. 

Στράτευσε προς όφελος του κόμματος ολόκληρο το Υπουργείο. Όταν 
κάποτε απομακρύνθηκε από το Υπουργείο, τούτο συνέβη γιατί έγινε πολύ ισχυρός 
και τον φοβήθηκε και ο ί8ιος ο Πρόε8ρός του. Ο αντικαταστάτης του /Ιεv είχε 

παρά να συνεχίσει τη λειτουργία της ί8ιας μηχανής, που ήταν στημένη από τον 
προκάτοχό του. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, τα απλά 
μέλη και στελέχη του, ένιωσαν έκπληξη, όταν πληροφορήθηκαν ότι ο κ. Βενιαμίν 

προορίζετο για Υπουργός Εσωτερικών στη νέα κυβέρνηση Βασιλείου. 

Κομματική αντιπροσωπεία έθεσε το θέμα ευθύς αμέσως μετά την εκλογή 
στον ί/Ιιο τον κ. Βασιλείου και στη συνέχεια έκαμε 8ημόσια 8ήλωση. Μετά από 
αυτά πήραμε πάρα πολλές 8ιαβεβαιώσεις. Μας ελέχθησαν πολλά για νέα περίο8ο 

και αντικειμενική 8ιακυβέρνηση. Τα πιστέψαμε, τερματίσαμε την αντιθεσή μας 
και προχωρήσαμε σε όσο μπορούσαμε πιο στενή συνεργασία μαζί τους. 

Όμως η ανοχή που επι8είξαμε απο/Ιείχτηκε αφέλεια, γιατί 8εν άργησε η 
πολιτική 8ραστηριοποίηση της κυβέρνησης με πρωταγωνιστή τον Υπουργό 
Εσωτερικών. Και η αφέλειά μας ήταν ακόμα μεγαλύτερη, όταν αρχίσαμε 

8ιαβήματα, είτε προς τον Πρόε8ρο είτε προς τον ί8ιο τον Υπουργό, για να τους 

καταγγείλουμε κινήσεις 8ημόσιων λειτουργών για ί8ρυση οργάνωσης με προοπτική 

τη 8ημιουργία νέου κόμματος. 
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, Όταν τους διαβιβ&ζαμε τις ανησυχ(ες και τις διαμαρτυp(ες μας, μας 
ζητούσαν στοιχεία, ωσάν να μη γνώριζαν τίποτα. 

/ 
Οταν 8ίνονταν στοιχεία, αυτά 

χρησιμοποιοόνταν για να λαμβ&νονται πιο μελετημένα μέτρα για μεγαλότερη 
απόκρυψη των σχεδίων και των κινήσεών τους, 

Το σχέδιο αρχικ& ήταν η προώθηση μιας νέας καπηλείας του ονόματος του 

Αρχιεπισκόπου Μακαρίου με την ίδρυση ομ&δων και οργανώσεων σε πόλεις και 

χωριά, με προοπτική τη συγκέντρωση ενός ποσοστού που προστιθέμενο σε κάποιες 
&λλες δυν&μεις θα διασφ&λιζε και τις μελλοντικές προεδρικές εκλογές. '1' στερα 
φα(νεται κρίθηκε ότι θα ήταν προσφορότερο αν χρησιμοποιε(το το αντιστασιακό 

προκάλυμμα, ένας τίτλος κι ένας χώρος τιμημένος που συνδεόταν με αγώνες και 

θυσίες εν&ντια στην ΕΟΚΑ Β' και το πραξικόπημα. Ο τίτλος του αντιστα
σιακού, που ήταν θελκτικός και τιμητικός, θα είχε πια 8uστυχώς και ένα 

συγκεκριμένο υλικό όφελος, με &μεσο αντίκρισμα την (δια την κυβερνητική εόνοια. 

Ξεκίνησε η κίνηση μέσα από τα γραφεία του Υπουργού με τους πιο στενά 
προσκείμενούς του ανθρώπους. 1Τ στερα απλώθηκε σε πόλεις και χωριά, κατά 

προτίμηση μέσα σε δημοκρατικοός χώρους. Και τότε έγινε το θαόμα. Οι 

αντιστασιακο( πληθόνθηκαν, έγιναν πολλοί, π&ρα πολλοί, τόσοι πολλο( που είναι 

πραγματικά αξιοθαύμαστο, άξιο περηφάνιας Υια τον καθένα που στάθηκε 
υπερασπιστής των δημοκρατικών δικαιωμάτων του λαού και αγωνίστηκε ενάντια 

στο φασισμό τις δύσκολες μέρες του Εοκαβιτισμού και του πραξικοπήματος, στην 
απαίσια και μακρ& περίοδο της προδοτικής Χοόντας. 

Και αλήθεια δεν είναι μικρή η ικανοποίηση για κ&θε δημοκρ&τη να βλέπει να 
συνωθοόνται τόσοι πολλοί στους προθ&λαμους της δημοκρατίας και της αντί

στασης. Όμως το γεγονός δημιουργεί και μελαγχολικές σκέψεις. Ποό ήταν όλοι 
αυτοί στις δόσκολες μέρες; Γιατ(, με την εξαίρεση ορισμένων που πρόσφεραν 
πραγματικά: υπηρεσlες, οι πολλο( δεν ήταν οότε στην αντ(σταση οότε στον 

αντιχουντικό αγώνα. 

Καθοδηγημένοι όλοι αυτοί από μια μυστήρια έμπνευση, εντελώς αυθόρμητα, 

χωρίς &λλη παρέμβαση, θα μας πει σίγουρα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ένιωθαν 
τα βήματ& τους να οδηγοόνται προς το Ύ'πουργε(ο Εσωτερικών. Εκεί η 

επιφοίτηση τους αποκ&λυπτε ότι υπήρχε η ηγεσία τους. Και επειδή ήταν 

αντιστασιακο(, ένιωσαν ξαφνικά και την ακαταμάχητη επιθυμ(α να υπερασπιστοόν 
και την πολιτική του Προέδρου Βασιλε!ου που θα πρέπει να ε(χε πλοόσια δράση 
στους δόσκολους καιροός του αντιχουντικού αγώνα, για να αισθάνονται πολιτική 

και ιδεολογική μαζί του σχέση. 

Πώς διαφορετικ& μποροόν να εξηγηθοόν όλες αυτές οι συμπτώσεις, η ίδρυση 

αντιστασιακών συλλόγων, ο ηγετικός ρόλος του lπουργοό Εσωτερικών, μαζt με 
τη συμμετοχή άλλων Υπουργών και η ταυτόχρονη υποστήριξη της πολιτικής του 

Προέδρου; 

Γιατί σόμφφνα με τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο όλα αυτ& δεν έχουν καμι& 
σχέση οότε με- την κυβέρνηση οότε με τον Πρόεδρο. Κι αν πρ&γματι δεν έχουν 

όλα αυτ& σχέση οότε με την κυβέρνηση οότε με τον Πρόεδρο, υπ&ρχει ένας &λλος 
τομέας δραστηριότητας που δεν μπορεί να ,ερμηνευθε( οότε με επιφοίτηση οότε με 
αυθορμητισμό. Αυτό αφορ& την αστυνομική δόναμη, το (διο το αρχηγείο, τα 

ειδικά σώματα, την ΚΤΠ, τους αξιωματικούς και πολλοός ακόμα απλοός 

αστυνομιχοός. 'Ολοι αuτοι δεν μποροόσαν να χινηθοόν από μόνοι τους. 'Ολοι 

αυτοί χρει&ζονταν μια διαταγή από την πολιτική ηγεσία για να δραστηριο

ποιηθούν. Και αυτό ήταν το ακαταμάχητο προσόν που διέθετε ο Υπουργός 

Εσωτερικών και σε προέκταση η κυβέρνηση Βασιλε(ου. 
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Έδωσε εντολές προς άνδρες της αστυνομικής Μναμης, ·ανώτερους και 

κατώτερους, για ανεύρεση αντιστασιακών και. στρατολόγησή τους. Ειδ'ι.χές 

8υνάμεις της αστυνομ(ας και. αστυνομικά αυτοχ!νητα κινητοποιήθηκαν στις πόλεις 
και στην ύπαιθρο για την επιστράτευση μελών και όπου υπήρχε ο διστ-αγμός ή η 
αποp!α εχρησιμοποι.ε(το το ψεύδ'ος. Μιλούσαν για ακομμάτιστη προσπάθεια, 
ανέφεραν ονόματα πολιτικών ηγετών που ε(χαν μια τιμημόνη συμμετοχή στους 

αγώνε§ του λαοό, για να προσελκύσουν τ!μιους αντιστασιακούς. Και όπου έλειπε 

ε(τε η θέληση ε!τε οι αvτιστασι.ακο!, εκεί έκαναν και κάτι άλλο. Έ8ι.vαν 
υποσχόσεις για διορισμούς, για χαριστικές πράξεις, για προβιβασμούς, ιδιαίτερα 
για τους αστυνομικούς, για ευvο"ίκές τοποθετήσεις, για λύση ατομικών ή τοπικών 

προβλημάτων. Μια νέα τεράστια μηχανή ηθικού εκβιασμού και διάβρωσης του 
λαού στήθηκε με κυβερνητική κάλυψη, με δημόσια χρήματα και κυβερνητική 
υποστήριξη. Και αυτό ήταν η αρχή του σχεδ(ου. Ίδρυση συλλόγων, στρατο
λόγηση μελών, στήσιμο μηχανισμού με άμεση επιδίωξη τη στήριξη της πολιτικής 
Βασιλε(ου. Αυτό ήταν το φανερό που όλοι βΜπαμε και όλοι αναγνωρίζαμε. 

Αν κοιτάξεις τα κείμενα της νέας οργάνωσης, θα δεις δημοκρατία, αντ(σταση, 
πατρ(δα. Αν όμως προχωρήσεις βαθύτερα θα δεις το κόμμα, την υποκρισία, το 
ψεύδος, την εξαγορά συνειδήσεων, την εξαχρείωση της Κόπρου, την υπόσκαψη των 
δημοκρατικών θεσμών. Εχε( που τέλειωναν οι σύλλογοι, άρχιζε το κόμμα. Σε 

αυτό ήταν μυημένοι οι λ(γοι, οι έμπιστοι, οι Βασιλειαχο(. Αυτο( που θα 
επιστράτευαν κάποιους μέσα από τους συνδ'έ:σμους, για να τους μετατρέψουν σε 

βάση του κόμματος. Θα επέλεγαν ανθρώπους εύκαμπτους και επιρρεπε!ς σε 
προσκολλήσεις η ακόμη και. ανυποφ!αστους, για να τους αναθέσουν καθήκοντα, για 
να τους μετατρέψουν σε δέκτες εντολών και καθοδήγησης. Σε αυτούς ελόχθη ότι 
γίνεται κόμμα που μάλιστα θα κατέλθει στις βουλευτικός εκλογός. Υπόσχοντο σε 
επώνυμους συμπερίληψη στο ψηφοδέλτιο και μάλιστα ψηλά στον κατάλογο για να 

ε(ναι σε εκλέξιμη θέση. Οι ενδιαφερόμενοι ήταν πολλοί. Ήταν άνθρωποι που 

προσκολλήθηκαν στο νέο Πρόεδρο και που τώρα αναζητούσαν θόσεις και αξιώ

ματα. 

Όμως αυτό δεν ήταν το μόνο σχέδιο των πρωταγωνιστών. Υπήρχε και όνα 
άλλο σενάριο που άρχισε να αναπτύσσεται, όταν εκδηλώθηκε αντ(δραση στην 

(δρυση ενός κυβερνητικού κόμματος. Και αυτό θα πρέπει να ενδιαφέρει ιδιαίτερα 

όλα τα κόμματα, γιατ( αφορά την (δια την έννοια της πολιτικής ζωής. Το 
σενάριο αυτό έλεγε, και παρακαλώ προσέξτε, ότι θα καθοδηγούνταν οι ψηφοφόροι

μέλη των συνδέσμων που ανήκουν σε διάφορα κόμματα, για να ψηφίσουν 

συγκεχριμόνα άτομα σε κάθε ψηφοδέλτιο ε(τε της δικής τους επιλογής ε(τε της 

δικής τους τοποθέτησης. Τούτο θα πρόσφερε τη δυνατότητα διάβρωσης όλων των 
κομμάτων και παρέμβασης σ' αυτά από ισχυρούς παράγοντες της κυβέρνησης. 

Η πολιτική ζωή, τα κόμματα, η Δημοχρατ(α θα ήταν πια πα(γνιο στα χέρια 
ορισμένων, κινούμενο στα χέρια των παρασκηνίων, υπόβαθρο για διάσπαση των 

κομμάτων και την εμφάνιση νέων θαυματοποιών. Αν επιτρέψουμε μια τέτοια 
εξέλιξη, η Κόπρος θα γ(νει πραγματικά μια διατεταγμένη Δημοχρατ(α του τόπου 
των διεφθαρμένων καθεστώτων που ε(ναι χαλά γνωστές ανά την υφήλιο. 

Ο Σύνδεσμος Δημοκρατικών Αντιστασιακών θα έδινε τα μέλη και στελέχη 
του κόμματος. Υπήρχε ταυτόχρονα και η διέξοδος σε όσους δε θα ήθελαν το νέο 
κόμμα ή δε θα ήθελαν ανάμειξη στο κόμμα, γιατ( υπάρχουν και τέτοιοι μέσα 

στους συλλόγους αυτούς που μπήκαν με καλή π(στη και καλή θέληση. Εχε(νοι θα 

όμεναν απλά μ<λη. Προκάλυψη και λίπασμα για οποιεσδήποτε άλλες δραστη
ριότητeς. 
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Έλειπε ακόμη η ιδεολογία και το πρόγραμμα. Όμως και αυτ& ήταν 
έτοιμα. Τα έδιναν οι καιροί και η μόδα. Βρέθηκε ακόμα και ο τίτλος. Τον 
δημοσίευσε πριν λίγο καιρό πρωινή εφημερίδα. 

Καταστατικό; Και αυτό έτοιμο. Αναζητήθηκαν καταστατικ& κομμ&των της 
Ευρώπης, κατ& προτίμηση της Γαλλίας και Γερμανίας. Το οικοδόμημα περίπου 
ήταν έτοιμο. Έμενε μόνο η εκδήλωσή του και η εμφ&νιση του νέου αρχηγού, που 
σίγουρα δεν ήταν και στα σχέδια ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 'Αλλος ήταν. Θα 
τον μ&θετε, όταν εκδηλωθεί -κι αν εκδηλωθεί, θα εκδηλωθεί με τους δικούς του 
τρόπους, όπως τους περιέγραψα προηγουμένως- ή μέχρις ότου εκδηλωθεί. 

Κάποια δημοσιεύματα, κ&ποιες εσωτερικές πολιτικές εξελίξεις οδήγησαν σε 

αναβολή, όχι σε ματαίωση, του όλου εγχειρήματος. Φυσικ& ακολούθησε και πάλι 
η δι&ψευση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, 

'Άκουσαν τη δι&ψευση οι Έλληνες της Κύπρου και μειδίασαν. Γιατί στο 
μεταξύ πληθύνθηκαν οι σόλλογοι, οι χορο(, οι συνεστιάσεις, οι δωρεές, οι 

περιοδείες και οι ομιλίες υπέρ της πολιτικής του Προέδρου και οι εμφανίσεις των 

μελών της αστυνομικής δ:ύναμης και φυσικά οι υποσχέσεις και οι προσχωρήσεις. 
Ο Κυβερνητικός όμως Εκπρόσωπος επιμένει ότι ο Πρόεδρος είναι &σχετος και ότι 

δ:ε σκοπεύει να κάμει κόμμα. Όμως αυτό που τώρα κινε(ται είναι κάτι που θα 

πρέπει να μας απασχολ'ήσει ιδ:ιαίτερα, γιατί συνδέεται με το πιο νευραλγικό 
Υπουργείο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Να υποθέσουμε ότι ο Υπουργός που ενεργεί σήμερα, κινείται εν αγνοία και 
παρ& τη θέληση του Προέδρου; Και αν έτσι έχουν τα πρ&γματα, τι σκέφτεται να 

κάνει; Γιατ( είναι το πιο εύκολο πράγμα, αν ήταν εν αγvο(α του, να 

αντιμετωπ(σει αυτή την απαράδεκτη κατάσταση. Θα μπορούσε να καλέσει τον 
Υπουργό, να τον επιπλήξει ε(τε ακόμα και να τον απολύσει, γιατί παραβαίνει 

τους όρους εντολής του και τον εκθέτει ανεπανόρθωτα. Να υποθέσουμε ότι ο 

Υπουργός Εσωτερικών ενεργεί για δικό του λογαριασμό; Για δημιουργία 

προσωπικής του δύναμης; Για ποιο όμως σκοπό; Για να εκβιάζει αύριο τον ίδιο 

τον Πρόεδρο; Ή για να προωθήσει δικά του, προσωπικά συμφέροντα; Αν και 
πάλι έτσι έχουν τα πράγματα, ο Πρόεδρος όφειλε να πάρει αποφασιστικά μέτρα, 
για να θέσει τέρμα σε μια κατάσταση που τον εκθέτει και τον υπονομεύει. 

Εφόσον όμως ο Πρόεδρος Βασιλείου αδρανεί και τον διατηρεί στη θέση του, 
είναι τούτο επαρκής απόδειξη ότι ο Υπουργός εργ&ζεται για λογαριασμό του. 

Ελπίζουμε να μην ισχυριστεί ο Πρόεδρος ότι δε γνωρίζει τι κ&νει ο κ. Υπουργός, 

γιατί δε ζει στο εξωτερικό. Η επίκληση της &γνοιας θα τον εκθέσει περισσότερο, 
θα θέσει ερωτήματα για την επάρκεια και την ειλικρ(νειά του. 

Αλλ& και στην περίπτωση που μέχρι σήμερα ο Πρόεδρος αγνοούσε τα πάντα, 
τώρα που τα μαθαίνει από τη συζήτηση στη Βουλή ελπίζουμε να αντιδρ&σει όπως 

πρέπει. Γιατ( θα πρέπει κάποτε να ξεκαθαριστε( αυτή η κατάσταση . . 

Λέχθηκε και προηγουμένως ότι θεωρητικ& όλοι στην Κύπρο δικαιούνται να 
κ&μουν κόμμα, χωρίς να μπορεί να τους εμποδίσει ή να τους κρίνει κανένας. Ο 

.ι Πρόεδρος όμως της Δημ~κρατίας που έχουμε σήμερα ανέλαβε προσωπική 
δέσμευση, την οποία μ&λιστα εξακολουθεί να επαναλαμβάνει, που σίγουρα δεν του 

επιτρέπει να προχωρήσει ού-t-ε ο ίδιος ούτε οι Τπουργο( του προς την κατεύθυνση 
αυτ'ή. 

Επίκεντρο της προεκλογικής εκστρατείας του Προέδρου Βασιλείου ήταν η 
π&ταξη της κομματικοποίησης και η δέσμευση ότι ο ίδιος θα έμενε αμέτοχος 
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κομματικής συμμετοχής. Επανειλημμtνα δήλωσε πριν και μετά τις εκλογtς ότι δε 
θα προχωρήσει στην ίδρυση κόμματος. Τώρα που Ύ'πουργοί του κινοόνται τόσο 

δραστήρια για τη δημιουργία κυβερνητικοό κόμματος, ποια θα είναι η θtση του; 
Δε γίνεται αναξιόπιστος ανάμεσα στο λαό; 

Και να μη μας πει ότι ο ίδιος δε θα κάνει κόμμα και δεν τον απασχολεί τι 

κάνουν οι Υπουργοί του, γιατί οι προφάσεις αυτές είναι Οιάτρητες και είναι ακόμη 
κάτι χειρότερο. Συνιστούν πονηρίες και θυμίζουν μικρά τεχνάσματα που εκθέτουν 

εκείνον που τα χρησιμοποιεί. Πώς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, που λtγει ότι 
είναι προασπιστής της ευνομίας, ανέχεται την επιστράτευση από τον ίΟιο τον 

Υπουργό του της αστυνομικής δόναμης σε έναν πολιτικό οργανισμό και πώς 

επιτρέπει να χρησιμοποιούνται αστυνομικοί για είσπραξη εισφορών; 

Γνωρίζει ακόμη ο Πρόεδρος ότι εισπριfχθηκαν χιλιάδες λίρες εισφορtς από 
ανθρώπους με τους οποίους άλλου είδους σχέσεις θα έπρεπε να είχε η αστυνομία; 

Η κατάσταση είναι πολύ σοβαρή και αν πράγματι εννοεί ο Πρόεδρος αυτά 

που λέγει θα πρέπει να πάρει άμεσα μέτρα, γιατί Οιαφορετικά θα φέρει ακέραιη 
την ευθύνη για ό,τι εκκολάπτεται μέσα από τον κυβερνητικό μηχανισμό. Αν 

επιμένει στην πορεία που τροχιοδρομήθηκε, τότε ας μην παραξενεόεται για την 
έντονη κριτικ'ή και αποQοκιμασία που θα υφίσταται από όλες τις πλευρές. Το 
θλιβερό είναι ότι μια. τtτοια εξtλιξη θα οδηγήσει τον τόπο σε περιπέτειες, θα 

οδηγήσει σε πολιτική κρίση και ένταση σε μια περίοδο εξαιρετικά κρίσιμη για το 
λαό και τον τόπο. Ελπίζουμε ότι έστω και την τελευταία στιγμ'ή θα 
συνειδητοποιήσει ο Πρόεδρος την κατάσταση και θα τερματίσει αυτή την 

απαρά8εκτ11) και αχρείαστη πορεία. 

Όμως εκείνους που σ'ήμερα συλλογιζόμαστε είναι τους αληθινούς αντιστα
σιακοός, εκείνους που έχουν μια τιμημένη ιστορία και βρέθηκαν στους συν8έσμους 

καλόπιστα, γιατί νόμιζαν πως θα μπορούσαν να 8ια8ραματίσουν έναν ανεξάρτητο 

ρόλο. Σκεφτόμαστε την απογοήτευση και τη θλίψη τους, γιατί εξαπατήθηκαν 
ακόμη μια φορά στη ζωή τους. Όλοι αυτοί βρέθηκαν στους συνδtσμους χωρίς 

κρυφές σκέψεις και υπολογισμοός, όταν για τους άλλους ήταν εφαλτήριο. καιρο

σκοπισμού και μέσο προώθησης προσωπικών επιδιώξεων. Τώρα προβάλλουν 
μπροστιf τους νέα καθήκοντα. Να μην επιτρέψουν τη μετατροπή των συλλόγων 

σε χώρο κυβερνητικής κομματικής δραστηριότητας και να διαφυλάξουν τους 

γνήσιους αντιστασιακούς από την εκμετάλλευση των αγώνων τους και της 

προσφοράς τους στους αγώνες για τη δημοκρατία. 
1 Οταν ανακινείται το θέμα των συν8έσμων, οι ηγετικοί παράγοντες 

απαντούν: Μην ανησυχείτε. Δε στρέφονται εναντlον σας. αντίθετα ε(ναι μαζί 

σας. Τους ιfλλους είναι που θέλουμε να διαλύσουμε. Και παρόμοια μαρτυρία 

κατατέθηκε και από άλλους κοινοβουλευτικοός εκπροσώπους. '\Ευχαριστούμε γι 1 

αυτή την πληροφορία. Όμως 8ε δεχόμαστε τη δωρειf. Εκείνο που επιζητοόμε 

8εν ε(ναι η 8ιαφθορά του παρασκηνίου, αλλά η φανερ'ή εύνοια και υποστ'ήριξη του 

λαοό μέσα σε συνθ'ήκες ισοπολιτείας και διαλόγου. Εκείνο που επιθυμούμε, ακόμα 

και αν πιστεύαμε στα λόγια και τις υποσχέσεις τους, είναι η θεμελίωση 
αμετακίνητων αρχών και θεσμών για την ακριβοδίκαιη λειτουργία της δημοκρα

τίας. Αγωνιζόμαστε όχι για το κόμμα, αλλά για την Κόπρο, για το λαό, για τη 

γνήσια έκφραση της θtλησής του. 

Είναι κρίμα που άνθρωποι σε υπεύθυνες θέσεις 8εν π'ήραν ακόμη τα μηνύματα 

των καιρών: 
1 
Οτι δεν έχουν μέλλον τα κόμματα εξουσίας, ότι οδηγούν τους 

λίγους στον εκφαυλισμό και τη 8ιαφθορά και τους πολλοός στην αγανάκτηση και 

την αντ!σταση, την αληθινή αντίσταση. 
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Η αντιμετώπιση του πολιτικού αντιπάλου στις δημοκρατίες δε γινεται ούτε 
με τη συνωμοσία ούτε με την εξαγορά ανθρώπων και συνειδήσεων. Γίνεται μόνο 

με το πολιτικό ήθος, τις πολιτικές αποφάσεις, τη γενναιότητα, τη συνέπεια, την 

ανθρωπιά. Κι υπάρχει πάντα ο κριτής λαός, στη θέληση και την απόφαση του 
οποίου πρέπει να υποτασσόμαστε. 

Σήμερα συζητοόμε ένα μέγα θέμα, την (δια τη δημοκρατ(α. Η προστασ(α και 
η διεόρυνσή της απαιτε( την καθημερινή φροντ(δα και συμπαράσταση όλων μας. 

Η δημοκρατ(α δεν ε(ναι ποτέ και πουθενά δεδομένη. Ε(ναι μια κατάκτηση που θα 

πρέπει να την επιβεβαιώνουμε καθημερινά. Ε(ναι γι' αυτό που η συζήτηση θα 

πρέπει να οδηγήσει σε συγκεκριμένα μέτρα και αποφάσεις. 

Οι σόνδεσμοι δεν είναι δουλειά του Τπουργοό Εσωτερικών ή οποιουδήποτε 

άλλου Υπουργοό. Ο Υπουργός ε(τε θα πρέπει να τερματ(σει κάθε δραστηριότητα 
ως επικεφαλής των συλλόγων ε(τε θα πρέπει να παραιτηθε( από τη θέση του 

Υπουργοό. Ελπ(ζουμε και θέλουμε να γ(νει το πρώτο. Αν όχι, θα πρέπει να 

προχωρήσουμε στην τοποθέτηση νέου Τπουργού Εσωτερικών κοινής εμπιστοσύνης. 

Ταυτόχρονα θα πρέπει να εγκαταστήσει η Βουλή ειδική επιτροπή παρακο
λοόθησης της κατάστασης και παρεμπόδισης χρησιμοπο(ησης της κρατικής εξου

σ(ας για ιδιοτελε(ς σκοποός και επιδιώξεις πέραν της απρόσωπης και δ(καιης 

εξυπηρέτησης των πολιτών. 

Θεωροόμε ακόμη καθήκον μας να απευθυνθοόμε προς τους κυβερνητικοός 
λειτουργοός και να τους τον(σουμε ότι βρ(σκονται εκε( για την εξυπηρέτηση των 

πολιτών και όχι των ανωτέρων τους, ιδιαίτερα εκε(νων που θεωρούν τους εαυτούς 

τους αφεντικά. ' 

Θεωροόμε καθήκον μας να ποόμε ιδια(τερα στα μέλη της αστυνομικής 

δόναμης ότι καθήκον τους ε(ναι η προστασ(α του δημόσιου συμφέροντος και όχι 

του προϊστάμενου Υπουργού τους και τους καλούμε, όταν παίρνουν εντολές για 
δραστηριότητες άλλες από τα καθήκοντα που η υπηρεσ(α τους υπαγορεόει, να 
αρνούνται την εκτέλεσή τους. Και επειδή μπήκαμε κιόλας σε έναν επικ(ν8υνο 

δρόμο, τους λέμε ότι οποιαδήποτε παρέμβαση θα παρακολουθε(ται συστηματικά 
και θα ζητηθοόν μελλοντικά ευθόνες. Αν υποστοόν πιέσεις ή εξαναγκασμοός, θα 

πρέπει να έρθουν εδώ, στη Βουλή, και να ζητήσουν την υποστήριξη της Επιτροπής 
που ελπ(ζω να δεχτε( η ολομέλεια να συσταθε(. 

Η θεμελ(ωση των δημοκρατικών αρχών και αξιών ε(ναι υπόθεση όλων μας, 
των κομμάτων, του λαού και του κράτους. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Συζητοόμε το θέμα «0 κυβερνητικός μηχανισμός και οι πολιτικές δραστηριό
τητες μέλους ή μελών της κυβέρνησης». 

Στην πραγματικότητα το θέμα ε(ναι η χρησιμοπο(ηση του κρατικοό μηχανι

σμοό για πολιτικές δραστηριότητες ή και η χρησιμοπο(ησή του για δημιουργ(α 

κόμματος ή οργανώσεων που αποτελούν το_ πpο.στά8ιο για τη Οημtουργlα 
κόμματος. 

Το ΑΚΕΛ έχει μια καθαρή θέση πάνω στο θέμα. Υποστηρ(ζαμε και 
υποστηρ(ζουμε το δικα(ωμα των δημόσιων υπαλλήλων νά ~χουν τις πολιτικές και 
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ιΟεολογικές τους πεποιθήσεις, vα ανήκουν σε κόμμα της αρεqκε!ας τους και vα 

παρευρίσκονται στιζ συγκεντρώσεις κι εκΟηλώσεις του. Γι 1 αυτό και υπερ

ψηφ!σαμε πρόσφατα το νόμο που κατοχυρώνει αυτό το 8ικα!ωμα της συμμετοχής 

τους σε κόμμα, με τις ελάχιστες εξαιρόσεις όσων εμπ!πτουν στην κλ!μακα Α13 

και πέρα απ 
1 
αυτή. 

Ταυτόχρονα 8ιευκριν!ζουμε και θέλουμε να το επαναλάβουμε ότι θεωροόμε 

απαρά8εκτο και σκαν8αλώ8ες να χρησιμοποιε!ται ο κρατικός μηχανισμός ή μόρος" 
αυτού για πολιτιΚ.ές 8ραστηpιότητες, για επηρεασμό πολιτών να ενταχθούν στο 

ένα ή στο άλλο κόμμα, να ι8ρόσουν κόμμα ή άλλη οργάνωση με πολιτικοός 
στόχους και 8ραστηριότητες. 

Πολύ περισσότερο θεωροόμε ανεπ(τρεπτο ο οποιοσδήποτε Υπουργός να 

χρησιμοποιεί μέλη του κρατικού μηχανισμού ή των Ουνάμεων ασφαλεlας για να 

8ημιουργήσει κόμμα ή να επηρεάσει πολ!τες υπόρ του ενός ή του άλλου κόμματος 
ή για να προάγει τις πολιτικές του πεποιθήσεις. 

Οι δημόσιοι υπάλληλοι πληρώνονται από το λαό και ·η αποστολή τους είναι 
να εξυπηρετοόν το λαό. Να εξυπηρετοόν τους πολ!τες αμερόληπτα και 

αντικειμενικά. Η αποστολή τους ε(ναι η εύρυθμη λειτουργία του κρατικού 

μηχανισμοό και η χρηστή, αξιοκρατική 3ιο!κηση. 

Κατά τον !8ιο τρόπο τα μόλη της αστυνομικής 3όναμης πρόπει να επιτελοόν 

το όργο τους αμερόληπτα και να παραμόνουν μακριά από πολιτικός 8ραστη
ριότητες. Σύμφωνα με τους σχετικούς κανονισμούς που εγκρ(θηκαν από αυτό το 

Σώμα, τα μέλη της δύναμης οφεLλουν να απέχουν πάντοτε από οποια8ήποτε 

δραστηριότητα που εlναι ενδεχόμενο να επηρεάσει ή που εlναι ενδεχόμενο να 
3ημιουργήσει την εντόπωση ότι επηρεάζει 3υσμενώς την αμερόληπτη εκτόλεση 

των καθηκόντων τους. 

Σε ό,τι αφορά τους ϊ'πουργοός της κυβέρνησης, ενώ αυτο( όχουν το 8ικα!ωμα 

να ε!ναι μέλη και να ι8ρύουν ακόμα πολιτικό κόμμα, 3εν όχουν όμως 8ικα!ωμα ή 

όρεισμα -νομικό, πολιτικό και ηθικό -να χρησιμοποιοόν τα αξιώματά τους προς 

όφελος του κόμματός τους και να κομματικοποιοόν τον κρατικό μηχανισμό. 

Σε τέτοια περ(πτωση, αντί να ασκούν τα καθήκοντά τους, όπως προνοεl το 

Σύνταγμα και οι νόμοι, θα σπαταλούν το χρόνο τους στα πόστα και τα ύπατα 
αξιώματά τους για εξυπηρότηση και προαγωγή των συμφερόντων του κόμματός 
τους, με όλα τα κακά συνεπακόλουθα για την πολιτική ζωή του τόπου και τους 

3ημοκρατικοός θεσμοός της πολιτε!ας. 

Το ΑΚΕΛ όχει μια πικρή εμπειρ!α από την κομματικοπο!ηση του κρατικοό 
μηχανισμοό και τη χρησιμοπο!ηση αριθμοό 3ημόσιων υπαλλήλων ή και οργάνων 
της αστυνομικής 3όναμης για πολιτικός 8ραστηριότητες. 

_ Δεν είναι άλλωστε μυστικό ότι τόσο στην εποχή της αποικιοκρατlας όσο και 
στην περ!ο3ο της ανεξαρτησ(ας της Κόπρου -ι3ια!τερα στις πρώτες 3εκαετ!ες -
χρησιμοποιήθηκαν με ποικ(λους τρόπους βασικά κλειδιά του κρατικού μηχανισμού 
και των σωμάτων ασφαλεlας για επηρεασμό των πολιτών ενάντια στην αριστερά. 

Χρησιμοποιήθηκαν για το φακέλωμα των μελών του ΑΚΕΛ και των υπο

στηρικτών του, ότσι που να παρεμπο8!ζεται η πρόσληψη αριστερών στη 8ημόσια 
υitηρεσ(α, σt'"tjν αστυνομ(α και στους ημικρατικούς οργανισμούς. 

1 

Και δεν εlναι επ(σης μυστικό πως αυτό το Σώμα, ανησυχώντας από τη 

χρησιμοπο(ηση του κρατικοό μηχανισμοό για πολιτικός -κομματικός 3ραστηριό

τητες, συζήτησε αυτό το ζήτημα το 1982, το 1983 και αργότερα, ε!τε με τη 
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μορφή των δυσμενών διακρίσεων είτε με τη μορφή της κρίσης θεσμών και αξιών 

είτε με άλλο τίτλο. Γιατί ανησόχησε και γιατί συζήτησε αυτό το θέμα το Σώμα; 
Για τον απλοόστατο λόγο ότι η χρησιμοποίηση υπαλλήλων του κράτους ή μελών 

της αστυνομικής δύναμης για πολιτικέζ δραστηριότητες μοιάζει, αγαπητοί 

συνάδελφοι, με δtκοπο μαχα(ρι που κάποτε στρέφεται και ενάντια σ 
1 
αυτούς που 

το χρησιμοποιούν. Έτσι μπορε! για μια περίοδο να στρεφόταν μόνο ενάντια στην 

αριστερά, αλλά με την πάροδο του χρόνου μπορεί να αρχίσει να στρέφεται κι 
ενάντια σε μέρος της δεξιάς. Είναι με δυο λόγια ένα καρκίνωμα στην πολιτική 
ζωή του τόπου που πρέπει να εξαλειφθεί. 

Είμαστε λοιπόν υπέρ της εόρυθμης λειτουργίας της κρατικής μηχανής ως 

υπηρέτη των συμφερόντων όλου του λαοό, χωρίς όλα εκείνα τα παραμορφωτικά 
γνωρίσματα που όλοι γνωρίζουμε. Είμαστε υπέρ της κατοχόρωσης της ισονομίας 
και της ισοπολιτείας που αποτελεί συνταγματικά κατοχυρωμένο δικαίωμα, που 

εδραιώνει μια δημοκρατική πολιτεία και που προάγει τα συμφέροντα του λαού και 

του τόπου. 

Απ / αυτή τη γενική μας τοποθέτηση προκύπτει η θέση που πα!ρvουμε πάνω 
στο συγκεκριμένο ζήτημα και ιδιαίτερα πάνω στις καταγγελίες που έγιναν από 
προηγοόμενους ομιλητές. Δε θέλουμε να αμφισβητήσουμε αυτές τις καταγγελίες. 
Απλώς λέμε πως, αν έτσι έχουν τα πράγματα, το θεωρούμε απαράδεκτο μέλη της 

αστυνομικής Μναμης να επιδίδονται στο σχηματισμό καταλόγων και στο πλησία
σμα προσώπων με την παρότρυνση να προσχωρήσουν στη μια ή την άλλη 
οργάνωση, στο ένα ή στο άλλο κόμμα. 

Απαράδεκτες θεωρούμε επίσης τις φερόμενες ως ενέργειες Υπουργών να 

χρησιμοποιούν μέλη της δημόσιας υπηρεσίας και της αστυνομικής Μναμης για την 
προαγωγή πολιτικών επιδιώξεων. 

Αν επιτραπεί να γίνονται ενέργειες όπως αυτές που καταγγέλθηκαν, τότε 
διευκολύνουμε την αναξιοκρατία και τη ρουσφετολογία που όλες οι πλευρές της 

Βουλής έχουν κατ' επανάληψη καταγγείλει και κατ,αδικάσει. 

Σε ό,τι αφορά τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, δε δίνουμε πίστη στα 

δημοσιεύματα ότι βρίσκεται πίσω από τις κινήσεις για ίδρυση νέου κόμματος. Το 
έχει διευκρινίσει και ο ίδιος, αλλά είναι και η δική μας εκτίμηση ότι τα 

δημοσιεύματα δεν ανταποκρίνονται προς την πραγματικότητα. 

Επ( του προκειμένου είναι γνωστή η δέσμευση που ανέλαβε προεκλογικά, 
σύμφωνα με την οποία ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα είναι Πρόεδρος όλων των 
Κυπρίων, ότι δε θα προσπαθήσει με κανένα τρόπο να προωθήσει την ίδρυση 

προσωπικού κόμματος ή να ενταχθεί ο ίδιος σε κόμμα. 

Για άλλη μια φορά λοιπόν η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς 
επαναλαμβάνει την πάγια θέση της όπως αποφεύγεται η χρησιμοποίηση του 

κρατικού μηχανισμού και των σωμάτων ασφαλείας για πολιτικές δραστηριότητες, 
όπως εξαλειφθεί κάθε είδους &.μεσος ή έμμεσος εκβιασμός πάνω στους πολίτες, 

όπως επικρατήσουν οι αρχές της αξιοκρατίας, της ισοτιμίας και της χρηστής 

διοίκησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΑΡΟΣ: 

Αν θα σας δώσω το λόγο, βέβαια θα ανοίξω τη συζήτηση για όλους. 

Ο κ. Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είμαι υποχρεωμένος να πάρω το λόγο, 8ιότι, ενώ συζητούμε 
το θέμα των ενεργειών της κυβέρνησης Βασιλείου, έγινε επίθεση από τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της ΕΔΕΚ εναντίον του Δημοκρατικού Κόμματο~ 

και σuνέ8ε:σε ορισμένα πράγματα. 

Βεβα(ως δε θα παρασυρθούμε να μεταθέσουμε τη συζήτηση αυτού του πολύ 

σοβαρού θέματος στο τι νομίζει ή νόμιζε ο κ. Χατζη8ημητρίου πως γινόταν στο 

παρελθόν. Κάποτε θα τους απαντήσουμε με λεπτομέρεια, πρέπει όμως να πούμε 

8υο πράγματα. Ότι 8ε θεωρούμε τον κ. Χατζη8ημητρίου κατάλληλο να δίδει 
μαθήματα 8ημοκρατικής συμπεριφοράς στο Δημοκρατικό Κόμμα. Αν θέλει, ας 
επιχειρήσει να 8ί8ει μαθήματα 8ημοκρατίας εσωκομματικά ή εξωκομματικά στους 

δικούς του οπα8ούς. 

Επιπλέον δεν -fιταν τυχαίο που προλάβαμε και ε(παμε κάτι περί πολιτικού 
ταρτουφισμού τον οποίο προβλέψαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά δυσκολεύομαι να έρθω σε Οι&λογο με τον κ. 
Γαλανό, διότι ούτε ιδέες διατύπωσε ούτε επιχειρήματα διατύπωσε. Φαίνεται ότι 

έχει πάθει αμνησία και έχει λησμονήσει τι σημαίνει ιστορία. Αναφέρθηκα σε 
ιστορικά συμβάντα αυτού του κοινοβοuλlου και συζητήσεις που έγιναν σ' αυτό το 
κοινοβούλιο. Εκτός αν θέλει να τα διαγράφουμε από τα πρακτικά, οπότε 

πραγματικά θα ήταν ένα θέμα άξιο λόγου να το συζητοόμε, αν πρέπει να 
Οιαγραφούν σημαντικά σημεία συζητήσεων που έχουν γίνει σ 1 αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν ήταν σημαντικό θέμα συζήτησης το ότι προήλθε το 
Δημοκρατικό Κόμμα από την αφάνεια ούτε η πρόβλεψη του χ. Χατζη8ημητρίου 

για τη μείωση του κόμματος. Επομένως και σ' αυτή την περίπτωση υπάρχει 

εκείνο το οποίο να μη χαρακτηρίσω και άλλη μια φορά. 

Επιπλέον απαντώ και πάλι στον κ. ΧατζηΟημητρίου: Αν θέλει να κάνουμε 
συζήτηση ιστορική και περί 8ημοκρατίας, να τη'ι χάνουμε, αλλά να μην αποπροσα

νατολίζουμε το θέμα. Επαναλαμβάνω όμως το εξής: Ούτε μαθήματα 8ημοκρατίας 

μπορεί να δώσει ούτε ιστορίας. Τώρα προσπαθεί να μας κάμει και μαθήματα 
ιστορίας. 

Θα ήθελα να τελειώσω τονίζοντας ακόμα μια φορά πως συζητούμε ένα 

συγκεκριμένο θέμα. Αν ο χ. Χατζη8ημητρίου παρασύρεται για κάθε θέμα που 

συζητούμε, εξαιτίας του γνωστού μένους το οποίο έχει προς το Δημοκρατικό 
Κόμμα, είναι κρίμα, διότι χάνει τη σημασία του θέματος.\ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι θέματα πρακτικών που έθιξα και όχι ιστορίας. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Όχι, 8εν είναι πρακτικά το θέμα μείωσης του Δημοκρατικού Κόμματος. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε 3ιαθέτει ούτε την ανάλογη μνήμη. Φαίνεται 3εν πρόσεχε, 3εν ήταν μέσα 

στη συνε3ρίαση ο κ. Γαλανός την περισσότερο ώρα, έτσι 3εν πρόσεξε καλά-καλά 

τι είπα. Διότι 3εν αναφέρθηκα σε μείωση του Δημοκρατικού Κόμματος, κύριε 

ΠρόεΟρε. Έτσι για να ε(μαστε αχριβε(ς, ώστε να έχει και κάποια σοβαρότητα η 
συζήτησή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθούμε πάντοτε με πολλή σοβαρότητα αυτά που ο 
κ. Χατζη3ημητρίου λέει. Ελπίζω και ο ί3ιος να ακούει αυτά που λέει με την ί8ια 

σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, εγώ 3εν ξέρω με πόση σοβαρότητα πρέπει να ακούω. 

Υπάρχει μια συγκεκριμένη εισήγηση από τον κ. Χατζη3ημητρίου για τη 

δημιουργ(α μιας επιτροπής παρακολουθήσεως αυτού του θέματος, για να δώσει, 
αν κατάλαβα καλά, την εισήγηση και την ευκαιρία, αν υπάρχουν οποιαδήποτε 
μέλη του κρατικού μηχανισμού που θέλουν να απευθυνθοόν σ' αυτό το Σώμα για 
προάσπιση τυχόν δικαιωμάτων τους, να το κάνουν. 

Ποια ε(ναι η τοποθέτηση της Βουλής επl αυτού του θέματοςj 

Ο κ. Κληρί3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, επί θέματος 3ια3ικασίας. 

Νομίζω ότι πρέπει να ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος, προτού η Βουλή 

καταλήξει στο ποια μέτρα πρέπει να ληφθούν. Στο παρόν στάΟιο· δε νομίζω ότι θα 
έπρεπε να τοποθετηθούμε ή να 3ιεξαχθεί ψηφοφορία, 3ιότι απλώς ένα μέλος της 

Βουλής έκαμε μια πρόταση. Να 3ούμε το σύνολο της συζήτησης και πού θα 

καταλήξουμε, 3ιότι μπορεί να υπάρχουν αλλεπάλληλες προτάσεις. 

Θα ήθελα επίσης, κύριε Πρόε3ρε, να 3ιασαφηνίσω το εξής σημείο. Το θέμα 

έχει Βυο πτυχές. Η μια πτυχή είναι απλώς αν ο Πρόε3ρος ο ί3ιος προωθεί τη 

Βημιουργία κόμματος ή ανέχεται Υπουργούς του να προβαίνουν σ' αυτές τις 

ενέργειες και στη συνέχεια να χρησιμοποιούν την κρατική μηχανή. 

Π ιστεόω ότι. πρέπει να συνεχισει η συζήτηση και να εκφραστοόν απόψει.ς και 
επ( των 8υο πτυχών, προτού καταλήξουμε σε θετι.κές εισηγήσεις πώς πρέπει να 
αντι.μετωπισθε( η κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον υπάρχει εισήγηση για συνέχιση της συζήτησης, ασφαλέστατα 3εν 

μπορώ να θέσω πλέον πρόταση προς τη Βουλή για οποιοΒήποτε μέτρο. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, θα συμφωνήσουμε με την εισηγήση του κ. ΚληρίΒη και 

θέλουμε να 3ούμε και την αντί8ραση του ί3ιου του Προέ3ρου της Δημοκρατίας και 

των Υπουργών,. μετά από αυτή τη συζήτηση. Διότι, αν πράγματι η μόνη 
αντί3ραση θα είναι η α3ιαφορία -και πράγματι υπάρχει αυτή η α3ιαφορία, 3ιότι 

8εν αναμέναμε μετά από την εγγραφή του .θέματος να συνεχίζονται αυτές οι 
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συσκέψεις, και συvεχlζονται- τότε η Βουλή, πριν ακόμα περατώσει τη συζήτηση, 

ε(ναι σε θέση και πιθανόν να αποφασ(σει. να πάρει κάποια συγκεκριμένα μέτρα και 

μπορεί να γίνει εισήγηση. 

Επομένως ας μείνει το θέμα στην ημερήσια διάταξη εν αναμονή χαι να 

συνεχισθεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε να συνεχισθεί η συζήτηση. 

Θα λέγαμε ότι είναι καλά σ' αυτό το στάΟι.ο, ενώ θα συνεχίζεται. η συζ-ήτηση, 

να χληθε( ο Υπουργός Εσωτερικών ο οποίος αναφέρθηκε χαι από τους ομιλητές, 
για να δώσει χαι εξηγήσεις. 

Αν θα μείνουμε στο τέλος βέβαια να τον καλέσουμε, είναι άλλο, αλλά εν 
πάση περιπτώσει είναι νομ(ζω η συνηθισμένη πρακτική, όταν συζητούμε τέτοια 

ζητήματα, να καλείται ο αρμόδιος Υπουργός είτε σε Επιτροπή για να δώσει 
εξηγήσεις είτε αχόμα χαι στο βήμα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον χ. Κληρίδη, αλλά νομίζω ότι όταν άνοιγα τη 
συζήτηση είπα ότι ήταν ελεύθερος ο Υπουργός, αν το ήθελε, να προ<iόλθει. Και 

εlναι ελεύθερος να προσέλθει. 

Ο χ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, στην προσύσκεψη που έγινε των αρχηγών των κομμάτων και. 

των χοινοβουλευτιχών εκπροσώπων διασαφηνίσθηχε ότι ο Υπουργός όχι μόνο 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ή χαι ο Πρόεδρος. Ο Υπουργός ή χαι ο Πρόεδρος. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

..... ή χαι ο Πρόεδρος, αλλά ειδικά ο Υπουργός, χαι ο ενικός εδώ συμπερι
. λαμβάνει. και τον πληθυντικό, οι Υπουργοί μπορούν να παρακολουθούν τις 
συζητήσεις της Βουλής χαι σε οποιοδήποτε στάδιο θόλουν μπορούν να ζητήσουν το 
λόγο χαι από το βήμα της Βουλής να εξηγήσουν τη θέση τους ή τη θέση της 

κυβέρνησης. 

Το μήνυfια αυτό διαβιβάσθηκε, απ' ό,τι ξέρω, στο γραφείο συγχεχριμένου 
Υπουργού, του Υπουργού Εσωτερικών, ο οποίος γιοι Οι.κούς του λόγους Οε θέλησε 
ούτε τη συvεΟρία να παρακολουθήσει. ούτε και. να ζητήσει να παρέμβει. 

Πιστεόω ότι η συζήτηση πρέπει να εξακολουθήσει, το θέμα πρέπει να 

παραμείνει ανοιχτό χαι πρέπει να επαναληφθεί στον Υπουργό ότι σ' αυτό το 

Σώμα, στο οποlο υπάρχει 8ιαφάνεια, μπορε( να έλθει και να απαντήσει στα όσα 
λέγονται είτε ο Πρόεδρος είτε ο ίδιος. Αλλά πιστεύω ότι το θέμα πρέπει να 
παραμείνει όχι σε Επιτροπή, αλλά στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς πάνω σε 8ια8ιχαστιχά θέματα, κύριε Πρ6ε8ρε. 
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Νομίζω ότι το θέμα θα παραμείνει, μέχρι να γυρίσουν οι πολιτικοί αρχηγοί 

από τη συνάντηση της Νέας Υόρκης. Και μπορούμε τότε να συζητήσουμε τη 
διαδικασία που θα ακολουθήσουμε για την ολοκλήρωση της συζήτησης. 

Έτσι να παραπεμφθεί στη σύσκεψη των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων, 

ώστε αμέσως μετά την επιστροφή να συζητηθε(, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση 

και να ληφθούν τελικές αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είμαστε σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνούμε λοιπόν ότι το θέμα παραμένει στην ημερήσια διάταξη και η 
ημερομηνία θα καθορισθεί μετά από Οιαβουλεύσεις με τους εκπροσώπους των 

κομμάτων. 

Λοιπόν, το πρώτο θέμα στη Νομοθετική Εργασία είναι «0 περί Τουρκο
κυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) 

Νόμος του 1989». 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, θα έλεγα ότι σήμερα έχουμε πάρει, εγώ τουλάχιστο και ως 

Βουλευτής και ως Πρόεδρος της Επιτροπ>]ς Προσφύγων, μια τροποποίηση από 

την πλευρά του κ. Μαρκ(δη στα κουτιά μας και φυσικά δεν είχαμε χρόνο να τη 
δούμε. Προ ολίγου διανεμήθηκε επίσης μια άλλη τροποποίηση της τροπο

ποιητικής πρότασης. 

Γι' αυτό εισηγοόμαι να πάνε στην Επιτροπή να τις δει. Διότι αυτά τα 

θέματα δεν μπορούν να εξεταστούν αυτή τη στιγμή, για το λόγο ότι δεν ε(χαν την 
ευκαιρία και οι Βουλευτές και η Επιτροπή να τα συζητήσουν. Γι' αυτό 

εισηγούμαι να μη συζητηθεί σήμερα και να κληθεί η Επιτροπή την ερχόμενη 

Τετάρτη, για να ασχοληθεί με αυτά και να φέρει σχετική εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, εφόσον υπάρχει αυτή η εισήγηση ...... 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, από ό,τι γνωρίζω, είναι δικαίωμα οποιουδήποτε 
Βουλευτή να υποβάλει τροποποιήσεις κατά τη διάρκεια συζήτησης ενός νομο

σχεδLου. Τις τροποποιήσεις όμως αυτές τις οπο(ες προτείνω τιςέστειλα από το 

πρωL και κυκλοφόρησαν πιστεύω σε όλους τους Βουλευτές. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν πρόκειται η πλευρά μας να φέρει αντίρρηση στην 
αναβολή της συζήτησης του θέματος και στην εξέταση των τροποποιήσεων από 
την Επιτροπή Προσφύγων της οποίας 'προεδρεύει ο κ. Κουρτελλάρης. 

Βέβαια θα πρέπει να τονισθε( ότι, κατά τη Οιάρκεια αυτής της επανεξέτασης 

από την Επιτροπή, η Επιτροπή θα πρέπει να περιορισθεί μόνο στα θέματα των 

προτεινόμενων τροποποιήσεων και να μην αρχίσει εξαρχής αναμόχλευση του όλου 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτή είναι και η έννοια της πρότασης του κ. Κουρτελλάρη. 

Ο κ. Δημητριάδης. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκτός από τις τροποποιήσεις που υπέβαλε ο κ. Μαρκ(δης, 
πιστεύω ότι υπάρχουν και άλλα θέματα τα οποία. θα πρέπει να ρυθμιστούν νομικά. 
Γι' αυτό ε(χαμε εισηγηθε( και σε προηγούμενη συνεδρίαση ότι, θα ήταν καλό, 

αντ( μια βδομάδα, να πάει δεκαπέντε μέρες και να το δει και η Επιτροπή 
Νομικών, κύριε Πρόεδρε. Διαφορετικά. ε(ναι σίγουρο ότι, αν το ψηφίσουμε αυτό 
το νομοσχέ8ιο όπως έχει, 8ε θα περάσει. ούτε ένας μήνας και θα χρειαστεί να 
έλθουμε πίσω με τροποποιήσεις. 

Θα υπέβαλλα λοιπόν εισήγηση να το εξετάσει και η Επιτροπή Νομικών αυτή 
τη_βδομά.δα ή μέσα στο δεκαπενθήμερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Νομίζω συμφωνούμε απόλυτα, κύριε Πρόεδρε, γιατί ε(ναι πάρα πολύ λεπτές 
οι 8ια.8ι.καστικές και νομοθετικές ρυθμlσεις που εισηγείται η πλευρά του Δημο

κρατικού Συναγερμού. Και 8ε θα είχαμε καμιά ένσταση να πάρει. ακόμα και την 
πρωτοβουλία η Επιτροπή Νομικών και να συμμετάσχει απλώς η Επιτροπή 
Προσφύγων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιά.δης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, κι εμείς συμφωνούμε με την αναβολή, διότι είναι 
ένα πολύ σοβαρό νομοθέτημα και μόλις τώρα έχουμε πάρει τις εισηγήσεις του κ. 

Μαρκ(δη οι οπο(ες φαίνονται μεν ενδιαφέρουσες, αλλά δεν είμαστε σε θέση να 

τοποθετηθούμε αμέσως. Έτσι κι εμείς ζητούμε την αναβολή κι ελπίζουμε σ' ένα 
σύντομο χρονικό διάστημα, ένα-δυο το πολύ βδομάδες, να έρθουμε με μια ομόφωνη 

εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η παράκλησή μου ε(ναι να κληθούν και οι δυο Επιτροπές μαζί και να λύσουν 

το θέμα, για να μην έχουμε περαιτέρω καθυστέρηση. Αν συμφωνείτε, να γ(νει μια 
κοινή συνεδρία της Επιτροπής Προσφύγων και της Επιτροπής Νομικών, ούτως 
ώστε να εξεταστούν και οι 8υο πτυχές του θέματος και να το συζητήσουμε την 

ερχόμενη Πέμπτη. 

Ο κ. Κουρτελλά.ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή Προσφύγων ε(πε να συνέλθει την Τετάρτη. Αν 
βολεύει και την Επιτροπή Νομικών, δεν έχουνε κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία! Να παρακαλέσοuμε και την Επιτροπή Νομικών να είναι παρούσα. 

Πραχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ~θμό 2, που 
είναι «0 περ( Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». Καλώ τον Προέδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ' ΛΕΥ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ' ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ' 1990». 

Παp6vτες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

π&νω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Φεβρουαρίου 
1990. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομο

θεσίας περί εταιρειών, ώστε να θεωροUνται ως χρέη προτεραιότητας όλα τα ποσά 

που οφείλονται από εταιρεία προς τους εργο8οτουμένους της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟεου, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Κόριε Πρόε8ρε, υπ&ρχει και Συμπληρωματική Έκθεση π&νω στο ί8ιο θέμα. 

Σl'ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ'ΛΕΥ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 
ΕΜΠΟΡΙΟΥ' ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ' ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ' 
1990». 

Παp6vτες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέαν8ρος Ζαχαρι&8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιανν&κης Ομήρου 

Όπως είναι γνωστό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
μελέτησε το πιο π&νω νομοσχέ8ιο και ετοίμασε ή8η την Έκθεσή της προς την 

Ολομέλεια jτού' Σώματος. Στο μεταξό όμως, και μετ& την κυκλοφορία της 
1

Εκθεσης της Επιτροπής, έγιναν παραστάσεις για την επανεξέταση του vομο
σχε8ίου αυτοό με στόχο τη 8ιεόρυνση της 8ι&ταξης που καθορίζει ως χρέη 

προτεραιότητας τις αποΟοχές του μισθωτού που οφείλονται από εταιρεία προς 

τους εργο8οτουμένους της. 

Η Επιτροπή επανεξετ&ζοντας το όλο θέμα στην παρουσία της Επίσημου 

Εφόρου και Παραλήπτου αποφάσισε να υιοθετήσει την επαvαΟιατόπωση της 
σχετικής 8ι&ταξης του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, ώστε να καλύπτει και κ&θε 

&λλο ποσό ή ωφέλημα που απορρέει από τη σχέση εργο86τησης, περιλαμ

βανομένων και οποιωνΟήποτε άλλων ποσών που οφεlλονται προς αναγνωρισμένες 

συντεχνίες. 
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Η Επιτροπή υποβάλλει στη Βουλή το υπό συζήτηση νομοσχέ3ιο, όπως έχει 

επανα3ιατυπωθε(, με την ομόφωνη εισήγηση να το ψηφίσει σε ~όμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟή Οεv υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιπάρχει ένσταση; 

Επειδ'ή Οεv υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(vεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 300 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 
Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ3ιο ψηφιστεί σε· Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 3ιάταξη, το υπ' αριθμό 5, που 
ε(ναι «0 περ( ΠροUπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 
Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
να καταθέσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΙ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑ
ΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ ΚΙΠΡΟΙ ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντ(νδυ, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Κωνσταντίνος Λόρ3ος 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 
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Ο προUπολογισμός της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κόπρου για το 

1990 κατατέθηκε στη Βουλή στις 26 Οκτωβρίου 1989 και παραπέμφθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού για μελέτη και 

υποβολή σχετικής Έκθεσης στην Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελιfτησε τον προUπολογισμό σε συνε8ρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 1990. Στο στ&8ιο της μελιfτης αυτής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικοό Συμβουλίου και της 
8ιεόθυνσης της Αρχής. 

Ο πιο π&νω προUπολογισμός, όπως κατατιfθηκε, προβλέπει έσο8α ύψους 
f:3,088,000, που θα προέλθουν κατ& κόριο λόγο από το τέλος βιομηχανικής 
κατ&ρτισης, και έξο8α όψους !:4,531,520. Το παρουσιαζόμενο έλλειμμα ανα
μένεται να καλυφθεί από το ταμειακό πλεόνασμα της Αρχής το οποίο την 31 η 
Δεκεμβρίου 1989 είχε ανέλθει στα f:5,84 7, 780. 

Στα πλα(σια της μελέτης του προϋπολογισμού αυτού, η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί πάνω στους κύριους αντικειμενικούς στόχους της Αρχής 
για το 1990, οι οποίοι αναφέρονται ει8ικότερα -

(α) στον εκσυγχρονισμό του συστήματος βιομηχανικής κατ&ρτισης· 

(β) στην παροχή αναβαθμισμένων υπηρεσιών στις επιχειρήσεις που θα τις 
βοηθήσει να γίνουν αυτοδύναμες στον τομέα κατάρτισης του προσω

πικού τους· 

(γ) στην προώθηση των αναγκαίων μέτρων για την προσέλκυση νέων σε 

προγρ&μματα κατ&ρτισης με στόχο την απασχόλησή τους σε τομείς 
που αντιμετωπίζουν σοβαρές ελλείψεις εργατικοό 8υναμικοό· και 

(8) στην οργ&νωση και εφαρμογή, με πρωτοβουλία ή βοήθεια της Αρχής, 
προγραμμ&των κατ&ρτισης για ικανοποίηση αναγκών με β&ση προκα-

θορισμιfνες προτεραιότητες. c 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό, υιοθετών
τας τους στόχους του υπό συζήτηση προUπολογισμοό της Αρχής Βιομηχανικής 
Κατ&ρτισης Κύπρου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

αφοό μειωθεί το ποσό που προβλέπεται στην πρόνοια που γίνεται για την 

ενίσχυση της υπο8ομής βιομηχανικής κατ&ρτισης από !:600,000 σε !:205,000, μια 
και το ει8ικό αυτό θέμα συνεχίζει να εξετ&ζεται από &λλες Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές σε συν8υασμό με θέμα που όχει εγγραφεί στο Κεφ&λαιο Δ ', 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, στον υπό επιψήφιση 

ΠροUπολογισμό της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως -όπως κiχι από την 
Έκθεση &λλωστε προκόπτει -και κ&τω από το νεφελώ8ες κεφ&λαιο ενίσχυσης της 
υπο8ομής για βιομηχανική κατ&ρτιση υπήρχε το ποσό των !:600,000 που 
μειώθηκε, όπως ποΜ σωστ& έγινε από την Επιτροπή Οικονομικών, σε !:205,000. 
Και τοότο γιατί το ποσό της -i&ξης των ΜΟΟ,000 περίπου, !:395,000 για την 
ακρίβεια, θα παραχωρείτο από την Αρχή, μια Αρχή με λαμπρή ως τα τώρα 
διαδικασία και ένα λαμπρό επιτελούμενο έργο, για ενίσχυση των επιμορφωτικών 

σεμιναρίων της Τρ&πεζας Αναπτόξεως και του ΚΕΜΑ, αν ο τόπος 8εν απο

κ&λυπτε το όλο θέμα. Όμως 8ε θα ασχοληθώ με αυτό το θιfμα, έντιμε κόριε 

Πρόεδρε. 
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Στην προκείμενη περίπτωση όμως - και χωρίς να θέλω, ξαναλέω, να μπω 

στην ουσία του θιfματος, μιας και τούτο συζητείται στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή - δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε το γεγονός πως παραβιάστηκε ο 

άτεγκτος ως τα τώρα, ο αυστηρός κώδικας της Αρχής Βιομηχανικής Κατάρτισης, 

με τη συμπερίληψη στον πίνακα 8απανών της του ποσού που μνημονεύσαμε. 
Κάτω μάλιστα από έναν απροσδιόριστο και θολό τίτλο. Και μιλάμε για 

παραβίαση του κώδικα της Αρχής Βιομηχανικής Κατάρτισης, γιατί πάγιοι 

πολιτική της ήταν και είναι να μην εκ8απανά ούτε ένα σεντ -και έχουμε 
προσωnική εμπειρία πάνω στο θέμα τούτο και 8ημ6σια, επαναλαμβάνω, υπο
γραμμίζουμε την προσήλωση της Αρχής προς τις αρχές αυτές -αν προηγουμένως 

τα σχέδια και οι λεπτομερείς κώδικες δεν περάσουν από το πρόγραμμα της Αρχής 
και αν δεν εγκριθούν. Εξάλλου οι ίδιοι εκπρόσωποι της Αρχής, απαντώντας σε 

σχετική μας ερώτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, παραδέχθηκαν 

πως με εξαίρεση μόνο μιας συγκεκριμένης περίπτωσης, της περίπτωσης της 

ενίσχυσης του τεχνικού εξοπλισμού του Α.Τ.1., σε καμιά απολύτως περίπτωση 8εν 

είχαν προχωρήσει να εκδαποινήσουν κανένα ποσό, πριν από την προέγκριση όλων 

των σχεδίων που υποβάλλονταν στην Αρχή. Στην προκείμενη περίπτωση και οι 

κ4δικες παραβιάστηκαν και οι οιρχιfς δεν τηρήθηκαν, με αποτέλεσμα -αν η 

Επ{τροπή, πρώτα όμως ο τύπος, 8εν αποκάλυπτε το όλο τεκταινόμενο σχέ8ιο -
αυτές οι ί400,ΟΟΟ να 8οθούν σ 

/ 
αυτά τα σεμινάρια, για τα οπο!α τόση ένσταση 

υπήρξε στην αρμόδιοι Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Ελπίζω μελλοντικά, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να υπάρξει κάποιοι σαφής διαδι
κασία και να μην τοποθετούνται ποσά της τάξης του μισού και ενός εκατομμυρίου 

λιρών κάτω από θολούς και μη συγκεκριμένους και εξει8ικευμένους και επεξηγού

μενους στόχους μπροστά στο Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο!μιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου ποσού .!:4,136,520 γιοι τη χρήση του tτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 
1990. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει lνσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεόματος ορισμlνων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ί3ιο κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ί3ρυση νlων θlσεων. Δεότερος Πίνακας. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει lνίrταση, το άρθρο 5 και ο Δεότερος Πίνακας εγκρί
νονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκοόν έλεγχο πάνω στα κον3όλια. Συμπλήρωμα. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ~νσταση; 

Επειδή 3εν υπάρχει lνσταση, το άρθρο 6 και το Συμπλήρωμα εγκρίνονται. 
Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφlρεται ως ο περί Προϋπολογισμοό της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κόπρου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχl3ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει lνστ0<ση, το νομοσχέ3ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θlμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6, που 
είναι «0 περί Προϋπολογισμοό του Οργανισμοό Χρηματο3οτήσεως Στέγης Νόμος 
του 1990>>. Καλώ τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την 'Εκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·
ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΣΤΕΓΗΣ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνόυ, Πρόε3ρος 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιοόττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 
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Ο ΠροUπολογισμός του Οργανισμού Χρηματο3οτ'ήσεως Στέγης για το 1990 
κατατέθηκε στη Βουλ'ή στις 18 Ιανουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού για μελέτη και 
υποβολ'ή σχετικ'ής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπ'ή μελέτησε τον ΠροUπολογισμό αυτό σε συνε3ρία της που 

πραγματοποι'ήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 1990. Στο στά3ιο της μελέτης αυτ'ής 

κλ'ήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπ'ή εκπρόσωποι της Διεύθυνσης του 

Οργανισμού Χρηματο3οτ'ήσεως Στέγης. 

Ο ΠροUπολογισμός του Οργανισμού Χρηματο3οτ'ήσεως Στέγης για το 1990 
είναι πλεονασματικός και προβλέπει έξο3α ύψους .!:2,721,290 και έσοδα ύψους 
.!:3,054,280. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω ΠροUπολογισμού η Επιτροπ'ή είχε 

την ευκαιρία να ενημερωθεί για τα κριτ'ήρια 3ανειο3ότησης που παραχωρούνται 

για στεγαστικούς σκοπούς και σημε!ωσε με ικανοποίησή της πρόσφατη ανα
θεώρηση των κριτηρ(ων αυτών με την αύξηση του ανώτατου ορίου του εισο-

3-ήματος από .!:8,000 σε .!:10,000 για τις μεσαίες εισοδηματικές τάξεις, γεγονός 
που αναμένεται να συμβάλει ουσιαστικά στην επίλυση του στεγαστικού προβλή
ματος της κατηγορίας αυτ'ής των πολιτών. 

Η Επιτροπ'ή, υιοθετώντας πλ'ήρως τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζ'ήτηση 

ΠροUπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτ'ήσεως Στέγης, ομόφωνα εισηγείται 

·στη Βουλ'ή την ψ'ήφισ'ή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ'ής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3'ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ'ής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματο3οτ'ήσεως 

Στέγης ποσού .!:2,721,290 για τη χρ'ήση του έτους που λ'ήγει στις 31 Δεκεμβρίου 
1990. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταaη; 

Επει3'ή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει3ίκευση των ποσών που θα 3απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Π(νακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ί3ιο κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο π&νω στα κον8όλια. Συμπλήρωμα. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 5 και το Συμπλήρωμα εγκρίνονται. 

Τρίτη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροUπολογισμού του Οργανισμο~ 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"fπ&ρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια δι&ταξη, το υπ' αριθμό 7, που 
είναι «0 περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Σφαγείου Νόμος του 1990». Καλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 
Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ"f: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ"fΛΕ"fΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·"f·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ"f ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ"f ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·"f·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ"f TO"f ΚΕΝΤΡΙΚΟΎ 

ΣΦΑΓΕΙΟ"f ΝΟΜΟΣ TO"f 1990». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ο προϋπολογισμός του Κεντρικού Σφαγείου κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 
Δεκεμβρίου 1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονο
μικών και ΠροUπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης στην 

Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολογισμό αυτό σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 1990 με την παρουσία του Προέδρου του 
Σuμβουλ!ου και του Γενικού Διευθυντή του Κεντρικού Σφαγε(ου. 

Ο πιο π&νω προϋπολογισμός προβλέπει έσοδα ύψους !02,608,432 και έξοδα 
ύψους !02,811, 794. 

Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή προκύπτει ότι το Κεντρικό 
Σφαγείο έχει καλύψει το μεγαλύτερο μέρος των ελεύθερων περιοχών της Κύπρου 
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και έχει συμβάλει στην ουσιαστική βελτίωση του επιπέΟου υγιεινής των κρεάτων. 

ΕιΟικότερα το σφαγείο αυτό καλύπτει σήμερα:-

( α) την ευρύτερη αστική περιοχή της Λευκωσίας 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

την ευρύτερη αστική περιοχή της Λεμεσού 

την αστική περιοχή της Λάρνακας 

όλες τις ελεύθερες περιοχές της Αμμοχώστου 

μεγάλα αστικά κέντρα όπως η Λακατιlιμια, η Δευτερά, η Ψημολόφου, 

το Δάλι, το Πέρα Χωριό, η Αγ. Βαρβάρα, η Νήσου, η Κοφ(νου και 

μερικά άλλα μικρότερα χωριά. 

Με βάση τα (δια στοιχεία αναφέρεται επίσης ότι στη διάρκεια του 1990 
αναμένεται να επιθεωρήσει το Σφαγείο η αρμόδια Επιτροπή της ΕΟΚ για 

σκοπούς εξασφάλισης του πιστοποιητικού έγκρισης της ΕΟΚ, γεγονός που θα 

δημιουργήσει τις αναγκαίες προUποθέσεις για εξαγωγή κρεάτων προς τις χώρες 

της Κοινότητας. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε τις επιμέρους Οιατάξεις του υπό συζήτηση 

πρ0Uπολογισμού 1 α.ποφάσισε ύσ.τερα από σχετική εισήγηση του ΠροέΟροu του 

Συμβουλίου να μεταφέρει αριθμό θέσεων του μόνιμου προσωπικού του σφαγείου 

στο εργατικό προσωπικό. Με βάση τη θέση αυτή και ύστερα από πολλ&ς 

νομοτεχνικές και λεκτικές τροποποιήσεις, η Επιτροπή επαναΟιατύπωσε το κείμενο 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟ'ή Οεν υπ-άρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρον 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1'πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Ταμείου του Κεντρικού Σφαγείου ποσού 

.f:2,811,794 8ιά την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31ην Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρον 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ'ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος. Π(νακας εγκρ(νονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίησις του περισσεύματος ωρισμένων άρθρων προς κάλυψιν ελλείμ
ματος άλλων άρθρων. 'Αρθρον 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ί8ρυσις νέων θέσεων. Δεύτερος Πίναξ. 'Αρθρον 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!πάρχει ένστιχση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί ενασκούντες έλεγχον επ\.των κον8υλ(ων. Συμπλήρωμα. 'Αρθρον 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 και το Συμπλήρωμα εγκρίνονται. 
Τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8(ου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Σφαγείου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη, το υπ' αριθμό 8, που 
είναι «0 περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1990». Καλώ τον Προέ8ρο της αρμ68ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝόΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑ
ΝΙΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Λέαν8ρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Ο Προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού για το 1990 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 11 Ιανουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και 

υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε συνε8ρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρίου 1990. Στο στά8ιο της μελέτης αυτής 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβου

λίου και τη<; Διεύθυνσης του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πι.ο πάνω ΠροUπολογισμού η Επιτροπή είχε 

την ευκαιρία να ενημερωθεί πάνω στους κύριους στόχους της αθλητικής πολιτικής, 

καθώς και στις μελέτες για τη llημιουργία ή/και βελτίωση έργων αθλητικής 
υποδομής, όπως αυτά προγραμματίζονται. και. προνοούνται. στον υπό συζήτηση 

ΠροUπολογισμό. 

Οι στόχοι του Οργανισμού για το 1990 αναφέρονται ει.Οι.κότερα στα πι.ο 

κάτω:-

(οι) Στη λειτουργία Ακαδημίας Αθλητισμού στην οποία θα επιμορφώνεται 
το κοινό που ασχολείται. με τον αθλητισμό, με απώτερο στόχο την 

εξύψωση του αθλητικού ήθους. Για τη λειτουργία της Ακαllημίας 

αυτ-ής γίνεται πρόνοια για .€60,000. 

(β) Στη συνέχιση του προγράμματος «Αθλητισμός για Όλους» που ως 
κοινωνική πλέον παροχή σημείωσε μεγάλη επιτυχία και αγκαλιάστηκε 

απ 1 όλες τις μάζες του πληθυσμού. 

(γ) Στην επιχορήγηση όλων των αθλητικών φορέων με βάση ενιαία 

κριτ-ήρια, προτεραιότητες και ενιαία σχέδια στα Πλαίσια της ισότιμης 
και ισόρροπης ανάπτυξης όλων των αθλημάτων, με ιδιαίτερη έμφαση 

στα προσφυγικά σωματεία. Το ποσό ύψους .€1,150,000 που παρου
σιάζεται. στον τομέα των επιχορηγήσεων οφείλεται. κυρίως στην 
ενεργοποίηση μέσα στο 1990 ενιαίων προγραμμάτων άθλησης τα οποία 
καθορίζουν την πορεία και τους στόχους των ν/;ων δεllομένων για τον 

αθλητισμό. 

(δ) Στη llημιουργία και βελτίωση αθλητικών χώρων, με ιδιαίτερη έμφαση 
στην κατασκευ'ή κλειστών αιθουσών πολλαπλής χρήσεως τόσο στις 

πόλεις όσο και στα μεγάλα αστικά κέντρα. 

( ε) Στην εφαρμογ-ή των αθλητικών πρωτοκόλλων που /;χει υπογράψει ο 
Οργανισμός με διάφορες χώρες, καθώς και στην πραγματοποίηση 

έκτακτων αθλητικών ανταλλαγών με άλλες χώρες. 

Ο ΠροUπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού για το 1990 
είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει /;σοδα ύψους .€4,090,000 και /;ξοδα ύψους 
.€4,090,000. 

Η Επιτροπή, ύστερα από τη μελέτη των επιμέρους προνοιών του υπό 
συζήτηση ΠροUπολογισμού του Κυπριακοό Οργανισμού Αθλητισμού, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού llιαγραφεί από αυτό μία από 

τις προτεινόμενες νέες θ/;σεις η δημιουργία της οποίας δεν κρίνεται απόλυτα 

αναγκαια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κύριος Ψυλλίllης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. Δεν ε(μαστε εναντίον του 

ΠροUπολογισμού, αλλά, μια και υπάρχει αυτός ο ΠροΟπολογισμός του Κ.Ο.Α., θα 

'θελα να αναφερθώ σ' ένα πολύ σημαντικό θέμα το οπο(ο 8εν περιλαμβάνεται για 

χρόνια τώρα. Είναι η επιllιόρθωση του Τ σιρείου Αθλητικού Κ/;ντρου και ειδικά 
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του σταδ(ου, των κερκίδων συγκεκριμένα. Υπάρχει μελέτη από .ειδικούς ότι οι. 

κερκίδες είναι επικίν8υνες και υπάρχει κίνδυνος κατάρρευσής τους. Και χρόνια 

τώρα 8ε λαμβάνεται καμιά απολύτως πρόνοια. Πριν μερικά χρόνια μας 

υποσχέθηκαν ότι το όλο θέμα θα μελετάτο και θα εδίδετο κάποια λύση, αλλά 

μέχρι της στιγμής καμιά απολότως ενέργεια δεν έχει γίνει. Γι' αυτό με το θέμα 

που συζητούμε, με την ψήφιση του ΠροUπολογισμού του Κ.Ο.Α., θα παρα
καλούσα, αν είναι δυνατό, η Βουλή να 0.ώσει στον Κ.Ο.Α. το μήνυμα, ούτως ώστε 

να επιληφθεί του σοβαρότατου αυτού ζητήματος που λέγεται Τσίρειο Αθλητικό 

Κέντρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής, να προχωρήσουμε στη 

δεότερη ανάγνωση. 

Βέβαια αυτό είναι καλά να γίνει μέσω του Προέδρου της Επιτροπής. Να 

σταλε( μια επιστολή από τον Πρόεδρο της Επιτροπής, για να δούμε τις προθέσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρον 1. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ. 

Ί' πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει. ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Ταμείου του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού .€4,090,000 διά την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31ην Δεκεμβρίου 
1990. 'Αρθρον 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί' πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τ πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίησις του περισσεύματος ωρισμένων άρθρων προς κάλυψιν ελλείμ

ματος άλλων άρθρων υπό το αυτό Κεφάλαιον. 'Αρθρον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί' πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυσις νέων θέσεων. Δεύτερος Πίναξ. 'Αρθρον 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 και ο Δεύτερος Πίνακας εγκpίνον-
ται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουρ,γοί ενασκοόντες έλεγχον επί των κον8υλίων. 'Αρθρον 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχε8(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περ( ΠροUπολογισμοό του Κυπριακοό 

Οργανισμοό Αθλητισμοό Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!π&ρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Για τα υπ' αριθμό 12 και 13 θέματα στην ημερήσια 8ι&ταξη, που είναι «0 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989» και «0 
περί Τερματισμοό Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» αντί

στοιχα, υπάρχει κοινή Έκθεση. Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΟ!ΝΤΑΙ: 1. «0 ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989» ΚΑΙ 2. «0 ΠΕΡΙ ΤΕΡΜΑΤΙ
ΣΜΟΊ" ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 

Παpό11τες:-

Αν8ρέας Ζιαρτί8ης, Πρόε8ρος 

Παόλος Διγκλης 

Αν8ρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγι&ννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανοό 

Ι&κωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πΡαyματοποιήθηκε στις 2 
Φεβρουαρίου 1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των 

συν8ικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ, ΠΟΑΣ, ΠΑΣΥΔ 1, 
ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ, της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ, των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ και ΕΚΑ, της ΠΟΒΕΚ, των γυναικείων οργανώσεων ΚΙΝΗΣΗ ΙΣΑ 

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ-ΙΣΕΣ Ε!ΘΥΝΕΣ, ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑ, Σοσιαλιστική Γυναικεία 

Κίνηση και το γυναικείο τμήμα της ΠΕΟ. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η μείωση της συντάξιμης 

ηλικίας των γυναικών από το 650 στο 630 έτος της ηλικίας τους. 
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Σκοπός τ'>υ δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της πεpf. 

Τερματισμού Απασχολήσεως Νομοθεσίας, έτσι που να συνά8ει με την περί 

Κοινωνικών Α 'φαλίσεων Νομοθεσία και ι8ιαίτερα με την πρόνοια για τη μείωση 
της συντάξιμψ ηλικίας των γυναικών από το 650 στο 630 έτος της ηλικίας τους. 

Παροuσιάζ•)ντας τα 8όο νομοσχέ8ια ενώπιον της Επιτροπής, ο εκπρόσωπος 

του Υπουργείο" Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 8ήλωσε πως η κυβέρνηση 

αντιμετώπισε τ•. θέμα της μείωσης της συντάξιμης ηλικίας της γυναίκας ως θέμα 

αρχής ένεκα το•. 8ιπλού ρόλου που η γυναίκα 8ια8ραματίζει στην κοινωνία και 
στην οικογένεια. Για τους λόγους αυτούς 8ηλώθηκε στην Επιτροπή ότι η έγκριση 
των vομοσχε8ίων αυτών 8εν παραβιάζει την αρχή της ισότητας μεταξύ αντρών και 
γυναικών, αφοό υπάρχει και το προηγούμενο της παραχώρησης επιδόματος γάμου 
και τοκετού προς τη γυναίκα, κάτι που δεν παραχωρείται στον άντρα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που παρέθεσε ο εκπρόσωπος του ίπουργε(ου 

Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων και τα οπο(α προέκυψαν ύστερα από 

αναλογιστικές εκτιμήσεις, η 8απάνη για τη μείωση της συντάξιμης ηλικίας των 

γυναικών ανέρχεται στο 0,3% των ασφαλιστέων αποδοχών του συνόλου των 

ασφαλισμένων ή, με βάση τα 8ε8ομένα του 1989, σε !02,500,000. 

Από τις εκπροσώπους των γυναικείων οργανώσεων ΚΙΝΗΣΗ ΙΣΑ 

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ-ΙΣΕΣ ΕΎ'ΘΎ'ΝΕΣ, ΓΟΔΗΚ και ΓΎ'ΝΑΙΚΕΙΑ ΚΙΝΗΣΗ 

ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑ ζητήθηκε η καταψήφιση των δύο νομοσχε8ίων, γιατί, όπως 

8ήλωσαν, η τυχόν ψήφισή τους θ' αποτελεί παραβίαση της αρχής της ισότητας 

μεταξύ των 8ύο φύλων, θα στερήσει απ6 τη γυναίκα την ευκαιρία να συμπληρώσει 
τα συντάξιμα έτη της μετά το 620 έτος της ηλικίας της, θα έχει μειωμένη 

σύνταξη ένεκα των λιγότερων συντάξιμων ετών που θα έχει συμπληρώσει και 

παράλληλα θα της στερήσει το 8ικα(ωμα της αποζημίωσης σε περίπτωση 

τερματισμού της απασχόλησής της που δυνατό να επισυμβεί μετά το 620 έτος της 
ηλικίας της. 

Η γυναικεία οργάνωση ΣΟΣΙΑΛΙΣΤΙΚΉ ΓΎ'ΝΑΙΚΕΙΑ ΚΙΝΗΣΗ και το 
γυναικείο τμήμα της ΠΕΟ, οι συν8ικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΟΑΣ 
και ΟΕΛΜΕΚ, καθώς και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και ΕΚΑ, τάχθηκαν 

υπέρ της ψήφισης των δύο νομοσχε8ίων και ζήτησαν τη στα8ιακή μείωση της 
συντάξιμης ηλικίας της γυναίκας στο 606 έτος της ηλικίας της. 

Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ τάχθηκε επίσης υπέρ της ψήφισης των νομοσχε8ίων, 
ζήτησε όμως όπως η σχετική δαπάνη αναληφθεί από το Πάγιο Ταμείο της 

κυβέρνησης αντί από το Ταμείο των Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης των 

δύο νομοσχε8ίων, γιατί θα αποτελέσουν 8υσμενή 8ιάκριση σε βάρος της γυναίκας, 

αφού θα την υποχρεώνουν να αφυπηρετεί 8ύο χρόνια νωρίτερα, με αποτέλεσμα να 

παίρνει μειωμένη σύνταξη καιν 1 αποστερείται τα δικαιώματά της από το Ταμείο 
Πλεονάζοντος Προσωπικού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλες τις απόψεις και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο νομοσχεδίων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Η κυρία Κατσελλή. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σύμφωνα με την Έκθεση και εμείς, σαν Δημοκρατικό Κόμμα, Οα δεχθούμε 

τη μείωση της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών από το 650 στο 630 έτος, 

θεωρώντας αυτή τη διάκριση, -όπως λέχθηκε, σαν μια θετική διάκριση. Και δε 

νομίζουμε ότι είναι ούτε υπέρ ούτε σε βάρος των γυναικών. Αντίθετα θέλουμε να 

υπενθυμίσουμε ότι υπάρχουν μεγάλες τάξεις εργαζομένων, και ανδρών και 

γυναικών, που συνταξιοδοτούνται στα 60, όπως είναι όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι 
και οι υπάλληλοι των ημικρατικών οργανισμών. 

Ελπίζουμε όμως ότι αυτή η θετική διοίκριση θα είναι προσωρινή. Γιατί την 

ψηφίζουμε; Διότι η Κυπρία δυστυχώς δεν /;χει ακόμα εξισωθεί πλήρως σε όλα τα 

κοινωνικοί επίπεδα της Κύπρου με τον οίνδρα. Διότι, όπως ξ/;ρουμε, η εργαζόμενη 

γυναίκα παροίλληλα /;χει σχεδόν εξ ολοκλήρου όλο το βοίρος του σπιτιού, του 

νοικοκυριού και της ανατροφής των παιδιών. Ελπίζουμε γρήγορα αυτή η τάξη των 

πραγμάτων να ανατραπεί στην οικογένεια και οι δύο γονείς να αναλαμβάνουν με 

ίσους όρους αυτά τα καθήκοντα. Τότε θα μπορούμε να μιλούμε για ίσα 

8ικαιώματα και ίσες ευθύνες. 

Η συνταξιο8ότηση των γυναικών σε πιο μικρές ηλικίες πρέπει να υπενθυμίσω 
ότι δίνεται και σε πολλ/;ς χώρες της Ευρώπης, όπως στην Αγγλία που δίνεται για 

τις γυναίκες στο 60ό /;τος και όχι στο 650 που την παίρνουν οι οίνδρες. Επίσης 

θέλω να υπενθυμίσω ότι το Δημοκρατικό Κόμμα είχε καταθέσει πρόταση νόμου 

που ήθελε τη συνταξιοδότηση των γυναικών στο 606 έτος της ηλικίας τους. 

Η τάξη που θα ωφεληθεί από αυτή τη μείωση είναι κατά συντριπτική 

πλειοψηφία μια τάξη των γυναικών που εργάζεται σκληρά στα εργοστάσια και 
νομίζουμε ότι είναι σωστό να συνταξιοδοτείται πιο γρήγορα από οίλλες τοίξεις. 

Επίσης το Δημοκρατικό Κόμμα είναι υπ/;ρ του να θεσπιστεί μειωμένη ηλικία 

συντάξεως και για άλλες τάξεις εργαζομένων που κάνουν επικίν8υνα και σκληρά 

επαγγέλματα και καλούμε τους αρμοδίους των Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 

μελετήσουν αυτές τις πιθανότητες στο μέλλον. Γιατί πραγματικά. ένας ο οποίος 

εργοίζεται στις οικοδομικ/;ς εργασίες ή σε .οίλλα παρεμφερή δύσκολα επαγγέλματα 

Ουσκολεύεται μετά το 606 έτος της ηλικίας του να συνεχίσει να εργάζεται σ' 
αυτά τα επαγγέλματα. 

Η μείωση της συντοίξιμης ηλικίας των γυναικών στο 630 /;τος, όπως λl:χθηκε 
και στην Επιτροπή, θα παρουσιοίσει επιμέρους προβλήματα και μοίλιστα μπορώ 

να πω επιμέρους 8υσμενή ?Jροβλήματα. Έτσι καλούμε τις Κοινωνικές Ασφα
λίσεις να τα μελετήσουν αυτά και να καταθέσουν τις κατάλληλες τροποποιήσεις. 

Είμαστε σίγουροι ότι η Κυπρία εργαζόμενη γυναίκα, και όταν συνταξιο

δοτηθεί στο 630, δε θα μείνει αργή, δε θα μείνει ουδl:τερη, αλλοί θα εξακολουθήσει 
να προσφέρει στην οικογένεια. Και θέλω να σημειώσω ε8ώ ότι η ποιοτική άνοΟος 
της ζωής των Κυπρίων γενικά πολλά χρωστεί στην προσφορά. των γυναικών της 

Κύπρου, Έτσι συνταξιο8οτώντας μια τάξη γυναικών στα 63, τη βοηθούμε να 
προσφέρει περισσότερα στην οικογένειά της, στα παιΟιά της, στο σύζυγό της και 

τα εγγόνια της, για το καλό φυσικά αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Αλλοι ομιλητ/;ς; 

Ο κύριος Ζιαρτίδης. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε ένα σημαντικό θέμα, αφού, όπως είναι γνωστό και παραδεκτό, το 

θέμα αυτό ενδιαφέρει, είτε άμεσα είτε έμμεσα, το μισό πληθυσμό της χώρας μας

εννοώ το γυναικείο πληθυσμό. 

Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι από πολύ καιρό οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις και ιδιαίτερα τα γυvαικεlα τμήματα των συνδικα

λιστικών οργανώσεων, της ΠΕΟ και όλων των άλλων συνδικαλιστικών οργα
νώσεων, ζητούσαν από το Τμήμα Κο~νωνικών Ασφαλίσεων, από το αρμόδιο 

Υπουργείο, από την κυβέρνηση, τη μείωση της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών 
από το 650 στο 60ό έτος της ηλικίας τους. Ταυτόχρονα το συνδικαλιστικό κίνημα 
ζητούσε τη διαφοροποίηση της συντάξιμης ηλικίας γι / αυτούς που απασχολούνται 
στα λεγόμενα βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα, όπως είναι το επάγγελμα του 
οικοδόμου, του αχθοφόρου και διάφορα άλλ_α επαγγέλματα. 

Η συζήτηση και η ψήφιση του νόμου που συζητούμε αυτή τη στιγμή είμαι 

βέβαιος ότι θα χαιpετισθεί από τις γυναίκες, από τις εργαζόμενες γυναίκες της 

πατρίδας μας, παρόλον ότι το αρχικό τους αίτημα απαιτούσε τη μείωση της 

συντάξιμης ηλι.κ(ας στο 606 αντ( στο 630 έτος που προνοεί το νομοσχέδιο. 
Κατά; τη διάρκεια των συζητήσεων, κυρ(ως κατά τη διάρκεια της επαφής μας 

με τις εκπροσώπους των γuναικε!ων οργανώσεων, προβλήθηκε το επι.χε(ρημα ότι 
το νομοσχέδιο αυτό αποτελεί ένα μέτρο διάκρισης σε βάρος των ανδρών, όπως 

αποτελεί και ένα μέτρο διάκρισης σε βάρος των γυναικών. Σε βάρος των ανδρών, 

Οι.ότι μειώνει τη συντάξιμη ηλικ(α για τις γυναίκες, ενώ αφήνει τη συντάξιμη 
ηλικία των ανδρών στο (Οι.ο ύψος που προνοεί ο σημερινός νόμος και κατά τον 

ισχυρισμό μερικών γυναικε(ων οργανώσεων αποτελε( μέτρο διάκρισης σε βάρος 

των γυναικών, αφού θα τις αναγκάζει. να αφυπηρετούν στο 630 έτος της ηλικίας 
τους και. κατά σuνέπειοc να παίρνουν μειωμένη σύνταξη, δηλαδή τη σύνταξη η 

οποία θα αντιστοιχεί με εισφορές μέχρι το 630 έτος της ηλικίας τους. Θα είναι 

επ(σης, κατά τον ισχυρισμό που προβλήθηκε, μέτρο διάκρισης σε βάρος των 
γυναικών, διότι με τη μείωση της συντάξιμης ηλικίας θα μειωθεί και το δικαίωμα 

των εργαζόμενων γυναικών που αφυπηρετούν για λόγους πλεονασμού από το 640 
έτος στο 620 έτος της ηλικίας τους. 

Το συνδικαλιστικό κίνημα λαμβάνει πολύ σοβαρά υπόψη αυτά τα επιχει

ρήματα. Εξακολουθεί όμως να πιστεύει ότι μέσα στις κυπριακές συνθήκες το 

νομοθέτημα αυτό είναι απαραίτητο, διότι η Κυπρία γυναίκα είναι πιο σκληρά 
εργαζόμενη από ό,τι είναι η εργαζόμενη γυναίκα στις προηγμένες, καπιταλιστικές 
ή άλλες χώρες. 

Η κυρία Κατσελλή αναφέρθηκε στο γεγονός ότι η γυναίκα δεν είναι μόνο η 

εργάτρια του εργοστασ(ου ή η υπάλληλος του γραφε(ου, αλλά είναι και 'η 
οικοκυρά, εκείνη που αναλαμβάνει τις ευθύνες όλων των έργασιών του σπιτιού, με 

πολύ ελάχιστες εξαιρέσεις στις περιπτώσεις εκείνων των ανδρών που βοηθούν τις 

συζύγους τους. Συμφωνούμε με την κυρ(α Κατσελλή και γι' αυτό υποστηρίζουμε 

την εισήγηση η οποία έγινε όπως γενικά το θέμα των δικαιωμάτων της γυναίκας 

τόσο από τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις όσο και από την όλη κοινωνική νομοθεσία 

συνεχίσει να εξετάζεται από την κυβέρνηση και όπως, με βάση αυτή την εξέταση, 

εισαχθούν νέα κοινωνικά μέτρα για την ισομισθία και την ισοτιμία των γυναικών. 
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Κατά τη διάρκεια της συζήτησης έγινε εισήγηση όπως το βάρος, το κόστος, 

το οικονομικό κόστος για τη 8ιαφοροπο(ηση αυτή -το οποίο, όπως ακούσατε από 
την Έκθεση, ανέρχεται σε ί2,500,ΟΟΟ ετησίως- αναληφθεί από το Πάγιο Ταμείο 

της κυβέρνησης αντί από το Ταμείο των Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Θα είμαστε 

ευτυχείς αν μπορούσαμε να πάρουμε αυτό το μέτρο, αλλά δ'υστυχώς, όπως όλοι 

ξέρετε, η Βουλή αυτή δεν μπορεί να εισάξει νομοθετικά μέτρα που αυξάνουν τις 

δαπάνες του Πάγιου Ταμείου. 

Έτσι είμαστε υποχρεωμένοι να δεχθούμε όπως το βάρος, το οικονομικό 

βάρος, το οικονομικό κόστος αυτού του προοδευτικού μέτρου αναληφθεί από τις 

Κοινωνικές Ασφαλίσεις. Τελειώνοντας θέλω να υπενθυμίσω το εκκρεμές πρόβλημα 
της συντάξιμης ηλικίας των βαριών και ανθυγιεινών επαγγελμάτων, με ιδιαίτερη 

έμφαση στο επάγγελμα των οικοδόμων, με την εισήγηση όπως αναληφθεί σόντομα 
η ειδική αναλογιστική μελέτη και όπως γίνει εισήγηση για τη σχετική τροπο

ποίηση του Νόμου περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα θετικές θα ναι οι 
επιπτώσεις στις εργαζόμενες γυναίκες από τη μείωση του ορίου συνταξιοδότησης 

στο 630 έτος της ηλικίας τους, γιατί θα παίρνουν πλήρη σύνταξη - είναι αυτό κάτι 

που πρέπει δημόσια να διευκρινιστεί, γιατί υπήρξε η τοποθέτηση πως όχι ακέραιη 
η σόνταξη θα επιμεριζόταν - και σαφώς και ο συνάδελφος ο Ζιαρτίδης και η 

συνάδελφος Κατσελλή το ανέφεραν στο σημείο τοότο. Επομένως οι φόβοι για 

μειωμένη σύνταξη δεν ευσταθούν και μπορούν να συνεχίσουν να εργάζονται και 
μετά το 630 έτος και φυσικά να προσφέρουν και να καταβάλλουν οποιεσδήποτε 
εισφορές 8εν κQιταβλήθηκαν στο Ταμεtο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έτσι που στις 

ελάχιστες εκεlνες των περιπτώσεων που 8ε θα υπήρχαν αυτά τα ένσημα να 
τοποθετηθούν. Έτσι, πέρα από τη βασική σύνταξη που θα παίρνουν στο ακέραιο, 

θα έχουν και την αντιμισθία που θα παίρνουν. 

Να προσθέσουμε ακόμα πως και στις πλείστες ευρωπα'ίκές χώρες υφίσταται η 

((8ιάκριση» υπέρ των γυναικών. Έτσι όχι μόνο στην Βρετανια, που ανέφερε η 
συνά8ελφος Κατσελλή, οι άν8ρες συνταξιο8οτούνται από τις Κοινωνικές Ασφα
λlσεις στο 650 έτος και οι γυναίκες στο 60ό, αλλά το ί8ιο ισχύει και στην Ελλά8α 
και στις πλείστες ευρωπαϊκές χώρες, όπως αναφέρθηκε. 

Έτσι υπερψηφίζουμε μια πρόταση που από τους πρώτους, μαζί και με άλλα 

κόμματα ασφαλώς, και από χρόνια ζητήσαμε την εφαρμογή της και μάλιστα σε 

μεγαλότερο βάθος και συγκεκριμένα από το 60ό έτος. Γιατί στην Κόπρο, έντιμε 

κόριε Πρόεδρε, έντιμοι κόριοι συνάδελφοι, όχι μονάχα αυτή η διαφοροποίηση που 
υπάρχει στην Ευρώπη 8εν υπήρχε, ιiα αντίθετα η γυναlκα, και ειδικότερα η 
Κυπρία αγρότισσα, διαδραμάτισε σοβαρότατο ρόλο και λόγο στην αναβάθμιση της 

κυπριακής οικονομίας - για χρόνια, για δεκάδες χρόνια, για να μην πούμε για 

εκατοντάίiες, 8ούλεψε και ακόμα 8υστυχώς σε ορισμένες περιπτώσεις δουλεύει -
χωρίς ουσιαστικές Κοιν~νικές Ασφαλίσεις και μάλιστα μοχθοόσα όχι μονάχα με 
το γνωστό τρόπο, όχι μονάχα στην αγροτική οικονομία, μα και στην οικιακή 

οικονομία. 

Να πούμε συγκεκριμένα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως σ' ορισμένες περιοχές 

δυσπραγούσες, όπως είναι η Πιτσιλλιά, η Μαραθάσα, η Σολιά, τα Κοκκινοχώρια 
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και &λλες, μετ& από τη συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήματος η Κυπρία 
αγρότισσα αναλαμβιiνει αποκλειστικιi και μόνη το βιiρος της αγροτικής οικο

νομ(ας, με τον &:ν8pα να στρέφεται προς τα αστικά επαγγέλματα, με αποτέλεσμα 

και το βιiρος, όπως ανέφεραν οι προηγούμενοι συνιiδελφοι, της αγροτικής 
οικονομίας να αναλαμβιiνει, αλλιi και το τραγικότερο, όπως τονίστηκε από 
πολλούς συναδέλφους και προηγουμένως από το συν&δελφο 'Αριστο Χρυσοστόμου 

σε συζήτηση του συναφούς θέματος, να μην καλύπτεται από τις Κοινωνικές 
Ασφαλίσεις. 

Θα 'ταν επομένως εισήγησή μας, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, να εγκύψει κάποτε 

στον τομέα τούτο και το αρμόδιο "Υπουργείο και η αρμόδια Επιτροπή της Βουλής, 

για να 8οόμε με ποιο τρόπο ε(ναι που α(ρεται αυτή η α8ικ(α, η πολύχρονη, η 

χρόνια αδικία που γίνεται σε βιiρος της Κυπρίας γυναίκας. Εν πιiση περιπτώσει, 
παρά το γεγονός πως το νομοθέτημα 8ε μας ικανοποιε( απόλυτα, αλλά μερικά, 

εντούτοις, όπως ανέφερα, το uπερψηφlζουμε, γιατ( συνιστά μια άρση πολύχρονης, 
πολυαίωνης αδικίας σε β&ρος της Κυπρίας αγρότισσας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κόριος Ηλιά8ης και μετά ο κύριος Παπαρές, αν ε(8α καλά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Κοινόβουλευτική Ομιiδα του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

χαιρετ(ζει την παρουσ(αση στην ολομέλεια αυτού του νομοσχεδ:(ου για τη 
συνταξιοδότηση των γυναικών στο 630 έτος της ήλικίας τους και ασφαλώς θα το 
υπερψηφίσει. 

Πρέπει να πούμε ότι ήταν ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα η συζήτηση στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασίας, όπου οι γυναικείες οργανώσεις είχαν αντίθετες 
μεταξύ τους απόψεις, όλες με υπεύθυνα και σοβαριi επιχειρήματα. Η μια ιiποψη 

έλεγε ότι είναι μια δυσμενής διιiκριση σε βιiρος της γυναίκας, γιατί τη βγιiζει έξω 

από την επαγγελματική και κοινωνική δραστηριότητα πιο γρήγορα από τους 
ιiνδρες. Η &λλη έλεγε ότι είναι ευμενής διιiκριση υπέρ των ανδρών. Και όλες 

είχαν τη βιiση τους και όλες είχαν τη δική τους - όχι λανθασμένη -λογική, εν πιiση 

περιπτώσει. 

Η δική μας η τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, φθιiνει στην υπερψήφιση του 

νομοσχεδίου με την εξής λογική: Στις κυπριακές συνθήκες η γυναίκα υφίσταται 

ένα μεγιiλο, έναν τεριiστιο αριθμό διακρίσεων που βγαίνουν είτε μέσα από τη 
νομοθεσία και τους θεσμούς αυτής της Πολιτε(ας ε(τε μέσα από τις κοινωνικές 

αντιλήψεις, που παρ& την πρόοδό τους εξακολουθούν να είναι αρκετιi κατα

πιεστικές για την Κυπρία γυναίκα. Έτσι, ακόμα και αν θεωρηθεί ευμενής 
μεταχε(ριση της γυνα(κας, εμε(ς λέμε ναι, να προχωρήσουμε σ' αυτό το 

νομοθετικό μέτρο, ούτως ώστε να εξισορροπήσουμε ως ένα βαθμό τις πολλές 

δυσμενείς διακρίσεις και τις αδικίες που γίνονται σε βιiρος της Κυπρίας γυναίκας. 

Είναι με αυτό το πνεύμα και με αυτή τη λογική που εμείς ψηφίζουμε τη 
συνταξιοδότηση στα 63 των Κυπρίων γυναικών. 

Ίσως είναι η στιγμή να αναφέρουμε παρεμπιπτόντως και το πρόβλημα των 

Κuπρ(ων οικοκυρών, οι οπο(ες, παρά την πολύτιμη προσφορά που προσφέρουν στις 

οικογένειες και στην κοινων(α μας, παραμένουν χωρlς καμιά μέριμνα, χωρlς καμιά 
κιiλυψη, χωρίς καμιά πρόνοια από το κρ&τος μας. Είναι καιρός η κοινωνία μας, 
ιδιαίτέρα η Εκτελεστική Εξουσία, γιατί η Βουλή δεν μπορε! να αναλιiβει τέτοιες 
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πρωτοβοuλlες, να παρουσιάσει σκέψεις και προβληματισμούς και προς αυτή την 
κατεύθυνση. Η γυναίκα στην Κύπρο 8εν προσφέρει μόνο στην εργασία της, όπως 
έχει λεχθε( και προηγουμένως. Προσφέρει στην οικογένειά της σαν οικοκυρά, 

προσφέρει τεράστια υπηρεσία στην κυπριακή κοιvων(α και θα πρέπει σταδιακά να 
περάσει και στο επίκεντρο της προσοχής, της φροντί8οις και της μέριμνας τόσο της 
Εκτελεστικής όσο και της Νομοθετικής Εξουσίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Κατανοούμε τους εν8οιασμούς των γυναικείων οργανώσεων για απώλεια 
ορισμένων ωφελημάτων, όπως αυτές τους εξέθεσαν στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Εργασίας. Αλλά στόχος όλων των κομμάτων είναι η συντοιξιο86τηση όλων 
των εργαζομένων νοι αρχίζει από τοι 60. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η μείωση 
της συντάξιμης ηλικίας των γυναικών στα 63 θοι είναι η απαρχή γιοι την 

περαιτέρω βελτίωση της θέσης της γυναίκας και τη μείωση της συντάξιμης 

ηλικίας ορισμένων άλλων βαριών και ανθυγιεινών επαγγελμάτων. 

'Η8η ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατέθεσε σχετική πρόταση νόμου που 
συζητείται στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την επίτευξη των 
στόχων τούτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κόριος Π ουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η μείωση του ορίου ηλικίας των γυναικών από τα 65 στα 63 χρόνιοι για 
σκοπούς σύνταξης είναι ένα προοδευτικό νομοθέτημα, είναι ένα σύγχρονο νομο
θέτημα που ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις απαιτήσεις και τα προβλήματα 

της γυναίκας της Κύπρου. 

Θέλω, κύριε Πρόε8ρε, να αναφερθώ στους φόβους που καλόπιστοι έχουν 
εκφραστεί στην αρμό8ιοι Επιτροπή, ότι η ψήφιση αυτού του νόμου θοι σημαίνει 
8ιάκριση σε βάρος της γυναίκας, γιατί θα υποχρεώνεται να αφυπηρετεί Μο χρόνιοι 

προηγούμενα από τον άν8ρα. Είναι η μια πλευρά των 8ιακρίσεων που έχουν 

επισημάνει καλόπιστα, επαναλαμβάνω, μερικές γυvαικε(ες οργανώσεις. 

Η άποψή μας είναι ότι οι γυναlκες της Κύπρου, όπως είναί σήμερα τα 
πράγματα, βρίσκονται· σε πολύ μειονεκτική θέση απέναντι στον άν8ρα, που ε!ναι 
το άλλο φύλο. Διότι οι γυναίκες, όταν σχολάσουν -και εννοούμε τις μισθωτές, 
όπως ε(ναι οι εργάτριες, οι υπάλληλοι, οι πωλήτριες, οι εκπαι8ευτικο(, οι 

. αγρότισσες και άλλες- έχουν να επιτελέσουν μια 8εύτερη 8ουλειά στο σπίτι τόσο 
με το νοικοκυριό όσο και με τη φροντ(8α των παι8ιών και γενικότερα της 

οικογένειας. 

Κατά συνέπεια η γυναίκα της Κύπρου είναι πιο βασανισμένη από ό,τι είναι ο 
άν8ρας και έτσι πρέπει να μεριμνήσουμε, ώστε να έχει μία σχετικά πρόωρη 
σύνταξη σε σχέση με τον άν8ρα, πρόωρη συνταξιο8ότηση, για νοι μπορεί τέλος 
πάντων να ανταποκρ(νεται καλύτερα στα καθήκοντά της. 
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Η θόση του ΑΚΕΛ είναι ότι η γυναίκα πpόπει ν'Ι' συνταξιοδοτείται από τα 
60 χpόνια. Καταλαβαίνουμε όμως ότι υπάpχουν αντικειμενικές δυσκολίες και 

θεωpοόμε το σημεpινό νομοθέτημα σαν όνα πpώτο βήμα που ανταποκpίνεται στα 

συμφέροντα των γυναικών, στις απαιτήσεις της ζωής, έτσι που να γLνει η ζωή της 
γυvα(κας πιο εύκολη και πιο αποΟοτική για την οικογένεια και για την πατρίΟα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάpχουν άλλοι ομιλητός σε θόμα αpχής; 

Επειδή δεν υπάpχουν άλλοι ομιλητές, πpοχωpοόμε στη δεότεpη ανάγνωση του 
πρώτου νομοσχεΟ(ου, που τιτλοφορε(ται «Νόμος τροποποιών τους περ( Κοινω
νικών Ασφαλίσεων Νόμους του 1980 μέχpι 1989». 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Apθpo 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάpχει ένσταση, το άpθpο 1 εγκpίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άpθpου 2 του βασικοό νόμου. 'Apθpo 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάpχει όνσταση, το άpθpο 2 εγκpίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άpθpου 18 του βασικοό νόμου. 'Apθpo 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάpχει ένσταση, το άpθpο 3 εγκpίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άpθpου 32 του βασικοό νόμου. 'Apθpo 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άpθpου 36 του βασικοό νόμου. 'Apθpo 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάpχει ένσταση, το άpθpο 5 εγκpίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταβατικές διατάξεις. 'Apθpo 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάpχει ένσταση, το άpθpο 6 εγκpίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναpξη ισχόος. Άpθpο 7, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του πρώτου νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδιου, που τιτλο
φορείται «Νόμος τροποποιών τους περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμους του 
1967 μέχρι 1988». 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&;ρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του 8εύτερου νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τερματισμοό Απασχολήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει3ή Sεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 14, που 
είναι «0 περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΡΓΟΣΤΆΣΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρ6vτες:-

Αν8ρέας ΖιαρτίSης, ΠρόεSρος 

Παόλος Δίγκλης 

ΑνSρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ
τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 
Φεβρουαρίου 1990. Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργα
νώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, της ΟμοσπονSίας ΕργοSοτών και Βιομηχάνων 
(ΟΕΒ) και του ΚΕΒΕ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εργο

στασίων Νόμου, με στόχο την αύξηση των χρηματικών ποινών που προβλέπονται 
και κατ 1 επέκταση την πιο αποτελεσματική εφαρμογή του σε ό,τι αφορά τη 

Sιατήρηση ασφαλών και υγιεινών συνθηκών εργασίας για τους εργαζομένους. Με 

τις τροποποιήσεις που προτείνονται σκοπείται επίσης η άρση ορισμένων ερμη
νευτικών δυσχερειών που παρουσιάζει η διατύπωση 8ιάταξης της ισχύουσας 
νομοθεσ!ας ποu αναφέρεται στα θέματα από8ειξης της ευθύνης σε περιπτώσεις 

ατυχημάτων σε εργοστάσια. 

Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν ενώπιον της Επιτροπής συμφώνησαν με τους 

σκοπούς και τις επι8ιώξεις τοu uπό συζήτηση νομοσχε8!ου και ζήτησαν την 
ψήφισή του σε νόμο. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επικρο
τώντας τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟlου, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως κατατέθηκε από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύ'π&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη αν&γνωση του 

νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατ&σταση του &ρθρου 15 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύ'π&ρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 29 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 44 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύ'π&ρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 47 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγχρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 48 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 6 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 67 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 7 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 95 του βασικοu νόμου. 'Αρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικοu νόμου. 'Αρθρο 9. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 
Προχωροuμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωροuμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 20, που 
είναι «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Εσπερινών Σχολείων Μέσης Εκπαί

δευσης Κανονισμοί του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Ε7Fιτροπής να αναγνώσει την / Εκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ποr ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «01 ΠΕΡΙ 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΣΠΕΡΙΝΩΝ ΣΧΟΛΕΙΩΝ ΜΕΣΗΣ 

ΕΚΠΑΙΔΕΎ'ΣΗΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΎ' 1990». 
Παpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανο

νισμοuς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιανουαρίου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανονισμών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμοuς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 του 
περί Κοινοτικών Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Νόμου, όπως αυτός τροπο

ποιήθηκε με τα άρθρα 3 και 4 του περί Μεταβίβασης της 'Ασκησης των 

Αρμοδιοτήτων της Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης και περί Υπουργείου 

Παιδείας Νόμου (12 του 1965), σκοπείται η ρuθμιση της λειτουργίας των 
εσπερινών γυμνασίων. 
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Οι υπό εξέταση Κανονισμοί είναι πανομοιότυποι με τους Κανονισμούς που 
ψήφισε η Βουλή το 1985 για τη ρύθμιση της λειτουργίας των δημόσιων σχολείων 
μιίσης εκπαίδευσης, με κατάλληλη προσαρμογή τους προς τις ιδιαιτερότητες των 

εσπερινών γυμνασίων. 

Σύμφωνα με όσα δήλωσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Ί'πουργείου 
Παιδείας, υπάρχει σήμερα αυξημένο ενδιαφιίρον, από νεαρά κυρίως άτομα, για 

φοίτηση στα εσπερινά γυμνάσια. Συγκεκριμένα σήμερα φοιτούν σε εσπερινά 

γυμνάσια 115 μαθητές στη Λευκωσία, 72 στη Λεμεσό και 35 στην Πάφο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πέτρος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΊ'ΛΙΑΝΟΊ': 

'Εντιμε κύριε ΠρόεΟρε, 

Το αυξημένο από νεαρά κυρίως άτομα ενδιαφέρον για φοίτηση στα εσπερινά 

γυμνάσια υπογραμμίζει στην Έκθεσή της η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 
Και θεωρούμε τον εαυτό μας ευτυχή, γιατί η Βουλή αρχικά και το κράτος στη 

συνέχεια, ύστερα από επανειλημμένες εισηγήσεις μας στη 8εκαετία του 60-70, 
προώθησαν τη σύσταση του θεσμού του εσπερινού γυμνασίου στον τόπο μας, που 

αποδείχτηκε, όπως και η Επιτροπή στην Έκθεσή της τονίζει, πολλαπλά 

επωφελής. 

Πρόκειται ίσως για τον πιο ιδιότυπο εκπαιδευτικό και κοινωνικό θεσμό που 

λειτουργε( στον τόπο μας και που σε ανάλογα επ(πεδα και σε ανάλογο εμπρέπον 

ύψος δε λειτουργεί σε άλλες χώρες του κόσμου. 

Έτσι οι πονεμένοι, καταπονημένοι αυτο( άνθρωποι, που για τρία, τέσσερα, 

πέντε καμιά φορά χρόνια, παραγκων(ζοντες οικογένεια και κοινωνικές υπο

χρεώσεις για να ασχοληθούν με την αυτομόρφωσή τους με τη βοήθεια των 

καθηγητών τους -αναφέρω δειγματοληπτικά την περίπτωση 48χρονου μαθητή του 

Εσπερινού Γυμνασίου Λευκωσίας που ερχόταν κάθε νύκτα για πολλά χρόνια από 

τη Δρομολαξιά, για να φοιτήσει στο νυκτερινό γυμνάσιο-ζητούν και σχετική 
αναβάθμιση του status του σχολείου τους. 

Οι διδασκαλίες που γίνονται αποτελούν ουσιαστικές Οιαλέξεις, οι προβλη

ματισμοί που αναπτύσσονται από τους μαθητές φτάνουν σε ψηλά επίπεΟα, ενώ η 
κοινωνική δραστηριοποίησή τους είναι αξιοσημείωτη. Και μόνο η Έκθεση 

((Μνήμη των κατεχόμενων εΟαφών», που το Εσπερινό Γυμνάσιο Λευκωσίας 

πρόσφατα διοργάνωσε, συνιστά αξιόλογο δείγμα της εξαίρετης δουλειάς που στα 

γυμνάσια αυτά επιτελείται. Γι' αυτό εισηγούμαστε την προσπάθεια αναβάθμισης 

και υποβοήθησης του θεσμού από μέρους του κράτους. 

Είναι καιρός, έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, συγκεκριμένα, να στεγαστεί και το 

Εσπερινό Γυμνάσιο Λευκωσίας σε πρώτο στάΟιο και αργότερα τ' άλλα γυμνάσιά 

μας στη Λεμεσό και την Πάφο, έτσι που ν 1 αποκτήσουν μόνιμο στέγαστρο, με 
δυνατότητα αξιοποίησης του οικήματος από τα πρωινά γυμνάσια, άμα υπάρχει η 

έλλειψη, σε τρόπο που να παύσει η ως την ώρα τουλά.χιστο οδυσσειακή τους 

πραγματικά περιδίνηση. Έτσι θα μπορέσουν να αποκτήσουν και τα Οικά τους 
όργανα ΟιΟασκαλ!ας, που για την ώρα στερούνται, τη Οική τους δανειστική 



βιβλιοθήκη, όπου για την ώρα 
υπάρχουν, το 8ικό τους αρχε(ο 
λειτουργ(α αυτών των σχολείων. 
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λυμφατικός ε(νο.ι ο 

και οτι8ήποτε άλλο 

αριθμός των βιβλ(ων που 

σχετ(ζεται με την ομαλή 

Ένα άλλο σημε(ο που θα 'θελα να θ(ξω πριν κλε(σω ε(ναι- η ανάγκη 

εγκατάστασης κεντρικών θερμάνσεων στα νυκτερινά αυτά σχολε!α, γιατί τώρα, 

στις κατάψuκτες αυτές νύκτες τa·u Γενάρη, του Φλεβάρη, του Μάρτη, με το 

θερμόμετρο να πέφτει στους τρεις και στους 8uo βαθμούς ακόμα, οι τάξεις 

ουσιαστικά α8ειάζοuν, ενώ οι εναπομένοντες μαθητές μαζ( με τους καθηγητές 

τους ουσιαστικά χειμάζονται και υποφέρουν. 

Κάποια επομένως μέτρα επιβάλλεται να ληφθούν και στον τομέα αυτό, 
έντιμε κύριε Πρ6ε8ρε και έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β' - Κατάθεση Νομοσχε8(ων και Εγγράφων. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περ( Ρυθμ(σεως Τροχα(ας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 
2) Οι περ( Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχα(ας Κινήσεως (Τροπο

ποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

3) Οι περ( Υπηρεσ(ας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπη
ρεσιών) Κανονισμο( του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από την 
Αρχή Κρατικών Εκθέσεων 8υνάμει του άρθρου 3(1}(α) του περ( 
Προσλήψεως fκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ(αν Νομικών 
Προσώπων Δημοσ(ου Δικα(ου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη 8ημόσια και εκπαι8ευτική υπηρεσ(α. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργεlο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ετήσια Έκθεση του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομη

χανίας για τα έτη 1984-1987. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροτιΧσεις Νόμου: 

7) Ο περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης (Μονιμο
ποίηση) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον κ. Λέανllρο ΖαχαριιΧΙΙη εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Περιφρόνησης της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον κ. Γλαύκο Κληρίllη, Πρόεllρο του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, εκτός αν υπάρχει 
&λλη εισήγηση. 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Νέου Κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων ( 'Ιllρυση 
Ταμείου για την Ανέγερση) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων των 
κομμιΧτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα έλεγα αυτή η πρόταση νόμου να πιΧει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών με τον Πρόεllρο της Βουλής παρόντα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές Μθηκαν ήllη γραπτώς) 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 544 ποu υποβλήθηκε οιπό το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσtοις κ. Πέτρο Στuλιοινού στις 7 Φεβpοuοιρ(οu 1990. 
«Πέρασε πρόσφατα (πριν από λίγες τώρα μέρες) από την Κόπρο ως 

προσκεκλημένος της Μορφωτικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Παιllείας ο Arpad 
Papp, καταξιωμένος ελληνιστής και πανεπιστημιακός Μσκαλος, ιllρυτής και ψυχή 
της 'Μεσογειακής Εστίας' στη Βουllαπέστη, ποιητής και μεταφραστής στα 

ουγγρικιΧ llεκάllων χιλιιΧΙΙων σελίllων Νεοελλήνων λογοτεχν6ιν (Καβάφη, Ρίτσου, 
Μυριβήλη, ΚαζαντζιΧκη, Σεφέρη, Λειβαllίτη, Σικελιανού, Χατζή, ΒρεττιΧκου, 

Καμπανέλλη, ΧιΧρη, ΣαμαριΧκη, ΤερζιΧκη, Ασημακόπουλου, ΠρεβελιΧκη, Βαλέτα, 

Χατζηαναγνώστου, κ.ιΧ.), αλλιΧ και Κυπρίων (ΧρυσιΧνθη, Χριστοφίllη, Μόντη, Π. 

Στυλιανού, Φ. Σταυρ(8η κ.ά.;), και που 8ημοσ(ευσε (τα μεταφρασμένα στα 

ουγγρικιΧ) έργα τους σε περιοllικιΧ κι εφημερίllες ή/και στην πρόσφατή του 
ανθολογία ποίησης από 14 χώρες. · 
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Ερωτάται γι' αυτό το αρμό3ιο Υπουργείο: 

Δε θα' πρεπε -μιας κι η Κύπρος για την ώρα 3ε 3ιαθέτει Ακα3ημία ή άλλο 
ανώτατο παρεμφερές ί3ρυμα- η Εκτελεστική Εξουσία ή και το αρμό3ιο Υπουργείο 
να μελετήσουν τρόπους ηθικής καταξίωσης κι επιβράβευσης της τεράστιας και 
συγκλονιστικής αυτής προσφοράς προς την ελλα3ική {και κυπριακή) γραμματεία 

του πιο πάνω ελληνιστή ή/και άλλων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 545 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Οι κάτοικοι της εντός των τειχών Λευκωσ(ας επαναφέρουν το θέμα της 

αξιοποίησης του κτιρίου της παλιάς Ηλεκτρικής, υπογραμμίζοντες πως το 

εγκαταλειμμένο σήμερα κτίριο εύκολα θα μπορούσε με μικρο3ιαρρυθμίσεις και 
μικροβελτιώσεις να μετατραπε! σε μουσείο με εκθέματα τα παλιά μηχανήματα κι 

εργαλεία της παλιάς Ηλεκτρικής, καθώς κι άλλα αντικείμενα και στοιχεία 

μηχανικής περασμένων εποχών, που βρίσκονται άχρηστα και παραπεταμένα σε 
3ιάφορα μέρη της ελεύθερης Κύπρου. Πώς τοποθετείται το αρμό3ιο Υπουργείο 

στο εξει3ικευμένο τούτο θέμα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 546 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Την πεζο3ρόμηση άλλων ή και άλλων 3ρόμων -που 3εν αποτελούν, όπως 

χαρακτηριστικά τονίζουν σε έγγραφά τους που μας απέστειλαν, ούτε πύλη εισόΟοu 

κι εξό3ου της πόλης, αλλά ούτε και σημαντικό χώρο 3ιακίνησης τροχοφόρων, αλλά 
(απλά) 3ρόμους με εμπορικά {κυρίως) καταστήματα, κατάλληλους για 3ιακίνηση 
πεζών, όπως ακριβώς γ!νηκε και σ 1 άλλες πόλεις του εξωτερικού -ζητούν κάτοικοι 

της Λευκωσίας. 

Μνημονεύουν, μάλιστα, την περίπτωση της Αθήνας, όπου πεζοΟρομήσεις 

γ!vηκαν σε Οευτερεύοντες δρόμους της πόλης, κι επικαλούνται την κακή συνήθεια 
του Κύπριου πολίτη να μη 8ιανύει πεζή μεσαίες ή και μεγάλες αποστάσεις. 

Πώς αντιμετωπίζουν οι αρμό3ιες αρχές την εισήγηση;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 547 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Πεζοδρόμια, όπου τοότο είναι δυνατό, και πέραν των υπαρχόντων σε μερικές 

βασικές ο3ούς {π.χ. Λή3ρας, Ονασαγόρου κ.ά.), ζητούν οι εντός των τειχών 
κάτοικοι της Λευκωσίας. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 548 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Μερικοί ιδ'ιοκτήτες αυτοκινήτων έχουν στα αυτοκίνητά τους επικίν8υνο 

προφυλακτήρα {εισαγόμενο ή προστιθέμενο επιτόπια) -όπως τα εισαγόμενα Jeep 
και μερικά Pick-up, αντίστοιχα- με αποτέλεσμα να προκαλούν σοβαρούς τραυμα

τισμούς ή και θανάτους σε περιπτώσεις σύγκρουσής τους με άλλα οχήματα κι 

ι3ιαίτερα μικρά, αλλά και με πεζούς. Δε θα' πρεπε να ληφθούν από τις αρμό3ιες 

αρχές κάποια περιοριστικά μέτρα, όπως έχει συμβεί και με τους συγκεντρωτικούς 
προβολείς;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 549 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Οι χώροι στάθμευσης θεωρούνται ως sίne qua ηοη στοιχείο για την ανέλιξη 

της εντός των τειχών ημικατεχόμενης πρωτεύουσας, λόγω του 3ημιουργηθέντος 
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καt uφιστciμενου στην προκεlμενη περίπτωση αδιαχώρητου. Συναφώς μας 
υποβάλλονται. εισηγήσεις για την παροχή οικονομικών κιν'ήτρων -όπως π.χ. είναι η 

απαλλαγή των ιδιοκτητών των νέων χώρων στάθμευσης από την καταβολή 
8ημοτικών φόρων πάσης φύσεως, η παροχή χαμηλότοκων 8ανείων με τη 

8ημιουργία οργανισμού ανάλογου προς τον Οργανισμό Χρηματοaότησης Στέγης 

(και ή8η <να τέτοιο σχό8ιο έχει εξαγγελθεί για την Αθήνα), ακόμα και απαλλαγή 
από το φόρο εισοδήματος για μερικά χρόνια κ.ά. -για ενθάρρυνση επενδυτών για 
8ημιουργία χώρων στάθμευσης. Παράλληλα εισηγούνται την από μέρους του 

8ήμου 8ημιουργία ή και επαύξηση των χώρων στάθμευσης: 

(ί) Στην τάφρο κάτω από το ταχυ8ρομείο. 

(ίί) Με τη χρησιμοποίηση του χώρου κάτω από το «OXI». 

(ίίί) Του χώρου στάθμευσης βόρεια του ανοίγματος Κολοκάση και 

(ίν) Με τη 8ημιουργία νέου χώρου στάθμευσης στην τάφρο από την 
εξωτερική είσο8ο της Πύλης Αμμοχώστου παρά το υπαίθριο θεατράκι 

μέχρι το άνοιγμα Χρυσαλινιώτισσας. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 550 ποu υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Τα λίγα 'ανοίγματα' της εντός των τειχών Λευκωσίας κι οι στενοί της 

8ρόμοι επιτάσσουν τη λήψη δραστικών μέτρων για αντιμετώπιση του κυκλο
φοριακού της προβλήμ:ατος με μια σειρά από μέτρα ανάμεσα στα οποία 

εντάσσονται κι οι μονοδρόμοι. 

Οι κάτοικοι τονίζουν πως η πλειοψηφία των μονο8ρόμων παραμένει η ί8ια 

όπως προσ8ιορίστηκε ή8η από το 1958, αν και, όπως χρακτηριστικά τονίζουν: 

(ί) Η πόλη 8ιχοτομήθηκε από τότες για πρώτη φορά. 

(ίί) Περιορίστηκε η ελεύθερη περιοχή της πόλης περισσότερο μετά την 
τουρκική εισβολή. 

(ίίί) Η πεζο8ρόμηση 8ρόμων της κι η Λαϊκή Γειτονιά περιόρισαν ακόμα πιο 
πολύ τον προσπελάσιμο σε οχήματα χώρο της. 

Εισηγούνται για τούτο -μιας και πέρασαν πάνω από 30 χρόνια που 

καθορίστηκαν οι μονο8ρόμοι και πολλές και ραγ8αίες μεταβολές στο κέντρο της 

πόλης έχουν συμβεί από τότες, που άλλαξαν τον κορμό τον ί8ιο της π6λης

ανασχε8ιασμό των μονο8ρόμων. 

Τπάρχει (κι αν ναι σε ποιο στά8ιο βρίσκεται) σχετικός προβληματισμός;" 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 551 ποu υποβλήθηκε από το Βουλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu σης 8 Φεβpουαpίου 1990. 
«Η 8ρομολόγηση μικρών λεωφορείων, που να εκκινούν από τους πρώτους 

περιμετρικούς 8ρόμους έξω από τα τε(χη, στη συνέχεια να μπα(νουν στην εflτός 
των τειχών Λευκωσία με 8ιαγεγραμμ<νη 8ια8ρομή και στη συνέχεια να βγαίνουν 
εκτός πόλης, ε(ναι αίτημα πολύχρονο των κατοίκων Λευκωσιας που πρόσφατα το 
επαναφέρουν, τονίζοντας πως με τον τρόπο αυτό θα 8ιευκολυνθούν όσοι θέλουν να 
8ιακινηθούν μέσα στην πόλη χωρίς αυτοκίνητο κι ι8ιαίτερα οι τουρίστες, που με 

τη 8ημιουργία της Λαϊκής Γειτονιάς και τη στοχοθετούμενη (προς το βορρά) 
8ιεύρυνσή της άρχισαν να περι<ρχονται πεζή την παλιά πόλη. 

Πώς αντιμετωπίζεται το όλο θέμα;» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρ(ου 1990 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφlδη στην ερώτηση ΕΔ '335, 
ημεpομην(ας 18 Νοεμβρίου 1989,του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«1. Όπως αναφέρεται στην παράγραφο (α) του μέρους 'Καθήκοντα και 
Ευθύνες' των Σχε8ίων Υπηρεσίας του Βιομηχανικού Υγιεινολόγου 2ης τάξης, τα 

κύρια καθήκοντα της θέσεως ε!ναι η επισήμανση, ο υπολογισμός και ο έλεγχος 

των κινΟύνων για την υγεία των εργοcζομένων. Και οι τρεις πιο πάνω λειτουργίες 

απαιτούν ενΟελεχή εξέταση των συντελούμενων σε κάθε εργασιακό χώρο βιομη

χανικών διεργασιών, πριν μελετηθεί οποιαΟήποτε σχέση των διάφορων δυσμενών 

για την υγε(α χημικών και φυσικών παραγόντων που υφίστανται ή δημιουργούνται 
κατά τις πιο πάνω διεργασίες. 

2. Είναι προφανές ότι οι κλάδοι θετικών επιστημών με τη μεγαλύτερη 

συνάφεια προς τη μελέτη των βιομηχανικών διεργασιών είναι οι κλάΟοι της 

μηχανικής γενικά. Ταυτόχρονα, επειΟή για τον ποσοτικό υπολογισμό των 

επικlνδυνων συνθηκών απαιτε(ται μια μεγάλη ποικιλία μετρήσεων κυρίως χημικών 

και φυσικών (χημικές αναλύσεις, μετρήσεις συγκεντρώσεως ουσιών στον αέρα, 

μετρήσεις θορύβου, ακτινοβολιών, έλεγχος συστημάτων εξαερισμού κ.ά.), ο 

Βιομηχανικός Υγιεινολόγος θα πρέπει επιπλέον να έχει εξει8ικευμένες και σε 

βάθος γνώσεις χημείας και φυσικής. 

Για τους πιο πάνω λόγους τα σχέ8ια υπηρεσίας του Βιομηχανικού Υγιει

νολόγου καλύπτουν το φάσμα πανεπιστημιακών τίτλων που αναφέρονται σ 'αυτά. 

3 .. Όσον αφορά το θέμα της κάλυψης και του κλά8ου της βιολογίας, 

αναφέρεται ότι οι γνώσεις στη βιολογία είναι χρήσιμες, μια και η βιομηχανική 

υγιεινή μελετά, μεταξύ άλλων, και τη σχέση και την επίδραση του εργασιακού 
περιβάλλοντος στον ανθρώπινο οργανισμό. Επει8ή όμως σημαντικό μέρος της 

εργασίας του Βιομηχανικού Υγιεινολόγου είναι η μελέτη και ανάλυση των 

διεργασιών και οι μετρήσεις των παραγόντων του εργασιακού περιβάλλοντος και 
επει8ή το μέρος της εργασίας που εξετάζει τη σχέση και επί8ραση του 
εργασιακού περιβά:λλοντος στον ανθρώπινο οργανισμό καλύπτεται από τον ιατρό 

εργασίας, που είναι τοποθετημένος στο Υπουργείο τούτο, κρ(θηκαν αναγκαίες οι 
συγκεκριμένες ει8ικότητες. Εξάλλου πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι οι υπάρχουσες 

θέσεις είναι μόνο 8υο, από τις οποίες η μια 8ημιουργήθηκε μόλις το 1989, ενώ η 
άλλη από το 1971, και επομένως θα πρέπει να καθορίζονται στο παρόν στά8ιο οι 
ειδικότητες που ε!ναι άμεσα αναγκαίες για την υπηρεσία.>> 

Απάντηση ημερομηvlας 16 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 23, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Δευκωσ(ας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Το θέμα της αναθεώρησης της οικιστικής Ζώνης στην περιοχή Ηλιουπόλεως 

στο Δάλι συζητήθηκε σε συνάντηση του Υπουργοό Εσωτερικών με το Συμβοόλιο 

Βελτιώσεως Δαλιού και συμφωνήθηκε όπως προωθηθεί η 8ια8ικασία για ικανο

ποίηση του αιτήματος.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωροόμε στΌ Κεφάλαιο Δ '. Τα θέματα υπ 1 αρ. 2 και 3 αντιλαμβάνομαι 
υπάρχει εισήγηση να μη συζητηθούν. Επομένως πάμε στο τέταρτο θέμα, που είναι 
η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 

αναφέρεται ως (<Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την προστασία του 

φυσικού περιβάλλοντος>>. 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ μόρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

8ιαβάσει την 
1 
Εκθεση στο Σώμα. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤ ΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΕΚΣΤΓ

ΧΡΟΝΙΣΜΟΤ ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤ ΑΣΙΑ ΤΟΤ 
ΦΤΣΙΚΟΤ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ>>. 

Παpόvτες:-Γεώpγιος Σαββίδης, Πpόεδpος 

Ανδρέας Παρισινός 

Δήμος Γεωργιάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου 1989 και στις 19 
Ιανουαρίου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, Εσωτερικών και 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή στις 13 
Απριλίου 1989 με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γεώργιου Σαββίδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς και στη συνέχεια παρα
πέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος για μελέτη και ετοι

μασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο Βουλευτής που το ενέγραψε, μίλησε για την ανάγκη 
εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας μας για την προστασία του φυσικού περι

βάλλοντος, ανάγκη που επιβάλλεται ως αποτέλεσμα της ανάπτυξης του τόπου σε 

διάφορους τομείς, της χρήσης χημικών ουσιών ιδιαίτερα στη βιομηχανία και 

γενικά της εμφάνισης νέων πηγών μόλυνσης. Πρόσθετα, ο εισηγητής του θέματος 

επισήμανε την ανάγκη προβληματισμού των αρμοδίων για κωδικοποίηση, ενο
ποίηση και εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας που αφορά το περιβάλλον και που 

σήμερα ε!vαι 8ιάσπαρτη σε πολλά νομοθετήματά μας, ώστε αυτή να αντα
ποκρίνεται στις πραγματικές ανάγκες για την προστασ!α του περιβάλλοντος. 
Ακόμα θα πρέπει να εξεταστεί αν επιβάλλεται να εφαρμοστεί αμέσως στο σύνολό 

του ο νόμος του 1972 για την Πολεοδομία και Χωροταξία και τέλος να 

8ιερευνηθεί κατά πόσο είμαστε έτοιμοι να αξιοποιήσουμε την οικονομική ή άλλη 

βοήθεια που μας προσφέρουν στον τομέα αυτό διεθνείς οργανισμοί, όπως είναι η 

UNEP (Πρόγραμμα Ηνωμένων Εθνών για το Περιβάλλον). 
Σύμφωνα με τα στοιχε(α που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 

εκπροσώπους της Εκτελεστικής Εξουσ(ας, τα τελευτα(α δύο χρόνια έρχεται στην 
Κόπρο ο νομικός εμπειρογνώμονας καθηγητής J. McLoughlin μέσα στα πλαίσια 
ενός σχεδίου για τον έλεγχο της βιομηχανικής ρύπανσης, που πραγματοποιείται με 
τη συνεργασία της Ομόσπονδης Δημοκρατίας της Γερμανίας και του Τπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων της Δημοκρατίας. Στα πλαίσια του 
σχεδ(ου αυτού, που αφορά τον έλεγχο της βιομηχανικής ρύπανσης και καλύπτει 
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τον αέρα, το έδαφος, το νερό και το θόρυβο, έχει συνταχθε( σχετική νομοθεσ(α από 

τον πιο πάνω νομικό εμπειρογνώμονα, η οποία βρίσκεται τώρα στο στάδιο της 
μετάφρασής της. Μόλις αυτή ολοκληρωθεί, θα σταλεί στο γραφείο του Γενικού 

Εισιχ.γγελέα για επεξεργασία και στη συνέχεια για έγκριση από το Υπουργικό 

Συμβούλιο. Η νομοθεσία αυτή αποτελεί το πρώτο βήμα για τον εκσυγχρονισμό 
της νομοθεσίας μας και καλύπτει τον έλεγχο της βιομηχανικής ρύπανσης, γιατί 

θεωρήθηκε ότι στον τομέα αυτό υπάρχει επιτακτική ανάγκη που χρήζει άμεσης 
νομοθετικής ρύθμισης. Στη συνέχεια αναμένεται να συμπληρωθεί το υπόλοιπο 

έργο, ώστε να καλυφθούν από άποψη νομοθετικής ρύθμισης και όλες οι άλλες 

πηγές μόλυνσης του περιβάλλοντος. 

Όπως επίσης τονίστηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους της Εκτε

λεστικής Εξουσίας, θεωρείται πολύ σημαντικό να εξευρεθούν νέες πηγές χρηματο

δότησης, ώστε να μπορέσουν να χρησιμοποιηθοόν για τη συμπλήρωση του έργου 

αυτού οι υπηρεσ!εςΓ του πιο πάνω νομικού, που είναι καλός γνώστης των 
κυπριακών πραγμάτων και της κυπριακής και ευρωπαϊκής νομοθεσίας. 

Όπως ανέφερε στην Επιτροπή ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, το 

γραφείο του, που συμμετείχε προκαταρκτικά υπό συμβοuλευτική ι8ιότητα στο 

στά8ιο σύνταξης της νομοθεσίας αυτής από τον πιο πάνω εμπειρογνώμονα, 
αναμένει την αποστολη του τελικού κειμένου για την καθιερωμένη νομοτεχνική 

επεξεργασία. Αναφορικά με το γενικότερο θέμα της κω8ικοποίησης.'και ενο
ποίησης όλης της νομοθεσίας για το περιβάλλον θα πρέπει, όπως ο ί8ιος 8ήλωσε, 

να προηγηθεί η πολιτική απόφαση και στη συνέχεια να κινηθούν οι κατάλληλοι 

μηχανισμοί ενοποίησης και αναθεώρησης της νομοθεσίας μέσα από τις αρμό8ιες 

υπηρεσίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού ενημερώθηκε πάνω στην 

πορεία που ακολουθείται στο θέμα του εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας, σημειώνει 

με ικανοποίηση τη 8ήλωση των αρμο8ίων ότι η νομοθεσία για τη βιομηχανική 
ρύπανση βρίσκεται σε προχωρημένο στά8ιο και καλεί όλους τους αρμό8ιους 

παράγοντες να επιταχύνουν τις ενέργειές τους για την κατάθεσή της στη Βουλή το 

συντομότερο. Η Επιτροπή έχει την άποψη ότι η κατάθεση της νομοθεσίας αυτής 

μπορεί να αποτελέσει το πρώτο βήμα στο έργο του εκσυγχρονισμού της 

νομοθεσίας για το περιβάλλον, ενός τομέα που πραγματικ~ χρήζει άμεσης 
νομοθετικής ρύθμισης, λόγω της απότομης βιομηχανικής ανάπτυξης του τόπου και 

της έλλειψης του προαπαιτούμενου νομοθετικού πλαισίου που θα έθετε υπό έλεγχο 

την ανεξέλεγκτη βιομηχανική ρύπανση. 'Αλλωστε το γεγονός αυτό υπήρξε μια 
από τις πρώτες 8ιαπιστώσεις της Επιτροπής Περιβάλλοντος αμέσως μετά. τη 

σύστασή της. Παράλληλα, η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να πάρει τις 
κατάλληλες αποφάσεις τόσο για την έγκαιρη προώθηση του εκσυγχρονισμού της 
υφιστάμενης νομοθεσία~ για την πpοστασlα του περιβάλλοντος όσο και για τη 

σύνταξη νέας, ώστε να περιληφθούν και όλες οι άλλες πηγές μόλυνσης του 
περιβάλλοντος. Τέλος, η Επιτροπή συμφωνεί με την άποψη των εκπροσώπων της 
Εκτελεστικής Εξουσίας για την αναγκαιότητα εξεύρεσης των πόρων, ώστε να 

εξασφαλιστούν και στο μέλλον οι υπηρεσίες του πιο πάνω νομικού που έχει ή8η 
ασχοληθεί με τη σύνταξη της νομοθεσίας αυτής για τη βιομηχανική ρύπανση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ψυλλίδης. 
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Α. ΨΤΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω για την ουσία του θέματος, αλλιi αντι
λαμβάνομαι ότι είχε λεχθεί ότι το Κεφάλαιο Δ, όπως έγινε και προηγουμένως, θα 

πήγαινε σε μια ειδική ημέρα, μια ημέρα, δυο ημέρες, για να φόγουν όλα τα 
θέματα του Κεφαλαίου Δ. Γι' αυτό το λόγο δεν είχαμε προετοιμαστεί για 
σήμερα, γιατί αυτή ήταν η αντίληψή μας. Δεν ξέρω τα άλλα κόμματα πώς το 

βλέπουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό εξαρτάται από το ποια είναι η επιθυμία της Βουλής. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αυτό το θέμα είχε αναβληθεί και σε δυο προηγοόμενες συνεδρίες, κόριε 

Πρόεδρε. Γι' αυτό, αν ποόμε όλοι μας μερικά λόγια, το κλείνουμε και 
τελειώνουμε: νομ(ζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είστε έτοιμος, ορίστε. 

Ο κ. Μιiτσης. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, να συνεχίσουμε αυτό το θέμα, αλλά δεχόμαστε την άποψη 
που εξέφρασε ο κ. Ψυλλίδης για να συνέλθει ειδικά η Βουλή να καλόψει όλα τα 

θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον δέχεστε αυτή την άποψη, θα δώσω απόψε το λόγο σε όσους θέλουν να 

μιλήσουν και αν κάποιοι. θέλουν ακόμα και. αυτό το θέμα να παραμείνει. στην 
ημερήσια διάταξη, θα παραμείνει. 

Α. ΨΤ ΛΛΙΔΗΣ: 

Βεβαίως υπήρξε κάποια συμφωνία, αλλά δε θα εμποδίσουμε τον κ. Ηλιάδη 
να μιλήσει. Δεν είναι αυτός ο σκοπός μας και παρακαλώ να παραμείνει στην 

ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσοι θέλουν να μιλήσουν επί του θέματος μποροόν να μιλήσουν και το θέμα 

θα παραμείνει στην ημερήσια διιiταξη. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Με καθυστέρηση τριάντα περίπου χρόνων από την ίδρυσή της η Κυπριακή 
Δημοκρατία, η Π'Ολιτεία και η κοινωνία μας, μόλις πρόσφατα άρχισαν να 

ευαισθητοποιούνται και να συνει.8ητοποιοόν την ανάγκη προστασίας του περι.

βιiλλοντος. 

Βασικός βέβαια λόγος αυτής της ευαισθητοποίησης υπήρξε η αλόγιστη 

αλλοίωση του φυσικοό περιβάλλοντος που άρχισε από την πρώτη μετανεξαρτη

σιακή δεκαπενταετία με την απρογραμμάτιστη ανάπτυξη και που πήρε μετα
πολεμικά το χαρακτήρα της σαρωτικής καταστροφής του περιβάλλοντος στο 

όνομα μιας δήθεν ανιiπτυξης, μιας χωρίς όρια και rpραγμοός κερδοσκοπίας. Δεν 

είναι λοιπόν υπερβολή να ποόμε ότι σήμερα βρισκόμαστε μπροστά σ' έναν 

περιβαλλοντικό Αττίλα. 
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Έτσι μέσοι οιπό τις αρνητικές εμπειρίες άρχισε κοιι στην Κόπρο νοι 

δημιουργείται η περιβαλλοντική συνείδηση που εκδηλώθηκε κι εκφράστηκε από 
μια σειρά οικολογικές οργανώσεις που με τη δράση τους αφυπνίζουν και 
ανανεώνουν την κοινωνία μας, αμφισβητούν τις κατεστημένες απόψεις και 
λειτουργούν σοιν αντίβαρο στην κρατούσα μονοδιάστατη αντίληψη της 
«ανάπτυξης» με μοναδικό κριτήριο το κέρδος έναντι παντός τιμήματος. Η 
ποιρέμβοισή τους στην περίπτωση του Ακάμα είνοιι χαρακτηριστική. 

Παράλλη"α οι επηρεαζόμενοι πολίτες άρχισαν να κινητοποιούνται στην 

προσπάθειά του~ να δ:ιεκδ:ικήσοuν το 8ικαίωμα γ~α ένα υγιεινό περιβάλλον ζωής, 
όπως συνέβηκε με τις κοινότητες της περιοχής Βοισιλικοό. 

Μέσα σ' οιυτό το κλίμα είναι ενθαρρυντικό ότι έστω κοιι τα δυο τελευταία 
χρόνια, όπως αναφέρεται στην Έκθεση, άρχισε μιοι σοβαρή προσπάθεια για την 

ετοιμασία σύγχρονης νομοθεσίας για τον έλεγχο της βιομηχανικής ρύπανσης. Κοιι 
ασφαλώς συμφωνούμε με την κυβερνητική πλευρά ότι είναι ανάγκη να εξευρεθούν 
πηγές χρηματοδότησης γιοι τη συνέχιση των υπηρεσιών του ξένου εμπειρογνώμονα 

για συμπλήρωση της σχετικής νομοπαρασκευαστικής εργασίας. 

Η ενοποίηση, η κωδικοποίηση και ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας που 

αφορά το περιβάλλον στις σημερινές συνθήκες είνοιι μια αναγκαιότητα και μια 

επείγουσα προτεραιότητα, αλλά κατά τη γνώμη μας 8εν αρκει Θα πρέπει 

παράλληλα οι ασκούντες την Εκτελεστική Εξουσίοι, τόσο στο κυβερνητικό επίπεδο 

όσο και στο επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης, να εφαρμόζουν επίσης την 

υφιστ&μενη νομοθεσία. 

Και στον τομέα της εφαρμογής του νόμου η κατάσταση είνοιι απογοητευτική. 

Τα παραδείγματα αφθονούν: 

Για 8εκαετlες λειτουργούσαν στην περιοχή Βασιλικού τα εργοστάσια του 

τσιμέντου και των Χημικών Βιομηχανιών, χωρίς ποτέ να έχει γίνει μελέτη για τη 

ρύπανση που προκαλούσαν στο περιβάλλον της περιοχής, για να δ:ιωχθούν οι τυχόν 

υπεύθυνοι για οχληρία κοιι για να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα προστασίας της 

υγείοις των κατοίκων της περιοχής. Και σαν νοι μην έφτανε αυτό, λαμβάνονταν και 

αποφάσεις για την εγκατάσταση και ηλεκτροπαραγωγού σταθμού στην (Οια 
περιοχή. 

Ένοι άλλο χαρακτηριστικό παράδειγμα είνοιι η απαράδεκτη κατάσταση που 

επικρατεί σε ορισμένες οιπό τις τουριστικές μοις περιοχές. 

Τ οι παραθοιλάσσιά μας θέρετρα έχουν μετατραπεί κυριολεκτικά σε τσιμεντου

πόλεις. Η κυπριακή θάλασσα αθέατη κρύβεται πίσω οιπό τα ογκώ8η ξενοδοχεία 
και τα συγκροτήματα και τ-ην απολαμβάνουν οι ξένοι ένοικο( τους, ενώ οι Κύπριοι 
πολίτες γιοι νοι την πλησιάσουμε θα πρέπει πολλές φορές ακόμα κοιι να 

πληρώσουμε. Το προπολεμικό προηγούμενο της Αμμοχώστου, της καταστροφής 
της φύσης της Αμμοχώστου, δεν ήταν φαίνετα• αρκετό γιοι να μοις συνετίσει. 

Γι' αυτή τη βάρβαρη καταστροφή του περιβάλλοντος ευθύνονται όλες οι 
κυβερνήσεις που πέρασαν ή που είναι σήμεροι στην εξουσίοι, ουδεμιάς εξαιρου
μένης. Αλλά και οι ευθύνες ορισμένων τοπικών οιρχών είνοιι πολύ μεγάλες, είναι 
τεράστιες. Ό,τι συμβαίνει γιοι χρόνια μεταπολεμικά και συνεχίζεται μέχρι 
σήμερα στην Αγίοι Νάπα είναι χαρακτηριστικό οιυτών που λέγουμε. 

Στην Αγία Νάποι αρχίζουν οι παράνομες οικο8ομές, αλλά οι αρμόδιες τοπικές 
αρχές του Συμβουλίου Βελτιώσεως κάνουν πως δε βλέπουν και δεν παίρνουν 

έγκαιρα μέτρα. Οι οικοδομές συνεχίζονται γιοι πολλούς μήνες μέχρι να τελει-
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ώσουv και. ύστερα οι τοπικές αρχές οχυρώνονται. κουτοπόνηρα π(σω από -ro αφελές 
επιχείρημα: (<Μα τι να κάνουμε τώρα; Να τους τα χαλάσουμε;)) 

Οι παρεμβάσεις, τα μεγάλα οικονομικά συμφέροντα και οι λογής-λογ>\ς 

σκοπιμότητες λειτουργούν 8ιαβρωτικά σ' αυτό τον τομέα, όπως και σε άλλους 

βέβαια. Και όταν κάποτε 8ί8ονται ο8ηγίες στους 8ικηγόρους του Συμβουλίου να 
κιν'ήσουν 8ικαστικ'ή 8ια8ικασία εναντίον των παρανομούντων, το θέμα ο8ηγείται 

τελικά στη μικροκομματική εκμετάλλευση: Παραμονές εκλογών οι 8ιώξεις 

σταματούν κατόπιν εντολών, για να εξ.ασφαλιστούν ως αντάλλαγμα μερικοί 
ψήφοι! Αυτά ε(νάι γεγονότα γνωστά σε όλους. 

Πρέπει να αναφέρουμε ακόμα ότι μερικές από τις λ(γες αποφάσεις που 

εκ86θηκαν κατά καιρούς παραμένουν ανεκτέλεστες για λόγους που σαφώς υπα

γορεύονται από τα (8ια συμφέροντα. 

Έτσι φτάσαμε στο θλιβερό σημε(ο η παρανομία σε συγκεκριμένη περιοχ>\ να 
αποτελε( τον κανόνα και η συμμόρφωση στο νόμο τη σπάνια εξα(ρεση. Και 

όποιοι 8ιατηρούν την παραμικρή αμφιβολ(α για του λόγου το αληθές, ας κάνουν 

μια επ(σκεψη στην Αγ(α Νάπα και θα.8ιαπιστώσουν ι8(οις όμμασι τις προκλητικά 

κραυγαλέες παρανομ(ες και εύiολα θα μάθουν πολλά. 

Έχω τη γνώμη ότι 8ε 8ι.και.ούμαστε πια να σιωπούμε άλλο μπροστά σε 
τέτοιες καταστάσεις. Εμε(ς τουλάχιστο όχι. Διερωτώμαστε αν η εποπτεύουσα την 

τοπική αυτο8ιο(κηση αρχή, 8ηλα8ή το Ί'πουργε(ο Εσωτερικών, θα ασκήσει ποτέ 

ουσιαστικό έλεγχο σ' αυτές τις εντελώς απαρά8εκτες καταστάσεις ή αν θα πρέπει 
η Βουλή να μελετήσει σε βάθος το θέμα και να ασκήσει αυστηρό κοινοβουλευτικό 

έλεγχο προς κάθε κατεύθυνση. Γιατ( θα είναι τελικά ανεύθυνο να μιλάμε κι εμε(ς 

και η κυβέρνηση γι~ νέες νομοθεσ(ες προστασ(ας του περιβάλλοντος και 
παράλληλα να μην εφαρμόζεται η ή8η ισχύουσα νομοθεσ(αl 

Πέρα από τους κι.ν8ύvους που συνεπάγεται. για την υγεία των ανθρώπων το 

μοντέλο αυτής της άναρχης ανάπτυξης, της ασύ8οτης κερ8οσκοπ(ας, καθημερινά 

καταστρέφει ανεπανόρθωτα το περιβάλλον, προσβάλλει την αισθητική μας αντί
ληψη, καταργε( την παρα8οσιακή μας αρχιτεκτονική, παραφθε(ρει το λαlκό μας 
πολιτισμό, ισοπε8ώνει τις ιστορικές μας αξίες και απειλεί την (8ια την εθνική μας. 

ταυτότητα. 

Η προστασία λοιπόV του περιβάλλοντος αvα8e:ικνύεται και στην Κύπρο σε 
μείζον κοινωνικό πρόβλημα και εντάσσεται πια στις πολιτικές προτεραιότητες της 
Νομοθετικής και της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Σίγουρα έχουμε αρκετό 8ρόμο να 8ιανύσουμε μέχρι να πλησιάσουμε εκείνα τα 
ευρωπαϊκά επίπε8α ευαισθησίας που ο8ήγησαν πρόσφατα τον Ολλαν86 Πρωθυ

πουργό να υποβάλει την παραίτησή του, όταν η Βουλή της χώρας του απέρριψε το 
πρόγραμμά του για την προστασία του περιβάλλοντος. Αλλά σίγουρα κι εμείς θα 
πρέπει να προσπαθήσουμε. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα είναι πρόθυμο να συνεργαστεί υπεύθυνα και μεθο-
8ικά με όλες τις πτέρυγες της Βουλής και με την Εκτελεστική Εξουσία, ώστε από 
χοι.νοό να ανακόψουμε τον επικlν8υνο κατήφορο και να σώσουμε ό,τι είναι 8υνατό 
να σωθεί από · τα λίγα που μένουν, πριν να είναι αργά ακόμα και. για τις 
τελευταίες μικρές νησί8ες του περιβάλλοντος που 8ιασώζεται. 

Και ο στόχος μας ασφαλώς 8εν πρέπει να είναι μόνο η εισαγωγή μιας 
σύγχρονης νομοθεσίας, αλλά και η εφαρμογή της. Κυρίως αυτή, κύριε Πρόε8ρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σαββί8ης. 

Αντιλαμβάνομαι ότι τόσο ο κ. Στυλιανού όσο και ο κ. Ζαχαριά8ης ..... 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Επιφυλάσσομαι για την άλλη συνε8ρία, κύριε Πρόε8ρε. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η ανάγκη εκσυγχρονισμού της κυπριακής νομοθεσίας για την 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος είναι σίγουρα μια α8ιαμφισβήτητη ανάγκη 
που έγινε κοινή συνεί8ηση όχι μόνο των αρμό8ιων τμημάτων του κυβερνητικού 
μηχανισμού, αλλά και της μεγάλης πλειοψηφίας του λαού μας που νοιάζεται για 
ένα καλύτερο μέλλον. Στο 8ιάστημα των 8έκα μηνών αφότου γράφτηκε το θέμα 
στη Βουλή, η κυβέρνηση έχει κάνει ένα αποφασιστικό πρώτο βήμα για την 
προώθηση εκσυγχρονισμένης νομοθεσίας για τα βασικά θέματα του περιβάλ
λοντος. Έχει κιόλας ετοιμαστεί το νομοσχέ8ιο για τη βιομηχανική ρύπανση με 

τη βοήθεια ει8ικού που μετακλήθηκε από το εξωτερικό. 

Πληροφορούμαστε ότι ετοιμάζεται στη συνέχεια ένα νομοσχέ8ιο που θα 

καλύπτει τη μόλυνση των νερών και των υ8ροφόρων στρωμάτων. Ο νόμος αυτός 
θα είναι εξαιρετικής σημασίας για την Κύπρο που έχει τόσο περιορισμένους 
υ8άτινους πόρους. Τονίζουμε ακόμα μια φορά την ανάγκη να επιταχυνθεί, όσο 

είναι 8υνατό, το 8ύσκολο και πολύπλοκο αυτό έργο του εκσυγχρονισμού ολόκληρης 
της νομοθεσίας που αφορά το περιβάλλον, γιατί η καθυστέρηση είναι μεγάλη και 
οι κίν8υνοι για ανεπανόρθωτες ζημιές στο φυσικό πλούτο της Κύπρου. 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, επιβάλλεται η εφαρμογή του νόμου για 
την Πολεο8ομία και Χωροταξία του 1972 στο σύνολό του, για ν.,; 8οθούν οι 
απαραίτητες εξουσίες στα αρμό8ια όργανα για αποτελεσματική προστασία του 

περιβάλλοντος. Βέβαια η νομοθεσία 8εν μπορεί να θεραπεύσει από μόνη της όλες 
τις α8υναμίες και ελλείψεις που παρατηρούνται σήμερα στη 8ιοιχείριση του 
φυσικού πλούτου και του περιβάλλοντος. Είναι όμως η οιποιραίτητη βάση πάνω 
στην οποία θα στηριχτεί μιοι 8ύσκολη κοιι μακρόχρονη προσπάθεια της πολιτείας 
και του λαού για προστασ(α της γης, της ατμόσφαιρας, τωv νερών~ ακόμα και -rης 
τροφής του ανθρώπου οιπό επικίν8υνες πηγές μόλυνσης που 8ιοιρκώς πολλα

πλασιάζονται με την πρόο8ο της τεχνολογίας. 

Η Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αριστεpάς θοι συνεργοιστε( πρόθυμοι 
και ενεργά, γιοι νοι ολοκληρωθεί κοιι να εκσυγχρονιστεί η νομοθεσία μας σ' αυτόν 
το σημαντικό τομέα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει άλλος που θέλει νοι μιλήσει σήμερα; 

Επει8ή 8εν υπάρχει άλλος ομιλητής, το θέμα θα παροιμε!νει στην ημερήσιοι 
8ιάταξη, όπως κοιι τα άλλα θέματα του Κεφαλαίου Δ. Και αντιλοιμβάνομοιι ότι η 
εισήγηση της Βουλής είναι νοι οριστε( ει8ική μέρα ή μέρες εντός της προσεχούς 
β8ομά8οις, γιοι νοι καλυφθούν όλα τοι θέματα του Κεφαλαίου Δ. 
Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, την ερχόμενη β8ομά8οι έχουμε προσυνέ8ριοι και την επόμενη 
τοι συνέ8ριά μας. Γι' οιυτό θα ποιρακοιλέσω γιοι την 11 η Μαρτίου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε ας είναι τη μεθεπόμενη βδομάδα, αν υπάρχουν ειδικές δυσχέρειες. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται γιοι την ερχόμενη Πέμπτη, 1 η 
Μαρτίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσιοι διάταξη: 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλοι Θέματα) 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 
2) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 1989. 
3) Ο περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
4) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Δημοκρατίας 

(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

5) Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης 
Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1990. (Αναπομπή). 

Πρόκειται περί αναπομπής. Επομένως πρέπει να εξεταστεί μέσοι στα 
πλαίσια που Καθορίζει το Σύνταγμα. 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 
του 1990. · 

7) Ο περί Προϋπολογισμού του Τ οιμείου Δημοσίων Δανείων Νόμος του 

1990 . 
. 8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.1) του 1990. 
9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ.2) του 1990. 
10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.4) του 1990. 
11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1990. 
12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί-

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 

14) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 57) του 1989. 
15) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.62) του 1989. 
16) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.65) του 1989. 
17) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 21) του 1989. 
Κι εδώ ισχύει αυτό που λέχθηκε, ότι πρέπει πράγματι ν.οι εξετάσει η 

Επιτροπή Οικονομικών μαζί με τους αρχηγούς των κομμάτων όλες τις ειδικές 
περιπτώσtις. 

18) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

19) Ο περ! Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλοιι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1988. 
(Πρόταση νόμου). 

20) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλοιι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 



21) 

22) 
23) 

24) 

25) 
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Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. (Πρόταση νόμου). 

Ι 
Οι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικαί 

Προσφυγαί) Κανονισμοί του 1990. 
Οι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) Κανονισμοί του 

1990. 
26) Οι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Αποζημίωσις) Κανονισμοί του 

1990. 
27) Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
28) Οι περί Εθελοντών Υπαξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας 

Κανονισμοί του 1990. 
29) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιο8οτοόσα τη Διε

νέργεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημοσ(ου Δικαίου για το 

μήνα Μάρτιο του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε8(ων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 8ραστηριότητες μόλους ή 
μελών της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων ΔΗ.ΣΥ., 

ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Αγορά εξοπλισμοό στοιβασίας από 

την Αρχή Λιμένων Κόπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συyκοινωvι.ώv και Έργων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

α) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία, προβλήματα και προοπτικές>>. 

(Θέμα εγραφέν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι
νωνιών και Έργων). (13.10.88). 

β) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία ως επιμέρους τομέας της κυ

πριακής οικονομ(ας - ιστορ(α, ανάγκες και προοπτικές)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (20.10.88). 

4) Έκθ.εdη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμοό της νομοθεσ(ας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββ(8η εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
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5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η ανάγκη επ(λυσης κατά προτεραιότητα του

προβλήματος του ο8ικού 8ικτόου και των άλλων προβλημάτων της 
περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 
μαρασμοό της περιοχής αυτής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). 
(23.7.87). . 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι ανωμαλίες που παρου

σιάζονται στη λειτουργία του Κεντρικοό Σφαγε!ου Κοφίνου και η 
ανάγκη λήψης αποτελεσματικών ·μέτρων για την αντιμετώπιση των 
επιπτώσεων πάνω στους άμεσα εv8ιαφερομέvους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας για το θέμα που 
αναφέρεται ως cιΘέμα Μάριου Μαξιοότη». 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως cιΗ 8ιαμάχη και ο σάλος 
που παρατηpε(ται τελευτα{α ανάμεσα gτις φpουταρ(ες και τα παντο
πωλεία ως προς τον τρόπο και το ωράριο λειτουργίας τους και η 

εξεόρεση τρόπων επίλυσης του θέματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(20.4.1989). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ·Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 
απασχολοόν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν 

να επιστρέψουν στην Κύπρω>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεταί ως cιΗ ανάγκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ 

και η κήρυξή του σε εθvικ4 πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχαήλ Θεο8οόλου). 

(7.5.1987). 
11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα 

~γκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιορισμό μεταφορά και 
8ιάθεση των προϊόντων τους στην ελεόθερη Κόπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δ&:σος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 
Επιπλέον ο Βουλευτής κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο 

κάτω θέματος: 

cιΤ α σοβαρά προβλήματα των αγροτικών λεωφορείων και η ανάγκη λήψης 

μέτρων για την επ(λυσή τους». 
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Η εισήγηση ε(νοιι όπως το θέμοι ποιραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επι
. τροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμοι εγγροιφε( και ποιροιπεμφθε( στην Κοινο.
βουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών κοιι Έργων; Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το 
θέμα εγγράφεται κοιι παραπέμπεται. 

Επ(σης ο (διος Βουλεuτής ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

ιιΗ παράνομη πληρωμή οιπό τον προϋπολογισμό του κράτους Συμβούλων του 

Προέδρου της Δημοκρατ(οις διορισθέντων κοιτά παράβαση του νόμου». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρα

κολουθήσεως Σχεδ(ων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφε( και παραπεμφθεί στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Ελέγχου; Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται 
και παραπέμπεται. 

Οι Βουλευτές κ. Γεώργιος Χαραλαμπ(δης, Πέτρος Στυλιανού και Οδυσσέας 

Δημητρ(ου ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

ιιΗ απόφαση της κυβέρνησης να τροποποιήσει τα ωράρια λειτουργίας των 
καταστημάτων χωρ(ς την αναγκαία ολοκλήρωση του κύκλου επαφών με όλους 

τους επηρεαζομένους». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων; Επειδή δεν υπάρχει 
ένστ~ση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Οι Βουλευτές κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης και Σοφοκλής Χατζηγιάννης ζητούν 
την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

ιιΤο νέο ωράριο λ~:ιτουργ(ας των καταστημάτων που επέβαλε η κυβέρνηση, 

προβλήματα από την εφαρμογή του και η ανάγκη για την άμεση ανάκλησή του». 

Ε(ναι το ίδιο θέμα, επομένως θα έχει την (δια τύχη. 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επ' αυτού του θέματος θα ήθελα να παρακαλέσω, αν δεν 
υπάρχει αντίθετη γνώμη, να κηρυχθεί επείγον και να συζητηθεί όσο το δυνατό πιο 
σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επαναλαμβάνω την πολλές φορές διατυπωθείσα άποψη ότι επείγον σημοι(νει 

απλώς να καταργηθούν οι συνταγματικοί κανονισμοί, δψαδή ότι χρειαζόμαστε 48 
ώρες. Αν εννοούμε ότι πρέπει η Επιτροπή Vα το εξετάσει κατά προτεραιότητα, 
αυτό είναι άλλο θέμα και εναπόκειται βέβαια στην Επιτροπή. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς για το ίδιο θέμα θα ήθελα να 
παρακαλέσω να δοθεί ένα μήνυμα από μέρους της Βουλής προς το Υπουργε(ο 

Εργασίας να αφήσει το status το υπάρχον, μέχρις ότου επιληφθεί του θέματος η 
αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Γιατ( είναι τόσες οι αναταράξεις που θα 
γ!νοuν, αν εφαρμοστε! το νέο ωράριο, που θα 8υσκολέφει και τους ιδιοκτήτες 
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καταστημάτων και τους ίδιους τους υπαλλήλους. Αν δεν υπάρχει ένσταση, να 

γίνει αυτή η έκκληση, μέχρις ότου συζητηθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Νομίζω σωστότερο θα ήταν το αρμόδιο Υπουργείο να παρακληθεί να μη 

διώκονται οι καταστημα.τάρχες, αν υπάρχει οποιοδήποτε ποινικό α8ίκημα από τη 

μη συμμόρφωση προς το νέο ωράριο, μέχρις ότου διευκρινιστεί το θέμα. Διότι 

διαφορετικά, ενώ θα συζητά η αρμόδια Επιτροπή και η Βουλή το θέμα αυτό, θα 

υπάρχει διάπραξη αδικημάτων ενδεχομένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εισηγηθώ αυτό που έχει πει και ο κ. 

Στυλιανού. Να ζητήσουμε, αν σuμφωνούy όλα τα κόμματα, από το Υπουργείο να 
αναστείλει το Διάταγμα, μέχρι να συζητηθεί και στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το πού θα πο!ει και πότε θα συζητηθεί στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή το θέμα που ενέγραψαν οι συνάδελφοι, νομ(ζω 
ότι αυτή η Βουλή πρέπει να στείλει ένα μήνυμα προς την Εκτελεστική Εξουσία να 

αναστείλει την εφαρμογή του Διατάγματος και να γίνουν συναντ1}σεις και 

διαβουλεύσεις μεταξύ των ενΟιαφεpόμενων μερών, έτσι που να αντικριστεί θετικά 

το όλο πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιο!δης και μετά ο κ. Αναστασιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ:. 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε και εμείς ότι θα πρέπει να γίνει ομόφωνη 

έκκληση προς την Εκτελεστική Εξουσία. Από νομικής άποψης δεν είναι δυνατό να 

ανασταλεί, να ανακληθεί, διότι εκδόθηκε το Διο!ταγμα. Απλώς είναι αυτό που 
ανέφερε ο κ. Μαθηκολώνης, να μη λαμβάνονται μέτρα εναντίον των παραβατών. 

Και το θέμα είναι πολύ σοβαρό, γιατί οι πάντες είναι εναντίον αυτής της 

ρύθμισης, και οι καταστηματάρχες και οι εργοδότες και οι εργαζόμενοι, 'Αρα 

ενώπιον αυτής της εξέλιξης θα πρέπει η κυβέρνηση να μην επιμένει σε επιβολή 

κυρώσεων, μέχρι να το συζητήσει η Βουλή, διαφορετικά θα έχουμε μια κοινωνιΚή 
αναταραχή για την οπο(α θα φέρει ακέραιη την ευθύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ενώνω τη φωνή μου με τους υπόλοιπους συναδέλφους και 
συμφωνεί και το δικό μας κόμμα. Είτε αναστολή εφαρμογής του Διατο!γματος 

είτε μη λήψη μέτρων. Νομίζω το μήνυμα είναι κοινό. Ότι δε θα ·πρέπει με 

κανένα τρόπο να τύχει εφαρμογής αυτό το οποίο εκδόθηκε. 'Αλλως πως γίνεται 
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να καταθέσουμε κατ' επειγόντως πρόταση νόμου και αμέσως να αναστείλουμε 
την ειραρμογή του. Μποροόμε να το κάνουμε, ίχλλά δεν είναι εδώ το θέμα. Το 

θέμα είναι ότι φαίνεται πως με κάποιο τρόπο, είτε αυθαίρετα ή χωρίς δια

βουλεύσεις, εκ86θηχε κάποιο Διάταγμα που ενοχλεί και τους καταστηματάρχες 

και τους υπαλλήλους. Εφόσον υπάρχει ομοφωνία της Βουλής, αν εσείς διαβι

βάσετε το έντονο μήνυμα και τη θέση όλων των πλευρών της Βουλής, ε!μαι 

σίγουρος ότι δεν υπάρχει κυβέρνηση τόσο άσοφη που θα ενεργήσει κατ' αντίθεση. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΎ': 

'Ασοφη; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν ξέρω πόσο άσοφη είνα<. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα θα διαβιβάσω το μήνυμα. Αλλά εμένα σ' αυτές τις περιπτώσεις η 
πρόταση του κ. Αναστασιάδη με βρίσκει πω σόμφωνο. Να σταματήσουμε τις 
εκκλήσεις και να σταματήσουμε τις παρακλήσεις. Αυτή η Βουλή έχει όλα τα 

Οικαιώματα χι όταν υπάρχουν τέτοια θέματα -αντί να εγγράφονται για να πάνε 

στο Κεφάλαιο Δ και να παρακαλείται ο Πρόεδρος να παρακαλέσει τους 
Τπουργοός . ή τους οποιουσδήποτε να αναστείλουν μέτρα δίωξης-νομίζω ότι 

προτιμότερη μέθοδος -και συμφωνώ απόλυτα επ' αυτοό-είναι εκεί και όπου η 

Βουλή έχει τον τρόπο να επεμβαίνει νομοθετικά και να καθορίζει με τη δική της 
θέληση αυτά τα θέματα. Έχω την εντόπωση ότι αυτό θα προσδίδει μεγαλότερο 

κύρος στη Βουλή, παρά οι παρακλήσεις του ΠροέΟρου. Γιατί αντιλαμβάνεστε τι 

σημαίνει, αν κάνω την παράκληση και η παράκληση δε γίνει δεκτή. Τότε πρέπει 
αυτή η Βουλή να είναι έτοιμη πλέον να πάρει και ορισμένα άλλης μορφής μέτρα, 

για να σώσει το κύρος αυτής της Βουλής. Και σας προειΟοποιώ ότι αυτό θα 

ζητήσω από τη Βουλή σε τέτοια περίπτωση. 

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Οι καταστροφές και ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική Αθηαίνου από 
την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς τους πληγέντες κατοίκους». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων; Επειδή δεν υπάρχει 

ένσταση, το θέμα. εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Επίσης όλα τα κόμματα ζητοόν να εγγραφεί το θέμα «Η πρόσφατη 
απαράδεκτη απόφαση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχαν(ας να αποΜσει 

δέκα από τους τριάντα δόο εργατοτεχνίτες της Υπηρεσίας Κυπριακής Χειρο

τεχνίας και η ανάγκη ακόρωσής της». Η παράκληση είναι όπως εκφράσω από την 
έδρα της Βουλής τώρα την ομόφωνη θέση της Βουλής για αναστολή οποιωνδήποτε 

μέτρων απόλυσης μέχρι εξέτασης του θέματος. Και προτιμώ αυτή τη διαδικασία, 

αν οι διάφορες πλευρές της Βουλής φυσικά εκφράζουν αυτή τη θέληση. Να λεχθεί 
από την έδρα της Βουλής τώρα προειδοποιητικά προς την κυβέρνηση ότι δεν 

πρέπει να χωρήσει στις απολόσεις, προτοό έρθει σε επαφές με την αρμόδια 

Επιτροπή της Βουλής. Να ακοόσει τις απόψεις της, να ακοόσει και τις απόψεις 

των ενδιαφερόμενων εργαζομένων, προτοό καταλήξει σε απόφαση απόλυσης. 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 
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Α. Ψ1ΆΛΙΔΗΣ: 

Συμφωνούμε με την πρότασή σας, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κι εμείς συμφωνούμε με την πρότασή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Εντάξει. Ο κ. Χριστοφί8ης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, το θέμα 8εν είναι απλώς ένα θέμα για μερικές απολύσεις. 

Είναι ένα τεράστιο θέμα το οπο(ο έχει σχέση και με την πολιτιστική μας 

κληρονομιά σε γενικότερη βάση. Γι' αυτό είμαστε υπέρ της πρότασης αυτής και 

θα επανέλθουμε σε ευρύτερο φάσμα πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνώ μ' όσα λέχθηκαν προηγουμένως και θέλω να 

προσθέσω ότι ήταν εποχή να σκεφτούμε επέκταση αυτού του θεσμού που 
περιλαμβάνει τη χειροτεχνία και όχι περιορισμό της και απόλυση εργατοτεχνικού 

προσωπικού. Και απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι, αν υπάρχουν έξοδα, τα έξοδα τα 

περισσότερα ε(ναι τα διοικητικά και όχι τα έξοδα τα εργατικά, που στο κάτω

κάτω ειναι και παραγωγικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. Ε1'ΣΤΑΘΙ01': 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να προσθέσω κάτι. Ότι οι πληροφορίες που 

έχω είναι ότι λέχθηκε πως 8εν απο8ί8ει κέρ8ος η χειροτεχνία. Δηλα8ή κάτι το 
οποίο υπάρχει στον τόπο μας σε τόσο μικρή έκταση, μια προσπάθεια συντήρησης 

παραδόσεων αιώνων, θέλει να το σταματήσει αυτή η νέα πολιτική, διότι ακριβώς 

8ε 8ίνει κέρ8ος. Δε 8ίνει 8ηλα8ή το εμπορικό εκείνο κέρ8ος το οποίο μετρά 

φαίνεται σήμερα στη σκέψη ορισμένων κύκλων. Είναι πολύ επικίνδυνο αυτό το 

πράγμα και πρέπει να καταστεί σαφές ότι μάλλον πρέπει να επεκταθεί αυτός ο 

θεσμός, παρά να περιοριστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανοό. 

il. ΣΤ1' ΛΙΑΝΟΙ: 
Σίγουρα, κόριε Πρόε8ρε, χωρίς εξαγωγές στο εξωτερικό, μόνο με τον 

εσωτερικό τουρισμό, μόνο με την εσωτερική αγορά, δεν παραμένει ούτε ένα προϊόν 

α8ιάθετο. Χώρια από το γεγονός πως 600,000 το χρόνο επισκέπτες επισκέ
πτονται αυτά τα εργαστήρια και παίρνουν μια εικόνα της πολιτιστικής παρα

γωγής και παρά8οσης της Κόπρου που, όπως ανέφερε και ο συνά8ελφος 

Χατζη8ημητρtου, θα έπρεπε να την αναβαθμίσουμε και όχι να την καταργήσουμε. 

Γιατί η προοπτική τώρα της κυβέρνησης είναι να παράγουν με το κομμάτι το 

καθένα και να τα πουλούν, χωρίς να υπάρχει καθόλου προσωπικό και χωρίς να 

υπάρχει καμιά παρουσία άλλου υπαλλήλου, 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον είπαμε ότι θα το μελετήσουμε, γιατί μπαίνουμε στην 
ουσία και συζητούμε θέματα κάποιας ουσίας; Θα επανέλθουμε vα ποόμε αυτά τα 

πράγματα, όταν θα γίνει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Ομως για να πάρετε την απόφαση, σημαίνει ότι κατ' αρχ-ήv αντιλαμβάνεστε 
ότι υπάρχει αυτό το πρόβλημα. Και είναι καλά, δεδομένου ότι Μχθηκε και από 

την έδρα, να διαβιβαστεί αυτή η έκκληση και να διευκρινιστεί ότι η έκκληση 

σχετίζεται όχι μόνο με καθαρά οικονομικούς λόγους, αλλά και με λόγους 

πολιτιστικής κληρονομιάς. 

Έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής ημερήσιας διάταξης. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

{Ώρα λήξης: 7 .30 μ.μ.) 
Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγραφιχν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιάδης Νίκος 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

.Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιοόττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος' 
Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 
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' 
Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Συζήτηση (Α. Γαλανός, Πρόεδρος, Λ. Ιεροδιακόνου, Τ. Χατζηδημητρίου, 
Ντ. Κωνσταντίνου) πάνω στο θέμα της μαζικής κατάθεσης από την κυβέρνηση 

συμπληρωματικών προUπολοyισμώv και απόφαση για παραπομπή του θέματος 

στη σύσκεψη των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

2) Απόφαση του Σώματος μετά από συζήτηση (Χρ. Σολωμής, Α. Γαλανός, 
Μ. Πουμπουρής, Τ. Χατζηδημητρ(ου, Ε. Ευσταθίου, Γλ. Κληρίδης, Α. Πανα

γιώτου) να προβεί σ' όλα τα αναγκαία διαβήματα για την απελευθέρωση του 

Ελληνοκόπριου φοιτητή Νίκου Νικολάου και του Μανωνίτη διδασκάλου Ιωσήφ 

Παύλου, οι οποίοι παράνομα σuνελήφθηκαν και κατακρατούνται από το ψευ8ο

κράτος του Ντενκτάς. 

3) Διάψευση από τον Πρόεδρο της Βουλής δημοσιευμάτων που παρουσίαζαν 
τον Υπουργό Εσωτερικών ως αρνούμενο να παρευρεθεί στη συζήτηση αναφορικά 
με τις καταγγελίες για χρησιμοποίηση του κρατικοό μηχανισμοό με σκοπό την 

προώθηση της δημιουργίας κόμματος. 

4) Αγορεόσεις και συζήτηση (Γλ. Κληρίδης, Α. Γαλανός, Τ. Χατζηδημητρίου, 
Μ. Πουμπουρής) πάνω στο θέμα «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 

δραστηριότητες μέλους ή μελών της κυβέρνησης» και απόφαση του Σώματος για 
παραμονή του θέματος στην ημερήσια διάταξη. 

5) Απόφαση του Σώματος μετά από συζήτηση (Χρ. Κουρτελλάρης, Α. 
Μαρκίδης, Α. Δημητριάδης, Π. Στυλιανοό, Δ. Ηλιάδης) για αναβολή της 

συζήτησης του νομοσχεδίου «0 περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση 
και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989», λόγω της 
ανάγκης εξέτασης από τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Προσφύγων και Νομικών 

των τροποποιήσεων που εισηγήθηκε ο κ. Μαρκίδης. 

6) Έκθεση και συμπληρωματική Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί 

Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμοό της Αρχής Βιομη
χανικής Καταρτίσεως Κόπρου Νόμος του 1990>>, οι παρατηρήσεις του κ. Π. 

Στυλιανού πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμοό του Οργανισμοό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμοό του Κεντρικοό 

Σφαγείου Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμοό του Κυπριακοό 
Οργανισμοό Αθλητισμοό Νόμος του 1990>>, οι σόντομες παρατηρήσεις του κ. Α. 
Ψυλλίδη πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

11) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. «0 περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1989» και 2. «0 περί Τερματισμοό 

Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>, οι αγορεόσεις και οι παρα
τηρήσεις που ακολοόθησαν (Ρ. Κατσελλή, Α; Ζιαρτίδης, Π. Στυλιανοό, Δ. 
Ηλιάδης, Α. Παπαρές, Μ. Πουμπουρής) και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (ως Τροποποιητικός του 1990). 
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13) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 

Εσπερινών Σχολείων Μέσης Εκπα(8ευσης Κανονισμοί του 1990>>, οι παρατηρήσεις 
τοu κ. Π. Στυλιανού πάνω στο θέμα και. έγκριση αυτών. 

14) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

15) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η ανάγκη ηθικής επιβράβευσης της προσφοράς του 
Ούγγρου ελληνιστή Arpad Papp - Το θέμα της αξιοποίησης του κτιρίου της 

παλιάς Ηλεκτρικής στη Λευκωσίας -Αίτημα κατοίκων της Λευκωσίας για 

πεζο8ρόμηση κι άλλων δρόμων -Αίτημα κατοίκων της εντός των τειχών 

Λευκωσίας για κατασκευή πεζο8ρομ(ων σε μερικές βασικές ο8ούς - Η τοποθέτηση 
επικίν8υνων προφυλακτήρων σε ορισμένα αυτοκίνητα - Αίτημα για επαύξηση των 

χώρων στάθμευσης στην εντός των τειχών Λευκωσία -Αίτημα για ανασχε8ιασμό 

των μονοδρόμων στην εντός των τειχών Λευκωσία -Αίτημα για 8ρομολόγηση 
μικρών λεωφορε(ων που να εξυπηρετούν την εντός των τειχών Λεuκωσ(α). 

16) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα των 

προσόντων που απαιτούνται. για τη θέση του Βιομηχανικού Υγιεινολόγου - Το 

θέμα της αναθεώρησης της οικιστικής ζώνης στην περιοχή Ηλιουπόλεως στο 

Δάλι). 

17) Έκθεση για το θέμα «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 
προστασ(α του περιβάλλοντος)) και οι αγορεύσεις πόu ακολούθησαν (Δ. Ηλιάδης, 

Γ. Σαββί8ης). 

18) Εγγραφή και παραπομπή στις αρμό8ιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές των 
ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Τα σοβαρά προβλήματα των αγροτικών λεωφορε(ων και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για την επίλυσή τους>>. 

(β) «Η παράνομη, πληρωμή από τον προUπολογισμό του κράτους 

Συμβούλων του Προέ8ρου της Δημοκρατίας 8ιορισθέντων κατά παρά

βαση του νόμου». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). 

(γ) «Η απόφαση της κυβέρνησης να τροποποιήσει τα ωράρια λειτουργίας 
των καταστημάτων χωρ(ς την αναγκαία ολοκλήρωση του κύκλου 

επαφών με όλους τους επηρεαζομένους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Γ. Χαραλαμπίδη, 

Π. Στυλιανού και Ο. Δημητρίου). 

(δ) «Το νέο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων που επέβαλε η 

κυβέρνηση, προβλήματα από την εφαρμογή του και η ανάγκη για την 
άμεση ανάκλησή του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Μαθηκολώνη 
και Σ. Χατζηγιάννη). 

(ε) «Οι καταστροφές και ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική Αθηαίνου 
από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς τους πληγέντες 
χατοtκους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη). 

(στ) «Η πρόσφατη απαράδεκτη απόφαση του Υπουργείου Εμπορίου και 
Βιομηχανίας να απολύσει δέκα από τους τριάνΤα δυο ερyατοτεχν(τες 
της Υπηρεσίας Κυπριακής Χειροτεχνίας και η ανάγκη ακύρωσής της». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 



1885 

19) Απόφαση μετά από συζήτηση (Π. Στυλιανού, Α. Μαθηκολώνης, Ο. 

Δημητρίου, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιάδης, Ν. Αναστασιάδης, Πρόεδρος) όπως 

διαβιβαστεί προς την κυβέρνηση η έντονη επιθυμία όλων των πλευρών της Βουλής 
να μην επιβληθούν κυρώσεις στους παραβάτες του Βια.τάγματος σχετικά με το νέο 

ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων, μέχρις ότου συζητηθεί το θέμα στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

20) Απόφαση μετά από συζήτηση (Πρόεδρος, Μ. Χριστοφ(δης, Τ. Χατζη
δημητρίου, Ε. Ευσταθίου, Π. Στυλιανού) όπως διαβιβαστεί προς την κυβέρνηση η 

ομόφωνη θέση της Βουλής για αναστολή οποιωνδήποτε μέτρων απόλυσης εργατο

τεχνιτών της -Υπηρεσίας Κυπριακής Χειροτεχνίας μέχρι την εξέταση του θέματος 

από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογρο:φe:(ο της Κυπριακής Δημοκρατ(ας, Λe:uκωσ(ο:. 





Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρίαση 1 ης Μαρτίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

(Ap. 21) 

Κηρόσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, θα ήθελα, προτοό ξεκινήσουμε, να αναφέρω κάτι το οποίο 
συνέβηκε σήμερα έξω από το κτίριο της Βουλής. Έχουν βάλει ορισμένα σί8ερα 
εχε( που τέλος πάντων όλοι οι Βουλευτές σταθμεύουν τα οιυτοκ(vητά τους. Φυσικά 

8ε λέμε ότι οι Βουλευτές πρέπει να παρανομοόν. Κάθε άλλο! Αλλά 8εν υπάρχει 
χώρος στον οπο(ο να βάλουμε τα οχήματά μας. Γι' αυτό παρακαλώ όπως 
εξεταστεί το θέμα, καθότι νομίζω ότι ήταν μια ευκολία για όλους μας εκεί πέρα, 
ενώ τώρα 8ημιουργείται τεράστιο πρόβλημα για στάθμευση των οχημάτων μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Ερωτοκρίτου, ή8η είχαν 8οθεί κάποιες ο8ηγίες από τον Πρόε8ρο της 
Βουλής, όπως αντιλαμβάνομαι, και από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο~ώπους, 
για να μπει κάποια τάξη, οι οποίες δεν τηρούνται. Εκείνο το οποlο αποφα
σlστηκε, πριν μπούμε στη συνεδρία, ε(vαι στην επόμενη συνάντηση των Κοινο
βουλευτικών Εκπροσώπων με τον Πρόε8ρο της Βουλής στην οποία θα παρευ
ρίσκεται και ο· Γενικός Διευθυντής της Βουλής να ληφθοόν τέτοια μέτρα, που 
οπωσ8ήποτε να μη συμβοόν ξανά παρόμοια πράγματα. Επομένως, θα επι

ληφθοόμε του θέματος. 

(1887) 
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Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτοό μποόμε στο Κεφάλαιο Α της σημερινής ημερήσιας 8ιάταξης, θα 

ήθελα να πληροφορήσω τους κυρίους Βουλευτές ότι έχει προγραμματιστεί για τη 

μεθεπόμενη Πέμπτη, 15 Μαρτίου, ολοήμερη συνε8ρία για συζήτηση όλων των 
θεμάτων του Κεφαλαίου Δ. Η Νομοθετική Εργασία θα γίνει την Τετάρτη το 
απόγευμα της 14ης Μαρτίου και, αν υπάρχει βέβαια περιθώριο χρόνου, θα 
αρχίσουμε και τη συζήτηση των θεμάτων του Κεφαλαίου Δ της 14ης Μαρτίου, 
που εν πάση περιπτώσει, όπως εlπα, θα συζητηθοόν την επομένη. 

Η τελευταία συνε8ρία του Σώματος πριν από τη 8ιάσκεψη της Διακοινο
βουλευτικής Ένωσης θα γίνει στις 19 Μαρτίου, ημέρα Δευτέρα, για να 8οθε( 
καιρός στους Βουλευτές να προετοιμαστούν. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, για το θέμα της 19ης Μαρτίου, επει8ή είχε γίνει μια σχετική 
συζήτηση σε κάποιο &λλο επ!πεδο, η 19η Μαρτίου εlναι μέρα Δευτέρα και 
υπάρχουν κάποιες πρακτικές 8υσκολ(ες. Αν ήταν 8υνατό η 19η Μαρτίου να γίνει 

20ή Μαρτίου, μέρα Τρίτη. Και αντιλαμβάνομαι ότι το απόγευμα είναι η 
συνε8ρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συζητήθηκε, κόριε Σολωμή, για την 20ή Μαρτίου, αλλά είναι η μέρα που 
συνε8ριάζουv τα πολιτικά γραφεlα και οι κοινοβουλευτικές ομάδες των κομμάτων. 
Να 8οόμε αν μπορεί να υπάρξει κάποια άλλη ημερομηνία. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ίσως, κόριε Πρόε8ρε, ακριβώς με όλο το σέβας προς τους συνα8έλφους από 

τη Λευκωσία. Αντιλαμβάνεστε ότι οι συνά8ελφοι όλων των κομμάτων από άλλες 
πόλεις μ' αυτή τη 8ιευθέτηση θα πρέπει να είναι στη Λευκωσία Τετάρτη, 
Πέμπτη, Δευτέρα για τη Βουλή, Τρίτη για τις κοινοβουλευτικές ομά8ες και τις 
υπόλοιπες μέρες φυσικά για τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Γι' αυτό, αν είναι 8υνατό, την Τρίτη, 20 Μαρτίου, κάποια ώρα μπορεί να 
y!vouv οι συνεδρ!ες των κοινοβουλευτικών ομάδων και να πραγματοποιηθεί η 
συνε8ρία της Βουλής. Είναι θέμα καθαρά πρακτικό αυτό για τους υπόλοιπους 
συνα8έλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, είναι γεγονός ότι ανταλλάχθηκαν τέτοιες απόψεις στην 
Επιτροπή 'Αμυνας, γιατ( εκείνη τη μέρα θα πρέπει να περάσουμε και τους 
Κανονισμοός για την Εθνική Φρουρά. Και έγινε μια τέτοια 8ιευθέτηση, για να 

μπορεί να 8ιεκπεραιωθεί η εργασία. Αλλά έχω την εντόπωση ότι, αν γίνει 
Δευτέρα απόγευμα, 19 του μήνα, 8ε θα 8ημιουργήσει σοβαρές 8υσκολίες. Θα 
ήταν περισσότερες οι 8υσκολίες, αν ήταν ολοήμερη τη Δευτέρα. Έτσι νομίζω η 

19η του μήνα το απόγευμα είναι μια ημερομηνία κατά την οποία μπορ~( να 
συναντηθοόμε όλοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σύμφωνοι. Πιστεύω, κύριε Χατζηδημητρίου, ότι, όποια μέρα κι αν δια
λέξουμε, κάποια 8uσκολlα θα υπάρχει. Επομένως, εφόσον θα υπάρχουν αρκετές 

μέρες μετά ελεύθερες, για να προετοιμαστούμε για τη Διακοινοβουλευτική 

Ένωση, νομίζω ότι το απόγευμα της Δευτέρας θα μπορούμε να προχωρήσουμε. 

Και τώρα μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Α, Νομοθετικ·~ Εργασία. Τα θfματα υπ' 
αριθμό 2 και 3, που είναι «0 περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 1989» 
και «0 περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989», δεν 
εlναι έτοιμα. 'Οσον αφορά το θέμα υπ' αριθμό 1 1 που εlναι «0 περ( 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών {Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμος του 1989», ζητήθηκε κάποια αναβολή, για να σταλεί κάποια 
συμπληρωματική Έκθεση. Γι' αυτό προχωρούμε στο θέμα υπ' αρ. 4 της 
ημερήσιας διάταξης, που είναι «0 περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση 
της Δημοκρατίας {Κυρωτικός) {Αρ. 2) Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ 
ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νlκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Φεβρου
αρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που 

συνομολογήθηκε μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και γαλλικού οίκου για τη 
χορήγηση δανείου μέχρι συνολικού ύψους 289,861,600 γαλλικών φράγκων υπό 
μορφή πιστώσεων για τη χρηματοδότηση της αγοράς γαλλικών προϊόντων. 

Η πιο πάνω σuμφων(α 8ανεlου εlναι ανάγκη να επικυρωθεί από τη Βουλή 

σύμφωνα με τη νομοθεσ(α που αφορά την άσκηση των 8ημοσιονομιχών εξουσιών 
της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνε( με 
τους σκοπούς χαι τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, γι 1 αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της 

συμφωνίας που αναφέρεται σ 
1 
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοοχε8ίου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβε( στην κατ 1 

άρθρο ανάγνωσή του. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθε(; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγ~ρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνε(α. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθε(; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμφων(ας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθε(; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 
Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Εξωτερικών Δανε(ων προς την 
Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατ(ας (Κυρωτικός} (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστασή όπως το νομοσχέδιο εγκριθε( και ψηφιστε(; 

(Κτυπά τη σφύρα} 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 περ( των ΠροUποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγ
γελ(ας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1990». 
Αναπομπή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕ
ΡΕΤΑΙ ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΠΡΟΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΔΙΑΦΗΜΙΣΗΣ Ή 
ΑΝΑΓΓΕΛΙΑΣ ΠΩΛΗΣΗΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΆΤΩΝ ΣΕ ΤΙΜΕΣ ΕΚΠΤΩ
ΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Πcχp611τες:-

Κ(μων Πανοιγ(δης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κώστας Ερωτοκρ(του 

Α νδρέοις Γεωργ(ου 

Ν(κος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλ(οι 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου κοιι Βιομηχαν(οις συνήλθε στις 20 κοιι 
27 Φεβρουοιρ(ου 1990 κοιι εποινεξέτοισε τον πιο πάνω νόμο, τον οπο(ο ψήφισε η 
Βουλή την 1η Φεβρουοιρ(ου 1990, ύστεροι από την αναπομπή του από τον 
Πρόε8ρο της Δημοκροιτ(οις κοιτ' επ(κληση του Άρθρου 51(1) του Συντάγμα;ος. 
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Στην πρώτη συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 

Οι προτασσόμενοι λόγοι αναπομπής αναφέρονται στη σχετική επιστολή του 

Προέ8ρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόε8ρο της Βουλής ημερομηνίας 17 
Φεβρουαρίου 1990 που κυκλοφόρησε ή8η σ' όλα τα Μέλη της Βουλής. Στην 
επιστολή της αναπομπής υποστηρίζεται η άποψη ότι ο αναπεμπόμενος νόμος, 

όπως έχει 8ιαμορφωθεί, 8ε συνά8ει προς τις 8ιεθνείς υποχρεώσεις της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και προς το Νόμο περί Προστασίας του Ανταγωνισμού (Νόμος 207 
του 89), γι' αυτό και 8εν είναι 8υνατό να θεωρηθεί ότι οι περιορισμοί που 
επιβάλλει στο 8ικαίωμα ασκήσεως επαγγέλματος 8υνάμει του 'Αρθρου 25 του 
Συντάγματος είναι προς το 8ημόσιο συμφέρον και ως εκ τούτου βρίσκεται σ' 
αντίθεση προς το εν λόγω 'Αρθρο του Συντάγματος. Πρόσθετα στην ί8ια 
επιστολή της αναπομπής υποστηρίζεται ότι το 'Αρθρο 6 του αναπεμπόμενου 
νόμου, κατά παράβαση βασικών αρχών που 8ιέπουv το νομικό σύστημα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας περιλαμβανόμενων και εκείνων του 'Αρθρου 12 του 
Σ ' θ ' ' θ' ξ ' ό ' υνταγματος, κα tερωvει ποινικη ευ uvη α ιωματουχων και μετ χων εταιρειων 

που παραβαίνουν τις 8ιατάξεις του αναΠεμπόμενου νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας επανεξετάζοντας 
τον αναπεμφθέντα νόμο και τους λόγους πάνω στους οποίους στηρίχτηκε η 
αναπομπή αυτή εξακολουθεί, ως θέμα αρχής, να υποστηρίζει την αναγκαιότητα 
νομοθετικής ρύθμισης του θέματος των ξεπουλημάτων. Η Επιτροπή με την 
ευκαιρία αυτή θέλει να επισημάνει ότι η νομοθεσία που προτείνεται 8εν τιθεται 
άμεσα σε ισχύ αλλά συναρτάται με σχετική απόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλLου. 
Το χρονικό 8ιάστημα που μεσολαβεί μέχρι τη λήψη της απόφασης του 

Υπουργικού Συμβουλίου προσφέρεται για την εξέταση όλων των πτυχών του 
θέματος και ακόμα για την· ετοιμασ(α σχετικού νομοθετήματος για το οποίο 
γίνεται μεν αναφορά στην επιστολή αναπομπής, αλλά οι αρμό8ιοι 8εν ήταν σε 
θέση να προ8ιαγράψουν ενώπιον της Επιτροπής το ακριβές περιεχόμενό του. 

Υποστηρίζοντας η Επιτροπή την άποψη ότι η Βουλή θα πρέπει να εμμείνει 
στον αναπεμφθέντα Νόμο, εισηγείται με την ευκαιρία της επανεξέτασης αυτής τη 
μερική τροποποίησή του, ώστε να ρυθμιστεί, με βάση τις συνταγματικά απο8εκτές 
θέσεις, το θέμα της πόινικής ευθύνης που προβλέπεται στο Νόμο αυτό αναφορικά 
με τους μετόχους των εταιρειών, καθώς επίσης και το θέμα της αναγραφής των 
τιμών (παλαιών και νέων) όταν γίνονται τα ξεπουλήματα, τα οποία 8ιευρύvονται, 
ώστε να καλύπτουν οργανωμένες εκθέσεις που πραγματοποιούνται υπό την αιγ(8α 
της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και επει8ή έχουν γίνει 
τροποποιήσεις στο νομοσχέ8ιο, είναι ανάγκη όπως ξαναψηφιστεί. Τίθενται σε 

ψηφοφορία τα σχετικά άρθρα του νομοσχε8ίου. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην ανάγνωση των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Περιορισμός των 8ιαφημίσεων ή των αναγγελιών πώλησης εμπορευμάτων σε 
τιμές εκπτώσεων. Άρθρο 3., 



Εξαιρέσεις. 'Αρθρο 4. 
Αδικήματα και ποινές. 'Αρθρο 5. 

Ποινική Ευθύνη. 'Αρθρο 6. 
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Καλόπιστη δημοσ!ευση διαψήμισης. Άρθρο 7. 

Καλόπιστη ενέργεια ή πράξη υπαλλήλου. 'Αρθρο 8. 
Εξουσιοδότηση λειτουργών. 'Αρθρο 9. 
Εξουσf.α εισόδου σε κατάστημα. 'Αρθρο 10. 

Τροποποίηση των πεpιό8ων εκπτώσεων. Άρθρο 11. 
Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου, 'Αρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπΟCρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 12 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν uπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 12 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρ!τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναψέρεται ως ο περ! των Προϋποθέσεων Διαψήμισης ή ' 
Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστε(; 

(Κτυπά τη σψύρα) 

Εψόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και φηψίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ιιΟ περ( Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων Νόμος του 1990». Βεβαίως οι Εκθέσεις αυτών των προϋπολογισμών 

8εν έχουν κυκλοφορήσει έγκαιρα. Αλλά, επειδή είναι ομόφωνες, αν 8εν υπάρχει 
ένσταση, να προχωp'ήσουμε. 

Εψόσον δεν υπάρχει ένσταση, παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡ! ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 

ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟΥ ΕΙΔΗΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990,, 
Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 1 εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 
Ο Προϋπολογισμός του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων για το 1990 

κατατέθηκε στη Βουλή στις 11 Ιανουαρίου 1990 και παραπέμψθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και 

υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε συνεδρ(α της που 

πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρ(ου 1990. Στο στάδιο της μελέτης αυτής 

κλήθηκε και παρευρέθηκε στην Επιτροπή ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλ(ου 
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και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τις επιμέρους 

πρόνοιες του υπό συζήτηση Προϋπολογισμού και κατέθεσαν συμπληρωματικά 
στοιχεία και πληροφορίες που ζητήθηκαν από την Επιτροπή. 

Ο πιο πάνω Προϋπολογισμός, όπως αρχικά κατατέθηκε 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους ί210,ΟΟΟ και 
ί210,ΟΟΟ. 

στη Βουλή, είναι 

8απάνες ύψους 

Όπως είναι γνωστό, το Κυπριακό Πρακτορείο Ει8ήσεων, που μέχρι 

πρόσφατα λειτουργούσε υπό την αιγίδα του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, 
8ιέπεται σήμερα από σχετική νομοθεσία που θεσπίστηκε το 1989 (Νόμος Αριθμός 
87 του 1989) σύμφωνα με την οποία θεωρείται αυτόνομος και ανεξάρτητος 
οργανισμός ο οποίος λειτουργεί με βάση θεμελιώ8εις αρχές που καθορίζονται 
λεπτομερώς στη νομοθεσία αυτή. Σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία, το Πρακτορείο 
έχει 8ικό του ΠροUπολογισμό που καταρτίζεται ετήσια από το Συμβούλιο και 

υπόκειται στην έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

Κύριο έσο8ο του Πρακτορείου είναι η κυβερνητική χορηγία που για το 1990 
ανέρχεται στις ί205,ΟΟΟ σε σύγκριση με ί140,ΟΟΟ που ήταν το 1989. 

Στο στάδιο της εξέτασης του όλου θέματος από την Επιτροπή κατατέθηκε 

από το Υπουργείο Εσωτερικών αριθμός τροπολογιών στον υπό εξέταση Προϋπο
λογισμό με βάση τις οποίες το αρχικό ποσό των δαπανών μειώνεται συνολικά 

κατά ί53,454. Οι τροπολογίες αυτές υιοθετήθηκαν από την Επιτροπή και 
ενσωματώθηκαν στα κατάλληλα μέρη του Προϋπολογισμού. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο του υπό εξέταση νομοσχε8ίου, όπως αυτό 8ιαμορφώθηκε τελικά με 

τη μείωση της συνολικής πρόνοιας των 8απανών από ί210,ΟΟΟ σε ί194,218. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κάποιες υποσημειώσεις πάνω στο θέμα. Ψηφίζουμε σήμερα 
αυτό τον προUπολογισμό του Κυπριακού Πρακτορείου Ει8ήσεων και 8ημιουργούμε 

στην πραγματικότητα έναν καινούργιο θεσμό. Έναν καινούργιο όμως θεσμό που 
πρέπει να 8ιαδραματίσει έναν πολύ σημαντικό πολιτικό ρόλο. Αυτός ο πολιτικός 
ρόλος θα αντιμετωπιστεί όχι μόνο με χρήματα, αλλά και με την ανάλογη εμπλοκή 
των ανθρώπων που θα πρέπει να Οείξουν δημιουργικό πνεύμα και μεγάλη 
8ραστηριότητα, γιατί 8εν είναι μόνο θέμα χρημάτων η 8ημιουργία ενός επιτυχούς 
πρακτορείου ειδήσεων το οποίο έχει ανάγκη ο τόπος. Μου έκαμε εντύπωση, όταν 
στην τελευταία Σύνοδο της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης το μόνο περίπτερο το 
οποίο υπήρχε μέσα στο χώρο ήταν εκείνο του B.B.C. Τα μέσα μαζικής 
επικοινωνίας παίζουν πολύ σημαντικό ρόλο, έτσι και το Κυπριακό Πρακτορείο 
Ειδήσεων έχει να διαδραματίσει το 8ικό του ρόλο ακόμα και αύριο, όταν θα 

έχουμε τη Διακοινοβουλευτική Ένωση στην Κύπρο. 

Και θα ήθελα να προσθέσω ακόμα μια παρατήρηση, ότι 8ηλα8ή θα πρέπει να 
έχει ζωντάνια ειδήσεων, επαρκή κάλυψη των γεγονότων και να αποφεύγει τις 
πάρα πολλές διατυπώσεις απόψεων με τη μετάΟοση μακροσκελέστατων άρθρων, 
όπως είδαμε τον τελευταίο καιρό στον τύπο. Έτσι θέλω να τελειώσω με την 

παρατήρηση ότι το Κυπριακό Πρακτορείο Ει8ήσεων πρέπει να γίνει ένας 
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ζωντανός και απο8οτικός οργανισμός, όχι μια ακόμα 8ημόσια υπηρεσία, αλλά με 
ανθρώπους που θα έχουν έντονη και ζωηρή εμπλοκή στο θέμα, ώστε να είναι 
απο8οτικο(. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραΚαλώ κάποια ησυχ(α, για να ακούμε τον ομιλητή. 

Ο χ. Στuλιανοί.. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέσ'1 μου και πάλι θα ήθελα κι εγώ να υπογραμμίσω 
την ανάγκη στελέχωσης του Κυπριακοό Πρακτορείου Ει8ήσεων, ένα θέμα που και 
πέρσι από το βήμα της Βουλής είχαμε πρώτοι θίξει. Είχαμε αναφέρει πως ε(ναι 
αντιστρόφως ανάλογο το επιτελούμενο έργο με τη στελέχωσή τοu. ΙΟια(τερα, αν 
λάβουμε υπόψη το Τουρκοκυπριακό Πρακτορείο Ει8ήσεων και τις 8ιασυν8έσεις 

του με το Τουρκικό Πρακτορείο Ει8ήσεων, εμφαίνεται αυτή η αντίστροφη 
αναλογία σε σχέση με το 8ικό μας πρακτορείο. 

Συγκεκριμένα, ενώ το Τουρκοκυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων, που 
συνεργάζεται με το πρακτορείο «Ανατόλια>>, έχει 13 υπαλλήλους, εμείς όλο κι όλο 
έχουμε έναν υπάλληλο πάνω σε έμμισθη βάση με πλήρη απασχόληση και 8υο 
άλλους ημιαπασχολουμένους. 'Ετσι, αν θέλουμε να επιτελέσει το ρόλο του και το 

έργο του, τουλάχιστον θα πρέπει όχι μόνο να δώσουμε χρήματα, όπως είπε ο κ. 

Χατζη8ημητρίου, που περίπου είναι τα ί8ια που 8ώσαμε σε σχέση με πέρσι, αλλά, 
έστω, να αυξήσουμε το προσωπικό του κατά επτά τουλάχιστον υπαλλήλους, όπως 
από χρόνια τώρα ζητά το πρακτορε(ο ειδήσεων στην Κύπρο, για να φέρει σε 
πέρας και τη συνήθη εργασία του και την εργασία της Διακοινοβουλευτικής 
Ένωσης που είναι σωστή επιχείρηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωροόμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ', άρθρο ανάγνωσή 
του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το Τ αμε(ο του Κυπριακού Πρακτορείου Ει8ήσεων 

ποσού; που 8εν υπερβαίνει τις .f194,218 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1990. Άρθρο 2. · 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Χpησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ί8ιο Κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 
'Ι8ρυση θέσεων. Δεύτερος Π(νακας. 'Αρθρο 5. 
Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κον8ύλια. Τ pίτος Πlναχας. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 6 εγκριθούν; 
Εφόσον 3εv υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 6 εγχριvονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ει8ήσεων Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Προϋπολογισμού 
Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 1990». Παρακαλώ τον )1ρόε8ρο 
αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση στο ](,;,μα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

του 

της 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ~ 
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ 
ΔΗΜΌΣΙΩΝ ΔΆΝΕΙΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Ο Προϋπολογισμός του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το 1990 κατατέθηκε 
στη Βουλή την 1η Φεβρουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε συνε8ρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 12 Φεβρουαρίου 1990. Στο στά8ιο της μελέτης αυτής 

κλήθηκε και παρευρέθηκε στην Επιτροπή ο Γενικός Λογιστής της Δημοκρατίας 
και εκπρόσωποι του lπουργε(ου Οικονομικών, οι οπο(οι ανέλυσαν τις επιμέρους 
πρόνοιες του υπό συζήτηση Προϋπολογισμού και κατέθεσαν συμπληρωματικά 
στοιχεία και πληροφορίες που ζητήθηκαν από την Επιτροπή. 

Ο πιο πάνω Προϋπολογισμός, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προ

βλέπει έσο8α ύψους .€6,897, 170 και 8απάνες ύψους .€11,334,084. 
Όπως είναι γνωστό, το υπό αναφορά Ταμείο, το οποίο υφ(σταται και 

λειτουργεί με βάση την περί Δημοσίων Δανείων νομοθεσία, χρηματο8οτείται 
κυρίως από 8άνεια που προέρχονται από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας και 

από τοUς τόκους και το κεφάλαιο που εισπράττονται από τους 8αvειζομένους. Το 

Ταμείο αυτό παρέχει 8άνεια για την εκτέλεση έργων 8ημόσιας ωφέλειας 
λαμβάνοντας υπόψη τους 8ιαθέσιμους πόρους ρευστότητας, καθώς και τη σημασία 
των 8ιάφορων έργων σε σχέση με το αναπτυξιακό πρόγραμμα της κυβέρνησης. Οι 
λογαριασμοί του Ταμείου αυτού ελέγχονται από το Γενικό Ελεγκτή της Δημο

κρατίας. 
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Στο στά8ιο της μελέτης του ΠροUπολογισμού αυτού από την Επιτροπή 

κατατέθηκε από το Τπουργε(ο Οικονομικών σχετική εισήγηση για τροποπο(ηση 
του Κεφαλαίου 11 του ΠροUπολογισμοό με την αόξηση της πρόνοιας που αφορά 
την έκ8οση 8ανείων για ανάπτυξη Υπηρεσιών 08ικών Μεταφορών από .€167,000 
σε .€787 ,000. Η εισήγηση αυτή υιοθετήθηκε από την Επιτροπή και ενσωματώθηκε 
στο κατάλληλο μέρος του ΠροUπολογισμοό. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο του πιο πάνω νομοσχε8ίου, όπως έχει τελικά 8ιαμορφωθεί με την 
αόξηση των συνολικών 8απανών από .€11,334,084 σε .€11,954,084. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη 8εότερη 
ανάγνωση του νομοσχε8(οu και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ / 

άρθρο ανάγνωσή του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσοό .€11,954,084 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθοόν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεόματος ορισμένων άρ~ρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ί8ιο Κεφάλαιο. Πρώτος Πίνακας. 
Δεότερος Πίνακας. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 και οι Πίνακες εγκριθοόν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 και οι Πίνακες εγκρίνονται. 
Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμοό του Ταμείου 

Δημόσιων Δανείων Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

{Κτυπά τη σφόρα) 
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Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Συμπληρωματικοό 
Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 1) tου 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό8ιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΊ' ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1990» 

Παpόv'<ες: ' 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Όικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Φεβρου
αρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσοό χρημάτων !:50,900 και 
η διάθεσή του για το λογιστικό διακανονισμό της παραχώρησης δανείου στην 

κυπριακή παροικία της Βρισβάνης για την ανέγερση πολιτιστικοό κέντρου. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 
ανάγνωση του νομοσχε8(ου και. παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ' 

άρθρο ανάγνωσή του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται.. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό !:50,900 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει όνσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει όνσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφόρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 1) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει όνσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει όνσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι <ιΟ περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1990» 

Παp6vτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχόδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 
Φεβρουαρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατόθηκε ιiτη Βουλή, 
είναι η όγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της 
Δημοκρατ(ας συνολικού ποσού χρημάτων .t148,000 και η διάθεσή του ως 
ακολούθως:-

(α) Για την κάλυψη των δικαιωμάτων λογιστικού 
ο(κου που πρόσφερε τις υπηρεσ(ες του σχετι-

κά με την εκκαθάριση των εταιρειών του 
συγκροτήματος Α. Πιερή .t28,000 

(β) Για τη διοργάνωση στην Κύπρο τον Οκτώβριο 

του 1990 του 13ου Διεθνούς Σεμιναρίου Ανώ-
τατης Εξειδίκευσης Αστυνομίας ' .t90,000 

(γ) Για την κάλυψη της δαπάνης για την παροχή 
βοήθειας σε είδος προς τη Ρουμανία .t30,000 

Η Επιτροπή, μελετώντας ξεχωριστά καθεμιά από τις ζητούμενες πιστώσεις, 

αποφάσισε να μην εγκρ(vει στο παρόν στά8ιο την πρόνοια που αναφέρεται στο 
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θέμα της εκκαθάρισης των εταιρειών του συγκροτήματος Α. Πιερή, μιας και το 
θέμα αυτό αποτελεί αντικείμενο ειδικής μελέτης από άλλη Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 

Διαμορφώνοντας ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η Επιτροπή ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδ(ου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ' 
άρθρο ανάγνωσή του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
ι:120,ΟΟΟ για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Εφό_σον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψήφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ' ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Φεβρου
αρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκρισ'η πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσοό χρημάτων .f131,055 και 
η κατανομή του σε διάφορα επιμέρους κεφάλαια και άρθρα του ΠροUπολογισμού 
του φετινού χρόνου, 

Το μεγαλύτερο μέρος της ζητοόμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 8ια
τεθεί για την κάλυψη της κρατικής συνεισφοράς στα έξοδα που απαιτούνται για 

την παρουσίαση της έκθεσης «Αμμόχωστος, 36 αιώνες Πολιτισμοό» στην Ομό
σπον8η Δημοκρατία της Γερμανίας και στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής 
(.f50,000) και για την καταβολή αυξημένης υπερωριακής αποζημίωσης σε 

υπαλλήλους του Τμήματος Τελωνείων (f35,280). 
Η Επιτροπή, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχε8(ου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφοό 
τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 3) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη 8εότερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ 1 

άρθρο ανάγνωσή του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό 

f131,055 γι,α τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπο!ρχει ένσταση όπως το ο!ρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθοόν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Π(νακας εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθε( και φηφιστε(j 

(Κτυπο! τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Ει8ικεύσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως} Νόμος (Αρ. 4) του 1990». Καλώ 
τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση 

~το Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ 
ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΟπολογισμοό μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Φεβρου
αρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμείου Αναπτόξεως ποσού χρημάτωνf30,ΟΟΟ και η 8ιάθεσή του 

για την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στην κοινοτική στέγη «Αρχάγγελος 

Μιχαήλ» Καϊμακλίου. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχε8ίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθε:( ο τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως (<0 περί Ειδικεόσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως} Νόμος (Αρ. 2) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα θέλαμε να εκφράσουμε την ικανοπο(ησή μας για την 
κατάθεση από μέρους της Εκτελεστικής Εξουσ!ας του νομοσχε8ίου αυτού και τις 

ευχαριστίες μας προς την Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής που εισηγείται 

ομόφωνα την ψήφισή του σε νόμο. Με την ευκαιρία αυτή θέλουμε να παρα
τηρήσουμε πως τέτοιες χειροvομ!ες ενισχύουν και ενθαρρύνουν την κοινοτική 

πρωτοβουλ(α και αποτελούν ταυτόχρονα αναγνώριση της προσπάθειας για επ!

λυση ή έστω απάμβλυνση σοβαρών περιφερειακών κοινοτικών προβλημάτων, όπως 
είναι η φροντί8α και η μέριμνα για πρόσωπα της τρίτης λεγόμενης ηλικίας. Αυτή 
η έμπρακτη αναγνώριση με τη σειρά της από μέρους της πολιτείας 8ημιουργεί 

συνθήκες άμιλλας ανάμεσα στις κοινότητες για προαγωγή της αλληλεγγύης, της 
αλληλοβοήθειας και γενικότερα του ανθρωπισμού που μακροπρόθεσμα ανα
βαθμίζουν και προβάλλουν την ποιότητα του λαού μας. 

Για τους λόγους αυτούς χαιρετίζουμε την κατάθεση του νομοσχε8ίου και μαζί 

μ' όλα τα άλλα κόμματα της Βουλής θα ψηφίσουμε ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ευχάριστο που η κυβέρνηση Βασιλείου μέσα μέσα 8ίνει την ευκαιρία στο 

Δημοκρατικό Κόμμα να εκφράζει την ικανοποίησή του. 

Υπάρχουν άλλοι; ομιλητές; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε8!οu και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ' άρθρο ανάγνωσή 
του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
!:30,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπο!ρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπο! τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπο!ρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΤΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΤΣΕΩΣ ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ 
ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΤΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟΤ 1990» 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπη Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πο!νω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Φεβρου
αρίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημο!των ύψους ί865,675 και η 
κατανομή του σε αριθμό κεφαλα(ωv και άρθρων του προϋπολογισμού του φετινοό 

χρόνου. 

Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης αφορο! 

πληρωμές στον εργολο!βο, την κο!λυψη ο!λλων εκκρεμουσών υποχρεώσεων σχετικοί 
με την ανέγερση του Διεθνούς Κέντρου Συνεδρίων (ί453,240) και τη συμπλήρωση 

των εργασιών βελτίωσης αριθμού δρόμων (ί375,300). 

Η Επιτροπή, με εξα(ρεση το κονδύλι που αναφέρεται στο Διεθνές Κέντρο 

Συνεδρίων το οπο(ο αποφάσισε να εξετάσει σε ειδική συνεδρ(α της που καθο

ρ(στηκε για το σκοπό αυτό, ομόφωνα υιοθετε( τις υπόλοιπες πιστώσεις που 
ζητούνται, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου με ανάλογη μείωση της συνολικής πίστωσης που ζητείται 

και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως <cO περ! Ειδικεύσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 

Με την ευκαιρία της μελέτης τόσο του υπό αναφορο! Συμπληρωματικόύ 
Προϋπολογισμού όσο και μιας σειρο!ς ο!λλων συμπληρωματικών προϋπολογισμών, 
για τους οποίους γίνεται λόγος σ' ο!λλες Εκθέσεις της Επιτροπής, επισημο!νθηκε 
από μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομο!δας του Δημοκρατικού Κόμματος το 
γεγονός ότι η κυβέρνηση, παρ' όλες τις υποσχέσεις που έδωσε μέσω του αρμόδιου 

lπουργού της, ξεκ!νησε από τους πρώτους κιόλας μήνες του έτους να καταθέτει 
σωρηδόν συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και μάλιστα για έργα τα οποία θα 
μπορούσαν ο!νετα να προβλεφθούν στους Προϋπολογισμούς για το 1990. Από της 
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πλευράς της (8ιας Ομά8ας έγινε εισήγηση το γενικό αυτό θέμα να απασχολήσει 

την Ολομέλεια του Σώματος με την ταυτόχρονη όμως επιφύλαξη του 8ικαιώματός 
τους να εκφράσουν εκτενέστ.ερα. τις απόψεις τους κατά τη συζήτηση των 
συμπληρωματικών προUπολογισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε8(ου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβε( στην κατ' 
άρθρο αvάγvωσ-ή του. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τ(τλος', 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εr,κριθε(; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμε(ου Αναπτύξεως ποσού 
J::412,435 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθε(; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Π(νακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πρώτος Π(νακας εγκριθούν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Π(νακας εγκρ(νονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κον8ύλια. Δεύτερος Π(νακας. 

'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 και ο Δεότεροος Π(νακας εγκριθούν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 και ο Δεύτερος Π(νακας εγκρ(

νονται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος {Αρ. 3) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθε( και ψηφιστε(; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 περ( Ει8ικέόσεως Συμπληρωμα~ικής Πιστώσεως 
{Ταμε(ο Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) του 1990». 
Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ1ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1 ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤ ΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕ!ΣΕΩΣ Σ!ΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ 
ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟ!ΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ 
ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ.1) ΤΟ! 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρlου 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτρ~πή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Φεβρουα
ρίου 1990. 
Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμ-Ι}ς από το 

λογαριασμό του Τ.Α.Ε.Π. ποσού χρημάτων f.2,980,000 και η διάθεσή του-

(α} Για την παραχώρηση υπό μορφή δανείου !:2,650,000 στον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης για τη δανειοδότηση δικαιούχων του 
Σχεδίου Παροχής Κινήτρων για εγκατάσταση σε κοινότητες που 
βρίσκονται στην αποστρατικοποιημένη ζώνη. 

(β) Για τη συμπλήρωση δαπάνης .€330,000 που απαιτείται για την 
εφαρμογή του νέου σχεδίου παροχής κυβερνητικών δανείων σε εκτοπι
σθέντες και πληγέντες επιχειρηματίες. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

l πάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤ! ΛΙΑΝΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου θα 'θελα να πω δυο λόγια. Πρόσθετα από 
το γεγονός πως χαιρετίζουμε και επιψηφίζουμε το παρόν νομοσχέδιο, θα 'θελα να 
τονίσω πως, πέρα από την καλή πρακτική και διαδικασία της ενίσχυσης 
των ακριτικών αγροτικών κοινοτήτων που βρίσκονται σε περιοχές όπου 

χρειάζονται τη 8ανειο8ότηση τα νέα ζευγάρια, για να μπορέσουν με τα κατάλληλα 
κίνητρα, να ανακάμψουν από το σύνδρομο της τούρκικης κατοχικής παρουσίας, θα 
πρέπει οπωσδήποτε να δούμε και το θέμα της ημικατεχόμενης Λευκωσίας που 

είναι κι αυτή ακριτική περίπτωση. Είναι ακριτική πόλη. Και πρέπει να 
εξηγήσουμε πως ορισμένες οδοί της Λευκωσίας είτε εκβάλλουν στην ουδέτερη 
ζώνη, είτε 8ιχοτομούνται απ' αυτή. Αναφέρω 8ειγματοληπτικά και μόνο την 

περίπτωση του Αγίου Δομετίου, και της κοινότητας του Αγίου Παύλου, όπου 
βρίσκονται οι οδοί Συρακουσών, Αρχιμήδους, Θησέως, Πλούτωνος, Ανδρέα 
Κάρυου, Καραολή, Γιωργάλλα, Κουτσόφτα, Υμηττού, Πριάμου, για να πω πως 

μόνο στην περίπτωση του Αγίου Δομετίου έχουμε τουλάχιστον δέκα οδούς που είτε 
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8ιχοτομοόνται είτε εκβάλλουν, όπως είπα, στην πράσινη γραμμή. Ει8ικότερα και 
πιο συγκεκριμένα και πιο κλασικό παρά8ειγμα είναι η περίπτωση της ο8οό 
Πριάμου ;που το 8υτικό της τμήμα ανήκει στην πράσινη γραμμή και το ανατολικό 
της ανήκει στην ελεόθερη ζώνη. 

Ανάλογα προβλήματα υπάρχουν και τον Άγιο Κασσιαν6, υπάρχουν και στο 
Καϊμακλί και στο Βόρειο Πόλο. Γι' αυτό η Λευκωσία, έντιμε κόριε Πρόε8ρε, 
πιστεόουμε πως πρέπει αμέσως να συμπεριληφθεί στο σχέ8ιο 8ανειοΜτησης των 
νέων ζευγαριών, για να μπορέσει να ανακάμψει, γιατ( 8εν αντέχει άλλο την 
πρακτική της καταθλιπτικ-ής παροuσ(ας - κάτω από το πέλμα των Τούρκων -
των πλείστων μερών της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωροόμε στη 8εότερη ανάγνωση του 

νομοσχε8ίου και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατ' άρθρο ανάγνωσή 
του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτο
πισθέντων και Παθόντων ποσοό .!'2,980,000 για τη χρήση του έτους που λήγει 
στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθοόν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκοόν έλεγχο πάνω στα κον8όλια. Δεότερος Πίνακας. 
'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 και ο Δεότερος Πίνακας εγκριθοόν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 και ο Δεότερος Πίνακας εγκρί

νονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει~ικεόσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) 
του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
Εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από Ορισμένα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου 
Δικαίου για το Μήνα Μάρτιο του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ
ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ 
ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΜΑΡΤΙΟ ΤΟΥ 
1990» 

Παpό\Ιτες:-

Ντ(νος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 
την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 
Φεβρουαρίου 1990. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση διε
νέργειας δαπάνης για το μήνα Μάρτιο του 1990 ποσού που δε θα υπερβαίνει 
εκε(νο το τμήμα του ολικοό ποσού που προβλέπεται στους οικε(ους ΠροUπο

λογισμούς του 1989 καθενός από τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, των 
οποίων οι ΠροUπολογισμο( για το 1990 δεν έχουν ακόμα εγκριθεί από τη Βουλή, 
και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Μάρτιο του 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη 

για νέες υπηρεσ(ες ή σκοπούς ούτε μπορε( να συμπληρωθε( οποιαδήποτε νέα θέση 
στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 
πάρουν την τελική τους μορφή οι ΠροUπολογισμο( του 1990. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Ψήφισις ΠροUπολογισμών) νομοθεσία, οι ΠροUπολογισμο( των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα (δια 

χρονοδιαγράμματα που υποβάλλεται και ο κρατικός προUπολογισμός. Ωστόσο οι 
Προϋπολογισμοί ορισμένων από τα νομικά αυτά πρόσωπα δεν έχουν ακόμα 
κατατεθε( στη Βουλή ή δεν κατατέθηκαν έγκαιρα, γι' αυτό και η Επιτροπή δεν 
ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασία των Εκθέσεών 

της, πράγμα που καθιστά στο μεταξύ αναγκαία την εξουσιοδότηση διενέργειας 

δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 
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Ειδικότερα οι προτεινόμενες πιο πάνω εξοuσιο8οτήσεις από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διενέργεια των δαπανών εlναι αναγκα(ες για σκοπούς 

συνέχισης των διάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων δημόσιου δικα(ου, για 
τις οποίες γίνεται πρόνοια στους ΠροUπολογισμούς τους γιοι το 1990, και μέχρι 
να καταστεί 8υνατή η ψήφιση των Προϋπολογισμών τους από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού ομόφωνοι εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 
Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως 8ιευκρίνιση ότι η εισήγηση αυτή 8εν 
προκαθορίζει και τις τελικές θέσεις των Μελών της Επιτροπής πάνω στους 

Προϋπολογισμούς των επηρεαζόμενων νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να 8ιαβάσει την Απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ
ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ . 
ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΜΑΡΤΙΟ ΤΟΥ 1990 
ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνοι με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Ψήφισις ΠροUπολογισμών) Νόμους, οι Προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 
προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 
που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ 8εν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των Προϋπολογισμών 

αριθμού των νομικών αυτών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πριν από τις 31 Δεκεμβρίου 1989. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαίοι η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' ΑΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 
κάτω:-

(α) Παρέχει την εξουσιο8ότησή της γιοι τη 8ιενέργειοι 8οιπάνης γιοι το μήνα 
Μάρτιο του 1990 ποσού που 8ε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στους οικείους Προϋπολογισμούς του 1989 
κάθε νομικού προσώπου Οημόσιοu 8ικα!ου που αναλογει στο ίΟιο 
χρονικό 8ιάστημοι. 

(β) Η εξουσιο8ότηση αυτή 8ί8ετοιι με τον όρο ότι 8ε θα 8ιενεργηθεί 
οποιαΟήποτε Οαπάνη για νέες υπηρεσ!ες ή σκοπούς και ότι Οε θα 

πληρωθεί καμιά νέοι θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του ΠροUπολογισμοό κάθε νομικού προσώπου Οημόσιου 
Οικαίου για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η Απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Ο κ. Δημητριά8ης. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα υπ' αρ. 18 στην ημερ-,\σια 8ιάταξη, που. είναι «0 
περί Αρχής Λιμένων Κtiπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» (πρόταση 
νόμου), είναι έτοιμο και θα παρακαλοόσα, αν δεν.υπάρχει ένσταση, να προωθηθεί 
σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Οπωσ8ήποτε 8εν έχει θεωρηθεί έτοιμο από τη Γραμματεία της Βουλής. Αν 

όμως 8εν υπάρχει ένσταση από καμιά πλευρά, έστω κι αν η Έκθεση 8εν 

κυκλοφόρησε έγκαφα, τότε να προχωρήσουμε. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κυκλοφόρησε πολύ έγκαφα η Έκθεση, κύριε Πρόε8ρε. Είναι από την 
περασμένη β8ομά8α που κυκλοφόρησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
8ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΎΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΎΠΡΟΎ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1989» 
Πcιρό11τες:-

Αν8ρέας Δημητριά8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργως Χαραλαμπί8ης 

Αλέκος Μαρκ!8ης 

Κώστας Ερωτοκρ!του 

Νεόφυτος Ηλ!α 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Δημήτρης Ηλιά8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου σε επτά συνε8ρ!ες της που πραγματοποιήθηκαν από τις 23 
Μαρτ!ου 1989 μέχρι τις 18 Ιανουαρίου· 1990. Στις σuνε8ριάσεις αυτές κλήθηκαν 

και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Ύπουργε(ου Συγκοινωνιών και 
Έργων και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. . 

Κατά τις πρώτες συνε8ρίες της η Επιτροπή ασχολήθηκε βασικά με την υπό 

αναφορά πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρ!του εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ. Κατά τη 8ιάρκεια 

της συζήτησης του όλου θέματος κρίθηκε αναγκαίο όπως οι σκοποί της προτα

θείσας νομοθεσίας διεuρυνθοUν, ώστε να καλύψουν όλα τα νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου, και ο Γενικός Εισαγγελέας ανέλαβε να ετοιμάσει. σχετικό περί 

τούτου σχέδιο νόμου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται στη 8ιευρυμένη του τώρα μορφή ε!ναι η 

ομοιόμορφη ρύθμιση του θέματος του 8ιορισμού και του τερματισμού των 

υπηρεσιών, καθώς επίσης και του πειθαρχι.κοό ελέγχου πάνω στους Γενικούς 
Διευθυντές των. νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 
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Σύμφωνα με τις νέες 8ιατάξεις που προτε!νονται από την Επιτροπή, οι 
Γενικο( Διευθυντές των νομικών προσώπων δημόσιου δικα(ου θα διορ(ζονται από 
τα οικε(α συμβούλια αλλά με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλ(ου. Η (δια 

8ια8ικασ!α προτε!νεται επ!σης σε θέματα πειθαρχικοό πάνω σ / αυτούς ελέγχου 
και παύσης τους. 

Με την υιοθέτηση των ρυθμ!σεων αυτών επι8ιώκεται περισσότερη σχέση
εξάρτηση των Γενικών Διευθυντών από τα οικεία συμβούλια, χωρlς να περι
ορ(ζεται η Εκτελεστική Εξουσία του Υπουργικού Συμβουλ(ου στους πιο πάνω 
οργανισμούς, αφού οι αποφ&σεις των σuμβουλ!ων τους θα υπόκεινται στην τελική 

του έγκριση. 

Τα Μέλη της Επιτροπής κ. Νεόφυτος Ηλ(α και Στ. Μανδριώτης του ΑΚΕΛ

Αριστεράς διαφώνησαν με την απόφαση της πλειοψηφ(ας και τάχθηκαν υπέρ της 
υιοθέτησης της αρχής του 8ιορισμού των προσώπων αυτών από το Υπουργικό 
Σuμβοόλιο ύστερα από εισήγηση των οικε!ων νομικών προσώπων 8ημόσιοu 

δικα(ου, όπως αρχικά προτάθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατ(ας. 

Το Μέλος της Επιτροπής κ. Δημήτρης Ηλιάδης του Σ.Κ. ΕΔΕΚ τάχθηκε 

επ(σης υπέρ της ψήφισης του σχεδίου νόμου, όπως αυτό αρχικά ετοιμάστηκε από 
το Γενικό Εισαγγελέα, με το επιχε(ρημα ότι η προβλεπόμενη σ' αυτό διαδικασ(α 
παρέχει περισσότερα εχέγγυα για την καλύτερη επιλογή των Γενικών Διευθυντών, 
γιατ( θα γ(νεται από ευρύτερο κύκλο υποψηφ(ων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφοό ενσωμάτωσε 
τις πιο πάνω αποφασισθε!σες τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση σχέ8ιο νόμου, 
εισηγείται στη Βουλή να το ψηφ(σει σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθε(, σε 

αντικατάσταση της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα 'θελα να ρωτήσω το Γραμματέα αν είναι έτοιμη η νομοτεχνική 

επεξεργασ(α. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κυκλοφόρησε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κυκλοφόρησε η Έκθεση, κύριε Δημητριάδη, αλλά η νομοτεχνική επεξεργασ(α 
δε βρ(σκεται ακόμα κοντά στη Γραμματε(α. 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Ο κ. Ερωτοκρ(του. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά8ελφοι, η υπό αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε 

από μένα εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμοό 
και αρχικά σκοπό ε(χε την τροποπο(ηση του βασικού νόμου για την Αρχή Λιμένων 
Κύπρου, ώστε ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής να διορ(ζεται από το Διοικητικό 
Συμβούλιο της Αρχής αντ( από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Οι λόγοι που με οδήγησαν να εισηγηθώ την τροπολογ(α 'ήταν μεταξύ άλλων 
και οι ακόλουθοι: Οι σχέσεις του Γενικού Διευθυντή της Αρχής Λιμένων με το 

Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής, ο τρόπος διο(κησης της Αρχής Λιμένων από το 

Γενικό Διευθυντή, οι εργασιακ~ς σχέσεις του Γενικοό Διευθυντ'ή με το προσωπικό 
της Αρχής και με τις συντεχν(ες. Για να διαμορφώσει η Επιτροπή μια καλύτερη 
εικόνα του όλου προβλήματος, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της και 
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εξέφρασαν τις απόψεις τους όλοι οι πρώην Πρόεδροι των Διοικητικών Συμβουλίων 
της Αρχής με εξαίρεση τον κ. Σταύρο . Γ αλαταριώτη για τους γνωστούς λόγους, 
διότι σχεδόν σ' όλους μας είναι γνώ.στή η θέση του κ. Γαλαταριώτη και η 
αντιδικια που είχε στο παρελθόν με τον κ. Παγι&.τα. 

Θα αναφερθώ σε ορισμένες απόψεις των δι&ψορων πρώην Προέδρων και 
ειδικότερα στο τι λέχθηκε από τον κ. Δημητράκη Λιβέρα που είπε τα εξής: «0 
νόμος της Αρχής έγινε στα μέτρα του κ. Παγιάτα. Πιστεύω ότι είναι η μόνη 
νομοθεσ(α που είναι έτσι διατυπωμένη. Ο κ. Παγιάτας ε(ναι έντιμος, έξυπνος, 

ικανός; είναι όμως και δύσκολος, προβληματικός, ανορθόδοξος και περίπλοκος στις 
σχέσεις του. Νιώθει τα Διοικητικά Συμβούλια της Αρχής σαν παράσιτα και του 
παρέχονται δικαιώματα από τη νομοθεσία ανεπίτρεπτα. 'Αλλοτε μεθοδεύει, 
άλλοτε υπονομεύει εκμεταλλευόμενος συμβούλους μη καλά ενημερωμένους σε 
θέμα·•α της Αρχής που είναι περίπλοκα». Εκθέτοντας τις απόψεις τους οι άλλοι 

πρώην Πρόεδροι, ορισμένοι απ' αυτούς μας είχαν πει ότι η νομοθεσία της Αρχής 
χρειάζεται εξ ολοκλήρου τροποποίηση. Όλοι, μηδενός εξαιρουμένου, είχαν 
υποστηρίξει την πρόταση νόμου, ότι δηλαδή ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής 

έπρεπε να διορίζεται από το συμβούλιο της Αρχής και όχι από το Υπουργικό 
Συμβούλιο. Στη συνεδρία παρευρέθηκαν επίσης και μέλη του σημερινού 

συμβουλίου της Αρχής και, παρ' όλο που ο Πρόεδρός του δεν παρευρέθηκε, εκείνο 

το οποίο μας διαμήνυσε μέσω μέλους της Αρχής ήταν ότι, εφόσον και εκείνος 
διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, δεν ήταν ανάγκη να παραστεί, καθότι 
και ο κ. Παγιάτας διοριζόταν από το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά όλοι όσοι 

παρευρέθηκαν πάλι είχαν την άποψη ότι ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής πρέπει 
να διορίζεται από το συμβούλιο και όχι από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Πραγματικά, κύριοι συνάδελφοι, η εικόνα η οποία κατά τη γνώμη μου δόθηκε 

σε εκείνη τη συνεδρία της Επιτροπής είναι ανησυχητική. Παρ' όλο που πολλά θα 
μπορούσαν να λεχθούν, εντούτοις όμως ανέφερα ορισμένα ενδεικτικά που 

αναμφίβολα είναι οι απόψεις όλων αυτών που υπηρέτησαν, τουλάχιστον τα 
τελευταία δέκα χρόνια, στα διάφορα συμβούλια της Αρχής. 

Ερχόμενος τώρα σ 1 ένα άλλο θέμα, στις σχέσεις του Γενικού Διευθυντή με το 
προσωπικό της Αρχής, θα 'θελα να αναφερθώ σε δύο τάξεις. Η μία τ&ξη είναι οι 

8ιευθυν'τές και οι τμηματάρχες και η &.λλη είναι το κατώτερο προσωπικό. 

Ε~ναι γεγονός, και έχουν κατατεθει προς τοότο έγγραφα, ότι δυστυχώς οι 
σχέσεις του Γενικού Διευθυντή με τους διευθυντές και τους τμηματ&ρχες δεν είναι 
καθόλου καλές. Απ' όσα λέχθηκαν, επί σειρ& ετών υπήρχαν διαφορές μεταξύ τους 

και προβλήματα και σε μια προσπ&θεια του παλιού συμβουλίου της Αρχής επί 

προεδρίας του κ. Ζαμπέλα είχε ξεκινήσει κάποια διαδικασία και κάποιος 
διάλογος. προς γεφύρωση αυτών των διαφορών. Με την αλλαγή του συμβουλίου 
έγιναν προσπάθειες εκ μέρους αυτών των ανθρώπων να συνεχιστεί αυτός ο 

διάλογος και δυστυχώς σκόνταψαν στην αλαζονεία του κ. Παγιάτα, σκόνταψαν 
στον ετσιθελισμό του 1 αφοό με κανέναν τρόπο δεν επέτρεπε σ / αυτούς τους 
ανθρώπους να προχωρήσουν προς το συμβούλιο, ώστε αυτή η διαδικασία που 

ξεκίνησε στο παρελθόν να συνεχιστεί. Και έχουμε επισκέψεις τους σε Βουλευτές, 

έχουμε διαμαρτυρίες τους στον ίδιο τον Πρόεδρο της Αρχής, τον κ. Πούγιουρο, 
και έχουμε επιστολές του ίδιου του κ. Πούγιουρου ο οποίος εκπλήττετο για τη 

στάση την οποία ο Γενικός Διευθυντής έπαιρνε έναντι αυτών των αξιωματούχων 
της Αρχής. 
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Αν έρθω τώρα στις σχέσεις του με το κατώτερο προσωπικό της Αρχής, 

ε!μαστε, αγαπητο! σuvά8ελφοι, μάρτυρες γι' αυτές, αφού επανειλημμένα εί8αμε 
έξω από τη Βουλή ε(τε αχθοφόρους ε(τε &λλα μέλη του προσωπικού να 
παρελαύνουν σε πικετοφορ!ες και να καταφέρονται εναντ!ον της γενικής 8ιεύ
θυνσης. Υπάρχουν γραπτά κείμενα, υπάρχει πρόσφατη απόφαση των Βύο 
συντεχνιών της Αρχής, δηλαδή της ΠΑΣ! Δ 1 και Σl' ΑΛΚ, που εκπροσωπούν τη 
συντριπτική πλειοψηφ(α των λιμενικών υπαλλήλων ή τα 5/6 και ζητούν επ(μονα 
να φύγουν από την εργοδότηση της Αρχής και να επανέλθουν π(σω στην 
κυβέρνηση, όπως ήταν και στο παρελθόν. Δηλαδή και μ' αυτό το προσωπικό 
δυστυχώς οι σχέσεις του δεν ε(ναι καθόλου καλές αλλ& χειρότερες, μπορε( να πει 
κανένας, απ' ό,τι είναι με τους τμηματάρχες και τους 8ιευθυντές της Αρχής. 

Δυστυχώς, αγαπητο( σuνά8ε:λφοι, παρ' όλα τα χρόνια που πέρασαν, τα 

προβλήματα της Αρχής παραμένουν &λυτα και αυτό αναμφ(βολα έχει οδυνηρές 

επιπτώσεις τόσο στη λειτοuργ!α της Αρχής όσο και στην οικονομία του τόπου 
γενικότερα. Είναι μ' αυτές τις σκέψεις και μ' αυτές τις έγνοιες που αρχικά εlχα 

καταθέσει την πρόταση νόμου, όπως ε(χε αναφερθε( αρχικ&. Κατ& τη συζήτηση 

όμως και τη μελέτη του θέματος κριθηκε σκόπιμο -και συμφωνήσαμε πλήρως σ' 
αυτό- να διευρυνθε(, ώστε να καλύψει όλους τους Γενικούς Διευθυντές μηδενός 

εξαιρουμένου, διότι σκοπός μας και επιδ(ωξή μας δεν ήταν η προσωπική επιθεση 

εναντ(ον οποιουδήποτε. Γι' αυτό και επιδ(ωξή μας ήταν όλοι όσοι ε(χαν σχέση με 

τα λιμάνια να έρθουν ενώπιον της Επιτροπής και να εκφράσουν τις απόψεις τους. 
Σκοπός μας ήταν να 8ιορθώσουμε τα κακώς έχοντα. Και ελπίζουμε ότι μ' αυτή 

την τροπολογ(α, όπως τελικ& έχει διαμορφωθε(, η Αρχή Λιμένων θα δει καλύτερες 

μέρες, γιατ(, αγαπητο( συνάδελφοι, ε(ναι ένας ζωτικός τομέας της οικονομ(ας μας 

και έχουμε υποχρέωση όλοι μας να προβληματιστούμε και να σuμβ&λουμε στη 

λύση των τόσων προβλημ&των τα οπο(α έχει σήμερα η Αρχή. 

Άλλωστε η θέση αυτή την οπο(α ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το 

ΔΗ.ΚΟ. έχουν πάρει ε(ναι και θέση που υποστηρ(χτηκε το 1981 στην έκθεση 
Truss Ross των εμπειρογνωμόνων που ε(χαν τότε διοριστε(. Στις σελ(δες 30 και 
31 αναφέρονται μεταξύ &λλων τα εξής: «Δεν έχουμε καμι& αμφιβολ(α ότι το 
κλειδ( της αποτελεσματικής διο(κησης και του ελέγχου του οργανισμού δημόσιου 

δικα(ου ε(ναι η ποιότητα της εργασιακής σχέσης μεταξύ του Προέδρου και του 

Γενικού Διευθυντή. Γι' αυτό θεωρούμε ότι το Συμβούλιο πρέπει να 8ιορίζει το 
δικό του Γενικό Διευθυντή, για να μεγιστοποιε( τις ευκαιρ(ες ύπαρξης αλληλο
κατανόησης και σεβασμού και να έχει τη 8ύναμη να τον απολύει κατόπιν σωστής 
έρευνας». Με β&ση τα πιο π&νω ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφ(σει την 
πρόταση νόμου, όπως τελικ& διαμορφώθηκε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Ερωτοκρ(του, αναφερθήκατε στο Δημοκρατικό Συναγερμό και το 
ΔΗ.ΚΟ. Θα έπρεπε να αναφερθε(τε ισότιμα στο Δημοκρατικό Συναγερμό και το 
Δημοκρατικό Κόμμα ή στο ΔΗ.ΣΥ. και το ΔΗ.ΚΟ. 

(Γέλια) 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ!: 

Προσπαθούσα να ε!μαι, κύριε Πρόε8ρε, όσο το 8υνατό πιο σύντομος, εξ ου 

και έγιναν ορισμένες περικοπές. 'Αλλη φορ& όμως που θα μου δοθε( η ευκαιρ(α ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κόριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, η αρχική κατάθεση του Νόμου που 
συζητούμε σήμερα 3ικαιολογημένα χαρακτηρίστηκε από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ο περί Παγιάτα Νόμος, γιατί ο στόχος του 
ήταν εξόφθαλμος. 

Αυτή η πρακτική 3ε μας βρίσκει καθόλου σύμφωνους. Αυτό το Σώμα πρέπει 
να νομοθετεί βασισμένο σε αρχέι; και όχι επηρεασμένο από προσωπικά κίνητρα. 
Η Βουλή δεν είναι τόπος για να συζητούνται και να λύονται διαφορές, ιδιαίτερα 
όταν ο κατηγορούμενος δε βρίσκεται εδώ, γι~ να απαντήσει στις κατηγορίες οι 
οποίες εκτοξεύονται εναντίον τοy. 

Η κοινοβουλευτική μας ομά3α θα καταψηφίσει το προτεινόμενο νομοσχέ3ιο, 
όπως έχει 3ιαμορφωθεί από την πλειοψηφία της Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων. Υποστηρίζουμε το Νόμο όπως έχει κατατεθεί από τη Γενική Εισαγγελία 
ο οποίος προνοεί διορισμό των Γενικών Διευθυντών Νομικών Προσώπων 
Δημόσιου Δικαίου από το Υπουργικό Συμβούλιο κατόπιν εισήγησης του οικείου 
συμβουλίου. Πιστεύουμε πως ο τρόπος αυτός 3ίνει τη 3υνατότητα 3ιαβουλεύσεων 
για την εξεύρεση του πιο κατάλληλου προσώπου πάνω σε αξιοκρατική βάση. 
Αντίθετα, ο 3ιορισμός των Γενικών Διευθυντών από το συμβούλιο 3ημιουργεί ένα 
τετελεσμένο γεγονός που 3υσκολεύει τη συζήτηση και τις 3ιαβουλεύσεις για να 
γίνει η καλύτερη 3υνατή επιλογή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιά3ης παρακαλώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, στην ολομέλεια σήμερα έχει επαναληφθεί ακριβώς εκείνο το 

οποίο συνέβηκε στην Επιτροπή Συγκοινωνιών της Βουλής. Τελειώνοντας ο κ. 

Ερωτοκρίτου μας είπε ότι σκοπός του δεν ήταν η προσωπική επίθεση εναντίον 
κανενός. Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή η εικόνα ήταν η εξής: Είχαμε μια 

πρόταση νόμου του κ. Ερωτοκρίτου για τον τρόπο διορισμού του Γενικού 
Διευθυντή της Αρχής Λιμένων. Ένα καθαρά θεσμικό θέμα για το οποίο λογικά 
αναμέναμε ότι θα ακούαμε τους λόγους δυσλειτουργίας λόγω του ισχύοντος 

συστήματος και τη θεραπεία την οποία θα προσέφερε η πρόταση νόμου με την 

εισήγηση την οποια κατέθεσε ο κ. Ερωτοκριτου. 

Ωστόσο, εκεί κλήθηκαν όλοι οι πρώην διευθυντές και άλλοι αξιωματούχοι, 
μέλη του Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων, και έγινε μια όχι προσωπική επίθεση, 
αλλά, τολμώ να πω, μια προσπάθεια προσωπικού εξευτελισμού και ηθικής 

σπίλωσης ανθρώπου για τον οποίο 3ε χρειάζεται να πω τι λέχθηκε, γιατί πολλά 

επαναλήφθηκαν και σήμερα ενώπιον της ολομέλειας. 

Το πράγμα είχε γίνει τόσο έντονο, τόσο έντονο και τόσο θλιβερό, που ακόμα 

και ο εισηγητής στο τέλος, όπως είπε και σήμερα εξάλλου, 3έχθηκε ότι ήταν 

χρήσιμο να 3ιευρυνθεί το θέμα, για να καλύψει και τους 3ιευθυντές των άλλων 
οργανισμών, αφού όμως είχαμε προλάβει να 3ημιουργήσουμε τις προUποθέσεις για 

τον εξευτελισμό του ενός για τον οποίο ενδιαφερόμασταν προηγουμένως. 
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Αυτό το πράγμα συνέβηκε και σήμερα ενώπιον της ολομέλειας. Αναγνώ
στηκαν εν8εικτικά αποσπάσματα αλλά εν8εtκτικά για ποιο σκοπό; Τα εν8εικτικά 
αποσπάσματα τα οπο(α τείνουν να υποστηρίξουν τις απόψεις του εισηγητή της 

πρότασης νόμου. Δεν αναγνώστηκαν και εν8εικτικά αποσπάσματα μιας άλλης 
άποψης. . 

Δεν παριστάνουμε τους συνήγοροuς και τους υπερασπιστές κανενός. Και 8εν 
πιστεύουμε ότι ο Διευθυντής της Αρχής Λιμένων είναι αλάθητος. Ωστόστο 
λιγότερη προσωπική επίθεση, λιγότερη προσωπική εμπάθεια είναι χρησιμότερη, 
γιατί μας βοηθά και στις Επιτροπές και στην ολομέλεια και στους οργανισμούς να 
λειτουργούμε τους θεσμούς με πιο ήρεμο πνεύμα και μεγαλύτερη συναίσθηση 
8ημόσιου συμφέροντος. 

Αν μιλοόμε για ένα θεσμό, τότε ξεχωρίζουμε τα πρόσωπα. Αν εν8ιαφε

ρόμαστε για τα πρόσωπα, εγγράφουμε θέμα εναντίον προσώπου και, όπως 
συνέβηκε επανειλημμένα και στο παρελθόν, καλούμε τους κατηγορουμένους και 
τους μάρτυρες της κοινοβουλευτικής 8ια8ικασίας, φέρνουμε το θέμα και κατα

νέμουμε ευθύνες. 

Αλλά να κάνουμε χαρακτηρισμοός για θέμα το οποίο 8ε μελετήθηκε και 8εν 

εξετάστηκε από την Επιτροπή και για το οποίο δεν υπάρχει καμιά Έκθεση την 
οποία να μελετήσει η ολομέλεια, για να συμμετάσχει στη συζήτηση και να κρίνει, 
το θεωρώ εντελώς αντιδεοντολογικό και θεωρώ ότι το Προεδρειο θα έπρεπε να 
διακόψει τον προηγούμενο συνάδελφο που μίλησε, όταν έμπαινε σε θέματα τα 
οπο!α δεν αναφέρονται καν στην Έκθεση την οποία συζητούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς Οεν πρόκειται ποτέ να υποστηρίξουμε προσωπική 

νομοθεσ!α υπέρ ή εναντlον οποιουΟήποτε προσώπου. Όμως ύστερα από τη 

σημερινή εξέλιξη φαίνεται ότι, παρά την απο8οχή της 8ιεόρυνσης της πρότασης 
και για άλλους 8ιευθυντές, παραμένει η προσωπική αιχμή στην πρόθεση. Γι' 
αυτό εμείς λέμε ότι σε έναν οργανισμό, όπως και σε άλλους βέβαια, στον οποίο 

πα!ζονται τεράστια οικονομικά συμφέροντα, όπου το 8ημόσιο συμφέρον βρίσκεται 
υπό 8ιωγμό από α8ίστακτους ·μεγαλοεπιχειρηματίες οι οποίοι εννοοόν ότι το 
κυπριακό δημόσιο, ο κυπριακός λαός πρέπει να πληρώνει φόρους, να κάνει λιμάνια, 

να κάνει εξοπλισμούς, να κάνει εγκαταστάσεις, για να μπαίνουν μέσα να 
αλωνίζουν, να κερδοσκοπούν και να ζητούν και τα ρέστα από το κράτος από πάνω 
είναι κάτι που δεν μπορούμε ούτε να το δεχθούμε ούτε να σιωπήσουμε και πολύ 

περισσότερο οότε να ψηφίσουμε τέτοιους νόμους. 

Γι' αυτό πέρα από την αντίθεσή μας έχουμε μια άλλη εισήγηση προς τη 

Βουλή. Λέχθηκε ότι αυτή η πρόταση νόμου αφορά όλους τους ημικρατικοός 
οργανισμοός. Υποβάλλω στο Σώμα ότι 8εν είναι αρμό8ια η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών να χάνει νομοσχέδια για δημόσιους οργανισμούς οι οποίοι 

8ε βρίσκονται στη σφαίρα των αρμο8ιοτήτων της και εισηγοόμαι όπως αυτό το 
νομοθέτημα αναβληθεί και παραπεμφθεί ό,τι αφορά κάθε οργανισμό στην αρμό8ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή ή συνολικά το θέμα στην Επιτροπή Νομικών η οπο(α 

κρίνεται, . αν πρέπει να επιλέξουμε μια αρμό8ια Επιτροπή, ότι είναι η μόνη η 
οποία κέκτηται αυτή την αρμοδιότητα. 

Αυτά και για άλλους λόγους ουσιαστικής 8ιαφωνίας με τη νομοθεσία και για 

λόγους ηθικής τάξης και για λόγους πολιτικής τάξης αλλά και για λόγους 
8ημόσιου συμφέροντος το οποίο στην Αρχή Λιμένων πλήττεται από το μεγάλο 
κεφάλαιο με τον πιο ανα!σχυντο, με τον πιο ανέντιμο και τον πιο αδίστακτο 

τρόπο. Και η Βουλή ως ο κατ' εξοχήν, νομίζω, εκφραστής του 8ημόσιου 
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συμφέροντος έχει κάθε λόγο να προασπίζεται το 8ημόσιο συμφέρον και όχι τον 
κάθε «μεγαλοκαρχαρία» ο οποίος εννοεί να λυμαίνεται τις 8ημόσιες εγκατα

στάσεις και το 8ημόσιο χρήμα. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διαφωνώ με το συνάδελφο κ. Ηλιάδη, ότι έπρεπε να διακόψω τον προηγού
μενο ομιλητή. Βεβα(ως ο (διος, αν επιθυμούσε, μπορούσε να ε(χε θέσει κάποιο 

θέμα τάξης την ώρα που μιλοόσε ο κ. Ερωτοκρίτου. Οπωσδήποτε γίνεται μια 

ζωντανή συζήτηση και έδωσε την απάντησή του ο συνάδελφος. 

Ο κ. Δημητριάδης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος κ. Ηλιάδης δεν άντεξε στον 
πειρασμό και στο τέλος παρασύρθηκε και εισήλθε σε άλλο κεφάλαιο, θέμα για το 
οποίο είχε κατηγορήσει προηγουμένως τον κ. Ερωτοκρίτου ότι προσωποποίησε το 
θέμα. Δεν είναι θέμα οότε μεγάλου κεφαλαίου ούτε εκμετάλλευσης της Αρχής 
Λιμένων οότε εκμετάλλευσης από τους λίγους των πολλών, κύριε Ηλιάδη, όπως 
ξέρετε πολό καλά. Αν θέλετε, μπορείτε να εγγράψετε θέμα, για να μας δοθεί η 
ευκαιρία να το συζητήσουμε, ακριβώς όπως εισηγηθήκατε για τα θέματα στα 
οποία εισήλθε ο συνάδελφος κ. Ερωτοκρίτου. 

Όσον αφορά την άλλη παρατήρηση του κ. Ηλιάδη, ότι δεν είναι αρμόδια η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων να νομοθετήσει για το θέμα 
αυτό, και πάλι πιστεόω ότι ο κ. Ηλιάδης, αν είχε οποιαδήποτε αμφιβολία, θα 
έπρεπε να την έθετε ενώπιον της Επιτροπής στις επανειλημμένες συνεδριάσεις 
που είχαμε κάμει -επτά φορές ασχοληθήκαμε με αυτό το θέμα-και θα είχαμε την 
ευκαιρία να εξετάσουμε το θέμα και από αυτή την πλευρά. 

Εν πάση περιπτώσει, δε γίνεται ρόθμιση μόνο για την Αρχή Λιμένων, αλλά η 

ρόθμιση γίνεται για όλους γενικά τους ημικρατικοός οργανισμοός και κυρίως για 

σκοποός ομοιομορφίας. 'Αλλος λόγος για τον οποίο γίνεται αυτή η τροποποίηση 
της νομοθεσίας είναι για αναβάθμιση του κύρους και της ανεξαρτησίας των 

Διοικητικών Συμβουλ(ων των ημικρατικών οργανισμών. 

Ανέφερα προηγουμένως ότι θέλουμε να πετόχουμε ομοιομορφία στη ρύθμιση 

αυτών των σχέσεων σε όλους τους ημικρατικοός οργανισμοός. Γιατ(, τι είναι αυτό 
που συμβαίνει σήμερα; Σε μερικοός ημικρατικοός οργανισμοός ο Γενικός 
Διευθυντής διορίζεται μόνο από το Διοικητικό Συμβοόλιο, χωρίς να δίνεται λόγος 
ούτε πρώτα ούτε ύστερα στο Ύπουργικό Συμβούλιο. Σε άλλους ημικρατικούς 
οργανισμούς οι διορισμοί των Γενικών Διευθυντών γ(νονται από το Διοικητικό 
Συμβοόλιο με την έγκριση του 1 πουργικού Συμβουλίου, όπως έγινε τελευταία 
στον Κ.Ο.Τ., αν 8εν απατώμαι. Και σε άλλους, τρ(τη κατηγορ(ά, γ(νεται τώρα 
από το Υπουργικό Συμβοόλιο με εισήγηση του Διοικητικο~ Συμβουλίου του 

οργανισμού. 

Δηλαδή έχουμε τρεις κατηγορίες ξεχωριστές και, εφόσον τέθηκε θιtμα για 
τροποποίηση του Νόμου αναφορικά με την Αρχή Λιμένων, η Επιτροπή Συγκοι
νωνιών και Έργων θεώρησε ότι θα ήταν χρήσιμο να υπάρξει ομοιόμορφη ρύθμιση 
για όλους ανεξαιρέτως τους ημικρατικοός οργανισμοός. Γι' αυτό και ζήτησε από 
το Γενικό Εισαγγελέα, που παρLστατο στr.ς συνε8ριάσεις της Επιτροπής, να 
ετοιμάσει πρόταση που να ρυθμίζει ενιαία αυτό το θέμα. Βέβαια, η πρόταση την 
οποία μας ετοίμασε ο Γενικός Εισαγγελέας προνοούσε ότι «οι Γενικοί Διευθυντές 
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θα διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο με εισήγηση του Διοικητικού 
Συμβουλίου των ημικροιτικών οργανισμών», θέση την οποίοι κοιτά πλειοψηφία η 
Επιτροπή απέρριψε και αποφάσισε την υιοθέτηση της εισήγησης που υπάρχει 

σήμερα ενώπιον του Σώματος. 

Δε συμφωνώ με το συνάδελφο κ. Ηλία ότι είναι ο περί Ποιγιάτοι Νόμος. 

ΟπωσΟήποτε υπήρξαν κάποιες αφορμές, για να παρουσιαστεl το θέμα ενώπιον της 
Επιτροπής. Υπ'ήpξαν κάποιες αιτίες για τις οπο(ες ο κ. Ερωτοκρίτου αποφάσισε 
να καταθέσει την πρότοισ>j νόμου. Αλλά θέλω να τονίσω ότι δεν έχουμε τίποτε 
εναντ!ον του Παγιάτα με το οποίο να ασχοληθοόμε σήμερα. Αν υπάρχει οτιΟήποτε 
εναντίον του κ. Παγιάτα1 ασφαλέστατα θα πρέπει να εγγραφεί ξεχωριστό θέμα 
και να του Οώσουμε την ευκαιρία να ακουστε(. Δεν μπορούμε να επικρίνουμε, 
χωρίς να ακούσουμε. <tΜηδενί δίκην δικάσης, πριν οιμφοίν μύθον οικούσης». Κοιτά 

συνέπεια το σημερινό θέμα θα πρέπει να αποσυνδεθεί πλήρως από το πρόσωπο 
του κ. Παγιάτα. 

Εκτός από το Οιορισμό των Γενικών Διευθυντών είναι και το θέμα της 
πειθαρχικής 8(ωξης. Ξέρουμε ότι προέκυψε αυτό το θέμα, όταν κάποτε υπήρξε 
θέμα πειθαρχικής δίωξης κάποιου Γενικού Διευθυντ>j ενός συγκεκριμένου ημι

κρατικού οργανισμού. Και εκεί τέθηκε το θέμα ότι Οεν ήταν αρμ68ιο το 
Διοικητικό Συμβούλιο του ημικροιτικού οργανισμού αλλά >]ταν το Υπουργικό 

Συμβούλιο. Με τη ρύθμιση που γίνεται σήμερα ρυθμίζονται όλοι αυτά τα θέματα 

και κατά συνέπεια αναβαθμ!ζεται ουσιαστικά ο pόλος των Διοικητικών 
Συμβουλ(ων των ημικροιτικών οργανισμών. 

Εμείς πιστεύουμε χωρίς καμιά απολύτως εμπάθεια ότι η ρύθμιση αυτή θα 
αποβεί πpος όφελος του τόπου γενικότεpα, γι / αυτό και την επικpοτοόμε και την 
ψηφίζουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ζήτησε το λόγο και ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Δημητριάδης προς το τέλος της ομιλίας του είπε πολύ 
ορθά ότι 8εν ειναι ορθό να Βικάζεται και να καται3ικάζεται κάποιος, χωρίς να 
ακουστεί. Επαναλαμβάνω ότι αυτή η ρήση του κ. Δημητριάδη είναι πολύ ορθ>]. 

Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω ότι κοιτ~η συζήτηση αυτού του θέματος δε 
ι3ιακατέχονταν οι ομιλίες όλων των συνα8~λφων απ / αυτή την αρχ'ή, απ / αυτό το 
πνεόμα. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το βήμα χρησιμο
ποιήθηκε, για' να γίνει επίθεση προσωπικά εναντίον κάποιων ατόμων. Και 

πιστεύω ότι αυτό το Σώμα θα πpέπει πάνω σε τέτοια ζητ'ήματα να ρυθμίσει και 
να αποφασίσει οριστικά τη θέση και τις προσεγγίσεις του. Έχω την πεποίθηση 
ότι είναι θέμα τάξης και θέμα ήθους αυτού του Σώματος απ' αυτό το βήμα 

κανέναν να μην προσβάλλει και κανέναν να μη διαβάλλει, εφόσον οι διοιβοιλλόμενοι 
και προσβοιλλόμενοι λείπουν απ' αυτή την αίθουσα και δεν έχουν το δικαίωμα και 
την ευκαιρία να ακουστούν, όπως ακουόμαστε εμείς απ 

/ 
αυτό το βήμα, και από 

δημοσιογράφους και γενικά από τον κυπριακό λαό. 

Επαναλαμβάνω ότι είναι ζήτημα τάξης και ζήτημα ήθους γι' αυτό το Σώμα. 

Αν συνεχιστεί η τακτική να βάλλονται 'και να διαβάλλονται απ' αυτό το β>jμοι 
πρόσωπα που απουσιάζουν από την αίθουσα αυτ'ή και που 8εν έχουν το 8ικαίωμα 
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να μιλήσουν, πιστεύω ότι αυτή η Βουλή 3ε θα ενεργεί κατά ορθό και 3εοντολογικό 
τρόπο. Γι' αυτό εκφράζω τη λύπη μου, γιατί ο συνά3ελφος κ. Ερωτοκρίτου στο 

μεγαλύτερο μέρος της ομιλίας του επιΜθηκε σε προσωπική επίθεση ενάντια σε 
άτομα, ενάντια στο Γενικό Διευθυντή της Αρχής και. απέ8ωσε όλα τα προβλή
ματα και όλες τις κακοδαι.μον(ες που αντιμετωπ(ζει. αυτός ο ημι.κρατι.κός 

οργανισμός στο Γενικό Διευθυντή. 

Είπε μεταξύ άλλων ο κ. Ερωτοκρίτου ότι ακόμα και ο νόμος που 3ιέπει την 

Αρχή Λιμένων και ο οπο(ος νόμος ψηφ(στηκε απ 
/ 
αυτό το Σώμα ε(ναι. κομμένος 

και ραμμένος -αυτό ήταν το νόημα της αναφοράς του- στα μέτρα του κ. Παγιάτα, 

Λυπούμαι., αγαπητοί συν&δελφοι, αλλά θεωρώ ότι αυτή η τοποθέτηση ε(ναι. 
μειωτικη για το ίδιο το Σώμα. 

Αν αυτό το Σώμα στον κα-,άλληλο χρόνο έκρινε ορθό και σκόπιμο να ψηφίσει 
εκείνο το Νόμο, 3εν είναι 3υνατό με την παρέλευση ορισμένων χρόνων να 
αποδίδουμε το περιεχόμενο εκε(νου του Νόμου στο Γενικό Διευθυντή αυτού τού 
οργανισμού. 

Δε θα σχολιάσω όσα είπε ο συνά3ελφος κ. Ερωτοκρίτου, παρ' όλο που 
απέδωσε και τr.ι; κακές εργασιακές σχέσεις ή τα προβλήματα εργασιακών σχέσεων 

που υπάρχουν στην Αρχή Λιμένων στις α3υναμίες και την κακο3ιαχείριση του κ. 
Παγιάτα. Βέβαια 3ε γνωρίζω σε ποιο βαθμό ο συνά3ελφος κ. Ερωτοκρίτου 
Κατέχει το πρόβλημα των εργασιακών σχέσεων στην Αρχή Λιμένων και στα 
λιμάνια, αλλά θέλω να υπογραμμίσω με αυτή την ευκαιρία ότι το πρόβλημα των 
εργασιακών σχέσεων στα λιμάνια ε(ναι από τα σοβαρότερα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει όχι μόνο η Αρχή Λιμένων αλλά γενικότερα η κυπριακή κοινωνία. 

Επαναλαμβάνω πως 3ε νομίζω ότι είναι ορθό και 3ίκαιο να απλοποιοόνται τα 
πράγματα και να απολυτοποιούνται, αποδ(δοντας τις ευθύνες αποκλειστικά σ 1 ένα 
πρόσωπο και δη στο Γενικό Διευθυντή. Και νομ(ζω ότι ο συνάδελφος κ. 

Ερωτοκρίτου, πριν καταλήξει στα πορίσματά του, θα ήταν ορθό και σκόπιμο να 
καλούσε όλες τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, για να ακούσει τις απόψεις τους για 
τα εργατικά προβλήματα και τις εργασιακές σχέσεις στην Αρχή Λιμένων και να 

ακούσει και τις γνώμες τους, γιατ( δηλ. υπάρχουν αυτά τα προβλήματα. Αυτή 
θα ήταν μια ορθή και 3ίκαιη προσέγγιση. 

Έχει βέβαια αναφέρει ο συνά3ελφος κ. Ερωτοκρίτου και το γεγονός ότι 3υο 
από τις τέσσερις συντεχνίες που λειτουργούν στο χώρο της Αρχής Λιμένων 
ζήτησαν όπως οι λιμενικοί υπάλληλοι γίνουν 3ημόσιοι υπάλληλοι, αντί να είναι 

υπάλληλοι της Αρχής Λιμένων. 

Λυπούμαι, αλλά είναι πολύ ασθενές το επιχείρημα. Πρώτα απ' όλα το 
ζήτησαν οι δυο από τις τέσσερις συνδικαλιστικές οργανώσεις, οι οποίες μ&.λιστα 
εκπροσωπούν τη μεγάλη πλειοψηφία των υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων, αλλά εν 
πάση περιπτώσει είναι μόνο δυο από τις τέσσερις συνδικαλιστικές οργανώσεις 

αυτού του χώρου. Αλλά και πάλι το γεγονός ότι οι υπάλληλοι της Αρχής 
Αναδασμού α:ιτοφ&.σισαν κάποτε ότι ήταν προτιμότερο να ενταχθούν στη δημόσια 
υπηρεσία αποτελεί επιχείρημα, για να ισχυριστεί κάποιος ότι το γεγονός ότι 

εντάχθηκαν στη 3ημόσια υπηρεσία οι υπάλληλοι της Αρχής Ανα3ασμού οφειλόταν 
στην κακοδιαχείριση του τότε Διευθυντή; 

Γι' αυτό εισηγοόμαι, κύριε Πρόε3ρε, ότι, όταν αναφερόμαστε σε ζητήματα 
τα οπο(α, επαναλαμβάνω, έχουν σχέση με πρόσωπα, θα πρέπει αυτό το Σώμα να 
3ιακατέχεται από μια ορισμένη 3εοντολογία, για να μην υποβαθμίζεται το ί3ιο το 
Σώμα. 
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Αναφοριχά με το υπό συζήτηση νομοσχέ8ιο και τrjν πρόταση νόμου, τη θέση 
μας την έχει εκφρ&σει ο συν&δελφος κ. Ηλία. Θα υποστηρίξω την επιχει

ρηματολογία του συναδέλφου κ. Ηλι&δη, ότι δεν ε(ναι δυνατό μια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, η Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων στην προκε(μενη περίπτωση, να 
αποφαίνεται ότι οι 8ιορισμοί των Γενικών Διευθυντών σε όλους γενικά τους 

ημικρατικούς οργανισμούς θα πρέπει να γίνονται με τον τρόπο με τον οποίο αυτή 
αποφασ(ζει και μ&λιστα να αποφασίζει αυτή η Κοινοβουλευτική Επιτροπή, χωρίς 
να έχει ακούσει ουσιαστικά την Εκτελεστική Εξουσία -άκουσε το Υπουργείο 

Συγκοινωνιών, αντιλαμβ&νομαι, αλλ& όχι την κυβέρνηση ως τέτοια-και χωρ(ς να 

ακούσει και τους υπόλοιπους ημικρατικούς οργανισμοός. 

Γ.ι '· αυτό υποστηρ(ζω την πρόταση του συναδέλφου κ. Ηλι&δη όπως μη 
ψηφιστεί η υπό συζήτηση πρόταση νόμου και όπως το θέμα παραπεμφθε( και σε 

άλλες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, 8ε8ομένου ότι και άλλες Επιτροπές έχουν 

ενδιαφέρον για το υπό συζήτηση θέμα, και όπως ακουστεί γενικ& η κυβέρνηση για 
την πρόταση που υποβάλλεται σχετικά με τη ρύθμιση του θέματος 8ιορισμού των 

Γενικών Διευθυντών των ημικρατικών οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή τέθηκε ένα θέμα δεοντολογ(ας όσον αφορ& επ(θεση εναντίον δημόσιων 

προσώπων από πλευράς Βουλευτών, πιστεύω ότι μπορε( να γ!νεται κριτική, αλλά 

πρέπει να ε!ναι τεκμηριωμένη και ταυτόχρονα η κριτική αυτή πρέπει να 
κατευθύνεται σε πράξεις, παραλε(ψεις ή στην πολιτικ'ή του προσώπου και όχι στο 
ίδιο το δημόσιο πρόσωπο. 

Θα μπούμε στις Βεuτερολοyίες; 

Βλέπω ότι θέλει να μιλήσει ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε και κύριοι συνά8ελφοι, 

Το υπό συζήτηση θέμα έχει δυο όψεις. Η μια όψη του θέματος ε(ναι περ( του 

κατά πόσο ε(ναι ορθό θέμα που ενδ'ιαφέρει τη γενικότερη πολιτική του κράτους να 
συζητε(ται παρεμπιπτόντως, όπως συνέβηκε με το νομοθέτημα το οπο(ο βρ(σκεται 

ενώπιόν μας προς επιψήφιση. Διότι ε!ναι καλώς γνωστό ότι η πρόταση νόμου, 

όπως και ο εισηγητής της μας ανέφερε, έγινε για το συγκεκριμένο Διευθυντή και 
αφορούσε το δ'ιορισμό του Διευθυντή στην Αρχή Λιμένων Κόπρου. Κατά την 
εξέταση όμως του θέματος αυτού αποφασ!στηχε όπως όλοι οι Γενικο( Διευθυντές 

όλων των ημικρατικών οργανισμών διορίζονται κατ& τον &λφα ή βήτα τρόπο. 
Πρέπει να πω ότι τέτοια θέματα σημαντικά δ'εν μπορούν να συζητούνται 
παρεμπιπτόντως και επ' εuκαιρ(α, αλλά θα πρέπει vα τυγχάνουν ευρύτερης 

μελέτης και προβληματισμοό, 8ιότι ουσιαστικά οι Διευθυντές των ημικρατικών 
οργανισμών στο σύνολό τους επιτελοόν έργο· ουχl μικρότερης σημασlας απ' ό,τι το 
ίδιο το Υπουργικό Συμβοόλιο και η κυβέρνηση. 

Γι' αυτό το λόγο θεωρώ ότι η εισήγηση του συναδέλφου κ. Ηλι&δη να 
εξεταστε( το θέμα από την Επιτροπή Νομικών ή όπως &λλως ήθελε γ(νει 

εισήγηση, (σως από 8υο Επιτροπές, ε(ναι ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης ενός 

π&ρα πολό σοβαροό θέματος. 

Όμως, όπως είπα, το θέμα παρουσι&ζει και μια δεότερη όψη, η οπο(α ήδη 

έχει συζητηθε(, περί του κατά πόσο είναι επιτρεπτό από το βήμα τούτο στο οπο!ο 
βρ!σκομαι να κατηγορούνται άνθρωποι οι οποlοι α8υνατούν να υπερασπίσουν τον 

εαυτό τους, οι οπο(οι 8εν έχουν τη 8υνατότητα να υπερασπ!σουν τον εαυτό τους, 
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και μάλιστα όταν οτι8ήποτε λέγεται μπορε( vα 8ημοσιεύεται από τον τύπο ή από 
τα μέσα μαζικής επικοινωνίας χωρίς κανέναν κίν8υνο, επει8ή, όπως ορίζεται 
ρητώς στο Σόνταγμα, αναφορές που γίνονται από ομιλητές από του βήματος της 
Βουλής τυγχάνουν προνομιακής μεταχείρισης και 8ε θεωροόνται λίβελλοι, ώστε, 

και όταν ακόμα θ(γουν την προσωπικότητα των ανθρώπων, παραμένουν ατι
μώρητοι. 

Κατά συνέπεια και 8ε8ομένης αυτής της κατάστασης θα πρέπει να γ(νεται 

μετά μεγ(στης φει8ούς η αvαφορ&. σε πρόσωπα που α8υνατούν να υπερασπ!σουν 

τον εαυτό τους. Κι ο συνταγματικός νομοθέτης, όταν είχε καθορίσει το 8ικαίωμα 
των Υπουργών να παρουσιάζονται στη Βουλή για να υπερασπ!ζουν τον εαυτό τους 
ή να αναφέρονται στο Σώμα επί θεμάτων της αρμο8ιότητάς τους, είχε υπόψη του 
ασφαλώς ότι ου8εlς θα εκαταχράτο του βήματος τοότου, για να προβαίνει σε 

προσωπικές επιθέσεις εναντLον ανθρώπων που δεν μπορούν να υπερασπ(σουν τον 
εαυτό τους. 

Γι' αυτό το λόγο θέλω να απολογηθώ προς τον κ. Παγιάτα, διότι από του 
βήματος τοότου έγινε ευρεία αναφορά στο πρόσωπό του, χωρίς ο ί8ιος να μπορεί 

να απαντήσει ή να επεξηγήσει τα απο8ι8όμενα σ' αυτόν από τους ομιλητές. 

Επίσης θέλω να αναφερθώ στην ομιλία του κ. Δημητριά8η ο οποίος 
συμφώνησε πράγματι ότι 8εν επιτρέπεται η κατάχρηση του βήματος και σε όλους 
τους συναδέλφους που συμφωνούν με τη θέση αυτή και πιστεύω ότι ο συνάδελφος 

κ. Ερωτοκρίτου 8εν είχε συνει8ητοποιήσει το κακό που έκαμνε, όταν ομιλοόσε 

κατ& τον τρόπο αυτό εναντLον ενός Γενικού Διευθυντή σημαντικού ημικρατικού 
οργανισμού. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ!: 

Ήξερα τι έκαμνα. 

Ε. Ε!ΣΤΑΘΙΟ!: 

Επει8ή όμως ο κ. Ερωτοκρίτου απαντά ότι ήξερε τι έκαμνε, θέλω να του πω 
ότι, αν ήξερε πράγματι τι έκαμνε και αν εν γνώσει του ανέφερε ό,τι ανέφερε, ενώ 
γνώριζε πως αδυνατε( ο άλλος να απαντήσει, κακώς έκαμε και γι' αυτό το λόγο η 
θέση μου είναι ότι πάρα πολό κακά έκαμε στην παροόσα υπόθεση. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Κόριε Ερωτοκρίτου, θα 8ευτερολογήσετε; 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Θέμα 8ια8ικασ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τίθεται θέμα 8ια8ικασίας. 

Η εισήγησή σας είναι, κόριε Σαββί8η, να προχωρήσει το Σώμα και να 
ψηφίσει κατά πόσο να παραπεμφθεί ή όχι στην Επιτροπή Νομικών; 

Θα το βάλω σε ψηφοφορία, αλλά να συμπληρωθεί η συζήτηση. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Κόριε Πρόε8ρε, προσωπικά και εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομά8ας 
8ε θα εμπλακοόμε εμείς στην περί Παγιάτα αντιπαράθεση και αντι8ικία. Είναι 
ένα θέμα με μεγάλο ιστορικό και θυμοόμαι πόσες φορές μας απασχόλησαν στην 
Επιτροπή Συγκοινωνιών, ενόσω ήμουν μέλος της, θέματα της Αρχής Λιμένων. 
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Πάντοτε ετ!θεvτο και υπήρχαν πλευρές που τον αντιμάχονταν με πάθος, υπήρχαν 
και οι πλευρές που τον υποστήριζαν με το (8ιο πάθος. 

Όμως πιστεύω πως αυτό το θέμα θα έπρεπε να εντάσσεται μέσα σε εκε(vα 
τα πλαίσια και σ' εκε(να τα κεφάλαια και όχι στη σημερινή συζήτηση. Ιδια(τερα 

από τη στιγμή που η βάση του υπό συζήτηση θέματος έχει ξεφόγει πλέον από τη 
μεμονωμένη περ(πτωση της Αρχής Λιμένων και έχει μπει πάνω στη βάση ενός 
θεσμικοό σχεδ(ου νόμου που ρυθμίζει όλους ανεξαιρέτως τους ημικρατικοός 
οργανισμούς. 

Εξάλλου πρέπει να έχουμε υπόψη ότι, ε!τε το ένα γινότάν ε!τε το άλλο, δε θα 
επηρέαζε καθόλου τη θέση των υπαρχόντων Γενικών Διεuθυντών οποιουδήποτε 
ημικρατικοό οργανισμού. Αυτό προς γνώσιν όλων. Αφορά το μέλλον. 

Πήρα το λόγο όμως για να κάνω μερικές διευκριν(σεις και να καταλήξω σε 
μερικά συμπεράσματα θέτοντας το θέμα πάνω στη σωστή το'u βάση και 8ιάσταση. 
Ως μέλος της Επιτροπής Συγκοινωνιών, όταν ήρθε η πρόταση νόμου του 

συναδέλφου κ. Ερωτοκρ(του ειδικά για την Αρχή Λιμένων, ήμουν από εκείνους 
που 8ήλωσαν απερίφραστα: «Αν θα μείνει μεμονωμένη, προσωπικά είμαι εναντίον 
και για το κόμμα μου θα 8ηλώσω ότι είναι εναντίον>>. Γιατ( πραγματικά πιστεύω 
ότι 8εν πρέπει yα απομονώνουμε περιπτώσεις τις οπο(ες θα ρυθμLσουμε. Πρέπει 
να ξεφόγουμε από αυτή τη στενή αντ(ληψη των μεμονωμένων και προσωπικών 
περι~τώσεωv, ανεξάρτητα ποιον αφορούν, ε(τε αυτός λέγεται Γενικός Διευθυντής 
της Αρχής Λιμένων είτε Παγιάτας είτε Γιάννης ε(τε Κωστάκης. Αυτά ως θέμα 
αρχής. 

'dμως η 8ική μας κοινόβΌυλεuτική ομά8α έθεσε το θέμα πάνω σε ένα 
γενικότερο θεσμικό πλα(σιο, για να ρυθμιστε( επί τη ευκαιρ(α η κατάσταση των 

Γενικών Διευθύντών όλων των ημικρατικών οργάνισμώ. Διότι έπρεπε να 
ρυθμιστε( ε!τε τώρα ε(τε αργότερα και αποτέλεσε αυτό το πράγμα την ευκαιρ(α 
για να ρυθμιστεί. 

Δε συμφωνώ με εκε(νους που ισχυρ(ζονται ότι η κρατική πλευρά κρατήθηκε 

εκτός θέματος για ένα ζήτημα δημόσιου συμφέροντος το οπο(ο την αφορά. Η 
κυβερνητική πλευρά ήταν πλήρως ενήμερη μέσω του αρμόδιου Υπουργοό της και 
να μην ε(μαστε αφελε(ς. Όταν υπάρχει αρμόδιος Υπουργός, σημα(νει ότι 
συνεννοε(ταΊ. με την κυβέρνησή του. 

Επίctης θα πρέπει \Ια πληροφορήσουμε το Σώμα και εκε(νους που μας ακοόουν 
ότι, όταν η Επιτροπή Νομικών υιοθέτησε την αρχή να προχωρήσει στο γενικό 
θεσμικό πλα(σιο, κλήθηκε ο Γενικός Εισαγγελέας του κράτους στον οπο(ο έθεσαν 

το πρόβλημα. Και ε(ναι ο Γενικός Εισαγγελέας του κράτους που ετοίμασε αυτό 
το ζήτημα, το νομοσχέδιο ή την πρόταση νόμου, όπως την έχουμε ενώπιόν μας και 
θα ήταν αστε(ο να πιστέψουμε ότι ο Γενικός Εισαγγελέας ως νομικός σόμβουλος 

του κράτους δε συνΕ:ννοήθηκε πρώτα με τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσ(ες. 
Επομένως δεν αποτελε( επιχε(ρημα αυτό το πράγμα. 

Εκε(νο όμως που αληθεύει ε(ναι το εξής: Μετά τις διαβουλεόσεις των 

κυβερνητικών υπηρεσιών η πρόταση της Γενικής Εισαγγελίας ήταν να κάνει 

εισήγηση ο ημικρατικός οργανισμός και να αποφασ(ζει το Υπουργικό Συμβοόλιο. 

Και η Επιτρόπή Συγκοινωνιών κατά πλειοψηφ(α υιοθέτησε ακριβώς Το αντ!θετο, 
δηλαδή να αποφασ!ζει ο ημικρατικός οργανισμός και να εγκρ!νει το Υπουργικό 
Συμβοόλιο. Και αυτή ε(ναι μια ορθή θέση, μια ορθή τοποθέτηση με την οπο(α 
συμφωνούμε Και ειvαι γι' άυτό Που -iασάόμάάΤε υΠέp άυΤοϋ τού VΟ{.Ι.όσχΕ8ίοU. 
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Επομένως τtποτε, κανένα επιχε(ρημα δεν ευσταθεί, ώστε να μην προχω
ρήσουμε σήμερα. Μα εξετάστηκε από μια Επιτροπή, την Επιτροπή Συγκοι
νωνιών. ·Μα δεν είναι η πρώτη φορά που εξετάζονται γενικότερα θέματα, όταν 

προκύψουν, από οποιαδήποτε Επιτροπή, ενώ άπτονται και θεμάτων της αρμο
διότητας άλλης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Όμως δεν είνάι αυτό τό ζήτημα. Είτε το θέλουμε είτε όχι μετά την 
επεξεργασία που έγινε και με τη θέση την κρατική, δηλαδή την κυβερνητική, δύο 
κόμματα τα οποία έχουν σχηματίcrει πλειοψηφία έχουν πάρει θέση. Αυτή η θέση 
δεν πρόκειται να αλλάξει είτε στην Επιτροπή Νομικών πάει το θέμα είτε σε 
οποιαδήποτε άλλη Εή:ιτροπή. Διότι, ανεξάρτητα από το ποια Επιτροπή 
επεξεργάζεται αυτά τα πράγματα, γνωρίζουμε όλοι ότι το θέμα εξετάζεται σε 

κομματικό επίπεδο, εξετάζεται στις κοινοβουλευτικές ομάδες και το ακούοuν όλοι 
και παίρνουν θέση. Προς τι; Απλώς και μόνο για να αναβάλουμε το θέμα και να 
ταλαιπωρούμαστε και να αί;χΟλούμαci"τε άδικα; 

Γι' αυτό θα ήθελα να δηλώσώ ότι κανένα επιχείρημα δεν ευσταθεί, ώστε να 
μην προχωpήσουμε, είτε συμφωνούιJ.ε είτε διαφωνούμε. Και εμείς δηλώνουμε ότι 
ορθά εξελίχθηκε η μελέτη αυτού του θέματος, ορθά κατέληξε κοντά μας και είναι 
ορθές οι θέσεις που περιέχονται στην πρόταση νόμοu, όπως την επεξεργάστηκε η 

πλειοψηφία της Επιτροπής Συγκοινωνιών και την οποία θα ψηφίσουμε σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Κύριε Πρόέδρε, από τη θιίση μου μόνο δυο λόγια, για να αποκαταστήσουμε 
τα γεγονότα. Εξ όσων πληpοφορ6ύμιiί ο αρμόδιος Υπουργός των Συγκοινωνιών, 
όταν εμφανίστηκε ενώπιον της Επιτροπής, συζήτησε μόνο το θέμα της Αρχής 
Λιμένων. Σε εκείνο το στάδιΟ δεν είχέ τεθεί ενώΠιόν του θέ.μα για όλους τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, πρώτο. 

Δεύτερο, ο Γενικός Εισαγγελέας, το Γραφείο του rενικοό Εισαγγελέα, 

ετοίμασε ένα έγγραφο το οποίο ήρθε όχι όμως ως νομοσχέδιο αλλά κατόπιν της 
συζήτησης που έγινε στην Επιτροπή. Και ο Γενικός Εισαγγελέας διεκδικεί και 
τον τίτλο του νομικοό συμβοόλου της Βουλής. 

Τρίτο, δεν μπορώ να κατανοήσω τη θέση ότι δεν πρόκειται να αλλάξουμε τη 
θέση μας, μια και ιiιποψάσίσαμε. Είναι θέμα το οποίο αφορά όλους τους 
ημικρατικούς οργανισμούς. Είναι πpωτάκουστο να αποφασίζουμε για τόσο 
ζωτικά. θέματα, για θέματα 8ιοtκησης των ημικρατικών οργανισμών, Χωρίς καν να 
ρωτήσουμε τη γνώμη τους, των πιο βασικών από τους ημικρατικοός οργανισμοός, 

της Αρχής Ηλεκτρισμού και τόσων, τόσων άλλων. 

Κατά συνέπεια, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν πρόκειται να χάσει τίποτε η 

Βουλή, αλλά αντίθετα θα περισώσει και την τάξη και τη 8ια8ικασία, αν 
αποστείλει το θέμα στην Επιτροπή Νομικών, για να ακουστοόν όλες οι πλευρές 
και η κυβέρνηση ποίνω σε ένα τόσο σοβαρό θέμα. Και ας μην αλλάξει γνώμη ο κ. 
Παναγιώτου στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Ερωτοκρίτ6u: 

Ο κ. Σαββίδης ζήτησε το λόγο προηγουμένως για θέμα διαδικασίας. Κύριε 
. Ερωτοκρίτου, είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Σαββίδης για πρωτολογία. 
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Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Είχα ζητήσει το λόγο προηγουμένως για θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ερωτοκρ(του, είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως ο κ. Σαββίδης για 
πρωτολογ(α. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στο θέμα διαδικασίας καλύφθηκα αρκετά από τον έντιμο κ. 
Παπαπέτρου. 

Ήθελα να επισημάνω ότι πράγματι υπήρξε σοβαρό θέμα διαδικασίας και ο 
έντιμος Πρόεδρος το επισήμανε εκ των υστέρων. Νομίζω όμως ότι έπρεπε κατά 

τη διάρκεια της συζήτησης να επέμβει ο κύριος Πρόεδρος και να περιορίσει το 
κακό που γίνεται σ' αυτό το Σώμα, όταν συζητούμε αντί νόμους προσωπικά 
θέματα. 

Υπάρχουν όμως δυο άλλα θέματα διαδικασ!ας. Η Επιτροπή Συγκοινωνιών 

και Έργων ζήτησε αντικανονικά από το Γενικό Εισαγγελέα να ετοιμάσει νόμο 
για ημικρατικούς οργανισμούς οι οποίοι δεν είναι στη δικαιοδοσία της. Βέβαια 

εξήγησε ο κ. Παναγιώτου πως έγινε αυτό ύστερα από την ορθή θέση του ότι δεν 

μπορούμε να συζητησουμε και να ψηφίσουμε έναν προσωπικό ουσιαστικά νόμο. 
Ήταν όμως λάθος της Επιτροπής η (δια να ζητήσει να μπει σε τομείς που δεν 
της αν>)κουν. Και θα ήταν κακή αρχή για τη Βουλ>j αυτ>), αν εξέταζε θέματα 

ύστερα από παρέμβαση Επιτροπών τα οποία ε!ναι έξω από τη δική τους 

δικαιοδοσία. 

Το 8εύτερο θέμα 8ια8ικασίας, το νομοσχέ8ιο που ετοιμάστηκε από το Γενικό 
Εισαγγελέα και αφορούσε όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, ημικρατικούς 
οργανισμούς που ε!ναι κάτω από άλλα Υπουργεία, εξετάστηκε μόνο από μια 
Επιτροπή η οποία είναι αναρμόδια για τους περισσότερους ημικρατικούς οργα

νισμούς για τους οποίους θέλουμε να ψηφίσουμε σήμερα, χωρίς να ακουστούν τα 
αρμό8ια lπουργεία και χωρίς να ακουστούν τα συμβούλια αυτών των ημικρατικώv 
οργανισμών. Θα είναι η πρώτη φορά, αν ψηφίσουμε σήμερα αυτή τη νομοθεσία, 
που εφαρμόζουμε μια τέτοια κακή 8ια8ικασία, αφού, χωρ.ίς να ακούσουμε τους 
αρμοδίους, θα ψηφίσουμε για θέματα ζωτικ>)ς σημασ!ας γι' αυτούς. 

Γι' αυτό θα πρέπει κατά τη γνώμη μου, όπως εισηγήθηκε αρχικά ο κ. 
Ηλιάδης και υποστήριξαν και άλλοι, να αναβληθεί η συζ>)τηση και η εισήγηση του 
Γενικού Εισαγγελέα για όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς να πάει στην 
αρμόδια Επιτροπή Νομικών και να κληθούν οι ενδιαφερόμενοι μπροστά της, για 
να εξεταστεί από την αρχή το θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρ>)ς. 

Μ. ΠΟΊ'ΜΠΟΊ'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι σuvά8ελφοι, 

Είμαι με την ισχυρή εντύπωση ότι δημιουργείται πρόβλημα ηθικ>)ς τάξης και 

δημιουργούμε προηγούμενο το οποίο θα ζημιώσει αυτ>) τη Βουλή. 

Το ερώτημα ε(ναι αν μια Επιτροπή μπορεί να υπεισέρχεται και να εξετάζει 

~θέματα τα οποία υπάγονται σε άλλη Επιτροπή. 
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Υποβάλλω το ερώτημα: Δικαιούται η Επιτροπή Συγκοινωνιών να εξετάζει 

με ποιο τρόπο 3ιορίζεται ο Διευθυντής της CY.T.A. ή της Αρχής Ηλεκτρισμού, 
3υο οργανισμών από τους οποίους ο ένας υπάγεται στην Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχαν(ας; Δικαιούται μια Επιτροπή, η Επιτροπή Συγκοινωνιών, να εξετάζει 
το θέμα ενός άλλου ημικρατικού οργανισμού που ε(ναι εκτός της αρμο8ιότητάς 

της, όπως για παρά3ειγμα είναι ο Θ.Ο.Κ. ή όπως για παρά3ειγμα είναι ο Κ.Ο.Τ. 
ή άλλοι οpγανισμοί που 3εν υπάγονται στην αρμο3ιότητά της; Και αντιστρόφως: 
Δικαιούται η Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών να εξετάσει θέμα που δεν 

ε(ναι της αρμοδιότητάς της; 

Έχουμε ένα παρά3ειγμα από την περασμένη συνε3ρία της Βουλής, το εξής: 

· Προέκυψε θέμα τροποποιήσεων που είχε υποβάλει ο κ. Μαρκί3ης, τροπο
ποιήσεων που αφορούσαν το νομοσχέδιο για τον κηδεμόνα των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών. 

Τι έκαμε αυτό το Σώμα σ' αυτή την περίπτωση; Το Σώμα σ' αυτή την 

περίπτωση είπε: «Θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Προσφύγων της Βουλής, αλλά 
ταυτόχρονα θα παραπεμφθε( και στην Επιτροπή Νομικών που φέρει την ευθύνη 
για τροποποίηση νομοσχε3ίων που αφορούν και την Επιτροπή Νομικών». 

Επί του προκειμένου θέλω να αναφέρω το άρθρο 42 του Κανονισμού της 
Βουλής: «Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή προχωρεί το ταχύτερον εις την μελέτην 

του παραπε(l.πομένου εις αυτήν θέματος, ετοιμάζει έκθεσιν το ταχύτερον Ουνατόν 
και μεριμνά: όπως αύτη κυκλοφορήση αμέσως προς ά:παντας τους Βουλευτάς)). 

Στην προκείμενη περίπτωση το παραπεμφθέν θέμα στην Επιτροπή Συγκοι
νωνιών και Έργων ήταν ένα και μοναΟικό) ήταν ποιος διορίζει το Διευθυντή της 
Αρχής Λιμένων, 3εν ήταν ποιος 3ιορίζει το Διευθυντή της Α.Η.Κ. ή οποιουδήποτε 

άλλου ημικρατικού οργανισμού. Κακώς λοιπόν η Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων υπεισήλθε, έστω και αν κάλεσε το Γενικό Εισαγγελέα να υποβάλει 

σχετικό νομοσχέδιο, κακώς υπεισήλθε στις αρμοδιότητες άλλων Επιτροπών. Πολύ 

περισσότερο γιατί δεν κλήθηκαν οι αρμόΟιοι και εκπρόσωποι αυτών των οργα

νισμών, τον τρόπο Οιορισμού των διευθυντών των οποίων επιδιώκουμε να 

τροποποιήσουμε, όπως δεν καλέσαμε και τους αρμόδιους Υπουργούς που φέρουν 

την .ευθύνη γι' αυτούς τους ημικρατικούς οργανισμούς. 

Κατά συνέπεια εμείς υποστηρίζουμε την πρόταση του κ. ΗλιάΟη να ανα
βληθε( η συζήτηση και να παραπεμφθε( στην Επιτροπή Νομικών ή και σε rf.λλη 

Επιτροπή και να κληθούν από τις αρμόΟιες Επιτροπές όλοι οι ενΟιαφερόμενοι για 

να εκθέσουν τις απόψεις τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγί3ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκε κατά κόρον από τους συναδέλφους της Αριστεράς και 
της ΕΔΕΚ ότι μια Επιτροπή 3εν μπορεί να υποβάλλει εισηγήσεις ή να κάνει 

πρότασ:η νόμου) όταν το θέμα σχετίζεται με άλλες Επιτροπές ή άλλα Υπουργεία. 

Πιστεύω ότι είναι λανθασμένη θέση, γιατί εδώ είναι η Βουλή που νομοθετεί. 

Η Βομλή νομοθετεί και επομένως οποιαΟήποτε Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

καταθέσει πρόταση νόμου σ' αυτό το Σώμα αυτή η Βουλή αποφασίζει και αυτή η 

Βουλή νομοθετεί. 

Είναι λανθασμένη η άποψη ότι έπρεπε να πάει σ' όλες τις Επιτροπές. Με 



1924 

συγχωρείτε! ΕΟώ μια Επιτροπή θεώρησε σωστό να υποβάλει κάποια πρόταση 

νόμου. Αν αυτή η Βουλή θεωρε( ότι Οεν είναι σωστή, ε(ναι στη Οιάθεσή της να 

ψηφίσει κατά ή υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω το λόγο για δευτερολογίες. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θέμα ΟιαΟικασ(ας, κύριε Πρ6ε0ρε. 

Ο κ. Παναγ!Οης αναφέρθηκε σε κά:rι το οποίο Οεν ε(ναι ορθό, που είναι η 

καθ' ύλην αρμοΟιότητα κάθε Επιτροπής, που είναι συνταγματικά όργανα και 

ασκούν τις εξουσίες της αρμοδιότητας που τους έχει ανατεθεί. Βεβαίως η 

Επιτροπή Εμπορlου θα εξετάσει θέμοcτα της Επιτροπής Εμπορίου και η 
Επιτροπ'ή Συγκοινωνιών θέματα της Επιτροπής Συγκοινωνιών και η Επιτροπή 
·Νομικών άλλα θέματα. 

Το να ακοόω τώρα να Οιατuπώνεται η άποψη ότι οποιαδήποτε Επιτροπή 

μπορεί να ετοιμάζει οποιαδήποτε πρόταση νόμου και να επιλαμβάνεται άλλων 

θεμάτων από εκείνα που της ανατέθηκαν να εξετάσει ε(ναι κάτι που εlναι εντελώς 

έξω από τη συνταγματική τάξη και τη Οιαδικασία που καθορίζουν το Σύνταγμα 

και οι Κανονισμοί. 

Αυτ-ή είναι η απάντηση η οποία οφείλεται να Οοθε(. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΔηλαΟή, για να αντιληφθώ, αν όλες οι Επιτροπές της Βουλής ασχολούνται με 

έναν ξεχωριστό ημικρατικό οργανισμό, θα πρέπει να γίνουν προτάσεις νόμου από 

όλες τις Επιτροπές; 

Ε. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Όχι, δεν ε(ναι έτσι, Η απάντηση Οεν είναι αυτή. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Είναι θέμα γενικού νομικού κανόνα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Όταν υπάρχει ο γενικός κανόνας, είναι της Επιτροπής Νομικών. Αλλά 

παραπέμφθηκε από το Προεδρείο η εξέταση του θέματος πώς θα πρέπει να 

διορίζεται ο Διευθυντής της Αρχής Λιμένων και η Επιτροπή εκείνη παρεμπι

πτόντως είπε: (( 1 Οχι της Αρχής Λιμένων, αλλά και για τους άλλους σαράντα 

ημικρατικούς οργανισμούς θα κάνουμε αυτή τη Οιευθέτηση». Παρεμπιπτόντως Οεν 

εξετάζονται τέτοια θέματα. 

Ή θα μπορούσε αύριο να μας πει ότι και στο Ρ.Ι.Κ. πρέπει να Οιορίζεται 

κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο. Δεν μπορεί. Αυτά τα πράγματα πρέπει να ε(ναι 

της καθ 'ύλην αρμοδιότητας του συνταγματικού οργάνου και τίποτε περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ερωτοκρ(του. 

Θα σας Οώσω την ευκαιρία, κύριε ΠαναγίΟη, αλλά έχει ώρα που ζήτησε το 

λόγο ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Θα έχει την ευκαιρία και ο κ. Μαρκίδης. 

Εν τω μεταξύ κάλεσα τον χ. Εpωτοκρίτου. 
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Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Φυσικά δεν εκπλήττομαι για. τη στάση των συναδέλφων του ΑΚΕΛ και της 

ΕΔΕΚ, ειδικότερα της ΕΔΕΚ, διότι, προτού ανέλθω στο βήμα, γνώριζα πολύ 

καλά ότι μέσα σε τούτο το Σώμα ο κ. Παγιάτας έχει Οικηγό.pους από το κόμμα 

της ΕΔΕΚ. Το γνώριζα πολύ καλό., προτού ανέλθω στο βήμα. 

Τώρα μας ανέφεραν ότι υπήρχε προσωπική επίθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Δεν μπορεί ένας συνάδελφος να μιλά με αυτό τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ερωτοκρ(τοu 1 να μείνουμε μέσα σε κάποια πλαίσια συζήτησης του 
γενικού θέματος και της γενικής αρχής, διότι εδώ εξοcλλου λέχθηκε ότι νομο

θετούμε πάνω στο θέμα των Γενικών Διευθυντών και όχι για ένα άτομο. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δημιουργήθηκε θέμα ηθικής τοcξης, διότι ο ομιλητής απέδωσε 

ιδιοτελή ελατήρια σε ομιλητή του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕJ( και καλώ τον 

ομιλητή να αποσύρει ό,τι ανέφερε προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να διαφωνήσω με όσα λέγονται, Αυτά τα 

οποία είπε ο κ. Ερωτοκρίτου δεν αποδίδουν ιδιοτελή ελατήρια σε οποιοδήποτε 

συνάδελφο. Απλώς ο κ. Ερωτοκρίτου θέλησε να χρωματίσει το διΧ.ό του 

επιχείρημα χρησιμοποιώντας μια λέξη όπως η λέξη 'δικηγόρ~ς '. 
Ασφαλέστατα δεν εννοούσε ιδιοτέλεια και έχω την εντύπωση ότι στα πλαίσια 

επιτρεπτής κοινοβουλευτικής διαμάχης μεταξύ κομμάτων πάνω σε θέμα στο οποίο 

υπάρχει διαφωνία επιτρέπεται το ύφος το οποίο χρησιμοποίησε ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Και δεν μπορούμε να πούμε ότι ο κ. Ερωτοκρίτου έχει ξεφύγει από το μέτρο του 

επιτρεπτοU. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ο κ. Μαρκίδης έχει απαντήσει για λογαριασμό του ομιλούντος. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Είναι δικηγόρος μου φαίνεται. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Διότι φαντάζομαι υπονοούσε εμένα ο κ. Ερωτοκρίτου, όταν είπε ότι, προτού 

ανέλθει στο βfιμα, γνώριζε πως έχει δικηγόρους ο κ. Παγιάτας. Κατά συνέπεια ο 
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κ. ΜαρκίΟης μόνο όσον αφορά τον εαυτό του σε περίπτωση προσωπικής επίθεσης 

και ύβρης, θα έλεγε κάποιος, να απαντά και να μην αναλαμβάνει οποιοΟήποτε 
ρόλο πατερνοcλιστικό ή προστατευτικό άλλων. 'Αλλωστε Οεν του πάει και ο ρόλος 

αυτός, Οιότι Οεν είναι ορθό να ασχολείται με αυτά τα θέματα. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΎ': 

Δε θέλουμε προστασlα 1 κύριε συνάδελφε. 

Ε. ΕΎ'ΣΤΑΘΙΟΎ': 

Δημιουργήθηκε θέμα ηθικής τάξης πολύ σημαντικό και σπουδαίο. Διότι ο ·Κ. 
Εpωτοκρίτου 1 λόγω του ότι εκφράστηκαν προφανώς επιχειρήματα γι'α τη στάση 
την οποία τήρησε και η οπο(α και εσείς είΟατε ότι ΟημιοuργοUσε θ~ματα ηθικής 
τάξης, φρόντισε να υιοθετήσει τη μέθοΟο της προσωπικ'ής επίθεσης και της 

ευτέλειας. Δεν ξέρω με ποιο τρόπο κρίνοντας επέλεξε αυτό τον τρόπο ή τι άλλη 

εμπειρία έχει ο ί8ιος για να θέλει να κάμει αυτό το πράγμα, να θίγει 8ηλα8ή μέλη 

του Σώματος τα οποία απλούστατα ασκούν τις αρμο8ιότητές τους σύμφωνα με το 

Σύνταγμα ευόρκως στο χώρο αυτό. 

Λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά, αν το ΠροεΟρείο επιτρέπει αυτού του είΟους την 

εκτροπή, τότε το Σώμα τούτο θα έχει να θρηνήσει πάρα πολύ και η αξιοπρέπεια 

και η εγκυρότητά του θα μειωθούν στον έσχατο βαθμό, αν Οεν προστατευθούν τα 

μέλη του από το- Προε8ρείο του Σώματος αυτού. Καθήκον του ΠροέΟρου είναι να 

προστατεύει πρώτα τα μέλη. Αν 8ε θέλει ο Πρόε8ρος να το κάμει, βεβαίως 

υπάρχουν άλλοι τρόποι να ΟCμυνθούν εκείνοι οι οποίοι θίγονται και θίγεται ένας 

άνθρωπος, όταν του λένε ότι οτιΟήποτε ανέφερε στη .συζήτηση ενός νόμου το 
ανέφερε Οιότι ήταν Οικηγόρος κάποιου. Δεν είναι έτσι τα πράγματα, κύριοι. 

Έχουμε την αξιοπρέπεια και την εντιμότητά μας εΟώ και τα καθήκοντα του ο 

ομιλών τα ασκεί κατά τον υπό του Συντάγματος και της ηθικής τάξης 

επιβεβλημένο τρόπο. 

Αυτό είναι που θέλω να τονίσω και παρακαλώ να αποσύρει τη μομφή η οποία 

έγινε εναντίον μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Το Προε8ρείο αναφέρθηκε ή8η στην ανάγκη να είμαστε συγκρατημένοι στις 
εκφράσεις μας, Οιότι μιλούμε για ένα γενικό θέμα. Δε θα ήθελα όμως να 
μεταβληθεί σε μάχη των Οικηγόρων αυτό το θέμα, γι 1 αυτό παρακαλώ να πάρει το 
λόγο ο κ. Ηλιά8ης και μετά ο κ. Μαρκί8ης, αλλά να μείνουμε μέσα στο θέμα μας. 
Το ΠροεΟρείο ζήτησε από τον ομιλητή να παραμείνει στα πλαίσια του γενικού 
θέματος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΕπειΟή ήμουν ένας από τους Ούο της κοινοβουλευτικής μας ομά8ας που 
μίλησε, κύριε ΠρόεΟρε, Οικαιούμαι να εκφράσω γνώμη επί των λεχθέντων υπό του 
κ. Μαρκί8η. 

Δεν έχω την παραμικρή Ουσκολία να αποΟεχτώ, και μάλιστα ανεπιφόλακτα, 
την εξήγηση και την ερμηνεία την οποία έ8ωσε ο κ. Μαρκί8ης. Πλην όμως την 
έΟωσε ο κ. ΜαρκίΟης και όχι εκείνος ο οποίος είπε αυτά τα οποία λέχθηκαν. 

Σέβομαι και Οέχομαι τα όσα είπε ο κ. ΜαρκίΟης, αν τα υιοθετεί πρώτος ο κ. 
Ερωτοκρίτου. 



1927 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Επομένως, μένεt ο κ. Ερωτοκρίτου να δεχτεί την ερμηνεία του κ. Μαρκίδη, 

για να προχωρήσουμε. 

Ο κ. Μαρκίδης παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Δε σηκώθηκα για να κάμω το δικηγόρο του κ. 

Ερωτοκρίτου. Ο κ. Ερωτοκρίτου δε χρειάζεται δικηγόρο. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ1': 

Ούτε και χρειάζομαι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι εκεί και μπορεί να απαντήσει για τον εαυτό του. 

Λυπούμαι πά.ρα πολύ. Δε σηκώθηκα για να κά.μω το δικηγόρο του κ. 

Ερωτοκρίτου. Σηκώθηκα για να θέσω συγκεκριμένη θέση ως προς τα επιτρεπτά. 

όρια ομιλιών στα πλαίσια κοινοβουλευτικής διαμάχης. Το θέμα που έθεσα δεν έχει 

καμιά σχέση με τα όσα είπε ή δεν είπε ο κ. Ερωτοκρίτου. Το θέμα που θέτω είναι 

ότι από την ώρα που όλοι μας αποφασίσαμε να πολιτευτούμε πρέπει. να 

αντέχουμε και την κριτική και να μην παρουσιαζόμαστε τόσο εύθικτοι όσο έχουμε 

παρουσιαστεί σήμερα. 

Προτού συνεχισω, θα ήθελα απλώς να σας υπενθυμfσω ότι ακόμα και για 

προσωπική εμπάθεια του κ. Ερωτοκρ(του μιλησαν ορισμένοι ομιλητές και ο κ. 

Ερωτοκρ(του δε διέκοψε ούτε και κανένας από το Δημοκρατικό Συναγερμό 

θεώρησε σκόπιμο να διακόψει εκε(νη την ώρα τον ομιλητή. 

Εγώ λέω: Αφού αποφασίσαμε να πολιτευτούμε, όχι τόσο πολλή ευθιξ(α. Και 

δεν το λέω αυτό ως δικηγόρος του κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι _το θέμα τάξης λήγει με την ερμηνε(α που του δόθηκε, ότι 

δηλαδή δεν υπήρχε υπαινιγμός σ 'αυτά. που ανέφερε ο κ. Ερωτοκρ(του και τα 

οποία ερμηνεύτηκαν από τον κ. Μαρκίδη. 

Παρακαλώ να συνεχίσει ο ομιλητής, διότι, εφόσον τίθεται πάνω σ 'αυτή τη 

βάση, και ε(μαι σίγουρος ότι ο κ. Ερωτοκρίτου δέχεται πως αυτή είναι η βάση, 

μπορούμε να προχωρήσουμε. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ1': 

Βεβαιότατα, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκαν πολλά και θα ασχοληθώ με το πρώτο που Μχθηκε 
από τον κ. Ηλία, όπως επίσης και με ό,τι λέχθηκε από τον κ. Ηλιάδη και από τον 
κ. Ευσταθίου. 

Μας είπαν ότι είχα προσωπικά κίνητρα εγώ για την κατάθεση εκείνης της 

πρότασης νόμου. 

(Κάτι πάει να πει ο κ. Ηλιάδης) 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Παρακαλώ μη διακόπτετε τον ομιλητή, για να προχωρήσουμε. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟ1': 

Εγώ δε διέκοψα κανέναν, όταν εσε(ς μιλούσατε. 

Αναφέρθηκα στην ομιλία μου και είπα λεπτομερiστατα τους λόγους που με 
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ώθησαν στην αρχή να καταθέσω εκεlνη την πρόταση νόμου και 8ε χρειάζεται να 
τους επαναλάβω. Και μάλιστα, για να βεβαιωθούμε ότι αυτά τα οποlα ακοόαμε 
και λlγονταν ήταν αλήθεια, ζητήσαμε να έρθουν στην Επιτροπή ολόκληρο το 

συμβούλιο της Αρχής Λιμένων και όλοι οι πρώην πρόε8ροι της Αρχής, για να μας 
πουν τι γlvεται με την Αρχή Λιμένων. 

Γιατl ξενlστηκαν οι συνά8ελφοι, όταν ανέφερα από πρακτικά τι έγινε; Δεν 
ε(ναι κουβέντες 8ικές μου. Αυτά, αγαπητοl συνά8ελφοι, που ανέφερα στην ομιλlα 
μου είναι από κεlμενα, είναι από πρακτικά τα οποlα κρατήθηκαν σ 1 αυτές τις 

συνε8ρ(ες. Δεν ε(ναι λόγια του Ερωτοκρ(του και λυπούμαι που 8(8ονται αυτο( οι 

χαρακτηρισμοl και λέγεται ότι έχω εγώ εμπάθεια εναντlον οποιου8ήποτε. Καμιά 
εμπάθεια 8εν υπάρχει εναντίον οποιου8ήποτε. 

Δεν υπ'ήρχε οποια8ήποτε εμπάθεια προς πληροφορ(α σας και για το πώς 
ξεκ(νησε αυτή η πρόταση νόμου σας λέω ότι, αφού συζητήθηκε το όλο θέμα, 

προσωπικά ο (8ιος τροποποίησα την πρόταση νόμου, για να είναι γενικότερη, και 
μετά επεξεργάστηκε αυτή την πρόταση νόμου και ο Γενικός Εισαγγελέας και έτσι 

8εν ε(χα λόγο εγώ για κανέναν και ούτε ήμουν εναντίον κανενός για να χάμω 

εκείνο το οποίο έκαμα. 

Αλλά, αγαπητοί συνά8ελφοι, πρέπει να σοβαρευτούμε. Και να σοβαρευτούμε 
γιά τον εξ'ής λόγο: Ε(ναι γνωστά τα προβλήματα της Αρχής Λιμένων. Γιατ( 
θέλουμε να κλεlσουμε τα αυτιά μας σ' αυτά; 

Ανέφερα, και θα καταθέσω έγγραφα, ότι οι τμηματάρχες ε(χαν τρομερά 
παράπονα εναντlον της γενικής 8ιεύθυνσης. Δεν ήταν 8ικά μου παράπονα. Και 

έχω ε8ώ σωρεία επιστολών γι' αυτά τα θέματα και έχω επίσης επιστολ η του νυν 
Προέ8ρου της Αρχ'ής Λιμένων η οπο(α απευθύνεται σε Βουλευτή του Δημο
κρατικού Συναγερμού, στον κ. Αναστασιά8η, και λέει τα εξής: 

«Αγαπητέ Ν(κο, 

Π'ήρα την επιστολ'ή σας, ημερομην(ας 13.2.89, το περιεχόμενο της οπο(ας μου 
προκάλεσε και κατάπληξη και στενοχώρια, γιατί οι 8ιευθυντές-τμηματάρχες της 

Αρχής της οπο(ας προ!σταμαι 8εν η8υνήθησαν να με συναντήσουν μαζ( με το 

Γενικό Διευθυντή, για να συνεχ(σουμε τη 8ια8ιχασία επίλυσης προβλημάτων που 
ξεκ(νησε ο προκάτοχός μου, πρώην Πρόε8ρος της Αρχής κ, Ζαμπέλας, παρά τις 
συνεχε(ς γραπτές εκκλήσεις των εν λόγω 8ιευθυντών-τμηματαρχών προς το Γενικό 

Διευθυντ'ή της Αρχ'ής και χωρ(ς να ενημερωθώ απ' αυτόν γι' αυτή τη σημαντική 
ενέργειά του. 

Ανταποκρινόμενος στην έκκλησή σας, παρακαλώ πληροφορήστε τους 
8ιευθυντές-τμηματάρχες ότι θα τους 8εχθώ μαζ( με το Γενικό Διευθυντ'ή της 

Αρχής στο γραφε(ο μου στα κεντρικά γραφε(α της Αρχής Λιμένων στη Λευκωσ(α 

την προσεχή Παρασκευ>J, 7.4.89, και ώρα 11.00 π.μ.». 

Δεν εlναι ο Ερωτοκρ!τοu που είπε αυτά τα πράγματα. Αυτά τα πράγματα 
λέχθηκαν από τους (8ιους και υπ&ρχουν γραπτά. Και για ό,τι ο Ερωτοκρ(του 
ανέφερε υπάρχουν γραπτά κείμενα. Και 8εν έχει ο Ερωτοχρίτου εναντίον κανενός 
εμπάθεια ούτε εναντίον του κ. Παγιά:τα ούτε εναντίον κανενός 8ιευθυντή 

οποιοu8ήποτε οργανισμού ούτε και εναντίον κανενός ατόμου. Απλώς ο 
Ερωτοχρίτου λέει αυτά τα οποία λέχθηκαν και επαναλαμβάνει αυτά τα οποία 
λέχθηκαν από τους ανθρώπους που ήταν επικεφαλής αυτών των οργανισμών επ! 

σειρά ετών. 

Γιατί θέλουμε και επιμένουμε να παραγνωρίζουμε αυτά τα γεγονότα για τα 

οποία υπάρχουν γραπτά ... 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι θέμα τάξης, κύpιε Σαββίδη; 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Είναι θέμα τάξης για σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Να μας πείτε, κύpιε Σαββίδη, ποιο είναι το θέμα τάξης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συνεχ(ζετε να επιτρέπετε να κατηγορεtται εδώ ένα πρόσωπο 

με έξυπνο τρόπο, άσχετα με το νομοσχέδιο που αφορά όλους τους ημικρατικούς 
οργανισμούς, χρησιμοποιώντας όλους αυτούς που επιστρατεύθηκαν ή που έχουν 
λόγους να κατηγορούν αυτό το πρόσωπο.--' 

Δεν πρέπει να το) επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύpιε Σαββίδη, λυπούμαι, αλλά δε δέχομαι να μου δίνετε μαθήματα για το τι 
ε(ναι θέμα τάξης διότι, όπως ξεκ(νησε το θέμα και επεκτάθηκε, ε(ναι πολύ 
δύσκολο. Αν ήταν να τεθεί θέμα τάξης, έπpεπε να είχε τεθεί πpο πολλής ώpας. 
Εφόσον όμως διευpύνθηκε το θέμα και λέχθηκαν οpισμένα πpάγματα, δεν μποpεί 
να μην απαντήσει κάποιος ο οποίος κατηγοpήθηκε για εμπάθεια. 

Έκανα παρατήρηση προηγουμένως στον κ. Ερωτοκρίτου, ότι έπρεπε να 
παραμείνει σε κάποια πλαίσια. 

Από την άλλη πλευpά, όταν στη συζήτηση την κοινοβουλευτική ανοίγει ένα 
παράθυρο, τότε μπορε( και ο άλλος να απαντήσει πάνω σε εκείνο που λέχθηκε, 
και το γνωρ(ζουμε. 

Οπωσδήποτε όμως, κύpιε Εpωτοκpίτου, πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί η 
συζήτηση. Επομένως να τελειώνουμε και να πpοχωpήσουμε στην ψηφοφοpία πάνω 
στο ίδιο θέμα. Πpώτα στη διαδικασία και μετά να πpοχωpήσουμε. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πpόε8ρε 1 εκείνο το οπο(ο θέλω να πω, αφού τονιζετε ότι έχει 
εξαντληθεί το θέμα, ε(ναι ότι κανένα πpοσωπικό ελατήpιο δεν υπήpχε για 

οποιον8ήποτε. Ήταν τα τεράστια προβλήματα της Αρχής τα οποια ε(χαν 
εντοπιστε( και ε(ναι αυτο( οι λόγοι που με ώθησαν να καταθέσω την πρόταση 

νόμου στην αpχή, όπως κατατέθηκε. Είμαι εγώ ο ίδιος που την τpοποπο(ησα σε 
μεταγενέστερο στάδιο, για να γενικευτε(, και αυτή την _πρόταση νόμου την έχει 

επεξεpγαστε( και ο Γενικός Εισαγγελέας και η μόνη διαφοpά, κύpιε Πpόεδpε, η 

οπο(α υπάρχει ε(ναι ότι κατά την πρόταση νόμου του Γενικού Εισαγγελέα, όπως 
διαμορφώθηκε, οι Γενικοt Διευθυντές πρέπει να διορ(ζονται από το lπουργικό 
Συμβούλιο, κάτι δηλαδή που γινόταν και στο παpελθόν, που σημαίνει ότι, αν αυτή 

η πpόταση νόμου κατέληγε με την εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα, τότε θα 
ήταν δώpο άδωpο. Δε θα χpειαζόταν καν η πpόταση νόμου. 

Γι / αυτό επιμένω και λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι ήμουν εγώ ο (διος που ε(χα 

κάμει αυτές τις δια8ικασίες και επίσης πιστεύω ότι υπήρχαν αρκετά έγγραφα και 
ο κ. Παγιάτας ήταν παρών στις συνε8ρ(ες αυτές στις οπο(ες καλέσαμε τους πρώην 
διευθυντές ενώπιόν του, για να λεχθούν αυτά τα πράγματα. 
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Έτσι, 8εν ήρθαμε για να κατηγορήσουμε κανέναν, αλλά εκε( που υπάρχουν 
ευθύνες, κατά τη γνώμη μου, κύριε ΠρόεΟρε, και εκεl που υπάρχουν 8ε0ομένα 
αυτά πρέπει να λέγονται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Λοιπόν, πιστεύω ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση και Θα θέσω το. θέμα, κατά 
πόσο ϊίηλαϊίή εξαντλήθηκε, σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Μ &τσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεϊίρε, νομίζω ότι Ϊίιεξ&γεται μια συζήτηση η οποία Ϊίε φαίνεται να 
τερματίζεται, παρ' όλον ότι το θέμα έχει ουσιαστικά εξαντληθεί. Δε θέλουμε να 
αϊίικήσουμε καμιά πλευρά για τις απόψεις της. 

Νομίζω ότι, αν η πρόταση νόμου παραπεμφθεί ξανά στην ίϊίια Επιτροπή, 

Οιότι υπάρχουν ίσως και κάποιες νομοτεχνικές αλλαγές που πρέπει να γίνουν στην 
πρόταση νόμου, και επανέλθει την ερχόμενη Πέμπτη για ψήφιση, αυτή ίσως θα 
είναι η καλύτερη Ϊίιαϊίικασία. 

Εισηγούμαι αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Π αναγίϊίης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεϊίρε, είναι γεγονός ότι Ϊίιεξάγεται μια πολύ έντονη συζήτηση γύρω 
από αυτό το θέμα. 

Πιστεύω ότι θα ήταν ορθό, όπως εισηγήθηκε και ο κ. Μ&τσης, να 
παραπεμφθεί ξανά στην ίϊίια Επιτροπή για να το επεξεργαστεί και την ερχόμενη 
Πέμπτη σίγουρα να τεθεί προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηϊίημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε Πρόεϊίρε, αν επρόκειτο να επαναπεμφθεί στην ίϊίια Επιτροπή, γιατί 

έγινε η συζήτηση; Η συζήτηση έγινε ακριβώς γι' αυτό το λόγο, επειϊίή η 
Επιτροπή αυτή θεωρείται περιορισμένης αρμοϊίιότητας σε σχέση με αυτό το θέμα. 
Και η πρόταση η οποία υπάρχει είναι να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Νομικών. 

Αυτό είναι το θέμα. Αν πρόκειται να παραπεμφθε( κάπου, θα πρέπει να πάει 
στην Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεϊίρε, συμφωνούμε όπως αναβληθεί για μια βϊίομάϊία, αλλά να 

παραπεμφθεί και στην Επιτροπή που το συζήτησε, όπως και στην Επιτροπή 
Νομικών, και σε κοινή σuvε8p(α τους να καλέσουν τους φορε(ς που εν8ιαφέρονται 

γι' αυτ&; τα ζητήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πιστεόω ότι θα ήταν μια συμβιβαστική λύση, αν παραπεμπόταν και στις 8υο 

Επιτροπές. 

Ο κ. Ηλιάϊίης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα έκανα την πρόταση και με πρόλαβε ο κ. Πουμπουρής. 

Συμφωνοόμε απόλυτα. Να πο\ει στην Επιτροπή από την οποία προήλθε συν στην 
Επιτροπή Νομικών λόγω της ευρότητας του θέματος και νομίζω ότι αυτό 
συμβαδίζει με την πρόταση του κ. Μο\τση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μο\τσης. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 
Κόριε Πρόεδρε, επαναλαμβο\νω πο\λι τη θέση ότι η συζήτηση του θέματος 

έχει εξαντληθει και δεν έχουμε καμιά ένσταση, αν η Επιτροπή Συγκοινωνιών 
ενισχυθεί με την παρουσία της Επιτροπής Νομικών στη συζήτηση αυτής της 

πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως καταλήγουμε όλοι σόμφωνοι. Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θέσω ένα ο\λλο θέμα το\ξης για τον κ. Ηλιο\δη, ο 
οπο(ος έχει διαμαρτυρηθεί γιοc το ότι προσβλήθηκε ο κ. Παγιάτας. 

Ο ίδιος ο κ. Ηλιο\δης κατερχόμενος από το βήμα αποκο\λεσε τους επιχει
ρηματίες, οι οποίοι πολύ νόμιμα εργάζονται και προσφέρουν τις υπηρεσf.ες τους 

στα διάφορα λιμάνια, φυσικά με το κέρδος τους οι άνθρωποι -και γνωρίζουμε όλοι 
ότι αυτή η ιδιω;ική πρωτοβουλία έχει προσφέρει τόσα πολλο\ στην ανο\καμψη της 
οικονομίας της Κύπρου- τους έχει αποκαλέσει, κύριε Πρόεδρε, «μεγαλο

καρχαρίες>J. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας παρακαλέσω ... 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Σας παρακαλώ, κόριοι, θέτω ένα θέμα το\ξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Μαθηκολώνη, το έχετε θέσει το θέμα σας, αλλά από τους 

δικηγόρους τότε πο\με στους επιχειρηματίες, από τους επιχειρηματίες ποό θα 
πάμε; 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα ήθελα να μου επιτρέψετε να τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Ο κ. Ηλιο\δης έχει αποκαλέσει αυτοός τους ανθρώπους «μεγαλοκαρχαρίες>J 
και αυτός ο χαρακτηρισμός νομίζω ότι είναι πο\ρα πολό βαρύς και πο\ρα πολό 
άπρεπος. 

Αν ο κ. Ηλιάδης ήθελε να είναι· συνεπής με τη θέση του ότι, ενόσω ενώπιον 
του Σώματος δεν υπάρχουν οι άνθρωποι εκείνοι τους οποίους κατηγορούμε, για να 
υπερασπιστοόν τον εαυτό τουι;, δεν πρέπει να τουι; κατηγορούμε, πρiπει ο κ. 
Ηλιο\δης να σηκωθεί και να απολογηθεί για την απρεπή έκφραση την οποία έχει 
χρησιμοποιήσει γι' αυτή την τάξη των ανθρώπων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ηλιά8η, ε(μαι υποχρεωμένος να σας 8ώσω το λόγο, για να απαντήσετε, 
αλλά με την απάντησή σας λήγει οριστικά η συζήτηση για την Αρχή Λιμένων, για 
τους 8ικηγόρους, για τους επιχειpηματ(ες κτλ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, όχι μόνο 8εν ανακαλώ, αλλά επιμένω μέχρι τελευτα(ας 
τελε(ας σε ό,τι ε(πα από το βήμα της Βουλής, 8ιότι πράγματι υπάρχουν ορισμένοι 

ιιμεγαλοκαρχαρ(ες» οι οπο(οι λειτουργούν μέσα στα λιμάνια της Κυπριακής 
Δημοκρατ(ας και έχουν το θράσος να πιστεύουν ότι ο εργαζόμενος κόσμος αυτού 
του κράτους θα πρέπει να πληρώνει φόρους, να γ(νονται με εκατομμύρια λ(ρες 

έργα, για να μπαlvουν μέσα αυτο!, να λυμα(vοvται τα λιμάνια και vα κερ8ο-
' κ ' ' ' θ ' • ' β'· έ ' σκοπουv. αι περαv αυτου εχουν το ρασος να οιοικοuν με οcση τα σuμφ ροvτα 

τους τα λιμάνια και να καταπατε!ται μ 'αυτό τον τρόπο το 8ημόσιο συμφέρον. 

Αυτή ε(ναι μια σαφής πολιτική θέση και 8ε θα ήμουν άξιος Βουλευτής του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, αν 8εν την έθετα επ(σημα και υπεύθυνα από του 
βήματος της Βουλής, και 8ε θα ε(χα καμιά ι8εολογική συνέπεια, αν 8εν επέμενα 
με π(στη στην πεποιθησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ πρέπει να τεθούν τα πράγματα στη θέση τους. 

Ο κ. Ηλιά8ης 8εν έχει αναφερθε( σε ονόματα. Έχει αναφέρει ότι σε κάποια 
τ&ξη ανθρώπων υπάρχουν <<μεγαλοκαρχαρ(ες>>. Αν ε(χε αναφερθε( σε ονόματα, θα 
μπορούσε να ε(χε τεθε! θέμα τάξης. 

Ε!ναι 8ικα!ωμα του κ. Μαθηκολώνη να υπερασπιστε! αυτή την τάξη και να 
πει ότι 8εν υπάρχουν «μεγαλοκαρχαρ!ες)), όπως ε!πε ο κ. Ηλιά8ης, αλλά, αν 
συνεχ(σουμε μ 'αυτό το πνεύμα ... Νομ(ζω ότι 8εν πρέπει και ούτε μπορε( να 
επεκταθε! η Βουλή. Υπάρχει και θέμα κύρους αυτού του Σώματος, και γι' αυτό 
κάπου πρέπει να σταματά μια συζήτηση. 

Γι' αυτό θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση. 

Τα θέματα υπ'αριθμό 15, 16 και 17 στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη, που 
ε(ναι «0 περ( Συμμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 62) του 1989», 
ιιΟ περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 65) του 1989» και 
«0 περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος 
(Αρ. 21) του 1989», έχουν αποσυρθε( από την κυβέρνηση και 8εν ξέρω αν θα 
επανακατατεθούv. 

Επομένως περατώθηκε αισ(ως η συζήτηση του Κεφαλα(ου Α. 

(Γέλια) 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχε8(ων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο Τροποποιητικός του περ( ΠροUπολογισμού της 
Εκθέσεων Νόμου του 1989 Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχής Κρατικών 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων Νόμος του 1990. 
Κατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα κάτωθι κατατέθηκαν από το 1 πουργε(ο Οικονομικών: 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος {Αρ. 6) του 1990. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 
9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου

φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου

φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι πιο κάτω Κανονισμο( κατατέθηκαν από το 1 πουργε(ο Συγκοινωνιών και 
Έργων: 

11) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου {Αύξηση των Μισθών και Ανα
διάρθρωση του Μισθολογίου και των Θέσεων) {Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του 1990. 
12) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου {Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
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13) Οι περ( Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιπο( Όροι Ύπηρεσ!ας 

"Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14) Οι περ( Ι8ιωτικών Σχολών Τριτοβιiθμιας Εκπα(8ευσης (Τέλη και 

Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Ύπουργε(ο Παι8ε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περ( Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ( Όροι Ύ πηρεσ(ας) (Τ ροπο
ποιητικο() Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Ύπουργε(ο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

16) Οι περ( Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμο( Πέρα Πε8(ου του 1990. 

Κατατέθηκαν απ6 το Ύ'πουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17) Έκθεση όσον αφοριi την παραχώρηση εγκρ(σεων που 8όθηκαν από το 
Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου σύμφωνα 

με το εΜφιο (3) του 'Αρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1989 (Αρ. 89 του 1989). 

Κατατέθηκε από το "Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων στη 8ημόσια υπηρεσία. 

Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

•

1 19) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 8υνιiμει του 'Αρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτιiκτων "Υπαλλήλων εις την 

Ύπηρεσ(αν Νομικών Προσώπων Δημοσ(ου Δικα(ου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169του1985): · 

Κατατέθηκε από το "Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 



1935 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Π'αραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμοό. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έγγραφα που αφοροόν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού 8υνο!μει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτο!κτων Υπαλλήλων εις την Υ πηρεσίαν Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

21) Ο περί Καθιερώσεως της 1ης Μαϊου ως Επίσημης Τραπεζικής Αργίας. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη, Βουλευτή Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Βοηθών Καταστημο!των (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε εκ μέρους όλων των κοινοβουλευτικών ομά8ωv. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από ό,τι αντιλαμβο!νομαι -είναι και αντίληψη και των ο!λλων 
κομμο!των και θα επιβεβαιώσουν αυτή τη θέση- θα πρέπει να 8ιαβιβαστεί η ο!μεση 

τοποθέτηση της Βουλής προς την Εκτελεστική Εξουσία για ο!ρση του 8ια

το!γματος με την αίσθηση ότι, αν αρθεί το 8ιο!ταγμα, θα μπορεί να αποσυρθεί και 
η πρόταση νόμου. Αν το 8ιο!ταγμα παραμείνει, θα υποχρεωθοόμε το ταχύτερο 

8υνατό να φέρουμε στην ολομέλεια του Σώματος τη σχετική πρόταση νόμου για 

ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβο!νομαι ότι είναι με αυτό το πνεύμα που εξηγήθηκαν οι κοινο

βουλευτικοί εκπρόσωποι. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ:: 

Κύριε Πρόε8ρε, ομόφωνα στην προηγούμενη συνε8ρία της Βουλής όστερα από 
εισήγηση 8ική μας και του Δημοκρατικού Συναγερμού λήφθηκε αυτή η απόφαση. 
Και έπρεπε ή8η, αν 8εν έχει σταλεί το μήνυμα προς την Εκτελεστική Εξουσία, να 
είχε σταλεί, γιατί ήταν αυτή η θέση, ομόφωνα επαναλαμβάνω, της ολομέλειας του 
Σώματος. Γι' αυτό παρακαλώ 8έστε τα πρακτικο! της προηγούμενης συνε8ρίας 
και συναινούσης και της σημερινής συνε8ρίας να 8ιαβιβαστεί το αίτημα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το αίτημα κανονικά πρέπει να έχει 8ιαβιβαστεί, γιατί οπωσ8ήποτε συζη

τήθηκε και 8ιαβιβάστηκε από το ί8ιο το Σώμα κατά τη συζήτηση στο Σώμα. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8ε θα προσθέσω περισσότερα στα όσα λέχθηκαν. Η πρόταση 

νόμου ετοιμάστηκε από το Δημοκρατικό Συναγερμό και με τη σύμφωνη γνώμη 
6λων των κομμάτων κατατέθηκε στη Βουλή. Και αναμένουμε να συνέλθει το 
Υπουργικό Συμβούλιο, για να ακυρώσει το 8ιάταγμα το οποίο εγκρίθηκε 

προηγουμένως από το Υπουργικό Συμβούλιο και να αρθεί αυτή η ακαταστασία η 
οποία 8ημιουργήθηκε εν τω μεταξύ. Και αναμένουμε ότι αυτό θα γίνει προ της 
συνε8ρίας της Βουλής της ερχόμενης Πέμπτης, για να μη βρεθούμε στην όχι 

ευχάριστη θέση να νομοθετήσουμε επί ενός 8ιατάγματος που ουσιαστικά θα 
ο8ηγηθεί στην ακύρωσή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ή8η η Εκτελεστική Εξουσία θα 'πρεπε να είχε απαντήσει στο αίτημα της 
Βουλής και σίγουρα πρέπει να υπάρξει απάντηση μέχρι την επόμενη Πέμπτη. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αριστεράς συμφώνησε 
και υπέγραψε τη σχετική πρόταση νόμου, γιατί η κυβέρνηση, και πιο συγκεκριμένα 

ο Υπουργός Εργασίας, μέχρι σήμερα 8εν έχει κατορθώσει να εισαγάγει το θέμα 
στο Υπουργικό Συμβούλιο, για να ανασταλεί το 8ιάταγμα αυτό, με αποτέλεσμα 
να ταλαιπωρούνται οι επηρεαζόμενοι από αυτό, όπως ε(ναι οι υπάλληλοι των 
καταστημάτων, οι πωλήτριες και οι καταστηματάρχες ακόμα. Γι 

1 
αυτό θα 

εργαστούμε, για να ψηφιστεί αυτή η πρόταση νόμου σε νόμο, έτσι που να αρθεί το 
8ιάταγμα, εκτός αν το Υπουργείο ή μάλλον το Υπουργικό Συμβούλιο άρει το 
8ιάταγμα, έτσι που να 8ιευκολύvει και τη Βουλή να μη νομοθετήσει πάνω σ' ένα 

θέμα που είναι λίγο 8όσκολο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η μπάλα, κύριε Πουμπουρή, βρίσκεται ξεκάθαρα στο yήπε8ο του Υπουργού 
Εργασίας και πρέπει να αναμένουμε απάντηση. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συνέρχεται αύριο και στις 3.00 μ.μ. η Επιτροπή Εργασίας, 
για να 8ει και τις εισηγήσεις και την πρόταση νόμου. Ελπίζω πω θα κλείσει με 
την πρόταση νόμου το θέμα και θα ξεκαθαρίσει οριστικά η κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές 8όθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομην(ας 15 Μαϊοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιόημο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθε(σα στις 

16 Μαϊοu 1989. 
ι<Σε απάντηση στην ερώτησή μας ΔΕ' 151 με ημερομηνία 3/10/85 σχετικά 

με την αντικατάσταση του 8ικτύου υ8ατοπρομήθειας της κοινότητας Προ8ρόμου, ο 
Ί'πουρyός Εσωτερικών μας απάντησε στις 9/5/86 ότι 'τέτοιο θέμα ου8έποτε 
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τέθηκε από το Συμβούλιο Βελτιώσεως του χωριού ή το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υ3άτων . Οι κάτοικοι όμως σε χθεσινή μας επίσκεψη στην κοινότητά τους μας 
επανέλαβαν και πάλι το αίτημα για αντικατάσταση του πεπαλαιωμένου υδρευ
τικού τους 8ικτύου. 

Τι λέει το lπουργε(ο Εσωτερικών;» 

Απά11τηση ημερομη11(ας 31 Ια11οuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικώ11 κ. 
Χρ. Βε11ιαμί11 στη11 ερώτηση ΕΓ' 591, ημερομη11ίας 16 Μαϊοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Λεμεσού κ. Αuγερι11ού Παπαρt. 

«Σχετικά με την αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου του χωριού 

Πρό3ρομος, σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υ3άτων προχωρεί στην 

ετοιμασία σχεδίου για την πιο πάνω εργασία. Όταν το σχέδιο είναι έτοιμο, θα 
υποβληθεί στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Προ3ρόμου για έγκριση και θα ακο
λουθήσει η περίληψή του στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1991.» 

Ερώτηση ημερομη11ίας 1ης Iou11ίou 1989 uποβληθείσα από το11 αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφtρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 
τη11 1η Iou11ίou 1989. 
«Μεγάλο μtρος της κοινότητας Κουκλιών tχει κηρυχθεί αρχαιολογική ζώνη 

και ως εκ τούτου πολλοί ιδιοκτήτες κατοικιών που περιλαμβάνονται στην εν λόγω 

ζώνη υφίστανται μεγάλες ζημιtς και ταλαιπωρίες. 

Έχει απαλλοτριωθεί από αρκετού χρόνου μεγάλη tκταση γης εντός της 

κοινότητας με την προοπτική να μοιραστεί σε οικόπεδα για ν 'ανταλλαγούν με 
αυτά που απαλλοτριώθηκαν. 

Ερωτάται το αρμό3ιο Υπουργείο πότε θα υλοποιηθεί η ως άνω απόφαση, για 
να λυθεί αυτό το πρόβλημα που χρονίζει.» 

Απά11τηση ημερομη11ίας 3 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτεpικώ11 
κ. Χρ. Βε11ιαμ(11 στις ερωτήσεις ΕΓ' 638 και ΕΔ' 260, ημερομη11ιώ11 1ης 
Iou11ίou 1989 και 26 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περι
φtρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Για την αντιμετώπιση των προβλημάτων από την ανάγκη μετακίνησης 

κατοίκων της κοινότητας των οπο(ων οι κατοικ(ες προβλέπεται να απαλλο

τριωθούν για αρχαιολογικούς σκοπούς ιίχει εγκριθεί πρόσφατα από το Υπουργικό 
Συμβούλιο η εκτέλεση σχε3ίου 3ιαχωρισμού οικοπt3ων το οποίο συν3υάζεται με 
8ημιουργLα οικοπέ8ων για φτωχές οικογένειες και επέκταση του σχολικού γηπέ8ου 
tναντι 3απάνης !:600,000. Η πρώτη φάση του tργου θα εκτελεσθεί φtτος.>> 
Ερώτηση ημερομη11ίας 22 Iou11ίou 1989 uποβληθε(σα από το11 αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφtρειας Πάφοu κ. Γεώργιο Παπαδόποuλο και ληφθείσα 
στις 22 Iou11ίou 1989. 

<<Οι μελισσοφάγοι έχουν κηρυχθεL προστατευόμενα πουλιά, πλην όμως ε(ναι 
γνωστή η μεγάλη καταστροφή που προκαλούν στα μελ(σσια και ι8ιαLτερα στις 

βασίλισσες. 

Ερωτάται το αρμό3ιο Υπουργείο αν μπορεί νά επιτρέψει να φονεύονται 
τουλάχιστο γύρω από τα μελ(σσια.» 

Απά11τηση ημερομη11ίας 29 Ια11οuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικώ11 κ. 
Χρ. Βε11ιαμί11 στη11 ερώτηση ΕΓ' 689, ημερομη11(ας 22 Iou11ίou 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«0 μελισσοφάγος 8εν είναι προστατευόμενο ε(8ος και έτσι το κυνήγι του 
επιτρέπεται στις περtό8ους και περιοχές που καθορ(ζονται κατά καιρούς με 
σχετικές γνωστοποιήσεις των οικε(ων επάρχων.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 30 Iouνlou 1989 uποβληθεlσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανού και ληφθείσα 
στις 30 Iouνlou 1989. 
«Οι κάτοικοι Μαθιάτη ζητοόν αναθεώρηση (κι αναγωγή στα 75%) του όψους 

της κρατικής συνεισφοράς για αναπτυξιακά έργα στην κοιv6τητα, μιας και 
σημαντικότατο μέρος της τουρκοκυπριακής περιουσ(ας -που ανέρχεται στα 65 -
70% της συνολικ-ής κοινοτικής περιουσίας-Μθηκε σε μη κατοίκους, ενώ από το 
υπόλοιπο 25-30% το 20% περίπου συνίσταται από χαλίτικη (κρατική) γη. 

Πώς αντικρίζει το αρμό8ιο Υπουργείο το αίτημα της κοινότητας που μας 
επανυπέβαλαν (στις 28.6.89) ο κοινοτάρχης κι άλλοι κάτοικοι;» 
Απάντηση ημερομηνίας 31 Ιανοuαρlοu 1990 τοu Υποupγού Εσωτερικών κ. 

Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 705, ημερομηνίας 30 Iouνlou 1989,τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Η κοινοτική συνεισφορά του χωριού Μαθιάτης καθορlστηχε με βάση ει8ική 

μελέτη που έλαβε υπόψη την οικονομική κατάσταση και τον πληθυσμό του 
χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 552 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 8 Φεβpοuαρίοu 1990. 
«Εισηγήσεις για καταβολή προσπαθειών για αναβlωση του παλιού γυναιχο

πάζαρου στη Λευκωσία (πάνω σε βάση μόνιμη και σε συγκεκριμένο χώρο) μας 

υποβλήθηκαν προφορικά αλλά κι εγγράφως από πολλοός κατοίκους της πρωτεό
ουσας, που προτε(νουν μερικούς χώρους, κι ανάμεσά τους το χώρο πίσω από την 

εκκλησιά του Τρuπιώτη που σήμερα χρησιμοποιε(ται ως χώρος στάθμευσης. 

Πώς αντιμετωπίζεται η εισήγηση;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 553 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 8 Φεβροuαρlοu 1990. 
«Το πασ(γνωστο στη Λευκωσlα αλλά και ανά το παγκύπριο λουτρό Ομεριέ 

(Εμερκέ) θα μποροόσε -σε περίπτωση αναπαλαίωσης κι επαναφοράς στην αρχική 

μορφή του- ν 
/ 
αποτελέσει πολύ αξιόλογο και ελκυστικό στον εσωτερικό χι 

εξωτερικό τουρισμό αξιοθέατο της παλιάς Λευκωσίας. 

Πώς αντιμετωπίζει την εισ-ήγηση το αρμό8ιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 554 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu στις 8 Φεβροuαρlοu 1990. 
«Στις 12.4.84 ο τότε Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, απαντώντας 

σε ερώτησή μου με τα στοιχεία ΔΓ' 199, παρείχε 8ιαβεβαίωση ότι τα άτομα που 
απασχολούνταν ως Επιθεωρητές Νερού στο μεγάλο αρ8εuτικό έργο Πάφου ~ 
μονψοποιοόνταν με τη 8ημιουργία 12 θέσεων Επιθεωρητών Ύ8ατος μέσα στα 
πλαίσια του ΠροUπολογισμού Ανάπτυξης για το 1985. 

Παρά το γεγονός ότι βρισκόμαστε στο έτος 1990, η πιο πάνω υπόσχεση και 
8ιαβεβαίωση παραμένει ανεκπλήρωτη. 

Καλείται, κατόπιν τοότου, το Υπουργείο Γεωργίας να πληροφορήσει το 
Σώμα πού οφείλεται αυτή η απαρά8εχτη καθυστέρηση και πότε επιτέλους θα 

μονιμοποιηθούν οι πιο πάνω Επιθεωρητές Νερού.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 555 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινό Παπαρέ στις 8 Φεβροuαρlοu 1990. 
«Η Ανώγυρα αντιμετωπίζει προβλήματα από την έλλειψη νεροό τόσο για 

ύ8ρεuση όσο και για άρ8εuση. 
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'Οσον αφορά την ύδρευση της κοινότητας, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
ισχυρtζεται ότι το πόσιμο νερό ε(ναι ικανοποιητικό για τις ανάγκες των κατοίκων, 
ενώ η χωριτική αρχή επιμένει ότι το καλοκαίρι υπάρχει μεγάλη έλλειψη νερού, 
ιδιαίτερα τώρα που κατοικούν στο χωριό και 30 οικογένειες 1 Αγγλων. 

Για την κάλυψη των αρδευτικών τους αναγκών οι κάτοικοι εισηγούνται είτε 
την κατασκευή υδατοδεξαμενών είτε τον εμπλουτισμό των υδάτινων πόρων του 
χωριού με οποιο8ήποτε άλλο τρόπο. 

Τι λέει το αρμό8ιο ίπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 556 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου και Κοι\Ιοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξη Γαλα\Ιό στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Παρακαλώ όπως μας πληροφορήσετε σε ποιο σημείο βρίσκονται τα σχέ8ια 

τουριστικής ανάπτυξης της περιοχής Σωτήρας Αμμοχώστου. 

Η περιοχή Σωτήρας προσφέρεται σε μεγάλο βαθμό για τουριστική ανάπτυξη 
και όπως αντιλαμβανόμαστε υπάρχουν από καιρό σχέδια τα οποία δεν έχουν 
ακόμα προχωρήσει στο στάδιο της υλοποίησής τους. 

Θεωρώ το θέμα πολύ σοβαρό, γιατί η ακριτική περιοχή Σωτήρας αντι
μετωπίζει πολλά προβλήματα και, ενώ, όπως αναφέρθηκε, προσφέρεται καθ 

1 
όλα 

για τουριστική ανάπτυξη, αναπτύσσονται άλλες περιοχές που δε διαθέτουν 
περισσότερα τουριστικά πλεονεκτήματα από αυτά της Σωτήρας. 

Α έ ι ι ι ' β ' 'θ' ναμ νουμε συντομα απαντηση σας επι του σο αρου αυτου εματος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 557 που uποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλια\Ιόu στις 8 Φεβρουαρίου 1990. 
«Τα πολύ αξιόλογα και μονα8ικά στην ελεύθερη Κόπρο (μετά την κατάληψη 

της παλιάς πόλης της Αμμοχώστου) βενετσιάνικα τείχη της Λευκωσίας θα 
μπορούσαν να αξιοποιηθούν με πολλές μορφές με στόχο την ιστορική, πολιτιστική 
και τουριστική προβολή τους, ιδια(τερα αν πλήρως αναπαλαιωθούν με επαναφορά 

τόσο του αρχικού τους status, όσο και της προοπτικής ολοκληρωμένης κατασκευής 
τους (μιας και 8εν πρόλαβαν οι Ενετοί να τα ολοκληρώσουν) με τις πολεμίστρες, 

τους πόργους και του προμαχώνες: Καράφφα (Caraffa), Φλάτρο (Flatro), Λορεν
τάνο (Loredano), Μπάρμπαρο (Barbaro), Κουιρίνι (Quirini), Μούλα (Mula), 
Ρόκκα (Roccas), Τρίπολη (Tripoli), Ντ' Αβίλα (Davila), Κωνστάντζο (Constanzo), 
Ποδοκάταρο (Podocataro), σε τρόπο που να επιτρέπουν εκδηλώσεις του τόπου 
'ήχος και φως' ή άλλες συναφείς παραστάσεις με αποτέλεσμα την επίτευξη ενός 

πρωτότυπου, μοναδικού και πολύ αξιόλογου αξιοθέατου για την αναζωογόνηση 
της Λευκωσίας και με στα8ιακή (εν ανάγκη) προώθηση του όλου σχε8ιασμοό (σε 
μια εικοσαετία π.χ.) λόγω του υψηλοό κόστους. Τέλος ο νυχτερινός, με ει8ικοός 

προβολείς, φωτισμός των τειχών θα προσέ8ι8ε φαντασμαγορικό θέαμα και 
{τουριστικά) αξιοποιήσιμο προ"ίόν.>> 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμό8ια το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 558 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλια\Ιοu στις 10 Φεβρουαρίου 1990. 
«Χώρες της ΚΟΜΕΚΟΝ 8ημοσιοποίησαν ή8η πρόθεσή τους να υποβάλουν 

-μετά τις κοσμογονικές εξελίξεις στις χώρες τους-αίτηση ένταξής τους στην ΕΟΚ. 

Ενόψει και αυτ~ν των ανακατατάξεων δεν πιστεόει ούτε και τώρα η 

Εκτελεστική Εξουσία -που έχουν 8ραματικά στενέψει τα περιθώρια ένταξής μας

πως επιβάλλεται η άμεση υποβολή της αίτησης ένταξής μας στην ΕΟΚ; 
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Τέλος παρακαλείται το αρμό/Jιο Υπουργείο να απαντήσει με σαφήνεια: 

1. Αν στοχεύει να υποβ&λει αίτηση. 

2. Πότε στοχεύει να υποβ&λει την αίτηση.» 

Ερώτηση fiε αρ. ΕΔ' 559 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 9 Φεβρουαρ(ου 1990. 

«llJιαίτερη ανησυχία εκφρ&ζουν, σύμφωνα και με το επισυναπτόμενο έγγραφο, 
οι κάτοικοι Μουτουλλά για το θέμα της κατασκευής νέου γεφυριού στην 
κοιν6τητα, θέμα που το Υπουργείο Συγκοινωνιών ανέλαβε -σ' επ(σκεψη του 

αρμ68ιου Υπουργού στην κοινότητα και στην παρουσ(α μας, καθώς και των 
συνα8έλφων κ. Κόλοκου και Πέτα- να μελετήσει και να πληροφορήσει σύντομα 
τους κατοικους για τ 1 αποτελέσματα της μελέτης. 

Οι κ&τοικοι προσθέτουν πως θεωρούν την κατασκευή του έργου ζωτικής 
σημασίας για τη γενικότερη λειτουργικότητα της κοινότητας, μιας και θα την 

εξυπηρετεί καλύτερα, ασφαλέστερα και αποτελεσματικότερα. 

Ακόμα προσθέτουν πως με την κατασκευή του νέου γεφυριού θα παραμείνει 
στην κοινότητα ο χώρος της υφιστ&μενης πλατείας για πολλαπλή αξιοποίησή του. 
Προστίθεται ακόμα πως ο χώρος αυτός συνιστ& την ωραιότερη κοιλ&IJα της 

κοινότητας που οι προοπτικές αξιοπο(ησής της- με την κατασκευή νέου γεφυριού
είναι μονα/Jικές. 

Πώς εξελίσσεται το όλο θέμα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 560 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 10 Φεβρουαρ(ου 1990. 
«Πολλή ανησυχία εκφρ&ζουν τα μέλη της χωριτικής αρχής κι οι κ&τοικοι 

Μουτουλλά για το γεγονός πως έχει περάσει αρκετός χρόνος από την επισκεφη 

του αρμόΙJιου Υπουργοό (Συγκοινωνιών και Έργων) στην κοινότητ& τους, χωρίς 
να έχει αρχίσει ακόμα οποια/Jήποτε εργασία αναφορικά με την εξασφ&λιση του 
χώρου για την κατασκευή γηπέ8ου στην κοινότητα, έργο για το οποlο -όπως 

υπάρχει ισχυρισμός από μέρους των κατοlκων και σύμφωνα και με το επισυνα
πτόμενο έγγραφο που μου απέστειλαν-υπήρξε επίσημη υπουργική IJιαβεβαίωση 

πως η απόφαση για την υλοποίησή του ήταν οριστική. 

Πώς τοποθετείται στο όλο θέμα το αρμό/Jιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 561 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 13 Φεβρουαρ(ου 
1990. 
«Κ&τοικοι Παρισινού {Λευκωσίας) μας ανέφεραν σε σημερινή επίσκεψή μας 

στην κοινότητα πως: 

(i) Μέρος της πολυσύχναστης λεωφόρου· Αρχαγγέλου, από το καφενείο 
ιιΔροσι&» μέχρι το φούρνο, παραμένει χωρίς ο/Jικό φωτισμό με &μεσους 
επικρεμάμενους κιν8ύνους για πεζούς αλλά και εποχουμένους. 

(ii) Μέρος της ο/Jού Καλλιπόλεως, και μ&λιστα το επικίν/Jυνο τμήμα της 
που εκβ&λλει στη λεωφόρο Αρχαγγέλου, παραμένει με πλημμελή 
φωτισμό, ενώ -πρόσφατα- το μεγαλύτερο μέρος της έχει άπλετα 
ηλεκτροδοτηθεί. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμό/Jιο Υπουργείο τα συναφή αυτά 
προβλήματα;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 562 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Φεβρουαρίου 1990. 
«Πpώτιστα η νευpαλγική οδός Κουpίου αλλά και άλλες ο8οί του πpοαστίου 

Παρισινός Λευκωσίας (Κλεοπάτρας, Κ. Σακκά, !μηττοό κ.ά) χρειάζονται (όπως 
διαπιστώσαμε και προσωπικ&.) επιδιορθώσεις, ασφαλτικές επαναστρώσεις και/ή 

διαπλατύνσεις. 

Πώς αντιμετωπίζει το θέμα το αρμό8ιο !πουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 563 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Φεβρουαρίου 1990. 
((Αtτημα κατο(κων του Παρισινού Λευκωσ(ας είναι ο ακάλυπτος χε(μαρρος 

που διασταυρώνει την Κουρίου (εκκινώντας νοτιότερα από την πιο πάνω οδό) και 
κατευθύνεται προς την περιοχή της Κόκα-Κόλα είτε να χτιστεl είτε νοc επι

καλυφθεί (όπως έγινε και με το γνωστό ποταμό στην Παλουριώτισσα), μιας και 
μαζεύει (στις βαριές χειμερινές περιόδους) αντικείμενα, που -αποφράσσοντα την 
εκροή του- γίνονται αιτία πλημμυρών σε πλείστες οικιστικές μονάδες του. 

Πώς αντιμετωπίζεται το όλο θέμαj» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 564 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Φεβρουαρίου 1990. 
«Η πολό επικίν8υνη στροφή από τη λεωφόpο Αρχαγγέλου στην 086 Καλλι

πόλεως Παρισινού -όπου πλε(στα όσα ατυχήματα επισuνέβησαν-παρά τον 'Ευκά
λυπτο' χρειάζεται (όπως σήμερα μας ανέφεραν οι κάτοικοι κι εμείς από 

προσωρινή αυτοψ(α επανειλημμένα διαπιστώσαμε) αναδιάταξη, σε τρόπο που να 
προσφέρει μεγαλύτερη ορατότητα σ 'ο8ηγοός (βασικά) αλλά και σε πεζοός. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 565 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 13 Φεβρουαρίου 1990. 
<<Φώτα τροχα(ας χρειάζονται -επιμένουν οι κάτοικοι Παρισινού-στη δια

σταόρωση της ο8οό Καλλιπόλεως με τη λεωφόρο Γρίβα Διγενή (παρά το 

Μοναστηράκι} λόγω των πολλών ατυχημάτων που συνέβησαν, ι8ιαίτερα για τους 
εξερχομένους της Καλλιπόλεως και κατευθυνομένους στα 8εξιά της λεωφόρου 

Γρίβα Διγενή. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 566 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Φεβρουαρίου 1990. 
«Το Φεβρουάριο του 1986 η Διοίκηση των Αγγλικών Βάσεων 8ημιοόργησε 

απαγορευτική ζώνη γύρω από την κοινότητα Ακρωτηρ(ου. Με την ενέργειά τους 
αυτή οι / Αγγλοι απέκλεισαν ολόκληρη σχε'Οόν την οικιστική περιοχή του χωριοό, 
με αποτέλεσμα να μην υπάρχουν άλλοι κατάλληλοι χώροι 1 για να κτ(σουν οι 

κάτοικοι τα σπ(τια τους. Έκτοτε έγιναν αρκετ& διαβήματα για κατάργηση ή 
περιορισμό της ζώνης αυτής χωρίς όμως αποτέλεσμα. Οι 'Αγγλοι προβάλλουν τη 
δικαιολογία ότι η απαγορευτική ζώνη επιβλήθηκε στο χωριό 8ήθεν για λόγους 
ασφάλειας και αρνούνται να επιτρέψουν στους κατοίκους να κτ(σουν στην περιοχ-1) 

που απέκλεισαν. 

Εν τω μεταξό τα νέα ζευγάρια που δε βρ(σκουν χώρο για να κτLσουν τα 

σπίτια τους άρχισαν να εγκαταλείπουν το χωριό και να εγκαθίστανται στην πόλη. 
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Καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έγιναν 

8ιαπραγματεύσεις με τις αρχές των Βάσεων για επ(λuση των πιο πάνω 
προβλημάτων και, αν ναι, ποια εlvαι τα αποτελέσματά τους.>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 567 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Φεβρουαρ{ου 1990. 
«Οι κcίτοικοι της κοινότητας Λουβαρcί εγείρουν και πcίλι το θέμα 8ιανομής 

της πεpιοuσ!ας του ερειπωμένου χωριού Αθρακός. 

Σύμφωνα; με παλιό αίτημα των κατοίκων, η περιουσία του Αθρακού, που 
βρίσκεται μέσα στα φυσικά όρια του Λουβαρcί, κανονικοί θα έπρεπε να 8οθεί 
σ' αυτούς. 

Όπως καταyγέλουv οι κάτοικοι, η κυβέρνηση παραχώρησε ή αποφάσισε να 

παραχωρήσει ολόκληρη την περιουσία του Αθρακού στο Καλό Χωριό, παρ' όλο 

που μεγcίλο μέρος της περιουσίας αυτής γειτνιcίζει με το Λουβαρά. 

Τι λέει το αρμό8ιο Υπουργείο; Η κυβέρνηση έχει την πρόθεση να μελετήσει 
ξανά το θέμα και να Ίtαραχωρ'ήσει μέρος των εγκαταλειμμένων κτημάτων στην 
κοινότητα Λουβαρά, αφού, όπως οι κάτοικοι μας πληροφορούν, η περιουσία αυτ-ή 

βρ!σκεται μέσα στα φυσικά όρια του χωριού;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 568 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Φεβpουαρ{ου 1990. 
«Καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτιθεται 

να παραχωρήσει 'ηλεκτρικό ρεύμα στα χαλίτικα οικόπε8α της κοινότητας Λουβαρcί 

στα οποία αρκετοί κάτοικοι έκτισαν και άλλοι άρχισαν να κτίζουν τα σπ(τια τους, 
αντιμετωπίζοντας όμως προβλήματα λόγω μη παροχής ηλεκτρικού ρεύματος.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 569 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Φεβρουαρ{ου 1990. 
«Στην περιοχή 'Στέρνες' του χωριού Σωτήρα της Επαρχ!ας Λεμεσού cίρχισε 

ο 8ιαχωρισμός οικοπέ8ων σε χαλίτικη γη. Για το 8ιαχωρισμό των οικοπέ8ων 

αυτών οι κάτοικοι αγων(ζονται 15 και περισσότερα χρόνια. 

Σύμφωνα με υπόσχεση του Υπουργού Εσωτερικών προς τη χωριτική αρχή, 
πέντε οικόπε8α θα ήταν έτοιμα και θα παρα8ί8ονταν μέχρι το τέλος του 1989. 

Βρισκόμαστε ή8η στα μέσα Φεβρουαρίου του 1990 και έγινε μόνο η 
χωρομέτρηση και χcίραξη των οικοπέ8ων. 

Γιατί αυτή η καθυστέρηση; 

Τι λέει το αρμό8ιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 570 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Φεβρουαρ{ου 1990. 
«Δυτικά της κοινότητας Ακρωτηρ(ου, στην περιοχ'ή Άούκας Ί υπάρχει γη 

χαλ(τικη κατάλληλη για οικιστικούς σκοπούς. 

Α(τημα των κατο(κων ε(ναι να 8ιαχωριστε( σε οικόπε8α η πιο πάνω περιοχ'ή 
και αυτά να παραχωρηθούν σε φτωχές οικογέν'ειες του χωριού, για να κτ(σουν 
σ 'αυτά και έτσι να παραμείνουν στο χωριό. 

Η Διοίκηση τών Αγγλικών Βcίσεων αντι8ρcί και συσχετίζε~ το 8ιαχωρισμό 
των οικοπέ8ων με την απαγορευτικ'ή ζώνη που επέβαλε στο χωριό 8-ήθεν για 
λόγους ασφcίλειας. 
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Καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται να προχω
ρήσει στο 8ιαχωρισμό των οικοπέ8ων και σε ποια 8ιαβήματα έχει προβεί προς 
τους 'Άγγλους, ώστε να πάψουν να αντιδρούν στην υλοποtηση του πι.ο πάνω 
αιτήματος της κοινότητας.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 571 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Φεβροuαρ(οu 1990. 
«Η ο8ός Κίμωνος στην Ακρόπολη 8ιχάζεται (όπως κάτοικοι μας ανέφεραν και 

προσωπικά 8ιαπιστώσαμε) όχι μόνο μια μα 8υο φορές -ενώ το όνομα της ο8ού 
έπρεπε να υπάρχει σ 'ευθεtα τροχιά, ενώ παράλληλα να υπάρχουν και συναφε(ς 
εν8είξεις/σηματο8οτήσεις- με αποτέλεσμα να χάνεται ο προσανατολισμός των 
επισκεπτών της οδού, που συστηματικά και σταθερά αναβαθμtζεται με τη 
8ημιουργία γκαλερί (Οπους 39 π.χ.) κι άλλων αξιόλογων μονά8ων. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 572 ποu uποβλήθήκε ιiitό το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Φεβροuαρ(οu 1990. 
«Σ' ορισμένες κεντρικές αρτηρίες αστικών κέντρων (π.χ. στις λεωφόρους 

Γρηγόρη Αυξεντίου, Γρίβα Διγενή, σε μέρος της Μακαρίου -από τα φώτα 

'Καλησπέρα' μέχρι το Χίλτον, αν όχι και το Woolworth - στη Λευκωσία, καθώς 
και στη Στροβόλου και τη Τσερίου στο Στρόβολο κ.ά) το όριο ταχότητας των 50 
χιλιομέτρων (30 μιλίων) θεωρείται πεπερασμένο από χρόνια, μιας και τα 
σύγχρονα οχήματα 8εν μποροόν να 8ιακινοόνται με την τρίτη ή την τέταρτη 
ταχότητα με ·τόσο χαμηλό όριο, μ' αποτέλεσμα η 8ιακίνηση με τη 8εότερη 
ταχότητα να προκαλεί φθορές κι απεριόριστη σπατάλη καυσίμων, ενώ (πρόσθετα) 

οι αρτηρίες αυτές παρέχουν προστατευτικές καλόψεις σε πεζοός. 

Πώς αvτιμετωπ(ζεται. το θέμαj)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 573 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περ~φέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 15 Φεβροuαρ!οu 1990. 
«Μ

0

ολονότι ε8ώ και μερικές β8ομά8ες έχει εκ8οθεί από τον τέως 8ιευθυντή 
του Κέν~ροu Επιστημονικών Ερευνών, δρα Κώστα Π. Κύρρη -στη σειρά των 
εκ8όσεων του Κέντρου-πολυσέλι8η η κυπριακή βιβλιογραφία των ετών 1980-89 
(με συμπληρώσεις από το 1965 κ.ε.), εντοότοις το βιβλίο (που κόστισε -πέραν 
του πνευματικοό μόχθου-κι αρκετές χιλιά8ες λίρες για το λαό και το 8ημόσιο) 

παραμένει εκτός κυκλοφορίας και κλει8ωμένο σ 'αποθήκες. 

Αν, όπως γνώστηκε (κι ανεξάρτητα αν 8ιχαιολογημέvα ή όχι), υπάρχει 
οποια8ήποτε επιφόλαξη σε βιβλιογραφική/βιβλιοκριτική αποτίμηση του συγγρα
φέα, συνιστά τούτο λόγο τέτοιας προσέγγισης;>> • 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 574 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νεόφuτο Ηλ(α στις 15 Φεβροuαρ!οu 1990. 
«Το ανώτατο ύψος του κυβερνητικοό 8ανείου προς αιγοπροβατοτρόφους για 

την ανέγερση υποστατικών καθορίστηκε το 1978 στιςL2.ΟΟΟ, για να καλόπτει το 
7 5% του συνολικού κόστους. 

Το σημερινό κόστος για την ανέγερση ενός υποστατικού αιγοπροβ&των 
ανέρχεται, σύμφωνα με κυβερνητίκοός υπολογισμοός, στις r7 .000, ενώ το ποσό 
της 8ανειο8ότησης παραμένει εκείνο που καθορίστηκε πριν από 12 χρόνια, 8ηλα8ή 
οι !:2.000. 
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Το χαμηλό αυτό ποσό 8ανειο8ότησης καθιστά πολό Βύσκολη, αν όχι αaόνατη, 

τη μετακίνηση υποστατικών μακριά από κατοικημένες περιοχές, με αποτέλεσμα 
να 8ιώκονται οι κτηνοτρόφοι, να πληρώνουν βαριά πρόστιμα και μερικοί να 
απειλούνται με φυλάκιση. 

Σκέφτεται το αρμό8ιο Υπουργείο να αυξήσει το ποσό της 8ανειο86τησης για 
τα κτηνοτροφικά υποστατικά και πότε; 

Δε νομίζουν οι αρμό8ιοι πως είναι Βίκαιο να ανασταλούν οι Βιώξεις των 

κτηνοτρόφων, μέχρι που να 8ιευθετηθεί το θέμα της χορήγησης ικανοποιητικών 
Βανείων και της εξεύρεσης κατάλληλων χώρων για μετακίνηση των κτηνοτροφικών 
υποστατικών;>) 

Απά\Ι'Ι"ηση ημερομη,,{ας 2 Φεβρουαρ{ου 1990 '\"ου Υπουργού Εσω'Ι"ερικώ" 
κ. Χρ. Βε\Ιιαμ{" σης ερω'Ι"ήσεις ΕΔ' 59 και ΕΔ' 65, ημερομη,,{ας 3 
Αυγοuσ'Ι"ου 1989, 'Ι"ου Βουλευ'Ι"ή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Για\Ι\Ιάκη Ομήρου. 

«0 αριθμός των αγρινών αυξήθηκε κατά τα τελευταία χρόνια λόγω των 
Βιάφορων μέτρων που λήφθηκαν και εξακολουθούν να λαμβάνονται για την 
προστασία τους. Είναι γεγονός ότι η αύξηση του εί8ους, που όπως είναι γνωστό 
είναι μονα8ικ6 στον κόσμο, έχει ως αποτέλεσμα την πρόκληση κάποιων ζημιών σε 

γεωργικές καλλιέργειες που βρίσκονται κατά μήκος ολόκληρης σχεΜν της 

οροθετικής γραμμής του Βάσους. Για απάμβλυνση του προβλήματος τα Υπουργεία 
Εσωτερικών και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων προβαίνουν συστηματικά στη 

σπορά βίκου και κριθαριού μέσα σε 8ιάφορες περιοχές του 8άσους Πάφου 1 ώστε να 
αποφεύγονται οι εξορμήσεις των ζώων προς τις καλλιεργούμενες περιοχές των 
παρυφών του Μσους. Εκτός τούτου το Υπουργείο 8ε νομίζει ότι οι ζημιές είναι 
τέτοιες που να 8ικαιολογεlται αποζημίωση.)) 

Απά,,'Ι"ηση ημερομη11Ιας 25 Ια,,ουαρ!ου 1990 '!"ου Υπουργού Γεωργ{ας και 
Φυσικώ\Ι Πόρω\Ι κ. Α\Ιδρέα Γαβριηλ{δη σ'Ι"η\Ι ερώτηση ΕΔ' 191, ημερο
μη\Ι{ας 10 Οκτωβρlου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρ\Ιακας κ. Οδυσσέα Δημη'Ι"ρ{ου. 

((Το α!τημα για αντικατάσταση του υ8ρευτικού 8ικτύου Τρούλλων ηγέρθη το 
1987 και έκτοτε ετοιμάστηκε σχέ8ιο που προβλέπει Βαπάνη .€80,000. 

Το σχέ8ιο αυτό είχε χαμηλότερη προτεραιότητα έναντι άλλων παρόμοιων 
έργων που βρ(σκονταν στο στά8ιο της εκτέλεσης και γι' αυτό, με βάση και το ύψος 

των πιστώσεων που θα 8απανούνταν μέσα στο 1990 για παρόμοια έργα, 8εν 
κατέστη τελικά Βυνατό να περιληφθεί στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 
1990. 

Το υ8ρευτικό Βίκτuο Τρούλλων, αν και εγκαταστάθηκε πριν από πολλά 
χρόνια, Βε Βημιουργεί κινaόνους για την υγεία των κατο(κων.» 

Απά\Ιτηση ημερομην{ας 25 Ια\Ιουαρ{ου 1990 του Υπουργού Συγκοι\Ιω\Ιιώ" 
και Έργω" κ. Νάκου Πρω'Ι"οπαπά σ'Ι"η\Ι ερώτηση ΕΔ' 245, ημερομη\Ι{ας 
20 Οκ'Ι"ωβρ{ου 1989, του Βουλευ'Ι"ή εκλογικής περιφέρειας Λάρ\Ιακας κ. 
Οδυσσέα Δημητρ{ου. 

«0 εν λόγω 8ρ6μος, που εμπ(πτει στη 8ικαιο8οσία της Επαρχιακής Διοίκησης 
Λάρνακας, έχει ή8η προχωρήσει με τη 8ια8ικασία των αναγκα(ων απαλλοτριώ

σεων. Στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1990 υπάρχει πρόνοια .€88,000 για 
τον εν λόγω Βρόμο. 
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Αναφορικά με το σημείο της γέφυρας πλησίον του Μαζωτού, ετοιμάζονται 
σχέδια από το Τμήμα Δημόσιων Έργων για βελτίωση και ευθυγράμμιση του 
τμήματος αυτού για παροίκαμψη της υφιστάμενης γέφυρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΕΓ' 638 και ΕΔ' 260, ημερομηνιών 1η 
Ιουν(ου 1989 και 26 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περι
φέρειας Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

((Για την αντιμετώπιση των προβλημάτων από την ανάγκη μετακίνησης 
κατο!κων της κοινότητας, των οπο!ων οι κατοικίες προβλέπεται να απαλλο
τριωθούν για αρχαιολογικούς σκοπούς έχει εγκριθεί πρόσφατα από το Υπουργικό 
Συμβούλιο η εκτέλεση σχεδίου διαχωρισμού οικοπέδων το οποίο συνδυάζεται με 

δημιουργία οικοπέδων για φτωχές οικογένειες και επέκταση του σχολικού γηπέδου 
έναντι δαποίνης f.600,000. Η πρώτη φοίση του έργου θα εκτελεσθεί φέτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 399, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χρίστου 
Σολωμή. 

«Το Υπουργείο Παιδείας έχει ήδη παραχωρήσει στη Σχολική Επιτροπή 
Καντού βοήθεια από f.2,000 για την επιδιόρθωση του σχολικού κτιρίου του 
χωριού, η οποία και προωθείται από την (δια τη Σχολική Επιτροπή ύστερα από 
σχετική έγκριση του Συμβουλίου Προσφορών. 

Για τον ίδιο σκοπό θα διατεθεί πολύ σύντομα και πρόσθετο ποσό από f.1,500. 
Όσον αφοροί τη βελτίωση του κτιρίου του νηπιαγωγείου, το Υπουργείο 

Παιδείας λυπάται γιατί δεν έχει στη διάθεσή του πιστώσεις με τις οποίες θα 
μπορούσε να βοηθήσει.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μια εισήγηση διαδικασίας θα 'θελα να κάμω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
μας ομάδας, κύριε Πρόεδρε. 

Στο Κεφάλαιο Δ είναι γραμμένο το γνωστό θέμα Νέμιτσα, το οποίο η Βουλή 
κήρυξε επείγον και έχει επιληφθεί αυτού η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Η μελέτη του θέματος έχει ολοκληρωθεί και είναι έτοιμο να συζητηθεί στην 
προσεχή συνεδρία της Βουλής στις 8 Μαρτίου. 

Η εισήγησή μας είναι να μπει στο Κεφάλαιο Δ και να συζητηθεί στην 
επόμενη συνεδρία ανεξάρτητα από το υπόλοιπο Κεφοίλαιο Δ για το λόγο ότι 
άλλως πως η προσεχής συνεδρία της Βουλής θα ασχοληθεί με νομοθετική εργασία 

μόνο μιάμισης ή δυο ωρών και το θέμα Νέμιτσα, επειδή έχει πολιτικές πτυχές, θα 
πάρει μεγάλη συζήτηση και, αν το αφήσουμε μέσα στο όλο Κεφοίλαιο Δ, θα 
σπαταληθεί όλος ο χρόνος σε βάρος των υπόλοιπων θεμάτων και δε θα τελειώσει 
στις ειδικές συνεδρίες που έχουμε καθορίσει η συζήτηση του Κεφαλαίου Δ. Γι' 

αυτό θα έκαμνα την εισήγηση και για σκοπούς συνέπειας, αφού λήφθηκε η 
απόφαση να συζητηθεί κατά προτεραιότητα, εφόσον ολοκληρώθηκε, αλλά και για 
λόγους πρακτικής διευκόλυνσης να το διαχωρίσουμε από τα υπόλοιπα θέματα, αν 

δεν υπάρχει ένσταση, γιατί άλλως πως θα αντιμετωπιστούν προβλήματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει ληφθεί πρώτα πρώτα απόφαση κατά πόσο δε θα συζητηθεί στην 

επόμενη συνεδρία το Κεφάλαιο Δ. Δεότερο, αντιλαμβάνομαι ότι, όταν γράφτηκε 
το θέμα για τον Υπουργό Εμπορίου, είχε εγγραφεί ως επείγον. Επομένως είναι 
με αυτ-ή τη βάση που αντιμετωπίζεται από όλες τις πλευρές και δεν υπάρχει 
ένσταση. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Εντάξει, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως η συζ-ήτηση του Κεφαλαίου Δ αναβάλλεται και τα θέματα που 
βρίσκονται εγγεγραμμένα θα πάρουν τη σειρά τους στην επόμενη συνεδρία. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει εσφαλμένα να αναγράφεται ως πρώτο θέμα στο 
Κεφάλαιο Δ το θέμα της πολιτικ-ής δραστηριότητας υπουργών. Θα πρέπει να 

παραμείνει στη θέση που αποφάσισε η Βουλ-ή, δηλαδ-ή προ της ημερ-ήσιας 
8ιάταξης, ώστε να συνεχιστε( μέσα σ' αυτά τα πλα!σια η συζ-ήτηση, όταν θα 
συνεχιστεί στην προσεχ-ή συνεδρίαση η στη μεταπροσεχ-ή, όταν θα γυρίσουν από τη 

Νέα Υόρκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κανονικά έτσι θα έπρεπε να ήταν και είχε αποφασιστεl να αναμένουμε 

μερικές βδομάδες, μέχρι να επιστρέψουν και οι υπόλοιποι. κοινοβουλευτικοί 
εκπρόσωποι η αρχηγοί κομμάτων που απουσιάζουν στις Ηνωμένες Πολιτείες. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλ-ής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 8 
Μαρτίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερ-ήσια διάταξη: 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

( 1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός και οι πολιτικές 
δραστηριότητες μέλους η μελών της κυβέρνησης.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΥ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(Συνέχιση της συζ-ήτησης). 

(2) «Οι καταγγελ(ες που έχουν 8ημοσιευτε! στον τύπο και αφορούν τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα για χρησιμο
ποίηση της θέσης του για προώθηση των συμφερόντων της βιομηχανίας 

Νέμιτσα στην οποία έχει ο (διος οικονομικό η άλλο συμφέρον.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισ-ήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων 
όλων των κομμάτων). (14.12.1989). 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ: 

(1) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. (Αναπομπ-ή). 
(2) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 1989. 
(3) Ο περ( Διαχειρίσεως Κληρονομιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(4) Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κόπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1988. 
(5) Ο περί Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτ8. (Ειδικό Δάνειο) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 



1947 

(6) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.64) του 1989. 
(7) Ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος (Τροποποιητικός Νόμος του 

1990. (Αναπομπή). 
(8) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοι\ Νόμος (Αρ.57) του 1989. 
(9) Ο περί Μελισσοκομίας Νόμος του 1988. (Πρόταση νόμου). 

(10) Ο περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

(11) Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1988. 

(Πρόταση νόμου). 
(12) Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
(13) Ο περί Απονομής της Δικαιοσόνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
(14) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση 

και 'Αλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξ<ις) Νόμος 

του 1989. 
( 15) Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 
(16) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
(17) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
(18) Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
(19) Οι περί Εθελοντών Υπαξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας 

Κανονισμοί του 1990. 
(20) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικαί 

Προσφυγαί) Κανονισμοί του 1990. 
(21) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) Κανονισμοί του 

1990. 
(22) Οι περί Πολεο3ομίας και Χωροταξίας (Αποζημίωσις) Κανονισμοί του 

1990. . 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
Ο Βουλευτής Κ• Δημήτρης Ηλιά3ης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι σ~νεχιζόμενες απαρά3εκτες συνθήκες στέγασης των προσφόγων στους 
κυβερνητικοός οικισμοός Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμή3ειας, Φρενάρους, Λιοπε
τρίου και Σωτήρας, οι υποσχέσεις και οι ευθόνες της κυβέρνησης.» 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Προσφόγων. 

lπάρχε~ ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφόγων. 
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Ο (8ιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη αποζημίωσης των πατατοπαραγωγών που υπέστησαν ζημιές από 

θεομην(ες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988.» 

Η εισήγηση ε(ναι όπως το θέμα παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτρο

πή Γεωρylας και Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Βουλευτής κ. Αν8ρέας Παρισινός ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας του Δημοκρατικού Συναγερμού την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Το πρόβλημα αποχετεύσεων του εργοστασ(ου ΣΕΒΕΓΕΠ στον Αστρομε
ρ(τη και η ανάγκη άμεσης επ(λυσής του.» 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή.Υγε(ας. 

Α λ β ' , ~ 1 ' ' 1 1 θ' ντι αμ ανομαι οτι οεν uπαρχει καμια ενσταση και σ αυτο το εμα. 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας. 

Ο Βουλευτής κ. Λεόντιος Ιερο8ιακόνου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η κατάσταση στις Ελληνικές Χημικές Βιομηχαν(ες, η απονομή 8ικαιοσύνης 
σε σχέση με την παραπλανητική πρόσκληση για εγγραφή (prospectus) της 
εταιρείας αυτής και το 8ημόσιο συμφέρον.» 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγ-
χου. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8'ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

Ο Βουλευτ-ής κ. Μιχαήλ Θεο8ούλου ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η φημολογούμενη παραχώρηση νερού από το φράγμα Ασπρόκρεμμου σε 
μεγαλοεπιχειρηματία για τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή 'Πέτρα του 

Ρωμιού', τη στιγμή που 8εν ικανοποιείται αιτημα παραχώρησης νερού από το 

(8ιο φράγμα για αρ8ευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 
Πάφου.)) 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωρ
γ(ας και Φυσικών Πόρων. Αντιλαμβάνομαι ότι εχκρεμε( και κάποια ερώτηση για 

το .θέμα αυτό, αλλά, επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και 
παραπέμπεται στην Κοινόβουλευτική Επιτροπή Γεωpγ(ας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός και ο 

Βουλευτής του (8ιου κόμματος κ. Πέτρος Στυλιανού, όπως και το αξ. Μέλος της 
Βουλής κ. Ρήνα Κατσελλή, ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη επιτάχυνσης στο θέμα της σύστασης της χρατικ-ής βιβλιοθήκης.» 

Η εισήγηση ε(ναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτρο
πή Παι8ε(ας. 

Υπάρχει ένστασηj 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας. 
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Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης ζητά την εγγραφή των πιο κάτω 

θεμάτων: 

«Η ακριτική κοινότητα της Πόλας, τα πολλά και σοβαρά προβλήματα που 
αντιμετωπ(ζει, η απομόνωσή της ένεκα της κατασκευής του παρακαμπτήριου 

Λάρνακας-Δεκέλειας και οι κίνδυνοι που διαγράφονται για το μέλλον του 

ελληνικού πληθυσμού της.» 

«Η αυθαίρετη και καταστροφική για το περιβάλλον ενέργεια του Τμήματος 

Λατομε(ων να παραχωρήσει άδεια λατόμησης στην παραλιακή ζ6>νη του χωριού 
Άγιος Θεόδωρος Λάρνακας και η ανάγκη για άμεση ανάκληση της άδειας 
αυτής.>) 

Η εισήγηση είναι όπως και τα δόο θέματα παραπεμφθοόν για μελέτη στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο θέματα εγγράφονται και παρα
πέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Έχει ολοκληρωθεί η συνεδρία του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 6.37 μ.μ.) 
Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειpά:-

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

ι\.ημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδοόλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μοuσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Α νδρiας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψ υλλίδης Ανδρέας 
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Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρ(8ης Ιωάννης 

Κυρ(λλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά πριν άπό την εισαγωγή στην ημερήσια 8ιάταξη στο θέμα του 
χώρου στάθμευσης των οχημάτων των Βουλευτών [Κ. Ερωτοκρ(του, Προε8ρεύων 

(Α. Γαλανός)] και 8ιεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Προε8ρεύων, Χρ. Σολωμής, 
Τ. Χατζη8ημητρ(ου) σχετικά με την ημερομην(α Βιεξαγωγής της τελευτα(ας 
συνε8ρ(ασης της Βουλής πριν από τη 8ιάσκεψη της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης. 

2) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Εξωτερικών Δανε(ων προς την 

Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατ(ας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990» 
και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3) Έκθεση για τον αναπεμ(ρθέντα νόμο «0 περ( των Προϋποθέσεων 
Διαφήμισης ή Αναγyελ(ας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων Νόμος 

του 1990» και επαναψήφιση αυτού σε Νόμο ύστερα από μερική τροποπο(ησή του. 
4) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορε(ου Ει8ήσεων Νόμος του 1990», οι σύντομες αγορεύσεις που ακολού
θησαν (Τ. Χατζη8ημητρ(ου, Π. Στυλιανού) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Προϋπολογισμού του Ταμε(ου 

Δημόσιων Δανε(ων Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
6) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
7) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 2) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
8) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 4) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 3 του 1990). 
9) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1990», η σύντομη αναφορά 
του Βουλευτή κ. Ν. Μουσιούττα πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Ν 6μο (με 
αρ. 2 του 1990). 

10) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990» και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο (με αρ. 3 του 1990). 

11) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) 
του 1990», η σύντομη αγόρευση του Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού που ακολούθησε 
και ψήφιση αυτού σε Νόμο 

12) Έκθεση για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

Εξουσιο8οτε( τη Διενέργεια Δαπάνης από Ορισμένα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου 
Δικα(ου για το Μήνα Μάρτιο του 1990» και έγκριση της Απόφασης. 

13) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περ( Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>, οι αγορεύσεις, η συζήτηση και οι 8ιαξιφισμο( 
που ακολούθησαν αναφορικά με απρεπε(ς χαρακτηρισμούς (Κ. Ερωτοκρ(του, 

Προε8ρεύων, Ν. Ηλ(α, Δ. Ηλιά8ης, Α. Δημητριά8ης, Π. Διγκλης, Ε. Ευσταθ(ου, 
Α. Παναγιώτου, Μ. Παπαπέτρου, Τ. Χατζη8ημητρ(ου, Α. Μαρκ(8ης, Γ. Σαββ(-

8ης, Ι. Μάτσης, Κ. Παναγ(8ης, Μ. Πουμπουρής, Α. Μαθηκολώνης), αναβολή της 
ψηφοφορ(ας για την επόμενη συνε8ρ(αση και επαναπομπή της πρότασης νόμου 

στις αρμό8ιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

1 
.1/ 
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13α) Διεξαγωγή συζήτησης (Γ. Σαββί8ης, Μ. Πουμπουρής, Κ. Παναγί8ης, Ε. 
Ευσταθίου, Προε8ρεόων, Μ. Παπαπέτρου) για 8ια8ικαστικό θέμα ύστερα από 

παρατήρηση του κ. Γ. Σαββί8η ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 
καt Έργων καθ' υπέρβαση των αρμο8ι.οτήτων της εξέτασε το θέμα του 8ι.ορισμού 
των Γενικών Διευθυντών όλων των ημικρατι.κών οργανισμών. 

14) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 
15) Διεξαγωγή σύντομης συζ~τησης (Τ. Χατζη8ημητρίου, Προε8ρεόων, Π. 

Στυλιανού, Ι. Μάτσης, Μ. Πουμπουρής) ύστερα από την κατάθεση πρότασης 

νόμου με τον τίτλο «0 περί Βοηθών Καταστημάτων (Τ ροποποιητιιιός) Νόμος του 
1990» αναφορικά με τη 8ιαβίβαση αιτήματος της Βουλής προς την κυβέρνηση για 
άρση του 8ιατάγματος που αφορά τις ώρες λειτουργίας των καταστημάτων. 

16) Ερώτησεις Βουλευτών (Η αντικατάσταση του υ8ρευτικού 8ικτύου της 

κοινότητας Προ8ρόμου - Ο 8ιαχωρισμός οικοπέ8ων στα Κοόκλια για την 
παραχώρησή τους σε κατοίκους των οπο(ωv τα σπ(τι.α περιλαμβάνονται. στην 

αρχαιολογική ζώνη - Το κυνήγι του μελισσοφόρου - Αίτημα Μαθιάτη για 
αναθεώρηση του ύψους της κρατικής συνεισφοράς στην εκτέλεση αναπτυξιακών 
έργων -Εισήγηση κατοίκων της Λευκωσίας για αναβίωση του παλιού γυναικο

πάζαρου -Η αναπαλαίωση και αξιοποίηση του λουτρού Ομεριέ (Εμερκέ) στη 
Λευκωσία - Η 8οθείσα από το 1984 υπουργική 8ιαβεβαίωση για μονιμοποίηση 
8ώ8εκα Επιθεωρητών '18ατος - Το υ8ρευτικό και αρ8ευτικό πρόβλημα του 
χωριού Ανώγυρα - Τα σχέ8ια τουριστικής ανάπτυξης της περιοχής Σωτήρας -Η 
αξιοποίηση των βενετσιάνικων τειχών της Λευκωσίας -Το θέμα της υποβολής 
αίτησης για ένταξη της Κόπρου στην ΕΟΚ -Το θέμα της κατασκευής νέου 

γεφυριού στο Μουτουλλά - Το θέμα της εξασφάλισης χώροu για κατασκευή 
γηπέ8οu στην κοινότητα Μουτουλλά - Η έλλειψη ικανοποιητικού φωτισμού σε 
τμήμα της λεωφόρου Αρχαγγέλου και της ο8ού Καλλιπόλεως στην περιοχή 

Παρισινού - Η ανάγκη επί8ιόρθωσης, βελτίωσης και 8ιαπλάτυνσης •ο8ών της 
περιοχής Παρισινού - Αίτημα των κατοίκων Παρισινού για ανακοπή του χειμμά
ρου που 8ιασχίζει την περιοχή - Η επικίν8υνη στροφή στη συμβολή της λεωφόρου 
Αρχαγγέλου με την οaό Καλλιπόλεως στην περιοχή Παρισινού - Η ανάγκη 
εγκατάστασης φώτων τροχίας στη συμβολή της λεωφόρου Γρίβα Διγενή με την 

οaό Καλλιπόλεως στην περιοχή Παρισινού - Η απαγορευτική ζώνη που επέβαλε η 
8ιοίκηση των αγγλικών βάσεων γύρω από την κοινότητα Ακρωτηρίου - Αίτημα 
των κατ-οίκων Λουβαρά για την παραχώρηση σ' αυτούς της περιουσίας του 
ερειπωμένου χωριού Αθρακός -Η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στις κατοικ(ες που 
κτίστηκαν σε χαλίτικά οικόπε8α της κοινότητας Λουβαρά - Η καθυστέρηση που 
παρατηρείται στο 8ι!"χωρισμό οικοπέ8ων στην περιοχή «Στέρνες» του χωριού 

Σωτήρα - Αίτημα της κοινότητας Ακρωτηρίου για 8ιαχωρισμό σε οικόπε8α της 
χαλίτικης γης που υπάρχει στην τοποθεσία «Λούκας» και η αντί8ραση των 
Άγγλων -Η ο8ός Κίμωνος στην Ακρόπολη και η ανάγκη τοποθέτησης σ' αυτή 
κατευθυντήριων σημάτων -Αίτημα για αύξηση του ορίου ταχύτητας σε κεντρικούς 
8ρόμους των πόλεων -Η μη κυκλοφορία της κυπριακής βιβλιογραφίας των ετών 
1980-89 που εξέ8ωσε ο Δρ. Κώστας Κόρρης -Η ανάγκη αόξησης του ύψους του 
κυβερνητικού 8ανείου που χορηγείται στους κτηνοτρόφους). 

17) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών ( Η αύξηση του αριθμού 
τωv αγριvώv και μέτρα για αποτροπή των ζημιών που προκαλούν σε καλλιεργη
μένες περιοχές - Το σχέ'διο για την αντικατάσταση του u'δρευτικού 'δικτύου 
Τρούλλων -Η επι8ιόρθωση του δρόμου Κιτίου - Μαζωτοό - Σχέ8ιο 8ιαχωρισμοό 
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οικοπέ8ων στα Κούκλια για την παραχώρησή τους σε κατοίκους των οποίων τα 
σπίτια περιλαμβάνονται στην αρχαιολογική ζώνη - Η παροχή οικονομικής 

βοήθειας από το Υπουργείο Παιδείας για την επιδιόρθωση του σχολείου και του 

νηπιαγωγείου του χωριού Καντού). 

18) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο-

βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων:-

( α) «Οι συνεχιζόμενες απαράδεκτες συνθήκες στέγασης των προσφύγων 

στους κυβερνητικούς οικισμούς Τσιακκιλερής, J(όκχινων, Ορμή8ειας, 

Φρενάρους, Λιοπετρ!ου και Σωτήρας, οι υποσχέσεις και οι ευθύνες της 
κυβέρνησης.» 

(β) «Η ανάγκη αποζημίωσης της πατατοπαραγωγών που υπέστησαν 

ζημιές από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988.» 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

(γ) «Το πρόβλημα αποχετεύσεων του εργοστασίου ΣΕΒΕΓΕΠ στον 

Αστρομερ(τη και η ανάγκη άμεσης επίλυσής του.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΥ.). 

(δ) «Η κατάσταση στις Ελληνικές Χημικές Βιομηχανίες, η απονομή 

δικαιοσύνης σε σχέση με την παραπλανητική πρόσκληση για εγγραφή 
{prospectus) της εταιρείας αυτής και το δημόσιο συμφέρον.» 

(Θέμα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Λ. Ιεροδιακόνου). 

(ε) «Η φημολογούμενη παραχώρηση νερού από το φράγμα Ασπρόκρεμμου 
σε μεγαλοεπιχειρηματία για τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή 

((Πέτρα του Ρωμιού)), τη στιγμή που 8εν ικανοποιείται αίτημα 

παραχώρησης νερού από το ί8ιο φράγμα yιoc αρ8ευτικούς σκοπούς σε 

αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής Πάφου.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου εκ 
μl:ρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ -Αριστεράς). 

(στ) «Η ανάγκη επιτάχυνσης στο θέμα της σύστασης της κρατικής βιβλιο

θήκης.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γαλανού και Π. 

Στυλιανού και της κ. Ρήνας Κατσελλή). 

(ζ) «Η ακριτική κοινότητα της Πύλας, τα πολλά και σοβαρά προβλήματα 

που αντιμετωπίζει, . η απομόνωσή της ένεκα της κατασκευής του 
παρακαμπτήριου Λάρνακοcς - Δεκέλειας και οι κίν8υνοι που 8ια

γράφονται για το μέλλον του ελληνικού πληθυσμού της.» 

(η) «Η αυθαίρετη και καταστροφική για το περιβάλλον ενέργεια του 

Τμήματος Λατομείων να παραχωρήσει άδεια λατόμησης στην παρα
λιακή ζώνη του χωριού 'Α γιος Θεόδωρος και η ανάγκη για άμεση 

ανάκληση της άδειας αυτής.» 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθη
κολώνη). 

ΤιμΊj: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφεlο της Κuπριακ;?ς Δημοκρατlας, Αεuκωσ(α. 







Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟ! ΛΕ!ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - Σ!ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 8ης Μαρτίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

( Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Ap. 22) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟ!) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

J(ύpιοι συνάδελφοι 1 προτού μπούμε στη σημερινή ημερήσια. διάταξη, πρέπει 
να σας διαβάσω μια. επιστολή ομάΟας Βουλευτών η οποLα. λήφθηκε προ ολίγου 

από το Προεδρείο της Βουλής. Η επιστολή έχει ως εξής: 

<c 'Εντιμε κύριε ΠρόεΟρε, 

Η χρίση και η αντιπα.ράθεό-η που από καιρό σοβούσαν στο χώρο του ΑΙCΕΛ 
και της Αριστεράς γενικότεροc έχουν προσλάβει νέες Οια.στάσεις. Η ηγεσία. του 

κόμμα.τος, αδυνατώντας να ανεχθεί τη διαφωνία., νοc συλλάβει τα νέα κοσμογονικά 

' 'λ ' ' 'Ψ " λ e ' μηνuματα. που μας στε νει η περεστροικα και η νεα σκε η, ει;.,ακο ου ει 

πεισματικά να παραμένει προσκολλημένη στα 3ογματικά εκείνα στερεότυπα που 

οό·ήγησαν το σοσιαλισμό σε βαθιά κρίση και το σταλινικό μοντέλο σε 

ολοκληρωτική κατάρρευση και χρεοκοπία. 

Οι καθαιρέσεις στελεχών από το Πολιτικό Γραφείο του ΑΚΕΛ, η αποχώρηση 

μιας σειράς στελεχών από την Κεντρική Επιτροπή, η καθαίρεση του Γενικού 

Γραμματέα της ΕΔΟΝ και η χθεσινή καθαίρεση του ΠροέΟρου και του Γενικού 

Γραμματέα της ΠΕΟ, σε συνόυασμό με την άρνηση της ηγεσίας του κόμματος να 

μας Οώσει το Οικαίωμα να απευθυνθούμε στα μέλη του κόμματος και να 

εκφράσουμε τις Οικές μας απόψεις, αποτελούν εφαρμογή συγκεκριμένης πολιτικής 

που στοχεύει στη φίμωση και την πολιτική εξουθένωσή. 

(1953) 
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Κάτω από αυτές τις συνθήκες η παραμονή μας στην }(οινοβουλευτική Ομάδα 
του ΑΚΕΛ καθίσταται χωρίς νόημα και περιεχόμενο. Αντίθετα θα μας 

καθιστοόσε υπεύθυνους και υπόλογους για πράξεις και ενέργειες που έρχονται σε 

πλήρη αντίθεση με,τις αρχές και τα ιΟανικά για τα οποία ο κόσμος της Αριστεράς 

μας έχει εκλέξει στο βουλευτικό αξίωμα. Γι' αυτό και σας πληροφοροόμε ότι 

αποχωρούμε από την Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ. 
, , , ' ' , ' 1 Πιστοι στις πιο πανω αpχες και στα πιο πανω ιδανικα, πιστοι στη μεyιχλη 

υπόθεση το~ δημοκρατικού, του ανθρώπινου σοσιαλισμού, πιστοί στις ψηλές αξίες 
της κοινωνικής δικαιοσύνης και στην εξυπηρέτηση των συμφερόντων των 

εργαζομένων του τόπου μας, πιστοί στη δέσμευσή μας για αγώνα για Οίκαιη και 

βιώσιμη λύση του Κυπριακού σας πληροφορούμε ότι θα αϊΊ:οτελέσουμε στη Βουλή 

χωριστή κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Διατελούμε με τιμή~ 

Α. Ζιαρτίδης 

Ντ. J(ωνσταντίνου 

Α, Φάντης 

Π. Δίγκλης 

Μ. Π απαπέτρουJ> 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι~ εκφράζω τη λύπη μου για την απόφαση 
των συναδέλφων Ζιαρτίδη, Κωνσταντίνου, Φάντη, Δίγχλη και Παπαπέτρου να 

αποχωρήσουν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και να 

ιδρύσουν χωριστή ομάδα. Οι ισχυρισμοί που προβάλλουν δεν ευσταθούν και οι 

χαρακτηρισμοί τους είναι εντελώς απαράδεκτοι και ανυπόστατοι. Τα αίτια της 

χρίσης στο ΑΚΕΛ και γενικότερα στο χώρο της Αριστεράς βρίσκονται στο ότι 

μερικοί δε σέβονται τις δημοκρατικές διαδικασίες και την αρχή της πλειοψηφίας, 

όπως αυτή εκφράστηκε στα σώματα του κόμματος, στις κομματικές ομάδες και 

στα σώματα του μαζικού λαϊκού κινήματος. 

Η δήλωση των συναδέλφων δεν εξετΟCζεται από εμΟCς ως θέμα κανονισμών ή 

δικαιωμΟCτων που προκύπτουν από το Σύνταγμα αλλά; ως θέμα ουσίας και 

πολιτικής δεοντολογίας. Οι συν&;δελφοι εκλέχθηκαν Βουλευτές όχι ως ΟCτομα αλλά 

ως υποψήφιοι του κόμματος στα ψηφοδέλτια του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, τα οποία 

καταρτίστηκαν από τα εκλεγμένα όργανα του κόμματος και τελικά από την 
Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ. ΜΟCλιστα είχαν τοποθετηθεί σε εκλέξιμες θέσεις. 
Οι ψηφοφόροι του ΑΚΕΛ-Αριστεράς έδωσαν σ' αυτούς την ψήφο τους, για να 

εφαρμόσουν το πρόγραμμα και τι·ς αποψάσεις του κόμματος, την πολιτική του 1 
που καθορίζεται από το συνέδριο και την ολομέλεια της Κεντρικής Επιτροπής. 
Τους υπερψήφισαν ως εκπροσώπους του κόμματος. Ή ταν και είναι κατά 
συνέπεια ηθικά Όεσμευμένοι απέναντι στο κόμμα και το λαϊκό κίνημα και κατά 

προέκταση απέναντι στους ψηφοφόρους που τους ψήφισαν να εργαστούν ως μέλη 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς και όχι να προχωρήσουν στο 

σχηματισμό δική τους ομΟCδας. Η ενέργειά τους αποτελεί κατάχρηση της λαϊκής 

ψήφου και εντολής κα~ αποτελεί περίεργο φαινόμενο το ότι οι συνΟCδελφοι, που 
δηλώνουν πίσΤη στη δημοκρατία και το πολιτικό ήθος~ Οεν αισθάνονται την 
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ανάγκη να σεβαστούν τη λαϊκή εντολή. Εμείς τους καλούμε να. παραμείνουν στην 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. Αν, 6πως δήλωσαν προηγού

μενως1 παραμένουν μέλη του ΑΚΕΛ, τότε οι οποιεσδήποτε δια.φορές που έχουν με 

την Κεντρική Επιτροπή και το· κόμμα. μπορούν να επιλυθούν σε κομματικό 
επίπεδο και όχι στη Βουλή. Το αν προτίθενται να συνεχίσουν την αντιπαράθεση 

και την πολεμική τους ενά.ντια. στο κόμμα. και τις αποφάσεις του, περιφρονώντας 

τις Οημοκρα.τικές Οια.Οικα.σίες όπως εκφράζονται με τη θέληση της χα.τα.πληκτικής 

πλειοψηφίας του κομματικού συνόλου, εναπόκειται στη συνείδησή τους και στο 

βαθμ6 της πολιτικής τους ευθιξίας έναντι των ψηφοφόρων του ΑΚΕΛ-Αριστεράς 

που τους ανέδειξαν στο αξίωμα. του Βουλευτή. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Ο κ. Δlyκλης. 

Ι\:ύριε Δίγκλη, σας πα.ρα.κα.λώ, αν θα. μιλήσετε επί του θέμα.τος αυτού, σας 

παρακαλώ, διότι πρόκειται περί μιας δήλωσης προς τη Βουλfι ότι μια ομάδα 

Βουλευτών αποχωρεί από ένα κόμμα και δημιουργεί άλλη ομάδα. Δεν πρόκειται 
να λυθούν τα προβλήματα του ΑΚΕΛ και οι διαφορές σας μαζί με το κ6μμα εδώ. 

Επομένως, αν θα. σας δώσω το λόγο, θα. περιοριστείτε πάνω στην ομιλία του κ. 

Πουμπουρfι και θα. τελειώνουμε ως εδώ. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Δεν έχω πρόθεση να μιλfισω επί των κομματικών διαφορών, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι επί της δfιλωσης του συναδέλφου Πουμπουρή που θα. μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Αλλά, αν μιλήσετε επl της δήλωσης του κ. Πουμπουρfι, αντιλαμβάνομαι ότι 

θα ζητήσει και ο ίδιος να δευτερολογήσει επl της δικής σας ομιλίας. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε δώσει το λόγο στο συνάδελφο ΠουμπόUρή, ο οποίος 
'β ' θ ' 'Ε ' ό ' "" ' ' .1 προε η σε ορισμενες τοπο ετησεις. χω τη γνωμη τι εινα.ι και οικαιωμα t"'ου, 

αλλά και εσείς θα πρέπει να. μου δώσετε το λόγο, για. να. σχολιάσω τα. όσα 

λέχθηκαν. Διαφορετικά να. μου επιτρέψετε να. πω ότι δεν εφαρμόζετε όπως 

πρέπει να εφαρμόζετε τον Κανονισμό της Βουλής και δε δίνετε τα. ίΟια. 

δικαιώματα. σε όλους τους Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κύριε Δίγκλη, προτρέχετε, διότι, καθώς γνωρίζετε, είμαι ο τελευταίος των 

Βουλευτών που θα ήθελα να αφαιρέσω το λόγο από οποιοδήποτε συνάδελφο. Γι / 

αυτό το λόγο με έχετε παρεξηγήσει. Δεν πρόκειται να. σας αφαιρέσω το λόγο. ..- \ 
Πρόκειται να σας δώσω το λόγο. Αλλά η προσπάθειά μου είναι να κρατήσω ~υτ-~' 
τη συζήτηση μέσα σε λογικά πλαίσια, γιατί και πάλι επαναλαμβάνω όΤι~-τα: -~ 1 

κομματικά προβλfιματα δε λύνονται μέσα σ 1 αυτό το χώρο. r-
11

·' 

Ο κ. Κληρίδης παρακαλώ. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, ηγέρθη ένα θέμα. διαδικασίας το οποίο, κατά την άποψή μου, 

είναι πολύ σοβαρό. Ποιο είναι το θέμ~ διαδικασίας; Όταν μια ομάδα. ή ένας 

. Βουλευτής αποχωρεί από ένα κόμμα είναι φυσικά κα.θfικον του, υποχρέωσή του 
και δικαίωμά του να απευθύνει επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, για. να 
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πει ότι rχποΧ,ωρε( για τους άλφα λόγους. Οι λόγοι όμως yιoc τους οποLους 
αποχωρε.ί. δ'εν μπορούν να αποτελέσουν θέμα συζήτησης στη Βουλή και δ'ε θα 

έπρεπε να έtχε δ'οθεί ο λόγος στον χ. Π ουμπουρή για να απαντήσει. Μιας όμως 
και δ'όθηκε ο λόγος, φυσικά. τώρα θα αποcντήσει και ο χ. Δίγκλης. Αλλά στο 

μέλλον πρέπει να το έχουμε ξεκάθαρο ότι η δ'ιαδ'ικασία αποχώρησης αφορά μόνο 

την ομάδ'α η Οποία αποχωρεί και η οπο(α δ'ηλώνει τους λόγους, χωρίς η Βουλή να 

υπεισέρχεται ·στο αν είναι ορθοί ή λανθασμένοι αυτοί οι λόγοι. Δεν είναι καθήκον 

της Βουλής ν.α αποφασίζει αν οι λόγοι ευσταθούν ή όχι. Απλώς ακούει τους 

λόγους της άποχώρησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωvώ;~πόλυτα μαζί σας, κύριε Κληρί8η. Επει8ή όμως η επιστολή της 
ά.π.οχώΡήσηζ. πεeιλάμβανε ορισμένους ισχυρισμούς, γι' αυτό το λόγο ο Πρόεδρος 
iης ~-οuλης ·έχεί αποφασίσει να δοθεί ο λόγος και στο κόμμα από το οποίο γίνεται 
η αΠόχώρηση, 'για να πουν καt εκείνοι τις απόψεις τους. 

:'ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 
Ι(αί γt~ να_ μην εγερθώ ακόμα μια φορά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επiσύρω 

την προσοχ'ή σας στο σχετικό άρθρο του Συντάγματος, το οποίο είναι το άρθρο 

73.12: 
«Πολιτικό\/ κόμμα εκπροσωπούμενον εν τη Βουλ-f; των Αντιπροσώπων δι' 

αριθμού_ βουλευτών τουλάχιστον ίσου προς το δώδεκα επί τοις εκατόν του 

συyολι~ού· αριθμού των βουλευτών δύναται να σχηματίση πολιτικήν κομματικήν 

: ομάδα δι~αιοvμένην αναγνωρίσεως.>> 

Τ ·e, ι ' ' ς.ι ' Π ' '11> ' q ·_ εμ,α το οποιο εγειρεται εχει ουο πτυχες. ρωτο, η ομαοα των εντιμων 

ΒουλευΤών. που αποχωρούν αποτελεί κόμμα; Διότι, για να είναι κοινοβουλευτικ1; 
Όμά.δα, !tρ~~ει·. να εκπροσωπεί κόμμα. Δεύτερο, πρέπει να είναι ίση με το 12%. 
'Αρα ενώπ;;όν _·μας έχουμε ομάδα Βουλευτών που δικαιούται να υπά.ρχει, αλλά που 

.· 1δεy απότελε(κοινοβουλευτική ομά.δα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κληρίδη, έχουμε αποφασίσει να μην μπούμε σήμερα σ' αυτό το θέμα. 
Είναι γyωστό το άρθρο 73.12 του Συντάγματος. Επίσης εγείρονται και άλλα 

θέματα,.;όπαι_ξ είναι το θέμα των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, της συμμετοχ'ής 

- των Οιάtμσρών Βουλευτών στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, πράγματα για τα 

οποία θα ~π9φασίσει η Επιτροπή Επιλογής με βάση βέβαια το Σύνταγμα. 
Λοιπόν,··ορίστε, κύριε Δίγχλη. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 
Κύριε Πρόε8ρε, θέλω να υπογραμμίσω κι εγώ ότι η αίθουσα της Βουλής 8εν 

προσφέρεται ως χώρος για τη λύση εσωκομματικών διαφορών οποιουδήποτε 

κόμματος. Και νομίζω ότι τα θέματα που τέθηκαν με τη Οήλωση του συναΟέλφου 

Μ. Πουμπουρ'ή Οε θα έπρεπε να είχαν τεθεί. Η Οήλωση στην οποία προέβησαν οι 

πέντε Βουλευτές, περιλαμβανόμενου και του εαυτού μου, έχω την εντύπωση και 

την πεποίθηση ότι με αρκετ'ή σαφ'ήνεια εξηγούσε τους λόγους της αποχώρησής 

μας ΙΧΠό <rην Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ. Τους λόγους για τους οποίους 

καταλήξ~με, αποφασίσαμε ότι θα αποχωρήσουμε και θα αποτελέσουμε ξεχωριστή 
ομάδα,.· Ι-Ι .'Β·Ι(λωσή μας, επαναλαμβάνω, μιλά αφ' εαυτής και δε θα έπρεπε να 

είχε σχ?λ.ιαστεί από μέρους του συναΟέλφου Μ. Πουμπουρή. Εν πάση 
περιπτώ.ό'ει; αφού έγιναν σχόλια επί της Οήλωσής μας, να μου επιτρέψετε, κύριε 

Πρόεδρε~ vOC_ προβώ σε ορισμένα σχόλια επί των σχολίων. 
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Η εξέλιξη η σημερινή 3εν προκαλεί λύπη μόνο στο συνά3ελφο, Πi>υμπουρή ή 
και στα υπόλοιπα μέλη της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας τού ΑΚΕΛ. Αυτή η 
εξέλιξη προκαλεί λύπη και σ' εμάς ποu α.ποχωρfισα.με. J(αι προέβημεν σ' α.υτ6 
το διάβημα. ούτε απερίσκεπτα. ούτε ελαφρά. τη καρδία.. Προέβημεν σ 

1 
αυτό το 

• 'β ' ' λλ' ' ψ ' θ ' 'λ ' σια. ημα υστερα α.πο πο η περισκε η και α.φου στα μιστηκα.ν ο οι οι παpαγοντες 

και ι3ιαίτερα αφού λήφθηκε υπόψη η χθεσινή καρατόμηση των ηγετών της ΠΕΟ, 
κυρίων Ζιαρτίδη και Δίγκλη 1 πράξη η οποία. είναι για μένα. αδιανόητο να έχει 
γίνει χωρίς την άμεση συμμετοχή της ηγεσίας του ΑΚΕΛ. Συνεπώc;, επανα

λαμβάνω, και σ' εμάς προκαλεί θλίψη οcυτή η εξέλιξη. Αλλά. ο κi~έν~ς πρέπει να 
αναλογιστεί και να διερωτηθεί ποιος φέρει την ευθύνη γι' αυτή την εξέλιξη. Και 
λυπούμαι να πω ότι την ευθύνη τη φέρει ακέραιη η ηγεσία. του ΑJ(ΈΛ, η οποία 
επίμονα αρνήθηκε και κώφευσε σε όλες τις προσπάθειες ·yι·ο; συναινετική 

διευθέτηση των δια.φορών. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Θέτω θέμα. τάξης και διαδικασίας. Να. μου επιτρέψετε να. ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι θέμα. τάξης, μάλιστα.. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μάλιστα., θέμα. τάξης. Ί'α. επιχειρήματα. που αναφέρει τώρα. ο συνάδελφος 

Δίγκλης τα. αναφέρει στη δήλωση που διαβάσατε εσείς. 1\..α.τά συνέπεια., θέλω νοc 

διευκρινίσω ότι, αν του επιτρέψετε να. κάμει ομιλία. 1 θα. ζητήσω και εγι~ 1 ως 
J(οινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να. σχολιάσω την ομιλία. που θα. κάμει ο 

συνάδελφος Δίyκλης. Διαφορετικά 3εν έχει νόημα η συζήτηση. · 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης θα. είναι πολύ σύντομος στα. θέμα.τα. αυτά, διότι και ο ίδιος έχει 

αναγνωρίσει ότι οι κομματικές και ιδεολογικές 'Βια.φορές δε λύνονται εΟώ. Ο 

χώρος αυτός Οεν προσφέρεται γι 1 αυτό το σκοπό. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 3εν προτίθεμαι να μακρηγορήσω σε αυτά τα ζητήματα. 

Αλλά, επα.να.λαμβάνω 1 έχετε δώσει το λόγο στο συνάδελφο Πουμπουρf), ο οποίος 
εξέθεσε τις απόψεις τις δικές του και της κοινοβουλευτικής του ομάδας επί του 

θέμα.τος και επί των ζητημάτων που τίθενται στη δήλωση των πέντε Βουλευτών 

που αποχώρησαν και επαναλαμβάνω ότι δε νομίζω ότι είναι δυνατό να. στερήσετε 
' 1 "' , 1 όψ ' ό ' α.πο μενα το uικα.ιωμα να εκφρα.σω τις απ εις μου επι σων εχει πει ο 

συνά3ελφος Πουμπουρής. 

Προχωρώ, κύριε Πρόεδρε. 

Έχει πει ο συνάδελφος Πουμπουρής ότι οι ισχυρισμοί που 'Βια.τυπώνοντοcι 
στη δήλωσή μας Sεν ευσταθούν και ότι οι χαρακτηρισμοί που δια.τυπώνονται είναι 

ανυπόστατοι. Να. μου επιτρέψει ο συνάδελφος Πουμπουρής να επικαλεστώ το 

σοφό ρητό: κανένας όεν μπορεί να κρίνει ο ίδιος τον εαυτό του. Τον καθένα. τον 

κρίνουν οι άλλοι. Ας επιτρέψει λοιπόν ο συνάδελφος Πουμπουρής σε άλλους να. 

έχουν το δικαίωμα. να. κρίνουν και να εκφράζουν εκτιμήσεις για το άλφα ή το βήτα 

ζήτ·ημα που αφορά τους χειρισμούς της ηγεσ(ας του ΑΚΕΛ. 

Έχει αναφέρει ο συνάδελφος Πουμπουρής ότι η α.ιτί~ τ.ης κρίσης μέσα. στο 
ΑΙ\.ΕΛ είναι η άρν·ηση 1 όπως είπε, των πέντε Βουλευτών που αποχώρησαν να. 
σεβαστούν τις αρχές της Οημοκρα.τία.ς και τις αποφάσεις της πλειοψηφίας των 
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κομματικών μελών. Ιlεpιττό να. αναφέρω ότι αυτή η τοποθέτηση του συναδέλφου 

Πουμποuρή ακριβώς εισάγει στη Βουλή τις εσωκομματικές διαφορές. Και από το 

βήμα της Βουλής καταβλήθηκε προσπάθεια να δοθούν εξηγήσεις αναφορικά με την 

εσωκομματική κρίση. 

Δε θα ασχοληθώ εν εκτάσει με αυτό το θέμα. Θα υπογραμμίσω απλώς ότι 

με βάση τη στοιχειώδη αντίληψη της δημοκρατίας εμείς ζητήσαμε απ6 την ηγεσία 

του Αl{ΕΛ να δοθεί η δυνατότητα στα κομματικά μέλη να ακοόσουν και τη 
,, 'ψ 'θ' λ' ' ' 1 θ' οευτερη απο η και να οο ει ο ογος ΚCfL σ εμας, για να ενημερωσοuμε op α και 
αντικειμενικά, όχι ποcραποιημένα. 1 για τις απόψεις μας και για την αντίληψή μας 
για την κρίση στο κόμμα. Και αυτή η πρόταση απορρίφθηκε ασυζητητί. Συνεπώς, 

διερωτώμαι για ποια αντίληψη περί δημοκρατίας μπορεί να μιλά ένας, όταν την 

οcντίληψη της Οημοκρατ(ας την ανάγει σε μονόλογο και σε προσπάθεια 

μονοπώλησης της πληροφόρησης και της ενημέρωσης των κομματικών μελών, για 

να 8ιαμορφώσει τη θέση και την τοποθέτησή τους πάνω σε τόσο σοβαρά 

ζητήματα. Εμείς, ναι~ και αυτήν ακόμα τη στιγμή είμαστε έτοιμοι για 8ιάλογο 

με βάση τις πραγματικές αρχές της δημοκρατίας, με βάση την πραγματική 

δημοκρατία κι όχι με βάση μια ιδιόμορφη αντίληψη της δημοκρατίας. 

Έχει λεχθεί από το συνάΟελφο Πουμπουρή ότι οι πέντε Βουλευτές που 

αποχώρησαν εκλέχθηκαν στο βουλευτικό αξίωμα όχι ως άτομα αλλά ως υποψήφιοι 

στα ψηφο8έλτια του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς. Και πρόσθεσε ότι τοποθετήθηκαν 

μάλιστα σε εκλέξιμη θέση. Μια διόρθωση, συνάδελφε Πουμπουρ>'J. Εκλέχθηκαν 

και Βουλευτές -ένας από τους πέντε συγκεκριμένα-που 8εν είχαν τοποθετηθεί σε 

εκλέξιμη θέση. Ι(αι εκλέχθηκε Βουλευτής, συγκεκριμένα ο συνά8ελφος 

Παπαπέτρου, με την ετυμηγορία του εκλογικού σώματος και κανένας Οεν μπορεί 

να αμφισβητήσει αυτή την ετυμηγορία. Συνεπώς, ναί." εκλεγήκαμε με βάση το 

ψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς αλλά, επαναλαμβάνω και υπο

γραμμίζω, με την ετυμηγορία του εκλογικού σώματος. Και γνωρίζει ο 

συνάΟελφος Πουμπουρής ότι οι σταυροί προτίμησης που πήραν οι πέντε Βουλευτές 

που αποχώρησαν Οεν αντιστοιχούσαν στις θέσεις στις οποίες η ηγεσία του 

κόμματος τους είχε τοποθετήσει. Συνεπώς, ναι~ εκλεγήκαμε με βάση τα 

ψηφοΟέλτια του ΑΚΕΛ Αριστεράς αλλά, επαναλαμβάνω, με την ετυμηγορία των 

ψηφοφόρων και του εκλογικού σώματος. Ασφαλώς εκλεγήκαμε βάσει ενός 

προγράμματος. Και από τη Οήλωση στην οποία σήμερα προέβημεν είναι σαφές 

πέραν οποιασΟήποτε αμφιβολίας ότι οι αποχωρούντες από την Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΑΚΕΛ, σχ·ηματίζοντας ξεχωριστή ομάδοc, θα συνεχίσουμε να 

εργαζόμαστε με την ιΟιότητα του Βουλευτή ακολουθώντας το πρόγραμμα βάσει 

του οποίου εκλεγήκαμε και τα ι8ανικά και τα οράματα στα οποία πιστεύουν οι 

ψηφοφόροι που μας εξέλεξαν και για τα οποία μας θέλουν να αγωνιζόμαστε από 

τα έ8ρανα της Βουλής. Συνεπώς οι ισχυρισμοί για έλλειψη ήθους από μέρους μας 

ή οι τοποθετ-ήσεις του συναΟέλφου Πουμπουρή αναφορικά με την αποχώρησή μας 

θα είχαν θέση, αν από μέρους μας υπήρχε οποιαΟ-ήποτε πρόθεση να απεμπο

λήσουμε το πρόγραμμα, τις αρχές, τα ιΟανικά και τα οράματα βάσει των οποίων 

εκλεγήκαμε στη βουλευτική έΟρα. Επαναλαμβάνω και υπογραμμίζω: Θα 

συνεχίσουμε να εργαζόμαστε από το βουλευτικό οcξίωμα, ακολουθώντας το 

πρόγραμμα βάσει του οποίου εκλεγήκαμε. Βάσει των ι8οcνικών μας για τη 

8ημοκροcτία, τον ανθρώπινο κοcι Οημοκρατικό σοσιαλισμό θα αγωνιζόμαστε από 

την έπαλξη της Βουλής για 01.καιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Δε θα 

προΟώσουμε τα ιΟανικά των ψηφοφόρων που μας εξέλεξαν και Οε θα προΟώσουμε 
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την εμπιστοσύνη που οι ψηφοφόροι επέδειξαν α.να.3είχνοντάς μα.ς στο βουλευτικό 

αξίωμα. 

Όσον αφορά το fιθος στο οποίο αναφέρθηκε ο συνάδελφος Πουμπουρfις, 
νομίζω ότι διέπραξε σφ.άλμα. να επικαλεστεί αυτή την έννοια. Κiχι διερωτώμαι αν 
μπορεί κάποιος να. μιλά γιcι. ήθος δικό μας, όταν είναι ολοφάνερο ότι οι χθεσινές 

καρατομήσεις στην ΠΕ.Ο συντελέστηκαν ύστερα από την καθοδήγηση της ηγεσίας 

του κόμμα.τος. Διερωτώμαι αν μπορεί ένας να. μιλά για. δικό μας ήθος, ότοcν έγινε 

μια σειρά. καρατομήσεων καταξιωμένων στελεχών του ΑΙCΕΛ και της Αριστεράς, 

απλώς και μόνο εξαιτίας των ιδεών και των αντιλήψεών τους, και μάλιστα. σε μια 

εποχή που συντελούνται κοσμογονικές αλλαγές. Σε μια. εποχή που έχουν 

γκρεμιστεί τα σταλινικά πρότuπα. κα.ι τα. Οόγμα.τα. με βάση τα. οποία πρόσφατα 

έγιναν οι κα.ρα.τομήσεις στο ΑΚΕΛ και στο μαζικό κίνημα. Σuνεπώς 

επαναλαμβάνω ότι θα. ήταν σοφότερο, α.ν ο σuνάΟελφος Πουμποuρής απέφευγε να 

μιλήσει για το δικό μας ήθος. Το δικό μας ήθος, επαναλαμβάνω, μας υποβάλλει 

ότι θα. μείνουμε πιστοί στις ιΟέες, στα ιΟανικά μα.ς 1 στα. οράματά μα.ς βάσει των 
οποίων εκλεγήκα.με στο βοuλευτικό αξίωμα.. 

Μας έχει απευθύνει έκκληση ο συνάΟελφος Πουμπουρής να. παραμείνουμε 

στην Κοινοβουλευτική ΟμάΟα του ΑΚΕΛ Αριστεράς. Έχω την πεπο(θηση ότι 

αντί αυτής της έκκλησης ο συνάΟελφος Πουμπουρής και οι άλλοι ηγέτες του 

ΑΙCΕΛ θα έπρεπε προχθές να. σκεφθούν Ουο φορές, πριν ανάψουν το πράσινο φως 

για. τις καθαιρέσεις στην ηγεσ(α της ΠΕΟ. Γι' αυτό είναι θλιβερό γιατί η κρίση 

προσέλαβε τη μορφή που προσέλαβε χθες και σήμερα. Την ευθύνη όμως γι' αυτή 

την κρίση και την κορύφωσή της Οεν τη φέρουν οι πέντε Βουλευτές που 

αποχώρησαν σήμερα από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ. Την ευθύνη τη 

φέρει η ηγεσία του ΑΚΕΛ, η οποία πρα.γματοπο(ησε την επιλογή και 

τροχιοδρόμησε τις εξελίξεις όπως έχουν Οιαμορφωθεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πουμπουρή 1 θα απαντήσετε σύντομα, Οιότι είπαμε ότι οι κομματικές 
διαφορές δε λύνονται εΟώ μέσα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάΟελφοι, πρώτα θέλω να επαναλάβω ότι εμείς δεν 

εισαγάγαμε εδώ στη Βουλή τις Οιαφορές που έχουμε στο ΑΚΕΛ και στο κίνημα 

της Αριστεράς. @'j δήλωση των πέντε συναδέλφων ήγειρε αυτό το ζήτημα. Μας 
αποκάλεσαν και σταλινικούς και δεν ξέρω τι άλλο. Κατά συνέπεια οι ίδιοι έχουν 

εγείρει τέτοιο ζήτημα εΟώ και θα ήταν ακατανόητο να μην επιτραπεί στον 

ΙCοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόμματος α.πό το οποίο αποχωρούν οι πέντε 

συνάΟελφοι να αναφερθεί πολύ πολύ περιεκτικά σ ' αυτούς τους ισχυρισμούς. 

Δεύτερο, ποια. είναι η αντίληψη για τη Οημοκρατία; Πράγματι υπάρχει μια 

περtεργη αντtληψη για τη Οημοκρατία μεταξύ μας κα.ι μεταξό των συναΟέλφων. 

Όταν θα. εκλεγόταν ο Γενικός Γρα.μματέα.ς του κόμμα.τος, οι ίδιοι είχαν 

εισηγηθεί ότι θα έπρεπε να πάμε στις κομματικές ομάΟες και να ζητfισουμε την 

άποψή τους. Τώρα, πήγαμε στις κομματικές ομάΟες, ζητήσαμε την άποψή τους 

και άκουσαν οι κομματικές ομάΟες τις απόψεις τους από τη Χαραυγή και όλο τον 

τύπο. Και γνώριζαν οι κομματικές ομάδες τις απόψεις τους. Κατά συνέπεια, δεν 

έχουμε περίεργη αντίληψη εμε(ς για τη δημοκρατ(α. Κάποιοι άλλοι έχουν 

περίεργη αντίληψη και αυτό φαίνεται από το ότι, ενώ το συνδικαλιστικό κίνημα 

αποφάσισε με μυστική ψηφοφορία τον περασμένο Φεβρουάριο και τους κάλεσε να. 
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μην προβαίνουν σε ενέργειες που αΟυνατίζοuν το κίνημα της ΠΕΟ χαι το κόμμα, 

οι U5ιοι περιφρόνησαν αυτή την έκκληση του Γενικού Συμβουλίου της ΠΕΟ. Τώρα 

θέλουν να αποδώσουν σ' εμάς τις ευθύνες για το ότι το Γενικό Συμβούλιο της 

ΠΕΟ προχώρησε και τους απάλλαξε από τα καθfιχ.οντά τους. 

Ποιος λοιπόν σέβεται τη δημοκρατ(α; Ποιος σέβεται την πλειοψηφ(α; Αυτός 

που Οεν αναγνωρίζει την ετυμηγορία, τη μυστική ετυμηγορία~ του συνΟιχαλιστιχού 

κινήματος -ή αυτός που τη σέβεται; Και είναι άσκοπο και άΟικος κόπος να 

αποΟίΟετε αλλού τα αίτια των εξελίξεων στο συνΟιχαλιστικό κίνημα 1 όταν εσείς οι 
'"' ι ι β 'λ ' ιοιοι περιφρονησατε και τα τμηματιχα συμ ου ια και τις επιτροπες των 

συντεχνιών και γενικά τη μεγάλη μάζα των εργαζομένων, της εργατικής τάξης 

που είναι στην ΠΕΟ. Η ευθύνη λοιπόν βαραίνει άλλους και όχι εμάς. 

Λέχθηκε ότι δεν έπρεπε να μιλήσουμε για ήθος. Ποιο πρόγραμμα θα 

εφαρμόσετε, από τη στιγμή που το πρόγραμμα που δεσμευτήκατε να εφαρμόσετε 

εtναι αυτό που εκπροσωπεί. και εκφράζει το ΑΙ<:ΕΛ, και με βάση ποια λογική θα 

εφαρμόζετε εσεί.ς αυτό το πρόγραμμα, όταν δε σέβεστε αυτό που αποφασtζουν οι 

πολλοί; 

Ι(ατά συνέπεια υπάρχει θέμα δεοντολογίας το οποί.ο πρέπει να σας 

προβληματίσει. J(αι πρέπει να σας απασχολήσει. Δε θα επεκταθώ, κύριε 

Πρόεδρε 1 γιατί όε θέλω να συνεχιστεί αυτή η συζήτηση. Δεν είναι εόώ που θα 

συζητήσουμε και θα λύσουμε τις κομματικές μας διαφορές, αλλά ο δημοκρατικός 

σοσιαλισμός δεν οικοδομείται και δεν προωθείται με την περιφρόνηση προς τις 

δημοκρατικές διαδικασίες και με την περιφρόνηση προς την αρχή της πλειοψηφ(ας, 

όπως εκφράστηκε και σε σώματα του συνδικαλιστικού κινήματος 1 όπως 

εκφράστηκε και γενικότερα μέσα στο κόμμα της εργατικής τάξης. J(ατά 

συνέπεια, ακόμα μια φορά απευθύνω έκκληση να επανέρθουν οι συνάδελφοι στην 

Ι\οινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και εκε! να συζητήσουμε και να 

λύσουμε, όπως και στο κόμμα, κάθε διαφορά που έχουμε. Δε θέλω να συνεχίσω, 

έχω πολλά να πω, αλλά 1 επαναλαμβάνω, σέβομαι το χρόνο αυτής της Βουλής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Όχι, κύριε Παπαπέτρου, όε δίνω το λόγο σε κανέναν. Έχει λήξει η 

συζήτηση. Λυπούμαι, κύριοι, διότι πρώτα απ' όλα δεν έπρεπε να είχα δώσει το 

λόγο σε κανέναν. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Όμως δώσατε το λόγο και για δευτερολογί.ες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δευτερολόγησε ο κ. Πουμπουρής και έληξε η συζήτηση. Λυπούμαι 

πάρα πολύ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Γιατί; Αφού 8εν είμαστε ομάδα, να πρωτολογήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι πάρα πολύ. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

J(ύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, προτού αποφασιστεί αν έκλεισε ή αν όεν έκλεισε 

αυτ·ή η συζήτηση, την οποία όεν ανοίξαμε εμείς αλλά εσείς, να ρωτήσετε το 

Σώμα. 



1961 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γ αλαν6ς. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΙΤ' π J ~ ' ι Ι 1 ψ' 'λ 'β "-υpιε ροεuρε, καχως επιτρα.πηκε χα.τα την α:πο η μας, με ο ο το σε ας, να 

ανοίξει η συζήτηση. Όμως πιστεύουμε ότι, εφόσον άνοιξε αυτή Ί) συζήτηση, θα 

πρέπει τουλάχιστον να ερωτrιθεί το Σώμα αν θα προχωρήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Το θέτω ενώπιόν σας. Εξαντλήθηκε, κύριοι, το θέμα ή θέλετε 

να συζψΊ\σουμε τα πpοβλΊ\ματα του ΑΚΕΛ εδώ; 

Ο κ. Χαpαλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Εγείρεται ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε. Αν είναι θέμα προς συζήτηση, 

επιτρέπεται να συμμετάσχουμε και εμείς σ' αυτή τη συζήτηση ή είναι ειΟικό θέμα 

για ορισμένους μόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χpιστοφ(δης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είτε το θέλουμε είτε όχι, αυτές οι στιγμές είναι ιστορικές 

στιγμές του Κοινοβουλίου και η πολιτική ιστορία του τόπου είναι καλό να 

γράφεται και να καταγράφεται μέσα στο l{οινοβούλιο. Σfιμερα είναι η σειρά. τοu 

ΑΙ\:ΕΛ, μπορεί αύριο νr.ι..,, είναι η σειρά. κάποιου άλλου. Μπορεί το Ι(οινοβούλιο να 

είναι καλό βfιμα για όλους μας και αυτό το Σώμα, το οποίο ασχολ·~θηκε πολλές 

φορές με τα πιο επουσιώδη θέματα, μπορεί σήμερα να δώσει το χρόνο που 

χρειάζεται, για να ολοκλ·ηρωθεί αuτή η ΟιαΟικασία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

l{ύριοι, λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά. προσωπικά συμφωνώ με τον κ. ΚληρίΟη 1 
ότι δηλαδή δεν έπρεπε να είχε δοθεί ο λόγος σε κανέναν. Είναι θέμα όμως για το 

οποίο δεν αποφάσισα εγώ, πρώτο, και δεύτερο, δε νομίζω ότι είναι η 

β λ ' ( Ι ~ Ι Ι Ι Ι Ι 
κοινο ου ευτικη ιστορ α τοu τοπου οι υtαφορες που υπαρχουν μεσα σε ενα κομμα. 

Αν το κόμμα αυτό θέλει να λύσει τις διαφορές του, ας τις λύσει~ δε θα τις λύσει 

μέσα στη Βουλή, Δεν ειναι η κοινοβουλευτικfι ιστορία του τόπου αυτή. Είναι η 

κομματική ιστορία και οι κομματικές διαφορές ενός κόμματος. 

Λοιπόν θέτω, κύριοι, το θέμα ενώπιόν σας. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

J{ύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά θέλω να πω. 

Εγώ δεν έχω ένσταση να συζητηθεί το θέμα όσο χρειάζεται, αλλά να 

εγγραφεί θέμα 1 διότι, αν συνεχίσουμε εδώ τη συζήτηση, νομίζω ότι θα είμαστε 

εκτός τάξεως. Γι / αυτό εγώ θα θύμιζα το γνωμικό: αντί να τρίζει το αμάξι, 

τρίζει ο αμαξηλάτης. Και έτσι, ας μη συζητούμε παραπάνω τα ζητfιματα. Να 

εγγραφεί θέμα και να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

J{ύριοι, σας παρακαλώ. Νομίζω ότι έγινε μια εισήγηση. 

Ο κ. Κληρίδης. 
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Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, οότε θα τpίξω ούτε θα ((πουμπουρίσω». Απλώς, κύριε 

Πρόεδ'ρε, θέλω να θέσω τα πράγματα στην ορθή τους θέση. Η ορθή θέση ε(ναι 

6τι 1 όταν αποχωρε( μ~α κοινοβουλευτική ομάδ'οc ή μια ομάδ'α Βουλευτών ή ακόμα 
ένας Βουλευτής δ'ηλώνει την αποχώρηση και τους λόγους της. Οι λόγοι γίνονται 

δ'εκτοί άνευ συζητήσεως. Εδ'ώ δ'υστυχώς δ'όθηκε ο λόγος στον Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ για να απαντήσει. Και τώρα μπήκαμε σε μια συζήτηση, 

αλλά σε τι συζ'ήτηση! Θέλετε αυτή η Βουλή να πάρει 'απόφαση αν ορθά μια 

ομάδ'α αποχώρησε; Δεν είναι θέμα της Βουλής. Είναι θέμα του κόμματος. 

Επομένως, αν οι κύριοι θέλουν ενόψει της νέας πολιτικής Γκορπατσώφ να υπάρξει 

πλήρης δ'ιαφάνεια, εμείς δ'ε θα εμποδ'ίσουμε τη δ'ιαφάνεια και μπορούν να 

συνεχίσουν τη συζήτησή τους μ' εμάς ακροατές και θεατές. Αλλά είναι θέμα Οικό 

σας μεταξύ σας να αποφασίσετε αν θέλετε να συνεχίσετε. Εμείς Οεν έχουμε λόγο, 

Οιότι Οεν πρόκειται να Οικάσουμε και να αποφασίσουμε ποιος εκ των Ούο έχει το 

Οίκαιο. Επομένως, αν θέλετε να συνεχίσετε τη συζήτηση, απλώς για να μας 

Οιαφωτίσετε, θα σας ακούσουμε με ψυχραιμία και υπομονή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι, κύριοι, Οιότι Οεν είναι θέμα το οποtο- αφορά μόνο τις Ούο ομάΟες 

του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. Είναι θέμα το οποίο οιφορά ολόκληρη τη Βουλή κοιι τη 

ΟιαΟικασία η οποία ακολουθείται ενώπιον αυτού του Σώματος. Και πρέπει να 

σας υπενθυμίσω ότι έχουμε πολλά άλλα θέματα να εξετάσουμε σήμερα. Δεν είναι 

θέμα της Βουλής οι κομματικές Οιαφορές ούτε και συζητούνται ενώπιον αυτού του 

Σώματος. Γι' αυτό το λόγο θέτω και πάλι το θέμα. 

Πόσοι Βουλευτές ψηφίζουν υπέρ του τερματισμού της συζήτησης; 

Ο κ. Δίyκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θα εισηγούμουν, κύριε ΠρόεΟρε, ως θέμα ΟιαΟικασίας, να Οοθεί ο λόγος και 

στο συνάΟελφο Παπαπέτρου που ζήτησε προηγουμένως το λόγο, ΟεΟομένου ότι ο 

συνάΟελφος Πουμπουρής έχει Οευτερολογήσει. Όμως, Οεν αποτελεί πρόθεση Οική 

μας να ταλαιπωρήσουμε το Σώμα. Έχουμε λάβει υπόψη όσα λέχθηκαν από 

άλλους έντιμους Βουλευτές. Και από της Οικής μας πλευράς, παρ' όλο που, 

επαναλαμβάνω, θα προτιμούσαμε να είχε Οοθεί ο λόγος και στο συνάΟελφο 

Παπαπέτρου, Οεν επιμένουμε να συνεχιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, έχω τη γνώμη ότι η άποψη του κ. Δίγκλη είναι σοφή. 

εξαντληθεί η συζήτηση· μια συζήτηση η οποία, συμφωνώ απόλυτα 

κ. J{ληρίΟη, Οεν έπρεπε να είχε γίνει. Εν πάση περιπτώσει, όμως, έγινε. 

Έχει 

με τον 

Λοιπόν, κύριοι συνάΟελφοι, κατόπιν αυτής της απροσΟόκητης σήμερα 

παρεμβολής του προβλήματος το οποίο έχει εξετάσει το Σώμα, θα ήταν 

παράλειψη αν 8εν υπενθύμιζα ότι σήμερα είναι η 80ή επέτειος της ανακήρυξης της 

Ημέρας της Γυναίκας, η οποία καθιερώθηκε από τη Δεύτερη Σοσιαλιστική Διεθνή 
το 1910. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

J{ύριοι συνάΟελφοι, Οε Οικαιολογείται αυτός ο θόρυβος, Οιότι το θέμα για το 

οποίο θα πω μερικά λόγια εκ μέρους όλων των κομμάτων της Βουλής Οεν ε(ναι 

ούτε μικρό ούτε ασήμαντο. Είναι ένα θέμα πολύ μεγάλης σημασίας. Δεν 
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πρόκειται αυτή τη στιγμή να ασχοληθώ με την ιστορική εξέλιξη του όλου 

θέματος. Με την καταπίεση και την εκμετάλλευση της γυναίκας από 

α.pχα.ιοτά.των χρόνων μέχρι των αρχών του αιώνα μας. Δεν πρόκειται να 

ασχοληθώ με το πώς και γιατί καθιερώθηκε η 8η Μαρτίου ως η Ημέρα της 

Γυναίκας. Δεν πρόκειται να ασχοληθώ με την εξέλιξη του γυναικείου κινήματος 

στην Κύπρο, ιόίως μετά το Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο. Και όεν πρόκειται να 

επαναλάβω το θαυμασμό μου και του Σώμα.τος αυτού προς την ΙCυπpία γυναίκα 

για. τη δράση της κατά τη διάρκεια του εθνικοαπελευθερωτικού μας αγώνα του 

1955 - 1959. Όλα αυτά τα έ:ι.,ω πει πέρσι και είναι γραμμένα. στα πρακτικά. της 
Βουλής της 9ης Μαρτίου του 1989. 

Σήμερα θα ασχοληθώ με την τελευταία φάση του αγώνα του γυναικείου 

κινfιματος. Και η τελευταία αυτfι φά.ση φαίνεται ότι οΟηγεί προς την τελειωτικfι 

εξίσωση της γυναίκας με τον ά.νΟρα. 

Είναι γεγονός ότι το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και η νομοθεσία 

της Κυπριακής Δημοκρατίας έΟιναν πολλά περιθώρια και εξίσωναν σε πολλά 

σημεία τα Ούο φόλα. Εντοότοις όμως υπήρχαν ορισμένα σημεία και στο Σύνταγμα 

και στη νομοθεσία μας 1 που εν πολλοίς ήταν απηρχαιωμένη από την εποχή της 
αποικιοκρατίας 1 που άφηναν τη γυναίκα σε Οευτερεύουσα θέση. Μια βασική 

τροχοπέΟη για την πρόοΟο και την εξίσωση της γυναίκας μέσα στην οικογένεια 

ήταν το 1 Αρθρο 111 του Συντάγματος και το γεγονός ότι τα προβλήματα που 
αφοροόσαν το γάμο και το Οιαζύγιο Οε βρίσκονταν στα χέρια της πολιτείας και 

' λ'" ' θή 'θ'' επομενως η πο ιτεια οεν μπορουσε να νομο ετ σει επι των εματων τουτων. 

Αυτό το Σώμα -και είναι προς τιμήν του- από το 1979 ασχολήθηκε μ 1 αυτό 

το θέμα και πήρε ορισμένες αποφάσεις οι οποίες υλοποιήθηκαν από την κυβέρνηση 

κατά το 1982, όταν Οιορίστηκε η επιτροπή για την αναθεώρηση του 

Οικογενειακού Δικαίου υπό τΊ)ν προεΟρία του Εφέτη κ. Λουκή ΣαββίΟη. 

Τα πορίσματα της επιτροπής αυτής είναι γνωστά και είναι γνωστή η 

νομοθεσία την οποία ψήφισε αυτό το Σώμα1 η οποία αναθεωρεί τελείως τη θέση 
της γυναίκας μέσα στην οικογένεια. Η γυναίκα γίνεται ίση με τον άνΟρα. Οι 

παλιές αρχές του Ρωμα'ίκού Δικαίου ((0 ανήρ είναι η κεφαλή της οικογενείας» 1 ((0 

ανήρ ασκεί την πατρικήν εξουσίαν» 1 ((Ο ανήρ φέρει τα βάρη του γάμου», ((Ο ανήρ 
αποφασίζει Οιά την μόρφωσιν και αποκατάστασιν των τέκνων», όλα αυτά πλέον 

ανήκουν στο παρελθόν. Δεν είναι ο ανήρ, είναι οι γονείς που αποφασίζουν για όλα 

αυτά τα θέματα 1 γιατί και η γυναίκα είναι ένας από τους Ουο γονείς. Και αυτό 

αποτελεί τεράστια πρόοΟο για την εξέλιξη της γυναίκας. 

Δεν είναι μυστικό ότι η γυναίκα άρχισε να ενΟιαφέρεται για τα κοινά μετά 

την απελευθέρωση 1 ΟηλαΟή μετά. το 1960. Και μέσα στο σύντομο σχετικά χρονικό 
Οιάστημα των 30 περίπου ετών βλέπουμε τη γυναίκα να ανεβαίνει και στο 

Οημόσιο και στον ιΟιωτικό τομέα και στον τομέα των ημικρατικών οργανισμών σε 

ανώτερες διευθυντικές θέσεις. Και αυτή η Οtκαστική έΟρα ακόμα, που εθεωρείτο 

κονκλάβιο των ανδρών, έχει κατακτηθεί από γυναίκες, οι οποίες ασκούν τα 

καθήκοντά τους με τόση επιτυχία όση και οι άνδρες. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, έχουν ιδρυθεί σ 1 αυτό τον τόπο Οιάφορες 

γυναικείες οργανώσεις, για να προωθήσουν τα δικαιώματα της γυναίκας. Έχει 

ιδρυθεί επίσης κρατικός φορέας για την προώθηση και εδραίωση των Οικαιωμάτων 

της γυναίκας. 1 Εχι:;ι γίνει πολύ μεγάλη πρόοδος 1 ιΟίως μετά την ψήφιση από αυτό 
το Σώμα του νόμο~ που καθιερώνει την ισομισθία μεταξύ ανΟρών και γυνα\κών, 
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ΟηλαΟή ίσο μεροκάματο για ίση ποιοτικώς και ποσοτικώς Οουλειά. Αυτό είναι 

μια μεγάλη πρόοΟος, γιατί η απελευθέρωση της· γυναίκας Οεν μπορεί να υπάρξει, 

αν προηγουμένως η γυναίκα Οεν απελευθερωθεί" Ο_{-Χονομικά. 

Ελπίζω ότι αυτές όλες οι οργανώσεις θα είναι αχρείαστες σε λίγα χρόνια. 

Ελπίζω αυτά τα χρόνια να μην είναι πολλά, να είναι πολύ λίγα, γιατί πιστεύω 

ακράSαντα ότι μέσα στα 5 ή 10 προσεχή χρόνια Sε θα υπάρχει πρόβλημα 
εξίσωσης των Sύο φύλων, γιατί η εξίσωση θα είναι ζωή και πράξη. Θα την 

έχουμε κατανοήσει όλοι μας -και ά.νΟρες και γυναίκες- και θα τη μεταβάλουμε σε 

πιστεύω μας. Ελπίζω ότι αυτή η ώρα Οε θα αργήση να έλθει. 

J(ύριοι συνάΟελφοι, σήμερα Οεν είναι μόνο αυτή η επέτειος που μας 

απασχόλησε. Στο ((κράτος)) υπάρχουν σ-ήμεpα τρία παιΟιά ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τέσσερα, κύριε πρόεΟρε. Συνέλαβαν ακόμα ένα σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τέσσερα. Συνέλαβαν ακόμα ένα σήμερα, όπως πληροφορούμαι, και θα ήταν 
'λ ψ ' Σ' ' ~ ' ~ ~ ' 1 

παρα ει η αν αυτο το ωμα στη σημερινη του συνευρια υεν ενοιαφεροταν γι 

αυτή την υπόθεση. Σ·ήμερα ο πρώτος, που συνελήφθη πριν από 20 μέρες, 

παρουσιάστηκε στο ((Οικαστήριο>) και καταΟικάστηκε σε φυλάκιση 20 ημερών η 
οποία αρχίζει από σήμερα. ΔηλαΟή οι 20 μέρες της κράτησής του πάνε χαμένες. 
Υπάρχουν τα άλλα iρίοc παιΟιά που Οεν ξέρουμε πότε θα παρουσιαστούν στο 

«8ικαστήριο» και ποιες θα είναι οι ποινές στις οποίες θα υποβληθούν. 
'Ο , Σ' , , , 'Ψ , μως, αυτο το ωμα πρεπει να εκφρασει επισημα τις απο εις του κοcι γι 

αυτό το λόγο καλώ στο βήμα τον ΠρόεΟρο του Δημοκρατικού Συναγερμού 

κ. Γλαύκο Κληρί8η 1 για να χ.ατοcθέσει τις οcπόψεις του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
Ο κ. ΚληρίSης έχει το λόγο. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, έντιμοι κύριοι συνάΟελφοι, 

Η παράνομη σύλληψη, η παράνομη κράτηση και η παράνομη καταδίκη από 

ποcράνομα Οικαστήρια ενός παράνομου κράτους πρέπει να μας Οημιουργήσουν 

επιβεβλημένο καθήκον όχι νοc απευθυνθούμε στις παράνομες αυτές κατοcστάσεις 

για να απελευθερώσουμε τα παι8ιά1 αλλά να αποταθούμε στη Οιεθνή κοινωνία και 
να ζητήσουμε από όλα τα διεθνή όργανα την καταδίκη αυτής της πράξεως και την 

απελευθέρωσή τους. 

Πιστεύω 1 κύριε ΠρόεΟρε, ότι η σύσκεψη την οποία είχαν οι πολιτικο( αρχηγοί 
των κομμάτων χθες και η οποία ασχολήθηκε με αυτό το θέμα υπό την προεΟρία 

του εκτελούντος καθήκοντα Προεδρεύοντος της Δημοκρατίας Sρα. ΛυσσαρίSη 

έκαμε θετικά βήματα ως προς τα μέτρα τα οποία πρέπει να ληφθούν και ως προς 

τα στάΟια χ.ατά τα οποία τα μέτρα αυτά πρέπει να υλοποιηθούν. Πιστεύω ότι 

σήμερα εκείνο που έχει να κάμει αυτό το Σώμα, πέρα από το να. κατα.Οιχ.άσει τις 

πράξεις του παράνομου καθεστώτος Ντενκτάς, είναι να προχωρήσει στην 

απαίτηση του όπως τα μέτρα τα οποία συμφωνήθηκαν ομόφωνα υλοποιηθούν το 

ταχύτερο Ουνατό, πρώτο, για να καταγγελθεί η παράνομη ενέργεια του παράνομου 

καθεστώτος και, Οεύτερο, για να απελευθερωθούν τα παιΟιά τα οποία κρατούνται 

παρανόμως. 

Πιστεύω ότι σε αυτό το σημε(ο Οε θοc υπάρξει κανένοc κόμμοc το οποtο θα 

Οια.φωνήσει, Οοθέντος ότι όλοι οι οcρχηγοί των κομμάτων κοcτέληξοcν σε ομόφωνες 
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θέσεις και αποφάσεις επί του θέματος. Δε νομίζω ότι χρειάζεται κανείς να 

ή ' θ' ' ό ' δ ' ' ' θ μακpηγοp σει επι του εματος και πιστευω τι το ταχυτερο υνατο, οταν ερ ει ο 

Πρόεδρος της Δημοκροιτ[οις, πρέπει νοι συγκληθεί το Εθνικό Συμβούλιο, γιοι νοι 

τοποθετηθεί και το Εθνικό Συμβούλιο, ούτως ώστε να έχουμε την ομόφωνη 

τοποθέτηση της Βουλής, της Εκτελεστικής Εξουσίας και του Εθνικού Συμβουλίου 

ως προς τα μέτρα τα οποία πρέπει να ληφθούν και να υλοποιηθούν το ταχύτερο 

Ουνατό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κύριο Κληρίδη κοιι καλώ στο Βήμα τον κύριο Γοιλοινό. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύpιε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το ψευΟοκρά.τος Ντενκτάς και οι δυνάμεις κατοχfις του Ουνάστη έχουν 

προχωρήσει σε ακόμα μια πρόκληση εναντίον του κυπριακού ελληνισμού. Αφού 

τορπίλισαν με το χειρότερο δυνατό τρόπο τις συνομιλίες της Νέας Υόρκης, έριξαν 

το προσωπείο απέναντι στο λαό μας και με τον πιο παράνομο τρόπο συνέλαβαν 

τέσσερις νέους, τέσσερα. παιδιά της l(ύπρου, στην ουδέτερη ζώνη, σε μια. ζώνη 
' ' ' δ δ ' λλ 'β ' Δ ' οπου με κα.νενα.ν τροπο εν ε ικαιουντο να συ α ουν τους νεους. εν εινα.ι της 

' β ' θλ β ' 1 
' 

1 
λ ' παρουσης να γουν καποια. ι ερα συμπερασματα οσον αφορα την πο tτικη της 

απαγκίστρωσης, που έδωσε το δικαίωμα στους Τούρκους, στα τούρκικα 

στρατεύματα, στο ψευδοκράτος Ντενκτάς, να αλωνίζουν μέσα. στην ουδέτερη 

ζώνη, στη νεκρή ζώνη, και να συλλαμβάνουν αθώους διαδηλωτές. 

Εκείνο το οποίο έχει σημασία είναι να βροντοφωνάξουμε τη συμπαράστασή 

μας προς αυτά τα παιδιά, που νέοι, με καρδιά που πάλλεται από τα ιδανικά. της 

φυλής μας, δεν αισθάνονται πως υπάρχουν διαχωριστικές γραμμές, δε δέχονται τα 

τείχη και τα συρματοπλέγματα του μίσους και της ντροπής και πιστεύουν σε μια 

επανενωμένη, ελεύθερη πατρίδα., Και είναι προς τιμΊ)ν τους που δεν πτοΊ)θηκαν 

από τις δυνάμεις του δυνάστη, αλλά προχώρησαν στο να εκδηλώσουν τα πιστεύω 

τους και τα. ιδανικά τους. 

Έχουν συλληφθεί και παραπέμπονται σε δίκες σε παράνομα. δικαστήρια από 

ένα παράνομο κράτος. Στέκουν περήφανα και δεν αναγνωρίζουν αυτό το κράτος. 

Από την άλλη πλευρά εμείς ως πολιτικά κόμματα, ως ΒουλΊ), πρέπει όχι μόνο να. 

καταδικάσουμε αυτές τις ενέργειες που αποτελούν ντροπή για τον πολιτισμένο 

κόσμο της ανθρωπότητας, αλλά και όλοι μαζί, και σωστά τονίστηκε από τον κύριο 

J(ληρίδη, σαν ένα κόμμα, υπερκομματικά, να αντιμετωπίσουμε αυτές τις ενέργειες 

με διάφορα μέτρα. τα οποία ήδη αποφάσισε ·η πολιτική ηγεσία του τόπου και τα 

οποία πρέπει να υλοποιηθούν χωρίς καθυστέρηση. 

Επομένως, επαναλαμβάνουμε και εμείς ότι εκείνο το οποίο προέχει αυτή τη 

στιγμή είναι να. καταδικάσουμε όλοι μας με τον πιο έντονο τρόπο τη στάση του 

δυνάστη και ταυτόχρονα να υλοποιήσουμε τα διάφορα μέτρα, για να απελευ

θερωθούν τα παιδιά μας, αλλά ταυτόχρονα και να δημιουργηθούν συνθΊ)κες, για να 

μη συνεχιστεί αυτή η διαρκής πρόκληση του καθεστώτος Ντενκτάς, του 

ψευδοκράτους Ντενκτάς και των τουρκικών στρατευμάτων εναντίον του λαού μας. 

Είναι κάτι το οποίο δεν πρέπει να επιτρέψει ο ελεύθερος κόσμος και θα 

πρέπει η κοινωνία των εθνών να τοποθετηθεί έντονα, για να σταματήσει κάτι που, 

επαναλαμβάνουμε, όπως εμείς τουλάχιστον πιστεUουμε, είναι ντροπή για την 

πολιτισμένη ανθρωπότητα. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κύριο Γαλανό και χαλώ στο β'ήμα τον κύριο Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε0ρε, κύριοι συνάΟελφοι, θεωρούμε τη σύλληψη και φυλάκιση του 

φοιτητ1j Νίκου Ν ιχολά.ου, καθώς κιχι τη σύλληψη και κράτηση τριών άλλων νέων, 

από τα τουρκικά στρατεύματα ενέργεια παράνομη και αυθαίρετη. Σε μια περίοΟο 

που ο Γενικός Γραμματέας του Ορyοcνισμού Ηνωμένων Εθνών μόλις την 

περασμένη βΟομάΟα κάλεσε τους Οόο ηγέτες να. μην κάνουν οτιΟήποτε που Ουνατό 

να επιΟεινώσει την κατάσταση στην Κύπρο 1 η εμμονή του παράνομου καθεστώτος 
Ντενκτάς και των κατοχικών Ουνάμεων στη συνέχιση της κράτησης των τεσσάρων 

νεαρών και η παραπομπή των τριών στα λεγόμενα Οικαστήρια Οεν είναι τίποτε 

άλλο ποcρά μιοc πράξη εχaιχητιχή, μιοc πράξη που συμβάλλει στην επιaείνωση της 

κατάστασης. 

Όμως αυτό που χρειάζεται αυτός ο τόπος τούτη την ώρα Οεν εtναι η 

επιΟεtνωση της κατάσταση στην J(ύπρο αλλά. η μεlωση της έντασης. Μόνο μέσα 

σε συνθήκες αποφυγής της οξύτητας μπορούν οι Ούο κοινότητες να προωθήσουν 

την πολιτική της επαναπροσέγγισης και της επανένωσης της πα.τρtΟας μας. 

Το ΑΚΕΛ ενώνει τη φωνή του με τη φωνή των χιλιάδων φοιτητών χοcι 

μαθητών που με ειρηνικά. μέσα αγωνlζονται για. την ά.μεση απελευθέρωση των 

τεσσάρων νέων και ζητά από τα Ηνωμένα Έθνη και από όλες τις χώρες, γενικά. 

από τη Οιεθνή κοινότητα, να ασκήσουν την πίεσή τους, για να αφεθούν χωρίς 

καθυστέρηση ελεύθεροι οι τέσσερις νέοι. Ταυτόχρονα, ενώ θα αγωνιζόμαστε 

ειρηνικά. και με αποφασιστικότητα για την επ(τευξη αυτού του σκοπού, 

υπογραμμ(ζουμε την ανάγκη να επιΟειχθεί από όλους η αναγκαία σόνεση και 

υπευθυνότητα, έτσι που να. αποφευχθούν ενέργειες που θα. επιΟεινώσουν την 

κατάσταση και θα. Οιευκολύνουν τον Ντενκτάς να βγει από τη Ούσκολη θέση στην 

οποία τον έχει οΟηγήσει η πρόσφατα αρνητική και αΟιάλλακτη στά.ση του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κύριο Π ουμπουρή και καλώ τον κύριο ΧατζηΟημητρίου στο 

βήμοc. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

J(ύριε ΠρόεΟρε, κόριοι συνάΟελφοι, εlναι οφειλόμενο χρέος προς τα νιάτα της 

Κύπρου η σημερινή αναφορά. στη Βουλή των Αντιπροσώπων, γιατί τα. μαντάτα. 

που έρχονται από τα κατεχόμενα μιλούν .για την ομηρία των παιΟιών μας, για τη 
σκληρότητα του Ουνά.στη, για το μήνυμα ενός καθεστώτος και μιας κατάστασης 

περασμένων εποχών, ότάν η ανθρωπότητα κινείται προς άλλες πλευρές και προς 
ά.λλες κα.τευθόνσεις, όταν παντού στον κόσμο ευωΟιάζει την ανθρωπότητα και 

τους οcνθρώπους η δημοχροcτ(οc χοcι η ελευθερ(οc. Εδώ στην Κύπρο τοc ποcιδιά μοcς 

Οιώκονται, συλλαμβάνονται από τις κατοχικές Ουνάμεις, εγκλεlονται σε φυλακές, 

γιατί απλούστατα θέλουν να περπατήσουν μέσα στη χώρα τους. 

Συλλαμβάνεται ο Νικολάου, γιατί γράφει κάποιο σόνθημα πάνω στους 

τοίχους, κάτι το συνηθισμένο σε όλα τα Οημοκρατικά καθεστώτα του κόσμου. 

Απαγορευμένο μόνο εκεί όπου υπάρχουν Οικτατορ(ες η κατοχές και τότε γlνεται 

πράξη κολάσιμη και καμιά φορά γίνεται και θάνατος. Και κατακρατε(ται ο 

Πέτρος Παπαλεοντίου, γιατί θέλησε να κατεβάσει τη σημαία του κατακτητή. Και 
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εκει που θα. 
/ 
πρεπε να εLχε παρέμβει η Ειρηνευτική Δύναμη, μέσα από την 

α.ποστρα.τιωτιΚ'οποιημένη περιοχή ο τούρκικος κατοχικός στρατός παρεμβα.Lνει, 

για να. συλλάβει και πάλι ένα. νέο που ήθελε απλώς να δια.δηλώσει την απόφασή 

του να ζήσει σε μια. πατρίδα. ελεύθερη. Και είναι ακόμα. οι άλλοι νέοι που η 

αίσθηση της πατρίδας τους οδήγησε να. περπατήσουν στα κατεχόμενα. εδάφη μας. 

Τώρα, νέα ονόματα και νέα. γεγονότα. χα.τα.γράφονται στην κυπριακή ιστορία. 

Εκεί που όλοι νόμιζαν ότι εLχε πα.γοποιηθεί και ότι παθητικά παρακολουθούσα.με 

την τραγωδία. της πατρίδας μας, ξάφνου βλέπουμε τους νέους της Κύπρου να 

παίρνουν στους ώμους τους την ιστορία. και να. ανοίγουν με περίσσιο θάρρος και 
αποφασιστικότητα. νέους δρόμους πορείας για. όλους μας και να βάζουν μπροστά. 

μας καθήκοντα και υποχρεώσεις και να λογαριάζουμε τι εμείς πρακτικό κάνουμε 

κάθε μέρα για να αντιμετωπ(σουμε τη σκλαβιά., την κατοχή της πατρίΟας μας, για 

να προωθήσουμε τον αγώνα μας ένα βήμα παραπέρα. Οι νέοι άκουσαν τους 

γονείς και άκουσαν τους Οασκά.λους τους και σίγουρα, όταν πήγαιναν απ' εκεί, 

ονειρεύονταν την Κερύνεια, την Καρπασία, του Μόρφου, τον ΠενταΟάκτυλο. 
'Ανοιξαν το δρόμο της πάλης. Τον άνοιξαν για όλους μας, αλλά. και την 

ανθρωπότητα ολόκληρη την έβαλαν μπροστά στις ευθύνες της. Από τη μια μεριά. 

οι κατοχικές Ουνάμεις, η βία, η καταπίεση και από την άλλη η Θέληση για 

ελευθερία. Και όταν υπάρχουν οι συνθήκες που υπάρχουν στην Κύπρο, 

διερωτώμαστε αν υπάρχει κανένας άνθρωπος που μπορεί να λογαριάζει τον εαυτό 

του ελεύθερο είτε Αμερικάνος είναι είτε Ευρωπαίος είτε Ασιάτης. 

Τα νιάτα της J(ύπρου μέσα στα μπουντρούμια του Ντενκτάς και της 
1 Αγκυρας χαλκεύουν τους νέους αγωνιστές, τους νέους μαχητές, αυτούς που θα 

συνεχίσουν την ελληνική ιστορία και παράδοση σ' αυτό τον τόπο, που τον θέλουν 

να ζήσει ελεύθερος και να έχει μια ιστορική συνέχεια και ένα ιστορικό μέλλον. Και 

είναι με τη θέληση των λαών και την αποφασιστικότητα της νεολαίας που 

ανοίγουν οι δρόμοι του μέλλοντος. Ι(αι είναι αυτά. τα γεγονότα τις μέρες τούτες 

που γεμίζουν την καρδιά. μας με πολλές συγκινήσεις, αλλά και με ένα αίσθημα 

αισιοδοξίας ότι η Κύπρος μπορεί να πάει καλύτερα, ότι η Κύπρος μπορεί να 
ελευθερωθεί και ότι η πολιτική ηγεσία του τόπου με τις αποφάσεις που έχουν ήδη 

ληφθεί και που θα μεθοδευθούν τις προσεχείς ημέρες θα μπορέσει να ανταποκριθεί 

στο μεγάλο της ρόλο να εκπροσωπήσει τα νιάτα, να Οιεξά.γει το μεγάλο αγώνα 

για απελευθέρωση της Κύπρου. 

Στο μεταξύ απευθύνουμε το χαιρετισμό μας στα παιδιά που είναι στα κελιά 

του Ντενκτάς και της 1 Αγκυρας και στις οικογένει~ς τους και τους εκφράζουμε 

την αμέριστη συμπαράσταση και υποστήριξή μας .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κύριο Χατζηδημητρίου και καλώ εκπρόσωπο της νέας ομάδας 

να καταθέσει τις απόψεις της επί του θέματος τούτου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η σύλληψη των τεσσάρων νέων από τα 
κατοχικά στρατεύματα έρχεται να υπογραμμίσει και να υπενθυμίσει με τον πιο 

έντονο τρόπο ότι κανένας εφησυχασμός δεν πρέπει και δεν μπορεί να υπάρξει σ' 

αυτό τον τόπο, εφόσον συνεχίζεται η κατοχή. Έρχεται να υπογραμμίσει και να 
υπενθυμίσει με τον πιο σαφή τρόπο ότι από, τη στιγμή που το Κυπριακό 

παραμένει άλυτο, από τη στιγμή που τα κατοχικά στρατεύματα βρίσκονται μέσα 

στην πατρίδα μας, το Κυπριακό είναι μια ανοικτή πληγή, μια ανοικτή πληγή η 
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οποία υπενθυμtζει σ' όλους μας τις υποχρεώσεις μας και τις προοπτικές του 

αγώνα μας. 

J{ύριε Πρόεδ'ρε, τα γεγονότα της σύλληψης των τεσσάρων νέων είναι 

γεγονότα τα οποία λαμβάνουν χώρα λίγες μόνο ώρες μετά το ναυάγιο των 

συνομιλιών στη Νέα Υόρκη. Είναι γεγονότα τα οποία έρχονται λίγες ώρες μετά 
τη δ'ιεθνή απομόνωση στην οποία βρίσκεται το καθεστώς Ντενκτάς και η Άγκυρα 

μετά τις απαρά.Οεχτες και προκλητικές θέσεις που δ'ιατύπωσαν στη Νέα Υόρκη. 

Είναι εντελώς φυσικό γιοc το καθεστώς Ντενκτάς και την 'Αyκυρα μέσα από αυτά. 

τα γεγονότα να προσπαθούν τεχνητά να οξύνουν την κατάσταση στην Ι(ύπρο. Να 

την οξύνουν, για να μετατοπίσουν το κέντρο βάρους από τις πραγματικές 

δ'ιαστάσεις του προβλ-ήματος. Γιοc να μετατοπίσουν τις δικές τους πρα.yμα.τιχές 
ευθύνες για. το ναυάγιο των συνομιλιών. 

Κύριε Πρ6ε8ρε, το κοcθεστώς Ντενκτάς ποcράλληλοc με τη σύλληψη κοcι 

παράνομη κράτηση τεσσι:Χρων νέων προσπαθεί. να δημιουργήσει συνθήκες για 
, , ψ • , 'ζ , , 
εμμεση αναγνωριση του ευοοκρατους πα.ρουσια οντας τους νεους μπροστα στα 

((δικαστήρια>>, επιβάλλοντας ποινές, τόπους κράτησης κτλ. Συμφωνούμε με τα 

μέτρα που συμφωνήθηκαν από τα κόμματα για. αντιμετώπιση της κατάστασης. 

Συμψωνούμε ότι επιβάλλετοcι η οcνάληψη μιοcς 8ιεθνούς εκστροcτείοcς 8ιοcψώτισης 

κοcι γιοc τη c~ύλληψη οcλλά κοcι γιοc τους προcγμοcτικούς λόγους που ο8ήyησοcν στη 
σύλληψη. Όμως την ί8ιοc στιγμή θοc 'θελοc νοc συμψωνήσω με το συνά8ελψο 

κ. Πουμπουρή, ότι θα πρέπει να προσέξουμε ιδιαίτερα το θέμα της δημιουργιας 

έντασης. Θα είναι τραγικό λάθος, αν με κάποιους λανθασμένους ή αδέξιους 

χειρισμούς οcπ6 την πλευρά μοcς συμβάλουμε εμείς στη 8ημιουργtοc έντοcσης, γιοcτί 

τότε είναι ακριβώς που θα κάνουμε α.υτό το οποίο επιδιώκει ο Ντενκτάς και θα 

τον διευκολύνουμε αφάνταστα στις προσπάθειές του. 

Καλώ λοιπόν κι εγώ με τη σειρά μου όλες τις πολιτικές δυνάμεις κα.ι 

ολόκληρο τον κυπριακό λαό, και ιδιαίτερα τη μαθητιώσα νεολαία., να συνεχίσουν 

τον αγώνα τους αλλά με σύνεση κα.ι με περίσκεψη. Έναν αγώνα εναρμονισμένο 

με τις α.ναγκ~ίες πολιτικές ενέργειες που θα πρέπει να γίνουν σ' αυτό το θέμα.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ ·τον κύριο Παπαπέτρου για. την ομιλία του και καλώ τον 

εκπρόσωπο της αρμενικής θρησκευτικής ομάδας, κύριο Καλαϊτζιά.ν. 

Α. ΚΑΛΑ·Ι·ΤΖΑΝ: 
1 Εντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Οι τελευταίες πολιτικές ·εξελίξεις μετά το ναυάγιο των συνομιλιών χα.ι οι 

προκλητικές ενέργειες του καθεστώτος Ντενκτάς φα.ίνοντα.ι ως μια. χαλά 

ενορχηστρωμένη προσπάθεια των εγκάθετων της 'Άγκυρας να παραπλανήσουν τη 

Οιεθνή κοινή γνώμη, αλλά και ταυτόχρονα να προκαλέσουν την κυπριακή 

κυβέρνηση κοcι το λοcό μοcς περιψρονώντοcς κάθε οcρχή 8ικοcίου. Η ποcράνομη 

σύλληψη Κυπρίων πολιτών και η πρόσφατη απαγωγή των μαθητών και 

προσαγωγή τους σε ψευΟοδικαστήρια Οεν έχουν άλλο σκοπό παρά να προκαλέσουν 

περισσότερο το λαό. Το καθεστώς Ντενκτάς ίσως έτσι να νομίζει ότι θα κάμψει 

το αγωνιστικό φρόνημα του λαού μας, δημιουργώντας κλίμα έντασης και χίνΟυνο 

ανάψλεξης. 

Γι 
/ 
αυτό τούτη τη στιγμή, το καθήκον όλων εμάς, ολόκληρου του λαού της 

J(ύπρου, περιλαμβανομένων και των τουρκοκυπριακών μαζών που αντιτίθενται 

στην πολιτική του Ντενκτάς, είναι να. εκδηλώσουμε την καταδίκη μα.ς με τον πιο 
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έντονο τρόπο 1 επιδεικνύοντας ταυτόχρονα. την απαιτούμενη ψυχραιμία και 

αυτοσυγκράτηση. Πρέπει όμως ιδιαίτερα να δείξουμε με α.ποφασιστικότ·ητα πως 

οι οποιεσΟήποτε ενέργειες του παράνομου καθεστώτος Ντενκτάς δε θα κάμψουν 

το ηθικό του λαού μας, αλλά. θα συνεχίσουμε όλοι ενωμένοι να αγωνιζόμαστε 

μέχρι τέλους για μια πατρίδα ελεύθερη και απαλλαγμένη από τα τουρκικά 

στρατεύματα. Αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει να δώσουμε όχι μόνο στον 

Ντενκτάς αλλά και σε ολόκλΊJpη τη διεθνή κοινότ·ητα, που θα πρέπει πλέον να 

παίξει πιο αποφασιστικό ρόλο, α.ν θέλει το κυπριακό πρόβλημα να πάψει να 

αποτελεί παραφωνία στο σημερινό διεθνές κλίμα που δημιούργησε η επίλυση 

πολλών διεθνών προβλ:ημάτων με βάση τις αρχές της ελεuΟερίας 1 της δημοκρατίας 
και της δικαιοσύνης. 

'Άλλωστε ·η δίκαιη και σωστή λύση του κυπριακού προβλήματος με βάση τις 

αρχές του Ι\.αταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών αποτελεί άμεση 

αναγκαιότητα, αν θέλει η ανθρωπότητα να περάσει μόνιμα σε περίοδο ύφεσ·ης και 

ειρήνης. Ακόμα μια φορά εμείς, οι Αρμένιοι της Ι\.ύπρου 1 τονίζουμε πως θα 

αγωνιστούμε με τους αδελφούς Ελλ·ηνοκυπρίους για μια Ι\.ύπρο ενωμένη, μια 

Ι\.ύπρο στην οποία θα μπορούμε όλοι οι κάτοικοί της να απολαμβάνουμε 

ανενόχλ·ητοι τα αγαθά της ειρήνης και της ελευθερίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. l{αλαϊτζιάν 1 με την ομιλία του οποίου τελειώνει αυτό το 
θέμα. 

Τώρα ποιο είναι το μήνυμα και ποια η απόφαση αυτού του Σώματος; Δε 

νομίζω ότι υπάρχει οποιαδήποτε δυσκολία να εξευρεθεί η ομόφωνη απόφαση 

αυτού του Σώματος που είναι η εξής: Πρέπει να σταθούμε παρά το πλευρόν της 

αγωνιζόμεν·ης νεολαίας, πρέπει να ληφθούν όλα τα μέτρα μέσα στα πλαίσια του 

δυνατού, ούτως ώστε να αφεθούν όσο γίνεται πιο γρ·ήγορα ελεύθεροι, και εν πάση 

περιπτώσει πρέπει να δοθεί το μήνυμα στη ·διεθΨή κοινή γνώμη ότι όλα αυτά δεν 

πρόκειται να κάμψουν το φρόνημα του ελληνικού κυπριακού λαού και ότι δεν 

πρόκειται να τον εξαναγκάσουν να δεχτεί οποιαδήποτε λύση η οποία θα 

αντίκειται προς το δίκαιο και τη διεθνή ηθικ·ή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε τώρα, κύριοι συνάδελφοι, στο l\.εφάλαιο Α ' 1 που είναι η 

Ν 9μοθετική Ερycι:σ(α. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

l{ύριε Πρόεδρε, ένεκα της σ·ημασίας του θέματος εισ·ηγούμαστε -όπως 

εξάλλου προνοεί και η ημερήσια διάταξ·η -να αρχίσουμε από το J{εφάλαιο Δ' με 

τα θέματα τα εγγεγραμμένα ενώπιον του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα έχει αποφασιστεί να αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Α ',κύριε Γαλανέ. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αυτή ήταν η απόφαση που πήραμε το πρωί, αλλά ένεκα και του χρονικού 

διαστήματος που έχουμε σ·ήμερα και τ·ης σ·ημασίας του Κεφαλαίου Δ 1 ίσως θα 

'ταν καλύτερα 1 αν συμφωνούν και οι υπόλοιπες πλευρές, να αρχίσουμε με το 

Κεφάλαιο Δ '. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν μπορώ να ανατρέψω την απόφαση η οποία λ-ήφθηκε το πρωί χοcι με την 

παρουσία σας μάλιστα. Επομένως, θα προχωρήσουμε στο J(εφάλαιο Α '. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόpιε Πpόε8pε, μπορεί να λήφθηκε μια απόφαση το πρω(, αλλοc την τελική 

λέξη την έχει η ολομέλεια. Θα 'θελα να ακούσουμε και τις άλλες πλευρές αν 

συμφωνούν με αυτή την εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Δεν έχω καμιά ένσταση. 

Ο κόριος Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, έχουμε ποcρει ημερήσια Βιοcταξη στην οπο(α &χει ή8η 

προταχθεί το Κεφάλοcιο Δ '. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει κυκλοφορήσει από ημερών πολλών, κύριε Ομήρου, αλλά σήμερα το 
πρωϊ αποφασίστηκε από την πολιτική ηγεσία αυτού του Σώματος ότι είναι 

ανορθόόοξο να αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Δ' και ότι πρέπει να αρχίσουμε με το 

Κεφά:λαιο Α'. Δεν είναι όική μου υπόθεση. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Δεν έχουμε πάρει οποιαόήποτε νεότερη ημερήσια Οιάταξη. Συνεπώς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι Οική μου υπόθεση. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

... αυτό ήθελα να σας αναφέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό ήταν το consensus όλων·των πολιτικών αρχηγών σήμερα το πρωί. 

Λοιπόν, ο κύριος Κληρί8ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ορθά είπατε ότι το πρωί στη συνήθη σύσκεψη των αρχηγών 

των κομμάτων με τον Πρόε8ρο της Βουλής είχαμε αποφασίσει να ακολουθήσουμε 

τον ορθό8οξο τρόπο~ 8ηλα.8ή να. συζητήσουμε πρώτα το Κεφάλαιο Α / και στο 
τέλος το Κεφάλαιο Δ '. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με Βική σας εισήγηση. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δική μου ήταν και η εισήγηση και 8έχομαι την ευθύνη της εισηγήσεως. 

Επει8ή όμως 8εν ανέμενα ότι θα υπήρχε κάποιο ανορθό8οξο σύστημα για το θέμα 

της αποσκίρτησης/ αποχώρησης και (8ρυσης νέας ομοc8ας Βουλευτών και επει8ή 

αυτό το θέμα απασχόλησε αρκετό χρόνο τη Βουλή, όπως στη συνέχεια και το 

8εύτερο θέμα, πιστεύω κι εγώ ότι θα ήταν καλύτερα, επει8ή μερικοl από μας και 

ει8ικά εγώ ο L8ιος, ο οποίος κατ / ανάγκην θα είμαι και ο εισηγητής του θέματος, 
θα είναι ανάγκη να αποχωρήσω από τη συνε8ρία της Βουλής για άλλους λόγους, 

θα παρακαλούσα, αν μπορούμε, να αρχίσουμε από το Κεφάλαιο Δ 1 • 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν τίθεται τέτοιο ζήτημα., κύριε l(ληρίδη, δεν υπάρχει θέμά .. Γιrl;iί, εφόσον 
θα αποχωρήσετε σε κάποιο σημείο της συζήτησης για άλλη ανειλημμένη 

υποχρέωση, νομίζω ότι δεν τίθεται ζήτημα.. 

Ο κύριος Πουμπουρ-Ιjς. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Ι(ύριε Πρόε8ρε, όταν το πρωί παίρναμε α.υτή την απόφαση, ·εμείς είχα.με 
υπόψη μας και άλλους λόγους, όπως είναι η εκδήλωση στην οποΕα. θα. 7_tάμε εκεί 
στο φυλάκιο του Λή3ρα Πάλας, όπως και εκδηλώσεις που . εχο.ύν γυναικείες 

οργανώσεις. Τώρα., εμείς δεν έχουμε ένσταση να συζητηθεί το. θέμα. '!tου είναι 

γραμμένο για. το Νέμιτσα. Αλλά, επειδή στην ημερήσια. διάτα.ξη,.στη Νομοθετική 

Εργασία., υπάρχουν αναπομπές που είναι ανάγκη να συζητηθούν yία.τί εκπνέει η 

θ ' ' Ψ' ' ζ ' ' θ' προ εσμια. τους, η α.πο η μου εινα.ι να συ ητησουμε εκεινα. τα. εματα. των 

αναπομπών που επείγουν και, αν θέλετε, να μη συζητηθούν τα άλλα.. Εμείς δεν 

έχουμε καμιά ένσταση. l{αι είναι καλό επίσ·ης να διευκρινιστεί ότι εκεί, στη 

συνάντηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, αποφασίστηκε ότι για το θέμα 

Ν , θ λ' ' ' ' 'θ ό 'Ψ κ ' ' 'λλ εμιτσα α μι ησει ενας μονο απο κιχ ε κ μμα απο ε. αι υστερα ειναι α ο 

ζήτημα αν θα παραταθεί η συζήτηση. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Όχι! 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Έτσι είναι που αποφασίσαμε, αγαπητέ Αλέξη. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αποφασίσαμε, κύριε Πουμπουρή ... 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, σας παρακαλώ! Θα πω εγώ ποια ήταν η απόφαση. Ήταν 

ότι, αν τα κόμματα δε δεχτούν να γίνει η συζήτηση επί επιπέδου αρχηγών 

κομμάτων, τότε θα μιλήσουν τέσσερις εκπρόσωποι απόψε, ένας από κάθε 

κοινοβουλεμτική ομάδα, πέντε με τη νέα ομάδα, και το θέμα θα μείνει στην 

ημερήσια διάταξη για τ·ην προσεχή συνεδρία. Ώστε είνάι π~ριττό να 
επεμβαίνουμε και να διακόπτουμε τους άλλους. 

Κόpιε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας προς εσάς ως Προεδρεύοντος του Σώματος 

και προς όλους τους l{οινοβουλευτικούς Εκπρόσωπους, κάπου νιώθω την ανάγκη 

και αισθάνομαι την υποχρέωση να υποδείξω, επαναλαμβάνω με πολλή εκτίμηση, 

ότι δεν πρέπει εύκολα αρχές παραδεδεγμένες και θεσμικές αυτού του Σώματος να 

τροποποιούνται τόσο εύκολα. Εδώ θα πρέπει να υπενθυμίσω και διερωτώμαι, 

κύριε Πρόεδρε, διότι και με βάση το Σύνταγμα και τον Κανονισμό βασικά το έργο 

αυτού του Σώματος είναι πρώτα το νομοθετικό. Δε θέλω να υποτιμήσω την 

προτεραιότητα οποιουδήποτε θέματος. Επαναλαμβάνω: μπορεί ειδικά σήμερα να 

είναι άμεσης προτεραιότητας τα δυο θέματα στα οποία έχουν αναφερθεί οι 

Ι\..οινοβουλευτικοί μας Εκπρόσωποι. Πλην όμως ως Βουλευτής δεν το δέχομαι 

αυτό, να πληροφορούμαι αν έχει συμφωνηθεί ή έχει μετά τρόττ;οποιηθεί η 
συμφωνία των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και με κάποια συμβουλή του 

Προεδρείου σας να ρυθμίζεται η συζήτηση διάφορων σοβαρών θεμάτων/ 
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νομοθετημάτων - ανα.φέpθηχαν δυο αναπομπές νόμων, ΟCλλά υπάρχουν και άλλοι 
' ' ' θ ' ψ 1 1

' 
1 / Σ' Μ νομοι οι οποιοι επειγοντως α πpεπει να ηφιστουν η οχι απο αυτο το ωμα. ε 

όλο το σέβας και πάλι, τρίτη φορά το επανα.λαμβά.vω 1 θα πρέπει όχι με πολλή 
ευκολία να τροποποιούμε και να αλλοιώνουμε κοινοβουλευτικούς θεσμούς, για να 

γνωρίζουμε και οι υπόλοιποι Βουλευτές, το Σώμα ολόκληρο, τη διαSιχασl.α 

επιτέλους που θα ακολουθείται και ο καθένας τις υποχρεώσεις του, ανάλογα με 

τ·ην Επιτροπή όπου ανήκει, με το θέμα στο οποίο θα πρέπει να προετοιμαστεί και 

με την ψηφοφορία που θα πρέπει να επακολουθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας, κύριε Σολωμή, α.λλά αυτή είναι μια. εξαιρετική 

περίπτωση. Βλέπετε ότι ο εισηγ·ητής του θέματος, που είναι ο κύριος ΚληρίΟης 1 
θα αποχωρήσει εντός ολίγου από τΊj συνεΟρία αυτή, γιατί έχει κάποια. άλλη 

υποχρέωση. l(αι πρέπει να σας πω ότι 1 παρ' όλον ότι τέθ·ηκε στην ημερήσια 
διάταξη το Κεφάλοcιο Δ' πρώτο, ο κύριος Κληρίδης ήγειρε το θέμοc ότι είναι 

ανορθόΟοξος αυτός ο τρόπος και αντίθετος με το Σύνταγμα και είπαμε ότι θα: 

συζητηθεί στο τέλος, μετά τΎj Νομοθετική Εργασία. 

Λοιπόν, α.uτή τη στιγμή όμως, εφόσον εγείρεται αuτό το θέμα., τι θέλετε να 

τοu πω τοu κuρί.οu l(ληρίδ'η; ((Μη φύγεις, κύριε l(ληρί.δ'η, σε Οιατάζω να: μείνεις 

εδ'ώ)); Τι θα γίνει, αφού θα φύγει ο άνθρωπος! 

Ο κύριος Δlγκλης. 

ΓΙ. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

l(ύριε ΠρόεΟρε, όσον αφορά τις κανονιΧ.ές Οια:δ'ικα.σίες λειτουργίας α:uτού τοu 

Σώματος~ έχουν ήδ'η εκφραστεί απόψεις και δ'ε θα τις επαναλάβω. 

Το θέμα εδ'ώ τώρα. παρουσιάζει κάποια ιδ'ιομορφία, την αναγκαιότητα να 

αποχωρ·ήσει ο κύριος Κληρί.δ'ης μέσα σε σύντομο χρονικό Οιάστημα. Η εισήγηση η 

δ'ική μας είναι να Οοθεί ο λόγος στον κύριο }(ληρίΟη 1 για να μιλήσει επί του 

θέματος που αναφέρεται στο l(εφάλαιο Δ' 1 να μην προχωρήσουμε στη συζήτηση 

των Ουο θεμάτων που αναγράφονται για το λόγο ότι θεωρώ ότι Οεν υπάρχουν και 

τα αναγκαία χρονικά πλαίσια για την ολοκλήρωση της συζήτησης και 1 Οεδ'ομένου 
ότι υπάρχουν θέματα στο l(εφάλαιο Α' τα οποία θεωρούνται επείγοντα, μετά την 

ομιλία του κυρίου Κληρlδη να προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Α '. Αυτή είναι η δικ·ή 
μας εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Γαλοcν6ς. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

l(ύριε Πρόεδ'ρε, στη Βουλή αυτή μπορεί κάποιοι συνάΟελφοι ή ο κύριος 
J(ληρίΟης να έχει επείγουσα εργασία και να αποχωρήσει, όμως εμείς οι υπόλοιποι 
θα προχωρήσουμε να δ'ιεκπεραιώσουμε τη νομοθετική εργασία, που εξάλλου δ'εν 
είναι πολύ μεγάλη. 

Όμως, όσον αφορά. το θέμα Νέμιτσα, σίγουρα εμε(ς Οεχόμαστε την εισήγηση 
που έγινε να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα J(οινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ή όχι ή 
ομάδ'α. 

1 

Ομως Οεν μπορεί να μιλήσει μόνο ο εισηγητ'ής και να μην τοποθετηθούν 
και οι άλλες πλευρές. Επομένως, εφόσον θα ανοίξει το θέμα. και θα μιλήσει ο 
εισηγητής 1 να. τοποθετηθούν και οι άλλες πλευρές και να προχωρήσουμε μετά στο 
J(εφάλαιο Α ' 1 στη Νομοθετική Εργασία., που σίγουρα πιστεύω ότι Οεν πρόκειται 
να πάρει πάρα πολύ χρόνο. 
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Αλλά Ί') όια.Οιχασία. που εμείς τουλάχιστον εισηγούμαστε είναι να αρχίσουμε 

τώρα με το Κεφάλαιο Δ ' 1 Οηλα.Οή με το θέμα Νέμιτσα., να διαβαστεί η Έκθεση, 

να μιλήσει ένας από κάθε πλευρά, να μείνει εγγεγραμμένο στην ·ημερήσια. Οιά.τα.ξΊ) 

μέχρι την επόμενη συνεΟρία και μετά να συνεχίσουμε με τη Νομοθετική Εργασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, επειΟή προβλέπω ότι α.uτό το θέμα θα μας απασχολήσει 

πολλή ώρα, είμαι δια.τεθειμένος να δεχθώ την άποψ·ή σας υπό τον όρο όμως ότι θα 

θέταμε χρόνο στις ομιλίες των Οιάφοpων ομιλητών. 

Ο κύριος Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ι(ύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι έχουμε περίπου καταλήξει στ·11 Οιαόικασία: και τ·η 

νέα διαμόρφωση της ημερ·~σια.ς διάταξης. Είναι προτιμότερο να προχωρήσουμε 

στη συζ·ήτηση, για να μη χάσουμε περισσότερο χρόνο σε διαδικαστικά. θέματα. 

'Ηδη έχει εγκριθεί ότι θα προταχθεί το θέμα του Κεφαλαίου Δ' για τον κύριο 

Νέμιτσα και στη συνέχεια, μετά. τις ομιλίες, που προβλέπεται ότι δε θα είναι 

μακρές 1 όπως δηλώθηκε το πρωί και στη σύσκεψ·Ι), να προχωρήσουμε στη 

Νομοθετική Εργασία για τα επείγοντα νομοθετήματα που έχει μπροστά. του το 

Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

"Γι μας πειράζει, κύριε Χατζ·Ι)δημητρίου, αν πούμε ότι οι ομιλίες δε θα πάρουν 

πάνω από δέκα λεπτά.; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

l{ύριε Πρόεδρε, γιατί θα αρχίσουμε να συζητούμε αν θα. είναι δέκα λεπτά. ή 

δεκαπέντε λεπτά. και θα χάσουμε αρκετή ώρα στο πόσα. λεπτά. θα είναι η κάθε 

ομιλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα γιατί να συζητούμε, κύριε ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να κρίνει το Προεδρείο κατά. τη διάρκεια των ομιλιών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Οχι. Εγώ είμαι πολύ φιλελεύθερος 1 ξέρετε 1 σ' αυτό το θέμα. 
(Γέλια) 

Γι' αυτό το λόγο θέλω να καθοριστεί εκ των προτέρων, γιατί εγώ δε διακόπτω 

κανέναν που θέλει να μιλήσει. 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

l{ύριε Πρόεδρε, αν όλοι μας κάνουμε οικονομία του χρόνου, νομίζω ότι δε θα 

αργήσουμε. Αλλά. δεν είναι σωστό l{οινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να περιοριστούν 

να μιλήσουν δέκα ή δεκαπέντε ή είκοσι λεπτά.. Εμείς από τώρα σας λέμε πως δε 

θα μιλήσουμε πέραν των δεκαπέντε λεπτών, εγώ προσωπικά. Όμως, αν κάποιος 

μιλήσει είκοσι ή είκοσι πέντε λεπτά. για ένα τόσο σοβαρό θέμα, Vομίζω ότι δεν 

μπορούμε να βάλουμε χρονικά. όρια. Σίγουρα όμως πιστεύω ότι δεν πρόκειται, 

σήμερα τουλάχιστον, να έχουμε μακρές ομιλίες. Γι' αυτό 1 όπως εισηγήθηκε ο 
κύριος Χατζηδημητρίου, ας μπούμε στα θέματά μας. 

Ί 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν επιμέ~ω να ορίσουμε χρόνο σήμερα, αλλά Οε Οέχομαι την εισήγησή σας 

ότι ε(ναι υποτιμητικό να χαθοριστε( χρόνος. Σε όλα τα κοινοβούλια του κόσμου 

υπάρχει χρόνος και καθορίζεται από τον Κανονισμό του Σώματος μάλιστα, όπως 

και στο Συμβούλιο της Ευρώπης και στο Ευρωκοινοβούλιο και παντού. Γιατϊ εΟώ 
είναι υποτιμητικό; 

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, Οεν επιμένω σ' αυτό το θέμα. 

Κtχλώ τον' Πρ6ε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Rιαβά.σει 
την 'Εκθ.εση. · 

κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 
Εi<ΘΕΣΗ .ΤΗΣ. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΚΑΤΑΓ
'ΓΕΛΙΕ:Σ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΔΗΜΟΣΙΕΥΤΕΙ ΣΤΟΝ ΤΥΠΟ ΚΑΙ ΑΦΟΡΟΥΝ 

. ΊΟΝ. ΥΠΟΎΡΓΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΥΡΙΟ ΤΑΚΗ 

. ΝΕΜΙΤΣΑ ΓΙΑ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΘΕΣΗΣ ΤΟΥ ΓΙΑ ΠΡΟΩ
ΘΗΣΗ ΤΩΝ ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ ΤΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΝΕΜΙΤΣΑ ΣΤΗΝ 
ΟΠΟΙΑ ΕΧΕΙ Ο ΙΔΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ Η ΑΛΛΟ ΣΥΜΦΕΡΟΝ» 

Παρόντeς:.-

. Κίμ,,;ν ;Πανοιγί8ης, Πρ6ε8ρος 
·Πολύβιος Κ6λοκος 

Λέοιν8ρος Ζοιχοιριά.Rης 

JΥώ.στας ΕρωτοκρLτου 

Αν8ρέοιζ .Γεωργίου 

Ν1χος ΦΧουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλίοι 

Γιοιννά.κης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω ·θέμα σ~ τέσσερις συνεδρίες της που πραyματοποιfιθηκαν στις 19 Δεκεμβρίου 
1989, 9 κοιι 23 ·Ιοινουοιρίου κοιι 22 Φεβρουοιρίου 1990. Στοι πλοιίσιοι της εξέτοισης 

του :~ιό .πάνώ .θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο Υπουργός 

Εμ·~aρίού. χαι . Βιομηχανίας κ. Τ. Νέμιτσας, οι ανώτεροι υπάλληλοι του 
Υποuρyέίου Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις κ. Α. Πετρώνδοις κοιι Γ. Λουκοιϊδης, η 

81!\οι. Πόπη. Α~ροιά.μ, Γροιμμοιτέοις Α' στο Υπόuργείο Εξωτ~ρικών, ο κ. Ν. 
Δημητρίου, εκπρόσωπος της ετοιιρείοις PONT-A-MOUSSON στην Κύπρο, 
καθώς κα·ι ο Διε.υθυντής του Γραφείου του J{υπριακού Οργανισμού Τουρισμού στο 

Παρίσι κ. Κ. · Κυπριοινίδης. Στην πρώτη συνεδρίοιση της Επιτροπής, στις 

19 Δεκεμβρίου 1989, ποιρέστη κοιι ο Γενικός Εισοιγγελέοις της Δημοκροιτίοις με 
την ιΟιότ.ητά του ως νομικού συμβούλου της Δημοκρατίας μέσα στα πλαίσια των 

αρμοΟιο:ήτων του Ουνάμει του άρθρου 113.1 του Συντάγματος. Στις συνεόρίες 

της, Επιτροπ-ής · παρευρέθηκαν επίσης και τα αξιότιμα Μέλη της Βουλής κ. 

Α. Ι'οιλοιν6ς, Δ. Γεωργιάδης, Ν. Μουσιούττοις, Α. Ποινοιγιώτου, Θ. Μιχοιη
λί8ης; Α. Ψuλλ.ίδης, Π. Στuλιοινού κοιι Γ. Χοιροιλοιμπίδης. 

~Όπως είV~ι γνωστό, το πιο πάνω θέμα έχει εγγραφεί στη Βουλή στις 14 
Δεκεμβρίου 1989 ύστεροι οιπ6 εισήγηση του οιξι6τιμου Μέλους της και Προέδρου 
του Δημοκροιτίκού Συνοιγερμού κ. Γλ. Κληρίδη και στη σuνέχειοι ποιροιπέμφθηκε 



1975 

στην Κοινοβουλευτικfι Επιτροπfι Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις γιοι διερεόνησ·η κοιι 
εiοιμα.σία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα.. Για την εγγραφή του θέματος αυτού 

έγινε επίσης ποιρόμοιοι εισfιγηση οιπό της πλευράς της Κοινοβουλευτικfις Ομάδοις 

του Δημοκρατικού !(όμμα.τος. 

Ειδικότερα, με την επιστολή του πιο πάνω Μέλους της Βουλής, η οποία. 

απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ζητείται από την 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας να διερευνήσει καταγγελίες που έχουν 

δημοσιευτεί στον τύπο αναφορικά. με συνομιλία που είχε ο Υπουργός Εμπορίου και 

Βιομηχοινίοις κ. Τ. Νέμιτσοις με τον πρόεδρο της γοιλλικfις ετοιιρε(οις PONT-A
MOUSSON κ. Bernard Novel στις 12 Οκτωβρίου 1988 στο Ποιρ(σι κοιι νοι 

αποφανθεί και ενημερώσει τη Βουλή κατά. πόσο ο κ. Υπουργός χρησιμοποίησε τη 

θέση του, για. να. προωθfισει τα συμφέροντα της βιομηχανίας Νέμιτσας στην οποία 

έχει οικονο~ικό ή άλλο συμφέρον. 

Θα. πρέπει στο στάδιο αυτό να αναφερθεί ότι ο lπουργός Εμπορίου και 

Βιομηχοιν(οις κ. Νέμιτσοις υπfιρξε Managing Director στην ετοιφείοι NEMITSAS 
GROUP μέχρι την ημέροι που ποιροιιτfιθηκε, γιοι νοι οινοιλάβει ως Υπουργός 

Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις στην κυβέρνηση Βοισιλείου. Ο κ. Νέμιτσοις υπfιρξε 

μέτοχος στην ετοιφε(οι NEMITSAS GROUP μέσω της προσωπικής ετοιιρείοις 

επενδόσεων TAKIS NEMITSAS INVESTMENT, η οποίοι κοιι κοιτέχει το 50% 
περίπου των μετοχών της ετοιφείοις NEMITSAS GROUP. Στην ετοιφείοι TAKIS 
NEMITSAS INVESTMENT, ο Υπουργός Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις είνοιι 

μέτοχος κατά το 1/5, αφού έχει δώσει τα 4/5 των μετοχών της εταιρείας αυτής 
στα παιδιά του μετά την ενηλικιωσή τους. Στο Συμβούλιο της εταιρείας TAKIS 
NEMITSAS INVESTMENT δε συμμετέχει ο Υπουργός κ. Νέμιτσοις, οιλλά 

μετέχουν οι τpεις κόpες του και οι κ. Γ. Κακογιάννης και Ι. Βάκης. 

Ε ' Ε ' ' λ' ' λ.J. ' ' νεργωντας η πιτροπη μεσα στα π α.ισια των ορων εντο , 1ς που πηpε απο 

το Σώμα1 κάλεσε στις συνεδρίες της όλα τα πρόσωπα που κατά την άποψή της θα 
μπορούσαν να βοηθήσουν στην καλύτερη διερεύνηση του όλου θέματος και ζήτησε 

επίσης όπως κατατεθούν ενώπιόν της γραπτά στοιχεία. κα.t σημειώσεις για τον 

ίδιο σκοπό. Από τα. πιο πάνω γραπτά στοιχεία. που κατατέθηκαν ενώπιον .της 

Επιτροπής εντοπίζονται και επισυνάπτονται ως τα πιο δια.φωτιστικά πάνω στο 

θέμα τα. ακόλουθα.:-

(α.) Πρακτικό που αφορά τη συνάντηση του Υπουργού κ. Τ. Νέμιτσα με 

τον Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου της Γοιλλίοις κ. JEAN-MARIE 
RAUSCH που έγινε την Τετάρτη 12 Οκτωβρίου 1988 (ΠΑΡΆΡ
ΤΗΜΑ «Α»). 

(β) Πρακτικό αναφορικά με τη συνάντηση του Υπουργού κ. Τ. Νέμιτσα. με 

τον πρόεδρο της γοιλλικής ετοιφε(οις PONT-A-MOUSSON κ. Bernard 
Novel που προιγμοιτοποιfιθηκε την Τετάρτη 12 Οκτωβρ(ου 1988 
(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ «Β»). 

(γ) Σύντομο ενημερωτικό σημείωμα. για. τις επαφές του Υπουργού 

Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τ. Νέμιτσα στο πλαίσιο της επίσημης 

επίσκεψης του Προέδρου της Δημοκροιτίοις κ. Γ. Βοισιλείου στο Ποιρίσι 

οιπό 10 μέχρι 12 Οκτωβρίου 1988 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ «Γ»). 

(δ) Η δfιλωση του Υπουργού Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις κ. Τ. Νέμιτσοι 

στην l(οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας στις 

19 Δεκεμβρ(ου 1989 οινοιψορικά με το πιο πάνω θέμοι (ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ «Δ»). 
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Στ·η συνέχεια, χα.ι για σκοπούς μιας γενικής Βιαφώτισης του Σώματος πάνω 

στο ιστορικό και τα στοιχεία που συνθέτουν το υπό συζήΤησ·η θέμα, πα.pατί.θενται 

Sηλώσεις και απόψεις που εχφράστ·ηχαν σε απάντηση των ερωτήσεων που 

υπέβαλαν Βουλευτές στα πιο πάνω πρόσωπα που χλ·ήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στις συνεόρί.ες της Επιτροπής μέσοc στα πλαίσια. της όιερεύν·ησ·ης του υπό 

συζ·ήτηση θέμα.τος και οι οποί.ες κρίθηκε σκόπιμο ότι μπορεί. να βο·ηθήσουν στην 

εξαγωγή των ορθών πορισμάτων πάνω στο θέμα.. 

1\αταθέτοντα.ς ο Ί"πουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας χ. Τ. Νέμιτσας στην 

Επιτροπ·ή και αφού προηy·ήθ·ηχε η κατάθεσ·η γρα.πτ·ής όήλω(Jής του που 

επισυνάπτεται, όπu_)ς αναφέρεται στην παρούσα: 'Εχθεση, πληροφορούσε την 

Επιτροπή μεταξύ άλλων και για τα ακόλουθα: 

1. ΓΕΝΙΚΗ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ - ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ 
(α) Επιθυμία του ϊ'πουργού είναι να κατατοπίσει την Επιτροπή, το Σώμα 

και το κοινό για τον τρόπο με τον οποίο χειρίζεται τα θέματα τ·ης 

αρμοδ'ιότ·ητας του Υπουργείου του και ειδ'ικότερα για τις δ'ραστη

ριότ·ητές του πάνω στο επίμαχο θέμα τ·ης επί.σκεψ·ής του στη Γαλλία 

πριν από 14 μήνες, δηλαδ·ή τον Οκτώβριο του 1988. 

(β) Στα πλαίσια της πιο πάνω επίσκεψής του στη Γαλλία πραγματο

ποίησε 5 συναντήσεις για θέματα της αρμοΟιότητας του Ύ'πουργείου 
του και παρέστη σε αριθμό άλλων επισκέψεων και εκΟηλώσεων. Μια 

από τις πέντε συν"αντ·ήσεις ·ήταν και αυτή με τον πρόεΟρο της εταιρείας 

PONT-A-MOUSSON κ. Bernard Novel. Η συνάντηση οcυτή είχε 

Οιεuθετηθεί. από τη γαλλικ·ή πρεσβεία στην J(ύπρο και συμπεριλαμβα-
, ' , , ψ ' , 

νοταν στο επισημο προγραμμα της επισκε ·ης που ειχε ετοιμασει η 

γαλλική κυβέρνηση. 

(γ) Η πιο πά.νω γοcλλικ-ή ετοcιρείοc PONT-A-MOUSSON έχει οcντιπρόσωπό 
της στην J(ύπρο τον κ. Ν. Δημητρίου από τη Λευκωσία από τις αρχές 

του 1962. Με την εταιρεία αυτ·ή, η οποία ειΟικεύεται κυρίως στ·ην 

κατασκευ·ή χυτοσιΟ·ηρών σωλήνων και εξαρτημάτων, η βιομηχανία 

Ν έμιτσας Λ τΟ προσπάθησε στο παρελθόν, και συγκεκριμένα από το 

1975 και μέσω πάντοτε του αντιπροσώπου της στ·ην l(ύπρο κ. Ν 

Δημητρίου, να συνεργαστεί σε θέματα τεχνολογίας. Το 1985 ζητήθηκε 
η συνεργασία της PONT-A-MOUSSON για το νέο χυτ'ήριο που η 

βιομηχανία Νέμιτσας ΛτΟ αποφάσισε να κατασκευάσει, συνεργασία η 

οποία Οεν καρποφόρησε και η βιομηχανία Νέμιτσας Λ τδ'. προχώρησε 

και δ'ημιούργησε το νέο χυτήριό της με γερμανική τεχνολογία. 

(") Ε 'ψ , , , , , , u νο ει του πιο πανω ιστοριχου ηταν αναποφευκτο κατα τη συναντηση 

του Υπουργού με τον πρόεδρο της PONT-A-MOUSSON τον Οκτώβριο 
του 1988 να περιστραφεί η συζ'ήτηση και σε θέμοcτοc της βιομηχοcνίοcς 
χυτηρίων και κατ' επέκταση να εκφραστεί ·η επιθυμία για κάποιου 

είδ'ους συνεργασία στον τεχνολογικό τομέα ως μέρος της προσπάθειας 

για την ανάπτυξη της χυπριαχ·ής τεχνολογίας. 

2. ΣΥΝΆΝΤΗΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΚΥΡΙΟΥ ΝΕΜΙΤΣΑ ΜΕ ΤΟΝ 
ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΗΣ PONT-A-MOUSSON 
( α) Αναφορικά με τη συνάντηση του κυρ(ου Υπουργού με τον πρόεδρο της 

PONT-A-MOUSSON αυτ'ή ήταν μιοc καθαρά εθιμοτυπικ'ή συνάντηση 
την οποία ζήτησε η γαλλική πλευρά, επειδ'ή έτυχε ο Υπουργός να είναι 
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γνωστός στην PONT-A-MOUSSON από τις πολλές προσπάθειες 

συνεργασίας πάνω σε τεχνολογία α.π6 βιομηχανία σε βιομηχανία. και 

όχι από συνεργασία για να αποκομιστούν οφέλη από πωλήσεις ή 

αγορές εμπορευμάτων και τούτο γιατί η PONT-A-MOUSSON έχει το 
Οικό της αντιπρόσωπο στην Κύπρο. 

(β) Η παράκληση για τη συνάντηση αυτή έγινε από τη γαλλική πλευρά, 

περιλαμβανόταν στο πρόγραμμα και στην πραγματικότητα. δεν υπήρχε 

περίπτωση συνεργασίας, γιατί η βιομηχανία Νέμιτσας που έχει το 

μονα.Οικό αυτόματο χυτήριο στην Κύπρο το έχει ήδη κατασκευάσει από 

το 1985 παίρνοντας γερμανική τεχνολογία. 

(γ) Τόσο η επίσκεψη του χ. Novel στο ξενοδοχείο του Υπουργού όσο και 
το περιεχόμενο της συζήτησης ήταν φιλοφρονητικής φύσης. Μέσα σ' 

αυτά τα πλαίσια. της φιλοφρονητικής συζήτησης εκφράστηκε η ευχή να 

μπορούσε να. γίνει συνεργασία. με τη βιομηχανία Νέμιτσας ή με 

οποιαδήποτε άλλη βιομηχανία. 

(Ο) Δεν ήταν εκ των προτέρων γνωστό στον Υπουργό τι θα ήγειρε στη 

συζήτηση ο κ. Novel. Η συνεργασία πάνω σε τεχνικούς τομείς δεν έχει 
όρια και περιθώρια. Η προώθηση της συνεργασίας στον τομέα των 

χυτηρίων, όπως και σε άλλους τομείς της βιομηχανίας και του 

εμπορίου, είναι μέσα στα καλώς νοούμενα καθήκοντα και τις 

υποχρεώσεις του εκάστοτε Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Όταν ο κ. Novel εξέφρασε τη σκέψη για συνεργασία, ο Υπουργός 

εξέφρασε την ευχή να γίνει μια τέτοια συνεργασία είτε με την εταιρεία 

Νέμιτσας είτε με οποιαδήποτε άλλη εταιρεία. 

(ε) Το θέμα που αφορούσε αμυντικές κατασκευές, απ' ό,τι θυμάται ο 

Υπουργός, aεν είχε θιγεί με τον εκπρόσωπο της PONT-A-MOUSSON 
για το λόγο ότι η εταιρεία αυτή δεν έχει σχέση με κάτι τέτοιο, Αυτfι 

η συζήτηση θα πρέπει να αναφέρεται στις σημειώσεις της συνάντησfις 

του με τον Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου κ. Rausch που ήταν και ο 
αρμόaιος Υπουργός. 

3. ΣΥΝΆΝΤΗΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΚΥΡΙΟΥ ΝΕΜΙΤΣΑ ΜΕ ΤΟ ΓΑΛΛΟ 
ΥΠΟΥΡΓΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ 

(α) Η συνάντηση του Υπουργού Εμπορίου με τον Υπουργό Εξωτερικού 

Εμπορίου κ. Rausch δεν ήταν μια εθιμοτυπική συνάντηση αλλά 

συνάντηση ουσίας, η οποία και προηγήθηκε της συνάντησης του κ. 

Νέμιτσα με τον κ. Novel της εταιρείας PONT-A-MOUSSON. 

(β) Η αναφορά του Υπουργού κ. Νέμιτσα στην ιδιότητα που είχε στο 

παρελθόν σχετικά. με την εταιρεία Νέμιτσας έγινε για λόγους καθαρά 

αλληλογνωριμίας των Μο Υπουργών και αφού ο Γάλλος Υπουργός 

προηγfιθηκε κάνοντας αναφορά στο δικό του πρόσωπο και στην 

προηγούμενη εργασία του, ζητώντας ταυτόχρονα από τον κ. Νέμιτσα 

να τον πληροφορήσει από ποιο τομέα απασχόλησης προερχόταν και για 

πόσο χρόνο ήταν Υπουργός. 
' (γ) Η αναφορά του κ. Νέμιτσα στην PONT-A-MOUSSON κατά τη 

συνάντησή του με το Γάλλο Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου έγινε σε 

μια προσπάθεια να παρουσιαστεί ότι η Κύπρος είχε σχέσεις και έχει 

σχέσεις σε aιάφορους τομείς με τη Γαλλία και αυτό ακριβώς το νόημα 

είχε. 
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Η αναφορά. του κ. Νέμιτσα στη συνάντηση που θα ε(χε αργότερα με 

τον πρόεδρο της εταιρείας PONT-A-MOUSSON 'κ. Novel και στο 
γεγονός ότι επρόκειτο εκεί να συζητηθεί το θέμα των 8υνατοτήτων 

κοινοπραξίας μεταξύ της εταιρείας Νέμιτσας και της εταιρείας 

PONT-A-MOUSSON ήταν φυσικό να γίνει, γιατί ο Υπουργός ήταν 

εόλογο να σκέφτεται ότι ο πρόεδρος της PONT-A-MOUSSON θα 
αναφερόταν στις 8ραστηριότητες της εταιρείας του και της εταιρεtας 

Νέμιτσας που χρονολογούνταν από το 1975. Ο κ. Νέμιτσας την ί8ια 

αναφορά θα έκανε, αν επρόκειτο για μια οινοβιομηχανία, βιομηχανία 

ένδυσης ή οποιαδήποτε &λλη βιομηχανία. 

(δ) Ο Υπουργός κ. Νέμιτσας δεν έκανε πρόταση στο Γ&λλο Υπουργό 

Εξωτερικού Εμπορίου για συνεργασία. Έκανε απλώς μια ευχή για 

τεχνική συνεργασία των κυπριακών εταιρειών με τις αναπτυγμένες 

χώρες της Ευρώπης, κΟCτι που θα οδηγήσει σε τεχνολογική ανάπτυξη 

του τόπου μας. 

(ε) Στη συν&ντηση με τον Υπουργό Εξωτερικοό Εμπορίου συζητήθηκαν 

πάνω από 15 θέματα και, όπως προκύπτει κοcι από τα πρακτικά., έγινε 
αναφορά και σε άλλες εξει8ικευμένες περιπτώσεις και τονίστηκαν και 

άλλου εί8ους συνεργασίες. Ονομαστική αναφορά έγινε σε μια σειρά από 
γαλλικές εταιρείες που θα μπορούσαν να κάμουν συνεργασία με 

κυπριακούς οίκους. Από πλευράς κυπριακών εταιρειών αναφέρθηκε η 

εταιρεία Νέμιτσας ως μια φυσιολογική εξέλιξη της συζήτησης, αφοό ο 
Γάλλος Υπουργός είχε μπροστ& του τον κ. Νέμιτσα. . 

( στ) Το θέμα αυτό ήταν το πρώτο που αναφέρθηκε στη συνάντηση -ίσως 

για να θερμάνει την ατμόσφαιρα, να βρεθούν κοινά εν8ιαφέροντα και να 

8ημιουργηθεί ένα πνεύμα καλής επικοινωνίας-και στη συνέχεια μπήκαν 

στην ουσία. Το σπουδαιότερο αίτημα ήταν να συζητηθεί η τεχνολογία 

των Γάλλων στην κατασκευή μαρίνων, τα συστήματα τηλεπικοινωνιών 

που εν8ιέφεραν την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, καθώς και άλλα 

θέματα, Φυσικά, και χωρ(ς την επι8ίωξη του κ. Νέμιτσα, άρχισε η 
συζ-ήτηση με την ερώτηση του Γάλλου lπουργού για το τι έκανε 

προηγουμένως ο κ. Νέμιτσας και ποια η σχέση της εταιρείας 

Νέμιτσας με την PONT-A-MOUSSON. Χωρίς να αμφισβητείται η 

ακρίβεια των πρακτικών, εντοότοις, όπως είναι 3ιατυπωμένα, 8ε 

φαίνονται οι ερωτ-ήσεις του Γάλλου lπουργού που προηγήθηκαν. 

4. ΠΡ ΑΚΤΙΚΟ ΑΝΑΦΟΡΙΚΆ ΜΕ ΤΙΣ ΔΥΟ ΣΥΝΑΝΤΗΣΕΙΣ ΤΟΥ 

ΥΠΟΥΡΓΟΥ 

(α) Έχει καθιερωθε! από τον lπουργό νέο σύστημα τ-ήρησης σημειώσεων 
και πρακτικών σε όλες ανεξα(ρετα τις συναντ-ήσεις του, Εκεί όπου 

επιβάλλεται επιβεβαιώνονται οι συνομιλίες με σχετικ-ή επιστολή ή με 

αντίγραφο των πρακτικών το οποίο αποστέλλεται και προς την άλλη 

πλευρά. Έτσι και στη συγκεκριμένη περίπτωση ζητήθηκε να 

κρατηθοόν σημειώσεις από τη Γραμματέα της πρεσβείας δ/δα Πόπη 

Αβραάμ και στη συνέχεια ετοιμ&στηκε πρακτικό. 

(β) Αν υπήρχε οποιοσδήποτε λόγος να αποκρυβεί οτιδήποτε, θα ήταν πολό 

εόκολο η συν&ντηση να γίνει χωρίς την παρουσία τρίτων και χωρίς 
πρακτικό. Τα πρακτικά αυτά έχουν συνταχθεί από την πιο πάνω 
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Γροcμμοcτέοc κοcι έχουν κατοcχωρηθεί στο οcρχείο του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανιας και δεν αμφισβητεlται από τον lπουρyό 

τίποτε απ' όσα έγραψε η Γραμματέας, η οπο(α απέδωσε πράγματι το 

πνεύμα των συναντήσεων πολύ σωστά.. 

(γ) Ο Υπουργός έχει καθιερώσει την τακτική να μην ελέγχει τα πρακτικά, 

γιατ( στην αντίθετη περίπτωση θα αποδειχθεί ότι μετατρέπεται σε 

γραφέα. Αυτή η τακτική ακολουθήθηκε και στη συγκεκριμένη 

περίπτωση. 

(δ) Έχει συνταχθεί οcπό λειτουργό του Υπουργείου Εμπορίου κοcι 

Βιομηχανίας χωρίς την παραμικρή οcνάμειξη του Υπουργού ενημε

ρωτικό σημείωμα που περιλαμβάνει τα κύρια σημεlα του λεπτομε

ρειακού σημειώματος της Γραμματέως. η σύνταξη του σημειώματος 

αυτού αποτελεί και πάλι διαδικασία ρουτίνας. Το συνοπτικό αυτό 

σημείωμα είναι συμπληρωματικό του πρώτου και βρίσκεται κατα
χωρημένο μαζί μ' αυτό στο σχετικό φάκελο του αρχείου του 

Υπουργείου. 

5. ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ ΔΥΟ ΠΙΟ ΠΑΝΩ ΣΥΝΑΝΤΗΣΕΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ 
ΠΛΕΥΡ Α ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

Για την αξιοποίηση των δύο πιο πάνω συναντήσεων του lπουργού κ. Νέμιτσα 

ανοcτέθηκε στον τμηματάρχη του Τμήμοcτος Βιομηχοcνίας να μελετήσει το θέμα. Η 

κατάληξη ήτοcν ότι η Γοcλλ[α δεν προσφερόταν για τέτοιου εί3ους οcνάπτυξη με τις 

κυπριοcκές βιομηχοcνίες, συμπεριλαμβανομένης κοcι της βιομηχανίοcς Νέμιτσας, γι' 

αυτό και προχώρησαν σε άλλες διαδικασίες οι οποίες ελπίζεται ότι θα φέρουν 

αποτέλεσμα. 

Στη συνέχεια προσήλθε και απάντησε σε ερωτήσεις Βουλευτών η δ/δα Π. 

Αβραάμ, τώρα Γραμματέας Α 1 στο lπουργείο Εξωτερικών, η οποία και ήταν 

παρούσα και τηρούσε πρακτικά σε όλες τις συναντήσεις του 1' πουργού κ. Ν έμιτσα 
στο Παρίσι. Συγκεκριμένα αναφέρθηκαν τα ακόλουθα: 

(α) 1 Οπως συνηθίζεται σε διάφορες επαφές εκπροσώπων της κυπριακής 

κυβέρνησης στη Γ οcλλία, μέλος της πρεσβείοcς τηρεί προcκτικά των 

συναντήσεων. Η ίδια δεν είναι στενογράφος, αλλά έπαιρνε χειρόγραφες 
σημειώσεις από τη συζήτηση, τις οποίες και στη συνέχεια δακτυλο

γραφούσε. Κατά τη γνώμη της αποδίδει όσο πιο πιστά μπορεί τα 

διαμειφθέντα, χωρίς όμως να αποδίδει με ακρίβεια όλες τις λεπτο

μέρειες. Αυτό συνέβη και στις δύο συγκεκριμένες συναντήσεις για τις 

οποίες γίνετοcι η συζήτηση. 

(β) Τα πρακτικοί, αφού συντάχθηκαν από τη δ/δα Π. Αβραάμ, υπο

βλήθηκοcν στον πρέσβη ο οποίος, οcς σημειωθεί, δεν παρίστατο στις 
συναντήσεις. Τα πρακτικά: τα εξέτασε επίσης και συμφώνησε με το 
περιεχόμενό τους ο Διευθυντής του Κ.Ο.Τ. στο Παρίσι κ. Κυπριοcνίδης, 

ο οποίος είχε επίσης συνοδεύσει τον lπουργό σ' όλες τις συναντήσεις 

του. Στη συνέχεια ο πρέσβης απέστειλε τα πρακτικά απευθείας στις 

αρμόδιες υπηρεσίες της Δημοκροcτίοcς. 

( γ) Δεν υποβλήθηκε κοcμιά ποcρατήρηση ή ποcράπονο από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες της Δημοκρατίας για την ορθότητα των προcκτικών ούτε 

επίσης έγιναν οποιεσδήποτε προσθήκες ή αλλαγές σ 1 αυτά (πέρα από 

την προσθήκη του μικρού ονόματος του κ. Κυπριανίδη). 
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(δ) Η συνά.ντηση του κ. Νέμιτσα με τον πρόεδρο της PONT-A-MOUSSON 
είχε διευθετηθεί μέσω της γαλλικής πρεσβείας στην Κύπρο. Συγκε

κριμένα) όταν η Ο/Οα Π. Αβραάμ τηλεφώνησε στην πιο πάνω εταιρεία, 

για να όιευθετήσει τη συνάντηση Νέμιτσα με τον πρόεόρο της PONT
A-MOUSSON ύστερα από παρά.κληση του Διευθυντή τουΕ.Ο.Τ. στο 

Παρίσι της δόθηκε η απά.ντηση ότι η συνά.ντηση είχε κιόλας 

Οιευθετηθεί. Όλες οι άλλες συναντήσεις Οιευθετήθηχαν από την 

πρεσβεία μας στο Παρίσι. Στον κ. Νέμιτσα Οόθηκε το πρόγραμμα των 

συναντ'ήσεών του την ημέρα της άφιξ-ής του στο Παρίσι. 

(ε) Κατά. τη συνά.ντηση του κ. Νέμιτσα με τον πρόεδρο της PONT-A
MOUSSON η συζ-ήτηση γινόταν στα γαλλικά και στα αγγλικά και τα 
πρακτικά τηρούνταν στη γλώσσα που μιλούσε ο καθένας, στα αγγλικά 

για τον χ. Νέμιτσα και στα γαλλικά για τον κ. Novel. Υπήρχε επίσης 
ένας εκπρόσωπος της PONT-A-MOUSSON που μιλούσε πολύ καλά. τα 
αγγλικά. και μεσολαβούσε ως ~ιερμηνέας. 

(στ) Δεν υπάρχει περίπτωση να έχουν αναμειχθεί πρακτικά ή μέρος των 

πρακτικών που αφορούν τη μια συνάντηση με τα πρακτικά. που 

αφορούν άλλη συνάντηση. 

(ζ) Η συνά.ντηση του κ. Νέμιτσα με τον κ. Novel της PONT-A-
MOUSSON κατά. την ά.ποψη της δ/δας Π. Αβραά.μ ήταν μά.λλον 

φιλοφρονητική. Έδινε την αίσθηση ότι ήταν μια συνά.ντηση γνωριμίας 

και ανοcφοράς στις συνεργασίες που είχαν παλαιότερα, ο κ. Νέμιτσας 

με την προσωπική του ιΟιότητα αυτή τη φορά, κοcι με σκοπό 

περισσότερο νοc εγκαθιΟρυθεί ένα κλίμα καλύτερης γνωριμίας μεταξύ 

των Ούο ατόμων, χωρ!ς όμως απώτερο στόχο που να οΟηγούσε σε κάτι 

το συγκεκριμένο ή για να λύσουν οποιοΟήποτε θέμα ή νοc συζητήσουν 

οποιεσΟήποτε λεπτομέρειες. 

(η) Η συνά.ντηση του κ. Νέμιτσα με τον κ. Rausch, Υπουργό Εξωτερικού 
Εμπορ!ου, ήταν μια επίσημη συνάντηση ουσίας κοcι περιλαμβανόταν 

στο επίσημο πρόγραμμα του κ. Νέμιτσα. Στη συνάντηση αυτή ο λόγος 

Οόθηκε πρώτα στον κ. Νέμιτσα, όπως συνηθίζεται σύμφωνα με το 

γαλλικό πρωτόκολλο, ΟηλαΟή ο λόγος να Οίνεται πρώτα στους 

προσκεκλημένους. Η συνά.ντηση πήρε τη μορφή μιας ευχά.ριστης 

συνομιλίας μεταξύ Ούο "Υπουργών που προσπαθούσαν να γνωριστούν, να 

προγευματ!σουν μαζί και να ανταλλάξουν απόψεις για την πιθανότητα 

συνεργασίας μεταξύ των χωρών τους. 

(θ) Η ειΟική αναφορά που έγινε στην κυπριακή εταιρεία Νέμιτσας στα 

πλαίσια της συνάντησης του κ. Νέμιτσα με το Γάλλο "Υπουργό είχε 

κάνει εντύπωση στη 0/Οα Π. Αβραάμ, ενώ Οεν της έκανε τόση 

εντύπωση η αναφορά στην εταιρεία Νέμιτσας στα πλαίσια της άλλης 

συνά.ντησης του Υπουργού με τον Πρόεδρο της PONT-A-MOUSSON. 

Στην Επιτροπή προσήλθε επlσης και κατέθεσε τις απόψεις του πάνω στο 

θέμα ο κ. Πετρώνδας, Διευθυντής του Τμήματος Εμπορίου του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο οπο(ος και απαντώντας στις ερωτήσεις των 

Βουλευτών αναφέρθηκε μεταξύ άλλων και στα ακόλουθα: 

( α) Στην αποστολή αυτή που είχε μεταβεί ο Υπουργός Εμπορίου και 

Βιομηχανίας με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας δε συμμετείχε λειτουρ-
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γός του Ύποuργείου, επειδή ακριβώς επρόκειτο για επίσκεψη του 

Προέδρου της Δημοκρατίας. Το Υπουργείο έλαβε γνώση όλων των 
1 1 f , θ ί , ή 

επα.φων εκ των υστερων, οταν ηp ε το σημε ωμα. α.πο την κυπρια.κ 

πρεσβεία στη Γαλλία. Όπως είναι η συνηθισμένη διαδικασία. που 

ακολουθείται σ 1 όλες αυτές τις περιπτώσεις, δόθηκαν οδηγίες να γίνει 

ένα περιληπτικό σημείωμα. με βάση το οποίο θα λαμβάνονταν μέτρα, 

αν χρειαζόταν, μεταγενέστερα. Το περιληπτικό αυτό σημείωμα. 

συντάχθηκε από το λειτουργό του Υπουργείου κ. ΛουκαϊΟη, διορθώ

θηκε φραστικά από τον κ. Πετρώνδα χωρίς να γίνουν αλλα.γές ουσίας 

και καταχωρήθηκε στο φάκελο του Υπουργείου. Αντίγραφα δόθηκαν 

στο Γενικό Διευθυντή και στον Υπουργό, τα οποία και μονογρα.φfι

θηκα.ν από τους ίδιους. 

(β) Στο περιληπτικό πρακτικό δεν έχουν μπει πολλές λεπτομέρειες, γιατί 

το Υπουργείο ενδιαφέρουν οι γενικές αρχές που συζητήθηκαν. Η μη 

περίληψη της αναφοράς που έγινε από τον Υπουργό στην εταιρεία 

Νέμιτσας στα πλαίσια των συναντήσεών του στο Παρίσι δεν έγινε με 

καμιά σκοπιμότητα, αλλά απλώς και μόνο για να είναι το σημείωμα 

περιληπτικό. Το συνοπτικό πρακτικό, όπως έγινε, κρίνεται ικανο

ποιητικό για σκοπούς ενημέρωσης, αξιολόγησης και αξιοποίησης. 

(γ) Ο κ. Πετρώνδας δε γνωρίζει και δεν είναι σε θέση να γνωρίζει αν ο 

Υπουργός, πριν μονογράψει το ενημερωτικό σημείωμα, το αντιπαρέ

βαλε με το αρχικό κείμενο. 

(δ) Το θέμα της προώθησης της συνεργασίας υπό μορφή κοινοπραξίας το 

οποίο συζητήθηκε στις πιο πάνω συναντήσεις του Υπουργού .3εν ήταν 

της αρμοδιότητας του κ. Πετρών.3α 1 αλλά αφορούσε το Τμήμα Βιομη
χανίας. Ο ίδιος δεν πήρε οποιεσδήποτε οδηγίες για την προώθησή του. 

(ε) Δεν είναι ασύνηθες οι κυπριακές αποστολές να συζητούν σε κρατικό 

επίπεδο θέματα που αφορούν συγκεκριμένες κυπριακές βιομηχανίες ή 

εταιρείες. 

Στη συνέχεια προσήλθε και κατέθεσε στην Επιτροπή ο κ. Λουκαϊ.3ης, 

λειτουργός του Τμήματος Εμπορίου του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο 

οποίος είχε συντάξει το συνοπτικό ενημερωτικό σημείωμα για τις συναντήσεις του 

Υπουργού κ. Νέμιτσα στο Παρίσι: 

(α) Το Νοέμβριο του 1988 δόθηκαν στον κ. Λουκαϊδη γραπτές οδηγίες από 
το Διευθυντή Εμπορίου να ετοιμάσει ένα συνοπτικό σημείωμα των 

πρακτικών των συναντήσεων του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Το σημείωμα αυτό έπρεπε να είναι περιληπτικό για εύκολη αναφορά 

στα κύρια θέματα, αφού προοριζόταν μάλλον για υπηρεσιακούς 

σκοπούς. Η σύνταξή του έγιν·ε με βάση τα πρακτικά της Γαλλίας που 

κάλυπταν 20 σελίδες και αποτελείτο από 7 με 8 σελίδες. 

(β) Το συνοπτικό πρακτικό εγκρίθηκε από το Διευθυντή του Τμήματος 

Εμπορίου, καθώς και από το Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου, και 

μονογραφήθηκε από τον Υπουργό. 

(γ) Στο συνοπτικό πρακτικό δεν έγινε οποιαδήποτε αναφορά στη συγκε

κριμένη βιομηχανία Νέμιτσας, αν και στο αρχικό πρακτικό γινόταν 

αν~φορά τόσο στη βιομηχανία Νέμιτσας όσο και σε άλλες κυπριακές 

βιομηχανίες. Θεωρήθηκε ορθότερο να μη δοθεί η εντύπωση ότι ως 
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κρατικοί λειτουργο( προωθούν τα συμφέροντα μιας συγκεκριμένης 

βιομηχανίας. 

Επίσης στο συνοπτικό πρακτικό Οεν έγινε μνεία της αναφοράς που 
υπάρχει στο αρχικό πρακτικό της συνάντησης του κ. Νέμιτσα με τον κ. 

Novel, όπου εκφρ.άζεται από μέρους του κ. Νέμιτσα η επιθυμία να 

τύχει η βιομηχανία Νkμιτσας της εμπειρίας της εταιρείας PONT-A
MOUSSON σε θέματα αμυντικού εξοπλισμού στα οποία προγραμμα
τίζει να επεκταθεί. Ο λόγος ακριβώς είναι ότι, όπως και στο πιο πάνω 

αρχικό πρακτικό αναφkρεται, η εταιρεία Νkμιτσας προγραμματίζει 

μελλοντικά να επεκταθεί και μέχρι στιγμής Οεν έχει ετοιμάσει τίποτε 
το οποίο θα μπορούσε να χρησιμοποιηθει 

(Ο) Ονομαστική αναφορά στην εταιρε!α Νέμιτσας Οεν έγινε στο.συνοπτικό 

πρακτικό για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω. Ονομαστική 

αναφορά στο (άιο πρακτικό γίνεται σε γαλλικές εταιρεlες που ενδ'ια

φέρονται για συνεργασία, γιατί η καθεμιά απ' αυτές ενδ'ιαφέρεται για 

κάποιου είδους ξεχωριστή συνεργασία. Αφορούν ξεχωριστά συμφέρον

τα και προωθούν συγκεκριμένα προϊόντα. 

Στην Επιτροπή προσήλθε επίσης και απάντησε σε ερωτήσεις Βουλευτών ο κ. 

Ν. Δημητρίου, αντιπρόσωπος της γαλλικής εταιρείας PONT-A-MOUSSON στην 
Κύπρο από το 1962: 

(α) Ο κ. Δημητρίου ενημερώθηκε από το Γάλλο Πρkσβη στην Κύπρο για 

την επlσκεψη που επρόκειτο να πραγματοποιηθεί στη Γαλλία από τον 

Πρόεδρο Βασιλείου και τον κ. Νkμιτσα. Ο ίδιος, όταν του ζητήθηκε η 

γνώμη, εισηγήθηκε στο Γάλλο πρkσβη ότι ο κ. Υπουργός θα μπορούσε 

να συναντηθεί με εκπρόσωπο της εταιρείας PONT-A-MOUSSON, 
γιατί ήταν εθνικοποιημkνη εταιρεία, είχε πάρει kνα μεγάλο συμβόλαιο 

στην Κύπρο και δ'ιατηροόσε σχέσεις με την Κύπρο. 

(β) Για το γεγονός ότι η συνάντηση τελικά πραγματοποιήθηκε ο κ. 

Δημητρίου ενημερώθηκε από κάποιο εκπρόσωπο της εταιρείας, ο 

οποίος του ανkφερε ότι επρόκειτο για μια φιλοφρονητική επίσκεψη, 

χωρίς να του αναφέρει τι λkχθηκε σ' αυτή. 

(γ) Ο κ. Νέμιτσας δεν i]ρθε σε επαφή με τον κ. Ν. Δημητρίου πριν από το 
ταξίδ'ι του οότε επιστρέφοντας τον ειδ'οποlησε ή τον συνάντησε ειδ'ικά 

για να τον ενημερώσει σχετικά με τη συνάντηση. Εκε(νο που έγινε 

ήταν ότι ο κ. Δημητρίου προσκάλεσε τον Υπουργό σε γεύμα μετά την 
επιστροφή του και με την ευκαιρtα αυτή συζητήθηκε και η συνάντηση 

του κ. Νkμιτσα με την PONT-A-MOUSSON. 

(δ) Κατά τη γνώμη του κ. Δημητρίου, η PONT-A-MOUSSON δεν 

κατασκευάζει οτιδ'ήποτε το οποlο θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεl στην 

πολεμική βιομηχαν(α. Στον κ. Δημητρίου ουδkποτε εκφράστηκε 

οποιαδήποτε επιθυμία από μkρους της βιομηχανίας Νkμιτσας να τύχει 

της εμπειρίας της PONT-A-MOUSSON στην κατασκευή αμυντικού 
εξοπλισμού. 

(ε) Το 1975 ή 1976 με εισήγηση του ίδιου kγινε μια προσπάθεια για 

συνεργασία της PONT-A-MOUSSON με την εταιρεία Νkμιτσας η 

οποία δεν καρποφόρησε, γιατί η PONT-A-MOUSSON kκρινε ότι οι 

εγκαταστάσεις της εταιρείας Νέμιτσας ήταν ανεπαρκείς. Επίσης η 
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εταιρεία Νέμιτσας το 1983 και 84 1 στην προσπάθειά της να εκμο

ντερνίσει το χυτήριό της, ήρθε σε επο;φή με την PONT-A-MOUSSON. 

(στ) Μετά την ανάγνωση των πρακτικών της συνάντησης του κ. Νέμιτσα 

με τον πρόεδρο της PONT-A-MOUSSON ο κ. Δημητρίου εξέφρασε την 
άποψη ότι αυτή θα μποροόσε να μη θεωρηθεί εθιμοτυπική, αλλά να 
χαρακτηριστεί συνάντηση ουσίας. Απ' ό,τι ο ίδιος αντιλαμβάνεται και 

γνωρίζει, η PONT-A-MOUSSON δεν πρέπει να είναι ενήμερη των 

' ' ή πρακτικων της συνα.ντησης αuτ ς. 

(ζ) Στην υποθετική περίπτωση δημιουργίας ενός μεγάλου συνεταιρισμοό 

μεταξό της βιομηχανίας Νέμιτσας και της PONT-A-MOUSSON ίσως 
ο ρόλος του κ. Δημητρίου εκλείψει, εκτός αν του δοθοόν μετοχές στο 

συνεταιρισμό αυτό. 

Κατα~έτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο κ. Κ. Κυπριανίδης, Διευθυντής του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού στο Παρίσι, δήλωσε τα ακόλουθα: 

(α) Ο κ. Κυπριανίδης παρέστη σ' όλες τις συναντήσεις του Υπουργοό 
Εμπορίου και Βιομηχανίας στο Παρίσι μετά από σχετική παράκληση 

του ίδιου του Υπουργού. 

(β) Ο ίδιος 'δεν είχε οποιοδήποτε πρόγραμμα στα χέρια του, αλλά το 
πληροφορήθηκε από τη δ/δα Π. Αβραάμ την ημέρα της άφιξης του 
Υπουργοό στο Παρίσι. Επίσης δε γνώριζε ποιες διευθετήσεις έγιναν 
προηγουμένως για τις συναντήσεις του Υπουργού και αρνήθηκε κατη
γορηματικά ότι έκανε οποιοδήποτε τηλεφώνημα στη δ/δα Π. Αβραάμ, 
για να της αναθέσει τη διευθέτηση συνάντησης μεταξύ του Υπουργού 
και του προέδρου της PONT-A-MOUSSON. ,. 

(γ) Τα πρακτικά των συναντήσεων τα οπο(α του αποστάληκαν από τή 
δ/δα Π. Αβραάμ τα φόλαξε μετά από μια πρόχειρη ανάγνωσή τους 
στο γραφείο του, χωρίς ο ίδιος να τα εγκρίνει ή να προβεί σε 
οποιαδήποτε άλλη ενέργεια σχετικά μ / αυτά, αφού δεν είχε οποια
δήποτε εξουσία για να κάνει κάτι τέτοιο. Εκ των υστέρων δεν είχε 
καμιά επαφή γύρω από το θέμα αυτό. 

( δ) Μετά την ανάγνωση του συνοπτικού πρακτικού από τον κ. Κυπριανlδη 
λέχθηκε ότι κατά την άποψή του αποδίδει την ουσία της συνομιλίας. 

Η συνάντηση πραγμα~οποιήθηκε για να προωθηθούν τα κυπριακά 
προϊόντα και έγινε αναφορά και στην εταιρεία Νέμιτσας, χωρίς να 
δοθεί ιδιαίτερη σημασία σ' αυτή. Σημασία δόθηκε στη γεωγραφική 
θέση της Κόπρου για σκοποός εξαγωγής προϊόντων στις αραβικές 

χώρες γενικά και όχι προ'r:όντων ειδικά της εταιρείας Νέμιτσας. 

(ε) Ο κ. Κυπριαν(δης δεν έκρινε ορθό να εκφραστεί για την εντόπωση που 

του δημιοόργησε η συνεχής αναφορά της εταιρείας Νέμιτσας στις 
σχετικές συναντήσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, έχοντας υπόψη της 

τόσο τα επισυνημμένα πρακτικά των συναντήσεων του Υπουργού όσο και τις 

απόψεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της απ 1 όλα τα πιο πάνω πρόσωπα, χωρίς στο 

στάδιο αυτό να έχει ακόμα καταλήξει σε οποιαδήποτε συμπεράσματα, δια
πιστώνει τα ακόλουθα, απ 1 όλες τις πλευρές παραδεκτά, γεγονότα: 

( α) Η συνάντηση του Υπουργού κ. Νέμιτσα με το Γάλλο Υπουργό 

Εξωτερικοό Εμπορίου ήταν μια επίσημη συνάντηση ουσίας και είχε 



1984 

διευθετηθεί μέσω της κυπpιακής πρεσβείας στο Παρίσι. Κατά τη 

συνάντηση αυτή έγινε ονομαστική αναφορά. στην εταιρε(α Νέμιτσας, 
στις 3υνατότητες συνεργασίας της με την PONT-A-MOUSSON, καθώς 
και στην προηγούμενη ιδιότητα του Υπουργού κ. Νέμιτσα σε σχέση με 

την εταιρεία αυτή. Το θέμοc της εταιρείας Νέμιτσας -ήταν ένα από τα 
πολλά θέματα που συζητήθηκαν στη συνάντηση αυτή και θίγηκε στην 
αρχή της συνάντησης. Στη συνέχεια κοcι κατά τη συζήτηση άλλων 

θεμάτων έγινε ονομαστική αναφορά σε γαλλικές εταιρείες, Οεν έγινε 
όμως καμιά ονομαστική αναφορά σε άλλη κυπριακή ετοcιρεία πλην της 
εταιρείας Νέμιτσας. 

(β) Η συνάντηση του Υπουργοό κ. Νέμιτσα με τον πρόε3ρο της γαλλικής 

εταιρείας PONT-A-MOUSSON 3εν ήταν επίσημη και είχε πολλά 

στοιχεία μιας φιλοφρονητικής συνάντησης. 

Επίσης ήταν η μόνη από τις συναντήσεις του Υπουργού που Οιευθε

τήθηκε από τη γώλλική πρεσβεία στην Κόπρο. Στη συζήτηση που 

3ιεξήχθη στα πλαίσια της συνάντησης αυτής κυριάρχησε η αναφορά 
στην εταιρεία Νέμιτσας, στις προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν 

για συνεργασία της με την PONT-A-MOUSSON και στις 3υνατότητες 
που υπάρχουν για μια συνεργασία στο μέλλον. Παράλληλα αλλά όχι 
με την ίδ'ια συχνότητα έγινε αναφορά και «σε άλλες κυπριακές 

βιομηχανίες)) ή ((τοπικές βιομηχανίεςJ>. Παρά το γεγονός ότι στο τέλος 

της συνάντησης αυτής) όπως αναφέρεται και στο σχετικό πρακτικό, ο 

κ. Νέμιτσας ανέφερε ότι θα ενημέρωνε τις τοπικές βιομηχανίες για το 

εν3ιαφέρον της εταιρείας PONT-A-MOUSSON και ότι θα εξέταζε στο 
μέλλον σχέδ'ια που θα υποβοηθούσαν παρόμοια συνεργασία και με 

άλλες εταιρείες, δ'εν έγινε καμιά τέτοια ενέργεια ούτε και τελεσφόρησε 

flέχρι στιγμής οποια3ήποτε συνεργασία της PONT-A-MOUSSON είτε 
με τη βιομηχανία Νέμιτσας είτε με οποιαδ'ήποτε άλλη κυπριακή 
βιομηχανία. 

(γ) .Στο αρχικό πρακτικό των δ'ύο συναντήσεων γίνεται ονομαστική ανα
φορά στην εταιρεία Νέμιτσας, ενώ στο σύντομο ενημερωτικό πρακτικό 
που ετοιμάστηκε εκ των υστέρων από λειτουργό του Υπουργείου 
Εμπορίου και Βιομηχανίας δ'ε γίνεται ειδ'ική αναφορά στην εταιρεία 

, Νέμιτσας, αλλά αναφέρονται γενικά οι κυπριακές επιχειρήσεις και 
βιομηχανίες. Αντίθετα στο συνοπτικό αυτό πρακτικό γίνεται ονομα

στική αναφορά στις γαλλικές εταιρεlες για τις οποίες έγινε λόγος στις 

συναντήσεις. 

(3) Ο αντιπρόσωπος της εταιρείας PONT-A-MOUSSON στην Κόπρο ήταν 
ενήμερος για τη συνάντηση που επρόκειτο να πραγματοποιηθεί μεταξύ 
του κ. Νέμιτσα και του προέ3ρου της PONT-A-MOUSSON. Το π.ιο 
πάνω πρόσωπο ε(χε επίσης πληροφορηθεί ότι η συνάντηση αυτή τελικά 
πραγματοποιήθηκε. 

Η Επιτροπή με βάση το ενημερωτικό υλικό που τέθηκε ενώπιόν της έχε~ 
επισημάνει έναν αριθμό αντιφατικών ή ανακόλουθων μεταξύ τους στοιχείων τα 
οποία, χωρίς να θέλει να αξιολογήσει ή να τους προσδ'ώσει οποιαδ'ήποτε σημασία 
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ή σκοπιμότητα, θεωρεί κα~ήκον της να παραθέσει για σκοπούς αντικείμενικότερής 
ενημέρωσης του Σώματος:· . 

(ΙΧ) ΣόμφωνΙΧ με την εκδοχή που έδωσε στην Επιτpοπή ο 1'πουpγός κ. 

Νέμιτσας, κατά τη συνάντησή του με το Γάλλο Υπουργό Εξωτερικού 

Εμπορίου αναφέρθηκε στην προηγούμενη ιδιότητά του σε σχέση με τη 

βιομηχΙΧνίΙΧ ΝέμιτσΙΧς, ΚΙΧθώς ΚΙΧι στις δυνΙΧτότητες συνεργοiσίΙΧς της 

ετΙΧιpείΙΧς <Χυτής με τη γΙΧλλική ετΙΧιpε(ΙΧ PONT-A-MOUSSON μετά 
από σχετικές ερωτήσεις τομ Γάλλου ίπουργοό. Επίσης, ο κ. Νέμιτσας 

έχει την εντύπωση ότι και στην περίπτωση της συνάντησης με τον κ. 

Novel της PONT-A-MOUSSON πpώτος ο κ. Νοvel·~γειpε το θέμΙΧ 
δυνΙΧτότητΙΧς συνεpγασίΙΧς της PONT-A-MOUSSON με τη βιομηχΙΧνίΙΧ 
Νέμιτσας και άλλες κυπριακές εταιρείες. Στα πρακτικά. Που έχουν 
συνταχθεί από τη δ/8α Π. Αβραάμ που ήταν παρούσα στη συνάντηση 

<Χυτή δε φΙΧίνετΙΧι νΙΧ έχουν πpοηγηθεί σχετικές εpωτήσεις ΙΧΠό το Γάλλο 

1'πουpγό Εξωτεpικοό Εμποpίου ή τον κ. Novel, γιΙΧτί, όπως είπε ο 
1'πουpγός, ίσως νΙΧ θεωpήθηκΙΧν λεπτομέpειες. 

(β) Όπως ΙΧνέφεpε στην Επιτpοπ·.\ ο 1'πουpγός Εμποpίου ΚΙΧι Βιομη
χανίας, το θέμα που αφορά τις αμυντικές κατασκευές, απ·' ό,τι 

θυμάται, δεν είχε θιγεί στη συνάντηση με τον εκπρόσωπο της PONT
A-MOUSSON, γιΙΧτί η ετΙΧιpείΙΧ <Χυτή δεν εξειδικεόετΙΧι ούτε ΚΙΧι έχει 
σχέση με κάτι τέτοιο. Φυσιολογικά αυτό το θέμα αφορά τη συνάντηση 

με τον 1'πουpγό Εξωτεpικοό Εμπορίου που ήτΙΧν ΚΙΧι το ΙΧpμόδιο 

πρόσωπο. 

ΚΙΧτά την άποψη του 1'πουpγοό, η συμπεpίληψη του θέμΙΧτος ΙΧυτοό στο 

πρακτικό που αφορά τη συνάντηση του lπουργοό με τον εκπρόσωπο 

της PONT-A-MOUSSON ίσως νΙΧ οφείλετΙΧι σε κάποιΙΧ σόγχυση των 
πρακτικών, επειδή η μια συνάντηση ακολουθοόσε την άλλη. 

Από την άλλη η δ/δΙΧ Π. ΑβpΙΧάμ που τήpησε τΙΧ πpΙΧκτικά θεωpεί ότι 

δεν ε(ναt δυνατό να έγινε οποιαδήποτε ανάμειξη των δόο συναντfισεων 

και των πρακτικών που κρατήθηκαν για καθεμιά απ 1 αυτές. 

(γ) ΣόμφωνΙΧ με τη δήλωση της δ/δΙΧς Π. ΑβpΙΧάμ, ο Διευθυντής του 

Κ.Ο.Τ. στο ΠΙΧpίσι της είχε τηλεφωνήσει γιΙΧ νΙΧ της ΙΧνΙΧθέσει νΙΧ 

διευθετήσει τη συνάντηση του lπουργοό κ. Νέμιτσα με εκπρόσωπο 

της ετΙΧιpείΙΧς PONT-A-MOUSSON, η οποίΙΧ όμως είχε ήδη διευθε

τηθεί, όπως τελικά της λέχθηκε, από την πιο πάνω εταιρεία. 

ΑντίθετΙΧ ο Διευθυντής του Κ.Ο.Τ. ΙΧpνείτΙΧι ότι είχε οποιΙΧδήποτε 

τηλεφωνική ή άλλη επικοινων(ΙΧ με τη δ/δΙΧ Π. ΑβpΙΧάμ γιΙΧ το σκοπό 

αυτό. 

( δ) Όπως επίσης ΙΧνέφεpε στην Επιτpοπή η 8/δΙΧ Π. ΑβpΙΧάμ, τΙΧ 
πρακτικά που η ίδια συνέταξε εγκρίθηκαν και από το Διευθυντή του 

Κ.Ο.Τ. στο Παρίσι, ο οποίος fιταν και το μοναδικό πρόσωπο 1 εκτός 
από την ίδια, που παρέστη από κυπριακής πλευράς στις συναντήσεις 

του κ. lπουργοό. Επίσης ανέφερε ότι συζήτησαν το περιεχόμενο των 

πpΙΧκτικών και ο κ. ΚυπpιΙΧνίδης συμφώνησε μΙΧζί της. Από την άλλη ο 

κ. Κυπριανίδης δfιλωσε στην Επιτροπή ότι δεν ενέκρινε τα πρακτικά, 

ΙΧλλά μετά ΙΧπό μιΙΧ πpόχειpη ΙΧνάγνωση τΙΧ φόλΙΧξε στο γpΙΧφείο του 
χωρίς καμιά συνέχεια πάνω στο θέμα. 
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(ε) Ο Υπουργός Εμπορ(ου και. Βιομηχαν(ας, παρ<Χ το γεγονός ότι 'iiήλωσε 

στην Επιτροπή ότι συμφωνεί με το πνεύμα των πρακτικών, εντούτοις 

στην πορε(α της συζήτησης υπέ'iiειξε στην Επιτροπή ορισμένα σημε(iι. 

που κατ<Χ την άποψή του 'iiεν αποΜθηκαν με ακρίβεια ή και απου

σίαζαν εντελώς. 

Η Επιτροπή σημειώνει ότι αποστενογραφημένη από'iiοση των όσων λέχθηκαν 

στις συνεΟρ!ες της ε!ναι καταχωρημένη υπό τη μορφή πρακτικών που βρίσκονται 
στα αρχεία της Βουλής και στη 'iiιάθεση κάθε Μέλους της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού ολοκλήρωσε 
τη μελέτη του όλου θέματος, προέβη στην αξιολόγηση των γεγονότων που έχουν 
ή'ίiη παρατεθεί πιο πάνω. Σύμφωνα με την αξιολόγηση, αυτή αποτελεί αναμφι

σβήτητο και παρα'iiεκτό απ' όλες τις πλευρές γεγονός ότι -

( α) Έγινε πράγματι επίσημη συνάντηση του Υπουργού κ. Νέμιτσα με το 
Γάλλο Υπουργό Εξωτερικού Εμπορ(ου κατά την οποία έγινε ονομα

στική αναφορά στην εταιρεία Νέμιτσας, στις δυνατότητες συνεργασίας 

της εταιρείας αυτής με την PONT-A-MOUSSON, καθώς και στην 
προηγούμενη ι'iiιότητα του Υπουργού κ. Νέμιτσα σε σχέση με ,την 

εταιρεία Νέμιτσας. 

(β Έγινε πράγματι ανεπίσημη συνάντηση του Υπουργού κ. Νέμιτσα με 
τον πρόε'iiρο της γαλλικής εταιρείας PONT-A-MOUSSON στα πλαίσια 
της οποίας 'iiιεξήχθη συζήτηση, όπου και κυριάρχησε η αναφορά στην 

εταιρεία Νέμιτσας, στις προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν για 

συνεργασία της εταιρείας αυτής με την PONT-A-MOUSSON και στις 
'iiυνατότητες που υπάρχουν για μια συνεργασία στο μέλλον. 

- Με γνώμονα τα πιο πάνω και ύστερα από σοβαρό προβληματισμό η 

πλειοψηφία των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών 

Ομά'iiων του ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ έχει ο'iiηγηθε( στα ακόλουθα 
συμπεράσματα και παρατηρήσεις:-

( α) Αποτελε( αναμφισβήτητη θέση αρχής ότι πρόσωπα που κατέχουν 

'iiημόσιο αξίωμα 'iiεν πρέπει να το χρησιμοποιούν για την προαγωγή 

προσωπικών τους συμφερόντων ή την προώθηση άλλων σuμφερόντών 
από εκείνα που υπαγορεύει το Οημόσιο συμφέρον χι η κοινή ωφέλεια. 

Η θέση αυτή πρέπει να είναι απαράβατη, να τηρείται χαι να φαίνεται 

ότι τηρείται από όλους ανεξαίρετα τους κρατικούς αξιωματοόχους. 

(β) Πρόσωπα που ασκούν 'iiημόσιο αξίωμα πρέπει με πολλή επιμέλεια και 

φροντίΟα να απέχουν από οποιαΟήποτε ενέργεια ή συμπεριφορά που 
'iiημιουργε( ή μπορεί να 'iiημιουργήσει την εντύπωση ότι προσπαθούν να 

εξυπηρετήσουν προσωπικά τους συμφέροντα. Στην αντίθετη περί

πτωση χλον(ζεται η εμπιστοσύνη του λαοό προς τα πρόσωπα αυτά χαι 

προς τις αρχές χαι αξ(ες που τα πρόσωπα αυτά αντιπροσωπεύουν χαι 

χατ 1 επέκταση κλον(ζεται η εμπιστοσόνη του λαού προς τη νόμιμη 

εξουσ(α και υπονομεύονται οι πολιτειακοί θεσμοί χαι η ηθιχή τάξη. 

(γ) Εφαρμόζοντας τις γενικές αυτές αρχές στα πραγματικά γεγονότα που 

αφορούν το υπό συζήτηση θέμα προκύπτει, κατά την αντίληψη των πιο 
πάνω Μελών της Επιτροπής, ότι ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομη

χανίας χ. Νέμιτσας στα πλαίσια των συναντήσεών του μέ: το Γάλλο 

Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου και τον πρόε'iiρο της εταιρείας ΡΟΝΤ-
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A-MOUSSON τον Οκτώβρη του 1988 ενήργησε κοιτά τρόπο που 

κρ(νεται ότι δε συνάδει αυστηρά με τις προαναφερθείσες αρχές. 
Επιπρόσθετα η συμπεριφορά του Ύ'πουργού ήταν τέτοια, που μπορούσε 

να ερμηνευτεί, έστω και αν δεν υπήρχε κακή πρόθεση εκ μέρους του 

(και στο θέμα της πρόθεσης διαφέρουν οι απόψεις των Μελών της 

Επιτροπής), ως προσπάθεια προώθησης των συμφερόντων της 
εταιρε(ας Νέμιτσας. 

(δ) Η πλειοψηφία της Επιτροπής έχει επίσης τη γνώμη ότι ο Υπουργός θοι 

έπρεπε οπωσδήποτε (και αναμφίβολοι θοι μπορούσε) νοι αποφύγει 

οποιαδ:ήποτε ενέργεια ή αναφορά του που ήταν και η αιτία της 

δημιουργ(ας των εντυπώσεων αυτών. Με αυτό το π\Ιεύμα και με αυτή 

την έννοια η πλειοψηφία της Επιτροπης αποδοκιμάζει τις πιο πάνω 

ενέργειες του lπουργού και θεωρεί ότι η συμπεριφορά του στις 
συγκεκριμένες περιπτώσεις υπήρξε πολιτικά επιλήψιμη και συνιστά 

απαράδεκτη παρεκτροπή. 

Από της 'tλευράς των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτών της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς έγινε σε σχέση με το υπό αναφορά θέμα η πιο 
κάτω τοποθέτηση:-

( οι) Γιοι το ΑΚΕΛ αποτελεί πρώτιστο θέμα αρχής όπως οι Υπουργοί και 
άλλοι αξιωματούχοι του κράτους κατά την εκτέλεση των καθηκόντων 

τους έχουν ως μέλημά τους την προώθηση και προαγωγή του δημόσιου 
συμφέροντος. Σε καμιά περίπτωση με τις πράξεις ή παραλείψεις τους 

δεν επιτρέπεται νοc δημιουργούν και την ποcροcμικρή έστω υπόνοιοc ότι 

ενεργούν οcντίθετοc προς την πιο πάνω αρχή. 

(β) Όσον αφορά την περίπτωση του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 

κ. Νέμιτσα1 θοc μπορούσε αυτός στη διάρκειοc των συνομιλιών του στη 
Γοιλλ(οι τον Οκτώβρη του 1988 νοι μην αναφερθεί καθόλου σε επι

χειρήσεις στις οποίες τυγχάνει νοc είνοcι μέτοχος. Ο λόγος είνοcι γιοcτί 

οι ανοcφορές που έκανε έδωσαν αφορμή να εγερθούν σχόλια και 
εντυπώσεις που σ' ένα βαθμό άπτονται του κύρους τόσο του ίδιου ως 

Υπουργού όσο και της κυβέρνησης της οποίας είναι μέλος. Και αυτό 

παρά το γεγονός ότι οι πιο πάνω οcνοcφορές του κ. Υπουργού έγιναν 

μέσοι στα πλαίσια συζήτησης γιοι τις προοπτικές συνεργασίας μεταξύ 

κυπριοcκών και γαλλικών βιομηχανικών επιχειρήσεων, που η προcγμοc

τοποίησή της θα εξυπηρετούσε ασφαλώς το συμφέρον της κυπριοcκής 
οικονομίοcς. 

ΠΑΡ ΑΡΤΗΜΑ «Α» 

ΣΥΝΆΝΤΗΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΎ' ΚΥΡΙΟΥ ΤΑΚΗ ΝΕΜΙΤΣΑ ΜΕ ΤΟΝ 

ΥΠΟΥΡΓΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΎ' ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΥΡΙΟ JEAN-MARIE RAUSCH 

ΤΕΤΆΡΤΗ, 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1988 
Ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κόριος Τάκης Νέμιτσοις είχε την 

Τετάρτη 12.10.88, ώρα 8.30 π.μ., ιδιαίτερη συνάντηση υπό μορφή προγεύματος 
εργασίας με τον Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου της Γαλλίας κόριο Jean-Marie 
Rausch. 

Η συνάντηση έγινε στο Υπουργείο Εξωτερικού Εμπορίου κοcι διάρκεσε 50 
λεπτά. 
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Στο πρόγευμα εργασίας παρακάθισαν επίσης από γαλλικής πλευράς ο 

Διευθυντής του Πολιτικού Γραφε(ου του Υπουργού κύριος Christian Tardivon και 
ο Σόμβουλος του Υπουργοό κόριος Jean-Christophe Chouvet. Από κυπριακής 

πλευρά:ς παρακάθισιχν ο Διευθυντής του ΚΟΤ στο Παρίσι κύριος Κώστας 
Κυπριανί8ης και η υπογράφουσα. 

Ο Γάλλος Υπουργός κόριος Jean-Marie Rausch καλωσόρισε τον Υπουργό 
κύριο Νέμιτσα και εξέφρασε τη χαρά του που συναντούσε τον εκπρόσωπο μιας 

χώρας μικρής μεν, αλλά με την οποία η Γαλλία είχε σημαντικές συναλλαγές. Ο 
κύριος Rausch ανέφερε ότι είναι Υπουργός ε8ώ και τέσσερις μήνες μόνο και ότι 
στο παρελθόν είχε μια μικρή επιχείρηση που ει8ικευόταν στην παραγωγή 

ζωοτροφών. 

Ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας, αφού ευχαρίστησε το Γάλλο Υπουργό για την 
πρόσκλησή του στο πρόγευμα εργασίας, επισήμανε πως έγινε Υπουργός Εμπορίου 
και Βιομηχανίας στις 29.2.88 και ότι προηγουμένως είχε τη βιομηχανία Νέμιτσας 
που ειΟικεύεται στην κατασκευή u8ραντλιών και υλικοό για οικοΟομές και η οποία 
συνεργάζεται μεταξύ άλλων με γαλλικές επιχειρ'ήσεις. Μια τέτοια περίπτωση, 

συνέχισε, είναι εκείνη της PONT-A-MOUSSON σχετικά με την κατασκευή 

τμήματος του μεγαλεπήβολου σχεΟίου του νότιου αγωγού για τη μεταφορά νερού 
από τα ορεινά μέρη της Κύπρου προς την επαρχία Αμμοχώστου. Ο κύριος 

Υπουργός ανέφερε πως έχει επισκεφθεί στο παρελθόν τη Γαλλία για επαγγελ

ματικοός λόγους και εξέφρασε τη χαρά του που είχε την ευκαιρία να συναντήσει 

τον κύριο Rausch. Ο κύριος Νέμιτσας είπε ότι η κυβέρνηση προσπαθεί να 

προωθήσει τη συνεργασία κυπριακών με ευρωπα·ικές επιχειρήσεις υπό μορφή 
ι<Joint Ventures» και ανέφερε ότι υπάρχουν ή8η 8υνατότητες κοινοπραξίας μεταξύ 
της βιομηχανίας Νέμιτσας και της εταιρείας PONT-A-MOUSSON για την 

κατασκευή εξαρτημάτων που θα πρέπει να σφυρηλατηθούν. Ο κύριος Νέμιτσας 

πρόσθεσε πως θα συναντούσε αργότερα τον πρόε8ρο της εταιρείας PONT-A
MOUSSON κύριο Novel με τον οποίο θα συζητούσε το θέμα αυτό. 

Ο κύριος Υπουργός ανέφερε στη συνεχεια πως η Κύπρος είναι μεν μικρή 

χώρα, αλλά ότι στις επιχειρηματικές Οραστηριότητες οι μικρές χώρες μπορούν να 
διαδραματ!σουν ουσιαστικό ρόλο. Όσον αφορά την Κύπρο, ο κόριος Νέμιτσας 
τόνισε ότι αυτή 8ιατηρεί καλές σχέσεις με τις αραβικές και αφρικανικές χώρες και 

ότι θα μπορούσε να αποτελέσει μια γέφυρα για επιχειρηματικές 8ραστηριότητες 
με την πολιτική επιρροή και την καλή 8ιαχείριση που 8ιακρίνει την κυπριακή 

κυβέρνηση. 

Σχετικά με τις εμπορικές σχέσεις, ο κόριος Νέμιτσας ανέφερε ότι οι 

συναλλαγές αυξάνονται συνεχώς με τη Γαλλία και υπάρχουν ακόμα περιθώρια για 

την περαιτέρω ανάπτυξή τους. Εξέφρασε ωστόσο ανησυχία για το σημαντικό 
χάσμα που υπάρχει μεταξό των εισαγωγών και των εξαγωγών, παρ' όλο που 
αυτό έχει περιορισθεί σε σχέση με τα έτη 1984-1986 που αντιστοιχούσαν στην 
αγορά από την Κύπρο των Airbus. Ο κύριος Υπουργός είπε εν8εικτικά ότι οι 

εισαγωγές από τη Γαλλία έφθασαν το 1987 τα 460 εκατομμύρια γαλλικά 
φράγκα, ενώ οι εξαγωγές προς τη Γαλλ!α ισοδυναμούσαν με 60 εκατομμύρια 
γαλλικά φράγκα, χωρίς να ληφθεί ακόμη υπόψη η αγορά αμυντικού υλικού. 
Σχετικά: με το θέμα αυτό ο κύριος Νέμιτσας αναφέρθηκε στην πώληση από την 
εταιρεlα SOFMA δόο περιπολικών σκαφών για την αστυνομ(α και παρακάλεσε το 
Γάλλο Υπουργό να 8ιερευνήσει τις 8υνατότητες χορήγησης μακροπρόθεσμης 

πίστωσης 15 έως 20 χρόνων στην Κύπρο για την αγορά από γαλλικές εταιρείες 
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και άλλων περιπολικών σκαφών και ελικοπτέρων για την αστυνομία για σκοπούς 
διάσωσης π.χ. λουομένων ή ψαράδων και όχι για αμυντικούς σκοπούς. Ο . 
Υπουργός τόνισε ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα συναντούσε την ίδια μέρα 
τους εκπροσώπους διάφορων εταιρει~ν που προμηθεύουν τέτοια σκάφη ή ελικό
πτερα και ζήτησε από το Γάλλο Υπουργό να εξετάσει το αίτημα της κυβέρνησης 

για τη χορήγηση μακροπρόθεσμης πίστωσης. 

Στη συνέχεια ο Υπουργός, αφού ανέπτυξε στον κύριο Rausch τους τομείς που 
καλύπτει το Υπουργείο του, αναφέρθηκε στις προοπτικές αύξησης της τουριστικής 
κίνησης από και προς τη Γαλλία. Ο κύριος Νέμιτσας ενημέρωσε το Γάλλο 

Υπουργό για τις συνομιλίες που είχε με τον Υπουργό Τουρισμού κύριο Stirn, κατά 
τις οποίες συζήτησε τις δυνατότητες δρομολόγησης νέων πτήσεων και καθορισμού 
χαμηλότερων αεροπορικών ναόλων, καθώς και το θέμα της χρηματοδότησης από 
τη γαλλική πλευρά μελέτης για την κατασκευή μαρίνας στη Λεμεσό. Ο κύριος 
Υπουργός παρακάλεσε τον κύριο Rausch να εξετάσει σε ποιο στcί.8ιο βρ(σκεται το 
αίτημα της κυβέρνησης και όπως η μελέτη καλύψει την κατασκευή δύο μαρίνων, 
μιας στη Λεμεσό και μιας στην Πάφο. Ο κύριος Νέμιτσας εξέφρασε την ελπίδα 

ότι θα δοθεί άμεση συνέχεια στο θέμα αυτό, πράγμα που θα συνέβαλλε, κατά την 
άποψή του, στη δημιουργία νέων δραστηριοτήτων και ανταλλαγών μεταξύ των 
8όο χωρών. 

Ο Γάλλος Υπουργός Εξωτερικού Εμπορίου κύριος Rausch απαντώντας είπε 
ότι θεωρούσε την πρόταση για εγκαθίδρυση συνεργασίας υπό μορφή κοινοπραξίας 
μεταξύ της εταιρείας PONT-A-MOUSSON και της βιομηχανίας Νέμιτσας πολύ 
ενδιαφέρουσα, έχοντας υπόψη ότι κατάγεται ο ίδιος από την [δια περιοχή όπου 
ε(ναι εγκαταστημένη η εν λόγω εταιρε(α. 

Σχετικά με τις εμπορικές συναλλαγές, ο Γάλλος Υπουργός τις χαρακτήρισε 

εξαίρετες και ανέφερε πως η Γαλλ(α έχει μεν πλεόνασμα στο εμπορικό της 

ισοζύγιο, αλλά επέμεινε ότι το χάσμα ε(ναι πιο μικρό από εκείνο που ανέφερε ο 
κύριος Νέμιτσας. Ο κύριος Rausch ε(πε ότι, σόμφωνα με τα στοιχεία τους, οι 
εξαγωγές προς την Κύπρο φθάνουν τα 500 εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, ενώ οι 
εισαγωγές ανέρχονται σε 140 εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, ήτοι μια αναλογ(α 4 
προς 1 και όχι 7 προς 1 με βάση τα στατιστικά στοιχε(α της Κύπρου. Ο Γάλλος 
Υπουργός ανέφερε ότι η Γαλλία κατείχε την έκτη σειρά ανάμεσα στους 

προμηθευτές και πως θα μπορούσε να βελτιώσει τη θέση της. 

Ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας παρατήρησε στο σημε(ο αυτό πως η κυβέρνηση 

με τη νέα πολιτική της έχει άρει τους περιορισμοός που !σχυαν για τις εισαγωγές 
στην Κόπρο γαλλικών τυριών και παράλληλα εφαρμόζει αυστηρή πολιτική 

ελέγχου της ποιότητας τόσο των γεωργικών όσο και των βιομηχανικών προϊόντων 
με βάση τα κυπριακά πρότυπα που είναι εκε(να της Ε.Ο.Κ. 

Ως εκ τούτου, συνέχισε, διανο(γονται προοπτικές για τους ενδιαφερόμενους 

επενδυτές όσον αφορά αφενός τα προϊόντα ποιότητας και αφετέρου τα έτοιμα είδη 
ένδυσης: Ο κόριος Υπουργός τόνισε πως μπορούν να εξασφαλισθούν στην Κύπρο 
προϊόντα ή ε(δη υψηλής ποιότητας με χαμηλό κόστος και ήδη έχει εκδηλωθεί 

ενδιαφέρον από ορισμένες εταιρείες για τα είδη ένδυσης. 

Εξάλλου ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας ανέφερε πως η Κόπρος θα επιθυμούσε 
να πάρει μέρος στην προσεχή διεθνή εμπορική έκθεση «Foire de Paris» και 
παρακάλεσε το Γάλλο Υπουργό να ασκήσει την επιρροή του για την εξασφάλιση 
του αναγκα(ου χώρου με ευνοϊκοός όρους συμμετοχής, έχοντας υπόψη ότι θα είναι 
και η πρώτη συμμετοχή της Κόπρου. 
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Τέλος, ο κύριος Νέμιτσας ζήτησε από το Γάλλο Υπουργό να 8ιερευνήσει τις 
8υνατότητες σύναψης νέας συμφων(ας εμπορικής συνεργασ(ας. Στο παρελθόν, 

συνέχισε, συνήφθη παρόμοια συμφων(α που 8εν τέθηκε σε ισχύ. Σε περ(πτωση που 

η Κύπρος συμμετάσχει στην έκθεση «Foire de Paris», ε(πε ο κύριος Υπουργός, θα 
μπορούσε να επισκεφθε( τη Γαλλ(α στο πλα(σιο των προετοιμασιών της, 
προκειμένου vα εξετάσει τους τρόπους αμοιβαlας συvεργασ(ας, εκτός εάν ο 
Γάλλος Υπουργός προτιμούσε να επισκεφθε( την Κύπρο, για να υπογράφει 

παρόμοια συμφων(α, Αυτή θα μπορούσε, τόνισε ο κύριος Νέμιτσας, να προβλέψει 
τις εξαγωγές προς τη Γαλλία νωπών φρούτων και λαχανικών, πατατών, μπαμιών, 

ορτυκιών, κρασιών υψηλής ποιότητας, επιτραπέζιων σταφυλιών, ειθώv έν8υσης και 

επ!πλων. 

Απαντώντας ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch ε(πε ότι, όσον αφορά το 

α!τημα του Υπουργού για τη χορήγηση μακροπρόθεσμης π(στωσης για την αγορά 

σκαφών και ελικοπτέρων, οι υπηρεσlες του θα μελετούσαν το θέμα. Εξ όσων 

γνώριζε, συνέχισε, η 8ιάρκεια της π!στωσης ποικ(λλει ανάλογα με το σκοπό της 

αγοράς, ήτοι αν προορ!ζεται για την αστυνομ(α ή για την άμυνα. Συγκεκριμένα ο 
Κύριος Rausch ε(πε πως άλλοι πελάτες που αγόραζαν γαλλικά ελικόπτερα για 
σκοπούς άλλους από τη 8ιάσωση τουριστών ή φαράΟων Οε θα κατανοούσαν τη 
χορήγηση σε άλλη χώρα μακροπρόθεσμης π(στωσης, έστω κι αν η αγορά 8εν ε(χε 
τον !8ιο σκοπό. 

Σχετικά με τις 8υνατότη~ες εγκατάστασης μονά8ων στην Κύπρο για την 
κατασκευή ει8ών έν8υσης σε χαμηλό κόστος, ο Γάλλος Υπουργός εξέφρασε το 
εν8ιαφ~ρον του και υποσχέθηκε να μελετήσει το θέμα ευνοϊκά. 

Επ!σης, όσον αφορά την έκθεση ((Foire de Paris)), Οιαβεβα(ωσε τον κύριο 
Ν έμιτσα πως θα ασκήσει την επιρροή του για την εξασφάλιση των καλύτερων 
όρων συμμετοχής. 

Σχετικά με το θέμα της κατασκευής μαρίνων στην Κύπρο, ο Γάλλος 
Υπουργός ε(πε ότι θα συζητούσε το θέμα με τον Υπουργό Τουρισμού κύριο Stirn. 

Τέλος, όσον αφορά τις 8υνατότητες σύναψης εμπορικής συμφωνίας, υπο
σχέθηκε να τις εξετάσει με τις αρμό8ιες υπηρεσ(ες. 

Στη συνέχεια ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch αναφέρθηκε στο εν8ιαφέρον 
γαλλικών εταιρειών να εξασφαλ(σουν 8ιάφορες κρατικές αγορές για την εγκα

τάσταση εξοπλισμού στην Κύπρο. 

Συγκεκριμένα ε!πε πως η εταιρε(α ALCATEL εν8ιαφέρεται για τον εκσυγ
χρονισμό των τηλεφωνικών εγκαταστάσεων. Ο Κύπριος Υπουργός ε(πε πως ή8η 

οι τηλεφωνικές εγκαταστάσεις στην Κύπρο ε(ναι γαλλικού τύπου. Ωστόσο, 
ανέφερε πως η CYTA 8ιερευνά τώρα τις 8υνατότητες εγκατάστασης συστ-ήματος 
υποβρύχιων καλω8(ων για το οπο!ο έχει ή8η επι8ε(ξει εν8ιαφέρον γαλλική 

εταιρε(α. Οπότε, συνέχισε, η γαλλική εταιρε!α μπορε! να υποβάλει κι αυτή την 

προσφορά της. Ο Γάλλος Υπουργός υπογράμμισε ότι υπάρχουν έμπειρες γαλλικές 
εταιρείες σ' αυτό τον τομέα. 

Σχετικά με την κάλυψη με ραντάρ, ο Γάλλος Υπουργός ε!πε πως η εταιρε(α 
THOMSON ε(ναι άμεσα εν8ιαφερόμενη. Ο κύριος Νέμιτσας ανέφερε πως η 

Κύπρος έχει ή8η συνάψει ένα συμβόλαιο με την THOMSON, που υπογράφηκε τον 
Οκτώβρη του 1987 από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορ!ας, αλλά 8εν έχει αρχ(σει 
ακόμη η προμήθεια του υλικού. 
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Όσον αφορά το θ~μα της μηχανογράφησης των εγκαταστάσεων των τηλεπι
κοινωνιών, ο Γο!λλος Υπουργός είπε πως η εταιρεία BULL έχει υποβάλει την 
προσφορά της ύψους 30 εκατομμυρίων γαλλικών φράγκων .. Ο Υπουργός κύριος 
Νέμιτσας ανέφερε πως το θέμα αυτό είναι της αρμο8ιότητας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, αλλά υποσχέθηκε να εξετάσει με προσοχή τη γαλλική 
προσφορά στο πλαίσιο του Συμβουλίου Προσφορών. 

Επίσης, ο Γάλλος Υπουργός αναφέρθηκε στο εν8ιαφέρον της εταιρείας 
ALCATEL ATFH για την εγκατάσταση χερσαίου σταθμού για τις τηλεπι

κοινωνίες μέσω 8ορυφόρων και σ' εκείνο της εταιρείας DEGREMONT για το 
σχέ8ιο προμήθειας νερού στην Τερσεφάνου. Ο κύριος Υπουργός είπε πως έχουν 
υποβληθεί οι προσφορές και 8ιαβεβαίωσε το Γάλλο Υπουργό πως θα εξετάσει με 
ι8ιαίτερη προσοχή τις προσφορές των γαλλικών εταιρειών στο πλαίσιο του 
Συμβουλίου Προσφορών. 

Τέλος, ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch είπε πως η Γαλλία εν8ιαφέρεται 
να εξασφαλ(σει το σχέδιο της επέκτασης των εγκαταστάσεων του Νοσοκομε(ου 

Λευκωσίας. Ή8η έχουν υποβάλει μια κοινή προσφορά οι εταιρείες SPIES
BATIGNOLLES, HOSPITEX και HOPITAUX DE FRANCE και ανέφερε πως η 
γαλλική κυβέρνηση θα μπορούσε να εγγυηθεί πίστωση μέχρι 8 112 χρόνια. Ο 
Υπουργός κύριος Νέμιτσας απάντησε ότι ήταν ενήμερος για το θέμα και 

πληροφόρησε τον κύριο Rausch πως επρόκειτο να συναντήσει αμέσως μετά τη 
λήξη της συνομιλίας μαζί του τον Υπουργό Υγείας κύριο Claude Ενίη για τη 
συζήτηση αυτού του θέματος. 

Καταλήγοντας ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας απηύθυνε πρόσκληση στο Γο!λλο 
Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου να επισκεφθεί την Κύπρο για περαιτέρω ανταλ

λαγή απόψεων. Ο κύριος Rausch απο3έχθηκε την πρόσκλφη με ι8ιαίτερη χαρο! 
και 8ιαβεβαίωσε τον κύριο Νέμιτσα ότι θα προγραμματίσει μια επίσκεψή του 
στην Κύπρο στις αρχές του προσεχοός έτους. 

Η συνάντηση έληξε στις 9.20 π.μ. 
ΠΑΡ ΑΡΤΗΜΑ «Β» 

ΕΠΑΦΕΣ ΜΕ ΓΑΛΛΙΚΕΣ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 

ΣΥΝΆΝΤΗΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΚΥΡΙΟΥ ΤΑΚΗ ΝΕΜΙΤΣΑ ΜΕ ΤΟΝ 
ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ PONT-A-MOUSSON ΚΥΡΙΟ 
BERNARD NOVEL 

ΤΕΤΑΡΤΗ, 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1988 
Ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κύριος Τάκης Νέμιτσας είχε 

ι8ιαίτερη συνάντηση την Τετάρτη 12.10.88, ώρα 10.15, με τον πρόε8ρο της 
εταιρείας PONT-A-MOUSSON κόριο Bernard Novel. Στη συνάντηση παρί
σταντο επίσης από κυπριακής πλευρο!ς ο Διευθυντής του Κ.Ο.Τ. στο Παρίσι 

κύριος Κώστας Κυπριανί8ης και η υπογρο!φουσα. 

Ο κύριοί; Υπουργός ανέφερε στον κύριο Novel πως ο σκοπός της συνάντησης 
ήταν να εξετάσουν από κοινού τους τρόπους περαιτέρω ανάπτυξης της συνερ
γασίας μεταξύ της βιομηχανίας Νέμιτσας και άλλων κυπριακών βιομηχανιών και 
της εταιρείας Pont-a-Mousson. Ο κ. Νέμιτσας είπε πως η βιομηχανία Νέμιτσας 
είναι πρωτοπόρα στον τομέα της και ότι ο ί8ιος είχε επισκεφθεί την πιο πάνω 

εταιρεία το 1976, όταν είχε τη 8ιαχείριση της εν λόγω βιομηχανίας, με απώτερο 
στόχο να εγκαθι8ρυθεί μια στενή συνεργασία μεταξύ των Μο μονά3ων και ίσως νσ. 
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·εγκατασταθεί ·ένα χυτήριο στην Κύπρο. Όπως είπε ο κύριος Υπουργός, το 
χυτήριο αυτό έχει 8ημιουργηθεί τώρα στην Κύπρο και λειτουργεί με απόλυτα 
αυτόματο σόστημα. 

Ο κύριος Novel επιβεβα(ωσε πως το 1976 η εταιpε(α του προγραμμάτιζε τη 
8ημιουργία ενός χυτηρίου στη Σαου8ική Αραβία. Ωστόσο, έχοντας υπόψη ότι η 
βιομηχανία Νέμιτσας 8ιαθέτει τώρα χυτήριο, εξέφρασε την άποψη πως αντι
προσωπεtα της εταιρε(ας θα μπορούσε να το επισκεφθεί και να εξετάσει τις 
8υνατότητες ανταλλαγής προϊόντων. 

Κατά τον Υπουργό κύριο Νέμιτσα υπάρχουν Μο τρόποι για την προώθηση 
της συνεργασίας και των ανταλλαγών. Αφενός η κατασκευή των ει8ών/ εξαρτη
μάτων α.πό τις τοπικές βιομηχαν(ες και η εισαγωγή μεγαλύτερης κλίμακας 
ει8ών/ ε.ξαpτημ&των και αφετέρου η κατασκευή ει8ών/ εξαρτημάτων στο πλα!σια 
συνεργασίας υπό μορφή κοινοπραξιών (Joint Ventures). Σχετικά ο κύριος 

Νέμιτσας τόνισε ότι η κυβέρνηση απο8ί8ει ι8ιαίτερη σημασία στις κοινές ενέργειες 
κα~ προσπάθειες και παρέχει προνόμια στις βιομηχανίες που κατασκευάζουν 
επιτόπου 8ιάφορα εί8η/ εξαρτήματα. 

Ο κύριος Novel εξέφρασε την άποψη ότι θα μπορούσαν να υπάρξουν Μο 
μορφές συνεργασίας. Αφενός η κατασκευή ράβ8ων και αφετέρου η σύναψη 
8ιμερούς εμπορικής συμφωνίας που θα καλύπτει όλα τα προϊόντα και ε(8η. 

Ο κύριος Νέμιτσας αναφέρθηκε εξάλλου στις εξαίρετες σχέσεις που 8ιατηρεί 
η Κόπρος με τις αραβικές χώρες που μπορούν να αναπτυχθούν ακόμη περισσότερο, 

πράγμα που θα μπορούσε να εξυπηρετήσει και τη Γαλλία. 

Ο κύριος Novel συμφώνησε με το\J κύριο Ύ'ποuργ6, αλλά παρατήρησε πως η 
Γαλλία έχει κι αυτή καλές σχέσεις με τις χώρες της Μέσης Ανατολής. Όσον 

' ι ' ή ' ' ι ι ι αφορα την εταιρε~α του, συνεχισε, αυτ εχει αντιπροσωπους σ αuτες τις χωρες 

και έναν αντιπρόσωπο στην Κόπρο μέσω του οπο!ου μπορούν να αρχίσουν οι 

επαφές για περαιτέρω ανάπτυξη των ανταλλαγών. Ο πιο πάνω ανέφερε πως θα 

πρέπει πρώτα, στα πλαεσια μιας μελλοντικής συνεργασίας, να εξετασθούν όλα τα 
εί8η/εξαρτήματα που κατασκευάζονται επιτόπου ><αι να γίνει επεξεργασ(α ενός 
κοινού σχε8ίου που θα πpονοε( την κατασκευή στην Κύπρο ορισμένων ει8ών/εξαρτημάτων 

που θα προορίζονται για εξαγωγές στη γύρω περιοχή. Από τη σκοπιά αυτή, 
τόνισε ο κύριος Novel, η Κύπρος έχει προνομιακή γεωγραφική θέση. 

Ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας ανέφερε επίσης ότι η βιομηχανία Νέμιτσας 
προγραμματίζει να επεκταθε( και στην κατασκευή μέρους του αμυντικοό εξο
πλισμοό και πως θα επιθυμούσε να γνωρίσει την πείρα της εταιρείας PONT-A
MOUSSON σ' αυτό τον τομέα, ώστε να εξασφαλισθούν χαμηλότερα κόστα. 

Ο κύριος Novel εισηγήθηκε όπως μεταβεί αντιπροσωπεία της εταιρείας του 
μέχρι τέλους του τρέχοντος έτους, προκειμένου να εξετάσει επιτόπου τα εί8η που 
κατασκευάζουν οι τοπικές βιομηχανίες, τις 8υνατότητες επέκτασης των 8ραστη

ριοτήτων και των εγκαταστάσεών τους κ.ά. Αυτή θα ε(ναι η βιομηχανική 

προσέγγιση. Στη συνέχεια, όσον αφορά την εμπορική προσέγγισ·η, θα μποροόσαν 
να μελετηθούν οι τρόποι συνεργασίας στα πλαίσια μιας εμπορικής συμφωνίας που 
θα πρέπει να συναφθεί μεταξύ των 8ύο χωρών. 

Ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας είπε ότι θα ενημερώσει τις τοπικές βιομηχανίες 
για το εν8ιαφέρον της εταιpε(ας PONT-A-MOUSSON και πως θα εξετάσει στο 
μέλλον σχέ8ια που θα υποβοηθούσαν παρόμοια συνεργασ(α και με άλλες εταιpε(ες. 

Η συνάντηση έληξε στις 10.50. 



1993 

ΠΑΡ ΑΡΤΗΜΑ «Γ» 

ΣΥΝΤΟΜΟ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΠΑΦΕΣ ΤΟΥ 
ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΥΡΙΟΥ ΤΑΚΗ 
ΝΕΜΙΤΣΑ ΣΤΑ ΠΛΑΙΣΙΑ ΤΗΣ ΕΠΙΣΗΜΗΣ ΕΠΙΣΚΕΨΗΣ ΤΟΥ 
ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΥΡΙΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ 
ΣΤΟ ΠΑΡΙΣΙ ΑΠΟ 10 -12.10.1988 

Α. Συνάντηση του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας κυρίου Τάκη 

Νέμιτσα με τον Υπουργό Τουρισμού της Γαλλίας κύριο Olivίer Stίrn 

την Τρίτη, 11 Οκτωβρίου 1988, και ώρα 10.00 π.μ. 
Ο Γάλλος Υπουργός Τουρισμού κύριος Stίrn, αφού εξέφρασε την ευαρέσκειά 

του για τη συνάντηση και τη γνωριμία του με τον κύριο Νέμιτσα, ζήτησε να τον 
ενημερώσει γις τις τουριστικές εγκαταστάσεις που 8ιαθέτει σήμερα η Κύπρος και 

την τουριστική κίνηση, ώστε να εξετάσει τους τρόπους βελτίωσης της αμοιβαίας 
συνεργασίας στον τουριστικό τομέα. 

Ο κύριος Υπουργός, αναφερόμενος στο θέμα τόνισε ότι η Κύπρος διαθέτει 
σειρά πολυτελών τουριστικών ξενο8οχε(ων και μπορεί να ανταποκριθεί στις 

απαιτήσεις των τουριστών 8ιάφορων χωρών προέλευσης. 

Η μεγαλύτερη τουριστική κίνηση προέρχεται από το Ηνωμένο Βασίλειο, τις 
σκαν8ιναβικές χώρες, την Ελλά8α κ.ά. Γενικά οι τουρ(στες που επισκέπτονται την 
Κύπρο είναι ψηλής στάθμης και εκφράζουν πλήρη ικανοποίηση για τις διευκο
λύνσεις που παρέχει η Κύπρος. Στη συνέχεια ο κύριος Υπουργός ανέφερε ότι η 

Κύπρος σήμερα διαθέτει 300 ξενοδοχεία χωρητικότητας 40,000 κλινών, ενώ 
συνεχίζεται η οικοδόμηση και άλλων εγκαταστάσεων. Οι. Γάλλοι τουρίστες που 

επισκέπτονται σήμερα την Κύπρο ανέρχονται γύρω στις 30,000. Υπάρχουν 
πιθανότητες περαιτέρω αύξησης της τουριστικής κίνησης και προς τις δύο χώρες. 
Στη συνέχεια ζητήθηκε από τον κύριο Stirn να εξετάσει με την εταιρεία Air 
France την αύξηση των δρομολογίων της προς την Κύπρο για διευκόλυνση των 
επιβατών, καθότι η Cyprus Airways λόγω περιορισμένων αεροσκαφών δεν μπορεί 
επί του παρόντος να αυξήσει τα δρομολόγιά της. 

Επίσης ζητήθηκε από το Γάλλο Υπουργό να ασκήσει την επιρροή του προς 
την Air France για καθορισμό πιο χαμ·ηλών ναύλων που θα εξυπηρετούσαν το 
τουριστικό ρεύμα και προς τις δύο κατευθύνσεις. Ο Γάλλος Υπουργός υποσχέθηκε 

να εξετάσει τα θέματα με τη γαλλική εταιρεία. 

Τέλος, ο κύριος Νέμιτσας αναφέρθηκε στο αίτημα της κυπριακής κυβέρνησης 
για χρηματοδότηση από τη γαλλική κυβέρνηση της μελέτης για την κατασκευή 

μαρίνας στη Λεμεσό στα πλαίσια της εφαρμογής της τουριστικής συμφωνίας 

Κύπρου-Γαλλίας που υπογράφηκε το 1986. Ο κύριος Νέμιτσας επισήμανε ότι το, 
αίτημα της κυβέρνησης αφορούσε μόνο την κατασκευή μαρίνας στη Λεμεσό, αλλά 
παρακάλεσε τον Υπουργό όπως η μελέτη καλύψει την κατασκευή μαρ(νας και 
στην Πάφο. 

Ο Γάλλο~ Υπουργός δεcrμεύτηκε κατά τη συνάντηση να κινηθεί δραστήρια 
προς αυτή την κατεύθυνση και εlπε πως θα συζητούσε επlσης το θέμα αυτό στις 

12.10.88 με τον Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου κύριο Rausch στο περιθώριο της 
συνεδρίας του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κύριος Νέμιτσας κάλεσε στη συνέχεια 
τον Υπουργό Τουρισμού κύριο Stίrn να επισκεφθεί την Κύπρο την άνοιξη του 1989 
για ανταλλαγή απόψεων σχετικά με τη συνεργασία στον τουριστικό τομέα. 
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Ο Γάλλος Υπουργός kυχαρίστησε θερμά τον κύριο Νέμιτσα για την πρό

σκλησή, του και, αφού την' απο8έχθηκε, είπε ότι θα καταβάλει κάθε προσπάθεια 
για ναΈπισκεφθεί την Κύπρο στο εγγύς μέλλον. 

Β. Συνάντηση του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας κυρίου Τάκη 
Νέμιτσα με το Γάλλο Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου κύριο Jean
Marie Rausch την Τετάρτη, 12 Οκτωβρίου 1988, και ώρα 8.30 π.μ. 
υπό μορφή προγεύματος εργασίας στο Υπουργείο Εξωτερικού 
Εμπορίου 

Στη συνάντηση παρακάθισαν από γαλλικής πλευράς ο Διευθυντής τοu 
Πολιτικού Γραφείου του Υπουργού κύριος Christian Tardivon και ο Σύμβουλος 
του Υπουργού κύριος Jean-Christophe Chouvet. 

Κατά τη συνάντηση και μετά τις φιλοφρονήσεις των 8ύο lπουργών, ο κύριος 

Νέμιτσας ανέφερε ότι η κυπριακή κυβέρνηση προσπαθεί να προωθήσει τη 
συνεργασ(α κυπριακών επιχειρήσεων και βιομηχανιών με ευρωπαϊκές εταιρείες και 

βιομηχανίες υπό μορφή «Joint Ventures» και ανέφερε ότι υπάρχουν 8υνατότητες 
κοινοπραξίας. Ο κύριος Υπουργός ανέφερε στη συνέχεια πως η Κύπρος, παρά το 
γεγονός ότι είναι μικρή χώρα, 8ια8ραματ(ζει ουσιαστικό ρόλο στις επιχει
ρηματικές 8ραστηριότητες και το 8ιεθνές εμπόριο. 

Σχετικά με τις εμπορικές σχέσεις, ο κύριος Υπουργός ανέφερε ότι αυτές 

αναπτύσσονται συνεχώς με τη Γαλλια, αλλά υπάρχουν περιθώρια για περαιτέρω 
ανάπτυξή τους. Εξέφρασε ωστόσο ανησυχία για το σημαντικό έλλειμμα που 
υπάρχει στο εμπορικό ισοζύγιο υπέρ της Γαλλίας. 

Εν8εικτικά οι κυπριακές εισαγωγές από τη Γαλλία το 1987 έφθασαν τα 460 
εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, ενώ οι εξαγωγές μας ισο8υναμούσαν με 60 
εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, χωρ(ς να ληφθε( ακόμη υπόψη η αγορά αμυντικών 
υλικών. Στο σημεlο αυτό ο κύριος Rausch επέμεινε ότι το χάσμα εlναι πιο μικρό 
και ότι, σUμφωνα με τα στοιχε(α τους, οι γαλλικές εξαγωγές προς την Κύπρο 

φθάνουν τα 500 εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, ενώ οι εισαγωγές ανέρχονται σε 
140 εκατομμύρια γαλλικά φράγκα, ήτοι μια αναλογ(α 4 προς 1 και όχι 7 προς 1 
με βάση τα στατιστικά στοιχεία της Κύπρου. 

Στη συνέχεια ο κύριος Νέμιτσας αναφέρθηκε στην πώληση από την εταιρε(α 
SOFMA 860 περιπολικών σκαφών για την κυπριακή αστυνομία και παρακάλεσε 
το Γάλλο Υπουργό να 8ιερευνήσει τις 8υνατότητες χορήγησης μακροπρόθεσμης 
π(στωσης 15 έως 20 χρόνων για την αγορά και άλλων περιπολικών σκαφών και 
ελικοπτέρων από γαλλικές εταιρε(ες όχι για αμυντικούς σκοπούς. 

Επlσης ο ίπουρyά; ανέπτυξε στον κόριο Rausch τους τομε(ς που καλόπτει το 
Υπουργε(ο του και αναφέρθηκε στις προοπτικές αύξησης της τουριστικής κ(νησης 

από και προς τη Γαλλία. Ο κύριος Νέμιτσας ενημέρωσε το Γάλλο Υπουργό για 
τις συνομιλ(ες που ε(χε με τον Υπουργό Τουρισμού κύριο Στιρν, κατά τις οπο(ες 

συζήτησε τις 8υνατότητες 8ρομολόγησης νέων πτήσεων και καθορισμού χαμηλό

τερων αεροπορικών ναύλων, καθώς και το θέμα της χρηματο8ότησης από τη 
γαλλική πλευρά μελέτης για την κατασκευή μαρ(νας στη Λεμεσό. Ο κύριος 
Νέμιτσας παρακάλεσε τον κόριο Rausch να εξετάσει σε ποιο στά8ιο βρίσκεται το 
α(τημα της κυβέρνησης και όπως η μελέτη καλύψει την κατασκευή 8ύο μαρ(νων, 
μιας στη Λεμεσό και μιας στην Πάφο. 

Στη συνέχεια ο κύριος Νέμιτσας ανέφερε στον κύριο Rausch ότι η Κύπρος 
εν8ιαφέρεται να συμμετάσχει στην προσεχή 8ιεθνή εμπορική έκθεση «Foire de 
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Paris» και παρακ&λέσε το Γάλλο ίπουργό να ασκήσει την επιρροή του για την 
εξασφάλιση του αναγκαίου χώρου με ευνοϊκοός όρους συμμετοχής, έχοντας υπόψη 

ότι θα είναι και_η πρώτη συμμετοχή της Κόπρου. 

Τέλος ο κύριος Νέμιτσας ζήτησε από το Γάλλο Υπουργό να 8ιερευνήσει τις 

8υνατότητες σύναψης νέας συμφωνίαζ εμπορικής συνεργασίας. Στο παρελθόν 
υπογράφτηκε παρόμοια συμφωνία που 8εν τέθηκε σε ισχύ. 

Απαντώντας ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch είπε ότι, όσον αφορά 't'O 

αίτημα του Υπουργού για τη χορήγηση μακροπρόθεσμης πίστωσης για την αγορά 

σκαφών και ελικοπτέρων, οι υπηρεσ(ες του θα μελετούσαν το θέμα. Εξ όσων 
γνωρίζει η 8ιάρκεια της πίστωσης ποικίλλει ανάλογα με το σκοπό της αγοράς. 

Επίσης όσον αφορά την Έκθεση «Foire de Paris» 8ιαβεβαίωσε τον κύριο 
Νέμιτσα πως θα ασκήσει την επιρροή του για την εξασφάλιση των καλύτερων 
όρων συμμετοχής. 

Σχετικά με το θέμα της κατασκευής μαρίνων στην Κόπρο, ο Γάλλος 

Υπουργός είπε ότι θα συζητούσε το θέμα με τον Υπουργό Τουρισμού κύριο Stirn. 
Όσον αφορά τις 8υνατότητες σύναψης εμπορικής συμφωνίας, ανέφερε ότι θα 

τις εξετάσει με τις αρμό8ιες υπηρεσίες. 

Στη συνέχεια ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch αναφέρθηκε στο εν8ιαφέρον 
γαλλικών εταιρειών να εξασφαλ(σουν 8ιάφορες κρατικές αγορές για την εγκατά

σταση εξοπλισμού στην Κόπρο και ανέφερε γαλλικές εταιρείες όπως: 

α) Την εταιρεία ALCATEL που εν8ιαφέρεται για τον εκσυγχρονισμό 

των τηλεφωνικών εγκαταστάσεων. 

β) Την εταιρεία THOMSON που εν8ιαφέρεται για την κάλυψη με ραντάρ. 
γ) Την εταιρεία BULL που έχει υποβάλει προσφορά ύψους 30 εκατομ

μυρίων γαλλικών φράγκων για το θέμα της μηχανογράφησης των 

εγκαταστάσεων των τηλεπικοινωνιών. 

8) Την εταιρεία ALCATEL ATFH που εν8ιαφέρθηκε για την εγκατά
σταση χερσαίου σταθμού για τις τηλεπικοινωνίες μέσω 8ορυφόρων. 

ε) Την εταιρεία DEGREMONT για το σχέ8ιο προμήθειας νεροό στην 
Τερσεφάνου. 

Τέλος ο Γάλλος Υπουργός κύριος Rausch είπε πως η Γαλλία εν8ιαφέρεται 
να εξασφαλίσει το σχέ8ιο της επέκτασης των εγκαταστάσεων του Νοσοκομείου 

Λευκωσίας. Ή8η έχουν υποβάλει μια κοινή προσφορά οι εταιρείες SPIES
BATIGNOLLES, HOSPITEX και HOPITAUX DE FRANCE και ανέφερε πως η 
γαλλική κυβέρνηση θα μπορούσε να εγγυηθεί πίστωση μέχρι 8 1/2 χρόνια. 

Ο κύριος Νέμιτσας στη συνέχεια 8ιαβεβαίωσε το Γάλλο Υπουργό πως θα 
εξετ&.σει με ι8ιαίτερη προσοχή τις προσφορές των πιο πάνω γαλλικών εταιρειών 
στα πλαίσια του Συμβουλίου Προσφορών. 

Όσον αφορά το θέμα της επέκτασης του Νοσοκομείου Λευκωσίας και της 

γαλλικής προσφοράς, ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας απάντησε ότι ήταν ενήμερος 
για το θέμα και ότι θα συναντούσε αμέσως μετά τη λήξη της συνομιλίας μαζί του 
τον Υπουργό Υγείας κύριο Claude Evin για συζήτηση αυτού του θέματος. 

Στο τέλος της σύσκεψης ο κύριος Νέμιτσας απηύθυνε πρόσκληση στο Γάλλο 

Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου να επισκεφθεί την Κύπρο για περαιτέρω ανταλ

λαγή απόψεων. Ο κύριος Rausch απο8έχθηκε την πρόσκληση με ι8ιαίτερη χαρά. 
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Γ. Συν.Χντηση του Υπουργού κυρίου Τ.Χκη Νέμιτσα με τον Υπουργό 
Αλληλεγγύης, Υγείας και Κοινωνικ-ής Περίθαλψης και Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο κύριο Claude Evin στο Υπουργείο Υγείας την Τετοcρτη 
12.10.1988 και ώρα 9.35 

Στη συνάντηση παρευρέθηκε επίσης από γαλλικ>)ς πλευράς ο Διευθυντ>)ς του 

Πολιτικού Γραφ,είου του Υπουργού κύριος Jean-Rene Erunetiere. 
Ο Γάλλος Υπουργός, αφού ευχαρίστησε τον κύριο Νέμιτσα που είχε την 

ευγενή καλοσύνη να ανταποκριθε( στην παράκλησή του για τη συνάντηση, ανέφερε 
ότι το κύριο θέμα στο οποίο επιθυμούσε να αναφερθεί -ήταν το σχέ8ω της 

κυβέρνησης για την επέκταση του Νοσοκομείου Λευκωσίας. Ο κύριος Evin είπε 
ότι έχει υποβληθεί μια κοιν-ή προσφορά Μο γαλλικών εταιρειών για την 

πραγματοποίηση του σχε8ίου και εξέφρασε την ελπί8α πως οι κυπριακές αρχές θα 
8ώσουν ι8ια(τερη έμφαση στην εν λόγω προσφορ.Χ. 

Ο κύριος Νέμιτσας υποσχέθηκε να 8ώσει ι8ίαίτερη προσοχ-ή στη γαλλικ>) 
προσφορά, όταν το θέμα θα εξετασθεί από το Συμβούλιο Προσφορών στο οπο(ο 
συμμετέχει. Επ(σης ο κύριος Υπουργός καταλ-ήγοντας ζ>)τησε από το Γάλλο 

Υπουργό να 8ιερευν>)σει και τις πιθανότητες χορ>)γησης π(στωσης με ευνοϊκούς 
όρους, πρ.Χγμα που θα συνέβαλλε στην κατακύρωση εν8εχομένως της γαλλικής 
προσφοράς. 

Ο Γάλλος Υπουργός υποσχέθηκε να εξετ.Χσει ευνοϊκ.Χ το ζ>)τημα. 

Δ. Επαφές με γαλλικές εταφε(ες 

Συν&ντηση του Υπουργού Εμπορ(ου και Βιομηχανίας κυρίου Τ.Χκη Νέμιτσα 
με τον πρόε8ρο της γαλλικής εταιρείας PONT-A-MOUSSON κύριο Bernard 
Novel. 

Ο Υπουργός Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας κύριος Τ.Χκης Νέμιτσας ανέφερε στον 
κύριο Novel πως ο σκοπός. '"C'ης συνάντησης ήταν να εξετάσουν από κοινού τρόπους 
περαιτέρω ανάπτυξης της συvεργασ(ας μεταξύ κυπριακών βιομηχανιών και -rης 
εταιρείας PONT-A-MOUSSON. 

Ο κύριος Novel επιβεβαίωσε πως το 1976 η εταιρεία του προγραμμ.Χηζε τη 
8ημιουργ(α ενός χυτηρίου στη Σαου8ικ>) Αραβία. Ωστόσό έχοντας τώρα υπόψη ότι 

υπ.Χρχουν και κυπριακές βιομηχανίες που 8ιαθέτουν χυτ>)ριο εξέφρασε την .Χποψη 
πως αvτι.προσωπε(α της εταιρε(ας θα μπορούσε να επι.σκεφθεL την Κύπρο και να 
εξετ.Χσει τις 8υνατότητες συνεργασίας. 

Ο Υπουργός στη συνέχεια τόνισε ότι η κυβέρνηση απο8ί8ει ιδιαίτερη σημασία 
στις κοινές ενέργειες και προσπ.Χθειες και παρέχει προνόμια στις βιομηχανίες που 

κατασκευ.Χζουν 8ιάφορα ε(8η/εξαρτ>)ματα για σκοπούς εξαγωγ>)ς. 

Ο Γάλλος Υπουργός ανέφερε στη συνέχεια ότι στα πλα(σια μιας μελλοντικής 

συνεργασίας θα πρέπει να εξετασθούν όλα τα εί8η/εξαρτ>)ματα που κατασκευά
ζονται στην Κύπρο και να γ(νει επεξεργασ(α ενός κοινού σχε8(ου που θα προνοε( 
την κατασκευ>) στην Κύπρο ορισμένων ει8ών/ εξαρτημ.Χτων που θα προορ(ζονται 

για εξαγωγές στη γύρω περιοχή. Από τη σκοπι.Χ αυτ>), τόνισε ο κύριος Novel, η 
Κύπρος έχει προνομιακή γεωγραφικ>) θέση. 

Στη συνέχεια ο κύριος Novel εισηγήθηκε όπως μεταβεί αντιπροσωπεία της 
εταιρείας του στην Κύπρο μέχρι τέλους του τρέχοντος έτους, προκειμένου να 

εξετ.Χσει επιτόπου τα ε(8η που κατασκευάζουν 8ι.Χφορες κυπριακές βιομηχανίες 

και. τις 8υνατότητες επέκτασης των 8ραστηριοτήτων και των εγκαταστάσεών 
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τους. 1 Οσον αφορά την εμπορική προσέγγιση, θα μπορούσαν να μελετηθούν 
τρόποι συνεργασίας στα πλαίσια μιας εμπορικής συμφωνίας μεταξύ των δύο 
χωρών. 

Ο Υπουργός κύριος Νέμιτσας 8ιαβεβαίωσε ότι θα ενημερώσει τις κυπριακές 

βιομηχανίες για το εν8ιαφέρον της εταιρείας PONT-A-MOUSSON. 
Ε. Συνάντηση του Προέ8ρου της Κυπριακής Δημοκρατίας κυρίου Γιώργου 

Βασιλείου με τον Πρόε8ρο του «Ciub . Mediterranee» κύριο Gilbert 
Trigano 

Την Τετάρτη 10 Οκτωβρίου 1988 και ώρα 11.00 ο πρόε8ρος του Club 
Mediterranee έγινε 8εκτός από τον Πρόε8ρο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Στη συνάντηση παρευρισκόταν επίσης από γαλλικής πλευράς ο κύριος Stefan 
Geissler, Διευθυντής Εξωτερικών Σχέσεων του Club Mediterranee, και από 
κυπριακής πλευράς ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκης Νέμιτσας και 
ο Διευθυντής του Γραφείου του ΚΟΤ στο Παρίσι. 

Ο Πρόε8ρος του Club Mediterranee στη συνάντηση που είχε με τον Πρόε8ρο 
Βασιλείου ανέφερε ότι το Club Mediterranee εν8ιαφερόταν από αρκετό καιρό να 
επενδύσει στην Κύπρο, αλλά έχει αναβάλει επανειλημμένα την υλοποίηση των 
σχε8ίων του λόγω 8ιάφορων 8υσχερειών. 

Ο κύριος Trigano ανέφερε πως το σοβαρότερο πρόβλημα είναι η εξεύρεση 
κατάλληλου χώρου. Σύμφωνα με την πολιτική του Club. Mediterranee, συνέχισε, ο 
χώρος στον οπο(ο θα εγκαταστήσει τουριστικό χωριό πρέπει να εtναι προστατευ

μένος και να προσφέρεται για τον τουρισμό για όσο το 8υνατό μεγαλύτερη 

διάρκεια. Επ(σης, διάφοροι παράγοντες έχουν προτε(νει στο παρελθόν οικόπεδα 
που είτε είναι ακατάλληλα από πλευράς τοποθεσίας είτε είναι πανάκριβα. 

Ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας απαντώντας είπε πως θα 8ώσει ο8ηγίες στο 
Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας και σε άλλες αρμό8ιες αρχές να εξεύρουν 
κατάλληλο χώρο για την εγκατάσταση του Club Mediterranee. 

Στη συνέχεια ο κύριος Trigano ζήτησε από τις κυπριακές αρχές να τον 
πληροφορήσουν κατά πόσο υπάρχει οποιοδήποτε ξεvοΟοχε(ο το οπο(ο θα μπορούσε 

να 8ιατεθεί αμέσως στο Club Mediterranee σαν ένα πρώτο βήμα προς την 
εγκατάσταση τουριστικού χωριού. 

Ο Πρόε8ρος Βασιλείου ανέφερε τη 8υνατότητα συνεργασίας υπό μορφή «Joint 
Ventures» με την Τράπεζα Κύπρου που κατέχει στην Αγία Νάπα 100 έως 300 
στρέμματα όπου έχουν κτισθεί επαύλεις. Το όλο σύμπλεγμα είναι γνωστό ως 
Kermia Village. 

Ο κύριος Trigano παρατήρησε ότι το Club Mediterranee 8ημιοόργησε μικρά 
τουριστικά χωριά όχι μόνο με χώρους αναψυχής και κοντά στη θάλασσα αλλά και 

σε ορεινά μέρη ή σε αρχαιολογικούς χώρους. 

Στη συνέχεια ο κύριος Trigano ευχαρίστησε τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας 
και του εισηγήθηκε να μεταβεί στην Κόπρο το συντομότερο 8υνατό ο Διευθυντής 
Εξωτερικών Σχέσεων του Club κύριος Geissler, προκειμένου να έχει τις σχετικές 
επαφές και να 8ιερευνήσει τον κατάλληλο χώρο σε συνεργασία με κυβερνητικούς 

παράγοντες. 

Επίσης θα μπορούσε να γίνει μια αρχή με την εξεύρεση κατάλληλου 
ξενο8οχείου που θα λειτουργήσει σαν βασικός άξονας του τουριστικού χωριού που 
θα 8ημιουργηθεί σε μεταγενέστερο στά8ιο. 
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Ο Πρόε8ρος Βασιλείου εξέφρασε την πεποίθηση ότι η καλότερη περίπτωση 
ε!ναι εκε!νη του τουριστικού συμπλέγματος Kermia που θα μπορούσε να ανα-
8ιοργανωθεί και επεκταθεί. 

Ο κύριος Trigano κατέληξε τονίζοντας ότι βασικός παράγοντος για την 
επιτυχία της επέν8υσης είναι η εξεόρεση κατάλληλου εταίρου και εξέφρασε την 

πεποίθηση πως η Τράπεζα Κύπρου θα αποτελέσει Ι:ναν πολό καλό εταίρο. 

ΠΑΡ ΑΡΤΗΜΑ «Δ» 

ΔΗΛΩΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΥΡΙΟΥ 
ΤΑΚΗ ΝΕΜΙΤΣΑ ΣΤΗΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΜΠΟ

ΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΣΤΙΣ 19 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1989 
ΑΝΑΦΟΡΙΚΆ ΜΕ ΔΗΜΟΣΙΕΥΜΑΤΑ 

Ανταποκρίθηκα με προθυμ(α στην πρόσκληση της Βουλ'ής των Αντιπρο

σώπων, αλλά 8εν είμαι ε8ώ ως κατηγορούμενος ούτε και ήλθα για να απολογηθώ, 
8ιότι 8εν έκαμα οτι8>]ποτε το επιλ'ήψιμο. Παρευρ(σκομαι στη συνε8ρ(αση αυτ>], 
γιατί ε!μαι πάντοτε υπέρ της 8ιαφάνειας και της πλήρους ενημέρωσης του λαού. 

Διακατέχομαι από τη ζωηρ>] επιθυμ(α να κατατοπ(σω την Επιτροπ>] και 

κατ' επέκταση ολόκληρο το ~ώμα και το κοινό για τον τρόπο με τον οπο(ο 
χειρίζομαι τα θέματα της αρμο8ιότητας του Υπουργε(ου Εμπορ(ου και Βιομη
χανίας και ει8ικότερα για τις 8ραστηριότητές μου που αφορούν το επ(μαχο θέμα 
της επίσκεψης μου στη Γ αλλ(α πριν από 14 μ'ήνες, 8ηλα8>] τον Οκτώβριο του 
1988. 

Κατά τη 8ιάρκε:ια της επίσκεψης μου αυτής είχα πέντε συναντήσεις για 
θέματα της αρμο8ιότητας του Υπουργε(ου μου εκτός από την παρουσ(α μου σε 
αριθμό άλλων συσκέψεων και εκ8ηλώσεων. Μια από αυτές τις συναντήσεις ήταν 

και με τον. πρόε8ρο της βιομηχαν(ας PONT-A-MOUSSON κύριο Bernard Novel. 
Η συνάντηση ε(χε 8ιευθετηθεί από τη γαλλικ>] πρεσβε(α στην Κύπρο και 

συμπεριλαμβανόταν στο επ(σημο πρόγραμμα της επ(σκεψης που είχε ετοιμάσει η 

γαλλικ>] κυβέρνηση. 

Η PONT-A-MOUSSON έχει αντιπρόσωπο στην Κύπρο τον κύριο Νεόφυτο 
Δημητρίου από τη Λευκωσ(α από τις αρχές της 8εκαετ(ας του 1960. 

Η PONT-A-MOUSSON έχει το μεγαλύτερο χυτ'ήριο στην Ευρώπη και (σως 
στον κόσμο. Χρησιμοποιε! αναπτυγμένη τεχνολογία και ει8ικεύεται κυρίως στην 

κατασκευ>] χυτοσι8ηρών σωλ'ήνων και εξαρτημάτων. Με τη βιομηχαν(α αυτ>] και 

μέσω πάντοτε του αντιπροσώπου της στην Κύπρο κ. Νεόφυτου Δημητρ(ου η 
βιομηχαν(α Νέμιτσας Λτ8. προσπάθησε στο παρελθόν, και συγκεκριμμένα -από το 

1975, να συνεργαστεί σε θέματα τεχνολογίας. Στόχος της συνεργασίας αυτ>]ς 

'ήταν η εξασφάλιση αναπτυγμένης τεχνολογ(ας για την παραγωγ'ή χυτοσι8ηρών 
εξαρτημάτων με προορισμό κυρ(ως τις χώρες της Ευρωπα'ίκ'ής Κοινότητας. 

Το 1985 συζητ>]θηκε η συνεργασ(α της PONT-A-MOUSSON στο νl:ο χυτ'ήριο 
που η βιομηχανία Νέμιτσας Λτ8. αποφάσισε να κατασκευάσει και έγιναν 

συναντήσεις με τεχνικούς των 8ύο εταιρειών. Η συνεργασια με την ΡΟΝΤ~Α~ 

MOUSSON 8εν καρποφόρησε και η βιομηχαν(α Νέμιτσας Λτ8. προχώρησε και 
8ημιούργησε το νέο χυτ>]ριο με γερμανικ'ή τεχνολογ(α. 

Αντιλαμβάνεστε ότι ήταν αναπόφευκτο κατά τη συνάντησή μου με τον 
πρόε8ρο της PONT-A-MOUSSON τον Οκτώβριο του 1988 να περιστραφε( η 
συζ>]τση και σε θέματα της βιομηχαν(ας χυτηρ(ων και κατ' επέκταση να 

εκφραστε! η επιθυμ!α για κάποιου ε!8ους συνεργασ(α στον τεχνολογικό τομέα ως 
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μέρος της προσπάθειας για ανάπτυξη της κυπριακής τεχνολογίας. Αυτό έπραξα 
και πράττω πάντοτε σε πολλές άλλες περιπτώσεις που αφορούν βιομηχανικά 

θέματα και ειδικότερα τις οινοβιομηχανίες, τις βιομηχανίες ένδυσης και υπόδησης, 
τις γαλακτοβιομηχαν(ες κτλ. Αν θέλετε, μπορώ να σας δώσω αρκετά. παρα
δείγματα. 

Πέραν τούτου έχω καθιερώσει και το νέο σύστημα της τήρησης σημειώσεων 
και πρακτικών σε όλες ανεξαιρέτως τις συναντήσεις μου. Μάλιστα εκε( όπου 

επιβάλλεται επιβεβαιώνονται οι συνομιλίες με σχετική επιστολή ή με αντίγραφο 
των πρακτικών το οποlο αποστέλλεται προς την άλλη πλευρά. Το (διο έγινε και 
στην περίπτωση της PONT-A-MOUSSON. Ζήτησα να κρατηθούν σημειώσεις από 
τη Γραμματέα και στη συνέχεια ετοιμάστηκε πρακτικό. Αν ήθελα να αποκρύψω 
οτιδήποτε, το πιο έυκολο πράγμα θα ήταν να κάνω τη συνάντησή μου με τους 
εκπροσώπους της PONT-A-MOUSSON χωρίς την παρουσία τρίτων και χωρίς 
σημειώσεις και πρακτικά. Εξάλλου, η βιομηχανία Νέμιτσας Λτδ. δεν εκπροσω

πείτο ποτέ μόνο από εμένα. Είναι εταιρεία η οποία εργοδοτεί πάνω από 250 
άτομα και ε(ναι στελεχωμένη με άρτια καταρτισμένο επιστημονικό προσωπικό, 
ικανότατο να κάνει οποιεσδήποτε διαπραγματεύσεις επιθυμε( χωρίς εμένα. 

Θα ήθελα να τον(σω ότι. ε(ναι λυπηρό το ότι. ένα ανύπαρκτο στην ουσία θέμα 
έγινε αντικε(μενο παραπλανητικής εκμετάλλευσης -από μια μικρή μερl3α του 
κυπριακού τύπου με φανερό στόχο τη συκοφάντηση και την υπόσκαφη του 
ονόματός μου και της κυβέρνησης. Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι δεν έχω 
τίποτε να κρύψω και ότι ε(μαι και θα είμαι πάντα στη 3ι.άθεση και την καλόπιστη 

κριτική της Βουλής και του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κύριος Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, έντιμοι. συνά3ελφοι., η Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας ύστερα από μια ζωή τριάντα ετών περίπου πρώτη φορά 

ασχολείται με το θέμα της συμπεριφοράς Υπουργού για προώθηση συμφερόντων 
3ι.κής του εταιρε(ας. Θέλω από την αρχή να τονίσω ότι, όταν παραπέμπεται ένα 
τέτοιο θέμα σε Επιτροπή της Βουλής προς έρευνα, η Επιτροπή που θα ερευνήσει 

το θέμα έχει καθήκον και υποχρέωση χωρίς κομματικούς επηρεασμούς να εργαστεί 
σαν 3ικαστι.κό σώμα, να εξετάσει. όλα τα στοιχεία και να υποβάλει. αντικειμενική 
έκθεση ενώπιον του Σώματος. 

Θέλω ακόμα να τονίσω ότι οποιοσδήποτε από μας έχει οποιοδήποτε 

αίσθημα, παράπονο ή οτι.3ήποτε εναντίον του Υπουργού για τον οποίο εξετάζεται. 
η υπόθεση οφείλει να το αποβάλει και οφείλει απλώς να εκτελέσει καθήκοντα 
ενόρκου, γιατ( το θέμα που εξετάζεται. αφορά έναν αξιωματούχο της Κυπριακής 

Δημοκρατ(ας. Με αυτό το πνεόμα και θέλοντας όχι. να αντιπολι.τευθώ την 

κυβέρvηση, αλλά θέλοντας η Βουλή να είναι φρουρός άοκνος και ακοίμητος του 
σωστού τρόπου λειτουργίας της Εκτελεστικής και Νομοθετικής Εξουσίας απηύ
θυνα επιστολή προς τον Προέδρο της Βουλής και ζήτησα το θέμα να παραπεμφθε( 

στην αρμό3ια Επιτροπή προς έρευνα, μόλις στον τόπο 3ημοσιεότηκαν ει3ήσεις που 
έφεραν το Υπουργό να χρησιμοποιεί το αξίωμά του για προώθηση ιδιωτικών 

συμφερόντων της εταιρείας του. 
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Θέλω να τονίσω από την αρχή ότι ο κόριος Υπουργός 8εν υπήρξε ποτέ 
στέλεχος του κόμματός μου, 8εν υπήρξε πολιτικός μου συνεργάτης, αλλά 8εν 
υπήρξε και εχθρός μου. Μάλλον θα 'λεγα ότι μας συν8έει κάποια προσωπική 
φιλία. Όταν όμως ανερχόμαστε στο βήμα αυτό, ου8εμία προσωπική φιλία ή 
σχέση μπορει να μας εμποδίσει από του να πράξουμε το καθήκον μας, έστω κι αν 
μερικοl τηλεφώνησαν σ 1 εμάς, για να μας πουν να ακολουθήσουμε ήπιο ύφος. Δεν 
πρόκειται από αυτό το βήμα ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όταν εξετάζονται 
θέσεις αυτής της φόσεως, να επ·ηρεαστεί από κανέναν. Με ψυχραιμία και 
αντικειμενικότητα θα εξετάζει τα θέματα και θα είναι αμείλικτος φρουρός της 
ορθής 8ια8ικασίας και των 8ίκαιων αποφάσεων. 

Θέλω αμέσως να μπω στο θέμα της Επιτροπής. Πιστεόω ότι η Επιτροπή 
είναι άξια συγχαρητηρίων, γιατ(, βλέποντας τα πρακτικά, αναγινώσκοντιχς με 
προσοχή την Έκθεσή της, πρέπει να εκφράσω την άποψη ότι εργάστηκε 
πράγματι Οlκαια, αντικειμενικά και αμερόληπτα. Θέλω ακόμα να πω ότι 
γνωρίζω ότι πιθανόν να προσεγγίστηκαν και Μέλη της Επιτροπής σε μια 
προσπάθεια επηρεασμού, αλλά εlναι προς τιμήν και πάλι της Επιτροπής το ότι Οε 
8έχθηκε να επηρεαστεί. 

Βασικ'ή αρχή η οποlα πρέπει να Οtέπει τη συμπεριφορά των Ύ'πουργών, των 
Βουλευτών και των άλλων Οημόσιων λειτουργών ε!ναι ότι Οεν επιτρέπεται ούτε 
κατά Οιάνοια να χρησιμοποιε!ται το αξ!ωμα του Βουλευτή, του Υπουργού, του 
8ημόσιου λειτουργοό για προώθηση είτε 8ικών τους συμφερόντων είτε 
συμφερόντων φίλων τους είτε συμφερόντων συγγενών τους. Και όχι μόνο δεν 
πρέπει να εlναι επιτρεπτό αυτό το πράγμα, αλλά η συμπεριφορά τους πρέπει να 
είναι τόσο άψογη, οότως ώστε να μη 8ί8εται η παραμικρή αιχμή και η παραμικρή 
ευκαιρία και η παραμικρή εντύπωση ότι υπάρχει παρέκκλιση από αυτή τη θεσμική 
αρχή. Και είναι τω όντι θεσμική αυτή η αρχή, ότι 8εν πρέπει κατέχων 8ημόσιο 
αξίωμα να προωθεί τα Βικά του συμφέροντα η εκείνα των φίλων και συγγενών του 
μέσω του 8ημόσιου αξιώματος. Ε8ώ εφαρμόζεται το προαιώνιο ρητό: η γυναίκα 
του Κα(σαρα δεν είναι αρκετό να είναι τίμια, πρέπει να φαίνεται ότι είναι τίμια. 
Και το μήνυμα το οποίο θέλω να αποστείλω και προς τον Πρόε8ρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας από το βήμα αυτό είναι ότι οφείλει να ε(ναι προσεκτικός και να 
ελέγχει τη συμπεριφορά και των Υπουργών αλλά και των συνεργατών του και 
ακόμα των συμβούλων του. Έτσι μόνο διαμορφώνεται η εντύπωση και η 
πραγματικότητα ότι υπάρχει ευνομία στον τόπο. 

Δέχομαι τα συμπεράσματα στα οποία κατέληξε η Επιτροπή ως ορθά 
συμπεράσματα και επομένως δε θα προβώ σε εκτεταμένη ανάλυση του γιατί και 
πώς κατέληξε η Επιτροπή. Η εμπεριστατωμένη Έκθεση της Επιτροπής 8ί8ει 
ορθή εικόνα της πραγματικότητας και από την εικόνα αυτή βγαίνουν αβίαστα τα 
συμπεράσματα ότι ο Υπουργός στις δυο περιπτώσεις που αναφέρονται - ήτοι στη 
συνάντησή του με τον ομόλογό του Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας της 
Γαλλίας και με τον πρόε8ρο της εταιρείας PONT-A-MOUSSON -συμπεριφέρθηκε 
κατά τρόπο που, κι αν ακόμα 8εν είχε πρόθεση να προωθήσει τα Ιiικά του 
συμφέροντα, δημιούργησε την εύλογη εντύπωση ότι πράγματι προωθούσε τα 
συμφέροντα της εταιρείας του. 

Πιστεύω ακόμα πως αυτό το διαισθάνθηκαν και οι lδιοι οι υπάλληλοι του 
Υπουργε(ου του, γιατί υπάρχει κατάθεση ότι στο συνοπτικό έγγραφο το οπο(ο 
ετοιμάστηκε για ενημέρωση σκόπιμα απαλείφθηκαν τα όσα αναφέρονταν στις 

συνομιλίες του στη 8ική του εταιρεία - και με τον πρόε8ρο της εταιρείας και με 
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τον ομόλογό του Υπουργό - μ>\πως, Μει, 8ημιουργηθε( η εντύπωση ότι ο 
Υπουργός προωθούσε τα 8ικά του συμψέροντα. Αυτή και μόνο η μαρτυρία είναι 
αρκετή, για να κατα8ικάσει πέραν πάσης αμψιβολίας τον Υπουργό ότι τουλά

χιστον, στην καλύτερη περ(πτωση, ενήργησε - για να μην πω με επιπολαιότητα -
με αφέλεια, η οποια δεν πρέπει να είναι χαρακτηριστικό οιουδήποτε που κατέχει. 
το υπουργικό αξίωμα. 

Λυπούμαι πράγματι, γιατί ο Υπουργός 8εν ήλθε ενώπιον της Βουλής, 8εν 

παρα8έχθηκε το σψάλμα του και 8ε 8ήλωσε ενώπιον αυτού του Σώματος ότι θα 

είναι πολύ προσεκτικότερος στο μέλλον. Αν ο Υπουργός ακολουθούσε αυτή την 
πορεία, ίσως θα ήμουν επιεικέστερος. Ίσως θα μπορούσα να πω ότι είναι το 

πρώτο αμάρτημα. Ίσως να μπορούσα να προχωρήσω μέχρι του σημείου να πω 
αυτό το οποίο όλοι μας οι. χριστιανοί λέμε: συχωρεμένος να / ναι για το πρώτο του 
αμ&ρτημα. Αλλ& 8υστυχώς 8εν εί8α τον Υπουργό μετά την Έκθεση αυτή, της 

Επιτροπής, να προβαίνει σ' αυτή την ενδεδειγμένη και αναγκαία χειρονομία. 

Καταλήγω ότι η συμπεριψορ& του Υπουργού ήταν επιλήψιμη, αλλά 8ε θα 
προχωρήσω στο σημείο να πω αυτή τη στιγμή ποια θα είναι η θέση μας έναντι 
αυτού του Υπουργού, αν, αφού η συζήτηση θα αναβληθεί και μέχρι. τότε, δεν 
ακούσω τη 8ήλωση του Υπουργού, την παρα8οχή του σψ&λματος και τη 
διαβεβαίωσή του ότι στο μέλλον θα είναι πάρα πολύ προσεκτικός και δε θα 
επαναληφθούν παρόμοια σφάλματα. Θέλω να δώσω την ευκαιρ(α της επιε{κειας, 

αν υπάρξει αναγνώριση του σψάλματος. Αν όμως όχι, τότε θα επανέλθω και θα 
είμαι 8ριμύτερος και αυστηρότερος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος θέλω να τονίσω απερίψραστα και 
ξεκ&θαρα ότι όσα θα πούμε σήμερα 8εν προέρχονται και 8εν πηγ&ζουν από 
οποια8ήποτε αντιπολιτευτική 8ιάθεση. Αντιμετωπίζουμε το πρόβλημα του 
Υπουργού Εμπορίου, όπως 8ημιουργήθηκε, χωρίς ψόβο, χωρίς πάθος, χωρίς έχθρα, 

απολύτως αντικειμενικά.. 

Πιθανώς ως Δημοκρατικό Κόμμα να ασκούμε αντιπολίτευση στην κυβέρνηση 
Βασιλε{ου σε εθνικά, σε οικονομικά και σε πολλά. άλλα θέματα, όμως το θέμα 
Νέμιτσα, το οποίο σήμερα απασχολεί το Σώμα, το αντιμετωπίζουμε ως θέμα 
αρχής, ως θέμα συμπεριφοράς ανώτερων αξιωματούχων του κράτους από οποια-
8ήποτε κυβέρνηση κι αν προέρχονται και ταυτόχρονα ως θέμα του ρόλου της 
Νομοθετικής Εξουσίας, του ελεγκτικού ρόλου της Νομοθετικής Εξουσίας απέναντι 
στους κατά καιρούς κυβερνώντες. 

Σ(γουρα, και πολύ σωστά τον(σθηκε και δεν έχουμε να προσθέσουμε τ(ποτε 
στα όσα ανέφερε ο προηγούμενος ομιλητής, 8εν μπορεί ένας αξιωματούχος του 

κρ&τους, ένας Υπουργός μιας κυβέρνησης να συν8υάζει, να αναμειγνύει κατά τη 
διάρκεια της εκτέλεσης των καθηκόντων του προσωπικά και ιδιοτελή συμφέροντα 

8ικ& του ή συμψέροντα ψίλων και συνεργατών. 

Πρέπει να υπ&ρχει ένα επίπε8ο συμπεριψορ&ς μεταξύ των αξιωματούχων του 

κράτους. Ένα επίπε8ο το οποίο να μην επιτρέπει με κανέναν τρόπο την 

αν&μειξη προσωπικών συμψερόντων. 18ιαίτερα ένας Υπουργός Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, ο οποίος χειρίζεται κατ& κανόνα πολλ& εμπορικά και βιομηχανικά 
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σuμq)έρ~ντα, πρέπει να ε(ναι πάρα πολό προσεκτικός. Και πολύ φοβούμαστε ότι ο 
κ. Νέμιτσας, ο Υπουργός Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας, 8εν υπήρξε καθόλου 

προσεκτιΚ6ς. 
Τα .συμπεράσματα της Επιτροπής Εμπορ(ου, της πλειοψηφ(ας της Επιτρο

πής, εl•/α~ απόλυτα σωστά και πιστεύουμε κι εμε(ς ότι έγινε μια πάρα πολύ καλή 
8ουλει'ά:χωρ(ςφόβο και χωρ(ς πάθος, όπως τον(στηκε, μια αντικειμενική 8ουλειά, 
με βάση τα Όδ'εδ'Qμένα, την πραγματικότητα, όλα εχεlνα τα στοιχεlα τα οποία 
συγκέγτpωσε η αρμό8ια Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας . 

. ·Δ~ν. ~ξε'rάζουμε κατά πόσο ο κύριος Υπουργός κινήθηκε από ι8ιοτελή 
συμφ~ροντα. ή.ή συμπεριφορά του ήταν προϊόν αφέλειας ή υπερβολικού ενθουσια
σμού ή επ~πολαι6τητας, δ'ιότι δ'υστυχώς, όσον αφορά τη συμπεριφορά των 
κυβερνώντων, .ισχύει, και σωστά λέχθηκε κι αυτό, ότι ε(vαι το πώς φαίνεται 
πολλές φορές η γυνα(κα του Κα(σαρα εξίσου σημαντικό με το πώς ε(ναι και ποια 
ε(ναι η συμπεριφορά της. Ε!ναι θέμα εντυπώσεων πολλές φορές και ε(ναι εξ(σου 

καθορ.ictΤικές ·_ άυτές οι εντυπώσεις όσο οι πράξεις κάποιου, που οπωσδ'ήποτε 
χοφάζουν καt 8(8ουν το σήμα μιας συμπεριφοράς. · 

Ε8ώ θα θέλαμε κι εμε(ς να προσθέσουμε ότι, αν ο κύριος Υπουργός Εμπορ(ου 
και Β.ιο,μη~αν(ας ερχόταν σ 'αυτό το Σώμα, στην αρμό8ια Επιτροπή, και έλεγε 
ξεκάθ«ρα -«απολογούμαι, ήταν επιπολαιότητα, ήταν λάθος>> και δεχόταν τις 

ευθύν~ζ_ του., πόλύ 8ιαφορετικά θα αντιμετωπιζόταν απ' αυτό το Σώμα. 
· Αλλ-ά εχε(νο το οπο(ο συνέβηκε ήταν μια προσπάθεια να 8ιασκε8αστε( η όλη 

υπόθεσή~ .,_Ητα.ν μια προσπάθεια να. παρουσια.στε( ότι ο κύριος Υπουργός πολύ 
καλά ενήργηcrε, 8ηλα8ή να αμφισβητηθούν κάποιες πολύ βασικές και απαράβατες 
αρχές, και ότι περlπου προωθούσε τα. συμφέροντα. αυτού του τόπου συζητώντας 

για τη βιομηχαν(α Νέμιτσα. Δηλα8ή περ(που εισήχθη η αρχή όη οτι8ήποτε είναι 
καλό για. τη βωμηχαν(α Νέμιτσα ε(ναι καλό και για ολόκληρη την κυπριακή 
βιομηχοινία:. 

Ε.ίν·αι. αuτό το οπο(ο κάποτε λεγόταν στις Ηνωμένες Πολιτε(ες, πως 
οη8ήΠοτ;ε ε(ναι καλό για την General Motors ε(ναι καλό για την οικονομ(α των 

Ηνωμένωv Πολιτειών. 

Περ(που. αυτή την αρχή προσπάθησε ο κ. Υπουργός να προωθήσει στην 
Επιτροπή, 6-:rαV ε(πε: «Ξέρετε, προωθώντας την κυπριακή βιομηχα.ν!α, για.τι να 
μην προωθήσώ ·και τα συμφέροντα μιας μεγάλης, 8υνατής εταφε!ας, όπως ε!ναι η 
βιομηχαν!α Νέμιτσα, και αλ(μονο αν εγώ, ο Υπουργός Εμπορ(ου, θα αναμείγνυα 
τα συμφέροντα με το να αναφέρω τη βιομηχαν(α Νέμιτσα». 

Πιστεύω ότι, αντl να. ανα.γνωρlσει το λάθος του, προώθησε και παρουσ(ασε 
μια. τέτοια 8ι?(αιολογ(α., που υποτιμούσε εξαρχής τη νοημοσύνη αυτού του 
Σώμ_α.τος. Κ:αι, επαναλαμβάνω, αντί να. έρθει απλά και ταπεινά να παρα8εχτεl 
κάποιο-λάθο,ς που σ(γουρα. θα αντιμετωπιζόταν με επιείκεια, γιατ( αυτός ο λαός 

είναι επιεική<; και ξεχνά εύκολα και μπορεί να έχει έντονα πάθη σε ορισμένες 
περιπiώσεις, .dλλά υπάρχει και έμφυτη καλοσύνη, και ου8έποτε κα.τα8ίκασε 
κάΠοιον, τουνα.~τίον στον τόπο μας η μια εικόνα 8ια8έχετα.ι την άλλη και πολλά 
πράγ"ματα.. ξεχνιούνται πολύ εύκολα και η μνήμη εlναι α8ύνατη και είναι λυπηρό 
πολλές φορές. που η μνήμη ε(ναι α3ύνα.τη, αλλά γενικά αυτή ε(ναι η νοοτροπ(α 
στον τόπο μας,· ο κύριος Υπουργός 8ε 8έχτηκε την ανάληψη των ευθυνών του, 
παρ' όλο που i:(χε μήνυμα και από τον (8ιο τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο που 
ανέφερε ότι ήτα.ν τουλάχιστον επιπόλαιη η όλη συμπεριφορά του, αλλά επέμενε να 
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αρνε(ται τη συμπεριφορά αυτή, να αρνείται τις ευθύνες του και να προσπαθεί, 

επαναλαμβο!νω, να επηρεο!σει τις εργασίες της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομη

χανίας, ν~ επηρεάσει άτομα, πρόσωπα, Βουλευτές, με 8ιάφορα τηλέφωνα και με 
8ιάφορες προσπάθειες και αυτό, κατά την άποψή μας, ήταν ανεπίτρεπτο και 
εξ(σου σοβαρό με την όλη συμπεριφορο! του έναντι της γαλλικής εταιρείας PONT
A-MOUSSON. 

Δε θα θέλαμε να πούμε πολλά πράγματα, διότι πιστεύουμε ότι το θέμα 
καλύπτεται άκρως ικανοποιητικά από την Έκθεση της Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας και πιστεύουμε ότι ο προηγούμενος ομιλητής έθεσε το θέμα στη 
σωστή του βο!ση, στη σωστή θεσμική του βο!ση, διότι δεν είναι θέμα ούτε του κ. 
Νέμιτσα ούτε οποιου8ήποτε άλλου. Είναι το θέμα του lποuργού Εμπορίου και 
της συμπεριφορο!ς του. 

Είναι αυτό το μήνυμα που πρέπει να δοθεί, διότι δεν έχουμε τίποτε έναντι 

του Υπουργού Εμπορίου. Τουναντίον κάποτε ο κ. Τάκης Νέμιτσας ήταν 
συνεργο!της, ήταν φίλος, παραμένει φίλος, θα έλεγα, αλλο! από την ο!λλη πλευρά 
θα ήταν τεράστιο λάθος να επιτρέπαμε σε κάποιους παλιούς δεσμούς να 

επηρεάσουν την αντικειμενική θεώρηση αυτού του θέματος. 

Θα ήθελα όμως τελειώνοντας να πω και. κάτι. άλλο που πιστεύω ότι έχει 

τεράστια σημασία σ' αυτό τον τόπο. Οι. κυβερνώντες ενός τόπου 8εν κυβερνούν 
ελέω Θεού και με θεϊκό φιρμο!νι. Οι κυβερνώντες ενός τόπου δεν είναι αφέντες 

αυτού του τόπου. Δεν μπορεί να είναι. αλαζονικοί και. να αντιμετωπίζουν με 

υπεροψία τον κόσμο γενικοί και τους διαφόρους με τους οποίους έρχονται σε 
επικοινωνία κατά τη 8ι.άρκεια των καθηκόντων τους. Οι αξιωματούχοι. και. οι 
Υπουργοί ενός τόπου κυβερνούν ελέω λαού, ι.8ιαίτερα ενός λαού βασανισμένου, 

ι.8ιαίτερα ενός λαού υπό ημικατοχή που έχει περάσει πολλά, και πρέπει να είναι. 
και σωστοί στις πράξεις τους και. ταπεινοί καr απλοί στις ενέργειές τους και. στη 
συμπεριφορά τους. 

Και αυτά τά λέω, 8ι.ότι. υπάρχει. μι.α τάση, ι.8ι.αίτερα σ 'αυτή την κυβέρνηση, 

μιας αλαζονείας, μιας υπεροπτικής συμπεριφορο!ς, μιας άρνησης παραδοχής 

κάποιων λαθών και. μι.ας προσπάθειας 8ι.και.ολόγησης των α8ικαιολογήτων. 

Η απλότητα στους πολιτικούς άν8ρες ανεβάζει. αυτόν που την έχει και. η 

υπεροψία κατεβο!ζει ταυτόχρονα εκείνο που χρησιμοποιεί υπεροπτική συμπερι
φορά. 

Δε γνωρίζουμε πώς ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο κ. Βασιλείου, 
αντιμετωπίζει το ολίσθημα του Υπουργού του Εμπορίου. Βλέπουμk όμως διο!φορα 
πράγματα που μας ανησυχούν. Και βλέπουμε επίσης ότι κάπως απουσιάζει. η 
αναγκαία ευθιξία και. ευαισθησία των κυβερνώντων για 8ιάφορα πράγματα. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι. θα πάει. ξεκάθαρα το μήνυμα ότι. τουλάχιστον η 
Νομοθετική Εξουσία, και σ 'αυτό δεν έχω καμιο! αμφιβολία πως όλα τα κόμματα 
συμφωνούν στην προσέγγιση, 8εν είναι 8ι.ατεθειμένη να απο8εχθεί οποι.α8ήποτε 

συμπεριφορο! κυβερνώντος η οποία να προκαλεί το δημόσιο αίσθημα, να τίθεται 
εναντίον του δημόσιου συμφέροντος και ταυτόχρονα να βγαίνει έξω από κο!ποια 
πλαίσια και επίπεδα συμπεριφορο!ς. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα 
επιληφθεί αυτού του θέματος και ότι και ο ί8ι.ος πιστεύει. σ 'αυτά στα οποία 
πιστεύουμε εμείς και. ο ίδιος θα φροντίσει. μελλοντικά να τηρηθούν κάποιοι. 

απαρο!βατοι κανόνες συμπεριφορο!ς, καθώς και ότι και ο ίδιος δε δίδει λαβή στους 
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Υπουργούς του να πιστεύουν ότι αυτά τα επ!πε8α συμπεριφοράς μποροόν να 
παραβιάζονται πολύ εύκολα. 

Δεν πρόκειται νοι ζητήσουμε από το βήμα, όπως πολύ πιθανώς νοι αναμένουν, 
την ποιροι(τηση του Υπουργού Εμπορ(ου και Βιομηχοιν(οις, 8ιότι επαναλαμβάνουμε 
ότι ε(νοιι όνοι θέμα ευθιξ(οις και ευοιισθησ(οις του (8ιου του Προέ8ρου της 
Δημοκροιτ(οις και του ί8ιου του Υπουργοό και επαναλαμβάνουμε ότι αντιμετω
πίζουμε το θέμα θεσμικά και αντικειμενικά και όχι για να ασκήσουμε αντι

πολίτευση. 

Κι εμείς, οιν ο ί8ιος ο Υπουργός αυτή τη 8ω8εκάτη ώρα αναγνωρίσει ότι 
8ιέπροιξε λάθος, αναγνωρίσει ότι η συμπεριφορά του IJεν ήταν εκείνη η οποίοι 
έπρεπε, σίγουροι θοι αντιμετωπίσουμε μια τέτοιοι παρα8οχή και με πολλή 
επιε(κεια και με πολλή 8ιάθεση νοι του 8οθε( και άλλη ευκαιρ(α. 

Επομένως αυτά τα λέμε ως ένα μήνυμα και μέσα σε κάποια πλα(σια 

θεσμικής συμπεριφοράς και όχι για νοι πλήξουμε τον κ. Νέμιτσα ή οποιο8ήποτε 

Υπουργό ο οπο(ος 8εν τηρε( τους απαράβατους κανόνες σωστής συμπεριφοράς και 

ευπρεπούς συμπεριφοράς όσον αφορά το χειρισμό 8ημόσιων θεμάτων, που εμείς 
τουλάχιστον, ως Δημοκρατικό Κόμμα, αλλά ε(μαι σίγουρος και οι άλλες πλευρές 

το !8ιο αισθάνονται, πιστεύουμε ότι θα πρέπει να τηρούνται σε μια ευρωπαϊκή, 
πολυκομματική 8ημοκρατ!α, όπως είναι η Κόπρος, και σε μια χώρα που σ(γουρα 

8ε θα θέλει να μεταβληθε( ούτε σε 8ημοκρατ!α τόπου μπανάνας αλλά ούτε και σε 

έναν τόπο που να έχει ολοκληρωτικές και απολυταρχικές αντιλήψεις για το πώς 
να κυβερνούμε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ τον κ. Νεόφυτο Ηλ!α εκ μέρους του ΑΚΕΛ να μιλήσει επ( του 

θέματος. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι σuνά8ελφοι, 

Εξετάζουμε σήμερα ένα σοβαρό πρόβλημα που χρήζει προσεκτικής, αντι
κειμενικής και ακριβο8(καιης προσέγγισης. Το θέμα που αναφέρεται ως «Οι 
καταγγελ(ες που έχουν 8ημοσιευτεί στον τύπο και αφορούν τον Υπουργό Εμπορ(ου 

και Βιομηχαν(ας κ. Τάκη Νέμιτσα για χρησιμοπο!ηση της θkσης του για 
προώθηση των συμφερόντων της βιομηχαν(ας Νέμιτσοι στην οπο(α έχει ο ί8ιος 
οικονομικό ή άλλο συμφέρον». 

Προτοό προχωρήσω στην ουσ(α του θέματος, θα ήθελα να αναφερθώ στη 

στάση μερ(8ας του τόπου που αvτι8εοντολογικά και ανυπόστατα προχώρησε αυτές 
τις μέρες στην προβολή του θέματος αυτού κατά τρόπο που προκαταλαμβάνει το 
Σώμα και τε!νει να 8ημιοuργήσει στο κοινό εντυπώσεις που 8εv ανταποκρ(vονται 
στην πραγματικότητα. 

Μια εφημερ(8α την περασμένη Παρασκευή, προτοό καν συμπληρωθε( και 
εκ8οθεί από την αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή η σχετική Έκθεση προς το 
Σώμα, προέβη σε ένα ανυπόστατο και αντιφατικό 8ημοσ(ευμα. Αναφέρθηκε στο 
υπό συζήτηση θέμα με τον τ(τλο «Το ΑΚΕΛ κα!ει το Νέμιτσα» και πιο κάτω 
γράφει: ((Ενώ τα κόμματα προωθούσαν κοιν-/ι και -fιπια τοποθέτηση τους για το 
όλο θέμα, ξαφνικά το ΑΚΕΛ άλλαξε στάση και ζήτησε όπως ο κ. Νέμιτσας 
απαλλαγε( κάθε μομφής για τις επαφές που ε(χε με τον πρόε8ρο της PONT-A
MOUSSON». Και συνεχ!ζει η εφημερ(8α: «Μετά απ' αυτό τα άλλα κόμματα 
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αντέδρασαν και έτσι η Έκθεση που θα συνταχθεί από την Επιτροπή εκτιμάται 
πως θα επιρρίπτει με την ομόφωνη γνώμη των ΔΗΣ!, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, και 
ευθύνες στον κ. Νέμιτσα». Και συνεχίζει πιο κάτω το δημοσίευμα: «Το θέμα θα 
έλθει στην ολομέλεια της Βουλής και θα αποτελέσει αντικείμενο έντονης 

συζήτησης, πράγμα που θα αποφευγόταν, αν η Έκθεση ήταν Όμόφωνη». Το 
δημοσ(ευμα προχωρε( ακόμα σ't'ην παράθεση διαπιστώσεων που κατά τον 
ισχυρισμό της εφημερ(δας περιέχονται στο προσχέδιο της σχετικής Έκθεσης. 

Αναφέρθηκα στο δημοσ(ευμα αυτό, γιατ( απ' αυτό προκύπτουν μερικά 
ερωτήματα και παρατηρήσεις που αφο.ρούν το Σώμα της Βουλής. 

Το πρώτο ερώτημα που προκύπτει εtναι από πότε καθιερώθηκε στο Σώμα 

αυτό η τακτική να δtνοvται στη δημοσιότητα προσχέδια Εκθέσεων, προτού αυτά 
ολοκληρωθούν και εγκριθούν από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Το δεύτερο στοιχε(ο είναι η ανεπ(τρεπτα σκόπιμη διαστρέβλωση και 
παραποίηση της τοποθέτησης των κομμάτων στο θέμα αυτό. 

Το τρίτο στοιχείο ε(ναι η ψευδής πληροφόρηση ότι με ομόφωνη απόφαση θα 
αποφευγόταν συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια της Βουλής. Στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εμπορlου και Βιομηχανίας, που ε(ναι η αρμόδι'α Επιτροπή, 
καμιά πλευρά δεν ανέλαβε τέτοια υποχρέωση. Αντ(θετα τον(στηκε εμφαντικά πως 
για το θέμα αυτό θα γίνονταν ομιλίες στην ολομέλεια της Βουλής. Εξάλλου 
κανένας δεν μπορεί να αφαιρέσει το δικαίωμα και να εμπο8(σει οποιο8ήποτε μέλος 

της Βουλής να πει τη γνώμη του στην ολομέλεια, ανεξάρτητα από το ομόφωνο ή 
όχι της Έκθεσης. 

Εμε(ς είμαστε υπέρ της ελεύθερης έκφρασης και της 8ιαφάνειας. Έχουμε το 
θάρρος να λέμε με παρρησ(α και υπευθυνότητα τη γνώμη μας πάνω σε κάθε θέμα 
που απασχολε( τη Βουλή χωρ(ς υποκειμενισμό και χωρ(ς εξόγκωση ή υποβάθμιση 

των πραγματικών γεγονότων. 

Θα πρέπει όμως να τονίσουμε ταυτόχρονα πως ε(μαστε ενάντια σε κάθε 

συσκότιση, διαστρέβλωση και παραπο(ηση που γ(νεται στο όνομα της 8ιαφάνειας 
για την εξυπηρέτηση αλλότριων σκοπών. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, καταγγέλο> στο Σώμα το απαράδεκτο 
8ημοσ(ευμα και το αφήνω στη 8ική σας κρίση. 

Αυτό που θέλω να τονtσω εμφαντικά ε(ναι πως το ΑΚΕΛ ούτε καtει ούτε 
σκεπάζει κανέναν για οποιο8ήποτε θέμα. Το ΑΚΕΛ έχει μια μακροχρόνια ιστορία 
υπεύθυνης, αντικειμενικής, ακριβο8ίκαιης προσέγγισης των γεγονότων, έχοντας 
πάντα γvώμονά του την εξυπηρέτηση του κυπριακού λαού προς τον οποtο 
πρόσφερε και προσφέρει ανεκτίμητες υπηρεσlες. 

Έρχομαι τώρα στην ουσία του προβλήματος που συζητούμε σήμερα. 

Εlναι καθήκον της Βουλής να παρα><ολουθε( στενά και να ελέγχει τις πράξεις 
και τις ενέργειες της Εκτελεστικής Εξουσ(ας και των προσώπων που την ασκούν. 
Ένας τέτοιος αυστηρός αλλά ><αλόπιστος έλεγχος συμβάλλει τα μέγιστα στην 

πρόληψη και την αποφυγή ατοπημάτων, 8ιαφυλάττει και ισχυροποιεί το κύρος της 
κυβέρνησης και βοηθά αποτελεσματι><ά στο ξεπέρασμα α8υναμιών και ελλε(ψεων, 
αν τυχόν υπάρχουν. 

Τα γεγονότα της υπόθεσης που εξετάζουμε σήμερα αναφέρονται •><τεταμένα 
και λεπτομερειακά στην Έκθεση που έχει κατατεθε:( στο Σώμα. Για τη 

8ιερεύνηση της υπόθεσης έγιναν πολύωρες συνε8ριάσεις της Επιτροπής Εμπορ(ου 

και έγινε εξονυχιστι><ή εξέταση όλων των προσώπων που ε(χαν με οποιο8ήποτε 

τρόπο γνώση του θέματος. 
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Γι / αυτό 8ε θα επαναλάβω ε8ώ τα γεγονότα. Θα περιοριστώ στη 8ική μας 
εκτ(μηση και τη 8ιατύπωση της θέσης της κοινοβουλευτικής μας ομά8ας για το 

υπό συζήτηση θέμα. 

Ως θέμα αρχής η Κοινοβουλευτική Ομά8α ΑΚΕΛ-Αριστεράς εκφράζει με 
σαφήνεια τη θέση πως οι lπουργο( και οποιοι8ήποτε άλλοι αξιωματούχοι του 

κράτους κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους θα πρέπει να έχουν μέλημά τους 
την προώθηση, την προάσπιση και την προαγωγή του 8ημόσιου συμφέροντος. Σε 

καμιά περ(πτωση 8εν επιτρέπεται με τις πράξεις η τις παραλε(ψεις τους να 

8ημιοuργοόν και την παραμικρή έστω υπόνοια ότι ενεργούν αντ(θετα προς την πιο 
πάνω αρχ>). 

Στη συγκεκριμένη περ(πτωση, έχοντας υπόψη μας όλα τα γεγονότα, όπως 
αυτά έχουν εκτεθε( στην Κοινοβουλευτικ>) Επιτροπή Ερ.πορ(ου και Βιομηχανίας, 
εκφράζουμε την άποψη πως 8εν υπ>)ρξε οποια8>)ποτε ενσυνεί8ητη παραβίαση της 

αρχ>)ς από τον έντιμο Υπουργό Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας κ. Νέμιτσα κατά τη 

8ιάρκεια των συνομιλιών του στη Γ αλλ(α τον Οκτώβρη του 1988. 
Έχουμε όμως τη γνώμη πως, έστω κι αν έγινε μέσα στα πλα(σια συζ>)τησης 

για τις προοπτικές συνεργασ(ας μεταξύ κυπριακών και γαλλικών βιομηχανικών 
επιχειρ>)σεων με σκοπό την εξυπηρέτηση των συμφερόντων της κυπριακ>)ς 

οικονομίας, θα έπρεπε να ε(χε αποφευχθεί αυτή η αναφορά στο όνομα της 
εταιρε(ας της οπο(ας ε(ναι μέτοχος ο κ. Νέμιτσας. Κι αυτό, όχι γιατί 
προσ8ί8ουμε στην αναφορά αυτ>) οποια8>)ποτε κακή πρόθεση, αλλά γιατ( 

πιστεύουμε πως για τα 8ημόσια πρόσωπα η καλή πρόθεση και η ανι8ιοτέλεια 8εν 
ε(vαι αρκετό μόνο να υπάρχουν, αλλά ε(vαι απαρα(τητο και να φα(νεται ότι 
υπάρχουν. Δια(pορετικά αφήνουν περιθώρια και 8lvouv αφορμή για σχόλια, 
εντυπώσεις και εκμετάλλευση που άπτονται του κύρους των συγκεκριμένων 

8ημόσιων προσώπων. 

Μια τέτοια πιστεύουμε πως εlvαι και η περ(πτωση ποu εξετάζουμε σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτική Ομά8α ΑΚΕΛ-Αριστεράς εξετάζει και τοποθετε(ται στο 
θέμα αυτό αντικρ(ζοντάς το στις πραγματικές του 8ιαστάσεις χωρ(ς μεγεθυντικούς 

φακούς αλλά και χωρ(ς καμιά απολύτως πρόθεση υποβάθμισης η συγκάλυψής του. 

Η θέση μας ε(ναι σαφής, αντικειμενική, ανεπηρέαστη και έχει σκοπό της 

αποκλειστικά και μόνο την εξυπηρέτηση του 8ημόσιου συμφέροντος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ τον κ. Ομήρου στο β>)μα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Προτού ασχοληθώ με την ουσ(α του θέματος, θεωρώ απαρα(τητο να θ(ξω ένα 

θέμα 8ια8ικασ(ας το οποίο ηγέρθη στο αρχικό στά8ιο της συζ>)τησης στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπ>) Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 

Το θέμα το οποίο ε(χε εγερθε( ε(ναι κατά πόσο ε(χε το 8ικα(ωμα η Επιτροπ>) 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, και γενικότερα βέβαια οποια8>)ποτε Κοινοβουλευτικ>) 

Επιτροπή, να ασχοληθε( με παρόμοιας φύσης θέμα. Γιατ(, όπως ανέφερε και ο 

εισηγητής του θέματος, ο κ. Κληρ(8ης, πράγματι είναι η πρώτη φορά στα τριάντα 
χρόνια της ιστορ(ας της που η Βουλή των Αντιπροσώπων ασχολε(ται με 
παρόμοιας φύσης θέμα. 
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Έχω τη γνώμη ότι, αν η Βουλή αποστερείτο αυτή τη βασική της λε\τουργία, 
να ασκεί δηλαδή κοινοβουλευτικό έλεγχο για πράξεις ή παραλείψεις κυβερνη1-ιΚών 
οργdνων, τότε σημαLνεt ότι αυτό το Σώμα θα ήταν μουγκό, παράλυτο· κίχ-ι ·ανίκανο 
να ανταποκριθεί στην πιο βασική του λειτουργία ή σε μια από τιξ Πιο βασικές του 
λειτουργίες, που είναι η άσκηση του κοινοβουλευτικού ελέγχου. · 

Η τάση στις σύγχρονες 8ημοκρατ(ες ε(ναι να ενισχύονται και v·α 8ιευρύνονταt 
οι εξουσίες δημοκρατικού ελέγχου ως ασφαλιστική δικλίδα και αποτρεπτικός 
παράγοντας σε φαινόμενα κατάχρησης εξουσίας και κρατικής αυθαιρεσίας από την 
πλευρά της διοίκησης και των κυβερνητικών αξιωματούχων. 

Η Βουλή, που εκφράζει πρωτογενώς τη θέληση του κυρίαρχου λαού, είναι και 
πρέπει συνεχώς να αναβαθμίζεται ως βασικός θεσμός της δημοκρατίας και του 

λα'ίκού ελέγχου. Υπό αυτή την έννοια η δυνατότητα της Βουλής να ασκεί 
αποφασιστικό και αποτελεσματικό έλεγχο της Εκτελεστικής Εξουσίας- αποτελεί 
μια κρίσιμη λειτουργία, απαραίτητη για την προστασία. του η:ολίτη, την 
προστασία της πολιτείας και του δημόσιου συμφέροντος από μια αυθαίρετη 
δημόσια διοίκηση και από εκτροπές οργάνων της που παραβιάζουν τους βασικούς 

κανόνες συμπεριφοράς μιας ισόνομης και δημοκρατικής πολιτείας. 

Θεώρησα απαρα(τητο να τονίσω τα πιο πάνω σημεία, για να μην υπάρχει 
καμιά απολύτως αμφιβολία για το δικαίωμα της Βουλής να ασκεί κατά πλήρη και 
εξαντλητικό τρόπο τις λειτουργίες του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Δεν τέθηκε και ούτε τίθεται θέμα ούτε ανακριτικών ούτε δικαστικών 
αρμοδιοτήτων ή εξουσιών ούτε καν οιονε( ανακριτικών ή δικαστικών αρμο

διοτήτων ή εξουσιών. Και παρά τη βαθιά μας εκτίμηση και προς το θεσμό και 
προς το πρόσωπο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, θα πρέπει να πούμε 
ότι οι αυτόκλητες υποδείξεις προς την Επιτροπή αναφορικά με την έκταση και τη 
φύση των δικαιωμάτων και της Επιτροπής Εμπορίου και οποιασδήποτε άλλης 
Επιτροπής ήταν πραγματικά και περιττές και αχρείαστες. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τόσο από το Σύνταγμα όσο και από το υπόλοιπο νομικό πλαίσιο, καθώς και 
από τον Κανονισμό της Βουλής, προκύπτει και είναι σαφές ότι η αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή εξετάζοντας το υπό αναφορά θέμα ασκεί κοινοβου
λευτικό έλεγχο και σε καμιά περίπτωση δεν ασκεί ανακριτικές ή δικαστικής φύσης 
αρμοδιότητες ή εξουσίες. 

Η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
αποδίδει με σαφήνεια τη σε βάθος εξέταση των καταγγελιών που δημοσιεύτηκαν 
στον τύπο αναφορικά με τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, σε σχέση με 
χρησιμοποίηση της θέσης του για προώθηση προσωπικής φύσης συμφερόντων. 

Η Επιτροπή είχε να επιτελέσει ένα εξαιρετικά σοβαρό, ευαίσθητο και λεπτό 
έργο, που αφορά την πολιτική τιμή και υπόληψη ενός δημόσιου άνδρα. Έχοντας 
επ(γνωση αυτού του πολύ σοβαρού και ευα(σθητου ρόλου και καθήκοντος, τα μέλη 
της Επιτροπής επέδειξαν ψηλό αίσθημα ευθύνης, αμεροληψία και αντικειμενι

κότητα και έδωσαν την ευκαιρία σε όλους τους ενδιαφερομένους και με 
οποιοδήποτε τρόπο εμπλεκομένους να εκφράσουν τις απόψεις τους και να 
καταθέσουν τα όποια στοιχεία είχαν στα χέρια τους. 

Το υλικό που μπορεί ουσιαστικά και πρωταρχικά να αξιολογηθεί είναι τα 

πρακτικά των συναντήσεων του Υπουργού με τον πρόεδρο της γαλλικής εταιρείας 
PONT-A-MOUSSON και τον Υπουργό Εξωτερικού Εμπορίου της Γαλλίας. Από 
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τις καταθέσεις τόσο του Υπουργού όσο και των άλλων προσώπων που προσήλθαν 
στην Επιτροπή και παρά το γεγονός ότι 8ιαπισrώθηκαν κάποιες αντιφ&:σεις που 

αναφέρονται στην Έκθεση 8εν έχει προκύψει οποιο8ήποτε πρόσθετο σημαντικό 
στοιχε!ο που να 8ιαφοροποιει- το περιεχόμενο των πρακτικών των πιο· πάνω 
συναντήσεων. 

Ε!νοιι γεγονός ποιροι8εκτό και αναμφισβήτητο ότι τόσο στην επ!σημη 
συνάντηση του Υπουργού Εμπορ!ου κ. Νέμιτσοι με το Γάλλο Υπουργό Εξωτερικού 
Εμπορ!ου όσο και στην οινεπ(σημη συνάντηση του κ. Νέμιτσοι με τον πρόε8ρο της 

γαλλικής εταιρείας έγινε συγκεκριμένη και ονομαστική αναφορά στις προοπτικές 
συνεργοισ!ας της εταιρε!οις Νέμιτσοι με τη γαλλική εταιρε!οι PONT-A-
MOUSSON. 18ιοι!τεροι στη συνάντηση του Υπουργού με τον πρόε8ρο της 
γαλλικής αυτής ετοιιρε!ας το θέμα της 8υνοιτότητας και προοπτικής συνεργασίας 

ύπηρξε κυρ!αρχο. 

Τα πιο πάνω στοιχε!οι, που παραμένουν χωρ!ς καμιά απολύτως αμφισβήτηση, 
ε(νοιι αυτά που προσφέρονται προς αξιολόγηση και κρίση. 

Σε μια 8ημοκρατική και ευνομούμενη πολιτεία θα πρέπει να αποτελε! κανόνα 
απαράβατο και θέμα τάξης και αρχής πρωταρχικό οι αξιωματούχοι της πολιτείας 
να απέχουν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους από πράξεις και συμπεριφορά 

που σκοπεύουν ή τείνουν να 8ημιουργήσουν την εντύπωση ότι σκοπεύουν στην 
εξυπηρέτηση προσωπικών συμφερόντων. 

Μια τέτοια συμπεριφορά, πέραν του ότι αποτελεί εκτροπή από ~νομικό και 
θεσμικό πλαίσιο, υπονομεύει το αίσθημα εμπιστοσύνης του λαού προς τη νόμιμη 
εξουσία και 8ημιουργεί συνθήκες υπόσχαψης των πολιτειακών θεσμών και της 
ηθικής τάξης. Τέτοιες συνθήκες μπορούν ακόμα να ευνοήσουν τη 8ημιουργία 
κλ(ματος και συνθηκών 8ιαφθοράς, να θέσουν στο περιθώριο την έννοια και το 
περιεχόμενο του 8ημόσιου συμφέροντος και να αναγορεύσουν σε κυρ!οιρχες αξίες 

στην κοινων(α την προώθηση ι8ιοτελών και προσωπικών συμφερόντων. 

Αυτά τα πλαίσια συμπεριφοράς και κανόνων τάξης και ηθικής σε μια 
ευνομούμενη και 8ημοκρατικ'ή πολιτεία 8εν πρέπει απλώς να τηρούνται, αλλά και 
να φαίνεται ότι τηρούνται, όπως με έμφαση τονίστηκε από όλους τους 
προηγούμενους ομιλητές, για να εμπε8ώνεται ακριβώς και να ενισχύεται το 
α(σθημα εμπιστοσύνης των πολιτών προς τους θεσμούς, τις λειτουργ!ες και τους 

φορείς της πολιτείας. 

Στην υπόθεση που συζητούμε και με 8ε8ομένη τη σχέση του Υπουργού 
Εμπορίου με την εταιρεία Νέμιτσοι 8εν μπορούμε παρά να 8ιοιπιστώσουμε 
παραβ!αση των πιο πάνω κανόνων που επιτάσσουν αποχή από συμπεριφορά που 
στοχεύει ή τείνει να 8ημιουργήσει την εντύπωση ότι στοχεύει στην εξυπηρέτηση 
προσωπικών συμφερόντων. 

Παρά το γεγονός ότι 8εν προέκυψε κανένα στοιχείο που να τεκμηριώνει 
τελεσφόρηση συνεργασίας ως αποτέλεσμα των συνομιλιών και επαφών του 
Υπουργού Εμπορ(ου στο Παρlσι, εντούτοις ε(μαστε υποχρεωμένοι να απο8οκι
μάσουμε την εκτεταμένη και επ!μονη αναφορά στις 8υο συναντήσεις στο 
εν8εχόμενο συνεργασίας της εταιρείας Νέμιτσοι με τη γαλλική εταιρεία PONT-A
MOUSSON. 

Επιπολαιότητα; Μειωμένο αίσθημα αντίληψης γιοι τα πλαίσια των κανόνων 
συμπεριφοράς ενός κρατικού αξιωματούχου; Χρησιμοποίηση αθέμιτα της θέσης 
του Υπουργού; 
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Όποια ερμηνεία κι αν δοθεί από κάποιο, με όση επιείκεια ή αυστηρότητα κι 
αν κpιθε( αυτή η συμπεριφορά, το γεγονός παραμένει ένα για κά.ποιο που θέλει να 
προσεγγίσει το θέμα με τη μεγαλύτερη αντικειμενικότητα, ευθυκρισία και 
αμεροληψία: Αυτή η συμπεριφορά έτεινε να δημιουργήσει την εντύπωση ότι 
υπήρξε προσπάθεια αξιοποίησης και εκμετάλλευσης της υπουργικής ιδιότητας για 
προαγωγή προσωπικής φύσης συμφερόντων. 

Υπό αυτή την έννοια θεωρούμε ότι δεν τηρήθηκαν στην υπόθεση αυτή οι 
κανόνες iης χρηστής διοίκησης και της αρχής ότι οι κυβερνητικοί αξιωματούχοι θα 
Πρέπει κατά την άσκηση των πολιτειακών τους καθηκόντων να αποφεύγουν τη με 
οποιοδήποτε τρόπο προαγωγή ή ανάμειξη προσωπικής φύσης συμφερόντων. 

Όπως είπα και στην αρχή, το θέμα είναι σοβαρό, λεπτό και ευαίσθητο. 
Συνδiεται με την πολιτική τιμή και υπόληψη ενός δημόσιου προσώπου. Και η 
από μέρους μας τήρηση ενός κώδικα αμεροληψίας, αντικειμενικότητας και 

ευθυκρισίας θα έπρεπε να είναι απαρέγκλιτη. 

Είναι γεγονός ότι, αν υπήρχε παραβίαση αυτού του κώδικα και υιοθετείτο 
συμπεριφορά συκοφαντ(ας και σκοπιμοτήτων οποιασ8ήποτε μορφής, θα ήμαστε 
ανάξιοι του ρόλου και της αποστολής μας. Το ίδιο ανάξιοι θα ήμαστε, αν 

επιχειρούσαμε την παρασιώπηση και συγκάλυψη μιας πρόδηλα αξιόμεμπτης και 
επιλήψιμης συμπεριφοράς. 

Αν θέλουμε να δημιουργήσουμε αίσθημα εμπιστοσύνης στις λειτουργίες και 
τις εξουσίες της Βουλής ως της ανώτατης μορφής και του θεσμού λαϊκής 
κυριαρχίας και να αναγορεύσουμε τον κονοβουλευτικό έλεγχο σε θεσμό με 
αποτελεσματικότητα και λαϊκή εκτίμηση που να δημιουργεί παράδοση και κύρος 
για το μελλοντικό ρόλο τον οποίο θα πρέπει να διαδραματίζει, δεν έχουμε άλλη 
επιλογή από το να συμπεριφερόμαστε, ως ;Βουλή, με αίσθημα αυστηρότητας αλλά 
και δικαίου και με προσήλωση προς το Σύνταγμα, τους νόμους και τις κυρίαρχες 

κοινωνικές και ηθικές αξίες. 

Είμαι βέβαιος ότι το πόρισμα της Επιτροπής είναι αποτέλεσμα της τήρησης 

αυτών των αρχών, αυτών των πλαισ(ων συμπεριφοράς και αυτού του κώδικα. 

Το τι θα πράξει ο Υπουργός Εμπορίου και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

είναι θέμα που αφορά τη δική τους ευαισθησία και τη δική τους αντίληψη για τις 
αρχές και τις αξίες που τα δημόσια πρόσωπα πρέπει να εκπροσωπούν και να 
τηρούν. 

Τελικός κριτής της συμπεριφοράς όλων είναι σε τελική ανάλυση ο κυρίαρχος 
λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να παραμείνει το θέμα και επιφυλασ
σόμαστε να μιλήσουμε στην προσεχή συνεδρία του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παραμε(νει, κύριε Κωνσταντ(νοu, στην προσεχή συvεδρ(α το θέμα αυτό, το 

οπο(ο μάλιστα εισηγούμαι να συζητηθε( κατά προτεραιότητα, ούτως ώστε να 

τελειώσει. 

Και μπαίνουμε τώρα στη Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι «0 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. Πρόκειται περί αναπομπής. 
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Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει 

την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ' ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΣΎ'ΝΤΑΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1990» 

Παρόντες: 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ν(κος Μουσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρ(στος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συνήλθε στις 5 Μαρτ(ου 1990 και 
επανεξέτασε τον πιο πάνω Νόμο τον οπο(ο η Βουλή ψήφισε στις 8 Φεβρουαρ(ου 
1990 και τον οποίο ανέπεμψε ο Πρόε8ρος της Δημοκρατ(ας κατ' επ(κληση :του 
άρθρου 51.1 του Συντάγματος. Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ο Γενικός Εισαγγελέας της Δ ημοκρατ(ας, ο Αρχηγός της Αστυνομ(ας, καθώς 

επ(σης εκπρόσωποι των Ί'πουργεlων Οικονομικών και Εσωτερικών και του 
Συν8έσμου Κατώτερων Αqτuνομικών. 

Σύμφωνα με τους προτασσόμενους λόγους αναπομπής, όπως αυτο( ανα
φέρονται στη σχετική επιστολή του Προέ8ρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόε8ρο 
της Βουλής ημερομηνίας 22 Φεβρουαρ(ου 1990, υποστηρ(ζεται ανάμεσα σ' άλλα 
ότι οι πρόνοιες του αναπεμπόμενου νόμου θα έχουν αρνητικές επιπτώσεις στη 
λειτουργ(α, από8οση και αποτελεσματικότητα της Αστυνομ(ας, γι' αυτό και 
προτε(νεται, αντί τα εν8ιαφερόμενα μέλη της 8ύναμης να έχουν το 8ικα(ωμα 

αφυπηρέτησης στο 60ό έτος της ηλικ(ας τους, να 8ικαιούνται οικονομικής 

προαγωγής με τψ παραχώρηση σ' αυτούς Μο ετήσιων προσαυξήσεων της 
κλ(μακάς τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, επανεξετάζοντας τον αναπεμ
φθέντα νόμο και τους λόγους αναπομπής, εξακολουθεί να υποστηρ(ζει τους 
σκοπούς και τις επι8ιώξεις του, γι' αυτό και αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθi:( 
στη Βουλή όπως εμμε(νει στην απόφασή της σε σχέση με αυτόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Μια 8ήλωση, κύριε Πρόε8ρε, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών. Εμμένοντας στην αρχική της θέση η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 8ηλώνει ότι θα εξετάσει χωρ(ς καθυστέρηση οποιο8ήποτε σχέ8ιο της 
Εκτελεστικής Εξουσ(ας που θα 8(νει κ(νητρα για εθελοντική αφυπηρέτηση από το 
αστυνομικό σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θέτω την αναπομπή σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της αναπομπής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, η αναπομπή απορρίπτεται ομόφωνα. 

Προχωροόμε στην άλλη αναπομπή, που είναι «0 περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ)" ΓΙΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παpό11τες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

ΑΜξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό συνήλθε στις 
28 Φεβρουαρίου και 7 Μαρτίου 1990 και επανεξέτασε τον πιο πάνω Νόμο τον 
οΠοίο η Βουλή ψήφισε στις 8 Φεβρουαρίου 1990 και τον οποίο ανέπεμψε ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας κατ' επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος. 
Σόμφωνα με τους προτασσόμενους λόγους αναπομπής, όπως αυτοί ανα

φέρονται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο 

της Βουλής ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1990, υποστηρίζεται ότι οι εισφορές που 
γίνονται σε πολιτικά κόμματα δεν είναι εισόδημα απαλλαγμένο από το φόρο 
εισοδήματος, αλλά δαπάνες που εκπlπτουv κατά τον υπολογισμό του φορο

λογητέου εισοδήματος, γι' αυτό και γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του 
αναπεμπόμενου άρθρου 3, έτσι που οι εισφορές αυτές να εκπ(πτονται από το 
φορολογητέο εισόδημα των φυσικών και νομικών προσώπων. Παράλληλοι γ(νεται 
εισήγηση για περαιτέρω τροποπο(ηση του άρθρου αυτού, ώστε οι διεκδικούμενες 
εκπτώσεις να αποδεικνύονται με σχετικές αποδε(ξεις. 

Η Επιτροπή, επανεξετάζοντας τον αναπεμφθέντα νόμο και τους λόγους πάνω 

στους οποίους στηρίχθηκε η αναπομπή του, εξακολουθεί κατά πλειοψηφία να 

υποστηρίζει τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι 1 αυτό και εισηγε(ται στη 
Βουλή όπως εμμείνει στην απόφασή της σε σχέση με αυτόν με τη νομοτεχνική και 

μόνο αλλαγή του υπό αναφορά Νόμου, όσον αφορά το σχετικό άρθρο της 

νομοθεσίας για το φόρο εισο8ήματος ποu πρέπει να τροποποιηθεί. 

Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Επιτροπής Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών 

Ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστεράς και Σ.Κ. ΕΔΕΚ εξακολουθοόν να διατηροόν τις θέσεις 

τους, όπως αυτές αναλόθηκαν στο στάδιο της συζήτησης και ψήφισης του 
αναπεμφθέντος νόμου ενώπιον τοu Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 



2012 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, q_ω να κάμω την εξής παρατήρηση γι' αυτή την αναπομπή, 
η οπο(α ε(ναι παρόμοια με παρατήρηση την οπο(α ε(χε κάνει σε προηγούμενη 

συνε8ρ(α ο κ. Κληρ(8ης: Παρατηρε(ται το φαινόμενο η κυβέρνηση Βασιλε(ου να 
προβα!vει 8ιαρκώς σε αναπομπές θεμάτων για τα οποια πιθανώς να έχει 

8ιαφορετικές απόψεις. Ο θεσμός της ~ναπομπής πρέπει να χρησιμοποιε(ται με 

πολλή φει8ώ και προσοχή και πολύ φοβούμαι ότι με τον τρόπο με τον οπο(ο η 
κυβέρνηση χρησιμοποιε! αυτό το θεσμό τον έχει μειώσει και, αν συvεχ(σει, 
οπωσ8ήποτε πιστεύουμε ότι θα ε(ναι πολύ περιφρονητική η όλη στάση της 

απέναντι στο Σώμα. Δεν μπορε! η κυβέρνηση μέσα σ' ένα 8ιάστημα έξι 
β8ομά8ων να προβα!νει σε οκτώ και 8έκα και 8ώ8εκα αναπομπές, όταν άλλα 
χρόνια, άλλες εποχές, 8εν έρχονταν πέραν της μιας ή των 8ύο αναπομπών το 
χρόνο. Ε!ναι μια πολύ κακή τακτική την οπο!α ακόλουθε! και θα πρέπει να 
αντιληφθε( ότι η Βουλή 8εν περνά τυχα(α κάποια νομοσχέ8ια και επιπλέον η 
κυβέρνηση 8εν μπορε( για ψόλλου πή8ημα ν.α προβα(νει σε αναπομπές. Απλώς 
ε!ναι ένα μήνυμα που πρέπει να 8οθε!, Βιότι η Βουλή θα πρέπει να αντιμετωπlσει 
αυτές τις αναπομπές ως μια αντιπολιτευτική τάση της κυβέρνησης προς την !δ:ια 

τη Βουλή και ως περιφρονητική προς το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επ( θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΎΣΤΑΘΙΟΎ: 

Η κατάθεση της αναπομπής, κύριε Πρόει3ρε, ε!ναι κάτι που πρέπει να 
αποφεύγεται και θα παρακαλούσα όπως αυτό το μήνυμα δοθε( στη νέα κυβέρνηση 
η οποlα πρέπει να προσέχει τους θεσμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μαρκ(8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόε8ρε, έχει τόσο 8(καιο σε όσα ε(πε ο κ. Γαλανός για το 
θέμα της αναπομπής, ώστε θα πρέπει η Βουλή να παρατηρήσει ότι τουλάχιστον 

επ( του θέματος των αναπομπών η αλλαγή που υποσχέθηκε ο Πρόε8ρος Βασιλε(ου 

δεν εlναι αλλαγή, διότι συνεχlζεται η (δια συνήθεια των αναπομπών του τέως 
Προέ8ρου κ. Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εμε(ς θα υποστηρ(ξουμε την αναπομπή για τους λόγους που 

αναφέραμε κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου. Όμως τοότο 8ε σημα(νει ότι 
απαλλάσσουμε την κυβέρνηση από την ευθύνη της να 8ει το πρόβλημα της 
χ.ανονικής λειτουργ(ας της 8ημοκρατ(ας με τη χρηματοΜτηση των κομμάτων, μια 
αρχή στην οπο(α επιμένουμε και θα εξακολουθοόμε να ασκοόμε π(εση στην 

κυβέρνηση, ώστε να προωθήσει αυτό το σωστό τρόπο χρηματο8ότησης και 
εν(σχυσης της 8ημοκρατ(ας και της κανονικής κοινοβουλευτικής ζωής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 



2013 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτή που φαίνεται στην Έκθεση της 
αρμόδιας Επιτροπής. Εμμένουμε στην αρχική μας θέση για την οποία και 

καταψηφίσαμε την πρόταση νόμου και επομένως και το νόμο που ψηφίσαμε. 
Κατά συνέπεια επιμένουμε σ' αυτή την αρχική μας θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα υποστηρίξουμε την αναπομπή, όπως ήταν και οι 
θέσεις τις οποίες υποστηρίξαμε αρχικά από το βήμα της Βουλής. Όμως θα 

ήθελα και εγώ να παρατηρήσω αυτό που έχουν παρατηpησεt και οι υπόλοιποι 
συνάδελφοι, ότι η τακτική τών συχνών αναπομπών ε(ναι μια τακτικ-fι η οποια δε 
νομίζω ότι βοηθά. Αντίθετα έχω τη γνώμη ότι το θέμα, όταν γίνονται συχνές 
αναπομπές, πλέον πα(ρνει άλλη μορφή και έτσι θα πρέπει αυτό το Σώμα να έχει 

μια επαφή, θα έλεγα ο Πρόεδρόλ της Βουλής με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
για να συζητηθεί το θέμα αυτό, έηη που στο μέλλον να μην παρατηρούνται αυτές 
οι τόσο συχνές αναπομπές για θέμ<iτα μάλιστα στα οποια ειναι φανερό ποια εtναι 
η τοποθέτηση του Σώματος από την ψήφιση του δοσμένου νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς μια πολύ σύντομη απάντηση στον κ. Μαρκίδη. Φαίνεται ότι ο κ. 

Μαρκίδης δεν αισθάνεται πολύ ευτυχής 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 
Νομίζω ότι δε χρειάζεται, κύριε Γαλανέ: 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε. Αν ήταν όλοι μας να λέμε όσα δε 
χρειάζονται, πιστεύω θα έπρεπε να ισχύει ακόμα και για το σεβαστό Προεδρείο. 

(Γέλια) 

Θα ήθελα όμως να πω στο συμπαθή συνάδελφο ότι δ(νει την εντύπωση καμιά 

φορά ότι δεν είναι ευτυχής με την αλλαγή, διότι θα προτιμούσε να κάνει 
αντιπολίτευση της προηγούμενης κυβέρνησης. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡ"ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμάς δε θα μας ενοχλούσε 
κυβέρνηση την οποία δε βγάλαμε εμείς. 

ψέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

1 
' ,ι 

vα καvουμε αvτ~πολίτευση σε 

Κvριοι, κατόπιν όσων λέχθηκαν θέτω το θέμα της αναπομπής σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



2014 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηrρίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σψύρα) 

Η αναπομπή απορρ(πτεται με 15 ψήφους υπέρ, 22 εναντlον και καμιά αποχή. 

Και προχωρούμε στα υπόλοιπα θέματά μας που 8εν ε!ναι και λ(γα. Το 
επόμενο θέμα είναι «0 περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 1989». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ι<Ο ΠΕΡΙ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παpόντεs:-

Τ άκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αντώνης Ανδρέου 

Νlκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή 'Αμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέ'8ιο σ' 
ένα μεγάλο αριθμό συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξό 
Μαϊου 1989 και Φεβρουαρίου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου 
αυτού η Επιτροπ>] κάλεσε σε ορισμένες από τις συνεδρίες της τον Υπουργό 
'Αμυνας και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς οι οποίοι ανέλυσαν τη ψιλοσοψία 
και τις κυριότερες πρόνοιες του νόμου που προτείνεται. Στα πλαίσια της ίδιας 

εξέτασης η Επιτροπ>] είχε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις/εισηγ>]σεις των 
εκπροσώπων όλων των Σωμάτων και Κλά8ωv του Στρατού και να μελετήσει 
σωρεία μvημοvlων που κατατέθηκαν ενώπιόν της ε!τε από τα πρόσωπα που 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της Επιτροπής είτε από οργανωμένα σύνολα ή 

άτομα που 8εν παρέστησαν στις συνε8ρ(ες της, αλλά 8ιατύπωσαν τις απόψεις και 
εισηγήσεις τους γραπτώς. 

Με το νόμο που πpοτε!vεται κω8ικοποιε(ται, αναθεωρείται και εκσυγχρο
νίζεται η νομοθεσία που διέπει τα του Στρατού της Δημοκρατίας με κύρια 
επιδίωξη και στόχο την από κάθε άποψη ορθολογιστικότερη οργάνωση και 

λειτουργ!α του Στρατού υπό το φως των σημερινών συνθηκών, την εμπειρ(α που 
έχεt αποκτηθε( και τα νέα στρατιωτικά 8ε8ομένα. 



2015 

Οι βασικότερες 8ιατάξεις του υπό συζ-,\τηση νομοσχε8ίου αναφέρονται στη 
σόνθεση του Στρατοό, στο 8ιορισμό, τις προαγωγές, τις αφυπηρετ-,\σεις -
παραιτήσεις, τις απολαβές και τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα των μελών του 

Στρατού, στις εξουσ(ες του 1' πουpγού 'Αμυνας σε σχέση με την εφαρμογή του 

προτεινόμενου νόμου και στις εξουσίες του 1πουργικοό Συμβουλίου για 
προσλήψεις στο Στρατό εθελοντών υπαξιωματικών και για αποσπάσεις των 
μελών του Στρατοό στην Εθνική Φρουρά ή την Αστυνομία. Πιο λεπτομερειακή 

ρόθμιση των θεμάτων που σχετίζονται με 8ιορισμοός, προαγωγές, αφυπηρετήσεις, 
παραιτήσεις, πειθαρχικά παραπτώματα και ποινές, άδειες, επιδόματα και άλλα 
ωφελήματα των μελών του Στρατού προβλέπεται ότι θα γ(νει με Κανονισμούς 

τους οποίους και είχε υπόψη της η Επιτροπή στο στά8ιο της μελέτης του υπό 

αναφορά νομοσχε8ίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
/ 
Αμυνας, αφού άκουσε σε πρώτο στάδιο της 

απόψεις όλων των εν8ιαφερόμενων πλευρών, πραγματοποίησε στη συνέχεια αριθμό 
συνεδριών της στα πλαϊσια των οπο(ων και εξετάστηκαν, με την παpουσ(α 
εκπροσώπων του !πουργείου 'Αμυνας και του ΓΕΕΦ, οι επιμέρους 8ιατάξεις του 

νομοσχεδlου υπό το φως των απόψεων και εισηγήσεων που τέθηκαν ενώπιόν της. 
Ως αποτέλεσμα της εξέτασης αυτής η Επιτροπή υιοθέτησε αριθμό συμπλη
ρωματικών τροπολογιών στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, οι κυριότερες των οποιων 
συνοψιζονται στα πιο κάτω:-

( α) Διασαφηνίζεται ότι οι εξουσίες που παρέχονται στον 1πουργό 
1 Αμυνας για τη γενική εποπτε(α του Στρατού εντάσσονται στα 
πλαίσια της υλοποίησης των σκοπών του νόμου και προς το συμφέρον 
της Δημοκρατίας. 

(β) Γίνεται πρόνοια, ώστε η απόσπαση ενός μέλους του Στρατοό στην 
Αστυνομία όστερα από σχετική απόφαση του 1πουργικοό Συμβουλίου 
να γίνεται μόνο για την εκτέλεση ει8ικών καθηκόντων. 

(γ) Για το 8ιορισμό στο Στρατό αξιωματικών με σόμβαση θα θεωροόνται 
ως ικανοποιητικές προUποθέσεις, εκτός από τις επαρκείς στρατιωτικές 
γνώσεις, και οι επαρκείς τεχνικές ή επιστημονικές γνώσεις. 

(8) Τροποποιείται η ορολογία των ι<οπλιτών μακράς θητείας» σε 
«εθελοντές υπαξιωματικούς)), Η πρόσληψη των υπαξιωματικών αυτών 

στο Στρατό, που θα είναι για περιορισμένο χρόνο, θα γίνεται σύμφωνα 
με 8ια8ικασία που θα προ8ιαγράφεται σε σχετικούς Κανονισμούς που 
θα εκ8ί8ει το !πουργικό Συμβοόλιο και θα εγκρίνονται από τη Βουλή. 

(ε) Στις 8ιατάξεις που προβλέπουν το 8ικαίωμα των μελών του Στρατοό 
να παραιτηθούν προστίθεται η προUπόθεση της 8εκαπενταετούς 
υπηρεσίας στο Στρατό. 

(στ} Βελτιώνονται οι 8ιατάξεις που αναφέρονται στις συντάξεις που παρα

χωρούνται σε εξαρτωμένους των μελών του Στρατού που πεθι;<.ίνουν 
κατά την εκτέλεση του καθήκοντός τους και προστίθενται νέες' 8ια
τάξεις για την παραχώρηση συντάξεων σε μέλη του Στρατοό που 

αφυπηρετούν λόγω αναπηρίας τους που προέρχεται κατά τη 8ιάρκεια 
εκτέλεσης των καθηκόντων τους. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Επιτροπή έχει επανα8ιατυπώσει το υπό 
αναφορά νομοσχέ8ιο, το οπο(ο και επισυνάπτει στην Έκθεσή της αυτή, με την 
ομόφωνη εισήγηση προς τη Βουλή όπως το ψηφίσει σε νόμο. 



2016 

Προβαίνοντας στην πιο πάνω εισήγησή της η Επιτροπή πιστεύει ότι με το 

νέο νομοθέτημα που προτε(νεται και με τη 8έσμη των νέων Κανονισμών για τους 
8ιορισμούς} τις προαγωγές χαι αφυπηρετήσεις αξιωματικών και υπαξιωματικών 

του Στρατού που αναμένεται να ακολουθήσει σύντομα θα τεθούν όλες οι 

αναγκαίες βάσεις και προϋποθιfσεις για τη Βημιουργία ενός υγιούς στρατεύματος 

στη Δ ημοκρατlα, πράγμα που θεωρε(ται πρώτη προτεραιότητα κάτω από τις 
συνθήκες που Βιέρχεται σήμερα ο τόπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θιfματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συστατικό στοιχείο της ενίσχυσης της αμυντικής μας θωρά

κισης θεωρούσαμε και θεωρούμε ακόμα ότι ε(ναι ο εκσυγχρονισμός όλων των 
νομοθετημάτων που αφορούν την Εθνική μας Φρουρά και, ξεκινώντας από την 
αρχή, τον κυπριακό στρατό. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας τους 
τελευταίους εννιά μήνες εξετάζει συστηματικά και εντατικά τρία νομοθετήματα 

' ' ' β' ' 6 Τ ' θ' που εχουν αμεση σχε:ση ακρι ως με τον τομεα αυτ . ο πρωτο νομο ετημα το 

οποίο σήμερα καλείται ομόφωνα το Σώμα να ψηφ!σει είναι η τροποποίηση του 

Νόμου περί Στρατού της Δημοκρατίας. Τα άλλα Μο νομοθετήματα -που 

ελπίζουμε οι σuνά8ελφοι της Επιτροπής 'Αμυνας· πολύ σύντομα να παρουσιάσουν 

και εκεί ομόφωνα για ψήφιση στο Σώμα- αφορούν την πρόσληψη και γενικά την 

ανέλιξη και την αφυπηρέτηση των αξιωματικών και. των υπαξιωματικών. 

Είναι εΒώ που θα ήθελα να τονίσω ότι το γεγονός αυτό, 8ηλα8ή της 

βελτίωσης των σχετικών νομοθετημάτων, ι8ιαίτερα το χαιρετίζουμε, ως Δημο

κρατικός Συναγερμός, γιατl επιτέλους πιστεύουμε ότι σε σημαντικό βαθμό 
βελτιώνονται οι πρόνοιες εκεlνες των σχετικών μας νομοθετημάτων που αφορούν 
την Εθνική Φρουρά, επαναλαμβάνω, ως πρώτο, ως βασικό lσως συστατικό 

στοιχείο της ανέλιξης της Εθνικής μας Φρουράς και της ενίσχυσης της αμυντικής 

μας θωράκισης. 

Επίσης, χωρίς να θιfλω να μπω σε λεπτομέρειες, όπως ή8η ιfχει αναφερθεί 
κατά την ανάγνωση της Έκθεσης, ε(ναι σημαντικό το γεγονός ότι με το νέο νόμο 
εισάγεται πλέον μόνιμα Ο θεσμός του εθελοντή υπαξιωματικού, ο θεσμός του 
μόνιμου ουσιαστικά υπαξιωματικού, τον οποlο τόσο πολύ έχει στερηθεl και 
παράλληλα έχει ανάγκη η Εθνική Φρουρά. Και μιfσα σ' αυτά τα πλαίσια ακριβώς 
προνοε(ται και η πρόσληψη των γυναικών στην Εθνική μας Φρουρά. Είναι αυτό 

που με ι8ιαίτερη χαρά ιfχουμε χαιρετίσει όλα· τα σώματα, όλες οι πλευριfς της 
Βουλής, την ενημιfρωση από το αρμό8ιο Υπουργείο ότι το ενΒιαφέρον το οποίο 
έχει υπάρξει και είναι ακόμα σε εξέλιξη από τις νέες μας για ιfνταξη στην Εθνική 
Φρουρά στα πλαlσια αυτού ακριβώς του νομοθετήματος ε(ναι πραγματικά πολύ 

μεγάλο, σημαντικό, και μπορώ να χρησιμοποιήσω ακόμα και τη λέξη συγκινητικό. 

Πιστεύουμε ότι είναι 8ύσκολο το έργο το οποlο καλούμαστε να επιτελέσουμε 
ως Επιτροπή 'Αμυνας, λόγω πραγματικά της ι8ιομορφ(ας, της ι8ιαιτερότητας 

των μόνιμων στελεχών της Εθνικής μας Φρουράς, που απλώς υπενθυμίζω ότι 

προέρχονται από τους πρώτους, όπως ονομάζονται, της πρώτης σειράς, αξιωμα

τικούς, τα πρώτα στελέχη του κυπριακού στρατού που είχαν ενταχθεί το 1960 καί, 
είναι βασικά αγωνιστιfς του 1955-59 στη συντριπτική τους πλειοψηφία και 
αποτελείται από μόνιμα στελέχη, αποφο(τους παραγωγικών, όπως ονομάζονται, 
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στρατιωτικών σχολών. Επίσης αποτελείται από μόνιμους από τις εφε8ρεlες μας 
μονιμοποιηθέντες αξιωματικούς και τέλος από κάποιους άλλους ει8ικούς εμπειρο

γνώμονες που έχουν μονιμοποιηθεί στην Εθνική μας Φρουρ&. Αυτ&, μαζί 
Ι>υστuχώς με πολλ& λ&θη του παρελθόντος, έχουν Ι>υσκολέψει το έργο της 
Επιτροπής 'Αμυνας, η οποία όμως πιστεόει ότι σε μεγ&λο βαθμό έχει βελτιώσει 
και το νομοθέτημα τούτο και πραγματικά προσπαθε( να βελτιώσει και τα άλλα 

νομοθετήματα. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι είναι η ψιλοl>οξία μας να Ι>ώσουμε 
τουλάχιστον τώρα το καλύτερο 8uνατό νομοθέτημα και για το στρατό αλλά και 
για τους κανονισμούς των αξιωματικών και των υπαξιωματικών. Ίσως με τη 

χρησιμοποίηση, με την εφαρμογή των νομοθετημ&των αυτών σόντομα να Ι>ια
πιστωθεί η αναγκαιότητα κάποιων άλλων τροποποιήσεων, κάποιων άλλων 
βελτιώσεων. Χωρίς να θέλω να τίθεμαι μπροστ& -νομίζω όμως ότι εκψρ&ζω το 
αίσθημα όλων των Μελών της Επιτροπής 'Αμυνας εl>ώ- είμαστε στη Ι>ι&θεση των 

αρμοl>ίων π&ντοτε για συνεχή βελτίωση. 

Και επίσης τελειώνοντας θα ήθελα να εκψρ&σω και από το βήμα της Βουλής 

ιl>ιαίτερα τις ευχαριστίες μας για τις προσπ&θειες τις οποίες κατέβαλαν και 
καταβ&λλουν τα μέλη της Γραμματείας της Βουλής μας, των Επιτροπών, που 

πραγματικά ε8ώ και κατά τη 8ιάρκεια των θερινών μας 8ιακοπών αλλά και μέχρι 
σήμερα ακόμα, αγνοώντας ώρες εργάσιμες και μη, προσπαθούν να επιτελέσουν 

αυτό το έργο και να μας βοηθήσουν να είμαστε συνεπείς στις υποσχέσεις μας ως 

Επιτροπή 'Αμυνας, που είναι Ι>ηλαl>ή να παραl>ώσουμε στην Εθνική μας Φρουρ& 

σύγχρονο νομοθέτημα, σόγχρονους κανονισμοός περ( αξιωματικών και υπαξιω
ματικών εντός του Μάρτη, ώστε να μπορέσουν σόντομα επLσης, ελπ(ζουμε μέχρι 
το Μάιο, να γίνουν οι προαγωγές που τόσο έχουν στερηθεί στην Εθνική Φρουρ& 
τα μόνιμ& μας στελέχη, αψοό εl>ώ και τρία μέχρι τέσσερα χρόνια -τώρα είμαστε 
στον τέταρτο χρόνο-Ι>εν έχουν γίνει καθόλου ακόμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιοόττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κόριε Πρόεl>ρε, Ι>όο λόγια μόνο από τη θέση μου. Δε θα επαναλ&βω όσα 
είπαν οι συνάl>ελψοι. Θέλω όμως να χαιρετίσω με τη σεφ& μου την πρόνοια που 
προβλέπει και παρέχει την ευχέρεια πρόσληψης των εθeλοντών υπαξιωματικών. 
Αυτή ήταν π&ντα μια κραυγαλέα αν&γκη για την Εθνι"ή μας Φρουρά, γιατί, όπως 

όλοι καλ& γνωρίζουμε, τα οπλικ& συστήματα που αποκτήσαμε και που αποκτοόμε 

τα χειρ(ζονται μέχρι σήμερα οι κληρωτοL που ε(ναι νεαρά περαστικά παι8ιά. Αυτό 
έχει να κάμει ασφαλώς και με την αποτελεσματικότητα των συστημάτων αλλά 
πολό περισσότερο ακόμα και με την καλώς νοοόμενη οικονομ(α. Μπορε( να 

πληρωθοόν περισσότερα χρήματα γι' αυτοός που θα προσληψθοόν, αλλ& σε 

τελευταία αν&λυση αυτό που γίνεται είναι πρ&γματι μια εξοικονόμηση. 

Δε θα θέλαμε να υστερήσουμε στο θέμα των ευχαριστιών προς τη 

Γραμματεία και έτσι ευχαριστοόμε και εμείς με τη σεφ& μας τη Γραμματεία που 
χειρίζεται τα θέματα της &μυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηl>ημητρίου. 



2018 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
Κύριε· q ρό.εδρε, κύριοι συνάδελφοι., 
Πρ.αγμοιτικά η Επιτροπή 'Αμυνας αισθάνεται ι8ιαίτερη χαρά κι ευτυχία που 

-πα.ρουό-ι.άζeι. τb σημερινό νομοθέτημα ενώπιον του Σώματος, γιατί εργάστηκε 
mιληρά, .αλ~ά και γιατί έχει τη· συναίσθηση και τη συνεί8ηση ότι επιτέλεσε ένα 
πολύ ciημ<Χντικό έργο που αποτελεί υπο8ομή για την ί8ια την έννοια της άμυνάς 
μ!Χ,ς:_ ~· Γιατί άμυνα δεν είναι μόνο τα οπλικά συστ'ήματα. 'Αμuνα σ' έναν τόπο, 
ι.8ια(-έ'~ρα" ·σαν :~Ο δικό μας, ε(vαι και .η οργάνωση του στρατού μας και θα πρέπει 
σήμε.ρα· να πούμε ότι 8υστυχώς πολύ λίγα πράγματα είχαν γίνει για μια κανονική 
οργάVωση του· στρατού, σε τρόπο που να διατηρείται και το αξιόμαχο του 
σώμά"t'ος στο επlπε8ο που θέλουμε, αλλά να εlναι. κι ευτυχισμένοι οι. άνθρωποι οι 
οπόίο~ είναι μέσα στην ί8ια την Εθνική Φρουρά. Και πιστεύουμε ότι με αυτό το 
νομοθέτημα βάζουμε τέρμα σε μια περίο8ο με πολλά μειονεκτήματα και 
ανοίγοqμε μια· νέα προοπτική, αφού οι αξιωματικοί οι οποίοι έχουν προσφέρει 

τεpάσ~ίες υπηρ.εσίες στην πατρί8α μας θα μπορούν να αισθάνονται ότι υπηρετούν 
τον τόπο τους; 9τι. έχουν αναγνώριση αυτών των υπηρεσιών, διασφάλιση της ζωής 
τοu·ς, ακόμα κ~ι των οικογενειών τους. 

. Θέλουμέ να·; εκφράσουμε την εκτίμησή μας προς τους παλιούς και τους νέους 
αξtώμiχτικοϋς -.και μάλιστα με το νομοθέτημα, με τους κανονισμούς για την 
αφυπηpέ:r-ήση, ·όπως και για την προαγωγή, 8ημιουργούμε συνθήκες ανανέωσης, 
8ημιόυργ.οόμε τις ·συνθήκες τερματισμού κάποιων υπηρεσιών, κάποιων ιστοριών, 
κάποιων' καταστάσεων που μπορεί πολλές φορές να μην ήταν οι επιθυμητές ή να 

μην ήταν η επιθυμητή η 8ραστηριότητα μέσα στην ί8ια την Εθνική Φρουρά και 
μέσα στον τόπο. Όμως επιθυμία ολόκληρης της Επιτροπής ήταν με ένα πνεύμα 
γενyαιοψuχίας να προσφέρει την ευχέρεια, ώστε να υπάρχει μια 8υνατότητα 
αποστpάτeυάηi;.μέσα σε συνθήκες που να μη 8ημιουργούν ανθρώπινα προβλήματα. 

· Πιa:ι-έόω, κύριε Πρόε8ρε, ότι η Επιτροπή, και πολύ σωστά αναφέρθηκε, με τη 
βοήθειά τηζ Γραμματείας της Βουλής, της Γραμματείας της Επιτροπής μπόρεσε 
έπι:ιτα .από . πολύ σκληρή 8ουλειά και προσπάθεια να παρουσιάσει ένα έργο 

ενώπι·όν. σας για :το οπο(ο αισθάνεται και περηφάνια και χαρά. 

Εύχοφιστώ; . 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:. 

'Αλλος Όμ~λητής επί θέματος αρχής; 
Επει8ή · 8εν ύπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 

8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: .. - . 
ΕΠέι~ή.έχει ·πολλά άρθρα, κύριε Πρόε8ρε, θα προχωρήσω κατά 8έκα-8έκα. 

Συνόπ'rικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
·.F;pμήνείά. · 'Αρθρο 2 . 
. Εξουσί~ς Υπουργού. 'Αρθρο 3. 

. Διάκριση του Στρατοό σε Στρατό Ξηράς, Ναυτικό και Αεροπορία. 'Αρθρο 4. 
···Β~θμοί Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών και αντιστοιχία μεταξύ 

των Κλά8ων. 'Αρθρο 5. 
Εθελοντική υπηρι:σία στο Στρατό. 'Αρθρο 6. 
Μέγιστος αριθμός Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών. 'Αρθρο 7. 



2019 

Διορισμός Αξιωματικών και Υπαξιωματικών από το Υπουργικό Συμβούλιο 

και Οπλιτών από τον Υπουργό. 'Αρθρο 8. 
Περίο8ος 8οκιμασίας. 'Αρθρο 9. 
Διορισμοί Αξιωματικών με σύμβαση. 'Αρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των 8έκα πρώτων άρθρων; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα 8έκα πρώτα άρθρα του νομοσχε8ίου ψηφίζονται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προαγωγές Αξιωματικών και Υπαξιωματικών. 'Αρθρο 11. 
Βασική στρατιωτική εκπαί8ευση πριν από 8ιορισμό. 'Αρθρο 12. 
Διορισμός Υπαξιωματικών με σύμβαση. 'Αρθρο 13. 
Εθελοντές Υπαξιωματικοί. Άρθρο 14. 
Μισθοί Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών. 'Αρθρο 15. 

ΕπιΜματα Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών. 'Αρθρο 16. 
Τα μέλη του Στρατού εφο8ιάζονται με όπλα, στολές κτλ. 'Αρθρο 17. 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών. 'Αρθρο 18. 
Παραιτήσεις Αξιωματικών, Υπαξιωματικών και Οπλιτών. 'Αρθρο 19. 
Παράταση υπηρεσιών σε καιρό πολέμου κτλ. 'Αρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και τα άρθρα 11 - 20, και των 8υο συμπεριλαμβανομένων, εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Διαβεβαίωση πριν από ανάληψη καθηκόντων. 'Αρθρο 21. 
Σύνταξη σε εξαρτημένους Αξιωματικού, Υπαξιωματικού ή Οπλίτη που 

πεθαίνει κατά την εκτέλεση του καθήκοντός του. 'Αρθρο 22. 
Σύνταξη σε Αξιωματικούς, Υπαξιωματικούς ή Οπλίτες που αφυπηρετούν 

λόγω αναπηρίας που προκλήθηκε κατά την εκτέλεση του καθήκοντός τους. 

'Αρθρο 23. 
Χρόνος φοίτησης σε Ανώτατη Στρατιωτική Σχολή ή σε Στρατιωτική Σχολή 

λογίζεται συντάξιμη υπηρεσία. 'Αρθρο 24. 

Υποχρέωση όσων αφυπηρετούν για επιστροφή όπλων, εφο8ίων κτλ. 'Αρθρο 25. 

Ψευ8ής πληροφορία ή 8ήλωση για εξασφάλιση 8ιορισμού ή πρόσληψης. 
'Αρθρο 26. 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 27. 
Χαριστική σύνταξη σε ορισμένες περιπτώσεις. 'Αρθρο 28. 
Κατάργηση και Διαφύλαξη. 'Αρθρο 29. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα 21 - 29 εγκρίνονται επίσης ομόφωνα. 
Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Στρατού της Δημοκρατ(ας Νόμος 

του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται 

σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 περ( Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου (Τροπο-
ποιητικός) Νόμος του 1988». Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της Επιτροπής να 

8ιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΑΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988» 

Παpόν'<ες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Παύλος Δ!γκλης 

Αέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντ(νος Αόρ8ος 

Λεόντιος Ιεροllιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε μεγάλο αριθμό συνε8ριών της που πραγματοποιήθηκαν 
στο 8ιάστημα μεταξύ Ιανουαρ(ου 1989 και Φεβρουαρ(ου 1990. Στα πλα(σια της 

μελέτης του νομοσχε8(ου αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο 
Υπουργός Οικονομικών, ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου, ο Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατ(ας και ανώτεροι υπηρεσιακο( παράγοντες του 
Υπουργεlου Οικονομικών, οι οπο(οι ανέλυσαν την όλη φιλοσοφ(α του υπό αναφορά 
νομοσχε8(ου και κατέθεσαν αριθμό συμπληρωματικών στοιχε(ων και πληροφοριών 

σχετικά με το όλο θέμα. . 
Σκοπός του νόμου που προτε(νεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 

ε(ναι η αύξηση των περιθωρ(ων 8ανεισμού της κυβέρνησης από την Κεντρική 
Τράπεζα για περ(ο8ο 8έκα χρόνων, για να παρασχεθε( σ' αυτή η 8υνατότητα να 

επιλέγει τους τρόπους χρηματο86τησης των αναγκών της και να μην προσφεύγει 
αναγκαστικά σε εξωτερικό 8ανεισμ6 εκτός από τις ανάγκες του ισοζυγ(ου 
πληρωμών. 

Ει8ικότερα με το νομοσχέ8ιο αυτό 8ιπλασιάζονται προσωρινά τα ποσοστά 

8ανειο86τησης του 8ημοσ(ου από την Κεντρική Τράπεζα, όσον αφορά τις 

χορηγήσεις, τα γραμμάτια του 8ημοσ(ου και τα κρατικά χρεόγραφα, νοουμένου ότι 
μετά την πάρο8ο των 8έκα χρόνων τα ποσοστά αυτά θα επανέλθουν στα επ(πε8α 
που ισχύουν σήμερα, 8ηλα8ή στο 25% και 30% των προUπολογισμένων τακτικών 
εσόl\ων της κυβέρνησης, όσον αφορά τις χορηγήσεις και τα γραμμάτια του 
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δημοσίου, αντίστοιχα, και στο 20% επί του συνόλου των υποχρεώσεων όψεως της 
Τράπεζας, όσον αφορά τα κρατικά χρεόγραφα. 

Με βάση τα στοιχε(α ·,που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής και. ανα

λύθηκαν εκτενέστερα από τον Υπουργό Οικονομικών και το Διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας, το προτεινόμενο νομοθέτημα, που εντάσσεται στα πλα(σι.α 
της αντιμετώπισης της σημερινής 8ημοσιονομικής κατάστασης, θεωρείται μέτρο 
α8ήρι.της ανάγκης, για να αποφευχθούν κατά το 8υνατό οι 8υσμενε(ς επιπτώσεις 

που συνεπάγεται. η μέθο8ος του εξωτερι.κοό 8ανεισμού πέρα από το επ(πε8ο που 
προσ8ιορίζουν οι ανάγκες του ισοζυγίου πληρωμών (αύξηση του εξωτερικού μας 
χρέους, κίν8υνοι από τις πιθανές αυξήσεις των επιτοκίων 8ιεθνώς και τις 
διακυμάνσεις των συναλλαγματικών ισοτιμιών). 

Όπως ι8ιαίτερα τονίστηκε στην Επιτροπή, η κυβέρνηση 8εν προτίθεται να 
εξαντλήσει τα ζητούμενα τώρα 8ιευρυμένα περιθώρια 8ανειο8ότησης από την 
Κεντρική Τράπεζα, πριν εξαντληθούν άλλοι τρόποι 8ανεισμού με θετικότερες 
οικονομικές επιπτώσεις. Συναφώς αναφέρθηκε ότι ο απευθείας 8ανεισμός από το 

κοινό, λόγω των θετικών του επιπτώσεων στην οι.κονομ(α, θα εξακολουθήσει. να 
προτιμάται. και προς την κατεύθυνση αυτή μελετώνται τρόποι. για την αύξηση 
τέτοιων δυνατοτήτων, ενώ αντ(θετα ο δανεισμός από την Κεντρική Τράπεζα θα 

συνεχίζει να 8ια8ραματίζει συμπληρωματικό ρόλο στη χρηματο8ότηση του 8ημο
σιονομικού ελλείμματος. 

Σε ό,τι αφορά τις επιπτώσεις στο επίπε8ο της εγχώριας ζήτησης, το ρυθμό 
πληθωρισμού και το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, 8ηλώθηκε ότι 8εν υπάρχει 

8ιαφορά μεταξύ 8ανεισμού από την Κεντρική Τράπεζα ή από το εξωτερικό σε 

αντίθεση με τον απευθείας 8ανεισμό του 8ημοσίου από τους ι8ιώτες ο οποίος 
απορροφά μέρος της εγχώριας ζήτησης. Η 8ιαφορά μεταξύ της χρηματο8ότησης 
του 8ημοσιονομικού ελλείμματος από την Κεντρική Τράπεζα ή από το εξωτερικό, 
όσον αφορά τις οικονομικές τους επιπτώσεις, όπως αναφέρθηκε, έγκειται στο ότι ο 
τελευταίος 8ανεισμός επηρεάζει αυξητικά το λογαριασμό κεφαλαίων του ισο
ζuγ(οu πληρωμών και κατ / επέκταση το ύψος των συναλλαγματικών αποθεμάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ύστερα από 
την αρχική εξέταση του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου αποφάσισε όπως το όλο θέμα 
αντιμετωπιστεί σφαιρικά και σε συν8υασμό με την ευρύτερη κυβερνητική πολιτική 
για τη μείωση του 8ημοσιονομικού ελλείμματος. Συναφώς η Επιτροπή, προτού 
8ιαμορφώσει οποια8ήποτε τελική θέση, ζήτησε από το Υπουργείο Οικονομικών να 

καταθέσει ενώπιόν της ολοκληρωμένο πρόγραμμα για τη μείωση του 8ημο
σιονομικού ελλείμματος, καθώς επίσης τη 8έσμη μέτρων που μελετούσε τότε στα 
πλαίσια της εξαγγελθείσας βραχυπρόθεσμης και μακροπρόθεσμης φορολογικής 

μεταρρύθμισης. 

Ανταποκρινόμενος στην παράκληση της Επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών 

με σχετική επιστολή του, ημερ. 15 Ιουνίου 1989, παρέθεσε τα βασικότερα μέτρα 
πολιτικής που πρ9γραμματίζεται να ληφθούν από την κυβόρνηση στα πλαίσια των 
προϋπολογισμών για το 1990 και '91 για τη συγκράτηση του ρυθμού αύξησης 
σημαντικών κατηγοριών 8απανών. Παράλληλα υπογραμμίστηκε ότι τα μέτρα της 

φορολογικής μεταρρύθμισης με την πιο αισιό8οξη προοπτική 8εν αναμένεται να 
έχουν πλήρη από8οση μετά το 1992, πράγμα που σημαίνει ότι η ανάγκη του 
8ημόσιου τομέα για 8ανεισμό θα είναι μεγάλη κατά τα προσεχή χρόνια, εκτός αν 

η Βουλή θα επιθυμούσε την εισαγωγή ει8ικών μέτρων φορολόγίας για κάλυψη των 

χρηματο8οτικών αναγκών στο εν8ιάμεσο 8ιάστημα, πρόσθετα από τα μέτρα για 
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τη συγκράτηση των 8απανών. Τέλος στην (8ια επιστολή τον(ζεται ότι η αύξηση 

των περιθωρ(ων 8ανεισμού από την Κεντρική Τράπεζα θα 8ημιουργήσει τις 
απαρα(τητες προUποθέσεις για μια πιο ορθολογιστική 8ιαχε(ριση και καλότερη 
αξιοπο(ηση των πηγών εσωτερικού 8ανεισμού προς το συμφέρον της γενικότερης 
οικονομ(ας. 

Η παραπέρα συζήτηση του υπό αναφορά 'νομοσχε8(ου από την Επιτροπή 
αναβλήθηκε ενόψει της κατάθεσης στο μεταξύ των κρατικών προUπολογισμών για 
το 1990, στα πλα(σια και σε συν8υασμό με τους οπο(ους αποφασ(στηκε να 
αvτικριστε( και το υπό αναφορά: θέμα. 

Το όλο θέμα αποτέλεσε αντικε(μενο νέας σειράς επαφών και συνε8ριών της 

Επιτροπής με στόχο τη 8ιαπ(στωση των πραγματικών χρηματο8οτικών αναγκών 
της κυβέρνησης με βάση τα σημερινά 8ε8ομένα και τους υφιστάμενους πόρους 
χρηματο8ότησης που έχει στη 8ιάθεσή της. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις χρηματο8οτικές ανάγκες της 
κυβέρνησης σε συν8uασμό με τους 8ιαθέσιμους χρηματο8οτικούς πόρους, αναμένει 
ότι κατιί το 1990 θα υπιίρξει ανιίγκη εξασφιίλισης επιπρόσθετης χρηματο8ότησης 
της τιίξης των J;25 εκ. Για την ικανοπο(ηση ακριβώς των χρηματο8οτικών αυτών 
αναγκών η πλειοψηφ(α της Επιτροπής ε(ναι της γνώμης ότι θα μπορούσε να 

υιοθετηθε( μερική αύξηση των πιστωτικών ορ(ων 8ανειο8ότησης από την Κεντρική 
Τράπεζα, που 8ε θα υπερβα(νει όμως το 5% των σημερινών ποσοστών και για μια 
περ(ο8ο Μο χρόνων μόνο, για να υπιίρχει η ευχέρεια επανεκτ(μησης της θέσης 
αυτής ανιίλογα με την ορθολογιστική χρήση και την καλύτερη αξιοπο(ηση των 
νέων αυτών 8υνατοτήτων και σε συν8υασμό με τα αναμενόμενα κυβερνητικιί μέτρα 

με(ωσης , του 8ημοσιονομικού ελλε(μματος και την ιίσκηση γενικιί πολιτικής 

συγκράτησης των καταναλωτικών 8απανών. 

Χωρ(ς να επηρειίζεται το 8ικα(ωμα των Μελών της Επιτροπής να ανα

φερθούν εκτενέστερα στα γενικότερα ζητήματα οικονομικής πολιτικής που εγε(
ρονται από το υπό αναφορά νομοσχέ8ιο και σε συσχετισμό με την κυβερνητική 
8ημοσιονομική πολιτική, η Επιτροπή έχει 8ιαμορφώσει ανιίλογα τις πρόνοιες του 
νομοσχε8(ου. Αντ(γραφο του νέου νομοσχε8(ου επισυνιίπτεται με την εισήγηση 
της πλειοψηφ(ας της Επιτροπής προς τη Βουλή να το ψηφ(σει σε νόμο. 

Ο εκ των Μελών της Επιτροπ'ής κ. Τ. Χατζη8ημητρ(ου 8ήλωσε ότι η 
κοινοβουλευτικ'ή του ομιί8α θα τηρήσει στιίση αποχ'ής στο υπό αναφοριί θέμα και 
ότι θα εκθέσει εκτενέστερα τις απόψεις της κατιί τη συζ'ήτηση του όλου θέματος 
ενώπιον της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιίρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ε(ναι σαφής η τοποθέτηση της 8ικής μας ομιί8ας πιίνω στη 
φιλοσοφ(α του όλου νομοσχε8(ου, που αποσκοπε( στην αύξηση των περιθωρ(ων 
8ανεισμού της Κύπρου από την Κεντρική Τριίπεζα για περιορισμένο χρονικό 
8ιιίστημα, για να επιλέγει τους τρόπους χρηματο8ότησης των αναγκών της και να 

μην προσφεύγει, όπως ε(παμε, αναγκαστικιί στον εξωτερικό 8ανεισμό για τις 
ανιίγκες του ισοζυγ(ου πληροψών. 

'Ομως εlναι επάναγχες να τοvιστει πως με την απόφαση αυτή του Σώματος, 

που ομόφωνα, μέ εξα(ρεση την ΕΔΕΚ, ε(ναι που ψηφ(ζουμε σήμερα, θα 
παρασχεθούν στο 8ημόσιο ταμε(ο μερικές 8εκιί8ες εκατομμύρια λ(ρες. 
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Έτσι 8ραττόμεθα της ευκαιρίας αυτής, για να τονίσουμε· πως . αρκετά 
αναπτυξιακά έργα που τα συναρτά η κυβέρνηση με το φόρο προciτιθέμενης·.ιξίαi; 
και πλείστα από τα οποία είχε η ί8ια προUποσχεθεί στο λαό πω~ θα. "εκτέλο~cίε·,. 
όπως είναι ο 8ρόμος Λευκωσίας-Πύργου, το φράγμα της ΒυζακιiΧ,ς και .8ε,κά8εί; 
άλλα που και ο ί8ιος ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας υποσχέθηκε Κ«tι Jπουργοί; ενώ 
ανώτερα κυβερνητικά στελέχη και. κλιμάκιο Υ πουpγών έχουν πάει ·επι.τόΠου και. τα 
έχουν υποσχεθεί, προέχει τουλάχιστον τώρα με αυτή την πρωτοβουλία που 

αναλαμβάνεται από μέρους της Βουλής, να υλοποιηθούν! και να μη τα συναρτούν, 
· να μην τα εξαρτούν και να μη ζητούν από τους κοινοτάρχες να ασΚήσοi.ιν πιέσεις 
στους Βουλευτ~, για να μπορέσουν τα αναπτυξιακά τους έργα, τα οπο(α, 
επαναλαμβάνω για πολλοστή φορά, τα υποσχέθηκε η παροόσα κυβέρνηση, να 
υλοποιηθούν κατά προτεραιότητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8εν υπάρχει αμφιβολία ότι και οι κοινότητες καί οι Βουλευτές 
και ε8ώ στο Σώμα πάρα πολλές φορές έχουμε υπο8είξει και πλειο8οτοόμε για την 
εκτέλεση έργων από μέρους της κυβέρνησης. Και 8εν είναι η πρώτη φορά, είναι η 
πολλοστή που ο κ. Στυλιανοό αναφέρεται και σε συγκεκριμένα έργα. Και σε 
συν8υασμό με το σημερινό νομοθέτημα και τα 25 εκατομμόρια που άκουσε ο κ. 
Στυλιανού έχει εισηγηθεί και έργα και τρόπους με τους οποίους θα μποροόσαν να 
ξο8ευτοόν. Θα 'θελα να τον 8ιαβεβαιώσω ότι τα 25 αυτά εκατομμόρια 8εν είναι 
για την εκ't'έλεση έργων που ψηφίζονται. Τα είκοσι πέντε αυτά εκατομμόρια λίρες · 
8ε θα επαρκέσουν, για να καλυφθούν τα ελλείμματα των προUπολοyισμ6'ν ·που ή8η 
ψηφίσαμε. 

Κατά συνέπεια πρέπει να είναι σαφές στο Σώμα αυτό τι κάμνουμt. Αυτή τη 
στιγμή εκείνο που κάμνουμε είναι, αντί η κυβέρνηση να αποταθεί στο εξωτερικό 
για να συνάψει εξωτερικό Μνειο για την κάλυψη των ελλειμμάτων ·της, η 
κυβέρνηση να ζητά αυτό το πράγμα να το καλόψει από εσωτερικές πηγές και 8η 
από την Κεντρική Τράπεζα. 

Κατά συνέπεια αυτά τα λεφτά είναι για να καλυφθοόν τα ελλείμματα. Είναι 
άλλα λεφτά που θα χρειαστούν για την εκτέλεση πρόσθετων έργων εκτός από 
αυτά που προνοούvται. στους προUπολογι.σμούς. 

Αυτά, έτσι που να έχει σαφή αντίληψη το Σώμα για το τι ψηφίζομμε αυτή τη · 
στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έχω καλυφθεί, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Ο κ. Στυλιανοό. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Μια 8ιευκρίνιση, κύριε Πρόε8ρε. 

Νομίζω πως ο σκοπός και ο στόχος είναι σαφείς, αλλά ο κ. Κωνσταντίνου 
φαίνεται πως Ι\ε συνέλαβε μια πραγματικότητα η οποία 8ημιουργείται. Και 
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μιλοόμε για την εξαγγελ(α αναπτυξιακών έργων εκ μέρους του κράτους από 8υο 
χρόνια τώρα με επιτόπιες επισκέψεις χλιμακ!ωv lπουρyών, που συναρτούν τώρα 
όμως την εκτέλεση αυτών των έργων με την επιψήφιση του φόρου προστιθέμενης 
αξ(ας. Γι' αυτό ε(παμε, κύριε Πρόε8ρε, πως με τα εlκοσι πέντε έστω ~υτά 
εκατομμύρια -που πιστεύουμε πως ε(ναι πολύ περισσότερα εμε!ς, μπορε! να ε!vαι 
και περισσότερα από τριάντα και σαράντα -θα πρέπει οπωσ8ήποτε οι υποσχέσεις, 
τουλάχιστον αυτές που έχουν 8οθε(, να υλοποιηθοόν. Και ο 8ρόμος προς τον 
ακριτικό Πόργο να γ(νει και το φράγμα προς τη Βυζακιά και ένα σωρό άλλα έργα, 
τα οπο(α και η 8ική μας η κυβέρνηση ε(χε 8ρομολογήσει, αλλά και η παροόσα έχει 
με υπερβάλλοντα ζήλο υιοθετήσει. 

Αυτά τουλάχιστον να μην τα συναρτά με το φόρο προστιθέμενης αξ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, η κυβέρνηση, όταν κατέθεσε τους προϋπολογισμοός, ε(χε 

8ηλώσει ότι, για να γ(νουν αυτά τα έργα, χρειάζονται πρόσθετα έσο8α. Αν αυτά 
θα ε(ναι από το φόρο προστιθέμενης αξ(ας ή από οποιουσ8ήποτε άλλους φόρους, 
αυτό το θέμα ε(ναι άλλο. Αλλά, αν 8εν υπάρξουν έσο8α, 8εν μποροόν να υπάρξουν 
έργα. Και πολό σωστά ο κ. Στυλιανοό έχει πει ότι τόσο η παροόσα κυβέρνηση 
όσο και η προηγοόμενη κυβέρνηση έ8ωσαν πολλές φορές υποσχέσεις οι οπο(ες 
παραμένουν ανεκπλήρωτες. Ε(ναι λόγω του γεγονότος ότι οι 8ιάφοροι Υπουργο( 
που επισκέπτονται τα 8ιάφορα χωριά κτλ. κάμνουν, πρώτο, αυτό που πολλές 
φορές κι εμε(ς ως Βουλή κάμνουμε, 8ημοκοποόν 8ηλα8ή λ(γο, και 8εότερο, γιατ( 8ε 
συνο8εύονται και από τον Υπουργό Οικονομικών ο οπο(ος έχει σαφή γνώση του τι 
μπορε( να εκτελεστε( και τι 8εν μπορε( να εκτελεστεί. 

Κακά ε(ναι τα ψέματα. Έχουμε φτάσει σ' ένα σημε!ο όπου, για να 

εκτελεστούν έργα πρόσθετα απ' αυτά που προvοοόνται στους προUπολογισμοός, 
χρειάζονται πρόσθετα εισο8ήματα. Και αυτό ε(ναι ένα θέμα που πρέπει στα 
σοβάρά να απασχολήσει αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψυλλ(8ης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνώ με τον κ. Κωνσταντίνου και με το πνεύμα με το 
οπο(ο αναφέρθηκε στη συζήτηση αυτοό του θέματος για την αόξηση του 8ανεισμοό 
την οπο(α 8(8ουμε προς την Κεντρική Τράπεζα. 

Εκε(νο όμως το οπο(ο θα πρέπει να τον(σουμε ε(ναι ότι παράλληλα θα πρέπει 
να καυτηριάσουμε κατά κάποιο τρόπο και τις ενέργειες των Υπουργών που 

ξεχύνονται στην ύπαιθρο και απ' εκεί και απ' ε8ώ και ξο8εύοuν εκατομμύρια 

λ(ρες σε υποσχέσεις, αλ~ά και τον (8ιο τον Πρόε8ρο της Δημοκρατ(ας ο οπο(ος 

έλεγε ότι θα 8αμάσει τους προUπολογισμοός και το 8ημοσιονομικό έλλειμμα όχι 

με πρόσθετες φορολογ(ες και ότι θα προβε( σε τέτοια αναπτυξιακά έργα που 8εν 

εί8ε ποτέ της η Κύπρος. Και είναι μέσα σ' αυτά τα πλα!σια που πρέπει να 8ούμε 
και κάποιες υποσχέσεις οι οποίες 8εν εκπληρώνονται. Κατά τα άλλα συμφωνούμε 
απόλυτα με τον κ. Κωνσταντ(νου. Δεν πετούμε στα σύννεφα. Πρέπει όμως 
παράλληλα, με αυτή την ευκαιp(α, να τον(σουμε ότι 8εν μποροόν οι Υπουργο( να 

ξεχύνονται στην ύπαιθρο και στις πόλεις και να υπόσχονται εκατομμύρια λίρες και 
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από -την άλλη μεριά να έρχονται να μας λέγουν «ναι, αλλά για να τα κάμουμε, 
θέλουμε αύξηση φορολογιών, θέλουμε το ένα, θέλουμε το άλλο». Να πουν «εμείς 
πλέον αποτόχαμε και δεν μπορούμε να σας κάμουμε κανένα έργο ανάπτυξης και 
το δημοσιονομικό έλλειμμα με την πολιτική που ακολουθούμε θα πολλαπλα
σιάζεται αντ( να λιγοστεύει}). 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου μόνο δυο λόγια. 

Προς υποστήριξη αυτού που έχει αναφέρε~ ο κ. Στυλιανού και ο κ. Ψυλλίδης, 

που οργιάζει στην επαρχία της Λάρνακας, θα ήθελα να πω μόνο δυο λόγια. 

Πράγματι ορισμένα αναπτυξιακά έργα της Λάρνακας από τη σημερινή 
κυβέρνηση έχουν καταργηθε( τελείως και τα συναρτά με τη νέα φορολογία και 
γίνεται μια κατάχρηση από την κυβέρνηση λέγοντας ότι όλα θα εξαρτηθούν από 

"t'η Βουλή και πολύ σωσ't'ά ο κ. Σ-τυλιανού έθιξε αυτά τα οπο(α έχει πει. Να 
σταματήσει πλέον η κυβέρνηση να χρησιμοποιε( τη Βουλή ως πρόσχημα, λέγοντας 
ότι όλα τα έργα τα αναπτυξιακά θα εξαρτηθούν από την έγκριση της Βουλής και 

μόνο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από υποσχιίσεις που δίδονται και δημοκοπ(ες που 
γ(νονται, το κράτος έχει αποστολή ορισμένα βασικά ιίργα τα οπο(α ε(ναι χρήσιμα 
για την ευημερ(α του λαού να τα κάμει και, όταν ιίχουμε προUπολογισμούς της 

τάξης των επτακόσιων και πλέον εκατομμυρίων λιρών το χρόνο, δεν μπορεί να 
λιίγεται ότι μας λε(πουν δυο ή τρία εκατομμύρια λίρες για να ξεκινήσουμε τόσο 
ζωτικά για την ευημερ(α του τόπου έργα, όπως ε(ναι ο δρόμος του Πύργου, αφού 

για να ιίλθει κάποιος στη Λευκωσία χρειάζεται δυστυχώς περισσότερο χρόνο παρά 

να πάει στο Λονδ(νο ή γ(νεται συνωστισμός έξω από τη Λευκωσία το πρωί που 
έρχονται οι εργαζόμενοι που, για να μετακινηθούν δυο τρία μίλια, θέλουν μια 
ολόκληρη ώρα. 

Αυτά τα πράγματα δε δικαιολογούνται και πράγματι δόθηκαν υποσχέσεις, 

όπως αυτές που ε(πε ο κ. Ψυλλίδης, ότι, χωρ(ς να αυξήσουμε καμιά φορολογία, θα 

πολλαπλασιαστούν τα έσοδα του δημοσ(οu. Αυτο( που τα λέγουν οφε(λουν 
πραγματικά να επωμ(ζοvται και τις ευθύνες τους μεταγενέστερα και ενέχει -το 
στοιχε(ο του εκβιασμού η συνάρτηση του ότι θα κάμω ένα άλφα ή βήτα έργο, αν 
μου δώσεις φόρους της τάξης των 100, 200, 300 εκ. λιρών το χρόνο. 

Αυτά τα πράγματα δεν μπορούν να ιίχουν τη θέση τους σε μια κοινων(α όπου 

η ηθική τάξη θα πρέπει να αποτελε( το υπόβαθρο της χρηστής διοίκησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ, κύριε Ευσταθ(ου, μαζί σας, αλλά σήμερα το νομοσχέδιο ζητά την 
εξουσιοδότηση της Βουλής, για να δανείζεται η κυβέρνηση περισσότερα χρήματα 
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από την Κεντρικ>) Τράπεζα. για την κάλυψη του ελλε(μματος του ισοζυγ(ου 

πληρωμών. Δεν τιθεται ζ>)τημα 8ημόσιων έργων. 

Επομένως, όλα αυτά ε(ναι εκτός θέματος. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ναι, αλλά γενικεύτηκε η συζ>)τηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άφησα επ(τη8ες, για να συζητηθε( το θέμα. 

Ορ(στε, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, σωστά το τοποθετ>)σατε ότι η κυβέρνηση αντ( εξωτερικού 
8ανεισμού, επει8>) ε(ναι ψηλά τα εξωτερικά επιτόκια και επει8>) σύστησε η 
Διεθν>)ς Τράπεζα ότι ε(ναι προτιμότερος ο εσωτερικός 8ανεισμός και 8η η αύξηση 
των πιστωτικών περιθωρ(ων από την Κεντρικ>) Τράπεζα, 8ηλα8>) η αύξηση κατά 
ένα ποσοστό, προχώρησε προς αυτ>) την κατεύθυνση. Βεβα(ως ζ>)τησε πολύ 

περισσότερα η κυβέρνηση από ό,τι π>)ρε. Εμε(ς 8ώσαμε κάποια περιθώρια, για να 
μπορε( να συμπληρώσει κάποια έργα τα οπο(α έχει στο πρόγραμμά της, μέχρις 
ότου αποφασ(σουμε τι θα γ(νει με τα φορολογικά μέτρα της κυβέρνησης. 

Όμως θέλουμε να 8ώσουμε μια προει8οπο(ηση. Σ(γουρα όλοι μας παρου
σιαστ>)καμε εποικο8ομητικο( έναντι της κυβέρνησης και της 8ώσαμε τις 8υνατό
τητες στο παρόν στά8ιο να έχει αυτά τα πιστωτικά περιθώρια και. ορισμένα άλλα 
ποσά που ζητά. Αναμένουμε όμως και από πλευράς κυβέρνησης ότι αυτά τα 
περάιτέρω περιθώρια που έχει θα τα χρησιμοποιήσει με πολλ>) προσοχ>), θα 
ακολουθήσει σωστή 8ημοσιονομικ>) πολιτική, θα κατασταλούν κάποιες τάσεις 
άκρατης σπατάλης τις οπο(ες βλέπουμε, θα εφαρμοστούν κάποιες αρχές λιτότητας 
και περισυλλογής τις οπο(ες ευαγγελιζόταν η κυβέρνηση αυτ>), ο κ. Βασιλε(ου, προ 

πολλού χρόνου και ελπ(ζουμε επιτέλους να γ(νει και με αυτές τις συνθ>)κες θα 

έχουμε την ευχαρ(στηση ότι φανήκαμε εποικο8ομητικο( και το πράξαμε. 

Αλλά, επει8>) 8ώσαμε μόνο 8υο χρόνια και όχι τέσσερα που ζ>)τησε η 
κυβέρνηση, 8ώσαμε 8ηλα8ή αύξηση για 8υο χρόνια και όχι για τέσσερα ... 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ε!ναι 8έκα που ζήτησε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

... 8(8ουμε κατά κάποιο τρόΠο μια προει8οπο(ηση ότι, αν 8εν προσεχθε( το όλο 
θέμα των σπαταλών της κυβέρνησης και γενικά της περισυλλογ-ής την οπο(α 
υποσχέθηκε, αυτό το Σώμα ή τουλάχιστον η 8ικ>) μας πλευρά 8ε θα ε(ναι τόσο 
έτοιμη να ψηφ(ζει εκε(να τα οπο(α ζητά η κυβέρνηση. Φανήκαμε εποικο8ομητικο(, 
θέλουμε να ε(μαστε εποικο8ομητικο(, αλλά από την άλλη αναμένουμε από την 
κυβέρνηση να υλοποιήσει κάποιες υποσχέσεις. 

Ευχαριστώ. 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ε(ναι ασυν>)θιστα σημαντικό το νομοσχέ8ιο που συζητούμε. Δεν ε(ναι ένα 

επιμέρους θέμα. Ε!ναι σύμπτωμα της όλης κατάστασης, ε(ναι από8ειξη ότι 
υπάρχει πολύ μεγάλο οικονομικό πρόβλημα, ε(ναι έν8ειξη ότι 8εν μπορούμε να 
αντιμετωπίσουμε τα προβλήματά μας από τη στιγμ>) που ζητούμε να κατα-
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φόγουμε στη λόση της αόξησης του περιθωρίου του δανεισμοό της κυβέρνησης από 

την Κεντρική Τράπεζα: Και επειδή πάντα αρεσκόμαστε να αυτοϋπερηφα
νευόμαστε για τα οικονομικά μας επιτεύγματα, επειδή μας ικανοποιεί να 

παρουσιάζουμε δημοσιεύματα του ξένου ή άλλου τύπου σχετικά με τα διάφορα 

οικοvομικ&. μέτρα και τα οικονομικά επιτεύγματα, θα πρέπει να αναφέρω εδώ ότι, 
όταν για πρώτη φορά ανέφερε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας την πρόθεσή του να 
καταφύγει σε εσωτερικό δανεισμό σε μια μακροσκελέστατη συνέντευξή του, κατά 

τα άλλα θριαμβευτική, στον Οικονομικό Ταχυδρόμο, ο Διευθυντής του Οικο
νομικοό Ταχυδρόμου σχολίασε πολό αρνητικά αυτή .τη συγκεκριμένη απόφαση του 
Προέδρου να θελήσει να καταφύγει στον εσωτερικό δανεισμό, για να αντι

μετωπίσει τα δημοσιονομικά ελλείμματα, γιατί έχει πείρα η Ελλάδα του τι 
σημαίνει να καταφεόγει κάποιος στον εσωτερικό δανεισμό, για να αντιμετωπίσει 
καταναλωτικές ιδιαίτερα δαπάνες. 

Αναφέρθηκε προηγουμένως ο κ. Γαλανός στο θέμα του Διεθνοός Νομι

σματικού Ταμείου. Εμάς οι πληροφορίες μας είναι αντίθετες, ότι δηλαδή 
επιφύλαξη διατόπωσε το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο γι' αυτού του είδους την 
αντιμετώπιση των οικονομικών προβλημάτων του τόπου. Φυσικά, κατά την 

υποστήριξη του νομοσχεδίου, έγινε πολλή φιλολογία πάνω στο θέμα του εξω
-rερικοό και του εσωτερικού δανεισμού. Μας είπαν: «Ξέρετε, ο εξωτερικός 
δανεισμός είναι κακός, γιατί έχει ψηλά επιτόκια, γιατί η ισοτιμία των νομισμάτων 

ε(ναι τέτοια, που μπορε( να μας επηρεάσει 8υσμενώς». Όμως κοντά στις κακές 
συνέπειες του εξωτερικού 8ανει.σμοό θα πρέπει. να αναφέρουμε και τις κακές 
συνέπειες του εσωτερικού 8ανει.σμού, ότι. δηλαδή αυξάνει την κατανάλωση και 
οδηγεί σε πληθωρισμό, που είναι η χειρότερη προοπτική για τους εργαζομένους 
του τόπου μας σε περίπτωση που θα επιτρέψουμε αυτή την εξέλιξη. Ακριβώς 
επειδή ήταν πολό σοβαρό το θέμα, απασχόλησε για πολό μεγάλη περίοδο την 
Επιτροπή Οικονομικών. Είναι από το 1988 που εκκρεμεί ενώπιον της Επιτροπής 
αυτό το νομοσχέδιο και ήρθε η κυβέρνηση, έστειλε έγγραφα η κυβέρνηση και 
υποσχέθηκε μέτρα η κυβέρνηση με επιστολή του Υπουργού Οικονομικών και 
υποσχέθηκε μέτρα για περιορισμό των καταναλωτικών δαπανών, και περιορισμός 
των καταναλωτικών δαπανών δ:εν υπάρχει. για το 1990. Το μέγιστο που 
επιτεύχθηκε ε(ναι. να παραμε(νει κατά κάποιο τρόπο σε κάποια όρια ανώτερα από 
το 1988, αλλά να αναφέρεται το ποσό των !:209 εκ. για το κρατικό μισθολόγιο. 
Όμως διερωτώμαστε ποό θα φτάσει το κρατικό μισθολόγιο μέχρι το τέλος του 

1990, όταν λογαριάσουμε το μεγάλο αριθμό των έκτακτων υπαλλήλων, όταν 
λογαριάσουμε πρόσθετες θέσεις ή άλλες δαπάνες γόρω απ' αυτό το θέμα. 

Εξάλλου υπάρχει και μια θλιβερή επικάλυψη υπηρεσιών που στοιχίζουν 
εκατομμύρια λ(ρες και ούτε α\,)τό αντιμετωπ(στηκε. Αντ(θετα διαπιστώνουμε με 
δέος κάποια επιδείνωση της κατάστασης με πιο χαρακτηριστικό παράδειγμα την 
υπόθεση της αστυνομ(ας και. του στρατού. Θα έχουμε αεροπορία της αστυνομ(ας, 
θα έχουμε αεροπορία του στρατοό, θα έχουμε ελικόπτερα της αστυνομίας, θα 
έχουμε ελικόπτερα του στρατού, θα έχουμε σκάφη της αστυνομίας, θα έχουμε 
σκάφη του στρατοό με ανάλογη υποδομή, πράγμα που θα διπλασιάσει για ένα 
μικρό κράτος όλες αυτές τις δαπάνες, και αυτά τη στιγμή που πρέπει να γίνουν 
οικονομίες, για να μειωθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Μας είπε επίσης η κυβέρνηση: «Ξέρετε είναι προσωρινό μέτρο, γιατί είναι το 
νέο φορολογικό πακέτο και, μόλις εγκριθεί, όλα αυτά τα προβλήματα θα . 
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αντιμετωπισ-rούv και δε θα έχουμε ανάγκη τα 8ανειο8οτικά όρια τα οπο(α 
ζητούνται)), Όμως δεν ξέρουμε π6τε θα τελειώσει το θέμα των φορολογικών 

μέτρων. Δε θέλω να συζητήσω το θέμα των φορολογικών μέτρων, γιατ! ακόμα 

βρ!σκεται υπό εξέλιξη το θέμα. Όμως θα κάμω ορισμιfνες υποθέσεις. Αν πάρει 

λιγότερα απ' όσα υπολογίζει η κυβέρνηση, τι θα γίνουν τα Ιιημοσιονομικά 
ελλε!μματα και τι θα γ!νει με την αύξηση των χορηγήσεων από την Κεντρική 

Τράπεζα; Και αν ακόμα εξασφαλ!σει τα φορολογικά μέτρα η κυβέρνηση, τι θα 
πρωτοπρολάβει να χρηματοδοτήσει; Εδώ η κυβέρνηση το μόνο που πέτυχε να 
πεpιορ!σει, για να βάλει σε κάποιο έλεγχο το δημοσιονομικό έλλειμμα, ε!ναι οι 
παραγωγικιfς επενlιύσεις. Ε!ναι οι επεν8ύσεις υποlιομής, ε!ναι, όπως ε!πε ο φ!λος 

μου ο Στάθης, ο Ιιρόμος του Πύργου της Τηλλυρίας και άλλα παρόμοια ιfργα. 
Αυτά όλα είναι που κόπηκαν για να πετύχει η οικονομία. όχι από το μισθολόγιο, 
όχι από τις καταναλωτικές θανειοθοτήσεις αλλά από τις παραγωγικές επενθόσεις. 
Αν λοιπόν έστω πάρει κάποια χρήματα, πού θα τα πρωτοχρησιμοποιήσει; Σε 

παραγωγικές επενδύσεις; Ή για τις ανάγκες των δήμων, αφού εξήγγειλε 

τελευταlα ότι και αυτοός θα τους καλύψει με τα φορολογικά μέτpαj Ή μήπως 
ό ' ' ' β ' ' ' ακ μα και για το φορεα για την ισοτιμη κατανομη των αρων, αφου ακουσαμε 

χθες βράlιυ ότι και σ' αυτούς υποσχιfθηκε χρήματα από το φορολογικό πακέτο; 
Τι θα πρωτοπρολάβει με αυτά τα χρ'ήματα που, σύμφωνα με τις εκτιμ'ήσεις των 
οικονομολόγων του Σοσιαλιστικού Κόμματος, για να περάσουν, που θα ολο
κληρωθεί η εισπρακτική τους qυνατότητα μόνο το 1992, αν ισχύουν περίπου τα 
ίlιια Ιιεlιομένα με τα σημερινά, θα είναι και !5 εκ. λιγότερα απ' ό,τι είναι τα 

σημερινά εισοlιήματα της Δημοκρατίας; 

Έτσι λοιπόν φοβούμαστε ότι η Ιιικαιολογία ότι τα μέτρα Βε θα χρειάζονται 

μετά την επιβολή των νέων φορολογιών ότι είναι εκτός πραγματικότητας. Αλλά 
υπάρχει και ένα άλλο θέμα που επικαλούνται στερεότυπα πολλο( συνά8ελφοι και 
θα το επικαλεστώ και εγώ τώρα, το «ου8έν μονιμότερον του προσωρινού)). 
Υπάρχει μια ιστορ(α στο θέμα της αύξησης των 8ανειο8οτικών ορίων. Χρειά
στηκε πρώτη φορά το 1979, όταν άρχιζαν να παρουσιάζονται τα ελλείμματα τα 
Βημοσιονομικά από την προηγούμενη κυβέρνηση και τότε ζητήθηκε ένα ποσοστό 

10% για τις χορηγήσεις και 6% για τα χρεόγραφα και αυτά ως οροφή όχι ως 
ΙιανειοΜτηση, αύξηση της Ιιανειοlιότησης. Αυτό το 10% ύστερα έγινε 25% και 
αυτό το 25% το κάνουμε 30% τώρα και ειλικρινά θα πρέπει να ανησυχούμε γι' 
αυτή την εξέλιξη, κύριοι συνάlιελφοι, για να μην αναφέρω άλλες οικονομίες που 

περνούν 8ραμιχτικές καταστάσεις λόγω ακριβώς της εξάντλησης αυτών των 
περιθωρίων, όταν και αυτά στηρ(ζονται στις εισπράξεις του κράτους που ε!ναι και 
αυτές περιορισμένες ή περιορ!ζονται σταlιιακά. Υπήρχε τρόπος; Ναι, υπήρχε 
τρόπος και με κάποια συγκεκριμένα και πειστικά μέτρα αλλά και με ένα βασικό 
στοιχείο που Βεν ακούγεται πια από τα χείλη της κυβέρνησης, τη φοροlιιαφυγή. 
Ή τερματίστηκε η φοροlιιαφυγή από την ημέρα που ήρθε ο κ. Βασιλε!ου στην 

εξουσία ή αποσιωπάται η φοροlιιαφυγή. Και αν τερματίστηκε, τα συγχαρητήριά 

μας. Όμως θα θέλαμε να μάθουμε πού πήγαν τα χρήματα. Όμως, αν 
αποσιωπάται, είναι όχι μόνο σφάλμα, αλλά είναι πραγματικό έγκλημα σε βάρος 
της οικονομίας, Ιιιότι υπάρχει υπόθεση ότι η φοροlιιαφυγή είναι του ύψους των 

5::100 εκ., ώστε τα 5::25 εκ. που αυτή τη στιγμή θα Ιιώσουμε με αύξηση των 
8ανειο8οτικών ορίων θα μπορούσαν πολύ εύκολα να αντιμετωπιστούν με υπο
τυπώlιη αύξηση της εισπρακτικής Ιιυνατότητας της φορολογίας μας, αν εχρησιμο
ποιείτο ο φόρος εισοlιήματος και οι υπάλληλοι όχι για το κυνηγητό κάποιων 
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υπαλλήλων, που έτσι κt αλλιώς τους κόβουν τα χρήματα, αλλά για να κυνηγούνται 

οι «μεγαλοκαρχαρίες» για την είσπραξη των οφειλομένων προς το κράτος. Εκείνο 

που θέλουμε να αναφέρουμε εtναι ότι μ' αυτό το νομοσχέδιο, με την έγκρισή του, 
ενισχύουμε ένα κακό προηγούμενο. Φοβούμαστε ότι θα χαλαρώσει η προσπάθεια 

για χαλιναγώγηση των δαπανών και ότι ακόμα θα λιγοστέψει η δυνατότητα 
δανειοδότησης της οικονομ(ας του τόπου και ε(ναι μ' αυτό το σκεπτικό που το 
Σοσιαλιστικό Κόμμα, ως προειδοπο(ηση, απλώς θα απέχει από αυτή την 
ψηφοφορία με τη συναίσθηση ότι αυτό είναι αισθητό και αντιληπτό απ' όλους 
τους συναδέλφους και ε(ναι αυτό το μήνυμα των περιορισμών που έβαλαν και οι 
άλλοι συνάδελφοι πάνω στο θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ε(ναι φανερό, μπορώ να πω ότι είναι σαφέστατο, ότι 
συνεχίζεται η αποτυχία της πολιτείας μας στον οικονομικό τομέα. Καμιά 

προσπάθεια 8εν έχει καταβληθεί ή κανένα επίτευγμα 8εν έχουμε 8ει για την 
περιστολή η τον περιορισμό των δαπανών. Εδώ σαφέστατα θέλω να πω ότι ο κ. 
Στυλιανοό με πολό δίκαιο υποστήριξε ότι πρέπει πρωταρχικά να βάλουμε 
μπροστά κάποια σημαντικά αναπτυξιακά έργα. Σίγουρα πρέπει να υπάρξει 
ιεράρχηση, να υπάρξουν επιλογές και 8εν μπορεί, ενώ η κυβέρνηση είχε ως 
προεκλογικό μήνυμα, ως προεκλογικό σλόγκαν ότι θα μειώσει τις 8απάνες, σήμερα 

να συνειδητοποιοόμε και να ψηλαφούμε ότι τ(ποτε δεν έχει επιτευχθε( στο 

συγκεκριμένο αυτό τομέα. 

Σήμερα επανέρχεται η ί8ια η κυβέρνηση και λέει ότι 8υστυχώς 8εν είναι 
μπορετό ή υπάρχουν τεράστιες δυσκολίες στο να μειώσουμε ή να συμπιέσουμε τις 
δαπάνες. Και καταφεύγουμε με το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας στον 

εσωτερικό 8ανεισμό κατόπιν υπό8ειξης φυσικά εξωτερικής, όπως γίνεται σ' όλες 

τις χώρες που έχουν αποτύχει και έχουν προβλήματα οικονομικά. Εμε(ς εκε(νο 
που έχουμε να πούμε είναι ότι κατά την κατάθεση των νέων προUπολογισμών του 

κράτους σίγουρα θα είμαστε πολύ αυστηροί και 8ε θα 8εχτούμε να επαναληφθεί το 
ίδιο φαινόμενο, να υπάρχει εκείνο το τe:ριίστιο άνοιγμα που ερχόμαστε e:κ των 
υστέρων στο πόδι, για να βρούμε: τρόπους να το καλόψουμε και ιδι,αίτe:ρα θέτοντας 

στο περιθώριο ουσιαστικά αναπτυξιακά έργα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, για να βάλουμε ορισμένα πράγματα στη σωστή τους 

8ιάσταση. Σίγουρα έχουμε να προβούμε σε πολλή κριτική όσον αφορά την 

οικονομική πολιτική της κυβέρνησης. Σίγουρα κατά τη 8ιάρκεια των προϋπο
λογισμών βάλαμε: το διίχτυλο »επί τον τύπον των ήλων>> και είπαμε: ότι αυτή η 
κυβέρνηση από παραγωγικά έργα στράφηκε προς καταναλωτικές 8απάνες και 
υπάρχει ένας υπερκαταναλωτισμός πολύ επικίνδυνος, διότι αυξάνεται το χρέος 

αυτού του τόπου, εξωτερικό και εσωτερικό, το 8ημόσιο χρέος, χωρίς να 

8ημιουργείται ταυτόχρονα εθνικός πλούτος. Ενώ προηγουμένως γινόταν η κριτική 
ότι αύξανε η προηγούμενη κυβέρνηση το εξωτερικό χρέος, γενικά το 8ημόσιο 
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χρέος, αλλά υπήρχε μια ζηλευτή αόξηση του εθνικοό πλοότου. Ε8ώ αυξήθηκε 

κατά ;1;900 εκ. τα τελευταία Μο χρόνια το ολικό χρέος της Κύπρου, αλλά το 

αντlχρισμα, όσον αφορά τον εθνικό πλούτο, ε(ναι μη8αμιvότατο, διότι δυστυχώς 
τα λεφτά αυτά πήγαν σε καταναλωτικές δαπάνες. 

Από την άλλη πλευρά, όταν μιλούμε για αύξηση των πιστωτικών περιθωρ!ων 
της κυβέρνησης από την Κεντρική Τράπεζα, πρέπει να έχουμε υπόψη μας 
ορισμένες παραμέτρους. Τι _είναι εκε!νο το οποlο μετρά αυτά τα πιστωτικά 

περιθώρια και γιατ( υποστηρ!ζουμε το 25% ή το 30% ή το 40% ή το 50%; Είναι 
τα συναλλαγματικά αποθέματα. Σήμερα τα συναλλαγματικά αποθέματα της 
Κύπρου ανέρχονται σε πάνω από t750 εκ. Αυτό ε(ναι πολύ ζηλευτό επίπε8ο, 

ανεξάρτητα αν υπάρχουν άλλοι δε!χτες αρνητικοι Όταν ήταν 25% αυτά τα 
δανειστικά περιθώρια και τα πιστωτικά περιθώρια που λέγαμε, τα συναλ

λαγματικά αποθέματα ήταν f350 -f400 εκ. Σήμερα 8ιπλασιάστηκαν. Επο

μένως, ήταν πολύ φυσικό να αυξηθοόν κατά 5%, 8ιότι ε(χαμε την κάλυψη των 
μεγάλων συναλλαγματικών αποθεμάτων. Δεν υπάρχει πρόβλημα σ' αυτό το 
σημείο και πολύ σωστά εισηγήθηκε η Διεθνής Τράπεζα να στραφοόμε προς αυτή 
την κατεύθυνση. 

Από την άλλη πλευρά τοότο 8ε σημαίνει ορισμένα πράγματα, ότι 8ηλα8ή η 
κυβέρνηση πρέπει να συνεχ(σει την πολιτική των δαπανών και των αλόγιστων 

σπαταλών και ότι δεν πρέπει να κοιτάξει να συμπιέσει τις κυβερνητικές δαπάνες. 
Διότι ε8ώ είναι το μεγάλο μας πρόβλημα. Και 8ε 8εχόμαστε ότι είναι τόσο 
ανελαστικές οι δημόσιες δαπάνες όσο θέλουμε να τις παρουσιάσουμε. Και δ'ε 
8εχόμαστε ότι θα πρέπει, με όλο το σέβας προς τους 8ημόσιους υπαλλήλους, ότι 

θα πρέπει να μη γ(νει και εκεί μια προσπάθεια και ότι δ'ε θα πρέπει να γ(νει 
αντιληπτό ότι πρέπει να αυξηθεί σ(γουρα η παραγωγικότητα στο 8ημόσιο τομέα, 

όπως αυξάνεται η παραγωγικότητα και στον ι8ιωτικό τομόα. Και 8ε 8εχόμαστε 

ότι θα πρέπει να 8ί8εται πάντα προτεραιότητα στο 8ημόσιο τομέα και να μη 
λαμβάνεται υπόψη πόσο στοιχίζει στους υπόλοιπους τομείς της οικονομίας η 

συντήρηση ενός πολύ υψηλοό, όσον αφορά έξο8α και 8απάνες, 8ημόσιου τομέα. 

Όλα αυτά ε(ναι σωστά, γίνεται η κριτική, αλλά από την άλλη πλευρά, 

επαναλαμβάνω, είναι ανεπ(τρεπτο να μην ψηφίζουμε ορισμένα απαραίτητα μέτρα 
πιστωτικής πολιτικής ή ακόμα και φορολογικής και να 8ημοκοπούμε με πολύ 

μεγάλες κουβέντες, χωρίς να αντιλαμβανόμαστε ποια εtναι η ευθόνη μας και ποιο 
είναι το κόστος του να μην ψηφίζουμε ορισμένα πράγματα. Ψηφίζουμε ορισμένα 
πράγματα και προειδ'οποιούμε για ορισμένα άλλα πράγματα. Μπορεί να 

καταψηφίζουμε, αλλά από την άλλη χρειάζονται προUπολογισμοί σε ένα κράτος. 

Τι γίνεται, αν όλα τα κόμματα τηροόν αποχή ή καταψηφίζουν τους προUπο
λογισμούς; Τι γίνεται, αν όλα τα κόμματα καταψηφίζουν ορισμένα απαραίτητα 
μέτρα για να καλύψει η κυβέρνηση τις ανάγκες της; Ε8ώ είναι που θα πρέπει να 

ζυγίσουμε προσεκτικά τα πράγματα και να ακολουθήσουμε τη γραμμή της 
ευθύνης. Ναι στην κριτική, ναι σε κάποιους περιορισμούς, ναι να καταψηφίζουμε 
ορισμόνα πράγματα, αλλά έχουμε όνα κράτος, και ως Βουλή, ανεξάρτητα αν 
ε(μαστε αντιπολ(τευση, πρέπει να αναλαμβάνουμε και εμείς τις ευθύνες μας, αν 
θέλουμε αυτό το κράτος να συνεχίσει κάποια πορε(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, μια λακωνική 8ήλωση. Διερωτώμαι αν τα ποσά που 

ψηφίζουμε σήμερα θα καλύψουν έστω και κατά το ελάχιστο τους συμπλη-
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pωματικούς προUπολογισμούς που συνεχίζει να μας κουβαλά η κυβέρνηση και που 

εγκρiνουμε ε8ώ σ' αυτό το Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Κύριε Πρ6ε8pε, ειλικρινά ευτυχώς που έχουμε τον κ. Γαλανό μέσα στη 

Βουλή, για να μας επιπλήττει, να μας συμβουλεύει και να καθο8ηγεί το σκάφος 
της πολιτικής ζωής προς το 8ρόμο της υπευθυνότητας. Έτσι, όταν ψηφίζει 
θετικά, είναι πατριωτισμός. Όταν ψηφίζει αρνητικά, είναι πάλι πατριωτισμός. 
Όταν οι άλλοι ψηφίζουν αρνητικά, τότε υφίστανται τους μύ8ρους του κ. Γαλανού, 
επει8ή 8ε συμφώνησαν μαζί του. Διερωτώμαι πότε θα σταματήσει αυτή η 
τακτική. Να αναλαμβάνει ο καθένας τις ευθύνες του. Στο κάτω κάτω είμαστε 
μέσα σ' αυτή την αίθουσα, αντιπροσωπεύουμε κάποιες απόψεις, κάποιες αντι

λήψεις, και είναι με την ψήφο τη θετική ή την αρνητική που τοποθετούμαστε 
μπροστά στο λαό υπεύθυνα ο καθένας, για να προκαλέσουμε και τον προβλη
ματισμό σε ορισμένα ζητήματα, για να ληφθούν αποφάσεις. Και 8ιερωτώμαι πώς 
θα ε8ημιουργείτο αυτός ο προβληματισμός, αν 8εν υπήρχε ο 8ιάλογος. Η Βουλή 
υπάρχει, για να γ!νεται 8ιάλογος· όχι. για να ρωτούμε τον κ. Γαλανό τι. να 

κάμνουμε για να συμφωνούμε, ώστε να μην υπάρχει πρόβλημα σ' αυτό το χώρο. 

Αυτά, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Μα, κύριε Χατζη8ημητρίου, ο κ. Γαλανός είπε απλώς τις απόψεις του. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Και εγώ απλώς τις απόψεις μου, κύριε Πρόε8ρε, για τον κ. Γαλανό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Και εσείς τις απόψεις σας, βεβαίως, αλλά αυτό 8ε σημαίνει ... 
Ορίστε, κύριε Γαλανέ, έχετε να προσθέσετε τίποτε; 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Βέβαια έχω να προσθέσω, 8ιότι νομίζει ο κ. Χατζη8ημητρίου ότι αυτός μόνο 

έχει το προνόμιο και το 8ικαίωμα να επικρ(νει τους πάντες, 8ιότι επικp!νει τους 
πάντες. Από καθέ8ρας κρ(νει, κατακρ!νει, 8ικάζει και κατα8ικάζει ο !8ιος και 8ε 
8ίvει. το 8ι.κα(ωμα σε κάποιον άλλο να κάμει κάποια κριτική. Και συγκεκριμένα 

8εν αναφέρθηκα καν στον κ. Χατζη8ημητρ!ου. Ε!πα ότι θεωρούμε υπεύθυνη 

πολιτική μερικές φορές να ψηφ(ζουμε μερικά πράγματα, έστω κι αν έχουμε 
αντ!θετες απόψεις πάνω σε πολλά άλλα πράγματα, και 8ε θεωρούμε ότι ε!ναι 
υπεύθυνο να καταψηφ(ζουμε. Δεν ε!πα ούτε αν ε!ναι το κόμμα του κ. 
Χατζη8ημητρ(ου, αν ψηφ(ζει, καταψηφίζει ή οτι8ήποτε άλλο. Απλώς συνέκpινα 
τη 8ική μας θέση, το να ψηφίσουμε 8ηλα8ή οpισμένα πράγματα, με τη θέση να μην 
ψηφ!σουμε. Αν ο !8ιος έτυχε να μην ψηφίσει και θεώρησε ότι τον συνέκρινα τον 
(8ιο, σημαίνει ότι «όποιος έχει τη μούγια μουγιάζεται». Αλλά επαναλαμβάνω ότι 
το 8ικαίωμα μέχρι τώρα της από καθέ8ρας κριτικής. των πάντων, του μεγάλου 
πατριωτισμού, του μονοπωλίου του πατριωτισμού σ, αυτό τον τόπο και του 

μονοπωλίου των αγώνων ο κ. Χατζη8ημητρ(ου το θέλει για τον εαυτό του. Και 
το θεωρώ αυτό το πράγμα υποκρισία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συγνώμη. Θέλει ο κ. Γαλανός να λέει υπονοούμενα και να 

κάνουμε πως 8εν καταλαβα(νουμε. Καταλαβα(νουμε, κύριε Γαλανέ, και βιfβαια 

καταλαβα(νουμε. Και όσον αφορά τον πατριωτισμό ή τη μονοπώληση ή 
οτι8ήποτε, υπάρχει η ι.στορlα του καθενός και. υπάρχει. και ο λαός ο οπο(ος κρ(vει. 
και ξέρει. πολύ καλά πώς να τοποθετε(ται. .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ ... 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Σ(γουρα, αλλά μας κρ(vουν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ 8εν ε(ναι τρόπος συζήτησης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν πειράζει. ας κάμουμε και καμιά φορά έτσι συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι, ένα λεπτό. Πραγματικά ε(ναι θλιβερός ο τρόπος 
αυτής της συζήτησης και ε(ναι υπέρ το 8ιfον ζωηρός και υποβιβάζει τη συζήτηση 
ενώπιον αυτού του Σώματος. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε~ ε(ναι ανάγκη να την ανεβάζουμε πάντα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕtΩΝ: 
Να την ανεβάζουμε, κύr\ιε Χατζη8ημητρ(ου, πάντοτε. Αλλά πιστεύω ότι 

τόσο ο κ. Γαλανός όσο και εσε(ς 8ε θιfλετε να κατηγορήσετε ο ένας τον άλλο. 

Αυτά ε(ναι 8ιαξιφισμο( οι οπο(οι πιστεύω ότι 8εν έχουν τη θέση τους και ε(ναι 

θέμα της στιγμής, να πούμε, 8ιότι 8εν εννοε(τε ό,τι λέτε ο ένας εναντ(ον του 
άλλου. Αυτό θα -ftrαv πάρα πολύ κακό. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και για χάρη των πρακτικών, για να ξέρουμε ο καθένας ποό στεκόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει., κόρι.οι.. 

Ο κ. Κωνσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με την ευκαιρ(α της συζήτησης του νομοσχε8(ου αυτού 
επεκτάθηκε η συζήτηση στα θέματα της γενικότερης οικονομικής πολιτικής. Εγώ 
8εν πρόκειται να αναφερθώ, γιατ( 8εν πέρασε πολύ καιρός που έχουμε αναπτύξει 
τις απόψεις μας γύρω από τα θέματα της κατάστασης της οικονομ(ας και 8ε θα 
αναφερθώ. Αλλά θα ήθελα να επανέλθω στο τι ψηφ(ζουμε σήμερα, γιατ( νομ(ζω 
ότι ε(ναι σημαντικό να ξέρουμε τι ψηφ(ζουμε. Αυτό που ψηφ(ζουμε σήμερα ε(ναι 
για να καλυφθούν ελλε(μματα των κρατικών προϋπολογισμών, ελλείμματα 8ημο
σιονομικά. Αυτό ε(ναι που κάμνει σήμερα η Βουλή. Τι ζήτησε η κυβέρνηση; Η 
κυβέρνηση ζήτησε 8ιπλασιασμό των ποσοστών που είχε για 8ανεισμό από την 
Κεντρική Τράπεζα και με χρεόγραφα και άλλως πως. Και η Επιτροπή 
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Οι.κονομίκών της έ8ωσε το 20% απ' αυτό που ζητούσε. Κατά συνέπεια 8ε 86θηκε 
στην κυβέρνηση ό,τι ζήτησε. Και αυτό το πράγμα, αυτό που ψηφίζει σήμερα η 
Βουλή πρέπει να πούμε ότι το εισηγε(ται η Επιτροπή Οικοvομίκών ύστερα από 
πολύ προβληματισμό. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

«Τζιοιλιοπόνημα». 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ο κ. Γαλανός χρησιμοποίησε τη λέξη «τζιοιλιοπόνημα» και 8εν είναι έξω από 
την πραγματικότητα, 8ιότι έχει 1 1/2 χρόνο που ταλαιπωρείται το νομοσχέ8ιο 
τούτο στην Επιτροπή Οικονομικών. Και, ενώ η κυβέρνηση ζητούσε τα τραβη
κτικιf αυτά περιθώρια για 10 χρόνια, η Επιτροπή Οικονομικών τα περιέκοψε στα 
2 χρόνια. Κατά συνέπεια ε8ώ εκείνο που 8ί8ει σήμερα το Σώμα είναι 
πραγματικά ορισμένα ψ(χοuλα, για να καλυφθούν πολύ άμεσες και πιεστικές 
ανάγκες του κράτους. Αυτό ε(ναι που καλείται σήμερα το Σώμα να ψηφ(σει, 

όπως το 8ιαμόρφωσε τελικά η Επιτροπή Οικονομικών. Αν αυτό το θέμα θα 
ψηφιστεί ή όχι, είναι θέμα του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθε( το θέμα. 

Προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντίον; : ~ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 17 ψήφους υπέρ, καμιά εναντ(ον και 3 αποχές το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του 8εύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥQΝ: 

Αποχές;· 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με. 17 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 3 αποχές το 8εύτερο άρθρο 
εγκρίνεται.· 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥQΝ: 

Πόσο.ι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένάς εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχέζ, κύpιε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιο 17 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 3 αποχές το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχι.iρούf!ε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο ;,αρ,ών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υ.πέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ': 

ΠόΊrοι ψηφίζουν εναντίον; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κάνένας εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡ,ΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόε8ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύpα} 

Με 17 ψήφους υ.πέp, καμιά εναντίον και 3 αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Υπάpχουν μεpικά άλλα θέματα ακόμα, αλλά είχε γίνει μια εισήγηση να τα 
αφήσουμε για την πpοσεχή συνεδpία. Η άποψή μου είναι να συνεχίσουμε και να 
τα τελειώσουμε. 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύpιε Πpόεδpε, υπάpχει ένα θέμα που οπωσδήποτε θα παpακαλούσα το 
Σώμα να το 8ιεκπεpαιώσοuμε, το θέμα του 8αvε(ου προς τη Συνεργατική 

Κεντpική Τ pάπεζα, το οποίο είναι τώpα δύο χpόνια και νομίζω ότι είναι κpίμα να 
αναμένουμε την άλλη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωpαία. Να διαβαστεί η Έκθεση. Υπάpχει κοινή Έκθεση. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ': 

Και να θεωpηθεί αναγvωσθείσα η Έκθεση, κύpιε Πpόεδpε. Είναι άλλωστε 
και ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάpχει μία Έκθεση. Είναι δύο τα θέματα. Να διαβαστεί. είναι δύο 
σελίδες μόνο, δεν είναι σπουδαίο πpάγμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕJΠΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΟΥΝΤΑΙ 1.«0 ΠΕΡΙ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΗΣ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ ΛΤΔ. 
(ΕΙΔΙΚΟ ΔΑΝΕΙΟ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» ΚΑΙ 
2. «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ' ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ 
(ΑΡ. 64) ΤΟΥ 1989» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πpόεδpος 

Τάκης Χατζηδημητpίου 

Παύλος Δίγκλης 

Κωνσταντίνος Λόpδος 

Λεόντιος Ιεpοδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 
Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Οικονομικών και ΠpοUπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδpία της που πpαγματοποιήθηκε στις 28 Φεβpου
αpίου 1990. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια σκοπείται η αύξηση του Ειδικού Δανείου 

που θα χοpηγηθεί από την κυβέpνηση πpος τη Συνεpγατική Κεντpική Τpάπεζα 
Λτδ. από 60 σε 67.1 εκατομμύpια λίpες, για να μποpέσει η συνεpγατική αυτή 
τpάπεζα να αντιμετωπίσει τις πpόσθετες ζημιές της που έχουν στο μεταξύ 
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δημ•ουργη6εί λόγω του μεγάλου κεφαλα•ουχ•κοό ελλείμματος κα• να μπορέσει 
έτσ• να αποκαταστήσει τη φερεγγυότητά της κα• να εξασφαλ•στεί η επ•κερδής 
λειτουργία της. Παράλληλα Οιευρόνονται οι εξουσίες του Υπουργού Οικονομικών, 
έτσι που να μπορεl να ασκεί πιο αποτελεσματικό έλεγχο και εποπτεία στην 
Συνεργατική Κεντρ•κή Τράπεζα Λτδ. μέχρ• την τελ•κή αποπληρωμή του δανείου 
αυτού. 

Ε•δ•κότερα με βάση τ•ς πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοσχεδίων προβλέ
πονται τα ακόλουθα:-

( α) Χορηγεί τα• στη Συνεργατική Κεντρ•κή Τράπεζα Μνεω όψους !'53,335,713 
με τόκο προς 1%. Στο δάνειο αυτό ενσωματώνεται ένα Οεύτερο 8άvειο 

όψους !'3,764,287 που έχει ήδη χορηγη6εί στην τράπεζα αυτή με 
σχετική νομοθεσία. 

(β) Το επ•τόκ•ο του συνολ•κοό δανείου των !:67 .1 εκ. προς τη Συνεργατική 
Κεντρ•κή Τράπεζα κα6ορίζετα• σε 1 %. Ο Ί'πουργός Ο•κονομ,κών 6α 
έχει την ευχέρεια να αυξομειώνει το επιτόκιο αυτό μέχρι ποσοστού 5% 
ανάλογα με την εκάστοτε κρατούσα οικονομική κατάσταση της 
τράπεζας. 

{y) Για σκοπούς αποτελεσματικότερου κρατικού ελέγχου και εποπτείας 

της τράπεζας αυτής μέχρ• την τελ•κή αποπληρωμή του πω πάνω 
ΕιΟικοό Δανείου Οιεupύνονται οι εξουσίες του Υπουργού σχετικά με το 
δ•καίωμα δ•αφωνίας του προς αποφάσεις της επ•τροπείας της τράπεζας 
και παρέχεται σ' αυτόν το δικαίωμα Vα εγκρίνει τους ετήσιους και 

συμπληρωματικοός προϋπολογ•σμοός της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με γνώμονα 
τη θέση της που εκφράστηκε παλαιότερα για την ανάγκη. αποκατάστασης της 

φερεγγυότητας της Συνεργατικής Κεντρ•κής Τράπεζας, ενός παράγοντα που 

κρ(νεται απόλυτα αναγκα(ος για την εν(σχυση και παραπέρα ανάπτυξη του 

συνεργατικού κινήματος, υιοθετε( τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό 
συζήτηση νομοσχεδίων, γ•' αυτό κα• ομόφωνα εισηγείτα• στη Βουλή την ψήφ•σή 
τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν τελ•κά δ•αμορφω6εί από κα6αρά νομοτεχνική 

άποψη και με την τροποπο(ηση του τ(τλου τους ώστε να αναφέρονται ως 1. «0 
περί Συνεργατικής Κεντρ•κής Τράπεζας Λτδ. (Ε•δ•κό Δάνειο) (Τροποπο•ητικός) 

Νόμος του 1990» κα• 2. «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογ•σμοό Νόμο<; (Αρ. 4) 
του 1990» αντίστο•χα. 

Παράλληλα με την π•ο πάνω εισήγησή της η Επ•τροπή καλεί την Εκτε'
λεσηκή Εξουσία όπως προβεί άμεσα κα• χωρίς περα•τέρω καθυστέρηση στην 
εφαρμογή της υπό έγκρ•ση νομο6εσίας γ•α την ωκονομ•κή ενίσχυση της Συνερ
γατικής Κεντρικής Τράπεζας, παράγοντας που αναμένεται να συμβάλει στην 
εξασφάλ•ση της επικερδοός λειτουργίας της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ιπάρχουν ομ•λητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΙΣΤΑΘΙΟΙ: 

Αν μου επ•τρέπετε, από τη 6έση μου, κόριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόε8ρε, χόριο• σuνά8ελφο•, η ομόφωνη επ•ψήφ•ση αυτοό του νομο
θετήματος με το οποίο 6α εγκρ•θεί δανεισμός !'5 7 εκ. στη Συνεργατική Κεντρ•κή 
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Τράπεζα αποτελεί, κατά την εισήγησή μου, την εκδήλωση της ισχυρότατης 
απόφασης αυτού του Σώματος να προστατεύσει, να συμπαρασταθεί και να 
ενισχύσει το συνεργατικό κίνημα και επίσης να δοθεί το μήνυμα ότι δεν πρόκειται 
το Σώμα αυτό ποτέ του να δεχτεί την κηδεμόνευση του συνεργατισμού, που είναι 
το πιο γνήσιο λαϊκό κίνημα για την καλυτέρευση της ζωής των μαζών. Η 
διαχείριση του συνεργατικού κινήματος θα παραμείνει στα μέλη του και κατά 

συνέπεια όλη εκείνη η ποικιλώνυμη επιχειρηματολογία που κατά καιρούς μας 

σερβίρεται ότι επέστη ο χρόνος να τεθεί υπό κηδεμόνευση και έλεγχο και ότι δεν 

είναι ορθό πλέον ο συνεργατισμός να καταγίνεται με δανεισμοός της τάξης του 

30%, όπως ισχυρίζονται οι άλλες εμπορικές τράπεζες, είναι κάτι το οποίο δεν 
μπορεί να πιάσει τόπο, διότι ακούεται σε <<ώτα μη ακουόντων)), 

Κόριε Πρόεδρε, μάλιστα όχι κατά 30% το συνεργατικό κίνημα να δια

χειρίζεται τα κεφάλαια του λαού αλλ&. κατά 50% και 60%. Μάλιστα, να δίδονται 
χρήματα, για να βελτιώνεται η ζωή των ανθρώπων, και να μη μας λέγουν ότι 

εκτράπηκε της αποστολής του, διότι δήθεν αγοράζουν και έπιπλα οι εργαζόμενοι, 

αγοράζουν και τηλεοράσεις έγχρωμες. Να αγοράζουν και έγχρωμες τηλεοράσεις 
και καλύτερα έπιπλα, διότι ο σκοπός της ζωής είναι η αναβάθμιση και η ισοτιμία. 
Γι' αυτό το λόγο χαίρομαι ιδιαίτερα που ομόφωνα το Σώμα χωρίς κανένα 
δισταγμό δίνει αυτά τα !::60 εκ., οότως ώστε η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα να 
επανεόρει τη δυνατότητα της επαναδραστηριοποίησής της μετά τις ζημιές που 
υπέστη κυρίως και προεχόντως λόγω της τοόρκικης είσβολής εδώ. Και παρακαλώ 
όπως ως Προεδρεύων αυτού του Σώματος μεταφέρετε το μήνυμα προς όλους 

εκε(νους οι οπο(οι 8υσαρεστούνται επει8ή υπάρχει και ανθε( το κ(νημα τούτο ότι 
• θ 'ψ ι ι t ~ ι ι ι 1 
σε α επιτρε ουμε ποτε ουτε να γινει ποοηγετηση του κινηματος ουτε ανακοπη 

της προόδου του, αλλά θα το θέλαμε να κατέκλυζε κυριολεκτικά την κοινωνία μας. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κόριε Πρόεδρε. 

Είναι γεγονός ότι αυτό το νομοθέτημα θα έπρεπε να είχε ψηφιστεί προ 

πολλοό χρόνου. Ψηφίστηκε και η κυβέρνηση δεν αποφάσιζε σε καμιά περίπτωση 
να εφαρμόσει το νόμο που αυτή η Βουλή ψήφισε. Όμως αυτή η Βουλή ομόφωνα 
στην προσπάθειά της να ενισχύσει το συνεργατικό κ(νημα και τη Συνεργατική 

Κεντρική Τράπεζα αποφάσισε να δεχτεί τους όρους της Εκτελεστικής Εξουσίας, 

όπως παρουσιάζονται σήμερα στο νομοσχέδιο. 

Θέλουμε και εμείς με τη σειρά μας, ως Δημοκρατικό Κόμμα, να προειδο
ποιήσουμε ότι δε θα ανεχτοόμε σε καμιά περίπτωση κηδεμόνευση του συνερ
γατικού κινήματος και επέμβαση στα εσωτερικά του κινήματος, γιατ(, κύριε 

Πρόεδρε, όλοι θα πρέπει να δεχτοόν ότι το συνεργατικό κίνημα ήταν το κ(νημα 

που έ8ωσε την ευκαιρ(α στις φτωχέ<; τάξεις του λαού μας και στις μεσα(ες τάξεις 
του λαοό μας να ανορθώσουν το βιοτικό τους επίπεδο και να δημιουργήσουν τη 
δική τους κατοικία. Γι' αυτό επαναλαμβάνω ότι ψηφίζουμε αυτό το νομοθέτημα 

με την ελπίδα ότι η κυβέρνηση δε θα θελήσει σε καμιά περίπτωση να επέμβει στα 

εσωτερικά πράγματα του κινήματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 
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Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπεται. 

Το συνεργατικό κ(νημα, αν 8εν υπήρχαν οι ατασθαλ(ες που έγιναν στο 

παρελθόν από τους υπευθύνους με τους 8ικτατορικούς νόμους που υπήρχαν τότε, 
8ε θα ε(χε την αν&γκη τώρα να 8ανειστε!. Όμως το συνεργατικό κίνημα έστω 
και τώρα, μετά την εισβολή και την κατοχή, αναπτύσσεται., μεγαλώνει., αγκα
λι&ζει. Δε θέλουμε εμείς να τεθεί υπό έλεγχο, 8ε θέλουμε να περιοριστεί η 
8ραστηριότητα του συνεργατικού κινήματος. Είναι · ομόφωνη η απόφαση να 

εγκρίνουμε αυτό το νομοθέτημα. Όμως 8εχόμαστε να 8ιευρυνθούν οι εξουσίες 

του Υπουργού Οικονομικών για αυστηρότερο έλεγχο ή του δ(νουμε δικαιώματα 
επέμβασης και ελέγχου στη Συνεργατική Κεντρική Τ ρ&πεζα, μέχρις ότου 

εξοφληθεί το Μνειο, αλλ& υποστηρίζουμε αυτό που είπαν οι &λλοι συν&8ελφοι, ότι 

8ε θέλουμε σε καμι& περίπτωση με αυτό να θεωρηθεί ότι 8εχόμαστε γενικότερο 
έλεγχο ή υιοθέτηση των φωνών που ακούονται ότι. πρέπει να περιοριστε( στο 
μέλλον το συνεργατικό κίνημα. 

Κύριε Πρόε8ρε, ακούεται η φωνή από τις εμπορικές τρ&πεζες ότι θα 

χαλάσουν τον κόσμο, για να επιβάλουν αυστηρότερο έλεγχο στο συνεργατικό 
κίνημα. Έχουν 8ημοσιευτεί αυτ& τα πρ&γματα. Τους προει8οποιήσαμε και θα 

πρέπει να προειδοποιήσουμε την κυβέρνηση να χλεlσει τα αυτιά της σ 
/ 
αυτές τις 

φωνές, 8ιότι ο λαός μας, οι εργαζομένοι, οι εργ&τες, οι αγρότες, θα υπερα
σπιστούν τούτο το συνεργατικό κίνημα, για να μη χαλάσει., αλλά να συνεχίσουν να 

το υποστηρίζουν όπως και στο παρελθόν έτσι και στο μέλλον, για να απο8ε(ξουν 

ακόμα μια φορ& ότι αυτός ο λαός έχει ωριμότητα να αντιμετωπίζει χαλάσματα, 
να κλε(νει πληγές, να αναστηλώνει ερε(πια, αλλά είναι ι8εολ6γος, προο8ευτικός 1 
όπως είναι σήμερα που ενισχύει το συνεργατικό του κίνημα και 8έχεται να 

καταθέτει τα χρήματά του ο εργαζόμενος με χαμηλότερο επιτόκιο απ' ό,τι στις 
εμπορικές τρ&πεζες και 8έχεται ακόμα να ενισχύει αυτό το κίνημα της αλλη
λεγγύης. Δεν παρασύρεται από το εμπορικό κεφάλαιο των εμπορικών τραπεζών 
και 8έχεται ακόμα με αλληλεγγύη να ενισχύει την οικονομία μας με χαμηλότερο 

επιτόκιο για τα 8άνειά του, παρά τις εμπορικές τράπεζες που τοκίζουν μέχρι 
13%. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε, και θα θέλαμε να 8οθεί το μήνυμα ότι και η 
Βουλή με την ομόφωνή της θέση υποστηρίζει το συνεργατικό κίνημα και 8ε θα 
επιτρέψει τον έλεγχο και τον περιορισμό της 8ραστηριότητ&ς του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8ε θα ασχοληθώ με τη σημασ(α και το ρόλο που 8ια8ρα

ματίζει το συνεργατικό κίνημα, 8ιότι αντιλαμβ&νομαι ότι 8εν υπ&ρχει συνά8ελφος 
ε8ώ που να μην εκτιμ& αυτό το ρόλο και να μην υποστηρίζει την ενίσχυση και την 

περαιτέρω αν&πτυξη του συνεργατικού κινήματος στον τόπο μας. Αλλ& 8εν ε(ναι 

αυτό που συζητούμε αυτή τη στιγμή. Εκείνο που συζητούμε είναι η παροχή 
8ανε(ου προς τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, για να λύσει τα οικονομικά 
προβλήματα που αντιμετωπ!ζει εξαιτίας των γνωστών καταστάσεων, οι οποίες 

στοίχισαν σ' αυτή την τρ&πεζα πέραν των· ί65 εκ. και, για να μπορεί η τρ&πεζα 
αυτή να λειτουργήσει και σε κάποιο στά8ιο να γίνει επικερ8ής, χρειάζεται να 
πάρει αυτή την ενίσχυση από το κράτος. 
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Η ενίσχυση αυτή, κόριε Πρόεδρε, και αυτό συζητήθηκε στην .Επιτροπή 
Οικονομικών, θα ήταν πιο .απλή και tσως το Σώμα να μην έβλεπέ· τόσο μεγάλο 
κονδόλι, διότι το όλο θέμα που παρουσιάζεται είναι ότι η κυβέρν:ηση θα επιχορηγεί 
την τράπεζα αυτή με !::2,400,000 το χρόνο. Δηλαδή θα μποροόσε στους 
προUπολογισμοός κάθε χρόνο να μπαίνει ένα κονδόλι !::2,400,000, αν και εφόσον η 
οικονομική κατάσταση της τράπεζας ήταν έτσι. Διότι η κυβέρνηση θα τοκίσει 
αυτό το δάνειο το οποίο δε θα πάει στις κάσες της τράπεζας με 1 %, η τράπεζα 
αυτή θα το έχει κατατεθειμένο στην Κεντρική Τράπεζα που θα της πληρώνει 5% 
και τη διαφορά του 4% θα την επωφελείται. Είναι για να καλόπτονται οι ζημιές 

της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας. Αυτό είναι στην πράξη εκείνο που 
ψηφίζουμε σήμερα. Υπάρχει έλεγχος από μέρους της κυβέρνησης και με βάση το 
νόμο για τις τράπεζες και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας από την 

Κεντρική Τράπεζα; Η απάντηση είναι θετική. Ναι, υπάρχει. Αυτό το πράγμα 
σημαίνει ότι ο έλεγχος της Κεντρικής Τράπεζας θα επεκταθεί και στα συνεργα
τικά ιδρόματα; Η απάντηση είναι αρνητική. Όχι, αυτό το πράγμα αφορά αυτό 
τον έλεγχο, όπως αφορά και κάθε άλλη τράπεζα, και εφόσον θα υπάρχει αυτό το 
δάνειο. 

Κατά συνέπεια, αυτή τη στιγμή με το νομοθέτημα που πάμε να ψηφίσουμε 
δεν τίθεται με οποιοδήποτε τρόπο υπό τον έλεγχο της Κεντρικής Τράπεζας 

οποιο8ήποτε συνεργατικό ίδρυμα, και απ' ό,τι αντιλαμβ&.νομαι αυτά τα θέματα 
ως Επιτροπή Οικονομικών τα συζητήσαμε και με την Κεντρική Τράπεζα, οότε 
υπάρχει πρόθεση να γίνει κάτι τέτοιο προς αυτή την κατεόθυνση. Αν και εφόσον 
υπάρξει, το Σώμα έχει τη δόναμη και τη θέληση, αντιλαμβάνομαι, να αντι
μετωπίσει το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, νομίζω ότι η ομόφωνη ψήφος για τα δόο αυτά νομοσχέδια είναι πολύ 
εκδηλωτική των απόψεων αυτού του Σώματος και πιστεύω ότι δε χρειάζεται 
τίποτε άλλο από την ομόφωνη ψήφο, για να δοθεί το μήνυμα το οποίο πρέπει να 
δοθεί προς την Εκτελεστική Εξουσία. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και ο συνάδελφος Παναγίδης και ο συνάδελφος ο Τσιέττης 
και πρώτος ο συνάδελφος, ο συν&:.δελφος Ευσταθίου, σας παρακάλεσαν να 

μεταφέρετε ένα μήνυμα. Το μήνυμα πως δεν πρέπει με κανένα λόγο και κανέναν 

τρόπο και κάτω από οποιοδήποτε πρόσχημα -γιατί κάποια προσχήματα αρχίζουν 
να αναφύονται- το γεγονός και το θέμα που συγκεκριμένα ανέφερε ο συνάδελφος 
Παναγίδης. κι είναι τούτο σαφές: Δε θα δεχθούμε την κηδεμόνευση του 

συνεργατικοό κινήματος. Είχαμε ψηφίσει ένα νόμο πριν από οκτώ τώρα μήνες και 
παρέμεινε σε εκκρεμότητα, μέχρι που. ουσιαστικά πειθαναγκάστηκε το συνεργα
τικό κίνημα να δεχτεί την κηδεμόνευση, έστω για το χρόνο μέχρι την αποπληρωμή 
του δανείου. Και θα παρακαλούσαμε να το μεταφέρετε αυτό το μήνυμα στην 

κυβέρνηση. Γιατί και από κυβερνητικής πλευράς και από πλευράς Υπουργείου 
Οικονομικών και από πλευράς κεντρικών εμπορικών τραπεζών ακούγονται 
ενορχηστρωμένες φωνές πως πρέπει εκείνα τα προνόμια τα σχετικά που δtνονται 

στο συνεργατικό κ(νημα να υφαρπαγούν και να αφαιρεθούν. Και αυτό το Σώμα 

πιστεύω πως πρέπει να δώσει το μήνυμα πως, μέχρις εκε(νο το σημε(ο που έχει 
κοινή συναινέσει αποδεχθεί και αποφανθεί να δοθεί το δάνειο, μέσα σ' εκείνα τα 
πλαίσια να παραμείνει η κυβερνητική πολιτική. Να μην προχωρήσει παραπέρα. 
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Γιατί. ο Τσιέττης πολό σωστά ανέφερε πως οι φωνές που ακούγονται είναι 
φωνές ανησυχητικές όπως: «Θα δώσουμε μάχες επανειλημμένες, μέχρι να θέσουμε 
κάτω από το ί8ιο φασματοσκόπιο, όπου τlθενται οι εμπορικές τράπεζες, και το 

συνεργατικό κίνημα>>. Όμως το συνεργατικό κίνημα είναι εκείνο που έσωσε το 
μέσο Κόπριο, ε(vαι εκε!νο που έ8ωσε την ωστική κίνηση στην κυπριακή οικονομία 

να σταθεί μετά την εισβολή και στον κυπριακό λαό να ορθοποδήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση των 8ύο νομοσχε8ίων 
χωριστά. 

Πρώτο είναι το νομοσχέδιο «Νόμος που Τροποποιεί τον περί Συνεργατικής 

Κεντρικής Τράπεζας Λτδ (Ειδικό Δάνειο) Νόμο του 1988». 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

r πάρχει ένσταση; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας 
Λτδ. (Ειδικό Δάνειο) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στη 8εύτερη ανάγνωση του 8εύτεροu νομοσχε8ίου με τον 

τίτλο «Νόμος Προνοών περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό για τη Χρήση 
του Δωδεκαμήνου που Λήγει στις 31 Δεκεμβρίου του Έτους 1990>>. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Πάγιου Τάμείου ποσού .f:53,335,713 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1989. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡ~ΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει3ίκευση των ποσών που θα 3απανηθούν και Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ίπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του 3εύτερου νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος 31\ναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Νομ(ζω, κύριοι, ότι ε8ώ, σ' αυτό το σημε(ο, μπορούμε να 8ιακόψουμε και να 

παραπέμψουμε όλα τα άλλα νομοσχέ3ια τα οποία ήταν έτοιμα απόψε και 3εν 
προλο\βαμε να τα συζητήσουμε, 3ιότι εμφιλοχώρησαν άλλα θέματα, να τα 

παραπέμψουμε να τεθούν στην ημερήσια 3ιάταξη της προσεχούς σuνε3ρίας του 
Σώματος που θα γίνει στις 14 του μήνα. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β ', που είναι η Κατάθεση Νομοσχε3ίων 
και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προστασίας της Εμπορικής Εκμετάλλευσης Κινηματογραφικών 

Ταινιών Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί ΠροUπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 
του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβ.οuλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Στεγών 3ιά Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δημοσίων Βοηθημ&των και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε απ6 το Ιποuργε(ο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας των 
Υπαλλήλων του Συμβουλίου} (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί της Προστασίας του Ανταγωνισμοό (Πληρωτέα Τέλη} Κανο
νισμο( του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχαν(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Αξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας (Διορισμο(, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις} Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο 'Αμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο 'Αμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Τροχα(ας Κινήσεως Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Έγκωμης του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

J Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι πεpί Αpχής Βιομηχανικής Καταpτίσεως (Τέλος Καταβλητέον uπό 
Εpγοδοτών) (Τpοποποιητικοί) Κανονισμοί τοu 1990. 
Κατατέθηκαν από το lπουργε(ο Εpγασ(~ς και Κοινωνικών Ασφα
λίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παpαπέμπονται ενώπιον της Κοινοβοuλεuτικής Επιτpοπής Εpγασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Οι πεpί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήpοuς Κανονισμοί τοu 
1990. 
Κατατέθηκαν από το Υποupγείο Εpγασίας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασ(ας και 
Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι πεpί Κλινικών Εpγαστηpίων Κανονισμοί τοu 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υποupγείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ιγε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηpεσία. 

Κατατέθηκαν από το Υπουpγείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Πpοϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πpοτάσεις Ν όμοu: 

14) Ο πεpί Ποιιδοιγωγικής Ακοιδημίοις Κύπpοu (Εισοιγωγή Φοιτητών) 
(Τpοποποιητικός) Νόμος τοu 1990. 
Κατοιτέθηκε οιπό το Βοuλεuτή κύpιο Α. Ψuλλίδη εκ μέpοuς της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Πα_ι8ε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ-ής Παιδε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο πεpί Αστυνομίας (Τpοποποιητικός) (Ap. 2) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τους Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. κ. Π. Στυλιανού, Γ. 
Χαpαλαμπίδη και 'Α. Χpuσοστόμοu. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περ( Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικοό Καταλόγου (Τροποποι
ητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Αλέκο Μαρκί8η εκ μέρους του 
ΔΗ.ΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

Και έτσι φθάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Β 1 • 

Κεφάλαιο Γ '. Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές Μθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίαs 8 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειαs Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και ληφθείσα στιs 8 
Ιουνίου 1989. 
«Τι προγραμματισμός υπάρχει για την εγκατάσταση τηλεφώνων στα σπίτια 

στην προσφυγική κοινότητα Αγίου Γεωργίου στην επαρχία Πάφου;>> 

Απάντηση ημερομηνίαs 15 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΓ' 

661, ημερομηνίαs 8 Ιουνίου 1989 , του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs 
Πάφου κ. Γιl"ννάκη Ομήρου. 

«Η εγκατάσταση τηλεφώνων στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου θα 

συν8υαστεί με την εκτέλεση των ο8ικών έργων που προγραμματίζονται να γίνουν 

στο 8ρόμο Νικόκλειας - Φασοόλας -Μαμωνιών-Αγίου Γεωργίου.» 

Ερώτηση ημερομηνίαs 14 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειαs Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στιs 

15 Ιουνίου 1989, 
«0 συνοικισμός 'Προφήτης Ηλίας' της Συκόπετρας αριθμεί 53 κατοίκους, η 

πλειοψηφία των οποιων είναι παιΟιά κάτω των 16 χρόνων. Οι λίγοι αυτοί 

άνθρωποι είναι γεμάτοι ενέργεια, κτίζουν συνεχώς σπίτια και κανένας Οε φεόγει 

από το συνοικισμό. Αυτοί οι άνθρωποι οcγωνίζονται με όλα τα μέσα να κρατηθούν 

και να επιβιώσουν στην κοινότητά τους, όμως αντιμετωπ(ζουν πρόβλημα πόσιμου 

νερού. 

Η κυβέρνηση ετοίμασε σχέ8ιο για τη 8ιασωλήνωση του νερού, οι 8απάνες του 

οποίου υπολογίζονται στις <Ε39 ,OQO περί που. Οι φορολογοόμενοι ανέρχονται 
στους 15 και η συνεισφορά. τους ανέρχεται στο 1/4 του ποσού, 8ηλ. f:9,500 
περίπου, ποσό που α8υνατούν να πληρώσουν. 

Επει8ή η προσπάθεια αUτών των κατοlκων να κρατηθούν στον τόπο τους 
είναι αξιοθαόμαστη, ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα 

αv σκέφτεται να απαλλάξει αυτούς τους ανθρώπους από την επιβάρυνση του 1/ 4 
των εξό8ων, για να μπορέσουν να συνεχίσουν να ζουν στον τόπο τους προς 
καταπολέμηση και της αστυφιλίας.» 

Απάντηση ημερομηνίαs 31 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 681, ημερομηνίαs 13 Ιοuνίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειαs Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σας πληροφορώ ότι το υ8ρευτικό και αρ8ευτικό σχέ8ιο που ετοιμάστηκε για 

το συνοικισμό 'Προφήτης Ηλίας 1 του χωριού Συκόπετρα μελετάται ακόμα από 
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τούς κατοίκους του συνοικισμού. Το θέμα αυξημένης κυβερνητικής συνεισφοράς θα 

εξετασθεί μετά τη λήψη τελικής απόφασης από τους ενδιαφερομένους,)) 

Εpώ'<ηση ημερομηνίας 5 louλlou 1989 uποβληθείσα από '<OV αξιό'tιμο 

Βοuλεu'tή πεpιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημη'<ρlοu και ληφθείσα 
σ'tις 6 louλlou 1989. 
ι<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να Θνημερώσει το Σώμα της Βουλής πώς 

προτίθεται να διαφυλάξει και επιδιορθώσει τ·ην παραδοσιακή αποβάθρα στην πόλη 

της Λάρνακας, που έχει καταντήσει παγίδα και άκρως επικίνδυνη για τους 

περαστικούς.» 

Απάv'<ηση ημερομηνίας 10 Φεβpouαplou 1990 '<OU Υποuργοu 

Σuγκοιvωvιώv και Έpγωv κ. Νάκοu Πρω'tοπαπά σ"tηv ερώ'<ηση ΕΓ' 
718, ημεpομηvίας 6 Iouλlou 1989, '\"Ou Βοuλεu'tή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημη'<plοu. 

<<Από σχετική έρευνα που έγινε έχει διαπιστωθεί πως η εν λόγω αποβάθρα 
δεν εμπίπτει στην οιρμοδιότητα της Αρχής Λιμένων, οιλλ&. τuγχ&.νει διοιχείρισης 

από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. 

Για το λόγο αυτό αντίγραφο της πιο. πάνω ερώτησης διαβιβάζεται στο 

Υπουργείο Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις για περαιτέρω χειρισμό του θέμοιτος λόγω 
οιρμοδιότητοις.» 

Εpώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 575 ποu uποβλήθηκε από '\"ο Βοuλεu'tή εκλογικής 

πεpιφέpειας Αμμοχώσ'tοU κ. Κuριάκο Τσιέ't'<η σ'<ις 15 Φεβροuαρlοu 
1990. 
«Για να εκδοθούν έγκυρα πιστοποιητικά ιδιοκτησίας για τα κτήματα των 

δεκάδων χιλιάδων προσφύγων από την Αμμόχωστο πρέπει αυτοί να παρου
σιαστούν στο Κτηματολόγιο Αμμοχώστου που εδρεύει στη Λάρνακα και να 

υποβάλουν δηλώσεις σχετικά με τα κατεχόμενα κτήματά τους. 

Οι κοιτεχόμενες περιουσίες υπολογίζοντοιι σε οχτοικόσιες χιλιάδες οιγροτε

μΟCχια.. 

Οι πρόσφυγες Αμμοχώστου δυστυχώς βρίσκονται στις πιο απομακρυσμένες 

περιοχές των ·επαρχιών Πάφου, Λεμεσού και Λευκωσίας και είναι πολύ δύσκολο 

γι' αυτούς να μεταβούν στη Λάρνακα., γιατί θα θυσιΟCσουν εργάσιμες μέρες και θα 

υποβληθούν σε έξοδα για τη μεταφορά τους. 

Στο ποιρελθόν υποβλήθηκοιν δηλώσεις στοι Εποιρχιοικ&. Κτημοιτολόγιοι. 

Μπορούν μήπως να χρησιμοποιηθούν οι υπηρεσίες των Επαρχιακών Κτημα

τολογίων Λεμεσού, Πάφου και Λευκωσίας, για να εξυπηρετηθούν οι πρόσφυγες 

οιπό την Αμμόχωστο, χωρίς νοι μετοιβούν στη Λάρνοικα; 

Κοιλείτοιι το οιρμόδιο Υπουργείο νοι πληροφορήσει το Σώμοι οιν έχει μελετηθεί 

το πρόβλημα, ώστε να αποφευχθούν οι ταλαιπωρίες των προσφύγων από την 

Αμμόχωστο που βρίσκοντοιι σε &.λλες εποιρχίες.>> 

Εpώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 576 ποu uποβλήθηκε από '\"ο Βοuλεu'tή εκλογικής 

πεpιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'tρο Σ'tυλιαvοu σης 16 Φεβροuαρlοu 1990. 
«Το κυκλοφοριακό χάος -που β~σανίζει τη διχοτομημένη Λευκωσία εδώ και 

χρόνια και γίνεται καθεχρονικά οξύτερο-καθίσταται ουσιαστικά δραματικό από τις 

χειμερινές βροχές κι επιδεινούτοιι οικόμοι περισσότερο λόγω της οινυποιρξίας 
ανισόπεδων διαβάσεων στις περιοχές που γειτνιάζουν με την κοίτη του Πεδιαίου, 

που -όπως διαπιστώσαμε- παρέσυρε και τα ημιτελή έργα. που από καιρό γίνονταν 

(χωρίς ατυχώς να αποπερατώνονται) στην περιοχή 'Ελαιώνες' στο Στρόβολο. 
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Πρόσθετα τα συνεχώς εξαγγελλόμενα και μη αρχίζοντα (και φυσικά και μη 

ολοκληρούμενα) έργα διαπλάτυνσης της Γριβα Διγενή συνιστούν ακόμη έναν 

αρνητικό παράγοντα τοu όλου.προβλήματος. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμό3ιο Υπουργείο:. 

1. Πότε οριστικά θα αποπερατωθούν τα πιο πάνω έργα στο Στρόβολο; 

2. Πότε θ' αρχίσουν και πότε θα ολοκληρωθούν τα έργα 3ιαπλάτυνσης της 

Γρίβα Διγενή;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 577 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Δάpνακας κ. Οδuσσέα Δημητp(οu στις 16 Φεβpοuαpίοu 
1990. 
«Καλείται το αρμό3ιο Υπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής 

σχετικά με την αΟικαιολόγητη καθυστέρηση στην αποπεράτωση των εργασιών του 

3ρόμου Λάρνακας - Ορόκλινης από το σημε(ο συμβολής του με τον παρα-
καμπτήριο Λάρνακας-Δεκέλειας μέχρι την ε!σο3ο του χωριού. Η καθυστέρηση 

αυτή έχει ξεπεράσει τους 3ώ3εκα μήνες και το μήκος του 3ρόμου 3εν υπερβαίνει 

το ένα χιλιόμετρο.» 

Απάντηση ημεpομηνίας 10 Φεβpοuαρ(οu 1990 τοu Yπoupγou Εσωτεpικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 37, ημερομηνίας 2 Αuγοuστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφι!ρειας Λεμεσού κ. Αuγερινοu Παπαpι!. 

((Το θέμα της αναθεώρησης των πολεοδομικών ζωνών 1 Αλα.σσας βρίσκεται 

υπό μελέτη από τα αρμό3ια τμήματα/υπηρεσίες. 

Σχετικά σημειώνεται ότι η κήρυξη των υπό αναφορά ζωνών κρίθηκε 
αναγκαία: 

(α) 

(β) 

Για την προστασία του υδατοφράκτη Κούρpη από τυχόν μολύνσεις. 

Για την προστασlα και Οιατfιρηση του φυσικού περιβάλλοντος 
περιοχή. 

στην 

(γ) Για την αποτελεσματική ρύθμιση της μελλοντικής ανάπτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 67, ημερομηνίας 3 Αuγοuστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με την υ3ατοπρομήθεια της κοινότητας Παναγιάς, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

(α) Η κοινότητα Παναγιάς uΟpοΟοτείται από το συνΟυασμένο σχέόιο των 

πηγών ' 'Αππηόες ' 1 των οποιων η α.πόΟοση ποικιλλεt ανάλογα. με τη 

βροχόπτωση κάθε χρόνου. Από το 1984 η υ3ατοπρομήθεια του χωριού 
ενισχύθηκε με τη μεταφορά τοu νερού της πηγής 'Χολέτρικα' η οποlα. 
έχει από3οση πολύ ασταθή και σε χρόνους χαμηλής βροχόπτωσης 

ξηραίνεται. 

(β) Για επίλυση του προβλήματος ανορύχθηκαν μεταξύ 1986 και 1988 από 
το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης πέντε γεωτρήσεις οι οποίες 

Οuστuχώς Οεν ήταν επιτυχείς. Τελευτα.ια. το Συμβούλιο Βελτιώσεως 

Παναγιάς υπέΟειξε μια. πηγή στην περιοχή Βρετσιών. Το θέμα. 

παραπέμφθηκε στο Τμήμα Αναπτύξεως ΥΜτων για υ3ρομετρήσεις και 
υπολογισμό της 3απάνης για τη μεταφορά του νερού της πηγής αυτής 

στο χωριό. Αν τα. στοιχε(α. ποu θα. προκύψουν είναι θετικά,τότε θα. 

ετοιμα.στε( σχέΟιο που θα. τεθε( ενώπιον του Συμβουλ!ου Βελτιώσεως 

Παναγιάς για έγκριση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 1990 του. Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 
68, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περι
φέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

<<Σχετικά με τις ζημιές ποu υπέστη ο νέος Ορόμος Λεμεσού-Αγρού κοντά στη 

Γεράσα από τις βροχές του περασ:μένου χειμώνα, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Οι ζημιές στον πιο πάνω δρόμο έχουν ή3η αποκατασταθεί με την κατασκευή 

νέων τοίχων αντιστήριξης. 

Συστάθηκε τεχνικη διερευνητική επιτροπή από λειτουργούς του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων για εξέταση των αίτιων της κατάρρευσης των τοίχων 
αντιστήριξης. Το πόρισμα της επιτροπfις είναι ότι η κύρια αιτία για την 

κατΟCρρευση των τοίχων αντιστήριξης (που εφάπτονταν Ουο στροφών του 

ποταμού) και την κατολίσθηση μ'tρους του δρόμου ήταν η εξαιρετίκά ψηλή 
βροχόπτωση που σημειώθηκε στην περιοχή στις 8 και 9 Ιανουαρίου 1989, που, 
σύμφωνα με στοιχεία της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, ήταν η ψηλότερη των 
τελευταίων 73 χρόνων από το 1916 που τηρούνται στοιχεία. Το γεγονός ότι 

κατά το πιο πάνω Οιήμερο η συνολική βροχόπτωση έφτασε το 30% περίπου της 
συνολικής χρονιαίας βροχόπτωσης δείχνει το μέγεθος του όγκου του νερού που 

χρειάστηκε να αποστραγγίσει ο μικρός αλλά ορμητικός ποταμός στην περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 90, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανού. 

«Σχετικά με την υ3ατοπρομήθεια της κοινότητας Καλού Χωριού (Κλήρου), 
σας πληροφορώ ότι για την αντιμετώπιση του προβλήματος που δημιουργήθηκε 

λόγω της μείωσης της απόδοσης της κοινοτικής γεώτρησης του χωριού Κλήρου το 

Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης ανόρυξε τέσσερις γεωτρήσεις οι οποίες όμως 

ήταν ανεπιτυχείς. Πρόσφατα έχει επιταχθεί ι3ιωτική ι3ιοκτησία για την ανόρυξη 

νέας γεώτρησης. Στο μεταξύ για την προσωρινή αντιμετώπιση του προβλήματος 

θα εξασφαλιστεί η αναγκαία ποσότητα νερού από άλλη κοινοτική γεώτρηση.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 92, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

ΣτuλιαvοU. 

«Σχετικά με το πρόβλημα των αποβλήτων και σκουπι3ιών που 8ιοχετεύονται 

στον ποταμό Κλήμο στον Άγιο Δομέτιο, σας πληροφορώ ότι στον ποταμό 3ε 

8ιοχετεύονται βιομηχανικά απόβλητα, αλλά κατά καιρούς συσσωρεύονται 3ιάφορα 

σκουπί8ια με αποτέλεσμα τα νερά να μένουν στάσιμα και να προξενείται . 
δυσοσμία. Για επίλυση του προβλήματος αποφασίστηκε από το Υπουργείο μας 

σε συνεργασία με τους δήμους Αγίου Δομετ(ου και Έγκωμης να γίνεται 

καθαρισμός του ποταμού δυο φορές το χρόνο με έξοδα της κυβέρνησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρ(ου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 135, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 
1989, i'ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Σ"tυλιανού. 

«Για την ασφαλτόστρωση των 3ρόμων μέσα στο χωριό Λύμπια έχει 
3απανηθεί κατά τα τελευταία δυο χρόνια ποσό !'90,000 που καταβλήθηκε εξ 
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ολοκλήρου από την κυβέρνηση, πέραν του ποσού των .€38,000 που Οαπανήθηκε και 
πάλι από την κυβέρνηση τα προηγούμενα χρόνια για τον ίΟιο σκοπό. Με .τα πιο 
πάνω ποσά έχουν σχεΟόv ασφαλτοστρωθε( όλοι οι αναγκαίοι Ορόμοι του χωριού.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρ(ου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 197, ημερομηνίας 10 Οκτωβρ(ου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

( α) Ο Αγροτικός Πυροσβεστικός Σταθμός Παλαιχωρίου λειτουργεί ομαλά 

σε ενοικ~αζόμενο υποστατικό από το Μάρτιο του 1988; 

(β} Δεν προγραμμοΖτίζεται η ανέγερση νέου αστυνομικοό σταθμοό στο 
Παλαιχώρι, στο παρόν τουλάχιστον στ&:Οιο. Συναφώς αναφέρεται ότι 
το γενικότερο θέμα αστυνόμευσης της υπαίθρου βρίσκεται υπό μελέτη 
με σκοπό την ίΟρυση μεγάλων περιφερειακών σταθμών.» 

Απάντηση ημερομην{ας 7 Φεβρουαρ{ου 1990 του Υπουργού Γεωργ(ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 227, ημερο
μην{ας 19 Οκτωβρίου 1989,. του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Το Τμήμα Αναπτόξεως Υ8άτων του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων ετοιμάζει σχέΟιο για την αντικατάσταση του Οικτόου uΟατοπρομήθειας 
Χολετριών το οποίο θα ολοκληρωθεί τον προσεχή Ιοόνιο. Στη συνέχεια θα 
ζητηθεί η έγκριση του σχε8ίου από τους εν8ιαφερομένους και, αν υιοθετηθεί, θα 

προταθεί για περίληψη στον προϋπολογισμό.» 

Απάντηση ημερομην!ας 19 Φεβρουαρ{ου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 230, ημερο
μηνίας 19 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Η κοινότητα Κονιών υ8ρο8οτείται, μαζί με άλλα 21 χωριά, από το 

Κυβερνητικό Σχέ8ιο Υ8ατοπρομήθειας Χαμηλών Χωριών Πάφου, οι υaάτινοι 
πόροι του οπο(ου Οεν εlναι τώρα αρκετοί για την ικανοποίηση των υΟρευτικώv 
αναγκών που έχουν 8ημιουργηθει Για την αντιμετώπιση των αναγκών αυτών 

έχουν περιληφθεί στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτόξεως πιστώσεις όψους 

.€233,000 για την εκτέλεση των αναγκαίων έργων η οποία έχει 'ή8η αρχίσει. 
Αναφέρω επίσης ότι το Τμήμα Αναπτόξεως Υ8άτων με 8ική του πρωτοβουλία 
ετοιμάζει σχέ8ιο για εγκατάσταση νέου υ8ρευτικού 8ικτύου στην υ8ατοπpομήθεια 
Κονιών.)) 

Απάντηση ημερομην{ας 13 Φεβρουαρ{ου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ!δη στην ερώτηση ΕΔ' 239, 
ημερομην!ας 19 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρε,ας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σχετικά με τις ζημιές που έχουν προκληθεί από χαλαζοθόελλα σε φυτείες 

γεωργών στην κοινότητα Κονιών τον Οκτώβρη του 1989,σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Από εξέταση που έγινε από αρμό8ιους λειτουργοός του Υπουργείου Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων 8ιαπιστώθηκε ότι στα Κονιά 8εν έχουν πpοκληθε! οποιεσ8ή
ποτε ζημιές που 8εν καλόπτονται από τον Ο.Γ.Α. Στην περιοχή αυτή έχουν 

προκληθεί ζημιές σε φυτείες εσπερι8οει8ών οι οποίες θα αποζημιώθοόν από τον 
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0.Γ.Α. Οι ζημιές, που κυμαίνονται από 50%-80%, έχουν ήδη εκτιμηθεί από τον 
0.Γ.Α. και η διαδικασία για καταβολή των αποζημιώσεων βρίσκεται σε εξέλιξή.» 

Απά"-<ηση ημεpομη,,(ας 7 Φεβpοuιχpίοu 1990 τοu Υ πoupyou Εσω-.εpικώ" 
κ. Xp. Βεvιιχμί" σ-.η" ερώτηση ΕΔ' 240, ημεpομη,,(ας 19 Οκ-.ωβpίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Δεuκωσίιχς κ. Πέτpοu 
Στuλιιχvού. 
«(α) Προαγωγή μελών της αστυνομίας μετά από πολύχρονη ευδόκιμη 

υπηρεσία 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

Με βάση τον περί Αστυνομίας νόμο και τους Κανονισμούς, για να 
προαχθεί ένας αστυνομικός σε λοχία, πρέπει να κατέχει τα πι.ο κάτω 
προσόντα: 

(ι) Να μην του έχει επιβληθεί ποινή μεγαλύτερη από αυστηρή 
επίπληξη για πειθαρχικό αδίκημα κατά τη διάρκεια των δυο ετών 

πριν από τις προαγωγές. 

(ιι.) Να έχει πετύχει στις εξετάσεις για προαγωγή σε λοχία. 

(ιιι) Να έχει συμπληρώσει εξαετή υπηρεσία, εξαιρέσει αυτών που 

κατέχουν ειδικά προσόντα αναγκαία για την εκτέλεση των 
ει.Οι.κών καθηκόντων τα οποία θα τους ανατεθούν, οπότε η 
εξαετής περίοδος δεν είναι αναγκαία. 

Αυτόματη προαγωγή, χωρίς να συντρέχουν οι πιο πάνω προUπο

θέσεις, δεν προβλέπεται στην υφιστάμενη νομοθεσία και κανο

νισμούς. Συναφώς αναφέρεται. ότι πρόσφατα κατατέθηκε στη 
Βουλή σχετική πρόταση νόμου από τον Πρόεδρο του Δημο
κpατικοό Συναγερμού, η οποία μελετάται από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Φρουρές από υπερήλικες αστυνομικούς 

Είναι πράγματι 8ύσκολο για αστυνομικό κάποιας ηλικlας να εργάζεται 
σε στατικό καθήκον. Καταβάλλεται προσπάθεια να χρησιμοποιούνται 
νεαρά μέλη της αστυνομίας γι 1 αυτούς τους σκοπούς, στο βαθμό που οι 
ανάγκες της υπηρεσίας το επιτρέπουν. 

Απασχόληση αστυνομικών σε στατικά σημε(α πέραν των 4 ωρών 

Κατά κανόνα εφαρμόζονται οι σχετικοί κανονισμοί και οι αστυνομικοί 
εργάζονται σε στατικά καθήκοντα 4 ώρες, όπως προβλέπεται 
σ 

1 

αυτούς. Ύ' πάρχουν ωστόσο περιπτώσεις που λόγω έκτακτων γεγο
νότων ή απρόβλεπτων συμβάντων οι αστυνομικοί καλούνται να 
εργαστούν περισσότερες ώρες σε στατικά σημεία. 

Επίδομα βάρδιας 

Στους υφιστάμενους κανονισμούς δεν προβλέπεται η χορήγηση επιδό

ματος βάρδιας. 

Κίνητρα σ 1 αυτούς που επιτυγχάνουν σε εξετάσεις και δεν προάγονται 
Τα μέλη της αστυνομίας που, αν και επιτυγχάνουν στις εξετάσεις, 8εν 
προάγονται γίνεται προσπάθεια να αξιοποιούνται, όπου τούτο είναι 
δυνατό, σε εξειδικευμένες υπηρεσίες, όπως ΤΑΕ, ΟΠΕ κτλ» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Συγκοινω
νιών και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά, στις ερωτήσεις ΕΔ' 243 και 
ΕΔ' 351, ημερομηνιών 19 Οκτωβρίου και 21 Νοεμβρίου 1989, των 
αξιότιμων Βουλευτών περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου και 
Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Σχετικά με τα προβλήματα που 8ημιουργεί στο κοινό το κλείσιμο από τους 
'Άγγλους του κεντρικού 8ρόμου που 8ιέρχεται από τις βάσεις Δεκέλειας προς τα 
Κοκκινοχώρια, σας παραθέτω τα πιο χ.άτω: 

Από πληροφορίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών χ.αι Έργων το κλείσιμο του 

εν λόγω 8ρόμου γινόταν επί προσωρινής βάσεως για την εκτέλεση αναγκαίων 

εργασιών βελτίωσής του χ.αι 8εν οφειλόταν σε άλλους λόγους . 

Όταν παρουσιάζεται τέτοιο πρόβλημα, το Υπουργείο αυτό προβαίνει στις 
8έουσες ενέργειες προς τις αρχές των βάσεων για την όσο το 8υνατό μείωση της 
ταλαιπωρίας του κοινού. 

Για το θέμα της 8ιακίνησης των ψαρά8ων προς το αλιευτικό καταφύγιο της 

Δεκέλειας δόθηκε ήδη απάντηση από το Υπουργείο Γεωργίας με την επιστολή 
του Υπουργού Γεωργίας προς εσάς με αρ. φαχ.. 153/85 και ημ. 1.12.89.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 250, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1989, 't'ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Μιχαήλ Θεοδούλου . 

« Έχει ετοιμασθεί σχέ8ιο για τη χρησιμοποίηση του νερού της γεώτρησης που 
ανορύχθηκε για την ενίσχυση του συστήματος υ8ατοπρομήθειας 'Ξεροπηγή ', από 
το οποίο θα ενισχυθεί και η υ8ατοπρομήθεια των κοινοτήτων Σίμου, Δρύμου και 
Δρυνιάς. Το σχέ8ιο θα εκτελεσθεί σε δυο φάσεις έναντι δαπάνης ύψους 1:171.400. 
Στο φετινό προϋπολογισμό προβλέπονται πιστώσεις 1:87 ,237 για εκτέλεση της 
πρώτης φάσης του έργου. Η 8εύτερη φάση του έργου θα εκτελεσθεί νωρίς το 
1991 με πιστώσεις που θα προταθούν στον προϋπολογισμό του 1991. 

Οι κοινότητες Λάσας χ.αι Μηλιάς 8εν αντιμετωπίζουν προς το παρόν έλλειψη 

νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 262, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1989, 't'Ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Οι ημερήσιες ανάγκες της κοινότητας Χολετριών σε πόσιμο νερό χ.ατά τις 
περιό8ους αιχμής κυμαίνονται γύρω στα 70 κυβ. μ. και εξασφαλίζονται από 8υο 
υφιστάμενες πηγές συνολικής ημερήσιας από8οσης 20 κυβ . μ. χ.αι από τη 

' ' "' ' ' ' '"' ' 70 β γεωτρηση του τοπικου αροευτιχ.ου τμηματος που εχει αποοοση γυρω στα χ.υ . 
μ. νερού την ώρα. 

Έχοντας υπόψη πως με το νερό που παρέχεται με τη λειτουργία της 
γεώτρησης του τοπικού αρ8ευτιχ.ού τμήματος για μια μόνο ώρα ανά 24ωρο οι 

ημερήσιες ανάγκες της κοινότητας σε πόσιμο νερό υπερκαλύπτονται, 8ε θεωρούμε 
ότι 8ημιουργείται ανεπάρκεια νερού. Παρ' όλα αυτά, θα ετοιμαστεί σχέ8ιο 

αξιοποίησης της υφιστάμενης γεώτρησης με αρ . . 18/69 για ενίσχυση της υ8ατο
προμήθειας της κοινότητας Χολετριών, ώστε να μην παρίσταται ανάγκη να 
χρησιμοποιείται νερό από τη γεώτρηση του τοπικού αρ8ευτικού τμήματος. 

Αφού ετοιμαστεί και εγκριθεί το σχέδιο αυτό από τους ενδιαφερομένους, θα 
προωθηθεί για υλοποίηση μέσω των ετήσιων προϋπολογισμών του κράτους ~ » 
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ΑπάνΠ)ση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Παιδείας χ. 
Ανδρέα Φιλίππου σπ~ν ερώτηση ΕΔ' 263, ημερομηνίας 26 Οχτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εχλογιχής περιφέρειας Πάφου χ. Γεώργιου 
Παπαδόπουλου. 

«Στο σχολικό κτίριο έγιναν ή8η μικρής έκτασης επι8ιορθώσεις με 8απάνη 
ποσού f1 ,800. Συγκεκριμένα έχει επι8ιορθωθεί το πάτωμα των αιθουσών 
8ι8ασκαλίας και ο υ8ατοστάτης του σχολείου. 

Για το 1990 έχει προγραμματιστεί η βελτίωση των υφιστάμενων απο
χωρητηρίων και η επέκτασή τους, όπως επίσης η ανέγερση τοίχου αντιστήριξης 
και η περίφραξη του σχολικού χώρου.)) 

Απάνπ~ση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 271, ημερο
μηνίας 26 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«( α) Η τελική θέση που επιλέγηκε για κατασκευή του φράγματος που θα 

αντικαταστήσει εκείνο που θα κατασκευαζόταν στην περιοχή 'Πλατύ' 

-που, όπως είναι γνωστό, εγκαταλείφθηκε λόγω περιβαλλοντικών 

προβλημάτων- βρίσκεται στον παραπόταμο Φοινιού σε απόσταση 3.5 
χιλιομέτρων περίπου 8υτικά της κοινότητας Φοινιού. Από το φράγμα 
αυτό θα καλυφθούν μεταξύ άλλων και περιοχές των χωριών Αρμίνου 
και Μέσανα. 

(β) Μέχρι τώρα έχουν συμπληρωθεί οι γεωτεχνικές έρευνες σε επίπε8ο 
προμελέτης και άρχισε ή8η η μελέτη σκοπιμότητας, η οποία ανα
μένεται να συμπληρωθεί σε 8ιάστημα 9 μηνών, εκτός αν 

παρουσιοcστούν ι8ιαίτερα γεωτεχνικά προβλήματα που θα απαιτήσουν 

περισσότερο χρόνο. 

(γ) Συμπληρώθηκε επίσης και προκαταρκτική περιβαλλοντική έρευνα, η 

οποία έ8ειξε ότι θα πρέπει να ακολουθήσει πλήρης περιβαλλοντική 

μελέτη, η οποία θα γίνει στα πλαίσια της μελέτης σκοπιμότητας που 
8ιεξάγεται ή8η. 

(8) Με βάση τα πορίσματα των προαναφερόμενων μελετών θα ληφθεί 

απόφαση για την κατασκευή του φράγματος και, αν είναι θετική, θα 
προταθεί περίληψη πιστώσεων στον προϋπολογισμό για την εκτέλεση 
του έργου.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτ,ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΕΔ' 281 και ΕΔ' 287, ημερομηνίας 2 
Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 
«Οι κοινοτικές συνεισφορές των χωριών Δρύμου και Δρυνιά καθορίστηκαν με 

βάση ει8ική μελέτη που έλαβε υπόψη την οικονομική κατάσταση και τον 

πληθυσμό των χωριών.)) 

Απάνπ~ση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώΠ)ση ΕΔ' 283, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

Σ ' "' ' Λ' Σ ' λ ' ' 'β λ' (< χετικα με το σρομο ασας- αραμα, σας π ηροφορω οτι η γενικη ε τιωση 

και 8ιεύρυνση του αγροτικού αυτού 8ρόμου θα γίνει στα8ιακά μέσω των ετήσιων 
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. Πρό~π.αλογ'ίσμώv .λόγω της χαμηλής προτεραιότητάς του έναντι άλλων οδικών 
έργω_ν της . πέριοχής. Ο πιο πάνω 8ρόμος συντηρείται κάθε χρόνο από την 

. Επαρ.χ~αχή ~ι<?.lκηση Πάφου, ώστε να βρίσκεται σε ικανοποιητική κατάσταση.>> 

Άπάντηση ημ'Ερομηνίας 29 Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Παιδείας 
.· ι<. ·Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 284, ημερομηνίας 2 Νοεμβplοu 
198~, τοu Βm.λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

ισο Υπουργείο Παι8είας έχει προκηρύξει 8υο φορές 8ιαγωνισμό για την 

εΠι8ιόρθωση του σχολικού κτιρίου Λάσας, χωρίς να υπάρξει 8υστυχώς εν8ιαφέρον 
από .εργολάβους Όικο8ομών. 

-.Ευτυχώς· ή τρίτη προσπάθεια είχε θετικό αποτέλεσμα και, όπως ελπίζεται, 
εντός. ·των ημερών θα αρχίσουν οι σχετικές εργασίες για τη βελτίωση του πιο 

· ·. ~ίΧνω .σχολικού·.Κτιρίου.>> . 
. Απιiν'ι:ηση ημερομηνίας 8 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποupγού Γεωργίας και 

.~ · Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 288, ημερο· 
· μηνίας 2 !Ιlοεμβρίοu 1989 , τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήpοu. 

"' Εχει ετοιμαστεί σχέ8ιο για τη χρησιμοποίηση του νερού της γεώτρησης 
που. ανορύχθηκε για την ενίσχυση του συστήματος υ8ατοπρομήθειας 'Ξεροπηγή ', 
από το οποίe. θα ενισχυθεί και η υ8ατοπρομήθεια της Σίμου και εκείνη των 
ΚQt\ΙΟτήτων Δρόμου και Δρυνιάς. Το σχέδιο θα εκτελεστεί σε δυο φάσεις έναντι 

8~πάν'ης ύψους .f.171,400. Στο φετινό προUπολογισμό προβλέπονται πιστώσεις 
. · :.f.87 ,237 y'ια έκτέλεση της πρώτης φάσης του έργου. Η 8εύτερη φάση του έργου 

· θα· εκτελεστε~ νωρ(ς το 1991 με πιστώσεις που θα προταθούν στον προϋπολογισμό 
·;του 1991.» 
; Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 

και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 300, ημερομηνίας 
7 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ{ας 
κ. Πέτροu Στuλιανού . 

. «Σύμφωνα με τις πρόνοιες των άρθρων 29-31 της συμφωνίας μεταξύ της 
κυβέρνησης της Κύπρου και των Ηνωμένων Εθνών, ημερ. 31ης Μαρτίου 1964, η 
Εψί)νευ1'ική ·Δύναμη έχει 8ικαίωμα να εγκαθιδρύσει 8ικές της ταχυδρομικές 
υftηρεσίες για εξυπηρέτηση των μελών της δύναμης, τόσο στα σημεία όπου 
βpίσκaνται οι 8υνάμεις του ΟΗΕ στην Κύπρο όσο και μεταξύ των σημείων αυτών 

κίχι · tot! εξωτερικού. Η συμφωνία αυτή δεν καλύπτει την αλληλογραφία που 

απο~τkλλετ-αι από την Ειρηνευτική Δύναμη μέσω τωV ταχυδρομικών υπηρεσιών 
.της ΚυΠριακής Δημοκρατίας. Τέτοια αλληλογραφία θα πρέπει να φέρει γραμμα-
1-όσήμά της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

· Στην προκείμενη περίπτωση η Ειρηνευτική Δύναμη που ε8ρεύει στην περιοχή 
του Αεροδρομίου Λευκωσίας και η οποία τυγχάνει να απαρτίζεται από Βρετανούς 

· στρατιώτες -έχει χρησιμοποιήσει παράτυπα βρετανικά γραμματόσημα, τα. οποία. 
προφανώς είχαν αγοραστεί από τα καταστήματα της N.A.A.F.I. που υπάρχουν 
9'τη\ι περιοχή αυ'τή. 

", -Στην πεp"ιqχή του Αερο8ρομίου Λευκωσίας εξάλλου ε8ρεύουν και στρα.τεύ
, μΨrα των βρετανικών βάσεων τα οποία, με βάση τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης της 
.ΚuΠpιακής Δημοκρατίας, διατηρούν τη δική τους ανεξάρτητη ταχυδρομική υπη
ρεσία και τα);υδρομικά γραφεία, καθώς και σημεία εξυπηρέτησής τους εκτός του 
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χώρου. των κυριαρχων βρετανικών βάσεων, ένα από τα οποlα τυγχάνει να 

βρίσκεται στην εν λόγω περιοχή. 

Σ 
1 
ό,τι αφορά την ανταλλαγή της αλληλογραφ(ας από τις βρετανικές βάσεις, 

αυτή γίνεται από τα ανταλλακτήρια γραφεία της Δεκέλειας και Λάρνακας 
αντίστοιχα και η αλληλογραφία αυτή φόρει βρετανικά γραμματόσημα. 

Φαίνεται ότι η υπό αναφορά αλληλογραφία έφτασε στα κυπριακά ταχυ-
8ρομεία από τις βρετανικές βάσεις, χωρίς να γίνει αντιληπτό ότι αυτή προερχότοίν 
από την Ειρηνευτική Δύναμη του ΟΗΕ, γιατί η σφραγί8α τηςΌΥΝΦΙΚΥΠ ήταν 

στο πίσω μtρος των φακέλων. 

Για την πιο πάνω παρατυπία της Ειρηνευτικής Δύναμης το Τμήμ.όι Ταχυ
Βρομικών Υπηρεσιών του ίπουργεLου Συγκοινωνιών και Έργων έχει 8ιαμαρτu
ρηθεί προς τη Διοίκηση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών, 
πράγμα το οπο(ο έ:χ.ει κάμει και στο παρελθόν για παρόμοιες περιπτώσεις.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υπουργού .Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 308, ημερο
μηνίας 9 Νοεμβρίου 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήpοu. 

«Σχετικά με το αίτημα των κτηνοτρόφων Αρχιμαν8ρίτας να 8ιατεθε( το νερό 

της μιας από τις 8υο διατρήσεις που όχουν ανορυχθεί από το ΤμήμιiΤεωλογικής 

Επισκόπησης στην περιοχή για την ικανοποίηση των αναγκών τους, σας πληρο
φορώ ότι και οι 8υο αυτές γεωτρήσεις είναι ανεπιτυχεlς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβpοupαpίοu 1990 τοu Υ ποupγού Παιδείας κ. 
Ανδρέα Φιλ(πποu στην ερώτηση ΕΔ '319, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη 
Ηλιάδη. 

«Το αυλάκι στο οποίο έχει παρουσιαστεί η 8ιάβρωση βρίσκεται στην 
εξωτερική πλευρά της περίφραξης του χώρου του Β' Δημοτικού Σχολείου 
Δρομολαξιάς και επομένως ευθύνη για τη σχετική επιδιόρθωση έχει άλλη 
κυβερνητική υπηρεσία η οποία έχει ή8η επιληφθεί του θόματος. 

Όσον αφορά την τοποθέτηση αλεξικέραυνου στο σχολείο, το Υπουργείο 
Παι8είας θα προωθήσει τη 8ιαδικασία εγκατάστασης της σχετίχής συcr!'ευής, 
εφόσον 8ιαπιστωθεί από έρευνα που γlνεται πως οι καιρικές ·dυνΗήκe.ς στην 
περιοχή το επιβάλλουν.» . · 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβpοuιχp(οu 1990 τοu Υ ποuργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 338, ημερομηνίας 
21 Νοεμβρίου 1989, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπpόσωποu τοu Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητpίοu. 

«Σχετικά με τις λατομήσεις στην περιοχή του χωριού Λu8ροθόντας, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην περιοχή του πιο πάνω χωριού λειτουργούν αρκετά χρόνια 

λατομεία για ανόρυξη κοκκινοχώματος για τις ανάγκες των τουβλο
ποιείων. Όλες σχεδόν οι λατομήσεις γίνονται σε ιδιωτικά· κτήματα με 
τη συγκατάθεση τωv ι8ιοκτητών τους, ενώ μετά τη λατόμηση τα 

κτήματα ισοπε8ώνονται για γεωργική αξιοποίηση. 

(β) Είναι γεγονός ότι οι λατομήσεις επηρεάζουν το φυσικό περιβάλλον και 

καταβάλλονται προσπάθειες για περιορισμό της οχληρίας που 

παρουσιάζεται. 



2054 

(γ) Όσον αφορά τις ζημιές στους αγροτικούς δρόμους , τις διασωληνώσεις 
κτλ., οι λατόμοι είναι υπόχρεοι να προβαίνουν στην αποκατάστασή 
τους ή να καταβάλλουν ανάλογες αποζημιώσεις και, εφόσον δεν 
υποβάλλονται συγκεκριμένα παράπονα, εξετάζονται από την υπηρεσία 
μεταλλείων και λαμβάνονται τα αναγκαία διορθωτικά μέτρα. » 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 346, ημερομηνίας 21 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Σας πληροφορώ ότι η διαδικασία που ακολουθήθηκε σχετικά με τη ζήτηση 
προσφορών για την προμήθεια 1,243 ηλιακών θερμοσιφώνων για τις κατοικίες των 

β ι ι ι ι ι Κ ' 
κυ ερνητικων οικισμων ηταν συμφωνη με τους σχετικους ανονισμους και την 

καθιερωμένη τακτική. Ειδικότερα αναφέρονται τα ακόλουθα: 

(α) Επειδή οι πιο πάνω προσφορές για την προμήθεια, τοποθέτηση και 

σύνδεση 1,243 ηλιακών θερμοσιφώνων περιλαμβάνουν και οικοδομικές, 
ηλεκτρολογικές και υδραυλικές εργασίες, δικαίωμα υποβολής 
προσφοράς δόθηκε αρχικά μόνο στους εγγεγραμμένους εργολήπτες στο 
Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών. Ωστόσο, όταν ο 
Σύνδεσμος Κατασκευαστών Ηλιακών Θερμοσιφώνων διαμαρτυρήθηκε 
ότι τα μέλη του τέθηκαν σε μειονεκτική θέση έναντι των εργοληπτών, 
το Συμβούλιο Προσφορών αποφάσισε να ακυρωθούν οι προσφορές και 
να προκηρυχθούν νέες με δικαίωμα συμμετοχής τόσο των εγγεγραμ

μένων εργοληπτών όσο και των κατασκευαστών ηλιακών θερμο

σιφώνων. 

(β) Από τις τέσσερις προσφορές που υποβλήθηκαν οι τρεις ήταν από 

κατα.σκευαστές ηλιακών θερμοσιφώνων και η μια από εργοληπτική 
εταιρεία, η οποία έκαμε και τη χαμηλότερη προσφορά. Επειδή η 

εταιρεία αυτή δεν πληρούσε σ. ένα σημείο τους όρους της προσφοράς, 

δεν έγινε κατακύρωση σ 'αυτή. Το σημείο αυτό εντοπίστηκε από το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά την αξιολόγηση των 
προσφορών, αναφέρθηκε στις γραπτές εισηγήσεις που υποβλήθηκαν στο 
Συμβούλιο Προσφορών και η προσφορά της εν λόγω εταιρείας κρίθηκε 
άκυρη . Επειδή οι αμέσως επόμενοι προσφοροΟότες είχαν σημαντική 

διαφορά στην τιμή σε σύγκριση με την εκτίμηση του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, θεωρήθηκε πιο ορθό να μην κατακυρωθούν 
οι προσφορές, αλλά να ξαναζητηθούν νέες. 

(γ) Στη συνέχεια ζητήθηκαν νέες προσφορές και τελικά κατακυρώθηκαν 
από. το Συμβούλιο Προσφορών σε δυο προσφοροΟότες, το μεγαλύτερο 
μέρος σε εταιρεία κατασκευής ηλιακών θερμοσιφώνων και το υπόλοιπο 
σε εργοληπτική εταιρεία που ήταν και οι χαμηλότεροι προσφοροδότες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
• ·χ·. Χρ, ·Βενιαμίν στην ερώτηση · ΕΔ' a59, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίοu 

1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή 

Χατζηγιάννη. 

«Σχετικά με διάφορα προβλήματα του κυβερνητικού οικισμού Καθολικής 

Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Πόσιμο νερό 



2055 

Η υοροοότηση των πολυκατοικιών έχει γίνει σύμφωνα με τους 
κανονισμούς του Συμμβουλίου Υοατοπρομήθειας. Όλες οι πολυ-
' ~ ' ' ~ ' ' ' β ωροφες οικοοομες, τοσο στον ιοιωτικο τομεα οσο και στους κυ ερνη-

τικούς οικισμούς, υοροοοτούνται μέσω οεξαμενών. Οι 'αοειούχοι' των 
οιαμερισμάτων μπορούν να παίρνουν νερό προς πόση από βρύσες που 
υπάρχουν στις αυλές των πολυκατοικιών , αν οε θέλουν να χρησι
μοποιούν το νερό που έρχεται μέσω των οεξαμενών , παρ' όλο που κι 

' ' 'β λ 'λλ λ ' ' αυτο ειναι αναμφι ο α κατα η ο για το σκοπο αυτο. 

(β) Χώρος αθλοπαιοιών 

Δεν υπάρχει οιαθέσιμος χώρος για τη οημιουργία χώρου αθλο
παιοιών στον υπό αναφορά οικισμό. 

(γ) Εγκατάσταση τηλεφώνων 

Το θέμα αφορά την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, η οποία 
παρακλήθηκε να προωθήσει το θέμα. 

(ο) Μόνωση ταρατσών 

'Ολ λ ' ' β ' ' ' ες οι πο υκατοικιες του πιο πανω κυ ερνητικου οικισμου εχουν 

επαλειφθεί με ασφαλτική μόνωση που θεωρείται ένα από τα καλύτερα 
είοη μόνωσης που γίνονται στην Κύπρο. Δεν έχουν ληφθεί οποιαοήποτε 
παράπονα στο Τμήμα Πολεοοομίας χα~ Οικήσεως από 'αοειούχους' 
για οιαρροές από τις πλάκες οροφής των πολυκατοικιών . 

(ε) Καθαρισμός χώρων 

'Ολα τα οικοοομικά υλικά · έχουν καθαριστεί από τους χώρους 
γύρω από τις πολυκατοικίες . Ο τακτικός καθαρισμός των κοινό
χρηστων χώρων γύρω από τις πολυκατοικίες είναι ευθύνη του οικείου 
οήμου.» 

ΑπcίντηCΠ) 11μ.eρομηuleιι; 2Q ΦcΡΙ"•"-Ρισυ ·1~~U τοu :r:πoupγou vιχονομιχων 

χ. Γεώpγιοu Σupίμη στην ερώτηση ΕΔ' 365, ημερομηνίας 28 Νοεμβpίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuχωσίας χ. Πέτροu 

Στuλιανοu. 

«Τον Ιούνιο του 1987 η Βουλή ψήφισε σε νόμο νομοσχέοιο που κατέθεσε η 
κυβέρνηση για τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ 
Τρίτου) Νόμου, σύμφωνα με το οποίο η υποχρεωτική ασφάλιση των μηχανο-

' ι ι ι λ' ι β ι κινητων οχηματων επεκτεινεται, ωστε να χα υπτονται τοσο οι επι ατες του 

οχήματος (περιλαμβανομένων και των μελών της οικογένειας του ασφαλισμένου) 
όσο και οι ζημιές ξένης περιουσίας. 

Σύμφωνα με τροποποίηση που επέφερε η Βουλή στο νομοσχέοιο που κατέθεσε 
η Εκτελεστική Εξουσία, η ισχύς των οιατάξεων που αφορούν την υποχρεωτική 
ασφάλιση θα αρχίσει σε ημερομηνία που θα ορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο και η 
οποία οεν μπορεί να είναι ενωρίτερη της εγκρίσεως των περί Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κανονισμών. Η Βουλή έθεσε αυτή την προϋπόθεση, ώστε να καθορίσει 

- η Ε8ια τ·α' ασψiΧΧi.11-tp:α-"iήζ 'νέd:ζ .,.ασφ·άλισης, εξουσία που της παρέχει ο νέος Περί'. 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Νόμος, αρ. 72 του 1984. Παρενθετικά αναφέρεται ότι, 
σύμφωνα με τους ισχύονο;ες περί Ασφαλιστικών Εταιρειών Νόμους του 1967 έως 
1980 (άρθρο 56) , τα ασφάλιστρα για τους κλάοους που είναι υποχρεωτικοί οιά 
νόμου καθορίζονται με οιάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου . Ο νέος περί 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Νόμος του 1984, ο οποίος θα μπορεί να τεθεί σε ισχύ 

._,., · ~ · .. ... , ~ .. ..,,. ... .... 
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όταν εγκριθούν οι Κανονισμοί, προβλέπει ότι ο καθορισμός των ασφαλ(στρων 
γίνεται με 1\.ανονισμούς που εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Οι περί Ασφαλιστικών Εταιρειών Κανονισμοί εγκριθηκαν από το Υπουργικό 
Συμβούλιο στις 5 Ιανουαρίου 1989 και κατατέθηκαν για ψ'ήφιση στη Βουλ'ή των 
Αντιπροσώπων στις 11 Ιανουαρίου 1989. Στις 8 Φεβρουαρίου 1989, ύστερα από 
παράκληση της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπής Οικονομικών και ΠροUπολογισμού η 
οποία, λόγω φόρτου εργασίας, 8εν είχε τον απαραίτητο χρόνο για μελέτη του 
θέματος, οι Κανονισμοί αποσύρθηκαν. Πρόθεση της Εκτελεστικής Εξουσίας είναι 
η επανυποβολή τους, μόλις το επιτρέψουν οι εργασίες της αρμό8ιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπ'ής. Σημειώνεται ότι στις 4 Οκτωβρίου 1989 πραγματο
ποι'ήθηκε η πρώτη σuνε8ρία της Επιτροπ'ής για μελέτη των εν λόγω Κανονισμών. 

Σε ό,τι αφορά το συμπέρασμα του αξιότιμου Βουλευτή ότι εξαιτίας της μη 
ύπαρξης σχετικών Κανονισμών ΌΟηγούμαστε άφευκτα στην επαύξηση των ο.3ικών 

ατυχημάτων', θα θέλαμε να 8ιευκρινίσουμε ότι με την τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) Νόμου επεκτείνεται απλώς 
η υποχρεωτικ'ή ασφαλιστική κάλυψη των ο8ηγών, ώστε να μην παραμένουν χωρίς 
αποζημίωση θύματα ο8ηγών με περιορισμένη κάλυψη. Δεν αντιλαμβανόμαστε 
όμως τον τρόπο με τον οποίο η νέα νομοθεσία θα βοηθήσει στη μείωση των 

οΟικών ατυχημάτων και επομένως Οε συμφωνούμε με τον ισχυρισμό ότι η 
καθυστέρηση στην έναρξη ισχύος της οΟηyεί σε αύξηση των οΟικών ατυχημάτων.}) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρ(ου 1990 του Υπουργού Συγκοι-
νωνιών και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 373, 
ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Για το ί8ιο θέμα υπέβαλε ερώτηση και ο αξιότιμος Βουλευτής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκος Μακρί8ης με αρ. ΕΔ' 140 και ημ. 16.9.1989 η οποία 
απαντ'ήθηκε με την επιστολή μου με αρ. 162/67/Β/17 και ημ. 28.11.1989. 

Ο Οιοpισμός των πιο πάνω επιστατών έγινε με βάση τις ισχύουσες Οια-
8ικασ(ες για την επιλογή των υποψηφίων. 

Η Τμηματική Επιτροπή που ορίστηκε για να συμβουλεύσει την Επιτροπή 
Δημόσιας Υπηρεσίας για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων αποφάσισε τη 
Οιεξαγωγή γραπτού Οιαγωνισμού, ενεργώντας μέσα στα πλαίσια των Κανονι
στικών Διατάξεων που διέπουν τις αρμοδιότητες και τη μέθοδο ενέργειας των 
Τμηματικών Επιτροπών. 

Στη γραπτή εξέταση κλ'ήθηκαν όλοι οι αιτητές που υπέβαλαν αίτηση και 
πληρούσαν τους όρους των σχε8ίων υπηρεσίας για τη θέση επιστάτη στο Τμήμα 

Δημόσιων Έργων. 

Τρεις από τους υποψήφιους αιτητές δεν μπόρεσαν να παρευρεθούν στη 
γραπτ'ή εξέταση την καθορισμένη ημερομηνία για λόγους υγείας και, αφού 
προσκόμισαν ιατρικά. πιστοποιητικά. για επιβεβα(ωση των πιο πάνω, η Τμηματική 
Επιτροπή αποφάσισε να κληθούν σε νέα γραπτή εξέτάση. 

Η Τμηματικ'ή Επιτροπή υπέβαλε τους τρεις πιο πάνω υποψηφίους σε γραπτή 
εξέταση σε νέα ημερομηνία και με 8ιαφορετικά θέματα με παρόμοια βαρύτητα με 

τα προηγούμενα. 

Σημειώνεται ότι στην έκθεση που ετοίμασε και έστειλε στην Επιτροπή 
Δημόσιας Υπηρεσίας η Τμηματική Επιτροπή κατέγραψε το γεγονός αυτό. 
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Με βάση τα αποτελέσματα του γραπτού διαγωνισμού, όσοι από τους 

υποψηφίους συγκέντρωσαν βαθμολογία 50 βαθμών και άνω περιλήφθηκαν στο 
σόντομο κατάλογο (short list) που ετοιμάστηκε από την Τμηματική Επιτροπή και 
στάληκε στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας μέσω του lπουργε(ου αυτού. 

Τόσο η διεξαγωγή γραπτού διαγωνισμού όσο κι η κατάρτιση του σύντομου 
καταλόγου που στάληκε στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας αποτελοόν απο

κλειστική ευθόνη και αρμοδιότητα της Τμηματικής Επιτροπής και το Υπουργείο 
αυτό σε κανένα στ&.διο της όλης διαδικασίας δεν παρενέβη. 

Η περαιτέρω διαδικασία που αφορά την τελική επιλογή των 32 υποψηφ(ων 
και ο διορισμός τους στη θέση επιστάτη αποτελούν αποκλειστική αρμοδιότητα της 

Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, η οποία και κάλεσε όλους τους υποψηφίους που 

περιλαμβάνονταν στο σύντομο κατάλογο σε προσωπική συνέντευξη.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 1990 τοu Υ ποuργοu Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 376, ημερο
μηνίας 24 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

«Σχετικά με την παραχώρηση της κυβερνητικής γεώτρησης 114/82 για την 
υδ'α.τοπρομήθεια Κοκκινοτpιμιθιάς, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Παρ / όλο που η υπ' αναφορά κυβερνητική γεώτρηση χρησιμοποιείται για την 
υδατοπρομήθεια Λευκωσ(ας, εντούτοις, για να ενισχυθεί η υδατοπρομήθεια 
Κοκκινοτριμιθιά.ς, ετοιμάστηκε σχέΟιο για την αξιοποίησή της για το σκοπό αυτό. 

Το σχέδιο αυτό διαβιβάστηκε στον Έπαρχο Λευκωσίας από τις 30.7.1987 
για έγκριση. Η κοινότητα Οεν το έχει εγκρίνει μέχρι τώρα, προβάλλοντας την 
αξίωση να αναλάβει η κυβέρνηση ολόκληρη τη δαπάνη για την εκτέλεση του έργου 
(~28,000) αντί το 50% που προβλέπεται από την πολιτική που εφαρμόζεται σε 
όλες τις περιπτώσεις εκτέλεσης έργων υδατοπρομήθειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 1990 του Υ πουργοu Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ '384, ημερομηνίας 30 
Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Γεωργίου. 

«(α) Σύμφωνα με το άρθρο 7 του περί Κανονισμοό Εισαγωγών Δια
τάγματος του 1988 {Κ.Δ.Π. 88/88), όλα τα εμπορεόματα που 

προορίζονται για εισαγωγή πρέπει να φέρουν ανεξίτηλη ένδειξη της 
χώρας προέλευσ·ι)ς τους. Ωστόσο, επειδή σε μερικές περιπτώσεις Οεν 

αναγράφεται η χώρα προέλευσης, στην προσπάθειά του να διευκολύνει 
το εμπόριο και να αποφευχθούν άσκοπες ταλαίπωρίες των εισαγωγέων 
και πρόσθετη επιβάρυνση της οικονομίας το lπουργείο, ύστερα από 
μελέτη των σχετικών εγγράφων και πιστοποιητικών που υπέβαλαν οι 
ενδιαφερόμενοι εισαγωγείς για τη χώρα προέλευσης των εμπορευ
μάτων, συγκατατέθηκε στην εκτελώνιση και διάθεσή τους, εφόσον θα 
γινόταν η αναγκαία σήμανση και θα επροηγείτο η επιθεώρησή τους. 

(β) . Στο συνημμένο κατάλογο αναφέρονται οι εταιρείες και τα προϊόντα για 
τα οποία παραχωρήθηκε η σχετική έγκριση του 1'πουργεlου κατά την 
περίοδο του τρίτου τριμήνου του 1989. 

(γ) Με ανακοινωθέν του Υπουργείου που εκδόθηκε στις 22.1.1990 επι
στήθηκε η προσοχή των ενΟιαφερόμενων εισαγωγέων στο ότι στο 
μέλλον θα εφαρμόζονται αυστηρά οι πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας 
και δε θοc επιτρέπεται η εισαγωγή εμπορευμάτων που δε θα φέρουν την 
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αναγκαία ένοειξη. Μόνη εξαίρεση θα αποτελούν εμπορεύματα τα 
οποία αποοεοειγμένα έχουν ήοη φορτωθεί πριν από τις 22.1.1990. 

Το Υπουργείο μελετά τώρα το όλο θέμα, σταθμίζοντας τα τυχόν προβλήματα 
που ουνατό να παρουσιαστούν με την αυστηρή εφαρμογή της σχετικής πρόνοιας 
του οιατάγματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιαvοuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 391, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Το Τμήμα Ελληνικών Σπουοών, Φιλοσοφίας και Ιστορίας στην αρχή της 
λειτουργίας του θα παρέχει πτυχίο στις ελληνικές σπουοές. Θα λειτουργεί επίσης 

ως βοηθητικό άλλων τμημάτων και θα προσφέρει μαθήματα για τη γενική 

μόρφωση των φοιτητών . Θα ασχολείται με επιστημονική έρευνα και θα προσφέρει 
μεταπτυχιακά και επιμορφωτικά μαθήματα. 

Το τμήμα θα οέχεται 30 περίπου φοιτητές το χρόνο για πτυχίο στις 

ελληνικές σπουοές. Σε μεταγενέστερο στάοιο το τμήμα θα οέχεται περί τους 20 
φοιτητές το χρόνο για απόχτηση πτυχίου στην ιστορία, στην αρχαιολογία και στη 

φιλοσοφία. 

'Οπως είναι γνωστό, υπάρχει στενή συνάφεια μεταξύ των θεμάτων των 

οποίων επιλαμβάνονται οι φιλολογικές επιστήμες (και ιοιαίτερα οι ελληνικές 
σπουοές) και των θεμάτων των οποίων επιλαμβάνεται η ιστορία και η φιλοσοφία. 
Στην πραγματικότητα όλες αυτές οι επιστήμες αποτελούν την ουσία των 
ανθρωπιστικών σπουοών και η καθεμιά, μέχρις ενός βαθμού, συνιστά απαραίτητο 
συμπλήρωμα της άλλης. Γι' αυτό τόσο στα ελλαοιχά όσο και σε άλλα 

πανεπιστήμια οι φοιτητές και των τριών πιο πάνω επιστημονικών κατευθύνσεων, 

ανεξάρτητα από την έμφαση που επιθυμούν να οώσουν σε μια από αυτές, είναι 
υποχρεωμένοι να αποκτούν ένα καλό υπόβαθρο και στις άλλες ουο . 

Νοουμένου ότι στο αρχικό στάοιο της λειτουργίας του πανεπιστημίου οε θα 
παρέχονται πτυχία ιστορίας και φιλοσοφίας και με βάση το σκεπτικό της 
προηγούμενης παραγράφου, η προσάρτηση των θεμάτων αυτών στο Τμήμα 
Ελληνικών Σπουοών θεωρείται η καταλληλότερη οιευθέτηση. 

Η οιευθέτηση αυτή όχι μόνο οε μειώνει τη σημασία του Τμήματος Ελληνικών 
Σπουοών, αλλά αντίθετα την ενουναμώνει. Επιπλέον προσοίοει στο τμήμα 
ιοιαίτερη αξία και κύρος, επειοή οι φοιτητές άλλων τμημάτων και σχολών θα 
επιλέγουν μαθήματα φιλολογίας, ιστορίας και φιλοσοφίας ως μέρος της γενικής 
τους μόρφωσης. Νοείται ότι σ 'ένα μεταγενέστερο στάοιο το πανεπιστήμιο 

μπορεί, αν το κρίνει σκόπιμο και αναγκαίο, να προωθήσει την ανεξαρτητοποίηση 
των Τμημάτων Ιστορίας και Φιλοσοφίας. 

Επισημαίνεται επίσης πως η πιο πάνω οιευθέτηση συντείνει στη μείωση των 

συνολικών λειτουργικών οαπανών του πανεπιστημίου που θα προέκυπταν από την 
ύπαρξη πολλών μικρών ανεξάρτητων τμημάτων. Από την άλλη οεν πρόκειται να 

έχ..~ι" ?J.'tο.~ε:σο~~ο..!ε: _ ο~~μ~νε:.ίι; . ?!.~~ν.~ι:ι:_~~~ι; ~π:ιzc,!~σ~κ .q:ro.,_'fμ,ήμ~--.EΔ?-:n~~.~<f!Y.. _ . 
Σπουοών, επειοή το ύψος των οικονομικών χονουλίων που χορηγούνται στα 

, θ 'ζ , β, ' , , 
τμηματα χα ορι εται παντοτε με αση τις εχαστοτε επιμερους αναγχες και τη 

γενικότερη εχπαιοευτιχή και επιστημονική προσφορά του κάθε τμήματος. 

Τέλος σημειώνεται ότι για τον καθορισμό των πρώτων τμημάτων κατα
τέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων Κανονισμοί που συνοδεύονταν από 
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αναλυτικό σημείωμα στο οποίο αναφέρονταν διεξοδικά οι λόγοι και το σκεπτικό 

καθορισμού, στο αρχικό στάδιο λειτουργίας · του πανεπιστημίο\J, των συγκεκρι
μένων αυτών τμημάτων . Οι πιο πάνω Κανονισμοί ψηφίστηκαν στις 30 Νοεμβρίου 
1989 ομόφωνα από όλα τα παρόντα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27. Ιανοuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 392, ημερομηνίας 1ης Δεκεμ
βρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανού. 

«Τα πρώτα τμήματα του πανεπιστημίου Κύπρου, όπως αυτά καθορίζονται 
στους Κανονισμούς που τιτλοφορpύνται Όι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

( 'Ιδρυση των Πρώτων Τμημάτων) Κανονισμοί του 1989 ', εγκρίθηκαν ομόφωνα 
από όλα τα παρόντα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 30 Νοεμβρίου 
1989. 

Όπως είναι γνωστό , τα πρώτα τμήματα του πανεπιστημίου έχουν καθο

ριστεί με γνώμονα- : 

(α) Τις βασικές ακαδημαϊκές προϋποθέσεις για τη λειτουργία του πανε

πιστημίου, που προκύπτουν από την ακαδημαϊκή δομή και την οργά
νωση σπουδών του πανεπιστημίου. 

(β) Τις σημερινές ανάγκες της Κύπρου σε ανθρώπους και δυναμικό και τις 

διαγραφόμενες προοπτικές . 

(γ) Τη σχετική ζήτηση σπουδών από τους φοιτητές. 

(δ) -Τα συγκριτικά πλεονεκτήματα που έχει η Κύπρος σε ορισμένους 
τομείς. 

Τα τμήματα που έχουν ήδη εγκριθεί αποτελούν απλώς τα πρώτα τμήματα 

του πανεπιστημίου και οπωσδήποτε με αυτοc δεν εξαντλείται όλο το φάσμα των 

επιστημών που εξυπηρετούν τις ανοcγκες και τα συμφέροντα της Κύπρου και/ή 
του ίδιου του πανεπιστημίου ούτε και παραγνωρίζεται η σπουδαιότητα οcλλων 

επιστημών. 

Είναι βέβαιο πως με την πάροδο του χρόνου θα προστίθενται νέα τμήματα 

και/ή ειδικά προγράμματα σπουδών και έρευνας στο πανεπιστήμιο με βοcση 
πάντοτε τις εχάστοτε αναπτυξιακές ανοcγκες, προτεραιότητες και δυνατότητες 

τόσο της Κύπρου όσο και του πανεπιστημίου . » 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 393 , ημερομηνίας 1ης Δεκεμ
βρίοu 1989 , τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα 
Δημητρίοu. 

«Το Δημοτικό Σχολείο Μαζωτού χρειαζόταν νέα αίθουσα διδασκαλίας από 

' Σ ' β Η 'θ ' ' ' τον περασμενο επτεμ ρη. αι ουσα ειχε εγκαιρα προγραμματιστει . για την 

ανέγερσή της μοcλιστα ζητήθηκαν δυο φορές προσφορές, που έληγαν στις 

12.5.1989 και 9.6 .1989 αντίστοιχα, χωρίς δυστυχώς αποτελέσματα, γιατί δεν 
11~ήρξε ε~ρ~αφέρον από μέροu..ς εργςιλάβων οι~οδομ.ών , 

Ζητήθηκαν για τρίτη φορά προσφορές, οι οποίες έληγαν στις 15.9.1989, 
όμως, επειδή στο μεταξύ παρουσιάστηκε, σύμφωνα με νεότερα στοιχεία, η ανάγκη 
για μια νέα αίθουσα διδασκαλίας, κρίθηκε σκόπιμο για αποφυγή μεγαλύτερης 
ταλαιπωρίας για το σχολείο να μην κτιστούν χωριστά οι δυο αίθουσες αλλά 

ταυτόχρονα. 
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Όπως ελπ(ζεται, οι νέες προσφορές για ανέγερση των 8uo νέων αιθουσών θα 
ζητηθούν σύντομα, ώστε οι σχετικές εργασlες να συμπληρωθούν μέχρι τον 
ερχόμενο Σεπτέμβρη.» 

Απcivτηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίοu 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στηv ερώτηση ΕΔ' 397, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιαvοu. 

«Με βάση την ισΧ)Jουσα νομοθεσία το κριτήριο που έχει τη μεγαλύτερη 

βαρότητα και που ουσιαστικά χαθοplζει τη σειρά κάποιου στον κατάλογο 

8ιοριστέων στη μέση και τεχνική εκπαί8ευση είναι, για όσους έχουν εγγραφεί 
μέχρι τις 31.8.1987,η ημερομηνία λήψεως του πρώτου πτυχίου τους. Το γεγονός 
αυτό από μόνο του κατα8εικνύει ότι ο κατάλογος,όπως συντάσσεται σήμερα,8εν 

προάγει την αξιοκρατία ούτε 8ιασφαλίζει ότι θα 8ιορίζεται ο καταλληλότερος 
υποψήφιος, αλλά απλώς κατατάσσει τους υποψηφίους με βάση κυρίως την ηλικία 
τους. Τα άλλα στοιχεlα, που είναι ο βαθμός τους στο πτuχ(ο τους, η 
μετεκπαί8εuση, η πείρα κτλ., καθοp(ζουν τη σειρά τους στη χρονιά που τέλειωσαν 

τις βασικές σπου8ές τους και πήραν το πρώτο τους πτυχίο. 

Το γεγονός ότι οι 8ιορισμο( γ(νονται με έναν τρόπο όπως τον πιο πάνω, 
χωρίς σχεΜν κανέναν άλλο. έλεγχο από πλευράς πολιτείας της καταλληλότητας, 
της επάρκειας, των ικανοτήτων, της πνευματικής υγείας και γενικά της αξ(ας 
αυτών των ανθρώπων που καλούνται να εκτελέσουν τόσο σημαντικό έργο, έχει 
προβληματίσει σοβαρά το Υπουργείο Παι8είας το οποίο αναζητά άλλο τρόπο 
8ιορισμού στον οποίο, με πλήρη Οιαφάνεια και αντικειμενικότητα, βαρύτητα να 

8ί8εται σε 8tεθνώς αναγνωρισμένα αξιοκρατικά κριτήρια. 

Το lπουργε(ο Παι8ε!ας, αφού συμπληρώσει τις μελέτες του, θα υποβάλει το 

θkμα στο Υπουργικό Συμβούλιο το οποίο θα αποφασίσει αν θα υποβληθεί 

τροποποιητικό νομοσχέ8ιο στη Βουλή ή όχι,καθώς και το περιεχόμενό του.» 

Απcivτηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργοu Εμπορίου 
και Βιομηχανίας κ. Τciκη Νέμιτσα στηv ερώτηση ΕΔ' 400, ημερομηνίας 
6 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιαvοu. 

«( α} Μέχρι τις 4.2.90 εξήχθησαν συνολικά 26,906 τόνοι γκρέιπφρουτ σε 
σύγκριση με 24,094 τόνους οι οποίοι εξήχθησαν κατά την αντίστοιχη 
περίο8ο του περσινού χρόνου. 

(β} Το πρόβλημα που παρουσιάστηκε στη 8ιάθεση της φετινής παραγωγής 
γκρέιπφρουτ της περιοχής Περιστερώνας οφείλεται στο γεγονός ότι οι 
εξαγωγείς 8εν επέ8ειξαν το ανάλογο εν8ιαφέρον, γιατί, όπως ισχυρί
ζονται, η ποιοτική κατάσταση των γχρέιπφρουτ της περιοχής 8εν 

' ή • ξ • ικανοποιουσε τις απαιτ σεις των αγοραστων του ε ωτερικου. 

(γ) Στο μεταξύ το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τη σύσταση ει8ικής 
επιτροπής από εκπροσώπους των 1'πουργείων Οικονομικών, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, καθώς και του 
Γραφείου Προγραμματισμού,για να εξετάσει το πρόβλημα 8ιάθεσης 
των εσπεριΟοειΟών σε όλες του τις πτυχές και να υποβάλει εισηγήσεις 
για την αντιμετώπισή του.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 1990 του Υ πουργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 403, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη 
Ηλιάδη. 

((Το θέμα της άμεσης τηλεοπτικής σύνδεσης της Κύπρου με την ελληνική 
τηλεόραση απασχόλησε πρόσφατα (18.1.90) το lπουργικό Συμβούλιο, το οποίο 
και αποφάσισε όπως εκπονηθεί ολοκληρωμένη τεχνικοοικονομική μελέτη. Η 
ετοιμασία της εν λόγω μελέτης αναμένεται να συμπληρωθεί πολύ σύντομα και θα 
υποβληθεί στο Ιπουργικό Συμβούλιο για λήψη τελικής απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 1990 του Υ πουργοu Συγκοι
vωνιών και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 404, 
ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Το θέμα της αυτοματοποίησης της διαλογής της αλληλογραφίας αποτέλεσε 
αντικείμενο σοβαρής μελέτης εκ μέρους του Τμήματος Ταχυδρομικών Ιπηρεσιών 
και για το σκοπό αυτό είχαν κληθεί στην Κύπρο τον περασμένο Απρίλιο δύο 
εμπειρογνώμονες της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης. 

Το έργο των ξένων εμπειρογνωμόνων στράφηκε κυρίως: {α) Στην ετοιμασία 
της βάσης για εισαγωγή του ταχυδρομικού κώδικα, ο οποίος αποτελεί απαραίτητη 

προϋπόθεση για χρήση αυτόματων μηχανών διαλογής της αλληλογραφίας και (β) 
Στην ετοιμασία των τεχνικών προδιαγραφών για την αγορά της εν λόγω μηχανής. 

Προωθείται τώρα η επεξεργασία του ταχυδρομικού κώδικα, ο οποίος 
αναμένεται να εφαρμοστεί περί το τέλος του τρέχοντος έτους, ενώ παράλληλα 
έχουν προκηρυχθεί διεθνείς προσφορές για την αγορά της μηχανής, οι οποίες 
λήγουν στις 23 Μαρτίου 1990. 

Από την εφαρμογή της αυτόματης διαλογής της αλληλογραφίας, που τοπο
θετείται στον επόμενο χρόνο, αναμένεται να προκύψει εξοικονόμηση προσωπικού, 
το οποίο θα τοποθετηθεί σε άλλους τομείς των ταχυδρομικών υπηρεσιών που 

χρειάζονται ενίσχυση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 1990 του Υ πουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 414, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα 

Δημητρίου. 

«Το θέμα που εγείρεται έχει ήδη επισημανθεί από το Ιπουργείο Εσωτερικών 
και θα διευθετηθεί σύντομα με κατάλληλη τpοποπο(ηση του σχετιΚού εντύπου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 1990 του Υ πουργοu Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 415, 
ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 1989, του Μέλους της Βουλής εκλογικής 
περιφ~ρειας Κερuνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. «Συνταξιοδότηση της 
οικοκυράς 

Το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ασφαλίζει υποχρεωτικά κάθε πρόσωπο 
που ασκε( βιοποριστικό επάγγελμα στην Κύπρο ε(τε ως μισθωτός ε(τε ως 

αυτοτελώς εργαζόμενος. Δίνει επίσης δικαίωμα για προαιρετική ασφάλιση σε 
πρόσωπα που 8ιακόπτουν για οποιο8-/jποτε λόγο την απασχόλησή τους με την 
προUπόθεση ότι έχουν συμπληρώσει υποχρεωτικά ασφάλιση ενός τουλάχιστρν 
έτους. 
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Η ιδιότητα της οικοκυράς δε θεωρείται βιοποριστική απασχόληση και κατά 
συνέπεια οι οικοκυρές δεν ασφαλίζονται από το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
Όμως. ως σύζυγοι έχουν ορισμένα ωφελήματα από το Σχέδιο με βάση την 
ασφάλιση των συζύγων τους. Τα ωφελήματα αυτ& είναι το βοήθημα τοκετού και 
η σύνταξη χηρείας. Θεωρούνται επίσης εξαρτώμενες του συζύγου τους και έτσι, 
όταν αυτός δικαιούται οποιοδήποτε επίδομα ή σύνταξη, παίρνει και προσαύξηση 

για τη σύζυγό του. 

Το αίτημα των οικοκυρών για συνταξιοδότηση είχε κατ' αρχήν υποβληθεί το 
1983 και εξετάστηκε κατά καιρούς σε συνεννόηση με τους κοινωνικούς συνε
ταίρους στα πλαίσια του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Εργατικού 

Συμβουλευτικού Σώματος. Σε κοινή συνεδρία του Εργατικού Συμβουλευτικού 
Σώματος και του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που έγινε στις 20.1.87 
αποκλείστηκε, ως θέμα αρχής, η συνταξιοδότηση από το Σχέδιο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων οποιασδήποτε κατηγορίας ανασφάλιστων, περιλαμβανομένων των 
οικοκυρών, δεδομένου ότι σκοπός του Σχεδίου είναι η χορήγηση ασφαλιστικών 
παροχών, δηλ. παροχών σε αντάλλαγμα της πληρωμής εισφορών. 

Η ένταξη των οικοκυρών στο Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων είτε προαι
ρετικά είτε υποχρεωτικά θεωρήθηκε ότι θα δημιουργούσε σοβαρά προβλήματα στη 
λειτουργία του Σχεδίου. Συγκεκριμένα προαιρετική ασφάλιση των οικοκυρών θα 
οδηγούσε στην ασφάλιση μόνο εκείνων που πλησιάζουν τη συντάξιμη ηλικία με 

συνέπεια τη μετάθεση του βάρους της χρηματοΟότησης των συντάξεών τους στους 

εργαζομένους, μεταξύ των οποίων σημαντικό ποσοστό είναι εργαζόμενες γυναίκες. 

Υποχρεωτική ασφάλιση σημαίνει υποχρεωτικές εισφορές απ' όλες ανεξαιρέτως τις 

παντρεμένες γυναίκες ηλικίας κάτω των 65 ετών οι οποίες δεν είναι ασφαλισμένες 
ως εργαζόμενες. Αυτό κρίνεται πολιτικά δύσκολο, αν όχι και ανέφικτο, γιατί, για 
νιt εξασφαλίσουν έστω και τις βασικές παροχές, οι οικοκυρές θα πρέπει να 

πλ"'ijρώνουν με τα σημερινά δεδομένα μια εισφορά της τάξης των f5 την εβδομάδα. 

Και αν ακόμα τα ωφελήματά τους περιορίζονταν στη σύνταξη γήρατος, η 

εισφορά δε θα ήταν κατώτερη από f3 την εβδομάδα. 

Η μόνη άλλη λύση θα ήταν η συνταξιοδότηση των οικοκυρών από τον κρατικό 

προϋπολογισμό. Σήμερα οι γυναίκες ηλικίας 65 χρόνων και πάνω που ζουν στις 
ελεύθερες περιοχές υπολογίζονται σε 35,000 περίπου, από τις οπο•ες 19,500 
παίρνουν σύνταξη χηρείας ή γήρατος από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Αν 
στις υπόλοιπες 15,500 χορηγηθεί η κατώτατη σύνταξη που παίρνει σήμερα ένας 
συνταξιούχος του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων χωρίς εξαρτώμενα (f56.28 
για 13 μήνες από 1.1.90), το κόστος θα ανέλθει σε fll,340,000 περίπου το χρόνο . 

Αν χορηγηθεί η πλήρης βασική σύνταξη κοινωνικών ασφαλίσεων, το κόστος θα 
φτάσει τα f16,000,000. Και με την υπόθεση ότι σε περίπτωση συνταξιοδότησης 
των οικοκυρών η αύξηση που παρέχεται γι' αυτές στους συνταξιούχους συζύγους 
τους από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα χορηγείται στις ίδιες τις 

οικοκυρές, όταν φτάσουν στα 65, και θα λογίζεται έναντι της σύνταξης που θα της 
παρέχει το κράτος, η δαπάνη για τον κρατικό προϋπολογισμό δε θα ήταν 

κατώτερη από f6,000,000. 

'Ε ' ' β λ' 'ξ ' στω ομως και αν το κοστος για την κατα ο η των συντα εων απο τον 

κρατικό προϋπολογισμό δε θα εθεωρείτο απαγορευτικό, η λύση αυτή εγείρει 
σοβ~ι-ά προβλήματα κοινωνικής πολιτικής και ειδικότερα της πολιτικής χρημα
τοδότησης των κοινωνικών παροχών. Συγκεκριμένα οι εργαζόμενες γυναίκες οι 

οποίες είναι ταυτόχρονα και οικοκυρές, για να πάρουν σύνταξη, πληρώνουν ένα 
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αρκετά ψηλό ποσοστό του εισοδήματός τους. Αν οι οικοκυρές πάρουν δωρεάν 

σύνταξη από το κράτος, θα εγερθε( το ερώτημα γιατί οι εργαζόμενες γυναίκες να 

μην πάρουν δωρεάν την (δια σύνταξη απαλλασσόμενες από ανάλογη εισφορά στο 
Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Το ίδιο ερώτημα θα ισχύει ίσως για όλους 
ανεξαιρέτως τους εργαζομένους ανεξάρτητοι από φύλο. 

Επιπρόσθετα ένας αριθμός πολιτών και των δύο φύλων, που λόγω σωματικής 

ή πνευματικής αναπηρίας είναι έξω από την αγορά εργασίας, δεν παίρνουν καμιά 
σύνταξη σήμερα, παρ' όλο που μπορεί να λεχθεί ότι είναι πιο άξιοι βοήθειας 

παρά οι οικοκυpές. 

Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
θεωρεί ότι · μόνο στα πλαίσια ενός συστήματος συντάξεων για όλους τους 

ανασφάλιστους, ανεξάρτητα από φύλο ή οικογενειακή κατάσταση, μπορεί να 
ικανοποιηθεί το αίτημα των οικοκυρών . Η συνταξιοδότηση των ανασφάλιστων, 
περιλαμβανομένων και των οικοκυρών, είναι μέσα στα μέτρα που θα μελετηθούν 

στα πλαίσια του Πενταετούς Σχεδίου Ανάπτυξης 1989-1993.>> 

Απάν-τηση ημερομηνίας 7 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υποuργοu Δικαιοσύνης 
κ. Χρ. Χρuσάνθοu σ-την ερώτηση ΕΔ '415, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίοu 
1989, τοu Μ~λοuς της Βοuλής εκλογικής περιφέρειας Κερuνειας κ. Ρήνας 
Κα-τσελλή. 

ιιΣτο νομοσχέδιο για τις περιουσιακές σχέσεις μεταξύ των συζύγων, που 

προωθεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης και που προβλέπεται να κατατεθεί σύντομα 

στη Βουλή, προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

(α) Σε περίπτωση λύσης ή ακύρωσης του γάμου ή διακοπής της έγγαμης 

συμβίωσης δίδεται δικαιοδοσία στο δικαστήριο να προβεί σε ανα

κατανομή της περιουσίας του ενός συζύγου,που αποκτήθηκε μετά το 
γάμο,προς όφελος του άλλου με βάση το ποσοστό συμμετοχής στην 
απόκτησή της. Τεκμαίρεται ότι το ποσοστό συμμετοχής είναι ένα 
τρίτο, εκτός αν αποδειχθεί μεγαλύτερο ή μικρότερο ή καθόλου , 
ποσοστο. 

(β) Η προσ(pορά της συζύγου ως οικοκυράς στη φροντίδα του σπιτιού, του 
συζύγου και των τέκνων θεωρείται συμμετοχή και λαμβάνεται υπόψη 
στην ανακατανομή της περιουσίας του συζύγου. 

(γ) Εισάγεται ο θεσμός της διατροφής μεταξύ των συζύγων, τόσο κατά τη 
διάρκεια του γάμου όσο και μετά τη λύση του . Η υποχρέωση για 
διατροφή ισχύει για το σύζυγο αλλά κοcι για τη σύζυγο. 

Με την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου θα κοcτοχυρώνετοιι πολύ ικανο
ποιητικά η οικοκυρά σε περίπτωση διαζυγίου.» 

ΑΠάvτηση ημερομηνίας 29 Ιανοuαρίοu 1990 -του Υποuργοu Παιδείας κ . . Ανδρέα 
Φιλίπποu σ-την ερώ-τηση ΕΔ' 417, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίοu 1989, 
-τοu Βοuλεu.τή εκλογικής περιφέρειας Αμμο:χώσ't'ου κ. Κυριάκοu Τσιέ-ττη. 

_ ~ιΤο iπουργε(ο Ι}:α•οεί~ς έχει προγραμματίσει την ανέγερση νέου σχολικού 
κτιρίου στην Αγία · Ν~?t~ και μάλιστα οι τεχνικές υπηρεσίες του Υπουργείου έχουν 
εκπονήσει τοc αρχιτεκ.;όν~κ'ι:i ·&χέοιοc του έργου. 

' Η Καθυστέρηση στη θεμελίωση του κτιρ(ου οφείλεται σε πρόβλημα όσον 
αφορά την κρα:rίΚ~· γη που θα χρησιμοπdιηθεί, το οπο(ο όμως, όπως ελπ(ζεται, θα 
uπερπη~'Jltθε( σύντομα .. 

Με τα πιο. 'lfci~ι,; δεδομένα πιστεύεται πως το νέο σχολικό κτ(ριο θα ε(ναι 
ιτο~μο το Σε~τέμβρη το_u 1991». 
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Απάν1'ηοη ημερομηνίας 19 Φεβροuαρίοu 1990 1'0U Υποuργοu Εσω1'ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν ο1'ην ερώ,,ηση ΕΔ' 423, ημερομηνίας 3 Ιανοuαpίοu 
1990, 1'0U Βοuλεu'tή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώοτοu κ. Νίκοu 
Μακρίδη. 

«Σας πληροφορώ ότι η αντικατάσταση του κοινοτάρχη Μαραθόβουνου κ. Ανδρέα 
Γιωργάλλα έγινε, όπως και πολλών άλλων, μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας 
για ανανέωση των χωριτικών επιτροπών μετά τη λήξη της θητείας τους.J> 

Απάν1'ηση ημερομηνίας 27 Φεβpοuαρίοu 1990 1'0U Yπoupγou Εμποpίοu και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμι1'οα ο1'ην ερώ,,ηση ΕΔ' 445, ημερομηνίας 22 
Δεκεμβρίοu 1989, 1'0U Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άρισ1'οU 
Χρuοοσ .. 6μοu. 

«Σχετικά με την εγγραφή της κουμαν8αρίας ως προϊόντος με γεωγραφική 
προέλευση, σας πληροφορώ ότι οι σχετικοί κανονισμοί έχουν εγκριθεί από το 
"Υπουργικό Συrβούλιο και κατατέθηκαν ή8η ενώπιον της Βουλής των Αντι
προσώπων,)) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η επόμενη συνε8ρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Τετάρτη, 14 
Μαρτίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 8ιάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 'Αμυνα της Δημοκρατίας (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο
ποιητικός) {Αρ. 6) Νόμος του 1989. 

3) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1989. 
4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος {Αρ.3) του 1990. 
5) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
6) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής· Πιστώσεως {Ταμείο Ανα

πτόξεως) Νόμος {Αρ. 3) του 1990. 
7) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως {Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος {Αρ. 57) του 1989. 
9) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 

1990. 
10) Ο περί Προϋπολογισμού του Ρα8ιοφωνικού 18ρύματος Κύπρου Νόμος 

του 1990. 
11) Ο περί Προϋπολογισμοό της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1990. 
12) Ο περί Μελισσοκομίας Νόμος του 1988. {Πρόταση νόμου). 
13) Ο περί Ακινήτου !8ιοκτησίας {Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 

{Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
14) Ο περί Αστυνομίας {Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989. 
15) Ο περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης {Μονιμο

ποίηση) Νόμος του 1990. {Πρόταση νόμου). 
16) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικοό Τμήματος (Τέλη και 

Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
17) Ο περί Ενοικιοστασίου {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση 

νόμου). 
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18) Ο περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών {Τροποποιητικός) Νόμος του 1988. 
19) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου {Τροποποιητικός} Νόμος του 1989. 

{Πρόταση νόμου}. 

20) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις} (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1988. 

(Πρόταση νόμου}. 

21) Ο περί Απονομής '<ης Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις} (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. 

22) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου}. 

23) Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
(Πρόταση νόμου}. 

24) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός} Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου}. 
25) Ο περί της Συμβάσεως για την Πρόληψη της Ρυπάνσεως της 

Θάλασσας από Απόρριψη Καταλοίπων και Άλλων Υλών του 1972 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 1990. 

26) Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

27) Ο περί της Σύμβασηςτων Ηνωμένων Εθνών εναντίον της Παράνομης 
Διακίνησης Ναρκωτικών και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Κυρωτικός) Νόμος 
του 1990. 

28) Ο περί Σχολών Τριτοβ&θμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) ΝόιJ.ος 
του 1990. 

29) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών {Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα} 
(Προσωρινές Διατάξεις} Νόμος του 1989. 

30) Ο ~ερί Κτήσεως Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός} 

Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου}. 

31) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως {Εκπαιδευτικά Δάνεια 
στους Υπαλλήλους και τα Τέκνα τους) Κανονισμοί του 1990. 

32) Οι περί Εθελοντών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 
Κανονισμοί του 1990. 

33) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου {Όροι Υπηρεσίας} (Τροπο
ποιηηκο() Κανονισμοί του 1990. 

34) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαιδεύσεως (Εγκατα
στάσεις και Εξοπλισμός} Κανονισμοί του 1990. 

35) Οι περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Κανονισμοί του 1990. 
36) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό} Κανονισμοί 

"του 1990. 

37) Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικής (Τροποποιητικοί} Κανονισμοί του 

1990. 
38) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας {Αιτήσεις και Ιεραρχικαί 

Προσφυγαί}:Κανονισμοί τ.ου 1990. 
39) Οι περί Πολεοδ.ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα} Κανονισμοί του 

1990. 
40) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας {Αποζημίωσις) Κανονισμοί του 

1990. 
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41) Απόφαση της Βουλής 

νέργεια 8απ&νης από 
κρατίας. 

των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διε

το Ταμείο Αμυντικής Θωρ&κισης της Δημο-

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατ&θεση Νομοσχε8ίων και Εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός και οι πολιτικές 8ραστηριότητες μέλους ή 
μελών της κυβέρνησης». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινο
βουλευτικών Ομ&aων ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) «Οι καταγγελ(ες που έχουν δημοσιευτε( στον τύπο και αφορούν τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τ&κη Νέμιτσα για χρησιμο

ποίηση της θέσης του για προώθηση των συμφερόντων της βιομηχανίας 
Νέμιτσα στην οπο(α έχει ο ίδιος οικονομικό ή άλλο συμφέρον». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων 
όλων των κομμ&των). (14.12.1989). (Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα σοβαρ& προβλήματα που 

αντιμετωπίζει η μελισσοκομία και τρόποι επίλυσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(10.12.87). 

Επίσης ο Βουλευτής κ. 08υσσέας Δημητρίου ζητ& την εγγραφή του πιο κ&τω 
θέματος: · 

«Η αν&γκη εξέτασης του θέματος της 8ημιουργίας παραλιακού 8ρόμου 
Λάρνακας-Μεvεού σε συνδυασμό με τη νέα επέκταση του αεροδρομίου)), 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Χαραλαμπί8ης ζητ& εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής Ομ&8ας του ΔΗ.ΚΟ. την εγγραφή του πιο κ&τω θέματος: 

«Η προσπ&θεια μετατροπής των Κέντρων Νεότητας σε φορείς προώθησης 
της κυβερνητικής πολιτικής». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών. 

Αν 8εν υπ&ρχει ένσταση, το θέμα εγγρ&φεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Ο Βουλευτής κ. Κώστας Ερωτοκρίτου ζητ& την εγγραφή του πιο κ&τω 

θέματος: 

«Η καθυστέρηση που παρατηρείται για τη 8ημιουργία της νέας βιομηχανικής 

περιοχής Κολοσσ(οu στην επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις στην οικονομία του 
τόπου)). 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κο'ινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτρ,οπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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Ο ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Οι ενέργειες της κυβέρνησης για την έναρξη των εργασιών κατασκευής του 
φράγματος Ξυλούρικου που θεωρείται έργο ύψιστης προτεραιότητας για την 
περιοχή». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Αν 8εv υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου 
ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Η παραβίαση από τους Τούρκους της συμφωνίας για την απαγκίστρωση και 

η σύλληψη του μαθητή Πέτρου Παπαλεοντίοω>. 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
'Αμυνας. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Ευστάθιος Ευσταθίου ζητά την εγγραφή του 
πιο κάτω θέματος: 

«Η αναγκαιότητα επανεκτίμησης της μέχρι σήμερα ακολουθούμενης κυβερνη

τικής πολιτικής και η αναγκαιότητα χάραξης της προώθησης νέας εξωτερικής 

πολιτικής για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος μετά την πλήρη αποτυχία 

των συνομιλιών της Νέας Υόρκης». 

Ο κ. Ευσταθίου ζητά όπως το θέμα θεωρηθεί κατεπείγον και καθοριστεί 
σύντομη ημερομηνία για τη συζήτησή του στην ολομέλεια σε έκτακτη συνεδρία 

του Σώματος. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, τότε διερωτώμαι ποια έκτακτη συνεδρία του 
Σώματος θα οριστεί για να συζητηθεί το θέμα αυτό, που είναι πράγματι πολύ 
βασικό και το οποίο πρέπει να συζητηθεί. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπίζω ότι στην προσεχή σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών θα τεθεί αυτό το 

θέμα, ούτως ώστε να ληφθεί η απόφαση για την ακριβή ημερομηνία της συζήτησής 
του. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μάλιστα. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ακόμα ένα θέμα, κόριοι, το οποίο είναι «Η ανάγκη κατασκευής 
παρακαμπτήριου δρόμου Παλαιχωριού-Ασκά-Φτερικουδιού». Είναι θέμα το οποίο 
εγγράφουν όλα τα κόμματα της Βουλής (Τ. Χατζηδημητρίου για την ΕΔΕΚ, Χρ. 
Πέτας για το ΑΚΕΛ, Α. Μαρκίδης για το ΔΗ.ΣΥ., Π. Κόλοκος για το 

ΔΗ.ΚΟ.). 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για δύο θέματα. Το πρώτο, όπως με θύμισε ο 
συνάδελφος κ. Κ. Παναγίδης, το Κυπριακό, έχει εγγραφεί από τον Κοινοβου-



λευτικό μας Εκπρόσωπο και θα παρακαλούσαμε να συν8υαστε( μαζ( με την 

περ(πτωση του κ. Ε. Ευσταθ(ου, 8ιότι ε(χε εγγραφε( πριν. Αλλά, με όλο το 

σkβας, 8εν προσ8ιορ(σατε τη 8ια8ικασfα συζήτησης του θkματος Ν<μιτσα. Θα 

προταχθε( -που πρέπει- της ημερήσιας 8ιάταξης ή θα ενταχθε( στο Κεφάλαιο Δ '; 
Έχουμε την εντύπωση πως πρέπει να προσ8ιορίσετε πού πρέπει να τοποθέτηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού! 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ναι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θkμα αυτό θα τελειώσει στην προσεχή συνε8ρ(αση του Σώματος. Αν θα 
συζητηθε( πρώτο ή στο Κεφάλαιο Δ, 8εν έχει σημασ(α. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 9.15 μ.μ.) 
Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παpόvτων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αν8ρkου Αντών~ 
Γαλανός Αλ<ξης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γ εωργ( ου Α ν8 ρέας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Δημητρίου 08υσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτί8ης Αν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί8ης Ιωάννης 

Κατσελλ ή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί8ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρ(στος 

Κωνσταντ(νου Ντ(νος 

Λα8άς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Αν8ρkας 

Μαν8ριώτης Στkλιος 

Μαρκ(8ης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλ(8ης Θαλής 

Μουσιούττας. Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγί8ης Κίμων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρkς Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρkας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας z·αχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Ν(κος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη8ημητρ(ου Τάκης 

Χρ(στου Κυριάκος 

Χριστοφ(8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψ υλλ(8ης Α ν8ρkας 
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Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρί8ης Ιωάννης 
Καλαϊτζιάν Αράμ 
Κυρίλλ·ης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ανάγνωση από τον Προε8ρεύοντα κ. Γεώργιο Λα8ά επιστολής ομά8ας 

Βουλευτών (Α. Ζιαρτί8η, Ντ. Κωνσταντίνου, Α; Φάντη, Π. Δίγκλη, Μ. Παπα
πέτρου) με την οποία γνωστοποιούν την απόφασή τους να αποχωρήσουν από την 

Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και η συζήτηση που ακολούθησε 
(Μ. Πουμπουρής, Προε8ρεύων, Π. Δ!γκλης, Μ. Παπαπέτρου, Α. Μαρκί8ης, Α. 
Γαλανός, Γ. Χαραλαμπί8ης, Μ. Χριστοψί8ης, Χρ. Κουρτελλάρης). 

1α) Παρατήρηση του κ. Γλ. Κληρί8η πάνω σε 8ια8ικαστικό θέμα σχετικά με 
την αναρμο8ιότητα της Βουλής να επιλαμβάνεται του θέμωrος της αποσκίρτησης 

Βουλευτών από ένα κόμμα. 

2) Σύντομη ομιλία του Προε8ρεύοντος του Σώματος με την ευκαιρία της 
80ής επετείου της καθιέρωσης της 8ης Μαρτίου ως Ημέρας της Γυναίκας. 

3) Αναψορά του Προε8ρεύοντος του Σώματος στη σύλληψη τεσσάρων νέων 
από τα τουρκικά κατοχικά· στρατεύματα· και. οι αγορεύσεις που ακολούθησαν 
αναψορικά με τα γεγονότα (Γλ. Κληρί8ης, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, Τ. 
Χατζη8ημητρίου, Μ. Παπαπέτρου1 Α. Καλα'ίτζιάν). 

4) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Γαλανός, Προε8ρεύων, Γ. Ομήρου, Γλ. 

Κληρί8ης, Μ. Πουμπουρής, Χρ. Σολωμής, Π. Δίγκλης, Τ. Χατζη8ημητρίου) 
σχετικά με το αν θα ακολουθήσει η Νομοθετική Εργασία ή η συζήτηση των 
θεμάτων που είναι εγγεγραμμένα στο Κεψάλαιο Δ' της ημερήσιας 8ιάταξης.και 

απόψαση για συζήτηση των τελευταίων. 

5) Έκθεση για το θέμα «Οι κατ'αγγελίες που έχουν 8ημοσιευτεί στον τύπο 
και αψορούν τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κύριο Τάκη Νέμιτσα για 
χρησιμοποίηση της θέσης του για προώθηση συμφερόντων της βιομηχανίας 
Νέμιτσα στην οποία έχει ο ί8ιος οικονομικό ή άλλο συμφέρον)), οι αγορεύσεις που 
ακολούθησαν (Γλ. Κληρί8ης, Α. Γαλανός, Ν. Ηλία, Γ. Ομήρου) και απόψαση για 
συνέχιση της συζήτησης στην επόμενη συνε8ρίαση του Σώματος. 

6) Έκθεση για τον αναπεμψθέντα νόμο «0 περί Συντάξεων (Τ ροποποι
ητικός) Νόμος του 1990», η σύντομη 8ήλωση του Βουλευτή κ. Λ. Ζαχαριά8η 
πάνω στο θέμα και εμμονή της Βουλής ομόψωνα στην προηγούμενη απόψασή της. 

7) Έκθεση για τον αναπεμψθέντα νόμο «0 περί Φορολογίας του Εισο-
8ήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν 
(Α. Γαλανός, Ε. Ευσταθίου, Α. Μαρκί8ης, Τ. Χατζη8ημητρίου, Μ. Πουμπουρής, 

Ντ. Κωνσταντίνου, Γλ. Κληρί8ης) και εμμονή της Βουλής κατά πλειοψηφία στην 
προηγούμενη απόψασή της. 

8) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμος του 
1989>>, οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Χρ. Σολωμής, Ν. Μουσιούττας, Τ. 
Χατζη8ημητρίου) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
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9) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1988», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολού
θησαν (Π. Στυλιανού, Ντ. Κωνσταντίνου, Ε. Ευσταθίου, Α. Ψυλλί8ης, Ο. 
Δημητρίου, Προε8ρεύων, Α. Γαλανός, Τ. Χατζη8ημητρίου, Α. Παρισινός, 'Α. 

Χρυσοστόμου) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

10) Έκθεση για τα νομοσχέ8ια 1) «0 περί Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτ8. (Ει8ικό Δάνειο) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και 2) «0 
περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 64) του 1989>>, οι αγο
ρεύσεις που ακολούθησαν (Ε. Ευσταθ(ου, Κ. Παναγί8ης, Κ. Τσιέττης, Ντ. 
Κωνσταντίνου, Π. Στυλιανού) και ψήφιση αυτών σε Νόμους (του 8εύτερου με αρ. 
4 του 1990). 

11) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράψων. 
12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η εγκατάσταση τηλεψώνων στην κοινότητα 

Αγίου Γεωργίου στην Πάψο - Το υ8ρευτικό πρόβλημα του συνοικισμού «Προψήτης 
Ηλίας» της Συκόπετρας - Η ανάγκη επι8ιόρθωσης της αποβάθρας που βρίσκεται 
στη Λάρνακα - Η έκ8οση πιστοποιητικών ι8ιοκτησ(ας για τα κτήματα των 
προσψύγων από την Αμμόχωστο - Η επι8ε(νωση του κυκλοψοριακού προβλήματος 
της Λευκωσίας λόγω της μη εκτέλεσης ή αποπεράτωσης 8ιάψορων έργων - Η 
α8ικαιολόγητη καθυστέρηση που παρατηρείται στην αποπεράτωση των εργασιών 
του 8ρόμου Λάρνακας-Ορόκλινης). 

13) Απαντήσεις "Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της ανα
θεώρησης των πολεο8ομικών ζωνών 'Αλασσας - Η υ8ατοπρομήθεια της κοινό
τητας Παναγιάς - Οι ζημιές που προκλήθηκαν στο νέο 8ρόμο Λεμεσού-Αγρού 
κοντά στη Γεράσα το χειμώνα του 1989 - Το υ8ρευτικό πρόβλημα της κοινότητας 
Καλού Χωριού (Κλήρου) - Το πρόβλημα των αποβλήτων και σκουπι8ιών που 

8ιοχετεύονται στον ποταμό Κλ'ήμο στον / Αγιο Δομέτιο - Η άσφαλτόστρωση των 
8ρόμων του χωριού Λύμπια -Ο Αγροτικός Πυροσβεστικός Σταθμός και ο 
Αστυνομικός Σταθμός Παλαιχωρίου -Σχέ8ιο για την αντικατάσταση του 8ικτύου 

υ8ατοπρομήθειας Χολετριών - Η υ8ρο8ότηση της κοινότητας Κονιών -Οι ζημιές 
που προκλήθηκαν από χαλαζοθύελλα σε ψυτείες της κοινότητας Κονιών τον 
Οκτώβριο του 1989 - Θέματα που αψορούν τα μέλη της αστυνομίας -Το 
πρόβλημα που 8ημιουργείται με το κλείσιμο από τους 'Άγγλους του κεντρικού 

8ρόμου που 8ιέρχεται από τις βάσεις Δεκέλειας προς τα Κοκκινοχώρια - Η 
ενίσχυση της υ8ατοπρομήθειας των κοινοτήτων Σίμου, Δρύμου και Δρυνιάς - Η 
ικανοπο(ηση των ημερήσιων αναγκών της κοινότητας Χολετριών σε πόσιμο νερό 

-Επι8ιορθώσεις στο σχολικό κτ(ριο των Νέων Χολετριών - Η κατασκευή 

φράγματος για την ικανοπο(ηση των αρ8ευτικών αναγκών των κοινοτήτων 
Αρμ(νου 1 Μεσάνων κ.ά. -Ο καθορισμός των κοινοτικών συνεισφορών των χωριών 
Δρύμου και Δρυνιά - Η βελτίωση και 8ιεύρυνση του 8ρόμου Λάσας-Σαραμά -Η 
επι8ιόρθωση του σχολικού κτιρίου Λάσας - Σχέ8ιο για την ενίσχυση της 
υ8ατοπpομήθειας της κοινότητας Σίμου, καθώς και των κοινοτήτων Δρόμου και 

Δρυνιάς - Η χρησιμοποίηση από την Ειρηνευτική Δύναμη βρετανικών γραμμα
τοσήμων σε αλληλογραψία της που έψτασε στα κυπριακά ταχυ8ρομε(α - Αίτημα 
των κτηνοτρόψων Αρχιμαν8ρίτας για 8ιάθεση σ' αυτούς του νερού της γεώτρησης 
που ανορύχθηκε στην περιοχή - Εκτέλεση εργασιών στο Β' Δημοτικό Σχολείο 

Δρομολαξιάς - Οι λατομήσεις στην περιοχή του χωριού Λυθρο8όντας -Η 
προκήρυξη προσψορών για την προμήθεια ηλιακών θερμοσιψώνων που θα τοπο
θετηθούν στις κατοικ(ες κυβερνητικών οικισμών - Διάφορα προβλήματα του 
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οικισμού Καθολικής στη Λεμεσό -Η επέκταση της υποχρεωτικής ασφάλισης των 
μηχανοκ(νητων οχημάτων στους επιβάτες και στους τρ(τους - Η επιλογή τριάντα 
8ύο επιστατών που 8ιορίστηκαν στο Τμήμά Δημόσιων 'Εηων - Η 'παJ'αχώρηση 
της κυβερνητικής γεώτρησης 114/82 για την ενίσχυση της υ8ατοπρομήθειας 

Κοκκινοτριμιθιάς -Η εφαρμογή της νομοθεσίας σχετικά με την έν8ειξη της χώρας 

προέλευσης που πρέπει να φέρουν τα εισαγόμενα εμπορεύματα -Το Τμήμα 
Ελληνικών Σπου8ών, Φιλοσοφίας και Ιστορίας του κυπριακόύ πανεπιστημίου - Η 
έγκριση των πρώτων τμημ&των του κυπριακού πανεπιστημlοu - Το θέμα των 8ύο 
νέων αιθουσών δι8ασκαλ(ας που χρειάζεται το Δημοτικό Σχολε(ο Μαζωτού - Το 
θέμα των κριτηρίων με βάση τα οποία καταρτίζονται οι κατάλογοι 8ιοριστέων 

στη μέση και τεχνική εκπαί8ευση - Το θέμα της 8ιάθεσης της παραγωγής 

γκρέιπφρουτ -Το θέμα της σύν8εσης της Κύπρου με την ελληνική τηλεόραση - Το 
θέμα της αυτοματοποίησης της 8ιαλογής της αλληλογραφίας - Η ανάγκη 

τροποποίησης της αίτησης που υποβάλλεται για έκ8οση 8ελτίου ταυτότητας - Το 
α(τημα των οικοκυρών για συνταξιοδότησή τους -Η κατοχύρωση της οικοκυράς σε 
περίπτωση 8ιαζυγίοJJ με βάση το νομοσχέ8ιο για τις περιουσιακές σχέσεις των 

συζύγων -Η ανέγερση νέου σχολικού κτιρlου στην Αγlα Νάπα - Η αντικατάσταση 
του κοινοτάρχη Μαραθόβουνου κ. Αν8ρέα Γιωργάλλα - Η εγγραφή της 
κουμαν8αρίας ως προϊόντος με γεωγραφική προέλευση). 

14) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό8ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η ανάγκη εξέτασης του θέματος της 8ημιουργίας παραλιακού 8ρόμου 
Λάρνακας-Μενεού σε συνδυασμό με τη νέα επέκταση του 
αερο8ρομίου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

(β) «Η προσπάθεια μετατροπής των Κέντρων Νεότητας σε φορείς προ
ώθησης της κυβερνητικής πολιτικής>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαραλαμπί8η εκ , 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). 

(γ) «Η καθυστέρηση που παρατηρείται για τη 8ημιουργία της νέας 
βιομηχανικής περιοχής Κολοσσίου στην επαρχία Λεμεσού και οι 
επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου». 

(8) «Οι ενέργειες της κυβέρνησης για την έναρξη των εργασιών κατα
σκευής του φράγματος Ξυλούρικου που θεωρείται έργο ύψιστης προτε
ραιότητας για την περιοχή». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρίτου). 

(ε) «Η παραβίαση από τους Τούρκους της συμφωνίας για την απαγκί
στρωση και η σύλληψη του μαθητή Πέτρου Παπαλεοντίου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. 

Χατζη8ημητρίου). 

(στ) «Η ανάγκη κατασκευής παρακαμπτήριου 8ρόμου Παλαιχωρίου-Ασκά
Φτε:ρικουδιού>>. 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων ;ων κομμάτων). 



2072 

15) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέλεια του 

Σώματος του θέματος ((Η αναγκαιότητα επανεκτ(μησης της μέχρι σήμερα 
ακολουθούμενης κυβερνητικής πολιτικής και προώθησης νέας εξωτερικής πολιτικής 
για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος μετά την πλήρη αποτυχία των 
συνομιλιών της Νέας !όρκης». 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ε. Ευσταθίου}. 

Τιμή: 50.σ 

Τυπώθηκε στο Τυποyραφε(ο της -Κυπριακής Δημοκρατί;ς, Λεuχωσ(α, 



Πρακτικά της Βοuλής των Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρ(αση 14ης Μαρτ(ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

{Ώρα έναρξης: 5.00 μ.μ.) 

(Αρ. 23) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν uπ&ρχει απαpτ(α. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτ(α, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε σήμερα απευθε(ας στο Κεφάλαιο Α', που ε(ναι η Νομοθετική 

Εργασία. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Ο κύριος Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

, Θα παρακαλούσα να μου επιτρέψετε να προβώ εκτός ημερήσιας διάταξης σε 
μια δήλωση, κύριε Πρόεδρε, εγείροντας ένα θέμα. Νομίζω ότι υπάρχει προηγού• 
μενο. Είναι πρακτική σ' αυτή τη Βουλή και επιτρέπονται παρόμοιες δηλώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Δ!γκλη, αν ε(ναι συζητήσιμη η δήλωση ' ψ οποία θα κάνετε και θα 
δημιουργήσει συζήτηση, δε θα την επιτρέψω. Διότι βλέπω ότι και ο κύριος 
Πουμπουρής θέλει να απαντήσει στη δήλωσή σας και το δηλώνει προκαταβολικά. 

Επομένως, δε νομίζω ότι είναι ορθό να διακόψουμε τη Νομοθετική Εργασία 
που έχουμε σήμερα, και που είναι 25 ολόκληρα θέματα, για να συζητούμε 
δηλώσεις εκτός θέματος και εκτός agendas. 

(2073) 
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Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζ,ω ότι θα πρέπει να μου επιτρέψετε. Επαναλαμβάνω ότι 
δεν είναι η πρώτη φορά που εκτός ημερήσιας διάταξης έγιναν σ' αυτό το Σώμα 

δηλώσεις. Δεν ξέρω αν θα προκαλέσει συζήτηση η δήλωσή μου. Θεωρώ όμως ότι 

το θέμα ε(ναι τέτοιο που θα πρέπει να μου επιτρέψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μου επιτρέψετε να μη σας επιτρέψω, κύριε Δίγκλη. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυποόμαι πάρα πολό. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου, έχω πάρει την απόφασή μου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Διερωτώμαι αν επ(θεση εναντ(ον τριών Βουλευτών 8εν ε(ναι θέμα που αφορά 

αυτή τη Βουλή και κατά πόσο έχει δικαίωμα ο οποιοσδήποτε Πρόεδρος να 
απαγορεύσει να τεθεί αυτό το θέμα στο Σώμα. Είναι θέμα που αφορά όλους τους 
Βουλευτές. Είναι θέμα που αφορά τη λειτουργία και του Σώματος και της 

Δημοκρατίας. Και δεν έχει κανένας Πρόεδρος το δικαίωμα να μας απαγορεύσει 
να θέσουμε τέτοιο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου, είστε εκτός τάξεως. Εν πάση περιπτώσει ... 
Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Το ruling σας είναι εκτός τάξεως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει. Πολύ ωρα(α, αν το ruling μου ε(ναι εκτός τάξεως, 
είναι άλλο θέμα. Αυτό θα το αποφασίσει το Σώμα. Αλλά, καλώς ή κακώς, πήρα 
την απόφασή μου. Δε θοι επιτρέψω καμιά συζήτηση πριν από την ημερήσιοι 
διάταξη. 

Μετά από την ημερήσια διάταξη να το δούμε. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να θέσετε σε ψηφοφορία κατά πόσο θα μας 
επιτραπεί να προβούμε στη δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Οχι, κύριε Δίγκλη. Δεν είναι θέμα γιοι ψηφοφορία. Λυπούμαι. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι βάσει των κανονισμών δεν είναι δυνατό 
. να απορρίψετε εισήγηση γιοι νοι τεθεί στην κρίση του Σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν απορρίπτεται η εισήγησή σας, κύριε Δίγκλη, αλλά 8εν τη 8έχομαι πριν 

από την ημερήσια 8ιάταξη. Να 8ούμε την ημερήσια 8ιάταξη και κατόπιν την 
εισήγησή σας. 

Ο κύριος Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εγείρεται θέμα τάξεως, νομ(ζω, υψίστης σπου8αιότητας. Με 

όλο το σεβασμό που τρέφει το κόμμα μας προς την έ8ρα, νομίζω ότι, εφόσον 
Βουλευτής ζήτησε να τεθε( το θέμα στη 8ι.άθεση του Σώματος, πρέπει το θέμα να 

τεθε! στη Βουλή για να αποφασίσει αυτή περί του πρακτέου. Έστω και αν ένας 
Βουλευτής το ζητήσει αυτό το πράγμα, είναι η Βουλή που πρέπει να αποφασίσει 
για το θέμα και όχι ο Πρόε8ρος ή ο Προε8ρεύων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι, κύριε Μαρκί8η, 8ιότι 8ιαφωνώ μαζί σας. Διότι αυτή η έ8ρα έχει 
και ορισμένα 8ικαιώματα. Και αυτή η έ8ρα αποφάσισε ότι θα γίνει η ημερήσια 

8ιάταξη και κατόπιν θα 8οόμε το θέμα αυτό. 

Λοιπόν προχωρούμε, κύριοι, στην ημερήσια 8ιάταξη. 

Τα Μο πρώτα θέματα στην ημερήσια 8ιάταξη, για τα οποία υπάρχει κοινή 
Έκθεση, είναι ιιΟ περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και «0 περί Τελωνειακών Δασμών και 
Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1989ι>. Παρακαλώ 

να 8ιαβαστεί επ!σης και η 
1 
Εκθεση του τρίτου κατά σειρά νομοσχεθtου, που ε!vαι 

ιιΟ περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρι.>ν Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ.7) Νόμος του 1989ιι, που είναι συναφές με τα Μο πρώτα. 

Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας ,Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει 

τις Εκθέσεις. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΟΥΝΤΑΙ 1. ιιΟ ΠΕΡΙ ΕΚΤΆΚΤΟΥ ΕΙΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΑ 
ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» ΚΑΙ 
2. ιιΟ ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩ
ΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 6) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χ.ατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος lερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέ8ια σε τέσσερις συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 
Ιανουαρίου, 19 Φεβρουαρίου και 7 και 14 Μαρτίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρία 
της Επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο αξιότιμος Υπουργός Οικονομικών ο 
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οπο(οζ ανέλυσε την πολιτική της κυβέρνησης,. όπως αυτή αντικατοπτρ(ζεται στις 

8ιατάξεις των υπό αναφορά νομοσχε8(ων. Στην τελευτα(α συνε8ρ(α της Επιτροπής 

ήταν παρόντες οι Β·οuλεtiτές κ. Δ. Γεωργιά8ης, Κ. Χρ(στου και Λ. Θεο8οόλου. 
Σκοπός του πρώτου νομοσχε8(ου ειναι η παράταση της ισχόος της νομοθεσιας 

για επιβο}ή έκτακ~ης εισφοράς για την άμυνα της Δημοκρατ(ας γιά τέσσερα 
ακόμα χρόνια, 8ηλα8ή μέχρι την 31η Δεκεμβρ(ου 1994, σε συν8υασμό με την 
αόξηση του φορολογικοό συντελεστή από 2% σε 4% για τις απο8οχές των 
αυτοτελώς εργαζομένων, τους τόκους, τα μερ(σματα, τα ενο(κια, τα κέρ8η των 
εταιρειών και. το ει.σό8ημα τωv οργανισμών προσώπων. 

Με το 8εότερο νομοσχέ8ιο σκοπε(ται η αόξηση του φόρου καταναλώσεως 
πάνω στη βενζ(νη κατά 7 ιiεντ το λ(τρο, τα έσο8α από την οπο(α θα κατατ(θενται 
στο Ταμε(ο για την Αμυντική Θωράκιση της Δημοκρατ(ας. · 

Σόμφωνα με την Εισηγητική Έκθεση του Υπουργε(ου Οικονομικών, με βάση 
τις πρόνοιες των υπό σuζήτηση νομοσχε8(ων, που εντάσσονται στα πλα(σια των 
προσπαθειών που καταβάλλονται για την εν(σχυση του Τ αμε(ου για την Άμυνα 
της Δημοκρατ(ας, υπολογ(ζεται να εισπραχθούν επιπρόσθετα έσο8α όψους !:21 
εκατ. (!:14 εκατ. από την προτεινόμενη αόξηση του φόρου καταναλώσεως πάνω 
στη βενζ(νη και !:7 y:κάΤ. από την προτεινόμενη αόξηση της έκτακτης εισφοράς για 
την άμυνα). 

Η ενισ:ψ·ση της αμυντικής θωράκισης, αναφέρεται στην !8ια Έκθεση, 
κρ(νετ()\ι α'Ι)όλυτα αναγκα(α, λόγω των συνεχώς αυξανόμενων αμυντικών 8απανών 
για σκοπούς συντήρησης αλλά και αντικατάστασης του υφιστάμενου οπλικού 
εξοπλισμοό. 

Η Κοι.vοβουλευτιΚή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών
τας, ως θέμα αρχής, την αναγκαιότητα χρηματο8ότησης των αναγκών για την 

αμυντική θωράκιση και συνεκτιμώντας τις επιπτώσεις στους 8ιάφορους τομε(ς της 
9ικονομ!ας που θα έχουν _τα προτεινόμενα φορολογικά μέτρα, αποφάσισε κατά 
πλειοψηφ(α να εισηγηθει στη Βουλή την αόξηση της τιμής της βενζ(νης κατά τρια 
σεν~ το λ(τρο και την αόξηση του φορολογικού συντελεστή για σκοποός έκτακτης 
εισφοράς για την άμυνα από 2% σε 3% στα εισο8ήματα που περιλαμβάνονται στο 
υπό αναφορά νομοσχέ8ιο με εξα(ρεση όμως τις απο8οχές των αυτοτελώς 
εργαζομένων ως μέτρο ισότιμης μεταχε(ρισης προς τα εισο8ήματα των μισθωτών. 

Οι κ. Κ. Χρ(στου και Λ .. Θεο8οόλου 8ήλωσαν ότι η Κοινοβουλευτική τους 
Ομά8α τάσσεται ενάντια στην επιβολή οποιασ8ήποτε αόξησης στην τιμή της 
βενζ(νης, θα συμφωνήσει όμως με την αόξηση του φορολογικοό συντελεστή για 
σκοπούς έκτακτης εισφοριiς για την άμυνα από 2% στο 4% με εξα(ρεση όμως το 
εισό8ημα που προκύπτει αΠό τους τόκους. 

Η Επιτροπή ομόφωνα υιοθέτησε σχετική εισήγηση για την παράταση της 
ισχόος της νομοθεσ(ας για την έκτακτη εισφορά υπέρ της 'Αμυνας μέχρι τις 
30.6.93 και με ημερομην(α έναρξης ισχόος των αλλαγών που προτε(νονται στη 
νομοθεσ(α αυτή την 1η Ιουν(ου 1990. · 

Διαμορφώνοντας ανάλογα τα υπό συζήτηση νομοσχέ8ια, η Επιτροπή ειση
γε(ται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμο. Το νομοσχέ8ιο για την αόξηση του 
φόρου κατανάλωσης στη βενζ(νη ενσωματώθηκε για νομοτεχνικοός και πρακτικούς 
λόγους σε άλλο νομοσχέ8ιο που αφορά την (8ια νομοθεσ(α για τελωνειακοός 

8ασμούς. Αυτό αποτελε( αντικε(μενο άλλης Έκθεσης της Επιτροπής. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 
1 
1 

Παρακαλώ 8ιαβάστε και την άλλη, κύριε Κων,στα~τίνου. 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕήΙΤΡΟΠΗΣ' ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑ
ΛΩΣΕΩΣ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) {ΑΡ. 7) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παpόν'<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

ΑΜξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Παύλος Δίγκλης 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε τέσσερις συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Ιανουαρίου, 21 Φεβρουαρίου και 7 και 14 Μαρτίου 1990. Στα πλαίσια της 
εξέτασης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρι!θηκαν στην Επιτροπή ο 
αξιότιμος Υπουργός Οικονομικών συνοδευόμενος από ανώτερους λειτουργούς του 
Υπουργείου του, καθώς και εκπρόσωποι των καπνοβιομηχανιών και άλλων 
εν8ιαφερόμενων οργανώσεων. Στην τελευταία συνε8ρία της Επιτροπής ήταν 
επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Δ. Γεωργιά8ης, Κ. Χρίστου και Μ. Θεο8ούλου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του 8ασμολογίου με 
την αύξηση του φόρου κατανάλωσης πάνω στα επιτοπίως παραγόμενα τσιγάρα 
και την επιβολή φόρου κατανάλωσης στα εισαγόμενα τσιγάρα. 

Οι αυξήσεις που προτείνονται γίνεται εισήγηση με το κυβερνητικό νομοσχι!8ιο 
να επιβληθούν κλιμακωτά και σε 8ιαφορετικι!ς χρονικές περιό8ους. 

Σύμφωνα με την εισηγητική Έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών που 
συvο8εύe:ι το υπό αναφορά vομοσχέ8ιο, οι προτεινόμενες τροπολογlες εντάσσοv-rαι 
στα πλαίσια των προσπαθειών της κυβέρνησης για στα8ιακή μείωση . του 
8ημοσιονομικού ελλείμματος και αναμι!νεται να αποφι!ρουν πρόσθετα ι!σο8α !1,8 
εκ. ετήσια από την αύξηση των συντ~λεστών κατά 3 σεντ και !1.2 εκ. για κάθε 
8ια8οχική αύξηση των συντελεστών κατά 2 σεντ. Με βάση την ί8ια Έκθεση 
προκύπτει επίσης ότι η πρόσθετη επιβάρυνση στα εισαγόμενα τσιγάρα κρίνε.Cαι 
αναγκαία ως αντιστάθμισμα της στα8ιακής μείωσης του εισαγωγικού 8ασμού 
πάνω σ' αυτά με βάση τις πρόνοιες του Πρωτοκόλλου για Τελωνειακή Ένωση 
της Κύπρου με την Ε.Ο.Κ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού ι!λαβε 
υπόψη τους λόγους που υπαγόρευσαν τις αυξήσεις που προτείνονται, ως θι!μα 
αρχής, συμφωνεί με τις αυξήσεις αυτές με εξαίρεση τα τσιγάρα κατηγορίας Γ για 
τα οποία θα μπορούσε ο συντελεστής φόρου να ανι!λθει στα 8 σεντ, αντί στα εννέα 
που προτείνει το κυβερνητικό νομοσχι!8ιο. 

Η Επιτροπή 8εν επικροτεί εντούτοις τον τρόπο επιβολής, 8ια8οχικά και 

χρονικά, των αυξήσεων που προτείνονται, γιατί συνυπάρχει ο κίν8υνος 8ημιουργίας 
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συνθηκών κερ8οσκοπίας σε βάρος του κατανα?-ωτικού κοινού. Συναφώς η 
Επιτροπή, αφοό έλαβε υπόψη και τις απόψεις του αρμό8ιου Υπουργοό, εισηγείται 
όπως οι αυξήσεις στα τσιγάρα, ντόπια και εισαγόμενα, περιοριστούν στα 8, 16 
και 23 σεντ και, αν τεθεl θέμα μελλοντικής αναθεώρησης, θα μπορούσε v' 
αποτελέσει αντικείμενο ξέχωρου νομοσχε8ίου που η συνεκτίμησή του θα γινόταν 
εν πάση περιπτώσει υπό το φως των 8ε8ομένων που θα είχε στη 8ιάθεσή της η 
Βουλή στο 8οσμένο χρόνο. 

Η Επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη τις αυξημένες ανάγκες για την άμυνα 

εισηγε(ται όπως όλες οι εισπράξεις από τις νέες αυτές αυξήσεις κατατεθούν στο 
Ταμείο για την Άμυνα και έχει περιλάβει για τοότο σχετική 8ιάταξη στο υπό 
αναφορά νομοσχέ8ιο. 

Η Επιτροπή εισηγείται ως ημερομηνία έναρξης ισχόος των αυξήσεων που 

προτείνονται τη 15η Μαρτίου 1990. 
Διαμορφώνοντας ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέ8ιο η Επιτροπή ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές, κύριοι, επί θέματος αρχής, επί όλων των θεμάτων; 
Βεβαίως, θα γίνουν κοινές ομιλίες, αλλά θα ψηφιστοόν κεχωρισμένως τα τρία 
νομοσχέ8ια που υπάρχουν. 

Ο κύριος Θεο8ούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, ανήλθα στο βήμα βασικά για να εξηγήσω 
τη θέση μας όσον αφορά τα νομοσχέ8ια αυτά. Η Κοινοβουλευτική μας Ομά8α 
έχει ταχθεί ενάντια στην αόξηση της τιμής της βενζίνης. Και θέλω ε8ώ να 

8ιευκρινίσω ότι αυτό 8ε συνεπάγεται αλλαγή της θέσης μας υπέρ της αμυντικής 

θωράκισης, αλλά εμείς εμμένουμε στη θέση μας ότι και το θέμα της αμυντικής 
θωράκισης πρέπει επιτέλους να ρυθμιστεί στα πλαίσια μιας ορθολογιστικής 

κλίμακας, έτσι' πο~ :rοζ βάf"'Ι-από-α.υτ!ι_ την επιβάρυνση, από αυτή τη φορολογία, να 
πέφτουν ανάλο)'α_,στο λαό με βάση τα εισΟΞ:ηματ-ά-τοl:h-------=.._ 

Πρόκειται όμ';.ς γ'ία μια σοβαρή φορολογία αναφορικiμε τη .βενζίνη που 
κατά κόριο λόγο πιστεόουμε ότι θα πλήξει τους εργαζομένους, τ~' λαϊκά 
στρώματα. Πρόκειται για μια φορολογία η οποία θα επηρεάσει το κόστdζ-ζωήi; 
στον τόπο μας, θα 8ημιουργήσει αλυσι8ωτές επιπτώσεις και γι' αυτούς τους 
iίόγους εμείς θεωροόμε ότι 8εν είναι 8υνατό να ψηφίσουμε αυτή την έμμεση 
φορολογία, έστω και αν το αποτέλεσμά της θα καταλήξει, όπως προνοείται, στο 
Ταμείο της Αμυντικής Θωράκισης. Επαναλαμβάνω ότι η θέση μας τοότη 8ε 
σημαίνει εναντίωση στην ενίσχυση της αμυντικής θωράκισης, αλλά αντικρίζουμε 
εμείς το θέμα αυτό με τις επεξηγήσεις που έχω 8ώσει. 

Πρέπει επίσης να πω ότι εμείς όστερα από την εξαίρεση των εισο8ημάτων 
των αυτοτελώς εργαζομένων -και χαιρόμαστε γιατί εξαιρέθηκαν αυτά τα εισο8ή

ματα- 8ιαφωνοόμε και με τη φορολογία αναφορικά με τους τόκους, γιατί και αυτή 
η φορολογία πιστεόουμε ότι σε τελευταία ανάλυση, στο μεγαλότερο βαθμό θα 
πλήξει τους φτωχοός καταθέτες, τα λαϊκά στρώματα. Έχουμε 8εχτεί όμως όπως 
η φορολογία αυτή, όπως έχει προταθεί από την κυβέρνηση, καλόψει σ' αυτό τον 

τομέα τα κέρ8η και τα ενοίκια. j 

Όσον αφορά τη 8εύτερη Έκθε'ση, τελικά έχουμε και εμείς συμφωνήσει 
όστερα από τις τροποποιήσεις που περιορίζουν τη φορολογική αόξηση πάνω στα 
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τσιγάpα για ένα χpόνο και ύστεpα ,και από τη σχετική με(ωση που έχει επέλθει 
όσον αφοpά τα λαϊκά τσιγάpα. Κάτω από αυτά τα δεδομένα συμφωνούμε, όσον 

αφοpά τη δεύτεpη Έκθεση, και οι θέσεις μας όσον αφοpά την πpώτη ε(ναι αυτές 

τις οπο(ες εξέθεσα. Με αυτό το πνεύμα εμε(ς αντιμετωπ(ζουμε αυτό το 

φοpολογικό νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κύpιος Γαλανός, παpακαλώ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύpιε Πpόεδpε, κύpιοι συνάδελφοι, θα ε(μαι πολύ σύντομος, διότι δεν έχω 

πpόθεση να επαναλάβω τα όσα επανειλημμένα έχουμε αναφέpει από αυτό το 
βήμα, δηλαδή το πόσο υποστηp(ζουμε την εν(σχυση της άμυνάς μας και ότι αυτός 

ο τόπος 8εv μπορε( να επιβιώσει, εκτός αν ενισχύσει την άμυνά του και δώσει 
κάπΟι.ο μήνυμα ότι ε(μαστε διατεθειμένοι να κάνουμε όλοι μας κάποιες θυσίες, αν 
θέλουμε πpάγματι να αντιμετωπίσουμε την τούpκικη απειλή, τον Αττίλα που 

βpίσκεται απέναντ( μας. 

Ενώ σε όλα τα μέρη του κόσμου, ι.δι.α(τερα στην Ευρώπη, φυάά ένας άνεμος 

αλλαγής και ελευθερ(ας και ειρήνης και αποκατάστασης των καταπατηθέντων 
Βικαιωμάτων και προώθησης και προάσπισης των ανθρώπινων δικαιωμάτων, εμε(ς 

ακόμα ζούμε κάτω από αυτή την απειλή. Ιδι.α(τερα τελευτα(α βλέπουμε ότι έχει 

αυξηθεί αυτή η απειλή, έχει αυξηθεί η αδιαλλαξία της Άγκυpας και του 
Ντενκτάς και το Κυπpιακό συνεχίζει να βpίσκεται σε ένα αδιέξοδο, ενώ 

καθημεpινά παpουσιάζονται νέες πpοκλήσεις από πλευpάς κατακτητή και ψευδο

κpάτους. Και βλέπουμε οπωσδήποτε το τι συμβαίνει σήμεpα στη νεκpή ζώνη με 
τα νέα παιδιά μας τα οποία συλλαμβάνονται καθημεpινά σχεδόν από τις δυνάμεις 
του ψευδοκράτους και του Αττ(λα. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που η δική μας πλευpά έχει ψηφίσει το μεγαλύτεpο 

μέpος των νομοσχεδίων τα οποίοι υπέβοι~ε η κυβέpνηση, γιατί πάγιοι τακτική μας 

ε(ναι. να ψηφίζουμε τα νομοσχέδια αυτά, τόσο επ( εποχής Κυπριανοό, αλλά και επ( 
της σημεpινής διοικυβέpνησης Βασιλείου. Πιστεύόυμε ότι η σημεpινή κυβέpνηση 
συνεχ!ζει μια σωστ'Ιj αμυντική πολιτική καί εμείς ε(μαστε οι πρώτοι που θα 

uποστηp(ξουμε αυτή την πολιτική. 

Θα μποpούσοιμε να είχαμε ψηφίσει και μεγαλύτεpα κονδύλια και θα μποpού

σοιμε να είχαμε υποστηpίξει τα πλήpη κονδύλια τα οποίοι ζήτησε η κυβέpνηση. 
Αλλά, όπως έγινε και στο ποιpελθόν, γιοι σκοπούς επίτευξης μιας πλειοψηφίας 
προς αυτή την κατεύθυνση, 8εχθήκαμε κάποιε,ς μειώσεις για να μπορέσουμε 

οπωσ8ήποτε να περάσουμε, σε έναν ικανοποιητικό βαθμό, κον8ύλια απαρα(iητα 
για την ενίσχυση της άμυνας. 

Θα θέλαμε να κάνουμε μια ποιpοιτήpηση, όσον οιφοpά τη θέση του ΑΚΕΛ. 
Πιθανώς τα τpία σεντ γιοι τη βενζίνη και ίσως και κάποιες άλλες πpόνοιες να 
8ημιουργούν κάποια προβλήματα. Ίσως να μην ε(ναι κάτι πολύ αγαπητό στις 

π~οιτιές μάζες του λαού μας. Σίγουpοι, αν ήταν δυνατό, θα θέλαμε και εμε(ς να 

καταψηφίσουμε κονδύλια τα οποίοι αυξάνουν το κόστος ζωής. Όμως λέχθηκε 
πολλές φορές, και θέλουμε να το επαναλάβουμε ακόμα μια φορά στους φ(λους μας, 

Βουλευτές της αριστεράς, ότι, για να μπορέσουμε να στηρ(ξουμε μια άμυνα, 

χρειάζονται κάποιες θυσ(ες από όλες τις τάξεις του λαού. Περισσότερο από 

εκε(νους που μπορούν βέβαια να κάνουν αυτές τις θυσ(ες. Αλλά όλος ο λαός μας 
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πρέπει να μετέχει με κάποιες θuσ(ες, αν θέλουμε πραγματικά να επιβιώσουμε και 
αν θέλουμε να δημιουργήσουμε μια αξιόλογη &.μυνα. 

Γι' αυτό το λόγο, για κ&.ποιες φορολογίες, που υπό &.λλες συνθήκες με κανένα 

τρόπο δε θα δεχόμαστε να ψηφίσουμε, είμαστε έτοιμοι να αντιμετωπίσουμε 
κ&.ποιες δημαγωγίες π&.νω σ' αυτό το θέμα, διότι β&.ζουμε σαν πρώτη προτε
ραιότητ&. μας το θέμα της ενίσχυσης της αμυντικής μας δυνατότητας. 

Είναι με αυτές τις σκέψεις που το Δημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζει τα 
νομοσχέδια τα οποία κατατέθηκαν, όπως τροποποιήθηκαν από την πλειοψηφία 

των κομμ&.των στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κωvσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα της &.μυνας νομίζω ότι στο Σώμα αυτό έχει 

συζητηθεί επανειλημμένα και η θέση όλων των κομμ&.των ε(ναι υπέρ της εν!σχυσης 
της αμυντικής μας θωρ&.κισης. Π &.νω σ' αυτό το θέμα δεν υπήρξαν διαφορές στο 
Σώμα, όσες φορές συζητήθηκε ένα τέτοιο θέμα. Το σημείο στο οπο!ο υπήρξαν 

8ιαφορές, και υπάρχουν 8ιαφορές και σήμερα, είναι στο ποιος πληρώνει τα ποσ.ά 
για την άμυνα. 

Εμ&.ς η θέση μας ήταν π&.ντοτε ότι το κύριο β&.ρος, τόσο για τις φορολογ!ες 
όπως και για τα θέματα της άμυνας, θα πρέπει να πέφτει στους ώμους των 
πλουσιότερων στρωμάτων του πληθυσμού. Δυστυχώς, παρά τις επανειλημμένες 
εισηγήσεις μας για την κλιμ&.κωση της φορολογ!ας για την &.μυνα, η Εκτελεστική 
Εξουσ(α δεν έγινε δυνατό μέχρι σήμερα να φέρει σχετική νομοθεσ!α, έτσι που να 
κλιμακώνεται η συνεισφορά για -rην άμυνα, για να πληρώνουν, ναι, και τα 
φτωχότερα στρώματα, αλλά λιγότερα, και να πληρώνουν και τα πλούσια 
σrρώματα, αλλά περισσότερα αναλογικά-. 

Η φορολογία η οποία προτείνεται σήμερα, όπως και προηγούμενες φορο
λογίες, ε.ίναι ισοπεδωτική. Ε!ναι φορολογία η οποία πλήττει τους καταναλωτές, 

ασχέτως από το ύψος των εισοδημ&.των τους. Και είναι με β&.ση αυτή τη 

φιλοσοφ(α που η ομ&.δα μας δεν είναι δυνατό να συμφωνήσει με την αύξηση της 
τιμής της βενζ!νης ούτε και με την εισήγηση που γίνεται για τρία σεντ το λίτρο, 

διότι αυτό θα επιβαρύνει πλατιές μ&.ζες εργαζομένων. Γι' αυτό εμείς την 

πρόνοια αυτή θα την καταψηφ!σουμε. 

Έχουμε συμφωνήσει με την αύξηση του 2% σε 3% αναφορικ&. με τα ενοίκια, 
αναφορικ&. με τα μερίσματα, αλλ&. δεν ε!ναι δυνατό να συμφωνήσουμε με τους 

τόκους, για τον απλούστατο λόγο πως η πληρωμή τόκων που αφορ&. η νομοθεσία 

αυτή και η επιβολή αυξημένης φορολογίας π&.νω στους τόκους καλύπτει κατ&. 
κύριο λόγο τα ταμε(α προνο(ας και τις καταθέσεις των χιλιά8ωv φτωχών 
καταθετών στις τράπεζες. Τα πλουσιότερα στρώματα κατά τεκμήριον 8εν 

εισπρ&.ττουν τόκους. Πληρώνουν τόκους και πραγματοποιούν κέρδη. 

Κατ&. συνέπεια, ο λόγος για τον οπο(ο εμείς θα καταψηφίσουμε την αύξηση 

του 2% πάνω στους τόκους, ε(vαι γιατ( πιστεύουμε ότι αυτό θα πλήξει πλατιές 
μάζες φτωχών καταθετών. 

Όσον αφορ&. το θέμα των τσιy&.ρων, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, η 
Έκθεση ε!ναι ομόφωνη, και εμείς θα ψηφίσουμε προς αυτή την κατεύθυνση. 
Λαμβ&.νοντας μ&.λιστα υπόψη ότι το 1.8 εκατομμύρια λίρες που αφορ&. τα τσιγ&.ρα 
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θα πάει και αυτό στην άμυνα, έχω τη γνώμη ότι θα -ήταν δυνατό να μειωθεί το 
β&ρος ή τουλ&χιστον να εξαιρεθούν οι τόκοι από την αύξηση του 2% σε 3%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κύριος Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτό το Σώμα για αρκετ& χρόνια f.χει επι8είξει ομοφωνία υποστηρίζοντας 

την αν&γκη για ενίσχυση της αμυντικής μας θωρ&κισης. Και θα έπρεπε το 
μήνυμα αυτό, το οποίο τόσο ξεκ&θαρα Μθηκε από όλο το Σώμα προς την 
κυβέρνηση, να είχε αξιοποιηθεί κατ& 8ιαφορετικό τρόπο. 

Επανειλημμf.να εμείς εισηγηθήκαμε ότι πρf.πει να αποφασισθεί ποια είναι η 

προτεραιότητα που θα 8ώσουμε στο θέμα της &μυνας. Θα f.πρεπε να ενταχθεί η 
8απ&νη της &μυνας με την προτεραιότητα που της 8ίνουμε στον Κρατικό 
ΠροUπολογισμό και θα <πρεπε η φορολογία αν&λογα να αυξηθεί, για να 

καλύπτονται οι δαπάνες της εv(σχuσης της άμυνάς μας. 

Δεν είναι νοητό να ακολουθούμε ένα σύστημα με βάση το οποίο σήμερα, αν 

πf.σει η τιμή της βενζίνης, έχουμε περιθώρια για να κ&νουμε την &μυν& μας, ενώ, 
αν ανεβεί η τιμή της βενζίνης, 8εν f.χουμε τα αναγκαία λεφτ& για να ενισχύσουμε 

την &μυν& μας. Αυτού του εί8ους ο ανερμ&τιστος προγραμματισμός 8ε 8ημιουργεί 

εκείνη την εμπιστοσύνη που θέλουμε όλοι να 8ημιουργήσουμε στο θf.μα της 
άμυνας. 

Εμείς θα ψηφίσουμε το φορολογικό αυτό νομοσχf.8ιο, όπως f.χει 8ιαμορφωθεί. 
Αλλ& θέλουμε να επαναλ&βουμε για ακόμα μια φορ& ότι ο ερασιτεχνισμός σ' 

αυτ&. τα θf.ματα και η προχειρότητα πρέπει να σταματήσει. Πρf.πει η κυβf.ρνηση 
να αποφασίσει, αφοό ακούσει και τις απόψεις της Βουλής, ποr,α είναι η 
προτεραιότητα του θf.ματος της &.μυνας και πρf.πει τότε να 8ιαθf.σει τα κονΜλια 

από τον Τακτικό ΠροUπολογισμό ή από τον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως ή και 

από τους δύο για την άμυνα και πρέπει. ανάλογα, για να καλυφθε( η δαπάνη, να 
μελετήσει ποιες φορολογίες θα αυξηθούν. 

Δε γίνεται να f.ρχεσαι και να λες «Θα π&.ρω από τα πετρf.λαια, αν η τιμή 
μείνει έτσtJ>. Αν ανεβεί τι θα πάρεις; Πιστεύω λοιπόν ότι, επαναλαμβάνοντας τη 

θf.ση μας ότι θf.λουμε &.μυνα, θf.λουμε να ενισχυθεί η &.μυνα. Θf.λουμε όμως 
ταυτόχρονα να καθοριστεί και η προτεραιότητα του θf.ματος της άμυνας μf.σα 
στον ΠροUπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι συζητήσαμε επανειλημμένα το θέμα της άμυνας, f.χουμε 
τοποθετηθεί όλοι θετικ& υπf.ρ της αμυντικής μας θωράκισης και με τον f.ναν ή τον 
άλλο, τρόπο συμβ&λαμε η κάθε πλευρά προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης της 
άμυνάς μας. Και σίγουρα αυτό 8ίνει f.να μήνυμα και προς την κυβf.ρνηση και προς 

το λαό. Ότι η άμυνα αποτελεί μια από τις πρώτες προτεραιότητες, αν όχι την 
πρώτη προτεραιότητα, για την εν(σχυση του εσωτερικού μας μετώπου. 
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Το να μιλούμε για εσωτερικό μέτωπο χωρίς &μυνα είναι σαν να μιλούμε στο 
κενό. Εlμαστε κράτος, είμαστε ένας τόπος κατεχόμενος και η 8ύvαμη και η ισχύ 

και η αποφασιστικότητα μπορε( να εκφραστε( μόνο μέσα από μια ισχυρή άμυνα. 

Και επιμένουμε π&νω στη λέξη &μυνα όλες οι Πλευρές, γιατί περί &μυνας 
πρόκειται. 

Ό,τι και να κάνουμε 8εν πρόκειται να αλλάξει το ισοζύγιο των στρα
τιωτικών 8υν&μεων στην Κύπρο. Απλώς 8ε 8εχόμαστε να είμαστε πρόβατα επί 

σφαγή ούτε θέλουμε να ε(ναι η προώθηση των τουρκικών επεκτατικών σχε8ίων 
ένας περίπατος στην Κύπρο. Θέλουμε να ξέρει η 'Αγκυρα και ο Ντενκτ&ς ότι 
απ 1 ε8ώ υπάρχουν οι περήφανοι άνθρωποι που θα αγωνισθούν για την πατρί8α 

τους σπιθαμή με σπιθαμή, σπίτι με σπ(τι, και ότι 8εν πρόκειται να παρα8ώσουν 
αμαχητί τον τόπο τους, την πατρί8α μας. Και 8ε θα αφήσουμε να επαναληφθεί το 

1974, που ήταν προϊόν μιας απαίσιας προ8οσίας που ο8ήγησε τον τόπο στην 
καταστροφή. 

Έρχονται μπροστ& μας οι οικονομικές πτυχές του προβλήματος, 8ιότι η 
&μυνα χρει&ζεται χρήματα. Και είναι γεγονός ότι μαζεύτηκαν πολλές υπο

χρεώσεις των τελευταίων καιρών και υπάρχει ένα σημαντικό έλλειμμα στο Ταμείο 

της Αμυντικής Θωράκισης. Και αυτό 8υστuχώς ήταν φυσικό. Γιατί η άμυνα 
παραμελήθηκε για χρόνια πριν, για χρόνια μετ& το: 1974. Μπορούμε να πούμε 
ότι σοβαρή προσπ&θεια για ενίσχυση της &μυνας ξεκίνησε από την προηγούμενη 

κυβέρνηση Κυπριανού, στην τελευταία της περίο8ο, και συνεχίζεται από τη 
σημερινή κυβέρνηση με τον ί8ιο ζήλο για ενίσχυση της αμυντικής μας θωρ&κισης. 

Και εlναι αυτά που καλούμαστε σήμερα, καθυστερημένες υποχρεώσεις μας, 

να καλύψουμε έστω και τώρα. Υπάρχει κάποια 8ιόγκωση των σημερινών 

υποχρεώσεων, 8ιότι προηγουμένως 8ε 8ίναμε τίποτε. Παρ' όλη την αύξηση των 
8απανών μας, είναι ζήτημα να φτ&νουμε στο 4 ή 4.5% του ακαθ&ριστου εθνικού 
προϊόντος. 

'Αλλες χώρες που 8εν έχουν κατοχή, που 8εν έχουν εισβολή, που 8εν 

αντιμετωπίζουν κίν8υνο ολικής κατ&ληψης, ξο8εύουν πολύ περισσότερα πρ&γματα, 

γιατί η &μυνα είναι αλληλέν8ετη με την ανεξαρτησία μιας χώρας και την ύπαρξή 
της μέσα στο σύγχρονο κόσμο. Έτσι το ότι 8ίνουμε και 4.5% από το ακαθ&ριστό 
μας εθνικό προϊόν για την &μυνα, σημαίνει ότι 8ε 8ίνουμε τίποτε ή 8ίνουμε πολύ 

λίγο. Και αυτό πρέπει να το συνει8ητοποιήσουμε. Όλοι συμβ&λλουμε φυσικ&, 
αλλά δ:ε φτάσαμε στο σημε(ο να πούμε ότι κάναμε θυσLες για την άμυνα. 

Τώρα σε ό,τι αφορ& τα συγκεκριμένα προβλήματα που έρχονται μπροστ& 
μας. Είναι γεγονός ότι η &μυνα επιβαρύνει κατ& κύριο λόγο τις χαμηλότερες 

εισοδ:ηματικές τάξεις. Αλλά μπορώ να πω ότι έστω και οι φόροι οι οπο(οι έχουν 

μπει συλλαμβάνουν και κάποια εισοδ:ήματα που 8ιαφεύγουν και από το φόρο 
εισοδ:ήματος και αυτό εLναι κάτι το θετικό. Ιδ:ια(,τερα σε ό,τι αφορά το θέμα του 

πετρελαίου, με την αύξηση της τιμής του πετρελαίου χ&θηκαν 8έκα εκατομμύρια 

λίρες από το Ταμείο της Αμυντικής Θωρ&κισης. 

Και ε(ναι αυτά ποU πρέπει τουλάχιστον να αναπληρωθούν, για να μπορέ
σουμε να ανταποκριθούμε στις υποχρεώσεις μας. Και ε(ναι ζήτημα αν, με τις 
φορολογίες που β&ζουμε σήμερα, ξεπερνούμε έστω κατ& ελ&χιστο αυτό το όριο 
των 8έκα εκατομμυρ(ων λιρών. Και εLναι πολύ σωστό αυτό που ε(πε ο κύριος 

Κληρί8ης, ότι 8εν πρέπει να βασιζόμαστε στην τύχη. Ελπίζω ότι αντιμετωπίζεται 

αυτό το θέμα με αυτό το νομοσχέ8ιο και ότι αυτή η φορολογία θα είναι σταθερή, 
ανεξ&ρτητα από την αύξηση ή τη μείωση της τιμής του πετρελαίου. 

( 
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Αν τώρα αυτό αποτελε! επιβάρυνση των λαϊκών τάξεων, μπορε! σε κάποιο 
σημείο να αποτελεί. Αλλά σε κάποιο και μόνο σημε(ο. Διότι είναι φόρος 

κατανάλωσης. Διότι είναι φόρος, σε μεγάλο βαθμό, πολυτέλειας, γιατ( μπορεί να 
κρατοόμε τα αυτοκ(νητα και να γυρίζουμε άσκοπα, ή ακόμα είναι φόρος που 
βαρύνει πολύ περισσότερο εκε!νους πΟυ έχουν μεγάλα αυτοκ!vητα και χάνουν 

μεγάλη κατανάλωση βενζίνης. Για εκείνους που κάνουν μικρή κατανάλωση 
βενζ(νης, είναι μικρή η επιβ&ρυνση. Και αυτό, έστω μέσα στα πλαίσια της 

κατανάλωσης, έχει μια λογικ-ή και θα πρέπει κατά κάποιο τρόπο να ΊΟ 8ούμε από 
αυτή την πλευρ&. 

Υπάρχει και το θέμα των τόκων. Σίγουρα υπάρχουν οι φτωχοί που έχουν 
κάποιες καταθέσεις και αν έχουν 8ύο χιλιά8ες λίρες μπορεί να εισπράττουν και 
εκατό λίρες τόκους ή 150 λίρες τόκους. Δηλα8ή μπορεί κ&ποιος φτωχός που έχει 
Μο χιλιά8ες λίρες να πληρώνει Μο ή τρεις λίρες στην άμυνα. Τρεις λίρες με αyτ& 
τα σημερινά 8ε8ομένα. Και αυτή ε(ναι η πλευρ& που μας εν8ιαφέρει και 

vομ!ζουμε ότι 8εν επιβαρύνεται πολύ, έστω και με τις 8ύο, τρεις, πέντε ή επτά ή 
οκτώ λίρες, αν έχει πέραν των πέντε ή 8έκα χιλιά8ων λιρών καταθέσεις. / Ομως 
σίγουρα θα συλλάβει τις μεγ&λες καταθέσεις. Γιατί 8εν είναι μόνο οι φτωχοί που 
έχουν καταθέσεις στις τρά.πεζες. Υπάρχουν και τεράστια ποσά κατατεθειμένα, 
των εκατό και των 150 και των 200 και των 300 χιλιά8ων λιρών. Και όλοι 
έχουμε φ!λοuς τpαπεζ!τες και ας τους ρωτήσουν, για να πάρουν σχετικές 
πληροφορίες για το πόσοι τέτοιοι καταθέτες υπ&ρχουν. Και σίγουρα αυτοί 8εν 

ε!ναι μέσα στους φτωχοός καταθέτες που θα πρέπει να τους λογαριάσουμε, για να 
μην τους επιβαρύνουμε με κάποια περαιτέρω αύξηση του φόρου πάνω στους 
τόκους που παίρνουν από τέτοια εισο8ήματα. Έτσι ομολογώ ότι και ε8ώ 8εν 

αντιλαμβάνομαι ότι επιβαρύνουμε τις χαμηλότερες εισο8ηματικές τάξεις με αυτή 
τη φορολογία. 

Και ένα τελευτα!ο σημείο που συζητήθηκε πολλές φορές ε8ώ στο Σώμα, κατά 
πόσο χρειάζεται ή όχι ει8ικό ταμείο και πώς μπορούμε να μπούμε στον Κρατικό 
ΠροUπολογισμό. Πραγματικ& θα ήταν πολό όμορφα, πολό ωρα(α, αν τακτο

ποιούνταν όλα με ένα λογαριασμό μέσα στους κρατικούς προUπολογισμούς. Αλλα 
όταν σκεφτούμε και λογαριάσουμε το πώς 8ουλεόει το φορολογικό μας σόστημα, 
το πόσο τεράστια φορο8ιαφυγή υπάρχει, το ότι υπάρχει πάνω από 100 εκα
τομμύρια λ(ρες φορο8ιαφυγή σ' αυτό τον τόπο και ότι π&λι οι χαμηλοί 
εισο8ηματίες και οι μισθωτοί είναι .που πληρώνουν -το 70% των εισο8ημάτων του 
κρατικοό προϋπολογισμοό είναι από τους μισθωτοός που προκόπτει-8εν ξέρω με 

ποιο τρόπο θα βοηθοόσε μια τέτοια μετάθεση όλης της ευθύνης στους κρατικούς 
προUπολογισμούς, με το σημερινό φορολογικό σύστημά, στην απ&μβλυνση της 
επιβάρυνσης των χαμηλότερων εισο8ηματικών στρωμάτων. 

Εξ&λλου πολό φοβοόμαι ότι, αν μετατιθετο το β&ρος στους κρατικοός 

προϋπολογισμούς και 8ινόταν η 8ιάσταση που έπρεπε να 8οθεί στην άμυνα, τότε 
σίγουρα 8ε θα υπήρχε ούτε ανάπτυξη ούτε κοινωνικές παροχές. Ενώ, έστω 
τουλάχιστον με αυτό τον τρόπο, με την ύπαρξη ει8ικοό ταμείου, και ο λαός 

προσφέρει με μεγαλότερη προθυμία κ&ποιες ε\σφορές, 8ιότι ξέρει ότι πηγαίνουν 

καθαρά για την άμυνα, αλλά και σίγουρα 8εν Ιεπιβαρύνει ούτε την αναπτυξιακή 
πολιτική: ούτε άλλη κοινωνική πολιτικ'ή, εφόσον θα ήθελε να την προωθήσει η 
κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επ( θέματος αρχής; 

Ο κόριος Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, για να' ξεκαθαρίσω ένα πράγμα. 
Σωστά λέχθηκε πως τα επτά σεντ που αρχικά ζήτησε η κυβέρνηση για την άμυνα 
ήταν για να αναπληρώσουν τα κον8ύλια τα οποία χάθηκαν ένεκα της αύξησης της 

τιμής του πετρελαίου. Αλλά και κάτι άλλο που πρέπει να λεχθεί είναι ότι τα 
τρία σεντ που 8ίνουμε, και όχι επτά, 8ίνουν στην κυβέρνηση έξι εκατομμύρια 
λίρες. Με άλλα λόγια αν 8ε 8ίναμε και αυτά τα τρία σεντ, τότε η κυβέρνηση θα 
εισέπραττε μόνο το 25% των κον8υλίων που ζήτησε, πράγμα που θα ήταν εντελώς 
ανεπαρκές έve:κα των υποχρεώσεων και 8ε θα αναπληροόσε με κανένα τρόπο 
εκείνα τα οποία είχε υπολογίσει για το ει8ικό ταμείο. Επομένως 8εν υπήρχε 
εκλογή παρά να 8ώσουμε τουλάχιστον τα 2/3, όπως 8ίνουμε σήμερα, από εκείνα 
τα οποία ζήτησε η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση των 8υο νομοσχε8ίων. Τα νομοσχέ8ια θα 
ψηφιστούν κεχωρισμένως, κύριοι, όπως γ(νεται πάντοτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αρχίζουμε με το πρώτο νομοσχέ8ιο, που είναι ιιΝόμος που τροποποιε( τους 
περί Εκτάκτου Εισφόράς για την 'Αμυνα της Δημοκρατίας Νόμους του 1985 έως 
1988». 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα, καθώς αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τpοποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Θα παρακαλούσα να 8ιαβαστούν τα ε8άφια (α), (β), (γ) κτλ. του 8εύτερου 
άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο κ. Π ουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Πιο συγκεκριμένα, κύριε Πρόε8ρε, το εΜφιο (8) είναι υΠό καταψήφιση από 
μέρους της Κοινοβουλευτικής μας Ομά8ας. Ε(ναι αυτό που αναφέρεται στα 

τοκομερί8ια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κατά συνέπεια, εμε(ς καταψηφ(ζουμε το εΜφιο (8) του άρθρου 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Μάλιστα. 

Υπάρχουν άλλες παρατάξεις που έχουν οποιαδήποτε διαφωνία εν σχέσει με 

το άρθρο 2 του νομοσχεδίου; 
Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Το εδάφιο (δ) είναι αυτό που ήγειρε ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κι εμείς το καταψηφίζουμε, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Και εσείς το καταψηφίζετε. 

Ώστε το άρθρο 2 του νομοσχεδίου εγκρίνεται ομόφωνα, πλην του εδαφίου (δ) 
το οποίο καταψηφίζεται από τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ και την καινοόργια 
ομάδα. Δηλαδή 14 ψηφίζουν εναντίον. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του εδαφίου (δ); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα και το εδάφιο (2) εγκρίνεται διά πλειοψηφίας. 
Το άρθρο 2 του νομοσχεδίου παραμένει ως έχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχόος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Το άρθρο 3 εγκρίνεται ομόφωνα, καθώς αντιλαμβάνομαι. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 
'Αμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι είναι ομόφωνο. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Με την εξαίρεση του εδαφίου (δ), κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε γίνεται, κόριε Πουμπουρή. Εδωπέρα είναι ολόκληρο το νομοσχέδιο. Και 
νομίζω ότι καταψηφίζετε το εδάφιο (δ). Αλλά τώρα το νομοσχέδιο ως σόνολο 
νομίζω ότι πρέπει να το ψηφίσετε ομόφωνα. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ομόφωνοι, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται ομόφωνοι σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέ8ιο, που είναι «Νόμος Τ ροποποιών τον 
περί Τελωνειακών Δασμών κοιι Φόρων Καταναλώσεως Νόμο». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Εκτός του συνοπτικού τίτλου, εμείς καταψηφίζουμε την αύξηση της βενζίνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα. Ώστε θοι καταψηφίσετε το άρθρο 2 του νομοσχε8ίου, που είναι το 
επόμενο άρθρο. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΤΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το πρώτο άρθρο του νομοσχε8ίου εγκρίνεται ομόφωνα, καθώς αντιλαμ
βάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το άρθρο 2 είναι εκείνο το οποίο θέτει τους φορολογικούς συντελεστές. 
Ποιοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Με 25 ψήφους υπέρ_ κοιι 14 εναντίον, ψηφίζεται το άρθρο 2 του νομοσχε8ίου 
κοιι ο Τρίτος Πίνακας του βασικού νόμου, όπως τροποποιείται. Καθώς κοιι το 

Μέρος «Β» του Τρίτου Πίνακα που τροποποιείται με την προσθήκη νέας κλάσης 
με αριθμό 4, όπως αυτή φαίνεται στον Πίνοικοι του παρόντος Νόμου. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει8ική 8ιάταξη. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόε8ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το άρθρο 3 λοιπόν εγκρίνεται ομόφωνα. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λιανική τιμή της βενζίνης. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το τέταρτο άρθρο καθορίζει την ημή της βενζίνης όξτρα σε 29.4 ανά λίτρο 
και της συνήθους σε 27 .2 ανά λίτρο. 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Αυτό είναι εκείνο που καθορίζει την ημή. Κατά συνέπεια θα το κατα

ψηφίσουμε, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα. Και εσείς, κόριε Πουμπουρή; 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Μάλιστα, κόριε Πρόε8ρε. Κι εμείς το ί8ιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: , 
Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπόρ του άρθρου 4, ως όχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

.25 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Και το τέταρτο άρθρο λοιπόν εγκρίνεται κατά πλειοψηφία. 

Και προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφόρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως {Τροποποιηηκός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπόρ του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του νομοσχε8ίου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο με πλειοψηφία 25 έναντι 14. 
Προχωροόμε στο ..... 
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Εδώ, κύριοι, θα διακόψουμε τη Νομοθετική Εργασία για ένα λεπτό, για να 

προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Β, Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, διότι 
είναι ανάγκη να κατατεθεί και να κηρυχθεί επείγουσα μια πρόταση νόμου, η οποία 
πρέπει να ψηφιστεί σήμερα. Γι' αυτό το λόγο καλώ το Γραμματέα να ασχοληθεί 

με το Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων .. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Απασχολήσεως Παιδιών και Νεαρών Προσώπων (Τροποποι
ητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Ιπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ:. 
Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Προσωρινής Νομοθεσίας (Παράταση της Ισχύος) Νόμος 

του 1990. 
3) Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
4) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Εξαγωγών (Ταμείο 

Χρηματοδότησης της Λειτουργίας) Νόμος του 1990. 
5) Ο περί Συμπληρωματικού Προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

Και 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα
πτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 
Και τα πέντε κατατέθηκαν από το Ιπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Επαγγελματικής Αδείας Οδηγού Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Ιπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του 1990. Και 
9) Οι περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το lπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμοί 
του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Ιπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

1 ' . . ' 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΆΣ: 

11) Έγγραφοι που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου: 

12) Ο περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών (Τροποποι
ητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, με 
την παράκληση να το εξετάσει αμέσως και με την παράκληση επίσης όπως 
κηρυχθεί επείγον αυτό το νομοθέτημα, γιατί σήμερα είναι η τελευταία ημέρα που 

μποροόμε να επιληφθούμε του θέματος αυτού. Παρακαλώ την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών να αποσυρθε( για να εξετάσει το θέμα αυτό, ούτως ώστε 
να ε!ναι έτοιμο προσεχώς. 

Προχωρούμε τώρα στο πέμπτο θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, που 
είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών να 8ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΎΠΟΛΟΓΙΣΜΟΎ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΎ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΎΣΕΩΣ ΣΎΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ 
ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΎΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΎ 1990». 

Πιχpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Φεβρουαρίου και 7 Μαρτίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των lπουργε{ων Οικονομικών και 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, οι οπο(οι ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
και κατέθεσαν συμπληρωματικά στοιχc(α και πληροφορίες για το υπό συζήτηση 
θέμα. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων J::170,000 και η 
διάθεσή του για τη διενέργεια νέας καταγραφής των αμπελιών. 
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Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή και αναλόθηκαν 
εκτενέστερα από τους αρμο8ίους προκύπτουν τα πιο κάτω:-

( α) 

(β) 

(γ) 

(8) 

(ε) 

Η νέα καταγραφή των αμπελιών, που θα γίνει με βάση τη σχετική 
νομοθεσία, εντάσσεται στα πλαίσια της υλοποίησης της αμπελουργικ'ής 
πολιτικής της κυβέρνησης και τη λύση του αμπελουργικού προβλήματος 

και στοχεύει ει8ικότερα στη συγκέντρωση και εξακρlβωση των 
στοιχείων για τα αμπέλια οινοποιήσιμωv και επιτραπέζιων ποικιλιών 
και για τους ι8ιοκτήτες/καλλιεργητές τους. 

Τα στοιχεία αυτά θα χρησιμοποιηθούν για καλύτερο προγραμματισμό 
των νέων αμπελοφυτειών και 3ιάθεση της παραγωγής, για 8ικαιότερη 

καταβολή τυχόν αποζημιώσεων και επιχορηγήσεων και γενικά για την 
πιο αποτελεσματική εφαρμογή της κυβερνητικής πολιτικής στον 
αμπελουργικό τομέα. 

Η νέα αυτή καταγραφή των αμπελιών είναι αναγκαία γιατί η 
τελευταία καταγραφή που έγινε το 1971 πάνω σε παγκύπρια βάση 8εν 
είναι πλήρως ενημερωμένη, αφού 8εν περιλαμβάνει τις 8ιαφοροποιήσεις 
που μεσολάβησαν έκτοτε στο ι8ιοκτησιακό καθεστώς και την κατά
σταση των αμπελιών. 

Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 

8ιατεθεί για την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού (33 απογραφείς) οι 
οποίοι θα ασχοληθούν με τη νέα καταγραφή των αμπελιών, έργο που 
υπολογίζεται να συμπληρωθεί σε 8ιάστημα Μο μηνών. 

Η 8ια8ικασία και οι λεπτομέρειες της καταγραφής αυτής, ο τρόπος της 

κω8ικοποίησης και μηχανογράφησης των στοιχείων και το χρονο-

8ιάγραμμα του όλου έργου, αναλύονται σε σχετικό σημείωμα το οποίο 
κατατέθηκε στην Επιτροπή και βρίσκεται στα αρχεία της Βουλής και 

στη 8ιάθεση κάθε Μέλους της. 

Η Κοινοβουλευτική· Επιτροπ'ή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με βάση τα 

στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της υιοθετεί, με τη 8ιαφωνία του Μέλους της κ. 
Χατζη8ημητρίου, τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι 1 αυτό 
και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, 
αφού τροποποιηθε! ο τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περ( Ει8ικεύσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990». 

Παρά το γεγονός ότι η Επιτροπή προβαίνει στην εισήγηση αυτή, 8ε 8ιαφεύγει 
της προσοχής της ότι η ζητούμενη τώρα πίστωση θα μπορούσε να είχε περιληφθεί 

στους ΠροUπολογισμούς για το 1990 και έτσι θα είχε αποφευχθεί το ανησυχητικό 
φαινόμενο που άρχισε και συνεχίζεται από την κυβέρνηση με την κατάθεση 
συνεχώς και νέων συμπληρωματικών προϋπολογισμών. Η Επιτροπή επισημα(νει 

επίσης ότι η εργασία της καταγραφής των αμπελιών θα έπρεπε να είχε γίνει πριν 

από την προώθηση του κυβερνητικού σχε8ίου για την εκρίζωση των αμπελιών και 
τις βεβιασμένες εξαγγελίες για ριζικά μέτρα επίλυσης του αμπελουργικού 
προβλήματος, όταν μάλιστα απουσιάζουν στοιχειώ8εις προετοιμασ!ες και μελέτη 

προς την κατεύθυνση αυτή. 'Άλλωστε η ί8ια η εργασία της καταγραφής έχει ή8η 

υπέρμετρα καθυστερήσει παρόλες τις υπουργικές υποσχέσεις που 8όθηκαν στο 
παρελθόν. 

Το Μέλος της Επιτροπής κ. Χατζη8ημητρίου 8ήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική 
του Ομά8α θα τηρήσει στάση αποχής κατά την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχε8ίου 
για τους λόγους που θα αναλύσουν ενώπιον του Σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, για να επαναλάβω ακόμα μια φορ& ότι 8εν 
μπορεί να συνεχισθεί το φαινόμενο η κυβέρνηση να καταθέτει συμπληρωματικούς 
προUπολογισμούς για κονΜλια τα οποία θα μπορούσε να είχε προβλέψει στους 
τακτικούς πpοUπολογισμούς. 

Είναι ξεκάθαρο ότι υπ&ρχει ε8ώ μια σαφέστατη πολιτική της κυβέρνησης η 
οπο!α αποσκοπούσε στο να συμπιέσει. τεχνητά τους κρατικούς προUπολογισμούς, 
vα παρουσι&σει ένα πολύ μικρότερο ταμειακό έλλειμμα ενσυνε(8ητα και αργότερα 
να έλθει, όπως έρχεται τώρα, να φορτώσει το Σώμα με επανειλημμένους 
συμπληρωματικούς προUπολογι.σμούς. , 

Αυτή η τακτική η οποία γίνεται παρά τις επανειλημμένες προει8οποιήσεις 

περί του εναντίον της Βουλής, και είχε προει8οποιηθεί η κυβέρνηση κατά τη 
8ιάρκεια της εξέτασης και της ψήφισης των κρατικών προUπολογισμών, μας λυπεί. 

Διότι εκτός απ' οτι8ήποτε άλλο, 8ί8ει την εικόνα ότι η κυβέρνηση 8ε λαμβάνει 
σοβαρά υπόψη τις παροτρύνσεις και τις 8ιάφορες προτροπές της Βουλής να μην 

παρουσιάζει τεχνητούς προUπολογισμοός, αλλά τη~ πραγμ((τικ'ή εικόνα, όταν 
παρουσιάζονται οι οικοvομικο( προUπολογισμοί του κρ&.τοuς. 

Πώς μπορούμε να λαμβάνουμε σοβαρά την οικονομική πολιτική που αντα
νακλάται από αυτούς τους κυβερνητικούς προϋπολογισμούς, όταν παρατηρείται το 
φαινόμενο να συμπιέζονται τεχνητά και να μην αντιπροσωπεύουν την πραγματική 

κατάσταση; 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα 8οθεί τέρμα στη συνέχιση της πολιτικής αυτής, 
8ιότι αυτό το Σώμα τουλάχιστο 8εν μπορεί να ανεχθεί να συνεχισθεί αυτή η 
κοροϊ8ία. 8ιότι πρόκειται περί κοροϊ8ίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου και ο κ. Μαρκί8ης. 

Ο κ. Ηλία και ο κ. Χρυσοστόμου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Συζητούμε ένα νομοσχέ8ιο για ει8ίκευση συμπληρωματικής πίστωσης που 

κανονικά 8ε θα έπρεπε να εγε(ρει ούτε πολλά προβλήματα ούτε να απασχολήσει 
πάρα πολύ τη Βουλή, τουλάχιστο λόγω του μεγέθους του. Διότι σ' αυτή τη 
Βουλή πέρασαν και συμπληρωματικοί προUπολογισμοί πολύ ψηλότεροι. 

Όμως έχει την εξής πρωτοτυπία. Είναι ένας συμπληρωματικός προUπο
λογισμός που, με την πρόφαση ότι γίνεται για να επισπεύσει τη λύση του 
αμπελουργικού προβλήματος, θα καθυστερήσει τη λύση του αμπελουργικού 
προβλήματος. Διότι μέχρι τώρα και οι αμπελουργοί και οι αγροτικές οργανώσεις 
και η Βουλή περίμεναν την εξαγγελία του σχε8ίου επίλυσης του αμπελουργικού 
προβλήματος όλα τα τελευταία χρόνια. Γιατί στο μεταξό έγιναν σχετικές 
εξαγγελίες και 8όθηκαν και χρονικές προθεσμίες. Γιατί στο μεταξύ λήφθηκαν 
μέτρα για εκρίζωση με μη8αμινές αποζημιώσεις ή αναστολή επαναφύτευσης 
αμπελιών πάλι για λόγους αντιμετώπισης του προβλήματος. 
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Και τώρα έρχεται η κυβέρνηση και μας λέει ότι όλα όσα έκαμε μέχρι τώρα, 
όλα όσα είπαμε μέχρι τώρα, 8εν ισχύουν, 8ιότι 8εν έχουμε ολοκληρωμένο σχέ8ω, 
8ιότι μας λείπουν τα στοιχεία. 

Και το ερώτημα είναι: Η κυβέρνηση 8ε γνώριζε ότι της έλειπαν τα στοιχεία, 
όταν έκαμνε τις εξαγγελίες της για ολοκληρωμένο σχέ8ιο; Ή μήπως τότε 8εν τα 
θεωρούσε απαρα(τητα; Και. αν τότε 8εv τα θεωρούσε απαρα(τητα, τι την έκανε 
σήμερα να τα θεωρήσει τόσο σημαντικά, ώστε να έρθει με συμπληρωματικό 
προUπολογισμό προς αυτή την κατεύθυνση; 

Εκτός φυσικά αν η καταγραφή είναι απαραίτητη, οπότε μπαίνουν τα εξής 
ερωτήματα: 

Μας λέει ότι η τελευταία απογραφή έγινε το 1971-72. Από τότε η φύτευση, 
η εκρίζωση και η αποκατάσταση ποικιλιών γίνεται με ά8εια που εκ8ί8εται από το 

Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων και υπάρχουν όλα τα σχετικά στοιχεία στο 

Συμβούλιο. Το 1977 και το 1985 έγινε απογραφή της γεωργίας" στο σύνολό της 
που κάλυπτε και τα αμπέλια. Έτσι 8εν ξέρουμε αν υπάρχει κάτι περισσότερο 

που μπορεί να μας 8ώσει μια έρευνα που θα γίνει τώρα για τη λύση του 
αμπελουργικοό προβλήματος. Γιατί νομίζουμε ότι είχε στα χέρια της όλα τα 
απαιτούμενα στοιχε(α για την αντιμετώπιση αυτού του βασανιστικού προβλή
ματος. 

Μας λέει φυσικά «Ξέρετε, 8εν έχω ακριβή 100% στοιχεία». Και ποια η 

από8ειξη ότι και με τη νέα απογραφή θα έχει όλα αυτά τα. πλήρη στοιχεία; 

Μας λέει ότι υπάρχουν οι παράνομες φυτείες που 8ε 8ηλώθηκάν. Και ποια η 
από8ειξη ότι θα 8ηλωθοόν τώρα οι παράνομες φυτείες; Αλλά και να 8ηλωθοόν και 
να υπάρξει η 8ιαφοροποίηση σε σχέση με την προηγοόμενη κατάσταση, είναι 

ελάχιστη και 8ε θα εμπό8ιζε την κυβέρνηση να πάρει απόφαση, 8ιότι εκείνο που 
φαίνεται να λείπει 8εν είναι τα στοιχεία, αλλά η πολιτική βοόληση για τη λύση 
του αμπελουργικοό προβλήματος. 

Φοβούμαστε ότι με τον προUπολογισμό που πάμε να ψηφίσουμε ψηφίζουμε 
και μια τριετή τουλάχιστον καθυστέρηση στην προώθηση σχε8ίου για λύση του 

αμπελουργικού προβλήματος. 

Το πρώτο σημείωμα που ήρθε ενώπιον της Βουλής έφερε ημερομηνία 4 
Δεκεμβρίου 1989, πριν 8ηλα8ή ψηφίσουμε τους τακτικούς προUπολογισμούς. Και 
πολύ σωστά ανέφεραν οι άλλοι συνά8ελφοι. ότι θα μπορούσε, αν πράγματι τους 
απασχολούσε τόσο πολύ, να μπει στους προηγούμενους προϋπολογισμούς. 

Υπάρχει και το χρονο8ιάγραμμα που λέει ότι πρέπει απαραίτητα να υπάρξει 

η ψήφιση αυτού του προϋπολογισμού μέσα στο Μάρτη, ώστε να αρχίσει από το 
Μάρτη· και μετά η όλη 8ια8ικασία, ώστε μέσα σε 8υο μήνες να γίνει και ο 

έλεγχος, μέσα στο Μάιο. 

Με την καθυστέρηση στην ψήφιση αυτού του προUπολογισμού χάνεται ο 
φετινός χρόνος. Και όταν χαθεί ο φετινός χρόνος και χαθεί ο Μάιος που 

επρόκειτο να γίνει ο έλεγχος των αμπελιών, που είναι ο μόνος κατάλληλος χρόνος 
σύμφωνα με την Έκθεση, είναι ολόκληρος χρόνος που χάνεται γύρω από αυτό το 
θέμα. 

Αλλά υπάρχει και ένα άλλο στοιχείο που αναφέρεται και στην Έκθεση της 
Επιτροπής, αλλά και σε ένα έγγραφο του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων. 

Φαίνεται λοιπόν καθαρά ότι εκείνο που απασχολεί τους υπεύθυνους, τους 

κυβερνητικούς :παράγοντες, 8εv ε(vαι μόνο το θέμα των αμπελιών, αλλά και η 



2093 

ταυτότητα των ι8ιοκτητών των αμπελιών. Διότι λέει στο έγγραφο του 
Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων ότι θα αναζητήσει τους πραγματικούς 
αμπελουργούς, πράγμα που σημαίνει ότι κάποιοι θα εκπαραθυρωθούν από το 
επάγγελμα. Φαίνεται ότι μερικοί υπάλληλοι ή εργαζόμενοι μπορεί να έρθει 
κάποιο στά8ιο που να μη θεωρούνται ότι ε(vαι αμπελουργοί και τότε είναι 8υvατ6 
να απομακρυνθούν από τον κατάλογο των αμπελουργών, φυσικά με ανάλογες 
μειώσεις των επιχορηγήσεων που σήμερα 8ί8ονται, πράγμα που αναφέρεται και 
στην Έκθεση για 8ικαιότερη κατανομή των όλων βαρών. 

Το στοιχείο αυτό λοιπόν μας 8ημιουργεί ανησυχία: ότι στην πραγματικότητα 
8εν είναι τα αμπέλια που αναζητούμε, αλλά αναζητούμε και τους αμπελουργούς 

! για να μειώσουμε τον αριθμό τους όσο μας είναι 8ννατό, για να μειωθούν ο: 
επιχορηγήσεις και με αυτό τον τρόπο να προωθηθεί η κυβερνητική πολιτική για τη 
μείωση των επιχορηγήσεων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 
1 
Οχι, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συvά8ελφοι, 

Όπως έχουν σήμερα τα πράγματα, η καταγραφή των αμπελιών είναι 
αναγκαία και γι' αυτό η Κοινοβουλευτική μας Ομά8α θα ψηφίσει τη σχετική 
8απάνη. Είναι αναγκαία, γιατί θα συμβάλει στον κατάλληλο προγραμματισμό 
της αμπελοκαλλιέργειας, στον προγραμματισμό 8ιάθεσης των αμπελουργικών 
προϊόντων και γενικότερα στη λύση του αμπελουργικού μας προβλήματος. 

Θα μπορούσε όμως να αποφεύγετο αυτή η 8απάνή των .t170,000, αν η 
καταγραφή του 1971 ενημερώνετο κανονικά κάθε χρόνο. 

Η αμπελοκαλλιέργεια είναι υπό έλεγχο και όποιος θα εκριζώσει ή όποιος θα 
φυτέψει αμπέλι παίρνει ά8εια από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων. Δε 

βλέπουμε εμείς καμιά 8υσκολία σ' αυτό το θέμα να είχε ενημερωθεί κανονικά η 
καταγραφή του 1971, έτσι που να μην υπάρχει η αναγκαιότητα της 8απάνης 
αυτής σήμερα. 

Δίνεται επίσης επιχορήγηση στα αμπέλια. Και όλα τα αμπέλια είναι 
καταγραμμένα και αν αλλάξουν ι8ιοκτήτη, αυτός 8ηλώνεται για να πάρει την 

επιχορήγηση. 'Αρα 8ε βλέπουμε βασική 8ικαιολογία γιατί 8εν ενημερώνετο, παρά 
μια ίσως να μπορώ να τη χαρακτηρίσω αμέλεια να ενημερωθεί και να έχουμε μια 
πραγματική εικόνα για το ποια είναι η έκταση των αμπελιών που έχουμε σήμερα. 

Η εισήγησή μου είναι να 8οθεί στους αρμο8ίους το μήνυμα ότι σ' αυτή την 
καταγραίρή τουλάχιστον πρέπει να φροντίσουν οι σχετικές φόρμες που θα γίνουν, 
αλλά Κ.αι μετέπειτα, να ενημερώνονται κανονικά, για να μη βρισκόμαστε: στην 
ανάγκη κάθε λίγο να κάνουμε νέα καταγραφή των αμπελιών η οποία εξυπακούει 
και μεγάλη 8απάνη, αλλά και καθυστέρηση που εμπο8ίζει λύση των προβλη

μάτων. 
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Βέβαια κάποια μέτpα έχουν ληφθεί με βάση το σχέδιο σταδιακής pιζικής 

λύσης του αμπελουpγικού πpοβλήματος που έχει εξαγγείλει η κυβέpνηση. Όμως 
η ολοκλήpωση αυτού του σχεδίου καθυστεpεί και από το βήμα αυτό θα πpέπει να 
στείλουμε το μήνυμα πως πρέπει να επισπευσθεί, να ολοκληρωθεί και να τεθεί σε 
εφαpμογή για τη λύση ενός τόσο σοβαpού αγpοτικού πpοβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Χpυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟ"f: 

Κύpιε Πpόεδpε, συνηθίζω να αποκαλώ την κυβέpνηση της αλλαγής κυβέpνηση 
των ανεκπλήpωτων υποσχέσεων. Φαίνεται πως η κυβέpνηση Βασιλείου εφαpμόζει 
το pητό «δικός μου ο λόγος:. τον παίpνω πίσω, όποτε θέλω». Στ' αλήθεια για την 
κυβέpνηση της αλλαγής υπάpχει μεγάλη απόσταση μεταξύ λόγων και έpγων. 

Στις 9 του Μάpτη του 1989 ψηφίστηκε από αυτό το Σώμα ποσό f.285,000 
για την εκpίζωση των αμπελιών. Στην εισηγητική του Έκθεση το Υπουpγείο 

Οικονομικών ανέφεpε πως, μέχpι το τέλος του Μάpτη του 1989, θα εξάγγελλε το 
ολοκληpωμένο σχέδιο για επίλυση του αμπελουpγικού πpοβλήματος. Σε παpέμ
βασή μου τότε, εξέφpαζα την ανησυχία_ του Δημοκpατικού Κόμματος και τόνιζα 
πως πιστεύαμε πως θα τηpηθούν τα χpονικά πεpιθώpια. Στις 6 Ιουλίου 1989 
ψηφίσαμε, για την εκpίζωση και πάλι των αμπελιών, ποσό f.1,995,000, χωpίς και 
πάλι να υποβληθεί το ολοκληpωμένο σχέδιο για την επίλυση του αμπελουpγικού 

πpοβλήματος. Κατά τη διάpκεια του 1989 σε πεpιφεpειακές συσκέψεις στα 
κpασοχώpια, όπου παpευpίσκετο ο Υπουpγός Γεωpγίας και οποτεδήποτε γινόν
τουσαν τέτοιες συγκεντρώσεις, πάντοτε ανάγγελλε ότι το 8ικό του μέρος, το 
μέpος του σχεδίου που αφοpούσε το δικό του Υπουpγείο, ήταν έτοιμο και σύντομα 

θα πpοωθείτο πpος τη Βουλή. 

Ο Πρόεδρος του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων, ο κύριος Καραμι
χάλης, σε 8ιάφορες συναντήσεις μας, 8είχνοντας το κεφάλι .του έλεγε πως το 
σχέδιο βρίσκεται στο κεφάλι του. Κι ενώ ο αμπελουργικός κόσμος ανέμενε 

αποκωδικοποίηση του σχεδίου από το κεφάλι του Προέδρου του Συμβουλίου 
Αμπελουpγικών Προ!όντων, για να μάθει επιτέλους τι λέει αυτό το σχέδιο, 
σήμερα η κυβέρνηση παρουσιάζει ένα νέο συμπληρωματικό προUπολογισμό και 
ζητά f.170,000 για τη διενέργεια νέας καταγραφής των αμπελιών, παpουσια
ζόμενη έτσι πως δεν ξέρει στ' αλήθεια τι κάνει. Η κυβέρνηση της αλλαγής, κύριε 
Πρόεδρε, έβαλε το αμάξι μπροστά από το άλογο. Αντί να έλθει το 1988 ή ΤΟ\ 
Μάρτη του 1989 που ζητούσε λεφτά για την εκρίζωση των αμπελιών, να ζητήσει 
λεφτά για καταγραφή - γιατί όλοι γνώριζαν ότι υπήpχαν προβλήματα για την 
καταγραφή των αμπελιών -αντί να ΊΟ κάνει τότε, έρχεται και το κάνει σήμερα, 
μετά που ήδη ξοδέψαμε περισσότερα από f.2 εκ. για το σκοπό αυτό, χωρίς και να 

μας λέει πως δεν έχει προγραμματισμένο σχέδιο κτλ. Η καταγραφή θα διαρκέσει 
δυο χρόνια. Έτσι το ολοκληρωμένο σχέδιο ίσως να υποβληθεί μετά από δυόμισι 
χρόνια. Μα τότε θα έχει γίνει μια ουσιαστική αλλαγή. Θα έχει απαλλαγεί αυτός 

ο τόπος από την κυβέρνηση της αλλαγής. Η κυβέρνηση στην αντίκριση του τόσο 
σοβαρού r<ροβλήματος, του αμπελουργικού, παρουσιάζεται αμελέτητη και απρο
γραμμάτιστη, με περιστασιακές αποφάσεις που έχουν επιπτώσεις στην αμπελουρ

γική τάξη και στην οικονομία του τόπου. 

Το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ!όντων επιχορήγησε την εκρίζωση αμπε
λιών και σε αρκετές περιπτώσεις εκpιζώθηκαν αμπέλια με την προuπόθεση ότι 
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είχαν 8οθεί ά8ειες για αναμπέλωση. Αυτές οι ά8ειες έχουν τώρα ανασταλε( και 
τα κτήματα βρίσκονται ακαλλιέργητα για 8υο τώρα χρόνια και 8εν ξέρουμε για 
πόσα ακόμα χρόνια θα μένουν ακαλλιέργητα και οι αμπελουργοί μας να μένουν 
χωρίς εισό8ημα. Εκτός όμως από τις ά8ειες που ε(χαν 8οθεί και είχαν ανασταλε(, 

ε(ναι και οι υπόλοιπες εκτάσεις των αμπελιών που έχουν εκριζωθε( και παρα
μένουν χέρσα. κτήματα, χωρ(ς τ(ποτε και οι αμπελουργο( 8εν ξέρουν τι να 
φυτέψουν. Είναι κάτι που υποτίθεται πως το ολοκληρωμένο σχέ8ιο θα προέβλεπε: 
τι θα φύτευαν στις εκτάσεις που εκριζώθηκαν. Έτσι παραμένουν οι αμπελουργο( 
χωρίς εισό8ημα και 8εν ξέρουν τι να κάνουν. Ίσως η φιλαγροτική πολιτική της 
κυβέρνησης της αλλαγής να αποσκοπε( στη συρρ(κνωση του αγροτικού πληθυσμού, 
με απώτερο σκοπό να ικανοποιήσει. (σως ανάγκες του τουρισμού και της 
βιομηχαν(ας, μετατρέποντας τους γεωργούς σε εργάτες. 

Συχνά ακούμε, κύριε Πρόε8ρε, για έργα της κυβέρνησης της αλλαγής που 
έγιναν ή θα γίνουν για πρώτη φορά. Και πάντοτε ευχόμαστε να μην επανα
ληφθούν για 8εύτερη φορά. Έτσι για πρώτη φορά γνωρίσαμε και τις χωματερές. 
Παρά την ασυνέπεια της κυβέρνησης και την έλλειψη προγραμματισμού από 
μέρους της, θα ψηφίσουμε το ποσό των t170,000, για να 8ιευκολύνουμε την 
καταγραφή των αμπελώνων σαν μέτρο που θα βοηθήσει (σως στην ολοκλήρωση 
του σχε8ίου φαντάσματος που αναμένουμε να μας υποβάλει η κυβέρνηση. 
Θέλουμε όμως να προει8οποιήσόυμε πως το Δημοκρατικό Κόμμα 8ε θα ανεχθεί 
άλλο εμπαιγμό της αμπελουργικής τάξης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κύριος Κωνσταντ(νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το νομοσχέ8ιο που έχουμε μπροστά μας σήμερα είναι για να 
8οθεί η 8υνατότητα στην Εκτελεστική Εξουσία να κάνει νέα καταγραφή των 
αμπελιών. Η ενέργεια αυτή από μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας είναι 
εν8εικτική ότι η ί8ια η ζωή απέ8ειξε ότι, αν 8εν υπάρχουν συγκεκριμένα στοιχεία, 
8εν είναι 8υνατό να προετοιμαστεί και μια ολοκληρωμένη πολιτική. Και είναι 
σωστή η παρατήρηση που έχει γίνει ότι αυτό το πράγμα θα 'πρεπε να προηγηθεί 
οποιων8ήποτε άλλων ενεργειών. Όχι μόνο για θέματα εκρ(ζωσης των αμπελιών, 
αλλά και για θέματα επιχορηγήσεων και προς ποιους παν οι επιχορηγήσεις αυτές, 
όπως και για άλλα θέματα τα οποία αφορούν το αμπελουργικό πρόβλημα. Κι 
ε8ώ βρίσκεται η ευθύνη της Εκτελεστικής Εξουσίας. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι 
θα επισπευσθεί η όλη καταγραφή, ώστε να 8οθεί η 8υνατότητα για την 
επεξεργασία ενός ολοκληρωμένου σχε8(ου που να αντιμετωπίσει στο βαθμό που 
ε(ναι 8υνατό το αμπελουργικό πρόβλημα. Έχω, κύριε Πρόε8ρε, τονίσει το 'στο 
βαθμό που είναι 8υνατό ', γιατί οι ωραιολογίες από το βήμα της Βουλής ή από τα 
στόματα των κυβερνώντων για ριζική αντιμετώπιση του αμπελουργικού προ
βλήματος έχω τη γνώμη ότι 8εν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. Ε8ώ 
είναι ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν όλες οι αμπελουργικές 
χώρες και ριζική λύση του 8εν υπάρχει. Κατά συνέπεια, τουλάχιστον άπ6 το 
βήμα αυτής της Βουλής να λέμε την αλήθεια στους εν8ιαφερομένους, τόσο στους· 
κυβερνώντες όπως και στους άμεσα εν8ιαφερομένους. 
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Όσον αφορά το θέμα των χωματερών για το οπο(ο έγινε αναφορά από τον 

κόριο Χρυσοστόμου, γι' αυτό πρέπει να πούμε ότι είναι ένα από τα δώρα της 
σόν8εσης και που θα είναι ακόμα μεγαλύτερο με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
Οικονομική Κοινότητα. Τουλάχιστον, εμείς 8ε νιώθουμε ότι φέρουμε καμιά 

ευθύνη προς αυτή την κατεύθυνση. Ευθύνη, αν υπάρχει -και υπάρχει- πρέπει να 
φέρουν εκείνοι οι οποίοι τόσο ένθερμα υποστήριξαν τη σύν8εση της Κύπρου με την 
Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα και πολύ περισσότερο που ζηfούν ε8ώ και 
τώρα την υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κι εμείς με τη σειρά μας θα ψηφίσουμε τις .€170,000, 
παρόλους τους εν8οιασμούς που έχουμε για την καταγραφή των αμπελιών. 
Βέβαια πιστεύουμε ότι με την καταγραφή των αμπελιών θα καθυστερήσει η 
κυβέρνηση να μας παρουσιάσει το περίφημο εκείνο συμπληρωμένο σχέ8ιο για τη 
ριζική επίλυση του αμπελουργικού προβλήματος. Παρόλο που έβαλε χρονο-
8ιάγραμμα, εντούτοις όλοι γνωρίζουμε πώς κινείται η κυβερνητική μηχανή, μ,ε 
ρυθμό χελώνας, και είμαι βέβαιος πως θα καθυστερήσει πολύ και θα βγει έξω από 

το χρονο8ιάγραμμα που έβαλε. Εμείς περιμέναμε να καταθέσει το σχέ8ιο που 
υποσχέθηκε πριν τρία χρόνια και, αντί τούτου, κάθε τόσο προχωρεί σε ημίμετρα, 
όπως την εκρίζωση, τις χωματερές και τώρα την καταγραφή. Είναι καιρός να 

προχωρήσει η κυβέρνηση και να υλοποιήσει τις υποσχέσεις της και να μας 
παρουσιάσει το συντομότερο το σχέδιο τούτο. 

Με την ευκαιρία αυτ-ή θα 'θελα να αναφέρω στο Σώμα ότι υπάρχει ένα 
πρόβλημα στον Άγιο Κωνσταντίνο σχετικά με την κουμανταρία · είναι ένα μέρος 
του αμπελουργικού προβλήματος. Έχει τρία χρόνια που η κουμανταρία, αξίας 

περίπου .€10,000, είναι α8ιάθετη στις στέρνες του χωριού. Για την κυβέρνηση 
ε(ναι μικρό ποσό, αλλά για τους κατοίκους είναι μεγάλο ποσό. Ο Υπουργός 
Εμπορίου υποσχέθηκε ότι, όταν περάσουν οι κανονισμοί και η κουμανταρία 

θεωρηθεί προϊόν με ονομασία προέλευσης, θα γίνουν προσπάθειες να 8ιατεθεί το 
προ"ίόν τούτο. Γι' αυτό καλείται ο Υπουργός Εμπορίου να υλοποιήσει την 
υπόσχεσή του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, θα 'θελα να 8ώσω μια σύντομη απάντηση 
στον κύριο Κωνσταντ(νου, ο οποίος καταλόγισε σε βάρος της Ε.Ο.Κ. ότι υπήρξε 

. θέμα χωματερών στην Κύπρο. Θα 'θελα να πω στον κύριο συνά:8ελφο ότι, αν δεν 
υπήρχε η σύν8εση με την Ε.Ο.Κ., τότε πράγματι θα υπήρχαν πολύ περισσότερες 
χωματερές, όσον αφορά τα αμπελουργικά προ"ίόντα. Και αν υπήρξαν κάποιες 
χωματερές, αυτό είναι προϊόν κακού προγραμματισμού αυτής της κυβέρνησης και 

όχι για καθετ( που 8εν πάει καλά να φταίει η Ε.Ο.Κ. 

ΑλΊ./t. ελπίζαμε ότι ο κύριος συνά8ελφος το θέμα της Ε.Ο.Κ. θα το 

αντιμετώπιζε με κάπως 8ιαφορετικό φακό, γιατί κατά τη γνώμη μας η ανανέωση, 
πρέπει να περάσει μέσ'α από μια ενωμένη Ευρώπη και μια Ε.Ο.Κ. Και σίγουρα,\ 
αν αλλι:iξει κάποτε γνώμη, δε θα του το υπενθυμίσουμε, γιατί δε θα θέλαμε να 

εκμεταλλευθούμε ~άποιο lapsus linguae που έκανε σ' αυτή την περίπτωση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κύριος Χαραλαμπ(8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, μια παρέμβαση πάνω ακριβώς στο (8ιο θέμα, αν μου 

επιτρέπετε. Θα 'θελα να επαvαλ&:βω ακριβώς αυτό που ανέφερε και ο 
Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, ότι οι χωματερές 8εν ήταν αποτέλεσμα της 
τελωνειακής ένωσης. Οι χωματερές ήταν αποτέλεσμα του κακού προγραμμα

τισμού από την κυβέρνηση. Ή ταν αποτέλεσμα της έλλειψης εκτ(μησης των 
σωστών δεδομένων, γιατL εLναι γvωσ'Ί'ό σε όλους ότι δε χρειάζονταν οι χωματερές. 
Τα εργοστάσια σήμερα έχουν ανάγκη από ποσότητες σταφυλιών. Κι ενώ έπρεπε/ 
να προγραμματιστε( η παράδοσή τους στα εργοστάσια, εύκολα κάι απλά η 
κυβέρνηση 8ημιούργησε τις χωματερές. Ε!ναι λοιπόν καθαρά αποτέλεσμα της 
έλλειψης σωστού προγραμματισμού και αντιμετώπισης του προβλήματος όπως 

έπρεπε από την κυβέρνηση. Ε!ναι αποτέλεσμα της εντύπωσης που έχει η 
κυβέρνηση ότι απλά και εύκολα λύονται όλα τα προβλήματα, όπως αντιμετωπίζει 
γενικά τα προβλήματα. Και είναι αυτή η αιτία των χωματερών και όχι η σύν8εσή 
μας με την Ε.Ο.Κ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κύριος Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Μια παρατήρηση, κύριε Πρόε8ρε. Αν γινόμασταν μέλη της Ε.Ο.Κ., άλλοι θα 
μας πλήρωναν τις χωματερές. Με το να μην είμαστε μέλη της Ε.Ο.Κ., 
πληρώνουμε μόνοι μας τις χωματερές. Αυτή είναι η 8ιαφορά που υπάρχει μεταξύ 
χωματερών και χωματερών, που ελπlδα φυσικά και επιθυμlα όλων μας ε(ναι να 

μην υπάρχουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι, αρκετά έχουμε πει για χωματερές . 

Ο κύριος Παρισινός κάτι θέλει να προσθέσει. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Κωνσταντlvου ε(πε κάτι το πολύ σωστό, ότι θα 
πρέπει να λέμε την αλήθεια προς τους εν8ιαφερομένους. Και συμφωνούμε και 
προσυπογράφουμε. Αλλά πώς θα πούμε την αλήθεια, και μάλιστα προς μια 
συμπαθέστατη τάξη χιλιά8ων αγροτών, όπως είναι οι αμπελουργοί, αν 8εν έχουμε 
τα συγκεκριμένα στοιχεία, όπως απο8είχθηκε. Γιατ( στο σημείο τούτο θέλω να 
σταθώ, κύριε Πρόε8ρε, και να πω ότι παρατηρήθηκε για πολλοστή φορά ένα 
ανησυχητικό φαινόμενο στη 8ιακυβέρνηση αυτού του κράτους: Χωρίς να έχουμε 
τα στοιχεία απλωμένα μπροστά στο τραπέζι, για να μπορέσουμε να μελετήσουμε, 
να σχε8ιάσουμε, να εξαγγείλουμε και στη συνέχεια να υλοποιήσουμε, ήλθαμε να 

εκριζώσουμε, να δώσουμε αποζημιώσεις, να υποσχεθούμε χρονοδιαγράμματα και 
ξαφνικά να διαπιστώσουμε ότι αυτά όλα έγιναν στο γόνατο, χωρ(ς να έχουμε -την 
αναγκαία υπο8ομή. 

Γι' αυτό πιστεύω από τη σημερινή συζήτηση θα πρέπει, από όλες τις 
πλευρές, να πάει ένα μήνυμα προς την κυβέρνηση, την εκάστοτε κυβέρνηση, ότι 
ε8ώ χρειαζόμαστε σίγουρα σωστό προγραμματισμό, πριν κάνουμε οποια8ήποτε 
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σοβαρή χεφονομ(α. Και λέω ότι 8εν μπορούμε να κτ(ζουμε εργοστάσια βαριάς 
βιομηχαν(ας και στη συνέχεια εμε(ς οι (8ιοι να επεκτε(νουμε τις οικιστικές ζώνες 

γύρω από αυτά. Δεν μπορούμε να στήνουμε εργοστάσια λυμάτων και στη 
συνέχεια να επεκτεlνουμε κι εκε( τις οικιστικές μας ζώνες. Και εκ των υστέρων 
να καλούμαστε να ανατρέψουμε 8ικές μας αποφάσεις. 'Αρα όλα αυτά χρειάζονται 
σ(γουρα πολλή μελέτη, για να φθάσουν στην υλοπο(ησή τους. 

Όσον αφορά την Ευρωπαϊκή Οικονομική Αγορά, το μόνο που θα θέλαμε να 
πούμε ε(ναι ότι ε(ναι παρα8ε8εγμένο, κοινή 8ιαπ(στωση και από8ειξη, ότι η 
πρώτη τάξη, σε όλες τις χώρες, που ευεργετεlται απ6 την Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα ε(ναι η τάξη των αγροτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριοι, πόσοι θέλουν να ομιλήσουν; 

Ο κύριος Πουμπουρής 8εν ομ(λησε, 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν πρόκειται να μιλήσω, αλλά επει8ή έχουμε προκληθε( ότι 

η ένταξή μας στην Ε.Ο.Κ. 'ή, τέλος πάντων, η Ε.Ο.Κ. θα προσφέρει έναν 
παρά8εισο στους αγρότες, θέλουμε να πούμε στους συνα8έλφους ότι το παρά-
8ειγμα της Ελλά8ας με τα αγροτικά της προϊόντα είναι πολύ χαρακτηριστικό για 

τις 8υσμενε(ς εξελ(ξεις που υπήρξαν. Κατά συνέπεια, η Ε.Ο.Κ. 8εν πρόκειται να 

προσφέρει παρά8εισο στους αγρότες μας ούτε στα αγροτικά προϊόντα. Οι 
χωματερές που υπάρχουν στην Ελλά8α εlναι το χαρακτηριστικό γνώρισμα των 
επιζήμιων επιπτώσεων πάνω στην αγροτική οικονομία της Ελλά8ας και την ί8ια 
κατάσταση θα έχουμε και μεις. Κατά συνέπεια, εμε(ς 8ε θέλουμε να μας 
πληρώνει τις ζημιές των χωματερών η Ε.Ο.Κ., οι ξένοι, ούτε θέλουμε να έχουμε 

χωματερές. Θέλουμε να έχουμε μια σωστή οικονομική ανάπτυξη, μια σύν8εση με 
όλες τις χώρες του κόσμου, περιλαμβανόμενης και της Ε.Ο.Κ., για μια σωστή, 
ισοζυγισμένη εμπορική πολιτική προς όλες τις χώρες του κόσμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κύριος Δ(γκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, έχω την εντύπωση ότι μερικοι συνά8ελφοι, όταν συζητούνται 
ζητήματα που έχουν σχέση με την πολιτική της παρούσας κυβέρνησης, αναζητούν 
κάπως απλοποιημένες και εύκολες απαντήσεις στα προβλήματα. / Εχει λεχθεί προ 
ολιγου ότι οι χωματερές αναφορικά με τα σταφύλια του περασμένου καλοκαιριού 
οφε(λονται σε λανθασμένες εκτιμήσεις της κυβέρνησης. Να μου επιτρέψει ο 
συνά8ελφος που προέβηκε σ' αυτή τη 8ιαπ(στωση να πω ότι αυτό ε(ναι πράγματι 
μια απλοπο(ηση, αν θέλετε μια μεγάλη απλοπο(ηση. Γιατ(, έστω κι αν το 

περασμ{:νο καλοκα(ρι η κυβέρνηση 8εν προχωρούσε στο θεσμό των χωματερών 
αναφορικά με τα σταφύλια μας, νομLζω ότι κανένας σ / αυτό το Σώμα και κανένας 
στην κυπριακή κοινων(α 8εν αμφιβάλλει ότι υπάρχει ένα τεράστιο πρόβλημα 

8ιάθεσης των αμπελουργικών μας προϊόντων. Λέχθηκε ότι οι οινοβιομηχαν(ες 
τώρα αναζητούν ή θα επιθυμούσαν να έχουν σταφύλια για να βιομηχανοποιήσουν. 
1 Ομως το θέμα 8εν εξαντλεLται ε8ώ 1 αν οι οινοβιομηχαν(ες μπορούσαν να 
επεξεργαστούν και άλλη πρώτη ύλη. Το πρόβλημα και το ερώτημα ε(ναι: Κι αν 
ακόμ~ επεξεργάζοντο τις ποσότητες των σταφυλιών που καταστράφηκαν σε 
χωματερές, τι θα γινόταν με τη 8ιάθεση των προϊόντων της οινοποιητικής 

βιομηχανίας; ΕLναι μήπως άγνωστο σ / αυτό το Σώμα ότι ένα από τα τεράστια 
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πpοβλήματα που αντιμετωπίζει η οικονομία μας είναι ακpιβώς η 8ιάθεση των 
οινικών μας προ'Cόvτων; Συνεπώς μπορε( να μην καταστρέφονταν τα σταφύλια. 
Μποpεί να πήγαιναν στις οινοβιομηχανίες, για να μετατεθεί το πpόβλημα 
αpγότεpα στη 8ιάθεση των οινικών μας πpοϊόντων. 

Τώpα, έχει γίνει κάποια συζήτηση για τις χωματεpές κατά πόσο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Δ!γκλη, νομ(ζω ότι πρέπει να τελειώνουμε με τις χωματερές ... 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

.• Δε θα μακpηγοpήσω, κύpιε Πpόε8pε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 
' ... γιατ( ως γεγονός είναι και εκτός θέματος. Θα 'χει να πει κανείς πολλά 

πράγματα. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύpιε Πpόε8pε, 8ε θα μακpηγοpήσω. Απλώς θα παpατηpήσω ότι, όσο κι αν 
ευχαριστε( ορισιiέvους συνα8έλφοuς, οι χωματερές για την Ευρωπαϊκή Κοινή 
Αγοpά είναι ένας θεσμός και κανένας 8εν μποpεί να τον αpνηθεί ή να τον 
8ιαψεύσει. Συνεπώς 8ιερωτούμαι, γιατ( να προκαλ9ύνταt' τα αισθήματα κάποιων 

συναllέλφων, όταν γίνεται αναφοpά σε χωματεpές .. 
Βέβαια λέχθηκε ότι, ναι, αλλά άλλοι πληpώνουν. Και πάλι νομίζω ότι είναι 

ένα εί8ος απλοποίησης. Γιατί το εpώτημα είναι κάποιοι πληpώνουν ... 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

ΉΟλοι πληpώνουν. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

..... αλλά από ποιους πληρώνουν, από πού παίρνουν για να πληρώνουν; Και 
πέραν τούτου, σε ποιες τιμές πληρώνουν εκείνα τα αγροτικά. προϊόντα που 
καταστρέφονται στις χωματερές; 

Συνεπώς θα τελειώσω, κύpιε Πpόε8ρε, υπογpαμμίζοντας ότι οι χωματεpές, εν 

πάση περιπτώσει, 8εν αποτελούν λύση, όσον αφορά τη 8ιάθεση των αγροτικών μας 
πpοϊόντων και το πpόβλημα είναι να 8ούμε πώς πpογpαμματ(ζεται καλύτεpα η 
ανάπτυξη γενικά της οικονομίας μας και πώς λύεται το πpόβλημα 8ιάθεσης των 

αγροτικών μας προ'ίόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κύpιος Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύpιε Πpόε8pε, συμφωνώ με πpοηγούμενους συνα8έλφους και υπεpθεματίζω. 
Από ε8ώ, σ' αυτό το Σώμα, όταν μιλούμε: πρέπει να λέμε την αλήθεια στον 
κόσμο και στους εν8ιαφεpομένους. Εμείς είμαστε οι πpώτοι που 8ιαφωνήσαμε με 
τις χωματεpές. Όμως 8εν είναι αλήθεια να λέμε ε8ώ ότι οι οινοβιομηχανίες 
ήθελαν τα σταφύλια αμάν-αμάν και η κυβέpνηση τα έπιασε και τα έpιξε στις 
χωματεpές. Εμείς υποστηpίξαμε ότι 8εν έπpεπε να μπουν στις χωματεpές, να 

συνεχίζουν να παpαλαμβάνουν και,· αν καταστpέφονταν πάνω στα αμπέλια λόγω 
των καιρικών συνθηκών, να αποζημιωθούν. Αυτή ήταν η σωστή τακτική που 
έπpεπε να ακολουθηθεί. !πήpξαν όμως συνά8ελφοι ε8ώ που έγpαψαν θέμα και 
εκβίαζαν ότι πpέπει να επισπευσθεί αι).άν-αμάν η παpαλαβή των σταφυλιών, γιατί 
θα καταστραφούν. 1πήpξε τεpάστια πίεση γύpω από αυτό το θέμα και μεpικές 
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από τις οινοβιομηχαvίες, για να λέμε την αλήθεια, αρνούντο να παραλάβουν, 
μείωσαν την ποσότητα κατά μετοχή από 300 κιλά σε 125 ή 150 και 3υσκόλευαν 
αυτή την κατάσταση. Τώρα, ήλθαν οι οινοβιομηχανίες και λεν «αν τα παρα
λαμβάναμε κι εκείνα, θα τα χρειαζόμαστε». Γιατί; Γιατ( έχει συμβεί καταστροφή 
στην Πορτογαλία και την Ισπανία και ήλθαν να αγοράσουν κρασιά από κοντά μας 
και εκ των υστέρων παρουσιάστηκε. Αλλά εκ των υστέρων πολλοl γινόμαστε 

σοφοί. 

Δεν είναι επίσης αλήθεια να Μμε ότι το αμπελουργικό πρόβλημα αμάν-αμάν 
καθυστέρησε μέσα σε τούτα τα χρόνια της 3ιακυβέρνησης Βασιλείου. Πέρασαν 
πολλές άλλες κυβερνήσεις και οι αμπελουργοί υπέβαλλαν πάντοτε τα αιτήματά 

τους και απαιτούσαν να λυθεί αυτό το αμπελουργικό πρόβλημα. Δυστυχώς όμως 
3ε λύθηκε. Και όταν έφευγε η κυβέρνηση Κυπριανού, ήταν γεμάτες οι στέρνες, 
πλήρεις, και των βιομηχανιών και του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων και 

έγινε κατορθωτό, από την κυβέρνηση Βασιλείου, να 3ιατεθούν όλα αυτά τα 
αποθέματα, βέβαια με επιβάρυνση του 3ημοσίου, για Vα μπορέσει να παραληφθεί 
κι εκείνη η παραγωγή που παραλήφθηκε πέρυσι. Αυτ'ή είναι η αλ'ήθεια και αυτ'ή 

την αλήθεια πρέπει να λέμε στον κόσμο, όταν ανεβαίνουμε στο β'ήμα της Βουλ'ής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, με το να επικαλείται ένας τη λέξη »αλ'ήθεια» 3έκα φορές, 3ε 

σημαίνει και κατ' ανάγκη ότι αντιπροσωπεύει την αλήθεια. Τώρα τα αισθήματα 
του κυρίου Ηλία και μερικών συνα3έλφων έναντι της κυβέρνησης του Κυπριανού 
και του Δημοκρατικού Κόμματος είναι γνωστά και επομένως 3ε χρειάζεται 
μερικές φορές να προφασίζονται άλλα αισθ'ήματα τα οποία 3εν υπάρχουν. Εκείνο 

όμως που θέλω να πω, για να ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα, είναι ότι ένα είναι το 
θέμα της Ε.Ο.Κ. και πόσο είναι υπεύθυνη η Ε.Ο.Κ. για τα προβλ'ήματα που 

αντιμετωπίζουμε με τα αμπελουργικά προϊόντα και άλλο είναι το θέμα των 
χωματερών σ 1 αυτό τον τόπο και από πού προήλθαν. Πρόκειται για Ουο 
διαφορετικά πράγματα και πολύ κακά τα συγχύζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μην ασχοληθείτε με αυτά τα θέματα, κύριε Γαλανέ" 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε θα ασχοληθώ. Εκείνο με το οποίο θα ασχοληθώ, κύριε Πρόε3ρε, είναι ότι 

μερικοί συνάΟελφοι, αντί να κοιτάζουν κάποιες χώρες της Ανατολικής Ευρώπης -
εφόσον αναφέρουμε παρα3είγματα χωρών που κτυπούν την πόρτα σήμερα της 

Ε.Ο.Κ., γιατί έχουν αποτύχει οι οικονομίες τους και ι3ιαίτερα η αγροτικ'ή τους 

πολιτική, και η Ε.Ο.Κ. βέβαια Οεv πιστεύω ότι μπορεί να λύσει όλα τα 
προβλήματα, αλλά σίγουρα, πέραν πάσης αμφιβολίας, έχει βοηθήσει τις αγροτικές 
οικονομίες των χωρών που είναι συνΟεΟεμένες - αντί, επαναλαμβάνω, να κοιτάζουν· 

εκείνες τις οικονομικές αποτυχίες που μας λυπούν, έρχονται ε8ώ κάι αναφέρουν 
παρα8είγματα, ενώ έπρεπε να είναι πολύ προσεκτικο(, όταν μιλοόν για κάποιες 
αποτυχημένες αγροτικές πολιτικές κάποιων χωρών. Με άλλα λόγια εκε(νοι οι 
οπο(οι ζουν σε γυάλινα σπίτια, αν θέλουμε να πηγαίνουμε σε ξένα παρα8είγματα, 

πρέπει να μην πετούν πέτρες. 

Όσον αφορά το θέμα της κυβέρνησης Βασιλείου, 3εν υπάρχει κεκτημένη 

ταχύτητα από πλευράς 3ικ'ής μας να κάνουμε κριτικ'ή. Απλώς έγινε μια 



2101 

διαπ(στωση ότι δόθηκαν κάποιες υποσχέσεις και κάποιες διαβεβαιώσεις οι οπο(ες 

δεν έχουν τηρηθεί. Αν η κυβέρνηση Βασιλείου δεν υποσχόταν σε όλο το λαό μας 
και στις διάφορες κατηγορ(ες του λαού μας τον ουρανό και τ 1 άστρα, δε θα 

γινόταν κριτική. Επειδή όμως δόθηκαν πολλές και ποικίλες υποσχέσεις για τα 

πάντα, ε(μαστε υποχρεωμένοι να υπενθυμίσουμε κάποιες υποσχέσεις και να 
εκφράσουμε την ελπίδα ότι μελλοντικά θα είναι πιο προσεκτική η κυβέρνηση και 
οι υποστηρικτές της, ώστε ή να υλοποιούνται αυτές οι υποσχέσεις ή νά ε(ναι 

περισσότερο φειδωλή η κυβέρνηση σ' αυτές τις υποσχέσεις. 

Αυτή είναι η θέση και δεν είναι θέμα απλοποίησης οότε είναι θέμα μεγάλης 

συζήτησης. Όπως είπατε πολό σωστά, έχει εξαντληθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κόριος Ζαχαριάδης. 

Ελπίζω να μη μιλήσετε για χωματερές, κόριε Ζαχαριάδη. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Όχι, κόριε Πρόεδρε, ακριβώς θα 'θελα να πω ότι έχω την εντόπωση ότι 

παρατραβά αυτή η συζήτηση χωρίς λόγο. Το θέμα μας είναι απλό. Το νομοσχέδιο 
μας ζητά να εγκρίνουμε ή να μην εγκρίνουμε .€170,000, για να γίνει μια νέα 
καταγραφή των αμπελιών. Και ο λόγος είναι για να γίνει καλότερος προγραμμα

τισμός που θα δει με ποιο τρόπο θα αντιμετωπιστεί το θέμα καλύτερα. Το θέμα 
είναι: Δεχόμαστε ή δε δεχόμαστε; Τι συζητοόμε τώρα την Ε.Ο.Κ. ή αν θα 
λόσουμε το αμπελουργικό εδώ. Δε λόεται το αμπελουργικό συζητώντας μέσα στη 
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γι' αυτό το λόγο, κόριε Ζαχαριάδη θα προχωρήσουμε στη δεότερη ανάγνωση 

του νομοσχεδίου αυτή τη στιγμή. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο πρώτο άρθρο αντιλαμβάνομαι θα απόσχει η ΕΔΕΚ. Κόριε Χατζη
δημητρίου, απέχετε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε είναι ομόφωνο, πλην των ψήφων της ΕΔΕΚ, η οποία απέχει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, αφού είνίχι πλην των ψήφων, δεν είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οϊ υπόλοιποι ομοφωνούν. 

(Γέλια) 

Λοιπόν, είναι θέμα διατόπωσης. Να το διατυπώσουμε διαφορετικά. 

Ώστε το πρώτο άρθρο εγκρίνεται με όλες τις ψήφους πλην των ψήφων της 
ΕΔΕΚ. Δηλαδή 32 ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτόξεως ποσοό 
!:170,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι η (δια κατάσταση ισχόει και για το άρθρο 2, το οπο(ο 
εγκρίνεται με όλες τις ψήφους πλην 3 αποχών. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Επίσης το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται με 32 ψήφους υπέρ και 
3 αποχές. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Το άρθρο 4 και ο Δεότερος Πίνακας εγκρίνονται επίσης με 32 ψήφους υπέρ, 
ου8εμία εναντίον και 3 αποχές. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Με 32 ψήφους υπέρ, ου8εμία εναντίον και 3 αποχές το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Και προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη, το υπ' αριθμό 6, 
που είναι αΟ περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτό
ξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1990». 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Γαλανέ. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι για τις Κυπριακές Αερογραμμές -όπως πιστεύω ότι 

πρόκειται για τις Κυπριακές Αερογραμμές-επειδή δεν έχει κυκλοφορήσει έγκαιρα 
η Έκθεση και επει8ή υπάρχουν κάποιες λεπτομέρεις που πιστεύουμε ότι ακόμα 

χρήζουν επεξεργασίας, αν υπάρχουν και άλλες πλευρές της Βουλής που συμφω

νούν, να αναβληθεί, για να μπορέσει να γίνει -είναι σοβαρό θέμα- μια πιο 
ολοκληρωμένη μελέτη. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ: 

Δε χάνει τίποτ«, κύριε Πρόεδρε, αν μείνει στην προσεχή συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αν δ:εν υπάρχει ένσταση, να με(νει σε προσεχή συνεδ:ρ(α. 

Επειδή δεν υπο!ρχει ένσταση, το θέμα αυτό αναβάλλεται. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι «0 περ( Ει8ικεύσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως} Νόμος (Αρ. 5) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ: 

ΣΎΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ
ΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ·Ύ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΎ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΎ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΎΣΕΩΣ ΣΎΜΠΛΗ
ΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΎΞΕΩΣ)ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) 
ΤΟΎ 1990». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχ αριο!δης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή στη συνεδρία της της 1ης Μαρτίου 1990 
ψήφισε σε νόμο το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αφού με(ωσε τη συμπληρωματική 
π(στωση που ζητήθηκε κατά !::453,240. Το ποσό αυτό αφορούσε πληρωμές 
σχετικά με την ανέγερση του Διεθνούς Κέντρου Συνε8ρ(ων, θέμα το οπο(ο 
αποφασ(στηκε να αποτελέσει αντικε(μενο ειδ:ικής μελέτης της Επιτροπής. 

Ενεργώντας η Επιτροπή σύμφωνα με τα πιο πάνω συνήλθε σε δύο νέες 
συνεδρίες της, στις 28 Φεβρουαρ(ου και 7 Μαρτ(ου 1990, και ενημερώθηκε 
λεπτομερειακά από τους εκπροσώπους των Υπουργε(ων Οικονομικών και Συγκοι
νωνιών και 'Εργων για τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής 
πίστωσης. 



2104 

Ειδικότερα όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους των πιο 
πάνω Υπουργείων, η ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση θα διατεθεί ως 

ακολούθως:-

(α) Για τον τελικό διακανονισμό των επιπλέον απαι
τήσεων του εργολάβου που συμφωνήθηκε κατό
πιν διαβουλεύσεων της τεχνικής επιτροπής του 

έργου με τον εργολάβο και σύμφωνα με οδηγίες 
της αρμόδιας για το έργο Υπουργικής Επι
τροπής• 

(β) για την πληρωμή υποχρεώσεων προς τον εργο

λάβο· 

(γ) για την αγορά ενός plotter με τον αναγκαίο 

εξοπλισμό· 

(δ) για την πληρωμή αποζημιώσεων, συμπεριλαμβα

νομένων και τόκων, για τεμάχιο γης που απαλ

λοτριώθηκε για την ανέγερση του Συνεδριακού 
Κέντρου. 

!::371,306 

!:: 13,928 

!::8,500 

!:: 59,506 

!::453,240 
==== 

Με βάση τις συνολικές πιστώσεις που έχουν μέχρι σήμερα εγκριθεί από τη 
Βουλή, περιλαμβανόμενης και της υπό αναφορά συμπληρωματικής πίστωσης, 
προκύπτει ότι η ολική δαπάνη για την ανέγερση και τον εξοπλισμό του Διεθνούς 
Συνεδριακού Κέντρου ανέρχεται στο ποσό των !::6,118,182. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη ότι με τη ζητούμενη τώρα συμπληρω
ματική πlστωση επιτυγχάνεται ο οριστικός διακανονισμός των απαιτήσεων για το 
υΠό αναφορά έργο, ε(vαι εκ των πραγμάτων υποχρεωμένη να αποδεχτε( την 
πρόταση για έγκριση της υπό αναφορά συμπληρωματικής πίστωσης. Για το 
σκοπό αυτό τη διαμόρφωσε σε αυτοτελές νομοσχέδιο με τίτλο ιιΟ περί Ειδικεύ
σεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 
1990», το οποίο ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή να ψηφίσει σε νόμο. 

Με την ευκαιρία όμως αυτή και υπό το φως των όσων μεσολάβησαν από τη 

λήψη της απόφασης για την ανέγερση του Κέντρου αυτού μέχρι και την υλοποίησή 
του, η Επιτροπή είναι της γνώμης ότι το θ,έμα αυτό θα πρέπει ν' αποτελέσει 

αντικείμενο ειδικής εξέτασης από την αρμόδια Επιτροπή Κοινοβουλευτικού 
Ελέγχου, για να εξαχθούν και τα σωστά συμπεράσματα για ένα πολυσυζητημένο 
έργο το οποίο άρχισε μεν και συμπληρώθηκε σε σύντομο χρονικό διάστημα, 

ξεπέρασε όμως όλες τις προβλέψεις που έγιναν γύρω από το αναμενόμενο τελικό 
κόστος του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

-Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
!:453,240 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πlνακας. 
'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 και ο Δεύτερος Π(νακας 
εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

Γ (Κτυπά τη σφύρα) 
Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 57) του 1989>>. Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να 8ιαβάσει την 'Εκθεση. 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 
«0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 57) 
ΤΟΥ 1989» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος ! 
Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Παύλος Δίγκλης 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 
Κωνσταντίνος Λόρ8ος 
Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 
Θαλής Μιχαηλί8ης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο· σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 
16 Ιανουαρίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος τΟυ Υπουργεlου Οικονομικών ο οπο(ος ανέλυσε τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και κατάθεσε συμπληρωματικά στοιχεία και πληρο

φορίες που σχετίζονται με το υπό συζήτηση θέμα. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
χρημάτων ύψους f.2,773 και η διάθεσή του για τη δημιουργία νέας θέσης Γενικού 
Γραμματέα Νέας Γενιάς κάτω από το Κεφάλαιο Προεδρία και Προεδρικό 
Μέγαρο. 

Σόμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υποuργε(ο Οικονομικών 
και αναλύθηκαν εκτενέστερα από τον εκπρόσωπό του ενώπιον της Επιτροπής, το 

Υπουργικό Συμβούλιο, ύστεροι από τη ψήφιση του περί του Κεντρικού Φορέα · 
Νεολαίας Νόμου του 1989 (Νόμος 154 του 1989) με βάση τον οποίο προ
βλέπεται ότι της Γραμματείας προεliρεύει Γραμματέας καλούμενος «Γενικός 
Γραμματέας Νέας Γενιάς», ο οποίος διορίζεται.και παύεται από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας, αποφάσισε κατά τη συνεδρία του της 8ης Νοεμβρίου 1989 τη 
δημιουργία νέας θέσης Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιάς με ετήσιο προσωπικό 

μισθό f.9,000, με επιπρόσθετο τιμαριθμικό επίδομα καθώς και με ετήσιο επίδομα 
παραστάσεως ύψους f.2,400. 

Όπως αναφέρεται ει8ικότερα σε σχετικό σημεlωμα το οπο(ο αποστ&:ληκε 
στην Επιτροπή στη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος, η μισθοδοσία της 
προτεινόμενης θέσης δικαιολογείται από τη φύση των αρμοδιοτήτων που θα ασκεί 
ο Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς ο οποίος θα υπέχει πλήρη πολιτική ευθύνη, 
ανάλογη με εκείνη των Υπουργών, για τα θέματα νεολαίας και την εφαρμογή της 
κυβερνητικής πολιτικής και προγραμμάτων στον ευρύ και αναβαθμισμένο αυτό. 

τομέα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού λαμβάνον
τας ιδιαίτερα υπόψη τις πρόνοιες της νομοθεσίας για τον Κεντρικό Φορέα 

Νεολαίας από τις οποίες προκύπτει η ανάγκη δημιουργίας της θέσης Γενικού 
Γραμματέα Νέας Γενιάς αποδέχεται την εισήγηση για τη δημιουργία της νέας 

αυτής θέσης όχι όμως στη μορφή που αυτή προτείνεται. 'Αποψη της Επιτροπής 
είναι ότι η μισθοδοσία και τα επιδόματα που προτείνονται για τη θέση αυτή εκτός 
του ότι είναι υπερβολικά 8ε 8ικαιολογούvται από τη φύση των καθηκόντων και 

των αρμο8ιοτήτων που θα ασκούνται από τον κάτοχό της όπως αυτά προ8ια
γράφονται στη σχετική νομοθεσία. Από την άλλη η Επιτροπή δεν μπορεί να 
αποδεχθεί τα επιχειρήματα ότι η πολιτική ευθύνη που θα υπέχει ο κάτοχος της 
θέσης είναι ανάλογη με εκείνη των Υπουργών ώστε να δικαιολογείται και ανάλογη 
μισθοδοσία. Συναφώς η Επιτροπή αποφάσισε να καθορίσει για τη θέση του 
Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιάς τη μισθοδοτική κλίμακα Α12. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο για το οποίο και γίνεται ομόφωνη εισήγηση στη Βουλή όπως 

το ψηφίσει σε νόμο στη μορφή που αυτό έχει διαμορφωθεί νομοτεχνικά και από 
απόψεως Προϋπολογισμού. 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Προεδρεύων της Βουλής κ. 

Γ. Λαδάς αποχώρησε και τον αντικατέστησε ο κ. Λ. Ζαχαριάδης}. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ) 

Ύπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απλώς από τη θέση μου μια πολύ μικρή παρατήρηση. Το 
Σώμα αυτ6 έβαλε τα πράγματα στη θέση τους, 8ιότι αποτελούσε τουλάχιστον 
πρόκληση όχι μόνο για τη Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλ& και για ολόκληρο τον 
κυπριακό λαό η προσπάθεια να 8ιοριστεί σύμβουλος του Προέ8ρου και στενός 

συνεργάτης του με ένάν υπέρογκο μισθό, με όναν πολύ υπερβολικό μισθό που 
πράγματι 8εν αντιπροσώπευε τις υπηρεσίες που ανέμενε ο λαός απ' αυτό το 
φορέα. Δεν είναι θέμα οποιασ8ήποτε αντιπολίτευσης. Τουναντίον αντιμετω
π!ζουμε το θέμα του φορέα, παρόλες τις κάποιες επιφυλάξεις τις οποίες 
εκφράσαμε προηγουμένως και χωρίς προκαταλήψεις, κύριε Χατζη8ημητρίου, το 

αντιμετωπίζουμε εποικο8ομητικά. Όμως πρέπει όλοι να παρα8εχθούμε ότι ήταν 
πράγματι πολύ προκλητική η κλίμακα την οποία εισηγήθηκε η κυβέρνηση γι' αυτή 
τη θέση. Και το γεγονός ότι προνοείτο κλίμακα ισότιμη με υπουργικό μισθό, 
πράγματι πρέπει να δώσει ένα μήνυμα στους κυβερνώντες ότι πρέπει να είναι και 
πάλι και σ 1 αυτό το θέμα πολύ φειδωλοί, όταν εισηγούνται ψηλές μισθοδοσίες για 
κάποιες θέσεις οι οποίες σκοπό έχουν να εξυπηρετούν τα κοινά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΎΛΙΑΝΟΎ: 

Πέραν των όσων ορθών έχει αναφέρει ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, 
κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να υποβάλω και μια ερώτηση στο Σώμα, παρά το 
γεγονός ότι συναπτόμενο μ' αυτό θέμα έχει εγγραφεί από τον έντιμο συνά8ελφο 

κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου. Και το ερώτημα είναι: Ο 8ιορισθησόμενος και 
φερόμενος ως Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς είναι από 8ύο χρόνια που 
κατοικοεδρεύει στο Προεδρικό Μέγαρο· από ποια κονδύλια έχουν παρασχεθεί οι 
μηνιαίες αντιμισθίες και τα άλλα έξοδα παραστάσεως σ' αυτούς όλους τους 

«φορείς)>, οι οποίοι δεν ήταν θεσμοθετημένοι και λειτουργούσαν χωρίς οποια

δήποτε ύπαρξη έγκρισης από μέρους του Σώματος; 

Ελπίζω, κύριε Πρόε8ρε, να υπάρξει μια απάντηση και να 8οθεί μια σαφής 
θέση, όταν θα συζητηθεί το θέμα σ~ο γενικότερό του spectrum από το συνά8ελφο 
Άριστο Χρυσοστόμου. Αν όμως όχι, ελπίζω πως θα το παραπέμψουμε -και 
πιστεύω πως θα γίνει με τη συναίνεση του Σώματος- ενώπιον της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να σχολιάσω το εξής: Ο κ. Λιλλήκας σε 
ανακοίνωσή του προ της σημερινής συνε8ρίασης, οπότε θα ψηφιζόταν και ο 
σχετικός προUπολογισμός, έκαμε σχόλιο ότι θα προτιμούσε να μην αμείβεται 
καθόλου και να προσφέρει τις υπηρεσίες του 8ωρεάν, 8ιότι έκρινε ότι ο μισθός τοv 
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οποίο η Βουλή είχε πρόθεση να ψηφίσει ήταν πολύ άπρεπος και πολύ μικρός για 
τον ί8ιο ή και τη θέση την οποία πίστευε ο ί8ιος ότι θα κατείχε. Και νομίζω ότι 

μια τέτοια 8ήλωση αποτελεί κατά κάποιο τρόπο προσβολή προς το Σώμα και 8ε 

θα έπρεπε να μείνει ασχολίαστη. 

Και επίσης, κόριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να πω ότι, αν ο κ. Λιλλήκας πιστεόει 

ότι μπορεί να εργάζεται χωρίς μισθό και να προσφέρει τις υπηρεσίες του μ' αυτό 
τον τρόπο, τότε εμείς προφανώς καμιά ένσταση 8ε θα είχαμε, αρκεί η κυβέρνηση 

να καταθέσει ένα νέο νομοσχέ8ιο με το οποίο να ζητά να καταργήσουμε την 

αντιμισθία του κ. Λιλλήκα, οπότε και εμείς θα το πράξουμε, για να του 8ώσουμε 
την ευκαιρία να εργάζεται αμισθί, όπως ο ί8ιος θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Χαραλαμπί8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8ε γνώριζα εγώ αυτή τη 8ήλωση του φερόμενου ως Γενικοό 
Γραμματέα της Νέας Γενιάς. Ενόψει όμως των όσων ανέφερε ο συνά8ελφος στο 
Σώμα, ότι προτlθεται να εργάζεται αμισθ(, πιστεύω ότι 8εν πρέπει. να προ

χωρήσουμε σήμερα να εγκρίνουμε το μισθό αυτό που αναφέρεται στην Έκθεση 
της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Να παραπεμφθεί πίσω στην αρμό8ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή και να κληθεί να επανεξεταστεί το θέμα με τα νέοι 
8ε8ομένοι που έχουμε ενώπιόν μας. Είναι η πιο εν8ε8ειγμένη ενέργεια που 
μποροόμε να κάνουμε, πι.στεόω, υπό τις περιστάσεις, μετά τη 8ήλωqη του 
συνα8έλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ανοιστοισιά8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, φυσικά ο κ. Μοιθηκολώνης 8ε μιλοόσε εκ μέρους του κ. 

Λιλλήκοι, για νοι εκφράζει τις απόψεις του, αλλά η Επιτροπή είμαι σίγουρος ότι 
έλαβε υπόψη της, προ;rοό στείλει αυτή την Έκθεση κοιι τις απόψεις των 8ιάφορων 
lπουργΗων και συνεπώς, για νοι είμαστε πιο σοβαροί, κοιτοιλήξοιμ~ ε8ώ. Θοι 

πρέπει νοι περάσει αυτή η οιντιμισθίοι την οποίοι έκριναν ομόφωνα όλοι τοι Μέλη 
της Βουλής ότι ήταν η πρέπουσα κοιι 8ε νομίζω νοι χωρεί οότε αναβολή οότε κοιι 
οι οποιεσ8ήποτε 8ηλώσεις νοι λαμβάνονται στα σοβαρά υπόψη, οιν λέγονται υπό το 

κράτος πικρίας ή υπό το οιίσθημοι οι8ικ!οις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κοιι η 8ική μας θέση είναι ότι πρέπει να προχωρήσει αυτό το 
Σώμα να ψηφίσει το σχετικό νομοσχέ8ιο σε νόμο, γιατί, όπως λέχθηκε κοιι 
προηγουμένως, το θέμα αυτό έχει εξεταστεί οιπό την οιρμό8ιοι Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή που πήρε όλες τις οινοιγκοιίες πληροφορίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ιερο8ιοικόνου κοιι μετά ο κ. Δίγκλης. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΙ: 

Ναι, κόριε Πρόε8ρε, αυτό το Σώμα ενέκρινε κάποιο μισθό για τη θέση του 
Γενικοό Γροιμμοιτέοι Νέας Γενιάς. Δεν ψηφίζει το μισθό για συγκεκριμένο 
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πρόσωπο ούτε και έλαβε υπόψη τυχόν δηλώσεις αυτού του προσώπου. ο μισθός 
αυτός ψηφίζεται για συγκεκριμένη θέση, οποιοδήποτε και αν είναι αυτό το 
πρόσωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας την Έκθεση της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής πάνω σε συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο στάληκε από 
την Εκτελεστική Εξουσία και βέβαια διαφοροποιήθηκε κατά τη συζήτηση στην εν 
λόγω Επιτροπή. Νομίζω ότι το Σώμα καλείται να αποφασίσει με βάση αυτό το 
νομοσχέδιο και με βάση την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Αν 
έγιναν δηλώσεις από οποιοδήποτε πρόσωπο, νομίζω ότι δεν είναι θέμα το οποίο 
είναι δυνατό να ανακόψει την πορεία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ίπάρχουv άλλοι ομιλητές; 

Επει8ή 8εv υπάρχουν άλλοι ομιλητές, παρακαλώ να προχωρήσουμε στη 
8εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .€11,080 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 

'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκ.ευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Μναται να αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Μελισσοκομίας Νόμος του 1988» και το θέμα 
του Κεφαλαίου Δ' που τιτλοφορείται «Τα σοβαρά προβλήματα που αντι

μετωπίζει η μελισσοκομία και τρόποι επίλυσής τους». Παρακαλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΜΕΛΙΣΣΟΚΟΜΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988» ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΑ ΣΟΒΑΡΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΠΟΥ 

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΖΕΙ Η ΜΕΛΙΣΣΟΚΟΜΙΑ ΚΑΙ ΤΡΟΠΟΙ ΕΠΙΛΥΣΗΣ 

ΤΟΥΣ». 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυρι&κος Τ σιέττης 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την 
πιο πάνω πρόταση νόμου σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν από 1 η 
Νοεμβρίου 1988 μέχρι τις 27 Φεβρουαρίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατ(ας, εκπρόσωποι των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος και 
του Παγκόπριου Συνδέσμου Μελισσοκόμων. 

Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε στις 1 Ο 
Μαρτίου 1988 από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου εκ μέρους του ΔΗ.ΚΟ. 
και παραπέμφθηκε για μελέτη στην Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται ε!ναι η κατοχύρωση του επαγγέλματος 

του μελισσοκόμου, η προστασία του καταναλωτικού κοινού, καθώς και η ασφάλεια 
τοu κοινού γενικότερα από κιν8ύνους που προέρχονται από την εγκατάσταση και 
τη 8ιακίνηση των μελισσών και των μελισσοκομείων. 

Ειδικότερα με την υπό ψήφιση πρόταση νόμου καθορίζονται η ιδιότητα, τα 
Βικαιώματα και οι υποχρεώσεις των μελισσοκόμων και των επιθεωρητών μελισσο

κομ!ας, οι όροι που 8ιέπουν τη λειτοuργ(α των μελισσοκομείων, καθώς και οι 
ποινές που προβλέπονταt για όσους παραβαίνουν τις Οιατάξεις του νόμου αυτού. 

Κατά τη διάρκεια της μελέτης της υπό ψήφιση πρότασης νόμου και με την 
ευκαιρία της παρουσίας ενώπιον της Επιτροπής όλων των ενδιαφερόμενων 
πλευρών, η Επιτροπή εξέτασε και το θέμα που γρ&φτηκε με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου και αναφέρεται ως «Τα σοβαρά προβλήματα που 

αντιμετωπίζει η μελισσοκομία και τρόποι επίλυσής τους». 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφοό έλαβε 

υπόψη όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
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εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως 
έχει τελικά 8ιαμορφωθεί .και με το συνοπτικό τίτλο «0 περί Μελισσοκομίας 
Νόμος του 1990». 

Η Επιτροπή, αναμένο_ντας ότι η θέσπιση της νομοθεσlας αυτής θα εΠιλύσει> 

τα βασικά προβλήματα των μελισσοκόμων, όπως αυτά εκτέθηκαν ενώπιόν της 
από τους Συν8έσμους Μελισσοκόμων, καλεί με την ευκαιρία αυτή την Εκτελε
στική Εξουσία να πάρει όλα τα αναγκα(α μέτρα για την προστασία και ανάπτυξη 

της μελισσοκομίας, καθώς και για την αντιμετώπιση όλων των προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν οι μελισσοκόμοι στον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Yes; 
Ναι; 

(Γέλια) 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, κόριε Πρόε8ρε. Η μελισσοκομία 
αποτελεί για την αγροτική οικονομία αξιόλογο υποτομέα όχι τόσο για τη 

συνεισφορά της στη δημιουργία του ακαθάριστου εγχώριου προ·ιόντος με τα 
πολότιμα προlόντα της, όπως το μέλι, ο κηρός και ο βασιλικός πολτός ακόμα, 
αλλά για την αόξηση της φυτικής παραγωγής με το σημαντικό ρόλο της στην 

επικονίαση των φυτών. Η μέλισσα είναι το σόμβολο -'t'ης εργατικότητας και της 
προσφοράς. Το ί8ιο και η συμπαθής τάξη των μελισσοκόμων. Είμαι βέβαιος ότι 
ο νόμος που ψηφίζουμε σήμερα θα συμβάλει στην απάμβλυνση των προβλημάτων 
που αντιμετωπίζει η τάξη των μελισσοκόμων. Και με την ευκαιρία αυτή θέλω να 

τους 8ιαβεβαιώσω πως το Δημοκρατικό Κόμμα θα παίρνει κάθε μέτρο που θα 
βοηθά στην ανάπτυξη της μελισσοκομίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τσιέττης, παρακαλώ. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κόριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να αναφέρω ότι η ομά8α μας 
υποστηρίζει την ψήφιση της πρότασης νόμου περί μελισσοκομίας του 1988, γιατί 
κατοχυρώνει τα δικαιώμα-rα του μελισσοκόμου, τις υποχρεώσεις του και τις 
υποχρεώσεις και τα καθήκοντα των γεωργικών λειτουργών. Καλοόμε τέλος την 
κυβέρνηση να λάβει μέτρα για την επίλυση των προβλημάτων που προκόπτουν 

από τη μελισσοκομία. Πράγματι οι επενΜσεις που έχουν γίνει 8ικαιολογοόν αυτή 

τη νομοθεσία. Έγιναν πολό μεγάλες επενΜσεις. Δημιουργήθηκε Τμήμα 
Μελισσοκομίας. Όμως τα τελευταία χρόνια 8ημιουργοόνται προβλήματα. Προ
βλήματα εισαγωγής ασθενειών που έχουν 8ημιουργήσει 8υσκολίες στους μελισσο

κόμους. Θα πρέπει να παρθούν μέτρα, για να σταματήσει η εισαγωγή ασθενειών. 

Το 8εότερο σημείο που θα ήθελα να αναφέρω είναι ότι έχουμε εγκρίνει την 

περασμένη β8ομά8α το πρότυπο για το μέλι, 8ιότι πολλοί κατασκευαστές νόθευαν 

το κυπριακό μέλι και απέφευγε ο καταναλωτής να το αγοράσει. Με αυτούς τους 
Μνο νόμους, με τα μέτρα που πρέπει να παρθοόν, για να προσφερθεί το γνήσιο 
μέλι που παράγει η Κόπρος μποροόμε εμείς οι Κόπριοι να αυξήσουμε την 
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παραγωγή, vα 8ημιουργήσουμε 8υνατότητες να αυξηθε( ο αριθμός των μελισσο

κόμων, γιατ( 8υστυχώς τα τελευταία χρόνια έχει μειωθε(, να αυξηθε( η παραγωγή 

με 8υνατότητες εξαγωγής και να αποφόγουμε επανάληψη του παρελθόντος, όταν 
υποχρεωνόμαστε να εισάγουμε μέλι. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιά8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκ μέρους της ΕΔΕΚ, κόριε Πρόε8ρε, και εκ μέρους του Δημοκρατικοό 

Συναγερμοό. Έχουμε μιλήσει αρκετά για τις μέλισσες. Εμε(ς θα υποστηρ(ξουμε 

το νομοσχέ8ιο και για τους κηφήνες. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Να επανέλθουμε στις μέλισσες, μετά τους κηφήνες, κόριε Πρόε8ρε. Θα ήθελα 

να πω ότι με τον περ( Μελισσοκομ(ας Νόμο που ψηφίζουμε σήμερα πετυχα(νουμε 

πραγματική αvα8όμηση στο σοβαρό αυτό τομέα της αγροτικής οικονομίας. Γιατί 
πετυχαιvουμε με το Νόμο αυτό να κατοχυρώσουμε το επάγγελμα του μελισσο
κόμου εξασφαλ!ζοντας τα Οικαιώματά του, αλλά ταυτόχρονα και τις υποχρεώσεις 
του έναντι των άλλων πολιτών και έναντι του κράτους. Πετυχα!νουμε επ!σης την 

προστασία των καταναλωτών, γιατί στο παρελθόν κuκλοφοροόσε μια ποικιλία 
8ήθεv προϊόντων της μελισσοκομ(ας. Και τέλος πετυχα(νουμε και την ασφάλεια 
του κοινού από τους κιvΟύνους, γιατί και στο παρελθόν και πρόσφατα επανειλημ
μένα ε(χαμε καταγγελ(ες τόσο από ο8ηγοός οχημάτων όσο και από αγρότες για 

οχληρ(α, μολόνσεις και παραπομπή σε νοσοκομε(α από τα προβλήματα που είχαν 

από τις μέλισσες. 

Ολοκληρώνεται 8ε το φάσμα του εν8ιαφέροντος όσον αφορά τη μελισσοκομία 
και τα προϊόντα της με το πρότυπο για το μέλι που πρόσφατα έχουμε ψηφίσει και 
το οποίο καλόπτει τα θέματα εμπορίας. Τέλος εκε( που πρέπει να σταθούμε 

ι8ιαίτερα είναι στο εξής: Ότι με το νομοσχέ8ιο αυτό και με τις 8ιαβεβαιώσεις 

των εκπροσώπων της κυβέρνησης και ι8ιαίτερα του Υπουργείου Γεωργίας 

εξασφαλίζεται η αόξηση προσφοράς των κρατικών υπηρεσιών προς την τάξη των 
μελισσοκόμων και για πρώτη φορά υπάρχει το εν8ιαφέρον και η απόφαση για 

μετεκπαίΟευση και Οιορισμό ει8ικών επιστημόνων στον τομέα αυτό, οι οπο!οι θα 
έχουν την υποχρέωση με_ τακτικές επισκέψεις, ενημέρωση και 8ιαφώτιση να 
βοηθήσουν γενικά την τάξη των μελισσοκόμων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να προχωρήσουμε στη 8εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Πιστοποίηση ι8ιότητας μελισσοκόμου. 'Αρθρο 3. 
Υποχρεώσεις μελισσοκόμου, 'Αρθρο 4. 
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Επιθεωρητές μελισσοκομίας. 'Αρθρο 5. 
Μελισσοκομεία. 'Αρθρο 6. 
Επιθεώρηση μελισσοκομείου και μελισσοκομικού εργαστηρίου. 'Αρθρο 7. 
Μελισσοκομικές περιοχές. 'Αρθρο 8. 
Εγκατάσταση μελισσοκομείου. 'Αρθρο 9. 
Μελισσοκομικά φυτά. 'Αρθρο 10. 

Αεροψεκασμοί. Άρθρο 11. 
Τεχνητές κηρήθρες. 'Αρθρο 12. 
Ποινικά α3ικήματα και ποινές. 'Αρθρο 13. 
Κανονισμοί. 'Αρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 14 εγκριθούν; 
Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 -14 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μελισσοκομίας Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζετ~ σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ακινήτου Ι3ιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». Παρακαλώ οποιο3ήποτε 
Μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών να 3ιαβάσει την Έκθεση. 

Ο κ. Μαρκί3ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. Βλέποντας τη διατύπωση αυτής της 
πρότασης νόμου, νομίζω 3ημιουργείται μια αμφιβολία, γιατί, ενώ μιλά για κτήση 
ακίνητης ι3ιοκτησίας που υπερβαίνει την απολύτως αναγκαία έκταση για την 
ανέγερση υποστατικού, για κατοικ(α ή επαγγελματική στέγη, δεν αναφέρεται στην 
ί3ια την κατοικία και την (3ια την επαγγελματική στέγη, όταν κάποιος έρχεται να 

αγοράσει ένα 3ιαμέρισμα το οποίο είναι ή3η κτισμένο ή ένα κατάστημα το οποίο 
ήδη υπάρχει και ε(ναι κτισμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Μαρκ(3η, νομίζοι ότι αναφέρεστε σε λανθασμένο νομοσχέ3ιο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατ( 1 κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το νομοσχέ3ιο υπ' αριθμό 13 στην ημερήσια 3ιάταξη αφορά κάτι 3ιαφο
ρετικό. Είναι 3ιευκόλυνση των 3ικηγόρων να παίρνουν λεπτομέρειες από το 

Κτηματολόγιο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, είναι τις 3ικές σας σημειώσεις που βλέπω .. Είναι λάθος ο 
αριθμός φαίνεται. Εγώ μιλώ για τα περί Κτήσεως Ακινήτου Ι3ιοκτησίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το υπ' αριθμό 13 στην ημερήσια Βιάταξη, κύριε Μαρκί8η, είναι αυτό yτου 
αφορά τους Βικηγόρους. 

Παρακαλώ να Βιαβαστεί η Έκθεση. 

Π. ΚΟΛ.ΟΚΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΊ' ποr ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ <ιΟ ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΗ
ΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΔΙΑΚΑΤΟΧΗ, ΕΓΓΡΑΦΗ ΚΑΙ ΕΚΤΙΜΗΣΙΣ) 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παpό11τες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νlκος Μουσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Μαρτίου 1990 στην 
παρουσία εκπροσώπων του Τποupγε(οu Εσωτερικών. 

Με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το 

αξιότιμο Μέλος της κ. Α. Αν8ρέου, τροποποιείται η νομοθεσία που Βιέπει τα 
σχετικά με την ακίνητη ι8ιοκτησία, ώστε οι εξουσιο8οτημένοι Βικηγόροι να 
8ικαιοόvται να πα(ρνοuν πληροφορίες που σχετίζονται με καταχωρήσεις στα 

μητρώα ή τα βιβλία των Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων, σύμφωνα με τη 
8ια8ικασία που καθορίζεται στις Βιατάξεις του υπό τροποποίηση νόμου. 

Όπως ει8.ικότερα αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνο8εόει την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, ο προτεινόμενος νόμος στοχεύει ειΒικότερα στη Βιευκό
λυνση της 8ια8ικασίας συλλογής πληροφοριών που σχετίζονται με ακίνητη 

ι8ιοκτησ(α ή 8ιεκ8lκηση 8ικαιώματος πάνω σ' αυτή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τις πρόνοιες της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου με τις οποίες συμφωνούν και οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, 
αφοό τροποποιηθεί ο τ!τλος της ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περl Ακινήτου 
ΙΒιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990>>. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αν8ρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε, απλώς μια παρατήρηση και Βιευκρίνιση. Η 
πρότάση νόμου στην ουσία αφορά την ανάθεση σε Βικηγόρο της εξέτασης 
Βικαιωμάτων επί ακινήτου ιΒιοκτησίας ενός πολίτη χωρίς την ανάγκη της 

ανάθεσης αuτοό του θέματος με πληρεξούσιο, ούτως ώστε να αντικαταστήσουμε 
μια χρονοβόρα και πολυ8άπανη 8ια8ικασία για μια τυπική ανάθεση Βικηγορικής 
εργασίας με την απλή υπογραφή ενός Βιοριστήριου εγγράφου το οποίο συνήθως 

υπογράφεται για οποια8ήποτε νομική εργασία που ανατίθεται σε Βικηγόρο. Ο 
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σκοπός ακριβώς της πρότασης νόμου είναι να 8ιευκολύνει και να μετριάσει τις 
ταλαιπωρ(ες του κοινού, όταν υπάρχει θέμα εξέτασης δικαιωμάτων του επ( 
ακινήτου ι8ιοκτησίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν υπιίρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 51Α του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 
Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακινήτου 13ιοκτησίας (Διακατοχή, 

Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1989». Παρακαλώ τον κ. Μοuσιούττα να διαβάσει την Έκθεση. 
Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989>>. 

Παpόvτες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Αν3ρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέ3ιο 

σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Φεβρουαρίου 1990. Στη 

συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε
ρικών και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες του 

νομοσχε3ίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για 

την Αστυνομία για τον ακριβή καθορισμό των καθηκόντων και των εξουσιών της 
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Πυροσβεστικής "Υπηρεσίας αναφορικ& με την πρόληψη και την κατ&σβεση των 

πυρκαγιών καθώς και την πuροπροστασ(α. 

Ει8ικότερα με β&ση τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου:-

( α) Παρέχεται η εξουσία στην Πυροσβεστική "Υπηρεσία, στα πλαίσια των 
αρμο8ιοτήτων της για πυροπροστασία, να εξετ&ζει τις μελέτες και τα 

σχέ8ια των κτιρίων που θα ανεγερθούν ή θα 8ιαφοροποιηθούν. Οι 
κατηγορ(ες των κτιρ(ων που θα τυγχάvουν του ελέγχου για πυροπρο

στασία θα καθορίζονται με Κανονισμούς που θα εκ8ί8ονται από το 

"Υπουργικό Συμβούλιο. 

(β) Καθορίζεται ως αξιόποινη πρ&ξη τιμωρούμενη με χρηματική ποινή 
μέχρι .t250 η παρεμπό8ιση του ελέγχου της πυροπροστασίας. Κατ& 

την εκδ(καση των αδικημάτων αυτών, το δικαστήριο θα έχει την 
ευχέρεια να διατάζει την αναστολ-ή των κατασκευαστικών εργασιών 
στο κτίριο στο οποίο αναφέρεται η παρ&βαση μέχρι την τελική 

εκ8ίκαση της υπόθεσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, επικροτώντας τη θέση ότι το 
θέμα της πυροπροστασίας είναι αν&γκη να τεθεί π&νω σε πιο ορθολογιστική β&ση, 
συμφωνεί με τις 8ιατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του 

ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το &ρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 44 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το &ρθρο 2 εγκριθεί; 
Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπ&ρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989». Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΕΩΣ 
ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989>>. 

Παpόντες:-

Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό εξέταση νομοσχέδιο 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Δεκεμβρίου 1989, στις 15 
Φεβρουαρίου και 12 Μαρτίου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω 
νομοσχεδ(ου η Επιτροπή ε(χε την ευκαιρ(α να ακούσει τις απόψεις των εκπρο
σώπων του Υπουργε(ου Δικαιοσύνης και του Γραφε(ου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποπο(ηση του περ( Διαχειρ!σεως 

Κληρονομιών βασικού νόμου έτσι που:-

( α) να αυξηθε( από τις J:500 στις ΜΟ,000 η αξία της κληρονομιάς που 
πρέπει να αφήνει κάποιος που πεθαίνει για άκοπούς έκ8οσης πιστο
ποιητικού που να κατονομάζει τους κληρονόμους του· 

(β) ο διαχειριστής να υποβάλλει κάθε χρόνο λογαριασμούς για τη δια

χείριση της κληρονομιάς μαζ( με δήλωση για τους λόγους για τους 

οπο(ους δε συμπληρώνεται η διαχε(ριση. Ο διαχειριστής που δε θα 
συμμορφώνεται με την προτεινόμενη πρόνοια θα υπόκειται σε αρχική 
χρηματική ποινή J:250 και σε επιπρόσθετη ποινή ί500, σε περ(πτωση 
που θ!i παραλε(πει μέσα στους επόμενους δύο μήνες από την παρέ
λευση έτους να προβα(νει στις αναγκαίες ενέργειες και 

(γ) προτείνεται η αύξηση από τις J:300 στις J:5,000 του ποσού κληρο
νομιάς, σε περ(πτωση κατά την οπο(α υπάρχουν και κληρονόμοι 

αν(κα.\ΙQΙ, που θα μπορεί να τυγχάνει συνοπτικής διαχείρισης. 

Η ΚοινοβοuλεuΤιΚή Επιτροπή Νομικών, έχοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν 
ενώπιόν της και την ως τώρα πρακτική των 8ιαχειρ(σεων και με στόχο την 
απλοπο(ηση της διαδικασίας των διαχειρ(σεων και ιδια(τερα για μικρής αξ(ας 
κληρονομιές, έχει επαναδιατυπώσει το κείμενο του υπό εξέταση νομοσχεδ(ου έτσι 
που:-

( αα) Κάθε πρόσωπο στο οπο(ο εκδόθηκε παραχωρητήριο επικύρωσης δια
θήκης ή έγγραφο διαχείρισης και κάθε διαχειριστής που διορ(στηκε από 
το Δικαστήριο καταχωρε( στο Δικαστήριο, μέσα σε 8ύο χρόνια από την · 
ημερομην(α που εκδόθηκε το παραχωρητήριο ή το διάταγμα που τον 
διόρισε, τους λογαριασμούς της διαχείρισης που διενεργήθηκε από 
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αυτόν και, αν η 8ιαχείριση 8εν Ι:χει συμπληρωθεί, 8ήλωση που . να 
εξηγεί τουςλόγους για τους οποίους η 8ιαχείριση 8ε συμπληρώθηκε και 
ακολούθως και μl:χρι τη συμπλήρωση της 8ιαχ'ε(ρισης, εξαμηνιαίους 
λογαριασμούς της 8ιαχείρισης μαζί με τη 8ήλωση που αναφέρεται πιο 

πάνω. 

(ββ) προτείνεται η αύξηση στις .!:10,000 του ποσού της κληρονομιάς, σε 
περίπτωση ύπαρξης ανίκανου κληρονόμου, που θα μπορεί να τυγχάνει 
8ιαχείρισης με συνοπτική 8ια8ικασία. 

Η υφιστάμενη νομοθετική ρύθμιση σχετικά με τις περιπτώσεις μη συμμόρ
φωσης προς τις 8ιατάξεις για υποβολή λογαριασμών από κάθε πρόσωπο στο 

οποίο εκ8όθηκε παραχωρητήριο επικύρωσης 8ιαθήκης ή έγγραφο 8ιαχείρισης ή 
από κάθε 8ιαχειpιστή που 8ιορίστηκε από το 8ικαστήριο, κρίθηκε ικανοποιητική 
και 8εν υιοθετήθηκε η τροποποίηση που προτάθηκε. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή του, όπως /:χει τελικά 8ιαμορφωθε(. 

(Κατά τη 8ιάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Προε8ρεύων της Βουλής κ. 
Γ. ΛαΜς επανήλθε και κατέλαβε την έ8ρα του Προέ8ρου, ενώ ο κ. Λ. Ζαχαριά8ης 
κατήλθε στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Υπάρχουν ομιλητl:ς επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητl:ς επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 4 εγκριθούν; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 -4 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφl:ρεται ως ο περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών 
(Τροποποιητικός} Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εγκριθεί και ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχ1:8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θl:μα, που είναι «0 περί Βοηθών Καταστη
μάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», που είναι πρόταση νόμου. Καλείται 
ο Πρόε8ρος της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση. 



2119 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΒΟΗΘΩΝ ΚΑΤΑΣΤΗΜΆΤΩΝ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990>» 

Παpόντες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παόλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιο!ννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανοό 

Ιο!κωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ
τησε την πιο πο!νω πρόταση νόμου που κατατέθηκε από όλες τις κοινοβουλευτικές 

ομο!δες σε δόο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Μαρτίου 1990. 
Στις συνεδριο!σεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Ένωσης Δήμων, του 
ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της ΕΝΕΛΕΚ και των· συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η άρση της ισχύος οποιων8ήποτε 
8ιαταγμάτων σχετικών με τον καθορισμό .του νέου ωραρίου των καταστημάτων 

που εκδόθηκαν μετο! τις 18 Φεβρουαρίου 1989, για να δοθε( στο μεταξό η 

αναγκα(α πίστωση χρόνου για την κανονιστική ρόθμιση όλων των θεμο!των που 
αναφέρονται στα ζητήματα του ωραρίου των καταστημάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμ
βο!νοντας υπόψη τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. Με 
την ψήφιση αυτή και την αναμενόμενη ετοιμασία και κατο!θεση στη Βουλή των 
Κανονισμών για το ωρο!ριο θα δοθεί η ευκαιρία σε όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να 
εκφρο!σουν τις απόψεις τους με την ελπίδα ότι ο τελικός διακανονισμός των 
ζητημο!των αυτών θα είναι το αποτέλεσμα μιας συναινετικής ρόθμισης και θα 
ικανοποιήσει όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές. 

Η Επιτροπή αναμένει ότι η Εκτελεστική Εξουσία θα προχωρήσει χωρίς 
χρονοτριβή στην ετοιμασία και την κατάθεση των σχετικών Κανονισμών ενώπιον 
του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Υπο!ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανοό. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κόριε Πρόεδρε. Θα θέλαμε να εκφρο!σουμε την ευαρέσκειο! 
μας, γιατί η Επιτροπή ομόφωνα αποδέχεται την πρόταση νόμου -για την οποία 

πρώτοι εμείς μιλήσαμε στο Σώμα για την επικε(μενη κατο!θεσή της-για ο!ρση ~ων 
σχετικών 8ιαταγμάτων των υπουργικών αναφορικά με το ωράριο των υπαλλήλων 

κατιΧστημάτων. 
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Θα θέλαμε να παpακαλέσουμε, ταύτόχρονα, να 8οθε( το μήνυμα προς την 
Εκτελεστική Εξουσ(α όπως στους κανονισμούς-παρά το γεγονός ότι θα έρθουν 

μπροστά στη Βουλή για τελική έγκριση ή διαφοροπο(ησή τους -ληφθούν υπόψη τα 

συμφέροντα βασικά των εργαζομένων και των καταστηματαρχών και όχι τα 

οποιαδήποτε συμφέροντα μεγαλοσυγκροτημάτων, για να ικανοποιηθούν κ&:ποιες 
διασυνδέσεις οι οποίες υπάρχουν με ορισμένες προσωπικότητες που ενδιαιτούνται. 
στο Προεδρικό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημητρ(ου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ε(ναι λυπηρό που η Βουλή αναγκάζεται να 
προβε( σήμερα στην ψήφιση νομοθεσ(ας για ακύρωση διατάγματος αναφορικά με 
το ωράριο καταστημάτων, γιατί αυτό που αναγκάζεται να κάμει σήμερα η Βουλή 
θα έπρεπε να το ε(χε ήδη κάμει η Εκτελεστική Εξουσ(α. Έπρεπε δηλαδή να 
υπάρξει η σχετική προετοιμασ(α και η σχετική διαβούλευση με τα αρμόδια 
όργανα, προτού να εκδοθε( το διάταγμα το οπο(ο εξέδωσε ο Υπουργός Εργασίας. 

Ε(ναι. παράλληλα, πι.στεόω, η ευκαιρ(α να τονιστέί ότι μελλοντικά η 
κυβέρνηση θα.πρέπει να είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη και προσεκτική πριν την έκδοση 
τέτοιων διαταγμάτων, διότι πραγματικά αφήνουν εκτεθειμένη την κυβέρνηση και 
δημιουργούν αρκετή ταλαιπωρία και αναστάτωση στο κοινό. Η συμπεριφορά της 
κυβέρνησης με την έκδοση διατάγματος χωρ(ς προσυνεννόηση και χωρίς καμιά 
διαβούλευση με τα αρμόδια όργανα και Σώματα κρ!νεται ως ανεύθυνη και 
αψυχολόγητη ενέργεια με τεράστιες επιπτώσεις στους επηρεαζομένους. 

Καλούμε την κυβέρνηση όπως μελλοντικά δε(χvει περισσότερη υπευθυνότητα 

και σεβασμό στα αρμόδια όργανα και ιδια(τερη προσοχή στην αποφυγή της 
ταλαιπωρ(ας του κοινοό και να μην αναμένει την αντ(δραση, για να προσαρμοστεί 
εκ των υστέρων σύμφωνα με τις εξελ(ξεις. Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η 
ενέργεια των κυβερνώντων είναι μια νέα νοοτροπία, ένα νέο σύστημα που 
εφαρμόζει η κυβέρνηση της αλλαγής, το να προβα(νει δηλαδή σε ενέργειες 
ετσιθελικές και άμεσες, προτού προβληθεί οποια8ήποτε αvτι8ραση, με απώτερο 
σκοπό την επίτευξη του δικού της σκοπού. Απορρίπτουμε και κακίζουμε αυτή την 

απαράδεκτη πολιτική και προειδοποιούμε την κυβέρνηση ότι δεν πρόκειται να 
δεχτούμε παρόμοια συμπεριφορά σε βάρος των καλώς νοουμένων συμφερόντων του 
λαού μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για λόγους αρχής. Κάποτε, όταν ανέβηκα στο βήμα για να 
μιλήσω στα πρώτα μου β'Ιjματα και ενώ μιλούσα για τις φωτιές, λέχθηκε εκεί από 
τον εκπρόσωπο του ΔΗ.ΚΟ., τον κ. Γαλανό, ότι ο Τσιέττης μιλά από γραπτό 
κε(μενο. Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου μιλούσε τώρα αρκετή ώρα από γραπτό 
κείμενο και δεν έγινε καμιά παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλούσε από γραπτό κε(μενο; Δεν το πρόσεξα, κύριε Τσιέττη. 



2121 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Ήταν για να είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. για να μην πω 
περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Εν πtίση περιπτώσει, κύριοι, στη νομοθετική εργασ!α οι ομιλ(ες γ!vονται 

χωρίς χειρόγραφα. Δικαιούται κάποιος βέβαια να έχει σημειώσεις, αν αυτό 
απαιτε(ται., αν υπάρχόυν αριθμο!, ονόματα και λοιπά, αλλά η ανάγνωση γραμμέ
νων ομιλιών πρέπει να αποφεύγεται. 

Εν πάση περιπτώσει., ο κ. Μανδριώτης έχει το λόγο. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέλω να εκφράσω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομά8ας 
την ευχαρίστησή μας και την ομοφωνία μας προς την ομόφωνη απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 
του ωραρίου των υπαλλήλων καταστημάτων. Το διάταγμα το οπο!ο έχει 
ανακοινωθεί έχει 8ημιουργήσει πολλά και σοβαρά προβλήματα ανάμεσα στους 
υπαλλήλους, οι οποίοι υποχρεώθηκαν κατά ένα δυναμικό τρόπο να εκφράσουν τη 
8υσαρέσκειά τους για την αλλαγή του ωραρίου, πράγμα που 8υσκόλευε γενικά 
όλους τους υπαλλήλους και τους άλλασσε τους όρους εργασίας. Θέλω να τονίσω 

την εκτίμηση των υπαλλήλων γι' αυτή την ενέργεια της Βουλής, όπως και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων και πιστεύω ότι η Βουλή θα δώσει ένα μήνυμα πρός 
τους αρμοδ!ους, ότι στην έκδοση διαταγμάτων που κυρίως αφορούν χιλιάδες 

υπαλλήλους πρέπει να ε!ναι πάντοτε οι. αρμόδιοι πάρα πολό προσεκτικο(, γιατ( 
8ημιουργείται σύγκρουση και κατ' επέκταση βλάβη στην εθνική μας οικονομία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης και ο κ. Δίγκλης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στις 18 του 
Φεβρουαρίου του 1990 η κυβέρνηση εξέ8ωσε ένα 8ιο!ταγμα με το οποίο είχε 
τροποποιήσει τα ωρ&ρια εργασ(ας των καταστημ&των. Αυτή η απόφαση της 
κυβέρνησης ήταν ίσως μια από τις πολύ λίγες περιπτώσεις που είχε ξεσηκώσει 

την καθολική και τη συντριπτική αντί8ραση της πλειοψηφίας των επηρεαζομένων, 
που ουσιαστικ& μποροόμε να πούμε ότι ε(ναι η πλειοψηφ(α του κυπριακοό λαοό. 
Και 8εν είναι ακριβές αυτό το οποίο λέχθηκε ή τονίστηκε από προηγούμενο 
ομιλητή ότι το μέτρο αυτό επηρέαζε τη ζωή των εργο8οτφμένων ή των 
υπαλλήλων. Αντίθετα επηρέαζε ουσιαστικά τη ζωή και των ί8ιων των καταστη

ματαρχών, τις συνθήκες εργασ(ας τους και μ&λιστα ε(χε ξεσηκώσει, γι 
/ 
αυτό 

άλλωστε το λόγο, και την αντί8ραση της συντριπτικής πλειοψηφίας και των ί8ιων 
των καταστηματαρχών. 

Ευθύς ως είχε 8ημοσιευτεί αυτό το 8ιάταγμα θεωρήσαμε ως Δημο~ρατικός 
Συναγερμός υποχρέωσή μας να εγγράψουμε στην αμέσως επόμενη συνε8ρία του 
Σώματος θέμα στο Κεφάλαιο Δ ' με το οποίο 8ιατυπώναμε τη 8ιαφωνία μας στην 
απόφαση αυτή της κυβέρνησης και ζητούσαμε την άμεση ανάκληση του σχετικού ή 
των σχετικών 8ιαταγμ&των. Δώσαμε κ&ποιο εόλογο χρονικό 8ι&;στημα στην 
κυβέρνηση να μεταβάλει απόφαση, όχι 8ιότι το ζητούσαν μερικοί Βουλευτές, ο 
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Δημοκρατικός Συναγερμός ή και το ΔΗ.ΚΟ., το οποίο επίσης ενέγραψε σχετικό 
_ θέμα, αλλά 8ιότι πράγματι ζητούσε την ανάκληση ολόκληρος σχε8όν ο κυπριακός 
λαός ο οποίος επηρεάζετο απ' αυτό το 8ιάταγμα. Και είναι ψανερό ότι 
επηρεάζετο ο λαός, 8ιότι το να έρχεται ουσιαστικά και έμμεσα η κυβέρνηση να 
επιβάλει στους εργαζομένους, είτε αυτοί λέγονται καταστηματάρχες είτε λέγονται 
υπάλληλοι των καταστηματαρχών, να εργάζονται το καλοκαίρι επί παρα8είγματι 
μέχρι τις 8.30 το βρά8υ, 8ιότι σ' αυτό ουσιαστικά κατέληγε αυτό το 8ιάταγμα, 
αυτό το πράγμα επηρέαζε γενικά τον τρόπο και τις συνθήκες ζωής όλων των 
εν8ιαψερομένων σ' αυτή την υπόθεση. 

Δυστυχώς η κυβέρνηση, παρά το γεγονός ότι της είχαμε παράσχει την 
ευχέρεια να ανακαλέσει αυτό το 8ι.άταγμα, δ'εν το έπραξε και μάλιστα η αρμ68ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή είχε πάρει ένα μήνυμα από τον κ. Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι η κυβέρνηση 8εν προτίθετο να ανακαλέσει αυτό 
το 8ι.άταγμα. Γι 1 αυτούς ακριβώς τους λόγους πολύ σωστά όλα τα μέρη του 
Σώματος, όλα τα κόμματα, υπέβαλαν την κοινή πρόταση νόμου, η οποία σήμερα 
πρόκειται. να φηφιστε( και 8ι&. της οπο(ας ουσιαστικά καταργούνται. τα εκ8οθέντα 
Βια.τάγματα και. καλείται η κυβέρνηση να καταθέσει στο Σώμα σχετικούς 
κανονισμούς με τους οπό(ους να δ'ι.ακανον(σει τα ωράρια εργασίας των καταστη
μάτων και των εργαζομένων στα καταστήματα, κατά τρόπο με τον οπο(ο και η 
Βουλή να συμφωνεί. 

Θα ηθελα, κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνά8ελφοι., τελειώνοντας να επισημάνω το 
εξής γεγονός, το οποίο πράγματι επισήμαναν και προηγούμενοι ομιλητές. Η 

κυβέρνηση αποφάσισε να λάβει αυτό το κα(ριο και πολύ ουσιαστικής σημασ(ας 
μέτρο της αλλαγής των ωραρίων, όπως μας έχει πει ο κ. Υπουργός ή και οι 
εκπρόσωπο( του, κατόπιν επιμελούς και αρκετά μακρόχρονης μελέτης. Και είναι 

αξιοπερ(εργο να δ'ιαπιστώνει η Επιτροπή στο τέλος ότι κατά τη μελέτη αυτού του 
θέματος των ωραρίων η κυβέρνηση 8εν παρέπεμψε αυτό το θέμα στο Εργατικό 
Συμβουλευτικό Σώμα, προτού 8ημοσιεύσει τα σχετικά 8ιατάγματα. Και είναι 
αξιοπερίεργο πως μια κυβέρνηση υπεύθυνη και σοβαρή, όπως θέλει η κυβέρνηση 
του κ. Βασtλε(ου να παρουσιάζεται, έχει εφαρμόσει ένα μέτρο το οπο(ο ξεσήκωσε 
την καθολικη κυριολεκτικά αντ(8ραση του κυπριακού λαού. Και μάλιστα είναι 

αξιοπερίεργο και προκλητικό συνάμα το γεγονός ότι η κυβέρνηση κλήθηκε από τη 
Βουλή, απ 1 όλα τα κόμματα, να ανακαλέσει αυτό το 8ιάταγμα ή αυτά τα 

8ιατάγματα για να 8οθε( χρόνος να επαναμελετηθεί το ωράριο και η κυβέρνηση 

κώφευσε. Αυτή ·πιστεύω η στάση 8εικνύει μια κυβέρνηση η οποία 8εν προ
βληματίζεται σοβαρά και υπεύθυνα πάνω σε σοβαρά θέματα που αφορούν τη ζωή 
και τον τρόπο και τις συνθήκες 8ιαβίωσης του κυπριακού λαού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, και η 8ική μας ομά8α χαιρετίζει και υποστηρίζει την υπό 
συζήτηση πρόταση νόμου. 

Είναι σε όλους γνωστές οι αντι8ράσεις και τα αισθήματα που προκάλεσε το 
γνωστό κυ~ερνητικό 8ιάταγμα, αναφορικά με το ωράριο εργασίας των υπαλλήλων 
καταστηματων. 
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Θεωρούμε, κύριε Πρόε8ρε, ότι το εν λόγω 8ι&ταγμα εκ8όθηκε χωρίς την 
αναγκαία περίσκεψη, αποτέλεσε μια αψυχολόγητη ενέργεια και προκ&λεσε τα 
αισθήματα και τη 8υσφορία και των εργαζόμενων υπαλλήλων, αλλ& και των 
καταστηματαρχών, χωρίς καθόλου να υπήρχε αν&γκη προς τούτο. 

Έχουμε τη γνώμη και την πεποίθηση ότι, αν από μέρους των αρμο8ίων 
επι8εικνύετο περισσότερη προσοχή προς τις απόψεις του συνδικαλιστικού κινή
ματος, καθώς επίσης και προς τις απόψεις της οργ&νωσης των καταστηματαρχών 
και αν λαμβ&νονταν υπόψη περισσότερο τα συμφέροντα των πλέον άμεσα 
εν8ιαφερόμενων ομ&8ων του πληθυσμού σε σχέση με αυτό το ωρ&ριο, 8ε θα 
εξε8ί8ετο το εν λόγω 8ι&ταγμα και 8ε θα παρίστατο αν&γκη όπως η Βουλή 
σήμερα συζητήσει και ψηφίσει σε νόμο το υπό συζήτηση νομοθέτημα. 

Γι' αυτό εισηγούμαστε ότι θα πρέπει μελλοντικ& οι κυβερνητικοί αρμό8ιοι να 
λαμβάνουν περισσότερο υπόψη τις γνώμες και του συν8ικαλιστικού κινήματος, 
αλλ!ι. και τις γνώμες των άλλων οργανώσεων των εργαζομένων, γενικά των 
εν8ιαφερομένων. 

Είναι γνωστό ότι με την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοθετήματος τερμα
τίζεται η ισχύς του εκ8οθέντος πρόσφατα 8ιατάγματος. Και είναι γνωστό ότι η 
ψή'φιση του υπό συζήτηση νομοθετήματος θα επαναφέρει το ωράριο λειτουργίας 
τω\ι καταστημ&των και εργασίας των εργαζομένων που ίσχυε πριν από την έκ8οση 
αυτού του διατάγματος. 

Έχει υποβληθεί προηγούμενη εισήγηση από συνα8έλφους όπως η κυβέρνηση 
προχωρήσει στην κατάθεση κανονισμών, με σκοπό τη ρύθμιση του ωραρ(ου 
λειτ~upγ(ας των καταστημάτων. 

Όσον αφορ& τη 8ική μας πλευρ&, κύριε Πρόε8ρε, θα 8ηλώσω ότι 8εν 
επειγόμεθα ούτε βλέπουμε ζωτική ανάγκη κατάθεσης τέτοιων κανονισμών. Ε!ναι 
βέβαια γεγονός ότι ο τερματισμός της ισχύος του γνωστοti 8ιατ&γματος 8ημιουρ
γεί ορισμένα προβλήματα και κεν&. Αλλ&, επαναλαμβ&νω, 8ε8ομένου ότι τα 
βασικ& ζητήματα τα οποία κ&λυπτε αυτό το 8ι&ταγμα επαναφέρονται στο 
προηγούμενο status, στην προηγούμενή τους υπόσταση, επαναλαμβάνω ότι e:με(ς 
8ε βλέπουμε ότι υπ&ρχει ζωτική ή επείγουσα αν&γκη για την κατάθεση 
κανονισμών ρύθμισης της λειτουργίας των καταστημ&των. 

Όσον αφορά τους εργαζόμενους υπαλλήλους και τους ί8ιους τους καταστη
ματάρχες, βλέπουμε ότι βασικά τους ικανοποιε( το ωράριο στο οποίο θα 
επανέλθουν. Αν η κυβέρνηση προχωρήσει στην κατ&θεση σχετικών κανονισμών, θα 
τους μελετήσουμε και θα τοποθετηθούμε ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε. 

Θέλω κι εγώ εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ να 8ηλώσω ότι 
με την πρόταση νόμου που ψηφίζουμε τερματίζεται μια αναταραχή και μια 

ανωμαλία που 8ε χρειαζόταν να 8ημιουργηθεί. Η επαναφορ& του ωραρίου των 
καταστημάτων στα προηγούμενα 8ε8ομένα ικανοποιεί το 8ημόσιο αίσθημα και 
ι8ιαίτερα τους εργαζομένους. 'Αλλωστε το θεωρούμε και ένα αψυχολόγητο 
μέτρο, γιατί είχε ληφθεί χωρίς να λαμβ&νει υπόψη τα κοινωνικ& 8ε8ομένα που 
' έ έ ' ό ζή'' ,, ηταν προσαρμοσμ να προς να συγκεκριμεvο τρ πο ω ς μεσα σ ενα συγκε-

κριμένο ωρ&ριο. ~ · 
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Αν νομ(ζει πάντως η κυβέρνηση ότι χρειάζονται κάποιες οιλλοιγές, έχει 
περιθώριο νοι τις συζητήσει με τους εν8ιοιφερομένους κοιι νοι κοιτοιλήξει σε 

συμφων(οι μοιζ( τους. Γιοιτ( οιν εποινοιλάβει οιυτό που έκαμε τώροι, νοι προχωρήσει 

πρωτοβουλιοικά γνωρ(ζοντοις ότι υπάρχουν έντονες 8ιοιφωνίες, οιν εποινοιλάβει το 
ί8ιο πείροιμοι, θοι έχει τοι ί8ιοι οιποτελέσμοιτοι. Αν θέλει νοι έχει επιτυχία, πρέπει 

νοι εξοισφοιλίσει τη συναίνεση των εν8ιοιφερομένων οιπ' όλες τις πλευρές. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γοιλοινός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8ε θοι μοικρηγορ-ήσω, θοι είμαι πολό σόντομος, οότε θοι 
εποινοιλάβω τοι όσοι λέχθηκαν. Αλλά είναι γεγονός ότι "Ιjτοιν πολό αψυχολόγητη η 
ενέργεια της κυβέρνησης όσον αφορά το ωράριο κοιι "Ιjτοιν οινοιγκοι(οι η ποιρέμβοιση 

οιυτοό του Σώματος με την πρόταση νόμου γιοι νοι βάλει τοι πράγμοιτοι στη θέση 
τους. 

Σίγουροι μιοι κυβέρνηση πρέπει νοι έχει πολό μεγοιλότερη εποιφ-ή με τον κόσμο, 
ι8ιοιίτεροι με τη μεγάλη μάζοι των κοιτοιστημοιτοιρχών, γιοι νοι μη γίνονται τέτοιες 
γκάφες -8ιότι πρόκειται περί μιοις μεγάλης γκάφας- κοιι θοι οινοιμένοιμε ο Υπουργός 
Εργοισίοις νοι κροιτοόσε κάπως πιο κοντά το σφυγμό της λοιϊκ-ής θέλησης, ι8ιοι(τεροι, 

εποινοιλοιμβάνω, της μεγάλης μάζας των κοιτοιστημοιτοιρχών, γιοι νοι μη γινόταν το 
μεγάλο λάθος που έγινε. 

Οπωσ8-ήποτε οις λεχθεί ότι 8όθηκε κάποιο μ-ήνυμοι κοιι ότι μελλοντικά η 
κυβέρνηση θοι είναι πολό πιο προσεκτικ-ή, πριν λαμβάνει τέτοιες αψυχολόγητες 

αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χοιροιλοιμπί8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Ο κ. Πουμπουρ-ής, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Πουμπουρή, ζητ"Ιjσοιτέ το λόγο; Ορίστε. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, 

Ψηφίζοντας το σημερινό νομοθέτημα, που ε(νοιι πρόταση κοιι των τεσσάρων 
κομμάτων, θέλω νοι 8ιευκρινίσω ότι με κοινένοι τρόπο 8εν επεμβαίνουμε στο έργο 
της Εκτελεστικής Εξουσίας. Απλώς, επει8-ή κάμαμε πάροι πολλές προσπάθειες 
όλες οι πλευρές γιοι νοι προχωρ-ήσει η (8ιοι η κυβέρνηση νοι οιποσόρει, νοι ακυρώσει 

αυτό το 8ι.άταγμα, έτσι που να μην ταλαιπωρούνται. οι καταστηματάρχες, οι. 
εργατοϋπάλληλοι κοιι κυρ(ως οι πωλ"Ιjτριες κοιι άλλοι εν8ιοιφερόμενοι κοιι επει8ή 

8εν προχώρησε η κυβέρνηση σ' οιυτ-ή την ενέργεια, ε(μοιστε οινοιγκοισμένοι νοι 

ψηφίσουμε σήμερα οιυτό το νομοθέτημα, έτσι που νοι υποχρεωθεί η κυβέρνηση νοι 
προχωρήσει. στην κατάθεση των σχετικών κανονισμών. 

Εποινοιλοιμβάνω ότι πρόθεσή μοις ε(νοιι νοι συμβάλουμε θετικά, ώστε η 
Εκτελεστική Εξοuσ(α να υπολοy(ζει. περισσότερο αυτό το Σώμα πάνω σε θέματα 

που επηρεάζουν τη ζωή και. τα συμφέροντα χιλιάδων λαού. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χαραλαμπ(δης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ότι υποστηρ(ζουμε την πρόταση νόμου για &ρση της 
ισχύος οποιουδήποτε διατ&γματος που ψηφ(στηκε μετά τις 18 του Φεβράρη του 
1990 δε σημαίνει, κατά την προσωπική μου &ποψη, ότι δεν υπάρχει αν&γκη για 
διαφοροποίηση των ωραρ(ων. 

Υ π&ρχει ανάγκη για διαφοροποίηση των ωραρίων, λαμβ&νοντας υπόψη τον 
τρόπο ζωής σήμερα και τις ανάγκες του καταναλωτικού κοινού. Όμως πιστεύ
ουμε ότι αυτό πρέπει να εLναι αποτέλεσμα κατά το 8υνατό συναινετικής ρύθμισης 

και όχι επιβολής των απόψεων της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Είναι γνωστό ότι υπάρχει κάποια ανομοιομορφ(α στα ωράρια λειτουργίας 
των καταστημ&των. Ο Νόμος περί Βοηθών Καταστημ&των εφαρμόζεται στις 

δημοτικές μόνο περιοχές. Μέσα σ' αυτές τις ίδιες περιοχές με διατ&γματα του 

αρμόδιου Υπουργού γίνεται διαφοροπο(ηση των ωραρ(ων ορισμένων καταστη
μ&των. Δεν εφαρμόζεται ο νόμος τούτος σε καταστήματα που βρίσκονται έξω 

από τις δημοτικές περιοχές, όπως στα Δημοτικ& Συμβούλια π.χ. Στη Λεμεσό, 

συγκεκριμένα στην περιοχή Γερμασόγειας, που ε(ναι τουριστική περιοχή, δεν 
τυγχάνει εφαρμογής αυτός ο νόμος. 

Βλέπουμε λοιπόν ότι υπάρχει τουλ&χιστο μια ανομοιομορφία στα ωράρια 
λειτουργLας των καταστημάτων, τα οπο(α τουλάχιστο πρέπει να τα αντι

μετωπίσει η Εκτελεστική Εξουσία και η Βουλή. 

Πιστεύουμε λοιπόν ότι υπάρχει αναγκαιότητα 8ιαφοροποίησης του υφιστά
μενου ωραρίου, αλλά με τέτοιο τρόπο που να μη 8ημιουργείται οποιο8ήποτε 
πρόβλημα στους υπαλλήλους ή να τους αφαιpε(ται οποιοδήποτε κεκτημένο 

δικαίωμα, όπως επίσης με τέτοιο τρόπο που να μη δημιουργείται αθέμιτος 

ανταγωνισμός μεταξύ των καταστηματαρχών. 

Με αυτά αναμένουμε το συντομότερο 8υνατό την κατάθεση κανονισμών από 
πλευρ&ς της Εκτελεστικής Εξουσ(ας η οποία πρέπει, πιστεύω, να λ&βει υπόψη τα 
πιο . πάνω που αναφέρθηκαν, όπως επίσης και τις απόψεις όλων των ενδια

φερόμενων πλευρών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανοό. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Απλώς, επει8ή έγινε -αν 8εν κάνω λάθος- αναφορά στους προηγούμενους 

ομιλητές και σε μένα από το συνάδελφο Παύλο Δίγκλη και στα όσα πάρα πολύ 
καλά είπε, θα 'θελα να κ&μω αυτή την απλή και αθώα παρατήρηση: Ότι ο (διος 
αν~φερε πως 8εν επείγεται να καταθέσει η Εκτελεστική Εξουσ(α τους νέους 

κα\ιονισμούς για ρύθμιση του ωραρ(ου. Να μας επιτρέψει όμως ο συνάδελφος κ. 
ΔLγκλης, ο οποίος ε(ναι και ο αντιπρόε8ρος της Επιτροπής, να πούμε πως 

ακριβώς το αντίθετο ε(ναι που ο tδιος και η Επιτροπή ζητούν με την τελευτα(α 

παp&γραφο της Έκθεσης, όπου εί~αι σαφές πως στην προκείμενη περίπτωση ζητά 

τηγ επίσπευση της κατάθεσης! 

Αυτ<k και ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Θα ήθελα όμως να 

επισύρω την προσοχή του Σώματος επL ενός σημε(ου, ότι με το νόμο αυτό 
καταργούνται βέβαια τα Οιατάγματα τα οπο(α έχουν γίνει, αλλά παρ'αμένοuν τα 
καταστήματα χωρίς νόμο για το ωράριο. Διότι η κατάργηση των 8ιαταγμάτων 

8εν επαναφέρει στη ζωή το ωράριο το οποίο καταργήθηκε. 

Επομένως πρέπει να το έχετε υπόψη σας αυτό το πράγμα, ότι καταργώντας 
τα Οιατάγματα αυτά, παραμένει η Κύπρος χωρ(ς ωράριο καταστημάτων. 

Π. ΣΤ"f ΛΙΑΝΟΎ: 

Επαναφέρει το παλιό ωράριο, κύριε Πρόε8ρε, η Έκθεση και η απόφαση της 
Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν μπορε! να το επαναφέρει, κύριε Στυλιανού, 8ιότι αυτό το Σώμα 8εν 
μπορε( να κάμνει κανονισμούς. 

Π. ΣΤ"fΛΙΑΝΟ"f: 

Ε, τότε ισχύει η έκκλησή μας για την όσο το Ουvατό συντομότερη κατάθεση 
του νέου ωραρ(ου από την Εκτελεστική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτό μάλιστα. Αλλά κανονισμούς αυτό το Σώμα Οεν μπορεί να κάμνει. 

Λοιπόν αυτό είναι το πρώτο σημε(ο. Εν πάση περιπτώσει, μπα(νοuμε τώρα 
στη 8εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
Μεταβατικές 8ιατάξεις. 'Αρθρο 4. 
Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3, 4 και 5 εγκριθούν; 
Επει8-ή 8εv υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, και τα πέντε άρθρα της πρότασης 

νόμου εγκρίνονται και ψηφίζονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση να εγκριθε( η πρόταση vόμουj 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Και μιας και ψηrρίσατε αυτή την πρόταση νόμου, κύριοι συνά8ελφοι, θα 'θελα 

να κάμω ακόμα μια παρατήρηση, με όλο τον οφειλόμενο σεβασμό. 

Βεβαίως αυτό το Σώμα είχε 8ικαίωμα να ψηφίσει και ψήrρισε. Αλλά είναι 

άκρως αvτι8εοντολογικ6 να ερχόμαστε με νόμους και να αvατρέπουμε τα 
8ιατάγματα τα οποία εκ8ί8ει η Εκτελεστική Εξουσία, κατόπιν νομοθετικής 
εξουσιοΜτησης. 
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Αυτή είναι μια παρατήρηση την οποία βεβαίως ελπίζω ότι όλοι θα έχουμε 

υπόψη μας, διότι στο μέλλον, αν πρόκειται να επαναλαμβάνονται αυτά τα 
πράγματα, τότε θα θρηνήσουμε. 

Ο κ. Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, θα ήθελα να συμμεριστώ την άποψή σας. 
Πραγματικά Ι:.χω πολλl:.ς αμφιβολίες αν μπορεί νόμος να καταργήσει 8ιάταγμα. 
Εκείνο το οποίο έπρεπε να κάμει η Βουλή ήταν να καθορ(σει η Βουλή πλέον το 
ωράριο που ήθελε και να το ψηφίσει με νόμο. Αυτή ήταν η μόνη σωστή ο8ός να 
γίνει το πράγμα το οπο(ο επιδιώκετο να γ!νει. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, επει8ή συμφωνώ κι εγώ με την άλλη γνώμη την οποία έχετε 
εκφράσει, ότι δυστυχώς, από κ&ποια τυπικότητα, ίσως αβλεψία, έχουν παραμείνει 
τα καταστήματα χωρίς ωράριο, θα 'θελα η Βουλή ομόφωνα σήμερα να αποφα

σίσει, με την ευκαιρία που αόριο έχουμε άλλη συνεδρία, να δούμε τον τρόπο να 
καταθέσουμε μια πρόταση νόμου επειγόντως και να την περάσουμε και να 
καθορίσουμε 'τα παλιά τα ωράρια, για τον απλούστατο λόγο ότι, αν Οεν το 
κάμουμε αύριο, επειδή η Βουλή θα αργήσει να συνέλθει, θα Οημιουργηθοόν αρκετά, 
υποψιάζομαι, και σοβαρά προβλήματα και αντι8ράσεις που θα καταλήξουν 
εναντLον_ του Σώματος, το οποίο στο κάτω-κάτω το μόνο το οποίο επι8lωξε να 

κάμει στην προκείμενη περίπτωση ήταν να ακούσει τη φωνή και τις διαμαρτυρίες 
της μεγάλης πλειοψηφίας του λαού, η οποία 8ε συμφωνούσε με το ωράριο που 
έβαλε η κυβέρνηση. 

Γι' αυτό νομίζω ότι πρέπει αύριο οπωσ8ήποτε να ψηφίσουμε και να 
καθιερώσουμε νέο ωράριο, πράγμα το οπο(ο πιστεύω ότι μπορούμε να πράξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αυτό είναι θέμα πρότασης νόμου την οποlα μπορεί να καταθέσει οποιοσ-
8ήποτε Βουλευτής. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, ενός κακού γενομένου μύρια έπονται. 

Ήταν πολύ άσχημος ο τρόπος που προχώρησε η κυβέρνηση αψυχολόγητα. 
Εμείς προχωρήσαμε με τον πιο γοργό ρυθμό να 8ιορθώσουμε ένα μεγάλο λάθος 
μπροστά στη μεγάλη κατακραυγή, αλλά ενεργήσαμε και αντισυνταγματικά και 
αντιδεοντολογικά. Όμως ε(ναι στο χέρι μας να 8ιορθώσουμε αυτή την κατά
σταση και πρέπει όλες οι πλευρές να καθήσουμε κάτω να ετοιμάσουμε ένα νέο 

ωράριο, για να μπορέσουμε να δώσουμε πραγματικά νομική χροιά σ' αυτό το 

οποίο κάμαμε. Διότι στο τέλος θα έλθει η κυβέρνηση, η οποία είναι υπα(τιος 
αυτής της κατάστασης, και θα μας ζητήσει και ρέστα ρεζιλεόοντάς μας ότι 

προχωρούμε σε αντισυνταγματικές και αντιδεοντολογικές ρυθμLσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, ως γεγονός αυτός ήταν ο σκοπός και ο στόχος των 
παρατηρήσεών μου. Δεν έκαμα τις παρατηρήσεις αυτές για να κάμω τον έξυπνο, 
αλλά για να 8ούμε πώς θα διορθωθούν αυτά τα κενά και αυτά τα προβλήματα 

που δημιουργούνται. 

Ο κ. Δίγκλης. 
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Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, προσωπικά ήμουν με την εντύπωση ότι η ακύρωση του 

γνωστού διατάγματος επαναφέρει το παλιό ωράριο. Δεν ισχυριζομαι ότι είμαι 
ορθός. Εν π&.ση περιπτώσει, είμαι βέβαιος ότι το Σώμα γνωρίζει ότι, παρόλο που 
είχε εκδ'οθεL εκείνο το διάταγμα, δεν εφαρμόζετο και δ'εν εφαρμόζετο ούτε από 

τους καταστηματ&.ρχες ούτε από τους υπαλλήλους. Και εξ όσων γνωρίζω θα 

συνεχ(σουν και οι καταστηματάρχες και οι υπάλληλοι να εργάζονται με το 
προηγούμενο ωρ&.ριο. Τώρα υποβλήθηκε η εισήγηση ότι αυτό το Σώμα θα πρέπει 

να προχωρήσει τάχιστα να ρυθμίσει το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων με 
την ψήφιση σχετικού νόμου. 

Έχω τη γνώμη, κύριε Πρόεδρε, ότι η Βουλή δεν πρέπει να διαπρ&.ξει σφ&.λμα 
σ' αυτό το ζήτημα. Είναι γνωστά τα αισθήμοcτα τα αντιφατικά και οι αντιθέσεις 

που υπάρχουν μετιχξύ των διάφορων ομάδων εργαζομένων, καταστηματαρχών και 
λοιπά που σχετίζονται με το ωράριο των καταστημάτων. Συνεπώς με το να 

προχωρήσουμε αύριο να ψηφίσουμε νόμο, επαναλαμβ&.νω ότι κατ&. την πεποίθησή 

μου θα ενεργήσουμε πολύ βεβιασμένα και αψυχολόγητα. Η δική μου εισήγηση 
είναι, δ'εδ'ομένου ότι το διάταγμα εκε(νο δ'ιά της σημερινής νομοθεσίας παύει να 
υπάρχει, να εισηγηθούμε στην κυβέρνηση όπως τάχιστα καταθέσει κανονισμούς 

για τη ρύθμιση του θέματος και όταν κατατεθούν οι κανονισμοί, τότε η Βουλή να 
σπεύσει να τους συζητήσει και να τους εγκρ(νει, όπως αυτο! θα 3ιαμορφωθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι λόγω της βιασύνης της Βουλής να ανταποκριθεί 

στο αίσθημα των διαφωνούντων με το ωρ&.ριο κατετέθη μία πρόταση η οποία θα 

έπρεπε να είχε τελείως διαφορετική μορφ-ή. Η μορφ-ή θα έπρεπε να ήταν να 

καθορίζει το ωρ&.ριο. Όπως κατατέθηκε όμως η πρόταση και ψηφίστηκε, έρχεται 

η Βουλή και καταργεί δι&.ταγμα δι&. νόμου, πρ&.γμα το οποίο είναι αντι
συνταγματικό, 

Επομένως η εισήγηση η 8ική μου είναι χωρίς καθυστέρηση, παρά το γεγονός 

ότι θα έχουμε ακόμα μια παραβίαση, η Βουλή να ασχοληθεί με νομοσχέδιο στην 

!3ια σύνο3ο το οπο(ο ή3η έχει ψηφ!σει και αυτό απαγορεύεται, εντούτοις είναι 
εσωτερικός κανονισμός της Βουλής τον οποίο εμείς μπορούμε να παραβλέψουμε, 

γι' αυτό εισηγούμαι, επαναλαμβάνω, το ταχύτερο 3υνατό και προτού ακόμα 
σταλεί αυτό το νομοσχέδιο στην Εκτελεστική Εξουσία για να το υποyρ&.ψει ο 
Πρόε3ρος, οπότε θα έχει και την ευκαιρία να το στείλει για γνωμάτευση στο 

Ανώτατο Δικαστήριο, να καταθέσουμε άλλη πρόταση νόμου η οποία κατά θετικό 

τρόπο να κανονίζει το ωρ&.ριο. Δεν μπορεί να γίνει &.λλως πως. Αυτ-ή τη στιγμή 
θα υπάρχει ένας νόμος ο οπο(ος θα ε!ναι αντισυνταγματικός, θα υπάρχει ένα 
δι&.ταγμα το οποίο λέει η Βουλή ακύρωσε, αλλ&. το Συνταγματικό θα πει ότι δεν 

ακυρώθ.ηκε και θα μπούμε σε μια περιπέτεια. 

Η μόνη απλή διέξοδος και λύση είναι να κατατεθεί μία πρόταση νόμου, η 

οποία κατ&. θετικό τρόπο και όχι καταργώντας το διάταγμα να καθορίζει το 
ωράριο, που είναι 3ικαιο3οσ(α της Βουλής να το κάμει. 

ΠΡΟΕΔ)"ΕΎΏΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κόριε Πρόε8ρε, οπωσ8ήποτε έχουμε ένα πρόβλημα, αλλά πρέπει να τονιστεί 
ότι η Βουλή, η Επιτροπή Εργασίας, ενήργησε καλή τη πlστει. Οπωσ8ήποτε 8ε 
νομίζω ότι αυτό το θέμα μποpε( να το λύσουμε τώρα στην ολομέλεια, έτσι 
εισηγοόμαι αόριο πριν τη σόγκληση της ολομέλειας να συνέλθει η Επιτροπή 
Εργασ(ας για να αποφασίσει περ( του πρακτέου. 

Π}'ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιά8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Υπάρχει μία παρερμηνεία. Με το να ψηφίσουμε το νόμο 8εν καταργείται το 
υφιστάμενο ωράριο, 8ιότι δεν ισχύει ο νόμος αν δε δημοσιεuτει Συνεπώς δεν ειvαι 
απόλυτα επείγον για αόριο. Αν υπάρξει η σχετική καθυστέρηση μέχρι της 
υπογραφής, δημοσίευσης και λοιπά, θα ισχύει το ωράριο έστω και αυτό με το 
οπο(ο διαφωνούμε. Μπορεί εν τω μεταξύ το Υπουργικό Συμβούλιο να εκδώσει 
άλλο ωράριο αόριο, αφοό έχουν συνε8ρία, ή τη μεθεπόμενη Πέμπτη, και εν τω 
μεταξύ να κατατεθε( ως εισηγήθηκαν και οι λοιποί συνάδελφοι και να το 
τροποποιήσουμε σχετικά, για να αποφύγουμε την περιπέτεια τη νομική η οποία 
διαφαίνεται να υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, τείνω να συμφωνήσω με τον κ. Αναστασιάδη, διότι κατά την πολό 
ταπεινή μου γνώμη 8εν είναι ορθό να σπεόσουμε να ψηφίσουμε εμείς ωράριο για 
τα καταστήματα. Υπάρχουν αλλησυγκρουόμενα συμφέροντα, υπάρχουν 8ιαφωνίες 
ανάμεσα στις διάφορες τάξεις του πληθυσμού και επομένως 8ε θα είναι ορθό να 
υπεισέλθουμε σ 1 αυτά τα θέματα. Να περάσει από το Εργατικό Συμβουλευτικό 
Σώμα, να τα συζητήσουν εκεί, να τα συμφωνήσουν και να μας φέρει η κυβέρνηση 
νέους κανονισμούς για να 8ούμε τότε πού θα καταλήξουμε. 

Λοιπόν, κόριοι, νομίζω ότι έχει ψηφιστεί αυτός ο νόμος πια .... 

Τι θέλετε, κύριε Μαθηκολώνη; 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι προσβάλλει πάρα πολύ και την Επιτροπή και τη 
Βουλή αν μετά απ 1 αυτή τη συζήτηση, αφού 8ιαπιστώνουμε ότι έγινε κάποιο 
λάθος, καλόπιστα έστω, ακόμα και αντι8εοντολογικά -που εγώ έχω κάποιες 

επιφυλάξεις γι 1 αυτό-και αφού η Βουλή ψήφισε κάποιο νόμο, να λέμε ότι θα τον 
αφήσουμε αυτό το νόμο, θα καλέσουμε τον Πρόε8ρο άμεσα είτε έμμεσα να μην 
τον 8ημοσιεύσει για να μην εφαρμόζεται και τελικά να εφαρμόζεται ένα ωράριο 

το οποίο ολόκληρο το Σώμα έχει πει ότι είναι λανθασμένο. Και εγώ ρωτώ: Αν η 
κυβέρνηση, όπως μέχρι σήμερα έχει πράξει, 8εν καταθέσει νέους κανονισμούς, τι 
θα κάνουμε; Θα έρθουμε όστερα από 8όο μήνες να ψηφίσουμε ένα νέο νόμο και να 
λέμε τα ί8ια πράγματα; Εγώ πιστεόω ότι πρέπει η Επιτροπή της Βουλής, η 
Επιτροπή Εργασίας, αόριο να συνέλθει και να επιλόσει το θέμα και 8ε νομίζω ότι 
ε(ναι λανθασμένο να έρθει η Βουλή να ψηφίσει νόμο με τον οποίο να επαναφέρει 
το παλιό ωράριο το οποίο έστω και αν μερικοί λέγουν ότι 8εν είναι καλό, 

υπάρχουν μερικοί που λένε ότι είναι καλό, όπως ο κ. Δίγκλης επί παρα8είγματι. 

Και μέχρι σήμερα ζοόσαμε με εκείνο το ωράριο και 8~ν υπήρχε κανένα 
πρόβλημα. Αλλά 8υστυχώς με το νέο ωράριο το οποίο έχει βάλει η κυβέρνηση, ο 
λαός, όχι εμείς, η συντριπτική πλειοψηφία του λαοό 8εν μπορεί φαίνεται να ζήσει. 
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Και 8ε νομ(ζω ότι είναι σωστό με οποια8ήποτε 8ικαιολογία, επει8ή έγινε κάποιο 

καλόπιστο λάθος, να το αφήσουμε το θέμα να περάσει με αυτό τον τρόπο που 

εισηγηθήκατε και εσείς προσωπικά και ο κ. Αναστασιά8ης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Για όνομα του Θεού, κύριε Πρόεδρε, νομίζω και εσείς και ο κ. Δίγκλης 
βάλατε το θέμα στις ορθές του διαστάσεις. Αν θελήσει η Βουλή να αναμειχθεί σ' 

αυτό το θέμα -με το οποίο για 8υο τουλάχιστο χρόνια τώρα, πρόσφατα, το 
Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και για άλλα επτά πιο μπροστά, δέκα δηλαδή 
συναπτά, είχε ασχοληθεί και δεν είχε καταλήξει- οι πορείες δε θα γίνονται προς 

το Υπουργείο Εργασίας, θα γίνονται στη Βουλή για τα 8εκάλεπτα και τα 
μισάωρα που έχουμε 8ιαφορές. Εδώ παραλίγο να καταλήξουμε ύστερα από πέντε 
ώρες συνεδρίασης στη μεσολαβητική εισήγηση του κ. Δίγκλη και απέτυχε 

παταγωδώς η προσπάθεια. Επομένως να μην αναλάβουμε εμείς, σε καμιά 
απολύτως περίπτωση, να διευθετήσουμε αυτά τα θέματα, δεδομένου πως ε(vαι 
πολύ ευαίσθητο το πολύ ισχυρό συνδικαλιστικό κ(νημα και η πολύ καλά 

χειριζόμενη τα θέματα αυτά ΠΟΒΕΚ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, αντιλαμβάνομαι ότι το Σώμα αισθάνεται εκτεθειμένο ένεκα 
αυτής της νομοθεσίας. Πιστεύω ότι όσο συζητείται, μια και έχει περάσει ήδη η 

νομοθεσία -και πιστεύω ότι λάθος δίνετε το λόγο και γίνεται η συζήτηση- όσο 

περισσότερο συζητε(ται, περισσότερο εκτ(θεται το Σώμα. Η εισήγησή μου ε(ναι 
αύριο η αρμό8ια Επιτροπή να κάτσει να μελετήσει τι μπορε( να κάμει για να 

διορθωθεί η όλη κατάσταση. Αλλά η περαιτέρω συζήτηση στην ολομέλεια 
πιστεόω ότι χειροτερεόει την κατάσταση, αντι να τη βελτιώνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ενός κακού δοθέντος, κύριε Ιεροδιακόνου, μύρια έπονται. Αυτή είναι η ρήση 

που εφαρμόζεται σ 1 αυτή την περίπτωση. Λοιπόν 8ε θα 8ώσω το λόγο σε κανένα. 
Η πρόταση νόμου έχει ψηφιστεί, οι εργατικές οργανώσεις και οι εργοδοτικές 

οργανώσεις έχουν τα μέσα και τη 8όν(.(μη να πιέσουν για νέους κανονισμοός και 

πιστεύω ότι οι νέοι κανονισμο( θα γίνουν. Ε!ναι θέμα πολιτικό. Δεν ε(ναι θέμα 

νόμων. 

Λοιπόν προχωρούμε στο επόμενο θέμα. Θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας να αναγνώσει την 
Έκθεση του θέματος «0 περί Κτήσεως Ακινήτου Ιδιοκτησίας {Αλλοδαποί) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>. (Πρόταση νόμου). 
ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μα υπάρχουν και άλλα θέματα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το ξέρω, αλλά ο κ. Γαλανός επείγεται να φύγει και θέλει να πει ορισμένα 
πράγματα. 
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Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γαλανός έχει ήδη φύγει. Θέλετε να ακολουθήσουμε τη 
σειρά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν έφυγε ο κ. Γαλανός, να ακολουθήσουμε τη σειρά. Λοιπόν προχωροόμε στο 

θέμα «0 περί της Συμβάσεως για την Πρόληψη της Ρυπάνσεως της Θάλασσας 
από Απόρριψη Καταλοίπων και Άλλων Υλών του 1972 (Κυρωτικός) και περί 
Συναφών Θεμάτων Νόμος του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε 

άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 
στο Σώμα. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΤΗΣ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ ΤΗΣ ΡΥΠΑΝ

ΣΕΩΣ ΤΗΣ ΘΑΛΑΣΣΑΣ ΑΠΟ ΑΠΟΡΡΙΨΗ ΚΑΤΆΛΟΙΠΩΝ ΚΑΙ 

ΑΛΛΩΝ ΥΛΩΝ ΤΟΥ 1972 (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΚΑΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΑΦΩΝ ΘΕ
ΜΆΤΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990,,, 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόrρυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Μαρτίου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος τού Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων που ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό" 

συζήτηση νομοσχεδίου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κόρωση της Διεθνούς Σύμβασης για 
την Πρόληψη της Ρύπανσης της Θάλασσας από Απόρριψη Καταλοίπων και 

Άλλων Ιλών μαζί με τις τροποποιήσεις που έγιναν σ / αυτή. Η Κυπριακή 
Δημοκρατία αποrράσισε να προσχωρήσει στη Σόμβαση με την υπ' αρ. 32.571 και 
με ημερομηνία 8 Νοεμβρίου 1989 απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλίου. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό αναφορά νομοσχεδίου απαιτείται για την 
κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης και των τροποποιήσεών της. 

Η υπό επικόρωση Σόμβαση θεωρείται μία από τις θεμελιώδεις διεθνείς 

συμβάσεις για την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος, λόγω του ότι 
παρέχει σε παγκόσμια κλίμακα τη δυνατότητα για τον έλεγχο και την πρόληψη 
της ρύπανσης που προκαλείται από απόρριψη καταλοίπων και άλλων υλών. 
Σόμφωνα με τις πρόνοιές της, τα συμβαλλόμενα κράτη οφείλουν να απαγορεόουν 

την ηθελημένη απόρριψη στη θάλασσα υλών κάθε είδους, μορrρής ή τόπου από 
σκάφη, περιλαμβανομένων και πλοίων, αεροσκαφών, εξεδρών ή άλλων τεχνητών 
θαλάσσιων κατασκευών. 

Η προσχώρηση της Δημοκρατίας στη Σόμβαση αυτή αναμφίβολα θα συμ
βάλει στον περιορισμό της ρόπανσης ΤΟ\) θαλάσσιου περιβάλλοντος που προ-
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καλείται από τις βλαβερές ουσίες που απορρίπτονται και θα έχει ευμενή απήχηση 
στους διεθνείς ναυτιλιακούς κύκλους, ιδιαίτερα μετά το θόρυβο που δημιουργήθηκε 

πρόσφατα με τις προσπάθειες πλοίων να απορρίψουν τοξικά απόβλητα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη 
την ιδιαίτερη σημασία της υπό αναφορά Σύμβασης για τη Δημοκρατία, λόγω της 
γειτν(ασης της Κύπρου με περιοχές στις οπο(ες ι3ιακινούνται πολλά πετρελαιο

φόρα που περικλε(ουν αυξημένους κινι3ύνους ρύπανσης, υιοθετεl τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή του για την κατά νόμο κύρωση της Πιο πάνω Σύμβασης 

και των τροποποιήσεών της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΒή Βεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

. Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμβάσεως και των Τροποποιήσεων. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αρμόδια Αρχή. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πεδίο εφαρμογής. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Απαγόρευση απορρίψεως καταλοίπων ή άλλων υλών στη θάλασσα. 'Αρθρο 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αστική Ευθύνη. 'Αρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χορήγηση αδειών απόρριψης καταλοίπων ή άλλων υλών στη θάλασσα. 
'Αρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εξουσία της Αρμόδιας Αρχής προς επιθεώρηση. 'Αρθρο 9. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

lποχρέωση πλοιάρχων, χειριστών αεροσκαφών προς αναφορά περιστατικών 
απορρίψεως. 'Αρθρο 10. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 10 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ποινικό αδίκημα. Άρθρο 11. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

-Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 11 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παραβάσεις και κυρώσεις. Άρθρο 12. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 12 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ιεραρχική Προσφυγή. 'Αρθρο 13. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 13 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λήψη δικαστικών μέτρων προς είσπραξη της κατά το άρθρο 12 χρηματικής 
ποινής_. Άρθρο 14. 

( 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 14 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρηματική ποινή, αποζημιώσεις, 3απάνες, επιβάρυνση επί του πλοίου ή 

αεροσκάφους. Άρθρο 15. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 15 εyκρ(vεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έκ3οση Κανονισμών. Άρθρο 16. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπά:ρχει ένσταση, το άρθρο 16 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την 

Πρόληψη της Ρυπάνσεως της Θάλασσας από Απόρριψη Καταλοίπων και 'Αλλων 

Υλών του 1972 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρlνεται και ψηφ(ζεται 
σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 27, που 
είναι «0 περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών εναντίον της Παράνομης 

Διακίνησης Ναρκωτικών και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 1990». 
Καλώ τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

'Εκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΌΠΩΝ ΕΞΩΤΕΡΙ

ΚΩΝ ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΩΝ ΗΝΩΜΕΝΩΝ ΕΘΝΩΝ ΕΝΑΝΤΙΟΝ 
ΤΗΣ ΠΑΡΑΝΟΜΗΣ ΔΙΑΚΙΝΗΣΗΣ ΝΑΡΚΩΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΨΥΧΟΤΡΌ

ΠΩΝ ΟΥΣΙΩΝ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990>ι. 

Παpόντες:-

ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

Αλέξης Γαλανός, Πρόε3ρος 

Τάκης Χατζη3ημητρ(ου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Γιαννάκης Μάτσης 

Μανώλης Χριστοφί3ης 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββί3ης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΝΟΜΙΚΩΝ 

Μανώλης Χριστοφί3ης, Πρόε3ρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιανουαρίου 1990 και η Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Φεβρουαρίου 1990. Οι δύο Επιτροπές 

εξέτασαν το πιο πάνω νομοσχέδιο σε κοινή συνεδρία τους που πραγματοποιήθηκε 
στις 8 Μαρτίου 1990. Στις πιο πάνω συνεδριάσεις κλήθηκαν και παρευρέθηκαν οι 
Ύ'πουργοί; Εξωτερικών και Δικαιοσύνης μαζί με υπηρεσιακούς παράγοντες των 

Υπουργείων τους. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της Σύμβασης των 

Ηνωμένων Εθνών εναντίον της Παρ&νομης Διακίνησης Ναρκωτικών και Ψυχο
τρόπων Ουσιών. Η Σύμβαση αυτή είναι το αποτέλεσμα σχετικής απόφασης της 

Γενικής Συ'νέλευσης των Ηνωμένων Εθνών που λήφθηκε το 1984 ύστερα από 
εισηγfισεις του Οικονομικού κoct Κοινωνικού Συμβουλίου κοcι της Επιτροπής 
Νοcρκωτικών του Οργοcνισμού. 

Με τη Σύμβοcση οcυτή συμπληρώνοντοcι τα. μέτρα. που προβλέποντοcι στην 

Ενιαία Σύμβαση του 1961 για τα Ναρκωτικά, στη Σύμβαση περί Ψυχοτρόπων 
Ουσιών του 1971 και στο Πρωτοκόλλο του 1972. Αξίζει να σημειωθεί ότι η 

Σύμβαση αυτή χαρακτηρίστηκε η πιο αποτελεσματική και ολοκληρωμένη διεθνής 
συμφωνία που έγινε μέχρι σήμερα για την καταπολέμηση της μάστιγας των 
νοcρκωτικών. 

Με την προτεινόμενη Σύμβci.ση εισάγοντοcι μετοcξύ άλλων οι ακόλουθες 

κοcινοτομίες:-

( οc) Η οcνοcζήτηση, ποcyοποίηση, οcνεύρεση κoct κοcτάσχεση του προϊόντος 
οcπό την ποcράνομη εκμετάλλευση νοcρκωτικών. 

(β) Η διευκόλυνση της έκδοσης φυγοδίκων που σχετίζονται με ναρκωτικά. 

(γ) Ο έλεγχος της διακίνησης ναρκωτικών για να εξαρθρωθούν οργανω
μένες ομάδες ot οποίες τα. δια.κινούν με τη βοήθεια. εμπορικών 

μετοcφορέων, μέσω τοcχυδρομείων, μέσω της θάλοcσσοcς, των ελεύθερων 

εμπορικών ζωνών κοcι λιμοcνιών κτλ. 

(δ) Η αυστηρή μεταχείριση των παραβατών και η επιβολή βαρύτερων 
ποινών. 

(ε) Η διεθνής νομική συνεργασία για αποτελεσματική αναζήτηση και 
κοcτοcδίωξη των ποcραβατών. 

(στ) Η διεθνής εποπτεία των μέτρων που λοcμβάνει κοcι της πολιτικής που 

ακολουθεί κάθε χώρα στον ocyώνoc για. την κατοcπολέμηση των νοcρκωτι

κών. 

(ζ) Η λήψη από κάθε συμβαλλόμενο κράτος-μέλος νομοθετικών, διοικη

τικών, Οημοσιονομικών κοcι άλλων μέτρων Οιεθνούς συνεργοcσίοcς, για να. 

επιτευχθεί η υλοποίηση των σκοπών της Σύμβοcσης οcυτής. 

Η υπό συζήτηση Σύμβαση υπογράφτηκε από την Κόπρο στις 20 Δεκεμβρίου 
1988 στη Βιέννη. Η Σύμβαση αυτή έχει ήδη υιοθετηθεί ομόφωνα από 110 χώρες 
στις οποίες περιλαμβάνονται οι χώρες της Ευρωπα"ίκής Οικονομικής Κοινότητας 

κοcι πολλές χώρες που συνορεύουν με την Κύπρο. Η Σύμβοcση οcυτή υπογράφτηκε 

από 79 χώρες και έχει κυρωθεί ήδη με νόμο από 4 χώρες, την Κίνα, τη Νιγηρία, 
τη Σενεγάλη και τις Μπαχάμες. Για να τεθεί η Σύμβαση αυτή σε ισχύ θα πρέπει 

να. περάσουν ενενήντα. μέρες από την ημερομηνία. κατάθεσης στο Γενικό Γροcμμοc

τέοc των Ηνωμένων Εθνών του εικοστού εγγράφου επικύρωσης της Σύμβασης. 



2136 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Περιμένετε, κύριε Χριστοφίδη, σας παρακαλώ, διότι εδώ που λέει 79 χώρες 
πρέπει να είναι 19. Διότι παρακάτω, όταν λέει ότι πρέπει να υπογραφε( το 
έγγραφο και από το 206 κράτος για να ισχύει, σημαίνει ότι το 79 είναι λάθος και 
είναι 19. 
Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Ναι αλλά, κύριε Πρόεδρε, το 206 στο τέλος δεν έχει σχέση, διότι εδώ είναι 
ποιες το υπέγραψαν. 'Αλλο είναι ποιες το υπέγραψαν και άλλο ποιες το 

κύρωσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η σύμβαση αυτή υπογράφηκε. Διότι λέει πιο πάνω ότι την υιοθέτησαν 110 
χώρες. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι η υιοθέτηση είναι η προcξη της έγκρισής της. Η υπογραφή 

είναι ..... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλοc, υιοθετείται χωρίς να υπογραφεί; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Ναι, έτσι ψήφισαν. Ψήφισαν στη Συνέλευση 110 χώρες. Εξ ου και ήταν 
ομόφωνη. Δηλα3ή ομόφωνα 110 χώρες ήταν υπέρ της Σύμβασης. Στο μεταξύ, 

μετά από την έγκριση, 19 χώρες την έχουν υπογράψει και 4 μόνο την έχουν 
κυρώσει. Και εμείς προχωρούμε τώρα να κυρώσουμε τη Σύμβαση. 

Επομένως, η τελευταία παροcγραφος της σελί3ας Μο της Έκθεσης είναι ως 

ανεγνώσθη. Δηλα3ή 110 χώρες ομόφωνα, 79 χώρες υπέγραψαν και 4 κύρωσαν. 
Για να τεθεί η Σύμβαση αυτή σε ισχύ θα πρέπει να περοcσουν 90 μέρες από την 
ημερομηνlα κατάθεσης στο Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών του 20ού 

εγγράφου επικύρωσης της Σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, του 20ού εγγράφου επικύρωσης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

(Συνεχίζει την ανοcyνωση της Έκθεσης) 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου επιβοcλλεται για 

την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Νομικών, αφού έλαβαν 

ι3ιαίτερα υπόψη: 

( α) τους κιν8ύνους που 8ιατρέχει η Κύπρος από την εξάπλωση της 
μάστιγας των ναρκωτικών, λόγω και της γεωγραψικ'ής και πολιτικής 

της θέσης, 

(β) το γεγονός ότι η υπό εξέτσ:ση Σύμβαση έχει υπογραφεί από πολλές 
ευρωπα~κές και μεσογειακές χώρες, 

(γ) την προσποcθεια που γίνεται για τη συμπλήρωση της νομοθεσίας μας 
στον τομέα αυτό, · 

(3) το γεγονός ότι η υπό εξέταση Σύμβαση χαρακτηρίστηκε η πιο 

αποτελεσματική και ολοκληρωμένη που έγινε μέχρι σ'ήμερα στον τομέα 

αυτό και 
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(ε) τα κοινωνικά, πολιτικά. και οικονομικά. οφέλη που αναμένεται να 

αποκομ(σει η Ι\.ύπρος, αν επικυρώσει τη Σύμβαση, 

υιοθετούν πλήρως τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της, γι 1 αυτό και ομόφωνα 

εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την 

κατά. νόμο κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ϊ'π&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 

Αν μου επιτρέπετε δύο λόγια από τη θέση μου, έντιμε κόριε Πρόεδρε, για να 

προσθέσω και να τονlσω κάποια στοιχεία περισσότερα από όσα είχαμε πει την 

&λλη φορ&, όταν συζητοόσαμε παρεμφερές θέμα. 

Πρώτα θα πω πως η Σόμβαση, η κύρωση της Σόμβασης, εισ&γει -και πολό 
σωστά- τη λήψη μερικών κυρωτικών, ουσιαστικά, και προληπτικών μέτρων, 

διωκτικών μέτρων για αντιμετώπιση τ~υ προβλfιματος αυτού. Όμως οι 

εμπειρίες που αυταπόδεικτα και πανθομολογούμενα έχουμε δεLχνουν πως με τα 

μέτρα αυτά. καt μόνο -και στην περLπτωση ακόμα και της πιο επιτυχούς 

προσπάθειας δLωξης των εμπόρων του λευκού θανάτου-η επιτυχlα που προκύπτει 

σε μια χώρα είναι της τ&ξης μόνο του 10%. 

'Αρα εκείνο που πρέπει να δούμε σήμερα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, και εκείνο 

που πρέπει να προωθήσουμε είναι η αν&γκη λήψης και εφαρμογής νομοθετικών 
μέτρων πρόληψης του εγκλήματος. Αν 3εν μπορέσουμε συγκεκριμένα να ψηφί

σουμε μtα σχετική νομοθεσία για σύσταση ειδικής υπηρεσίας, η οποία πάνω σε 

επιστημονική και μόνιμη βάση να δει αυτό το θέμα, να έχει το δικό της 

προUπολογισμό και να εκδαπανά κάποια χρήματα για το σκοπό αυτό, άδικα τότε 
θα ·περιμένουμε πως θα φέρουμε αποτελέσματα με τις εκκλήσεις, ακόμα και με το 

φορέα που πριν από έναν περίπου χρόνο έχει συσταθεί στο Προεδρικό Μέγαρο και 

σε κανένα διάβημα δεν έχει μπορέσει να προχωρήσει πάνω σ' αυτό το νευραλγικό 
θέμα. 

Γιατί είναι πολύ σοβαρό το θέμα, έντιμε κύριε Πρόεδρε. Γιατί τα 

ανησυχητικά στοιχεία που έχουμε στα χέΡια μας είναι και πολλά και σοβαρά. Οι 
αριθμοί συγκεκριμένα από το Τμήμα Δίωξης Ναρκωτικών παρέχουν-σόμφωνα με 
τον αριθμό των συλληφθέντων από τα αστυνομικά όργανα χρηστών-μια σταθερή, 
ετήσια, διαγραμματική, αυξητική τάση, ανάλογη με κείνη που παρουσιάζετο στο 

8είκτή εισδοχής στα διάφορα ιδρύματα αποθεραπείας τους, όπως είναι το 

ψυχιατρείο κι οι ψυχιατρικές πτέρυγες στη Λεμεσό και τη Λευκωσία. 

Να προσθέσουμε τέλος πως από κλινικές 3ιεργασίες το πρόβλημα είναι 
εντελώς άγνωστο «πό επιστημονικής και- ενδημολογικής ·πλευράς και είναι 
άγνωστα ακόμη τα χαρακτηριστικά των χρηστών. Γι' αυτό επανατονίζουμε και 
επαναφέρουμε το θέμα και το προτάσσουμε ως θέμα νομοθεσίας και σύστασης 
υπηρεσίας για πρόληψη του εγκλήματος. Με ερασιτεχνισμοός και με αποσπα
σματικές και ουσιαστικά σπασμωδικές κινήσεις φοβούμαι, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 
πως θα παραμε!νουμε στον ίδιο παρονομαστή. 

Γιατί, αν μπορέσουμε και συνεγείρουμε το λαό και τον συστρατεύσουμε, θα 
έχουμε χιλι&3ες εθελοντές οι οποίοι θα αγωνίζονται μαζί μας για την πρόληψη 
του εγκλήματος. Αντίθετα, αν το αφήσουμε το κακό και θεριεύσει, πολύ 
φοβούμαστε πως θα μιλούμε κατόπιν εορτής. Θα μας έχουν προλάβει τα 
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γεγονότα και θα είναι αργά να καταφέρουμε το πλήγμα εναντίον του τέρατος που 

χειμάζει τη νεολα(α μας. Γιατl σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία ο μέσος όρος 

αυτών που προσβάλλονται, αυτών που κάνουν χρήση, 8εν ξεπερνά τα 25 - 26 
χρόνια. Πλήττει επομένως την πιο χρυσή νεολαία, την πιο χρυσή ηλικία της 

κυπριακής κοινωνίας, που τόσο τη.χρειάζεται ο τόπος σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την κύρωση της Σύμβασης αυτής πραγματοποιούμε ένα 
απο'φασιστικό βήμα στην αντιμετώπιση της μάστιγας των ναρκωτικών. Και έχει 

τονιστεί ότι αυτή η Σύμβαση έχει χαρακτηριστεί ως η πιο αποτελεσματική και 

ολοκληρωμένη που έγινε μέχρι σήμερα στον τομέα των ναρκωτικών. Το Σώμα 

γνωρίζει ότι εκκρεμούν ενώπιόν του νο_μοσχέ8ια που ολοκληρώνουν τη νομοθεσία 

μας για_ τα ναρκωτικά και αναμένεται ότι μέσα στους επόμενους 8ύο μήνες το 

αργότερο θα μπορέσουμε να ψηφίσουμε και να ολοκληρώσουμε τη νομοθεσία μας 

για αντιμετώπιση της μάστιγας των ναρκωτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8(οu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθ'ρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Ε~ει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πίνακας, Μέρος πρώτο, Μέρος δεύτερο και κύρωση της Σύμβασης. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων 
Εθνών εναντίον της Παρ&νομης Διακίνησης Ναρκωτικών Και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει ένσταση; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει καμι& ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο και η 
Σύμβαση κυρούται. 



2139 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 28, που 
είναι ιιΟ περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990>>. Δεν ξέρω αν αυτό το θέμα συνδυάζεται με το υπ' αρ. 34, που είναι ιιΟι 
περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαιδεύσεως (Εγκαταστάσεις και 

Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 1990>>. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έχει το ίδι? αντικείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το 28 όμως είναι Νόμος, ενώ το 34 είναι Κανονισμοί. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά έχουν το ίδιο αντικεlμενο. Τις ι8ιωτικές σχολές 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: / 
Επομένως, μπορούμε να διαβάσουμε τις δύο Εκθέσεις, να συζητήσουμε τα . 

θέματα μαζί και κατόπιν να ψηφίσουμε χωριστά το Νόμο και χωριστά. τους 
Κανονισμούς. 

Εμπρός, διαβάστε τις Εκθέσεις, κυρία Κατσελλή. ' 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΧΟΛΩΝ ΤΡΙΤΟ
ΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΤΣΗΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΤ 

1990>>. 
Παιpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτικ-ή Επιτροπ-ή Παιδείας μελέτησε το υπό εξέταση νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Μαρτίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτ-ή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τπουργείου Παιδείας, του 

Παγκύπριοu Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, του 
Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών 
και Βιομηχάνων Κύπρου (Ο.Ε.Β.). 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του βασικού νόμου 

περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Νόμος Αριθμός 1 του 1987) έτσι που 
να παρέχεται η δυνατότητα στο Τπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει Κανονισμούς 
που θα προβλέπουν και για τη δυνατότητα είσπραξης δικαιωμάτων και το ύψος 
των δικαιωμάτων για την εξέταση των δηλώσεων για ίδρυση και λειτουργία και 

για επιθεώρηση ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Για την υλοποίηση 

της πρόνοιας αυτής εκκρεμούν ενώπιον της Επιτροπής σχετικο! Κανονισμοί που 
καθορίζουν τα τέλη και δικαιώματα. 

\ 
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Η Κοινοβουλεuτικη Επιτροπή Παιδείας επικροτεί τους σκοπούς του υπό 

οινοιφορά νομοσχε8ίου, γι' οιυτό κοιι ομόφωνοι εισηγε(τοιι στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΣΧΟΛΩΝ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΕΓΚΑΤΑ

ΣΤΑΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Αν8ρέοις Ψυλλ(8ης, Πρόε8ρος 

Ρήνοι Κοιτσελλή 

Αλέκος Μοιρκ(8ης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σοιββί8ης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Τάκης Χοιτζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ποιιδε(οις μελέτησε τους υπό εξέτοιση Κοινο

νισμούς σε τρεις συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιανουαρίου, 
στις 13 Φεβρουοιρίου κοιι στις 6. Μοιρτίου 1990. Στις συνεδριάσεις οιυτές 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργείοu Παιδείας, του Παγκύ

πριου Συν8έσμου' Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιοις Εκποιίδευσης, του Συνδέσμου 

Ι8ρυμάτων Ανώτοιτης Εκποιίδευσης κοιι της Ομοσπον8ίοις Εργοδοτών κοιι 

Βιομηχάνων Κύπρου (Ο.Ε.Β.). 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 34 του 
βοισικού νόμου γιοι τις σχολές τριτοβάθμιοις εκποιί8ευσης, σκοπείτοιι η ρύθμιση των 

κτιριακών εγκαταστάσεων και του εξοπλισμού που πρέπει να Οιαθέτουν οι σχολές 

αυτές, για να μπορούν να ιδρυθούν και να λειτουργούν νόμιμα και για να 

καταχωρηθούν στο σχετικό Μητρώο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά τροποποιηθεί. Με τις τροποποιήσεις 

αυτές γίνεται ξεκάθαρο ότι οι διαστάσεις των διάφορων χώρων που απαιτούνται 

από τους Ι\.ανονισμούς αυτούς θα συναρτώνται με το σύνολο των φοιτητών που θα 

τους χρησιμοποιεί για κάποια εκδήλωση και όχι με το συνολικό αριθμό των 

φοιτητών της κάθε σχολής. Τοιυτόχρονοι γίνετοιι εισήγηση όπως οι σχολές που 

λειτουργούσοιν κοιτά την 1 η Σεπτεμβρίου 1987, ημερομηνίοι κοιτά την οποίοι 

τέθηκε σε ισχύ ο βοισικός νόμος γιοι τις σχολές τριτοβάθμιοις εκποιί8ευσης, 

εξοικολουθήσουν νοι λειτουργούν μόνο μέχρι κοιι την 1η Σεπτεμβρίου 1992, οιν οι 
εγκαταστάσεις τους δεν πληρούν τους περί Οδών και Οικοδομών Κανονισμούς για 

τοι δημόσια κτίριοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέμοιτος οιρχής; 

Η κυρίοι Κοιτσελλή. 

Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Δύο λόγιοι, κύριε Πρόεδρε. Είνοιι με ικοινοποίησή της η Επιτροπή Παιδείοις 

που εγκρίνει κοιι το Νόμο κοιι τους Κοινονισμούς γιοι τις Ι8ιωτικές Σχολές 

Τριτοβάθμιοις Εκποιίδευσης. Το μόνο που θοι θέλοιμε νοι πούμε είνοιι ότι σήμεροι 
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όλες αυτές οι. σχολές επιτελούν ένα έργο στο κοινωνικό σύνολο της Κύπρου και. 

έτσι. θα παρακαλούσαμε το Υπουργείο Παι.ΟεLας, όσο το δυνατό συντομότερα, να 

θέσει σε εφαρμογή όλους τους Νόμους που ψήφισε η Βουλή και τους Κανονισμούς, 

για να επέλθει μια τάξη στις σχολές τριτοβάθμιας εκπαί3ευσης, γιατί 3ιαπι

στώσαμε ότι καθυστερεί πολύ η ταξινόμηση, η κωΟtκοποίηση και. η εγγραφή τους 

σύμφωνα με το Νόμο από το Υπουργείο Παιδείας. 

Έτσι κάνουμε έκκληση στους αρμοδίους του Υπουργείου Πάιδείας να θέσουν 

σε εφαρμογή όσα αυτή η Βουλή θεσμοθέτησε, για το καλό της ι3ιωτικής 

τριτοβάθμιας εκπαί3ευσης, που και πάλι τονίζουμε ότι επιτελεί ένα μεγάλο έργο 

στην Κύπρο σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

Και εγώ με τη σειρά μου θα ήθελα να υπογραμμίσω πως τέσσερα χρόνια 

τώρα, από την 1η του Σεπτέμβρη του 1987, που ψηφίσαμε το Νόμο τον οργανικό 
περί Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, περιμένουν αυτοί οι. άνθρωποι., οι ευλογημένοι., 

τη διαδικασία για να μπορέσουν να εγγραφούν στα μητρώα του Υπουργείου 

Παιδείας, έτσι που να δίνουν επίσημα και κανονικά διπλώματα στους φοιτητές 

τους, προπάντων του εξωτερικού· και τέτοια ΟιαΟικασία, Ουστuχώς, Οε γίνεται. 

Πιστεύουμε πως τα τρία ((τέρμηνα» που πέρασαν -γιατί περάσαμε κι άλλα 

πριν από 6 - 8 μήνες- είναι αρκετά. Τώρα, με το Οιορισμό υπεύθυνου για τον 

έλεγχο και την εποπτεία, θα μπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι νομότυπα να 

εγγραφούν, για να επιτελέσουν το έργο τους. Γιατί σε κάποιες άλλες περιπτώσεις 

(μεταπανεπιστημιακών και άλλων ιΟρυμάτων) έχουμε Ορομολογήσει κάποιες 

πορε(ες, κάποιες ΟιαΟικασ(ες, για να μπορούν να λειτουργήσουν, ενώ Οεν είναι 

καθόλου εγγεγραμμένες ούτε με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ούτε έχουν τεθεί 

ενώπιον της Βουλής και του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Αυτά, κύριε ΠρόεΟρε, και πιστεύω πως αυτή τη φορά το Ορά.μα αυτών των 

ανθρώπων θα επιλυθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κάλιο αργά παρά ποτέ, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Σίγουρα, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επιτέλους θα μπορέσουν να εγγραφούν οι άνθρωποι. 

Λοιπόν προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟίου πρώτα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαί8ευσης 

(Τροποποιητικόζ) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

1 πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπά. τη σφύρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 

σε Νόμο. 

Τώρα έχουμε τους Κανονισμούς. Την Έκθεση την έχει 8ιαβά.σει η κυρία 

Κατσελλή. 

Τ πάρχει οποιαδήποτε ένσταση στο να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται~ 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιά.ταξη, το υπ' αρ. 30, που 
είναι «0 περί Κτήσεως Ακινήτου Ι8ιοκτησίας (Αλλο8οίποί} (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989». 
Είναι πρόταση νόμου και καλώ τον Πρόε8ρο ή οποιο8ήποτε άλλο μέλος της 

αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΙ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΙ ποι ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ 
ΩΣ «0 ΠΕΡΙ ΚΤΗΣΕΩΣ ΑΚΙΝΗΤΟΙ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΑΛΛΟΔΑΠΟΙ) 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1989». 

Παpόντες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοχος 

Λέαν8ρος Ζαχαριά.8ης 

Κώστας Εpωτοκpίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου σε Μο συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 
Μαρτίου 1990. Στις συνε8ρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους πάνω στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου εκπρόσωποι των 
lπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Εσωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ο.Ε.Β., του ΚΕΒΕ, του Συν8έσμου 
Αναπτύξεως Γης και του Συν8έσμου Ι8ιοκτητών Ακινήτων. 
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Με το νόμο που προτεtνεται, σκοπείται. η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για την κτήση ακίνητης ιδιοκτησίας {Αλλ~δαποί), ώστε να καθο
ρίζονται με Κανονισμοός οι όροι και τα κριτήρια με β&ση τα οποία θα χορηγείται 
από το Υπουργικό Συμβοόλιο &δεια για την απόκτηση ακίνητης ιδιοκτησίας από 
αλλοδαπό, όταν αυτή υπερβαίνει την απολύτως αναγκαία έκταση για την 

ανέγερση υποστατικοό για ιδιοκατοίκηση ή για επαγγελματική στέγη. 

Όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνο8εύει την υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου, με το νόμο που προτείνεται δημιουργείται το αναγκαίο νομικό 
υπόβαθρο για τη λεπτομερειακή κανονιστική ρύθμιση των θεμ&των απόκτησης 

ακίνητης ιδιοκτησίας από αλλοδαποός, ιδιαίτερα όταν η έκταση της ιδιοκτησίας 

αυτής υπερβαίνει την απολύτως αναγκαία έκταση για σκοπούς ιδιοκατοίκησης ή 

επαγγελματικής στέγης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφοό μελέτησε την 

υπό συζήτηση πρόταση νόμου, υιοθετεί ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε 
νόμο, αφού προηγουμένως επενεχθούν σ 1 αυτήν ορισμένες τροποποιήσεις που 

κρίθηκαν αναγκαίες ως αποτέλεσμα των συζητήσεων που διεξήχθησαν στα 

πλα(σια των συνεδριάσεων της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κύριος Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, απλώς δόο λόγια. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 
κόμματός μας, ο κύριος Γαλανός, παρακάλεσε να λεχθούν περίπου τα πιο κάτω. 

Πως η πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του ΔΗ.ΚΟ. κόριο Γαλανό και υιοθετήθηκε και ψηφίζεται σήμερα από τη Βουλή 

σκοπεί στο να υπ&ρξει αποτελεσματικός έλεγχος στην ανεξέλεγκτη πώληση ή στη 

μακρόχρονη, πολύχρονη ενοικίαση μεγάλων εκτάσεων γης σε αλλοδαπούς. 

Και η πρόσφατη περίπτωση των πολλών χιλιάδων στρεμμάτων που 

επιζητοόνται να εκχωρηθοόν σε αλλοΟαπούς στην περιοχή Χα-Ποτάμι κατα
Οεικνύει σαφέστατα την αναγκαιότητα της όπαρξης μιας τέτοιας νομοθεσ(ας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωροόμε στη Οεύτερη ανάγνωση τοu νομοσχεΟ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΙΙΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
1'πάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 3 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

1'πάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το &ρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή δεν υπά:ρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θοι αναφέρεται ως ο περί Κτήσεως Ακινήτου Ιδιοκτησίας 

(Αλλοδαποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά. ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται 

σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 32, που 
ε(ναι «Οι περl Εθελοντών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

'Αμυνας να αναγνώσει την Έκθεση. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ 
ΕΘΕΛΟΝΤΩΝ ΥΠΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟ

ΚΡΑΤΙΑΣ» ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990. 
Παp611τες:-

Τ άκης Χοιτζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αντώνης Ανδρέου 

Νίκος Μοuσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαρτίου 1990. 
Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 14 και 

27 της νέας νομοθεσίας γιοι το Στρατό της Δημοκρατίας η οποίοι θεσπίστηκε 
πρόσφατοι από τη Βουλή, καθορίζεται η διαδικασία πρόσληψης εθελοντών και 

εθελοντριών υπαξιωματικών και άλλα σuναφΊ) θέματα. \' 

Ειδικότερα με τις πρόνοιες των Κανονισμών αυτών προβλέπονται ανάμεσα σ' 

άλλα τα πιο κάτω:-

( οι) Η πρόσληψη εθελοντών-εθελοντριών υπαξιωματικών θοι γίνεται γιοι 

αρχικΊ) περ(οδο τριών χρόνων και θα ανανεώνεται ανάλογα με τις 
ανάγκες της υπηρεσ(ας. 

(β) Τοι προσόντα που πρέπει νοι έχουν οι υποψήφιοι γιοι πρόσληψη ως 

εθελοντές-εθελόντριες υπαξιωματικοί, όπως ηλικία, μόρφωση, γραπτές 
εξετάσεις κτλ. 
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(γ} Τα επιλεγόμενα πρόσωπα θα υπόκεινται σε βασική εκπαίδευση στο 

Όπλο, το Σώμα ή την Ειδικότητά τους και στο διάστημα αυτό θα 

διαμένουν σε στρατόπεδα όπου και θα σιτίζονται δωρεάν. 

(Ο) 'Ύστερα από τη βασική τους εκπαίδευση θα απονέμεται στους 

εθελοντές-εθελόντριες υπαξιωματικούς ο βαθμός του λοχία με τον 

οποίο και θα υπηρετούν για όσο χρόνο 3ιαρκεί η πρόσληψή τους. 

(ε) Περιλαμβάνονται 3ιατάξεις αναφορικά με τις απολαβές, ά3ειες και 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και τη 3ια3ικασία κάτω από την οποία 

οι εθελοντές-εθελόντριες υπαξιωματικοί θα μπορούν να παραιτηθούν ή 

να απολυθούν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 1 Αμυνας, επικροτώντας τους Κανονισμούς 

αυτούς, οι οποίοι είναι άλλωστε το αποτέλεσμα της πρόσφατης ψήφισης από τη 

Βουλή του νέου νόμου για το Στρατό της Δημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί για να συνάδουν με 
την προαναφερθείσα νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, κύριε Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Εγκρίνουμε σήμερα Κανονισμούς που έχουν θεσμική σημασία και αξία. 

Ανοίγουν νέες προοπτικές δραστηριότητας και νέους τομείς για τη γυναίκα στην 

Κύπρο. Και είμαι βέβαιος ότι μέσα απ' αυτή τη νέα κατάκτησή της η γυναίκα 

θα πάρει μια πιο σωστή και ολοκληρωμένη θέση μέσα στην κοινωνία. 

Με τη χρησιμοποίηση του γυναικείου Ουναμικού διπλασιάζονται οι δυνα

τότητές μας ως λαού, ιδιαίτερα στον αμυντικό τομέα, όπου το ανθρώπινο 

Ουναμικό είναι το πιο πολύτιμο από όλα. 

Με τους Κανονισμούς που εγκρίνουμε Οιασφαλίζεται η ισότητα και η 

ιδιομορφία της γυναίκας. Προσλαμβάνονται όχι μόνο οι άγαμες, αλλά και οι 
παντρεμένες και προστατεύονται όλα τα δικαιώματα της γυναίκας και το 

δικαίωμα της μητρότητας μέσα σ 1 αυτή την υπηρεσία, για να φανεί ότι δεν 

μπορεί να υπάρξει οποιο3ήποτε εμπό3ιο για τη γυναίκα, για να υπηρετήσει την 
πατρίδα της, που να προέρχεται από τα ιΟιαίτερα χαρακτηριστικά της. 

Εκείνο που θα πρέπει να επαινέσουμε είναι τον αξιέπαινο ζήλο των γυναικών, 

που τόσο πρόθυμα έσπευσαν με αιτήσεις να Οηλώσουν το ενδιαφέρον τους να 

υπηρετήσουν στην Εθνική Φρουρά. Ελπίζουμε και πιστεύουμε ότι σ' αυτή τους 

την προσπάθεια -και με το ζήλο που έχουν επι8είξει- Οε θα τις απογοητεύσουμε, 

ότι θα λειτουργήσουν τα αξιοκρατικά κριτήρια, ώστε να μην υπάρχει η αίσθηση 

οποιασΟήποτε αΟικίας αύριο για την πρόσληψη γυναικών, ώστε να αναλάβουν με 

ενθουσιασμό, πίστη και αυτοπε7:tοίθηση τα νέα μεγάλα καθήκοντα και τις νέες 
'λ θ' λ β' ί ' • ' ' μεγα ες ευ υνες που ανα αμ ανουν στην εν σχυση των αμυντικων συνατοτητων, 

στην ενίσχυση του ανθρώπινου δυναμικού, που τόσο έχει ανάγκη ο τόπος μας, 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φλουρέντζος. 

Ν. ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: 

Θα ε(μαι πολύ σύντομος, κύριε Πpόε.δρε. 

Και η δική μας ομάδα χαιρετίζει την έγκριση των Κανονισμών αυτών, οι 
οποίοι ανοίγουν νέους ορίζοντες για την Εθνική μας Φρουρά, όσον αφορά τη 
λειτουργία της. 

Θα ήθελα να τον(σω ότι οποια8ήποτε αναβάθμιση του άψυχου υλικού που 
Βιαθέτει η Εθνική μας Φρουρά Βε θα ήταν τόσο ωφέλιμη, αν Βεν αναβαθμιζόταν 
παράλληλα το έμψυχό μας υλικό. 

Με την έγκριση των Κανονισμών και με την εισαγωγή της εγγραφής 
εθελοντριών στο στρατό μοcς ελευθερώνονται οι εθνοφρουροί μας, που μπορεί η 
Εθνική Φρουρά να τους χρησιμοποιήσει σε πόστα που θα ήταν δύσκολο να 
χρησιμοποιηθούν γυναίκες. 

Πιστεύω, όπως ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ, ο 
κ. ΧατζηΒημητρίου, ότι οι Κανονισμοί θα εξασφαλίσουν αξιοκρατικά την εγγραφή 
των εθελοντριών και θα επι8ειχθεί η κατάλληλη προσοχή στο να μη 
δημιουργούνται οποιεσδήποτε παρεξηγήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κι εμείς με τη σειρά μας, κύριε Πρόε8ρε, θέλουμε να χαιρετίσουμε την 
έγκριση των Κανονισμών που θα υποβοηθf)σουν σίγουρα στην ποιοτική ανα

βάθμιση των υπηρεσιών που προσφέρονται στην Εθνική Φρουρά και θα μπορέσουν 
να αποδεσμεύσουν πολύτιμο έμψυχο υλικό, το οποίο θα χρειαστεί να υπηρετήσει 
σε άλλες εξειδικευμένες μονά8ες. 

Γι' αυτό και πάλι επαναλαμβάνουμε πως χαιρετ!ζουμε ι8ιαίτερα σήμερα την 
έγκριση αυτών των Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κι εμείς με τη σειρά μας χαιρετίζουμε την έγκριση των υπό 
συζήτηση Κανονισμών. 

Ο θεσμός των εθελοντών και εθελοντριών υπαξιωματικών θεωρείται ύψιστης 
σημασίας για την άμυνά μας. Είναι χαρακτηρισ:τικό το εν8ιαφέρον που 

επι8ε!χθηκε εκ μέρους του γυναικείου φύλου, αλλά λυπούμαι να παρατηρήσω ότι 
8εν επι8ε(χθηκε το ί8ιο εν8ιαφέρον και από τους νέους μας. Γι' αυτό και ως 

Μέλος της Επιτροπής 'Αμυνας κάμνω έκκληση προς τους νέους της Κύπρου να 

ανταποκριθούν στο νέο θεσμό και να υποβάλουν αιτήσεις, ώστε να καταταχθούν 

ως εθελοντές υπαξιωματικοί, γιατί αυτό θα είναι προς το συμφέρον και της 

Κύπρου, αλλά και των ι8(ων, με τα ωφελήματα και τις προοπτικές τις 
επαγγελματικές, οι οποίες 8ιαγράφοvται για τους ι8ίους. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, αφοό όλοι χαιρετίσαμε, δεν μπορεί να υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ακριβώς, αλλά είναι τυπικό, κύριε Κληρί8η. Πρέπει να ρωτήσω αν υπάρχει 

ένσταση. 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Λοιπόν, επει8ή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κόπρου ( 'Οροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας να καταθέσει την 

Έκθεση. Επειδή λείπει σήμερα ο κ. Παναγίδης ... 
Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ!ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΌΡΙΟ! ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΟ!ΝΤΑΙ «01 ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΌ! Κ!ΠΡΟ! (ΟΡΟΙ 

!ΠΗΡΕΣΙΑΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟ! 1990». 
Παpόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Μαρτίου 1990. 
Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εχΟίΟονται με βάση το άρθρο 44 της 

βασικής νομοθεσίας περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί 

από το άρθρο 3 του Νόμου περί Οργανισμών Δημόσιου Δικαίου (Ρύθμιση 

Θεμάτων ΠροσωπικΟύ), σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κόπρου (Όροι Υπηρεσίας), ώστε να παρασχεθεί στην πιο 

πάνω Αρχή η δυνατότητα να εισφέρει στα Ταμεία Βοήθειας τα οποία διατηρεί 

εφάπαξ ποσά για παροχή βοηθήματος σε έκτακτες και συγκεκριμένες περιπτώσεις 

που θα αποφασίσει. 

Η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε να μπορέσει να 

υλοποιηθεί ένα παλαιό και δίκαιο αίτημα παλαιότερων υπαλλήλων της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου που αφυπηρέτησαν πριν από το 1978 παίρνοντας κατά την 
αφυπηρέτησή τους ένα μικρό ποσό από το Ταμείο Προνοίας, χωρίς να τόχουν 

συνταξιο8ότησης σόμφωνα με τα νεότερα σχέ8ια συντάξεως του οργανισμοό που 

μπήκαν σε εφαρμογή από το 1978. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβιiνοντας 
ιδιαίτερα υπόψη της το γεγονός ότι το αίτημα των πιο πιiνω υπαλλήλων έχει 
απασχολήσει επανειλημμένα την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων η οποία και προέβη σε σχετικιi διαβήματα για την υλοποίησή 
τ<?υ, υιοθετε( τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υΠο συζήτηση Κανονισμών, γι' 
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθε( 
από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ζιαρτίδης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας επιτρέπω, κύριε ΖιαρτίΟη. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Όπως αναφέρεται στην Έκθεση, με αυτό το θέμα έχει ασχοληθεl 

αυτεπάγγελτα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασlας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων, ύστερα από αρκετές πιέσεις και παρακλήσεις των ενδιαφερόμενων 

υπαλλήλων ή πρώην υπαλλήλων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Όταν εlΟα να αναγράφεται στην ημερήσια διάταξη αυτό το θέμα και όταν 

σήμερα πήρα την Έκθεση της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, είπα μέσα 

μου, κύριε Πρόεδρε:<< Επιτέλους!» Διότι Οεν ξέρω αν είναι σε γνώση σας ότι αυτό 

το θέμα εκκρεμεί για πάνω από Ουο χρόνια! Μάλιστα είναι εν8ιαφέρον να ξέρει 

το Σώμα ότι εκείνοι που θα ωφεληθούν σήμερα με την ψήφιση αυτών των 

Κανονισμών είναι κατά 10 λιγότεροι α.πό εκείνους που ήλπιζαν να. ωφεληθούν, 

όταν για πρώτη φοριi ηγέρθη το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απε8ήμησαν εις Κύριον, κύριε Ζια.ρτί8η; 

(Γέλια) 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

(Γελ&) 

Μάλιστα, κύριε Πρόε8ρε, 10 απε8ήμησα.ν. Το λέω αυτό για να ακούσουν 

ίσως εκείνοι που είνα.ι υπεύθυνοι ότι πρέπει να. κινούνται λίγο πιο γρήγορα, όταν 

εγείρονται σε αυτούς ανθρωπιστικά θέματα σαν αυτό. Εν πάση περιπτώσει, και 

εγώ και ο συνιiδελφος Τιiκης Χατζηδημητρίου, ο οποίος είχε επίσης την 

πρωτοβουλία να εγείρει αυτό το θέμα, θεωρούμε καθήκον μας να ευχαριστήσουμε 

και τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας και το Διοικητικό Συμβούλιο της 

Αρχής για το ότι -έστω και οcργά-αποφάσισαν να ικανοποιήσουν αυτό το α.ίτημοc. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πρώτα πρέπει να. ευχαριστήσω τον κ. Ζιοcρτί8η για τις άοκνες πραγματικά 

προσπάθειες που κατέβαλε, μετά που ενεγράφη αυτό το θέμοc στη Βουλή, για την 

αντιμετώπιση αυτού του ανθρωπιστικού θέματος, αλλά και να τον Οιορθώσω. 
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Είναι τέσσερα χρόνια και πλέον που μαχόμαστε και οι 8υο, για να εξασφαλίσουμε 

αυτούς τους ανθρώπους. Είπε ότι 10 απεόήμησαν εις Κύριον, Αυτό ήταν και το 

επιχείρημά μας. Λέγαμε στους υπευθύνους: «Για όνομα του Θεού! Δώστε κάτι, 

διότι οι άνθρωποι θα πεθάνουν, δε θα. προλάβουν να επωφεληθούν». Και όταν μας 

έλεγαν για τη δαπάνη τους λέγαμε: «Μην ανησυχείτε για τη δαπάνη, γιατί τώρα 

θ_α 8οθεί αυτή η βοήθεια, για να ανακουφιστούν κάποιοι άνθρωποι σε πολύ 

προχωρημένη ηλικία, που υποχρεώνονταν, κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες και 

με κακfι κατάσταση της υγείας τους, να εργάζονται ως κλητήρες ή οτιδήποτε 

άλλο, για να βγάλουν απλώς τα προς το ζην». Διότι και οι συντάξεις του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που έπαιρναν ήταν πενιχρότατες. Έτσι 

ειλικρινά αισθανόμαστε κάπως την ικανοποlηση ότι έστω και αργά η Βουλ'ή των 

Αντιπροσώπων μπόρεσε να Οει το Οράμα κάποιας ομά8ας συμπατριωτών μας 

προχωρημένης ηλικίας -αυτών που θεμελίωσαν και δημιοόργησαν την Αρχή 

Ηλεκτρισμού Κύπρου εργαζόμενοι υπερωρίες, με ελάχιστους μισθούς, που 8εν 

είδαν ποτέ τους κλίμακα Α16 ή Α15, όπου η πιο χαμηλή κλίμακα είναι περίπου 

Α13, οι οποίοι συνταξιοδοτήθηκαν με f2,000 κάποτε σε κάποιο χρονικό διάστημα, 
μάλλον αφυπηρέτησαν με f2,000, χωρίς κανένα άλλο όφελος, όταν αυτή τη στιγμή 
πραγματικά έχουν εξασφαλ(σει πάρα πολλά πλεονεκτ'ήματα οι εργαζόμενοι. 

Πρέπει να αναφέρω ότι βρήκαμε την κατανόηση του Υπουργού Εμπορίου και 

Βιομ1)χανίας, για να μπορέσουν να περάσουν αυτοί οι Κανονισμοί και την 
κατανόηση του Διοικητικοό Συμβουλίου της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου. Θα 

πρέπει κάποτε να αναφέρουμε και κάποια καλά λόγια για ανθρώπους οι οποίοι 

αισθάνθηκαν τη φωνή κάποιων α8ικούμενων ανθρώπων και θέλησαν να σταθούν 

βοηθοί και αλληλέγγυοι προς αυτοός. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, θα 'θελα να πω και εγώ πως σε θέματα καθαρά 

ανθρωπιστικά Οεν πρέπει να υπεισέρχεται η υπνηλία -η ασύγγνωστη μάλιστα

όπως πήγε να επιδειχθεί από κάποιες πλευρές. Γιατί, αν πράγματι δε βρισκόταν 

ο συνάδελφος Τάκης Χατζηδημητρίου να εγγράψει το θέμα κι ο συνάδελφος 

Ζιαρτί8ης να τον συνο8εύσει στα Οιάφορα Οιαβήματά του, Οε θα εκ8ημούσαν μόνο 

αυτο( οι Οέκα, αλλά θα εκόημούσαν απαξάπαντες εις Κύριον και Οε θα 

βρισκόμασταν σήμερα στη θέση να ψηφίζουμε οότε για έναν από τους υπάρχοντες 

αυτούς ανθρώπους οι οποίοι, όπως σωστά λέχθηκε, θεμελίωσαν με το αίμα τους 

και με πολλές στερήσεις, με πολλή ευσυνειδησία, αυτό το έργο της Αρχής 

Ηλεκτρισμοό Κόπρου. Και λέμε το εξής, κόριε Πρόεδρε: Πως δεν πιστεόαμε πως 

στις παρυψές του 21ου αιώνα θα αντικρ(ζαμε παρόμοια σκλήρυνση και τυρεία από 
μέρους κάποιων πλευρών. Στην πρώτη Οεκαετία, κύριε ΠρόεΟρε της Βουλής, όταν 

κάποιοι εκπαι8ευτικοί Ουσκολεύτηκαν να επιλέξουν σωστά και επέλεξαν ταμε(α 

προνοίας, όπως κι αυτοί εΟώ οι υπάλληλοι -αντlς συνταξιοΟοτικά- σύμφωνα με 

τους Νόμους της Ελληνικής Κοινοτικ'ής Συνέλευσης κι όταν αποφασίσαμε και 

υποβάλαμε μια απλή ερώτηση στον τότs Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

τον Αρχεπίσκοπο Μακάριο, αμέσως παρέπεμψε αρμόΟια το θέμα και έΟωσε την 
ευκαιρία επιλογής. Σήμερα, ενώ πάμε να μπούμε στον 210 αιώνα, παρ' ολίγο -αν 
δεν υπήρχε αυτή η πίεση και ο φορτισμός από μέρους των συναδέλφων- να μην τα 

καταφέρουμε να προλ.άβουμε εν ζω-ή τους υπαλλήλους αυτούς, οι οποίοι πράγματι 

με το αίμα τους έχουν στήσει αυτό το οικοδόμημα. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Μοuσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει εκτιμηθεί η κατανόηση που επιδείχθηκε και τελικά σε 

τέσσερα χρόνια λύθηκε ένα πρόβλημα. Διερωτούμαι, όταν δεν επιδειχθεί 

κατανόηση, πόσα χρόνια χρειάζονται για να λυθεί κάποιο σοβαρό πρόβλημα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάντοτε τα πρώτα 100 χρόνια είναι η δυσκολία, κύριε Νίκο. Τα άλλα είναι 
εύκολα πλέον! 

(Γέλια) 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι θέμα διαδικασίας. Λέχθηκε ότι μερικοί απεδήμησαν εις 

Κύριον λόγω καθυστερήσεως. Αλλά αν συνεχίσουμε σ' αυτή τη Βουλή, για κάθε 

θέμα που συμφωνούμε,να εκφωνούμε και λογύδριο, θα αποδημήσουμε και από τη 

Βουλή, προτού τελειώσουμε την ημερήσια διάταξη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Κληρίδη, και ελπίζω να σας ακούσουν εκείνοι 

οι οποίοι αρέσκονται στα λογύδριαl 

Λοιπόν, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικ>]ς (Τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Τι σημαίνει, κύριε Παρισινέ, περί Δικαστικής Φαρμακευτικής; 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θα ακούσετε στην Έκθεση αμέσως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διάβασα την Έκθεση, αλλά δεν αντελήφθην! 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ 
ΦΑΡΜΑΚΕΥΤΙΚΗΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1989». 

Παpόvτες:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Τγείας μελέτησε τους πιο π&νω Κανονισμοός 

σε συνε8ρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 1990. Στη 

συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Υγε(ας και του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκΟ(Οονται με βάση το άρθρο 9 του 
Νόμου περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων, σκοπείται η τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών για τη Οικαστική φαρμακευτική, ώστε η εξεταστέα ύλη για 

όσους επιθυμούν να εγγραφούν ως φαρμακοποιο( να εκσυγχρονιστεί με την 
περίληψη σ' αυτή και της νεότερης σχετικής νομοθεσίας. Παρ&λληλα γίνονται 
ορισμένες τροποποιήσεις στο ερμηνευτικό μέρος των Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Τγείας συμφωνεί με τους σκοποός για τους 

οποίους προτείνονται οι πιο πάνω τροποποιήσεις, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών, όπως έχουν 

νομοτεχνικ& 8ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπ&ρχει οποια8ήποτε 

ένσταση όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει οπο~αΟήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εσωτερικών για τους Κανονισμούς που τιτλοφορούντοcι 1. ((Ot περ( Πολεο8ομίοcς 
και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικαί Προσφυγαί} Κανονισμοί του 1990>>, 2. 
«Οι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990» και 
3. «Οι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Αποζημίωσις) Κανονισμοί του 1990». 
Καλείται ο Πρόε8ρος της Επιτροπής Εσωτερικών να 8ιαβ&σει την Έκθεση. 

Ο κ. Κλ ηρί8:11ς. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, εισηγοόμαι να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αν 8εν υπ&ρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΤΝΤΑΙ 1. «ΟΙ ΠΕΡ1 
ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΙΕΡΑΡΧΙΚΑΙ 

ΠΡΟΣΦΤΓΑΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΤ 1990», 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟ

ΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΤ 

1990» ΚΑΙ 3. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΑΠΟ
ΖΗΜΙΩΣΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΤ 1990». 

Παpόvτες:-

Λέαν8ρος Ζαχαρι&8ης, Πρόε8ρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ν(κοs ·Μουσιοόττοcς 

Αν8ρέας Φ&ντης 

Χρίστος Πέτας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο
νισμούς σε μεγάλο αριθμό σuvε8ριών της που πραγματοποιήθηκαν στο 8ιάστημα 
μεταξύ Σεπτεμβρίου 1989 και Ιανουαρίου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης των 
Κανονισμών αυτών η Επιτροπή είχε την ευκαιρ(α. να ακούσει τις απόψεις των 
εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικοό Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων, του Συνδέσμου Πολεοδόμων Κύπρου, του 
Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Σuν8έσμου Πολιτικών Μηχανικών και 
Αρχιτεκτόνων Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελεύθερών Επαγγελματιών, 
Μελετητών, Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Κοινοτήτων. Η Επιτροπή είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει αριθμό 
μνημονίων που κατατέθηκαν ενώπιόν της τόσο από τους πιο πάνω εκπροσώπους, 
όσο και από αριθμό άλλων οργανώσεων ή ομά8ων που 8εν παρέστησαν στις 
συνεδρίες της Επιτροπής, αλλά διατύπωσαν τις εισηγήσεις τους γραπτώς. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμοός, που εκδίδονται με βοcση τα οcρθρα 67 
και 86 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ρυθμίζεται αριθμός 
θεμοcτων που θεωρούνται απαραίτητα για την πλήρη εφαρμογή της πολεοδομικής 
νομοθεσίας που προγραμματίζεται μέσα στον τρέχοντα χρόνο. 

Ειδικότερα με τους υπό συζήτηση Κανονισμοός:-

(α) προδιαγροcφεται η διαδικασία αίτησης για χορήγηση πολεοδομικής 
άδειας, καθώς και η άσκηση ιεραρχικής προσφυγής εναντίον ·μιας 
πολεοδομικής απόφασης, 

(β) καθορίζονται τα δικαιώματα που θα καταβοcλλονται για κοcθε μορφή 
ανοcπτυξης με βοcση την πολεοδομική νομοθεσία, και 

(γ) ρυθμίζεται η διαδικασία και καθορίζεται ο τύπος κοcι ο τρόπος 
επίδοσης ειδοποίησης για απαίτηση αποζημίωσης που καταβοcλλεται 
σόμφωνα με τις διατοcξεις του περί Πολεοδομίας Νόμου. 

Η Επιτροπή, εξετοcζοντας τις επιμέρους διατοcξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών υπό το φως των απόψεων και εισηγήσεων που τέθηκαν ενώπιόν της, 

επέφερε σ' αυτούς αριθμό τροπολογιών οι οποίες πραγματεύονται κυρίως τα πιο 

κάτω θέμF-<τα: 

Δ ' ' " '" ' δ ' (α) ιατυπωνονται σαφεστερα οι υιαται.,εις που αναφερονται στα ικαιω-

ματα που καταβοcλλονται στην Πολεοδομική Αρχή με την υποβολή 
μιας αίτησης για ανάπτυξη και παράλληλα διευρύνεται ο σχετικός 

Πίνακας, ώστε να περιληφθούν σ' αυτόν ξενοδοχειακές, βιομηχανικές, 

εμπορικές και οcλλες αναπτόξεις. 

(β) Στους Κανονισμοός για τις αιτήσεις και τις ιεραρχικές προσφυγές 

γίνεται πρόνοια, ώστε στο έντυπο της αίτησης για χορήγηση 

πολεοδομικής ,άδειας να καθορίζονται οι λεπτομέρειες των σχεδίων κ~ί 

των σχεδιαγραμμοcτων που θα υποβοcλλονται μαζί με την αίτηση αυτή 

ανοcλογα με το είδος της ανοcπτυξης. 

(γ) Και οι τρεις υπό συζήτηση Κανονισμοί έχουν μεταγλωττιστεί από την 

καθαρεύόυσα στη δημοτική γλώσσα και τροποποιήθηκαν νομοτεχνικά 
' ' ' ό" ' και λεκτικα για σκοπους σαφεστερης απ οοσης του κειμενου τους. 

Επισυνάπτοντας αντίγραφο των Κανονισμ~ν αυτών η Επιτροπή ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν,ρμ-ι-Λητές επί θέματος αρχής, τόσο το καλύτερο. 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση να εγκριθούν και οι τρεις αυτοί Κανονισμοί; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι τρεις αυτοί Κανονισμοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι {(Απόφαση της Βουλης των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπ&νης από το Ταμείο Αμυντικής Θωρ&κισης της 
Δημοκρατίας». Καλείται ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να διαβ&σει την Έκθεση, εκτός αν θα θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΙΣΗΓΗΤΙΚΉ ΠΡΌΤΑΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΑΜΥΝΑΣ ΑΝΑΦΟΡΙΚΆ ΜΕ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ 
ΤΑΜΕΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΤΙΚΉ ΘΩΡΆΚΙΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ. 

Παpόvτες:-

Τ &κης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Αντώνης Ανδρέου 

'Αν3ρέας Γεωργίου 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Φλουρέντζος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 1 Αμυνας συν-ήλθε σε τέσσερις συνεδρίες που 

πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιανουαρίου, 5 και 12 Φεβρουαρίου και στις 8 
Μαρτίου 1990 και ενημερώθηκε λεπτομερώς από την Επιτροπή Διαχειρίσεως του 
Ταμείου Αμυντικής Θωρ&κισης για τις προΟπολογιζόμενες αμυντικές αν&γκες για 

το έτος 1990. 
Η Επιτροπή με β&ση την ενημέρωση που της έγινε εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση της Απόφασης που εσωκλείεται, με την οποία εξουσιοδοτείται η 
Διαχειριστική Επιτροπή του Ταμείου να προβεί σε δαπ&νες όψους ί117 ,875,640 
για την αμυντική θωρ&κιση της Δημοκρατίας κ&τω από τις προΟποθέσεις που 

έχουν τεθε(. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαβ&σει την Απόφαση της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΌΦΑΣΗ ΒΟΥ ΛΗΣ ΑΝΤΙΠΡΌΣΩΠΩΝ 

ΕΠΕΙΔΗ η Διαχειριστική Επιτροπή του Ταμείου για την Αμυντική 
Θωρ&κιση της Δημοκρατίας είναι αν&γκη να προβεί σε δαπ&νη ί117 ,875,640, 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σόμφωνα με το εΜφιο (3) του &ρθρου 9 των περί Εκτ&κτου 
Εισφορ&ς για την Άμυνα της Δημοκρατίας Νόμων του 1985 και 1988, για τη 
διενέργεια τηζ δαπ&νης αυτής απαιτείται εξουσιοδότηση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, 



2154 

ΔΙΑ ΤΑ1'ΤΑ η Βουλή των Αντιπpοσώπων, αφού έλαβε υπόψη την 
Εισηγητική Πpόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής 'Αμυνας, αποφασίζει να 
παpάσχει εξουσιο8ότηση στη Διαχειpιστική Επιτpοπή του Τ αμε(ου να πpοβε( στη 
Sιενέpγεια 3απάνης ύψους Η 17 ,875,640. για την αμυντική θωpάκιση της 
Δημοκpατ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάpχει οποια3ήποτε ένσταση για την έγχpιση της Απόφασης αυτής; 

(Κτυπά τη σφύpα) 

Επει3ή 3εν υπάpχει καμιά ένσταση, η Απόφαση εγκp(νεται ομόφωνα. 
Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 πεp( Καταpγήσεως Οpισμένων Χωpιτικών 

Επιτpοπών (Τpοποποιητικός) Νόμος του 1990». Είναι η πpόταση νόμου που 
καταθέσαμε σήμεpα και κηpύξαμε επείγουσα. Καλώ τον Πpόε3pο της Επιτpοπής 
Εσωτερικών να Οιαβάσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ' ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡ
ΓΗΣΕΩΣ ΟΡΙΣΜΈΝΩΝ ΧΩΡΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙ

ΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόντες:-

Λέαν3pος Ζαχαpιά3ης, Πpόε3pος 

Μανώλης Χpιστοφ(3ης 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νlκος Μουσιούττας 

Αν3pέας Φάντης 

Χp(στος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Εσωτεpικών μελέτησε την υπό αναφοpά 

πpόταση νόμου, που κηpύχθηκε ως θέμα επείγουσας φύσης, σε σημεpινή συνε3pία 

της. 

Σκοπός της πpότασης νόμου είναι η τpοποποίηση της νομοθεσίας για την 

κατάργηση των χωριτικών επιτ'ροπών των χωριών η ενοριών που βρίσκονται στα 

όpια του 3ήμου, που όπως είναι γνωστό τίθεται σε εφαpμογή την 1η Απpιλ(ου 

1990, έτσι που η θητεία. των υφιστάμενων χωριτικών επιτροπών να παραταθεί 
μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου, για να καταστεl στο μεταξύ Ουνατή η 
ολοκλήρωση των Οιεργασιών που απαιτούνται για τη μεταβίβαση των αpμο

Οιοτήτων των χωριτικών αυτών επιτροπών στους Οήμους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επικροτεί τους σκοπούς και τις 

επι3ιώξεις της υπό αναφοpά πpότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάpχουν ομιλητές επί θέματος αpχής; 

Ο κ. Ζαχαpιά3ης. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αρχικά η Έκθεση μιλούσε για το τέλος loυvtou, αλλά 
κατόπιν περαιτέρω διαβουλεύσεων η πλειοψηφία της Βουλής συστήνει να είναι 
μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους, ούτως ώστε ο νόμος να αρχίζει από την 1 η 
Ιανουαρίου του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ώστε πρέπει να φύγει η λέξη 'Ιουνίου' στην Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Και στο νόμο, εκεί που λέει την 1η Ιουλίου 1990, να γίνει την 1η Ιανουαρίου 
1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Λοιπόν, ο.κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είναι τυχαία που αναφέρεται στην αρχική Έκθεση το τέλος Ιουνίου 
1990. Αυτό οφείλεται στο ότι στην πρωινή συνάντηση των Κοινοβουλευτικών 
Εκπροσώπων είχαμε συμφωνήσει να πάμε ομόφωνα μέχρι το τέλος του Ιουνίου. 

Δυστυχώς όμως υπήρξε η υπαναχώρηση ύστερα για να πάμε τέλος του χρόνου. 

Το θέμα αυτό της παράτασης της ισχύος της θητείας των κοινοτικών αρχών 

που λειτουργούν μέσα στις δημαρχούμενες περιοχές δεν είναι η πρώτη φορά που 

συζητείται σ' αυτό το Σώμα. Αν ανατρέξουμε στα πρακτικά αυτού του 

Σώματος, θα διαπιστώσουμε ότι από το 1985 και πιο συγκεκριμένα από το 1986 
που οι πόλεις έχουν αποκτήσει τους αιρετούς δήμους τους, από τότε μπήκε το 

θέμα της κατάργησης των κοινοτικών αρχών. 

Δυστυχώς όμως, ενώ συζητήθηκε επανειλημμένα εδώ αυτό το ζήτημα, 

συνεχώς παρατηρείται μια αναβλητικότητα να μην ψηφιστεί ο νόμος που καταργεί 

τις κοινοτικές αρχές και μεταβιβάζει τις εξουσίες στους δήμους, μεταβιβάζει τις 

αρμοδιότητες των κοινοτικών αρχών στους δήμους. 1 Εχοuν δηλώσει οι δήμοι ότι 

αναλαμβάνουν αυτή την ευθύνη και έχει δηλώσει το Υπουργείο Εσωτερικών, που 

είναι η αρμόδια αρχή, ότι, μπορεί να μεταβιβάσει τις εξουσίες των κοινοτικών 

αρχών στους δήμους. 

Δυστυχώς όμως πολιτικές σκοπιμότητες για διατήρηση διορισμένων κοινο

τικών αρχών που δεν εκφράζουν τα αισθήματα των κατοίκων αυτών των ενοριών, 

πολιτικές σκοπιμότητες, λέω 1 αναβάλλουν και αναβάλλουν την υλοποίηση αυτού 
του νόμου. 

Εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου. Η πρότασή μας είναι να 
παραμείνει όπως αρχικά είχε συμφωνηθεί σήμερα το πρωί, δηλαδή να ισχύει η 

θητεία των διορισμένων κοινοτικών αρχών μέχρι το τέλος του Ιουνίου. Αυτή ε(ναι 

η πρότασή μας και θα καταψηφίσουμε την πρόταση για παράτασή τους μέχρι το 
τέλος του χρόνου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟ1ΣΙΟ1ΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να υπενθuμ(σω στους συνα3έλφους την ιστορlα που 

αφορά το θέμα της κατάργησης ορισμένων χωριτικών αρχών όπως το λέει ο 
Νόμος. 

Το Δεκέμβρη του 1989 α;ποφ&σισε η Βουλή να; κα;τα;ργήσει το θεσμό των 

κοινοτικών αρχών σε δημαρχούμενες περιοχές. 

Κοcτ& την ημέρα; της ψήφισης του Νόμου, το Δημοκρα;τικό Κόμμα; εξέφρα;σε 

8υο οcντιθέσεις. Η πρώτη α;ντίθεση ήτα;ν για; το λόγο ότι τα; 8ημαρχε(α; ήτα;ν 

απρόθυμα να δεχθούν και να επωμισθούν μια ευθύνη την οπο(α τους επιφόρτιζε 
ένας νόμος που η Βουλή αποφάσισε να θεσπίσει ερήμην των ενδιαφερομένων. Η 

8εύτερη α;ντίθεσή μα;ς ήτα;ν για; το λόγο ότι ε(χα;με κα;τα;θέσει μια; πρότα;ση νόμου 

για αιρετές χωpιτικές αρχές στις δημαρχούμενες περιοχές και δυστυχώς η 

Επιτροπή Εσωτερικών οότε καν άγγιξε το θέμα. 

Κάναμε την αναφορά μας στην ολομέλεια και πιστεύω πως εξασφαλ(σαμε τη 

συναίνεση της ολομέλειας να επανεξετάσει το θέμα εφ' όλης της ύλης κατά τους 

μήνες Ιανουάριο και ΦεβρουΟCριο. Τι έγινε από τότε; 

Κοcλέσα;με την Ένωση Δήμων για; να; α;ντιληφθούμε ότι οι μισο( ήθελα;ν να; 

αναλάβουν αυτές τις ευθύνες και οι άλλοι μισοί όχι. Τελικά κατέφθασε μια 

επιστολή ότι απο8έχονται. Η επιστολή αυτή έφθασε μόλις πριν μια β8ομάδα. 

Όταν κλήθηκαν από την Επιτροπή Εσωτερικών για να μας πουν πώς 

σκοπεύουν να λειτουργήσουν αυτό το θεσμό που τους ανατίθεται, ο αντιπρόσωπός 

τους μας είπε πως 8εν έχει ιδέα, πως είναι πιθανό να υπάρξει και κάποια 8απάνη. 

Πιθανό ν1α είχαν υπόψη τους να διορίσουν ανθρώπους. 
Κοcι ε8ώ μποcίνει το ερώτημα;: Ποιος θα πληρώνει τους υπα;λλήλους που θα; 

εκτελούν χρέη κοινοτάρχη; Αλλά και το κυριότερο, αν είναι μισθωτοί και θα 

λειτουργούν ασφαλώς με βάση κάποιο ωράριο, πώς θα εξυπηρετούν το λαό που 
συνήθισε τον κοινοτάρχη με διαφορετικό τρόπο και όταν η συνεργασία του λαού με -
τον κοινοτάρχη κατέστη τμήμα αναπόσπαστο του τρόπου ζωής τους; 

Δε μα;ς ικα;νοποίησε η α;π&ντηση της Ένωσης Δήμων κα;ι α;πό α;υτό ομόφωνα; 

έγινε ποcροc8εκτό ότι έπρεπε να; 8οθεί κ&ποια; α;να;βολή, να; μα;ς 8ώσουν εξηγήσεις 

για το πώς θα λειτουργεί ο θεσμός υπό τα 8ημαρχεία και τι δαπάνες υπολογίζουν 

πως θα χρειαστούν για τη λειτουργία του θεσμού. Αυτά για την Ένωση Δήμων. 

Ποcρέμεινε α;κόμοc χωρ(ς να; συζητηθεί η 8ική μα;ς πρότοcση νόμου για; α;ιρετές 

χωριτικές α;ρχές. Κα;ι το θεωρούμε προcγμοcτική περιφρόνηση προς το κόμμα; μα;ς 

να κάνουμε μια πρόταση νόμου, να καταργούμε αρχές, να δίνουμε παρατάσεις και 

σε όλο αυτό το διάστημα να μη μελετούμε μια πρόταση νόμου που είχε καταθέσει 

μια κοινοβουλευτική ομάδα. 

Ευχαριστώ τον κ. Πουμπουρή που μου θύμισε πως οι δημοτικές εκλογές είχαν 

γ(νει το 1986: 8εν το θυμόμουν. 
Η δική μας πρόταση, επει8ή πιστεύουμε πως είναι πιθανό να πείσουμε τους 

συναδέλφους των άλλων κομμάτων για αιρετές χωριτικές αρχές, θα ήταν να 

παραταθεί η θητεία των νυν κοινοτικών και χωριτικών αρχών μέχρι την 

ημερομην(α; που θα; γίνουν οι 8ημοτικές εκλογές. 

Με τον τρόπο οcυτό οι πολίτες του 8ήμου μα;ζ( με το ψηφοΜλτιο για; 8ήμα;ρχο 

και δημοτικούς συμβούλους θα μπορούσαν να χρησιμοποιούν ακόμα ένα ψηφο

δέλτιο για τους κοινοτάρχες των ενοριών κάθε δήμου. 
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Αν όμως η πρότασή μας προκαταλαμβάνει την έκβαση της πρότασης νόμου 

που έχουμε καταθέσει, κατ' οικονομία θα συμφωνήσουμε με την πρόταση για τις 

31 Δεκεμβρίου, που προέρχεται από το Δημοκρατικό Συναγερμό, ζητώντας και 
πάλι όμως τη συναίνεση της ολομέλειας ότι σ' αυτό το 8ιάστημα θα συζητηθεί 

και η 8ική μας πρόταση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φάντης. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε, αν επιτρέπετε. 

Αυτό το θέμα που συζητούμε έχει ταλαιπωρήσει τη Βουλή και την Επιτροπή 

Εσωτερικών για αρκετό καιρό. Δεν είναι η πρώτη φορά που συζητείται 

παράταση της θητείας των χωριτικών αρχών στις 8ημαρχούμενες περιοχές. Αν δεν 

απατώμαι, ειναι η τρίτη φορά που συζητούμε αυτό το θέμα. 

Στην τελευταία συνεδρία της Επιτροπής Εσωτερικών, για πρώτη φορά η 

Ένωση Δήμων 8ήλωσε ότι είναι έτοιμη να αναλάβει τις λειτουργίες και τα 

καθήκοντα που εκτελούν σήμερα οι κοινοτικές αρχές στις 8ημαρχούμενες περιοχές. 

Και όπως σωστά λέχθηκε από προηγούμενο ομιλητή, όταν εξέθεσαν την άποψή 

τους αυτή στην Επιτροπή Εσωτερικών, ύστερα από έρευνα που έγινε, φάνηκε ότι, 

ενώ είναι έτοιμοι να αναλάβουν και ενώ είναι πρόθυμοι να αναλάβουν, 8εν έχουν 

προχωρήσει σε χα.νένα. πρακτικό μέτρο για. να. υλοποιήσουν αυτή την ευθύνη τους 

από την 1 η Απριλίου, όπως προνοούσε ο Νόμος. Διότι η θητεία των σημερινών 
αρχών κανονικά έληγε στις 21 αυτού του μήνα.. 

Ε!ναι με βάση αυτό το σκεπτικό που η Επιτροπή ομόφωνα είχε καταλήξει 

στο να. Οώσουμε τρεις μήνες παράταση, για. να. χρησιμοποιηθε( από τις δημοτικές 

αρχές αυτό το χρονικό διάστημα. των τριών μηνών για. να. κάμουν όλες τις 

πρακτικές προετοιμασίες. Και ήμαστε με την εντύπωση ότι αυτό είχε 

συμφωνηθεί στην Επιτροπή και ακόμα. όχι μόνο στην Επιτροπή, αλλά και το πρωί 

στην άτυπη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων περ!που είχα.με καταλήξει σ' 

αυτό. 

Έτσι μας ξάφνιασε πράγματι η εισήγηση που έγινε και αναφέρθηκε στην 

Έκθεση της Επιτροπής που κατέθεσε ο Πρόε8ρος, ότι η παράταση που ζητείται 

είναι μέχρι το τέλος του χρόνου. 

Η 8ική μας η άποψη είναι ότι μπορεί να 8οθεί παράταση, αλλά μέχρι το 

τέλος του Ιουνίου. Δε χρειάζεται περισσότερη παράταση, εφόσον η ίδια η 

Ένωση Δ'ήμων δήλωσε επίσημα. ότι είναι έτοιμη να αναλάβει αυτό το καθήκον 

και κατά τη γνώμη μας τρεις μήνες είναι αρκετοί για να πάρουν όλα τα πρακτικά 

μέτρα, ώστε να αναλάβουν από την 1 η Ιουλίου αυτά τα καθήκοντα. 

Γι' αυτό και δε θα συμφωνήσουμε με την τροποποiηση, όπως κατατέθηκε 

από την πλειοψηφία της Επιτροπής Εσωτερικών, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ με τη σειρά μου να υποδείξω ότι αυτό το θέμα 

έχει παλινδρομήσει πολλές φορές και να υπενθυμίσω και τους συναδέλφους του 

Δημοκρατικού Κόμματος ότι, ναι, κατέθεσαν πρόταση νόμου, αλλά σε κάποιο 
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στάΟιο την απαρνήθηκαν την πρόταση και ήρθαμε πάλι από εκε( που ξεκινήσαμε 

για να περάσει όπως πέρασε ο Νόμος. 

Τώρα το θέμα που έχουμε μπροστά μας ε(ναι αν χρειάζονται τόσοι μήνες για 

να πει το δημοτικό συμβούλιο »Όιορίζω το Γιάννη, τον Κωστή για να εκτελεί 

αυτά τα καθήκοντα». Διότι οι Όήμοι Όήλωσαν ότι Όέχονται να αναλάβουν αυτή 

την ευθύνη. Δε νομ(ζω ότι ε(ναι αιτ(α η αρμο8ιότητα, 8ιότι ούτε νόμο χρειάζεται 

να προετοιμάσουν ούτε χρειάζεται οτιδήποτε. Απλώς κάθε δημοτικό συμβούλιο θα 

υποδείξει τη ΟιαΌικασία και τα πρόσωπα ή το πρόσωπο που θα εκπληρώνουν αυτά 

τα καθήκοντα. 

Γι' αυτό εμε(ς θεωρούμε ότι και οι τρεις μήνες που μπα(νουν ε(ναι αρκετός 

χρόνος, αλλά, εν πάση περιπτώσει, η πρότασή μας είναι να γ!νει Οεκτό το 

διάστημα των τριών μηνών που είναι υπέρ αρκετό για να ρυθμισθεί αυτ_ό το θέμα 

και να μην υπάρξει κανένα πρόβλημα ή κανένα κενό στην εξυπηρέτηση των 

πολιτών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Μαθηκολ,ώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πέραν των όσων έχουν αναφερθεί από τους 
συναδέλφους οι οποίοι συμφωνούν με τη δική μας τοποθέτηση να προσθέσω ότι 
για μας ένας ακόμα πρόσθετος λόγος ο οπο(ος μας ώθησε να υποστηρ(ξουμε την 

πρόταση όπως έχει εξαγγελθε( τώρα, ε(ναι και το ότι μας έχουν προσεγγ(σει 

αρκετοl αξιόλογοι άνθρωποι οι οποίοι είναι μέλη των κοινοτικών αρχών και 
κοινοτάρχες και οι οποίοι πράγματι διαμαρτύρονται, λέγοντας ότι είναι εντελώς 

άδικο να έρθει η Βουλή τώρα να τους απομακρύνει από μια κοινωνική 

δραστηριότητα και μια κοινωνική προσφορά την οποία είχαν μέχρι τώρα και οι 
οποίοι, επειδή υπήρξαν κοινοτάρχες, δεν υπέβαλαν υποψηφιότητα κατά τις 
εκλογές των δημοτικών αρχών και έτσι αυτή τη στιγμή, ανuπαίτια κατά κάποιο 

τρόπο, θα παραμείνουν εκτός των κοινοτικών αρχών και Οε θα έχουν την ευκαιρία 
να συνεχίσουν να προσφέρουν τtς υπηρεσίες τους, όπως το έχαναν μέχρι τώρα. 

Πράγματι πολλοι από αυτούς ανήκουν σε διάφορα κόμματα, αλλά αυτό δεν 
πρέπει να μας απασχολεί. Το θέμα είναι ότι υπάρχει πράγματι αυτή τη στιγμή, 

όπως εμεις το αισθανόμαστε, μια υποχρέωση απόδοσης διχαιοσόνης προς αυτοός 

τους ανθρώπους. Είχαν διοριστεί και είχαν την εντόπωση και την ελπ!δα ότι θα 
παρέμεναν κοινοτάρχες διορισ:μένοι, μέχρις ότου γίνουν οι κοινοτικές εκλογές. 

Έχουμε αποφασίσει ότι δε θα γίνονταν κοινοτικές εκλογές στις δημαρ

χοόμενες περιοχές και ερχόμαστε τώρα να ποόμε ότι αυτοός τους ανθρώπους θα 

τους απομακρύνουμε από τη δυνατότητα προσφοράς των υπηρεσιών τους, από την 

κοινωνική τους προσφορά, όπως την πρόσφεραν μέχρι τώρα. 

Γι' αυτό νομίζω πρέπει να τονισθε( και αυτή η όψη του θέματος, που είναι 

πιστεόω μια όψη απόδοσης διχαιοσόνης προς αυτοός τους ανθρώπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένα μικρό σχόλιο. 

Απλώς το Δημοκρατικό Κόμμα δεν εγκατέλειψε ποτέ σκέψεις ή προτάσεις 
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που είχε γύρω απ6 την εκλογή τέτοιων χωριτικών αρχών σε 8ημαρχοόμενες 
περιοχές και ε(χαμε εγγράφει και επιμένουμε στη συζήτηση αυτού του θέματος. 

Και ακόμα μια πληροφορία. Πέρα από τις λεπτομέρειες στις οποίες 
αναφέρθηκε ο σuνά8ελφος κ. Μουσιούττας για την ανυπαρξία απάντησης όσον 

αφορά το ποιοι θα εκτελούσαν αυτά τα πράγματα, πόσοι θα ήταν, πόσο θα 
στοιχίζουν, ποιο θα είναι το status τους, ποιοι θα τους επιτηρούν, ποιο θα είναι το 
ωράριό τους, θα πρέπει να υποδείξουμε ότι ο καθ' ύλην αρμόδιος Υπουργός, ο 

Lδιος ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Βενιαμίν, ενώπιον της Επιτροπής συμφώνησε 

ότι θα ήταν καλό να αναβληθεί η παραπέρα πρόοδος του θέματος μέχρι τις 31 
Δεκεμβρ(ου 1990. Άρα ο ίδιος ο Υπουργός συμφωνούσε επακριβώς για τη 
μετακ!νηση αυτής της ημερομην!ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οκ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Λυπούμαι που είμαι υποχρεωμένος να αναφέρω και πάλι ότι σ / αυτό το 
Σώμα πρέπει να λέμε την αλήθεια. 

Στη συνεδρ!α που συζητήθηκε η προηγούμενη αναβολή, οι συνάδελφοι του 

Δημοκρατικού Κόμματος απέσυραν την πρότασή τους για εκλογή, ότοcν η 
Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστεράς προσφέρθηκε να την υποστηρίξει. Και 
αυτά πρέπει να λέγονται καθαρά όπως είναι και επικαλούμαι τα πρακτικά της 

Βουλής για να 8ιαπιστωθε( αυτή η αλήθεια. 

Το δεύτερο σημείο στο οπο(ο θα ήθελα να αναφερθώ ε!ναι η άποψη του κ. 

Μαθηκολώνη η οποία με ξενίζει, γιατί ως τώρα οι κοινοτικές αρχές 8εν είναι εφ' 

όρου ζωής. Αυτό το εφ' όρου ζωής ε(ναι για τους αρχιεπισκόπους και τους 

8εσποτά8ες και όχι για τους κοινοτάρχες. Και αυτοί οι αρχιεπίσκοποι και οι 

Οεσποτά8ες εκλέγονται τουλάχιστον, ενώ οι κοινοτάρχες Οιορlζονται. 

Προς τι η α8ικία, αν αλλάξει ένας νόμος για να 8ιοριστούν από κάποιες άλλες 

αρχές άλλοι; Είναι αδικία αυτό; Διερωτώμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Ε8ώ πέρα πρόκειται να παρατείνουμε τη θητεία ορισμένων ανθρώπων ως το 

τέλος του χρόνου. Είναι περιττό να μιλούμε για δεσποτάδες ή για δικαιώματα 

κοινοταρχών οι οποίοι θα πάψουν να προσφέρουν υπηρεσίες κτλ. 

Λοιπόν, κύριοι, εγώ θα προχωρήσω στη 8εUτερη ανάγνωση της πρότασης 
νόμου. 

ΛυποUμαι, κύριοι, έχει εξαντληθεί το θέμα. Δεν μπορούμε να συνεχlζουμε με 

αυτό το χαβά. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Υπάρχουν ανακρίβειες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αναχρ!βειες υπάρχουν πολλές, κύριε Μουσιούττα. Μπορεί να υπάρχουν 

ανακρίβειες, αλλά η ουσία ε(ναι μια. Ότι θα παρατείνουμε τη θητεία αυτών των 

ανθρώπων ως το τέλος του χρόνου. 

Κύριοι, να προχωρήσουμε και να τελειώνουμε. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 ψηφίζουν υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 ψηφίζουν εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το πρώτο άρθρο εγκρίνεται κατά πλειοψηφ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 ψηφίζουν υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 ψηφίζουν εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αρα και το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται και ψηφίζεται κατά πλειοψηφία. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Καταργήσεως Ορισμένων 

Χωριτικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
20 ψηφίζουν υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14 ψηφίζουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Η πρόταση νόμου εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο κατά πλειοψηφία. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές 86θηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 578 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία η Αρχή Λιμένων εισπράσσει τέλη 

αποκομι8ής σκυβάλων (.Ε5 - .Ε18. 75 λίρες την ημέρα) τόσο από εν ενεργεία όσο 
και από παροπλισμένα πλοία. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν (με 
τη σχετική εμπειρία που έχει) θεωρεί ορθό να πληρώνουν τόσο ψηλό τέλος 

ιδιοκτήτες παροπλισμένων πλο(ων με ουσιαστικά μηδενικό αποσκυβαλισμό.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 579 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Να επι8ιορθωθεί ο 8ρόμος Καμπιού (Φαρμακά)-Προφήτη Ηλία (8 περίπου 

χιλιομέτρων) και να κατασκευαστούν σ 'αυτό μικρά γεφύρια, δεδομένου πως ο 
δρόμος ενώνει τις επαρχίες Λευκωσ(ας -Λεμεσού, ζητούν οι κάτοικοι Καμπιού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 580 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ't'ρο Στυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 

«0 8ρόμος προς το Καμπί Φαρμακά από την πάρο8ο του 8ρόμου Φαρμακά 
(ένα χιλιόμετρο) βρίσκεται σ'άθλια κατάσταση και χρειάζεται άμεση διαπλά

τυνση και επι8ιόρθωση. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 581 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Θέμα αντινομίας -όπως και στη σύσκεψ~ της 13.2.90, στα Λύμπια, προς 

τους αρμόδιους Ύ'πουργούς τονίσαμε- ανακύπτει από το γεγονός πως από τους 9 
περίπου κτηνοτρόφους που έχουν ανεγείρει φάρμες σε χαλίτικη γη, στους επτά 

έχει ή8η παραχωρηθεί ή αξιοποιηθεί (για τις φάρμες) χαλίτικη γη, ενώ οι άλλοι 

8υο -που η αναθεώρηση της περί της χαλίτικης γης νομοθεσίας τους πρόλαβε, 

προτού μπορέσουν να ολοκληρώσουν τα σχετικά τους διαβήματα-βρtσκονται 

ακάλυπτοι. 

Πώς αντιμετωπ!ζεται αρμό8ια το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 582 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Στο Καμπί Φαρμακά έχει ι8ρυθεί Κέντρο Νεότητας -στο οποίο μετέχουν 25 

νέοι και νέες- που στεγάζεται στο παλιό δημοτικό σχολε(ο. Χρειάζονται όμως 
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και τη δημιουργία γηπέδου, που άρχισε ήδη, μιας και θα δημιουργήσει κάποια 
κ(νηση και κ(vητρα για εγκατάσταση μερικών, έστω, κατοίκων στην κοινότητα. 

Πότε, πώς και πόσο οι κάτοικοι uποβοηθούνταtj» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 583 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Να επιδιορθωθεί και ν'ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος Απλικιοό-Φαρμακά (4 

χιλιομέτρων) για καλότερη εξυπηρέτηση και των γεωργών αλλά κι όσων 
μετακινούνται προς το Παλαιχώρι, ζητούν οι κάτοικοι των επηρεαζόμενων 
κοινοτήτων. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέf!α;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 584 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 

«Είναι ΟεΟομένο, τον(ζουν οι κάτοικοι Καμπιού Φαρμακά, πως αύξηση του 
πληθυσμού και μόνιμη επανεγκατάσταση στην κοινότητα είναι πολύ Ούσκολη, αν 
όχι αΟύνατη. Μπορεί όμως η κοινότητα να σωθε(, προσθέτουν, αν κτίζονται νέα 
εξοχικά σπίτια. Τούτο μπορεί να γίνει, συνεχlζουν, μιας και το κλίμα και το 

περιβάλλον Οεν υστερε( σε σύγκριση με άλλα ορεινά μας θέρετρα. Για το σκοπό 

αυτό -εισηγούνται- πρέπει να επεκταθεί η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος και νερού 

στην περιοχή 1 Αλώνια' ,γιατί η εντός του χωριού περιοχή είναι πολύ Ούσκολο αν 
όχι αΜνατο να αξιοποιηθεί. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 585 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Να επισκέπτεται 8υο φορές τη βδομάδα ο γενικός παθολόγος (αντίς μιας), 

καθώς κι επισκέψεις (μια φορά τη βδομάδα) οφθαλμίατρου κι οδοντίατρου μας 
ζήτησαν οι εκπρόσωποι των κατοίκων της ακριτικής κοινότητας Λυμπιών σε 
σόσκεψη (παρουσία και των Υπουργών Εμπορίου και Γεωργίας), που πραγμα
τοποιήθηκε στις 13.2.90, στα γραφεία της Χωριτικής Αρχής. 

Πώς αντιμετωπίζει τα αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 586 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Σ-iυλιαvοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Στο Καμπί Φαρμακά δεν υπάρχει κέντρο ή καφενείο. Η κοινότητα 

χρειάζεται κάποιο χώρο, στον οποίο να μπορούν να συγκεντρώνονται όλοι οι 
κάτοικοι (καθώς κι οι μετοικήσαντες χωριανοί) τα Σαββατοκυρίακα >\/και τις 
διακοπές και να είναι πόλος έλξης επίσκεψης γνωστών και φίλων. Ο χώρος, 
εξάλλου, θα' πρεπε να διαμορφωθεί κατάλληλα για διασκεδάσεις, εκδρομικό 
σταθμό, κέντρο αναψυχής με χώρο στάθμευσης. Μας έχει αναφερτεί πως υπάρχει 
ο συγκεκριμένος τόπος και πολλο( χωριανοί είναι έτοιμοι να συνδράμουν για τη 
8ημιουργία του. Τοότο,εξάλλου, θα αποτελέσει τον πρώτο ανασταλτικό λόγο της 
διάλυσης του χωριοό και την απαρχή κάποιας κινητικότητας. 

Πώς αντιμετωπίζει το θέμα το αρμό8ιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 587 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 
«Όπως και παρουσία των Υπουργών Γεωργίας κι Εμπορίου μας αναφέρτηκε 

από τους αρμόδιους τοπικοός φορείς σε σόσκεψη στα Λόμπια (στα γραφεία της 
Χωριτικής Αρχής), ο ποταμός Τ ρ!μιθος είναι της δυναμικότητας των δυο 
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εκατομμυρίων κυβικών μέτρων νερού το χρόνο, από τα οποία αξιοποιούνται. μόνο 

οι 200 χιλιά8ες (με τα υπόλgιπα 1.800.000 ανεπίτρεπτα καθεχρονικά να 
χάνονται), ενώ τόση ανάγκη τα έχει ο φρυγμένος κυπριακός κάμπος. 

Οι κάτοικοι ζητούν: 

(ί) να μεγαλώσει ο φράκτης, και 

(ίί) να γίνει κλειστός αγωγός για τη 8ιακλά8ωση του νερού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 588 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 19 Φεβροuαρ(οu 1990. 
((Να επι8ιορθωθούν (με 8ιασκελισμούς ταχύτερους απ' ό,τι ίσαμε τώρα 

γίνεται, με την ετήσια επιψήφιση και παροχή για το σκοπό αυτό κον8υλίων της 
τάξης των .€1,000, .€1,500 και .€2,000 λιρών) οι αγροτικο( τους 8ρόμοι ζητούν οι 
κάτοικοι της ακριτικής (και κατ' εξοχήν γεωργικής και κτηνοτροφικής) 
κοινότητας Λυμπιών. Και το γεγονός τούτο μας τον(στηκε έντονα κατά τη 
σύσκεψη στα γραφε(α της χωριηκής αρχής, στις 13.2.90. 

Πώς αντψετωπ(ζει το αρμό8ιο Υπουργε(ο το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 589 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανοu στις 19 Φεβροuαρ(οu 
1990. 

((Οι κάτοικοι Λuμπιώv, όπως μας ανέφεραν σε σύσκεψη παρουσ(α και των 

Υπουργών Γεωργίας και Εμπορίου -που πραγματοποιήθηκε στις 13.2.90 σε 
γραφε(α της Χωριηκής Αρχής-ζητούν: 

(ί) Τη 8ιενέργεια 8οκψαστικών γεωτρήσεων για ανεύρεση νερού. 

(ίί) Την καλλιέργεια των 8υο πηγών Μαθιάτη για 8υναμικότερη από8οσή 
τους, έτσι που να παρασχεθε( η 8υνατότητα παροχέτευσης μεγαλύτερης 

ποσότητας νερού και στην κοινότητά τους. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα:)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 590 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 19 Φεβροuαρ(οu 1990. 

« 'Οπως ε(ναι γνωστό η σημασ(α καταπολέμησης της ποντίκας, λόγω των 
μεγάλων ζημιών που προκαλε( στις καλλιέργειες (κυρίως στα χαρουπό8εντρα, τα 
εσπερι8οει8ή κτλ.), ε(ναι πολύ μεγάλη, με αποτέλεσμα η κυβέρνηση να'χει 

καταρτ(σει προγράμματα καταπολέμησής της. 

Στα πλαίσια αυτών των προγραμμάτων, και για σειρά ετών, τα 8ολώματα 

παρέχονταν 8ωρεά.ν στους εν8ιαφερόμενους γεωργούς, πράγμα που επενεργούσε 
και σαν κίνητρο καταπολέμηση της μάστιγας. Σε πολλές περιπτώσεις 
συγκροτούνταν κι ει8ικά συνεργε(α για 8ωρεάν τοποθέτηση του ποντικοφάρμακου. 

Φέτος, ξαφνικά, όπως καταγγέλει η ΠΕΚ, και χωρ(ς καμιά προει8οπο(ηση η 
κυβέρνηση αποφάσισε να σταματήσει τη 8ωρεάν χορήγηση του ποντικοφάρμακου 

στους γεωργοός, με αποτέλεσμα τη 8ικαιολογημένη αντ(8ραση και 8ιαμαρτυρ(α 
τους. 

Ο αγροτικός κόσμος ζητά να αναθεωρηθε( η απόφαση και να επαναρχίσει η 
8ωρεάν χορήγηση ποντικοφάρμακου, καθώς κι η συγκρότηση συνεργείων κατα

πολέμησης της ποντ(κας, για να απαλλαγε( ο γεωργός από τη μάστιγα που -εκτός 

από τις ζημιές στις φυτε(ες- ε(ναι και φορέας ασθενειών. 

Πώς αντψετωπ(ζει το θέμα το αρμό8ιο Υπουργε(ο;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 591 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογική.; 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 19 Φεβρουαρίου 1990. 

(( 'Οπως έχει ήδη κοινοποιηθε( αναμένεται -όπως, άλλωστε, καθεχρονικά 

σχεδόν πράττει- πως η Τουρκ(α θα διαμφισβητήσει και φέτος τα διαπιστευτήρια 
της αντιπροσωπείας της Κυπριακής Βουλής στο Συμβοόλιο της Ευρώπης, ενόψει 
-μάλιστα-και των αναβαθμισμένων επιπέδων σκλήρυνσης της στάσης της στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις και στο κυπριακό. Με δεδομένα τα πιο πάνω δε θα 'ταν 
8ιπλά αναγκαίο και για λόγους αρχής αλλά και πολιτικής σκοπιμότητας 
ν 'αμφισβητηθοόν (είτε από πλευράς Ελλάδας είτε/και από φιλικές χώρες) τα 
διαπιστευτήρια της τούρκικης αντιπροσωπε(ας, μιας κι η Τουpκ(α: 

(ί) Κατέχει παράνομα το 40% του κυπριακού εδάφους, παρά τις 
αποφάσεις και τα' ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

(ίί) Αρνείται να συμμορφωθεί προς τα ψηφίσματα του (8ιου του Συμ

βουλίου της Ευρώπης για το κυπριακό,καθώς και για άλλα θέματα 

ανθρωπίνων 8ικαιωμάτων, που βάναυσα παραβιάζει η Τουρκία. 

(iii) Καταπατεί κατά τον προκλητικότερο τρόπο τα ανθρώπινα δ:ικαιώματα 
μέσα στην (διά της τη χώρα. 

(iv) Δολοφονεί τον άοπλο κουρ8ικό λαό, που αγωνίζεται για την εθνική 
ανεξαρτησία του. 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Ιπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα πώς αντικρίζει 
το θέμαj» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 592 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 19 Φεβρουαρίου 
1990. 
«Στη λεωφόρο Στροβόλου οι καταστηματάρχες υποστηρίζουν πως σε μερικά, 

τουλάχιστον, σημεία της, δειγματοληπτικά αναφέρουμε την ύπαρξη ά8ειου χώρου 
- τετράγωνου μεταξύ των αριθμών 63 και 65 του οποίου. ε(χαμε και προσωπική 
αυτοψία, όπως και σε τμήμα της λεωφόρου, από τον αριθμό 66 και εξής και μέχρι 
τα φώτα τροχαίας Κληματαριιfς, μποροόν να 8ημιουργηθοόν μικρο(, έστι», χώροι 
στάθμευσης ή/και προϋποθέσεις κάποιας απάμβλυνσης του προβλήματος αχρησίας 
των καταστημάτων τους, που αντιμετωπ(ζουν: 

(ί) Με τη συστηματική 8ιαφώτιση για την όπαρξη του χώρου στάθμευσης 
παρά την παλιά γέφυρα (παρά την Κληματαριά). 

(ίί) Με την αξιοποίηση (με την αγορά του από το Δήμο ή το Κράτος) του 
άδ'ειου τετραγώνου, που μνημονεύσαμε, ως χώρου στάθμευσης. 

(ίίί) Με την ανα8ιάταξη των λωρ(8ων (και τη 8ιατήρηση 8υο λωρ(8ων αντ(ς 
:τριών) κίνησης προς τη Λακατάμια, έτσι που ν'αξιοποιηθε( η αριστερή 
λωρ(8α για περιορισμένο, έστω, χώρο αλλά και χρόνο {π.χ. μισής 

ώρας) στάθμευσης, και 

(iv) Με την εκπόνηση οποιων8ήποτε άλλων σχε8(ων. 

Και τούτο γιατί όλα τα καταστήματα -τQ ένα μετά το άλλο- ξενοικιάζονται, 
με χρεωκοπούντες τόσο τους ενοικιαστές όσο και τους ι8ιοκτήτες των κατα
στημάτων. 

Τέλος, 8ε θα πρέπει να ληφθεί πρόνοια για νησ(8ες ή νησ(8α στάθμευσης στο 
υπόλοιπο (προς το προε8ρικ6) τμήμα της λεωφόρου, μιας κι ακόμα βρίσκεται (το 
τμ-Ι}μα αυτό) υπό ανάπτυξη;>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 593 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 19 Φεβροuαρ(οu 1990. 
«Με απόλυση, όπως μας αναφόρθηκε, προειδοποιήθηκε. το 1/3 των εργατο

τεχνιτών υπαλλήλων του κλά8ου χειροτεχνίας -ενός κλάδου που πρωτοσυστάθηκε 
μετά την εισβολή από την επιτροπή αλληλεγγόης προς τους πρόσφυγες, του ΟΗΕ 
και με την οικονομική βοήθειά της και με συγκεκριμένο και προσδιορισμένο στόχο
του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν: 

Αληθεόουν και μόχρι ποιου ακριβώς βαθμοό οι σχετικές πληροφορίες και αν 
είναι ορθός οι πληροφορίες πως: 

(ί) Οι παραγγελίες κι οι πωλήσεις διεξάγονται πολύ ομαλά, ενώ 
παράλληλα με ειδικό marketing θα μπορούσε να επιτευχθεί η εξεόρεση 
αγορών και στο εξωτερικό. 

(ίί) Όπως μας αναφόρθηκε κι όπως διαπιστώσαμε όιπό προσωπική 
επίσκεψή μας στα εργαστήρια σήμερα, 19.2.90, αν απολυθοόν οι πιο 
πάνω τεχνίτες (που μερικοί είναι οι μόνοι παραγωγοί στα εργαστήρια), 
αυτά θα κλείσουν, με αποτέλεσμα επενδόσεις σε εξοπλισμό και σε 

εκπαιδεύσεις προσωπικού (σε μια, μάλιστα, περίπτωση όπως του 
εργαστηρίου δερματοτεχνίας, εμπειρογνώμονας του ΟΗΕ εκπαίδευε 
για 4 χρόνια) να απωλεσθούν. 

{ίiί) Η πολιτιστική προσφορά των εργαστηρίων είναι τεράστια, μιας και σε 
όλο το χρόνο, και καθημερινά, λεωφορεία πλήρη τουριστών (τρία την 
ημέρα το χειμώνα, και 15 την ημέρα το θέρος) επισκέπτονται το 
εργαστήρι, με αποτέλεσμα 60 περίπου χιλιάδες επισκέπτες το χρόνο να 
έχουν σοβαρές προσλαμβάνουσες παραστάσεις για τον εξειδικευμένο 
αυτό πολιτιστικό τομέα μας. 

(iv) Οι απολύσεις έγιναν με ανορθόδοξο τρόπο. Δηλαδή ο τελευταίος 
προσληφθείς δεν απολύθηκε πρώτος. 

Δε θα' πρεπε γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να αναστείλει τις 
απολύσεις μέχρι τουλάχιστο της ενημέρωσης στο θέμα αυτό και της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 594 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu στις 19 Φεβροuαρίοu 
1990. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα πιο κάτω 

σοβαρά προβλήματα: 

1. Γιατί δεν υπάρχει στο Νοσοκομείο Λάρνακας διαιτολόγος, όπως 
υπάρχει στα άλλα νοσοκομεία, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να 
επισκέπτονται άλλα νοσοκομεία για εξασφάλιση διαιτολογίων; 

2. Πώς ελέγχονται τα διαιτολόγια του νοσοκομε(ου για τους εσωτερικούς 

ασθενείς, αφού δεν υπάρχει διαιτολόγος; 

3. Ο μακροσκελής κατάλογος ασθενών του Χειρουργικού Τμήματος που 
πρέπει να χειρουργηθούν πώς αντιμετωπίζεται, αφού υπάρχουν ασθε
νείς που γράφτηκαν σε κατάλογο για χειρουργική επέμβαση και 
αναμένουν εδώ και περισσότερο από πέντε μήνες; 
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4. Η μονάδα αιμοδιάλυσης πότε θα λειτουργήσει σε 24ωρη βάση, αφοό με 
τον τρόπο ποu λειτουργεί σήμερα δεν εξυπηρετοόνται οι ασθενείς και 
υπ&ρχοuν παράλληλα και σοβαροί κίν8υvοι σε περιπτώσεις έκτακτων 
περιστατικών; Ανεπιβεβαίωτες πληροφορίες αναφέρουν ότι πρόσφατα 
υπήρξε σοβαρότατος κίνδυνος απώλειας της ζωής κάποιων ασθενών.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 595 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφι!ρειας Λευκωσίας κ. Πι!τρο Στυλιανού στις 20 Φεβρουαρίου 1990. 
«Διαδίδεται ευρέως, όπως μας πληροφόρησαν οι κ. Αγαθοκλέους, Χρίστου, 

Νικολάου και Ησαϊα, εκπρόσωποι των Κομμάτων ΔΗΚΟ, ΑΚΕΛ, ΔΗΣ"f και 
ΕΔΕΚ, αντίστοιχα, πως υπάρχει πρόθεση για διάλυση ή υποβιβασμό του 
αστυνομικού σταθμού Κάτω Πύργου, γεγονός για το. οποίο οι κάτοικοι αvτι8ρούν 
εντοvόΤατα, 8ε8ομέvου ότι: 

(ί) υπάρχων αστυνομικός σταθμός συνέτεινε στην εξάλειψη του εγκλή

ματος και της παρανομίας από την περιοχή. 

(ίί) Η κοινότητα Κάτω Πόργου βρίσκεται σχεδόν περικυκλωμένη από 

τοόρκικους θόλακες (όπως, βασικά: Κόκκινα και Λιμνίτης) κι η 

παρουσία αστυνομικού σταθμού συμβάλλει αποφασιστικά στην εμπέ
δωση του αισθήματος της ασφάλειας κι εξυπηρετεί ποικιλότροπα την 

ακριτική περιοχή. 

(ίίί) Κατά τους θερινοός μήνες ο πληθυσμός της κοινότητας δεκα

πλασιάζεται, ως αποτέλεσμα.του εσωτερικού τουρισμού που 8ιακιvε(ται 
στην περιοχή Τηλλυρίας κι ειδικότερα του Κάτω Πόργου, γεγονός που 

επιβάλλει την επαόξηση των ανδρών της αστυνομικής δόναμης που 

υπηρετοόν στο σταθμό Κάτω Πόργου κι όχι, αντίθετα, τον υποβιβασμό 
του σταθμοό ή/και -ακόμα χειρότερα-την πλήρη απομάκρυνσή του. 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο Υπουργείο στο δικαιολογημένο και καίριο 

τούτο αίτημα των κατο(κωv της ακριτικής αυτής κοινότητας;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 596 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφι!ρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 21 Φεβρουαρίου 
1990. 
«Το Γραφείο Μελετών Κυπριακοό ιδρόθηκε από την κυβέρνηση Βασιλείου τον 

Ιοόλη του 1988, με σκοπό την προώθηση υψηλής στάθμης επιστημονικών μελετών 
για υποβοήθηση του Προέδρου και του Εθνικοό Συμβουλίου. Μάλιστα ο 

προβλεπόμενος προUπολογισμός του για το 1990 ανέρχεται στις J::72,335. 
Το γραφείο όμως έχει στην ουσία διαλυθεί, αφοό από τους τρεις ειδικοός 

επιστήμονες μελετητές που το στελέχωσαν ο ένας διορίστηκε πρέσβης και 
αποχώρησε, ο 8εύτερος μετά από σύντομη θητεία επανήλθε στην υπηρεσία του 
στο Γραφείο Τόπου και Πληροφοριών και ο τρίτος αναχωρεί από την Κόπρο, αφοό 

εξελέγη καθηγητής σε ελληνικό πανεπιστήμιο. 

'Υστερα από τα πιο πάνω, εύλογα προκύπτουν τα εξής ερωτήματα τα οπο(α 

καλείται η κυβέρνηση να απαντήσει:-

1. Ποιες μελέτες έγιναν από την ίδρυση του γραφείου μέχρι σήμερα, από 
ποιους έγιναν και πώς αξιοποιήθηκαν; 

2. Είναι διασφαλισμένο ότι οι εργασίες διεξάγονται με επιστημονικά 
κριτήρια, χωρίς παρεμβάσεις ή μήπως υπεισέρχονται μικροπολιτικές 
σκοπιμότητες; 
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3. Ποιοι ει8ικοί επιστήμονες, με ποια προσόντα, επιστημονική 8ιάκpιση 
και πε!ρα θα τοποθετηθοόν στο γραφε!ο μελετών για τη διεξαγωγή 

υψηλής στάθμης επιστημονικής εργασίας, αφοό διαφορετικά δε θα 
υπάρχει χρησιμότητα στη διατήρηση του γραφε!ου; ' 

4. Τα ποσά που προβλέπει ο προUπολογισμός για το γραφείο μελετών 
δαπανοόνται για το σκοπό για τον οποίο εγκρ!θηκαν από τη Βουλή ή 
όχι;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 597 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 Φεβροuαρίοu 1990. 

«0 πρόεδρος της κοινότητας Κάτω Πόργου μας εξέφρασε το παράπονο πως 
στην ακριτική (κι απομακρυσμένη) κοινότητά του δεν αποστέλλονται έμπειροι 

καθηγητές, αλλά νέοι και πολλές φορές πρωτοδιόριστοι, μ' αποτέλεσμα 
σΌρισμένες τάξεις {π.χ. στις τελευτα!ες του πρακτικού) να προκύπτουν, όπως 
μας αναφέρθηκε, προβλήματα, 

Παρακαλε!ται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργε!ο να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Ε!ναι βάσιμα τα πιο πάνω παράπονα; 

2. Αν ναι, πώς και πότε σκοπείται η ικαvοπο!ηση του αιτήματος για 
στελέχωση, με έμπειρο καθηγητικό προσωπικό, του σχολε!οu;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 598 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 Φεβροuαρίοu 1990. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργε!ο να ενημερώσει το Σώμα πότε θα αρχίσουν 

οι εργασίες βελτίωσης (ευθυγράμμισης, διαπλάτυνσης, ασφαλτόστρωσης κτλ) των 
δρόμων Κάτω Πόργου, για τους οπο!ους δόθηκε και σχετική αρμόδια (υπουργική) 
διαβεβα!ωση πως θα γ!νουν στα 1990;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 599 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 Φεβροuαρίοu 1990. 
« Έντονες κυκλοφοροόν οι φήμες στον ακριτικό Κάτω Πόργο πως θα 

μετατεθεί από το αγροτικό νοσοκομείο τους ο 8εύτερος γιατρός, που με τόσους 
κόπους Και παραστάσεις πέτυχαν την εκεί παρουσlα του. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να διασκεδάσει τους φόβους των 
κατοίκων ενημερώνοντας σχετικά το Σώμα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 600 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 Φεβροuαρίοu 1990. 
«Η κοινότητα Κάτω Πόργου, όπως σήμερα μας ανέφερε ο κοινοτάρχης 

Αντρέας Ιωάννου, αισθάνέται έντονα για το γεγονός πως ίσως η κοινότητα να 'ναι 
η μόνη στην Κόπρο, που δεν έχει κλειστό αγωγό. Έτσι το απηρχαιωμένο 
αρδευτικό της σόστημα (που εκκινά από το φράγμα Κατοόρη) διακλαδώνεται με 

παλιά πετραόλακα (κατασκευάστηκαν στα 1960), που βρίσκονται σε άθλια 
κατάσταση και σπασμένα σε πολλά σημεία τους, γεγονός που αναπό8ραστα 

συνεπιφέρει απώλειες. / Ετσι -χωρίς 8υνατ6τητα αυτοματισμού- το εργαζόμενο 
σε 24ωρη βάση αρδευτικό σόστημα εξαναγκάζει, συχνότατα, τους κατοίκους να 

αρ8εύουν τα κτήματά τους στις 8υο, τρεις, τέσσερις και πέντε το πρωί, πράγμα 
που, όπως τονίζουν, Βεν παρατηρε(ται πουθενά αλλού της Κύπρου. 

Είναι έτσι; Κι αν ναι, γιατί; Την καταδικάζει,μήπως, η ακριτική της 
ι8ιότητα;» 
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Εpώ'<ηση με αp. ΕΔ' 601 ποu uποβλήθηκε από '<Ο Βοuλεu'tή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λεuκωσ(ας κ. Πέ'tpο Σ .. uλιαvοu σ'<ις 21 Φεβpοuαp(οu 1990. 

«Οι κυματοθραόστες στον Πόργο Τηλλυρίας, όπως μας ανέφερε σήμερα ο 

κοινοτάρχης Αντρέας Ιωάννου, κατασκευάστηκαν σε 8ιάταξη κάθετη προς την 
παραλία, αντίς σε παράλληλη (όπως γίνηκε σ' όλα τα άλλα μέρη της Κόπρου}, με 
αποτέλεσμα να μην επιτυγχάνεται η στοχοθετούμενη (με την κατασκευή των 

κυματοθραυστών) ανακοπή της 8ιάβρωσης της παραλίας. Αντίθετα η 8ιάβρωση, 
με ρυθμό μάλιστα αυξανόμενο, συνεχίζεται προκαλώντας τεράστιες ζημιές. 

Ενόψει της αναφοράς αυτής του προέδρου της κοινότητας, σκοπεύει -κι αν 

ναι, πότε;- το αρμόδιο Υπουργείο να προβε( σε αναδιάταξη της κατασκευής των 
κυματοθραυστών;)> 

Εpώ'<ηση με αp. ΕΔ' 602 ποu uποβλήθηκε από '<Ο Βοuλεu'tή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λεuκωσ(ας κ. Πέ'tpο Σ'tuλιαvοu σης 21 Φεβpοuαp(οu 1990. 

«0 Πρόε8ρος Βασιλείου κατέστησε πριν από λίγα μόλις 24ωρα σαφές στον 
κοινοτάρχη Κάτω Πόργου Αντρέα Ιωάννου πως ο 8ρόμος Λευκωσίας-Πόργου 8εν 
πρόκειται να γίνει, εκτός αν ψηφιστεί από τη Βουλή ο γνωστός Φόρος 
Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ), παρά: 

(ί) Τις προεκλογικές• και 

(ίί) τις μετεκλογικές 8ιακηρόξεις του. 

(ίίί) Τις 8ιαβεβαιώσεις σε πρόσφατη επίσκεψη στον Πόργο κλιμακίου 
Υπουργών (από τους Υπουργούς Εσω·τερικών, Συγκοινωνιών και 

Έργων και Γεωργίας, που 8ιαβεβαίωσαν τους κατοίκους -όπως μας 
ανέφερε σήμερα ο κοινοτάρχης Κάτω Πύργου- 8ιά στόματος του 
πρώτου Υπουργοό) πως ασυζητητί το έργο θα βρίσκεται στον 

προUπολογισμό του 1990, προσθέτοντας χαρακτηριστικά: «Τόσους 
μήνες αντέξατε•γιατί 8εν περιμένετε ακόμα λίγους;» 

(ίν) Το χρονο8ιάγραμμα που εξάγγειλε και προώθησε η κυβέρνηση 
Κυπριανοό: Στα 1987 θα τέλειωνε η μελέτη με τις 8υο εναλλακτικές 
λόσεις, Αφοό επιλεγόταν η λόση, ενωρίς στα 1988 θα ξεκινοόσε η 
εκπόνηση των κατασκευαστικών σχεδίων και το έργο θ' άρχιζε στο β 1 

εξάμηνο του 1988. Ή8η η Διεθνής Τράπεζα έχει απο8εχτεί τη 

δανειοδότηση του σχεδίου, ενώ ο ξένος εμπειρογνώμονας, που ε(8ε σε 
8υο-τρεις περιπτώσεις το έργο, το χαρακτήρισε ως προτεραιότητας και 

συνέστησε όπως οι σχετικές εργασίες αρχίσουν αμέσως. 

Καλείται γι' αυτό το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Αληθεόουν οι σχετικές πληροφορίες για την κυβερνητική (προε8ρική -
υπουργική} υπαναχώρηση; 

2. Αν αληθεόουν, γιατ( σημειώνεται σε βάρος μιας τόσο ευαίσθητης κι 

ακριτικής περιοχής που άξιζε καλότερης τόχης;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 603 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοό στις 22 Φεβρουαρίου 1990. 
«Επει8ή τόσο οι υπάλληλοι καταστημάτων όσο κι οι ι8ιοκτήτες τους (που 

στη συντριπτική, τουλάχιστον, πλειοψηφ(α τους είναι μιχροt8ιοκτήτες και καμιά 
φορά 8ιευθύνουν οι (8ιοt τα καταστήματά τους κι επομένως 8εν αντεπεξέρχονται 

στο συναγωνισμό του μεγαλοκαταστήματος) εν(στανται με πολύ 8uναμισμ6 στις 
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πρόσφατες 8ιαφοροποιήσεις του -ωpαp(ou καταστημάτων, που -ι8ια(τερα για τις 
εργαζόμενες γυναίκες κι ακόμα πιο πολό για τις εργαζόμενες μητέρες, που 
προέρχονται όχι μόνο από προάστια αλλά και από μακρινά χωριά: Αστρομερ(τη, 
Ακάκι, Δένεια, Μάμμαρι, Καλό Χωριό, Κλήρου, Λυθροδόντα, Παλαιχώρι κ.ά, για 
να σταθούμε μόνο .στη Λευκωσ(α, που χρειάζονται πολλέ<,; φορές και μια ώρα να 

επιστρέψουν στα σπ!τια τους- με την επαύξηση του ωραρ(ου λειτουργ(ας των 

καταστημάτων {από τις 5.30 μ.μ. το χειμώνα στις 6.30 μ.μ. και από τις 7.30 
π.μ. το θέρος στις 8.30 μ.μ.), θα προξενήσει ανυπέρβλητα προβλήματα
σημειώνουμε 8ειγματοληπτικά και μόνο πως οι πιο πάνω εργαζόμενες θα 
αντιμετωπ(ζουν προβλήματα και με τους βρεφοκομικούς και νηπιοκομικούς 
σταθμούς, που κλείνουν στις 5.30 μ.μ., περιμένοντας για λ(γα μόνο λεπτά τις 
υπαλλήλους καταστημάτων να παραλάβουν τα παι8ιά τους- 8ε θα' ταν σκόπιμο 
ν 'ανασταλε( η ισχός του σχετικού 8ιατάγματος, μέχρις ότου εξευρεθε( συμπε
φωνημένη 8ια8ικασία μεταξύ των άμεσα εν8ιαφερομένων (Συντεχνιών και 

καταστηματαρχών);>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 604 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Το αρ8ευτικό έργο Λάνιας-Δωρού είναι έργο προτεραιότητας για τα 8υο 

χωριά. Όμως παρόλο που η κατασκευή του άρχισε προ πολλού εξακολουθεί να 

παραμένει ημιτελές. 

Σύμφωνα με τα πρακτικά συνάντησης του Υπουργού Γεωργίας με αντι
προσωπεία των κοινοτήτων Δωρού-Μοναγρίου στις 21.8.89 το όλο έργο έπρεπε 
να είχε αποπερατωθεί εντός του 1989. 

Μέχρι της στιγμής όμως .το έργο εξακολουθεί να ποcραμένει ημιτελές και οι 
κάτοικοι, παρόλα τα 8ιαβήματά τους, πιστεύουν ότι ούτε μέχρι και το 1991 θα 
ε(ναι έτοιμο. 

Επει8ή οι 8υο κοινότητες επείγονται να αποπερατωθεί το συντομότερο το 

έργο για τις αρ8ευτικές τους ανάγκες και επει8ή υπάρχουν και παλαιότερες 
υποσχέσεις, ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε 
επιτέλους προγραμματίζει την αποπεράτωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 605 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Μια από τις υποχρεώσεις της εταιρείας Αμιάντου ήταν και η συντήρηση του 

υ8ατοφράκτη της Τ ριμίκλινης. Με τον τερματισμό όμως των εργασιών του 
μεταλλείου σταμάτησε και η συντήρηση του φράγματος. 

Η χωριτική αρχή Τριμίκλινης μας πληροφορεί ότι επείγει ο καθαρισμός του 

φράγματος, καθώς και ο έλεγχος του πύργου και των 13 θυρών που υπάρχουν για 
το άνοιγμα και το κλε(σιμ6 του. 

Καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποια μέτρα 
λαμβάνονται για τον καθαρισμό του υ8ατοφράκτη και τι έλεγχος γίνεται, αν 

γίνεται, για τη συντήρησή του.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 606 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νεόφυτο Ηλία στις 23 Φεβρουαρ!ου 1990. 
«Τον περασμένο χρόνο η ποντίκα προκάλεσε πρωτοφανείς καταστροφές στα 

χαρουπό8εντρα. Οι ζημιός είναι τεράστιες τόσο στην εθνική οικονομία όσο και 
στο φυσικό περιβάλλον. 
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Αποτελεσματική προστασία των χαρουπόδεντρων μπορεί να υπο\ρξει μόνο με 
ομαδική καταπολέμηση της ποντίκας από ειδικο\ συνεργεία σε κο\θε χωριό. 

'Εχει προβεί το αρμόSιο 1 πουργείο στις ανο\λογες προετοιμασίες για έγκαιρη 
ομαδική καταπολέμηση ·της ποντ(κας κατά το φετινό χρόνο, έτσι που να 
αποφευχθεί η ολοκλήρωση της καταστροφής;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 607 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νεόφυτο Ηλία στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Για την αντιμετώπιση των πιεστικών αναγκών της επαρχίας Λεμεσού 

σχετικο\ με τη βιομηχανική ανο\πτυξη αποφασίστηκε από καιρό η δημιουργία 1-ης 

βιομηχανικής περιοχής Κολοσσιού. Για το σκοπό αυτό δαπανήθηκαν σημαντικο\ 
ποσο\ και ο\ρχισε η εκτέλεση των αναγκαίων έργων υποδομής. 

Δυστυχώς όμως η εκτέλεση του έργου αυτού έχει ανασταλεί και καμιά 
πρόνοια δεν υπο\ρχει στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1990 για τη συνέχισή 
του. 

Ενόψει της μεγο\λης ζήτησης οικοπέδων για βιομηχανική ανο\πτυξη στην 

επαρχία Λεμεσού, καλείται το, αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 
πότε προγραμματίζεται η συνέχιση του έργου και πότε υπολογίζεται η 
συμπλήρωσή του, έτσι που να δοθούν οικόπεδα στους εν8ιαφερομένους.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 608 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερι11ό Παπαρέ στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Ί'πο\ρχουν σχέδια για διαχωρισμό 84 οικοπέδων σε χαλίτικη γη στο Κολόσσι 

τα οπο(α θα δοθούν σε φτωχά νεαρά ζευγάρια για να κτίσουν και να παραμείνουν 
στο χωριό. Το αίτημα των κατοίκων για το διαχωρισμό των πιο πο\νω οικοπέδων 
χρονολογείται από το 1971. 

Αυτή τη στιγμή υπο\ρχουν έτοιμα 24 οικόπεδα τα οποία η κυβέρνηση 

προτίθεται να παραχωρήσει στην κοινότητα με βο\ση ορισμένα κριτήρια. 

Οι κάτοικοι ανησυχούν πολύ, διότι, όπως μας πληροφορούν, με τα κριτήρια 

που καθορίστηκαν μόνο δυο οικογένειες στο χωριό μπορούν να εξασφαλίσουν 
οικόπε8ο και γι' αυτό ζητούν ικανοποιητική χαλάρωση των κριτηρ(ων, για να 
μπορέσουν να ικανοποιήθούν όσο το δυνατό περισσότερες οικογένειες. 

Με βο\ση τα πιο πο\νω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

'Βουλή: 

(α) Πώς βλέπει το αίτημα των κατοίκων για χαλο\ρωση των κριτηρίων, 
ώστε να δ:οθοόν και τα υπόλοιπα 22 οικόπε8α; 

(β) Πότε νομίζει με βο\ση τις εκτιμήσεις της ότι θα γίνει ο διαχωρισμός 
και των άλλων οικοπέδ:ων, ώστε να γνωρ(ζουν οι κάτοικοι αν θα τους 
παραχωρηθούν και πότε τα υπόλοιπα 60 οικόπεδα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 609 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερι11ό Παπιχpέ στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Το 1988 η κοινότητα Αγίου Κωνσταντίνου παρασκεύασε 150 γομο\ρια 

κουμανδαρίας τα οποία παραμένουν αδιο\θετα μέσα στις στέρνες, λόγω των 

γνωστών προβλημάτων που αντιμετωπ(ζουν τα εργοστάσια στην εμπορ(α και 
διο\θεσή της. 

Σε απο\ντησή του, ημερομηνίας 18.8.89, μετο\ από ερώτησή μας (ΕΓ' 650), 
μεταξύ άλλων ο 1 πουργός Εμπορίου έλεγε: 

1 Για την .κατασκευή της ποσότητας αυτής 

λημμένα διαβήματα προς τις οινοβιομηχαν(ες, 

ο ΣΑΠ 
χωρίς 

προβα(νεt σε επανει

ωστόσο οποιο8ήποτε 
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αποτέλεσμα. Βέβαια οι προσπάθειες θα συνεχισθούν και ελπίζεται ότι τελικά θα 
καρποφορήσουν .... 

Αναμένεται ότι με την εγγραφή της κουμαν8αρίας ως προϊόντος ποιότητας με 
ονομασία προελεύσεως θα αυξηθεί η ζήτησή της και θα επι8ειχθεί εν8ιαφέρον για 
την αγορά και της κουμαν8αρίας Αγίου Κωνσταντίνου.' 

Ή8η ψηφ(στηκε ο νόμος για εγγραφή της κουμαν8αρίας ως προϊόντος 
ποιότητας με ονομασία προέλευσης. Με βάση την πιο πάνω απάντηση του κ. 
Υπουργού, καλε(ται και πάλι ο Υπουργός Εμπορ(ου να πληροφορήσει τη Βουλή αν 
πράγματι πιστεύει ότι οι προσπάθειες προς τα εργοστάσια θα καρποφορήσουν και 
πότε προβλέπει ότι η ποσότητα αυτή της κουμαν8αρίας θα 8ιατεθε(. Ας σημειωθε( 
ότι σε περίπτωση καθυστέρησης θα αρχ(σει η αλλο(ωσή της.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 610 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεμεσοu κ. Αυγερινό Π<1<παρέ στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 

«0 8ρόμος Λεμεσού - Ύψωνα, από τις αποθήκες Αραούζου μέχρι τα κατα

στήματα Λανίτη, με τις πρώτες βροχές μετατρέπεται, λόγω της ι8ιομορφ(ας του, 
σε μια τεράστ,ια λίμνη, με αποτέλεσμα να υφίστανται μεγάλες ταλαιπωρίες όσοι 

τον χρησιμοποιούν. Ι8ια(τερες 8υσκολίες αντιμετωπ(ζουν οι μοτοσυκλετιστές, οι 
πο8ηλάτες και οι πεζοί, αν 8οκιμάσουν φυσικά να τον χρησιμοποιήσουν. Επίσης 
προξενούνται πολλά αυτοκινητικά ατυχήματα όχι μόνο τις βροχερές μέρες, αλλά 
και μερικές β8ομά8ες μετά τις βροχές, μέχρι να εξατμιστούν τα νερά. 

Για πολλά χρόνια γίνονται 8ιαβήματα προς τις αρμό8ιες αρχές, χωρίς να 
εξευρεθε( μέχρι της στιγμής καμιά λύση. Μόνο τα Δημόσια Έργα 8οκιμάζουν 

ορισμένα ημ(μετρα, χωρίς όμως αποτέλεσμα. 

Επει8ή ·το 8ρόμο αυτό χρησιμοποιούν καθημερινά χιλιά8ες πολ(τες που 
πηγαινοέρχονται στις 8ουλειές τους και στη βιομηχανική περιοχή, καλείται το 

αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν οποια8ήποτε σχέ8ια 

για βελτ(ωση του 8ρόμου και, αν ναι, πότε προγραμματ(ζεται η εκτέλεση των 
έργων, ώστε να βελτιωθούν οι ατέλειες του 8ρόμου και να ανακουφιστούν οι 
κάτοικοι της πόληi; από τις 8υσκολ(ες που αντιμετωπίζουν και τις ταλαιπωρίες 

που uφlστανται για αρκετά τώρα χρόνια.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 611 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 
«Παράπονα εγγράφως και προφορικά μας εξέφρασε η προσωρινή επιτροπή 

ει8ικών αστυφυλάκων του Τμήματος Αρχαιοτήτων {που ανέρχονται σε 21 άτομα), 
καθώς και της Κεντρικής Τράπεζας {που αριθμούνται σε άλλα 27) για το γεγονός 
πως, ενώ έχουν 8ιοριστεί με κανονικές 8ια8ικασίες ως ειδικοί αστυφύλακες κι 
αποσπάστηκαν στο Τμήμα Αρχαιοτήτων {στην υπηρεσ(α φύλαξης των μουσε(ων 
στη Λευκωσ(α και στις άλλες πόλεις), εντούτοις η πρόσφατη απόφαση για 
μονιμοποίηση των ει8ικών αστυφυλάκων 8εν τους καλύπτει. 

Γιατl;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ '612 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεμεσοu κ. Νεόφυτο Ηλ{α στις 23 Φεβρουαρίου 1990. 

«0 υ8ατοφράχτης στον Ξυλούρικο ποταμό προγραμματ(στηκε αρχικά να 
καλύψει τα χωριά Άγιος Μάμας, Λιμνάτης, Καπηλειό και Κορφή. Με 
αναβάθμιση των σχε8ίων προγραμματ(στηκε και η κάλυψη των χωριών Απαισιά, 

Π αλώ8ια, Π αραμύθα, Σπιτάλι, Φασούλα, Γe:ράσα και Αψιού, 8ηλ. ο υ8ατο
φράχτης θα καλύψει 11 συνολικά χωριά. 
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Η ενέpγεια αυτή χαιρετίστηκε από τους κατοίκους των φτωχών αυτών 

ορεινών χωριών της επαρχίας Λεμεσού, γιατί θα συνιfβοιλλε στην αύξηση του 
πενιχρού τους εισο3ήμοιτος και στην ανακοπή της τάσης φυγής προς την πόλη. 

Δυστυχώς όμως η εκτέλεση του έργου έχει ανασταλεί και ο υ3οιτοφράχτης 
στον Ξυλοόρικο ποταμό μπήκε στο παράρτημα του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως 
του 1990, στα έργα τρίτης προτεραιότητας. 

Ερωτάται το οιρμό3ιο Υπουργείο: 

(οι) Γιατί έχει ανασταλεί η εκτέλεση ενός τόσο σημαντικού αναπτυξιακού 
έργου που θα εξυπηρετήσει 11 φτωχές κοινότητες; 

(β) Πότε προγραμματίζεται να αρχίσει η εκτέλεση του έργου αυτού;» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ '613 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού. κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 27 Φεβρουαρίου 1990. 
«Στην κοινότητα Αγίου Παύλου παρατηρείται έλλειψη κατάλληλης οικοπε-

3οποιήσιμης γης. Δίπλα από την αυλή του Δημοτικού Σχολείου, που είναι 
κλειστό, υπάρχουν τρεις σκάλες χοιλίτικης οικοπε3οποιήσιμης γης. Οι κάτοικοι 
ζητούν να 3ιοιχωριστεί η γη αυτή σε οικόπε3οι τα οποίοι να παραχωρηθούν σε 

νεαρά ζευγάρια της κοινότητας που επιθυμούν να κτ{σουν και να παραμείνουν στο 
χωριό τους. 

Νοουμένου ότι 3εν υπάρχει άλλη κατάλληλη γη γιοι οικο8ομικούς σκοπούς, 
καλείται το οιρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κοιτά πόσο σκέφτεται 

να ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα του χωριού.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ '614 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σ'<ις 27 Φεβρουαρίου 1990. 
«Μεταξύ των κοινοτήτων Αγίου Παύλου και Αγ!οu Θεοδώρου' υπάρχει μια 

απόσταση ενός χιλιομέτρου περίπου. Αίτημα των κατοίκων είναι να κοιτοι
σκ_ευαστεί δρόμος που να συνδέει τα δυο χωριά, καθώς και τον Άγιο 

Κωνσταντίνο. 

Η κατασκευή του 3ρόμου είναι απαραίτητη, 3ιότι πλείστες κυβερνητικές 
υπηρεσίες μεταφέρθηκαν στον Αγρό και οι κάτοικοι του Αγίου Ποιύλi>υ και του 
Αγίου Κωνσταντίνου, που δυσκολεύονται τώρα να μεταβούν στον Αγρό για να 
τακτοποιήσουν τις δουλειές τους, θα διευκολυνθούν πολύ στις μετακινήσεις τους. 

Καλείται το οιρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν 
οποιαδήποτε σχέδια για τη σόνδεση των τριών χωριών με την κατασκευή του 
3ρόμου και, αν ναι, πότε προγραμματίζεται η υλοποίηση των σχε3ίων.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'615 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 27 Φεβρουαρίου 1990. 
«,Καλείται το οιρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιοι βοήθεια 

προτίθεται να παραχωρήσει στην κοινότητα Αγίου Παύλου, ώστε η τελευταίοι να 

προχωρήσει στη συμπλήρωση της κατασκευής του κοινοτικοό της γηπέδου.>> 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ'616 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,ρο Σ'<υλιανού σ'<ις 27 Φεβρουαρίου 1990. 
«Πρόβλημα 3ιάθεσης της παραγωγής των γκρέιπ-φρουτ -όπως ανάστατοι, 

προφορικά και γραπτά-, μας καταγγέλλουν, πέραν των πρόσφατων μαζικών 
συγκεντρώσεων 3ιοιμοιρτυρίοις τους-οιντιμετωπ(ζουν οι παραγωγοί τους της 
περιοχής Περιστερώνας, Ακοικίου, Αστρομερίτη, καθώς και της 'ου3έτερης ζώνης' 
(Κοιτωκοπιάς, Αυλώνας κτλ) από την ανυπαρξία προσφοράς οιμειπτικών (των 

καλλιεργητικών και συγκομιδικών δαπανών) τιμών. 
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Πρόσθετα καταγγέλλουν πως στις οποιεσ8ήποτε αγορές που πραγματοποι

ούνται οι έμποροι αγοράζουν στα τυφλά, χωρίς 8ηλα8ή να προσ8ιορίζουν το 
επακριβές ύψος της προσφοράς τους, συναρτώντας το με τις ( α8ιακρίβωτες και 
α8ιευκρίνιστες για τους παραγωγούς) τιμές πώλησης του προϊόντος. 

Πιστεύει ειλικρινά το αρμό8ιο Υπουpγε(ο πως, κάτω από τις μειωτικές για 
την αξιοπρέπεια του επαγγέλματος κι εξαρθρωτικές για την εξει8ικευμένη 

αγροτική τάξη των εσπερι8οκαλλιεργητών -η !8ια ολέθρια πρακτική και τακτΓκή 
ακολουθε(ται από τους εμπόρους και στην αγορά των πορτοκαλιών τύπου 
'Βαλέντσια' - αυτές συνθήκες, μπορεί να υπάρξει κι απλή έστω επιβίωση (για 
ανάπτυξη και αναβάθμιση 8εν μπορεί να γίνει λόγος) του αγροτικού μας κλήρου; 
Και αν όχι, τι μέτρα στοχοτεθεί να πάρει για ανάσχεση της πτωτικής φθοράς 

του;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'617 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιαvού στις 27 Φεβρουαρ!ου 1990. 
'«Το τραγικό πρόβλημα για τον κυπριακό ελληνισμό αλλά και για τους ί8ιους 

τους Τουρκοκυπρίους από το συνεχιζόμενο εποικισμό, που ο αριθμός τους 
ξεπέρασε τις 75 χιλιά8ες και προσεγγίζει τις 80 χιλιά8ες, ένα πρόβλημα που θέτει 
σε 8οκιμασ(α την ί8ια την αυθυπαρξ(α της Κύπρου -που και για τους πιο α8αε(ς 

πολιτικά ε!vαι σοβαρότερο και απ / την (Οια την παρουσία του τουρκικού κατοχικού 
στρατού, για λόγους πολλούς κι εξόφθαλμους-ε(ναι εντελώς ξεχωριστό από το 
θέμα των συνομιλιών για επίλυση του κυπριακού. 

Δε θα 'πρεπε, για τούτο και μόνο, να προσφεύγουμε αμέσως (και κάθε φορά 
ακόμα, μάλιστα, που τεκμηριωμένα στοιχε!α περιέρχονται στα χέρια μας- και που 
η κυβέρνηση οποτε8ήποτε ερωτώμενη απαντά πως κατέχει- για νέες αφίξεις) στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ, έτσι που: 

1. Οριστική κι ανέκκλητη απόφαση σε βάρος του εποικισμοό να 'χει 
ληφθε( από το Συμβούλιο και να μην ανασύρονται ετεροχρονισμένα 
επιχειρήματα περι aηθεν ανθρωπιστικών λόγων μετά την 'εγκατά

σταση 1 στα σπ(τια μας και τη σύναψη γάμων; 

2. Να αποτελε( ανασταλτικό παράγοντα για τους επ(8οξους νέους 

επο(κους κ_αι σημε(ο προβληματισμού για τους ή8η 'εγκατε

στημένους 
1 

(στη 8ική μας περιουσ(α, επανατον(ζεται} επο(κους και 
τους ε8ώ πάτρωνές τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'618 που .υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιαvού στις 27 Φεβρουαρ!ου 1990. 
«Ενώ ομόφωνα η Βουλή κατά τη συνε8ρία της της περασμένης Πέμπτης 

περιέκοψε -ύστερα από ομόφωνη και πάλιν πρόταση της Ζπιτροπής Οικονομικών
από τον προϋπολογισμό της Αρχής Βιομηχανικής Κατάρτισης ποσό 395 χιλιά8ων, 
που προορ(ζονταν για εν(σχυση των σεμιναρ(ων της Πανεπιστημιακής Σχολής, που 
προγραμμάτισε η Τράπεζα Ανάπτυξης στο ΚΕΜΑ (8ε8ομένου πως το θέμα 
συζητιέται στην Επιτροπή Παι8είας της Βουλής), η Τράπεζα Ανάπτυξης προωθε( 
με αιτήσεις της (ημερομην(ας 14.2.90, αντ(γραφα των οπο(ων εσωκλε(ονται) την 
τοποθέτηση τηλεπικοινωνικών συστημάτων για τη Σχολή, στο ΚΕΜΑ. 

Υπογραμμ(ζουμε εξάλλου πως κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού της 
Αρχής Βιομηχανικής Κατάρτισης την περασμένη Πέμπτη στη Βουλή, ε(χαμε 
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προΕι8οποιήσει και από το βήμα της Βουλής για την ανάγκη περιορισμόύ κάθε 
Ι\ραστηριότητας πάνω στο θέμα, μέχρις ότου αποφανθεί οριστικά γι' αυτό η 

. ολομέλεια του Σώματος. 

Πώς 8ικαιολογεί την τακτική του αυτή το αρμό8ιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ '619 ποu υποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίου στις 28 Φεβροuαρίοu 
1990. 
«Πώς προτίθεται το αρμό8ιο Υπουργείο να αντιμετωπίσει τη σύγχρονη 

ανάγκη για Ι\ημιουργία τμήματος εξωσωματικής γονιμοποίησης στο Μακάρειο 
Ν οσοκομε(ο, νοουμένου ότι συγκρούεται με τα συμφέροντα ι8ιωτώv γιατρών; 

Παρακαλείται το αρμόl\ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το θέμα 
αυτό, Ι\εl\ομένου ότι η απόφαση για τη Ι\ημιουργία του τμήματος αυτού έχει ή8η 
ανασ't'αλε( και παραμένει μετέωρο το ερώτημα πού θα καταφεύγουν οι μη 
εύρωστοι οικονομικά, αφού στον ι8ιωτικό τομέα η μέθο8ος της εξωσωματικής 
γονιμοποίησης στοιχίζει χίλιες περίπου λίρες, ενώ είναι γνωστό ότι για να πετύχει 
η μέθο8ος αυτή μπορεί να απαιτηθούν 5-6 προσπάθειες.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'620 ποu υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 28 Φεβρουαρ(ου 
1990. 
«Καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθεται να 

8ημιουργήσει ει8ική υπηρεσία η οποία να εκτελεί τα καθήκοντα που εκτελεί 
σήμερα η τράπεζα αίματος, νοουμένου ότι η σημερινή προσφορά είναι πάνω σε 
οικειοθελή βάση αν και ο ρόλος αυτής της υπηρεσίας είναι πολύ σοβαρός, πράγμα 
που συνεπάγεται συστηματική σκληρή δ:ουλειά.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'621 ποu υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Φεβρουιi:ρ(ου 1990. 

«0 Ι\ρόμος Καπέ8ων - Μονής Μαχαιpά, που συνιστά το μοναl\ικό 8ρόμο που 

οl\ηγεί τις χιλιά8ες των Κυπρίων και ξένων επισκεπτών καθεχρονικά προς το 

ιστορικό μοναστήρι, ε(ναι σε πλε(στα σημε(α του πολύ επικ(νδ:uνος και Ουσ
πρόσιτος -σ 'ορισμένα, μάλιστα, τμήματά του 8υο οχήματα από αντίθετες 
κατευθόνσε_ις ελαύνοντα 8εν μπορούν να Οιαπεράσοuν, μ 'αποτέλεσμα το ένα να 

κατευθυνθεί με την οπίσθιαν ταχύτητα για 8εκά8ες μέτρα, με τους συμπα
ρομαρτούντες κινδύνους από τους χα(νοντες γκρεμούς, όπου και θανατηφόρα 
ατυχήματα έχουν συμβεί-ενώ ή8η πολλά σχέl\ια έχουν εκπονηθεί για ευθυγ
ραμμίσεις και Ι\ιαπλατύνσεις του, αίτημα άλλωστε που -όπως μας ανέφερε και 
στις 25.2.90, μετά το ετήσιο μνημόσυνο του ήρωα Γρηγόρη Αυξεντίου στη μονή, 
ο ηγούμενός της και απ' ό,τι γνωρίζουμε-είναι πολύχρονο, πέραν του γεγονότος 

πως είναι και δίκαιο, και θα ικανοποιήσει τις χιλιάδες των επισκεπτών της μονής. 

Γιατί ο τόσος ετεροχρονισμός στην αξιοποίηση των προγραμματισθέντων 

έργων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'622 που υποβλήθηκε από 
Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μιχάλη 
Μαρτίου 1990. 

τον Κοινοβουλευτικό 
Πουμπουρή την 1η 

«Στην Αγία Ν άπα και σε άλλες περιοχές της Κύπρου υπάρχουν μερικές 
χιλιάδες μη αl\ειούχα τουριστικά Ι\ιαμερίσματα. Για την ανέγερσή τους 

8απανήθηκαν 8εκά8ες εκατομμύρια λίρες. 
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Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιες είναι οι 
σκέψεις και οι προθέσεις της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση αυτοό του 

προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ '623 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
Περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού την 1η Μαρτ(οu 1990. 

« 'Οπως και στη Βουλή πρόσφατα (στις 22.2.90) -με την ευκαιρία της 

συζήτησης των κανονισμών για τα Εσπεριν& Γυμν&σια-τονίσαμε, η ανέγερση 
ι8ιόκτητου οικήματος για τα πιο πάνω'-σχολε(α {στη Λευ.κωσ(α, αρχικά, και με 
την εμπειρ(α που θα προσκτούσαμε με επέκταση του θεσμού και στις άλλες 

πόλεις), με περιορισμένο αριθμό αιθουσών διδασκαλίας, αίθουσα συγκεν
τρώσεων/8ιαλέξεων, καθώς και με γραφε(α για το 8ιευθυvτή και τον υπο-
8ιεuθυντή, ενέχει πολλά θετικά στοιχε(α, όπως: 

1. Την απόκτηση ιδιόκτητων (για τα εσπεριν& γυμν&σια) εργαστηρίων 

φυσικής και χημείας. 

2. Τη λειτουργία σχολικής βιβλιοθήκης. 

3. Τη διατήρηση αρχείου για τα γυμν&σια αυτ&. 

4. Τον τερματισμό της περιδίνησης των σχολείων. 

5. Το συναισθηματικό (και δι&; βίου) δέσιμο καθηγητών και ιδιαίτερα 
μαθητών - μαθητριών με σχολικό κτίριο και το σχολείο, πρ&γμα που 
τώρα δεν επιτυγχάνεται, λόγω διεξαγωγής των σχολικών εργασιών σε 
κτίρια ξένα. 

6. Την εγκατάσταση συστήματος κεντρικής θέρμανσης, που από την 

απουσία του -ιδια(τερα στις κατάψuχρες χειμωνιάτικες "vύχτες

δυσχεραίνεται η ομαλή διεξαγωγή των μαθημάτων. 

7. Για πλείστους κι εξόφθαλμους θετικοός άλλους λόγους. 

Πώς αντιμετωπίζεται η εισήγηση από το αρμόδιο Υπουργείο, που -όπως 

διαπιστώσαμε κι από την τελευταία επίσκεψή μας, στις 27.2.90, στο Εσπερινό 
Γυμνάσιο Λεuχωσ(ας- συνιστά κι ομόθυμο α(τημα του διευθυντικού και διδαχτικού 
προσωπικού, καθώς και μαθητών του;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ '624 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεu;ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσtας κ. Πέτρο Στuλια110u σης 2 Μαρτtοu 1990. 
«.Δεδομ~νου πως τόσο η εξωτερική εμφάνιση των νερών του φράκτη στα 

Πολεμ(δια (όπως και προσωπικά διαπιστώσαμε από πρόσφατη, στις 22.2.90, 
επίσκεψή μας. στο φράγμα) όσο κι οι πρόσφατοι θάνατοι ψαριών (στον πιο πάνω 
φράκτη) προκαλοόν ανησυχίες για πιθανή ρόπανση του φράγματος από γειτονικές 

δεξαμενές του σταθμοό επεξεργασίας λυμάτων στο Βατ(, παρακαλείται το 

αρμόδιο Υπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα: 

( α) Έγιναν οι κατάλληλες έρευνες για το όλο θέμα; 

(β) Αν ναι, σε ποια πορίσματα κατέληξαν;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'625 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 2 Μαρτ(οu 1990. 
«Επειδή το (κρατικό) κυπριακό πιστοποιητικό γενικής εκπα(δευσης -που 

αποτέλεσε και αντικε(μενο λεπτομερών και τεκμηριωμένων υπομνημάτων μαζ υπό 
.την ιδιότητά μας ως Συμβοόλόυ του Προέδρου της Δημοκρατίας για πολιτιστικά 
θέματα και που στάληκαν και στο Υπουργείο Παιδείας και γίνηκαν αντικείμενο 
μελέτης -έχει επανειλημμένα εξαγγελθεί αρμόδια πως θα εφαρμοζόταν, χωρ(ς 
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όμως οι σχετικές εξαγγελίες να εφαρμοστούν, παρακαλείται το αρμόδιο 

ίπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πότε τελικά θα τεθεί σε εφαρμογή, μιας και 
θα' χει τις πιο κάτω θετικές για τον κάτοχό του επιπτώσεις: 

(α) Το πιστοποιητικό θα αναγνωρίζεται και επιτόπια, αλλά και διεθνώς -
αν το επlπε86 του πpοσ8ιοριστεί και κρατηθεί σε κάποιο ύψος-κι 

ι8ιαίτερα για πανεπιστημιακές σπου8ές, 

(β) Θα οδηγ'ήσει άφευκτα στην αναβάθμιση του επιπέδου μεγάλων μαζών 
των αγροτικών κι ι8ιαίτερα των ορεινών περιοχών -βασικά οικογε
νειαρχών και κάποιας ηλικίας- όπου η φοίτηση σε ημερήσια ή/και 

εσπερινά γυμνάσια είναι φυσιολογικά α8ύνατη λόγω οικογενειακών κι 

επαγγελματικών υποχρεώσεων. 

(γ) Σε πλείστες ευρωπαϊκές χώρες με την καλπάζουσα αναβάθμιση του 
επιπέδου σπουδών, η δημοτικ>} (και μόνη) εκπαίδευση εντάσσει τους 
απόφοιτούς της στα πλαίσια των αγραμμάτων,)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'626 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 3 Μαρτίου 1990. 
«Σύμφωνα με πληφορορίες μας που είδαν το φως της δημοσιότητας (βλ. π.χ. 

Ό Αγών', 2.3.90, πρωτοσέλιδη είδηση κ.ά. εφημερίδες), υπερεκχειλίσεις, 
ιδιαίτερα μετά τις δαψιλείς βροχές του Φλεβάρη, από τα απόβλητα του 
εργοστασίου βαφ'ής Rainbow στο Ακάκι (που παροχετεύονται σε πρόχειρες λίμνες) 
πλημμόρισαν, με αποτέλεσμα να επηρεαστούν παρακείμενες φυτεlες πατατών. 
Σύμφωνα εξάλλου με άλλα στοιχεία που μας δόθηκαν από το Κρατικό Χημείο, το 
Υπουργείο Υγείας (και σωστ·ά) ζ'ήτησε και τελικά πέτυχε την καταστροφ'ή των 
επηρεασθεισών ποσοτήτων πατατών, λόγω των σοβαρών κιν8ύνων που εγκυ

μονούνταν για την υγεία του λαού από την τυχόν κατανάλωσή τους. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλ'ή: 

1. Αν αληθεύει πως το βαφεlο όχι μονάχα 8εν ελάττωσε τους εργασιακούς 

ρυθμούς του, ως οι επ(σημες καθησυχαστικές διαβεβαιώσεις προς τους 

κατοίκους Ακακίου, αλλά -αντίθετα-τους αναβάθμισε εργαζόμενο επί 
24ώρου βάσεως. 

2. Αν τα απόβλητα συνεχίζουν να εκρέουν στα χωράφια της κοινότητας, 
ενώ (και παρουσία μας) οι προεδρικές διαβεβαιώσεις στο Ακάκι 'ήταν 

σαφείς και μιλούσαν για εξεύρεση τρόπου ανάσχεσης της διαδικασίας 
αυτ'ής. 

3; Πότε και με ποιον ακριβώς τρόπο θα επιλυθεί το όλο θέμα για το 
οπο(ο οι κάτοικοι, 8(8οντες πίστη στις προεδρικές 8ιαβεβαιώσεις περί 
καταρτισθέντος χρονο8ιαγράμματος απομάκρυνσης του εργοστασίου, 
ανέστειλαν τις λαϊκές κινητοποιήσεις;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'627 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 6 Μαρτίου 1990. 
«Κάθε χρόνο μεγάλο μέρος της παραyωγ'ής μανταρινιών καθ(σταται μη 

εμπορεύσιμο και καταστρέφεται εξαιτίας της υδάτινης κηλίδας. Επειδή δεν έχει 

διασαφηνιστεί αν η υδάτινη κηλ(δα οφείλεται σε αναπόφευκτη φυσική αιτία, οι 
ζημιές δεν καλύπτονται από τον Οργανισμό Γεωργικ'ής Ασφάλισης. 
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Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών τα τελευτα(α χρόνια 8ιεξάγει έρευνα με 

σκοπό να 8ιαπιστώσει την αιτ(α. Νοουμένου ότι οι ζημιές ε(ναι μεγάλες, 
παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1. Αν το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών κατέληξε σε συμπεράσματα. 

2. Αν μελετ&ται η πιθανότητα να καλόπτονται από τον Ο.Γ .Α. οι ζημιές 
που οφείλονται στην υΜτινη κηλί8α.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 628 που υποβλήθηκε από 'tους Βουλευ .. ές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώσ'tου και Κερύvειας κ. Αλέξη Γαλανό και κα Ρήνα 
Κα'tσελλή, αν'tίσ'<οιχα, σ'tις 7 Μαρ'<ίου 1990. 
({Καλούνται οι αρμό8ιοι να πληροφορήσουν το Σώμα κάτω από ποιες 

συνθήκες και για ποιους λόγους έκλεισε το Γραφε(ο Μελετών για το Κυπριακό και 
με ποιο τρόπο σκέφτεται η κυβέρνηση να συμπληρώσει το σοβαρό κενό που 
8ημιουργείται.» 

Ερώ .. ηση με αρ. ΕΔ' 629 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'<ρο Σ'<υλιανού σ'<ις 7 Μαρ'<(ου 1990. 
«Μολονότι 8εν είμαστε ακόμα μέλος της Ε.Ο.Κ., εντούτοις πρόσφΜα 

υπογρ&ψαμε (με την Ε.Ο.Κ.) ει8ικό χρηματο8οτικό πρωτόκολλο για ενίσχυσ'/} 
(πρώτιστα) της κυπριακής βιομηχανίας και (8ευτερευ6ντως) της γεωργίας. Κι, 
επει8ή 8εν υπάρχουν στο πιο πάνω πρωτόκολλο πρόνοιες για ενίσχυση των 
ορεινών και γενικά των μειονεκτουσών κυπριακών αγροτικών περιοχών -που η 

Ε.Ο.Κ. σε χώρες-μέλη της τις περιοχές αυτές ποικιλότροπα ενισχύει-παρα
καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί την 
προώθηση ενός τέτοιου πρωτοκόλλου, για εν(σχυση και των περιοχών αυτών, 

ενόψει και των γνωστών προσπαθειών που καταβάλλονται για αναβάθμιση του 
θεσμού του ανα8ασμού.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 630 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 8 Μαρ .. tου 1990. 
«Στην κοινότητα Καλού Χωριού Λεμεσού υπ&ρχει και λειτουργεί μικρό 

εργοστ&σιο για την παρασκευή κουμαν8αρίας. 

Το εργοστάσιο όμως αυτό ειναι απαρχαιωμένο και οι συνθήκες εργασ(ας που 
επικρατούν σ' αυτό είναι πρωτόγονες, με αποτέλεσμα και οι αμπελουργοί να 
ταλαιπωρούνται και μεγάλη καθυστέρηση στην οινοποίηση των σταφυλιών να 
παρατηρείται. 

Πρόσφατα η Βουλή θέσπισε νομοθεσία σχετικ& με την κουμαν8αρία ως προϊόν 
με ονομασία προέλευσης. 

Επει8ή με τη νομοθεσία που ψηφίστηκε αναμένεται να αυξηθεί η ζήτηση της 
κουμαν8αρίας, καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 
έγιναν μελέτες για εκσυγχρονισμό του εργοστασίου με 8απ&νες της κυβέρνησης 
σύμφωνα με το α(τημα των κατοίκων και, αν έγιναν, πότε προβλέπεται η 
υλοποίησή τους,ώστε να μπορέσουν και οι αμπελουργοί να εκσυγχρονίσουν τον 
τρόπο παρασκευής της κουμαν8αρ(ας.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 631 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 8 Μαρ'tίου 1990. 
«Καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή αν μελετ& το εν8εχόμενο · 

συμπλεγματοποιησης 8ιάφορων κοινοτήτων για την κατασκευή κοινών έργων 
υπο8ομής, όπως έγινε και με το θεσμό των περιφερειακών 8ημοτικών σχολείων, με 
σκοπό την εξασφ&λιση εργασίας στους αγρότες και την παραμονή τους στις ρίζες 
τους.)> 
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Εpώτηση με αp. ΕΔ' 632 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού στις 8 Μαpτίου 1990. 
«Τη δι&νοιξη κι ασφαλτόστρωση του χωμ&τιvου δρόμου Ποταμίου προς τον 

κύριο δρόμο Βυζακι&ς, μήκους 1,5 - 2 χιλιομέτρων, ζήτησαν κατ& την ψεσινή 
επ(σκεψή μας στο Ποτάμι ο κοινοτάρχης Ιωάννης Σωκράτους και άλλοι κάτοικοι, 

υπογραμμίζοντας πως: 

{ί) Θ' αποτελέσει κυκλοφοριακή διέξοδο της κοινότητας, την οποία μέχρι 
τώρα στερε(ται. Και 

(ίί) Θα ενισχύσει ιδιαίτερα τον αγροτικό κόσμο των δυο κοινοτήτων 
μ 'ευχερέστερη δυνατότητα αξιοποίησης του αγροτικού κλήρου. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 633 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού στις 8 Μαpτίου 1990. 
«Την απομάκρυνση των λ(γων μαντρών που υπάρχουν στην κοινότητα με την 

υποβοήθηση των κτηνοτρόφων για την εκτός κοινότητας μετακίνησή τους ζητούν 
οι κάτοικοι Ποταμtου, με σχετικές προς αρμοδ(ους παραστάσεις κι όπως και ψες 

(μέσω του κοινοτάρχη κι άλλων παραγόντων) μας ανέφεραν. 

Πού βρ(σκεται το θέμα;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 634 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού στις 8 Μαpτίου 1990. 
«Οι κ&τοικοι Ποταμίου ζητούν -όπως Και ψες, σ'επίσκεψή μας στην 

κοινότητα επανέφεραν -την έναρξη δοκιμαστικών γεωτρήσεων στην περιοχή 
'Π&νω Κ&μπος ',που -σε περίπτωση επιτυχούς απόληξης της όλης προσπ&θειας

θα έχουν τη δυνατότητα άρδευσης τεράστιων εκτάσεων, ουσιαστικά αναξιο
ποίητων για την ώρα, καλλιεργήσιμης γης. 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο Υπουργείο στο αίτημα;» 

Απάντηση ημεpομηνίας 1ης Μαpτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Xp. Βενιαμίν στην εpώτηση ΕΔ' 50, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφiρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 
«Οι Πολεοδομικές Ζώνες Τσ&δας καθορίστηκαν με την ΚΔΠ. 62/8.2.85 και 

στη συνέχεια αναθεωρήθηκαν με την ΚΔΠ. 66/27 .2.87. Με την πιο π&νω 
τροποποίηση εντ&χθηκε στην οικιστική ζώνη έκταση 40 περίπου σκαλών. 
Έκτοτε δεν υποβλήθηκε οποιοδήποτε αίτημα από την κοινότητα για νέα 

αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην . ερώτηση ΕΔ' 96, ημερομηνίας 
28 Αυγούστου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«1. Η υπαγωγή των δι&φορων δρόμων σε δι&φορες αρχές είναι ένας πολύ 
παλιός θεσμός, από την εποχή της αποικιοκρατίας, και σ 'ένα μεγ&λο 
βαθμό υπαγορεύτηκε από την αν&γκη αποκέντρωσης. 

2. Με την π&ροδο του χρόνου &ρχισαν να παρουσι&ζονται προβλήματα 
συντονισμού και έλλειψης ομοιόμορφης πολιτικής με αποτέλεσμα το 

θέμα της υπαγωγής όλων των δρόμων σε ενιαία αρχή να απασχολήσει 
πολλές φορές την Εκτελεστική Εξουσία σε δι&φορα επίπεδα. Θα 
μπόρούσε κανείς να προβ&λει δι&φορα επιχειρήματα τόσο ,;πέρ της 
συγκέντρωσης των 8ρόμωv σ 'ίνα Υπουργείο όσο και εvαvτ(ον. 
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Εν τω μεταξύ, ει8ικότερα για τους 8ρόμους των Επαρχιακών Διοικήσεων, 
κατά τα τ.ελεUτ«(α χρόνια ακολο.υθε!ται η πιο κάτω πρακτική:-

(i) Τη βελτίωση δρόμων που θα πρέπει να βελτιωθούν και με σημασία όχι 
καθαρά τοπική αναλαμβάνει το Τμήμα Δημόσιων Έργων το οποίο και 
θα τους συντηρε! μελλοντικά. 

1(ii) Για σκοπούς εφαρμογής ομοιόμορφης κατά το 8υνατό πολιτικής η 
μελέτη για τη βελτίωση των υπόλοιπων 8ρόμων τυγχάνει της έγκρισης 

του Τμήματος Δημόσιων Έργων και η κατασκευ'ή τους γ(νεται από 
συνεργεία των οικείων Επαρχιακών Διοικήσεων. 

Εν πάση περιπτώσει το ευρύτερο θέμα 'Της υπαγωγής του σχε8ιασμού και της 
κατασκευής και συντήρησης όλων των κυβερνητικών 8ρόμων σε ενιαίο φορέα θα 
μελετηθεί εκ νέου από ειδική επιτροπή,σύμφωνα με απόφαση της Κεντρικής 
Επιτροπής Προγραμματισμού της 15ης Δεκεμβρίου 1989, και η Βουλή θα 
ενημερωθε( σχετικά.>> 

Απάν"<ηση ημερομηνlας 5 Mαp"<lou 1990 "<OU Υ ποuργοu Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νάχοu Πρω"<οπαπά στην ερώ"<ηση ΕΔ' 176, ημipομηνlας 
5 Οκ"<ωβρlοu 1989, "<OU Βοuλεu"<ή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu 
κ. 'Αρισ"<ΟU Χρuσοσ"<όμοu. 

«Σχετικά με τα μέτρα που λήφθηκαν για ασφαλή χρήση της προσωρινής 

γέφυρας στο 8ρόμο Λεμεσού-Πλατρών, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Τα κατασκευαστικά σχέ8ια για την ανακατασκευή/εν(σχυση του 8ρ6μοu 

Λεμεσού-Πλατρών περιλαμβάνουν και επέκταση της γέφυρας Ζυγού. Για την 
ασφάλεια τόσο των .8ιερχ6μενων οχημάτων όσο και του εργατικού προσωπικού 
κριθηκε αναγκαία η κατασκευή παρακαμπτήριου της γέφυρας 8ρόμου. 

Ο παρακαμπτήριος δρόμος, μήκους 450 μέτρων περίπου, κατασκευάστηκε σε 
πλάτος 8 μέτρων και έχει ασφαλτοστρωθεί. Για την ομαλή ροή των νερών του 
ποταμού κατασκευάστηκαν οχετοί ικανοποιητικης 8ιαμέτρου, 'που υπολογlστηκε 
σόμφωνα με το μέσο όρο της μέγιστης απορροής του ποταμοό κατά τα τελευτα(α 
8 χρόνια. 

Η κατασκευη μεγαλότερου γεφυριοό θεωρηθηκε αντιοικονομικη για τη 
σόντομη περίο3ο λειτουργlας του παρακαμπτηριου, που υπολογ(ζεται να είναι 
περίοδος 3 μηνών.» 

Απάν"<ηση ημερομηνlας 28 Φεβροuαρίοu 1990 "<ou Υ ποuργοu Συγκοι
νωνιών και Έργων κ. Νάκοu Πρω"<οπαπά σ"<ην ερώ"<ηση ΕΔ' 181, 
ημερομηνlας 5 Οκ"<ωβρ{οu 1989, "<OU αξιόημοu Βοuλεu"<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. Κώσ"<α Ερω"<οκρί"<οu. 

«Σύμφωνα με το συμβόλαιο για την ανακατασκευή/ εν8υνάμωση του εν λόγω 
8ρόμου, που γίνεται στα πλαίσια του Τέταρτου Σχε8ίου 08ικής Αν&πτυξης, η 
ημερομηνία έναρξης του έργου είναι η 10η Ιουν(ου 1989 και η ημερομηνία 
συμπλήρωσης η 8η Μαϊου 1990. 

Μετά την έναρξη του έργου κρίθηκε αναγκαίο όπως τροποποιηθοόν τα 
κατασκευαστικά σχέ8ια του 8ρόμου 1 με αποτέλεσμα την ανάθεση στον εργολάβο 
επιπρόσθετων εργασιών. 

Με βάση τα πιο πάνω, είναι πιθανή η παράταση .της ημερομηνίας 
αποπεράτωσης του έργου μέχρι τις 15.10.1990. Επίσης η πρόοδος των εργασιών 
θεωρε(ται ικανοποιητική και το έργο 8εν παρουσιάζει καθυστέρηση.>) 
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Απάν'<ηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 1990 '<Ου Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ '199, ημερομηνίας 10 0κ1'ωβρίου 
1989, '<Ου Βουλευ'<ή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'<ρου 
Σ'<υλιανού. 

«Το Υπουργείο Παιδείας, όταν και εφόσον ιδρυθούν και αρχίσουν τη 
λειτοuργ(α τους τοπικά ιστορικά μουσε(α, προτ(θεται να κοινοποήσει το γεγονός 
της ίδρυσης και λειτουργίας τους στον Κ.Ο.Τ., ώqτε να συμπεριληφθούν στα 
προγράμματα των ξένων επισκεπτών και ταυτόχρονα να προβε( στις απαρα(τητες 
ενέργειες, ώστε να γ(νουν οι σχετικές σημάνσεις σε κατάλληλους χώρους στις 
επηρεαζόμενες κοινότητες για επισήμανση και πρόβολή των τοπικών ιστορικών 

μουσε(ων.» 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1990 '<ου Υπουργού Υγείας 
Κ. Πανίκου Παπαγεωργίου σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 201, ημερομηνίας 
10 Οκ'<ωβρίου 1989, '<ου Βουλευ'<ή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέ,,ρου Σ'<υλιανού. 

«(α) Στο ΑΥΚ Παλαιχωρίου εργάζονται ένας γιατρός, δυο βοηθοί νοσο
κόμες, ένας φαρμακοποιός και το επισκέπτεται και οΟοντlατρος μια 

φορά τη βδομάδα. Ο γιατρός παραμένει και εξετάζει ασθενείς στο 
Παλαιχώρι κάθε Δευτέρα, Τετάρτη και Σάββατο. Την Τρίτη, Πέμπτη 
και Παρασκευή, ο γιατρός επισκέπτεται την Πλατανιστάσα, Ασκά, 

Φτερικού8ι και 'Αλωνα. Από τα τηρούμενα στοιχεία των περι
θαλπόμενων ασθενών προκύπτει ότι αν' τοποθετηθεί και δεύτερος 
γιατρός θα υποαπασχολείται. 

(β) Έχει ήδη αποφασιστεί να τοποθετηθεί παιδίατρος στον Αγρό, ο 
οποίος θα. επισκέπτεται και το Παλαιχώρι. 

(γ) Η διανυκτέρευση νοσοκόμας για την κάλυψη των έκτακτων περι
στατικών Οε Βικαιολογείται γιατί προϋποθέτει την αόξηση του 
νοσηλευτικού προσωπικού από Ούο σε έξι 1 πράγμα που θα ο8ηγοόσε σε 
υποαπασχόληση. 

(δ) Τοποθέτηση γιατρού σε αναμονή γίνεται μόνο στις κοινότητες που η 
προσέλευση των ασθενών είναι μεγάλη και υπηρετούν Ouo γιατροί και 
οι οποίες είναι απομακρυσμένες. 

(ε} Τα έκτακτα περιστατικά της κοινότητας Παλαιχωρίου μπορούν να 
καλύπτονται από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1990 '<Ου Υπουργού Συγκοι
νωνιών και Έργων κ. Νάκου Πρω'<οπαπά στην ερώ'<ηση ΕΔ '246, 
ημερομηνίας 25 0κ1'ωβρίου 1989, '<Ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Μακρίδη. 

«(α) Οι δρόμοι Λευκωσίας-Λάρνακας και παρακαμπτήριος Λάρνακας, 
τμήμα Αράδίππου-Δεκέλειας, εκτελούνται εργολαβικά από την Εται
ρεία Ιωάννου και Παρασκευαϊδη Λτδ. Το συμβόλαιο προβλέπει 
παράΟοση των 8ρ6μων κατά τμήματα και, σύμφωνα με το ανα
θεωρημένο πρόγραμμα εργασίας του εργολάβου, και τα δυο έργα 
προβλέπεται εκτός απροόπτου να σuμπληρωθοόν περί το τέλος του 
1990. 



(β) 

(γ) 
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Ο δρόμος Λευκωσίας-Λιfρνακας, σύμφωνα με το αρχικό συμβόλαιο, θα 
έπρεπε να συμπληρωθεί στις 9 Μαρτίου 1990 και ο παρακαμπτήριος 
Αραδίππου-Δεκέλειας, συμπεριλαμβανομένων, των ανισόπεδων κόμβων 
στις 25 Ιανουαρίου 1990. Εν τω μεταξύ, ο εργολιfβος έχει υποβιfλει 
δικαιολογητικά για την καθυστέρηση και έχει ζητήσει παράταση 
χρόνου. Οι απαιτήσεις του εργολάβου αξιολογούνται στο παρόν στάδιο, 
οπότε και θα διαφανεί κατά πόσο ο εργολάβος ΟιΚαιούται δικαιολο
γημένα παράταση χρόνου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του συμβολαίου. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφιfσισε την προώθηση της μελέτης της 
επέκτασης του παρακαw.πτήριου Λ&:ρνακας προς την περιοχή Αμμο
χώστου και την ανάθεση της τεχνοοικονομικής μελέτης -σε Συμβούλους 
Μηχανικούς. Σύντομα θα ζητηθούν προσφορές από εγκεκριμένους 
οlκοuς Συμβούλων Μηχανικών για τη σχετική τεχνοοικονομική μελέτη.>> 

Απάντηση ημ€pομην(ας 16 Φεβροuαρ(οu 1990 τοu Υ ποuργού Σuγκοι
νωνιών και Έργων κ. Νά.κοu Πρωτοπαπά. στην ερώτηση ΕΔ' 255, 
ημερομην(ας 26 Οκτωβρ(οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Το Τμήμα Αρχαιοτήτων ήδη από πολλιf χρόνια έχει καταρτίσει Αρχείο 
φωτογραφιών των πιο σημαντικών κυπριακών αρχαιοτήτων που βρίσκονται σε 
μουσεία στο εξωτερικό. Το Φωτογραφικό Αρχείο του Τμήματος διαθέτει 
συλλογή φωτογραφιών κυπριακών αρχαιοτήτων από είκοσι και πλέον μουσεία της 
Ευρώπης και της Αμερικής) μεταξύ των οπο!ων και εκείνα που αναφέρονται στην 
ερώτηση του κ. Στυλιανού. Το αρχείο. αυτό είναι στη 8ιάθεση των μελετητών. 

Το Τμήμα Αρχαιοτήτων διαθέτει επίσης εκμαγεία των πιο σημαντικών 
κυπριακών αρχαιοτήτων που βρίσκονταν στο εξωτερικό. Η εξασφιfλιση εκμαγείων 
όλων των αντικειμένων που βρ(σκονται στο εξωτερικό είναι πολυ8άπανη και 8ε θα 
εξυπηρετήσει κανένα σκοπό εφόσον υπιfρχουν λεπτομερείς φωτογραφίες των 
αντικειμένων αυτών.>} 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβροuαρ(οu 1990 τοu Υποuργού Γεωργ(ας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ(δη στην ερώτηση ΕΔ '259, ημερο
μην(ας 26 Οκτωβρ(οu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Πά.φοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Σύμφωνα με την υφιστιfμενη πολιτική, οι πληγέντες από θεομηνία που δεν 

καλύπτονται από τον Ο.Γ .Α., 8ικαιούνται να πάρουν χαμηλότοκα 8άνεια εφόσον 
είναι γεωργοί και το ποσοστό της ζημιιfς τους είναι 50% και ιfνω. Στην 
περίπτωση των ζημιών που προκλήθηκαν από τη θεομηνία του Οκτώβρη, 1989, οι 
πληγέντες γεωργοί θα πιfρουν πέραν των δανείων και κατιf χιfρη αποζημίωση, 
νοουμένου ότι το ποσοστό της ζημιάς είναι 80% και άνω και η συνολική ζημιά 
Ε2,ΟΟΟ και ιfνω. 

Αναφέρεται συναφώς ότι στις περιοχές Γεροσκήπου, Κουκλιών, Μούτταλοu 

και Χούλου υπάρχουν πληγέντες οι οποlοι ικανοποιούν τα πιο πάνω κριτήρια και 

θα τύχουν της προαναφερόμενης βοήθειας. Στη Μεσόγη οι ζημιές ήταν 
χαμηλότερες από 50%, ενώ στην περίπτωση των χωριών Έμπα και Αναβαργός 
δεν έχουν αναφερθεί οποιεσδήποτε ζημιές.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 266, ημερο
μηνίας 26 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σχετικά με το θέμα της επιχορήγησης πλαστικών κιβωτίων για τη 

μεταφορά σταφυλιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κυβέρνηση, στα πλαίσια των προσπαθειών της για βελτίωση της ποιότητας 

των σταφυλιών, ενέκρινε το 1989 την εφαρμογή του σχε8(ου που προνοούσε, 

μεταξύ άλλων, την παροχή επιχορήγησης για την αγορά πλαστικών κιβωτίων για 
τη μεταφορά των σταφυλιών. Η επιχορήγηση παραχωρήθηκε σε αμ'πελουργούς 

που πληρούσαν τα κριτήρια που καθορ(στηκαν με βάση την αρχή ότι η βοήθεια 
αυτή προορίζεται για τους πραγματικούς αμπελουργούς. Το σχέδιο, που έχει ήδη 

ολοκληρωθε( 1 δεν μπορε( να επεκταθε( για να καλύψει περιπτώσεις που δεν 

ικανοποιούν τα κριτήρια που ε(χαν καθοριστει)) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Υγείας 
κ. Παvίκου Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 305, ημερομηνίας 
9 Νοεμβρίου 1989, του Κοινοβουλευτικοu Εκπροσώπου του Σοσιαλι
στικοu Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

«Διαφώτιση του κοινού για τις βλαβερές συνέπειες του καπν(σματος άρχισε 
στην Κύπρο, κατά τα μέσα της δεκαετ(ας του εξήντα, σε μερικά σχολε(α και 

επεκτάθηκε αργότερα στο ευρύ κοινό με διαλέξεις και προβολές ταινιών, άρθρα σε 

εφημερίδες και περιοδικά περιλαμβανομένου και του περιοδικού ΎΓΕΙΑ, διμη
νιαίου και αργότερα τριμηνιαίου περιοδικού του "Υπουργείου "Υγείας. 

Το 1980 φηφ(στηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και τέθηκε σε 
εφαρμογή σχε· κή νομοθεσ(α κυριότερες πρόνοιες της οποίας ήταν:-

( α) Α" όρευση της προμήθειας καπνικών προ'ίόντων σε νεαρά πρόσωπα 

{τω των 18 χρόνων. 
(β) ,μυση της διαφήμισης καπνικών προϊόντων από τηλεοράσεως 

ραδιοφώνου. 

(γ) οευση του καπν(σματος σε κινηματοθέατρα. 

( δ) c, ,ς των διαφημίσεων που δημοσιεύονται στον τύπο ή προβάλ-

i.ονται στον κινηματογράφο. 

(ε) Αναγραφή προειδοποίησης για το βλαβερό του καπν(σματος σε όλα τα 
κυτία καπνικών προϊόντων, καθώς και στο κάτω μέρος των δημο
σιευόμενων στον τύπο 8ιαφημήσεων. 

Στη 1 Οετ(α του 80, η διαφώτιση για τις βλαβερές συνέπειες του καπνίσματος 
εντατικοποιήθηκε με την εφαρμογή τακτικών προγραμμάτων διαφώτισης σε όλα 
τα σχολεία της νήσου, στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς, σε Κέντρα Νεότητας 

και άλλες οργανωμένες ομά8ες προσώπων. 

Το 1988, ετοιμάστηκαν, ψηφίστηκαν και έχουν τεθεί σε εφαρμογή σχετικοί 
κανοvισμο( με τους οπο(οuς απαγορεύεται. το κ&πvισμα στα 8ημόσια μεταφορtκ& 

μέσα, καθώς και σε καθορισμένους δημόσιους χώρους. Επίσης έχει τροποποιηθεί 
η προειδοποίηση ώστε να είναι πιο θετική και ο έλεγχος των διαφημίσεων 

καλύπτcι σήμερα όλα τα είδη διαφημίσεως καπνικών προϊόντων. 

Παρόλον ότι 8εν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία για αξιολόγηση αποτελεσμάτων, 
πιστεύουμε ότι η προσπάθεια άρχισε να αποδίδει. Αυτό φαίνεται από την εμφανή 
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με(ωση του καπν(σματος μεταξύ του αν8ρικού πληθυσμού, καθώς και από το γεγονός 
ότι σε 8ιάφορους χώρους εργασ(~ οι μη καπνιστές 8ε 8ιστάζουν σήμερα να απαιτούν 

από τους καπνιστές να μην καπνίζουν στην παρουσία τους σε κλειστοός χώρους. 

Ακόμα θα μπορούσαμε να πούμε ότι και η (8ρυση της Κίνησης μη Καπνιστών 8εν 
είναι άσχετη με τα θετικά αποτελέσματα της Βια.φωτιστικής εκστρατείας που 

προηγήθηκε. 

'Οσον αφορά τα 8ιαφωτιστικά προγράμματα, παράλληλα με τα μέχρι σήμερα 

υπάρχοντα, το Υπουργείο Υγείας προωθεί ει8ικά προγράμματα με στόχο το 
γυναικείο πληθυσμό του τόπου μας, ο οποίος 8υστυχώς 8εν απέφυγε αυτό που 

παρατηρήθηκε και σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες 8ηλα8ή την αύξηση του 

καπνίσματος μεταξύ των γυναικών όταν ή8η είχε αρχίσει η μείωση του 
καπνίσματος μεταξό των αν8ρών. 

Για τη νομοθετική πλευρά του θέματος έχει επισημανθεί η ανάγκη 8ιεύρυνσης 

του καταλόγου των 8ημόσιων χώρων όπου θα πρέπει να απαγορεύεται το 
κάπνισμα για να καλύψει 8ιάφορους χώρους εργασίας. Επίσης έχουν επισημανθεί 
ορισμένες α8υναμίες της νομοθεσίας σχετικά με τον έλεγχο των 8ιαφόρων μορφών 

8ιαφήμισης καπνικών προϊόντων και η αρμό8ια Επιτροπή Ελέγχου Διαφημίσεων 
Καπνού ασχολείται με τη μελέτη του θέματος για την ετοιμασία τροποποιητικών 
εισηγήσεων. 

Επιπλέον το Υπουργείο 8ιεξάγει σήμερα έρευνα για την πρόληψη των 

καρ8ιαγyειαχών και άλλων μη μετα8οτιχώv νοσημάτων. Μεταξύ των σημείων που 

ερευνούνται είναι και η έκταση του προβλήματος του καπνίσματος στην Κύπρο 
που ως γνωστό είναι ένας από τους προ8ιαθεσικούς παράγοντες για την πρόκληση 
χαρ8ιαγγειακών και άλλων μη μετα8οτιχώv ασθενειών. 

Παράλληλα ετοιμάζεται εντατικοπο!ηση της εκστρατεlας εναντ!ον του 
κάπν(σματος. 

Η έρευνα προγραμματ(ζεται να επαναληφθεί μετά από 5 και μετά από 10 
χρόνια, γεγονός που θα βοηθήσει να αξιολογηθούν τα αποτελέσματα της 
εκστρατε(ας.>> 

Απάv'<ηση ημερομηνίας 21 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Συγκοι
vωvιώv και Έργωv κ. Νάκου Πρωτοπαπά σ ... ηv ερώτηση ΕΔ' 357, 
ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 1989, 't'Ου Βουλευηj εκλογικής περιφιΞρειας 
Λευκωσίας κ. ΠιΞτρου Σ't'υλιαvού. 

«Σχετικά με την αγορά οχημάτων για τις ανάγκες της Δημόσιας Υπηρεσίας 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το Νοέμβριο 1989 αγοράστηκαν 9 αυτοκίνητα 1600 κ.ε. τύπου 
HATCHBACK και 8όθηκαν για χρήση σε ισάριθμες Υπηρεσίες/Τμήματα. Τα 

οχήματα που αγοράστηκαν μπορούν να μεταφέρουν πέντε επιβάτες ή 8υο επιβάτες 
και μικρό φορτίο. 

Ο συν8υασμός αυτός εξυπηρετεί τη χρήση για την οποία προορ(ζονται.» 

Απάv'<ηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 1990 του Υπουργού Εσω ... ερικώv 
κ. Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώ'<ηση ΕΔ' 378, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 
1989, '<Ου Βουλευ't'ή εκλογικής περιφιΞρειας Λευκωσίας κ. ΠιΞ ... ρου 
Σ'<υλιαvού. 

«Σχετικ&: με την κατασκευή κοινοτικού γηπέ8ου στην Κοκκινοτριμιθι&:, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

{α) Στην κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς παραχωρήθηκε κρατική γη για την 

κατασκευή του κοινοτικού γηπέ8ου και ή8η εξασφαλίστηκε σχετική 
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ά8ει.α οικο8ομής. Η κοινότητα Κοκκι.νοτριμι.θι.άς αποτάθηκε στον 

Κυπpιακό Οpγανισμό Αθλητισμού για οικονομική βοήθεια για την 
κατασκευή του γηπέδου. 

(β) Το εν8εχόμενο παpαχώpησης οικονομικής βοήθειας από τον Πpοϋ
πολογισμό· του ΤΑΕΠ έναντι των 8απανών κατασκευής του γηπέ8ου 
θα εξεταστεί ευνοϊκά, 8ε8ομένου ότι στην κοινότητα Κοκκινοτpιμιθιάς 
διαμένουν και εκτοπισθέντες που αντιπροσωπεύουν το 30% περ(που του 
συνόλου των κατοικων.» 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 15 Φεβροuαρίοu 1990 τοu Υ ποuργοu Άμuνας 
κ. Ανδpεα ΑλωνεUτη στην ερώτηση ΕΔ' 382, ημ€ρομηνίας 29 Νοεμ
βρίου 1989, '<OU Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίοις κ. Πέ.,.ροu 
Στuλιανοu. 

«Παpόλον ότι ο θεσμός του 13ου μισθού για τους μισθωτούς του ι8ιωτικοl\ 
τομέα και της Δημόσιας Τπηpεσίας έχει εισαχθεί από πολλών ετών, 8εν 
εξετάστηκε ποτέ στο παρελθόν θέμα επέκτασής του και στους εθνοφρουρούς, 
λόγω του γεγονότος ότι οι εθνοφpουpο( 8εν λαμβάνουν μισθό αλλά χοpήγημα. 

Ωστόσο, κάθε φορά που εξετάζεται. θέμα αναθεωρήσεως του βασικού 
χοpηγήματος των εθνοφpουpών, λαμβάνεται υπόψη, μεταξύ άλλων, και το 
γεγονός ότι σ' αυτούς 8εν καταβάλλεται 13ος μισθός όπως συμβαίνει με τους 
μισθωτοός του ιδιωτικού και του Δημόσιου τομέα. 

Εξάλλου, από τον πεpασμένο χpόνο αποφασίστηκε όπως σε άποpους 
εθνοφpουpούς καταβάλλεται μέσω του Ταμείου Ευημεpίας Εθνοφpουpού 
έκτακτο βοήθημα στη 8ιάpκεια των γιοpτών των Χpιστουγέννων. Τα 
Χpιστούγεννα του 1989 το1 ποσό αυτό ήταν .€20 και καταβλήθηκε σε 220 
εθνοφpουpούς που είχαν ανάγκη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 418, ημερομηνίας 
15 Δεκεμβρίου 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμο
χώστοu κ. Κuριάκοu Τσιέ'<τη. 

«Το Τπουpγείο Συγκοινωνιών και Έpγων (Τμήμα Αpχαιοτήτων), πάντοτε 
εν8ιαφέpεται για το μοναστήpι της Αγίας Ν άπας και παpακολουθεί συνεχώς την 
κατάστασή του, μετά τις- εκτεταμένες εργασ(ες αποκατάστασης του αρχαίου 
αυτού μνημείου που έγιναν μεταξύ των ετών 1966-1968. 

Το μοναστήpι είναι κηpυγμένο σε Αpχαίο Μνημείο Β' Πίνακα και σύμφωνα 
με την υφιστάμενη 8ια8ικασία, η 8απάνη για την επι8ιόpθωσή του καταβάλλεται 
από μισά από την κυβέpνηση και τον ι8ιοκτήτη, που στην πεpίπτωση αυτή είναι η 
Ιεpά Αpχιεπισκοπή Κύπpου. 

Το 1988, μετά από παpάκληση του Συμβουλίου Βελτιώσεως Αγίας Νάπας, 
το Τμήμα ΑpχW.οτήτων ετοίμασε υπολογισμό 8απάνης που θα απαιτείτο για την 
επισκευή ορισμένων τμημάτων του μοναστηριού. Παρά το γεγονός ότι το 
Συμβούλιο Βελτιώσεως υποσχέθηκε να καταβάλει τη 8απάνη ή ν 'αναλάβει την 
εκτέλεση της εpγασίας με επίβλεψη του Τμήματος Αpχαιοτήτων, τούτο τελικά 
δεν έγινε. 

Πpόσφατα το Τμήμα Αpχαιοτήτων ει8οποίησε τον Πpόε8pο του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως Αγίας Νάπας ότι είναι πpόθυμο ν'αναλάβει την εκτέλεση της 
εpγασίας εντός του 1990, νοουμένου πως το Συμβούλιο Βελτιώσεως θα καταβάλει 
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τη 8απάνη. Επίσης το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα μπορούσε να αναλάβει την 
εκτέλεση της εργασίας και μέσα στο 1991, οπότε θα μπορέσει να συνεισφέρει και 
το ήμισυ της απαιτούμενης 8απάvης.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Γεωpγ(ας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ(δη στην ερώτηση ΕΔ' 419, 
ημερομην(ας 15 Δεκεμβρtοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αuγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το θέμα της παροχής επιχορήγησης για την αγορά πλαστικών 

κιβώτ(ων μεταφοράς σταφυλιών στους κατο(κους του χωριού Λιμνάτης, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τα κριτήρια που υιοθετήθηκαν για την επιχορήγηση της αγοράς πλαστικών 
κιβωτίων ήταν γενικά και αφορούσαν όλους τους αμπελουργούς και όχι μόνο 

αυτούς του χωριού Λιμνάτης. Αντικειμενικός στόχος του σχε8(οu ήταν να 
βοηθηθούν οι πραγματικο! αμπελουργο!, 8ηλα8ή αυτο! που έχουν ως κύριο 

επάγγελμα την αμπελουργία ή τη γεωργοκτηνοτροφ!α. 

Με βάση το σχέ8ιο, οι αμπελουργο! που είχαν αμπέλια άνω των οκτώ 
στρεμμάτων, αλλά σε διαφορετικές περιοχές, θα δικαιούνταν επιδότηση, αν ήταν 
μόνιμοι κάτοικοι αμπελουργικών περιοχών. Ενημερωτικά αναφέρεται ότι το 

σχέ8ιο έχει ολοκληρωθεί και ολόκληρο το ποσό που εγκρ!θηκε για την επιδότηση 
των πλαστικών κιβωτ(ων έχει διατεθεί στους δικαιούχους,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαρτ(οu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 485, ημερομην(ας 11 Ιανοuαρ(οu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι το "Υπουργείο. Οικονομικών ενέκρινε πρόσφατα την 
καταβολή των υπερωριών στα μέλη της αστυνομ(ας για το έτος 1989 στις οπο(ες 
περιλαμβάνονται και οι υπερωρίες της περιόδου των εκδηλώσεων στον Άγιο 
Κασσιανό. Η πληρωμή αναμένεται να γίνει μέσα στον τρέχοντα μήνα.» 

Απάντηση ημερομην(ας 24 Φεβροuαρ(οu 1990 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ(δη στην ερώτηση ΕΔ' 527, 
ημερομηνίας 24 Ιανοuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αuγερινού Παπαρέ. 

«Από τη μέχρι τώρα πρόο8ο των εργασιών του έργου του νότ~ου αγωγού 8ε 

φαίνεται να υπάρχει καθυστέρηση στην κατασκευή της Β' Φάσης του σχεδίου 
στην οπο!α περιλαμβάνεται η περιοχή της Λεμεσού. Αντιθέτως, το έργο έχει ή8η 
επισπευσθε( και καταβάλλεται κάθε 8υνατή προσπάθεια για: την έγκαιρη 

ολοκλήρωσή του.>> 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Και έτσι φθάσαμε στο. τέλος ·της σημερινής συνε8ρ(ας, 8ιότι το Κεφάλαιο Δ' 
θα παραμε!νει για αύριο. 

Ο κ. Δ!γκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ε(μαι βέβαιος ότι όλοι οι έντιμοι Βουλευτές γvωρ(ζουν τα θλιβερά επεισ68ια 
τα οπο!α συνέβηκαν στην πόλη της Λάρνακας, με αποτέλεσμα τρεις Βουλευτές 
που παρευρέθηκαν σε σχετική συγκέντρωση να μη 8υνηθούν να ασκήσουν το 
8ημοκρατικό τους 8ικα!ωμα να μιλήσουν ενώπιον των συγκεντρωθέντων. 
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Δεν προτίθεμαι να υπεισέλθω στην ουσία του θέματος. Θεωροόμε ότι εν πάση 
περιπτώσει αυτό το θέμα είναι πολό σοβαρό. Ότι αφορά παραβίαση και των 
συνταγματικών και των ανθρώπινων και δημοκρατικών δικαιωμάτων τους και ως 
Βουλευτών, αλλά και ως πολιτών. 

Θα υπογραμμίσω, κόριε Πρόε8ρε, ότι τα γεγονότα που 8ια8ραματίστηκαν 
στη Λάρνακα 8εν είναι υπερβολή αν πω ότι 8ημιουργοόν ορισμένους κιν8όνους. 
Γι' αυτό, έχοντας όλα αυτά υπόψη και με στόχο την κατοχόρωση της εφαρμογής 
"C'ων συνταγματικών και δημοκρατικών δικαιωμάτων των Βουλευτών, αλλά και 
των πολιτών, εισηγοόμαι όπως εγγραφεί ως θέμα προς συζήτηση και κηρυχθεί 
επείγον για να συζητηθεί αόριο ως πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ ', στην ολομέλεια 
του Σώματος, το ακόλουθο θέμα: 

«Η χθεσινή ματαίωση 8ημόσιας ομιλίας Βουλευτών στη Λάρνακα ως 

παραβ(αση των συνταγματικών και διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων και 
δημοκρατικών δικαιωμάτων>). 

Αυτό είναι το θέμα που εισηγοόμαι, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Κόριοι, ο κ. Δίγκλης θέλει να' εγγράψει αυτό το θέμα και πρώτα ερωτώ αν 
υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, εμείς 8εν έχουμε ένσταση να εγγραφεί το θέμα, όπως το 
βάζει ο συνά8ελφος Δίγκλης. Θέλουμε όμως να 8ιευκρινίσουμε πως οι υπαινιγμοί 

που έγιναν 8ημόσια από τους συνα8έ/.φους, ότι το ΑΚΕΛ επενέβηκε για να τους 
ματαιώσει τη συγκέντρωση, 8εν ανταποκρίνονται στην αλήθεια. Και θέλω να το 
8ιευκρινίσω αυτό, 8ιότι έκαμαν 8ηλώσεις οι ί8ιοι στις εφημερί8ες και είναι γι ' 
αυτό το θέμα. 

Δεχόμαστε λοιπόν να εγγραφεί το θέμα. Δε φοβοόμαστε τίποτε να συζητηθεί 
αυτό το θέμα ε8ώ στη Βουλή. Αλλά οι υπαινιγμοί που έκαμαν ότι είναι το 
ΑΚΕΛ που το οργάνωσε 8εν ανταποκρίνονται στην αλήθεια, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

,Κόριε Πουμπουρή, σας παρακαλώ. 

Ό,τι γράφουν οι εφημερί8ες 8ε μας εν8ιαφέρει. Εκείνο που μας εν8ιαφέρει 
είναι πώς έθεσε το ζήτημα ο κ. Δίγκλης. Και ο κ. Δίγκλης 8εν έκαμε κανένα 
υπαινιγμό, για να είμαστε 8ίκαιοι. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ο κ. Δίγκλης, κόριε Πρόε8ρε, αν μου 8ίνετε το λόγο, μίλησε στις εφημερί8ες 
και απέ8ωσε σε μας τα γεγονότα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας είπα, κόριε Πουμπουρή, ότι 8ε μας εν8ιαφέρει τι γίνεται έξω από αυτό 
το Σώμα. ' 

Το θέμα το οποίο εισηγείται ο κ. Δίγκλης είναι αυτό και αντιλαμβάνομαι ότι 
8εν υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του. 

Το 8εότερο θέμα το οποίο εγείρεται είναι η προτεραιότητα. Ο κ. Δίγκλης 
εισηγείται να συζητηθεί αόριο αυτό το θέμα, 8ιότι είναι επείγον και πρέπει να 
συζητηθεί. Θέτω αυτό το 8εότερο θέμα και πάλι σε ψηφοφορία ενώπιον του 
Σώματος. 



lπάρχει οπςΗαδήποτε ένσταση; 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟϊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 
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Κύριε Πρόε8ρε, 8εν υπάρχει ένσταση νοι συζητηθεί, αλλά εγώ θοι εισηγούμουν 
νοι πάει σε Επιτροπή γιοι νοι το επεξεργοιστε!. Σε οιντιθετη περίπτωση υπενθυμίζω 
ότι έχουμε Εκθέσεις ε8ώ στο Κεφάλαιο Δ' γιοι αύριο οι οποίες εκκρεμούν οιπό 

τέσσερις-πέντε μήνες και μερικές έχασαν και την επικαιρότητά τους. Αν έρθουμε 
πάλι να ανο(ξουμε άλλα θέματα και να τα αναβάλλουμε για να έρθει και να 
περάσει η Λαμπρή κοιι νοι μη συζητηθούν, 8εν ξέρω οιν είμαστε σε τάξη ως Σώμα 

εδώ. Να ετοιμάζονται από τις Επιτροπές Εκθέσεις με τόσες προσπάθειες, να 
έρχονται στο Σώμα, να καθυστερούν και κάθε φορά να εγε(ρεται κάποιο θέμα και 
νοι μη ~άζουμε προτεραιότητα σ' αυτό το θέμα. ~ 

Γι' αυτό εγώ, χωρίς νοι έχω καμιά ένσταση γιοι τη συζήτηση, εισηγούμαι, γιοι 

να επισπευσθε( η εξέταση, ε(τε να πάει σε Επιτροπή ε(τε να ακολουθήσει μετά τη 
συζήτηση των Εκθέσεων, γιοι νοι μπορέσει νοι γίνει κοιι η 8ουλειά της Βουλής που 

πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι το θέμα πρέπει νοι χοιροικτηρισθε( θέμα επειγούσης 
φύσεως. Αυτό το Σώμα οφείλει να υπεραμύνεται των δικαιωμάτων των 
Βουλευτών και γενικά του κοινού, για να έχει . την ελευθερ(α σε 8ημόσι.ις 
συγκεντρώσεις να εκφράζει τις απόψεις του. 

Τρεις άνθρωποι οι οποίοι είναι μέλη αυτού του Σώματος, τρεις Βουλευτ~ς, 
έτυχαν χειρισμού που 8εν είναι επιτρεπτός και πιστεύω ότι είναι επείγον το θέμα, 

8ιότι, οιν 8εν το πατάξουμε τώpοι, μεθαύριο μπορεί νοι συμβεί κοιι σε άλλους. Κοιι 
ενώ αυτός ο τόπος έχει 8ημιουργήσει μιοι ποιρά8οση στην ελευθερία της έκφρασης 
απόψεων πολιτικών, όχι μόνο από Βουλευτές αλλά και από άλλους ανθρώπους, 

μπορεί μιοι μέρα νοι βρεθούμε κάτω οιπό 8υσκολίες στο νοι εκφράζουμε 8ημόσιοι τις 
απόψεις μοις. 

Πιστεύω ότι πρέπει νοι το εγκρίνουμε ως επείγον θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Κύριοι, υπάρχει οποια8ήποτε ένciταση; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟϊ'ΣΙΟϊ'ΤΤΑΣ: 

Μιοι εισήγηση, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Μουσιούττα. 

Ν. ΜΟϊ'ΣΙΟϊ'ΤΤΑΣ: 

Δε 8ιοιφωνεί κανένας ότι ε(νοιι σοβαρό ούτε ενιστάμεθοι νοι συζητηθεί το θέμα. 
Όμως επει8ή υπάρχει συσσωρευμένη ύλη που είχε κοιθοριστε( οιπό καιρό ότι 

αύριο θοι ξεκοιθοιρίζοιμε, οιν είναι 8υνοιτό, όπως συνηθίζετε νοι κάμνετε, ναι 
κοιθοριστε( ένοι χρονικό πλοι(σιο μέσοι στο οποίο πρέπει νοι 8ιεξοιχθεί κοιι vαι 

τελειώσει αυτή η συζήτηση. Ας πούμε μιοι ώροι. Ελπίζω ότι θοι ε(νοιι αρκετή. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Είναι πάρα πολύ 8ύσκολο, κύριε Μουσιούττα. 
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Άλλωστε αύριο θα προεδρεύει ο κ. Λυσσαρίδης. Σ' αυτή την έδρα θα 
κάθεται ο κ. Λυσσαρίδης και αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι δική του δουλειά να 
8ιεuθετήσει τα θέματα τα οπο(α υπάρχουν. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να χρειαστεί περισσότερο της ώρας, μπορεί και 
λιγότερο. Δεν το γνωρίζουμε. Αλλά, αν αυτή η Βουλή συνεχίσει και την 
Παρασκευή, δεν είναι πρόβλημα. Όταν έχουμε σοβαρά θέματα και αν πράγματι 
επειγόμαστε για να μη μείνουν τα θέματά μας στην ημερήσια διάταξη, να 
συνεχίσουμε και την Παρασκευή και εν ανάγκη και το Σάββατο το πρωί. Αλλά 
πρέπει να το συζητήσουμε το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Πάνω στο θέμα του επείγοντος, εμείς δε συμμεριζόμαστε αυτή την άποψη 
και ούτε μπορούμε να δεσμευθούμε ότι θα μιλήσουμε για τόση ώρα. Οι 
Βουλευτές μας, αν θιγούν -εξαρτάται από το πώς θα τοποθετηθεί το θέμα- θα 
μιλήσουν και θα υπερασπιστοόν το κόμμα τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Γι' αυτό έχω πει ότι δεν ε(ναι δυνατό να καθοριστεί ώρα, κόριε Πουμπουpή, 
διότι είναι ένα θέμα το οποίο ασφαλώς σηκώνει πολλή συζήτηση. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κατά συνέπεια δε συμμετέχουμε στο επε!γον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του επείγοντος του θέματος να συζητηθεί αύριο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 ψηφίζουν υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ώστε το θέμα το οποίο έχει εγγράψει ο κ. Δίγκλης θα συζητηθεί αύριο. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για αύριο 
Πέμπτη, 15 Μαρτίου 1990, στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΑ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΒ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΓ: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

(1) «Η χθεσινή ματα(ωση 8ημόσιας ομιλ(ας Βουλευτών στη Λάρνακα ως 
παραβ(αση των συνταγματικών και 8ιεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώ
πινων και 8ημοκρατικών 8ικαιωμάτων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Παόλου 

Δ(γκλη). (14.3.1990). 
(2) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 8ραστηριότητες μέλους ή 

μελών της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων ΔΗ.ΣΥ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(3) «Οι καταγγελ(ες που έχουν 8ημοσιευτε( στον τόπο και αφοροόν τον 
Υπουργό Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας κ. Τάκη Νέμιτσα για χρησι

μοπο(ηση της θέσης του για προώθηση των συμφερόντων της 
Βιομηχαν(ας Νέμιτσα στην οπο(α έχει ο (8ιος οικονομικό ή άλλο 
συμφέρον>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων 
όλων των κομμάτων). (14.12.1989). 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Αγορά εξοπλισμοό στοιβασ(ας από 
την Αρχή Λιμένων Κόπρου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(6) 

(7) 

(8) 

(α) «Η κυπριακ-ή εμπορι~-ή ναuτιλ(α, προβλήματα και προοπτικές». 

(Θέμα εγγραφέν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι
νωνιών και 'Εργων). (13.10.88) 

(β) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλ(α ως επιμέρους τομέας της 

κυπριακής οικονομ(ας - ιστορ(α, ανάγκες και προοπτικές)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (20.10.88). 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμοό της νομοθεσ(ας για την 

προστασlα του φυσικοό περιβάλλοντος)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββ(8η εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.89). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη επ(λυσης κατά προτεραιότητα του 
προβλήματος του ο8ικοό 8ικτόου και των άλλων προβλημάτων της 

περιοχής Ορεινής της επαρχ(ας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλότερου 

μαρασμοό της περιοχής αυτής>>. 

(Θέμα 'εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργ(ου). 
(23.7.87). 
'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων για τ'ο θέμα που αναφέρεται ως «Οι ανωμαλίες που παρου-
σιάζονται στη λειτουργ(α του Κεντρικοό Σφαγε(ου Κοrρ(νου και η 
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ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση των 
επιπτώσεων πάνω στους άμεσα εν8ιαφερομένους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Θέμα Μάριου Μαξιούτη)), 

(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 8ιαμάχη και ο σ&:λος 
που παρατηρεlται τελευταία ανάμεσα στις φροuταρf.ες και τα παντο
πωλεία ως προς τον τρόπο και το ωράριο λειτουργίας τους και η 
εξεόρεση τρόπων επίλυσης του θέματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(20.4.1989). 

( 11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως »Προβλήματα που 
απασχολοόν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμοόν 
να επιστρέφουν στην ΚόπροJ>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
( 12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ 

και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχαήλ Θεο8οόλου). 
(7.5.1987) 

(13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς 
περιορισμό μεταφορά και 8ιάθεση των προϊόντων τους στην ελεόθερη 
Κόπρο)), , 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή}. 

(14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως (<Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 

αξιοποίησή του ως βασικοό πνεόμονα της Λευκωσίας» (Θέμα εγγραφέν 
με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινοό εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 

(15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως: «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο
σκοπία από επιτή8ειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 
χωριά Λεύκαρα και Σκαρίvου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.): (1.12.88). 

(16) ΈΚθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως: «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανομένης και της εν ψυχρώ 8ολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοιν. Εκπροσώπου του ΔΗ.ΚΟ. 
κ. Α. Γαλρινοό). (11.5.89). 

(17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως: «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 
στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(5.10.89). 

( 18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη όπως αναλάβει η 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου την εισαγωγή σόγιας που χρησιμοποιείται 

από τους κτηνοτρόφους σαν βασικό μέσο 8ιατροφής των ζώων τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (20.4.89). 

Ο Βουλευτής κ. 08υσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Η παράλειψη της κυβέρνησης για ενίσχυση και αναβάθμιση του αγωνιστικού 
φρονήματος της νεολαίας και του λαού μας και η ανάγκη για άμεση αναθεώρηση 

αυτής της τακτικής». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παι8είας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Αν 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το θέμα εγκρ(vεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας. 

Ο Βουλευτής κ. Κώστας Ερωτοκρίτου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Το πρόβλημα των κομίστρων μαθητών Μέσης Εκπαί8ευσης που φοιτούν σε 
αγροτικά σχολεία και η ανάγκη επίλυσής τοω>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας. 

Αν 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγκρ(νεται και παραπέμπεται. 

Ο ί8ιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Η αξίωση του Τελωνείου για Καταβολή επιπρόσθετων 8ασμών σε αριθμό 

οχημάτων που εκτελωνίστηκαν κανονικά και πουλήθηκαν σε (bona fide) αγο
ραστές. 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Αν 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μιχάλης 
Πουμπουρής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη όπως ξεπεραστούν οι 8υσκολ(ες που παρουσιάζονται στην 
εξεύρεση χώρου για την ανέγερση αγοράς χοντρικής πώλησης στη Λάρνακα». ~ 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτ'ική 
Επιτροπή Εσωτερικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Αν 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ο Βουλευτής κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου, ο κ. Πέτρος Στυλιανού και η κυρία 

Κατσελλή ζητούν την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Η σημαντική προσφορά του Κλά8ου Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας στην 

αγροτική ανάπτυξη και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του». 

1 
ί 
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Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

"Η πιθανολογούμενη επαναλειτουργία των Χημικών Βιομηχανιών και οι 
καταστροφικές για το περιβάλλον συνέπειες από την επαναλειτουργία τους>>. 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ί πάρχει ένσταση; 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγκρίνεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

"Η ανάγκη συντήρησης και διατήρησης της παραδοσιακής αποβάθρας της 
Λάρνακας)), 

Το θέμα προκύπτει από ερώτηση 
απάντηση και η εισήγηση είναι όπως 

Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Υπάρχει ένσταση; 

στην οποία δε δόθηκε ικανοποιητική 
παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Αν δεν υπάρχει ένσταση -και νομίζω ότι δεν πρέπει να υπάρχει, Βιότι 
προκύπτει από ερώτηση στην οποία δε δόθηκε απάντηση- το θέμα εγκρίνεται και 
παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

Ο κ. Φλουρέντζος. 

Ν. ΦΛΟΙΡΕΝΤΖΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε ορίσει συνεδρίαση της Βουλής για αύριο στις 10.00 το 
πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΦΛΟΙΡΕΝΤΖΟΣ: 

Και διερωτώμαι αν εμείς, προπάντων από τις επαρχ!ες, θα έλθουμε εδώ για 

να μας δοθεί στο χέρι η ημερήσια διάταξη. Διερωτώμαι αν είναι ορθό τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Δεν είναι ορθό, κύριε Φλουρέντζο, αλλά πρέπει να αντιληφθούμε ότι σήμερα 
το προσωπικό ,αυτής της Βουλής ήταν κυριολεκτικά πελαγωμένο. Και έγιναν 

σοβαρότερες παρατυπίες ακόμα. Διότι δόθηκαν Εκθέσεις Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών επί σοβαρότατων θεμάτων την τελευταία στιγμή. Είναι μια 

εξοικονόμηση των πραγμάτων, διότι δυστυχώς δεν μπορούμε να κάνουμε 
διαφορετικά. 

Ν. ΦΛΟΙΡΕΝΤΖΟΣ: 

Έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε. Αλλά εισηγούμαι να αρχίσει η συνεδρίαση της 

Βουλής στις 11.00 το πρωί αντί στις 10.00. 
Π. ΣΤΙ ΛΙΑΝΟΙ: 

Δε θα προλάβουμε, κύριε Πρόεδρε,; γιατί fχουμε και τη συνεδρία πάνω στο Δ'. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, αντί •α αναβάλουμε τη συνε8ρίαση για η ώρα 11.00 π.μ., είναι 

καλύτερο να έλθουμε από η ώρα 9.00 π.μ., ούτως ώστε να πάρουμε τις Εκθέσεις, 
την ημερήσια 8ιάταξη και ό,τι άλλο χρειαζόμε6α, να τα μελετήσουμε, οότως ώστε 
να είμε6α έτοιμοι στις 10 π.μ. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος, 8ιόη 8υστυχώς έχουν 
πελαγώσει εδώ μέσα. Και πρέπει να σας πω ότι οι υπάλληλοι αυτοό του 
Σώματος σήμερα πραγματικά είχαν πελαγώσει κυριολεκτικά! 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, έχω την εντόπωση ότι η ημερήσια διάταξη δεν κυκλοφορεί 

προηγουμένως, προτού αναγνωσθε(. Τώρα επειδή ε!vαι αύριο που θα γίνει η 
συνεδρία, 8εν ξέρω η 6α γ(νει, αλλά είναι σόνηθες η ημερήσια διάταξη να 
κυκλοφορει μετά που θα αναγvωστεL. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, κόριε Ερωτοκρίτου. Αλλά δυστυχώς βλέπετε ότι είναι κατ 
οικονομ!α που τα κάνουμε όλα. Διότι είναι δύσκολες οι καταστάσεις μέσα στις 
οποίες λειτουργούμε. 

Κηρόσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 9.30 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv 
παpόvτωv με αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιά8ης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργ(ου Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δ!γχλης Παόλος 

Ερωτοχρ('rου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέανδρος 

Ζιαρτί8ης Αν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8οόλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιαχόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλ ή Ρήνα · 
Κατσουνωτός Ιάχωβος 

Κληρίδης Γλαόχος 

Κόλοχος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Μαθηχολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιο, 

Μαρχίδης Αλέχος 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης · 
Στυλιανοό Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίχος 

Χαραλαμπ(δης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοχλής 

Χατζηδημητρίου Τάχης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 
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Ανηπpόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

(1) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. «0 περί Εκτ&κτου Εισφοριίς για την 
Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και 2. «0 περί 

Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) {Αρ. 6) 
Νόμος του 1989» και Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περ( Τελωνειακών Δασμών 
και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1989>>, οι 
αγορεόσεις που ακολοόθησαν (Μ. Θεοδοόλου, Α. Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, Γλ. 
Κληρ!δης, Τ. Χατζηδημητρίου) και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

(2) Κατ&θεση Νομοσχεδίων και Εγγρ&φων. 
(3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περ( Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1990>>, οι αγορεόσεις και η 
συζήτηση που ακολοόθησαν (Α. Γαλανός, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Ηλία, 'Α. 

Χρυσοστόμου, Ντ. Κωνσταντίνου, Α. Παπαρές, Γ. Χαραλαμπ!δης, Α. Παρισινός, 
Μ. Πουμπουρής, Π. Δ!γκλης, Λ. Ζαχαρι&δης) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 
5 του 1990). 

(4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1990» και ψήφιση αυτοό σε 
Νόμο {με αρ. 4 του 1990). 

( 5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 
Νόμος {Αρ. 57) του 1989», η συζήτηση που ακολοόθησε (Α. Γαλανός, Π. 
Στυλιανοό, Α. Μαθηκολώνης, Γ. Χαραλαμπ!δης, Ν. Αναστασι&δης, Μ. 
Πουμπουρής, Λ. Ιεροδιακόνου, Π. Δίγκλης) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο {με αρ. 5 
του 1990). 

(6) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Μελισσοκομίας Νόμος του 
1988» . και για το θέμα «Τα σοβαρ& προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
μελισσοκομία και τρόποι επίλυσής τους», οι παρατηρήσεις των κ. 'Α. Χρυσο

στόμου, Κ. Τσιέττη και Α. Παρισινοό π&νω στο θέμα και ψήφιση της πρότασης 
νόμου σε Νόμο. 

(7) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
{Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) {Τροποποιητικός) Νόμος του 1989», οι 
σόντομες παρατηρήσεις του Κ. Α. Ανδρέου π&νω στο θέμα και ψήφιση αυτής σε 
Νόμο. c 

(8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (ως Τροποποιητικός του 1990). 

(9) 'Εκθεση για το νομοσχέδιο <ιΟ περί Διαχειρ(σεως Κληρονομιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

(10) 'Εκθε.ση για την πρόταση νόμου <ιΟ περί Βοηθών Καταστημ&των 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, οι αγορεόσεις ~αι η συζήτηση , που 
ακολοόθησαν (Π. Στυλιανοό, Ο. Δημητρίου, Στ. Μανδριωτης, Α. Μαθηκολωνης, 
Π. Δ!γκλης, Τ. Χατζηδημητρίου; Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, Γ. Χαρα
λαμπίδης) και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 
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(10α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης [Κ. Τσιέττης, Προε8ρεύων (Γ. Λα8άς)], 

πάνω σε διαδικαστικό θέμα μετά από παρατήρηση του κ. Τσι.έττη ότι ο 
κ. Ο. Δημητρίου χρησομοποίησε στην αγόρευση του χειρόγραφο, πράyμα που 
απαγορεύεται κατά τη 8ιεξαγωγή της νομοθετικής εργασίας. · 

( 11) Διεξαγωγή συζήτησης (Προε8ρεύων, Α. Μαρκί8ης, Α. Μαθηκολώνης, 
Α. Γαλανός, iI. Δίγκλης, Γλ. Κληρί8ης, Ρ. Κατσελλή, Ν. Αναστασιά8ης, 
Π. Στυλιανού, Λ. Ιερο8ιακόνου) όσον αφορά τη 8υνατότητα ·της Βουλής να 
καταργεί με νόμους 8ιατάγματα που εκ8ί8ει η Εκτελεστική Εξουσία. 

( 12) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί τής Διεθνούς Συμβάσεως για την 
Πρόληψη της Ρυπάνσεως της Θάλασσας από Απόρριψη Καταλοίπων και 'Αλλων 
Υλών του 1972 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 1990» και 
ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(13) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί της Σύμβασης των Ηνωμένων 
Εθνών εναντίον της Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών κα\ Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1990>>, οι παρατηρήσεις των κ. Π. Στυλιανού και 
Μ. Χριστοφί8η πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(14) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαί-
8ευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και Έκθεση για τους Κανονισμούς 
«Οι περί Ι8ιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαι8εύσεως (Εγκαταστάσεις και 
Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 1990>>, οι σύντομες παρατηρήσεις της κ. 
Ρ. Κατσελλή και του κ. Π. Στυλιανού πάνω στο θέμα, ψήφισή του νομοσχεδίου 

σε Νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 

(15) Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτήσεως Ακινήτου Ι8ιο

κτησίας (Αλλο8αποί) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989>>, οι σύντομες παρατη
ρήσεις του κ. Π. Κόλοκου πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

(16) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών Υπαξιωματικών 
του Στρατού της Δημοκρατίας Κανονισμοί του 1990>>, η συζήτηση που έγινε 
πάνω στο θέμα (Τ. Χατζη8ημητρίου, Ν. Φλουρέντζος, Π. Κόλοκος, Α. Γεωργίου) 
και έγκριση αυτών. 

( 17) Έκθεση για τουςc Κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990>>, η συζήτηση που 
ακολούθησε (Α. Ζιαρτί8ης, Τ. Χατζη8ημητρίου, Π. Στυλιανού, Ν. Μουσιούττας) 
και έγκριση αυτών. 

( 18) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Δικαστικής Φαρμακευτικής 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

(19) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Πολεο8ομίας και 
Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικαί Προσφυγαί) Κανονισμοί του 1990>>, 2. «Οι 

περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990» και 3. 
<ιΟι περί Πολεο8ομίας και Χωροταξίας (Αποζημιώσεις) Κανονισμοί του 1990» 
και έγκριση αυτών. 

(20) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιο8οτεί τη 8ιε
νέργεια 8απάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας και 
έγκριση αυτής. 

(21) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Καταργήσεως Ορισμένων 
Χωριτικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, η συζήτηση που 
ακολούθησε (Λ. Ζαχαριά8ης, Μ. Πουμπουρής, Ν. Μουσιούττας, Α. Φάντης, Χρ. 
Κουρτελλάρης, Α. Μαθηκολώνης, Π. Κόλοκος, Ν. Ηλία) και ψήφιση αυτής σε 
Νόμο. 
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(22) Ερωτήσεις Βουλευτών (Τα τέλη αποκομι3ής σκυβάλων που καταβάλ
λουν τα παροπλισμένα πλοία - Αίτημα για επι3ιόρθωση του llρόμου Καμπiού

Προφήτη Ηλία - Αίτημα για επι3ιόρθωση του 3ρόμου Φαρμακά-Καμπιού - Η 

παραχώρηση χαλίτικης γης σε κτηνοτρόφους στα Λύμπια - Αίτημα για κρατική 
επιχορήγηση της κοινότητας Καμπιού για 3ημιουργία γηπέ3ου - Αίτημα για 
επι3ιόρθωση του 3ρόμου Απλικιού-Φαρμακά - Αίτημα της κοινότητας Καμπιού 

για επέκταση της παροχής νερού και ηλεκτρισμού στην περιοχή Αλώνια - Η 

ανάγκη εβ3ομα3ιαίας επίσκεψης οφθαλμίατρου και ο3οντίατρου στα Λύμπια -Η 
ανάγκη 3ημιουργίας καφενείου και εκ3ρομικού χώρου στο Καμπί -Αίτημα της 

κοινότητας Λυμπιών για αύξηση της -χωpιτικότητας του φράκτη του ποταμού 
Τρίμιθου -Αίτημα για επι3ιόρθωση των αγροτικών 3ρόμων της κοινότητας 
Λυμπιών -Αιτήματα της κοινότητας Λυμπιών -Α(τημα του αγροτικού κόσμου για 
3ωρεάν χορήγηση ποντικοφάρμακου - Η αναμενόμενη αμφισβήτηση από την 

Τουρκία των 3ιαπιστευτηρίων της αντιπροσωπείας της Κυπριακής Βουλής στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης -Το οξύ πρόβλημα στάθμευσης στη λεωφόρο Στροβόλου 
- Η προτιθέμενη απόλυση του ενός τp(του των εργατοτεχνιτών υπαλλήλων του 
κλά3ου χειροτεχνίας -Προβλήματα του Νοσοκομείου Λάρνακας - Η πρόθεση 
διάλυσης του αστυνομικού σταθμού Κάτω Πύργου -Ερωτηματικά όσον αφορά τη 
λειτουργία του Γραφείου Μελετών Κυπριακού - Αίτημα για στελέχωση με 

έμπειρο καθηγητικό προσωπικό του γυμνασίου του Κάτω Πύργου -Οι εργασίες 
βελτίωσης των 3ρόμων Κάτω Πύργου -Ανησυχίες από τη φημολογούμενη 
μετάθεση του δεύτερου γιατροό από το αγροτικό νοσοκομεlο Κάτω Πύργου - Η 
ανάγκη κατασκευής κλειστού αγωγού άρδευσης στον Κάτω Πύργο - Η ανάγκη 
ανα3ιάταξης της κατασκευής των κυματοθραυστών στον Πύργο Τηλλυρίας - Η 
κυβερνητική υπαναχώρηση όσον αφορά την κατασκευή του δρόμου Λευκωσ(ας
Πύργοu - Η ανάγκη αναστολής της ισχύος του διατάγματος που διαφοροποιε( το 
ωράριο των καταστημάτων -Αlτημα για αποπεράτωση του αρ8ευτικοό έργου 
Λάνιας-Δωρού -Το πρόβλημα συντήρησης του υ3ατοφράκτη Τριμίκλινης - Η 
ανάγκη καταπολέμησης της ποντ(κας - Η 3ιακοπή των εργασιών για 3ημιουργία 
βιομηχανικής περιοχής στο Κολόσσι - Ο 3ιαχωρισμός 84 οικοπέ3ων σε χαλ(τικη 
γη στο Κολόσσι και τα κριτήρια παραχώρησής τους - Προβλήματα 3ιάθεσης 150 
γομαριών κουμαν3αρ(ας Αγ(ου Κωνσταντίνου - Η ανάγκη βελτίωσης του 3ρόμου 
Λεμεσού- 'Υψωνα από τις αποθήκες Αραούζου ως τα καταστήματα Λανίτη - Η 
μη μονιμοποίηση των ει3ικών αστυφυλάκων του Τμήματος Αρχαιοτήτων και της 
Κεντρικής Τράπεζας -Η κατασκευή υ3ατοφράκτη στον Ξυλούρικο -Αίτημα της 
κοινότητας Αγίου Παύλου για 3ιαχωρισμό χαλίτικης γης σε οικόπεllα - Αίτημα 

για κατασκευή 3ρόμου που να συν3έει τις κοινότητες Αγίου Παόλου, Αγίου 
Θεο3ώρου και Αγίου Κωνσταντίνου -Αίτημα για παραχώρηση κρατικής βοήθειας 
στην κοινότητα Αγίου Παύλου για τη συμπλήρωση της κατασκευής του κοινοτικού 
της γηπέ3ου - Το πρόβλημα 3ιάθεσης των γκρέιπ-φρουτ -Ο συνεχιζόμενος 

εποικισμός των κατεχομένων -Η πανεπιστημιακή σχολή της Τράπεζας Ανάπτυξης 
στο ΚΕΜΑ - Η ανάγκη 3ημιουργίας τμήματος εξωσωματικής γονιμοποίησης στο 
Μακάρειο Νοσοκομείο -Αίτημα για 3ημιουργία ει3ικής υπηρεσίας που να εκτελεί 

τα σημερινά καθήκοντα της τράπεζας α(ματος -Αίτημα για ευθυγράμμιση και 

3ιαπλάτυνση του 3ρόμου Καπέ3ων-Μονής Μαχαιρά -Το θέμα των μη α3ειούχων 
τουριστικών καταλυμάτων στην Αγία Νάπα -Η ανάγκη ανέγερσης οικημάτων για 
τα εσπερινά γυμνάσια -Ανησυχίες για πιθανή ρύπανση του φράγματος Πολεμι3ιών 

από τις γειτονικές 3εξαμενές του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στο Βατ( -Το 
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κυπριακό πιστοποιητικό γενικής εκπαίδευσης - Το πρόβλημα της υπερεκχείλισης 
των αποβλήτων του εργοστασ(οu Rainbow στο Ακάκι -Η καταστροφή μεγάλου 
μέρους της παραγωγής μανταρινιών εξαιτίας της υδ&τινης κηλίδας - Η κατάργηση 
του Γραφείου Μελετών για το Κυπριακό - Η ανάγκη προώθησης ειδικοό 
χρηματοδοτικοό πρωτοκόλλου με την ΕΟΚ για ενίσχυση των ορεινών περιοχών -Η 
ανάγκη εκσυγχρονισμοό του εργοστασίου παρασκευής κουμανδαρίας που βρί

σκεται στο Καλό Χωριό Λεμεσοό - Η ανάγκη συμπλεγματοποίησης διάφορων 
κοινοτήτων για την κατασκευή κοινών έργων υποδομής -Αίτημα για διάνοιξη και 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Ποταμίου προς τον κόρω δρόμο Βυζακιάς - Αίτημα 

για απομάκρυνση των μαντρών από την κοινότητα Ποταμίου -Αίτημα των 
κατοίκων Ποταμίου για έναρξη δοκιμαστικών γεωτρήσεων στην περιοχή Πάνω 
Κάμπος). 

(23) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της ανα

θεώρησης των πολεοδομικών ζωνών Τσάδας - Το θέμα της υπαγωγής των 

διάφορων δρόμων σε διάφορες αρχές - Το θέμα της ασφάλειας της προσωρινής 
γέφυρας στο δρόμο Λεμεσοό-Πλατρών -Η παρατηροόμενη καθυστέρηση στ'") 

διαπλάτυνση του δρόμου Λεμεσοό-Πλατρών - Το θέμα της δημιουργίας ιστορικοό 
μουσείου στο Παλαιχώρι - Προβλήματα του Αγροτικοό Υγειονομικοό Κέντρου 
Παλαιχωρίου - Συγκοινωνιακά προβλήματα ελεόθερης Αμμοχώστου - Η ανάγκη 
εξασφάλισης εκμαγε(ων των κυπριακών αρχαιοτήτων που βρίσκονται στο 
εξωτερικό - Αίτημα χαλαζόπληκτων φθαρτοπαραγωγών της Πάφου για παροχή 
κρατικής βοήθειας για τις ζημιές που υπέστησαν - Το θέμα της επιχορήγησης της 
αγοράς πλαστικών κιβωτίων για τη μεταφορά σταφυλιών - Το θέμα της 
διαφώτισης του κοινοό για τις βλαβερές συνέπειες του καπνίσματος - Η αγορά 
οχημάτων για τις ανάγκες της δημόσιας υπηρεσίας - Η κατασκευή κοινοτικού 
γηπέδου στην Κοκκινοτριμιθιά -Το θέμα της επέκτασης του θεσμοό του 13ου 

μισθοό και στους εθνοφρουροός - Η ανάγκη επιδιόρθωσης του μοναστηριοό της 
Αγίας Ν άπας - Το θέμα της παροχής επιχορήγησης για την αγορά πλαστικών 

κιβωτίων μεταφοράς σταφυλιών στους κατοίκους Λιμνάτη -Οι υπερωρίες των 
αστυνομικών κατά τις εκδηλώσεις στον 'Α γιο Κασσιανό -Η καθυστέρηση στην 
κατασκευή της Β' Φάσης του Νότιου Αγωγοό). 

(24) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' μετά από συζήτηση (Π. Δ!γκλης, Μ. 
Πουμπουρής, Προεδρεόων, Χρ. Κουρτελλάρης, Γλ. Κληρίδης, Ν. Μουσιοόττας) 

του θέματος «Η χθεσινή ματαίωση δημόσιας ομιλ(ας Βουλευτών στη Λάρνακα ως 

παραβlαση των συνταγματικών και διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων και 
δημοκρατικών δικαιωμάτων» και παραπομπή του για συζήτηση στην ολομέλεια 

του Σώματοι;. 

(25) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικέι; Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α) «Η παράλειψη της κυβέρνησης για ενίσχυση και αναβάθμιση του 

αγωνιστικού φρονήματος της νεολαίας και του λαού μας και η ανάγκη 
για άμεση αναθεώρηση αυτής της τακτιΧής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

(β) «Το πρόβλημα των κομ(στρων μαθητών Μέσης Εκπαίδευσης που 
φοιτούν σε αγροτικά σχολεία και η ανάγκη επ!λυσής του)>. 

(γ) «Η αξίωση του Τελωνείου για καταβολή επιπρόσθετων δασμών σε 
αριθμό οχημάτων που εκτελωνίστηκαν κανονικά και πουλήθηκαν σε 

(bona fide) αγοραστές». 
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(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. 
Ερωτοκρίτου). 

(8) «Η ανάγκη όπως ξεπεραστούν οι 8υσκολίες που παρουσιάζονται στην 
εξεύρεση χώρου για την ανέγερση αγοράς χοντρικής πώλησης στη 
Λάρνακα>J. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μ. Πουμπουρή). 

(ε) «Η σημαντική προσφορά του Κλά8ου Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας 
στην αγροτική ανάπτυξη και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Ά. Χρυσοστόμου, 
Π. Στυλιανού και Ρήνας Κατσελλή). 

(στ) «Η πιθανολογούμενη επαναλειτουργία των Χημικών Βιομηχανιών ~και 
οι καταστροφικές για το περιβάλλον συνέπειες από την επαναλει
τουργία τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη). 

(ζ) «Η ανάγκη συντήρησης και 3ιατήρησης της παρα3οσιακής αποβάθρας 
της Λάρνακας». 

(Θέμα εyγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ο, Δημητρίου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογpαφε(ο .-ηι; Κυπριακής Δημοκpατ(ας, Λεuκωσ(α. 
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Πρακτικά ·της Βουλής τωv Αvτιπροσώπωv 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 15ης Μαρτίου 1990 
(Ώρα έναρξης: 10.30 π.μ.) 

(Αρ. 24) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ να διαπιστωθε! αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το ποώτο θέι.ια στην η.μερήσια διάταξη είναι ιιΗ χθεσινή ματαίωση δημόσιας 
ομιλίας Βουλευτών στη Λάρνακα ως παραβίαση των συνταγματικών και διεθνώς 
αναγνωρισμένων ανθρώπινων και δημοκρατικών δικαιωμάτων)). (Θέμα εγγραψέν 

με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή><. Παύλου Δίγκλη) (14.3.1990). 
Ο κ. Δίγκλης έχει το λόγο. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Είναι η εκτίμηση της δικής μας Ομάδας .... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να παρακαλέσω να πάρετε τις φωτογραφίες και μετά να περάσετε στα 

πλάγια, γιατί δ'ε θέλω κανένα μέσα στην αίθουσα της Βουλής. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Επαναλαμβάνω ότι είναι η εκτίμηση της δικής μας Ομάδας ότι το θέμα που 

βρίσκεται υπό συζήτηση και το οποίο σχετίζεται με τη ματαίωση της συγκέντρω

σης στη Λάρνακα την περασμένη Τρίτη συνιστά ένα εξαιρετικά σοβαρό θέμα 

παραβ!ασης και των συνταγματικών και των διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων 

και δημοκρατικών δικαιωμάτων. Και έχουμε την πεποίθηση, κύριε Πρόεδρε, ότι 

αυτό το Σώμα ως ο φρουρός του Συντάγματος, ο φρουρός της Δημοκρατίας, ο 
φρουρός των δημοκρατικών και ανθρώπινων δικαιωμάτων δεν ήταν και δεν είναι 

δυνατό να μείνει αR_ιάφορο ~προστά σ' αυτή την κατάσταση. . 

(2199) 
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Έχουμε την πεποιθηση ότι αυτό το Σώμα έχει καθήκον και υποχρέωση με 

τις ενέργειες και τους χειρισμούς του να εξασφαλ(σει την τήρηση στην πράξη και 

των συνταγματικών δικαιωμάτων των Βουλευτών, αλλά και όλων γενικά των 
πολιτών, αλλά και την τήρηση και εφαρμογή των διεθνώς αναγνωρισμένων 

ανθρώπινων και δημοκρατικών δικαιωμάτων. Τα γεγονότα που σχετίζονται με τη 

ματαίωση της συγκέντρωσης στη Λάρνακα στην οποία παρευρίσκονταν και 
επρόκειτο να μιλήσουν τρία Μέλη αυτού του Σώματος, είμαι σίγουρος ότι είναι 

γνωστά σ' όλους από τα Οημοσιεύματα του τύπου. 

Θα πω μόνο, κύριε Πρόεδρε, ότι στην αίθουσα της συγκέντρωσης παρευρί

σκονταν περίπου 350 άτομα και ότι η ματαίωση της συγκέντρωσης οφείλεται στις 
ενέργειες, τις απαpάΟεκτες ενέργειες μιας μικρής ομάδας των συγκεντρωθέντων, η 

οπο(α αριθμούσε όχι πέραν των 30 ατόμων. Αλλά καταλαβαlνετε ότι και μια τόσο 
μικρή ομάδα σε σύγκριση με το σύνολο των συγκεντρωθέντων ήταν σε θέση να 
ματαιώσει τη συγκέντρωση και να εμποδίσει την άσκηση των ανθρώπινων και 

συνταγματικών δικαιωμάτων. Είναι η εκτίμηση και η πεποίθησή μας, κύριε 

Πρόεδρε, ότι οι ενέργειες αυτής της ομάδας στην αίθουσα της συγκέντρωσης ούτε 
τυχαίες ήταν ούτε αυθόρμητες. Είναι η εκτίμηση και η πεποίθησή μας -έχοντας 
υπόψη τα πρόσωπα τα οποία πρωταγωνιστούσαν στη ματαίωση της συγκέντρω

σης- ότι αυτά τα πρόσωπα ενεργούσαν κατόπιν καλά προετοιμασμένου σχεδίου, 
κατόπιν συγκεκριμένης καθοδήγησης. Φτάνει να αναφέρω μεταξύ άλλων ότι η 

ομάδα η οποία πρωταγωνίστησε στα επεισόδια και στη ματαlωση της συγκέντ:ρω

σης δεν προσήλθε στην αίθουσα της συγκέντρωσης ως μεμονωμένα άτομα, αλλά 
είχαν συγκεντρωθεί προηγούμενα σε κάποιο χώρο και ομαδικά, λίγο πριν από την 

έναρξη της συγκέντρωσης, προσήλθαν στην εν λόγω αίθουσα. 

Είναι επίσης αξιοσημείωτο -επαναλαμβάνω~ ότι πρωταγωνιστικό ρόλο στις 

εκδηλώσεις για ματαίωση της συγκέντρωσης διαδραμ·άτισαν γνωστά πρόσωπα τα 

οποία ή είναι έμμισθα σε ορισμένο μηχανισμό ή είναι γνωστά -υπογραμμίζω-για 
το ρόλο που διαδραματίζουν σε συγκεκριμένες κομματικές δραστηριότητες. Αυτό 
μας ανησυχεί ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε, γιατί, αν πράγματι τα επεισόδια τα οποία 
διαδραματίστηκαν οφείλονταν σε αυθορμητισμό, αν αυτά τα επεισόδια ήταν 
αποτέλεσμα πηγαίων αισθημάτων και όχι οργανωμένης καθοδήγησης, διαφορετική 
θα ήταν η τοποθέτηση και η εκτίμησή μας. Έχοντας όμως υπόψη όλα τα 

δεδομένα και στοιχεία και με βάση την εκτίμησή μας ότι αυτά τα επεισόδια 

εξικνούντο από συγκεκριμένη, οργανωμέν"Ώ καθοδήγηση, πιστεύω ότι το Σώμα θα 
πρέπει να ~προσδώσει ιδιαίτερη σημασία στα θλιβερά επεισόδια που συνέβησαν με 

αποτέλεσμα τη ματαίωση της συγκέντρωσης. 

Είναι χαρακτηριστικό, κύριε Πρόεδρε, ότι τα επεισόδια άρχισαν, πριν ακόμα 
ξεκινήσει η συγκέντρωση. Πριν καν αρχίσει ο· κύριος· ομιλητής. σ 1 αυτή τη 
συγκέντρωση, ο συνάδελφος Ζιαρτίδης, ζήτησαν το λόγο μέλη της ομάδας των 

ταραχοποιών και προσπάθησαν να παρεμποδίσουν την έναρξη της ομιλίας. Με 

βάση αυτά τα δεδομένα, επαναλαμβάνω ότι συνάγεται το συιλπέρασμα ότι τα 
επεισόδια αυτά ήταν καλά οργανωμένα και το γεγονός της ματαίωσης της 

συγκέντρωσης προσλαμβάνει ιδιαίτερη σημασία. Έχουμε την πεποίθηση ότι και 

/ η Βουλή ως σύνολο, αλλά και όλα τα κόμματα αυτού του τό_που, ιδιαίτερα τα 

κοινοβουλευτικά κόμματα, οφείλουν με τις ενέργειές το~ς, με τους χειρισμούς και 
/ την πολιτική τους, να συμβάλλουν όχι στην παραβίαση και καταπάτηση συντα

γματικών δικαιωμάτων, ανθρώπινων δικαιωμάτων διεθνώς αναγνωρισμένων, αλλά 

με τις ενέργειες, τους χειρισμούς και την πολιτική τους έχουν υποχρέωση -
επαναλαμβάνω-ιδιαίτερα τα κοινοβουλευτικά κόμματα, να συμβάλλουν στην 

τήρηση, το σεβασμό και την εφαρμογή στην πράξη αυτών: των δικαιωμάτων. 
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Βεβαίως καταλαβα(νουμε ότι ο στόχος εκείνων που οργάνωσαν τα επεισόΟια 

σ αυτή τη συγκέντρωση ήταν να μην υπάρξει ο Οιάλογος. Ήταν να 

παρεμποΟιστούν οι ομιλητές στη συγκέντρωση να εκφέρουν τις ά.πόψεις τους. 
Στόχος ήταν η παρεμπόδιση και η ματαίωση του διαλόγου -επαναλαμβάνω- για 

να μη Οοθεί η ευκαιρία σε εκείνους που επιθυμούσαν και οι οποίοι παρευρέθησαν 

στη συγκέντρωση να ακοόσουν και τη δεύτερη άποψη όσον αφορά την κρ!ση που 

πρόσφατα έχει ξεσπάσει στο ΑΚΕΛ και στην Αριστερά. Και θεωρούμε ότι αυτή 

η νοοτροπία, αυτός ο προσανατολισμός και αυτή η αντlληψη είναι ξένα προς τη 

σύγχρονη αντίληψη της δημοκρατίας. Προσδίδουμε ιδιαίτερη σημασία στην· 

υποχρέωση όλων -επαναλαμβάνω-με τις πράξεις και τις ενέργειές τους να 

εξασφαλίζουν σεβασμό στην πράξη των ανθρώπινων και συνταγματικών δικαιω

μάτων, όπως είναι η ελευθερlα της συγκέντρωσης, η ελευθερ(α της έκφρασης, η 

ελευθερία του λόγου. Όποιος με τις ενέργειές του παρεμποδίζει την εφαρμογή 

αυτών των δικαιωμάτων στην πράξη πιστεύουμε ότι στην ουσία παραβιάζει και 

αντιστρατεύεται το ίδιο το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Θα τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι κατά την πεποίθησή μας δεν έχει σημασία το 

γεγονός ότι στην προκε(μενη περlπτωση η καταπάτηση και παραβ(αση στοι

χειωδών συνταγματικών και ανθρώπινων δικαιωμάτων αφορούσε τους τρεις 

συγκεκριμένους Βουλευτές. Σημασία έχουν τα θέματα αρχής, γιατί αν αυτό το 

γεγονός αφεθεί να περάσει απαρατήρητο, αν τα κόμματα και η Βουλή ως Σώμα 

δεν τοποθετηθούν και δεν καταδικάσουν τα γεγονότα που συνέβησαν την περα
σμένη Τρίτη στη Λάρνακα, θα πρέπει να θεωρηθεί. ότι αυτή η παραβίαση των 

συνταγματικών και ανθpώπινων δικαιωμάτων μπορεί να. αποδειχθεί όχι η τελευ

ταία. Και υπάρχει ο κίνδυνος νι:χ υπάρξει συνέχεια σε παρόμοιες αντιδημοκρατικές 

και αντισυνταγματικές ενέργειες. Συνεπώς θεωρούμε αναγκαία την τοποθέτηση 

της Βουλής σ' αυτό το θέμα, θεωρούμε αναγκαία την καταδίκη της Βουλής στις 

ενέργειες που έλαβαν χώρα την περασμένη Τρίτη στη Λ&ρνακα, για να μη δοθεί 
συνέχεια και για να διασφαλιστεί -επαναλαμβάνω-ο σεβασμός και η εφαρμογή 

των συνταγματικών και δημοκρατικών δικαιωμάτων. 

Θα ήθελα_ να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι το υπό συζήτηση θέμα θα πρέπει να 

αντικριστε( έχοντας υπόψη και τις συγκεκριμένες συνθήκες τις οποίες σήμερα 

διέρχεται ο λαός μας. Ο κυπριακός λαός διεξάγει αγώνα ενάντια στην παραβίαση 

δημοκρατικών και διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων δικαιωμάτων: Διεξά
γουμε αγώνα ενάντια στην εισβολή και την κατοχή. Διεξάγουμε αγώνα για το 
σεβασμό των δημοκρατικών μας δικαιωμάτων. Και πιστεύω ότι δεν είναι δυνατό 

να διεξάγουμε αυτό τον αγώνα και την ίδια στιγμή κάποιοι με τις ενέργειές τους 

να παραβιάζουν στοιχειώδη συνταγματικά δικαιώματα και με τις ενέργειές τους 

να αντιφάσκουν, να συγκρούονται με τον αγώνα του λαού μας για την κατίσχυση 

των δημοκρατικών και ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Βέβαια θα πω, κύριε Πρόεδρε, ότι η κατάσταση που έχει δημιουργηθεί δε 

χαροποιε( ασφαλώς κανένα. Και εμάς μας θλίβει αυτή η κατάσταση, αλλά θα 

επαναλάβω και θα υπογραμμίσω ότι την ευθύνη δε φέρουμε εμεlς• την ευθύνη 
φέρουν άλλοι, γιατl εκτός του γεγονότος ότι με τις ενέργειές τους αντιστρα

τεύονται τα συνταγματικά και ανθρώπινα δικαιώματα, περαιτέρω με τις ενέργειές 

τους προσπαθούν να στερήσουν δικαιώματα τα οποία ;tατισχύουν σήμερα στις 

σοσιαλιστικές χώρες, όικαιώματα όπως εκείνο του 8ηιλόσιου διαλόγου. Είναι 
εξαιτίας αυτής της νοοτροπίας, εξαιτίας αυτής της πpοσέγγισης που έχουμε 

οόηγηθεί στη σημερινή κατάσταση η οποlα -επαναλαμβάνω-κανένα δε χαροποιεί. 
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Κύριε ΠρόεΟρε, το πρόσχημα υπό το οπQ(ο οι ταραχοποιQί την περασμένη 

Τρίτη ματαίωσαν τη συγκέντρωση στη Λάρνακα ήταν η απαίτηση όπως οι πέντε 

Βουλευτές οι Οποίοι αποχώρησαν από την Κοινοβουλευτική ΟμάΟα του ΑΚΕΛ 

εγκαταλείψουν τη βουλευτική τους έΟρα. Και είναι γνωστό ότι με αυτό το 

σόνθημα έχει δημιουργηθεί την τελευταία βδομάδα αρκετός θόρυβος. Γίνεται 

λόγος για σφετερισμό από μέρους μας της λαϊκής ψήφου. Θα πω με όλη την 

τόλμη ότι είναι γεγονός ότι και σε μένα -και εξ' όσων γνωρίζω και στους άλλους 

τέσσερις συναΟέλφους που εγκατέλειψαν την Κοινοβουλευτική ΟμάΟα του ΑΚΕΛ

έγιναν τηλεφωνήματα με τα οποία ζητείται να παραχωρήσουμε τη βουλευτική 

μας έδρα. Επαναλαμβάνω αυτό είναι γεγονός. Θα προσθέσω όμως ταυτόχρονα 
ότι και εγώ και οι άλλοι τέσσερις συνάΟελφοι έχουμε δεχτεί εκατοντάδες 

τηλεφωνήματα, έχουμε πλησιαστεί από πολλοός ψηφοφόρους μας και μας έχουν 

Οιαβιβαστεί εκατοντάδες μηνόματα τα οποία επιτακτικά προβάλλουν την απαί

τηση, όπως μη εγκαταλείψουμε τη βουλευτική μας έδρα. Γιατί σ' αυτή την έδρα 

μάς ανέΟειξε η λαϊκή ψήφος και κανένας Οεν μπορεί να ισχυριστεί και Οεν μπορεί 
να αποΟείξει ότι εκείνοι οι οποίοι μας καλούν να παραχωρfJσουμε τη βουλευτική 

μας έ8ρα αντιπροσωπεύουν την πλειοψηφία εκείνων που μας ανέ8ειξαν στη Βουλή. 

Είναι γνωστό ότι η Αριστερά σήμερα που μας ανέδειξε στη Βουλή δεν είναι 

εκείνη η Αριστερά η οποία υπήρχε το Δεκέμβρη του 1985. Είναι γνωστό ότι 

αυτή η Αριστερά είναι σήμερα ουσιαστικά 8ιασπασμένη. Συνεπώς εμείς 8εν 

προτιθέμεθα να εγκαταλείψουμε τη βουλευτική μας έδρα, γιατί επαναλαμβάνω 

είναι εκατοντά8ες τα μηνύματα και οι απαιτήσεις ψηφοφόρων μας, όπως 
παραμείνουμε και διατηρήσουμε τη βουλευτική μας έδρα. Δεν προσεγγίζουμε το 
θέμα από συνταγματικής ή νομικής άποψης. Προσεγγίζουμε αυτό το θέμα από 

πλευράς πολιτικής και -επαναλαμβάνω- έχοντας υπόψη τις έντονες απαιτήσεις 

ψηφοφόρων που μας ανέδειξαν στη Βουλή, όπως διατηρήσουμε την έδρα μας. Δεν 

προτιθέμεθα λοιπόν να την εγκαταλείψουμε. Ταυτόχρονα όμως δηλώνουμε ότι θα 

συνεχίσουμε από την έπαλξη της Βουλής να αγωνιζόμαστε για την υλοποίηση του 

προγράμματος βάσει του οποίου ο λαός μάς έστειλε στη Βουλή. Θα συνεχίσουμε 

από την έπαλξη της Βουλής να αγωνιζόμαστε για την προάσπιση των συμφε

ρόντων των εργαζομένων, να αγωνιζόμαστε για δίκαιη και βιώσιμη λόση του 

κυπριακού, να αγωνιζόμαστε για τα 8ημοκρατικά και ανθρώπινα 8ικαιώματα του 

λαού μας και να αγωνιζόμαστε .επ!σης για το 8ημοκρατικό και ανθρώπινο 
σοσιαλισμό. 

Θα ήθελα να τελειώσω τη σύντομη αναφορά μου, κύριε Πρόε8ρε, απευ

θύνον~ας έκκληση και προς το Σώμα και προς όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα, 

όπως με τις ενέργειες και τις πράξεις τους αποδείξουν σεβασμό στην πράξη και 

προς το Σύνταγμα και προς τα 8ιεθνώς αναγνωρισμένα ανθρώπινα και 8ημο

κρατικά 8ικαιώματα. Έχω την πεποίθηση ότι οι 8ιαφορές που υπάρχουν 8εν 

είναι 8υνατό να λυθούν με τις μεθό8ους οι οποίες επικράτησαν την περασμένη 
Τρίτη στη Λάρνακα. Συζητώντας αυτές τις διαφορές έχω την πεποίθηση ότι θα 
πρέπει να τις συζητούμε πολιτισμένα. Και οι χειρισμοί και η συμπεριφορά μας σε 

σχέση με αυτές τις 8ιαφορές θα πρέπει να ανεβάζει τον πολιτισμό του λαού μας, 

να 8ίνει παρα8είγματα ήθους και πολιτισμού γενικά στο λαό μας, να απο8εικνύει 

ότι η κυπριακή κοινωνία πράγμα.τι είναι μια πολιτισμένη κοινωνία. Με αυτά 

ολοκληρώνω την αναφορά μου στο υπό συζήτηση θέμα. με την έκκληση, όπως το 
Σώμα της Βουλής κατα8ικάσει αυτά τα επεισό8ια, αυτές τις ενέργειες και όπως 

με την τοποθέτησή του το Σώμα της Βουλής διασφαλίσει και συμβάλει στο 

σεβασμό και την τήρηση στην πράξη των συνταγματικών και ανθρώπινων 

8ικαιωμάτων. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν&δελφοι. Αφορμή γι' αυτή τη συζήτηση kδωσε η 
απόφαση των συναδέλφων που αποσχίστηκαν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα 
του ΑΚΕΛ/ Αριστεράς να οργανώσουν μέσω των φίλων τους μια ανοικτή 

συγκέντρωση στη Λάρνακα, για να μιλήσουν σε μέλη και φίλους του ΑΚΕΛ για 

τις διαφορές που έχουν με το κόμμα. Εκεί έγινε πραγματικά μια έντονη συζήτηση 
μεταξό των παρευρισκομένων που έχουν αναδείξει τον Ανδρέα Ζιαρτίδη στο 

βουλευτικό αξίωμα και των διοργανωτών του. Δεν έχει σημασία αν ο συνάδελφος 

που μίλησε προηγουμένως προσπάθησε να παρουσιάσει τη συγκέντρωση, συγκέν
τρωση των 350 ανθρώπων με μόνο 40 που διαφωνούσαν μαζί τους. Αυτό δεν 

ανταποκρίνεται προς την πραγματικότητα. Αυτό που ανταποκρίνεται προς την 

πραγματικότητα και το οποίο επιβεβαιώνεται από τα δημοσιεύματα του τύπου 
και πιο συγκεκριμένα του ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΥ είναι ότι οι παρευρισκόμενοι ήταν 

200, 50 από τους οποίους ήταν υποστηριχτές των διοργανωτών και 150 εναντίον 
τους. Αυτή η εί8ηση υπ&ρχει και σ' &λλες εφημερίδες και δεν μπορούμε να 
παραγνωρίζουμε τα Οημοσιεύματα του τύπου και να μεγαλώνουμε τη συγκέν

τρωση και να μειώνουμε τον αριθμό που Οιαφωνούσε με τους συναΟέλφους. 

Οπωσδήποτε όμως αυτό δεν είναι η ουσία του προβλήματος. 

Από την αρχή θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το ΑΚΕΛ είναι υπέρ της ελεύθερης 

και χωρίς περιορισμούς έκφρασης των απόψεων των Βουλευτών. 'Οχι μόνο οι 

Βουλευτές, αλλά και κάθε πολίτης έχει το αναφαίρετο Οικαίωμα να μιλά 

ελεύθερα, να προβ&λλει τις απόψεις του όπως ο ίδιος νομίζει. Από αυτή τη 

γενική μας τοποθέτηση προκύπτει ότι εμείς Οε συμφωνούμε με την ένταση που 
δημιουργήθηκε και τους διαπληκτισμούς που είχαν σαν αποτέλεσμα τη ματαίωση 

της ομιλίας που θα έκαναν οι Οιοργανωτές. 

Ποιος όμως ευθύνεται γι' αυτή την εξέλιξη; Προβλήθηκε ο ισχυρισμός και 

τον ακούσατε πριν λίγο απ' αυτό το βήμα ότι αυτός που ευθύνεται είναι η ηγεσία 

του ΑΚΕΛ που ενθάρρυνε τα μέλη να παρευρεθούν σ' αυτή τη σύναξη και να 

δημιουργήσουν επεισόδια, Θεωρώ χρέος μου να δηλώσω κατηγορηματικ& ότι οι 
ισχυρισμοί αυτοt Οεν ανταποκρίνονται προς την αλήθεια. Στοχεύουν να πλήξουν 
την ηγεσία του ΑΚΕΛ και όχι να Οώσουν τη σωστή εικόνα των γεγονότων. 

Θεωρώ αναγκαίο να Οηλώσω ότι οι οδηγίες που δόθηκαν στις επαρχιακές 
επιτροπές ήταν να συμβουλεύσουν τα μέλη να αποφύγουν να παρευρεθούν σε 
τέτοιες συγκεντρώσεις, για να μη δώσουν καμιά αφορμή για ένταση και πολύ 

περισσότερο να μη δώσουν προσχήματα για να παρουσιαστεί το ΑΚΕΛ ότι είναι 

ενάν:ια σ' αυτούς που οργανώνουν συγκεντρώσεις. 

Από την &λλη όμως το ΑΚΕΛ δεν μπορεί ούτε και έχει τη Μναμη ναι 

παρεμποδίσει τα μέλη ή τα στελέχη ή τους οπαδούς του να παρευρίσκονται σε 

διάφορες συγκεντρώσεις. Αυτό ε(ναι έξω από τη 8ύναμη του κάθε κόμματος. 

Προβλήθηκε ακόμα ο ισχυρισμός ότι η ματαίωση της ομιλίας οφείλεται αποκλει

στικά και μόνο στους ακροατές. Πρέπει και εδώ να διευκρινίσω ότι 8ε 

συμφωνούμε ούτε με· γιουχαϊσμα.fα ούτε με προσβλητικούς χαρακτηρισμούς. 
Εμείς του ΑΚΕΛ έχουμε την αλήθεια και το δίκαιο με το μέρος μας και /Ιε 

χρειαζόμαστε ένταση και διαπληκτισμούς. Θα ήταν όμως παρασιώπηση κα\ 

διαστρέβλωση της αλήθειας -και είναι ε8ώ που θέλω να συγκεντρωθεί η προσοχή 
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του Σώματος- αν εξετάζαμε το θέμα αυτό έξω από τις συγκεκριμένες συνθήκες 

και έξω από το κλίμα που Οημιούpγησε η απόφαση των πέντε να αποχωρήσουν 

ατcό την Ομάδα του ΑΚΕΛ/ Αριστεράς και να Οιατηρήσουν ταυτόχρονα τις έΟρες 
πΟυ τους έχει Οώσει το εκλογικό σώμα του ΑΙCΕΛ/ Αριστεράς. Δεν εννοώ τη 

στενή, τυπική πλευρά του προβλήματος. Εννοώ την ουσιαστική του πλευρά, την 

πολιτική του πλευρά που πρέπει να ενΟιαφέρει όχι μόνο την Κοινοβουλευτική 
Ομάδα του ΑΚΕΛ/ Αριστεράς, αλλά την κοινοβουλευτική ομάδα κάθε κόμματος 

σ' αυτό το Σώμα. 

Αυτή λοιπόν θα έλεγα η ενέργεια των πέντε σuναΟέλφων υπήρξε και 

παραμένει σοβαρή πρόκληση προς το λαϊκό αίσθημα και αποτελε( κατά τη γνώμη 

μας την κύρια αιτία για την ένταση που επικράτησε στη Λάρνακα. Δικαιολο
γημένα οι αριστεροl ψηφοφόροι της Λάρνακας που μόχθησαν, για να αναδείξουν 

τον ΑνΟρέα ΖιαρτlΟη στο βουλευτικό αξ(ωμα, πιστεύουν ότι σφετερίστηκε την 

ψήφο τους, ότι καταχράστηκε της εμπιστοσύνης τους. Δικαιολογημένα πιστεύουν 
και υποστηρ(ζουν ότι από τη στιγμή που αποφάσισε να Οιαχωρ(σει τη θέση του 

απ6 το ΑΚΕΛ και την Κοινοβουλευτική του Ομάδα όφειλε για λόγους πολιτικής 

δεοντολογlας και ευθιξlας να υποβάλει την παραlτησή του, για να δοθεl η έδρα 

που κεpΟήθηκε από τους ψηφοφόρους του ΑΚΕΛ και όχι από το συγκεκριμένο 

πρόσωπο σ 1 άλλο υποψήφιο του ΑΚΕΛ. Δεν το έκαμε ούτε ο (Οιος οότε οι άλλοι 

που τον ακολούθησαν. Γι' αυτό και το θέμα που έβαζε η καταπληκτική 

πλειοψηφ(α των παρευρισκομένων στη συγκέντρωση ήταν να συζητηθεί πρώτα το 
θέμα της έΟρας και μετά η ομιλία. Πάνω σ' αυτό το επίμαχο θέμα που ε(ναι και 

η γενεσιουργός αιτία του προβλήματος είχαν Οιαφορετική άποψη οι πέντε 

συνάδελφοι που αποσχlστηκαν από το ΑΚΕΛ. Και την πρόβαλε μόλις πριν λlγο ο 
συνάΟελφος Δ(γκλης λέγοντας ότι έχουν εκατοντάδες μηνύματα που τους θέλουν 

να παραμεινουν Βουλευτές. Αυτοί λοιπόν προβάλλουν τον ισχυρισμό ότι 1«ναι, 
αποχωρήσαμε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ/ Αριστεράς, αλλά δε 

σημαίνει πως δεν απολαμβάνουμε της εμπιστοσύνης του εκλογικού σώματος της 
Αριστεράς που μας ανέδειξε Βουλευτές)), 

Ας εξετάσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό τον ισχυρισμό με όλη την καλή 

θέληση. Οι φορείς, οι οργανωμένοι φορεlς του εκλογικού σώματος της Αριστεράς 

είναι το ΑΚΕΛ και οι μαζικές λαϊκές οργανώσεις. Είναι τα στελέχη και μέλη 
αυτών των οργανώσεων μαζ( με τους παράγοντες της Αριστεράς που το 1985, 
όπως και σε προηγούμενες εκλογικές αναμετρήσεις δούλεψαν σκληρά και τους 

ανέδειξαν Βουλευτές του κόμματος. Ρωτούμε λοιπόν. Ποιοι φορείς των λαϊκών 

οργανώσεων σε παγκύπρια κλίμακα διατηρούν την εμπιστοσύνη στα πρόσωπά 
σας; Ποιοι φορείς σε παγκύπρια κλίμακα σας εξέφρασαν εμπιστοσύνη, αγαπητοί 

συνάδελφοι; Είναι τα τηλεγραφήματα που λέτε ότι παίρνετε τα οποία δεν είναι 

τίποτε &:λλο "παρά μερικές μονάδες; Κανένας από τους φορε!ς αυτούς δε σας 

εμπιστεύεται και δε σας υποστηρίζει, αγαπητοί συνάδελφοι. Ας πάμε όμως πιο 

συγκεκριμένα στη Λάρνακα. Ποιο οργανωμένο σύνολο του λαϊκού κινήματος της 

Λάρνακας διατηρεί την εμπιστοσύνη του προς το Ζιαρτ(3η ως Βουλευτή -δε μιλώ 

ως άτομο, ως Βουλευτή; Τον υποστηρίζει μήπως η Π.Ε.Ο. που εlναι η πιο μαζική 

οργάνωση του λαϊκού κινήματος της Λάρνακας; Τον υποστηρίζει μήπως η 

Ένωση .Κυπρίωv"-Άγροτ~ν, η Ε.Κ.Α.; Τον υποστηρίζει και τον εμπιστεύεται 
μήπως η οργάνωση των γυναικών, η ΠΟΓΟ; Τον υποστηρlζει μήπως η ΕΔΟΝ 

που τα μέλη της έχουν ξενυχτίσει και έχουν μοχθήσει, για να τον ανακηρύξουν 
Βουλευτή; Μήπως υποστηρίζεται και τυγχάνει της εμπιστοσύνης κανενός τοπικού 
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συλλόγου) καμιάς τοπικής οργάνωσης των ·ενοριών της Λάρνακας ή κανενός 

χωριού; Υπάρχει κανένας σύλλογος που έχει εκδηλώσει την εμπιστοσύνη του προς 

τον Αχδρέα Ζιαρτ(δη μετά τις διαφορές του και την πολεμική του ενάντια στο · 
ΑΚΕΛ; Κανένας. Η απάντηση ειναι μια και μοναδική. Κανένα οργανωμένο 
σόνολο της Αριστεράς δεν τρέφει εμπιστοσόνη προς το Βουλευτή Ζιαρτίδη. Αυτή 

εtνοcι η πραγματικότητα, συνάδελφοι, Αυτοί που τον υποστηρίζουν είναι οι 
σαράντα, πενήντα που πήγαν στη συγκέντρωση και είχε και μερικούς από τα 

χωριά της Αμμοχώστου ακόμα. Και όμως. Ενώ και ο ίδιος και οι άλλοι 

σuνάΟελφοι γνωρίζουν ότι δεν απολαμβάνουν αυτής της εμπιστοσύνης, επιμένουν 
να ισχυρίζονται το αντίθετο και επιμένουν να διατηρούν τη βουλευτική έδρα που 

τους έχει δώσει το εκλογικό σώμα με την έκκληση και το πρόγραμμα του 

κόμματος. 

Είναι λοιπόν αυτοί που έχουν προκαλέσει τα αισθήματα της καταπληκτικής 

πλειοψηφ(ας του λαού. Εννοώ του εκλογικού σώματος της Λάρνακας και πιο 

συγκεκριμένα των παρευρισκομένων. 

Είναι λοιπόν βαθιά η πεποίθησή μας ότι οι συνάδελφοι που διαφώνησαν με 

τις δημοκρατικά παρμένες αποφάσεις και με την καταπληκτική πλειοψηφία της 

Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ οφείλουν, έχουν χρέος απέναντι στο λαό, 

απέναντι σ' αυτούς που τους ψήφισαν να υπολογ!ζουν το μέγεθος της πικρίας και 

της αγανάκτησης που προκάλεσαν οι ενέργειές τους. Έχουν χρέος δείχνοντας 

συνέπεια όχι σ' αυτά που τους λέμε μόνο εμείς, αλλά σ' αυτά που τους είπε ο 

συνάδελφος Φάντης στις 22 Ιανουαρίου 1990. Ότι <<οι Βουλευτές και πολύ 
περισσότερο οι Βουλευτές τού ΑΚΕΛ πρέπει να ειναι ανακλητοί και να 
παραιτούνται σεβόμενοι το λαϊκό αίσθημα.» Είναι αυτό το λαϊκό αίσθημα που 

υπάρχει τώρα στο χώρο του ΑΚΕΛ/ Αριστεράς. Μια τέτοια ενέργειά: τους 

πιστεύουμε ότι θα αποτελούσε στοιχειώδη σεβασμό προς τους ψηφοφόρους που 
τους ψήφισαν, αλλά και γενικότερα προς το λαϊκό αίσθημα. 

Έγινε εδώ προσπάθεια να αποδοθούν αντιδημοκρατικές ενέργειες και αντι

δημοκρατική νοοτροπία στην ηγεσ(α του ΑΚΕΛ. Συνάδελφοι, υπάρχει πράγματι 

μια διαφορετική προσέγγιση μεταξύ μας και των πέντε συναδέλφων που απο

χώρησαν σε ό,τι αφορά το τι σημαίνει δημοκρατία μέσα στο κόμμα. Εμείς 
σεβόμενοι τις δημοκρατικές διαδικασίες και την αρχή της πλειοψηφίας, όπως 

εκφράζεται με τη μυστική ψηφοφορία, δεχόμαστε κάθε απόφαση που παίρνει η 
Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ. Οι συνάδελφοι δεν την έχουν δεχθεί. Δε 
δέχονται τη δημοκρατική διαδικασία και την αρχή της πλειοψηφίας μέσα στο 
κόμμα. Και όχι μόνο μέσα στο κόμμα, αλλά δεν τη δέχονται οότε μέσα στο 

μαζικό λαϊκό κίνημα. Είναι οι ίδιοι που αντί να σεβαστοόν την έκκληση του 

Γενικοό Συμβουλίου της Π.Ε.Ο. και να παραμείνουν στη θέση τους, οδήγησαν το 

Γενικό Συμβούλιο στην απαλλαγή τους από τα καθήκοντά: τους ακριβώς γιατί δεν 
έχουν δε(ξει σεβασμό προς την απόφαση αυτού του γενικού συμβουλίου. Είναι οι 

(διοι που δε δέχονται να αποφασίζει το Γενικό Συμβοόλιο της ΕΔΟΝ κατά 

καταπληκτική πλειοψηφία ποιος θα είναι ο Γενικός του Γραμματέας. Πέστε μου 

τώρα ποιος έχει δημοκρατικ'ή νοοτροπία και ποιος έχει αντιδημοκρατικ'ή νοοτρο

:πία. 

Το ΑΚΕΛ, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει κάνει θυσίες για την υπεράσπιση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και το ξέρει πολύ καλά και ο Παύλος ο Δίγκλης και οι 
άλλοι συνάδελφοι. Γιατί εμείς έχουμε υποστεί πάρα πολλά από αντιδημοκρατικές 

ενέργειες που προέρχονταν από την άκρα δεξιά. Δυστυχώς όμως οι συνάδελφοι 
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αντί να Οουν ότι το κόμμα τους δεν έπαψε να υπερασπίζει τις δημοκρατικές 

διαδικασίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα φορτώνουν αuτ'ή τη στιγμή στο κόμμα 

αμαρτίες άλλων. 

Εμείς λοιπόν σεβόμαστε την αρχή της πλειοψηφίας και σεβόμαστε και 

αγωνιζόμαστε για τα ανθρώπινα δικαιώματα και δεν μπορούμε να δεχθούμε ούτε 
την παραμικρή ευθύνη ότι ενεργούμε αντιδημοκρατικά. Τελειώνοντας, κύριε 

Πρόεδρε, Μγω ότι υπάρχει ένα θέμα εδώ πολύ βασικό. αυτό που ανέφερα στην 

αρχή. Το θέμα σφετερισμού της λαϊκής ψήφου. Αυτό το θέμα επαναλαμβάνω δεν i 

αφορά μόνο το ΑΚΕΛ. Αφορά όλες τις πλευρές. Και έχουμε χρέος, αν θέλουμε 
να είμαστε συνεπείς με τις διακηρύξεις μας ότι σεβόμαστε το λαϊκό αίσθημα, να 

τοποθετηθούμε πάνω στο θέμα του σφετερισμού της λαϊκής ψήφου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Πουμπουρή ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 

Β. Λυσσαρίδης αντικαταστάθηκε από τον κ. Γ. Λαδά). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γ.ΛΑΔΑΣ: 

Ο κ. Κληρίδης, παρακαλώ. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, αυτό το Σώμα σήμερα ασχολείται με ένα 
πολύ σοβαρό θέμα, ένα θέμα που αφορά την υφή της πραγματικής δημοκρατίας. 

Ένα θέμα για το οποίο αυτό το Σώμα θα 1 πρεπε να είναι υπέρμαχο και της 

ελευθερίας της σκέψης και της ελευθερίας των συγκεντρώσεων και της ελευθερίας 

του εκφράζειν τις απόψεις. Δε θα περιορισθώ σε διάλεξη αρχών, αλλά θα 
καταπιαστώ με τα ουσιαστικά 'γεγονότα τα οποία 8ια8ραματίστηκαν στη Λάρνα

κα. Και θέλω να Οηλώσω σαφώς και απεριφράστως ότι Οεν υποστηρίζω ούτε τη 

μια πλευρά·, ούτε την άλλη. Ούτε και με ενΟιαφέρουν οι καυγάΟες μεταξύ πρώην 
Ακελικών και Ακελικών. Με ενδιαφέρει όμως η διατήρηση πραγματικής 

δημοκρατίας στον τόπο. · 

Προτού ανέλθω στο βήμα αυτό, γνώριζα ότι θα ετίθετο θέμα ποιος ή ποιοί 

ευθύνονται για τα γεγονότα. Ο κύριος Δίγκλης από το βήμα της Βουλής, αν και 

απέφυγε να αναφέρει τη λέξη ΑΚΕΛ -και βλέπω τη δυσκολία του- εντούτοις 
έθεσε ορισμένες θέσεις. Πρώτο, ότι τα επεισόΟια Οεν ήταν αυθόρμητα, Οεύτερο 

ότι η ομάΟα η οποία τα προκάλεσε ήταν οργανωμένη και τρίτο, ότι είχε 

προσύσκεψη και ότι εισήλασε στον τόπο που ΟιαΟραματίστηκαν τα γεγονότα. 

Ο κύριος Πουμπουρής απαντώντας Οεν αρνήθηκε αυτά τα στοιχεία. 
Αρνήθηκε ότι τα έκανε το ΑΚΕΛ. Και ανέρχομαι στο βήμα για να δηλώσω 
σαφώς και κατηγορηματικώς -και αναμένω και οι άλλοι, εκπρόσωποι των 
κομμάτων να με ακολουθήσουν- ότι δεν οργανώθηκαν από τα δικά μας κόμματα, 
ότι Οεν είχαμε συμφέρον να τα οργανώσουμε και ότι στην Κύπρο 8εν υπάρχουν 
εξωγήινοι οι οποίοι Οιοργανώνουν αυτού του ε(8ους τις πράξεις. 

Θέλω λοιπόν να είμαι σαφής ότι διαπίστωσα με δικούς μου ανθρώπους από 
την ημέρα που συνέβησαν τα γεγονότα ότι, πρώτο, ήταν οργανωμένη ομά8α, 
καλώς οργανωμένη και ενορχηστρωμένη, ότι εισήλθαν όλοι μαζί, όχι με σκοπό για 
δημοκρατικό διάλογο, αλλά με σκοπό να παρεμποδίσουν άλλους να κάνουν 
διάλογο. Και αυτό δεν το ανέχομαι όπως δεν το ανέχθηκα όταν οργανωμένα 
λα'ίκομετωπικά σχήματα εμπόδιζαν το δικό μου διάλογο με το λαό. Και θέλω να 
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θέσω υπόψη αυτού του Σώματος ότι καταφθάνουν τώρα, αυτή τη στιγμή, 
πληροφορίες από την Πάφο ότι παρόμοια επεισό8ια σχε8ιάζονται. Και θέλω από 
αυτό το βήμα της Βουλής να θέσω και την κυβέρνηση ενώπιον της ευθύνης της όη 

οφε(λει να διαφυλάξει την ελευθερtα των συγκεντρώσεων και του ελεύθερου 

8ιαλόγου. 

Πιστεόω ακόμα ότι οι έντιμοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, λησμονούν κάτι. Εμε!ς 
οι αρχηγοί των κομμάτων, όταν υπήρχε μεγάλη κομματική ένταση, λόγω 
προεκλογικών προεδρικών ή και &:λλων εκλογών συμφωνήσαμε να σuναντώμαστε 
με τους εκπρόσωπους μας, να εξασκούμε την επιρροή μας, για να διατηρήσουμε 
την ελευθερ!α των συγκεντρώσεων, του ελεύθερου διαλόγου και την ευπρεπή 

εμφάνιση της Κύπρου στο εξωτερικό. Και το πετύχαμε αυτό το πράγμα ο κάθε 
ένας ενεργώντας προς τη δική του πλευρά. Δεν ήταν αρκετό -εφόσον όπως ο 
κύριος Πουμπουρής ανέπτυξε γώριζε ότι υπήρχε αντίθεση, όπως την παρου

σιάζουν, σε τέτοιο βαθμό που θα μπορούσε να δημιουργήσει ένταση-απλώς να 
τους πουν «μην πάτε στη συγκέντρωση)), Θα 1πρεπε σαφώς να προει8οποιήσουν 
τα μέλη τους ότι ιι8εν θα ανεχθούμε αυτού του ε(8ους τη συμπεριφορά}), Έτσι 

ε(ναι τα υπεύθυνα κόμματ"α που κάνουν αγώνες για τη 8ημοκρατ(α. 

Δεν μας εν8ιαφέρουν οι 8ιαφορές τους, αλλά θέλω να εγκύψω μόνο πάνω σ' 
ένα σημείο το οποίο οι ί8ιοι ήγειραν και το οποίο 8ε θα 'πρεπε να είχε εγερθεί 

ούτε από τον κύριο Δ(γκλη ούτε και από τον κύριο Πουμ.πουρή. Αν πρέπει ή όχι 

να καταθέσουν την εντολή οι αποσχισθέντες ή οι εκ8ιωχθέντες ή οι 8ιαφωνήσαντες 
με την παρα8οσιακή ηγεσία του ΑΚΕΛ. Αν αναφέρομαι σ' αυτό το θέμα, είναι 
ξεκάθαρα γιατί αυτό το θέμα μπορεί να συμβεί και σε άλλα κόμματα. Και θέλω 

να είμαι σαφής και κατηγορηματικός ως προς τις θέσεις που εμείς υποστηρίζουμε. 
Ένας Βουλευτής sκλέγεται με ένα ψηφο8έλτιο ενός κόμματος. Αν όμως επί 

βασικών θεμάτων, και αυτό είναι 8ικό του θέμα να κρίνει, 8ιαφωνεί με το κόμμα 

και θέλει να ανεξαρτητοποιηθεί, ου8έποτε καταθέτει την εντολή. Και τονίζω τη 
λέξη Όυ8έποτε 

1
• Και αν οι συνά8ελφοί μου έχουν αμφιβολ(α θα τους παραπέμψω 

8υστυχώς στις Δυτικές Δημοκρατlες, στα κοινοβούλια τους -γιατί ασφαλώς 8εν 
μπορούσα να τους παραπέμψω στις Ανατολικές όπου υπήρχε ο μονοκομματισμός

στις Δυτικές λοιπόν Δημοκρατ(ες και στα κοινοβούλια των 8ημοκρατικών 
συστημάτων των Δυτικών, της Ευρώπης, ε(ναι σύνηθες φαινόμενο Βουλευτές να 
αλλάζουν τη θέση τους και είτε να ανεξαρτητοποιούνται είτε να ταυτlζουν τις 

θέσεις τους με άλλα κόμματα. Αλλά ουδέποτε -και τονίζω τη λέξη ου8έποτε
καταθέτουν την εντολή την οποία ο λαός τους έ8ωσε και τους ανέ8ειξε Βουλευτές. 

Κύριοι, πιστεύω ότι η Βουλή αυτή έχει μόνο ένα ξεκάθαρο καθήκον και 
υποχρέωση. Πρώτο, να εκφράσει τη συμπαράστασή της προς τους Βουλευτές οι 
οπο(οι έτυχαν αυτής της μεταχείρισης, ανεξάρτητα του σε ποια παράταξη 
ανήκουν, γιατί θα το κάμναμε και για Βουλευτές του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ και 
του ΔΗ.ΚΟ. και του Δημοκρατικού Συναγερμού. Δεύτερο, έχουμε καθήκον και 
υποχρέωση να προει8οποιήσουμε ότι αυτό το Σώμα 8ε θα ανεχθεί παρόμοια 

γεγονότα, και ας το λάβει σοβαρά υπόψη, και τρίτο, να καλέσουμε την κυβέρνηση 
να εκπληρώσει τις Συνταγματικές της υποχρεώσεις μεταξύ των οποlων είναι να 
8ιασφαλίζει το 8ικαίωμα της ελεύθερης συγκέντρωσης και όχι να επιτρέπει σε 

χούλιγκανς να εμπο8(ζουν Βουλευτές από του να ομιλούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κύριος Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι 
πρ&γματι πολύ σοβαρό, γιατί η επίθεση εναντίον των τριών Βουλευτών στη 
Λ&ρνακα στην πραγματικότητα είναι επίθεση εναντίον ολόκληρου του Σώματος, 
επίθεση εναντίον ενός εκάστου εξ ημών. Αν πιστεύουμε ότι αυτός ο τόπος είναι 
συνταγματικά. κατοχυρωμένος, αν πιστεύουμε ότι υπάρχει η ελευθερία έκφρασης, 
πολυκομματική 8ημοκρατία, πλουραλισμός και αν έχει το 8ικαίωμα ο αντίπαλός 
μας να μας κάνει κριτική, να διαφωνεί, γιατί αυτή είναι η πολυκομματική Δυτική 
Δημοκρατία, τότε πρέπει να καταδικάσουμε με τον πιο έντονο τρόπο τα γεγονότα 

τα οποία έλαβαν χώρα στη Λ&ρνακα. 

Δεν είναι πρόθεση ούτε 8ική μας να αναμιχθούμε στις εσωτερικές 8ιαφορές 
της Αριστεράς. Ούτε θα π&:ρουμε θέση ούτε επιζητούμε να εκμεταλλευτούμε με 
οποιο8ήποτε τρόπο αυτές τις 8ιαφορές. Όμως από την &λλη πλευρ&, 8εν 

μπορούμε να επιτρέψουμε να επικρατήσουν νοοτροπίες σ' αυτό τον τόπο 
παρωχημένων εποχών. Παρήλθεν ανεπιστρεπτί η εποχή του Στ&λιν, που εξ&λλου 
δεν υπήρξε ποτέ σ' αυτό τον τόπο. Και τραμπουκισμοί και αυτού του εί8ους οι 

ταραχές, οι οργανωμένες που 8ημιουργήθηκαν πιστεόουμε ότι θα πρέπει να 
παταχθούν με κάθε τρόπο. θα πρέπει να κατα8ικαστούν και 8ε θα πρέπει να 
επαναληφθούν, γιατί 8ί8εται πολύ κακή εικόνα για την Κύπρο και για τη 
8ημοκρατία που θέλουμε να έχουμε σ' αυτό τον τόπο. 

Θα καλέσουμε κι εμείς με τη σειρά.μας την κυβέρνηση και το κράτος γενικά 
να λάβει τα μέτρα που πρέπει, γιατί, επαναλαμβάνουμε, τέτοιου εί8ους 
συμπεριφορά, τέτοιου εί8ους ταραχές 8εν περιποιούν τιμή στον τόπο μας. Και 
8(8ουν επιχειρήματα στους αντιπάλους μας και στους εχθρούς της Κύπρου ότι 8εν 

έχουμε πραγματική 8ημοχρατία. Δε γνωρίζουμε πόσο οργανωμένα και από 
ποιους ήταν οργανωμένα. Ούτε θέλουμε να εκτοξεύσουμε κατηγορίες χωρίς να 
υπ&ρχουν στοιχεία ότι υπήρξαν οργανωμένα από οποια8ήποτε πλευρ&. Όμως 

λέχθηκε από την πλευρ& του κυρίου Κληρί8η ότι 8εν είναι από το Συναγερμό. 
Δεχόμαστε τη 8ιαβεβαίωσή του. Δεν είναι σίγουρα από το Δημοκρατικό Κόμμα 
και 8εν είναι από την ΕΔΕΚ. Ελπίζουμε ότι ήταν ανεύθυνες πράξεις κ&ποιων 

ατόμων που πίστευσαν ότι με αυτό τον τρόπο εξυπηρετούσαν την ι8εολογlα τους. 
Αλλά ε8ώ είναι καθήκον του ΑΚΕΛ να κατα8ικάσει έντονα αυτές τις πράξεις και 
να βεβαιωθεί ότι τέτοιου ε(8ους ενέργειες 8εν επαναλαμβ&νονται. Γιατί, 

ειλικρινά, πιστεύουμε ότι είναι ζημιά που γίνεται στους συνα8έλφους του ΑΚΕΛ 
να επιτρέπεται αυτού του εί8ους η συμπεριφορά. 

Όσον αφορ& το επιχείρημα το οποίο λέχθηκε για τις ανακλητές βουλευτικές 
θέσεις και π&λιν απαρ&βατος κανόνας 8ημοκρατίας είναι, όταν υπ&ρχουν σοβαρές 
ι8εολογικές 8ιαφορές -και σωστ& τέθηκε από τον κύριο Κληρί8η- τότε ένας 
Βουλευτής να μπορεί να εκφρ&σει αυτές τις 8ιαφορές του και να μη είναι 
ανακλητός. Αν 8εν είναι βέβαια σοβαρές οι 8ιαφορές και είναι ξεκ&θαρα θέμα 
κάποιων προσωπικών συμφερόντων, τότε πιθανώς να τίθεται σε κάποια άλλη 

β&ση. Εμείς όμως σαν Δημοκρατικό Κόμμα είχαμε την ατυχ(α κ&ποιων οι οποίοι 
εγκατέλειψαν τα έ8ρανα του ΔΗ.ΚΟ. και πήγαν σε &λλα κόμματα. Δεν 
ζητήσαμε την παραίτησή τους και ενεργήσαμε, κατ& τη γνώμη μας, με το σωστό 
8εοντολογικό τρόπο. 

Όπωσ8ήποτε όμως 8ε θα υπεισέλθουμε, επαναλίχ.μβάνω, στις εσωτερικές 

8ιαφορές της Αριστερ&ς. Θέλουμε όμως να επαναλ&βουμε ότι το θέμα αυτό είναι 

θέμα αρχής. Δεν έχουμε ούτε να 8ώσουμε λόγο σε οποιο8ήποτε, ούτε έχουμε την 
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προτίμηση προς οποιοδήποτε. Αλλά θέλουμε, να επαναλάβουμε, ότι η επίθεση 

εvα.ντ(ον των τριών Βουλευτών αποτελε( ουσιαστικά επίθεση εναντ!ον ολόκληρου 

του Σώματος και ενός εκάστου εξ ημών. Κι αν δεν καταδικάσουμε εντονότατα 
αυτ-/j την επίθεση, τότε εμε(ς οι ίδιοι δεν διαφυλάσσουμε το Σύνταγμα και τη 

δημοκρατία την οποία ορκιστήκαμε να υπηρετούμε με τον πιο αφοσιωμένο τρόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κύριος Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, με τα δεδομένα και την ευκαιρία των 

επεισοδ!ων στη Λάρνακα έρχεται μπροστά μας ένα μεγάλο θέμα για το οποίο 
δυστυχώς όλοι έχουμε ένα μερίδιο εμπειρίας. Είναι τα κόμματά μας κοινωνο( 
τέτοιου είδους άσκησης βίας;ζ Γνωρίζουμε από ενέργειες τραμπούκων ή 

καταστάσεων που· αποσκοπούσαν στην κατάπνιξη δικαιωμάτων. Και δυστυχώς η 

πορεία και ο αγώνας μας στην Κύπρο κινήθηκαν μέσα σε τέτοιου είδους 
αντιφάσεις και αν έχουμε κάποιο καθ'ήκον και υποχρέωση ε(ναι τουλάχιστο να τις 

κάνουμε λιγότερες. 

Νιώθουμε μεγάλη δυσκολία γύρω από το θέμα. Είναι Μσκολο το θέμα, μια 

κρ(ση μέσα στο ΑΚΕΛ των σημερινών μ&.λιστα διαστάσεων και με τους 
σημερινούς ηγέτες. Με το ΑΚΕΛ βρεθήκαμε σε αντιπαράθεση πάνω σε θέματα 

σοσιαλισμού αλλά και πάνω στο (Οιο το εθνικό μας θέμα. Με τους σημερινούς 
ηγέτες, αλλά και με τους αποχωρήσαντες βρεθήκαμε πολλές φορές σε διάλογο και 
αντιπαράθεση. Σε μια μάλιστα περ(πτωση που ε(ναι δύσκολο να διαγραφεί από 

τη μνήμη των Εδεκιτών, όταν η χούντα και ο φασισμός μας επιτίθεντο στην οδό 
Σοφοκλέους, εμποδίστηκε η συζήτηση στη Βουλή των επεισοδίων εκείνων με 
σύμφωνη γνώμη τόσο της τότε δεξιάς όσο και του ΑΚΕΛ. Και δυστυχώς 
γνωρίσαμε και άλλες εμπειρ(ες. Γνωρίσαμε καφενεία κλειστά, ιδιαίτερα σε 

cfυνοικισμούς. Γνωρίσαμε καφενεία κάθε είδους απόχρωσης που στάθηκαν 
εμπόδιο, για να επικοινωνήσουμε με το κοινό και φέραμε εμεlς στη Βουλή θέματα 
συνδικαλιστικής ελευθερίας. 

Σήμερα υπάρχει μπροστά μας ένα πρόβλημα. Δε θέλουμε να μεταβληθούμε 

ούτε σε κριτές ούτε σε δασκάλους. Δεν το επιτρέπει αυτό ούτε το θέμα ούτε η 

ιστορία ούτε η (δια η πραγματικότητα, γιατ( δεν μπορούμε να παραβλέψουμε ότι 
παρ' όλες τις διαφορές βρεθήκαμε και σε κοινές τοποθετήσεις με το ΑΚΕΛ και 

τους ηγέτες του είτε βρ(σκονται μέσα είτε έξω από το κόμμα. Είμαστε όμως 
υποχρεωμένοι να πάρουμε θέση πάνω σε ένα συγκεκριμένο γεγονός, στα επεισόδια 
της Λάρνακας που οδήγησαν σε διάλυση εκδήλωσης εκείνων που σήμερα έχουν 

αποχωρήσει από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ και συγκρότησαν δική 

τους ομάδα. Θεωρούμε δεδομένο και απαραβίαστο το δικαίωμα της έκφρασης 
γνώμης, το δικαίωμα της διαφωνίας. Θεωρούμε αναγκαίο το διάλογο, για να 

μπορέσει να λειτουργήσει η Δημοκρατία, να πληροφορηθεί ο λαός όλες τις 

απόψεις για να μπορέσει τελικά να κρ(νει και να τοποθετηθεί πάνω σε όλα τα 
προβλήματα. Γι' αυτό κρίνουμε ανεπίτρεπτα τα επεισόδια που εμπόδισαν την 
ελευθερία της έκφρασης, γνώμης και απόψεων. Και αυτό ανεξάρτητα από 

αριθμούς, ακόμα και αν ολόκληρη η συγκέντρωση ήταν εχθρική, ο ομιλητής πρέπει 
να έχει διασφαλισμένο το δικαίωμα να διατυπώνει τις απόψεις του. 
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Η ομάδα των πέντε καταγγέλλει ως υπεύθυνη την ηγεσ(α του ΑΚΕΛ. Το 

ΑΚΕΛ αρνε(ται κάθε ευθύνη και καλε! τους φίλους και υποστηρικτές του και εδώ 
στη Βουλή και με ανακοίνωση στον τόπο να αντιμετωπίζουν με ψυχραιμία την 

κατάσταση. Η φόρτιση όμως του πολιτικοό κλίματος με το αίτημα της 

παραίτησης των διαφωνοόντων δε βοηθά στην υλοποίηση αυτής της τακτικής. Το 
θέμα της παραμονής ή όχι στη Βουλή ε'κείνων που έχουν αποχωρήσει είναι 

υπόθεση αντίληψης πολιτικής ευθύνης και ε!ναι τελικά υπόθεση του λαού, υπόθεση 
των ψηφοφόρων που σίγουρα θα έρθει η στιγμή που θα κληθεί να δώσει την τελική 
του ετυμηγορία. 

Σήμερα η ατμόσφαιρα είναι φορτισμένη. Υπάρχουν δηλώσεις, αντιδηλώσεις 

και άρθρα που δεν μπορούν να θεωρηθούν ψύχραιμη αντιμετώπιση της κατάστασης 
και ε!ναι αυτά τα σημεία που χρειάζεται η Κύπρος και η πολιτική ζωή να 
απαμβλόνει και να περιορίσει. Δε θα κρίνουμε τις εξελίξεις στο ΑΚΕΛ, ποό 
οφε!λονται και ποια γεγονότα επέδρασαν στη διαμόρφωσή τους. Αυτό είναι ένα 
θέμα άσχετο με το σημερινό πρόβλημα. Εκείνο που σήμερα καλοόμαστε όλοι να 
εννοήσουμε είναι ότι βρισκόμαστε σε μια νέα εποχή με εντελώς νέο ρόλο για τα 

κόμματα. Γνωρίζουν πιθανώς οι ομιλητές περισσότερα απ' όσα εμείς γνωρί

ζουμε. Μιλοόν για ονόματα και πράγματα που εμείς δεν είμαστε ενήμεροι. 
Υπάρχει η ιστορία που έχει δημιουργήσει μια τεταμένη ατμόσφαιρα. Υπάρχει μια 

ιστορlα στην οποία εμείς ε!μαστε αμέτοχοι. Εμε!ς μιλούμε μόνο γι' αυτά που 

ήρθαν στην αντίληψή μας. Και είναι αυτά που καταδικάζουμε, την άσκηση βίας, 
την κάθε ενέργεια τραμπούκων, το κάθε διάβημα και ενέργεια που αποσκοπε! 

στην αποσιώπηση ιδεών και ·απόψεων. Πιστεύουμε στο δι~λογο και στην 
ελευθερία της έκφρασης γνώμης. 

Σόγχρονη αντίληψη της Δημοκρατίας, σ' αυτή τη νέα εποχή που ζοόμεο ζητά 
ένα κλίμα διαφωνίας και μέσα στα κόμματα και μtσα στην κοινωνία. !Εχουμε 
πια πολίτες μπροστά μας που έχουν απαιτήσεις από όλους μας και αναζητούν νέα 
δεδομένα. Και υπάρχουν ακόμα και νέα δεδομένα γύρω από την έννοια της 

Αριστεράς. Γιατ( και όταν μιλά το ΑΚΕΛ ή ακόμα αυτο( που έχουν αποχωρήσει 
από την Αριστερά, θα πρέπει κάποτε να εννοήσουμε ότι δεν περιορ(ζεται στους 
εαυτούς μας. Γιατ( αν μιλά το ΑΚΕΛ για Αριστερά θα εννοεί την κομμουνιστική 

αριστερά. Υπάρχει μια ευρύτερη Αριστερά, μια Αριστερά στην οπο(α υπάρχουν 
και άλλα κόμματα είτε ακόμα υπάρχουν και άνθρωποι έξω από τα κόμματα, 
ανένταχτοι, που πρέπει και αυτοί κάποτε να τύχουν της δικής τους θέσης και να 

τερματιστούν τα μονοπώλια και να τέρματιστούν οι αμφισβητήσεις του- χαρα
κτήρα και της θέσης όλων των άλλων, για να μπορέσουμε να βροόμε ένα κλίμα 
συνεργασίας και από κοινού δημιουργ(ας προσπαθειών και προUποθέσεων για μια 

iΧλλου είδους πολιτική ζωή στον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
1 Αλλος ομιλητής επ'! του θέματος τούτου; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορούσα πραγματικά ποτέ να 
φανταστώ ότι θα χρειαζόταν να ανέλθω σ 1 αυτό το βήμα για να υπερασπιστώ τα 
δικαιώματά μου και τα δημοκρατικά δικαιώματα κάθε πολίτη από ενέργειες οι 
οπο(ες προέρχονται από ένα χώρο στον οπο(ο εγώ ανάλωσα τη σύντομη ζωή μου 

και άλλοι συνάδελφο( μου ανάλωσαν ολόκληρη τη μακρόχρονη ζωή , τους. 
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Ανέρχομαι σ' αυτό το βήμα, όχι για να αντιδικ(σω με το ΑΚΕΛ ούτε για να 
lιημιουργήσω όξυνση. Ανέρχομαι σ' αυτό το βήμα για να υπερασπιστώ την 
αλήθεια και τις αρχές. Για να υπερασπιστώ τα 8ημοκρατιχά και συνταγματικά 

μου δικαιώματα ως Βουλευτής και ως πολίτης και την ίδια ώρα τα ίδια 

δικαιώματα του κάθε πολlτη, του κάθε ανθρώπου αυτής της χώρας. 

Ο αγαπητός συνάlιελφος κ. Πουμπουρής προσπάθησε να μετατοπίσει το θέμα 
από την ουσlα του και τις σωστές του διαστάσεις. Και ε(ναι απόλυτα κατανοητή 
για μένα αυτή η προσπάθεια. Γιατ( η ουσ(α του θέματος, γιατ( τα επεισόδια της 

Λάρνακας και οι τραμπουκισμο( ε(vαι γεγονότα τα οπο(α δεν αφήνουν πολλά 
περιθώρια για ελιγμούς. Γιατί σε θέματα αρχών και ιδιαίτερα όταν επικα

λούμαστε την αρχή ότι κανένας σκοπός Ιιεν μπορεί να αγιάζει τα μέσα, δεν 
υπάρχουν πολλά περιθώρια για ελιγμούς και για υπεκφυγές. Το θέμα δεν εlναι αν 
οι πέντε Βουλευτές θα υποβάλουν την παραίτησή τους ή όχι. Αυτό το θέμα 
απαντήθηκε κp:.τ' κόρον απ 1 όλες τις πλευρές της Βουλής, εκτός από εκείνη του 
ΑΚΕΛ. Και δε νομίζω ότι υπάρχουν πολλά να προσθέσω σ' αυτό το θέμα πλην 
του ότι αυτοί οι οργανωμένοι φορείς στους οποίους αναφέρθηκε ο κ. Πουμπουρής 

δεν είναι αυτοί οι οποίοι μας εξέλεξαν στη Βουλή. Μας εξέλεξε το Σώμα των 100 
χιλιάδων ψηφοφόρων της Αριστεράς και το Εκλογικό Σώμα στις επόμενες εκλογές 
θα έχει το Ιιικα(ωμα δημοκρατικά και συνταγματικά να εκφράσει τις απόψεις του. 

Όμως επαναλαμβάνω, το θέμα δεν είναι εδώ. Επειδή έγινε προσπάθεια να 

διαψευστούν τα όσα διακήρυξε ο συνάδελφος Δίγκλης, θα ήθελα να αναφερθώ στα 
γεγονότα. Είπε ο κ. Πουμπουρής: «Είναι ψέμα ότι οργανώσαμε εμείς την ομάδα 
των ταραχοποιών. Εμείς δώσαμε οlιηγ(ες (είπε ο κ. Πουμπουρής) στις 

Επαρχιακές Επιτροπές να συμβουλεύσουν τα μέλη να μην πάνε, για να μη δώσουν 
προσχήματα. Δεν μπορούμε όμως να εμποlι(σουμε τα μέλη μας να πάνε». Αυτό 
αναφέρεται και σε ανακοίνωση που έκ8οσε το ΑΚΕΛ. 

Ας 8ούμε όμως ποιοι ήταν επικεφαλής αυτής της ομά8ας που προκάλεσαν τα 

επεισόδια. Από τη στιγμή που αμφισβητούνται τα γεγονότα, είμαι αναγκασμένος 
να καταθέσω στοιχε(α. Το πρώτο στοιχείο: Τρεις μέρες πριν από την εκ8ήλωση 
ο ιατρός Χρίστος Κυριακίδης από τη Λάρνακα προειδοποιεί ή φέρει σε γνώση του 

Επαρχιακού Γραμματέα του ΑΚΕΛ Λάρνακας Φανή Χριστοδούλου, μέλους της 
Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, πληροφορία ότι ετοιμάζονται επεισόδια στη 
συγκέντρωση και ζητά την παρέμβαση του κόμματος για αποτροπή αυτών των 
επεισο8ίων. Στο χώρο των επεισο8ίων και αφού μας είπε ο κ. Πουμπουρής ότι 
είπαν στις Επαρχιακές να πουν στα μέλη να μην πάνε επικεφαλής της ομάδας 
παρευρίσκονταν οι ακόλουθοι: Δώρος Χριστουδουλ(δης-μέλος της Κεντρικής 

Επιτροπής του ΑΚΕΛ, Φανής Χριστοδούλου-μέλος της Κεντρικής Επιτροπής του 
ΑΚΕΛ-Επαρχιακός Γραμματέας του ΑΚΕΛ Λάρνακας, Ελένη Κωστή-μέλος 
της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ-Επαρχιακή Γραμματέας της ΠΟΓΟ 
Αμμοχώστου, Τάκης Χρίστου-μέλος της Επαρχακής Γραμματείας του ΑΚΕΛ 
Λάρνακας έμμισθος, όπως και η Κωστή έμμισθη, όπως και ο Φανής Χριστο8ούλου 
έμμισθος καθώς και ο Νίκος Χαραλάμπους έμμισθος και αυτός Επαρχιακός 
Γραμματέας της ΕΔΟΝ Λάρνακας. 

Κατά τα άλλα, μας είπε ο κ. Πουμπουρής, ζήτησαν από τα μέλη του ΑΚΕΛ 
να μην έρθουν, για να μη δώσουν προσχήματα. Αλλά ήρθε η ηγεσία της επαρχίας, 
η κομματική ηγεσία της επαρχίας η οποία μάλιστα έριχνε. και λάδι στη φωτιά. 
Όμως αυτό είναι η μια πτυχή του θέματος. Επαναλαμβάνουμε ότι το θέμα είναι 
η υπεράσπιση αρχών και όχι μια μεμονωμένη κατηγορία. Και σ' αυτό το σημείο, 
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αφοό μιλούμε για αρχές, θα ήθελα να κάμω μια παρέθενση στα όσα ανέφερε ο 

συνάδελφος Χατζηδημητρίου μόλις τώρα. Για τις εμπειρίες του δικού τους 

κόμματος, για την απαγόρευση της συζήτησης των γεγονότων της οδού 
Σοφοκλέους και τη στάση που πήρε και η 8ική μας παράταξη, και να κάμω τη 

8ική μας αυτοκριτική. Να αναγνωρίσω το τεράστιο λάθος και τις τεράστιες 

πολιτικές ευθόνες που αναλάβαμε με εκείνη μας την τακτική. Δεν έχω κανένα 
φόβο, δεν έχω κανένα δισταγμό να κάμω αυτή την αυτοκριτική. 

Επανέρχομαι λοιπόν στα γεγονότα. Είπε ο κ. Πουμπουρής ότι εκεί στη 
συγκέντρωση της Λάρνακας έγινε μια έντονη συζήτηση. Αγαπητοί συνάδελφοι, 

δεν είναι έντονη συζήτηση που έγινε. Ειλικρινά VΎρέπομαι να επαναλάβω σ' αυτό 
το Σώμα το τι ύβρεις εκστομίζονταν, ιδιαίτερα ενάντια στο συνάδελφο Ζιαρτ(δη. 

Να πω μόνον ότι μερικοί όρθιοι και ορυόμενοι φασκέλλωναν τον κ. Ζιαρτίδη, τον 

φώναζαν άτιμο και προδότη και του φώναζαν «ψόφa». Ντρέπομαι να επαναλάβω 
ή να αναφέρω τις ύβρεις, επαναλαμβάνω. Αυτό δεν είναι έντονη συζήτηση. Αυτό 
είναι οχλαγωγία. Αυτός είναι τραμπουκισμός. Αυτό είναι υπόσκαψη των 
8ημοκρατικών διαδικασιών. 

Πώς φτάσαμε εδώ; Φτάσαμε εδώ, γιατ( ακολουθε(ται μια συγκεκριμένη 
πολιτική φανατισμοό. Αναφέρθηκε και από προηγοόμενους ομιλητές, όταν το 

δικαίωμα το δημοκρατικό ενός Βουλευτή να αποχωρήσει από την Κοινοβουλευτική 
του Ομάδα που αποτελε( θέμα ρουτ(νας σε κάθε Δημοκρατικό Κοινοβοόλιο του 
κόσμου, το μετατρέπουμε σε θέμα συλλαλητηρ(ων και συγκεντρώσεων που σκοπό 

έχουν να οξόνουν και να εκθρέψουν το φανατισμό. Όταν κατασκευάζουμε μια 
βιομηχανία ψηφισμάτων, όταν φανατίζουμε τον κόσμο, πρέπει να ξέρουμε ότι 
αυτά ε(ναι οι .αναπόδραστες συνέπειες αυτών μας των ενεργειών. Και θα πρέπει 

να πούμε ακόμα όη, ναι έχουμε και εμείς πληροφορίες ότι και στην αυριανή μας 
συγκέντρωση στην Πάφο, αλλά έχουμε και κάποιες πληροφορ(ες ότι και σήμερα το 

απόγευμα (μακάρι να είμαστε λανθασμένοι) έξω από τη Βουλή, θα μας δεχτούν 

κάποιοι «αγανακτισμένοι)) για να απαιτήσουν να παραιτηθοόμε. 

Είπε ο κ. Πουμπουρής ότι «εμε(ς δε θέλουμε την ένταση». Είπε ο κ. 

Πουμπουρής ότι «εμε(ς, το ΑΚΕΛ, είναι υπέρ της ελεύθερης έκφρασης και δε 
συμφωνοόμε με την ένταση. Πραγματικά θα ήμουν ο ευτυχέστερος των ανθρώπων 
αν σήμερα θα μποροόσα να επιβεβαιώσω με τα γεγονότα τα όσα αναφέρει ο κ. 
Πουμπουρής. Όμως ποια είναι η πραγματικότητα; Βοά ολόκληρη η Κύπρος 
από τα επεισόδια της Λάρνακας. Το ΑΚΕΛ και με δηλώσεις στελεχών του και 

με ανακοινώσεις τοποθετε(ται πάνω σ / αυτό το θέμα. Η Χαραυγή γράφει κύρια 
άρθρα. Δεν ακοόσαμε; μέχρι αυτή τη στιγμή και ανέμενα να το ακούσω σήμερα 
στην α(θουσα της Βουλής, αλλά οότε από τον κ. Πουμπουρή δεν το ακούσαμε, μια 

λέξη καταδ(κης αυτών των επεισοδ(ων. Αποφεόγουν μέχρι αυτή τη στιγμή να 
καταδικάσουν τα επεισόδια. Να σας διαβάσω ένα απόσπασμα από το σημερινό 
κύριο άρθρο της Χαραυγής. 

«Δεν ε(ναι όμως προσβλημένοι, αγανακτισμένοι, που αισθάνονται οι ψηφο
φόρο• του ΑΚΕΛ (άρθρο αναφορικά με τα επεισόδια της Λάρνακας) για την 
υφαρmαγή της ψήφου τους από τους πέντε αποσκιρτήσαντες Βουλευτές. 
Βλέποντας τα απλά μέλη, οι φίλοι και οι οπαδοί του ΑΚΕΛ, την επιχειρούμενη 
διάσπαση του κόμματός τους, βλέποντας ορατό τον κ(νδυνο για διάσπαση, κάνουν 

το λιγότερο που θα έπρεπε να κάνει ο καθένας>>. 

Αυτά τα γράφει η Χαραυγή σήμερα και την (δια ώρα η σημερινή Χαραυγή 
δημοσιεύει ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου του ΑΚΕΛ που δε βρίσκει μια λέξη 
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καταδίκης για τα επεισόδια, αλλά λέγει ότι: «Η οξεία συζήτηση κατά την 
προχθεσινή συγκέντρωση 8εν ήταν αποτέλεσμα κάποιας οργανωμένης από μέρους 
του κόμματος ενέργειας. Ήταν ακριβώς αποτέλεσμα της αυθόρμητης εκδήλωσης 

αισθημάτων αγανάκτησης από μέρους των ψηφοφόρων του ΑΚΕΛ που προκλή
θηκαν από την εμμονή των αποχωρησάντων να σφετερίζονται το βουλευτικό 
αξ(ωμα)), Αν αυτές οι θέσεις 8εν ε(ναι ενθάρρυνση, αν αυτές οι θέσεις Οεν είναι 
ομολογία ότι πίσω απ' αυτά τα γεγονότα βρίσκεται η καθοδήγηση του ΑΚΕΛ, 
τότε οι λέξεις έχουν χάσει τη σημασία τους. Και θα πρέπει να πω ότι τα 
γεγονότα της Λάρνακας εκφράζουν μια συγκεκριμένη νοοτροπία αναφορικά με τον 

τρόπο που σκέφτεται η ηyεσ(α του κόμματος. Διότι Οεν είναι το μόνο κρούσμα. 
Να σας θυμ!σω τα γνωστά επεισόδια της Πάφου στα οποία δυστυχώς είχε 
εμπλακεί και μέλος αυτού του Σώματος. Και να σας πω τι έλεγε η ανακοίνωση 

της Επαρχιακής Επιτροπής της Πάφου: Ύστερα από πληροφορίες και στεν-ή 
παρακολούθηση των πολύωρων συσκέψεων, ο Επαρχιακός Γραμματέας και δύο 
άλλα στελέχη μπήκαν απρόσκλητα στην αίθουσα μιας μυστικής συνεδρίας. Αυτά 
τα λεν οι ίδιοι, δεν τα λέμε εμείς. Τα λέει η Επαρχιακή Επιτροπή του ΑΚΕΛ. 

Είπε ο κ. Πουμπουρ-ής, έχουμε την αλήθεια με το μέρος μας και δε 
χρειαζόμαστε ένταση. Ούτε εμείς χρειαζόμαστε ένταση ούτε αντιπαράθεση. 
Εμείς ένα πράγμα ζητήσαμε• διάλογο είτε μέσα είτε έξω από το κόμμα. Όπου 

θέλουν σε οποιοδήποτε επίπεδο μπροστά στο λαό, καθαρά και παστρικά, και μας 
αρνήθηκαν αυτό το δικαίωμα. Συνεπώς ένας ο οποίος έχει την αλήθεια με το 

Οίκαιο του, το λιγότερο στο οποίο μπορε! να υποβάλει τον εαυτό του είναι ο 

ελεύθερος και δημοκρατικός διάλογος. 

Κόριε Πρόε8ρε, κύριοι σuνάΟελφοι, Οε θα επεκταθώ άλλο σ' αυτό το θέμα. 
Θα -ήθελα να αναφέρω ότι εμείς από την πλευρά μας, η δική μας ομάδα τάσσεται 
αποφασιστικά υπέρ της κατοχύρωσης των 8ημοκρατικών 8ικαιωμάτων και των 
ελευθεριών κάθε πολίτη. Εμείς δε θέλουμε να δημιουργήσουμε ένταση. Απευθυ
νόμαστε προς την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ και προς το ΑΚΕΛ και 
τους ~αλοόμε σε ένα 8ημοκρατικό, έντιμο και ήρεμο 8ιάλογο, για να μπορέσει ο 

. λαός -ήρεμα να αντιληφθεί τις διαφορές μας και να τοποθετηθεί πάνω σ' αυτές. 
Οότε οι φανατισμοί οότε οι αντιπαραθέσεις οότε γεγονότα σαν εκε(να της 
Λάρνακας βοηθούν είτε την Αριστερά είτε γενικότερα τη Δημοκρατία. Γι' αυτό 

εμε(ς θα αγωνιστούμε για να κατοχυρώσουμε αυτές τις αρχές και να αποτρέψουμε 
στο μέλλον τέτοια επεισό8ια μη ανταποκρινόμενοι και μη πέφτοντας θύματα της 
οποιασδήποτε πρόκλησης προς αυτ-ή την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ. 

{Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παπαπέτρου ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 

Λυσσαρίδης επανήλθε στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδούλου, 

Μ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Οι πέντε συνά8ελφοι Βουλευτές οι οπο(οι αποσχ(στηκαν από την Κοινο
βουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς δικαιωματικά έχουν χθες εγγράψει το 
υπό συζήτηση θέμα. 

Έως ε8ώ όλα καλά και άγια. Νόμιμα, τυπικά και απλά εξάσκησαν το 
8ικα(ωμά τους, εγγράφοντας το θέμα των (( επεισο8ίων» σε μιά ανοικτή 

συγκέντρωση που οργάνωσαν οι ίδιοι και την οποία διαφήμισαν και δημόσια μέσω 
του τόπου. 
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Όμως κατά τη χθεσινή εγγραφή του θέματος ζήτησαν και αγωνίστηκαν να 
κηρυχθεί το θέμα αυτό επείγον σε σημείο που διαπληκτίστηκαν και με τον 

προεδρεόσαντα της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, όπως είναι γνωστό, δε 

συμφώνησε με το επείγον του θέματος και απέσχε κατά την ψηφοφορία ειΟικά για 
το επείγον και όχι για την εγγραφή του θέματος. 

Παρά τη θέση τη δική μας, οι πέντε συνάδελφοι αποσκιρτήσαντες από .την 
Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, με την επιμονή τους και την 
υποστήριξη πρώτα απ' όλα του Δημοκρατικοό Συναγερμοό -και υπενθυμίζω την 
παρέμβαση των συναδέλφων Αλέκου Μαρκίδη και Γλαόκου Κληρίδη-όπως και 
άλλων Κοινοβουλευτικών Ομάδων πέτυχαν να κηρυχθεί το θέμα ως επείγον. 

Πρέπει όμως εδώ να δηλώσω ότι δεν μας ξενίζει οότε μας ενοχλεί, γιατί οι 
πέντε συν&δελφοι πέτυχαν με την υποστήριξη των άλλων πλευρών να κηρύξουν 

επείγον το θέμα. Δε μας ξενίζει, γιατί είτε το θέλουμε είτε όχι συνηθίσαμε να 

· βλέπουμε εδώ και αρκετό καιρό και έξω από τη Βουλή αυτή την υποστήριξη των 
άλλων κομμάτων προς τους πέντε αποσχισθέντες και στην κατάσταση που 

εκπροσωπούν. 

Πιστεύω ότι ούτε και τους πέ:ντε συναδέλφους τους ξενίζει ή τους ενοχλεί 

καθόλου αυτή η υποστήριξη που τυγχάνουν με διάφορους τρόπους. Πέραν όμως 
απ' αυτό χρειάζεται να δούμε το θέμα σε όλη τη διάσταση και το βάθος του. 

Ελπίζω να μην έχει κανένας αντίρρηση, γιατί είμαι βέβαιος ότι, όταν 

εγγραφόταν το θέμα, όλοι ήσαν βέβαιοι ότι ήταν αδιαχώριστη η ουσία με τη 
νομική και τυπική όψη και μορφή του. Εξάλλου δεν είμαστε εμείς που πρώτοι 
επιλέξαμε και αποφασίσαμε να μεταφέρουμε εντός της Βουλής την ουσία του 

θέματος, που είναι οι διαφορές των πέντε αποσχισθέντων και της παρέας τους με 
το ΑΚΕΛ και την Αριστερά. Η επιλογή αυτή είναι των πέντε που αποσκίρτησαν, 
πράγμα που καταμαρτυρείται τόσο από τη 'δήλωσή τους της προπερασμένης 
Πέμπτης, όταν αποσκ!ρτησαν, φορτώνοντάς μας με 'διάφορους χαρακτηρισμοός, 
όπως σταλινικοί, δογματικοί, αντιδημοκράτες και άλλα, όπως και με τις χθεσινές 
'δηλώσεις τους στον τόπο και σήμερα ενώπιον της Βουλής. 

Οι πέντε αποσχισθέντες συνάδελφοι μπορούσαν κάλλιστα, αν ήθελαν, την 
προπερασμένη Πέμπτη να δηλώσουν την απόσχισή τους χωρίς τους χαρακτη
ρισμοός, χωρίς να εισέλθουν στην ουσ(α των διαφορών τους με το ΑΚΕΛ και την 
Αριστερά. Μπορούσαν αν ήθελαν και σήμερα να μιλήσουν, αποφεύγοντας να 
εισέλθουν στην ουσ(α του προβλήματος και στους απαράδεκτους υπαινιγμού'ς και 
χαρακτηρισμοός σε βάρος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

Επαναλαμβάνω, μποροόσαν να αφήσουν εκτός της Βουλής τις διαφορές τους 
με το ΑΚΕΛ και την Αριστερά, όμως δυστυχώς, σκόπιμα και συνειδητά 
αποφάσισαν να τις μεταφέρουν εντός της Βουλής, γιατ( υπολογ(ζουν, πιστεύω, για 

'δικούς τους λόγους στην υποστήριξη και άλλων πλευρών. 

Εμείς, η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστεράς δε θέλουμε και . δεν 
επιδιώξαμε αυτή την εξέλιξη. Η εξέλιξη αυτή, δυστυχώς, και για τους λόγους που 
ανέφερα, μας επιβλήθηκε, γι' αυτό και την αντιμετωπίζουμε. 

Κατά συνέπεια αυτή ε(ναι η μια ουσιαστική πτυχή του θέματος που έχουμε 

μπροστά μας και για την οπο(α επισόρουμε την προσοχή της Βουλής, την οπο(α 
και καλοόμε να τη λάβει σοβαρά υπόψη. 
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Μιοc άλλη ουσιαστική πτυχή του θέματος αποτελε( η μορφή και το 
περιεχόμενο της συγκέντρωσης της Λάρνακας, και εξηγοόμαι. Οι αποσκιρ
τήσαντες σuνά8ελφοι επέλεξαν τη μορφή της ανοικτής συγκέντρωσης για να 

8ιαφωτίσουν τα μέλη του ΑΚΕΛ και τους οπα8οός της Αριστεράς, όπως οι ί8ιοι 

εξήγγειλαν -και ίσως και άλλους-για τις 8ιαφορές τους με το ΑΚΕΛ και την 

Αριστερά, για τους λόγους που αποσχίστηκαν από την Κοινοβουλευτική Ομά8α 

του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

Νομικά και τυπικά εlχαν αυτό το 8ικα(ωμα. Νομικά και τυπικά ε(vαι 

8ημοκρατικό τους 8ικαlωμα. Κομματικά, εφόσον έχουν θέσει τον εαυτό τους 
εκτός του ΑΚΕΛ, πάλι 8εν υπάρχει πρόβλημα. Είναι όμως καθόλα εντάξει αυτή η 
ενέργειά τους και πολιτικά και ηθικά και 8εοντολογικά; Εμείς απαντούμε 
κατηγορηματικά, όχι. Γιατί οι συνά8ελφοι με τη ενέργειά τους, με τη μορφή και 

το περιεχόμενο της .συγκέντρωσής τους, και 3εοντολογικά και πολιτικά και ηθικά 

8ιέπραξαν μια σοβαρή πρόκληση έναντι των Ακελιστών και Αριστερών ψηφοφόρων 
που τους ανέ8ειξαν στο βουλευτικό αξίωμα. Ήξεραν οι συνά8ελφοι αποσκιρ
τήσαντες την αντί8ραση των ψηφοφόρων και όμως με τη συγκέντρωσή τους 

πέταξαν το γάντι. 

Κατά συνέπεια τα μέλη και οι ψηφοφόροι του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, αντιμε
τώπισαν με τον τρόπο τους, με τα αισθήματα και τις αντιλήψεις τους μια σοβαρή 
πρόκληση. Αμφιβάλλω αν τα μέλη και οι οπα8οί του οποιου8ήποτε άλλου 

πολιτικοό χώρου, 8ε θα αντι8ρούσαν κατά τον l8ιο ή και πιο έντονο τρόπο 
μπροστά σε παρόμοια κατάσταση! 

Είναι χρήσιμο σ' αυτό το σημείο να αναφέρω ότι το ΑΚΕΛ καθο8ήγησε να 
απόσχουν τα μέλη και οι οπα8ο! του απ' αυτές τις συνάξεις και όμως σύμφωνα με 

τις πληροφορίες μου πήγαν και μέλη και οπα8οί μας οι οποίοι απαίτησαν από 

τους συνα8έλφους να παραιτηθοόν από Βουλευτές, εφόσον αποσχίστηκαν από την 
Κοινοβουλευτική μας Ομά8α. 

Τα μέλη και οι οπα8οί μας αισθάνονται ότι η απόσχιση των συνα?έλφων, αντί 
της παραίτησή τους, συνιστά υφαρπαγή της ψήφου τους. 

Αυτά τα 8ε8ομένα τα λέω, γιατ! πιστεύω ότι 8εν μπορούν να παρα
γνωριστούν από οποιο8ήποτε αντικειμενικό κριτή. Τα λέω γιατί πιστεύω ότι 
αποτελούν κι αυτά μια βασική, ουσιαστική πτυχή του θέματος την οπο!α η Βουλή 

οφείλει επίσης να λάβει σοβαρά υπόψη. 

Πέρα όμως από τα πιο πάνω υπάρχει μπροστά μας κατά επείγοντα τρόπο το 
θέμα μιας συγκέντρωσης στη Λάρνακα, και ενημερωνόμαστε από κάποιους 
συνα8έλφους οι οποίοι είναι σε αντιπαράθεση με το ΑΚΕΛ και την Αριστερά. Οι 
σuνά8ελφοι αυτοί στη μακρά αντιπαράθεσή τους μας έπεισαν ότι παίζουν ένα 

υπονομευτικό, 8ιασπαστικό παιγνί8ι μαζ( μας. 

Κάτω απ' αυτ'ή την εμπειρ!α ε!ναι 8υνατό για μας να απο8εχθούμε, όση 
καλή θέληση και να επι8είξουμε, τις 8ικές τους 8ιαπιστώσεις και εκτιμήσεις, 
αναφορικά με τα συμβάντα σ' αυτ'ή τη συγκέντρωση; 

Με όλη την ειλικρίνεια, εμείς, το λέω καθαρά, ότι αμφισβητοόμε και τις 
προθέσεις και τις εκτιμήσεις τους. Κατά τη γνώμη μας οφείλει και η Βουλή να 

8ιατηρήσει το 8ικαίωμα της αμφιβολίας για τα όσα αναφέρουν οι συνά8ελφοι. 

Καταλήγοντας, εμείς πιστεόουμε ότι η πρόκληση ανήκει στους αποσκιρ
τήσαντες συνα8έλφους. Η πρώτη ευθύνη ανήκει σ' αυτούς για ό,τι συνέβηκε στη 

Λάρνακα και κατά 8εύτεpο λόγο σε οποιουσ8ήποτε άλλους. Η γνώμη μας αλλά 
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και η συμβουλή μας προς του~ αποσχισθέντες συναδέλφους είναι να σταματήσουν 
να μεταφέρουν ε8ώ στη Βουλή των αντιπαράθεσή τους προς το ΑΚΕΛ και την 
Αριστερά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πριν κατέλθω από το βήμα ήθελα να σχολιάσω και μερικές απόψεις. 

Μεταξύ άλλων, ο συνάδελφος κ. Δίγκλης, μιλώντας σήμερα μας είπε, με όλη 
την τόλμη, ότι δε σκοπεύουν να εγκαταλείψουν την έδρα, διότι η Αριστερά είναι 
τώρα διασπασμένη και η πλειοψηφία τους θέλει Βουλευτές. Με αυτή την ουσία, 

με διαφορετική ίσως έκφραση, αυτό το περιεχόμενο, αυτό το μήνυμα έδωσε στη 
σημερινή ομιλία του. 

Νόi μου επιτραπεί να πω ότι, κατά τη γνώμη μου, ενσυνείδητα ο συνάδελφος 
Δίγκλης και οι υπόλοιποι, κατά τη γνώμη μου, εμπαίζουν και τη Βουλή. 

Όταν το ΑΚΕΛ με ποσοστό 90, 95% τους καταδίκασε, όταν όλο το μαζικό 
κίνημα μέσω των εκλεγμένων σωμάτων του τους καταδικάζει, νομίζω ότι 
δικαιούμαι να έχω αυτή την εκτίμηση ότι εμπαίζουν αυτή τη στιγμή και την ίδια 
τη Βουλή, λέγοντας ότι έχουν την υποστήριξη της πλειοψηφίας του εκλογικού 
σώματος. 

Θα επαναλάβω, παρόλο που το έθιξα και στην ομιλία μου, ότι δεν 

εκπλήττομαι για την υποστήριξη προς τους πέντε συναδέλφους από τον κ. 
Κληρίδη και άλλους. Να μου επιτρέψει όμως ο κ. Κληρίδης, επειδή αναφέρτηκε 
σε πληροφορίες ...... . 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από το ακροατήριο 8εν επιτρέπονται οποιεσ8ήποτε εκ8ηλώσεις, παρακαλώ. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Επειδή ο κ. Κληρίδης αναφέρτηκε σε πληροφορίες που έχει από δικούς του 
ανθρώπους ~ετικά με τη συγκέντρωση στη Λάρνακα και σχετικά με την αυριανή 
συγκέντρωση στην Πάφο, να μου επιτρέψει να εκφράσω όχι μόνο την αμφιβολία 
μου αλλά το πιστεύω μου ότι αυτές οί πληροφορ(ες του 8εν ε(vαι αντικειμενικές. 
Και κατά προέκταση, αν 8εν ε(vαι πράγματι αντικειμενικές, εγείρονται 8ιάφορα 

ερωτήματα. 

Ο συνάδελφος κ. Παπαπέτρου αναφέρθηκε εδώ ότι ο ηγέτης της κατάστασής 

τους που έχουν στη Λάρνακα, ο κ. Κυριακίδης, τρεις μέρες πριν τη συγκέντρωση 
προειδοποίησε την Επαρχιακή Επιτροπή του ΑΚΕΛ ότι μπορεί να συμβούν 
επεισόδια στη συγκέντρωση. 

Αντιλαμβάνομαι τι μήνυμα ήθελε να δώσει ο κ. Παπαπέτρου αλλά με όλο το 

σεβασμό θέλω να αμφισβητήσω και την πληροφορία του και την πράξη αυτή που 
αναφέρει, αλλά πολύ περισσότερο να υπογραμμίσω ότι αυτό που έχει αναφέρει 
εδώ δεν αποτελεί απόδειξη, δεν μπορεί να αποτελεί απόδειξη, αν υπήρχε 
οποιαδήποτε αντίδραση -και είμαι σίγουρος ότι υπήρχε πάρα πολλή αντίδραση 
πριν τη συγκέντρωση- ότι αυτό σημαίνει ότι ήταν οργανωμένη αυτή η αντίδραση. 

Πρέπει επίσης να του πω ότι ούτε και η παρουσία μελών της Κεντρικής 
Επιτροπής ή της Επαρχιακής, όπως ανέφερε, αν ήταν, δεν ξέρω εγώ, αν 
παρευρέθηκαν, μαρτυρεί κι αυτό ότι πρέπει να είμαστε σίγουροι ότι αυτό σημαίνει 
οργανωμένη ενέργεια από μέρους του ΑΚΕΛ. 

Είναι γεγονός ότι η κατάσταση μέσα στο χώρο του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς 

σήμερα είναι σε οξυμμένη κατάσταση. Υπάρχουν έντονες απόψεις, υπάρχουν 
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ακραίες, αν θέλετε απόψεις, υπάρχουν μετριοπαθείς απόψεις, υπάρχουν όλων των 
αποχρώσεων οι απόψεις όσον αφορά τους χειρισμούς έναντι των πέντε, όσον 

αφορά τους χειρισμοός γενικότερα που πρέπει να γ!νοuν για την αντιμετώπιση της 
κατάστασης. 

Μέσα απ' αυτό το πρίσμα κατά την άποψή μου πρέπει να 8ούμε αυτά τα 
γεγονότα, αυτά τα 8ε8ομένα. Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι αν πραγματικά μέλη της 
Κεντρικής Επιτροπής ή της Επαρχιακής Επιτροπής παρευρέθηκαν και μόνο στη 

συγκέντρωση, αυτό ήταν έξω από την καθο8ήγηση της ηγεσίας του ΑΚΕΛ και 
κατά duvέπεια θα έχει τις επιπτώσεις του αυτό το πράγμα. Το καταλαβα(vω. 
Δηλαδή ενήργησαν αντιδεοντολqγικά με βάση τους κομματικούς κανόνες αυτοί οι 

οποιοι8ήποτε παρευρέθηκαν στη συγκέντρωση. 

Θέλω επ!σης να 8ιαβεβαιώσω αυτή τη στιγμή, επει8ή έγινε αναφορά και για 
πληροφορίες για την Πάφο ότι εγώ ως Επαρχιακός Γραμματέας του κόμματος 
και το αρμό8ιο καθο8ηγητικ6 σώμα, από την περασμένη Δευτέρα έχουμε 8ώσει 

καθαρές ο8ηγίες, καθαρή καθο8ήγηση προς τα στελέχη μας ότι πρέπει να 
αποφύγουν να παρευρεθούν την Παρασκεu-ή στη συγκέντρωση που θα έχουν οι 

πέντε στο ξενο8οχείο. 

Έγινε όμως αναφορά από το συνάδελφο κ. Παπαπέτρου και για τη μυστική 
σύσκεψη την οπο!α έκαμε η φραξιονιστική τους ομά8α στην Πάφο σε μια αιθουσα 
γκαλερύ πριν ένα-8υο μήνες, για να υπογραμμίσει ε8ώ ή για να επιρρίψει ευθύνες 
στο Βουλευτή και Επαρχιακό Γραμματέα του ΑΚΕΛ, 8ηλα8ή σε μένα, για την 
ενέργειά μου να πάω να 8ω επί τόπου τι έκαμναν αυτά τα μέλη του κόμματος. 

Είναι αλήθεια ότι αντιλήφθηκαν, αγαπητοί συνά8ελφοι, αυτή την παρα
συναγωγή άλλα μέλη του ΑΚΕΛ τα οποία κλήθηκαν και αντέδρασαν και 

παρακολούθησαν αυτή τη συναγωγή". Και σε κάποιο στά8ιο κάλεσαν τον 
Επαρχιακό Γραμματέα του κόμματος να διαπιστώσει ο ί8ιος ότι υπάρχει και 
λειτουργε( φραξιονιστική κατάσταση μέσα στο κόμμα. Διαβεβαίωσαν τον 
Επαρχιακό Γραμματέα του κόμματος ότι επρόκειτο για μια σύναξη κομματικών 

μελών. Και κάτω απ' αυτά τα 8ε8ομένα και λαμβάνοντας υπόψη το χώρο που 
επραγματοποιείτο αυτή η εκδήλωση, ο οποίος χώρος ένας εκθεσιακός χώρος στον 

οπο(ο μπαίνουν και βγα(νουν μέρα νύκτα σχε8όν οποιοι8ήποτε και τουρ(στες και 

ντόπιοι, επισκέφθηκε αυτό το χώρο και διαπ(στωσε ότι εκε( βρίσκονταν μέλη του 
ΑΚΕΛ τα οποία συζητούσαν κάτω από την καθοδήγηση έμμισθου της ΠΕΟ, ο 
οποίος μετέφερε τις απόψεις των συναδέλφων Ζιαρτίδη και Δίγκλη, για τη 
δημιουργία άλλου πολιτικού σχήματος. 

Δε νομίζω ότι η ουσία είναι γιατί μπήκε ο Επαρχιακός Γραμματέας του 
κόμματος σ' αυτή τη σύσκεψη ή την παρασυναγωγή, όπως την αποκαλώ, η οποία 

αποτελείτο από μέλη του κόμματος. Δε νομίζω ότι έχει κανένα άλλο επαρχιακό 

ή ανώτερο καθοδηγητικό στέλεχος οποιουδήποτε κόμματος το οπο(ο δεν έχει το 
δικα!ωμα να παρευρεθεί σε μια σύναξη μιας ομάδας του, μιας οργάνωσης του 

κόμματός του. Ή ε(ναι εύκολο για οποιο8ήποτε να αρνηθεl, όταν καλε(ται, να 

8ιαπιστώσει ότι μέλη του κόμματος παραβιάζουν το Καταστατικό, προβαίνουν σε 
αντικομματικές ενέργειες; Αισθάνομαι ότι η θέση μου ήταν να διαπιστώσω και 

αυτό είχα πράξει, απλώς εισήλθα εκε(, με προσκάλεσαν να συζητήσω μαζ( τους, 

εγώ τους είπα δυο λόγια και είχα φύγει. Απλώς διαπίστωσα τα συμβάντα. Και 

λυπούμαι, επαναλαμβάνω, γιατί και ο συνάδελφος Παπαπέτρου θέλει να 
μεταφέρει σ' αυτό το μήνυμα κάποια άλλα μηνύματα που να 8ιαστρεβλώνουν .την 
ουσία αυτής της σύναξης. Αλλά και κάποιοι άλλοι στο παρελθόν 8ιά του τύπου 
προσπάθησαν να πράξουν το ί8ιο και να αναμιχθούν, αν θέλετε, στα εν8οκομ
ματικά του ΑΚΕΛ. 
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Αυτά όσον αφορά κάποιες δηλώσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, 

Δε θα ανέβαινα και πάλι στο βήμα αλλά άκουσα πράγματα των οπο(ων οι 
διαστάσεις ε(ναι εξωφρενικές. Και αν υπάρχει κάτι που δεν μπορώ να ανεχθώ, 

είναι η κακή αντίληψη η οποία υπάρχει από ορισμένους στο τι είναι η πραγματική 

δημοκρατία. 

Θα συμβούλευα μερικούς αγορητές του ΑΚΕΛ να είναι πολύ προσεκτικοί στο 
τι λεν σ' αυτό το Σώμα. Εξέφρασε ο τελευταίος ομιλητής την απορία, γιατί ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός ή ο Γλαύκος Κληρίδης, ο κ. Αλlξης Γαλανός και ο κ. 
Χατζηδημητρίου ψηφίσαμε πως το θέμα ήταν επείγουσας φύσης και γιατί οι ίδιοι 
απέσχαν αυτής της ψηφοφορίας. 

Μα έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, όταν απειλήθησαν μέλη αυτού του Σώματος, 

όταν παρεμποδίστηκαν να εκφράσουν τις απόψεις τους, δεν είναι επείγον θέμα γι' 

αυτό το δημοκρατικό σώμα που λέγεται Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας; Είναι θέμα που έπρεπε να το θέσουμε στη σειρά των 
θεμάτων που αναμένουν συζήτηση, και υπάρχουν 150 θέματα προς συζήτηση, 
δηλαδή θα τέλειωνε και η θητεία αυτής της Βουλής, για να ασχοληθούμε με αυτό 
το θέμα που καθάπτεται της λειτουργίας της δημοκρατίας; 

Μας είπε ακόμα ο έντιμος αγορητής ότι παρακολούθησε κινήσεις στελεχών 

του κόμματ'ός του οι οπο!οι προσπαθούσαν ε:(τε να αποσχισθούν ε!τε να κάμουν 
άλλο κόμμα. 

Αυτές οι νοοτροπ(ες μπορε( να υπήρχαν σε μονοκομματικά καθεστώτα τύπο 
Στάλιν και K.G.B. Δεν μπορούν όμως να υπάρχουν σε μια δημοκρατία ...... . 
Μ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέμα τάξης. 

Εγώ στην ομιλία μου δεν ανέφερα ότι παρακολούθησα. Απλώς για να το 
κάμουμε καθαρό, κύριε Κληρίδη ••.... 
Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Επήγετε για δειγματοληψία. 

(Γέλια) 

Μ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Με κάλεσαν μέλη του κόμματος να πάω να δω τι εγίνετο εκεί, κύριε Κληρίδη. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δέχομαι τη διόρθωση. Δεν παρακολούθησε αλλά μετέβη για δειγματοληψία. 

(Γέλια) 

Και ερωτώ, μήπως μέσα στο ΑΚΕΛ υπάρχουν ακόμα νοοτροπίες K.G.B.; 
Εμάς στο δικό μας το κόμμα, και θα αναφέρω ένα παράδειγμα, στις προεδρικές 
εκλογές υπήρξε ομάδα Βουλευτών που διαφώνησε με την υποψηφιότητά μου. 
Έκαμαν συγκεντρώσεις για να προωθήσουν αυτή τη σκέψη. Ούτε ε(παμε να 
Παρακολουθηθούν ούτε και τους αποβάλαμε από το κόμμα. Αν δεν αντι
λαμβανόμαστε αυτή την απλή έννοια της δημοκρατίας, τότε ας μην κάνουμε 
χρήση της λέξης «δημοκρατία». 
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Αλλri ανήλθα επίσης στο βήμα, διότι το θέμα πήρε μια &λλη τροπή. Πήρε 

μια σοβαρή τροπή, διότι εδώ από αυτό το βήμα έγινε σοβαρότατη καταγγελία ότι 
ορισμένα βασικ& στελέχη του ΑΚΕΛ, ηγετικ& στελέχη του ΑΚΕΛ, των οποίων 
τα ονόματα δόθηκαν από τον κ. Παπαπέτρου, ήσαν μέλη αυτής της ομ&δας η 

οποία 8ημιοόργησe: τα επεισό8ια. Και δεν ακούσαμε από κανένα ότι αυτο( οι 

&νθρωποι θα τύχουν τιμωρίας. Μας λέχθηκε ακόμα ότι δόθηκαν οδηγίες να μην 
παν. Αλλά αυτοί στους οποίους 8όθηκαν οι ο8ηγίες για να τις 8ώσοuν πάρα κάτω 

είναι αυτο( οι οποίοι πήγαν και δημιούργησαν τα επεισόδια! 

Και τίθεται το ερώτημα το οποίο έβαλε ο έντιμος συν&δελφος, ότι δηλαδή 
γίνεται κοροϊδία. Το θέμα το οποίο τίθεται επί τ&πητος είναι ποιος κοροϊδεύει 
ποιο, γιατί και πώς. Δεν μπορεί να βγαίνει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κlχι 
να μας λέει ότι δόθηκαν ο8ηγίες και αργότερα να ακούουμε ότι επικεφαλής της 
ομάδας ή μέσα στην ομάδα που δημιούργησε τα επεισόδια ήσαν παρόντες ηγετικά 

στελέχη της επαρχίας. 

Και νομίζω ότι εμείς θα ζητήσουμε, και γι' αυτό ανέβηκα στο βήμα, το θέμα 

να παραμείνει ανοικτό για περαιτέρω διερεύνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχε ζητήσει ο κ. Πουμπουρής το λόγο. 

Μ. ΠΟΊ'ΜΠΟΊ'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συν&δελφοι, αν ανεβαίνω αυτή τη στιγμή στο Βήμα 

είναι για να ανασκευάσω ανακριβείς ισχυρισμούς του συνά8ελφου του 
Παπαπέτρου, οι οποίοι έδωσαν το έναυσμα στον κύριο Κληρίδη να οικοδομήσει 
συλλογισμοός και απόψεις που εκθέτουν το κόμμα μου. 

Συν&8ελφε Παπαπέτρου, όταν μιλούμε από αυτό το Βήμα και όταν 
αναφέρουμε ονόματα πρέπει να ελέγχουμε τις πληροφορίες μας για να μη 

συλλαμβανόμαστε ανακριβολόγοι. Διότι ανέφερες εδώ ότι παρευρέθηκε ο Φανής 
Χριστο8ούλου, ο Επαρχιακός Γραμματέας του ΑΚΕΛ Λ&ρνακας. Ο Φανής 
Χριστοδούλου εκείνη τη νύχτα ήταν στα Περβόλια και αυτό είναι διαπιστωμένο 

από τους ηγέτες των Περβολιών που έκαναν εκείνη τη νόχτα συνεδρία και σε 
8ιαψεύδουν. Ανέφερες ότι ήταν η Ελένη Κωστή, η Γραμματέας της ΠΟΓΟ. Και 
εδώ συλλαμβ&νεσαι ανακριβολόγος. Η Ελένη Κωστή έλειπε από τη Λ&ρνακα 

εκείνη τη νύχτα. Λέγεις ότι ήταν ο Τ&κης Χρίστου. Και ε8ώ συλλαμβ&νεσαι 
ανακριβολόγος. Ο μόνος που ήταν και δεν το αρνήθηκε και υπ&ρχει και 
δημοσίευμα στις εφημερίδες είναι ο Δώρος Χριστοδουλί8ης, τον οποίο κ&λεσες 

κιόλας από το Βήμα, για να βοηθήσει στο να κατευναστούν τα πνεύματα. Κατά 
συνέπεια η παρ&κλησή μου είναι, πριν αναφέρουμε πληροφορίες π&νω στις οποίες 
οικο8ομούνται ολόκληρες απόψεις που προσανατολίζουν προς &λλη κατεύθυνση, να 

τις αποφεύγουμε ή τέλος πάντων να ελέγχουμε να ε(ναι ακριβε(ς. Ε(ναι αυτό το 

σημείο που ήθελα ει8ικ& να υπογραμμίσω. 

Πέραν τούτου λέχθηκε από τον κύριο Κληρί8η ότι εγώ 8εν αρνήθηκα ότι ήταν 
οργανωμένη η αντί8ραση που παρατηρήθηκε. Κ&θε &λλο. Εγώ υποστήριξα και 
υποστηρίζω και τώρα ότι 8εν ήταν οργανωμένη από μέρους του ΑΚΕΛ, ούτε ήταν 
οργανωμένη από &λλη οποιαδήποτε κατ&σταση. Ήταν εντελώς αυθόρμητη και 
ήταν ακριβώς η εκ8ήλωση της διαμαρτυρίας των αισθημ&των των Λαρνακέων, 
των αριστερών Λαρνακέων, προς μια κατ&σταση η οποία υπ&ρχει είτε το θέλουμε 

ειτε όχι. Και ο χώρος αυτός που ονομάζεται Κύπρος, και πολύ περισσότερο ο 

χώρος που ονομάζεται Λάρνακα, ε(ναι πολύ μικρός και ξέρουμε πρόσωπα και 
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πράγματα. Και δεν μπορε( να αποτελεί ρουτίνα η παρα(τηση Βουλευτών από τα 

κόμματά τους. Είναι θέμα ηθικής τάξης η παραίτηση Βουλευτών από τα 

Κόμματά τους, από τις Κοινοβουλευτικές τους Ομάδες, όταν επιμένουν να 

διατηρούν την έδρα, και αυτή ε(ναι η πραγματικότητα. 

Τέλος ήθελα να αναφέρω εδώ ότι το Κόμμα μας έχει αποδείξει έμπρακτα ότι 

σέβεται τις δημοκρατικές διαδικασ(ες, ότι είναι ενάντια σε καταστάσεις εκτροπής 

και ανωμαλίας και αυτό το έχει αποδείξει στα εξήντα χρόνια της ύπαρξής του. 

Άλλοι είναι εκείνοι που δεν μπορούν να μιλούν με περηφάνεια για το παρελθόν 
τους. Εμείς μπορούμε να μιλούμε με περηφάνεια για το παρελθόν μας, γιατί δεν 

εμπλακήκαμε ποτέ μας σε ανώμαλες καταστάσεις, δεν παραβιάσαμε δημο
κρατικές διαδικασίες και δε βάψαμε τα χέρια μας με αίμα ούτε απέναντι στους 
Τούρκους ούτε απέναντι σε άλλους. 

Λυπούμαι, ε(μαι υποχρεωμένος να κάνω αυτή τη διαπ(στωση, για να μη μένει 
η εντύπωση ότι το ΑΚΕΛ είναι αυτό που έχει κατονομαστεί από άλλους 

συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχε ζητήσει πρώτα το λόγο ο κύριος Γαλανός και είμαι υποχρεωμένος ... 
Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου αναφορικά με αυτό που μόλις λέχθηκε, 
κύριε Πρόεδρε, μόνο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ1: 

Έγινε προσπάθεια από τον κύριο Πουμπουρή να αμφισβητηθούν τα στοιχε(α 

τα οποία κατέθεσα στο Σώμα. Ο κύριος Πουμπουρής δεν ήταν παρών βεβαίως. 
Εγώ ήμουν παρών και επαναλαμβάνω την ορθότητα των στοιχείων. 

Όμως θα ήθελα να υποβάλω μια πολύ απλή ερώτηση. Κανένας μέχρι σήμερα 
δεν ανέφερε τα πρόσωπα τα οποία ανέφερα σήμερα στη Βουλή. Πουθενά δεν 
δημοσιεύτηκε η παρουσία του Φανή Χριστοδούλου ή της Ελένης Κωστή. Γιατί 

λοιπόν ο κύριος Πουμπουρής ένιωσε την ανάγκη, χωρίς να τους κατηγορήσει 
κανείς μέχρι τώρα, να πάει να διαπιστώσει τις κινήσεις τους εκείνο το βράδυ και 
το άλλοθι τους; Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο, παραμένει το κρίσιμο ερώτημα πέραν των άλλων όλων πέρι 

αγανάκτησης και λοιπά. Καταδικάζει το ΑΚΕΛ ευθαρσώς και καθαρά τους 

τραμπουκισμούς της Λάρνακας, ναι ή όχι; Αυτό είναι το κρίσιμο ερώτημα και 
μπορούν να το απαντήσουν με έVα ναι ή ένα όχι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κύριος Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι εγώ που ανέφερα τα ονόματα. Τα ονόματα αυτά 

ήρθαν αυτή τη στιγμή τηλεφωνικώς εδώ στη Βουλή από το πιο αρμόδιο Σώμα της 

Επαρχιακής Επιτροπής της Λάρνακας που, όταν έμαθαν ότι διασύρονται τα 
ονόματα ανθρώπων εκεί στη Λάρνακα από τον Παπαπέτρου, ασφαλώς αγανά-
κτησαν ..... . 



ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μα πότε προλάβατε; 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 
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Τώρα μόλις πριν από λίγο. Την ώρα που μιλοόσε, μάλιστα. Και λένε ότι 

εκεί ήταν ο Λοόης ο Ηγουμενί3ης, ο 'Αρης Γεωργίου, ο Πολυνίκης Αναστάση, ο 

Σιανής και 3εν ήταν ο Φανής Χριστο3οόλου που ήταν στα Περβόλια, 3εν ήταν η 
Ελένη Κωστή, οότε ο Τάκης Χρίστου. Ήταν μόνο ο Δώρος Χριστο3ουλί3ης και 
ο Νίκος Χαραλάμπους. μαζί με τον Πολυνίκη που 3εν άνοιξε το στόμα του. 

Κανένας άλλος από τα στελέχη του ΑΚΕΛ 3εν,ήταν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ το ακροατήριο, δεν εννοώ ούτε να μιλάτε ούτε να λαμβάνετε 
μέρος στην όλη ιστορ(α. Όσοι θέλουν να με(νουv θα πρέπει να ε(ναι εντελώς 
ήσυχοι. 'Αλλο η Βουλή, άλλο το ακροατήριο. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Στην ομιλία μου ήμουν καθαρός. Εμείς είμαστε ενάντια σε κάθε ένταση και 
σε κάθε πρόκληση και προασπ(ζουμε το δικαιωμα των Βουλευτών να μιλούν 

ελεύθερα όπως και των άλλων πολιτών. Επειδή όμως το θέμα αυτό σχετ(ζεται με 
την κατ&.χρηση της λαϊκης εντολής το σuσχετ(ζοuμε με αυτό και κατ&; συνέπεια η 

θέση μας ξεκινά από αυτή τη θεμελιακή αρχή. Ότι υπήρξε κατάχρηση της 

λα'ίκής εντολής, και από αυτή την άποψη τοποθετούμαστε ότι ε(μαστε ενάντια 
στα επεισόδια που έγιναν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κόριε Κληρί3η, είχε ζητήσει , ..... . 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είναι εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, εφόσον σας παραχωρεί ο κόριος Γαλανός. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, σημείωσα με το ρολόι μου το χρόνο που ο κόριος 
Παπαπέτρου ανέφερε τα ονόματα. Δέχομαι ότι το ΑΚΕΛ έχει εξαιρετική 
οργάνωση και ότι επικοινώνησε με τη Λάρνακα και ότι βρήκε και τους ανθρώπους 

αυτούς και ότι τους ρώτησε και έδωσαν καταθέσεις πού ήταν, ότι τις ερεύνησε και 
3ιαπίστωσε ότι έλεγαν την αλήθεια. Αν όλα αυτά τα πράγματα κατόρθωσε το 
ΑΚΕΛ να τα κάνει μεταξό του τέλους της ομιλίας του κυρίου Παπαπέτρου και 
τώρα, πρέπει να τους πω εύγε! Αλλά 8εν τρώμε πράσινο χαβιάρι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κόριος Γαλανός;

Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, παραχώρησα στον κόριο Κληρί3η το 3ικαίωμα να μιλήσει, 
3ιότι γνώριζα ότι επρόκειτο περί του γνωστοό χιοόμορ. Όμως θα ήθελα να 
συμφωνήσω με τον κόριο Κληρί3η σε κάτι άλλο. Συμφωνοόμε να μείνει 
εγγεγραμμένο το θέμα στο Κεφάλαιο Δ' μέχρι την επόμενη συνε3ρία που 
αντιλαμβάνομαι θα γ(νει στις 29 Μαρτίου για να 3ιασφαλίσουμε ταυτόχρονα ότι 
3ε θα υπάρξουν ανάλογα επεισό3ια μέχρι τότε και για να πάει ξεκάθαρο το 
μήνυμα ότι, ανεξάρτητα από 3ιαφορές που οπωσ3ήποτε μπορεί να είναι 
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εσωτερικές, ολόκληρο το Σώμα κατα8ικάζει χωρ(ς επιφύλαξη αυτά τα επεισό8ια, 
και είναι κάτι το οποίο θα θέλαμε να πιστεύουμε, ότι τελικά όλες οι πλευρές θα 

καταδικάσουν τέτοια επεισόδια σε μια ευρωπαϊκ'ή δημοκρατία, όπως θέλουμε να 
ε(ναι η Κύπρος. Αν 8εχ6μαστε ότι η Κύπρος αποτελε( μια Ευρωπαϊκή 

Δημοκρατία, πολυκομματική και όχι κάτι άλλο, πρέπει να κατα8ικάσοuμε τα 

επεισόδια. Τώρα, το πως αισθάνεται κάποια πλευρά εναντίον κάποιων Βουλευτών 
για τον άλφα ή βήτα λόγο, ε(ναι κάτι άλλο. Δεν μπορε( όμως να συσχετιστε( με 
αυτά τα επεισόδια και τίποτε 8εν μπορε( να αποτελέσει δικαιολογία για μια 

τέτοια συμπεριφορά. Και είναι έτσι που θα τοποθετηθεί το Σώμα, αν κάποια 
πλευρά πάει εναντ(ον σε τέτοιο ψήφισμα -8ιότι θα καταλήξουμε σε ψήφισμα-τότε 
ζημιά στον εαυτό της θα πράξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Α ναστασιά8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, λέχθηκαν νομ(ζω αρκετά και καλύφθηκε το 
θέμα. 'Ομως υπάρχουν και ορισμένα τα οποία θα πρέπει να λεχθούν ακόμα. 
Λέχθηκε από κάποιο εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ -8εν μας εν8ιαφέρουν τα ονόματα, η 
ουσία είναι ότι είναι οι θέσεις που μας ενδιαφέρουν- ούτε λίγο ούτε πολύ ότι οι 
πέντε υποστηρ(ζονται από το Συναγερμό 8ήθεν. Ειλικρινά 8ιερωτώμαι αν αυτό 

8εν ε(ναι αιχμή 8ήθεν για να προσβάλουν ή για να εξuβρ(σουν τους πέντε. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, κύριοι συνά8ελφοι του ΑΚΕΛ, υπερασπ(ζεται 
και θα υπερασπ!ζεται το 8ικαlωμα του κάθε ανθρώπου ελεύθερα να εκφράζεται 
και να έχει τα ανθρώπινα 8ικαιώματα που το Σύνταγμα τα κατοχυρώνει. Ο 
Αν8ρέας Ζιαρτ(8ης ή ο Αν8ρέας Φάντης ή ο Ντ(νος Κωνσταντ(νου ή ο Παύλος 

Διγκλης 8ε χρειάζονται 8ικηγόρους από το Συναγερμό. Έχουν μια ολόκληρη ζωή 
στο κ(νημά τους, χα(ρουν και σεβασμού και εκτ(μησης και από το 8ικό μας κόσμο 

-έστω και αν 8ιαφωνεl με τις ι8έες τους, έστω και αν υπήρξαμε πάντοτε αντlθετοι 

έστω και αν είμαστε τώρα αντ(θετοι-αλλά 8εν πάψαμε ποτέ να αναγνωρ(ζουμε 
και τους αγώνες, με βάση τα πιστεύω του κάθε ανθρώπου, όπως και τους 8ικοός 
σας, και συνεπώς 8εν χρειαζόντουσαν 8ικηγόρους ή υπερασπιστές, για να φανε( 

ποιοι ε!ναι και ποιοι ήταν. 

Δεν ε(μαστε εμε(ς που τιμούσαμε τον Αν8ρέα Ζιαρτ(8η αλλά το ΑΚΕΛ για 

τα 70χρονά του. Δεν ε(μαστε εμε(ς που τιμήσαμε τον Αν8ρέα Φάντη αλλά το 
ΑΚΕΛ. Αν 8ιαφώνησαν με τις ομά8ες τους ... 
Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν τιμήθηκε ο Φάντης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, συγγνώμη, 8εν πρόλαβε ο κύριος Φάντης να τιμηθε( από το ΑΚΕΛ. 
Υπήρξε όμως μια πρόθεση. Αλλά εκε(νο που μας εν8ιαφέρει, κόριοι συνά8ελφοι, 
και υποστηρ(ξαμε το επεlγον ε!ναι τις στάσεις που παρακολουθούμε να υπάρχουν 

από πλευράς ορισμένων που φα(νεται να ε(ναι ή και να ανήκουν στην ηγεσ(α του 

ΑΚΕΛ. Γιατ!, λέει, το επεlγονj Βέβαια, κύριοι συνά8ελφοι, ακούσατε να γlνουν 

φόνοι; Ακούσατε να υπάρχουν τραυματισμο( ή να έχουν μερικο( μεταφερθε( στα 

νοσοκομε(αj Όχι. Λοιπόν πού εLναι το επε!γον; 

Αφήστε τα πράγματα, 8ιότι όπως μας ε(πε και ο κύριος Θεο8ούλου, υπάρχουν 

πολλές απόψεις -και ε8ώ ε(ναι ο κ(ν8υνος και οι ανησυχ(α μας- και ακρα(ες και 

μεσα!ες, και μετριοπαθε!ς για τη συμπεριφορά των πέντε μέσα στο κόμμα. 
1

Ετσι 
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λέχθηκε και είναι γραμμένο στα πρακτικά. Δηλα8ή όταν λέτε ακραίες, κύριε 

συνά8ελφε, εννοείτε ότι υπάρχουν και κάποιο οι οπο(οι πιθανό να μελετούν και 
σοβαρότερα από όσα έγιναν; Μπορεί να μελετούν ακόμα και να αφαιρέσουν ζωές, 
8ιότι έτσι πιστεύουν ότι είναι η 8ημοκρατία; Λυπούμαστε πάρα πολύ, αλλά 

κανένας από αυτό το Σώμα -και 8εν μας εν8ιαφέρει ποιου η ζωή-και το ί8ιο θα 

πράτταμε αν ήταν η ζωή του κυρίου Πουμπουρή, αν ήταν η ζωή του κυρίου 
Χριστόφια, του κυρίου Θεο8ούλου, του οποιοu8ήποτε που απειλείτο από τον 

οποιο8ήποτε. Και είναι α8ιαvόητο να ανέρχεται συνά8ελφος στο Βήμα και να λέει 
ότι «υπάρχουν 8ιάφορες απόψεις και ακραίες και μετριοπαθείς»! τι σημαίνει; 
Υπάρχει κανένας που μπορεί να κρίνει ποια είναι τα συνταγματικά, ή ποιο είναι 
το μέτρο του συνταγματικού 8ικαιώματος των Βουλευτών, έστω και αν ήταν του 
ΑΚΕΛ; Υπάρχει κανένας που 8ικαιολογείται και να 8ικαιολογείται μάλιστα, ότι 
μπορεί να επεμβαίνει σε χώρους όπου συχνάζουν και τουρίστες, για να 

συλλαμβάνει μέλη που πιθανό να 8ιασκέ8αζαν κιόλας, γιατί είναι 8ή8εν 
φραξιονίστες; Δουλειά 8ική σας φυσικά. Αλλά για το όνομα του Θεού! Είναι 
8ιαφορετική η αντίληψη της 8ημοκρατίας που έχουμε ορισμένοι σ' αυτό το Σώμα 
και σ' αυτό τον τόπο. Καλά κ&:.νετε να προσαρμοστείτε. Και μην αιτιάστε ούτε 
το Συναγερμό, ούτε την ΕΔΕΚ, ούτε το ΔΗ.ΚΟ.J αν οΟηγήσατε κάποιους 
ανθρώπους εκτός του κόμματος. Προβληματιστείτε αν ορθά εσείς πολιτεύεστε, αν 
ορθά πολιτευθήκατε, αν ορθά πρεσβεύετε και πιστεύετε με βάση τη νέα σκέψη, τις 

νέες αντιλήψεις, ακόμα και σε παραΟοσιακές χώρες, κομμουνιστικές. Αν 

παρακολουθήσετε λίγο τα γεγονότα, ίσως προσαρμοστείτε και προλάβετε 
περισσότερα κακά τα οποία 8εν μας εν8ιαφέρουν. Εμείς είμαστε οι μόνοι οι 

οποίοι 8εν θα ωφεληθούμε από τη 8ιάσπαση τη 8ική σας. Διότι 8εν προσ8οκούμε 

ψηφοφόρους από το ΑΚΕΛ, είτε από οποιο8ήποτε χώρο της αριστεράς. 

Πιστεύω φυσικά ότι θα αντιλαμβάνεστε ότι ε(ναι αΟιανόητο να μιλάτε ότι 8εν 

υπάρχει είτε οργανωμένη προσπάθεια είτε καθο8ήγηση. Ε8ώ αναγνώσθηκαν 
αποσπάσματα από τη «ΧαραυγήJJ 1 κύριοι συνάΟελφοι, το εκφραστικό όργανο του 
κόμματός σας. Για το όνομα του Θεού! Και ούτε λ!γο ούτε πολύ λέει ότι εκείνο 

που συνέβη στη Λάρνακα είναι το λιγότερο! Δηλα8ή παροτρύνετε ότι υπάρχουν 
και περισσότερα που πρέπει και μπορεί να γίνουν. Αυτό είναι που μας ενοχλεί 

και επαναλαμβάνω ότι λίγο μας εν8ιαφέρουν, όπως πολύ ορθά λέχθηκε από τον 
Πρόε8ρο του Κόμματος, οι μεταξύ σας 8ιαφορές και των πέντε Βουλευτών οι 

οπο(οι, ασκώντας το αναφα(ρετο Οικα(ωμά τους, Οιαχώ'ρισαν τη θέση τους από το 

ΑΚΕΛ. 

Ούτε θέλουμε να εμπλακούμε, ούτε πιστεύω ότι μέχρι σήμερα αισθανθήκατε 
ποτέ την παρέμβαση, τουλάχιστο του Δημοκρατικού Συναγερμού, στα εσωτερικά 
σας. Είναι καθαρά πρόβλημα εν8οκομματικό οι 8ιαφορές σας. Αλλά εκείνο που 8εν 
είναι καθόλου πρόβλημα 8ικό σας αλλά είναι και του συνόλου, είναι η 8ιασφάλιση 
του Οικαιώματοι:; του κάθε πολ(τη, και ιΟια(τεpα του Βουλευτή που εκλέγεται και 
έχει το συνταγματικό 8ικαίωμα της έκφρασης, να προστατεύεται από τους 
όποιους τραμπούκους. Αυτά που γ!νονταν στη Ρουμαν(α του Τσαουσέσκου, 8εν 
είναι 8υνατό να επιτραπεί να συμβαίνουν στην Κύπρο. Η εποχή εκείνη παρήλθε 
ανεπιστρεπτ!. Και Οε θα Οεχθούμε από κανένα να αμφισβητήσει σε κανένα, όσο 
ιΟεολογικά αντ!θετος και αν είναι με μας, το 8ικα!ωμα έκφρασης. 

Πιστεύω ότι η ιστορία και του τόπου και η παγκόσμια έχει ΟιΟάξει πως μόνο 
ο σεβασμός των ανθρώπινων 8ικαιωμάτων είναι Ουνατό να Οώσει πpόοΟο. Αν 
πραγματικά ορισμένοι πιστεύουν και εννοούν τι σημα!νει πρόοΟος. 
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Την ίΟια ώρα 8ιερωτώμαι: Γιατ( θα πρέπει να λαμβάνονται κάποια μέτρα 
από οργανωμένους αγανακτισμένους, όταν το ΑΚΕΛ 8ιαπίστωσε, όπως ισχυ
ρίζεται, ?τι το 90 με 95% κατα8ικ&ζει την απόσχιση ή την αποχώρηση πέντε 
Βου~ευτων απ61 το Κόμ~α; Αν έτσι έχει, θα1 πρέπει να αισθάνεστε απόλυτη ασφαλε;α. Επιτελους, αφηστε να εκφραστεί ελεuθερα ο καθένας, όπως θέλει, Και 
8ιε~ωταστε γιατί το έφε~αν στη ,Βουλή. Γιατί ίσως είναι το μόνο ελεόθερο Βήμα 
απο το οποίο θα μποpοuσε ελευθερα να εκφραστούν χωρίς να κινΟυνεύουν από 
κάποιου~ τραμπούκους, ή να χάσουν την αρτιμέλειά τους ή και τη ζωή τους, από 
ό,τι ακουσαμε. 

Κόριοι συν&8ελφοι, νομίζω ότι τα ουσιώ8η λέχθηκαν. Εκείνο που θέλουμε να 
επαναλ&βουμε είναι πως 8εν μας εν8ιαφέρει -και το υπερτονίζουμε- η 8ιαμάχη 
εντός οποιου8ήποτε κόμματος. Είναι πρόβλημα εσωτερικό και το σεβόμαστε 
απόλυτα. Ούτε χρειάζονταν ούτε χρειάζονται οι οποιοιΟήποτε συνήγορους η' 

' Ο' ' έ ' ' συνηγορους. υτε ε.μαστε υπ ρ της μιας η της αλλης πλευρ&ς οότε εκφραζόμαστε 
, "'' , 't- Ε' , ποιοι εχουν οικαιο η ασικο. ιναι Οικαίωμα και είναι αναφαίρετο στις ιΟέες του 

καθενός να απψφασίσει αν παραμένει ή όχι στο κόμμα του. Εκείνο όμως που 
, επαναλαμβάνω έχουμε υποχρέωση , να πράξουμε, και το πράττουμε, ε!ναι να 
υπερασπίσουμε σήμερα τα δικαιώματα των πέντε, αύριο τα δικαιώματα ισως τωv 
δέκα, μεθαύριο των οποιωνδ'ήποτε διατρέχουν τον κlvδυνο από τραμπουκισμούς 
του εί8ους της Λ&ρνακας. 

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κόριος Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η σθεναρή υποστήριξη προς τους πέντε, που έχουν αποσχιστεί από την 
Κοινοβουλευτική Ομ&8α του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς, από ορισμένες πλευρές 8ε μας 

ξενίζει καθόλου. Αυτοί επιχαίρουν και πιστεόουν ότι με αυτό τον τρόπο θα 
κατορθώσουν να πλήξουν το ΑΚΕΛ που είναι στο στόχαστρό τους από πολό 
καιρό. 

Θέλουμε όμως να τους προε,ι8οποιήσουμε ε8ώ ότι τα μέλη και οι οπα8οί του 
ΑΚΕΛ θα τους 8ιαψεόσουν οπωσ8ήποτε. 

Επιχειρήθηκε από πολλοός να αμφισβητηθεί ότι ήταν αυθόρμητη η εκ8ήλωση 

των Λαρνακέων και να παρουσιαστε( εδώ ότι ήταv κάτι οργανωμένο. Και 
μ&λιστα από μερικοός εκφρ&στηκε η &ποψη, γιατί το ΑΚΕΛ 8εν εμπό8ισε, γιατί 
το ΑΚΕΛ 8εν επέβαλε σε όλα αυτ& τα μέλη να μην π&νε στην εκ8ήλωση αυτή. 

Μα, κύριοι συνάδελφοι, εσύ κύριε Παπαπέτρου, ήσουν μέλος της Κεντρικής 
Επιτροπής και συ κύριε Δlγκλη και κύριε Φάvτη και κύριε Κωνσταντ(νου και 
κόριε Ζιαρτί8η και το ΑΚΕΛ όχι μόνο σας είπε σε 8ι&φορες περιπτώσεις ότι αυτό 
που κάμνετε εlναι προς το κακό του κόμματος αλλά και σε αποφάσεις ομόφωνες 
τις οποίες πήρατε 8εν πειθαρχήσετε. Γιατί έχετε την απαίτηση τα απλ& μέλη, 
αυτά τα μέλη της Λάρνακας που τα πληγώσατε με τη στάση σας, που ο κ. 
Ζιαρτί8ης, τον οπο(ο για 30 χρόνια εξέλεγαν Βουλευτή και εκεί τους πλήγωσε, 
γιατί έχετε την απαίτηση ότι έπρεπε να πειθαρχήσουν και αμφισβητείτε ότι αυτή 

η εκ8ήλωση ήταν αυθόρμητη και εξέφραζαν την αyαν&κτησή τους ίσα-ίσα γιατί 
προτιμήσατε vα κρατήσετε τη Βουλευτική έδρα σε πε(qμα αυτών που σας 
εξέλεξαν και ας 8οκιμ&ζετε να αμφισβητείτε ότι είναι το ΑΚψΛ που σiι.ς εξέλεξε! 
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Είναι, κόριοι συνά8ελφοι, το ΑΚΕΛ που σας εξέλεξε, γιατί στο εκλογικό 
σόστημα της Κυπρου 8εν είναι εκλεκτικά πρόσωπα που ψηφίζει ένας, ψηφίζει 
κόμμα και είναι κόμμα που ψήφισε στις προηγοόμενες εκλογές. 

Μιλούμε για ανθρώπινα δικαιώματα• ναι, έχουμε ανθρώπινα 8ικαιώματα και 
τα σεβόμαστε όλοι αλλά και οι Βουλευτές και ο απλός κόσμος έχει τα 
δικαιώματά του. Δεν μπορούμε να τα στερούμε από κανένα αυτά τα 8ικαιώματα. 
Δεν υποστηρίζουμε την έκφραση κατά βίαιο τρόπο, όχι. Αλλά έχει ο καθένας, 
όταν του πληγώνεις το φιλότιμό του, όταν του πληγώνεις την ευθιξία του, 
ιδια(τερα αν αυτοί που την πληγώνουν 8εν έχουν αισθήματα, ο λαός έχει και 
αισθήματα, έχει και πολιτική ευθιξία, έχει και πολιτικό ήθος. 

Αλλά έγινε πολός λόγος ε8ώ για πολιτικό ήθος και εκφράστηκαν σφο8ρά 
παράπονα, γιατί ορισμένοι είπαν βαριές εκφράσεις στη συγκέντρωση της 
Λάρνακας. 

Θα πρέπει εδώ να καταγγείλω ενώπιον των συναδέλφων ότι στην περασμένη 
συνε8pίαση της Βουλής, όταν εγώ είπα στο συνά8ελφο Παπαπέτρου ότι «αν ήμουν 
στη 8ική σας θέση εγώ θα υπέβαλλα παραίτηση από τη Βουλή και όχι παραίτηση 

από την Κοινοβουλευτική Ομάδα)), τόσο είναι το πολιτικό ήθος του κ. 
Παπαπέτρου που μου απάντησε επl λέξει ((\IOC πάτε να λουθείτε))Ι 

(Γέλια) 

Ναι, αυτό είναι το πολιτικό ήθος. Δεν είναι για γέλια, είναι για κλάματα, 
συνάδελφοι, αυτή η κατάσταση. Δεν είναι για γέλια, είναι για κλάματα! 

Αν έχουμε απαίτηση από τον απλό κόσμο εκεί στη Λάρνακα, τον κόσμο με 
τα πληγωμένα αισθήματα, να εκφραζόταν κόσμια εκατό φορές περισσότερο 
έχουμε απαίτηση από ένα Βουλευτή να εκφράζεται με κοσμιότητα και να 
εκφράζεται ευπρεπώς. 

Κλείονται;, συνά8ελφοι, αυτό που έχω να πω, ειναι ότι μπορει να επιχαίρουν 

άλλες πλευρές, αλλ' αυτό ας προβληματίσει εκείνους τους πέντε, ας τους 
προβληματίσει που έ8ωσαν και 8ίνουν την ευκαιρία να πολεμούν αυτό το κόμμα 
για το οποίο όλοι μας έχουμε 8ώσει μια ζωή και θα συνεχίσουμε να 8ίνουμε μέχρι 

την τελευταία σταγόνα του αίματός μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χαραλαμπί8ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Τα εσωτερικά προβλήματα που αντιμετωπίζει το ΑΚΕΛ-Αριστερά, στο 
βαθμό που 8εν επηρεάζουν την πολιτική ζωή του τόπου και ει8ικότερα την πορεία 
του εθνικοό μας θέματος, 8εν μας ενδιαφέρουν. 

Δε θα προβώ σε εκτιμήσεις για τα συγκεκριμένα γεγονότα της Λάρνακας. 
Εμείς, 8υστυχώς, 8εν έχουμε τις 8ικές μας πληροφορίες οότε 8ιαθέτουμε τους 

μηχανισμοός για συλλογή τέτοιας μορφής πληροφοριών οότε όμως μου επι
τρέπεται να αμφισβητήσω τα όσα λέχθηκαν από ορισμένους συνα8έλφους. Μας 
εν8ιαφέρει όμως ι8ιαίτερα η εφαρμογή στην πράξη, η εφαρμογή στην καθημερινή 
έκφραση της ζωής των 8ημοκρατικών 8ια8ικασιών, των ανθρώπινων 8ικαιωμάτων 
και ελευθέριών. Γι' αυτό μας βρ!σκει αντίθετους κάθε πράξη και ενέργεια που 
θέτει σε αμφισβήτηση τη 8ημοκρα.τία 1 που αντιστρατεύεται τα. ανθρώπινα. 

8ικαιώματα και ελευθερίες. Το σόνταγμά μας 8(νει ι8ιαίτερη σημασία στα 
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θεμελιώ8η 8ικαιώματα και ελευθερίες. Μετά τις γενικές 8ιατάξεις και πριν 
ασχοληθεί με την Εκτελεστική, Νομοθετική ή άλλη Εξουσία ή άλλα οποια8ήποτε 
θέματα, ασχολείται με τα θεμελιώ8η 8ικαιώματα και ελευθεpίες. 

Στο άρθρο 6 το Σύνταγμά μας αναφέρει: << 'Εκαστος έχει το 8ικαίωμα ζωής 
και σωματικής ακεpαιότητος») 

Στο άpθpο 11 αναφέpει: « 'Εκαστος έχει το 8ικαίωμα ελευθεpίας και 
προσωπικής ασφάλειας)>, 

Στο άpθpο 18 αναφέpει: «Έκαστος έχει 8ικαίωμα ελευθεpίας σκέψεως, 
συνει8ήσεως και θpησκείας». 

Στο άpθpο 19 αναφέpει: « 'Εκαστος έχει 8ικαίωμα ελευθεpίας του λόγου και 
της καθ', οιον8ήποτε τρόπο εκφράσεως)>, 

Στο άpθpο 21 λέει: «Έκαστος έχει το 8ικαίωμα του συνέpχεσθαι ειpηνικώς». 
Αυτά λοιπόν τα ·8ικαιώματα και οι ελευθερίες πρέπει vα είναι σεβαστά και να 

προστατεύονται απ' όλους, ει8ικότερα από τα οργανωμένα σύνολα. Γι' αυτό έχει 
ευθύνη η Βουλή και τα κόμματα να ασκήσουν την επιppοή τους για να 
αποτρέπονται οποιασδήποτε φύσεως εκ8ηλώσεις που θέτουν σε κίν8υνο τα 
συνταγματικά και ανθρώπινα 8ικαιώματα όχι μόνο των Βουλευτών αλλά κάθε 
πολίτη. 

18ιαίτεpη όμως ευθύνη για την πpοστασία των θεμελιω8ών 8ικαιωμάτων και 
ελευθεpιών φέpει η κυβέpνηση. Η κυβέpνηση που έχει την αpμο8ιότητα, τα μέσα 
και την ευθόνη για προστασία όλων των πολιτών. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη 8ιάpκεια της ομιλίας του κ. Χαpαλαμπί8η 

ο Πpόε8pος της Βουλής κ. Λυσσαpί8ης αντικαταστάθηκε στην έ8pα του από 
το Βουλευτή κ. Γ. ΛαΜ). 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Δημητpίου παpακαλώ. Είχε ζητήσει το λόγο από τον κ. Λυσσαpί8η και 
μετά ο κ. Χpίστου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχω ζητήσει το λόγο, κύpιε Πpόε8pε, μόνο για να πω 8υο λόγια 

διευκρινιστικά αναφορικά με τα γεγονότα της Λάρνακας. 

Μιλώντας από το βήμα της Βουλής ο κ. Κληpί8ης, κατέληξε σε τpεις θέσεις. 

Πρώτο, συμπαράσταση στους συνα8έλφους, δεύτερο, να μην ανεχθούμε μελλοντικά 
σαν Βουλή παpόμοια γεγονότα και τpίτο να κληθεί η κυβέpνηση να εκπληpώσει τις 

συνταγματικές της υποχρεώσεις. 

Ακpιβώς σ' αυτό το σημε(ο θέλω να αναφέpω ότι αναφοpικά με τα επεισό8ια 
στη Λάpνακα η αστυνομία έπpαξε το καθήκον της στο ακέpαιο κι έλαβε εκ των 
προτέρων όλα τα απαραlτητα μέτρα. και προνόησε ώστε ειδική ομάδα που 
επαγpυπνούσε παpενέβη την τελευταία στιγμή και αποφεύχθηκαν πεpισσότεpα 

επεισόδια. 

Το άλλο σημείο που νομίζω είναι καθήκον μου να τονίσω σαν Βουλευτής 
Λάpνακας, είναι ότι ο κ. Ζιαpτί8ης που είναι Βουλευτής της επαpχίας μας, 

αναφοpικά με το άτομό του χαίpει πλήpους και ι8ιαίτεpης εκτίμησης, όχι μόνο 
από το ΑΚΕΛ που τον εξέλεξε, όχι μόνο από όλους τους κομματικούς χώpους 
αλλά και από όλο το σύνολο των επαρχιωτών μας και νομlζω ότι ήταν καθήκον 

μου σαν Βουλευτής Λάρνακας να το διευκρινlσω. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κυριάκος Χρίστου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συvά8ελφοι, 

Το θέμα έχει π&ρει ι8ιαίτερη έκταση. Δεν είναι τυχαίο. Είναι εμφανής η 
προσπάθεια να αξιοποιηθε( από κάθε πλευρά, για να εξυπηρετηθούν στενά 

κομματικ& συμφέροντα. Ακόμα μια προσπ&θεια, όσον είναι 8υνατό, να προκληθεί 
ζημι& στο ΑΚΕΛ και γενικ& στην Αριστερ&. 

Υπό το φως αυτών των Οε8ομένων, τα οπο(α ε(ναι εμφανή, ε(ναι φυσικό να 
8ιερωτ&ται ένας κατ& πόσο η εγγραφή και η συζήτηση του θέματος χωρίς να π&ει 

στην αρμόδια Επιτροπή -η οπο(α στο κάτω-κάτω θα μπορούσε να ελέγξει τα 
γεγονότα-πραγματικ& εξυπηρετεί το σκοπό για τον οποίο ενεγρ&φη, ή ακόμα αν 
θέλετε τη 8ημοκρατία. Έχω ι8ιαίτερες αμφιβολίες, και ήταν και η 8ική μας 

σκέψη να π&ει στην αρμό8ια Επιτροπή να εξεταστεί αυτό το θέμα. 

Το 8εύτερο σημείο είναι ότι έγινε ε8ώ προσπ&θεια επί8ειξης 8ημοκρατίας 
από κ&θε πλευρ&. Και πρέπει να χαιρετίσουμε αυτό το γεγονός τουλ&χιστον σε 
ό,τι αφορ& το μέλλον. Όμως όλα τα κόμματα έχουμε μια πείρα ε8ώ και έχουμε 

μια ιστορ(α. 'Οσο και να την αρνούνται μερικο(, Οεν παύει να υπάρχει. Και εμε(ς 
είμαστε περήφανοι για την ιστορία του κόμματός μας. Γιατί πραγματικ& 

σταθήκαμε σταθερο( υπερασπιστές των Οημοχρατιχών δικαιωμάτων του κυπ

ριακού λαού. 

Μερικές πλευρές είμαι βέβαιος ότι νιώθουν πολύ ένοχες, όταν θυμούνται τις 
ανατιν&ξεις των γραφείων του ΑΚΕΛ, όταν θυμούνται ή πρέπει να θυμούνται 
ανασκαλεύοντας την ιστορ(α, τις ανατινάξεις σπιτιών ηγετικών στελεχών του 

ΑΚΕΛ, όπως του σuν&8ελφου Μαν8ριώτη και του Κυρι&κου Χρίστου, σε μια 
περίο8ο κακή. Μ&λιστα, έχουμε όλοι μια ιστορία υπερ&σπισης της 8ημοκρατίας, 
η οποία είναι γραμμένη και 8εν μπορεί να παρασιωπ&ται και να απαλείφεται. Και 

επαναλαμβ&νω: Το ΑΚΕΛ -Αριστερ& είναι περήφανο για την ιστορία του και 
την υπερ&σπιση της 8ημοκρατίας. Γι' αυτό χαιρόμαστε σήμερα που όλοι με 

υπερβολικό ζήλο, με παχι& λόγια, εκφρ&ζουν την υπερ&σπιση των 8ημοκρατικών 
δικαιωμάτων του κυπριακού λαού και ελπ(ζουμε να υπάρξει γι' αυτ&: πραγματική 
συνέπεια και συνέχεια μελλοντικά. 

Συν&8ελφοι, έχω την εντύπωση ότι έγινε προσπ&θεια εκμετ&λλευσης μιας όχι 

ευχ&ριστης εκ8ήλωσης. Έγινε προσπ&θεια εκμετ&λλευσης θα έλεγα από κ&θε 

πλευρ& που έχει λόγους να την εκμεταλλευτεί. Παρ& τις 8ηλώσεις «8εν μας 
ενδιαφέρουν τα του κόμματος του ΑΚΕΛ, τα εσωτερικά του», όμως η 

εκμετάλλευση αυτής της κατ&στασης ήταν εμφανής και μάλιστα χρησιμοποιή
θηκαν και φρ&σεις και εκφρ&σεις υπερβολικές. Ήταν μια προσπ&θεια να πλήξουν 
το ΑΚΕΛ, ή ακόμα και με μερικές ενέργειες όχι σωστές, μεγαλοποιώντας 

γεγονότα. Για παρ&8ειγμα, ο κ. Κληρί8ης, ο οποίος φυσικ& φρόντισε να μας 
8ώσει αρκετ& μαθήματα 8ημοκρατίας, με υπερβολικό ζήλο αποκ&λεσε «χουλιγκα
νισμό» αυτές τις εκ8ηλώσεις από μερικούς -8εν ξέρω αν η ένταση ήταν τόσο 

έντονη, περισσότερη από τούς αμπελουργούς, από τους παπ&8ες έξω από τη 

Βουλή, από άλλες εκ8ηλώσεις-αποκάλεσε κ&Ποιους «χοόλιγκανς», πρ&γμα το 
οποίο θεωρώ υπερβολικό και έξω από την πραγματικότητα, (αναφορά και 

επίθετο) που έχει φυσικ& τη σκ.οπιμότητ& του. Είπε: «Ξέρετε, λέχθηκε ότι 
γίνεται εισήγηση να π&ει το θέμα στην Επιτροπή. Ύπ&ρχουν 130 θέματα στις 
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Επιτροπές,,\ Τι είναι αυτό το 130 θέματα; Μια υπερβολική προσπάθεια για να 
8είξουμε ότι 8εν υπάρχει χώρος για συζήτηση αυτού του ζητήματος. Και όμως 

πιστεόω ότι στην Επιτροπή θα μποροόσε να κληθεί και η αστυνομία και άλλοι, 
για να εξεταστούν τα γεγονότα στο βαθμό που πραγματικά. συνέβησαν και δεν θα 
παρουσιαζόταν το φαινόμενο ο κ. Παπαπέτρου να λέγει ότι παρευρέθησαν οι τάδε 

και οι τάδε ονομαστικά και εμείς να έχουμε πληροφορίες που να λένε ότι αυτοί 
δεν παρευρέθηκαν ονομαστικά. Κατά συνέπεια επαναλαμβάνω ότι, ενώ 
διακηρύσσουν ότι δεν ήταν προσπάθεια τους να μπουν στα εσωτερικά του 

κόμματός μας, εξ αντικειμένου και φυσιολογικά υπεισήλθαν στα εσωτερικά του 
κόμματος, επικρίνοντάς το, υποβαθμίζοντάς το, κατηγορώντας το για έλλειψη 
δημοκρατίας και για άλλες εκδηλώσεις κτλ. και προτάσσοντας τον εαυτό τους ότι 
είναι οι μόνοι οι οποίοι πραγματικά έχουν μια δημοκρατία. Και μεταξύ αυτών 
φυσικά είναι και ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Φυσικά εμείς 8εν πρόκειται να 
υπεισέλθουμε στα εσωτερικά του Δημοκρατικού Συναγερμού, πόση 8ημοκρατ(α 
λειτουργεί κτλ., κτλ. Είναι προσωπικό και 8ικό τους 8ικαίωμα. 

Συνά8ελφοι, έχω την εντύπωση ότι έχουν μεγαλοποιηθε(, επαναλαμβάνω, τα 
γεγονότα για να 8ώσουν τον τόνο που συμφέρει σε μερικούς. Επρόκειτο για μια 
ανοιχτή συγκέντρωση, όπως λέχθηκε, σε ένα 8ημόσιο χώρο, και κλήθηκαν οι 
πάντες. Ήταν φυσικό -παρά τις ενέργειες της επαρχιακής επιτροπής να μην 
πάνε-μερικο( να π-fryαν αυθόρμητα. 

1 
Οχι για να προκαλέσουν επεισό8ια 1 αλλά για 

να ακούσουν ή για να αντι8ράσουν ακόμα, αν θέλετε, μέσα σε κάποια πλα(σια 
λογικά. Αναφέρθηκε η περίπτωση του Δώρου, ο οποίος ήταν παρών. Κακώς 
ήταν παρών, αλλά ·ήθελα να ακούσω κατά πόσο ο Δώρος ήταν μεταξύ των 
«χούλιγκανς>J. Δεν ξεκαθάρισε αυτό το πρόβλημα. Μεταξύ των χούλιγκανς σε 
εισαγωγικά που εσε(ς, κ. Μαρκ(δη, θέλετε να αποκαλέσετε μερικούς οξύθυμους. 
Δεν ξέρω, 8εν έχω πλήρη εικόνα για τα επεισ68ια, αν προκλήθηκε ένταση 
υπερβολική, ξύλο κτλ., κτλ. Δεν έχουμε γνώση γι 1 αυτά τα πράγματα. Εν πάση 
περιπτώσει όμως, επει8ή αναφέρθηκαν αυτά τα ονόματα, σαν να αφήνεται η 
εντύπωση ότι και αυτο( που απλώς παρευρέθησαν -και αμφισβητε(ται αυτό για 
μερικούς- ο ρόλος τους ήταν αυτός πραγματικά, 8ηλα8ή να 8ημιουργήσουν 
επεισόδια και να κάμουν ο,τι8ήποτε. 

Πιστεύω ότι οι πέντε αποσχισθέντες βρισκόντουσαν στη Λάρνακα, όχι με την 
ι8ιότητα του Βουλευτή, χωρίς να θέλω να πω ότι αυτή η ι8ιότητα 8εν υπάρχει, 
αλλά ..... . 
ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν ήταν και οι πέντε. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Οι τρεις, οι 8υο, πόσοι ήταν . ..... αλλά με την ιδιότητα του κομματικού 
ηγέτη, πρώην, οι οποίοι θέλουν να μεταφέρουν τις απόψεις τους σε ένα χώρο 
ακελιστών, μελών και φ(λων του ΑΚΕΛ. Πιστεύω ότι και για τους Βουλευτές 
και για κάθε ένα πρέπει να υπάρχει δημοκρατία. Και πιστεύω ότι έπρεπε να 
μιλήσουν. Αλλά με το ί8ιο 8ικαίωμα, το 8ημοκρατικό, είχαν και οι άλλοι το 

δικαίωμα να μιλήσουν και να εκφράσουν, φυσικά προσεκτικά, νόμιμα -και το 
επαναλαμβάνω αυτό- τις 8ικές τους απόψεις, τις 8ιαφορετικές ίσως. Ε8ώ 
πράγματι φαίνεται πως 8ημιουργήθηκε μια κατάσταση. Γιατί 8ημιουργήθηκε; 
Μια άποψη λέει ότι η πλειοψηφία ήταν ήσυχη και μόνο καμιά εικοσιπενταριά 
ήσαν οι εγκάθετο~, κατά μερικούς. '.Ηταν αυτο! που ήταν κουβαλητοι Μια άλλη 
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πληροφορία λέει ότι ήταν το αντίθετο. Διερωτώμαι πράγματι ποια είναι η 

πραγματικότητα. Εν πάση περιπτώσει, το γεγονός είναι ότι 8ημιουργήθηκε μια 

κατάσταση που 8εν επέτρεψε να συνεχιστεί η ομιλία και 8ιακ6πηκε η συγκέν
τρωση. 

Έχω τη γνώμη ότι πραγματικά πρόκειται περί μιας όχι καλής, όχι 
ευχάριστης κατάστασης, για την οποία σε καμιά περίπτωση κανένας 8εν μπορεί 
να χαίρεται για αυτό το γεγονός. Όμως πιστεύω ότι ε8ώ τα γεγονότα και τα 
πράγματα έχουν εκτραπεί, για να 8ημιουργηθεί μια ατμόσφαιρα σαν να γίνηκε 
εκεί 8εν ξέρω και εγώ τι. Και λέγω έχει εκτράπεί σκόπιμα, για να γίνει 
εκμετάλλευση αυτών των γεγονότων από μερικές πλευρές που έχουν κάθε λόγο να 
θέλουν να τις εκμεταλλευτούν. Και είναι γι' αυτό που λέω κατά πόσο αυτό το 
θέμα θα έπρεπε να έλθει με τον τρόπο που ήλθε στη Βουλή. 

Αγαπητοί συνά8ελφοι, δε θα επεκταθώ περισσότερο. Θα σταθώ λίγο πάνω 
στο ζήτημα της βουλευτικής ι8ιότητας, για το οποίο έγινε και γίνεται σοβαρός 

λόγος. Νομικά ασφαλώς 8εν υπάρχει πρόβλημα. Δεν υπάρχει πρόνοια νομική που 
να καλύπτει τις περιπτώσεις Βουλευτών οι οποίοι αποχωρούν για διάφορους 

λόγους από την βουλευτική τους ομά8α. Ηθικά όμως υπάρχει για μερικούς. 

Υπάρχει ηθική υποχρέωση ενός ο οποίος εκλέγηκε -και στη συγκεκριμένη 
περίπτωση των Βουλευτών του ΑΚΕΛ- με το ψηφο8έλτιο του ΑΚΕΛ, με το 
ψηφο8έλτιο στο οποίο βρισκόντουσαν στην κορυφή, με την παρότρυνση να πάρουν 
σταυρούς προτιμήσεως αν θέλετε ακόμα, ορθά ή λανθασμένα. Τώρα αποσχίζονται. 
Υπάρχει κατά τη γνώμη μας ηθικό πρόβλημα. Και πρέπει να αναφέρω ε8ώ ότι 
αυτό το ηθικό πρόβλημα το είχε νιώσει έντονα ο συνά8ελφος Αν8ρέας Φάντης, ο 

οποίος αποχωρώντας από την Κεντρική Επιτροπή 8ήλωνε ότι θέτει τη βουλευτική 
του ι8ιότητα στη 8ιάθεση της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ. Απέσυρε το 
λόγο του τώρα; Είναι ένα ερώτημα. Μπορεί να τον απέσυρε. Είναι 8ικαίωμά του. 
Αλλά αυτή η -υπόσχεση, αφού δόθηκε από τον Ανδρέα Φάντη, πέραν αυτών που 
έχουν αναφερθεί, 8ημιουργεί πρόβλημα. Κατά συνέπεια υπάρχει ηθικό πρόβλημα. 
Αν 8εν με απατά η μνήμη μου, έχω τη γνώμη ότι σε περίπτωση θανάτου ενός 

βουλευτή ή για οποιο8ήποτε λόγο αποχωρήσει, ζητείται η έγκριση του κόμματος 
στο οπο(ο ανήκει ο επόμενος, κατά πόσο πραγματικά τυγχάνει -ας με 8ιορθώσουν 
αν υπάρχει λάθος- της έγκρισης, απολαμβάνει της εκτίμησής του, για να πάρει τη 
βουλευτική έ8ρα. Αυτό 8εν εκφράζει με ένα έμμεσο τρόπο ότι οι Βουλευτές 
πρέπει να εκφράζουν με συνέπεια την πολιτική του κόμματος στο οποίο ανήκουν; 
Πιστεύω ότι πέραν από το ηθικό, υπάρχει και άλλο στοιχείο το οποίο θέτει αυτό 

το σημείο, ότι 8ηλα8ή πρέπει πραγματικά οι Βουλευτές που εκλέγονται με ένα 
ψηφο8έλτιο να εκφράζουν το κόμμα στο οποίο ανήκαν και εξελέγησαν. Συνά-
8ελφοι, έχω τη γνώμη ότι είναι μερικά τέτοια πράγματα τα οποία προκαλούν και 
πιστεύω ότι καλά είναι όλοι να τα προσέχουμε. 

Κλείοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι το ΑΚΕΛ έχει μια ιστορία 
υπεράσπισης της 8ημοκρατίας. Κανένας 8εν μπορεί να του την αμφισβητήσει, 
γιατί είναι μια ιστορία μακρόχρονη. Πρέπει να 8ιαβεβαιώσω ότι το ΑΚΕΛ -
Αριστερά θα συνεχίσει με συνέπεια να υπερασπίζεται τη 8ημοκρατία και 
εσωτερικά στο κόμμα, αλλά και στην κοινωνία, γιατί πραγματικά πιστεύει πως η 
8ημοκρατία αποτελεί το θεμέλιο λίθο πάνω στον οποίο κτίζε~αι η πρόο8ος και η 
ευημερία πρώτα του κόμματος, αλλά και γενικότερα η ευημερία του λαού μας. 

Προς αυτή την κατεύθυνση θα εργαζόμαστε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνά8ελφοι, η ώροι είνοιι μίοι ποιρά πέντε. Θοι 8ιοικόψουμε ε8ώ γιοι νοι 
εποινέλθουμε στις 4.00 το οιπόγευμοι. Θοι μπορούσοιμε νοι συνεχίσουμε γιοι οικόμοι 

λίγο, οιλλά πληροφορήθηκοι ότι στις 3.00 το οιπόγευμοι υπάρχει μιοι σύσκεψη στην 
οποία ορισμένοι Βουλευτές ε(ναι ανάγκη να παραστούν. Γι 

/ 
αυτό το λόγο θα 

8ιοικόψουμε τώροι κοιι θοι εποινέλθουμε στις 4.00 το οιπόγευμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

( Ώροι 8ιοικοπής: 12.55 μ.μ.) 

( Ώροι εποινένοιρξης: 5.00 μ.μ.) 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Συνεχίζετοιι η συνε8ρίοι. 

Όσον οιφορά το θέμοι του οποίου η συζήτηση άρχισε το πρωί, «Η χθεσινή 
μοιτοιίωση 8ημόσιοις ομιλίοις Βουλευτών στη Λάρνοικοι ως ποιροιβίοιση των 
συνταγματικών και διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων και δημοκρατικών 
8ικοιιωμοcτων» που γράφτηκε με εισήγηση του οιξιότιμου Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη, 
είνοιι το γενικό οι(σθημοι ότι το θέμοι έχει εξοιντληθεί κοιι εκ μέρους όλων των 

πλευρών θοι κάμω της εξής 8ήλωση: 

Η Βουλή 8ε θοι οινεχθε( κοιμιοc ενέργειοι που θοι τείνει στο νοι ποιρεμπο8ίσει 

την ελεύθερη έκφροιση ι8εών. Θοι στοιθεί στοιθερά φρουρός των 8ημοκροιτικών 
δικαιωμάτων και διαδικασιών και θα παρα>ι9λοuθεί στενά τις εξελίξεις. 

Και με αυτό θεωρώ ότι το θέμα έχει κλείσει. 

Ο κ. Κληρί8ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, επει8ή εγώ το πρωί ε(χοι κοcμει την εισήγηση νοι μείνει το 
θέμοι στην ημερήσιοι 8ιάτοιξη, ενόψει της 8ήλωσης σοις ότι η Βουλή θοι συνεχίσει νοι 

ποιροικολουθεί, 8εν έχω ένστοιση νοι κλείσει το θέμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ ωροιίοι. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι καταγγελίες που έχουν δημοσιευτεί στον τύπο και 

οιφορούν τον Υπουργό Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις κ. Τάκη Νέμιτσοι γιοι 
χρησιμοποίηση της θέσης του γιοι προώθηση των συμφερόντων της Βιομηχοινίοις 
Νέμιτσοι στην οποίοι έχει ο ί8ιος οικονομικό ή οcλλο συμφέρον». Θέμοι εγγροιφέν 
με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων όλων των κομμάτων. 

Εκ μέρους του Υπουργού Εμπορ(ου κοιι Βιομηχοινίοις κ. Τάκη Νέμιτσοι έχει 
οιποστοιλεί η εξής 8ήλωση: 

«Λυπούμοιι 8ιότι εξ οιφορμής μιοις εθιμοτυπικής συνομιλ(οις που είχοι στο 
Ποιρίσι πριν οιπό 16 μήνες με τον Πρόε8ρο της Ετοιιρείοις PONT-A-MOUSSON, 
8ημιουργήθηκε θέμοι οινοιφορικά με την προώθηση συμφερόντων της Ετοιιρείοις 
Νέμιτσοις. Το γεγονός ότι η συνομιλίοι μου είχε γ(νει με πλήρη 8ιοιφάνειοι, στην 
παρουσία τρίτων προσώπων και με τήρηση πλ'ήρων πρακτικών, αποδεικνύει ότι 
τίποτε το ιδιοτελές επεδίωκα. 

Συμφωνώ πλήρως με τη θέση που εκφράστηκε κοιι στη Βουλή ότι πρόσωποι 
που κοιτέχουν 8ημόσιο οιξίωμοι 8εν πρέπει νοι προωθούν ι8ιωτικά συμφέροντοι κοιι 
8ηλώνω ότι ου8έποτε υπήρξε πρόθεσή μου ή έγινε προσπάθειά μου γιοι οιντtθεση 

προς την αρχή αυτή. 
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Μελετώντας εξάλλου τις τοποθετήσεις των κομμάτων και ει8ιχότερα την 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας κατ& τη 
συζήτηση του θέματος στη Βουλή, επιθυμώ να αναφέρω ότι συμμερ(ζομαι το 

βασικό συμπέρασμα της Επιτροπής ότι:-

'. .. η συμπεριφορά του Υπουργού ήταν τέτοια που μπορούσε να ερμηνεuτε(, 
έστω και αν 8εν υπήρχε κακή πρόθεση εκ μέρους του (και στο θέμα της πρόθεσης 

8ιαφέρουν οι απόψεις των μελών της Επιτροπής) ως προσπ&θεια προώθησης των 
συμφερόντων της Εταιρε(ας Νέμιτσας ... ο Υπουργός θα έπρεπε οπωσ8ήποτε (και 
αναμφ(βολα θα μπορούσε) να αποφύγει οποια8ήποτε ενέργεια ή αναφορ& του που 

ήταν και η αιτ(α της 8ημιουργ(ας των εντυπώσεων αυτών.' 

Εκφρ&ζω τη λύπη μου γι' αυτό και 8ηλώνω κατηγορηματικ& ότι ως 8ημόσιο 
πρόσωπο, ήμουν, ε(μαι και θα παραμείνω πιστός υπηρέτης του δημόσιου 
συμφέροντος και μόνο. Διαβεβαιώ τη Βουλή ότι συμμερ(ζομαι πλήρως τις 
ανησυχ(ες της σε ό,τι αφορ& τη 8ιασφ&λιση της αρχής ότι οι ενέργειες προσώπων 

που κατέχουν 8ημ6σιο αξ(ωμα όχι μόνο πρέπει να είναι αλλ& και να φαίνονται ότι 
είναι σύμφωνες με τις·αρχές της χρηστής 8ιο(κησης.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, όπως γνωρίζετε το θέμα τέθηκε ενώπιον της Βουλής κατόπιν 
8ικής μου επιστολής προς σας 8ι& της οπο(ας ζητούσα να εξεταgθε( η 

συμπεριφορά του Υπουργού λόγω ορισμένων 8ημοσιεuμάτων στον τύπο. 

Κατά την αγόρευσή μου στη Βουλή τόνισα ότι θα .. αναμέναμε κάποια 
απολογία εκ μέρους του Υπουργού. 

Το συμπέράσμα της Επιτροπής ήταν ότι ο Υπουργός συμπεριφέρθηκε με 
τρόπο που μπορούσε εύλογα να δ:ημιουργήσει την εντύπωση ότι σε εκείνη τη 
συνάντηση προωθούσε συμφέροντα της εταιρείας του. 

Δέχεται αυτό το πόρισμα και εφόσον το 8έχεται και εφόσον απολογήθηκε και 

εφόσον 8ιαβεβαιώνει ότι 8ε θα επαναλ&βει τέτοιο σφ&λμα, και εφόσον η Βουλή θα 
συνεχ(σει να ε(ναι ακο(μητος φρουρός, 8εν επιμένω να συνεχισθεί η συζήτηση του 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Προς στιγμή νόμισα πως ο κ. Κληρ(8ης ε(ναι ακίνητος φρουρός και όχι 
ακο(μητος φρουρός. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ε(μαι και ακίνητος και ακοίμητος. 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν είναι 8ύσκολο να είναι ακίνητος. 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν ε(ναι τόσο ξεκ&θαρη η απολογία του Υπουργού όπως 

αναμέναμε, ι8ιαίτερα 8ιότι απομόνωσε ένα μέρος της Έκθεσης και οπωσ8ήποτε 
έθεσε το θέμα με κ&ποιο τρόπο νομικιστικό. Εξ&λλου θα αναμέναμε ότι 8εν 

χρειαζόταν να αργοπορήσει τόσο πολύ η απολογ(α και μ&λιστα όταν τέθηκε πλέον 

ένα 8ίλημμα ενώπιον του Υπουργού ή παραίτηση ή απολογ(α, από τις 8ι&φορες 
πλευρές της Βουλής. 
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'Πλήν όμως 8εν παύει να είναι μια απολογία και 8εν παύει να ισχύει αυτό το 
οποίο λέχθηκε από τουλάχιστο δυο κόμματα, ότι μια απολογία εκ μέρους του 

Υπουργού και μια αναγνώριση του λάθους, διότι επρόκειτο περί ενός μεγάλου 
λάθους, θα γινόταν αποδεκτή από πλευράς του Σώματος και θα βλέπαμε το όλο 

θέμα. με επιείκεια κατόπιν αυτής της απολογlας. 

Φαίνεται ότι .είναι πολύ 8ύσκολο πολλές φορές να ταράξουν τα λιμνάζονται 

ύ8ατα κάποιας παχυ8ερμίας που υπάρχει από πλευράς αξιωματούχων του 
κράτους. 

Εμείς, όπως ανέφερε και από πλευράς δικής του ο κ. Κληρίδης, θα δώσουμε 
κάποια νέα περιθώρια στον lπουργό, θα παρακολουθούμε πολύ προσεκτικά την 
όλη εξέλιξη, θα κρίνουμε μελλοντικά τον Υπουργό, όχι τόσο από το λάθος αλλά 

από τη συμπεριφορά του στο μέλλον. 

Ταυτόχρονα αναμένουμε από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, διότι 
8εν ε!ναι αμέτοχος της συμπεριφοράς των Υπουργών του, έχει ευθύνη για τη 

συμπεριφορά των Υπουργών του, να αποκαταστησει το κύρος της κυβέρνησής του 

καί ταυτόχρονα να. λ.άβει τέτοια μέτρα ώστε να μην εη;αναληφθούν παρόμοιε~ 
περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:. 

Ο κ. Πουμπουρή~. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ως θετική εξέλιξη την επιστολή που έχει στείλει ο 

κ. Νέμιτσας στο Σώμα και την οπο(α έχετε 8ιαβάσει. Θεωρούμε ότι πραγματικά 
ο κ. Υπουργός έχει ανταποκριθε( στα αισθ'ήματα αυτού του Σώματος, στις 

ανησυχ(ες αυτού του Σώματος, και η επιστολ'ή του 8ε(χνει ότι μπορούμε να 

κλείσουμε το θέμα. 

Ναι, το θεωρούμε επαναλαμβάνω ως θετική εξέλιξη στις σχιίσεις μεταξύ 
Νομοθετικής και Εκτελεστικής Εξουσίας και γι' αυτό θεωρούμε ότι περαιτέρω 
συζήτησή του είναι και αχρείαστη και χωρίς αντικείμενο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, η απο8οχή των αρχών και των συμπερασμάτων της 
Επιτροπής από τον Υπουργό κ. Νέμιτσα μπορεί να θεωρηθεί και νομίζουμε ότι 
είναι έκφραση απολογίας που η Βουλή θα πρέπει να αποδεχθεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η δική μας ομάδα δεν είχε την ευκαιρία να τοποθετηθεί κατά 
τη συζήτηση του θέματος πριν μια βδομάδα. Είχαμε προετοιμαστεί για να 
τοποθετηθούμε σ 'αυτ'ή τη συνε8ρ(α. 

Ύστερα από την επιστολ'ή του έντιμου Υπουργού και έχοντας υπόψη ότι το 

βασικό περιεχόμενο αυτής της επιστολής δέχεται ουσιαστικά το κύριο συμπέ

ρασμα της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, το γεγονός δηλαδή ότι δέχεται 
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ότι θα μπορούσε η αναφορά του κατά τις συναντήσεις του να εκληφθε( ότι σκόπευε 
να προωθήσει συμφέροντα που σχετ(ζονται με την εταιρε(α Νέμιτσας, ύστερα, 
λέω, από αυτfι την επιστολή του Υπουργού, θεωρούμε ότι ε!ναι μια θετικ'ή και 
ικανοποιητική εξέλιξη, γι' αυτό και 8εν επιμένουμε να μιλήσουμε και να 

τοποθετηθοόμε στο Σώμα. 

Επαναλαμβάνω ότι θεωροόμε ότι η επιστολή του κ. Υπουργοό μπορεί να 

κλείσει το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θεωρώ λοιπόν ότι το θέμα έχει χλε(σει. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το θέμα που αναφέρεται ως «Αγορά 
Εξοπλισμού στοιβασίας από την Αρχή Λιμένων Κύπρου» (αυτεπάγγελτη εξέταση 
από την Επιτροπή). 

Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ«ΑΓΟΡΑ ΕΞΟ

ΠΛΙΣΜΟΎ' ΣΤΟΙΒΑΣΙΑΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΡΧΉ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ». 

Παpόvτες:-

Αν8ρέας Δημητριά8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπί8ης 

Νίκος Μακρί8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Δημήτρης Ηλιά8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε πέντε συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12, 19 και 28 
Σεπτεμβρίου, στις 9 Νοεμβρίου και στις 18 Ιανουαρίου 1990. Σ:το στά8ιο της 
μελέτης του υπό συζήτηση θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή 
εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου, ο Πρόε8ρος και μέλη του Διοικητικού 
Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι των συν8ικαλιστικών 
οργανώσεων ΟΜΕΠΕΓΕ, ΣΗΔΗΚΕΚ, ΠΑΣΥΔΥ και ΣΥΑΛΚ, του Συν8έσμου 
Α8ειοόχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσοό, του Συν8έσμου Ναυτικών Πρακτόρων 
Κύπρου και της Εταιρείας Κίρζης και Στεφάνου. Στην πρώτη συνε8ρία της 

Επιτροπής παρευρέθηκε και ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Χρυσοστόμου. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων η οποlα, με σκοπό να 
8ιαμορφώσει η ί8ια άποψη σχετικά με τις 8ιάφορες πτυχές του υπό συζήτηση 
θέματος και ει8ικότερα για τα 8ιάφορα εί8η εξοπλισμού στοιβασίας και τους 

8ιαθέσιμους χώρους στο λιμάνι της Λεμεσού, πραγματοποίησε επίσκεψη στο 
λιμάνι αυτό στις 19 Σεπτεμβρίου 1989 στην οποία συμμετείχαν και οι αξ. 
Βουλευτές κ. Α. Παναγιώτου, Α. Ψυλλί8ης, Α. Χρυσοστόμου και Ι. Κατσουνωτός. 

Εισάγοντας το όλο θέμα, ο Πρόε8ρος της Επιτροπής αξ. Βουλευτής κ. Α. 
Δημητριά8ης 8ήλωσε ότι, ύστερα από παραστάσεις 8ιάφορων παραγόντων σύμ-
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φωνα με τις οποίες η ΑρΧ'fι Λιμένων Κόπρου μονομερώς και εντελώς ξαφνικά 
αποφάσισε να παραγγείλει καινοόργιο εξοπλισμό για τη στοιβασία εμπορευματο
κιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού τον οποίο και θα 8ιαχειpίζεται η ί8ια, η 
Επιτροπή αποφάσισε να εξετάσει το ιστορικό της σχετικής απόφασης, καθώς και 
τις επιπτώσεις της στον ι8ιωτικό τομέα, ο οποίος προσφέρει τις σχετικές 
υπηρεσίες για τη 8ιακίνηση εμπορευματοκιβωτίων στα· λιμάνια ε8ώ και πολλά 

χρόνια. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου, καθώς και ο Πρόε8ρος και μέλη του Διοικητικοό Συμβουλίου της Αρχής, 
8ήλωσαν σχετικά με το ιστορικό του θέματος τα ακόλουθα: ' 

Η απόφαση για αγορά από την Αρχή Λιμένων Κόπρου εξοπλισμού για τη 

στοιβασία εμποpεuματοκιβωτ!ωv στο λιμάνι της Λεμεσού, και συγκεκριμένα 
τρανσταινερσ, χρονολογείται από πολό παλιά, αφοό είχε ληφθεί στις 31 Σεπτεμ
βρίου 1981 από το τότε Διοικητικό Συμβοόλιο, πρόε8ρος του οποίου ήταν ο κ. 
Γαλαταριώτης. Η απόφαση εκείνη προνοοόσε για την αγορά τεσσάρων transtainers 
και παρείχε το 8ικαίωμα αγοράς Μο επιπλέον, καθώς και για την αγορά Μο 
γερανογεφυρών, οι οπο(ες στο μεταξύ αγοράστηκάν. 

Διάφορες μελέτες που έγιναν κατά καιρούς από 8ιάφοροuς οίκους σχετικά με 
το σταθμό στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσοό περιείχαν 

εισηγήσεις σύμφωνα με τις οποίες, για να μετατραπεί η Κύπρος σε 8ιεθνές 
8ιαμετακομιστικό κέντρο, σύμφωνα και με την κατά καιρούς ακολουθούμενη 
κυβερνητική πολιτική, θα έπρεπε τα transtainers οπωσ8ήποτε να αγοραστοόν. Την 
ί8ια εισήγηση υπέβαλε και η Διεθνής Τράπεζα στις 29 Ιουλίου 1986 η οποία και 
σύστησε την άμεση αγορά transtainers και την υπενοικ!ασή τους, ενώ ανάλογη 
μελέτη τεχνικοοικονομικής σύγκρισης των 8ιάφορων ει8ών εξοπλισμού στοιβασ(ας 

εμπορευματοκιβωτ(ων, που καταλήγει ότι τα transtainers ε(ναι προτιμητέα έναντι 
άλλων ει8ών εξοπλισμοό, έγινε και από τεχνικό της Αρχής Λιμένων το 1987. Το 
όλο θέμα τέθηκε ενώπιον του νέου Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής πρόε8ρος 

του οποίου είναι ο κ. Ποόγιουρος και παραπέμφθηκε για εξέταση στην Υπο
επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου, η οποία 
και αποφάσισε στις 13 Απριλίου 1989 ότι τα transtainers έπρεπε να αγοραστοόν. 
Παρά την απόφαση της αρμό8ιας Υποεπιτροπής της Αρχής, το Διοικητικό 
Συμβούλιο 8εν κατέληξε σε τελική απόφαση. Η τελική απόφαση λήφθηκε κατά 
πλειοψηφία από το Διοικητικό Συμβούλιο με αποχή ενός μόνο μέλους στις 18 
Αυγούστου 1989, ενώ ένα άλλο μέλος 8ιατύπωσε τις έντονες επιφυλάξεις του στο 
θέμα αυτό, παρά το γεγονός ότι ψήφισε υπέρ της λήψης της σχετικής απόφασης. 

Συγκ~κριμένα η απόφαση προνοεί τα ακόλουθα: 
(α) Να καθοριστούν οι προ8ιαγραφές και οι όροι της ζήτησης προσφορών 

για την αγορά· τεσσάρων transtainers με 8ικαίωμα ( option) αγοράς 
άλλων 8ύο. ' 

(β) Να συζητηθεί σε 8ιάστημα ενός-Μο μηνών το θέμα του φορέα για τη 

8ιακίνηση containers στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Οι παράγοντες που συνέτειναν στη λήψη της πιο πάνω απόφασης συναρ
τώνται άμεσα με το θέμα της αναβάθμισης των λιμανιών και με την αρχή κατά 
την οποία ο βασικός εξοπλισμός των λιμανιών πρέπει να ανήκει στην Αρχή 

Λιμένων Κόπρου. Στις εκθέσεις του Γενικοό Ελεγκτή της Δημοκρατίας των 
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τελευταίων οχτώ χρόνων παρατηpε(ται σχετικά ότι ο εξοπλισμός των λιμανιών 
8εν πρέπει νοι βρίσκετοιι υπό τον έλεγχο ι8ιωτικής ετοιιρείας, ενώ για το θέμοι της 
8ιαχείρισης του εξοπλισμού στοιβασίας εμπορευμοιτοκιβωτίων στα λιμάνια· υπάρ
χουν 8ι'ίστάμενες απόψεις μεταξύ των μελών του Διοικητικού Συμβουλίου σχετικ&; 
με το οιν θοι πρέπει αυτή να οινατιθεται σε ι8ιωτικούς φορε(ς ή να είνοιι κροιτική. 

Κοιτά τη συζήτηση του όλου θέμοιτος ενώπιον της Επιτροπής, τέθηκαν 
επιτακτικά ενώπιον των αρμο8ίων Μο θέμοιτοι: Το ένα οιφορούσε τη μη περίληψη 
του θέμοιτος της αγοράς transtainers από την Αρχή Λιμένων Κύπρου στην 

ημερήσιοι 8ιάταξη της συνε8ρίας του Διοικητικού Συμβουλ(ου της 18ης Αυγούστου 
1989 κατά την οποίοι λήφθηκε η σχετική απόφαση και το άλλο οιφορούσε 
εν8εχόμενη προσωπική παρέμβαση του Προέ8ρου της Δημοκροιτ(ας υπέρ της 

λήψης της οιπόφοισης για αγορά του εξοπλισμού αυτού. 

Οι πιο πάνω αρμό8ιοι κατέθεσοιν στην Επιτροπή τα ακόλουθοι 8ιευκρινιστικά 
στοιχεία: 

Παρά το γεγονός ότι το θέμοι της οιγοράς εξοπλισμού στοιβασίας από την 
Αρχή Λιμένων Κύπρου 8εν περιλαμβανόταν στην ημερήσια 8ιάταξη της συνε8ρίας 

της 18ης Αυγούστου 1989 του Διοι1<ητικού Συμβουλίου της Αρχής, κοινένα οιπό τοι 
μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου 8εν έφερε ένστοιση, αλλά οιντιθετοι ήταν κοινή η · 
επιθυμ(α το θέμοι να, συζητηθε( και συζητήθηκε. Ένα μόνο μέλος 8ήλωσε ότι 8ε 
θα έποιιρνε μέρος στην ψηφοφορ(α για τη λήψη απόφασης, γιοιτ( το θέμοι 8εν 

περιλοιμβοινόταν στην ημερήσιοι 8ιάτοιξη. 

Ο Πρόε8ρος της Δημοκροιτίας, σε συνάντησή του με το Διοικητικό Συμβούλιο 
της Αρχής για γενική συζήτηση πάνω σε θέμοιτοι που αφορούν τα λιμάνιοι πριν 
οιπό τη λήψη της τελικής οιπόφασης, εξέφροισε την άποψη ότι το θέμοι της αγοράς 
transtainers οιπό την Αρχή ε(νοιι πολύ σημοιντικό κοιι γι' αυτό έπρεπε να 
πpοωθηθε(. Η έκφραση της πιο πάνω άποψης 8ε συνιστούσε ούτε υπ68ειξη ούτε 
επιθυμ(οι ούτε ποιρέμβαση στις αποφάσεις του Διοικητικού Συμβουλ(ου της Αρχής. 

Πάνω στο 8εύτερο μέρος της οιπόφοισης που λήφθηκε οιπό το Διοικητικό 

Συμβούλιο της Αρχής στις 18 Αυγούστου 1989, ΤΟ οπο(ο προνοε( να συζητηθε( 
μέσοι σε Μο μήνες το θέμοι της 8ημιουργ(ας φορέα για τη 8ιακ(νηση containers 
στο λιμάνι της Λεμεσού, κοιτατέθηκοιν στην Επιτροπή από τους (8ιους Ι"ρμο8(ους 
τοι ακόλουθα: 

Αν τελικά ληφθεί απόφοιση μέσα στοι εξοιγγελθέντα χρονο8ιαγράμματοι γιοι τη 
8ημιουργ(οι του πιο πάνω φορέα με τη μορφή 8ημόσιας εταιρε(ας, σκοπός θιi ε(νοιι 

ο εξοπλισμός στοιβοισ(ας εμπορευμοιτοκιβωτ(ων να οινήκει στην Αρχή Λιμένων 

Κύπρου και, σύμφωνα και με συμβουλή της Διεθνούς Τράπεζας, να υπενοικιαστεί 
στην ετοιιρε(α που θοι 8ημιουργηθε( κοιι στην οπο(οι αναμένεται ότι θα συμμε

τάσχουν εκτός οιπό την Αρχή Λιμένων Κύπρου και όλοι οι εν8ιαφερόμενοι που 

είνοιι κυρ(ως οι σημερινο( χρήστες του λιμοινιού της Λεμεσού, 8ηλα8ή ο Σύν8εσμος 

Α8ειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού, ο Σύν8εσμος Ναυτικών Πρακτόρων 
Κύπρου και η Εταιρε(α Κ(ρζης και Στεφάνου. 

Σήμεροι υπάρχουν στο λιμάνι της Λεμεσού Μο transtainers τοι οπο(οι ανήκουν 
στην Ετοιιρε(οι Κ!ρζης και Στεφάνου. Ο εξοπλισμός αυτός οιγοράστηκε μετοιχειρι

σμένος και χωρ(ς προηγούμενη ά8εια της Αρχής. Γιοι λόγους 8ημόσιου συμφέρον
τος και επει8ή τα transtainers οιυτά προσφέρουν μεγάλες 8ιευκολύνσεις, η Αρχή 
8εv είχε &:λλη εκλογή, παρά να παραχωρήσει εκ των υστέρων τη σχετική ά8εια. 
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Σχετικά με τα πιο πάνω θέματα της αγοράς νέου μηχανικού εξοπλισμού 

στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, της 8ια

χείρισης του εξοπλισμού αυτού και της 8ημιουργίας φορέα για τη 8ιακίνηση 
containers στο λιμάνι της Λεμεσού, κατατέθηκαν στην Επιτροπή και οι ακόλουθες 
θέσεις των συν8ικαλιστικών οργα~ώσεων. 

Οι εκπρόσωποι όλων των σuν8ικαλιστικών οργανώσεων, 8ηλα8ή της ΟΜΕΠΕΓΕ, 

ΣΗΔΗΚΕΚ, ΣΥΑΛΚ και ΠΑΣΥΔΥ, τάχθηκαν ανεπιφύλακτα υπέρ της αντι

κατάστασης και του εκσυγχρονισμού του μηχανικού εξοπλισμού που χρησιμο
ποιε(ται σήμερα στα λιμάνια. 

Ο εκπρόσωπος της ΣΗΔΗΚΕΚ τάχθηκε υπέρ της αγοράς των transtainers 
από την Αρχή Λιμένων Κύπρου και υπέρ της σύστασης φορέα με την κατά 

πλειοψηφία συμμετοχή της Αρχής, καθώς και όλων των εν8ιαφερομένων που 
8ιακινούνται σήμερα στα λιμάνια. 

Ο εκπρόσωπος της ΣΥ ΑΛΚ εξέφρασε τις επιφυλάξεις της οργάνωσής του 
σχετικά με το αν θα πρέπει η 8ιαχείριση του εισαγόμενου νέου εξοπλισμού να 

ανατεθεί σε ι8ιώτες και όχι στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ Δ Υ τάχθηκε υπέρ της κατά πλειοψηφία συμμε
~οχής της Αρχής Λιμένων Κύπρου στο φορέα που εν8εχομένως θα 8ημιουργηθεί 
μόνο όσον αφορά τη 8ιοικητική πλευρά και χωρ(ς η Αρχ'ή να έχει τον οικονομικό 
έλεγχο, ενώ για τη 8ιαχείριση του μηχανικού εξοπλισμού υποστήριξε ότι αυτή 
μπορε( να ανατεθε! σε ι8ιώτες. 

Όπως είναι γνωστό εξάλλου, για την εκφόρτωση από το πλο(ο, την 
παραλαβή στο κρηπί8ωμα, τη 8ιακίνηση στο λιμενικό χώρο, την τοποθέτηση στο 
σταθμό και την παρά8οση των εμπορευματοκιβωτίων από το σταθμό εργάζονται: 

(α} Ο Σύν8εσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου ως εργο8ότης. 

(β) Ο Σύν8εσμος Α8ειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού και 

(γ) Η Εταιρεία Κίρζης και Στεφάνου (Ομόνοια} ως Contaίner Operator. 
Καθεμιά από τις πιο πάνω υπηρεσίες ασκεί ή παρέχει μια συγκεκριμένη 

εργασία/εξυπηρέτηση και όλων ο στόχος και ο σκοπός είναι η άμεση ολοκλήρωση 

της φορτοεκφόρτωσης των πλοίων και η ταχεία παραλαβή και παρά8οση των 

εμπορευματοκιβωτίων από και προς το σταθμό. Η μεγιστοποίηση της από8οσης 
της κάθε πλευράς μεγιστοποιεί ταυτόχρονα και το όφελος του λιμανιού. Το 
συμφέρον όλων είναι η γρήγορη 8ιεκπεραίωση της εργασίας και βέβαια το κέρ8ος 

κάθε πλευράς αποτελε( κίνητρο γι 1 αυτή. 

Οι θέσεις των πιο πάνω βασικών συντελεστών 8ιακ(νησης εμπορευματο

κιβωτ(ων στο λιμάνι της Λεμεσού, όπως αυτές εκτέθηκαν στην Επιτροπή, είναι οι 
ακόλουθες~ 

Οι εκπρόσωποι του Συν8έσμου Α8ειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού 
8ήλωσαν στην Επιτροπή ότι η 8ημιουργία φορέα 8ιακίνησης contaίners στο λιμάνι 
της Λεμεσού θα πλήξει ανεπανόρθωτα το επάγγελμα του α8ειούχου λιμενικού 

αχθοφόρου. Σε περίπτωση σύστασής του, ο Σύν8εσμος 8εν απο8έχεται την 

οικονομική συμμετοχή της Αρχής στο φορέα με ποσοστά. 

Οι εκπρόσωποι της Εταιρείας Κίρζης και Στεφάνου, από τους βασικούς 

χρήστες του λιμανιού Λεμεσού και από τους σημαντικότερους συντελεστές 
8ιακίνησης εμπορευματοκιβωτίων στο χώρο αυτό, 8ήλωσαν στην Επιτροπή ότι 
θεωρούν την απόφαση για την αγορά transtainers από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 
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λανθασμένη. Τποστηρ(ζοντας τη θέση αυ~ή, δήλωσαν' ότι θεωρούν το κόστος 
αγοράς καινούργιων transtaίners υπερβολικά ψηλό, ενώ η (δια εργασία μπορε( να 
8ιεκπεραιώνεται με μεταχειρισμένο αλλά καλά συντηρημ~νο εξοπλισμό. 

Οι εισηγήσεις των πιο πάνω εκπροσώπων σχετικά με τ~ 6λο '~έμα συνοψ(ζον.:.. 
ται στα ακόλουθά: 

(α) Τα transtainers να μην αγοραστούν από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 
αλλά από τον ιΟιωτικό τομέα που σήμερα προ:σφ~ρει τις σχετικές 
υπηρεσίες. στο λιμάνι της Λεμεσοό, χωρίς, κατ' ανάγκην να χρειάζεται 
να αγοραστούν καινούργια. Η αγορά μεταχειρισμένου εξοπλισμού θα 
διατηρήσει τα κόστα χαμηλά. , 

(β) Η σύσταση φορέα διακίνησης containers δεν ε(ναι αναγκαία, αλλά αν 
τελικά ο ψορέας σuσταθε(, να μετέχει σ' αυτόν μόνο ο ιΟιωτικός 
τομέας, ΟηλαΟή ο ΣύνΟεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, ~ ΣύνΟε
σμος Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού και η Εταιρεία Κ(ρζης 
κ~~ Σ-yεφάν9υ. 

(γ) Να χρησιμοποιηθεί μει)\τό σύστημα εξοπλισμο~) ,στοιβασ(ας εμπορευ

ματοκιβωτίω~, ανάλΟyα! με το ,Οιαθέ·σιμο νερό και ·τις άνάγκες στο 
λιμάνι της Λε1μεσού. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόf>ων J\ύπρου κατέθεσαν στην 
Επιτροπή τις ακόλουθες θέσεις, μαζ( με γραπτά στοιχεία, σχετικά με το όλο 
θέμα: 

Ο ιδιωτικός τομέας στα λιμάν'α έχει αποδειχθεί ότι προσφέρει αποδοτι
κότερες και αποτελεσματικότερες υπηρεσίες συγκριτικά με τους κρατικούς φορε(ς 

ή οποιουσδήποτε άλλους φορείς του δημόσιου τομέα. Πάγια θέση του Συνδέσμου 
είναι λοιπόν η αποτελεσματικότερη διεξαγωγή της εργασίας με τα χαμηλότερα 
ναύλα. Ο ναυτιλιακός κόσμος και γενικά ο ι8ιωτικός τομέας έχουν την άποψη ότι, 

αν ο εξοπλισμός στοιβασ(ας εμπορευματοκιβωτίων ανήκει στην Αρχή Λιμένων, 
τότε η Αρχή θα μπορε( να επιβάλλει επαχθείς όρους στους ενδιαφερομένους, ενώ η 
αγορά ·του εξοπλισμού αύτού απ9 την· ί8ια την Αρχή 'αΠο8υναμώνει τον ι8ιωτικ6 
τομέα από του να αναπτύσσει μια 8υναμ·ικ~ 1 · ευέλικτη Κ«t πολύπλευρη πολιτική 
στη διακίνηση και στοιβασ(α των εμπορευματοκιβωτίων για αύξηση της παραγω
γικότητας και εξασφάλιση χαμηλών κόστων. Από την άλλη δεν έχει γίνει η 
απαιτούμενη οικονομική μελέτη, που να απο8εικνύει ότι τα κόστα θα μειωθούν, αν 

ο εξοπλισμός αυτός ανήκει στην Αρχή. Η εισήγηση του Συνδέσμου Ναυτικών 
Πρακτόρων Κύπρ,ου είναι η εξής: 

Η ευθύνη της διακίνησης και ,στοιβιiσ(ας/παράδοσης των εμπορευματο
κιβωτίων από και προς το στ«θμό πρέπει να 8ιευθετηθεί με τέτοιο τΡόπο, ώστε η 
όλη ιiργασ(α να, διεκπεραιώνεται α,πό ιδιωτική εταιρεία στην οπο(α θα συμμετέχει 

ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρα>iτόρων, ο Σύνδεσμος Αδειούχων ΛιμένιΚών Αχθο
φόρων Λεμεσqύ και η Εταιρεία Κ(ρζης και Στεφάνου. Η εταιρεία αυτή δε θα 
αποβλέπει σε υπέρκέρδη και τα τέλη της θα ελέγχονται από την Αρχή Λιμένων η 
οπο(α θα συμμετέχει με εκπρόσωπό της στο Συμβούλιο της εταιρείας. Η Αρχή 

θα εισπράττει επίσης 8ικαιώματα (royalties) από την εταιρεία, η οπο(α θα 
εργάζεται με βάση κανονισμούς που θα εγκρίνονται από κοινού με την Αρχή. 
Επίσης ο εξοπλισμός που θα χρησιμοποιεί η εταιρεία θα εγκρίνεται από την 
Αρχή. Τα έσο8α της εταιρείας θα πρέπει να είναι τέτοια, ώστε να είναι σε θέση 

να κάμνει απόσβεση του εξοπλισμού της, να τον αντικαθιστά και να τον 

συμπληρώνει, να καλύπτει τα λειτουργικά και άλλα έξο8ά της και να αποκομίζει 
ένα ποσοστό ελεγχόμενου λογικού κέp8ους. 
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Η άποψη των Ναυτικών Πρακτόρων είναι ότι η εισήγηση για τη 8ημιουργία 

ενιαίου φορέα με τη μορφή 8ημόσιας εταιρείας πρέπει να απορριφθεί για τους 

ακόλουθους λόγους: 

{α) Η σύσταση 8ημόσιας εταιρείας θα έχει ως αποτέλεσμα την κατασκευή 
ενός δύσκαμπτου οργανισμού με δυσβάσταχτο κόστος λειτουργίας και 
8ιαχείρισης, για την οποία το κοινό, εφόσον θα πρόκειται για ελεγ
χόμενη από την Αρχή Λιμένων εταιρεία χωρίς κερ8οσκοπικό σκοπό, 8ε 
θα επι8είξει εν8ιαφέρον. 

(β) Τα συμφέροντα μιας 8ημόσιας εταιρείας στην οποία θα συμμετέχει η 

Αρχή Λιμένων Κύπρου ως μέτοχος, τη στιγμή που είναι και η αρμό8ια 
αρχή για τα λιμ&:.νια, θα συγκρούονται και το αποτέλεσμα θα αποβεί 
σε βάρος τόσο των λιμανιών, όσο και του διαμετακομιστικού εμπορlου. 
Αν όμως ο φορέας αυτός τελικά συσταθεί, η Αρχή Λιμένων σε καμιά 
περίπτωση να μη συμμετέχει σ' αυτόν. 

Σχετικά με το ζήτημα του εξοπλισμού που πρέπει να χρησιμοποιείται για τη 
στοιβασία εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού, οι Ναυτικοί Πράκτορες 
έχουν την άποψη ότι το straddle carrier είναι το πιο κατάλληλο μηχάνημα 
στοιβασίας, επειδή είναι πιο ευέλικτο από το transtainers. Αν όμως θα 

χρησιμοποιούνται τελικά transtainers, τότε για την εξυπηρέτηση του σημερινού 
κύκλου εργασίας που ακολουθείται στο λιμάνι της Λεμεσού θα πρέπει να 
αγοραστούν από επτά μέχρι εννέα transtainers, ενώ στη διεξαγωγή των εργασιών 
δεν πρέπει να αναμειχθούν υπάλληλοι·της Αρχής Λιμένων, ώστε να αποφευχθούν 
όλα εκείνα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Αρχή με τους υπαλλήλους της. 
Ο ρόλος της Αρχής στους χώρους των λιμανιών πρέπει να είναι συντονιστικός
ρυθμιστικός. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
1

Εργων, με βάση όλα τα 
γραπτά και προφορικά στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της και την ενημέρωση που 
της έγινε πάνω στο υπό συζήτηση θέμα, αποφάσισε με πλειοψηφlα των Μελών 
της Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και του Δημοκρατικού Κόμματος τα ακόλουθα: 

Η Αρχή Λιμένων Κύπρου 8εν πρέπει να προχωρήσει στην παραγγελία και 
αγορά νέου εξοπλισμού στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της 
Λεμεσού, και συγκεΚριμένα transtainers, σύμφωνα με την απόφαση του Διοικη
τικού της Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989, μέχρι τη λήψη απόφασης 
για τη σύσταση και σύνθεση του φορέα ο οπο(ος θα αναλάβει τη 8ιακ(νηση των 

εμπορευματοκιβωτ(ων στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Τα Μέλη της Επιτροπής Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων ΑΚΕΛ
Αριστεράς και Σ.Κ. ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της άμεσης αγοράς του νέου μηχανικού 
εξοπλισμού στοιβασlας, γιατL, κατά την άποψή τους, ο εξοπλισμός αυτός θα 
υποβοηθήσει στην έγκαιρη 8ιεξαγωγή της εργασίας, θα συμβάλει στην επίτευξη 
χαμηλότερων κόστων, ενώ θα μπορεί να χρησιμοποιείται όλος ο χώρος του 
λιμανιού που είναι απαραίτητος για την όλη 8ια8ίκασία της στοιβασίας. 

Επιπρόσθετα, το Μέλος της Επιτροπής Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής 
Ομά8ας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Δ. Ηλιά8ης επέκρινε το Διοικητικό Συμβούλιο της 
Αρχής, γιατί, ενώ η σχετική απόφαση είχε ή8η ληφθεί από την 31 η Σεπτεμβρίου 
1981, εντούτοις καθυστέρησε πάρα πολύ στην υλοποίησή της, γεγονός που ήταν 
αντίθετο με το 8ημόσιο συμφέρον. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ερωτοκρ(του. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 
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Όπως αναφέρθηκε και στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, το θέμα ιιΑγορά Εξοπλισμού Στοιβασ(ας από την 
Αρχή Λιμένων Κύπρου» εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επιτροπή, με σκοπό 
να διαμορφώσει η (δια μια γενική άποψη σχετικά με τις πτυχές του υπό συζήτηση 
θέματος. 

Εκτός των πέντε συνεδριών που πραγματοποιήθηκαν, έγινε επίσκεψη στο 
λιμάνι Λεμεσού στις 19 Σεπτεμβρίου 1989, για μια επ( τόπου έρευνα για τα 
διάφορα είδη εξοπλισμού στοιβασίας και τους διαθέσιμους χώρους. 

Η Επιτροπή εξέτασε το θέμα αυτεπάγγελτα ύστερα από παραστάσεις 
διάφορων παραγόντων σύμφωνα με τις οποίες η Αρχή Λιμένων Κύπρου μονομερώς 
και ξαφνικά αποφάσισε να παραγγείλει καινούργιο εξοπλισμό για στοιβασία 
εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού και το οπο(ο θα διαχειριζόταν η 
(δια. 

Όπως είναι γνωστό, η τελική απόφαση λήφθηκε κατά πλειοψηφία από το 

Διοικητικό Συμβούλιο στις 18 Αυγούστου 1989, η οποία προνοεί τα ακόλουθα:-
(α) Να καθοριστούν οι προδιαγραφές και οι όροι της ζήτησης προσφορών 

για την αγορ,ά τεσσάρων transtaίners με δικαίωμα (option) αγοράς 
άλλων 8ύο. 

(β) Να συζητηθεί σε διάστημα ενός μέχρι δύο μηνών το θέμα του φορέα, 

για τη διακίνηση εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Παρόλο που πιστεύω ότι για την αναβάθμιση των λιμανιών μας χρειάζεται, 
μεταξύ άλλων, και ο κατάλληλος σύγχρονος εξοπλισμός, εν τούτοις όμως είμαι 
της γνώμης ότι, η βεβιασμένη απόφαση του Συμβουλίου να αγοραστεί ο 
εξοπλισμός από την Αρχή Λιμένων είναι εσφαλμένη για τους ακόλουθους λόγους:-

( 1) Δεν αποφασίστηκε ακόμα ο φορέας για τη διεκπεραίωση της εργασίας 
σχετικά με τη στοιβασία και διακίνηση των εμπορευματοκιβωτίων στη 

λιμενική περιοχή του λιμανιού της Λεμεσού. 

Το θέμα αυτό ε(ναι πολύ σοβαρό και οcφοpά βασικά το σωστό και αποτελε

σματικό τρόπο διεκπεραίωσης της εργασίας για τη διακίνηση των εμπορευματο
κιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού. Για την εκφόρτωση από το πλοίο, την 
παραλαβή στο κρηπίδωμα, τη διακίνηση στο λιμενικό χώρο, την τοποθέτηση στο 

σταθμό και την παράδοση των εμπορευματοκιβωτίων από το σταθμό, εργάζον
ται:-

οι ν.αυτικο( πράκτορες ως εργο8ότες των λιμενεργατών. 

Ο Σύνδεσμος Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων που έχουν διά ·νόμου 
κατοχυρωμένα δικαιώματα. 

Η ιδιωτική εταιρεία ΟΜΟΝΟΙΑ, που χειρίζεται τα εμπορευματο
κιβώτια χρησιμοποιώντας δικό της εξοπλισfίό; 

Η κάθε μια από τις πιο πάνω υπηρεσίες κάμνει ή παρέχει μια συγκεκριμένη 
εργασία και στόχος όλων και σκοπός είναι η άμεση ολοκλήρωση της φορτοεκ-
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φόρτωσης των πλοίων και η ταχεία παραλαβή και παρά8οση των εμπορευματο
κιβωτίων από και προς το σταθμό. Ασφαλώς το κέρ8ος κάθε πλευράς αποτέλεί 
χlνητρο. Και γεννάται το ερώτημα ποιος θα πρέπει να αναλάβει. την ευθύνη της 

στοιβασίας και 8ιακ(vησης των εμπορεuματοκιβωτ(ων στο λιμάνι της Λεμεσού, 
8ηλα8ή από ποιους θα αποτελείται ο φορέας, έχοντας υπόψη κεκτημένα 8ικαιώ

ματα και εμπλεκόμενα συμφέροντα. 

(2) Δεν έγινε και 8εν παρουσιάστηκε στο Συμβούλιο οικονομική μελέτη 
που να απο8εικvύει ότι τα κόστα θα μειωθούν, αν αυτός ο μηχανικός 
εξοπλισμός ανήκει στην Αρχή. Αντίθετα, υπάρχουν απόψεις ότι η 
αγορά του από την Αρχή θα 8ημιουργήσει επιπρόσθετα σuνθετα 
προβλήματα που αφοροuν τη συντήρηση, επι8ιόρθωση και αντικατά
σταση τέτοιου εξοπλισμοu, που αναπόφευκτα θα ο8ηγήσει στην αόξηση 
των Κόστων, με όλες τις 8uσμενείς συνέπειες στήν οιχονομ1α του τόπου. 

(3) Το Συμβοuλιο της Αρχής κατά τη λήψη της απόφασης 8εν έλαβ< 
σοβαρά υπόψη τη σημερινή κατάσταση που επικρατεί από τους· 
χειριστές του λιμανιού, που . πιστεύουν ότι έχουν κάποια κεκτημένα 
δ:ϊκαιώματα αλλά και συμφέροντα, ήτοι αδειούχοι )αχθοφόροι, ναύτι
λιακοί πράκτορες, εταιρεία ΟΜΟΝΟΙΑ, και που αναμφίβολα 8ε θα 

δεχθούν αυτή την απόφαση και οπωσδήποτε θα αντιδράσουν κάτι που, 
σε τελευταία ανάλυση, θα αποβεί σε βάρος της καλής λειτουργίας του 
λιμανιού και κατ' επέκταση της οικονομίας του τόπου. 

(4) Ο ρόλος του ι8ιωτικοu τομέα: Απ' όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή 
είναι φανερό ότι ο ρόλος και η σημασία του ι8ιωτικοu τομέα στην 

ανάπτυξη της ναυτιλιακής μας βιομηχανίας, αλλά ι8ιαίτερα στην 
προσέλκυση 8ιαμετακομιστικού εμποριου, ειναι πολύ σημαντικά.. Με 
τις προσπάθειες του ι8ιωτικού τομέα, το 8ιαμετακομιστικό εμπόριο 
μέσω των κυπριακών λιμανιών, παρά τα σοβαρά προβλήματα που 
υπάρχουν, έχει σημειώσει θεαματική και αξιοζήλευτη αύξηση και 
άνο8ο. Τούτο αποδεικνύεται και από την ποσότητα των εμπορευματο

κιβωτίων που 8ιακινήθηκε από το 1975 που ξεκίνησε με 5,350 
εμπορευματοκιβώτια και έφθασε το 1989 σε 270,000, από τα οποία 
πέραν του 75% είναι στη 8ιαμετακόμιση. Τη 8ιακίνηση αυτή, όπως 
είναι γνωστό, έκαμε η ι8ιωτική εταιρεία ΟΜΟΝΟΙΑ που από το 1974 
εργαζόταν με τα ί8ια 8ικαιώματα, πλην μιας αuξησης του uψους του 
7.5% που εγκρίθηκε από την Αρχή Λιμένων τον Ιοuλιο του 1988, 
Παρόλες τις ·αυξήσεις των κόστων μέσα στα λιμάνια κάτά την πιο 
πάνω περιοδο. Επιπρόσθετα η Αρχή εισπράττει δικαιώματα από την 
όλη εργασία uψους 22% υπό τόπον royalties. 

Η εξυπηρέτηση του διαμετακομιστικού εμπορίου αλλά και γενικά των 
εισαγωγών-εξαγωγών κυπριακών προϊόντων και εμπορευμάτων, στηρ(ζεται βασι
κά σε 8υο 8ε8ομlνα: Την αυξημένη παρQιγωγικότητα και αποτελεσματίκότητα 
και τα χαμηλά κόστα. Πιστεύω ότι και τα δυο αυτά. στοιχεία μόνο ο ιδιωτικός 

τομέας μπορεί να τα επιτύχει και όχι η Αρχή Λιμένων, με τα τόσα σοβαρά και 
άλυτα από χρόνια εσωτερικά της προβλήματα. 'Άλλωστε είναι για μας 
ανεπίτρεπτο να 8απανηθοuν εκατομμuρια λίρες από το 8ημόσιο με αβέβαια 

αποτελέσματα, αντι να καταβληθεί αυτή η δαπάνη από τον ιδιωτικό τομέα για 

την αγορά του εξοπλισμοu με απόλυτο έλεγχο της Αρχής ως προς τα κόστα, 

σόμφωνα με τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας. 
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Πρόσθετα, από έρευνα που εχω στα χέρια μου, από τα 55 σημαντικότερα 
container terminals σε χώρες της Ευρώπης, Αμερικής και Ασίας πλήν τεσσάρων, 
την ευθύνη για τη λειτουργία τους έχει εξ ολοκλήρου ο ιδιωτικός τομέας. 

Το συμπέρασμα που βγαίνει αβασ&νιστα στη δική μας περίπτωση αλλ& και 

απο την πεlρα που έχει αποκτηθε(, αναμφίβολα διαπιστώνεται ότι μόνο ο 
ιδιωτικός τομέας μπορεί να αντεπεξέλθει αποτελεσματικ& στη διακίνηση των 
εμπορεuματοκtβωτ(ων και να προσφέρει χαμηλά κόστα. 

Οι απαρά8εκτες εργασιακές σχέσεις που επικρατούν στην Αρχή Λιμένων, τα 

σοβαρ& εσωτερικ& και διαρθρωτικ& προβλήματα της Αρχής, είναι παρ&γοντες που 
δε συνηγορούν υπέρ της αν&ληψης της ευθύνης τούτης από την Αρχή Λιμένων. Ο 
τρόπος εργασίας της Αρχής, τα γραφειοκρατικά συστήματα που ακολουθοόvται, η 

vοοτροπ(α εργασίας και αντιμετώπισης των 8ιάφορων προβλημά~ων της διεύ
θυνσης της Αρχής, δημιουργούν τ&σεις απαγκίστρωσης κ&θε δυνατής υπηρεσίας 
στα λιμ&νια από την Αρχή Λιμένων. 

Η &ρνηση του Προσωπικού της Αρχής να εργαστεί τις Κυριακές -που 
ελπίζουμε με τις τελευταίες εξελίξεις να λυθεί αυτό το θέμα οριστικ&- η μη 

έγκαιρη έναρξη εργασίας το πρωί από το προσωπικό της Αρχής, η εγκατ&λειψη 
της εργασίας από το ίδιο τούτο το προσωπικό στις 11 το βρ&δυ και η μη 
ολοκλήρωση της εργασίας των πλοίων, οπωσδήποτε δεν ευνοούν την αν&μιξη της 

Αρχής Λιμένων σε οποιαδήποτε &λλη εργασία. 

Σε αντίθεση με τα πιο π&νω χαρακτηριστικ& γνωρίσματα της Αρχής είναι ο 
ιδιωτικός τομέας, ο οπο!ος είναι πιο αποτελεσματικός και ευέλικτος στη λήψη 
αποφάσεων και στη χάραξη πολιτικής, πιο ικανός στην αντιμετώπιση εργατικών 
προβλημ&των, με μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα και αυξημένη επιχειρηματική 
δραστηριότητα. 

Με βάση τα πιο πάνω, καθώς επ(σης και όλα τα γραπτά και προφορικά 
στοιχε(α που τέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής και την ενημέρωση που έγινε πάνω 
στο υπό συζήτηση θέμα, ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι η Αρχή 
Λιμένων Κόπρου δεν πρέπει να προχωρήσει στην παραγγελ(α και αγορά νέου 
εξοπλισμοό στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού, και 

συγκεκριμένα transtainers, σύμφωνα με την απόφαση του Διοικητικού της 

Συμβουλ(ου, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1989, μέχρι τη λήψη απόφασης για τη 
σύσταση και σόνθεση του φορέα, ο οποίος θα αναλάβει τη διακ(νηση των 
εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν&δελφοι. 

Προτού αφήσω το βήμα τοότο θα ήθελα να αναφερθώ και στο δεότερο σκέλος 
της απόφασης του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής της 18ης Αυγούστου 1989 
και να παρατηρήσω ότι, παρ' όλο που πέρασαν πέραν των έξι μηνών, τίποτε το 
συγκεκριμένο δεν έγινε μέχρι σήμερα για το θέμα του φορέα. 

Γι' αυτό καλούμε την Εκτελεστική Εξουσία και το Συμβούλιο της Αρχής να 

επισπεύσουν το θέμα αυτό, καθώς επίσης και τα άλλα προβλήματα που 

αντιμετωπ(ζει το λιμάνι της Λεμεσού, όπως η εκβάθυνση και άλλα, έτσι που η 

αναβ&θμισή του να επιτευχθεί χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση, προς το καλό της 
οικονομίας του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μανδριώτης. 
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ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι. συνά8ελφοι, 

Η Επιτροπ-ή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε με μεγάλη προσοχ-ή 
διάφορα προβλ-ήματα που έχουν σχέση με τη στοιβασία των εμπορευματοκιβωτίων 

στο λιμάνι Λεμεσού, καθώς και της δημιουργίας φορέα για τη διεξαγωγ-ή 
εργασιών εντός του λιμανιού. 

Ένα σοβαρό θέμα που συζητείται από πολύ καιρό είναι τι είδους μηχανικός 
εξοπλισμός χρειάζεται να αγοραστε(, ποιος θα τον αγοράσει και ποιοι θα 
εκμεταλλεύονται την εργασία του μηχανικού αυτού -εξοπλισμού. Η θέση μας 
πάνω σ 'αυτά τα σημε!α ε!ναι η ακόλουθη: 

Όσον αφορά τη δημιουργία φορέα, η θέση της Κοινοβουλευτικ-ής Ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστεράς είναι ότι σ-ήμερα στο λιμάνι Λεμεσού χρειάζεται η ύπαρξη ενός 
μικτού φορέα και να συμμετέχουν όλοι εκείνοι οι Οργανισμοί που διαδραματίζουν 
σ-ήμερα σοβαρό ρόλο στη διεκπεραίωση των εργασιών στο λιμάνι Λεμεσού, όπως 

για παράδειγμα ο Σύνδεσμος Αδειούχων Αχθοφόρων, ο Σύνδεσμος Ναυτικών 
Πρακτόρων, η Εταιρεία Κίρζη και Στεφάνου όπως και άλλες εταιρείες οι οποίες 
διαδραματίζουν ρόλο μέσα στο λιμάνι. 

Υποστηρίζουμε τη συμμετοχ-ή της Αρχ-ής Λιμένων σε ένα τέτοιο φορέα, διότι 
η Αρχ-ή Λιμένων είναι ο εκπρόσωπος του κράτους, είναι υπεύθυνη για τα λιμάνια 
της Κύπρου και το κράτος το οποίο ξόδεψε εκατομμύρια λίρες για την κατασκευ-ή 
λιμανιών, πρέπει να έχει λόγο γύρω από τις εργασ!ες μέσα στα λιμάνια και. το 
λόγο θα τον έχει μέσω της Αρχ-ής Λιμένων Κύπρου. 

Η Αρχ-ή Λιμένων θα πρέπει να έχει σοβαρό λόγο στον καθορισμό των κόστων, 
στο συντονισμό των 8ιάφορων εταιρειών που 8ουλεύουν εντός του λιμανιού, αλλά 
και στον έλεγχο της όλης εργασίας. 

Ο όγκος της εργασίας στα λιμάνια διαρκώς αυξάνεται και η μεγαλύτερη 
χρησιμοποίηση της Κύπρου στο διαμετακομιστικό εμπόριο επιβάλλουν την συμμε
τοχ-ή της Αρχ-ής για τον έλεγχο αυτό των εργασιών. 

'Οσον αφορά το μηχανικό εξοπλισμό πρέπει αυτός να καθορίζεται από 

εξει.8ικευμένες επιτροπές ανάλογα με τις εργασίες στα λιμάνια. Έχουμε τη 
γνώμη ότι είναι προς το συμφέρον της οικονομίας και της εργασίας στα λιμάνια 

να ακολουθηθεί η εξασφάλιση διάφορων τόπων μηχανημάτων, έτσι που να 
χρησιμοποιούνται για όλες σχεδόν τις εργασίες, να μπορούν να χρησιμοποιούν όλο 
το χώρο στα λιμάνια, να γίνεται όσο το δυνατό μεγαλύτερη στοιβασία, πράγμα το 
οπο(ο θα εξοικονομήσει και εργασία και χώρο που είναι τόσο αναγχα(ος για τα 
λιμάνια μας. , 

Τα τελευταlα χρόνια η εργασ(α στα λιμάνια 8ιαρκώς αυξάνεται σε τέτοιο 
μεγάλο σημείο έτσι που σ-ήμερα να φθάσουμε στη διακίνηση 272,000 εμπορευμα
τοκιβωτίων. Παράλληλα αυξ-ήθηκε και η φορτο-εκφρόρτωση διαφόρων άλλων 

εμπορευμάτων. 

Αυτ-ή όλη η εργασία και αυτ-ή η αύξηση των εργασιών είναι το αποτέλεσμα 
της εργατικότητας όλων των παραγόντων μέσα στο λιμάνι, είναι το αποτέλεσμα 
της αύξησης της παραγωγικότητας των λιμενεργατών μας, είναι η συμμετοχ-ή του 
Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων, είναι η βο-ήθεια που προσφέρει η Αρχ-ή 

Λιμένων.-

Έχουμε τη γνώμη ότι ο μηχανικός εξοπλισμός πρέπει να αν>]κει στην Αρχ-ή 

Λιμένων, διότι με αυτό τον τρόπο θα μπορεί να ενοικιάζει τα μηχαν-ήματα, θα 
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ε(ναι σε θέση, αν χρειαστεί, να ζητήσει προσφορές για την εκτέλεση διάφορων 
εργασιών. Με την ύπαρξη μηχανικού εξοπλισμού θα μπορεί να κάμνει αυτό το 

πράγμα. 

Γι' αυτό εμείς υποστηρίζουμε ότι έχει κάθε 3ικαίωμα η Αρχή Λιμένων να 

αγοράσει και τα transtainers τα οποία πάει να παραγγείλει, να αγοράσει και τα 
straddle carήers ή και fork lifts για τη 3ιεκπεραίωση όλης της εργασίας. 

Εκείνο ακόμα το οποίο θέλουμε να τονίσουμε, για να μπορέσει να υπάρξει 
με(ωση των κόστων μέσα στα λιμάνια, ε(ναt ότι πρέπει να υπάρξει ένας 

συντονισμός της εργασίας μέσα στα λιμάνια που γίνεται από 3ιάφορες εταιρείες. 
Να σταματήσει η καθυστέρηση η οποία 3ημιουργείται λόγω του ότι πάρα πολλές 

εταιρείες εν3ιαφέρονται για τη 3ιεκπεραίωση των εργασιών και παράλληλα να 
ληφθεί πρόνοια να ληφθούν μέτρα, έτσι που έγκαιρα να φθάνουν τα εμπορευμα
τοκιβώτια ή και τα άλλα φορτία στο λιμάνι. Να μπορεί να γίνεται άμεσα η 

εκφόρτωση πάνω στα πλοία, ώστε να μην παρουσιάζεται το φαινόμενο τα πλοία 
να πιάνουν 3ουλειά η ώρα 9.00 - 10.00 ή και 11.00 και να υπάρχει σοβαρή 
καθυστέρηση με αποτέλεσμα να έχουμε την αύξηση των κόστων. Αγαπητοί 

συνά8ελφοι, 

Θέλω με την ευκαιρία αυτή να τονίσω και να εκφράσω τη χαρά μου, 3ιότι ένα 
από τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετώπιζαν σήμερα οι εργασίες στα λιμάνια 

ήταν το θέμα του ωραρίου, το θέμα της εργασίας της Κυριακής. Και πρέπει ε3ώ 

να τονίσω ότι αυτό το θέμα, με τη συμφωνία που κατέληξε χθες ο Υπουργός με 
τις εν3ιαφερόμενες οργανώσεις, η εργασία της Κυριακής είναι πλέον ένα θέμα 
λυμένο. Όμως πρέπει να προσέξουμε, από τυχόν 3ιαφορές που θα παρουσια

στούν, να μη ναυαγήσει και πάλιν αυτή η προσπάθεια τ~υ ανοίγματος των 
εργασιών τις Κυριακές, όπως ναυάγησε στο παρελθόν, 8ιότι κάποιοι άλλοι 

παρ&.γοντες, κάποια άλλα συμφέροντα έχουν επέμβει και ναυάγησαν τις προσπά
θειες και για πάρα πολλά χρόνια τα λιμάνια μας τις Κυριακές ήταν κλειστά. 

Θέλω επίσ'}ς να τονίσω ότι για τη μείωση των κόστων, οι λιμενεργάτες μέσω 
των συν8ικαλιστικών τους οργανώσεων έχουν προσφέρει αρκετά πράγματα, έτσι 

που να υποβοηθήσουν την έλαττωση των κόστων. 

Θέλω να ελπίζω ότι το ί3ιο πρέπει να γίνει από όλα τα εν3ιαφερόμενα μέρη 

έτσι που να ρlξουμε πραγματικά. τα κόστα, να υποβοηθήσουμε τον ερχομό στην 
Κύπρο νέων εταιρειών στο 8ιαμετακομιστικό εμπόριο, πράγμα το οποίο θα 

υποβοηθήσει και την εργασία γενικά στο λιμάνι και γενικότερα την οικονομία του 
τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ηλιά3ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, το θέμα αυτό που συζητούμε σήμερα είναι πάρα πολύ 
σοβαρό, γιατ( αφορ& έναν από τους πιο νευραλγικούς για την οικονομ(α του τόπου 
3ημόσιους οργανισμούς και γιατί ο χειρισμός του από τις κυβερνήσεις υπήρξε 
σκαν3αλώ3ης. Γιατί μόνο έτσι μπορεί να χαρακτηρισθεί η παράλειψη, από το 
1983 μέχρι σήμερα, της κυβέρνησης Κυπριανού και στη συνέχεια της κυβέρνησης 
Βασιλείου να εξοπλίσουν το σύγχρονο σταθμό εμπορευματοκιβωτίων του λιμανιού 

Λεμεσού με τα κατάλληλα μηχανήματα. Αποτέλεσμα ήταν και είναι η για αρκετά 
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χρόνια α8ράνεια και η υπολειτουργία του σταθμού με συνέπεια, ι8ιαίτερα πέρσι με 
την κατακόρυφη αύξηση της 8ιακίνησης εμπορευματοκιβωτ(ων, να 8ημιουργηθεί 
α8ιαχώρητο και να απωλεσθούν φορτία και γραμμές. 

Ε!ναι γνωστό ότι ο σταθμός εμπορευματοκιβωτ(ων, που στο(χισε στο 8ημόσιο 
εκατομμύρια λίρες, συμπληρώθηκε το 1983 και ότι ή8η από το 1984 εξοπλ(στηκε 
με 8υο καινούργιες γερανογέφυρες για τη φορτοεκφόρτωση εμπορευματοκιβωτίων 

στα πλοία. Ωστόστο, επτά ολόκληρα χρόνια μετά, ο εξοπλισμός στοιβασίας 8εν 
έχει ακόμη εξασφαλιστεί με τις συνέπειες που έχουμε προαναφέρει. Το πώς και 
το γιατί, παρουσιάζει ι8ιαίτερο εν8ιαφέρον, μια και το θέμα 8εν ε(ναι καθόλου 

άσχετο με τα μεγάλα οικονομικά συμφέροντα που 8ι.ακινούνται μαζ( με τα 
εμπορευματοκιβώτια μέσα στο λιμάνι της Λεμεσού. Αξ!ζει να ακολουθήσουμε τα 
γεγονότα. 

Όταν 8ιαφάνηκε η αν&yκη 8ημιουργ(ας σύγχρονου σταθμού, η Αρχή Λιμένων, 

ύστερα από προσφορές και με την έγκριση της Διεθνοός Τράπεζας που χρηματο-
8ότησε το έργο, προσέλαβε ολλαν8ικό ο(κο συμβούλων για μελέτη του θέματος 

που με τη σειρ& τους εισηγήθηκαν την εξασφάλιση 8υο γερανών για τη 

φορτοεκφόρτωση και τεσσ&ρων τραστέινερ με 8ικα(ωμα για άλλα 8υο για τη 
στοιβασ(α των εμπορευματοκιβωτ(ων. Αφού επέλεξαν ως εξοπλισμό τα 

τραστέινερ, οι σύμβουλοι της Αρχής εισηγήθηκαν ως κατάλληλη επιφάνεια του 
σταθμού τα gravel beds, ένα συγκεκριμένο τύπο επιφάνειας. Θα πρέπει. να 
σημειωθε( ε8ώ ότι. πρώτα γ(vεται. η επιλογή του εξοπλισμοό, επει8ή ε(vαι. πολύ 

πιο 8απανηρός, και ακολουθε( η επιλογή του τύπου της επιφάνειας του σταθμού 
που στοιχ(ζει πολό-πολό λιγότερα. 

Ή8η από το Σεπτέμβρη του 1981 το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής 
Λιμένων ενέκρινε τις εισηγήσεις των Ολλαν8ών συμβούλων για την αγορ& των 
τραστέινερ. Έτσι, και παρά τις αντι.8ρ&σεις των ναυτικών πρακτόρων, η 
κυβέρνηση άναψε το πρ&σινο φως και το 1984 οι γερανογέφυρες εγκαταστ&θηκαν 
και έκτοτε λειτουργούν κανονικά. Ενώ, αντ(θετα και. παρά την απόφαση του 

1981, η αγορ& των τραστέινερ ακόμη εκκρεμε(. Την αγορά των τραστέινερ, εκτός 
από τους Ολλαν8ούς συμβούλους, υποστήριξαν το τεχνικό τμήμα της Αρχής 
Λιμένων, ο εμπειρογνώμονας των Ηνωμένων Εθνών, που μετακλήθηκε ει.8ικά γι' 

-αυτό το σκοπό από την κυβέρνηση, και η Διεθνής Τρ&πεζα. Αξίζει μ&λιστα να 

αναφέρουμε ότι. η Διεθνής Τράπεζα ε(χε τον(σει ότι για προστασία των 
σημαντικών επεν8όσεων σε έργα υπο8ομής και για να μποpε( να συνεχιστε( 

απρόσκοπτα η 8ιακ(νηση εμπορευματοκιβωτ(ων, αν για οποιο8ήποτε λόγο ο 

8ιαχειpιστής του σταθμού 8ιακόψει τις εργασ(ες του, όλος ο μηχανικός εξοπλισμός 
θα πρέπει να ανήκει στην Αρχή Λιμένων και να ενοικιάζεται στο 8ιαχειριστή. 
Έτσι αυτό που λέχθηκε για βεβιασμένη απόφαση τον Αύγουστο του 1989 του 
Διοικητικού Συμβουλ(ου της Αρχής Λιμένων, 8εν ανταποκρ(νεται καθόλου στην 

πραγματικότητα όταν ένας αριθμός εμπειρογνωμόνων ομόφωνα συμπ(πτουν σ' 
αυτή τη θέση. Κι αν υπάρχει κάτι για το οπο(ο θα πρέπει κανείς να κριτικάρει τα 

Συμβούλια ε(ναι γιατ( καθυστέρησαν επτά ολόκληρα χρόνια, μαζ( με τις κυβερνή

σεις, να εφαρμόσουν ειλημμένες αποφ&σεις κατόπιν συμβουλών ει8ικών εμπειρο
γνωμόνων. Παρ' όλα αυτά και υποκύπτοντας στις αντι8ράσεις και τις 8ιαβρω
τικές παρεμβάσεις των μεγάλων ι8ιωτικών συμφερόντων, οι κυβερνήσεις και τα 
Διοικητικά Συμβούλια 8εν προχώρησαν ποτέ στην εφαρμογή των 8ικών τους 
αποφάσεων. 
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Η υλοπο(ηση της απόφασης του 1981 προσέκρουσε στις αντιδράσεις των 
Lδιώτικώv συμφερόντων. Η πρώτη αντ(δραση, αναμενόμενη άλλωστε, προήλθε από 
τη σημερινή -και τότε και σήμερα- διαχειρίστρια εταιρεία του σταθμού που 
διέβλεπε τον κ(νδυνο κατάργησης του κερδοφόρου μονοπωλίου. Βέβαια το 

επιχε(ρημα που διαρκώς επαναλαμβανόταν για χρόνια ολόκληρα με φορτικότητα 
ήταν ότι τα τpαστέινεp είναι «ακατάλληλα» για τη στοιβασLα. Λίγο αργότερα 
προστέθηκαν και οι ναυτικοί πράκτορες, παρά το ότι δεν είχαν ποτέ καμιά 
ανάμιξη στη λειτουργία του σταθμού και το ότι ο εκσυγχρονισμός εξυπηρετε( 

τόσο τους ίδιους όσο και τους πλοιοκτήτες. Πολύ περισσότερο που οι εργασίες 
των ναυτικών πρακτόρων, δηλαδή οι φορτοεκφορτώσεις των πλοίων, απαγορεύε

ται ρητά από το άρθρο 10 του Νόμου να αναληφθούν από την Αρχή Λιμένων 
Κύπρου, έτσι που ούτε απομακρυσμένος «κίνδυνος)) διαφαίνεται για τους ναυτικούς 
πράκτορες. Ωστόσο η αντ(δρασή τους οφειλόταν στην προοπτική (δρυσης φορέα 

για τη διαχε(ριση του σταθμού στον οπο(ο θα ήταν δυνατό να μετε(χε και η Αρχή 

Λιμένων, μια συμμετοχή ιδιαίτερα αντιπαθής και ανεπιθύμητη στον ιδιωτικό 
τομέα στο βαθμό που τερμάτιζε το απόλυτο ιδιωτικό μονοπώλιο στη χρησιμο
πο(ηση των επενδύσεων του λιμανιού που γ(νανε βέβαια με δημόσιο χρήμα. 

Η μονοπωλιακή εταιρε(α, οι ναυτικο( 7tράκτορες και οι αδειούχοι αχθοφόροι 

κατορθώνουν έτσι, για χρόνια, να ματαιώνουν μέχρι και σήμερα την αγορά 
εξοπλισμοό στοιβασ(ας από την Αρχή Λιμένων, από το δημόσιο, με αποτέλεσμα 
το μεγαλύτερο μέρος του σταθμού να α8ρανει, τα πλοια να καθυστερούν 
σημαντικά και το 8ιαμετακομιστικό εμπόριο της Κύπρου να κιν8υνεύει να χαθει 
Κύριο επιχείρημα στην αντίθεση αυτή ήταν ότι τα τραστέινερ αποτελούν 
«ακατάλληλο)) εξοπλισμό, ένα επιχείρημα που εκεινοι που το επικαλούνταν 

γνώριζαν ότι ε!ναι εντελώς αβάσιμο, αλλά το χρησιμοποιούσαν απλώς γιατι 8εν 
εlχαν τ(ποτε άλλο να προβάλουν. Τι θα έλεγαν; Μήπως ότι η Αρχή Λιμένων και 
η κυβέρνηση δεν έπρεπε να εξοπλ(σουν το σταθμό που δημιοόρyησαν με δαπάνη 
εκατομμυρ!ων λιρών; 

1 Άλλωστε, και σύμφωνα με έρευνα του 1989 σχετικά με τα τραστέινερ και 
το άλλο σχετικό μηχάνημα τα straddle carriers, αποδε(χτηκε ότι κατά την 

τελευταια πενταετ!α ο συνολικός αριθμός τραστέινερ, σε χρήση και υπό παραγγε
λ(α, αυξήθηκε κατά 50%, ενώ τα straddle carriers μόνο κατά 10% και αυτό 
επει8ή· είναι παλιό μέσο, ε!ναι πολλ& λιμάνια που το έχουν και 8εν. μποροόν να το 
αντικαταστήσουν, έτσι ε!ναι ·υποχρεωμένα να το συντηρούν και να το ανα
πληρώνουν. Αυτή ε(ναι η σύγχρονη τάση με βάση τη στατιστική. Αλλά, αυτό το 
μοναδικό και παν(σχυρο επιχε(ρημα της ακαταλληλότητας ξαφνικά ξεχάστηκε και 
εξαφανίστηκε. Και εν μια νυκτ! τα τραστέινερ μεταβλήθηκαν σε κατ&λληλα, πολύ 
'κατάλληλα, όταν η μονοπωλιακή εταιρε(α εισήγαγε με ;tραξικοπηματικό τρόπο 
και τα επέβαλε σαν τετελεσμένο με την ανοχή ή τη συνενοχή και π&ντως με την 
ευθύνη του Διοικητικού Συμβουλ(ου της Αρχής Λιμένων, όταν έφερε δυο μετα

χειρισμένα τραστέινερ της, πρώτης μάλιστα γενι~υ είναι και αργοκίνητα και 
όντως ακατ&:λληλα. Έτσι ενώ τα σύγχρονα τραστέινερ που θα έφερνε το 8ημόσιο 
ήταν ακατάλληλα, τα πεπαλαιωμένα και χρησιμοποιημένα που έφερε η ιδιωτική 

εταιρεία ήταν πολύ κατάλληλα! 

Χαρακτηριστικό της νοοτροπ(ας ε(ναι ότι όχι μόνο δεν ζητήθηκε η άδεια της 
Αρχής πριν από την αγορά των δυο τραστέινερ -γιατ( για μια δαπάνη εκατον- · 
τάδων χιλιάδων λιρών κανε(ς δεν ξεκινάει χωρ(ς να έχει προηγουμένως την άδεια
αλλά το Διοικητικό Συμβοόλιο της Αρχής ενημερώθηκε με επιστολή, ημερομην(ας 
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10.1.89, ότι στις 12.1.89, 8ηλα8ή σε 8υο μέρες, θα έφταναν τα μηχανήματα, τα 
οποία τελικά η Αρχή ενέκρινε εκ των υστέρων μετά από σφο8ρές πιέσεις απ6 
διάφορες κατευθύνσεις συμφερόντων. Έτσι τώρα μετά το πρώτο θρασύ, αλλά 
πετυχεμένο εγχείρημα, η εταιρεία προσπαθεί με την ί8ια περίπου μέθο8ο να 

εισάξει και άλλα τρία τραστέινερ. Πολύ πρόσφατα και οι αδειούχοι αχθοφόροι 

έχουν εισάξει χωρίς άδεια Κ('tt λειτουργούν στο λιμάνι, δυο ανυψωτικά μηχανή
ματα, ενώ η Αρχή έχει προσφύγει επιτέλους στη 8ικαιοσύνη γι' αυτό το θέμα. 

Είναι λοιπόν φανερό ότι καμιά δύναμη δεν μπορεί να σταματήσει τα ιδιωτικά 
συμφέροντα από του να εισάγουν και να επιβάλλουν στο λιμ.άνι αυθαίρετα και 

παράνομα όποια μηχανήματα θέλουν, ακόμη κι αν. είναι ακατάλληλα και εκτός 

προδιαγραφών, παρά τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών, του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων που στηρίζονται 
στο Νόμο, αλλά και στην ομόφωνη γνώμη όλων των εμπειρογνωμόνων και τις 
υπο8είξεις της Διεθνούς Τράπεζας που χρηματοliότησε το έργο. Φαίνεται ακόμη 

ότι ο μόνος που 8εν μπορεί να εισάξει -και μάλιστα τα κατάλληλα καινουργή 

μηχανήματα. στο λιμάνι της Λεμεσού-είναι η Αρχή Λιμένων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας που ενεργεί σύμφωνα με το Νόμο και τις πιο πάνω ομόφωνες 
αποφάσεις και συμβουλές. 

Έτσι, όταν τον Αύγουστο του 1989 το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής 
Λιμένων αποφάσισε να προχωρήσει στη διαδικασ!α των προσφορών και την 

επίλυση του θέματος του φορέα για τη 8ιακίνηση των εμπορευματοκιβωτίων στο 

λιμάνι της Λεμεσοό με βάση την ισχύουσα και ουδέποτε καταργηθεεσα από το 
Σεπτέμβρη του 1989 απόφαση, ξεκίνησε νέος κύκλος αντι8ράσεων, παρεμβάσεων 
και εκβιασμών των ί8ιων γνωστών κύκλων των μεγάλων οικονομικών συμφερόν
των. 

Αλλά τώρα πια 8εν έφταναν όλες οι άλλες παρεμβάσεις, ήλθε και η 
πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών να ζητήσει από την 
Αρχή Λιμένων να μη προχωρήσει στην αγορά, όχι μέχρι να συζητηθεί το θέμα 
στην ολομέλεια -πρακτική που 8εν είναι εξάλλου ασυνήθιστη όταν η Βουλή 
ασχολείται με παρόμοια θέματα-αλλά μέχρι να ληφθεί απόφαση και για την 

εδρυση του φορέα. Κάτι που ούτε η Διεθνής Τράπεζα, ούτε οι εμπειρογνώμονες 
ούτε κανένας άλλος το συναρτά. Μια απόφαση που, κατά τη γνώμη μας, εεναι 
πολύ λανθασμένη και μια θέση πολύ λανθασμένη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συγκοινωνιών. Ενώ όμως η πλειοψηφία της Επιτροπής Συγκοινωνιών με 
υπερβάλλουσα ευαισθησία και ζήλο ζήτησε την αναστολή της νόμιμης 8ια8ικασίας 
προσφορών για την αγορά τραστέ"ίνερ από την Αρχή Λιμένων, από το κυπριακό 

8ημόσιο, ωστόσο 8εν έ8ειξε και την ί8ια ευαισθησία προκειμένου για τις 

παράνομες και αυθα(ρετες ενέργειες των ιδιωτών μέσα στο λιμάνι που γ(νεται με 
τα λεφτά της Κυπριακής Δημοκρατίας. Μάλιστα, στην τελευταία ή σε μια από 

τις τελευταίες συνε8ρίες της Επιτροπής Συγκοινωνιών όπου συζητιόντουσαν τα . 
προβλήματα του λιμανιού της Λεμεσού, ζητήθηκε από ορισμένους συνα8έλφους να 
άρει η Αρχή Λιμένων τα δικαστικά μέτρα που έλαβε ενάντια στην παράνομη 

εισαγωγή και λειτουργία μηχανημάτων μέσα στο λιμάνι από ι8ιώτεςl Αυτός είναι 

ο σεβασμός προς το Νόμο και το 8ημόσιο συμφέρον ασφαλώς! 

Και εύλογα διερωτάται κανε(ς πώς συμβαlνουν αυτά τα πράγματα. Πώς 

επιτρέπεται και πώς y(νεrαι ανεκτό ορισμένοι ιδιώτες να περιφρονούν και να 
καταπατούν το Νόμο, να αχρηστεύουν τις αποφάσεις και να εξευτελίζουν 

θρασύτατα 8ημόσιους οργανισμούς που ιδρύθηκαν και λειτουργούν ή που πρέπει να 
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λειτουργούν χάριν του δημόσιου συμφέροντος. Πώς τους επιτρέπεται να έχουν 
καταντήσει ένα δημόσιο οργανισμό φτωχό συγγενή και υπηρέτη των ιδιωτικών 

συμφερόντων, χωρίς ραχοκοκκαλι&, χωρίς ουσιαστική εξουσία και έλεγχο, χωρίς 

αξιοπρέπεια. Αλλά αυτο( οι ελάχιστοι ιδιώτες εξυπηρετούν τα συμφέροντά τους 
που αυτά και μόνο τους ενδιαφέρουν και ειλικρινά δεν τους μεμφόμαστε γι' αυτό 
παρ' όλη την έντονη διαφωνία μας για πολλοός λόγους αρχής σχετικ& με τις 

μεθόδους που χρησιμοποιοόν. Τις ευθόνες εμείς τις ζητ&με από &λλους, που 

&λλος θα 'πρεπε να ήταν ο ρόλος τους. 

Οι κυβερνήσεις, λοιπόν της Κυπριακής Δημοκρατίας όλα αυτ& τα χρόνια τι 
κ&νουν πέρα από χαρτοπόλεμο; Γιατί δε σέβονται το Νόμο και τις δικές τους 

αποφάσεις που τις πήραν μάλιστα ύστερα από μελέτες και συμβουλές ακριβο
πληρωμένων διεθνών εμπειρογνωμόνων; Δεν ειναι αρκετό να διακηρύσσουν οι 
κυβερνήσεις πολιτική υπέρ του διαμετακομιστικού εμπορίου και στην πράξη να 

υποκύπτουν στη διάβρωση και να υποτάσσονται στα συμφέροντα. Εlvαι απαρά
δεκτο να δέχονται απαθώς την καταρρ&κωση του δημόσιου συμφέροντος από μια 

και μόνη μονοπωλιακή κατάσταση χωρίς να τολμούν, χωρίς να έχουν το θάρρος, 

αν μη τι άλλο, τουλάχιστο για λόγους στοιχειώδους κύρους να επιβάλουν το Νόμο. 

Αλλά και τα διαδοχικά Διοικητικά Συμβούλια της Αρχής Λιμένων, από το 
1981 μέχρι σήμερα που παίρνουν τις αποφ&σεις, γιατί τις παίρνουν αν δεν 
πρόκειται να τις εφαρμόσουν; Ας έχουν τουλάχιστον την ειλικρ(νεια να τις 

ανακαλέσουν ή ας παραιτηθούν, αν άβουλα άγονται και φέρονται και αν δεν ε(ναι 

σε θέση, για οποιοδήποτε λόγο, να υπηρετήσουν το δημόσιο συμφέρον. 

Εκείνο που μας παραξενεύει, κύριε Πρόεδρε, σ / αυτό το θέμα τόσον καιρό 
είναι ότι οι επηρεαζόμενοι εμπορευόμενοι, το Κ.Ε.Β.Ε. ·και η Ο.Ε.Β., δε 

διαμαρτυρήθηκαν και δε ζήτησαν την εισαγωγή των κατ&λληλων σόγχρονων 

μηχανημάτων που θα διευκολύνουν και τους (διους στις επιχειρηματικές τους 
δραστηριότητες. Να υποθέσουμε ότι η αλληλεγγόη προς την ιδιωτική πρωτο
βουλία λειτουργε( ακόμη και έναντια στα ίδιά τους τα συμφέροντα; Γιατί ένα 

ιδιωτικό μονοπώλιο με ακατάλληλα μηχανήματα, πέρα από την ανεπαρκή 
εξυπηρέτηση, είναι ανεξέλεγκτο στην αόξηση των κόστων, όταν η Αρχή θα 
βρίσκεται στο περιθώριο χωρίς τη δυνατότητα να λειτουργήσει για τη διασφ&λιση 

του δημόσιου συμφέροντος. 

Αλλ& εμείς ως Βουλή έχουμε δικαίωμα να θέσουμε σε κίνδυνο το διαμετα

κομιστικό εμπόριο της Κόπρου, να στερήσουμε την οικονομία από οφέλη της 
τ&ξης των 15 εκ. λιρών το χρόνο, να διακινδυνεόσουμε την απασχόληση χιλι&δων 
εργαζομένων, να υποβιβ&σουμε την εξυπηρέτηση του εμποροβιομηχανικοό μας 

κόσμου; Όλα αυτά ε(ναι το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον που όμως 
συμβαδίζει και με το ιδιωτικό συμφέρον. Δε συμβαδίζει μόνο με το συμφέρον 
μιας και μοναδικής μονοπωλιακής εταιρε(ας. Εξ&λλου η λογική των αριθμών 

μιλ& από μόνη της: Η συνολική επένδυση της Αρχής Λιμένων, δηλαδή του 
κυπριακού δημόσιου, για το σταθμό εμπορευματοκιβωτίων του λιμανιού της 
Λεμεσού ανέρχεται σε :t1 Ο εκατομμύρια. Η επένδυση της μονοπωλιακής 
εταιρείας μέχρι το 1988 ήταν .t150,000 και από τις αρχές του 1989 μόνο μισό 
εκατομμόριο λίρες. Σε αντίθεση τα ακαθ&ριστα εισοδήματα της εταιρείας από τη 
χρήση του σταθμοό, σόμφωνα με τα δικ& της στοιχεία που δήλωσε ήταν το 1989 
.t865,000, ενώ της Αρχής Λιμένων .t190,000, το 22% των δικαιωμ&των και 
.t260,000 από τα αποθηκευτικ& τέλη. Έτσι με επένδυση .t10 εκατομμυρίων τό 
δημόσιο έχει ακαθ&ριστο εισόδημα .t450,000 και η ιδιωτική εταιρεία με .t0,5 
εκατομμόρια έχει ακαθ&ριστο εισόδημα .t865,000 το χρόνο! Με αυτ& τα 
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8ε8ομένα 8εν αποτελεί λοιπόν -μα καθόλου 8εν αποτελεί-υπερβολή αυτό που 
είπαμε σε μια πρόσφατη συνε8ρ(α της Βουλής και αντέ8ρασαν ορισμένοι συνά8ελ
φοι. 1 Οτι δηλαδή υπάρχουν πράγματι μερtκο( των μ~γάλων οικονομικών 
συμφερόντων σ 1 αυτό τον τόπο που έχουν την απα(τηση αλλά και το θράσος, 

αυτός ο λαός, οι φορολογούμενοι πολίτες, να πληρώνουν για να γ(νονται λιμάνια, 
δαπάνες εκατομμυρίων λιρών για επενδύσεις σταθμών στα λιμάνια, για να 

έρχονται ύστερα αυτοί να κερδοσκοπούν παράνομα και ανεξέλεγκτα, αντlθετα με 

το δημόσιο συμφέρον, αντ(θετα προς κάθε έννοια οικονομικής ανάπτυξης ή έστω 
σύγχρονης επιχειρηματικής λογικής. Και στο τέλος να έρχονται με θράσος και να 

ζητούν και τα ρέστα! 

Αυτό 8εν είναι ι8ιωτική πρωτοβουλία, είναι ι8ιωτική ασυ8οσία και 'μας 

τουλάχιστον θα μας βp(σκει πάντοc αντιμέτωπους. Δεν πρόκειται να συνεργή

σουμε με κανένα τρόπο νοc περάσει. Ούτε θα με(νουμε απαθείς, ούτε θα 
σιωπήσουμε. Ούτε θα σιωπήσουμε ποτέ μπροστά σε τέτοιες απαρά.8εκτες 

καταστά.σεις. Γι / αυτό έχουμε φωνή για να τις καταγγέλλουμε όσο πιο 8υνατά 
μπορούμε. Αυτός είναι ο 8ικός μας ρόλος και εννοούμε να τον 8ια8ραματίσουμε 
συνει8ητά και ευσυνεί8ητα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Δίγλης και μετά ο κύριος Ηλία. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8ε θα μακρηγορήσω. Έχουν λεχθεί αρκετά γύρω απ' αυτό 

το σοβαρό θέμα. Θα 8ιατυπώσω μάλλον επιγραμματικά τις θέσεις μας 8ε8ομένου 
ότι για το κύριο θέμα το οποίο εμφανίζεται μέσα από την Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής εμείς 8ε 8υσκολευόμαστε να πάρουμε θέση. Στην 

πραγματικότητα τ.ο υπό συζήτηση θέμα αφορά την κοινωνική και πολιτική 
φιλοσοφία των 8ιάφορων πλευρών της Βουλής. Σε τελευταία ανάλυση το υπό 

συζήτηση θέμα ανάγεται στο ερώτημα ποιο ρόλο απονέμουν οι 8ιάφορες πλευρές 

στο 8ημόσιο τομέα, στην οικονομική και κοινωνική ανά.πτυξη. lποστηρ(ζουν οι 
8ιάφορες πλευρές ότι ο ρόλος του 8ημοσίομ θα πρέπει να ενισχύεται 8ιαρκώς ή 

υποστηρ(ζουν ότι αυτός ο ρόλος πρέπει να ε.ξασθεν!ζει 8ιαρκώς εν8υναμωνόμενος ο 
ρόλος του ιΟιωτιχοό τομέα; Επαναλαμβάνω ότι σε τελευτα(α ανάλυση το υπό 
συζήτηση θέμα σχετίζεται και με την πολιτική της λεγόμενης ι8ιωτικοποίησης. 

Γιατ!, όταν σε ένα ει8ικό τομέα της οιχονομ(ας, όπως ε!ναι τα λιμάνια, 

προσανατολισμός ε(ναι η κατοχόρωση των συμφερόντων του ι8ιωτικοό τομέα, 
αυτό σε τελευταία ανάλυση 8ε σημαίνει τίποτε άλλο παρά προώθηση μιας μορφής 

ι8ιωτικοποίησης. 

Η 8ική μας η θέση, κύριε Πρόε8ρε, είναι σαφής σ' αυτό το πρόβλημα. Δε 
8ύσκολευόμαστε να 8ιακηρύξουμε ότι η πολιτική του κυπριακού κράτους, η 
πολιτική της κυπριακής κοινωνίας θα πρέπει να στηρίζεται, λαμβανομένου υπόψη 
του στα8(ου και των συνθηκών στις οποlες βρισκόμαστε, στη μικτή οικονομ(α, 
αλλά ταυτόχρονα υποστηρίζουμε ότι ο ρόλος του 8ημόσιου τομέα στην οικονομία 
όχι μόνο 8εν πρέπει να εξασθεν(ζει, αλλά θα πρέπει να ενισχύεται όσο είναι 
i!υνατό περισσότερο. Με βάση αυτή τη φ•.λοσοφία, με βάση αυτή την αφετηρία 
ό Ι Ι Ι ( ' έ σον αφορα το ερωτημα ποιος πρεπει να ε ναι ο χαρακτηρας του φορ α για τη 

8ιεκπεραlωση εργασιών μέσα στα λιμάνια, σαφώς απαντούμε ότι αυτός ο φορέας 
πρέπει να ε(ναι μικτός. Διαφωνοόμε κατηγορηματικά. όπως ο φορέας 8ιεκπερα(ω-
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σης εργασιών στα λιμάνια πρέπει να είναι ακραιφνώς ιδιωτικός. Υπογραμμίζω 
ότι θα πρl:πει να είναι μικτός αυτός ο φορέας. Και υπογραμμίζω ταυτόχρονα ότι 
σ / αυτό το φορέα η συμμετοχή της Αρχής Λιμένων) του αρμόδιου κρατικού φορέα 
για τη διεκπεραίωση εργασιών στα λιμάνια, για τη διεύθυνση των λιμανιών, θα 

πρέπει να είναι αποφασιστική. Διευκpιν!ζω ότι σ' αυτό το φορέα θα πρέπει να 
συμμετέχει και ο Σύνδεσμος Αδειούχων Αχθοφόρων και ο Σύνδεσμος Ναυτικών 
Πρακτόρων και οι εταιρε!ες Κίρζη και Στεφάνου και άλλοι ιδιωτικοί φορείς 
διεκπεραίωσης εργασιών στα λιμάνια. Αυτή είναι η δική μαζ αντίληψη, κύριε 
Πρόεδρε, όσον αφορά το χαρακτήρα του φορέα για τη διεκπεραίωση εργασιών στα 
λιμάνια. 

Υπογραμμίζω ότι τα λιμάνια είναι ένας καίριος τομέας. Είναι ένας τομέας 
χλειδ! στην κυπριακή οικονομία και λαμβάνονrας υπόψη και αυτό το χαραχτήρα 

των λιμανιών, σε καμιά περίπτωση δε θα συμφωνήσουμε, όπως ο φορέας 
διεκπεραίωσης εργασιών στα λιμάνια είναι καθαρά ιδιωτικός. Έχουν προβληθεί 
ορισμένα επιχειρήματα, για να στηρίξουν την άποψη ότι ο φορέας θα πρέπει να 
είναι ακραιφνώς ιΟιωτικός. Ένα από τα επιχειρήματα ε(ναι ότι μόνο αν αυτός ο 
φορέας εlναι ιΟιωτικός, θα εξασφαλιστούν χαμηλά κόστα. Διαφωνούμε με αυτό το 
επιχε(ρημα. Υπάρχουν πάμπολλα επιχειρήματα, πάμπολλα παραΟείγματα ημι

κρατικών οργανισμών οι οπο(οι μαρτυρούν επιτυχ'ή Οιεκπερα(ωση εργασιών από 
κρατικούς ή ημικρατικούς φορείς. · 

Γι / αυτό το λόγο πιστεύουμε ότι και τα υπάρχοντα παραΟεlγματα των 
ημικρατικών οργανισμών συνηγορούν υπέρ του να είναι μικτός ο φορέας Οιεκπε

ρα(ωσης εργασιών στα λιμάνια. Αλλά πέραν τούτου θα πρέπει να ληφθεl υπόψη 
ότι το Οημόσιο έχει επεν8ύσει -όπως ήΟη έχει λεχθε(- πάρα πολλά εκατομμύρια 
λ!ρει; στα λιμάνια και θα ήταν αΟιανόητο αυτές οι Οημόσιες επενΟύσεις να 

χρησιμοποιούνται, για να αποκομίζονται τεράστια κέρΟη από τις ιΟιωτικές 

επιχειρήσεις και τον ιΟιωτικό τομέα. Αν το ερώτημα, κύριε ΠρόεΟρε, ε(ναι τι 
επιλέγουμε μεταξύ των συμφερόντων του ι8ιωτικού τομέα και του Οημόσιου 
τομέα, εμε(ς απαντούμε με σαφήνεια ότι ε(ναι α8ιανόητο να αντιπαρατ(θενται τα 

συμφέροντα του ι8ιωτικού τομέα στα συμφέροντα του Οημόσιου, στα συμφέροντα 
του κυπριακού λαού. 

Και πιστεύουμε ότι στην προκείμενη περίπτωση μπορεί να εξευρεθεί μια 
χρυσή τομή με τη Οημιουργ(α, με τη σύσταση ενός μικτού φορέα. Άλλωστε θέλω 

να υπογραμμίσω και να υπενθυμ(σω ότι η μικτή οικονομ!α και οι μικτοί φορείς Οεν 
αποτελούν κάτι το νέο για την κυπριακή πραγματικότητα. Και θέλω να 
υπενθυμίσω επίσης ότι οι κυβερνήσεις Κυπριανού, οι κυβερνήσεις του ΔΗ.ΚΟ., 

πλειστάκις στο παρελθόν είχαν Οιακηρύξει την προσήλωσή τους στη μικτή 
οικονομία και συνεπώς στη σύσταση μικτών φορέων για την εκπλήρωση παρό

μοιων εργασιών. 

Με βάση αυτή τη συλλογιστική επαναλαμβάνω την τοποθέτησή μας υπέρ του 
μικτού φορέα όσον αφορά τη Οιεκπεραίωση των εργασιών στα λιμάνια. Και με 

βάση αυτή την τοποθέτηση πιστεύω ότι δεν μπορεί να αποτελεί πρόσχημα ή 
επιχείρημα το γεγονός ότι Οεν έχει αποφασιστε( η σύνθεση αυτού του φορέα, για 

να μην παραγγελθούν τα μηχανήματα. Έχουμε την πεποίθηση ότι η Αρχή 
Λιμένων θα πρέπει να προχωρήσει να παραγγείλει τον τεχνικό εξοπλισμό που 

είναι απαραίτητος, όπως περιγράφεται στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής, έστω και αν Οεν έχει αποφασιστεί η σύνθεση αυτού του φορέα. 
ΔεΟομένου μάλιστα ότι όποια και αν θα είναι η απόφαση για τη σύνθεση αυτού 
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του φορέα, πρακτικά δεv είναι καθόλου Βύσκολο, όταν θα αγοραστούν τα 
μηχανήματα και 8ε8ομένου ότι θα συσταθεί αυτός ο φορέας, τα κεφ&λαια που 

8απανήθηκαν ή θα 8απανηθούν για την αγορά του μηχανικού εξοπλισμού να 
κατανεμηθούν ανάλογα στους διάφορους μετόχους αυτοό του φορέα. 

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, χαιρετ(ζοντας και από τη δική μας πλευρά τη 
συμφωνία που πρόσφατα επιτεύχθηκε για την εργασία στα λιμάνια τις Κυριακές. 
Είναι γνωστό ότι αυτό είναι ένα πρόβλημα που χρόνισε. Είναι π&νω από δέκα 

χρόνια που συζητε(ται και πιστεύουμε ότι η λύση αυτού του προβλήματος θα 

διευκολύνει τη δουλειά στα λιμάνια. Και συνδυάζοντας αυτό το θέμα με το 
επιχείρημα που προβλήθηκε ότι οι εργασιακές σχέσεις στην Αρχή Λιμένων 
συνηγορούν υπέρ της ανάθεσης των εργασιών διεκπερα(ωσης στα λιμάνια σε 
ιδιωτικό φορέα, πιστεύουμε ότι καθόλου αυτό το επιχε(ρημα δεν ευσταθε( και η 
λύση του προβλήματος σχετικά με τη 8ουλει& τις Κυριακές, αντίθετα υπογραμ

μίζει ότι τα προβλήματα που αφορούν τις εργασιακές σχέσεις μπορούν και πρέπει 
να λυθούν και 8ε θα πρέπει να αποτελούν επιχείρημα ή πρόσχημα αναφορικ& με 
τη σύνθεση αυτού του φορέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλία και μετά ο κ. Δημητριά8ης. Μόνον πριν αρχίσει ο κ. Ηλία, θέλω 

να σας πω το εξής: Έχω δώδεκα θέματα και έχω τρεις εναλλακτικές λύσεις. Η 

μια είναι ότι θα πάμε μέχρι το πρω'ί. Η 8εύτερη είναι ότι θα βάλω άλλη συνε8ρία, 
8ιότι όπως ξέρετε θα είναι η Διακοινοβουλευτική Ένωση και είπαμε ότι 8ε θα 

υπήρχε άλλη συνε8ρία παρά μόνο στις 29 μόνο για ει8ικούς Κανονισμούς οι οποίοι 
λήγουν και η τρ(τη ε!ναι να θεωρούνται οι Εκθέσεις αναγνωσθε!σες. Όσα θέματα 
ε(ναι ομόφωνα να μην υπάρχουν ομιλητές. Και για εκείνα που 8εν είναι ομόφωνα 
να υπάρχει ένας ομιλητής υπέρ, ένας ομιλητής εναντ(ον και να κλε(ει το θέμα. 

Επίσης θα ήθελα να σας προει8οποιήσω ότι για να υπ&ρχει -και το είπα 

πολλές φορές- αποτελεσματικότητα στο έργο της Βουλής θα πρέπει να έχουμε και 
κάτι πρακτικό το οποίο εμε!ς οι !8ιοι μποροόμε να αποφασ!σουμε. Με τα 
ευχολόγια 8ε θα πετύχουμε τίποτε. Μόνο με αποφάσεις. Και υπάρχουν θέματα 

στα οπο(α η Βουλή μπορε( να προχωρήσει με 8ικές της αποφάσεις, για να 

ρυθμίσει θέματα. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Η αγορά εξοπλισμού στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων για τον εκσυγχρονι

σμό των υπηρεσιών που προσφέρουν τα κυπριακά λιμάνια αποτελε! ένα εξαιρε
τικής σπου8αιότητας θέμα που επιβ&λλεται να αντικριστεί με τη μεγαλύτερη 

8υνατή προσοχή για την 6σο το 8υνατ6 καλύτερη εξυπηρέτηση των καλώς 

νοούμενων συμφερόντων του τόπου. 

Η γεωγραφική μας θέση στο σταυρο8ρόμι τριών ηπείρων, μας 8ίνει τη 
8υνατότητα να μετατρέψουμε την Κύπρο σ' ένα πρώτης τ&ξης 8ιεθνές 8ιαμετα
κομιστικό κέντρο με σημαντικ& ωφελήματα για την εθνική μας οικονομία. Για να 

γίνει όμως αυτό κατορθωτό, χρειάζεται μεταξύ άλλων μέτρων κοιι η αγορά του 

αναγκαίου εξοπλισμού. Η προσέλκυση και η συγκράτηση των πελατών προϋπο
θέτει ορθή και γρήγορη εξυπηρέτηση. Η υπό8ειξη για αγορ& του αναγκαίου 
εξοπλισμού 8ιαλαμβάνεται κατ_ά συγκεκριμένο τρόπο στις μελέτες που έγιναν 

κατά καιρούς από 8ιάφορους ο!κους εμπειρογνωμόνων που αναφέρουν συγκε
κριμένα ότι «τα transtainers θα έπρεπε να αγοραστοόν οπωσ8ήποτε)), Η Αρχή 
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Λιμένων Κύπρου βασισμένη στις μελέτες των εμπειρογνωμόνων αποφάσισε στις 

31 του Σεπτόμβρη του 1981 την αγοριl. εξοπλισμοό στοιβασίας εμπορευματο

κιβωτ(ωv στο λιμάνι της Λεμεσού και συγκεκριμένα την αγορά τεσσάρων 
transtainers με 8ικα(ωμα αγοράς άλλων Οόο. 

Δυστυχώς όμως κιl.ποια συμφόροντα εμπό8ισαν την υλοποίηση της απόφασης 
αυτής. Έτσι η κατιl.σταση αφέθηκε να 8ιαιωνίζεται με σοβαρός 8υσμενείς 
επιπτώσεις στις εργασίες του λιμανιοό. Στις 29 Ιουλίου 1986 η Διεθνής Τριl.πεζα 
σύστησε την άμεση αγορά transtainers από την Αρχή Λιμένων και την υπενοι
κίασή τους. Τεχνικοοικονομική μελότη επίσης που έγινε από την Αρχή Λιμένων 
το 1987 uπο8εικνύει 'ότι τα transtainers εlναι προτιμητέα έναντι άλλων ει8ών 

εξοπλισμοό. Παρόλα αυτιl. όμως η τότε Αρχή Λιμόνων αντί να προχωρήσει στην 
αγορά του αναγκαίου εξοπλισμού για το λιμάνι, επι8εικνύοντας αχαρακτήριστη 
ανοχή, άφησε να αγοραστούν από ι8ιωτική εταιρε(α, χωρlς την άΟειά της, 

μεταχειρισμένα transtainers για τις ανάγκες του λιμανιού. Εκ των υστέρων 

μιl.λιστα η Αρχή παραχώρησε και τη σχετική ιl.8εια στην ι8ιωτική εταιρεία, παρ&. 
τις uπο8εlξεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας που στα τελευταία οκτώ 
χρόνια στις εκθέσεις του παρατηρούσε ότt«ο εξοπλισμός των λιμανιών δεν πρέπει 

να βρlqκεται υπό τον έλεγχο ιδιωτικής εταιρε(ας)), 

Έχοντας υπόψη μας τα α8ιαμφισβήτητα αυτιl. γεγονότα 8εν μποροόμε παριl. 
να κακίσουμε και να επικρ(νουμε δημόσια τη στάση των τότε αρμοδ(ων έναντι του 
τόσο σοβαροό προβλήματος του εξοπλισμοό στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων 

στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Στις 13 του Απρίλη του 1989 η Αρχή Λιμένων Κόπρου υπό τη νέα της 
σύνθεση αποφάσισε με 17 ψήφους υπέρ και 1 αποχή, πρώτο, να ετοιμαστούν οι 
προ8ιαγραφός και οι όροι για ζήτηση προσφορών για την αγοριl. τεσσιl.ρων 
transtainers με 8ικαίωμα αγοριl.ς ιl.λλων 8όο και 8εότερο, να συζητηθεί εντός Μο 
μηνών το θέμα του φορέα για τη διακ(νηση containers στο λιμάνι της Λεμεσού. 
Με την απόφαση αυτή καθοριζόταν η ορθή πορεία για την επίλυση του 
προβλήματος. Αντί να χαιpετισθε( όμως η ευεργετική αυτή απόφαση της Αρχής, 
κιl.ποιοι συνιl.8ελφοι κίνησαν γη και ουρανό για τη ματαίωσή της. Ακόμα και 
σήμερα ε8ώ χαρακτηρίστηκε η απόφαση αυτή ως βεβιασμένη. Απόφαση που είχε 

ληφθεί από το Σεπτόμβρη του 1981, πριν εννιιl. ολόκληρα χρόνια και έπρεπε να 
είχε υλοποιηθεί, όταν αποφασίστηκε η υλοποίησή της, τη θεωροόμε βεβιασμένη. 

Τα έντιμα μέλη των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού Συνα
γερμοό και του Δημοκρατικοό Κόμματος ζητοόν να μην προχωρήσει η Αρχή 

Λιμένων στην αγοριl. ν&ου εξοπλισμοό στοιβασίας και συγκεκριμόνα transtainers 
μόχρι τη λήψη απόφασης για τ.η σόσταση και σόνθεση του φορόα ο οποίος θα 
αναλιl.βει τη 8ιακίνηση των εμπορευματοκιβωτίων στο λιμιl.νι της Λεμεσοό. 
Σόμφωνα βόβαια με την απόφαση στις 13 Απριλίου, αν τα πριl.γματα αφήνονταν 
να πάρουν την πορε(α τους, σε δύο μήνες ο φορέας θα στηνόταν και θα 
προχωρούσε κανονικά η όλη εργασ(α εκεί που έπρεπε να προχωρήσει. 

Ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων και η ιδιοκτήτρια ιδιωτική εταιρεία των 
transtainers που βρίσκονται τώρα στο λιμάνι της Λεμεσού προασπίζοντας τα δικά 
τους συμφέροντα αντι8ροόν έντονα στην αγοριl. transtainers από την Αρχή. 
Τάσσονται ενάντια στη σύσταση φορέα εκτός αν μετέχει σ' αυτόν μόνο ο 

ιδιωτικός τομέας. Για τα κέρδη αυτής της εταιρείας έχουν κατατεθεl εδώ, από 

προηγούμενους ομιλητές στοιχε(α και δε χρειάζεται να τα επαναλάβω και εγώ. 
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Ζητούν οι κύριοι αυτο! να είναι απόλυτοι κυρ!αρχοι σε ένα τόσο σημαντικό 
χώρο, όπως ε!ναι τα λιμάνια για τα οποlα το 8ημόσιο έχει επεν8ύσει εκατομμύρια 

λlρες. Ζητούν να χειρίζονται, όπως αυτοί θέλουν, μονοπωλιακά τη 8ιαχlνηση των 

εμπορευμοιτοκιβωτ(ων και άλλες λειτουργ(ες του λιμανιού γιοι την εξυπηρέτηση 
αποκλειστικά και μόνο των Βικών τους συμφερόντων. 

Οι εκπρόσωποι της ι8ιωτικής ι8ιοκτήτριας εταιρείας των transtainers που 
Ι\ιεξάγει σήμερα σημαντικό μέρος της εργασίας 8ιακ(νησης των εμπορευματο

κιβωτίων στο λιμάνι της Λεμεσού ανέπτυξαν και μια άλλη παράξενη θεωρία. 

Υποστήριξαν πως η αγορά μεταχειρισμένου εξοπλισμού θα 8ιατηρήσει τα κόστα 
χαμηλά. Αν 8εχθούμε την άποψη αυτή, θα πρέπει να υποθέσουμε πως εκε!νοι που 
πουλοόν τα μεταχειρισμένα transtainers είναι ανάξιοι και κακο( 8ιαχειριστές. 

Γιατί, 8εν μπορεί να εξηγηθεί 8ιαφορετικά να κρατούν τα transtainers όσον καιρό 
τους προσφέρουν ψηλό κόστος στη ~ιοικ(νηση εμπορευματοκιβωτίων και, όταν 
αρχ!σοuν τα κόστα να πέφτουν, να τα πουλούν σε άλλους. Κάτι τέτοιο ε!ναι 

εντελώς αφύσικο. Η προβολή του ισχυρισμού αυτού σκοπό έχει να δ'ικαιολογήσει 
την ενέργειά τοuς, ποu από καιρό, με την ανοχή της τότε Αρχής Λιμένων, έχοuν 

προβεί στην αγορά των μεταχειρισμένων transtainers. Τόσο η άποψη για την 

αγορά μεταχειρισμένων transiainers από ιδ'ιώτες όσο και η προσπάθεια ποu 
καταβάλλεται για τον αποκλεισμό της Αρχής Λιμένων από το φορέα αποσκοπούν 
στην εξυπηρέτηση των συμφερόντων του μεγάλου κεφαλαίου. 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομά8α ΑΚΕΛ/ Αριστεράς θέτοντας πάνω απ' όλα 

το καλώς νοούμενο σuμφέρον του τόπου uποστηρίζει την άμεση αγορά του νέου 

μηχανικοό εξοπλισμοό στοιβασίας από την Αρχή Λιμένων και τη σόσταση φορέα 

με τη συμμετοχή της Αρχής και όλων των εν8ιαφερ6μενων πλευρών. Με τις 

θέσεις αυτές πιστεόουμε ότι εξυπηρετείται κατά τον καλότερο δ'υνατό τρόπο το 

δ'ημόσιο συμφέρον για το οποίο πρέπει να νοιάζεται πρώτιστα το Σώμα αυτό. 

Από προσωπική μας επίσκεψη με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινω

νιών και Έργων, δ'ιαπιστώσαμε τη μεγάλη αναγκαιότητα. του εξοπλισμοό 

στοιβασίας. Διαπιστώσαμε επίσης πως το κοινό σύστημα δ'ια.κίνησης εμπορεu

μα.τοκιβωτίων με transtainers και straddle carrier ακόμα. και με fork-lifts ε(ναι τα 
καταλληλότερα για το λιμάνι της Λεμεσού. 

Οπωσδ'ήποτε η συνέχιση της καθυστέρησης στον εκσυγχρονισμό του εξοπλι

σμοό στοιβασίας α.πό την Αρχή Λιμένων θα έχει σοβα.ρές, δ'υσμενείς συνέπειες και 

αντίκειται προς την επιδ'ίωξη της μετατροπής της Κύπρου σ' ένα. δ'ιεθνές 

δ'ιαμετακομιστικό κέντρο. Χωρίς άλλη χρονοτριβή θα πρέπει να ξεπεραστούν 

οποιεσδ'ήποτε αδ'ικαιολόγητες α.ντιδ'ράσεις και εμπόδ'ια και αποφασιστικά η Αρχή 

Λιμένων να προχωρήσει άμεσα στην αγορά του αναγκαtου εξοπλισμού του 

λιμανιού της Λεμεσοό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημητρι&Ι\ης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδ'ρε, κύριοι σuνάδ'ελφοι, το θέμα που συζητοόμε σήμερα εξετά

στηκε από την Επιτροπή Συγκοινωνιών κα.ι Έργων αυτεπάγγελτα, μετά ποu 

γνώστηκε ότι το Διοικητικό Συμβοόλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου πήρε ξαφνικά 

και μονομερώς την απόφα.ση να. προχωρήσει στην αγορά τεσσάρων τραστέινερ, με 

δ'ικαίωμα αγοράς για άλλα δ'υο 1 αδ'ιαφορώντας για τις αντιδ'ράσεις των άμεσα 
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ενΟια.φερόμενων προσώπων fι ομάΟων προσώπων που απασχολούνται σήμερα με 

τον ευα.(σθητο αυτό τομέα. των λιμανιών και ιΟια(τεpα. της Οια.μετακόμισης των 

εμπορευματοκιβωτίων. 

Όπως είναι γνωστό για. την εκφόρτωση από το πλο(ο, την παραλαβή στο 

κρηπίΟωμα., τη Οια.κ(νηση στο λιμενικό χώρο, την τοποθέτηση στο σταθμό και την 
πα.ράΟοση των εμπορευματοκιβωτίων από το σταθμό εργάζονται ο Σύνδεσμος 

Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου σαν εργοδότης των λιμενεργατών, ο ΣUνΟεσμος 

Α3ειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού και η εταιρεία ΟΜΟΝΟΙΑ σαν 

Container Operator. J(άθε μια από τις πιο πάνω υπηρ~σίες ασκεί ή παρέχει μια. 
συγκεκριμένη εργασία/ εξυπηρέτηση και όλων ο στόχος και ο σκοπός είναι η άμεση 

ολοκλΊ]ρωση της φορτοεκφόρτωσης των πλοίων και η ταχεία παραλαβή και 
παράδοση των εμπορευματοκιβωτίων από και προς -:ro σταθμό. Η μεγιστοποίηση 
της απόδοσης της κάθε πλευράζ μεγιστοποιεί ταυτόχρονα. και το όφελος τοu 

λιμανιού. Το σuμφέρον όλων, αλλά και το συμφέρον τοu κράτοuς είναι η γρήγορη 
διεκπεραίωση της εργασίας και βέβαια. δεν πρέπει να. παραβλέπεται ότι η κάθε 

μια. πλεuρά επιδιώκει και τη μεγιστοποίηση τοu δικού της κέρδους. 

Η εξuπηρέτηση του δια.μετακομιστικού εμπορίοu, αλλά και γενικά των 

εισαγωγών/εξαγωγών κuπρια.κών προϊόντων και εμπορευμάτων στηρίζεται 
βασικά σε δυο δεδομένα., την αυξημένη παραγωγικότητα. και αποτελεσματικότητα 
και τα. χαμηλά κόστα. Είναι αξίωμα. ότι και τα. δυο στοιχεία. μόνο ο ιδιωτικός 

τομέας μπορεί να. τα επιτύχει, γεγονός που πολλές φορές έχει αποδειχθεt και στην 

πράξη. Βέβαια με την τοποθέτησή μας αυτή 3εν υποστηρίζουμε ότι η όλη 

εργασία θα. πρέπει να. γίνεται ανεξέλεγκτα, αλλά πάντοτε κάτω από την 

καθοδήγηση και τον έλεγχο, τον αυστηρό μάλιστα. έλεγχο, των αρμόδιων κρατικών 

αρχών. Είναι, κύριοι συνάδελφοι, χάρις σ' αυτό το σύστημα. ποu η δια.κίνηση των 

β ' ' λ ' ξ' ό ' ' εμπορευματοκι ωτιων απο τα ιμανια μας α.υ ανεται χρ νο με χρονο με α.ποτε-

λεσμα από τις 5,350 που διακινήθηκαν το 1975 και τις 17,762 που 3ιακινήθηκαν 
το 1976 να πλησιάζουμε το 1989 τις 250,000, με όλες ασφαλέστατα τις 

ευεργετικές συνέπειες για την οικονομία. τοu τόπου μας. Πιστεύουμε ότι θα ήταν 

λάθος να αναμειχθεί η ίδια η Αρχή Λιμένων Κύπρου στη διακίνηση των 

εμπορευματοκιβωτίων με δικό της εξοπλισμό και δικό της προσωπικό, γιατί είναι 

σίγουρο ότι σε μια τέτοια περίπτωση όχι μόνο η αύξηση των κόστων θα είναι 

βέβαιη, αλλά και οι εργατικές και άλλες δια.φορές που υπάρχουν σήμερα δυστυχώς 

μέσα σ' αυτό τον ημικρα.τικό οργανισμό θα μεταφερθούν και στο χώρο των 

λιμανιών με τραγικά αποτελέσματα για το είδος αυτό του εμπορίου που 

διεξάγεται σήμερα στην Κύπρο. 

Ο ισχυρισμός ότι η Αρχή Λιμένων έχει επενδ.ύσει .t9,5 περίπου εκατομμύρια. 
στο νέο σταθμό και ότι δεν έχει καμιά συμμετοχή στα εισοδήματα. που 
προκύπτουν δεν μπορεί να εuσταθίσει, γιατί η Αρχή με βάση τα. στοιχεία του 

1988 από την κεφαλαιουχική αυτή δαπάνη έχει ένα ετήσιο εισόδημα. ύψους .fi,8 
εκ. το οποίο προέρχεται αποκλειστικά από τα εμπορευματοκιβώτια ως ακολού

θως: 

Γενικά λιμενικά δικαιώματα από πλοία εμπορευματοκιβωτίων .t56,000. 
, Γενικά λιμενικά δικαιώματα. από φορτία σε εμπορευματοκιβώτια. .f738,000. 
Πλοηγικά δικαιώματα., δικαιώματα. πλεύρηση'ς και άλλα δικαιώματα. .f199,000. 
Δικαιώματα χρήσεως γερανών από πλοία• εμπορευματοκιβωτίων !:560,000. 
Υπερωρίες για εξυπηρέτηση πλοίων εμπορευματοκιβωτίων !:139,000 και τέλος 
δικαιώματα (Royalties) από τον Container Operator Η40,ΟΟΟ. Σύνολο 

1:1,832,000 το χρόνο. 
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Από τα πιο πάνω στοιχεία. προκύπτει ότι η κεφαλαιουχική αυτη επένδυση της 

Αρχής Λιμένων της αποδίδει ένα ετήσιο ποσοστό που ανέρχεται σε 19% της 
συνολικής επένδυσης το οποίο κρίνεται σαν πολύ ικανοποιητικό. 

Ένα άλλο θέμα που πρέπει να αναφερθεί είναι ότι η απόφαση του 

Διοικητικού Συμβουλίου λήφθηκε όχι γιατί η πλειοψηφία. τούτου πίστευε στην 

ορθότητα. αυτής της θέσης, αλλά, δυστυχώς, μετά. από οδηγίες του ίδιου του 

Προέδρου της Δημοκρατίας κυρίου Βασιλείου. Ο ίδιος ο Πρόεδρος του Διοικη

τικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου επιβεβαίωσε τις πληροφορίες μας 

ότι, ότα.ν το θέμα τούτο παρουσιάστηκε για. πρώτη φορά σε κανονική συνεδρία. του 

Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων, η εισήγηση της αγορc!.ς των 

trasteiner από μέρους της Αρχής δεν μπόρεσε να εξασφαλίσει πλειοψηφία και 

εγκαταλείφθηκε για να. επανέλθει q.ργότερα.- εκτός μάλιστα. ημερήσιας Οιάταξης

μετά που το Διοικητικό Συμβούλιο είχε -συνάντηση με τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας κύριο Βασιλείου και μετά από υπ60ειξή του ότι θα 'πρεπε χωρίς 

καμιc!. χρονοτριβή να προχωρήσουν στη λήψη :,.ης απόφασης αυτής. Δεν μπορούμε 
να γνωρίζουμε πόσο ενημερωμένος ήταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας για το 6λο 

θέμα, όταν έκαμνε την τοποθέτησή του αυτή. Ξέρουμε όμως 6τι καμιά μελέτη 

ούτε έγινε οUτε παρουσιάστηκε στην Επιτροπή μας που να Οικαιολογεί ή να 

στοιχειοθετεί την απόφαση αυτή του ΔιοικητικοU Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου. 

Εκτός των άλλων θεωροUμε ότι η απόφαση του ΔιοικητικοU Συμβουλίου της 

Αρχής για αγορά των τραστέ'ίνερ είναι πρόωρη, γιατί θα 'πρεπε να προηγηθεί η 

λήψη απόφασης αναφορικc!. με τη σύσταση ενός αρμόδιου φορέα ή αρχής ή 

εταιρείας -όπως θέλουν ας την ονομάσουν- στην οποία θα 1 πρεπε να ανατεθεί η 

Οιακίνηση των εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι της ΛεμεσοU. Η σUσταση του 

φορέα αυτού θεωρείται αναγκαία για την καλUτερη Οιεκπεραίωση των εργασιών 

και από μέρους της ίΟιας της ΔιεUθυνσης και από μέρους του Διοικητικού 

Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου ακόμα. Βέβαια υπήρχαν και υπc!.ρχουν 

Οιαφορές απόψεων όσον αφορά τους παράγοντες που θα πρέπει να συμμετάσχουν 

στο φορέα αυτό και ιδιαίτερα στο θέμα της συμμετοχής ή όχι της Αρχής Λιμένων 

1\.Uπρου και το ενΟεχόμενο ποσοστό της συμμετοχής της. Αντί όμως το Διοικητικό 

Συμβούλιο της Αρχής ή ακ6μα ο Πρ6εδρος της Δημοκρατίας κύριος Βασιλείου, 

εφόσον ο tΟιος ηθέλησε να εμπλακεί στο θέμα αυτό, να εντείνουν τις προσπάθειές 

τους προς την κατεύθυνση της εξεύρεσης αποδεκτής από όλες τις πλευρές λύσης, 

προχώρησαν στη μονομερή και ξαφνική απόφαση της αγοράς εξοπλισμοU από 

μέρους της Αρχής 1 ίσως για να Οημιουργήσουν τετελεσμένα γεγονότα και έθεσαν 
έτσι το αμάξι μπροστά από το άλογο. 

Είναι αξιοσημείωτο ακόμα το γεγονός ότι παρά το γεγονός ότι από τις 

18.8.89 μέχρι σήμερα πέρασαν όχι μόνο δυο μήνες αλλc!. εφτc!. ολ6κληροι μήνες, 
εντοUτοις οUτε το Διοικητικό ΣυμβοUλιο της Αρχής ούτε ο ίΟιος ο κύριος 

Βασιλείου ενΟιαφέρθηκαν να επιλύσουν το θέμα της Οημιουργίας του φορέα. Εμείς 

πιστεUουμε ότι η Αρχή Λιμένων Κόπρου δε θα πρέπει σε καμιά απολύτως 

περίπτωση να προχωρήσει στην αγορά οποιουΟήποτε άλλου μηχανικοU εξοπλισμού 

για τα εμπορευματοκιβώτια 1 πριν να επιλυθεί το θέμιχ της δημιουργίας του φορέα 
με την ανάθεση σ' αυτόν των εργασιών της Οιακ(νησης και στοιβασίας των 

εμπορευματοκιβωτίων. 

Μίλησε ο κύριος Ηλιc!.δης για σκανδαλώδη συμπεριφορc!. της κυβέρνησης 

Κυπριανού ή ίσως ακόμα και αυτής της κυβέρνησης που οδήγησαν σε υπο-
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λειτουργία, όπως μας είπε, το λιμάνι της Λεμεσού με αποτέλεσμα να ζημιώσει το 

δημόσιο πολλά μα πάρα πολλά εκατομμύρια λίρες. Διερωτούμαι Πράγμα.τι πόση 

κεκτημένη ταχύτητα α.ντιπολ(τευσης έχει ακόμα. ο συνάδελφος ΗλιάΟης προς την 

κυβέρνηση Κυπριανού. Είναι γεγονός και το παρακολουθούμε όλοι ότι με κάθε 

ευκαιρ(α. σε οποιοΟήποτε θέμα ο κύριος ΗλιάΟης θυμάται ακόμα την κυβέρνηση 

Κυπριανού προσπαθώντας να τις αποδώσει ευθύνες. Δικαίωμά του ασφαλέστατα. 

είναι. μπορεί να. επικρίνει, μπορεί να χρησιμοποιά το βήμα. της Βουλής όπως 

θέλει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Έχω μν..\μη. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Αλλ&. επειδ..\ ακριβώς μν..\μη έχει ο κύριος Ηλι&.δης, μν..\μη έχουμε και μεις, 

και για όσους Οεν έχουν μνήμη υπάρχουν και τα γραπτά κείμενα) που λεν ότι επί 

Κυπριανού το 1977, όταν ανέλαβε την εξουσία, διακιν..\θηκαν 28,000 μόνο 
εμπορευματοκιβώτια. στο λιμάνι της Λεμεσού. Επί 3ιακυβ~ρνησης Κυπριανού 

πάλιν μέχρι που έφυγε από την προε3ρία ο κύριος Κυπριανού, παρά την 

υπολειτουργία του λιμανιού της Λεμεσού, παρά την αμέλεια που έ3ειξε ο 

J(υπριανού και η κυβέρνησή του, εντούτοις τα εμπορευματοκιβώτια που 3ιακινή

θηκαν δεν >\ταν 18,000 μόνο το 1988, δεν >\ταν 50,000 δεν >\ταν 100,000 αλλ&. 
έφθασαν τις 200,000 το 1988 με αποτέλεσμα να αυξηθούν τα εισοδ..\ματα του 
κράτους σε πολλά, πολλά εκατομμύρια λίρες. Βέβαια 3εν παραβλέπουμε όλους 

τους άλλους παράγοντες που ο3ήγησαν στην αύξηση του 3ιαμετακομιστικού αυτού 

εμπορίου που τόσα καλά επέφερε στον τόπο μας. Υπάρχουν και άλλοι 

παράγοντες, υπάρχουν και εξωγενείς παράγοντες, υπάρχουν και οι παράγοντες 

όλων των άλλων που συμμετέχουν στις εργασίες των λιμανιών τις οποίες 

επικροτούμε και εκφράζουμε τα συγχαρητήρια μας σε όλους. Αλλά 3εν πιστεύω 

ότι θα ήταν 3ίκαιο να επικρίνουμε την κυβέρνηση Κυπριανού για υπολειτουργία 
των λιμανιών μας. ~ 

Προχώρησε ακόμα ο συνά3ελφος Ηλιά3ης να μας πει ότι θα πρέ,πει την 
εργασία εκεί, τον εξοπλισμό όλο -κυρίως τον εξοπλισμό-να τον αναθέσου'με στη 
Διεύθυνση της Αρχ..\ς Λιμένων Κύπρου. Βεβαίως είναι και θέμα ιδεολοyικ..\ς 

τοποθέτησης. Ίσως ο κύριος Ηλιά3ης να ονειρεύεται κρατικές επιχειρήσεις. 

Εμείς όμως 3εν επικροτούμε, ευτυχώς, τις απόψεις του κυρίου Ηλιά3η. Ούτε 

ασφαλέστατα επικροτούμε και την άκρατη ι3ιωτική οικονομία. Εμείς τασσόμα
στε σταθερά υπέρ του συστήματος της μικτής οικονομίας που 3οκιμάστηκε 

έμπρακτα στην Κύπρο και από την κυβέρνηση του αείμνηστου εθνάρχη Μακάριου 

και από την κυβέρνηση Κυπριανού και πέτυχαν. J(αι τα ευεργετικά αποτελέ

σματα τα βλέπουμε όλοι κι εμείς ε3ώ στην J(ύπρο, αλλά ακόμα και ξένοι 3ιεθνείς 

οργανισμοί. Αν λοιπόν οι σκέψεις του συνά3ελφου Ηλιά3η ή ακόμα και των 

συνα3έλφων του ΑΚΕΛ είναι να εγκαταστήσουμε ε3ώ στον τόπο μας κρατικές 

επιχειρήσεις η απάντησή μας είναι όχι. J(αι το όχι 3εν είναι αυθαίρετο. Είναι 

μάλιστα και επίκαιρο. Εκεί που 3οκιμάστηκαν αυτές οι κρατικές επιχειρήσεις 

βλέπουμε ότι απέτυχαν παταγω3ώς και προσκαλούνται καθημερινά ι3ιώτες 

επιχειρηματίες να αγοράσουν τις καταχρεωμένες κρατικές επιχειρήσεις. 

Μίλησε ακόμα ο κύριος Ηλιά3ης για το εί3ος του εξοπλισμού που θα πρέπει 

να χρησιμοποιηθεί για τη στοιβασία των εμπορευματοκιβωτίων. Δε θεωρούμε ότι 

είναι ο κατάλληλος χρόνος να ασχοληθούμε με το θέμα αυτό. Εφόσον όμως έχει 
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εγερθεί, πρέπει νοc πω ότι εμείς έχουμε πεισθεί από την όλη επιχειρηματολογία 

που ακούσαμε κατά. τη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής μας ότι ένα 

μικτό σύστημα εξοπλισμού, Οηλα.Οή ένα σύστημα που να αποτελείται και από 

τραστέινερ και από straddle carriers και ίσως από φορτοεκφορτωτές απλούς 

ακόμα, θα ήταν το ιδανικότερο για την περίπτωση των κυπριακών λιμανιών. 

Μας είπε ο κύριος Ηλιάδης ότι τα τραστέινερ είναι ιδανικά για τα δικά μας 

λιμάνια, γιατί συνάδουν και με τα gravel beds που έχουν δημιουργηθεί από το 
1983 τόσο. Ναι, αν πράγματι έτσι είναι η κατάσταση, τότε γιατί τόση 

αντίδραση; Γιατί η εταιρεία, που βάσει συμβολαίου ανέλαβε τη διακίνηση και τη 
στοιβασ(α των εμπορευματοκιβωτίων, αγόρασε με δικά της έξοδα και χρησιμο

ποιεί τpαστέινερ για καλύτερη εξυπηρέτηση του είδους αυτού του εμπορίου; Μας 

λέχθηκε ότι δεν εξασφαλίστηκε εκ των προτέρων άδεια. Τι σημασία είχε αν είναι 
' ' , ' Μή 'ζ εκ των προτερων η αν ειναι εκ των υστερων; πως επηp.εα ονται τα 

δικαιώματα της Αρχής Λιμένων Κύπρου; Μήπως επηρεάζεται η εξυπηρέτηση 

των πελατών; Ασφαλέστατα όχι. Και η Αρχή Λιμένων Κύπρου εξακολουθεί να 
παίρνει τα ί8ια δικαιώματα και οι πελάτες εξυπηρετούνται ακόμα καλύτερα. Και 

διερωτούμαστε πραγματικά γιατί ακόμα και σήμερα η Αρχή Λιμένων Κύπρου, 

παρά το γεγονός ~τι η (δια εταιρε(α εξέφρασε την άποψη και την προθυμία να 

αγοράσέι και άλλα τραστέινερ για την καλύτερη ακόμα εξυπηρέτηση των 
πελατών της, αρνείται πεισματικά η Διεύθυνση της Αρχής Λιμένων Κύπρου να 

παραχωρήσει αυτή την άδεια; Ποια είναι η δικαιολογία; Μπορεί κανείς να 
υποθέσει ότι,«ξέρετε είναι (σως για να δημιουργήσει τετελεσμένα η ιδιωτική αυτή 
εταιρεία, η OMONOIA». Μα, κύριοι συνάδελφοι, λειτουργεί στο χώρο εκείνο η 
εταιρεία αυτή η ιδιωτική βάσει ενός συμβολαίου. Μας λέχθηκε ότι, ξέρετε, 

δημιουργεί υπερκέρδη. Αν δημιουργεί υπερκέρδη, περισσότερη ακόμα η ευθύνη της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου, γιατί η ίδια η Αρχή επιφυλάσσει στον εαυτό της το 

δικαίωμα και βάσει νομοθεσίας να καθορlσει τα δικαιώματα που θα πρέπει να 

εισπράττονται από την εταιρεια αυτή. Αν λοιπόν τα 8ικαιώματα αυτής της 
εταιρείας της επιτρέπουν να δημιουργεί υπερκέρδη, θα μπορούσαν να επαναδια

πραγματευτούν τη συμφωνία που συνήφθη μεταξύ της Αρχής Λιμένων Κύπρου και 

της εταιρείας ΟΜΟΝΟΙΑ. 

Λέχθηκε ακόμα σαν μομφή προς την Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, 

ίσως την πλειοψηφία των μελών της Επιτροπής, από τον κύριο Ηλιάδη ότι δεν 
έχουμε επιδείξει την ίδια ευαισθησία που επιδε(ξαμε στην περίπτωση της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου που την καλέσαμε να μη προχωρήσει στην αγορά των τραστέινερ 

προτού δημιουργηθεί πρώτα ο φορέας. Δεν επιδείξαμε, λέει, την (δια ευαισθησία 

και για την εταιρεία ΟΜΟΝΟΙΑ και για τους ιδιώτες αχθοφόρους. Η απάντησή 
μου 8όθηκε προηγουμένως: Γιατί, απλούστατα, με τον τρόπο αυτό εξυπηρετείται 

καλύτερα το 8ιαμετακομιστικό εμπόριο των εμπορευματοκιβωτlων. 

Διερωτήθηκε ακόμα ο κύριος Ηλιάδης γιατί άραγε το ΚΕ.ΒΕ. και η Ο.Ε.Β., 

ι8ιωτικοί οργανισμοί, που αποτελούνται από ιδιώτες 8ε 8ιαμαρτύρονται για την 

όλη εργασία που διεξάγεται στα λιμάνια. Μα θα ήταν πραγματικά παράδοξο, 
κύριοι συνά8ελφοι, να 8ιαμαρτύρεται κάποιος, όταν γίνεται η δουλειά του καλά 

και μάλιστα όταν γίνεται με χαμηλά κόστα και του επιτρέπει να πραγματοποιεί 

μεγαλύτερα κέρδη. Και το ΚΕ.ΒΕ. λοιπόν και η Ο.Ε.Β., στις τάξεις των οποίων 

βρίσκονται όλοι αυτοί που εμπορεύονται αυτού του είδους τη 8ιακίνηση, είναι 
ευχαριστημένοι από την εργασία που γίνεται στο λιμάνι. Γιατί λοιπόν να 
διαμαρτυρηθούν; 
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Τελειώνοντας θα 'θελα να 3ιαβεβαιώσω το συνιΧ3ελφο κύριο Δίγκλη ότι εμείς 
ως Δημοκρατικό Κόμμα είμαστε και θα παραμε(νουμε πιστοί στο μικτό οικονο

μικό σύστημα και πάντοτε όταν θα τίθεται οποιοδήποτε θέμα αρχής -γιατ! 
σήμερα δεν τίθεται θέμα ούτε ίδρυσης του φορέα ούτε συμμετοχής σ' αυτόν για να 
τοποθετηθούμε-όταν θα τεθούν τέτοια θέματα, τότε ασφαλέστατα θα κάνουμε και 
τις ανάλογες τοποθετήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. Αν επιμένετε θα 3ώσω ένα υπέρ, ένα 
εναντlον, πέντε λεπτά στον καθένα. Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους αυτή η 

Βουλή να βάλει και κάποια όρια. Συζητούμε καμιά φορά θέματα τα οποlα είναι 
κοσμοϊστορικής σημασίας και 3εν απο3ί3εται η ί3ια σημασία. Σας λέω ότι έχουμε 
ακόμα 12 θέματα. Επομένως θα δώσω στον κ. Ηλιάδη, επειδή ήταν 

εμπλεγμένος. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι επειδή λέχθηκαν ορισμένα πράγματα, 
θέλω κα~ εγώ να απαντήσω στον κ. Ηλιά3η. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πέντε λεπτά στον κ. Ηλιά3η, πέντε λεπτά στον κ. Ερωτοκρ(του, αν συμφωνεl 

η Βουλή, και θα κλείσω το θέμα. Αν υπάρχει ένσταση θα βάλω το θέμα σε 
ψηφοφορία στη Βουλή. 

Ορlστε, πέντε λεπτά κύριε Ηλιά3η. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Θα εξαρτηθεί από το τι θα αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι προσωπική επίθεση, ναι. Αν είναι επιχειρήματα, η Βουλή τα 

άκουσε. Με το να τα ακούσει και 3εύτερη και τρlτη φορά 3εν αλλάζει τ(ποτε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Απλώς απαντώ σε ορισμένα ανακριβή τα οποlα λέχθηκαν από τον κ. 
Δημητριά3η. Εlπε ότι τάσσεται υπέρ του μικτού συστήματος και κατα3ικάζει 

τον κρατισμό στην οικονομία. Δεν υπήρξαμε ποτέ λιΧτρεις της απόλυτης 
κρατικοποlησης, κύριε Δημητριά3η, και εμείς ε(μαστε εκε(νοι οι οποίοι, όπως 
επίσης και ο κ. Δίγκλης και ο κ. Μαν3ριώτης και ο κ. Νεόφυτος Ηλία, λέμε ότι 

στο θέμα του φορέα θα πρέπει να συμμετέχουν και να συνεργαστούν και ο 
ι3ιωτικός τομέας και οι αχθοφόροι και οι ναυτικοί πράκτορες και η Αρχή Λιμένων. 
Εμείς πήραμε αυτή τη θέση υπέρ της μικτής οικονομίας. Εσείς γιατί 3εν την 

παίρνετε, αλλά έμμεσα πλην σαφώς υποστηρ(ζετε την απόλυτη ι3ιωτικοπο(ηση; 

Ερώτημα πρώτο. 

Δεύτερο, αναφερθήκατε στη 3ική μας αναφοριΧ στα λιΧθη της κυβέρνησης 

Κυπριανού. Αυτό οφε(λεται σε 3ύο λόγους, πρώτον ότι ήταν πολλά και μεγάλα 
και 3εν μπορούμε να τα ξεχάσουμε και το 3εύτερο εlναι ότι 3υστυχώς 3ιατηρούμε 
τη μνήμη μας. 

Λέχθηκε ότι είπαμε εμείς ότι τα transtainers είναι ι3ανική λύση. Για όνομα 
του Θεού ούτε τεχνικοί εlμαστε ούτε εμπειρογνώμονες είμαστε για να αποφαινό
μαστε για τεχνικιΧ θέματα. ΑυτιΧ τα είπε η Διεθνής ΤριΧ>tεζα, οι Ολλαν3οί 

εμπειρογνώμονες, ο εμπειρογνώμονας των Ηνωμένων Εθνών. Αυτοί τα είπiχ.ν 1 
κύριε ΔημητριιΧ3η, και όχι εμείς. 
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Ακόμη Μει ο κ. Δημητριάδης: Αν είναι υπερκέρδη που πραγματοποιά η 

ιδιωτική μονοπωλιακή εταιρεία, γιατί η Αρχή Λιμένων και ο δημόσιος τομέας δεν 

επανα8ιαπραγματεύεται τους όρους; Ακριβώς, κύριε Δημητριάδη, διότι η ιδιωτική 
εταιρεία κρατάει και το κρέας κρατάει και το μαχα(ρι. Γιατί δεν υπάρχει 
ευχέρεια διαπραγμάτευσης, όταν ο άλλος ασκει απόλυτο έλεγχο και απόλυτη 

εξουσ(α μέσα στα λιμάνια και μπορεί να σου παραλύσει με την παραμικρή αφορμή 
τη λειτουργία των λιμανιών και να διαλύσει το διαμετακομιστικό μας εμπόριο και 
μην παριστάνεται τον αφελή για ποιο λόγο δεν μπορεί να γίνει η επαναδια
πρ.αγμ&.τευση. Η επαναδιαπραγμάτευση θα μπορέσει να γίνει, όταν θα έχει και 

ένα ουσιαστικό ρόλο η Αρχή Λιμένων και το δημόσιο και δε θα είναι μια 
μαριονέττα στα χέρια των ιδιωτικών συμφερόντων, όπως εσείς και ο Δημο
κρατικός Συναγερμός τη θέλει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα θέματα που ει8ικότερα ο κ. 
Ηλιάδης αλλά και οι άλλοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ έχουν αναφέρει, έχουν 

σχολιάσει ότι το έχω αναφέρει εγώ, ήταν η βεβιασμένη απόφαση του Συμβουλίου 
της Αρχής Λιμένων να προχωρήσει στην αγορά των transtainers. Θα ήθελα να 
παραπέμψω τους έντιμους συνα8έλφους στα πρακτικά εκε(νης της ημερομην(ας, να 

τα 8ιαβάσουν, για να φανε( καθαρά εκε( πέρα ότι αυτ.ά λέχθηκαν και σε εκε(νη τη 

συνεδρία από αρκετά μέλη του Συμβουλίου, ότι δηλαδή η απόφαση την οποίαν 
εlχαν πάρει -να μη το 8ιαβάσω 1 αλλά ας κάμουν τον κόπο να το 8ουν-ε(ναι 
βεβιασμένη, διότι ακόμα το Συμβοόλιο δε γνωρίζει τη θέση της κυβέρνησης και τι 

είδους φορέα θέλει να προωθήσει. Και συνεχίζει να πει ότι δεν έχει παρουσιαστεί 
οικονομική μελέτη. Έτσι αυτά τα πράγματα τα οποία ανέφερε είναι πράγματα 

τα οποία αναφέρθηκαν στη συνεδρία εκείνης της ημερομηνίας, εκτός και αν οι 

έντιμοι συνάδελφοι δε θέλουν να τα λάβουν αυτά υπόψη. 

Το 8εύτερο θέμα είναι ότι αναφέρθηκαν σε εμπειρογνώμονες. Θα ήθελα πάλι 
να τους παραπέμψω γιατί φαίνεται δεν τα έχουν διαβάσει. Στην επιστολή της 
Διεθνοός Τράπεζας ημερομηνίας 27 Αυγοόστου 1986, στην παράγραφο 4.01 
αναφέρεται σαφώς ότι 8εν πρέπει η Αρχή Λιμένων να αναμιχθεί σ' αυτό το θέμα 
και πρέπει πάση θυσ(α να αποφασιστεί πρώτα ο φορέας και μετά οτι8ήποτε άλλο. 
Τώρα αν θα ζοόμε με στο 1981 και προηγουμένως, τότε συμφωνώ μαζί σας. 
Αλλά δε ζοόμε το 1981, ζοόμε στο 1990 και αναμφίβολα πρέπει την εξέλιξη της 
επιστήμης, την εξέλιξη της τεχνολογίας, όλα να τα παρακολουθοόμε και να 
ε(μαστε ευέλικτοι και να μην περιοριστούμε σε μια απόφαση που κακώς πιθανώς 

να λήφθηκε το 1981 και να μη λάβουμε υπόψη τι συμβαίνει σήμερα μέσα στα 
λιμάνια σε ολόκληρο τον κόσμο. Και ερωτώ τους έντιμους συναδέλφους: Γιατί 

από τα 55 μεγαλότερα λιμάνια σήμερα του κόσμου μόνο τέσσερα λιμάνια και 
λόγω ει8ικών συνθηκών βρίσκονται στα χέρια των Αρχών Λιμένων και όλα τα 

υπόλοιπα βρ!σκονται στα χέρια του ι8ιωτικού τομέα; Μήπως σ' όλες αυτές οι 

χώρες, που ε(ναι και τα σημαντικότερα λιμάνια του κόσμου σήμερα, το σύστημα 
το οποίο χρησιμοποιείται είναι εσφαλμένο; 

Και 8εν θα ήθελα φυσικά να επαναλάβω και εκείνα με τα οποία ο συνά8ελφος 
Δημητριά8ης έχει απαντήσει στο συνά8ελφο Ηλιά8η και τα οποία υίοθετώ 
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πλήρως λόγω του περιορισμού του χρόνου. Επίσης μας ανέφερε ότι τεχνικές 
υπηρεσ(ες της Αρχής συστήνουν ότι πρέπει να αγοραστούν τα transtainers και 
πρέπει επίσης να ε(ναι στα χέρια της Αρχής. Λυπούμαι συνά8ελφοι, αλλά 8εν 
είναι αυτό. Και αναφέρομαι σε υπόμνημα ημερομηνίας 27.6.87 που οι ί8ιοι οι 
τεχνικοί της Αρχής Λιμένων στη σελί8α 4 του υπομνήματος, οι ί8ιοι τεχνικοί λένε 
τα εξής από ένα συνέ8ριο που ήρθε από το εξωτερικό: Τα τρία βασικ& μηνύματα 
που πήρα από το συνέ8ριο αυτό που παρουσιάστηκαν πολό υψηλού επιπέ8ου 
papers είναι τα ακόλουθα: 1, 2 και το 3, η τ&ση για ι8ιωτικοποίηση των 
λιμανιών που έχει σχε8όv σ 1 όλες τις περιπτώσεις 8ώσει και εξαιρετικά 
αποτελέσματα. Συγκεκριμένα η ομιλία της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
που απηύθυνε στο συνέ8ριο περιστρεφόταν γύρω από το θέμα αυτό. Δε γνωρίζω 
αν αυτές οι συστ&σεις οι οποίες 8ί8ονταν επανειλημμένα στο Διευθυντή της Αρχής 
Λιμένων έμεναν μέσα στα χαρτιά ή αν αυτές οι συστάσεις που 8(8ονταν πήγαιναν 
στα εκάστοτε Συμβούλια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το θέμα υπ' αριθμόν 8 που είναι Έκθεση της Κοιν.οβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι ανωμαλίες 
που παρουσιάζονται στη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου και η 

ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση τών επιπτώσεων 

πάνω στους άμεσα ενδιαφερομένους>) (αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή), 
υπ&ρχει εισήγηση, 8ε8ομένου ότι έχει κυκλοφορήσει προ μακρού η Έκθεση, να 
θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα και αντιλαμβ&νομαι ότι 8εν υπ&ρχουν ομιλητές. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΟΙ 

ΑΝΩΜΑΛΙΕΣ ΠΟΥ ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΟΝΤ ΑΙ ΣΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΆ ΤΟΥ 
ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΣΦΑΓΕΙΟΥ ΚΟΦΙΝΟΎ' ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΑΠΟΤΕ
ΛΕΣΜΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩ

ΣΕΩΝ ΠΑΝΩ ΣΤΟΥΣ ΑΜΕΣΑ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΜΕΝΟΥΣ» 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόε8ρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Αν8ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε 

αυτεπάγγελτα το πιο π&:νω θέμα σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Ιανουαρίου 1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, Εμπορίου και 
Βιομηχαν(ας, Εσωτερικών, του Κεντρικού Σφαγε(ου Κοφlνου, των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΉ και Παναγροτικός Σύν8εσμος, του Συν8έ
σμου Κρεοπωλών, της Κεντρικής Επιτροπής Κτηνοτρόφων και της ΠΟΒΕΚ. Στη 

συνε8ρίαση αυτή παρευρέθηκε και ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Ν. Μουσιούττας. 

Εισ&γοντας το θέμα, ο Πρόε8ρος της Επιτροπής ανέφερε ότι το όλο θέμα 

εξετάζεται από την Επιτροπή ύστερα από παράπονα που έγιναν από κτηνο

τρόφους, κρεοπωλεία, μεταφορείς αλλ& και από το κοινό γενικότερα για τα 
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προβλήματα που παρουσιάστηκαν στη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου και με σκοπό να μελετηθούν τρόποι επίλυσης των προβλημάτων αυτών, 
αφού ακουστούν οι απόψεις των υπευθύνων και των ενδ'ιαφερόμενων μερών. 

Οι εκπρόσωποι του Συν8έσμου Κρεοπωλών Κόπρου δ'ήλωσαν στην Επιτροπή 
πως η δ'ημιουργ(α του Κεντρικού Σφαγε(ου δ'εν έχει επιλύσει πλήρως τα 

προβλήματα αναφορικά με τη σφαγή και την παράδ'οση των κρεάτων και αυτό 
επιβεβαιώθηκε πλήρως κατά τη δ'ιάρκεια των γιορτών των Χριστουγέννων οπότε, 
όπως ήταν εύλογο, σημειώθηκε αυξημένη ζήτηση και χρήση των υπηρεσιών του 
σφαγε(ου. Συγκεκριμένα, κατά τους Lδ'ιους εκπροσώπους, το σφαγε(ο έκλεισε 

τρεις κατά συνέχεια μέρες κατά τη δ'ιάρκεια των γιορτών και το γεγονός αυτό, σε 
συνδ'υασμό με τη συνηθεια του κυπριακού κοινού να καταναλώνει μεγάλες 
ποσότητες νωπών κρεάτων κατά τtς μέρες αυτές, ανάγκασε τους κρεοπώλες, 

ενόψει και των Οιακοπών της Πρωτοχρονιάς, να σπεύσουν για την ικανοπο!ηση 
όλων αυτών των αναγκών όταν άνοιξε το σφαγείο, κατά τον εν8ιάμεσο χρόνο 
Χριστουγέννων και Πρωτοχρονιάς, με αποτέλεσμα να προκληθεί στο σφαγείο η 

γνωστή συμφόρηση. Κατά τη 3ιάρκεια της συμφόρησης αυτής, το προσωπικό του 
σφαγε!ου Οεν ήταν σε θέση να παραλάβει έγκαιρα τα ζώα και οι κρεοπώλες 

έχασαν πολύτιμο χρόνο από τις άλλες εργασ!ες τους, αφού μεpικο( έφτασαν στο 

σημείο και να Οιανυκτερεύσουν μπροστά στο σφαγε!ο. 

Για την αντιμετώπιση παρόμοιων καταστάσεων οι εκπρόσωποι των κρεο
πωλών έκαμαν τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

( α) Το σφαγείο να μη 3ιακόπτει τη λειτουργία του κατά τις αργίες. 

(β) Το προσωπικό να εργάζεται με σύστημα βάρ3ιας για συνεχή παροχή 
υπηρεσιών. 

(γ) Να 3ημιουργηθούν περιφερειακά σφαγεία κυρίως στις ορεινές περιοχές, 
γιατί υπάρχει απο3ε3ειγμένα 3υσκολία για τη μεταφορά των ζώων από 

αυτές στο Κεντρικό Σφαγε!ο. 

(8) Οι κρεοπώλες να εκπροσωπούνται στην Επιτροπή του Σφαγε(ου, για 
να υπάρχει άμεση και καλύτερη συνεργασία στην αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που παρουσιάζονται. 

(ε) Να γίνουν οι αναγκαίες επεκτάσεις στο Κεντρικό Σφαγείο. 

Διατυπώνοντας τις απόψεις της οργάνωσής του, ο εκπρόσωπος της ΠΕΚ 

απέ3ωσε τη 3ημιουργία των προβλημάτων αυτών στην έλλειψη συντονισμού στο 
γενικότερο θέμα της 3ιάθεσης κρεάτων, γι' αυτό και εισηγήθηκε τη 3ημιουργία 
κεντρικού φορέα που θα είναι υπεύθυνος για το συντονισμό των εργασιών από την 
παραγωγή μέχρι την κατανάλωση. Για το σκοπό αυτό πρότεινε τη Οημιουργία 
Συμβουλίου Εμπορίας Κρεάτων. 

Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελα3οτρόφων (Π.Ο.Α.) 
3ήλωσε στην Επιτροπή πως η 3ημιουργία του Κεντρικού Σφαγείου ήταν λανθα

σμένη και ότι, παρόλο τον εξοπλισμό του με όλα τα σύγχρονα μηχανήματα, 
αύξησε τα κόστα σφαγής και γενικά της 3ιάθεσης των κρεάτων. Δηλώθηκε 
επίσης ότι οι σφαγείς από ελεύθεροι επαγγελματίες μετατράπηκαν σε απλούς 
υπαλλήλους, με αποτέλεσμα να μην απο8ί0ουν ικανοποιητικά και να παρατη
ρούνται καθυστερήσεις στην παραλαβή και τη σφαγή των ζώων, όπως και στην 
παρά8οση των κρεάτων. Γι' αυτό οι κρεοπώλες αναγκάζονται να κλείνουν τα 
κρεοπωλεία τους και έτσι αυξάνονται τα κόστα. Για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων αυτών ο εκπρόσωπος της οργάνωσης των αγελα3οτρόφων εισηγή
θηκε τη 3ημιουργία επαρχιακών σφαγείων. 
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Ο εκπρόσω7'ος της ΕΚΑ 8-ήλωσε στην Επιτροπfι πως, παρόλες τις 8ια

κηpύξεις των υπευθύνων ότι το Κεντρικό Σφαγε(ο θα εξυπηρετούσε μέχρι και το 
τελευτα(ο χωριό εκτός από την επαρχία Πάφου, η ως τώρα εμπειρία απέδειξε το 
αντίθετο. Σόμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η ανεπάρκεια του Κεντρικού Σφαγείου 
αποδείχτηκε κατά τις γιορτές των Χριστουγέννων, γιατί δεν ήταν σε θέση να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες και, αν το προσωπικό δεν επιδείκνυε το 

ζήλο που επέδειξε, το κοινό δε θα μπορούσε να προμηθευτεί κρέας. Για τη λύση 

του όλου προβλfιματος ο εκπρόσωπος της ΕΚΑ εισηγfιθηκε τη 8ημιουργία 
επαρχιακών σφαγείων και τη σύσταση φορέα η Συμβουλίου Εμπορίας Κρε&των. 

Ο εκπρόσωπος της Κεντρικfις Επιτροπfις Κτηνοτρόφων χαιρέτισε τη 
8ημιουργία του Κεντρικού Σφάγείου και ευχαρίστησε όλους όσοι συνέβαλαν στη 

δημιουργία του, καλώντας συνάμα όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να συμβάλουν στην 
επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάστηκαν. 

Ο εκπρόσωπος της ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ανέφερε στην Επιτροπfι πως το σφαγείο 
αντιμετωπίζει προβλήματα τα οποία ανακύπτουν ένεκα του μικρού χρόνου 
λειτουργ(ας του και της έλλειψης συντονισμού των ενδιαφερομένων. Αυτό 

διαφάνηκε έντονα κατά τις γιορτές των Χριστουγέννων που η κατανάλωση του 
κρέατος -ήταν, όπως συνfιθως, πολό μεγ&λη. Για τη λόση των προβλημ&των 
αυτών ο ί8ιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε τη σύσταση Συμβουλίου Δι&θεσης Κρε&των 

και μέχρι να γίνει αυτό πρότεινε να μετέχουν στη Διοικούσα Επιτροπή του 
σφαγείου εκπρόσωποι των κρεοπωλών και των κτηνοτρόφων και να γ(νει μελέτη 
για τη 8ημιουργία περιφερειακών σφαγείων τpι οποία θα βοηθfισουν στην επίλυση 
των προβλημάτων που υπάρχουν. 

Εκφρ&ζοντας τις απόψεις του, ο Διευθuντfις του Τμfιματος Κτηνιατρικών 
ί πηρεσιών 8-ήλωσε πως το Κεντρικό Σφαγείο ικανοποιεί τις προ8ιαγραφές της 
Ε.Ο.Κ., ελέγχεται πλήρως από το Τμήμα του και έχει εξασφαλίσει πιστοποιητικό 
έπειτα από επιθεώρηση που έγινε από ειδικούς κτηνίατρους της Ε.Ο.Κ .. 

Ο Πρόε8ρος του Διοικητικού Συμβουλίου του Κεντρικού Σφαγείου 8-ήλωσε 

στην Επιτροπfι πως η 8ημιουργία του σφαγείου -ήταν lνα κοσμογονικό γεγονός για 
την Κόπρο, αφοό βελτιώθηκε ο τομέας της σφαγfις και από την πρωτόγονη 
κατάσταση στην οποία βρισκόταν έφτασε σε επίπεδα που θεωρούνται ανώτερα 

από το μέσο όρο του επιπέδου των ευρωπαϊκών σφαγείων, ενώ εξασφαλίστηκε και 
το σχετικό πιστοποιητικό καταλληλότητας από την Ε.Ο.Κ. ύστερα από επιτόπια 

επιθεώρηση. 

Ο ί8ιος εκπρόσωπος 8-ήλωσε επίσης πως πρ&γματι, κατ& τη 8ι&ρκεια των 

γιορτών των Χριστουγέννων, παρουσιάστηκαν ορισμένα προβλήματα, που αφορού
σαν όμως μόνο την παραλαβή των ζώων, πράγμα που οπωσδήποτε ταλαιπώρησε 
τους κρεοπώλες, και ότι δεν υπήρξε πρόβλημα όσον αφορά την παράδοση των 
κρεάτων στα κρεοπωλεία ή οποιοδήποτε πρόβλημα για το καταναλωτικό κοινό. 
Το πρόβλημα που παρουσιάστηκε, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, προέκυψε 
γιατί ήταν η πρώτη φορά που το σφαγείο λειτουργούσε κατά τη διάρκεια των 
γιορτών των Χριστουγέννων και, όπως είπε, τα επιμέρους προβλήματα που 
παρουσιάστηκαν, ύστερα από τη φετινή πείρα που αποκτήθηκε, θα αποφευχθούν 
οπωσδήποτε στο μέλλον. 

Σχετικ& με την αναγκαιότητα επέκτασης του σφαγείου η την πρόσληψη 
πρόσθετου προσωπικού, ο ίδιος. εκπρόσωπος δ-ήλωσε πως δεν υπάρχει καμιά 

τέτοια ανάγκη, επειδή ο μέσος όρος απόδοσης του σφαγείου, εκτός από την 
περίοδο των γιορτών, ε(ναι ψηλότερος των συνηθισμένων αναγκών και συνεπώς 
είτε το ένα γίνει ε!τε το άλλο θα προκληθούν αχρείαστα έξοδα. 
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Τέλος, ο Πpόε8pος του Διοικητικού Συμβουλίου του Σφαγείου πληpοφόpησε 
την Επιτροπή πως ορ(στηκε συνάντηση όλων των εν8ιαφερόμενων μερών για τις 

30 Ιανουαρ(ου 1990 στην οπο(α αναμένεται να μελετηθούν τρόποι αντιμετώπισης 
των πpοβλημάτων που υπάpχουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων, αφού έλαβε 
υπόψη όλες τις απόψεις και όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, 
8ιαπιστώνει με τη σειpά της ότι πpάγματι υπήpξαν πpοβλήματα στη λειτουpγία 

του Κεντρικού Σφαγε(ου κατά τη δι&:ρκεια των γιορτών των Χριστουγέννων, που 
σχετίζονταν κυpίως με τη μη έγκαιpη παpαλαβή των ζώων που πpοοpίζονταν για 

σφαγή και αυτό λόγω της έλλειψης πpογpαμματισμού στην παpά8οση των ζώων 

και της αυξημένης ζήτησης νωπών κpεάτων κατά την ί8ια πεpίο8ο. 

Η Επιτpοπή, εκφpάζ(),ντας την εκτίμησή της για το έpγο που έχει επιτελέσει 
το Κεντpικό Σφαγείο, παpόλο που βpίσκεται ακόμα στα αpχικά στά8ια της 

λειτουργ(ας του 1 καλε( το Διοικητικό του Συμβούλιο να καταβάλει, σε συνεργασία 
με όλες τις εν8ιαφεpόμενες πλευpές, τις αναγκαίες πpοσπάθειες για την υπεpπή

δηση των διάφορων προβλημάτων που κατά καιρούς αναφύονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το ί8ιο ισχύει για το επόμενο θέμα που είναι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτpοπής Πpοσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα 

που τιτλοφοpείται «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωpγών για τη χωpίς πεpιοpισμό 
μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη Κύπρο». 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύpιε Πpόε8pε, ο κ. Μαυpί8ης εξέφpασε την επιθυμία να αναγνωστεί το 
θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καλά αν έpθει ο κ. Μαυpί8ης και θέλει, θα το επαναφέpω, αν 8εν έpθει όμως 
θα το θεωpήσω ως λήξαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτpοπής Γεωpγίας και 
Φυσικών Πόpων για το θέμα που τιτλοφοpείται «Η ανάγκη όπως αναλάβει η 

Επιτpοπή Σιτηpών Κύπpου την εισαγωγή σόγιας που χpησιμοποιείται από τους 

κτηνοτρόφους σαν βασικό μέσο διατροφής των ζώων τους)), 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ μέpους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αpιστεpάς). (20.4.89). 

Υπάpχει ένσταση να θεωpηθεί αναγνωσθείσα; 

Εφόσον 8εν υπάpχει ένσταση, θεωpείται αναγνωσθείσα. Αντιλαμβάνομαι ότι 
δεν υπάρχουν ομιλητές και αυτά τα θέματα διαγράφονται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η 
ΑΝΑΓΚΗ ΟΠΩΣ ΑΝΑΛΆΒΕΙ Η ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΤΗΝ 

ΕΙΣΑΓΩΓΉ ΣΟΓΙΑΣ ΠΟΥ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΕΙΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΚΤΗΝΟ

ΤΡΟΦΟΥΣ ΣΑΝ ΒΑΣΙΚΟ ΜΕΣΟ ΔΙΑΤΡΟΦΗΣ ΤΩΝ ΖΩΩΝ ΤΟΥΣ» 

Ποιpό11τες:-

Χpίστος Κουpτελλάpης, Πpόε8pος Αυγεpινός Παπαpές 

Κυpιάκος Τσιέττης 'Αpιστος Χpυσοστόμου 

Αν8pέας Ποφισινός 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 Νοεμβρίου 
1989 και 23 Ιανουαρίου, 6 Φεβρουαρίου και 6 Μαρτίου 1990. Στις συνεδριάσεις 
αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εχπρ6σωΠοι του Υπουργειοu 
Γ ' Φ ' Π' Ε ' Σ ' ' εωργιας και υσικων ορων, της πιτροπης ιτηρων και των αγροτικων 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παν αγροτικός Σόνδεσμος. 
Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 20 

Απριλίου 1989 από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τ σιέττη εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και στη συνέχεια πcφαπέμφθηκε στην 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα, ο εισηγητής του, Βουλευτής χ. Τσιέττης, 

ανέφερε πως η σόγια είναι ένα από τα κύρια εί3η τροφής που παρέχεται στα ζώα 
χι αυτό γίνεται κατόπιν ενθάρρυνσης της ίδιας της κυβέρνησης που τη συστήνει ως 

κατάλληλη και θρεπτική τροφή. Οι ποσότητες που εισάγονται ανέρχονται σε 45-
50 χιλιάδες τόνους. Συνεχίζοντας ο ίδιος Βουλευτής δήλωσε πως η σόγια δεν 

περιλαμβάνεται στα ελεγχόμενα είδη και έτσι η Επιτροπή Τιμών Οεν επεμβαίνει 
στον καθορισμό της τιμής πώλησής της, με αποτέλεσμα η τιμή της να μην είναι 

σταθερή και να προκαλούνται τεράστια προβλήματα στους κτηνοτρόφους, ενώ 
αυξάνονται συνάμα τα κόστα παραγωγής των κτηνοτροφικών προϊόντων. Ο 

εισηγητής του θέματος ανέφερε ακόμα πως οι εισαγωγε(ς της σόγιας ε(ναι μόνο 

τρεις ή τέσσερις εταιρε(ες που άνετα σχηματίζουν ένα είΟος μονοπωλlου του 

προϊόντος, κάτι από το οπο(ο μπορούν να αποκομlσουν υπερκέρΟη. Συγκεκριμένα 

ανέφερε πως την εποχή αυτή η τιμή αγοράς της σόγιας ανέρχεται στα $220 
Οολλάρια τον τόνο, ενώ η τιμή πώλησής της ανέρχεται στις !:265 λίρες τον τόνο. 

Τέλος, ο εισηγητής κάλεσε την κυβέρνηση και ειΟικότερα την Επιτροπή 

Σιτηρών να αναλάβει την εισαγωγή και Οιάθεση της σόγιας, καθώς και άλλων 

ζωοτροφών, πράγμα που θα σταθεροποιήσει τις τιμές και θα μειώσει τα κόστα 

παραγωγής των κτηνοτροφικών προϊόντων προς όφελος των κτηνοτρόφων αλλά 
και της οικονομίας του τόπου γενικότερα. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τις θέσεις του 

εισηγητή του θέματος και κάλεσαν την Επιτροπή Σιτηρών να αναλάβει χωρίς 

καθυστέρηση την εισαγωγή και Οιάθεση της σόγιας χρησιμοποιώντας την πείρα 

και τους μηχανισμούς της, για να προστατεύσει έτσι τους κτηνοτρόφους από την 

εκμετάλλευση των ιΟιωτών εμπόρων, να συμβάλει στη με!ωση των κόστων 

παραγωγ'ής και να ωφελήσει γενικότερα την οικονομία του τόπου, 

Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Σιτηρών Οήλωσαν στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή πως Οεν μπορούν να αναλάβουν την εισαγωγή και Οιάθεση της σόγιας 

για τους πιο κάτω λόγους: 

(α) Η σόγια Οεν είναι ελεγχόμενο προιον, γι' αυτό και Οεν επιτρέπεται 

σύμφωνα με την ισχύουσα. νομοθεσία η εμπορία της από την Επιτροπή. 

(β) Δεν υπάρχουν οι κατάλληλοι αποθηκευτικοί χώροι και η ανέγερσή τους 
θα απαιτήσει τεράστια έξοΟα. 

(γ) Οι πολλές Οιακυμάνσεις στην τιμή του προϊόντος στη Οιεθνή αγορά σε 

συνΟυα.σμό με το ολιγόχρονο της Ουνα.τότητας αποθ'ήκευσης του προ'ίόν

τος θα προκαλέσουν ζημιές κάτι που Οεν είναι επιθυμητό, αφού τώρα οι 
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επιδοτήσεις προς προϊόντα εισαγόμενα από την Επιτροπή φτάνουν τα 

!:30 εκ. 

(δ) Η εμπορία της σόγιας από την Επιτροπή δε θα μειώσει τα κόστα. 

(ε) Η εμπορtα της σόγιας θα ~πιφέρει οικονομικές δυσκολίες στην Επιτρο
πή, όπως συνέβη και με ιδιώτες εμπόρους που αναγκάστηκαν να 

κηρύξουν π-:rώχευση. 

(στ) Το θέμα δεν εξαρτάται από την Επιτροπή, αλλά απαιτείται να ληφθεί 

πολιτική απόφαση από την κυβέρνηση, για να αποφευχθεί ο ανταγωνι

σμός με τους ιδιώτες εμπόρους ο οποίος θα έχει 'άγνωστες συνέπειες. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αντιπροσώπων Σιτηρών Κόπρου τάχθηκαν 

εναντίον της μονοπώλησης της εισαγωγής και διάθεσης της σόγιας από την 

Επιτροπή Σιτηρών και υποστήριξαν την ελεύθερη εμπορία του προϊόντος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, επισημαίνει με 

τη σειρά της τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κτηνοτρόφοι κατά την 

προμήθεια της σόγιας και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να μελετήσει τρόπους 

με τους οποtους θα εξασφαλιστεί χαμηλή και σταθερή τιμή, ώστε να μειωθούν τα 
χόστα παραγωγής των ~τηνοτροφικών προϊόντων, πράγμα που θα έχει ως 
αποτέλεσμα χαμηλότερες τιμές των πρΟϊόντων αυτών και γενικότερα ευεργετή

ματα στην όλη οικονομία του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Συγκοινωνιών και 'Εργων για τα θέματα που αναφέρονται ως-, 

( α) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία, προβλήματα και προοπτικές}), 

(Θέμα εyyραφέν 'από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων).' (13.10.88). . 

(β) «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία ως επιμέρους τομέας της κυπριακής 

οικονομίας - ιστορία, ανάγκες και προοπτικές». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(20.10.88). 

Όσον αφορά αυτή την Έκθεση, η άποψή σας είναι V'α αναγνωστεί, 

αντιλαμβάνομαι, 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Βεν ξέρω πόσο επιμένουν οι συνάδελφοι. Επί θέματος 

ι3ιαδικασίας να κάμουμε μιά εισήγηση, αφού θα ι3ιατυπωθούν οι απόψεις από του 

βήματος της Βουλής και θα γίνουν αρκετές ομιλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ως γεγονός αν θα διατυπώσετε και απόψεις. Αν- όμως η 1 Εκθεση θα σας 

ικανοποιήσει; 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμεlς δε φέρουμε ένσταση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα 1 αφού 
θα μιλήσουμε επί του θέματος μετά. Αλλά αν οι άλλοι συνάδελφοι έχουν έντονες 
απόψεις ... 
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Α. ΧΡΤΣΟΣΤΟΜΟΤ: 

Υπάρχουν θέσεις μέσα στην Έκθεση που 8εν αναφέρονται στις ομιλ(ες μας, 
οι οπο(ες είναι εισηγήσεις που έγιναν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε φέρουμε ένσταση να μην αναγνωστεί, δηλαδή να 
θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Εν πάση περιπτώσει αν επιμένουν οι συνά8ελφοι, εγώ είμαι υποχρεωμένος να 

σεβαστώ την άποψή τους. Αν 8εν επιμένουν όμως, καλώς. 
Εντάξει, θεωρείται ως αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΤΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «Η 
ΚΤΠΡΙΑΚΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΝΑΤΤΙΛΙΑ, ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΚΑΙ ΠΡΟΟΠΤΙ
ΚΕΣ>>. ΚΑΙ 2. «Η ΚΤΠΡΙΑΚΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΝΑ ΤΙΛΙΑ ΩΣ ΕΠΙΜΕΡΟΤΣ 
ΤΟΜΕΑΣ ΤΗΣ ΚΤΠΡΙΑΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΙΣΤΟΡΙΑ, ΑΝΑΓΚΕΣ 
ΚΑΙ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ» 

Παρόντες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

. Γεώργιος Χαραλαμπίδης 
Νίκος Μακρίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο 
πάνω θέματα σε αριθμό συνε8ριών της που πραγματοποιήθηκαν στο 8ιάστημα 
από 8 Νοεμβρίου 1989 μέχρι 1Φεβρουαρίου1990. Στο στάδιο της μελέτης των 
υπό συζήτηση θεμάτων κλήθ'ηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγε
λέα της Δημοκρατίας και της Αρχής Λιμένων Κύπρου, καθώς και ο Σύμβουλος 

του Προέδρου της Δημοκρατίας για ναυτιλιακά θέματα. Στις συνεδρίες της 

Επιτροπής παρευρέθηκε επίσης ο αξ. Βουλευτής κ. 'Α. Χρυσοστόμου. 

Όπως είναι γνωστό, το πρώτο από τα πιο πάνω θέματα είχε εγγραφεί στη 
Βουλή στις 13 Οκτωβρίου 1988 από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινω
νιών και Έργων, ενώ το 8εύτερο με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου στις 20 Οκτωβρίου 1988. Τα θέματα αυτά παραπέμφθηκαν στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για μελέτη και ετοιμασ(α 
σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 
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Εισάγοντας τα υπό συζήτηση θέματα, ο Πρόε8ρος της Επιτροπής κ. Α. 

Δημητριά8ης ανέφερε ότι η ραγ8αία ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας στην 

Κύπρο υπαγορεύει την ανάγκη α.ποτελεσμα.τικ'ής προστασίας της σημαίας της 

Κύπρου} γεγονός που θα. αποκλείσει την περίπτωση να θεωρηθεί η Κυπριακή 

Δημοκρατία ότι αντιμετωπίζει τον τομέα αυτό χωρίς τη 8έουσα σοβαρότητα. 

Τέλος, ο ΠρόεΟρος της Επιτροπής τόνισε την ανάγκη παρακολούθησης των 
εξελίξεων και ανάλογης αναθεώρησης της κυπριακής ναυτιλιακής νομοθεσίας και 

ζήτησε να πληροφορηθεί τις κυβερνητικές προθέσεις πάνω στο θέμα αυτό. 

Ο εισηγητής του Οεύτεροu από τα υπό συζήτηση θέματα κ. Ά. 

Χρυσοστόμου υποστήριξε ότι η γεωγραφική θέση της Κύπρου, το αναπτυγμένο, 
σύγχρονο τηλεπικοινωνιακό Οίκτuο, το τραπεζικό σύστημα και οι φορολογικές και 

άλλεζ διευκολύνσεις που παρέχονται από την Κυπριακή Δημοκρατία, κα.θιqτούν 
την κυπριακή σημαία. πολύ ελκυστική, πράγμα που παρέχει στην κυπριακή 
εμπορική ναυτιλία. Ουνατότητες να. αναπτυχθεί και να εξελιχθεί σε ένα σοβαρό 

οικονομικό τομέα με το αναγκαίο νομικό υπόβαθρο και την κατάλληλη υποΟομή 

και ειΟικότερα με-

( α) τη θέσπιση εκσυγχρονισμένης ναυτιλιακ>)ς νομοθεσίας 

(β) την αναβάθμιση του ρόλου του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας και 

των υπηρεσιών που παρέχει με την αναγκαία επάνΟρωση, τόσο 

αριθμητικά όσο και ποιοτικά, ώστε να μπορεί να ανταποκρίνεται στις 

συνεχώς αυξανόμενες ανάγκες• 

(γ) τη μηχανογράφηση των Βραστηριοτ>)των του Τμήματος αυτού που θα 

συμβάλει στην καλύτερη και πιο ταχεία εξυπηρέτηση του κοινού· 

(ε) τη 8ημιουργία γραφείων εμπορικής ναυτιλίας σε μεγάλες αγορές, όπως 
η Ιαπωνία, οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής κτλ. και σε άλλες αγορές 
του εξωτερικού~ 

(στ) τη μελέτη μέτρων για την αντιμετώπιση προβλημάτων που είναι 

πιθανό να προκύψουν μετά την τελωνειακή ένωση της Κύπρου με την 

Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα~ 

(ζ) την υπογραφ>) και επικύρωση όλων των Διεθνών Συμβάσεων που 

σχετίζονται με την εμπορική ναυτιλία. και (η) τη λήψη μέτρων που θα 

συμβάλουν στη μείωση των συνεχώς αυξανόμενων απωλειών σε αριθμό 

πλοίων και σε τόνους ακάθαρτης χωρητικότητας (gross tons). 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων Οήλωσαν ότι η 

κυπριακή εμπορική ναυτιλία θεμελιώθηκε το 1963 με την ψήφιση σχετικών 
νομοθεσιών που βασίστηκαν στην αντίστοιχη βρετανικ'ή νομοθεσία του 1894 και 
επισημάνθηκαν οι βασικές πτυχές του όλου θέματος που αφορούν βασικά -

( α) τη θέσπιση κατάλληλης νομοθεσίας και 

(β) την υιοθέτηση κυβερνητικής πολιτικ>)ς για την περαιτέρω προώθηση 

του τομέα της εμπορικ'ής ναυτιλίας Οιεθνώς. 

Ενημερώνοντας την Επιτροπή για το θέμα της νομοθεσίας, οι (8ιοι εκπρό

σωποι ανέφεραν ότι το σχετικό νομοσχέΟιο για την εμπορική ναυτιλία που είχε 

κατατεθεί στη Βουλή και ακολούθως αποσύρθηκε για επανεξέταση από τη νέα 
κυβέρνηση, αποτελεί αντικε(μενο μελέτης και Οιαβουλεύσεων των αρμόΟιων 

κυβερνητικών υπηρεσιών με τους ενΟιαφερόμενους ναυτιλιακούς κύκλους, τόσο 

στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. Η κυβέρνηση, 8ηλώθηκε από τους ι8ίους, 
απο8ί8ει ι8ιαίτερη σημασία στην ανάγκη θέσπισης μιας σύγχρονης και κω8ικο-
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ποιημένης ναυτιλιακής νομοθεσίας, που θα. αποτελέσει την κατάλληλη υποΟομή 
για την αντιμετώπιση των εξωγενών διεθνών παραγόντων που επηρεάζουν άμεσα 
την ανάπτυξη της ναυτιλίας, γι 1 αυτό και κατοcβάλλεται κάθε προσπάθεια για. 
αποπεράτωση της μελέτης του σχετικού νομοσχεδίου το συντομότερο. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι και ο Σύμβουλος του Προέδρου της Δημοκρατίας για 
ναυτιλιακά θέμα.τα. δήλωσαν επίσης στην Επιτροπή ότι η ανάγκη επανεξέτασης 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την εμπορική ναυτιλία. προέκυψε μετά από τη 
διαπίστωση της νέας κυβέρνησης ότ~ θα έπρεπε να ληφθούν και οι απόψεις άμεσα. 
ενδιαφερόμενων να;υτιλια.κών κύκλων πάνω στο όλο θέμα, όπως για παράδειγμα. 
δικηγόρων, πλοιοκτητών κτλ., από τους οποίους και ζητήθηκε να υποβάλουν 
γραπτώς τις απόψεις τους. Κρίθηκε επίσης αναγκαίο το υπό συζήτηση νομο
σχέδιο να. μεταφραστεί στην αγγλική γλώσσα., ώστε να. διευκολυνθούν οι ενδια
φερόμενοι που δε μιλούν την ελληνική να εκφέρουν τις απόψεις τους μέσα. σε 
τακτή προθεσμία.. Ως χρονοΟιάγpοcμμα. για την αποπεράτωση της εξέτασης των 
γραπτών απόψεων-ενστάσεων όλων των ενδιαφερομένων και την κατάθεση του 
νομοσχεδίου στη Βουλή, τέθηκε η περίοδος Μαρτίου-Μαϊου 1989. 

~χολιάζοντα.ς τα. όσα δηλώθηκαν σχετικά με την επανεξέταση του νομο

σχεδίου για την εμπορική ναυτιλία, οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας εξέφρασαν τη σφοδρή διαφωνία τους και δήλωσαν 

ότι είναι η πρώτη φορά που τόσο κατά τη σύνταξη, όσο και κατά τη συζήτηση 

του σχετικού νομοσχεδίου ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, 

ακούστηκαν τόσες πολλές απόψεις και έγινε τόσο ΟιεξοΟικΊ) συζήτηση, γι' αυτό 

και θα. έπρεπε οι ενστάσεις των ενδιαφερόμενων κύκλων να εκτεθούν σύμφωνα με 

την καθιερωμένη διαδικασία κατά την εξέταση του νομοσχεδίου ενώπιον της 

αρμόδιας Επιτροπής. Απαράδεκτη θεωρήθηκε επίσης η απόφαση για μετάφραση 

του σχετικού νομοσχεδίου στην αγγλική, για να εκφέρουν γνώμη πάνω σ' αυτό 

όσοι δε γνωρίζουν την ελληνική, αφού σύμφωνα με την καθιερωμένη τακτική 

ουδέποτε μεταφράζεται σε ξένη γλώσσα κείμενο στη μορφή νομοσχεδίου και πριν 

αυτό ψηφιστεί σε νόμο. 

Αναλύοντας ακολούθως οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων την κυβερνητική πολιτική πάνω στο θέμα της προβολής και προώθησης 

του τομέα της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας διεθνώς, δήλωσαν τα πιο κάτω:-

Η Κύπρος κατέχει σήμερα μια ζηλευτή θέση στο διεθνή ναυτιλιακό χώρο και 

είναι η έβδομη χώρα από την άποψη της χωρητικότητας των πλοίων. Αυτό 

ενισχύεται και από το γεγονός ότι πρόσφατα η Κύπρος εκλέγηκε στο Συμβούλιο 

του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (Ι.Μ.0.), που αποτελεί το ανώτατο 

εκτελεστικό όργανο του Οργανισμού, καθώς επ(σης από τα σχόλια του διεθνούς 

ναυτιλιακού τύπου με αφορμή τελευταία επίσκεψη στην Κύπρο του Γενικού 

Γραμματέα του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (Ι.Μ.0.). 

Μια από τις βασικές προUποθέσεις για τη συνέχιση της ανοδικής πορείας της 

κυπριακής ναυτιλίας είναι, μεταξύ άλλων, εκτός από τη δημιουργία μιας 

σύγχρονης και υγιούς νομοθετικής υποδομής και η διείσδυση σε νέες μεγάλες 

αγορές, όπως είναι η Αμερική και η Ιαπωνία. Αυτό γίνεται συνεχώς πιο 

επιτακτικό, λόγω της απαγόρευσης της προσέγγισης πλοίων με κυπριακή σημαία 

στα τουρκικά λιμάνια και του κορεσμού των παραδοσιακών αγορών για την 

Κύπρο που εξυπηρετούνται κυρίως από την ελληνική και γερμανική ναυτιλία. 

Η εμπορική ναυτιλία είναι μια διεθνής επιχειρηματική δραστηριότητα και η 

κατάλληλη οργάνωσή της θα επιφέρει τεράστια οφέλη στη Δημοκρατία, όπως 
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είναι η εισροή ξένου συναλλάγματος, η απασχόληση στο ναυτικό επάγγελμα και η 

δημιουργία ξένων δια.χειριστικών εταιρειών στην Κύπρο. 

Η ιχπιχγόρευση ιχπό την τουρκική κυβέρνηση της προσέγγισης κυπριιχκών 

πλοίων σε τουρκικά λιμάνια και βραχυπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες επιπτώσεις 

της ιχπιχγόρευσης ιχυτής έδωσιχν ιχφορμή στο Τμήμιχ Εμπορικής Νιχυτιλίιχς του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για προβληματισμό πάνω στα μέτρα που 

πρέπει να ληφθούν, ώστε η ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας να μην 

επηρεαστει Τα μέτρα που εισηγήθηκε το Τμήμα, με επιστολή του, ημερομηνίας 

22 Μαϊου 1987, προς το Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
'Εργων, αφορούν τη βελτίωση των υπηρεσιών που προσφέρονται από το Τμήμα 

Εμπορικής Ν ιχυτιλίιχς κιχι τρόπους διείσδυσης σε νέες ιχγορές, τη διεθνή προβολή 

της κυπριακής ναυτιλίας πάνω σε συστηματική και οργανωμένη βάση και τη 

σύναψη διμερών συμφωνιών συνεργασίας στην εμπορική ναυτιλία με όσο το Ουνατό 

περισσότερες χώρες. Για τις εισηγήσεις αυτές Οηλώθηκαν ειΟικότερα τα 
ακόλουθα: 

(1) Βελτίωση των υπηρεσιών που προσφέρει το Τμήμιχ Εμπορικής 
Νιχυτιλίιχς 

Το Τμήμιχ ιχυτό δημιουργήθηκε το 1978, ιχλλά με τη ριχγδιχίιχ ιχύξηση του 

μεγέθους του κυπριακού εμπορικού στόλου παρατηρούνται σημαντικές καθυ

στερήσεις και ελλεlψεις σε πολλούς τομείς, όπως είναι, μεταξύ άλλων, η έκΟοση 

ιχντιγράφων του νηολογίου, η συμπλήρωση των βιβλίων του νηολογίου, η 

Οιενέργεια ερευνών στο νηολόγιο, η αποστολή επιστολών αναφορικά με τα 
υπολειπόμενιχ έγγριχφιχ γιιχ τη μόνιμη νηολόγηση πλοίων. Οι πιχράγοντες που 

εμποΟίζουν την αύξηση της παραγωγικότητας είναι η στενότητα και ακαταλ

ληλότητα του στεγαστικού χώρου 1 η έλλειψη προσωπικού, ο πεπαλαιωμένος 

γριχφειιχκός εξοπλισμός κιχι η υπερωριιχκή ιχπιχσχόληση χωρίς ιχμοιβή. Γιιχ την 

ομαλή λειτουργία του Τμήματος αυτού, αλλά και για την παροχή απρόσκοπτης 

εξυπηρέτησης στα πλοία, απαιτούνται τα ακόλουθα: 

(α) ΕπάνΟρωση του Τμήματος 1 αλλά και του Ναυτιλιακού Γραφείου που 
βρίσκεται στον Πειραιά 1 με επιπρόσθετο προσοντούχο επαγγελματικό 
και γραφειακό προσωπικό, αφού η παρούσα επάνΟρωση κρίνεται ως 

ανεπαρκής για να καλύψει όλους τους τομείς Οραστηριότητας και 

αρμοΟιότητάς του. 

(β) Εισιχγωγή ειδικού ωριχρίου εργιχσίιχς, υπερωριιχκή εργιχσίιχ κιχι κιχτιχ

βολή υπερωριακής αποζημίωσης, ώστε να καλύπτεται, μεταξύ άλλων, 

η ανάγκη για συνεχή παρουσία Επιθεωρητών Πλοίων στα λιμάνια 

Λεμεσού και Λάρνακας κατά τη Οιάpκεια της λειτουργίας τους, η 

οποία είναι απαραίτητη για την εφαρμογή συστηματικού ελέγχου όλων 

των πλοίων που προσεγγίζουν τα κυπριακά λιμάνια από πλευράς 

ασφάλειας. Η επέκταση των ωρών λειτουργίας του Τμήματος και 

κατά το απόγευμα και τις Οημόσιες αργίες που ισχύουν μόνο στην 

Κύπρο κρίνετιχι ως επιβεβλημένη κιχι λόγω της διιχφοράς της ώριχς που 

υπάρχει στις Οιάφορες χώρες απ' όπου γίνεται η Οιαχείριση των 
κυπριακών πλοίων, καθώς επίσης και για την άμεση επ(λυση των 

προβλημάτων που είναι Ουνατό να παρουσιαστούν σε κυπριακά πλοία. 

(γ) Αξιολόγηση κιχι ιχνιχδιάρθρωση του Τμήμιχτος Εμπορικής Νιχυτιλίιχς, 

έτσι ώστε να Οημιουργηθεί η λειτουργική οργανωτική Οομή η οποία θα 

συμβάλει στην προσπάθεια επίτευξης των αναπτυξιακών στόχων του 
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Τμήματος και στην ενίσχυση σημαντικών τομέων της ναυτιλίας, όπως 

ε(ναι η διερεύνηση των ατυχημάτων πλοίων, η εκπαίδευση και απονομή 
πιστοποιητικών ναυτικής ικανότητας, ο έλεγχος των συνθηκών εργα

σίας και διαβίωσης των ναυτικών, οι οποίοι παραμελούνται λόγω 

έλλειψης προσωπικού με δυσμενείς επιπτώσεις στη φήμη της κυπριακής 

σημαίας. 

(Ο) Εγκατάσταση στο Τμήμα σύγχρονων μέσων τήλεπικοινωνίας και 
μοντέρνου γραφειακού εξοπλισμού για την ταχε(α και απρόσκοπτη 

διεκπεραίωση της επιτελούμενης εργασίας, οργάνωση του αρχείου των 

πλοίων με την αντικατάσταση των συνηθισμένων φακέλων των εν 

ενεργεία πλοίων και διαχωρισμό της αλληλογραφίας σε θέματα 

νηολογίου, ασφάλειας, οικονομικών υποχρεώσεων και υποθηκών, 

εκπαίδευση πρ.οσωπικού, επιμόρφωση Διευθυντών Τμημάτων και 

παροχή κινήτρων γιοι αυξημένη απόδοση, μηχοινογρ&φηση του νηολο

γίου και των λογαριασμών των πλοίων, ενεργός συμμετοχή της Κύπρου 

σε 8ιεθνή συνέ8ρια για την εμπορική ναυτιλία. 

( ε) Κυβερνητικός προγραμματισμός υπό τη μορφή πενταετούς προϋπο

λογισμού των Τμημάτων για εφαρμογή των μέτρων πολιτικής και 

επ(τευξη των αντικειμενικών στόχων, που θα αναθεωρείται κάθε χρόνο 

και θα. εγκρ~νετοιι από την κυβέρνηση και τη Βουλή μαζί με τον ετήσιο 

προϋπολογισμό. 

(2) Διείσδυση σε νέες οιγορές 

Ο κυπριακός εμπορικός στόλος αποτελείται σήμερα κυρίως από πλοία 

ελληνικών, γερμανικών κα~ κυπριακών συμφερόντων. Ένα σημαντικό ποσοστό 

των πλοίων αυτών είναι μικρού και μεσαίου μεγέθους και η εκμετάλλευσή του 

γίνεται στο εμπόριο των χωρών της Βόρειας Ευρώπης και των χωρών της 

Μεσογείου και της Μαύρης Θάλασσας. Τα πλοία. αυτά επηρεάζονται από την 

τουρκική απαγόρευση, με συνεπαγόμενη τη μείωση των 8υνατοτήτων εκμετάλ

λευσής τους. Για την κατά το 8υνατό ελαχιστοποίηση των συνεπειών αυτών και 

8ιατήρηση του ρυθμού ανάπτυξης του κυπριακού στόλου προτείνονται, μεταξύ 
άλλων, οι πιο κάτω εν.έργειες: 

(οι) Να καταβληθεί προσπ&θειοι προσέλκυσης στο κυπριακό νηολόγιο 

πλοίων που ανήκουν σε αμερικάνικα και ιαπωνικά συμφέροντα και σε 

πλοιοκτήτες του Χονγχ-Κονγκ. 

(β) Να βελτιωθούν οι υπηρεσίες μας στις χώρες από τις οποίες προέρ

χονται τα. πλοία. που εγγράφονται στο κυπριακό νηολόγιο. 

(γ) Να βελτιωθούν οι προϋποθέσεις γιοι προσέλκυση πλοίων μεγ&λης 

χωρητικότητας με τη δημιουργία ναυτιλιακού γραφείου στο Προξενείο 

της Κύπρου στη Νέοι Υόρκη και την τοποθέτηση σ' αυτό Επιθεωρητή 

Πλοίων του Τμήματος, το διορισμό Επίτιμου Προξένου ή δημιουργία 

προξενικού γραφείου της Κύπρου στο Αμβούργο, όπου ε8ρεύουν οι 

εταιρείες στις οποίες ανήκει ένα σημαντικό ποσοστό του κυπριακού 

εμπορικού στόλου. 

(3) Προβολή της κυπριακής ναυτιλίας π&νω σε συστηματική και οργανωμένη 
β&ση 

Θεωρείται απαραίτητη η δημιουργία κλ&8ου έρευνας οιγορ&ς/ μ&ρκετιγκ 

8ημ6σιων σχέσεων για. τη συλλογή πληροφοριών αναφορικά με την ανταγωνιστική 
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θέση της Κύπρου, την ετοιμασία του κατάλληλου υλtκού και τη διανομή του με 

. προσωπικές κατά προτίμηση επαφές των Ναυτικών Ακολούθων και Επίτιμων 
Προξένων της Δημοκρατίας στο εξωτερικό με κατάλληλα άτομα. Αυτό κρίνεται 
ως το αποτελεσματικότερο μέσο προβολής της κυπριακής ναυτιλίας διεθνώς, αφού 

έχουν αποδειχθεί λιγότερο επιτυχημένοι οι τρόποι που χρησιμοποιούνταν μέχρι 

σήμερα, δηλαδή η προβολή υπό μορφή συνεντεύξεων του lπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων και του Διευθυντή του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας σε ξένα 

ναυτιλιακά έντυπα που δίνονται σε δημοσιογράφους μετά από δική τους 

πρωτοβουλία ή η προβολή υπό μορφή &ρθρων βασισμένων στην ετήσια έκθεση του 
Τμήματος Εμπορικής Ν αuτιλίας που συντάσσονται· και πάλι από δημοσιογράφους 

με δική τους πρωτοβουλία. Γενικά η προβολή της Κύπρου στο ναυτιλιακό τομέα 

είναι σχεδόν ανύπαρκτη από κυβερνητικής πλευράς, αφού το πληροφοριακό υλικό 
που διαθέτει το Τμήμα αποτελείται από πολυγραφημένα φυλλάδια που αφορούν 

τη νηολόγηση πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο. Η προβολή που γίνεται από 

ιδιώτες δικηγόρους δε φαίνεται επίσης να έχει επιτυχία, όταν δε γίνεται 
παράλληλα προβολή από κυβερνητικής πλευράς, ιδιαίτερα σε νέες αγορές. 

(4) Σύναψη διμερών συμφωνιών συνεργασίας στην εμπορική ναυτιλία με όσο 
το δυνατό περισσότερες χώρες: 

Η σύναψη διμερών συμφωνιών στην εμπορική ναυτιλία έχει διπλή σημασlα, 
οικονομική και πολιτική. Με τις συμφωνίες αυτές βελτιώνεται αφενός η 
μεταχείριση των κυπριακών πλοίων στα ξένα λιμάνια και παρέχεται αφετέρου 

αναγνώριση της ανεξαρτησίας και των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Δημο

κρατίας. Επιπρόσθετα από τα πιο π&νω, το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 
προτε(νει την ολοκλήρωση του συστήματος διοργάνωσης εξετάσεων και παροχής 

πιστοποιητικών ικανότητας στους ναυτικούς, που αποτελεί υποχρέωση κάθε 

ναυτιλιακού κράτους και που αναμένεται να αποφέρει σημαντικά έσοδα στη 

Δημοκρατία, καθώς και τη συμμετοχή της Κύπρου στο Μνημόνιο των Παρισίων, 
που αποτελεί συμφωνία συνεργασίας μεταξύ 14 Ευρωπαϊκών κρατών για έλεγχο 
των σκαφών που προσεγγίζουν τα λιμάνια τους, ανεξάρτητα από τη σημαία, από 

πλευράς ασφάλειας, πρόληψης της ρύπανσης της θάλασσας και συνθηκών εργασίας 
και διαβ(ωσης των ναυτικών. Συμμετοχή στη συμφωνία αυτή θα εξυψώσει κατά 
πολύ το γόητρο της κυπριακής σημαίας. 

Σχετικά. με τον πραγματικό ρόλο του Συμβούλου του Προέδρου της 

Δημοκρατίας για ναυτιλιακά. θέματα, η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να 

ενημερωθεί από τον ίδιο πάνω στα ακόλουθα: 

Τα καθήκοντα του Συμβούλου του Προέδρου της Δημοκρατίας για 

θέματα ασκούνται αμισθί και είναι καθαρά συμβουλευτικά τόσο προς τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας, όσο και προς το Τπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Το 

τελευταίο ενημερώνει το Σύμβουλο, ως ειδικό, πάνω σ' όλα τα σχετικά θέματα, 

ζητά τη γνώμη του και τηρείται μεταξύ τους αρμονικότατη συνεργασία. 

Αναφορικά με την περαιτέρω ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας στην Κύπρο 

ο ίδιος Σύμβουλος δήλωσε στην Επιτροπή ότι, για να γίνει η Κύπρος διεθνές 
ναυτικό κέντρο, Οεν αρκεί μόνο η προσέλκυση στο κυπριακό νηολόγιο περισ

σότερων πλοίων, αλλά. προέχει η θεμελίωση κατάλληλης υποδομής, νομοθετικής 
και άλλης, όπως και η βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών και η ανάπτυξη του 

τομέα προβολής διεθνώς. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, με βάση την 

ενημέρωση που της έγινε πάνω στο όλο θέμα και όλα τα γραπτά και προφορικά. 

στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, επισημαίνει τα ακόλουθα: 

Η εμπορική ναυτιλί.οc απο8εικνύεται ότι είναι σήμερα ένας από τους 

σημαντικότερους και ζωτικότερους κλά.8ους της κυπριακής οικονομίας. ,Αυτό 
γίνεται φανερό από το γεγονός ότι η Κύπρος έχει σήμερα το τρίτο μεγαλύτερο 

νηολόγιο στον κόσμο και ένα από τα σuναγωνιστικότερα νηολόγια παγκόσμια, ενώ 
στην Κύπρο Βια.τηρεί γραφεία πολU μεγάλος αριθμός ναυτιλιακών εταιρειών. Η 

σημαντική αυτή ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας στην Κύπρο σε καμιά 

απολύτως περίπτωση Οεν πρέπει να παραμεληθεί, ενώ ο ρυθμός ανάπτυξης θα 

πρέπει να συντελείται πάνω σε σωστή, ορθολογική και προγραμματισμένη βάση. 

Πρώτο βήμα για την ε~ίτευξη του στόχου αυτού αποτελεί ο εκσυγχρονισμός 
και η κωδικοποίηση της νομοθεσίας για την εμπορική ναυτιλία. Όσον αφορά το 
θέμα αυτό η Επιτροπή εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά της για την απόσυρση 

από τη Βουλή του νομο·σχεδίου για την εμπορική ναυτιλία του οποίου η εξέταση 
και συζήτηση είχε φτάσει σε πολύ προχωρημένο σημείο, καθώς και την έντονη 

ανησυχία της, γιατί το χρονοδιάγραμμα επανακατάθεσης στη Βουλή του υπό 

αναφορά νομοσχεδίού, όπως αυτό δηλώθηκε ενώπιόν της από· τους αρμόδιους 

φορείς, έχει εκπνεύσει από καιρό. Γι' αυτό καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση στην επανακατάθεση του θεμελιακού αυτού 

νομοσχεδίου στη Βουλή και δηλώνει ότι από την πλευρά της δεν πρόκειται να 

ανεχθεί περαιτέρω καθυστέρηση χάριν της επανεξέτασης απόψεων ή ενστάσεων 

ενδιαφερόμενων κύκλων, οι οποίες είναι δυνατό να εκτεθούν κατά τη συζήτηση του 

νομοσχεδίου ενώπιον της Επιτροπής με εκείνες τις τροποποιήσεις των άρθρων που 

θα κριθούν αναγκαίες. Στην περίπτωση της μη έγκαιρης επανακατάθεσης του 

σχετικού νομοσχεδίου, η Επιτροπή δηλώνει την πρόθεσή της για κατάθεση, 

εξέταση και ψήφιση σε νόμο σχετικής πρότασης νόμου. 

Ως δεύτερο βήμα για την περαιτέρω ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής 

ναυτιλίας, η Επιτροπή θεωρεί αναγκαία τη διείσδυση σε μεγάλες αγορές του 

εξωτερικού, τη λήψη μέτρων για τη βελτίωση της φήμης της κυπριακής σημαίας 

και τη διεθνή προβολή της Κύπρου ως αξιόλογου ναυτιλιακού κέντρου. Προς την 

κατεύθυνση αυτή καλεί την κυβέρνηση σε σοβαρό προβληματισμό πάνω στο ποια 

μέτρα πρέπει να ληφθούν μέσα στα πλαίσια του επικρατούντος διεθνώς κλίματος 
' ' ' θ ' β λ' '>:" 1 1 στον τομεα αυτο, για συνεχη και στα ερη προ ο η και οιαφωτιση πανω στις 

δυνατότητες και υπηρεσίες που προσφέρει η Κύπρος στον τομέα αυτό και 

επικροτεί τη διοργάνωση συνεδρίων και την αποστολή κλιμακίων στο εξωτερικό 

για πληροφόρηση πάνω στις ευκαιρίες που προσφέρει η Κύπρος. 

Η Επιτροπή 3ηλώνει επίσης ότι υιοθετεί την εκφρασθείσα ενώπιόν της θέση, 

σύμφωνα με την οποία η εμπορική ναυτιλία, ως μια διεθνής και πολύ δυναμική 

επιχειρηματική δραστηριότητα, δεν μπορεί να ασκείται κάτω από τις σημερινές 

συνθήκες λειτουργίας του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, οι οποίες μόνο σε 

φθορά, στασιμότητα και αδράνεια προσαρμογής στις εκάστοτε διεθνείς απαιτήσεις 

μπορούν να οδηγήσουν. Γι' αυτό και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

μελετήσει με προσοχή θέματα που αφορούν αύξηση και επιμόρφωση του 

προσωπικού, εισαγωγή ειδικού ωραρίου εργασίας, εγκατάσταση σύγχρονου 

τηλεπικοινωνιακού και γραφειακού εξοπλισμού και γενικά οποιοδήποτε άλλο 

ζήτημα που ανάγετ.αι στη σφαίρα βελτίωσης και εκσυγχρονισμού των παρε

χόμενων από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας υπηρεσιών. 
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Τέλος, η Επιτροπή δηλώνει την πρόθεσή της για συνέχιση της 7:tαρα
κολούθησης με προσοχη ·όλων των τομέων και εκφάνσεων της κυπριακής 
εμπορικής ναυτιλίας, όταν το κρίνει. σκόπιμο, με στόχο την ενημέρωσή της πάνω 
στη γενικότερη πολιτική και τα προγράμματα της κυβέρνησης που αφορούν τον 
τομέα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιος θέλει να μιλήσει επί του θέματος; 

Ο κ. Χρυσοστόμου και μετά ο κ. Ηλιάδης,. 

Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω με έμφαση πως η ανάπτυξη της εμπορικής 
ναυτιλίας 8εν περιορίζεται μόνο στον οικονομικό τομέα, αλλά παράλληλα ενισχύει 

και προβάλλει διεθνώς την κρατική μας υπόσταση. 

Στη θεαματική πρόοδο της εμπορικής ναυτιλίας συνέβαλαν η γεωγραφική 
θέση της Κύπρου, το αναπτυγμένο σύγχρονο τηλεπικοινωνιακό 8!κτυο, το τραπε
ζικό σόστημα και οι φορολογικές και άλλες διευκολύνσεις. Πέρα όμως από τις 
κατάλληλε.ς συνθήκες που 3ημιούργησe: το κράτος, πολλά οφείλονται στους 
Κύπριους . ιrφοπλιστές πο~. περιέβα~αν την , . κυπριακή _σημαία με στοργή χι 
εμπιστοσόνη 

Θα ήτα~ όμως παράλειψη αν δεν έκαμνα μνεία στον ουσιαστικό ρόλο που 
διαδραμάτισε το προσωπικό του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. Με αριθμητική 

ανεπάρκεια κι ελλιπή εξοπλισμό, οι λιγοστοί αυτοί δημόσιοι υπάλληλοι, χωρίς 

πε(ρα και παρά8οση, υπερέβαλαν τον εαυτό τους σε προσφορά κι ε(ναι άξιοι 
συγχαρητηρίων. 

'Επαινος όμως οφείλεται και στους ναυτοδικηγόρους. Δεν είναι καθόλου 
υπερβολή αν πω ότι η ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας οφείλεται κατά κύριο 

λόγο στην .έντονη 8ραστηριότητα που ανέπτυξαν και αναπτύσσουν τα ναυτο
δικηγορικά μας γραφεία. Δικό τους είναι και το επίτευγμα της αξιοποίησης των 
καταστάσεων που. 8ημιουργήθηκαν στις ανατολικές χώρες της Ευρώπης. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η θεαματική ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας δεν πρέπει να οδηγήσει σε 
εφησυχασμό. Αντίθετα, όλες οι υπηρεσίες πρέπει να βρίσκονται σε εγρήγορση, 
γιατί υπάρχει πάντοτε ο κίνδυνος το γοργό ρυθμό ανάπτυξης να το διαδεχθεί 

κατακόρυφη πτώση, αφού 8εν ε(μαστε μόνοι στην αγορά. 

Διεθνής κατάσταση. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΙ': 

Κύριε Πρόε8pε, η Ι\.ύπpος μετά την ανεξαρτησ!α, ανάμεσα στις άλλες 
8ραστηριότητες, άρχισε 8ειλά αλλά σταθερά" να οργανώνει και να αναπτύσσει και 
'τον τομέα της εμπορικής ναυτιλίας. 

Σόμφωνα με στατιστικά στοιχεία:. σε 8υο χρόνια, το 1·953 και 1964, είχαν 
εγγραφεί στο κυπριακό νηολόγιο έντεκα πλοία, ολικής χωρητικότητας 32,155 
κόρων με άμεσα έσοδα .Ε2,875, ενώ την 31η Δεκεμβρίου 1987 ο στόλος που ήταν 
εγγεγραμμένος στο κυπριακό νηολόγιο ανήλθε σε 1981 πλοία, ολικής χωρητι
κότητας 17,890,061 κόρων, με άμeσα έσοδα !:2,463,722. (Γι~οσκοπούς πρακτικών 
καταθέτω σχετικό π(νακα που παρουσιάζει την προο8εuτική αύξηση του 
εμπορικοό μας στόλου χρόνο με χρόνο). 



2273 

TABLE4 
ΤΗΕ CYPRUS MERCHANT FLEET AND ΤΗΕ DIRECT REVENUE 
FROM MERCHANT SHIPPING 1963 - 1987 

ships Tonnage Revenue 
Year 

Number Increase 
% 

GRT Increase Amount f Cent Increase 

1963 
1964 
1965 
1966 
1967 
1968 
1969 
1970 
1971 
1972 
1973 
1974 
1975 
1976 
1977 
1978 
1979 
1980 
1981 
1982 
1983 
1984 
1985 
1986 
1987 

2 
9 350 

42 367 
69 64.3 

119 72.5 
154 29.4 
219 42.2 
314 43.4 
426 35.7 
659 55 
876 33 
907 3.54 
930 2.53 

1006 8.2 
1190 10.3 
1244 4.5 
1215 -2.33 
1233 1.48 
1205 -2.27 
1338 -11.04 
1324 -1.05 
1376 3.93 
1487 8.07 
1803 21.25 
1981 9.87 

% 
96 

32,155 33,395 
180,108 
342,262 
638,510 
813,988 

1,149,330 
1,575,702 
1,933,332 
2,838,811 
3,637,679 
3,519,638 
3,329,346 
2,967,946 
2,765,299 
2,688,723 
2,306,493 
2,098,392 
1,944,847 
2,621,944 
5,552,338 
7,227,418 
9,596,882 

13,948,452 
17,890,061 

460.12 
90 
86.55 
27.48 
41.2 
37.1 
22.7 
46.84 
28.14 
-3.24 
-5.40. 

-10.8 
- 6.8 
-2.8 

-14.21 
-9.02 
-7.32 
34.814 

111.764 
30.17 
32.78 
45.34 
28.26 

(1) The revenue for 1963 is included ίη that of 1964. 

(1) 
2,875.00 
9,255.00 

43,368.00 
84,730.83 

114,817.00 
162,101.93 
218,220.92 
271,398.00 
389,061.00 
615,231.00 
623,793.00 
657,488.00 
613,942.00 
554.597.00 
508,991.00 
461,764.00 
427,486.00 
422,594.07 
523.859.00 
846,660.00 

1, 107, 784,00 
1,432,992.00 
1,984.579.00 
2,463. 722.16 

% 

222 
368.56 
95.37 
35.51 
41.18 
34.62 
24.37 
43.35 
58.13 
1.39 
5.40 

-6.62 
-9.67 
-8.22 
-9.27 
-7.42 
-1.14 
23.96 
61.62 
30.83 
29.36 
38.50 
24.14 

Τα άμεσα κυβερνητικά έσοδα. από την εμπορική ναυτιλία, που για- 'Το 1987 
ανήλθαν στο ποσό των J;2,463,722, προήλθαν από 8ιάφορα τέ.1;η, ·φόρους κα.ι 
άδειες και αντιπροσωπεύουν κατά κύριο λόγο, εισροή ξένου συναλλ&.Υματο~. 

π ι ' ' ' ' ~ ι ' λ θ ' 'φ ' ερα. ομως α.πο τα αμεσα. εσοοα. του κρα.τους, πρεπει να ηφ ει υπο η οτι η 

οικονομία της ΚύπρΌυ ενισχύεται σημαντικά από την εγγραφή υπεράκτιων 

ναυτιλιακών εταιρειών, τη λειτουργία γρα.φε(ων τους στην Κύ-προ, την απα
σχόληση προσωπικού και την αξιοποίηση του σημα.ντικοό τομέα προσφοράς 

υπηρεσιών. Τι:Χhέμμεσα έσοΟα υπολογίζονται στο Οεκα.πλάσιο των άμεσων εσόδων. 

Με θετικότητα μπορούμε να πούμε ότι ο τομέας της εμπορικής ναυτιλίας 

εξελίχθηκε σε ζωτικό κλά.Οο της κυπριακ'ής οικονομίας με Ουνατότητες περαιτέρω 

προ63ου. 
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Η Οιεθνής κρίση που μάστιζε την εμπορική να.uτιλία. την περασμένη δεκαετία 

φαίνεται να έχει ξεπεραστεί. Αυτή η χpίση οΟήγησε τους πλοιοκτήτες, πάντα. με 

κύριο γνώμονα τη μείωση των εξόδων τους από την εκμετάλλευση των πλοίων 

τους, να εlνα.ι πολύ εκλεκτικοί -όσον αφορά τη σημαία. στην οποία. θα. έγραφαν τα 

πλοία. τους. Κύριο στοιχείο της επιλογής ήταν το κόστος της νηολόγησης, τα. 

ετήσια τέλη και οι οποιεσδήποτε φορολογικές απαλλαγές. Βασικός επίσης 

παράγοντας που λαμβάνεται σοβαρά υπόψη είναι η γρήγορη εξυπηρέτηση από τις 

αρμόδιες υπηρεσίες σε θέμα.τα. που τους αφορούν. 

Η l(ύπρος πρόσφερε και συνεχίζει να προσφέρει πάντα τα ίΟια. κίνητρα., 

άσχετα. από το γεγονός ότι τα σημερινά ψηλά ναύλα που προσφέρονται στη διεθνή 

αγορά, Οεν αφήνουν τους πλοιοκτήτες να κάμουν μεγάλες σκέψεις και υπολο

γισμούς προς αυτή την κατεύθυνση πλέον. 

Εκτός των παρα8οσιακών ανταγωνιστών της κυπριακής σημα(ας (Παναμάς, 

Λιβερ(α, Μάλτα, Σιγκαπούρη), έχουν ξεφυτρώσει και άλλα 8ιεθνή νηολόγια που 

συναγωνίζονται με μεγάλη επιτυχία την Κύπρο και άλλους όπως η Δανία, η 

Νορβηγία και η Γερμανία. 

Κατά τη 8ιάρκεια της περασμένης 8εκαετίας πολλές ναυπηγικές εγκατα

στάσεις έκλεισαν ή ανέστειλαν τις κατασκευαστικές τους 8ραστηριότητες και 

μάλλον Οεν προβλέπεται αύξηση του αριθμού του παγκόσμιου στόλου. 

Επ(σης λόγω του σημερινού ψηλού κόστους των νέων χα.τα.σκευών πο~λοί 

πλοιοκτήτες προσπαθούν να παρατείνουν την οικονομική ζωή των πλοίων τους με 

αποτέλεσμα. την αύξηση του ποσοστού των υπερήλικων πλοίων που βραχυ

-πρόθεσμα θα. προκαλέσει την υποβάθμιση των επιπέ8ων ασφάλειας με όλους τους 
συνεπαγόμενους κινΟύνους. 

Οι παραδοσιακές αγορές της κυπριακής σημαίας βρίσκονται στη Δυτική 

Ευρώπη και πα.ρα.τηρείτα.ι τάση μείωσης του εν8ιαφέροντος προς την Κύπρο. 

'Αλλες μεγάλες αγορές με πολλά συμφέροντα για τη σημαία μας είναι η Αμερική, 

η Ια.πων(α., το Χονγκ-Κονγκ και οι ανατολικές χώρες της Ευρώπης. 

Μ' αυτά τα δεδομένα πρέπει να μελετηθεί χωρίς καθυστέρηση διαφοροποίηση 

των κινήτρων, για. να 8ιατηρηθε( και να αναπτυχθεί η αγορά της Ευρώπης και 

παράλληλα να Οοθεί βαρύτητα. στις αγορές των Η.Π.Α., της Ιαπωνίας και του 

Χονγκ-Κονγκ. Το Χονγκ-Κονγκ αποτελεί ναυτιλιακό κέντρο μεγάλης σπου8αιό

τητας και λόγω των ιδιαζουσών crυνθηκών (Κίνα - Μεγάλη Βρετανία) παρουσιάζει 
ιΟιαίτερο εν8ιαφέρον. 

Η παρουσία μας στο Χονγκ-Κονγκ είναι ανύπαρκτη κι οι ενέργειές μας 

πρέπει να είναι γρήγορες, συντονισμένες και αποφασιστικές. Χρειάζεται 

οργάνωση, κατατοπιστικό υλικό, αποστολές και μόνιμη εκπροσώπησή μας, όπως 

στον Πειραιά, Λονδίνο και Νέα Υόρκη, με ναυτιλιακό γραφείο. Ο Πρόξενος της 

Κύπρου στο Χονγκ-Κονγκ ε!ναι μεγάλος πλοιοκτήτης με πολλή επιρροή και 

πρέπει να αξιοποιηθεί στο μέγιστο βαθμό. 

Ανατολικές χώρες της Ευρώπης. 

Η πολιτική της φιλελευθεροποίησης που εφαρμόζει η Ρωσία καθώς και οι 

ανατολικές χώρες της Ευρώπης, μετά. τα κοσμοϊστορικά γεγονότα, ευνοεί την 
εγγραφή πλο(ων στο κυπριακό νηολόγιο. Ή8η 43 ρωσικά πλοία ~γγράφονται στο 
κυπριακό νηολόγιο και, όταν ρυθμιστούν κάποια θέματα, θα ακολουθήσει η 

εγγραφή άλλων 100 πλοίων. Πρόκειται για μικρής ηλικίας πλοία που θα 

βελτιώσουν ποιοτικά το κυπριακό νηολόγιο. Η Βουλγαρ(α επίσης αναμένεται να 

ακολουθήσει το παράδειγμα της Ρωσίας. 
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Η εκστρατεία που πρέπει να αναληφθεί και να ενταθεί προς τις νέες αγορές 

πρέπει να στοχεύει τόσο στην πpσέλκυση πλοίων όσο και στην προσέλκυση 

8ιαχειριστικών εταιρειών πλοίων ή και άλλων οργανισμών συναφών υπηρεσιών. 

Για την επιτυχή έκβαση των προσπαθειών για την ανάπτυξη της εμπορικής 

ναυτιλίας επιβάλλεται η λήψη μέτρων που να στοχεύουν στη βελτίωση των έργων 

υποδομής στην Κύπρο. 

Διαφήμιση. 

Στο σημείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι στην προσπάθεια που 

καταβάλλεται για προώθηση της εμπορικής ναυτιλίας, δεν πρέπει να εφαρμόζεται 

το ρητό «Ο σκοπός αγιάζει τα μέσα)). 

Από δημοσιεύματα στον τύπο, που δε διαψεύστηκαν, προκύπτει ότι ο κ. 

Ζήνωνας Κατσουρίδης, Σύμβουλος του Προέδρου για θέματα εμπορικής ναυτιλίας, 

μιλώντας στη Ναυτιλιακή Λέσχη του Πειραιά, κάλεσε τους Έλληνες εφοπλιστές 

να υψώσουν στα πλοία τους την κυπριακή σημαία. Και για να θεμελιώσει τις 
προτροπές του, πρόβαλε τα πλεονεκτήματα του κυπριακού νηολογίου έναντι του 

ελληνικού. 

Να φιλοξενώ τον αΟελφό μου στο σπίτι μου και αυτός να προσπαθεί να 

υφαρπάσει την περιουσία μου 1 

Έχω την άποψη ότι δημιουργείται σοβαρό θέμα τάξης για τον Προεδρικό 

Σύμβουλο. 

Η πρόκληση του ΠροεΟρικού Συμβούλου στον Πειραιά, το άντρο του 
ελληνικού νηολογίου, αποτελεί το λιγότερο ανεπίτρεπτη ενέργεια. 

Δικαιολογημένα τα αισθήματα πικρίας των αδελφών μας. Η ένοχη παρα

σιώπηση του γεγονότος αυτού από την Κυπριακή Κυβέρνηση είναι απαράΟεκτη. 

Οφείλει ο Πρόεδρος να καλέσει το Σύμβουλό του σε τάξη. 

Καμιά, απολύτως καμιά, σκοπιμότητα Οε Οικαιολογεί τη Οιατάραξη των 

αΟελφικών σχέσεων. Αντίθετα, υπό τις συνθήκες που Οιέρχεται ο Ελληνισμός, 

επιβάλλεται όπως οι σχέσεις συσφίγγονται περισσότερο σε όλους τους τομείς. 

Θέσπιση Ναυτιλιακής Νομοθεσίας. 

Οι εκπρόσωποι της κυβερνητικής πλευράς δήλωσαν στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, κατά τη μελέτη του θέματος, ότι αποΟίΟουν 
ιδιαίτερη σημασία στην ανάγκη θέσπισης μιας σύγχρονης και κωΟικοποιημένης 

ναυτιλιακής νομοθεσίας που θα αποτελέσει την κατάλληλη υποδομή για την 

αντιμετώπιση των εξωγενών Οιεθνών παραγόντων που επηρεάζουν άμεσα την 

ανάπτυξη της ναυτιλίας. 

Ας δούμε τώρα πώς ενήργησε η κυβέρνηση στο σοβαρό θέμα της θέσπισης 

ναυτιλιακής νομοθεσίας που, όπως τόνισαν οι εκπρόσωποι, της αποΟίΟουν 

ιδιαίτερη σημασία. 

Το Μάιο του 1982 προσλήφθηκε από την κυβέρνηση ο ελλαδίτης εμπει

ρογνώμονας Αλέξιος Μοσχονάς, με σκοπό να βοηθήσει στην αναθεώρηση και 

κωδικοποίηση της κυπριακής ναυτιλιακής νομοθεσίας. Από τα έγγραφα που 

κατατέθηκαν στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιαπιστώνεται ο όγκος 

εργασίας που Οιεκπεραίωσε καθώς και η εργασία που αναμενόταν να συμπληρώσει 

ο κ. Μοσχονάς. 

Θα αναφερθώ μόνο στο Σημείωμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων, που υποβλήθηκε στο ϊ'πουργικό Συμβούλιο στις 10.6.88, με εισήγηση 
για παράταση της παραμονής στην Κύπρο του κ. Αλέξιου Μοσχονά. 
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Απόσπασμα από το σημείωμα. 

((Η πείρα απέδ'ειξε ότι στροφfι αμερικανικών και ιαπωνικών συμφερόντων 

προς την κυπριακή σημαία δ'εν είναι δ'uνατό να γίνει προτού προσχωρήσουμε στις 

κυριότερες συμβάσεις που αφορούν τη ρύπανση της θάλασσας και τους όρους 

εργασίας των ναυτικών. Ο κ. Μοσχονάς ετο(μασε κυρώτικά νομοσχέδ'ια σχετικά 

με τη ρύπανση, αφού μελέτησε, με τη βοήθεια ειδ'ικών, τις συναφε(ς συμβάσεις. 

Τα εν λόγω νομοσχέδ'ια έχουν ήδ'η σταλεί στο Γενικό Εισαγγελέα της 

Δημοκρατ(ας για νομοτεχνικό έλεγχο. Τα θέματα των συνθηκών, όρων εργασίας 

και ευημερίας των ναυτικών ρυθμίζονται από μεγάλο αριθμό ναυτιλιακών 

συμβάσεων και συστάσεων της δ'ιεθνούς Οργάνωσης Εργασίας (I.L.O.).>> 

Έχει ετοιμαστεί από τον χ. Μοσχονά εμπεριστατωμένη μελέτη για: 30 
περίπου συμβάσεις του IL.O} που περιλαμβάνει ανάλυσή τους, σύγκριση με την 
υφιστάμενη και προτεινόμενη' νομοθεσία και τυχόν επιπτώσεις από την κύρωσή 
τους. Αναμένεται από καιρό η συζήτηση των συμβάσεων αυτών από το Εργατικό 

Συμβουλευτικό Σώμα, σόμφωνα με τις καθιερωμένες δια:Οικασίες. Στη συνέχεια 

θα πρέπει να ετοιμαστούν από εμπειρογνώμονα σχετικοί κυρωτικοί νόμοι για: όσες 

αποφασιστεί να: κυρωθούν. Η εργασία: αυτή είναι ογκώΟης και πολύπλοκη αλλά 

επιβάλλεται να προωθηθεί το συντομότερο, για: ν' αποκατασταθεί η φήμη της 

κυπριακής σημαίας στους κόλπους του ILO. Η εκκρεμότητα αυτή απασχολεί 

σοβαρά τη Βουλή των Αντιπροσώπων και τις συντεχνίες. 

Η εργασία που επιτελείται για: τον εκσυγχρονισμό της ναυτιλιακής μας 

νομοθεσίας και τα: μέχρι σήμερα αποτελέσματά. της, έχουν δει το φως της 

Οημοσιότητα:ς σε ευρεία κλίμακα τόσο στην Ι\.ύπρο όσο και στο εξωτερικό. Η 

προσπάθεια αυτή είχε Οιεθνώς πολύ ευμενή απήχηση για την κυπριακή σημαία και 

πιστεόεται πως έχει συντελέσει στην προσέλκυση σοβαρών πλοιοκτητών στο 

κυπριακό νηολόγιο. 

Είναι, λέει το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, η πρώτη φορά στα 25 
χρόνια ζωής της κυπριακής ναυτιλίας που γίνεται μια τόσο σοβαρή και 

αποτελεσματική εργασία για επίτευξη του βασικότατου αυτού στόχου, δηλαδή 

της 3ημιουρyίας νομοθετικής υπο3ομής. Τούτο οφείλεται, σε μεγάλο βαθμό, στις 

άοκνες και φιλόπονες προσπάθειες του κ. Μοσχονά που αφιερώθηκε ολοκληρωτικά 

στο έργο αυτό. Αναφέρεται συναφώς ότι η τότε Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατία:ςr με επιστολή προς το Γενικό Διευθυντή του Ύ'πουργείου Συγκοι

νωνιών και Έργων στις 10.10.84, ανέφερε ότι η παρουσία και οι τεχνικές γνώσεις 
του κ. Μοσχονά κρίνονται απαραίτητες και για την ετοιμασία: των κανονισμών 

που θα εκΟοθούν με βάση το νόμο που ετοιμάστηκε και επανεξετάζεται, έργο το 

οποίο θα α:πα:ιτοόσε την πολύμηνη συνεργασία: του με το Γραφείο της. Εκτός από 

αυτό, η τότε Γενικός Εισαγγελέας εξέφρασε τη γνώμη ότι η παρουσία στην 

Κύπρο του κ. Μοσχονά και σε μεταγενέστερο στά.Οιο, θα: συνέβαλλε ουσιαστικά., 

λόγω των γνώσεων και της πείρας που διαθέτει, στην αποτελεσματική εφαρμογή 

της. Ο κ. Μοσχονάς, εκτός από τη μακρόχρονη πείρα και την εργατικότητά. του, 

έχει προσβάσεις και επαφές με ειδικούς πάνω σε κάθε θέμα που επεξεργάζεται, 

με αποτέλεσμα οι προτάσεις που ετοιμάζει να είναι ολοκληρωμένες και ψηλού 
ποιοτικοό επιπέδου. 

Τυχόν, λέει το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αποχώρηση του κ. 

Μοσχονά, θα θέσει σε κ!νΟυνο την όλη επένΟυση που έγινε και θα έχει σαν 

αποτέλεσμα: την επιβρά.Ουνση ή και τον τερματισμό της πολόχρονης προσπάθειας 

για εκσυγχρονισμό και κωδικοποίηση της ναυτιλιακής μας νομοθεσίας, με σοβαρές 
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επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξή της. Όχι μόνο Οε θα ολοκληρωθεί η 

εργασία, αλλά και αυτή 1tου έγινξ: Οε θα αξιοποιηθει, τόσο λόγω ελλιπούς 

επάνδρωσης του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας όσο και λόγω έλλειψης 

εξειδικευμένων γνώσεων. Η περίπτωση της ναυτιλιακής νομοθεσ(ας είναι 

ιδιάζουσα. Αποτελείται από σωρεία συμβάσεων, κωδίκων, συστάσεων, νόμων και;· 

κανονισμών. Η υφιστάμενη νομοθεσία αποτελείται από 40 περίπου τέτοια. 

νομοθετήματα. 

Και καταλήγει το σημείωμα του lπουpγείου Συγκοινωνιών και 'Έργων:/ 
Ενόψει των πιο πάνω το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων πιστεύει ότι jι 

παρουσία του κ. Μοσχονά είναι απαραίτητη και επιβεβλημένη, κάτω από τις 

περιστάσεις, μέχρι να ολοκληρωθεί το τεράστιο και αξιόλογο έργο του εκσυγ

χρονισμού και της κωΟtκοποίησης της κυπριακής ναυτιλιακής νομοθεσίας. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο (Αρ. Απόφασης 30.495) αποφάσισε να εγκρίνει 
παράταση της παραμονής του κ. Μοσχονά μόνο για ένα μήνα και να ορίσει 

Επιτροπή από Υπουργούς, για να μελετήσει αν επιβάλλεται η περαιτέρω 

παραμονή του στην Κύπρο και να υποβάλει έκθεση στο Συμβούλιο, αφού ζητήσει 

τις απόψεις του κ. Ζήνωνα Κατσουρίδη, Συμβούλου του ΠροέΟρου καθώς και 

Δικηγορικών Γραφείων που ασχολούνται με θέματα εμπορικής ναυτιλίας. 

Η εξ Υπουργών Επιτροπή στο σημείωμά της προς το Υπουργικό Συμβούλιο 

ημερομηνίας 10.8.1988 αναφέρει: 

«Η εν λόγω Επιτροπή συνήλθε σε συνεΟρία στις 10 Αυγούστου 1988 στην 
οποία παρευρίσκετο και ο Σύμβουλος του Προέδρου για θέματα εμπορικής ';). 
ναυτιλίας και, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα δεΟομένα που σχετίζονται με το όλο 

θέμα, αποφάσισε να εισηγηθεί προς το Υπουργικό Συμβούλιο όπως: 

(α) Παραταθεί η παραμονή στην Κύπρο του κ. Αλέξιου Μοσχονά, 

εμπειρογνώμονα για την εμπορική ναυτιλία, μέχρι την 31η Οκτωβρίου 

1988, οπότε και οι υπηρεσίες του τερματίζονται οριστικά., και 

(β) Ληφθούν όλα τα αναγκαlα μέτρα για την επί μονlμου βάσης 

αντιμετώπιση των αναγκών που σχετίζονται με την αναθεώρηση και 

εκσυγχρονισμότης κυπριακής ναυτιλιακής νομοθεσίας, μέσα στα 

πλαlσια της αναδιάρθρωσης και ενlσχυσης του Τμήματος Εμπορικής 

Ναυτιλίας.» 

Στη συνέχεια το Υπουργικό Συμβούλιο με αρ. Απόφασης 30.580 υιοθέτησε 
τις εισηγήσεις της εξ Υπουργών Επιτροπής, έτσι οι υπηρεσίες του κ. Μοσχονά. 

τερματίστηκαν οριστικά στις 31 Οκτωβρίου 1988. 

Διαβάζοντας το ιστορικό της υπόθεCrης «Μοσχονά>>, δημιουργούνται εύλογες 
απορίες. Πώς, ενώ το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και η Γενική 

Εισαγγελία σχολιάζουν ευμενώς το επιτελεσθέν από τον κ. Μοσχονά έργο και 

τονίζουν εμφαντικά πως τυχόν αποχώρησή του θα θέσει σε κίνδυνο την όλη 

επένΟυση που έγινε, θα επιβραδύνει η και θα τερματίσει την πολύχρονη 

προσπάθεια για εκσυγχρονισμό της ναυτιλιακής μας νομοθεσίας και πως, όχι μόνο 

δε θα ολοκληρωθεί η εργασία αλλά κι' αυτή που έγινε δε θα αξιοποιηθεί, η εξ 

Υπουργών Επιτροπή, την οποία απάρτιζαν οι Υπουργοί Συγκοινωνιών και 

Έργων, Εμπορίου και Βιομηχανίας, Οικονομικών και 'Αμυνας σε συνεδρία της 

στις 10.7.88 με τη συμμετοχή του κ. Ζήνωνα Κατσουρίδη, Συμβούλου του 

ΠροέΟρου, παραγνώρισε τις πολύ υπεύθυνες και σοβαρές εισηγήσεις του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων; 
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Ποιά σκοπιμότητα εξυπηρετούσε η πλήρης παραγνώριση των απόψεων του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων; 

Αλλά το θέμα της νομοθεσίας είχε συνέχεια. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ανέφεραν στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή ότι το νομοσχέΟιο για την εμπορική ναυτιλία. που είχε 

κατατεθεί στη Βουλή αποσύρθηκε από τη νέα κυβέρνηση και αποτελεί αντικείμενο 

μελέτης και Οιαβουλεύσεων των αρμόΟιων κυβερνητικών υπηρεσιών με τους 

ενδιαφερόμενους ναυτιλιακούς κύκλους, τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι και ο Σύμβουλος του Προέδρου της Δημοκρατίας για 

ναυτιλιακά θέματα δήλωσαν στην Επιτροπή ότι η ανάγκη επανεξέτασης του 

νομοσχεδίου προέκυψε μετά από τη Οιαπίστωση της νέας κυβέρνησης ότι θα 

έπρεπε να λ!)φθούν και απόψεις άμεσα εν.3ιαφερόμενων ναυτιλιακών κύκλων, 

.3ικηγόρων 1 πλοιοκτητών, οι οποίοι κλήθηκαν να υποβάλουν γραπτώς τις απόψεις 
τους. Κρ(θηκε, όπως τόνισαν, αναγκα(ο το νομοσχέ.3ιο να μεταφραστεί στην 

αγγλική γλώσσα, ώστε να .3ιευκολυνθούν οι εν.3ιαφερόμενοι που .3ε μιλούν την 

ελληνική να εκφέρουν απόψεις μέσα σε τακτή προθεσμία. 

Όπως .3ηλώθηκε, θα αποπερατωνόταν η εξέταση των γραπτών απόψεων

ενστάσεων όλων των εν.3ιαφερομένων και θα ακολουθούσε κατάθεση του 

νομοσχε.3ίου στη Βουλή στην περίο.30 Μαρτίου-Μαtου 1989. Οι εκπρόσωποι του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα εξέφρασαν τη σφο8ρή .3ιαφων(α τους και 

8ήλωσαν ότι ε(ναι η πρώτη φορά που τόσο κατά τη σύνταξη όσο και κατά την 

εξέταση του νομοσχε8ίου ακούστηκαν τόσες πολλές απόψεις και έγινε τόσο 

.3ιεξοδική συζήτηση και αν υπήρχαν ενστάσεις ή απόψεις έπρεπε να εκτεθούν κατά 

την εξέταση του νομοσχε8lου. 

Κύριε Πρόεδρε, έκρινα σκόπιμο, αντί να σχολιάσω τη συμπεριφορά της 

κυβέρνησης στο θέμα αυτό, να παραθέσω τα γεγονότα και ο καθένας να εξάξει τα 

δικά του συμπεράσματα. 

J(ύριε Πρόε.3ρε, πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα και είναι λογικό να 

υπάρχουν .3ιαφορετικές απόψεις. Εκείνο όμως που προέχει είναι το γενικότερο 

συμφέρον της οικονομίας του τόπου, γι' αυτό το σοβαρό τούτο θέμα που θα 

αποτελέσει την υπο.3ομή για την αντιμετώπιση των εξωγενών διεθνών παρα

γόντων που επηρεάζουν άμεσα την ανάπτυξη της ναυτιλίας πρέπει να αντικριστεί 

με μονα.3ικό γνώμονα την εξυπηρέτηση της εμπορικής μας ναυτιλίας. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ει.3ική επιτροπή στην οποία συμμετέχουν το Κυπριακό 

Ναυτιλιακό Συμβούλιο καθώς και ναυτοδικηγορικά γραφεία έχουν επεξεργαστεί 

το νομοσχέ8ιο μέχρι το 9ο μέρος και η σχετική εισήγηση υποβλήθηκε ή8η στις 

αρμό8ιες υπηρεσίες. 

Παράγοντες που έχουν άμεση σχέση με την εμπορική ναυτιλία έχουν την 

άποψη ότι η νομοπαρασκευαστική εργασία μπορεί να είναι τμηματική, κατά 

ενότητα ναυτικού .3ικαίου, και να προωθείται κατ' αυτό τον τρόπο στη Βουλή. 

Λόγω της προεργασίας που έχει ή8η γίνει, σε .3ιάστημα δύο μηνών από σήμερα θα 

μπορεί να κατατεθεί στη Βουλή μια μεγάλη ενότητα η οποία καλύπτει τα θέματα 

νηολόγησης, παράλληλης νηολόγησης και υποθηκών που ουσιαστικά αποτελούν το 

πιο σημαντικό μέρος του περί Εμπορικής Ναυτιλίας Νόμου. Οι υπόλοιπες 

ενότητες θα μπορούσαν, αφού συμπληρωθεί η επεξεργασία, να κατατεθούν 

στα8ιακά στη Βουλή μέχρι και το τέλος του χρόνου. 
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Εφόσον οι άμεσα εν.3ιαφερόμενοι και οι αρμόδιες υπηρεσίες συμφωνούν με 

αυτή τη ΟιαΟικασί.α οφείλουν να συντονίσουν τις ενέργειές τους, ούτως ώστε να 
μην υπάρξει περαιτέρω καθυστέρηση και το σοβαρό τούτο θέμα να επιλυθεί. 

Σuμμετοχή της Κύπροu στο Μνημόνιο των Παρισίων. 

Το μνημόνιο των Παρισίων αποτελεί συμφωνία συνεργασίας μεταξύ 14 
Ευρωπαϊκών κρατών για. έλεγχο των σκαφών που προσεγγίζουν τα λιμάνια τους, 

ανεξάρτητα σημα(ας, από άποψη ασφάλειας, πρόληψης της ρόπανσης της 

θάλασσας και συνθηκών εργασίας και Οιαβίωσης των ναυτικών. Η συμμετοχή μας 

στη συμφωνία αυτή, θα εξυψώσει κατά πολύ το γόητρο της κυπριακής σημαίας 

αλλά ακόμα Οεν είμαστε σε θέση, από πλευράς νομοθεσίας, για να αποταθούμε 

για συμμετοχή. 

Οι Διεθνείς Συμβάσεις που εκκρεμούν και εμποδίζουν τη συμμετοχή μας στο 

τόσο σημαντικό μνημόνιο των Παρισίων, είναι οι Συμβάσεις του Διεθνούς 
Γροιφε(ου Εργασ(ας (I.L.O). 

Και είναι λυπηρό γιατί ακόμα 8εν κυρώσαμε τις σοβαρές τούτες συμβάσεις, 

που θα εξύψωναν τόσο πολύ το γόητρο της κυπριακής σημαίας. 

Σίγουρα οι ενέργειες της κυβέρνησης στο θέμα Μοσχονά και τα άλλα στα 

οποία. αναφέρθηκα προηγουμένως συνήργησαν ανασταλτικά κα.ι στην περίπτωση 

αυτή. 

Υ πεpάκτιες Διαχειριστικές Εταιρείες. 

Από πρόχειρη έρευνα 8ιαπίστωσα. πως οι υπεράκτιες Οιαχειριστικές εταιρείες 

απασχολούν μόνο γραφειακό προσωπικό από την Κύπρο, ενώ το τεχνικό 

προσωπικό είναι ξένοι. 

Εισηγούμαι όπως το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων επιληφθεί του 

θέμα.τος αυτού, και αν 8ια.θέτουμε Κύπριους τεχνικούς άρτια καταρτισμένους να 

τους 8ί8εται προτεραιότητα πρόσληψης έναντι των ξένων. Θα ήταν ίσως φρόνιμο 

να. ενθαρρυνθούν Κύπριοι να ακολουθήσουν τεχνικά επαγγέλματα που έχουν σχέση 

με την εμπορική ναυτιλία. 

Απαγόρευση της προσέγγισης Κυπριακών πλοίων σε τούρκικα λιμάνια που 

επιβλήθηκε αππό την Τουρκ(α το Μάιο του 1987. 

Η κατάφωρη παραβίαση της διεθνώς αποδεκτής αρχής της ελεόθερης 

ναυσιπλοϊας υποχρέωσε αριθμό πλοιοκτητών μικρού και μεσαίου μεγέθους πλοίων 

που Οιακινούνταν στη Μεσόγειο, να μεταγραφούν σε άλλα νηολόγια. Εντούτοις 

παρέμεινε ανεπηρέαστη η νηολόγηση μεγάλων φορτηγών και δεξαμενοπλο(ων. 

Επειδή η ληστρική ενέργεια της Τουρκ(ας επηρεάζει βασικά την αγορά της 

Ευρώπης, θα πρέπει να ληφθούν μέτρα και να εξαγγελθούν κίνητρα που να. 

στοχεύουν στη Οιατήρηση της αγοράς και στην εξάσκηση πίεσης προς την Τουρκία 

για άρση του εμπάρκο. 

Ένα μέτρο που θα μπορούσε να εξαγγελθεί θα ήταν η απαλλαγή σημαντικού 

ποσοστού από τα ετήσια τέλη (φόρος χωρητικότητας, άΟεια. ασυρμάτου κ.ά.) 

εφόσον πλο(α από χώρες της Ε.Ο.Κ. υπό κυπριακή σημα(α θα προσλάμβαναν 

καπετάνιο και ανώτερους αξιωματικοός από χώρες της Ε.Ο.Κ .. 

Η εξασφάλιση χαμηλοό κόστους σε συνΟυα.σμό με βελτίωση του επιπέ8ου 

ασφάλειας των πλο(ων θα προσέλκυε την εγγραφή πλο(ων από χώρες της Ε.Ο.Κ. 

στο κυπριακό νηολόγιο και παράλληλα. θα ενθάρρυνε την άσκηση πιέσεων από 

χώρες της Ε.Ο.Κ. προς την Τουρκ(α προς άρση του εμπάρκο. 
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Θα ήταν χρήσιμο να μελετηθεί η εισήγηση αυτή μαζί με άλλες σκέψεις που 

πιθανό να γίνονται, ούτως ώστε να αντιμετωπιστεί το σοβαρό τούτο πρόβλημα. 

Ν αuτικci ατuχήματα. 

Σύμφωνα με στοιχεία που Οημοσιεύονται σε έντυπα ειΟικά για τη ναυτιλία, η 

Κύπρος παρουσιάζεται με αυξημένα ποσοστά ολικών απωλειών. ΙΟιαίτερα όμως 

το 1988, εκτός των απωλειών που οφείλονταν στον Περσο-lρακινό πόλεμο, 
προκλήθηκαν σοβαρά ατυχήματα με απώλειες ζωών. 

Σύμφωνα με το Nautical Yearbook στις 29.1.88 το πλοίο Rolandia, ενώ 
έπλεε στον Ατλαντικό μεταφέροντας φορτίο από αλουμίνιο; βυθίστηκε και ΟώΟεκα 

ναυτικοί απώλεσαν τη ζωή τους. 

Στις 22.4.1988 το πλοίο Athenian Venture, ενώ έπλεε στον Ατλαντικό 

μεταφέροντας αμόλυβδη βενζίνη, μετά από έκρηξη μοιράστηκε στα δύο. Είκοσι 

τέσσερις Πολωνοί-μέλη του πληρώματος και 5 γυναίκες σύζυγοι μελών τQυ 

πληρώματος απώλεσαν τη ζωή τους. 

'Αλλο ατύχημα με το πλοίο Charlie είχε σαν αποτέλεσμα το θάνατο 26 
ατόμων (25 ναυτικών και μιας γυ,ναίκας συζύγου ναυτικού). 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν ανταποκρίνεται 

στις υποχρεώσεις της που απορρέουν από Διεθνείς Συμβάσεις που έχει 

επικυρώσει. 

Για το Athenian Venture έχω εγγράψει σχετικό θέμα. Από ότι γνωρίζω οι 
έρευνες δεν έχουν ολοκληρωθεί ακόμα. Το ίδιο αντιλαμβάνομαι ισχύει γία πολλά. 
άλλα ατυχήματα. 

Οι απώλειες πλοίων αφορούν μεγάλα ποσά. και επηρεάζονται σοβαρά. 

συμφέροντα, γι' αυτό επιβάλλεται η ταχεία διερεύνηση κάθε ναυτικού ατυχή

ματος. Ολιγωρία στη δ\ερεύνηση των ατυχημάτων παρέχέι το χρόνο για εξάλειψη 
ή απόκρυψη στοιχείων και συγκάλυψη πιθανής σκοπιμότητας. Η καθυστέρηση στη 

διερεύνηση ατυχημάτων αντιβαίνει προς τις διεθνείς συμβάσεις που έχουμε 

επικυρώσει και δυσφημίζει το όνομα της Κύπρου. 

Σuμμετοχή σε Διεθνείς Οργανισμούς. 

Η Κύπρος για. δεύτερη συνεχή χρονιά. πέτυχε να ε'κλεγε( στο συμβούλιο του 

International Maritime Organization (Ι.Μ.Ο). Επίσης η Κύπρος πέτυχε να εκλεγεί 
μέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής του Διεθνούς Ταμε(ου για αποζημιώσεις για 

ζημιές από πετρέλαιο που επιτεύχθηκε σχεδόν αμέσως μετά. την εισδοχή >tης στο 
Ταμείο αυτό. Πρόκειται για τιμητικές διακρίσεις τις οποίες οφείλουμε να 

αξιοποιούμε στο μέγιστο δυνατό βαθμό. 

Επικρατεί η άποψη ότι η κυβέρνηση δεν αξιολόγησε και δεν αξιοποίησε στο 
βαθμό που πρέπει τις θέσεις που κατέχει η Κύπρος στους δύο σημαντικούς για την 

εμπορική ναυτιλ(α Διεθνείς Οργανισμούς. 

Αριθμητική ανεπciρκεια προσωπικού. 

Το τεχνικό προσωπικό στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας αποτελείται από το 

Διευθυντή και εννιά επιθεωρητές πλοίων. Τέσσερεις από αυτούς επανδρώνουν 

θέσεις στο εξωτερικό και ένας είναι τοποθετημένος στο λιμάνι Λεμεσού. 

Απομένουν τέσσερις επιθεωρητές για να διεκπεραιώνουν τον όγκο της καθημερινής 

εργασίας, (επείγουσες ανάγκες και προβλήματα των πλο(ων) και να αναλαμ

βάνουν τη διερεύνηση ατυχημάτων που προΟποθέτει πολυήμερη παραμονή στο 

εξωτερικό. 
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Με τον όγκο της εργασίας δε μένει χρόνος για συγγραφή κανονισμών, έρευνα 
της αγοράς και μελέτες αναφορικά με διεθνε(ς συμβάσεις κ.ά .. 

Ο μεγάλος αριθμός πλοίων που είναι εγγεγραμένος στο κυπριακό νηολόγιο 
είναι δυσανάλογος προς τον αριθμό των ατόμων που αποτελούν την τεχνική 
ομάδα, με αρνητικές επιπτώσεις στη λειτουργία του Τμήματος και στην α\ιάπτυξη 
της εμπορικής ναυτιλίας. 

Κρατική Τpομοκpατία. 

Η κρατική τρομοκρατία που έκαμε την εμφάνισή της φέτος σε βάρος πλοίων 
υπό κυπριακή σημα(α είναι πολύ σοβαρό θέμα και πρέπει να αντικριστεί υπεύθυνα 
και χωρίς καθυστέρηση. 

Τα πρόσφατα επεισόδια σε βάρος του Ζευς Ξένιος και του BaronessM (το 
τελευταίο επεισόδιο είχε ως αποτέλεσμα ένας νέος 25 χρόνων να χάσει τη ζωή 
του, καθώς και μεγάλο αριθμό τραυματιών και καταστροφή του πλο(ου) ε(ναι 
ανησυχητικά φαινόμενα, προκαλούν ανασφάλεια και θα επηρεάσουν Ουσμενώς την 
εμπορική μας ναυτιλία, αν Οεν πάρουμε τα αναγκαία μέτρα που να αποτρέπουν 
στο μέλλον τέτοιες ενέργειες 

Η κρατική τρομοκρατία επηρεάζει τη Οιεθνώς αποΟεκτή ελεύθερη ναυσιπλο"'α 

και είναι Οιεθνώς καταΟικαστέα. Είμαστε μικρή και αΟύναμη χώρα, αλλά 

Οιαθέτουμε μοχλούς πιέσεως τους οποίους πρέπει να αξιοποιήσουμε, για να γ(νουν 

σεβαστά και απαραβίαστα τα Οικαιώματά μας στην ελεύθερη ναυσιπλο.,α. 

Σχέσεις του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και του Συμβούλου του 

ΠροέΟρου για θέματα εμπορικής ναυτιλίας 

Η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής αναφέρει ότι: «Τα καθήκοντα 

του Συμβούλου του ΠροέΟρου της Δημοκρατίας για ναυτιλιακά θέματα ασκούνται 
αμισθί και είναι καθαρά συμβουλευτικά τόσο προς τον Πρόε3ρο Ιτης Δημοκρατίας• 

όσο και προς το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Το τελευταίο ενημερώνει 
το Σύμβουλο, ως ειΟικό, πάνω σ' όλα τα σχετικά θέματα, ζητά τη γνώμη του και 

τηρείται μεταξύ τους αρμονικότατη συνεργασία.» 

Από ό,τι διαδί3εται -και είναι γνωστό πως 3ε δημιουργείται καπνός χωρίς 

φωτιά- κι αν κρίνει κανείς από την απόφαση για τερματισμό των υπηρεσιών του 

Ελλα3ίτη εμπειρογνώμονα, που λήφθηκε σε συνε3ρία στην οποία συμμετείχε ο 

Σύμβουλος του Προέδρου της Δημοκρατίας και που ήταν άκρως αντίθετη με την 

εισήγηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, αλλά ακόμα και από τις 

πομπώδεις 3ηλώσεις για την ντε φάκτο ύπαρξη Υπουργού Εμπορικής Ναυτιλίας, 

αλλά και την εμφάνιση στη 3ιοργάνωση του Maritime Cyprus 1989, όπου ο 

Υποuρyός Συγκοινωνιών και Έργων ήταν θεατής σε αντίθεση με την προβολή του 

Συμβούλου του Προέ3ρου, είναι πρόδηλο ότι οι σχέσεις των 3ύο 3εν είναι τόσο 

αρμονικές όσο παρουσιάστηκαν να είναι και όπως αναφέρεται στην Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Αν το θέμα των σχέσεων ήταν καθαρά προσωπικό, θα αφορούσε τους Ούο 

μόνο. Όταν όμως αφορά τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων που είναι ο 

αρμόδιος Υπουργός για θέματα εμπορικής ναυτιλίας και το Σύμβουλο του 

Προέδρου της Δημοκρατίας για τον ί3ιο ·σκοπό, αποτελεί θέμα δημόσιου 
ενΟιαφέροντος, Οιότι έχει άμεση σχέση με την ανάπτυξη του ζωτικού τομέα της 

εμπορικής ναυτιλίας. 

Δυστυχώς ο καπνός απλώνεται, κάτι που μαρτυρά πως η φωτιά Ουναμώνει 

και οι επιπτώσεις στην εμπορική ναυτιλία Οεν είναι απομακρυσμένες. Εύκολη 
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· λύση θάναι κάποιο ανακοινωθέν διάψευσης μα τούτο δε θα σβήσει τη φωτιά. Ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει υποχρέωση να επέμβει, ενόσω είναι ακόμα 
καιρός. 

Κόριε Πρόεδρε, είναι αναμφισβήτητο γεγονός ότι η εμπορική ναυτιλία ήδη 
αποτελεί ζωτικό τομέα της οι.κονομ(ας μας και έχει πολλές δυνατότητες για 
περαιτέρω πρόοδο. 

Σε γενικές γραμμές παρουσίασα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 

ζωτικός τούτος τομέας, και τόσο στην εισήγησή μου στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων όσο και στην παρούσα ομιλία μου υπέβαλα 

εισηγήσεις που στοχεύουν στην επίλυση των προβλημάτων αυτών, γι' αυτό δε 

θεωρώ σκόπιμο να τις επαναλάβω. 

Η κυβέρνηση οφείλει να εγκόψει με προσοχή στα προβλήματα της εμπορικής 
ναυτιλίας και χωρίς καθυστέρηση να πάρει τα αναγκαία μέτρα για την επίλυσή 

τους, ούτως ώστε η εμπορική ναυτιλ(α να συνεχίσει. απρόσκοπτα την ανοδική της 

πορεία για το καλό της οικονομίας του τόπου μας. 

Ευχαριστώ. 

(Κατ& τη δι&ρκεια της ομιλίας του κ. Χρυσοστόμου ο Πρόεδρος της Βουλής 

αντικαταστ&θηκε από τον κ. Πουμπουρή). 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

(Μ. ΠΟ!ΜΠΟΤΡΗΣ) 

Ο κ. Ηλι&δης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, λυποόμαι που δεν είναι στην αίθουσα ο κ. Δημητρι&δης, γιατί 

θα δει ότι η δική μας η μνήμη είναι αμφίδρομη και λειτουργεί προς όλες τις 
κατευθόνσεις. Στο θέμα που συζητοόμε η κυβέρνηση και η διακυβέρνηση 

Κυπριανού κερδίζει πόντους πολλούς απέναντι. στη Οι.ακυβέρνηση Βασιλείου, και 

δεν έχουμε καμιά επιφύλαξη και κανένα 8ισταγμό να κάνουμε εύφημες μνείες σ' 

αυτά που θα πούμε πάρα κάτω. Ελπίζω οι συνάΟελφοι του ΔΗ.ΚΟ. να 

μεταφέρουν το μήνυμα και στον κ. στη θέση σας για να σας βλέπουμε! 

(Γέλια) 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα στοιχεία τα οποία έχουν αναφερθεί στην Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, όπως επlσης και στη μακρά, εμπεριστατωμένη και 
ενδιαφέρουσα ομιλία του συνά8ελφου κυρlου Άριστου Χρυσοστόμου η οποία, στα 
πιο πολλ& της σημεία ήταν εξαιρετική και μας βρίσκει σχεδόν απόλυτα 

συμφώνους, 8εν πρόκειται να τα επαναλάβουμε. 

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η κυπριακή εμπορική ναυτιλία περν& 

ένα στά8ιο αλματώ8ους ανάπτυξης. Ε{ναι γι' αυτό άξιες επαίνου και οι 

κυβερνήσεις Κυπριανού και η κυβέρνηση Βασιλείου για τη σημασία που έ8ωσαν σ' 
αυτό τον τομέα. 

Περαιτέρω έχουμε τη γνώμη ότι ο ρόλος του προσωπικοό του Τμήματος 

Εμπορικής Ναυτιλίας ήταν ιδιαίτερα σημαντικός στη διεκπεραίωση αυτής της 

μεγ&λης εργασίας, για την οποία δεν υπήρχε προηγοόμενη πείρα και για την 

οποία χρειάστηκε πολλή ευσυνειΟησία, πολλή κούραση και η κατάθεση μεγάλου 

βαθμοό μόχθου. Και οι Κόπριοι λειτουργοί στην Κόπρο και στα γραφεία της 

Κύπρου στο εξωτερικό, στις πρεσβείες και τα ναυτικά μας γραφεία -της 
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Κυπριακής Δημοκρατίας εννοώ- με ανεπαρκή μέσα πρόσφεραν εξαιρετικές και 
αποτελεσματικές uπηρεσ(ες στους εφοπλιστές και τους πλοιοκτήτες, σε βαθμό που 
δεν υστερούσαν και δεν υστερούν απέναντι σε ξένα νηολόγια, τα οπο(α διαθέτουν 
όλα τα σύγχρονα μέσα. Ωστόσο υπάρχουν ακόμα περιθώρια μεγάλα για την 
καλύτερη οργάνωση και για την ανάπτυξη και καλύτερη αποδοτικότητα της 
υπηρεσίας των υπηρεσιών μας της εμπορικής ναυτιλίας. 

Δεν πρ.όκειται, κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω όσα σωστά περιέχει η 1 Εκθεση, 
ούτε όσα ανέφερε ο κ. Χρυσοστόμου. Θέλω να κάμω μερικές παρατηρήσεις μόνο 

πριν να κάμουν τις εισηγησεις τις οπο(ες θα καταθέσουμε εκ μέρους του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος. 

Η περ(πτωση του Έλληνα εμπειρογνώμονα κ. Μοσχονά, ο οποίος μετα

κλήθηκε σωστά από την κυβέρνηση Κυπριανού και ο οποίος ήταν ο βασικός 
συντελεστής μιας πεντάχρονης εργασίας, η οποία κατέληξε στην σύνταξη μιας 

σύγχρονης ναυτιλιακής νομοθεσίας, το 1988 όταν έληξε η ετήσια σύμβαση 

εργοδότησης την οποία είχε με την κυπριακή κυβέρνηση, εξαπεστάλη από την 
Κύπρο, γιατ( η κυβέρνηση Βασιλε(ου δεν ανανέωσε τη συμφων(α. Και αυτό, παρά 
το γεγονός ότι ήταν ο κύριος εγκέφαλος μιας εξαιρετικής δουλειάς, παρά τις 

εισηγήσεις του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλ(ας και του Υπουργε(ου Συγκοι

νωνιών και Έργων, το Υπουργικό Συμβούλιο το 1988 διέκοψε αυτή την 
αποδοτικότατη συνεργασ(α. Ήταν ένα μεγάλο λάθος του Προέδρου Βασιλε(ου 

γιατί: Πρώτον, η επεξεργασ(α και η ψήφιση της νομοθεσίας δεν τέλειωσε, και 
δεύτερον, μετά την ψήφιση θα χρειαστούν δεκάδες κανονισμο( για εφαρμογή της 

ναυτιλιακής αυτής νομοθεσίας, εργασία την οπο(α ο πιο κατάλληλος να 

8ιεκπεραιώσει ειναι ασφαλώς ο πρωτεργάτης στη σύνταξη της ναυτιλιακής 
νομοθεσ(ας. Έτσι, χωρίς κανένα εν8οιασμό, μπορούμε να πούμε ότι η 

απομάκρυνση του κ. Μοσχονά από την Κύπρο ήταν ένα πλήγμα, το οποίο επέφερε 

η κυβέρνηση Βασιλεlου ενάντια στην ανάπτυξη της εμπορικής μας ναυτιλίας σ' 
αυτό τον τομέα, την οποία ε(χε αρχίσει προς τιμήν της η κυβέρνηση Κυπριανού. 

Ένα 8εύτερο θέμα, το οποίο θα πρέπει να αναφέρουμε, είναι το εξής: Όταν 
συζητούσαμε τη ναυτιλιακή νομοθεσ(α, κλήθηκαν όλοι οι ενδιαφερόμενοι και 

ανάμεσα στους πρώτους ήταν ο κύριος Χ'ατζηϊωάννου, ο Πρόε8ρος της Ένωσης 
Κυπρίων Εφοπλιστών και ο μεγαλύτερος -(σως και ο μόνος μεγάλος-Κύπριος 

πλοιοκτήτης και εφοπλιστής. Ο κ. Χατζη·ίωάννου, παρ' όλον ότι κλήθηκε 

επανειλημμένα να προσέλθει και να μας πει τις απόψεις του, τις οπο!ες 
αναμέναμε να ακούσουμε με πολύ ενδιαφέρον (όλα τα Μέλη της Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων) περιφρόνησε την Επιτροπή και μας απαξ(ωσε της 

εμφανίσεώς του ενώπιον της Βουλής. Έτσι, χωρ(ς να έχουμε καν υπόψη μας τις 
γνώμες του, πληροφορηθήκαμε ότι απέρριπτε ολοσχερώς το νομοθέτημα, διότι 

διαφωνούσε, χωρ!ς ποτέ να μας 8ιαβιβάσει με οποιο8ήποτε τρόπο τις απόψεις 

του. Ασφαλώς ακόμα και αυτή η στάση του κ. Χατζηϊωάννου ε!ναι σεβαστή. Δεν 
μπορούμε και 8ε θέλουμε κανένα να υποχρεώσουμε να καταθέσει ενώπιον της 

Βουλής τις απόψεις του, αν αυτός δε θέλει. Όμως εκε(νο το οποίο δεν ήταν 

σωστό ε!ναι το εξής:-

Στη διάρκεια του ναυτιλιακού συνε8ρίου τον περασμένο Σεπτέμβριο, που 

8ιοργανώθηκε στην Κύπρο με εξαιρετική ομολογουμένως επιτυχία, ο κ. 
Χατζηϊωάννου, ενώπιον ενός ακροατηρίου 800 ενδιαφερομένων -η πλειοψηφία των 
οποίων ήταν αλλο8αποί, οι οποίοι ήλθαν να ακούσουν για την Κύπρο-εξαπέλυσε 

μια 8ριμύτατη επίθεση ενάντια σ 1 αυτή τη νομοθεσία την οπο(α -ούτε λίγο ούτε 
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πολύ- αποκάλεσε ως «Δαμόκλειο Σπάθη)> που επικρέμμαται πάνω από την 
κεφαλή της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας. Αυτό ήταν λανθασμένο για τρείς 
λόγους:-

0 πρώτος λόγος ε(ναι ότι ο κ. Χατζη~ωάννου όφειλε να σεβαστε( την Κύ.προ, 
αν όχι τη Βουλή, γιατί όταν έχουμε ξένους, δεν κατηγορούμε, και μάλιστα ά8ικα, 
την πατρίδα μας. 

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι αν ο κ. Χατζη'ίωάννου είχε απόψεις, όφειλε πρώτα 
" β β' θι ' ι , ι να τις οια ι ασει στους νομο ετες αυτης της χωρας και υστερα να τους κατηyορει 

ενώπιον οποιωνδήποτε ξένων. 

Και ο τρίτος λόγος είναι ότι ο κ. Χατζη'ίωάννου εξέφρασε(;) με αυτή του την 

πράξη αλαζονική συμπεριφορά απέναντι στη λα'ίκή αντιπροσωπεία της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

Έχουμε τη γνώμη σ' αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, ότι ασφαλώς ε(ναι 
επιθυμητή και αναγκαία η συνεργασία με τους πλοιοκτήτες και ιδιαίτερα με τους 
Κυπρίους. Εξάλλου τα κίνητρα και όλη μας η προσπάθεια είναι πώς να 
προσελκύσουμε ακόμη περισσότερους, γιατί η σύγχρονη οικονομία, και ι8ιαίτερα η 

διεθνήζ εμπορική ναυτιλία, δε λειτουργεί με βάση συναισθηματισμούς αλλά με 
-βάση επιχειρηματικά κίνητρα τα οποία, αν θέλουμε να είμαστε παρόντες και να 
διεκδικήσουμε μια αξιόλογη θέση στον παγκόσμιο ναυτιλιακό κόσμο, είμαστε 
υποχρεωμένοι να προσφέρουμε και εμείς τα ίδια ή ακόμα και καλότερα. Και 
πιστεόω ότι αυτή ε(ναι η ομόφωνη πρόθεση και της Βουλής αλλά και της 

κυβέρνησης και όλων των ενδιαφερόμενων και σχετικών παραγόντων στον τόπο 
μας. 

Όμως, από τη συνεργασία και την προσφορά κινήτρων, η οποία πρέπει να 
γ(νει, ως το σημείο να μποροόμε να αποτελοόμε και αντικε(μενο αλαζονικής και 

περιφρονητικής συμπεριφοράς, υπάρχει μια διαφορά την οποία εμείς δεν είμαστε 
διατεθειμένοι να βαδίσουμε, για να παραστήσουμε ότι δεν καταλαβαίνουμε τι μας 
λένε, χάριν κάποιων συμφερόντων. Δεν μπορεί και δεν είναι σωστό, νομίζουμε, 
κανένας με ένα αφ / υψηλοό τρόπο να υπαγορεόει, και μάλιστα χωρ(ς διάλογο, την 
άποψή του στην κυβέρνηση και τη Βουλή. Γιατί ποιος τελικά θα καθορίζει την 
πολιτική και ποιος τη νομοθεσία της Κυπριακής Δημοκρατία~ στα θέματα της 
εμπορικής ναυτιλίας; Η κυβέρνηση και η Βουλή της Κυπριακής Δημοκρατίας ή 

κάποιοι που εννοοόν ότι έχουν το δικαίωμα να συμπεριφέρονται αλαζονικά 
απέναντι στις συντεταγμένες και συνταγματικές εξουσίας αυτού του κράτους; 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε τη γνώμη ότι η εμπορική μας ναυτιλία βαδίζει στο 
σωστό δρόμο. Η Βουλή μέσα από τους προUπολογισμούς ποτέ δεν αρνήθηκε να 
αντιμετωπ(σει θετικά όλα τα αιτήματα που έρχονται. Και πιστεύουμε ότι η 

κυβέρνηση θα πρέπει να μελετήσει ακόμα πιο επιστάμενα το θέμα, να φέρει κι 
άλλες προτάσεις και εισηγήσεις για την ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής 
ναυτιλίας, γιατί έχουμε τη γνώμη και την πίστη ότι αυτό το Σώμα θα το δει με 

εποικοδομητικό φακό και με ένα πρίσμα και με μια διάθεση καλόπιστου διαλόγου. 

Δεδομένων αυτών των σημερινών καταστάσεων, της αναπτυξιακής δηλαδή 

πορείας, απαιτείται η λήψη ορισμένων άμεσων μέτρων για την παραπέρα 
ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας που, κατά τη δική μας γνώμη, είναι 
τα ελάχιστα. Πρώτα είναι η ενίσχυση του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας με το 

απαραίτητο τεχνικό και άλλο προσωπικό, για την ομαλή, γρήγορη και αποτε
λεσματική λειτουργία του. Τώρα, στα κεντρικά γραφεία του Τμήματος, είναι 
τοποθετημένοι μόνο τέσσερις επιθεωρητές πλοίων, που είναι επιφορτισμένοι με τη 
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8ιεκπερα(ωση όλης της τεχνικής εργασ(ας του Τμήματος και τη 8ιερεύνηση των 

ατuχημά.των των πλο(ων και επιπλέον επανδ'ρώνουν εκ περιτροπ'ής το Τμήμα 
κατά τις απογευματινές ώρες. Το Τμήμα θα πρέπει να εφο8ιασ1:ε( επ(σης και με 

τον απαρα(τητο γραφειακό και μηχανογραφικό εξοπλισμό, για την όσο το 8υνατό 
αποτελεσματικότερη λειτοuρy(α του. 

Η προώθηση της νέας νομοθεσ(ας ενώπιον της Βουλής ε(ναι ένα θέμα πάνω 

στο οποίο δ'ιατύπωσε και εδ'ώ ανακρίβειες ο κύριος Χατζηϊωάννοu ενώπιον του 

ναυτιλιακού συνεδ'ρlου. Γιατί είπε ότι τη ναυτιλιαΚ;ή νομοθεσία δ'εν την έφερε στη 

Βουλή η κυβέρνηση Κυπριανού και την εκράτησε -8ιότι ε(χε επιφυλάξεις-ενώ την 
έφερε η κυβέρνηση Βασιλε(ου. Αυτό ε(ναι λάθος. Ε(ναι το αντ(στροφο. Ε(ναι η 

κυβέρνηση Κυπριανού που συνέταξε αυτή τη σοβαρή νομοθεσ(α και ε(ναι η 

κυβέρνηση εκε(νη που την κατέθεσε. Και ε(ναι η κυβέρνηση Βασιλε(ου η οπο(α 
την απέσυρε αμέσως, μετά την εκλογή της, με την υπόσχεση ότι το αργότερο τον ' 
Ιούνιο του 1989 θα την επανακατέθετε. Έχουν περάσει εννέα τουλάχιστον 

μήνες, αλλά αυτή η νομοθεσ(α ακόμη αναμένεται από την κυπριακή Βουλή, χωρ(ς 
να υπάρχουν εν8ε(ξεις για το πότε θα κατατεθε( από τη σημερινή κυβέρνηση. Και 

αυτό, η εισαγωγή νέας νομοθεσlας, αποτελεί επιτακτική ανάγκη για τόν 
εκσυγχρονισμό της κυπριακής ναυτιλιακής νομοθεσ(ας σε ό,τι αφορά Κυρ(ως τη 
νηολόγηση των πλοίων και την ασφάλειά τους, τον περιορισμό της ευθύνης του , , , ι• , , 
πλοιοκτητη για ναυτιλιακες απαιτησεις και την εκπα οευση και τα προσοντα των 

ναυτικών, τις συνθή~ες δ'ιαβιωσης και εργασίας και το πειθαρχικό καθεστώς των 
ναυτικών. Επlσης θα καταστήσει δ'υνατή τη δ'ημιουργ(α ειδ'ικού ταμείου 

εμπορικής ναυτιλtας, που θα βοηθήσει, τόσο στη βελτ(ωση της ευελιξ(ας του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλ(ας στην παροχή υπηρεσιών, όσο και στην εν(σχυση 

της ναυτιλιακής υπο8ομής της Κύπρου, που ε(ναι τόσο αναγκα(α για την καλύτερη 

προβολή της στο εξωτερικό. 

Τρ(το, χρειάζεται η προώθηση για επικύρωση της Σόμβασης 147, της 

Διεθνούς Σύμβασης Εργασ(ας για τα ελάχιστα επ(πε8α συνθηκών εργασίας των 

ναυτικών. 

Τέταρτο, η περαιτέρω προώθηση της ναυτικ-Ιjς εκπαίδ'ευσης στην Κύπρο πάνω 
σε 8ιεθνή βάση και η 8ημιουργ(α μηχανισμού εξετάσεων για απονομή απο

δ'εικτικών ναυτικής ικανότητας σε όλους τους κλάδ'ους. 

Πέμπτο, η 8ημιουργ(α γpαφε(ων και ο 8ιορισμός αντιπροσώπων της Κύπρου 

στην Άπω Ανατολ-ή και ιδ'ιαίτερα στο Χονγκ Κονγχ και την Ιαπωνία για παροχή 
άμεσης εξυπηρέτησης και για προβολή της Κύπρου ως ναυτιλιακού κέντρου. 

Η πρόσφατη 8ημιουργ(α ναυτιλιακού γραφε(ου της Κύπρου στη Νέα Υόρκη 
και Προξενε(ου στο Αμβούργο ε(ναι αναμφ(βολα σωστές ενέργειες που, αν γινόταν 
πριν πέντε και 8έκα χρόνια, θα αποτελούσαν ή8η σημαντικότατες πηγές εσό8ων 

για την Κυπριακή Δημοκρατ(α. 

Έκτο, η οργανωμένη κοcι συστηματική προβολή της Κύπρου στο εξωτερικό, 
ι8ια(τερα στις μεγάλες αγορές της Αμερικής και της Άπω Ανατολής. Η προβολή 
αυτή θα πρέπει να γ(νεται τόσο με κατάλληλο πληροφοριακό υλικό και 8ιαφήμιση 

όσο καί με σεμινάρια και επαφές. Επ(σης η ενεργός συμμετοχή μας στις εργασ(ες 

~ιεθνών οργανισμών αποτελε( αξιόλογο μέσο προώθησης και προβολής. 

Έβδ'ομο, η δ'ιερεόνηση των σοβαρών ναυτικών ατυχημάτων πρέπει να τεθεί 
πάνω σε τακτική και πιο οργανωμένη ασφαλώς βάση. Η παράλειψη 8ιεξαγωγής 
8ιερεύνησης έχει ως αποτέλεσμα τη 8υσφήμηση της κυπριακής σημα(ας από το 
8ιεθνή τύπο -και 8εν ε(ναι λ(γα τα παρα8ε(γματα- και τις οργανώσεις των 

( 
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'ναυτικών και καταστρέφει ό,τι χτίζεται με πολύ κόπο στον τομέοc της βελτιωσης 

και της φήμης της σημαίας μας. 

Όγ8οο, η περαιτέρω σύσφιξη των σχέσεων και της συνεργασ(ας μας στον 

τομέα της εμπορικής ναυτιλίας με τις σοσιαλιστικές χώρες της Ανατολικής 
Ευρώπης. Οι ραγ8αίες αλλαγές και το πνεύμα που επικρατεί εκεί παρέχουν πια 
σημαντικές ευκαιρίες συνεργασ(ας προς αμοιβαίο όφελος. Το οικονομικό κόστος 

για υλοποίηση των πιο πάνω είναι πολύ μικρό σε σχέση με τα προσ8οκώμενα 
οφέλη που αναμένεται να προκύψουν. Το συνολικό κόστος λειτουργίας του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας είναι της τάξης του μισοΏ εκατομμυρίου λιρών, 

ενώ τα έσο8α ξεπερνούν, σε ξένο μάλιστα σ1,.1νάλλαγμα 1 τα t2,300,000. 
Μπορούμε άνετα να υπολογ(σοuμε ότι με περισσότερες 8απάνες, με περισσότερη 
οργάνωση και με εκσυγχρονισμό της νομοθεσlας και της οργάνωσής μας, έχουμε 
τεράστια περιθώρια για περαιτέρω ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλ(ας 
που αποτελεί μεγάλη επένδυση για την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στέλιος Μανδριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ένας σοβαρός τομέας της κυπριακής οικονομίας είναι η εμπορική ναυτιλία. 

Τα τελευταία χρόνια παρουσιάζεται μια σημαντική ανάπτυξη αυτού του τομέα σε 
σημείο που ο αριθμός των πλοίων με κυπριακή σημαία να έχει φθάσει τις 2,000 
περίπου με χωριτικότητα πέραν των 18,5 εκατομμυρίων κόρων. 

Η Κύπρος θεωρείται μια χώρα με πολύ μεγάλο αριθμό πλοίων υπό κυπριακή 

σημαία και μπορεί να συναγωνιστεί πολλές άλλες χώρες με παράδοση στην 
εμπορική ναυτιλία. Είναι ένας τομέας που η εργοδότηση ναυτικών ξεπερνά τις 
20,000, αλλά απ' αυτούς οι Κύπριοι ναυτικοί είναι 300 μέχρι 350. 

Έχουμε τη γνώμη ότι τα τελευταία χρόνια η κυπριακή σημαία άρχισε να 
χρησιμοποιείται ως σημαία ευκαιρlας και σε μερικές αναπτυγμένες χώρες 
παρουσιάζεται το φαινόμενο να μας προειδοποιοόν ότι δε θα ανεχθούν τη σημερινή 
κατάσταση. 

Το πρώτο και το κυριότερο είναι ότι μέχρι σήμερα δεν υπάρχει ένας πλήρης 
κώδικας που να καθορ(ζει δια νόμου όλες τις πτυχές της εμπορικής ναυτιλίας, 
όπως είναι η ασφάλεια των ναυτεργατών, οι όροι εργασίας και πολλά άλλα. 

Ο τομέας της εμπορικής ναυτιλίας πρέπει να προστατευθεί και να 

κατοχυρωθεί δια νόμου και η ομάδα μας βλέπει ή θεωρεί απαραίτητο να 
κατατεθεί σύντομα το νομοσχέδιο περί Εμπορικής Ναυτιλίας στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, την Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, και να 

έλθει στο Σώμα για να εγκριθεί και να γίνει νόμος. 
Είναι ανάγκη να κατοχυρωθούν δια νόμου τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις 

των ναυτικών υπό κυπριακή σημαία, είτε αυτοί είναι Κύπριοι είτε είναι ξένοι 

ναυτικοι 

Από τα στοιχεία που υπάρχουν, ο αριθμός των Κύπριων ναυτικών είναι πολύ 
χαμηλός και ο βασικός λόγος είναι ότι μας λείπει η ναυτική παράδοση. Οι 
Κύπριοι ως τώρα αποφεύγουν την εργασία στα πλοία διότι εξασφαλίζουν στον 
τόπο τους άλλους καλύτερους όρους εργασίας, πιο ασφαλείς και βρίσκονται κοντά 

στις οικογένειές τους. 
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Ο αριθμός των πλοίων με κυπριακή σημαία παρέχει τη Ουνατότητα 
εργοΟότησης πολλών Κύπριων ναυτικών που μπορεί ο αριθμός τους να ξεπεράσει 

τις 15,000. Γι' αυτό έχει σημασία τι μέτρα πρέπει να ληφθούν, για να 

προσληφθούν Κύπριοι στο ναυτικό επάγγελμα. Πρέπει επίσης να ληφθούν μέτρα 

έτσι που ο Κύπριος ναυτικός να μετεκπαιΟευθεί, για να μπορέσει να οcνέβει όλη 

την ιεραρχία του ναυτικού επαγγέλματος. Μια τέτοια προσπάθεια, η οποία 

πρέπει να γίνει από το κρά.τος, τους εφοπλιστές και τις συνΟικαλιστικές 

οργανώσεις, θα εξαλείψει για πολλά χρόνια το ανεργιακό πρόβλημα, θα υπάρξουν 
σημαντικά έσοΟα στην κυπριακή οικονομία και μεγάλη ποσότητα συναλλάγματος. 

Είμαστε επίσης υποχρεωμένοι, πολύ περισσότερο το σuνΟικα.λιστικό κlνημα 

της Κύπροu, να κάνει τέτοιες σuμβάσεις με τοuς εφοπλιστές, με τις οποίες όχι 

μόνο να εξασφαλίζει τοuς Κuπρίοuς, αλλά να μην αποτελούν και οι ξένοι εύκολη 

εργατική Ούναμη για τα πλο(α uπό κυπριακή σημαία. 

Εtναι γνωστό ότι Οιάφορες σuνΟικαλιστικές οργανώσεις των ναυτικών στο 

εξωτερικό πάρα πολλές φορές έχοuν κατακρατήσει πλοία υπό κuπριακή σημαία, 

Οιότι παρέβαιναν οuσιώΟεις όροuς των Οιεθνών σuμβάσεων και αuτό ζημιώνει το 

κύρος της Κυπριακής Δημοκρατίας γενικότεροι. Πρέπει η κυπριακή εμπορική 

ναuτιλία να προστατεuθεί. Ο Νόμος περί Εμπορικής Ναuτιλίας πρέπει να είναι 

προοΟεuτικός, νόμος που να κατοχuρώνει τα Οικαιώματα και των εφοπλιστών και 

των εργαζομένων, έτσι ποu η εμπορική ναuτιλία να προσφέρει ακόμα περ.ισσότερα 

στην κuπριακή οικονομία. 

Δε θα μιλήσοuμε σήμερα με λεπτομέρειες γα το θέμα της εμπορικής 

ναυτιλίας. Επιφυλασσόμαστε να πούμε τις απόψεις μας λεπτομερειακά, όταν θα 

έλθει σύντομα το νομοσχέΟιο στο Σώμα, όπως uποσχέθηκαν οι αρμόΟιοι. 

Εuχαριστώ. 

(Κοιτά τη 3ιάρκειοι της ομιλίας του κ. Μοιν3ριώτη, ο Πρόε3ρος της Βουλής 

επανέρχεται στην αίθοuσα και καταλαμβάνει την έΟρα του ΠροέΟρου}. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Ερωτοκρίτοu, 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι σuνάΟελφοι, 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συγκοινωνιών και Έργων, τα uπό συζήτηση θέματα απασχόλησαν την Επιτροπή 

σε αριθμό συνε3ριών της που έγιναν στο 3ιάστημοι από 8 Νοεμβρίου 1989 μέχρι 
1 η Φεβρουαρίου 1990. Σ' αυτές κλήθηκαν και εζέφροισοιν απόψεις όλοι τοι 

τμήμQ:.τα και φορείς που έχουν σχέση με την εμπορική ναυτιλία. 

Είναι κοινή Οιαπίστωση ότι η ραγΟαία ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας 

στην Κύπρο υπαγορεύει την ανάγκη αποτελεσματικής προστασίας της σημαίας 

μας, ούτως ώστε να αντιμετωπίζεται σοβαρά και να μη θεωρείται σημα(α 

ευκαιρίας στα ανοικτά νηολόγια. Είναι επίσης κοινή Οιαπίστωση ότι η εμπορική 

ναυτιλία είναι σήμερα ένας από τους σημαντικότερους και ζωτικότεροuς πνεύμονες 

της κuπριακής οικονομίας. Αυτό είναι φανερό από το γεγονός ότι η Κύπρος έχει 

σήμερα το τρίτο μεγαλύτερο νηολόγιο στον κόσμο και ένα από τα συναγω

νιστικότεροι νηολόγια παγκόσμιοι, ενώ στην Κύπρο 3ιοιτηρεί γραφεία πολύ μεγάλος 

αριθμός ναυτιλιακών εταιρειών. 
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Ας εξετάσουμε όμως από πού ξεκινήσαμε, μέχρι πού φθάσαμε και τι πρέπει 
μελλοντικά να γίνει για την περαιτέρω ανάπτυξη και αναβάθμιση του τόσο 

ζωτικοό κλάδου της οικονομίας μας. 

Η Κόπρος, παρ' όλη τη σημαντική γεωγραφική της θέση, που είναι κοντ& 
' λ / 1 ς:..ι Ε ' Α β ' 'λ στις πuκνες ναυτι ια.κες γρα.μμες που συνοεουν την υρωπη με τον ρα ικο κο πο 

και την 'Απω Ανατολή, και την αρχα.(α παράδοσή της ως σημαντικού εμποριΚού 
και ναυτιλιακού κέντρου, 8εν ανέπτυξε οποια.8ήποτε ναυτιλιακή δραστηριότητα 
πριν την ανεξαρτησία της. 

Η προώθηση των ναυτιλιακών επιχειρήσεων στην Κύπρο άρχισε το 1963 με 
τη θέσπιση των τριών βασικών νόμων για την εμπορική να.uτιλ(α., που βασιζόταν 

στην αντίστοιχη βρετανική νομοθεσία. Το κυπριακό νηολόγιο δημιουργήθηκε τον 

ίδιο χρόνο και ήταν ευθύνη του Τμήματος Λιμένων του lποupγε(ου Συγκοινωνιών 

και Έργων. Το 1977 δημιουργήθηκε το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας που 
ανέλαβε όλα τα καθήκοντα και τις ευθύνες που αφορούσαν την εμπορική ναυτιλία. 

Από Ουο πλοία ολικής χωρητικότητας 96 κόρων το 1963, το κυπριακό 

νηολόγιο είχε μέχρι τις 31.12.89 γραμμένα 1952 πλοία, ολικής χωρητικότητας 
18,063,489 κόρων. 

Η τουρκική εισβολή του 1974 και η αβέβαιη πολιτική κατ&σταση που 

δημιούργησε επιβρ&δυνε την αν&πτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας. 

Εντατικές όμως ήταν οι προσπάθειες τόσο της τότε κυπριακής κυβέρνησης όσο και 

των ναυτιλιακών παραγόντων του τόπου, οι οποίες ανέκοψαν τη μείωση του 

κυπριακού εμπορικού στόλου, που προχωρούσε με γρήγορο ρυθμό. Σ' αυτό 

συνέβαλε σημαντικά η έγκαιρη λήψη των αναγκαίων νομοθετικών μέτρων, όπως 

είναι ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Προσωριναί Διατ&ξεις) Νόμος του 1974 
(Ν.45/74). 

Επίσης το 1978 η τότε κυβέρνηση &ρχισε να παίρνει σεφ& μέτρων με σκοπό 
την περαιτέρω βελτίωση του ονόματος της κ~πριακής σημαίας που, λόγω της 
έλλειψης καλ& επανδρωμένου αρμόδιου φορέα, της απηρχαιωμένης σχετικής 

νομοθεσίας και της κρίσης στις Οιεθνείς ναυτιλιακές Οραστηριότητες που επέ

τρεπαν τη Οιατήρηση πλοίων με μειωμέν~ επίπεδα ασφάλειας για λόγους 

οικονομίας~ αντιμετώπιζε Οιεθνώς Ουσμενή~ σχόλια. Κυριότερα από τα μέτρα αυτά 
ήταν η ενίσχυση του νεοσύστατου Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας με τεχνικό, 

Οιοικητικό και γραμματειακό προσω~ικό, η άσκηση καλύτερου ελέγχου πάνω στα 

κυπριακ& πλο(α και η εισαγωγή ορίου ηλικίας για τη νηολόγηση πλοίων. 

Αργότερα η τότε κυβέρνηση προχώρησε στη σύσφιξη των σχέσεών της με τις 

αναπτυσσόμενες κυρίως χώρες, συνάπτοντας Οιμερείς συμφωνίες για συνεργασία 

'-στον τομέα της ναυτιλίας. 

Από το 1982 &ρχισε μια σοβαρή και συστηματική εργασία για εκσυγχρονισμό 
και κωδικοποίηση της ναυτιλιακής μας νομοθεσίας και παράλληλα προωθήθηκε η 

κύρωση των Ο,ιεθνών ναυτιλιακών συμβάσεων για την ασφάλεια στη θάλασσα, 

καθώς και τ.,)ν προστασία της από τη ρύπανση. Σήμερα η Κύπρος έχει 
προσχωρήσει σ Ί. όλες τις κυριότερες Οιεθνείς ναυτιλιακές συμβάσεις. 

Η λήψη των πιο π&νω μέτρων, σε συνδυασμό με την ύφεση της κρίσης στη 

Οιεθνή ναυτιλία, συνέτεινε σημαντικά στη γρήγορη ανάπτυξη του κυπριακού 

στόλου με-τά το 1982 1 καθώς και στην ανάπτυξη συναφών Οραστηριοτήτων στην 

Κύπρο, όπως είναι η ίΟρυση εταιρειών Οιαχείρισης πλοίων. 
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Νέοι ώθηση στην κυπριακή ναυτιλία δόθηκε και οιπ6 τη σημερινή κυβέρνηση 
με τη λήψη σειρ&ς μέτρων γιοι οινοιβ&θμιση του Τμήματος Εμπορικής Ν οιυτιλίοις, ι Ι 

βελτίωση της φήμης' της κυπριακής σημαίας διεθνώς και προβολή της Κόπρου ως 
β&σης γιοι ναυτιλιακές δραστηριότητες. 

Η σημερινή κυβέρνηση, αναγνωp(ζοντας τις μεγάλες προοπτικές που 

διανοίγονται για επέκταση των ναυτιλιακών 8ραστηριοτήτων στην Κύπρο, 
καταβάλλει προσπάθειες για να καταστήσει τη χώρα μας μεγάλο ναυτιλιακό 
κέντρο. 

Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας έχει ενδυναμωθεί με τη δημιουργία τριών 

νέων θέσεων Λειτουργού Εμπορικής Ναυτιλlας 1 η πλήρωση ·των οποίων ανα

μένεται να γίνει πολύ σύντομα. Παράλληλα, ενισχόθηκε με έκτακτο γραμματειακό 

προσωπικό, μέχρι να καταστε.ί δυνατή η τοποθέτηση μόνιμου τέτοιου προσωπικού. 

Το Τμήμα &ρχισε νοι λειτουργεί και τοι οιπογεόμοιτοι γιοι κοιλότερη εξυπηρέτηση 

των πλοιοκτητών. Επ(σης προχώρησε σημαντικά; η διαδικασlα για την πλήρη 

μηχοινογρ&φησή του. 

Έχουν καταβληθεί μεγάλες και συντονισμένες προσπάθειες για προβολή της 
ΚΟπρου στο εξωτερικό ως αξιόλογου ναυτιλιακού κέντρου και για διείσόυση σε 
νέες μεγάλες αγορές, όπως είναι εκείνες της Αμερικής, του Χονγκ Κονγκ και της 

Ιαπωνίας. 

Αποστολή επισκέφθηκε το Χονγκ Κονγκ γιοι τρεις βδομ&δες μέσοι στο 1989 
και είχε, με τη' συνεργασία του εκεί Προξένου της Δημοκρατίας, σειρά εντατικών 

επαφών με εταιρείες πλοιοκτητών και διαχειριστών πλοίων καθώς και με 
ναυτοδικηγόρους, στους οποίους ανέπτυξε τα πλεονεκτήματα της κυπριακής 

σημαίας. Οι προσπάθειες αυτές άρχισαν να απο3ί3ουν και για πρώτη φορά 

γράφτηκαν πλοία στο κυπριακό νηολόγιο από το Χονγκ Κονγκ. 

Έχουν προγραμματιστεί η διοργ&νωση σεμιναρίου στη Νέοι Υόρκη και η 

επίσκεψη κυπριακής αποστολής στο Χονγκ Κονγκ και την Ιαπωνία εντός του 

έτους. 

Ποιρ&λληλοι και με δική μας πρωτοβουλία π&λι, δημοσιεόθηχοιν πολλ& άρθρα 

σε ναυτιλιακές εφημερί3ες και περιο3ικά του εξωτερικού που πρόβαλλαν την 

Κύπρο ως ναυτιλιακό κέντρο και καθιστούσαν γνωστή τη σημαία μας και τη 

ναυτιλιακή υποδομή μας. 

Ο αριθμός των υπεράκτιων ναυτιλιακών εταιρειών, που άνοιξαν γραφεία στην 

Κόπρο, σημείωσε κατακόρυφη οιόξηση. Συγκεκριμένοι το 1987 ο αριθμός των 

υπεράκτιων εταιρειών που έδρευε στην Κύπρο και που ασχολούνταν με τη 

διαχείριση και ~οιόλωση πλοίων ήταν 30 και το 1989 αυξήθηκε σε 50. Εξ&λλου οι 
υπεράκτιες εταιρείες που ασχολούνται με άλλες ναυτιλιακές υπηρεσίες αυξήθηκαν 

από 10 το 1987 σε 16 το 1989, ορισμένες όμως οιπ6 αυτές είναι από τις 

μεγοιλότερες του κόσμου. Σημαντική επίσης οιόξηση σημειώθηκε και στην εγγραφή 

πλοίων και πρόσφατα μάλιστα ρωσικών, και σ 1 αυτή την προσπάθεια η προσφορά 

του συμβούλου του Προέδρου για ναυτιλιακά: θέματα ήταν αισθητή. 

Μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών αυτών για διείσδυση σε νέες μεγάλες 

ναυτιλιακές αγορές 3ημιουργήθηκε τον περασμένο Οκτώβριο ναυτιλιακό γραφείο 

στη Νέα Υόρκη, το οποίο στεγάζεται στο εκε( Κυπριακό Προξενείο. Του 

γραφείου οιυτοό προϊστοιτοιι Επιθεωρητής Πλοίων του Τμήματος Εμπορικής 

Ναυτιλίας, που έχει ήδη δραστηριοποιηθεί και αρχίσει επαφές με κρατικές 

υπηρεσίες, πλοιοκτήτριες και διαχειρίστριες εταιρείες και δικηγορικούς οίκους, 
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Οιανέμοντας σχετικό κατατοπιστικό υλικό και αναπτύσσοντας τα πλεονεκτήματα 

της σημαίας μας. 

Επανα8ραστηριοποιήθηκε το Αμβούργο ως κέντρο 8ιεξαγωγής ναυτιλιακών 

πράξεων αναφορικά με τα κυπριακά πλοία, με τη Οημιουργία Κυπριακού 

Προξενείου, που αναμένετοcι να λειτουργήσει πολύ σύντομα. 

Με πρωτοβουλία του Συμβούλου του ΠροέΟρου για ναυτιλιακά θέματα κ. 

Ζήνωνα Κατσουρ(Οη του οποίου οι υπηρεσίες τα τελευταία δυο χρόνια είναι άξιες 

επαίνου, Οιοpγανώθηκε στην Κύπρο τον περασμένο Σεπτέμβριο γιι:χ. ναυτιλιακά 

θέματα το σεμινάριο «Marίtίme Cyprus 1989)) που σημείωσε μεγάλη επιτυχία και 
συνέβαλε σημαντικά στην προβολή της Κύρπου ως Οιεθνούς ναυτιλιακού κέντρου 

και ως μιας σοβαρής ναυτιλιακής Μναμης. Οι εργασίες του σεμιναρίου κινημα

τογραφήθηκαν σε ειδική κασέττα και οι σχετικές ομιλίες εκδόθηκαν σε ειδικό 

έντυπο που στάληκε σε όλους τους συνέΟρους και άλλους ενΟιαφερομένους. 

Εκτ6ς από τις πάμπολλες κυβερνητικές και ιΟιωτικές εκΟόσεις, που 

παρουσιάστηκαν στο σεμινάριο, Οιανεμήθηκε και η ετήσια έκθεση του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας για το 1988, που εκτυπώθηκε σε πολυτελή έκδοση για 
πρώτη φορά. 

Η Κύπρος εκλέγηκε για Οεύτερη κατά συνέχεια φορά μέλος του Συμβουλ(ου 

του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού ΙΜΟ με περισσότερους ψήφους αυτή τη 

φορά. Το γεγονός αυτό αποτελεί έμπρακτη από8ειξη της ευόδωσης των 

θ ' ' Κ' β ' λ '"' προσπα ειων μας να καταστησουμε την υπρο μια σο αρη ναυτι ιακη ουναμη. 

Η Κύπρος έχει επικυρώσει μέσα στο 1989 τις κυριότερες Οιεθνείς συμβάσεις 
του ΙΜΟ, που αναφέρονται στην πρόληψη της ρύπανσης της θάλασσας. Αυτές 

είναι: Η διεθνής σύμβαση για την πρόληψη της ρόπανσης της θάλασσας από 

πλοία, του 1973, 6πως τροποποιήθηκε από το Πρωτόκολλό της του 1978, η 
διεθνής σύμβαση για την αστική ευθύνη για ζημιές από τη ρύπανση με πετρέλαιο 

του 1969 και η διεθνής σύμβαση για την ίδρυση διεθνούς ταμείου αποζημίωσης 
για ζημιές από τη ρύπανση με πετρέλαιο του 1971. Με τις επικυρώσεις των 

συμβάσεων αυτών η Κύπρος έχει υιοθετήσει τις κυριότερες διεθνείς συμβάσεις του 

ΙΜΟ. 

Έγιναν πρόσφατα διαπραγματεύσεις, τόσο στην Κύπρο όσο και στη 
Σοβιετική Ένωση, για τροποποίηση της υφιστάμενης Οιμερούς ναυτιλιακής 
συμφωνίας με τη χώρα αυτή. Κύριος σκοπός της τροποπ?ίησης είναι η παροχή 

Ουνατότητας εργοΟότησης ναυτίκών της μιας χώρας στα πλοία της άλλης. Ε!ναι η 

πρώτη φορά που σοβιετικοί ναυτικοί θα εργοδοτούνται σε ξένα πλοία, Η επιλογή 
της. Κύπρου για το σκοπό αυτό αποτελεί απόδειξη των στενών φιλικών δεσμών 

μεταξύ των δυο. χωρών, καθώς και έμπρακτη αναγνώριση των ψηλών επιπέδων 
της ναυτιλίας μας. 

Επιπρόσθετα, τελευταία, όπως ανέφερα και προηγουμένως, έχουν τεθεί πέραν 
των 45 ρωσικών πλο!ων υπό την κυπριακή σημαία. 

Μια από τις πιο βασικές υποδομές της ναυτιλίας είναι η ύπαρξη εκπαιδευ
τηρίων για παροχή ναυτικής εκπαίδευσης. Η κυβένηση, αναγνωρίζοντας τις 
μεγάλες προοπτικές για ανάπτυξη του τομέα αυτού ετοιμάζει:, σε συνεργασία με 

την Ιδιωτική Σχολή Ναυτικών της Χανσεάτικ στη Λεμεσό, τεχνικοοικονομική 
μελέτη για επέκταση των δραστηριοτ-ήτων της σχολής και λειτουργία της πάνω σε 
νέα βάση. Επίσης μέσα στα πλαίσια της ενδυνάμωσης της κυπριακής ναυτιλιακής 
υποδομής δημιουργήθηκε ο κυπριακός νηογνώμονας, που έχει εξουσιοδοτηθεί από 
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την κυβέρνηση να επιθεωρεί πλοία υπό κυπριακή σημαία και να εκδίδει σ' αυτά: εκ 

μέρους της πιστοποιητικά, σύμφωνα με τις διατάξεις των διεθνών συμβάσεων που 

επικύρωσε. Η Κύπρος είναι η μόνη χώρα με ανοιχτό νηολόγιο, που διαθέτει δικό 

της νηογνώμονα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι αναμφισβήτητο γεγονός ότι οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν από την 

πρώην κυβέρνηση Κυπριανού, την τωρινή κυβέρνηση, καθώς επίσης και τον 

ιδιωτικό τομέα, ναυτιλιακούς πράκτορες, δικηγόρους και άλλους, είναι αξιέπαινες 

και δεν είναι υπερβολή να πούμε ότι η κυπριακή σημοcία, από σημαία ευκαιρίας 

που παρουσιαζόταν στο παρελθόν από ορισμένους ανταγωνιστικούς ναυτιλιακούς 

κύκλους, καθιερώθηκε σήμερα ως σημαία προόδου. 

Με τα πιο πάνω όμως δεν εισηγοόμαι ότι δεν υπάρχουν περιθώρια για 

ανάπτυξη και αναβάθμιση. Αν συγκρίνουμε τα μέσα που διαθέτουμε σήμερα με 

εκείνα των άλλων ανοικτών νηολογίων όπως η Λιβερία, ο Παναμάς και άλλα, θα 

διαπιστώσουμε ότι χρειάζονται πολλά να γ(νουν ακόμα. Οι προοπτικές είναι 

τεράστιες, γι' αυτό και η ευθύνη της κυβέρνησης μεγαλύτερη για ορθό 

προγραμματισμό, βελτίωση των υπηρεσιών, ενδυνάμωση των διάφορων απο
στολών στο εξωτερικό και άλλα. 

Τελειώνοντας 1 κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρατηρήσω τα εξής:-
Η εμπορικ-ή ναυτιλία, ως μια διεθνής και πολύ δυναμική επιχειρηματική 

Οραστηριότητα 1 Οεν μπορεί να ασκείται · κάτω από τις σημερινές συνθήκες 

λειτουργίας του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. Γι' αυτό καλούμε την 

Εκτελεστική Εξουσία να μελετήσει με προσοχή θέματα που αcρορούν αύξηση και 

επιμόρφωση του προσωπικού, εγκατάσταση σύγχρονου τηλεπικοινωνιακοό και 

γραφειακού εξοπλισμού, ενδυνάμωση των ναυτιλιακών μας προξένων στο 

εξωτερικό, επίσπευση της διαδικασίας για την επανεξέταση του νομοσχεδίου περί 

Εμπορικής Ναυτιλίας και γενικά οποιοδήποτε άλλο ζήτημα ανάγεται στη σφαίρα 

βελτίωσης και εκσυγχρονισμού των παρεχόμενων από το Τμήμα Εμπορικής 

Ναυτιλίας υπηρεσιών. · 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l'πάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Με την άδεια σας, κύριε Πρόεδρε, η δική μας η πλευρά αισθάνετοcι ότι πρέπει 

να Οιοcκόψουμε τη συνεδρ(αση. Παρακολουθούμε πόσοι Βουλευτές έχουν μείνει 

στην αίθουσα και πώς παροcκολουθούν και τη συζήτηση που γίνεται. Γι' αυτό το 

λόγο πιστεύουμε ότι εξυπηρετείται καλύτερα το κύρος της Βουλής αν αναβληθεί η 

σημερινή συνεδρίαση για άλλη μέρα, για να συνεχίσουμε με τη συγκεκριμένη 

ημερήσια διάταξη. Δεν έλειψαν οι μέρες, κατά τη γνώμη μας, αλλά εν πάση 

περιπτώσει η ώρα ε(να.ι 8.20 μ.μ., είμαστε εδώ από το πρωί, και όπως γίνεται η 
συζήτηση λυπούμαι να πω ότι δεν είναι συζήτηση. Γι' αυτό το λόγο ~γώ 

εισηγούμαι να διακόψουμε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα.. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η άποψή μου είναι ότι η συζήτηση γι' αυτά τα θέματα, αυτής της ποιότητας 

θα είναι πάντοτε. Λυπούμαι που το λέω. Διότι μια Βουλή η οποία νομίζει ότι 

με το να γίνονται απλώς διαλέξεις, χωρίς να λαμβάνονται αποφάσεις, θα έχει και 

αποτελέσματα, είτε με δέκα Βουλευτές, είτε με όλους τους Βουλευτές, τα 

αποτελέσματα θα είναι τα ίδια. 

Όπως ξέρετε, σύντομα θα διακόψει η Βουλή λόγω του ότι έχουμε τη 

Διακοινοβουλευτική Ένωση -ακόμα και οι Επιτροπές της Βουλής δε θα μποροUν 

να λειτουργούν- επομένως αν θα διακόψουμε, θα πρέπει εντός της εβδομάδας 

μάξιμουμ να επανέλθετε, για να κλείσει αυτό το θέμα. Και νομίζω πως θα είναι 

λιγότεροι οι Βουλευτές και θα έχω και το πρόβλημα αν θα έχω απαρτία. Τώρα 

έχω. Γι / αυτό έχω την εντύπωση ότι είναι προτιμότερο να προχωρήσουμε, με την 
παράκληση να τελειώνουμε, Οιότι είναι θέματα θεωρητικής χαι μόνο σημασίας -
λυπούμαι που το επαναλαμβάνω- για να μην εχχρεμούν όλα αυτά τα θέματα στην 

ημερήσια 8ιάταξη. 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, ακριβώς αυτό θα έλεγα. Δε Οιαφωνούμε ότι πρέπει να 

επισπεύσουμε. Εφόσον μάλιστα έχει Εκθέσεις που είναι ομόφωνες, νομίζω ότι 

μπορούμε να κλείσουμε τα θέματα. Διότι μπορούν να θεωρηθούν αναγνωσθε(σες. 

Και εφόσον οι Οιάφορες πλευρές είχαν την ευχέρεια να πουν τις απόψεις τους 

ενώπιον των αρμόΟιων Επιτροπών, μένει να πάνε στον προορισμό τους χαι πάρα 

χάτω να Οούμε τι ~α χάνουμε. 

Η εισήγησή μου είναι όσες Εκθέσεις είναι ομόφωνες χαι μπορούν να 

θεωρηθούν αναγνωσθείσεις, να Οηλωθούν από τους ΠροέΟρους των Επιτροπών χαι 

να χλείσουμε1 για να προχωρούμε πάρα χάτω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα το Οοχιμάσουμε. 

Το επόμενο θέμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος». 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββί8η, εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ -Αριστεράς) 

(13.4.89). {Συνέχιση της συζήτησης). 

Η Έκθεση αναγνώστηκε σε προηγούμενη συνεΟρίαση του Σώματος~ είχε 
αρχίσει και η συζήτηση και το θέμα παρέμεινε ανοικτό. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Η κυρίοc Κοcτσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κόριοι συνάΟελφοι, 

Τις τελευταίες 8εκοcετίες έγινε φανερό ό,τι είχε αρχίσει ή8η από τον 

προηγούμενο αιώνα: ΔηλαΟή η Ουνατότητα του ανθρώπου, στην προσπάθειά του 

να προοΟέψει και να αποκτήσει καλύτερη ποιότητα ζωής, να καταστρατηγεί και 

την πρόοΟο και την ποιότητα της ζωής του. Έχουμε φτάσει στο σημείο που η 
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πρόοδος δεν ε(ναι πtα. πρόοδος, όπως την εννοοόσα.με και την επιδιώκαμε παλιά, 

και πολλά από τα μέσα για καλύτερη ζωή αποδεικνύονται πως προκαλοόν 

διάφορες ασθένειες ή ακόμα και το θάνατο. Ακόμα χειρότερα, μερικά προ'ίόντα 

για δήθεν ((ΚαλοζωήJ> δε διαταράσσουν μόνο την υγεία μας, μα την ισορροπ(α 

ολόκληρης της γης, όπως τα σπρέϋ, σε συνάρτηση με το σχηματισμό της τόσο 

επικίν3υνης τρύπας του όζοντος ή το φαινόμενο του θερμοκηπίου, που τα αρνητικά. 

του φαινόμενα άρχισαν ήδη να είναι αισθητά σε όλο τον κόσμο σήμερα. 

Εδώ στην Κύπρο ήδη το περιβ&λλον μας δεινοπαθεί, πρώτα από τη μη 

εφαρμογή τ:ης υπάρχουσας νομοθεσίας, όσο ελαστική ή ελλειπής και αν είναι και 

δεύτερο, ΟCπό το μη εκσυγχρονισμό και την κωδικοποίηση της. , Αξιέπαινη η 
ανάθεση σε εμπειρογνώμονα, τον καθηγητή Κακλούλιν, της μελέτης για τον 

έλεγχο της βιομηχανικής ρύπανσης από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. Θα είναι ευχής έργο οι προτάσεις του να κατατεθούν, το ταχύτερο 

δυνατό, σε μορφή νομοσχεδίων στη Βουλή. Όμως, αυτό σήμερα δεν είναι αρκετό, 

γιατί το θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Η ίδια η κυβέρνηση πρέπει να διαθέσει τα 

απαραίτητα χρήματα, για να μπορέσει να συνεχίσει και να ολοκληρώσει ο 

εμπειρογνώμονας αυτός τις μελέτες και τις εισηγήσεις του, και αν χρειαστεί να 

κληθούν και άλλοι εμπειρογνώμονες, αν δεν έχουμε κατάλληλο δυναμικό 

επιστημόνων εδώ στην Κύπρο. Η Έκθεση αναφέρει πως θα γίνει προσπάθεια να 

εξευρεθούν οι οικονομικοί πόροι από διάφορες χρηματοδοτικές πηγές. Δε λέμε να 

μη γίνουν προσπάθειες για χρηματοδοτικές πηγές αλλού, μα το θέμα παραείναι 

σοβαρό για να στηριχτούμε μόνο σ 1 αυτό. ,Η κυβέρνηση πρέπει να αναλάβει τις 

ευθύνες της και μακάρι να εξευρεθούν και επιπρόσθετα χρήματα από χρημα

τοδοτικές πηγές εκτός Κύπρου. Ήδη τη σοβαρότητα των επιπτώσεων της 

έλλειψης νομοθεσίας την έζησαν τις τελευταίες μέρες οι κάτοικοι του Ακακίου από 

το εργοστάσιο βαφής υφασμάτων που υπάρχει εκεί, και που θα χρειαστούν όχι 

λίγα χρήματα για τη μετακίνησή του, και να πάει πού; 'Ηδη οι κάτοικοι της 

Σκαρίνου -που ειπώθηκε ότι μπορεί να πάει σ' αυτή την περιοχή-αντιδρούν, και 

με το δίκαιό τους, γιατί δεν υπάρχει ειδική νομοθεσία που να είναι καθοδηγητική 

και να εμποδ!ζει τα απόβλητα να έχουν καταστρεπτικές συνέπειες στο 

περιβάλλον. Αν υπήρχε, ίσως οι βιομήχανοι, που οπωσδήπτε δε θέλου/ούτε το 
δικό τους κακό ούτε των γύρω τους, θα έπαιρναν εξαρχής τα κατάλληλα μέτρα, 

θα τοποθετούσαν βάσει νομοθεσίας και μελετών τα κατάλληλα φίλτρα κτλ., ώστε 

να μην υπήρχε τώρα πρόβλημα. Η πρόληψη είναι καλύτερη από τη θεραπεία και 
πολύ πιο οικονομική, και μόνο κατάλληλοι νόμοι μπορούν να προλαμβάνουν 

οικολογικές και άλλες καταστροφές. 

Παρ&λληλα όμως με την έλλειψη σχετικής νομοθεσίας στην Κύπρο, ζούμε το 

θλιβερό φαινόμενο να μην εφαρμόζονται οι Νόμοι που ήδη υπ&ρχουν. Ακόμα η 

Βουλή έχει τύχει να νομοθετήσει και ο Νόμος να μην έχει τεθεί σε ισχύ, όπως 

συμβαίνει με το Νόμο περί Πολεοδομίαςκαι Χωροταξίας του 1972, που δεν έχει 
ακόμα τεθεί σε ισχύ στο σύνολό του, και, όπως αναφέρεται στην Έκθεση, πρέπει 

να εξεταστεί αν επιβάλλεται τφρα να μπεί σε ισχύ ολόκληρος. Αν υποθέσουμε 

πως υπήρχαν ελαφρυντικά προηγουμένως -που δεν υπήρχαν-σήμερα είναι ανεπί

τρεπτο να μην τηρούνται αυστηρά οι σχετικοί νόμοι που υπάρχουν για την 

προστασία του περιβάλλοντος., Γιατί, κύριε Πρόεδρε, αν δεν τηρούνται αυτοί που 

υπάρχουν τώρα, ποιος ο λόγος να . ξοδευτούν χρήματα, να έλθουν ειδικοί, να 

παιδευτεί η Εισαγγελία και να καθήσει η Βουλή να τους μελετήσει και να 

θεσμοθετήσει άλλους; Ποιος ο λόγος οποιουδήποτε εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας 
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μας για το περιβάλλλον, αν Οεν την τηρούμε; Και αυτό με φέρνει στο πιο βασικό 

μέρος του προβλήματος: Δεν είνα.ι αρκετό να γίνει νομικά ο εκσυγχρονισμός της 

νομοθεσίας για το περιβάλλον. Θα πρέπει να γίνει ο εκσυγχρονισμός της 

νοοτροπίας μας σε ό,τι έχει σχk.ση με την καταστροφή του περιβάλλοντος με την 

απαρα.ίτητη διαφώτιση. Είμαστε προοδευτικός λαός ):tαι Οε μας λείπει ο κοινός 

νους για να αντιληφθοόμε ποιο είναι το συμφέρον μας μακροχρόνια. Έτσι πρέπει 

να γίνει κατάλληλη Οιαφώτιση. Να εξηγηθεί πως η πρόοδος κινδυνεύει να είναι 

καταστροφή, αν Οεν προσέξουμε πως η λανθασμένη αναζήτηση καλύτερης 

ποιότητας ζωής οπωσδήποτε θα έχει αντίθετα αποτελέσμα,τα, αν γίνει λανθα

σμένα. Πρέπει επίσης να γίνει κοινή συνείΟηση πως όσο έχουμε εμείς Οικαιώματα 

ύπαρξης και προστασίας της ύπαρξής μας αυτής , άλλο τόσο έχουν 8ικαίωμα 
όπαρξης οι χελώνες, τα πουλιά, τα τόσα λουλούΟια και φυτά μας που τα 

περισσότερα είναι ενΟημικά ή σπάνια είΟη σ' ολόκληρο τον κόσμο. Οι νόμοι ενός 

κράτους είναι κατά μεγάλο μέρος κωΟικοποίηση των ηθών και των εθίμων ενός 

λαού. Αν συμβαίνει το αντίθετο, τότε ο λαός αντιΟρά και οι νόμοι μένουν κενά 

γράμματα και είτε Οεν εφαρμόζονται, είτε καταστρατηγοόνται. Για τοότο, πέρα 

από την επιτάχυνση της σόνταξης και επικόρωσης νομοθεσίας για την προστασία 

του φυσικοό περιβάλλοντος, που είναι αΟήρητη ανάγκη, θα πρέπει να ενταθοόν τα 

μέτρα Οιαφώτισης για να συνειΟητοποιήσουμε όλοι τους κινΟόνους που μας 

απειλοόν από την καταστροφή του περιβάλλοντος. Εισηγοόμαστε τα μέτρα αυτά 

να αρχίσουν να αναβαθμίζονται στα σχολεία, στα μέσα μαζικής επικοινωνίας

εφημερίΟες, ραΟιόφωνο, τηλεόραση. Στο έργο αυτό της Οιαφώτισης μας 

ευκολύνουν Ουστυχώς τα ήΟη καταστρεπτικά αποτελέσματα της κατάχρησης που 

έγινε νόμιμα ή παράνομα μέχρι τώρα. Είχαμε το παράΟειγμα της Αμμοχώστου 

πριν την εισβολή, που το επαναλάβαμε μετά την εισβολή και σε άλλες πόλεις και 

χωριά μας λιγότερο ή περισσότερο και τώρα παρουσιάζονται καυτά και τόσο 

σοβαρά προβλήματα βιομηχανικής ρύπανσης. Αν 8εν καλλιεγήσουμε περιβαλ

λοντική ευαισθησία, αρχίζοντας από το μικρό παιΟί που ασυναίσθητα πετά όπου 

φτάσει ό,τι Οε χρειάζεται, μέχρι το βιομήχανο που φροντίζει από άγνοια να 

προμηθευτεί ακατάλληλα φίλτρα για το εργοστάσιό του, μέχρι την ανεξέλεγκτη 

τουριστική ανάπτυξη που Οε συνεπάγεται μόνο περιβαλλοντικά προβλήματα μα 

και κοινωνικά και κινΟόνους αυτοκαταστροφής της, αν Οεν την προσέξουμε και αν 

Οεν προχωρήσουμε μελετημένα, τότε αν όχι εμείς, τα παιΟιά μας θα αντιμε

τωπίζουν άλυτα προβλήματα/κατάρες, που εμείς θα τους έχουμε κληροΟοτήσει. 

Πριν τελειώσω Οεν μπορώ παρά να αναφέρω το παράΟειγμα της Αγγλίας, 
όπου μόλις αποΟείχτηκε πως τα σπρέϋ συντελούν στο μεγάλωμα της τρύπας του 

όζοντος, χωρίς θέσπιση καμιάς νομοθεσίας -επει8ή έχουν αυξημένη περιβαλλο

ντική συνεί8ηση-ελαχιστοποίησαν τη χρήση τους. Και χωρίς νομοθεσία χρησι
μοποιοόν σε πολλές περιπτώσεις χαρτοσακκούλες αντί τα τόσο βλαβερά 

πλαστικά, και ανακυκλώνουν ό,τι μπορεί να ανακυκλωθεί, από το χαρτί μέχρι τα 

άχρηστα κουτιά αλουμινίου, εξοικονομώντας έτσι τους φυσικούς πόρους όλης της 
γης, που με τους πληθυσμούς που έχουμε σήμερα στη γη είναι απο8ε8ειγμένο πως 

Οεν είναι ανεξάντλητοι. 

Ελπίζω γρήγορα ακόμα και αυτή η Βουλή να χρησιμοποιά ανακυκλωμένο 

χαρτί, όπως το χαρτί στο οποίο είναι γραμμένες οι επιστολές που μου στέλλει η 

κόρη μου και άλλοι από την Αγγλία. Και όσοι από μας χαμογελάσουν με 

συγκατάβαση θεωρώντας κάτι τέτοιο μηΟαμινό, θα είναι απόΟειξη πως και εμείς 

οι ίΟιοι οι Βουλευτές ακόμα Οεν έχουμε σε αναπτυγμένο βαθμό περιβαλλοντική 

συνεί8ηση. 
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Τελειώνοντας, εκφράζουμε την ευχή να έχουμε γρήγορα όχι μόνο κατάλ

ληλους νόμους για το περιβάλλον, αλλά να έχουμε και την ανάλογη προπαίδεια. 

για να μη τους καταστρατηγούμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε, ο κ. Γεωργιάδης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι πολύ σύντομος. Δε θα αναφερθώ 

καθόλου σε όσα αναφέρονται στην Έκθεση, διότι πράγμα.τι ανακύπτει και είναι 

σίγουρο το συμπέρασμα. ότι η νομοθεσία μας όσον αφορά το βασικό περιβάλλον, 

πραγματικά. χρειάζεται εκσυγχρονισμό. 

Σήμερα είνςχ.ι φανερό και γνωστό σε όλους ότι υπάρχει περιβαλλοντική 

συνείδηση σε όλο τον κόσμο και αυτό είναι πράγματι γεγονός διότι αντιλήφθηκαν 

όλοι τις τρομακτικές καταστροφές τις οποίες έχουμε επιφέρει στον πλανήτη μας. 

Σε όλο τον κόσμό υπάρχει προσπάθεια για προστασία του περιβάλλοντος. 

Πιστεύουμε ότι ει8ικά στην Κύπρο χρειάζεται ι8ιαίτερη προστασία, 8ιότι η 

Κύπρος σήμερα βασικά αποτελείται μόνο από περιβάλλον. Έχουμε αέρα, ήλιο, 
θάλασσα. Όλα αυτά είναι περιβάλλον· και αν αυτά τα καταστρέψουμε, θα είναι 

τεράστια η ζημιά για την εθνική μας οικονομία. 

Για το λόγο αυτό πραγματικά πιστεύουμε ότι πρέπει να γίνει σε όλους μας 

περιβαλλοντιΚ.ή συνεί8ηση και υπάρχουν πολλά πρότυπα σε πολλές χώρες και 
πρέπει να τα εκμεταλλευτούμε. 

Εν8εικτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι ο άνθρωπος έχει βασικό 8ικαίωμα για 

ελευθερία, ισότητα και ικανοποιητικές συνθήκες ζωής σε ένα περιβάλλον 

ποιότητας. Η σποuΒαιότητα του περιβάλλοντος αναγνωρίζεται σήμερα παγ

κόσμια και το πνεύμα της σύγχρονης οικολογικής κίνησης συγκινεί, όπως ανέφερα, 

όλους τους λαούς. 

Γι 1 αυτό πιστεύουμε ότι πρέπει να υιοθετήσουμε και να υποστηρίζουμε 

σταθερά όλες τις αρχές και συστά:σεις για το ανθρώπινο περιβάλλον των 
Ηνωμένων Εθνών, της Ε.Ο.Κ., της Κοινοπολιτείας, της Διακοινοβουλεuτικής 

Ένωσης και όλων των άλλων 8ιεθνών οργανισμών. 

Εν8εικτικά πρέπει να υιοθετήσουμε και να υποστηρίξουμε όλες τις συστά:σεις 

της Διάσκεψης της Στοκχόλμης, των Ηνωμένων Εθνών, επίσης το πρόγραμμα της 

UNDP για το περιβάλλον. 

Πιστεύουμε ότι η 8ημιουργία ενός ενιαίου φορέα για την προστασία του 

περιβάλλοντος με σαφή καθορισμό αρμο8ιοτήτων, καθηκόντων και υποχρεώσεων, 

που θα συντονίζει τις ενέργειες και θα παρακολουθεί και θα εφαρμόζει το θεσμικό 

πλαίσιο για θέματα περιβά:λλοντος, θα είναι πολύ υποβοηθητική. 

Θα ήθελα ενΒεικτικά πάλι να αναφέρω ορισμένα μέτρα τα οποία μπορούν να 

ληφθούν και νομοθετικά: και τα οποία θα βοηθήσουν, πιστεύουμε, στην αποτελε

σματική ρύθμιση των θεμάτων του περιβά:λλοντος. Αυτά θα ήταν η καθιέρωση 
ζωνών αναχαίτισης γύρω από βιομηχανικές περιοχές και η ανάπτυξη πάρκων 

γύρω από αυτά, η προστασία και προγρά:μματα 8ιαχείρισης γεωτόπωv, για 

παράδειγμα η αλυκή της Λάρνακας, ο Ακάμας, το Κάβο-Γκρέκο, η προστασία 

από το βιομηχανικό και αστικό θόρυβο, η προστασία .από επικίν8υνες και τοξικές 

ουσίες, η προστασία από την αισθητική ρύπανση και Βιά:φορα άλλα μέτρα, τα 

οποία μπορούν στο μεταξύ να προβλεφθούν. 
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Θεωρούμε απόλυτα δυνατή την εναρμόνιση της οικονομικής και κοινωνικής 

ανάπτυξης με τις περιβαλλοντικές αξίες και πιστεύουμε ότι η ολοκληρωμιίνη 

περιβαλλοντική πολιτική ε(ναι το αποcρα(τητο θεμέλιο συνεχούς οικονομικής και 

κοινωνικής ανάπτυξης. 

Θεωρούμε επ(σης απαρα(τητη, όπως ανέφερα, την περιβαλλοντική συνείδηση 
και υποστηρίζουμε την περιβαλλοντική εκπαί8ευση της νεότερης γενιάς μιίσω 

σχολικών προγραμμάτων. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πάλι να αναφέρω -μάλλον κάτι το 

οποίο σήμερα ιίχω 8ει στην εφημερί8α της κυβιίρνησης- ότι ιίχουν προκηρυχθεί 8υο 
θέσεις Λειτουργών Περιβάλλοντος και αυτό είναι μια αρχή για την περαιτέρω 

ενίσχυση της όλης προσπάθειας για την προστασία του περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ν. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κόpιε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσ!ας για την προστασία του φυσικού 
μας περιβάλλοντος είναι μεγάλη και επείγουσα. 

Δεν εtναι υπερβολή να πούμε πως σημειώθηκε υπερβολική καθυστέρηση στη 

λήψη των κατάλληλων μέτρων, με αποτέλεσμα την πρόκληση σημαντικών και σε 

πλε(στες περιπτώσεις ανεπανόρθωτων ζημιών στο φυσικό μας περιβάλλον. 

Η έλλειψη σύγχρονης νομοθεσίας και η χαλαρότητα στην εφαρμογή της 

υφιστάμενης συνέβαλαν στη μη ορθολογιστική αξιοποίηση των όμορφων ακρο
γιαλιών μας και στον καταστρεπτικό επηρεασμό του φυσικού μας περιβάλλοντος. 

Υπάρχουν περιπτώσεις που η θέα της θάλασσας έχει αποκλεισθεί εντελώς 

από όγκους μπετόν. Σειρά ψηλών οικοδομών, στριμωγμένων η μια δίπλα στην 

άλλη, αποτελούν πραγματικό σινικό τοίχος στη θάλασσα της Λεμεσοό. 

Περάσματα προς τη θάλασσα για το κοινό δ'ύσκολα βρίσκεις. Δεν είναι λίγες οι 

περιπτώσεις που ξενοδ'οχεία οικειοποιούνται τη θάλασσα και την περιφράσσουν. 

Απρογραμμάτιστα και κατά λανθασμένο τρόπο κτίστηκαν από ιδ'ιώτες προβλήτες 

μέσα στη θάλασσα που προκάλεσαν ζημιές στην ακρογιαλιά. 

Αντί αξιοποίηση της παραλίας μας, έγινε αλόγιστη εκμετάλλευσή της κατά 

αδ'ηφάγο τρόπο που κατέστρεψε σε πλείστες πε~ιπτώσεtς το φυσικό μας 
περιβάλλον. · 

Τα λύματα της Λεμεσού που τοποθετούνται στο Βατί εισρέουν στον 

υδ'ατοφράκτη των Πολεμιδ'ιών, προκαλώντας μόλυνση του νερού και αφόρητη 

δ'υσοσμία στις περιοχές που αρδ'εύονται από το νερό αυτό. Η δ'υσοσμία από τα 

σκουπίδ'α και τα λόματα επηρεάζουν επίσης όσους περνούν από το δ'ρόμο δ'ίπλα 

στο Βατί, οδεύοντας για τα ορεινά μας θέρετρα. 

Με βάση ποια νομοθεσlα και ποια κριτήρια έγιναν και συνεχίζονται όσα έχω 

αναφέρει; Οι κίνδ'υνοι μόλυνσης από τις χημικές ουσίες των βιομηχανιών, η 

ρύπανση της θάλασσας, η ηχορόπανση που κατάντησε βραχνάς στις πόλεις, πώς 

αντιμετωπίζονται χωρίς σύγχρονη νομοθεσία; 

Βαρό πλήγμα υφίσταται το φυσικό μας περιβάλλον και από την καταστροφή 

του πρασίνου. Τα χαρουπόδ'ενδ'ρα που στολίζουν τη γη μας, εγκαταλελειμένα και 

_,απροστάτευτα, παρουσιάζουν όψη δ'ένδ'ρων που προέχρονται από τεράστια 
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πυρκαγιά. Ο βιότοπος στην περιοχή Ακρωτηρίου αντιμετωπίζει κίνδυνο 

καταστροφής τώρα που το νερό του Κούρη αποθηκεύεται στον υΟατοφράκτη της 
'Αλασσας. 1 

Ο Ακάμας θα· είχε -και αυτός την τύχη άλλων περιοχών, αν Οεν εκδηλώνονταν 
οι αντιδράσεις όλων όσων νοιάζονται για την προστασία. του περιβάλλοντος και 
την ορθολογιστικ-,] αξιοποίηση των φυσικών μας πόρων. 

Η ανοικοΟόμηση μεγάλων βιομηχανικών μονάΟων ή και άλλων που επη

ρεάζουν το φυσικό περιβάλλον, όπως είναι οι χημικές βιομηχανίες, βαφεία, 

ηλεκτροπαραγωγοί σταθμοl, εργοστάσια μπαταριών, λατομεία και άλλα, γίνονταν 

ως τώρα ανεξέλεγκτα χωρίς να προηγηθεί καμιά περιβαλλοντική μελέτη. 

Αποτέλεσμα αυτής της ανεξέλεγκης πολιτικής, που συνεχίστηκε για πολλά 

χρόνια, είναι οι καταστρεπτικές συνέπειες που είχαμε σε όλες τις πιο πάνω 

περιπτώσεις με μόλυνση του φυσικού περιβάλλοντος, των νερών ή και προϊόντων 

ακόμα και με επηρεασμό της υγείας του λαού. 

Μόνο τελευταία άρχισαν να γίνονται μελέτες για το φυσικό περιβάλλον, 

προτού αποφασιστεί η Οημιουργία τέτοιων βιομηχανικών μονάΟων ή άλλων 

αναπτυξιακών έργων. 

Χαιρετίζουμε τις ενέργειες της κυβέρνησης για τις περιβαλλοντικές μελέτες 

που έγιναν, καθώς και τη συνεργασία με ξένους εμπειρογνώμονες για σύνταξη 

νομοθεσίας σχετικά με τη βιομηχανική ρύπανση. Τονίζουμε όμως την αναγ

καιότητα για μια ολοκληρωμένη περιβαλλοντική πολιτική και τη λήψη των 
αναγκαίων νομοθετικών και άλλων μέτρων προτού να είναι αργά. 

Είμαστε ένα μικρό νησί με περιορισμένες εκτάσεις. Η οικονομία μας 

εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τον τουρισμό. Το κύριό μας πλεονέκτημα είναι η 

θάλασσα, ο ήλιος και γενικότερα το φυσικό μας περιβάλλον. Οι τουρίστες Οεν 

έρχονται εΟώ, για να Οουν οικο3ομές από μπετόν. Απ' αυτές έχουν μπόλικες και 

στις Οικές τους χώρες. 

Το μήνυμα που θα πρέπει να σταλεί από το Σώμα αυτό στην Εκτελεστική 

Εξουσία είναι η επίσπευση της κατάθεσης στη Βουλή των αναγκαίων νομο

σχεΟίων, αλλά και η άμεση λήψη των απαραίτητων μέτρων για να προστα

τεύσουμε αποτελεσματικά ότι απόμεινε από το φυσικό μας περιβάλλον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ': 

ΕπειΟή με παρακάλεσε ο κ. Μαθηκολώνης, κύριε ΠρόεΟρε, που έχει 

επείγουσα εργασία, αν επιτρέπεται, να του Οώσετε το λόγο πιο μπροστά από 

μένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση. 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

· Είναι πράγματι σωστή η Οιαπίστωση η οποία περιέχεται στην Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ότι υπάρχει ανάγκη για τον 

'εκσυγχρονισμό και την ενοποίηση της νομοθεσίας για το περιβάλλον. 
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Είναι επίσης γεγονός 6τι η καθυστέρηση στον εκσυγχρονισμό της σχετικής 
νομοθεσίας, αλλά. και η καθυστέρηση στην ενοποίησή της, τουλάχιστο μετά την 
τουρκική εισβολή, φαίνεται να είναι εντελώς αδικαιολόγητη. 

Πέραν αυτής της διαπίστωσης, δηλάδη της διαπίστωσης για την ανάγκη 

εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας, πιστεύω ότι πρέπει να γίνει μια ακόμα πιο 

σοβαρή Οιαπlστωση. Ότι σήμερα δυστυχώς, τριάντα χρόνια μετά την 
ανεξαρτησία, διαπιστώνουμε τραγικά. ότι, πρώτον, πέραν της έλλειψης της 
κατάλληλης περιβαλλοντικής νομοθεσίας, υπάρχει και έλλειψη περιβαλλοντικής 
πολιτικής. Επίσης φαίνεται δυστυχώς ότι υπάρχει και έλλειψη περιβαλλοντικής 
συνείδησης. 

Αυτή η τελευταία έλλειψη είναι ίσως πιο ουσιαστική και πιο Οραματική, διότι 

είναι αυτή η οποία πράγματι έχει προκαλέσει αλλο!ωση και καταστροφή στο 
φυσικό μας περιβάλλον. Και είναι άξιο πράγματι λόγου να αναφερθεί ότι τα 
τελευταία χρόνια Οημιουργούνται ομάδες και Πρωτοβουλίες περιβαλλοντικές, οι 
οποίες πιέζουν την κυβέρνηση και πιέζουν τα κόμματα και τους άλλους φορείς στο 

να δημιουργηθεί πράγματι και περιβαλλοντική νομοθεσία και περιβαλλοντική 
πολιτική αλλά και περιβαλλοντική συνεί8ηση. 

Αλλά το κυριότερο πρόβλημα στο θέμα που συζητούμε σήμερα, πιστεύω δεν 
είναι τόσο η έλλειψη της κατάλληλης περιβαλλοντικής νομοθεσίας. Διότι 

νομοθεσία για την προστασία του περιβάλλοντος οπωσδήποτε υπάρχει και αν 
αυτή η νομοθεσία εφαρμόζετο σωστά, ίσως δε θα είχαμε τα προβλήματα που 
διαπιστώνουμε σήμερα. 

Και θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, για να μην παραμείνει αυτή η συζήτηση 

θεωρητική και ακαδημαϊκή ως προς την ανάγκη περιβαλλοντικής νομοθεσίας ή 

περιβαλλοντικής συνείδησης, να αναφέρω μερικά παραδειγματα τα οποία 
αποδεικνύουν περίτρανα το πώς αντιμετώπιζαν και πώς συνεχίζουν δυστυχώς να 
αντιμετωπίζουν οι μέχρι σήμερα κυβερνήσεις τα περιβαλλοντικά προβλήματα 
αυτού του τόπου. 

Έχουμε ως γνωστό όλοι γνωρίσει την κατάσταση που λέγεται Χημικές 
Βιομηχανίες από περιβαλλοντική άποψη. Είναι γνωστή η ρύπανση τόσο της 
θάλασσας όσο και γενικά του περιβάλλοντος, καθώς και οι κ!ν8υνοι που 

προκλήθηκαν για την υγεία των κατοίκων της περιοχής από τη λειτουργία των 

Χημικών Βιομηχανιών. 

Η κυβέρνηση είχε παραμείνει σχεδόν ανίσχυρη να αντιμετωπίσει το πρόβλημα 
και βρεθήκαμε προ μιας κατάστασης η οποία σε καμιά χώρα του κόσμου που 
σέβεται τον ευατό της δε θα μπορούσε να επιτραπεί. Να λειτουργεί δηλαδή μια 
σοβαρή βιομηχανία, μια βαριά βιομηχανία, χωρίς άδεια οικοδομής και χωρίς 
πιστοποιητικό έγκρισης για τις εγκαταστάσεις της. Αυτό το πράγμα είναι κάτι το 
οποιο ήταν και είναι εντελώς α8ιανόητο. 

Και η τραγωδία όσον αφορά τις Χημικές Βιομηχανίες συνεχίζεται, διότι 
έχουμε 8εt τις τελευταίες μέρες στον τύπο 8ημοσιεύματα τα οποία πιθανολογούν 
την επαναλειτουργία των Χημικών Βιομηχανιών με τον ί8ιο τρόπο που 

λειτουργούσαν μέχρι σήμερα. 

Βλέποντας αυτά τα δημοσιεύματα, σπεύσαμε ως Δημοκρατικός Συναγερμός 
και εγγράψαμε ήδη την περασμένη Πέμπτη, στο Κεφάλαιο Δ της Βουλής, ως 
ξεχωριστό θέμα για συζήτηση, το θέμα της πιθανολογούμενης επαναλειτουργίας 
των Χημικών Βιομηχανιών και των κιν8ύνων που 8ιαγράφονται για το μέλλον της 
περιοχής όσον αφορά τη ρύπανση και την καταστροφή του περιβάλλοντος. 
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Στην ίΟια περιοχή Ουστυχώς λειτουργε! και η Τσιμεντοποι(α Βασιλικού, μια 
&λλη οχληρή βιομηχανία, η οποία από ότι θυμοόμαι, από το 1981 που είμαι 
Βουλευτής Λάρνακας, κάθε χρόνο, και πολλές φορές κάθε χρόνο, οι κάτοικοι των 
κοινοτήτων της περιοχής Οιαμαρτύρονται σφοΟρά, Οιότι η Τσιμεντοποιία Βασι
λικού λειτουργεί πολλές φορές προκαλώντας τεράστια οχληρ(α και καταστροφή 
στο περιβάλλον, Οιότι Οεν αφήνει τα φ(λτρα της να λειτουργούν συνεχώς για 
λόγους οικονομίας. 

Και σ' αυτή την περίπτωση, ενώ υπάρχει νομοθεσtα που επιβάλλει την 

παρεμπόδιση της οχληρ(ας, εντοότοις δεν ακοόσαμε να επιβληθεί οποιαδήποτε 
σοβαρή ποινή στην Τσιμεντοποιία Βασιλικού, για να την αποτρέψει από του να 
συμπεριφέρεται με τον τρόπο που έχω περιγράψει, 

Πέραν αυτών των δυο βιομηχανιών, η κυβέρνηση σήμερα προβληματίζεται 
και μελετά να εγκαταστήσει ακόμα μια τρίτη βιομηχανία, τον ανθρακικό σταθμό 
για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στην ίδια περιοχή. Και δε σκέφθηκε η 

κυβέρνηση ότι εγκαθιστώντας τρεις βιομηχανίες αυτού του είΟους που έχω 
αναφέρει, ψηλής οχληρ(ας, σημαίνει χωρίς καμι& αμφιβολία και με μαθηματική 
ακρίβεια ότι θα προκαλέσει κατ' ανάγκη τη μετακ(νηση όλων των κατο(κων της 

περιοχής, οι οποίοι θα την εγκαταλείψουν, Οι6τι Οε θα μπορούν να ζουν μέσα σε 
τέτοιες συνθήκες. 

Πέραν τούτου, στην ίΟια περιοχή, πλησ(ον 1 έχει εγκατασταθε( το σφαγείο της 
Κοφίνοu και όποιος περάσει από την περιοχή, πρέπει να κρατά τη μύτη του από 

τη φρικτή δυσοerμ(α η οποία προκαλείται. Και έχουν δαπανηθεί εκατοντ&δες 
χιλι&δες λίρες για τη δημιουργία του σφαγείου και δε λήφθηκε πρόνοια να 
εγκατασταθεί παράλληλα ένα κατάλληλο σύστημα επεξεργασίας των λυμάτων, 

για να αποτρέπεται αυτή η Ουσοσμία και αυτή η οχληρία. 

Δε σταμ&τησε όμως εκε( η κυβέρνηση η οπο(α ~,qπωσδήποτε θα πρέπει να 
σκεφθεί περιβαλλοντικ&. 

Ακοόσαμε χθες και σήμερα με πολλή έκπληξη ως Λαρνακε(ς και ως 
Βουλευτές Λάρνακας, ότι η κυβέρνηση και το Υπουργικό Συμβούλιο μελέτα την 
εγκατ&σταση στην (δια αυτή περιοχή της βιομηχανίας βαφείου Rainbow, το οποίο 
θα μετακινηθεί από την περιοχή Ακακ(ου. Είναι κ&τι το οποίο είναι εκπληκτικό 
να το σκέφτεται κανένας. Η κυβέρνηση να αποφασ(σει να μετακινήσει το βαφείο 

Rainbow, διότι προκαλεί οχληρ(α στο Ακ&κι, καί να μεταφέρει αυτή τη 
βιομηχανία, αυτή την επιχείρηση, στην περοχή Κοφ(νου-Κόρνου, που είναι πολό 

κοντά στην περιοχή Βασιλικού. Ούτε να το Οιανοηθούμε μπορούμε ούτε να 
αποδεχθοόμε τέτοια επιδίωξη. 

'Οφείλω, κύριε ΠρόεΟρε, από αυτό το βήμα, να απευθύνω μια προειΟοποίηση 
προς την κυβέρνηση, ότι δηλαδή αν σκέφτεται με την περιβαλλοντική πολιτική που 

έχει, με λίγα λόγια αν έχει πρόθεση να μετατρέψει την επαρχία Λ&ρνακας σε 
σχουπιΟότοπο της Κύπρου, αυτό τη Οιαβεβαιούμε ότι Οε θα μπορέσει να το 

επιτόχει, διότι θα βρει αντίθετους όχι μόνο τους Βουλευτές της Λ&ρνακας αλλ& 

και ολόκληρο το λαό της επαρχίας μας. 

Δεν εlμαστε Οιατεθειμένοι, και το επαναλαμβάνω, να Οεχθούμε τη Λάρνακα 
ως επαρχία-σκουπιΟότοπο της Κύπρου, αλλά ούτε χαι μετατροπή της περιοχής 
Βασιλικού και της περιοχής Κοφ!νου, σε περιοχή βιομηχανικ-ή και σε περιοχή 

βαρι&ς βιομηχανίας. Η Λ&ρνακα δυστυχώς αρκετ& έχει υποφέρει από την 

περιβαλλοντική πολιτική των κυβερνήσεων τα τελευταία χρόνια. 
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Τα 8ιυλιστήρια λειτουργούν με τέτοιο τρόπο και με τέτοια αδιαφορ(α από 
πλευράς αρμο8(ων, που όποιος περάσει καθημερινά έξω από τα διυλιστήρια, και 

προκαλώ οποιοδήποτε να περάσει, πρέπει να κρατά τη μύτη του από την τρομερή 
8υσοσμία η οποία προκαλείται. Και 8ε γνωρίζουμε αν αυτή η 8υσοσμία 
συνεπάγεται και βλάβη στην υγε(α, διότι αυτές οι οσμές και αυτά τα αέρια τα 

οποία βγαίνουν μπορεί να είναι 8ηλητηριώ8η. Δεν έχουμε τα μέσα να το 
ελέγξουμε. 

Έχουμε πράγματι χάσει εντελώς την εμπιστοσύνη μας προς την κυβέρνηση 
και τη νυν αλλά και την προηγούμενη, η οπο(α κανένα μέτρο δεν έχει πάρει μέχρι 

σήμερα ή μιίχρι τότε που ήταν κυβέρνηση, για να εμπο8ίσει τη μεγάλη οχληρία 
που προκαλείται από τη λειτουργία των 8ιϋλιστηρίων. 

Δυστυχώς, όποτε ε(χαμε ασχοληθε( με το θέμα 'διυλιστήρια' 1 μας έλεγαν ότι 
είναι α8ιανότητο να μετακινηθούν, 8ιότι υπάρχει ψηλό κόστος. Μπορεί να 
υπάρχει ψηλό κόστος,· αλλά πρέπει η κυβέρνηση, η νυν έστω, κάποτε να 

προβληματιστεί υπεύθυνα. Αν 8εν μπορούν να μετακινηθούν τα 8ιΟλιστήρια, 
τουλάχιστο να πάψουν να προκαλούν τη 8υσοσμία ή και τη βλάβη στην υγεία των 

κατο(κων της Λάρνακας, που προκαλε(ται από τη λειουργ(α τους. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

θα ήθελα να τελειώσω επαναλαμβάνοντας ότι δεν αρκεί μόνο η 8ιαγραφή ή ο 
καταρτισμός περιβαλλοντικής νομοθεσίας. Αν σεβόμαστε τους εαυτούς μας, μέχρις 
ότου καταρτιστεί αυτή η νομοθεσ(α και μέχρις ότου ψηφιστε(, πρέπει να 

φροντ(σουμε η υπάρχουσα τώρα νομοθεσία να εφαρμόζεται κατά τον πιο αυστηρό 
τρόπο και εκείνοι που με τις πράξεις ή παραλείψεις τους μολύνουν το περιβάλλον 
ή καταστρέφουν το περιβάλλον, πρέπει να τιμωρούνται παρα8ειγματικά. 

Θα ήθελα να τελειώσω, λέγοντας και σχολιάζοντας την έλλειψη πραγματικά 

περιβαλλοντικής πολιτικής, με ένα θέμα το οποίο είχαμε εγγροίψει τελευταία στο 
Κεφάλαιο Δ, και από τη συζήτηση στην Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 
αποκαλύφθηκε πλήρως η έλλειψη περιβαλλοντικής πολιτικής. 

Αναφέρομαι στην κατασκευή του παρακαμπτήριου 8ρόμου Λάρνακας

Δεκέλειας ο οποίος περνούσε και περνά μέσα από την καρδιά της τουριστικής 

περιοχής της Λάρνακας. Τελευταία, πριν λίγες μόνο μέρες, ήλθαν στην αρμό8ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή οι αρμό8ιοι κυβερνητικοί του "Υπουργείου Συγκοι

νωνιών και Έργων και της Πολεο8ομίας και ομολόγησαν εκεί ότι αυτό το 8ρόμο 

τον χάραξαν και τον κατασκευάζουν, και σε λ(γους μήνες τελειώνει, χωρίς να 
υπάρξει οποια8ήποτε περιβαλλοντική μελέτη για τις συνιίπειες από την κατα

σκευή αυτού του δρόμου και τη διέλευσή του μέσα από την καλύτερη τουριστική 
περιοχή της Λάρνακας. 

Παράλληλα, τελευταία έχει 8ιαφανεί, από έρευνες της ί8ιας της Βουλής, και 
υπάρχει και στην Έκθεση της Βουλής σχετικό σχόλιο, ότι στην καλύτερη 

τουριστική περιοχή της Λάρνακας, στη Βορόκλινη, εξαιτίας της έλλειψης 

περιβαλλοντικής πολιτικής, η κυβιίρνηση έχει τοποθετήσει, 8ίπλα από αυτή την 
' ' 'Λβ•'' ίθ' περιοχη, την κτηνοτροφικη περιοχη ει ασιων, πραγμα το οπο ο α ηταν 

α8ιανόητο για οποιοδήποτε πολιτισμένο κράτος του κόσμου να επιτραπεί να 
συμβεί. 

Δυστυχώς, η έλλειψη περιβαλλοντικής 

παράγοντες και η έλλειψη περιβαλλοντικής 
τραγικά ά.ποτελέσματα. 

συνεί8ησης στους κυβερνητικούς 

πολιτικής, μας οδηγεί σ 'αυτά τα 
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Και τελειώνω λέγοντας ότι ως επαρχ!α η Λάρνακα πράγματι έχει υποφέρει 
σε πολύ μεγάλο βαθμό από αυτή την έλλειψη περιβαλλοντικής πολιτικής και από 

την αδιαφορία των αρμοδίων. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η πρόθεσή μου είναι όλα τα άλλα θέματα να αναβληθούν, και η εισήγησή μου 
θα είναι ότι για κάθε θέμα θα υπάρχει περιορισμένο χρονικό διάστημα. Σε κάθε 
Βουλή του κόσμου, ανάλογα με τη βαρότητα του θέματος, 8ίνεται ορισμένος 
χρόνος για τη συζήτησή του. Φοβούμαι ότι, αν συνεχιστεί αυτή η πολιτική, όχι 

μόνο κανένα θέμα δε θα έχει σημασία αν συζητείται ή όχι στη Βουλή, ούτε ο 
τύπος οότε η κυβέρνηση 1 ούτε ο λαός θα απο0(8ουν οποια8ήποτε σημασlα σ' 

αυτής της μορφής τις συζητήσεις. Για να κάνουμε τις ·συζητήσεις μας 

Πραγματικά παραγωγικές, θα πρέπει να κατευθύνουμε τις σκέψεις μας και να 
κατανείμουμε το χρόνο μας κατά τρόπο που να είναι ανάλογος με τη βαρύτητα 
του θέματος. Γι' αυτό η εισήγησή μου προς τους αρχηγούς των Κοινο

βουλευτικών Ομάδων είναι για τα υπόλοιπα θέματα, τα οποlα θα με(νουν μετά το 
Πάσχα πλέον -δε θα υπάρξει άλλη συνεδρίαση της Βουλής-να κατανέμεται 

ορισμένος χρόνος. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μας βρίσκει σύμφωνους αυτή η άποψη, την υποστηρίξαμε 

κατ' επανάληψη, όμως στην πρακτική εφαρμογή συναντούμε δυσκολίες και 
ανατρέπονται και αποφάσεις τις οποίες παίρνουμε. Διερωτούμαι αν δε θα έπρεπε 
να ψηφίζαμε κάποια σχετική πρόνοια στους Κανονισμούς της Βουλής, ώστε να 

ελέγχεται μέσα από Κανονισμό αitοδεκτό από όλους τους συναδέλφους. Διότι 
είναι αρκετό ένας συνάδελφος να απιστήσει προς κάποια προειλημμένη απόφαση, 
για ν 1 ανατραπεl όλη αυτή η προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα θα ρυθμιστεί διά Κανονισμού το θέμα, αλλά μέχρι να ρυθμιστεί δι' 

αποφάσεως της Βουλής, θα θεωρε(ται το Σώμα των Εκπροσώπων των 
Κοινοβουλευτικών Ομάδων ως αρμόδιο για ρύθμιση του τρόπου συζήτησης των 

θεμάτων στη Βουλή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Γι' αυτό πρέπει να ρυθμιστεl με Κανονισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και η απόφαση της Βουλής είναι αρκετή. 

Ο κύριος Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εκεlνα τα οπο(α θεωρήθηκαν ως αναγνωσθέντα, ασφαλώς 
αφαιρούνται από την προσεχή ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Οταν έλθω σ' αυτά, θα πω ποια παραλε(πονται. 

Υπάρχει άλλος ομιλητής εκτός από τον κ. Πέτρο Στυλιανού; 

ΑΙ Θα υπάρχουν και άλλοι. 

Τότε και το θέμα αυτό θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη για την 

επόμενη συνεδρία της Βουλής. 
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Το επόμενο θιίμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 
αναφιίρεται ως «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του προβλήματος 
του ο8ικού 8ικτύου και των άλλων προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της 
επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού της περιοχής 

αυτής». 

(Θιίμα εγγραφιίν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). (23.7.87). 
1 πάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως η Έκθεση θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα; 
Δεν υπάρχει. Η Έκθεση θεωρείται ως αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ποι ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΕΠΙΛΙΣΗΣ ΚΑΤΑ 

ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑ ΤΟ! ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ ΤΟ! ΟΔΙΚΟΙ ΔΙΚΤ101 

ΚΑΙ ΤΩΝ ΑΛΛΩΝ ΠΡΟΒΛΗΜΆΤΩΝ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΟΡΕΙΝΗΣ 

ΤΗΣ ΕΠΑΡΧΙΑΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΠΡΟΣ ΑΠΟΦΙΓΗ ΜΕΓΑΛ1ΤΕΡΟ1 

ΜΑΡΑΣΜΟΙ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΑΙΤΗΣ.,, 

Παρόν'Ι:ες:-

Λιίαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Αν8ρέας Φάντης 

Χρίστος Πιίτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

8υο συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Φεβρουαρίου 1989 και 29 
Ιανουαρίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευ

ρέθηκαν εκπρόσωποι των Ύ'πουργείων Εσωτερικών, Γεωργίας και_ Φυσικών Πόρων 

και Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού, ο Έπαρχος Λάρνακας και οι Κοινοτάρχες των επη

ρεαζόμενων κοινότητων της περιοχής Ορεινής, και ειδικότερα των χωριών Κάτω 

Δρυ, Σκαρίνου, Οράς, Βαβατσινιάς, Κάτω Λευκάρων, Βάβλας, Λάγιας, 08ού και 
Αγίων Βαβατσ;νιάς. Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος παρευριίθηκαν 
επίσης στην Επιτροπή ο εισηγητής του αξ. Βουλευτής κ. Α. Γεωργίου, καθώς και 

ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Αν8ρόου. 

Το πιο πάνω θέμα, που ιίχει εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 
Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου στις 27 Ιουλίου 1987 παραπιίμφθηκε στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Εισοίγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του ανέφερε ότι η περιοχή 

Ορεινής της επαρχίας Λοίρνακας, που από πλευροίς φυσικής καλλονής 8εν ιίχει 

τίποτε να ζηλέψει από τα ορεινά μας θέρετρα, φθίνει συνεχώς και οι κάτοικοί της 

ολοένα λιγοστεύουν. Αυτό οφε(λεται βασικά στην έλλειψη της αναγκαίας 
υπο8ομής σε βασικούς τομείς της οικονομίας που θεωρείται απαραίτητη 

προUπόθεση για να συγκρατήσει τους κατοCκους και ειΒικά τους νέους στην 

περιοχή αυτή. Τέτοια υπο8ομή είναι για παροί8ειγμα η ύπαρξη ενός ικανο

ποιητικού οδικού δικτύου που να επιτρέπει την εύκολη μετάβαση και σύνΒεση των 

χωριών αυτών με τις αστικές περιοχές της Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας. Οι 

υφιστάμενοι Βρόμοι είναι στενο( και δεν έχουν επίστρωση με πρέμιξ. Ένας 
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τέτοιος δρόμος ε(ναι ο δρόμος Χοιροκοιτίας-Οράς που έχει σχεδιαστεί προ 

εικοσαετίας και ο δρόμος Οδού-Φαρμακά του οποίου η κατασκευή καθυστερεί 

αδικαιολόγητα. Το απηρχαιωμένο αυτό οδικό δίκτυο έχει ως αποτέλεσμα την 

καθυστέρηση στις μεταφορές ή και την παντελή έλλειψη μεταφορικών μέσων με 

όλες τις καταστρεπτικές για τη σόνδεση της περιοχής αυτής με την υπόλοιπη 

Κύπρο συνέπειες. Στην ίδια περιοχή παρατηρείται επίσης η έλλειψη υποδομής 

για τουριστική αν&πτυξη, η έλλειψη αρδευτικών έργων και η πλημμελής παροχή 

ιατρικής περίθαλψης. 

Για την αντιμετώπιση των προβλημ&των της περιοχής αυτής, δήλωσε ο 

εισηγητής, θα πρέπει να δοθούν κίνητρα σε νεαρά ζευγάρια που θα τα ωθήσουν να 

μην εγκαταλείπουν την περιοχή, και να προωθηθεί υπό τη μορφή ειδικών κινήτρων 

μετακίνηση και στέγαση προσφύγων σε συνοικισμούς στην Ορεινή, ώστε να δοθεί 

νέα ζωή στα χωριά αυτά. Καταλ.Jιγοντας ο ίδιος δήλωσε ότι απαίτηση της 

περιοχής και εισήγησή του είναι ο καταρτισμός ενός Ενιαίου Σχεδίου Αν&πτυξης 

της περιοχής Ορεινής με δανειοδότηση, κατ& το πρότυπο του Ενιαίου Σχεδίου 

Ανάπτυξης της περιοχής Πιτσιλιάς. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής οι Κοινοτάρχες των χωριών της 

περιοχής Ορεινής, ανέφεραν ότι τα προβλήματα που'· αντιμετωπίζουν τα χωριά 

τους είναι κοινά και ότι η επίλυσή τους αναμφίβολα θα συγκρατήσει τους 

κατοlκους στις κοινότητές τους. Ως σοβαρότερα προβλήματα ανέφεραν την 

αστυφιλία, καθώς επίσης το συγκοινωνιακό και το υδατικό πρόβλημα. Οι ίδιοι 

εκπρόσωποι ανέφεραν, μεταξύ άλλων, ότι πρέπει να δοθεί κάποια κρατική 

επιχορήγηση στους αδειούχους λεωφορειούχους της Επαρχίας Λάρνακας, ώστε να 

εκτελούν πάνω σε τακτική γραμμή τα δρομολόγια από και προς την περιοχή 

Ορεινής που τώρα δεν εκτελούνται τακτικά μια και οι επιβάτες είναι λίγοι. 

Ζήτησαν επίσης τη βελτίωση του τηλεπικοινωνιακού δικτύου της περιοχής, που 

παρουσιάζει κατά καιρούς μεγάλα προβλήματα και αναφέρθηκαν στην έλλειψη 

νερού για άρδευση των χωραφιών τους. 

Καταθέτοντας πάνω στο όλο θέμα οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσω

τερικών δήλωσαν ότι το θέμα της περιοχής Ορεινής συζητήθηκε παλαιότερα μαζί 

με το θέμα της περιοχής Πιτσιλιάς, αλλά κανένα του Σχεδίου Ανάπτυξης της 

περιοχής Πιτσιλιάς, διότι η Διεθνής Τράπεζα δεν ήταν Οιατεθειμένη να καλύψει 

όλα τα Περιφερειακ& Σχέδια Αν&πτυξης. Πρόθεση της κυβέρνησης, δήλωσαν οι 
ίδιοι εκπρόσωποι, είναι όπως στα πλαίσια του Αναθεωρημένου ΣχεΟίου Ανά

πτυξης όλης της Κύπρου Οημιουργηθούν τέτοιοι μηχανισμοί, ώστε -τα Περι

φερειακ& Σχέδια Αν&πτυξης να αποβοόν αποτελεσματικότερα. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμοό δήλωσε στην Επιτροπή ότι 
το Αναθεωρημένο Σχέδιο Αν&πτυξης όλης της Κόπρου, το οποίο επρόκειτο να 

συμπληρωθεί αρχές Ιουνίου 1989, βρίσκεται στο τελικό στ&διο επεξεργασίας και 
θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβοόλιο, Στο Σχέδιο αυτό περιλαμβ&νονται 

τέτοιοι μηχανισμοί που θα καθιστούν πιο αποτελεσματικά τα Περιφερειακά 

Σχέδια Αν&πτυξης. Για τα ήδη υπ&ρχοντα στον ΠροΟπολογισμό Αν&πτυξης 

Σχέδια θα μελετηθούν οι μηχανισμοί για επίσπευση των διαδικασιών εκτέλεσης 

των διάφορων έργων, ενώ μελετάται και η πιθανότητα κατάρτισης Ενιαίου 

Σχεδίου Αγροτικής Αν&πτυξης όσον αφορ& όμως την περιοχή Ορεινής δηλώθηκε 

ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε ειδικό σχέδιο. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο Έπαρχος Λάρνακας Οήλωσε ότι η 

περιοχή Ορεινής θεωρείται από τις καλύτερες στην Κύπρο, γιατί περιλαμβάνει 
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χωριά με πραγματικά γνήσιο χαρακτήρα τα οπο(α θα μπορούσαν να αποτελέσουν 

τουριστικό πόλο έλξης, αν υπήρχαν τα απαιτούμενα έργα υποδ'ομής και ιδ'ιαίτερα 

το αναγκαίο οδικό δίκτυο. Για την ανcίπτυξη της περιοχής, εισηγήθηκε ο ίδιος, θα 

πρέπει απαρα(τητα να καταρτιστεί Ενιαίο Σχέδ'ιο Αγροτικής Ανάπτυξης. Για τα 

προβλήματα στο τηλεπικοινωνιακό δ'(κτυο της περιοχής, ο Έπαρχος Λάρνακας 
δ'ήλωσε στην Επιτροπή ότι οι βλάβες στο τηλεπικοινωνιακό δ'!κτυο οφείλονται 

στις εξορμήσεις των κυνηγών στην περιοχή, ενώ πάνω στο θέμα τ-ης έλλειψης 

νερού για άρδευση 'Βήλωσε ότι δ'ε συστήνονται τα αρδ'ευτικά συστήματα, παρά το 

γεγονός ότι έγιναν κατά καιρούς συστάσεις για τη δ'ημιουργία χωμάτινων 

δ'εξαμενών, και τούτο γιατί η απόδ'οσή τους είναι οριακή. 

Σχολιcίζοντας την εισήγηση για την κατcίρτιση ενός ενιαίου Σχεδίου 
αγροτικής ανάπτυξης, οι εκπρόσωποι του Τπουργε(ου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων Οήλωσαν ότι, στα πλαίσια του Αναθεωρημένου Σχε8(ου δετούς Ανάπτυξης, 

μελετcίται το θέμα της προώθησης Σχεδίων Ενιαίας Αγροτικής Ανcίπτυξης κατcί 

το πρότυπο της Πιτσιλιάς, ενώ για τα ή8η υπάρχοντα ΣχέΟια προωθείται 

επίσπευση της υλοποίησής τους. 

Σχολιάζοντας τα θέματα που εμπίπτουν στα πλαίσια των αρμοΟιοτήτων του 

Τπουργ~ίου Συγκοινωνιών και Έργων, εκπρόσωπος αυτού Οήλωσε τα ακόλουθα: 

(α) Βρίσκεται υπό κατασκευή ο δρόμος Λcίγιας-Βcίβλας έναντι κονδυλίου 

!:1401000, ενώ ετοίμάζονται τα κατασκευαστικά σχέΟια του παροικαμ
πτήριου δρόμου Ορcίς και του δρόμου Φαρμακcί-Οδού. Κατασκευcί

ζεται επίσης ο δρόμος Λευκcίρων-Δελίκηπου. 

(β) Για το θέμα της πλημμελούς εξυπηρέτησης της περιοχής από τους 

αΟειούχους λεωφορειούχους, εξαιτίας των λίγων επιβατών που χρησι

μοποιούν τα λεωφορεία αυτά1 βρίσκεται υπό μελέτη το θέμα της 

Οημιουργίοις Εταιρείας Αγροτικών Λεωφορείων που αναμένεται ότι θα 

λύσει το πρόβλημα της άσκοπης σπατάλης Ουναμικού που παρου

σιάζεται σήμερα. 

(γ) Η επίστρωση των δρόμων της περιοχής με πρέμιξ είναι πολύ δαπανηρή 

και τούτο συνε:πάγεται την κατασκευή μικρότερου μέρους του Ορ.όμου, 

γι' αυτό και η πολιτική του Τπουργείου είναι η συμπλήρωση όσο το 

Ουνατό νωρίτερα του μεγαλύτερου μέρους των υπό κατασκευή Ορόμων. 

Η εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Οήλωσε ότι οι μελέτες 

του Οργανισμού στρέφονται γενικότερα προς την ανάπτυξη του αγροτοτουρισμού 

και την ενθάρρυνση εκΟρομών προς την ενΟοχώρα. Στα πλα(σια μάλιστα της 

μελέτης του θέματος του αγροτοτουρισμού θα μελετηθούν επιστάμενα και οι 

προοπτικές και Ουνατότητες ανάπτυξης και της περιοχής Ορεινής. Ο Οργανισμός 

προτίθεται επίσης να περιλcίβει την περιοχή Ορεινής σε φυλλcίδιο που θα εκδόσει 

γενικά-yια την Επαρχία Λάρνακας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με βάση την ενημέρωση που της 
έγινε από τους αρμο8ίους και όλα τα Οιαφωτιστικά στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν 
της σχετικά με το όλο θέμα 1 πιστεύει ότι ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης του όλου 
προβλήματος είναι ο καταρτισμός ενός Σχεδίου Ενιαίας Αναπτύξεως Ορεινής 

Λάρνακας, κατά το πρότυπο του ΣχεΟίου Ενιαίας Ανάπτυξης Πιτσιλιάς και καλεί 

την κυβέρνηση να προβεί στην ετοιμασία και υλοποίηση τέτοιου σχεδίου το 

συντομότερο Ουνατό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές; 

Υπάρχουν ομιλητές, άρα το θέμα παραμένει για την επόμενη συνεδρίαση της 

Βουλής. 

Το θέμα υπ' αρ. (8) στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που αναφέρεται ως «Οι 
ανωμαλίες που παρουσιάζονται στη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου 

και η ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την αντιμετώπιση των 

επιπτώσεων πάνω στους άμεσα ενδιαφερομένους», έχει ήδη θεωρηθεί ως 

αναγνωσθέν και συζητηθέν. 

'Αρα το θέμα θεωρείται ότι είναι ήδη κλειστό. 

Το επόμενο θέμα που είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Θέμα Μάριου Μαξιούτη>>, 

παραμένει για την προσεχή συνεδρίαση της Βουλής. 

Το υπ' αρ. (10) θέμα είναι: 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοr..νωνικώv 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως Ή Οιαμάχη και ο σάλος που 
παρατηρείται τελευταία ανάμεσα στις φρουταρίες και τα παντοπωλεία ως 

προς τον τρόπο και το ωράριο λειτουργίας τους και η εξεύρεση τρόπων 

επίλυσης του θέματος». 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (20.4.1989). 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Ας θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟ.~ΔΡΟΣ: 

Ωραία. Η Έκθεση θεώρείται αναyνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΩΣ «Η ΔΙΑΜΆΧΗ ΚΑΙ Ο ΣΑΛΟΣ ΠΟΥ 
ΠΑΡΑΤΗΡΕΙΤΑΙ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΑΝΆΜΕΣΑ ΣΤΙΣ ΦΡΟΥΤΑΡΙΕΣ 
ΚΑΙ ΤΑ ΠΑΝΤΟΠΩΛΕΙΑ ΩΣ ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΤΡΟΠΟ ΚΑΙ ΤΟ ΩΡΑΡΙΟ 
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥΣ ΚΑΙ Η ΕΞΕΥΡΕΣΗ ΤΡΟΠΩΝ ΕΠΙΛΥΣΗΣ 

ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ». · 
Παpόvτες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος, 

Παύλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνε3ρίες της που πραγματοποιήθηκαν 
στις 9 και 23 Ιουνίου και 1 Νοεμβρίου 1989, και 2 Φεβουαρίου 1990. Στις 
συνε8ριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των 
Υπουργείων Εσωτερικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Δημάρχου Λεμεσού, της ΠΟΒΕΚ, των Αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ ΚΑΙ 
ΑΓΡΟΤΙΚΉ, των Συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των 
Συν3έσμων Φρουταριών, Υπεραγορών και Παντοπωλών και του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής χ. Α. Παπαρές, ανέφερε 
πως επικρατεί μεγάλη διαμάχη μεταξύ των φρουταριών, των παντοπωλείων και 
των υπεραγορών για το λόγο ότι οι φρουταρίες 8εν τηρούν το επιβαλλόμενο από 
το νόμο ωράριο και επειδή διαθέτουν και είδη παντοπωλείου και υπεραγοράς 
προκαλείται αθέμιτος ανταγωνισμός. Επίσης, κατά τον ίδιο Βουλευτή, επειδή οι 
φρουταρίες προμηθεύονται τα είδη τους απευθείας από τους παραγωγούς, όπως 
ισχυρίζονται οι παντοπώλες, δεν πληρώνουν τέλη κι έτσι ο αθέμιτος ανταγωνισμός 
οξύνεται ακόμα περισσότερο. Οι ιδιοκτήτες των φρουταριών υποστηρίζουν ότι με 
το να παρατείνουν τη λειτουργία τους εξυπηρετούν καλύτερα το κοινό, ιδιαίτερα 
αυτούς που εργάζονται ως αργά και ταυτόχρονα συμβάλλουν κατά πολύ στην 
αύξηση παραγωγής και τη διάθεση των γεωργικών προ'ίόντων, πράγμα που 
εξυπηρετεί τον αγροτικό κόσμο. Τέλος ο εισηγητής του θέματος κάλεσε τους 
αρμοδίους να πάρουν μέτρα για τη λύση του προβλήματος, για να τερματιστεί η 
διαμάχη που παρατηρείται μεταξύ των πιο πάνω τάξεων. 

Εκφράζοντας τις απόψεις της ΠΟΒΕΚ εκπρόσωπός της ανέφερε πως το 

πρόβλημα που υπάρχει είναι πολύ σοβαρό, κυρίως στη Λεμεσό, όπου η κατάσταση 

είναι απαράδεκτη. Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, ενώ τα παντοπωλεία τηρούν 

το ωράριό τους, οι φρουταρίες, που στην ουσία είναι υπεραγορές αφού διαθέτουν 

και όλα τα είδη παντοπωλείου, δεν το τηρούν, με αποτέλεσμα να δημιουργείται 

αθέμιτος συναγωνισμός. Συγκεκριμένα, κατά τον εκπρόσωπο της ΠΟΒΕΚ1 
υπάρχουν φρουταρίες ανοιχτές από τις 5 μ.μ. μέχρι και τα μεσάνυχτα και αν δε 

ληφθούν μέτρα για την εφαρμογή του ωραρίου οι συνέπειες θα είναι σοβαρές. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Παντοπωλών και Ιδιοκτητών Υπεραγορών 

που προσήλθαν ενώπιον της Επιτροπής δήλωσαν πως η κατάσταση είναι 

ανυπόφορη κι αν δε ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα υπάρχει κίνδυνος τα 
παντοπωλεία και οι υπεραγορές να κλείσουν από τον αθέμιτο ανταγωνισμό που 

γίνεται σε βάρος τους. Οι φρουταρίες, δήλωσαν οι lδιοι εκπρόσωποι, κατέχουν τα 

πιο καίρια πόστα, δεν πληρώνουν διαπύλια, γιατί οι παραγωγοί παραδίδουν 

οιπευθείας σ' αυτούς και σε χαμηλές τιμές αντί μέσω της χονδρικής αγοράς, κι ο 

συναγωνισμός γίνεται σκληρότερος, αφού εκτός από τα φρούτα και τα φθαρτά. 

διαθέτουν και όλα τα είδη παντοπωλείου και υπεραγοράς. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Φρουταριών ζήτησαν τη Οιά. νόμου 

επέκταση του υφιστάμενου ωραρίου, γιατί αυτό συμπίπτει με εκείνο των 
εργαζομένων και γι 1 αυτό οι εργαζόμενοι είναι δύσκολο να ικανοποιήσουν τις 

ανάγκες τους σε φρέσκα φρούτα και λαχανικά.. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως 

ακριβώς επειδή τα φρούτα και τα λαχανικά είναι φθαρτά., γι 1 αυτό χρειάζεται 

περισσότερος συνεχόμενος χρόνος για να διατεθούν, γιατί αν παραμείνούν 

αδιάθετα μέχρι την επόμενη μέρα είναι άχρηστα κι οι ζημιές που προκαλούνται 

είναι ανεπανόρθωτες. Ένα άλλο πρόβλημα που επισήμαναν οι ιδιοκτήτες 
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φρουταριών είναι το θέμα του όρου των ζωνών. Σύμφωνα με τον όρο αυτό, όσα 

καταστήματα λειτουργούν σε ζώνη που έχει καθοριστεί ως τουριστική 8ικαιούνται 

να παραμένουν ανοικτά πέραν του κανονικοό ωραρίου, ενώ άλλα που μπορε! και 

να απέχουν μόνο μερικά μέτρα από τη ζώνη αυτή υποχρεώνονται να κλείνουν. 

Για το θέμα της αποφυγής της πληρωμής διαπυλίων από τις φρουταγορές, οι 

ιΟιοκτήτες φρουταριών 'Οήλωσαν ότι είναι ενοcντίον της κατάστασης αυτής και 

κάλεσαν το Δημαρχείο να πάρει τα απαραίτητα μέτρα. 

Ο εκπρόσωπος των φθαpτεμπόpων που προσήλθε ενώπιον της Επιτροπής 

δήλωσε πως το υφιστάμενο ωράριο δημιουργεί συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού, 

γι' αυτό και εισηγήθηκε την επέκτασή του για όλους• καταστήματα, φρουταρίες 

και υπεραγορές. 

Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών εισηγήθηκε την 

επέκταση του ωραρίου λειτουργιας των καταστημάτων, για να ευκολύνονται οι 

καταναλωτές, κυρίως οι εργαζόμενοι στον ιΟιωτικό τομέα, να ψωνίζουν. 

Οι εκπρόσωποι· των Αγροτικών Οργανώσεων τάχθηκαν υπέρ της νομοθετικής 

ρύθμισης της παράτασης του ωραρίου λειτουργίας των φρουταριών, γιατ( με τον 

τρόπο αυτό, όπως Οήλωσαν, Οιατίθενται περισσότερα προϊόντα και αποφεύγεται η 

καταστροφή τους που Ουνατό να προέλθει από την καθυστέρηση της διάθεσής τους 

ως φθαρτών. Επισήμαναν μάλιστα το γεγονός ότι από ένα Οίωρο κλείσιμο των 

φρουταριών προέκυψε ζημιά σαράντα χιλιάΟων λιρών. Οι ίΟιοι εκπρόσωποι 

ζήτησαν την επlσπευση της θέσπ~σης σχετικής νομοθεσίας, για να επιλυθεί ριζικά 
το πρόβλημα. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων τάχθηκαν κατ αρχήν 

εναντίον της παράτασης του ωραρίου λειτουργίας των φρουταριών, γιατί κάτι 

τέτοιο θα παραβλάψει τα συμφέροντα των εργαζομένων και θα προκαλέσει 

παρόμοιες καταστάσεις και σε άλλους τομείς της οικονομικής δραστηριότητας. Οι 
!8ιοι εκπρόσωποι επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις τελικές τους απόψεις κατά τη 

διαδικασία της θέσπισης της σχετικής νομοθεσίας, της οποίας και ζήτησαν την 

επίσπευση. 

Σόμφωνα με το Δημοτικό Γραμματέα του Δήμου Λεμεσοό, στην Πόλη αυτή, 
όπου σύμφωνα με τα στοιχεία που υπάρχουν εντοπίζεται σχεδόν εξ ολοκλήρου το 

πρόβλημα, υπάρχουν 31 φρουταρίες εκ των οποίων οι 9 είναι στα Δημοτικά όρια 
και οι 22 εκτός δημοτικών ορίων. Το πρόβλημα εντάθηκε στις 18 Ιουνίου 1989, 
όταν οι καταστηματάρχες έκλεισαν τη Χονδρική Αγορά. Κατόπιν τούτου επήλθε η 

εξής συμφωνία: 

( α) Η διακίνηση φθαρτών να γίνεται μέχρι τις 2μ.μ., 

(β) όσοι εκθέτουν στα πεζοΟρόμια θα διώκονται, και 

(γ) τα παράνομα υποστατικά θα διώκονται. 

Σόμφωνα και πάλι με το Δημοτικό Γραμματέα Λεμεσοό, κατά την εφαρμογή 

της συμφωνίας, και παρόλο που έγιναν και δι&ξεις, επισημάνθηκαν αΟυναμίες της 

νομοθεσίας όσον αφορά το ωράριο και την έννοια της φρουταρίας, γι' αυτό και 

πρέπει να γίνει συμπλήρωση της σχετικής νομοθεσίας. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων συμφώνησαν με την όπαρξη και τη σοβαρότητα του προβλήματος και 

Οήλωσαν πως από τις επαφές που είχαν κάμει με όλους τους ενΟιαφερομένους 

Οιαπιστώθηκε πως το πρόβλημα βρισκόταν πολύ κοντά στη ριζική του λύση. Για 
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το σκοπό αυτό ζήτησαν να τους δοθεί καιρός να μελετήσουν τρόπους που θα 
εξυπηρετούσαν καλύτερα όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές, ενώ ανέλαβαν τη 

δέσμευση να καταθέσουν ως το τέλος του περασμένου Οκτώβρη σχετικό 

νομοσχέδιο στη Βουλή για ψήφιση. ' 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, σε πρώτο στάδιο έδωσε 

την πίστωση χρόνου που ζήτησε η Εκτελεστική Εξουσία, χωρίς όμως οποιοδήποτε 

αποτέλεσμα. Σε επανεκτίμηση της κατάστασης, η Επιτροπή διαπίστωσε ότι το 

πρόβλημα όχι μόνο δεν επιλύθηκε, αλλ& οξύνθηκε ακόμα περισσότερο, γι' αυτό 

και καλείται η Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει τις διαδικασίες κατάθεσης του 

πιο πάνω νομοσχεΟ!ου στη Βουλή και να πάρει τα αναγκαία μέτρα για την 

προσωρινή αντιμετώπιση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί'π&ρχουν ομιλητές; 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ' 

Αν Οεν υπάρχουν, το θέμα τελειώνει. 

Το επόμενο θέμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ;(<,Προβλήματα που απασχολούν τους 

Κύπριους εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν να επιστρέφουν στην 
Κύπρο)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαpέ) (16.3.1989). 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές πάνω σ / αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί'π&ρχουν ομιλητές, &ρα το θέμα παραμένει για την επόμενη συνεδρίαση. 

Το επόμενο θέμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα που 

αναφέρεται ως ι<Η αν&γκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ και η 

κήρυξή του σε εθνικό π&ρκ0>>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχαήλ Θεοδούλου). (7.5.1987). 

Υπάρχουν ομιλητές; Υπάρχουν. 

Το θέμα παραμένει για την επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Το υπ' αρ. ( 13) θέμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιορισμό 

μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη Κύπρο)). 

(Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Λ. ΘΕΟΔΟΊ' ΛΟΊ': 

Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 
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Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Εισηγούμαι όπως και αυτή η Έκθεση θεωρηθεί ως αναγνωσθείσα, κύριε 
Πρ6ε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η 'Εκθεση θεωρείται ως αναγνωσθείσα. Δεν υπάρχει κανένας που θέλει: να 

μιλήσει; 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Όχι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Π&ντως ο κ. Μαυρί3ης ήθελε να μιλήσει, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι γι' αυτό που το &φησα ξέχωρα. 

Μαυρί3ης εξέφρασε επιθυμία να μιλήσει. Αν 

παραμείνει. 

Παρακαλώ! 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ή ταν η μόνη φορά που ο κ. 

είναι γι 1 αυτό το πράγμα, ας 

Κύριε Πρόε3ρε, μια εισήγηση γι' αυτό το θέμα. Νομίζω να το περ&σουμε κι 

αυτό το θέμα και επειΟή ο κ. ΜαυρίΟης, στην ομιλία που μας έΟωσε, 

επιφυλάσσεται να μιλήσει σε ένα γενικότερο φάσμα και πλαίσιο των προβλημάτων 
που αντιμετωπίζει η Μαρωνιτική κοινότητα, ας το περάσουμε, και να βάλουμε 
ειΟικό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να β&λουμε ει3ικό θέμα. Πολύ ωραία. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Με την παράκληση όλοι οι Εκπρόσωποι να το Οείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ καλά. 

Η 'Εκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα και επισυνάπτεται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΑΙΤΗΜΑ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΓΕΩΡ
ΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗ ΧΩΡΙΣ ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟ ΜΕΤΑΦΟΡΆ ΚΑΙ ΔΙΆΘΕΣΗ ΤΩΝ 

ΠΡΟ·Ι·ΟΝΤΩΝ ΤΟΥΣ ΣΤΗΝ ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΚΥΠΡΟ>>. 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόεδρος 

Μιχ&λης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργι&δης 

Σοφοκλής Χατζηγι&ννης 

Πέτρος Στυλιανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα σε δυο συνεδρ(ες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 18 Οκτωβρίου 1989 και στις 7 Φεβρουαρίου 1990. 
Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Εσωτερικών, Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων και Δικαιοσύνης. 

1 
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Εισάγοντας το θέμα ο εκπρόσωπος των Μαρωνιτών στη Βουλή, κ. 
Μαυρί8ης, περιέγραψε τις δύσκολες συνθήκες κάτω από τις οποίες 8ιαβιούv οι 

εγκλωβισμένοι στις κατεχόμενες περιοχές, καθώς και τα οικονομικά προβλήματα 

που αντιμετωπίζουν για τη συντήρηση των οικογενειών τους. Στη συνέχεια 

ανέφερε ότι οι Αρχές της Δημοκρατίας απαγορεύουν ή και παρεμποδίζουν την 
ελεύθερη μεταφορά των προϊόντων που παράγουν οι εγκλωβισμένοι από τις 

κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές. Το πρόβλημα αυτό, συνέχισε ο ίδιος 

εκπρόσωπος, σε συνδυασμό και με την ανομβρία που παρουσιάστηκε, επιδε!νωσε 
τα προβλήματα των εγκλωβισμένων. Γι' αυτό ζήτησε τη βοήθεια της Βουλής για 

την αντιμετώπιση του προβλήματος. 

Στην ίδια συνεδρία της Επιτροπής κατατέθηκε και έγγραφο των εγκλω
βισμένων της Καpπασίας με το ίδιο αίτημα, καθώς και κατάλογοι γεωργικών 

1πpο"ίόντων των οποίων ζητείται η ελεύθερη μεταφορά και διάθεση στις ελεύθερες 

περιοχές. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης, ειδικός επί ανθρωπιστικών 

θεμάτων, συμφώνησε με την ύπαρξη του προβλήματος αυτού και δήλωσε πως, αν 
δε 8οθούν ευκαιρίες στους εγκλωβισμένους να μεταφέρουν και 8ιαθέτουν τα 

προϊόντα τους στις ελεύθερες περιοχές, θα αναγκαστούν να φύγουν, αφού στο 

σύνολό τους είναι γεωργοί κι οι κατοχικές αρχές 8εν τους εντάσσουν σε κανένα 

σχέδιο διάθεσης προ"ίόντων. Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως το πρόβλημα έχει 
πάρει μεγάλες διαστάσεις, μεταξύ των εγκλωβισμένων ήδη υπάρχει μεγάλη 

ένταση και το θέμα πρέπει να εξεταστεί σοβαρά από το κράτος. Δήλωσε ωστόσο 

πως υπάρχουν αντικειμενικές 8υσκολίες για την ελεύθερη μεταφορά των προϊόντων 
αυτών στα ελεύθερα ε8άφη και τις οποίες συνόψισε στα τρία πιο κάτω σημεία: 

(α) 

(β) 

(γ) 

Υπάρχει κίν8υνος μεταφοράς ασθενειών. 

Υπάρχουν δυσκολίες στη 8ιαπίστωση της ιδιοκτησίας των προϊόντων. 

Υπ&ρχουν εγκλωβισμένοι που εκμεταλλεύονται την κατάσταση και 
μεταφέρουν προϊόντα που /8εν είναι δικά τους με 'σκοπό την 
κερδοσκοπία. 

Ο\ εκπρόσωποι του Τπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων δήλωσαν 

ενώπιον της Επιτροπής ότι πράγματι τlθενται περιορισμοί στην ελεύθερη 

8ιακίνηση προϊόντων από τα κατεχόμενα στα ελεύθερα ε8άφη, ένεκα του μεγάλου 
κινδύνου μεταφοράς ασθενειών που υπάρχει, γιατί σε τέτοια περίπτωση η ζημιά 

που θα προκληθεί στο εξαγωγικό μας εμπόριο θα είναι τεράστια. Οι ίδιοι 

εκπρόσωποι δήλωσαν πως το r πουργείο τους περιορίζει μεν τη μαζική μεταφορά 
προϊόντων, καθόρισε όμως μια ποσότητα προ'ίόντων κατά είδος που μπορεί να 

μεταφέρεται, αφού προηγηθούν εξετάσεις στο Κτηνιατρείο ή σε άλλες αρμόδιες 

υπηρεσίες. Σε αντιστάθμισμα του περιορισμού αυτού 8ίνεται στους εγκλω

βισμένους άλλου είδους βοήθεια, προς αναπλήρωση των εσόδων που θα είχαν από 

τη 8ιάθεση των προϊόντων τους. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως τα 

κατεχόμενα εδάφη καθορίστηκαν ως ζώνη ασφάλειας, ένεκα του απροσπέλαστου 

των περιοχών και της αδυναμίας ελέγχου των γεωργικών και κτηνοτροφικών 
προ·ίόντων. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 8ήλωσαν στη συνε8ρίαση πως το 

Τπουργείο τους ακολουθεί τις οδηγίες των αρμόδιων Τπηρεσιών και επιτρέπει ή 

απαγορεύει, ανάλογα με την περίπτωση, τη μεταφορά γεωργικών και κτηνο

τροφικών προϊόντων στις ελεύθερες περιοχές. Δήλωσαν επίσης πως πρέπει να 
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Οίνονται οι κατάλληλες οΟηγίες στους εγκλωβισμένους σχετικά με το τι πρέπει να / 
παράγουν, ώστε να μπορούν στη συνέχεια να το Οια.θέτουν στις ελεύθερες 

περιοχές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, 

Οιαπιστώνει την ύπαρξη και τη σοβαρότητα του προβλήματος, καθώς και τις 

δυσκολίες που ποφουσιάζονται για την επίλυσή του. Λαμβάνοντας όμως ιδιαίτερα 

υπόψη η Επιτροπ'ή τις Ούσκολες συνθήκες κάτω από τις οποίες 8ιαβιούν οι 

εγκλωβισμένοι, τη Ούσκολη οικονομική θέση στην οποία βρίσκονται και τις 

πολλαπλές οικογενειακές Οuσκολίες και υποχρεώσεις που έχουν, καλεί την 

Εκτελεστική Εξου.σία να πάρει όλα τα απαιτούμενα και Ουνατά μέτρα για την 

αντιμετώπιση του προβλήματος, περιλαμβανομένων και συμβουλών ως προς τα 
εl8η που πρέπει να παράγουν και τα οπο(α θα μπορούν να 8ιαθέτουν στις 

ελεύθερες περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το θέμα θεωρείται λήξαν. 

Για το θέμα του «Δάσους της Αθαλάσσας .. ,)) 1 υπάρχουν Βουλευτές που 

θέλουν να μιλήσουν; 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νοουμένου ότι λε(πουν πολλά μέλη της Επιτροπής Περι

βάλλοντος στο εξωτερικό, παρακαλώ να με(νει κι αυτό το θέμα για την επόμενη 

συνεδρίαση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν ε(ναι αυτός ο λόγος, Οε θα το Οεχτώ. Αν εσε(ς θέλετε να μιλ-ήσετε, θα το 

Οεχτώ. Για μένα εlναι οι παρόντες Βουλευτές που λαμβάνονται υπόψη. 

Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Μάλιστα, θα μιλ-ήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κι το θέμα αυτό θα παραμείνει λοιπόν. 

Το επόμενο θέμα εlναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο

σκοπ(α από επιτη8ε(ους σε βάρος των τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρ(νου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.88). 

Αυτό το θέμα ζητήθηκε ούτως ή άλλως να αναβλ ηθε(. Επομένως' και το θέμα 
αυτό αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Το 160 θέμα είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αν.αφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθε( εκ νέου η επαναφορά: της 

θανατικης ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθ-ή εγκλήματα, συμπερι

λαμβανομένης και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισ"ήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.89). 
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Το θέμα αυτό 8εν ειναι έτοιμο, επομένως αναβάλλεται. 

Σχετικά με το· 1 7 ο θέμα: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως ((Ot συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ

νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (5.10.89). 
Μου ζητήθηκε ή3η από τον εισηγητή του θέματος, τον κ. Γαλανό, όπως το θέμα 

αυτό παραμείνει. Ο κ. Γαλανός λείπει στο εξΡ-)-τ"ερικό με κοινοβουλευτική 
αποστολή. ~~~~ 

~-· 
Το τελευ--.αti>-θip;υι;-&ψι&η το 180 στη σημερινή ημερήσια 3ιάταξη, που 

__ 1'-t-τ-λοψΟpclται <<Η ανάγκη όπως αναλάβει η Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου την 
εισαγωγή σόγιας που χρησιμοποιείται από τους κτηνοτρόφους σαν βασικό μέσο 
8ιατpοφής των ζώων τους», ή8η έκλεισε προηγουμένως. 

Και τελειώσαμε με τα θέματα της σημερινής ημερήσιας 3ιάταξης. 

Η επόμενη συνε3ρίαση της Βουλής ορίζεται για τις 29 Μαρτίου 1990, και 
ώρα 4.00 μ.μ .. Η ημερήσια 3ιάταξη θα κυκλοψορήσει αργότερα. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 9.00 μ.μ.) 
Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιά3ης Νίκος 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρέας 

Δημητριά3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Α ν3ρέας 

Ηλία Νεόψυτος 

Ηλιά3ης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί3ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Αν3ρέας 

Μακρί3ης Νίκος 

Μαν3ριώτης Στέλιος 

Μ αρκί3ης Αλέκος 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Παναγιώτου Ανδρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπ(3ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοψοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοψί3ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 
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Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρ(δης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρ(λλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

(1) Αγορεύσεις και συζήτηση που έγιναν από τους αξ. Βουλευτές (Π. 
Διγκλης, Μ. Πουμπουρής, Γλ. Κληρ(δης, Α. Γαλανός, Τ. Χατζηδημητρ(ου, Μ. 

Παπαπέτρου, Μ. Θεοδούλου, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Ηλ(α, Γ. Χαραλαμπ(δης, Ο. 

Δημητρ(ου και Κ. Χρ(στου) πάνω στο θέμα «Η χθεσινή ματα(ωση δημόσιας 

ομιλίας Βουλευτών στη Λάρνακα ως παραβίαση των συνταγματικών και Οιεθνώς 

αναγνωρισμένων ανθρώπινων και 8ημοκρατικών Οικαιωμάτων» και κλε(σιμο του 

θέματος ύστερα από δήλωση του Προέδρου του Σώματος ότι η Βουλή θα 

συνεχ(σει να παρακολουθεί το όλο θέμα. 

(2) Ανάγνωση από τον Πρόεδρο του Σώματος επιστολής του Υπουργού 

Εμπορίου και Βιομηχαν(ας κ. Τ. Νέμιτσα αναφορικά με το θέμα «Οι καταγγελ(ες 

που έχουν Οημοσιευτεί στον τύπο και αφορούν τον Υπουργό Εμπορίου και 

Βιομηχαν(ας κ. Τ. Νέμιτσα για χρησιμοπο(ηση της θέσης του για προώθηση των 

συμφερόντων της βιομηχαν(ας Νέμιτσα στην οπο(α έχει ο ίδιος οικονομικό ή άλλο 

συμφέρον», οι σύντομες δηλώσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Γλ. Κληρ(δης, Α. 

Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, Τ. Χατζηδημητρ(ου και Π. Δ(yκλης) και λήξη του 

θέματος. 

(3) Έκθεση για το θέμα «Αγορά εξοπλισμού στοιβασίας από την Αρχή 
Λιμένων Κύπρου», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν πάνω στο θέμα (Κ. 

Ερωτοκρ(του, Στ. Μανδριώτης, Δ. Ηλιάδης, Π. Δ(γκλης και Α. Δημητριάδης) 
και έγκριση αυτής. 

( 4) Έκθεση για το θέμα «Οι ανωμαλ(ες που παρουσιάζονται στη λειτουργ(α 

του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου και η ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων 

για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων πάνω στους άμεσα ενΟιαφερομένους» και 

έγκριση αυτής. 

(5) Έκθεση για το θέμα «Η ανάγκη όπως αναλάβει η Επιτροπή Σιτηρών 
Κύπρου την εισαγωγή σόγιας που χρησιμοποιείται από τους κτηνοτρόφους σαν 

βασικό μέσο 8ιατροφής των ζώων τους>> και έγκριση αυτής. 

(6) Έκθεση για τα θέματα 1. «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλ(α, προβλήματα 
και προοπτικές>) και 2. «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία ως επιμέρους τομέας της 
κυπριακής οικονομίας -ιστορ(α, ανάγκες και προοπτικές)) 1 οι αγορεύσεις που 

έγιναν πάνω στα θέματα ( 'Α. Χρυσοστόμου, Δ. Ηλιά8ης, Στ. Μαν8ριώτης και 
Κ. Ερωτοκρ(του) .και αναβολή της συζήτησης του θέματος για την επόμενη 

συνεδρ(α του Σώματος. 

(7) Αγορεύσεις Βουλευτών (Ρ. Κατσελλή, Δ. Γεωργιάδης, Ν. Ηλία και 

Α. Μαθηκολώνης) πάνω στο θέμα ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για 
την προστα.σ(α του φυσικού περιβάλλοντος>) και αναβολή του για την επόμενη 

συνε8ρία του Σώματος. 

(8) Έκθεση για το θέμα «Η ανάγκη επ(λυσης κατά προτεραιότητα του 

προβλήματος του οδικού δικτύου και των άλλων προβλημάτων της περιοχής 

Ορεινής της επαρχ(ας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού της 

περιοχ'ής αυτής» και αναβολή του θέμα.τος για την επόμενη συνε8ρίαση του 

Σώματος. 
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(9) 'Εκθεση για το θέμα «Η 3ιαμάχη και ο σάλος που παρατηρείται 
τελευταία ανάμεσα στις φρουταρίες και τα παντοπωλεία ως προς τον τρόπο και 
το ωράριο λειτουργίας τους και η εξεύρεση τρόπων επίλυσης του θέματος» και 

έγκριση αυτής. 

( 10) Έκθεση για το θέμα «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς 
περιορισμό μεταφορά και διάθεση των προ·ίόντων τους στην ελεύθερη Κύπρο» και 

έγκριση αυτής. 

Τιμή: 50σ 

Τuπώθηχε στο Τuπογραφε(ο της l(uπpιαχής Δημοχρατ{ας, Λεuχωσ(α. 



Πρακτικά της Βουλής τωv Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟΊ' ΛΕΊ'ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΊ'ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρίοιση 19ης Απριλίου 1990 
{ Ώροι ένοιρξης: 4.29 μ.μ.) 

(Αρ. 25) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΊ'ΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την ένοιρξη της σημερινής συνε8ρίοις της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΊ') 

Υπάρχει οιποιρτίοι, έντιμε κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η σημερινή συνε8ρίοι της Β?υλής συμπίπτει σχε8όν με την επέτειο της 

γενοκτονίοις των Αρμενίων στις 24 Απριλίου. 

Ε(ναι φυσικό να αισθανόμαστε αποτροπιασμό και αγανάκτηση, όταν επανα
φέρουμε στη μνήμη μοις ένοι οιπό τοι πιο οιποτρόποιιοι εγκλήμοιτοι της σύγχρονης 

ιστορίας, τη γενοκτον(α των Αρμενίων. 

Στόχος της Τουρκίοις ήτοιν η εξοιφάνιση του οιρμενικού έθνους. Ενός έθνους 

που εμπλούτισε τον ανθρώπινο πολιτισμό σε όλες του τις εκφράσεις για χιλιά8ες 

χρόνιοι. 

Μοιζικές 8ολοφονίες, ομοι8ικές οιποιγχονίσεις, με τους 8ημίους νοι φωτογροι
φίζονται με αυτοϊκανοποίηση 8ίπλα στα σώματα των πατριωτών και τους σωρούς 

των κρανίων που συσσώρευσε η τουρκική θηριω8ία. 

Σε μια μακρά, ατέλειωτη, βασανιστική και απάνθρωπη πορεlα, εκατοντά8ες 

χιλιά8ες βρήκαν φρικτό θάνατο από τις κακουχίες, τα βασανιστήρια, την πείνα και 
τους βιασμούς. 

Η γενοκτονία των Αρμενίων συνταράζει ακόμα και τώρα όλους τους λαούς 

του κόσμου και αποτελεL θέμα προς συζήτηση σε έναν μεγάλο αριθμό κοινο
βουλίων. 

Το tyκλημοι ποιροιμένει οιτιμώρητο κοιι η Τουρκίοι προσποιθεί νοι πλοιστο
γροιφήσει την ιdτορίοι κοιι νοι 8ιοιγράψει την ιστορική μνήμη. Όμως οι8έκοιστη η 

(2315) 
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ιστορ(α κρατε( την Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου. Και ασφαλώς τα 

θόματα αυτού του εγκλήματος, οι Αρμένιοι, ποτέ δε θα ανεχθούν ή θα επιτρέψουν 
τη 8ιαγραφή του εγκλήματος. 

Αλλά και όλοι οι λαοί έχουν την ί8ια στάση. Γιατί ατιμώρητα εγκλήματα και 

ανοχή παρασιώπησης 8ημιουργούν την επακόλουθη ανοχή μίμησης και επανά

ληψης. 

Ο κυπριακός λαός είναι και ο ί8ιος θύμα θηριω8ίας από την ί8ια πηγή. Σε 

μερικές εβ8ομά8ες 1,5% του κυπριακού ελληνισμού 8ολοφονήθηκε, το iνα τρίτο 
του πληθυσμού ο8ηγήθηκε στην προσφυγιά και iκτοτε σχεΜν 2,000 αγνοούνται. 

Έτσι., αν κάθε λαός συγκλονίζεται από τη γενοκτονία των Αρμενίων, είναι 
φυσικό εμείς να αισθανόμαστε πιο βαθιά το 8ράμα τους και να τους αγκαλιάζουμε 

με αγάπη, συμπαράσταση και. συναγωνιστικότητα. 

Εδώ στην Κύπρο θόματα και. απόγονοι. των θυμάτων της γενοκτονίας 

αποτελούν μια 8ιαλεχτή κοινότητα που έχει την αγάπη και την εκτίμηση όλων 

μας. Οι Αρμένιοι της Κύπρου .αγαπούν και. αγαπιούνται από τη δεύτερη αυτή 

πατρί8α τους. Καθολική απαίτηση είναι η αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας 
με την πίστη πως μόνο η 8ικαιοσύνη και ο σεβασμός των 8ικαιωμάτων όλων των 

λαών αποτελούν τη βάση για μόνιμη ειρήνη. 

Με τη σύμφωνη γνώμη όλων των πολιτικών πλευρών, η Βουλή αποφασίζει τα 

ακόλουθα: 

1. Σημειώνει. με αποτροπιασμό και καταδικάζει ανεπιφύλακτα τη γενο

κτονία του αρμενικού έθνους που ξερίζωσε τους Αρμενίους από τα 

πατρογονικά τους εδάφη, 

2. υποστηρίζει την πλήρη αποκατάσταση των απαράγραπτων δικαιω
μάτων του αρμενικού λαού, 

3. υπογραμμίζει την μακρόχρονη αρμονική συμβίωση και α8ελφική συνερ
γασία με τους Αρμενίους της Κύπρου και. τη συνεισφορά τους στην 

πολιτική, οικονομική, κοινωνική και. πολιτιστική ζωή του τόπου, και 

4. αποφασίζει όπως η 24η Απριλίου κηρυχθεί ως Εθνική Μόρα Μνήμης 

της Γενοκτον(ας του Αρμενικού 'Εθνούς. 

Δε8ομένου ότι είναι με τη σύμφωνη γνώμη όλων των κομμάτων, είμαι 

βέβαιος ότι 8εν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Καλώ τη Βουλή να τηρήσει μονόλεπτη σιγή για τα θύματα της γενοκτονίας. 

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή) 

Καλώ τον εκπρόσωπο της αρμενικής κοινότητας κ. Αράμ Καλα'ίτζιάν στο 

βήμQι. 

Α. ΚΑΛΑ·Ι·ΤΖΙΑΝ: 

'Εντιμε κύριε ΠρόεΟρε, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Είναι 8ύσκολο με λόγια να εκφράσω τα βαθιά αισθήματα συγκίνησης και 
ευγνωμοσύνης που με Οιακατέχουν αυτή τη στιγμή, γιατ( σήμερα εσε(ς, οι 

αντιπρόσωποι. του κυπριακού ελληνισμού, πρωτοπόροι της καταΟ(κης της γενο

κτονίας, ήρθετε με τον πιο lμπρακτο τρόπο να τιμήσετε τη μνήμη των μαρτύρων 

του αρμενικού έθνους, καθιερώνοντας ως Εθνική Μέρα Μνήμης την 24η Απριλίου. 

Είμαι βiβαιος πως αυτή τη στιγμή ε8ώ στην Κύπρο, στο χώρο της Βουλής, 
θα ήθελαν να βρίσκονται όχι μόνο οι Αρμένιοι της Κύπρου, αλλά οι απανταχού 
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Αί:)μένιοι, για να ζήσουν και να μοιραστοόν μαζί μου_ τα αισθήματα τής 

συγκίνησης και της ευγνωμοσύνης που με πλημμυρίζουν. 

Στις 24 του Απρίλη του 1915, πριν από 75 ακριβώς χρόνια, επιχειρήθηκε η 
δολοψονία ενός ολόκληρου λαού, των Αρμενίων. Οι Νεότουρκοι εκμεταλλεύθηκαν 
την εμπλοκή του κόσμου στον Α' Παγκόσμιο Πόλεμο και προσπάθησαν να 

απαλλαγούν από τους λαούς εκε(νους που, παρά τη μακρα(ωνη σκλαβιά τους, Οεν 

ε(χαν χάσει ούτε την εθνική τους ταυτότητα οότε τη θέληση για την εθνική τους 

αποκατάσταση. Και το πιο βαρύ τίμημα το πλήρωσε ο αρμενικός λαός. Στο 

διάστημα αυτό εξοντώθηκαν ενάμισι εκατομμύριο Αρμένιοι κάθε ηλικ(ας και 

φύλου. 

Όσοι επέζησαν κάτω από Οραματικές συνθήκες αναγκάστηκαν να εγκατα

λείψουν την πατρογονική τους γη. Ένας πολιτισμός χιλιετηρίδων, εκκλησίες και 

μοναστήρια, σχολε(α, εκατοντάδες πόλεις και χωριά και μια ανθηρή οικονομία, 

κα.ταστράφηκαν τελείως. Κι όμως, ο αρμενικός λαός κατάφερε να επιζ'ήσει. 

Γι / αυτό, 75 χρόνια μετά, εμφανίζεται με τον πιο ζωντανό τρόπο η 

πραγματικότητα της Σοβιετικής Αρμενίας, όπου ένα τμήμα του αρμενικού λαοό 

ζει και δημιουργεί πιστό στην ιστορία του, αναπτύσσοντας αφενός την εθνική 

κουλτούρα και την τεχνολογία σε αξιοθαύμαστο βάθμό και αψετέρου την 

πραγματικότητα. της αρμενικής διασποράς που έχει αναλάβει την ευθύνη της 

διεθνοποίησης και της προώθησης του αρμενικού ζητήματος στο δρόμο της 

δικαίωσης. 

Σήμερα, 75 χρόνια μετά τη διάπραξη της πρώτης οργανωμένης γενοκτονίας 
του αιώνα μας, όλοι οι Αρμένιοι ενωμένοι, όπου κι αν βρισκόμαστε, τιμούμε τη 

μνήμη των νεκρών μας και ταυτόχρονα συνενώνουμε τη φωνή της διαμαρτυρίας 

μας, γιατί μέχρι σήμερα οι σκοπιμότητες και τα συμψέροντα εμποδίζουν την 

αναγνώριση και επίσημη καταδίκη από τα Ηνωμένα Έθνη της γενοκτονίας των 

Αρμενίων. 

Καλούμε την ανθρωπότητα. να αναμετρήσει τις ευθύνες της, γιατί η σιωπή, 

πέρα από τη γενοκτονία των Αρμενίων, άνοιξε το δρόμο και σε άλλες ανάλογες 

τραγωδίες, όπως την απόπειρα. του ναζισμού πριν από πενήντα χρόνια, αλλά και 

την πρόσψατη απόπειρα ξεριζωμού του κυπριακού ελληνισμού. Κι αυτή η πικρή 

κοινή μοίρα βρήκε τους λα_ούς μας, τον αρμενικό λαό και τον κυπριακό ελληνισμό, 

να αγωνίζονται για προάσπιση των καταπατημένων δικαιωμάτων τους, σε έναν 

αγώνα φυσικής και εθνικής επιβίωσης, αλλά και σε έναν αγώνα που στόχο έχει να 

επικρατήσουν οι αρχές του δικαίου και της ισότητας μεταξύ όλων των λαών, ως ο 

μόνος δρόμος για εδραίωση της ειρήνης και ευημερίας ολόκληρης της ανθρωπό

τητας. 

Γι 1 αυτό εμείς, οι Αρμένιοι της Κύπρου, είμαστε ολόψυχα δοσμένοι στον 

αγώνα που διεξάγει ο κυπριακός ελληνισμός εδώ και 16 ολόκληρα χρόνια, για μια 
δίκαιη και βιώσιμη λύση που θα επιτρέπει σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό να 

απολαμβάνει τα αγαθά της προόδου και της ευημερ!ας, χωρίς οποιεσδήποτε ξένες 

επεμβάσεις που θα μπορούσαν ξανά να δια.ταράξουν την ειρήνη στη μαρτυρική 

Κύπρο μας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Για μια ακόμα φορά εκφράζω τις β_αθιές ευχαριστίες και την ευγνω_μοσύνη 
της αρμενικής κοινότητας για το σημερινό ιστορικό ψήψισμα της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 



2318 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα συνεχ(σοuμε τώρα με την κανονική ημερήσια Οιάταξη. 

Το μοναδικό θέμα το οποίο υπάρχει στο Κεφάλαιο Α' είναι: «Απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσ~πων ΕξουσιοΟοτούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά 

Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Απρίλιο του 1990 ιι.Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 

ι<ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ

ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ 

ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΑΠΡΙΛΙΟ ΤΟΥ 

1990» 
Παpόν"τες:-

Ντ!νος Κωνσταντ!νου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου' 
1990. Στη συνεδρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες και οι Βουλευτές κ. 

Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, Π. Στυλιανού χοcι Ν. Μουσιούττας. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση διενέρ

γειας δαπάνης για το μήνα Απρίλιο του 1990 ποσοό που δε θα υπερβαίνει εκείνο 
το τμήμα του ολικού ποσ9ύ που προβλέπεται στους οικε(ους Προϋπολογισμούς 

του 1989 καθενός από τα νομικά πρόσωπα Οημόσιοu Οικαίοu, των οπο(ων οι 

Προϋπολογισμοί για το 1990 δεν έχουν ακόμα εγκριθεί από τη Βουλή, και που 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Απρίλιο του 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη 

για νέες υπηρεσίες ή Ρ'Κοπούς ούτε μπορε! να σuμπληρωθεί οποιαΟήποτε νέα θέση 

στα νομικά πρόσωπα Οημόσιοu Οικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

Πάρουν την τελική τους μορφή οι ΠροUπολογισμοί του 1990. 
Όπως εlναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι Προϋπολογισμοί των νομικών 

·προσώπων Οημόσιου Οικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίΟια 

χρονοΟιαγράμματα που υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. Ωστόσο οι 

Προϋπολογισμοί ορισμένων από τα νομικά αυτά πρόσωπα δεν έχουν ακόμα 

κατατεθεί στη Βουλή ή δεν Κατατέθηκαν έγκαιρα, γι 1 αυτό και η Επιτροπή δεν 

ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασία των Εκθέσεών 

της, πράγμα που καθιστά στο μεταξύ αναγκαία την εξουσιοδότηση διενέργειας 

δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Ειδικότερα οι προτεινόμενες πιο πάνω εξουσιοδοτήσεις από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τη διενέργεια των δαπανών είναι αναγκαίες για σκοπούς 
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-συνέχισης των S'ιάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων Οημόσιου S'ικαίου, για 
τις οπο(ες γίνεται πρόνοια στους Προϋπολογισμούς τους για το 1990, και μέχρι 
να καταστεί δυνατή η ψήφιση των Προϋπολογισμών τους από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 

Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως παρατήρηση ότι στο μέλλον η Επιτροπή θα 

αρνηθεί να εξετάσει τους Προϋπολογισμούς των νομικών προσώπων τα οποία 

κατά. παράβαση της ισχύουσας νομοθεσίας αόικαιολόγητα καθυστερούν να κατα

θέσουν τους ΠροUπολογισμούς τους στη Βουλή για έγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1πάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να S'ιαβά.σει την 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟ!ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟ1 ΕΞΟ!ΣΙΟΔΟ

ΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟ

ΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟ1 ΔΙΚΑΙΟ1 ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΑΠΡΙΛΙΟ ΤΟ! 1990 
ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι Προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατ(θενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των 

δαπανών που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των Προϋπολογισμών 

αριθμού των νομικών αυτών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων πριν από τις 31Δεκεμβρίου1989. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' Α 1ΤΟ1Σ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Απρ(λιο του 1990 ποσού που δε θα υπερβα(νει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στους οικείους ΠροUπολογισμούς του 1989 
κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικα(ου και που αναλογεί στο ίδιο 

χρονικό διάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δ(δεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί 

οΠοιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσ(ες ή σκοπούς και ότι δε θα 
πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων του ΠροUπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου 

δικαίου για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1πάρχει ένσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση θεωρείται ότι εγκρίνεται. 

Κεφάλαιο Β ': Κατάθεση Νομοσχεδ(ων και Εγγράφων. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος 
του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιΟείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Συμπληρωμοcτικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Υ3οcτοπρομηθείοcς Χωρίων 3ί' Οικιακούς Σκοπούς (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου

φίσεως Εκτοπισθόντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1990. 
5) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Τα Ουο αυτά νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 

Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλεuτικ'ής Επιτροπ'ής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα οκτώ νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1990. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 1990. 
9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1990. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1990. 
11) Ο περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 
12) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 
13) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990. 
14) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της Κοι.νοβουλεuτικής Επιτροπής Οικονομικών 

και ΠροUπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου (Σχέ3ια Υπηρεσίας και Κατη

γορίες Θέσεων) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωpγ(ας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα 3υο νομοσχέ3ια στάληκαν από το Υπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλ(σεων: 

17) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κόπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 
18) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κόπρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και τα δυο ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Εγγυήσεως Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτ3. (Κυρω

τικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Λιμενεργατών (Ρόθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

21) Ο περί της Συμφωνίας για την Εγκατάσταση Αντιπροσωπείας της 

Επιτροπής Ευρωπα!κών Κοινοτήτων στην Κυπριακή Δημοκρατία 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται. ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα. νομοσχέ3ι~ στάληκαν από το lπουργείο Οικονομικών: 

22) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 1990, 
και 

23) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμο_ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα. ακόλουθα νομοσχέδια στάληκα.ν από το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας: 

24) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη

μάτων εις Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

25) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιον Συντάξεων και Χορη

γημάτων εις Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους Αυτών 

Όμοιον προς το Σχέδιον Συντάξεων της Κυβερνήσεως) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

26) Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

ποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 1990. 
Κύπρου (Τ ροπο-

Στά:ληκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της l(οινοβουλεuτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 

Προσόντα. Διορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 

Κάθε Θέσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

Στάληκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Απαιτούμενα 

Αρμοδιότητες 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεως) 

Κανονισμοί του 1990. 

Στάληκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 

Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο 'Αμυνας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι'τροπής / Αμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουθοι 8υο Κανονισμοί στάληκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και 

Φυσικών :qόρωv: 

30) Οι περί Αμπελουργίας και Αμπελώνων (Επισκόπηση και Καταγραφή) 

Κανονισμοί του 1990. 
31) Οι περί Γεωργικής Ασφ&λισης (Συντ&ξεις και Χορηγήματα στους 

Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουθοι Κανονισμοί στάληκαν από το lπουργε(ο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας: 

32) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντ&ξεων και 

Χορηγημ&των εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και Εξαρτωμένους Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
33) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντ&ξεων και 

Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και Εξαρτωμένους Αυτών Όμοιον προς το Σχέδιον Συντ&ξεων της 

Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβοuλευτ-tκής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

34) Οι περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτρ?πής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Οι περί Φυλακών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

Στάληκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουθοι Κανονισμοί στ&ληκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας: 

36) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου Φυτεύσεως Ελαιοδένδρων και 
Παραγωγής Ελαιο8ενaρυλλίων Κανονισμοί του 1990. 

37) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Μον&δες Μετρήσεως) Κανονισμοί του 

1990. 
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38) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κοινονισμοί του 1990. 
39) Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ'ίόντων (Όροι Υπηρεσίας των 

Υπαλλήλων του Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) Κοινονισμοί του 1990. 
40) Οι περί της Προστοισίοις του Αντοιγωνισμού (Πληρωτέα Τέλη) 

Κοινονισμοί του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπqριοu και 

Βιομηχοινίοις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουθοι Κανονισμο( στάληκαν από το Υπουργε(ο Συγκοινωνιών και 
Έργων: 

41) Οι περί της Εποιγγελμοιτικής Αδείοις Οδηγού Κοινονισμοί του 1990. 
42) Οι περί Μηχοινοκινήτων Οχημάτων ·κοιι Τροχοιίας Κινήσεως (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
43) Οι περί Υπηρεσίοις Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρε

σιών) Κοινονισμοί του 1990. 
44) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου, Αύξησις των Μισθών κοιι Ανοιδιάρ

θρωσις του Μισθολογίου κοιι των Θέσεων (Τροποποιητικοί) Κοινονισμοί 

του 1990. 
45) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου, Σχέδιοι κοιι Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Τποιλλήλων (Τροπ_οποιητικοί) Κοινονισμοί του 1990. 
46) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου, Σχέδια κοιι Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υποιλλήλων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών ·και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι οικόλουθοι Κοινονισμοί στάληκοιν από το Υπουργείο Ποιιδείας: 

47) Οι περί Πολιτιστικών και Άλλων Υπηρεσιών (Κέντρο Επιστημονικών 

Ερευνών - Θέση Ερευνητή) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κοινονισμοί του 1990. 
48) Οι περί Υπουργείου Ποιιδείας (Διοίκηση - Θέση Εκπαιδευτικού 

Προγραμματιστή) (Σχέδιοι Υπηρεσίας) Κοινονισμοί του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8ε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθοι Έγγροιφοι στάληκαν οιπό το Υπουργείο Οικονομικών: 

49) Έγγροιφοι οιποσταλέντοι από το Υπουργείο Οικονομικών στις 8/3/90 
σύμφωνοι με το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1989 (Αρ. 1 του 1989), το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του 
περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Τοιμείο Ανοιπτύξεως) Νόμου του 1989 
(Αρ. 2 του 1989) και το εδάφιο (2) του Άρθρου 4 του περί 

Ει8ικεύσεως Πιστώσεως {Ταμείο Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων) Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 
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50) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 8/3/90 
και στις 19/4/90 σύμφωνα με το εΜφιο (2) του Άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 1990 (Αρ. 232 του 1989), το εΜφιο (2) 
του 'Αρθρου 4 του περ( Ει8ικεύσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύ
ξεως) Νόμου του 1990 (Αρ. 233 του 1989) και το εΜφιο (2)' του 
Άρθρου 4 του περί Ει3ικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1990 (Αρ. 234 του 1989). 

51) Έγγραφα που αφορούν: 

( α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 3ημόσια 
υπηρεσ(α: και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 3ημόσια και 

εκπαι3ευτική υπηρεσία, 3υνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι3ευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπτονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα Έγγραφα στάληκαν από το Υπουργείο Παι3είας: 

52) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 3υνάμει του 
Άρθρου 3(1)(α} του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

53) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 3υνάμει του 'Αρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρε
σίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 
του 1985). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

54) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτιχΚJ'ι,>ν υπαλλήλων από το 
Κυπριακό Πρακτορείο Ει3ήσεων 3υνάμει του 'Αρθρου 3(1)(α} του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Ί'πηρεσίαν Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Στάληκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

55) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 3υνάμει του 'Αρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρε
σίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 
169 του 1985). 
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Στάληκε από το ΙΠουργε(? Συγκοινωνιών και Έργων. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

56) Εξαμηνιαία Έκθεση του Διοικητή της Κεντρικής Τρ&πεζας της 
Δημοκρατίας για την περίο8ο που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 1989 
σόμφωνα με το 'Αρθρο 119(5) του Συντ&γματος. 

Στ&ληκε από τον Πρόε8ρο της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτ&σεις Νόμου: 

57) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας 
Μνήμης και Τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπιζόμενοι 

τη Δημοκρατία εναντίον του προ8οτικοό πραξικοπήματος της 15ης του 

Ιούλη 1974 Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομ&8α του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

58) Ο περί Κυπριακοό Οργανισμοό Αθλητισμοό (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Μιχ&λη Πουμπουρή, εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομ&8ας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας. 

Ε8ώ τελειώνει η κατάθεση Ν ομοσχε8(ων και 'Εγγράφων 

Κεφ&λαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αυτές Μθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 635 που υποβλήθηκε από το Βουλευ-ιή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-ιρο Σ-ιυλιανού σης 9 Μαρτίου 1990. 
«Νερό από γειτνι&ζουσες προς την κοινότητα γεωτρήσεις ζητοόν οι κ&τοικοι 

Βυζακι&ς, όπως ο κοινοτ&ρχης της κι &λλοι κ&τοικοι στις 7 .3.90 μας ανέφεραν, 
μιας και -λόγω της απόστασης από τις σήμερα προσφερόμενες γεωτρήσεις μέχρι 
το ντεπόζιτο της κοινότητας- τώρα πληρώνουν 8υο χιλι&8ες λίρες τη 8ιμηνία 
ρεόμα για τη φορ& αυτή. 

Πρόσθετα ζητοόν την αναβ&θμιση των τιμών χρέωσης του νερού προς το 

στρατόπε8ο της Εθνικής Φρουρ&ς για σμίκρυνση της υφιστ&μενης μεγ&λης 

8ιαφοράς χρέωσης μεταξύ στρατοπέ8ου της Εθνικής Φρουράς και κατοίκων. Πώς 

αντιμετωπίζονται αρμό8ια τα αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 636 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 9 Μαρτίου 1990. 
«Σε απότομη στροφή (με συνεπακόλουθα την έλλειψη ορατότητας και τους 

αναπό8ραστους κιν8όνους) καταλήγει ο υπό ανακατασκευή 8ρόμος προς τη 
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Βυζακιά μας ανέφεραν οι κάτοικο( της στις 7 .3.90, που επισκεφθήκαμε την 
κοινότητα, ζητώντας την επέκταση του δρόμου κατά μερικές δεκάδες μέτρα για 
υπερκερασμό των κινδύνων. 

Πώς αντtμετωπ(ζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 637 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 9 Μαρτίοu 1990. 
«Λόγω της φετινής ανομβρίας οι κάτοικοι Βυζακιάς ζητοuν να τους ψιτραπεί 

να κάμνουν χρήση του νερού του φράκτη, όπως έχει συμβεί και σ 'άλλες χρονιές 
άνομβρες, μιας και κινδυνεύουν οι φυτε(ες τους άμεσα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 638 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 9 Μαρτίοu 1990. 

«0 γιατρός, που μια φορά τη βδομάδα πήγαινε στη Βυζακιά, εδώ και 
δεκαοκτώ τώρα μήνες, έπαψε να επισκέπτεται την κοινότητα, όπως στις 7.3.90 οι 
κάτοικοι μας ανέφεραν, που πρόσθεσαν πως είναι έτοιμοι να εξεύρουν προσωρινά 
χώρο για στέγαση του ιατρείου, μέχρι την προγραμματισθείσα ανέγερση νέου. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 639 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 9 Μαρτίοu 1990. 
«Παράπονα μας εξέφρασαν οι κάτοικοι Βυζακιάς -μ' επικεφαλής τον 

κοινοτάρχη Αντρόνικο Πολυκάρπου- κατά την επίσκεψή μας στην κοινότητα τη 
νuχτα της 7ης του Μάρτη του 1990, για το γεγονός πως στον υπό ανακατασκευή 
δρόμο προς τη Βυζακιά από τον παρακαμπτήριο του δρόμου Λευκωσίας-Τ ροόδους 
μέχρι την κοινότητα: 

(i) Δεν υπάρχουν σηματοδοτ'ήσεις, μ 
1 
αποτέλεuμα οι κάτοικοι να παρα

πονιούνται ότι υπέστησαν ζημιές τ 'αυτοκ(νητά τους, γεγονός άλλωστε 

που και προσωπικά 8ιαπιστώσαμε. 

(ίί) Δε δημιουργήθηκε παρακαμπτήριος, μέχρι το χρόνο της αποπεράτωσης 
του δρόμου. 

(ίίί) Έξω από τα σπίτια των κατοίκων δημιουργήθηκαν ανοίγματα που 

χρειάζονται επιδιόρθωση. 

(iv) Έχουν προξενηθεί ζημιές (τόσο σ' απώλειες νεροu όσο και σ' όλο το 
σuστημα διασωλήνωσης) στο υδρευτικό σύστημα της κοινότητας από 
τα κατασκευαστικά. έργα και γι 1 αυτό ζητούν την κρατική επιχορήγηση 
για αποκατάστασή τους.,, 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 640 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Μαρτίοu 1990. 
«Το πρόβλημα της uπαρξης βλημάτων μη εκραγέντων από ασκήσεις της 

μονάδας της εθνικής φρουράς, που είναι στρατοπεδευμένη στην κοινότητα, μας 
ανέφεραν ο κοινοτάρχης κι άλλοι κάτοικοι Βυζακιάς, κατά την επ(σκεφή μας στην 
κοινότητα, στις 7.3.90, επαναφέροντας το γνωστό θέμα πως από τις ίδιες 
ασκήσεις έχουν υποστεί ζημιές υποστατικά της κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Ύπουργείο το θέμα;» 
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Ερώ-..ηση με αρ; ΕΔ' 641 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ-..ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-..ρο Σ-..υλιαvοu σης 12 Μαρ-..ίου 1990. 
«Τη μετακίνηση του στρατοπέδου της μονάδας της εθνικής φρουρ&;ς, που 

βρίσκεται στην κοινότητά τους, ζητούν οι κάτοικοι Βυζακιάς. 

Ποό βρίσκεται το πολύχρονο τούτο αίτημα των κατοίκων;)> 

Ερώ-..ηση με αρ. ΕΔ' 642 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ-..ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέψο Σ-..υλιαvοu σης 13 Μαρ-..ίου 1990. 
«Δεδομένου πως στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης επιτελείται 

πανθομολογούμενο αξιόλογο ,εκπαι3ευτικό έργο, δε θα' πρεπε το αρμό3ιο 

Υπουργείο, στο οποίο ανήκει κι η τιμή της όλης λειτουργίας τους, να προχωρήσει: 

(ί) Στην πίστωση με 112 τουλάχιστο μονάδα ετήσια των δι3ασκόντων 
σ 'αυτά καθηγητών, για σκοπούς διορισμού τους σε σχολεία Μέσης 

Παι3είας;, 

(ίί) Στη νομοθετική ρύθμιση του 3ιορισμού τους, σε τρόπο που: 

( α) Σε περίπτωση ύπαρξης ικανοποιητικού αριθμού μαθητών (και 

καλής επί3οσης των δι3ασκόντων καθηγητών), οι καθηγητές να 

επαναΟιορίζονται, με οcνάθεση σ' αυτούς Ουο, αν όχι και τριών 

τουλάχιστο τμημάτων, έτσι που η αντιμισθία τους νάvαι 

εφελκυστική; 

(β) Σαν απόρροια του πρώτου σημείου (α) του θέματος ιι, δεν 

θα 'πρεπε να ικανοποιείται το ήδη ΟιΟά:σκον προσωπικό, προτού 

προχωρήσουμε στο διορισμό νέων; 

(ίiί) Στην καταβολή στο διδακτικό προσωπικό αντιμισθlας και για τις 

γιορτές των Χριστουγέννων και του Πάσχα; 

(iv) Σε στα3ιακή αναβάθμιση της μισθο3οσ(ας τους;~> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 643 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-..ρο Στυλιαvοu σης 13 Μαρτίου 1990. 
«Επει3ή σύμφωνα με την υπάρχουσα νομοθεσία, οι άντρες της ΜΜΑΔ μόνο 

μέχρι τρία χρόνια πρέπει να υπηρετούν στα πιο πάνω σώματα ασφαλείας, 
παρακαλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή, αν: 

(ί) Υπάρχουν άντρες στ.η Μναμη της ΜΜΑΔ, που υπηρετούν για 
περισσότερα από τρία χρόνια στην πιο πάνω μονά8α; 

(ίί) Αν ναι, δε φρονεί το Υπουργείο πως με τον τρόπο αυτό οι 

παραμένοντες για πολλά χρόνια στην πιο πάνω δύναμη δε θα έχουν τη 

Ουνατότητα ανέλιξής τους στην αστυνομική δύναμη, μιας και θα 

στεροόνται των απαραlτητων για ανελιχτικούς σκοπούς εξειδικευμένων 

εφοΟίων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 644 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 8 Μαρτίου 1990. 

((Οι κάτοικοι Ανθούπολης μας υπογράμμισαν χτες το απόγευμα, που 

επισκεφθήκαμε ύστερα από πρόσκλησή το~ς την κοινότητα, πως, σύμφων~ με τα 
επ(σημα στοιχεία του πρώτου ιατρικού λειτουργού του Υπουργείου Υγείας, τα 

νερά των γεωτρήσεων της Ανθούπολης από τα οποία υδρεύονται είναι εντελώς 

ακατάλληλα για πόση, πέρα από το γεγονός πως προσφέρονται σε ανεπαρκείς 
ποσότητες, δεδομένο που αναγκάζει τους κατοίκους να υ8ρεύονται από βυτιοφόρα. 
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Οι κάτοικοι τόνισαν εξάλλου πως, αν η απαράδεκτη κατάσταση συνεχιστεί, 

θοι κλιμοικώσουν μέτροι οιντ(δροισης, περιλοιμβοινομένων κοιι πορειών προς τη Βουλή 
κοιι το Προεδρικό. Οι κάτοικοι ζήτησοιν όπως η υδροδότησή τους οινοιληφθε( οιπό 

το κράτος ή οιπό το Δήμο Λοικοιτάμιοις, που ο τελευτοι(ος με έγγροιφό του προς 

τον Έποιρχο Λευκωσ(οις ζήτησε όπως η ετοιιρε(οι τερμοιτ(σει την άντληση οιπό 

όλες τις γεωτρήσεις που ποιίρνει νερό που χρησιμοποιεί γιοι ύδρευση της περιοχής. 

Πώς αντιμετωπ(ζεταt επιτέλους το σοβαρό για την υγεία των κατοίκων 

τούτο πρόβλημοι;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 645 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειίχς Λεuκωσίας κ. Λέα11δρο Ζαχαριάδη στις 14 Μαρτίοu 1990. 
«Κοιλείτοιι το κοιθ 'ύλην οιρμόδιο Υπουργείο νοι πληροφορήσει το Σώμοι ποιοι 

μέτροι έχουν ληφθεί γιοι τη βελτίωση της οιντοιγωνιστικότητοις των κυπριοικών 

βιομηχανιών ενόψει των επιπτώσεων της ·τελωνειακ'ής ένωσης της Κύπρου με την 
ΕΟΚ κοιι ποιο το χρονοδιάγροιμμοι γιοι την ουσιοιστική εφοιρμογή κάθε μέτρου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 646 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερι11ό Παπαρέ στις 14 Μαρτίοu 1990. 
«Οι εργοιτοϋπάλληλοι που εργάζοντοιι στις βρετοινικές βάσεις στο τμήμοι 

Δημόσιων 'Εργων της οιγγλικής κυβέρνησης (P.S.A.) οιπολύοντοιι στις 31/3/90 
και χάνουν τη δουλειά τους, διότι η βρετανική κυβέρνηση αποφάσισε να διαλύσει 
το πιο πάνω τμήμα και να το παραχωρήσει σε ιδιωτικές εταιρεlες. 

Επειδή στο τμήμοι οιυτό εργάζοντοιι κοιι θοι ποιροιμείνουν άνεργοι 500 περίπου 
εργοιτοϋπάλληλοι με υπηρεσίοι 5 - 35 χρόνων, κοιλε(τοιι η κυβέρνηση νοι 
ενημερώσει τη Βουλή γιοι τοι οικόλουθοι: 

(1) Είνοιι ενήμερη γιοι τις πιο πάνω προθέσεις της οιγγλικής κυβέρνηqης; 

(2) Η πρόθεση οιυτή της οιγγλικής κυβέρνησης συνάδει με τους όρους 
εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκροιτ(οις; 

(3) Ποιοι η νομική υπόστοιση υπερπόντιων εργοληπτικών οίκων σε 

οικοδομικές εργασίες εντός των βάσεων;· 

(4) Ποιοι η νομική υπόστοιση της μετοιβίβοισης του ποιρόντος έμψυχου 

υλικού του P.S.A. σε οποιοδήποτε ιδιωτικό οργανισμό; 

(5) Τι μέτροι θοι λάβει η κυβέρνηση της Δημοκροιτίας γιοι την προστοισίοι 

αυτών των υπαλλήλων και την πλήρη διασφάλιση των δικαιωμάτων 

τους;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 647 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 14 Μαρτίοu 1990. 
«Τοι οικόπεδοι γιοι εποιγγελμοιτική στέγη -μοις οινέφεροιν κοιτά την επιτόπιοι 

επ!σκεψή μας στον οικισμό Επισκοπής, στι.ς 28.2.90, οι κάτοικοι- παραχωρούνται 
-χωρ!ς να εκτελούνται τα έργα υποΟομής, με αποτέλεσμα οι πρόσφυγες να 

επιβαρύνονται με πρόσθετα έξοδα. Γι 1 αυτό ζητούν όπως τα έξοδα γι 1 αυτά τα 

έργοι οινοιληφθούν οιπό την Υπηρεσίοι Διοιχείρισης Τουρκοκυπριοικών Περιουσιών, 
που εισπράττει και τα νοίκια. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 648 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλια11ού στις 14 Μαρτίοu 1990. 
«Στην περιοχή Επισκοπής, μας ανέφεραν ξανά οι κάτοικοι, υπάρχουν μεγάλες 

εκτάσεις κρατικής γης, που μπορούν να μετατραπούν σε οικόπεδα για τη στέγαση 
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φτωχών οικογενειών και προσφύγων κι οι σχετικοί κανονισμοί, όπως τροπο
ποιήθηκαν το καλοΧαίpι του 1986, καλύπτουν πλήρως και τους πρόσφυγες, κι ενώ, 
προσθέτουν, Οιαμαρτυρόμενοι,σ 'άλλους που τίποτε Οεν έχασαν -και που μερικοί, 

μάλιστα, Οεν πληρούν τα κριτήρια, παραπονούνται ακόμα-παραχωρούνται οικό

πεΟα σε τιμή κόστους, αντtθετα στους πρόσφυγες, μας α.νά:φεραv στις 28.2.90 που 
τους επισκεφθήκαμε, μόλο που εγκρίθηκε η παραχώρηση οικοπέδων και δόθηκαν 

οΟηγίες Οιαχωρισμού και παραχώρησής τους σε φτωχές οικογένειες και πρόσφυγες, 

μέχρι τώρα κι ειδικά σε πρόσφυγες δεν παραχωρήθηκαν. 

Η κατάσταση αυτή πλήττει τους πρόσφυγες και τους αναγκάζει να 

αγοράζουν σε πολύ ψηλές τιμές οικόπεΟα, για να κτίσουν το Οικό τους σπίτι. Η 

απόκτηση, όμως, από τους πρόσφυγες ιδιόκτητης στέγης, 16 χρόνια μετά την 
εισβολ1j, αποτελεί εθνική αναγκαιότητα και έργο κοινωνικής δ'ικαιοσύνης, βοηθά 

στον αγώνα για επιστροφ-ή και αποτελεί, τονlζουν, βάση που θα χρειαστει για την 
επαναδ'ραστηριοποίηση, όταν θα επιστρέψουν στις πατρογονικές τους εστιες. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 649 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Δημήτpη Ηλιάδη στις 19 Μαpτ{ου 1990. 
«Η Επιτροπή Σιτηρών έχει προκηρύξει προσφορές για τη μεταφορά των 

σιτηρών για την επόμενη διετ(α που θα υποβληθούν στις 23.3.1990. Επειδή όμως 
στις δ'υο προηγούμενες περιπτώσεις υποβολής προσφορών υπηρξαν παράπονα και 
3ιαμαρτυρίες σχετικά με το αδιάβλητο της διαδικασίας, καθώς και προσφυγή στη 

δ'ικαιοσύνη, καλείται ο αρμόδ'ιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλ-ή των 

Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε να δ'ιασφαλιστεί με τον 

αυστηρότερο δ'υνατό τρόπο το αδ'ιάβλητο της δ'ιαδ'ικασίας των προσφορών.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 650 που υποβλήθηκε από το Κοινοβουλευτικό 
Εκπpόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη
δημητpίου στις 20 Μαpτ{ου 1990. 
«Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πότε έχει κατά νου 

να αρχίσει τη δημιουργία έργου υδροδότησης της κοινότητας Κοράκου από πηγή 

του Τ ροόδ'ους, προς αντικατάσταση των σημερινών πηγών που ως γνωστό 

παρουσιάζουν πρόβλημα μόλυνσης.,, 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 651 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού στις 21 Μαpτίου 1990. 
<<Όπως μας ανέφεραν σήμερα σε επιτόπια επίσκεψη μας στο οικισμό Άγιος 

Γεώργιος Παλουριώτισσας οι εκτοπισμένοι κάτοικοι του οικισμού, τα κεντρικά 
ντεπόζιτα νερού που βρίσκονται στα ισόγεια των κατοικιών της οδ'ού Ναυσικάς 

και που παροχετεύουν το νερό στα ατομικά ντεπόζιτα της πιο πάνω οδ'ού, έχουν 

και αυτά γεμίσει με λάσπη και σκουριές -όπως ακριβώς έχουν πάθει και τα 

ατομικά ντεπόζιτα, που παρόλους τους επανειλημμένους καθαρισμούς τους από 
τους lδ'ιους τους κάτοικους, οι σκουριές δ'ε φεύγουν κι κάτοικοι ταλαιπωρούνται 
αφάνταστα, όπως επανειλειμμένα υποβάλαμε αρμόδια χωρίς όμως, ατυχώς, 

αποτελέσματα- με κινδ'ύνους άμεσους για την υγεία των κατοίκων. 

Παρακαλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν για 

το δ'εύτερο τουλάχιστο αυτό αίτημα θα επιδ'ειχθεί το σχετικό ενδ'ιαφέρον,)> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 652 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpο Στυλιανού στις 21 Μαpτίου 1990. 

((Οι κάτοικοι Βυζακιάς με επικεφαλης τον κοινοτάρχη τους, Αντρόνικο 

Πολυκάρπου, μας εξέφρασαν κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην κοινότητα το 
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πολύχρονο παράπονο πως ο ΟΓ Α έχει καθορ(σεt χαμηλά ποσοστά της στρεμ
ματικής απόδοσης για τα δημητριακά. σ 'όλο το τρίγωνο της περιοχής Βυζακιά.ς, 
Νικηταp(ου, Ποταμιού, Κουτραφά και Σινά Όρους με αποτέλεσμα. σε περιόδους 
ανομβρίας, όπως η φετινή, να μην αποΟίόεται η κανονική στρεμματικ'ή 
αποζημίωση. 

Παρακαλείται γι 1 αυτό το αρμόόιο Ύ'ποupγείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

1. Με βάση ποιο κριτήριο έγινε η σχετική αποτίμηση της κατά στρέμμα 
παραγωγής της πιο πάνω περιοχής; 

2. Ενόψει των πιο πάνω παραπόνων στοχοθετείται η επανεκτίμηση της 

στρεμματικής απόόοσής της;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 653 ποu uποβλήθηκε από τοv Κοιvοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη
μητρ(οu στις 22 Μαρτίοu 1990. 

<(Σε πρόσφατη επίσκεψή μας στο χωριό Λαγουόερά. οι κάτοικοι μας 

πληροφόρησαν ότι γίνεται αλόγιστη εκκοπή πεύκων στην περιοχή του 8άσους 
'Αδελφοί' που γειτνιάζει με την κοινότητά τους. 

Παρακαλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει αν θεωρείται 
' ' ' ' ' β θ ό ' πραγματικα αναγκαια η εκκοπη πευκων σε τετοιο α μ καt ποια μετρα 

β ' ' θ ' ' ' ό λαμ ανονται για την αποφυγη πι ανων καταστροφικων επιπτωσεων, τ σο στο 

περιβάλλον όσο και στις ε8αφικές και κλιματολογικές συνθfικες.» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 654 ποu uποβλήθηκε από τοv Κοιvοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 
Χατζηδημητρίοu στις 23 Μαρτίοu 1990. 

«Παρακαλοόμε το αρμ68ιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει αν υπάρχουν 
οποιαδήποτε σχέ8ια για την επίλυση του καυτού προβλήματος που αντιμε

τωπίζουν οι κά.τοικοι των κοινοτήτων από τους Αγίους Τριμιθιά.ς μέχρι την 
περιοχή της Πιτσιλλιά.ς, Σολιά.ς και Μαραθά.σας, λόγω του φτωχού οδικού 
δικτύου, Παρακαλούμε επίσης να μας πληροφορήσει: 

( α) Σε ποιο στά.διο βρίσκονται οι εργασίες για την κατασκευή του δρόμου 
Λευκωσίας-Κοκκινοτριμιθιάς. 

(β) Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες στο δρόμο και στο γεφύρι που 
θα συν8έουν το 8ρόμο Κ. Μονής-Πλατανιστάσας με τον Ξυλιάτο μέσω 

Αγίας Μαρίνας.» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 655 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 23 Μαpτ(οu 1990. 
«Στις 29.9.89 δημοσιεύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με 

αριθμό Γνωστοποίησης 2725 κενή θέση Ανώτερου Λειτουργού Ινστιτούτου 
Εκπαίδευσης Προσωπικού Ξενοδοχείων και Επισιτιστικής Βιομηχανίας, με 
τελευταία ημερομηνία υποβολής αιτήσεων την 21.10.89. 

Η Τμηματική Επιτροπή κά.λεσε στο Υπουργείο Εργασίας στις 30 Ιανουαρίου 
σε προφορική εξέταση ορισμένους από τους αιτητές, προφανώς εκείνους που έκρινε 
ότι κατέχουν τα προσόντα. Έκτοτε η διαδικασία δεν έχει προχωρήσει. 

Η θέση Ανώτερου Λειτουργού στο Ι.Ξ.Ε.Τ. είναι κενή από 1.3.89. Γιατί δεν 
προχωρεί η διαδικασία πλήρωσής της; 

Πότε υπολογίζεται να πληρωθεί η θέση;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 656 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 24 Μαρτ{οu 1990. 
«Να αναπροσαρμοστε( το όλο σύστημα παραχώρησης τουρκοκυπριακού 

κλήρου στην Ποταμιά ζητοόν οι κάτοικο( της -όπως με υπόμνημά της, ημερ. 
21.3.90, τονίζει κι η χωριτική αρχή Ποταμιάς, που μας επέ8ωσε και φωτοτυπία 
του οπο(ου επισuνάπτεται-γιατ(, όπως τov(ζouv κι όπως κι εμείς παλιότερα και με 

ερωτήσεις μας τονίζαμε, είναι α8ιανόητο να παραχωρείται τουρκοκυπριακή γη σε 
πρόσφυγες που κατοικούν στο Στρόβολο, σ"Τ"η Λακατάμια, στο Παλιομέτοχο και 
αλλοό. Επίσης με το (8ιο έγγραφό τους και κατά την (8ια συνάντηση ζήτησαν να 

παραχωρηθεί σε αυτόχθονες κατοίκους Ποταμιάς αντίστοιχη σ 'έκταση τουρκο
κυπριακή γη με τη γη που έχουν στα κατεχόμενα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 657 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 27 Μαρτίοu 1990. 
«Τη 8ιαπλάτυνση - ευθυγράμμιση του 8ρόμου Ποταμιάς -Δαλιοό ζητοόν 

επανειλημμένα οι κάτοικοι και με πρόσφατο, ημερομ. 10.3.90 προς τον Πρόε8ρο 
της Δημοκρατίας υπόμνημά τους. Η σόν8εση με το Δάλι γίνεται με 8ρόμο που 
βρίσκεται σε άθλια κατάσταση, που σε μερικά σημεία του είναι πολό επικίν8υνος, 
όπως και προσωπικά 8ιαπιστώσαμε τη νόχτα της 21ης Μαρτίου 1990, όταν 
κατευθυνόμενοι με το αυτοκίνητό μας (στο οποίο επέβαινε και ο κοινοτάρχης 
Ποταμιάς κι άλλοι παράγοντες της ί8ιας κοινότητας) από την Ποταμιά στο Δάλι, 
κιν8υνέψαμε να σuγκρουστοόμε με αυτοκίνητο που ερχόταν από αντίθετη 
κατεύθυνση: και τούτο λόγω της στενότητας του 8ρόμου και των επικ(v8uvωv 
ανοιγμάτων που βρ!σκοvται στα παγκέτα του. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 658 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 28 Μαρτ{οu 1990. 

« 'Αμεση αόξηση του αριθμοό των κλινών του ογκολογικοό τμήματος, μας 
ζήτησε να προωθήσουμε η πρόε8ρος και η γραμματέας του Παγκόπριου 
Συν8έσμου Καρκινοπαθών, Άννα Αχιλλεοό8η και Σταυροόλα Τσιάκκα, αντί
στοιχα με έγγραφό τους που επισυνάπτεται -μιας κι ο αριθμός των 16 κλινών 8εν 
μπορεί πια να επαρκέσει. Παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις κι ανακοινώσεις 
στον τύπο από το Τπουργε(ο ίγε(ας, το θέμα των κλινών παραμένει, γιατ( οότε 
με τις πρόσφατες προσλήψεις 8όθηκε στο ογκολογικό τμήμα πρόσθετο προσωπικό 
για αόξηση των κλινών. Αντίθετα, ανοίχτηκαν άλλα τμήματα που ήταν στο 
πρόγραμμα και γίνηκε επέκταση του λαρυγγολογικοό θαλάμου από 16 σε 24 
κλίνες, που 8εν ήταν στο πρόγραμμα. Έτσι 8εν περίσσεψε και πάλι προσωπικό 
για τους καρκινοπαθε(ς, που συνεχίζουν να ταλαιπωρούνται. Υπάρχουν, τοv(ζουν, 
8εκά8ες περιπτώσεις ασθενών που άυνεχώς αναβάλλεται η θεραπεία τους για 10-
20 μέρες, γιατί 8εν υπάρχει κρεβάτι! 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;" 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 659 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 28 Μαρτίου 1990. 
((Ούτε οι Ελληνοκύπριοι ούτε οι Τουρκοκύπριοι κάτοικοι Ποταμιάς, κι 

ι8ια(τερα οι νέοι, έχουν τη 8υνατότητα ψυχαγωγίας. Ζητοόν για τοότο 

8ημιουργία 'Πλατείας Κέντρου Νεότητας' με βιβλιοθήκη, Κέντρο Νεότητας, 
παιγνί8ια κλπ., καθώς κι ενίσχυση της προσπάθειας ανασόστασης της πο8ο-
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σφαιρικής ομάδας της κοινότητας, που παλιότεpα απαpτιζόταν από Ελληνο

κύπρι.οuς και. Τουρκοκύπριους ποδοσφαιριστές. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώηjση με αp. ΕΔ' 660 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Σ'tuλιαvού στις 29 Μαρτ(οu 1990. 
«Το διαχωpισμό οικοπέδων από την κυβέpνηση και την παpαχιl>pησή τους σε 

πpόσφυγες καθιl>ς και σε χαμηλές εισοδηματικά τάξεις της κοινότητας ζητούν οι 
κάτοικοι. Ποταμιάς. 

Πώς αντι.μετωπ(ζεται το αίτημα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 661 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 29 Μαρτ(οu 1990. 
«Για την ανάγκη επανέκδοσης από τη Μοpφωτική Τπηpεσία του Τπουpγείου 

Παιδείας του πολύ αξιόλογου λογοτεχνικόύ -διηγηματογpαφικού, χpονογpαφικού, 
θεατρικού και μυθιστοριογραφικού- έργου, καθώς και του ανέκδοτου λογοτεχνικού 

υλικού που υπάpχει στα χέpια ιδιωτιl>ν (Ν(νας Ρουσιά Αθήνα, Κιl>στα Μ. Πpουσή 

Η.Π.Α κ.ά) της πεζογpάφου Μαp(ας Ρουσιά είχαμε υποβάλει πpιν από μεpικά 
χρόνια σχετική ερώτηση που παρέμεινε αναπάντητη. 

Μπορεί τώρα τουλάχιστο το αρμόδιο Ί'πουργείο να δώσει μια απάντηση στο 
θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 662 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρ(οu στις 29 Μαρτ(οu 1990. 
«Καλε(ται το αpμόδιο Τπουpγε(ο να ενημεpιl>σει τη Βουλή με ποιο τpόπο και 

με ποια πpογpάμματα η κυπpιακή τηλεόpαση κάλυψε την επέτειο της 25ης 
Μαρτίου, νοουμένου ότι, αν οι εθνικές αυτέζ επέτειοι. δεν αποτελούν προτε
ραιότητα και. αναγκαιότητα για ανύψωση του αγωνιστικού μας φρονήματος και αν 

η τηλεόpαση δεν. είναι το κατάλληλο μέσο για πpοιl>θηση αυτής της ανάγκης, πιl>ς 
μποpούμε να ισχυpιζόμαστε ότι ο λαός μας σήμεpα διεξάγει αγιl>να απελευθε
ρωτικό; 

Μήπως αυτά που συμβα(νουν σήμεpα στην πpάσινη γpαμμή, οι αγωνιστικές 
εκδηλώσεις τ~ν νέων μας, οι παράνομες συλλήψεις και οι παράνομες κατα8(κες 

τους, ~ε θα ήταν (σως ένα ζωντανό επ(καιpο υλικό για παpουσίαση;» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 6GS. ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστο~ 1<· Σοφοκλή Χατζηγιά1111η στις 29 Μαρτ!οu 
1990. 
«Σε επισκέψεις μου για μελέτη πpοβλημάτων πpοσφύγων υποβλήθηκε το 

παpάπονο ότι η κυβέpνηση δεν πληpιl>νει τα αγιl>για των πpοσφύγων μαθητιl>ν που 
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία μέσης εκπα(δευσης, μέτpο το οπο(ο εφαpμόζει για 

μαθητές δημόσιων σχολείων. 

Γι' αυτό καλε(ται η αpμόδια αpχή να πληpοφοpήσει τη Βουλή εάν πpοτιθεται 
και πότε να ικανοποιήσει το 8ίκαιο αίτημα των εκτοπισθέντων για επέκταση της 

ισχύος του μέτpου και στους μαθητές των ιδιωτικιl>ν σχολείων.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 664 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 29 Μαρτ(οu 
1990. 
«Το Τμήμα Κτηνιατpικιl>ν Τπηpεσιιl>ν του Τπουpγείου Γεωpγίας και Φυσικιl>ν 

Πόpων με επιστολή του ημεpομ. 31/7/1987 (Ap. Φακ. 17/85/1) πpος τον 
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πρόσφυγα Γιαννή Σ(σου από το Κιβισ(λι απορρ(πτει α(τημά του για αποζημίωσή 
του λόγω της απώλειας των ζώων του (αιγοπροβάτων) που προσβλήθηκαν από 
την τρομώδη νόσο με το αιτιολογικό ότι δεν μπορε( να δοθε( αναδρομικά 
αποζημ(ωση για ζώα που σφάχτηκαν ή πέθαναν πριν από την εφαρμογή των 
μέτρων αντιμετώπισης της τρομώδους νόσου. 

Επειδή ο πρόσφυγας Γιαννής Σ(σου, μόλις διαπ(στωσε την ύπαρξη της 
ασθένειας, συνεργάστηκε πλήρως με τις κτηvLατρικές υπηρεσtες, όπως του 
ζητήθηκε, και επειδή από τις 24/11/1986 εfχαν τοποθετηθε( αριθμο( στο σύνολο 
των προβάτων του που ουσιαστικά ε(χαν πλέον τεθε( κάτω από την επ(βλεψη και 
την ευθύνη των αρμοδ(ων, οι απώλειες κατά την περ(οδο από τις 24/11/1986 
μέχρι το Νοέμβριο του 1987 θα πρέπει να ληφθούν υπόψη για την κάλυψη της 
ζημιάς. 

Καλε(ται γι' αυτό η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή εάν προτιθεται 
να επανεξετάσει το δ(καιο α(τημα του πρόσφυγα Γιαννή Σ(σου να αποζημιωθε( 
για όλες τις απώλειες των ζώων του ένεκα της τρομώδους νόσου, αφού απώλειες 
ουσιαστικά σημειώθηκαν και μέσα στην περίοδο που ακολούθησε την τοποθέτηση 
αριθμών στα ζώα, οπότε την ευθύνη ουσιαστικά ε(χαv οι αρμόδιες υπηρεσιες.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 665 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώ<J'1'ου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη σης 29 Μαρτίου 
1990. 
«Έχω πληροφορηθε( πως το Ύπουργε(ο Παιδε(ας απορρ(πτει α(τημα της 

συμβασιούχου δασκάλας Ελένης Παπαμιχαήλ Μιλτιάδους (οδός Κρ(νων αρ. 13, 
Βεργ(να-Λάρνακα) για συμπληρωματικές σπουδές στο Γ' έτος της Παιδαγωγικής 
Ακαδημ(ας Κύπρου, παρά το γεγονός ότι ε(ναι απόφοιτος της Ζαριφε(ου 
Παιδαγωγικής Ακαδημ(ας Αλεξανδρούπολης και με διετή φο(τηση στα κέντρα 
Ανώτερης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπα(δευσης Αθηνών. 

Επειδή η πιο πάνω στάση του Ύπουργε(ου Παιδε(ας έχει ως επακόλουθο η 
δασκάλα αυτή να τοποθετε(ται κάθε χρόνο σε διαφορετικό σχολε(ο, να μην 
πληρώνεται για ολόκληρ9 το χρόνο και γενικά να νιώθει ανασφάλεια για την 
επαγγελματική της αποκατάσταση, καλε(ται το Ύπουργε(ο Παιδε(ας να πληρο
φορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αντικρίσει. θετικά το 
δ(καιο αυτό αίτημα και πότε.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 666 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 30 Μαρτίου 1990; 
«Στις 11/8/87 ο τότε Υπουργός Εσωτερικών σε περιφερειακή συγκέντρωση 

στο Κελλάκι έδωσε οδηγ(ες στους αρμόδιους τεχνικούς να προβούν σε εκτ(μηση 
της δαπάνης για ασφαλτόστρωση μέρους του δρόμου που διασχ(ζει το Πραστειό 
Κελλακ(ου προς τα Φοινικάρια, μήκους 0.8 χιλιομέτρων. 

Επειδή μέχρι της στιγμής δε φα(νεται να υπάρχουν ενδε(ξεις για την 
κατασκευή του έργου, καλε(ται το αρμόδιο Ύπουργε(ο να πληροφορήσει τη Βουλή 
αν έγινε η εκτ(μηση και πότε προβλlπεται η εκτέλεση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 667 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ σης 30 Μαρτίου 1990. 
«Η ορεινή κοινότητα της Συκόπετρας αντιμετωπ(ζει εδώ και αρκετά χρόνια 

σοβαρό πρόβλημα με το αποχετευτικό της σύστημα. 
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Το έ11αφος, λόγω της ι/1ιομορφίας του, 11εν έχει απορροφητικότητα και τα 
ακάθαρτα νερά τρέχουν στους Ορόμους και στις αυλές των σπιτιών και προκαλούν 
οχληρία στους κατοίκους. 

Καλείται το αρμό/1ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν 
μελέτες για το πιο πάνω πρόβλημα και τι μέτρα προτίθεται να πάρει για την 
επίλυσή του.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 668 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 30 Μαρτ{ου 1990. 

«0 κύριος 11ρόμος Τ ραχωνίου - Λεμεσού χρειάζεται συνεχή συντήρηση. 
Επει/1ή και στις 11υο πλευρές του δρόμου υπάρχουν τα γνωστά κυπαρίσσια της 
περιοχής που 11ημιουργούν σκιά,ακόμη και ύστερα από ελάχιστες βροχές είναι 
πάντοτε βρεγμένος και γεμάτος μικρές λίμνες. Λόγω των νερών και της συνεχούς 
χρήσης η άσφαλτος είναι συνέχεια καταστpεμμέvη. 

Εκτός τούτου υπάρχουν Ουο πολύ επικίvΟυνες στροφές οι οποίες χρειάζεται να 
ευθυγραμμιστούν, 11ιότι έγιναν ή11η αρκετά δυστυχήματα από τα οποία τα τρία 
ήταν θανατηφόρα. Επιπρόσθετα ο 11ρόμος είναι σκοτεινός και χωρίς σηματο
δότηση. 

Οι κάτοικοι έκαναν πολλά 11ιαβήματα προς τις αρμόδιες αρχές για βελτίωση 
της κατάστασης χωρίς αποτέλεσμα. 

Καλείται το αρμό11ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

{α) Πώς αντιμετωπίζει το όλο πρόβλημα και αν υπάρχει πιθανότητα να 
ασφαλτοστρωθεί σύντομα ο δρόμος με πρέμιξ. 

{β) Υπάρχουν σχέδια για ευθυγράμμιση του 11ρόμου προς αποφυγή νέων 

Ουστuχημάτων και πότε προβλέπεται η εκτέλεσή τους; 

{γ) Επειδή ο δρόμος είναι σκοτεινός, θα γίνει καμιά φορά η σηματο/;ότησή 
του για Οιεuκόλυνση των οδ:ηγώνj>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 669 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 30 Μαρτ{ου 1990. 
«Η κυβέρνηση διαχώρισε 300 οικόπε11α στη γη του Μερρά Τραχωνίου τα 

οποία και Οιέθεσε στους πρόσφυγες. 

Σε αντάλλαγμα της αξίας των οικοπέδων έγινε συμφωνία το 1978 μεταξύ 
της Χωριτικής Αρχής και του Υπουργού Εσωτερϊκών να διαχωριστούν 220 νέα 
οικόπε11α στο Μερρά με έξοδα της κυβέρνησης για τους αυτόχθονες κατοίκους. 

'Εγινε ο διαχωρισμός των οικοπέδων και παραχωρήθηκαν στους κατοίκους, 
αλλά, παρ 1 όλο που κτίστηκαν σ 1 αυτ& σπίτια, ούτε πεζοδρόμια κατασκευάστηκαν 

ούτε και ασφαλτόστρωση των δρόμων έγινε, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι να 

αντιμετωπίζουν προβλήματα. 

Ύστερα από 11ιαβήματα της Χωριτικής Αρχής για ολοκλήρωση των έργων 
δόθηκε η απάντηση ότι ξοδεύτηκαν ή11η t120,000 αντί !::100,000 που ήταν η 
αρχική εκτίμηση. 

Εκτός των πιο πάνω η κυβέρνηση προχώρησε στο 11ιαχωρισμό άλλων 500 
οικοπέδων για την τρίτη και τέταρτη φάση του συνοικισμού, χωρ(ς καν να 
ερωτηθεί η Χωριτική Αρχή. 

Με βάση τα πιο πάνω καλείται το αρμό/1ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 
Βουλή: 

{ α) Πώς και πού ξο/1εύτηκαν οι !::120,000; 
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(β) Αφού υπήρξε συμφωνία για το διαχωρισμό των 220 οικοπέδων, γιατί 
να μη συμπληρωθούν τα αναγκαία έργα πριν παραχωρηθούν στους 
κατοίκους; 

(γ) Πώς θα αποζημιωθεί το χωριό για τα υπόλοιπα 500 οικόπεδα τα 
οποία αποτελούν ι8ιοκτησ!α του, νοουμένου ότι οτι8ήποτε χρειαστεί να 
ξοδευτεί για τους πρόσφυγες πληρώνεται από το ΤΑΕΠ;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 670 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσtας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 7 Απριλtοu 1990, 
(<Δε8ομένου πως συνιστά ουσιαστικά πράξη ελάχιστου εθνικού και κοινωνικού 

χρέους η στέγαση των θυγατέρων κι &λλων εξαρτωμένων των πεσόντων, 

αγνοουμένων και αναπήρων των αγώνων του κυπριακού λαού, παρακαλε!ται το 
αρμόδιο Υπουργείο να κατατοπίσει τη Βουλή αν στοχοθετεί την ικανοποίηση του 
πιο πιiνω αιτήματος της Παγκύπριας Οργιiνωσης Αποκατιiστασης Παθόντων 

(ΠΟΑΠ) που συνίσταται: 

(ί) Στην παροχή στεγαστικών βοηθημιiτων σ' όλες ανεξαίρετα τις θυγα

τέρες των πεσόντων, αγνοουμένων και βαριά αναπήρων. 

(ίί) Στην παροχή στεγαστικών επιδομιiτων στα ιiρρενα τέκνα των πιο 
πάνω κατηγοριών παθόντων με τα υφιστάμενα κριτήρια επι8ότησης 
στέγης (προσφύγων). 

(ίίί) Στην παροχή (με κριτήρια και πιiλι) στεγαστικών επιδομιiτων σ' 
όλους τους ανιiπηρους παθόντες που παίρνουν σύνταξη από την 

αρμόδια κρατική επιτροπή (Επιτροπή Ανακουφίσεως Παθόντων του 

Υπουργείου Δικαιοσύνης) με ποσοστό αναπηρίας από 16-39%.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 671 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσtας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 7 Απριλίοu 1990, 
«Να 8οθούν χαμηλότοκα 8άνεια σε κατοίκους Ποταμιάς για επέκταση των 

βιοτεχνιών τους, ζητούν οι κάτοικοι της κοινότητας, όπως και προφορικά και με 
το εσώκλειστο έγγραφό τους κατά την επ(σκεψή μας στην κοινότητα, στις 

21.3.90, μας ανέπτυξαν. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 672 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσοστόμοu στις 9 Απριλ(οu 1990. 
«Από τις 7 /11/89 διακόπηκε η χρήση δυο οχημιiτων που χρησιμοποιούνταν 

από την υπηρεσία περιοδευουσών βιβλιοθηκών λόγω ακαταλληλότητας. 

Δεδομένου ότι η υπηρεσία που προσφέρουν οι περιοδεύουσες βιβλιοθήκες 
κρίνεται επωφελής και αν«γκαία, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 
ενημερώσει τη Βουλή: 

(1) Ποιες περιοχές εξυπηρετούσαν τα δυο οχήματα; 

(2) 

(3) 

(4) 

(5) 

(6) 

Πώς εξυπηρετούνται έκτοτε αυτές οι περιοχές; 

Πώς αξιοποιούνται οι υπάλληλοι που χρησιμοποιούσαν τα 8υο οχήματα 

και εξυπηρετούσαν συγκεκριμένες περιοχές; 

Πόσα οχήματα διαθέτει η υπηρεσία περιοδευουσών βιβλιοθηκών και 
ποιας ηλικίας; 

Κρίνεται ικανοποιητική η κατιiσταση των οχημιiτων από μηχανικής 
απόψεως; 

Ποιες περιοχές σε παγκύπρια κλ(μακα καλύπτονται από τις περιο

δεύουσες βιβλιοθήκες;» 



2337 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 673 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσοu κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 11 Απριλ(ου 1990. 
«Στη βιομηχανική περιοχή Λεμεσοό κατασκευάστηκε χημικός-βιολογικός 

σταθμός για την επεξεργασία των βιομηχανικών αποβλήτων. Ο σταθμός 
αποπερατώθηκε το Σεπτέμβρη του 1989 και έκτοτε αναμένεται η τέλεση των 
εγκαινίων. Η κατασκευή του σταθμού κρίθηκε αναγκαία για να προστατευθεί η 
υγεία τόσο των εργαζομένων όσο και των κατοίκων της περιοχής, αλλά και για να 
περιοριστεί η ρύπανση των υδροφόρων στρωμάτων. 

Δυστυχώς ο σταθμός δε λειτούργησε ακόμα και η απαράδεκτη κατάσταση 
συνεχίζεται με αυξημένους τους κινδύνους τόσο για τη δημόσια υγεία όσο και για 
τα υδροφόρα στρώματα της περιοχής. Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα τεθεί σε λειτουργία ο σταθμός." 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 674 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 10 Απριλ(ου 1990. 
«Από τη διακίνηση, μας αναφέρουν οι κάτοικοι Πολιτικού, μεγάλων φορτη

γών αυτοκινήτων (που διακινούνται για το λατομείο στο Φιλάνι) και το φορτίο 

που απ' αυτά δέχεται ο δρόμος Επισκοπειού-Πολιτικού σταδιακά καταστρέφεται. 
Οι ενδιαφερόμενοι κάτοικοι ζητούν να δημιουργηθεί -σύμφωνα άλλωστε και με τη 
σχετική διαβεβαίωση που από μερικούς τώρα μήνες τους δόθηκε-δρόμος παρα
καμπτήριος. 

Ποό βρtσκεται το σχετικό θέμα;}) 

Ερώτηση μέ αρ. ΕΔ' 675 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 11 Απριλίου 1990. 
«Δεδομένου πως οι δήμοι της Κύπρου στερούνται κανονισμών τόσο για την 

εύρυθμη λειτουργία τους όσο και για την πληρέστερη νομική λειτουργία τους -
μ / αποτέλεσμα να λει:τουργοόν σύμφωνα με τους κανονισμούς των Συμβουλtων 
Βελτιώσεως- παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν και 
πότε στοχοθετεt τη θέσπιση και κατάθεσ-Ιj τους στο Σώμα.» 

Απάντηση ημερομηνlας 21 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών κ. 
Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 6, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζη
γιcίννη. 

«Σχετικά με διάφορα αιτήματα/προβλήματα των προσφύγων που διαμένουν 
στην Επισκοπή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τις στεγαστικές ανάγκες των εκτοπισθέντων Επισκοπής έχουν 
διαχωριστεί μέχρι τώρα 232 οικόπεδα και προωθείται ο διαχωρισμός 
άλλων 55. Δεν υπάρχουν εγκεκριμένοι εκτοπισθέντες για αυτοστέγαση 

στην Επισκοπή, έτσι που να καθυστερεί η παραχώρηση οικοπέδου. 
Εξάλλου στην Επισκοπή έχουν διαχωριστεί σε χαλίτικη γη 40 οικό
πεδα για άπορες οικογένειες. Για τη διάθεσή τους υποβλήθηκαν 
κατ' αρχάς 71 αιτήσεις (50 από αυτόχθονες και 21 από εκτοπισθέντες) 
από τις οποtες όσες ικανοποιούσαν τα σχετικά κριτήρια εγκρtθηκαν για 
παραχώρηση κρατικών οικοπέδων (19). Άλλες 12 έχουν κατ' αρχήν 
εγκριθεί και προωθείται η τελική έγκρισή τους. Σημειώνεται ότι για 
ικανοποίηση των αναγκών και άλλων φτωχών οικογενειών της κοινό

τητας προωθείται συμπληρωματικό σχέδιο για διαχωρισμό άλλων 42 
οικοπέδων. 
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(β) Δεν υπάρχει σχέaιο για ανέγερση κατοικιών για άπορες οικογένειες στο 
χωριό αλλά μόνο σχέδιο διαχωρισμού οικοπέδων σε χαλίτικη γη, όπως 

αναφέρεται στο ( α) ανωτέρω. 

(y) Οι τοuρκοχυπριαχοl κενοί χώροι που υπάρχουν μέσα στην Κ<Χτοικημένη 

περιοχή του χωριού καθαρίζονται από το Συμβούλιο Βελτιώσεως 
Επισκοπής με πιστώσεις που παραχωρεί η Υ πηρεσlα Προστασίας και 
Διαχειρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. Κατά τον τρέχοντα 

χρόνο παραχωρήθηκε στο Συμβούλιο Βελτιώσεως ποσό f620 και 

καθαρίστηκαν 14 τέτοιοι χώροι που είχαν υποΟειχθεί. 

(δ) Ο τελευταίος συστηματικός κύκλος των επιδιορθώσεων/ βελτιώσεων 
των τουρκοκυπριακών κατοικιών στην Επισκοπή άρχισε στο τέλος του 
1986. Σύμφωνα με το αρχικό πρόγραμμα της Υπηρεσίας Προστασίας 
και Διαχειρlσεως Τοuρκοκuπριακών Περιουσιών, οι εργασlες επιΟιοp
θώσεων και στις 281 κατοικίες επρόκειτο να αποπερατωθούν μέχρι το 
τέλος του 1989. Λόγω όμως της έλλειψης εργατοτεχνικού προσωπικού 
που παρουσιάστηκε κατά τους τελευταίους 18 μήνες περίπου, ο ρυθμός 
των εργασιών μειώθηκε, με αποτέλεσμα η εκτέλεση των εργα.σιών να 
καθυστερήσει κατά έναν περίπου χρόνο, δηλ. μέχρι το τέλος του 1990. 
'Οσοι όμως από τους ενοίκους των υπό αναφορά κατοικιών επιθυμούν 

να επισπεύσουν την επι0ι6ρθωση της κατοικίας τους μπορούν να 
αναλάβουν οι ίΟιοι την εκτέλεση των εργασιών με πιστώσεις που θα 

τους παραχωρήσει η Υπηρεσία Προστασίας και Διαχειρίσεως Τουρκο
κυπριακών Περιουσιών, νοουμένου ότι θα προηγηθεί γραπτή συμφωνία 
με την Υπηρεσία. 

(ε) Από κονδύλια του ΤΑΕΠ παραχωρήθηκε στο οικείο Συμβούλιο 
Βελτιώσεως μέσα στο 1989 ποσό fi,365 για αξιοποίηση δυο χώρων 
πρασίνου στις περιοχές 'Α 1 και 'Δ' του συνοικισμού. 

(στ) Η επιΟιόρθωση και ασφαλτόστρωση του χώρου μπροστά στο γυμνάσιο 

έχει ήδη συμπληρωθεί. 

(ζ) Για την επιδότηση του αγωγίου των μαθητών του 8ημοτικού σχολείου 

παραχωρ'ήθηκε στην κοινότητα ποσό f500 για τη σχολική χρονιά 1989-
1990. 

(η) Η κατασκευή πεζοδρομίων στο συνοικισμό θα αρχίσει μόλις ολοκλη

ρωθούν οι εργασίες που άρχισαν στους συνοικισμούς Αγίας Φύλας και 
ΠολεμιΟιών. Αυτό αναμένεται να γίνει περί το τέλος του τρέχοντος 
έτους 'ή αρχές του 1991.» 

Απάvτηση ημεpομηvίας 17 Μαρτίου 1990 του· Υπουργού Εσωτερικώv 
κ. Χρ. Βεvιαμ(v στηv ερώτηση ΕΔ' 38, ημερομηv(ας 2 Αυγούστου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγεριvού Παπαρέ. 

«Μέσα στα πλαίσια των ετήσιων Προϋπολογισμών Αναπτύξεως προωθούνται 
στη Συλίκου έργα για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των κατοίκων και τη 

γενικότερη ανάπτυξη της κοινότητας. Τέτοια έργα περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων 

την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας με σκοπό την υδροδότηση νέων περιοχών που 
παρουσιάζουν τάσεις για οικιστική ή παραθεριστική ανάπτυξη, τη βελτίωση του 
οΟικού Οικτύου προς την κοινότητα, όπως με την κατασκευή νέας γέφυρας στο 
δρόμο Μοναγρίου-Συλίκου-Πέρα Πε8ίου, την επέκταση του ηλεκτρικού 8ικτύου 
και το υπό εκτέλεση έργο αναπαλαίωσης της βρύσης 'Λαβρανιά 

1 .» 
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Απά11τηση ημεpομη11ίας 21 Μαpτίοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοι11ω11ιώ11 
και Έpγω11 κ. Νάχοu Πpωτοπαπά στη11 ερώτηση ΕΔ' 44, ημερομη11ίας 3 
Αuγοuστοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. 
Για1111άκη Ομήpοu. 

«Σχετικά με το θέμα της μετατροπής του παλιού αστυνομικού σταθμού 
Τ σάδας σε νηπιαγωγείο παραθέτω τα πιο κάτω: 

Από τον Πρόεδρο της Χωριτικής Αρχής Τ σάδας και άλλους αντιπροσω
πευτικούς παράγοντες του χωριού ζητήθηκε η παραχώρηση του πρώην αστυνο-

' θ • ' • ί ή 'ζ μικου στα μου του χωριου για στεγαση του νηπιαγωγε ου που σ μερα στεγα εται 

σε α(θουσα του δημοτικού σχολείου του χωριού. 

Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Παιδείας του οποίου ζητήθηκαν οι 
απόψεις, συμφώνησε με τη μεταστέγαση του νηπιαγωγε(ου, νοουμένου ότι το 
οίκημα του αστυνομικοό σταθμοό θα διαμορφωθεί κατάλληλα σε συνεννόηση με τις 
τεχνικtς υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας. 

Το αίτημα της Χωριτικής Αρχής εγκρίθηκε και κλήθηκε από τον Επαρχιακό 
Μηχανικό Δημοσίων Έργων Πάφου, κατόπιν δικής μου εξουσιοδοτήσεως, όπως 
προσέλθει και υπογράψει το σχετικό ενοικιαστήριο έγγραφο.» 

Απά11τηση ημεpομη11ίας 27 Μαpτίοu 1990 τοu Υ πoupγou Εσωτεpικώ11 
κ. Xp. Βεvιαμί11 στη11 εpώτηση ΕΔ' 77, ημεpομη11ίας 16 Αuγοuστοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpοu 
Στuλια11οu. 

« 'Οπως είναι γνωστό, η Λαϊκή Γειτονιά δημιουργήθηκε με τη συνεργασία 
κυβέρνησης και Δήμου, με σκοπό την αναπαλαίωση του οικο8ομικού τετραγώνου 

μεταξύ των οδών Ιπποκράτους και Κωνσταντ~νου Παλαιολόγου. Για το σκοπό 

αυτό αγοράστηκε ή απαλλοτριώθηκε αρκετή ιδιωτική ακίνητη ιδιοκτησία. 

Απώτερος στόχος της περιορισμένης αυτής δημόσιας επέμβασης ήταν η 
δημιουργία συμπλέγματος εμπορικών χρήσεων παραδοσιακοό χαρακτήρα και η 
επίδειξη τεχνικών προτύπων αναπαλα(ωσης, για να ενεργοποιηθε( και το ιδιωτικό 

ενδιαφέρον με την ανάληψη ανάλογων πρωτοβουλιών στο γόρω χώpο. Ο στόχος 
αυτός επιτεόχθηκε σε κάποιο βαθμό και ήδη στον περίγυρο της Λαϊκής Γειτονιάς 
έχουν δραστηριοποιηθε( ιδιωτικές επενδύσεις συντήρησης οικοδομών και έχει 

εντατικοποιηθεί η εμπορική χρήση τους. 

Θέμα επέκτασης της Λαϊκής Γειτονιάς, με την απαλλοτρ(ωση και ανοικο

δόμηση της περιοχής που περικλείεται μεταξό των οδών Τρικοόπη, Αισχόλου, 
Σόλωνος, Φανερωμένης και Λεόκωνος, δε μελετήθηκε, λόγω κυρίως της τεράστιας 
δαπάνης που ένα τέτοιο έργο συνεπάγεται. 

Ο Δήμος Λευκωσίας έχει πρόσφατα πεζοδρομοποιήσει τμήματα των. οδών 
Ιπποκράτους, Σόλωνος, Πασικράτους και ΦιλοκύπρΟυ, που περιέπεσαν σταδιακά 
στη σφαίρα επιρροής της Λα'ίκής Γειτονιάς, και όπως είναι γνωστό μελετάται 
θέμα επέκτασης του μέτρου αυτοό και στις οδοός Λήδρας και Ονασαγόρου ή 
τμημάτων τους, κατά τρόπο που να μην επηρεάζεται η κυκλοφοριακή εξυπη
ρέτηση του εμπορικοό πυρήνα της παλιοίς πόλης.» 

Απά11τηση ημερομη11ίας 28 Μαpτίοu 1990 τοu Yπoupγou Εσωτεpικώ11 
κ. Xp. Βε11ιαμί11 στη11 εpώτηση ΕΔ' 132, ημεpομη11Ιας 13 Σεπτεμβpίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpοu 
Στuλια11οu. 

«0 δρόμος Φαρμακά-Μαχαιρά που ενώνεται με το δρόμο Γοόρρι-Λαζανιάς 
είναι αγpοτικός δρόμος που εξυπηρετεί τους κατοίκους στις γεωργικές τους 
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ασχολίες. Παρά το γεγονός αυτό φέτος θα ασφαλτοστρωθεί τμήμα του 8ρ~μου 
μέχρι την κοινοτική 8ιάτρηση για εξυπηρέτηση της υ8ατοπρομήθειας του χωριου. 

Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Απλικιοό-Φαρμακά, που προωθείται στα-
8ιακά, θα συνεχιστεί και φέτος με πιστώσεις όψους !:15,000 και το όλο έρ~ο 
αναμένεται να συμπληρωθεί στα επόμενα 8υο χρόνια. Τέλος, ο 8ρόμος Φαρμακα
Συκόπετρας είναι αγροτικός και η ασφαλτόστρωση 8ε 8ικαιολογείται επί του 
παρόντος.» 
Απάντηση ημερομην(ας 29 Μαρ .. ιου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμιν στην ερώτηση ΕΔ' 179, ημερομηνιας 3 Οκτωβρ!ου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρου 

· Στυλιανού. 
(<Σχετικά με α(τημα αρι.θμοό εκτοπισθέντων κρατικών και. ημικρατικώv 

υπαλλήλων που βοηθήθηκαν μέσω των στεγαστικών σχε8!ων των οργανώσεών 
τους να ενταχθοόν στα συνήθη στεγαστικά σχέ8ια που εφαρμόζονται για όλους 
τους πρόσφυγες, σας πληροφορώ ότι το αίτημα 8εν μπορεί να ικανοποιηθεί γιατι, 
σόμφωνοι με πάγια τακτική που εφαρμόζεται χωρίς παρέκκλιση, όποιος ευεργε
τηθε! με ένα σχέ8ιο 8εν μπορεί να βοηθηθεί εκ 8ευτέρου, μεταπη8ώντας σε άλλο 
που εκ των υστέρων θεωρεί πιο πλεονεκτικό. Σ' ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη 
περίπτωση που αναφέρεται στην ερώτηση Μθηκε ή8η απάντηση στον κ. 
Στυλιανοό από το Διευθυντή της ΥΜΑΠΕ από τις 14.9.89.>> 
Απάντηση ημερομην(ας 12 Μαρτ(ου 1990 του Υπουργού Εσω'<ερικών 

κ. Χρ. Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 220, ημερομην(ας 18 Οκτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

ι<ι'. Αναβάθμιση Αστυνομικής Σχολής 
Η Αστυνομική Σχολή προσφέρει σήμερα τη βασική εκπαί8ευση στους 

νεοπροσλαμβανόμενους αστυνομικοός, καθώς επίσης και άλλα επιμορφωτικά και 

εξει8ικευμένοι προγράμματα σε μέλη της Δόναμης μέχρι και το βαθμό του 
Υπαστυνόμου. 

Η προσπάθεια που καταβάλλεται για αναβάθμιση της Αστυνομικής Σχολής 
σε Αστυνομική Ακα8ημία αποσκοπεί στο να καλυφθοόν τα κενά που παρου
σιάζονται σήμερα στα εκπαι8ευτικά προγράμματα, ει8ικά σε βαθμοφόρους και 

συγκεκριμένοι σε τομείς οργάνωσης, 8ιο!κησης και 8ιεόθυνσης προσωπικοό. Με 
την αναβάθμιση των προγραμμάτων, τα θέματα αυτά θα έχουν πρωτεόουσα θέση. 

Τ οιυτόχρονα προγραμματίζεται να καλυφθεί ένα άλλο κενό, που είναι η 

εκπαί8ευση και επιμόρφωση των ανώτερων στελεχών της Δόναμης (Ανώτερων 
Υπαστυνόμων και Αστυνόμων Α και Β), ένας τομέας που μέχρι σήμερα 
καλυπτόταν σε πολό περιορισμένο βαθμό και τοότο μόνο σε Αστυνομικά Κολλέγια 

του εξωτερικού (Μ. Βρετανία κ.ά.) 

Στόχος των νέων προγραμμάτων είναι η βελτίωση και ενίσχυση των 

ικανοτήτων τωv μελών και ει8ι.κ6τερα των αξιωματικών, για να καταστοόv ικαvοL 
ν 'αvταποκρ(vοvται. πιο απο8οτικά και πι.ο αποτελεσματικά στα καθήκοντα, 
ευθύνες και απαιτήσεις της Δύναμης. 

Ταυτόχρονα θα 8οθεί ι8ια(τερη σημασία στην εκμάθηση ξένων γλωσσών, οι 

οπο(ες θεωροόνται απαραίτητες στη 8ιεκπεραίωση της αποστολής των μελών της 

Δόναμης. 

Η Αστυνομική Ακα8ημία θα λειτουργεί σύμφωνα με τις πρόνοιες του Νόμου 
και των Κανονισμών περ( Αστυνομίας και θα 8ιαθέτει τρεις σχολές στις οποίες θα 

8ι.οργαvώvονται. τα προγράμματα, όπως φα(vεται. πι.ο κάτω: 

( 1) Σχολή Λοχιών και Αστυφυλάκων 
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-Βασική σειρ&. εκπα(δευσης για νεοσύλλεκτους 

-Σειρ&. μαθημάτων μονιμοπο(ησης -Πρόγραμμα για Λοχ(ες 

-Εξειδικευμένα προγρ&.μματα 

(2) Σχολή Αξιωματικών (Ανωτέρων και Κατωτέρων) 

-Προγρ&.μματα για Υπαστυνόμους (Μαθήματα Διοικήσεως Κατώτερου 
Επιπέδου) 

-Προγρ&.μματα για Ανώτερους Υπαστυνόμους (Μαθήματα Διοικήσεως 
Μέσου Επιπέδου) 
-Προγρ&.μματα για Ανώτερους Αξιωματικούς. 

(3) Σχολή Ξένων Γλωσσών 

-Προγρ&.μματα για την εκμ&.θηση τουρκικών, αραβικών, γερμανικών 

και άλλων γλωσσών που θεωροόνται απαραίτητες για όλα τα μέλη της 
Δύναμης. (Αγγλική γλώσσα δι8&.σκεται στη βασική σειρά εκπα(δευσης 
νεοσύλλεκτων). 

Η Αστυνομική Ακαδημ(α θα έχει ως πρότυπο Κολλέγια και Ακαδημ(ες που 
λειτουργούν στη Βρεταν(α και ιiλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

ΙΙ. Χρόνος Λειτουργ(ας Αστυνομικής Ακαδημ(ας 

Οι προετοιμασ(ες για τη λειτουργ(α της Αστυνομικής Ακαδημ(ας βρίσκονται 
σε προχωρημένο στ&.διο και προγραμματ(ζεται να λειτουργήσει το επόμενο 

ακαδημαϊκό έτος που αρχ(ζει το Σεπτέμβριο 1990. Από το Φεβρου&.ριο &.ρχισε 
σειρά μαθημάτων 1 εκπα(8ευση εκπαι8ευτών ', την οπο(α παρακολουθούν εv8ια
φερόμενοι αξιωματικο(, από τους οπο(ους επιλέγησαν οι πιο κατιiλληλοι. 

ΠΙ. Αξιοπο(ηση Διπλωματούχων Μελών της Δύναμης 

Τα μέλη της Δύναμης που έχουν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή άλλο ισότιμο 
προσόν αξιοποιούνται κατά τον καλύτερο 8υνατό τρόπο. 'Οσοι από αυτούς ε(vαι. 
εγγεγραμμένοι δικηγόροι αποσπάσθηκαν ήδη στα Τμήματα Εισαγγελίας, όπου 
σύμφωνα με το Νόμο 8/1989 υπηρετούν ως δημόσιοι κατήγοροι, εκτός ορισμένων 
περιπτώσεων που οι ί8ιοι προτίμησαν να υπηρετούν σε άλλα uπεόθuνα καθ'ήκοντα. 

Όσον αφορά άλλους πτυχιούχους, αξιολογούνται σύμφωνα με τα προσόντα 
τους και τοποθετούνται στις ανάλογες uπηρεσ(ες. 

Ήδη στους νέους περ( Αστυνομ(ας Κανονισμούς (ΚΔΠ.52/89) γ(νεται ειδική 
πρόνοια και το πανεπιστημιακό δ(πλωμα θεωρε(ται επιπρόσθετο προσόν για 

σκοπούς αξιολόγησης και προαγωγής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 223, ημερομηνίας 
18 Οκτωβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

«Το συμβόλαιο κατασκευής του υπό αναφορά δρόμου, όπως συμβα(νει κατά 
κανόνα με όλα τα συμβόλαια κατασκευής τεχνικών <ργων, περιλαμβ&.νει πρόνοιες 
για καταβολή αποζημιώσεων από τον εργολ&.βο στον εργοδότη, ώστε ο εργοδότης 
να αποζημιωθε( πλήρως για τις πραγματικές ζημιές του από τυχόν καθυστερήσεις 
στη συμπλήρωση των εργασιών. 

Έτσι και στην προκε(μενη περ(πτωση ο μηχανικός του έργου θα υπολογίσει 

και θα αποφανθεί για τις ευθύνες της καθυστέρησης και για τις ζημιές του 
εργοδότη, αφόύ με τη συμπλήρωση των εργασιών μελετήσει το θέμα σύμφωνα με 
τους όρους του συμβολα(ου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 231, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με την τιμή 8ιάθεσης των υπό 8ιαχωρισμό οικοπέ8ων στο χωριό 

Κονιά, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση, για το 8ιαχωρισμό των επτά 

οιχοπέ8ωv για τις ανάγκες των άπορων οικογενειών του χωριού θα 
απαιτηθεί συνολική 8απάνη ύψους .€25,000 περίπου (κατασκευή 8ρόμων 
.€20,000, υ8ατοπρομήθεια .€2,450, ηλεκτρο8ότηση .€2,500 και τηλέ
φωνα .€100). 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω εκτίμηση για τα έξο8α 8ιαχωρισμού 
των οικοπέ8ων και το ότι η αξία της χαλίτικης γης που 8ιαχωρίζεται 

σε οικόπε:8α 8ε λογ(ζεται στην αξ(α των οικοπέ8ων, η τιμή πωλήσεως 

των · οικοπέ8ων υπολογίζεται ότι θα κυμαίνεται γύρω στις των .€4,000 
το καθένα,)> 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 268, ημερομηνίας 
26 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με την εγκατάσταση τηλεφώνων στο χωριό Χολέτρια, σας 
πληροφορώ ότι η εγκατάσταση τηλεφώνων θα συν8υαστεί με τα ο8ικά έργα που 
προγραμματίζονται να γίνουν στο 8ρόμο Χολέτρια-Σταυροκόννου-Κελοκέ8αρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 258, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπα
δόποuλοu. 

«Σχετικά με την ανέγερση γεωργικών αποθηκών στον >tυβερνητικό οικισμό 
Κου>tλιών, σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Πολεο8ομίας >tαι Οικήσεως μπορεί να 

παραχωρήσει τέτοιες άδ:ειες στους ενδ:ιαφερόμενους πρόσφυγες, νοουμένου ότι οι 
αποθήκες θα είναι κτιστές με 8ιαστάσεις 6.00 μ. Χ 3.15 μ. και οροφή από 
μπετόν. 

Αναφέρεται συναφώς ότι από τις 24 συνολικά οικογένειες στις οποίες 

παραχωρήθηκε κατοικ(α στον οικισμό Κουκλιών, οι αποκλειστικά γεωργικές ε(ναι 

μόνο 4. Ή8η οι 8υο απ' αυτές αποτάθηκαν στο Τμήμα Πολεο8ομίας και 
Οικήσεως και εφο8ιάστηκαν με αρχιτεκτονικά σχέ8ια βάση των οποίων θα 

προχωρήσουν στην ανέγερση της αποθή>tης τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και 'Εργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 235, ημερομηνίας 
19 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικ.ά με την εγκατάσταση τηλεφώνων σε σπ(τια στα χωριά Αρμ(νοu, 
Μέσανα και Σαλαμιού, σας πληροφορώ ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου με 
πληροφόρησε ότι η εγ><ατάσταση των τηλεφώνων θα συν8υαστεί με τα ο8ικά έργα 
που προγραμματ(ζονται να γ(νουν στις πιο π&.νω κοινότητες,)) 
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Απάν'<ηση ημερομηv(οις 21 Μοιρ't(ου 1990 'tΟυ Υπουργού Εσω,,ερικώv 

κ. Χρ. Βεvιοιμ(ν σ'tηv ερώ'<ηση ΕΔ' 306, ημ€ρομηv(οις 9 Νοεμβρ(ου 
1989, 'tου ΒουλεU'tή εκλογικής περιφέρειας Λάρvοικοις κ. Ανδρέα 
Γεωργ!ου. 

«Σας πληροφορώ ότι με τα μέτρα που έχουν ληφθεί από την αστυνομία 8εν 

απαγορεύεται η εlσοδος πολιτών στην Πύλα. Διευκρινίζεται ότι πρόκειται για 

γενικά μέτρα αστυνόμευσης που αποσκοπούν στην τήρηση του νόμου και της 
τάξης λαμβανομένων υπόψη των ει8ικών συνθηκών που επικρατούν στην περιοχή, 

με έμφαση στην πάταξη του λαθρεμπορίου και των παράνομων συναλλαγών.» 

Απάντηση ημερομην(οις 1ης Μοιρ,,(ου 1990 'tου Υπουργού Γεωργ(οις κοιι 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γοιβριηλ(δη σ'tην ερώ'<ηση ΕΔ' 309, 
ημερομην(οις 9 Νοεμβρίου 1989, 'tου Βουλευ'<ή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«(α) Με βάση τα υ8ρογεωλογικά 8ε8ομένα της περιοχής της κοινότητας 

Αρχιμανδρ(τας, η ανεύρεση υπόγειου νερού που θα μπορούσε να 
αποτελέσει βάση για εκτέλεση αρ8ευτικού έργου είναι σχε8όν α8ύνατη. 

(β) Μέσα στα πλαίσια του Σχε8ίου Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης 
Κρασοχωριών εξετάστηκε και το εν8εχόμενο άρ8ευσης 167 8εκαρίων 
(125 σκαλών) γης του χωριού Κάτω Αρχιμαν8ρίτα μέσω χωμάτινης 
8εξαμενής χωρητικότητας 120.000 κυβικών μέτρων, που θα μπορούσε 
να γεμίζει κατά τους χειμερινούς μήνες από τον ποταμό Χα-Ποτάμι με 

τη χρήση 8ήμματος και σωληναγωγού εκτροπής. Ο συντελεστής 
εσωτερικής από8οσης ενός τέτοιου έργου είναι πολύ χαμηλός (6.3%) 
και ο βαθμός προτεραιότητάς του θα εξαρτηθεί και θα αποφασιστεί 
μετά την ολοκλήρωση της μελέτης αναφορικά με την ποιότητα της γης 

που θα μπορούσε να αρδεuθεί, που από πρώτη άποψη φα(vεται να εlναι 
ψηλής περιεκτικότητας σε ανθρακικό ασβέστιο.» 

Απάν'tηση ημερομην(οις 8 Μοιρ't(ου 1990 'tου Υπουργού Γεωργ(οις κοιι 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γοιβριηλ!δη σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 316, 
ημερομην(οις 9 Νοεμβρ!ου 1989, 'tου Βουλευ'tή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώσ'tου κ. Δημή'<ρη Ηλιάδη. 

«Από το έργο του Νότιου Αγωγού έχει ή8η παραχωρηθεί νερό για την 
αρ8ευτική κάλυψη 1,328 σκαλών γης της κοινότητας Δρομολαξιάς. 

Οι υδάτινοι πόροι του έργου, που είναι περιορισμένοι, έχουν ήδη κατανεμηθεl 
πλήρως και δεν είναι δυνατή η κάλυψη πρόσθετων εκτάσεων της κοινότητας 

αυτής.» 

Απάντηση ημερομην!οις 20 Μοιρ't(ου 1990 'tου Υπουργού Εσω'tερικών 
κ. Χρ. Βενιοιμ(ν σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 317, ημερομηv(οις 9. Νοεμβρ(ου 
1989, 'tου Βουλευ'tή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ'tου κ. Δημή'<ρη 
Ηλιάδη. 

«(α) Στη Δρομολαξιά λειτουργεί ένα τμήμα δημόσιου νηπιαγωγείου και ένα 
τμήμα κοινοτικού νηπιαγωγείου τα: οποlα στεγάζονται τώρα σε δύο 

αίθουσες του Β' Δημοτικού Σχολείου του χωριού. 

(β) Το Υπουργείο Παιδείας συνιστά την ανέγερση 8ιτάξιου νηπιαγωγείου, 
γιατί οι αίθουσες που ή8η χρησιμοποιούνται ως νηπιαγωγείο στο Β' 
Δημοτικό Σχολείο θα χρειαστούν για τις ανάγκες του δημοτικού 

σχολείου λόγω αυξήσεως των τμημάτων του. 



2344 

(γ) Η Υπηρεσία Διαχειρίσεως και Προστασίας ΤΙΚ Περιουσιών διέθεσε 

κατάλληλη τουρκοκυπριακή γη για την ανέγερση 8ύο αιθουσών του 
νηπιαγωγείου και οι τεχνικές υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας 

προχώρησαν στην εκπόνηση των σχεδίων και σε εκτίμηση της απαι

τούμενης δαπάνης η οποία υπολογίζεται σε !::26,000. 

( δ) Η ανέγερση του νηπιαγωγείου μπορεί να αρχίσει, μόλις η Χωριτική 
Αρχή καταθέσει στο Υπουργείο Παιδείας ποσό !::21,000. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών είναι διατεθειμένο, λόγω της φοίτησης στο νηπιαγωγείο 
και πάι8ιών προσφύγων, να καταβάλει το υπόλοιπο της 8απάνης 

(!::5,000), δηλ. .f:3,000 κατά το τρέχον έτος και .f:2,000 κατά το 
επόμενο έτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 337, ημερομηνίας 
21 Νοεμβρίου 1989, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

<ιΗ κοινότητα Λυθρο8όντα συνδέεται με τους νέους δρόμους Λευκωσίας -
Λεμεσού και Λευκωσίας-Λάρνακας στον ανισόπεδο κόμβο Αγίας Βαρβάρας μέσω 
του δρόμου Λυθρο8όντα-Μαθιάτη-Αγίας Βαρβάρας. 

Η διαδρομή μέχρι το νέο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού βελτιώθηκε κατά 
περιό8ους στα τελευτα(α χρόνια και ε(ναι σε ικανοποιητική κατάσταση αφενός και 

αφετέρου η σύνΟεση με το νέο 8ρόμο Λεuκωσ(ας-Λεμεσού με κανονικές λωρl8ες 
επιβραΟύνσεως/ επιταχύνσεως. 

Ο δρόμος αυτός αποτελεί τη συντομότερη όδευση από το Λυθρο8όντα προς το 

νέο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού και ως εκ τούτου δεν προγραμματίζεται άλλη 

όδευση σύνδεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 386, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Μακρίδη. 

«Σχετικά με διάφορα προβλήματα των προσφύγων που διαμένουν στον 
κυβερνητικό οικισμό Πλατύ Αγλαντζιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Οι περσιάνες των κουφωμάτων των υπνο8ωματ(ων θα τοποθετηθούν 
εντός τριών μηνών. 

(β) Σύμφωνα με το πρόγραμμα που έχει ετοιμαστεί, η τοποθέτηση 

ηλιακών θερμοσιφώνων στον πιο πάνω οικισμό θα αρχίσει, αφού πρώτα 

ολοκληρωθεί η τοποθέτηση ηλιακών θερμοσιφώνων στους κυβερνητικούς 
οικισμούς της Α' Φάσης. Ο οικισμός Πλατύ Αγλαντζιάς είναι της Β' 

Φάσης και υπολογίζεται ότι θα αρχίσει η τοποθέτηση των ηλιακών 

θερμοσιφώνων το δεύτερο εξάμηνο του 1991. 

(γ) Τα ντεπόζιτα νερού που έχουν φθαρεί αντικαθίστανται από το Τμήμα 

Πολεο8ομ(ας και Οικήσεως. Πρόσφατα αντικαταστάθηκαν στον πιο 

πάνω οικισμό 11 ντεπόζιτα νερού. Το καθάρισμα των ντεπόζιτων 
νερού των κατοικιών αποτελει ευθύνη των (8ιων των αδειούχων. 

(δ) Ο καθαρισμός των κοινόχρηστων χώρων και των χώρων πρασίνου του 
οικισμού εlναι ευθύνη τοu Δήμου Αγλαντζιάς στον οπο(ο έχει 

διαβιβαστεί αντίγραφο της ερώτησης. 

(ε) Οι αδειούχοι των οικιστικών μονά8ων τοu οικισμού πρέπει να 

ει8οποιούν έγκαιρα το Τμήμα Πολεο8ομίας και Οικήσεως για την 
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κένωση των απορροφητικών τους λάκκων, για να αποφεύγεται το 
ξεχείλισμ&. τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρ.,,ίοu 1990 '<OU Υποuργού Εσω'<ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 398, ημερομηνίας 5 Δεκεμ
βρίοu 1989, '<OU Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Δήμοu 
Γεωργιcίδη. 

«Αvαφορικά με τους πρόσφυγες που 8ιατηροόν υποστατικά εργασ(ας μέσα 
στο χώρο της παλιάς Διεθνούς Έκθεσης στη Λευκωσία που ανήκει στην Ιερά 
Μονή Κόκκου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: , 

Πέντε συνολικά πρόσφυγες εξακολουθούν να παραμένουν στον πιο πάνω χώρο 
και η κυβέρνηση εξέφρασε προθυμία να τους βοηθήσει να δραστηριοποιηθούν 
αλλού. Στον έναν παραχωρήθηκε ήδη κρατική γη στο Τσέρι για την ανέγερση 
' ί , , , 'λλ ' ' νεου εργαστηρ ου, ενω οι αιτησεις τριων α ων για την παραχωρηση κρατικης γης 

στην Κοκκινοτριμιθι&. εξετάζονται και ελπίζεται σύντομα να ληφθεί τελική 
απόφαση. Ο πέμπτος δεν υπέβαλε τέτοια αίτηση και δε γνωρίζουμε πώς 
σκέφτεται να λύσει το πρόβλημά του.» 

Απcίν'<ηση ημερομηνίας 28 Μαρ'<ίοu 1990 '<OU Υποuργού Εσω.,,ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 402, ημερομηνίας 11 Δεκεμ
βρίοu 1989, '<OU Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ'<ροu 
Σιuλιανού. 

«Αναφορικ&. με το αίτημα του Δήμου Αγίου Δομετίου για πρόσθετη ετήσια 

επιχορήγηση ίση με το 10% των κρατικών εσόδων από τη φορολογία των 
ιπποδρομιακών στοιχημ&.των και λαχείων, σας πληροφορώ ότι το αίτημα δεν 
κατέστη δυνατό να ικανοποιηθεί όπως υποβλήθηκε, διότι θα επηρεαζόταν η 

επιχορήγηση του αθλητισμού, δεδομένου ότι το μεγαλότερο μέρος των κρατικών 

εσόδων από τη φορολογία των ιπποδρομιακών στοιχημ&.των και λαχείων 
παραχωρείται στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και το υπόλοιπο σ '&.λλους 
φορείς του αθλητισμού. Όμως, μέσα στα πλαίσια της οικονομικής ενίσχυσης των 

δήμων και των &.λλων αρχών τοπικής διοίκησης, μελετ&.ται θιfμα παροχής στο 
Δήμο Αγίου Δομετίου αυξημένης οικονομικής βοήθειας με &.λλη μορφή.» 

Απcίν'<ηση ημερομηνίας 27 Φεβροuαρίοu 1990 '<OU Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 416, 
ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίοu 1989, '<OU Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αuγερινού Παπαρέ. 

«Το θιfμα της προστασίας και διατήρησης της χαρουπι&.ς απασχολεί σοβαρ&. 

την κυβέρνηση και γι' αυτό το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας 
υπόψη την παρατηρούμενη τ&.ση μείωσης του αριθμού των χαρουπόδεντρων, 
καταβ&.λλει κ&.θε δυνατή προσπ&.θεια αναπλήρωσης των χαρουπόδεντρων που 

χάνονται κάθε χρόνο από δι&:φορες αιτίες. 

Επειδή το ενδιαφέρον των χαροuποπαραγωγών για ανανέωση των φυτειών 

τους είναι μειωμένο, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στην 
προσπάθειά του να ενθαρρύνει τη φύτευση χαρουπόδεντρων, διαθέτει δεv8ρόλλια 
από το 1986 στην επιχορηγημένη τιμή των 25 σ. το δενδρύλλιο. Τα πρώτα 
χρόνια εφαρμογής του σχεδίου, δηλ. το 1987-1988, η ζήτηση ήταν αυξημένη και 
διατέθηκαν 7 ,500 δενδρύλλια. Δυστυχώς, κατ&. τη φετινή περίοδο, η ζήτηση ήταν 

πολό περιορισμένη και διατέθηκαν μόνο 700 δενδρύλλια. Γι 'αυτό το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αποφ&.σισε να διαθέσει δωρε&.ν αρκετ&. δενδρύλλια 

χαρουπιάς στα πλαισια του σχε8(ου για επέκταση του πρασ(vου. 
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Σχετικά με τη σκοπιμότητα να επιχορηγηθεί η καλλιέργεια της χαρουπιάς, 
αναφέρεται ότι προς το παρόν το θέμα αυτό δεν έχει προτεραιότητα. Αν στο 

μέλλον οι περιστάσεις το απαιτήσουν, τότε θα μελετηθεl. 

Τέλος, αναφέρεται ότι η καταπολέμηση της ποντίκας βρίσκεται μέσα στις 

προτεραιότητες των δραστηριοτήτων του Ύπουργεlοu Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων. Στους ετήσιους ΠροUπολοyισμούς Αναπτύξεως υπάρχει πρόνοια για 
8απάνες για την καταπολέμηση της ποντ(κας. Το 1988 8ιατέθηκαν f27,444 για 
παρασκευή ποντικοφάρμακου και ΗΟ,000 για οργάνωση συνεργείου με έκτακτους 
εργάτες για την τοποθέτηση 8ολωμάτων στις χαρουπιές. Το 1989 8ιατέθηκαν 
f83,718 για παρασκευή και 8ιάθεση ποντικοφάρμακου και f15,000 για έκτακτα 
εργατικά. 

Παράλληλα, το αρμό8ιο τμήμα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων οργανώνει έκτακτα συνεργε(α που τοποθετούν δολώματα στα δέντρα και 
στις χαρουποπαραγωyικές επαρχ(ες Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 453, ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Αναφορικά με το θέμα των δαπανών των χωριών για οδικό φωτισμό, σας 

πληροφορώ πως μέσα στα πλα(σια της κuβερν1ητικής πολιτικής για οικονομική 
ενίσχυση όλων των Τοπικών Αρχών, προωθείται η εισαγωγή σχε8ίου για ανάληψη 
από το κράτος των δαπανών των χωριών για οδικό φωτισμό, όπως και μέρους των 
8απανών των μεγάλων Δήμων. Σχετική εξαγγελία έγινε πρόσφατα από τον 

Πρόε8ρο της Δημοκρατ(ας.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Μαρτίου 1990 'του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτησή ΕΔ' 460, ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

((Σχετικά με την κατασκευή πεζοδρομίων στους συνοικισμούς αυ1;οστέγασης 
Τσερίου, σας πληροφορώ ότι κατά το τρέχον έτος θα δοθε( προτεραιότητα στους 
βασικούς δρόμους των περιοχών 'Α' και 'Β / του συνοικισμού με τη διάθεση 
συνολικών πιστώσεων ύψους !:24,700.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Γεώργιου Ιακώβου στην ερώτηση ΕΔ' 481, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη 
Ηλιάδη. 

ιιΜόλις γνώστηκε σε μας από τις αρμό8ιες υπηρεσίες το επεισό8ιο σε βάρος 
του εγκλωβισμένου γέροντα Δημήτρη Μανιταρά από το Ριζοκάρπασο, έγιναν 
αμέσως όλα τα 8ιαβήματα προς την Ειρηνευτική Δόναμη των Ηνωμένων Εθνών 
τόσο από το Ύ'πουργε(ο Εξωτερικών όσΟ και από την Υπηρεσ(α Ανθρωπιστικών 
Υποθέσεων του Υπουργείου Δικαιοσόνης. Ζητήθηκε επίσπευση της έρευνας της 
Αστυνομ(ας της Ειρηνευτικής Δόναμης και πλήρη στοιχεία για το επεισό8ιο, 
τον(ζοντας τη σοβαρότητα του θέματος και συνδέοντάς το με παρόμοια επεισόδια 
που συνεχίζουν να λαμβάνουν χώρα σε βάρος ηλικιωμένων κυρίως εγκλωβισμένων 
με δράστες κυρ(ως νεαρούς επο(κους. 

Στην Ειρηνευτική Δόναμη 8όθηκε λεπτομερής κατάλογος παρόμοιων επει
σο8ίων/πράξεων β~ς και εκβι.ασμοό σε βάρος εγκλωβισμένων που συνέβησαν τον 
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τελευταίο χρόνο. Τονίστηκε ότι οι πράξεις αυτές λαμβάνουν χώρα συστηματικά 
και πιστεύουμε βάσει σχε8ίου, με σκοπό τον εξαναγκασμό και των λίγων 
εναπομείναντων εγκλωβισμένων (στην πλειονότητα υπερηλίκων) να εγκαταλείψουν 
τις κατεχόμενες περιοχές. Η Ειρηνευτική Δύναμη προβαίνει σε μελέτη τρόπων 
ενεργότερου ρόλου της στο θέμα των εγκλωβισμένων με βάση τη Συμφωνία της 
Τρίτης Βιέννης και η ί3ια μας είχε ζητήσει το λεπτομερή αυτό κατάλογο. 

Uι πληροφορίες που είχε η κυβέρνηση για την κακοποίηση του εγκλωβισμένου 

Μανιταρά ήταν οι ακόλουθες: 

Στις 3111211989 και ώρα 17.00 τρεις νεαροί έποικοι μπήκαν στο σπίτι του 
ΕΙΚ εγκλωβισμένου Δημήτρη Μανιταρά, 82 χρόνων από το Ριζοκάρπασο και τον 
κτόπησαν σε 8ιάφορα μέρη του σώματός του, όταν αυτός αρνήθηκε να τους 8ώσει 

χρήματα. Από τα κτυπήματα ο γέρο Δημήτρης Μανιταράς άρχισε να φωνάζει και 
να καλεί σε βοήθεια, με αποτέλεσμα °' τρεις Τ ΙΤ έποικοι να τραπούν σε φυγή. 

Το γέρο Δημήτρη βρήκε πληγωμένο στο σπίτι του ο ΤΙΤ έποικος Χαλήλ, 
ηλικίας 35 χρόνων, που τον επισκέφθηκε μετά τις 17 .00 στο σπίτι του για να του 
πάρει φαγητό. Ο Χαλήλ πηγαίνει τακτικά φαγητό στο Μανιταρά ο οποίος 

γι' αυτή την εξυπηρέτηση τον πληρώνει. Ο Χαλήλ, αφού σήκωσε το γέρο 
Μανιταρά από το πάτωμα, κατάγγειλε το συμβάν στην 'αστυνομία' Ριζο
καρπάσου η οποία ανέλαβε να εξετάσει την υπόθεση. 

Την ί3ια μέρα στις 19.00, Μο ΤΙΚ 'αστυνομικοί' επισκέφθηκαν το γέρο 
Μανιταρά στο σπίτι του και αυτός τους κατονόμασε ως πρόσωπα που τον 
κτύπησαν τον Τζιεγκίζ Τζιοσκούν, γνωστό από την υπόθεση της Αλέξιας Χρονία, 
το Βεφάτ Σονμέζ, που αυτομόλησαν μαζί στις ελεύθερες περιοχές, και κάποιο 
Χαλήλ, ηλικίας 30 ετών, υπάλληλο στο '3ημαρχείο' Ριζοκαρπάσου. Και οι τρεις 

έποικοι συνελήφθησαν από την ΤΙΚ 'αστυνομ!α 1 και αφού παρέμειναν υπό 
κράτηση για τρεις μέρες κατηγορήθηκαν γραπτώς και αφέθησαν ελεύθεροι για να 
παρουσιαστούν αργότερα ενώπιον Τ /Κ '8ικαστηρ(ου 1 • 

Το γέρο Μανιταρά μετέφερε στο νοσοκομείο Αμμοχώστου, όπου παρέμεινε 
τρεις μέρες για νοσηλεία, ο Αντρέας Χ» Παναγή με το ι3ιόκτητο αυτοκίνητό του. 

Καταθέσεις για την όλη υπόθεση έ3ωσαν στην ΤΙΚ 'αστυνομία' ο Αντρέας 

Χ» Παναγή και ο Τ ΙΤ Χαλήλ, ο οποίος βρήκε το γέρο Μανιταρά πληγωμένο στο 
σπίτι του, και ο ί3ιος ο Δημήτρης Μανιταράς. 

Τόσο το Υπουργείο Εξωτερικών όσο και η Υπηρεσία Ανθρωπιστικών 
Υποθέσεων του Υπουργείου Δικαιοσύνης, σε συνεργασία με τις αρμό3ιες υπηρεσίες 

της Δημοκρατίας και άλλα lπουργεία, παρακολουθούν στενά όλα τα θέματα που 
αφορούν τους εγκλωβισμένους και προβαίνουν σε όλα τα 3ιαβήματα και 
καταγγελίες προς τα Ηνωμένα Έθνη τόσο για συγκεκριμένες περιπτώσεις όσο 
και για την κατάσταση των εγκλωβισμένων γενικά. Για τα θέματα των 
εγκλωβισμένων γίνονται επίσης 3ιαβήματα προς ξένες κυβερνήσεις και άλλους 

8ιεθνε(ς οργανισμούς για σuγκεκριμένες περιπτώσεις (π.χ. κατακράτηση και 

λογοκρισία των βιβλίων των εγκλωβισμένων μαθητών) καθώς και παρεμβάσεις σε 
3ιεθνή βήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαpτίοu 1990 -τοu Yπoupγou Παιδείας κ. Ανδpέα 
Φιλίπποu σ-την εpώ-τηση ΕΔ' 513, ημερομηνίας 23 Ιανοuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεu-τή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Στο 3ημοτικό 

χρονιά 17 παι3ιά. 

σχολε(ο Στροuμπ(ου φοιτούν κατά την παρούσiχ σχολική 
Κατά τα Χριστούγεννα Μθηκε πράγματι έγκριση για 
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μετεγγραφή σε 8υο παι8ιά, γιατί οι γονείς τους εργάζονται στην Πάφο, η 8ε 
γιαγιά που τα πρόσεχε παρουσίασε πιστοποιητικό γιατρού ότι είναι άρρωστη και 

8εν μπορεί να αναλάβει την ευθόνη τους μετά τη λήξη των μαθημάτων. 

Σόμφωνα με τις προεγγραφές του Ιανουαρίου κατά το σχολικό έτος 1990-91 
θα φοιτούν και πάλι 17 παιδιά στις διάφορες τάξεις και επομένως θα συνεχίσει να 
λειτουργεί ως μονοθέσιο σχολείο. 

Πάγια πολιτική του Υπουργείου Παιδείας είναι να τηρούνται οι εκπαι-
8ευτικές περιφέρειες και να αποθαρρόνεται μz κάθε τρόπο η μετεγγραφή παι8ιών 
από την ύπαιθρο στα αστικά κέντρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 522, ημερομηνίας 23 Ιανοuαρίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με οιίτημα κατοίκων του χωριοό Άγιος Γεώργιος για επι8ιόρθωση 
12 κατοικιών Γ' κατηγορίας σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

Στο χωριό υπάρχουν 10 ΤΙΚ κατοικίες Γ' κατηγορίας στις οποίες 8ιέμεναν 
ισάριθμες προσφυγικές οικογένειες, έξι (6) από τις οποίες έχοtiν πρόσφατα 
μεταστεγαστεί σε νέες κυβερνητικές κατοικίες. Οι υπόλοιπες 4 κατοικίες θα 
επι8ιορθωθοόν ριζικά και θα αναβαθμιστοόν στη Β' κατηγορία. Οι σχετικές 
εργασίες αναμένεται να αρχίσουν το Μάιο του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Άμuνας κ. Ανδρέα 
Αλωνεύτη στην ερώτηση ΕΔ' 524, ημερομηνίας 24 Ιανοuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αuγερινού Παπαρέ. 
Παπαρέ. 

«(α) Υπεόθυνος για την εφαρμογή του Νόμου και των Κανονισμών περί 

Πολιτικής 'Αμυνας είναι ο Υπουργός Εσωτερικών. Το Υπουργείο 
'Αμυνας 8εν έχει καμιά αρμο8ιότητα για τα θέματα της Πολιτικής 
1 Αμυvας ούτε και έχει μετακαλέσει π'Ότέ εμπειρογνώμονα για την 

ανα8ιάρθρωση και ανα8ιοργάνωση της Πολιτικής 'Αμυνας. 

(β) Τα Υπουργεία Εσωτερικών και Άμυνας συνεργάζονται στενά σε 

8ιάφορα θέματα που αφοροόν τη συγκρότηση και αποστολή της 
Πολιτικής 'Αμυνας. Τέτοια θέματα είναι για παρά8ειγμα η 

επάν8ρωση της Πολιτικής 'Αμυνας με πλεονάζον προσωπικό από την 

εφε8ρεία της Εθνικής Φρουράς και η μετακίνηση ή μη κατοίκων από 
περιοχές υψηλοό κινΜνου σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 532, ημερομηνίας 
24 Ιανοuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Αuγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το γεφόρι που υπάρχει στον ποιλιό χωματό8ρομο Αγ. Μάμοιντος
Πελεν8ριοό, σοις πληροφορώ πως κτίστηκε γόρω στο 1920 και 8εν οιποτελεί 
οιρχοιίο μνημείο, σόμφωνοι με την περί Αρχαιοτήτων Νομοθεσίοι.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωροόμε στο Κεφάλαιο Δ '. Το πρώτο θέμοι του Κεφαλαίου Δ' είναι: 
«0 κυβερνητικός μηχοινισμός κι οι πολιτικές 8ροιστηριότητες 

μέλους ή μελών της κυβέρνησης». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των ΚοινοβουλευΤικών Ομ&δων 

ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). (15.2.1990). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

Το θέμα αυτό παραμένει στην ημερήσια διάταξη. 

Το δεύτερο θέμα ε(ναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Αμυνας για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Θέμα Μάριου Μαξιούτη)). 

Η Έκθεση έχει ήδη αναγνωστεί. (Σ.Σ. Η Έκθεση είχε αναγνωστεί στη 

Βουλή κατ& τη συνεδρίαση της 10ης Νοεμβρίου 1988 και το θέμα είχε αναβληθεί 
μέχρι την εκδίκαση της Απόφασης του Στρατιωτικού Δικαστηρίου). 

!π&ρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟ!ΣΙΟ!ΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στο πόρισμα του θανατικού ανακpt'Τή για το θάνατο του στρατιώτη Μάριου 

Μαξιούτη μεταξύ άλλων αναφέρονται και τα ακόλουθα:-

« Η απομόνωση σ 1 ένα τέτοιο κελ(, σαν αυτό του Αστυνομικού Σταθμού της 

Πύλης Πάφου, προσβάλλει κατάφωρα την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Δε συνάδει με 
την κράτηση ενός νεαρού στρατιώτη και πολύ περισσότερο όταν αυτός, σόμφωνα 
με το Σύνταγμα, είναι αθώος, μέχρι να αποδειχθεί η ενοχή του. Ο Μ&ριος 

Μc--ξιούτης δεν ήταν κατηγορούμενος. 1 Ηταν απλώς ύποπτος)), 

Και παρακάτω ο θανατικός ανακριτής συνεχ(ζει: 

«Αν και δεν είναι έργο μου να βρω το κίνητρο που τον οδήγησε στην 

αυτοκτονία, πρέπει να πω ότι, με τα όσα είaα; και άκουσα, σχημάτισα την 
εντύπωση ότι το γεγονός ότι θεωρήθηκε ύποπτος για κλοπή υλικού της Εθνικής 
Φρουρ&ς και το γεγονός ότι τέθηκε υπό κρ&τηση και ανεκρίνετο του προκ&λεσε 

συναισθηματική φόρτιση, που τον έκαμε να δράσει παρορμητικά». 

Και καταλήγει ο ανακριτής: 

«Επομένως το πόρισμά μου στην υπόθεση αυτή ε!ναι ότι ο θάνατος του 

στρατιώτη Μάριου Μαξιούτη, τέως από τη Λευκωσία, οφείλεται σε αυτοκτονία 

και δε στοιχειοθετείται οποιοδήποτε ποινικό αδίκημα εναντίον οποιουδήποτε 
άλλου προσώπου αναφορικά με το θάνατο αυτό». 

Ναι ..... Μπορε(, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συν&δελφοι, να μη στοιχειοθετε(ται 
ποινικό αδίκημα εναντίον κανενός. Πόσο βέβαιοι όμως είμαστε για το αν δε 

στοιχειοθετείται ηθικοκοινωνικό πολιτειακό αδίκημα σε β&ρος της νεολαίας του 

τόπου μας; Είναι γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, που η αυτοκτονία του εθνοφρουρού 
Μ&ριου Μαξιούτη δεν·. πρέπει να αφεθεί να παρέλθει ως ένα οποιοδήποτε 
συνηθισμένο τραγικό συμβ&ν. Αντίθετα, πρέπει να μας προβληματίσει. Να δούμε 

αν, ως πολιτεία, κάναμε όλα όσα θα 'πρεπε να κάνουμε για τα στρατευμένα 
παιδ'ιά μας, αν και πόσο ευθυνόμαστε για _το συμβάν, μα προπαντός τι ενδ'είκνυται 
από εδώ και εμπρός να πρ&ξουμε. Γιατί αναμφίβολα η νεολαία μας, η πιο 

ελπιδοφόρα επένδυση για το μέλλον της δοκιμαζόμενης πατρίδας, μπαίνει στο 
στράτευμα ανέτοιμη και απροετο!μαστη ψυχολογικά, με αποτέλεσμα οι ατομικές 
αδ'υναμίες και οι ευαισθησίες των κληρωτών να εκτ!θενται επικ!νδυνα και να 

στοχοποιούνται, να επικεντρώνουν κάποτε τον εμπαιγμό, την ειρωνεία ή και τη 
χλεύη από μέρους του περιβάλλοντος, με συνέπεια την επιδ'είνωση ψυχωτικών 
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προδιαθέσεων του κληρωτού ή την πρόσκτηση καινούργιων ψυχολογικών καρκινω

μάτων, που με τη σειρά τους 8ημιουργούv ροπές έκκεντρες, προς ποικιλόμορφες 

εκ8ηλώσεις, τάσεις και εκφράσεις. 

Φαινόμενα που δακτυλοδείχνουν την ύπαρξη του σοβούντος προβλήματο,ς 
σημειώθηκαν δυστυχώς πολλά. Στα ακραία και απομονωμένα φυλάκια της 

Λεύκας και του Κάμπου είχαμε απόπειρες αυτοκτονίας με κόψιμο αρτηριών με 

λεπίδα. Αλλού είχαμε παθολογικές κλοπές αντικειμένων αξίας και αντικειμένων 

άνευ αξίας. Παντού αρκετά φαινόμενα κατάθλιψης και μελαγχολίας. Κάπου 
είχαμε φαινόμενα χρήσης ή απόπ,ειρας χρήσης ναρκωτικών κι αλλού φαινόμενα 

συστηματικής λιποταξίας, αυτοπυροβολισμών, βανδαλισμού και σαδισμού και 
κάπου, στην πράσινη γραμμή, συμπεριφορά ανταρσίας. 

Σύμφωνα με στοιχε(α του στρατιωτικού 8ικαστηρ(ου κάθε χρόνο αναφέρονται 
25 περίπου πραγματικές και μη πραγματικές περιπτώσεις απόπειρας αυτο

κτονίας. Συμπλήρωμα του θλιβερού κύκλου των περιστατικών υπήρξε η 
αυτοκτονία του εθνοφρουρού Μάριου Μαξιούτη στις 11 Μαρτίου του 1988, στο 
ψυχρό κι ασφυκτικό κελ( του αστυνομικού σταθμού της Πύλης Πάφου. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δε χρειάζονται νομίζω ιδιαίτερες επιστη

μονικές γνώσεις για να αντιληφθούμε ότι στον τομέα της ψυχικής υγιεινής κάτι δεν 

πάει καλά, κάτι vοσε( και κιίτι επιβάλλεται να γίνει. Γιατ( αυτο( οι κληρωτοί 

είναι τα (δια ακριβώς παιδιά που μόλις χτες ακόμα καθόντουσαν στα μαθητικά 

θραν(α. Ο καθένας τους ε(χε τον τύπο του και την ατομικότητά του, ε(χε εκε(νο 

που λέμε το ξεχώρισμά' του, που το βλέπει όμως να σβήνει ξαφνικά και να μη 
μετρά στους κάπως ισοπε8ωτικούς χώρους, όπως φυσιολογικά είναι και ο στρατός. 

Το κακομαθημένο παιδ( της καταναλωτικής κοινωνίας, το υπερπροστατευμένο 

παιδ(, το παιδί που θρησκεύει, το ωραίο αγόρι της γειτονιάς, το ίνδαλμα της 
παρέας ή της μικρής του κοινωνίας, το ταλέντο στη μουσική ή στον αθλητισμό και 

ο άριστος μαθητής, όλοι αυτοί, μπαίνοντας στο στρατό -σ' αυτό το πέλαγος της 

ισοπέ8ωσης της ατομικότητας- ε(vαι επόμενο να συγχύζονται, να νιώθουν 
καθίζηση του εγώ τους, να αισθάνονται ανασφάλεια ή και εγκατάλειψη. Και 
πολλές είναι οι φορές που ανακαλύπτουν ότι αυτό το κάποιο ει8ικ6 ξεχώρισμά 

τους καταντά αυτό καθ' εαυτό μαγνήτης συγκέντρωσης μαζικής επιθετικότητας 

από μέρους του περιβάλλοντος και το όριο της αντοχής του καθενός είναι εντελώς 

προσωπικό. Και είναι άγουροι νέοι, 18 μόλις χρόνων, χθεσινοί μαθητές. Και 

ε,(ναι όλοι αυτο( τμήμα της νεολαίας μας, της χρυσής ελπίδας του τόπου μας. 

Μπαίνουν λοιπόν στο στρατό και τους θέλουμε όλους να μεταμορφωθούν από τη 
μια μέρα στην άλλη σε άντρες δυναμικούς και σκληροτράχηλους, ικανούς να 

δράσουν πειθαρχημένα, αυτόβουλ-α και συλλογικά: και τους θέλουμε ακόμα 
ψύχραιμους, συγκροτημένους και σκληραγωγημένους. Δε γίνονται δυστυχώς 
τέτοια θαύματα. Οι τιμημένοι στρατηγοί και οι ανώτεροι αξιωματικοί της 

εθνοφρουράς μας είμαι βέβαιος πως κάνουν το παν. Είναι όμως υπό τις 

περιστάσεις υπερπολότεκvοι και τους είναι εκ των πραγμάτων α8ύνατο να 
σκύψουν με πατρική φροντίδα πάνω στα υπάρχοντα ή στα αναφυόμενα ιδιαίτερα 
προσωπικά προβλήματα μερικών παιδιών τους. Αλλά, και αν ακόμα το 

μπορούσαν, η φύση των προβλημάτων στα οποlα αναφερόμαστε είναι τέτοια, που 
η αντιμετώπισή τους δεν ε(ναι θέμα στρατιωτι~ών γνώσεων ή στρατιωτικής 
αντιμετώπισης. Το δυστύχημα είναι πως στη διάπλαση χαρακτήρων δεν υπάρχει 

η μια και μαγική συνταγή που να εφαρμόζεται για όλους. Ο ψυχiκός κόσμος των 
νέων έχει πολύ μυστήριο και είναι πολλο( οι δρόμοι και είναι πολλοί οι τρόποι που 
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οδηγούν στη θεραπε(α και την τελε(ωση. Και μόνο ειδικο( θα μπορούσαν να 
αναλάβουν αυτή τη φροντ(δα. 

Για να μην απεραντολογώ, θα εισηγηθώ πρακτικά τι πρέπει να γ(νει για την 

προετοιμασ(α των κληρωτών πριν την κατάταξη και τη μέριμνα μετά απ' αυτή: 

1) Για τους τελειόφοιτους των Λυκε(ων το lπουργε(ο 'Αμυνας, σε 
συνεννόηση με το Ιπουργε(ο Παιδε(ας, να εισάξουν στο σχολικό 

πρόγραμμα, μια τουλάχιστον ώρα την εβδομάδα, το μάθημα «Γνωριμ(α 
με την Εθνική Φρουρά». Το μάθημα τούτο να συνδυαστε( με 

επισκέψεις σε στρατ6πε8α και να στοχεύει στο vα βιώσουν και να 
αφομοιώσουν οι μαθητές, έστω σε κάποιο βαθμό, τη ζωή στο 
στρατόπεδο. 

2) Το ραδιόφωνο και η τηλεόραση να αφιερώσουν τακτικό χρόνο για την 

εθνοφρουρά με στόχο την εμψύχωση και την εξύψωση του αγωνιστικού 
φρονήματος κληρωτών και λαού και με κατάλληλα προγράμματα, 
επιστημονικά καταρτισμένα και ψυχολογημένα, να κάμουν τον εθνο
φρουρό να νιώθει τιμή και περηφάνια που η πατρ(δα τού εμπιστεύθηκε 

τη φύλαξή της, αντί να αισθάνεται σαν αγγαρεία τη θητεία και την 
υπηρεσ(α του. Να του εμφυσήσουν δηλαδή την πίστη στο σκοπό. Κι 
αυτή η επ(γνωση, ότι υπηρετεί κανε(ς ιερό σκοπό, θα ε(ναι αυτή καθ' 

εαυτή παν(σχυρος ψυχικός εξοπλισμός που, εκτός των άλλων, θα 
εvεργεt και σαν καταλύτης ενάντια σε κάθε φυχοπνευματική φθορά. 

3) Στον τομέα της ψυχαγωγ(ας -της σωστής ψυχαγωγίας- ο ΘΟΚ, οι 
χορωδίες και οι πολιτιστικοί σύλλογοι έχουν πολλά να δώσουν στα 
στρατευμένα παιδιά της Κύπρου και τα άλλα εκείνα της Ελλά8ας που 

υπηρετούν στον τόπο μας. 

4) Και το πιο σημαντικό: 

Να επανδρωθεί το Ιπουργε(ο 'Αμυνας με τον απαιτούμενο αριθμό 

επ(λεχτων ψυχολόγων και κοινωνιολόγων που να 'χουν δικαίωμα 
ελεύθερης πρόσβασης στα στρατόπεδα. Με το έμπειρο και διεισδυτικό 

μάτι. τους θα μπορέσουν εύκολα να επισημάνουν και vα 8ιορθώσουv. 

Αλλά προπαντός θα μπορέσουν να προλάβουν πολλά δεινά. Εtναι 
αδιανόητο, κύριοι συνάδελφοι, να μεριμνούμε για την υγεία των 
οδόντων των κληρωτών και να παραβλέπουμε την υγε(α της ψυχής 
τους. 

Αν η νεολα(α μας είναι η χρυσή ελπ(δα της Κύπρου και η πιο ελπιδοφόρα 

επένδυση για το μέλλον του τόπου μας, όπως όλοι μας λέμε, κάθε δαπάνη γι' 
αυτές τις ρυθμ(σεις θα ε(ναι πάντα μικρή. 

Τέλος εισηγούμαι να τροποποιηθεί ο σχετικός νόμος έτσι που η κράτηση 
κληρωτού που διέπραξε ποινικό αδ(κημα να γίνεται σε ειδικά διαρρυθμισμένους 
ανθρώπινους χώρους, κάτω από την επ(βλεψη υπεύθυνου και επ(λεκτου ψυχολόγου, 
που vα παραστέκε't'αt θετικά στους εθνοφρουρούς στις κρίσιμες και τόσο 
καθοριστικές για το μέλλον στιγμές της ζω'ιjς τους. Ποτέ πια κελιά αστυνομικών 
σταθμών. 

Αισθάνομαι βέβαιος πως οι συνάδελφοι όλων των κομμάτων στη Βουλή 
εκτιμούν σωστά την επείγουσα ανάγκη λήψης από μέρους της πολιτείας όλων των 
απαραίτητων μέτρων, για να τεθε( τέρμα στην ύπαρξη του κενού, ενός κενού που 
καθόλου δε μας τιμά ούτε ως κράτος ούτε ως αγωνιζόμενο για επιβ(ωση λαό. 
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Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουμε πως ως Δημοκρατικό Κόμμα θα 
επιμένουμε στην άμεση αντιμετώπιση της κατάστασης και θα παρακολουθούμε. 
Και να ευχόμαστε να μη χρειαστεί να επανέλθουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μανδριώτης έχει το λόγο. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχουμε σήμερα μπροστά μας την Έκθεση της Επιτροπής 'Αμυνας σχετικά 
με την αυτοκτονία του Μάριου Μαξιούτη. Είναι πράγματι μια τραγική ιστορία. 
Ένας νεαρός εθνοφρουρός δεν άντεξε τη σύλληψη και την κράτησή του στα 

κρατητήρια, πράγμα που ίσως να μεγάλωσε τυχόν ψυχολογικά προβλήματα, και 
προέβη στην πράξη της αυτοκτονίας. Αυτή η πράξη της αυτοκτονίας ενός νεαρού 
εθνοφρουρού βάζει μπροστά στο Υπουργείο και μπροστά σε όλους τους υπευθύνους 

μερικά σοβαρά καθήκοντα. Πρέπει νά γίνει κατανοητό ότι στην κατάταξη των 
εθνοφρουρών πρέπει να υπάρχει μια καλύτερη ιατρική εξέταση, έτσι που να είναι 
Βυνατό να επισημαίνονται ασθένειες στους στρατιώτες και πολύ περισσότερο μια 

τέτοια εξέταση που να επισημαίνει τυχόν ψυχολογικά προβλήματα στους 

στρατιώτες, πράγμα που θα επιτρέψει στους αρμο3ίοuς να τους τοποθετούν στις 
κατάλληλες θέσεις και να τους χειρίζονται ανάλογα. 

Πρέπει επίσης να τονιστεί ότι τυχόν σύλληψη και κράτηση εθνοφρουρών 
πρέπει να γίνεται και πάλι κάτω από μια ιατρική, αυστηρή ιατρική, εξέταση και 
ακόμα ότι πρέπει να ληφθεί πρόνοια για τον τόπο που θα κρατηθεί αυτός ο νεαρός 

εθνοφρουρός και παράλληλα για τη συμπεριφορά αυτών που τον κρατούν στην 
απομόνωσή του. 

Πέραν των πιο πάνω, πρέπει να επικρατήσει μια περισσότερο ανθρωπιστική 
συμπεριφορά όλων εκείνων των υπευθύνων για τους νεαρούς εθνοφρουρούς των 17 
και 18 χρόνων, οι οποίοι δεν μπορούν να αντέξουν τυχόν τιμωρίες, κυρίως όταν 
έχουν και κάποια ψυχολογικά προβλήματα. Γι' αυτό είναι ανάγκη να υπάρξει μια 

πληρέστερη ιατρική παρακολούθηση των νεαρών μας εθνοφρουρών. 

Πέραν τούτου πρέπει να τονιστεί ότι τελευταία παρουσιάζονται και 

περιπτώσεις αυτοκτονlας και εκ8ηλώσεις αυτοπυροβολισμών, αλλά και πυρο
βολισμών ή κακής συμπεριφοράς από συνα8έλφους των στρατιωτών ή ακόμα και 
από τους ανωτέρους τους, και πρέπει και αυτή η κατάσταση να προσεχτε(, για να 

8ημιουργούμε το κατάλληλο εκείνο κλίμα που να ωθε( τους στρατιώτες μας να 
εκτελούν, κατά τον καλύτερο 8υνατό τρόπο, το καθήκον τους και όχι να έχουμε 
κρούσματα αυτοκτονlας. 

Πρέπει να προσεχτε( αυτό το θέμα περισσότερο τώρα που στην Εθνική 
Φρουρά στρατολογούνται κοπέλες και 8εν πρέπει να 8ημιουργηθούν απογοητεύσεις 
στα πρώτα βήματα της στρατολογίας γυναικών στην Εθνική Φρουρά. Πρέπει να 
υπάρχει πάντοτε ανθρώπινη συμπεριφορά προς τους στρατιώτες μας, πράγμα που 
θα τους ωφελήσει να εκτελούν, κατά τον καλύτερο τρόπο, τα καθήκοντά τους πρός 
την πατρίδα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου και μετά ο κ. Σολωμής. 
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Τ. XATZHΔHMHTPlO"f: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η υπόθεση του εθνοφρουρού Μάριου Μαξιούτη, από την πρώτη μέρα της. 

ανακο(νωσης του θανάτου του, υπήρξε αντικε(μενο έρευνας από πλευράς 

Επιτροπής. Επισκεφθήκαμε το στρατόπεδο, ε(δαμε τους χώρους όπου δια
πράχθηκε το αδ(κημα της κλοπής κάποιων εξαρτημάτων, κάποιων τηλεσκοπ(ων, 
μιλήσαμε με τους υπεύθυνους του στρατοπέ8ου, επισκεφθήκαμε τον αστυνομικό 
σταθμό, πήγαμε στο κελ( που συνέβηκε το τραγικό περιστατικό. Μπορούμε να 
πούμε ότι η Επιτροπή έδειξε ιδια(τερη ευαισθησ(α και εξέφρασε τον κλονισμό 
ολόκληρου του κυπριακού λαού γύρω από το συμβάν. Έκαμε την Έκθεση κι 

έκαμε συστάσεις γύρω από το θέμα. Δεν ξέρω αν η κυβέρνηση μελέτησε την 
Έκθεση, αν πήρε κάποια μέτρα. Γιατ( εκε(, σ' εκε(νη την Έκθεση, γ(νονται οι 
δυο βασικές αναφορές που επισήμαναν οι προηγούμενοι ομιλητές. Και ε(μαι 

βέβαιος ότι και ο επόμενος που θα μιλήσει -όλοι τους ε(ναι Μέλη της Επιτροπής 
Άμυνας, και ο κ. Μουσιούττας και ο κ. Μανδριώτης και ο κ. Σολωμής- θα τις 
επισημάνει: Ότι δηλαδή θα πρέπει να αναθεωρηθε( το ζήτημα κράτησης των 

εθνοφρουρών. Θα πρέπει να δοθε( ιδια(τερη προσοχή στην παρακολούθηση της 
ψυχικής ισορροπ(ας, της ψυχικής υγε(ας των παιδιών, ώστε να τα προστατεύουμε 
από οποι.08-ήποτε ατυχές ή 8ραματικό περιστατικό. Ζούμε μάλιστα και σε μια 

μικρή κοινων(α και έχουμε ζήσει και το δράμα της οικογένειας του Μάριου 

Μαξι.οότη. Της μάνας του, του πατέρα, των α8ελiρών του. Και ήταν ο Μάριος ο 
Μαξιούτης ένα παιδ( πάνω στο οπο(ο στήριζε πολλές ελπ(δες η οικογένεια. 
Ελπ(δες που ξαφνικά μια μέρα έχασε, όταν κλήθηκαν η μάνα και ο πατέρας να 

παραλάβουν από το ψυχρό κελ( της φυλακής το άψυχο σώμα του παιδιού. 

Δε θα αναφερθώ σε περαιτέρω σημε(α σε ό,τι αφορά την ουσ(α του θέματος, 
διότι έχω καλυφθε( από συναδέλφους, γιατ( στο μεταξύ πάρθηκε η απόφαση του 
θανατικού ανακριτή. Και θα παpαμε(νοuμε πάνω στο (8ιο το συμβάν, πάνω στο 
(διο το γεγονός, όπως παρουσιάστηκε. 

Ε!ναι γεγονός ότι στην εθνοφρουρά ένας ορισμένος αριθμός παιδιών χάνει τη 

ζωή του. Ε(ναι τα ατυχήματα. Κι εκε( χρειάζεται κάποια ιδια(τερη προσοχή, 

ώσ"tε να μην πληρώνουμε τόσο ακριβά κάποιο ατύχημα ή κάποια έλλειψη 

προσοχής. Εκε( χρειάζεται μεγαλύτερη επιμέλεια, καλύτερη οργάνωση, καλύτερη 
παρακολούθηση από μέρους των ιθυνόντων των στρατοπέδων, για να μην έχουμε 
επανάληψη εκε(νου του συμβάντος του πρόσφατου, όπου μια υδροφόρα σκότωσε 
ένα στρατιώτη. Επ(σης υπάρχει απώλεια ζωών από επιπολαιότητα. Από 

παιγν(δια με τα όπλα. Και εκε( χρειάζεται η διδασκαλ(α και η επ(γνωση του 

κιν8ύvου που υπάρχει. για τα παι8ιά. 

Φυσικά στη γνώση και την αντ(ληψη όλων μας υπάρχουν και κάποιες 

φορτισμένες μνήμες. Μια εποχή, όπως τον καιρό της χούντας, που σκοτώνονταν 
παιδιά από δήθεν τυχα(α εκπυρσοκρότηση όπλων. Ή που χάνονταν παιδιά από 
βασανιστήρια! Και έφερναν στα νοσοκομε(α άψυχα κορμιά παι8ι.ών που από 

βασανιστήρια υφ(σταντο πνιγμό από τα κτυπήματα και από τους εμετούς της 

λιποθυμ(ας. Ή υπάρχουν ακόμα παιδιά που έχασαν τη ζωή τους από αφυδάτωση 
και βασανιστήρια, όπως εκε(νη η τραγική περ(πτωση του Χριστόδουλου 
Αγιομαμ(τη, που έμεινε παροιμιώδης στα χρονικά της χούντας. Ένα από τα 
τελευτα(α απομεινάρια που μας άφησε πριν από το προδοτικό πραξικόπημα. 

Όλα όμως αυτά έχουν εκλε(ψει. "Υπάρχουν πολύ καλύτερες συνθήκες αυτή τη 
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στιγμή στο στρατό μας και 8εν υπάρχουν φόνοι στρατιωτών. Είμαστε βέβαιοι ότι, 
όπου υπάρχει ανάγκη επί8ειξης κάποιας προσοχής, θα καταβληθεί, όσο είναι 
8υνατό σε μεγαλύτερη ένταση και με μεγαλύτερη επιμέλεια, για να 8ιαφυλάσ
σονται τα παι8ιά από άλλης μορφής ατυχήματα, για να προστατεύουμε και τα 
(8ια και τους γονιούς τους. 

Υπάρχει όμως κι ένα άλλο μεγάλο θέμα: Όλα τα παι8ιά που πηγαlνουν στο 
στρατό αντέχουν εξίσου τις συνθήκες της Εθνοφρουράς; Τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουμε είναι προβλήματα της Εθνικής Φρουράς ή συγκεκριμένων 

στρατιωτών; Τολμώ να πω ότι ε(vαι προβλήματα των συγκεκριμένων στρα
τιωτών. Και το θέμα έχει αποτελέσει αντικείμενο επιστημονικής έρευνας. 
Μάλιστα στο Παγκόσμιο Ψυχιατρικό Συνέ8pιο που έγινε πρόσφατα ανακοινώθηκε 
και μελέτη για την ψυχική κατάσταση στρατιωτών στα στρατόπε8α, στα κέντρα 
εκπαί8ευσης, αμέσως μετά από τη στράτευσή τους. Και αναφέρω μόνο το εξής: 
Από έρευνα σε 412 άτομα 8ιαπιστώθηκε ότι τα 58 ένιωθαν μέτρια ως έντονα 
συναισθήματα απελπισ(ας. Και ποια ήταν αυτά τα 58 παι8ιά από τα 412 που 
είχαν την ί8ια ηλικία, την ί8ια μόρφωση, τις ί8ιες συνθήκες ζωής μέσα στο 
στρατόπε8ο; Αυτά τα παι8ιά, λέει, είχαν κοινά χαρακτηριστικά από ψυχο
τραυματικές εμπειρίες. Χωρισμένοι γονείς, κακοποίηση στο σπίτι, εσωστρέφεια, 
άλλες οικογενειακές καταστ&.σεις, ανύπαντροι γοvε(ς κτλ. Έτσι, εκε(vο το οπο(ο 
θέλουμε και πρέπει να 8ούμε ι8ιαίτερα είναι: Αν μπορούμε, και στο βαθμό που 
μπορούμε, να επισημάνουμε αυτές τις α8ύναμες μονάδες του στρατού, πριν 
εκ8ηλωθεί επιβάρυνση της κατάστασής τους, επι8είνωση της κατάστασής τους. Αν 
ε(vαι δυνατό αυτά τα παιδιά να τα θέσουμε κάτω από μια πpοστασ(α ευθύς 
εξαρχής με την κατάταξή τους. Μπορεί κάποιο ερωτηματολόγιο να είναι 
χρήσιμο, ώστε να γ(vεται αυτή η Οιάγνωση, αν υπάρχουν τέτοια παιΟιά, πώς να 
τα προστατεύσουμε και πώς να τα παρακολουθήσουμε, ώστε να Οιαφυλαχθε( η 

ψυχική τους υγεία και να προλάβουμε οποιεσ8ήποτε 8υσμενείς εξελίξεις. Και 
συμφωνώ με την άποψη που ετέθη και από τον κ. Μουσιούττα, αλλά και που 
υπάρχει και στην Επιτροπή ότι θα πρέπει αυτά να αποτελέσουν αντικεlμενο 
επιστημονικής μελέτης και παρακολούθησης από ει8ικούς ψυχίατρους. 

Το ποσοστό των παιΟιών αυτών -τουλάχιστον όπως φα(νεται από την 
Έκθεση που 8ιαβάσαμε- είναι γύρω στο 15% στο συγκεκριμένο στρατόπε8ο. 
Φυσικά τα πράγματα Οεν εlναt τόσο αποθαρρυντικά. Διότι, λέει, μετά από 
κάποιο χρονικό 8ιάστημα, μόνο στους 26 από τους 58 αυξήθηκε η ένταση 
απελπισίας, ενώ όλοι οι άλλοι ξεπέρασαν, κατά κάποιο τρόπο, το πρόβλημά τους. 
Και από αυτό 8ιαπιστώνεται ότι τα προβλήματα 8εν πηγάζουν από το 

στρατόπε8ο, αλλά από τις καταβολές που υπάρχουν στην ψυχοσύνθεση του ί8ιου 
του ατόμου. 

Φυσικά αναφέρθηκαν προηγουμένως στοιχεία στη 8ική μας περίπτωση, από 
τις στατιστικές του στρατο8ικείου, για 25 πραγματικές ή μη πραγματικές 
αυτοκτονίες και για άλλες ενέργειες 8ιαταραχής της ψυχικής ισορροπίας. Είναι σ' 
όλα αυτά που πραγματικά θα πρέπει στο σημείο αυτό να στρέψουμε την προσοχή 
μας 1 για να τις αντιμετωπ(σουμε ως ειΟικές παθολογικές καταστάσεις. Φυσικά τις 
εισηγήσεις οι οποίες γίνονται και θα γίνουν από ε8ώ θα πρέπει να τις 
συζητήσουμε στη συνέχεια και με το Τπουρyε(ο 'Αμυνας, ώστε να υλοποιηθούν 
και να μη μείνουν απλώς 8ιαπιστώσεις, είτε της Επιτροπής είτε της συζήτησης 
μέσα στα πλα(σια του Κεφαλα(ου Δ, που κατάντησε ανενεργό, μη αποΟοτικό και 
υποτιμητικό για την ί8ια τη Βουλή και για τα θέματα τα οποία συζητούμε. 
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'Ετσι, πιθανό να είναι χρήσιμο τα Μέλη της Επιτροπής να ξανα8οόμε το θέμα 
μέσα από τα πορίσματα που θα προκόψουν από τη συζήτηση και να ζητήσουμε με 
επιστολή μας την εφαρμογή ορισμένων μέτρων. 

Πάντως θέλω να καταλήξω με τούτο: Γενικά οι στρατιώτες μας είναι καλο(. 

Γενικά οι στρατιώτες μας είναι προσαρμοσμένοι μέσα στο στρατό. Αντιμε
τωπίζουν 8υσκολίες. Κι αντιμετωπίζουν 8υσκολίες -είπε κάτι προηγουμένως ο 
συνά8ελφος ο κ. Μοuσιούττας-λόγω της υπερπροστασίας. Και σ' αυτό το σημείο 
θα πρέπει και η οικογένεια να 8ει τις 8ικές της ευθόνες. Γιατί 8εν είναι λίγες οι 

φορές που η οικογένεια, και εκεί που 8εv είναι 8ιαλυμένη, φέρει τεράστιες ευθόνες 
για την ψυχική υγεία των παι8ιών. Και γνωρίζουμε όλοι τι τραβοόμε από πιέσεις 
8ιάφορων γονιών, 8ιότι το παι8ί τους είναι στο ένα φυλάκιο και 8εν είναι στο άλλο 

η διότι το παιδ( τους πρέπει να είναι κάπου που περίπου να μην κάνει τlποτε σε 
αρκετές περιπτώσεις. Έτσι το μήνυμα που πρέπει να στείλουμε -μπορεί να είναι 

προς την Εθνική Φρουρά, αλλά πρέπει να είναι και προς το σύνολο της κοινων!ας 

μας- εlναι ότι θα πρέπει να έχουμε στρατό, θα πρέπει να είναι ανθρώπινες οι 
συνθήκες και θα πρέπει να κατανοήσουν όλοι ότι τα παι8ιά τους θα βρεθοόν μέσα 

σε στρατιωτικό κλίμα, όπου το μόνο αίτημά μας θα πρέπει να είναι η ισότιμη 
μεταχείριση. Γιατί σήμερα 8εν υπάρχει ισότιμη μεταχείριση. τα υπερπροστα
τευμέvα παιδιά εξακολουθούν να είναι υπερπροστατευμένα και στο στρατό και το 
κόριο βάρος πέφτει στα παιΟιά του λαοό. Όμως 3ε συζητοόμε το συνολικό θέμα 

της Εθνοφρουράς, αλλά τις οριακές εκε(νες περιπτώσεις που θέλουμε να 

προλάβουμε, για να μην καταλήγουν σε τραγικές εξελίξεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, πέρα από την έκφραση της απεριόριστης 
λόπης και συμπάθειας του Σώματος προς την οικογένεια του θόματος, του 

3εκαοκτάχρονου Μάριου Μαξιοότη, αυτό το Σώμα έχει και μπορε( να επιτελέσει 

και ένα άλλο σοβαρό καθήκον. Να στείλει τα κατάλληλα μηνόματα και 
συμπεράσματα από την εξέταση της όλης υπόθεσης και των συνθηκών της 

αυτοκτονίας του Μάριου Μαξιοότη προς τους αρμο8ίους, 8ηλα8ή προς την 

Εκτελεστική Εξουσ(α, προς το lπουργείο 1 Αμυνας και φυσικά προς τη 
στρατιωτική μας ηγεσ(α. Και τοότο το έχει πράξει το Σώμα με την Έκθεση της 
Επιτροπής 1 Αμυνας η οπο(α καταλήγει σε συγκεκριμένα συμπεράσματα και σε 

συγκεκριμένες εισηγήσεις. Φυσικά και εμε(ς με τη σειρά μας συμφωνοόμε 
απόλυτα με όσα λέχθηκαν υπό μορφή εισηγήσεων για τη βελτίωση των συνθηκών 
εξέτασης κυρίως της ψυχικής υγιεινής των στρατιωτών μας. Και για να γίνω πιο 

συγκεκριμένος. Ε3ώ θα πρέπει να ενισχύθει η στρατιωτική ιατρική υπηρεσία και 
με ψυχίατρους, ίσως ψυχολόγους -8εν ε(μαι και αρμό8ιος της ει8ικότητας- και 

οπωσ8ήποτε με κοινωνιολόγοuς πέρα από τις άλλες ιατρικές ει8ικότητες οι οποίες 
υπάρχουν. 

Ασφαλώς υπάρχουν και θα υπάρχουν προβλήματα στους εφήβους μας, στους 
Οεκαοtιτάχρονους που κατατάσσονται στην πιο εύπλαστη αυτή ηλικία, στην 

εφηβεία τους. Και ε8ώ είναι που θα πρέπει να εγκόψουμε χωρίς υπερβολές και 
παράλληλα να 8οόμε και μέσα από κάποια άλλη 8ιάσταση το όλο πρόβλημα. 
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Διότι άκουσα με προσοχή τα όσα λέχθηκαν από τους συνα8έλφους, τον κ. 

Μουσιούττα, τον κ. Μαν8ριώτη και τον κ. Χατζη8ημητρ(ου. Βασικά συμφωνώ με 
ης εισηγήσει,. Ναι, καλύτερος ιατρικός έλεγχος σε ειδικότερα θέματα ψυχικής 
υγείας, ψυχικής υγιεινής των στρατιωτών μας, των φαντάρων μας, ει8ικά των 
νεοσύλλεκτων. Οπωσ8ήποτε καλύτερη ιατρική παρακολούθηση στη 8ιάρκεια της 
θητείας, όταν εκεί ίσως θα παρατηρούνται -αν παρατηρούνται-ορισμένα κρού
σματα, όπως αυτό που συνέτεινε και στο θάνατο του Μάριου Μαξιούτη. 

Ε(ναι δεδομένο το ενδιαφέρον της πολιτείας για όλους τους τομείς που 

αφορούν τους στρατιώτες μας. Αλλά οφείλω, κύριε Πρόε8ρε, να πω ότι κάπου 
λέχθηκαν και μερικά στωχεία που είτε είναι υπερβολικά είτε τείνουν -μέσα από 

το πνεόμα της καλής πρόθεσης και διάθεσης των συναδέλφων για τη βελτίωση.του 
όλου συστήματος, κυρίως στον ιατρικό έλεγχο και στην ιατρική παρακολοόθηση 
των στρατιωτών μας- να μη 8ώσουv και την πραγματική εικόνα. Και γίνομαι πιο 
συγκεκριμένος. Χαίρομαι για την τελευταία διαπίστωση του κ. Χατζηδημητρίου 
ότι πρώτα-πρώτα πρέπει οι (8ιοι οι γονείς, πρ~πει η ί8ια η κοινωνία μας να 
θεραπεύσει αυτό το τραύμα που ονομάζεται υπερπροστασ(α. Πρέπει εμε(ς οι 
γονείς πρώτα, πρέπει εμείς ως κοινωνικοί λειτουργοί όλοι μας να θεραπεόσουμε 
αυτή την ασθένεια που έχουμε να τρέχουμε ξωπίσω τα παι8ιά μας, όταν 
στρατεύονται. Γιατί επικαλούμενος και εγώ στοιχεία και στατιστικές τα οποία 

μας δίνει το αρμόδιο Υπουργείο -μας έδινε από χρόνια τώρα, οποιαδήποτε κι αν 
ήταν η κυβέρνηση, και μας δ(νει και το νυν-σημειώνω ότι οι κατά καιροός αρχηγοί 
της Εθνικής Φρουράς είναι περήφανοι, γιατί τα παιδιά μας των 18 μέχρι 20 
χρόνων είναι κατά κανόνα πρότυπα στρατιωτών. Όχι μόνο πειθαρχίας, καλής 
απόδοσης, ψηλής νοημοσόνης και οπωσδήποτε μάθησης, γιατί είναι στη συντρι
πτική τους πλειοψηφία απόφοιτοι σχολών μέσης εκπαίδευσης, αλλά και ως προς 

τις 8υνατότητες που έχουν να φέρουν σε πέρας το έργο τους, συγκρινόμενοι με 
στρατιώτες άλλων, αν θέλετε, υπηκοοτήτων της ί8ιας ηλικίας. 

Βεβαίως ακοόεται κάπως ανησυχητικά από το βήμα τοότο ότι ένας αριθμός 

-10, 15, 20 - πραγματικών ή μη αυτοκτονιών παρατηρείται στην Εθνική μας 
Φρουρά. Αλλά άραγε,_ κύριοι συνά8ελφοι, αν κοιτάξουμε μέσα σε 8έκα χιλιά8ες 
εργαζομένους, αν κοιτάξουμε μέσα σε 8έκα χιλιά8ες φοιτητές και φοιτήτριες, αν 
κοιτάξουμε μέσα σε δέκα χιλιάδες μιας συγκεκριμένης κατηγορίας ατόμων στην 
κοινωνία, 8ε θα παρατηρήσουμε κάποια ψυχικά τραύματα; Ε8ώ τον τελευταίο 
μήνα μόνο σε μια πόλη της νήσου μας ε(χαμε έξι αυτοκτονίες και άλλες δέκα 

απόπειρες αυτοκτονίας. Με τούτο 8ε θέλω να πω ότι με το κλασικό «αυτά 
συμβαίνουν και εις Παρισίους» πρέπει να παρηγορηθοόμε. Αλλά από την άλλη να 
μη δίνουμε την εικόνα και την εντόπωση ότι σήμερα παρουσιάζονται ανησυχητικά 
ψυχικά τραύματα και ανησυχητική εικόνα στην ψυχική υγε!α των στρατιωτών μας, 
τέτοια που θα πρέπει να εγκόψουμε με όλη την προσοχή μας και με όλες τις 
δυνάμεις. Αντίθετα πρέπει να νιώθουμε υπερήφανοι, γιατί σε δέκα χιλιάδες άτομα 

-και είναι συγκεκριμένο και είναι χαρακτηριστικό, όταν μιλοόμε για αριθμοός και 
στατιστικές πρέπει πρώτα-πρώτα να βάζουμε το σύνολο του αριθμού που μας 
απασχόλησε-στην ηλικία εκείνη των 18 με 20 χρόνων, την πιο εόπλαστη, την πιο 
βασική στη διαμόρφωση, στη 8ιάπλαση του χαρακτήρα παρατηροόνται ίσως αυτά 
τα φαινόμενα στο ποσοστό του 10%, του 15%, του 20%. 

Επομένως είναι με αυτό που θέλω να τελειώσω. Δε 8ιαφωνώ στο ότι πρέπει 
να ληφθοόν τα μέτρα, να επαν8ρωθοόν οι ιατρικές μας υπηρεσίες με περισσότερες 
ειδικότητες, κυρίως στον τομέα της ψυχικής υγιεινής. Καλότερη παρακολοόθηση, 
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ναι. Αλλά για το θέμα του ηθικού των στρατιωτών μας, όπως και· για κάποια 

άλλα σωστικά μέτρα για την καλύτερη εμφάνιση, επιφυλασσόμαστε σ 1 αυτά 
τουλάχιστον που λέχθηκαν από τον κ. Μουσιούττα, όταν στο επ(κεντρο κάποιου 
&λλου θόματος ουσίας θα το συζητοόμε, να υποβ&λουμε και εμείς τις εισηγήσεις 

μας. Γιατ( σωστά πιστεύουμε ότι, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι αυτά τα 

επεισό8ια ε(ναι τέτοια που πρέπει να μας ανησυχούν και πρέπει να τα 
αντιμετωπίζουμε, 8εν πρέπει όμως να τα προβ&λλουμε σαν μια εικόνα η οποία 
σήμερα 8ίνει και την πραγματική έκταση ενός σοβαρού προβλήματος που vπ&ρχει 

στην Εθνική μας Φρουρ&. 

Έγινε λόγος περί αυτοπυροβολισμών. Μά, αν ανατρόξουμε στο 8ι&στημα 
από το χρόνο της ί8ρυσης της Εθνικής Φρουρ&ς ή της Εθνοφρουρ&ς μέχρι σήμερα, 
θα 8ούμε ότι σημειώθηκαν πολλά τέτοια επεισό8ια. Και σ 1 όλους τους στρατούς 
υπάρχουν αυτά. Επαναλαμβάνω, 8εν πρέπει να καθησυχάζουμε, αλλά πρέπει να 

λέμε και απ: αυτό το βήμα ότι 8εν ε(μαστε σε ανησυχητική κατάσταση. 
Υπάρχουν μεμονωμένα επεισ68ια και μεμονωμένες περιπτώσεις, αλλά πρέπει να 
ε(μαστε υπερήφανοι από την άλλη και για το ηθικό των στρατιωτών μας και για 
την επί8οση και για την πειθαρχία τους. Εκεί 8ε που χρει&ζονται περισσότερα 
μότρα, να ληφθούν. Το νόο στοιχείο που θέλω να εισ&ξω στο Σώμα είναι ότι 

πρώτα κάποια μέτρα πρέπει να κατευθυνθούν περισσότερο προς την κοινων(α, 
προς τους γονείς, προς το περιβ&λλον, που &μεσα επηρε&ζουν τα παι8ι& μας. 
Αναφέρομαι στην υπερπροστασία, στην παρεμβολή, αν θέλετε στο κοινώς 

λεγόμενο ρουσφέτι, για να καλοπερνά το παι8( μας, όταν ε(ναι στο στρατό. Εκε(, 

κύριοι συν&8ελφοι, είναι το πρόβλημα βασικ& και μποροόμε όλοι μας να 
βοηθήσουμε. Βεβαίως, επαναλαμβάνω, χωρίς να αγνοούμε και το γεγονός ότι οι 
σωστές ιατρικές υπηρεσίες πρέπει να λειτουργούν και στην Εθνική μας Φρουρ&. 

Και πριν κατέβω από το βήμα, κόριε Πρόε8ρε, με την ευκαιρία της 

στράτευσης των γυναικών που άρχισε τις τελευτα(ες μέρες, θέλω να τονίσω πως 

πραγματικά, ως Επιτροπή Άμυνας, ως Σώμα, έχουμε χαιρετίσει το νέο αυτό 
θεσμό, γιατί πιστεόουμε ότι πολλ& έχουν να προσφέρουν οι γυναίκες. Ει8ικότερα 
το από8ειξαν με τον αριθμό των εν8ιαφερομένων, όταν για &μεση πρόσληψη 125 
είχαν εν8ιαφερθεί πόραν των 700 γυναικών. Αυτό είναι εν8εικτικό και της σωστής 
επιλογής που πιστεύουμε ότι έγινε. Αλλά στο θέμα που συζητούμε άμεση σχέση 
έχει και τούτο, Δυστυχώς και ο τύπος σε κάποιο βαθμό μας έ8ωσε την εντύπωση 
ότι σε κάποιου εί8ους ιατρικές εξετάσεις 8εν υπήρξε η σωστή ίσως εικόνα, εκεί 

που ήταν αναγκαίο να γίνουν και κ&ποιες αφαιρέσεις εν8υμ&των. Εκεί θα ήθελε 

πραγματικ& πιστεύω η Επιτροπή 'Αμυνας, το Σώμα, η κοινωνία μας ολόκληρη 
να έβλεπε ότι οι αρμό8ιοι ιατροί που σωστά έπρεπε να εξετάσουν, ιατρικά ή 
υγειονομικά, τις κοπέλες μας που στρατεύονται ανήκαν στο ί8ιο φύλο με τους 

επιλεγόμενους. Έπρεπε 8ηλα8ή να ήταν γυναίκες αντί &ν8ρες. Το συγκεκριμένο 

το οποίο εισηγούμαι είναι τούτο: Ότι πρέπει στην άμεση πρόσληψη ιατρικού 
προσωπικού στην Εθνική Φρουρά, με το νέο στοιχείο τώρα της στράτευσης των 

γυναικών, να προσέξουμε ώστε να προσληφθούν -πέραν της μιας, αν 8εν κάνω 

λάθος, στρατιωτικής ιατρού με το βαθμό του λοχαγοό που υπηρετεί-και &λλες 

γυνα(κες ιατρο( που οριστικά θα ήταν καλύτερα, όπως απο8είχθηκε στη 
συγκεκριμένη περίπτωση να υπηρετούν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Μια ή 8υο παρεμβολές από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε, για να πω πως η 
8ραματική έκκληση του συνα8έλφου Νίκου Μουσιούττα «ποτέ πια κράτηση 

κληρωτών και στρατιωτών στα κελιά των αστυνομικών σταθμών)) μάς βρίσκει 

απόλυτα σύμφωνους. Γιατί, έντιμε κύριε Πρόε8ρε και έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι, 
είχαμε επισκεφθεί λίγες μόλις ώρες μετά από την αυτοκτονία του Μάριου 
Μαξιούτη το κελί στον Αστυνομικό Σταθμό της Πύλης Πάφου στο οποίο είχε 
κρατηθε!. Και 8ιαπιστώσαμε με λύπη μας 8υστυχώς πως το κελί αυτό όχι 

μονάχα ήταν πολύ χειρότερο από τα κελιά στα οποlα κρατηθήκαμε στη 8ιάρκεια 
του 55-59 και εμείς και πολλοί άλλοι συνά8ελφοι, αλλά και από τα χειρότερα 
κελιά κράτησης της Ομορφίτας και των κεντρικών φυλακών που ήταν υπό μορφή 

απομονωτηρίων και τιμωρητηρίων. Γι' αυτό, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, παρά το 
γεγονός πως -πρέπει να το πω και να το υπογραμμ(σω αυτό στη Βουλή, yιατ! 
πρέπει να γίνει σαφές-8ιορ!στηκαν πρόσφατα, μετά το θάνατο του Μάριου 
Μαξιούτη και μετά την προβολή του θέματος από τη Βουλή -κι' είναι ε8ώ που 

πρέπει να πω πως τα θέματα στο Κεφάλαιο Δ 1 έχουν τις θετικές επιπτώσεις τους 
και 8εν πάνε χαμένα-8ύο με τρεις ψuχlατροι πάνω σε μόνιμη βάση στο στράτευμα, 
με αποτέλεσμα να ανακοπεί και να ανασχεθεί η ρο-ή ψυχικά πασχόντων προς την 

ψυχιατρική πτέρυγα του Νοσοκομεlου Λευκωσίας- και αυτό ε(ναι το θετικό 

στοιχείο- όμως πρέπει να πω πως πρόσθετα ο συνά8ελφος Μουσιούττας έχει 
επικαλεστε( στοιχε!α, με βάση επ!σημα 8ε8ομένα και στατιστικά στοιχεία από το 

επίσημο αρχείο της στρατονομίας. Ό,τι είπε, το είπε με την πρόθεση, με το 
στόχο, να επενεργήσουν θετικά και όχι ασφαλώς βλαπτικά και να πανικοβάλουν 
την κυπριακη κοινων!α. 

Μ' αυτό το πρίσμα, μ' αυτά τα 8ε8ομένα είναι που το βλέπουμε και εμείς 
και η έκκληση μας ε(ναι οπωσ8-ήποτε οι συνθηκες κράτησης των εθνοφρουρών να 

είναι ανθρώπινες και όχι υπό τις προϋποθέσεις στις οπο!ες είχαμε εμπλακεί 

προηγουμένως. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, αφορμή για να ανέβω για ένα λεπτό στο βήμα είναι η 
τελευταία απόπειρα αυτοκτονίας του εθνοφρουρού Χαράλαμπου Βάσιλα. Και 

επει8ή λέχθηκε από το βήμα της Βουλής και από άλλους συνα8έλφους ότι οι 

εκθέσεις μιλούν για παι8ιά. προβληματικών οικογενειών, ο Χαράλαμπος Βά.σιλας 
ήταν καλής οικογένειας, πρόσφυγας από την 'Αχνα, άριστος μαθητής, 8ημοσίευε 
πολλές φορές απόψεις. ήταν κοινωνικότατος. 'Ομως, υγιής από τις εξετάσεις των 
γιατρών, ένοιωθε καταπίεση από το λοχαγό του, από τους ανωτέρους του. Και η 

απόπειρά του -ήταν να πιει ποντικοφάρμακο, για να καταλήξει στο νοσοκομείο με 
πολλές προσπάθειες των γιατρών για να τον σώσουν. Γι / αυτό, ναι, έχουμε καλά 
παι8ιά., έχουμε καλούς στρατιώτες, έχουμε τιμημένους αξιωματικούς. Όμως, 

όπως έχουμε τιμημένους 8ασκάλους που 8ιαμορφώνουν χαρακτήρα, που 8ιαπαι-

8αγωγούν τη νεολαία μας, θα θέλαμε και από τους αξιωματικούς να ζητήσουμε 
καλύτερη συμπεριφορά απέναντι στα παιΒιά μας, στους εθνοφρουρούς μας. Γιατί 
ασφαλώς υπάρχουν και ευαίσθητα παι8ιά., τίμια παι8ιά., πατριώτες. Και σ / αυτή 
την περίπτωση οι αξιωματικοί πρέπει να γίνουν οι 8άσκαλοι, για να 8ιαμορ

φώσουμε τους νέους που θέλουμε για την πατρί8α μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8ε θα έπαιρνα το βήμα, γιατί το θόμα το οποίο συζητούμε 
έχει εξαντληθεί με τα όσα ανέφεραν οι σuνά8ελφοι. Απλώς αναγκάζομαι να πάρω 

το λόγο, για να εκφράσω μια σοβαρή προσωπική επιφύλαξη σε κάτι στο οποίο 
αναφόρθηκε ο συνά8ελφος Σολωμής. Προσωπικά τουλάχιστον εκφράζω έντονες 
επιφυλάξεις σε ό,τι ακούστηκε δημόσια και από τον τύπο, αλλά και σήμερα από 
το βήμα της Βουλής, ότι πρόπει τις νόες μας στρατιωτίνες να τις εξετάζουν μόνο 
γυναίκες. Πιστεύω ότι, αν ενθαρρύνουμε αυτή την τάση, θα προχωρήσουμε πάνω 
σε εσφαλμένα βήματα. Πρέπει οπωσ8ήποτε -και είναι καιρός-να ξεπεράσουμε τις 

προκαταλήψεις οι οποίες υπάρχουν. Η ιατρική είναι ιερό λειτούργημα ανεξάρτητα 
από το φύλο του γι-ατρού και εκείνου ο οποίος εξετάζεται. Παράδειγμα θα 
αναφόρω -και είναι γνωστό σε όλους μας: Διερωτώμαι ακόμα και στην καθημερινή 

μας ζωή οποια8ήποτε γυναίκα η οποία θα προστρέξει σε γιατρό για να εξεταστεί 
κατά πόσο θα αναζητήσει γυναίκα γιατρό ή άν8ρα γιατρό ή απλώς τον κατάλληλο 
για την εξόταση και τη θεραπεία. Και πάνω σ' αυτή τη βάση θα πρέπει να 

τιθεται, ι8ιαίτερα εφόσον αφορά το στράτευμα. Γιατί ας μην ξεχνούμε σε στιγμές 
8ύσκολες 8εν μπορεί να υπάρχει αυτή η 8ιάκριση, ποιο φύλο θα προσφέρει ιατρική 
υπηρεσία. Έχουμε υποχρέωση όλοι ως κοινωνικό σύνολο και εμείς ως 8ημόσια 

πρόσωπα αυτό το μήνυμα να 8ώσουμε, για να βοηθήσουμε τις εν8ιαφερόμενες και 
την κοινωνία γενικά να ξεπεράσουν αυτή την προκατάληψη και να το αντι
μετωπίσουν με το 8έοντα τρόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι θα ήταν ατελής η συζήτηση αυτού του θέματος, 

αν 8εν τονιζόταν ι8ιαίτερα ίσως, κατά τη γνώμη μου, η σοβαρότερη 8ιάσταση του 
προβλήματος αυτού το οποίο προκάλεσε το θάνατο του εθνοφρουρού Μάριου 
Μαξιούτη. Θίγηκε κατά κάποιο τρόπο από τον κ. Στυλιανού το θέμα αυτό που θα 

εγείρω τώρα, αλλά 8ε θίγηκε στο βάθος με το οποίο έπρεπε να θιγεί κατά την 
ταπεινή μου γνώμη. Από την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 8εν 
προκύπτει καθόλου, κατά την ταπεινή μου γνώμη, ότι ο Μάριος Μαξιοότης 
έπασχε από οποιο8ήποτε ψυχολογικό πρόβλημα. Και 8εν ήταν αρμο8ιότητα της 
Επιτροπής προφανώς να εξετ&:σει αυτό το θέμα και να καταλήξει σε οποιοδήποτε 
συμπέρασμα. Εκείνο όμως το οποίο θίγει αυτή η Έκθεση -και το οποίο έπρεπε 

και εμείς, πιστεύω, να θίξουμε κατά τον πρέποντα τρόπο- είναι το γενικότερο και 
σοβαρότατο θέμα των συνθηκών κράτησης ύποπτων προσώπων γενικά και όχι 
μόνο των εθνοφρουρών. 

Δεν έχω υπεισέλθει και 8ε γνωρίζω τις λεπτομόρειες του θανάτου του 
εθνοφρουρού Μάριου Μαξιούτη. Ούτε και το πόρισμα της Αστυνομίας προκύπτει 
από την Έκθεση η οποία iχει κατατεθεί στο Σώμα. Εκείνο όμως το οποίο 
προκόπτει με πολύ μεγάλη καθαρότητα, κατά την ταπεινή μου γνώμη, ε(ναι ότι οι 
συνθήκες κράτησης του νεαρού Μάριου Μαξιούτη και γενικότερα οι συνθήκες 
κράτησης ύποπτων προσώπων σε επαρχιακούς αστυνομικούς σταθμούς ε(ναι 
τέτοιες που ε(ναι απάνθρωπες. Τα κελιά ε(ναι πράγματι, όπως τα έχει περιγράψει 

ο κ. Στυλιανού, πολλές φορές απομονωτήρια. 
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Γνωρίζουμε, κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 8υστυχώς αυτή ε(ναι η 
τραγική πραγματικότητα, ότι ύποπτα πρόσωπα τα οποία 8εν έχουν κατα8ικαστεί 

και 8εν έχουν βρεθεί καν ένοχα μπορεί να κρατούνται μέχρι και τρεις ακόμα μ'ήνες 
σε επαρχιακούς αστυνομικούς σταθμούς και να βρίσκονται έγκλειστα σε μικρά 
8ωματιάκια, πολλές φορές ολόκληρα εικοσιτετράωρα συνεχώς, υπό συνθήκες 
ψύχους, υπό συνθήκες ψηλής θερμοκρασ(ας, υπό συνθ'ήκες πραγματικά -και μιλώ 

και από προσωπική πείρα ως 8ικηγόρος-απάνθρωπες. Δεν ε(ναι η πρώτη φορά που 
έχουμε εγείρει ενώπιον των 8ικαστηρ!ων το θέμα αυτών των τραγικά απαρά-
8εκτωv και απάνθρωπων συνθηκών κρατήσεως ύποπτων προσώπων στους αστυνο

μικούς σταθμούς. Τι πρέπει να γίνει; Πιστεύω ότι έχουμε ηθικ'ή υποχρέωση ως 
Νομοθετική Εξουσία να καλέσουμε επιτέλους τώρα -τριάντα χρόνια μετά την 
ανακήρυξη της Δημοκρατ(ας αυτού του τόπου- το Υπουργε(ο Δικαιοσύνης, να 

καλέσουμε την κυβέρνηση να εξετάσει και να γίνει μια σε βάθος έρευνα, αν 
πράγματι οι συνθήκες κράτησης στα επαρχιακά αστυνομικά τμήματα, στους 

επαρχιακούς Qιστυνομικούς σταθμούς, είναι ανθρώπινες. Και εγώ είμαι σίγουρος 

ότι καμιά έκθεση, οσο8ήποτε α8αής κι αν είναι εκε(νος ο οποίος θα κάνει την 

έρευνα, 8εν μπορεί να καταλήξει στο 6τι οι συνθήκες κράτησης εlναι ανθρώπινες. 
Και ας μην ξεχνούμε ότι στους επαρχιακούς σταθμούς 8εν κρατούνται μόνο 

Κύπριοι υπήκοοι. Κρατούνται πολλές φορές και αρκετοί ξένοι υπήκοοι οι οποίοι 
στο τέλος μπορεί να κηρυχθούν -και κηρύσσονται πολλές φορές από τα 8ικα

στήρια-αθώοι. 

Γι' αυτόν ακριβώς το λόγο πιστεύω ότι αυτό ήταν μια κύρια και σοβαρή 

αιτία του θανάτου του Μάριου Μαξιούτη. Κι αν αξίζει τον κόπο αυτή η Βουλή να 
θlξει κάτι στη μνήμη αυτού του νεαρού στρατιώτη ο οπο!ος αυτοκτόνησε, αξίζει 
τον κόπο να κτυπήσουμε το κακό στη ριζα του. Διότι εγώ προσωπικά πιστεύω ότι 
κύρια αιτία που ώθησε αυτό το νεαρό άνθρωπο στην αυτοκτονία είναι ο 

περιορισμός του, η απομόνωσή του υπό απάνθρωπες συνθήκες στα κελιά, σ' ένα 
πολύ μικρό 8ωμάτιο πισ'τεύω- 8εν το γνωρίζω αυτό το 8ωμάτιο, αλλά είμαι 
σ(γουρος ότι είναι ένα πολύ μικρό 8ωμάτιο μέσα σ' έναν αστυνομικό σταθμό
εγκαταλελειμμένος για πολλές ώρες συνέχεια μόνος του. 

Γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι πρέπει το συμπέρασμα αυτ'ής της συζήτησης 
να μην περιοριστε( μόνο στα ψυχολογικά προβλήματα από τα οποία πιθανόν να 

υποφέρουν μερικο( από τους εθνοφρουρούς μας. Αυτό είναι πραγματικότητα και 
είναι ανθρώπινο. Δεν ε(ναι μόνο οι εθνοφρουρο( ή μόνο μια τάξη ανθρώπων η 
οποία μπορεί μέσα στους κόλπους της να έχει κάποιους ανθρώπους οι οποίοι να 

έχουν προβλήματα. Και 8ε λέγω για τον αποβιώσαντα Μαξιούτη ότι είχε αυτά τα 
προβλήματα. 

Θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι το θέμα ε(ναι γενικότερο και σοβαρότατο 
και πρέπει αυτό το Σώμα στη μνήμη του Μάριου Μαξιούτη να το 8ει με αυτό το 
γενικό τρόπο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απλώς χάριν 8ιευκρ(νισης της κατάστασης. Η Επιτροπή 8εν 

ασχολήθηκε με την ψυχολογική κατάσταση του Μαξιούτη ούτε αποφάσισε ότι 
ήταν η αιτια του θανάτου του ή της αυτοκτονίας του, όπως 8εν αναφέρει ούτε καν 
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.,... τον τρόπο μ τον οπο(ο απέθανε. Εtναι τα γεγονότα τα οποlα εξέτασε και μόνο η 
Επιτροπή. ν έγιναν κ&ποιες αναφορές, είναι στην προέκταση της συζήτησης. 
Άλλοι πρ εκτ&θηκαν εκεί που η επιστήμη είναι που οδηγεί, &λλοι στις 
προσωπικές τους απόψεις γύρω από τις συνθήκες κράτησης κρατουμένων. Έτσι 

θα παρακα έσω, τουλάχιστον πάνω στο θέμα που συζητούμε, να παραμε(νουμε 
στις αναφο ές της Έκθεσης της Επιτροπής, που είναι τα γεγονότα που εξέτασε 

και έκαμε ο ισμένες συστάσεις γύρω από το θέμα της κράτησης και της αποφυγής 
επαν&ληψη με τη λήψη κ&ποιων ευρύτερων μέτρων ψυχολογικών, ψυχιατρικών 
από πλευρ ' κυβέρνησης. 

Ευχαρι1 τώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡ~Σ: 

Ο κ. Χ τζηγι&ννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖ ΓΙΑΝΝΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σημειώσω ότι με τη νοοτροπία 
που παρατηpe:(ται σήμερα αναφορικά με το στράτευμα υπάρχει υπεpπροστασ(α σε 
βαθμό τέτοιο που μπορεί να καταργήσει πλήρως την πειθαρχία. Δηλαδή, αντί που 
θα φτιάξουμε στρατιώτες, καταλήγουμε πλέον να φτιάχνουμε νηπιαγωγε(α. Και 
διερωτώμαι αν σε κάποια στιγμή χρειαστε( αυτοt οι άνθρωποι να πολεμήσουν, αν 
θα πειθαρχήσουν με τη νοοτροπία που υπ&ρχει σήμερα. Ξέρω ότι, όταν πήγαινε 
κάποιος στο παρελθόν στο στρατό, υπήρχε το ρητό που έλεγε «εκεt που σταματά 
η λογική, ξεκιν& ο στρατός>>. Τούτο σήμαινε ότι, από τη στιγμή που φορείς μια 
στολή, πρέπει να δεχθείς και κάποια αυστηρή, υποτίθεται, πειθαρχία, κάποια 
άσκηση. Και να μη φτάνουμε στο σημείο (ιμη μου άπτου)). Λυπούμαι που το λέγω, 
αλλά τελευταία υπερασπίστηκα ορισμένους στρατιώτες και περιήλθε σε γνώση 
μου ότι στρατιώτες που βρίσκονται σε πpοκεχωρημένα φυλάκια φτάνουν στο 
σημείο να τα εγκαταλείπουν όλοι και να μένει ενίοτε ένας. Και στο τέλος λέμε να 
υπάρχει προστασία, να μην επιβάλλονται πο.ινές, να μην επιβάλλεται πειθαρχία 
και ούτω καθεξής. Πρέπει λοιπόν να προσέξουμε και αυτό τον τομέα, αν θέλουμε 
να έχουμε στρατό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, ο κ. Σολωμής, ο κ. Μουσιούττας και κλείνουμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Απλώς μια παρ&κληση, κύριε Πρόεδρε. Να μείνουμε στο θέμα μας. Τίποτε 

άλλο. 

Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Συμφωνώ με τον κ. Χατζηδημητρίου κατ& τα &λλα. Μια μικρή διόρθωση. 
Πρ&γματι ο προβληματισμός του συναδέλφου κ. Παναγιώτου θα πρέπει να γίνει 
και από τη θετική .του πλευρά. Μ / εκείνο το οποίο ανέφερα σχετικά με την 
ιατρική παρακολοόθηση και τον υγειονομικό έλεγχο που γίνεται στη στράτευση 
των γυναικών, ότι καλό θα ήταν να ήταν και γυναίκες ιατροί, δεν εννοούσα ότι 
αποκλειστικά πρέπει να χρησιμοποιοόνται γυναίκες. Πληροφοριακά δε αναφέρω 
στο Σώμα -καλό θα είναι να το γνωρίζει- και φυσικά και στον κ. Παναγιώτου ότι 
μια μορφή, κόριε Παναγιώτου 1 υγειονομικού ελέγχου των υποψήφιων εθελοντριών 
υπαξιωματικών ήταν και οι σωματικές διαστάσεις. Υπήρχε λόγος εκεί να 

γυμνώνονται τριάντα γυναίκες σ 1 ένα δωμάτιο μπροστά σε τρεις γιατρούς; Αυτό 

μιλά αφ 
1 
εαυτοό. Δε θέλω να παρατηρήσω τίποτε άλλο. 



2362 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Μοuσιούττας και τελειώνουμε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εισηγούμαι, ως κατακλε(8α, η ολομέλεια να αποφασ\σει για 
πρακτικές εισηγήσεις, για τροποπο(ηση του νόμου για κράτηση εθνοφρουρών που 
8ιαπράττουν ποινικό α8(κημα κτλ., να παραπεμφθε( το θέμα σε κοινή συνε8ρ,(α της 
Επιτροπής 'Αμυνας και Νομικών, για να προχωρήσουμε σε τροποπο(ηση του 

νόμου σε πρώτη φάση έστω ει8ιχά για τους εθνοφρουρούς που 8ιαπράττουν 
ποινικό α8(κημα. Στη συνέχεια θα μπορούσαν και οι 8όο Επιτροπές να προωθή
σουν τις εισηγήσεις τους προς το l'πουργε(ο 'Αμυνας για μέτρα που πρέπει να 
ληφθούν για βελτ(ωση της κατάστασης. 

Τελειώνοντας πρέπει να πω ότι χάνοντας κάποιες παρατηρ'ήσεις για κακώς 

έχοντα, 8εν υπήρξε πρόθεση ή 8ιάθεση να ενσπε(ρουμε πανικό. Αντιθετα σταχυο
λογώντας περιστατικά, τα απο8ώσαμε σε παι8ιά που ε(χαν λόγους και προ-
8ιάθεση να έχουν προβλήματα. Δε μιλήσαμε για σύνολο. Ούτε ασπάζομαι την 
άποψη του συνα8έλφου Χατζηγιάννη για τους εθνοφρουρούς μας ότι εγκατα
λε(πουν όλοι τα φυλάκιά τους κτλ. Αλλά μιλούμε για τη νεολα(α μας, ένα τμήμα 

του πληθυσμού στο οπο(ο πρέπει να 8ώσουμε την καλύτερη 8υνατή φροντ(8α ως 
πολιτε(α, Επομένως αξ(ζει να εγκύψουμε και στα λ(γα αυτά περιστατικά που 
αναφέραμε, για να τα 8ιορθώσουμε, αν μπορέσουμε, και να τα μειώσουμε στο 

ελάχιστο 8υνατό. Αυτός ήταν ο στ<Ιχ,ος-κ.cι- ο σκοπός της ομιλ(ας μου. Οποια-

8ήποτε παρερμηνε(α ε(ναι ατυχής. -

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

--------Κύριοι συνά8ελφοι, επει8ή ε(ναι η π(στη μου ότι η πιο κοντινή τέχνη στην 
πολιτική ε(ναι η μουσική, η οπο(α σημα(νει επανάληψη απλώς με αλλαγή της 
ενορχήστρωσης, θα επαναλάβω. -Η Βουλή να πάψει να κάνει εκκλήσεις, όταν η 
(8ια μπορε( να νομοθετε(. Η ΒουΜ_χάνει εκκλήσεις, όταν ε(ναι θέματα στα οπο(α 

8εν μπορε( να νομο~ετει. Και πάλι 8εν κάνει εκκλήσεις. Κάνει προει8οποιήσεις 
ότι, αν 8εν εισακουστε(, έχει- τρόπο άλλο να επιβάλει τις απόψεις της. Ο λόγος 
για τογ οπο(ο επανειλημμένα σας προει8οπο(ησα ότι το Κεφάλαιο Δ κατάντησε 
αντιπαραγωγικό -όχι γιατ( 8εν μπορούσε να ε(ναι παραγωγικό-ε(ναι ότι, αντ( να 
καταλήγει σε αποφάσεις της Βουλής τις οπο(ες η Βουλή να προσπαθήο:ει να 

μετατρέψει σε νομοθετήματα και επομένως να αλλοιώσει τα κοινωνικά φαινόμενα 
στα οπο(α θέλει να επέμβει, η Βουλή συνεχώς λέγει να απευθυνθούμε στην 
Εκτελεστική Εξουσ(α και να την παρακαλέσουμε να κάνει το άλφα και το βήτα. 

Αυτό εξευτελ(ζει το κύρος της Βουλής. Και ε(ναι η τελευτα(α φορά που θα κάμω 

αυτή την προει8οπο(ηση. Γιατ( μετά θα εξευτελ(σω και το κύρος της έ8ρας της 
Βουλής. Γι' αυτό θα παρακαλέσω, κύριοι συνά8ελφοι, όσοι έχουν συγκεκριμένες 
απόψεις για θέματα που 8ε συνεπάγ<>νται οικονομική επιβάρυνση της κυβέρνησης 
να τα μετατρέπουν σε προτάσεις νόμου, για να μπορε( αυτή η Βουλή να προχωρει. 

Εν πάση περιπτώσει νομ(ζω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε στο επόμενο 
θέμα. 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με την εισήγηση να παραπεμφθούν οι εισηγήσεις στην Επιτροπή 'Αμυνας 
και εκε( καθορ(ζουμε πώς θα προχωρήσουμε. Αφού τις μελετήσουμε στην 
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Επιτροπή 'Αμυνας, εκεί που θα είναι αναγκαία η βοήθεια της Επιτροπής 

Νομικών, της ζητούμε τη βοήθειά της. Αλλά πρώτα να τα δούμε ως Επιτροπή 
'Αμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, η Επιτροπή Άμυνας θα τα δει. Κι αν χρειαστεί νομοτεχνική, έχουμε 
τις υπηρεσίες της Βουλής. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση για την ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιό
τητα του προβλήματος του οδικού δικτύου και των άλλων προβλημάτων της 

περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού 

της περιοχής, θέμα που γράφτηκε από τον κ. Γεωργίου. 

Δεδομένου ότι η Έκθεση κυκλοφόρησε προ μακρού, η Βουλή θέλει να 

θεωρηθεί αναγνωσθείσα ή θέλει να κατατεθεί; Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα τη 
θεωρήσω αναγνωσθείσα. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΈΡΕΤΑΙ ΩΣ αΗ ΑΝΑΓΚΗ ΕΠΙΛΥΣΗΣ ΚΑΤΑ 
ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑ ΤΟΥ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ ΤΟΥ ΟΔΙΚΟΎ' ΔΙΚΤΥΟΥ 
ΚΑΙ ΤΩΝ ΑΛΛΩΝ ΠΡΟΒΛΗΜΆΤΩΝ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΟΡΕΙΝΗΣ ΤΗΣ 

ΕΠΑΡΧΙΑΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΠΡΟΣ ΑΠΟΦΥΓΉ ΜΕΓΑΛΥΤΈΡΟΥ ΜΑΡΑ
ΣΜΟΎ' ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΑΥΤΗΣ.» 

Παρό11τες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ανδρέας Φάντης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Φεβρουαρίου 1989 και 29 
Ιανουαρίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
και Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφε(ου Προγραμματισμού, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού, ο Έπαρχος Λάρνακας και οι Κοινοτάρχες των επηρεαζό
μενων κοινοτήτων της περιοχής Ορεινής, και ειδικότερα των χωριών Κάτω Δρυ, 
Σκαρ(νου, Οράς, Βαβατσινιάς, Κάτω Λευκάρων, Βάβλας, Λάγιας, Οδού και 

Αγίων Βαβατσινιάς. Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος παρευρέθηκαν 

επίσης στην Επιτροπή ο εισηγητής του, αξ. Βουλευτής κ. Α. Γεωργίου, καθώς και 
ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Ανδρέου. 

Το πιο πάνω θέμα, που είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου στις 27 Ιουλίου 1987 παραπέμφθηκε στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του ανέφερε ότι η περιοχή 

Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας, που από πλευράς φυσικής καλλονής δεν έχει 

τίποτε να ζηλέψει από τα ορεινά μας θέρετρα, φθίνει συνεχώς και οι κάτοικοί της 

ολοένα λιγοστεύουν. Αυτό οφείλεται βασικά στην έλλειψη της αναγκαίας υπο
δομής σε βασικούς τομείς της οικονομίας που θεωρείται απαραίτητη προUπόθεση 

για να συγκρατ'ήσει τους κατο(κους και ει8ικά τους νέους στην περιοχή αυτή. 
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Τέτοια υποδομή είναι για παρά8ειγμα η ύπαρξη ενός ικανοποιητικού οδικού 
δικτύου που να επιτρέπει την εύκολη μετ&:βαση και σύνδεση των χωριών αυτών με 
τις αστικές περιοχές της Λευκωσ!ας, Λεμεσού και Λάρνακας. Οι υφιστάμενοι 
8ρόμοι είναι στενοί και 8εν έχουν επίστρωση με πρέμιξ. Ένας τέτοιος 8ρόμος 
είναι ο 8ρόμος Χοιροκοιτίας-Οράς που έχει σχε8ιαστεί προ εικοσαετίας και ο 

8ρόμος 08ούς-Φαρμακά του οποίου η κατασκευή καθυστερεί α8ικαιολόγητα. Το 
απαρχαιωμένο αυτό οδικό Οlχτυο έχει ως αποτέλεσμα την καθυστέρηση στις 
μεταφορές ή και την παντελή έλλειψη μεταφορικών μέσων με όλες τις καταστρε

πτικές για τη σύνδεση της περιοχής αυτής με την υπόλοιπη Κύπρο συνέπειες. 
Στην ί8ια περιοχή παρατηρείται επίσης η έλλειψη υπο8ομής για τουριστική 
ανάπτυξη, η έλλειψη αρ8ευτικών έργων και η πλημμελής παροχή ιατρικής 
περίθαλψης. 

Για την αντιμετώπιση των προβλημάτων της περιοχής αυτής, 8ήλωσε ο 
εισηγητής, θα πρέπει να δοθούν κίνητρα σε νεαρά ζευγάρια που θα τα ωθήσουν να 
μην εγκαταλείπουν την περιοχή και να προωθηθεί υπό τη μορφή ει8ικών κινήτρων 

μετακίνηση και στέγαση προσφύγων σε συνοικισμούς στην Ορεινή, ώστε να 8οθεί 
νέα ζωή στα χωριά αυτά. Καταλήγοντας ο ί8ιος 8ήλωσε ότι απαίτηση της 
περιοχής και εισήγησή του είναι ο καταρτισμός ενός Ενιαίου Σχε8ίου Ανάπτυξης 
της περιοχής Ορεινής με 8ανειοaότηση, κατά το πρότυπο του Ενιαίου Σχε8ίου 
Ανάπτυξης της περιοχής Πιτσιλιάς. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής οι Κοινοτάρχες των χωριών της 
περιοχής Ορεινής ανέφεραν ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα χωριά 
τους ε!vαι κοινά και ότι η επίλυσή τους αναμφ!βολα θα συγκρατήσει τους 

κατοίκους στις κοινότητές τους. Ως σοβαρότερα προβλήματα ανέφεραν την 

αστυφιλία, καθώς επίσης το συγκοινωνιακό και το υ8ατικό πρόβλημα. Οι ί8ιοι 
εκπρόσωποι ανέφεραν, μεταξύ άλλων, ότι πρέπει να 8οθε( κάποια κρατική 

επιχορήγηση στους α8ειούχους λεωφορειούχους της επαρχ(ας Λάρνακας, ώστε να 

εκτελούν πάνω σε τακτική γραμμή τα 8ρομολόγια από και προς την περιοχή 
Ορεινής που τώρα 8εν εκτελούνται τακτικά μια και οι επιβάτες ε!ναι λ!γοι. 
Ζήτησαν επίσης τη βελτίωση του τηλεπικοινωνιακού 8ικτύου της περιοχής, που 

παρουσιάζει κατά καιρούς μεγάλα προβλήματα και αναφέρθηκαν στην έλλειψη 

νερού για άρ8ευση των χωραφιών τους. 

Καταθέτοντας πάνω στο όλο θέμα οι εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Εσωτε

ρικών 8ήλωσαν ότι το θέμα της περιοχής Ορεινής συζητήθηκε παλαιότερα μαζί με 
το θtμα της περιοχής Πιτσιλιάς, αλλά κανένα Περιφερειακό Σχέ8ιο Ανάπτυξης 
8εν καταρτίστηκε κατά το πρότυπο του Σχε8ίου Ανάπτυξης της περιοχής 

Πιτσιλιάς, 8ιότι η Διεθνής Τράπεζα 8εν ήταν 8ιατεθειμένη να καλύψει όλα τα 
Περιφερειακά Σχέ8ια Ανάπτυξης. Πρόθεση της κυβέρνησης, 8ήλωσαν οι ί8ιοι 
εκπρόσωποι, είναι όπως στα πλαίσια του Αναθεωρημένου Σχε8ίου Ανάπτυξης 
όλης της Κύπρου 8ημιουργηθούν τέτοιοι μηχανισμοί, ώστε τα Περιφερειακά 
Σχέ8ια Ανάπτυξης να αποβούν αποτελεσματικότερα. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού 8ήλωσε στην Επιτροπή ότι 
το Αναθεωρημένο Σχέ8ιο Ανάπτυξης όλης της Κύπρου, το οποίο επρόκειτο να 
συμπληρωθεί αρχές Ιουνίου 1989, βρίσκεται στο τελικό στά8ιο επεξεργασ(ας και 
θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο. Στο Σχέ8ιο αυτό περιλαμβάνονται 

τέτοιοι μηχανισμοί που θα καθιστούν πιο αποτελεσματικά τα Περιφερειακά 
Σχέ8ια Ανάπτυξης. Για τα ή8η υπάρχοντα στον ΠροUπολογισμό Ανάπτυξης 
Σχέ8ια θα μελετηθούν οι μηχανισμοί για επίσπευση των 8ια8ικασιών εκτέλεσης 
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Των διάφορων έργων, ενώ μελετάται και η πιθανότητα κατάρτισης Ενιαίου 
Σχεδίου Αγροτικής Αν&.πτυξης: όσον αφορ&. όμως την περιοχή Ορεινής δηλώθηκε 

ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε ειδικό σχέδιο. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο Έπαρχος Λ&.ρνακας δήλωσε ότι η 

περιοχή Ορεινής θεωρείται από τις καλότερες στην Κόπρο, γιατί περιλαμβ&.νει 
χωριά με πραγματικά γνήσιο χαρακτήρα τα οποία θα μπορούσαν να αποτελέσουν 

τουριστικό πόλο έλξης, αν υπήρχαν τα απαιτούμενα έργα υποδομής και ιδιαίτερα 

το αναγκαίο οδικό δίκτυο. Για την ανάπτυξη της περιοχής, εισηγήθηκε ο ίδιος, θνν 
πρέπει απαραίτητα ν"Ι καταρτιστεί Ενιαίο Σχέδιο Αγροτικής Αν&.πτυξης. Για τα 
προβλήματα στο τηλεπικοινωνιακό δίκτυο της περιοχής, ο Έπαρχος Λ&.ρνακας 

δήλωσε στην Επιτροπή ότι οι βλ&.βες στο τηλεπικοινωνιακό δίκτυο οφείλονται 
στις εξορμήσεις των κυνηγών στην περιοχή, ενώ π&.νω στο θέμα της έλλειψης 
νερού για άρδευση 8ήλωσε ότι δ'ε συστήνονται τα αρδευτικά συστήματα, παρά το 

γεγονός ότι· έγιναν κατά κα.ιρούς συστάσεις για τη δημιουργ(α χωμάτινων 
δεξαμενών, και τοότο γιατί η απόδοσή τους είναι οριακή. 

Σχολι&.ζοντας την εισήγηση για την κατ&.ρτιση ενός ενιαίου Σχεδίου αγρο
τικής αν&.πτυξης, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
δήλωσαν ότι, στα πλαίσια του Αναθεωρημένου Σχεδίου 5ετοός Αν&.πτυξης, 

μελετ&.ται το θέμα της προώθησης Σχεδίων Ενιαίας Αγροτικής Αν&.πτυξης κατ&. 
το πρότυπο της Πιτσιλιάς, ενώ για τα ήδη υπ&.ρχοντα Σχέδια προωθείται 

επίσπευση της υλοποίησής τους. 

Σχολι&ζοντας τα θέματα που εμπίπτουν στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του 

Τπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, εκπρόσωπος αυτού Οηλωσε τα ακόλουθα: 

(α) Βρίσκεται υπό κατασκευή ο δρόμος Λάγιας-Β&.βλας έναντι κονδυλίου 

!:140,QOO, ενώ ετοιμάζονται τα κατασκευαστικά σχέ8ια του παρα
καμπ'!'ήριου δρόμου Ορ&.ς και του δρόμου Φαρμακ&.-Οδοός. Κατασκευ
&.ζεται επίσης ο δρόμος Λευκάρων-Δελίκηπου. 

(β) Για το θέμα της πλημμελοός εξυπηρέτησης της περιοχής από τους 
αδειοόχους λεωφορειούχους, εξαιτίας των λίγων επιβατών που χρησι

μοποιοόν τα λεωφορεία αυτ&., βρίσκεται υπό μελέτη το θέμα της 
δημιο~ρ:yίας Εταιρείας Αγροτικών Λεωφορείων που αναμένεται ότι θα 

λύσει __ ,ο πρόβλημα της άσκοπης σπατάλης 8υναμικού που παρουσιά
ζεται ,g,ήμερα. 

(γ) Η επ(qτρωση των δρόμων της περιοχής με πρέμιξ είναι πολό δαπανηρή 
και τqύτο συνεπάγεται _την κατασκευή μικρότερου μέρους του 8ρόμου, 

γι' rι,~τό και η πολιτική του Υπουργείου είναι η συμπλήρωση όσο το 

δυνατ,ό νωρίτερα του μεγαλότερου μέρους των υπό κατασκευή δρόμων. 

Η εκπρόσω~.ος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 8ήλωσε ότι οι μελέτες 
του Οργανισμού στρέφονται γενικότερα προς την ανάπτυξη του αγροτουρισμού και 
την ενθ&.ρρυνση εκδρομών προς την ενδοχώρα. Στα πλαίσια μ&.λιστα της μελέτης 
του θέματος του αγροτουρισμού θα μελετηθούν επιστάμενα και οι προοπτικές και 

δυνατότητες αν&.πτυξης και της περιοχής Ορεινής. Ο Οργανισμός προτίθεται 

επίσης να περιλάβ~ι την περιοχή Ορεινής σε φυλλάδιο που θα εκδόσει γενικ&. για 
την επαρχία Λ&.p~,ακας. 

Η Κοινοβου~ευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με β&.ση την ενημέρωση που της 
έγινε από τους άρμοδίους και όλα τα διαφωτιστικά στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν 
της σχετικά με τΟ όλο θέμα, πιστεύει ότι ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης του όλου 
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προβλήματος είναι ο καταρτισμός ενός Σχε8ίου Ενιαίας Αναπτύξεως Ορεινής 
Λάρνακας, κατά το πρότυπο του Σχε8ίου Ενιαίας Ανάπτυξης Πιτσιλιάς και καλεί 
την κυβέρνηση να προβεί στην ετοιμασία και υλοποίηση τέτοιου σχε8ίου το 
συντομότερο 8υνατό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός για τον οποίο έχω εγγράψει το 
υπό συζήτηση θέμα είναι η μελέτη και η επίλυση κατά προτεραιότητα των 
'προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας. Στην περιοχή 
'Ορεινής περιλαμβάνονται οι κοινότητες Χοιροκοιτίας, Σκαρίνου, Λάγιας, Βάβλας, 
, Οράς, 08ούς, Μελίνης, Κάτω Δρυ, Βαβατσινιάς, Αγίων Βαβατσινιάς και Λευκά
ρων. 

Οι κοινότητες αυτές, οι οποίες βρ(σκονται σε μια από τις πιο όμορφες και πιο 
γραφικές περιοχές της Κόπρου, 8εν έχουν να ζηλέψουν σε τίποτε τα παρα8οσιακά 

ορεινά μας θέρετρα, εκτός του ότι κανένα ουσιαστικό έργο δεν έχει y(vει μέχρι 

σήμερα στην περιοχή αυτή. 

Για χρόνια τώρα, οι κ&:τοικοι της περιοχής αναμένουν την κατασκευή του 
8ρόμου Χοιροκοιτίας-Βάβλας-Οράς-Αγίων Βαβατσινιάς και των 8ιακλα8ώσεών 
του, του 8ρόμου 08οός-Φαρμακά και του 8ρόμου Βάβλας-Αγίου Μηνά-Κάτω Δρυ 

και Λευκάρωv. Οι δρόμοι αυτοί είναι σήμερα σε άθλια και απαράδεκτη κατά
σταση, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι της περιοχής Ορεινής να ταλαιπωρούνται κατά 
τη 8ιακίνησή τους προς τις 8ιάφορες πόλεις και τις εργασίες τους, να υφίστανται 

φθορές και ζημιές τα οχήματά τους, νιχ είναι συνεχώς εκτεθειμένοι στον κ!νδυνο 

πρόκλησης δυστυχημάτων, ο δε χρόνος που χρειάζονται για να. μεταβούν στον 
προορισμό τους να υπερδιπλασιάζεται. 

Τα μέσα συγκοινωνίας, όπως αγροτικά ταξ( και λεωφορεία, είναι σχε86ν 
ανύπαρκτα, χωρίς τακτικές γραμμές, αφού δεν ε(ναι βιώσιμα ως επιχειρήσεις. Και 
αλλο(μονο στους κατο(κους που δεν έχουν 8ικό τους μεταφορικό μέσο και θέλουν 

να 8ιακινηθούν, ι8ίως όταν είναι νύκτα και έχουν πρόβλημα υγείας ή έχουν παι8( 
στο στρατό. 

Εκτός από το πρόβλημα του απαρχαιωμένου ο8ικού 8ικτύου 8εν έχει γίνει 

σχε86ν κανένα έργο υπο8ομής για την αγροτική, οικιστική, τουριστική, πολιτι
στική και βιοτεχνική ανάπτυξη της περιοχής, ενώ το πρόβλημα της έλλειψης νεροό 
για άρδευση ε(ναι οξύτατο. 

Όλα τα αιτήματα των χωριτικών αρχών για εκτέλεση έργων υπο8ομής 
απορρίπτονταν για χρόνια από τους αρμο8ίους με το αιτιολογικό ότι τα έργα 8ε 

θα ήταν βιώσιμα. 

Ως αποτέλεσμα της κατάστασης αυτ'ής, οι κάτοικοι τράπηκαν σε μια χωρίς 
προηγοόμενο φυγή προς τις πόλεις, αφοό κοινότητες με χίλιους κατοίκους έμειναν 

σήμερα με εκατό μέχρι 8ιακόσιους και η περιοχή ο8ηγήθηκε σε καταστροφικό 
μαρασμό. Οι κοινότητες, στην πλειοψηφία τους, έχουν μετατραπεί σε κοινότητε,ς 
γερόντων με κατά κεφαλήν ετήσιο εισό8ημα από f:350 μέχρι f:600. 

Για να αναχαιτιστεί η αστυφιλ(α και να περισωθούν οι κοινότητες της 
Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας πρέπει, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση της 

Επιτροπής Εσωτερικών, να γ(νει ενιαίο σχέδιο ανάπτυξης κατά το πρότυπο του 

σχε8ίου της Πιτσιλιάς. 
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Περαιτέρω και ειδικότερα εισηγούμαστε να γίνουν τα πιο κάτω: 

(α) Να 8οθεί προτεραιότητα στην επίλυση του προβλήματος του ο8ικοό 

8ικτόου, με πρώτη προτεραιότητα στους 8ρόμους Χοιροκοιτίας
Βάβλας-Οράς-Αγ!ων Βαβατσινιάς και 08οt\ς-Φαρμακά. Οι 8ρόμοι 
αυτοί πρέπεt να επιστρωθούν με πρέμιξ και να παύσουν να επιδιορ

θώνονται τμηματικά, χρόνο με χρόνο, γιατί με το σημερινό ρυθμό, 
εκτός του ότι θα περάσουν αρκετά ακόμα χρόνια μέχρι την αποπερά
τωσή τους, το τμήμα που κατασκευάζεται τον ένα χρόνο κατα

στρέφεται μέχρι την αποπεράτωση του τμήματος του επόμενου χρόνου. 
Γι' αυτό απαιτείται η εξασφάλιση δανείου για την ανακατασκευή 
ολόκληρου του οδικοό δικτύου σε συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα. 

(β} Λόγω του μικροό αριθμοό των κατοίκων στην κάθε κοινότητα της 
περιοχής, να παύσει να αποτελεl κριτήριο για την εκτέλεση των έργων 
η βιωσιμότητά τους και να καταβάλλοντάι από το κράτος τα έξο8α 
για τον οδικό φωτισμό και τη συντήρηση των αγροτικών δρόμων. 

Πρέπει επίσης να αυξηθεί η κρατική επιχορήγηση για τις ισοπε8ώσεις 

των κτημάτων και την κατασκευή αντιδιαβρωτικών έργων. 

(γ) Να κατασκευαστοόν νέοι αγροτικοί 8ρόμοι, όπου χρειάζονται, για την 
καλύτερη Οιακ(νηση των αγροτών στα κτήματά τους. 

(8) Να 8οθοόν ά8ειες για αγροτικά ταξί σε κατοίκους της περιοχής και να 
επιχορηγούνται τα λεωφορε(α, για να υπάρχει τακτική συγκοινων(α 

προς τα αστικά κέντρα. 

(ε} Για την αντιμετώπιση του προβλήματος της έλλειψης νεροό για 

άρδευση να κατασκευαστοόν υδατοδεξαμενές και άλλα αρδευτικά έργα, 
ανεξάρτητα αν η από8οσή τους κρίνεται ότι θα είναι οριακή. 

{στ) Να 8ημιουργηθοόν χώροι αναψυχής και ψυχαγωγίας των παι8ιών και 
των νέων και να 8οθοόν κlνητρα για την παραμονή των νεαρών 
ζευγαριών στις κοινότητές τους, όπως είναι ο 8ιαχωρισμός και η 

παραχώρηση οικοπέ8ων σε χαλίτικη γη. 

(ζ) Να γίνουν έργα υπο8ομής για την τουριστική ανάπτυξη και να 

προωθηθεί ο αγροτουρισμός στην περιοχή. 

(η) Να 8οθοόν κίνητρα για την ί8ρυση βιοτεχνιών, ώστε να εξασφαλιστεί η 
απασχόληση του μη αγροτικοό εργατικοό 8υναμικοό της περιοχής. 

Κόριε Πρόε8ρε, όπως είναι φυσικό, ασχολήθηκα με τις ι8ιαιτερότητες των 
γενικών προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας, χωρίς να 
υπεισέλθω στα επιμέρους προβλήματα της καθεμιάς από τις πιο πάνω κοινότητες. 

Χαιρετίζω τις 8ηλώσεις των αρμο8ίων στην Επιτροπή Εσωτερικών, επιση
μαίνοντας ότι έκτοτε παρήλθε ένας ολόκληρος χρόνος χωρίς οποια8ήποτε ουσια
στική πρόο8ο. Οι 8ηλώσεις των αρμο8ίων επαναλήφθηκαν με υποσχέσεις των 
Υπουργών Εσωτερικών, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, Συγκοινωνιών και Έργων 
προς τους κατοίκους της περιοχής σε επίσκεψή τους στην Ορά στις 4 Δεκεμβρίου 
1989. 

Θέλουμε να πιστεόουμε ότι τα αιτήματα της περιοχής και η ομόφωνη θέση 
της Βουλής για καταρτισμό ενιαίου σχε8ίου ανάπτυξης κατά το πρότυπο της 
Πιτσιλιάς θα ικανοποιηθοόν. 
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Θέλουμε να πιστεύουμε ότι οι υποσχέσεις θα υλοποιηθούν, ότι τα λόγια θα 

μετατραπούν σε έργα, γι 
1 
αυτό και θεωρούμε το θέμα ανοικτό και δηλώνουμε ότι 

θα παρακολουθοόμε την πρόο8ο και την εξέλιξή του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, ενώπιον της ολομέλειας του 
Σώματος της Βουλής βρίσκεται σήμερα ένα αρκετά σοβαρό πρόβλημα της 

επαρχίας Λάρνακας και βγαίνει ξανά στην επιφάνεια μια α8ικημένη και παραμε
λημένη περιοχή. 

Η Ορεινή της Λάρνακας, μια εξαιρετική περιοχή με πλοόσια φυσική καλλονή 
και χαρισματική γεωγραφική θέση, μαραίνεται και εγκαταλείπεται με τον καιρό 
και την ελπί8α και την υπομονή την έχει 8ια8εχθεί η εγκατάλειψη και η 
απαισιο8οξία. 

Οι προεκλογικές υποσχέσεις της κυβέρ~ησης Βασιλείου για παρεμπ68ιση της 
αστυφιλ(ας, οι υποσχέσεις Υ.ια νέα προγράμματα για τον αγρότη και τον 
κτηνοτρόφο ήταν η τελευταία ελπί8α που παρέμεινε για να κρατηθοόν στον τόπο 

τους οι κάτοικοι της Ορεινής. Δυο τώρα χρόνια μετά την εκλογή της κυβέρνησης 
Βασιλείου·_ της κυβέρνησης των υποσχέσεων και των απραγματοποίητων έργων -
και η τελευτα(α αυτή ελπ(δα έχει εξανεμιστεί και όλα τα όνειρα και οι προσδοκίες 
τους έπεσαν στο κενό. Και όχι μόνο 8ε βελτιώθηκαν οι συνθήκες, όπως 

αναμενόταν, αλλά 8υστυχώς σήμερα τα πράγματα όχι μόνο~ειροτέρεψαν, αλλά τα 
χωριά αυτά κιν8υνεόουν πλέον από άμεση εγκατάλειψη. 

Μια πρόχειρη μελέτη της τελευταίας πενταετίας 8είχνει ξεκάθαρα τη 
συνεχιζόμενη μείωση των κατοίκων αυτής της περιοχής, με ι8ιαίτερη ευαισθησία 
στη νεολαία που παρουσιάζει ι8ιαίτερα ανησυχητική μείωση. Αν ρίξουμε μια 

ματιά στους κατοίκους, βλέπουμε ότι σε καμιά κοινότητα δεν παρουσιάζεται 
αύξηση, ενώ αντιθέτως παρουσιάζεται μείωση. Παράλληλα διαπιστώνεται ότι η 
μείωση αυτή είναι ανησυχητική, γιατί με τους λίγους κατοίκους που παραμένουν 
στα χωριά σταματά κάθε ρυθμός ανάπτυξης και κάθε προσπάθεια για βελτ(ωση. 

Με μια προσωπική επίσκεψη στην περιοχή θα 8ιαπιστωθεί ότι αυτοί που 
παραμένουν στα χωριά είναι άνθρωποι μεγάλης ηλικίας, μερικοί άνεργοι και 
ανεπάγγελτοι νέοι και άλλοι που τρέφουν ακόμα τις τελευταίες ελπί8ες για 
καλυτέρευση των συνθηκών. Παρά την προσπάθεια για αναλυτική αναφορά στψ 
Έκθεση της Βουλής, στην πραγματικότητα 8υστυχώς 8εν έχει εκφραστεί ξεκά
θαρα η πραγματική, ανησυχητική κατάσταση. 

Η 8ιαβίωση στα χωριά του Κάτω Δρυ, Σκαρίνου, Μελίνης, Οράς, Βαβατσι

νιάς, Κάτω Λευκάρων, Βάβλας, Λάγιας, 08οός, Αγίων Βαβατσινιάς και Χοιρο

κοιτίας είναι σήμερα απελπιστική και μέρα με τη μέρα φθίνει κυριολεκτικά. 
Κανένα τεκμηριωμένο σχέ8ιο ανάπτυξης της περιοχής 8εν έχει προγραμματιστεί 
και εκτός από μεγάλα λόγια και υποσχέσεις τίποτα 8εν έχει εκτελεστεί. Οι 8ρόμοι 
είναι απροσπέλαστοι και εκτός από τον άβολο και απαρχαιωμένο σχε8ιασμό τους

από εικοσαετίας έχουν χαραχθεί- οότε και τη στοιχειώ8η συντήρηση 8εν έχουν. 
Εξάλλου παρά τη 8υσχερή λειτουργικότητά τους οότε και τα απαιτοόμενα 
λεωφορεία 8εν υπάρχουν για εξυπηρέτηση των κατοίκων σε μερικά χωριά. Και 
τοότο αποτελεί μια τρανή από8ειξη της εγκατάλειψης, αν λάβει κανείς υπόψη ότι 
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παλιά οι λεωφορειούχοι βρίσκονταν σε πολύ πλεονεκτική θέση έναντι των άλλων 

κατοίκων. 

Συγκεκpιμένα σοβαpότατο πpόβλημα αποτελεί το συγκοινωνιακό. Η μετα

φορά και η επιστροφή των μαθητών και εργαζομένων στην πόλη γίνεται ολοένα 

και δυσκολότερη και άλλοτε ένα λεωφωpείο χρειάζεται να καλύψει Ουο και τρεις 
κοινότητες, ενώ υπάρχουν κοινότητες που δεν έχουν καθόλου μέσο μεταφοράς, 

όπως είναι ο Κ&τω Δpυς. Διεpωτοόμαστε λοιπόν με ποιους τpόπους η κυβέpνηση 
εμποδίζει την αστυφιλία. Αλλεπ&λληλες πpοσπ&θειές μας πpος το αpμόδιο 

Ύ'πουpγείο δεν έχουν αποφέpει μέχpι σήμεpα κανένα αποτέλεσμα. Αντίθετα 
υπ&pχουν πεpιοχές που οι δpόμοι έχουν επιδιοpθωθεί τpεις και τέσσεpις φοpές 

κατά την τελευταία τριετία, ενώ στην περιοχή της Ορεινής επικρατεί απόλυτη 
αδιαφοpία και εγκατ&λειψη από την κυβέpνηση. 

'Αλλο επίσης σημαντικό πpόβλημα της πεpιοχής, πέpαν των δpόμων, είναι το 
υδατικό και οι αγροτικοί δρόμοι, οι οποίοι μέχρι να διορθωθούν, έστω και 

προσωρινά, χρειάζονται νέα έξοδα για το νέο χρόνο, γιατί τα χρήματα που 

χορηγούνται δεν είναι αρκετά για να γίνει σωστή δουλειά. Και έχουμε έτσι 
άσκοπη σπατάλη χρημάτων και καμιά ουσιαστική εξυπηρέτηση. 

Θα χpειαζόταν ίσως αpκετός χpόνος για να αναφεpθώ αναλυτικ& στα πολλ& 
πpοβλήματα της Οpεινής. Πιστεόω όμως ότι δεν είναι η αναφοp& που χpει&ζεται, 

γιατί δεν ε!ναι άγνωστα στους αρμοδ!ους, αλλά αυτό που χρειάζεται είναι η 
αντιμετώπισή τους. Και δεν είμαι από αυτούς που πιστεύουν ότι τα προβλήματα 

αυτά είναι άλυτα ή δύσκολα. Λε!πει απλώς το ανάλογο ενδιαφέρον και η απόφαση 

για pιζική λόση και αντιμετώπιση. Είναι καιpός η κυβέpνηση να ξεφόγει από τις 
υποσχέσεις και να μπει στα έργα. Και πιστεύω ότι είναι !σως η καταλληλότερη 
ευκαιpία να φέpω σε φως την απαp&δεκτη και ανεπίτpεπτη αντιλαϊκή πολιτική 
της κυβέpνησης Βασιλείου για την επαpχία της Λ&pνακας και να καυστηpι&σω την 

καταστροφική για την επαρχία μας πολιτική να αφαιρούνται από τον Προϋπο
λογισμό έpγα που η πpοηγοόμενη κυβέpνηση είχε θέσει ως &μεση πpοτεpαιότητα. 
Συγκεκpιμένα μεγ&λα αναπτυξιακ& έpγα, όπως το Φp&γμα Αpχαγγέλου στην 

Αpαδίππου, έχουν ακυpωθε(. Ο παpακαμπτήpιος δpόμος Λ&pνακας-Αεpοδpομίου 

έχει ακυpωθεί και επίσης έpγα αναβ&θμισης του λιμανιοό Λ&pνακας έχουν 
παραμείνει ανεφάρμοστες υποσχέσεις. 

Πολύ σωστά και δικαιολογημένα ο Έπαρχος Λάρνακας επισήμανε ότι η 
πεpιοχή Οpεινής είναι από τις καλότεpες στην Κόπpο. Είναι οpθή η διαπίστωση 
ότι θα μποpοόσε με λίγο μόνο πεpισσότεpο ενδιαφέpον από τους αpμοδίους να 

αποτελέσει η περιοχή αυτή τουριστικό πόλο έλξης. Και είναι προς τιμή των 
κατοίκων της περιοχής που κράτησαν και κρατούν με τα δόντια τους αυτές τις 

περιοχές. 

Καταλήγοντας θα μποpοόσα να εισηγηθώ πολλοός τpόπους για επίλυση των 

πpοβλημ&των της Οpεινής. Πεpιοpίζομαι μόνο στους πιο βασικοός που είναι και η 

γενική διαπίστωση. Αν η κυβέpνηση θέλει να σώσει την πεpιοχή της Οpεινής, μόνο 

δυο τρόποι υπάρχουν: 

Ο καταpτισμός ενός σχεδίου ενιαίας αν&πτυξης της Οpεινής και &μεση 

τουpιστική πpοβολή και αξιοποίηση της πεpιοχής. Αλλ& τοότο το συντομότεpο 
δυνατό, χωpίς καμι& αναβολή και πpοτοό η φθοp& του χpόνου καταστpέψει 
ολοκληpωτικ& την πεpιοχή. 

Ως Βουλή θα αναμένουμε τη θετική ανταπόκpιση της κυβέpνησης και θα 

παpακολουθοόμε με ενδιαφέpον την όλη εξέλιξη και δε θα διστ&σουμε να 
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επαναφέρουμε το θέμα μέχρ• την τελειωτική επίλυση όλων των σοβαρών 
προβλημάτων της Ορεινής. 

Ήδη μόλ•ς χθες η κυβέρνηση δ•ακήρυξε τη δημ•ουργlα χα• ~ελτιωση ορομων 
σε όλη την Κόπρο. Ας ελπίσουμε ότι η Ορεινή δε θα παραμείνει η τελευταία στ•ς 
νέες προτερα•ότητες της κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗ;Σ: . 
Έντιμε κύριε Πρόεδρε, αξ,ότιμο• κόρ•ο• Βουλευτές, 

Η όμορφη περ•οχή της Ορεινής της Λάρνακας χα• πιο συγκεκριμένα τα χωρ•ά 
Βάβλα, Λάγ•α, 'Αγ•ο• Βαβατσιν•άς χα• Οδού εγκαταλείποντα•. Οι λίγοι κάτο•κο• 
που έμειναν σ' αυτά τα χωρ•ά δίνουν μια σκληρή μάχη για την επ•βίωσή τους, γ•α 

να κρατηθούν σης ρίζες τους. 

Για τη σωτηρία χα• την ανάπτυξη της Ορεινής Λάρνακας η Κοινοβουλευτική 

μας Ομάδα, το ΑΚΕΛ-Αρ•στερά, υποστηρίζει την ανάγκη όπως βελτιωθεί το 
οδ•κό δίκτυο της περιοχής χα• την ανάγκη όπως γίνουν στην περ•οχή τα αναγκαία 

αναπτυξ•ακά έργα γ•α την απασχόληση των κατοίκων. Οι κάτο•κοι και ο• 
οργανώσεις τους υποστηρίζουν όπως η κυβέρνηση δώσει προτερα•ότητα γ•α τη 
βελτίωση του οδικού δικτύου. Υποστηρίζουμε το δίκαιο αίτημά τους. Επ•βάλλετα• 

η αποπεράτωση, η δ•απλάτυνση χα• η ευθυγράμμ•ση του δρόμου Χοιροκο•τίας -
Βάβλας, που είνα• ο κόρ•ος δρόμος που συνδέει την περ•οχή με τον κύρ•ο δρόμο 
Λεμεσού -Λευκωσίας -Λάρνακας. Επ•βάλλετα• η επίσπευση της δημ•ουργίας νέου 

δρόμου από την Ορά στους Αγίους Βαβατσιν•άς. 

Αναφέρομα• σης καθημερινές ταλα•πωρίες των κατοίκων στους Αγίους 
Βαβατσιν•άς, γ•ατί σ' αυτό το χωρ•ό δεν μπορεί να φτάσει μεγάλο φορτηγό 
αυτοκ(νητο, ούτε τρέιλερ, οότε κομπάιv, ούτε 8ιατρητική μηχανή ή λεωφορε(ο. Οι 
κάτοικοι ασχολούνται με τη γεωργ(α και το ερώτημα ε(ναι πώς 8ουλεύουν και 
πώς 8ιακινούνται και πώς ζουν. 

Κύριε Πρόεδρε, οι κάτοικοι του μικρού αυτού χωριού, των Αγίων Βαβατσι
νιάς, είνα• υποχρεωμένο• να μεταφέρουν τα υλ•κά ο•κοδομής με μεγάλα φορτηγά 
μέχρ• την Ορά χα• στη συνέχεια να πηγαινοέρχοντα• με μ•κρά αυτοκίνητα γ•α να 
μεταφέρουν τα υλικά τους στο χωριό τους, σαν να πηγαίνουν στο Άγιο Όρος. 
Γι' αυτό ε(vαι υποχρέωση και καθήκον των αρμοδίων να επισπεύσουν τη 

δημιουργία δρόμου γ•α την εξυπηρέτηση των ταλα•πωρημένων κατοίκων στους 
Αγίους Βαβατσιν•άς. 

Για το δρόμο Οδούς - Φαρμακά ο• αρμόδ•ο• αναφέρουν ότι χρειάζοντα• 
μεγάλες δαπάνες για τη δ•απλάτυνση και ασφαλτόστρωση του δρόμου, γ•ατί η 

απόσταση είνα• περίπου επτά χιλ•όμετρα. Όμως ο δρόμος Οδούς - Φαρμακά 

ε(ναι σχεδόν α8ιάβατος και οι κάτοικοι ε!vαι υποχρεωμένοι να 8ιακινούνται μέσω 
αυτού του δρόμου με κίνδυνο της ζωής τους γ•α να φθάσουν στη Λευκωσία. 

Γι' αυτό η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αρ•στεράς υποστηρίζει το δίκα•ο 
αίτημα των κατοίκων της Ορεινής Λάρνακας γ•α βελτίωση του οδ•κοό δ•κτόου της 
περιοχής. Για να μπορούν οι κάτοικοι να μετακινούνται στις πόλεις, για να 
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σταματήσει η φυγή τωv κατο(κωv, για vα μην εγκαταλείπουν οι νέοι τα χωριά 
τους. 

Να παρθούν μιίτρα για τουριστική ανάπτυξη της περιοχής, μέτρα για 
ενθάρρυνση 8ημιουργίας μικρών βιομηχανικών μονά8ων, όπως ιίγινε και στην 
Τόχvη, μέτρα για να μείνουν οι κάτοικοι στη γη τους και στις περιουσίες τους. 

Ελπίζουμε ότι η κυβιίρνηση Βασιλείου θα πράξει αυτό που 8εν ιίκανε η 
προηγούμενη κυβιίρνηση στην τελευταία 8εκαετία, με το νιίο σχιί8ιο που εξήγγειλε 

χθες για βελτίωση του ο8ικού 8ικτύου σε όλη την Κύπρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν άλλοι ομιλητιίς; 

Ο κ. Αν8ριίου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΤ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, κανιίνας 8εν μπορεί να αμφισβητήσει το 
γεγονός ότι τα χωριά της Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας φθίνουν και τείνουν να 
γίνουν νεκροχώρια. Ταυτόχρονα κανιίνας 8εν μπορεί να αρνηθεί το γεγονός ότι η 
περιοχή της Ορεινής της Λάρνακας είναι μια από τις πιο όμορφες της Κύπρου. Εν 
πάση περιπτώσει είναι η πιο όμορφη περιοχή της επαρχίας μας. Είναι κρ(μα να 
αφήσουμε από ηθελημιίνη α8ιαφορ(α αυτή την ωρα(α περιοχή της Κύπρου να 
καταστραφε(. 

Ο κόσμος σήμερα μιίσα στους τόσους τραυματισμούς που προκάλεσε στο 
περιβάλλον στριίφεται προς τη φύση. Γι' αυτό και βλιίπουμε το παγκόσμιο 

φαινόμενο στις αναπτυγμιίνες και αναπτυσσόμενες χώρες ο αστικός πληθυσμός να 

εγκαταλείπει τις μεγαλουπόλεις και να ζητά 8ιαμονή και καθαρό αιίρα στην 
ύπαιθρο. Η Κύπρος 8εν είναι εξαίρεση σ' αυτό το φαινόμενο. Βασικό όμως 
υπόβαθρο για να 8ημιουργηθούν αυτιίς οι προUποθιίσεις είναι η ύπαρξη ενός καλού 

ή ανεκτού τουλάχιστον ο8ικού 8ικτύου προς την όπαιθρο. 

Για την επαρχία Λάρνακας η 8ιιίξο8ος προς τη φύση είναι η περιοχή της 
Ορεινής. Αλλά 8υστυχώς σήμερα είναι α8ιιίξο8ο, γιατί το ο8ικό 8(κτυο της 
περιοχής είναι σε κακά χάλια. Από πολλά χρόνια υπήρχε το αίτημα των κατοίκων 
της περιοχής για βελτίωση του ο8ικού 8ικτύου. Πάντα 8(νονταν υποσχέσεις, αλλά 
ου8έποτε υλοποιούνταν. Σήμερα, περισσότερο από κάθε άλλη φορά, επιβάλλεται η 
κυβέρνηση να 8ει το πρόβλημα με περισσότερη στοργή και κατανόηση. 

Μιίσα στην εξαγγελθε(σα 8ιίσμευση της κυβέρνησης για ισομερή ανάπτυξη της 
υπα(θρου, επιβάλλεται να 8οθε( η σωστή προτεραιότητα και στην περιοχή της 

Ορεινής Λάρνακας, αρχίζοντας από το υπ' αρ. ένα πρόβλημα το οπο(ο αντι
μετωπίζει η περιοχή, το ο8ικό 8(κτυο. Στους αριθμούς, στα άλλα προβλήματα και 
στις λεπτομιίρειες ιίχουν ή8η αναφερθεί οι άλλοι συνά8ελφοι. 

Εγώ, κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνά8ελφοι, περιορ(ζομαι μόνο στο θέμα του 

ο8ικού 8ικτύοu, για να μην επαναλάβω αυτά τα οποία ·έχουν ή8η λεχθε( από τους 
άλλους συνα8έλφους. Θα ήθελα να υπο8ε(ξω ότι την προτεραιότητα στην 
αναγκαιότητα κατασκευής ενός 8ρόμου 8εν πριίπει να την καθορ(ζει πάντοτε η 
πυκνότητα της κυκλοφορ(ας ή η βιωσιμότητα της περιοχής. Σε ορισμένες 

περιπτώσεις, όπως στην περίπτωση της Ορεινής Λάρνακας, ισχύει, πιστεόω, 
ακριβώς το αντ(θετο. Για να αναπτυχθεί ολόκληρη η περιοχή και κατ' επέκταση 
να αυξηθε( σημαντικά και η κ(νηση προς και από την περιοχή, θα πριίπει πρώτα 
να συμπληρωθε( το ο8ικό 8(κτυο. Πριίπει να θεωρηθε( ;ο θιίμα υψ(στης προτεραιό-
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τητας για τη 8ιάσωση της περιοχής και ένα έργο υποδομής τεράστιας σημασιας 

για ολόκληρη την επαρχία της Λάρνακας, και γιατί όχι, και της Κύπρου. 

Ας ελπίσουμε ότι η σημερινή συζήτηση θα ευαισθητοποιήσει την κυβέρνηση 

και θα ενεργήσει γρήγορα και αποτελεσματικά για την επίλυση αυτού του τόσο 
σοβαρού προβλήματος, σώζοντας με αυτό τον τρόπο ολόκληρη την ορεινή περιοχή 
της Λάρνακας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης και μετά ο κ. Ζιαρτίδης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που συζητείται το 

1θέμα αυτό ενώπιον του Σώματος, γιατί στο παρελθόν και πριν από αρκετά, θα 
'λεγα, χρόνια είχε κατ' επανάληψη εγγραφεί το θέμα του κινδύνου ερήμωσης των 
ορεινών κοινοτήτων σ' ολόκληρη την Κύπρο και είχαμε την ευκαιρία τότε να 
τοποθετηθούμε και να περιλάβουμε την περιοχή της Ορεινής Λάρνακας μέσα στις 
περιοχές όπου έπρεπε η εκάστοτε κυβέρνηση να επιδείξει το απαρα(τητο 
εν8ιαφέρον Και να καταρτίσει τα απαραίτητα σχέδια, έτσι ώστε να αποφευχθεί η 

ερήμωση αυτών των κοινοτήτων και αυτών των περιοχών. 

Όπως έχει λεχθεί και από τους προηγούμενους ομιλητές, κύριε Πρόεδρε και 

κύριοι συνάδελφοι, η Ορεινή της Λάρνακας αποτελεί πράγματι μια από τις πιο 
όμορφες ορεινές περιοχές της Κύπρου μας, ένα από τα πιο όμορφα ορεινά θέρετρα 
τα οποία διαθέτει το νησί μας. Η Ορεινή της Λάρνακας αποτελε(ται από τα 
χωριά της Χοιpοκοιτίας, της Σκαρίνου, της Λάγιας, της Βάβλας, της Οράς, της 
Οδούς, της Μελίνης, τ"(Ις Βαβατσινιάς, των Αγίων Βαβατσινιάς, του Κάτω Δρυ, 
των Πάνω Λευκάρων και των Κάτω Λευκάρων. 

Έχουν μιλήσει διάφοροι ομιλητές επί του θέματος αυτού και θα 'θελα 
ιδια(τερα να ξεκιν'ήσω από μερικά σχόλια τα οπο(α έχει κάνει ο συνάδελφος κ. 

Οδυσσέας Δημητρίου, ο οποίος έχει πει ότι τίποτε δεν έχει κάμει η κυβέρνηση -
και εννοούσε προφανώς την κυβέρνηση του κ. Βασιλείου - για να βοηθ-,iσει να 
αποτραπεί η αστυφιλία η οπο(α μάστιζε και μαστίζει την ορειν'ή περιοχ'ή της 
Λάρνακας. Κανένα σχέ8ιο, έχει πει ο κ. Οδυ·σσέας Δημητρίου -απευθυνόμενος 
προς το Σώμα και προς το λαό, για να τον ακούσει ο λαός -ολοκληρωμένο για 
δέσμη κιν'ήτρων, για προγραμματισμό, για μελέτη, δεν έχει γίνει, λέει, από την 
κυβέρνηση Βασιλείου για να καταπολεμηθεί η αστυφιλία η οποία. μαστίζει την 
Ορειν'ή Λάρνακας και η οπο(α έχει επηρεάσει ανεπανόρθωτα ίσως - όπως θα 
εξηγήσω σε κάποιο βαθμό -την Ορεινή της Λάρνακας. Ξέχασε ίσως ο κ. Οδυσσέας 
Δημητρίου -απευθυνόμενος προς το Σώμα και προς το λαό -ότι για δέκα χρόνια, 

από το 1978, κυβέρνηση σ' αυτό τον τόπο 'ήταν η κυβέρνηση του δικού του 
κόμματος και ότι ο κ. Κυπριανού ήταν Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Και όπως θα 
εξηγήσω με λεπτομέρεια και με αριθμούς, αν αυτή η περιοχή έχει πράγματι 
ερημωθεί και αντιμετωπίζει κίνδυνο επιβίωσης και χρειάζεται ιδίαίτερη φροντίδα 
και προσπάθεια, αυτ'ή την κατάντιd 8εν την έφερε η κυβέρνηση Βασιλείόυ - θα 
έλθω και στην πολιτική της κυβέρνησης Βασιλείου -αλλά δυστυχώς η μεγάλη 
αδιαφορία της κυβέρνησης Κυπριανού. Και έχουμε υποχρέωση από αυτό το βήμα, 
το οποίο όλοι πρέπει να σεβόμαqτε, να σεβόμαστε το β'ήμα, το Σώμα και τους 
εαυτούς μας, να 8ιακηρύσσουμε και να διαπιστώνουμε την αλήθεια. Να λέμε τα 
σύκα-σύκα και τη σκάφη-σκάφη. Δεν μπορούμε να απευθυνόμαστε ένα περίπου 
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χρόνο πριν τις επερχόμενες βουλευτικές εκλογές προς το λαό και να λέμε ότι η 

κυβέρνηση Βασιλείου έχει ο8ηγήσει την Ορεινή Λάρνακας στο μαρασμό. Όχι, 
κύριοι. Δεν είναι η κυβέρνηση Βασιλείου η οποία έχει ο8ηγήσει την Ορεινή 
Λάρνακας στο μαρασμό. Στο μαρασμό την έχουν ο8ηγήσει, την περιοχή Ορεινή 
Λάρνακας, όλες οι κυβερνήσεις μέχμι σήμερα. Γιατ( όλες οι κυβερνήσεις έχουν 
επι8είξει μια εγκληματική, θα 'λεγα, α8ιαφορία για την περιοχή αυτή της 

Λάρνακας. 

Μέχρι σήμερα πραγματικά -και είναι 8ιαπlστωση και προηγούμενων ομιλη

τών- 8εν υπήρξε οποιο8ήποτε ολοκληρωμένο σχέ8ιο για την ανάπτυξη της Ορεινής 
Λάρνακας. Όταν συζητείτο -και αυτό το δεδομένο υπάρχει στην Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών η οποία κατατέθηκε στο Σώμα - όταν 

εξεταζόταν η αναγκαιότητα καταρτισμοό του ενιαίου σχεδίου ανάπτυξης Πιτσι
λιάς, τέθηκε τότε πράγματι και το θέμα της αναγκαιότητας καταρτισμού ενός 
ενιαίου σχε8ίου ανάπτυξης και της Ορεινής Λάρνακας. Δυστυχώς όμως καμιά 

κυβέρνηση, τόσο του κ. Κυπριανού όσο και του κ. Βασιλείου, μέχρι σήμερα δεν 
έχει αποφασίσει να υλοποιήσει οποιο8ήποτε ει8ικό σχέ8ιο για την ανάπτυξη της 

ορεινής περιοχής της Λάρνακας. 

Πράγματι απ' αυτή την έλλειψη πολιτικής και εν8ιαφέροντος έχει παρουσια

στεί τα τελευταία χρόνια, από το 1960 μέχρι σήμερα, μια τρομερή τάση 
αστυφιλίας η οποία έχει πλήξει -θα 'λεγα με πολλή επιφύλαξη, την οποία θα 
επεξηγήσω αργότερα -έχει πλήξει ίσως ανεπανόρθωτα την περιοχή της Ορεινής 

Λάρνακας. Και 8ε θα ασχοληθώ θεωρητικά ή ακα8ημα'ίκά. Θα αναφέρω αριθμούς 

και στατιστικές. Για την περιοχή της Ορεινής Λάρνακας έχουν γίνει συνολικά 
τέσσερις πληθυσμιακές απογραφές. Έχει γίνει μια απογραφή το 1960, μια το 
1973, μια το 1976 και μια το 1982. Το 1989 η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, 
κατόπιν φαlνεται που αντιλήφθηκαν ότι κάτι δεν πάει καλά με την Ορεινή, 
αποφάσισε να κάμει μια πρόχειρη μελέτη πληθυσμιακή της περιοχής και κατέληξε 

και αυτή η Επαρχιακή Διοίκηση σε κάποια αποτελέσματα το 1989. Κατά 
συνέπεια έχουμε πληθυσμιακά 8ε8ομένα για όλα αυτά τα πέντε χρονικά 8ιαστή
ματα. Ποια είναι αυτά τα πληθυσμιακά 8ε8ομένα; . 

Κοινότητα της Σκαρίνου: Το 1960 ξεκίνησε με 298 κατοίκους, το 1973 
έγιναν 214 οι κάτοικοι, το 1976, μετά την τουρκική εισβολή, έγιναν 249 -
αυξήθηκε κατά περίπου 30 τόσους κατοίκους -και το 1982 ο αριθμός των 
κατοίκων της περιοχής Σκαρίνου της Ορεινής Λάρνακας κατήλθε στους 181. Από 
το 1960 μέχρι το 1982 η Σκαρίνου ξεκίνησε από 298 κατοίκους και κατέληξε σε 
181 κατοίκους. Σύμφωνα με τη μελέτη της Επαρχιακής Διοίκησης το 1989, η 
Σκαρίνου έχει σήμερα 175 κατοίκους. Ξεκίνησε το 1960 με 298 κατοίκους και 
κατέληξε το 1990 με 175 κατοίκους. Αυτό σημαίνει, έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι, 
έλλειψη πολιτικής για την Ορεινή της Λάρνακας. Θα αναφέρω τροχά8ην και για 
τις άλλες κοινότητες, για να 8εlτε ποια η κατάντια. 

Χοιροκοιτία: 

1960 - 406 κάτοικοι 
1973 - 343 )) 
1976 - 383 )) 
1982 - 369 )) 

1989 - 401 )) 
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Ξεκίνησε το 1960 η Χοιροκοιτία με 406 κατοίκους και κατέληξε το 1989 με 
401 κατοίκους. 

Βάβλα: 

1960 - 133 κάτοικοι 
1973 - 113 )) 
1976 - 95 )) 
1982 - 57 )) 
1989 - 87 )) 

Λάγια: Το 1960 είχε 77 κατοίκους. Σήμερα έχει 22 κατοίκους. Από τους 
77 το 1960 η κοινότητα της Λάγιας στην Ορεινή Λάρνακας κατέληξε σήμερα, με 
την πολιτική του ενδιαφέροντος, σε 22 κατο(κοuς, αφού κυμάνθηκε στα διάφορα 
χρόνια που έχω αναφέρει σε 46, σε 45 και σε 29. 

Η Οδοό είναι η μόνη κοινότητα από τις κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας η 
οποία ξεκίνησε το 1960 με 250 κατοίκους και κατέληξε, δεν ξέρω κι εγώ πώς, το 
1989, μετά από διακυμάνσεις μειωτικές, να έχει σήμερα 260 κατοίκους. Δηλαδή, 
μέσα σε 30 χρόνια, με την πολιτική του ενδιαφέροντος των εκάστοτε κυβερνήσεων, 
κατέληξε να αυξηθεί η κοινότητα της Οδοός κατά δέκα ανθρώπους, αφοό οι 250 
κάτοικοι του 1960, το 1973 έγιναν 218, 223 κάτοικοι το 1976 και 170 το 1982. 

Οι Αγίοι Βαβατσινιάς από 397 κατοίκους το 1960 κατέληξαν το 1989 σε 
380. Η Βαβατσινιά από 229 κατοίκους το 1960 κατέληξε σε 215 το 1989. Η 
Μελίνη από 221 κατοίκους το 1960 πήγε το 1982 σε 206 και το 1989 σε 180. Η 
Ορά από 335 κατοίκους το 1960 κατέληξε σε 225 σήμερα. Ο Κάτω Δρυς από 
307 κατοίκους σε 220 σήμερα. Τα Κάτω Λεόκαρα από 304 κατοίκους σε 241 
σήμερα. 

Γιατί αυτή η κατάσταση; Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη πολιτικής και 

ενδιαφέροντος οδήγησε την Ορεινή να έχει σήμερα ένα κατά κεφαλήν εισόδημα 
ετήσιο f531. Δηλαδή μηνιαίως κατά άτομο περίπου υ44. Και μ 1 αυτό το κατά 
κεφαλήν εισόδημα των ί531 να συμμετέχουν και στις διάφορες φορολογίες -οδικός 
φωτισμός, δημόσια υγεία - τις οποίες οι κυβερνήσεις επιβάλλουν σ' αυτή την 

περιοχή. 

Γι' αυτούς όλους τους λόγους πιστεύω ότι, αν θέλουμε πράγματι να είμαστε 
ειλικρινείς με τον εαυτό μας και εμείς ως Βουλή, αλλά και η σημερινή κυβέρνηση, 

πρέπει να διαπιστώσουμε ότι δεν επιδείχθηκε από οποιοδήποτε το πρέπον 

ενδιαφέρον για την Ορεινή Λάρνακας. Εδώ και μια ολόκληρη δεκαετία ξεκίνησε 
ένας δρόμος, ο δρόμος της Χοιροκοιτίας-Βάβλας-Λάγιας-Οδοός και Αγίων Βαβα
τσινιάς, και ακόμα δεν έχει τελειώσει. Όπως λέχθηκε, χρόνο με το χρόνο 

ασχολοόνται τα Δημόσια Έργα με το να διορθώνουν ζημιές οι οποίες προ
καλοόνται από τον προηγοόμενο χρόνο. Καμιά σχεδόν πρόοδος δε γίνεται προς το 
τέλειωμα αυτού του δρόμου. 

Έχiι λεχθεί σωστά ότι το··οδικό δίκτυο της περιοχής Ορεινής είναι ίσως το 
'ξ'' ίθβθ' ' ά '' κατ ε οχην εργο το οπο ο α οη ουσε στο να παρει τα π νω η περιοχη αuτη. 

Αυτό το στοιχειώδες πράγμα δυστυχώς δεν το έχουν αντιληθφεί οι μέχρι σήμερα 
κυβερνήσεις. Γι' αυτό το λόγο τελειώνω λέγοντας κι εγώ με τη σειρά μου ότι 

εκεlνο το οπο!ο χρειάζεται η Ορεινή Λάρνακας εlναι ένα πολό καλό ο3ικό 3ίκτuο, 

το οποίο πρέπει να περατωθε( όχι μέσα στο πλαίσιο της ερχόμενης 3εκαετlας, 
αλλά θα 'λεγα μέσα στα επόμενα 2, 3, 4 το αργότερο χρόνια, Αν θέλουμε να 
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σταματήσουμε την αστυφιλία η οποία μαστίζει αυτή την περιοχή, δεν έχουμε 

πλέον το περιθώριο να μιλούμε για πολιτική δεκαετιών. Η πολιτική δεκαετιών 

ήταν πολιτική η οποία έπρεπε να ασκηθεί και να διαγραφεί στο παρελθόν. 
Σήμερα πρέπει να μιλούμε για πολιτική των επόμενων 2 1 3, 4 ετών, όταν μιλούμε 
για την Ορεινή της Λάρνακας. 

Τελειώνω λέγοντας ότι πρέπει να ετοιμαστεί ένα ενιαlο σχέδιο ανάπτυξης 
της περιοχής αυτής και πρέπει ιδιαίτερα να δοθεί βαρύτητα στην ανάπτυξη του 

αγροτουρισμού, ο οποίος τονίζω ότι Οεν αναπτύσσεται με τις θεωρίες και τις 
διακηρύξεις στις οποίες αρέσκεται η κυβέρνηση Βασιλείου, η οποία σήμερα είναι 

υπεύθυνη για να αντιμετωπίσει τα προβλήματα. Ο αγροτουρισμός στις αγροτικές 

αυτές περιοχές αναπτύσσεται με την ετοιμασ(α ενός πλήρους και ολοκληρωμένου 
σχε8ίου κινήτρων, μιας Μσμης μέτρων, η οποία θα ο8ηγήσει στην ανάπτυξη και 
θα ενισχύσει τον αγροτουρισμό. Από θεωρ(ες και από 8ιακηρύξεις και από πολλά 

λόγια η Ορεινή της Λάρνακας και οι κοινότητες που την αποτελούν έχουν 
χορτάσει, χωρ(ς να 8ουν οποιο8ήποτε αποτέλεσμα. Εκε(νο που χρειάζεται είναι 

πλέον έργα συγκεκριμένα και όχι λόγια. 

Θα 'θελα να τελειώσω λέγοντας ότι, αν στο προσεχές μέ.λλον η κυβέρνηση 
Βασιλε(ου αποτύχει να παρουσιάσει στη Βουλή ένα ολοκληρωμένο σχέ8ιο για το 

σταμάτημα της αστυφιλίας και ένα σχέ8ιο που θα προωθήσει την ανάπτυξη της 
περιοχής της Ορεινής Λάρνακας, τότε προσωπικά πιστεύω ότι αυτό το Σώμα έχει 

τη 8υνατότητα να λάβει συγκεκρ~μένα μέτρα και για να ενισχύσει συγκεκριμένα 
τον αγροτουρισμό, αλλά και για να απαλλάξει τους κατοίκους της περιοχής από 

πολλές εν8εχομένως φορολογ(ες, οι οποίες αποτελούν ανασχε't'ικούς παράγοντες 

στην ανάπτυξη της περιοχής και οι οποίες ενισχύουν και εντείνουν την αστυφιλία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζιαρτί8ης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι Βουλευτές, 

Το πρόβλημα του μαρασμού της υπαίθρου είναι ένα χαρακτηριστικό, ένα 
πρόβλημα, που το συναντά κανε(ς σε πολλά μέρη της κυπριακής υπα!θρου. Όμως 
έχουν 8(καιο όλοι οι προηγούμενοι ομιλητές και ο εγγράψας το θέμα ότι το 

πρόβλημα του μαρασμού της Ορεινής της Λάρνακας παρουσιάζει σήμερα ι8ιαίτερη 
σοβ_αρότητα και ότι πρέπει να εξεταστεί, όπως λέει και ο τίτλος του θέματος, 
κατά προτεραιότητα. 

Είναι πρόβλημα ο8ικού 8ικτύου μόνο; Η απάντηση είναι όχι. Βεβαίως η 

ανάπτυξη του συγκοινωνιακού συστήματος είναι απαραίτητη για την οικονομική 

ανάπτυξη μιας περιοχής. Αλλά νομίζω ότι μόνο το ο8ικό 8ίκτυο, μόνο η 

ανάπτυξη του ο8ικού 8ικτύου 8εν είναι αρκετή. Στη Λάρνακα, στην Ορεινή της 
επαρχίας Λάρνακας, παρουσιάζεται σωρεία προβλημάτων τα οποία πρέπει να 

μελετηθούν και να λυθούν με ένα ει8ικό πρόγραμμα. 

Είχε γίνει ένα πείραμα για την περιφερειακή ανάπτυξη Πιτσιλιάς το οποίο 

κατά γενική ομολογία συνέβαλε στην ανάπτυξη της περιοχής. Θεωρήθηκε 

επιτυχές πε(ραμα και επομένως εγέρθηκε από τους Βουλευές της επαρχίας 

Λάρνακας η επανάληψη εκείνου του πειράματος για την Ορεινή της επαρχίας. Και 
86θηκαν, από ό,τι θυμούμαι, επανειλημμένα υποσχέσεις ότι το επιτυχές εκείνο 

πείραμα θα επαναληφθεί. Δεν τηρήθηκαν οι υποσχέσεις. Και έχει 8ίκαιο ο κύριος 
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Μαθηκολώνης, όταν λέει ότι οι ευθύνες δεν είναι μόνο ευθύνες της τελευτα(ας 
διετlας, αλλά ε(ναι ευθύνες της τελευταίας δεκαπενταετίας. 

Αν μετροφυλλήσουμε τα πρακτικά των συνεδριάσεων της Βουλ'ής των 
τελευταίων 15 - 20 χρόνων θα βρούμε ότι το θέμα της ανάπτυξης της Ορεινής 
Λάρνακας, το θέμα της παροχής βοήθειας για την ανάπτυξη αυτής της περιοχής, 
εγείρεται σχε3όν κάθε χρόνο κατά τη συζήτηση των προUπολογισμών. Και 
επανειλημμένα Μθηκαν υποσχέσεις ότι το πρόβλημα θα μελετηθεί. Εντούτοις 
εξακολουθεί να μένει άλυτο, εξακολουθεί να μένει εκκρεμές. 

Στην Έκθεση διέκρινα ότι υπάρχει μια τάση να αντικριστεί το ζήτημα της 
Ορεινής της Λάρνακας ως ένα μέρος του ολικού προβλήματος της αγροτικής 

ανάπτυξης στην Κύπρο. Έχω τη γνώμη, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Βουλευτές, ότι 
για να λυθεί το πρόβλημα πρέπει να κοιταχτεί ειδικά ως πρόβλημα μιας 

συγκεκριμένης περιφέρειας και όπως έγινε με την περιφέρεια Πιτσιλιάς να 
μελετηθεί και να υιοθετηθεί ένα ειδικό πρόγραμμα ανάπτυξης της περιφέρειας της 
Ορεινής Λάρνακας. 

Θέλω ιδιαίτερα να αναφερθώ, εφόσον μιλούμε για την ανάπτυξη της 
περιοχής, στο πολύ σοβαρό υδατικό πρόβλημα, είτε αυτό παρουσιάζεται ως 

πρόβλημα άρδευσης είτε ως πρόβλημα ύδρευσης των κοινοτήτων. Πλείστα χωριά 
αντιμετωπίζουν αυτό το πρόβλημα και για σειρά χρόνων σε κάθε επίσκεψη 
Βουλευτή ή Υπουργού αυτό το ζήτημα τίθεται επιτακτικά. Έχω τη γνώμη ότι 

στην περίπτωση μελέτης ενός ειδικού περιφερειακού σχεδίου το υδατικό πρόβλημα 
πρέπει να τύχει ιδιαίτερης προσοχής. 

Ένα άλλο πρόβλημα που τίθεται από τις περισσότερες κοινότητες είναι το 
επίπεδο της παρεχόμενης ιατρικής περίθαλψης. Σε πολλά χωριά υπάρχουν χώροι 

που προορίζονται να χρησιμοποιούνται ως ιατρεία για επισκέψεις κυβερνητικών 

ιατρών. Αλλά κυβερνητικοί ιατρο( επισκέπτονται τα ιατρεία αυτά κάθε ένα ή δύο 
μήνες και έτσι η ύπαρξη των ιατρείων είναι μόνο τυπική. Αυτό το θέμα της 
αναβάθμισης της ιατρικής περίθαλψης στην Ορεινή της επαρχίας Λάρνακας πρέπει 

να μελετηθεί ειδικά. 

Το συγκοινωνιακό πρόβλημα λόγω του ότι οι κοινότητες είναι μικρές είναι 

πολύ σοβαρό. Υπάρχουν λεωφορεία, αλλά η λειτουργία αυτών των λεωφορείων 
γ(νεται προβληματική λόγω της μη ύπαρξης επιβατών. Οι κάτοικοι απαιτούν, 
και νομίζω έχουν δ(καιο να απαιτούν, την επιχορ1Jγηση των συγκοινωνιακών τους 
υπηρεσιών. 

Για να τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ότι το πρόβλημα της 
Ορεινής της Λάρνακας θα λυθεί, μόνο αν μελετηθεί και υιοθετηθεί ένα ειδικό 
πρόγραμμα περιφερειακής ανάπτυξης, όπως έγινε με την περιφέρεια Πιτσιλιάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Μουσιούττας 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Δύο λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Οι συνάδελφοι Μαθηκολώνης 

και Τσιέττης επαναλαμβάνουν ακόμα το παλιό ρεφρα(ν που κράτησε πράγματι 
πάρα πολύ. Εδώ η νέα κυβέρνηση διάνυσε το ήμισυ της θητείας της και ακόμα 
θυμούμαστε να επιpρίπτουμε ευθύνες στην προηγούμενη κυβέρνηση. 

Ήθελα, για να φρεσκάρω τη μνήμη τους, να πω πως η προηγούμενη 

κυβέρνηση, ύστερα από την κοσμογονική καταστροφή που είχε γίνει με το 
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πραξικόπημα και την εισβολή, 16 χρόνιοι πριν από σήμερα, είχε την ευθύνη -η 
προηγούμενη και η προπροηγούμενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Μακαρίου- να 

ιεραρχήσει κάποια έργα που θα αποτελούσαν το θεμέλιο του μακροχρόνιου αγώνα 
που μας επιβλήθηκε. Ν οι μην ξεχνούμε την οιν&γκη γιοι στέγαση των προσφύγων. 
Δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι σήμερα ούτε σταγόνα βροχής δεν πέφτει που να μην 
περισυλλέγεται σε υδατοφράκτες. Να μην ξεχνούμε ότι είμαστε απόλυτα εντάξει 
σε αεροδρόμια, λιμ&νιοι, δρόμους. Και είχε προχωρήσει ακόμα η προηγούμενη 

κυβέρνηση να σχεδι&σει τους δρόμουs που εκτελεί σήμερα η σημερινή κυβέρνηση. 

Επομένως, χωρίς να λέμε ότι δεν πρέπει να ληφθεί μέριμνα γιοι καταπο
λέμηση της αστυφιλίας και επομένως φροντίδα γιοι την Ορεινή Λ&ρνοικοις, όχι μόνο 
για συγκράτηση των κατοίκων, αλλά και για ανάπτυξη της περιοχής, εμείς λέμε 
πως τώρα είναι η ώρα να γίνουν μελέτες και γι' οιυτ& τα έργα. Και όχι μόνο 

μελέτες, αλλά να μπουν στην πράξη. Όπως στην πράξη πρέπει να μπουν και τα 
έργα που δεν έγιναν από οποιαδήποτε προηγούμενη κυβέρνηση στη δυτική περιοχή 

της πόλης της Λευκωσίας. Υπ&ρχει μια εξήγηση. Υπ&ρχει μια ιεραρχία. 

Υπήρξε μια καταστροφή και έγιναν αρκετ& έργα. Και μόνο κακόπιστοι μπορούν 
να τα παραβλέψουν. 

Η Ορεινή της Λ&ρνοικας μπορεί να έμεινε παραμελημένη. δεν είναι ούτε η 
πρώτη ούτε η μόνη περιοχή της Κύπρου. Αλλ& επαναλαμβ&νω ότι αν δεν πρόλαβε 

η προηγούμενη κυβέρνηση να κάμει οτιδήποτε για την Ορεινή Λάρνακας, είναι 
γιατί στην ιεράρχηση των προτεραιοτήτων υπήρχαν άλλα έργα που έπρεπε να 
γίνουν. Και έγιναν. Για να μην πω σήμερα ότι η νέα κυβέρνηση, για να κ&μει 

οτιδήποτε σχετικό με συγκράτηση του πληθυσμού της υπαίθρου, έχει συνδυάσει 
και έχει ιεραρχήσει τα έργα και τα έχει συσχετίσει με την αποδοχή ή μη δέσμης 
φορολογικών μέτρων. 

Είναι ειλικριν& &ξιο περιέργειας ότι αυτό το ρεφροιίν για επίρριψη ευθύνης 
στην προηγούμενη κυβέρνηση κρ&τησε π&ρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοt συνάδελφοι, ε(ναι αξίωμα για κάθε πολίτη και πολύ 
περισσότερο για τους Βουλευτές να είναι αντικειμενικοί στις κρίσεις και επικρίσεις 
τους. 

Συμφωνούμε ότι υπ&ρχουν προβλήματα στην Ορεινή της Λ&ρνακας. Είναι 
όμως σωστό να πούμε ότι αυτά τα προβλήματα δεν είναι δημιούργημα των δύο 
τελευταίων χρόνων. Αυτά τα προβλήματα είναι παλι&. Έχουν δημιουργηθεί 
κάτω από ορισμένες αντίξοες συνθήκες. Και δεν είναι δημιούργημα των δύο 
τελευτα!ων χρόνων και δεν είναι σωστό να αποδώσουμε τις ευθύνες για τη μη 
επίλυσή τους στη σημερινή κυβέρνηση. 

Αν έχει υποσχεθεί οτιδήποτε η σημερινή κυβέρνηση για την Ορεινή της 
Λάρνακας και δεν το έχει κάμει, ασφαλώς πρέπει να την επικρίνουμε. Αλλά κατά 
τον ίδιο τρόπο πρέπει να πούμε και τις αλήθειες για την προηγούμενη κυβέρνηση. 
Χωρίς με αυτό να παραγνωρίζουμε το έργο που έχει κάμει η προηγούμενη 
κυβέρνηση ή το έργο που κ&νει η σημερινή κυβέρνηση, αν θέλουμε να είμαστε 
αντικει1:1-ενικο( και δίκαιοι. 

Είναι λοιπόν χρόνια τα προβλήματα αυτά. Και δεν μπορούμε να δεχτούμε 
τον ισχυρισμό ότι η κυβέρνηση Βασιλείου ακολουθεί μια αντιλαϊκή πολιτική για τη 
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Λάρνακα. Αν δεν εκπλήρωσε το ένα ή το άλλο έργο η κυβέρνηση, να την 
επικρίνουμε. Αλλά να αποδίδουμε τέτοιους βαριοός χαρακτηρισμοός, νομίζω ότι 
γινόμαστε άδικοι και μη αντικειμενικοί. 

Αν για παράδειγμα δεν υπάρχουν αγροτικοί δρόμοι, δεν μπορεί να ευθόνεται 
μια κυβέρνηση που ανέλαβε πριν 8ύο χρόνια. Ή αν υπάρχει το κύμα της 
αστυφιλίας που δημιουργήθηκε κάτω από ορισμένες αντίξοες συνθήκες ένεκα των 
οικονομικών προβλημάτων, επίσης δεν μπορεί να ευθόνεται η σημερινή κυβέρνηση. 
Και θα έλεγα ούτε και η προηγούμενη κυβέρνηση μπορε( να ευθύνεται σε απόλυτο 

βαθμό για την αστυφιλία. Είναι άλλο ζήτημα αν έπρεπε να παρθούν μέτρα για να 
συγκρατηθεί ο πληθυσμός και δεν πάρθηκαν. 

Εμείς λοιπόν συμφωνοόμε ότι υπάρχουν προβλήματα. Και τα προβλήματα 
αυτά πρέπει να τα αντιμετωπίσουμε από κοινού, να τα αντιμετωπ(σουμε με 

αντικειμενικά_ κριτήρια. Υπάρχει για αρκετές κοινότητες το πρόβλημα της 
παραχώρησης οικοπέδων σε άπορες οικογένειες. Αυτό το θέμα πρέπει να 
επισπευσθεί και να παραχωρηθε( ειδική βοήθεια σε αυτές τις περιοχές για να 

συγκρατείται ο πληθυσμός, να παραμένει εκεί, στις ρίζες του. 

Υπάρχει το πρόβλημα του αγροτουρισμοό το οποίο είναι ένα πρόβλημα που 
αφορά ολόκληρη την Κόπρο, αλλά αφορά ιδιαίτερα αυτή την όμορφη περιοχή. 
Και ασφαλώς πρέπει να 8ημιουργηθοόν οι προUποθέσεις για να αναπτυχθεί ο 

αγροτουρισμός, έτσι που να συμβάλει στο να έχουν οι κάτοικοι της περιοχής το 
αναγκα(ο εισόδημα, για να μπορούν να συγκρατηθούν εκεί. 

Υπάρχει το πρόβλημα το συγκοινωνιακό, το πρόβλημα του οδικού δικτύου και 
άλλα συναφή προβλήματα, προβλήματα ιατρικής περίθαλψης που πρέπει να τους 
δοθεί προτεραιότητα, για να μπορέσει να συγκρατηθεί ο πληθυσμός σ' αυτή την 

περιοχή. Με δυο λόγια θα είμαστε αντικειμενικοί και θετικοί, αν όλοι μαζί 
συμβάλουμε -και η Νομοθετική και η Εκτελεστική Εξουσία- για να αντιμετω
πιστοόν τα προβλήματα της περιοχής. Αλλά, επαναλαμβάνω, δεν αντιμετω

π(ζονται με αρνητική πολιτική ούτε και με βαριούς χαρακτηρισμούς. 

Αυτή είναι η θέση του ΑΚΕΛ, αγαπητοί συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναγκάζομαι να μιλήσω, γιατί ορισμένοι συνάδελφοι, τώρα ο 
κ. Πουμπουρής, προηγοόμενα ο κ. Μαθηκολώνης, προσπάθησαν να επιρρ(ψουν 
ευθόνες στην κυβέρνηση Κυπριανοό. Βεβαίως ο κ. Πουμπουρής δικαιολογημένα. 
θέλει να υπερασπίζεται την κυβέρνηση Βασιλείου. 

Όμως ένα πράγμα δε λαμβιΧνει υπόψη αυτό το Σώμα. 'Οτι ο τόπος το 74 
είχε σχεδόν καταστραφεί και έχει αναστηλωθεί ολόκληρη η Κύπρος, έχουν 
δημιουργηθε( τέτοια έργα, που οι ξένοι εμπειρογνώμονες μιλοόν για οικονομικό 
θαόμα στην Κόπρο. Έχει υποχρέωση αυτό το Σώμα να το αναγνωρίσει. 

Σήμερα στην εξουσία είναι ο κ. Βασιλείου. Δε λέμε ότι δημιουργήθηκαν 
αυτά τα προβλήματα σήμερα. Όμως το Σώμα θα πρέπει να λάβει σοβαρά 
υπόψη το τι εξήγγειλε ο κ. Βασιλείου, όταν ζητούσε την ψήφο από αυτό το λαό. 
Εξήγγειλε και υποσχέθηκε ότι θα αναστηλώσει τα πάντα. 'Οτι θα υπάρξει 
πρόοδος στον κάθε τομέα σ' αυτό τον τόπο. 
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Επομένως εδώ είναι η κριτική που ασκείται πάνω στην κυβέρνηση Βασιλείου 
και όχι ότι έχουν δημιουργηθεί προβλήματα σήμερα επί διακυβέρνησης Βασιλείου. 
Επομένως πιστεύω ότι λανθασμένα ορισμένοι συνάδελφοι προσπαθούν ακόμα, 

ύστερα από δύο χρόνια εξουσίας σ / αυτό τον τόπο του χ. Βασιλείου, να 

επιρρίψουν ευθύνες στην κυβέρνηση Κυπριανού που έχει αποδείξει περίτρανα ότι 
έχει δημιουργήσει τέτοια έργα που, επαναλαμβάνω, μιλούν για οικονομικό θαύμα 

στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κι εγώ με τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε, για λόγους πρακτικών και για 

λόγους αποκατάστασης της πραγματικότητας πάνω στο ίδιο θέμα που έχει 

μιλήσει ο χ. Παναγίδης και ο χ. Μουσιούττας, θα 'θελα να πω μόνο δυο λόγια. 

Ο συνάδελφος κ. Μαθηκολώνης αδικαιολόγητα διακατέχεται από αδικαιολό
γητο μένος εναντίον της πρώην κυβέρνησης Κυπριανού και του Δημοκρατικού 

Κόμματος. Επειδή ο ίδιος και το κόμμα του είναι συνηθισμένοι μια ζωή στην 

αντιπολίτευση, τίποτε το θετικό 3εν αναγνωρίζουν σ 1 αυτό τον τόπο. Ακόμα και 
σήμερα που το Δημοκρατικό Κόμμα και ο κ. Κυπριανού βρίσκονται στην 
αντιπολίτευση, ο κ. Μαθηκολώνης συνεχ!ζει να αντιπολιτεύεται την πρώην 

κυβέρνηση Κυπριανού, γιατί έτσι συνήθισε. Δε μας φοβίζει τέτοια αντιπολίτευση, 
γιατί έχουμε παρουσιάσει αρκετά έργα σ' αυτό τον τόπο. Όμως αυτή είναι η 

νοοτροπία, κύριε Πρόε3ρε, που επικρατεί μέσα στη Βουλή από το συνά3ελφο. Και 

είναι πάνω στη νοοτροπ(α αυτή που ήθελα να μιλήσω. Θίγεται φαίνεται ο κ. 
Μαθηκολώνης από το γεγονός, ότι το κόμμα του είναι σήμερα συμπολίτευση και 

3ε 3έχεται να μιλούμε εναντίον της κυβέρνησης που συμπολιτεύεται. Όμως, 

κύριε Μαθηκολώνη, τις εξαγγελίες γι' αυτά τα έργα δεν είναι η κυβέρνηση 
Κυπριανού που τις έχει κάνει, αλλά ο ί3ιος ο κ. Βασιλείου. Και είναι με αυτές τις 

υποσχέσεις που ο κ. Βασιλείου υπέκλεψε την ψήφο του λαού. Και εμείς τίποτε 

περισσότερο 3ε ζητούμε. Αυτές τις εξαγγελίες που προεκλογικά και μετεκλογικά 

ο κ. Βασιλείου έ3ωσε στο λαό, αυτές να εφαρμόσει. Και είναι α3ιανόητο 1 
επιτέλους, μια κυβέρνηση να εξαγγέλλει έργα ε3ώ και 3υο χρόνια, να μη γ(νεται 

απολύτως τίποτε και να αναμένουμε να τελειώσει η θητεία σε 3υο χρόνια, για να 
τα εφαρμόσει η επόμενη κυβέρνηση. 

Θα πρέπει λοιπόν, κύριε Πρόε3ρε, να τονιστεί ότι αντιπολίτευση είναι 
καλοπροαίρετη από οποιο3ήποτε κόμμα, αλλ&: όταν γίνεται υπεύθυνα και όχι 

χάριν αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα στο Δημοκρατικό Κόμμα και στην κυβέρνηση 
Κυπριανού, που, όπως πολύ καλ&: ο κ. Παναγί3ης ανέφερε προηγουμένως, έκαμε 
αρκετά έργα σε δύσκολους καιρούς. Και είναι λυπηρό σήμερα να γίνεται αυτή η 

προσπ&:θεια από ορισμένους συνα3έλφους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά με έβαλε στον πειρασμό ο 
κ. Οδυσσέας Δημητρίου και ζήτησα το λόγο για να συμφωνήσω μαζί του ότι η 
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αντιπολίτευση θα πρέπει να γίνεται με μέτρο, για να είναι και αποτελεσματική. 

Και πιστεύω ότι τό να διατυπώνονται κατηγορίες ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου 

υπέκλεψε την ψήφο του λαού, διότι υποσχέθηκε ορισμένα πράγματα στο προ
εκλογικό του πρόγραμμα για λύση προβλημάτων για τα οποία χρειάζεται 
σχεδιασμός πολύ μακροχρόνιος, δεν είναι ούτε σωστή αντιπολίτευση ούτε έχει 

πολλή σχέση με την πολιτική σοβαρότητα. 

Θα ήθελα να συμφωνήσω ότι ο τόπος υπέστη μια καταστροφή το 197 4 και 
ότι τέθηκαν ορισμένες προτεραιότητες από την κυβέρνηση του κ. Κυπριανού -και 
καλά έκανε- και ότι έγιναν σοβαρά και πολλά έργα σ' αυτή την περίοδο. Όμως 
αυτό σε καμιά περίπτωση, κατά την άποψή μου, δε δικαιολογεί την παντελή 
εγκατάλειψη αυτής της περιοχής. Και θα ήθελα να υποβάλω το συγκεκριμένο 
ερώτημα σi:ον κ. Δημητρίου που κατηγορεί την κυβέρνηση Βασιλείου ότι υπέκλεψε 
την ψήφο του λαού. Στα εκλογικά προγράμματα του κ. Κυπριανού και του 
ΔΗ.ΚΟ. σε όλη την περίοδο από το 1977 μέχρι το 1978 τι λεγόταν γι' αυτά τα 
προβλήματα; Λεγόταν μήπως στο λαό ότι έχουμε άλλες προτεραιότητες και 
περιμένετε; Ή δίδονταν υποσχέσεις απλόχερες οι οποίες δεν υλοποιούνταν. Δεν 

κατηγορώ κανένα. Απλώς επαναλαμβάνω ότι η αντιπολίτευση, για να ε(ναι 
αποτελεσματική, χρειάζεται μέτρο και υπευθυνότητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. Παρακαλώ λίγο σόντομα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Ναι θα είμαι σύντομος, κύριε Πpόε8ρε, και ι8ιαίτερα θα απαντήσω, όπως 
είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω, στο συνά8ελφο ο οποίος με έχει κατηγορήσει, 

στον κ. Οδυσσέα Δημητρίου, και στους άλλους συνάδελφους του ΔΗ.ΚΟ, ότι 
8ιακατέχομαι από κάποιο μένος εναντίον του κόμματός τους και των ι8ίων 

εν8εχομένως Αυτό το πράγμα είναι ανακριβέστατο και αναληθέστατο. Φαίνεται 
ότι οι συνά8ελφοι 8εν αναγνωρίζουν το στοιχειώ8ες 8ικαίωμα κάθε Βουλευτή και 

8η Βουλευτών 8ιάφορων κομμάτων να 8ιαφωνούν με απόψεις Βουλευτών άλλων 
κομμάτων και να διαφωνούν ως προς την επιτυχία της πολιτικής ή της γραμμής 
8ιάφορων ά:λλων κομμάτων. 

Εγώ, στην προκείμενη περίπτωση, κύριε Πρόε8pε, κύριοι συνά8ελφοι, 8εν έχω 

κάμει τίποτε περισσότερο και τίποτε λιγότερο απ' ό,τι θεωρώ ότι ήταν 

υποχρέωσή μου. Και υποχρέωσή μου σ' αυτό το Σώμα 8εν είναι να 8ημοκοπώ, 
όπως επιδίωξε ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου να πράξει από το βήμα της Βουλής, ο 
οποίος κατηγόρησε την κυβέρνηση Βασιλείου ότι ευθόνεται για την κατάντια της 
Ορεινής Λάρνακας. Αυτό έχει πει ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. Και θεώρησα εγώ 
υποχρέωσή μου, ως Βουλευτής αυτού του Σώματος, ως υπόλογος στο λαό, να 
απαντήσω στον κ. 08υσσέα Δημητρίου και να αποκαταστήσω, τι άλλο, την 
αλήθεια. Να πω ότι 8εν πιστεύω ότι ευθύνεται μόνο ο κ. Βασιλείου. Και τονίζω 
ότι 8εν ευθύνεται μόνο ο κ. Βασιλείου για τη μη ανακοπή της αστυφιλίας ή τη μη 

αντιμετώπιση των προβλημάτων της Ορεινής Λάρνακας, αλλά, αν υπάρχει 

κάποιος που κατ' εξοχήν ευθύνεται και αν θέλουμε να είμαστε φιλαλήθεις, αυτός 

είναι η προηγούμενη κυβέρνηση η οποία κυβερνούσε αυτό τον τόπο για 1 Ο χρόνια. 
Εξάλλου ο κ. Μουσιούττας, ο συνά8ελφος του κ. Δημητρίου, Βουλευτής του 

ΔΗ.ΚΟ., έχει ομολογήσει ότι η κυβέρνηση Κυπριανού ίσως δεν πρόλαβε να λόσει 

τά προβλήματα της Ορεινής. Ο κ. Μουσιούττας έχει πει ότι δεν πρόλαβε. Εγώ 
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·λέω ότι είχε υποχρέωση να προλάβει. Τώρα όσον αφορά το αν η κυβέρνηση του 
ΔΗ.ΚΟ. και του κ. Κυπριανού έχει προσφέρει σ, αυτό τον τόπο και έχει κάμει το 
οικονομικό θαύμα, ειμαι υποχρεωμένος και πάλι να απαντήσω στους συνα8έλφοuς .... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μην μποόμε σε ευρότερη οικονομική συζήτηση. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, απλώς και μόνο θα απαντήσω, διότι εισηγήθηκαν ότι 
διακατέχομαι από μένος εναντίον τους. Στα 1 Ο χρόνια, κόριε Πρόεδρε, ε(ναι η 
άποψή μου ότι δεν είναι η κυβέρνηση του ΔΗ.ΚΟ. η οποία έκαμε το θαόμα στην 
επιβ(ωση του κυπριακοό ελληνισμού. Αυτό το θαύμα το πέτυχε η ι8ιωτική 
πρωτοβουλία, η προσπάθεια ολόκληρου του λαοό. Και εξάλλου οι συνάδελφοι του 
ΔΗ.ΚΟ. γνωρίζουν πολό καλά ότι ο λαός το 1988, κατόπιν που πρόσφεραν ένα 
δεκαετές θαύμα, τους "έκρινε και τους καταψήφισε. Και ένα άλλο σημείο το οποίο 
έχουμε υποχρέωση να υπενθυμίσουμε στους συναδέλφους είναι ότι, αν ο κ. Βασιλείου 
υπέκλεψε κάποιων την ψήφο, .δεν είναι εν πάση περιπτώσει την ψήφο του λαού του 
Δημοκρατικοό Συναγερμοό που υπέκλεψε, αλλά την ψήφο κάποιων άλλων 
κομμάτων περιλαμβανομένου και μεγάλου ποσοστού του (8ιου του κόμματος του 
ΔΗ.ΚΟ. Και αν το ΔΗ.ΚΟ. στη δεότερη Κυριακή των εκλογών δεν 

ψήφιζε τον κ. Βασιλείου, ο κ. Βασιλείου δε θα ήταν αυτή τη στιγμή στην 
κυβέρνηση. Και αυτό το πράγμα πρέπει να το ομολογήσουν οι συνά8ελφοι του 
ΔΗ.ΚΟ., αν θέλουν να ε(vαι ειλικρινε(ς και να σέβονται τους εαυτούς τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω μόνο σ' έναν του ΔΗ.ΚΟ., για να απαντήσει ... 
Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Τελειώνω, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νόμισα πως τελειώσατε. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Όχι 8εν τέλεt!)}σα, Τελειώνω, κύpιε Πρόε8ρε, λέγοντας ότι έχουν κατηγο
ρήσει το Δημοκρατικό Συναγερμό ότι ε(ναι κόμμα συμπολίτευσης. Νομίζω, ας 
μου επιτραπεl, με όλο το σεβασμό των συνα8έλφων, ότι βρίσκονται σε κατάσταση 

παραισθήσεων. Διότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ουδέποτε υπήρξε συμπολίτευση 

του κ. Βασιλε!ου ούτε και θα υπάρξει ποτέ συμπολίτευση στον κ. Βασιλείου. Ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός ιδρόθηκε και αγωνίζεται, για να καταστεί κυβέρνηση 
και να μπορέσει να εφαρμόσει τη 8ική του πολιτική, όταν θα επιτύχει αυτό το 
πράγμα. Και ε(μαστε σ(γουροt ότι πολύ σύντομα θα το πετύχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω κατηγορηματικά ότι σεβόμαστε την άποψη 
οποιουδήποτε συναδέλφου εδώ που εκφράζεται στη Βουλή. Όμως εκε(νο που 
λέμε είναι ότι εδώ στην εξουσία για δόο χρόνια τώρα είναι η κυβέρνηση του κ. 
Βασιλε(ου. Γίνεται μια προσπάθεια να επιρριφθεί οποιαδήποτε έλλειψη ενδια
φέροντος ή προό8ου σε κάποιες κοινότητες πάνω στην κυβέρνηση Κυπριανού. Και 
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δηλώνουμε ξανά, κατηγορηματικά μάλιστα, ότι μετά το 197 4 η Κύπρος είχε 
καταστραφεί σχεΜν παντελώς. Αυτός ο τόπος ξαναδημιουργήθηκε σε μια 
προσπάθεια της κυβέρνησης Κυπριανού, βεβαίως χωρίς να παραγνωρίζουμε και τη 

συνεισφορά ολόκληρου του λαού της Κύπρου σ' αυτή την προσπάθεια της 
ανοικοδόμησης και της αναστήλωσης και της προόδου και της ανάπτυξης. Ο κ. 
Μαθηκολώνης φαlνεται ότι ακόμα κρατεί κακ(α του Δημοκρατικού Κόμμοcτος 1 
γιατί δεν υποστήριξε τον κ. Κληρίδη τότε στις προεδρικές εκλογές. Λυπούμαι 
πάρα πολύ. Και αν ο κ. Μαθηκολώνης τρέφει αυτό το αίσθημα ακόμα, πιστεύω 

ότι καμι&; φορά Οε θα προοδεύσει το κόμμα του με αυτή τη συμπεριφορά που έχει 
πάντοτε έναντι του Δημοκρατικού Κόμματος. Εκείνο που λέμε, κύριε Πρόεδρε, 
κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η κριτική είναι δεκτή και πρέπει να γ(νεται κριτική. 

Εμείς λέμε ότι αυτά τα προβλήματα δεν τα δημιούργησε η κυβέρνηση Βασιλείου, 
ότι τα βρήκε ο .κ. Βασιλείου αυτά τα προβλήματα της Ορεινής Λάρνακας, 
υπήρχαν. Όμως εδώ το ερώτημα είναι το εξής: Οι εξαγγελίες και οι υποσχέσεις 

της κυβέρνησης Βασιλείου σε ποιο βαθμό έχουν υλοποιηθεί μέχρι σήμερα; Δε λέμε 
τίποτε άλλο. Και πιστεύω ότι, όταν ένας υποψήφιος Πρόεδρος προεκλογικά και 
μετεκλογικά μια κυβέρνηση ζητά την ψήφο του λαού και δ(δει διάφορες υπο

σχέσεις, τουλάχιστο στα δύο χρόνια της θητείας θα πρέπει να υλοποιήσει ένα 
μεγάλο μέρος τουλάχιστον, όχι ολόκληρο το μέρος, των υποσχέσεών του προς το 
λαό. Αυτ>] είναι η θέση μας και δεν είναι στείρα αντιπολίτευση. Η κριτική μας και 

η πολιτική μας είναι πάντοτε σωστή, υπεύθυνη και έχει απο8είξει και στην 
ψήφιση των προUπολογισμών και στην ψήφιση διάφορων σοβαρών κονδυλίων που 

αφορούσαν την επιβίωση αυτού του τόπου ότι το Δημοκρατικό Κόμμα στάθηκε 

υπεύθυνα και ψήφισε 8ιάφορα ποσά σ' αυτό το Σώμα. 

Επομένως παρακαλώ τους σuνα8έλφους να πάψουν να έχουν στο στόμα τους 

συνέχεια το Δημοκρατικό Κόμμα και το Σπύρο Κυπριανού. Πιστεύω ότι η 
κυβέρνηση Κυπριανού πρόσφερε πολλά σ' αυτό τον τόπο και πιστεύω ότι αυτό το 
Σώμα θα πρέπει να αναγνωρίζει κάποτε και αυτή την προσφορά ενός ανθρώπου 

που υπηρέτησε για πολλά χρόνια αυτό τον τόπο πατριωτικά και ανθρωπιστικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα 8ώσω το λόγο στον κ. Πουμπουρή. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι 8υο λόγια, πέστε τα. Μετά θα 8ώσω στον κ. Πουμπουρή. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πρώτα ο κ. Πουμπουρής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Οχι, 8ιότι, αν ει ναι επί προσωπικού θέματος, προτιμώ να το τελειώνετε. 

Και θα ήθελα να υπενθυμίσω, κύριοι συνά8ελφοι, ότι κόμματα σημαίνει αντι
παράθεση και να μην αναμένουμε ότι είναι ποτέ 8υνατό, υπό οποιεσ8ήποτε 
προUποθέσεις, το ένα κόμμα να αναγνωρίζει στο άλλο ό,τι νομίζει το ί8ιο ότι 

. πρέπει να του αναγνωριστεί. Αυτή είναι η πολιτική ζωή. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς, κύριε Πρόε8ρε, θέλω να πω μόνο 8υο λόγια και λυπάμαι που ζητώ το 

λόγο κατ' επανάληψη, αλλά είναι 8ιότι προκαλούμαστε και πρέπει να απαντή-
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σουμε. Και ιδιαίτερα όταν κατηγορούμαστε για δημοκοπία απ' αυτούς που 

δημοκοπούν συνέχεια απ 1 αυτό το βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόνο επί του θέματος δημοκοπίας. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να επεξηγήσω αpχικά1 επειδή ο κ. Παπαπέτρου ανέφερε 
ότι δεν αντιλήφθηκε αυτά που είχα πει, το εξής: Ο κ. Βασιλείου ζήτησε την ψήφο 
του λαού για να κάμει ορισμένα έργα. Μέσα στις υποσχέσεις του κ. Βασιλείου, 

όταν ήρθε στη Λάρνακα και στη Σκαρ(νου και στη Βαβατσιvιά και στη Βάβλα 

που ανέφερα προηγουμένως στην ομιλία μου, ήταν και ότι θα εμποδίσει την 

αστυφιλία. Και δεν ανέμεναν οι κάτοικοι των χωριών εκεί της περιοχής της 

Λάρνακας -ό'τι ο κ. Βασιλείου θα εμπόδιζε την αστυφιλlα μετά την πενταετία, 
αλλά άμεσα. Και είπα ότι πέρασαν δύο ολόκληρα χρόνια και δεν έκαμε τίποτε για 
την αστυψιλία και απεναντίας ότι αυξήθηκε δυστυχώς η αστυφιλία. 

Το δεύτερο θέμα, κύριε Πρόεδρε, για τη δημοκοπία του κ. Μαθηκολώνη. 

Είναι υποχρέωση του κάθε Βουλευτή της κάθε επαρχίας, όταν συζητείται θέμα 

που γνωρίζει υπεύθυνα ο Βουλευτής και το χειρ(ζεται προσωπικά, να λέει τα 

σύκα-σύκα και τη σκάφη-σκάφη. Και στην προκείμενη περίπτωση τα χωριά αυτά 

αντιμετωπ(ζουν αυτά τα προβλήματα. Ό,τι έχω αναφέρει, το είχε αναφέρει και 

προηγούμενα ο κ. Γεωργίου, το ανέφερε και μετά ο κ. Ζιαρτίδης, το ανέφερε και ο 
κ. Κυριάκος Τσιέττης και είναι μια τρανή απόδειξη ότι υπάρχουν προβλήματα 

στην περιοχή. Αν αυτά τα προβλήματα καυστηριάζουν την κυβέρνηση που δεν 

εφάρμοσε τις υποσχέσεις της κι αν αυτό το πράγμα λέγεται δημοκοπία κατ' 

επεξήγηση του κ. Μαθηκολώνη, ας το αφήσουμε στο Σώμα να το κρίνει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής και τελειώνουμε. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή μας έχουν αποδοθεί ελατήρια άλλα από τα αντι

κειμενικά και επειδή μας έχουν κατηγορήσει ότι είμαστε μανιώδεις ενάντια στον 

κ. Σπύρο Κυπριανού και στο Δημοκρατικό Κόμμα, εμείς θέλουμε να διευκρινί
σουμε ότι δεν τρέφουμε μίσος ούτε μνησικακία απέναντι σε οποιοδήποτε κόμμα ή 

απέναντι σε οποιοδήποτε πολιτικό παράγοντα αυτού του τόπου, Απλώς είπαμε 

στην ομιλία μας ότι πρέπει να εξετάζουμε με αντικειμενικά κριτήρια τα έργα που 

γίνονται και τις υποσχέσεις που δίνονται και κατά Πόσο εκπληρώνονται αυτές οι 

υποσχέσεις. Να επικρίνουμε μεν, αλλά να μη χρησιμοποιούμε βαριούς χαρακτη

ρισμούς. Και οι βαριοί χαρακτηρισμοί -λυπούμαι να παρατηρήσω- κύριε Πρόεδρε, 

προήλθαν όχι από εμάς, αλλά από το συνάδελφο κ. Ο. Δημητρίου ο οποίος, κατά 

τη γνώμη μου, βρίσκεται εν αδίκω. Επαναλαμβάνουμε ότι δεν υποτιμούμε το έργο 

καμιάς κυβέρνησης και δε σταματούμε να επικρίνουμε οποιαδήποτε κυβέρνηση που 

δεν εκπληρώνει τις υποσχέσεις της. Σ / αυτό θα είμαστε αντικειμενικοί και 

8ίκαιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου: 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς, που δε θέλουμε ν' ασχοληθούμε ούτε με τα προ

βλήματα του κ. Βασιλείου ούτε με τα προβλήματα του κ. Κυπριανού, θέλουμε να 
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επιμείνουμε πάνω στο θέμα των προβλημάτων. Να μας επιτρέψετε να μιλήσουμε 
στην προσεχή συνε8ρίαση της Βουλής για τα προβλήματα της Ορεινής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ελπίζω να μη μου φέρετε καινά 8αιμόνια: .... 
(Γέλια) 

Το επόμενο θέμα είναι: 

'Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανά.γκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσ(ας για την προστασ(α του 
φυσικού περιβάλλοντος». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. 
Σαββί8η εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 
(13.4.1988). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Δεν ξέρω αν η συζήτηση θα συνεχιστεί σήμερα λόγω της απουσίας του κ. 

Σαββί8η. 

Εντάξει. Μου είχε ζητήσει ή8η το λόγο ως πρώτος ομιλητής ο κ. Στυλιανού 
προκειμένου. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Στην Κύπρο μπορεί να μην έχουμε πρόβλημα ρύπανσης σε αναπεπτάμενους 

χώρους, γιατί απλούστατα τέτοιους χώρους 8εν έχουμε. Όμως το πρόβλημα 
υφ(σταται, μιας και οι γενεσιουργές αιτίες λειτουργούν. Τα βιομηχανικά συγκε

κριμένα απόβλητα συνιστούν ουσιαστική πηγή ρύπανσης του περιβάλλοντος. Έτσι 
και τα βιομηχανικά απόβλητα από τα εργοστάσια βαφής, το γνωστό π.χ. 
Rainbow στο Ακάκι και από άλλα ανάλογα βαφεία σε όλη την Κύπρο, 

επιμολύνουν το περιβάλλον σε ουσιαστικό βαθμό από τα τοξικά τους απόβλητα: 

οργανικούς ρυπαντές και τοξικά μέταλλα. Επιμολύνουν την ατμόσφαιρα, το 
έδαφος, το νερό, τα τρόφιμα και -rον άνθρωπο από τους ποικίλους ρύπους που 
εκρέουν από αυτά. 

Έτσι πρόσφατα επισημάνθηκε από το χημείο του κράτους πως πατάτες που 

8έχθηκαν υπερχειλίσματα των λυμάτων του βαφείου του Ακακιού βρέθηκαν 

επιμολuσμένες από πολύ ισχυρούς ρυπαντές, όπως ε(ναι οι πενταχλωροφενόλες, 
και φυσικά καταστράφηκαν από το lπουργε(ο !γε(ας που σω~τά, στην προ
κείμενη περίπτωση, ενέργησε. Εργοστάσια βαφής που επιρυπαίνουν το περιβάλλον 

υπάρχουν επίσης και στη Λεμεσό κι αλλού. Σημαντικοί είναι επίσης οι κίν8υνοι 

από τα εργοστάσια κατασκευής μπαταριών, ενώ η ρύπανση που καταπέμπεται 
από τα μολυβ8οτοξικά τους μέταλλα επεκτείνεται σ' όλο το περιβάλλον. Άλλα 
εργοστάσια επιμολύνουν το περιβάλλον με τις εκπομπές u8ραργύροu και κα3μ(ου 

που, σε συν3υασμό με το μόλυβ3ο, συναποτελούν τα τρ(α πιο επικίν3υνα τοξικά 

μέταλλα, λόγω της βιοενίσχυσής τους. 

Εκτός από τους πιο πάνω συντελεστές ρύπανσης, ρυπαίνουν το περιβάλλον 
και τα 8ιυλιστήρια. Έτσι, έχει επισημανθεί για παρά8ειγμα πως η εξωτερική 

εμφάνιση του νερού στα Πολεμί8ια έχει 8ιαφοροποιηθεί. Πήρε συγκεκριμένα 

υποκίτρινη όψη, που έχει εμβάλει σε σοβαρές ανησυχίες τους περίοικους. Εξάλλου 

οι πρόσφατοι θάνατοι ψαριών στο φράγμα προκαλούν ανησυχίες για πιθανή 
ρύπανση του φράγματος των Πολεμι3ιών από τις παρακείμενες 3εξαμενές του 
σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στο Βατ(, πράγμα για το οπο!ο κλήθηκε το 
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χημείο το κράτους να αποφανθεί σχετικά. Και θα πρέπει εδώ να τονιστεί με κ&θε 

σοβαpότητα πως άλλο είναι να δημιουpγούμε ένα σταθμό και να παpουσιάζουμε 

στα χαρτιά άκακα, αβλαβή και καθαρά νερά κι άλλο είναι ό,τι στη μετεξέλιξη 

των πpαγμάτων συμβαίνει. Γι' αυτό επιβάλλεται όπως, από την πpώτη στιγμή 
εγκατάστασης του σταθμού, ακολουθεί αυστηρότατος έλεγχος των παραγόμενων 

αποβλήτων. Γιατί εύκολα μποpεί να επισυμβεί η ανακοπή της ομαλής λειτουpγίας 

του σταθμού με την ενέργεια αστάθμητων παραγόντων ή μεταλλαγών των 
παραμέτρων της λειτουργίας τους, που δεν επισημαίνονται. Για παράδειγμα, αν 
τα λίπη δεν παροχετευθούν έξω από το σταθμό, αν για οποιοδήποτε λόγο δε 

λειτουργήσουν καλά οι λιποπαγίδες, αν δε διασφαλιστεί καλά η είσοδος οξυγόνου 
για βιολογική αποικοδόμηση (διάσπαση), τότες υπάpχουν οι κίνδυνοι, όσο καλά κι 
αν κατασκευαστεί ο σταθμός, για επιμολύνσεις. Είναι γι' αυτό το λόγο που σε 

κάθε νl:ο σταθμό ζητούμε όπως δοθεί η εντέλεια η οποία χpειάζεται για να μην 

είναι πρώτου βαθμού, αλλά δεύτερου και τρίτου βαθμού. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, η διαπ(στωση πως: 

(α) Η «θεραπε(α» της ρύπανσης δεν ε(ναι πάντα εφικτή και, στις περι
πτώσεις που είναι εφικτή, είναι χpονοβόpα και πολύ δαπανηpή (για 
παράδειγμα στις ΗΠΑ υπολογ(στηκε πως, για να καθαριστούν οι 

' /; ' ά ' ρυπασμενες περιοχ ς που περιεχονται στον κατ λογο προτεραιοτητων 

της Ύ'πηpεσίας για την Πpοστασία του Πεpιβάλλοντος (Ε.Ρ.Α.), θα 
χpειαστούν 100 χpόνια και 100 δισεκατομμύpια δολάpια) όπως υπο
στήκαμε κι εμείς στην Ποταμιά και όπως φοβούμαστε πως θα 
υποστούμε και σε άλλες περιπτώσεις, αν δεν επενεργήσουμε σωστά και 
αν δεν αναβαθμ(σουμε την ποιότητα των βιολογικών σταθμών που 
κατασκευάζουμε. 

(β) Πολλοί pυπαντές που /:χουν συνεpγό δpάση -αλληλοενισχύονται δηλαδή, 

με αποτέλεσμα οι ζημιές να παίρνουν τρομακτικές διαστάσεις και να 
ξεφεύγουν εντελώς από τον ανθpώπινο l:λεγχο- οδήγησαν στη δια
μόpφωση της γενικά αποδεκτής θl:σης πως η πpοσοχή των αpμοδίων 

πpέπει να συγκεντpωθεί στην πpόληψη της pύπανσης, παpά στα 
νομοθετικά μέτρα και την ανάπτυξη τεχνολογικών μέσων για περιορι
σμό της μετά τη χpήση των pυπαντών. Τα μέτpα για πεpιοpισμό της 

pύπανσης πpl:πει να χpησιμοποιούνται μόνο όταν δεν /:χουν ευpεθεί 

πpοληπτικά μl:τpα για την αποφυγή της. Η Ιπηpεσία Πpοστασίας του 
Πεpιβάλλοντος, σε πpόσφατη αναφοpά του Συμβουλευτικού Επιστη

μονικού της Συμβουλίου, τονίζει πως επιβάλλεται η υιοθέτηση μιας 

στpατηγικής, που θα δίνει έμφαση στην πpόβλεψη και πpόληψη της 
pύπανσης κι όχι στη θεpαπεία της. Η αλλαγή στpατηγικής θεωpείται 
ουσιώδης για τη μελλοντική φυσική, περιβαλλοντική και οικονομική 
υγεία και γι' αυτό υποβάλλεται από επιστήμονες η εισήγηση να 

αφιεpωθεί η 20ή Επέτειος Πpοστασίας της Γης, το 1990, στην 
πpόληψη της pύπανσης. 

Πολλά από τα πεpιβαλλοντικά πpοβλήματα -και θέλω να τονίσω 
αυτό το θl:μα στη Βουλή- πηγάζουν από την παpαγωγή ενέpγειας από 
οpυκτά καύσιμα (άνθpακα βασικά, πετpl:λαιο) και την παpαγωγή 
πυpηνικής ενl:pγειας. Ο άνθpακας μποpεί να pυπαίνει το πεpιβάλλον 

κατά την εισαγωγή του, την εσωτερική διακίνησή του, την αποθήκευσή 
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του, την καύση του και τη διάθεση των αποβλήτων. Η καύση του 

άνθρακα κατά την οποία, ανάλογα με τη χρησιμοποιούμενη τεχνολογ!α, 
εκπέμπονται μέχρι 283 βλαπτικές ουσ(ες -και η οπο(α μερικο(, στην 
ατελέστερη μάλιστα μορφή αξιοπο(ησής της, εισηγούνται να χρησιμο
ποιηθε( και στην Κόπρο, στο Βασιλικό συγκεκριμένα-Θεωρε(ται: 

(1) Μια από τις βασικές πηγές ρύπανσης του περιβάλλοντος με τα αέρια 
8ιοξει8(ου του θε(ου, 8ιοξει8(ου του αζώτου και 8ιοξει8(ου του άνθρακα. Τα 

πρώτα 8υο ευθύνονται για το φαινόμενο της όξινης βροχής (για το οπο(ο 
επανειλημμένα μας μ(λησε στη Βουλή η συνά8ελφος κ. Ρήνα Κατσελλή και άλλοι 
συνάδελφοι), που προκάλεσε ήδη το «θάνατο>) δασών και λιμνών ·στην Ευρώπη, 
στις Η.Π.Α. και τον Κανα8ά κι αν 8εν καταπολεμηθεί με ριζικά μέτρα, απειλεί με 
απρόβλεπτες καταστρεπτικές επιπτώσεις στο οικοσύστημα. Το τρ!το φέρει την 

κύρια ευθύνη (με τη συμβολή άλλων αερίων-ρυπαντών της ατμόσφαιρας) για το 
«φαινόμενο του Θερμοκηπίου», τον εγκλωβισμό 8ηλα8ή Θερμότητας γύρω από τη 
γη, με συνέπεια τη συνεχή αύξηση της Θερμοκρασίας. Η αύξηση αυτή, που 
υπολογίζεται πως μέχρι τα μέσα του επόμενου αιώνα θα φτάσει πιθανό τους 5°C, 
προβλέπεται πως Θα προκαλέσει αλλαγές, που Θα καταλήξουν σε βαθμιαία 

καταστροφή της ισορροπίας που υπάρχει στη φυσική, φυτική, ζωική και ενάλιιχ 
ζωή. Παράλληλα, υπάρχουν σοβαρά στοιχεία σύμφωνα με τα οποία το φαινόμενο 
του Θερμοκηπίου έχει συνεργό επί8ραση στη 8ημιουργία οπών του όζοντος στη 
στρατόσφαιρα, ενός άλλου 8ηλα8ή από τα σοβαρά οικουμενικά περιβαλλοντικά 
προβλήματα. 

(2) Πηγή εκπομπής μονοξεί8ιου του άνθρακα, αιθάλης και σωματι8ίων. Ο 
εκπεμπόμενος άνθρακας προσροφά στην επιφάνειά του υ8ρογονάνθρακες από την 
αέρια φάση, καθώς επ(σης και τοξικά μέταλλα και σχηματ(ζει έτσι πολύ τοξικά 
συμπλέγματα, ικανά να προκαλέσουν καρκ!νο (ιδιαίτερα καρκ!νο του πνεύμονα), 
μια μάστιγα από την οπο(α η ανθρωπότητα -αλλά και η Κύπρος με τις 
εκατοντά8ες νέα κρούσματα το χρόνο- χειμάζεται ι8ια(τερα. 

(3) Μια από τις κύριες πηγές ρύπανσης του αέρα, του νερού και του ε8άφους 
με τα τοξικά μέταλλα κά8μιο, αρσενικό, χαλκό, μόλυβ8ο, υ8ράργυρο, ψευ8άργυρο 

κ.ά. Ο άνθρωπος και κάθε ζωντανός οργανισμός αντιμετωπίζει σοβαρούς κινδύνους 

από τον επιταχυνόμενο ρυθμό αύξησης της συγκέντρωσης των τοξικών αυτών 
μετάλλων, το γρήγορο ρυθμό εισό8ου τους μέσω του περιβάλλοντος στα τρόφιμα 

και την αύξηση της τοξικότητάς τους, που οφε(λεται σε συνεργό επ(8ραση μεταξύ 

τους, όταν συνυπάρχουν στο περιβάλλον. 

(4) Η κύρια πηγή ρύπανσης της ατμόσφαιρας, του νερού και του ε8άφους από 
τους ισχυρά καρκιvογόvοuς πολυπuρηνικοός αρωματικοός u8ρογονάνθρακες 

(Π.Α.1'.). Οι ουσ(ες αυτές ε(ναι ι8ια(τερα επικ(ν8υνες, γιατ( ε(ναι χημικά σταθερές 
και στην πάρο8ο 8εκά8ων χρόνων η συγκέντρωσή τους ελάχιστα μειώνεται λόγω 
μικροβιακής 8ιάσπασης, φωτοοξε(8ωσης ή άλλων μηχανισμών. Έρευνες που 
έγιναν στην Αγγλ(α και την Αμερική απέ8ειξαν ότι αφενός μεν τα επ(πε8α των 
ουσιών αuτών στο περιβάλλον αυξάνονται συνεχώς και αφετέρου πως υπάρχει 

συσχετισμός της αύξησής τους με την αύξηση στην καύση του άνθρακα. Και 

(5) Πηγή όζοντος στην τροπόσφαιρα, που παράγεται από τη φωτόλυση των 
οξει8(ων τοu αζώτοu και πτητικών οργανικών οuσιών που εκπέμπονται επ(σης 
κατά την καόση του άνθρακα. 

Δε Θα 'Θελα όμως στο εξει8ικευμένο τούτο Θέμα να απασχολήσω άλλο το 
Σώμα, μολονότι θα μποροόσαν ασφαλώς να προστεθούν κι άλλα. 
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1 Εντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Η προηγούμενη δεκαετία χαρακτηριζόταν από δυο παρ&λληλες τ&σεις: 

1. Την τ&ση για εξεύρεση και αν&πτυξη υπαλλακτικών πηγών ενέργειας, 

περιβαλλοντικ& καθαρής, και 

ΙΙ. Την τ&ση για μεγαλύτερ-η τεχνολογική αν&πτυξη, ώστε να περιοριστεί 
ο αντ(κτυπος που έχει η χρήση των συμβατικών πηγών ενέργειας στην 
υγε(α του ανθρώπου και το περιβάλλον. 

Στην αναζήτηση υπαλλακ~ικώv πηγών, οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
(renewable sources of energy) π.χ. ηλιακή ενέργεια, βιομ&ζα, γεωθερμική, 

ωκεανοθερμική, υδροηλεκτρική και η δόνα.μη του ανέμου, συγκεντρώνουν την 
προσοχή ερευνητών και περιβαλλοντικών υπηρεσιών, γιατί ειvαt πλούσιες, αβλα

βείς και συμβιβ&σιμες με το περιβ&λλον. 

Οι τεχνολογίες της ανανεώσιμης ενέργειας χαρακτηρίζονται από: 

(α) Προσαρμοστικότητα: Τοπικ& διαθέσιμες πηγές μπορούν να χρησιμο

ποιοόνται για τοπικές ανάγκες ή να επιλέγεται η πηγή ανάλογα με τη 
συγκεκριμένη χρήση της ενέργειας. 

(β) Τη δι&ρκεια και το ανεξ&ντλητο (sustainability) των πηγών, οι οποίες 
αναπληρώνονται με φυσικές διαδικασίες. Οι τεχνολογίες αυτές μετα

τρέπουν φυσικές πηγές σε ενέργεια, χωρ(ς να καταστρέφουν το οικο
σύστημα από το οπο(ο προέρχοντάι. 

(γ) Ασφ&λεια: Μειώνουν την πιθανότητα μιας οικουμενικής καταστροφής, 
στην οποία οδηγούν τα σύγχρονα περιβαλλοντικ& προβλήματα~ (φαινό
μενο του θερμοκηπίου, καταστροφή του στρατοσφαιρικού όζοντος, 
όξινη βροχή, ραδιενεργ& απόβλητα από τα οποία απειλείται η ανθρω
πότητα και ατυχήματα). 

Έτσι, έντιμε κύριε Πρόεδρε, τα κρ&τη οφείλουν να αυξήσουν τη χρηματο
δότηση ερευνών για υπαλλακτικές πηγές ενέργειας, συμπεριλαμβανόμενης της 

ηλιακής, και να προωθήσουν τη χρήση του φυσικού αερίου, που ε(ναι καθαρότερο 
από τον άνθρακα και ασφαλώς και από το πετρέλαιο. Γιατ( οι συνέπειες από τη 
συνεχιζόμενη καύση ορυκτών καυσίμων είναι τόσο τρομερές, ώστε μόνη συνετή 
πρ&ξη εκ μέρους των κυβερνήσεων να θεωρείται η λήψη μέτρων ριζικής θεραπείας, 
που αρχίζουν από την εξοικονόμηση ενέργειας και καταλήγουν στην αν&πτυξη και 
χρησιμοποίηση πηγών ανανεώσιμης ενέργειας. 

Φίλοι κύριοι συνάδελφοι, 

Επιγραμματικά -για την Κύπρο μιλάμε ειδικά- πρέπει να λεχθούν τα πιο 

κάτω:-

1. Να ολοκληρωθεί και να τεθεί σε &μεσ.η εφαρμογή η μελέτη 7;ου 
επεξεργάζεται ο εμπειρογνώμονας Μακλώκλαντ για την προστασία 
του φυσικού περιβάλλοντος. 

2. Η νομοθεσία αυτή όμως πρέπει να διαλαμβ&νει προδιαγραφές και να 
προνοει και για τα πιο κάτω:-

(ί) &ρτια τεχνολογία, για να αποφεύγεται η ρύπανση. 
(ίί) τήρηση διεργασιών για ασφ&λεια των εργαζομένων στον εργα

σιακό χώρο. 

(ίiί) κατ&λληλη επεξεργασία και δι&θεση των λυμ&των. 
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Κι είναι γι' αυτόν ακριβώς το λόγο που ζητούμε όπως όλοι ανεξαίρετα οι 
βιολογικοί σταθμοί που κατασκευ&ζονται στην Κύπρο είναι υψηλής στ&θμης κόιι 
περι._ωπής, τριτοβάθμιοι και. συνά8οντες με τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Κι είναι και. 
γι' αυτούς τους λόγους που ζητούμε και την αναβάθμιση του βι.ολογι.χού 
σταθμού -ι.8ιαίτερα μετά το φιάσκο Ποταμιάς- στην Ανθούπολη. 

Γι' αυτό εξ&λλου και αφορισμοί κι εκ στόματος μ&λιστα επισήμου πως 
πpοκριτέα είναι., αvτίς μιας οκάς ακακι.ώτικα πράσινα φασολάκια, μια οκά 
πράσινα Οεκάλι.ρα, 8εv είναι σοβαροί και 8εν προοιωνίζουν ευτυχισμένο για τον 

τόπο μέλλον. 

'Εντιμε κύριε Πρόε8ρε, έντιμοι. κύριοι σuνάΟελφοι, 

Είναι φανερό πως βρισκόμαστε μπροστ& σε ραγδαίες εξελίξεις. Εξελίξεις που 

ο8ηγούv σταθερά στην εγκατάλειψη των συμβατικών πηγών ενέργειας και που 

1 
επιβ&λλονται από τα οικουμενικ& περιβαλλοντικ& προβλήματα, τα οποία 
πηγ&ζουν κατ& κύριο λόγο από τη χρήση τους και οδηγούν από το σημερινό 
αφανισμό πτηνών, ζώων και φυτών, στον αυριανό αφανισμό του ανθρώπινου 
εl8ους. Οι νέες προοπτικές που Οι.ανοίγονται μπροστά μας ε(ναι ευοίωνες για την 

υγεία, το περιβάλλον και την οικονομ(α και πρέπει να αποτελέσουν τον πυρήνα 
σοβαρής και συστηματικής έρευνας στα πλα(σια ενός αναπτυξιακού ενεργειακού 
προγρ&μματος του κρ&τους. Για το λόγο αυτό &ποψή μας είναι πως δεν πρέπει να 
βιαστούμε, όπως σπεύδουμε τώρα, στην εγκατάσταση νέων σταθμών η ακόμα και 
στην επέκταση των υφιστάμενων, εκτός κι αν αποδεδειγμένα αντιμετωπ(ζουμε 

άμεσες και πιεστικές ενεργειακές ανάγκες. Σ' αντlθετη περίπτωση, επιβάλλεται 
_yα,._ακούσουμε κι εμείς τα μηνύματα των καιρών και να τα λάβουμε σοβαρά υπόψη 

,~ στη διαμόρφωση της ενεργειακής πολιτικής που θα ακολουθήσουμε ως κρ&τος, αν 
δε θέλουμε να κλάψουμε κάποτες σ 1 ερείπια κι αν φυσικά επιβιώσουμε ως τότες. 

Πριν αποχωρήσω, έντιμε κύριε Πρόεδρε, από το βήμα, θα 'θελα να εξ&ρω 
τόν άψογο ρόλο που στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος επιτελεί το 
Γενικό Χημείο του κρ&τους κι ειδικ& η Διευθύντρι& του κ. Ντίνα Ακελίδου, η 

οποία με πραγματική ευσυνειδησία και με πολλή επίγνωση της σοβαρότητας και 
της κρισιμότητας της θέσης της, καθώς και με τη στ&ση και την πρωτοβουλία της 

έδωσε, και στις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές -Προστασίας του Περι

βάλλοντος και Τγείας- και στον κυπριακό λαό, το σωστό στίγμα και τη σωστή 
γραμμ-ή πλεύσης για τη βιολογικ-ή αυθυπαρξ(α αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η προστασία του περιβάλλοντος παρου

σι&ζει τα τελευταία χρόνια μια μεγ&λη ευαισθησία παγκόσμια. Και αυτό 
οφείλεται βασικά στην αύξηση των αναγκών και της δραστηριότητας που απαιτεί 
η καταναλωτική μας κοινωνία και ιδιαίτερα στη θεαματική πρόοδο της επιστη

μονικής έρευνας που μπόρεσε πλέον να διαπιστώσει καθαρά τα βλαπτικά 

αποτελέσματα. 

Η ευαισθησ(α αυτή η παγκόσμια είχε σίγουρα φωτισμένα αποτελέσματα κα.ι 
ενέργειες, γιατί οδήγησε στο να. γ(νουv διεθνε(ς συμφων(ες που στοχεύουν στην 
πραγματική προστασία του περιβ&λλοντος που αφορ& τη ζωή και την επιβίωση 

αυτής ακόμα της ανθρωπότητας. Εμείς, ως Κύπρος, ως νησί, είμαστε ευτυχείς, 
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γιατί έχουμε υπογράψει 8ιεθνείς συμβάσεις που αποσκοπούν στην προστασία της 
θάλασσας. Ας μην ξεχνούμε ότι πριν λίγα χρόνια η ασυνει8ησία ορισμένων υπήρξε 
αιτία η Μεσόγειος να αποτελεί χώρο απόρριψης όλων των σκυβάλων των πλοίων, 
ενώ σήμερα, με- τις αυστηρές κυρώσεις που επιβάλλονται, σίγουρα έχουμε μια 
μεγάλη προστασία αΠ' αυτή την ασυ8οσία που παρατηρήθηκε στο παρελθόν. 
Επ(σης έχουμε υπογρ&ψει συμβάσεις για την προστασία λιμνών, ποταμών και 
άλλες συμβάσεις που αφορούν μέτρα για ασθένειες ή για την προστασία τόσο της 
πανί8ας όσο και της χλωρί8ας του τόπου. 

Όμως ε8ώ, κύριε Πρόε8ρε, Θα πρέπει να τονίσω ότι, υπογράφοντας όλες 
αυτές τις συμβάσεις, με λύπη 8ιαπιστώνω ότι η ενέργεια για εφαρμογή τ_ους στη 

8ική μας πατρί8α είναι ημιτελής, γιατί η κυβέρνηση, η πολιτεία μας, μ,;ορεί να 
εφαρμόζει αυτές τις συμφωνίες μόνο στη μισή Κύπρο. 'Αρα είναι καθήκον και 
υποχρέωσή μας σε κάθε 8ιεθνές βήμα και με κάθε ευκαιρία που μας 8ίνεται να 
καταγγέλλουμε παγκόσμια αυτή την παράνομη κατοχή που μεταξύ όλων των 
άλλων κακών 8ε μας επιτρέπει να εφαρμόζουμε και τις 8ιε6νείς συμβάσεις τις 
οποίες εμείς υπογράφουμε. 

Τώρα στα εσωτερικά μας θέματα 8ιαπιστώνουμε ότι 8εν υπάρχει ενιαία 

πολιτική για πρόβλεψη και ασφάλεια όσον αφορά τη βιομηχανική ρύπανση. 
Έχουμε ή8η εγγράψει θέμα στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και 
περιμένουμε ότι συντομότατα θα το συζητήσουμε, για να εισηγηθούμε μια 
συγκεκριμένη πολιτική που Θα λύσει το πελώριο αυτό πρόβλημα. Ή8η η Βουλή 
χειροπιαστά και έμπρακτα έχει επι8είξει και απο8είξει το εν8ιαφέρον της όσον 
αφορά το περιβάλλον με σωρεία θεμάτων σοβαρών που έχει εγγράψει στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος, όσο και σ' άλλες Επιτροπές που ασχολούνται με 

θέματα που αφοpούν την προστασία του περιβάλλοντος. Η 8ε κυβέρνηση πρέπει να 
τον(σόυμε και να παρα8εκτούμε ότι έχει αναβαθμίσει το εν8ιαφέρον της και ή8η 
έχει αναθέσει στο !πουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων το συντονισμό του 

θέματος προστασίας περιβάλλοντος το οποlο έχει συστήσει μια. Επιτροπή. Όμως 
εμείς πιστεύουμε, κύριε Πρόε8ρε, ότι αυτό 8εν αρκεί, αλλά χρειάζεται μια 
πολιτική απόφαση που να βάζει το θέμα της προστασίας του περιβάλλοντος στις 
πρώτες προτεραιότητες. Θα πρέπει να τονίσω, κύριε Πρόε8ρε, ότι σήμερα σε 
άλλες μεγάλες, προηγμένες χώρες έχουν συσταθεί ει8ικά !πουργεία Περι
βάλλοντος. Εμείς λόγω συνταγματικού κωλύματος δεν έχbυμε αυτό το 8ικα.ίωμα. 

να 8ημιουργήσουμε ει8ικό !πουργείο, αλλά, ασπαζόμενος την πολύ εόστοχη 
εισήγησή σας ότι από το βήμα αυτό στο Κεφάλαιο Δ ' θα πρέπει να ερχόμαστε με 
κάτι συγκεκριμένο, Θα ήθελα να αναφέρω και ν.α αποκαλύψω ότι ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός ετοιμάζει μια συγκεκριμένη πρότ.αση για τη σύσταση φορέα που θα 
εισηγείται, θα συντονίζει, θα εποπτεύει και Θα ελέγχει όλη τη 8ραστηριότητα που 
αναφέρεται στην προστασία του περιβάλλοντος. Επίσης ετοιμάζει ο Δημο

κρατικός Συναγερμός μια 8εύτερη πρόταση που στοχεύει στο να καλλιεργηθεί 

στον τόπο μας, στο λαό μας η περιβαλλοντική συνεί8ηση. Γιατί σίγουρα καμιά 
κυβέρνηση, όσα. μέτρα. θεαματικά και αν λάβει, 8εν μπορε( να. έχει το απαιτούμενο 
αποτέλεσμα., αν 8εν έχει τη συνεργασία. του συνόλου του λαού. · 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να. εκφράσω μόνο μια. ανησυχία.. 

Δυστυχώς νομοθεσίες υπάρχουν για όλα τα Θέματα. Ακόμα και σ' αυτό το 

καινούργιο θέμα. της προστασίας του περιβάλλοντος έχουμε νόμους που μπορούν 
σίγουρα εφαρμοζόμενοι να μας 8ώσουν ικανοποιητική προστασία, μέχρις ότου ο 

μελετητής ο ξένος και οι αρμό8ιες υπηρεσίες να μας 8ώσουν την εκσυγχρονισμένη, 
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ολοκληρωμένη νομοθεσία. Όμως παρατηρούμε στον τόπο μας μια τρομακτική 
α8υναμία. Τη μη εφαρμογή των νόμων. Διότι εκεί θα πρέπει να προσέξουμε 
ιδιαίτερα. Θα πρέπει να υπάρξει ο απαιτούμενος έλεγχος από την Εκτελεστική 
Εξουσία ότι πράγματι εφαρμόζονται οι νόμοι τους οποίους ψηφίζουμε και 

καλύπτουν βασικότατα θέματα, όπως είναι η προστασία του περιβάλλοντος. Οι 

διαπιστώσεις μας μέχρι σήμερα είναι ότι υστερούμε τρομακτικά στο κεφάλαιο 
εφαρμογής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Πέτας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι~ 

Το θέμα του εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την προστασία του 

περιβάλλοντος είναι εξαιρετικά σοβαρό. Βεβαίως ο Πρόε8ρος της Επιτροπής, ο 
συνά8ελφος Γ. Σοιββί8ης, λόγω άλλης σοβαρής ευθόνης, 8εν κατέστη 8υνοιτό να 
παρευρεθεί στη συνε8ρίοιση. Είναι προετοιμασμένος να οινοιπτόξει τις απόψεις της 

8ικής μας Κοινοβουλευτικής Ομά8οις. Έτσι παρακαλώ να παραμείνει το θέμα 
στην ημερήσια διάταξη, για να καταστεί δυνατό να αναπτύξει τις απόψεις κατά 
την επόμενη συνε8ρίαση της Βουλής. 

Με την ευκαιρία όμως που είμαι στο βήμα, θα ήθελα να τονίσω ή να 

αναφέρω μερικά πράγματα σε ό,τι αφορά την έκταση αυτού του μεγάλου 
προβλήματος. Η κατάσταση που παρουσιάζεται είναι εντελώς διαφορετική από 
εκε(νη που είχαμε τα τελευταία λ(γα χρόνια. Και αν δεν πω μήνα με μήνα, αλλά 

χρόνο με χρόνο γίνεται ακόμα σοβαρότερη η κατάσταση. Πρέπει να ποόμε ότι η 
μόλυνση του περιβάλλοντος από ορισμένες 8ροιστηριότητες, βιομηχανικές ή άλλες, 

ή από τη ρίψη των λυμάτων σε 8ιάφορους τόπους κτλ. ή και στη θάλασσα ακόμα, 

έχει δημιουργήσει τεράστιους κινδύνους ή έχει αυξήσει τους κινδύνους για την 
υγεία των ανθρώπων. Το τι αναπνέουμε, το τι τρώμε και το τι πίνουμε έχει σχέση 
με την επι8είνωση ορισμένων ασθενειών. Τελευταίοι εί8οι με πολλή ανησυχία, σε 
μια εφημερί8οι καθημερινή στη χώροι μας, την πληροφορία ότι 130 νέοι το χρόνο 
προσβάλλονται από καρκίνο. Και στην περίπτωση αυτή η εξήγηση που 8ίνουν οι 
επιστήμονες -μιλούμε μόνο για τους νέους, αυτό έλεγε η είδηση αυτή, αλλά η 
κατάσταση αυτή δεν είναι μόνο τους νέους που επηρεάζει-είναι ότι το τι τρώμε, 
το τι πίνουμε και το τι αναπνέουμε έχει σχέση με το θέμα των κινδύνων για tην 
υγεία των ανθρώπων. Εδώ θα πρέπει να λεχθεί ότι πραγματικά τα στοιχεία που 
ανέφερε ο συνάδελφος κ. Πέτρος Στυλιανού είναι πολύ χαρακτηριστικά. και θα 
μπορούσαν να αναφερθούν και πολλά άλλα που δίνουν πιο ολοκληρωμένη την 
εικόνα. 

Πρέπει να πούμε ότι πρόσφατα οι τέσσερις πλευρές της Βουλής με 

αντιπροσώπους τους προσκλήθηκαν να πάρουν μέρος σε σύσκεψη η οποία 

αφορούσε την αντιμετώπιση του θέματος των λυμάτων με ένα σταθμό που γίνεται 
ε8ώ στην Ανθούπολη. Εκεί είχε 8ιοιπιστωθεί από εμπειρογνώμονες που μετα
κλήθηκαν από το εξωτερικό ότι υπάρχει μια διαφορά μεταξύ των επιστημόνων σε 

ό,τι αφορά τον τρόπο της κατασκευής αυτών των σταθμών. Και αμέσως την 

επόμενη Κυριακή εκείνης της σόσκεψης έγινε η επίσκεψη του Προέ8ρου της 
Δημοκρατίας στην Ποταμιά, ο οποίος είπε: «Δυστυχώς ο σταθμός που έγινε 
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κατασκευάστηκε λανθασμένα και ε(μαστε υποχρεωμένοι τώρα να κατασκευάσουμε 
άλλο σταθμό, ο οπο(ος θα κοστ(σεt ένα εκατομμύριο λίρες.» Δεν ε(ναι βέβαια 
εκείνος ο σταθμός μόνο ο προβληματικός, αλλά υπάρχουν και άλλοι σταθμοί. Και 

τα εκατομμύρια φεύγουν, όταν πολλές ανάγκες έχουμε. Και για πολλά προ
βλήματα 86θηκαν υποσχέσεις ότι θα αντιμετωπιστούν και καθυστερεί ακόμα η 
επίλυση αυτών των προβλημάτων. Πολύ κοντά στη Λευκωσία είχε πραγματο
ποιήσει επίσκεψη επί τόπου αντιπροσωπεία και πάλι των διάφορων πλευρών της 
Βουλής για να διαπιστώσει, τρία μίλια νότια της Λευκωσίας, ότι σε απόσταση 
κάπου τριών χιλιομέτρων υπήρχε ένας μεγάλος αύλακας, σε; ορισμένα σημεία 
πλωτός, σωστή 8εξαμενή από λύματα και βόθρους, ο οποίος προκαλεί πράγματι 
μεγάλη οχληρία και αποτελεί εστία μολύνσεως και κιν8ύνων για τη ζωή των 
κατο(κων των κοινοτήτων νότια της Λευχωσ(ας. 

Θα πρέπει να πούμε ότι λίγες μέρες μετά από τη συνάντηση που είχαμε στη 

Λακατάμια, με παρουσία καθηγητή που μετεκλήθη από το εξωτερικό ει8ικά για 
να πει γνώμη για τον τρόπο που κατασκευάζεται ο σταθμός αυτός των λυμάτων, 
πραγματοποιήθηκε άλλη σύσκεψη υπό την προε8ρία του Δημάρχου της Λευκω
σίας, ο οποίος έχει και μια άλλη ι8ιότητα -Πρόε8ρος της Επιτροπής της 
Αποχετεύσεως- στην οποlα σύσκεψη προσκάλεσε ει8ικούς σuμβούλους από τον 
Κανα8ά και έφθασαν αεροπορικώς ει8ικά για να μας αναπτύξουν τις 8ικές τους 

απόψεις, οι οποίες 8ιέψεραν από τις απόψεις που είχαν εκψραστεί λίγες μέρες πριν 
στη Λακατάμια από άλλο καθηγητή, ο οποίος επίσης μετεκλήθη από το 
εξωτερικό. Και παρουσιάζεται η κατάσταση, αγαπητο( συνά8ελφοι, να έχουμε 
στις υπηρεσ(ές τοu κράτους επιστήμονες, οι οποίοι αποτελοόν αξlες και πολύτιμο 
κεφάλαιο για την προστασlα της υγείας του λαού και για την αναπτuξιακή 
προσπάθεια στον τόπο, ποu 8ιαφωνούν μεταξύ τους ως προς τον τρόπο της 
κατασκεuής αυτών των σταθμών. Έχουμε τη γνώμη -και ήταν και η άποψη 
άλλων συνα8έλψων- ότι θα ήταν πολύ επωψελές αν αναλαμβάνετο η πρωτοβουλία 
από μέρους των αρμο8ίων να συγκληθούν ει8ικές συσκέψεις ή σεμινάρια, για να 

συζητηθεί το θέμα και να 8οθεί η ορθή απάντηση στο ερώτημα «Πώς κατα
σκευάζονται αuτο( οι σταθμοί» και να μην αφήνοuμε να 8απανοόνται τεράστια 
ποσά, χωρίς να έχουμε τελικά σταθμούς λυμάτων κτλ. 

Τέλος, αγαπητοι σuνά8ελφοι, θα ήθελα να τονίσω και κάτι άλλο: Όταν, 
ωθούμενοι ή κεντριζόμενο το εν8ιαψέρον μας από το ί8ιο το πρόβλημα, όπως 

παρουσιάζεται, θέτοuμε την ανάγκη να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα, το ταχότερο 
8υνατό, ριζικά και αποτελεσματικά, μας υπο8εικνύεταt ότι εκεlνο που μας 
εν8ιαφέρει -το ανέφερε και ο κ. Πέτρος Στυλιανοό- είναι να αναπτύξουμε τις 
βιομηχανίες μας, να μην επηρεάζουμε την αναπτυξιακή προσπάθεια της βιομη
χανίας μας. Τονίζουμε με σαφήνεια και κατηγορηματικά ότι και εμείς υποστηρί: 
ζουμε θερμά την ανάπτυξη των βιομηχανικών μας μονά8ων. Δε θέλουμε σε κανένα 
βαθμό να θέσουμε οποιουσ8ήποτε περιορισμούς σε αυτή την αναπτυξιακή προσπά
θεια. Θεωρούμε, αν θέλετε, ότι οι μονά8ες μας αυτές είναι η κότα που θα γεννήσει 
το χρυσό αυγό για την Κύπρο. Αλλά, προς Θεού, 8εν πρέπει να παραβλέψουν 
αυτές οι μονά8ες τα 8ικά τους καθήκοντα, τις 8ικές τοuς ευθύνες. Είναι ανάγκη 

από την πρώτη στιγμή που μπαίνει ο θεμέλιος λίθος για να γίνει μια μονά8α, να 
λαμβάνεται υπόψη και το πώς ρ(πτονται, πού ρίπτονται, πώς εξου8ετερώνονται οι 
σκόνες ή τα λύματα ή οι άλλες ουσίες οι οποίες, κατά τον έναν ή τον άλλο τρόπο, 

είναι 8υνατό να επηρεάσουν την υγεία του κόσμου. Και πέραν τούτου 8εν είναι 

μόνο η κυβέρνηση, 8εν είναι μόνο οι 8ήμοι, 8εν είναι μόνο οι βιομηχανικές μας 
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μονά8ες, αλλά όλοι μας μπορούμε να βοηθήσουμε στην προστασία του περι

βάλλοντος. Πρώτιστα όμως -και έχει Βίκαιο ο εισηγητής του θέματος για 
εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας για την προστασία του περιβάλλοντος-πρέπει να 
8ούμε τη νομοθεσία μας και. να θεσπίσουμε πρόνοιες ανασταλτικές της ρύπανσης 

του περιβάλλοντος. Δηλα8'ή να ενισχύσουμε την αποτελεσματικότητα των 
προνοιών της νομοθεσίας μας, η οποία θα πρέπει πράγματι να γίνει περισσότερο 
αποτελεσματική στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΒρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Η απόφαση την οποία θέλω να θέσω υπόψη σας είναι ότι στην επόμενη 
συνεΒρίαση θα μιλήσει μόνο ο εισηγητής και θα κλείσει το θέμα. Όπως και στην 
προηγούμενη περίπτωση, θα μιλήσει ο κ. ΧατζηΒημητρίου που ζήτησε -αν άλλος 

θέλει, να το Βηλώσει τώρα-και ο εισηγητής, αν το θελήσει. Αυτή είναι η απόφαση. 

Θέλω να σας πω ότι υπάρχουν πολλά θέματα και ότι μ' αυτό το ρυθμό πολύ 
φοβούμαι ότι οι εργασίες της Βουλής Βε θα είναι πολύ εποικοΒομητικές. 

Εν πάση περιπτώσει, Βε θα ήθελα να προχωρήσω, εκτός αν ήξερα ότι στο 
επόμενο θέμα θα υπάρξει μόνο ένας ομιλητής, ο εισηγητής. Αν θα υπάρξουν άλλοι, 
θα το αναβάλω, όπως θα κάμω για όλα τα υπόλοιπα θέματα. 

Παραμένουν λοιπόν όλα για την επόμενη συνεΒρίαση της Βουλής. 

Η επόμενη συνεΒρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 
Απριλίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια Βιάταξη: 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) 
2) 
3) 

4) 
5) 

6) 

Ο Περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού Προuπολογισμοό Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 

' Ο περί Συμπληρωματικού Προuπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 
Ο περί ΕιΒικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 

Ο περί ΕιΒικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νόμος 
(Αρ. 2) του 1990. 

7) Ο περί ΕιΒικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νόμος 
(Αρ. 3) του 1990. 

8) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990. 

11) Ο περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης (Μονιμο
ποίηση) Νόμος του 1990. 
(Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί ΠαιΒαγωγικής ΑκαΒημίας Κύπρου (Εισαγωγή Φοιτητών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
(Πρόταση νόμου). 
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13) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

'ποιητικός) Νόμος του 1.988. 
(Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
15) Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

16) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και 'Αλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

17) Ο περί Πολιτικών Δικαιωμάτων των Ιπαλλήλων των Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 

18) Ο περί Δημοσίας Εκπαιδευτικής lπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1988. 
(Πρόταση νόμου). 

19) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990. 
20) Οι περί Ιπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990. 
21) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Πέρα Πεδιού του 1990. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές δραστηριότητες μέλους ή 
μελών της κυβέρνησης». · · 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΙ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). (15.2.1990). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερι)\ών γlα το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του 
προβλήματος του οδικού δικτύου και των άλλων προβλημάτων της 
περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 

μαρασμού της περιοχής αυτής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Α. Γεωργίου). (23.7.1987). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσ!ας για την 
προστασ!α του φυσικού περιβάλλοντος>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήyηση του αξ; Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
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4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως '«Προβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν 

vα επιστρέφουν στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ, Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3 1989). 
5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του Αχάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου). (7.5.1987). 
6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως (<Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ(α, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερδο
σκοπ(α από επιτή8ειοuς σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρίνου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση το~ αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 

θανατικής ποινής όσον αφορά ορισιiέvα απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.1989). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 
στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνη
σης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομ'ήρου). 
(5.10.1989). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 
Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προ
χωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού, εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (8.2.1990). 

Οι Βουλευτές κ. Αλέξης Γαλανός, Πέτρος Στυλιανού και Νίκος Μουσιούττας 

ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω' θέματος: 

((Η ανάγκη μονιμοπο(ησης των γυναικών Ει8ικών Αστυνομικών, που έχουν 
υπηρεσία πάνω από 15 χρόνια». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτρο
πή Εσωτερικών. 

Υπάρχει ένσταση; 
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Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Επαvαλαμβιίvω και πάλι για πολλοστή φορά ότι όλα αυτά τα θέματα 
μπορούν να τα εισηγούνται στους Προέ8ρους των Επιτροπών, οι οποίοι αυτειt_rιγ_-:_ 

γέλτως 8ικαιούνται να ασχοληθούν μc τα θέματα, για να μην παρουσιαζόμαστε 
και στον έξω κόσμο ότι έχουμε περ(που, ξέρω εγώ, 200 θέματα εν εκκρεμότητι, 
ενώ 8εν είναι θέματα τα οποία βρίσκονται εν εκκρεμότητι. Οι Βουλευτές κ. 

Χρίστος Σολωμής και Αν8ρέας Μαθηκολώνης ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

<ιΗ φημολογούμενη πρόθεση της κυβέρνησης να επιτρέψει τη μεταφορά του 
Βαφείου Rainbow στην περιοχή Κόρνου-Κοφίνου και η 8ικαιολογημένη αντί8ραση 
των κατο!κων της περιοχής)). 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Ο κ.Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Πάνω σ' αυτό' ακριβώς το θέμα σήμερα με έχουν πάρει από την περιοχή της 
Αναφωτίας -ο κοινοτάρχης-

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα 8ε θα μπούμε στη συζήτηση. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Όχι, 8ε θα μπούμε στη συζήτηση, κύριε Πρόε8ρε. Να μου επιτρέψετε απλώς 

και μόνο να πω ότι το θέμα είναι πλέον άκρως επείγον, 8ιότι άρχισαν εκεί, 

φαίνεται, τις εργασίες για την εγκατάσταση του βαφείου ... 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλετε να σας απαντήσω; Κύριε συνά8ελφε, με συγχωρε!τε ... 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Θα ήθελα να ζητήσω να κηρυχθεί επείγον ... 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσο κι αν κηρυχθεί επείγον, θα έχει τελειώσει το κτίσιμο. Το επείγον θα το 

κάμει η Επιτροπή. Αν η Επιτροπή το αρπάξει αμέσως και το φέρει στους 
αρχηγούς των κομμάτων και οι αρχηγοί των κομμάτων συμφωνήσουν, τότε 

ανατlθεται στον Πρόε8ρο, ο οποίος κάμνει τα 8ιαβήματα και έχει κάποτε κάποιο 

αντίκτυπο. Διότι, ό,ταν ο Πρόε8ρος κάμνει, εκ μέρους της Βουλής, 8ιάβημα προς 
την κυβέρνηση, πρέπει να πω ότι τις περισσότερες τουλάχιστον φορές, αν όχι όλες, 
λαμβάνεται υπόψη. Αν πάρει το 8ρόμο της στην Επιτροπή κανονικά, όπως πάει 

τώρα, σας λέω ότι θα έχει κτιστεί το εργοστάσιο, προτού ακόμα η Επιτροπή το 
εξετάσει. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόε8ρε. Αλλά το θεωρώ υποχρέωσή μου και συμφωνώ με όσα 
έχετε πει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα 8εν υπάρχει θέμα προτεραιότητας. Δεν είναι νομοθεσία. Αν η Επιτροπή 
το φέρει, θα εξεταστεί. Δεν είναι νομοσχέ8ιο που χρειάζεται να κηρυχθεί επείγον, 
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για να μην κυκλοφορήσει η Έκθεση 48 ώρες προ της συζήτησης. Επομένως, 
ευχαρίστως να πείτε στον Πρόεδρο της Επιτροπής να το βάλει μπροστά, να κάνει' 
αμέσως την Έκθεση, και είμαι βέβαιος ότι η Βουλή δε θα διστάσει να το 
συζητήσει. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Εντάξει, δέχομαι αυτή την εισήγηση, παρόλο που δεν είναι η πρώτη φορά που 
το Σώμα έχει κηρύξει επείγοντα θέματα του Κεφαλαίου Δ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ούτε και είναι η πρώτη φορά που ο Πρόεδρος του Σώματος υπέδειξε αυτό το 
πράγμα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Εντάξει, παραδέχομαι αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Χαραλαμπίδης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Η ανάγκη επίλυσης των προβλημάτων από τον τρόπο λειτουργίας των 

καντ(νων στα σχολεία Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

Τπάρχει έvσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Ο Βουλευ;ής κ. 'Άριστος Χρυσοστόμου ζητά τ·ην εγγραφή των ακόλουθων 
θεμάτων τα οποία προκύπτουν από ερωτήσεις στις οποίες δε δόθηκαν ικανο

ποιητικές απαντήσεις. 

1) «Η καθυστέρηση στη συμπλήρωση του αρδευτικού έργου Παραμάλι -
Αυ8ήμου, με αποτέλεσμα το νερό να ρέει στη θάλασσα και οι 
αμπελώνες να μην αρδεύονται». 

2) «Η καθυστέρηση στη συμπλήρωση του αρδευτικού έργου Λάνιας
Δωρού με δυσμενείς επιπτώσεις στις δυο κοινότητες)), 

Η εισήγηση ε(ναι όπως και τα δυο Θέματα παραπεμφθοόν στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Επειδή και τα δυο θέματα προκύπτουν από ερωτ~σεις στις οποίες δε δόθηκαν 
ικανοποιητικές απαντήσεις, εγγράφονται αυτόματα και παραπέμπονται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Επ(σης ο (διος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με οδικά προβλήματα της κοινότητας 
Προδρόμου». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγ
κοινωνιών και Έργων. 

Το θέμα προκύπτει από μη ικανοποιητική απάντηση σε ερώτηση. 

Κι αυτό το θέμα εγγράφεται αυτόματα, επειδή προκύπτει από μη ικανο
ποιητική απά.ντηση, και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και 1 Εργωv. 
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Οι Βουλευτές κ. Α. Ζιαρτίδης, Α. Φάντης, Ντ. Κωνσταντίνου, Π. Δίγκλης 

και Μ. Παπαπέτρου ζητούν την εγγραφή του πιο κιίτω θέματος: 

«Οι κίνδυνοι από την ύπαρξη παράνομου οπλισμού και η ανάγκη λήψης 
αποφασιστικών μέτρων για ανακάλυψη και παρά8οσή του στο κράτος)). 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτε

. ρικών και να εξετασθε( ως e:πεlyov κατά προτεραιότητα. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπάρχει, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και θα εξεταστεί ως επείγον κατά προτε
ραιότητα από την Επιτροπή. 

Ο Βουλευτής κ. Τ. Χατζηδημητρίου ζητά την εγγραφή του πω κάτω 

θέματος: 

«Η ανάγκη μονιμοποίησης των υπαλλήλων της Σεβέρεωυ Βιβλιοθήκης, καθώς 
και των Βιβλιοθηκών του Γυμνασίου Παλοuριώτισσας, του Παι8αγωγικού Ινστι

τούτου, της Παιδαγωγικής Ακαδημίας και του Λανίτεωυ Λυκείου Α' Λεμεσού 
και η ένταξή τους στις κατάλληλες κλίμακες». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Επίσης ο ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Ανάληψη εκστρατείας διάσωσης της Αρχιγραμματείας και των κτιρίων που 

βρίσκονται γύρω από αυτή». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι

βάλλοντος. 

Υπάρχει έvστασηj 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. 

Το Μέλος της Βουλής κ. Ρ. Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Η ανάγκη διατήρησης και αναπαλαίωσης των γραφείων της Αρχιγραμμα
τείας η οποία στέγασε το 1882 το πρώτο σύγχρονο κυπριακό Νομοθετικό Σώμα 
για σκοπούς ιστορικούς, πολιτιστικούς και περιβαλλοντικούς>>. 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι
βάλλοντος. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι το ίδιο θέμα. 'Αρα παραπέμπονται και τα 
δυο στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Ο Βουλευτής κ. Π. Στυλιανού ζητά την εγγραφή τοu πιο κάτω θέματος: 

«Τα άμεσα κι επείγοντα προβλήματα που αντιμετωπίζει η τάξη παθόντων: 
οικογένειες πεσόντων, αγνοουμένων και αναπήρων των αγώνων>>. 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί σ-.ην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσ-
φύγων και Παθόντων. · 

Υπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 
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Το Μέλος της Βουλής κ. Ρ. Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

«Η ενημέρωση των μαθητών για τους κιν8ύνους χρήσης ναρκωτικών και 
τρόποι καταπολέμησής τους με ει8ικά μαθήματα μέσα στις τάξεις κάθε χρόνο». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παι8ε(ας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Το Μέλος της Βουλής κ. Ρ. Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Η Προσθήκη κυπριακής κατασκευής προφυλακτήρων στα 8ιάφορα αυτοκ(νητα 
και οι κανονιστικές 8ιατάξεις για την ο8ική ασφάλεια». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγ-

Κοινωνιών και Έργων. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Α. Γαλανός ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η εμπειρ(α του πρόσφατου Συνε8ρ(ου της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης και 

κατά πόσο ανταποκρ(νεται το ΡΙΚ - Τηλεόραση στο ρόλο του για την προώθηση 
και ιεράρχηση των σωστών προτεραιοτήτων σε μια σύγχρονη ευρωπαϊκή Δημο

κρατ(α και κοινωνlα». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως εγγραφε( και συζητηθε( ως θέμα προτεραιότητας στο 
Κεφάλαιο Δ. 

Φα(νεται ότι ε8ώ εννοε( στψ ολομέλεια του Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση για την ολομέλεια; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και θα συζητηθε( στην 

ολομέλεια. 

Ο Βουλευτής κ. Ο. Δημητρ!ου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η αθέτηση της υπόσχεσης της κυβέρνησης για αναβάθμιση του λιμανιού της 
Λάρνακας)>. 

Η εισήγηση ε(ναι όπως το θέμα εγγραφε( και παραπεμφθε( για εξέταση στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

1'πάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπ&:ρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

Ο Βουλευτής κ. Δ. Ηλιά8ης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η συμπερ(ληψη της περιοχής του Συμβουλ(ου Βελτ(ωσης Σωτήρας στην 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλ(ου για τη ρόθμιση της τουριστικής ανάπτυ
ξης». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως το θέμα παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτρο
πή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 
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Ο Βουλευτής κ. Χρ. Κουρτελλάρης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Οι προθέσεις της κυβέρνησης για απαλλοτρίωση 1,200 στρεμμάτων αγρο
τικής γης για επέκταση του Αεροδρομίου Λάρνακας και οι δυσμενείς επιπτώσεις 

για τους ι8ιοκτήτες και τους κατοίκους των γύρω χωριών». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7 .45 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 
αλφαβητική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντών;ης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχα~λ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μ ανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρ(ας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψ υλλίδης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του Προέδρου του Σώματος στην επέτειο της γενοκτονίας των · 
Αρμενίων, έγκρισή σχετικού ψηφίσματος, τήρηση μονόλεπτης σιγής για τα θύματα 
της γενοκτονίας και ομιλία του αντιπροσώπου της αρμενικής κοινότητας κ. Αράμ 
Καλαlτζιάν. 

2) Έκθεση για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτε( τη διενέργεια δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικα(ου για 
το μήνα Απρ(λιο του 1990>>, ανάγνωση της Απόφασης και έγκριση αυτής. 

3) Κατάθεση Νομοσχεδ(ων και Εγγράφων. 
4) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αιτήματα της κοινότητας Βυζακιάς -Α(τημα της 

κοινότητας Βυζακιάς για επέκταση του υπό ανακατασκευή δρόμου προς την 
κοινότητα - Αίτημα των κατο(κων Βυζακιάς όπως τους επιτραπε( να κάνουν 

χρήση του νερού του φράγματος - Η διακοπή των επισκέψεων γιατρού στην 
κοινότητα Βυζακιάς -Προβλήματα από τον υπό ανακατασκευή δρόμο προς τη 
Βυζακιά - Η ύπαρξη μη εκραγέντων βλημάτων από ασκήσεις της εθνικής φρουράς 
στη Βυζακιά - Α(τημα των κατο(κων Βυζακιάς για μετακ(νηση του στρατοπέδου 
που βρίσκεται στην κοινότητα -Αιτήματα των εκπαι8ευτικών που 8ι8άσκουv στα 
Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης -Η ύπαρξη αντρών στη ΜΜΑΔ που υπηρετούν 

για περισσότερα από τρ(α χρόνια - Το ακατάλληλο για πόση νερό των 
γεωτρήσεων της Ανθούπολης - Τα μέτρα για τη βελτ(ωση της ανταγωνιστι
κότητας των κυπριακών βιομηχανιών - Η σκοπούμενη απόλυση των εργατοUπαλ
λήλων που εργάζονται στις βρετανικές βάσεις στο Τμήμα Δημόσιων Έργων -
Α(τημα των προσφύγων του οικισμού Επισκοπής για εκτέλεση από το κράτος των 
έργων υποδομής στα οικόπεδα που παραχωρούνται για επαγγελματική στέγη -
Α(τημα των προσφύγων που διαμένουν στην Επισκοπή για διαχωρισμό κρατικής 

γης σε οικόπεδα για τη στέγασή τους - Η ανάγκη διασφάλισης του αδιάβλητου 
της διαδικασ(ας των προσφορών για τη μεταφορά των σιτηρών της επόμενης 
διετ(ας - Το θέμα της δημιουργίας έργου υδροδότησης της κοινότητας Κοράκου 

από πηγή του Τροόδους - Η ύπαρξη λάσπης και σκουριάς στα ντεπόζιτα νερού 
της οδού Ναυσικάς στον οικισμό 'Αγιος Γεώργιος Παλουριώτισσας - Α(τημα της 
κοινότητας Βυζακιάς για επανεκτ(μηση από τον ΟΓ Α της στρεμματικής από
δοσής της - Η αλόγιστη εκκοπή πεύκων στην περιοχή του δάσους «Αδελφο(» - Το 
φτωχό οδικό δ(κτυο των κοινοτήτων από τους Αγ(ους Τριμιθιάς μέχρι την περιοχή 

Πιτσιλλιάς, Σολιάς και Μαραθάσας - Η καθυστέρηση στη λει'τουργ(α πλήρωσης 
της θέσης του Ανώτερου Λειτουργού Ινστιτούτου Εκπα(δευσης Προσωπικού 

Ξενοδοχε(ων και Επισιτιστικής Βιομηχαν(ας - Α(τημα για αναπροσαρμογή του 

συστήματος παραχώρησης ΤΙΚ κλήρου στην Ποταμιά - Α(τημα για διαπλάτυνση
ευθυγράμμιση του δρόμου Ποταμιάς-Δαλιού - Η ανάγκη αύξησης του αριθμού των 
κλινών του Ογκολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομε(ου Λευκωσ(ας -
Α!τημα για δημιουργ(α «Πλατε(ας Κέντρου Νεότητας» στην Ποταμιά -Α(τημα 

της κοινότητας Ποταμιάς για παραχώρηση κρατικής γης σε πρόσφυγες -Η ανάγκη 

επανέκδοσης από τη Μορφωτική Υπηρεσ(α του Υπουργε(ου Παιδε(ας του λογο

τεχνικού έργου της Μαρ(ας Ρουσιά -Η κάλυψη της επετε(ου της 25ης Μαρτ(ου 

από την κυπριακή τηλεόραση -Α(τημα για κάλυψη από το κράτος των μετα
φορικών των προσφύγων μαθητών που φοιτούν σε ι8ιωτικά σχολεία - Αίτημα για 
πλήρη αποζημ(ωση του πρόσφυγα κτηνοτρόφου Γιαννή Σ(σου για τις ζημιές που 

υπέστη από την τρομώδη νόσο -Α(τημα για εγγραφή της συμβασιούχου δασκάλας 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 26ης Απριλίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 6.40 μ.μ.) 

(Αρ. 26) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να Οιαπtστώσεt αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο.ΔΗΜΗΤΡΙΟΙ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάόελφοι, πριν μπούμε στην ημερήσια Οιάταξη, θα σας αναγνώσω 
τον κατάλογο των Μελών για τα οποία υπάρχει εισήγηση να αποτελέσουν την 
Επιτροπή Επιλογής της Βουλής. Ο κατάλογος αυτός υποβάλλεται προς έγκριση 

στην ολομέλεια: 

Βάσος Λυσσαρίδης, Πρόεδρος ex officio 

Γλαύκος Κληρίδης 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ιωάννης Μάτσης 

Λέανδρος Ζαχαριάaης 

Γεώργιος ΛαΜς 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Παύλος Δίyκλης 

Η εισήγηση αυτή γίνεται με τη διαφωνία των Βουλευτών του ΑΚΕΛ. Ρωτώ 
λοιπόν αν η εισήγηση αυτή εγκρίνεται από τους υπόλοιπους Βουλευτές. 

(2405) 
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Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Γαλανός, κόριε Πρόε3ρε, 3εν είναι μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ξέρω, αυτός είναι ο κατάλογος ο οπο(ος μου έχει 8οθει. 

(Γέλια} 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, αν πρόκειται να συνεχίζονται πεντάωρες συνε8pιάσεις όπως η 

σημερινή, 3ε θα με ενοχλοόσε καθόλου αν 3ε συμμετείχα. Αλλ& φαίνεται ότι 

συμμετέχω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, πρόκειται περί παραλείψεως. Πάνω στη βιασύνη του ο Γενικός 

Διευθυντής της Βουλής παρέλειψε το όνομα του κ. Γαλανοό. Απολογοόμεθα 

πρ&γματι για την παρ&λειψη αυτή. 

Εν πάση περιπτώσει, με τη διαφων(α των Βουλευτών του ΑΚΕΛ, ο 

κατάλογος αυτός εγκρίνεται και τα Μέλη αυτά αποτελούν την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Επιλογής. 

Προχωρούμε στην ημερήσια διάταξη και δη στο Κεφάλαιο Α, που είναι· η 

Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος 
(Αρ. 3) του 1990». 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε3ρε, οι Εκθέσεις για τα υπ' αρ. 1 μέχρι 7 θέματα στην ημερήσια 
διάταξη θα μποροόσαν, αν συμφωνεί το Σώμα, -λαμβαν?μένοu μάλιστα υπόψη ότι 

οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες- να θε~pηθούν αναγνωσθείσες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, εγώ προσωπικά. δεν έχω ένσταση. 

Υπάρχει, κύριοι, οποια8ήποτε ένσταση, να θεωρηθούν αναγνωσθείσες οι 

Εκθέσεις των υπ' αρ. 1 μέχρι 7 θεμ&των; 
Δεν υπάρχει ένσταση. 

Αρχίζουμε λοιπόν με την Έκθεση του υπ' αρ. 1 θέματος. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 1990» 
Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ &κης Χατζη3ημητρίου 

Λέαν3ρος Ζαχαρι&3ης 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε τέσσερις συνε8ρlες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
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Φεβρουαρίου, στις 7 και 14 Μαρτίου και στις 18 Απριλίου 1990. Στο στάδιο της 
μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικο

νομικών καt Εσωτερικών και ο Αρχηγός της Αστυνομίας. Στην τελευτα(α 

συνεδρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. 

Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

!:8,301,786 και η διάθεσή του για την κάλυψη των δαπανών αγοράς μηχανο
κ(νητων οχημάτων και άλλου εξοπλισμού από την Αστυνομία, για να εκπληρώσει 
η τελευτα(α τις συμβατικές της υποχρεώσεις αναφορικά με την αγορά πτητικών 

και πλωτών μέσων, καθώς και για τη Οιάθεση των αναγκαίων πιστώσεων που 

απαιτούνται για ~η 8ημιουργία αριθμού νέων θέσεων στην Αστuνομ(α και την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή, αφού ζήτησε και πήρε όλα τα αναγκα(α 

στοιχεία σε σχέση με τις ζητούμενες πιστώσεις και έλαβε υπόψη το γεγονός ότι 
, , 1 , 'ψ '6 ' το σημαντικοτερο μερος των πιστωσεων αυτων, υ ους J:. εκ., αναμενεταt να 

διατεθεί για την κάλυψη ανειλημμένων συμβατικών υποχρεώσεων για εξοπλισμό 
που παραγγέλθηκε από πέρσι σε ξένους ο(κους του εξωτερικού ή για την αγορά 

άλλου ειδικού εξοπλισμού τηλεπικοινωνιών ύστερα από σχετική έγκριση της 

Βουλής στα πλαίσια του προϋπολογισμού του περασμένου χρόνου, αποφάσισε να 

εισηγηθεί σε πρώτο στάδιο την έγκριση των πιστώσεων αυτών, με εξαίρεση όμως 

τις πιστώσεις που ζητούνται για την αγορά εξοπλισμού για τη ΜΜΑΔ και για 

αντιδιαδηλωτικές εξαρτύσεις, συνολικού ύψους !:115,980. 

Αναφορικά τέλος με τις νέες θέσεις που ζητείται να δημιουργηθούν στην 

Αστυνομία και την Πυροσβεστική Υπηρεσία, η Επιτροπή συμφωνεί με την έγκριση 

των θέσεων για την Πυροσβεστική Υπηρεσία, λαμβάνοντας υπόψη ότι είναι 

απόλυτα αναγκαίες για την επάνδρωση νέων πυροσβεστικών σταθμών που έχουν 

ήδη ανεγερθεί με έγκριση της Βουλής. Για τις νέες θέσεις που ζητούνται για την 

Αστυνομία η Επιτροπή θα επανέλθει, αφού ολοκληρώσει τη μελέτη όλων των 

στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της. 

Η Επιτροπή, διαμορφώνοντας ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού μειωθεί η 

ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση από !:8,301,786 σε !:7,982,872 και 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να ανοcφέρεται .ως «0 περί Συμπληρωματικού 
ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχον ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδ!ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Θα διαβάζω όλους τους αριθμούς των πλαγιοτίτλων μαζί, κ. Πρόεδρε. 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
!:7,982,872 για τη .χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2,13 με τον Πρώτο Πίνακα~ και 4 με το 
Δεύτερο Π(νακα εγκριθούν; ' 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 με τον επισυνημμένο 
Πρώτο Πίνακα και 4, με τον επισυνημμένο Δέuτερο Πίνακα, εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδ-ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε 
Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
ομόφωνα σε Νόμο. 

Το 8εύτερο θέμα στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη ε(ναι «0 περ( Συμπλη
ρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 1990>>. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 
1990 με την παρουσία εκπροσώπου του lπουργειου Οικονομικών. Στην ίΟια 

συνε8ρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, 

Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

.f394,000 και η 8ιάθεσή του για τη λήψη 8ιάφορων μέτρων προς απάμβλυνση των 
συνεπειών από την ανομβρία στον κτηνοτροφικό τομέα. 

Ειδικότερα οι ζητούμενες πιστώσεις θα Οιατεθούν για την παραχώρηση 

δωρεάν κριθαριού προς όλους τους αιγοπροβατοτρ6φους και για τη Οανειο06τησή 

τους, για να μπορέσουν να εξασφαλίσουν διάφορες άλλες ζωοτροφές και χρειώ8η 

για τα ζώα τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού επικροτεί 

τους σκοπούς Οιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι / αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8(ου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεόίοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

!:394,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 
'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 με τον επισυνημμένο 
Πρώτο Πίνακα, και 4 με τον επισυνημμένο Δεύτερο Πίνακα, εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 με τον επισυνημμένο 
Πρώτο Πίνακα, και 4 με τον επισυνημμένο Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση 1 το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέ8ιο είναι «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 7) του 1990>>. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤ ΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 
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1990 με την παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών. Στην (Οια 

συνεδρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλ&ρης, Κ. Χρίστου, 

Π. Στυλιανού και Ν. Μοuσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημ&των ύψους 

f150,000 και η δι&θεσή του για την καταβολή μηνιαίου επιδόματος, ύψους .fiOO 
το μήνα, σε Οικα.ιοόχους παραπληγικούς/ τετραπληγικούς σύμφωνα με το σχέδιο 

βοήθειας που έχει καταρτιστεί για το σκοπό αυτό. 

Η χορήγηση του επιΟόματος αυτού εντάσσεται στα πλαίσια της υποβοήθησης 

της αναξιοπαθούσας αυτής τάξης των πολιτών, για να μπορούν να αντεπε

ξέρχονται καλύτερα προς τις ειδικές ανάγκες που αντιμετωπίζουν και ικανοποιεί 

ένα από πολλού αίτημα της Οργ&νωσης των Παραπληγικών. 

Η Επιτροπή επιδοκιμ&ζει τους σκοπούς δι&θεσης της ζητούμενης πίστωσης, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
.f150,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 με τον επισυνημμένο Πρώτο Πίνακα 
και 4 με τον επισυνημμένο Δεύτερο Πίνακα, εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπ&ρχει καμι& ένσταση, τα &ρθρα 1, 2, 3 και 4 μαζί με τους 
επισυνημμένους Πρώτο και Δεύτερο Πίνακες εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε 
Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψίijφίζεται 

ομόφωνα σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΥ 1990» 

Παpόv-<ες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΒιο σε σuνεΒρια της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 
1990 με την παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών. Στην (δια 

συνεΒρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, 
Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

1:219,510 και η διάθεσή του για την κατανομή του σε διάφορα Κεφάλαια και 
'Αρθρα του ΠροUπολογισμού του 1990 που αποδείχθηκαν ανεπαρκή για την 
ικανοποίηση των αναγκών που έχουν προβλεφθεί. 

Το μεγαλύτερο μέρος των πιστώσεων που ζητούνται θα Βια.τεθεί για την 

καταβολή των εξόδ:ων για την ανάκτηση των μωσαϊκών της Παναγίας της 

Κανακαριάς (1:120,000) και για την αναθεώρηση του επιδόματος για υπερωριακή 
απασχόληση και αναμονή των τεχνολόγων των νοσοκομειακών εργαστηρίων 

(1:33,100). 
Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τους λόγους για τους οποίους ζητούνται 

κατά περίπτωση οι συμπληρωματικές αυτές πιστώσεις, συμφωνεί με την έγκρισή 

τους, νοουμένου ότι θα μειωθεί η ζητούμενη πίστωση για την κάλυψη των εξόδων 

ανάκτησης των πιο πάνω αρχαιοτήτων από 1:120,000 σε !:83,000 που είναι το 
ύψος των πραγματικών ως τώρα Οαπανών και θα αφεθεί για σκοπούς παραπέρα 

μελέτης και διερεύνησης η πίστωση ύψους 1:3,000 που ζητείται για σκοπούς 
χαριστικής καταβολής βοήθειας σε συγκεκριμένη περίπτωση πολίτη και η πίστωση 
ύψους 1:41,750 που ζητείται για τη διεξαγωγή συγκριτικής μελέτης μισθών και 
&λλων όρων εργοΟότησης στο Οημ6σιο και στον ιδιωτικό τομέα. 

Η Επιτροπή, διαμορφώνοντας ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ζιαρτ(δης παρακαλώ. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Θα ψηφίσω το προτεινόμενο νομοσχέδιο, έχω όμως μια παρατήρηση σχετικά 
με την απόφαση της Επιτροπής να περικόψει το ποσό των 1:41,750 που ζητείται 
για τη διεξαγωγή συγκριτικής μελέτης μισθών και άλλων όρων εργοδότησης στο 
δημΟσιο και στον ιδιωτικό τομέα. 
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Η Επιτροπή Οε Οίνει τους λόγους για τους οποίους αποφάσισε να περικόψει 

αυτό το ποσό. Είναι πιθανό, αν μας έδινε τους λόγους, να συμφωνούσαμε όλοι 

μαζί της. 

Πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό θέμα. Ένα θέμα που συζητείται συχνά και 

μέσα στους πολιτικούς σuνΟικαλιστικούς κύκλους αυτού του τόπου. Εννοώ το 

χάσμα το οποίο υπάρχει όσον αφορά στη μισθοΟοσία δημόσιων υπαλλήλων και 

υπαλλήλων στον ιδιωτικό τομέα. 

Έχω τη γνώμη, κ. Πρόεδρε και κ. συνάδελφοι, ότι αυτό είναι ένα θέμα πάνω 

στο οποίο κυκλοφορούν συνεχώς φήμες -όσον αφορά κυρίως τους μισθούς των 

δημόσιων υπαλλήλων-φήμες που αφήνουν εκτεθειμένη τη δημοσιοϋπαλληλική 

τάξη. Δεν ε(μαι σίγουρος αν οι κατηγορίες οι οποίες εκτοξεύονται, οι φήμες οι 

οποίες κυκλοφορούν είναι δίκαιες ή όχι, γι' αυτό έχω τη γνώμη ότι η διερεύνηση 

αυτού του Σώματος, η διεξαγωγή της συγκριτικής μελέτης, επιβάλλεται και προς 

το συμφέρον και τη φήμη της δημοσιοϋπαλληλικής τ&ξης, αλλ& και για τη 

διόρθωση μιας αδικίας, αν πράγματι υπάρχει το χάσμα το οποίο λέγεται ότι 

υπάρχει. 

Έχω λοιπόν τη γνώμη, κύριε Πρόεδρε, ότι το Σώμα πρέπει να στείλει ένα 

μήνυμα ότι ιιβιαζόμαστε να διεξαχθεί η συγκριτική μελέτη για να δούμε αν 

υπάρχει χάσμα, πόσο είναι αυτό το χάσμα και πώς είναι δυνατό να διορθωθεί>>. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει &λλος ομιλητής επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχει &λλος ομιλητής επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού 

.f137,760 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 με τον επισυνημμένο Πίνακα, 
εγκριθούν; 

Και τα τρία &ρθρα μαζί με τον επισυνημμένο Πίνακα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και ψηφιστεί σε 

Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Και βεβαίως το μήνυμα το οποίο θέλει να αποστείλει προς την Εκτελεστική 

Εξουσία ο Βουλευτής κ. Ζιαρτίδης, είναι ένα μήνυμα το οποίο θα διαβιβαστεί. 
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Και προχωροόμε στο επόμενο νομοσχέδιο που είναι «0 περί Ειδικεύσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ . ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1990 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γ αλαν6ς 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλ(ου 
1990 με την παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών. Στην (δια 

συνεδρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, 

Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτόξεως της Δημοκρατίας ποσοό χρημάτων όψους 

!:1,568,900 και η διάθεσή του για την ανέγερση, επέκταση ή/και βελτίωση των 
σχολικών κτιρίων στη μέση γενική εκπαίδευση. 

Η Επιτροπή, επικροτώντας τους σκοπούς διάθεσης της ζητοόμενης συμπλη

ρωματικής πίστωσης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου παρατηρώντας όμως ταυτόχρονα ότι τόσο η συμπλη

ρωματική αυτή π(στωση όσο και πλε(στες άλλες που άρχισαν μηχανικά να 

συρρέουν προς τη Βουλή, υπό τη μορφή συμπληρωματικών προϋπολογισμών, θα 

μποροόσαν να προβλεφθούν και περιληφθοόν στον ΠροUπολογισμό για το 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: • 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος 

ανάγνωση του νομοσχει3(ου, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

!:1,568,900 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990Ί' Αρθρο 2. 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρω\' 1, 2 και 3 μαζί με τον Πίνακα; 
Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 μαζ( με τον 

επισυνημμένο Πίνακα 1 εγκρίνονται ομόφωνα. 
Και προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχει3(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένστα;ση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπcί τη σφόρα) 

~πειδή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νομο. 

Προχωροόμε το επόμενο θέμα που είναι «0 περί Ει8ικεόσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νόμος (Αρ. 2) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤ ΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΉΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟ
ΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1990 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τcίκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησΈ: το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 
1990 με την παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών. Στην ίδια 

συνε8ρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, 
Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμ'ής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χρημάτων όψους .Ε39,930 και η 8ιάθεσή του για την κάλυψη της 8απάνης 

συντήρησης του κτιρίου του Κοινοτικοό Κέντρου Ευημερίας Αγίου Αθανασίου 

Λεμεσού, 

Η Επιτροπή, επικροτώντας τους σκοπούς διάθεσης της ζητού,μενης συμπλη

ρωματικής πίστωσης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη 8εότερη 

ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού .€39,930 για τη χρήση του έτους που λήγει 
στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΕιΟίκευση των ποσών που θα Οα.πα.νηθούν. Π(νακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 1 2 και 3 με τον επισυνημμένο Π(νακα. 
εγκριθούν; 
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ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 μαζί με τον 
επισυνημμένο Πίνακα εγκρlνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανά.γνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιοcΟήΠοτε ένσταση όπως το νομοσχέΟιο αυτό εγκριθεί και 
ψήφιστεί σε Νόμο. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέΟιο ομόφωνα εγκρίνεται και 
ψηφίζεται σε Νόμο . 

. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νομος (Αρ. 3) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟ
ΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 1990 

Παp6vτες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοU μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέΟιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 
1990 με την παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών. Στην ίδια 

συνεδρία ήταν επίσης παρόντες οι Βουλευτές κ. Χρ. Κουρτελλάρης, Κ. Χρίστου, 
Π. Στυλιανού και Ν. Μουσιούττας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμε(ου Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χρημάτων ύψους f300,000 και η διάθεσή του για την έναρξη~ μέσα στο 1990, των 
έργων κατασκευής κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στον Κυβερνητικό 

Οικισμό «Στρόβολος ΙΙΙ». 

Η Επιτροπή, επικροτώντας τους σκοπούς 8ιάθεσης της ζητούμενης συμπλη

ρωματικής πίστωσης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟ(ου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ~300,000 για τη χρήση του έτους που λ"ήγει 
στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 με τον επισuvημμένο Π(νακα 
εγκριθούν; 

ΕπειΟή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Π(νακα 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα εγκρίνεται και 
ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου 

(Εισαγωγή Φοιτητών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΑΙΔΑ
ΓΩΓΙΚΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΦΟΙΤΗΤΩΝ) 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Φεβρουαρίου και στις 
13 Μαρτίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν/και παρευρέθηκαν εκπρό
σωποι του Υπουργείου Παιδείας κι ο Διευθυντής της Παιδαγωγικής Ακαδημίας 

Κύπρου. Στην ίδια συνεδρία της Επιτροπής παρέστησαν επίσης εκπρόσωποι του 
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Παγκύπριου Διαβητικού Συνaέσμου και της Παγκύπριας Οργ&.νωσης Αποκα

ταστά:σεως Αιμορροφιλικών οι οποίοι υποστήριξαν ένθερμα τις πρόνοιες της υπό 

αναφορά. πρότασης νόμου. 

Με την υπό εξέταση πρόταση νόμου, η οποία έχει κατατεθεί στη Βουλή από 

την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας, σκοπείται η τροποποίηση του βασικού 

περί Παι8αγωγικής Ακα8ημίας Κύπρου (Εισαγωγή Φοιτητών) Νόμου του 1986, 
για να παρέχεται η 8υνατότητα και στους αιμορροφιλικούς και στα παιΟιά που 

πάσχουν απο νεανικό 8ιαβήτη να ε(ναι υποψήφιοι στις ειδικές κατηγορίες ένταξης 

στην ΠΑΚ. 

Απώτερος στόχος της πιο πάνω πρότασης νόμου είναι η υποβοήθηση των 
παιδιών αυτών να ενταχθοόν ομαλά. στην κοινωνία και να αποκατασταθούν 

επαγγελματικά.. Με την υπό εξέταση πρόταση νόμου η Επιτροπή Παι8είας θέλει 

να ανοίξει το 8ρόμο για την ομαλή ένταξη των παι8ιών αυτών σε ολόκληρη τη 
8ημόσια και ημικρατική υπηρεσία και στο υπό ίΟρuση πανεπιστήμιο. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας καταθέτοντας ενώπιον της Επι
τροπής ανέφερε ότι το Υπουργείο Παι8είας 8εν έχει έντονες απόψεις για το θέμα 

της επέκτασης των ειδικών κατηγοριών για εισδοχή στην ΠΑΚ, ταυτόχρονα όμως 
τονίστηκε ότι εκκρεμούν ή8η πολλ&. αιτήματα από 8ι&.φορες &.λλες κατηγορίες 

υποψηφίων για ένταξη στην ΠΑΚ. Από το ί8ιο Υπουργείο κατατέθηκε επίσης ότι 

η φετινή χρονι&. είναι η τελευταία που λειτουργεί η ΠΑΚ, εν.όψει της 

αναμενόμενης λειτουργίας του πανεπιστημίου στην Κύπρο. Σε συμπλήρωση των 

πιο πάνω, ο Διευθυντής της ΠΑΚ καταθέτοντας επίσης ενώπιον της Επιτροπής 

είπε ότι φοιτούν σήμερα στην Παι8αγωγική Ακα8ημ(α 54 φοιτητές που έχουν 
εισαχθεί με ειδικά κριτήρια και ότι από τους φοιτητές αυτούς μερικοί 

παρουσι&.ζουν προβλήματα, λόγω της ελλιπούς φο(τησής τους και της μειωμένης 

δυνατότητας συγκέντρωσης και απόδοσής τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας, έχοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της και αφού έλαβε ι8ιαίτερα υπόψη το γεγονός ότι οι αιμορροφιλικοί 

αποτελούν ουσιαστικά μια φθίνουσα αριθμητικά τάξη, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 

Τ ροποπο(ηση του &.ρθρου 5 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 
Προχωρούμε στην τρ(τη αν&.γνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Παι8αyωγικής Ακα8ημίας Κύπρου 

(Εισαγωγή Φοιτητών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ&ρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί 

σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα εγκρίνεται και 
ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το τελευταίο θέμα που έχουμε στη σημερινή ημερήσια δι&ταξη είναι «Οι περί 

Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πέρα Πεδιού του 

1990». 
Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών νοc 

διαβ&σει την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: · 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠ~ΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΤ Α~ΆΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΠΕΡΑ ΠΕΔΙΟΤ ΤΟΤ 1990». 

Παρόντες:- "" 
Λέανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νlκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς .gε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Απριλίου 1990. 
Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

24 της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, αυξ&νονται τα 

δικαιώματα διανυκτέρeυσης σε ξενοδοχεία του χωριού Πέρα Πεδί από 30 μιλς σε 
10 σεντ για κάθε νύκτα για κάθε άτομο πάνω από 10 χρονών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ"ή Εσωτερικών επικροτεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχοuν ομιλητις επί θέματος αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

αυτούς υπό έγκριση. 

lπάρχει οποιαόήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειόή Οεν υπάρχει οποιαόήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Έχει τελειώσει το Κεφάλαιο Α, κύριοι. σuνάόελφοι. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β 1 που είναι η Κατάθεση Νομοσχεόίων και 
Εγγρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το lπουργείο Δικαιοσύνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(2) 
(3) 

Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμος του 1990. 
Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμος του 1990. 

Και τα Ουο αυτά νομοσχέΟια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπονται και τα δυο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(4) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Αρχής Λιμένων Κύπρου . 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. . . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(5) Ο περί Εκδόσεως Φυγοδίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Ύ'πουpyείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευτικΎj Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(6) Ο περί Βοηθών Καταστημ&των (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1990. 

(7) Ο περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και τα Ουο αυτά νομοσχέΟια κατατέθηκαν από το lπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα 8 νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών:-

(8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 1990. 
(9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1990. 

(10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.17) του 1990. 
(11) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 18) του 1990. 
(12) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1990. 
(13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1990). 
(14) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1990. 
(15) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αραπέμποντα;ι και τα 8 στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(16) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό 

Εργο8οτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν οcπό το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(17) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Ποίφου του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υ'Υοuργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(18) Οι περί Νοητικοί Καθυστερημένων Ατόμων (Σόσταση Συμβουλευτικής 

Επιτροπής) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(19) Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικοό (Σχέ8ια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα έξι νομοσχέaια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων:-

(20) Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Κανονισμοί του 
1990. 

(21) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 

του 1990. " 
(22) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Ώρες Εργασίας Βοηθών Κατα

στημάτων) Κανονισμοί του 1990. 
(23) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος 

(Καταστημάτων) Κανονισμοί του 1990. 
(24) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβ8ομα8ιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 

του 1990. 
(25) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποίηση Πινοίχων) Κανονισμοί 

του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπονται 6λα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(26) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαι3εόσεως (Τέλη και 
Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το "f πουργείο Παι3είας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(27) Οι περί Πετρελαιοει3ών {Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής {Πωλή

σεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το "Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(28) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου απ6 το 

Θεατρικό Οργανισμό Κόπρου 3υνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων "Υπαλλήλων εις την "fπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το lπουργείο Παιδε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

(29) Έγγραφα που αφοροόν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία. 

(β) τη σκοποόμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 3ημόσια και 

εκπαι3ε~τική υπηρεσία, 3υνάμει του Άρθρου 3{1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων "Υπαλλήλων {Δημόσια και Εκπαι3ευτική 
"Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κονοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου. 

(30) Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικο3ομικών και Τεχνικών 
Έργων (Τ ροποποιητικ6ς) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από τους αξ. κ. Α. Μαρκί3η, Βουλευτή ΔΗ.Σ"f. και Ν. 
Μουσιοόττα, Βουλευτή ΔΗ.ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην: Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟΝ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

(Αυτές 36θηκαν ή3η γραπτώς) 
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Ερώτηση ημερομηνίας 10 Μαίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιόημο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 
σης 11 Μαϊου 1989. 
(<Τη 8ημιουργία ει8ικού χώρου στην Ποταμιά ζητούν οι κάτοικοι της 

κοινότητας αφιερωμένού στην πολύχρονη -και μέχρι τώρα, μ 'όλες τις εναντιο

δρομίες- αγαστή χι ειρηνική συμβίωση (εχδηλούμενη με κοινούς αθλητικούς 
συλλόγους, σωματε(α, κοινά χαφενε(α, οικονομ(α, 8ημ6σιες σχέσεις, κ.ά.) Ελληνο

χύπριων και Τοuρκοχύπριων. 

Πώς αντικρίζει το θέμα το αρμό3ιο Υπουργείο;)) 

Απάvτηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 563, ημερομηνίας 11 Μαϊου 1989, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρόυ Στυλιανού. 

ιιΣχετιχά με αίτηση της Χωριτιχής Αρχής Ποταμιάς για παραχώρηση 

Τουρκοκυπριακής γης για τη δημιουργία κοινοτικού γηπέδου, σας πληροφορώ ως 

ακολούθως: 

Η αίτηση εγκρίθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Προστασίας και Διαχει

ρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στις 29.9.89 και η παραχώρηση έγινε με 
την υπογραφή σχετικού συμβολαίου από τη Χωριτιχή Αρχή στις 29.12.89. 
Συνεπώς το θέμα πρέπει να θεωρείται λήξαν.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 29 Ιουvίου 1989 υποβληθείσα από τοv αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού και ληφθείσα 

στις 29 Ιουvίου 1989. 
«Αιτήματα των εκτοπισμένων κατοίκων Μαθιάτ,η, όπως μας εξετέθησαν 

κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην κοινότητα, 

(i) Η κατασκευή προστατευτικού περιτοιχίσμα:rος για τα 24 σπίτια της 
αυτοστέγασης σε ΤΙΚ γη. 

(ίί) Η ανέγερση τοίχων αντιστήριξης λόγω επικίνδυνων γεωμορφολογικών 
συνθηκών σε πέντε τουλάχιστον υποστατικά εκτοπισθέντων (Νικόλα 

Φωκά, Αντώνη Αποστολίδη, Κυριάκου Δημήτρη, Γιώργου 

Καμπανέλλα, Μάρκου Μάρκου χ.ά.). 

(ίίί) Η αναθεώρηση του τρόπου παροχής του ΤΙΚ κλήρου. Συγκεκριμένα 

τον(στηκε πως κάπου 30 άτομα, μη κάτοικ.οι Μαθιάτη, από 8ιάφορα 
χωριά -πλείστοι, μάλιστα, υψηλόμισθοι-κατέχουν Τ /Κ κλήρο γύρω στα 

1.200 στρέμματα, ενώ οι εκτοπισθέντες κάτο.ικοι της κοινότητας (που, 
μάλιστα είναι χαμηλόμισθοι, και πολύτεχνοι) ελάχιστο ΤΙΚ κλήρο 

κατέχουν. 

Τονίστηκε ακόμα πως πολλοί μη κάτοικοι καλλιεργητές ΤΙΚ κλήρου 

αγνοούν πού βρίσκεται ο κλήρος που τομς Ωόθηκε, μιας και τον 

uπενοικιιΧζοuν. 

Πώς αντικρίζει τα πιο πάνω αιτήματα -κι ιβιαίτερα το ιιι -το αρμό8ιο 
Υποuργείο;» 

Απάvτηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv κ. Χρ. 
Βενιαμίν στηv ερώτηση ΕΓ' 701, ημερομηvίας 29 Ιουνίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'Fρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με αιτήματα των εκτοπισμένων κατοικων Μαθιάτη, σας πληρο

φορώ τα ακόλοuθα: 

( α) Η κατασκεuή περιτοιχισμ&των στις κατοικίες αυτοστέγασης σε 

τουρκοκυπριακή γη, όπως και στις περιπτώσεις των κυβερνητικών 
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οικοπέδων αυτοστέγασης, αποτελεί ευθύνη των LΟιων των ενοίκων και 

όχι της κυβέρνησης. 

(β) Κατόπιν επιτόπιας έρευνας διαπιστώθηκε ότι οι κατοικίες που 

αναφέρονται Οε διατρέχουν οποιοδήποτε κίνδυνο λόγω γεωμορφολογι-
' θ ' ψ 1 <;:< ' , '!:> ' κων συν ηκων και υ ομετρικων σιαφορων και συνεπως οεν υπαρχει 

ανάγκη ανέγερσης τοίχων αντιστΊ\ριξης. Εξάλλου, όπως αναφέρεται πιο 

πάνω, τούτο αποτελεί ευθύνη των ιδιοκτητών. 

(γ) Στο χωριό έχει διανεμηθεί γεωργικΊ\ γη συνολικΊjς έκτασης 3,233 
σκαλών σε 88 κλήρους που παραχωρήθηκαν σε δικαιούχους καλλιερ
γητές. Από αυτοός 70 είναι πρόσφυγες και 18 αυτόχθονες κάτοικοι 
Μαθιάτη προς τους οποίους παραχωρήθηκε μικρή έκταση τουρκο

κυπριακής γης (110 σκ.) που είναι περίκλειστη από ιδιόκτητα κτήματά 
τους και συνεπώς μπορεί να αξιοποιηθεί μόνο από τους ίδιους. Τούτο 

συνάδει και με τα σε ισχύ κριτ1jρια διάθεσης της τουρκοκυπριακής 

γεωργικής γης. Συναφώς αναφέρεται ότι από τους 70 πρόσφυγες 
κατόχους κλήρων οι 34 διαμένουν στο χωριό και κατέχουν πολύ 

ικανοποιητικούς και βιώσιμους κλήρους καt οι υπόλοιποι σε γειτονικά 

χωριά ή σε κυβερνητικούς οικισμούς και συνοικισμούς αυτοστέγασης 

της Λευκωσίας, όπου δεν υπάρχει διαθέσιμη γη. 

(δ) Τονίζεται ότι η κατ' έτος διανομή των γεωργικών κλήρων στο χωριό, 

όπως και σε άλλες κοινότητες, γίνεται από την Επαρχιακή Επιτροπή 

Προστασ(ας και Διαχειρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στην 

οποία εκπροσωπούνται τόσο οι Αγροτικές Οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και 

Αγροτική όσο και η ΠΕΠ με βάση αντικειμενικά κριτήρια, αφοό 

ληφθούν υπόψη οι εισηγήσεις των Τοπικών Επιτροπών Προσφύγων που 

υπάρχουν σε κάθε κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 -.ου Υπουργοu Εσ=ερικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 195, ημερομηνίας 10 Οκ-.ωβρίου 1989, -.ου 
Βουλεu-ιή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-.ρου Σ-αιλιοινοu. 

«Αναφορικά με διάφορα προβλήματα των κοινοτήτων Παλαιχωρίου Μόρφου 
και Ποιλαιχωρίου Ορεινής, σας πληροφορώ τά ακόλουθα: 

( α) Κατασκευή γεφυριού στην τοποθεσία Άγκούλοι '. 

Για την εκτέλεση του έργου θα απαιτηθεί ποσό !::8,500 και προγραμ
ματίζεται συμπερίληψή του στον Προϋπολογισμό του 1991. 

(β) Εγγραφή των νέων δρόμων της κοινότητας. 

Η εγγραφή των πιο πάνω δρόμων θα γίνει μόλις εξασφαλιστόύν οι 
έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών. Σε αντίθετη 

περίπτωση θα προχωρήσει η διαδικασία απαλλοτρίωσης. 

(γ) Χωρομέτρηση των δημόσιων χι!.ρων. 

Αναμένεται η υποβολή καταλόγου και σχεδίων από τη Χωριτική 
Επιτροπή, για να προωθηθεί η διαδικασία χωρομετρήσεων και 
εγγραφής των χώρων αυτών.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1990 -<ου Υπουργοu Εσ=ερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 286, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1989, -.ου 
Βοuλεu-ιή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήρου. 
«Σχετικά με το δρόμο Δρυνιάς-Δρύμου, σας πληροφορώ ότι αυτός είναι χωμάτινος 

και χρησιμοποιείται mρίως ως αγροτικός. ''f στερα από rι.ετικό αίτημα των δυο 
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κοινοτήτων ετοιμάστηκε σχέδιο 8ιεύρυνσης του δρόμου 1 ο οπο(ος χρειάζεται και άλλεζ 
βελτιώσεις. Αναμένεται ότι το έργο θα προωθηθεί για εκτέλεση εντός του 1991.» 
Απάvτηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Xp. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 289, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σχετικά με το 3ρόμο Σίμου-Κουγιούκας, σας πληροφορώ ότι μέχρι τώρα 

βελτιώθηκε τμήμα του πιο πάνω 3ρόμου, μήκους 2χλμ. και έναντι 3απάνης 

f120,000. Φέτος θα ασφαλτοστρωθεί από το Τμήμα Δημόσιων Έργων τμήμα 
του 3ρόμου από τον 'Αγιο Δημητριανό προς Μηλιά, έναντι 3απάνης f120,000. 
Μέχρι την ολοκλήρωση των βελτιωτικών εργασιών τα τμήματα του δρόμου που δε 
βελτιώθηκαν θα συντηρούνται και θα επιδιορθώνονται από την Επαρχιακή 

Διοίκηση Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 321, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτου. 

«Η στέγη του Δημοτικού Σχολείου Λόφου έχει ή3η αντικατασταθεί με νέα 
και έτσι έχει διασωθεί το κτίριο από περαιτέρω φθορά της τοιχοποιίας και του 
πατώματός του. 

Η βελτίωση/συντήρηση του όλου κτιρίου θα απαιτήσει πρόσθετο σοβαρό 
ποσό με το οποίο θα επιβαρυνθούν η Λόφου και ο 'Υψωνας. 

Αν η Σχολική Εφορεία των δυο χωριών αποφασίσει την προώθηση των πιο 
πάνω εργασιών,το Υπουργείο Παιδεϊας θα προσφέρει την τεχνική βοήθεια που θα 
απαιτηθεί και ίσως μικρή χρηματική βοήθεια από το περιορισμένο ποσό που έχει 
στη διάθεσή του για πολιτιστικούς σκοπούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 328, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Σχετικά με εισήγηση για κατάργηση των εισο3ηματικών κριτηρίων για την 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για στέγαση/ αυτοστέγαση/ αγορά έτοιμης 
κατοικίας/3ιαμερίσματος σε νεαρά ζευγάρια προσφύγων, σας πληροφορώ ότι 3εν 

αντιμετωπ(ζεται θέμα κατάργησης των εισο8ηματικών κριτηρ(ων, αλλά ανα
θεώρησής τους από καιρό σε καιρό για να συν&.8ουν με τα εκάστοτε ισχύοντα 
οικονομικά 3ε3ομένα. Συναφώς αναφέρεται ότι πρόσφατα συμφωνήθηκε κατ' αρχήν 

με την ΠΕΠ αναθεώρηση των εισο8ηματικών κριτηρ(ων που αναμένεται να 
οριστικοποιηθεί και εξαγγελθεί σύντομα. 

Τα υπόλοιπα θέματα που εγείρονται στην ερώτηση αφορούν το Υπουργείο 
Οικονομικών το οπο(ο και θα απαντήσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 349, ημερομηνίας 21 Νοεμβρίου 
1989, -του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-τρου 
Στυλιανού. 

«Σχετικά με τα προβλήματα που παρουσιάζει ο σταθμός επεξεργασίας 
λυμάτων του βρετανικού οικισμού Βερεγγάρια στα Κ&.τω Πολεμ(δια, σας πληρο-
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φορώ ότι για τη μεLωση της κακοσμ(ας, όταν παρουσιάζεται., οι βρετανικές αρχές 

χρησιμοποιούν χημικές ουσίες. 

Σχετικά καταβάλλονται προσπάθειες όπως οι βρετανικές αρχές κατασκευ

άσουν νέο αποτελεσματικό σύστημα επεξεργασLας λυμάτων.>> 

Απάvτηση ημερομηvίας 22 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικώv 
κ. Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 362, ημερομηvίας 24 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάvνη. 

«Σχετικιi με διιiφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα και ο συνοι

κισμός Αλεθρικού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατασκευή δεύτερης διάβασης στον παρακαμπτήριο δρόμο Λάρ
νακας/ΚοφLνου που να συνδέει την κοινότητα. 

Το θέμα αφορά το lπουργεLο Συγκοινωνιών και Έργων, στο οποίο 
διαβιβιiστηκε αντίγραφο της ερώτησης. 

(β) Επέκταση του δικτύου του Νότιου Αγωγού για κάλυψη και της 
κοινότητας Αλεθρικού. 

Το θέμα αφοριi το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στο 
οποίο διαβιβιiστηκε αντίγραφο της ερώτησης. 

(γ) Αντικατάσταση των ηλιακών 
συνοικισμού αυτοστέγασης. 

θερμοσιφώνων στις κατοικ(ες του 

1 Ο λες οι κατοικίες του συνοικισμού αuτοστέγασης εκτοπισθέντων 

Αλεθρικού στην περιοχή 'Α' κτίστηκαν στα 'πρώτα στάδια εφαρμογής 
του σχεδίου αυτοστέγασης και οι κατοικ(ες αυτές θα αντικαταστα

θούν/βελτιωθούν σύμφωνα με σχετικές εκτιμήσεις του Τμήματος 
Δημόσιων Έργων. Στις εκτιμήσεις περιλαμβάνεται και η αντικα

τάσταση/επιδιόρθωση των ηλιακών θερμοσιφώνων. Όσον αφορά τις 
κατοικ(ες του συνοικισμοό στην περιοχή Έ' που κτ(στηκαν σε 
μεταγενέστερο στάδιο με αυξημένη οικονομική βοήθεια έναντι εκεlνων 

της Ά' περιοχής δεν παραχωρείται οικονομική , βοήθεια για αντι

κατάσταση/επιδιόρθωση των ηλιακών θερμοσιφώνων, αλλά η σχετική 
δαπάνη βαρύνει τους ίδιους τους πρόσφυγες. 

(δ) Παραχώρηση αποζημιώσεων στους ιδιοκτήτες γης που αρχικά χρησιμο
ποιήθηκε για την κατασκευή του νέου δρόμου Λάρνακας/ Κοφlνου, 

αλλιi αργότερα εγκαταλείφθηκε. 

Το θέμα βρίσκεται υπό μελέτη από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
και το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.» 

Απάv'tηση ημερομηvίας 29 Μαρτίοu 1990 1'0\1 Υποuργού Εσω'<ερικώv 

κ. Χρ. Βενιαμίv σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 387, ημερομηvίας 30 Νοεμβρίοu 
1989, '<Ου Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ'<ροu 
Σ'<uλιανού. 

«Με σκοπό τη διάσωση και διαφύλαξη του εξαιρετικά πολύτιμου δημοσιο
γραφικού και ιστοριογραφικού υλικού των κυπριακών εφημερ(δων, έχει ήδη αρχ(σει 
και συνεχίζεται η μικροφωτογριiφηση όλων των τόμων των εφημερίδων που 
φυλάσσονται στο Γραφε(ο Τύπου και Πληροφοριών, ενώ παράλληλα καταβάλ
λονται προσπάθειες για εξασφάλιση όσων τόμων ή φύλλων ελλείπουν. Εξιiλλου, 

προωθείται η εφαρμογή σύγχρονου μηχανογραφημένου συστήματος ευρετηρίασης 
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και αποΟελτιωσης των κυπριακών εφημερίδων και για το σκοπό αυτό υπάρχει 
σχετικ-ή πρόνοια στο φετινό προUπολογισμό. 

Σ 'ό,τι αφορά τις αναγκαlες κτιριακές βελτιώσεις του χώρου φύλαξης των 

εφημερ(8ων, λόγω των περιορισμένων κον8υλ(ων στο φετινό Τακτικό Προϋπο
λογισμό για τέτοιες εργασ(ες, προγραμμματ(ζεται η κατά φάσεις 8ιεξαγωγή των 
εργασιών με σταδιακή διάθεση των ανα.γκαlων πιστώσεων.>> 

Απάντηση ημερομηνίαs 28 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ • 450, ημερομηνίαs 27 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Κοτσιάτη - Αγ(ας Βαρβάρας θα αρχ(σει 
φέτος με ποσό J>10,000.» 

Απάντηση ημερομηνίαs 28 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 456, ημερομηνίαs 29 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέτρου 
Στυλιανού. · 
«Τα παγκέττα των 8ρόμων Τσερ(ου-Αναλιόντα και Τσερ(ου-Δευτεράς έχουν 

ή8η επι8ιορθωθε( από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσ(ας.» 

Απάντηση ημερομηνίαs 28 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 458, ημερομηνίαs 29 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Τσερ(ου προς το νέο 8ρόμο Λευκωσ(ας -
Λεμεσοό θα σuνεχισθε( φέτος με ποσό ;f25,000.» 

Απάντηση ημερομηνίαs 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 465, ημερομηνίαs 30 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs Λευκωσίαs κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

((Σχετικά με ορισμένα αιτήματα του χωριού Τσέρι, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Η αστυνομ(α περιπολε( το χωριό Τσέρι συστηματικά σε ακανόνιστα 
χρονικά 8ιαστήματα και λαμβάνει όλα τα εν8ε8ειγμένα προληπτικά 
μέτρα για πάταξη κάθε ε(8ους παρανομίας. 

(β) Προωθε(ται και βρίσκεται σε προχωρημένο στά8ιο η 8ια8ικασ(α 

εξεύρεσης κατάλληλου χώρου yιιχ μεταφορά σ 'αυτόν των υφιστάμενων 

προβληματικών εργαστηρ(ων/βιομηχανικών μονά8ων έξω από την 
κατοικημένη περιοχή του χωριού και τη σωστή τοποθέτηση νέων 

οχληρών βιοτεχνιών στο μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίαs 23 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 482, ημερομηνίαs 11 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικήs περιφέρειαs Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάννη. 

«(α) Χοιροστάσιο. 

Το χοιροστάσιο στο οποlο ylνεται αναφορά ανεγέρθηκε σύμφωνα με άδεια 

οικο8ομής σε ζώνη όπου επιτρέπεται η ανέγερση χοιροστασ(ων. Σύμφωνα με όρο 
που τέθηκε στην ά8εtα, τα λύματα 8ιοχετεύονται σε στεγανή 8εξαμενή, από την 
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οποια αντλούνται και μεταφέρονται. με βυτιοφόρο σε απομακρυσμένη περιοχη. Η 

διευθέτηση αuτη πιστεύεται. ότι είναι ικανοποιητική και δε δημιουργούνται 

οποιαδήποτε ουσιαστικά προβλήματα οχληρίας. Αναφέρεται εξάλλου ότι τυχόν 
απαίτηση για εγκατάσταση βιολογικού σταθμού για επεξεργασία των λυμάτων θα 
καταστήσει τη λειτουργία του χοιροστασίου αντιοικονομική. 

(β) Επεξεργασία λυμάτων του συνοικισμού. 

Οι δεξαμενές επεξεργασίας των λυμάτων, όπως είναι κατασκευασμένες, δεν 

μπορούν να καλυφθούν, γιατί η μέθοδος επεξεργασίας των λυμάτων στην 

περίπτωση αυτή βασίζεται στην ηλιοφάνεια. Εξάλλου, όπως έχει διαπιστωθεί από 

επιτόπιες επισκέψεις αρμόδιων λειτουργών του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, του Υγειονομείου και του Γραφείου Επάρχου, δεν προκαλείται. 

δυσοσμία στο συνοικισμό από τις δεξαμενές αυτές. 

(γ) Επιδιόρθωση κατοικιών χαμηλού κόστους. 

Η επιδιόρθωση των κατοικιών χαμηλού κόστους έχει αpχισει από το 1989. 
Ως γνωστό το σχέδιο επιδιόρθωσης/ αντικατάστασης των κατοικιών αυτών είναι 

πενταετές και δεν είναι δυνατό να επιδιορθωθούν όλες οι κατοικίες ταυτόχρονα. 
Πρώτα θα συμπληρωθούν _οι εργασίες επιδιόρθωσης/ αντικατάστασης των κατοι
κιών που άρχισαν από πέρσι και μετά. θα δοθε( βοήθεια για την επιδιόρθωση και 

των υπολοίπων. Ήδη στο συνοικισμό Τερσεφάνου από τις 31 προβληματικές 
κατοικίες χαμηλού κόστους παραχωρείται οικονομική βοήθεια για επιδιόρθωση 

των 8. 

(δ) Καύση σκυβάλων. 

Η εισήγηση για καύση των σκυβά.λων που απορρίπτονται στην περιοχή από 
το Δήμο Λάρνακας δεν είναι δυνατη, γιατί περιβαλλοντικά. δεν εlναι αποδεκτή 

μέθοδος για διάφορους λόγους (π.χ. μόλυνση περιβάλλοντος από τα αέρια που 
δημιουργούνται από την καύση, δυσοσμία σε μεγάλη απόσταση, κίνδυνος 
πρόκλησης πυρκαγιών σε παρακείμενα αγροτεμάχια με δενδρώδεις η κτηνο
τροφικές καλλιέργειες κτλ.). Η μέθοδος υγειονομικού ενταφιασμού των σκυβά.λων 

που εφαρμόζεται σήμερα από το Δήμο Λάρνακας κρίνεται ως η ορθότερη. 

Όπως αντιλαμβανόμαστε, το αίτημα δεν είναι να καίγονται τα σκύβαλα 
αλλά. να μην καίγονται, γιατί η Χωριτική Επιτροπη Τερσεφάνου επανειλημμένα 

έχει εκφράσει παράπονα στο Γραφείο Επάρχου Λάρνακας ότι περιοδικά. γίνεται 

καύση των σκυβά.λων στο χώρο εναπόθεσης των σκυβάλων του Δήμου Λάρνακας, 
με αποτέλεσμα να προκαλείται ο_χληρ(α. Παρόλο που υπάρχουν προειδοποιητικές 
πινακίδες ότι απαγορεύεται η καύση σκυβάλων ή η απόρριψή τους εκτός του 
περιφραγμένου _χώρου, μερικοί ιδιώτες προβαίνουν στο κάψιμο σκυβά.λων, κυρίως 
κατά τη διάρκεια της νύκτας. Q Δήμος Λάρνακας παρακολουθεί την κατάσταση 
σε συνεννόηση με την Αστυνομική Διεύθυνση Λάρνακας για εντοπισμό και 
τιμωρ(α των παρανομούντων. 

(ε) Ασφαλτόστρωση δρόμου που συνδέεται με το δρόμο 
Λεμεσού. 

Ο δρόμος αυτός είναι χωμάτινος, μήκους 5 χμ. περίπου και οδηγεί προς τον 
σκυβαλότοπο της Λάρνακας μέχρι τον κύριο δρόμο Λάρνακας-Κοφίνου. Τμήμα του 

δρόμου από τον κύριο δρόμο Λά.ρνακας-Κοφίνου μέχρι και το σκυβαλότοπο έχει 
ασφαλτοστρωθεί για την εξυπηρέτηση των σκυβαλοφόρων οχημάτων του Δήμου 
Λάρνακας. Για την ασφαλτόστρωση του υπόλοιπου τμήματος του δρόμου απαι
τείται δαπάνη ύψους Η50,ΟΟΟ, δε θεωρείται όμως έργο προτεραιότητας κι έτσι ο 
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Έπαρχος Λάρνακας περιορ(ζεται σε περιο8ική συντήρησή του. Κατά το τρέχον 
έτος θα 8απαvηθεί το ποσ6 των L3,000 για το σ~.οπό αυτό.» 
Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών 

και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 528, ημερομηνίας 
24 Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού 
Παπαρέ. 

1 

((Σχετικά με την ό8ευση του νέου αυτοκινητό8ρομου Λεμεσού-Πάφου, σας 
παραθέτω τα πιο κά.τω: 

Για μελέτη των 8ιάφορων εναλλακτικών λύσεων για την 68ευση του 8ρόμου 
Λεμεσοό-Πάφοu έχει γίνει τεχνικοοικονομι?<ή μελέτη από οικο ξένων συμβούλων 

μηχανικών. Στην περιοχή Ερήμης-Επισκοπής μελετήθηκαν επτ& εναλλακτικές 
ο8εύσεις. 

Α • ' λ' ι ι ι ι ή ό πο την τεχνικοοικονομικη με ετη προκuπτει οτι, τοσο απο τεχνικ σο και 

από οικονομική &ποψη, η 68ευση του 8ρόμου θα πρέπει να ε(ναι βόρεια της 

Ερήμης-Επισκοπής. Με τη λήψη των κατάλληλων μέτρων ( ανισόπε8ες 8ιαβ&σεις, 
πλαγιό8ρομοι, 8ιαμόρφωση του τοπικού ο8ικού 8ικτύου κτλ.) θα απαμβλυνθούν σε 
πολύ μεγάλο βαθμό οι επιπτώσεις στην αν&πτυξη της Ερήμης. 

Για την 68ευση του 8ρόμου έγινε σχετική ενημέρωση των Χωριτικών Αρχών 

Ερήμης και ΕπισκοΠής από τους μελετητές στις 23 Φεβρουαρ(ου 1990. 

Οι απόψεις των Χωριτικών Αρχών θα μελετηθοόν.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 631, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

({Σας πληροφορώ ότι η 8uνατότητα εκτέλεσης κοινών έργων υ1Qι{.18ομής που να 

εξυπηρετούν Οιάφορες κοινότητες εξετάζεται πάντοτε μέσα στα πλαlσια της 
μελέτης για την υλοποίηση των έργων αυτών, χωρ(ς να χρειάζεται η συμπλεγ

ματοπο(ηση των εν8ιαφερόμενων χωριών.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τέλος φθ&νουμε στο Κεφ&λαιο Δ' το οπο(ο θα αναβληθε( για την ερχόμενη 

Πέμπτη. 

Ο ~. Μαρκ(8ης. 
Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, ε(μαι σ(γουρος ότι εκφράζω τα αισθήματα πολλών Βου

λευτών~ αν τουλάχιστον για χάρη πρακτικών καταθέσω Οιαμαρτυρ(α γι' αυτό το 

οποlο συνέβηκε σήμερα. Υπήρχε καθορισμένη συνεΟρlαση αυτού του Σώματος για 

την 4η απογευματινή και iχντ( να αρχ(σουμε συνε8ρ(αση στις 4.00, αρχ(σαμε 
συνε3ρ(αση με πέραν των 8υόμιση ωρών καθυστέρηση. Ελπ(ζω αυτοό του ε(8ους η 

καθυστέρηση να μην επαναληφθε!. Απλώς σας λέγω ότι υπήρχαν Βουλευτές που 

ήταν έτοιμοι να αποχωρήσουν και να 8ημιουργήσουν τεχνητή έλλειψη απαρτ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε ΜαρκlΟη, βλέπω το σημεlο το οποίο εγε!ρετε αλλά κάποτε - κάποτε 

εγείρονται ενώπιον αυτού του Σώματος 8ιάφορα θέματα τα οποία ε!ναι ανάγκη να 

εξετάζονται και αν εlναι 8υνατό να επέρχεται συμφωνία επί των θεμάτων αυτών, 

ούτως ώστε να μην γ!νεται θόρυβος και άσκοπες συζητήσεις ενώπιον αυτοό του 

Σώματος. 
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Σjήiερα πραγματικ& από τις 9.00 το πρωί ώς τις 11.00 και από τις 3.30 το 
από;γευμα ως τις 6.00, συζητούνταν δι&φορα προβλήματα τα οποία ελπίζω ότι θα 
διευθετηθούν μέχρι της προσεχούς Πέμπτης. 

Εν πάση περιπτώσει οcπολογούμαι ως προεδρεύων αυτού του Σώματος προς 

τους Βουλευτές, οι οποίοι πραγματικά επέ8ειξαν Ιώβειον υπομονήν αναμέ"Vοντες 
επί τρεις ολόκληρες ώρες, για να παραστούν σ' αυτή τη συνεδρία του Σώματος. 

Αλλά σας διαβεβαιώ ότι ο χρόνος αυτό δε σπαταλήθηκε &δικα. Έγινε πολλή και 
θετική δουλει& που ελπίζουμε ότι την προσεχή Πέμπτη θα καταλήξει σε θετικ& 

αποτελέσματα. 

Η προσεχής συνεδρία του Σώματος ορίζεται για την προσεχή Πέμπτη, 3 
Μαϊου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια δι&ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

(1) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990, 

(2) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(3) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 

(4) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.13) του 1990. 

(6) περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 

( 7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 

(8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νόμος 

(Αρ. 4) του 1990. 

(9) Ο περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης (Μονιμο

ποίηση) Νόμος του 1990. 

(10) Ο περl Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
(Πρόταση νόμου). 

(11) Ο περl Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 

(12) Ο περί Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 

( 13) Ο περί της Συμφωνίας για την Εγκατάσταση Αντιπροσωπείας της 

Επιτροπής Ευρωπα'ίκών Κοινοτήτων στην Κυπριακή Δημοκρατία 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

(14) , Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατ&ξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1988. 

(Πρόταση νόμου). 

(15): Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. 
(16). Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατ&ξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 

( 17) Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989. 

(18) Ο περί Πολιτικών Δικαιωμάτων τt"' Υπαλλήλων των Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
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(19) Ο περί Δημοσίας Εκπαι8ευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1988. (Πρόταση νόμου). 

(20) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό 

Εργο8οτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

(21) Οι περί Κλινικών Εργαστηρίων Κανονισμοί του 1990. 

(22) Οι περί Τροχαίας Κινήσεως Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Έγκωμης του 1990. 
(23) Οι περί Φυλακών (Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

(24) Οι περί Εκπαι8ευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεως) 

Κανονισμοί του 1990. 

(25) Οι περί Πολιτιστικών και Άλλων Υπηρεσιών (Κέντρο Επιστημονικών 

Ερευνών - Θέση Ερευνητή) (Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

(26) Οι περί Υπουργείου Παι8είας (Διοίκηση - Θέση Εκπαι8ευτικού 

Προγραμματιστή) (Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

(27) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990. 

(28) Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

(1) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές 8ραστηριότητες μέλους ή 

μελών της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομά8ων ΔΗ.ΣΥ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). (15.2.1990). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η ανι:Χγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του 

προβλήματος του ο8ικού 8ικτύου και των άλλων προβλημάτων της 

περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 

μαρασμού της περιοχής αυτής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). 

(23.7.1987). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

(3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως ((Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσlας για την 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββί8η εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για ·ro θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν 
να επιστρέψουν στην Κόπρο)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3 1989). 
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(5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως ((Η ανάγκη προστασ(ας της περιοχής του Ακάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο>). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδοόλου). (7.5.1987). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ(α, ανάπτυξη και 
α.ξιοποιησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Π αρισινοό εκ 
μέρους της ΚοινοβουλευτιΚ'ής Ομ&δας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 

(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα. που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο

σκοπία από επιτήΟειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρίνου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

(8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως ((Ot συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακά.μα. και το καθήκον της κυβέρ

νησης για λήψη μέτρων για τον &μεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(5.10.1989). 

(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργ(α. της κυβέρνησης 

Βασιλείου, παρ& τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να 

προχωρήσει στην &μεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γ αλανοό, εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΔΗ.ΚΟ.). (8.2.1990). 

Ο Πρόεδρος του Δημοκρατικοό Συναγερμοό κ. Γλαόκος Κληρίδης ζητ& την 

εγγραφή του πιο κ&τω θέματος: 

«Πρόσφατες ενδείξεις για παράνομες ενέργειες που στοχεύουν στη Οημιουργία 

εσωτερικής ανωμαλίαςJ>. 

Ο κ. Κληρίδης ζητ& όπως το θέμα κηρυχθεί επείγον και όπως προτοό 

συζητηθεί κληθεί ο Υπουργός Εσωτερικών ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών, για να παραθέσει όλα τα εις χείρας "των αρχών στοιχεία. 

Αν Οεν υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση, εγγράφω το θέμα αυτό με την 
παράκληση όπως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών καλέσει τον Υπουργό 

Εσωτερικών όσο γίνεται πιο γρήγορα ούτως ώστε να Οώσει τα στοιχεία που 

αναφέρονται στην πρόταση του κ. Κληρίδη. 

Οι Βουλευτές κ. Κυριάκος Χρίστου, Στέλιος ΜανΟριώτης και Νεόφυτος Ηλία 

ζητοόν εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς την εγγραφή 

του πιο κάτω θέματος, το οποίο παρακαλούν όπως θεωρηθεί επείγον . 

. (( Jι κίνΟυνοι που παρουσιάζονται για εγκατάλειψη του λιμένος της Λεμεσού 
από την εταιρεία SKANDACH και &λλες εταιρείες που έχουν σχέση με το 

Οιαμετακομιστικό εμπόριο και τα επείγοντα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν 

για την αντιμετώπιση του σοβαρού αυτού προβλήματος>J. 
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Αν δ'εν υπάρχει ένσταση το θέμα αυτό θα. το εγγράψω. Αλλά υπάρχει και η 

εισήγηση να κηρυχθε( επε(γον. 

Ο κ. Ερωτοχρίτου. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, πάντως παρόμοιο θkμα υπάρχει ή8η ενώπιον της Επιτροπής 

Συγκοινωνιών και Έργων το όποίο συζητείται. Είναι κάπως γενικότερο θέμα, 
για τα θέματα των αναγκών του λιμανιού Λεμεσού. Μάλιστα έχουμε και σuνεδ'ρία 

στις 10 του μηνός. Έχει οριστεί συνεδ'ρία Ύια τις 10 .Μαϊου για το θέμα τούτο 
που είναι συνυφ.ασμένο με την όλη κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ικα.νοποιοόνται οι εγγράφοντες ... , .... 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πpόεδ'ρε, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να χάνουμε μια κατάταξη των 

θεμάτων κοcτά ταχύτητα. Διότι με το να γίνουν όλα επείγοντα, έχασε το νόημά 
της η λέξη επείγον.· Έτσι θα πρέπει να βάλουμε ένα άλλο μέτρο, με ποια 

ταχύτητα δ'ηλαδ'ή θα πρέπει να εξετάζεται το θέμα, ώστε να παίρνει και την 

ανάλογη σ~ιρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σωστό. Αυτό το θέμα όμως, κύριοι, λέει ο κ. Ερωτοκρlτου, υπάρχει ή8η 

εγγεγραμμένο και συζητείται. Λοιπόν, αν ...... , . 

Ο κ. Μανδριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Δεν έχει συζητηθεί τέτοιο θέμα, όπως το τοποθετούμε, κύριε ΠρόεΟρε. Ούτε 

ξέραμε μέχρις αυτή τη στιγμή 6τι καθορ(στηκε συνεδρία να συζητηθούν αυτά τα 

θέματα. Εμε(ς επιμένουμε στην εγγραφή του και αν υπάρχει και οποιο8ήποτε 

άλλο θέμα που μπορεί να συνΟυαστεί, ας συν8υαστεί στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Κύριε ΜανΟριώτη, πιστεύω ότι το πρακτικό μέρος του όλους θέματος ε!ναι να 

εγγράψουμε το θέμα αυτό και να συζητηθε( μαζ( με το θέμα το οπο(ο συζητείται 

τώρα και για το οποίο μας μ!λησε ο κ. Ερωτοκρίτου, Οιότι Οιαφορετικά ...... . 

Ο κ. Πουμπουρής, 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα αυτό είναι πραγματικά επείγον. Οι πληροφορίες που 
εγώ έχω, συμπληρωματικά με αυτές που έχουν οι συνάΟελφοι, είναι ότι υπάρχει 

κίν8υνος σε 8έκα, 8εκαπέντε μέρες να εκ8ηλωθεί αυτή η εVέργεια της Scandach 
και προει8οποίησε κιόλας και κατά συνέπεια συμφωνώ να περιληφθεl μαζ( με τα 

άλλα συναφή θέματα στην Επιτροπή Συγκοινωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ι 

Θα είναι ο ταχύτερος τρόπος για να συζητηθεί. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μιχάλης 

Πουμπουρής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος το οποίο παρακαλεί να 

παραπεμφθε( επειγόντως στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 
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«Οι πληροφορίες για την παρουσία ενόπλων του Ισραήλ στα λιμάνια και 

αερο3ρόμια της Κύπρου, οι κίν3υνοι επεισο3ίων και η ανάγκη λήψης επειγόντων 

μέτρων για την αποτροπή τους». 

Αντιλαμβάνομαι ότι η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην αρμό3ια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, που είναι η Επιτροπή Εσωτερικών και αντιλαμ

βάνομαι ότι ενώπιον της Επιτροπής πρέπει να κληθούν οι αρμόδιοι υπηρεσιακοί 

παράγοντες και ίσως και ο lπουpγός Εσωτερικών ούτως ώστε να πληροφορήσουν 

το Σώμα σε ποιο σημείο βρίσκεται αυτή η υπόθεση. 

Εγγράφεται λοιπόν και παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών να καλέσει τα πρόσωπα αυτά. ούτως ώστε να γίνει η 

ανάλογη εξkταση. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, επει3ή είμαι αναπληρωτής Πρόε3ρος της Επιτροπής 

Εσωτερικών ... Βεβαίως δεν υπάρχει ένσταση γι' αυτό το θέμα αν επιμένουν οι 

εισηγητkς να θεωρηθεί ως επείγον, αλλά απλώς θα ήθελα να υπενθυμίσω το φόρτο 

εργασίας, ειδικότερα στην Επιτροπή Εσωτερικών, τόσο σε νομοθετήματα που 

περιλαμβάνουν νομοσχέδια και προτάσεις νόμου, καθώς επ(σης και σε άλλα 

θέματα του J{εφαλα(ου Δ '. Γι 1 αυτό επα.ναλαμβά.νω, αν ε(να.ι δυνατό, να ληφθε( 

υπόψη. Θεωρώ υποχρέωσή μου να κάνω α.υτή τη δήλωση, α.φού απουσιάζει και ο 

Πρόε3ρος της Επιτροπής Εσωτερικών ο κ. Ζαχαριά3ης, για να μην εφαρμοστεί 

πραγματικά. αυτό που ανέφερε και ο κ. Χριστοφ(δης προηγουμένως ((σπεύδε 

βραδέως για να φτάσεις πρώτος)). Γι 1 αυτό μήπως το επε(γον θα πρέπει να 

θεωρηθε( ότι στο τέλος δεν θα. εξυπηρετήσει το σκοπό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Κύριε Σολωμή, όλα τα πράγμα.τα ε(ναι σχετικά. Δεν υπάρχει τίποτα το 

α.πόλυτο. Επομένως, η παράκληση ε(ναι η Επιτροπή Εσωτερικών να βρει τον 

τρόπο της να διευθετήσει μέσα σε όλα τα άλλα θέματα τα οποία έχει, και 

αντιλαμβάνομαι ότι έχει πάρα πολλά., να. το διευθετήσει και αυτό. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θα προσπαθήσουμε, κόριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. πσrΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω τις δυσκολίες που έχει η Επιτροπή Εσωτερικών 

και κάνω μια εισήγηση, για να διευκολύνω. Με την ευκαιρία που θα κληθεί ο 

Υπουργός Εσωτερικών για να καταθέσει για το προηγούμενο θέμα, με το οποίο 
εμε(ς συμφωνούμε, και επειδή είναι της ίδιας φύσης το θέμα αυτό, είναι θέματα 

ασφάλειας, θα παρακαλούσα να εξεταστε( και αυτό στην Επιτροπή, για να 

κόψουμε και δρόμο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Νομίζω, κόριε Πρόε3ρε, μπορεί να γίνει έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μάλιστα, μπορεί να συνδυαστεί με το θέμα του κ. Κληρίδη1 εφόσον θα κληθεί 
και σ 1 αυτό το θέμα ο lπουργός Εσωτερικών. 
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Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. 

Τάκης Χατζη8ημητρ!ου ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Η παροχή υποσχέσεων προς κάθε κατεύθυνση από τον Πρόε8ρο της 

Δημοκρατίας κ. Βασιλείου και η σύνΟεσ-ή τους με τα φορολογικά μέτρα». 

Ο κ. Χοιτζη8ημητρίου ποιροικοιλεί όπως το θέμα συζητηθεί άμεσοι. 

Λοιπόν, βλέπετε ότι ο κ. Χοιτζη8ημητρίου, επει8ή βλόπει ότι το επείγον όχει 

χάσει τη σημασία του και είναι μια σχετική έννοια, χρησιμοποίησε τη Μξη άμεσοι, 

Λοιπόν, κύριοι, το θέμοc πραγματικά ε!vαι ένα θέμα το οποίο κάποτε πρέπει 

νοι συζητηθεί ενώπιον αυτού το Σώματος. Τώρα εξαρτάται από το Προε8ρείο της 

Βουλής, πότε θοι καταστεί Βυνοιτή η Βιευθέτηση ημερομην!οις γιοι τη συζήτηση 

αυτού του θέματος. Γι' αυτό το λόγο το θέμα εγγράφεται και εναπόκειται στο 

Προε8ρείο της Βουλής νοι καθορίσει την ημερομηνία της συζήτησης του θόματος. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. ΑΜξης Γαλανός ζητά την 

εγγραφή και κατευθείαν συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' του πιο κάτω θέμιχτος, το 
οποίο επίσης ποιροικοιλεί όπως κηρυχθε( επείγον. 

«Η οιντι8εοντολογική συμπεριφορά του προι!Βρου της Δημοκρατίας κοιτά τη 

διάρκεια της ομιλίας του στην ΟμοσπονΟ!α ΕργοΟοτώv και Βιομηχάνων και οι 

σχετικές ευθύνες της Εκτελεστικής Εξουσίας, της Βουλής και των Κομμάτων, 

όσον αφορά τα καυτά προβλήματα του τόπου». 

Δε βλέπω τον χ. Γαλανό εΟώ, νομίζω όμως ότι θα μπορούσε να σuνΟυαστεl 

το θέμα μοιζ( με το προηγούμενο και νοι τεθεί επίσης στο discretion, στη 
Βιοικριτική εξουσία του Προι!Βρου της Βουλής, για νοι Βώσει την κατάλληλη 
ημερομηνία, για τη συζήτηση και των Ούο θεμάτων ταυτόχρονα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διότι είναι σιχν να είναι τα ίδια, με διαφορετικές λέξεις, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εlναι σχετικά:, εν πάση περιπτώσει. 

Ο Βουλευτής κ. 08υσσέοις Δημητρίου ζητά την εγγροιφ'ή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Η άμεση ανάγκη επίλυσης του σοβαρού προβλήματος στέγασης των χαμηλά 
αμειβόμενων τάξεων και αναξιοπαθούντων ατόμων». 

Η εισήγηση ε!νοιι όπως ποιροιπεμφθε! στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών. 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβοuλεuτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών. 

Παρά το φόρτο εργασ(οις της Επιτροπής, κύριε Σολωμή, εφόσον οι 
συνά8ελφοι επιμένουν νοι εγγράφουν θέματα που υπάγονται στην οιρμο8ιότητοι της 
Επιτροπής Εσωτερικών, ε!μαι υποχρεωμένος να τα παραπέμπω στην Επιτροπή 
Εσωτερικών. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Το έχουμε σημειώσει και αυτό, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Οι Βουλευτές κ. ΑΜκος Μοιρκ!Βης, Αν8ρόοις Γεωργίου και Σοφοκλής 
Χατζηγιάννης ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θόμοιτος: 
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«Η απόλυση από το Υπουργικό Συμβοόλιο την 1.2.1980 δημόσιων υπαλ
λήλων για λόγους δημόσιου συμφέροντος και η ανάγκη άμεσης άρσης της 

γενόμενης αδικίας εν όψει της πρόσφατης απόφασης του Ανώτατου Δικαστηρίου 
στην αναθεωρητική έφεση 941». 

Το πιο πάνω θέμα παρακαλούν όπως θεωρηθεί επείγον και παραπεμφθεί για 
εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Παραπέμπεται λοιπόν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 
και η Επιτροπή Νομικών, μέσα στο φόρτο της εργασίας που έχει, ας διευθετήσει 
ώστε να συζητήσει και αυτό το θέμα σχετικώς επειγόντως. 

Ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης παρακαλεί όπως εγγραφεί και παραπεμφθεί 

στην Κοινοβουλευτική Επτροπή Υγείας για μελέτη το ακόλουθο θέμα: 

((Η επίδραση των λυμάτων στην υγεία των κατο(κων του χωριού Κελλιά της 

Επαρχίας Λάρνακας καθώς και στο φυσικό περιβάλλον γενικά και η ανάγκη λήψης 
των κατάλληλων θεραπευτικών μέτρων>), 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικ-/ι Επιτροπή 
Υγείας. 

Και έτσι έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

( Ώρα λήξης: 7 .20 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 
αλφαβητική σειpά:-

Αναστασιάδης Ν(κος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαόκος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντ(νου Ντ(νος 

Λαδάς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 
Πουμπουρής Μιχάλης 

Σολωμής Χρίστος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Ψυλλίδης Ανδρέας. 

\ 
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Αvτιπpόσωποι Θpησκεuτικώv Ομάδων: 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Εισήγηση και έγκριση του καταλόγου των μελών της Επιτροπής Επιλογής 
της Βουλής. 

2) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Συμπληρωματικού Π ροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 3) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 9 του 1990). 

3) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 6) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 7) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 8) του 1990>>, η σύντομη αναφορά του αξ. Βουλευτή Α. Ζιαρτί3η 
πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περ! Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1990,, και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) 
του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Ει3ικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε!ο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νομος (Αρ. 3) 
του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

9) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περ( Παι3αγωγικής 

Κύπρου (Εισαγωγή Φοιτητών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» 
αυτής σε Νόμο. 

Ακα3ημίας 

και ψήφιση 

10) Έκθεση για τους 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμούς ((Οι 

Κανονισμοί Πέρα 

περί Χωρίων (Διο!κηση και 
Πε3ιού του 1990» και έγκριση 

αυτών. 

11) Κατάθεση Νομοσχε3ίων, Εγγράφων κ~ι Κανονισμών. 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η 3ημιουργία κοινοτικού γηπέ3ου στην Ποταμιά 
- Τα οcιτήματα των εκτοπισμένων χατοlκων Μαθιάτη) 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε Ερωτήσεις Βουλευτών (Τα 3ιάφορα προ

βλήματα της κοινότητας Παλαιχωρίου - Η 3ιεύρυνση και βελτίωση του 3ρόμου 
Δρυνιάς-Δρύμου - Η βελτ!ωση και ασφαλτόστρωση του 3ρόμου Σίμου-Κουγιούκας 
- Η βελτίωση και συντήρηση του Δημοτικού Σχολε(ου Λόφου - Η εισήγηση για 
κατάργηση των εισο8ηματικών κριτηρίων για την παραχώρηση οικονομικής 

βοήθειας για τις στεγαστικές ανάγκες των προσφύγων - Τα προβλήματα που 

παρουσιάζει ο σταθμός επεξεργασίας λυμάτων του βρετανικού οικισμοό Βερεγ

γάρια στα Κάτω Πολεμί3ια - Τα 3ιάφορα προβλήματα που αντιμετωπ!ζει η 

κοινότητα και ο συνοικισμός Αλεθpικού - Η 8ιάσωση και 3ιαφύλαξη του 
εξαιρετικά. πολύτιμου 8ημοσιογpαφικού και ιστοριογραφικού υλικού των 

κυπριακών εφημερί3ων - Η επι3ιόρθωση των παγκέττων των 3ρόμων Τσερίου
Αναλιόντα και Τσερίου-Δευτεράς - Η ασφαλτόστρωση του 3ρόμου Τσερίου προς 
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το νέο δρόμο Λευκωσίας -Τα διάφορα αιτiιματα του χωριού Τσέρι -Τα διάφορα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Τερσεφάνου -Η όδευση του νέου 

αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου -Η εκτέλεση κοινών έργων υποδομής). 

14) Διαμαρτυρία από τον αξ. Βουλευτή Αλέκο Μαρκίδη για τη μεγάλη 

καθυστέρηση που παρατηρήθηκε σχετικοί με την ώρα έναρξης της συνεδρίασης του 
Σώματος. 

15) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

{α) «Πρόσφατες ενδείξεις για παράνομες ενέργειες που στοχεύουν στη 

δημιουργία εσωτερικής ανωμαλίας». 

( Θkμα εγγραφέv με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΣΥ. κ. Γλ. Κληρίδη). 

(β) «Οι κίνδυνοι που παρουσιοίζονται για εγκατοίλειψη του λιμένος της 

Λεμεσού από την εταιρεία SKANDACH και άλλες εταιρείες που έχουν 
σχέση με το διαμετακομιστικό εμπόριο και τα επείγοντα μέτρα που 

επιβάλλεται να ληφθούν για την αντιμετώπιση του σοβαρού αυτού 

προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Κ. Χρίστου, Στ. 

Μανδριώτη και Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(γ) «Οι πληροφορίες για την παρουσία ενόπλων του Ισραήλ στα λιμοίνια 

και αεροδρόμια της Κύπρου, οι κίνδυνοι επεισοδίων και η ανάγκη λήψης 

επειγόντων μέτρων για την αποτροπη τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μ. Πουμπουρή). 

(δ) «Η άμεση ανάγκη επίλυσης του σοβαρού προβλήματος στέγασης των 

χαμηλά αμειβόμενων τάξεων και αναξιοπαθούντων ατόμων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

{ε) «Η απόλυση από το Υπουργικό Συμβούλιο την 1.2.1980 δημόσιων 
υπαλλήλων για λόγους 8ημόσιου συμφέροντος και η ανάγκη άμεσης 

οίρσης της γενόμενης αδικίας ενόψει της πρόσφατης απόφασης του 

Ανώτατου Δικαστηρίου στην αναθεωρητική έφεση 941». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Μαρκίδη, Α. 
Γεωργίου και Σ. Χατζηγιάννη). 

(στ) ((Η επί8ραση των λυμάτων στην υγεία των κατοίκων του χωριού 

Κελλtά της επαρχίας Λάρνακας, καθώς και στο φυσικό περιβάλλον 

γενικά και η ανάγκη λήψης των κατάλληλων θεραπευτικών μέτρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγιοίννη). 

16) Εγγραφή στο Κεφοίλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέλεια του 

Σώματος των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) ((Η παροχή υποσχέσεων προς κάθε κατεύθυνση από τον Πρόε8ρο της 

Δημοκρατίας κ. Βασιλείου και η σύν8εσή τους με τα φορολογικά 
μέτρα>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου). 



2438 

(β) «Η αντιδεοντολογική συμπεριφορά του Προέδρου της Δημοκρατ(ας 
κατά τη 8ιάρκεια της ομιλlας του στην Ομοσπον8(α Εργο8οτών και 
Βιομηχάνων και οι σχετικές ευθύνες της Εκτελεστικής Εξουσίας, της 

Β λ ' ι ι ι ι βλ' ου ης και των κομματων, οσον αφορα τα καυτα προ ηματα του 

τόπου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισ'ήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού) 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφε(ο της Κυπριακής Δημοχρα:τ(α:ς, Λεuχωσ(α. 
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Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 3ης Μα+ου 1990 
(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Αρ. 27) 

Κηρόσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο
σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να 8ιαπιστώσει αν υπ&ρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι Βουλευτές, προτοό μποόμε στη σημερινή ημερήσια διάταξη, θα ήθελα 
να μου επιτραπεί να εξαγγείλω τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, όπως έχουν 
διευθετηθεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής. Οι Επιτροπές αυτές 
έχουν ως εξής: 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

Αλέξης Γαλανός, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Ψυλλίδης 

Ιωάννης Μάτσης 

Νίκος Αναστασιάδης 

Μανώλης Χριστοψίδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββίδης 

(2439) 
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ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡ0·1"ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Αλέκος Μαρκ(8ης 

Κωνσταντ(νος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλ'Ιjς Μιχαηλ(8ης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρ(στος Κουρτελλάρης 

Ν(κος Φλουρέντζος 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 

Κυριάκος Χρ(στου, Πρόε8ρος 

Στέλιος Μαν8ριώτης, Αναπληρωτής Πρόε8ρος 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Αν8ρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλ'Ιjς Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρ'Ιjνα Κατσελλ'Ιj 

Πέτρος Στυλιανού 

Αν8ρέας Δημητριά8ης 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Αν8ρέας Ζιαρτ(8ης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΝΟΜΙΚΩΝ 

Μανώλης Χριστοφ(8ης, Πρόε8ρος 

Ν(κος Αναστασιάllης, Αναπληρωτ'Ιjς Πρόεllρος 

Αντώνιος Αν8ρέου 

Ανllρέας Γεωργ(ου 

Ανllρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρ(ας Τουλούρας 

Γεώργιος Χαραλαμπ(8ης 

Χρ(στος Πέτας 

Κυριάκος Χρ(στου 

Ευστάθιος Ευσταθ(ου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΠΑΙΔΕΙΑΣ 

Ανllρέας Ψυλλ(8ης, Πρόεllρος 

Τάκης Χατζηllημητρ(ου 

Ρ'Ιjνα Κατσελλ'Ιj, Αναπληρωτ'Ιjς Πρόεllρος 

Πέτρος Στυλιανού 



ΑΜκος Μαρκί3ης 

Νίκος Αναστασιά3ης 

Δήμος Γεωργιά3ης 

Γεώργιος Παπα3όπουλος 

Γεώργιος Σαββί3ης 

Χρίστος Πέτας 
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Εκπρόσωποι Θρησκευτικών Ομά3ων 

Αράμ Καλαϊτζιάν 

Φέλιξ Κυρίλλης 

Ιωάννης Μαυρί3ης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Χρίστος Σολωμής, Αναπληρωτής Πρόε3ρος 

Μανώλης Χριστοφί3ης 

Αν3ρέας Μαθηκολώνης 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιοόττας 

03υσσέας Δημητρίου 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΑΜΤΝΑΣ 

Τάκης Χατζη3ημητρίου, Πρόε3ρος 

Χρίστος Σολωμής, Αναπληρω.fής Πρόε3ρος 
Αν3ρέας Γεωργίου 

Αντώνιος Αν3ρέου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κίμων Παναγί3ης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Πολύβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μαν3ριώτης 

Νίκος Φλουρέντζος 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΤΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 

Χρίστος Κουρτελλάρης Πρόε3ρος 

Κυριάκος Τσιέττης, Αναπληρωτής Πρόε3ρος 

Χρίστος Σολωμής 

Αν3ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

Γεώργιος Παπα3όπουλος 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

03υσσέας Δημητρίου 

Ζαχαρίας Τουλοόρας 

Γιαννάκης Ομήρου 
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ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

Κίμων Παναγ!8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος, Αναπληρωτ>)ς Πρόε8ρος 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κώστας Ερωτοκρ!του 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νίκος Μακρί8ης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομ>)ρου 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 

Αν8ρέας Δημητριά8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπί8ης, Αναπληρωτ>)ς Πρόε8ρος 

Αν8ρέας Παναγιώτου 

Αλέκος Μ αρκί8ης 

Νίκος Μακρί8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Γεώργιος ΠαπαΜπουλος 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Δημ>)τρης Ηλιά8ης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΥΓΕΙΑΣ 

Αλέκος Μαρκί8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Παπα8όπουλος, Αναπληρωτ>)ς Πρόε8ρος 

Αν8ρέας Παρισινός 

Αντώνης Αν8ρέου 

Ιωάννης Ιωαννί8ης 

08υσσέας Δημητρίου 

Θαλ>)ς Μιχαηλί8ης 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχα>)λ Θεο8οόλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΕΩΣ ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 

ΚΑΙ ΈΛΕΓΧΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ 

Ιωάννης Μάτσης, Πρόε8ρος 

Νίκος Αναστασιά8ης, Αναπληρωτ>)ς Πρόε8ρος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Αυγερινός Παπαρές 

Αν8ρέας Ψυλλί8ης 

'Αριστος Χρυσοστόμου 



Ιωάννης Ιωαννίδης 

Χρίστος Πέτας 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 
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ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ - ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΈΝΩΝ -
ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ-ΠΑΘΟΝΤΩΝ 

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Νίκος Μακρίδης 

Χρίστος Σολωμής 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ' ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΆΤΩΝ 

ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ 

Κωνσταντίνος Λόρδος, Πρόεδρος 

Ανδρέας Μαθηκολώνης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αντώνιος Ανδρέου 

Ανδρέας Παρισινός 

Γεώργιος Λαδάς 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Κυριάκος Χρίστου 

Δημήτρης Ηλιάδης 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΤΗΡΗΣΕΩΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ' 

{Κανονισμός 16) 
Βάσος Λυσσαρίδης, Πρόεδρος (ex-officio) 
Ιωάννης Μάτσης 

Γεώργιος Λαδάς 

Μιχάλης Πουμπουρής 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

Γεώργιος Σαββίδης, Πρόεδρος 

Νεόφυτος Ηλία 

Ανδρέας Παρισινός 

Δήμος Γεωργιάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Ψυλλίδης 



Ρήνα Κατσελλή 

Πολύβιος Κόλοκος 

Δημήτρης Ήλιά8ης 
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ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΉΣ ΘΕΣΜΩΝ ΚΑΙ ΑΞΙΩΝ 

Ιωάννης Μάτσης 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Χρ(ffτος Πέτας 

ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΕΠΑΦΉΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΔΉΜΟΣΙΑΣ ΥΠΉΡΕΣΙΑΣ 

Αλέξης Γαλανός 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Ντ(νος Κωνσταντ!vοu 

AD HOC ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΤΩΝ 
Μανώλης Χριστοφ(8ης 

Γεώργιος Λα8άς 

Γεώργιος Σαββί8ης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

AD HOC ΕΠΙΤΡΟΠΉ ΓΙΑ ΘΕΜΑ'ΓΑ ΠΡΑΣΙΝΉΣ ΓΡΑΜΜΉΣ 

Αλέκος Μαρκ(8ης, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Πέτρος Στυλιανού 

Χρίστος Πέτας. 

Αυτές ε(vαι οι Επιτροπές, όπως έχουν αποφασιστεί. 

Ο κ. Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΉΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, επει8ή αντιλαμβάνομαι ότι θα γίνει συζήτηση, μπορε(τε 
πληροφοριακά, για να μπορέσουμε να προπαρασκευαστούμε και να μετάσχουμε 
στη συζήτηση, να μας πληροφορήσετε ποιο σχετικό 'Αρθρο του Συντάγματος και 
ποιο σχετικό κανονισμό έχετε εφαρμόσει στα πλα(σια των αποφάσεων που έχετε 
μόλις εξαγγείλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ή Επιτροπή Επιλογής tλαβε υπόψη της τις πρόνοιες του 'Αρθρου 73 του 
Συντάγματος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και 8η τις παραγράφους 3, 4 και 12. Δε γνωρίζω αν άλλα Μέλη της 
Επιτροπής Επιλογής ε(χαν υπόψη τους και οποιο8ήποτε άλλο κανονισμό, όπως 
είναι ο Κανονισμός της Βουλής, ο οποίος έχει ορισμένες πρόνοιες, αλλά υπόκειται 

στο 'Αρθρο του Συντάγματος το οποίο και υπερισχύει εν πάση περιπτώσει. 
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Θα ήθελα όμως να πω το εξής: Αν πρόκειται να συζητήσουμε αυτό το θέμα 
τώρα, πιστεύω ότι μόνο τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής θα 
είναι πλήρως ενήμερα της όλης κατάστασης. Αλλά τα άλλα Μέλη της Βουλής 
αντιλαμβ&νομαι ότι θα ήθελαν να προπαρασκευαστοόν Περισσότερο. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.rΑΛΑΝΟΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, αναρωτιέμαι αν οποιαδήποτε πλευρά επιθυμεί να θέσει θέμα 

κατά πόσο θα έπρεπε κανονικά το θέμα να τεθε( στο Κεφάλαιο Δ και να το 
συζητήσουμε και μάλιστα, αν επιθυμεί, με προτεραιότητα. Αλλά επειδή είναι 
θέμα προπαρασκευής, όπως είπατε, για το θέμα που θα τεθεl, 8εν ξέρω κατά 
πόσο συζητείται τώρα ή κατά πόσο εγγράφεται, παραπέμπεται στο Κεφάλαιο Δ 
και του 8ίνεται προτεραιότητα, αν επιθυμεί η'πλευpά που θα το εγγράψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν τίθεται θέμα Κεφαλαίου Δ. Αφορά θέμα λειτουργίας της 
Βουλής και η Βουλή ρυθμίζει τα της λειτουργίας της σύμφωνα με την πρώτη 

παράγραφο του 'Αρθρου 73 του Συντάγματος, αν δε με απατά η μνήμη μου. 
Επομένως, αν και εφόσον τεθεί θέμα μομφής ή διαφωνίας με όσα η Επιτροπή 
Επιλογής αποφάσισε, τώρα είναι ο κατάλληλος καιρός να συζητηθεί στην 
ολομέλεια του Σώματος. Ο οποιοσδήποτε Βουλευτής αισθάνεται ότι δεν μπορεί 

να μιλήσει τώρα, γιατί είναι απληροφόρητος ή γιατί θέλει προπαρασκευή, όταν θα 
έλθει η ώρα και θα μιλήσουν εκείvοί που μπορούν να μιλήσουν, ας σηκωθεί πάνω 
να ζητήσει αναβολή του θέματος για την άλλη βδομάδα. Αλλά εκείνοι που 
μπορούν να μιλήσουν σ-fιμερα, να μιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Έχει δίκαιο ο κ. Μαρκίδης, όταν Μγει ότι είναι θiμα 
το οποίο αφορά τη λειτοuργία της Βουλής. Αλλά αυτό δε σημαίνει ότι η 
συζήτηση πρiπει να γίνει σήμερα. Μπορεί να ακοόσουμε την ένσταση την οποία 
έχει μια μερίδα Βουλευτών μέσα σ 

/ 
αυτό το Σώμα και να επακολουθ-fισει 

συζήτηση την προσεχή Πέμπτη, κατά προτεραιότητα, οπότε όλοι οι Βουλευτές θα 

ε(ναι πλήρως κατατοπισμένοι και θα μπορούν να σuζητΥισοuν αuτό το θέμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς, κόριε Πρόεδρε, αναρωτήθηκα ποό μπορεί αυτό το θέμα να συζητηθεί 
για Βουλευτές οι οποίοι δεν είναι προπαρασκευασμένοι. Όμως δεν έχουμε καμιά 
ένσταση. Αν οποιοσδήποτε επιθυμεί να εγείρει το θέμα αυτό τώρα, να το εγείρει 
και κατόπιν εσείς, ως Πρόεδρος, θα κρίνετε κατά πόσο μπορεί να συνεχιστεί τώρα 
ή κατά πόσο η συζήτηση θα συνεχιστεί την επόμενη βδομάδα. Όμως για να μην 
υπάρξει καμιά παρεξήγηση ότι προσπαθοόμε να εμποδίσουμε οποιοδήποτε να 

εκφράσει απόψεις ή διαμαρτυρία για την απόφαση της Επιτροπής Επιλογής -είναι 

δημοκρατική αυτή η Βουλή και τη χαιρόμαστε-είμαστε έτοιμοι να το συζητήσουμε 

και τώρα. 

ΠΡ._ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτροu. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα σίγουρα μπορεί να εγερθεί τώρα. Και ένα θέμα το 
οποίο εγείρεται στη Βουλή και αρχίζει η συζήτησή του συζητείται μέχρι σημείου 

που κάποιοι Βουλευτές Οηλώνουν ότι είναι ανέτοιμοι και θέλουν να παραμείνει και 
να συνεχιστεί η συζήτησή του στην επόμενη συνε8ρία. Είναι πρόθεσή μου και 
πρόθεση άλλων συνα8έλφων να μιλήσουμε επί του θέματος στη σημερινή συνε8ρία 
και γι' αυτό θα παρακαλούσαμε να μας Οώσετε την ευκαιρία και να αφήσετε τη 
συζήτηση να εξελιχθεί ομαλά μέχρι του σημείου που μπορεί να εξελιχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρ6ε0ρε, ΟεΟομένου ότι η σύσταση των Επιτροπών υπάγεται στην 
έγκριση της ολομέλειας, θα πρέπει η συζήτηση, αν είναι 8υνατό, να ολοκληρωθεί 
σήμερα και να λήξει με την έγκριση ή την απόρριψη οποιασ8ήποτε πρότασης που 

είναι Ουνατό να Οιατυπωθεί στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να ακούσουμε την ένσταση την οποία έχει ένας αριθμός Βουλευτών. Οι 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οεν υπόκεινται στην έγκριση της ολομέλειας. Απο
φασίζονται από την Επιτροπή Επιλογής. Εφόσον όμως ορισμένοι Βουλευτές, 

Μέλη αυτού του Σώματος, έχουν ένσταση, ε(μαστε υποχρεωμένοι να ακούσουμε 

την ένστασή τους. 

Τώρα, αν θα συνεχίσουμε τη συζήτηση τώρα ή την προσεχή Πέμπτη, εσείς θα 
το αποφασίσετε. Εγώ Οεν πρόκειται να εμποΟίσω κανένα από του να μιλήσει, αν 
θέλει να μιλήσει. Αλλά θέτω το θέμα ενώπιόν σας. Νομίζετε ότι είναι ορθό να 
εξακολουθήσει και να αποπερατωθεί η συζήτηση σήμερα ή να το αφήσουμε να 

αρχίσει και να αποπερατωθεί η συζήτηση την προσεχή Πέμπτη; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, για τ' όνομα του Θεού! Με την εξέλιξη της συζήτησης θα 

8ιαφανεί αν απαιτείται ή όχι η συνέχισή της την επόμενη β8ομά8α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πολύ ωραία! Να ακούσουμε λοιπόν τον κ. Διγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Θα έχετε Βιαπιστώσει από την ανάγνωση των ονομάτων των 8ιάφορων 
Επιτροπών ότι απ' αυτές τις Επιτροπές λε(πουν παντελώς-τα ονόματα ορισμένων 
Μελών της Βουλής. Και είναι βέβαιο ότι αυτή η παράλειψη 8εν είναι καθόλου 

τυχαία. Η μη συμπερίληψη ορισμένων Βουλευτών σε Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 
ε(ναι το αποτέλεσμα εσκεμμένης ενέργειας, ενσυνεL8ητης πολιτικ1Jς από μέρους 
ορισμένων πλευρών της Βουλής. Ε(ναι γνωστό σε όσους παρακολούθησαν τις 

συζητήσεις γύρω απ' αυτό το θέμα ότι αρχικά προβλήθηκαν 8ήθεν συνταγματικά 
κωλύματα, για να στερήσουν στους πέντε Βουλευτές που ανήκουν στην Ομάδα του 
Ανανεωτικού Δημοκρατικού Σοσιαλιστικού Κινήματος το δικαlωμα να συμμε

τέχουν παντελώς στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Για να 8ιευκρινιστε( κατά 

·πόσο πράγματι υπάρχουν ή υπήρχαν συνταγματικά κωλύματα, ζητήθηκε η 

γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. Και η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγε
λέα είναι σαφής και κατηγορηματική, ότι 8εv υπάρχουν οποιαδήποτε συνταγ
ματικά κωλύματα για τη συμπερίληψη οποιουδήποτε Βουλευτή σε Κοινοβουλευ-
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τικές Επιτροπές. Οποιουδήποτε Βουλευτή, είτε ανήκει σε κοινοβουλευτική ομάδα 

είτε είναι ανεξάρτητος είτε ανήκει. σε ομάδα η οποία βάσει. των 'Αρθρων του 
Συντάγματος δεν είναι δυνατό να κριθεί ως κοινοβουλευηκή ομάδα. 

Μετά απ' αυτή τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα οι. πλευρές εκείνες 
οι οποίες ευθύς εξαρχής στόχευαν στον αποκλεισμό των Μελών της ομάδας του 
ΑΔΗΣΟΚ από τις διάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές φρόντισαν να εξεύρουν 
και να επικαλεστούν διάφορα άλλα επιχειρήματα. Είναι η δική μας ισχυρή 
πεποίθηση ότι μόνο επιχει.ρηματα κομματικών σκοπιμοτήτων μπορούν να δικαιο
λογήσουν τον αποκλεισμό των πέντε Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ από τις Κοινο
βουλευτικές Επιτροπές. Γιατί βάσει του Συντάγματος -επαναλαμβάνω- είναι 

αναφαίρετο δικαίωμα κάθε Βουλευτή να ανήκει σε Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Η εμπει.ρ(α αυτού του Σώματος παρέχει πλούσια παραδείγματα τα οποία 
καταδεικνύουν ότι, και αν ακόμη ορισμένοι Βουλευτές ή έστω και ένας Βουλευτής 
δεν ανήκει ή δ:εν ανήκουν σε κοινοβουλευτική ομάδα, έχουν νόμιμο δικαtωμα ν~ 

περιληφθούν σε Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Στις συζητήσεις που διεξήχθη~ν 
αυτές τις μέρες έχουμε επικαλεστεt αυτά τα παραδεlγματα και θα τα εκθέσ~ στο 
Σώμα, για να καταφανεί ότι μόνο κομματικές σκοπιμότητες μπορούν. να προ
βληθούν, για να αποκλειστούν οι πέντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟ){. από τις 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Είναι γνωστό ότι οι πέντε Βουλευτές του ΑΚΕΛ, όταν ιδρύθηκε η Κυπριακή 
Δημοκρατία το 1960, δεν αποτελούσαν για ενσυνείδητους λόγους κοινοβουλευτική 
ομάδα. Παρά ταύτα οι πέντε Βουλευτές του ΑΚΕΛ συμμετείχαν στις Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές. Εκτός αυτού του ισχυρού προηγούμενου υπάρχουν διάφορα 
άλλα παραδείγματα. Είναι γνωστό ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα της ΕΔΕΚ, που 
σ' αυτή τη Βουλή κρίθηκε βάσει γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα ότι 

αποτελεί κοινοβουλευτική ομάδα, σε προηγούμενες Βουλές δε συμπλήρωνε τον 
απαιτούμενο αριθμό, για να κριθεt ως κοινοβουλευτική ομάδα. Εtναι γνωστό για 
παράδειγμα ότι στις βουλευτικές εκλογές του 1981 το Σοσιαλιστικό Κόμμα 
ΕΔΕΚ ανέδειξε μόνον τρεις Βουλευτές. Πολύ απείχε ο αριθμός των τριών 

Βουλευτών από του να κριθεί ότι ανταποκρινόταν στα καθιερωμένα από το 
Σύνταγμα κριτήρια, για να αποτελεί κοινοβουλευτική ομάδα. Εντούτοις καμιά 

ένσταση δεν υπήρξε και η πρακτική είναι ότι οι τρεις Βουλευτές του Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ συμμετείχαν στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές που οι 
ίδιοι επιθυμούσαν. Αλλά υπάρχουν και άλλα παραδείγματα. Για παράδειγμα από 

τις βουλευτικές εκλογές του 1976 αναδείχθηκε ως ανεξάρτητος με πριμοδότηση ο 
κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. Και παρ 1 όλο που δεν ανήκε σε οποιαδήποτε 
κοινοβουλευτική ομάδα, παρ' όλο που ήταν ανεξάρτητος, επιλέγηκε και προή
δρευε της Επιτροπής Οικονομικών,. θα έλεγα της σημαντικότερης Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής. ' 

Συνεπώς διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, πώς εtναι 
δυνατό οι διάφορες πλευρές αυτού του Σώματος να εφαρμόζουν αλλοπρόσαλλη 
πολιτική σε διαφορετικές περιπτώσεις. Πώς είναι δυνατό μετά τις εκλογές του 
1981 η τριμελής βουλευτική ομάδα της ΕΔΕΚ να θεωρηθεί ότι είχε δικαίωμα να 
συμμετέχει στις διάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, ενώ αρνούνται ορισμένες 
πλευρές το ίδιο δικαίωμα στους πέντε Βουλευτές, οι οποίοι προσχώρησαν στο 
Ανανεωτικό Δημοκρατικό Σοσιαλιστικό Κίνημα; 'Εχω την πεποίθηση ότι μόνο 
αλλοπρόσαλλη τακτική μπορεί να χαρακτηριστεί η διαφορετική προσέγγιση 
ορισμένων πλευρών σ' αυτό το ίδιο ζήτημα. 
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Έχει γ!vει λόγος στη δ'ιάρκεια των συζητήσεων ότι θα μπορούσαν οι πέντε 

Βουλευτές ·που εκπροσωπούν το Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. στη Βουλή να μετέχουν στις 
Ιiιάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, αλλά ως παρατηρητές, χωρίς Ιiικαίωμα 
ψήφου. Εμείς απορρίψαμε και απορρίπτουμε κατηγορηματικά αυτή την προσέγγι
ση. Το Ιiικαίωμα συμμετοχής Βουλευτών στις Ιiιάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτρο
πές χωρίς Ιiικαίωμα ψήφου Ιiεν αποτελεί Ιiώρο από μέρους οποιασliήποτε πλευράς 

προς τους πέντε Βουλευτές της ομάliας μας, γιατί το ίliιο το Σόνταγμα 
κατοχυρώνει αυτό το 8ιχα(ωμα των Βουλευτών. Και αpνούμ'αστε επίσης την 
προσέγγιση εκείνων των πλευρών οι οπο!ες επέλεξαν να αποδ'εχθούν τη συμμετοχή 

ορισμένων μελών της Ιiικής μας ομάliας σε ορισμένες Επιτροπές, βάσει της 
επιλεκτικής, όπως την αποκάλεσαν, επιλογής. 

Θεωρούμε, κύριε Πρόεliρε και αγαπητοί συνάliελφοι, ότι οι πέντε Βουλευτές 
έχουν τα (δ'ια ακριβώς δ'ιχαιώματα και τις (δ'ιες υποχρεώσεις και καθήκοντα, όπως 

οποιοδ'ήποτε άλλο Μέλος αυτού του Σώματος. Και απαιτούμε όπως οι Βουλευτές 
της Ιiικής μας ομάliας συμμετέχουν στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές με τα ίliια 

ακριβώς Ιiικαιώματα και τις ίliιες ακριβώς υποχρεώσεις. Δε Ιiεχόμαστε Ιiωρεά από 

κανένα. Ούτε χάρη δ'ικαιούμαστε από οποιοδ'ήποτε. Συνεπώς δ'ιεκδ'ικούμε τα 
δ'ιχαιώματα που μας αν'ήκουv βάσει του Συντάγματος και θα δ'ηλώσω ότι θα 
δ'ιεκ8ικήσουμε αυτά τα 8ικαιώματά μας όχι μόνον ενώπιον αυτού του Σώματος, 
αλλά και όπου χρειαστεl. 

Το μεγάλο ερώτημα και το μεγάλο πρόβλημα το οποίο τιθεται ενώπιον 
αυτοό του Σώματος ειναι κατά πόσο ακριβώς όλοι οι Βουλευτές θα συμμετέχουν 
ισότιμα στις Ιiιάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Η άρνηση συμπερίληψης των 

Βουλευτών της Ιiικής μας ομάliας στις πλείστες Επιτροπές -και λέγω στις 

πλείστες, γιατί θα έχει προσεχθεί ότι ορισμένα μέλη της Ιiικής μας ομάliας έχουν 
επιλεγεί για μικρό αριθμό Κοινοβουλευτικών Επιτροπών- αυτή η λεγόμενη 

επιλεκτική προσέγγιση είναι φανερό ότι αποτελεί Ιiυσμενή Ιiιάκριση από μέρους 
αυτού του Σώματος σε βάρος των Βουλευτών της Ιiικής μας ομάliας. Και Ιiεν 
είμαστε Ιiιατεθειμένοι να ανεχθοόμε και να. Ιiεχθοόμε αυτή τη Ιiυσμεν-ή Ιiιάκριση. 

Επαναλαμβάνω ότι θα 8ιεκ8ικήσουμε τα 8ικαιώματα τα οπο(α προκύπτουν για 
όλους τους Βουλευτές βάσει του Συντάγματος. 

Με βάση αυτή την προσέγγιση, κόριε Πρόεliρε, είμαι εξουσιοliοτημένος από 
την ομάliα του ΑΔΗΣΟΚ στη Βουλή να Ιiηλώσω ότι εκτός αν το Σώμα της 

Βουλής μας υποχρεώσει, Ιiεν είμαστε Ιiιατεθειμένοι να συμμετάσχουμε οότε σε 
εκείνες τις Επιτροπές τις οποίες υπό μορφή χάριτος μας έχει κατατάξει η 
Επιτροπή Επιλογής. Και ειliικότερα αναφέρω ότι εγώ προσωπικά υποβάλλω την 
παραίτησή μου από την Επιτροπή Επιλογής. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, ενώπιον του Σώματος τ(θεται ένα βασικό 
θέμα αρχής. Κατά πόσο αυτό το Σώμα, το Σώμα που πρέπει να είναι ο φρουρός 
της 8ημοκρατιας, της ισοτιμ(ας και των 8ικαιωμάτων γενικά των πολιτών, αλλά 
και ι8ια(τερα των Βουλευτών-Μελών του, κατά π6σο θα μετέλθει τις μεθ68ους τις 

οποίες εισάγει η εισήγηση της Επιτροπής Επιλογής, για να καταπολεμηθούν 
αναφαlρετα 8ημοκρατικά, πολιτικά 8ικαιώματα οποιου8ήποτε Μέλους αυτού του 
Σώματος. Γιατί είναι φανερό ότι εκε(νες οι πλευρές οι οποίες επέλεξαν το Ιiρόμο 

του αποκλεισμοό μας από τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, με αυτή την ενέργειά 
τους 8ε στοχεύουν σε τlποτε άλλο, παρά να πλήξουν τις προσπάθειες για τη 
Ιiημιουργ(α του Αναγεννητικού Δημοκρατικοό Σοσιαλιστικοό Κινήματος. Και 

θέλω να προειliοποιήσω ότι θα αποτόχουν οι πλευρές που επόλεξαν αυτό το Ιiρόμο 

σ' αυτ6 το άχαρι έργο τους. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θέλω νοc υπενθυμίσω ότι στις 8 Μοc'ρτίου 
1990, ότοcν οcποσχίστηκοcν οι συνάδελφοι οcπό την Κοινοβουλευτική μοcς Ομάδοc, 

εμείς είχοcμε δηλώσει εδώ ότι το θέμοc δεν ήτοcν συντοcγμοcτικό γιοc μοcς. Ήτοcν 
πολιτικό το πρόβλημοc. Κοcι οcπ' οcυτή την οcφετηρίοc ξεκινήσοcμε κοcι τότε, 

ξεκινούμε και τώρα. Και θέλω να διευκριvισω ότι στην Επιτροπή Επιλογής εμείς 

έχουμε διοcφωνήσει νοc συμμετέχουν οι συνάδελφοι στις διάφορες Επιτροπές. Γιοcτί 
οι συνάδελφοι οcυτοί έχουν εκλεγεί με το ψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κοcι 
είχοcν υποσχεθεί στους ψηφοφόρους το 1985 ότι θοc εφοcρμόζουν το πρόγροcμμοc του 
ΑΚΕΛ -Αριστεράς κοcι ότι θοc σέβοντοcι την ιδεολογίοc κοcι την πολιτική του. Αυτές 
ήτοcν οι διοcκηρύξεις τους το 1985. Κοcτά συνέπειοc οι ψηφοφόροι του ΑΚΕΛ το 
1985 δεν τους οcπέστειλοcν στη Βουλή γιοc νοc εφοcρμόζουν οποιοδήποτε άλλο 

πρόγροcμμοc, οcλλά γιοc νοc εφοcρμόζουν το προεκλογικό πρόγροcμμοc που υποσχέ

θηκοcν στους ψηφοφόρους. Το προεκλογικό πρόγροcμμοc του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω, κ. Πουμπουρή, ότι οcυτό το θέμοc έχει συζητηθεί κοcι έχει εξοcντληθεί 
σε προηγούμενη συνεδp(αση του Σώματος. Και έχει αποφασιστε( ήδη απ' αυτό το 
Σώμα ότι ε(ναι δικα(ωμα οποιωνδήποτε Βόυλεuτών, οι οπο(οι εξελέγησαν υπό τη 

σημα(α ενός κόμματος ή μιας παρατάξεως, να αποχωρούν, ενώ ταυτόχρονα 
διατηρ.οόν όλα τα δικαιώματα τα οπο(α έχουν ως Βουλευτές. Επομένως το θέμα 
είναι άλλο. Βεβαίως είναι η πολιτική πτυχή του θέματος και αυτή την πτυχή να 
μας αναπτύξετε αυτή τη στιγμή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομ(ζω ότι είνοcι σωστό νοc οcφήσετε τον Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο οcυτής της ομάδοcς νοc εκθέσει τις οcπόψεις της ομάδοcς του, όπως 
νομίζει σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωροcίοc. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κοcι οcσφοcλώς θοc στοcθώ κοcι στο άλλο ζήτημοc που έχετε θίξει. 

Σεβόμενοι λοιπόν τους ψηφοφόρους του ΑΚΕΛ - Αριστεράς που ψήφισοcν τους 
15 Βουλευτές, μεταξύ των οπο(ων και τους πέντε που αποσχίστηκαν, εμείς δε 
συμφωνήσαμε να περιληφθούν στις Επιτροπές. Έτσι, οι λόγοι για τους οποlους 

8ιαφωνήσαμε εlναι γιατ! οι συνά8ελφοι αυτο( αθέτησαν την υπόσχεση που έχουν 
δώσει στους ψηφοφόρόυς του ΑΚΕΛ -Αριστεράς. 

Λέχθηκε ότι υπ&.ρχουν άλλες περιπτώσεις στις οπο(ες μικρότερη σε αριθμό 
ομάδοc οcντιπροσωπεύτηκε στις Επιτροπές της Βουλής. Ανοcφέρθηκε γιοc ποcρά

δειγμοc η Ομάδοc της ΕΔΕΚ, που οcποτελείτο οcπό τρεις Βουλευτές. Ποιοc είνοcι η 

8ιαφορά; Η 8ιαφορά βρίσκεται στο ότι εκε(νοι εlχαν κατέβει μπροστά στους 
ψηφοφόρους ως υποψήφιοι της ΕΔΕΚ με το πρόγροcμμοc της ΕΔΕΚ κοcι πήροcν 
οcυτούς τους ψηφοφόρους κοcι οcνέδειξοcv τόσους Βουλευτές. Εποcνοcλοcμβάνω ότι οι 

πέντε δεν κοcτήλθοcν μπροστά στους ψηφοφόρους με τη σημερινή τους ιδιότητοc, 
οcλλά κοcτήλθοcν ως υποψήφιοι με το ψηφο8έλτιο του ΑΚΕΛ. Κοcτά συ'ιέπειοc δεν 
είνοcι το ίδιο πράγμοc που συνέβη με τους υποψηφίους κοcι τους Βουλευτές της 
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ΕΔΕΚ. Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, δεν πήραν το λαϊκό χρίσμα με τη 
σημερινή τους ιδιότητα. Και έτσι η άποψή μας είναι ότι δεν είναι σωστό, για 

λόγους σεβασμού προς τους ψηφοφόρους που τους ανέδειξαν στο βουλευτικό 
αξίωμα, να συμμετέχουν σ' αυτές τις Επιτροπές. 

Λέχθηκε ότι αποτελούν πολιτική ομάδα. Η παράγραφος 12 του 'Αρθρου 73 
του Συντάγματος είναι καθαρή. Πολιτική κομματική ομάδα μπορούν να απο
τελούν εκε!νοι οι Βουλευτές που συνθέτουν το ΟώΟεκα και πέραν επί τοις εκατόν 

του συνολικού αριθμού των Βουλευτών. Οι συνάδελφοι Οεν έχουν αυτό το ποσοστό. 
Δε μιλώ για τη συμμετοχή τους στις Επιτροπές. Μιλώ για το αν μπορούν να 
ονομάζονται πολιτική ομάδα ή κοινοβουλευτική ομάδα. Επαναλαμβάνω, η θέση 
μας απορρέει από το σεβασμό που έχουμε προς τους ψηφοφόρους του ΑΚΕΛ, που 
τους ανέδειξαν στο βουλευτικό αξίωμα. Και ξεκινώντας απ' αυτή την αφετηρία 

διατυπώσαμε την άποψη που έχουμε διατυπώσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επί του Οέματος τούτου; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν&:Οελφοι, 

Δεν είναι η πρόθεσή μας να αναμειχθούμε ούτε με κανένα τρόπο επιθυμούμε 
να αναμειχθούμε σ 1 αυτ'ή την αντιδικία και τη διαμάχη που υπάρχει μεταξύ του 
ΑΚΕΛ και του ΑΔΗΣΟΚ, της ομάδας των πέντε ανανεωτικών. Πιστεύουμε ότι 
ε!ναι εσωτερικό θέμα της Αριστεράς να επιλύσουν τις διαφορές τους και πιστεύω 
ότι στην προηγούμενη συνεδρία της Βουλής, όταν υπήρξε κάποια συζήτηση για 
άδικη μεταχείριση της ομάδας των πέντε, ιδιαίτερα για τα γεγονότα της 
Λάρνακας, τοποθετηθήκαμε χωρίς καμιά περιστροφή, ξεκάθαρα, εναντίον της 
προσπάθει'ας που έγινε απ6 κάποια ομά8α εκειJ ανεξάρτητα αν ήταν οργανωμένη 
ή όχι, να φιμώσει την ελεόθερη έκφραση. Όμως, κατά την άποψή μας, απ / όσα 
τουλάχιστον λέχθηκαν 8εν ε(ναι ξεκάθαρη η συνταγματική πλευρά και 8εν 
υπάρχουν πραγματικά προηγοόμενα για να πάρουμε μια απόφαση. Αν ερχόταν ο 
Γενικός Εισαγγελέας να τον(σει ι8ιαίτερα ότι υπάρχει θέμα 8υσμενοός 8ιάκρισης, 
τότε διαφορετικά θα το βλέπαμε. Όμως η γνωμάτευση την οποία υπέβαλε στα 
Μέλη της Επιτροπής Επιλογής είναι ότι τίπσtε δεν εμποδίζει, αλλά δεν είναι 

επιτακτικό αυτό, 8ικαιοόνται τα μέλη της ομά8ας των πέντε να μετέχουν σε 
Επιτροπές. Και η δική μας η πλευρά μαζί με την ΕΔΕΚ εξέφρασε την άποψη ότι 
ε!μαστε έτοιμοι να 8οόμε επιλεκτικά τη συμμετοχή συνα8έλφων σε 8ιάφορες 
Ε1tιτροπές της Βουλής. 

Εκείνο το οπο(ο 8εν ε!ναι ξεκάθαρο ε(ναι κατά πόσο αποτελοόν πραγματικά 
πολιτικό κόμμα στη Βουλή, γιατί δ'εν υπάρχει ορισμός και σαν τέτοιο έχουν 
8ικαιώματα να μετέχουν σε όλες τις Επιτροπές όπως και τα άλλα κόμματα. Αυτό 

8εν ξεκαθάρισε. Και φοβοόμαστε ότι το Σόνταγμα δ'εν ε(ναι καθαρό πάνω σ / αυτό 
το θέμα. Εκείνο το οποίο τονίζει το Σύνταγμα είναι ότι τίποτε δεν εμποδίζει, δεν 
απαyορεόει τη συμμετοχή των συγαδ'έλφων σε Επιτροπές και γι' αυτό το λόγο 
ε!μαστε έτοιμοι και 8εχτ_ήκαμε να' μ_ετάσχουν 0-ε πολλές Επιτροπές της Βουλής. 
Και δεν είνΟ:ι θέμα, ό;,:ως λέχθηκε, ελεημοσύνης. Τουναντίον είναι θέμα δικαιο
σύνης για μας. Όμως είναι ένα λεπτό θέμα το οποίο δεν καθορίζει το Σύνταγμα, 
γι' αυτό και η δική μας η θέση ήταν δύσκολη. 
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Έχω όμως και την εντόπωση ότι εδώ γ(νεται μια προσπάθεια, με όλο το 

σέβας προς τους αγαπητούς συναδέλφους, να δοθε( εικόνα ότι διάφορες πλευρές 
της Βουλής καταδιώκουν την ομάδα των πέντε και να δημιουργηθε( ένα κλ(μα 

συμπ&θειας γενικ& στο λαό ότι υφίστανται μια κατα3ίωξη και επομένως ότι 

διάφορα κόμματα θέλουν να τους φιμώσουν, ότι φοβούνται αυτfι την κατάσταση 
και με κ&θε τρόπο θέλουν να εμπο3ίσουν συμμετοχή στις Επιτροπές και την 

εξάσκηση αυτών των δικαιωμάτων. Πιστεύω ότι, αν αυτή είναι η προσπάθεια και 
αν ε(ναι αυτό το μήνυμα που θέλετε νοc μεταδοθεί, είναι άδικο, είναι πάρα πολύ 
&3ικο. Γιατί, επαναλαμβ&νουμε, και εμείς βρισκόμαστε σε 3ύσκολη θέση να 
χαρ&ξουμε μια σωστή γραμμή μεταξύ 3ύο ομ&3ων της Αριστερ&ς, θέλοντας 
ταυτόχρονα να τονίσουμε ότι δε θέλουμε να κάνουμε καμιά διαφορά. Είναι 
εσωτερικά θέματα της Αριστεράς στα οποία δε θέλουμε να αναμειχθούμε. Ούτε 
θέλουμε να δοθεί η εντύπωση ότι έχουμε οποιαδήποτε σκοπιμότητα να αναμει
χθούμε σε μια εσωτερική διαφορά. Αυτ'ή 'ήταν τουλάχιστον η Θέση του Δημ~
κρατικού Κόμματος, αυτή ήταν η συλλογιστική μας και 3ε θα 3εχτούμε 

οποια3ήποτε κατηγορία ότι έχει οποιο3ήποτε λόγο το Δημοκρατικό Κόμμα να 
θέλει να φιμώσει οποιαδήποτε πλευρά. 

Λέχθηκαν 3ι&φορα παρα3είγματα τα οποία νομίζουμε ότι 3εν είναι ακριβή 
παρα3είγματα και 3εν είναι σωστ&. Αναφέρθηκε το παρ&3ειγμα του κ. Τ&σσου 

Παπαδόπουλου ότι ανέλαβε την Επιτροπή Οικονομικών. Μα θέλουμε να υπενθυ

μίσουμε ότι τότε (σχυε το πλειοψηφικό σύστημα, το οπο(ο ειναι πολύ διαφορετικό 
από το αναλογικό, και ταυτόχρονα ο κ. Παπαδόπουλος ανήκε σε μια ευρύτερη 
συμμαχ(α τεσσάρων κομμάτων που καθόρισε ένα ψηφοδέλτιο βάσει αυτής της 

συμμαχίας και εξέλεξε έναν αριθμό Βουλευτών. Αλλ& και να λεχθεί ότι ο κ. 

Παπαδόπουλος ανέλαβε την Επιτροπή Οικονομικών, εμείς λέμε ότι, μάλιστα, και 
'λ , ~ , , 1 1 

οι υπο οιποι απο μας οεχτηκαμε, ενεκα των γνωσεων και της πετ.ρας του, ο 

κ. Κωνσταντίνου να αναλάβει την Επιτροπή Οικονομικών. Υπήρξε δηλαδή και στην 
περίπτωση του κ. ΠαπαΜπουλου μια επιλεκτική απόφαση να αναλ&βει την 
Προε3ρία μιας Επιτροπής. Το l3ιο συνέβη και με τον κ. Κωνσταντίνου. Γι' αυτό 
δε βλέπουμε πράγματι ότι υπάρχει δίκαιο στην προσπάθεια που γ(νεται να 
παρουσιαστούν οι συνάδελφοι ότι υφ(στανται για κάποιους λόγους από άλλα 
κόμματα μια κατα3ίωξη και ότι έχουμε λόγους να θέλουμε να μη συμμετέχουν σε 
Επιτροπές. 

Εξ&λλου, όπως είναι σε όλους γνωστό, μπορεί μεν να υπ&ρχει η ψήφος στις 
Επιτροπές, αλλά ταυτόχρονα μπορούν να συμμετέχουν. Έστω και αν δεν υπάρχει 
η ψήφος, την ψήφο τους θα τη 3ώσουν, όταν η Έκθεση των Επιτροπών θα έρθει 
στο Σώμα, οπότε διεκδικούν απόλυτα τα δικαιώματά τους. Οι Επιτροπές εκείνο 
το οποίο κάνουν είναι να επεξεργάζονται κάποια νομοσχέδια, πα(ρνουν κάποιες 
θέσεις και την τελική λέξη την έχει αυτό το Σώμα. Αν όμως, και θέλω αυτό να το 
τονίσω, κύριοι συνάδελφοι, έρθει ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας με μια περαιτέρω 
γνωμ&τευση η οποία να τονίζει ότι 3εν είναι απλώς 3ικαίωμα να συμμετέχουν, 
3ηλα3ή τίποτε 3εν εμπο3ίζει τη συμμετοχή τους, αλλ& πρ&γματι πρόκειται για 
3υσμενή 3ι&κριση και ότι πρ&γματι πρόκειται για πολιτικό κόμμα με ίσα 
δικαιώματα με τις Κοινοβουλευτικές ομάδες στη Βουλή, τότε σίγουρα θα 
ξανα3ούμε το θέμα. Διότι 3εν είναι, επαναλαμβ&νουμε, πρόθεσή μας να α3ική
σουμε κανένα ή να υπεισέλθουμε στις διαφορές τις οποίες έχει η Αριστερά.· 

Γι 
1 
αυτό παρακαλούμε, αν είναι δυνατό, αυτές οι διαφορές να περιοριστούν 

~εταξύ των δύο πλευρών και να μη γίνεται προσπάθεια ανάμειξης άλλων πλευρών 
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ή εκτόξευσης κατηγοριών ότι το Δημοκρατικό Κόμμα έχει οποιο8ήποτε λόγο και 
κάνει προσπάθεια να φιμώσει την ομά8α των πέντε. Πιστεύουμε ότι απο8ε(ξαμε, 

και το επαναλαμβάνω αυτό το πράγμα, σε προηγούμενη συvε8ρ!α ότι εκεί που 

υπάρχει πραγματική α8ικ!α και υπάρχει κατα8ίωξη ενάντια στα 8ημοκρατικά 
θέσμια 8εν έχουμε κανένα 8ισταγμό να Χ.ατα8ικάσουμε αυτή την προσπάθεια, 
όπως είχαμε τονlσει και στην προηγούμενη σuvε8ρ!α ότι 8εν το θεωρούμε 

απαραίτητο βάσει του αναλογικού συστήματος, αν κάποια ομά8α αποχωρ'ήσει, ότι 
πρέπει να παρα8ώσουν την εντολή. Και αυτό λέχθηκε ξεκάθαρα από τη 8ική μας 
λ ' 'Ο •' ' ' ' ψ' ' ό ό Δ π ευρα. μως εσω uπαρχει, χα.τα την απο η μας, ενα συνταγματικ χεν . εν 

υπάρχει συγκεκριμένη νομολογία, όσον αφορά το τι είναι κόμμα και τι ε(ναι εκείνο 

το οποίο καθορίζει ένα κόμμα. Ε!ναι κόμμα μια ομά8α η οπο(α αποχωρεί από ένα 
άλλο κόμμα και προχωρεί σε ένα σuνέ8ριο; Είναι κόμμα μια ομά8α η οποία 
8ιεκ8ικεί ένα ποσοστό από εκλογές; Είναι κόμμα μια ομά8α η οποία εξασφαλίζει 

1 %-2%-3% από αυτές τις εκλογές ή ένα άλλο ποσοστό; Αυτά τα πράγματα 8εν 
έχουν καθοριστεί ακόμα 8ιά νόμου. Ίσως χρειάζεται ως Βουλή να εγκόψουμε 
πάνω σ' αυτά τα σημεlα χαι να αποψασlσουμε τι μπορε( να αποτελε( ένα κόμμα 
και τι ε(ναι αυτό το οποlο 8!8ει κάποια ορισμένα 8ιχαιώματα. Μέχρις ότου το 
χάνουμε όμως αυτό, υπάρχουν αυτά τα κενά τα οποlα μας έχουν φέρει. όλους σε 

μια 8ύσκολη θέση να υποστηρίξουμε τη μια πλευρά ή την άλλη. Θα παρα
καλούσαμε όμως τους συνά8ελφους να μη βγάζουν εύκολα συμπεράσματα, 8ιότι το 

Δημοκρατικό Κόμμα 8εν έχει κανένα λόγο να μεροληπτεί υπέρ της μιας ή της 

άλλ -ης κατάστασης. Τώρα, αν υπάρχει κάποια πλευρά χαι αν υπάρχουν κάποιοι 
συνά8ελφοι οι οποlοι θέλουν να το εκμεταλλευτούν αυτό το πράγμα για να 
ακούσουμε φιλιππικούς περ! 8ημοχρατίας, φιλιππικούς για το πόσο 8ημοχρατιχοί 

εlναι εχε!νο:ι και άλλοι 8εν ε!ναι χαι να εκμεταλλευτούν αυτή την υπόθεση, εlναι 

8ιχαlωμά τους χαι ας το χάνουν. Εμε!ς όμως τοποθετούμαστε στα πράγματα ως 

έχουν χαι 8εν προσπαθούμε απ' αυτή την υπόθεση να εκμεταλλευτούμε, γιατ( 
πιστεύουμε ότι ο κόσμος και χρίση έχει και αντlληψη χαι αντιλαμβάνεται πολλές 
φορές από πού προέρχεται κάποια 8ημοκοπία. Αφήνουμε τη 8ημοκοπία σε 

εχε!νους που θα -ήθελαν να την εξασκήσουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής παρακαλώ; 

Ο κ. Μαρκ(8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Ο χ. Γαλανός έσπευσε νά αμυνθεl σε επ!θεση, προτού του γ!νει οποια8ήποτε 

επίθεση! Τα ε(πε τόσο αμερόληπτα και ήταν τόσο πειστικός για την αμερόληπτη 
στάση που τημεί το κόμμα του για το όλο θέμα, αφού είναι θέμα που αφορά 

καθαρά τα εσωτερικά της Αριστεράς, ώστε 8ιερωτώμαστε πραγματικά γιατ! το 

κόμμα του πήρε θέση. Μήπως, με όσα είπε, το κόμμα του θα αλλάξει θέση και θα 

τηρήσει πλέον αποχή απ' αυτό το ζήτ\)μα, ακριβώς για να απο8είξει την 
αμεροληψ(α του; Ή μήπως υπό το κάλυμμα της αμεροληψίας παίρνει θέση στα 
((εσωτερικά)) της Αριστεράς, που ο Ε8ιος τόσο πολύ ήθελε να τα αποφύγει; Αυτό 
ε(ναι το ερώτημα για το Δημοκρατικό Κόμμα, με βάση τα όσα λέχθηκαν από τον 

χ. Γαλανό. Και θα ήθελα, αχοόοντας τον χ. Γαλανό, να πω προς την ομά8α των 

πέντε ή το κόμμα ΑΔΗΣΟΚ. ότι 8εν υφίστανται βέβαια οποια8>)ποτε κατα8ίωξη, 
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απλώς υφίστανται, στο συγκεκριμένο θέμα, τη σύμπτωση απόψεων τριών κομμά
των, του ΑΚΕΛ, του ΔΗ.ΚΟ. και της ΕΔΕΚ. Αλλ& το θέμα δεν είναι θέμα 

εσωτερικών της Αριστερ&ς. Είναι θέμα που αφορ& ολόκληρη τη Βουλή, διότι είναι 
θέμα που αφορ& την (δια τη λειτουργία της Βουλής. Και ρώτησα τον Προε

δρεύοντα του Σώματος σήμερα ποιες διατ&ξεις εφ&ρμοσε η Επιτροπή Επιλογής 

για να κάμει τους διορισμούς που ακούσαμε σήμερα. Και πήρα την απάντηση ότι 
η Επιτροπή Επιλογής εφ&ρμοσε το Άρθρο 73, παρ&γραφος 2, 73, παρ&γραφος 4 
και 73, παρ&γραφος 12 του Συντ&γματος. Και εγώ αυτ& είχα υπόψη μου, κύριε 
Πρόεδρε. Ανησυχούσα μήπως υπήρχε καμι& &λλη δι&ταξη που πιθανώς να μου 
είχε διαφύγει. Διότι ευθύς εξαρχής θέλω να πω προς αυτό το Σώμα ότι αυτές οι 

συγκεκριμένες διατ&ξεις δε δικαιολογούν αυτά τα οποία έγιναν σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κατ& τη γνώμη σας! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ασφαλέστατα! Εφόσον μιλώ εγώ, εννοώ κατά τη γνώμη μου. Και όταν 
θέλετε να ακούσετε, κύριε Πρόεδρε, θα αποφύγω τον πειρασμό να ερωτήσω ποια 
θα είναι η δική σας γνώμη. Διότι το 'Αρθρο 73, παρ&γραφος 2 και 3, του 
Συντ&γματος λέγει το εξής: 

«2. Κατά την επομένην της εκλο'(ής του Προέδρου και του Αντιπροέδρου της 
Βουλής συνεδρίασιν καταρτίζεται επιτροπή επιλογής αποτελουμένη εκ του Προέ
δρου της Βουλής των Αντιπροσώπων ως Προέδρου, του Αντιπροέδρου αυτής ως 
αντιπροέδρου και οκτώ ετέρων εκλεγομένων υπό της Βουλής των Αντιπροσώπων 
βουλευτών εξ ων εξ εκ των εκλεγέντων· υπό της ελληνικής κοινότητος και 8ύο εκ 

των εκλεγέντων υπό της τουρκικής κοινότητος. 

3. Η επιτροπή επιλογής καταρτίζει τας μονίμους κοινοβουλευτικάς επιτροπ&ς 
ως και οιασ8ήποτε άλλας προσωρινάς, συνιστωμένας 8ι 

1 
ωρισμένον σκοπόν η 

ει8ικάς κοινοβουλευτικάς επιτροπάς και 8ιορ(ζει βουλευτάς ως μέλη των επιτρο
πών τούτων. Κατά τον καταρτισμόν και 8ιορισμόν 8έον να λαμβάνωνται υπ 1 όψιν 
αι προτ&σεις αι υποβαλλόμεναι υπό της ελληνικής κοινοτικής ομ&δος ή υπό των 

n:ολιτικών κομμαΤικών ομά8ων εν τη Βουλ-Jι των Αντιπροσώπων .... )), 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

« ... Οι 8ιορισμο( εις τας τοιαύτας επιτροπάς υπόκεινται εις τας 8ιατάξεις της 
αμέσως επομένης παραγράφου.)). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τα αφήνω, κύριε Πρ6ε8ρε εκε(να. Αφήνω μια φράση η οπο(α 8εν έχει 
πρακτική σημασία για τους σκοπούς της συζήτησης αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, τα λέγω για να αντιληφθείτε ότι παρακολουθώ αυτ& που διαβ&ζετε. 
(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Εκε(νο το οπο(ο θα ήθελα να ερωτήσω, κύριε Πρ6ε8ρε, ε(ναι πότε έπαυσα 
εγώ να είμαι Πρόεδρος της Επιτροπής Υγείας και διορίστηκα σήμερα Πρόεδρος 
της Επιτροπής Υγε(ας. Πότε έπαυσε ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης να είναι 
Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών και διορίστηκε σήμερα Πρόεδρος της Επιτρο
πής Νομικών. Πότε έπαυσε ο κ. Λέανδρος Ζαχαρι&δης να είναι Πρόεδρος της 
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Επιτροπής Εσωτερικών χοιι διορίστηκε σ>)μεροι Πρόεδρος της Επιτροπής Εσωτε

ρικών. Πότε έπαυσε ο χ. Ντ(νος Κωνσταντ!vου να εlναι Πρόεδρος της Επιτροπής 
Οικονομικών κοιι διορίστηκε σ-ήμεροι Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών. Κοιι 

πότε έποιυσε ο χ. Γοιλοινός νοι είνοιι Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών χοιι 

διορίστηκε σήμέροι Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμοι διοιδιχοισίοις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Γοιλοινός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς ορίστηκε ένοι μέλος περισσότερο οιπό το Συναγερμό χοιι ένοι οιπό το 
Δημοχροιτιχό Κόμμοι χι έτσι πρέπει νοι ξοινοιδιοιβοιστούν οι Επιτροπές. Το ξέρει 
πολύ χοιλά οιυτό ο χ. Μαρκίδης. Επομένως τι δημαγωγεί; Γιοιτί χάνει ερωτήμοιτοι 

που γνωρίζει την απάντησή τους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Γαλανέ, σας παρακαλώ! 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επειι3'ή αναφέρθηκε το όνομά μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Μαρκί8η, νομlζω ότι όλα αυτά τα πράγματα τα οποία λέτε έχουν μόνο 
τυπική σημοισίοι. Διότι η ουσίοι είνοιι μιοι: Ότι οι Επιτροπές ποιρέμεινοιν ως είχοιν 
και προσετέθησαν ορισμένα άτομα σε ορισμένες Επιτροπές. Αλλά. η Επιτροπή 
Επιλογής αποφάσισε ότι πρέπει να ανακοινωθούν εκ νέου οι ανασuσταθε!σες 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Το ένοι δεν αποκλείει το άλλο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οιπλώς μι οι ερώτηση. Είποιτε ότι .... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχουμε διαλογική συζήτηση και ούτε είμαι υποχρεωμένος να απαντώ σε 
ερωτήσεις δικές σοις ή οποιουδήποτε άλλου Βουλευτή. Αυτή είνοιι η οιπόφοιση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής χοιι είνοιι δικαίωμά σοις βέβαιοι νοι μην την 

εγκρίνετε. Αν η Επιτροπ'ή αποφάσισε αυτά τα πράγματα, τα αποφάσισε, Αν το 
Σώμα τώρα δεν τα εγκρίνει, είναι άλλο θέμα και δεν ξέρω αν αυτά τα οποία 

έχοιμε η Επιτροπή Επιλογής υπόκεινται σε οποιοιδήποτε έγκριση. Μάλλον 

πιστεύω ότι δεν υπόκεινται σε οποια8ήποτε έγκριση. 

Λοιπόν, κατόπιν αυτού μπορούμε: να προχωρήσουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Και αν αισθανθε!τε την ανάγκη να μe: 8ιακόψετε, παρακαλώ να το 

κάμετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είσθε εκτός θέματος, βεβοι(ως θοι σοις διοιχόψω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, θοι ε(μοιι εντός θέματος. Διότι λέγω το εξής: Όπως μόλις μοις είπε ο 

Προe:8ρεύων, απλώς -λέει-προσετέθησαν ορισμένα Μέλη στις Επιτροπές. Κατά τα 
λοιπά ο νέος διορισμός των ποιλιών Προέδρων ή Μελών ήτοιν κάτι το τυπικό. Θοι 

ήθελοι οιπλώς νοι χάμω μιοι ερώτηση χοιι μην οιποιντήσετε. Αφοιιρέθηχοιν Μέλη οιπό 
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τις προηγούμενες Επιτροπές ή όχι; Ο κ. Παπαπέτρου, για παρά8ειγμα, που ήταν 
Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας, είναι Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας; Αν l>εν 

είναι Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας, πότε έπαυσε να είναι Μέλος της Επιτροπής 
αυτής, ποιος τον έπαυσε, πότε και γιατί και με βάση ποια συγκεκριμένη 

συνταγματική Ι>ιάταξη; Ο κ. Ζιαρτίl>ης ήταν Πρόεl>ρος της Επιτροπής Εργασίας. 
Δε γνωρίζω αν στην επιλεκτική επιλογή που έγινε -Ι>ε θυμοόμαι-αν τώρα 
Ι>ιορίστηκε Μέλος της Επιτροπής Εργασίας. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι, είναι Μέλος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αλλά ρωτώ: Πότε έπαυσε να ε!ναι Πρόε8ρος, ποιος τον έπαυσε και με βάση 
ποια συνταγματική 8ιάταξη τον έπαυσε; Και θα ήθελα να έλθω και στο 
συγκεκριμένο παράl>ειγμα, όχι ενός Προέl>ρου, ενός Μέλους μιας Επιτροπής. 

Πα(ρνω το παρά8ειγμα του κ. Παπαπέτpου. Δε γνωρίζω τώρα σε ποια Επιτροπή 
επιλεκτικά επιλέγηκε ο κ. Παπαπέτρου να Ι>ιοριστεί. Μπορεί να είναι η Παιl>είας, 
μπορεί να είναι η Νομικών, μπορεί να είναι οποιαl>ήποτε άλλη Επιτροπή. Δεν 
έχει σημασία. Παίρνω μια Επιτροπή που ήταν Μέλος και τώρα Ι>εν είναι. Και 
ρωτώ: Με βάση ποια συνταγματική δ:ιάταξη έπαυσε ο χ. Παπαπέτρου να είναι 

Μέλος της Επιτροπής στην οποία Ι>ιορίστηκε από την Επιτροπή Επιλογής, η 
οπο(α καταρτίστηκε κατά την πρώτη σuνεδ:ρίαση αυτού του Σώματος, μετά την 
εκλογή Προέl>ρου της Βουλής, όπως λέγει η παράγραφος 2 του 'Αρθρου 73 του 
Συντάγματος; Διότι περί αυτού πρόκειται. Δεν είναι απλό θέμα προσθήκης 
Μελών σε Επιτροπές. ΕΙ>ώ πέρα χωρίς συζήτηση, χωρίς να βλέπω μπροστά μου 
οποιαl>ήποτε συνταγματική Ι>ιάταξη, θεωρήθηκε πολό φυσικό γεγονός να θεωρη
θούν ορισμένες θέσεις σε ορισμένες Επιτροπές ;'!ενωθείσες αυτόματα. Και ρωτώ: 

Με βάση ποια συνταγματική Ι>ιάταξη; Διότι βλέπω στο Σόνταγμα το Ι>ικαίωμα 
της Επιτροπής Επιλογής να l>ιορίζει, αλλά l>ε βλέπω κανένα Ι>ικαίωμα της 
Επιτροπής Επιλογής να παύει. Δε βλέπω καμιά διάταξη στο Σύνταγμα που να 

προνοεί πότε κενοόται μια θέση σε μια Επιτροπή. Και ρωτώ: Αποφάσισε η 
Επιτροπή Επιλογής ότι η θέση του κ. Παπαπέτρου κενώθηκε αυτόματα στην 
Επιτροπή Παιδε(ας και ότι αυτόματα ο κ. Παπαπέτρου, επειδή αποχώρησε από 
το ΑΚΕΛ, έπαυσε να είναι Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας; Αυτή είναι η θέση 
η1ς Επιτροπής Επιλογής; Αν l>εν είναι αυτή η θέση της Επιτροπής Επιλογής, τον 
έπαυσε τον κ. Παπαπέτρου από Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας η Επιτροπή 
Επιλογής; Και αν Ι>εν τον έπαυσε, πώς τώρα η Επιτροπή Επιλογής Ι>ε θεωρεί ότι 
είναι Μέλος της Επιτροπής Παιl>είας της Βουλής; Οότε ο Κανονισμός της Βουλής 
δεν καλύπτει το θέμα και επομένως ούτε με βάση την πρώτη παράγραφο του 

'Αρθρου 73 μπορεί να λυθεί αυτό το θέμα. Επομένως το συμπέρασμα το l>ικό μου 
και η γνώμη η Ι>ική μου είναι ότι βρισκόμαστε μπροστά σε αυθαίρετη αντι
συνταγματική Ι>ιαl>ικασία. Ότι αυθαίρετα θεωρήθηκαν ορισμένες θέσεις κενω
θείσες και αυθαίρετα ορισμένοι Βουλευτές, οι οποίοι νόμιμα εlχαν διοριστεί σ' 
αυτές τις θέσεις, θεωρήθηκε -χωρίς καμιά απόφαση απ' αυτό το Σώμα-ότι 

έπαυσαν να είναι Μέλη αυτών των Επιτροπών. 

Αν, κύριε Πρόεδρε, νομlζετε ότι αυτά τα ερωτήματα τέθηκαν προς το Γενικό 
Εισαγγελέα και σας απάντησε, θα ήθελα να μάθω τι σας απάντησε. Αν δεν 
τέθηκαν προς το Γενικό Εισαγγελέα αυτά τα ερωτήματα με τον τρόπο ποι 1 

τίθενται εδώ, νομίζω ότι θα άξιζε τον κόπο να τεθούν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν τέθηκαν, κόριε Μαρκίδ-.1 • 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν έχω καμιά αμφιβολία περί αυτοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και πρέπει να σας διορθώσω σε ορισμιίνα σημεία της αγόρευσής σας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το 'Αρθρο 73 παράγραφος 2 του Συντάγματος ομιλεί μόνο για τη σόνθεση 
της Επιτροπής Επιλογής και όχι των άλλων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. Οι 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπιίς διέπονται από τις παραγράφους 3 και 4 του 'Αρθρου 
73 του Συντάγματος. Και ένα Σώμα το οποίο δικαιοόται να διορίζει, ασφαλώς 
8ικαιούται και να παύει και ασφαλώς 8ικαιούται να ανα8ιαρθρώvει αυτές τις 

Επιτροπιίς. Αυτή είναι η ορθή νομική θιίση και δεν είναι ανάγκη να ερωτηθεί οότε 
ο Γενικός Εισαγγελέας ούτε οποιοσ8ήποτε άλλος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν είναι καθόλου νομικά σωστή αυτή η θέση. Δεν έπεται ότι ιίνα Σώμα το 
οποlο 8ιορlζει, 8ικαιούται και να παύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

'Αλλη είναι η εξουσία του διορισμοό και άλλη είναι η εξουσία της παόσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Ωστε, κόριε Μαρκίδη, αν ένα Μ~λος της Επιτροπής Οικονομικών διοριστεί 
από την αρχή της βουλευτικής περιόδου, είναι αμετακίνητος στη θιίση εκείνη, 

οτι8ήποτε και αν κάνει; Ας υποθέσουμε ότι συμπεριφέρεται κατά τρόπο απρεπή. 
Δε 8ικαιούται η Επιτροπ'ή Επιλογής να τον μετακινήσει και να τον παύσει; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι! 

Μ. flΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Υπαινίσσεσθε ότι υπήρξαμε απρεπείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Οχι, κύριε Παπαπέτρου. 

Και 8ε 81-v~- 'Xt να ανα8ιαρθρώσει την Επιτροπή Οικονομικών, εντάσσοντας 
άλ).,.. ... - ~ήποτε κόμματος, για το οποlο θα εlχαν συμφωνήσει τα 

πή Οικονομικών; Αυτά για μένα προκαλούν έκπληξη! 

lολλές φορές τα νομικά προκαλούν έκπληξη, όπως προ
·ρόπος εκλογής του νυν Προέδρου της Βουλής που έχουμε. 

·.ι ... 

ιόριε Μαρκίδη. Να μας διασαφηνίσετε τι εννοείτε ... 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έκπληξη το γεγονός ότι επετράπη σε ένα κόμμα να ψηφίσει δυο φορές στην 
(δια εκλογή. Εμένα μου προεκάλεσε έκπληξη. Γιατ( εκπλήττεσθε; Όλος ο κόσμος 
εξεπλάγη. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Κύριε Μαρκ(δη, πράγματι θα εδικαιούσθο να εκφράσετε την έκπληξή σας, 
όταν γινόταν η ψηφοφορία. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Την εξέφρασα! 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Με το να εκφράζετε την έκπληξή σας τέσσερα χρόνια μετά, σημαίνει ότι το 
είχατε πολύ βαθιά μέσα στην καρδιά σας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Καθόλου, κύριε ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ! 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Είναι εκδικητική προσέγγιση που σίγουρα δε βοηθά αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρ(ου, κύριε Μαρκ(δη. Παρακαλώ μη βγαίνετε έξω από το 
θέμα για να θίγετε άλλα προβλήματα, τα οποίο: δεν είναι του παρόντος. «Αρκετόν 

τη ημέρα η κακία αυτής». Μην προσθέτετε κι άλλες κακίες. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: , 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλον ότι είσθε εναντίον των διαλογικών συζητήσεων, 
εξελέξατε την οδό της διαλογικής συζήτησης. Δε φταίω εγώ γι' αυτό. 

Αναφέρθηκε από τον Προε8ρεύοvτα αυτού του Σώματος σήμερα ότι, όταν ο 

Νόμος ή το Σύνταγμα δίνει δικαίωμα διορισμού σε συγκεκριμένο Σώμα, εξυπα
κούεται ότι δίνει και δικαίωμα παύσεως του διοριζομένου. Εγώ λέγω δεν 
εξυπακούεται καθόλου αυτή η νομική αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Μαρκ(δη, έχω πει επανειλημμένα ότι το βήμα της 

Βουλής των Αντιπροσώπων 8εν είναι ούτε συνταγματικό 8ικαστήριο ούτε πανεπι
στημιακή έδρα, για να κάνουμε ορισμένα μαθήματα. Είναι πολιτικό βήμα και 
θέλω να ακούσω πολιτικές απόψεις και όχι ιστορίες. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ακούσετε αυτό το οποίο θέλω εγώ να ακούσετε και είμαι 
εντός θέματος και δεν επιτρέπω πλέον αυτές τις διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αν είσθε εντός θέματος, να ομιλήσετε εντός θέματος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μιλώ εντός θέματος. Σχολιάζω την απόφαση της Επιτροπής Επιλογής την 
οποία θεωρώ αντισυνταγματική. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολό ωραία! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είμαι εντός θέματος ή 8εν είμαι εντός θέματος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είσαι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ωραία! Ευχαριστώ πολύ. Είμαι εντός θέματος. Και απαντώ στο ερώτημα το 
οποlο εσείς βάλατε. Απαντώντας σε ερώτημα το οπο(ο εσε(ς βάλατε, είμαι εντός 
θέματος ή ε(μαι εκτός θέματος; Διότι, αν απαντώντας σας είμαι εκτός θέματος, 
σημαίνει ότι το ερώτημά σας ήταν εκτός θέματος. Αλλά το ερώτημά σας ήταν 
εντός θέματος. Και λέγετε εσεlς, Σώμα το οπο(ο Οιορίζει δικαιούται να παύει. 
Και ερωτώ: Έπαυσε; Πότε αυτή η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε και έπαυσε 
(.(Uτούς τους ανθρώπους από Μέλη των διάφορων Επιτροπών της Βουλής; Αν 

κάμνω λάθος και η Επιτροπή Επιλογής έχει βγάλει απόφαση παύσεως, πέστε μου 
το. Υπάρχει, κύριε Δίγκλη, απόφαση παύσεως οποιου8ήποτε Μέλους από Επι
τροπή της Βουλής; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ρωτήστε το κόμμα σας που αντιπροσωπεύετε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει, κύριε Χατζη8ημητρίου. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μια 8ιευκρίνιση, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τελειώσει ο κ. Μαρκί8ης, κύριε Πουμπουρή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δυσκολεύονται. Δεν ξέρω ποιο είναι το πρόβλημά τους. Οι 8ιακοπές, κύριοι 
συνάδελφοι, σημα(νουν ότι κάποιοι δυσκολεύονται. Είμαι ευχαριστημένος από τις 
διακοπές! 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι η 8ική σας ερμηνεία αυτή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Και θα κάμω ακόμα μια ερμηνεία. Μα αργότερα, αργότερα. 

Σχετικά με το θέμα στο οποίο αναφέρεται ο Προεδρεύων, εγώ λέγω ότι το 
θέμα αυτό έπρεπε να είχε ρυθμιστεί ή να ήταν ρυθμισμένο από τον Κανονισμό της 

Βουλής, που ψηφίζεται με βάση την πρώτη παράγραφο του 'Αρθρου 73 του 
Συντάγματος. Ερώτησε ο Προε8ρεύων: Και τι θα γίνει αν κάποιος Βουλευτής 
συμπεριφέρεται συστηματικά απρεπώς στα πλαίσια μιας Επιτροπής; Δεν έχει 
δ'ικα(ωμα η Επιτροπή Επιλογής να τον παύσει; 'Οχι. 'Οπως εlναι η κατάσταση 

αυτή τη στιγμή, δ'εν έχει κανένα δ'ικαίωμα να τον παύσει. Αλλά το θέμα αυτό 
πολύ άνετα μπορεί να ρυθμιστεl από τη Βουλή με Κανονισμό που θα ισχύει για 
όλες τις περιπτώσεις και όχι επιλεκτικά, όποτε θέλει η πολιτική πλειοφηφ!α του 
Σώματος αυτού. Διότι μπορεί το θέμα να είναι πολιτικό -όχι μπορεί να είναι

ε(ναι ασφαλώς πολιτικό. Ακριβώς επει8ή είναι πολιτικό θέμα, λαμβάνονται 
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πολιτικές αποφά.σεις και γι 
1 
αυτό το λόγο θα έπρεπε να υπήρχε Κανονισμός, 

ούτως ώστε να εξασφαλίζεται η προστασ(α των απόψεων της εκάστοτε μειο
ψηφίας της Βουλής. Όχι όποτε θέλουμε οι έξι Βουλευτές της ΕΔΕΚ αποτελούν 
κομματική ομά8α επ!σημα, ενώ 8εν αποτελούν το 12%, που προνοεί η παράγραφος 
12 του 'Αρθρου 73 του Συντι!.γματος. Και μπορεί να διαμαρτυρηθε( η ΕΔΕΚ, 
αλλι!. αυτή είναι η πραγματικότητα. Οι Βουλευτές αυτής της Βουλής είναι 80 και 
οι έξι Βουλευτές της ΕΔΕΚ /;εν αντιπροσωπεύουν το 12%. Η Βουλή αυτή 

αποτελεlται από 56 Ελληνοκύπριους Βουλευτές και 24 Τουρκοκύπριους και το 
12% του Συντι!.γματος εφαρμόζεται επί του αριθμού 80. Και ουδεμία γνωμο
Ιiότηση οποιουδήποτε Γενικού Εισαγγελέα μπορεί να αλλι!.ξει τη μαθηματική 

πρι!.ξη του 12% πι!.νω στο 80. Αυτό το οποίο γίνεται σήμερα είναι δυσμενής 
διι!.κριση. Διότι με την ίδια λογική που η ίδια αυτή Βουλή δέχθηκε εκπροσώπηση 
της ΕΔΕΚ σε όλες τις Επιτροπές, με την ίδια λογική έπρεπε να είχε δεχθεί 

εκπροσώπηση του νέου κόμματος σε όλες τις Επιτροπές, ι8ιαίτερα εκείνοι που 
υποστηρίζουν την απλή αναλογική, που θέλουν και εκλογικό σύστημα απλής 
αναλογικής. Να μπαίνουν στη Βουλή και εκείνοι που έχουν το 1 % και το 2%. 
Μι!.λιστα, ΕΙ Κι &μα μπουν δε θα μετέχουν σε Επιτροπές; Ή η απλή αναλογική 
σταματά στο 8%, στο 6%, στο 9%. Και αν -θεωρητικά-κάποτε σ' αυτή η Βουλή 
εκλεγούν ανεξάρτητοι, τι θα γίνεtj 15 ανεξάρτητοι. Δε θα μετέχει στις Επιτροπές 
με δικα(ωμα ψήφου κανένας; 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ! Αφηστε τον κ. Μαρκίδη να τελειώσει την αγόρευσή 

του, 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγώ λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτά τα οποία έγιναν δεν ανταποκρ(νονται στη 

συνταγματικη τάξη, την οποία καθιερώνει το Σύνταγμα. Ότι αυτά τα οποία 

έγιναν συνιστούν δυσμενή διάκριση σε βάρος πέντε συναδέλφων αυτού του 
Σώματος. / Οτι αυτά τα οπο(α έγιναν συνιστούν δυσμενη διάκριση υπαγορευόμενη 
από λόγους στυγνού πολιτικού συμφέροντος. Και κακώς έγιναν. Και ακόμα 

υπάρχει η δυνατότητα έγκαιρης επαναθεώρησης της όλης πολιτικης στάσης των 
πλευρών αυτής της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Διευκρίνιση θα κι!.μω μόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μι!.λιστα, κύριε Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Στο ερώτημα του κ. Μαρκίδη πότε η Επιτροπή Επιλογής ή αυτό το Σώμα 
ι ι ι ,... θ , 

αποφα7ισαν οτι ':ρεπει να αναοιαρ ρω7ουν τις Επιτροπές της Βουλής. Θέλω να 

απαντησω σε τουτα και να τα πpοσεξει ο κ. Μαρκίδης. Αμέσως μετά την 

απόσχιση των πέντε συναδέλφων, η Κοινοβουλευτική Ομι!.δα ΑΚΕΛ-Αριστερι!.ς 
~(χε στείλει επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής με την οποία έλεγε τα εξής: 
lστερα από την παραίτηση των πέντε συναδέλφων από την Κοινοβουλευτική 

Ομι!.δα του ΑΚΕΛ-Αριστερι!.ς ζητούμε εμείς, ως Κοινοβουλευτική Ομι!.δα του 
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ΑΚΕΛ-Αριστεράς, όπως αναδιαρθρωθούν οι Κοινοβουλευτικές Ε_πιτροπές, έτσι 

που να πάρουν τις θέσεις που κατε!χαν προηγούμενα οι συνάδελφοι εκ μέροUς- του 
ΑΚΕΛ στις 8ιάφορες Επιτροπές οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Η Επιτροπή Επιλογής 
συνεδρίασε, παρόντος και του αρχηγού του Δημοκρατικού Συναγερμού, και 

συμφώνησαν όλες οι πλευρές ότι πρέπει να γίνει αναδιάρθρωση. Και μάλιστα 
αυτή η ανα8ιάρθρωση εγκρίθηκε από την ολομέλεια της Βουλής την περασμένη 
Πέμπτη, όταν ενέκρινε ή8η την Επιτροπή Επιλογής. Δε 8ικαιοόται λοιπόν ο 

συνά8ελφος ο κ. Μαρκ(8ης με τόσες νομικές γνώσεις να ξεχνά αυτή την αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε θα μπω στην ουσία. Όμως επει8ή λέγονται πολλά πράγματα και πολλές 

κατηγορίες και εμε!ς δεν πιστεύουμε ότι αυτό το θέμα είναι θέμα εκμετάλλευσης 
από καμιά πλευρά και επει8ή είπατε, κόριε Πρόε8ρε, ότι 8ε λήφθηκε γνωμάτευση 
του Γενικοό Εισαγγελέα για το αν υπάρχει δυσμενής διάκριση, εμείς δηλώνουμε 
αμέσως να ληφθεί γνωμάτευση και, αν υπάρχει οποια8ήποτε 8υσμενής 8ιάκριση, 

να ξαναδούμε το θέμα. Αλλά τον(ζοuμε ότι υπάρχει συνταγματικό κενό και όσες 
γνώσεις και αν έχει ο χ. Μαρκίδης, όσο καλός συνταγματολόγος και αν ε(ναι, για 
μας ακόμα υπάρχει νομικό κενό. Ας ζητηθεί αυτή η γνωμάτευση και αν υπάρχει 

αυτό το πρόβλημα, να το δούμε. Αλλά παρακαλούμε το θέμα αυτό που αφορά δύο 
πλευρές να μην τύχει εκμετάλλευσης από άλλους. Νομ(ζω ότι δεν προσφέρεται. 

Δεν ε!ναι η Αριστερά θάλασσα για να αλιεόει κανένας οότε θα πάρουμε τη θέση 
καμιάς πλευράς. Και για το ΑΚΕΛ έχουμε να κάνουμε κριτική ότι ζει σε άλλες 

εποχές, επομένως δεν έχουμε να πουλήσουμε σε κανένα εκδούλευση, κύριε 
Μαρκί8η. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ε!μαι υποχρεωμένος πρώτα να ξεκινήσω 

απ' όλες τις αναφορές που έγιναν γόρω από το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. Το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ έχει μια θέση στην πολιτική ζωή. Εκείνη ακριβώς 
που του έδωσε ένα τμήμα του κυπριακού λαοό. Έκαμε δόσκολους αγώνες, 
μεγάλους αγώνες, ε!ναι περήφανο για την ιστορ!α του και πιστεύει ότι 
εκπροσωπεί τους ψηφοφόρους του με τον καλότερο 8υνατό τρόπο. Έτσι η θέση 
την οπο(α διεκδικούμε δεν ε!ναι σε οποιαδήποτε Επιτροπή ούτε σε οποιοδήποτε 
θελήσει να τοποθετήσει το κόμμα βάσει του ποσοστού, αλλά ε!ναι η θέση που έχει 

μέσα στον κυπριακό λαό, ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση και ιδια!τερα 
έναντι των ψηφοφόρων του. 

Αν είχε τη μια ή την άλλη μορφή εκπροσώπησης μέσα στις Επιτροπές στις 
τελευταίες και προτελευταίες εκλογές, όχι στις εκλογές του 70, στις τελευταίες 
και προτελευτα!ες εκλογές, αυτή ήταν η Θέση που με κοινή συγκατάθεση όλα τα 
κόμματα που ε!χαν κατέλθει σε εκλογές αποφάσισαν ότι θα έπρεπε να έχει ένα 

κόμμα που αντιπροσώπευε ένα ποσοστό του κυπριακού λαού. Και ε(ναι με αυτή 
την ιδιότητα και μ' αυτά τα συστατικά που μετέσχε στις διάφορες Επιτροπές. 
Στα 1970 υπάρχει, ναι, ιστορικό προηγοόμενο όπου η Επιτροπή Επιλογής 
αποφάσιζε και 8ιόριζε όπου ήθελε. Και μάλιστα, όταν ο Πρόε8ρος του κόμματος 

είχε ζητήσει την εποχή εκείνη να τοποθετηθε( στην Επιτροπή Εξωτερικών 
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τουλάχιστον, η Επιτροπή Επιλογής έκρινε ότι έπρεπε να πάει στην Επιτροπή 

Υγείας. Δε χlι.λασε τον κόσμο η ΕΔΕΚ. Είχε lι.λλους αγώνες να κlι.μει η ΕΔΕΚ, 
πολύ σημαντικότερους από το σε ποια Επιτροπή της Βουλής θα συμμετείχε. 

Συζητούμε πράγματι θέματα και θέματα ουσίας σ 1 αυτό το Σώμα σήμερα. Δεν 
είναι ούτε θέματα ψιλανθρωπιας ούτε θέματα Οιωγμών. Ε(ναι θέματα θεσμών 
λειτουργίας του πολιτεύματος, των δημοκρατικών θεσμών, της (Οιας της έννοιας 

του κόμματος. Διότι πραγματικά πώς κατασκευάζονται τα κόμματα; Τα 
κόμματα κατασκευάζονται μέσα στη Βουλή; Και είναι η Βουλή που παρουσιάζει 
τα κόμματα; Ή ο λαός αναδεικνύει τα κόμματα και τους εκπροσώπους των 

κομμάτων; Αυτό ε(ναι το μεγάλο ερώτημα. Και είναι πάγιο ερώτημα. Και είναι 
μόνιμο ερώτημα μέσα στην πολιτική ζωή του τόπου. Και ήρθαμε, όταν 
συνεδριlι.ζαμε στο Εθνικό Συμβοόλιο, όταν διlι.φοροι ζήτησαν να μπουν μιίσα, και 

είπαμε δεν μπορει να μπει στο Εθνικό Συμβούλιο κάποιος ο οπο(ος 8εν έχει το 

τεκμήριο μιας λαϊκής εκπροσώπησης. Έστω και αν 8εν έχει. αντιπροσωπευθει στη 
Βουλ-Jι, τουλάχιστον να έχει 5%. Και όταν συζητούσαμε για το θέμα των 
περιουσιών των κομμάτων και εκε( ορίστηκε ένας ελάχιστος αριθμός, το 3% 
τουλάχιστον, για να ειναι κάποιος κόμμα. Και αν χρειάζεται κάποτε κάποια 
βελτ(ωση η νομοθεσία, πρέπει., ναι, αφού στηριχτούμε στο Σύνταγμα, να 
κατασκευάσουμε τη νομοθεσία σχετικά με τα κόμματα, για να μπορούμε να 

τοποθετούμαστε και να ξέρουμε πού βα8ίζουμε και πώς τοποθετούμαστε. Διότι 
αυτή τη στιγμή ερχόμαστε 8ιά μέσου των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών και των 
θέσεων μέσα στη Βουλή να διασφαλίσουμε την ύπαρξη κόμματος. Μα δεν είμαστε 

εμείς που διορίζουμε τα κόμματα. Είναι ο λαός που διορίζει τα κόμματα. Όμως. 

αυτό που έχουμε μπροστlι. μας είναι προϊόν μιας πολιτικής κρίσης, είναι προϊόν 
κρίσης μέσα στην κομματική ζωή. Διασπ&στηκε ένα κόμμα και ταλαιπωρείται 

μια Βουλή, διότι διασπάστηκε πάνω σε επίπεδο ηγεσίας, κοινοβουλευτικής 

εκπροσώπησης, ένα κόμμα. Και απ' αυτό το σημείο πρlι.γματι δημιουργείται 
πρόβλημα. Ποιο όμως πρόβλημα δημιουργείται, κόριοι συνlι.δελφοι; Δημιουργείται 
το πρόβλημα κατά πόσο τούτη η Βουλή, με αυτή τη σύνθεση, αντιπροσωπεύει το 

λαϊκό αίσθημα. Και αν ήταν οποιοιδήποτε θαρραλέοι και δημοκράτες, θα έπρεπε 
να αναζητήσουν μια άλλη πρόκληση. Να πάνε στο λαό, να ζητ-Jισουν να γινουν 
αμέσως βουλευτικές εκλογές. Για να 8ούμε ποιος είναι ποιος, τι. ο καθένας μας 
αντιπροσωπεύει, σε ποια Επιτροπή ο καθένας μετέχει. Όχι να μετατρέψουμε το 
θέμα της αντιπροσώπευσης στις Επιτροπές σε κύριο θέμα της πολιτικής ζωής. 
Ναι, και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ τοποθετείται με σαφ-Jινεια πάνω στο 
θέμα. Αυτή η Βουλή με τη σημερινή της σόνθεση δεν αντιπροσωπεόει πλέον το 

εκλογικό Σώμα και εκείνο που θα πρέπει. να σκεφτεί σοβαρά είναι. την ταχύτερη 
δυνατή πορεία προς το λαό, για να μη διαταλαιπωρείται η Βουλή μέσα σε μια 
κρίση και μέσα σε μια θύελλα ποτηρ(ου και να αναζητούμε νομικές και 

συνταγματικές ερμηνείες, αν έπρεπε ή 8εν έπρεπε, ποιος μπα(νει ποιος 8εν 

μπαίνει, που μπορούμε να τα συζητούμε ως αύριο και που και αυτά έχουν μια 
λογική. Μέσα στις Επιτροπές αντιπροσωπεύονται τα κόμματα τα οποία 
αντιπροσωπεύουν τμήμα του λαού κατά αναλογία εκπροσώπησης, όπως εξελέ
γησαν την πρώτη ημέρα των εκλογών. 

Αυτά, κύριε Πρόε8ρε. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τρεις πλευρές της Βουλής σήμερα, η πλευρά του ΑΚΕΛ, του ΔΗ.ΚΟ. και 

του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, συνήργησαν σε μια αυθαιρεσία ολκής. 
Σήμερα, αυτές οι τρεις πλευρές της Βουλής με την απόφασή τους έχουν 
δυσφημ(σει το Σώμα και έχουν υποσκάψει το κύρος του μπροστά στο λαό και 

μπροστά στη διεθνή κοινων(α. Και θα ήθελα να τεκμηριώσω αυτούς μου τους 
ισχυρισμούς παίρνοντας τα πράγματα από την αρχή. 

Όταν ηγέρθη το θέμα για πρώτη φορά, με εξαίρεση το ΑΚΕΛ, οι άλλες 8υο 
πλευρές δεν τόλμησαν σ' εκε(νο το στάδιο να πουν ότι υπάρχει οποιοδήποτε 
συνταγματικό κενό ή ότι υπάρχει οποιαδήποτε πολιτική βούληση για να 
αποκλειστούν οι πέντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ από τις Κοινοβουλευτικές 
Επιτροπές. Καλύφθηκαν, ταμπουρώθηκαν π(σω από μια άποψη που εκφράστηκε 

ότι το Σύνταγμα απαγορεύει τη συμμετοχή μας στις Κοινοβουλευτικές Επι
τροπές. Και μάλιστα διακήρυτταν προς κάθε κατεύθυνση -και τους προκαλώ να με 

διαψεύσουν- ότι ((εμε(ς δεν έχουμε καμιά ένσταση να μπε!τε στις Κοινοβου- -
λευτικές Επιτροπές. Εμε(ς θέλουμε να μπε(τε στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, 

αλλά μας απαγορεύει το Σύνταγμα>>. 

Και ήλθε η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα η οπο(α ανέφερε κατά 
τρόπο σαφή ότι 8εν υπάρχει κανένα κώλυμα για τη συμμετοχή των πέντε 
Βουλευτών. Και ήλθε αυτή η γνωμάτευση για τον απλούστατο λόγο ότι το 
ερώτημα που του τέθηκε 8εν ήταν ούτε 8υσμενής 8ιάκριση ούτε οτι8ήποτε άλλο, 
αλλά ρωτήθηκε ο Γενικός Εισαγγελέας για ένα πράγμα. Αν απαγορεύεται η 
συμμετοχή μας στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Γιατί αυτή ήταν η θέση. 

Και όταν ήλθε αυτή η απάντηση, τότε ξαφνικά ανακαλύψαμε και συνταγ
ματικά κενά, τότε ξαφνικά ανακαλύψαμε ότι τα κόμματα 8εν κατασκευάζονται 
μέσα στη Βουλή, τότε ξαφνικά ανακαλύψαμε ότι οι πέντε Βουλευτές θα πρέπει να 
τεθούν στη γωνιά και να μετατραπούν σε Βουλευτές 8εύτερης κατηγορlας. 

Κανένας απολύτως 8εν έχει το 8ικαιωμα να 8ιαβαθμ!ζει τους Βουλευτές 

αυτού του Σώματος. Όλοι ήλθαμε ε8ώ με την ψήφο του λαού. Όλοι ήλθαμε ε8ώ 
με σταυρούς προτίμησης. Όλοι ήλθαμε ε8ώ με βάση το Σύνταγμα και θα πρέπει 
να λειτουργούμε ισότιμα. Οποια8ήποτε προσπάθεια να ταξινομήσουμε τους 
Βουλευτές σε κατηγορίες, χωρίς να απευθύνω συγκεκριμένη κατηγορία προς 
οποιο8ήποτε, ισο8υναμε! με ανατροπή του Συντάγματος, ισο8υναμεl με υπόσκαψη 
και ανατροπή των πολιτικών θεσμών αυτού του τόπου. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω κατά τρόπο συγκεκριμένο. Δε μας αναγνωρίζετε 
ότι ε!μαστε κοινοβουλευτική ομά8α; Εντάξει. Και ε!μαστε πέντε άτομα, πέντε 
Βουλευτές. Με ποια λογική, με ποιο ηθικό και πολιτικό έρεισμα τοποθετείτε τον 
Παπαπέτρου σε μια Επιτροπή και 8εν τοποθετείτε τον Αν8ρέα Φάντη, ο οπό!ος 
τίμησε αυτό το Σώμα για 8εκαετίες ολόκληρες; 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Προτείνω να τοποθετηθεί και ο κ. Φάντης. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Αυτά είναι σουβατίσματα, κύριε Χατζη8ημητρίου. Αυτά είναι σουβατίσματα, 
για να καλύψετε τα κενά της πολιτικής σας τοποθέτησης. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απαντώ στην πρόκλησή σας για να δείξουμε ότι είναι διαφορετική η στ&ση 

μας, κύριε Παπαπέτροu, και όχι όπως την εμφανίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Χατζηδημητρίου, μη διακόπτετε τον ομιλητή. Να τελειώσει την 
αγόρευσή του. 

Συνεχ!στε, κύριε Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Ο κ. Γαλανός κατέβαλε μεγ&λη προσπ&θεια, για να πείσει το Σώμα και το 
λαό ότι αυτό που συμβαίνει είναι μια εσωτερική διαφορ& της Αριστερ&ς και ότι ο 

(8ιος Οεν τοποθετεlται. 

Κύριε Γαλανέ, ο λαός και μας ακούει και μας καταλαβαίνει. Ο λαός 
γνωρ!ζει. Είναι κοινό μυστικό στο λαό ότι κάποια νέα πολιτικά ειΟύλλια, κάποιοι 
νέοι πολιτικοί έρωτες αναβιώνουν τον τελευταίο καιρό. Το γνωρίζει. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μακάρι. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Μακάρι για σας. 

Το γνωρίζει ο λαός ..... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ, μη διακόπτετε τον ομιλητή. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Και ο λαός γνωρ!ζει ότι οι τοποθετήσεις σας σ / αυτό το θέμα πολύ απέχουν 
από θέματα αρχής, αλλ& είναι τοποθετήσεις σκοπιμότητας, μικροκομματικών 
συμφερόντων, ακριβώς για να ενισχύσετε αυτούς τους πολιτικούς έρωτες που 

εμφανίζονται στον ορίζοντα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μα οι έρωτες δεν ξαναθερμα(νονται, κύριε Παπαπέτρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κόριε Γαλανέ, αναφέρατε ότι δεν αναμειγνόεστε στην κρίση. Εμείς σας λέμε 
ότι αναμειγνύεστε κατά τ:ρόπο πολύ συγκεκριμένο και εσείς και η ΕΔΕΚ, για τον 
απλούστατο λόγο ότι αυτό το οποίο κάμνετε σήμερα είναι να ολοκληρώσετε το 

φ&σμα των καθαιρέσεων οι οποίες &ρχισαν με την καθαίρεση του Ζιαρτί3η και του 
Φ&ντη από το ΑΚΕΛ, με τις καθαιρέσεις των στελεχών της ΠΕΟ, που όσοι 
υπέγραψαν ότι θα ενταχθοόν στο ΑΔΗΣΟΚ έχουν κηρυχθεί πλεον&ζον προσωπικό. 
Ξαφνικά οι οκτώ που υπέγραψαν κηρύχθηκαν πλεονάζον προσωπικό. Και τώρα με 
την ψήφο σας και εσείς του ΔΗ.ΚΟ. και εσείς της ΕΔΕΚ συνεργείτε για να 
ολοκληρωθούν οι καθαιρέσεις, 8ιότι ουσιαστικά σήμερα μας καθαιρείτε από τις 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές και μας μετατρέπετε σε Βουλευτές δεύτερης 

κατηγορίας. 

Αλλ& πέραν των όσων ανέφερε ο κ. Δίγκλης για τα παραδείγματα, με τη 

σημερινή σας απόφαση παραβιάζετε και την κοινοβουλευτική πρακτική, διότι 
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υπήρξαν και στο παρελθόν αποχωρήσεις Βουλευτών από τα κόμματά τους, αλλά 
σε καμιά περίπτωση δε μετακιν>)θηκαν από τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές στις 
οποίες συμμετείχαν. 

Ανέφερε ο κ. Πουμπουρ>)ς ότι το θέμα είναι πολιτικό και όχι συνταγματικό. 
Σε κάποιο στάδιο και για τον κ. Πουμπουρή το θέμα ήταν συνταγματικό. 

«Υπάρχει συνταγματικό κώλυμα», έλεγε στην Επιτροπή Επιλογής. ((Δε συμφω

νούμε να γ(νει τ(ποτε για τη συμμετοχή τους». Όταν παραμερ(στηκε το 
συνταγματικό, έγινε πολιτικό το θέμα. 

Μάλιστα, συμφωνούμε ότι πέρα από συνταγματικό ε(ναι και θέμα πολιτικής 

νοοτροπ(ας και αvτLκρισης των συγκεκριμένων πραγμάτων από πλευράς του 
ΑΚΕΛ. 

Αναφέρει ότι έχουμε εκλεγεί με το ψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ, με υπόσχεση προς 
το πρόγραμμά του. Δηλα8ή ο κ. Πουμπουρής, επικαλούμενος κάποια επιχει
ρήματα, προσπαθεL να στοιχειοθετήσει πολιτικά ή νομικά τη θέση ότι οι 
Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ είναι Βουλευτές δεύτερης κατηγορίας. Και προσέξτε, 
κύριοι σuνά8ελφοι, 8ιότι αυτή η τακτική προ8ε8ει μια επικ(ν8υνη νοοτροπ(α, μια 
νοοτροπία η οπο(α, αν αφεθε( να περάσει, 8εν ξέρω πού θα σταματήσει και ποιους 

κινδύνους δημιουργεί για την ομαλ>) πολιτικ>) ζω>) του τόπου. 

Τόσο ο κ. Γαλανός όσο και ο κ. Χατζηδημητρίου στάθηκqν στο θέμα του 
πολιτικού κόμματος. Είναι απόλυτα φυσιολογικ>) για μας αυτ>) η θέση τους. Είναι 
απόλυτα φυσιολογικ>), γιατί ακριβώς διαβλέπουν κινδύνους, διαβλέπουν πολιτικούς 

κινδύνους για τις πλευρές τους, τις οποlες προσπαθούν να θωρακ(σουν. , 

Εκείνο το οποίο θα >)θελα να διακηρύξω ε(ναι ότι, αν είμαστε 'ή δεν είμαστε 

πολιτικό κόμμα, αφορά εκείνους τους ανθρώπους οι οποίοι (δρυσαν το πολιτικό 
κόμμα. Τα πολιτικά κόμματα δεν ιδρύονται μέσα στη Βουλ>), κύριε Χατζη
δημητρίου. Αλλά νομίζω ότι 700 άνθρωποι έχουν δικαίωμα να ιδρύσουν πολιτικό 
κόμμα, χωρίς να ζητ>)σουν την άδειά σας 'ή του κόμματός σας. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Με τις εκλογές, κύριε Παπαπέτρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΤ: 

Και ασφαλώς 8εν μπορούν να προστρέξουν στις εκλογές πριν από τη 
δημιουργία του. 

Και θα >)θελα να αναφέρω ότι κανένας δεν αμφισβητεί ότι οι «Φιλελεύθεροι» 
εlναι πολιτικό κόμμα. Ύ'πάρχe:ι και απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρ(ου και σαν 
τέτοιοι απολαύουν τα 8ικαιώματα του νόμου από το Ρ .Ι.Κ. 

Όμως αναφέρει ο κ. Γαλανός ότι προσπαθούμε να 8ώσουμε την εικόνα ότι 

μας κατα8ιώκουν. Κύριε Γαλανέ, τα αισθήματα του κόμματος του 8ικού σας, 

όπως και της ΕΔΕΚ και του ΑΚΕΛ, φυσικά δεν μπορούν να αποκρυβούν με 
τ(ποτε, όσο επιμελώς και αν προσπαθείτε να τα κρύψετε. Είναι φανερά και 
έκδηλα μπροστά στον κυπριακό λαό, όπως φανεροί και έκδηλο• είναι και οι λόγοι 
για τους οπο(ους έχετε αυτές τις τοποθετ>)σεις. Όμως μην προσπαθείτε με αυτές 

τις τοποθετήσεις να μας αποτρέψετε από του να υπερασπισθούμε με σθένος τα 
συνταγματικά μας δικαιώματα. Διότι περί αυτού πρόκειται. Σήμερα υπερασπι
ζόμαστε τα συνταγματικά μας δικαιώματα και θα συνεχ(σουμε να τα υπερασπι
:ζόμαστε με σθένος από κάθε β>)μα και από κάθε έπαλξη. 
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Είπε ο κ. Γαλανός: «Δε θέλουμε να τους φιμώσουμε». Ναι, είναι μια έμμεση 

μορφή φίμωσης. Είναι μια έμμεση μορφή, για να δώσετε το μήνυμα στο λαό ότι 
το ΑΔΗΣΟΚ δεν υπάρχει. Είναι μια έμμεση μορφή, για να πείτε ότι ούτε στις 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές δεν αντιπροσωπεύονται, για να αντιμετωπίσετε αυτό 
το οποίο αποκάλυψε ο κ. Χατζηδημητρίου, αυτό το οποίο καίει• την αντι

προσώπευση του ΑΔΗΣΟΚ στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Όμως, κύριοι, είστε δέσμιοι των δικών σας κριτηρίων αναφορικά με τη 
σύνθεση του Εθνικού .Συμβουλίου. Και αν παραβείτε αυτά τα κριτήρια τα οποία 
εσείς οι ίδιοι θέσατε, θα είστε ανεπανόρθωτα εκτεθειμένοι μπροστά στο λαό, ότι 

μετατρέπετε. αυτά τα κριτήρια κατά τρόπο ευκαιριακό και συμφεροντολογικό. 

Και ανέφερε ο κ. Γαλανός ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος εκλέγηκε με μια 
συμμαχία και με το πλειοψηφικό σύστημα. Το πρώτο που θα ήθελα να πω είναι 
ότι το εκλογικό σύστημα δεν έχει απολότως καμιά σχέση ή συνάρτηση με τα 
δικαιώματα των Βουλευτών μέσα στη Βουλή. Και το δεύτερο που θα ήθελα να πω 
είναι ότι ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος ήταν στη στήλη των ανεξάρτητων 
υποψηφίων. 

Όμως θα ήθελα να ρωτήσω. Οι τρεις Βουλευτές της ΕΔΕΚ το 1981 με ποιο 
εκλογικό σύστημα εξελέγησαν; Με το πλειοψηφικό μήπως; Να σας θυμίσω. Είναι 

με το αναλογικό, το ίδιο εκλογικό σύστημα το οποίο επικρατεί και σήμερα. 

Οι επιλεκτικές αποφάσεις, κύριοι συνάδελφοι, είναι τρωτές, διότι δε 
στηρίζονται σε αρχές. Εtναι τρωτές, γιατί προσπαθούν να αφαιρέσουν 8ικαιώματα 
από κάποιους Βουλευτές και να χρυσώσουν το χάπι 8ίνοντας κάποια 8ικαιώματα 

σε άλλους Βουλευτές. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το Ανανεωτικό Δημοκρατικό Σοσιαλιστικό Κίνημα, είτε αρέσει σε κάποιους 

είτε δεν αρέσει, αποτελεί μια πραγματικότητα. Αποτελεί μια πραγματικότητα 
στην πολιτική ζωή του τόπου. 

Αν νομίζουν κάποιοι ότι με κάποια 8ιοικητικά μέτρα, μέσα από Επιτροπές 
Επιλογής μπορούν να ανατρέψουν το ρουν της ιστορίας, μπορούν να γυρίσουν τα 
πράγματα πίσω και ότι μποροόν να ανατρέψουν την πολιτική ζωή του τόπου, 
είναι γελασμένοι. Οι πολιτικές μάχες, κύριοι του ΔΗ.ΚΟ., της ΕΔΕΚ και του 
ΑΚΕΛ, δε θα αποφασιστούν μέσα στην Επιτροπή Επιλογής. Θα αποφασιστούν 

μπροστά στο λαό. 

Και κάτι για την πρόκληση του κυρίου Χατζηδημητρίου για την προσφυγή 
στο λαό για εκλογές. Καταλ,αβαίνω τον πανικό του. Καταλαβαίνω ότι θέλει να 
κάμει εκλογές αύριο, για να εύρει το ΑΔΗΣΟΚ κόμμα μιας βδομάδας και να το 
αντιμετωπίσει πω άνετα από ό,τι φαντάζεται. Όμως η δημοκρατία επιβάλλει να 

δοθεί στο κίνημά μας ο απαιτούμενος χρόνος να οργανωθεί μftσα στα συνταγ
ματικά πλαίσια εκπνοής της θητείας αυτής της Βουλής. Αν βεβαίως αποφασίσετε 
περί του αντιθέτου, σίγουρα ο λαός θα είναι ο κριτής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι μήνες τώρα που παρακολουθώ σ' αυτό το βήμα ότι έχουμε 8υο φώτα, 
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ένα 8εξιά και ένα αριστερά. Αυτό που είναι αριστερά για μήνες τώρα 8εν ανάβει. 

Πρέπει να υπάρχει και προς τα αριστερά φως, για να υπάρχει περισσότερος 
φωτισμός. 

Το θέμα που συζητούμε μας το 8ημιούργησε η (8ια η επωνυμία του ΑΚΕΛ. 

Έβλεπα πάντα τον ορισμό ή την επωνυμ(α ΑΚΕΛ παύλα Αριστερά. Και εκε(νη η 
παύλα φαίνεται 8εν ήταν παύλα, ήτα~ το πλην που προοιώνιζε κάποια αφαίρεση 

μελλοντική. 

(Γέλια) 

Κύριε Πρ6ε8ρε, κύριοι σuνά8ελφοι, 

Το θέμα σήμερα που συζητούμε 8εν αφορά το ΑΚΕΛ, 8εν είναι εσωτερικό 
θέμα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. Ε(ναι θέμα που αφορά την (δια τη δημοκρατία, είναι 

θέμα που αφορά τη Βουλή, ε(ναι θέμα που αφορά το Σύνταγμα της Δημοκρατίας. 
Δεν υπάρχει κενό στο Σύνταγμα. Την κενότητα τη 8ημιουργούμε εμείς με τη 8ική 

μας κενότητα ως προς την προσέγγιση του θέματος. 

Ακούστηκαν 8ιάφορες περ(εργες θεωρίες. Ακούστηκε η θεωρ(α της απο

στασ(ας. Ο Βουλευτ-ής ε(ναι ελεύθερος να μετέχει ελεύθερα στο κόμμα της 

εκλογής του. Αυτό ε(ναι 8(8αγμα της 8ημοκρατ(ας. Το νομικό μας καθεστώς 
γνωρ(ζει και αναγνωρίζει το θεσμό αυτό. Διότι, αν 8εν τον αναγνώριζε με τον 
Εκλογικό Νόμο που ε(χαμε ψηφ(σει, θα θεωρούσε ότι ο Βουλευτής. που 

εγκαταλε(πει το κόμμα του χάνει την έ8ρα του. Αλλά όμως το νομικό μας 
καθεστώς 8εν προβλέπει τέτοιες κυρώσεις. 

Είναι πάγια η συνταγματική θέση ότι οι Βουλευτές εκπροσωπούν το σύνολο 

του λαού. Μπορούν να ανήκουν σε κόμματα, μπορούν να εκλέγονται από τους 
οπα8ούς κάποιων κομμάτων, αλλά σ / αυτή την αίθουσα είναι οι Βουλευτές που 
εκπροσωπούν τον κυρίαρχο λαό. 

Η κεντρική έννοια στο Σύνταγμ&: μας, σε ό,τι αφορά τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, είναι ο Βουλευτής. Αυτή ε(ναι η οντότητα που αναγνωρ(ζεται. 

Και ο κάθε Βουλευτής ε(ναι (σος προς όλους τους Βουλευτές. Δηλα8ή υπάρχει 

ισότητα μεταξύ των Βουλευτών. Οι Βουλευτές έχουν τα l8ια 8ικαιώματα και τις 

(8ιες υποχρεώσεις. Είτε ανήκουν σε κομματικές ομά8ες είτε ε!ναι ανεξάρτητοι 

ε(τε e:lναι άτομα. Επομένως μέσα στην α(θουσα του κοινοβουλ(ου εκπροσωπούμε 

το σύνολο του λαού. 

Τέθηκε το ερώτημα: Ποιοι ή ποιος 8ημιουργε( τα κόμματα; Και ειπώθηκε ότι 
τα κόμματα τα 8ημιουργε( ο λαός. Νομίζω ότι 8εν έχει σημασ(α αυτό το ερώτημα 

για το θέμα που εξετάζουμε. Διότι μπορεί να υπάρχει κόμμα που 8ημιούργησε ο 

λαός, αλλά για να αναγνωρίζονται οι Βουλευτές του μέσα στο κοινοβούλιο ως 
πολιτική κομματική ομά8α, θέλει το Σόνταγμα με ξεκάθαρη 8ιάταξη, στο 'Αρθρο 
73 1 παράγραφος :12, να εκπροσωπούν το 12% του συνολικού αριθμού των 
Βουλευτών ή των Μιλών της Βουλής των Αντιπροσώπων. Μόνο αν 8ιαθέτουν το 
12% αυτού του συvολικού αριθμού, 8ικαιούνται αναγνωρ(σεως ως πολιτική 
κομματική ομά8α. 

Με αυτά τα κριτήρια, αν τα εφαρμόσουμε στην παρούσα κατάσταση των 

πολιτικών πραγμάτων, όχουμε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ε(ναι πολιτικό 

κόμμα και 8ικαιούται αναγνωρίσεως ως πολιτική κομματική ομά8α στη Βουλή. 
Το (8ιο και το Δημοκρατικό Κόμμα, το (8ιο και το ΑΚΕΛ, 8ιότι η δια(ρεση του 
12% μας 8(δει ότι πρέπει να όχουν τουλάχιστο δέκα Βουλευτές. Για την ακρ(βεια 
9,9. Επομένως με αυτά τα κριτήρια άνετα τα τρlα κόμματα ε(ναι κ9μματα και 
εκτός Βουλής και κομματικές ομάδες 8ικαιοόμενες αναγνωρίσεως εντός Βουλής. 

!πάρχει το πρόβλημα με την ΕΔΕΚ ..... 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θεωρεί ότι η ΕΔΕΚ δεν είναι κόμμα, ας το έβαζε ο 

Πρόεδρός του στην Επιτροπή Επιλογής κι εμείς θα ήμαστε πρόθυμοι να δεχθούμε 

την αριθμητική. Δε μας ενδιαφέρει η αριθμητική ούτε δίνουμε αυτή τη μ&.χη ούτε 
για το 10% ούτε για το 11% ούτε για το 12%. 

Έτσι θέλω να γίνει σαφές αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, είναι για σκοπούς επιχειρήματος που το αναφέρει ο 
κ. Μανώλης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Όχι, είναι για σκοπούς αντιπαράταξης και αντιπαράθεσης. Και σας λέω ότι 
δε διεκδικούμε καμιά θέση σε καμιά Επιτροπή, κύριε Χριστοφίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εν π&ση περιπτώσει, κύριε Χατζηδημητρίου, αν δε συμφωνείτε με αυτά που 
λέει ο κ. Χριστοφίδης, ασφαλώς θα σας δοθεί η ευκαιρία να τον αντικρούσετε. 

Αλλά είναι περιττό να τον διακόπτετε, διότι δε θα τελειώσουμε έτσι ποτέ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Δεν έχει αντίρρηση ο κ. Χριστοφίδης. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν είναι θέμα αντίρρησης του κ. Χριστοφίδη. Το θέμα είναι αν διεξάγεται 
ομαλά η συζήτηση ενώπιον αυτού του Σώματος ή όχι. 

Συνεχίστε, κύριε Χριστοφίδη. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και αγαπητέ συνάδελφε της ΕΔΕΚ, 

Δεν ήταν πρόθεσή μου να πω ότι η ΕΔΕΚ δεν είναι κόμμα, διότι η ΕΔΕΚ 

είναι πολιτικό κόμμα. Το 'Αρθρο όμως 73 του Συντάγματος λέει: ι<Πολιτικόν 
κόμμα εκπροσωποόμενον εν τη Βουλή των Αντιπροσώπων δι' αριθμού βουλευτών 
τουλάχιστον ίσου προς το δώδεκα επί τοις εκατόν του συνολικού αριθμού των 
βουλευτών δύναται να σχηματίση πολιτικήν κομματικήν ομάδα δικαιουμένην 
αναγνωρ(σεωζ.>> 

'Αρα το ερώτημα δεν είναι αν είστε πολιτικό κόμμα. Πολιτικό κόμμα είστε, 

αλλά το ερώτημα είναι αν αυτό το πολιτικό κόμμα πληροί τα κριτήρια του 
'Αρθρου 73. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Να θέσετε θέμα, κύριε Χριστοφίδη. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Δε θέτουμε θέμα, κόριοι, όπως δε θέσαμε μέσα στα πλα(σια ήπιου πολιτικού 

κλίματος προηγούμενα γι' αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ να μείνετε μέσα στο θέμα που έχουμε. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Αυτό είναι που συζητούμε. 
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Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να ζητήσουμε γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριοι, οι γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα 8εν ε(ναι κεlμενα υπέρτερα 
των συνταγματικών κειμένων. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ωραία ..... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι, όχι 3ιαλογική συζήτηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, λέγονται πράγματα που είναι εκτός τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ε!ναι εκτός τάξεως, ναι. Μάλιστα τον έχω 3ιακόψει ή8η. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν είμαι εκτός τάξεως, 8ιότι το θέμα αυτό το αναφέρω για 
να καταλήξω στη σύνθεση την τελική ως προς το τι θα γίνει στο συγκεκριμένο 
θέμα που αντιμετωπίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλά, 8εν είναι ανάγκη να θίγουμε άλλα κόμματα και άλλους ανθρώπους, για 
να καταλήξουμε σε ορισμένα συμπεράσματα. Για όνομα του Θεού! 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Έρχομαι τώρα στην ουσ(α την απόλυτη του θέματος. 

Ο Προε8ρεύων της Βουλής σήμερα μας ανακοίνωσε τις ολοκληρωμένες 
συνθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. Υπήρξε η ανακοίνωση της σύνθεσης 
των Επιτροπών, ακολούθησε ένσταση ως προς τη νομιμότητα της σόνθεσης και 
είμαστε τώρα μπροστά στην ολομέλεια, για να έχουμε απόφαση της ολομέλειας 

πάνω στο θέμα. 

Ε!ναι γεγονός ότι, αν κοιτάξει ένας τον κατάλογο των Επιτροπών, όπως μας 
8ιαβάστηκε, από σωρε(α Επιτροπών απουσιάζουν οι συνά8ελφοι που ήγειραν την 
ένσταση. Συγκεκριμένα τους βλέπω μόνο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Επιλογής, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Νομικών και στην Ad Hoc Επιτροπή Ανθρώπινων Δικαιωμάτων, αν έχω 
κο\τάξει καλά όλα τα ονόματα. 

Ε8ώ είναι που 3ημιουργείται το θέμα. 

Ερώτημα: Η Επιτροπή Επιλογής έχει καταρτίσει τις Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές σύμφωνα με το Σύνταγμα και το Νόμο και τους Κανονισμούς που 
8ιέπουν αυτό το θέμα; Για να μπορούμε να απαντήσουμε στο ερώτημα, πρέπει να 
ξέρουμε τι λέει το Σύνταγμα. 

Το 'Αρθρο 73, παράγραφος 3, μας λέει: «Η επιτροπή επιλογής καταρτίζει 
τας μονίμους κοινοβουλευτικάς επιτροπάς ως και οιασ8ήποτε άλλας προσωρινάς 

συνιστωμένας 8ι' ωρισμένον σκοπόν ή ει8ικάς κοινοβουλευτικάς επιτροπάς και 
8ιορ!ζει βουλευτάς ως μέλη των επιτροπών τούτων. Κατά τον καταρτισμόν και 
8ιορισμόν 8έον να λαμβάνωνται υπ' όψιν αι προτάσεις αι υποβαλλόμεναι υπό της 
ελληνικής κοινοτικής ομά8ος και της τουρκικής κοινοτικής ομά8ος η υπό των 
πολιτικών κομματικών ομά8ων εν τη Βουλή των Αντιπροσώπων.>> 
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Σχετική είναι και η επόμενη παράγραφος 4 του 'Αρθρου 73, που λέει: «Η 
ελληνική και η τουρκική κοινοτική ομάς και αι πολιτικαί κομματικαί ομάδες εν τη 
Βουλή -rων Αντιπροσώπων εκπροσωπούνται. 8εόvτως εις εκάστην μόνιμον και 
πάσαν άλλην προσωρι.νήν, συvι.στωμένην Οι / ωρισμένοv σκοπόν ή ειδικήν κοινο
βουλευτικήν επιτροπήν .. ,,,)) 

Είναι η θέση μου ότι η Επιτροπή Επιλογής έχει το δικαίωμα διορισμού 
Βουλευτών στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, αλλά δεν έχει το δικα(ωμα μη 
διορισμού Βουλευτή σε Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Όταν γίνει η τελική 
σύνθεση των Επιτροπών, θα ρωτήσουμε: Είναι όλοι οι Βουλευτές μέλη Επι
τροπών; Και αν ε(vαι, υπάρχει κάποια ισότητα στο μεμονωμένο Βουλευτή, όπως 
αντιπροσωπεύεται. και μετέχει στις Επιτροπές; 

Και. αυτά τα ερωτήματα πρέπει να απαντηθούν. 

Ο Κανονισμός 38 μας λέει τα εξής και είναι ουσιώδη: «Ουδείς Βουλευτής 
δύναται να αρνηθή διορισμόν εις οιανδήποτε μόνιμον, ειδικήν ή προσωρινήν 
Κοινοβουλευτικήν Επιτροπήν, εκτός εάν έχη προς τούτο ειδικούς λόγους και 
ικανοποιή περί τούτου την Επιτροπήν Επιλογής.» 

Και ολοκληρώνω την εισήγησή μου ότι ο Βουλευτής έχει δικαίωμα διορισμού 
του σε Επιτροπή και έχει και υποχρέωση, όπως λέει ο Κανονισμός 38, μη 
αρνήσεως διορισμού του σε Επιτροπή. 

Ας δούμε τώρα τη σύνθεση των Επιτροπών μας. Είναι δεόντως συγκροτη
μένες; Και βλέπουμε ότι εκπροσωπούνται σε κάθε Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
τέσσερις του Δημοκρατικού Συναγερμού, τρεις του Δημοκρατικού Κόμματος, δύο 
του ΑΚΕΛ, ένας της ΕΔΕΚ και σε ορισμένες από τις Επιτροπές που έχουμε οι 
συνάδελφοι του ΑΔΗΣΟΚ. 

Αυτό το ιιδεόντως» που λέει το Σύνταγμα ή ο Κανονισμός ή η λογική, με 

βάση το οπο(ο πρέπει να ε(ναι συντεθειμένες οι Επιτροπές, πώς θα το 

εξηγήσουμε; Είτε θα το εξηγήσουμε με βάση αριθμητικά δεδομένα, με βάση τον 
αριθμό των Βουλευτών κάθε κόμματος στη Βουλή, είτε με βάση την εκλογική 
δύναμη στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές του κάθε κόμματος στη Βουλή. 

Δηλαδή πρέπει να υπάρχουν κάποια ορισμένα αναγνωρισμένα κριτήρια. Ίσως το 
καλύτερο κριτήριο για μας εδώ είναι ο αριθμός των Βουλευτών της κάθε 
κοινοβουλευτικής ομάδας στη Βουλή. 

Με βάση το ότι έχουμε ενδεκαμελείς Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, αν 
κατανέμουμε τις θέσεις κατ' αναλογία του αριθμού των κομμάτων στη Βουλή, 

έχουμε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός δικαιούται 3.73 Βουλευτές. 'Αρα με 

βάση τα καθιερωμένα μαθηματικά πρέπει να έχει τέσσερις Βουλευτές σε κάθε 
εvδεκαμελή Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Το Δημοκρατικό Κόμμα δικαιούται 3.14 
Βουλευτές και δικαιούται πάλι, βάσει καθιερωμένων μαθηματικών 8ε8ομένων, 

τρεις Βουλευτές. Το ΑΚΕΛ δικαιούται 1.96 Βουλευτές σε κιίθε Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή και βάσει πάλι καθιερωμένων μαθηματικών 8ε8ομένων και κανόνων 
8ικαιούται 8ύο Βουλευτές. 

Μένει τώρα το ερώτημα: Τι γίνεται με τους υπόλοιπους; Ε(τε η ΕΔΕΚ 
θεωρηθεί πολιτική κομματική ομάδα είτε θεωρηθούν έξι Βουλευτές παρόντες στη 
Βουλή που αποτελούν ομά8α, 8ικαιούνταt ένα Βουλευτή σε κάθε Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή με βάση τα καθιερωμένα μαθηματικά. Οι άλλοι πέντε Βουλευτές, αν 
ληφθούν ως σύνολο ή ως ανεξάρτητη ομάδα ανεξάρτητων Βουλευτών στη Βουλή, 
8ικαιούνται και αυτο( ένα Βουλευτή σε κάθε Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 
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Αυτά τα κριτήρια δεν είναι αυθαίρετα. Δεν είναι δημιούργημα σημερινής 
σκέψης. Ακολουθούνται και σε άλλα κοινοβούλια. Στο ελληνικό κοινοβούλιο 
υπάρχει και το Άρθρο 68 1 το οποιο αναφέρω έτσι κατ' αναλογ!α, που λέει: «Αι 
Κοινοβοuλευτικα( Επιτροπαl συνιστώνται κατ 1 αναλογ(αν της Ουνάμεως των 

κομμάτων, των ομάΒων και των ανεξαρτήτων ..... )). 

Δεν είναι παράλογο να χρησιμοποιήσουμε στην περίπτωσή μας αυτή την 
αναλογία. Επομένως με όλες αυτές τις προσεγγίσεις, θα μπορούσε λογικά, θα 
μπορούσε νομικά, θα μπορούσε κοινοβουλευτικά και συνταγματικά, να έχουμε 

ενδεκαμελείς Κοινοβουλευτικές Επιτροπές με αναλογία 4, 3, 2, 1και1. 
Έχουμε Οει ότι οι Βουλευτές των αναγνωρισμένων πολιτικών κομματικών 

ομάΟων στη Βουλή αντιπροσωπεύονται στις ομάΟες ή μετέχουν στις Κοινο
βουλευτικές Επιτροπές, σε τρεις τουλάχιστον. Δηλαδή ο κάθε Βουλευτής του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, ο κάθε Βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος, ο 

κάθε Βουλευτής του ΑΚΕΛ ή της ΕΔΕΚ, αλλά ας μείνουμε στα τρία μεγάλα 
κόμματα, μετέχει τριών τουλάχιστον Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. Αυτό μπορε! 
να μας δώσει το μέτρο του δικαιώματος του μεμονωμένου Βουλευτή στη Βουλή 

για σκοπούς (σης μεταχε(ρισης. Δηλα8ή θα μπορούσαμε να πούμε ότι ο καθένας 
μας, μακριά από την ομπρέλα των κομμάτων, 8ικαιούται να μετέχει σε τρεις 

τουλάχιστον Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Αν αυτό το λογικό μέτρο και αυτή τη λογική προσέγγιση την εφαρμόσουμε 

στην περlπτωση των πέντε σuνα8έλφων, 8ικαιούνταt να μετέχουν συνολικά σε 15 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, πράγμα που θα έλυε πάλι το θέμα. 

Επομένως, είτε προσεγγίζοντας το θέμα με την εφαρμογή του 'Αρθρου 73 
είτε με την αρχή της ισότητας είτε με την αρχή των δεδομένων για κάθε 

Βουλευτή στη Βουλή, βλέπουμε ότι η κάθε Κοινοβουλευτική μας Επιτροπή θα 

μπορούσε να είχε αυτή τη σύνθεση που έχω προαναφέρει, δηλαδή 4, 3, 2, 1και1. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δε συμμερίζομαι τη θέση ότι, αφού ο Βουλευτής έφυγε από το κόμμα του, 
πρέπει να τύχει κυρώσεων και πρέπει να μη 8ικαιούται να ασκήσει τα 8ικαιώματα 

του Βουλευτή και τις υποχρεώσεις του Βουλευτή που έχει. Παραμένει Βουλευτής 
όπως και πριν και έχει τα ί8ια 8ικαιώματα και τις (8ιες υποχρεώσεις που είχε σε 
κάθε ουσιώδη στιγμή της θητε(ας του. 

Πιστεύω ότι, αν προσεγγίσουμε το θέμα με κατανόηση, μακριά από 
κομματικά πάθη, μακριά, αν θέλετε, από κομματικά μlση, αν θέλετε να 
προσεγγίσουμε το θέμα όχι στενόκαρδα ή μικροπολιτικά, αλλά με έναν τρόπο που 
να τιμούμε τους εαυτούς μας, την αποστολή μας και το έργο μας, πιστεύω ότι θα 
εlναι καλό να αναπροσαρμόσουμε τη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, 
έτσι που να υπάρχει η αναλογία σε κάθε Κοινοβουλευτική Επιτροπή του 4, 3, 2, 1 
και 1. 

Με αυτή την εισήγηση πιστεύω ότι λύεται το θέμα. Δε μένουμε εκτεθειμένοι 
ούτε στο παρόν στά8ιο ούτε στο μέλλον για εκείνους που θα μελετοόν την 
κοινοβουλευτικ'ή μας ιστορία. Και πιστεύω ότι έχουμε χρέος έναντι των εαυτών 

μας και έναντι των κομμάτων μας και έναντι των συνα8έλφων μας και .έναντι του 

κυρίαρχου λαού που εκπροσωπούμε ε8ώ να φανούμε αντάξιοι της αποστολής μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 



Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Θα δευτερολογήσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 
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Ο κ. Κυριάκος Χρίστου, 8ιότι πρόκειται περί 8ευτερολογίας, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 8ικαιούμαι να ..... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά είναι 8ευτερολογία. 

Να μιλήσει ο κ. Κυριάκος Χρίστου, ο οποίος θα πρωτολογήσει, και όταν 

αρχίσουμε τις 8ευτερολογίες, βεβαίως. 

Κ.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, ο κ. Παπαπέτρου αναφερόμενος στην 

απόφαση της Επιτροπής Επιλογής την έχει χαρακτηρίσει αυθαιρεσία ολκής. Κατά 
τη γνώμη μου είναι πολύ ατυχής η αναφορά αυτή. Υπάρχει πράγματι αυθαιρεσία 
ολκής από μερικούς, αλλά η γνώμη μου είναι ότι αυτή η αυθαιρεσία 8εν είναι από 
την Επιτροπή, αλλά είναι από τους αποσκιρτήσαντες Βουλευτές. Ε8ώ βρίσκεται 
η αυθαιρεσία ολκής και είναι λυπηρό γιατί 8εν το έχουν συνει8ητοποιήσει παρά τις 
διαπιστώσεις των εκλεκτόρων τους, οι οποίοι επανειλημμένα τους έχουν καλέσει 
να καταθέσουν τη βουλευτικ'ή τους έ8ρα στο κόμμα το οποίο ανήκαν. 

Βέβαια χρειάζεται ευαισθησία. Δυστυχώς φάνηκε πως 8εν υπάρχει αυτ'ή η 

ευαισθησία. Υπ'ήρξε για ένα πολύ μικρό χρονικό 8ιάστημα. Και φαίνεται πως η 
παρό8ος του χρόνου έχει επουλώσει αυτή την ευαισθησία, την έχει καλύψει. 

Είχαμε μιλήσει σε μια προηγούμενη συνε8ρίαση της Βουλής και είχαμε 

αναφέρει ότι η εκλογή τους έγινε με βάση το εκλογικό πρόγραμμα του ΑΚΕΛ. Οι 
θέσεις δεν είναι προσωπικές, αλλά ανήκουν στο κόμμα το οποίο τους έχει εκλέξει. 
Και έπρεπε να επι8είξουν ευαισθησία, όπως και μερικοί άλλοι είχαν επι8είξει. Και 
αναφέρομαι στην περίπτωση του κ. Φοίβου Κληρί8η ο οποίος για 8ιάφορους 

λόγους 8ιαφώνησε, είχε 8ιαφορετικές απόψεις και αποχώρησε από την Κοινο
βουλευτική Ομά8α ΑΚΕΛ-Αριστεράς, 8ίνοντας το 8ικαίωμα στο ΑΚΕΛ να κάμει 
άλλη δική του επιλογή. 

Υπήρξε ευαισθησία και από τον κ. Αν8ρέα Φάντη ο οποίος, επαναλαμβάνω, 
αποχωρώντας από την Κεντρική Επιτροπή 8ήλωσε ότι «την έ8ρα μου τη 
βουλευτική την αφήνω στη 8ιάθεση της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ». Τώρα 
αυτή η έ8ρα μεταφέρεται σε κάποιο άλλο κόμμα. Κατά τη γνώμη μου ε8ώ 
βρίσκεται η αυθαιρεσία ολκής. Υπήρξε ακόμα ευαισθησία από την πλευρά του 
κ. Παπαπέτρου ο οποίος αποχωρώντας είπε ότι σκέφτεται να εγκαταλείψει και 
τ·~ βουλευτική έ8ρα που πήρε από το ΑΚΕΛ. Δυστυχώς με την πάρο8ο του 
χρόνου έχει αλλάξει ι8έα και έχει σφετεριστεί την έ8ρα που π'ήρε από το ΑΚΕΛ
Αριστερά. Αυτή είναι η πραγματικότητα και ε8ώ βρίσκεται η αυθαιρεσία ολκής 
την οποία καλούνται να δούν και να αντιληφθούν οι συνά8ελφοι. 

Ο κ. Παπαπέτρου όμως προχώρησε και κάπου αλλού. Αναφερόμενος 
προφανώς στις τοποθετήσεις του ΔΗ.ΚΟ. και της ΕΔΕΚ, μίλησε για αναβίωση 
πολιτικών ερώτων. Δεν ξέρω από πού το συμπέρασμα. Πιστεύω όμως ότι με την 
ίδια λογική θα έπρεπε να πω ότι δεν αναβιώνουν, αλλά φαίνεται πως αναπτύσ
σονται κάποιοι άλλοι έρωτες. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Συμπεθερκ& γίνονται, αλλ& γαμπρός 8ε βρίσκεται, κόριε Χρίστου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

Κάποιοι άλλοι έρωτες αναπτύσσονται. Με την !δια λογική} επαναλαμβάνω ..... 
με την ίδια λογική, επαναλαμβάνω, φαίνεται πως αναπτύσσονται κάποιοι άλλοι 
έρωτες μεταξύ των αποσκιρτήσαντων και του ΔΗ.ΣΙ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Για όνομα του Θεοόl 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

Με συγχωρείτε, 8εν είμαι εγώ που βγ&ζω αυτό το συμπέρασμα, αλλ& 
βασισμένος π&νω σε όλα όσα έχουν λεχθεί νομίζω ότι μπορώ να κρίνω με την ί8ια 
λογική, αν αυτή ε!ναι λογική, και αυτό το φαινόμενο το οπο!ο παρουσιάζεται. Ο 

κ. Μαρκί8ης, ο Γενικός Γραμματέας του ΔΗ.ΣΥ. και ο κ. Μανώλης Χριστοφί8ης 

χρησιμοποίησαν τη 8ικηγορικ>) τους 8εινότητα για να υποστηρίξουν τις θέσεις των 
πέντε Βουλευτών που ήταν εκλελεγμένοι από το ΑΚΕΛ και έχουν αποσκιρτήσει. 

Πιστεύω ότι σ' αυτή την περlο8ο ε!ναι δυνατό να αναπτύσσονται και τέτοιοι 

έρωτες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

'Ανισοι. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

Άνισοι λέει ο συνάδελφος. Τέτοιοι έρωτες. Δηλα.8~ να υπάρξουν έρωτες 
μεταξό &κρας 8εξι&ς και αυτ>)ς της ομ&8ας, όπως αναπτόχθηκαν ..... 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ας αφήσουμε τα θέματα των ερώτων, κόριε Χρίστου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

Όπως αναπτύχθηκαν και κάποιοι έρωτες μεταξύ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ας αφήσουμε τα θέματα των ερώτων, κύριε Χρ!στου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, συγγνώμη, το θέμα έγινε σεξουαλικό. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι, κύριοι, σας παρακαλώ. Σας παρακαλώ. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

... και μεταξύ άλλων ομά8ων. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Είναι επικίν8υνο και το AIDS. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ας τα αφήσουμε, κύριοι. 

Βέβαια είναι πολό ωραία όλα αυτ& τα αστεία. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΊ': 

Αναφέρθηκα επει8>) είχε αναφερθεί το θέμα όχι από μένα, κόριε Πρόε8ρε, 
αλλ& από &λλους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Μάλιστα. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟ!: 

Και το ανατρέπω, για να αντιληφθούν τι ειπαν μερικοι. Το αντιστρέφω. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πάντως αρκετά λέχθηκαν περί ερώτων. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟ!: 

Το τρ(το σημείο που Υιθελα να σταθώ πάνω στην ομιλία που έγινε από τον 
κ. Παπαπέτρου είναι και σχετικά με τις καθαιρέσεις. Εδώ δε συζητούμε 

ζητήματα καθαιρέσεων, όμως θεωρήθηκε χρήσιμο να αναφερθούν οι καθαιρέσεις 
από το ΑΚΕΛ, από την ΠΕΟ και κάμποσα πράγματα. Πρώτα πρέπει να πούμε 
ότι για λόγους τάξης δεν είναι καθαιρέσεις, γιατί μερικοί δεν είχαν καθαιρεθεί, 

αλλά ε(χαν αποσκιρτήσει. Και ένας μεταξύ αυτών ήταν και ο χ. Παπαπέτρου. 

Συνάδελφοι, με συγχωρε(τε που στάθηκα σε μερικά σημεία από αναφορές 
άλλων Βουλευτών. Θα ήθελα να σταθώ σ' αυτό που υπάρχει σαν μια πραγματι
κότητα. Εδώ αντιμετωπίζουμε μια πραγματικότητα, μια κατάσταση. Πέντε 

Βουλευτές του ΑΚΕΛ έχουν αποσκιρτήσει. Δε μας ενδιαφέρει, ·δεν εξετάζουμε 

τους λόγους. Έχουν όμως ψύγει από το ΑΚΕΛ και τώρα διεκδικούν τα 
δικαιώματά τους στη Βουλή. Δεν έχω υπόψη μου νομικά και λοιπά. Όμως αυτή 
είναι μια πραγματικότητα, την οποία εμείς, εν πάση περιπτώσει, δεν απο
δεχόμαστε, Δεν εκφράζουν οι πέντε το εκλογικό σώμα που τους έχει εκλέξει. Και 

κατά συνέπεια θεωρούμε ότι δε δικαιούνται να κατέχουν τις έδρες που είχαν. 

Κατά συνέπεια δε δικαιολογοόμε την παραμονή τους η την αναγνώρισή τους 
ως μέλη των Επιτροπών. Εtναι 8ικαίωμα τω\.' άλλων πλευρών να αποφασίσουν 

όπως θέλουν. Αυτή είναι η τοποθέτησή μας. Εξαιτίας όμως αυτής της αλλαγής 

που έχει επέλθει στο εκλογικό σώμα έγινε ανα8ιάρθρωση των Επιτροπών. Και 
μάλιστα τέτοια αναδιάρθρωση 71ου μερικές πλευρές πήραν περισσότερους από ό,τι 
είχαν προηγουμένως, μερικές πλευρές πήραν λιγότερους από όσους είχαν 

προηγουμένως. Κατά συνέπεια έχουμε μια ανα8ιάρθρωση. 

Είναι λυπηρό, κατά τη γνώμη μου, γιατί υπάρχει κενό και στο Σύνταγμα, ας 
με 8ιορθώσουν μερικοι άλλοι συνά8ελφοι, υπάρχει κενό και στο Σύνταγμα και 
στους Κανονισμούς που να 8ιευκρινtζει τι γίνεται στις περιπτώσεις που Βουλευτής 
ή ομά8α Βουλευτών αποχωροόν από την κοινοβουλευτική τους ομάδα ή από το 
κόμμα από το οποίο έχουν εκλεγεί. 

Πιστεύω πως δεν υπάρχει σ' αυτό το σημείο διευκρίνιση και πιστεύω ότι 
είναι κάτι το οποίο (σως αυτό το Σώμα να το επιληφθεί για να δει πώς μπορεί να 

το αντιμετωπίζει. Εμείς έχουμε τη γνώμη εν πάση περιπτώσει ότι οι Βουλευτές 

που αποσκιρτούν κανονικά πρέπει να αφήνουν τις έ8ρες τους στο κόμμα από το 
οποtο έχουν εκλεγεί. 

Η Επιτροπή Επιλογής η οποία έχει συσταθεί, έχει καταλήξει σε μια 
εισήγηση. Εμείς διαφωνούμε, επαναλαμβάνω, με την απόφαση της Επιτροπής 
Επιλογής να τοποθεη)σει σ 1 αυτές τις θέσεις Βουλευτές .που έχουν αποσκιρτήσει 

και κατά συνέπεια, κατά τη δική μας αντίληψη, έχουν χάσει τη βουλευτική τους 
ιδιότητα με την έννοια της αντιπροσωπευτικότητας. 

Και όμως, επαναλαμβάνω, είναι δικαίωμα της Επιτροπής Επιλογής να 
αποφασίσει. Πιστεύω ότι πρέπει το ζήτημα να κλείσει με την εισήγηση που έχει 
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γίνει, ορθή ή λανθασμένη, συμφωνούμε όλοι ή 8ιαφωνούμε. Και εμείς επανα
λαμβιίνω ότι 8ιαφωνούμε. Κcι;_ι α·.; ·uπάρχει οποιο8ήποτε άλλο νομικό κώλυμα, είναι 

ζήτημα το οποίο μπορεί να αποφασίσει ή να αποφανθεί ο Γενικός Εισαγγελέας 

σχετικά με αυτό το ζήτημα. 

Αυτά, συνάΟελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Νεόφυτος Ηλία και κατόπιν ο κ. Κωνσταντίνου και ο χ. ΗλιάΟης. 

Τελειώνουν οι πρωτολογίες φαντάζομαι με τον κ. Ηλιά8η. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εξαρτάται, μπορεί να έχει και άλλους που θέλουν να πρωτολογήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Αν θέλουν και άλλοι, είναι Οικαίωμά τους να πρωτολογήσουν, 
κύριε Σολωμή. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Η Επιτροπή Επιλογής, ως ένα οφμό8ιο σώμα, σε πολόωρες συνε8ριάσεις της 
αποφάσισε και καθόρισε τα μέλη των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών κατά τον πιο 

ενΟεΟειγμένο και τον πιο Οημοκρατικό τρόπο. 

Ο κ. Δίγκλης παρουσιάστηκε ε8ώ 8ιαφωνώντας με την απόφαση της 

Επιτροπής Επιλογής και υπέβαλε παραίτηση. Κανένα ασφαλώς 8εν εκπλήττει η 
στάση αυτή του κ. Δίγκλη. Δεν είναι η πρώτη φορά που ο κ. Δίγκλης 8εν 

_ επιδεικνύει σεβασμό στην καλώς νοούμενη δημοκρατία, στις αποφάσεις που 
δημοκρατικά παίρνονται. Αυτό δεν το επιδεικνύει μόνο εδώ στη Βουλή, δεν το 
επι8εικνύει μόνο ε8ώ στην απόφαση της Επιτροπής Επιλογής. Αυτή του τη στάση 

την επέ8ειξε ο κ. Δίγκλης και στο κόμμα του, όταν 8ιαφώνησε με απόφαση της 

καταπληκτικής πλειοψηφίας και έπραξε κάτι παρόμοιο με αυτό που πράττει ε8ώ. 
Το ί8ιο έπραξε και στην οργάνωση στην οποία ανήκε, 8ιαφωνώντας με την 

καταπληκτική πλειοψηφία. Και τόσο εν8οοργανωτικά όσο και 8ημόσια ο 

κ. Δίγκλης 8ιακήρυξε πως θα σέβεται τις αποφάσεις εκείνες, μόνο εκείνες με τις 

οποίες συμφωνεί ο ί8ιος. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θέμα τάξεως ή θέμα 8ια8ικασίας. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Γι' αυτ6 8ε μας εκπλήττει καθόλου η στάση του .... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ηλία, σας παρακαλώ, ο κ. Σολ ωμής θέτει ένα θέμα 8ια8ικασίας. Να το 
ακούσουμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κατ' αρχήν απολογούμαι στο συνά8ελφο που τον 8ιακ6πτω, γιατί πραγμα
τικά, έστω και αν υπάρχει 8ικαιολογ!α, 8εν ε!ναι ευχάριστο να 8ιακ6πτεις 
συνά8ελφο που αγορεύει από το βήμα. Πλην όμως, κόριε Πρ6ε8ρε, επει8-ή 
λέχθηκαν πολλά και αντιλαμβάνομαι θα λεχθούν πολλά, ε8ώ, αν εγώ τουλάχιστο 
έχω αντιληφθεί τι συζητά αυτό το Σώμα ε8ώ και 8υο ώρες, το θέμα είναι αν 
αυτοl οι πέντε συγκεκριμένοι Βουλευτές- αν τους θεωρεί αυτό το Σώμα 
Βουλευτές-έχουν 8ικαίωμα να συμμετέχουν στις Επιτροπές ή όχι. Δεν είναι τώρα 
που θα συζητήσουμε κατά πόσο αποσκίρτησαν ή αποχώρησαν η εκ8ιώχτηκαν. Δεν 
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είναι θέμα το οποίο πρέπει να απασχολήσει το Σώμα, κύριε Πρόεδρε. Και εκείνο 

στο οπο(ο θα πρέπει να περιοριστούμε είναι κατά πόσο -και αυτό είναι το σημείο 

της συζήτησης- οι πέντε συγκεκριμένοι Βουλευτές δικαιούνται να συμμετέχουν ή 

όχι στις Επιτροπές. Άλλως πως πουθενά δε θα καταλήξουμε και στο τέλος 
υποβαθμίζουμε το ίδιο το βασικό σημείο για το οποίο συζητούμε. Μ' αυτό, αν θα 

συνεχίσει ο συνάδελφος να επιχειρηματολογεί και άλλοι συνάδελφοι, θα πρέπει να 
ασχοληθεί το Σώμα. Αλλά, με το να επεκτεινόμαστε στη διαφωνία και στις 
διαφορές μεταξύ του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και των πέντε συγκεκριμένων συναδέλφων 
και να εξερχόμαστε του θέματος, δε λύουμε το θέμα. Πολλαπλασι&ζουμε τα 

προβλήματα και κάθε άλλο παρά συνεισφέρουμε εκεί που θέλουμε όλοι, στην 

επίλυση με δημοκρατικές διαδικασίες κά·ποιου συγκεκριμένου θέματος το οπο(ο 

στο τέλος δε συζητούμε. 

Δικαιούνται οι πέντε Βουλευτές, αν είναι Βουλευτές -διότι έχω ακούσει ότι 

αμφισβητείται και η βουλευτική τους ιδιότητα, μπορεί να τους την αμφισβητούν 
μερικο(- να συμμετέχουν. στις Επιτροπές ή όχι; 

Με όλο το σέβας, κύριε Πρόεδρε, έχετε υποχρέωση σ' αυτά τα περιθώρια να 

διατηρήσετε και να συντονίσετε την περαιτέρω συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σολωμή, αντιλαμβ&νομαι το σημείο το οποίο εγείρετε τώρα. Το έχω 
εγε(ρει πριν από πολλή ώρα. Εντούτοις όλα αυτά τα θέματα εγείρονται σαν 

επιχειρήματα της υποστήριξης της μιας ή της &λλης θέσης και είναι δύσκολο να 

ξεχωρίσεις πότε δε χρησιμοποιούνται σ~ν επιχειρήματα υπέρ της μιας ή της 
&λλης θέσης και πότε όχι. 

Βεβαίως το πρόβλημα είναι αυτό το οποίο θέσατε, αν αυτοί είναι Βουλευτές 

και αν δικαιούνται να συμμετέχουν στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Αλλά για 

να καταλ-fιξουμε σ' αυτό το συμπέρασμα, μερικοί τουλάχιστο, όχι εγώ προσω
πικ&, μερικοί Βουλευτές πηγαίνουν και εξετ&ζουν το ιστορικό της όλης υπόθεσης 
και καταλήγουν στο συμπέρασμα άλλοι μεν ότι δικαιούνται και άλλοι ότι δε 

δικαιούνται για τους λόγους τους οποίους επανειλημμένα έχουν εκθέσει. 

Συνεπώς ε(ναι κάπως δύσκολο να αποφύγει κανείς τις παρεκβάσεις αυτές, 

διότι είναι τα δικαιολογητικά των απόψεων μιας ορισμένης παράταξης τα οποία 

δυστυχώς δεν μπορούμε να τους απαγορεύσουμε να τα πουν και να τα επανα
λάβουν όσες φορές επιθυμούν. 

Ναι, συνεχίστε, κύριε Ηλ(α. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβ&νω ότι ο κ. Δίγκλης και ενδοοργανικ& και 
δημόσια έχει πει επανειλημμένα πως σέβεται μόνο εκείνες τις αποφάσεις με τις 
οποίες συμφωνεί ο ίδιος. Αυτη είναι η στάση του κ. Δίγκλη απέναντι στη 
δημοκρατία. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ..... 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Και δεν είμαστε εμείς εδώ που θα την κρίνουμε, αλλ& είναι ο λαός που μας 

ακούει που θα κρίνει τον καθένα μας με τη στάση και με τα έργα του. 

Ζήτησε ο κ. Δ(γκλης να αντιπροσωπεύσει εδώ, όπως και οι άλλοι, το 

ΑΔΗΣΟΚ ..... 
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Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Επί προσωπικού θέματος, κύριε Πρόε8ρε, ζητώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τι είναι το προσωπικό θέμα, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Επει8ή ο ομιλητής εκφωνεί ασύστολα ψεύ8η, επιφυλάσσω το 8ικαίωμα στον 

εαυτό μου να απαντήσω μετά το πέρας της ομιλίας του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα ασφαλώς, Οεν είναι ανάγκη να επιφυλάξετε κανένα δικαίωμα, κύριε 
Δίγκλη, 8ιότι το έχετε το 8ικαίωμα. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Απλώς προειδοποιώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι ανάγκη να προειδοποιείτε. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Ζήτησε ο χ. Δίγκλης να αντιπροσωπεύσει στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 
το ΑΔΗΣΟΚ. Δεν είναι όμως το ΑΔΗΣΟΚ που εξέλεξε τους πέντε Βουλευτές, 
αλλά είναι το ΑΚΕΛ. Και οι έ8ρες αυτές ανήκουν στο ΑΚΕΛ και όχι σε 

οποιο8ήποτε άλλο κόμμα. Αν 8εν στηρίζονταν μερικοί μόνο στη νομική πλευρά, 
αλλά έβλεπαν, έστω και ελάχιστα, την ηθική, την π~λιτική πλευρά και 
επι8είκνυαν ίχνος πολιτικής ευθιξίας, θα έπρεπε από καιρό να είχαν παραιτηθεί 

από αυτό το Σώμα και όχι να παραιτούνται από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του 
ΑΚΕΛ για να φτιάξουν άλλη ομάδα και άλλο κόμμα. Τέτοια ηθική στον πολιτικό 
βίο 8εν πρέπει να αφήσουμε να υπεισέλθει. 

Ζήτησε να αντιπροσωπεύσει εδώ το ΑΔΗΣΟΚ. 'Αδικα και αδικαιολόγητα 
ζητά ο κ. Δίγκλης και οι άλλοι να αντιπροσωπεύσουν εδώ κόμμα το οποίο δεν 

υπήρχε και δεν υπάρχει. 

Έγινε πολύς λόγος και για πολιτικούς έρωτες από τον κ. Παπαπέτρου. Ναι, 

υπάρχουν και έχουν φανεί. Αυτή είναι η σθεναρή υποστήριξη από τους ομιλητές 
του ΔΗ.ΣΥ. προς την ομά8α των πέντε. Αλλά ου8είς φθόνος γι' αυτή την 
υποστήριξη. Ο λαός έχει κριτήριο, ακούει, βλέπει, παρακολουθεί και κρίνει. 

(Προς το τέλος της ομιλίας του κ. Ηλία ο Προε8ρεύων της Βουλής κ. Γ. 
Λαδάς αντικαταστάθηκε στην έδρα του από το Βουλευτή κ. Ι. Μάτση). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ι. ΜΑΤΣΗΣ) 

Ο κ. Κωνσταντίνου έχει το λόγο. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν πρόκειται να ασχοληθώ με θέματα τα οποία έχουν 

συζητηθεί κατά κόρον αναφορικά με την αποχ_ώρηση των πέντε Βουλευτών από το 
ΑΚΕΛ ούτε με έρωτες, κύριε Πρόε8ρε. 'Αλλωστε πολλοί από μας είναι παρελθόν. 
Θα ήθελα να ασχοληθώ μόνο με την ουσία του θέματος. 

Αυτό το Σώμα από της ί8ρυσής του, το 1960, μέχρι σήμερα υπεράσπιζε, και 
σωστά, με σθένος τα δικαιώματα της Βουλής, τα δικαιώματα των Βουλευτών, τη 
8ημοκρατία και τη 8ημοκρατική λειτουργία αυτού του Σώματος και γενικότερα 
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της πολιτικής ζωής σ / αυτό τον τόπο. Και πρέπει να πούμε ότι αυτό το Σώμα 
πάντοτε, μέχρι. σήμερα, επέδειξε σθεναρότητα όσον αφορά αυτά τα πολύ ζωτικά 
ζητήματα για τον τόπο και ιδιαίτερα γι 1 αυτό το Σώμα. 

Είναι μέσα σ' αυτά τα πλαίσια που από το 1960 στη λειτουργία αυτού του 
Σώματος επικρά.τησε το πνεύμα της δημοκρατίας και του μη διαχωρισμού των 

Βουλευτών σε πρώτης και 3εύτερης κατηγορίας. Αυτό συνιίβηκε το 1960 με την 
πενταμελή ομ&3α του ΑΚΕΛ στη Βουλή και τα ίσα 3ικαιώματα και την ίση 
συμμετοχή τους σ' αυτή. Αυτό επαναλήφθηκε αργότερα με το γιατρό τον 

Παρασκευα'ίΟη, όταν ανεξαρτητοποιήθηκε και Οεν του περιόρισε κανένας το 

δικαίωμά του. να συμμετέχει σε Επιτροπές. Ακολούθησε η περίπτωση των τριών 
Βουλευτών της ΕΔΕΚ οι οποίοι αναγνωρίστηκαν, και ορθά αναγνωρίστηκαν, 

ακόμα και ως κοινοβουλευτική ομάδα εδώ και λειτούργησαν σε όλες τις 

Επιτροπές. 

Το ίδιο έγινε με τον ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Τ άσσο Παπαδόπουλο και 

μάλιστα του ανατέθηκε και η προεδρία της Επιτροπής Οικονομικών. Το (διο έγινε 

με τον κ. Λεόντιο Ιεροδιακόνου, όταν ήταν ανεξάρτητος Βουλευτής σ / αυτό το 
Σώμα. Το ί3ιο επαναλήφθηκε με τους αποσκιρτήσαντες από το ΔΗ.ΚΟ. 
Βουλευτές οι οποίοι και εκείνοι παρέμειναν στις Επιτροπές στις οποίες 
βρίσκονταν και δεν έθεσε κανένας θέμα ότι αυτοί οι Βουλευτές θα έπρεπε να 

αποκλειστούν από τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Αν τα έχω αναφέρει αυτά, κύριοι συνάδελφοι, είναι για να καταλήξω ότι αυτό 

το Σώμα, ορθά σεβόμενο τον εαυτό του, σεβόμενο τις δημοκρατικές αρχές, 
σεβόμενο τη βουλευτική ιδιότητα, σεβόμενο την αξιοπρέπεια αυτού του Σώματος, 
ενεργοόσε πάντοτε κατά τρόπο ώστε αυτά που πίστευε και διακήρυσσε τα 

εφ&ρμοζε κάι στην πρ&ξη. 

Σήμερα, η εισήγηση που γίνεται από την Επιτροπή Επιλογής στοχεύει να 

ανατρέψει όλη αυτή την ιστορία του Σώματος αναφορικά με τα θέματα των 
Βουλευτών και των βουλευτικών δικαιωμάτων και υποχρεώσεων. Γιατί υπει

σήλθαν οι πολιτικές σκοπιμότητες, ακόμα αν θέλετε και το μίσος. Και γίνεται 

εισήγηση εδώ όπως Βουλευτές αυτού του Σώματος αποκλειστούν από Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές. 

Παρουσιάζεται δε και το εξής παράδοξο: Εκείνοι οι Βουλευτές που επι
λεκτικά τους έκαμε η Επιτροπή Επιλογής το χατίρι και τοποθετήθηκαν σε 

κάποιες Επιτροπές είναι υποχρεωμένοι, με βάση τους κανονισμοός, να παρευρί

σκονται και να εκπληρώνουν το βουλευτικό τους καθήκον. Αλλά δεν έχουν από την 
άλλη το δικαίωμα οι (διοι να αποτελοόν μέλη αυτών των Επιτροπών. Αυτή η 
παραδοξότητα, κόριοι συνάδελφοι, παρουσιάζεται από το γεγονός ότι το κριτήριο 

αυτή τη φορά δεν ήταν η βουλευτική ιδιότητα, δεν ήταν το βουλευτικό αξίωμα και 

τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις του Βουλευτή, αλλά η πολιτική σκοπιμότητα η 
οποία εκφράστηκε σε όλο το μεγαλείο της από αυτό το βήμα. 

Έχει λεχθεί ε3ώ από την πλευρ& του ΑΚΕΛ ότι με την εισήγηση της 
Επιτροπής Επιλογής, με β&ση την αιτιολόγηση που ιίχουν κ&μει, οι ί3ιοι 
<;:> Ι Ι .J....~ ί ' ' οιαφωνουν, εστω και με εισ.ιι ηση που γ νεται για να μετεχουν σε καποιες 

Επιτροπιίς οι πιίντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ. Όμως θα ψηφίσουν την εισήγηση 
της Επι.τροπής Επιλογής. Διαφωνούν μεν, θα ψηφίσουν 3ε. 

Ο κ. Γαλανός είπε ότι 3εν υπεισιίρχεται στην εν3οκομματική 3ιαμ&χη. Και 
ενώ 3εν υπεισιίρχεται στην εν3οκομματική 3ιαμ&χη, από την &λλη θα ψηφίσει την 
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εισήγηση της Επιτροπής Επιλογής. Και αuτ6 με κανένα τρόπο δεν μπορεl να 
ερμηνευθε( ότι υπεισέρχεται στη διαμάχη. Τοποθετείται γύρω από το θέμα αυτό. 

Μάλιστα, κύριοι συvά8ελφοι 1 έχουμε φτάσει στο σημείο από το βήμα της 
Βουλής να τίθεται και το ερώτημα κατά πόσο ε(μαστε ή όχι Βουλευτές. Θα 'ήταν 

καλά το Σώμα αυτό, και δεν ξέρω αν η αρμόδια Επιτροπή ε(vαι η Επιτροπή 
Επιλογής, να αποφασίσει και επ' αυτού του θέμοcτος. Κατά πόσο είμαστε ή Οεν 
είμαστε Βουλευτές. Διότι ως εδώ έχουν φτάσει πια τα πράγματα. 

Κύριοι συνάδελφοι, για μένα ε(ναι σαφής παραβίαση και του Συντά.yματος 

και των κανονισμών λειτουργίας της Βουλής. Εδώ για πολιτικές σκοπιμότητες 

πάμε να δημιουργήσουμε μια νέα παράδοση σ' αυτό το Σώμα. Ότι στη Βουλή 
αυτή, και κατά συνέπεια και καθοδήγηση στις μελλοντικές Βουλές, θα πρέπει να 

υπάρχουν δύο ειδών Βουλευτές. Το ένα είδος να ε(ναι οι Βουλευτές εκε(νοι οι 

οπο(οι θα έχουν πλήρη δικαιώματα και υποχρεώσεις. Και ένα άλλο είδος 
Βουλευτές οι οποίοι θα έχουν μόνο υποχρεώσεις και κανένα δικα(ωμα. 

Πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό το Σώμα δε θα επιτρέψει να οδηγηθούν 
τα πράγματα προς αυτή την κατεύθυνση. Έχω τη γνώμη ότι υπάρχει ακόμα 

χρόνος για ωριμότερες σκέψεις για την ορθή λύση αυτοό του προβλήματος, που 

δεν είναι άλλη από τη συμμετοχή, ισότιμα, στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 
όλων των Βουλευτών και όχι μόνο των 51 Βουλευτών και οι υπόλοιποι πέντε από 
τους 56 να έχουν διαφορετικά δικαιώματα, αλλά πλήρεις υποχρεώσεις. Θέλω να 
πιστεύω ότι ακόμα υπάρχει χρόνος αυτό το Σώμα να περισώσει και την 
αξιοπρέπεια, αλλά και τους θεσμούς του, δίνοντας αυτό το οπο(ο αξίζει σ / αυτό 
το Σώμα. 1 Οτι το Σώμα αυτό έχει Βουλευτές οι οποίοι είναι ίσοι και οι οποίοι 

έχουν τα (δια δικαιώματα και τις ίδιες υποχρεώσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι 8ευτερολογία, κόριε Πρόε8ρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, εγώ θέτω θέμα 8ια8ικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αν θέλει να μιλήσει ο κ. Μαρκί8ης, ευχαρίστως. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 
1 Οχι, θέτω θέμα διαδικασίας. Προηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, και Κοινο

βουλευτικού Εκπροσώπου. 

Δεν έχει κανένα 8ικαίωμα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να 8ευτερολογεί, 
όποτε θέλει. Καθόσον αφορά τα δικαιώματα Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου ο 

κανονισμός σιωπά. Δεν μπορε( οποτεδήποτε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να 

αγορεόει από το βήμα της Βουλής. Παρακαλώ να μου υπο8ειχθεί ο κανονισμός 
βάσει του οπο(οu ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δικαιούται να αγορεύει όποτε 

θέλει και όσες φορές θέλει. Καθόσον αφορά αγορεύσεις, ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος έχει ακριβώς τα ίδια δικαιώματα που έχουν όλοι οι Βουλευτές. 
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Αυτά λέγω, και παρακαλώ να μου υποδειχθεί η συγκεκριμένη διάταξη βάσει 

της οπο(ας ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος μπορε( να αγορεύει οποτεδήποτε, 

όσες φορές θέλει, πάνω στο (διο θέμα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ναι, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα-πρώτα δε θέλω να στερήσω από κανένα συνάδελφο 
που θέλει να πρωτολογήσει -απλώς δεν πρόσεξα πως υπήρχε άλλος- την ευκαιρ(α 

να μιλήσει πριν από μένα. Γι' αυτό και δεν επικαλούμαι τα δικαιώματα του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, όποια και αν ε(ναι. 

Το δεύτερο όμως που θέλω να πω στον κ. Μαρκtδη, αυτά να τα λέει συνήθως 
στον αρχηγό του τον κ. Κληρίδη ο οποίος επικαλείται αυτό το δικαίωμα. Αλλά 

ακριβώς επειδή ο κ. Μαρκίδης δεν μπορεί να τα πει αυτά του κ. Κληρίδη, 

αισθάνεται αυτή την αδυναμ(α, ξεσπά πάνω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Δημοκρατικοό Κόμματος, γιατί δεν έχει τη δυνατότητα και το θάρρος να 

ξεσπάσει πάνω στο δικό του Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, σας παρακαλώ. Έχοντας ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επ( προσωπικού θέματος, κόριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Ορίστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επί προσωπικοό θέματος. Δεν έχω κανένα φόβο για κανένα. Το 3ικό μας 
κόμμα είναι δημοκρατικό και επιτρέπει πλήρη έκφραση απόψεων και εντός 

κόμματος και εκτός κόμματος. Αν στο δικό σας κόμμα υπάρχουν διαφορετικές 

καταστάσεις, αυτό είναι εντελώς 3ιαφορετικό θέμα. Το θέμα σήμερα εγέρθηκε, 
κόριε Πρόεδρε. Εγείρω θέμα και λέγω να μου υποδειχθεί η διάταξη του 

κανονισμού της Βουλής, σόμφωνα με την οπο(α ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος ... 
ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

{Σχολιάζουν ότι δεν έχει τέτοιο δικαίωμα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Α! 3ε 3ικαιοόται, 

Ναι, αλλά διεκδικεί δικαίωμα και λέει ότι το παραχωρεί. Δεν έχει δικαίωμα, 
για να παραχωρήσει. Απλώς δεν έχει δικαίωμα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε συζήτησα το δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, και είπαμε ότι «αλλοό μας τρώει 
και αλλού κνηθόμαστε)). 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Παρακαλώ, κύριοι σuνά8ελφοι. Παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεllρε, υπάρχει θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, παρακαλώ, ο κ. Πουμπουρής. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεllρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Μαρκ!llη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεllρε, ζητώ από το Προεllρε!ο να ανακαλέσει τον κ. Γαλανό σε 
τάξη. Η φράση «αλλού μας τρώει και αλλού κνηθόμαστε» 8εν ε(ναι επιπέδου 
Βουλής Αντιπροσώπων. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ε!ναι μια φράση που ο κ. Κουρτελλάρης επανειλημμένα χρησιμοποίησε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν είναι φράση αυτή. 
1 
Οχι. Λυπούμαι παρά πολύ. Ου8έποτε χρησιμοποιώ 

εγώ αισχρές φράσεις στον πολιτικό Οιάλογο. Λοιπόν, πρόκειται περ( φράσεως η 
οπο(α 8εν περιποιε( τιμή σ' αυτό το Σώμα και ζητώ από το Προε8ρε(ο να 
ανακαλέσει τον κ. Γαλανό σε τάξη. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το αποσύρω εγώ ο lδιος και λέω στον κ. Μαρκ!δη ότι αλλού 

θέλει να ξεσπάσει και αλλού ξεσπά. Αν τον ικανοποιε(, εντάξει, αλλά αυτή ε(ναι η 

πραγματικότητα. Όποια φράση και αν χρησιμοποιήσουμε, η πραγματικότητα 
είναι μια: Ότι ο κ. Μαρκlδης σε κάποιον άλλον ήθελε να τα πει, αλλά τα λέει 

στον κ. Γαλανό. Εντάξει, κύριε Μαρκ(8η, καταλάβαμε πολό καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριοι, όχι llιαλογική συζήτηση. Ε(ναι γεγονός ότι η αποψινή 

συνε8ρία 8ιεξάγεται σε κάπως έντονο ύφος και λέχθηκαν ομολογουμένως 
πράγματα τα οπο(α ήταν ευκτα!ον να μην είχαν λεχθε( από του βήματος της 
Βουλής. Αλλά παρακαλώ τα μέλη να συμπεριφερθούν μέσα στα θέσμια τα 
κοινοβουλευτικά. 

Ο κ. Πουμπουρής μήπως ζήτησε το λόγο; 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεllρε, ε!ναι επ( του σημε(ου που ήγειρε ο κ. Μαρκ!llης. Μου 
προκαλε( κατάπληξη το ερώτημα, llιότι μπορε( να μην υπάρχει στον κανονισμό 

της Βουλής, αλλά υπάρχει στην πρακτική που ακολουθούμε ε8ώ και πολλά χρόνια. 
Ο (Ι\ιος πολλές φορl:ς ζήτησε, όταν απουσ!αζε ο Κοινοβουλευτικός του Εκπρό
σωπος, και έκαμε παρεμβάσεις. Και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΔΗ.ΣΥ. έχει κάμει παρεμβάσεις και απορώ γιατ( εγε!ρει το θέμα ο κ. Μαρκ(llης. 

Δε λέω ότι πρέπει να κάνει κατάχρηση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

Οικαιώματος να κάνει παρεμβάσεις, αλλά εν πάση περιπτώσει Οεν πρέπει να 
αναζητούμε προσχήματα., για να ματαιώσουμε μια Οημοκpατική συζήτηση που 
Οιεξάγεται εΟώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Κατσουνωτός είχε ζητήσει το λόγο; 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΙΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήταν για να σας υπενθυμίσω ότι δεν πρωτολόγησε ο κ. 
Δημήτρης Ηλιάδης που ζήτησε το λ&γο. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί του θέματος που ηγέρθη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Επί του θέματος που ηγέρθη, όχι πάνω στην ουσία. Ναι, κύριε Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΙ: 

Μάλιστα. Απλώς θα ήθελα να εκφράσω τη χαρά μου διότι ο κ. Πουμπουρής 

επικαλείται την κοινοβουλευτική πρακτική. Είμαι βέβαιος ότι θα την επικαλεστεί 
μέχρι το τέλος και δε θα την εφαρμόσει επιλεκτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕIΩΝ: 

Οποιοσδήποτε άλλος επί του θέματος; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΙΜΠΟΙΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αλλού το πάει ο κ. Παπαπέτρου. Εδώ συζητούμε το 

συγκεκριμένο θέμα της παρέμβασης των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και δεν 
είναι σωστό για λόγους αδυναμίας ο κ. Παπαπέτρου να υπεκφεύγει από την ουσία 
του προβλήμα..,ος και να αναζητά άλλα. Για το κύριο θέμα είπαμε και θα πούμε 

τις απόψεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, η καθιερωμένη τακτική ομολογουμένως -και όλοι οι 

συνάδελφοι το γνωρίζουν- είναι ότι, οσάκις Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 
ζητήσει το λόγο, του δίνεται από το Προεδρείο της Βουλής. Αυτή είναι η 
καθιερωμένη τακτική την οποία όλοι έχουμε ζήσει και γνωρίζουμε ότι λειτουργεί 
σ 1 αυτό το Σώμα. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Λοιπόν, μπορώ να έχω το λόγο τότε, κύριε Πρόεδρε; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ένα λεπτό, επειδή επιθυμώ να πρωτολογήσω. Από σεβασμό πιστεύω προς 
όσους δεν .... Αλλά, αν θέλετε, ευχαρίστως, φτάνει να μη μου αφαιρεθεί το 

Οικαϊωμα να σας απαντήσω. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, θέλετε τώρα ή μετ&.; Εγώ δεν έχω καμία ένσταση . 
. ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, θα ήθελα συμπληρώνοντας να πω ότι, αν θα δευτερολογήσετε, 
είναι σκοπιμότερο να αφεθεί η συζήτηση να διεξαχθεί με εντίμους συναδέλφους 
που δεν έχουν πρωτολογήσει, προτού πάρετε το λόγο. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε διαφωνώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, όταν σήκωσα το χέρι μου δεν πρόσεξα πως υπήρχε άλλος που 

ήθελε να πρωτολογήσει. Δεν αφαιρώ από κανένα το λόγο. Αν θέλει ο κ. 
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ΑναστασιάΟης, να μιλήσει. Όχι Οιότι φοβούμαι πως θα μου απαντήσει, αλλά, αν 

έχει ζητ'ήσει το λόγο, θα πρωτολογήσει. Το ίδιο και ο κ. Ηλιάδης. Και όταν 

τελειώσουν οι πρωτολογίες, τότε ελπίζω να μου επιτρέψει ο κ. Μαρκίδης να 
δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης έχει το λόγο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη ότι τα επιχειρ'ήματα υπέρ και κατά έχουν 
πραγματικά εξαντληθε(. Αν έχω ανέβει στο β'ήμα, είναι απλώς για να κάμω 
κάποιες παρατηρήσεις σε ορισμένα σημε(α που ειτε αναφέρθηκαν στο Σοσιαλι

στικό Κόμμα ΕΔΕΚ είτε είναι σημεία στα οποία οφείλουμε να επιδείξουμε μια 

ιδιαίτερη πολιτικ'ή ευαισθησία. 

Ο κ. Χριστοφίδης, όπως και ο κ. Μαρκίδης, στην προσπάθεια μονοπώλησης 
κάθε έννοιας δημοκρατίας σ' αυτό το Σώμα, δε δίστασαν επανειλημμένα να 
αναφερθούν στην περ(πτωση του Σοσιαλιστικού Κόμματος και να μας πουν κατά 

κόρον αν ε(μαστε ή αν Οεν είμαστε κοινοβουλευτικό κόμμα Οικαιούμεvο, δυνάμει 
του 7 .12 του Συντάγματος, να έχουμε κοινοβουλευτική ομάδα σ' αυτό το 
Κοινοβούλιο. Οι αγαπητοί συνάδελφοι φα(vεται θέλουν να μαλ~νουν με τα ρούχα 

τους ή με τους εαυτούς τους, γιατ( Οεν έχουμε αuτοαναγορευθε( κοινοβουλευτική 
ομάδα σ' αυτό το Σώμα. Ζητήθηκε γνωμάτευση της Εισαγγελίας και είπε η 
Εισαγγελlα ότι, ναι, οι έξι Βουλευτές του Σοσιαλιστικοό Κόμματος αποτελούν 
κοινοβουλευτικ'ή ομάδα. Και κάθησαν οι σοφοί ηγέτες μας στα συμβούλια των 
αρχηγών - ή, αν θέλετε, στην · Επιτροπή Επιλογής, την οποία και πάλι 
επικαλούνται - και πάλι αποφάσισαν ομόφωνα, του Συναγερμού μη εξαιρουμένου, 
ότι ε(μαστε κοινοβουλευτική ομά8α. Και το Σώμα, η ολομέλεια, επικύρωσε την 

απόφαση της Επιτροπής Επιλογής. Σ'ήμερα έρχονται και διερωτώνται κατά πόσο 
είμαστε ... 
Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Γιατί το αμφισβητείτε σε άλλους. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν έχετε διαφορετική γνώμη, αν έχετε δεύτερες γνώμες 
από εκείνες που κάνατε πριν μια πενταετ!α, έχετε κάθε 8ικαίωμα, έστω και 
καθυστερημένα, μαζί με την έκπληξή σας για την εκλογή του Λυσσαρίδη ως 
Προέδρου της Βουλής, να εκφράσετε και τη μεταμέλειά σας για εκείνη σας την 
απόφαση. Κάντε το, αλλά σταματήστε να μας παρενοχλε!τε με γνωστές 
τετριμμένες κουβέντες και ξεπερασμένα θέματα. Αν θέλετε να βρείτε επιχει
ρήματα, σκεφτε(τε κάτι καινούριο. 

Όσον αφορά την έκπληξη του κ. Μαρκίδη για την εκλογ'ή του Προέδρου της 

Βουλ'ής κι εμείς είχαμε εκπλαγεί ως γεγονός εκείνη την ημέρα, γιατί κι εμείς δεν 

περιμέναμε. Αλλά μέσα σε μια πενταετία εμάς μας πέρασε η έκπληξη. Του κ. 
Μαρκίδη φαίνεται ότι ακόμα δεν του έχει περάσει. ΕΙ Τι να κάνουμε, κόριε 
Μαρκίδη; Και μην ξεχνάτε ότι προσέφυγε τότε η Βουλή για εκείνες τις 

8ια8ικασ!ες και ζήτησε και πήρε γνώμη και από το Ανώτατο Δικαστήριο. 
Οφείλατε, αν θέλατε, να προσφύγετε στη δικαιοσύνη να αμφισβητήσετε εκείνη την 
εκλογή. Μα ε!ναι επιχειρημα αυτό να το επικαλούμαστε ύστερα από πέντε 

χρόνια; 
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Θα 'θελα μια απλώς αναφορά να κάμω, πέρα από τη μονοπώληση της 
3ημοκρατ(ας από το Δημοκρατικό Συναγερμό -που όφειλε να ε(ναι πιο 
προσεκτικός και πιο ευα(σθητος σε θέματα 3ημοκρατίας- σε κάποια σημε(α του κ. 

Παπαπέτροu και να τα σχολιάσω. 

Πιστεύω ότι ήταν άστvχη η σόν8εση του θέματος που συζητούμε με τις 

καθαιρέσεις ή τις αποχωρήσεις ή εν πάση περιπτώσει με την εν3οκομματική κρ(ση 
και το πρόβλημα το οπο(ο αντιμετώπισε ή αντιμετωπ(ζει ο χώρος του ΑΚΕΛ. Αν 
έγινε αναφορά σε αισθήματα από τον κ. Παπαπέτρου, ήταν 8ικαLωμ&. του να το 
Κάμει. 'Ομως, ειλικρινά, θα 1 πρεπε να κάνει αναφορά και να προσπαθήσει να 
ερμηνεύσει τα αισθήματα όλων των πλευρών και όχι μόνο εκε(vων που 8ιαφωνούν 

μαζί του. 

Ρωτήθηκε ο κ. Παπαπέτρου και μας υπέβαλε το ερώτημα: Μα 700 άνθρωποι 
3εν μπορούν να κάνουν κόμμα; Ασφαλώς μπορούν. Και 700 και 70 και 7. Έχω 
την άποψη ότι 3εν είναι αρνητικό φαινόμενο η 3ημιουργ(α καινούριων κομμάτων, 
ι8ια(τερα στον ευρύτερο χώρο της Αριστεράς, όπου θέλουμε να πιστεύουμε ότι 

υπάρχει προβληματισμός γόνιμος και εποικο3ομητικός. Μια υπεύθυνη παρουσία 
εκε(νων που 8εν μπορούν για οποιο8ήποτε λόγο να καλυφθούν μέσα σ 

/ 
ένα σχήμα 

μπορεί να απο3ειχθεί και θέμα υγείας στον ευρύτερο πολιτικό μας χώρο. Αυτό 

όμως 3εν μπορούμε να το κρίνουμε και να το αποφασίσουμε. Αυτό θα βγει μέσα 
από την πε(ρα, μέσα από τους αγώνες του οιου8ήποτε σχήματος, τους οπο(ους 

τελικά θα κρίνει έτσι κι αλλιώς ο λαός με την κυρίαρχη θέλησή του. 

Και ποιος θα μπορούσε να αμφισβητήσει σ' ανθρώπους που έχουν γράψει 

ιστορία σ' αυτό τον τόπο και στο ευρύτερο προο8ευτικ6 κίνημα, όχι μόνο στην 
Κύπρο, όπως είναι ένας Ζιαρτί8ης, ένας Φάντης ή ένας Ντίνος Κωνσταντίνου, το 
8ικα(ωμα να εκφραστούν και να κάνουν κόμμα και να προχωρήσουν, όπως αυτοί 
νομίζουν. Δεν εlναι αυτά τα οποία τέθηκαν σε αμφιβολία και να μην παίρνουμε 
αλλού τη συζήτηση. Εκφράζουμε το σεβασμό μας και προς το κόμμα που ίδρυσαν 
και προς τα πρόσωπά τους, παρά τις 8ιαφων(ες που είχαμε και όταν ήταν στο 

ΑΚΕΛ και που εν3εχομένως θα έχουμε όταν ακούσουμε ποιες θα είναι οι ακριβείς 

θέσεις του κόμματος το οποίο έχει εξαγγελθεί στο ι3ρυτικό συνέδριο. 

Οι πολιτικές μάχες 3εν κερ3ίζονται, κύριε Παπαπέτρου, στην Επιτροπή 
Επιλογής. Εμείς θα λέγαμε ούτε καν στη Βουλή. Οι πολιτικές μάχες 3ίνονται και 
κερ8ίζονται μέσα στο λαό και σε τελική ανάλυση είναι εκείνος που μας βλέπει και 

είναι εκείνος που μας κρ(νει. Και αν κάποιος έχει παρουσία σ' αυτό το Σώμα, 8εν 

είναι γιατί το θέλησε ο ί3ιος, αλλά γιατί ο ί3ιος ο λαός τον έστειλε. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη 3ιάρκεια της ομιλίας του κ. Ηλιά3η ο Προεδρεύων της Βουλής κ. 
Γεώργιος ΛαΜς επανήλθε στην έ3ρα). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Μετά είναι ο κ. Κουρτελλάρης βλέπω ε8ώ και μετά ο κ. Αναστασιά8ης και ο 

κ. Παναγιώτου. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Θέλω να συμφωνήσω, κύριε Πρ6ε8ρε, μαζί dας ότι το βήμα 8εν είναι ούτε 
συνταγματικό 8ικαι. ;ήριο ούτε πανεπιστημιακή έ8ρα. Το 'θέμα που συζητούμε 
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είναι καθαρά πολιτικό. Και τις θέσεις μας για την πολιτική πτυχή τις έχει 

αναπτύξει και πριν, αλλά και στη σημερινή συνεδρία, ο Κοινοβουλευτικός 
Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεpάς, ο συνάδελφος κ. Πουμποuρής. 

Όμως ζήτησα το λόγο για να σχολιάσω μερικά πράγματα, γιατί συμφωνώ 
ότι για όλους μας υπάρχει ένας κριτής και αυτός ο κριτής είναι εκείνος που μας 
έστειλε εδώ με το πληρεξούσιο που μας έδωσε, ο λαός. Και δεν μπορούμε να 

κάμνουμε συγκρίσεις σε ανόμοια πράγματα. Δεν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, 
προηγούμενο σ' αυτή τη Βουλή, από την ανακήρυξη της Δημοκρατίας, που να 
αποσκιρτήσει ομαδικά μια μερίδα Βουλευτών. Γιατί αν υπήρχε, σίγουρα θα 
εξεταζόταν και θα λαμβάνονταν και τα ανάλογα μέτρα, για να αντιμετωπιστεί το 

θέμα από τη νομική ή άλλη πλευρά των σχετικών κανονισμών των λειτουργιών 
της Βουλής. Δεν υπάρχει Προηγούμενο, γιατί, όταν γινόταν με το πλειοψηφικό 
σύστημα η εκλογή, ο ψηφοφόρος δικαιούταν να ψηφίσει τόσους Βουλευτές όσες 
είναι οι έδρες της εκλογικής περιφέρειας που ψηφίζει. Και όταν έγινε το σύστημα 
αναλογικό, από το 1981 κι ε8ώ, μπήκε η υπόσταση των κομμάτων. Αυτή είναι η 
φιλοσοφία του εκλογικού συστήματος του αναλογικού. Και θέλω να θυμlσω ότι δεν 
υπήρξε περίπτωση που οποιοσδήποτε Βουλευτής ήλθε μπροστά στο Σώμα, γιατ( 
αποσκίρτησε από κάποιο άλλο κόμμα, και διεκδίκησε δικαιώματα για λογαριασμό 
του κόμματος που τον έστειλε εδώ στη Βουλ-Jι. Εδώ και η ΕΔΕΚ και οι άλλοι που 
ήλθαν κατά καιρούς, και ο Παρασκευαϊδης και ο Τάσσος και οι οποιοιδήποτε 
άλλοι, ήλθαν όταν παρουσιάστηκαν στο λαό και ε!παν: «Αυτός είμαι, αυτές ε(ναι 

οι προθέσεις μου) αποτε!νομαι σε σένα και ζητώ την έγκρισή σου». Και την πήραν 
με τον τρόπο που την πήραν. Εδώ το φαινόμενο που έχουμε είναι πρωτοφανές για 

την Κυπριακή Βουλή. Για πρώτη φορά μια μεγάλη μερίδα ενός κόμματος, για 

οποιουσδήποτε λόγους -δε θα εξετάσω και ούτε θα υπεισέλθω σ 'αυτά τα θέματα

αποφάσισε να εγκαταλείψει τη σημαία και το κόμμα κάτω από τα οπο!α 
εκλέγηκε. Και έρχεται τώρα να μας πει κιόλας για δημοκρατία, να μας μιλήσει 
για αυθαιρεσ(α, να μας μιλήσει για χίλια δυο άλλα πράγματα τα οποία ακούσαμε 

σ' αυτή την αlθουσα. 

Λυπούμαι πολύ, κύριε Πρόεδρε, αλλά φα!νεται ότι υπάρχει -και δυστυχώς 
αυτό το πράγμα πιστοποιείται από τα ίδια τα γεγονότα-έλλειψη σεβασμού προς 
την αλ-Jιθεια και τα γεγονότα, προς τις ευθύνες και τις υποχρεώσεις που 

αναλαμβάνουμε ο καθένας. Δεν είμαι νομικός, κύριε Πρόεδρε, αλλά δε γνωρίζω 
καμιά περίπτωση που να πάει ένας, έστω και για το πιο απλό θέμα, που ήταν 

πληρεξούσιος αντιπρόσωπος και έχασε την ιδιότητα από εκε!νον που τον έβαλε 
πληρεξοόσιο και να του λέει ((εγώ είμαι και διεκδικώ αυτά τα δικαιώματα». Δεν 

ξέρω, νομίζω ότι ο λαός έχει και κρίση και ικανότητα και θα έχει και την 
ευκαιρ(α να κρ!νει τον καθένα μας. 

Έγινε πολύς λόγος για το θέμα της δημοκρατίας, των δημοκρατικών 
διαδικασιών, των θεσμίων, της ηθικής. Δεν ξέρω πόσα άλλα επίθετα χρησιμο

ποιήθηκαν εδώ, τα οπο(C{ κατά καιροός στη διάρκεια της Κυπριακής Δημοχρατ!ας 

πολλοί τα χρησιμοποίησαν, αλλά δε θα 'θελα να αναφερθώ στην κακοποίηση 

αυτών των όρων και αυτών των εννοιών. Εκείνο που θέλω να ξεκαθαρlσουμε εδώ 
εlναι ότι, ναι, δεν έχουν ιδιότητα στις Επιτροπές, γιατί όταν πήραν την ι8ιότητα 
δόθηκε ο κατάλογος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και δυνάμει αυτού του καταλόγου 

μπήκαν στις Επιτροπές για το ΑΚΕΛ-Αριστερά. Ποιος από τους ίδιους ή 
οποιοσδήποτε από μας σήμερα μπορε( να πει ότι εκπροσωπούν το ΑΚΕΛ-
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Αριστερά; Ήδη είπαν ότι εκπροσωπούν άλλο κόμμα που κατασκευάστηκε ύστερα 

από την αποσκίρτηση. 
1 
Αρα δεν μπορούν να λένε ότι δεν μπορούσε ή δεν έπρεπε 

να γίνει ανασύσταση των Επιτροπών. Η ανασύσταση των Επιτροπών προκύπτει 
από τα ίδια τα γεγονότα, γιατί κάποιοι απώλεσαν την ιδιότητα του αντι

προσώπου και. αυτοί οι κ&.ποιοt είναι οι πέντε οι συγκεκριμένοι για τους οποίους 

κάνουμε λόγο. Και λογικά το κόμμα από το οποίο-πήγα.σαν και εξ ονόματος του 
οποίου μπήκαν στις Επιτροπές δεν μπορούσε να δεχθει. Και διερωτώμαι: Αν σε 
οποιοδήποτε άλλο κόμμα παρουσιαζόταν αυτό το φαινόμενο, θα έλεγε «Μάλιστα, 
κύριοι, αυτός που έφυγε είναι εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ και. τον αναγνωρίζω)); Δεν 

μπορεί ν_α γίνει αυτό το πράγμα, κύριοι συνά3ελφοι.. Να ε(μαστε άνθρωποι και. 
λογικοί και. πρακτικοί και. όχι. να επικαλούμαστε νομικά ή νομικιστικα επι

χειρήματα ή προσχήματα, για να 3ικαιολογήσουμε τα α3ι.καιολόγητα σ' αυτά τα 
ζητήματα. 

Και δε νομίζω ότι δικαιούται ένας να Μει ότι είναι αυθαιρεσία ολκής αυτό 

που αποφάσισε η Επιτροπή. Ο Γενικός Εισαγγελέας γνωμάτευσε ότι 3ύνανται. να 
είναι. Δε σημαίνει πως είναι υπόχρεη η Επιτροπή να τους βάλει. Και είναι 

δικαίωμα της Επιτροπής να αποφασίσει. Εμείς είπαμε τις απόψεις μας, 

εξακολουθούμε να έχουμε τη θέση μας και είναι καθαρά πολιτική και δεν είναι 
θέμα μίσους. Δεν είναι θέμα προσωπικής διαφοράς. Είναι θέμα καθαρά πολιτικής 
προσέγγισης και. αντιμετώπισης. 

Κύριε Πρόε3ρε, το θέμα για μένα είνάι εντελώς απλό. Είναι 3ι.καLωμα του 

καθενός να έχει. τις απόψεις του. Είναι 3ικαίωμα των συνα3έλφων να πουν την 

ένστασή τους, όπως είναι και 3ι.καίωμα των νομικών από την πλευρά του ΔΗ.ΣΙ. 
να τους υπερασπίσουν, όπως τους υπεράσπισαν. Εντάξει. Δικαίωμα και. των μεν 
και. των ίlε και. να αλληλοϋπερασπίζονται και να αλληλοσυναντιούνται. Εκείνο 

όμως το οποίο είναι καθαρά ίlικαίωμα του Σώματος είναι να αποφασ!σει ποιοι. θα 

αποτελέσουν- τις Επιτροπές, με ποια κρ~τήρι.α και. πάνω σε ποιες αρχές. Μέχρι 
σήμερα η αρχή που υπήρχε ήταν ο κατάλογος ·των κομμάτων, τον οποίο ί3ρυε 

κ&θε κόμμα με βάση· την αναλογία η οποία καθοριζόταν από την Επιτροπή 

Επιλογής και με β&ση τη δύναμή του. Και αυτός ο κατ&λογος ήταν πάντα 

σεβαστός. Στην προκείμενη περίπτωση δημιουργείται το θέμα από το γεγονός ότι 
δεν υπ&ρχει κοινοβουλευτική ομάδα που Μει το Σύνταγμα. Δεν υπάρχει 

κοινοβουλευτικό κόμμα. Μπορούν να φτι&ξουν οποιοδήποτε σχήμα με οποιο
δήποτε όνομα, αλλά δεν είναι κοινοβουλευτικό κόμμα. Γιατί θα γίνει κοινο
βουλευτικό κόμμα, αν και όταν θα παρουσιαστεί στο λαό, αν και. όταν ο λαός θα 

3ώσει. πληρεξούσιο σ 1 αυτό το κόμμα. Αυτή τη στιγμή 3εν υπάρχει τέτοιο 

πληρεξούσιο και. απορώ γιατί οι συνά3ελφοι. θέλουν να κάμνουν συγκρίσεις 
ανόμοιων πραγμάτων. Η πραγματικότητα είναι ότι αποσχίστηκαν από μια 
κοινοβουλευτική ομάδα για οποιουσδήποτε λόγους. Νομικ& δεν μπορούμε να τους 
πούμε φύγετε. Εμείς τους λέμε να σεβαστούν την ηθική, τη δεοντολογία, αλλ<i 

αυτοί λεν: « 1 Οχι, είμαστε αυτοί που είμαστε και 3ε θέλουμε να ,αποχωρήσουμε.)) 
Δικαίωμά τους, αφού το διεκδικούν με το Σύνταγμα. Αλλlι. από την άλλη πλευρ& 
ίlεν μπορούν να θεωρούν κιόλας ότι. είναι αυθαιρεσία το να λέμε ότι «Κύριοι., αυτό 
το πράγμα το οποίο κάμνετε αντίκειται. προς την πολιτική 3εοντολογία, αν θέλετε 
και προς την ηθική, τα θέσμια τα 7tΟλι.τικά με τα οποία αντιμετωπίζονται. τέτοιου 

είδους θέματα.» 

Γι. / αυτό, κύριε Πρόείlρε, εγώ θεωρώ ότι πράγμα.τι συμφωνώ με ένα σημείο 
από εκείνα που είπε ο κ. Παπαπέτρου. Ότι ο λαός μάς ακούει και ο λαός θα μας 

κρίνει. 'Αμα θα έλθει η ώρα, θα μας κρίνει και όταν θα κριθούν -εμείς δε 
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ζητήσαμε να γινοuν πρόωρες εκλογές για να μην ετοιμαστοόν, ας ετοιμαστούν όσο 
θέλουν και όπως θέλουν και ας παρουσιαστούν-αν ο λαός τους 8ώσε~ το 
πληρεξοόσιο, εμεlς θα το σεβαστούμε, όποιο και να ε!ν(.(ι και από όποιον και να 
έλθει αυτό το πληρεξούσιο. Γιατί το θέμα, επαναλαμβάνω, στο παρελθόν 8εν 

· τέθηκε σε τέτοια βάση, γιατ( 8εν υπήρξε ανάλογο προηγούμενο σ' αυτή τη Βουλή 
από την ί8ρυση της Δημοκρατίας. Γιατ( το ΑΚΕΛ ήταν κόμμα και μάλιστα με 
ιστορία και το ξέρου\Ι οι συνά8ελφοι. Το ΑΚΕΛ παρουσιάστηκε στο λαό και πήρε 
αυτό που π-ήρε. Όπως και η ΕΔΕΚ και τα άλλα κόμματα και ο Παρασκεuαϊ8ης, 
που ήταν ανεξάρτητος και ο Τάσσος που ήταν ανεξάρτητος. Παρουσιάστηκε στο 
λαό ως ανεξάρτητος. Δεν παρουσιάστηκε με το ΑΚΕΛ και ύστερα να πει: 
«Μάλιστα, κόριε, αποχωρούμε από το ΑΚΕΛ, κάμνουμε άλλο κόμμα και 
8ιεχ8ικοόμε κοινοβουλευτική οντότητα στη Βουλή». Δεν μπορε! να γίνει αυτό το 
πράγμα και πιστεύω ότι οι συνά8ελφοι και το καταλαβα!νοuν και το κατανοούν, 

αλλά υπερασπίζονται μια υπόθεση η οπ~ία ε!μαι βέβαιος ότι τους αφήνει 
εκτεθειμένους μέσα στο λαό. Όμως, όταν θα έλθει η ώρα, ο λαός θα κρίνει τον 
καθkνα μας και από την πολιτική μας νοοτροπία και ·από το καθετί, από την 
πράξη ή τη συμπεριφορά ή τις ενέργειες που θα κάμει ή που έκαμε ο καθένας μας 
μέχρι την ημέρα που θα βρεθούμε μπροστά στο λαό για να μας κρίνει. 

Ε \ ' υχαριστω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιά8ης. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέμα 8ια8ικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα., κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Επει8ή, κύριε Πρόε8ρε, θέλουμε να απο8ε!ξουμε σε κάποιους συνα8έλφους 
πόσο α.8ικούν τους εαυτούς τους, όταν προσπαθούν να. 8ημοκοπούν και ότι 
πράγμα.τι, α.ν υπάρχει θέμα. 8υσμενούς 8ιάκρισης, όπως λέγεται, που εμε!ς 
πιστεύουμε ότι 8εν υπάρχει, ε!μα.στε έτοιμοι να. το ξα.να.8ούμε, εμείς θα. 
εισηγούμαστε να αναβληθεί ως την άλλη Πέμπτη και να πάρουμε πράγματι 
γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα. κατά πόσο τίθεται θέμα 8υμενούς 
8ιάκρισης. Και επί τη βάσει αυτής της γνωμάτευσης, τότε τα κόμματα ας 
τοποθετηθούν τουλάχιστον πάνω στην πολιτική πλευρά. 

Γι' αυτό το λόγο μερικο! συνά8ελφοι, επαναλαμβάνω, να. ε!να.ι πολύ 
προσεκτικοί πριν να. επιτ!θενται και να. χρησιμοποιούν αυτό το θέμα. για. 8ικούς 
τους σκοπούς. Εκτός α.ν αυτό το θέμα. τους συνα.8έλφους 8εν τους αρέσει, γιατί 
τότε χάνεται η ευκαιρία κάποιας εκμετάλλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολό ωραία! Έχω 8ώσει το λόγο στον κ. Αναστασιά8η. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, όχι προς Θεού, απαντά ο κ. Πουμπουρής σ' αυτό που έχει λεχθει 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάνω σ' αυτό μόνο, κύριε Πουμπουρή. Μάλιστα, εντάξει. 
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Μ. ΠΟΥΜΠΟΙ"ΡΗΣ: 

Η εκκρεμότητα αυτή, κόριε Πρόε8ρε, συνεχίζεται ε8ώ και 8υο σχε8όν μήνες. 

Από την πλευρ& του ΑΚΕΛ έχουμε τονίσει επανειλημμένα στον Πρόε8ρο της 
Βουλής και στην Επιτροπή Επιλογής ότι 8εν μπορεί 'να παρατείνεται αυτή η 

εκκρεμότητα. Γι' αυτό ποιες γνωματεύσεις θα ζητήσουν οποιοιδήποτε συνάδελφοι 

ε(ναι ένα, αλλά οι Επιτροπές πρέπει να διαμορφωθούν, για να λειτουργήσουν με 
β&ση αυτό που έχει αποφασίσει η Επιτροπή Επιλογής. Αν θα ζητήσουν οι 
συνάδελφοι και άλλη γνωμάτευση για συμπληρωματικούς λόγους, αυτό ε(ναι 
δουλειά. δική τους. Αλλά οι Επιτροπές, όπως έχουν γ(νει, πρέπει να λειτου
ργήσουν. Δεν μπορεί να παρατείνεται αυτή η εκκρεμότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙ"ΩΝ: 

Οι Επιτροπές θα λειτουργήσουν, κύριε Πουμπουρή, οποιαδήποτε κι αν ε(ναι η 
&ποψη. Είτε ζητηθεί γνωμ&τευση είτε όχι οι Επιτροπές έχουν γίνει από την 

Επιτροπή Επιλογής και είναι έγκυρες. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΙ"ΡΗΣ: 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κ. Αναστασι&δης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ή θα αποφανθοόμε π&νω στο θέμα που ήγειρε ο κ. Γαλανός ή 
θα συνεχίσουμε τη συζήτηση. Αν θεωρείται τετελεσμένο, σημαίνει ότι θα πρέπει 

να συνεχίσει η συζήτηση και παρ&λληλα ίσως να ζητηθεί γνωμ&τευση. Αν 

θεωρηθεί ότι αναστέλλεται η ισχός της απόφασης της Επιτροπής Επιλογής μέχρι 
την απόφαση ή τη γνωμ&τευση του Γενικού Εισαγγελέα, είναι εντελώς 
8ιαφορετικό. Να μας 8ιευκρινίσει ο κ. Γαλανός αν αυτό εννοοόσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙ"ΩΝ: 

Κόριε Αναστασι&8η, 8εν μπορεί να γίνει αυτό. Δηλα8ή 8εν μποροόμε να 
αναστείλουμε την απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής. Πιστεόω 

δε ότι ό,τι συζητούμε εδώ είναι άσκοπο, γιατί οι αποφάσεις της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Επιλογής 8εν τίθενται υπό την έγκριση της ολομέλειας του Σώματος. 
Είναι απόφαση της Επιτροπής Επιλογής. Αυτ& λέει το Σόνταγμα 8ηλα8ή, με 

συγχωρείτε. 

Ο κ. Δίγκλης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ήταν 8ιευκρίνιση π'<υ ζήτησα, κόριε Πρόε8ρε. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, σ' ό,τι έχετε πει μόλις τώρα. Είναι η ταπεινή μου γνώμη ότι, 
αν αυτό το Σώμα αποφασίσει διαφορετικά, θα ε(ναι άνω ποταμών νοc ισχύσει η 

απόφαση της Επιτροπής Επιλογής και να μην ισχόσει η απόφαση του Σώματος. 

Συνεπώς η απόφαση της Επιτροπής Επιλογής, ναι, ι_,σχόει, εκτός αν το Σ~μα 
αποφασίσει 8ιαφορετικ&. \ 

Και επ( του προκειμένου, όσον αφορά την εισήγη~η του κ. Γαλανοό, εμείς 
8εχόμαστε να 8ιακοπεί για σήμερα η συζήτηση, να ζ.,jτηθεί η γνωμ&τευση του 
Γενικού Εισαγγελέα κατά πόσο η πρακτική ή η απόφαση της Επιτροπής 
Επιλογής αποτελεί ή δεν αποτελεί 8υσμενή δι&κριση για εκείνους τους Βουλευτές 
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που αγνοήθηκαν εντελώς κατά τον καταρτισμό των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, 
για παpάΟειγμα ο συvάΟελφος Φάντης σε καμιά Επιτροπή Οεν έχει επιλεγεl ούτε 

και εγώ προσωπικά έχω επιλεγε( για οποιαΟήποτε Επιτροπή και αισθάνομαι ότι 

Οεν αποτελώ ισότιμο μέλος αυτού του Σώματος, όπως αποτελούν τα υπόλοιπα 
μέλη της Βουλής. Γι' αυτό, ναι, θα πρέπει να ζητηθεί η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα κατά πόσο η περιψρόνηση θα 'λεγα ή η μη συμπερίληψή μας σε 

8ιάψορες Επιτροπές αποτελεί ή 8εν αποτελεί 8υσμενή 8ιάκριση. Και αψού ζητηθεί 
η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, εμε(ς εισηγούμαστε να σuνεχιστε( η 
συζήτηση την επόμενη β8ομά8α. Εκτός αν η Επιτροπή Επιλογής, βάσει της 

γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα, αποφασ(σει να αναθεωρήσει την απόφασή 
της την οπο(α έχετε καταθέσει προ ολ(γου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Νομ(ζω ότι η εισfryησή σας ήταν καθαρή, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ναι, αλλά θα 'θελα να 8ιευκρινίσω το εξής: Όταν άρχισε η συζήτηση 
λέχθηκε -και πολύ σωστά- από εσάς ότι αρχ(ζουμε τη συζήτηση και πιθανόν να 
χρειαστεl να συνεχιστε( η συζήτηση την άλλη βδομάδα, αφού κατατοπιστούν πάνω 

στα θέματα της συζήτησης και οι υπόλοιποι Βουλευτές. Εν τω μεταξύ η 
Επιτροπή Επιλογής έχει καθορίσει τον καταρτισμό των Επιτροπών. Νομίζω, 
εψόσον τέθηκε θέμα 8υσμενούς 8ιάκρισης -παρ' όλο που οι πλευρές εξέθεσαν τις 
θέσεις τους πάνω σε πάρα πολλά άλλα θέματα-νομίζω ότι, σεβόμενοι τον εαυτό 

μας, πρέπει να μελετήσουμε και την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα. Και αν η 
άποψη ε!ναι τέτοια που να πρέπει, αφού συνυπολογ(σουμε και κάποια άλλα 
πράγματα τα οπο(α συζητήσαμε εδώ, να το επανεξετάσουμε, ε!μαστε ένα Σώμα 
το οπο!ο έχει κάθε 8ικα(ωμα να επανεξετάσει το θέμα με βάση κάποια κριτ'ήρια. 
Γι' αυτό το λόγο επιμένω 6τι, εφόσον τ(θεται από μερικούς συναδέλφους αυτό το 
θέμα της δυσμενούς διάκρισης, δεν μπορούμε παρά να πάρουμε μια γνωμάτευση. 
Π>)ραμε γνωμάτευση πάνω σε κάποια άλλη πτυχή, πρέπει να ολοκληρώσουμε τη 
γνωμάτευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ; κύριε Γαλανέ, και μάλιστα θα θέσω το θέμα ενώπιον του Σώματος 

προς ψηrροψορία. 

Τι θέλετε, κύριε Παπαπέτρου; 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, παράκλησή μου ε(ναι, αν τελικά .θα ζητηθεί γνωμάτευση από 
το Γενικό Εισαγγελέα, πέραν του ερωτ>)ματος της 8υσμενούς 8ιάκρισης που 

τέθηκε, να τεθε! και το ερώτημα αναφορικά με την κοινοβουλευτική πρακτική και 
τη νομική της αξία. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ήθελα να 8ιευκρινίσω ότι την ερχόμενη β8ομά8α ή αύριο θα συνε8ριάσουν 
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Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. Θα σuνε8ρι.άσουν .... 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 
Η σόνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών ισχύει, κύριε Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ήθελα μια διαβεβαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό ε(ναι. Λοιπόν, κύριοι, θ&τω ενώπιον του Σώματος την πρόταση η οποlα 

υπάρχει εκ μέρους του κ. Γαλανού. Έληξαν οι συζητήσεις επί του θέματος αυτού. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Μα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τι θα πείτε, κύριε Μανώλη; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ έχουμε τον έλεγχο του έργου της Επιτροπής Επιλογής. 
Έχετε προβοίλει τον ισχυρισμό ότι το έργο της Επιτροπής Επιλογής είναι 

ανέλεγκτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπόκειται στην έγκριση της ολομέλειας του Σώματος. απλώς αναγ

γέλλεται. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Είναι ο ισχυρισμός του Προεδρεύοντος της Βουλής ότι το έργο της Επιτροπής 

Επιλογής είναι ανέλεγκτο και δεν ελέγχεται από την ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είπα αυτό το προίγμα, κύριε Χριστοφίδη. Είπα ότι η αναγγελία των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών είναι απλώς αναγγελία. Δε λέγω ότι η ολομέλεια 
του Σώματος σε δεδομένη συζήτηση ειδικοί ποίνω στο θέμα αυτό δεν μπορεί να 
ελέγξει το έργο της Επιτροπής. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Υπάρχει 3ι.αφωνία και σ, αυτή την κοινοβουλευτική θέση και σ' αυτή την 
ερμηνεία, κύριε Πρόεδρε, διότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής με βοίση 

συνταγματικοί κριτήρια θα καταρτίσει τις Επιτροπές. Από τη στιγμή που θα 
ανακοινώσει στην ολομέλεια τη σύνθεση των Επιτροπών και υπάρξει ένσταση, θα 

κρίνει η ολομέλεια αν είναι έγκυρη η ένσταση και αν τηρήθηκαν ή όχι τα 

συνταγματικά κριτήρια και θα ακολουθfισει απόφαση της Βουλής κατά πόσο το 
έργο της Επιτροπής Επιλογής είναι σωστό ή όχι. Διότι διαφορετικοί είναι σαν να 
έχουμε αποξένωση της εξουσίας από την ολομέλεια και θα την έχει η Επιτροπή 

Επιλογής. Και μου φαίνεται εκ πρώτης όψεως ότι αυτό δεν είναι κοινοβουλευτικοί 

σωστό ή συνταγματικοί επιτρεπτό. Γι' αυτό πιστεύω ότι, αν αναβληθεί η λήψη 
απόφασης για το αν η σύνθεση των Επιτροπών από την Επιτροπή Επιλογής είναι 
σωστή, μέχρι που να ληφθεί αυτή η απόφαση θα ισχύουν οι Επιτροπές με την 

παλιοί τους σύνθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙ'ΩΝ: 
Όχι. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Έτσι πρέπει να είναι. 



2490 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με τη νέα; σύνθεση τους θα ισχύουν και αυτό είναι το ορθό. Διότι 8εν 
υπάρχει τίποτε στο Σύνταγμα το οποίο ν_α λέγει .... 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 
Να ζητήσουμε, κόριε Πρ6ε8ρε, και επί τούτου γνωμάτευση και να απο

φανθούμε ως ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ αυτή τη στιγμή, κόριε Χριστοφί8η, λησμονώ τη νομική μου ι8ιότητα. 
Δεν ε(μαι νομικός αυτή τη στιγμή. Και 8ιαβοίζω το Άρθρο 73 του Συντάγματος. 
Θέλω τη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα αν η απόφαση της Επιτροπής Επιλογής 

υπόκειται στην έγκριση της ολομέλειας του Σώματος. 

Ο κ. Αναστασιοί8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κατ' αρχήν θέλω να 8ηλώσω πως ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός συμφωνεί με την πρόταση του κ. Γαλανού και πιστεύει 7t'ως 

πραγματικά, αν όλοι σεβόμαστε το Γενικό Εισαγγελέα, όπως 8ιατεινόμαστε, και 

το Σύνταγμα, ανάλογη θα είναι η γνωμάτευσή του, ανάλογη θα είναι και η 
πολιτική συμπεριφορά μερικών στη Βουλή. 

Παράλληλα και ταυτόχρονα θα ήθελα -μιλώντας τώρα εκ μέρους και του 
Αλέκου του Μαρκί8η ο οποίος ήγειρε πολλοί νομικοί σημεία-τα ερωτήματα που θα 

τεθούν προς το Γενικό Εισαγγελέα να είναι και όσα ήγειρε κατά τη 8ιάρχεια της 

ομιλίας του ο κ. Μαρκί8ης, ώστε να υπάρξει μια ολοκληρωμένη απάντηση επί 
όλων των νομικών πτυχών, για να λήξει άπαξ και 8ιά παντός αυτό το μικρό θέμα 
που μεγαλοποιήθηκε και βασανίζει το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα κάνουμε Επιτροπή από έναν αντιπρόσωπο από κάθε κόμμα, για να 
8ιατυπώσει τα ερωτήματα προς το Γενικό Εισαγγελέα. Δε νομίζω ότι υπάρχει 
καλύτερη άποψη. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μάλιστα. Συμφωνοόμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π αναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 
Κύριε Πρόε8ρε, με όλο το σεβασμό, ε!μαι από εκείν'ους που πιστεύουν ότι 8εν 

είναι θέμα νομικής συμβουλής/γνωμάτευσης ούτε και θα λύσει το πρόβλημα και 

να μην αυταπατώμαστε. Ούτε το Σύνταγμα λύει το θέμα ούτε οι κανονισμοί μάς 

λύουν το θέμα, ι8ιαίτερα μετά από τη θεσμοθέτηση του αναλογικού συστήματος 
των εκλογών. Είτε το θέλουμε είτε όχι θα πρέπει να προσαρμοστούμε σ / αυτόν το 
θεσμικό τρόπο τον οποίο εισαyάγαμε και οπωσ8ήποτε και η σύνθεση των 

Επιτροπών πρέπει -όπως και η Βουλή- να αντιπροσωπεύει αυτή την έκφραση και 
πιθανώς και τις εν8ιάμεσες Βιαφοροποιήσεις. 

Επομένως ε!ναι περισσότερο θέμα κοινοβουλευτικής ρύθμισης και περισσότερο 
θέμα κανονισμού. Αν θέλουμε να προχωρήσουμε σωστά, εκείνο που πρέπει να 
κάνουμε είναι να συνέλθουμε είτε στην Επιτροπή Κανονισμού είτε στην Επιτροπή 

Νομικών, να μας απασχολήσει και τότε, ναι 1 να πάρουμε υπεύθυνα τις θέσεις μας, 
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για να μη λέμε αερολογίες περί 8ημοκρατίας και ό,τι θέλουμε να κάνουμε και να 

το προσαρμόζουμε ο καθένας στα μέτρα μας. Πρέπει να βρούμε τους τρόπους 

επ(λυσης του θέματος με κοινοβουλευτικfι ρύθμιση, με κανονισμό. Τιποτε, καμιά 
νομική συμβουλή -και θα το 8ούμε στην πράξη- 8εν πρόκειται να λόσει το θέμα. 
Και πολύ φοβούμαι ότι το αναζητούμε αυτό, για να αποφύγουμε τις ευθύνες μας. 

Αν θέλουμε να προχωρήσουμε, όπως παρουσιάζεται η κατάσταση ηγέρθη ένα θέμα 

και πρέπει να το αντιμετωπ(σοuμε. Θα το αντtμετωπ(σουμε ως Βουλή ειτε το 
θέλουμε ε!τε όχι και από εκε( και πέρα θα πρέπει να παραπέμψουμε το θέμα, να 
προβληματιστούμε, για να κάνουμε σχετικό κανονισμό. Είναι θέμα κοινοβουλευ

τικής ρύθμισης. Τίποτε άλλο. Ουαί και αλλοίμονο αν αυτά τα λειτουργικά, τα 
εσωτερικά, τα 8ικά μας τα παραπέμπουμε να μας τα λύουν άλλοι. Δεν ε(ναι 

τρόπος αυτός. 

ΠΡΟΕΔΡΕ)'ΏΝ: 

Κύριε Παναγιώτου, το θέμα το οποtο ηγέρθη εtναι ξεκάθαρο. Αν υπάρχει 
8υσμενής διάκριση ε(ναι ένα θέμα καθαρά νομικό. Και επειδή δεν ε(μαστε όλοι 

νομικοι μέσα σ 
1 
αυτό το Σώμα, χρειάζεται να έχουμε την επίσημη άποψη του 

' β 'λ ' Σ' νομικου συμ ου ου αυτου του ωματος. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εφόσον έστω και από μια πλευρά -και ε8ώ τέθηκε από δύο 

πλευρές- τίθεται συνταγματικό πρόβλημα 8υσμενούς 8ιάκρισης και όχι θέμα 
δυσμενούς 8ιάκρισης για τον Κώστα, τον Αν8ρέα ή τον Ηλία κάπου στην Κύπρο, 

αλλά δυσμενούς διάκρισης έναντι συναδέλφων, εlμαστε υποχρεωμένοι να δοθε( μια 

απάντηση σ' αυτή την κατηγορ(α και σ' αυτό το θέμα. Δε σημαtνει κατ' ανάγκη 
ότι η συνταγματική πτυχή ε(ναι η μόνη. Λέχθηκε ότι υπάρχουν άλλες πτυχές. 
Υπάρχουν θέματα του αναλογικού συστήματος και τα συνεπακόλουθά του και 

μπορεl να υπάρχουν και άλλες πολιτικές πτυχές. Δε σημαLνει με άλλα λόγια ότι 

παlρνουμε τη συνταγματική απάντηση και ότι λύεται αμέσως το πρόβλημα για 
κάποιες πλευρές. Όμως είναι απαρα(τητο να δοθε( μια απάντηση, όσον αφορά τη 

συνταγματική πτυχή, διότι πιθανώς να επηρεάσει κάποιες θέσεις. 

Και επει8ή τέθηκε εντονότατα από δύο πλευρές της Βουλής, από συνα-

8έλφους, ότι υπάρχει 8υσμενής 8ιάκριση εναντίον τους, 8εν μπορεί αυτό το πράγμα 
να μείνει χωρίς να πάρουμε γνωμάτευση. Δεν μπορεί το Σύνταγμα να το 
χρησιμοποιούμε για ορισμένα θέματα και να ε(μαστε οι μεγάλοι θεματοφύλακες 

του Συντάγματος, όσον αφορά το 8ιαζύγιο και χίλια άλλα πράγματα, και ε8ώ σ 
1 

αυτό το θέμα να λέμε ότι 8εν είναι θέμα Συντάγματος. Ή το Σύνταγμα το 
σεβόμαστε και το λαμβάνουμε υπόψη γενικά σ' όλα ή 8εν το λαμβάνουμε υπόψη. 
Λοιπόν δύο μέτρα και δύο σταθμά εμε(ς τουλάχιστον δε θα 8ώσουμε, γιατί είναι 

οι αρχές οι οποίες προωθούν σε τελευταία ανάλυση οποιοδήποτε κόμμα. Και εγώ 

τουλάχιστον αυτές τις αρχές θέλω να υποστηρίξω, ενόσω είμαι Κοινοβουλευτικός 
Εκπρόσωπος αυτού του κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Λοιπόν, κύριε Γαλανέ, θα θέσω την εισήγησή σας. 

Ορίστε, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θα ήθελα πρώτα να χαιρετίσω αυτά που τελευταία υπογράμμισε ο κ. 
Γαλανός και να εκφράσω την ευχή ότι αυτά που είπε ο κ. Γαλανός -και 
επαναλαμβάνω τα χαιρετίζω- θα αποτελέσουν το γνώμονα και το κριτήριο· κατά 
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την τοποθέτηση του Δημοκρατικού Κόμματος στην επόμενη συνε8ρία επί του υπό 

συζήτηση θέμοcτος. Όσον αφορά, κύριε Πρόε8ρε, κατά πόσο στο μεταξύ θα 
λειτουργήσουν οι Επιτροπές, όπως τις έχετε ανακοινώσει και όπως τις καθόρισε η 
Επιτροπή Επιλογής, η πεποίθησή μου είνιχι ότι θα στερείται νοήματος να 

αποταθούμε στο Γενικό Εισαγγελέα, για να μας γνωματεύσει κατά πόσο εμε(ς 

που 8εν περιλαμβανόμαστε στις Επιτροπές ή περιλαμβανόμαστε όχι ισότιμα 
είμαστε ή 8εν είμαστε 8εύτερης κατηγορίας Βουλευτές. Επαναλαμβάνω θα είναι 
χωρίς νόημα, αν θα αποταθούμε στο Γενικό Εισαγγελέα, για να του ζητήσουμε 

αυτή τη γνωμάτευση και ταυτόχρονα η Βουλή για ορισμένους λόγους, για 
ορισμένες σκοπιμότητες, να προχωρήσει να θέσει σε εφαρμογή εκεlνο για το οπο(ο 
θα ζητήσει τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. Έχω την πεποίθηση ότι από 

μέρους της Βουλής θα υπάρξει μια ανακολουθ(α και ασυνέπεια μεταξύ των Οόο 
ενεργειών της. Γι' αυτό η εισήγησή μου ε(ναι να αποταθεί το Σώμα στο Γενικό 

Εισαγγελέα, για να του ζητήσει τη γνωμάτευση και τα πράγμα.τα να παραμείνουν 
ως είχαν μέχρι σήμερα, μέχρις ότου ληφθεί η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα και αποφασιστε( τελικά το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Δίγκλη, 8υστυχώς 8ε γίνεται να εφαρμοστεί η εισήγησή σας αυτή. 
Διότι η Επιτροπή Επιλογής έχει πάρει μια απόφαση η οποία έχει ακυρώσει όλες 
τις προηγούμενες. Και Οεν μπ.ορεί να αναβιώσει η παλιά σύνθεση των Κοινο

βουλευτικών Επιτροπών. Θα μείνουμε χωρίς Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, αν 

γίνει αυτό το πράγμα. 

Κύριοι, είναι απλή η εισήγηση του κ. Γαλανοό. Να τη θέσω σε ψηφοφορία, να 
τελειώνουμε. 

Ο κ. Δημητριά8ης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το Σώμα αυτό έχει επανειλημμένα τοποθετηθεl έναντι των 

γνωματεύσεων που δίνει κάθε φορά ο Γενικός Εισαγγελέας. Έχουμε πάρει 
επανειλημμένα θέσεις και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι το κόμμα του κ. 

ΑναστασιάΟη πολλές φορές διαφώνησε με τις γνωματεύσεις του Γενικού 

Εισαγγελέα και ούτε και τις ακολούθησε. Γι' αυτό δεν πιστεύω ότι ο κ. 

Αναστασιά8ης σήμερα 8ικαιούται να μας καθο~ηγεί και να μας συμβουλεύει από 
τώρα ότι θα πρέπει να ακολουθήσουμε και να συμμορφωθούμε στην υπόδειξη του 
Γενικού Εισαγγελέα, γιατί με αυτό τον τρόπο θα καταστήσουμε και γνωστό το 

σεβασμό μας προς το θεσμό του Γενικού Εισαγγελέα ή προς το πρόσωπο του κ. 
Τριανταφυλλ(8η. Δεχόμαστε αυτή την εισήγηση του κ. Γαλανού, υπό την 
προUπόθεση ότι η γνωμάτευση του Γενικοό Εισαγγελέα θα ληφθεί υπόψη, θα 

μελετηθεί από το κάθε κόμμα και μαζί με όλα τα άλλα στοιχεία που συνιστούν 

την υπόθεση αυτή θα μας καθοδηγήσει στο να τοποθετηθούμε τελικά το κάθε 
κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας, κόριε Δημητριά8η. Δεν είναι 8εσμευτική, είναι 
απλώς συμβουλευτική η άποψη του Γενικοό Εισαγγελέα. Ου8έποτε αυτό το Σώμα 
8έχθηκε ότι 8εσμεύεται από γνωμάτευση οποιοu8ήποτε. 

' Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύpιε Πpόεδpε, έχω την εντύπωση ότι η συζήτηση ολοκληpώθηκε. Εξετέ
θησαν όλες οι απόψεις και τέθηκε σε αμφισβήτηση η άποψη της Επιτpοπής 

Επιλογής. Νομίζω, με όλο το σέβας πpος την άποψή σας, ότι, ναι, μπαίνει θέμα 
ψηφοφοpίας για έγκpιση ή απόppιψη της πpότασης της Επιτpοπής Επιλογής. Και 
πάω να συμφωνήσω και με την άποψη του κ. Χριστοφίδη ότι, όπως όλων των 
Επιτροπών, και αυτής της Επιτροπής η άποψη πρέπει να τίθεται υπό την κρίση 
της ολομέλειας, διότι δε λέγει και πουθενά στο Σύνταγμα ότι δεν τίθεται υπό 
έγκριση. Οπότε, αν τεθεί υπό την έγκριση της ολομέλειας, τελειώνει και το 

ζήτημα, κύpιε Πpόεδpε. Αν υπάpχει οποιαδήποτε άλλη διαδικασία, μποpε( να 

προχωρήσει πάνω σε άλλο επίπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η άποψή μου δε συμφωνεί με την άποψη. αυτή και επομένως, για να θέσω την 

απόφαση της Επιτpοπής Επιλογής υπό την έγκpιση αυτού του Σώματος, πpέπει 
να έχω τη σύμφωνη γνώμη της πολιτικής ηγεσίας και νομική συμβουλή. Διότι εγώ 
αυτή τη στιγμή δεν είμαι νομικός. Επομένως, κύριοι, θέτω υπόψη του Σώματος 
την εισήγηση του κ. Γαλανού. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέp της εισήγησης του κ. Γαλανού; 

Ο χ. Παπαπέτροu. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύpιε Πpόεδpε, να θέσετε πpώτα σε ψηφοφοpία την τpοπολογία που έγινε 

στην εισήγηση του κ. Γαλανού ότι θα παpαπεμφθεί το θέμα στο Γενικό 
Εισαγγελέα και εν τω μεταξύ οι Επιτροπές δε θα λειτουργήσουν. Και αφού 
πpοχωpήσουμε στο θέμα επί της τpοπολογίας, τότε να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, κύριε Παπαπέτροu. Έχω πει για ποιο λόγο δεν μπορεί να γίνει αυτό 
το πράγμα. Διότι δεν μπορούν να αναβιώσουν οι παλιές Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές και διότι θα μείνουμε χωρίς Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Θέτω σε ψηφοφοpία την εισήγηση του κ. Γαλανού. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέp της εισήγησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34 υπέp, κύpιε Πpόεδpε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύpιε Πpόεδpε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Βουλή αποφασίζει με 34 ψήφους υπέp και 3 αποχές την αναβολή του 
θέματος μέχpι την πpοσεχή Πέμπτη και εν τω μεταξύ να ζητηθεί η γνώμη του 

Γενικού Εισαγγελέα επ( ορισμένων θεμάτων τα οπο(α θα καταρτ(σει Επιτροπή η 

οπο(α θα αποτελε(ται από έναν αντιπρόσωπο εκάστου κόμματος. 

Λοιπόν, κύpιοι, νομίζω ότι είναι η οpθότεpη απόφαση που έχουμε πάpει και 

καμιά φοpά ο κ. Γαλανός, ο οποίος παpεξηγείται από πολλούς πολλές φοpές, έχει 

δίκαιο. 

(Γέλια) 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ακόμα έναν τέτοιο ωρα(ο λόγο να πε(τε και καταστραφήκαμε 

τελε(ως. 

(Γέλια} 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, τώρα ας μπούμε στην ημερήσια 8ιάταξη που έχουμε μπροστά 
μας και ε!ναt η νομοθετική εργασ!α την οποία πρέπει οπωσΟήποτε να 
Οιεκπεραιώσουμε. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΎΜΠΟΎΡΗΣ: 

Θέλω να υπενθuμ(σω μια απόφαση που έχουμε πάρει ως Κοινοβουλευτικο! 

για το θέμα της κατάληψης του ξενώνα του ελληνικού Πατριαρχε(ου 1 πριν μπούμε 
στη νομοθετική εργασ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Απ' ό,τι θυμούμαι, κύριε Πουμπουρή, η απόφαση ήταν 8ιαφορετική. Δηλα8ή 
θα επικοινωνήσει το Προε8ρε(ο της Βουλής με το Ύπουργε(ο Εξωτερικών και 
λοιπά, ούτως ώστε να γίνει πρώτα το 8ιάβημα εκ μέρους της Εκτελεστικής 

Εξουσ(ας και κατόπιν από τη Νομοθετική Εξουσ(α του κράτους. 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέλω να σας υπενθυμ(σω ότι λέχθηκε ότι από τη θέση τους οι 

Κοινοβουλευτικο( Εκπρόσωποι θα κάμουν μια τοποθέτηση με αντικείμενο την 

πρ6σκλ ηση προς την κυβέρνηση να πάρει τα αναγκα(α μέτρα, αλλά Οιά του 
βήματος της Βουλής, όχι μέσα από παρασκηνιακή επαφή, αλλά με 8ημόσια 
ανακίνηση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν ξέρω αν ε(χατε βγει εκε(νη την ώρα από την αιθουσα της σύσκεψης, κύριε 
Χατζη8ημητρ(ου, αλλά ε(μαι με την εντύπωση ότι η &ποψη ήταν ότι πρέπει να 

γ(νουν πρώτα 8ιαβήματα από την κυβέρνηση και κατόπιν να ακολουθήσει η 

Βουλή. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, για να ε(μαι ειλικρινής και μένα η εντύπωσή μου ήταν πως 

θα λέγονταν κάποια λόγια απ' όλες τις πλευρές. 
1 
Ομως σημασ!α έχει ότι πρέπει 

η κυβέρνηση να λάβει τα Οέοντα μέτρα για να προστατεύσει το Πατριαρχείο, για 

να γίνουν όλα τα ενδε_δειγμένα. Τώρα δεν πιστεύω να χρειάζονται λογύδρια στο 
θέμα αυτό, αλλά να 8ιαβιβαστε( από πλευρ&ς Βουλής προς την κυβέρνηση αυτό το 

αίτημά μας. Δεν έχουμε να πούμε τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εκε(νο το οποίο λέχθηκε, κατόπιν παρέμβασης του κ. Κληρ(8η, ήταν ότι 8εν 

είναι ορθό η Νομοθετική Εξουσία να κ&μνει ορισμένα 8ιαβήματα, προτού ακόμη 
θέσει το θέμα η κυβέρνηση επισήμως ενώπιον της κυβέρνησης του κράτους περ( 

του οποίου πρόκειται. 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κόριε Πρόεδρε, ακούστε, ειναι το θέμα πάρα πολύ σοβαρό· έχω δει παραπέρα 
αναβολή. Η άποψη ήταν ότι θα γ(νουν κάποιες αναφορές. Είναι πολιτικό το θέμα, 

3εν είναι υπόθεση λογυ3ρίων. Είναι μέγα το θέμα, είναι εθνικό το θέμα, 3ιότι 
καταλαμβάνεται το Πατριαρχε(ο των Ιεροσολύμων, ένας τόπος όπου για αιώνες 
άνθισε μια ελληνορθό3οξη παρά3οση. Και αλλοίμονο αν αυτή η Βουλή έχει καιρό 
να συζητά πέντε ώρες για πράγματα διαδικαστικά αμφιβόλου σημασίας και δεν 

έχει την ώρα να αναφερθεί σε θέματα κινδύνων του ελληνισμού και παρουσίας του 
μέσα στη Μέση Ανατολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Χατζη3ημητρίου, 3εν είναι θέμα ώρας. Ήμουν με την αντίληψη ότι 
λήφθηκε αυτή η απόφαση των πολιτικών αρχηγών. Αν θυμάστε 3ιαφορετικά, εγώ 
ε!μαι διατεθειμένος να κάτσω εδώ ως τις 12, για να συζητήσουμε αυτό το θέμα. 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Δε χρειάζεται να κάτσετε ως τις 12. Ως τις 7.35 απλώς και τελειώνουμε, 
κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, πολύ ωραία, εγώ δεν έχω καμιά ένσταση πάνω σ / αυτό το θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Αν μου επιτρέπετε να συνεχίσω, αφού πήρα το λόγο, για να ολοκληρωθεί 

αυτό το θέμα χωρίς συζήτηση, αν 3εν πρέπει να συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Θέλω να εκφράσω εκ μέρους του Σ.Κ. ΕΔΕΚ τη βαθιά ανησυχία του 
κόμματός μας για όσα συμβαίνουν στα Ιεροσόλυμα σε βάρος της Ελληνορθό3οξης 

Εκκλησίας. Η Κατάληψη ενός κτιρίου του Πατριαρχείου στρέφεται εναντίον μιας 
συνεχούς παρουσίας αιώνων και βυζαντινής παρά3οσης της Ελληνικής Οpθό3οξης 
Εκκλησίας. Η αποκάλυψη ότι η εγκατάσταση των εποίκων έγινε με χρημα
το3ότηση της ισραηλιτικής κυβέρνησης φανερώνει σχέ3ιο παρέμβασης για 
εξου3ετέρωση του Πατριαρχείου. Οι αποφάσεις και των 3ικαστηρίων είναι 
αντιφατικές και ενώ δικαιώνεται τυπικά, ουσιαστικά 8ιαιωνιζεται η κατάληψη του 
Πατριαρχείου από τους εποίκους. 

Οι 8ια8ηλώσεις και η κακοποιηση του Πατριάρχη, το κλε(σιμο των εκκλησιών 
είναι μόνο κάποιες πτυχές του προβλήματος. Το θέμα 3εν είναι μόνο θρησκευτικό, 

αλλά και εθνικό. Γιατ(, αν επιτραπούν τέτοιες παρεμβάσεις σήμερα, αύριο θα 
υπάρξουν χειρότερες. Υπάρχουν κιόλας πληροφορίες ότι ο Πατριάρχης Διό3ωρος 

3εν είναι αρεστός στις ισραηλιτικές αρχές. Και είναι 3υνατό να έχουμε αύριο 
άλλου ε(8ους παρεμβάσεις για τοποθέτηση κάποιων σε θέσεις ιεραρχικές, αρεστών 

στο καθεστώς του Ισραήλ. Γι' αυτό επιβάλλεται η κινητοποίηση όλων μας για 

την προστασία της Ελληνορθό3οξης Εκκλησίας και πρέπει η Βουλή να καλέσει την 
κυβέρνηση να παρέμβει προς την κυβέρνηση του Ισραήλ, με την οποία 3ιατηρεί 

8ιπλωματικές σχέσεις, για να εκφράσει την έντονη διαμαρτυρία της για τα 

συμβαίνοντα και να ζητήσει την προστασία του Πατριαρχε(ου. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε α:πόλuτα με τη σημασια αυτού του θέματος και 

με όσα έχει αναφέρει ο κ. Χατζη8ημητρίου, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της 
ΕΔΕΚ. Φαινεται ότι υπάρχει ένα σχέδιο, αλλά δεν είναι τόσο απλά τα πράγματα, 

όσο μπορεί να παρουσιάζονται, Οιότ~ βρέθηκε, είπαν, κάποια περγαμηνή στα 

κτίρια του Πατριαρχείου που αποδεικνύει ότι ανήκε προηγουμένως στον ιουδαϊκό 

λαό. Δηλαδή είναι από εκείνα τα απίθανα:, για να δικαιολογήσουν την επέμβαση 
στα του Πατριαρχείου και για να εποικήσουν εκείνη την Ιερά Μονή και γενικά 

έναν τόπο που για πολλά χρόνια ήταν ένα φυτώριο της Ελληνορθόδοξης 
Εκκλησίας. Εισήγηση είναι το θέμα να παραπεμφθεί αμέσως στην αρμό8ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και να ζητήσουμε από τον Υπουργό 

Εξωτερικών να μας εξηγησει, να μας δώσει λεπτομέρειες τι διαβήματα έχουν 

γίνει και από πλευράς κυβέρνησης Κύπρου και από πλευράς της ελληνικής 
κυβέρνησης. Πιστεύω ότι μπορε( να συνεργαστούν σ' αυτό το σημείο, υπάρχει 

θέμα συνεργασlας των δύο κυβερνήσεων, ώστε να σταματήσει αυτ'ή η απαράδεκτη 
κατάσταση. Αφού κατατοπιστεί η αρμόδια Επιτροπή και αφού πιέσουμε την 
κυβέρνηση, αν δεν έχει πάρει ήδη κάποια μέτρα, να πάρει όλα τα ενδεικνυόμενα 

μέτρα, τότε θα πρέπει να επανέρθει το θέμα στο Σώμα για να κατατοπιστούμε. 
Πάντως το θέμα ε(ναι πάρα πολύ σοβαρό. Πράγματι οι ανησυχlες του συνάδελφου 
εlναι απόλυτα δικαιολογημένες και πρέπει να ζητ'ήσουμε από την κυβέρνηση να 

πάρει όλα τα μέτρα και ταυτόχρονα να μας κατατοπίσει πού βρlσκεται το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ουδείς διαφωνεί με τις θέσεις αυτές, κόριοι, 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, κόριε Πρόεδρε, δεν έχει κανένα δισταγμό. Και 
όχι μόνο δεν έχει κανένα δισταγμό, αλλά εκφράζει τις ίδιες ανησυχίες που 

εξέφρασαν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι της ΕΔΕΚ, του ΔΗΚΟ και είμαι 
σίγουρος και του ΑΚΕΛ. Γιατl η Κύπρος, ως μια χώρα που δέχεται επο(κους, δεν 
ανέχεται και άλλες χώρες να πράττουν ανάλογα σε βάρος οποιουδ'ήποτε, πολύ 

περισσότερο όταν πρόκειται για το Πατριαρχεlο, για τη θρησκεlα μας, για την 
εθνική μας υπόσταση από ένα κράτος το οπο(ο ισχυρίζεται πως κάποτε δέχτηκε 
παρόμοιες από άλλους διώξεις. Θα έπρεπε να είχε δι8αχθεί ο εβρα'ίκός και ο 

ισραηλιτικός λαός, από την ιστορία του τουλάχιστον, ότι θα έπρεπε να τηρεί 
ανάλογο σεβασμό προς άλλους, όσο 'ήθελε να τηρούν άλλοι προς εκε(νον. Και ε(ναι 
αδιανόητο για μας να δεχτούμε κάποιοι, εlτε λέγονται Ισραηλίτες ε(τε οτιδήποτε 

άλλο, να μετέρχονται βίαια μέσα, να παραγνωρίζουν το διεθνές δίκαιο και να 

συμπεριφέρονται κατά τον αυθα(ρετο τρόπο που συμπεριφέρθηκαν οι lσραηλ(τες 
με την ανοχή της ισραηλιτικής κυβέρνησης. Συνενώνουμε τη φωνή μας και 

πιστεύουμε πως είναι ορθή η εισήγηση του χ. Γ αλανοό για παραπομπ'ή του 

θέματος και άμεση εξέταση, ώστε συντονισμένες να εlναι οι ενέργειες και προς 

την ισραηλιτική κυβέρνηση και σε συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση προς την 
ισραηλιτική πρεσβε(α εδώ, για να δώσουν τα μηνόματα. Πιστεόουμε ότι πρέπει να 
κινητοποιηθεί όλος ο χριστιανικός κόσμος. Και δε θέλουμε να αντιπαραταχθούμε 

με το ισλαμικό στοιχε(ο, διότι ευτυχώς δεν εlναι καν ισλαμιστές που διώκουν το 
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χριστιανισμό αυτή τη στιγμή. Είναι οι Ιουδαίοι που τον καταδιώκουν. Συνεπώς 
πιστεύουμε πως άμεσα επιβάλλεται να γίνουν όλες οι πολιτικές ενέργειες και τα 

διαβήματα και να ληφθούν όλα τα μέτρα, ώστε να υπάρξει πραγματικά μια 
κινητοποίηση για αναστολή κάθε παραβίασης του διεθνούς δικαίου που επι

χειρείται από την ισραηλιτική κυβtρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΊ'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ
Αριστεράς καταδικάζει και στιγματίζει την ενέργεια των Ισραηλιτών που 
ενθάρρυναν και επόβαλαν, υποβοήθησαν την κατάληψη του ξενώνα του Πατριαρ
χείου από τους εποίκους. Η πράξη αυτή δεν είναι μόνο ασέβεια προς τα 
θρησκευτικά ιδρύματα και τις θρησκευτικές παραδόσεις που επέζησαν μέσα από 

πολλές δυσκολίες στο πέρασμα του χρόνου. Είναι ταυτόχρονα και μια εκδήλωση 
των κατακτητικών προθέσεων των ιθυνόντων κύκλων του Ισραήλ σε βάρος των 
Παλαιστιν(ων και του αραβικού λαού γενικότερα. Ε(ναι μια εκδήλωση αδιαλ

λαξίας και δεlχει απροθυμία για ειρηνική επίλυση του παλαιστινιακού προ
βλήματος. Και ο κυπριακός λαός, που υποφέρει από την τουρκική κατοχή και τη 

μεταφορά. δεκά.δων χιλιάδων επο!κων από την Τουρκία στα κατεχόμενα εδάφη 

μας, αξιώνει όπως αποχωρ'ήσουν χωρίς χρονοτριβή οι έποικοι από τον ξενώνα του 
ελληνικού Πατριαρχείου και όπως η διεθνής κοινότητα πάρει τα αναγκαία μέτρα, 

έτσι που να αποδοθε! ο ξενώνας στους δικαιούχους του. Ταυτόχρονα διαδηλώνει ο 

κυπριακός λαός την αλληλεγγύη του προς τον παλαιστινιακό λαό για τερματισμό 
του εποικισμού των κατεχόμενων εδαφών από τους Ρωσοεβραtους ή οποιουσ

δήποτε άλλους εποίκους και αξιώνει την αποχώρηση των ισραηλιτικών στρα

τευμάτων από τα κατεχόμενα παλαιστινιακά. εδάφη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και η ομάδα του ΑΔΗΣΟΚ εκφράζει την έντονη καταδίκη 
της για την κατάληψη του ξενώνα του Πατριαρχείου Ιεροσολύμων. Δεν <χουμε 

την παραμικρή αμφιβολία ότι την ευθύνη γι' αυτή την παρανομία και απαράδεκτη 
πράξη φέρει ακέραια η κυβέρνηση του Ισραήλ. Γι' αυτό υποστηρίζουμε και εμείς 
όπως από μόρους της κυβtρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας ληφθούν τα δόοντα 

μέτρα, γίνουν οι δέουσες παραστάσεις προς την κυβέρνηση του Ισραήλ, για να 
εκκενωθεί αμέσως ο ξενώνας του Πατριαρχείου. Συμφωνούμε με την εισήγηση 
όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών, η οποία θα πρέπει να 

συνέλθει το ταχύτερο δυνατό για να συζητήσει το θέμα και να καθορίσει τα 

συγκεκριμένα μέτρα στα οποία θα πρέπει να προβεί το κυπριακό κράτος. 
Δράττομαι της ευκαιρίας, κύριε Πρόεδρε, να εκφράσι.· την έντονη καταδίκη μας 
για τον εποικισμό των κατεχόμενων αραβικών εδαφών, γιατί το θέμα που 

συζητούμε έχει άμεση σχέση μ / αυτό τον εποικισμό, και να διατυπώσω και τη 
δική μας απαίτηση όπως τερματιστεί αυτός ο εποικισμός και όπως ληφθούν τα 
δέοντα μέτρα από τη διεθνή κοινωνία για δίκαιη λύση του παλαιστινιακού 

προβλήματος. Εκφράζουμε προς τον αδελφό παλαιστινιακό λαό, εμείς, ένας λαός 

που είμαστε θύμα εισβολής και κατοχής, την αμέριστη συμπαράσταση και 
αλληλεγγύη μας στο δ(καιο αγώνα τους ενάντια στην ισραηλιτική κατοχή. 
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Θα ήθελα πριν τελειώσω, κύριε Πρόεδ'ρε, να σχολιάσω κάτι το οποLο (σως 
στη ρύμη του λόγου έχει αναφέρει ο συνά3ελφος κ. Χατζη3ημητρ(ου. Σχολιά
ζοντας τη 3ική σας τοποθέτηση όσον αφορά αυτό το θέμα και πώς το ε(χατε 

αντιληφθε!, ανέφερε ότι σπαταλήσαμε πέντε ώρες για συζήτηση θέματος 
αμφιβόλου σημασίας. Έχω την εντύπωση ότι η θέλω να πιστεύω ότι η απλή 
αυτή η έκφραση έχει 3ιαφύγει από το συνά3ελφο κ. Χατζη3ημητρ(ου. Γιατ( 3ε 

δ'ιανοούμαι ότι η συζήτηση ή και ο αγώνας για το σεβασμό των δ'ημοκρατικών και 
ανθρώπινων δ'ικαιωμάτων σε οποιαδήποτε περ!πτωση μπορεί να κρίνεται ως 

αμφιβόλου αξ!ας. 'Άλλωστε θα ήθελα να υπενθυμ!σω το συνά3ελφο κ. Χατζη-

3ημητρ(ου ότι ο !3ιος και το κόμμα του θα πρέπει να έχουν ή έχουν μάλλον 

αρκετές εμπειρίες αναφορικά με τους αγώνες που χρειάζονται για το σεβασμό των 
δ'ημοκρατικών και ανθρώπινων δ'ικαιωμάτων. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ε!ναι γεγονός ότι έχουμε πολλή πε(ρα και από 3ιωγμούς και από τον κ. 
Διγκλη, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ μην υποβιβάζετε τη συζήτηση ενός τόσο σοβαρού 
θέματος. Εδ'ωπέρα υπάρχει μια εισήγηση και πάλι του κ. Γαλανού, αντί να γίνει 

3ιάβημα αμέσως προς την κυβέρνηση για να λάβει τα 3έοντα μέτρα, να κληθε( ο 
Υπουργός Εξωτερικών ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, να 
κατατοπlσει την Επιτροπή αυτή επ( των μέτρων που έχουν ήδη ληφθεl, αν έχουν 

ληφθεί, και περαιτέρω να αποφασ(σουμε τι θα πρέπει να γ(νει. Αν θα 

ακολουθήσουμε αυτή τη 3εύτερη εισήγηση, τότε η σύνο3ος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εξωτερικών πρέπει να γίνει αμέσως, ούτως ώστε να μη χάνουμε 

πολύτιμο χρόνο. 

Ο κ. Χαραλαμπ(3ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, νομ!ζω ότι η παράκλησή μας προς την κυβέρνηση να λάβει 

όλα τα αναγκαία μέτρα που ενδεlκνυνται αυτή τη στιγμή δεν αποκλεlει την 

εισήγηση του κ. Γαλανού. Να λάβει τα αναγκαlα μέτρα, οποιαδήποτε μέτρα 
χρειάζονται να ληφθούν αυτ'ή τη στιγμή, και στη συνέχεια να έρθει στην 

Επιτροπή, να ενημερώσει την Επιτροπή Εξωτερικών και να κρίνει η Επιτροπή 
κατά πόσο τα μέτρα που λήφθηκαν ε!ναι τα αναγκα(α ή μπορε( να ληφθούν 
οποιαδήποτε άλλα μέτρα επιπρόσθετα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Σ!γουρα, κύριε Πρόε3ρε, η εισήγηση του κ. Χαραλαμπ(3η ε(ναι σωστή και το 

ένα δεν αlρει το άλλο, γιατ( πρέπει οπωσδήποτε να ληφθούν τάχιστα μέτρα. Ο 
Πατριάρχης επανειλημμένα εκπέμπει στη διαπασών τους κινδύνους που επικρέ
μανται όχι μόνο εναντίον των χριστιανών, riλλά και εναντίον των μουσουλμάνων, 

γιατί και από εκε(νους έχουν καταλάβει ιερά καθιδρύματα. Ο lδιος ο Πατριάρχης, 
πρέπει να το τονlσουμε αυτό 1 σύρθηκε και διώχθηκε και εδάρη και πρέπει και 
αυτό να επισημανθει Επομένως, κύριε Πρόεδρε, επιβάλλεται να δώσουμε ένα 

σήμα και παράλληλα, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Γαλανός, να το επανε
ξετάσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Πολύ ωραία! Το ένα 8εν αποκλείει το &.λλο. Να γίνουν και τα δύο λοιπόν. 
Ώστε θα γ(νει το 8ιάβημα προς την κυβέρνηση για να κ&μει τα σχ~τικά 
διαβήματα και θα κληθεί και ο Υπουργός Εξωτερικών ενώπιον της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών το ταχύτερο δυνατό. 

Προχωρούμε, κύριοι, παρακάτω στη νομοθετική εργασία που έχουμε ενώπιόν 

μας και η οποία ευτυχώς δεν είναι πολλ1J. μπορούμε να τελειώσουμε σύντομα. Το 
πρώτο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) 
του 1990,,. 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι πρέπει κάποτε τούτο το Σώμα να βάλει κάποια 

τάξη. Αν εξαιρέσουμε τους Κανονισμούς για την Εθνική Φρουρά που κυκλο
φόρησαν έγκαιρα και μπορούμε να τους ψηφίσουμε αυτή τη στιγμή, οι άλλες 
Εκθέσεις κυκλοφόρησαν μόλις πριν τρεις ώρες στα κουτιά μας. Είναι αδιανόητο 

Βουλευτής να σηκώνεται πάνω να ψηφίζει οτιδήποτε, χωρ(ς να γνωρίζει το 
περιεχόμενο. Επομένως μια και διά παντός να σταματήσει αυτή η κατάσταση η 
οποία επικρατεί. Δεν επιρρίπτω μομφή εναντίον κανενός, αλλά είναι θέμα τάξης 

και αρχής πλέον να την ακολουθήσουμε. Επομένως δεν μπορούμε να προ
χωρήσουμε σε ψήφιση κανενός άλλου νόμου, εκτός από τους Κανονισμούς της 
Εθνικής Φρουράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ψυλλίδη, αυτό το θέμα το είχα εγείρει, αν 8εν κάμνω λάθος, πριν δύο 
χρόνια, αλλά η απάντηση ήταν ότι, αν ακολουθήσουμε αυτή την αυστηρή τακτική 
συμμόρφωσης με το Σύνταγμα, τότε δε θα προχωρε( η 8οuλειά αυτού του 

Σώματος. Πρέπει να βρούμε κάποια χρυσή τομή, διότι πραγματικά είναι 
απαράδεκτο να σηκώνεται ένας Βουλευτής και να ψηφίζει οτι8ήποτε 1 χωρίς 
προηγουμένως'να είναι πλήρως κατατοπισμένος. Δηλαδή χωρίς να έχει το κείμενο 
του νόμου το οποίο θα ψηφίσει και την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Εντούτοις, αν σήμερα έχετε ένσταση, τότε βεβαίως 8εν μπορεί να γίνει άλλη 
νομοθετική εργασία. Μπορεί να υπάρχουν ενστάσεις και από άλλους Βουλευτές. 
δεν ξέρω. Αλλά και μια ένσταση ότι δε λήφθηκε η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής είναι αρκετή. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε1 φαίνεται, απ ό,τι είπε ο κ. Ψυλλ(8ης και το αντι
λαμβανόμαστε όλοι, ότι κάπου χωλαίνουμε. Στη στελέχωση. Αυτό το οποίο 
κάμνουμε για πληθώρα υπαλλήλων ή για πλεονάζον προσωπικό μέσα στον 

κρατικό μηχανισμό, ας το κάνουμε για τις ανάγκες που έχει η Βουλή επιτέλους. 
Εμείς νομοθετούμε, εμείς μπορούμε να ζητήσουμε από την Εκτελεστική Εξουσία 
να στείλει υπαλλήλους να επανδρώσουμε τις υπηρεσίες. Διότι πολύ ορθά ήγειρε ο 
κ. συνά8ελφος το θέμα. Αν την επόμενη εβ8ομά8α ετοιμαστούν άλλα τόσα 
νομοσχέ8ια, αλλά 8εν κυκλοφορήσουν έγκαιρα από έλλειψη προσωπικού, αυτή η 
Βουλή θα κλείσει στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας είπα, κύριε Αναστασιά8η, ότι το ήγειρα προ 8ύο ετών αυτό το θέμα ... 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα να το εγείρουμε, κύριε Πρόε8ρε. Είναι θέμα να μην περάσουμε 
κανένα προUπολογισμ6, αν μας αρνείται η κυβέρνηση επιπλέον προσωπικό, που 8ε 
νομίζω να εγέρθηκε τόσο έντονα προς την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και υπάρχει προσπάθεια εκ μέρους του Προε8ρείου να βελτιωθεί αυτή η 
κατάσταση, 8ιότι πραγματικά ε(ναι α.παρά8εκτη. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, υπάρχει απόφαση των κομμάτων πιστεύω ότι η Βουλή 8ε 
χρειάζεται να ζητά από την κυβέρνηση κον8ύλια, αλλά η Βουλή 8ικαιούται να έχει 
τους 8ικούς της προUπολογισμούς. Επομένως λήφθηκε απόφαση, υπάρχουν τα 
κον8ύλια, απλώς είναι θέμα να προχωρήσουμε για την υλοποίηση ορισμένων 
πραγμάτων τα οπο(α καθυστερούν. Και ε!ναι στο 8ικό μας χέρι να γ(νει αυτό το 
πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Λοιπόν, χ,ύριοι, εφόσον υπάρχει ένσταση, 8εν μπορούμε να 

συζητήσουμε κανένα θέμα εκτός από τους Κανονισμούς για την Εθνική Φρουρά, 

που είναι 1. «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990" και 2. «Οι περί 
Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 

και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990,,. Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «ΟΙ ΠΕΡΙ 
ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ, 

11'1'Α1'Χ1Α, ll1'UAl'!Jl'1'Σ ΚΑΙ ΑΦΥ'ΠΗΡΕΤΗΣΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ, ΙΕΡΑΡΧΙΑ, ΠΡΟΑΓΩΓΕΣ ΚΑΙ ΑΦΥ
ΠΗΡΕΤΗΣΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Τ άκης Χατζη8ημητρίου, Πρόε8ρος 

Χρίστος Σολωμής 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Αντώνης Α ν8ρέου 

Νίκος Μοuσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε πολλές συνε8ρίες που πραγματοποιήθηκαν στο 8ιάστημα μεταξύ Μαϊου του 

1989 και Απριλίου του 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης των Κανονισμών αυτών 
η Επιτροπή χάλεσε σε ορισμένες από τις συνε8ρίες της τον Υπουργό 'Αμυνας και 

τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις 
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επιδιώξεις των Κανονισμών. Στα πλαίσια της ίδιας εξέτασης η Επιτροπή είχε 
επίσης την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις/εισηγήσεις των εκπροσώπων όλων 
των Σωμ&των και Κλ&δων του Στρατού και να μελετήσει σωρεία μνημονίων που 
κατατέθηκαν ενώπιόν της είτε από τα πρόσωπα που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες 
της Επιτροπής είτε από οργανωμένα σύνολα ή &τομα που δεν παρέστησαν στις 
συνεδρίες της, αλλ& διατύπωσαν τις απόψεις και εισηγήσεις τους γραπτώς. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, οι οποlοι εκδ(δονται με βάση το άρθρο 27 
της νέας νομοθεσίας για το Στρατό της Δημοκρατίας που θεσπίστηκε πρόσφατα 
από τη Βουλή, εκσυγχρονίζονται και αναθεωρούνται οι Κανονισμοί που διέπουν τα 
των Αξιωματικών και Υπαξιωματικών του Στρατού με απώτερο στόχο να τεθούν 
οι β&σεις και προUποθέσεις για μια καθ' όλα ορθολογιστική οργ&νωση και 

αποτελεσματική λειτουργια του Στρατού, ώστε να καταστε( ικανός να φέρει σε 
πέρας την αποστολή του. 

Οι υπό συζήτηση Κανονισμοί ρυθμίζουν θέματα που διέπουν τους διορισμούς, 
την ιεραρχία, τις προαγωγές και τις αφυπηρετήσεις των μόνιμων Αξιωματικών 
και Υπαξιωματικών του Στρατού και αναφέρονται ει8ικότερα:-

(α) Στους βαθμούς κατ& Κλ&δο και στην κατανομή τους σε Όπλα και 
Σώματα. 

(β) Στην προέλευσή τους και στα προσόντα που απαιτούνται για εισαγωγή 

τους σε στρατιωτικές σχολές ή για απευθείας διορισμό τους από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

(γ) Στην ιεραρχία, στους βαθμούς και στα καθήκοντ& τους. 

(δ) Στη συγκρότηση των σωμ&των που είναι αρμόδια για τις κρίσεις, 

καθώς και στον καθορισμό των κριτηρίων για την αξιολόγηση των 
κρινομένων. 

(ε) Στη διαδικασία σύνταξης των εκθέσεων ικανότητας και στον καθορισμό 

της κλ(μακας των ουσιαστικών προσόντων. 

(στ) Στη διαδικασία που θα ακολουθείται για τις προαγωγές και τις 
αφυπηρετήσεις. 

(ζ) Στα συνταξιοδοτικ& και &λλα ωφελήματα που θα παραχωρούνται σε 
περιπτώσεις αφυπηρετήσεων. 

(η) Σε ειδικές ρυθμίσεις αναφορικ& με τους Αξι~ματικούς Πρώτης Σειρ&ς 
που δ~ορίστηκαν πριν από την 31η Δεκεμβρίου 1962, στα πλαίσια της 
αρχικης συγκρότησης τ,ου Στρατού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας, αποδίδοντας ιδιαίτερη σημασία στην 
αν&γκη θέσπισης Κανονισμών που να διασφαλίζουν τη δικαιοσύνη και την 
αξιοκρατ(α μεταξύ των μόνιμων στελεχών του Στρατού και στην προσπάθει&. της 
να σχηματίσει σφα.ιρική εικόνα γύρω από το όλο θέμα, κ&λεσε ενώπιόν της 
αντιπροσωπείες από όλα τα Σώματα και Κλ&δους του Στρατού και μελέτησε 
σωρεία υπομνημ&των στα οποία περιλαμβανόταν ένας μεγάλος αριθμός ειση
γήσε~ν για επιμέρους τροποποιήσεις στις διατ&ξεις των υπό συζήτηση Κανο
νισμων. 

Όλες οι εισηγήσεις ποιι,_ υποβλήθηκαν στην Επιτροπή από τις ενδιαφερόμενες 
πλ~υρές τέθηκαν υπόψη του Υπουργείου 'Αμυνας και του ΓΕΕΦ, ενώ σε επόμενο 
στα8ιο η Επιτ-ροπή πραγματοπο(ησε νέα σειρά συνεχ_ών και πολύωρων συνεδριών 
της με την παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου 'Αμυνας και του ΓΕΕΦ στις 

ί ξ ι .ι ~ ι ' οπο ες ε εταστηκαν οι επιμερους οιαταξεις των Κανονισμών υπό το φως των 
απόψεων και εισηγήσεων που τέθηκαν ενώπιόν της. 
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Ως αποτιfλεσμα της 8ια8ικασ!ας που ακολουθήθηκε προιfκυψε η ανοίγκη για 
μια σειρά τροπολογιών που κρίνονται απόλυτα αναγκαίες για την παρ'απέρα 

8ιασφοίλιση της καλύτερης οργοίνωσης και λειτουργίας του Στρατού. Οι κυριότερες 

από τις τροπολογ(ες αυτές συνοψίζονται στα πιο κάτω:-

( α) Θεσμοθετούνται τα κ!νητρα για την απόκτηση ψηλότερου επιπέ8ου 
μόρφωσης των Αξιωματικών. 

(β) Καθορίζονται σαφέστερα τα τυπικοί και ουσιαστικοί προσόντα που 

απαιτοόνται για σκοπούς 8ιορισμού ή ανέλιξης των Αξιωματικών. 

(γ) Για σκοπούς κατανομ-ής των Αξιωματικών και Υπαξιωματικών κατά 
Κλοί8ο για τη μετοίταξή τους θα λαμβοίνεται υπόψη και η επιθυμία των 
ενΒιαφερομένωv. 

(8) Διασφαλίζονται οι 8ιατάξεις που αναφέρονται στα θιfματα αρχαιό
τητας των Αξιωματικών. 

(ε) Διαφοροποιούνται τα προσόντα που απαιτούνται για τους Υπαξιωμα-
τικούς και αυξάνονται οι προοπτικές ανέλιξής τους. · 

(στ) Διαλαμβοίνονται ει8ικές /Jιατοίξεις για τους Αξιωματικούς Πρώτης 

Σειροίς. 

(ζ) Προνοείται ότι οι ποινιfς των Αξιωματικών και Υπαξιωματικών που 

παραγροίφονται με βοίση τη σχετική νομοθεσ!α θα 8ιαγροίφονται από 
τους ατομικούς τους φακέλους και 8ε Θα αποτελοόν στοιχεία κρίσης 

τους. 

(η) Διαφοροποιείται η κλ(μακα βαθμολογ!ας των ουσιαστικών προσόντων 

που αποτελούν στοιχεία των εκθέσεων ικανότητας των Μελών του 

Στρατοό. 

(θ) Προστ!θεται νέα πρόνοια με βοίση την οπο!α οι Αξιωματικο( και 

Υπαξιωματικο! οφε!λουν π(στη και σεβασμό στο Σύνταγμα και στους 

νόμους της Δημοκρατ(ας, καθώς και στη 8ιατήρηση της ανεξαρτησ!ας 
και της ε8αφικής ακεραιότητας της Κύπρου. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Επιτροπή έχει επανα8ιατuπώσει τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς, τοUς οποίους και επισυνάπτει στην 1 Εκθεσή της με την 

ομόφωνη εισήγηση προς τη Βουλή να τους εγκρ!νει, όπως έχουν τελικοί 
8ιαμορφωθε(. 

Προβα!νοντας στην πιο ποίνω εισήγησή της, η Επιτροπή πιστεύει ότι με τους 
νέους αυτούς Κανονισμούς τίθενται οι αναγκα(ες βάσεις και προUποθέσεις για την 
ορθή οργοίνωση και λειτουργ(α του Στρατού, καθώς και για την αξιοκρατική 

ανέλιξη των στελεχών του, πράγμα που συνιστά απαρα!τητο εχέγγυο για τη 
/Jημιουργ!α και λειτουργ!α ενός καθ' όλα υγιούς στρατεύματος. 

Η Επιτροπή έχει την πεπο!θηση ότι με τους Κανονισμούς αυτούς μ;α(νει, 
στο βαθμό που ήταν κατορθωτό, μια τάξη στο στράτευμα, που σταδιακά αλλά 
σταθερά θα αναβαθμιστε( και θα γ!νει αποτελεσματικότερο στην αποστολή του. Η 

Επιτροπή θέλει επ!σης να παρατηρήσει ότι οι υπό συζήτηση Κανονισμοί /Jε 

συνιστοόν οότε μπορούσαν να αποτελέσουν, για καθαρά αντικειμενικοός λόγους, 

θεσμικό νομοθέτημα που εισάγεται από την αρχή στο Στρατό. Α ντ!θετα, οι 
Κανονισμο( αυτοί σε πολλά τους σημεία ήταν το αποτέλεσμα συγκερασμοό 
απόψεων και συμφερόντων που /Jημιουργήθηκαν με τον τρόπο με τον οποίο άρχισε 
ο Κυπριακός Στρατός να λειτουργε( στο ξεκ(νημοί του και λόγω τliς ποικιλ!ας 
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ανθρώ_πιvου προσωπικού και δυνατοτήτων. Η Επιτροπή δηλώνει επισης ότι θcχ 

παρακολουθε( από κοντά την εφαρμογη στην πράξη των Κανονισμών αυτών και 
θα είναι έτοιμη να επανεξετάσει οποιαδήποτε εισήγηση για περαιτέρω βελτίωση 

των διατάξεών τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

ί πάρχουν ομιλητές; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μού επιτρέπετε, λίγα λόγια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Βεβαίως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, οι Κανονισμοί είναι ομόφωνοι και η Βουλή 
δίκαια μπορεί να διερωτηθεί αν χρειαζόταν να επιμείνουμε σε κάποιες προφορικές 

αναφορές. Όμως υπάρχουν ορισμένοι βασικά σημεία τα οποία θοι θέλαμε να 
θέσουμε υπόψη σας. Οι Κανονισμο( οι οποίοι περνούν σήμερα από τη Βουλή ε(ναι 
προϊόν μακράς εργασίας, πολύμοχθης εργασίας από πλευράς του Υπουργείου 

Άμυνας. Και χαιρετίζουμε σήμερα την παρουσία του Υπουργού στη συνεδρίαση 
αυτή, γιατί είμαι βέβαιος ότι αυτό αποτελεί αποκορύφωμα και του ενδιαφέροντος 
και του μόχθου που το -Υπουργείο και οι συνεργάτες του στην Εθνική Φρουρά και 

στο Υπουργείο κατέθεσαν για την προετοιμασία αυτών των Κανονισμών. Αλλά 
και η Επιτροπή της Βουλής, από τη στιγμή που δημοσιοποιήθηκαν οι Κανονισμοί, 
βρέθηκε πραγματικά μπροστά σε μιοι σωρεία προβλημάτων, υπαρκτών προ
βλημάτων, σκέψεων και απόψεων κατώτερων ή άλλων Αξιωματικών που θα 

έπρεπε να τις συζητήσει και να τις δει διεξοδικά, να δει διεξοδικά όλα τα 

προβλήματα και να αναζητήσει, όπου ήταν δυνατό, κάποιες λύσεις, ώστε 
ουσιαστικά να μπει μια καινούργια βάση για το στρατό μας και τις προοπτικές 

του. Γιατι οι Κανονισμο( οι οποιοι περνούν σήμερα ε(ναι ιστορικής σημασ(ας για 

την άμυνα του τόπου, είναι ιστορικής σημασίας για την εξέλιξη της Εθνικής 
Φρουράς. Και αισθανόμαστε πραγματικά περήφανοι γιοι το έργο που συλλογικά 
επιτελέστηκε, τόσο από πλευράς κυβέρνησης όσο και από πλευράς Βουλής

Βουλευτών, αλλά και του προσωπικού της Βουλής, που κατέθεσε τεράστιο μόχθο 
στο να συγκεντρώσει όλα τα σχετικά στοιχε(α, να μας τα ταξινομήσει, ώστε να 
μπορούμε νοι έχουμε όλες τις απόψεις μπροστά μας, όταν συζητούσαμε τα 

επιμέρους θέματα. Είχαμε λοιπόν να αντιμετωπίσουμε προβλήματα μόνιμων 
Αξιωματικών, είχαμε να αντιμετωπίσουμε προβλήματα Αξιωματικών που 
τοποθετήθηκαν εξαρχής στην Εθνική Φρουρά και άλλων Αξιωματικών αποφοίτων 
της Σχολής Ευελπίδων, δημιουργημένες καταστάσεις και προβλήματα. Κοιι 

αναζητήσαμε κάποιες τομές, κάποιες λύσεις, ώστε όλοι οι Αξιωματικο( να βρουν 
μια 8ιέξο3ο, ώστε όλοι οι Αξιωματικο( να βρουν την καλύτερη 3υνατή 3ιευθέτηση 
των θεμάτων που τους απασχολούσαν. Πρόσθετα φυσικά και με την εισήγηση του 

Υπουργείου προχώρησαν στη θεσμοθέτηση των αξιοκρατικών κριτηρίων. Αν 
προχώρησε κάπου η Επιτροπή, αυτό μπορούμε να πούμε ε(ναι προς την πλευρά 
της φιλελευθεροπο(ησης των 3ικαιωμάτων των Αξιωματικών και των στελεχών 
του στρατεύματός μας, αλλά μέσα σε τέτοια πλα(σια που να μη 3ιαταράσσεται 

ούτε η στρατιωτι~ή πειθαρχ(α ούτε η στρατιωτική τάξη. Πιστεύουμε ότι με τους 

σημερινούς Κανονισμούς έχουμε καταθέσει ένα πολύ σημαντικό έργο που 
αντιμετωπίζει τα προβλήματα των Αξιωματικών και θεμελιώνει τις προοπτικές 
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για αξιοποίηση του ανθρώπινου δ'uvαμικού, που αποτελε( το βασικότερο 

παράγοντα για τη θεμελίωση μιας γερής και αποτελεσματικ-ής άμυνας έναντι της 
τουρκικής απειλής που τόσο έντονα αντιμετωπίζουμε. Και η Εθνική μας Φρουρά 
αποτελε( την πρωτοπορία σ' αυτό τον αγώνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. Μετά τον κ. Σολωμή εσε!ς, κύριε Μανδριώτη. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάδ'ελφοι 1 ζητώ την επιε(κειά σας, γιατ( οι 

περισσότεροι (σως από εμάς τις τελευταtες τουλάχιστο 12 ώρες, συνεδ'ριάζουμε 
χωρίς διακοπή. 

Είναι εδώ που θα ήθελα να καταλήξω με τη σειρά μου ότι ίσως κάπως να 
((κακοποιούνται» ή να αδ'ιχούνται οι Κανονισμο( τους οποίους καλείται το Σώμα 
να εγκρίνει. Γιατί πραγματικά ως Επιτροπή 'Αμυνας ομόφωνα, όλες οι πλευρές 

της Βουλής, θα θέλαμε οι Κανονισμοί τούτοι να μπορούσαν να συζητηθοόν κάτω 
από περιθώρια μεγαλύτερης χρονικ'ής άνεσης, αλλά, αν θέλετε, και καλύτερης 
ενημέρωσης του Σώματdς. 

Χαιρετίζουμε την παρουσία στη Βουλή του Υπουργού 'Αμυνας, της αθόρυβης 
πραγματικά ή μέρους τουλάχιστον της αθόρυβης στρατιωτικής μας ηγεσίας που 

ακούραστα εργάζεται. Τούτο δε(χνει ότι πραγματικά -και συμφωνούμε κι εμείς με 
την Έκθεση που έχει κυκλοφορήσει ενώπιόν σας- ακρογωνια(ος λιθος, συστατικό 

στοιχείο της ομαλής και σωστής λειτουργίας του Κυπριακού Στρατού, της 

Εθνικής μας Φρουράς, είναι η ύπαρξη σύγχρονων Κανονισμών για το Σώμα των 
Αξιωματικών και Υπαξιωματικών που να προνοούν τα της πρόσληψης, της 
ανέλιξης και της αφυπηρέτησης τούτων. Είναι πράγματι δυο από τις σοβαρά 

α8ικημένες τάξεις οι δυο αυτές που ανέφερα, το Σώμα των Αξιωματικών και των 
Υπαξιωματικών του Κυπριακού Στρατού ή και της Εθνικής μας Φρουράς, γιατί, 
κόριοι συν&.Βελφοι, τα τέσσερα τελευταία χρόνια 8εν έχουν γίνει καθόλου 

προαγωγές. Γιατί οι Κανονισμοί που μέχρι αυτή τη στιγμή λειτουργούν, είναι 
Κανονισμοί 8εκαετίας ή και περισσότερο. Και μ' αυτό κατα8εικνύεται ότι 
καταπονώντας την ανέλιξη, τη σωστή ανέλιξη των Αξιωματικών και των 

Υπαξιωματικών μας, ουσιαστικά πλήτταμε το έργο της αμυντικής μας θωράκισης 
και της ενίσχυσης της αποφασιστικής, την οποία όλοι μαζί, όλα τα κόμματα, όλες 
οι πλευρές της Βουλής, θέλαμε να δώσουμε τα τελευταία χρόνια. Είναι, όπως 

έχει αναφερθεί, επίμονα και επίπονα, χωρίς να φεισθεί η Επιτροπή κόπων και 

μόχθων, που για ένα σχε86ν χρόνο, αφού ε!χε καταθέσει το Υπουργείο 'Αμυνας 
πριν περίπου ένα χρόνο, τον Ιοόνιο του 1989, τους Κανονισμούς που συζητούμε, 
τους μελετούσε και περίπου σε 10-11 μήνες, σήμερα δηλαδή, τους εγκρίνουμε. 

Στο 8ιάστημα τούτο των 11 μηνών, σε δεκ&.8ες συνεδρ(ες που -ε!χαμε, ακοόσαμε 
αντιπροσωπείες ομά8ες, άτομα που έχουν σχέση με τους υπό συζήτηση 
Κανονισμούς και ~θοδηγηθήκαμε σωστά από τον Υπουργό Άμυνας, από τη 
στρατιωτική μας ηγεσlα και τους συμβούλους τους, στη θεσμοθέτηση κάποιων 

σωστών Κανονισμών. Είναι εκεί που η Επιτροπή 'Αμυνας, εκτός από το καθαρά 

νομοθετικό αρχικά: έργο της, είχε να επιτελέσει και θεραπευτικό -τρόπον τινά
έργο. Γιατί; Λίγη υπομονή, κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται, γιατί πραγματικά 
μιλούμε για μερικές εκατοντά8ες ανθρώπους που ήταν και είναι το στήριγμα της 

Εθνικής μας Φρουράς, της ασφάλειάς μας της εθνικής και του μέλλοντός μας. 

Δικαιοόνται μερικά ακόμα λεπτά. 
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Στις τάξεις των Αξιωματικών και των Υπαξιωματικών της Εθνικής μας 

Φρουράς βασικά· -δε μου αρέσει η χρήση των λέξεων «τάξεις» ή «καταστάσεις», 
αλλά η προέλευση στο Σώμα αυτό είναι κάπως ποικίλη- είχαμε να αντιμε
τωπ(σουμε ιδια(τερα προβλήματα των πρώτων τιμημένων Αξιωματικών της 
Εθνικής μας Φρουράς που προήρχοντο από τις τάξεις του απελευθερωτικού μας 

αγώνα και οι οποίοι είναι γνωστοί σήμερα ως οι Αξιωματικοί της Πρώτης 
Σειράς. Είναι αυτοί που από το 1960 μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου του 1962 
επάν3ρωσαν την Εθνική μας Φρου'ροί. Είναι αυτοί που άντεξαν τα τελευταία 30 
χρόνια στις τρομερές πιέσεις και τους γνωστούς μέχρι τώρα κινδύνους. Ε(ναι αυτο( 
που πραγματικά, χωρ(ς πολλή στρατιωτική προπα(δεια, με προσόν και. με 
γνώμονα τη λεβεντιά τους και ό,τι μπορούσαν μόνοι τους να απορροφήσουν από 
την καθημερινότητα της στρατιωτικής τους προσπάθειας, έφτασαν σήμερα να 
είναι σχε3όν στην ηγεσία της Εθνικής μας Φρουράς. Παράλληλα με αυτούς θέλαμε 
να τιμήσουμε και να εκτιμήσουμε, όσο είναι δυνατό, ως Επιτροπή Άμυνας, το 
έργο των Αξιωματικών που από τις εφε3ρείές του 76-77 έχουν επάξια 
επανδρώσει τις τά.ξεις των Αξιωματικών, αλλά και των lπαξιωματι.κών της 
Εθνικής μας Φρουράς. Είναι αυτοί που μετά από τα τραγικοί γεγονότα του 197 4 
3έχθηκαν, κάτω από 3ύσκολες και άμεσα επικίν3υνες συνθήκες, να υπηρετήσουν 

την πατρί3α. Παράλληλα 3ε με αυτούς είχαμε να ταξινομήσουμε -αν θέλετε να 
παντρέψουμε- και τους τελευταίους Αξιωματικούς των τελευταίων χρόνων που 
προέρχονται από τις παραγωγικές σχολές της Ελλά3ας. Από τη Σχολή 
Ευελπί3ων, τη Σχολή Ικάρων, τη Σχολή Ναυτικών Δοκίμων. Πιστεύουμε πως 
τώρα ορθοδρομούμ,ε κάποιους σωστούς Κανονισμούς, την απουσία των οποίων έχει 
στιγματίσει η Επιτροπή τούτη, και ι3ιαίτερα ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όπως 
και τους κατά καιρούς υπευθύνους. Οπωσδήποτε τιμούμε και εκτιμούμε κατάλ

ληλα τον αρμό3ιο μέχρι σήμερα Υπουργό, που έχει καταθέσει, στο συντομότερο 
3υνατό χρονικό 3ιοίστημα, τους Κανονισμούς για συζήτηση. 

Είναι γι 1 αυτό που ανέφερα, κύριοι συνάδελφοι, ότι ήταν το έργο της 
Επιτροπής Άμυνας και θεραπευτικό: Να βρει τις χρυσές τομές. Δεν είμαστε 
μάγοι φυσικά ούτε μάγισσες. Πιστεόουμε ότι έχουμε εκσυγχρονίσει τους 
Κανονισμούς με τη βοήθεια και την ακούραστη συνεργασία της Γραμματείας της 
Βουλής μας, μέσα σε πλαίσια μάλιστα δεκάδων, σχεδόν εκατοντάδων σελίδων 
τριών νομοθετημάτων -διότι ήταν και η τροποποίηση του περί Στρατού της 
Κυπριακής Δημοκρατίας Νόμου που έχει προηγηθεί και των 3υο Κανονισμών που 
τώρα συζητούμε-που έπρεπε ακριβώς να αντιμετωπιστούν όλα τα προβλήματα 
που ανέφερα. Και σήμερα πιστεύουμε ότι έχουμε πράγματι, με τη βοήθεια, 
επαναλαμβάνω, του Υπουργείου 'Αμυνας και της στρατι"!τικής μας ηγεσίας, με 
τη συνεργασία της Γραμματείας_ της Βουλής, φτάσει σε ένα ζηλευτό σημείο. Δεν 
ισχυριζόμαστε ότι 3ε θα υπάρξουν κάποιες παραλείψεις ή κάποια κενοί. Έγιναν 
πολλές προσπάθειες μέχρι και σήμερα ακόμα επί επιπέ3ου πολιτικής ηγεσίας, για 
να μην αδικηθεί κανένας, για να δώσουμε το σωστό μήνυμα, όχι μόνο από πλευράς 
μισθο3οσίας ή ανέλιξης ή για σκοπούς κάποιας επαύξησης των αρμο3ιοτήτων, των 
αστέρων και των βαθμών, αλλά, επαναλαμβάνω, και αναγνώρισης του έργου 
αυτών των ανθρώπων που -είτε Αξιωματικοί ονομάζονται, είτε οι ταλαίπωροι 
Υπαξιωματικοί μας, που για 10-12 ολόκληρα χρόνια παρέμειναν στον ί3ιο βαθμό
θα μπορούν, σε δυο μήνες από σήμερα και κάθε ;..ρόνο 1 να κρίνονται και να 
αμείβονται, επαναλαμβάνω, πρώτα ηθικοί, γιατί εμείς έτσι τους βλέπουμε. 
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Με αυτά πραγματικά χαιρετlζουμε σήμερα την έγκριση των Κανονισμών και 

ως Επιτροπή 1 Αμυνας, όπως σωστά και στο τέλος της 'Εκθεσης αναφέρεται, θα 
ειμαστε πάντοτε στη Οιάθεση του Υπουργού, της στρατιωτικής μας ηγεσlας, αλλά 
και όλων των εν8ιαφερομένων για συνεχή βελτίωση. 

Τελειώνοντας Οε -οριστικά τελειώνοντας- και πάλι θα ήθελα να υποΟεlξω ότι 
η Επιτροπή 'Αμυνας ομόφωνα μέχρι τώρα έχει εργαστεί σε όλο το έργο της και 

φυσικά και για την έγκριση των παρόντων Κανονισμών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαν8ριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Έχουμε σήμερα μπροστά μας τους νέους Κανονισμούς που θα Οιέπουν τη 
λειτουργία της Εθνικής Φρουράς. 

Όπως έχει λεχθεί, η Επιτροπή Άμυνας έχει ασχοληθεί επανειλημμένα με 

αυτοός τους Κανονισμοός. 'Ακουσε τις απόψεις του ΓΕΕΦ, τις απόψεις του 

Υπουρyεlου και αντιπροσωπειών των Αξιωματικών και Υπαξιωματικών της 
Εθνικής Φρουρ&ς. 

Έχουμε τη γνώμη ότι με την εφαρμογή των νέων Κανονισμών γlνεται μια 
αναβάθμιση στο στρατό και παράλληλα εξαλείφονται αρκετές α8ικίες που 

υπήρχαν μέχρι σήμερα, λόγω του ότι με την καθυστέρηση λειτουργίας των 
Συμβουλίων Κρίσεων ο πρώτος αριθμός Αξιωματικών και Υπαξιωματικών ·~Ξν 
προωθήθηκε σε εκείνες τις θέσεις που ε8ικαιούτο. 

Με τους Κανονισμοός θεσπίζουμε τα κίνητρα για την απόκτηση ψηλότερου 
επιπέ8ου μόρφωσης των Αξιωματικών μας. Καθορ(ζονται πιο αναλυτικά τα 
προσόντα που απαιτούνται για σκοπούς 8ιορισμού ή για την ανέλιξη των 
Αξιωματικών και των Υπαξιωματικών. Καθορίζονται τα προσόντα για την 
κατανομή στους 8ιάφορους κλά8ους του στρατοό. Διασφαλίζονται επίσης οι 
8ιατάξεις που αναφέρονται στην αρχαιότητα των Αξιωματικών. Γίνεται μια πιο 

καλή 8ιαφοροποίηση στην κλίμακα της βαθμολογίας, με τον καθορισμό των 
προσόντων και της ικανότητάς τους με βάση τις εκθέσεις που γtνονται. 

Στη μελέτη αυτών των Κανονισμών το κύριο που επικράτησε είναι να 
8ώσουμε Κανονισμούς τέτοιους που να εξαλείφουν α8ικίες που έγιναν μέχρι 
σήμερα, αλλά και να θέτουν τις βάσεις για μια ομαλή λειτουργία και ανέλιξη στις 

8ιάφορες βαθμί8ες της Εθνικής Φρουράς. 

Λόγω της σοβαρότητας και του ρόλου που 8ια8ραματίζουν οι Αξιωματικοί 
και Υπαξιωματικοί στην Εθνική Φρουρά, πρέπει να έχουν τις ευκαιρίες 
αναβάθμισής τους, αλλά και ευκαιρίες για απόκτηση όλων των προσόντων και της 

αναγκαίας μόρφωσης, έτσι που με την αναβάθμισή τους σε πιο ψηλές θέσεις να 

εξυπηρετούν αποτελεσματικά την Εθνική Φρουρά και να εξυπηρετούνται παράλ
ληλα και οι ί8ιοι. 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομά8α εκτιμά το έργο των Αξιωματικών και 
Υπαξιωματικών στην Εθνική Φρουρά. Πρέπει να τονισθεί ότι οι Αξιωματικοί και 
Υπαξιωματικοί θα πρέπει να στέκουν αποφασιστικά, υπερασπίζοντας την πατρί8α 

μας, πιστοί στο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατ(ας, εφαρμόζοντας τους 
νόμους του κράτους και έτοιμοι να αγωνιστούν για τη 8ιατήρηση της ανε
ξαρτησίας και της ε8αφικής ακεραιότητας της πατρί8ας μας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιοόττας. 

Υπενθυμίζω ότι όταν πpόκειται πεpί Νομοθετικής Εpγασίας 8εν επιτpέπεται 
η ανάγνωση ομιλιών. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Ως Δημοκpατικ6 Κόμμα και εμείς με τη σεφά μας χαφετίζουμε ι8ιαίτεpα 

την ομοψυχ(α και την ομοφων(α και το πνεύμα κατανόησης που επικράτησε στις 
μακpές συνε8pίες της Επιτpοπής 'Αμυνας. 

Αισθάνομαι όμως ι8ιαίτεpα την ανάγκη να εκφpάσω την εκτίμησή μας στην 
κυρία Λητώ Μιχαηλ(8ου και τον κύριο Κωστάκη Χριστοφόρου που 8ια8ραμάτισαν 

το βαρύ ρόλο να κω8ικοποιήσουν τις απόψεις όλων μας, καθώς και τις απόψεις 16 
πεpίπου 8ιαφ6pων τμημάτων της Εθνικής Φpουpάς. 

Δε θα καταπονήσω το Σώμα με επαναλήψεις, αφού όλα ήταν ομόφωνα και 
αφού εν περιλήψει τα έχουν πει οι προλαλήσαντες συνά8ελφο"ι. 

Θα ήθελα όμως να σχολιάσω κάπως κάποιες πρόνοιες που αφορούν τους 

στpατιωτικοός της λεγόμενης Πpώτης Σεφάς. Τα παι8ιά 8ηλα8ή που στελέχωσαν 

με την εγκαθί8pυση της Κυπpιακής Δημοκpατίας τον Κυπpιακό Στpατ6. Αν 8ε με 

απατά η μνήμη μου, ήταν τότε 170, από τους οποίους επέζησαν περίπου οι μισοί. 
Όλοι αυτοί, που ε(ναι γέννημα του αγώνα του 1955-59, που αν8ρώθηκαν μέσα σ 1 

εκε(νο τον αγώνα, αμούστακα τότε παι8ιά, πορεύονται προς τη 8ύση της 

στρατιωτικής τους καριέρας. 

Μέσα από τους Κανονισμοός η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή 'Αμυνας θέλησε 

από μέρους της πολιτε(ας να απο8ώσει την πρέπουσα τιμή και αναγνώριση των 

αγώνων τους και της ηρωικής παρουσ(ας τους σε όλα τα περιστατικά που 

συντάραξαν κατά καιρούς τον τόπο μας. 

Χαιpετίζουμε ως Δημοκpατικό Κόμμα τους υπό έγκpιση Κανονισμοός, 

εlμαστε βέβαιοι για την έγκρισή τους και αν υπάρχουν, όπως λέχθηκε, 
οποια8ήποτε κενά, ε8ώ ε(μαστε για να τα 8ιορθώσουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα θέσω τους 8υο Κανονισμούς για έγκριση 

χωριστά. 

Υπάρχει οποια8ήπ_οτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αφορούν 
τους Αξιωματικούς; 

(Κτυπά τη σφύpα) · 

Επει8ή 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρινονται. 

Τπάρχει οποια8ήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αφορούν 

τους Τπαξιωματικούς; 

(Κτυπά τη σφόpα) 

hπειδή δεν υπάρχει οποια.Sήποτε ένσταση, και οι Κανονισμοί αυτοι 
εγκρlνονται ομόφωνα. 

Με την έγκριση αυτών των Κανονισμών έχουμε φθάσει στο τέλος της 
Νομοθετικής Εργασ(ας αυτού του Σώματος. 

Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγypάφων. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να καταθέσει τα νομοσχέ3ια και τα έγγραφα που 
υπάρχουν. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1) Ο περί της Οικουμενικής Σύμβασης για το Δικαίωμα Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακ6λουθα νομοσχέδια στάληκαν από το Υπουργε(ο Οικονομικών: 

(2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1990. 
(3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 21) του 1990. 
(4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 22) του 1990. 
(5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 

και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(6) Οι περί Κλινικών Εργαστηρίων Κανονισμοί του 1990. 
Στάληκαν από το fπουρyείο fyείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ύyε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(7) Οι περί Κυβερνητικοό Υδατικού Έργου διά την Ύ'δατοπρομήθειαν της 

Καθορισμένης Περιοχής του Χωρίου Νέου Χωρίου (Πάφου) Κανονισμοί 
του 1990. 

Στάληκαν από το Ύπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικd..ν. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(8) Έγγραφα που αφορούν: 
( α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

και εκπαιδευτική υπηρεσία.• και 
' δ ' (β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλληλων στη ημοσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περ~ 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτικη 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

' "' ' ο ' Στάληκαν απο το 1 ποuργειο ικονομικων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
' Ε ' Ο ' Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικης πιτροπης ικονομικων και 

Προϋπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(9) Έγγραφα που αφοροόν την πρόσληψη και την παράταση έκτακτων 
υπαλλήλων από το Πανεπιστήμιο Κόπρου 3υνάμει του άρθρου 3(1)(α) 
του περί Προσλήψεως Εκτάκτων· Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Στάληκαν από το Υπουργείο Παι3είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμοό 3υνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου: 

(11) Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαί3ευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Α. Ψυλλί3η, εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι3είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι3είας. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις 
(Αυτές 3όθηκαν ή3η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 10 Ιανουαρίου 1989. 
<<Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αlτημα των κατοlκων του προσφυγικοό οικισμού Κοτσιάτη για 
επιδιόρθωση κι ασφαλτόστρωση των δρόμων της κοινότητας, που δεν έχουν 
επι3ιορθωθεί -ασφαλτοστρωθεί.» 

Ερώτηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 

στις 11 Ιανουαρίου 1989. 
((Παρακαλείται το αρμόδιο lπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αίτημα των κατοίκων του προσφυγικού οικισμού Κοτσιάτη για 
αόξηση της κρατικής επιχορήγησης για ενίσχυση του ταμείου 3ημόσιας υγείας.» 
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Απάντηση ημεpομην(ας 29 Μαpτ(οu 1990 τοu Υποupγοό Εσωτεpικών 
κ. Xp. Βενιαμίν στις εpωτήσεις ΕΓ' 313 και ΕΓ' 318, ημεpομηνιών 
10 και 11 Ιανοuαp(οu 1989, αντίστοιχα, τοu Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτpοu Στuλιανοό. 

«Σχετικά με προβλήματα της κοινότητας Κοτσιάτη, σας απαντώ τα 
ακόλουθα:-

( α) Επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση δρόμων 

Μέσα στο 1989 παραχωρήθηκε στην κοινότητα ποσό f:7,000 για το 
σκοπό αυτό. Για το 1990 ενδέχεται να παραχωρηθεί πρόσθετο ποσό, 

' ξ έ ' 'λ ' ' αν υπαρ ει ευχ ρεια προς τουτο, ανα ογα με τις πιστωσεις που εχουν 

εγκριθεί στον ΠροUπολογισμό. 

(β) Ενίσχυση Ταμείου Δημόσιας Υγείας 

Το Ταμείο Δημόσιας Υγείας του χωριοό ενισχόθηκε κατά το 1989 με 
ποσό f:Ί,000 για την εκτέλεση αντιπλημμυρικών έργων και με ποσό 
f:300 για οδικό φωτισμό. Για το δεότερο σκοπό θα παραχωρηθεί και 
φέτος οικονομική βοήθεια, το ύψος της οποίας θα αποφασιστεl 
σύντομα.» 

Εpώτηση ημεpομηνίας 22 Μαϊοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφέpειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτpο Στuλιανοό και ληφθείσα 
στις 22 Μαϊοu 1989. 
«Το έντονο αlσθημα της ανασφάλειας που Οιακατείχε τους κατοίκους των 

ακριτικών περιοχών της Λευκωσ!ας, και που γtνηκε τώρα εντονότερο, όπως μας 

δήλωσαν στις 21.5.89 που επισκεφθήκαμε τις εντός των τειχών ακριτικές ενορίες 
της Λευκωσίας -μετά την αιφνιδιαστική απαγκίστρωση που εκτελέστηκε τόσο 
αθόρυβα (τη νόκτα της Τετάρτης, 17ης τρέχοντος), που οι πλείστοι δεν την 

αντιλήφθηκαν παρά μόνο το πρωί της άλλης μέρας, της Πέμπτης, 18ης Μαϊου
μας εξέφρασαν οι κάτοικοι, επαναλαμβάνοντας το παλιό αίτημά τους για ειΟική 
αντίκριση των ακριτικών αυτών περιοχών από μέρους του κράτους, όπως π.χ. με 

ΟανειοΟότησή τους με χαμηλότοκα 8άνεια για να αναπαλαιώσουν ή/και να 

ξανακτίσουν τα γκρεμισμένα (από την πολόχρονη αχρησία) σπίτια τους. Οι 
κάτοικοι τόνισαν πως μόνο οι ιaιοι θα μπορέσουν να κρατήσουν και να 

αναβαθμίσουν την περιοχή κι όχι τα οποιαδήποτε συστήματα αναγκαστικής 
απαλλοτρ(ωσης των υποστατικών τους. 

Πώς αντικρ(ζει το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα;» 

Απάντηση ημεpομηνίας 23 Μαpτίοu 1990 του Υποupγοό Εσωτεpικών 
κ. Xp. Βενιαμίν στις εpωτήσεις ΕΓ' 614 και ΕΔ' 277, ημεpομηνιών 
22 Μα·(·οu 1989 και 31 Οκτωβpίοu 1989, αντίστοιχα, τοu Βοuλεuτή 
εκλογικής πεpιφέpειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτpοu Στuλιανοό. 

«Σας πληροφορώ ότι στις περιοχές της Λευκωσ(ας που έγινε απαγκ(στρωση 
δεν έχει αποφασιστεί η εισαγωγή σχεδίου για βελτίωση/συντήρηση κατοικιών στις 
εν λόγω περιοχές. Ανεξάρτητα από αυτό, οι ενΟιαφερόμενοι ιΟιοκτήτες σπιτιών 
μπορούν, εφόσον ικανοποιούν τα κριτήρια, να επωφεληθούν από το νεοεισαχθέν 
Σχέδιο Δανειοδότησης Ιδιοκτητών Διατηρητέων Οικοδομών, σόμφωνα με το 
οπο!ο επιχορηγε(ται μέρος του επιτοκίου του aανείου που εξασφαλίζεται από τους 
ιΟιοκτήτες τέτοιων κατοικιών μέσω των εμπορικών τραπεζών προς το σκοπό 
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επιδιόρθωσης/ ανακαϊνισης των διατηρητέων οικοδομών τους. Είναι ωστόσο 

αναγκα(ο όπως οι ιδιοκτήτες τέτοιων κατοικιών που βρίσκονται σε περιοχές που 

έγινε απαγκ(στpωση ενημερώνουν τις κατά τόπους στρατιωτικές αρχές για την 

έναρξη οποιωνδήποτε κατασκευαστικών εργασιών.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 25 Μαϊου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 25 Μαϊου 1989. 
«Επειδή στην τελευταία (πριν από μερικές τώρα βδομάδες) σύσκεψη στο 

Προεδρικό Μέγαρο (υπό την προεδρία του Προέδρου της Δημοκρατίας) συμ
φωνήθηκε ν 'αρχίσουν αμέσως διεργασίες για την επείγουσα απομάκρυνση του 
εργοστασίου DEXEL και δόθηκαν μάλιστα οδηγίες στο Δήμαρχο και τον Υπουργό 
Εσωτερικών να μεθοδεύσουν την υλοποίηση της απομάκρυνσης (σχετική επίσημη 

ανακοίνωση μεταδόθηκε την (δια νύκτα της σύσκεψης και από την τηλεόραση), 
χωρίς μέχρι τώρα να υπάρξουν οποιεσδήποτε απτές εξελίξεις, παρακαλείται το 
αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς υλοποιείται η απόφαση που τόσο 

έντονα γι' αυτήν αισθάνονται οι χιλιάδες των κατοίκων της περιοχής και σε ποιο 

στάδιο βρίσκεται το όλο θέμα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 621, ημερομηνίας 25 Μα·ί·ου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ, Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με τη μετακίνηση του εργοστασίου DEXEL, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Με εξουσιοδότηση του Υπουργικού Συμβουλίου το θέμα χειρίζεται το 
Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχαν(ας με το Δήμαρχο Λακατάμιας και με τη 
συνεργασ(α του Υπουργείου Εσωτερικών.)) 

Ερώτηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού και ληφθείσα 
στις 2 Ιουνίου 1989. 

((Ot κάτοικοι Τραχωνίου Λεμεσού ζητούν -μιας κι όπως μας ανέφεραν τους 
δόθηκε ήδη σχετική υπόσχεση- περιοχή για ανάπτυξη της βιοτεχνικής τους ζώνης. 

Πού βρ(σκεται το θέμα;)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ '639, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι δεν προβλέπεται η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο 
χωριό Τραχώνι Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 21, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 1989, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι το θέμα της δημιουργίας Βιοτεχνικής Περιοχής στο 

Δάλt μελετάται και προωθείται από το Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού σε 
συνεργασία με την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας και τις άλλες αρμόδιες 

κυβερνητικές υπηρεσίες.>) 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 87, ημερομηνίας 21 Αυγοuστου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανοu. 

<<Σχετικά με τα προβλήματα που δημιουργούνται απ6 τη λειτουργ(α του 

εργοστασίου βαψής υψασμάτων RAINBOW στο Ακάκι, σας πληροψορώ ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχει ή8η αποψασίσει τη μετακίνησή του σε άλλη περιοχή. 
Αναμένεται ότι η μετακίνηση θα συμπληρωθεί μέχρι τρ τέλος του τρέχοντος 
έτους.>> 

Απάν-.ηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 -.ου Υπουργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώ-.ηση ΕΔ' 148, ημερομηνίας 20 Σεπ-.εμβρίου 
1989, -.ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

«Η μικρή μονά.8 α κατασκευής ζωοτροφών που υπάρχει μέσα στο χωριό 

Νικόκλεια λειτουρyε( χωρίς άδεια και βρίσκεται μέσα στην οικιστική ζώνη του 
χωριού, στην οπο!α δεν επιτρέπεται η ανέγερση/λειτουργ(α μονάδων ως η πιο 

πάνω. Η λειτουργία της μονά8ας 8ημιουργεί συνεχή οχληρία στο χωριό. 

Η μονάδα θα μπορούσε να μετακινηθεί εκτός της οικιστικής ζώνης, οπότε δε 
θα δημιουργε(ται κανένα πρόβλημα. Εν πάση περιπτώσει το θέμα τυγχάνει 

χειρισμού από την Επαρχιακή Διο(κηση Πάφου.>> 

Απάν-.ηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1990 -.ου Υπουργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώ-.ηση ΕΔ' 217, ημερομηνίας 16 Οκ-.ωβρίου 
1989, του Βουλευ-.ή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-.ρου 
Στυλιανοu. 

"Σχετικά με την παραχώρηση κρατικής γης στην κοινότητα Καμπιών για τη 

8ημιουργία γηπέ8ου, σας πληροψορώ ότι η υπο8ειχθείσα κρατική γη κριθηκε από 

τον ΚΟΑ ακατάλληλη. Ως εκ τούτου η κοινότητα, σε συνεργασία με το Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετpίας, προσπαθε! να εξεύρει νέα κρατική γη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρ-.ίου 1990 του Υπουργοu Εσω-<ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 282, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 
1989, -.ου Βουλευ-.ή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Σχετικά με το 8ρόμο Δρύμου-Γιόλου, ο οποίος είναι χωμάτινος και έχει 

μήκος 4.5 χμ περίπου, σας πληροψορώ ότι πρόκειται για 8ρόμο που χρησιμο
ποιείται βασικά ως αγροτικός και ο οποίος μέχρι τώρα συντηρείτο από τις 8υο 

κοινότητες. Το αίτημα για αναβάθμισή του σε χωριτικό 8ρόμο υποβλήθηκε ψέτος 
και θα εξεταστε( σε συν8υασμό με άλλα παρόμοια έργα στην επαρχία Πάψου.ι> 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Εσω-.ερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 299, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ-.ρου 
Στυλιανοu. 

«Σχετικά με τη σημοcτο8ότηση του 8ρόμου από τον παλιό 8ρόμο Λευκωσ(ας
Λεμεσού προς την Ποταμιά, σας πληροψορώ ότι έχει ή8η τοποθετηθεί κατευ

θυντήρια πινακί8α που 8είχνει τα χωριά / Αyιος Σωζόμενος και Ποταμιά, καθώς 
επίσης και προει8οποιητιχή πινακίΟα σε μια επιχίν8uνη στροφή του 8ρ6μοu 
πλησίον της Ποταμιάς.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu ,Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 322, ημερο
μηνίας 9 Νοεμβρίοu 1989, 1:ou Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Κώστα Ερωτοκρίτοu. 

«0 νέος 8ρόμος Λεμεσού- 1 1"ψωνα-Λόφου, μέσω του φράγματος Κούρρη, 
μήκους 8 περlπου χιλιομέτρων, κατασκευάστηκε από το Τμήμα Δασών του 
Ύπουργεtου Γεωργιας και Φυσtκών Πόρων με βάση προδιαγραφές που ετοι

μάστηκαν από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και στοίχισε !:84,376, 
Οι σχετικές προδιαγραφές αφορούσαν την κατασκευή χωμάτινου δρόμου με 

τους απαρα(τητους οχετούς και ένα γεφύρι στον ποταμό Κρuό, καθόριζαν δε το 
πλάτος του στα 65 μέτρα (21.4 πόδια) και όχι στα 35 πόδια, όπως αναφέρεται 
στην ερώτηση. Παρά ταύτα, σε αρκετά τμήματα του δρόμου το πλάτος είναι 
πολύ πέραν των 6.5 μέτρων, σε καμιά όμως περίπτωση λιγότερο από ό,τι 
προβλέπεται στις προδιαγραφές. 

Η κατασκευή του δρόμου άρχισε στις 11 Ιανουαρίου 1988 και συμπληρώθηκε 
περί το τέλος του ίδιου χρόνου, στη συνέχεια δε παραδόθηκε στην Επαρχιακή 

Διοίκηση Λεμεσού στην αρμοδιότητα της οποίας εμπίπτει η μελλοντική 

συντήρησή του.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 341, ημερομηνίας 21 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

ΣτυλιανοU. 

«Σχετικά με το θέμα της παραχώρησης κρατικής γης στο Πλατύ Αγλαντζιάς 

στη μαρωνιτική κοινότητα για την ανέγερση εκκλησίας, σας πληροφορώ ότι η 
αίτηση εξετάζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, προκειμένου 
να υποβληθεί έκθεση στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή για λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 342, ημερομηνίας 21 Νοεμβpίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιανοu. 

«Σχετικά με το θέμα της παραχώρησης προς τη μαρωνιτική κοινότητα 
κρατικής γης στη Λεμεσό για τη δημιουργία κοιμητηρίου, σας πληροφορώ ότι 
παρά τις προσπάθειες δεν έγινε κατορθωτή η εξεύρεση κατάλληλης κρατικής γης 

για το σκοπό αυτό. Στο μεταξύ η κοινότητα έχει εξεύρει ι8ιωτικη γη, μελετάται 

δε παραχώρηση κυβερνητικής βοήθειας για την αγορά της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίοu 1990, τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην εpώτηση ΕΔ' 343, ημερομηνίας 21 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Σχετικά με την παρ'αχώρηση προς τη μαρωνιτική κοινότητα κρατικής γης 
στην Ανθούπολη για την ανέγερση δημοτικού σχολε(ου, σας πληροφορώ ότι το 
θέμα εξετάζεται από το Τμήμα Κτηματολογ(ου και Χωρομετρ(ας,προκειμένου να 

υποβληθεί στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή για λήψη αποφάσεως,» 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Μαpτίοu 1990 τοu Υποuργοu Οικονομικών 
κ. Γεώργιοu Σupίμη στην ερώτηση ΕΔ' 350, ημερομηνίας 21 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιανοu. 

«Το αίτημα των Κυπρίων Εκπαιδευτικών Εc,άδας για χορήγηση προσ
αυξήσεων στους εκπαιδευτικούς που αφυπηρέτησαν πρόωρα από την κυπριακή 
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κυβέρνηση, με παγοπο(ηση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων τους, και υπηρετούν 
τώρα στην Ελλάδα, αναφορικά: με την περίοδο που βρ(σκονταν με άδεια απουσ(ας 

χωρίς απολαβές (1974-1981), εξετάστηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, πλην 
όμως δεν μπορεί να ικανοποιηθεί γιατί, σύμφωνα με τους σχετικούς Κανονισμούς, 

οι υπάλληλοι που απουσιάζουν με ά8εια απουσίας χωρίς απολαβές 8εν κερ8(ζουν 

προσαύξηση. Οι Κανονισμοί αυτο( εφαρμόστηκαν και εφαρμόζονται αυστηρά σε 

όλες τις περιπτώσεις χορήγησης ά8ειας χωρίς απολαβές. Στην περίπτωση των 
• ' ' λ' ' θ λ ' β' θ' εκπαιοευτικων αυτων τα ωφε ηματα τους α υπο ογιστουν με αση το μισ ο τον 

οποίο θα 8ικαιούνταν κατά τον Οκτώβριο 1981. Ο μισθός αυτός θα είναι ο μισθός 
που είχαν το Σεπτέμβριο-Οκτώβριο 1974 αυξημένος με τις γενικές αυξήσεις 

μισθών και τις τιμαριθμικές αuξ ήσεις που δόθηκαν στο διάστημα από Σεπτέμ
βριο-Οκτώβριο 1974 μέχρι τον Οκτώβριο 1981. Τα ωφελήματα αφυπηρέτησης 
που δικαιούνται θα αυξηθούν κατά τα ποσοστά που θα έχουν αυξηθεί οι συντάξεις 

μεταξύ της ημερομηνίας πρόωρης αφυπηρέτησής τους και της ημερομηνίας 
καταβολής των ωφελημάτων. 

Όσον αφορά την πρόνοια που περιλαμβάνεται στη νομοθεσία που διέπει τις 

συντάξεις των κρατικών υπαλλήλων για κατακράτηση εισφορών για το ταμε!ο 

χηρών και τέκνων κοcτά την περίοΟο που οι υπάλληλοι βρίσκονται με άΟεια χωρίς 

α;πολοcβές, το Υπουργείο Οικονομικών επιθυμεl να; αναφέρει ότι στα τροπο

ποιητικά νομοσχέΟια; για; τις συντάξεις που κατατέθηκαν πρόσφατα στη Βουλή 

περιλαμβάνεται πρόνοια για; μη α;ποκοπή εισφορών κοcτά την περίοΟο που 

υπάλληλοι απουσιάζουν με άδεια χωρίς απολαβές, που δεν είναι συντάξιμη. Στην 
πρόνοια όμως αυτή δε δίδεται ανα8ρομική ισχύς.» 

Απάντηση ημερομην{ας 4 Απριλ{ου 1990 του Υπουργοu Γεωργ{ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 362, 
ημερομηνίας 24 Νοεμβρ{ου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

«Σχετικά με την επέκταση του Οικτύου του έργου του Νότιου Αγωγού, που 

είναι το μόνο από τα 4 θέματα που οcνά.γετα;ι στην οcρμοΟιότητοc του Υπουργείου 
Γεωργίας κοcι Φυσικών Πόρων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

Το νερό του έργου του Νότιου Αγωγού έχει ήδη 8εσμευτεί για τις περιοχές 
που είναι ή8η ενταγμένες στο σχέδιο και στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατή η 

περ{ληψη πρόσθετων εκτάσεων. Το αίτημα θα εξεταστεί μετά από τη συμ

πλήρωση κοcι λειτουργία του όλου έργου του Νότιου Αγωγού κοcι εφόσον θα 

προκύψουν πλεονάσματα; νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτ{ου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμ{ν στην ερώτηση ΕΔ' 374, ημερομην{ας 24 Νοεμβρ{ου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

((( α) Αφότου ανέλαβε η στρατιωτική αστυνομία; την έκΟοση των πάσων 
ακολουθε!τοcι νέα ΟιαΟικοcσία; ανανέωσης των παλιών πάσων, η οποία, 
λόγω του μεγάλου αριθμού των οcιτητών, απαιτεί κάποιο χρόνο για την 
εξακρίβωση της ορθότητας των στοιχείων και 8ικαιολογητικών που 
υποβάλλονται στο έντυπο αίτησης. 

(β) Του ευεργετήματος των πάσων Ούνατα;ι νοc τυγχάνουν μόνο οι κάτοικοι 
των χωριών Μάμμοcρι, Κοκκινοτριμιθιάς κοcι Π αλιομετόχου κοcι όσοι 
8ιαμένουν ανατολικά της εν λόγω γραμμής που είναι μόνιμοι κάτοικοι 
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των εν λόγω χωριών και εργάζονται στη Λεuκωσ(α ή κάτοικοι της 

Λευκωσίας που αποδεδειγμένα έχουν πεpιουσ(α πέραν του αερολιμένα 
και, απασχολούνται σ 1 αυτή. Η Ε.Δ. δε συνιστά επέκταση του 
ευεργετήματος αυτού και σε άλλα χωριά, για λόγους ασφάλειας της 

περιοχής αερολιμένα όπου, όπως αναφέp~ηκε, υπάρχουν αποθήκες 
οπλισμοό (συμπεριλαμβανομένου και οπλισμοό της κυβέρνησης). 

( γ) 1 Ολοι οι ενδιαφερόμενοι δικαιούχοι δύνανται να αποταθούν για 
εξασφάλιση πάσου κάθε Δευτέρα και Παρασκευή στο οδόφραγμα 
"FOXTROT" του 3ρόμου προς τον αερολιμένα για προμήθεια και 

συμπλήρωση εντύπων αιτήσεως με τα δικαιολογητικά, την οJtόία 
ακολουθεί και πpοσωπικ1J συνέντευξη. Για διευκόλυνση των Ι?νδιαφε
ρομένων αξιωματοόχοι των Η.Ε. επισκέφθηκαν ή3η τα προανάφερθέντα 
χωριά και διαμοίρασαν έντυπα αιτήσεων.» / 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 1990 τοu Υπουργού Οικονομικών 
κ. Γ. Συρίμη στην ερώτηση ΕΔ' 394, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 1989, 
τοu Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. ΙJέτροu Στυλιανού. 

ιιΤο αίτημα αριθμοό υπαλλήλων της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας για 
αναγνώριση για σκοπούς σύνταξης της προUπηρεσ(ας -Που είχαν στη Βρετανική 
Μετεωρολογική Υπηρεσία, πριν από το 3ιορισμό τ0υς στη Δημόσια Υπηρεσία, 
υποβλήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών μέσω το6 3ικηγόρου τους, με βασικό 
επιχείρημα το γεγονός ότι αυτοί προσέφεραν/ εμμέσως υπηρεσίες και στην 
Κυπριακή Κυβέρνηση κατά τη 3ιάρκεια της εν λόfω προUπηρεσίας τους. 

2. Το ως άνω αίτημα 3εν μπορεί να γίνιf απο3εκτό με βάση τις υφιστάμενες 
3ιατάξεις του περί Συντάξεων Νόμου, γιατί'~εν ικανοποιεί τη βασική προUπόθεση 
του Νόμου, 3ε3ομένου ότι η 3ιεκ3ικοόμεν7f προϋπηρεσία 3εν ήταν 'υπηρεσία υπό 
την κυβέρνηση της Κόπρου', όπως απαιτεί το άρθρο 2. Το γεγονός, εξάλλου, ότι 
οι εν3ιαφερόμενοι προσέφεραν εμμέσω/υπηρεσίες και στην Κυπριακή Κυβέρνηση 
3εν κρίθηκε ότι αποτελεί 3ικαιολογηvlκή βάση για προώθηση τροποποίησης της 
νομοθεσίας με σκοπό να αναγνωρισiεί η 3ιεκ3ικοόμενη προUπηρεσία, γιατί η εν 
λόγω προσφορά των υπηρεσιών του~ έγινε στα πλαίσια της άσκησής των, μεταξύ 
άλλων, καθηκόντων τους ως υπ.jΑλήλων της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας των 
βρετανικών κυρίαρχω~\~~σεων. ΤιUχόν ικανοποίηση του συγκεκριμένου αιτήματος 
θα αποτελούσε οπωσ&Vjποτε ε'niίc&ίνδuνο προηγούμενο με ανεπιθύμητες προε
κτάσεις. 

3. Ο 3ιευθυντής της Υπηρεσίας Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικοό 

πληροφόρησε σχετικά το 3ικηγόρο των αιτητών. 

Οι εν3ιαφερόμενοι καταχώρησαν προσφυγή ( αρ. 428/89) εναντίον της πιο 
πάνω απόφασης. Η υπόθεση εκδικάζεται ή8η ενώπιον του Ανώτατου Δικα
στηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 443, ημερομηνίας 
22 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Χρlστου Πέτα. 

ιιΣχετικά με τοποθέτηση πινακί3ων στην αρχή της πρόσβασης προς το χωριό 

Λυθροδόντας από τον υπεραστικό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού, παραθέτω τα πιο 

κάτω: 

2. Το Τμήμα Δημόσιων Έργων από τον Οκτώβριο του 1986 εφαρμόζει τις 
εισηγήσεις ξένου εμπειρογνώμονα σχετικά με την ταξινόμηση, αρίθμηση και 
σηματοδότηση του οδικού δικτύου. 
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Σύμφωνα με τις εισηγήσεις τις οποίες υιοθέτησε το lπουργεlο Συγκοινωνιών 
και Έργων, οι τοπωνυμίες που εν8ε!κνuται να αναγράφονται στις πληροφοριακές 
πινακί8ες ε!ναι τρεις το πολύ για κάθε κατεύθυνση, κατά σειρά προσεγγ(σεώς τους 
και 8η εκείνες με τον περισσότερο πληθυσμό. 

Στις πληροφοριακές πινακί8ες που υπάρχουν στον κόμβο Αγίας Βαρβάρας επί 
του αυτοκινητό8ρομου Λευκωσίας-Λεμεσού, αναγράφονται κατά σειρά: Λάρνακα 
και Αγία Βαρβάρα (για έν8ειξη του 8ρόμου Αγίας Βαρβάρας-ΛυθροΜντα) και 
Δάλι (για έν8ειξη του 8ρόμου Δάλι-Λύμπια). Είναι επομένως α8ύνατο να 
προστεθεί τέταρτη τοπωνυμία επί του εν λόγω αυτοκινητό8ρομου. 

Το χωριό ΛυθροΜντας αναγράφεται σε πινακί8α στην αρχή του 8ρόμου 
Αγίας Βαρβάρας-Μαθιάτη-ΛυθροΜντα. 

3. Σ' ότι αφορά το 8εύτερο σκέλος της ερώτησης 1 8ηλα8ή την αντικατάσταση 
πεπαλαιωμένων πινακί8ων, το Τμήμα Δημόσιων Έργων, μετά από απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου, με αριθμό 32.687 και ημερ. 1 Δεκεμβρίου 1989, για 
8ιάθεση ποσοό όψους !::850,000 για βελτίωση της ο8ικής σήμανσης, προγραμ
ματίζει, εντός του 1990 και 1991, την αντικατάσταση όλων των παλιών και 
φθαρμένων πινακί8ων στο ο8ικό 8ίκτυο της ελεόθερης Κόπρου.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv 
κ. Χρ. Βεvιαμtv στηv ερώτηση ΕΔ' 457, ημερομηvίας 29 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 1\ευκωσ(ας κ. Πέτρου 
Στυλιαvού, 

«Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Τσερίου-Λακατάμιας θ<Χ συνεχισθ)ί, φέτος με 
ποσό !::10,000.» 

Απάvτηση ημερομηvtας 12 Απριλίου 1990 του Υπουργού Δικαιοσύvης 
κ. Χρ. Χρυσάvθου στηv ερώτηση ΕΔ' 480, ημερομηvίας 10 Ιαvουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αvδρέα 
Παρισιvού. 

«Η Ει8ική Επιτροπή του Υπουργείου Δικαιοσόνης για τον εκσυγχρονισμό της 

νομοθεσίας για τα ναρκωτικά ετοίμασε τα ακόλουθα προσχέ8ια Νόμων τα οποία 
θα προωθηθοόν για έγκριση από το Υπουργικό Συμβοόλιο, αφού ενημερωθεί η 

Εθνική Επιτροπή για την' Καταπολέμηση της Χρήσης και Διακίνησης των 
Ναρκωτικών: 

1. Προσχέ8ιο Νέου Νόμου περί Διακίνησης Ναρκωτικών που κρίνεται 
απαραίτητος για την αντιμετώπιση των υποχρεώσεων που απορρέουν για την 

Κόπρο από την υπογραφή και κύρωση της νέας Σόμβασης των Η.Ε. εναντίον της 

παράνομης 8ιακ(νησης ναρκωτικών {Σόμβαση Βιέννης 1988). Σκοπός του νόμου 
ε(ναι η παροχή στα Δικαστήρια πρόσθετων εξουσιών για την αποτελεσματικότερη 
τιμωρία των ενόχων για α8ικήματα 8ιακίνησης ναρκωτικών. Οι βασικότερες 

πρόνοιες αφοροόν τηω αναζήτηση, παγοποίηση και κατάσχεση του προ·ιόντος της 

εμπορ!ας, την ποινικοποίηση απο8οχής 8ωρεών και υποβοήθησης απόκρυψης ή 
μεταμφίεσης των κερ8ών, την παρεμπό8ιση αποξkνωσης περιουσίας υπόπτων κτλ. 

Επίσης καθορίζονται τα α8ικήματα της 8ιακίνησης που περιλαμβάνουν τα σχετικά 

με την παραγωγή, κατασκευή, προμήθεια, κατοχή, εισαγωγή/εξαγωγή κτλ. και οι 
αντ(στοιχες ποινές. 
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Το νομοσχέδιο συνοδεύεται από εμπεριστατωμένη ανάλυση και αιτιολογLα. 

2. Προσχέ8ιο Νόμου περί Μεταχείρισης Τοξικομανών που προβλέπει μεταξύ / 
άλλων: (α) τον καθορισμό ει8ικών κέντρων αποτοξίνωσης τοξικομανών, (β) την 
κράτηση και περίθαλψη ανηλίκων στα κέντρα κατόπιν αιτήσεως του κη8εμόνα, (γ) 
την εν8ονοσοκομειακή περίθαλψη τοξικομανών κατα8ίκων και (8) την αναβολή 
επιβολής ποινής σε κατα8ικασθέντες τοξικομανείς υπό τον όρο να υποβληθούν σε 
αποτοξίνωση. 

3. Προσχέ8ιο Νόμου τροποποιητικού του περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου του 1977 που προβλέπει τροποποιήσεις για σκοπούς 
συμπλήρωσης και ευθυγράμμισης της νομοθεσ(ας με τις 8ιατάξεις της Σύμβασης 
της Βιέννης. Οι κυριότερες είναι η αύξηση των ποινών στο ανώτατο όριο της 

ισόβιας φυλάκισης, η ποινικοποίηση της προώθησης χρήσης ναρκωτικών με έντυπα 
και άλλα μέσα, η παροχή εξουσLας στα δικαστήρια να αφαιρούν την άδειιχ 
οδήγησης. ως ποινή για παραβάσεις ναρκωτικών και ο καθορισμός επιβαρυντικών 
για τον κατηγορούμενο στοιχείων και περιστατικών. 

4. Προσχέ8ιο Νόμου τροποποιητικού του περί Ποινικής Δικονομίας Νόμου 
Κεφ. 155 που προβλέπει την αντικατάσταση του άρθρου 6, ώστε υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις να μπορεί να εκ8ί8εται 8ικαστικό 8ιάταγμα για εξασφάλιση 
εγγράφων από την αστυνομία, όταν ερευν&. ορισμένα εγκλήματα περιλαμβα

νομένων των ναρκωτικών. (Το νομοσχέ8ιο αυτό έχει ή8η κατατεθεί στη Βουλή). 

5. Προσχέ8ιο Νόμου περί Προστασίας του Απόρρητου της Ι8ιωτικής 

Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συν8ιαλέξεων) που σκοπεί τη 8ιασφάλιση του 
απόρρητου της ι8ιωτικής επικοινωνίας με 8ιάφορα μέσα και την υπό αυστηρές 

προUποθέσεις παρακολούθηση συνδιαλέξεων στις περιπτώσεις που επιτρέπει το 

Σύνταγμα για σκοπούς ανίχνευσης και 8ίωξης εγκλημάτων συμπεριλαμβανομένων 
των ναρκωτικών. Το σχέδιο ποινικοποιεί υποκλοπές πάσης φύσεως, απαγορεύει 

την εισαγωγή, κατοχή και χρήση συσκευών υποκλοπής, απειλεί αυστηρές ποινές 

εναντίον των παραβατών και ρυθμίζει τη χρήση αποδεικτικών στοιχε(ων 
ληφθέντων με παρακολούθηση ιδιωτικής επικοινων(ας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίοu 1990 τοu Υ ποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 487, ημερομηνίας 11 Ιανοuαρίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

<<Σχετικά με την επιτήρηση των διαβάσεων πεζών στα σχολε(α σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Η επιτήρηση των 8ιαβάσεων πεζών αναλήφθηκε κατ' αρχήν από την 
αστυνομ(α, όταν εισήχθηκε ο θεσμός της διασταύρωσης των οδών από 
τους πεζούς μέσω των διαβάσεων πεζών μέσα στη δεκαετLα του 1960, 
μέχρις ότου συνηθίσουν οι ο8ηγοί οχημάτων να σταματούν και 8ίδουν 

προτεραιότητα στους πεζούς όπως προνοεί η νομοθεσία (οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας ·Κινήσεως Κανονισμοί του 
1984). Η αστυνομία είχε αναλάβει προσωρινά την επάν8ρωση των 
8ιαβάσεων πεζών, γιατί 8εν είχε υιοθετηθεί ο θεσμός του τροχονόμου 
από τους Δ-Jιμους. 

(β) Στον περί Δήμων Νόμο υπάρχει πρόνοια που παρέχει εξουσία στους 
Δήμους να 8ιορίζουν τροχονόμους ή άλλα κατάλληλα πρόσωπα (σχο 
λικούς τροχονόμους) να ρυθμίζουν την τροχα(α, όταν οι μαθητές 
διασταυρώνουν το δρόμο μέσω των διαβάσεων πεζών κατά τις ώρες 

που προσέρχονται η αποχωρούν από το σχολε(ο. 
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( γ) Επει8ή τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις της αστυνομίας έχουν 

αυξηθεί σημαντικά και στις 8ιαβάσεις πεζών 8ιετίθετο σημαντικός 
αριθμός μελών της αστυνομ!ας τόσο κατά τις πρωινές όσο και τις 

μεσημβρινές ώρες σε βάρος άλλων πιεστικών υποχρεώσεων της 
Δύναμης) ε(χαν προειδ'οποιηθε! από πολλού οι Δήμοι να προβούν σε 
δ'ιευθετήσεις για το δ'ιορισμό σχολικών τροχονόμων όπως προνοε! η 

περί Δήμων Νομοθεσία. 

(8) Με εντολή του Αρχηγοό Αστυνομίας, οι Αστυνομικοί Διευθυντές 
Επαρχιών ήλθαν σ 'επαφή με τους οικε!ους δ''ήμους, Διευθυντές 
Σχολείων και Συνaέσμους Γονέων, προκειμένου να 8ιορίσουν οι 8ήμοι 

δ'ικούς τους σχολικούς τροχονόμους στις δ'ιασταuρώσεις πεζών που 

χρησιμοποιούν οι μαθητές κατά τη μετάβαση, επιστροφή τους από τα 
σχολεία τους. Ή8η ο Δήμος Στροβόλου έχει 8ιορίσει 9 σχολικοός 
τροχονόμους που έχουν εκπαιδ'ευθε! κατάλληλα από την αστυνομ!α και 

εργάζονται πολύ ικανοποιητικ&. Ο Έπαρχος Λευκωσ!ας έχει επίσης 
8ιορίσει ένα σχολικό τροχονόμο για το συνοικισμό Ανθούπολης, ο 8ε 

Δήμος Αγλαντζιάς τέσσερις για επάν8ρωση των 8ιαβάσεων μαθητών 
έξω από τα 8ημοτικά σχολεία της περιοχής του. Σε παρόμοιες 

δ'ιευθετήσεις θα προβούν, όπως y!νεται αντιληπτό, και άλλοι 8ήμοι που 

εργάζονται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Από τα; πιο πάνω προκύπτει ότι από πλευράς της αστυνομ(ας έγινε η 

εν8ε8ειγμένη μεθό8ευση στην προσέγγιση του όλου θέματος, χωρίς οποια8ήποτε 

α8ικα;ιολόγητη σπου8ή, όπως αναφέρεται .στην ερώτηση, παρέχοντας προς τούτο 
επαρκή χρονικά περιθώρια στους 8ήμους να; αναλάβουν τις υποχρεώσεις τους.JJ 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμ{ν στην ερώτηση ΕΔ' 501, ημερομηνίας 17 Ιανουαρ{ου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«Σχετικά με παράπονα γυναικών ει8ικών αστυφυλάκων για; το μη 8ιορισμό 
τους σε οργανικές θέσεις α;στυφυλάχων,σας πληροφορώ ότι στις γραπτές και 

προφορικές εξετάσεις που έγιναν πέτυχαν μόνο 30 γυνα(κες ει8ικοί αστυφόλακες 
(από σόνολο 93 που αποτάθηκαν), 8ιορίστηκαν 8ε και οι 30. Συναφώς αναφέρεται 
ότι κατά τις προσλήψεις ακολουθήθηκαν πιστά οι σχετικοt κανονισμο! που 8ιέπουν 
τη 8ια8ικασία προσλ>]ψεων στην αστυνομία.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτ{ου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμ{ν στην ερώτηση ΕΔ' 505, ημερομην{ας 19 Ιανουαρ{ου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

ιιΣας πληροφορώ ότι τόσο οι 4 προσωρινοί λοχίες της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας όσο και οι 12 προσωρινοί λοχίες της αστυνομίας, μονιμοποιήθηκαν ή8η 
στο βαθμό του λοχία από τις 3.3.90 σύμφωνα με την επιφύλαξη του Κανονισμοό 
56(1) των περί αστυνομ(ας (Γενικών) Κανονισμών του 1959 (Κ.Δ.Π. 51/89).>> 
Απάντηση ημερομην{ας 29 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμίv στην ερώτηση ΕΔ' 507, ημερομην{ας 22 Ιανουαρ{ου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«Σχετικά με την εκτέλεση καθηκόντων 8ημοπράτη από κοινοτάρχες 8ημαρ
χούμενων περιοχώ.ν, σας πληροφορώ ότι όλα; τα; θέματα που συναρτώνται με την 



2519 

ψήφιση του ν~μου για κατάργηση των Χωριτικών Επιτροπών στις 8ημαρχούμενες 
περιοχές βρίσκονται υπό μελέτη σε συνεργασία με τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες, 
προκειμένου να γίνουν έγκαιρα όλες οι αναγκαίες ρυθμίσεις και 8ιευθετήσεις για 
να μην υπάρξει οποιο8ήποτε κενό. Συναφώς αναφέρεται ότι η θητεία των 
υφιστάμενων Χωριτικών Επιτροπών στις 8ημαρχούμενες περιοχές έχει παραταθεί 

' 'λ /,.., ' μεχρι το τε ος του τρ ... λοντος ετους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu 'Αμυνας 
·κ. Ανδρέα Ανωλεuτη στην ερώτηση ΕΔ' 508, ημερομηνίας 22 Ιανουα
ρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«Η σωματική διάπλαση, η προσωπικότητα, αρτιμέλεια κλπ., των υποψηφίων 
για τις Ανώτατες Στρατιωτικές Σχοiλές όχι μόνο θεωρούνται από το Υπουργείο 

'Αμυνας ουσιαστικά προσόντα, αλλά από το ακαδημα'ίκό έτος 1989-90, είναι και 
προαπαιτούμενα για να μπορέσει ο υποψήφιος να παρακαθήσει στις γραπτές 
εξετάσεις για τις σχολές αυτές. 

Αυτό αναφέρεται ρητά στον ο8ηγό εξετάσεων, που εκ8l8ει το lπουργείο 

Παι8ε(ας από το 1989, για τα Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαι8ευτικά Ι8ρύματα 
μεταξύ των οποίων περιλαμβdνονται η Στρατιωτική Σχολή Ευελπί8ων, η Σχολή 
Ναυτικών Δοκίμων και η Σχολή Ικάρων. Το Υπουργείο Άμυνας παραπέμπει με 
σχετική ανακοίνωσή του όλους τους υποψηφ(ους στον πιο πάνω ο8ηγό για 

ενημέρωση πάνω στις λεπτομέρειες των εξετάσεων οι οπο(ες πιστεύει ότι είναι 

πέρα για πέρα κατατοπιστικές. 

Η σωματική Οιάπλαση, η προσωπικότητα και η αρτιμέλεια αποτελούσαν 
πάντοτε ·ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων για τις Ανώτατες Στρατιωτικές 

ΣχοΜς, με τη συμπερίληψη όμως των εξετάσεων για τις σχολές αυτές στις 

εξετάσεις που Οιεξάγει το lπουργείο Παι8ε(ας για τα Ανώτερα και Ανώτατα 
Εκπαι8ευτικά Ι8ρύματα, οι υποψήφιοι που Οεν πετυχαίνουν στις ιατρικές 

εξετάσεις, ψυχοτεχνικές και αθλητικές Οοκιμασ(ες, αποκλείονται από τη γραπτή 

εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Δικαιοσuνης 
κ. Xp. Χρυσάνθου στην ερώτηση ΕΔ' 509, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«Η Εθνική Επιτροπή για Πρόληψη της Διακίνησης και Χρήσης Ναρκωτικών 
έχει συσταθεί με τη συμμετοχή σ' αυτή των αρμό8ιων κρατικών και ημικρατικών 

' ζ ' ' λ ί ' φορεων, των μα ικων οργανωσεων νεο α ας και των οργανωσεων που ασχολούνται 

κυρίως με την καταπολέμηση :'ων ναρκωτικών ή με θέματα ψυχοκοινωνικής 
υγείας. Με βdση τα κριτήρια αυτά 8εν μπορεί να συμμετέχει ο Σϊ'ΠΑΕΚ, όπως 
Οε συμμετέχει καμιά άλλη συν8ικαλιστική οργάνωση.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά, στην ερώτηση ΕΔ' 519, ημερομηνίας 
23 Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σχετικά με την τηλεφωνοΜτηση των χωριών Φασούλας, 'Αγιος Γεώργιος 
και Μαμώνια,σας πληροφορώ ότι η εγκατάσταση τηλεφώνων σ, αυτές τις 
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κοινότητες θα συν8uαστε! με τα ο8ιχά έργα που προγραμματ!ζονται να γ!νουν 
στην περιοχή των χωριών αυτών.» 

Απάντηση ημερομην(ας 29 Μαρτ(οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 537, ημερομην(ας 29 Ιανοuαρ(οu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Σχετικά με την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ίσης προς το 50% της 
κανονικής βοήθειας για αγορά έτοιμης κατοικίας/ 3ιαμερίσματος και στις 

' ι ' 'λ ' περιπτωσεις των προσφυγων που παντρευονται μη προσφυγοπου ες, που αγο-

ρασαν ή8η το 3ιαμέρισμά τους, σας πληροφορώ ότι το θέμα θα μελετηθεί σε 
συνεργασία με την Παγκόπρια Επιτροπή Προσφόγων για τον καθορισμό της 
πολιτικής που θα εφαρμόζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτ(οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 547, ημερομην(ας 8 Φεβροuαρ(οu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Η κατασκευή πεζο3ρομίων σε 3ρόμους της παλιάς Λευκωσίας προωθείται 
στα πλαίσια υλοποίησης σχε8!ων στην περιοχή αυτή και ανάλογα με τις εκάστοτε 

οικονομικές 8υνατότητες του Δήμου Λευκωσίας. Επισημαίνεται σχετικά ότι το 

σχέ3ιο πεζο3ρομοποίησης Λή3ρας-Ονασαγ6ρου, που είναι το επόμενο σχέ3ιο που 
θα προωθηθεl στα πλαίσια του ενιαίου ρυθμιστικού σχε8!ου Λευκωσ!ας, προβλέπει 

κατασκευή πεζο3ρομίων στους 3ρόμους Βασ. Βουλγαροκτόνου, Γερμανοό Πατρών, 
Αρσινόης, Φωκίωνος, Αισχόλου κτλ.» . 

Απάντηση ημερομην(ας 28 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 549, ημερομηνίας 8 Φεβροuαρ(οu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Αναφορικά με τη 3ημιουργία χώρων στάθμευσης στην παλιά Λευκωσία και 
την παροχ-ή κινήτρων για το σκοπό αυτό σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η 3ημιουργία χώρων στάθμευσης αποτελεί βασικό στοιχείο για την 
αναζωογόνηση της εντός των τειχών παλιάς Λευκωσίας. Ή3η στα πλαίσια του 
σχε8ίου πεζο3ρομοποίησης του συμπλέγματος των ο3ών Λή3ρας-Ονασαγ6ρου 
περιλαμβάνονται προτάσεις για 3ημιουργία πρόσθετων χώρων στάθμευσης τόσο 

γύρω όσο και μέσα στην παλιά πόλη. 

Συγκεκριμένα προτείνεται η κατασκευή υπόγειου μεγάλου χώρου στην τάφρο 
κάτω από το ταχυ3ρομείο, η αόξηση της χωρητικότητας στους προμαχώνες 
Κωστάντζα και Τρίπολη, καθώς και η 3ημιουργία νέων χώρων μέσα στην παλιά 

πόλη για εξυπηρέτηση των περιοχών της πράσινης γραμμής. 

Για την παραχώρηση κινήτρων για 3ημιουργία ι3ιωτικών χώρων τόσο μέσα 
όσο και έξω από την παλιά πόλη, μελετήθηκαν προτάσεις και ετοιμάζεται 
πλαίσιο πολιτικής από ει3ική Τεχνική Επιτροπή που συστάθηκε από το 

Υπουργε(ο .Συγκοινωνιών και Έργων για το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομην(ας 28 Μαρτ(οu 1990 τοu Υποuργοu . Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 550, ημερομην(ας 8 Φεβροuαρ(οu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu 

Στuλιανοu. 

«Σχετικά με το κυκλοφοριακό πρόβλημα στην παλιά Λευκωσία σας 
πληροφορώ ότι το όλο θέμα μελετήθηκε τόσο στα πλαισια του ενιαlου ρυθμιστικού 
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σχεδLοu Λευκωσίας που στοχεύει στην αναβίωση της περιοχής όσο και από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων μαζί με το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως από πλευράς ενιαίου σχεδιασμού του κυκλοφοριακού συστήματος της 
πρωτεύουσας. 

Συγκεκριμένοι, στα πλαίσια του σχεδίου πεζοδρομοποίησης της Λήδρας
Ονοισοιγόρου προτείνονται νέες μονοδρομήσεις γιοι εξυπηρέτηση τόσο των αναγκών 
που θα προκύψουν από την προτεινόμενη πεζοδρομοπο(ηση όσο και από το (διο το 
κυκλοφοριακό σύστημα μέσοι στην εντός των τειχών περιοχή. Στόχος της 
ανασχεδιοποίησης του κυκλοφοριακού συστήματος είναι ο σταδιακός περιορισμός 
της κυκλοφορίας οχημάτων και η καλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση των περιοχών της 
πράσινης γραμμής.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 28 Μαρτlου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv 
κ. Χρ. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 552, ημερομηvlας 8 Φεβρουαρlου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρου 
Στυλιαvού. 
((Σχετικά με την αναβίωση του Γυναικοπάζαρου στην παλιά Λευκωσία, σας 

πληροφορώ ότι η σταδιακή εφαρμογή μέτρων και η υλοποίηση σχεδίων γιοι την 
αναβίωση της εντός των τειχών Λευκωσίας αποτελούν τον κύριο στόχο της, 
πολιτικής του ενιαίου ρυθμιστικού σχεδίου Λευκωσίας. Ήδη εφαρμόζεται το 

σχέδιο αναβίωσης Χρυσοιλινιώτισσας και επίκειται η εφαρμογή του σχεδίου 
πεζοδρομοποίησης των οδών Λήδροις-Ονοισαγόρου. Το ενιαίο ρυθμιστικό σχέδιο 
Λευκωσίας προγραμματίζει στο μέλλον και άλλοι συγκεκριμένα έργα γιοι 

αναβίωση της εντός των τειχών Λευκωσίας. 

Στο παρόν στά8ιο δεν έγινε οποιαδήποτε συγκεκριμένη πρόταση αναφορικά 
με το Γυνοιικοπάζοιρο. Η εισήγηση όμως αυτή μπορεί να μελετηθεί στα πλαίσια 
του σχεδιασμού των επόμενων φάσεων του ενιαίου ρυθμιστικού σχεδίου 

Λευκωσίας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εν τέλει φθάνουμε στο Κεφάλαιο Δ, για το οποίο δε νομίζω ότι υπάρχει 

ο χρόνος και η ηρεμία που χρειάζεται γιοι να οινοιπτόξουμε το θέμα της Ε.Ο.Κ., το 
οποίο είναι πράγματι π&ρα πολό σοβαρό θέμα και το οποιο θα πρέπει 
οπωσ8ήποτε να ανο(ξει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Κόμματος την προσεχή Πέμπτη. 

Η προσεχής συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται γιοι την ερχόμενη Πέμπτη, 10 
Μαϊου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσιοι διάταξη:-

Το θέμα της συμμετοχής των πέντε Βουλευτών που αποχώρησαν 
ΑΚΕΛ-Αριστερά στις διάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

από το 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

(1) 

(2) 
(3) 

Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεόσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
1990. Γ 

(4) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

του 

(5) Ο περί Συμπληρωμοιτικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.5) του 1990. 
(6) Ο περί Συμπληρωμοιτικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.9) του 1990. 
(7) Ο περί Συμπληρωμοιτικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.10) του 1990. 
(8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.11) του 1990. 
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(9) Ο περ( Συμπληρωμοιτικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.12) του 1990. 

(10) Ο περ( Συμπληρωμοιτικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1990. 
(11) Ο περ( Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(12) Ο περ( Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

(13) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990. 

(14) Ο περ( Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1990. 

(15) Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 

(16) Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Τοιμε(ο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 

(17) Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤΑΕΠ) Νόμος 
(Αρ. 4) του 1990. 

(18) Ο περί Ανοιπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης (Μονιμο

ποίηση) Νόμος του 1990. 

19) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 
1990. 

(20) Ο περί Προϋπολογισμού του Ροι8ιοφωνικού Ι8ρύματος Κύπρου Νόμος 

του 1990. 

(21) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 1990. 

(22) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος 
του 1990. 

(23) Ο περί Αναγκαστικ>)ς Αποιλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. (Πρόταση νόμου). 

(24) Ο περί της Συμφωνίας για την Εγκατάσταση Αντιπροσωπείας της 

Επιτροπής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην Κυπριακή Δ ημοκρατlα 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

(25) Ο περ( Επιτρόπου Διοικήσεως Νόμος του 1988. 

(26) Ο περί Υ8ατοπρομηθείας Χωρίων 8ι' Οικιακούς Σκοπούς (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 

(27) Ο περί Ακιν>)του Ι8ιοκτησ(ας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(28) Οι περ( Αλλο8απών κοιι Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κοινο
νισμοί του 1990. 

(29) Οι περ( Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίοις (Τροποποιητικοί) Κοινο

νισμοί του 1990. 

(30) Οι περί Πανεπιστημ!ου Κύπρου (Ακα8ημοιϊκό Προσωπικό) Κανονισμοί 

του 1990. 

(31) Οι περί Αρχής Βιομηχανικ>)ς Κατοιρτίσεως (Τέλος Κοιταβλητέον υπό 

Εργο8οτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1990. 

(32) Οι περ( Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέ8ιον Συντάξεων κοιι Χορη-
γημάτων εις Υπαλλήλους της Αρχής κοιι Εξαρτωμένους οιυτών) 
(Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

(33) Οι περ( Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέ8ιον Συντάξεων κοιι Χορη-

γημάτων εις Υποιλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και 
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Εξαρτωμένους Αυτών Ομοίου προς το Σχέδιον Συντάξεων της 
Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

(34) Οι περί Φυλακών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 
(35) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Απαιτούμενα 

Προσόντα Διορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και Αρμοδιότητες 
κάθε Θέσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

(36) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των Μισθών και Ανα-

διάρθρωση του Μισθολογίου και των Θέσεων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
(37) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
(38) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ.2) Κανονισμοί του 1990. 
(39) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδοτούσα τη Διε

νέργεια Δαπάνης απ6 Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το 

μήνα Μάιο του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

(1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 

Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να 
προχωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού, εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). 

(8.2.1990). 
(2) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές δραστηριό'ί'ητες μέλους ή 

μελών της κυβέρνησης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΥ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). (15.2.1990) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

(3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του 

προβλήματος του οΟικού Οικτύου και των άλλων προβλημάτων της 
περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 

μαρασμού της περιοχής αυτής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Α. Γεωργίου). (23.7.1987) 
(Συνέχιση της συζήτησης) 

(4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως (<Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Σαββίδη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομαδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 
(13.4.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 
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( 5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλ(σεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 

απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλάόα που επιθυμούν 

να επιστρέφουν στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραψέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3 1989). 

(6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του Ακάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεο8ούλου). (7.5.1987). 
(7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: ΠροστασLα, ανάπτυξη και 

αξιοπο(ησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ.).(2.2.1989). 

(8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναψέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο

σκοπία από επιτήόειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά: Λεύκαρα και Σκαρί νου». 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλΊ)ματα 1 συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ 8ολοψονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.1989). 

(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους>>. 

(Θέμα εγyραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

( 11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η παρεχόμενη ως κρατική και ιΟιωτική κτηνιατρική υπηρεσια, 

προκόπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 
απάμβλυνση του προβλήματος των άνεργων κτηνίατρωνι>. 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο

στόμου). (26.1.89). 

(β) «Οι 8υσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 

χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρ(ς συνταγή 

κτην(ατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη Οιάθεσή τους για 

κατανάλωση στην αγορά)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη

τρίου). (16.3.89). 

( 12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναψέρεται ως «Η πρόσφατη .εισαγωγή 22,000 



2525 

τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα1 τούβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολαίου από τον προ

μηθευτή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(12.10.89). 
(13) · Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ({Η δυσμενης διάκριση σε βάρος 
των ιδιωτικών ξυλουργε(ων που επεξεργάζονται δασική ξυλεία και ot 
επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 
( 14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανάγκη 

λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για διάσωσή της>>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(14.12.89). 

(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.12.89). 
(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας όπου είχέ αρχικά παραπεμφθεί). 

(γ) ((Οι κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην 

ακριτική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων 

πόρων και η ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(20.4.89). 
(15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την κατα

πολέμησή της>>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(18.1.90). 
Οι Βουλευτές κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης και Αντώνης Ανδρέου ζητούν την 

εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η τεράστιων Οιαστάσεων ρύπανση της θάλασσας και της παράκτιας 

περιοχής Βασιλικού από τη διαρροή πετρελαίου που σημειώθηκε στις 29.4.90, οι 
ευθύνες για τη διαρροή και οι τρόποι αντιμετώπισης της ρύπανσης και της 
οικολογικής καταστροφής που προκλήθηκε, ως και η ανάγκη λήψης προστα
τευτικών μέτρων για αποφυγή επανάληψης παρόμοιων καταστάσεων)), 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων 

όπως το θέμα αυτό εγγραφεί εκ μέρους όλων των κομμάτων και παραπεμφθεί 
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στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, θα ήθελα να παριχκαλέσω να το 

συνδέσετε ή να το ανακοινώσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ε(ναι ως γεγονός απόφαση των κοινοβουλευτικών αρχηγών να εγγραφεί ως 

θέμα από όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες και αντιλαμβάνομαι ότι δ'εν υπάρχει 

οποιαδήποτε ένσταση. 

Εγγράφεται λοιπόν και παραπέμπεται, με την παράκληση να εξεταστεί όσο 
γίνεται πιο γρήγορα, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Ο Βουλευτής κ. Δημήτρης Ηλιάδης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Η δ'ιαρροή πετρελαlου στη θαλάσσια περιοχή Βασιλικού-Ζυγίου, η οικο

λογική καταστροφή που προκλήθηκε και οι ευθύνες που προκύπτουν)). 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλ

λοντος. 

Δηλαδή θα συγχωνευτεί μαζί με το προηγούμενο θέμα. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου 

ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η μετα.ν&~~εϊ.iση--χιλιάδ'ων Ρωσοεβραίων στο Ισραήλ και στα κατεχόμενα 
εδ'άφη και η χρησιμοποίηση της Κύπρου ως δ'ιαμετακομιστικού σταθμού». 

Το θέμα προκύπτει από ερώτηση στην οποία 8ε 8όθηκε ακόμα απάντηση. Ο 

κ. Χατζηδημητρίου παρακαλεί το θέμα να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και να κληθεί ο Υπουργός Εξωτερικών να ενημερώσει τα 
μέλη της Επιτροπής σχετικά και γενικότερα πάνω στο θέμα των κυπροαραβικών 

σχέσεων. 

Το θέμα εγγράφεται και. παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να συνδυαστεί με το θέμα που ήδη παραπέμψατε, με 
το πρόβλημα του Πατριαρχείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασ,φαλώςl 

Το έντιμο Μέf:~ς της Βουλής κα Ρήνα Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο 
κάτω θέματος: 

((Οι λόγοι που 8εν έχει εφαρμοστεί ακόμα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
από τους αρμόδιους γιατρούς η μέθοδος της εξωσωματικής γονιμοποίησης». 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Υγείας. 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο Βουλευτής κ. Δημήτρης Ηλιάδης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Οι αποκαλύψεις για την ελαττωματική λειτουργία των μηχανών κλήρωσης 
'λ ' ' θ' ' του κρατικου αχειου, οι συνεπειες και οι ευ υνες που προκυπτουν». 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικο
νομικών. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Στην Επιτροπή Ελέγχου, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Επιτροπή Οικονομικών ή Ελέγχου; Ο κ. Ηλιάδης τι λέει; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ελέγχου, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ελέγχου, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση από τον εγγράψαντα. 

«Η ανιfγκη υλοποίησης κατιf το συντομότερο 8υνατό της κατ ' αρχήν 

απόφασης του Προέ8ρου της Δημοκρατίας για την επέκταση και την αναβάθμιση 

του λιμανιού της Λιfρνακας και η ανάγκη για την εφαρμογή στην πράξη της 
πολιτικής για την ισόρροπη ανάπτυξη των λιμανιών Λάρνακας και Λεμεσοό». 

Το θέμα ζητείται όπως εγγραφεί εκ μέρους όλων των κομμιfτων και η 
εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων. 

Το θέμα εγγριfφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

Κηρόσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 8.30 μ.μ.) 
Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά: 

Αναστοισιιf8ης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιιfδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριιf8ης Αν8ρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δ ί γκλ ης Π αόλος 

Ζαχαριιf8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτί8ης Αν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί8ης Ιωιfννης 

Κατσουνωτός Ιιfκωβος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μ αρκί8ης Αλέκος 

Μιfτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας, 
Παπα8όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχιfλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιιfννης Σοφοκλής 

Χατζη8ημητρίου Τιfκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί8ης Μανώλης 

Ψυλλί8ης Αν8ρέας 
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Α11τιπpόσωποι Θpησκεuτικώ11 Ομάδω11: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ανακοίνωση από τον Προεδρεύοντα της συνεδρίας κ. Γ. Λαδ& της 

απόφασης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής αναφορικά με την ανα-

8ιάρθρωση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, η ένσταση που προβλήθηκε από τον 
κ. Δίγκλη εκ μέρους των 5 Βουλευτών που αποχώρησαν από το ΑΚΕΛ-Αριστερά, 
οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Πουμπουρής, Α. Γαλανός, Α. 
Μαρκίδης, Προεδρεύων, Τ. Χατζηδημητρίου, Μ. Παπαπέτρου, Μ. Χριστοψίδης, 
Α. Χρίστου, Ν. Ηλία, Ντ. Κωνσταντίνου, Δ. Ηλιάδης, Χρ. Κουρτελλάρης, Ν. 

Αναστασιάδης, Α. Παναγιώτου, Α. Δημητριάδης) και απόψαση του Σώματος για 
αναβολή του θέματος μέχρι να ληψθεί γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα επί 
ορισμένων σχετικών θεμάτων. 

1α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Χρ. Σολωμής, Προεδρεύων) πάνω σε 

8ια8ικαστικό θέμα μετά από παρατ'ήρηση του κ. Σολωμή ότι οι αγορητές πρέπει 
να περιοριστούν στο θέμα που σuζητε(ται. 

1β) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης [Α. Μαρκίδης, Α. Γαλανός, 
Μ. Πουμπουρής, Μ. Παπαπέτρου, Προεδρεύων (Ι, Μάτσης)] πάνω σε διαδικα
στικό θέμα μετά από παρατήρηση του κ. Μαρκίδη ότι ο Κανονισμός της Βουλής 
8εν προβλέπει πουθενά ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι προηγούνται των 
άλλων Βουλευτών στις 8ευτερολογίες. 

1 γ) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Α. Μαρκίδης, Α. Γαλανός) μετά από 
παρατήρηση του κ. Μαρκίδη ότι ο κ. Γαλανός χρησιμοποίησε απρεπείς φράσεις 

που δεν αρμόζουν στον πολιτικό διάλογο και στο Σώμα της Βουλής. 

2) Αναφορά στην κατάληψη από εποίκους του ξενώνα του ελληνικού 
Πατριαρχείου στα Ιεροσόλυμα, καταδίκη της ενέργειας αυτής [Τ. 

Χατζηδημητρίου, Α. Γαλανός, Ν. Αναστασιάδης, Μ. Πουμπουρής Π. Δίγκλης, 

Προεδρεύων (Γ. Λαδάς), Γ. Χαραλαμπίδης, Π. Π. Στυλιανού] και απόφαση του 
Σώματος όπως γίνει διάβημα προς προς την κυβέρνηση για τη λήψη των 
αναγκαίων μέτρων και όπως κληθεί ο Υπουργός Εξωτερικών στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εξωτερικών για ενημέρωση όσον αφορ&: τα μέτρα αυτά. 

3) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Α. Ψυλλίδης, Προεδρεύων, Ν. 
Αναστασιάδης, Α. Γαλανός) πάνω σε διαδικαστικό θέμα μετά από παρατήρηση 
του κ. Ψυλλίδη ότι οι Εκθέσεις δεν κυκλοψόρησαν έγκαιρα. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί 

του 1990» και 2. «Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1990>>, οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Τ. Χατζηδημητρίου, Χρ. Σολωμής, Στ. 

Μαν8ριώτης και Ν. Μουσιούττας) και έγκριση αυτών. 

5) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
6) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για επιδιόρθωση και ασψαλτόστρωση των 

δρόμων του προσφυγικού οικισμού Κοτσιάτη -Αίτημα για αύξηση της κρατικής 
επιχορήγησης για ενίσχυση του ταμείου δημόσιας υγείας του προσφυγικού 
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οικισμού Κοτσιάτη -Α(τημα για κρατική ενίσχυση των κατο(κων των ακριτικών 

περιοχών της Λευκωσίας - Το θέμα της μετακίνησης του εργοστασίου DEXEL 
-Αίτημα για 8ημιουργία βιοτεχνικής ζώνης στο Τραχώνι Λεμεσού). 

7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών {Το θέμα της 8ημιουpγίας 
βιοτεχνικής περιοχής στο Δάλι - Προβλήματα απ6 τη λειτουργία του εργοστόισίου 

βαφής Rainbow στο Ακάκι - Η μικρή μονά8α κατασκευής ζωοτροφών στο χωριό 
Νικόκλεια - Το θέμα της παραχώρησης κρατικής γης στα Καμπιά για 8ημιουργ(α 
γηπέ8ου - Η κατάσταση του 8ρόμου Δρόμου-Γιόλου - Η σηματο8ότηση του 
8ρόμου από τον παλιό 8ρ6μο Λευκωσίας-Λεμεσοό προς την Ποταμιά - Η 
κατασκευή και συντήρηση του νέου 8ρόμου Λεμεσοό-Ύψωνα-Λόφου -Το αίτημα 
για παραχώρηση κρατικής γης στο Πλατό Αγλαντζιάς για ανέγερση μαρωνιτικής 

εκκλησίας - Το θέμα της παραχώρησης κρατικής γης στη Λεμεσό για 8ημιουργία 
κοιμητηρίου Μαρωνιτών - Το θέμα της παραχώρησης προς τη μαρωνιτική 
κοινότητα κρατικής γης στην Ανθούπολη για ανέγερση 8ημοτικοό σχολείου - Το 

αίτημα των Κόπριων Εκπαι8ευτικών Ελλά8ας για χορήγηση προσαυξήσεων για 
την περίο8ο που βρίσκονταν με ά8εια απουσίας χωρίς απολαβές -Το θέμα της 
επέκτασης του δικτύου του έργου του Νότιου Αγωγού -Η απαγόρευση της διόδου 

ο8ηγών μέσω της περιοχής του αερο8ρομίου Λευκωσίας -Το αίτημα υπαλλήλων 

της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας για αναγνώριση για σκοποός σόνταξης της 
προϋπηρεσίας που είχαν στη Βρετανική Μετεωρολογική Υπηρεσία - Η τοπο

θέτηση πινακί8ων στην αρχή της πρόσβασης προς το χωριό Λυθρο8όντας από το 
8ρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού - Η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Τσερίου-Λακατάμιας 
- Η εκστρατεία κατά των εμπόρων των ναρκωτικών - Το θέμα της επιτήρησης 

των διαβάσεων πεζών στα σχολεία - Ο μη διορισμός γυναικών ειδικών 
αστυφυλάκων σε οργανικές θέσεις αστυφυλάκων - Ο κίνδυνος αφυπηρέτησης 
τεσσάρων πυροσβεστών που εκτελούν για πολλά χρόνια καθήκοντα λοχία με 

βαθμό απλοό - Η εκτέλεση καθηκόντων 8ημοπράτη από κοινοτάρχες 8ημαρ

χούμενων περιοχών - Οι εξετάσεις για τις στρατιωτικές σχολές της Ελλdδας και 
η σωματική 8ιάπλαση των υποψηφίων - Το αίτημα του ΣΥΠΑΕΚ για συμμετοχή 
του στην Εθνική Επιτροπή Καταπολέμησης Ναρκωτικών - Η εγκατάσταση 

τηλεφώνων στα χωριά Φασούλα, Άγιος Γεώργιος και Μαμώνια - Το θέμα της 
' ' β 'θ ό ' παραχωρησης οικονομικης οη ειας στους πρ σφυγες που παντρευονται μη 

προσφυγοποόλες - Η κατασκευή πεζο8ρομίων σε 8ρόμους της παλιάς Λευκωσίας -
Η 8ημιουργία χώρων στάθμευσης στην παλιά Λευκωσία -Το κυκλοφοριακό 
πρόβλημα στην παλιά Λευκωσία -Το θέμα της αναβίωσης του Γυναικοπάζαρου 
στην παλιά Λευκωσία). 

8) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό8ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η τεράστιων διαστάσεων ρύπανση της θάλασσας και της παράκτιας 
περιοχής Βασιλικού από τη διαρροή πετρελα(ου που σημειώθηκε στις 
29.4.90, οι ευθόνες για τη 8ιαρροή και οι τρόποι αντιμετώπισης της 
ρύπανσης και της οικολογικής καταστροφής που προκλήθηκε, ως και η 
ανάγκη λήψης προστατευτικών μέτρων για αποφυγή επανάληψης 
παρόμοιων καταστάσεων». {Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 

(β) ιιΗ μετανάστευση χιλιά8ων Ρωσοεβραίων στο Ισραήλ και στα 
κατεχόμενα εΜφη και η χρησιμοποίηση της Κόπρου ως 8ιαμετα
κομιστικού σταθμού>>. (Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Τ. 
Χατζη8ημητρίου). 
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(γ) «Οι λ6γοι που 3εν έχει εφαρμοστεί ακ6μα στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας από τους αρμό3ιους γιατρούς η μέθο3ος της εξωσωματικ'ής 
γονιμοποίησης». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της 
Βουλ'ής κας Ρ'ήνας Κατσελλ'ή). 

(3) «Οι αποκαλύψεις για την ελαττωματικ'ή λειτουργία των μηχανών 
κλ -ήρωσης του κρατικού λαχείου, οι συνέπειες και οι ευθύνες που 
προκύπτουν». (Θέμα εγγραφέν με εισ'ήγηση του αξ. Βουλευτ'ή κ. Δ. 
Ηλιά3η). 

(ε) «Η ανάγκη υλοποίησης κατά το συντομότερο 3υνατ6 της κατ' αρχ'ήν 
απόφασης του Προέ3ρου της Δημοκρατίας για την επέκταση και την 
αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας και η ανάγκη για την 
εφαρμογ'ή στην πράξη της πολιτικ'ής για την ισόρροπη ανάπτυξη των 
λιμανιών Λάρνακας και Λεμεσού». (Θέμα εγγραφέν με εισ'ήγηση όλων 
των κομμάτων). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογροcφε!ο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 
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Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΉ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρίοιση 10ης Μοι·ί·ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

( Ώροι έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Ap. 28) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνε8ρίοις της Βουλής των Αντιπρο-

' σωπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει οιποιρτίοι, έντιμε κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι Βουλευτές, το πρώτο θέμα το οποίο υπάρχει στην agenda που 
βρίσκεται ενώπιόν σοις 8ε θα συζητηθεί σήμερα, γιατί η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισοιγγελέοι έφθασε μόλις προ ολίγου κοιι 8εν υπάρχει χρόνος για τη μελέτη της 

γνωμάτευσης αυτής, η οποία άλλωστε για εκείνους που την έχουν Οει -εγώ δεν την 
έχω 8ει- 8εν είναι πλήρης. 

Προχωρούμε λοιπόν στο Κεφάλαιο Α' που είναι η νομοθετική εργοισίοι. Το 
τέσσερα πρώτα θέμοιτοι που είναι εγγεγραμμένοι στην ημερήσιοι 8ιάτοιξη είναι «0 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, «0 περί Συντάξεων 

Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, «0 περί Στοιχειώ8ους Εκπαι-
8εύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», και «0 περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, γιοι τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. 

(2531) 
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Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&σει 

την Έκθεση προς το Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) «0 ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990», (2) «0 ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΚΑΘΗΓΗΤΩΝ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990», (3) «0 ΠΕΡΙ ΣΤΟΙ

ΧΕΙΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1990» ΚΑΙ (4) «Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νοu, Πρόεδρος 

Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών κ·αι Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12 
Φεβρουαρίου και στις 23 Απριλίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργε(ου Οικονομικών οι οπο(οι 
ανέλυσαν τις επιμέρους πρόνοιες των νομοσχεδίων. Στην ίδια συνεδρία κλήθηκαν 
επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσο•ποι της ΠΑΣΥ Δ Υ, της 
ΟΕΛΜΕΚ, του Συνδέσμου Επιθεωρητών Μέσης Εκπαίδευσης, του Ανώτατου 
Δικαστηρίου, της Επιτροπής Επαρχιακών Δικαστών, της Ομοσπονδίας Ημι
κρατικών Οργανισμών, της Επιτροπής Πρώην Δημόσιων Υπαλλήλων που 
υπηρετούν σε ημικρατικούς οργανισμούς και &λλες αρχές δημόσιας ωφέλειας, της 
ομ&δας υπαλλήλων της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, της ΣΗΔΗΚΕΚ (ΠΕΟ) και 
του Κλαδικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου. Στην ίδια συνεδρία της 
Επιτροπής κλήθηκαν επίσης κι &λλες οργανώσεις επηρεαζόμενων υπαλλήλων που 
δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία, ενώ παρ&λληλα λήφθηκε από την Επιτροπή 
μεγ&λος αριθμός υπομνημ&των από δι&φορες ομ&δες κρατικών υπαλλήλων καθώς 
και υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών. Στη δι&ρκεια της συζήτησης του όλου 
θέματος παρευρέθηκαν επίσης στην Επιτροπή οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Χρ. 
Κουρτελλ&ρης και Π. Στυλιανού. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια επιφέρονται ουσιαστικές βελτιώσεις στα 
σχέδια συντάξεων των δημόσιων uπαλλήλων,-των καθηγητών, των δασκάλων και 
των δικαστών, οι οποίες αναφέρονται ειδικότερα στα πιο κάτω:-

(α) Μειώνονται από 36 2/3 σε 33 1/3 τα χρόνια που απαιτούνται για 
πλήρη σύνταξη των κρατικών υπαλλήλων και καταργείται η ευχέρεια 
που παρέχεται σήμερα στον υπάλληλο να κάμει εκλογή, για να πάρει 
είτε πλήρη σύνταξη είτε μειωμένη σύνταξη με φιλοδώρημα. 
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(β) Εισάγεται ο θεσμός της υποχρεωτικής χορήγησης φιλο8ωρήματος κατά 

την αφυπηρέτηση και το ανώτατο όριο της ετήσιας σύνταξης, που 
σήμερα καλείται «μειωμένη σύνταξη», παραμένει στο 50% των 
τελευταιωv απόλαβών. 

(γ) Μειώνονται από 10 σε 5 τα έτη υπηρεσίας που απαιτούνται για 

απόκτηση του 8ικαιώματος σύνταξης και από 5 σε 3 τα έτη υπηρεσ!ας 
που απαιτούνται για καταβολή φιλο8ωpήμοcτος σε περίπτωση παραί
τησης. 

(8) Επιφέρεται αύξηση στη σύνταξη χήρας κατά 50%. ει8ικότερα αυξά
νεται η σύνταξη αυτή από 50% σε 75% της σύνταξης του συνταξιούχου 
για υπηρεσία με εισφορές και από 25% σε 37 112% για υπηρεσία χωρίς 
εισφορές. 

(ε) Η σόνταξη τέκνων, που αυξάνεται επίσης μέχρι και 50%, 1\ιευρύνεται 
ώστε να καλύπτει και άρρενα τέκνα που εκτελούν τη θητεία τους στην 
Εθνική Φρουρά. 

{στ} Βελτιώνονται τα σuνταξιο8οτικά ωφελήματα με περαιτέρω αύξηση της 
συντάξιμης υπηρεσίας στις περιπτώσεις αφυπηρέτησης για λόγους 

υγε!ας και θανάτου υπαλλήλου στην υπηρεσlα. 

(ζ) Αναγνωρίζεται για σκοπούς σύνταξης η υπηρεσία στη 8ημόσια ή 
εκπαι8ευτική υπηρεσ!α κρατικών υπαλλήλων που μεταπή8ησαν σε 

ημικρατικό οργανισμό ή αρχή τοπικής 8ιοίκησης πριν από το Μάιο του 

1979, ημερομηνία που είχε εισαχθεί ο θεσμός της παγοποίησης των 
ωφελημάτων των υπαλλήλων που μεταπη8ούν σε ημικρατικό οργα

νισμό, κατά τον (3ιο τρόπο που αναγνωρίστηκε η υπηρεσία των 

υπαλλήλων που μεταπή8ησαν ή με·ι;r(πη8ούν μετά την ημερομηv(α 
αυτή, σύμφωνα με ει8ική πρόνοια που έχει εισαχθει στην υπό 
τροποποίηση νομοθεσία. Παράλληλα προβλέπονται ειllικές ρυθμίσεις 

για τους υπαλλήλους της πρώην υπηρεσίας τουρισμού του Υπουργείου 
Εμπορίου και Βιομηχανίας οι οποίοι μεταφέρθηκαν αναγκαστικά στον 
Κ.Ο.Τ. μετά την κατάργηση της υπηρεσίας τουρισμού. Αναγνωρίζεται 
επ(σης η υπηρεσία στις σχολικές εφορείες των Υγειονομικών Επισκεπ
τριών που μεταφέρθηκαν αναγκαστικά στο Υπουργείο Υγείας μετά την 
ανάληψη της σχολιατρικής υπηρεσίας από το Υπουργείο Υγείας. 

(η) Εισάγεται πρόνοια για απαλλαγή από το φόρο εισο8ήματος οποιου8ή

ποτε φιλο/Ιωρήματος ή εφάπαξ ποσού που καταβάλλεται σόμφωνα με 

τις 8ιατάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 

Ως αποτέλεσμα των βελτιώσεων που προτείνονται στα σχέδια συντάξεων των 
κρατικών υπαλλήλων κρίθηκε επίσης αναγκαία η τροποποίηση της περί Δικα-

ί θ ' ' 'ξ • ' ' στηρ ων νομο εσιας που αναφερεται στις συντα εις οικαστων, ωστε να προσαρ-

. μοστεί προς τις νέες δ'ιατάξεις που τώρα προτε~νονται στη δ'ημόσια υπηρεσία με 
την ταυτόχρονη όμως 8ιατήρηση της 8ιαφοροποίησης που ισχόει σήμερα 

' θ' ' ί ' λ' ' ξ αναφορικα με το εμα των ετων υπηρεσ ας που απαιτουνται για π ηρη συντα η 

για τους δ'ικαστές του Ανώτατου Δικαστηρίου και τους υπόλοιπους δ'ικαστές. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής η εφαρμογή 
'ξ ' των τροπολογιών που προτείνονται στα σχέδ'ια σuντα εων των κρατικων 
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υπαλλήλων συνεπάγεται πρόσθετο κόστος f.931,729 ή 6,8% όπως αναλύεται πιο 
κάτω:-

α. Αύξηση συντάξεων χηρών και τέκνων: 

β. Αύξηση λόγω 8ιαφοροπο(ησης του 
σύνταξης από 1/660 σε 1/600 

(ί) Συντάξεις : 

(ίi) Φιλο8ωρήματα: 

συντελεστή 

f.24,965 

f.96,028 

γ. Αύξηση φιλο8ωρήματος λόγω αναπροσαρμογής 
του συντελεστή (από 12.5 σε 14): 

f.402,038 

1::120,993 

f.408,698 

.€931,729 
====== 

Στο στά8ιο της μελέτης του όλου θέματος από την Επιτροπή υποβλήθηκε 
αριθμός τροπολογιών από τους εκπροσώπους των διάφορων οργανώσεων για την 
περαιτέρω βελτ(ωση των υπό εξέταση σχεδίων συντάξεων. Ορισμένες από τις 
τροπολογ(ες αυτές υιοθετήθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και στάληκαν στη 

Βουλή με επιστολή του Υπουργε(ου Οικονομικών ημερομην(ας 23 Φεβρουαρ(ου 
1990 για συμπερ(ληψή τους στα κε(μενα των υπό συζήτηση νομοσχε8(ων. 

Οι συμπληρωματικές αυτές τροπολογ(ες αναφέρονται ει8ικότερόι στην 
εισαγωγή του θεσμού της μεταβ(βασης της σύνταξης γυναικών υπαλλήλων στο 

σύζυγο και τα παιΒ'ιά τους, θεσμός που εντάσσεται στα πλαίσια της νέας 

πολιτικής για την εξάλειψη κάθε μορφής 8ιάκρισης σε βάρος της γυνα(κας, στην 
εναρμόνιση των διατάξεων για αφυπηρετήσεις προς τις αντίστοιχες διατάξεις του 
νέου Νόμου για τη 8ημόσια υπηρεσ(α και στην ανα8ρομική ισχύ από τη 17η 
Ιουλίου 1981 της πρόνοιας για απαλλαγή από το φόρο εισο8ήματος οποιου8ήποτε 
φιλοδωρήματος ή εφάπαξ ποσού που καταβάλλεται σόμφωνα με τις διατάξεις της 
υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 

Επειδ-/j τα νομοσχέδια που κατατέθηκαν αρχικά στη Βουλή όσο και οι 
συμπληρωματικές τροπολογίες που στάληκαν μεταγενέστερα ήταν συνταγμένα 
στην καθαρεύουσα, κρίθηκε σκόπιμη η μεταγλώττιση τους στη δημοτική γλώσσα 
σε συνεργασία με το αρμό8ιο Υπουργείο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, επικρο
τώντας τις βελτιώσεις που επιφέρονται στα σχέ8ια συντάξεων των κρατικών 
υπαλλήλων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό 
αναφορά νομοσχε8ίων όπως έχουν τελικά 8ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύρ'ιε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι., Θα είμαι σύντομος. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέ8ια θεραπεύεται μια α8ικία. Υπάρχει όμως μια 
άλλη τάξη εις βάρος της οποία συνεχίζεται μια α8ικία και για την οποία πρέπει 
το Σώμα να εν8ιαφερθεί. Πρόκειται για υπαλλήλους οι οποίοι μεταπή8ησαν από 
τη 8ημόσια υπηρεσία σε οργανισμούς 8ημόσιας ωφέλειας ή αρχές τοπικής 
8ιοίκησης και αντίστροφα. 
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Ή3η η Βουλή στις 15 Μαρτίου του 1989 επιλήφθηκε του θέματος και η 
Ετcιτροπή Εργασίας είχε εισηγηθεί την αν&γκη υλοποίησης της απόφασης του 

1'πουργικοό Συμβουλίου αρ. 29/683 ημερομηνίας 28/1/89 γι' αυτή την τ&ξη των 
υπαλλήλων. Εισηγοόμαι όπως μαζί με την όγκριση των νομοσχε3ίων αυτών σταλεί 

στην κυβέρνηση ότι είναι επιθυμία του Σώματος όπως επιληφθεί και του θόματος 
των υπαλλ+,λων αυτών και αποστείλει στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΣΝΤΑΝΤΙΝΟ1': 

Κόριε Πρόε3ρε, 

Δεν υπ&ρχει καμι& αμφιβολία ότι με τη νομοθεσία που ψηφίζεται βελ
τιώνεται το σύστημα των συντάξεων για τους κυβερνητικούς υπαλλήλους και 

επιλύεται σε κάποιο βαθμό και το θέμα των κυβερνητικών εκείνων υπαλλήλων οι 

οποίοι έχουν μεταπη3ήσει σε ημικρατικοός οργανισμοός. Είναι γεγονός ότι η 

νομοθεσία αυτή δεν περιλαμβάνει την αντίστροφη κατάσταση, δηλαδή τους 

υπαλλήλους των ημικρατικών οργανισμών που μεταπηδούν στην κυβερνητική 

υπηρεσία, όπως όχει θίξει και ο κ. Ζαχαρι&3ης. Οι εν3ιαφερόμενοι με υπόμνημ& 

τους -σ-Jιμερα έχουν αποταθεί στην Επιτροπή Οικονομικών αναφορικά μ 1 αυτό το 
θέμα. Με β&ση το Σόνταγμα η Βουλή 3εν είναι 3υνατό να επιφόρει την 

τροποποίηση αυτή. Γι' αυτό εισηγούμαι, κόριε Πρόε3ρε, όπως η Επιτροπή 

Οικονομικών επίληφθεί του θέματος και στείλει σχετική επιστολή προς την 
κυβέρνηση, για να μελετήσει το θέμα και με τροποποιητικό νομοσχέ8ιο να. γiνει 

8υνα.τή η επίλυσή αυτού του θέματος. Γι 1 αυτό και με αυτή την ευκαιρία, κύριε 

Πρόε8ρε, σκοπεύω στη συνε8ρία της Επιτροπής Οικονομικών την προσεχή 

Δευτέρα να θέσω το θέμα και να ζητήσω όπως σταλεί σχετική επί.στολή προς το 
Υπουργείο Οικονομικών, έτσι που να καταστεί 8υνατή η τροποποίηση της υπό 
ψήφιση σήμερα νομοθεσίας, ώστε να καλύψει και αυτή τη μερίδα 'fων ενδια

φερόμενων υπαλλήλων, οι οποίοι για διάφορους λόγους έχουν μεταπηδήσει από 

τους ημικρατικούς οργανισμούς στο δημόσιο τομόα. Έχω τη γνώμη ότι με τον 

τρόπο αυτό θα 3οθεί η 3υνατ6τητα, αν και εφόσον η Εκτελεστική Εξουσία στείλει 
σχετική νομοθεσία στη Βουλή 1 η Βουλή αυτή να επιλύσει και αυτό το πρόβλημα 
το οποίο παρουσιάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλ&ρης ... Ο κ. Γαλανός ζήτησε το λόγο. Προηγείται. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, δύο λόγια, ότι από πλευράς δικής μας πιστεύουμε ότι 

είναι δίκαιο και θα υποστηρίξουμε όσοι μεταπήδησαν από ημικρατικούς οργα
νισμούς στο δημόσιο τομέα ή το αντίθετο, από το δημόσιο τομέα στους 
ημικρατικούς οργανισμούς, να μην απολέσουν τα 8ικαιώματα τα οποία. έχουν 1 
αλλά να. υπάρχει μια ευθυγράμμιση για λόγους δικαιοσύνης. 

Επομkνως από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος θα υποστηρίξουμε οτι
δήποτε βάζει τα πράγματα στη θέση τους και ·δεν επιτρέπει αδικία σε βάρος 
οποιασ8ήποτε κατηγορίας ανθρώπων πο.υ μεταπήδησαν από τη μια πλευρά στην 

&λλη. Είναι μια θέση αρχής και είμαστε έτοιμοι να την υλοποιήσουμε όσον αφορ& 

τις σχετικές διατάξεις του νόμου. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. Ο κ. ΧοιτζηRημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν πειράζει, ο κ. Κουρτελλάρης για να μην κάνει και γυμναστική. 

(Γέλια), 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλά, εντάξει. Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρ6ε0ρε, θα ειμαι σύντομος κι έτσι Οεν θα καθυστερήσει ο κ. 

ΧοιτζηRημητρίου. 

Θέλω να Rηλώσω από την πλευρά της Κοινοβουλευτικής ΟμάRοις του ΑΚΕΛ

Αριστεράς ότι ε!μαστε πλήρως σύμφωνοι με την Έκθεση κιχι τα νομοσχέΟια τα 

οπο(α καλύπτει η Έκθεση, για να λυθε! μια σειρά προβλημάτων των 

εργαζομένων στη Δημόσια Υπηρεσία· και περισσότερο μ' αυτή τη ρύθμιση 

Οιχαιώνονται, σε ένα σημαντικό βαθμόΊ στρώματα εργαζομένων και ιΟιαίτερα 

χήρες, οι οποίες για πολλά χρόνια αντιμετώπιζαν και αντιμετωπίζουν μέχρι τώρα 

αυτά τοc προβλήματα που σήμερα πάει να· λύσει η νομοθεσlα αυτή. 

Θέλω επίσης να Rηλώσω ότι και εμείς θεωρούμε Rίκοιιο το αίτημα των 
υπαλλ-ήλων εκε!νων που έχουν μεταπηΟήσει στο Οημόσιο τομέα από ημικρατικούς 

οργανισμοός και, όπως λέχθηκε χαι από προηγοόμενους ομιλητές, ασφοcλώς α;υτό 

το θέμα 8εν μπορε( να το λύσει η Βουλή. Πρέπει να έλθει από την κυβέρνηση. Και 

σίγουροι όταν, με τα Rιάφοροι Rιοιβήμοιτοι που θα γίνουν και μέσω της Επιτροπής 

Οικονομικών και οcπό τους ίΟιους, έλθει το θέμα, θα; υποστηρίξουμε τη λύση κοcι τη 

ρύθμισή του, για; να Οικοcιωθούν οι υπάλληλοι. Και Οε βλέπουμε λόγο να; έχει 

Rυσκολίοι, Rιότι σύμφωνοι με όσοι μας Rήλωσοιν γιοι τη συγκεκριμένη περίπτωση 

που μοcς εlΟαν, η ΣΥΤΑ εlνα;ι ήΟη έτοιμη να; πληρώσει το ποσό το οποίο της 

α;ναλογε! κοcι συνεπώς ε!να;ι θέμα; οcπλώς νοc γ!νουν οι ΟιαΟικοcσlες, έτσι που να 

ρυθμιστεί κατά τον ορθότερο κα;ι Οικαιότερο τρόπο κα;ι όσο γίνετοcι πιο σύντομα; 

κοcι αυτό το θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧοιτζηRημητρ(ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κύριε Π ρόεRρε, 

Είναι γεγονός ότι ψηφίζουμε ένα νομοθέτημα κοινωνικής σημασίας που 

βελτιώνει το σύστημα; των συντάξεων. 

Στην Επιτροπή ήλθοcν πολλά προβλήματα ειΟικών κατηγοριών. Όμως τούτο 

ήταν πέρα από τις οιρμοRιότητες και της Επιτροπής και της Βουλής γιοι να τα 

λύσει, γιατί προUπόθετοcν οcύξηση των Οαπανών που θα ήταν αντισυνταγματικό να 

προχωρούσαμε. 

Στο μετοcξύ, πριν κ"αι μετά τη συζήτηση, παρουσιάστηκαν Οιάφορες ομάΟες με 
τελευτα!ο υπόμνημα αυτό που μας κοcτέθεσαν σήμερα εκείνοι που μεταπ'ήΟησαν 

α;πό τον ημικρατικό τομέα στο Οημόσιο τομέα, που ζητούν Οιοcσφάλιση των 

Οικα;ιωμάτων τους. Και εμεlς με τη σειρά μας θα προσθέσουμε την υποστ'ήριξ'ή 

μοcς στην επαναπομπή του συγχεχριμένου θέματος στην κυβέρνηση, ώστε να 
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μελετηθεί μαζί με τυχόν άλλοι ε:ιτιμέρους προβλήματα, οιν θελήσει η Εκτελεστική 

Εξουσία να επανέλθει στην Επιτροπή ή στη Βουλή με σχετικές προτάσεις, ώστε 

να αντιμετωπίσουμε τις περιπτώσεις, όπου διαπιστωμένα έχουν γίνει αδικίες. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ': 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα ομόφωνοι η Βουλή προωθεί το νομοσχέδιο, γιατί 
διαλαμβάνει βασικές Οσμές επ / ωφελεία των δημόσιων υπαλλήλων. 

Όμως, εκείνο που πρέπει να τονίσω είναι το γεγονός πως η Βουλή αυτή την 
πρώτη Ιουνίου του 1989, ύστερα από εισήγησή μας και παραπομπή του θέματος 
στην αρμόδιοι Επιτροπή, την Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

είχε καλέσει την Εκτελεστική Εξουσία να διασφαλίσει τα δίκαια αυτών των 

ανθρώπων, οι οποίοι πράγματι κατάφωρα αδικούνται, δεδομένου πως η σύνταξή 

τους λογίζεται επί του τελευταίου μισθού τον οποίο είχαν, όταν ήταν στους 

ημικpατικοός οργανισμούς, με αποτέλεσμα να ζημιώνεται εκατοντάδες λίρες το 

μ'ήνα ο κάθε υπάλληλος από τη συνταξιοδότησή του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, κ. Πρόεδρε, ήταν σαφής. Αφού 

μελέτησε -λέγει στην Έκθεσή της- την πρώτη Ιουνίου τα στοιχεία που τόθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα έχει καταλήξει στο συμπέρασμα πως λόγοι ίσης 

μετα;(είρισης αλλά και λόγοι ενια(ας αντίκρισης των κρατικών, ημικρατικών 
υπηρεσιών και αρχών τοπικής διοίκησης~ επιβάλλουν την υλοπο(ηση της πρώτης 

απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου του κ. Κυπριανού και διαλαμβάνονται τα 
σχετικά στοιχεία. Η Επιτροπή τ'όνισε πως πιστεύει επίσης πως οι πρόνοιες της 
απόφασης αυτής πρέπει να. επεκταθούν, για να καλύψόυν τους δημόσιους 

υπαλλf~λους που προήλθαν από τις σχολικές εφορείες, καθώς και οποιουσδήποτε 

άλλους υπαλλήλους που μεταπήΟησαν από τη δημόσια υπηρεσία σε οποιοΟήποτε 

οργανισμό, αρχή ή ίδρυμα που ασκεί μορφή κρατικής εξουσίας και αντίστροφα. 

Θέλω να πω, έντιμε κ. Πρόεδρε, πόσο αυτό το θέμα εκκρεμεί. Ομόφωνα η 
Βουλή ενέκρινε την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων από ένα περίπου χρόνο τώρα και πιστεύω πως επέστη ο χρόνος να 

εξαλειφθεί αυτή η διπλή αδικία η οποία γίνεται και όσον αφορά τη σύνταξη και 
όσον αφορά εκεlνους οι οποίοι από τους ημικρατικούς οργανισμούς μεταπήΟησαν 

στο Οημόσιο τομέα να αδικούνται. Και ελπίζω πως η Βουλή, αφού αποφάσισε και 

αφού η ίΟια επικύρωσε την απόφαση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με την 

οποία αναβαθμίζονται αυτές οι συνταξιοδοτήσεις, πρέπει και στην προκείμενη 

περίπτωση να φανούμε συνεπείς και έντιμα τοποθετημένοί απέναντί τους. 
1 Άλλωστε και στα 1964 περίπου κάναμε το ίδιο και για εκείνους τους 

δημόσιους υπαλλήλους -συγκεκριμένα τους εκπαιδευτικούς, τους δασκάλους και 
τους καθηγητός- που επέλεξαν μια μορφή συνταξιοδότησης διαφορετική από 

εκείνη που ουσιαστικ&. τους δόθηκε. 

Αυτά, κ. Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι· ομιλητές, εισηγούμαι να υιοθετηθεί από το Σώμα 
η εισήγηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, δηλαδή 
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να εξεταστεί το θέμα την προσεχή Δευτέρα, και να αποσταλεί επιστολή προς την 
Εκτελεστική Εξουσία, για να αποστείλει το σχετικό νομοσχέ8ιο προς εξέταση 

ενώπιον αυτού του Σώματος. 

Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση των τεσσάρων αυτών νομοσχεδίων. Υπάρχει 

μεν Κοινή Έκθεση, αλλά τα νομοσχέ8ια θα ψηφιστούν κεχωρισμένως. Προ
χωρούμε λοιπόν στη 8εύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου που ε(ναι: 

«0 περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο ~. 
Τροποπο(ηση του άρθρου 7 Α του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 7Β του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου. 'Αρθρο 5. 
Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 1 Αpθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 7. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 8. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 16Β του βασικού νόμου. 'Αρθρο 9. 

Αντικατάσταση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 10. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου, 

Άρθρο 11. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 13. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. 

Άρθρο 14. 

Αυξήσ.εις συντάξεων χηρών και τέκνων που καταβάλλονται κατά την 
ημερομηνία έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου. 

Άρθρο 15. 

Έναρξη ισχύος τ.ου παρόντος Νόμου. 

'Αρθρο 16. 

Τροποποίηση των περί Συντάξεων Κανονισμών. Πίνακας. 'Αρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από 1 μέχρι 17, κοcθώς και ο επισυνημμένος 
Πίνακας, εγκριθούν; 

Τα άρθρα από 1 μέχρι 17 του νομοσχε8ίου μαζί με τον επισυνημμένο πινακα 
εγκρ(νονται ομόφωνα, καθότι 8εν υπάρχει καμιά ένσταση για την ψήφισή τους. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο εyκριθε( και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου που 
είναι: 

«0 περί Συντοίξεων Κοιθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνείοι. 'Αρθρο 2. 

Τ ροποποιήση του οίρθρου 3 του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

Αντικοιτοίστοιση του οίρθρου 4 του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 4. 

Τροποποίηση του οίρθρου 5 του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 5. 

Τροποποίηση του οίρθρου 8Α του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 6. 

Τροποποίηση του οίρθρου 8Β του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 8Γ του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 8. 

Τροποποίηση του οίρθρου 9 του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 12Α του βασικού νόμου. 'Αρθρο 10. 

Τροποποίηση του οίρθρου 13 του βοισικού νόμου. 'Αρθρο 11. 

Τροποποίηση του οίρθρου 14 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 12. 

Κατοίργηση του οίρθρου 15 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 13. 

Αντικατάσταση του άρθρου 23 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 14. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. 

Άρθρο 15. 

Τροποποίηση του οίρθρου 25 του βασικού νόμου. 

Άρθρο 16. 
Τροποποίηση του οίρθρου 26 του βασικού νόμου. 

Άρθρο 17. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου οίρθρου. 

Άρθρο 18. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. 

'Αρθρο 19. 

Αυξήσεις συντάξεων χηρών και τέκνων που καταβάλλονται κατά την 
ημερομηνίοι έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου. 

Άρθρο 20. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. 

Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υποίρχει ένσταση όπως τα άρθροι από 1 μέχρι κοιι του 21ου συμπεριλοιμ

βανομένου εγκριθούν; 

Τα άρθροι από 1 μέχρι και του 21ου συμπεριλαμβανομένου εγκρίνονται 

ομόφωνα, μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου αυτού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο ποιρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε 

Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν uπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα εγκρίνεται και 

ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου που είναι: 

«0 περί Στοιχειώ8ους Εκπαι8εύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Αντικατάσταση του άρθρου 46 rc-oυ βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 51Α του βασικού νόμου. 'Αρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 51Β του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση το~ άρθρου 51Γ του βασικού νόμου. 'Αρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 55Α του βασικού νόμου. 'Αρθρο 10. 

Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 11. 

Κατάργηση του άρθρου 57 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 13. 

Αντικατάσταση του άρθρου 62Ε του βασικού νόμου. 'Αρθρο 14. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. 'Αρθρο 15. 

Τροποποίηση τpυ άρθρου 62Ζ του βασικού νόμου. Άρθρο 16. 

Τροποποίηση του άρθρου 62Η του βασικού νόμου. Άρθρο 17. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του άρθρου 18. 

Τροποποίηση του βιχσικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. Άρθρο 19. 

Αυξήσεις συντάξεων χηρών και τέκνων που καταβάλλονται κατά την 
ημερομηνία έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 20. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από 1 μέχρι και του 21ου συμπεριλαμ
βανομένου εγκριθούν και ψηφιστούν; 

Επειδή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα από 1 μέχρι και του 21ου του 
νομοσχεδ'ίου αυτού εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη και τελευτα(α ανάγνωση του νομοσχεδ'ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχειώδ'ους Εκπαιδ'εύσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδ'ήποτε ένσταση όπως το ως άνω νομοσχέδ'ιο εγκριθεί και 
ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό εγκρ(νεται και 

ψηφίζεται ομόφωνα σε Νόμο. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του 

τέταρτου νομοσχεδίου που είναι: 

«0 περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Τροποπο(ηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τριτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, που θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθει και ψηφιστεί σε 
Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομι.11χέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 

ομόφωνα σε Νόμο. 

Το πέμπτο έτοιμο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ((Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητpίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Ι(οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιfJθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μαϊου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους 
σκοπούς του νομοσχεδίου και κατέθεσε συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες 
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σχετικά με το υπό συζήτηση θkμα. Στη δεύτερη συνεδρία της Επιτροπής 

παρεuρέθηκαν επlσης οι αξιότιμuι Βουλευτές κ. Ν. Μοuσιούττας, Π. Στυλιανού, 

'Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλάρης. 

Σκοπός του νόμου που προτεlνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού χρημάτων ύψους .1:147,654 και η διάθεσή 
του για την αναδόμηση/αναδιάρθρωση του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

σε σuνΟυασμό με την καθιέρωση του σuστ'ήματος βάρΟιας και τη Οραστική μείωση 

των υπερωριών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, έχοντας 

υπόψη τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με την ανάγκη ανα86-

μησης/ ανα0ιάρθpωσης των ΤαχυΟρομείων, για να μπορέσουν να ανταποκριθούν 

στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής με τις σημαντικές αλλαγές που έχουν 

επέλθει στον τομέα των εργασιών των ταχuΟρομείων. 

Με γνώμονα τη βάση αυτή η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του 

ώστε να αναφέρεται ως «0 περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 12) του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θkματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

.!'147,654 για τη χρήση του kτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θkσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και το 
άρθρο 4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκριθούν και ψηφιστούν; 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 και ο Πρώτος Πίνακας, 
καθώς και το άρθρο 4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται και ψηφίζονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο αυτό εγκριθεί και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο αυτό εγκρίνεται και 

ψηφίζεται ομόφωνα σε Νόμο. 

Το επόμενο kτοιμο θέμα για σήμερα είναι «0 περί Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 1990». 
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Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 
δια.βάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν.Τ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 11) ΤΟΥ 1990». 
Παpόντες:-

Ντ(νος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μαϊου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους 

σκοπούς του νομοσχεδίου και κατέθεσε συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες 

σχετικά με το υπό ,συζήτηση θέμα. Στη δεύτερη συνεδρία της Επιτροπής 
παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 
Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλ&ρης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσοό χρημ&των όψους .€113,034 και η δι&θεσή 
του για την αναΟόμηση των θέσεων ελεγκτών εναέριας κυκλοφορtας στο Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό, αφοό ι!λαβε 

υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, επικροτε( την ανάγκη 
αναδόμησης του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη Οεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟίου, που θα γίνει Οια 
της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσοό 

.€113,034 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 
ΕιΟίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

Ίδρυση και κατ&ργηση θι!σεων. Δεότερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δεότερος 

Πίνακας. Δεότερο Μέρος. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 1 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 
το άρθρο 4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος, και το Δεύτερο Πίνακα, 
Δεύτερο Μέρος εγκριθούν; 
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Εφόσον δ'εν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 μαζt με τον Πρώτο 
Πίνακα, και 4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος και το Δεύτερο 

Πίνακα, Δεύτερο Μέρος, εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου αυτού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδ'ίου αυτού σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δ'εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδ'ιο αυτό εγκρίνεται και 

ψηφίζεται ομόφωνα σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Συμπληρωματικοό 

ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την 1 Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 13) ΤΟΥ 1990>ι. 
Παp6vτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Κωνσταντίνος Λόρ3ος 

Λεόντιος lερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Η Κοινοβοuλευ~ική Επιτροπή Οικονομικών και ΠpοUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνεάρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Απριλ(οu 
1990. Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Οικονομικών ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς του νομοσχεΒtου. Στην ίδ'ια 

συνε3ρία ήταν επίσης παρών ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Χρ. Κουρτελλάρης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους f.,7 ,845 
και η Βιάθεσή του για την κατανομή του σε διάφορα κεφάλαια και άρθρα του 

φετινού προϋπολογισμού. 

Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 3ια

τεθεί για την αντικοcτάσταση του τηλεφωνικού συστήματος της Πρεσβείας στη 

Μόσχα (.Ε2,405), καθώς και για τη συνέχιση των εργασιών επι3ιόρθωσης της 

κατοικίας του Πρέσβη στο Νέο Δελχί (.Ε2,460). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς για τους οπο(ους θα διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωματική 
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πίστωση, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος {Αρ. 10) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλείται ο έντιμος 
Γραμματέας να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει 

Οια της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού fΊ ,845 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. / Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπά.ρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3, μαζί με τον 
επισuνημμένο Πίνακα, εγκριθούν και ψηφιστούν; 

Τα άρθρα 1, 2 και 3, μαζί με τον επισυνημμένα Πίνακα, εγκρ!νονται και 
ψηφίζονται ομόφωνα από τη Βουλή. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη και τελευταία 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος {Αρ. 10) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέΟιο αυτό εγκριθει και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, ομόφωνα το νομοσχέΟιο αυτό εγκρίνεται 

κα~Ήψηφίζεται σε Νόμο. 
Το επόμενο έτοιμο θέμα στην ημερήσια. Οιάταξη είναι «0 περί Προϋπο

λογισμού {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ TOY 19QO». 
Ποιpόvτες:-

. Ντινος Κωνσταντινου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος ΙεροΟιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΟιο σε Ούο συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μαϊου 1990. Στην πρώτη συνε3ρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του -Υπουργείου Οικονομικών, ο οπο(ος ανέλυσε τους 

σκοπούς του νομοσχεΟ!ου και κατέθεσε συμπληρωματικά στοιχε(α και πληροφορ!ες 

σχετικά με το υπό συζήτηση θέμα. Στη Οεύτερη συνεΟρία της Επιτροπής 

παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 

Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλοίρης. 

Με το νόμο που προτείνεται τροποποιείται ο ΠροUπολογισμός του 1990 για 
τη ρύθμιση της αντιμισθίας αριθμού Εκπαι3ευτικών Ψυχολόγων κοcι μιας Ερευνή

τριας που υπηρετούν στο lπουρyε(ο ΠαιΟε!ας. 

Η l{οινοβοuλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετε( 

τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγε(τοcι 

.στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υποίρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη Οεύτερη ανάγνωση του νομοσχεΟίου Οια της αναγνώ

σεως του αριθμού των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Τροποπο(ηση του Κεφαλαίου 72Α του Πρώτου Πtνακα του βασικού νόμου. 

Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 και ο επισυνημμένος Πρώτος 
Π(νακας εγκριθούν; 

Τα οίρθρα 1 και 2 καθώς και ο επισυνημμένος Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται 
ομόφωνα, μη υπαρχούσης οποιασΟήποτε ενστάσεως. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυποί τη σφύρα) 

Επειδή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέΟιο αυτό ομόφωνα εγκρίνεται 

και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το αμέσως επόμενο θέμα είναι «0 περί ΠροUπολογισμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1990>>. 

Παρακαλώ τον ΠρόεΟρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 
καταθέσει την 'Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
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Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

ΑΜξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μαϊου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους 

σκοπούς του νομοσχεδίου και κατέθεσε συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες 

σχετικ& με το υπό συζήτηση θέμα. Στη δεύτερη συνεδρία της Επιτροπής 

παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 

Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλ&ρης. 

Με το νόμο που προτείνεται τροποποιείται ο περί Προϋπολογισμού Νόμος 
του 1990 για τη συμπερίληψη σ 1 αυτόν των προνοιών της συμφωνίας ανα

διάρθρωσης των θέσεων στο Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση \ιομοσχεδίου, γι 1 αυτό και 

ομόφωνα εισηγειταt στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη αν&γνωση του ·ιομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου. Πρώτος Πίνακας. 

'Αρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, μαζί με τον επισυνημμένο 
Πρώτο Πίνακα, και ~ εvκο•.Αr/ιv: 

ομόφωνα, μη υ~pΧ,ούσής ~;οια~δήποτε ενστάσεως. 
Προχωρούμε τώρα στην τρίτη και τελευταία ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί ΠροUπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα εγκρίνεται και 

ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι ((Ο περί ΠροUπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990>>. 
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Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την 'Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε Ούο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μα"ίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους 

σκοπούς του νομοσχεδίου και κατέθεσε συμπληρωματικά. στοιχεία και πληροφορίες 

σχετικά με το υπό συζήτηση θέμα. Στη δεύτερη συνεδρ(α της Επιτροπής 

παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές χ. Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 

Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλάρης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του ΠροUπολογισμού 

του 1990 για την αναδόμηση μιας θέσης λειτουργού αναδασμού στο Τμήμα 

Αναδασμοό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδί9υ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα, μη υπαρχούσης οποιασδήποτε 
ενστάσεως. 

Προχωρόυμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου δια της αναγνώσεως του 
τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα 

εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1990». 

Καλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να ανα

γνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποτ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΤ 1990». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ &κης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΟιο σε όύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλίου και 2 Μα'(ου 1990. Στην πρώτη συνε3ρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους 

σκοπούς του νομοσχεδίου και κατέθεσε συμπληρωματικά. στοιχεία και πληροφορίες 

σχετικ& με το υπό συζήτηση θέμα. Στη 3εύτερη συνε3ρία της Επιτροπής 

παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 

Α. Χρυσοστόμου και Χρ. Κουρτελλ&ρης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 

του 1990 για την αναΟόμηση της θέσης του ανώτερου Οικαστικού επιΟότη στο 
Δικαστικό Τμήμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Α νΟρέου έχει το λόγο. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΤ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε3ρε, μόνο 3υο λόγια. Απλώς θα ήθελα να 

παρατηρήσω ότι παρόμοιο αίτημα υπάρχει και από τους πρωτοκολλη·rές των 

επαρχιακών Οικαστηρίων και θα ήταν χρήσιμο αν η Εκτελεστική Εξουσία 

προχωρούσε προς επίλυση και αυτού του θέματος, Οιότι πράγματι οι πρωτο

κολλητές εκτελούν ένα πολύ σημαντικό έργο στα Οικαστήρια και φαίνεται εκ των 

πραγμ&των, όπως είχε φανεί και από Έκθεση της Επιτροπής Νομικών το 

Νοέμβριο του 19891 ότι ε(ναι πράγματι αΟικημένοι και λίγο ξεχασμένοι. Γι' αυτό 

και θα παρακαλούσα να ζητηθεί από την Εκτελεστική Εξουσία να προχωρήσει με 

την επίλυση και αυτού του θέματος που θα βοηθήσει σημαντικά στην αποτελε

σματικότητα των Οικαστηρίων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή η εισήγησή σας είναι να γίνει κάποια αναβάθμιση και των πρωτο

κολλητών λόγω του πολύπλοκου έργου το οπο(ο εκτελούν. Νομ(ζω ότι η εισήγηση 

ε(ναι 8(καιη και θα πρέπει να ylνει προς την Εκτελεστική Εξουσlα ούτως ώστε να 

μελετηθεί και αυτό το θέμα. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Ήδη, κόριε Πρόεδρε, υπάρχει η Έκθεση της Επιτροπής Νομικών που 
εισηγε(ται αυτό το πράγμα προς την Εκτελεστική Εξοuσ(α, αλλά ενόψει ακριβώς 
του θέματος ότι βλέπουμε ε8ώ ανα86μηση και της θέσης του Οικαστικού επι8ότη, 

πιστεόουμε ότι θα ήταν λογικό και 8(καιο να 8οθε( και κάποια προτεραιότητα 

στην επlλυση του θέματος των πρωτοκολλητών που εκκρεμεl ε8ώ και .α·ρκετό 
καιρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως να υπομνηστεί η Εκτελεστική Εξουσία, κόριε Ανδρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρ9ύμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8lου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το 8εύτερο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το 8εύτερο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Προuπολογισμοό (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα που είναι "Ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1990». 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 
(ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) ΤΟΥ 1990». 

Ποιpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρlου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Κωνσταντίνος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΟιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Απριλίου 
1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Οικονομικών ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς του νομοσχεδίου. Στην ίδια 

σuνε8ρία ήταν επίσης παρών ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Χρ. Κουρτελλάρης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η όγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους .Ε89,520 και η 

διάθεσή του:-

(α) για την προβολή και ανάπτυξη της εμπορικής 

ναυτιλίας• και 

(β) για τη συμπλήρωση των εργασιών βελτίωσης 

του συστήματος κλιματισμού/ εξαερισμού του 

Νέου Νοσοκομείου Λάρνακας. 

===== 

t30,680 

t58,840 

t89,520 

Η Επιτροπή, έχοντας υπόψη τα συμπληρωματικά στοιχεία. που τέθηκαν 
ενώπιόν της αναφορικά με τις πιο πάνω πιστώσεις, επικροτεί τους σκοπούς 

8ιάθεσής τους, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να 

αναφέρεται ως «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο 
Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ηλιά8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δυο λόγια από τη θέση μου αν μου επιτρόπετε, κύριε Πρόε8ρε. Σχετικά με το 

δεύτερο ποσό των t60,000 σχεδόν για τη συμπλήρωση των εργασιών και τη 
βελτίωση του συστήματος κλιματισμού και εξαερισμού του νέου νοσοκομε(ου 

Λάρνακας. Μιλάμε για ένα νοσοκομείο που τέλειωσε και άρχισε να λειτουργεί 

μόλις πριν από μερικά χρόνια. Και ακριβώς επει8ή οι εργασίες 8εν όγιναν σωστά 
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και υπήρξαν ελαττωματικές, βρισκόμαστε λίγα χρόνια μετά τη λειτοuργtα του 
στην ανάγκη μόνο για το σύστημα κλιματισμοό, να Οαπανούνται σήμερα άλλες 
f:60,000 από το Οημόσιο ταμείο. Αυτό το θεωρούμε ένα απαράΟεκτο φαιν61μενο 
και αν το ψηφίζουμε είναι γιατί αντιλαμβανόμαστε την αναγκαιότητα να υπαρχει 
σωστός κλιματισμός σ' ένα νοσοκομείο. Και θα πρέπει, εφόσον μιλούμε για το 
νοσοκομείο της Λάρνακας, να πούμε ότι υπάρχουν και άλλα μηχανήματα και 
εγκαταστάσεις και χώροι που είναι είτε ελαττωματικά είτε αχρησιμοποίητα είτε 
αναξιοποίητα μέχρι σfιμερα. Προς αυτή την κατεύθυνση επισόρουμε την προσοχή 
της Εκτελεστικής Εξουσίας, για να χρησιμοποιεί με μεγαλύτερη φειδώ το δημόσιο 
χρήμα και να είναι με αυστηρότερο έλεγχο που θα επιβλέπει την εκτέλεση των 

δημόσιων έργων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Από τη θέση μου, κόριε ΠρόεΟρε. Συμφωνούμε ότι πρέπει να ψηφιστεί και να 

επισπευσθεί μάλιστα η κατασκευαστική εργασία ενόψει του ότι αρχίζουν οι ζέστες 

και οι άρρωστοι θα χρειάζονται κλιμα.τισμ6. Όμως θέλω με την ευκαιρία. και εγώ 

να στείλω το μήνυμα ότι στην εκτέλεση δι&φορων δημόσιων έργων υπ&ρχουν 

σοβαρά μειονεκτήματα. Χθες μου κατάγγειλαν περίπτωση κατά. την οποία πριν 

λίγο βγήκε ο εργολ&βος από μέσα και όμως δεν υπ&ρχει κανονική εξυπηρέτηση 
και 8εν πηγαίνει κιόλας να κάμνει τις επtΟιορθώσεις. Πρέπει επομένως να σταλεί 

μήνυμα 6τι οι α.ρμό8ιες αρχές πρέπει να ελέγχουν τα πάντα ικανοποιητικά, για να 

τηρούνται οι 6ροι εκτέλεσης των 8ιάφορων έργων, έτσι που να μη Βημιουργούνται 

προβλήματα σε βάρος και του Βημόσιου και του κοινού που εξυπηρετείται από τα 

Βιάφορα έργα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετ& από τη συζήτηση που έγινε στο θέμα αυτό σαφώς 

προκύπτει ότι Βεν υπάρχει άλλη εκλογ'ή και ΟιαΒικασ(α, αφού όλες οι πλευρές 

συμφωνούν, ομόφωνα να παραπεμφθεί και αυτό το θέμα στην Επιτροπή Ελέγχου. 
Ε8ώ υπάρχει κάποιος βάσιμος, όχι απλώς ισχυρισμός, κάποια στοιχεία., ότι 

υπήρξαν κακοτεχνίες, ότι δεν ε!χαν εκπονηθεί τα κατ&λληλα σχέ8ια ή και αν είχαν 

εκπονηθεί, 8εν είχαν εκτελεστεί. Μιλούμε για !:60,000. Κ&που υπ&ρχει και η 
&ποψη ότι το !διο πρόβλημα υπ&ρχει και για τους ηλιακούς θερμοσίφωνες και θα 

μιλούμε ίσως για &λλες !:60,000 - !:70,000 σε 1 - 2 μήνες. Επομένως, κύριε 

Πρόε8ρε, ομόφωνα, αφού και αυτεπ&γγελτα η αρμόδια Επιτροπή της Βουλής έχει 

το 8ικαίωμα. εξέτασης, να παραπεμφθεί από το Προε8ρείο, από το Σώμα, στην 

αρμόδια Επιτροπ>), στην Επιτροπή Ελέγχου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πιστεύουμε ότι είναι σωστή η κριτική που κάνει το κυβερνών 

κόμμα για ατασθαλίες και πιθανή έρευνα., γι' αυτό πιστεόουμε ότι η αρμό8ια 
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Επιτροπή Ελέγχου Δημοσίων Δαπανών πρέπει να το επιληφθεί, διότι ένα θέμα 
' ' ' β , , ι 1 ή ί για το οποιο ακομα και ενα κυ ερνων κομμα καμνει καποια κριτικ , σ γουρα 

πρέπει να εξεταστεί απ' αυτή την Επιτροπή. Γι' αυτό είμαστε σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Είναι για το κυβερνών κόμμα που θα διαμαρτυρηθείτε, κύριε Πουμπουρή; 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 αυτό που fιθελα να πω για τον κ. Γαλανό είναι ότι το 

νοσοκομείο αυτό έχει κτιστεί επί εποχής της Προεδρίας του κ. Κυπριανού. Κατά 

συνέπεια δεν έχει κτιστεί επί εποχής του κ. Βασιλείου. '1' στερα πρέπει να 
διευκρινίσω ότι εμείς δεν είμαστε κυβερνών κόμμα. Εμείς είμαστε ένα κόμμα που 

υποστηρlζουμε τα θετικά της κυβέρνησης Βασιλείου και επικρίνουμε οποιαδήποτε 

αρνητικά. 

Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εκείνο ακόμα που μένει να λεχθεί είναι και από ποια βοήθεια έχει κτιστεί το 

νοσοκομεlο. Είναι μήπως από αμερικανική βοήθεια, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, εισηγούμαι αυτό το θέμα ((Κυβερνών κόμμα» να το αφήσουμε 

και να εξετάσουμε αν πράγματι έγινε κακή εργασία και τα λοιπά. Διότι ήταν 

καιρός που είχαμε ειδύλλιο μεταξύ ΔΗ.ΚΟ. και ΑΚΕΛ, μίνιμουμ πρόγραμμα. 
Ποιοι κυβερνούσαν τον τόπο ή συγκυβερνούσαν είναι αμφίβολο να το βρούμε αυτή 

τη στιγμή. Υπήρξε άλλη εποχή που μάλλωσαν και δεν ξέρουμε πάλι ποιο ήταν το 

κυβερνών κόμμα. Και τώρα θα πουν μερικοί, να το πω και τούτο, ότι ((μα τώρα 

συγκυβέρνηση είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός με τον Βασιλείου». Εμείς δεν τον 

βγάλαμε στην εξουσία αλλά εκείνοι που τον έβγαλαν θέλουν να μας πουν πως 

είμαστε συγκυβέρνηση. Για να μην μπούμε σ' αυτά τα θολά νερά και να φύγουμε 

από την ουσία του θέματος, εισηγούμαι η Επιτροπή Ελέγχου να εξετάσει αν έγινε 

σωστά η Οουλειά ή αν δεν έγινε. Και να αφήσουμε τα κυβερνώντα και μη 

κυβερνώντοc κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, περίπου ο κ. Κληρίδης μας είπε ότι «ξέρετε, κάποια άλλοι 

βγάλαν τον κ. Βασιλείου, αλλά εμείς ... » 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ας μη μιλήσουμε περί ειδυλλίων, κύριε Γαλανέ. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μάλιστα. Είπε για ειΟύλλια, είναι άνοιξη και λοιπά. Είναι γνωστά αυτά. 

Αλλά. περίπου μας είπε ο κ. Κληρίδης ωfλλοι τον έβγαλαν αλλά. εμείς περίπου που 

δεν τον βγάλαμε και τον πολεμήσαμε είμαστε μαζοχιστές και τον υποστηρί

ζουμε». Επομένως Οε θα συζητήσουμε τώρα ούτε για τους μαζοχισμούς του κ. 
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l(ληρt8η και του κόμματός του ούτε αν είναι κυβερνών κόμμα το ΑΚΕΛ ούτε αν 
άλλοι στενοχωροόνται και τους εκπλήττει αν ονομάζονται κυβερνών κόμμα. Τα 

προβλήματα του νοσοκομε(ου είναι τώρα που παρουσιάζονται και το θετικό είναι 

να τα αντιμετωπ(σουμε όλοι μαζ( με ένα πνεύμα ως Βουλή και νιχ μη συζητούμε 

τώρα τις αμαρτίες όλων μας συμπεριλαμβανομένων και του μαζοχισμού του 
Συναγερμού ή του σαδισμού, γιατί ε(ναι η άλλη πλευρά του ίδιου νομίσματος του 

Συναγερμού. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Εγώ, κύριε Πρόε3ρε, 3ε θα απαντήσω στον κ. Αλέξη Γαλανό για το 

μαζοχισμό, 3ιότι κάνει λάθος χρήσεως της ορολογίας. Είναι για τις μαλακίες που 

θα του απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Είναι πολύ ωραία τα αστεία, σπάζουν βέβαια τη 

μονότονη ατμόσφαιρα αυτού του Σώματος, αλλά θα δώσω το λόγο στον κ. 

Ηλιά3η που το ζητά πολλή ώρα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέμα. το οπο(ο μπορε! να. έχει σχέση κα.ι με 

3ιασπάθιση 3ημ6σιου χρήματος και συμφωνούμε με την εισήγηση του κ. Σολωμή 

να. πα.ρα.πεμφθεl στην Επιτροπή Ελέγχου κα.ι τα. άλλα. λόγια. ε(να.ι εκ του περισσού 

επί του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε3ρε. Επει3ή το θέμα αυτό είναι πολύ σοβαρό για 

το νοσοκομε(ο της Λάρνα.κα.ς κα.ι πολλά τμήμα.τα. δε λειτουργούν, α.ντί να. μπει σε 
μια. νέα. δια.δικα.σία. α.υτό το πρόβλημα., εισηγούμαι άμεσα., επειδή έχει ήδη 

καθυστερήσει σχεδόν ένα. χρόνο περισσότερο, να προχωρήσει κα.ι να. το εξετάσει η 

Επιτροπή εν τω μεταξύ, διότι πολλο( γιατροί κα.τ' επανάληψη ζητούν κάποια. 

προβλήματα. να. επιδιορθωθούν, και στη συνέχεια. ας πα.ρα.πεμφθε( για. να. εξετα

στει 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι ή3η η Επιτροπή 

Ελέγχου ασχολείται με το θέμα. Συζήτησε και για τα ηλιακά θερμοσίφωνα και 

άλλα παρόμοια και βρίσκεται στην ημερήσια 3ιάταξη της Επιτροπής Ελέγχου το 

θέμα.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε όλη α.υτή η συζήτηση είνα.ι εκ του περισσού, κύριε Χρυσοστόμου. 

Εφόσον η αρμόδια. Επιτροπή ήδη μελετά αυτό το θέμα., ό,τι πούμε περισσότερο 
είναι πλεονασμός. 

Λοιπόν εισηγούμαι όπως εγκριθεί η εισήγηση του κ. Σολωμή και όπως η 

Επιτροπή αυτή επισπεύσει τη μελέτη του θέμα.τος, για να καταλήξει σε μια 

Έκθεση την οποία να. έχουμε πολύ σύντομα. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθειj 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής οcπό το λογοcριοcσμό του Τοcμείου Ανοcπτύξεως ποσού 

!:89,520 γιοc τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θοc 8οcποcνηθούν. Πίνοcκας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πlvακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη οcνάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Τοcμείο Ανοcπτύξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένστοcση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Τοcμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων κοcι Ποcθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1990». 

Κοcλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής νοc 8ιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤ ΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΉΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟ
ΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Απριλίου 
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1990. Στη συνεδρ(αση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του lπουρ
γείου Οικονομικών, ο οποίος ανέλυσε τους σκοποός του νομοσχε8ίου. Στην ίδια 

συνεδρία ήταν επίσης παρών ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Χρ. Κουρτελλάρης. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

χρημάτων ύψους .f63,865 και η διάθεσή του για την κάλυψη της μισθοδοσίας και 
των άλλων εξόδων λειτουργίας της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων μέχρι το 

τέλος του 1990. 

Όπως είναι γνωστό, η ζητούμενη στο φετινό προUπολογισμό πρόνοια για 

τους πιο πάνω σκοπούς μειώθηκε. από τη Βουλή από .€76 1865, που αρχικά 
ζητήθηκε, σε .f13,000 με απώτερο στόχο να καλύψει τα έξοδα της Παγκύπριας 
Επιτροπής Προσφύγων για τους δυο πρώτους μήνες του 1990, περίοδος που 
κρίθηκε αναγκαία, για να ολοκληρωθεί η μελέτη της σχετικής νομοθεσ(ας έργων 

για να τεθεί πάνω σε θεσμοθετημένη βάση η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 
Με το νομοσχέδιο αυτό προτείνεται η έγκριση του ποσού για την υπόλοιπη 

περίοδο, δηλαδή από την 1η Μαρτίου 1990 μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία που τέθηκοcν ενώπιόν της, 
αποφάσισε με τη Οιαφωνία των Μελών της-Βουλευτών του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και της ΕΔΕΚ, να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκριση ποσού που θα 

καλύψει τα έξοδα της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων μέχρι το τέλος του 

τρέχοντος Ιουνίου, ΟηλαΟή για περίοΟο τεσσάρων μηνών μόνο, γιατί κατά τη 
γνώμη της θεωρείται ικανοποιητικός χρόνος για την ολοκλήρωση της πιο πάνω 

μελέτης. 

Με βάση τη θέση αυτή η Επιτροπή εισηγείται στη Βουλή, κατά πλεtοψηφlα, 

την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως τελικά έχει διαφορο

ποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ.Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δυο λόγια από τη θέση μου αν μου επιτρέπετε, χ. ΠρόεΟρε. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που με αφορμή τους τακτικούς προUπολογισμούς του 

Τ ΑΕΠ ή με έκτακτους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς που έρχονται κάθε 

λίγο ζητούνται κονδύλια για τη συντήρηση και tη λειτουργία της Παγκύπριας 

Επιτροπής Προσφύγων, η οποία πιστεύουμε ότι μόνο κατ' όνομα είναι παγκύπρια 
και μόνο κατ' όνομα εκπροσωπεί τους πρόσφυγες. 

Μας ζητούνται τώρα Ε63,ΟΟΟ για τέσσερις μήνες, από το Μάρτιο μέχρι τον 
Ιοόνιο για τη λειτουργlα της Π.Ε.Π. Θα ήταν ασυνέπεια από μέρους μας αν Οεν 

ακολουθούσαμε και σήμερα την πάγια ταχτική που έχουμε να καταψηφ(ζουμε 

οποιο8ήποτε κον8ύλι προορ(ζεται για την Π.Ε.Π., γιατί πιστεύουμε και είναι 

γεγονός ότι η Π.Ε.Π. δε λειτουργεί δημοκρατικά, δεν εκλέγονται με δημοκρατικές 

8ια8ικασlες τα όργανά της σε τοπικό, σε επαρχιακό και σε παγκύπριο επίπε8ο, 

και 8εν είναι 8υνατό να αναγνωρ!σουμε σε κανένα το 8ικαίωμα να εκπροσωπεί 

τους πρόσφυγες, αν 8εν εκλεγεί με 8ημοκρατικές 8ια8ικασίες. Και δημοκρατιΧές 
διαδικασίες σημαίνουν καθολική, μυστική ψηφοφορία με αναλογικό σύστημα. 

Έχουμε τη γνώμη ότι αν η Βουλή ψηφίσει αυτά τα κονδύλια, αρνείται 

ουσιαστικά να ασκήσει αποτελεσματική πίεση πάνω στην Π.Ε.Π., για να αλλάξει 
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την αντιδημοκρατική λειτουργία της και να επιτρέψει την ψηφοφορία και την 

καθολική εκπροσώπηση όλων των προσφύγων μέσα από μια παγκύπρια δημο

κρατική επιτροπή προσφύγων, η οποία θα εκφράζει το προσφυγικό κίνημα τόσο 

στις προσφυγικές του 8ιεκ8ικήσεις αλλά ιΟιαίτερα στην απελευθερωτική προσπά

θεια η οποία πρέπει να αποτελεί την αιχμή του προσφυγικού κινήματος. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Από το 1982 με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού είχε εγγραφεί το θέμα της σύστασης, της λειτουργίας, της ύπαρξης, 

της νομιμότητας -αν θέλετε- της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, γνωστής ως 

Π.Ε.Π. Και τότε είχε καταλήξει με ομιλίες τεκμηριωμένες, με αποδείξεις και 
στοιχεία ο Δημοκρατικός Συναγερμός και είχε κατα8είξει σε αυτό το Σώμα πέραν 

πάσης αμφιβολίας ότι αντιδημοκρατικές ήσαν οι αρχές οι οποίες ουσιαστικά 

Οιήπαν τον τρόπο της επιλογής των προσφυyοπατέρων και ήταν τέτοιες που 
καταπατοόσαν κάθε δικαίωμα και οποιαδήποτε δημοκρατική αρχή. 

Πρόσθετα, συνεπής βέβαια ο Δημοκρατικός Συναγερμός σ' αυτή του τη θέση 

από το 1981 μέχρι σήμερα, ούτε τακτικό προUπολογισμό του ΤΑΕΠ αλλ& ούτε 
κοcι συμπληρωματικό προUπολογισμό ψήφιζε σωστά για τη διάθεση οποιουδήποτε 

, π, 'λ ψ ' 'θ , , , ό ποσου. εραν της επανα η ης που ακουεται κα ε μερικους μηνες απ αυτ το 

βήμα, γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός δε θα ψηφίσει και εξαιτίας του 
γεγονότος ότι εκκρεμεί στην Επιτροπή Νομικών σχετική πρόταση νόμου την 

οποία έχουμε καταθέσει και με την οποία με απλά. λόγια ζητούμε την εκ8ημο

κρατικοποίηση των 8ια8ικασιώv και των θεσμών σύμφωνα με τους οποίους θα 

εκλέγονται οι προσφυγοπατέρες μας. Και θα ήθελα να κατα8είξω και κάτι άλλο 

σ 1 αυτό το Σώμα, που χωρίς να το θέλει -τουλάχιστον αναγνωρίζω αυτή τήν καλή 
π(στη και 8ιάθεση- ίσως γίνει κάποτε συνεργό και σε σωστή και χρηστή 8ιοίχηση 

και διαχείριση χρημ&των του δημοσίου, τα οποία εγκρίνονται με την πλειοψηφία 

που διαθέτει σήμερα το ΑΚΕΛ και το ΔΗ.ΚΟ. στη Βουλή, από το δημόσιο 

ταμείο. για τη 8ιαχείριση, επαναλαμβάνω, αυτών των χρημάτων και τη 8ιάθεση 
8ήθεν για σκοπούς προσφυγικούς, επει8ή ελλείπει ακριβώς ο ουσιαστικός αυτός 

έλεγχος της διάθεσης των κονδυλίων. Εξαιτίας του όχι δημοκρατικού τρόπου της 

εκλογής των υπευθύνων, των αρμο8(ων της προσφυγικής μας οργάνωσης, επανα

λαμβάνω, μήπως θα βρεθεί κάποτε και αυτό το Σώμα να είναι υπόλογο σε 

κάποιες κακο8ιαχειρίσεις. Επαναλαμβάνω και τούτο που στο παρελθόν κατά 

κόρον έχω επίσης υποδείξει και εγώ και ο Δημοκρατικός Συναγερμός στο σύνολό 
του, ότι 8ηλα8ή έχουμε αποδυναμώσει τη φωνή των προσφύγων, ότι 8εν έχουμε 

αντιμετωπίσει σωστά όλα τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπ(ζουν και ότι ο 

τρόπος με τον οποίο αντιμετωπίζονται, είτε. επί διακυβέρνησης Κυπριανού, είτε 
σήμερα επί διακυβέρνησης Βασιλείου, είναι τέτοιος που κάθε άλλο παρά. ικανο

ποιητικός είναι. Γιατί δυστυχώς πρωταρχικό μέλημα της ηγεσίας της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Προσφύγων ήταν να προσφέρει το σχετικόν ύδωρ και τη γή -γην και 
ύδωρ- στην εξουσία, παρά να εξυπηρετήσει τα συμφέροντα των προσφύγων. 

Νιώθω την ανάγκη να αναφερθώ στο σημείο τούτο και στην τελευταία δημοσιο
γραφική δι&σκεψη του Προέδρου της Δηομοκρατίας πριν περίπου 1 1/2 μήνα, 



2558 

όπου μεταξύ άλλων αναφέρθηκε κοcι στο προσφυγικό πρόβλημοc. Και εκεί με 

μεγάλη μου έκπληξη πραγματικά άκουσα ότι σημειώθηκε μεγάλη πρόοδος και 

έχουν λυθε( σε πολύ μεγάλο βαθμό τα προσφυγικά προβλήματα! Και διερωτήθηκα 

μήπως πράγματι και τα άλλα προβλήματα, τα σοβαρά τα οπο(α αντιμετωπίζει το 

κράτος, η πατρ(Οα μας, το δημόσιο, έχουν επιλυθεί στο βαθμό που είδαμε να 

επιλύονται και τα προσφυγικά μαζ προβλήματα τα τελεuτα(α Ουο χρόνια από την 
κυβέρνηση τοu κ. Βασιλείου; Αν είναι έτσι, τότε πραγματικά εγώ τουλάχιστον 

ανησυχώ, γιατt Οεν ε(Οα απολύτως καμιά πρόοΟο να σημειώνεται στο θέμα της 

αντιμετώπισης των προσφυγικών προβλημάτων. Απλώς μόνο έχουμε περάσει 

κάποιο νόμο, μετά από 14-15 χρόνια κατοχής, και έχουμε θεσμοθετήσει κάποιο 
-όπως τον ονομάζουμε- κεντρικό φορέα, κάποιο φορέα ίσης κατανομής βαρών. Την 

ουσία δεν την είδαμε. Και όχι μόνο δεν την είδαμε αλλά δεν είδαμε και 

προσπάθεια που να αντιλαμβάνεται την ουσ(α της αντιμετώπισης του προσφυ

γικού προβλήματος, που είναι πράγματι η αντίκριση του προσφυγικού προβλή

ματος πάνω στη βάση της ίσης κατανομής, πάνω σε ίσα βάρη, τα οποία πρέπει να 

αναλάβει ολόκληρος ο κυπριακός ελληνισμός. Και με την ευκαιρία τούτη θα 

έπρεπε να προβληματιστούν διπλά οι δυνάμεις εκείνες αυτού του Σώματος, αυτού 

του τόπου, που έρχονται σήμερα να επικροτήσουν ουσιασfικά αυτά τα οποία 

λέγονται καθώς και το έργο της Π.Ε.Π. που κάθε άλλο παρά θετικό είναι στον 

προσφυγικό χώρο. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η Θέση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας 

είναι ότι έπρεπε να ψηφιστεί ολόκληρο το ποσό για το 1990, γιατί μ' αυτό τον 
τρόπο Οε θα υπήρχε μια εκκρεμότητα που αφορά ένα αριθμό υπαλλήλων που 

εργάζονται στις υπηρεσίες της ΠΕΠ. Θα ψηφίσουμε όμως έστω και το ποσό που 

καλύπτει μέχρι το τέλος του ερχόμενου Ιουνίου, διαφορετικά καταλαβαίνουμε ότι 

θα βρεθούν σε πολύ δύσκολη θέση τα πρόσωπα που εργάζονται σ' αυτό το 

μηχανισμό. Λέχθηκε εδώ ότι η ΠΕΠ λειτουργεί αντιδημοκρατικά. Η ΠΕΠ 
λειτουργούσε δημοκρατικά. lπ'ήρχαν όμως κενά. Αυτή είναι η αλήθεια. Και 

έχουμε δηλώσει από πριν και επαναλαμβάνουμε και σήμερα ότι ε!μαστε έτοιμοι 

να συμπράξουμε μαζί με τις άλλες πλευρές για να ρυθμίσουμε τα ζητήματα της 

ΠΕΠ είτε με νόμο είτε με μια άτυπη συμφωνία. Βασική όμως προUπόθεση για τη 

ρύθμιση αυτών των ζητημάτων είναι η μυστική ψηφοφορία, κατά τη γνώμη μας, 

και η αναλογική εκπροσώπηση όλων των πλευρών. Αυτή είναι κατά τη γνώμη μας 

η ρύθμιση που πρέπει να κάνουμε, για να λύσουμε αυτό το ζήτημα, και η 

κοινοβουλευτική μας ομάδα, η δική μας πλευρά, είναι έτοιμη να συμβάλει μαζί με 

τις άλλες πλευρές, ώστε να λυθεί αυτό το ζήτημα. Λέχθηκε εδώ ότι δεν έχουν 

λυθεί τα προσφυγικά προβλήματα. Πραγματικά υπάρχουν πολλά προσφυγικά 
προβλήματα που δεν έχουν λυθεί. Και προσπάθεια όλων μας είναι να δούμε με 

ποιο τρόπο συμβάλλουμε ώστε αυτά τα προβλήματα να προωθηθούν προς τη 

σωστή τους λύση. Ήθελα όμως να ρωτήσω, συνάδελφοι, Προωθούμε τα προ

βλήματα προς τη σωστή τους λύση, όταν τον περασμένο Μάρτιο στην απουσία 

των Βουλευτών του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, οι άλλες πλευρές αποφάσισαν να μην 
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ανανεώσουν την ισχύ της έκτακτης εισφοράς για. τοuς πρόσφυγες; Νομίζω ότι 8ε 

β 'λλ ' ό ' Γ ' ' ' λ' ' ' λ θ ' συμ α οuμε μ αυτ τον τροπο. ι αυτο οτα.ν εμε οτι πρεπει να υ οuν τα 

προσφυγικά προβλήματα., πρέπει να συμβάλουμε όλοι με τα. νομοθετήματα που 
υπάρχουν, ώστε να εξασφαλ(ζοντα.ι και τα. αναyκα.(α. ποσά. Η πρότασή μας λοιπόν 
που την κάνουμε και σήμερα ε!ναι ότι πρέπει όλες οι πλευρές να. συμβάλουμε προς 
την Εκτελεστική Εξοuσ(α, για να επαναφέρει το νομοσχέΟιο για την έκτακτη 
εισφορά, έτσι που να μπορέσουμε όλοι να συμβάλουμε στην επlλυση, στο βαθμό 
που μπορούμε βέβαια, των οξύτατων προσφυγικών προβλημάτων που απομένουν. 

Ευχαριστώ. 

111-'UΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού και ο κ. Παπα.πέτpου. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η 8ική μας η πλευρά έχει ξεκαθαρίσει τη θέση της και οι 

8ια8ικασίες έχουν 8ρομολογηθεί ή8η στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή για 

την εξεύρεση συμπεφωνημένης λύσης ειτε με μια ά.τυπη δια8ικασία είτε με τη 

θέσπιση ειδικής νομοθεσίας που θα Sιέπει τη λειτουργία της Παγκύπριας 

Επιτροπής Προσφύγων. 

Η Sική μας εισήγηση ήταν εκείνΊ) η οποία έ~:-r.<με την απόσταση και 

α.ποφασίστηκε μέχρι τέλος Ιουνίου η παροχή α.υτού του ποσού για να εξευρεθεί η 

λύση, αφενός και για να μη βρεθούν ακάλυπτοι οι εργαζόμενοι μέσα στην 

Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

Δε θα θέλαμε, έντιμε κ. Πρόεδρε, να μπούμε στις λεπτομέρειες αναφορικά με 
το επιτελούμενο έργο της Επιτροπής. Αυτό είνα.ι θέμα του ιστορικού του 

μέλλοντος. Σε μερικούς τομείς έχουν κάνει θαύματα. Σε άλλους τομείς πιθανόν, 

κα.ι το πιστεύω προσωπικά., έχουν κενά. Αυτό όμως Sεν είνα.ι της ώρας να. το 

α.ντιμετωπίσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π απα.πέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα το οποίο τίθετα.ι ενώπιόν μας 

είνα.ι κατά πόσο το Σώμα θα εγκρίνει το προτεινόμενο κονδύλι για συγκεκριμένο 

χρονικό διάστημα τεσσάρων μηνών. Και εμείς υποστηρίζουμε την έγκριση του 

κον8υλίου αυτού για το χρονικό Οιά.στημα το οποίο καθορίζεται. Ήδη μιλούμε για 

' " ' λ ' ' ή 'λ Ι ' το χρονικο σιαστημα. που συμπ ηρωνει τεσσερις μ νες στο τε ος του ουνη. 

Δηλα.Οή μιλούμε ουσιαστικά για ενάμιση ακόμα μήνα. 

Το επιχείρημα το οποίο τίθεται είναι ότι ψηφίζοντας αυτό το κονΜλι 

εξου8ετερώνουμε την π!εση πάνω στην Π.Ε.Π. 1 για να. συγκατατεθει στην ύπαρξη 
ή στην πραγματοποίηση αλλαγών αναφορικά με τη 8ημοκρατική της λειτουργία. 

Επί αυτού θα 'θελα να πω τις α.πόψεις μα.ς. 

Εκκρεμούν α.πό πολλού μπροστά στην Επιτροπή Νομικών δυο προτάσεις 

νόμου επί του θέματος. Μια του ΔΗ.ΣΥ. και μια της ΕΔΕΚ. Η Επιτροπή 

Νομικών έχει εξετάσει σε βάθος και σε πλάτος αυτό το θέμα. Ουσιαστικά. η 

μελέτη αυτού του θέμα.τος α.πό την Επιτροπή έχει συμπληρωθεl. 'Αρα εναπό

κειτα.ι στην Επιτροπή να ολοκληρώσει τη Sουλειά. της με τις τοποθετήσεις των 

διάφορων πλευρών και να ψηφιστεί η σχετική νομοθεσία. Και επί αυτού θέλω να 
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πω ότι το ΑΔΗΣΟΚ υποστηρίζει την ανάγκη να πραγματοποιηθοόν αλλαγές στον 
τρόπο λειτουργ(ας της Π.Ε.Π., υποστηρίζει την ανάγκη να υπάρξει τέτοια 

νομοθετική ρύθμιση που να κατοχυρώνει τη δημοκρατική λειτουργία της Π.Ε.Π. 

Λέγοντας αυτά σε καμιά περίπτωση δε θα ήθελα να συμφωνήσω με εκείνες τις 

απόψεις οι οποίες μηδενίζουν ή μειώνουν σημαντικά τη Οουλειά και την προσφορά 

της Π.Ε.Π. Η δική μας &ποψη είναι ότι η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων 

πρόσφερε πολύτιμες υπηρεσίες. Είναι η &ποψή μας ότι βοήθησε σημαντικ& τον 

προσφυγικό κόσμο και αξίζει κάθε έπαινος προς αυτή την κατεύθυνση. Όμως το 

θέμα το οποίο βρίσκεται μπροστά μας δεν είναι αν κάποιος κάμνει καλά ή κακά 

τη δουλειά του, αλλά είναι ένα θέμα αρχής κατά πόσο θα κατοχυρώσουμε τις 

δημοκρατικές διαδικασίες και προς αυτή την κατεύθυνση η ομ&δα του ΑΔΗΣΟΚ 

θα δώσει τη δική της συμβολή. 

Κύριε πρόεδρε, πριν απέλθω από το βήμα θα 'θελα να αναφερθώ και εγώ στο 

θέμα που έθιξε ο συvάδελφος κ. Πουμπουρής αναφορικ& με τη μη ανανέωση της 

νομοθεσίας για την έκτακτη εισφορά. Είναι γεγονός ότι το σχετικό νομοσχέ8ιο 
'θ β' ' ό ' ' που κατε εσε η κυ ερνηση για ανανεωση του ν μου για την εκτακτη εισφορα ο 

οποίος εξέπνευσε ήδη δεν προωθήθηκε στην ολομέλεια, η οποία δεν προχώρησε 

στην ψήφισή του, γιατί η πλειοψηφία της Επιτροπής, οι πλευρές του ΔΗ.ΣΥ. και 

του ΔΗ.ΚΟ. τάχθηκαν εναντίον της ανανέωσης. Με αυτή την ευκαιρία θα 'θελα 

να υπογραμμίσω τη δική μας θέση η οποία είναι θέση σαφώς υποστηρικτική προς 

την αν&γκη ανανέωσης αυτής της νομοθεσίας ή για να ακριβολογούμε θέσπισης 

πλέον νέας νομοθεσίας, γιατί η παλιά έχει εκπνεύσει. Γιατί πιστεύουμε ότι τα 

σημαντικά ποσά τα οποία προκύπτουν από αυτή τη φορολογία εξακολουθούν να 

είναι απαραίτητα στο ταμείο του ΤΑΕΠ, για να χρησιμοποιηθούν για τις 

πολλαπλές ανάγκες κύρια του προσφυγικού κόσμου, Προς αυτή την κατεύθυνση 

συμφωνούμε και εμείς όπως κληθεί η Εκτελεστική Εξουσία να καταθέσει σχετικό 

νομοσχέ8ιο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, σε πολύ μεγάλη συντομία θέλουμε να 

πούμε ότι ψηφίζουμε παράταση απλώς ενός μικρού χρονικού 8ιαστήματος, για να 

μπορέσουν να πληρωθούν οι 8ιάφοροι υπάλληλοι και λειτουργοί στην Παγκύπρια 

Επιτροπή Προσφύγων ως ότου συμπληρωθεί το σχέ8ιο που όλοι επιθυμούμε 

σ' αυτό το Σώμα, όλες οι πλευρές, για την εκ8ημοκρατικοποίηση της Παγκύπριας 

Επιτροπής Προσφύγων. 

Χωρίς να θέλουμε να ανατρέξουμε στο παρελθόν και τονίζοντας ότι η 

Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων πρόσφερε πράγματι σημαντικές υπηρεσίες προς 

τον προσφυγικό κόσμο, όμως ταυτόχρονα επισημαίνουμε ότι υπάρχουν σοβαρά 
κενά τα οποία λύονται σε μια 8ημοκρατική κοινωνία όπως τη 8ική μας με τη 

συμμετοχή όλων των πλευρών και των κομμάτων. Νομίζουμε ότι 8ε μας παίρνουν 

τα περιθώρια πέραν του τέλους του Ιουνίου για να προωθήσουμε μια νομοθεσία ή 

ένα καταστατικό το οποίο να επιτρέπει την αναλογική συμμετοχή βάσει της 

8ύναμης των κομμάτων στην Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων, ώστε η Παγ

κύπρια Επιτροπή Προσφύγων να είναι ένα προσφυγικό κίνημα όλου του κυπριακού 

λαού, γιατί δε μπορούμε να χωρίζουμε τους πρόσφυγες σε διάφορες κατηγορίες. 
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Με αυτά τα ΟεΟομένα και αυτές τις σκέψεις εμείς 8ίvουμε αυτή την 

παράταση, αλλά από την άλλη μεριά δ(νουμε το μήνυμα ότι δε θα δεχθούμε άλλες 

παρατάσεις, γιατί πρέπει να επεξεργαστούμε το ταχύτερο Ουνατό τις σχετικές 

πρόνοιες για συμμετοχή όλων των πλευρών και να μη μονοπωλεί καμιά πλευρά 

την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. ' 

Όσον αφορά το θέμα της έκτακτης εισφοράς θα μελετήσουμε με πολλή 

προσοχή τις απόψεις της κυβέρνησης, για να ανανεώσουμε αυτή τη φορολογ(α. 
Όμως πρέπει να υποδε(ξουμε ότι η (δια η κυβέρνηση Βασιλε(ου, η οπο(α 

προεκλογικά και μετεκλογικά εξεΟήλωσε την πρόθεση να αντικαταστήσει την 

έκτακτη εισφορά με κάποιες άλλες φορολογ(ες, γιατί και πάλι η βοήθεια προς τον 
προσφυγικό μας κόσμο δεν πρέπει να εξαρτάται από την α η β φορολογία, αλλά 
πρέπει να ε(ναι μια δοσμένη βοήθεια και εν(σχυση προς τον προσφυγικό μας 

κόσμο, ιδιαίτερα προς ορισμένες κατευθύνσεις που η κυβέρνηση Βασειλίοu 

προανήγγειλε και Οεν υλοποιεί σήμερα, ιΟιαίτερα πάνω σε θέματα της αποκατά
στασης της φερεγγυότητας των προσφύγων, των πιστοποιητικών ιδ'ιοκατο(κησης 

και πολλών άλλων πραγμάτων, εκτός από τη δ'ιεύρυνση των στεγαστικών 

κριτηρ(ων που σίγουρα πρέπει να δ'ούμε. 

Επομένως για να μη δ'ημοκοπε( οποιαδ'ήποτε πλευρά -και νέα κόμματα τα 

οπο(α δ'ημιουργούνται, νέες καταστάσεις, να είναι πολύ προσεκτικές πριν κατευ
θύνουν ή απευθύνουν οποιαδ'ήποτε κατηγορία-είμαστε έτοιμοι να μελετήσουμε και 

το κυβερνητικό νομοσχέδ'ιο, όταν επανέλθει, αφού δ'οθούν σαφή στοιχεία πως θα 

δ'εσμευθούν και θα χρησιμοποιηθούν τα κονδ'ύλια αυτά για τον προσφυγικό μας 

κόσμο. Ας μη ξεκινούμε, λέω στους κυρίους συναδ'έλφους εδ'ώ, με δ'ημοκοπικές 

τάσεις, γιατί το πρώτο στοιχείο που χρειάζεται για να Οημιουργήσει ένα νέο 

κόμμα μια φυσιογνωμία είναι η υπευθυνότητα και η σοβαρότητα την οποία θα 

χαιρετίσουμε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κ. Πρόεδρε. 

Ήθελα να αναφέρω ότι ε(ναι και δική μας θέση ότι ήταν λάθος ή μη 

ανανέωση της φορολογίας για την έκτακτη προσφυγική εισφορά, γιατ( πράγματι 

υπάρχουν τεράστιες ανάγκες των προσφύγων ακόμα. Δε συζητούμε εδώ ποια είναι 

η πρόθεση της κυβέρνησης στην οπο(α αναφέρθηκε ο κ. Γαλανός. Εδώ λέμε ποια 

ε(ναι η δική μας η Θέση και θα είμαστε ευτυχείς αν ακούγαμε και τις άλλες 

πλευρές, που αποτελούν πλειοψηφ!α, να τάσσονται υπέρ της έκτακτης προσφυ
γικής εισφοράς. 

Το δεύτερο σημείο, κύριε Πρόεδ'ρε, είναι ότι ποτέ δ'ε μηδ'ενίσαμε, αντίθετα 

εκφράζουμε την εκτίμησή μας για την προσφορά και ατόμων και καταστάσεων 

μέσα από την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Αυτό όμως δ'ε σημαίνει ότι 

είμαστε υποχρεωμένοι να ανεχόμαστε τη συνέχιση μιας αντιδημοκρατικής κατά
στασης στη λειτουργ(α της Π.Ε.Π. 

Θα 'θελα, κύριε Πρόεδ'ρε, να μου επιτρέψετε να κάνω δ'υο παρατηρήσεις στα 

λεχθέντα από τον κ. Πουμπουρή. Το θέμα δ'εν είναι ανθρωπιστικό ότι κάποιοι 

άνθρωποι θα χάσουν τη δ'ουλειά τους και ούτω καθ' εξής. Όχι, σεβόμαστε τους 

εργαζόμενους, δε θέλουμε να χάσουν τη Οουλειά τους, αλλά δε βλέπουμε γιατί 
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αυτό το πράγμα πρέπει να συνδέεται με τη συνέχιση μιας αντιδημοκρατικής 

λειτουργίας. 

Και το τελευταίο, θα 'θελα ιΟιαίτερα να εκφράσω την εκτίμηση και να 

χαιρετίσω τη aήλωση του κ. Πουμπουρή ότι ο ΑΚΕΛ όταν μιλά για εκaημο

κρα.τισμό εννοεί μυστική ψηφοφορία και αναλογικό εκλογικό σύστημα. Αυτό 

αποτελεί μια θετική στροφή στη στάση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ, η οποία πιστεόω ότι από αυτή τη σηγμή θα βοηθήσει στην ταχύτατη 

εκΟημοκρατικοπο!ηση του προσφυγικού μας κινήματος. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεaρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π απαπέτpου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου Ouo λόγια αναφορικά με τα όσα είπε ο κ. 
Γαλανός. Αρχικά, εμφανώς πρόκειται περί παρεξήγησης. Καμιά επίθεση aεν 

έκανα στην ομιλία μου στο ΔΗ.ΚΟ. ούτε μέμφθηκα κανένα. Απλώς ανέφερα ένα 

ξηρό γεγονός όπως συνέβη στην Επιτροπή Οικονομικών. Αλλά επαναλαμβάνω ότι 
Οεν υπήρχε καμιά απολύτως πρόθεση να ασκήσω κριτική σε οποιοδήποτε επl 

αυτού του θέματος. 

Βεβαίως άκουσα τη aιάλεξη του κ. Γαλανοό και το μάθημα περ( aημαγωγίας 

και επίσης τις συμβουλές του ότι τα νέα πολιτικά κόμματα θα πρέπει να 

φροντ(σουν να οικο8ομήσουν μια σοβαρή πολιτική φυσιογνωμία. Θα 'θελα να τον 

8ιαβεβαιώσω ότι αυτή είναι η προσπάθειά μας και προς αυτή την κατεύθυνση 

εργαζόμαστε και θα λάβουμε πολό σοβαρά υπόψη τις συμβουλές του. 

Όμως μια και μιλοόμε περί aημαγωγίας θα 'θελα να τελειώσω αυτή τη 

σόντομη παρέμβασή μου με το εξής: Αναφέρθηκε ο κ. Γαλανός στην ανάγκη 

εκ8όσεως πιστοποιητικών ι8ιοκατοίκησης. Χαίρομαι ι8ιαίτερα γιατί το ΔΗ.ΚΟ. 

άρχισε και κάμνει 8εύτερες σκέψεις επί του θέματος γιατί, από ό,τι ξέρω, κάποτε 

κάποιοι όταν αναφέρονταν σε αυτό το θέμα λίγο πολύ κατηγορούνταν για 

προ8οσία, ότι εγκατέλειπαν τα πεπρωμένα του αγώνα του κυπριακού λαού και 

των προσφύγων. Χαίρομαι που γίνονται 8εύτερες σκέψεις και εμείς είμαστε 

έτοιμοι να το επανεξετάσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μπουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεaρε, χαίρομαι γιατί όλες οι πλευρές εκφράζουν την πρόθεσή τους 

να επαναψηφίσουν και να επαναφέρουν το Νόμο περί Έκτακτης Εισφοράς. 

Λέχθηκε όμως από τον κ. Γαλανό ότι εμείς θα περιμένουμε να 8ούμε τις 

προθέσεις της κυβέρνησης και να συζητήσουμε για να επαναφέρουμε ασφαλώς 

αυτό το Νόμο. Θέλω να υπενθυμ(σω όμως ότι στις 13 του Μάρτη αυτού του 
χρόνου η Εκτελεστική Εξουσία έστειλε ε8ώ και εισηγητική έκθεση και σχετικό 

νομοσχέ8ιο με το οποίο ζητούσε από τη Βουλή να παρατείνει την ισχύ του Νόμου 

περί Έκτακτης Εισφοράς. Κατά συνέπεια η πρόθεση της κυβέρνησης έχει 

εκφραστεί με αυτό το νομοσχέ8ιο. Δε χρειαζόταν άλλη πρόθεση. Ότι απέμεινε 

ήταν να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέ8ιο και όχι να απορριφθεί από τα 8υο μεγάλα 

κόμματα. 

Επαναλαμβάνω όμως, χαίρομαι γιατί υπάρχει η πρόθεση που εξαγγέλθηκε 

από τους συνα8έλφους να ψηφίσουν το Νόμο περί Έκτακτης Εισφοράς, γιατί, 
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επαναλαμβάνω, τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες και ι8ιαίτερα 

τοι προβλήμοιτοι των νεαρών ζευγαριών, τοι προβλήμοιτοι της οινοικο3όμησης των 

συνοικισμών χαμηλού κόστους είναι τεράστια και πρέπει να αντιμετωπιστούν 
άμεσα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης, ο κ. Γοιλοινός. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύρι~ Πρόε8ρε, εγώ 8ε θα εκφράσω ούτε λύπη ούτε χαρά. Χαίρομαι γιατί τα 
βρήκαν μεταξύ τους ή μcίλλον δε λυπούμαι οιν τοι βρήκαν μεταξύ τους. Αλλcί 
εγέρθηκοι απλώς γιοι νοι διευκρινίσω ένοι θέμοι. Η θέση μοις είναι ξεκcίθοιρη. 

Είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε την εισφορά, όταν όμως και η κυβέρνηση καταθέσει 

συμπληρωματικό προUπολογισμό για να μας πει πού θα πάνε αυτά τα λεφτά. 
Γιατί νοι ψηφίζουμε λεφτcί, νοι τοι παίρνει η κυβέρνηση κοιι νοι μη βλέπουμε νοι 

γίνεται τίποτε και να μην ξέρουμε τι γίνεται; Αυτό 8ε νομίζουμε πως είναι 

σωστό. Αν η κυβέρνηση θέλει να ψηφιστεl η εισφορά., να συνεχιστεί, να το 8ούμε 

και να τη ψηφLσουμε. Ταυτόχρονα. όμως θα μας πει ότι υπάρχουν κάτοικοι που 

ζουν σε υποστατικά που ούτε χοίροι δεν έπρεπε να. ζουν μέσα.. Τι ποσό θα. 

διαθέσει από αυτή την εισφορά προς αυτfι την κατεύθυνση; Όταν μου πει το 
ποσό, τότε νοι του ψηφίσω δυο εισφορές. Αλλcί απλώς νοι ψηφίζουμε φόρους κοιι νοι 

μην ξέρουμε πού πηγαίνουν δε νομίζω πως είναι ορθή πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Γ οιλοινός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οιν το θέμοι ηγέρθη κοιι υπήρχε κcίποιο πρόβλημα είναι γιατί η 

ίδιοι η κυβέρνηση κοιι ο ίδιος ο Πρόεδρος Βασιλείου εξήγγειλε προεκλογικοί κοιι 

μετεκλογικά. ότι είχε υπόψη του να καταργήσει την έκτακτη εισφορά. και να. την 

αντικαταστήσει με κά.ποιες ά.λλες φορολογίες. Δεν είδαμε τις άλλες φορολογίες τις 

οποίες υποσχέθηκε και προανήγγειλε. Κα.ι απλώς αναρωτιούμαστε αν ο κ. 

Βασιλείου θέλει να συνεχίσει την προηγούμενη οικονομική πολιτική, πρά.γμα το 

οποίο οπωσδήποτε δε μας δυσαρεστεί. Αλλά δε ·γίνεται από τη μια μεριά να 

προαγγέλλει κά.τι και από την ά.λλη να. έρχεται και να ζητά από τη Βουλή να 

συνεχίσει το ίδιο πρcίγμοι. 

Έχει όμως δίκαιο ο κ. Κληρίδης στο ότι πριν νοι ψηφίζουμε την έκτακτη 

εισφορά ή οποιοδήποτε άλλο κονδύλι θα θέλαμε να γνωρίζουμε ότι πρά.γματι αυτά 

τα κονδύλια δεσμεύονται για τον προσφυγικό κόσμο και όχι για οποιοδήποτε 

cίλλο. Κοιι θέλουμε νοι γνωρίζουμε ότι γίνεται κοιλή χρησιμοποίηση αυτών των 

κονδυλιών. Γιατί δε γίνεται από τη μια μεριά. να ζητούμε νέες φορολογίες από 

αυτό το λα.ό για τους πρόσφυγες, για τις ασθενέστερες εισοδηματικά τάξεις του 

λαού μας και από την άλλη να υπάρχει μια πολιτική ουχί νοικοκυρεμένη, μια 
πολιτική σπαταλών, μια πολιτική η οποία. να εκθέτει την κυβέρνηση, η οποία 

κά.ποτε μιλούσε για λιτότητα και περισυλλογfι, αλλά οτιδήποτε άλλο εκτός από 

λιτότητα και περισυλλογή πράττει. Γι' αυτό το λόγο είμαστε έτοιμοι πραγματικά 

να βοηθfισουμε τις ασθενέστερες τάξεις του λαού μας και μια φιλολαϊκή πολιτική 
την οποίοι η κυβέρνηση δεν ακολουθεί. Αλλcί θέλουμε νοι δοόμε κοιι οιπό πλευρcίς 

κυβέρνησης κάποια δείγματα γραφής ότι υπάρχει η περισυλλογή και λιτότητα, 



2564 

Όσον αφορά τα σημεία τα οποία ήγειρε ο συνά8ελφος κ. Παπαπέτρου, 

πρώτο και πάλιν χαιρόμαστε, ύπως είπε ο κ. Κληρίδης, αυτή τη φορά -ναι 

χαιρόμαστε- ότι μπορούν να δεχθούν κάποιες απόψεις και κάποιες συμβουλές και 

Οεν είναι απόλυτοι. 

Όσον αφορά τα πιστοποιητικά ι8ιοκατοίκησης, αν η κυβέρνηση μπορεί 

πειστικά να ξεχωρίσει την πολιτική πλευρά από την οικονομική θα το δούμε, 

γιατί είναι κάτι το οποίο προανήγγειλε. Και Οεν είναι τόσο θέμα αν υπάρχει 

κάποια πολιτική πλευρά που πρέπει να συζ:-;τηθεί, είναι περισσότερο θέμα -λέω 

του κ. Παπαπέτρου- συνέπειας προς τις κυβερνητικές εξαγγελίες, τις πολλές 

κυβερνητικές εξαγγελίες από τις οποίες Οεν είδαμε καμιά να υλοποιείται. Γι' 

αυτό είναι μάλλον θέμα συνέπειας που τίθεται και όχι αν το ΔΗ.ΚΟ. συμφωνεί με 

την πολιτική πλευρά ή όχι. Ας έλθει η κυβέρνηση να μας δικαιολογήσει ότι μπορεί 

να γίνει αυτό το πράγμα και να το υλοποιήσει, χωρtς να προκαταλάβει κάποιες 

πολιτικές λύσεις και είμαστε οι πρώτοι που θα ψηφίσουμε και πιστοποιητικά 

ιδ'ιοκατοίκησης και οτιδ'ήποτε άλλο το οποίο βοηθά τον προσφυγικό μας κόσμο, ο 

οποίος ακόμα υποφέρει και δεν βλέπει την προ πολλοό εξαγγελθείσα φιλολαϊκή 

πολιτική της κυβέρνησης η οποία, επαναλαμβάνω, κάθε άλλο παρά φιλολαϊκή 
είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, προτού δ'ώσω το λόγο σε οποιοδ'ήποτε άλλο; θα 'θελα να τονίσω ότι 

ενώπιόν μας βρίσκεται ένα νομοσχέδ'ιο για την έγκριση των μισθών των 

υπαλλήλων της Π.Ε.Π. για τέσσερις μήνες που τελειώνουν στο τέλος Ιουν(ου. 

Εδώ πέρα η εξέλιξη της συζήτησης έχει συμπεριλάβει τη φορολογική πολιτική της 

κυβέρνησης και το όλο προσφυγικό πρόβλημα. Δε νομίζετε ότι είναι υπερβολικό; 

Έχω επιτρέψει τη συζήτηση αυτή, γιατί πραγματικά το θέμα είναι πάρα πολό 

σοβαρό. Αλλά πρέπει να τραβήξουμε κάπου τη γραμμή πότε θα τελειώσει αυτό 

το θέμα. 

Ο κ. Δίγκλης και ο κ. Ηλιάδης και ο κ. Κουρτελλάρης. Ο κ. Ιεροδιακόνου 

νομίζω ζήτησε το λόγο. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος κ. Γαλανός προσπάθησε να εξηγήσει και να 

αιτιολογήσει τη θέση του αναφορικά με το θέμα της έκτακτης εισφοράς. Και 

έκαμε επίκληση του γεγονότος ότι ο Πρόεόρος Βασιλείου στις προεκλογικές του 

υποσχέσεις, στο προεκλογικό του πρόγραμμα είχε αναλάβει ευθύνη και υποχρέωση 

να καταργήσει την έκτακτη εισφορά. Και με βάση αυτή την υπόσχεση την 

προεκλογική, ο κ. Γαλανός θεώρησε ότι ορθά έπραξε η Οική του κοινοβουλευτική 

ομάόα στην αρμόόια Κοινοβουλευτική Επιτροπή να συνεργήσει στη μη προώθηση 
και τη μη ψήφιση του σχετικού νομοσχεόίου, Θα 'θελα να υπενθυμίσω τον κ. 
Γαλανό ότι η υπόσχεση ή αν θέλετε η δήλωση περί σταδιακής κατάργησης του 
Νόμου περί Έκτακτης Εισφοράς δεν είναι δήλωση ή υπόσχεση η οποία 

παρασχέθηκε γιοι πρώτη φορά το 1987 ή το 1988. Γνωρίζει πολύ καλά ο κ. 
Γαλανός ότι παρόμοιες δ'ηλώσεις και παρόμοιες υποσχέσεις είχαν Οοθεί ακόμα 
πριν ο κ. Κυπριανοό καταστεί Πρόεδρος της Δημοκρατίας και επαναλήφθηκαν οι 

ίδ'ιες υποσχέσεις πλειστάκις, όταν ο κ. Κυπριανού ήταν Πρόεόρος της Δ ημοκρα

τίας. Παρά ταότα η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. δεν έκρινε στη διάρκεια 
μιας δ'εκαετίας σκόπιμο και αναγκαίο να συμβάλει στον τερματισμό της ισχύος 

του Νόμου περί Έκτακτης Εισφοράς. Και νομίζω ότι με τα ίδια κριτήρια που η 
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Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. γιοι μιοι δεκοιετίοι συνέβαλλε στην ποιράτοιση 

και ανανέωση αυτού του Νόμου1 α.υτής της εισφοράς, με την ίΟια λογική, κατά τη 
δική μου γνώμη, όφειλε νοι χειριστεί το θέμα, το νομοσχέδιο γιοι το οποίο γίνεται 

λόγος, δηλαδή της ποιράτοισης της έκτακτης εισφοράς. 

Θέλουμε νοι ελπίζουμε ότι, όταν η κυβέρνηση ή οιν η κυβέρνηση στείλει εκ 

νέου σχετικό νομοσχέδιο στη Βουλή με την ίδιοι συλλογιστική η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. θοι συνεργήσει γιοι την εποινοιψήφιση αυτού του Νόμου. 

Και όσον αφορά τα θέματα περί περισυλλογής, θα 'θελα να πω ότι εμείς 

επανειλημμένα έχουμε εγείρει αυτό το θέμα στη Βουλή. Χαιρόμαστε γιατί και ο 

κ. Γαλανός τώρα που το κόμμα του δεν ε(ναι κυβερνών, τοποθετεί αυτή την 

ανάγκη και εμείς αναμένουμε ότι όλες οι πλευρές θα συνεργήσουν ούτως ώστε 

πράγματι να επέλθει καθεστώς περισυλλογής στη διαχείριση των Οημόσιων 

.οικονομικών. 

Όσον αφορά τα έργα τα οποία ζητούνται για την τυχόν ψήφιση από 

ορισμένες πλευρές ενός νέου νομοσχεδίου που θα αφορά την έκτακτη εισφορά, θα 

'θελα να υποδείξω κοcι να υπενθυμίσω ότι τα ποσά τα οποία αναμενόταν να 

εισπραχθούν, οιν το υπό συζήτηση νομοσχέ8ιο ψηφιζόταν κοιι ο Νόμος ποιροι

τεινόταν, αυτά. τα ποσά Οιαλαμβάνονται στον Προϋπολογισμό του Ταμείου 

Ανακούφισης Εκτοπισθέντων και Παθόντων. Συνεπώς, αν ρίξει ένας μια ματιά σ' 

αυτό τον ΠροUπολογισμό θα Οει αρκετά έργα για την εκτέλεση των οποίων η 

κυβέρνηση χρειαζόταν και χρειάζεται τα ποσά τα οποία θα 'πρεπε και θα πρέπει 

να προέλθουν από την ψήφιση νομοθεσίας περί έκτακτης εισφοράς. 

Γι' αυτό έχω την πεποίθηση ότι αυτός ο ΠροUπολογισμός είναι αρκετά 

τεκμηριωμένος και θυμούμαι ότι καμιά πλευρά της Βουλής Οεν τον καταψήφισε, 

όπως συνέβη και με τους Ουο άλλους Προϋπολογtσμούς. Είναι αρκετά τεκμηριω

μένος, για να παρέχει εχέγγυα για τη Οιάθεση των εσόΟων από την έκτακτη 

εισφορά. Αν βέβαιοι ζητηθούν πρόσθετες εξηγήσεις οιπό μέρους της κυβέρνησης, 

εμείς θα το χαιρετίσουμε και θα συμβάλουμε ούτως ώστε να Οοθούν πρόσθετες 

εξηγήσεις αναφορικ~ με τη Οιάθεση των εσόΟ'ων και από την έκτακτη εισφορά. 
ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Κοιι πάλιν υπενθυμίζω ότι δεν έχουμε θέμα οικονομικής πολιτικής της 

κυβέρνησης. Έχουμε ένα θέμα για την ψήφιση ενός μικρού ποσού για να 

πληρωθούν ορισμένοι άνθρωποι. Γιοι όνομα του Θεού! Έχουμε πάρει ολόκληρη 

την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκπλήττομαι γιατί γίνεται αυτή η συζήτηση. Το θέμα αυτό 

απασχόλησε σήμερα το πρωϊ σύσκεψη των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και 

αρχηγών των κομμάτων. Ομόφωνα καταλήξαμε στο συμπέρασμα, ο ΠρόεΟρος της 

Βουλής να ζητήσει από την κυβέρνηση να στείλει νομοσχέΟιο και ταυτόχρονα 

συμπληρωματιkό προϋπολογισμό για τη Οιάθεση των κονΟυλίu'ν αυτών. Και αυτή 

η απόφαση ήτ«τν ομόφωνη. Γιατί εγεερεται τώρα και γιατί συζητούμε θέμα το 

οποίο δεν έχει σχέση με το υπό συζήτηση θέμα, νομίζω ότι είναι καιρός νοι μπούμε 

σε μια τάξη. 

'ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ακριβώς, αυτό λέω κύριε Κληρίδη. 

Ο κ. Γοιλοινός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι έ;:οι δίκαιο ο κ. Κληρίδης. Γιατί εδώ θα δημοκο

πούμε ποιοι είναι οι προστάτες του προσφυγικού κόσμου και ποιοι Οεν είναι, όταν 

όλοt ομόφωνα αποφασίσαμε ότι πρέπει να έλθει ένα Οικαιολογημένο κονδύλι από 

την κυβέρνηση για την έκτακτη εισφορά. 

Εδώ δηλαδή θα έχουμε μπροστά μας να αντιμετωπίσουμε το συναγωνισμό 

των Ουο πλευρών της Αριστεράς ποια είναι το κυβερνών κόμμα και ποια 
υποστηρίζει περισσότερο τις κυβερνητικές θέσεις, όταν όλοι μας θέλουμε, κύριε 

ΠρόεΟρε, να ψηφίσουμε αυτά τα κονδύλια; 

Είμαστε έτοιμοι για τους πρόσφυγες, αν η κυβέρνηση αιτιολογήσει τα 

κονΟύλια, να δεχθούμε να επιψηφίσουμε τριπλάσια κονδύλια, αλλά αν έλθουν 

Οικαιολογημένα. Και Οεν είναι θέμα έκτακτης εισφοράς ή οποιασΟήποτε φορο

λογίας, είναι θέμα τακτικών προϋπολογισμών με κάποια Οικαιολογημένα κονδύλια 
τα οποία όλοι να αντιμετωπίσουμε. Δεν είναι θέμα μιας ειδικής φορολογίας η 

οποία να επιβάλλεται για τον προσφυγικό κόσμο. Εμείς θέλουμε να 8ούμε ένα 

γενικό σχέδιο της κυβέρνησης πως αντιμετωπίζονται ακόμα τα καυτά προ

βλήματα των προσφύγων. 

Επομένως είμαστε έτοιμοι με όλες τις πλευρές να συνεργαστούμε) για να 

προωθήσουμε τα 8ιάφορα στεγαστικά και άλλα προβλήματα των προσφύγων. Και 

ας μην προσπαθήσει οποιαδήποτε πλευρά να παρουσιαστεί σαν υπέρμαχος των 
προσφυγικών προβλημάτων. Όλοι είμαστε μαζί και ακολουθούμε την ίδια 

πολιτική για τον προσφυγικό κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι σήμερα το πρωϊ ~χει ληφθεί μια απόφαση και οσοδήποτε 

και αν αμφισβητείται αυτή η συνάντηση των αρχηγών των πολιτικών κομμάτων 

κάθε Πέμπτη, εντούτοις είναι πάρα πολύ χρήσιμη και θα μπορούσε να αποφεύ
γονται πολλές συζητήσεις αν τηρούντοcν αυτές οι αποφάσεις οι οποίες λαμβάνον

ται. 

Εκείνο το οποίο είπε ο κ. Κληρίδης είναι η πραγματικότητα. Όλες οι 

πλευρές της Βουλής συμφωνούν να σταλεί μια επιστολή και ανέλαβε ο Πρόεδρος 

της Βουλής να στείλει τη σχετική επιστολή στην Εκτελεστική Εξουσία, για να 

έχουμε τα σχετικά αποτελέσματα. Γιατί συζητούμε περαιτέρω δε βλέπω το λόγο 

δηλαδή. Για όνομα του Θεού! Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου για να τελειώνουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου του νομοσχεδίου αυτού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 7 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

24 υπέρ και 17 εναντίον. Το πρώτο άρθρο λοιπόν εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι
σθέντων και Παθόντων ποσού .C25,545 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1990. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του οίρθρου 2; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Πόσοι εναντtον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγιναν 18 τώρα, κύριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Και το 3εύτερο άρθρο εγκρίνεται με 25 ψήφους υπέρ και 18 εναντίον. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. '.J\ρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου και του επισυνημμένου πίνακα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

25. 
Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18, κύριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και 18 εναντίον. 

Επομένως εγκρίνεται και το τρίτο άρθρο με τον Πίνακα κατά πλειοψηφία. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχε3ίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

25 υπέρ. 
Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κύριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Το νομοσχ1:8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο κατά Πλειοψηφία με 25 
ψήφους υπέρ και 18 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο θέμα είναι ιιΟ περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής 

Δόναμης (Μονιμοποίηση) Νόμος του 1990>>. 

Αντιλαμβάνομαι ότι στην περίπτωση αυτή είχε ζητηθεί κάποια αναβολή. 

Υπ&:ρχει αυτή η αίτηση; 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Υπάρχει, κύριε ΠρόεΟρε. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Βεβαίως, συνεχίζει να υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχlζει να υπάρχει. 

Ο κ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, ζητήθηκε αναβολή την προπερασμένη Πέμπτη. Δόθηκε. 

Ζητήθηκε αναβολή την περασμένη Πέμπτη. Δόθηκε. Δε βλέπω το λόγο γιατί να 

8οθεί άλλη αναβολή. Απλώς είναι μια κωλυσιεργία στο να ψηφιστεί το νομο

σχέ8ιο. Αν υπάρχουν και άλλα θέματα, ας έρθει νέα πρόταση νόμου. Αλλά Βε 

νοεtται μια Επιτροπή να εκΟώσει την Έκθεσή της, να εκκρεμε! η Έκθεσή της, να 

έχει περάσει το στάΟιο των Επιτροπών και να Οίνονται Οιαρκώς αναβολές. Τα 

κόμματα τοποθετήθηκαν, όπως φαίνεται από την Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, είναι γεγονός ότι γι' αυτή την πρόταση νόμου έχει Βοθεί μια 

αναβολή. Εκείνο που Βιερωτώμαι είναι γιατί δόθηκε η αναβολή. Δόθηκε για να 

επανεξεταστεί το θέμα, γιατί πράγματι είναι πολυδιάστατο και θα 'πρεπε να 

αντικριστεί σφαιρικά. Δημιουργούνται πάρα πάρα πολλά προβλήματα. Δεν 

επανεξετάστηκε. Δε συγκλήθηκε η Επιτροπ'ή Εσωτερικών, για να επανεξετάσει 

το θέμα, όπως ήταν και η παράκληση παρουσ(ιχ των αρμο8ίων. Γιατί πράγματι 

για να λυθεί αυτό το θέμα χρειάζεται να συζητηθεί και να εξασφαλιστεί η 

σuνα(νεση τοu αρμό8ιοu Υποuργε(ου, γιατ( μέσα στους τρόπους λύσης προ

βλέπεται 8απάνη. Είναι ένα πολύπλευρο θέμα. Δεν είναι 8υνατό να το συζητή

σουμε σήμερα, εφόσον 8εν αξιοποιήσαμε την αναβολή που 8όθηκε. Πολύ ευχαρί

στως, αν θέλετε να συζητηθεί την ερχόμενη β8ομά8α, αφοό όμως προηγηθεί η 

σuνε8ρ(α της Επιτροπής Εσωτερικών παρουσία του αρμό8ιου Υπουργού, για να 

τοποθετηθεί πλέον ο καθένας όπως νομίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλα8ή, η εισήγησή σας, κύριε Μουσιούττα, είναι ότι 8εν έχει συμπληρωθεί η 

μελέτη η οποία έπρεπε να είχε γίνει και για την οποία 8όθηκε η αναβολή. J(αι γι 1 

αυτό το λόγο πρέπει να συνέλθει η Επιτροπή Εσωτερικών να επανεξετάσει το 

θέμα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Έγινε μια μελέτη και έγινε κάποια Έκθεση. Δεύτερες σκέψεις συνέτειναν 

στη λήψη απόφασης ομόφωνα για αναβολή. Γιατί Βόθηκε αναβολή; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακριβώς. Ο κ. Κληρίaης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι Οεν ήταν αυτός ο λόγος που δόθηκε η αναβολή. 

Κοιι aεν είνοιι θέμοι νοι έρθει ο Υπουργός. Ο Υπουργός ήρθε, κλήθηκε, είπε τις 

απόψεις του και μετά που ήρθε ο Υπουργός και ε(πε τις απόψεις του κυκλοφόρησε 

Έκθεση με την οπο(α συμφωνούσαν τρία κόμματα και διαφωνούσε το ΔΗ.ΚΟ. 

Το ΔΗ.ΚΟ. ζήτησε μια αναβολή. Ήταν γιοc να μελετήσει το θέμα; Για να 

τοποθετηθεί; Δε μοις ενaιοιφέρει οιν ήθελε νοι οιλλοίξει το ΔΗ.ΚΟ. τις απόψεις του. 

Αλλοί aεν μπορεί επειaή το ΔΗ.ΚΟ. θέλει μιοι οινοιβολή, νοι συνεχίζεται νοι aίνετοιι 

αναβολή, για να επανέλθει η Επιτροπή να εξετάσει το θέμα. Η Επιτροπή εξέτασε 

το θέμοι. Τοποθετήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γ οιλοινός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεaρε, μπορεί ο κ. Κληρίaης νοι λέγει ότι όλοι τοι κόμματοι έχουν 

τοποθετηθεί κοιι έμεινε το ΔΗ.ΚΟ. κοιι εξοιιτίοις του Δημοκρατικού Κόμματος 
μπορεί να υπήρξε απώλεια. Δεν ε(ναι όμως τυχαίο ότι κατόπιν κάποιας 

επανεξέτασης, όλα. τα άλλα κόμματα, εκτός από το Δημοκρατικό Συναγερμό, 

θεωρούν ότι είναι χρήσιμο να γίνει μια πολύ πιο προσεκτική μελέτη πριν 

τοποθετηθούν, Οιότι Οεν είναι τόσο απλό το θέμα και Οιότι θέλουμε να πάρουμε 
μια πραγματικά 8(καιη απόφαση που να καλύπτει όλους τους αστυνομικούς και 

όχι οποιαδήποτε πτέρυγα ή οποιαδήποτε πλευρ_ά. Και ε(ναι με αυτά τα κριτήρια 

που θέλουμε να δούμε σφαιρικά το όλο' θέμα που να καλύπτει και λοχ!ες και 
αναπληρωτές, αλλά και απλούς αστυνομικούς, για να κάνουμε κάτι το δlκαιο για 

όλη την αστυνομική δύναμη. Δεν ε!ναι τόσο απλό το θέμα. Και αν κάποτε γίνεται 

κάτι το βεβιασμένο και την τελευταία στιγμή έστω δούμε ότι χρειάζεται μια 

επανεξέταση και μια δεύτερη σκέψη -και όταν και άλλες πλευρές οι οποίες 

προηγουμένως ήταν έτοιμες πιστεύουν ότι χρειάζεται πράγματι να το ξαναδούμε

τότε πιστεύω ότι δεν είναι θέμα Δημοκρατικού Κόμματος, αλλά έίναι θέμα να 

λάβουμε την πιο δίκαιη και σωστή απόφαση. Και το μοναδικό μας κριτήριο είναι 
ότι θέλουμε να το μελετήσουμε πάνω στα κριτήρια τα οποία ανέφερε ο 

κ. Μουσ~ούττας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε~ εγώ ομολογώ ότι στο παρελθόν κατά τη διάρκεια της 

μεΜτης του θέματος aεν είχοι την ευκοιιρίοι νοι ασχοληθώ μοιζί του. Ασχολήθηκα 

μόλις χθες και σήμερα. Βεβαίως ο λόγος τον οποίο πρόταξε ο χ. Μουσιούττας για 

τη σημερινή οινοιβολή, το γεγονός aηλοιaή ότι το οινοιβοίλοιμε την περασμένη 

βδομάδα, ασφαλώς για να δούμε κάποια θέματα, όχι για να τοποθετηθούν οι 

πλευρές -είχαν τοποθετηθε!- αλλά για να ξαναδεί μερικά σημεία η Επιτροπή σε 

συσχετισμό με το γεγονός ότι η Επιτροπή από τότε δε συν-/ιλθε, σίγουρα στο 
μυοιλό μου αποτελεί ένοι σοβαρό λόγο που aικοιιολογεί την αίτηση του κ. 

Μουσιούττα για αναβολή. Όμως σ' αυτό το λόγο θα ήθελα να προσθέσω και 

κάτι άλλο. Δεν έχω πρόθεση να κάνω διάλεξη ή να ισχυριστώ ότι γνωρ(ζω τα 
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πάντα, Αλλά μελετώντας αυτή την πρόταση νόμου θα ήθελα να εκφράσω τις 

σοβαρότατές μου αμφιβολίες αναφορικά με τη συνταγματικότητά τ0:υ. Έχω 

πληροφορηθεί -8ε γνωρίζω αν είναι ορθές οι πληροφορίες μου- ότι και το Γραφείο 

του Γενικού Εισαγγελέα εξέφρασε τη γνώμη ότι υπάρχει κάποιο πρόβλημα 

συνταγματικό. 

Έχω την άποψη ότι προ του κινδύνου να ψηφιστεί ενδεχομένως νομοθεσία η 

οποία υπάρχει μεγάλος κίνΟυνος να ανατραπεί ενώπιον του δικαστηρίου ως 

αντισυνταγματικ-ή, λίγες μέρες αναβολή. Οε θα έβλαπτε για να το δούμε και να 

μελετήσουμε αυτό το θέμα πιο επιστάμενα, αλλά και για τους λόγους που 

ανέφερε ο κ. Μουσιούττας. Γι' αυτούς τους λόγους εμείς υποστηρίζουμε την 

αίτηση για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, και η 8ική μας η πλευρ& είναι υπέρ της αναβολής και της 

επανόδου του θέματος στην Επιτροπή Εσωτερικών. να το επανεξετάσει σε σχέση 

με περιπλοκές που δημιουργούνται σε ό,τι αφορά 8ιάφορες άλλες βαθμ(δες της 

αστυνομικής 3ύναμης, πράγμα που νομίζω ότι πρέπει να το προσέξουν όλες οι 

πλευρές. Δε θα ήταν σωστό να βιαστούμε να ψηφ(σουμε αυτό το νομοθέτημα 

παραγνωρ(ζοντας περιπλοκές που μπορούν να προκύψουν όσον αφορά διάφορες 

άλλες βαθμί8ες. Δεύτερο είναι και εμάς έγνοια μας ότι μπορεί να είναι 

αντισυνταγματικός αυτός ο νόμος. Και επει3ή αυτή τη στιγμή υπάρχει σωρεία 

αναπομπών του Προέ8ρου -μερικούς νόμους τους οποίους ψηφίζαμε είδαμε ότι 

έπρεπε να ήμαστε περισσότερο προσεκτικοί- θα έλεγα ότι πρέπει να επιδείξουμε 

την αναγκαία υπομονή, ώστε να είμαστε βέβαιοι ότι ο νόμος που ψηφίζουμε θα 

είναι και συνταγματικός και θα καλύπτει όλες τις βαθμί8ες της αστυνομικής 

8ύναμης. 

Υποστηρίζουμε λοιπόν να πάει πίσω στην Επιτροπή Εσωτερικών και να 

εξεταστεί απ' αυτής της &ποψης, 8ιότι υπ&ρχουν 8ι&φορες &λλες βαθμί8ες που 

εμπλέκονται σ' αυτή την υπόθεση. Και πιθανό, θα έλεγα, ότι το νομοθέτημα αυτό 

λ ' ' ' ψ ί ' ' ' να εμπ εκεται και με το νομο που εχουμε ηφ σει προηγουμενα, το νομο περι 

παράτασης του ορίου ηλικίας από 55 σε 60 χρόνια. Πιθανό, λέγω, 8εν είμαι 

βέβαιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρί8ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, φαίνεται ότι η πλειοψηφία ζητ& αναβολή. Και αν 8ιεξαχθεί 

ψηφοφορία, θα ψηφίσουν υπέρ της αναβολής. Αλλ& θα ήθελα να απαντήσω σε τρία 

ή τέσσερα σημεία, γιατ( πρέπει πλέον αυτό το Σώμα να μπει σε κάποια τάξη. 

Αυτή είναι μια πρόταση νόμου την οποία κατέθεσε από κοινού αρμό8ια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή της Βουλής, η Επιτροπή Εσωτερικών. Δεν ήταν 

πρόταση νόμου από οποιο3ήποτε κόμμα. Είναι πρόταση, και αναφέρεται και στην 

Έκθεση ότι είναι πρόταση νόμου. Δεύτερο, στην Επιτροπή ήρθε ο Γενικός 

Εισαγγελέας. Δεν ηγέρθη θέμα αντισυνταγματικότητας ούτε ρωτήθηκε ή είπε ο 

Γενικός Εισαγγελέας ότι κάτι είναι αντισυνταγματικό. Τρίτο, ήρθε ο Υπουργός 

Εσωτερικών και δεν είπε ότι η κυβέρνηση αντιτίθεται ή το θεωρεί ως θέμα 

αντισυνταγματικό. Ερχόμαστε εμείς τώρα εκ των υστέρων να εγείρουμε διάφορα 
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θέματα τα οπο(α θα έπρεπε να τα διερευνήσουμε αν υπήρχαν. Και εγώ πιστεύω 

ότι τα περισσότερα είναι πλαστά και φανταστικά εκ των προτέρων. Γιατί; Διότι 

υπάρχουν μερικές παρεμβάσεις. Δε θα αναφερθώ. Γνωρίζω ποιες είναι οι 

παρεμβάσεις. Αλλrk εφόσον η πλειοψηφία θέλει, δεχόμαστε να αναβληθεί μόνο για 

μια βδομrkδα, μέχρι την ερχόμενη Πέμπτη και ας συνεδριrkσει η Επιτροπή να 
εξετάσει όλες αυτές τις τοποθετήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

'Αρα λήγει. Δεν uπά:pχει θέμα, εφόσον συμφωνούν όλες οι πλευρές. 

Ο κ. Ευσταθίου, για.τι η ΕΔΕΚ μόνο Οεν έχει τοποθετηθεί. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμε(ς 3εν ανησυχούμε για τη συνταγματικότητα του νόμου, 

διότι η Βουλή δικαιούται να νομοθετεί εν παντί θέμα.τι. Αυτά τα εφευρήματα της 
αντισυνταγματικότητας είναι εφευρήματα τα οποία δεν προσθέτουν και δε 

βοηθούν καθόλου στην εργασία αυτού του Σώματος. Αντίθετα υποβιβάζουν και τη 

συνταγματική του αποστολή και τις εξουσίες που του έχουν ανατεθεί από το λαό 

να εκτελεί, ώστε δε νομίζω πως είναι αντισυνταγματικό το νομοθέτημα. Είναι 

κοινωνικό πρόβλημα το οποίο πρέπει να λυθεί. Είναι αδιανόητο άνθρωποι να 

κατέχουν ένα βαθμό και να ασκούν τα καθήκοντα της θέσης τους επί σειράν ετών 

και όταν έρχονται οι προαγωγές να τους αφήνουν πίσω και να προάγουν άλλους 

και να εγείρονται τέτοια θέματα. Παρά ταύτα όμως εδώ το θέμα δεν έχει 

επιλυθεί από το νόμο τούτο σε βαθμό που να μπορεί να λεχθεί ότι τέθηκε τέρμα 

σε ένα κοινωνικό πρόβλημα, διότι έχει καταντήσει κοινωνικό πρόβλημα. Μόνο γι / 

αυτό το λόγο, για να δοθεί λύση ενιαία για όλες τις περιπτώσεις των 

αναπληρωματικών διορισμών, τους οποίους η Επιτροπή Εσωτερικών με το νέο 

νόμο, κατ' εισήγησή της, τον οποίο και δέχθηκε το Σώμα, κατάργησε αυτούς τους 

αναπληρωτικούς πλέον διορισμούς, διότι εξυπηρετούσαν ίσως άλλους σκοπούς 

τότε. Γι' αυτό το λόγο, για να δοθεί η ευκαιρία να εξεταστεί το θέμα καθ' 

ολοκληρίαν, από αρχής μέχρι τέλους, συγκατατιθέμεθα και εμείς στην αναβολή 

της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόθεση όλων μας είναι να περΟCσουμε μια νομοθεσία που να 

αγκαλιάζει ολόκληρο το αστυνομικό σώμα και να εφαρμόζει όσο το δυνατό πιο 

δίκαια και αντικειμενικά κριτήρια για την αστυνομική δύναμη, ανεξΟCρτητα πού 

ανήκει έκαστος και ποιες είναι οι δικαιολογίες μας. Αν κατατέθηκε μια πρόταση 

νόμου από πλευράς της Επιτροπής Εσωτερικών, αυτή η πρόταση νόμου ήταν σαν 

ένα προζύμι για επεξεργασία. Λέγω αν κατατέθηκε. Δεν το έχω μελετήσει, αλλά 

ήταν ένα προζύμι, για να μπορέσουμε οπωσδήποτε να το επεξεργαστούμε και να 

καταλήξουμε σε μια δίκαιη λόση. Και αυτή παραμένει η πρόθεσή μας. 

Όμως δεν πιστεύω ότι είναι ρεαλιστικό να μιλούμε για μια βδομάδα, διότι 

το θέμα ε!ναι πάρα πολύ σοβαρό και αν θέλουμε να γ!νει μια σωστή δουλειά, 

πρέπει να δώσουμε εκείνα τα χρονικά περιθώρια τα οποία πραγματικά χρειάζον

ται, για να δούμε το θέμα σφαιρικά όσον αφορά ολόκληρη την αστυνομική δύναμη 

και να μπουν κριτήρια που να καλύπτουν όλους με αντικειμενικό φακό. Βάσει 

αυτών των συλλογισμών εμείς είμαστε έτοιμοι και αναμένουμε τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Εσωτερικών να καλέσει αμέσως συνεδρ(ες για να βρούμε, σε συνεργα-
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σlα με τον Υπουργό Εσωτερικών, τι ε(ναι το σωστό που πρέπει να γίνει από όλες 
τις πλευρές, για να καλύψει ολ6χληρη την αστυνομική Ούναμη. Είναι με αυτούς 
τους συλλογισμοός τους οπο(ους και εμείς πιστεύουμε και με άλλες πλευρές 

θέλουμε να ξαναΟούμε το όλο θέμα. Και νομίζω ότι αν γίνει οποιαδήποτε 

προσπάθεια να δοθούν κομματικά κριτήρια και να γίνει κομματική διαμάχη σ' 
αυτό το θέμα -από εμάς Οεν υπάρχει τέτοια προσπάθεια- τότε πολύ κακή 

υπηρεσία προσφέρουμε στο θέμα της αστυνομίας η οποία υπ&ρχει για ολόκληρο το 
λαό και για ολόκληρο το κρ&τος και όχι για το &λφα ή βήτα κόμμα. Αυτή είναι η 
θέση μας και δίνουμε τη διαβεβαίωση πως θα δούμε και θα αντιμετωπίσουμε το 
θέμα εντός τακτών προθεσμιών με όλη την αντικειμενικότητα που πρέπει πάνω σε 

μια σφαιρική β&ση. 

Αυτά ήθελα να πω. Ακούω μερικούς συναδέλφους πως δεν τους αρέσουν, αλλά 

ε(ναι η ειλικρινής και αντικειμενική θέση του Δημοκρατικού Κόμματος. 

!11'U1'Δl' 1' ΠJΝ: 

Θα δώσω το λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτε
ρικών. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στη διαμ&χη. Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι ως 
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών ορίζω αυτό το Σ&ββατο, 

η ώρα 9.30π.μ., συνεδρία και όποιοι ενδιαφέρονται, να προσέλθουν να πουν τις 
νέες τους απόψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, νομίζω ότι ... 

Ο κ. Μοuσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

ΚUριε Πρόεδρε, αν πρόκειται να υιοθετηθεl η εισήγηση για σύγκληση της 
Επιτροπής Εσωτερικών για μας είναι αδιανόητο να συγκληθεί χωρίς την παρουσία 
του αρμόδιου lπουργού. Και προς αποκατάσταση της αλήθειας -γιατ! εγείρεται 
και θέμα προσωπικό- θα ήταν ανεύθυνο και επιπόλαιο από μέρους μου να 
υπογράψω την πρόταση ενός νόμου και από την πρώτη Έκθεση την οποία 
επικαλείται ο κ. Κληρίδης να διαχωρίζουμε τη θόση μας. Δε γίνονται αυτ& τα 

πράγματα.. Αν θέλετε να φρεσκάρω τη μνήμη όλων, αυτή η ιστορlα με τους 
αστυνομικούς ξεκ!νησέ με πρόταση του Συναγερμού για αυτόματη προαγωγή. Με 

συνδυασμόνη πρόταση ΔΗ.ΣΥ.-ΔΗ.ΚΟ. για μελέτη του θέματος αναπληρωτών 

προσοντούχων και μη, για να καταλήξει τελικά σε πρόταση από μέρους του 

Προέδρου της Επιτροπής Εσωτερικών που αφορά τους προσοντούχους αναπλη
ρωτές αστυνομικούς σε Οιάφορα πόστα. Έτσι ε(ναι η αλήθεια. l{αι αν άλλα 
κόμματα υπέγραψαν αυτή την πρόταση νόμου, εγώ δεν ξέρω. Εμείς δεν 

υπογρ&ψαμε έτσι πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, νομ(ζω ότι ... 

Ο κ. Πουμπουρής ζήτησε το λόγο. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θόλω να πω ότι το ερχόμενο Σ&ββατο κανένας από 

τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ Οεν μπορε( να παραστεί σ' αυτή τη σuνεΟρ(α εξ 

αντικειμένου. Β&λτε το την ερχόμενη βδομάδα. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Τη Δευτέρα πρωϊ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, πραγματικά με ξενίζουν οι 3ηλώσεις, οι ομιλίες και η 

συμπεριφορά μερικών συνα8έλφων. Τέθηκε από τον ΠρόεΟρο του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και Οεν υπήρξε ένσταση -που έχει και τον πρώτο λόγο στο χώρο που 

ανήκει- κάποιο θέμα. Εκείνο όμως το οποίο νιώθω την ανάγκη να πω σ' αυτό το 

Σώμα είναι πως επιτέλους υπάρχουν θεσμοι Επιτέλους, υπάρχει κοινοβουλευτική 

πρακτική και ΟιαΟικασία ή Οεν υπάρχει; Ακούσαμε εδώ από Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο ότι· οι προτάσεις νόμου αποτελούν προζύμια, Ακούσαμε από Κοινο

βουλευτικό Εκπρόσωπο ότι, ξέρετε μετά που θα ετοιμάζονται οι Εκθέσεις 

υπάρχουν σφαιρικές αντιμετωπίσεις και όχι κομματικά συμφέροντα και να μη 

δημοκοπούμε και να ξαναορίζονται συνεδρίες. Να ξέρουμε, κύριε ΠρόεΟρε, εΟώ 

καλή τη π(στει ο Πρόε3ρος του Δημοκρατικού Συναγερμού και ο Πρόε3ρος της 

Επιτροπής Εσωτερικών που είναι. Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού ήΟη 

έχουν Οεχθεί -και. τείνω να συμφωνήσω με το θέμα, όπως τέθηκε τουλάχιστον από 

το συνάδελφο κ. Ευσταθίου- να το ξαναδούμε κάνοντας ακόμα μια προσπάθεια. 

Αλλά ταυτόχρονα αυτά τα οποία λέχθηκαν από τον κ. Γαλανό και. από 

άλλους συναδέλφους και. από τον κ. Μουσιούττα περί βεβιασμένων ενεργειών και 

ξεγελασμάτων και έβαλα υπογραφή και 3εν έβαλα υπογραφή είναι αστεία και 

γελοία. Υπάρχει μια Έκθεση της Επιτροπής Εσωτερικών ημερομηνίας 30 
Απριλίου η οποία λέγει το ιστορικό, για να καταλήξουν τα τρία κόμματα και να 

συστήσουν στο Σώμα την ψήφιση της συγ>:<κριμέvης πρότασης νόμου. Αν 

εξυπηρετούνται. μερικοί συνά:Οελφοι ή Οεν εξυπηρετούνται. τα κόμματά τους αυτά 
δεν τα ξέρω, δεν αφορούν το Σώμα και έπρεπε να τα δουν, όταν εσυζητείτο η 

πρόταση νόμου. Να μην καθιερώσουμε και άλλη πρακτική, κόριε Πρόε8ρε. Διότι 

την ερχόμενη Πέμπτη, όπως και. προηγουμένως, που συζητούσαμε το νομοσχέΟι.ο 
για το Τ.Α.Ε.Π. το συμπληρωματικό, μπορούσα και εγ,ώ με τη σειρά μου να 

εγερθώ, να εκφωνήσω τον πανηγυρικό μου και. τον φιλιππικό μου και να πω ((θέλω 

και 15 μέρες ακόμα να το μελετήσω>>. Δε Οέχομαι. τις δηλώσεις αυτές που έγιναν, 
ότι είναι προζύμι οι. προτάσεις νόμου. Είναι. νομοθέτημα. Έχει. την ίΟι.α ισχύ που 

έχει το νομοσχέ3ιο. Υπεύθυνα τις 3ιαχειpίζονται οι Επιτροπές. 

Και θα ρωτήσω και. έναν από τους συναδέλφους που διαμαρτύρονται. ότι. στη 

β3ομά3α της αναβολής 3εν κλήθηκε η Επιτρόπή να 3ιορθώσει τα πράγματα, όπως 

οι ί3ιοι ήθελαν. Ποιος από τους συνα3έλφους ζήτησε να συγκληθεί η Επιτροπή, αν 
3εv τη συγκάλεσε ο Πρόε3ρος; Ο Πρόε3ρος είναι ε3ώ. Απουσίαζε στο εξωτερικό. 

Κανένας 3εν του ζήτησε. Και ο Αντιπρόε3ρος είναι επίσης ποφών. Δεχόμαστε την 

αναβολή, για να εξυπηρετήσουμε τον κοινό σκοπό και. το κοινό συμφέρον, αλλά 
ταυτόχρονα να μην είμαστε όλοι. μας συνεργοί και σε Οηλώσεις, ότι. οι. Εκθέσεις 
πλέον είναι αστεία έγγραφα τα οποία ανατρέπονται., οπότε σχηματίζονται 

πλαστές πλειοψηφίες σε ψηφοφορίες στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ! 

Κύριε Γαλανέ, ένα λεπτό. Κύριε Κουρτελλάρη, κύριε Κόλοκε. Ζητήσατε 

πολλοί το λόγο. Βεβαίως όλες αυτές είναι εκφράσεις, για να 3οθεί η εντόπωση, 
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κύριε Σολωμή·, ότι τtποτε Οεν εtναι τελειωτικό σ' αυτό το Σώμα μέχρις ότου 

ψηφιστε( σε νόμο. Αυτή η σuνέλευrτη είναι κυρίαρχο σώμα.. Και ό,τι αποφασίσουν 

οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές μπορεί να το ανατρέψει η ολομέλεια. Δε σημαίνει 

ότι Οεσμεύεται αυτό το Σώμα από τις Εκθέσεις οποιασΟήποτε Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής. Γι' αυτό το λόγο το κυρίαρχο αυτό Σώμα εκφράζει απόψεις πάνω 

στην Έκθεση αυτή και πάνω σ' αυτό το θέμα. Και εφόσον εκφράζει απόψεις, Οεν 

μπορώ να το εμποδίσω αυτό το πράγμα. Ούτε κανε!ς μπορεί να. το εμποΟ(σει. Το 

μόνο το οποίο μπορώ να χάνω είναι το εξής: Να θέσω την πρόταση αυτή σε -
ψηφοφορία. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, παρόλο που έγινε επίθεση από το συνάδελφο και κριτική όσον 

. αφορά τις προθέσεις μας, εμείς aε θα απο3ώσουμε τα ί3ια κριτήρια στους 

συναδέλφους που αποδίδουν σε μας. Είναι γνωστό ότι και πρόταση νόμου να 

υποβληθεί από ορισμένες πλευρές, αλλά και νομοσχέδιο να έρθει από την 

κυβέρνηση, έρχεται στο Σώμα για επεξεργασία και για να ακούσουμε απόψεις και 

για να δούμε το τι είναι το σωστό και δίκαιο και πως οπωσδήποτε καλύπτει το 

πρόβλημα που θέλουμε να επιλύσουμε με βάση κάποια κριτήρια. 

Γι' αυτό αν ενόχλησε η έκφραση προζύμι -μάλιστα οποιαδήποτε νομοθεσία 

μπορεί να τύχει επεξεργασίας και τίποτε το τέλειο 8εν υποβάλλεται στη Βουλή

να πω και κάτι άλλο. Και καμιά νομοθεσία Οεν είναι τέλεια. Με την πάροδο του 

χρόνου ο νόμος είναι ζωντανός. Βλέπουμε τις ατέλειες και τις τροποποιούμε. Εγώ 
θέλω να επαναλάβω εκείνα που είπα προηγουμένως και να αντιμετωπίσουμε αν 

είναι 3υνατό τα προβλήματα της αστυνομίας όλοι μαζί με αντικειμενικό φακό. Δε 

νομίζω και 3ε θεωρώ σωστό να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα της αστυνομίας 

μέσα από κομματικές διαμάχες. Πιστεύω να Οοθεί ο χρόνος που χρειάζεται. Δεν 

πρέπει να εLναι πάρα πολύς, πρέπει να είναι μια τακτή προθεσμ(α, Να συγκληθεί 

η Επιτροπή και να γίνει η προσπάθεια να βρούμε εκείνους τους κοινοός 
παρονομαστές, ώστε να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα με Οίκαιο φακό και 

γενικά να μπουν αντικειμενικά και σωστά κριτήρια εφ' όλης της ύλης. 

Η 3ική μας πρόθεση είναι αυτή και τείνουμε χείρα συνεργασίας προς όλες τις 

άλλες πλευρές -έστω κι αν την αμφισβητούν- για να προχωρήσουμε με σωστό 

τρόπο. ΠροειΟοποιούμε όμως ότι οποιαΟήποτε πλευρά προσπαθήσει να εισάξει 

κομματικά κριτήρια ή να εκμεταλλευθεί θέματα κομματικά σε θέματα αστυνομ(ας 

-και Οεν κατηγορούμε καμιά πλευρά- πολύ κακή υπηρεσία προσφέρει στον κοινό 

σκοπό, για να βρούμε το τι είναι το Οίκαιο για ολόκληρη την αστυνομική Ούναμη. 

Αυτά έχω να πω και Οεν έχω κατηγορήσει καμιά πλευρά. Δεχθήκαμε επιθέσεις. 
Οεν τις ανταποΟώσαμε, στην προσπάθειά μας να ε(μαστε εποικοΟομητικοι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, απ' όλη τη συζήτηση Οεν αντιλήφθηκα καμιά πλευρά να θέλει 

να προσΟώσει στο θέμα αυτό κομματική χροιά και κομματικά ελατήρια. Για να 

είμαστε 3ίκαιοι, 3ηλα3ή. Γι' αυτό το λόγο ... 

Ο κ. Κληρί3ης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, λυπούμαι πράγματι, Οιότι πολύτιμος χρόνος αυτού του 

Σώματος καταναλίσκεται σε άσκοπες συζητήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ λυπούμαι μαζί σας, κύριε Κληρί3η. 
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Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ευχαptστώ. Εδώ, κύριοι, γεννάται ένα ουσιαστικό θέμα. Και ε!ναι κακή 

πολιτική να δημιουργούνται διαδικασίες οι οποίες αύριο θα παρασύρουν το Σώμα 

σε ατέρμονες εξετάσεις προτάσεων νόμων και νομοσχεδίων. Το Σύνταγμα 

καθορίζει ρητά ότι μια πρόταση νόμου ή ένα νομοσχέδιο παραπέμπεται στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, εξετά:ζεται, υποβάλλεται Έκθεση, μπαίνει 

στην ημερήσια 8ι&ταξη -υπ&ρχει πρόνοια ότι πρέπει να κυκλοφορήσει η Έκθεση 

48 ώρες πριν τη συζήτηση- και συζητείται. Αν υιοθετήσουμε τώρα κ&τι &λλο- 8ε 

φέρω ένσταση, αλλά προειδοποιώ- αύριο θα έρχονται νομοσχέδια. εδώ, θα περνούν, 

θα γίνονται οι μελέτες από τις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές και θα 

σηκώνεται ένα κόμμα ή Ούο κόμματα και θα λέγουν να επανεξεταστεί τι;> θέμα. 

Και θα πηγαίνουν π!σω στις Επιτροπές, και θα ξαναέρχονται και θα πηγα(νουν 

και αυτή η-Βουλή 8ε θα επιτελεί το έργο της. Είναι γι 1 αυτό που φέρω ένσταση 

στις αναβολές. Το νομοσχέ8ιο αυτό προ-ήλθε είτε από την Κοινοβουλευτικ'ή 

Επιτροπή Εσωτερικών είτε από ένα κόμμα είτε από οποιο8ήποτε. Πέρασε όλα 

αυτά τα στά8ια και είναι πρωθύστερο να συζητούμε τώρα επανεξέταση. Αλλά 

εφόσον η πλειοψηφ(α -και 8οθέντος ότι αυτό 8ε θα αποτελέσει προηγούμενο και 

πρέπει να το ξεκαθαρίσουμε, 8ιότι αύριο θα εγερθούν και άλλα θέματα και θα 

επαναλαμβάνουμε το ί8ιο- 8εν έχω ένσταση να αναβλ-ιJθεί, όχι όμως επ' αόριστον. 

Γιατί το να μου λένε ότι είναι προζύμι ... , η στετέ μου έλεγε ότι «όποιος έθθελει 
να ζυμώσει, πέντε μέρες κοσσινίζεt)), Λέγω να βάλουμε μια τακτή προθεσμία. 

Δεκαπέντε μέρες είναι υπέρ-αρκετό, για να επανεξεταστεί. Επομένως εντός 15 
ημερών επανέρχεται χωρίς &λλη αναβολή και θα τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μ&λιστα. Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εγώ θέλω να θυμίσω τον κ. Κληpί8η για την πρακτική του 

παρελθόντος, ότι για το νομοσχέ8ιο που αναφέρεται ({Ο περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατ&ξεις) Νόμος του 

1989», η Έκθε;,η της Επιτροπής ομόφωνα ήταν στις 29 Ιουλίου μπροστ& στο 
Σώμα και μέχρι τώρα ακόμα δε συζητήθηκε. Άρα δεν είναι η μόνη φορ& που 

νομοσχέ8ια για τον ένα ή τον άλλο λόγο μπορεί να χρειαστεί να γίνει παράταση 
και καθυστέρηση κτλ. Δε λέγω αν 8ικαιολογείται ή α.ν 8ε 8ιχα.ιολογείται, αλλά 

λέγω ότι αυτό το πράγμα ζητήθηκε από την πλευρά του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Και θέλω να θυμίσω το γνωμικό που λέει: « Ό'ί, τα 8ικά μας εν 
καρύ8κια τζαι τζυλούν τζαι τους άλλους εν αφκά τζαί σπάζουν>). Πρέπει να 

θυμάται ότι αυτό το πράγμα πρέπει να εφαρμόζεται για όλες τις περιπτώσεις. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εκπλήσσομαι για την αφέλεια του αγορητού. Ε8ώ συζητούμε 

θέμα αν πρέπει να πάει πίσω στην Επιτροπή, όχι γιατί καθυστέρησε η συζήτηση. 

Το νομοσχέ8ιο στο οποίο αναφέρεστε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός 8ε ζήτησε να 

επανεξεταστεί, μετά που εξετάστηκε και υποβλήθηκε η Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μετ&, κύριε Κληρίδη. Είναι ακριβώς μετ&. Το νομοσχέ8ιο ήρθε στη Βουλή ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, όχι 8ιαλογική συζήτηση παρακαλώ 1 
Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δε ζητήσαμε, κύριε l{ουρτελλάρη, να πάει π(σω σε Επιτροπή και να 

επανεξεταστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, όχι διαλογική συζήτηση, παρακαλώ! 

Κύριε Γαλανέ, έχετε μιλήσει πολλές φορές. Να δώσω το λόγο και στον 
κ. Φάντη ο οπο(ος μια ώρα ζητά τ~ λόγο, για να τοποθετηθεί ο άνθρωπος. 

(Γέλια) 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόε8ρε, 8έχομαι το ruling σας. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οεν είναι για να συνεχίσω τη συζήτηση που ζητησα το λόγο, 

αλλά απλώς για να υποδείξω ότι επειδή έγινε λόγος ότι πιθανόν η υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου να είναι αντισυνταγματική, θα ήταν καλά να παραπεμφθεί 

ταυτόχρονα σ' αυτό το δεκαπενθήμερο και στην Επιτροπή Νομικών μαζί με την 

Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ακόμα μια φορά -και δεν είναι θέμα πόσες 

φορές μίλησα- προσπαθώ να βρούμε κάτι το σωστό γι' αυτό το Σώμα. Αν εΟώ 

πάμε για αντιΟικία, και πέστε ότι επιμένει ο Δημοκρατικός Συναγερμός, να γίνει 

ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα Οεν επιμένει, κύριε Γαλανέ. 

Α.lΆΛΑΝΟΣ: 

Επιμένει την επόμενη β8ομά8α και την άλλη. Τι θέλουμε 8ηλα8ή; Εκ πρώτης 

όψεως να κάνουμε κάτι το αντισυνταγματικό και να μη βοηθήσουμε κάποιους 

ανθρώπους, όταν λέγετε να Οούμε τη συνταγματική πλευρά; Το Οεύτερο, τι 

θέλουμε να πούμε, ότι υποστηρίζουμε κάτι αλλά ότι Οεν πέρασε; Εμείς θέλουμε 

επαναλαμβάνω να βρούμε εκείνα τα αντικειμενικά κριτήρια. και να συνεργαστούμε. 

Λοιπόν, για να μην πολυλογούμε, να βάλουμε μια τακτή προθεσμ!α αν θέλετε, όχι 

Οεκαπέντε .μέρες, μέχρι τις 15 Ιουνίου να καταλήξουμε, για να γίνει μια σωστή 
Οουλειά. Αυτή είναι η εισήγηση, για να μπορέσουμε να το Οούμε σφαιρικά. Αυτή 

είναι η εισήγησή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, έχουν γίνει μάλλον Ούο εισηγήσεις. 

Ο κ. Αναστασιά8ης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕπειΟή μιλούμε για σφα(ρες, για προζύμια, τα ψωμιά έμεινε να μας πείτε, 

κύριε Γαλανέ. Όλο το βράΟυ και μιλά και παραμιλά μάλλον και κατά τα άλλα 

μας λέγει να μη συνεχίσουμε να μιλούμε. Όταν λέγω «παραμιλά)) εννοώ με τη 

σημασία των ελληνικών, με το παραπάνω. Έτσι μην ... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ωωωωωωωωl 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να κάνετε και ορχήστρα, κύριε ΠαναγίΟη. Συνεπώς οφείλετε να είστε και 

λίγο πιο συνεπής με την πρακτική που ακολουθείται σε τούτη τη Βουλή. Τα 

είπαμε, δε χρειάζεται να τα ξαναπούμε. Έγινε η πρόταση και ο Πρόεδρος 

ανταποκρίθηκε ότι την ερχόμενη Δευτέρα ορίζεται η συνε8ρία της Επιτροπής 

Εσωτερικών. Έχουμε ακούσει όλο το βράδυ να μας μιλά ο κ. Γαλανός για το ότι 

δεν πρέπει να κομματικοποιούμε. Και ειλικρινά νομίσαμε ότι επρόκειτο περί 

πρυτάνεως της 8ημοκρατίας, 8ιότι ξέχασε τη 8εκαετία της κομματικής ταυτό

τητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Ασ' τη δεκαετία, κύριε Αναστασιάδη. 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το νόημα, κύριε Πρόεδρε~ ποιος μου αφαίρεσε το λόγο; Εσείς ή ο κ. Γαλανός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, εδώ πέρα υπάρχουν δύο εισηγήσεις. Η μια να αναβληθεί 

το θέμα για δεκαπέντε μέρες την οποία έκαμε ο κ. Κληρίδης και η άλλη να 

αναβληθεί μέχρι τις 15 Ιουνίου. Η 8ιαφορά είναι 8έκα μέρες. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνούμε με τον κ. Κληρί8η. Δεκαπέντε μέρες και να το 

επεξεργαστούμε να τελειώνουμε. Όσο για τα επ(θετα του χ. ΑναστασιάΟη είναι 

φρέσκος ο συνάΟελφος, ενθουσιώΟης, Οεν του απαντούμε. Είναι ΑντιπρόεΟρος. Δεν 

είναι ακόμα αρχηγός της ΝΕΔΗΣΥ, να το καταλάβει. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κύριοι, για τ 1 όνομα του Θεού! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΔηλαΟή, να υπάρχει και λίγη σοβαρότητα. ΕΟώ σας αμφισβητούν το 

Οικαίωμα να είστε Γενιkός Γραμματέας του κόμματός σας. Κοιτάξτε να μάθετε 

τις Οημοκρατικές ΟιαΟικασίες, κύριε Γαλανέ. Και καλά θα ήταν να μην αστιεύεστε 

εκεί που πιθανό Οε θα έπρεπε να μιλάτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, κύριοι, σας παρακαλώ! 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν είμαι εγώ ο πρώτος που ήγειρα αυτό το θέμα. Με πρόσβαλε ο 
κ. ΑναστασιάΟης, ενώ εγώ μιλούσα για να βρούμε κάποια δίκαιη λύση στο θέμα. 
Δεχόμαστε τις δεκαπέντε μέρες και Οεν ανταπαντούμε σε προσβολές, διότι εΟώ δε 
λύουμε τα προβλήματα σ' αυτό το Σώμα με εξυπνά8ες και προσβολές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, έχουν λεχθεί αρκετά πάνω σ 1 αυτό το θέμα. Για τ 1 όνομα του Θεού! 

Η υπόθεση αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες και είναι αστεία όλα αυτά τα 

οποία λ/;τε ε8ώ π/;ρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Γίνεται πολός θόρυβος για το τίποτε σ' αυτό το Σώμα. Είναι εφτά η ώρα 

και δεν έχουμε κάμει τίποτα, καμιά ουσιαστική δουλειά. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα που είναι ((Ο περί της Συμφωνίας για την 

Εγκοcτάσταση Αντιπροσωπείας της Επιτροπής Ευρωπα~κών Κοινοτήτων στην 
Κυπριακή Δημοκρατία {Κυρωτικός) Νόμος του 1990». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών να 

διαβάσει την Έκθεση. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΦΩ

ΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΤΆΣΤΑΣΗ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΙΑΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟ

ΠΗΣ ΕΥΡΩΠΑΙΚΩΝ ΚΟΙΝΟΤΉΤΩΝ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΙΑΚΉ ΔΗΜΟΚΡΑ

ΤΙΑ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Αλέξης Γαλανός, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Η Ι\.οινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το υπό εξέταση νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Μα'ίου 1990. Στη 

συνεδρίαση αυτη κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Ύποuργείου Εξωτε

ρικών, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοποός και τις επιδιώξεις του πιο πάνω 

νομοσχεδίου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κUρωση της Συμφωνίας για την 

Εγκατάσταση Αντιπροσωπε(ας της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην 

Κυπριακή Δημοκρατία και για τη ρύθμιση των προνομίων και ασυλιών που θα 

απολαμβάνουν ο· επικεφαλής, τα μέλη και οι οικογένειες της Αντιπροσωπε!ας στην 

Κύπρο. 

Η πιο πά.νω Συμφωνία έχει εγκριθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου με αριθμό 32.922, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1990 και έχει 

υπογραφεί από τον Επίτροπο της Ε.Ο.Κ. για Μεσογειακά θέματα, κ. Abel 
Matutes και τον Υπουργό Εξωτερικών της Κύπρου στις 10 Φεβρουαρίου 1990 στη 
Λευκωσία. Το Υπουργικό Συμβούλιο με μεταγενέστερη Απόφασή του με αριθμό 

33.191, της 15ης Μαρτίου 1990, έχει εγκρίνει τη διαπίστευση του κ. Jean Pierre 
Derisbourg ως του πρώτου Αρχηγού της Αντιπροσωπείας της Επιτροπής των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην Κύπρο. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Κύπρος διατηρεί διπλωματικές σχέσεις με την 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα από το 1970 και Μόνιμη Αντιπροσωπεία στις Βρυξέλλες 
οcπό το 1971. Είναι εκτίμηση του Υπουργείου Εξωτερικών ότι η εγκατάσταση 
Αντιπροσωπείας της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην Κύπρο θα 

συμβάλει στην περαιτέρω ενίσχυση των ή8η καλών σχέσεων Κύπρου-Ε.Ο.Κ. και 

ειδικότερα θα βοηθήσει στην υλοποίηση της Συμφωνίας για Τελωνειακή Ένωση 

που υπέγραψαν τα Μο συμβαλλόμενοc Μέρη. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου επιβ&λλεται για 
την κατά. νόμο κύρωση της υπό αναφορά. Σύμβασης. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εξωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επι8ιώξεις της πιο πάνω Σύμβασης και αποβλέποντας στην περαιτέρω ενίσχυση 
των σχέσεων Κύπρου-Ε.Ο.Κ., εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 
συζήτηση νομοσχεΟίου για την κατά νόμο κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια δήλωση θα κάμω μόνο. 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα θα ψηφίσει τη Συμφωνία για την Εγκατά

σταση Γραφείου Αντιπροσωπείας της Επιτροπής Ευρωποcϊκών Κοινοτήτων στην 

Κύπρο και για τη ρύθμιση των προνομίων που πρέπει να απολαμβάνουν τα μέλη 

της, 'ΥtΙΧτί το θεωρούμε αυτό σωστό. Ταυτόχρονα όμως θέλουμε να Οιευκρινίσουμε 

πως αυτό δε διαφοροποιεί τη θέση μας έναντι της ΕΟΚ. Η θέση μας ήταν, είναι 

και παραμένει ενάντια στην ένταξη στην Κοινότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Η δική μας Ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσει υπέρ του νομοσχεδίου, διότι 

συφωνεί με το περιεχόμενο. Όμως θα ήθελα να Οηλώσω ότι η τοποθέτησή μας 

αυτή Οεν προκαταλαμβάνει τη γενικότερη τοποθέτησή μας στο θέμα της ΕΟΚ, 
όπου θα τοποθετηθοόμε κατά τη συζήτηση του θέματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του Σοσιαλιστικοό Κόμματος ΕΔΕΚ θέλουμε να 

χαιρετίσουμε την ψήφιση του σχετικοό νόμου από τη Βουλή ως ένα ουσιαστικό 

σταθμό στην περαιτέρω πορεία της Κυπριακής Δημοκρατίας και των σχέσεών της 

με τις ευρωπαϊκές κοινότητες. 

Σε μια στιγμή που συζητείται το θέμα της υποβολής αίτησης για ένταξη και 

μάλιστα την παραμονή της συνάντησης του Προέ8ρου της Δημοκρατί~ς με τους 

παράγοντες των ευρωπαϊκών κοινοτήτων, η ψήφιση αυτής της νομοθεqίας νομί

ζουμε ότι δίδει κάποιο μήνυμα προς την Ευρώπη για τη διάθεση της Κόπρου να 

αναπτύξει τις στενότερες 8υνατές σχέσεις. 

Πιστεύουμε ότι η 8ιπλωματική αντιπροσωπεία των ευρωπαϊκών κοινοτήτων 

στην Κύπρο θα βοηθήσει κατά τούτο. Θα μπορέσει να 8ώσει τη σωστή 

πληροφόρηση στο λαό μας, ώστε να είναι. πλήρως ενημερωμένος πάνω στις 

λεπτομέρειες, τις διαδικασίες και τη σημασία της ΕΟΚ όπως και τις εξελίξεις 

στον ευρωπαϊκό χώρο, ώστε η πορεία προς την ευρωπαϊκή ενότητα να είναι μια 

συνει8ητή πορεία, βασισμένη σε γνώση των ευρωπαϊκών εξελίξεων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο δ:υο λόγια, διότι είναι γνωστή η θέση και η τοποθέτηση 

του Δημοκρατικού Κόμματος και η πορεία του Δημοκρατικού Κόμματος προς την 

Ευρώπη και τον καιρό που ο κ. l(υπριανού ήταν Πρόεδρος της Δημοκρατίας και 

τώρα, και πόσο πιστεύουμε ότι πρέπει να ενισχυθούν αυτές οι θέσεις, γι' αυτό Οεν 

μπορούμε παρά νοc υποστηρίξουμε ένθερμα την ενισχυση αυτών των σχέσεων με 

τις προβλέψεις που γLνονταt σ 'αυτή τη νομοθεσ(α. 

Τις γενικότερες απόψεις μας όσον αφορά την πορεία που ανέφερα και την 

ανάγκη α.Lτησης το ταχύτερο δυνατό για πλήρη ένταξη θα τις αναφέρουμε στο 

J(εφάλαιο Δ, το οπο[ο θα ανοίξει μόλις τελειώσει η Νομοθετική Εργασία, στο 

θέμα που έχουμε εγγράψει «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 
Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλης, να προχωρησει στην 

άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

Επομένως να μην πούμε περισσότερrt. Είναι δεδομένη η θέση μας υπέρ αυτης 

της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Άρα λοιπόν είναι ομόφωνο αυτό το νομοσχέδιο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Κύρωση συν Πίναξ. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

1 πάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων οcυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τοc άρθρα 1, 2, 3 και ο επισυνημμένος Πίνακας 
ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για την Εγκατά

σταση Αντιπροσωπείας της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην Κυπριακή 
Δημοκρατία (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται κοcι ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ι<Ο περί Υδατοπρομηθείας Χωρίων δι' Οικιακούς 
Σκοπούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την 'Εκθεση. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗ
ΘΕΙΑΣ ΧΩΡΙΩΝ ΔΙΑ ΟΙΚΙΑΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Λέοινδpος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτοις 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό σuζfιτηση νομοσχίi:Οίου 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Ι'ραφε(ου του Γενικού Εισαγγε

λέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση αριθμού διατάξεων 

του νόμου που διέπει την υΟατοπρομήθεια των χωριών για. οικιακούς σκοπούς, 

έτσι που να εναρμονιστούν με τα. σημερινά δεδομένα και η εφαρμογή του στην 

πράξη να καταστεί πιο αποτελεσματική. 

Οι κυριότερες τροπολογίες που προτείνονται με το υπό συζήτηση νομοσχέΟιο 

αποσκοπούν κυρίως:-

( οι) Στην έγκριση των σχεδίων υδοιτοπρομήθειοις του χωριού από τη 

Χωpιτική Αρχή και όχι ύστεροι από ψηφοφορία των κατοίκων, όπως 

ισχύει σήμερα· 

(β) στην απλούστευση της ΟιαΟικασίας για απαλλοτρίωση περιουσ(ας που 

ε(ναι αναγκαία για σκοπούς βελτίωσης της υΟατοπρομήθειας και στην 

εναρμόνισή της με την ισχύουσα σχετική νομοθεσία για τις απαλλο

τριώσεις· 

(γ) στη διαφοροποίηση του τρόπου είσπραξης των ποσών της προβλεπό

μενης φορολογίας από τους κατοίκους οι οποίοι αρνούνται ή αμελούν να 

πληρώσουν με την καθιέρωση ποινικής ΟιαΟικασίας που προβλέπει ότι 

τα ποσά αυτά θα εισπράττονται μαζί με τις χρηματικές ποινές που 

επιβάλλονται· και 

(Ο) στην αύξηση από f20 σε f50 του ανώτατου ετήσιου ποσού του φόρου 
που επιβάλλεται για σκοπούς υΟατοπρομήθειας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τους σκοπούς του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου ομόφωνοι εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο, όπως έχει τελικά Οιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής; 

Εφόσον Οεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
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Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
Διαγραφή και αντικοcτάσταση του άρθρου 8 του βασικού νόμου, 

'Αρθρο 4. 
Διαγραφή και αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 

Άρθρο 5. 
Τροποποίηση του άρθρου 1 Ο του βασικού νόμου, 'Αρθρο 6. 
Διαγραφή και αντικατάσταση του άρθpόυ 12 του βασικού νόμου. 

Άρθρο 7. 
Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 8. 
Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 και 9 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ύ'3ατοπρομηθείας Χωρίων 3ι' 
Οικιακούς Σκοπούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ακινήτου Ι3ιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

3ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ'ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΗΤΟΎ' 
ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΔΙΑΚΑΤΟΧΗ, ΕΓΓΡΑΦΉ ΚΑΙ ΕΚΤΙΜΗΣΙΣ) 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1990». 

Παpόvτες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

ΝLκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε 3ύο σuνε3ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 28 Απριλίου 1990. 
Στην πρώτη συνε8ρ(α της Επιτροπής κλήθηκαν και αν.έλυσαν τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση νομοσχεδ(ου εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σκοπός του 'νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας που 
3ιέπει την ακίνητη ι3ιοκτησία με την παροχή στο Διευθυντή του Τμήματος 
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Κτηματολογίου και Χωρομετρίας της 8ιακριτικής εξουσίας να προβαίνει, κάτω 

από ορισμένες πpοGποθέσεις, σε κάθετο Οιαχωpισμό οικοπέΟων ή και οικοΟομών, 
όταν η κυριότητα της ιΟιοκτησ(ας αυτής ανήκει σε περισσότερα από ένα πρόσωπα. 

Όπως εtναι γνωστό, με βάση σχετική νομοθεσ(α που ψηφίστηκε από τη 
Βουλή το 1986 προβλέφθηκε λεπτομερής περιπτωσιολογία όσον αφορά τις 
προUποθέσεις Οιαίρεσης οικοπέΟων σε μισά οικόπεΟα. Η περιπτωσιολογία αυτή, 
εκτός του ότι 8εν ήταν εξαντλητική, απο8είχτηκε στην πράξη μη ικανοποιητική 
ρύθμιση, μια και κατά περιόΟους εγείρονταν ολοένα και νέες περιπτώσεις. Γι' 

αυτό και κρίθηκε πρακτικότερο να 8οθεί η εξουσία στο Διευθυντή του Τμήματος 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να εξετάζει κάθε περ!πτωση ξεχωριστά και να 
συγκατατίθεται σ' ένα τέτοιο Οιαχωρισμό σε μισά οικόπεΟα εφόσον πληρούνται 

ορισμένα κριτήρια και προUποθέσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τις πρόνοιες του υπό 

συζήτηση νομοσχε8ίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτώνj 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Ακινήτου 18ιοκτησίας, (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχε8ίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Τα επόμενα 8υο θέματα είναι «Οι περl Αλλο8απών και Μεταναστεύσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1990» και «Οι περ( Πολίτου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990>>. 

Υπάρχει κοινή Έκθεση την οποία καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινο
βουλευτικής Επτροπής να 8ιαβάσει, αλλά οι Κανονισμο( θα ψηφιστούν χωριστά. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΛΛΟΔΑΠΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990,, ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΙΤΟΥ ΤΗΣ ΚΥ

ΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1990». 

Παpόv-τες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλακας 

Ν!κος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμοός σε Μο συνε8ρίες -της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 28 Απριλίου 
1990. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό
σωποι του Υπουργείου Εσωτε-ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες των υπό 

συζήτηση Κανονισμών καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγ
γελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, αναθεωρούνται τα 8ιάφορα τέλη που 

καταβάλλονται με βάση τη νομοθεσία για την πολιτογράφηση στη Δημοκρατία 
και τη νομοθεσία για τους αλλο8απούς. 

Η Κοινοβουλευτική -Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τα αναθεωρημένα 

τέλη που προτείνονται ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

συζήτηση Κανονισμών, όπως έχουν τελικά 8ιαμaρφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους πρώτους Κανονισμούς που 

αναφέρονται ως «Ot περί Αλλο8απών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1990» προς έγκριση. 

Υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση για την έγκρισή τους; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται και 
ψηφίζονται. 

Οι 8εύτεροι Κ~νaνισμοί αναφέρονται ως «Οι περί Πολίτου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 

Υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση για την έγκριση τους; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 3εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοι αυτοί επίσης 
εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα που είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Ακα8ημαϊκό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 1990» αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περ( Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργο8οτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 

Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

8ιαβάσει την Έκθεση. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙ
ΣΕΩΣ (ΤΕΛΟΣ ΚΑΤΑΒΛΗΤΕΟΝ ΥΠΟ ΕΡΓΟΔΟΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ
ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Α ν8ρέ ας Ζιαρτί8ης, Πρ6ε8ρος 

Παύλος Δίγκλης 

Α ν8ρέας Μαθηκολώνης 

Σοφοκλ'ής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρ'ήνα Κατσελλ'ή 

Πέτρος Στυλιανοό 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπ'ή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 
Απριλίου 1990. Στη συνε8ρίαση αυτ'ή κλ'ήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι τοu Υπουργεlου Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλlσεων και της 

Αρχ'ής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου. Στη συνε8ρίαση ήταν επίσης παρών ο 

αξ. Βουλευτ'ής του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Κ. Χρίστου. 

Σκοπός των Κανονισμών που προτε(νονται είναι ο καθορισμός του ανώτατου 

ορίου απολαβών για σκοπούς υπολογισμού του τέλους βιομηχανικής καταρτίσεως 

σε !:201 εβ8ομα8ιαίως ή !:871 μηνιαίως. 
Ο καθορισμός του νέου αυτού ορίου είναι συνακόλουθος ανάλογου καθορισμού 

των ορίων που έγινε για σκοπούς υπολοyισμοό των εισφορών στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλ(σεων, μια και το τέλος βιομηχανικής καταρτίσεως εισπράττε
ται από το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής Βιομηχα
νικής Καταρτίσεως Κύπρου σύμφωνα με ανάλογη πρόνοια που υπάρχει στους περ( 

Τερματισμού Απασχολήσεως (Ταμείον 8ιά Πλεονάζον Προσωπικόν) Κανονισμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμ

φωνε( με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό- συζήτηση Κανονισμών, γι 1 

αυτό και ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στ.υλιανοU. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

ΚUριε Πρόεδρε, θέλουμε να πούμε, ανκαι συμφωνοUμε ασφαλώς με τψ ουσ(α, 

πως κάποτε πρέπει να συνάδουν οι Κανονισμο( αυτο( και οι προσαυξήσεις να ε(ναι 

αυτόματες με τις προσαυξήσεις που δίδονται όσον αφορά το τομέα των 
κοινωνικών ασφαλίσεων. Γιατί όπως και από το σκεπτικό της Έκθεσης προ
κUπτει και όΠως και στην ουσ(α διεξάγεται, σε περίπτωση προσαυξήσεως των 
τελών των κοινωνικών ασφαλίσεων, προσαυξάνονται και τα τέλη ή όσον αφορά 

την Αρχή Βιομηχανικής Κατάρτισης. 
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Γ1ια να μην1 υπάρ~εt αυτός ο δυασμός, αυτή η 8uαρχία, αυτή η διπλή κlνηση, 
πιστευω ότι πρεπεt καποτε να τα συσσωματώσουμε με μια κ(νηση σε μια ενιαία 
νομοθεσία. Είναι η άποψη αυτή και του Υπουργείου Εργασίας και ~πανειλημμένα 
έχει εκτεθεί και από μας προς τους αρμό8ιους φορείς. 

Πιστεύω πως το Εργατικό Σt..!μβουλευτικό Σώμα κάποτε πρέπει να επιληφθεί 
του θέματος και αν δεν υπάρξει ένσταση εκ μέρους των εργοδοτών, να χλε(σει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει κανένας ο οπο(ος έχει ένσταση 
για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπιiρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται και ψηφίζονται 
ομόφωνα. 

Κατόπιν υπάρχει κοινή Έκθεση για τους εξής Κανονισμούς: 

«Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέ8ιον Συντάξεων και Χορηγημιiτων 

εις Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1990» και «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέ8ιον Συντάξεων 
και Χορηγημιiτων εις Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτω

μένους αυτών) (ομοίου προς το Σχέ8ιον Συντιiξεων της Κυβερνήσεως) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 
Παρακαλώ να 8ιαβαστεί η Έκθεση. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «01 ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕ
ΔΙΟΝ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΕΙΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΑΥΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ 
ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΟΝ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΕΙΣ 

ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΚΑΙ ΕΞΑΡ
ΤΩΜΕΝΟΥΣ ΑΥΤΩΝ) (ΟΜΟΙΟΥ ΠΡΟΣ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟΝ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ 
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΊ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1990». 
Παpόvτες:-

Πολύβιος Κόλοκος, Αναπληρωτής Πρόε8ρος 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Κυριάκος Τσιέττης, εκπροσωπώντας τον κ. Ν. Φλουρέντζο 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Απριλίου 
1990. Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχάνίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής. 



2587 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 44 της 
νομοθεσίας περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού, τρο'ποποιούνται οι αντίστοιχοι βασικοί 
κανονισμοί για την ίδρυση Ταμείου Συντάξεων των υπαλλήλων της Αρχής 
σύμφωνα με το πρότυπο Κανονισμών άλλων ημικρατικών οργανισμών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 
εκπροσώπους της Α.Η.Κ. οι πιο πάνω τροποποιήσεις αποτελούν προ'ίόν συλλο
γικών συμβάσεων και είναι ομόφωνα αποδεκτές απ' όλες τις πλευρές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους πρώτους Κανονισμούς που ανα

φόρονται ως «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχόδιον Συντάξεων και 
Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους αυτών) (Τ ροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990>>, υπό την έγκριση του Σώματος. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται και ψηφίζονται 
ομόφωνα. 

Για τους δεότερους Κανονισμούς που αναφέρονται ως «Οι περί Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου {Σχέδιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους αυτών) {ομοίπου προς το Σχόδιον 

Συντάξεων της Κυβερνήσεως) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990», υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει οποιαδήποτε όνσταση, και οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνον
ται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Φυλακών (Σχόδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 1990». 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών να 

διαβάσει την Έκθεση. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΦΥΛΆΚΩΝ 
(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 
Παpόv-ιες:-

Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτοu 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Απριλίου 1990. Στα πλαίσια της 
ενημόρωσής της η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις του 
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Υπουργε(ου Δικαιοσύνης και του Διευθυντή των Κεντρικών Φυλακών, καθώς και 

εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφεlοu του Γενικού Εισαγ
γελέα της Δημοκρατίας. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκ8ί8ονται σόμφωνα με το &ρθρο 87 του νέου 
περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, Νόμος 1 του 1990, και σκοπό έχουν τον 
επαvακαθορισμό των σχε8(ων υπηρεσ!ας των θέσεων στις φυλακές, αφού πολλά 

απ' αυτά καθορlστηκαν για πρώτη φορά το 1961. 'Οπως είναι γνωστό, τα άρθρα 
27 και 87 του πιο π&νω Νόμου προβλέπουν ότι τα σχέ8ια υπηρεσίας των θέσεων 
της 8ημόσιας υπηρεσίας θα καταρτίζονται από το Υπουργικό Συμβοόλιο με 

κανονισμούς που θα εγκρ(νει η Βουλή και μόλις εγκριθούν θα δ:ημοσιεύονται σε 
ει8ικό παρ&ρτημα της επίσημης Εφημερί8ας της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφοό ενημερώθηκε από τις αρμό8ιες 
αρχές για τα υπό εξέταση σχέ8ια υπηρεσίας και αφοό τα μελέτησε, εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθούν, ώστε για τη θέση του 
Διευθυντή Φυλακών να θεωρείται ικανοποιητικό προσόν για 8ιορισμό και η 
8εκαπενταετής &σκηση της 8ικηγορίας και αφοό 8ιαγραφεί η σημείωση στο τέλος 
του σχε8ίου υπηρεσίας για αναπλήρωση του Διευθυντή Φυλακών από &λλο 
πρόσωπο που έχει μακρ& πείρα στη 8ημόσια υπηρεσία, την αστυνομία ή το 
στρατό. Η Επιτροπή προτείνει επίσης την τροποποίηση του σχε8ίου υπηρεσίας 
του Εκπαι8ευτή, ώστε να αποτελεί πλεονέκτημα για 8ιορισμό στη θέση η κατοχή 
απολυτηρ(ου τεχνικής σχολής και τριετής τουλάχιστον πρακτική εκπαίδ:ευση ή 
εργασία στ·ψ ει8ικότητ& του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδ:ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό έγκριση. 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοε εγκρενονται και 
ψηφίζονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσ(ας της Δημοκρατίας 
(Απαιτοόμενα Προσόντα Διορισμοό ή Προαγωγής, Καθήκοντα και Αρμο8ιότητες 

κ&θε θέσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

8ιαβ&σει την Έκθεση. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕ

ΡΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΑΠΑΙΤΟΥΜΕΝΑ 
ΠΡΟΣΟΝΤΑ ΔΙΟΡΙΣΜΟΎ' Ή ΠΡΟΑΓΩΓΗΣ, ΚΑΘΉΚΟΝΤΑ ΚΑΙ 

ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΚΑΘΕ ΘΕΣΗΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 
Παpό11τες:-

Αλέξης Γαλανός, Πρόε8ρος 

Τ&κης Χατζη8ημητρίου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Μανώλης Χριστοφί8ης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τους υπό εξέταση 

Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Μαϊου 1990. Στη 
συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του !πουρ
γειοu Εξωτερικών και της σuντεχν(ας του Κλ&8ου του lπουpγειου αυτού. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκ8ί8ονται με βάση το άρθρο 8 της 
περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας νομοθεσίας και που έχουν εγκριθεί 
από την αρμό8ια !πεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για Σχέ8ια 
Υπηρεσίας και το Υπουργικό Συμβούλιο, σκοπείται η τροποποίηση των σχε8ίων 

υπηρεσίας αριθμού θέσεων, για να 8ημιουργηθούν αυξημένες προοπτικές ανέλιξης 

υπηρετούντων υπαλλήλων του Υπουργείου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνε! με τους σκοποός και τις 
επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών; 

Καμιά ένσταση 8εν υπάρχει, συνεπώς οι Κανονισμοί εγκρίνονται και ψηφίζον
ται ομόφωνα. 

Για τα επόμενα τρία θέματα υπάρχει κοινή Έκθεση. 

«Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Αύξηση των Μισθών και Ανα8ιάρθρωση 
του Μισθολογίου και των Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 

«Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέ8ια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». 

«Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέ8ια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

8ιαβάσει την Έκθεση. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ Σ!ΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟ!ΝΤΑΙ 1. 
«ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ Κ1ΠΡΟ1 (Α!ΞΗΣΗ ΤΩΝ ΜΙΣΘΩΝ ΚΑΙ 
ΑΝΑΔΙΆΡΘΡΩΣΗ ΤΟ! ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΟ1 ΚΑΙ ΤΩΝ ΘΕΣΕΩΝ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟ! 1990» 2. «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕ
ΝΩΝ Κ1ΠΡΟ1 (ΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ ΟΡΟΙ 1ΠΗΡΕΣΙΑΣ ΥΠΑΛΛΉ
ΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟ! 1990» 3. «ΟΙ ΠΕΡΙ 
ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ Κ1ΠΡΟ1 (ΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ ΟΡΟΙ !ΠΗΡΕ
ΣΙΑΣ ΥΠΑΛΛΉΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟ! 1990». 

Παpόvτες:-

Γεώργιος Χαραλαμπί8ης, Αναπληρωτής Πρόε8ρος 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Δημήτρης Ηλιά8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Απριλίου 
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1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών χαι Έργων, της Αρχής Λιμένων Κύπρου και 
των ενδιαφερόμενων συνδικαλιστικών οργανώσεων. 

Σκοπός των Κανονισμών που προτείνονται είναι η ρύθμιση των όρων 
υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων Κόπρου και ιδιαίτερα των θεμάτων 
διορισμού, προαγωγής, απόλυσης, αδειών ανάπαυσης, ιατρικής και κοινωνικής 

πρόνοιας, αντιμισθίας, ωφελημάτων αφυπηρέτησης λόγω ορίου ηλικίας, χορηγη
μάτων, πειθαρχίας και διαθεσιμότητας. 

Με τους Κανονισμοός αυτοός, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19(2) 
των περί Αρχής Λιμένων Κόπρου Νόμων του 1975 έως 1988, καλόπτονται οι 

κατηγορίες των θέσεων νοσοκόμων, γραφέων και στενογράφων και τα σχέδια 
υπηρεσίας τους διαμορφώνονται για να συνάδουν με τα σχέδια υπηρεσίας 
αντίστοιχων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στη 
συνεδρία της Επιτροπής συμφώνησαν με το περιεχόμενο των υπό συζήτηση 
Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, επικροτώντας τους 
σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγε(ται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, 6πως έχουν διαμορφωθεί απ6 νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν οfιιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών 
χωριστά. 

Όσον αφορά τους πρώτους Κανονισμούς ((Οι περ( Αρχής Λιμένων Κύπρου 
{Αόξηση των Μισθών και Αναδιάρθρωση του Μισθολογίου και των Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1990», υπάρχει καμιά ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται και 

ψηφίζονται. 

Για τους δεότερους Κανονισμοός «Οι περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Σχέδια 

και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1990>>, υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται και 
ψηφίζονται. 

Προχωροόμε στους τελευταίους «Οι περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Σχέδια και 
Λο,ποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) {Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1990». 
Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση; 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον 3εν υπάρχει ένσταση και οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται και 
ψηφίζονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα, που ε(ναι και το τελευταίο, ε(ναι ((Απόφαση της Βουλής 

των Αντιπροσώπων Εξουσιο3οτούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά 
Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Μάιο του 1990». 
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Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 

8ιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ

ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ 
ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΜΑΙΟ ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Μαϊου 
1990. Στη συνεδρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες και οι Βουλευτές κ. Κ. 
Εpωτοκρίτου, Χρ. Κουρτελλάρης, Π. Στυλιανού, Ν. Μουσιούττας και Α. Χρυσο

στόμου, 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση διενέρ
γειας δαπάνης για το μήνα Μάιο του 1990 ποσού που ι3ε θα υπερβαίνει εκείνο το 
τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στους οικείους Προϋπολογισμούς του 

1989 καθενός από τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, των οποίων οι 

Προϋπολογισμοί για το 1990 δεν έχουν ακόμα εγκριθεί από τη Βουλή, και που 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Απρίλιο του 1989. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη 
για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να συμπληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση 

στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαϊου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι Προϋπολογισμοί του 1990. 
Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι Προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικα(ου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 

χρονοδιαγράμματα που υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. Ωστόσο οι 
Προϋπολογισμοί ορισμένων από τα νομικά αυτά πρόσωπα δεν έχουν ακόμα 
κατατεθεί στη Βουλή ή δεν κατατέθηκαν έγκαιρα, γι / αυτό και η Επιτροπή δεν 
ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασία των Εκθέσεών 

της, πράγμα που καθιστά στο μεταξύ αναγκαία την εξουσιοδότηση διενέργειας 
δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Ειδικότερα οι προτεινόμενες πιο πάνω εξουσιοδοτήσεις από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διενέργεια των δαπανών είναι αναγκαίες για σκοπούς 
συνέχισης των διάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, για 

τις οποίες γίνεται πρόνοια στους Προϋπολογισμούς τους για το 1990, και μέχρι 
να καταστεί δυνατή η ψήφιση των Προϋπολογισμών τους από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση 
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Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως παρατήρηση ότι στο μέλλον η Επιτροπή θα 
αρνηθε( να εξετάσει τους Προϋπολογισμούς των νομικών προσώπων τα οπο(α 

κατά παράβαση της ισχύουσας νομοθεσ(ας α8ικαιολόγητα καθuστερούν να κατα

θέσουν τους Προϋπολογισμούς τους στη Βουλή για έγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να 8ιαβάσει την Απόφαση της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΙΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΌΣΩΠΩΝ ποι ΕΞΟΙΣΙΟΔΟ
ΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΌ
ΣΩΠΑ ΔΗΜΌΣΙΟΙ ΔΙΚΑΙΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΜΑΙΟ ΤΟΙ 1990 
ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι Προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 
προσώπων κατατ(θενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των 

" ' λ β' ' ' οαπανων που περι αμ ανονται σ αυτοuς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ 8εν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των Προϋπολογισμών 

αριθμού των νομικών αυτών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πριν από τις 31Δεκεμβρίου1989. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' Α ΙΤΟΙΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω:-

( α) Παρέχει την εξουσιοΜτησή της για τη 8ιενέργεια 8απάνης για το μήνα 
Μάιο του 1990 ποσού που Οε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικΌύ 
ποσού που προβλέπεται στους οικε(ους Προϋπολογισμούς του 1989 
κάθε νομικού προσώπου 8ημόσιοu Οικα(ου και που αναλογεί στο ί8ιο 

χρονικό 8ιάστημα. 

(β) Η εξουσιο8ότηση αυτή 8ί8εται με τον όρο ότι 8ε θα 8ιενεργηθεί 
οποιαι3ήποτε ι3απάνη για νέες uπηρεσ!ες ή_ σκοπούς και ότι 8ε θα 

πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων του ΠροUπολογισμού κάθε νομικού προσώπου 8ημόσιου 
8ικαίοu για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχουν ομιλητές επί της Αποφάσεως αυτής; 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Το μόνο, κύριε Πρόε8ρε, που θέλω να αναφέρω είναι η ελπί8α ότι θα πάρουν 
αυτό το μήνυμα της Έκθεσης οι ημικρατικοί οργανισμοί και 8εν ξέρω αν πkραν 

της αναφοράς στην Έκθεσης 8ε θα πρέπει και ο Πρόε8ρος της Βουλής να 

8ιαβιβάσει την άποψη αυτού του Σώματος κατά τον ταχύτερο 8υνατό τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Νομίζω, κύριε Χατζηδημητρίου, ότι έχει 8ιαβιβασθεί η Απόφαση αυτής της 

Βουλής και το μήνυμα αυτό 8ί8εται σε κάθε απόφαση που παίρνει αυτό το Σώμα, 
αλλά 8υστυχώς 8ε βλέπω να γίνεται τίποτα προς την κατεύθυνση της έγκαιρης 
κατάθεσης των προUπολογισμών αυτών. 
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Ας ελπίσουμε ότι στο μέλλον θα υπ&ρξει συμμόρφωση με τη σχετική 
νομοθεσία. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

Επειδή δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, η Απόψαση αυτή εγκρίνεται και 

ψηφίζεται ομόφωνα. 

Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΔΗΛΩΣΗ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

Με αφορμή τη μαζική κατ&θεση στη Βουλή συμπληρωματικών προϋπολογι

σμών αμέσως μετ& την ψήφιση του Κρατικού Προϋπολογισμού για το 1990, η 
Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με εξουσιο

δότησε να καταθέσω στο Σώμα την πιο κάτω δ'ήλωση:-

Η Επιτροπή, παρόλο που επανειλημμένα αποδοκίμασε την απαράδεκτη αυτή 

τακτική και ζήτησε τον τερματισμό της, δυστυχώς δεν υπήρξε οποιαδήποτε 
θετική ανταπόκριση από μέρους των αρμοδίων. Γι' αυτό και η Επιτροπή, 

ενημερώνοντας σχετικά το Σώμα, είναι υποχρεωμένη να δηλώσει ότι θα 

σταματήσει την εξέταση οποιωνδήποτε άλλων συμπληρωματικών προϋπολογι
σμών και θα περιοριστεί στην εξέταση μιας σειρ&ς &λλων θεσμικών νομοθετη

μάτων που εκκρεμούν εδώ και αρκετό χρόνο και τα οποία δεν ήταν 8υνατό να 

εξεταστούν κάτω από τις πιεστικές συνθήκες που 8ημιούργησε και 8ημιουργεί η 
κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, νομίζω ότι η 8ήλωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 

είναι 8ικαιολογημένη. lπάρχουν πράγματι θεσμικά νομοσχέ8ια τα οπο(α 
εκκρεμούν ενώπιον της Επιτροπής και 8εν της μένει καιρός να τα εξετάσει 

λόγω των πολλών νομοσχε8ίων τα οποία φθάνουν ενώπιόν της και τα οποία 

είναι χρονοβόρα. 

Γι' αυτό το λόγο ελπίζω ότι η Εκτελεστική Εξουσία θα πάρει το μήνυμα 

ώστε να ελαττώσει στο μίνιμουμ τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς οι 
οποίοι αποστέλλονται. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφ&λαιο Β: Κατ&θεση Νομοσχεδίων και Εyyρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(1) Ο περί Συντ&ξεων (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας, 

Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, Υπουργοί και 

Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων} (Τροποποιητικός} Νόμος του 1990. 
Στάληκε από το lπουργε!ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

(2) Ο περί Δημοσίας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
Στ&ληκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(3) Ο περί Τελωνείων και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

Στάληχε απ6 το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπης Οικονομικών και 
ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(4) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα -Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1990. 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(5) Οι περί Αλιείας Κανονισμοί του 1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(6) Οι περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Ακα8ημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμοί 
του 1990. 

Στάληκαν από το Υπουργείο Παι8είας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδειας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(7) Οι περί Κατασκευής Αεριούχων Αναψυκτικών Ποτών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(8) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
Στάληκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(9) Έγγραφα που αφορούν: 

Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

και εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του Άρθρου 3( 1 )( α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπη
ρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπολνται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(10) Έγγραφο που αφορά: 

Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων από το 

Συμβούλιο Αμπελουργικών Προϊόντων δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίας 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Στάληκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται 

Προϋπολογισμοι\. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

(11) Έγγροcφο που αφορά: 

Την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το Πανεπιστήμιο 

Κύπρου δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Στάληκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμοι\. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Εpώτηση ημεpομηvίας 15 Μαϊοu 1989 uποβληθε(σα από τοv αξιότιμο 
Βοuλεuτή πεpιφtpειας Λεμεσού κ. Αuγεpιvό Παπαpt και ληφθείσα στις 

16 Μαϊοu 1989. 
«Οι κάτοικοι της κοινότητας Παλιόμυλος Μαραθάσας εμμένουν στη σταδιακή 

έστω επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Παλιόμυλου-Προδρόμου, διότι, 
όπως πιστεύουν, με την κατασκευή αυτού του δρόμου θα αναζωογονηθε( η 

κοινότητά τους, παρ' όλον ότι η κυβέρνηση σε παλι6τερη απάντησή της μας 

πληροφ6ρησε 6τι η ασφαλτ6στρωση ε(ναι Sαπανηρή και Sε Sικαιολογε(ται επί του 

παρόντος. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν επανεξέτασε 

καθόλου τη θέση της και αν προγραμματίζει, σταδιακά έστω, την εκτέλεση του 

έργου προς ικανοποίηση του αιτήματος των κατοίκων της ήSη φθίνουσας 

κοιν6τητας.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 582, ημερομηνίας 16 Μαϊοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεμεσοu κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

«Σχετικά με το 8ρόμο Παλιόμυλου-Προ8ρόμου σας πληροφορώ ότι από τις 

αρμό8ιες κυβερνητικές υπηρεσίες γίνεται μελέτη με σκοπό την ιεράρχηση προτε

ραιοτήτων του συγκοινωνιακού Οικτύου της περιοχής Νότιας Μαραθάσας, η οποία 
θα καλύψει και το 8ρόμο Παλιόμυλου-Προ8ρόμου, η ασφαλτόστρωση του οποίου 
απαιτεί 8απάνη ύψους .ί:200,ΟΟΟ περίπου. Στο μεταξύ ο 8ρόμος θα συνεχίσει να 
συντηρείται από την Επαρχιακή Διο(κηση Λεμεσού.>> 

Ερώτηση ημερομηνίας 15 Μαϊοu 1989 uποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Δεμεσοu κ. Αuγερινό Παπαρέ και ληφθείσα στις 
16 Μαϊοu 1989. 

((Για Οεκά8ες τώρα-ΧΡόνια οι κάτοικοι των Καμιναριών αγωνίζονται για τη βελτίωση 

και ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Καμιναριών-Αγ. Νικολάου Πάφου. Οι κάτοικοι 

πιστεύουν πως μόνο με τη σύν8εση της περιοχής Μαραθάσας με την Πάφο θα 
μπορέσουν τα χωριά τους να αναζωογονηθούν και να επιβιώσουν. Για την 
κατασκευή του έργου τούτου έγιναν ΟεκάΟες υπομνήματα προς τους αρμοΟίους 

καθώς και ερωτήσεις μέσω της Βουλής. Επ(σης πάντοτε υποβάλλεται ως α(τημα 

προς Υπουργούς στις Οιάφορες κατά καιρούς περιφερειακές συγκεντρώσεις. 

Η κυβέρνηση, σύμφωνα με μελέτες που έκαμε στο παρελθόν, πιστεύει ότι το 
έργο είναι πολυδάπανο και Οεν τυγχάνει προτεραιότητας έναντι άλλων έργων. Τα 

χωριά της Μαραθάά-ας όμως πιστεύουν πραγματικά ότι, αν ανοιχθε( ο δρόμο.ς, ο 
τόπος τους θα αναπτυχθεί τουριστικά διότι το φυσικό περιβάλλον της περιοχής 
τους είναι ωραιότατο. Με τη διέλευση επισκεπτών, ξένων και ντόπιων, θα 
8ημιουργηθε( κίνηση, θα γίνουν 8ιάφορα έργα υπο8ομής και πιστεύουν ότι θα 
8ημιουργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες για επιβίωση της περιοχής τους που αυτή 
τη στιγμή αιμορραγεί και φθίνει συνεχώς. 

Ερωτάται η κυβέρνηση να πληροφορήσει το Σώμα αν έκαμε 8εύτερες σκέψεις 
και αν έγιναν νέες μελέτες για προώθηση του προβλήματος προς ικανοποίηση του 
αιτήματος ολόκληρης της Μαραθάσας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικώv 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 585, ημερομηνίας 16 Μαϊοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεμεσοu κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

«Σχετικά με τη βελτίωση και ασφαλτόστρωση του 8ρόμου Καμιναριών-Αγίου 
Νικολάου (Πάφου), σας πληροφορώ ότι λόγω της πολύ ψηλής 8απάνης του έργου, 

η οποία υπολογίζεται πέραν του f1.3 εκατ. περίπου, καθώς και των άλλων 

προτεραιοτήτων της κυβέρνησης για βε?-τίωση του οδικού δικτύου της υπα(θρου, η 
προώθηση του έργου θα πρέπει να γίνει, αφού ιεραρχηθεί με βάση το βαθμό 
προτεραιότητας και ωφελιμότητάς του, ώστε να ενταχθεί σ' ένα από τα μεγάλα 

σχέδια οδικής ανάπτυξης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Ήδη, με 

οδηγίες του 1'πουργού Εσωτερικών, προωθείται σε συνεργασία με τις τοπικές 

αρχές και τα αρμό8ια κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες ιεράρχηση των 
προτεραιοτήτων και αναγκών του συγκοινωνιακού δικτύου της περιοχής Νότιας 
Μαραθάσας, η οποία θα καλύψει και το 8ρόμο Καμιναριών - Αγ. Νικολάου 

(Πάφου). Στο μεταξύ ο 8ρόμος συντηρείται κάθε χρόνο, για να βρίσκεται σε 

ικανοποιητική κατάσταση.» 
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Ερώτηση ημερομηνίας 25 Μαϊοu 1989 υποβληθείσα από τον αξιότιμο 
Βοuλεuτή περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu και ληφθείσα 

στις 25 Μαϊοu 1989. 
«Επειδή στην τελευταία (πριν από μερικές τώρα βδομάδες) σύσκεψη στο 

Προεδρικό Μέγαρο (υπό την προεδρία του Προέδρου της Δημοκρατίας) συμφωνή
θηκε ν' αρχ!σουν αμέσως Βιεργασ!ες για την επε!γουσα απομάκρυνση του 

εργοστασίου Ντέξελ και δόθηκαν μάλιστα οδηγίες στο Δήμαρχο και τον Υπουργό 
Εσωτερικών να μεθοδεύσουν την υλοποίηση της απομάκρυνσης (σχετική επίσημη 
ανακοίνωση μεταδόθηκε την ίδια νύκτα της σύσκεψης και από την τηλεόραση), 

χωρίς μέχρι τώρα να υπάρξουν οποιεσδήποτε απτές εξελίξεις, παρακαλείται το 

αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πώς υλοποιε!τοcι η απόφαση που τόσο 
έντονα γι' αυτήν αισθάνονται οι χιλιά8ες των κατο!κων της περιοχής, και σε ποιο 

στά8ιο βρ!σκεται το όλο θέμα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εμπορίοu και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΓ' 621, ημερομηνίας 25 
Μαϊοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Για το θέμα της μετακίνησης του εργοστασίου μπαταριών ΝΤΕΞΕΛ σας 

πληροφορώ ότι έχουν ολοκληρωθεί οι μελέτες αναφορικά με το κόστος που 
συνεπάγεται η μετακ!νηση του ερyοστασ!ου και έχουν αρχlσει οι 8ιαπραγμα

τεύσεις με εκπροσώπους της εταιρε!ας, σε μια προσπάθεια κατάληξης σε 

αμοιβαία συμφωνία για τη μετακίνηση του εργοστασίου.' Υπολογίζεται ότι οι 
διαπραγματεύσεις θα διαρκέσουν μέχρι το τέλος Μαϊου 1990 περίπου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 676 ποu uποβλήθηκε από το Β~uλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Απριλίου 1990. 
«Με βάση την έκθεση -που επισημάνθηκε κι αποκαλύφθηκε πρόσφατα από 

μέρους μας στη Βουλή- της Τράπεζας Αναπτύξεως σχετικά με το προγραμματι

ζόμενο Διεθνές Κέντρο Διευθύνσεως (που πρόσφατα μετάλλαξε όνομα για 
άγνωστους λόγους) που ως γνωστό θα στεγαστεί στο ΚΕΜΑ, προνοείται κι η 

ετήσια μισθοδοσία του προέδρου του Ακαδημαϊκού Συμβουλίου, 'Αγγλου καθη
γητή Tom Lampton (συνταξιούχου προέδρου του Ακαδημαϊκού Συμβουλίου του 
Manchester Business School) από Λ.Κ. 60,000. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

( 1) Πώς και με βάση ποια κριτήρια επιλέγηκε ο κ. Lampton στη θέση του 
προέδρου του Ακαδημαϊκού Συμβουλίου. 

(2) Προκηρύχθηκε η θέση του προέδρου του Ακαδημαϊκού Συμβουλίου κι 

αν ναι σε ποια ακριβώς έντυπα; 

(3) Δεδομένου πως υπάρχουν δεκάδες, αν όχι εκατοντάδες, αξιόλογοι 

Κύπριοι επιστήμονες, 8ε θα' πρεπε να γίνει 8ιερεόνηση αν&μεσα και σ' 

αυτούς και υπό8ειξη προς αυτούς να υποβάλουν κι αυτοί υποψηφιό
τητα; 

(4) Πώς και από ποιους καθορίστηκε το ποσό της μισθοδοσίας των Λ.Κ. 
60,000 (που ισοδυναμεί περίπου με βρετανικές .€80,000), όταν το 

ανώτατο ποσό που παραχωρε!ται σε πρυτάνεις βρετανικών πανεπι

στημίων με 8,000 και 10,000 φοιτητές (σ' αντίθεση με τους 20 και 30 
μόνο -όπως τουλάχιστον υπήρξε ισχυρισμός- στο κυπριακό Δ.Κ.Δ) 8εν 
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υπερβαίνει τις STG 50,000 (λίρες αγγλικές) που σημαίνει-με αφαίρεση 
του φόρου εισοδήματος-SΤG 38,000 και ΛΚ26,ΟΟΟ περίπου\ 

(5) Ποιος θα υποστεί τις κυρώσεις, αν και όταν η Βουλή αποφανθε( πως το 

όλο σχέδιο της δημιουργίας της παραπανεπιστημιακής αυτής μονάδας 
εLναι άκυρο;}) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 677 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Απριλlοu 1990. 
«Οι κάτοικοι Κοτσιάτη κατά την τελευταία (στις 6.4.90) επίσκεψή μας στην 

κοινότητα ζήτησαν: 

(ί) Να εφοδιαστεί με πόσιμο νερό η υπό δημιουργία κτηνοτροφική τους 
ζώνη. 

(ίί) Να κατασκευαστεί δεξαμενή για λούσιμο των προβάτων τους και 

(ίίί) Να επισπευσθεί η παραχώρηση κριθαριού στους κτηνοτρόφους. 

Πώς αντιμετωπ{ζονται τα αιτήματα αρμόδια;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 678 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Απριλlοu 1990. 
«Να ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος Κοτσιάτη - Αγ. Βαρβάρας, μήκους 4 

χιλιόμετρων, και για εξυπηρέτηση του γεωργοκτηνοτροφικού κλήρου των δυο 
κοινοτήτων και για εξυπηρέτηση των κατοLκων Πέρα Χωριού, Μαθιάτη, Λυθρο

δόντα αλλά και. των επισκεπτών της Μονής Μαχαιρά ζητούν οι κάτοικοι 

Κοτσιάτη. Εξάλλου, από τους ίδιους κατοίκους ζητείται η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου Κοτσιάτη-Τ σερί ου. 

Πώς αντιμετωπ(ζονται τα αιτήματα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 679 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Απριλlοu 1990. 
((Την επ!σκεψη συνεργεLου επιδιορθώσεως των τουρκοκυπριακών οικιών στον 

Κοτσιάτη ζητούν οι κάτοικοι της κοινότητας, δεδομένου πως -όπως μας τόνισαν
συνεργείο έχει να την επισκεφθεί εδώ και δυο τώρα χρόνια, με αποτέλεσμα να 
παραμένουν ανοιχτά τα πλείστα πορτοπαράθυρα κι οι κάτοικοι να αντιμετωπίζουν 
σε πλείστες περιπτώσεις προβλήματα πολλαπλά (κοινωνικά, ηθικά, πρακτικά, 

κτλ). 

Υπάρχει πρόθεση να σταλεί συνεργείο και πότε;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 680 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσlας κ. Πέτρο Στuλιανοu στις 12 Απριλ(οu 1990. 
«Την επιχορήγηση από το κράτος της διαδικασίας διαχωρισμού κρατικών 

οικοπέ8ων και παροχής τους σε φτωχές οικογένειες στον Κοτσtάτη -μέσα στα 

πλαίσια της απόφασης για παραχώρηση 11 οικοπέδων στο πρώτο στάδιο και 
άλλων 11 σε επόμενο- μας ζήτησαν οι κάτοικοι Κοτσιάτη μέσω του κοινοτάρχη 
τους, Βραχίμη Χατζηχάννα, κι άλλων παραγόντων της κοινότητας σε σχετική 
σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε σ' αυτή κατά την τελευταία (στις 6.4.90) 
επίσκεψή μας στην κοινότητα, λόγω της γνωστής ανέχειας που μαστίζει τον 

πρσφυγικό πληθυσμό της. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;» 
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Εpώτηση με αp. ΕΔ' 681 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Λάpνακαs κ. Οδuσσέα Δημητpίοu στιs 12 Απpιλίοu 1990. 
«Πότε θα βοηθηθούν τα νεαρά ζευγάρια των ακριτικών περιοχών της 

Αθηαlνου και των Τρούλλων που, ενώ έχουν εγκριθεί ε8ώ και ένα χρόνο, 3εν έχουν 
πάρει κανένα βοήθημα;» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 682 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 
«Καλείται το αρμό8ιο Υπουργε!ο να πληροφορήσει το Σώμα αν προτίθεται 

και πότε να ικανοποιήσει το 8ίκαιο αίτημα της κοινότητας Νατάς για μείωση της 
συνεισφοράς του χωριού στην εκτέλεση κοινοτικών έργων στο 1/4.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 683 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 
«Η κοινότητα Νατάς, που είναι μια από τις φτωχές κοινότητες της επαρχίας 

Πάφου, εγείρει αίτημα κυβερνητικής επιχορήγησης του ο8ικού φωτισμού. 
Καλείται το αρμ68ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν προτίθεται και 

πότε να ικανοποιήσει το 8ίκαιο και λογικό αυτό αίτημα.>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 684 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 
«Καλείται το Υπουργε!ο Παι8ε!ας να πληροφορήσει το Σώμα πού βρίσκεται 

το θέμα επαναλειτουργίας του Δημοτικού Σχολείου Νατάς.>> 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 685 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 
«Καλείται το αρμό8ιο Υπουργε!ο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα 

συμπληρωθεί η ασφαλτόστρωση του 8ρόμου που 8ιέρχεται μέσω του χωριού 
Νατά.>) 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 686 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 
«Η κοινότητα Νατοcς εγείρει αίτημα ευθυγρ&μμισης -8ιαπλ&τυνσης του 

8ρ6μου Τίμης-Ν ατάς. 

Νοουμένου ότι μετ& την κατασκευή του νέου 8ρόμου Πάφου-Αμαργέτης η 

κοινότητα Ν ατάς είναι κατά κάποιο τρόπο αποκλεισμένη, ερωτάται το .αρμό8ιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν προτίθεται και πότε να ικανοποιήσει το 

8ίκαιο και λογικό αυτό αίτημα,)) 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 687 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στις 17 Απpιλίοu 1990. 
«Ερωτάται το αρμό8ιο Τπουργεlο να πληροφορήσει το Σώμα σε ποιο στάδ'ιο 

βρίσκονται οι δ'ιαδ'ικασ!ες αποζημιώσεων κατοlκων Νατάς των οπο!ων ακlνητη 
ιδ'ιοκτησ!α απαλλοτριώθηκε στα πλαίσια κατασκευής τοu νέου δ'ρόμου Πάφου

Αμαργέτης.» 

Εpώτηση με αp. ΕΔ' 688 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
πεpιφέpειαs Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήpοu στιs 17 Απpιλίοu 1990. 

((Η κοινότητα Νατάς παραπονείται για τη μεγάλη καθυστέρηση στην 

εξέταση κτηματολογικών υποθέσεων του χωριού. 

Καλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πού οφείλεται η 

καθυστέρηση και πότε θα επισκεφθεί το Κτηματολόγιο την πιο πάνω κοινότητα.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 689 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πιiφου κ. Γιαvvιiκη Ομήρου στις 17 Απριλίου 1990. 

«0 νέος 3ρόμος Πάφου-Αμαργέτης έχει υποστεί καθίζηση από μήνες και 
3ημιουργείται σοβαρό κυκλοφοριακό πρόβλημα και κίν3υνοι για την ασφάλεια 

οδηγών και οχημάτων. 

Ερωτάται το αρμό3ιο Υ πουργε(ο γιατ( η τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην 
επι3ιόρθωση του 3ρόμου και πότε αυτός θα επι3ιορθωθε1.» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 690 που υποβλήθηκε·. από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πιiφου κ. Γιαvvιiκη Ομήρου στις 17 Απριλίου 1990. 
«0 3ρόμος Πέγειας-Κάθηκα βρίσκεται σε πολύ άσχημη κατάσταση λόγω 

ανυπαρξ(ας συντήρησης τα τελευταια χρόνια. Ιδια(τερα ταλαιπωρούνται οι 

κάτοικοι του Κάθηκα που χρησιμοποιούν πολύ συχνά αυτό το 8ρόμο. 

Κατόπιν τούτου καλε(ται το αρμόδιο lπουργεtο να πληροφορήσει το Σώμα 

πότε προτtθεται να επιδιορθώσει τον πιο πάνω δρόμο.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 691 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιιiδη στις 17 Απριλίου 1990. 
«Η παράταση της ισχύος του 3ιατάγματος για τη ρύθμιση της τουριστικής 

ανάπτυξης, ενώ εtναι βασικά σωστή πολιτική για ορισμένες περιοχές, για άλλες 
περιοχές, όπως η Σωτήρα Αμμοχώστου 1 αποβαtνει καταστροφικ-fι. 

Η παραλιακή περιοχή της Σωτήρας είναι εντελώς αναξιοποίητη και η 
ισορροπημένη τουριστική ανάπτυξή της, με σεβασμό προς το περιβάλλον 1 απο
τελε( αναγκαιότητα. Με την προοπτική αυτή το Συμβούλιο Βελτιώσεως Σωτήρας 

έχει συνιίψει υπέρογκα 3άνει.α και έχει προχωρήσει στη 3ημιουpγια των απαραί
τητων έργων υπο3ομής. 

Στο μεταξύ η ά3ικη συμπερίληψη της Σωτήρας στην απαγόρευση όχι μόνο 
εμπο3!ζει την ανάπτυξη, αλλά 3ημιουργεί ανυπέρβλητα οικονομικά προβλήματα 
στην αποπληρωμή των χρεών, 3ε3ομένου ότι χωρίς την ανάπτυξη η κοινότητα 

στε~tται των αναμενόμενων εσό3ων. 

Για τους πιο πάνω λόγους η κοινότητα Σωτήρας 3ικαιολογημένα 3ιαμαρ

τύρεταt και απαιτε( την εξαίρεσή της από την απαγόρευση. 

Καλείται λοιπόν η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή αν εξέτασε την 

περίπτωση εξαίρεσης της Σωτήρας και αν όχι πώς αντιμετωπίζει το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 692 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 18 Απριλίου 1990. 
«Να αξιοποιηθεί το πόσιμο νερό από τις πηγές 'Βιλλούρκα', που τώρα 

χύνεται και χάνεται στον ποταμό, -ενώ ot κάτοικοι πληρώνουν πανάκριβα (σε 

ρεύμα) για άντληση και εφο3ιασμό τους με πόσιμο νερό- ζητούν οι κάτοικοι 

Κοτσιάτη. 

Πώς αντιμετωπίζεται το 3tκαιο τούτο αίτημά τους;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 693 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 20 Απριλίου 1990. 

(<Την ανέγερση και Β' Δημοτικού Σχολε!ου -μιας και αφ 'ενός ο αριθμός των 

μαθητών του πρώτου προσεγγίζει τους 400, (300 περίπου είναι φέτος) μαθητές 
με σταθερές ετήσιες αυξητικές τιίσεις, ενώ αφ 'ετέρου 3εν υπάρχει χώρος για 
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επέκταση του λειτουργούντος δημοτικού- μας υπογράμμισε κατά την ψεσινή 

επίσκεψή μας στο Παλιομέτοχο ο κοινοτάρχης Δημήτρης Χατζη3ημητρίου κι 

άλλοι παράγοντες της κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το δικαιολογημένο τούτο α(τημα των κατο(

κων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 694 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 20 Απριλίου 1990. 
"Την επίσπευση της ευθυγράμμισης του 3ρόμου για τη στοχοθετοόμενη 

κατασκευή γεφυριού, που θα ενώνει την αξιόλογη κι αναπτυσσόμενη ανατολική 
περιοχή Παλιομετόχου με τον κύριο κορμό της κοινότητας 1 μας ζήτησε κατά την 
ψεσινή επίσκεψή μας ο κοινοτάρχης κ. Χατζη3ημητρίου κ.ά. παράγοντές της. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το από παλιά εκκρεμοόν τούτο θέμα, που 
τόση ανελικτική ώθηση -όπως τούτο εξόφθαλμα καταφα(νεται, κι όπως και με 
παλιότερη ερώτησή μας επισημαίναμε-θα πpοσ3ώσει στην κοινότητα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 695 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 21 Απριλίου 1990. 

<<0 ιερέας της Μαρωνιτικής εκκλησιάς, ο κοινοτάρχης και άλλοι παράγοντες 
της κοινότητας Κοτσιάτη (στην τελευτα(α, στις 6.4.90, επ(σκεψή μας) κι ανάμεσα 
στα κοινοτικά μας ανέφεραν και τα προβλήματα -μπάζει νερά, γ(νηκε στέγη 
πτηνών κτλ.- που παρουσιάζει η Μαρωνιτική εκκλησιά της κοινότητας και ζητούν 
την επι3ιόρθωσή της. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το θέμα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 696 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 23 Απριλίου 1990. 
((Να σταματήσει, έστω κι από το τέλος Μαί:ου, η απορροή των λυμάτων της 

εταιρείας Κάρλσμπεργκ στο Γέρι, μιας και από της ημερομηνίας αυτής -και με 

βάση τις 3ιαβεβαιώσεις της ί3ιας της εταιρείας θ' αρχίσει τη λειτουργία του ο 
βιολογικός σταθμός της και παρrfλληλα να 3ιενεργηθεί από το Κρατικό Χημείο 

έλεγχος (κι αποστραγγισμός) των ελών που σχηματίστηκαν και του βαθμοό των 

επιμολύνσεων που προκλήθηκαν στο έδαφος και το υπέδαφος και να προωθηθε( 
τάχιστα η αποκατάσταση του εξα(ρετου βιότοπου- με την πλουσιότατη βλάστηση 
και τη μοναδική παν(δα: Χελώνες, καβούρια, βατράχια κ.ά, που συντηρούσαν οι 

πηγές από την περιοχή Φτέλια-που καταστράφηκε, καθώς και του υπόλοιπου 
φυσικού περιβάλλοντος, ζfιτησαν οι τέσσερις περίπου χιλιάδες κάτοικοι των εφτά 
οικισμών αυτοστέγασης Γερίου κατά την τελευτα(α (στις 21.4.90) επίσκεψή μας 
στους οικισμοός. Για το ί3ιο θέμα ζήτησαν να 3ιενεργηθε1 αεροψεκασμός για 

καταστροφή των μυγών, κουνουπιών κ.ά. εντόμων, που από τα απόβλητα κ.ά. 
ακαθαρσ(ες που συσσωρεύτηκαν, λυμα!νονται την περιοχή. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα δίκαια τούτα αιτήματα;}) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 697 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 23 Απριλίου 1990. 

((Πολλοί, αν όχι κι όλοι οι δρόμοι των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου 
χρειάζονται διαπλατύνσεις κι επιστρώσεις με πρέμιξ, ενώ αδικαιολόγητα καθυ

στερεί η κατασκευή πεζο3ρομίων και πεζ63ρομων. Για το (3ιο θέμα επισημαίνουν 
την πολό επικίν3υνη πλήρη έλλειψη σηματο3οτήσεων σ' όλους τους 3ρόμους κι 

ι3ιαίτερα σε κρίσιμες περιοχές (απότομες συμβολές, σχολεία, νηπιαγωγεία κ.rf). 

Πώς αντιμετωπlζεται το αίτημα;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 698 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 23 Απριλίου 1990, 
<<Βασικό αίτημα των κατο!κων των οικισμών αυτοστέγασης Γεpίου είναι η 

αντιμετώπιση των ολόχρονων,απροει8οπο(ητων και πολυήμερων διακοπών νερού 
στο υΟρευτικό τους σύστημα κι ιδιαίτερα στις περιοχές (όπως του Σκοπευτηρίου 

κ.ά.) με ψηλό υψόμετρο. 

Ζητούν για τούτο: 

(ί) ανέγερση νέου ντεπόζιτου νεροό, που να ανταποκρίνεται στις ιδιά

ζουσες υψομετρικές συνθήκες της κοινότητας, και 

(ίί) αξιοποίηση του νεροό πηγής της Λευκωσίας, για τη χρήση της οποίας 
-όπως υποστηρίζουν- δόθηκε παλιότερα κι επίσημη διαβεβαίωση. 

Πώς αντιμετωπ(ζονται τα αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 699 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κίμωνα Παναγίδη στις 25 Απριλίου 1990. 
«'Εχουμε πληροφορηθεί ότι το Τελωνείο Λεμεσοό προσέλαβε την περασμένη 

εβδομάδα, μέσω του γραψείου Εργασίας, 13 υπαλλήλους. Οι πιο πάνω υπάλληλοι, 
μερικοί από τους οποίους είναι απόφοιτοι πανεπιστημίων, προσλήφθηκαν ως 

εργάτες. Καλοόμε το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

( α) Με ποια κριτήρια προσλήψθηκαν; 

(β) Ποια διαδικασία ακολουθήθηκε για την πρόσληψή τους; 

(γ) 

(δ) 

Οι πιο πάνω προσληφθέντες εκτελούν ή όχι καθήκοντα Τελωνειακού 

Λειτουργού; Αν ναι, γιατ( προσλήφθηκαν ως εργάτες; 

Έχουν τηρηθεί οι διαδικασίες που προβλέπει η νομοθεσία για πρόσλη

ψη έκτακτων υπαλλήλων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 700 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Απριλίου 1990. 
«Την προσωρινή, έστω, αξιοποίηση (ως πολιτιστικού και αθλητικού κέντρου, 

και ως κέντρου νεότητας) του κτιρίου του εγκαταλειφθέντος Σκοπευτήριου, ζητούν 
οι κάτοικοι των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου -αν το εγκαταλειφθέν οίκημα 

προορίζεται για άλλους σκοπούς- και μέχρι της οριστικής επαναξιοποίησής του 

από το κράτος. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το σημαντικό τούτο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 701 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Απριλίου 1990, 
«Ενιαία περιοχή στέγασης των βιοτεχνιών τους ζητούν οι κάτοικοι των 

οικισμών αυτοστέγασης Γερίου. 

Πού βρίσκεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 702 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Απριλίου 1990. 
«Το διαχωρισμό οικοπέδων σε κρατική γη -που είναι και μεγάλη και 

αναξιοποίητη- για φτωχές οικογένειες, ζητούν οι κάτοικοι των οικισμών αυτο

στέγασης Γερίου, όπως μας ανέφεραν κατά την τελευταία (στις 21.4.90) 
επίσκεψή μας σ' αυτούς. 

Πώς αντιμετωπίζεται το Οίκαιο τούτο αίτημα;>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ • 703 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Απριλίου 1990. 
«Αίθουσα πολλαπλής χρήσης γιοι το Β' Δημοτικό τους Σχολείο (με τους 500 

περtπου μαθητές του) ζητούν οι κάτοικοι των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου. ' 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια ·c v θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ • 704 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 24 Απριλίου 1990. 
«Να διαπλατυνθεί -σύμφωνοι με τις δοθείσες υποσχέσεις- ο δρόμος Γερίου

Λατσιών, καθώς και ο δρόμος από τα μέσα της κοινότητας μέχρι τη Σχολή 
«Ευαγγελισμός», για να ολοκληρωθεt μια άρτια οδική σύνδεσή τους με την 
πρωτεύουσα, ζητούν οι κάτοικοι των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου. 

Πότε και πώς αντιμετωπίζονται τα δυο αιτήματα;» 
Ερώτηση fJ.ε αρ. ΕΔ' 705 πdυ υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρlου 

στις 24 Απριλίου 1990. 
«Η μετανάστευση χιλιάδων Ρωσοεβροιίων στο Ισραήλ, η δημιουργία και η 

$Πέκταση εγκατάστασης εποίκων στα κατεχόμενα εδάφη έχει εξελιχθεί σε ένα 
από τα σημαντικότερα θέματα της διεθνούς σκηνής. 

Στο όλο θέμα έχει περιπλοικεί και η Κύπρος, με τη χρησιμοποίηση του 

αεροδρομ(ου σύμφωνα με ορισμένες πληροφορίες ως διαμετακομιστικού σταθμού. 

Βλέπει η κυβέρνηση τους κινδύνους που δημιουργοόντοιι γιοι την Κόπρο από 

αυτή τη\! εξέλιξη και τι προτίθεται να κάμει 1 για να τερματιστε( μια δραστη
ριότητα με την οποίοι διοιφωνοόμε, τόσο γιοι λόγους αρχής όσο και γιοι λόγους 
πολιτικής; 

1 Άλλωστε η Κύπρος, θύμα η ίδια εποικισμού, δεν μπορεί ούτε να ανέχεται 
ούτε να διευκολύνει προώθηση εποικιστικών σχεδίων οπουδήποτε και ιδιαίτερα 

στα κατεχόμενοι εδάφη της Παλαιστίνης.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 706 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 24 Απριλίου 1990. 
«Ως γνωστό υπάρχει κάποιο σχέδιο για παροχή κυβερνητικών δανείων σε 

εκτοπισθέντες και πληγέντες επιχειρηματίες. Το σχέδιο όμως αυτό καλύπτει μόνο 
όσους εκτοπισθέντες είχαν προ της εισβολής δικές τους επιχειρήσεις και επιθυμούν 

να δραστηριοποιηθούν και πάλι στις ίδιες δουλειές. 

Υπάρχουν όμως και άλλοι πολλοί εκτοπισθέντες τόσο στην πόλη όσο και στην 

ύπαιθρο που ζητούν 'να δραστηριοποιηθούν δημιουργώντας διάφορες επιχειρήσεις 
και μικρές βιομηχανίες, οι οποίοι όμως δεν καλύπτονται από το σχέδιο. 

Επειδή με τις συνεχείς διοικηρόξεις τόσο του Προέδρου όσο και των διάφορων 
Τπουργών αφήνεται να νοηθεί ότι προσπάθεια της κυβέρνησης είναι η ουσιαστική 

βοήθεια προς τους εκτοπισθέντες και ιδιαίτεροι η ανάπτυξη της υπαίθρου, 

ερωτάται το αρμόδιο Τπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τα ακόλουθοι: 

(1) Δίδεται καθόλου βοήθεια σε εκτοπισθέντες που επιθυμοόν να δραστη

ριοποιηθούν για πρώτη φορά στον ιδιωτικό τομέα δημιουργώντας 
μικρές και βιώσιμες βιοτεχνίες ή βιομηχανίες; 

(2) Επειδή υπάρχουν πρόσφυγες που κατοικούν στην ύπαιθρο και επιθυμούν 
να δραστηριοποιηθούν σε μικρές βιομηχανίες, υπάρχει πρόθεση της 

κυβέρνησης να βοηθηθούν αυτοι οι άνθρωποι; 
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(3) Μήπως προτίθεται η κυβιfρνηση να βελτιώσει το υφιστάμενο σχιfδιο για 
παροχή 8ανε(ων σε εχτοπισθέντες, ώστε να καλύπτει και άλλους που 
ζητούν τώρα να Οραστηριοποιηθούν;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 707 ποu uποβλήθηκε από τοv Κοιvοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικοu Κόμματοs ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρ!οu 
στιs 25 Απριλ(οu 1990. 
«Σχετικά με την απαλλοτρίωση ιδιωτικής καλλιεργήσιμης γης, στην περιοχή 

'Κόρiχκας', Α γ. Ιωάννη Μαλοόντας, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει το Σώμα: 

(α) Έχει διερευνηθεί, και σε ποιο βαθμό, το ενδεχόμενο αποφυγής αυτής 

της απαλλοτρίωσης, ιfχοντας υπόψη το δεδομιfνο ότι αυτή η γη, για να 
καταστε( καλλιεργήσιμη και εόφορη, χρειάστηκε ο ιδρώτας, ο μόχθος 
και οι επενΟύσεις των μικροκαλλιεργητών ιΟιοκτητών της και αυτό 

μετά από τις πιέσεις και τις παρεμβάσεις και της Αρχής ΑναΟασμού; 

(β) Γιατ(, εφόσον υπήρχε η απόφαση για απαλλοτρίωση, οι αρμόδιοι δε 

σταμάτησαν την Αρχή Αναδασμού από τις προσπάθειιfς της να 
πουλήσει κλήρους που ήσαν μέχρι τότε α8ιάθετοι, για να 8ι86ταν έτσι η 

ευκαιρ(α στους ιδιοκτήτες της γης που θ 'απαλλοτριωνόταν να εξασφα

λ(σουν άλλη ισάξια καλλιεργήσιμη γη;» 

Ερώτηση με αp. ΕΔ' 708 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
περιφέρειαs Δεuκωσ(αs κ. Πέτρο Στuλιαvοu στιs 25 Απριλ(οu 1990. 
«Την κατασκευή το(χων αντιστήριξης στην οδό Μόρφου, στην περιοχή 

Σκοπευτηρ(ου, Γερ(ου (στις οικιστικιfς μονάδες με αριθμοός: 11, 12, 13, 14, κ.ά) 
ζητούν από παλιά οι κάτοικοι. 

Πού βρίσκεται το θέμα τούτο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 709 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
περιφέρειας Δεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στιs 25 Απριλίοu 1990. 
«Από παλιά δ!δονται διαβεβαιώσεις για απομάκρυνση των μάντρων, που 

βρ!σκονται στην κοινότητα Γερ(ου και μεταφορά τους στην κτηνοτροφική ζώνη. 

Γιατl η καθυστέp·Ι)ση στην υλοποίηση των υποσχέσεων κι εξαγγελιών;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 710 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικήs 
περιφέρειας Δεuκωσίαs κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 25 Απριλ(οu 1990. 
«Την ανιfγερση ιατρε(ου (σε υπάρχουσα -και προσφερόμενη-κρατική γη), για 

τις ανάγκες των γερόντων βασικά,. ζητούν οι περίπου 4,000 κάτοικοι των εφτά 
οικισμών αυτοστέγασης Γερlου. 

Πώς αντιμετωπlζεται το αlτημαj» 

Απάντηση ημεpομηνlας 9 Απριλ{οu 1990, τοu Yπoupγou Εσωτεpικώv 
κ. Xp. Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 80, ημερομηvlας 18 Αuγοuστοu 
1989, τοu Βοuλεuτ>) εκλογικής πεpιφέpeιας Δεuκωσίας κ. Πέτpοu 

Στuλιαvοu. 

«Σας πληροφορώ ότι η εταιρε(α Κάρλσμπεργκ έχει εγκαταστήσει σόστημα 
επεξεργασ(ας των λυμάτων της ζυθοποι!ας της το οπο(ο αναμένεται να λειτουρ

yήσει πολύ σύντομα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990, του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 144, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

«Σχετικά με το 3ρ6μο Μαραθούντας- 'Αρμου σας πληροφορώ 6τι η 3ια
πλάτυνση και ριζική βελτίωση του 3ρόμου αυτού θα μελετηθεί από την Επαρχιακή 
Διοίκηση Πάφου μόλις ετοιμαστούν από το Τμήμα'Κτηματολογ(ου και Χωρομε
τρ(ας τα απαραίτητα σχέ3ια και περιγραφή της επηρεαζόμενης ι3ιωτικής περιου
σ(ας η οπο(α θα απαλλοτριωθεί για τους σκοπούς του έργου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 165, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

((Σχετικά με αLτημα της Επιτροπής του Συνεργατικού Παντοπωλείου του 

Οίκου 'Αγιος Χαράλαμπος Λτ3., να αυξηθεί η ετήσια χορηγία προς το Συνεργα
τικό Παντοπωλε(ο, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει εγκρ(νει 
την αύξηση της κυβερνητικής επιχορήγησης προς το Συνεργατικό Παντοπωλείο 
από .€540 σε .€720 το χρόνο με ισχύ από 1.1.1990.» 

Απciντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 1990, του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 214, ημερομηνίας 12 .Οκτωβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου 

Μαχρίδη. 

«Σχετικά με την παραχώρηση κρατικής γης ως αντάλλαγμα για ι3ιοκτησία 
που απαλλοτριώθηκε για την κατασκευή του φράγματος Άχνας, σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

(α) Από τις 55 αιτήσεις που υποβλήθηκαν για ανταλλαγή οι 20 αιτήσεις 
έχουν συμπληρωθεl και ευθύς ως οι α.ιτητές δηλώσουν ότι απο8έχονται 
την προτεινόμενη ανταλλαγή θα υποβληθούν στην αρμό3ια Υπουργική 
Επιτροπή για έγκριση, ενώ για τις υπόλοιπες εκκρεμεί ο υπολογισμός 
της αγοραίας αξίας της αιτούμενης κρατικής γης, ο οποlος αναμένεται 
να συμπληρωθεί σύντομα. Η καθυστέρηση που σημειώθηκε οφείλεται 
στην ετοιμασ(α και έγκριση των Κανονισμών για τη 3ιάθεση κρατικής 
γης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

(β) Οι αιτητές ενημερώθηκαν από τη Χωριτική Αρχή για την εξέλιξη των 
αιτήσεών τους, καθώς και από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Λειτουργό Αμμοχώστου κατά τη 3ιάρκεια επισκέψεών τους στο 
Γραφείο του, και 

(γ) η τιτλοποίηση στους 3ικαιούχους θα γίνει μόλις εγκριθούν οι αιτήσεις 
για ανταλλαγή από την αρμ63ια Υπουργική Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1990, του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 257, ημερομηνίας 26 Οκτω
βρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στuλιανού. 

(<Στο παρόν στι:ί3ιο το Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 3(νει προτεραιότητα 
στη στελέχωση της βιβλιοθήκης τΟμ και την επιστημονική κατάταξη των 
συλλογών του. · 
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Μετά τη συμπλήρωση του έργου αυτού και σε συνεργασ!α με την κυπριακή 
βιβλιοθήκη και άλλες βιβλιοθήκες θα εξεταστοόν οι 3υνατότητες 3ημιουργίας 
προγραμμάτων Μηχανογραφημένων Τραπεζών Δε3ομένων (Data Bases).» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1990, του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 285, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομ>)ρου. 

«Σχετικά με το 3ρόμου Σίμου-Σκάρφος σας πληροφορώ ότι για τη βελτίωση 

του δρόμου (χαβάρωμα-επίστρωση ανηφορικών και επικίνδυνων τμημάτων με 
μπετόν) 3απανήθηκε το 1989 ποσό !:'5,000 και για το φετινό χρόνο προγραμμα
τίζεται η συνέχιση των εργασιών βελτίωσης {φαρφάρισμα/επίστρωση με μπετόν 

σε Μσκολα σημεία) με πρόσθετη δαπάνη !:'5,000. Με τις πιο πάνω βελτιώσεις ο 
8ρόμος θα βρlσκεται σε ικανοποιητική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτ(ου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Παν(κου 
Παπαγεωργ(ου στην ερώτηση ΕΔ' 305, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1989, 
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμμα-rος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημη-rρίου. 

«Διαφώτιση του κοινού για τις βλαβερές συνέπειες του καπν!σματος άρχισε 

στην Κύπρο, κατά τα μέσα της 8εκαετ!ας του εξήντα, σε μερικά σχολεία και 

επεκτάθ-ήκε αργότερα στο ευρύ κοινό με διαλέξεις και προβολές ταινιών, άρθρα σε 
εφημερί3ες και περιο3ικά περιλαμβανομένου και του περιοδικοό !ΓΕΙΑ, 3ιμη
νιαlοu και αργότερα τριμηνια!ου περιοδικού του Ύ'πουρyε!ου Υγείας. 

Το 1980 ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και τέθηκε σε 
εφαρμογή σχετική νομοθεσία κυριότερες πρόνοιες της οποίας ήταν:-

( α) Απαγόρευση της προμήθειας καπνικών προϊόντων σε νεαρά πρόσωπα 
κάτω των 18 χρόνων. 

(β) Απαγόρευση της διαφήμισης καπνικών προϊόντων από τηλεοράσεως και 

ραδιοφώνου. 

(γ) Απαγόρευση του καπνίσματος σε κινηματοθέατρα. 

(δ) Έλεγχος των διαφημίσεων που δημοσιεόονται στον τόπο ή προ

βάλλονται στον κινηματογράφο. 

{ε) Αναγραφή προειδοποίησης για το βλαβερό του καπνίσματος σε όλα τα 
κυτ!α καπνικών προϊόντων καθώς και στο κάτω μέρος των δημοσιευο

μένων στον τόπο 3ιαφημ(σεων. 

Στη 10ετία του 80, η 8ιαφώτιση για τις βλαβερές συνέπειες του καπν(σματος 
εντατικοποι'ήθηκε με την εφαρμογ'ή τακτικών προγραμμάτων 3ιαφώτισης σε όλα 
τα σχολεία της νήσου, στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς, σε Κέντρα Νεότητας 
και άλλες οργανωμένες οfiάδες προσώπων. 

Το 1988, ετοιμάστηκαν, ψηφίστηκαν και έχουν τεθεί σε εφαρμογή σχετικοί 
κανονισμο! με τους οπο!ους απαγορεύεται το κάπνισμα στα 3ημόσια μεταφορικά 

μtσα καθώς και σε καθορισμένους δημόσιους χώρους. Επίσης έχει τροποποιηθεί η 
προει3οπο!ηση ώστε να ε!ναι πιο θετικ'ή και ο έλεγχος των 3ιαφημ!σεων καλύπτει 
σήμερα όλα τα εί3η διαφημίσεως καπνικών προϊόντων. 

Παρόλο ότι δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία για αξιολόγηση αποτελε
σμάτων, πιστεύουμε ότι η προσπάθεια άρχισε να απο3(3ει. Αυτό φα!νεται από την 

εμφαν'ή με!ωση του καπνίσματος μεταξύ του αν8ρικού πληθυσμού, καθώς και από 

το γεγονός ότι σε 8ιάφορους χώρους εργασ!ας οι μη καπνιστές 3ε Βιστάζουν 
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σήμερα να απαιτούν από τους καπνιστές να μην καπν(ζουν στην παρουσία τους σε 

κλειστούς χώρους. Ακόμη θοι μπορούσαμε νοι ποόμε ότι κοιι η ίδρυση της Κίνησης 
Μη Καπνιστών δεν εtναι άσχετη με τα θετικά αποτελέσματα της 8ιαφωτιστικής 

εκστρατείας που προηγήθηκε. 

Όσον αφορά τα διαφωτιστικά προγράμματα, παράλληλα με τα μέχρι σήμερα 

υπάρχοντα, το lπουργε(ο lγεtας προωθεί ειδικά προγράμματα με στόχο το 

γυναικείο πληθυσμό του τόπου μας ο οποίος 8υστuχώς δεν απέφυγε αυτό που 
παρατηρήθηκε κοιι σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες δηλαδή την οιόξηση του 
καπνίσματος μεταξύ των γυναικών όταν ήδη είχε αρχίσει η μείωση του καπνί

σματος μεταξύ των ανδρών. 

Γιοι τη νομοθετική πλευρά του θέματος έχει επισημανθεί η ανάγκη διεόρυνσης 
του καταλόγου των δημόσιων χώρων όπου θα πρέπει να απαγορεύεται το 
κάπνισμα γιοι νοι κοιλόψει διάφορους χώρους ερyοισίοις. Επίσης έχουν επισημανθεί 

ορισμένες αδυναμίες της νομοθεσίας σχετικά με τον έλεγχο των διαφόρων μορφών 
διαφήμισης καπνικών προϊόντων κοιι η αρμόδιοι Επιτροπή Ελέγχου Διαφημίσεων 
Καπνού ασχολε(ται με τη μελέτη του θέματος για την ετοιμασία τροποποιητικών 

εισηγήσεων. 

Επιπλέον το Τπουργείο διεξάγει σήμερα έρευνα γιοι την πρόληψη των 

καρδιαγγειακών και άλλων μη μετα.δοτικών νοσημάτων. Μεταξύ των σημείων που 
ερευνούνται είναι και η έκταση του προβλήματος του καπνίσματος στην Κύπρο 
Που ως γνωστό είναι ένας από τους προΟιαθεσικούς παράγοντες για την πρόκληση 

καρδιαγγειακών και άλλων μη μεταδοτικών ασθενειών. 

Παράλληλα ετοιμάζεται εντατικοποίηση της εκστρατείας εναντίον του 

καπνίσματος. 

Η έρευνα προγροιμμοιτίζετοιι νοι επαναληφθεί μετά οιπό 5 κοιι μετά οιπό 10 
χρόνια γεγονός που θα βοηθήσει να αξιολογηθούν τα αποτελέσματα της εκστρα
τείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 1990, του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 320, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη 
Ηλιάδη. 

«Σχετικά με τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου και τουριστικού περιπτέ

ρου στην ποιροιθοιλάσσιοι περιοχή Δρομολοιξιάς-Μενεοό σοις πληροφορώ ότι στοι 
πλοι(σιοι προώθησης του θέματος βρίσκεται υπό μελέτη αίτηση του οικείου 
Συμβουλίου Βελτιώσεως γιοι εξεύρεση κοιι εκμίσθωση κατάλληλης έκτασης 

κρατικής γης. 

Τελικές θέσεις θα διαμορφωθούν μετά την εξεύρεση του χώρου και υπό το 

φως της μελέτης άλλων συναφών θεμάτων όπως της οριστικοποίησης πολεο
δομικών και άλλων χωροταξικών σχεδίων που επηρεάζουν την περιοχή, της 
δυνατότητας χρηματοδότησης του έργου κτλ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1990, του Υπουργού Παιδείας 

κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 329, ημερομηνίας 14 Νοεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
ΣτuλιανοU. 

«Το Τπουργείο Ποιιδε(οις έχει περιλάβει στο φετινό κτιριακό του πρόγραμμα 

ποσό από ί22,ΟΟΟ για έναρξη, μέσα στο τρέχον έτος, των εργασιών για ανέγερση 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης στο Γυμνάσιο Ακακίου. 
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Όπως αναμένεται, το όλο έργο θα συμπληρωθε( μέσα στο 1991 με την 
εξασφάλιση του συμπληρωματικού ποσού που θα χρειαστεί.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 30 Απριλίοu 1990, του Υπουργοtl Οικο11ομικώ11 
κ. Γεώργιοu Συρίμη στηv ερώτηση ΕΔ' 333, ημερομηvίας 16 Νοεμβρίοu 
1989, του Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιαvοt\. 

«Το θέμα της παροχής οικονομικής βοήθειας προς την κοινότητα Ακακ(ου, 
για επιδ'ι6ρθωση του παλιού κτιρίου του δ'ημοτικού σχολείου μελετήθηκε από το 
Υπουργείο τούτο και τα Υπουργεία Παιδ'είας και Εσωτερικών και αποφασίστηκε 
όπως τούτο αντικρισθε! θετικά. Υπάρχει εξάλλου και υπόσχεση του Προέδ'ρου της 
Δημοκρατ(ας προς την κοινότητα Ακακ(ου για παροχή τέτοιας βοήθειας προς 

αυτή. 

2. Για την επιδιόρθωση του παλιοό κτιρίου του δημοτικοό σχολε(ου Ακακ(ου 
η Σχολική Εφορε(α Ακακ(ου θα δαπανήσει το ποσό των !026,891 σύμφωνα με την 
προσφορά που κατακυρώθηκε. Οι εργασίες έχουν ήδ'η αρχίσει και επιβλέπονται 
από τον προ'ίσiάμενο των τεχνικών υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδ'είας. 

3. Η επιδ'ιόρθωση και επαναλειτουργία του κτιρίου του παλιού Δημοτικού 
Σχολε(ου Ακακ(ου κατέστη αναπόφευκτη λόγω της παρουσ(ας μεγάλου αριθμού 

προσφύγων μαθητών. Οι πρόσφυγες μαθητές αποτελούν το 40% του μαθητικού 
πληθυσμού του Ακακίου και ως εκ τούτου η σχετική δ'απάνη θα πρέπει από 
πλευράς Προϋπολογισμού να βαρύνει τον Προϋπολογισμό του Τ.Α.Ε.Π. Επειδή 

όμως στο φετινό Προϋπολογισμό του Τ.Α.Ε.Π. δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια 

για το σκοπό αυτό, το !πουργε(ο Παιδε(ας θα περιλάβει ανάλογη πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό του Τ.Α.Ε.Π. για το 1991. 

4. Ενόψει των πιο πάνω το ύψος της οικονομικής βοήθειας έναντι της 
δαπάνης επιδιόρθωσης του σχολικού κτιρ(ου που θα συμπεριληφθε( στον Προϋπο

λογισμό του Τ .Α.Ε.Π. θα είναι ανάλογο με το ποσοστό των προσφύγων μαθητών 
που φοιτούν στο Δημοτικό Σχολε(ο Ακακ(ου. 

5. Τέλος θα πρέπει να αναφερθε( ότι σύμφωνα με έκθεση του Επάρχου 
Λευκωσ(ας το κτ(ριο δεν ε(ναι διατηρητέο σόμφωνα με το Άρθρο 38 του περ( 
Πολεοδομ(ας και Χωροταξ(ας Νόμου, Αρ. 90/72, όπως αναφέρεται στην ερώτηση 
τοu αξιότιμου Βουλευτή.>> 

Απάvτηση ημερομηvίας 30 Μαρτίου 1990, τοu Υπουργοtl Εσωτερικώv 
><. Χρ. Βε11ιαμ{11 στη11 ερώτηση ΕΔ' 344, ημερομηvίας 21 Νοεμβρίοu 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιαvοtl. 

«Σχετικά με το θέμα της παραχώρησης προς τη Μαρωνιτική κοινότητα 
κρατικής γης στο Πλατύ Αγλαντζιάς ή στην Ανθούπολη για την ανέγερση 
γηροκομε(ου σας πληροφορώ ότι το θέμα εξετάζεται από το Τμήμα Κτηματο
λογ(ου και Χωρομετρ(ας το οπο(ο και θα υποβάλει σύντομα έκθεση προς την 
αρμόδια !πουργική Επιτροπή για λήψη απόφασης.>> 

Απάvτηση ημερομηvίας 3 Μα+ου 1990, τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φυσικώv Πόρωv κ. Αvδpέα Γαβριηλ{δη στηv ερώτηση ΕΔ' 354, ημερο
μηvίας 22 Νοεμβρίου 1989, του Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτpοu ΣτuλιαvοU. 

«Αναφορικά με την (δρυση μουσε(ου κυπριακής υπα(θρου σας πληροφορώ τα 
εξής: 

2. Με την απόφασή του αρ. 32.852 της 4ης Ιανουαρ(ου 1990 το !πουργικό 
Σ ι ι 1 ' 
υμβουλιο αποφασισε να εγκρ(νει την (δρυση του μουσε(ου κυπριακής υπα!θρου 
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και την παραχώρηση έκτασης 54 3εκαρίων κρατικής γης για τις αν&.γκες του 
μουσεLου καθώς και τη σύσταση Επιτροπής για προώθηση του θέματος και τη 
δημιουργία ειδικού ταμείου με συνεισφορές ιδιωτών, τα έσοδα του οποίου να 
διατιθενται επιπρόσθετα από τις κρατικές πιστώσεις, για την ίδρυση και 
λειτουργία του μουσείου. 

3. Με την απόφαση αυτή αρχίζει ουσιαστικ&. η 3εότερη φ&.ση της προσπ&.
θειας για ολοκλήρωση της εργασίας για ί3ρυση του μουσείου. Η πρώτη φ&.ση, που 
&.ρχισε πριν από 5 χρόνια περίπου, στόχευε στη χωρίς χρονοτριβή συγκέντρωση 
και 3ιατήρηση του υλικοό που χανόταν μέρα με τη μέρα ή γινόταν 3υσεόρετο. 
Μέχρι τώρα έχει 3ημιουργηθεί μια αξιόλογη και πλοόσια συλλογή, που περι
λαμβ&.νει πάνω από το 75% των αντικειμένων, εργαλείων κ.α. που αναφέρονται 
στην αγροτική ζωή. 

4. Το χρονικό 3ι&.στημα που θα απαιτηθεί για την ολοκλήρωση της 3εότερης 
φ&.σης της προσπ&.θειας για την ί3ρυση και λειτουργία του μουσείου υπολογίζεται 
σε μια πενταετία.. Τούτο 1 βέβαια, θα εξαρτηθεί και από την επάρκεια των 
οικονομικών πόρων που θα διατεθούν (κρατικές πιστώσεις και συνεισφορές 

ι3ιωτών) για τη συμπλήρωση του έργου.» 

Απάντηση ημεf>ομηνίας 23 Απριλίου 1990, του Υπουpγοu Εσωτερικών 
κ. Xp. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 358, ημεpομηνlας 24 Νοεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα 

Δημητρίου. 

((Σχετικά με την παραμονή αστυνομικών σε αστυνομικούς σταθμούς της 
υπ~ίθρου, πέρα από τις κανονικές ώρες εργασίας τους, σας πληροφορώ τα 
ακολουθα: 

(α) Η 3ιοίκηση και ομαλή λειτουργία της αστυνομίας βασίζεται στον περί 
Αστυνομίας Νόμο (Κεφ. 285), στους περί Αστυνομίας Κανονισμοός 
1989 και σε αστυνομικές 3ιατάξεις που ο αρχηγός της Αστυνομίας 
εκ3ί3ει από καιρό σε καιρό, σόμφωνα με το 'Αρθρο 9( 1) του περί 
Αστυνομίας Νόμου. 

(β) Η παραμονή αστυφόλακα στον σταθμό σαν 'εκτός υπηρεσίας εντός του 
σταθμοό' 3ιέπεται από την αστυνομική 3ιάταξη 1/11.4 (στ). Για το 
εί3ος αυτής της υπηρεσίας που προσφέρει ο αστυφόλακας, αποζημιώ
νεται με επίδομα συντηρήσεως. 

(γ) Το εί3ος αυτής της υπηρεσίας εκτελείται από αστυφόλακες που 
επαν3ρώνουν μικροός σταθμοός υπαίθρου λόγω της μικρής αριθμητικής 
τους 8όναμης. Η 8ιευθέτηση αυτή εν8έχεται να περιοριστεί μελλοντικά 
σε μεγ&.λο βαθμό με την προγραμματιζόμενη 3ημιουργία μεγάλων 
περι~ερειακών1 σταθμών στην ύπαιθρο και την ταυτόχρονη κατάργηση μικρων σταθμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαpτ(ου 1990, του Υπουpγοu Εσωτερικών 
κ. Xp. Βεν;αμ(ν στις εpωτ~σεις ΕΔ' 360 και ΕΔ' 399,ημεpομηνιών 
24 Νοεμβpιου και 5 Δεκεμβρίου 1989, των Βουλευτών εκλογικής 
πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη και Χρίστου 
Σολωμή. 

((Τα εγειρόμενα στις ερωτήσεις θέματα μελετήθηκαν σε σύσκεψη που έγινε 
στο Γραφείο Επάρχου Λεμεσοό στις 12.1.90 υπό την προε3ρία του Υπουργοό 
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Εσωτ~pικών, με συμμετοχή εκπροσώπων της κοινότητας και λήφθηκαν ομόφωνες 
αποφάσεις για τον τρόπο προώθησης και επίλυσής τους. Για τις αποφάσεις που 
λήφθηκαν έχει ενημερωθε( σχετικοί η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων στη 
συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 .2.90.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 1990, του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 368, ημερομηνίας 
28 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικοί με την ελευθεροπο(ηση από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
τερματικού εξοπλισμού, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Με την εφαρμογή της πολιτικής της ελευθεροπο(ησης των τερματικών 
συσκευών η Αρχή Τηλεπικοινωνιών πρόσφερε για πώληση στους συν8ρομητές της 

τις απλές τηλεφωνικές συσκευές στην τιμή των !3.35. Σε καμιά. περ(πτωση 8εν 
ανακο(νωσε η Αρχή απαλλαγή των συν8ρομητών από το βασικό ενο(κιο των Η5 
το χρόνο. 

Το ενο(κιο των Η5 το χρόνο 8εν αποτελε( ενο(κιο της συσκευής, αλλά. τη 

συνεισφορά των σuν8ρομητών στις 8απάνες κατασκευής, λειτουργίας και συντή

ρησης του τηλεφωνικού 8ικτύοu, το κεφαλαιουχικό κόστος του οποίου υπολογί
ζεται σε !500 για κοίθε γραμμή.» 

Αποίντηση ημερομηνίας 3 Μα+ου 1990, του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 370, 
ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με α(τημα της κοινότητας Ακακ(ου για κατασκευή φράγματος, 
παραθέτω τα πιο κοίτω:-

Το Τμήμα Αναπτόξεως Υ8οίτων ετο(μασε προκαταρκτική μελέτη για κατα
σκευ-ή φράγματος στον ποταμό Ακακίου, στην περιοχή Μαλούντας, από το οποίο 
θα αρ8εύεται και γη της κοινότητας Ακακιοu. 

Πριν ετοιμαστεί η οριστική μελέτη γίνεται έρευνα, σύμφωνα με τη σχετική 
νομοθεσ(α, για 8ιακρ(βωση και καταγραφή των υ8ατικών 8ικαιωμάτων, που 

εν8εχομένως υπάρχουν κα;τάντι του σημε!ου κα;τα;σκευής του φράγματος. Για; το 

σκοπό α;υτό οι Υ8α;τικο( Επίτροποι που 8ιεξάγουν την έρευνα; αναμένεται να 

ολοκληρώσουν το έργο τους σε τρεις περ(που μήνες.,, 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 385, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Η μελέτη του θέματος εκσυγχρονισμού του θεσμού των Σχολικών Εφορειών 

βρ(σκεται στο τελικό της στοί8ιο. 

Συγκεκριμένα η Τεχνική Επιτροπή που ορ(στηκε από Επιτροπή από Υπουρ

γούς υπέβαλε τις εισηγήσεις της. 

Η Επιτροπή από Υπουργούς αφού 8ιαμορφώσει τις τελικές της θέσεις στο 
θέμα θα τις θέσει ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη απόφασης. 

Επομένως στο παρόν στά8ιο 8ε θεωρείται σκόπιμο να λεχθε! οτι8ήποτε 

σχετικά με το θέμα πολύ 8ε περισσότερο με τα πολύ επιμέρους θέματα που 
τίθενται με την ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή χ. Πέτρου Στυλιανού.>) 
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Απά11,,ηση ημεpομη11lας 24 Μαρ,,ίου 1990, 'tου Υπουργοu Συγκοι11ω11ιώ11 
και Έργω11 κ. Νάκου Πρω'<οπαπά σ'<ηΙΙ ερώ'<ηση ΕΔ' 388, ημερομη11ίας 
1η Δεκεμβρίου 1989, '<Ου Βουλευ'tή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώ
σ'tου κ. Σοφοκλή Χα'<ζηγιά1111η. 

«Σχετικά με διάφορα προβλήματα που αντιμετωπ(ζουν οι κάτοικοι του 

συνοικισμού Λειβαδιών Λάρνακας παραθέτω τα πιο κάτω για τα θέματα της 

αρμο8ιότητας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων: 

2. Τοποθέτηση Φώτων Τροχαίας στη συμβολή του 8ρόμου Λειβα8ιών 
με το 8ρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας. 

Οι μελέτες που έχουν γ(νει καταλήγουν στο συμπέρασμα ότι η εγκατάσταση 

φώτων τροχαίας 8ε 8ικαιολογείται. Επίσης η λειτουργία του παρακαμπτήριου 
Λάρνακας θα αλλοιώσει την υφιστάμενη τροχαία κίνηση στον παραλιακό 8ρόμο. 

Το θέμα θα επανεξεταστεί μετά που θα 8οθεί στην κυκλοφορία ο παρακαμ
πτήριος για να διαφανούν καθαρά τυχόν βελτιωτικά έργα που θα απαιτηθούν στη 

συμβολή. 

3. Κατασκευή υπόγειας ή υπέργειας διάβασης στον παρακαμπτήριο 

Λάρνακας για τους γεωργοκτηνοτρόφους Λειβα8ιών. 

Το πιο πάνω αίτημα υποβλήθηκε από τη Χωριτική Αρχή Λειβα8ιών στο 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
1

Εργων καθυστερημένα και ενώ οι εργασίες για την 
κατασκευή του παρακαμπτήριου, συμπεριλαμβανομένου και του τμήματος της 

περιοχής Λειβα8ιών, βρίσκοντο σε προχωρημένο στά8ιο. 

Ή8η ο παρακαμπτήριος 8ρόμος Αρα8ίππου-Πύλας έχει συμπληρωθεί. 

Το αίτημα θα απεναξεταστε( σε ευθετότερο χρόνο και όταν ο παρα
καμπ;ήριος από την Αρα8ίππου μέχρι τη Δεκέλiια 8οθεί στην κυκλοφορία, 
πράγμα που αναμένεται να γίνει πολύ σύντομα. Αν εξακολουθε( να παρίσταται 
ανάγκη 8ιασταύρωσης του παρακαμπτήριου από τους γεωργοκτηνοτρόφους στην 
περιοχή, το αίτημα θα εξεταστεί ευνο~κά.)) 

Απά11,,ηση ημερομη11lας 9 Απριλίου 1990 'tου Υπουργού Υγείας κ. Πα11lκου 
Παπαγεωργίου στη11 ερώ'<ηση ΕΔ' 388, ημερομη11ίας 1ης Δεκεμβρίου 
1989, 'tου Βουλευ'tή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ'<ου κ. Σοφοκλή 
Χα,,ζηγιά1111η. 

«Για τα μέτρα που έχουν ληφθεί για την καταπολέμηση του 'τυφοειδούς · 
πυρετου' και της ποντίκας στην περιοχή Λειβα8ιών Λάρνακας σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Κατ' αρχήν αναφέρω ότι δεν πρόκειται περί τυφοειδούς πυρετού, αλλά για 
ελαφράς μορφής εξανθηματικού τύφου {ρικετσίωση) που μετα8ί8εται από ψύλλους 
που εγκαταλείπουν τους ψόφιους ποντικούς. 

Στην περιοχή Λειβα8ιών είχαν 8ηλωθεί από ιατρούς στην υπηρεσία μας, κατά 

την περίο8ο Ιουλίου - Οκτωβρίου 1989, τέσσερα μόνο κρούσματα ρικετσιώσεως. 
Πιθανό όμως να 81.αγ~ώστηκαν και άλλα κρούσματα από ιατρούς και δε 
8ηλώθηκαν στην υπηρεσία μας. 

Μόλις 8ε τούτο περιήλθε σε γνώση της υπηρεσίας μας και συγκεκριμένα 

αρχές Νοεμβρίου ο πρώτος υγειονομικός επιθεωρητής και ο υπεύθυνος ιατρικός 
λειτουργός Λάρνακας επισκέφθηκαν την περιοχή και είχαν συνάντηση με τον 
κοινοτάρχη για το εν λόγω θέμα. Στη συνάντηση αποφασίστηκε όπως η κοινότητα 

αγοράσει το ποντικοφάρμακο και όπως, με την καθοδήγηση και βοήθεια της 
Υγειονομικής Υπηρεσίας, 8ιεξαχθε( η εκστρ.Χτε(α καταπολέμησης των ποντικών. 



2612 

~τη συνέχεια η Υγειονομική Υπηρεσ(α σε συνεργασ(α με το Συμβούλιο 
Βελτιώσεως Λειβα8ιών προέβη τον περασμένο Δεκέμβριο σε εκστρατε(α καταπο
λέμησης των ποντικών και 8ιενήργησε ψεκασμούς εναvτ!ον των ψύλλων, που 
φυσιολογικά εγκαταλε(πουν τους ψόφιους ποντικούς, με ικανοποιητικά αποτελέ

σματα. Τούτο επιβεβαιώνεται από το γεγονός ότι κατά τη Οιάρκεια Δεκεμβρ!οu 

1989-Μαρτ(ου 1990 μόνο ένα νέο κρούσμα ρικετσιώσεως έχει 8"1)λωθε( στην 
υπηρεσ(α μας. 

Όπως 8ε πληροφορούμαι, το Συμβούλιο Βελτιώσεως Λειβα8ιών έχει ή8η 
λάβει απόφαση για αγορά νέας ποσότητας ποντικοφάρμακου και έχει πpογραμμα

τισθε( σε συνεργασία με την υπηρεσ!α μας νέα εκστρατεία καταπολέμησης κατά 

το 8εύτερο 8εκαπενθ>\μερο Απριλ(ου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Παν(κου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 401, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφiρειας Λάρνακας κ. Οδυσσι!α 

Δημητρίου. 

«Σχετικά. με την πρωτοβάθμια φροντ(8α υγε(ας, σας πληροφορώ ότι το 

Υπουργε(ο Υγε!ας μελετά. την προώθηση σχε8(ου μεταβ(βασης της πρωτοβάθμιας 

φροντ(8ας υγε(ας στον ι8ιωτικό τομέα. 

Οι στόχοι του σχεΟίου Οεν είναι 'η ικανοπο!ηση μιας τάξης επιστημόνων 1 , 

αλλά η αναβάθμιση των ιατρικών υπηρεσιών που προσφέρονται στο λαό με την 

. αξιοποίηση όλου του ιατρικού Ουναμικού, κυβερνητικού και ιΟιωτικού, που Οιαθέτει 
ο τόπος, η αποσυμφόρηση των κυβερνητικών εξωτερικών ιατρεtων και αγροτικών 
υγειονομικών κέντρων, η εκλογή από τον ασθενή του γιατρού της προτ(μησής του 

κ.ά. Το Υπουργε(ο μελετά επ(σης τρόπους μεταβ(βασης μέρους της 8ευτερο

β_ά.θμιας φροντ!8ας στον ι8ιωτικό τομέα σε κατοπινό στά8ιο.» 

Α1'"άντηση ημεpομηvίας 27 Απpιλίου 1990, του Υπουpγού Εpγασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Τάκη Χριστοφίδη στις εpωτήσεις ΕΔ' 406 
'και ΕΔ' 422, ημεpομηvιών 12 Δεκεμβρίου 1989 και 3 Ιανουαρίου 1990, 
των αξιότιμων Βοuλεuτών περιφερειών Λεuκωσίας και Αμμοχώστοu 

κ. Πι!τpου Στυλιανού και Νίκου Μακpίδη, αντίστοιχα. 

((Σχετικά με τη μεταστέγαση του μαθητικού οικοτροφείου στην ΠαιΟική 

Στέγη Λευκωσ(ας σας πληροφορώ ότι η απόφαση αυτή, λήφθηκε μέσα στα 
πλαίσια της προσπάθειας για ανα8ιοργάνωση και βελτίωση των ιΟρυματικών 
υπηρεσιών που παρέχει το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερ(ας. Στόχος 

ε!ναι η σφαιρική κάλυψη των αναγκών των παιΟιών που φροντtζονται στα 
ι8ρύματα με την καλύτερη 8υνατή αξιοπο(ηση του ανθρώπινου 8υναμικού και των 
κτιριακών εγκαταστάσεων. 

Μετά από επισκέψεις στους ξενώνες της Λευκωσίας και τη συλλογfι των 

σχετικών στοιχείων έγιναν επανειλημμένα συσκέψεις για μελέτη του όλου θέματος 

και λαμβάνοντας υπόψη τις συνθήκες 8ιαβ(ωσης όλων των παι8ιών λ>\φθηκαν οι 

πιο κάτω αποφάσεις: 

( α) Η παι8ικ>\ στέγη να παραμε(νει στο κτ(ριό της. Αυτό βρ(σκεται στην 

Ακρόπολη, ε(ναι ι8ιόκτητο και κατά την περ!ο8ο που λήφθηκε η 
απόφαση ε(χε μόνο 3 παι8ιά σχολικής ηλικ!ας και 5 άτομα προσωπικό 
παρόλο που η χωρητικότητά της ε(ναι 22 άτομα. Το κτ(ριο και ο 

εξοπλισμός βρ!σκονται σε άριστη κατάσταση και η όλη ατμόσφαιρα 

είναι ευχάριστη και οικογενειακή. Τα παι8ιά που βρ(σκονταν στην 
παι8ική στέγη μετακινήθηκαν από τις οικογένειες τους λόγω α8υναμ(ας 
των γονιών να τους προσφέρουν κατάλληλο περιβάλλον. 
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(β) Το μαθητικό οικοτροφείο που ε(χε 7 κορίτσια από οικογένειες που ζουν 
στα κατεχόμενα να μεταστεγασθεl στην παιδική στέγη. Το εν λόγω 

οικοτροφείο στεγάζεται σε ενοικιασμένο κτίριο στον Αγ. Ανδρέα. Για 
τη μεταφορά των κοριτσιών στο σχολείο και στα ιδιαίτερα μαθ-fιματά 
τους έγιναν διευθετήσεις για τη χρησιμοποίηση ταξί. 

(γ) Ο εφηβικός ξενώνας στον οποίο φροντίζονται 9 αγόρια 13-18 χρόνων 
να μεταστεγασθεί στο κτίριο του μαθητικού οικοτροφείου. Ο ξενώνας 

στεγάζεται σε κυβερνητικό κτίριο στο Στρόβολο το οποίο βρίσκεται σε 

πολύ κακή κατάσταση. Σ 'αυτό φροντlζονται και αγόρια, παιδιά 
οικογενειών που ζουν στα κατεχόμενα. Με τον τρόπο αυτό θα 
βελτιώνονταν οι συνθήκες και των αγοριών και θα παρείχετο η 
ευχέρεια να επιδιορθωθεί ριζικά το κτίριο του ξενώνα ή να βρεθεί άλλη 
μονιμότερη λύση. 

Για τις πιο πάνω αποφάσεις ενημερώθηκε η Συμβουλευτική Επιτροπή του 

μαθητικού οικοτροφείου σ' έκτακτη σύσκεψη που συγκλήθηκε στις 1.12.89 από 
τον Επαρχιακό Λειτουργό Ευημερίας Λευκωσίας. Η Επιτροπή συμφώνησε με τη 
μετακίνηση εφόσον αυτή θα εξυπηρετούσε καλύτερα τόσο τα κορίτσια του 
οικοτροφείου όσο και τ 'αγόριcϊτου ξενώνα. 

Για την προγραμματιζόμενη μεταστέγαση ενημερώθηκαν τόσο τα παιδιά του 

μαθητικού οικοτροφείου όσο και εκείνα του ξενώνα. Οι αντιδράσεις ποικίλλουν και 
οι διαφωνίες και αμφιταλαντεύσεις θεωρήθηκαν ως η φυσιολογική ανθρώπινη 
αντίδραση σε κάθε αλλαγή κι' επιστεύετο ότι fιταν θέμα χρόνου να προσαρμοσθοόν 
στο νέο χώρο και να πεισθούν για τα θετικά της διευθέτησης αυτ-Jις. 

Όσον αφορά τους γονείς, προγραμματιζόταν επικοινωνία μαζί τους για 
σχετικ-Jι ενημέρωση τους, αλλά πιστεύετο ότι δεν ετLθετο θέμα συγκατάθεσής τους 
μια και ήταν θέμα απλής μεταστέγασης, που γινόταν προς όφελος των παιδιών. 

Η απόφαση ήταν να υλοποιηθεί το σχέδιο στις 8 Δεκεμβρίου το απόγευμα. 
Μετά από σχετικές οδηγίες ο Επαρχιακός Λειτουργός Ευημερίας Λευκωσίας μαζί 
με ακόμα μια λειτουργό πήγαν στο οικοτροφείο για να επιβλέψουν τη μετακίνηση. 

Όσα κοριτσια δεν ειχαν ένσταση να μετακινηθούν άρχισαν να ετοιμάζουν τα 
πράγματά τους και ο Επαρχιακός Λειτουργός Ευημερίας προσφέρθηκε να βοηθή
σει και άρχισε να βάζει βιβλLα και παπούτσια σε σακκούλια νάϋλον. Τα κορίτσια 

τα οποLα δεν -Jιθελαν τη μετακtνηση αντέδρασαν με υστερικές φωνές, ενώ άλλα 
τηλεφώνησαν σε δημοσιογράφους. Σε λίγο κατακλύσθηκε το κτίριο από δημοσιο
γράφους οι οποίοι με βίαιο τρόπο μπ-Jικαν στο κτίριο, φωτογράφιζαν, έπαιρναν 

συνεντεόξεις και με τον τρόπο τους έδιναν τροφή στις υστερικές εκδηλώσεις των 

παιδιών. Όχι μόνο δεν εξασκήθηκε κανενός είδους βία αλλά οι λειτουργοί έγιναν 

αντικείμενο επίθεσης από τους δημοσιογράφους, ενώ εκτελοόσαν τα καθ-Jικοντά 
τους για την ομαλ-Jι μετακίνηση των παιδιών, διαθέτοντας ακόμα και τα 

αυτοκίνητά τους. 

Μετά τα πιο πάνω επεισόδια η απλή μεταστέγαση μιας υπηρεσίας με στόχο 

την καλότερη εξυπηρέτηση όλων των παιδιών έχει ανασταλεί για να αποφευχθοόν 

περαιτέρω περιπλοκές. Στο μεταξύ έγιναν επαφές τόσο με την Ελεόθερη Ενιαία 

Καρπασία όσο και με τους γονείς των κοριτσιών στους οποίους δόθηκαν οι 
ανάλογες εξηγ-Jισεις και η ευκαιρία να επισκεφθοόν την παιδικ-Jι στέγη και να 

γνωρίσουν από κοντά τις συνθήκες και τον τρόπο λειτουργίας της. Μετά από 

σχετικ-Jι παράκληση όλων των εμπλεκομένων το lπουργείο θα επανεξετάσει το 
θέμα μετά τη λήξη της φετινής σχολικής χρονιάς. 
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'Οσον αφορά την αρχική ληφθείσα απόφαση, ο Υπουργός Εργασίας ,και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων με 3ήλωσή του, ημερομηνίας 9.12.89, στον ημερησιο 
τύπο ανέλαβε πλήρη εuθύνη για τα πιο πάνω και έδωσε σχετικές εξηγήσεις.» 
Απάvτηση ημερομηvίας 30 Απριλίου 1990, του Υπουργού, Οικοvομικώv 

κ. Γεώργιου Συρίμη στηv ερώτηση ΕΔ' 4?7, ημερομηvι~ς 13 Δ~κεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφερειας Λευκωσιας κ. Πετρου 
ΣτuλιαvοU. 

((Η καταβολή μηνιαίου χορηγήματος σε εργάτες του πνεόματος και τη; 
τέχνης που Οuσπραyούν εγκρίθηκε για πρώτη φορά με απόφαση, του Ύ'που1ρyικου 
Συμβουλίου του 1982. Το ύψος καθορίστηκε στις ;f40 το μηνα και καλυπτε 

9 άτομα. 
'ζ 1 1 θ ' 'Εχτοτε το Υπουργικό Συμβούλιο αποφασι ει κατα καιρους την ανα. εωρηση 

του επιδόματος αυτού και τη διεύρυνση του καταλόγου των δικαιούχων. 
Συγκεκριμένα το 1983 το χορήγημα αυξήθηκε στις ;f50 και το έλαβαν 15 

άτομα το 1986 ανήλθε στις !:60 και οι 3ικαιούχοι σε 18, το 1988 αυξήθηκε στις 
!:70 κ~ι το έλαβαν 21 άτομα και για το 1989 καθορίστηκε στις !:100 για 22 

άτομα._) 

'Οπως φαίνεται από τα πιο πάνω το ποσό του χορηγήματος στα οκτώ 
χρόνια της λειτουργίας του θεσμού έχει Οιπλασιαστεl. 

Ενόψει αυτού το Υπουργείο Οικονομικών δεν κρίνει, στο παρόν στάδ'ιο, 
αναγκα(α την αναθεώρηση του χορηγήματος.» 

Απάvτηση ημερομηv(ας 3 Απριλίου 1990 του Υπουργού 'Αμυvας 
κ. Αvδρέα Αλωvεότη στηv ερώτηση ΕΔ' 410, ημερομηv(ας 14 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιαvοό. 

«Σχετικά με τη 3ωρεά 3ιακίνηση των εθνοφρουρών στις αστικές περιοχές σας 
πληροφορώ τα κάτωθι: 

(α) Στις 22.12.1988 το Υπουργε(ο Άμυνας συμφώνησε με τις 3υο 

επαγγελματικές Οργανώσεις Αυτοκινητιστών Σ.Ε.Α.Κ και Π.Ε.Ε.Α., 
για τη δ'ωρεά μεταφορά των εθνοφρουρών στις αστικές τροχαlες 

περιοχές των πόλεων Λευκωσlας, Λεμεσού και Λάρνακας. 

(β} Εκτός από το πιο πάνω σχέδ'ιο λειτουργεί από αρκετό καιρό και σχέδ'ιο 

μεταφοράς εθνοφρουρών στις πιο κάτω υπεραστικές δ'ιαδ'ρομές. 

(ί) Λευκωσία - Λεμεσός - Τ ρόο3ος 

(iί) Λευκωσία - Λάρνακα 

(ίίί) Λευκωσία - Κακοπετριά - Τρόο3ος 

(iv) Πάφος - Πύργος.» 

Απάvτηση ημερομηv(ας 19 Απριλίου 1990 του Υπουργού Συγκοιvωvιώv 
και Έργωv κ. Νάκου Πρωτοπαπά στηv ερώτηση ΕΔ' 432, ημερομηvίας 
19 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμο
χώστου κ. Νίκου Μακρ(δη. 

«Επει3ή ο Νόμος 174/76 είναι πολύ περιεκτικός και περιέχει πρόνοιες οι 

οποίες ρυθμίζουν όλες τις πτυχές που σχετίζονται με την ο3ική ασφάλεια, 3εν 

παρέστη ανάγκη για την επεξεργασία Κανονισμών. 

Αναμφίβολα, αν παραστεί τέτοια ανάγκη, το Υπουργείο αυτό θα προβεί στην 
επεξεργασία των εν λόγω Κανονισμών. 

Αρμο3ιότητα για το Νόμο 158/87 έχει το Υπουργείο Οικονομικών.» 
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Απά11-τηση ημεpομη11ίας 23 Απριλ(οu 1990 -τοu Υποuργού Παιδείας 

κ. Α11δρέα Φιλίπποu σ-τη11 ερώ-τηση ΕΔ' 441, ημερομη11ίας 21 Δεκεμ
βρ(οu 1989, -τοu Βοuλεu-τή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ-τοu 
κ. Δημή-τρη Ηλιάδη. 

«0 Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού ευρίσκεται πάντοτε στη διάθεση των 
αθλητικών φορέων για επιλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν. 

Στη συγκεκριμένη περίπτωση των εξόδων θερμ&νσεως του Κολυμβητηρίου 

Λάρνακας, ο ΚΟΑ πριν υποβληθεί οποιοδήποτε αίτημα από τους Ναυτικούς 
Ομίλους, έχει ήδη εγκρίνει την παραχώρηση ποσού f.2,000 ως εξόδων θέρμανσης 
του Κολυμβητηρίου από τον Οκτώβριο 1989 μέχρι της χειμερινής περιόδου 1989-90. 
(Για το θέμα έχουν ενημερωθεί οι ενδιαφερόμενοι). 

Ο ΚΟΑ θα μελετήσει περαιτέρω το θέμα αν η Διαχειριστική Επιτροπή του 

Κολυμβητηρίου διαπιστώσει πρόσθετες ανάγκες.)> 

Απά11τηση ημερομη11ίας 10 Απριλίοu 1990 -τοu Υποupγού Σuγκοι11ω11ιώ11 
και Έργω11 κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στη11 ερώ-τηση ΕΔ' 471, ημερομη11ίας 
3 Ια11οuαρίοu 1990, -τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέ-τpοu Σ-τuλια11ού. 

«Το όλο θέμα των αδειών 'Ζ' έχει συζητηθεί στην Επιτροπή Νομικών της 
Βουλής σε δυο συνεδρίες, στις 22.2.1990 και 12.3.1990. 

Η πολιτική του· ίπουργε(ου Συγκοινωνιών και Έργων, σ' 6,τt αφορά τις 
άδειες 'Ζ 1 , περιέχεται σε σχετικό Σημείωμα που κατατέθηκε στην Επιτροπή 

Νομικών της Βουλής κατά τη συνεδρία της στις 12.3.1990. Αντ(γραφο του 

Σημειώματος αυτού επισυνάπτεται για. εύκολη αναφορά.» 

Απά11-τηση ημερομη11(ας 11 Απριλ(οu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοι11ω11ιώ11 
και Έργω11 κ. Νάκοu Πρω-τοπαπά σ-τη11 ερώ-τηση ΕΔ' 472, ημερομη11ίας 
4 Ια11οuαρίοu 1990, τοu Βοuλεu-τή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας 
κ. Πέ-τροu Στuλια11ού. 

«Σχετικ& με τη συνεργασία με την Ελληνική Αρχαιολογική Υπηρεσία και την 
κάθοδο κλιμακίου της υπηρεσίας αυτfις στην Κύπρο 1 παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το ϊ'πουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων εδώ και αρκετά χρόνια συνεργά

ζεται με την Αρχαιολογική Υπηρεσία της Ελλάδας, καθώς και την Αρχαιολογική 
Εταιρεία. Προσπ&θειά μας είναι η εδώ μόνιμη παρουσία της Ελλάδας με τη 
μορφή μιας Αρχαιολσyικής Σχολής, κατά το πρότυπο των ξένων Αρχαιολογικών 
Σχολών που λειτουργούν στην Αθήνα. Για το σκοπό αυτό ο Διευθυντής του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων εξέθεσε το θέμα τον περασμένο Σεπτέμβριο στον τότε 
Υπουργό Πολιτισμοό της Ελλάδας κ. Μυλων&, ο οποίος αποδέχθηκε την εισήγηση 
και εξήγγειλε σε δημοσιογραφική διάσκεψη την πρόθεσή του για δημιουργία 
'Ελληνικής Αρχαιολογικής Σχολής στην Κόπρο'. 

Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων) συνεχίζει 
επίσης τη συνεργασία που άρχισε με τη Φιλοσοφική Σχολή Αθηνών και οργανώνει 
π&νω σε συστηματική β&ση την κάθοδο Ελλόιδιτών φοιτητών της Αρχαιολογίας, 
με σκοπό την πρακτική τους εξάσκηση στις ανασκαφικές εργασ(ες που 8ιεξά

γονται ε8ώ. 

Παρ&λληλα το Τμήμα Αρχαιοτήτων βρίσκεται σε επαφή με καθηγητή της 

Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης, για την επαν&ληψη των 

εργασιών της Αρχαιολογικής Αποστολής του Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης στην 

Κύπρο και ελπίζεται ότι κατά το 1991 θα επιτευχθεί η κάθοδος της αποστολής 
αυτής στην J{ύπρ ο.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργού Άμuνας 

κ. Α. Αλωνεύτη σε ερώτηση ΕΔ' 477, ημερομηνίας 9 Ιανοuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«( α) Στην περιοχή της ο8ού Συρακουσών υπάρχουν επαν8ρωμένα φυλάκια 

της Εθνικής Φρουράς και εφαρμόζονται όλα τα προσήκοντα μέτρα 
στρατιωτικής ασφάλειας, σε όλο το μήκος της γραμμής καταπαύσεως 

του πυρός. 

(β) σχετικά με το 8ημοτικό φωτισμό στην υπόψη περιοχή το Υπουργείο 

'Αμυνας 8ε θα είχε αντίρρηση για τη βελτίωσή του από την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλ(οu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 480, ημερομηνίας 10 Ιανοuαρ{οu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσlας κ. Ανδρέα 

Παρισινού. 

((Σχετικά με το θέμα διακ(νησης και διάθεσης ναρκωτικών, σας πληροφορώ 
τα ακόλοuθα:-

( α) Τα τελευταία χρόνια έχει περιοριστεί σημαντικά η χρησιμοποίηση της 
Κύπρου ως κέντρου 8ιαμετακόμισης ναρκωτικών λόγω της αυξημένης 

επαγρύπνησης της κυπριακής 

αστυνομ(ας και των σημαντικών επιτυχιών της στον τομέα αυτό, που 

έχουν τύχει διεθνούς αναγνώρισης με πολύ ευνοϊκά και επαινετικά 
σχόλια για την Κύπρο. Βάσει αναφορών ξένων Υπηρεσιών Δίωξης 

Ναρκωτικών και της Διεθνούς Αστυνομίας (INTERPOL) επιβεβαιώ
νεται η αλλαγή 8ρομολογίων των φορτίων ναρκωτικών με προορισμό 
την Ευρώπη και άλλες χώρες. Έτσι, η Κύπρος χρησιμοποιείται 

μάλλον ως τόπος συναντήσεως των λαθρεμπόρων για διακανονισμό των 

παράνομων συναλλαγών τους. 

(β) 'ρνηση έχει υπογράψει όλες τις Διεθνείς Συμβάσεις που αφορούν την 

καταστολή του διεθνούς λαθρεμπορ(ου ναρκωτικών, ενώ η αστυνομία 

μας συνεργάζεται στενά στον τομέα αυτό με την INTERPOL, τα 
Ηνωμένα Έθνη και τις αρμό8ιες υπηρεσίες ξένων χωρών (Η.Π.Α., Δ. 
Γερμανία, Ηνωμένο Βασίλειο, Ιταλία, σκαν8ιναβικές χώρες, 

Αυστραλία, Γαλλία, Ελλά8α, ΚαναΜς, Σοβιετική Ένωση, Ισπανία, 
Συρία, Αίγυπτος, Ισραήλ, Λίβανος, κ.ά). Συναφώς αναφέρεται ότι 
8ώδεκα από τις χώρες αυτές Οιατηpοόν μόνιμους συνδέσμους τους 
(LIAISON OFFICERS) στην Κύπρο, με κύρια αποστολή την ανταλ
λαγή πληροφοριών σχετικά με τα ναρκωτικά, με στόχο την επί 8ιεθνούς 
πε8lου πάταξή τους. 

{γ) Εξάλλου η κυπριακή κυβέρνηση έχει θέσει ως στόχο την ενεργότερη 
εμπλοκή του ιΟιωτικοό τομέα για κατάλληλη Οιαφώτιση του κοινού και 

προχώρησε στην ί8ρυση της Εθνικής Επιτροπής για την πρόληψη και 
καταπολέμηση των ναρκωτικών. Στην Επιτροπή αυτή, που έχει 
συμβουλευτικό χαρακτήρα, συμμετέχουν, εκτός από τον κρατικό και 
άτομα από τον ι8ιωτικό τομέα και σαν πρώτο βήμα έχει προγραμ

ματιστεί η 8ιοργάνωση σεμιναρίων με ξένους ει8ικούς για εκπα!8ευση 

αρμ68ιων κρατικών οργάνων που θα αναλάβουν την περαιτέρω 
Οιαφώτιση του κοινού πάνω στο πρόβλημα των ναρκωτικών. Μέσα στο 



2617 

πλαίσιο αυτό διοργανώθηκε πρόσφατα από τον Κεντρικό Φορέα 

Νεολαtας σεμινάριο με εκπαιδευτη ξένο ει.δικό. Σημειώνεται ότι μέχρι 

σήμερα η ενημέρωση του κοινού γ(νεται από μέλη του προσωπικού της 
αστυνομίας και. των Υπουργείων Ύγείας και. Παιδείας, τα οποία δLδουν 
διαλέξεις σε σχολε(α, Συνδέσμους Γονέων, Σωματεία, Οργανώσεις και 

αλλού. Οπωσδήποτε όμως επιβάλλεται η ενεργότερη συμμετοχή και 
συνεργασία του κοινού στην όλη προσποcθεια πρόληψης και περιστολής 

του προβλήματος των ναρκωτικών και προς την κατεύθυνση αυτή θα 

δοθεί ιδιαίτερη σημασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλlοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 491, ημερομηνίας 
11 Ιανοuαρlοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Σχετικά με την ανάγκη ασφαλτόστρωσης του χωματόδρομου από τις Έμνες 
(ιστορική περιοχή Παναγιάς) μέχρι τον Κύκκο, μήκους 15 χλμ. παραθέτω τα πιο 
κάτω: 

Το τμήμα του δρόμου Παναγιάς-Εμνών-Κύκκου από Παναγιοc μέχρι 

Παρεκκλήσι Αγίου Γεωργίου Εμνών, μήκους 9 χλμ. περίπου, έχει βελτιωθεί και 
ασφαλτοστρωθεί μέσα στα πλαlσια του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. 

Η βελτίωση του υπόλοιπου τμήματος του δασικού δρόμου μέχρι τον Κύκκο, 
μήκους 15 χλμ., συνεπάγεται δαπάνη ί2 εκ. περίπου και θα προωθηθεί ανάλογα 
με την προτεραιότητα του έναντι άλλων ο8ικών έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλlοu 1990 τοu Υ ποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 493, 
ημερομηνίας 11 Ιανοuαρlοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφοu κ. Γεώργιοu Παπαδόποuλοu. 

«Σχετικά με τις ζημιές από χαλάζι σε αμπέλια και σε δενδρώδεις 
καλλιέργειες της περιοχής Παναγιάς-Αμπελίτη σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι πιο πάνω καλλιέργειες υπέστησαν το Μάη και τον Οκτώβρη του 1989 
ζημιές από χαλάζι που ως γνωστό καλύπτονται από τον Οργανισμό Γεωργικής 
Ασφάλισης. Κατά τον υπολογισμό της αποζημίωσης για τις ζημιές που 
επισυνέβησαν το Μάη, αφαιρέθηκε από το ποσοστό της ζημιάς, ποσοστό 15% που 
προνοείται από τη σχετική νομοθεσία ενώ για τον υπολογισμό της αποζημίωσης 
για τις ζημιές του Οκτώβρη το ποσοστό της ζημιοcς υπολογίστηκε ποcνω στην 
παραγωγή που 8εν ε(χε συγκομιστε(, χωρ(ς να αφαιρεθεί οποιο8ήποτε ποσοστό.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλlοu 1990 τοu Υ ποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Α. Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 512, ημερομηνίας 
23 Ιανοuαρlοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πιiφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με αίτημα της κοινότητας .Κάτω Στρουμπιού για ανόρυξη 
γεωτρήσεων, σας πληροφορώ ότι η κοινότητα δεν έχει μέχρι τώρα υποβοcλει 
τέτοιο αίτημα. Όταν υποβάλει το αίτημα, αυτό θα μελετηθεί από την Επιτροπή 
Ερευνητικών Γεωτρήσεων, σύμφωνα με την καθιερωμένη 8ια.8ικασία και 
πρακτική.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 523, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

((Σ' ό,τι αφορά την αυτόματη προαγωγή ανώτερων αξιωματικών της 

· αστυ~ομίας στον~ επόμενο βαθμό με την αφυπηρέτησή τους, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα:-

(α) Η εντύπωση ότι οι ανώτεροι αξιωματικοί της αστυνομίας με την 

αφυπηρέτησή τους προάγονται αυτόματα στον αμέσως επόμενο βαθμό, 

8εν ανταποκρiνεται στην πραγματικότητα. Εiναι όμως γεγονός ότι 
μερικοί ανώτεροι αξιωματικοί, που βρίσκονταν με προαφυπηρετική 

άδεια., κρίθηκαν μέσα στο σύνολο όλων των υποψηφίων και, αφού 

επιλέγηκα.ν, προήχθηκα.ν κανονικά στον επόμενο βαθμό. Διευκρινίζεται 
ότι ένας μεγάλος αριθμός ανώτερων αξιωματικών συσσώρευσε' άδεια 

απουσ(ας μεγάλης χρονικής 8ιάρκειας η οπο(α χορηγεiται υποχρεωτικά 

αμέσως πριν από την αφυπηρέτησή τους. Το γεγονός αυτό δεν τους 
αποστερεί το 8ικαίωμα να κριθούν, για σκοπούς προαγωγής, μέσα στο 

σύνολο όλων των υποψηφίων. Αυτό εξάλλου προνοεί και σχετική 

απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου. 

(β) Η i8ια ακριβώς 8ια8ικασ(α ακολουθεiται και για τα μέλη των 

κατώτερων βαθμών τα οποία, ανεξάρτητα αν βρlσκονται με προαφυ
πηρετική ά8εια ή όχι, κρίνονται μέσα στο σύνολο όλων των υποψηφίων, 

νοουμένου φυσικά ότι πληρούν και τα υπόλοιπα κριτήρια και, εφόσον 

επιλεγούν, προάγονται,)) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων στην ερώτηση ΕΔ' 529, ημερομην(ας 24 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινοu 

Παπαρέ. 

((Σχετικά με το θέμα της αξιοποίησης γεωτρήσεων στον 'Α γιο Μάμα 

Λεμεσού παραθέτω τα πιο κάτω: 

Η μια από τις 8υο γεωτρήσεις που ανορύχθηκαν στην περιοχή 'Φοινίτζη' του 

Αγiου Μάμαντος Λεμεσού απο8εiχθηκε ανεπιτυχής. Η 8εύτερη γεώτρηση, που 
κατ 1 αρχήν φαίνεται να ε!ναι επιτυχής, θα 8οκιμασθεί φέτος εντατικά και, σε 
περίπτωση που θα απο8ειχθεί ότι έχει σταθερή και ασφαλή από8οση, θα 

ετοιμασθεi αρ8ευτικό σχέ8ιο για την αξιοποiησή της προς όφελος του Αρ8ευτικού 
Τμήματος.,, 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Α. Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 539, ημερομηνίας 
30 Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu 
κ. Αυγειηνοu Παπαρέ. 

«Το Υπουργείο Γεωργiας και Φυσικών Πόρων μετά τις προκαταρκτικές 

παρατηρήσεις που 8ιενεργήθηκαν κατά τη 8ιάρκεια του 1989, για το έντομο Λιφ 
Χ6ππερ, προγραμματiζει μέσα στο 1990 σειρά νέων παρατηρήσεων που 

αποσκοπούν βασικά στην όσο το 8υνατό πιο αποτελεσματική αντιμετώπιση του 

εντόμου. Συγκεκριμένα θα παραχωρηθούν σε αμπελουργούς μιας αμπελουργικής 
κοινότητας φυτοφάρμακα 8ωρεάν. Τα φυτοφάρμακα αυτά θα χρησιμοποιηθούν με 

κατάλληλη τεχνική καθο8ήγηση από μέρους Λειτουργών του Τμήματος Γεωργίας 
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με σκοπό να επιδειχθεί η αποτελεσματικότητα των ψεκασμών, στην περίπτωση 
που εφαρμόζονται πr!.νω σε ομα3ική και ορθολογιστική βr!.ση. Ταυτόχρονα θα 
συγκριθεί η αποτελεσματικότητα εφαρμογής των εντομοκτόνων με διαφορετικούς 
τρόπους, περιλαμβανομένου και του αεροψεκασμού, και παράλληλα θα εκτιμηθεί 
το κόστος εφαρμογής κάθε μεθόδου, για εξεύρεση του πιο οικονομικού τρόπου 
καταπολέμησης. 

Μετr!. τη συμπλήρωση των πιο πr!.νω παρατηρήσεων και με βr!.ση τα 
συμπερr!.σματα που θα προκύψουν, θα 3οθούν ο3ηγ(ες στους Συν3έσμους 

Προστασίας Φυτών, για τον πιο οικονομικό τρόπο αντιμετώπισης του εντόμου. 
Τον(ζεται ιδιαίτερα ότι εφόσον η καταπολέμηση θα γίνει μέσα στα πλα(σια 
λειτουργ(ας των ΣυνΜσμων Προστασίας των Φυτών οι παραγωγο( θα μπορούν να 
τύχουν επιχορήγησης μέχρι 10% της ολικής 3απ&νης.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 540, 
ημερομηνίας 30 Ιανοuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

«Σχετικά με τα αρδευτικά θέματα της κοινότητας Πισσουρίου, παραθέτω τα 
πιο κάτω: 

(α) Σαν αποτέλεσμα της βροχόπτωσης του Φεβρουαρίου, υπr!.ρχει ικανο

ποιητική ροή νερού στον ποταμό που τροφο8οτεί τα Αp8ευτικά 

Τμήματα Αλέκτορας και Πισσουρ(ου. Το φρr!.γμα εκτροπής νερού από 
τον ποταμό προς τα Αρ8ευτικά Τμήματα υπερχειλίζει και η άρ8ευση 
των αμπελώνων της περιοχής συνεχ(ζεται κανονικά.. Γι / αυτό 8ε 

συντρέχει λόγος για εκτέλεση οποιων8ήποτε έκτακτων έργων για την 
αύξηση των υ8άτινων πόρων της περιοχής. Σε ό,τι αφορά ει8ικά την 
παροχή νερού από το Κυβερνητικό Υ3ατικό Έργο του Νότιου Αγωγού 
για σκοπούς άρδευσης στο Πισσούρι 1 αυτή 8εν είναι εφικτή, γιατί οι 
υδάτινοι πόροι του έργου είναι ή8η δεσμευμένοι για άρδευση των 
εκτάσεων που προβλέπονται από το σχέδιο και για την ενίσχυση της 

υδατοπpομήθειας αστικών, τουριστικών και άλλων περιοχών με βάση 
τις ανάγκες τους. 

(β) Μέσα στο 1989 το Αρ3ευτικ6 Τμήμα Πισσουρίου εγκατέστησε και 
δεύτερο αγωγό μεταφοράς νερού από τον ποταμό και έτσι αύξησε 
σημαντικά την αρ8ευτική ικανότητα του έργου του. Αν στο μέλλον 
8ιαπιστωθε( ανεπάρκεια νερού, θα εξετασθεί το ενδεχόμενο εκτέλεσης 

έργων για προμήθεια πρόσθετου νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 546, ημερομηνίας 8 Φεβροuαpίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλιανοu. 

«Σας πληροφορώ ότι ο Δήμος Λευκωσίας προωθεί σε συνεννόηση με τις 

αρμό3ιες κυβερνητικές υπηρεσίες σχέ3ια για πεζο3ρομοποίηση κατr!.λληλων 
περιοχών της πόλης. Προτεραιότητα και έμφαση έχει 3οθε( στην παλιr!. Λευκωσία 

με στόχο την προβολή και αναβr!.θμιση του ιστορικού χαρακτήρα της περιοχής και 

για να προσφέρει λύσεις στα πολλαπλά κυκλοφοριακά και άλλα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν κυρίως οι περιοχές της πρr!.σινης γραμμής. 
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Αρχικ& πεζοδρομοποι'ήθηκε σόμπλεγμα δρόμων, με άξονα την οδό Ιππο
κράτους. Τώρα προωθείται ανάλογο σχέδιο για την περιοχή με άξονα τις οδούς 

Λ'ήδρας και Ονασαγόρου. Μετ& την ολοκλ'ήρωση και εφαρμογ'ή του σχεδ(ου αυτού 
και με βάση τις περαιτέρω εμπειρίες που θα αποκτηθούν, θα συνεχιστεί η 

επέκταση του μέτρου και σε παρακείμενες περιοχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 577, ημερομηνίας 
16 Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Οδuσσέα Δημητρίοu. 

((Σχετικά με ισχυριζόμενη αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην αποπεράτωση 
των εργασιών του δρόμου Λ&ρνακας-Ορόκλινης, από το σημείο συμβολ'ής του με 

τον παρακαμπτήριο Λάρνακας-Δεκέλειας μέχρι την είσοδο του χωριού, παραθέτω 
τα πιο κάτω:-

1. Οι εργασ(ες βελτίωσης του αναφερόμενου τμ'ήματος του δρόμου &ρχισαν το 
τtλος Οκτωβρίου 1989 και, σύμφωνα με το πρόγραμμα εργασ(ας του Τμ'ήματος 
Δημοσίων Έργων, θα συμπληρώνετο μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου 1990. 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων προχώρησε στις εκσκαφές, επιχωματώσεις, 
κατασκευή uποθεμελίου και οχετών. Εν τω μεταξύ πράγματι παρατηρήθηκε 
κάποια καθυστέρηση στις εργασίες επέκτασης του υπογείου δικτύου της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών στο εν λόγω τμήμα του Ορόμου που οφειλόταν σε τεχνικούς 

λόγους. 

3. ΉΟη τελείωσαν οι εργασ(ες που αναφέρονται πιο πάνω και το Τμήμα 
Δημοσ(ων Έργων έχει επαναρχίσει τη βελτίωση του δρόμου. Το έργο προβλέ
πεται ότι θα τελειώσει το πρώτο Οεκαπενθήμερο του Μαϊου 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Υγείας 

κ. Πανίκοu Παπαγεωργίοu στην ερώτηση ΕΔ' 599, ημερομηνίας 
21 Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Σχετικ& με το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Κ&τω Πόργου σας πληροφορώ 
ότι οι φήμες στις οποίες αναφέρεσθε είναι αβ&σιμες και ότι ουδέποτε ηγtρθηκε 

τέτοιο θέμα να μετακινηθεί ο δεύτερος γιατρός από το Α.Υ.Κ. Πύργου. Το 

Υπουργεlο "Υγείας μόλις ε(χε εντοπίσει πριν ένα χρόνο την ανάγκη για τοποθέτηση 
Οεύτερου γιατρού προχώρησε στην άμεση αντιμετώπισή του. Δεν είναι Ουνατό για 

το Υπουργείο Υγείας να αφήσει την ακριτική και απομεμακρυσμtνη αυτή περιοχή 
ακάλυπτη από ιατροφαρμακευτικής πλευράς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 604, ημερο
μηνίας 23 Φεβροuαp(οu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

<<Σχετικά με το αρΟευτικό έργο Λάνιας-Δωρού παραθέτω τα πιο κάτω: 

Η εγκατάσταση αρΟευτικού Οικτύου στην περιοχή των αρΟευτικών Τμημάτων 

Λάνιας Δωρού αποτελεί μέρος του ευρύτερου σχεΟLου μεταφοράς νερού από το 

Μέσα Ποταμό για ά.ρΟευση αμπελώνων σουλτανίνας στα Ουο χωριά. Το εν λόγω 
σχέδιο, που αναμένεται να στοιχίσει γόρω στις .f340,000 (2/3 κυβερνητικ'ή 
συνεισφορ& και 1/3 συνεισφορ& των αρδευτικών τμημ&των), &ρχισε αργ& το 1987. 
Μέχρι το τέλος Δεκεμβρίου, 1989, εκτελέστηκε το μέρος του έργου που αφορούσε 
το σύστημα μεταφοράς νερού από το Μέσα Ποταμό μέχρι το σημείο που θα 
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διαχωρίζεται τούτο στα δυο Αρδευτικά. Τμήματα και η εγκατάσταση του 
αρδευτικού δικτύου στην περιοχή του αρδευτικού τμήματος Λάνιας, το οποίο και 
εξασφαλίζει από φέτος τις αναγκαίες ποσότητες νερού για άρδευση. Στο φετινό 
Προϋπολογισμό Αναπτόξεως περιλαμβ&νονται πιστώσεις !088,000, και &ρχισε ή3η 
η εγκατάσταση αρδευτικού δικτύου και στην περιοχή του αρδευτικού τμήματος 
Δωρού. Το έργο αναμένεται να συμπληρωθεί σε διάστημα 3 περίπου μηνών.» 
Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Α. Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 612, ημερο
μηνίας 23 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτ>] εκλογικ>]ς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νεόφυτου Ηλία. 

«Σχετικά με την κατασκευή υδατοφράκτη στο 'Ξυλούρικο ',παραθέτω τα πιο 

κάτω: 

( α) Η αναβολή της περίληψης πρόνοιας στον Προϋπολογισμό Αναπη<ξεως 

για το 1990 για εκτιίλεση του εν λόγω ιίργου οφείλεται αφενός στη 
δημοσιονομική κατάσταση που επέβαλε αναθεώρηση των προτεραιο

τήτων των διάφορων αρδευτικών έργων και αφετέρου στο γεγονός ότι η 
οριστική μελέτη και τα κατασκευαστικά σχέδ:ια του υπό αναφορά 

φράγματος αναμένεται να συμπληρωθούν αργά φέτος. 

(β) Θα προταθεί περίληψη πιστώσεων στον Προϋπολογισμό Αναπτόξεως 

του 1991, για το έργο.)) 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Και προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ. 

Το πρώτο θέμα είναι «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 
Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχωρήσει στην 
&μεση αίτηση για ιίνταξη στην ΕΟΚ». 

(Θιίμα εyγραφιίν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Αλιίξη Γαλανοό, εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας του ΔΗ.ΚΟ.). 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, 

Μας αναφιίρθηκε ότι ο Πρόε3ρος της Δημοκρατίας βρίσκεται στις Βρυξιίλλες 

και ιίχει επαφιίς με αρμό3ια σώματα της Ε.Ο.Κ. και μας λιίχθηκε ότι 3εν είναι 

σωστό να ανοίξουμε αυτό το θέμα, ενώ γίνονται αυτές οι επαφές. Παρόλο που 

πιστεύουμε ότι είναι εποικοδ:ομητικός ο τρόπος που θα εγείρουμε το θέμα και 
οποιαδ:ήποτε κριτική γίνει θα είναι εποικοδ:ομητικής φύσης, εμείς θα σεβαστούμε 

αυτή την άποψη, για να αποδ:είξουμε ακόμα μια φορά ότι είναι εποικοδ:ομητικά 

που αντιμετωπίζουμε αυτό το θέμα. Δεν είναι σκοπός μας, δ:εν είναι στόχος μας 

να προκαλέσουμε προβλήματα. Στόχος μας είναι να πετύχουμε την αίτηση το 

ταχότερο 3υνατό, γι' αυτό το λόγο θα 3εχθοόμε αναβολή το αργότερο όμως μια 

β3ομ&3α. Την επόμενη Πιίμπτη ότι και να συμβεί θα ανοίξουμε το θιίμα. 

Αν συμφωνούν και οι άλλες πλευρές, τότε εlμαστε έτοιμοι να δ:εχθούμε αυτή 

την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Γαλανέ, είστε ο εγγράψας το θέμα εκ μέρους του Δημοκρατικού 

Κόμματος και αν σήμερα δ:εν επιθυμείτε να ανοίξετε το θέμα, δ:εν επιθυμείτε και 

δ:ε θα το ανοίξετε. Συμφωνούν, φαντάζομαι, όλες οι άλλες πλευρές, δ:ε βλέπω να 

υπάρχει καμιά αντίδ:ραση προς την κατεύθυνση αυτή .... 
Ορίστε. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν ε(ναι θέμα, κύριε Πρόεδρε, αν επιθυμούμε ή όχι, γιατl είμαστε έτοιμοι. 
Απλώς σεβόμαστε κάποιο μήνυμα το οποίο πήραμε ότι Οε θεωρεlται σωστό 

8εοντολογικά να το ανο(ξουμε ενόσω ο Πρόε8ρος βρ(σκεται στις Βρυξιίλλες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σωστό, Οεν το ανοίγουμε διότι .... 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αν ήταν θιίμα επιθυμ(ας θα το ανο(γαμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν το ανο(γουμε, διότι αυτός είναι ο λόγος και βλέπω ότι Οεν υπάρχει καμιά 
ένσταση από καμιά πλευρά της Βουλής. Συνεπώς το θέμα θα μεlνει για την 
προσεχή συνεδρία του Σώματος. 

Κύριοι, υπάρχουν ακόμα άλλα τρία θέματα των οποίων άρχισε η συζήτηση, 
αλλά 8εν έχει αποπερατωθε(. Πιστεύω όμως ότι σήμερα το Σώμα ε(ναι ή8η 
καταπονημένο από την πολλή συζήτηση η οποία έγινε επί πολλών θεμάτων και 

συνεπώς η. εισήγησή μου είναι να αναβάλουμε για την προσεχή Πέμπτη στο 
σημείο αυτό. 

Η επόμενη συνε8ρ(αση της Βουλής ορ(ζεται για την ερχόμενη Πιίμπτη, 17 
Μαϊου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 8ιάταξη: 

Το θέμα της συμμετοχής των πέντε Βουλευτών που αποχώρησαν από το 

ΑΚΕΛ-Αριστερά στις 8ιάψορες Κοινοβουλευτικιίς Επιτροπιίς. 

(Συνιίχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Εγγυήσεως της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λ τ8. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 
3) Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 
4) 

5) 

6) 

7) 
8) 
9) 

10) 
11) 
12) 
13) 

14) 

15) 

Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής 
Καταρτ(σεως Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
Ο περ( Φορολογ(ας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 1990. (Πρόταση νόμου). 
Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.39) του 1989. 
Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.3) του 1990. 
Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.14) του 1990. 
Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.15) του 1990. 
Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.19) του 1990. 
Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.21) του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.22) του 1990. 
Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο 

Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 
Ο περ( Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1990. 
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16) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ.11) του 1990. 
17) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1990. 
18) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 

1990. 
19) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 1990. 
20) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
21) Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων Αμμοχώστου και 

Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
22) Οι περί Υπουργείου Παιδείας (Διοίκηση - . Θέση Εκπαιδευτικού 

Προγραμματιστή) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 
23) Οι περ( Αμπελουργίας και Αμπελώνων (Επισκόπηση και Καταγραφή) 

Κανονισμοί του 1990. 
24) Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας των 

Υπαλλήλων του Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
25) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και 

Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και εξαρτωμένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
26) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και 

Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και εξαρτωμένους αυτών) (όμοιον προς το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
27) Οι περί Εθελοντών-Εθελοντριών Υπαξιωματικών του Στρατού της 

Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 
1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 

Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα. ψηφίσματα της Βουλής, να 
προχωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού, εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). 

(8.2.1990). 
2) «0 κυβερνητικός μηχανισμός κι οι πολιτικές δραστηριότητες μέλους ή 

μελών της κυβέρνησης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΥ., 
ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ). (15.2.1990) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα 

που ανάφέρεται ως «Η ανάγκη επlλυσης κατά προτεραιότητα του 



4) 

5) 

6) 

7) 

8) 

9) 

10) 
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προβλήματος του ο8ικού 8ικτύου και των άλλων προβλημάτων της 
περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου 
μαρασμού της περιοχής αυτής». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 
κ. Α. Γεωργίου). (23.7.1987) 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
ι ι θ ι 

που αναφέρεται ως <<Η αναγκη εκσυγχρονισμου της vομο εσιας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 
κ. Γ. Σαββί8η εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ
Αριστεράς). (13.4.1989) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 
'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν 
να επιστρέψουν στην Κύπρο». ' 
(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989) 

'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του Ακάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεο8ούλου). (7.5.1987). 

'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ(α, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο-

t ' /~ β' ' ' σκοπ~α απο επιτηοειοuς σε αρος τοuριστων που επισκεπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρί νου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 
στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για. τα. θέμα.τα. που αναφέρονται ως -

( α.) ({Η παρεχόμενη ως κρατική και ι8ιωτιχ'ή χτ11νια.τρική υπηρεσία., 
' βλ' ' β ' προκυπτοντα. προ ηματα, πpοοπτικη για ελτιωσεις και η 

απάμβλυνση του προβλ'ήματος των ανέργων κτηνιάτρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισfιγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (26.1.89). 
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(β) <'Οι δυσμενείς επιπτώσεις στην υγε(α του λαού από την αλόγιστη 
χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρίς συνταγή 

κτηνιάτρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη διάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 
(16.3.89). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η παράβαση των όρων του σuμβολαlου από τον προμη

θευτή». (12.10.89). 
12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η δυσμενής διάκριση σε βάρος 

των ιδιωτικών ξυλουργείων που επεξεργάζονται δασική ξυλεία και οι 
επιπτώσεις στήν οικονομ(α του τόπου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 
13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανάγκη 

λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για διάσωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). 

( 14.12.89). 
(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσής τους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(8.12.89). 
(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας όπου είχε αρχικά παραπεμφθεί). 

(γ) «Οι κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην 

ακριτική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων 
πόρων και η ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού 

από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(20.4.89). 
14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομ(α και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργάνωμένης εκστρατε(ας για την κατα
πολέμησή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(18.1.90). 
Ο Βουλευτής κ. Αλέκος Μαρκίδης ζητά την εγγραφ-/ι του πιο κάτω θέματος: 

«Η όλη πολιτική της κυβέρνησης στην εφαρμογ-/ι του Νόμου περί Απαλλο

τριώσεων, με ιδιαίτερη έμφαση στην εξαγγελθείσα πρόσφατα απαλλοτρίωση της 

περιοχής της οδού Κινύρα στη Λεuκωσ(α)), 
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Ο κ. Μαρκίδης παρακαλεί όπως το θέμα θεωρηθεί επείγον και παραπεμφθεί 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσω.τερικών. 

Κύριοι, για το θέμα αυτό υπάρχει εισήγηση να θεωρηθεί επείγον. Η ερώτηση 
όμως είναι πόσο επεlγον θα πρέπει να είναι, 8ιότι υπάρχουν και άλλα καμιά 
8εκαpιά επείγοντα θέματα και γι 1 αυτό το λόγο παραπέμπεται ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών με την παράκληση να το εξετάσει όσο 
γlνεται πιο γρήγορα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε .... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το ίδιο θέμα υπάρχουν προτάσεις και από άλλους 
Βουλευτές. 'Ετσι, ότ';"'ν με το καλό διεξέλθετε όλες τις σχετικές προτάσεις, 
συζητούμε στο τέλος jτως και κατά ποιο τρόπο εlναι δυνατό να συζητηθεί, γιατί 
ένας πολύ μεγαλύτερος αριθμός Βουλευτών είναι που αναφέρεται στο ίδιο 
πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, όλο αυτό το θέμα και όλα τα θέματα που αφορούν αυτό το ζήτημα 

παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι·τροπής Εσωτερικών με την 

παράκληση η Επιτροπή Εσωτερικών να συνέλθει το ταχύτερο και να τα εξετάσει 

κατά προτεραιότητα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχω την εντύπωση ότι υπάρχει κα;ι η πρόταση να; παραπεμφθε! και στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος, 8ε8ομένου ότι γ(νετα;ι α;να;φορά κα;ι σύν8εση του 

θέματος της απαλλοτρίωσης με αλλοίωση του χαρακτήρα της πόλης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση να παραπεμφθεί .... 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, η παράκληση είναι να 8ιεξέλθετε και τα άλλα θέματα, ώστε να 8ούμε 

κατά ποιο τρόπο ε!ναι 8ιατυπωμένα, και στο τέλος να; καταλήξουμε από κοινού σε 
' καποια .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα λόγω του φόρτου εργασίας που έχει η Επιτροπή 
Εσωτερικών θα ετεροχρονιστε! η εξέτασή του με εν8εχ6μενο να απαλλοτριωθούν 
κα;ι να καταστραφούν αξιόλογα κτ(ρ.ια. Γι / αυτό παράκλησή μας ε!ναι να 
παραπεμφθούν στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, για να μπορέσουμε να φέρουμε 

κάποια αποτελέσματα. 

Για το ί8ιο θέμα και ο κ. Ευσταθίου έχει κάμει σχετική αναφορά καθώς κι 
εγώ, r.iλλά για πρακτικούς λόγους η γραμμα;τε!α 8εν μπόρεσε να τη 8ιεκπεραιώσει, 

Παρακαλούμε γι' αυτό κι εμείς να παραπεμφθεί όχι στην Επιτροπή 
Εσωτερικών αλλά στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα είναι αν εμπίπτει μέσα στην αρμο3ιότητα της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι ενδεχόμενο να γίνει αυτό που είπε ο 
κ. Στυλιανού, να διαβtβαστε( παράκληση στην Εκτελεστική Εξουσία να ανα
στείλει αυτές τις διαδικασίες μέχρις ότου εξεταστει Αυτό είναι το ορθότερο να 
γίνει, 3ιότι 3εν χάθηκε ο κόσμος, 3ε νομίζω ότι υπάρχει τόση βία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
1 Άλλωστε οι διαδtκασ(ες αυτές είναι χρονοβόρες, κύριε Ευσταθίου, και δε 

νομ!ζω ότι είναι τόσο πολύ επείγον το θέμα. Αλλ&, εν πάση περιπτώσει, η 
εισήγησή σας για να επιστηθεί η προσοχή της Εκτελεστικής Εξουσίας, ώστε να 

μην επισπεύσει αυτή την κατάσταση, νομίζω ότι είναι πολύ ορθή. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, παραμένει το θέμα αν θα πάει ενώπιον της Επιτροπής Εσωτερικών ή 
Περιβάλλοντος. Πιστεύω ότι εμπίπτει στην αρμο3ιότητα της Επιτροπής Εσωτε

ρικών. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και Περιβάλλοντος. 

Να παραπεμφθεί ενώπιον και των δυο Επιτροπών σε κοινή συνεδρία, για να 
είμαστε απόλυτα εντάξει, 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζη3ημητρίου 

και ο Βουλευτής κ. Δημήτρης Ηλιά3ης ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Η πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλ(ου να απαλλοτριώσει 

ακίνητη ι3ιοκτησία στη Λευκωσία για την ανέγερση κυβερνητικών γραφείων». 

Είναι το ί3ιο θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΉΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι το ί3ιο θέμα και παρακαλώ να προστεθοόν τα ονόματα του κ. Ευστα
θ(ου και του κ. Στυλιανοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θέλετε, εκ μέρους της ΕΔΕΚ. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Προς Θεού, κ. Πρόε3ρε. Είμαι Βουλευτής του ΔΗ.ΚΟ. και όχι της ΕΔΕΚΙ 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεχόμαστε, κύριε Πρόεδρε. Είναι παλιός γνώριμος ο κ. Στυλιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προστιθεμένου και- του ονόματος του κ. Στυλιανού, 3ιότι μπορεί να θέλει και 

ο κ. Ιάκωβος να συμμεριστεί την εγγραφή. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είνοιι Βουλευτής Λεμεσού ο κ. Ιάκωβος. 

Ο Βουλευτής κ. Μιχάλης Ποιποιπέτρου ζητά εκ μέρους των Βουλευτών του 

ΑΔΗΣΟΚ την εγγραφή του πιο κάτω θέματος. 

«Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της ΠΕΟ για πολιτικούς λόγους, 

κατά παράβαση του Συντάγματος και των Διεθνών Συνθηκών, και οι κίνδ'υνοι που 
δ'ημιουργούνται για τις σuνδ'ικαλιστικές ελευθερίες στην Κύπρο)), και η εισήγηση 

είνοιι νοι ποιροιπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Υπάρχει οποιαδ''ήποτε ένσταση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, έχουμε ένσταση να εγγραφεί τέτοιο θέμα στη Βουλή και να 
παραπεμφθεί σε οποιαδ'ήποτε Επιτροπή. Η ΠΕΟ ε!ναι ένας αυτοτελής, αυτόνομος 
οργανισμός, δ'ιοικείται από συμβούλιο, έχει καταστατικό το οποίο ρυθμίζει με 

βάση τη νομοθεσία και διαφωνούμε να περιληφθεί ένα τέτοιο θέμα στο Κεφάλαιο 
Δ και να παραπεμφθε! σε οποιαδήποτε Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γ οιλοινός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να δημιουργήσουμε μια νέα 

Επιτροπή που να αντιμετωπ!ζει τα εσωτερικά προβληματα της Αριστεράς. Ε!ναι 
αυτά πλέον με τα οποία θα μπλέκουμε. 

Αλλά ειλικρινά δεν ξέρω, ε(μαστε όλοι σε δύσκολη θέση. Αν υπάρχει 

πράγματι θέμα ανθρώπινων δικαιωμάτων το οποlο εγε!ρεται σ' αυτό το Σώμα, 

τότε νοι το αντιμετωπίσουμε. Ο κ. Χοιτζηδημητρίου λέει νοι πάμε στο Συμβούλιο 
της Ευρώπης; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Στη Γενική Εισοιyyελίοι. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Α, στην Εισοιγγελίοι. Αλλά πράγματι κάπου πρέπει νοι τροιβήσουμε μιοι 

γροιμμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμοι είνοιι σοιφές. Δεν εγγράφουμε θέμοι γιοι νοι 

υποκαταστήσουμε ούτε το καταστατικό ούτε τα εσωτερικά της ΠΕΟ. Και προς 
αυτη την κατεύθυνση ειλικρινά δεν μπορώ να κατανοήσω και το σχόλιο του 
κ. Γαλανού. Το θέμα εlναι σαφές. Υπάρχει ισχυρισμός ότι αυτές οι απολύσεις για 
πολιτικούς λόγους ποιροιβιάζουν ή όχι το κοιτοιστοιτικό της ΠΕΟ, ή είνοιι κοιλό ή 
κακό, παραβιάζουν διεθνείς συμβάσεις και το Σύνταγμα και η Βουλη σε θέματα 
συνδικαλιστικών ελευθεριών και στο παρελθόν υπήρξε πολύ ευα(σθητη και 
διερωτώμαι γιατί σημερα θα παύσει να είναι ευαίσθητη και θα αρνηθε! να 
συζητήσει καν αυτό το θέμα. Προς αυτή την κατεύθυνση πιστεύω ότι θα πρέπει να 
εγγραφεί κοιι νοι συζητηθεί το θέμοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εφόσον υπάρχει ένσταση, είμαι υποχρεωμένος να το θέσω σε 
ψηφοφορ(α. 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσθέσω σε όσα έχει πει ο συνάδελφος 

Παπαπέτρου ότι υπάρχουν συγκεκριμένες διεθνείς συμβάσεις τις οποf.ες έχει 
επικυρώσει η Κυπριακή Δημοκρατ(α σχετικά με την προστασία πολιτικών 
3ικαιωμάτων ενάντια στην άσκηση διακρίσεων σε βάρος πολιτών για πολιτικούς 
λόγους και είναι βάσει αυτών των διεθνών συμβάσεων που, επαναλαμβάνω, 
επικυρώθηκαν από την Κυπριακή Δημοκρατία, που ζητοόμε όπως εγγραφεί και 
απασχολήσει τη Βουλή αυτό το σοβαρό θέμα. 

Έχω την πεποίθηση ότι αυτή η Βουλή που είναι προστάτης και του 

Συντάγματος αλλά και των δημοκρατικών και πολιτικών ελευθεριών δεν μπορεί 
να είναι αδιάφορος θεατής και παρατηρητής, όταν ασκείται καθεστώς διακρίσεων 

σε βάρος πολιτών της Δημοκρατίας, επαναλαμβάνω για πολιτικούς λόγους, 

διακρlσεων ενάντια στην απασχόλησή τους. 

Γι / αυτό εισηγούμαστε την εγγραφή και συζήτηση του θέματος στην 
Επιτροπή Νομικών της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μου κάμνει εντύπωση η λογική και η γραμμή πάνω στην -
οποία στηρίζεται ο ισχυρισμός και η εισήγηση εγγραφής θέματος. Εlμαι 

Βουλευτής από το 1970 και ουδέποτε αυτό το Σώμα και οι συνάδελφοι απ / 

αυτούς που ήταν από το 1970 Βουλευτές, ουδέποτε, λέω, ασχολήθηκε το Σώμα 
με το αν απόλυσε προσωπικό ο Λανίτης ή ο Σεβέρης ή οποιοσδήποτε εργοδότης ή 

οποιαδήποτε επιχείρηση ή οποιαδήποτε συντεχνία ή οποιαδήποτε εφημερίδα, εν 
ονόματι των ανθρώπινων δικαιωμάτων και οποιωνδήποτε άλλων. 'lστερα θέλω 

να θυμίσω, κύριε Πρόεδρε, και ιδιαίτερα τους νομικούς ότι έχουμε πρακτική 

σύμφωνα με την οποία αποφεύγουμε να κάμουμε ονομαστική αναφορά για 

πρόσωπο το οπο(ο δεν είναι στο Σώμα. 

Πώς είναι δυνατό να συζητήσει η Βουλή είτε για την Π.Ε.Ο. είτε για 
οποιαδήποτε άλλη επιχείρηση οποιοδήποτε θέμα που το ενδιαφερόμενο πρόσωπο 

ή σώμα δε μετέχει και δεν είναι δυνατό να μετέχει, διότι δεν είναι χώρος εδώ που 

θα εξετάσει αυτά τα θέματα. 

Γι 1 αυτό το λόγο και επειδή υπάρχουν οι νόμοι για να ρυθμίζουν αυτά τα 

θέματα, εlναι δικαίωμα οποιωνδηποτε οι οπο(οι θεωρούν ότι παραβιάζονται τα 
δικαιώματά τους να αποταθούν είτε στο Εργατικό Διαιτητικό Δικαστήριο είτε 

στο οποιοδήποτε δικαστήριο είτε σε οποιοδήποτε διεθνη οργανισμό, και να θέσουν 

το θέμα. Δεν είναι πιστεύω δουλειά της Βουλης αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, πιστεύω ότι εξαντληθηκε το θέμα, έχει συζητηθεί αρκετά, η άποψη 
είναι .... 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ1: 

Για να διευκρινιστεί αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μόνο 

μισό λεπτό. 



2630 

Στο παρελθόν, είπε ο κ. Κουρτελλάρης, ότι δεν άκουσε ποτέ από το 1970 να 
συζητούνται τέτοια θέματα. Θα ήθελα να τον υπενθuμ(σω ότι στο παρελθόν 
συζητήθηκε σ' αυτό το Σώμα θέμα διακρίσεων σε βάρος της ΔΕΟΚ και 

συζητήθηκε θέμα απολύσεων από τις Κυπριακές Αερογραμμές, θέμα του 

Αμιάντου και πολλά άλλα θέματα. 

Βεβαίως, αν ήταν ο Λανίτης, όπως είπε ο κ. Κουρτελλάρης, τότε θα ήταν 
άλλο το θέμα, αλλά εδώ ε!ναι μια συνδικαλιστική οργάνωση .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Κύριε Παπαπέτρου, σας παρακαλώ. Δεν μας 
ενδιαφέρει τί έγινε στο παρελθόν. Εδώ πέρα έχουμε την πρόταση εγγραφής ενός 
θέματος. Δε θα 8ώσω το λόγο σε κανένα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με συγχωρε(τε, κύριε Πουμπουρή. Έχουν λεχθεί πάρα πολλά πάνω σ' αυτό 
θέμα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, να κάμω μια παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ. Μάλιστα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, σας παρακαλώ. 

Η ΠΕΟ δεν είναι εργοδοτικός οργανισμός. Η ΠΕΟ είναι μια οργάνωση η 

οποία αγωνίζεται για τα συμφέροντα των εργατοϋπαλλήλων. Και είναι δικαίωμά 
της, όταν το θεωρήσει ότι έχει πλεονάζον προσωπικό να απολύσει, να προσλάβει, 
να κάμει ότι θεωρεί σωστό. 

Δεύτερο, η ΠΕΟ Οεν έχει διώξει κανένα, Οεν έχει απολύσει κάνενα για 

πολιτικούς λόγους. Γι' αυτό .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πουμπουρή, μπαίνουμε στην οuσ(α του θέματος. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Σύμφωνοι, αλλά επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάμουν τοποθετήσεις οι 

συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πουμπουρή, όλα αuτά είναι γνωστά. Μπα(νουμε στην ουσ!α του 
θέματος. Εδώ πέρα οι άνθρωποι θέλουν να εγγραφεί ένα θέμα. Εσείς λέτε όχι, να 

μην εγγραφεί. Εγώ ε(μαι υποχρεωμένος να το θέσω σε ψηφοφορ(α. Και ερωτώ, 

πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εγγραφής αυτού του θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

10, κύριε Πρόεδρε, 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9 εναντίον. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχl:.ς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 αποχές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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'Ωστε το θl:.μα εγγράφεται με 1 Ο ψήφους υπl:.ρ, 9 εναντίον και 11 αποχές. 
Τι να κάμουμε; Το Σώμα /:.χει 3ιαιρεθεί πάνω σ' /:.να τόσο απλό θέμα. 

Παραπέμπεται λοιπόν το θέμα αυτό ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Νομικών. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζη3ημητρίου 

και οι Βουλευτές κ. Χρίστος ΠΙ:.τας, Νίκος Μουσιούττας και Λεόντιος Ιερο3ια

κόνου ζητούν εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών Ομά3ων ΕΔΕΚ, ΑΚΕΛ, ΔΗ.ΚΟ. 
και ΔΗ.ΣΥ. αντίστοιχα την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

<<Η κατασκευή του νέου δρόμου Πύργου-Λευκωσίας)), 

Η εισήγηση είναι όπως παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, πραγματικά το θέμα είναι επείγον. Δημιουργήθηκε ολόκληρη 
κρίση γύρω απ' αυτό το θl:.μα σε συνάντηση με τον Πρόε3ρο της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γι' αυτό εγγράφουμε κύριε Χατζη3ημητρίου. Είναι περιττό να αγορεύουμε 
π&νω στα θέματα που εγγράφονται. Με συγχωρείτε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
Κύριε Πρόε3ρε, με όλο το σέβας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, έχετε πει ότι είναι επείγον και το ξέρω κι εγώ ότι είναι επείγον 

και όλοι μας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Καταλαβαίνω τον εκνευρισμό σας από τα προηγούμενα, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, για κάθε θέμα το οποίο εγγράφεται 3εν πρόκειται να γίνονται 

αγορεύσεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μα αγορεύσεις κάμνετε εσείς, κόριε Πρόεδρε, δεν έκαμα εγώ. 

(Γέλια} 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, με συγχωρείτε, εσείς κάμνετε αγορεύσεις. 

Λοιπόν κύριοι, έχουμε άλλα δυο θέματα. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Επί του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, κύριε Δίγκλη. 
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h.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Δε θα αγορεύσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Διγκλη, ενεγρ&φη το θέμα και παραπέμφθηκε στην 

αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Απλώς θα προσθέσω όπως θεωρηθεί ότι κι εμείς προσυπογρ&φουμε την 

εγγραφή του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προσuπογράφετε. Τόσο το καλύτερο. 

Υπ&ρχει μια επιστολή προς τον Πρόε8ρο της Βουλής την οποία θα σας 

αναγνώσω. 

«Κύριε Πρόε8ρε, 

Επει8ή έχει 8ημιουργηθεί σοβαρό πρόβλημα από την απαλλοτρίωση καλλιερ

γήσιμης γης στην περιοχή 'Κόρακας' του χωριού Αγίου Ιω&ννη Μαλούντας και 
έχουν ζημιωθεί από την απαλλοτρίωση αυτή πολλοί μικροκαλλιεργητές, παρα
καλούμε όπως εγγραφεί το πιο κ&τω θέμα στο Κεφ&λαιο Δ' της ημερήσιας 

8ι&ταξης της συνε8ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

Ή απαλλοτρίωση καλλιεργήσιμης γης στην περιοχή 'Κόρακας' του Αγ. 

Ιωάννη Μαλούντας 
1

• 

Για την καλύτερη εξέταση του θέματος παρακαλούμε όπως παραπεμφθεί 
στην αρμό8ια Επιτροπή της Βουλής>>. 

Την επιστολή υπογράφουν οι κύριοι Ιερο8ιακόνου, Πέτας, Μουσιούττας, 
Χατζη8ημητρίου και Παπαπέτρου, 8ηλα8ή εκ μέρους ,όλων των πλευρών της 
Βουλής. 

'Αρα 8εν υπ&ρχει θέμα. Θα εγγραφεί και θα π&ει ενώπιον της Κοινοβου
λευτικ'ής Επιτροπής Γεωργίας. 

Πολύ ωραία. Εγγράφεται λοιπόν και παραπέμπεται. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Είναι Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία. 

Οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Δήμος Γεωργι&8ης, Αν8ρέας 

Παρισινός και Κωνσταντίνος Λόρ8ος ζητούν την εγγραφή στο Κεφ&λαιο Δ και την 

παραπομπή gτην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβ&λλοντος των πιο κ&τω 

θεμάτων: 

1. «Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις των πρόσφατων απαλλοτριώσεων για 
κυβερνητικά γραφεία στις ο8ούς Κινύρα και Χαράλαμπου Μούσκου>), 

2. «Η αν&γκη περιβαλλοντικής εξέτασης της απόφασης για νέα κυβερ
νητικ& κτίρια στην Αρχιγραμματεία». 

Θα παραπεμφθεί μαζί με το όλο θέμα ενώπιον των 8υο Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών και θα εξεταστεί και αυτό το θέμα μαζί. 

Κι 1 έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνε8ρίας του Σώματος. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.40 μ.μ.) 



Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές 

κατ' αλφαβητική σειpά:

Αναστασιο!δης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιο!δης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριο!δης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρ(του Κώστας 

Ευσταθίου Ευστο!θιος 

Ζαχαριο!δης Λέανδρος 

Ζιαρτ(δης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιο!δης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωανν(δης Ιωο!ννης 

Κατσουνωτός Ιο!κωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλο!ρης Χρίστος 

Κωνσταντtvου Ντ(νος 

Λαδο!ς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 
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uπέγpαψαν τον κατάλογο των παρόντων 

Μακρ(δης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιοόττας Ν(κος 

Ομήρου Γιαννο!κης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτρου Μιχο!λης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχο!λης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιο!ννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρ(ου Τ ο!κης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωο!ννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναβολή για την επόμενη συνεδρία του θέματος της συμμετοχής των πέντε 
Βουλευτών που αποχώρησαν από το ΑΚΕΛ-Αριστερά στις 3ιάφορες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές. 

2) Έκθεση για τα νομόσχέδια 1. «0 περί Συντο!ξεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990» 2. «0 περί Συντο!ξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990» 3. «0 περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990» και 4. «0 περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, οι 

σύντομες αναφορές που έγιναν (Λ. Ζαχαριο!δης, Ντ. Κωνσταντίνου, Α. Γαλανός, 
Χρ. Κουρτελλο!ρης, Τ. Χατζηδημητρίου και Π. Στυλιανού) και ψήφιση αυτών σε 
Νόμους. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 10) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 12 του 1990). 
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4) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 11) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμοό 
Νόμος {Αρ. 13) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αριθμό 10 του 1990). 

6) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προϋπολογισμού {Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προϋπολογισμού {Τροποποιητικός) 
{Αρ. 2) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
{Αρ. 3) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προϋπολογισμού {Τροποποιητικός) 
{Αρ. 4) Νόμος του 1990>>, η σύντομη αναφορ&. του αξ. Βουλευτή κ. Α. Αν8ρέου 
πάνω στο θέμα και ψήφιση αuτού σε Νόμο. 

10) 'Εκθεση για το νομοσχέ8ιο ι<Ο περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως {Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος {Αρ. 7) του 1990», οι σόντομες 

αναφορές που έγιναν π&.νω στο θέμα (Δ. Ηλι&.8ης, Χρ. Κουρτελλ&.ρης, Χρ. 

Σολωμής, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, Γλ. Κληρί8ης, Ο. Δημητρίου και Ά. 
Χρυσοστόμου) και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 8 του 1990). 

11) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο ι<Ο περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) 
του 1990», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν π&.νω στο θέμα [Δ. Ηλι&.8ης, 
Χρ. Σολωμής, Μ. Πουμπουρής, Π. Στυλιανού, Μ. Παπαπέτρου, Α. Γαλανός, Γλ. 
Κληρί8ης, Προε8ρεύων (Γ. ΛαΜς) και Π. Δίγκλης] και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

12) Αναβολή του θέματος «0 περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής 
Δύναμης (Μονιμοποίηση) Νόμος του 1990» όστερα από συζήτηση (Γλ. Κληρί8ης, 
Ν. Μουσιούττας, Α. Γαλανός, Μ. Παπαπέτρου, Μ. Πουμπουρής, Ε. Ευσταθίου, 

Λ. Ζαχαρι&.8ης, Χρ. Σολωμής, Χρ. Κουρτελλ&.ρης και Ν. Αναστασι&.8ης). 

13) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο ι<Ο περί της Συμφωνίας για την 

Εγκατάσταση Αντιπροσωπε(ας της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στην 
Κυπριακή Δημοκρατία (Κυρωτικός) Νόμος του 1990», οι σόντομες αναφορές που 
έγιναν π&.νω στο θέμα (Μ. Πουμπουρής, Μ. Παπαπέτρου, Τ. Χατζη8ημητρίου και 

Α. Γαλανός) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

14) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο ι<Ο περί Υ8ατόπρομηθείας Χωρίων 8ι' 

Οικιακοός Σκοποός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε 
Νόμο. 

15) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Ακινήτου Ι8ιοκτησίας {Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε 
Νόμο. 

16) Έκθεση για τους Κανονισμούς ι<Οι περί Αλλο8απών και Μετανα

στεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και 2) ι<Οι περί Πολίτου της 

Κυπριακής Δημοκρατίας {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση 
αυτών. 

17) Έκθεση για τους Κανονισμούς ι<Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρ
τίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργο8οτών) {Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1990», σύντομη αναφορά από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιάνού και έγκριση 

' αυτων. 
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18) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Σχέ3ιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτω

μένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και 2) «Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέ3ιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξ,φτωμένους αυτών) (Όμοιον προς το Σχέ3ιον 
Συντάξεων της Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και 

έγκριση αυτών. 

19) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Φυλακών (Σχέ3ια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

20) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 

Δημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα Διορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμο3ιότητες κάθε Θέσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση 
αυτών. 

21) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1) «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Αύξηση των Μισθών και Ανα3ιάρθρωση του Μισθολογίου και των Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990>>, 2) «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέ3ια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1990» και 3) «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέ3ια και Λοιποί Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1990» και 
έγκριση αυτών. 

22) Έκθεση για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιο3οτεί τη 3ιενέργεια 3απάνης από ορισμένα πρόσωπα 3ημόσιου 3ικαίου για 

το μήνα Μάιο του 1990», η σύντομη αναφορά πάνω στο θέμα από τον αξ. 
Βουλευτή κ. Τάκη Χατζη3ημητρίου και 3ήλωση του Προέ3ρου της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Οικονομικών χ. Ντ. Κωνσταντίνου και έγκριση αυτής. 

23) Κατάθεση Νομοσχε3ίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

24) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η επι3ι6ρθωση και ασφαλτόστρωση του 3ρόμου 
Παλιόμυλου-Προ3ρόμου - Η ασφαλτόστρωση του 3ρόμου Καμιναριών-Αγίου 

Νικολάου (Πάφου) - Η μετακίνηση του εργοστασίου μπαταριών ΝΤΕΞΕΛ - Η 
προγραμματισμένη λειτουργία του Διεθνούς Κέντρου Διευθύνσεως - Τα διάφορα 
προβλήματα στην κοινότητα Κοτσιάτη - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου 
Κοτσιάτη - Αγίας Βαρβάρας - Η επιδιόρθωση των τουρκοκυπριακών οικιών στον 
Κοτσιάτη - Οι στεγαστικές ανάγκες των κατοίκων Κοτσιάτη - Η παροχή 
βοήθειας σε νεαρά ζευγάρια των ακριτικών περιοχών Αθηαίνου και Τρούλλων - Το 
αίτημα της κοινότητας Νατάς για μείωση στο ένα τέταρτο της συνεισφοράς της 

στην εκτέλεση κοινοτικών έργων - Η επιχορήγηση του οδικού φωτισμού στην 
κοινότητα Νατάς - Η επαναλειτουργία του Δημοτικού Σχολείου Νατάς - Η 
ασφαλτόστρωση του δρόμου που διέρχεται μέσω του χωριού Νατά - Η εuθu

γράμμιση και 3ιαπλάτυνση του 3ρ6μου Τlμης-Νατάς - Η παροχή αποζημιώσεων 
στους κατοίκους Ν ατάς των οποίων η ακ(νητη tδιοκτησ(α απαλλοτριώθηκε στα 

πλαίσια κατασκευής του νέοu δρόμου Πάφοu - Αμαργέτης - Η καθυστέρηση στην 
εξέταση κτηματολογικών υποθέσεων τοu χωριού Ν ατάς - Η επιδιόρθωση του 

3ρ6μου Πάφου-Αμαργέτης - Η επι3ι6ρθωση του 3ρόμου Πέγειας-Κάθηκα - Η 
τουριστική ανάπτυξη της παραλιακής περιοχής Σωτήρας - Η αξιοποίηση του 
πόσιμου νερο~ από τις πηγές ((Βιλλούρκα>> - Η ανέγερση και Β 1 Δημοτικού 
Σχολείου στο Παλιομέτοχο - Η κατασκευ'ή γεφυριού στο Παλιομέτοχο -Η 

επι3ιόρθωση της μαρωνιτικής εκκλησίας στην κοινότητα Κοτσιάτη - Η αποκα
τάσταση του φυσικού περιβάλλοντος στο Γέρι - Το οδικό Οίκτuο στους οικισμούς 
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αυτοστέγασης Γερίου - Η υ8ατοπρομήθει.α στους οικισμούς αυτοστέγασης Γερίου 
- Η πρόσληψη 13 υπαλλήλων στο Τελωνείο Λεμεσού - Η αξιοποίηση του 
Σκοπευτηρίου Γεp(ου ως πολιτιστικού και αθλητικού κέντρου - Το α(τημα των 
κατοίκων των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου για ενιαία περιοχή στέγασης των 
βιοτεχνιών τους - Το αίτημα των κατοίκων των οικισμών αυτοστέγασης Γερίου 
για Οιαχωρισμό οικοπέΟων σε κρατική γη - Το αίτημα των κατοίκων των 
οικισμών αυτοστέγασης Γερίου για ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης για το 
Β' Δημοτικό Σχολείο - Η διαπλάτυνση του δρόμου Γερίου-Λατσιών - Η 
χρησιμοποίηση του αεροδρομίου Λάρνακας για τη μεταφορά Ρωσοεβραίων στα 
κατεχόμενα από το Ισραήλ αραβικά εΜφη - Η παροχή κυβερνητικών δανείων σε 
εκτοπισθέντες και πληγέντες επιχειρηματίες - Η απαλλοτρίωση ιδιωτικής 
καλλιεργήσιμης γης στην περιοχή «Κόρακας» Αγίου Ιωάννη Μαλούντας -
Η κατασκευή τοίχων αντιστήριξης στην οδό Μόρφου (περιοχή Σκοπευτηρίου) στο 
Γέρι - Η απομάκρυνση των μαντρών που βρίσκονται στην κοινότητα Γερίοu και η 
μεταφορά τους στην κτηνοτροφική ζώνη - Η ανέγερση ιατρε(ου για τις ανάγκες 
των κατοίκων των οικισμών αυτοστέγασης l,ερ(ου). 

25) Απαντήσεις Υπουργών 'σ' ερωτήσεις Βουλευτών (Η εγκατάσταση 

συστήματος επεξεργασίας λυμάτων από την εταιρεία Κάρλσμπεργκ - Η δια

πλάτυνση του δρόμου Μαραθούντας- Άρμου - Το αίτημα της Επιτροπής του 
Συνεργατικού Παντοπωλειου του Ο(κου Άγιος Χαράλαμπος για αύξηση της 

ετήσιας χορηγίας του - Η κατασκευή του φράγματος / Αχvας - Η λειτουργία και 
το πρόγραμμα του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών - Η βελτίωση του δρόμου 
Σ(μου-Σκάρφος - Οι συνέπειες του καπν(σματος - Η δημιουργία κατασκηνωτικού 
χώρου και τουριστικού περιπτέρου στην παραθαλάσσια περιοχή Δρομολαξιάς

Μενεού - Η ανέγερση αίθρυσας πολλαπλής χρήσης στο Γυμνάσιο Ακακίου -Η 

παροχή οικονομικής βοήθειας προς την κοινότητα Ακακίου για επιδιόρθωση του 
παλιού κτιρίου του δημοτικού της σχολείου - Η ανέγερση γηροκομείου από τη 
μαρωνιτική κοινότητα - Η ίδρυση μουσείου κυπριακής υπαίθρου - Η παραμονή 
αστυνομικών σε αστυνομικούς σταθμούς της υπα(θρου - Τα διάφορα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες στην Καντού - Η ελευθεροποίηση από την Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών των τερματικών συσκευών - Η κατασκευή φράγματος στο χωριό 
Ακάκι - Ο εκσυγχpονισμός του θεσμού των Σχολικών Εφορειών - Τα διάφορα 

προβλήματα του συνοικισμού Λειβαδιών Λάρνακας - Μέτρα για την καταπο
λέμηση του τυφοειδούς πυρετού και της ποντίκας στην περιοχή Λειβαδιών 
Λάρνακας - Η προώθηση σχεδίου μεταβίβασης της πρωτοβάθμιας φροντίδας 

υγείας στον ιδιωτικό τομέα - Η μεταστέγαση του μαθητικού οικοτροφείου στην 
Παιδική Στέγη Λευκωσίας - Η καταβολή μηνιαίου χορηγήματος σε εργάτες του 
πνεύματος και της τέχνης - Η δωρεάν διακίνηση των εθνοφρουρών στις αστικές 
περιοχές - Μέτρα για την καλύτερη οδική ασφάλεια -Η παραχώρηση των εξόδων 
θέρμανσης του Κολυμβητηpίου Λάρνακας από τον Κ.Ο.Α. - Η παραχώρηση 
αδειών «Ζ» - Η συνεργασία του Τμήματος Αρχαιοτήτων Κύπρου με την Ελληνική 
Αρχαιολογική Υπηρεσία - Μέτρα στρατιωτικής ασφάλειας στην περιοχή της οδού 
Συρακουσών - Η Οιακ(νηση και διάθεση ναρκωτικών - Η ανάγκη ασφαλτόστρωσης 
του χωματόδρομου από τις Έμνες μέχρι τον Κόκκο - Η παροχή αποζημιώσεων 
στους αμπελουργούς Παναγιάς-Αμπελίτη - Η ανόρυξη γεωτρήσεων στην κοινό
τητα Κάτω Στρουμπίου -Η αυτόματη προαγωγή ανώτερων αξιωματικών της 

αστυνομίας στον επόμενο βαθμό με την αφυπηρέτησή τους - Η αξιοποίηση των 
γεωτρήσεων στον Άγιο Μάμα Λεμεσού - Η καταπολέμηση του εντόμου Λιφ 
Χόππερ - Τα αρδευτικά προβλήματα της κοινότητας Πισσουρίου - Η κατασκευή 
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πεζοδρομίων στην παλιά Λευκωσ(α - Η αποπεράτωση των εργασιών του δρόμου 
Λάρνακας-Ορόκλινης -Η μετακίνηση του 8εύτερου γιατρού από το Αγροτικό 

Υγειονομικό Κέντρο Κ. Πύργου - Το αρ8ευτικό έργο Λάνιας-Δωρού - Η 
κατασκευή υδ:ατοφράκτη στον «Ξυλούρικο»). 

26) Ομόφωνη έγκριση της εισήγησης του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού όπως 
το θέμα «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, παρά τα 

επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχωρήσει στην άμεση αίτηση για 
ένταξη στην ΕΟΚ» αναβληθεί για την επόμενη συνε8ρία. 

27) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό8ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

α) «Η όλη πολιτική της κυβέρνησης στην εφαρμογή του Νόμου περί 
Απαλλοτριώσεων, με ι8ιαίτερη έμφαση στην εξαγγελθείσα πρόσφατα 
απαλλοτρίωση της περιοχής της ο8ού Κινύρα στη Λευκωσ(α για την 

ανέγερση κυβερνητικών γραφείων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Μαρκί8η, Τ. 
Χατζη8ημητ~ίου, Δ. Ηλιά8η, Π. Στυλιανού και Ε. Ευσταθίου). 

β) «Η κατασκευή του νέου 8ρόμου Πύργου-Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων της Βουλής). 

γ) «Η απαλλοτρίωση καλλιεργήσιμης γης στην περιοχή 'Κόρακας' του 
Αγ. Ιωάννη Μαλούντας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων της Βουλής). 

Ο) «Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις των πρόσφατων απαλλοτριώσεων για 
κυβερνητικά γραφεlα στις οΟούς Κινύρα και Χαράλαμπου Μούσκου» 
και 

ε) «Η ανάγκη περιβαλλοντικής εξέτασης της απόφασης για νέα κυβερνη

τικά κτίρια στην Αρχιγραμματεία». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Δ. Γεωρ
γιά8η, Α. Παρισινού και Κ. Λόρ8ου). 

28) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' ύστερα από συζήτηση .(Μ. Πουμπουρής, Α. 
Γαλανός, Τ. Χατζη8ημητρίου, Μ. Παπαπέτρου, Π. Δίγκλης και Χρ. Κουρτελ
λάρης) και παραπομπή στην αρμό8ια Κοινοβουλευτική' Επιτροπή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της Π.Ε.Ο. για πολιτικούς 
λόγους, κατά παράβαση του Συντάγματος και των Διεθνών Συνθηκών, και οι 
κlνδυνοι που δημιουργούνται για τις συνδικαλιστικές ελευθερ(ες στην Κύπρο>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπαπέτρου). 

Τιμ-ή: 50σ 

ΤuπώΟηκε στο Τυπογpαφε(ο της Κυπριακ·ής Δημοκρατ(ας, Λευκωσία. 





Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟ1 ΛΕ!ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - Σ!ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 17ης Μα·ί·ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ.) 

(Ap. 29) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο
σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟl) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριοι Βουλευτές, προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης 
πρέπει να σας υπενθυμισω ότι η Βορειοατλαντικη Συμμαχία και δη το 
στρατιωτικό σκέλος της από το μήνα Φεβρουάριο σε μια άσκηση επί χάρτου έχει 
συμπεριλάβει στο πρόγραμμα και το παράνομο αεροδρόμιο του Λευκονοίκου, ένα 
αεροδρόμιο το οποίο παριίνομα κατασκεύασαν πάνω σε έδαφος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας οι τουρκικές κατοχικές αρχές. Πάνω στο θέμα αυτό, αυτό το Σώμα 
έχει υποχρέωση, όχι μόνο δικαίωμα, αλλά και υποχρέωση, να εκφέρει τtς απόψεις 
του. 

Καλώ τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Γλαύκο Κληρίδη στο 
βήμα. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6ε3ρε, έντιμοι συνά3ελφοι, 

Η ελληνική κυβέρνηση έχει πρόσφατα αποκαλόψεt ότι σε στρατιωτικά 
γυμνάσια του ΝΑΤΟ περιλήφθηκε για σκοπούς αυτών των γυμνασίων από τη 
στρατιωτική ηγεσία του ΝΑ ΤΟ το παράνομο αερο3ρ6μιο στο βόρειο κατεχόμενο 

τμήμα της Κύπρου. Θεώρησα. υποχρέωσή μας να συζητήσουμε αυτό το θέμα στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, 6χι τόσο για να κατα3ικάσουμε αυτό το οπο(ο ε(ναι 

οφθαλμοφανές και παράνομο, αλλά για να ακουστεί η φωνή της Βουλής της 
Κόπρου στις χώρες του ΝΑ ΤΟ και σε όλες τις άλλες χώρες. 

(2639) 
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Α ναμψίβολα η κυβέρνηση 8ιαμαρτυρήθηκε, αλλά πιστεόω και η Βουλή των 
Αντιπροσώπων μπορεί να 8ια8ραμv.τίσει ουσιαστικό ρόλο με μια καταδίκη αυτής 
της απαρά8εκτης πράξης η οποία αντιβαίνει στο 8ιεθνές 8ίκαιο και η οποία 
8ημιοuργεί την εντύπωση, που πιθανόν να είναι και ο σκοπός της στρατιωτικής 

ηγεσίας του ΝΑΤΟ, ότι το βόρειο κατεχόμενο τμήμα της Κόπρου αποτελεί 
τουρκικό έδαφος. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που ομόφωνα αυτό το Σώμα κατα8ικάζει αuτ'ή την 
ενέργεια. Και είμαι ευτυχής να πω ότι όλοι ηυμφωνούν ότι αυτή η πράξη δεν 
μπορεί να περάσει απαρατήρητη και ότι όχι μόνο πρέπει να κατα8ικά:σουμε την 

παρανομία του στρατιωτικού σκέλους του ΝΑ ΤΟ, αλλά και να το τονίσουμε αυτό 
ειδικά στα κοινοβούλιά τους, ε~οuσιο8οτώντας τον Πρόεδρο της Βουλής μας να 
επικοινωνήσει με όλα τα κοινοβούλια και να 8ιαβιβάσει το ψήψισμα, όταν μάλιστα 

οι κυβερνήσεις αυτών των χωρών συνεχίζουν να αναγνωρίζουν την Κυπριακή 
Δημοκρατία. και αρνούνται να αναγνωρίσουν το τουρκοκυπριακό <<κράτος». Δεν 

μποροόμε να αψήσουμε τους στρατιωτικοός του ΝΑ ΤΟ να καθορίζουν πολιτική 
για το κυπριακό πρόβλημα. Γιατί αλλοίμονο στην Κόπρο, αν αυτό συμβεί. 

Πιστεύω λοιπόν ότι σήμερα επιτελούμε ένα ουσιαστικό καθ-ήχον υψιστης 
σημασίας -και είναι ευχάριστο το γεγονός ότι το επιτελούμε εν πλ'ήρει ομοφωνία

και απο8εικνύουμε σε όλους τους χώρους ότι 8ε θα ανεχθούμε οποια8'ήποτε 

κατάσταση να θεωρε( έ8αψος της πατρ(8ας μας τουρκικό έ8αψος και να το 

μεταχειρίζεται για οποιουσ8ήποτε σκοπούς ~ρος αυτή την κατεύθυνση. 
Πιστεόω ακόμα ότι θα έπρεπε η Βουλή στις επόμενες κοινοβουλευτικές 

αντιπροσωπε!ες που θα σταλούν σε 8ιάφορες χώρες να το κάνει κύριο θέμα και να 

ζητήσουμε από τα κοινοβούλια των χωρών τις οπο!ες θα επισκεφθούμε να λάβουν 
τα αναγκα(α μέτρα, για να μην επαναληφθεί αυτό το σψάλμα. Δόθηκε μια 
πρόχειρη εξήγηση την οποία 8ε 8εχόμαστε. Η εξήγηση ήταν ότι ήταν λάθος. Τα 
σχέ8ια τα στρατιωτικά για γυμνάσια που αφορούν 8ιάφορες χώρες 8εν τα 

ετοιμάζουν λοχίες ή επιλοχ(ες. Τα ετοιμάζουν στρατηγο.ί και εγκρ(νονται από 
στρατιωτικά επιτελε!α, τα οπο!α ασφαλώς πρέπει να ξέρουν ποιες είναι οι χώρες 

που ανήκουν στη συμμαχ(α τους, για να κανον(σουν τα 8ιάφορα αερο8ρόμια από 

τα οποία θα εξορμήσουν. Και αυτοί οι στρατηγοί πρέπει να ξέρουν ότι η Κόπρος 
8εν υπήρξε, 8εν είναι και 8ε θα γίνει χώρα του ΝΑΤΟ, για να περιλαμβάνουν το 
αερο8ρόμιο στο βόρειο τμήμα της Κόπρου για σκοπούς ασκ-ήσεως. 

Πιστεόω λοιπόν ότι 8εν μποροόμε να 8εχθοόμε μια τόσο αψελή εξήγηση. 
Προσβάλλουν και τη νοημοσύνη μας, νομ(ζοντας οι στρατιωτικοί του ΝΑ ΤΟ ότι 
είμαστε και εμείς αψελείς. Δεν είμαστε αψελε(ς. Γνωρίζουμε ποιοι και πώς 
ετοιμάζουν μιας συμμαχίας τα γυμνάσια και ποιοι τα εγκρίνουν και 8εν πρόκειται 

περί λάθους. Πρόκειται περ( πράξεως σκοπιμότητας η οποία πρέπει να παταχθεί 
εν τη γενέσει της. 

Το κείμενο του ψηψίσματος το οποίο ετοιμάστηκε με βρίσκει σόμψωνο και 
εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηψίσουμε αυτό το ψήψισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Κληρί8η για την ομιλία του και καλώ στο βήμα τον κ. 

Παναγί8η, εκπρόσωπο του ΔΗ.ΚΟ. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Το Δημοκρατικό Κόμμα κατα8ικάζει ανεπιψόλακτα και ταυτόχρονα εκφράζει 
την ι8ιαίτερή του ανησυχία για τη συμπερίληψη του παράνομου αερο8ρομίου 
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Λευκονοίκου -που κατασκεύασαν και λειτουργούν οι κατοχικές δυνάμεις- σε 

ασκήσεις επί χ&ρτου της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας. Η Κύπρος δεν ανήκει στο 
ΝΑΤΟ και επομένως η πράξη τούτη αποτελεί ξεκάθαρη παραβίαση του διεθνούς 
δικαίου. 

Δεν μπορούν από τη μια οι κυβερνήσεις των χωρών του ΝΑ ΤΟ να 

ενθαρρύνουν κατά διάφορους τρόπους τη δική μας πλευρά για συνομιλίες για λύση 
του κυπριακού προβλήματος και από την άλλη κάποιες στρατιωτικές ηγεσ(ες των 
χωρών τούτων με τις πράξεις τους να ενισχύουν την επεκτατική πολιτική της 
Τουρκίας και τη συνεχή προσπάθειά της για την προώθηση τετελεσμένων στα 
πλαίσια της πολιτικής της. , 

Η προφορική εξήγηση που δόθηκε ότι πρόκειται περί λάθους δε σημαίνει ότι 
δεν υπάρχουν ευθύνες. lπάρχουν ευθύνες και μάλιστα σοβαρότατες, zιατ( κάποιοι 
μέσα στους κόλπους του ΝΑ ΤΟ προσπάθησαν να συμπεριλάβουν το παράνομο 

αεροδρόμιο στο κατεχόμενο Λευκόνοικο στα πλαίσια κ&ποιας άσκησης της 
συμμαχ(ας, εντάσσοντάς το στο στρατηγικό χώρο της Τουρκ(ας. 

Ακόμα, κύριοι συνάδελφοι, και αν δεχθούμε ότι ε(ναι λάθος κάποιων ,. 
επιτελικών της συμμαχίας, που δε δεχόμαστε ότι είναι λάθος, η ενέργεια τούτη 

είναι καταδικαστέα και από κάθε άποψη ανεπίτρεπτη. 

Είναι ολοφάνερο ότι τα κέντρα αποφάσεων του ΝΑΤΟ αποδίδουν ιδιαίτερη 

σημασία στη διεύρυνση της επιρροής της στρατιωτικής αυτής συμμαχίας. Αλλά με 
κανένα τρόπο δεν μπορούν να αφεθούν αυθαίρετα να κατατάσσουν, να εμπλέκουν ή 
να σόρουν μικρές και ανυπεράσπιστες χ<bρες - ιδιαιτερα στην περlπτωση της 

διχοτομημένης και ημικατεχόμενης Κύπρου - στα επιτελικά σχέδια δράσεών τους. 
Τούτο ειναι ανεπlτρεπτο. Ενάντια σε κάθε νόμο, κώδικα και τάξη. Αλλά 
ταυτόχρονα πλήττει κατά τρόπο βάναυσο την ανεξαρτησια, την κυριαρχια και την 

εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας, φέρει ένταση στην κοινή 
γνώμη και προκαλεί δικαιολογημένα αισθήματα δυσφορίας και αντίδρασης έναντι 
στα πλαίσια δράσεως της συμμαχίας, 

Καλούμε τα κράτη-μέλη του ΝΑΤΟ, τα πιο πολλά από τα οποία είναι και 
μέλη της Ε.Ο.Κ., να αναλογιστούν τις ευθύνες τους. Να επιδείξουν ευαισθησία και 

συνέπεια. Οι πολιτικές τους ηγεσιες να διαμηνύσουν κατά τρόπο σαφέστατο στα 
ηγετικά στρατιωτικά τους στελέχη, που συμμετέχουν στο Αρχηγείο του ΝΑΤΟ, 
να σταματήσουν να ενισχύουν στην ουσια _με τέτοια σχέδια ή, όπως λένε, (<λάθη» 

τον άκρατο επεκτατισμό της Τουρκίας και τα σχέδιά της εις βάρος της Κύπρου 
μας. Μιας χώρας μικρής, ε~ρωπαϊκής και ημικατεχόμενης. 

Απαιτούμε να σεβαστούν την τραγωδία που διέρχεται ο τόπος και ο λαός 
μας. Να δείξουν έμπρακτα την αλληλεγγύη τους και αντί να συμπεριλαμβάνουν 
·κατά τρόπο σκανδαλώδη τα παράνομα αεροδρόμια του Αττίλα, να απαιτήσουν 

από την Άγκυρα να αποσύρει αμέσως τα στρατεύματα κατοχής και τους 
εποίκους από την Κύπρο. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζει την έντονη και έγκαιρη αντίδραση της 
κυβέρνησης της Ελλάδας και ελπίζει ότι η αποτελεσματική παρέμβασή της θα 
αποτρέψει την επανάληψη τέτοιων ενεργειών εις βάρος της Κύπρου, από 

οπουδήποτε και αν προέρχονται. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θέλει να πιστεύει ότι η κυπριακή κυβέρνηση, 
παράλληλα με τα διαβήματα στα οποία, όπως ανακοίνωσε, έχει προβεί ή θα 
προβεί ακόμα, θα επαγρυπνεί συνεχώς για το ενδεχόμενο επανάληψης τέτοιων 
υποτιθέμενων λαθών. 
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Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συν&8ελφοι, 

Θέλω και εγώ με τη σειρά μου εκ μέρους ·του Δημοκρατικού Κόμματος να 
πληροφορήσω το Σώμα ότι θα υπερψηφίσουμε το ψήφισμα το οποίο κατατέθηκε 
στο Σώμα.. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Παναγί8η και καλώ στο βήμα τον κ. Μιχ&λη Πουμπουρή, 
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συμπερίληψη του αερο8ρομίου του κατεχόμενου Λευκονο!κου σε &σκηση 
του ΝΑ ΤΟ πάνω σε χάρτη που παρουσιάζει κατεχόμενα iδάφη της πατρίδας μας 
ως τμήμα της Τουρκίας είναι μια σοβαρή πρόκληση προς τα αισθήματα του λαού 

μας. Είναι μια ενέργεια που παραβιάζει την κυριαρχ(α, την εδαφική ακεραιότητα 
και το αδέσμευτο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Δεδομένου ότι η Κύπρος είναι μια αδέσμευτη χώρα που δεν ανήκει σε κανένα 
στρατιωτικό συνασπισμό, η ενέργεια του ΝΑΤΟ συνιστά ταυτόχρονα και 

παραβίαση της 8ιεθνούς νομιμότητας. Είναι πρ&ξη αντίθετη με τ'ο νέο κλίμα της 

ύφεσης στις 8ιεθνείς σχέσεις, με το κλίμα της μείωσης της έντασης, της 
αποχώρησης των ξένων στρατευμ&των από 8ι&φορες χώρες. Αυτή η ενέργεια 

δείχνει ότι οι ηγετικοl κύκλοι των χωρών του ΝΑ ΤΟ ή των κυριότερων χωρών του 
ΝΑΤΟ 8εν έχουν ενστερνιστε( τη νέα σκέψη στις 8ιεθνείς σχέσεις και 8εν έχουν 

απαλλαγεί από το σύν8ρομο της αντιπαρ&θεσης και της ωμής επέμβασης στα 

εσωτερικά διάφορων χωρών και ιδιαίτερα στα εσωτερικά μικρών χωρών, όπως 

ε!ναι1 η Κύπρος. 

Είναι όμως, κύριε Πρόε8ρε, αξιοπρόσεκτο ότι αυτή η προκλητική ενέργεια 

του ΝΑΤΟ έγινε ακριβώς τις ί8ιες μέρες της συν&ντησης του Προέ8ρου Βασιλείου 
με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη κ. Ντενκτ&ς στη Νέα Υόρκη, για αναζήτηση λύσης 
του Κυπριακού. Έγινε τις !8ιες μέρες που οι ηγέτες των κυριότερων χωρών του 

ΝΑ ΤΟ προέβαιναν σε πληθωρικές 8ηλώσεις υπέρ της επανένωσης της Κύπρου και 
υπέρ της επιτυχ!ας των συνομιλιών. 

Αλλά πώς ήταν 8υνατό να επιτύχουν οι συνομιλιες και να επανενωθεl η 
πατρ!8α μας, όταν την ί3ιοc στιγμή των ευχολογίων και των προτροπών για 
επιτυχία των συνομιλιών, οι επιτελεlς του ΝΑ ΤΟ με την ενέργειά τους 

ενθάρρυναν την τουρκική α8ιαλλαξ!α; Έτσι αυτή η ενέργεια των μελών του 

ΝΑΤΟ, των κυριότερων χωρών του ΝΑΤΟ, υπήρξε σοβαρότατο πλήγμα εν&ντια 
στην προσπάθεια της κυπριακής κυβέρνησης και του Γενικού Γραμματέα του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για αναζήτηση λύσης του Κυπριακού μέσω των 
συνομιλιών. 

Αυτή η προκλητική ενέργεια του ΝΑΤΟ κρατήθηκε μυστική από το λαό. Και 
8ιερωτώμαστε γιατί 8εν ενημερώθηκε έγκαιρα και επίσημα η κυπριακή κυβέρνηση 

γι' αυτό το μεγ&λο σκ&ν8αλο σε β&ρος της Κυπριακής Δημοκρατίας; Γιατί 

κρατήθηκε ο κυπριακός λαός σε άγνοια; Απλούστατα γιοcτ! η ενέργειοc των 
κυριότερων χωρών-μελών του ΝΑ ΤΟ περιε(χε το στοιχε(ο της ενοχής των 
επιτελών του ΝΑΤΟ. 

Η Κοινοβουλευτική Ομ&8α του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς κατα8ικ&ζει και στιγμα

τ(ζει αυτή την απαρ&8εκτη ενέργεια της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας και ζητ& 
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όπως οι Ουνάμεις που ενέχονται σ 1 αυτή απολογηθούν προς την κυπριακή 

κυβέρνηση και δώσουν εξηγήσεις. 

Συμφωνούμε με το ψήφισμα που έχει προταθεί και, επειδή πρόκειται και για 

θέματα ασφά:λειας στην περιοχή μας 1 προτείνουμε όπως το ψήφισμα αυτό 
αποσταλεί και στα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας ή με την παράκληση προς το 
Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ να το γνωστοποιήσει στα μέλη του Συμβουλίου 

Ασφαλείας. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Ποuμπουρή για την ομιλία του και καλώ στο βήμα τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της ΕΔΕΚ, κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα μιλήσει ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Ηλιάδης εκ μέρους της ΕΔΕΚ, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποδεκτός. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι συγκλονιστική η αποκάλυψη ότι το ΝΑ ΤΟ συμπεριέλαβε σε πολεμική 
άσκησή του το παράνομο αεροδρόμιο που κατασκεύασαν οι Τούρκοι στο 

κατεχόμενο Λευκόνοικο. Τώρα πια δεν υπάρχει καμία αμφιβολία γιατί οι 
Αμερικάνοι δαπάνησαν γύρω στα 500 εκ. δολάρια για την κατασκευή του 
μεγαλύτερου πολεμικού αεροδρομίου της Μέσης Ανατολής στο Λευκόνοικο. 

Το γεγονός ερμηνεύει την ίδια την κυπριακή τραγωδία, τα κοινά αγγλικά, 
αμερικάνικα και τούρκικα σχέδια ενάντια στην Κόπρο και το λαό της, λόγω της 

στρατηγικής σημασίας του νησιοό. Ενώ ο κόσμος γόρω μας αλλάζει ραγδαLα, ε(ναι 
λυπηρό οι ίδιοι κόκλοι του ΝΑ ΤΟ που Κατέστρεψαν τον τόπο μας να επιμένουν 
στην ίδια ψυχροπολεμική πολιτική. 

Δεκαέξι χρόνια μετά την εισβολή αποδεικνόεται ξανά ότι το ΝΑ ΤΟ δεν έχει 

μεταβάλει τους στόχους του, ότι συνεχίζει να απεργάζεται την κατάλυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας 'και την ολοκληρωτική υποδούλωση του λαού μας. Με 
την ενέργειά του αυτή αναγνωρίζει de facto την κατοχή και τη διχοτόμηση και 
παραβιάζει απροκάλυπτα την κυριαρχία του κυπριακοό κράτους και το διεθνές 
δίκαιο. 

Το Σοσιαλιστικι$ Κόμμα ΕΔΕΚ καταδικάζει κατηγορηματικά τη νέα νατοϊκή 

πρόκληση ως απαράδεκτη, ανέντιμη, παράνομη και εγκληματική. Και ζητούμε 
εξηγήσεις γιατί η κυπριακή κυβέρνηση καθυστέρησε τρεις ολόκληρες ημέρες από 

την αποκάλυψη του γεγονότος για να αντιδράσει και γιατ( η διαμαρτυρια της 

υπήρξε τόσο χλιαρή. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ψηφίσουμε μαζί με όλους το ψήφισμα που κατατέθηκε, γιατί έτσι αυτή η 

Βουλή πιστεόουμε ότι συμπορεόεται με το λαό και στέλνει το μήνυμα ότι όλοι 

μαζ( είμαστε ενωμένοι στα μεγάλα προβλήματα της κατοχής και έτοιμοι να 
υπερασπίσουμε τα δικαιώματά μας. 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα να πω και δόο λόγια όχι ως Βουλευτής ή πολιτικός, αλλά ως 

Λευκονοικιάτης, ως ένας πρόσφυγας από το Λευκόνοtκ~, αφοό το θέμα αναφέρεται 
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και αφορά άμεσα την κατεχόμενη κωμόπολή μου, τη γη μου, το σπίτι του. Θέλω 
να σας πω ότι εμε(ς οι Λευκονοικιάτες 8εν αναγνωρίζουμε σε κανένα Τούρκο, 

Εγγλέζο, ΑμεριΚάνο, νατοϊκό ή άλλο ξένο κανένα 8ικα!ωμα πάνω στη γη μας. 

Η γη του Λεuκονοίκου ανήκει μόνο σε μας, στους νόμιμους κατοίκους του. Οι 
Λευκονοικιάτες, όσα χρόνια και να περάσουν, 8ε θα πάψουμε ποτέ να αγωνι
ζόμαστε για την απελευθέρωση και την επιστροφή, για να ζήσουμε ειρηνικοί στη 

γη μας που την πότισαν γενιές και γενιές με τον ι8ρώτα και το αίμα τους και 
όπου είναι θαμμένα τα κόκκαλα των γονιών μας. 

Και να είστε σίγουροι πως εκείνη την άγια μέρα της επιστροφής, που θα 
έλθει, εμείς οι Λευκονοικιάτες θα ξηλώσουμε το πολεμικό αερο8ρόμιο και τις 

πολεμικές εγκαταστάσεις. Να είστε σίγουροι πως η γη του Λευκονοlκου, ελεύθερη 

και ειρηνική, θα καρπίσει και θα πρασιν(σει ξανά, δ'ουλεμένη από τα τίμια χέρια 
των πρωτογεωργών της Μεσαρκάς. 

Έσσεται ήμαρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Ηλιάδ'η για την ομιλία του και καλώ στο β-Jιμα τον κ. 
Παπαπέτρου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Κληρί8ης, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ο τελευταίος αγορητ'ής είπε ότι η γη του Λευκονοίκου ανήκει 

μόνο στο Λευκόνοικο. Χωρίς να έχω επεκτατικές δ'ιαθέσεις, θα ήθελα να δ'ιορθώσω 

6τι ανήκει και σε όλους τους Κυπρίους, γιατί δ'εν πρόκειται περί Κατάγκας. Και 
εμείς, όταν μιλούμε για την κυπριακ-Jι γη, εννοούμε κάθε γωνιά κυπριακής γης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είναι υπό αυτ6 το πνεύμα που μίλησε ο κ. Ηλιάδ'ης, κύριε Κληρίδ'η, αλλά το 
εξειδ'ίχευσε, δ'ιότι είναι ο ίδ'ιος απ6 εκείνη την περιοχ-Jι και ·ήθελε να τονίσει τα 
αισθήματά του γι' αυτό το θέμα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Η συμπερίληψη του αερο8ρομίου του Λευκονοίκου σε σενοίριο οίσκησης του 
ΝΑ ΤΟ προκάλεσε τα αισθήματα του κυπριακού λαού. Και τούτο γιατί η ενέργεια 

αυτή αποτελεί Οραστηριότητα που στρέφεται κατευθείαν ενάντια στο κυπριακό 

κράτος και τον κυπριακό λαό. Η νατοϊκ'ή αυτή πρόκληση στ_ην ουσία αμφισβητε! 
την κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και παροίλληλα ενθαρρύνει τους 
κατοχικούς ισχυρισμούς ότι η κατεχόμενη βόρεια Κύπρος αποτελεί 8ήθεν 

ξεχωριστή κρατική οντότητα, μακριοί από τον Ι:λεγχο και τη 8ικαιο8οσία της 
κυπριακής κυβέρνησης. 

Ο ισχυρισμός ότι η συμπερίληψη της Κύπρου στο σενοίριο της οίσκησης 

οφε(λεταΊ. σε λάθος εlναι εντελώς απαράΟεκτος και υποτιμά τη νοημοσύνη του 
λαού μας. Είναι πεποlθησή μας ότι η πιο πάνω ενέργεια αποτελεί ενσυνείΟητη 

πολιτική κάι στρατιωτική ενέργεια, αποκαλυπτική των προθέσεων των κύκλων 

του ΝΑ ΤΟ. Η Βορειοατλαντική Συμμαχία ποτέ 8εν απέκρυψε τις προθέσεις της 

αναφορικοί με την από μέρους της αξιοποίηση της στρατηγικής θέσης της Κύπρου. 
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Εμείς λέμε, και το υπογραμμίζουν τα ίδια τα γεγονότα, η ίδια η ζωή με τον πιο 
εμφαντικό τρόπο, πως πρόθεση του ΝΑΤΟ είναι η αξιοποίηση της Κύπρου για 
σκοπούς της συμμαχίας αυτής. 

Εμείς λέμε πως οι γενεσιουργές αιτίες της κυπριακής κρίσης θα πρέπει να 
αναζητηθούν σε τούτο το γεγονός. Είναι γι' αυτό που ot διακοινοτικές διαφορές 
που υπήρχαν και υπάρχουν στην Κύπρο αξιοποιήθηκαν στο έπακρο από τους 
κύκλους του ΝΑΤΟ, στην προσπάθειά. τους να εκμεταλλευτούν για τον εαυτό τους 
την κρίση. Είναι γι' αυτό που ο σωβινισμός καλλιεργήθηκε στο έπακρο και 
αποτέλεσε το θεμέλιο λίθο πάνω στον οποίο μεθοδεύτηκε η διαιρετική πολιτική 
στην Κύπρο. Είναι γι' αυτό που δύο χώρες του ΝΑΤΟ αφέθηκαν ανενόχλητες το 
1974, η μια να ανατρέψει την κυβέρνηση με πραξικόπημα και η δεύτερη να 
εισβάλει και να κατέχει ακόμα, για 16 τώρα χρόνια, ένα μεγάλο μέρος του νησιού 
μας. 

Είναι πεποίθηση του ΑΔΗΣΟΚ πως η νέα πρόκληση της Βορειοατλαντικής 
Συμμαχίας δεν είναι τίποτε άλλο, παρά τα πλήρη αποκαλυπτήρια μιας πολιτικής 
που μεθοδεύεται από την πρώτη μέρα της ανεξαρτησίας και ακόμα πιο πριν. 

Όταν πριν μερικά χρόνια κατασκευαζόταν το αεροδρόμιο του Λευκονοίκου οι 
καταγγελίες υπήρξαν σαφεl.ς. Καταγγέλθηκε ότι το αεροδρόμιο ανεγειρόταν για 
λογαριασμό του ΝΑΤΟ. Κάποιοι, οι πιο δύσπιστοι, δε θέλησαν να δεχτούν εκείνη 

την πραγματικότητα που βοούσε. Σήμερα οι ίδιοι νατοϊκοί, που έσπευδαν να 
διαψεύσουν τότε τις καταγγελίες και '8ήλωναν ότι δεν έχουν καμιά σχέση με την 
ανέγερση του αερο3ρομίου 1 με τις ενέργειές τους ουσιαστικά ομολογούν την 

παράνομη επέμβασή τους στα εσωτερικά της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και τούτο 
αποτελεί ενέργεια που παραβιάζει το διεθνές δίκαιο, παραβιάζει τις αρχές της 
Διάσκεψης του Ελσίνκι, αλλά, το κυριότερο, υπονομεύει το κλίμα της ύφεσης που 

κυριαρχεί στις 3ιεθνε(ς σχέσεις ως αποτέλεσμα της νέας σκέψης που εκπορεύτηκε 

από το Μιχαήλ Γκορμπατσώφ. 

Με αυτή την αφορμή θα θέλαμε να υπογραμμίσουμε την κατηγορηματική 
θέση του ΑΔΗΣΟΚ ενάντια στην εμπλοκή της Κύπρου στα πλοκάμια του 

νατοϊκού στρατιωτικού συμφώνου. Ενάντια στην εμπλοκή της Κύπρου σε οποιο
δήποτε στρατιωτικό σύμφωνο. Εμείς του ΑΔΗΣΟΚ πιστεύουμε πως η νέα σκέψη 
στις διεθνείς σχέσεις δημιουργεί εκείνες τις βάσεις και εκείνες τις προϋποθέσεις 
που θα οδηγήσουν στην ενίσχυση της υπόθεσης της ειρήνης και της ύφεσης στον 
κόσμο. Εμείς πιστεύουμε πως η νέα σκέψη, μέσα από τον αφοπλισμό, οδηγεί στη 
μείωση του ρόλου και της σημασίας των στρατιωτικών συμφώνων και στην τελική 

3ιάλυσή τους. 

Προς τούτη την κατεύθυνση θα κατευθύνουμε τον αγώνα και τις προσπάθειές 

μας, υπερασπιζόμενοι την αΜσμευτη εξωτερική πολιτική της Κυπριακής Δημο
κρατίας. Η νέα σκιίψη είναι αντίθετη με ενέργειες όπως αυτή που εξετάζουμε. 
Είναι αντίθετη με τους εξοπλισμούς και ψυχροπολεμικές ενέργειες, ακόμα και σε 

περίο3ο ύφεσης. Και τούτο γιατ( ως κεντρική φιλοσοφ(α έχει τα πανανθρώπινα 

ι3ανικά, τα πανανθρώπινα κοινά συμφέροντα, εκείνες τις πανανθρώπινες αξίες που 
εξικνούνται πάνω από σύνορα, πάνω από ι3εολογίες και συνασπισμούς. 

Κύριοι Βουλευτές, 

Το ΑΔΗΣΟΚ πιστεύει ότι η κυβέρνηση συνειδητοποιεί το μέγεθος της 

πρόκλησης και του προβλήματος σε ολόκληρή τους την ιίκταση. Πιστεύουμε ότι 
σωστά έγιναν τα διαβήματα προς το ΝΑΤΟ, γραπτά και προφορικά. 'Οι{ως 
θεωρούμε πως πρέπει να γίνουν περισσότερα. Δεν τελειώνει το θέμα με 
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διαμαρτυρία στο ΝΑΤΟ. Οι χώρες-μέλη του ΝΑΤΟ είναι συνυπεύθυνες και τα 
δ'ιαβήματα, η έντονη δ'ιαμαρτup(α μας θα πρέπει να κατευθuνθει σε καθεμιά απ' 

αυτές ξεχωριστά. Γιατί θα ήταν σοβαρό λάθος, στα πλιχlσια της σωστ1jς 
προσπάθειας που καταβ&λλει η κυβέρνηση για επίδειξη καλής θέλησης αναφορικ& 
με τη λύση του Κυπριακού, να επηρεαστεL με οποιοδήποτε τρόπο ο τόνος και η 

αποφασιστικότητα της αντίδρασής μας αναφορικ& με την παραβίαση της 
κυριαρχίας μας από τη νατοϊΚ'ή ηγεσία. 

Το ΑΔΗΣΟΚ καλεί την κυβέρνηση, ολόκληρο τον πολιτικό κόσμο και τον 
κυπριακό λαό σε επαγρύπνηση. Γιατί η υπόθεση της υπερ&σπισης των δικαιω

μ&των μας αποτελεί υπόθεση ολόκληρου του λαού. Η Βουλή προς τούτη την 

κατεύθυνση έχει σοβαρό ρόλο να διαδραματίσει. Θέλουμε να ελπίζουμε, ήδη 
φ&νηκε από τη συζήτηση, πως η Βουλή σύσσωμη και ομόθυμη θα ανταποκριθεί 

στις προσδοκίες του κυπριακού λαού. 

Θα υπερψηφ(σουμε με τη σειρ& μας και μεις το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ τον κ. Παπαπέτροu για την ομιλtα του. Τώρα θα αναγνώσω το 

, ψήφισμα και θα το θέσω στην έγκριση του Σώματος. 

Το ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων έχει ως εξής: 

«ΨΉΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού συζήτησε το θέμα της απαράδεκτης 
ενέργειας της στρατιωτικής ηγεσίας του ΝΑ ΤΟ να περιλάβει σε άσκηση πάνω σε 
χάρτη το αεροδ'ρόμιο που κατασκεύασαν οι τουρκικές κατοχικές δυνάμεις σε 
παράνομα κατεχόμενο έδ'αφος της Κυπριακής Δημοκρατίας, στο Λευκόνοικο, 
ομόφωνα αποφασίζει: 

( α) Καταδικ&ζει την απαράδεκτη αυτή ενέργεια της στρατιωτικ'ής ηγεσίας 
του ΝΑΤΟ ως προσβλητική και προκλητικ'ή σε βάρος του κυπριακού 
λαού, της κυριαρχίας, ανεξαρτησίας, της εδαφικ'ής ακεραιότητας και 
του αδ'έσμευτου της Κυπριακ'ής Δημοκρατlας. 

{β) Καταγγέλλει την ενέργεια αυτ'ή του ΝΑΤΟ ως ωμ'ή και απροκάλυπτη 
ποcραβlαση του δ'ιεθνοός νόμου και πλήγμα στις προσπάθειες της 
κυπριακ'ής κυβέρνησης για τη διασφ&λιση της κυριαρχίας, ανεξαρτησίας 
και εδαψικ'ής ακεραιότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(γ) Καλε( το Γ.ενικό Γραμματl:α των Ηνωμένων Εθνών να προβεί στα 

αναγκαία διαβ'ήματα προς τις κυβερν'ήσεις των χωρών-μελών του 

ΝΑ ΤΟ για σεβασμό της κυριαρχ(ας, ανεξαρτησίας, εδαφικής ακεραιό
τητας και του αδ'έσμευτου της Κυπριακ'ής Δημοκρατίας. 

(δ) Καλε( τα κοινοβούλια των χωρών-μελών του ΝΑΤΟ όπως λάβουν 

οποιαδ'ήποτε μέτρα στη δ'ιάθεσή τους κρlνουν αναγκα(α για τη μη 
επανάληψη παρόμοιας ενέργειας στο μέλλον, και 

{ε) Εξουσιοδοτε( τον Πρόεδρο της Βουλ'ής των Αντιπροσώπων να διαβι
βάσει το παρόν ψ'ήφισμα στο Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών 

και τα κοινοβούλια των χωρών-μελών του ΝΑ ΤΟ.)) 

Εγκρίνεται; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Εγκρ!νεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. Ο Πρόεδρος της 
Βουλής ή ο Προεδρεύων της Βουλής θα εκτελέσει την εντολή του Σώματος 
διαβιβάζοντας το ψήφισμα προι; το Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών για 

τα περαιτέρω. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Αναφορικά με την εκτέλεση θα εισηγοόμουν όπως ο Πρόεδρος της Βουλής 
καλέσει έναν έκαστο των πρεσβευτών των χωρών του ΝΑ ΤΟ και επtσημα στην 
Κόπρο προβεί στην επίδοση του ψηφίσματος. Θα ,αποκτήσει ιδιαίτερη σημασία, 
παρά αν σταλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μια εισήγηση. Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, συμφωνοόμε απ·όλυτα με την εισήγηση του κ. Κληρίδη. Είναι 
μια πρακτική και άμεση εφαρμογή του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, δε δίνουμε σημασία στο πώς θα πάει το ψήφισμα. Είτε έτσι 

ε(τε αλλιώς πρέπει να πάει. Ας πάει όπως λέει ο κ. Κληρ!δης. Σ' αυτό που 
δίνουμε σημασία είναι μια παράκληση προς το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ να 

διαβιβάσει αυτό το ψήφισμα και στα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας, εκτός αν 

προνοείται από την πρακτική που ακολουθεί ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ. 
Δηλαδή δίνουμε σημασία να πάει και στα Μόνιμα Μέλη του Συμβουλίου 

Ασφαλείας αυτό το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήταν ορθότερο αν από την αντιπροσωπεία μας ζητείτο από το Γενικό 

Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών να κυκλοφορήσει αυτό το ψήφισμα ως έγγραφο 
των Ηνωμένων Εθνών σε όλα τα μέλη του διεθνοός οργανισμοό. Νομίζω ότι αυτή 
είναι η ορθότερη τακτική. 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Συμπληρωματικά προς την πρόταση του κ. Κληρίδη, Κόριε Πρόεδρε, 
συμφωνοόμε να καλέσει ο Πρόεδρος της Βουλής τους πρεσβευτές των χωρών

μελών του ΝΑΤΟ και θα ήθελα να προσθέσω και τους πρεσβευτές των χωρών

μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας και να τους ενημερώσει για το ψήφισμα και να 
τους το επιδώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Σκοπίμως παρέλειψα τους πρεσβευτές των χωρών-μελών του ΝΑ ΤΟ. 
Θέλουμε να δώσουμε την εντόπωση διαβήματος. Και το διάβημα γίνεται προς 

εκε(νες τις χώρες που ευθύνονται για την παραβ(αση που έγινε. Στους άλλους δε 
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χρει&ζεται να κ&νουμε 8ι&βημα, κοινοποίηση του 8ιαβήματος. Είναι γι' αυτό που 

εισηγήθηκα το 8ι&βημα με κ&ποια αυστηρότητα και σοβαρότητα να γίνει προς 
τους πρεσβευτές των υπεύθυνων χωρών. Των υπεόθυνων για το σφάλμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μ&λιστα. Συμφωνώ πλήρως με τη 8ιευκρίνιση αυτή, κύριε Κληρί8η. 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόε8pε, 6τι θα ήταν χρήσιμο να το στέλλαμε 
και στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΝΑ ΤΟ ως συγκεκριμένο 8ι&βημα της 
Κυπριακής Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΝΑΤΟ; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μ&λιστα. Υπ&ρχει οργανισμός του ΝΑ ΤΟ στον οποίο αντιπροσωπεύονται 
και κοινοβούλια των χωρών-μελών της Δυτικής Συμμαχίας. Σ' αυτό το όργανο να 
σταλεί η 8ιαμαρτυρία της Βουλής μας, πρόσθετα προς την αποστολή που θα γίνει 
στις εθνικές Βουλές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχει ένσταση και αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπ&ρχει ένσταση, τότε 
θα αποσταλε! και στα κοινοβούλια των χωρών του ΝΑ ΤΟ. 

Και τώρα προχωρούμε, κύριοι συν&8ελφοι, στη Νομοθετική Εργασία. Το 
θέμα του οποίου η συζήτηση ήταν καθορισμένο να συνεχισθεί σήμερα συμφωνήθηκε 
όπως αναβληθεί για την προσεχή Πέμπτη, 8ε8ομένου ότι η νομική συμβουλή του 
Γενικού Εισαγγελέα, η γνωμο8ότησή του μ&λλον, λήφθηκε π&ρα πολύ αργ& και 
έπρεπε να μελετηθει από τα κόμματα, για να μπορέσουν να τοποθετηθούν πάνω 
σ ' αυτό το θέμα. 

Προχωρούμε λοιπόν στο Κεφ&λαιο Α ', που είναι η Νομοθετική Εργασία. Το 
πρώτο θέμα στην ημερήσια 8ι&ταξη είναι ιιΟ περί Εγγυήσεως της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τρ&πεζας Λτ8. (Κυρωτικός} Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: · 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤiΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΗΣ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ 
ΤΡΑΠΕΖΑΣ ΛΤΔ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες: 

Ντίνος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Τ &κης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Ν!κος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο π&νω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Μα"ίου 1990. 
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Στη συ.νεδρ(αση αυτή κλήθηκε και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωπος του Υ πουργε(οu Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται ε(ναt η επικύρωση από τη Βουλή 
συμφωνίας μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και της Συνεργατικής Κεντρικής 

Τράπεζας Λτδ για την παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης για δανειοδότηση των 
πατατοπαραγωγών με ποσό μέχρι ;!;1,760,000 μέσω των τοπικών συνεργατικών 
ιδρυμάτων τους για την αγορά πατατόσπορου, λιπασμάτων, φυτοφαρμάκων, 
πετρελαιοειδών και άλλων χρειωδών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς για τους οποίους θα δοθεί η ζητούμενη κυβερνητική εγγύηση, γι' 
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Ασφαλώς και θα ψηφίσουμε το προτεινόμενο νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, αλλά 
θα 'θελα να τονίσω πως ζημιές από το χαλάζι έχουν προξενηθεί και στην περιοχή 

του Ακακιού και παρά το γεγονός ότι για πολλούς μήνες τώρα αγωνίζεται 

απεγνωσμένα αυτή η κοινότητα και η περιοχή της να πείσει τις αρμόδιες αρχές να 
8ώσουν είτε πιστώσεις είτε οποιαδήποτε άλλη βοήθεια της μορφής πατατόσπορου, 

λιπασμάτων, φuΤοφαρμάκων, πετρελαιοειδών και άλλων χρειωδών ή οποιασ
δήποτε άλλης μορφής βοήθεια, εντούτοις η Εκτελεστική Εξουσία κωφεύει προς 
αυτή την έκκλησή τους. Γι' αυτό η παράκλησή μας είναι να διαβιβαστεί -αν 

θέλετε-και από εσάς αυτή η εισήγησή τους ότι επέστη ο χρόνος όπως κι εκείνη η 

κοινότητα κι εκείνη η περιοχή, που υπέστη ζημιές ύψους πάνω από 5:250,000, 
συμπεριληφθεί στα σχέδια δανειοδότησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από ό,τι φαίνεται στο νομοσχέδιο, κόριε Στυλιανού, δεν καθορίζεται μια 
ορισμένη περιοχή. 1 Οπου οι πατατοπαραγωγο( υπέστησαν ζημιές, ασφαλώς έχουν 
δικα(ωμα να δανειοδοτηθούν επl τη βάσει του νομοσχεδlου αυτού. Δεν υπάρχει 
πρόβλημα. 

Ορίστε. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης κάτι θέλει, κύριε Πρόεδρε, και μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος παρεξήγησε το σκοπό του 
νομοσχεδίου. Ο σκοπός του νομοσχεδίου είναι να λύσει το πρόβλημα των 
βαpυχρεωμένων πατατοπαραγωγών που, λόγω του ότι εξάντλησαν τα δανειο
δοτικd τους περιθώρια, διευκολύνονται με κυβερνητική εγγύηση, για να συνεχlσουν 
την άσκηση της πατατοκαλλιέργειας. Αυτός εlναι ο σκοπός του νομοσχεδlου και 
νομlζω κανένας δε διαφωνεί ότι έπρεπε και πρέπει να ψηφtστεl το νομοσχέδιο, για 
να διευκολυνθούν αυτο( οι άνθρωποι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Και όπουδήποτε κι αν κατοικούν αυτο! οι παpατοπαραγωγο!, δικαιούνται να 
δανειοδοτηθούν επ( τη βάσει του νομοσχεδlου αυτού. 

ΧΡ. ΚΟΤΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, ε(νοιι καθορισμένοι στην Επιτροπή. Ήλθαν εκε( και υπάρχουν 
τα στοιχε(α. Ε!ναι καθορισμένες και οι περιοχές και τα πρόσωπα κτλ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Απλώς θέλω νοι επεξηγήσω, κύριε Πρόε3ρε, πως η κοινότητα αυτή 
επανειλημμένως, προ της κάλυψής της από τον Ο.Γ.Α., έχει πληγε( οιπ' αυτές τις 
θεομην(ες. Σε καμιά απολύτως περ(πτωση 3εν έχει βοηθηθε(. Οι κάτοικοι 

χρειάζονται τη βοήθεια, ε(τε υπό μορφή οιποζημ(ωσης ε(τε άλλως πως, αλλά, και 
το σπουδαιότερο, μέσα στα πλα!σια του γράμματος του παρόντος νομοσχεδ(ου. 

Ε(ναι βάσει αυτών των 8ιατάξεων που με πήρε ψες ο πρόε8ρος της κοινότητας και 

με παρακάλεσε όπως ζητήσουμε να βοηθηθε( και η κοινότητα αυτή σε περ(πτωση 
έγκρισης του σχε3(ου 3ανειοΜτησης, προκειμένου νοι 3οινειο3οτηθε( κι αυτή και να 

επεκτε(νει την καλλιέργειά της. Μιλάμε όχι γι' αποζημ(ωση, κύριε Πρόε3ρε, αλλά 
γιοι 3ανειοΜτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μοι αυτό ε(ναι άλλο θέμα, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΤ: 

Επαναλαμβάνω, κόριε Πρόε3ρε, 3ε ζητοόν οιποζημ(ωση. Θέλουν υποβοήθηση, 
γιοι να μπορέσουν νοι συνεχ(σουν τις κοιλλιέργειές τους σ' αυτό το ε(3ος. Αυτό το 

κατέστησα σαφές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

Κύριε Πρόε3ρε, υπερτον(ζω αυτά που ε(πε ο κ. Στυλιανού. Αλλά το 

νομοσχέδιο το οποίο συζητούμε δεν ε!vαι αυτό στο οπο!ο ~να.φέρεται ο κ. 
Στυλιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ακριβώς! 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 
Και μεθό3ους γιοι νοι εγε(ρει το οι(τημοι αυτό η κοινοβουλευτική πράξη 

προσφέρει πολλές. Γι' αυτό έχω τη γνώμη ότι και καλύτερα και συντομότεροι θοι 
μπορε( νοι γ(νει η εργοισ(οι αυτού του Σώματος, οιν περιοριζόμαστε στο θέμα του 
νομοσχεδ~ου και τα ζητήματα αυτά εγε!ρονται ε!τε με επερωτήσεις είτε με 
εγγραφή θέματος στη Βουλή ή με επ(σκεψη στο οιρμό3ιο Τπουργε(ο ή με 
3ιάφορους άλλους τρόπους. Έχω τη γνώμη ότι 3εν ε(νοιι η ευκοιιρ(οι, όταν 
συζητε(τοιι ένα συγκεκριμένο θέμα, να τ(θεντοιι και άλλοι θέματα σοβαρά -θοι 
μπορούσα και εγώ νοι αναφέρω και άλλες κοινότητες που οιντιμετωπ(ζουν 
προβλήματα- κοιτά τη συζήτηση ενός νομοσχε3(ου το οπο(ο καμιά σχέση 3εν έχει 
με αυτά τα οπο(α έχει αναφέρει ο κ. Στυλιανού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μα αυτό προσπαθούμε να κάνουμε καθαρό, κύριε Κωνσταντίνου. Ότι αυτό 
το νομοσχέδιο έχει ένα συγκεκριμένο και ορισμένο σκοπό. 

Λοιπόν, κύριε Στυλιανού, νομίζω ότι ,έχει διευκρινιστεί το θέμα. 

Π. ΣΤ!ΛΙΑΝΟ!: 

Όχι, δε ζητώ αποζημιώσεις, κόριε Πρόεδρε. Το είπα και το τόνισα. Απλώς 
να τύχουν και αυτοί μεταχείρισης ισονόμου και ίσης όπως και οι άλλοι, οι οποίοι 
με το νομοσχέδιο αυτό βοηθούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κόριε Στυλιανοό, με συγχωρείτε. Αλλrf. ο Πρόεδρος της Βουλής δεν μπορεί να 

είναι ο διαβιβαστής των αιτημrf.των των διώρορων Βουλευτών ή των διrf.φορων 
περιοχών της Κόπρου. Δεν είναι θέμα αυτό το οποίο μπορεί. ... 
Π. ΣΤ!ΛΙΑΝΟ!: 

Εντrf.ξει, κόριε Πρόεδρε. Απλώς τη θέση αυτή, την οποία ανέπτυξα, δικαίωμrf. 
σας είναι να τη μεταβιβrf.σετε ή όχι. Αλλrf. θέλω να πω και στον κ. Κωνσταντίνου 
πως επανειλη~ •~ένα και οι πατατοπαραγωγοί Ακακίου και εμείς έχουμε κάμει τις 
αναγκαί~ς ενέργειες. Αλλrf. αυτές ήχησαν εις ώτα μη ακουόντων. 

ΠΡΟΕΔΊ'Ε!ΩΝ: 

Βεβαίως, εφόσον έχουν γίνει οι αναγκαίες ενέργειες, τότε σε τι χρειrf.ζεται 

όλη αυτή η ιστορία; 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

Κόριε Πρόεδρε, ο κ. Στυλιανοό έχει ικανοποιηθεί από το γεγονός ότι έχει 
προβάλει αυτό το θέμα στη Βουλή. Αν η Βουλή εγκαινιάσει μια τέτοια τακτική, 
τότε νομίζω ότι θα αλλrf.ξει ο όλος τρόπος εργασ(ας αυτής της Βουλής. Και γι' 
αυτό, ενώ ένας υποστηρίζει το αίτημα το οποίο έχει θέσει ο κ. Στυλιανού, από 
την rf.λλη πλευρά δεν είναι διατεθειμένος, αντιλαμβάνομαι, κανένας Βουλευτής να 

αποδεχθεί ότι η τακτική αυτή είναι τακτική την οποlα το Σώμα αυτό θα πρέπει 
να δεχθεί ως πrf.για πολιτική και πρrf.ξη. Αυτό είναι εκείνο που θέλω να καταλάβει 
ο κ. Στυλιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. ', 

Κόρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα rf.ρθρα 1, 2 και 3 εγκριθοόν; 
Και τα 3 rf.ρθρα του νομοσχεδίου αυτοό εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα, 

επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ. {Κuρωτικός) Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&:ρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως το vομοσχέ8ιο αυτό εγκριθε! και 
ψηφιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται 

ομόφωνα σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 περ( Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κατα
ναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑ
ΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ντ!νος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Λεόντιος lερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Νtκος Μουσιοόττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρ(στος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Μαϊου 1990. 
Στη συνε8ρ(αση αυτή κλήθηκαν καί ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχε8!ου εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται ε(ναι η τροποπο!ηση του 8ασμολογ(ου 

<bστε να μειωθεί ο εισαγωγικός 8ασμός των κλουβιών και των 8ιχτύων που 

χρησιμοποιούνται για την ιχθυοκαλλιέργεια καθώς και των βιντεοταινιών με 
εκπαι8ευτικό περιεχόμενο. 

Με βάση τα στοιχε(α που κατατέθηκαν στην Επιτροπή και αναλύθηκαν 
εκτενέστερα από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, οι ψηλοί 
εισαγωγικο( 8ασμο( που επιβάλλονται με βάση την ισχύουσα νομοθεσ(α σε 8(χτυα 

και κλουβιά αποτελούν ανασταλτικό παράγοντα στην προώθηση της ιχθυοκαλ
λιέργειας, γι' αυτό και κρ!θηκε αvαγκαlα η μείωσή τους, ώστε τα ε!8η αυτά να 

επιβαρύνονται με τους συντελεστές του κοινού εξωτερικού 8ασμολογίου, 8ηλα8ή 

ατελώς (ΕΟΚ) και 11 % (Γενικός). Παράλληλα κριθηκε σκόπιμο όπως οι 8ασμο( 
που επιβάλλονται στις βιντεοκασέτες εκπαι8ευτικού ή πολιτιστικοό περιέχομένου 
μειωθούν, ώστε να επιβαρύνονται με τους χαμηλούς συντελεστές 3,8% (ΕΟΚ) ή 
7 ,2% (Γενικός). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό υιοθέτησε 
τη 8ασμολογική ελάφρυνση που προτείνεται στα 8lχτυα και 'στα κλουβιά και 
αποφάσισε να αφήσει για περαιτέρω ,εξέταση το θέμα των βιντεοκασετών, αφού 
προηγουμένως τεθούν ενώπιόν της τα συμπληρωματικά στοιχε(α που ζητήθηκαν 
από το Υπουργείο Οικονομικών. 



Με βάση την πιο πάνω θέση η Επιτροπή /:χει διαμορφώσει ανάλογα το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο και ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θόματος αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 

ανάγνωση τοu νομοσχεδ(οu. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Τροποποίηση του Δεύτερου Π(νακα του βασικού νόμου. Παράρτημα. / Αρθρο 2. 

Έναρξη ισχόος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 με το Παράρτημα και 3 εγκριθοόν και 
ψηφιστούν; 

Και τα 3 άρθρα του νομοσχεδίου, δηλαδή το άρθρο 1, το άρθρο 2 μαζί με το 
Παράρτημα και το άρθρο 3, ομόφωνα εγκρίνονται και ψηφίζονται, καθότι δεν, 

υπάρχει καμιά ένσταση. 

Προχωροόμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος/θα αναφέρεται. ως ο περ( Τελωνειακών Δασμών και Φό.ρων 
Καταναλώσεως {Τροrοποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά όνσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα εγκρ(νεται και 
ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θ/:μα είναι «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμού της 
Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κόπρου Νόμος {Αρ. 1) του 1990». Καλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ' ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) 
ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντlνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μου σι.ούττ ας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η- Κοινοβουλευτική_ Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό μελέτησε το 
πιο πcίνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρ(α της που πραγματοποι>]θηκε στις 7 Μα'ίου 1990. 
Στη συνε8ρ(αση αυτή κλ>]θηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχε8!ου 
εκπρόσωποι της Αρχής Βιομηχανικ'ής Καταρτ!σεως Κύπρου. 

Με το νόμο που προτε!νεται σκοπε!ται η έγκριση πληρωμ>]ς από το Ταμε!ο 
της Αρχ>]ς Βιομηχανικής Καταρτ!σεως Κύπρου ποσού f360 και η 8ιcίθεσή του για 
την κcίλυψη της αύξησης του επι8όματος παραστcίσεως του Διευθυντή της Αρχ>]ς 
από f50 σε f80 από την 1/1/1990. 

Η Κοινοβουλευηκ'ή Επιτροπ>] Οικονομικών και Προϋπολογισμού λαμβcί
νοντας υπόψη τις αναθεωρήσεις των επιδομάτων παραστάσεως που έγιναν για τις 
δ'ιευθυντιχές θέσεις στο δ'ημόσιο τομέα συμφωνεί με τους σκοπούς του υπό 
συζ'ήτηση νομοσχε8(ου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλ'ή την ψ'ήφισ'ή 
του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπcίρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχ'ής; 

Επει8'ή 8εν υπcίρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχ>]ς, προχωρούμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδlοu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
0

Προο!μιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμ>]ς από το Ταμε(ο της Αρχής Βιομηχανικ>)ς Καταρτ(σεως 

Κύπρου ποσού ;€360 για τη χρ>]ση του έτους που λ'ήγει στις 31Δεκεμβρ(ου1990. 
Άρθρο 2. 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥί!JΝ: 
Υπcίρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 μαζ( με τον επισυνημμένο 

Πίνακα εγκριθούν και ψηφιστούν; 

Και τα τρ(α άρθρα, καθώς και ο επισυνημμένος στο άρθρο 3 Πlνακας 
εγκρίνονται ομόφωνα, επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Και προχωρούμε τώρα στην τρ(τη ανcίγνωση του νομοσχε8!ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος 8ύναται να αναφέρεται ως ο περ( Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ!σεως Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο αυτό εγκριθε( και ψηφιστε( σε 

Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση-, το νομοσχέδ'ιο ομόφωνα εγχρlνεται και 

ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα στη σημεριν>] ημερήσια 8ιcίταξη ε(ναι "Ο περ( Συμπληρω
ματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ!σεως Κύπρου Νόμος 
(Αρ. 2) του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευηκ>]ς Επιτροπ'ής 
Οικονομικών να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμοc. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) 
ΤΟΥ 1990» 

Παpόv't'ες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Μα'~ου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωποι της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κuπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 
της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κuπρου ποσοu !0395,000 και η διάθεσή του 
για την επιχορήγηση της δημιουργίας της απαραίτητης υποδομής για εφαρμογή 

προγραμμάτων επαγγελματικής/τεχνικής κατάρτισης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί με 
τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι 1 αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Απλώς θα 'θελα να ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, αν στα ποσά αυτ&. που πάμε να 
ψηφίσουμε υπάρχει οποιαδήποτε πίστωση για προγράμματα.Ύια τα οποία υπάρχει 
συζήτηση εκκρεμοuσα ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Θα 
παρακαλούσα τον Πρόεδρο, αν υπάρχει αυτή η διάταξη, νοc το διευκρινίσει. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

'Οχι, δεν υπάρχει. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Εντάξει, κuριε Πρόεδρε. Τότε δεν έχουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε λοιπόν στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8Lου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κuπρου ποσοu ~395,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 
1990. Άρθρο 2. 
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Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Π(νακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως τα &ρθρα 1, 2 και 3, μαζί με τον 
επισυνημμένο πιvακα, εγκριθούν-'και ψηφιστούν; 

Τα &ρθρα 1, 2 και 3, μαζ( με τον επισυνημμένα Πίνακα, εγκρ(νονται και 
ψηφ(ζονται ομόφωνα, επει8ή 8εν υπ&ρχει καμι& ένσταση. 

Προχωρούμε τώρα στην τρ(τη αν&γνωση του νομοσχε8(ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος 8ύναται να αναφέρεται ως ο περ( Συμπληρωματικού 

ΠροUπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ(σεως Κύπρου Νόμος (Αρ. ·2) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδ'ήποτε ένσταση όπως το vομοσχέδ'ιο αυτό εγκριθε( και 

ψηφιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδ'ιο αυτό ομόφωνα εγκρ(νεται 

και ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Και προχωρούμε τώρα στο πέμπτο θέμα της σημερινής ημερήσιας δ'ιάταξης, 

που ε(ναι «0 περ( Φορολογ(ας του Εισο8ήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 1989». Ε(ναι πρόταση νόμου. Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμ68ιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 'Εκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 5) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989» 

Παpό11τες: 

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Τ&κης Χατζη8ημητρ(ου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Νlκος Μουσιούττας 

Χρ(στος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε 
την πιο π&νω πρόταση νόμου, η οπο(α κατατέθηκε στη Βουλή από τον αξιότιμο 

Βουλευτή κ. Δ. Ηλι&8η, σε τρεις συνε8ρίες. Η τελευτα(α συνε8ρ(α της 
πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαϊου 1990. Στα πλα(σια της εξέτασης του θέματος 
αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο εισηγητ>)ς του προτεινόμενου 
σχε8ίου νόμου κ. Δ. Ηλι&8ης, εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Οικονομικών και 
αντιπροσωπεία των ενδ'ιαφερόμενων συνταξιούχων χηρών. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου ε(ναι η απαλλαγ>) από το φόρο 
εισοδ'ήματος των συντάξεων χηρείας ως στοιχειώδ'ες μέτρο κοινωνικ'ής δ'ικαιο.σύνης 
για την κατηγορία των γυναικών που έχασαν τους προστάτες της οικογένειάς τους 
και επωμ!ζονται μεγαλύτερες οικονομικές, κοινωνικές και άλλες ευθύνες και βάρη. 
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι το 
προτεινόμενο μέτρο θα ήταν καλύτερα να αντικριστε( στα πλα(σια της μελέτης 
της γενικότερης φορολογικής μεταρρόθμισης και ει3ικότερα μέσω του μηχανισμοό 
της παραχώρησης φορολογικών πιστώσεων και ότι με βάση τα προκαταρκτικ&; 
τους στοιχεία εκτιμούν ότι η αναμενόμενη απώλεια εσόδων υπολογίζεται να 
ανέλθει στις 5'50,000. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοι\ υιοθετώντας 
τη θέση ότι η προτεινόμενη νομοθεσία αποτελεί μέτρο κοινω\iοικής Οικαιοσύνης 

συμφωνεί με τους σκοποός και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, 
γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ηλιά3ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, εκφράζουμε τη βαθιά μας ικανοποίηση και χαιρετίζουμε την 

ομόφωνη ψήφιση της πρότασης νόμου που έχουμε καταθέσει για την απαλλαγή 
των συντάξεων χηρείας από τη φορολογία. 

Αποτελεί στοιχειώδες μέτρο κοινωνικής δικαιοσύνης το νομοθέτημα που 

εγκρίνουμε. Όταν μια οικογένεια έχει χάσει τον προστάτη της, αλλά και το χόριο 

εισόδημά της μαζί, είναι άδικο και ανεπιτρεπτο το κράτος να συνεχ(ζει να 

φορολογεί και να εκμη3ενίζει τη μικρή σύνταξη που το ί3ιο παραχωρεί. 

Το νομοθέτημα όμως έχει και μια ι3ιαί-ι'ερη ηθική σημασία. Με αυτό η Βουλή 
μας αναγνωριζει και τιμά εκεινες τις γυναίκες που μέσα στην αν8ροκρατούμενη 
κοινωνια μας εlχαν την ατυχlα να χάσουν το σύζυγό τους. Εκεlνες τις γυναίκες 

που μόνες επωμίζονται όλες τις οικογενειακές, κοινωνικές και οικονομικές ευθύνες. 
Που στέκονται όρθιες, εργάζονται κι αγωνίζονται με αξιοπρέπεια στην κοινωνία 
σαν αληθινές ηρωί3ες. Είναι αυτές τις άξιες γυναίκες και μητέρες που έμπρακτα 

τιμούμε σήμερα με το ομόφωνο νομοθέτημά μας. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωροόμε τώρα στη 3εότερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν και 
ψηφιστούν; 

Και τα 3υο άρθρα εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόrpωνα, επει3ή 3εν υπάρχει· 
καμιά ένσταση. 

Προχωροόμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισο3ήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια3ήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί 
σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Η πρόταση νόμου ομόφωνοι εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο, λόγω του ότι 

8εν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι ((Ο περ( Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της 
οιρμό8ιοις Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιοιβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·1·ΠΟΛΟΓΙΣΜ01 ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποr ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σ1ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟ1 ΠΡΟ·1·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 14) ΤΟ! 1990>>.. 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χοιτζη8ημητρίου 

Λέοιν8ρος Ζοιχοιριά8ης 

Λεόντιος Ιεροδιακ6νου 

Θαλής Μιχοιηλί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8Lο σε συ\ιε8ρίοι της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Μοιϊου 1990. 
Στη συνε8ρίοιση αυτή κλήθηκε και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχε8ίου 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. Στην ί8ιοι συνε8ρίοι παρευρέθηκαν 

επίσης τα αξιότιμοι Μέλη της Βουλής κ. Κ. Χρίστου και Ν. Μουσιούττας. 

Με το νόμο που ·προτείνεται σκοπείτοιι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού χρημάτων ύψους ~86,385 και η 8ιάθεσή 
του για κατανομή σε 8ιάφορα Κεφάλαια και Άρθρα του Τακτικοό Προϋπο

λογισμού που κρίθηκαν ανεπαρκή. 

Το μεγαλύτερο μέρος της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 

8ιοιτεθεί γιοι την καταβολή 8ιάφορων χορηγιών και συνεισφορών (Ε34,936), για 
την κάλυψη των εξό8ων εξαγωγής από τη ΣΕΔΙΓΕΠ Λτ8 ενός περίπου 
εκατομμυρίου κιλών κpεμμυ8ιών (!:27,449) και γιοι την κάλυψη των εξό8ων της 
ΜεσογειαΧής Διάσκεψης για την προστασία του περιβάλλοντος από τη ρύπανση 
(!:14,500). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου, γι / αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !:86,385 

γιοι τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα 8οιποινηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Λείτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

'Αρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αuτών; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι επισυνημμένοι Π(νακες 

εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8lου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 14) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχε8ίου; 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος 
(Αρ. 15) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόε8pο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 1990>>. 
Παpόvτες:-

Ντ(νος ΚωνσταντLνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρ:rελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πpοϋπολογισμοό μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μα'(ου 1990. 
Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών ο οπο(ος και ανέλυσε τις πρόνοι~ς του νομοσχεδ(ου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Τάμείου ποσού χρημάτων ύψους !013,550 και η 8ιάθεσή 
του για την καταπολέμηση πuρκαϊών στην ύπαιθρο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθε
τώντας τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου, ομόφωνα εισηγε(τdι στη 
Βουλ-/ι την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού ;1;13,550 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα μαζ( με τους επισuνημμένους 
Πίνακες εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 15) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ϊ'πάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχεδίου; 

{Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
{Αρ. 19) του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ'ής 
Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ.19) ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τ &κης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γ αλαν6 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο π&νω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι-ήθηκε στις 9 Μα!ου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών ο οποίος και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η iγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού χρημ&των ύψους !;359,521 και η 
κατανομή του σε αριθμό Κεφαλαίων και Άρθρων του Τακτικού ΠροUπολογισμού -
που κρίθηκαν ανεπαρκή. 
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Το μεγαλότερο μέρος της ζητοόμενης συμπληρωματικής πίστωσης θα 
Οιατεθε( για την κάλυψη διάφορων δαπανών σχετικά με τα Ούο ελικόπτερα που 

παραγγέλθηκαν το 1989 από την Πολωνία με αντισταθμιστικό εμπόριο 
(J;24 7 ,900) και για επιστροφές χρημάτων από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας με βάση την υφιστάμενη σχετική νομοθεσία (5'60,000). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετώντας 

τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η υπ6 αναφορά συμπληρωματική πίστωση 
αποφάσισε να εισηγηθεί την έγκρισή της με ταυτόχρονη όμως μείωσή της κατά 
J;15,000, ποσό που αφορά την παραχώρηση κατά χάριν οικονομικής βοήθειας για 
επι3ιόρθωση ζημιών που προκλήθηκαν από έκρηξη βόμβας στην οικία του 
Διευθυντή των Φυλακών, θέμα που αφέθηκε να εξεταστεί περαιτέρω και στιΧ: 
πλα(σια της γενικότερης αντιμετώπισης παρόμοιων περιστατικών. 

Με βάση την πιο πάνω θέση της η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου σε νόμο με τη μείωση του ποσοό από 
5'359,521 σε 5'344,521 και την τροποποίηση του τίτλου του ώστε να αναφέρεται 
ως «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 13) του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές, προχωροόμε στη 3εότερη ανάγνωση του 
νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό . 

5'344,521 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει3ίκευση των ποσών που θα 3απανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 
Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, και τα τρία άρθρα μαζί με τον επισuνημμένο 

Πίνακα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 13) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 
Προχωροόμε στο επόμενο θέμα που είναι «0 περί Συμπληρωματικοό 

ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 20) του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 20) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζ η8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαϊου 1990. 
Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ο οποίος και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεδ!ου, 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού χρημάτων ύψους ;€849,600 και η 8ιάθεσή 
του για την καταβολή αυξημένης αποζημίωσης για νυκτερινό και απογευματινό 
καθήκον που καταβάλλεται στο προσωπικό που εργάζεται με το σύστημα 

βάρ8ιας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθε

τώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδ!ου, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του 
ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 16) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ πάρχοuν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
;€849,600 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . 

Ύ'πάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα μαζί με τον επισυνημμένο Πίνακα 
εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 16) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχε3ίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχ/:3ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Το επόμενο θέμα εlναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 21) του 1990». Παρακαλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 21) ΤΟΥ 1990». 
Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νtκος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλιίρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο π<Χνω νομοσχέ3ιο σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαϊου 1990. 
Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ο οποtος και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεδtου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;\;159,901 και η 3ιάθεσή του για την 
ανα3όμηση/ ανα3ιάρθρωση των θέσεων στο στρατό της Δημοκρατίας που 

θεωρείται αναγκαία υπό το φως και των νέων Κανονισμών για προαγωγές στο 
στρατό που θεσπίστηκαν πρόσφατα από τη Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, γι 1 αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 πεpt Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 17) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

~159,901 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει3ίκευση των ποσών που θα 3απανηθούν. Πρώτος Πίνακας.'' Αρθρο 3. 
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Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεότερος Πίνακας - Πρώτο Μέρος. Δεότερος 
Πίνακας - Δεότερο Μέρος. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα μαζί με τους Πίνακες εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό 

Νόμος (Αρ. 17) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος 
(Αρ. 22) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών να 8ιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 22) ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος lερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 
Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ>] Οικονομικών και Προϋπολογισμοό μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι>]θηκε στις 9 Μα!ου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ο οποίος και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχε8ίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμ>]ς από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό ;€161,200 και η διάθεση του για την 
κάλυψη της δαπάνης αγοράς/αντικατάστασης αντλητικοό και άλλου εξοπλισμοό 
για την ικανοποίηση u8ατικών αναγκών που 8ημιουρyοόνται από τη φετινή 

χαμηλ>] βροχόπτωση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθε

τώντας τους σκοποός 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσοό χρημάτων, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψ>]φιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου με την 
τροποποίηση του τίτλου του ώστε να αναφέρεται ως <(0 περί Σuμπληρωματικοό 
ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 18) του 1990». 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, μεταξύ άλλων το νομοσχέ8ιο προβλέπει για τοποθέτηση 
αντλιών και αγωγών σε 8ιάφορα αρ8ευτικά τμήματα της Πιτσιλιάς αξίας ;1)3,000. 
Πιστεύω ότι το ποσό 8εν είναι καθόλου ικανοποιητικό. Η έλλειψη αντλιών μας 

απασχόλησε πάρα πολλές φορές και είχαμε επανειλημμένες επαφές τόσο με 
Υπουργούς όσο και με άλλους κρατικούς λειτουργούς και σπαταλήσαμε πάρα πολύ 

χρόνο για την επ(λυση του προβλήματος τούτου. 

Στήναμε μια αντλία σε μια 8ιάτρηση, 8ήθεν για συντήρηση τη σήκωναν οι 

κρατικοί λειτουργο(, την έπαιρναν σε άλλο χωριό, την έστηναν για τρεις μήνες και 
τη σήκωναν για να την πάρουν σε άλλο χωριό. Αυτό ήταν αιτία να υπάρχουν 
προστριβές μεταξύ των κατοίκων της υπαίθρου και των διάφορων κρατικών 
λειτουργών. 

Θέλω να πιστεύω ότι τα ποσά που ψηφίζουμε σήμερα για την αγορά αντλιών 
θα είναι ικανοποιητικά για τις ανάγκες ολόκληρης της υπαίθρου μας, για να 
σταματήσει και η ταλαιπωρία των κατοίκων και τα περιττά έξοδα που 

υφίστανται και οι διαξιφισμοί μεταξύ κυβέρνησης και των χωριτικών αρχών. 

Εμείς θα παρακολουθούμε το θέμα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε. 

Πραγματικά λόγω της φετινής ανομβρίας υπάρχουν τεράστια προβλήματα 

στην· ύπαιθρο. Έχουμε ζητήσει,,από το Υπουργείο να μας δώσει μια ανάλυση πού 

θα χρησιμοποιηθούν τα ποσά 'αυτά, πόσες διατρήσεις από αυτές που έχουν 
ανορυχθε( θα καλυφθούν, για να δούμε αν ε(ναι αρκετό το ποσό, διαφορετικά θα 

ζητήσουμε να επανέλθει το Υπουργείο με νέο συμπληρωματικό προϋπολογισμό, 
ούτως ώστε να βεβαιωθούμε ότι θα ικανοποιηθούν όλες οι ανάγκες της υπαίθρου 
φέτος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι μεγάλες και επείγουσες οι ανάγκες φέτος με την 

ανομβρ(α που έχει παρουσιαστει Παντού, σε όλα τα χωριά, παρουσιάζεται 
πρόβλημα 8ιάσωσης 8έν8ρων και φυτειών. 

Χαιρετ!ζουμε την ψήφιση κονδυλίου γι 1 αυτό το σκοπό, αλλά πιστεύουμε πως 
δε θα ε!ναι επαρκές για να καλύψει αυτές τις μεγάλες ανάγκες που παρου
σιάζονται. 

Βέβαια έχουμε υπόψη μας ότι η κυβέρνηση έχει κάμει μελέτη και έχει 
προτε(νει ποσά για αντιμετώπιση _των συνεπειών της ανομβρίας και εκφράζουμε 

την πεποίθηση πως θα 8οθεί η αναγκαία προσοχή, ώστε να καλυφθοόν όλες οι 

ανάγκες που παρουσιάζονται και να μην αφεθούν δένδρα να ξηραθούν ή φυτείες να 
καταστραφούν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φάντης. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύpιε Πpόε8pε, α\ιτιλαμβάνομαι ότι η κυβέpνηση, εισάγοντας το νομοσχέ8ιο 

στην αpμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτpοπή, θα έχει 8ώσει στοιχεία για το τι 
χρειάζεται γι 1 αυτές τις αντλ(ες που αποφασ(ζουμε να χρηματοδοτηθούν τώρα, 
εγκρίνοντας το σχετικό κον8ύλι. 

Αντιλαμβάνομαι την α8ημονία και το εν8ιαφέpον όλων των συνα8έλφων για 

μεγαλύτεpα κον8όλια, αλλά νομίζω ότι αν η κυβέpνηση από τις έpευνές της 

8ιαπιστώσει ότι χρειάζονται περαιτέρω κον8ύλια, συμπληρωματικοί προϋπο
λογισμοί για νέες ανάγκες που μποpεί να πpοκύψουν ή που πιθανό να υπάpχουν 

χωpίς να έχουν επισημανθεί, θα έpθει με νέα στοιχεία στη Βουλή, για να ζητήσει 

νέο συμπληpωματικό πpοϋπολογισμό. 

Γι' αυτό νομίζω ότι 8ε χρειάζεται να λέμε από τώρα τι πρέπει να γίνει στο 

μέλλον, εφόσον πιστεύουμε ότι αυτό μπορεί να διαπιστωθεί από τις έρευνες της 

ί8ιας της κυβέpνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήpου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύpιε Πpόε8pε, φοβούμαι ότι θα 8ιαφωνήσω με τον κ. Φάντη, γιατί η 8ική 
μου η άποψη είναι ότι πpόκειται πεpί ημιμέτpου. Βέβαια θα ψηφίσουμε αυτό το 
συμπληpωματικό πpοϋπολογισμό, γιατί πpοτίθεται να θεpαπεύσει μέχpι ενός 

βαθμού το πpόβλημα. 

'.Ομως, συμφωνώ με τον χ. Παπαρέ ότι το πρόβλημα ε(ναι ευρύτερο από ό,τι 
παρουσιάζεται, διότι συνεχώς έχουμε παράπονα για τις αρδευτικές ανάγκες 
πολλών κοινοτήτων ως αποτέλεσμα της ανομβρ!ας και χρειάζεται μια ολοκλη

ρωμένη μελέτη για τις ανάγκες αυτές, ούτως ώστε πράγματι να έρθει η κυβέρνηση 
κάποια στιγμή με αυτή την ολοκληρωμένη μελέτη και με έναν ολοκληρωμένο 
πpογpαμματισμό για το πώς θα αντιμετωπιστεί pιζικά αυτό το θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψυλλί8ης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύpιε Πpόε8pε, 8εν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά φαίνεται ότι παpουσιάζεται 

μια αντινομία από μέpους της κυβέpνησης γι' αυτό το θέμα και μη σωστός 
πpογpαμματισμός. Κατ' επανάληψη η επαpχιακή 8ιοίκηση, και γνωp(ζω από τη 
Λεμεσό, μας εlπε ότι πράγματι ορισμένες κοινότητες είχαν απόλυτη ανάγκη να 

τους σταλεί αντλία για τα 8έν8pα τα οποία ξηpαίνονται λόγω της ανομβpίας. Η 

επαpχιακή 8ιοίκηση εpχόταν σε επαφή με το Τμήμα Αναπτύξεως Υ8άτων και το 
Τμήμα Αναπτύξεως 18άτων τους έλεγε «8εν έχουμε να 8ώσουμε τ(ποτε». Εν τω 
μεταξύ οι κοινότητες έκαναν προσπάθειες για να πάρουν αυτές τις αντλίες. Το 

αποτέλεσμα είναι να μένουν τα χωράφια ή τα 8έν8ρα τους απότιστα και να 
ξηpαίνονται. 

Αν αυτή τη στιγμή 8εν έχει γίνει κανονική μελέτη, και όπως μας λέει ο 
κ. Φάντης θα γίνει μελέτη, όταν θα γίνει η μελέτη 8ε θα υπάpχουν 8έν8pα για να 
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ποτίσουν. Επομένως εκεtνο το οπο(ο προέχει είναι η άμεση ποcροχή αντλιών σε 

όλες τtς κοινότητες που έχουν ανάγκη και να. μην περιμένουμε πότε θα γίνει 
μελέτη και πότε θα έρθει η κυβέρνηση με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς 

στο μέλλον, για να ποτίσουν αυτές οι κοινότητες τα περιβόλια τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 
Κόριοι, το πρόβλημα Sεν ε(ναι αυτό. Το πρόβλημα είναι ότι η κυβέρνηση μας 

ζητά ορισμένο ποσό για ορισμένο σκοπό και εμείς δεν μπορούμε να της δώσουμε 
περισσότερα από ό,τι ζητά. Αυτά μας ζητά τώρα και της τα Sίνουμε. Αν μας 
ζητήσει και άλλα στο μέλλον, τότε θα το μελετήσουμε και πιθοcνό να τα δώσουμε 
κι εκείνα. 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, όπως πολύ σωστά αναφέρατε, η κυβέρνηση ζητά ένα 

συγκεκριμένο κονΜλι και η Βουλ>\ το εγκρίνει. 
Η αντίληψη μου είναι ότι κατά τη συζ>\τηση στην αρμό8ια Κοινοβουλευτικ>\ 

Επιτροπ>\, όταν >\ρθαν οι αρμό8ιοι κυβερνητικοί παράγοντες -για να εισάξουν το 
νομοσχέδιο, καμιά πλευρά δεν εισηγήθηκε ότι δεν επαρκεί και ότι πρέπει να 
ζητήσουμε περισσότερα. 

Βέβαια αν το θέμα είναι τόσο τραγικό όσο το περιέγραψε ο κ. Ψυλλί8ης, 
διερωτώμαι τι θα γινόταν αν δεν ερχόταν αυτό το κονδύλι, αυτός ο συμπλη
ρωματικός προϋπολογισμός και ο άλλος ο οποίος εκκρεμεί για να συζητηθεί _σε 
λίγο. Νομίζω ότι, αν οι αντλίες Sε θα βρουν 8έν8ρα, Sιότι θα ξηραθοόν όλα, 
έπρεπε τουλάχιστον κάποιος από μας να αναλάβει την πρωτοβουλ(α και να 
εγγράψει το θέμα. Αλλά νομίζω, χωρίς να υποτιμώ την όπαρξη προβλ>\ματος, 
χωρίς να υποτιμώ την ανάγκη προγραμματισμοό μακροπρόθεσμου και ολοκλη

ρωμένου, ότι στο συγκεκριμένο θέμα υπερβάλλουμε λίγο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟ!: 

Πολό καλός συν>\γορος ο κ. Παπαπέτρου, κόριε Πρόε8ρε. Αλλά υπάρχει 

σοβαρό πρόβλημα και θα έπρεπε αυτό το ποσό που ψηφίζουμε σ>\μερα να είχε 

έρθει πολό πριν, Sιότι >\ταν γνωστό ότι υπ>\ρξε ανομβρία. 

Πιστεύω ότι, αν τώρα προχωρήσουμε για να βρούμε πού και πότε θα 
χρησιμοποιηθοόν οι αντλίες, μέχρι που να παραγγελθοόν οι αντλίες και να φθάσουν 

στην Κόπρο, θα έχουμε σοβαρότερο πρόβλημα. Και ε8ώ πραγματικά υπήρξε 
ολιγωρία εκ μέρους της κυβέρνησης. 

Εκείνο που τονίσαμε εμείς είναι ότι ψηφίζουμε το ποσό αυτό και ζητ>\σαμε 
να μας δώσουν στοιχε(α για το πού θα χρησιμοποιηθούν. Και αν υπάρξει ανάγκη, 

είπαμε προηγουμένως ότι θα ζητήσουμε έστω και με νέο συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό να καλυφθοόν οι ανάγκες. 

Φοβοόμαι όμως ότι είναι αρκετά καθυστερημένα και θα υπάρξει πρόβλημα 
που Sε θα μπορέσουμε να το επιλόσουμε, Sιότι >\Sη βρισκόμαστε στη θεριν>\ 
περίο8ο που το νερό χρειάζεται για τα 8έν8ρα και τις καλλιέργειες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εκε(vοt που ε(vαι υπεύθυνοι, κύριοι, ας αναλάβουν τις ευθύνες τους. Μας 

ζητούν ορισμένα χρήματα και τους τα 8(νουμε. Αν ήθελαν περισσότερα, όφειλαν 
να ζητήσουν περισσότερα. 

Ο κ. Παναγ(8ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πολό ορθά τα λέτε. Αυτό το κον8όλι έστειλε η κυβέρνηση και 
η Βουλή το ψηφ(ζει. 

Ε8ώ η ανησuχ(α όλων μας ε(ναι ότι υπάρχει ένα σοβαρό πρόβλημα, ότι 

υπάρχει ανομβρ(α και ότι έπρεπε η κυβέρνηση να προλάβει ή θα έπρεπε να στε(λει 
προηγουμένως προUπολογισμό. Δεν ε(παμε ότι θα ψηφ(σουμε κον8όλι, 8ιότι 8εν 
μπορούμε να ψηφ(σουμε κον8όλι. Η ανησυχ(α όλωv μας ε(vαι ότι πρέπει vα 

επισπεύσει τις ενέργειές της και vα καλύψει αυτό το πρόβλημα το συντομότερο 
8υvατό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Η αvησuχ(α κρατε( όλους μας, κύριε Παναγ(8η, 8ιότι πράγματι ε(ναι έvα 
σοβαρό θέμα το θέμα της αvομβρ(ας και η όλη οικονομ(α αυτοό του τόπου 
εξαρτάται από τις ποσότητες αρ8εύσιμου vερού και από τη βροχή που θα πέσει σ' 

αυτό τοv τόπο. 

Βλέπω ότι το πρόβλημα ε(vαι πάρα πολύ σοβαρό και ε(ναι πολό σωστό να 

εκφράζεται η ανησυχ(α αυτού του Σώματος. Αλλά η ανησυχ(α αυτού του 

Σώματος 8εv μπορε( vα ο8ηγήσει πουθενά αλλού, παρά προς την κυβέρνηση η 
οπο(α, αν πραγματικά ε(vαι βάσιμη η αvησuχ(α, θα πρέπει να στε(λει αμέσως 

συμπληρωματικό προUπολογισμό και vα μας ζητήσει περισσότερα λεφτά για vα 
μπορέσουμε να της τα 8ώσουμε. Διότι 8ιαφορετικά νομ(ζω ότι θεωρητικολογούμε. 

Κύριοι, νομ(ζω ότι έχουμε τελειώσει με αυτό το θέμα ... 
Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΤ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με όλο το σεβασμό, 8ε νομ(ζω ότι θεωρητικολογούμε. 

Υπάρχει έvα θέμα αρχής. Ότι αυτή η Βουλή, αυτό το Σώμα, 8εv ε(vαι 
σφραγ(8α της όποιας κυβερνητικής πολιτικής και οι Βουλευτές έχουv και το 
8ικα(ωμα και το καθήκον να επισημα(vουv προβλήματα, α8υvαμ(ες και vα ασκούv 
κριτική στο κυβερνητικό έργο, με αφορμή και αυτούς τους συμπληρωματικούς 
προUπολογισμούς που κατατlθενται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πιστεύετε ότι με την ομιλ(α μου αρνήθηκα αυτό το 8ικα(ωμα, κύριε Ομήρου; 

Γ. ΟΜΗΡΟΤ: 

Όχι, 8εν αναφέρομαι στην ομιλ(α σας, αλλά αναφέρομαι στις παρεξηγήσεις 

·που τυχόν θα προκύψουν από το περιεχόμενο συνολικά αυτής της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Δεv υπάρχει παρεξήγηση. Τι παρεξήγηση υπάρχει; 

Γ.ΟΜΗΡΟΤ: 

Συνεπώς πρέπει να 8ηλώσω με κατηγορηματικότητα ότι 8εv απεμπολούμε το 
8ικα(ωμά μας να εκφράζουμε απόψεις και να ασκούμε σκληρή κριτική, όταν 
χρειάζεται, για παραλε(ψεις ή α8υναμ(ες της κυβερνητικής πολιτικής. 
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Στη συγκεκριμένη περίπτωση, είπαμε, ναι, θα ψηφίσουμε αυτό το κονδύλι, 

αλλά έχουμε υπόψη μας, λόγω των επαφών μας με την ύπαιθρο, λόγω των 
καθημερινών μας επισκέψεων σε πολλά χωριά της Κύπρου, ότι πράγματι 
υπάρχουν τρομακτικά προβλήματα. Και δε θα αρχίσω τώρα να απαριθμώ τις 
κοινότητες για να το αποδείξω στο Σώμα, διότι πιστεύω όλοι οι συνάδελφοι έχουν 

αυτές τις επαφές και γνωρίζουν την αγωνία πραγματικά και τον πόνο των 
γεωργών μας οι οποίοι βλέπουν να ξηραίνονται καθημερινά οι φυτείες τους. 

Συνεπώς είναι μια προειδοποίηση και μια έκκληση, αν θέλετε, προς την 
κυβέρνηση να στραφεί με περισσότερη προσοχή προς αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: ·.• 
Υπάρχουν, κύριε Ομήρου, αυτά τα προβλήματα και είναι δικαιολογημένη 

αυτή η κριτική και αυτή η έκκληση προς την κυβέρνηση. Αλλά δε βλέπω τι 
μπορούμε να κάνουμε με το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας. 

Γ.ΟΜΗΡΟΤ: 

Είναι για να επισημάνουμε, κύριε Πρόεδρε, αυτή την κατάσταση και να 

καλέσουμε την κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πολύ ωραία! Τα έχουμε επισημάνει. Τα ψηφίζουμε αυτά που μας ζητάτε, 
κύριοι, αλλά το πρόβλημα δε λύεται και μελετήστε το περαιτέρω. 

Α. ΨΤΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε συνάδελφο που είπε ότι οι 
Βουλευτές δεν ενδιαφέρθηκαν και αν δεν ερχόταν αυτό το νομοσχέδιο, δε θα 

λαμβάνετο καμιά πρόνοια. 

Εκείνο το οποίο ήθελα να τονίσω είναι ότι οι Βουλευτές ενδιαφέρθηκαν από πολύ 

νωρίς, πριν το Μάιο, πριν τον Απρίλιο, πριν το Μάρτιο, πριν το Φεβρουάριο και η 
κυβέρνηση και οι Έπαρχοι, και ειδικά ο Έπαρχος Λεμεσού, μας είπε ότι θα 

λύσει το πρόβλημα. Επομένως με τη σημερινή κατάθεση του νομοσχεδίου και την 

ψήφισή του λέμε τους φόβους μας, μήπως αυτό το πράγμα δεν ικανοποιήσει. 

Έχουμε τάξει ως σκοπό μας να εξυπηρετούμε την ύπαιθρο. Και επομένως 
έχουμε κάθε δικαίωμα αυτή τη στιγμή να εκφραζόμαστε όπως πρέπει σ' αυτό το 
Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΤΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ νομίζω ότι τα λόγια τα πολλά είναι φτώχεια. 

Εδώ είναι ένα μήνυμα που στέλλει η Βουλή ότι είναι πρόθυμη και έτοιμη να 
ψηφ(σει κονδύλια} για να αντιμετωπιστούν οι επιπτώσεις της ανομβρ(ας οι οπο(ες 
είναι και πολλές και σοβαρά τα προβλήματα που δημιουργεί και οι ανάγκες 
μεγάλες. Και σίγουρα η κυβέρνηση οφείλει να επιληφθεί των θεμάτων και να 
αποταθεί, αν χρειαστεί, ξανά στη Βουλή για να βοηθήσει, έτσι που έγκαιρα να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, σε καμιά περίπτωση δεν ήταν πρόθεσή μου να θίξω ή να 

μειώσω τη δραστηριότητα του οποιουδήποτε συναδέλφου. Εγώ στην παρέμβασή 
μου τόνισα μερικά γεγονότα τα οπο(α επαναλαμβάνω. 

. 
• 



2670 

Στην Επιτροπή Οικονομικών, όταν συζητείτο το θέμα, καμιά πλευρά, 
απολύτως καμιά πλευρά αυτής της Βουλής 8εν ήγειρε αυτά τα θέματα τα οποία 

εγείρονται σήμερα, για να αναφερθοόν και στην Έκθεση. Δεν εγέρθηκαν. Κανένας 
μέχρι σήμερα 8εν έγραψε κανένα θέμα για την καθυστέρηση της κυβέρνησης να 
φέρει αυτ& τα κον8όλια ή για τον κίν8υνο καταστροφής λόγω της ανομβρίας. 
Κανένας απολύτως. Δεν εξαιρώ ούτε τον εαυτό μου. · 

Γι / αυτό ανέφερα αυτά τα απλά γεγονότα, για να θέσω τα πράγματα στη 
θέση τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Παπαπέτρου, αλλά είναι 8ικαίωμα των Βουλευτών, είτε έχει 

εγερθε( στις- Κοινοβουλευτικές Επιτροπές είτε όχι, να κάμνουν την κριτική τους 

και να εκφέρουν τις απόψεις τους. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Ασφαλώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, νομίζω ότι έληξε το θέμα. 

Προχωροόμε ... Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 
ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, μια 8ιευκρίνιση. 

Νομίζω ότι είναι λ&θος να λεχθεί ότι κανένας 8εν ήγειρε θέμα. Αυτό το θέμα 

απασχόλησε τη Γεωργική Συμβουλευτική Επιτροπή κατ& τρόπο έντονο. Απα
σχόλησε το ί8ιο το lπουρyικό Συμβοόλιο και συνεπώς 8εν είναι σωστό να πούμε 

ότι 8εν εγέρθηκε κανένα θέμα. Κ&θε φορ& που συζητείται νομοσχέ8ιο θα εγείρουμε 

θέμα και θα θεωροόμε ότι λόουμε το πρόβλημα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριοι, έληξε η συζήτηση. 

Προχωροόμε στη 8εότερη αν&γνωση του νομοσχε8ίου. 

Τι είναι, κύριε Χρυσοστόμου; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, θέλω να πω ότι απασχολήθηκε και η Επιτροπή Γεωργίας με 
αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει σημασία, κύριοι, ποιοι και πόσοι απασχολήθηκαν. Απασχολήθηκε 
όλος ο κόσμος. Το γεγονός είναι αυτό που έχουμε. 

Προχωροόμε στη 8εότερη αν&γνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσοό 

;1;161,200 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει ένσταση για την έγκριση των &ρθρων αυτών; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο επισuνημμένος Π(νακας 
εγχρ(νονται ομόφωνα. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοι\ 

Νόμος (Αρ. 18) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του νομοσχε3ίου; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. . 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Ει3ικεόσεως Συμπλη
ρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανοιπτόξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 
3ιαβάσει την 'Έκθεση. · 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1990». 
Παpό11τες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Τdκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Ν!κος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πdνω νομοσχέ3ιο σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαϊου 1990. 
Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκε και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχε3ίου 
εκπρόσωπος του lποuργε!ου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτόξεως ποσοό χρημdτων όψους !:50,000 και η 
3ιdθεσή του για την εκτέλεση 3ιορθωτικών έργων στεγανοποίησης της 3εξαμενής 
Φαρμακd που έχει κατασκευαστεί στα πλαίσια του Σχε3ίου Ενιαίας Αγροτικής 
Ανάπτυξης Πιτσιλιάς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθε
τώντας τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπdρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές .... 
Ο κ. Παρισινός. 

Με συγχωρείτε, κύριε Παρισινέ, 3ε σας εί3α. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Καθήμενος 3εν είμαι πολύ ψηλός. 

(Γέλια) 
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Κύριε Πρόε8ρε, η 8εξαμενή του Φαρμακά είναι ένα από τα μικρά έργα με 
πολύ θεαματικό όμως αποτέλεσμα, 8ιότι σε συν8υασμό με τη βελτίωση του 
8ρόμου είχε ως αποτέλεσμα να αναζωογονηθεί ολόκληρη η κοινότητα και σήμερα 
ε(ναι ένα πρότυπο συγκράτησης των αγροτών στον τόπο της γέννησής τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Χα(ρω που το ακοόω, κόριε Παρισινέ. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Εργατικο( και παραγωγικο( έχουν υποθηκεύσει τις περιουσ(ες τους και έχουν 

Οανειστε( και έχουν κάνει τεράστια έξοδα τόσο για εποχιακές_ όσο και για μόνιμες 
φυτείες. 

Όμως θα ήθελα με λύπη να παρατηρήσω ότι αυτό το πρόβλημα της μη 
λειτουργίας της 8εξαμενής είναι ο τρίτος χρόνος που υπάρχει. Λυπούμαι να πω 

ότι οι άνθρωποι αuτο( δεν μπόρεσαν να πάρουν αποτελέό'ματα από αυτή τη 
δραστηριότητα και την επένδυση των χρημάτων τους, διότι περ(με\ίαν ότι σ 1 αυτά 
τα τρία χρόνια θα μπορούσαν να αξιοποιήσουν το νερό. Δεν ξέρω γιατί υπήρξε 

τόσο μεγάλη καθυστέρηση στο να συμπληρωθεί το έργο που απέ8ωσε πράγματι 
αυτά τα θεαματικά αποτελέσματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπίζουμε ότι θα συμπληρωθεί κατόπιν του συμπληρωματικού αυτού 

προUπολογισμού, κόριε Παρισινέ. 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να δηλώσω ότι εδώ υπάρχει και κάτι άλλο που 

πρέπει να επισημάνει το Σώμα με την ευκαιρlα αυτή. Ότι αυτό το έργο δεν έχει 
πολλά χρόνια ζωής και το πιθανότερο είναι ότι η βλάβη οφείλεται σε παραλείψεις, 
ελλε(φεις κτλ. Και ε8ώ πρ~πει να στε(λουμε ένα μήνυμα: Ότι, όσοι ασχολούνται 
με αυτά τά θέματα, πρέπει να μεριμνούν, ώστε τα έργα να γlvονται πάνω σε 
σωστή βάση, για vα εξυπηρετούν το σκοπό της κατασκευής τους και να μη 
8απανά το κράτος λεφτά τα οποία πρέπει να εξοικονομεί. Διότι 8εν έχουμε 
περισσεόματα για πέταμα, αλλά πρέπει vα εξοικονομούμε αυτά που έχουμε. 

Αυτό είναι το μήνυμα που ήθελα με την ευκαιρία αυτή να σταλεί προς τους 
αρμο8lους, για να ε(ναι προσεκτικοl όταν κατασκευάζουν έργα και πολύ 

περισσότερο σε κοινότητες, όπως ο Φαρμακάς, που έχουν ανάγκη έστω και αυτών 
των μικρών έργων για να επιβιώσουν και να κρατηθε( ο κόσμος στα χωριά και 
ι8ια(τερα στα ορεινά χωριά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

;Ε50,ΟΟΟ για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 
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Επειδή δεν υπάρχει. ένσταση, όλα τα άρθρα και ο επισυνημμένος Πtνακας 
εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Υπάρχει. ένσταση γι.α την έγκριση του νομοσχεδtου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που εtναι. «0 περ( Ειδικεύσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της Επιτροπής Οικονομικών να 8ιαβάσει την Έκθεση. 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·i·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕ!ΣΕΩΣ ΣiΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤ!ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) TOi 1990». 

Παpόv,,ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νtκος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μεΜτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μα'ίου 1990. 
Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχε8ίου 
εκπρόσωποι. των ίπουργε(ων Εξωτερικών και Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εί,αι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους 5:1,325,000 και η 
διάθεσή του για την αγορά οι.κηματος για τη στέγαση της κατοικίας του Μόνιμου 
Αντιπροσώπου της Κύπρου στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών στη Νέα ίόρκη. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επι.τροπ-/ι και αναλύθηκαν 
εκτενέστερα από τους εκπροσώπους των αρμό8ιων Υπουργείων, η πολιτική της 
κυβέρνησης για την αγορά ι8ιόκτητων οικημάτων για στέγαση των γραφε(ων και 

των πρεσβευτικών κατοικιών της Δημοκρατ(ας στο εξωτερικό αποτελε(, όπως 

απο8είχθηκε από τις μέχρι σήμερα περιπτώσεις, την καλύτερη επέν8υση. Στη 

συγκεκριμένη περίπτωση της αγοράς της πρεσβευτικής κατοικίας στη Νέα Υόρκη, 

παρά το φαινομενικά ψηλό κόστος αγοράς 1 πιστεύεται ότι μακροπρόθεσμα η 
επέν8υση αυτή θα αποβεί προς όφελος της Δημοκρατίας, όπως εξάλλου έχει 
επανειλημμένα απο8ειχθεί σε παρόμοιες περιπτώσεις, ενώ παράλληλα η Δημο

κρατία θα απαλλαγεί από το ψηλό ενοίκιο που καταβάλλει σήμερα για το 

ενοικιαζόμενο κτίριο το οπο(ο μάλιστα 8εν ανταποκρίνεται στις ανάγκες \_ης 

πρεσβευτικής κατοικ(ας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό, υιοθε

τώντας τους σκοποός 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήψιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτόξεως ποσοό 

f:1,325,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρο 2. 

Ει3(κευση των ποσών που θα 3απανηθοόν. Π(νακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρ!α άρθρα και ο Πlνακας εγκριθούν; 

Επει3ή 3εν υπ&ρχει καμι& ένσταση, και τα τρ(α &ρθρα του νομοσχε3ίου μαζ( 
με τον Π(vαχα εγχρlνονται. 

Και προχωροόμε στην τρ(τη αν&γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναψέρεται ως ο περ( Ει3ικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχει ένσταση όπως το νομοσχέ3ιο ψηψιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επει3ή 3εν υπ&ρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι «0 περ( Ει3ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμε(ο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1990». Παρακαλώ τον Πρόε3ρο της 
Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 11) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόε3ρος 

Τ&κης Χατζη3ημητρ(ου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(3ης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρ(στος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο π&νω νομοσχέ3ιο σε συνε3ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαϊου 1990. 
Στη συνε3ρ(αση αυτή κλήθηκε και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχε3(ου 
εκπρόσωπος του 1 πουργε(ου Οικονομικών. 
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Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμε(ου Αναπτύξεως ποσού 5'43,490 και η διάθεσή του για την 
αγορά των αναγκαίων υλικών για την εφαρμογή των προγραμμάτων ταχύρρυθμης 

εκπαίδευσης του Κέντρου Παραγωγικότητας μέσα στο 1990. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδlου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Τ αμεlου Αναπτύξεως ποσού 

J;43,490 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα του νομοσχεδίου και ο Πίνακας 
εγκρlνονται. 

Και προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 

ομόφωνα σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την 'Εκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 12) ΤΟΥ 1990>>. 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πέτρος Στυλιανού, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε συνε8ρίοc της που προcγμοcτοποιήθηκε στις 9 Μοcϊου 1990. 
Στη συνεόρίαση αυτή κλ'ήθηχε και ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεΟίου 
εκπρόσωπος του Υπουργεlου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογοcριοcσμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού f206,000 και η 8ιάθεσή του γιοc τη 
λ'ήψη έκτακτων μέτρων για την ικανοποίηση των υόατικών αναγκών που 
8ημιουργούνται από τη φετινή χαμηλή βροχόπτωση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 
τους σκοπούς Οιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι 1 αυτό και ομόφωνα 
εισηγε(τοcι στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου. 

(0 κ. Κωνσταντίνου προσθέτει λίγα λόγια μετά την ανάγνωση της 

Έκθεσης). 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Βλέπετε η κυβέρνηση έχει ανταποκριθεί πολύ γρήγορα στην απαίτηση της 

Βουλής, με πρόσθετο ποσό f206,000. 
Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Αφού είναι τα ίΟια, κύριε.Κωνσταντίνου. 

f3,000 λέει για την Πιτσιλιά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές, κύριοι; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεόρε, όταν ανέφερα προηγουμένως ότι το ποσό ήταν μειωμένο, είχα 

υπόψη μου και την έγκριση αυτού του ποσού. Στην επαρχία Λεμεσού υπάρχουν 

κάπου 14 γεωτρήσεις οι οποίες 8εν έχουν καν 8οκιμαστε( και όταν θα 8οκιμαστούν 
και θα χρειαστούν αντλητικά συστήματα και τα 8υο ποσά μαζί 8ε θα 
ικανοποιήσουν τις ανάγκες της Λεμεσού έστω. 

Γι' αυτό κάμαμε την παρέμβασή μας προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ακριβώς αυτό που είπε ο συνά8ελφος Χρυσοστόμου είναι 
σωστό και ήθελα το γενικότερο θέμα να θtξω. 

Η Βουλή έθιξε αυτή την ανοcγκη όχι μόνο για τη Λεμεσό, αλλά και για τη 
Λευκωσία η οποία 8οκιμάζεται από λειψυ8ρίοc και από τις επιπτώσεις της 
ανομβρίας, γιατί 8εν έχουν γίνει τα οcναγκα(α έργα υπο8ομής. Σίγουρα πρέπει να 
το επωμισθεt αυτό και να μεταφερθεί το μήνυμα, γιατί τα ποσά αυτά είναι 

, "' , , , ί λ' ανεπαρκεστατα και οεν μπορουν να αρκεσουν ουτε για μια επαρχ α, πο υ 

περισσότερο για τις τέσσερις τουλάχιστο επαρχίες που 8οκιμάζονται από τις 
επιπτώσεις της ανομβρίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής; 

Εφ6σον 8εν υπάρχει άλλος ομιλητής, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 

νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτόξεως ποσοό 

5:206,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα του νομοσχεδίου και ο Πίνακας 

εγκριθούν; 

Και τα τρία άρθρα του νομοσχεδίου μαζί με τον Πίνακα εγκρίνονται, επειδή 

δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ΤαμείοΑναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάpχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφ!ζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων 
Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990>>. Καλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΠΑΡΧΙΑΚΩΝ 
ΚΤΗΜΑΤΟ-ΛΟΓΙΚΩΝ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ ΚΑΙ ΚΥΡΗΝΕΙΑΣ 

(ΠΡΟΣΩΡΙΝΑΙ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1990». 

Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιτροπfJ Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε 8υο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Απριλίου και 5 Μαϊου 
1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας. 

Με το νόμο που προτεLνεται παρέχεται στο Διευθυντή του Κτηματολογίου η 
ευχέρεια να εκδίδει, όστερα από αίτηση του ιδιοκτήτη, βεβαίωση της ιδιοκτησίας 

για ακίνητα που βρίσκονται στις περιοχές Αμμοχώστου και Κερύνειας και αυτό 

μέχρις ότου καταστεί δυνατή η έκδοση πιστοποιητικοό εγγραφής με βάση τη 

διαδικασία που προβλέπεται στην υπό τροποποίηση νομοθεσία. 
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Όπως είναι γνωστό με βάση την υπό τροποποίηση νομοθεσία, που θεσπί

στηκε το 1984 και τροποποιήθηκε μεταγενέστερα, προβλέπεται η Οημιουργlα 

νέων κτηματολογικών αρχείων για την ακίνητη ιΟιοκτησ(α που βρίσκεται στις 

επαρχίες Αμμοχώστου και Κερύνειας για να ε(ναι Οuνα.τή η πραyματοπο(ηση 

κτηματολογικών συνοcλλαyών που αφορούν την ιΟιοκτησία αυτή. Με βάση τα νέα 

αυτά ιχρχεία θα είναι Ουνατή η έκδ'οση προσωρινών πιστοποιητικών εγγραφής 

ακίνητης ιΟιοκτησίας και θ' αποτελούν τεκμήριο τίτλου ιΟιοκτησίας με τη 

Οuνατότητα να κηρuχθοόν ως οριστικοί τίτλοι ιΟιοκτησίας Uστερα από σχετικό 

διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Με το υπό συζήτηση vομοσχέδ'ιο στόχεύεται ειΟικότερα η απλούστευση της 
ΟιαΟικασίας που προΟιαγράφεται για την έκ3οση τέτοιων πιστοποιητικών καθώς 

και η 3υνατότητα έκ3οσης βεβαιώσεων για τις ι3ιοκτησίες αυτές μέχρι να 
καταστεί 3υνατή η έκ3οση των πιστοποιητικών αυτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τις τροπολογlες που 

προτείνονται, ομόψωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήψιση σε νόμο του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Φάντης. 

Α. ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά3ελφοι 1 
Το υπό συζ-ήτηση νομοσχέ3ιο ανταποκρlνεται σε μια συγκεκριμένη ανάγκη 

των προσφυγικών επαρχιών και υπ'ήρξε ένα πάγιο αlτημα όλων των προσφύγων 
των επαρχιών Αμμοχώστου και Κερύνειας, και ασφαλώς και της επαρχίας 

Λευκωσίας στο μέρος που είναι προσψυγοποιημένη, η βεβαίωση για τις 

κτηματικές τους περιουσίες, έτσι που να μπορέσουν να χρησιμοποιήσουν αυτ'ή τη 
βεβαίωση για κάποιους σκοπούς, να εξυπηρετηθούν ως προσφυγικές οικογένειες. 

Αυτό που χρειάζεται να τονlσουμε κατά τη γνώμη μας είναι ότι το 
Κτηματολόγιο πρέπει να προχωρ'ήσει το συντομότερο 3υνατό να πάρει τα 

αναγκαία πρακτικά μέτρα, ώστε να ανταποκριθεί σ' αυτό το καθήκον που του 

επιβάλλεται με βάση την ψήιριση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Το νομοσχέ3ιο·.αυτό, που, όπως είπα, ικανοποιεί μια συγκεκριμένη ανάγκη 

των προσψύγων, αποτελεί ένα μήνυμα ενθάρρυνσης προς τους πρόσψυγες και μια 
διαβεβαίωση ότι η κυβέρνηση και η Βουλή δεν παραγράψουν τις περιουσίες τους 

στα κατεχόμενα ε3άφη. Αυτό αποτελεί, όπως είπα, ενθάρρυνση στον αγώνα και 
την επιμον'ή τους για επιστροφή στις περιουσίες τους, στα κατεχόμενα σπίτια 

τους. 

Ελπίζουμε ότι σύντομα το Κτηματολόγιο θα είναι σε θέση να εκπληρώσει 

αυτή την ανάγκη και ενώ στο νομοσχέ3ιο αναφέρονται οι επαρχίες Αμμοχώστου 
και Κερύνειας, ασφαλώς πρέπει να υποθέσουμε ότι περιλαμβάνεται και το· μέρος 
της επαρχίας Λευκωσίας που ε(ναι προσψυγοποιημένο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Ηλιά3ης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με τη θεσμοθέτηση των διατάξεων τις οποίες εγκρίνουμε 
καλύπτεται μια ανάγκη κι ένα πάγιο αίτημα του προσφυγικού κόσμου, ώστε να 

εκδίδονται βεβαιώσεις ιδιοκτησίας της κατεχόμενης ακίνητης περιουσίας των 

προσφύγων μας. 

Το θέμα έχει δυο πλευρές. Η πρώτη είναι περιουσιακ-Jις φύσης. Θέλουμε να 

πιστεύουμε ότι τα ακίνητα περιουσιακά στοιχεία θα λαμβάνονται μελλοντικά 

υπόψη για τη φερεγγυότητα των προσφύγων, ένα α(τημα το οποίο αποτελεί 
αναγκαιότητα για τον προσφυγικό κόσμο. 

Η δεύτερη πλευρά του θέματος είναι ότι, τη στιγμή που το κατοχικό 
καθεστώς εκδίδει ψευδείς τίτλους ιδιοκτησίας για τις κατεχόμενες κλεμμένες και 

λεηλατημένες περιουσίες μας, ήταν υποχρέωση της Κυπριακής Δημοκρατlας μέσα 
. από αυτή τη διαδικασία να εκδώσει τους νόμιμους, γνήσιους τίτλους για τους 
πραγματικούς ιδιοκτΊ]τες των κατεχόμενων μας περιουσιών. 

Απέναντι στην παρανομία και το σφετερισμό έχουμε να αντιτάξουμε τη 

νομιμότητα και τα δικαιώματά μας, τα οποία ούτε ξεχνούμε ούτε μπορούμε ποτέ 

να δεχτούμε ότι είναι δυνατό να παραγραφούν. Αυτή τη γη για την οποία σήμερα 
θα πάρουμε μόνο τίτλους, δεν πρόκειται ποτέ να πάψουμε να τη διεκδικούμε, 
μέχρι που να καταστούμε ξανά οι κύριοι και οι κυρίαρχοι των περιουσιών και των 

δικαιωμάτων μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρέπει να πούμε ότι είναι πολύ αργοί οι ρυθμοί διευθέτησης αυτού του 

προβλήματος, δηλαδή της έκδοσης τίτλων για τις κατεχόμενες περιουσίες. 

Από το 1984 που έχει ψηφιστεί ο σχετικός νόμος, έχουν περάσει έξι χρόνια. 
Και καταλαβαίνετε ότι το πέρασμα του χρόνου είναι σε βάρος των οικογενειών 
των προσφύγων, διότι πολλοί ενήλικες πρόσφυγες φεύγουν απ 1 αυτό τον κόσμο και 
τα παιδιά τ_ους δεν ξέρουν την περιουσία και πού ήταν αυτή η περιουσία των 

γονιών τους. Γι' αυτό επείγει όπως ρυθμιστεί και διευθετηθεί αυτό το πρόβλημα. 

Τώρα θα γίνει μια προσπάθεια, με βάση το νόμο που ψηφ(ζουμε σήμερα, να 

εκδίδονται τα πιστοποιητικά τα οποία μελλοντικά θα αποτελέσουν και το 

αντικείμενο ή τέλος πάντων το προστάδιο της έκδοσης τίτλων ή της μετατροπής 
των ίδιων των πιστοποιητικών σε τίτλο ιδιοκτησίας. 

Είναι πολύ σημαντικό αυτό το ζήτημα για να υπάρξει μια συνέχεια, τα 
παιδιά να γνωρίζουν ότι οι γονείς τους είχαν περιουσία και ότι οι περιουσίες που 
τους άφησαν είναι σ' αυτά ή εκείνα τα μέρη. 

Κατά τη γνώμη μου δε χρειάζεται το νομοσχέδιο να επεκταθεί και να 

περιλάβει και το θέμα της Λευκωσίας. Πρέπει να μείνει νομοσχέδιο και νόμος για 

την Αμμόχωστο και την Κερύνεια, διότι το Κτηματολόγιο της Λευκωσίας δεν έχει 
καταληφθεί από τα τούρκικα στρατεύματα. Αυτή είναι η εντύπωσή μου. 

Εν πάση περιπτώσει τα Κτηματολόγια Αμμοχώστου και Κερύνειας έχουν 

καταληφθεί από τα τούρκικα στρατεύματα και είναι αυτό που επιβάλλει την 
έκδοση τίτλων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φάντης και ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Εγώ, κύριε Πρ6ε8ρε, ζήτησα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Κουρτελλάρης προηγείται. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θέλω πρώτα να 8ιευκρινίσω ότι 8ε μιλούμε για θεσμικό 

νομοσχέ8ιο. Έγινε το θεσμικ6 νομοσχέ8ιο απ6 την περ(ο8ο που έχει λεχθεl. 

Υπάρχει ο νόμος. Εκείνο το οποίο συμβαίνει είναι η καθυστέρηση για τόσα χρόνια 
να προχωρήσει η υλοποίηση αυτού του θέματος. Και 8ε γίνεται λόγος για τη 

Λευκωσία, 8ιότι ο σκοπός ειναι ο καταρτισμός των 8ια8ικασιών που απαιτούνται, 

τα μητρώα κτλ. για τα Κτηματολόγια που είναι κατεχόμενα. Για τη Λευκωσία 
υπάρχει το Κτηματολόγιο, ευτυχώς, και οποιοσ8-ήποτε πολίτης είναι 8υνατό να 
πάει να ζητήσει και για τη Μόρφου και για οποια8ήποτε άλλη περιοχή 

κατάσταση των περιουσιακών του στοιχε(ων. Και θέλω με την ευκαιρία αυτή, 
κύριε Πρόε8ρε, να σταλεί ένα μήνυμα στις αρμό8ιες αρχές ότι εμάς τους 

πρόσφυγες κάθε λίγο μας καλούν και μας ζητούν να τους πούμε μπλοκ, να τους 

πούμε τεμάχιο, κτλ. Πώς θα πω εγώ, όστερα από 16 χρόνια, αυτά τα πράγματα; 
Φυσικά, όταν έπιασα το Κτηματολόγιο και ερεύνησα το θέμα, μου είπαν ότι ο 
σκοπός που χαλούν τους πρόσφυγες είναι για να τους πουν το 8ελτίο ταυτότητας 

που 8εν προβλέφθηκε τότε και μερικές άλλες λεπτομέρειες. Η γνώμη μου και το 

μήνυμα που θέλω με την ευκαιρία να σταλεί είναι ότι οι αρμό8ιοι πρέπει να 
κάμουν χρήση των μέσων μαζικής επικοινων(ας, για να πουν του κόσμου τι θέλουν, 

για ποιο σκοπό το θέλουν, έτσι που να μην ταλαιπωρεlται ο κόσμος να πηγαlνει 

και να ξαναπηγαlνει χαι ούτω καθεξής. 

Γι' αυτό, με την ευκαιρία που ψηφίζουμε αυτό το κονδ'ύλι, τονίζουμε δ'υο 

πράγματα. Πρώτα να επισπευσθούν οι δ'tαδ'ικασίες, αφού τώρα ψηφίζεται και το 
κονδ:'ύλι και δ:'εύτερο να δ:'οθούν με κατάλληλο τρόπο τα μηνύματα που χρειάζονται, 

για να τελειώνει η δ'ιαδ:'ικασία του καταρτισμού των μητρώων, για να μπορούν να 

εκδ'οθούν τα πιστοποιητικά και οι τίτλοι στον κατάλληλο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φάντης και μετά ο κ. Σολωμής. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Μια-δ:'υο δ'ιευχρινίσεις, κύριε Πρόεδ'ρε, ήθελα να κάμω. Πρώτα πρέπει να πω 

ότι δ'εν υπάρχει κονδ'ύλι σε τούτο το νομοσχέδ'ιο το οποίο συζητούμε. Εlναι απλώς 

η υποχρέωσ~ του Κτηματολογίου να αναλάβει την ευθύνη της καταγραφής των 
περιουσιών και να δ:'lνει δ:'ιαβεβαιώσεις για τις περιουσίες τ_ων κατεχόμενων 
επαρχιών Αμμοχώστου και Κερύνειας. 

1 

Η 8εύτερη 8ιευκρίνιση που ήθελα να κάμω είναι ότι 8εν εισηγήθηκα, όπως 
είπε ο αγαπητός συνά8ελφος Πουμπουρής, να περιληφθεί στο νομοσχέ8ιο και το 

Κτηματολόγιο Λευκωσίας. Εκείνο που είπα είναι, όπως θα 8οθοόν 8ιαβεβαιώσεις 

για την κτηματική περιουσία των προσφύγων της Αμμοχώστου και της Κερύνειας, 
κατά τον ί8ιο τρόπο να 8ίνονται βεβαιώσεις και στους πρόσφυγες της περιοχής της 
Λευκωσίας που είναι κατεχόμενη. Δεν είπα να τροποποιηθεί το νομοσχέ8ιο, είτε ο 
τίτλος του ε(τε το περιεχόμενό του. Απλώς οι βεβαιώσεις αυτές να δ:'ίνονται και 

στους πρόσφυγες της κατεχόμενης επαρχίας Λευκω;,ίας, του μέρους της Λευκω
σlας που είναι κατεχόμενο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με το σημερινό νομοθέτημα τροποποιούμε τη βασική νομοθεσία που αφορά 
την προσωρινή εγγραφή της ακίνητης περιουσίας που βρίσκεται στα κατεχόμενα. 

Ειναι μια νομοθεσία που καθυστερημένα ψηφ(στηκε απ' αυτό το Σώμα με ευθύνη 

της τότε κυβέρνησης -και μιλώ για καθυστέρηση 10 χρόνων από την εισβολή- για 
την έναρξη μιας συντονισμένης προσπάθειας από τα Κτηματολόγια για την 

καταγραφή της περιουσίας. Ακόμα πιο α8ικαιολόγητη είναι στη συνέχεια η 

συμπεριφορά και η στάση όλων των υπευθύνων, γιατL σήμερα, 16 χρόνια μετά την 
εισβολή, βρισκόμαστε ακόμα στην τροποποίηση της νομοθεσίας και λέμε πως θα 

εκδ(δουμε κάποιες προσωρινές 3ιαβεβαιώσεις για την ακ(νητη περιουσία. 

Εδώ, αν πρέπει να γ(νουν μερικές διαπιστώσεις, κύριε Πρόεδρε, οι 

διαπιστώσεις τούτες οριστικά είναι απογοητευτικές. ΓιατL ο τρόπος που αντιμε

τωπίστηκε το θέμα της εκτίμησης, της καταγραφής, αν θέλετε, και της έκ8οσης 
τώρα των προσωρινών εκείνων διαβεβαιώσεων για την ακίνητη περιουσ(α δε(χνει 
και το γεγονός ότι οι μέχρι τώρα κυβερνήσεις Οεν άγγιξαν ουσιαστικά το Οάχτυλο 

«επί τον τόπον των ήλων», για να λύσουν οριστικά το προσφυγικό πρόβλημα. Και 
εκτείνοντας τις εκτιμήσεις και τις απογοητευτικές Ουστυχώς Οιαπιστώσεις μας 
λέω τοότο: Σωστά αναφέρθηκε από προηγοόμενους συναΟέλφους και κακ(στηκε η 

καθυστέρηση. Αλλά μήπως σκοπός μας είναι απλώς να εκΟώσουμε κάποιες 

προσωρινές Οιαβεβαιώσεις; Μήπως απλώς σκοπός μας θα είναι αόριο να 
βεβαιώσουμε κατά τον καλότερο Ουνατό τρόπο τις ιΟιοκτησίες στα κατεχόμενα; 
Οριστικά όχι. Πρώτος στόχος μας βέβαια παραμένει και είναι αμετάκλητος η 
επιστροφή και η κυριαρχία μας στις περιουσ(ες μας στα κατεχόμενα. Αλλά βασικά 

ενΟιάμεσο προσωρινό μέτρο σωστά είναι εκείνο το οποίο καθυστερεί μέχρι τώρα 
και που αποτελεί το α και το ω στην επ!λυση ουσιαστικά του προσφυγικού 
προβλήματος και στην οικονομική του αλλά, αν θέλετε, και στην κοινωνική του 

έκταση. Δηλα8ή η ίση κατανομή των βαρών από την τουρκική εισβολή. Και μια 
βασική προϋπόθεση, ένα συστατικό στοιχείο στην αντιμετώπιση θα ήταν και η 
έγκαιρη έκΟοση των σχετικών πιστοποιητικών, είτε προσωρινές Οιαβεβαιώσεις τα 

ονομάζουμε είτε οποιουσΟήποτε άλλους τίτλους ιΟιοκτησ(ας. Γιατί εΟώ είναι που 

ευελπιστούμε, ελπίζουμε, θέλουμε, απαιτούμε, ζητούμε τουλάχιστον εμείς -από 
την προηγούμενη κυβέρνηση ζητοόσαμε και απ' αυτή ζητοόμε- αυτο-ί οι τίτλοι 
ιΟιοκτησίας των κατεχομένων, προσωρινά έστω το δεχόμαστε, ναι, να αποτελούν 

κάποια φερεγγυότητα. Και είναι ε8ώ αναφερόμενος και την προηγούμενη Πέμπτη 
από το βήμα τοότο στη συζήτηση άλλου νομοθετήματος που τόνισα ότι Ουστυχώς 
μας έχει απογοητεόσει και η πολιτική του κ. Βασιλείου αναφορικά με το 

προσφυγικό πρόβλημα. Ήμαστε όλοι μάρτυρες πριν περίπου ενάμιση μήνα, όταν 
ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας, αναφερόμενος στην απολογία του για το έργο και 

τις ημέρες της κυβlρνησής του τα τελευταία Οόο χρόνια, μας είπε πομπωΟώς ότι 
έχει λυθεl σε μεγάλο βαθμό και το προσφυγικό πρόβλημα. Και αγωνιζόμουν και 
αγων!ζομαι ακόμα να βρω μέσα στην καθημερινότητα, στη νομοθεσία, αν θέλετε, 

αλλά και στην πραγματικότητα ποό στηρίζεται πράγματι αυτή η αισιοδοξία και η 

εκτ(μηση του ΠροέΟρου. Τίποτε απολότως Οεν είΟαμε να γίνεται τα τελευταία Ούο 

χρόνια, εκτός από κάποιες αναπροσαρμογές, οριακές θα έλεγα, σε κάποια 
κριτήρια που έχουν τεθεί. 
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Έχουμε ψηφ(σει μετά από πολλή προσπάθεια σ' αυτό το Σώμα τη 

νομοθεσ(α για το φορέα. Για να κάμει ο φορέας τι, κύριε ΠρόεΟρε, κόριοι 
συνά3ελφοι; Αφού Οεν έχει ουσιαστικά εκτελεστική εξουσία. Δεν έχει ταμεlο, Οεν 
έχει εισο3ήματα. Για να κάμει τι ο φορέας; Αν χρειαστήκαμε 16 χρόνια για να 
κάνουμε φορέα και θέλουμε άλλα 16 χρόνια για να λειτουργήσει -που ελπ(ζουμε 
να μην υπάρχουν τότε πρόσφυγες για να συζητούμε για φορέα- έχουμε όλοι μας 
αποτύχει. Και είναι εΟώ που ζητούμε Οιατάξεις σαν τις σημερινές που συζητούμε, 
ουσιαστικά να τις αντιμετωπίσουμε στην επ(λυση του βασικού προβλήματος. Όχι 

σχε3ιάζοντας προσωρινές 3ιαβεβαιώσεις ή κάποιους τ(τλους ι3ιοκτησίας για να 

μην ξεχνούμε μόνο, αλλά να μπορέσουμε να λύσουμε και το πρόβλημα των 

προσφύγων που, 3υστυχώς αυτή ε(ναι η πραγματικότητα, στο μεγαλύτερο βαθμό 

από μόνοι τους κρατούν τα βάρη σήμερα της εισβολής και της κατοχής. Και 3εν 
είναι υπερβολή αυτό που λέγεται τουλάχιστον ειΟικά αναφερόμενος τώρα στη 
μεσα(α οικονομική προσφυγική τάξη ότι την έχουμε αφαν(σει, την έχουμε 

εξαφαν!σει. Και &.ν υπάρχει κάποια επίπλαστη οικονομική ευμάρεια σ'ήμερα στον 
τόπο μας -λέω επίπλαστη, γιατί είναι γνωστά τα αρνητικά σημεία της 
οικονομικής μας κατάστασης και στο χώρο των προσφύγων- 8υστυχώς 8ημιουργει 

την εντύπωση, επει8ή μπα!νουμε στους συνοικισμούς ή στα τούρκικα χωριά και 

βλέπουμε την τηλεόραση την έγχρωμη ή κάποιο καλό αυτοκινητάκι έξω από το 
σπίτι του πρόσφυγα, ότι έχουμε λύσει και το προσφυγικό πρόβλημα. Ας 3ούμε και 
την υπο8ομή, ας 8ούμε και την περιουσια την οποία είχε και 8εν έχει ο 

πρόσφυγας. Πώς θα σπου8άσει παι8ιά, πώς θα προικο8οτήσει παι8ιά, πώς θα 

συνταξιο8οτηθε( ο ί8ιος αξιοΠρεπώς από μόνος του. Το σπιτάκι το προσωρινό ή 
το αυτοκινητάκι το μικρό, έστω πολυτελείας, που 8ιαθέτει προσωρινά μόνο του 

λύνουν το πρόβλημα. Δεν έχει την οικονομική υπο8ομή όμως που πρέπει, για να 
αντιμετωπίσει σήμερα ε(τε τα έξο8α σπου8ών τουλάχιστον ενός παι8ιού, που στο 
εξωτερικό σημα(νει από τις f15,000, :Ε20,ΟΟΟ, μέχρι τις ;!;50,000, είτε προικο
Μτησης ε(τε αγοράς οποιασ3ήποτε επιχε(ρησης, για να βοηθήσει τον εαυτό του 

και την οικογένειά του. Δηλα8ή τελειώνοντας, κύριε Πρόε8ρε, λυπούμαι, γιατί 
έχω ξεφύγει ~άπως από το θέμα, ε8ώ είναι που πρέπει να επικεντρωθε! η 
προσπάθεια αυτού του Σώματος. Όχι απλώς τεχνικά και ψευτονομοθετικά να 

ρυθμ(ζουμε και να 8ιορθώνουμε μερικές ατασθαλ(ες. Το μήνυμα, το βάρος, αν 

θέλετε, αυτό πρέπει να είναι προς την κυβέρνηση. Να λύσουμε το προσφυγικό 
πρόβλημα στο μεγαλύτερο 8υνατό βαθμό προσωρινότητας, ναι, οριστικά συμφω

νούμε, αγγ!ζοντας το 8άχτυλο «επί τον τύπον των ήλων>) και όχι απλώς 

τροποποιώντας 8ιατάξεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρ(α Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 
Κύριε Πρόε3ρε, το κόμμα μας χαιρετ(ζει με ανακούφιση αυτή την τροπο

πο(ηση αυτής της νομοθεσ(ας και ελπ(ζουμε ότι τώρα θα επιταχυνθούν οι ρυθμο(, 
, ή , , ό 
εστω για την προσωριν εγyραφη των περιουσιων μας στα κατεχ μενα. 

Παρ' όλο που κι εμε(ς θα αγωνιζόμαστε για την (ση κατανομή βαρών, 3ε 
συν8έουμε αυτό το θέμα, που ε!ναι τεράστιο και πολύπλοκο, με αυτές τις 
8ια8ικασίες που έχουμε ενώπιόν μας με αυτή την τροποποίηση. 

Εμε(ς βλέπουμε ότι πραγματικά με την πάρο3ο των χρόνων η παλιά γενιά 
μεγαλώνει περισσότερο ή και πολλο( ηλικιωμένοι πεθα(νουν και θέλουν να 
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μεταβιβάσουν αυτή την περιουσία τους στα παιδιά τους, που είναι νόμιμο 
δικαίωμά τους και δεν το απεμπολοόν με κανένα τρόπο. Έτσι θέλουμε να έχουμε 
αυτά τα προσωρινά πιστοποιητικά των περιουσιών μας, αλλά να έχουμε και το 

δικαίωμα να μεταβιβάζουμε αυτές τις περιουσίες στα παιδιά μας, για να 
συνεχίζουν τον αγώνα για επιστροφή. Διότι εκεί είνόιι ο τελικός στόχος. Το πόση 
περιουσία είχαμε ή αν είναι μια σκάλα ή δυο ή πέντε ή εκατό αυτό δεν έχει 

σημασία. 

Επίσης θα θέλαμε, και νομίζουμε ότι αυτό δεν είναι ακατόρθωτο, το 

Κτηματολόγιο να χαρτογραφήσει και τις περιοχές, 8ιότι τώρα με τις αερο

φωτογραφίες που πιστεύουμε ότι υπάρχουν και τους λεπτομερείς γε<uλογικούς ή 
μορφολογικούς χάρτες 8εν είναι 8ύσκολο να χαρτογραφηθούν. Όχι μόνο να έχουμε 

τα πιστοποιητικά αυτά, αλλά και πάνω στο χάρτη να βλέπουμε ακριβώς πού είναι 

οι περιουσίες μας και όχι μόνο εμείς που τις περπατήσαμε και τις ξέρουμε, αλλά 
και τα παι8ιά μας που 8εν είχαν την τόχη να τις περπατήσουν. 

Προσωπικά έχω ένα παι8ί 16 χρόνων και θα ήθελα να του 8είξω πάνω στο 
χάρτη, ((εδώ ήταν το σπίτι μου, εδώ είναι το περιβόλι σου 1 εδ&> είναι αυτά που 
έχεις και πρέπει να συνεχίσεις να αγωνίζεσαι για να επιστρέψεις πίσω.>> 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τσιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Παρακολουθοόμε από καιρό το πρόβλημα της εξασφάλισης των τlτλων των 

περιουσιών. Ο νόμος ψηφίστηκε από το 1984, αλλά με βάση τον παλιό νόμο 8εν 
παίρναμε ως τώρα βεβαιώσεις για τα κτήματα. Ο Νόμος του 1984 περί 'Ι8ρυσης 
Νέου Κτηματολογίου Αμμοχώστου και Κερύνειας 8εν προνοε( ότι μπορούμε να 

παίρνουμε βεβαιώσεις. 1 Ετσι, τώρα που λειτουργεί το νέο Κτηματολόγιο, άρχισε 

η εγγραφή και η διαδικασία, για να εξασφαλίσουμε τους τlτλους και το 
Κτηματολόγιο έρχεται τώρα να μας ζητήσει αυτή την έγκριση για να παίρνουμε 
και βεβαιώσεις. 

Εσείς, κύριε Πρόε8ρε, στην αρχή είπατε να μη βγα(νουμε έξω από το θέμα. 
Ωστόσο είμαστε υποχρεωμένοι και να διευκρινίζουμε την πραγματικότητα, για να 

8είξουμε ότι αυτό το Σώμα έχει εν γνώσει του το όλο πρόβλημα και ότι η 

8ια8ικασία αυτή έχει σκοπό να μας εκ8ώσει τους τίτλους για την πραγματοποίηση 
της 8ιακήρυξης που έκαμε η κυβέρνηση Βασιλείου για φερεγγυότητα και τη 
δικαίωση των αγώνων αυτοό του Σώματος και των προσφύγων: ότι επιτέλους 

πρέπει να μας εξασφαλιστεί φερεγγυότητα εμάς τους πρόσφυγες, ότι 8εν είμαστε 

κάτοικοι ή πολίτες δεότερης κατηγορίας. 

Αυτό που θέλουμε να θίξουμε είναι η γραφειοκρατία που υπάρχει στον 
κρατικό μηχανισμό. 1 Οπως είπε κι ο Πρόεδρος, κάτι που πρέπει να γίνει, πρέπει 
να γίνεται και να μην καθυστερεί. Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, καθυστερεί το 
Κτηματολόγιο και μας ταλαιπωρεί το Κτηματολόγιο. 

Έχουμε υποβάλει επερώτηση στη Βουλή γιατί ο πρόσφυγας που 8ιαμένει 
στην Πάφο να μεταβαίνει στην Αμμόχωστο για να 8ηλώσει το κτήμα του. Γιατί 
το 1984 και το 1974 ζήτησε από την Πάφο να κάμει τη 8ήλωση της κτηματικής 
περιουσίας και τώρα υποχρεώνονται οι 200,000 πρόσφυγες να μεταβαίνουν ή στη 
Λευκωσία ή στην Αμμόχωστο, οι Κερυνειώτες στη Λευκωσία και οι Αμμο
χωστιανο( στη Λάρνακα, για να δηλώσουν την περιουσία τους; 
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Γι / αυτό λέγω 6τι το μήνυμα που πρέπει να 8ώσουμε εlvαι να επισπευσθούν 
αυτά που πρέπει να γινοuν, για να εξασφαλιστεl ο τίτλος, απαραίτητος όρος για 
να εξασφαλιστε( η φερεγγυότητα του πρόσφυγα, του ξεριζωμένου, ο οπο(ος θέλει 
με αυτούς τους τίτλους να εξασφαλίσει την αξιοπρέπειά του, αλλά και το ότι η 

περιουσία των προσφύγων 8εν έχει χαριστεί στους Τούρκους, αλλά η περιουσία 
είναι 8ική μας και θα αγωνιστούμε με αυτούς τους τlτλους, που τους κρατά τώρα 

το τούρκικο Κτηματολόγιο της Αμμοχώστου και 8ε μας τους 8(8ει, να 

απο8ε(ξουμε -και έχουμε μ&ρτυρες- ότι αυτή ε(ναι η γη μας και γι' αυτή τη γη θα 

αγωνιστούμε, για την επιστροφή στους τόπους μας και στα χωριά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Τσιέττη, 8ιακ6πτω όταν είμαστε εκτός θέματος, όταν το θέμα Οεν 

είναι σοβαρό και συζητούμε μάλλον εκ του περισσού. Αλλά όταν πρόκειται περί 
σοβαρών θεμάτων, ου8έποτε Οιέκοψα Βουλευτές στο να εκφέρουν τις απόψεις τους, 
έστω και αν είναι λίγο εκτός θέματος, πολλές φορές 8ε και πολύ εκτός θέματος. 

Αρκεί μόνο να συζητούμε πάνω σε σοβαρά θέματα και όχι πάνω σε θέματα τα 
οπο(α ε(ναι μη8αμιν& και 8εν έχουν καμι& σημασ(α. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, ε(ναι τρ(πτυχο το θέμα. Πρώτα χαιρετ(ζουμε, όπως η 

συν&8ελφος κυρ(α Κατσελλή ε(πε και ο κ. Ηλι&8ης, την πολιτική πτυχή του 

θέματος που για μας ενέχει τη μεγαλύτερη σημασ(α. 

Δεύτερο, θα πρέπει να τονιστεl πως τα αρχεlα της Λευκωσίας υπάρχουν, γι' 

αυτό 8εν υπήρξε αυτή η κίνηση. Και το σπου8αι6τερο πως, όσον αφορ& την 
προσφυγική πολιτική, έχουμε φοβερές επιφυλ&ξεις και έχουμε και γραμμένο θέμα 
στις αρμό8ιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές και θα το συζητήσουμε εν καιρώ τω 

8έοντι στην ολομέλεια του Σώματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να το συζητήσουμε, κύριε Στυλιανού, 8ιότι αξίζει τον κόπο. Και είναι γι' 
αυτό το λόγο που επιτρέπω τη συζητηση αυτού του θέματος σ' ένα νομοσχέ8ιό το 
οποίο αλλ&ζει μερικές λέξεις στο Νόμο ο οπο(ος ή8η υπ&ρχει. 

Προχωρούμε, κύριοι, στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 

Τροποπο(ηση του &ρθρου 7 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

Τροποπο(ηση του &ρθρου 10 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα πιο πάνω άρθρα εγκριθούν; 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, και τα τρία άρθρα του νομοσχε8ίου 
εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχε8(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Επαρχιακών Κτηματολογικών 

Γραφε(ων Αμμοχώστου και Κηρυνε(ας (Προσωρινα( Διατ&ξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Το επόμενο είναι «0 περί Υπουργείου Παιδείας (Διοίκηση - Θέση 
Εκπαιδευτικοό Προγραμματιστή) (Σχέδια )" πηρεσίας) Κανονισμοί του 1990». 
Καλείται ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την 

Έκθεση. 

Α. ΨΊ'ΛΛΙΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ'ΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΟΊ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ'Σ ΠΟΊ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΊ'ΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ Ί'ΠΟΊ'Ρ
ΓΕΙΟΊ' ΠΑΙΔΕΙΑΣ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ-ΘΕΣΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΊ' ΠΡΟ
ΓΡ ΑΜΜΑΤΙΣΤΗ) (ΣΧΈΔΙΑ Ί'ΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανο
νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Μα"ίου 1990. Στα πλαίσια 
της ενημέρωσής της για τους πιο πάνω Κανονισμοός η Επιτροπή είχε την 
ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις εκπροσώπων των Υπουργείων Παιδείας και 
Οικονομικών και εκπροσώπων του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας και της ΠΑΣΊ'Δ Ί'. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκδίδονται σύμφωνα με τα άρθρα 27 και 87 του 
νέου περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου (Νόμος Αριθμός 1 του 1990) και σκοπό 
έχουν την κανονιστική ρύθμιση, για πρώτη φορά, του σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση εκπαιδευτικού προγραμματιστή στη Διοίκηση του Υπουργείου Παιδείας. 

Όπως είναι γνωστό, τα άρθρα 27 και 87 του πιο πάνω Νόμου προβλέπουν 
ότι τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων της δημόσιας υπηρεσίας θα καταρτίζονται 

από το Υπουργικό Συμβοόλιο με Κανονισμούς τους οποίους θα εγκρίνει η Βουλή 
και, μόλις εγκριθοόν, θα δημοσιεύονται σε ειδικό παράρτημα της επίσημης 
Εφημερίδας της Δημοκρατίας. 

Οι εκπρόσωποι' των αρμόδιων Υπουργείων, του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας και της ΠΑΣΊ'ΔΊ', καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, συμφώ
νησαν με το περιεχόμενο των υπό εξέταση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού ενημερώθηκε από τις αρμόδιες 
αρχές για τους πιο πάνω Κανονισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος τούτου; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 
Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 



2686 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοl εγχρlνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Συμβουλίου Αμπελουργικών Προϊόντων 
(Όροι Υπηρεσίας των Υπαλλήλων του Συμβουλίου) (Τροποποιητικο!) Κανο
νισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
να 8ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ 

ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΟΡΟΙ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ
ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παρόντες: 

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νεόφυτος Ηλία 

Ν!κος Φλουρέντζος 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαϊου 1990. 
Στη συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω 
στο θέμα εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Συμβου
λ(ου Αμπελουργικών Προϊόντων και της συντεχνίας του προσωπικού του 

Συμβουλίου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκ8ί8ονται με βάση το άρθρο 13 της 
νομοθεσίας για τη ρύθμιση και τον έλεγχο της βιομηχανίας αμπελουργικών 
προ!όντων, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών περί Συμβουλίου 
Αμπελουργικών Προrόντων (Όροι Υπηρεσίας των Υπαλλ'ήλων του Συμβουλίου), 
με στόχο την ανα8ιάρθρωση της υπηρεσίας του Συμβουλίου, ώστε οι Κανονισμοί 

αυτοί να ανταποκρίνονται στην πραγματική 8ιάρθρωση όπως αυτή εφαρμόζεται 
από το 1984 και μετέπειτα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεlα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ'ίόντων και της συντεχνίας του 
προσωπικού του, η πιο πάνω τροποπο(ηση της 8ιάρθρωσης της υπηρεσίας του 
Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ!όντων έχει συμφωνηθε( με τις συντεχνίες από το 
1984 και στην πράξη εφαρμόζεται από τότε. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 
υπόψη τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ( του θέματος τούτου; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς υπό την έγκριση του 
Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοl εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εv υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Το επόμενο είναι Έκθεση για τα θέματα «Οι περl'Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1990» και «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων 
και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακοό Οργανισμού Τουρισμού και 
Εξαρτωμένους αυτών Όμοιον προς το Σχέδιον Συντάξεων της Κυβερνήσεως) 
(ΤροΠοποιητικοί) Κανονισμοί του 1990>>. Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ 
ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΟΝ
ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΕΙΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ 
ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ 
ΑΥΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ «ΟΙ 
ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΟΝ ΣΥΝΤΆ
ΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΆΤΩΝ ΕΙΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΑΥΤΩΝ 

ΟΜΟΙΟΝ ΠΡΟΣ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟΝ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ) 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Uολύβιος Κόλοκος 

Νεόφυτος Ηλία 

Νίκο~ Φλουρέντζος 

Ανδpέας Γεωργίου 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαtου 1990. 
Στα πλαίσια της εξέτασης των Κανονισμών αυτών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, καθώς και της συντεχνίας του προσωπικοό του 

Οργανισμού. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 7 και 
21 του νόμου για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, σκοπείται η τροποποίηση 
των σχεδίων συντάξεων και χορηγημάτων που ισχύουν για τους υπαλλήλους του 
οργανισμού κατά το πρότυπο παρόμοιων σχεδίων συντάξεων που ισχύουν σε 
άλλους ημικpατικοός οργανισμούς. 

Οι τροποποιήσεις που προτείνονται εντάσσονται στα πλαίσια υλοποίησης 
συλλογικών συμβάσεων μεταξύ του Οργανισμού και της συντεχνlας του προσω

πικού του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, γι / αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτε
λεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: cJ 

lπάρχουν ομιλητές επι των θεμάτων τοότων; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κα.νονισμοός υπό την έγκριση του 

Σώματος. 
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Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμο( εγχριθούν; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγχρ(νονται. 

Το τελευτα(ο θέμα στη νομοθετιχή εργασ(α ε(ναι «Οι περ( Εθελοντών

Εθελοντριών Τπαξιωματιχών του Στρατοό της Δημοχρατ(ας (Τροποποιητιχο() 

Κανονισμο( του 1990,,, Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτιχής 
Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έχθεση στο Σώμα. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΑΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΤΝΑΣ ΓΙΑ 
ΤΟΤΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΘΕ

ΛΟΝΤΩΝ-ΕΘΕΛΟΝΤΡΙΩΝ ΤΠΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΎ' ΤΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990,,. 

Παp611τες:-

Τ άχης Χατζη8ημητρ(ου, Πρόε8ρος 

Χρ(στος Σολωμής 

Α ν8ρέας Γεωργ(ου 

Αντώνης Αν8ρέου 

Σοφοχλής Χατζηγιάννης 

Νlκος Μουσιοόττας 

Πολύβιος Κόλοχος 

Στέλιος Μαν8ριώτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμοός 
σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηχε στις 10 Μαϊου 1990. Στη συνε8ρ(αση 
αυτή χλήθηχε χαι παρευρέθηχε ο αξιότιμος Υπουργός 'Αμυνας χαθώς χαι 
ανώτεροι υπηρεσιακοl παράγοντες του Υποuργειοu του, οι οπο!οι και ανέλυσαν τις 
επιμέρους πρόνοιες των Κανονισμών. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμοός, που εχ8€8ονται με βάση τα οcρθρα 14 
χαι 27 της νομοθεσ(ας για το Στρατό της Δημοχρατ(ας, επιφέρεται αριθμός 
τροπολογιών στους Κανονισμοός για Εθελοντές-Εθελόντριες Τπαξιωματιχούς του 

Στρατού που κρ(νονται αναγκαίες από την ως τώρα πρακτική εφαρμογή τους. 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή 'Αμυνας υιοθετώντας τις πρόνοιες των υπό 

συζήτηση Κανονισμών ομόφωνα εισηγε!ται στη Βουλή την έyχρισή τους, όπως 
έχουν τελιχά 8ιαμορφωθεϊ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επiτου θέματος τούτου; 
Ο χ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, χόριοι συνά8ελφοι, 

Το νομοθέτημα που ομόφωνα ψηφ(ζει τώρα το Σώμα έχει σχέση με την 
Επιτροπή Άμυνας, με τη στράτευση αν8ρών και γυναικών, το θεσμό των 
εθελοντών-εθελοντριών υπαξιωματιχών και παράλληλα με την έγχριση του 

συμπληρωματικοό προUπολογισμού αρ. 21 που αυτό το Σώμα ψήφισε πριν 
περ(που 20 λεπτά και που προνοε! τη 8ημιουργ!α νέων θέσεων στον χυπριαχό 
στρατό. Νιώθω την ανάγχη να πω τοότα τα 8υο λόγια στο Σώμα. Σχε8όν κλε!νει 

αυτούς τους μήνες ένας κύχλος αξιόλογης, ουσιαστικής, τολμώ να πω της 
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μεγαλότερης, προσπάθειας που έγινε τουλάχιστον στο χρονικό διάστημα μετά το 
1974 για την αναβάθμιση της άμυνας, της αμυντικής μας θωράκισης. Είναι προς 
το τέλος του ο κύκλος αυτός, γιατ( περιλαμβάνει -και ε(ναι πλέον κοινό μυστικό

ένα τριετές εξοπλιστικό πρόγραμμα για τα χρόνια 1989-90-91. Περιλαμβάνει την 
αόξηση των θέσεων του Κυπ·ριακοό Στρατοό, περιλαμβάνει τη 3ημιουργία νέων 
θέσεων σε νέους θεσμοός στον τομέα της άμυνάς μας, όπως είναι η στράτευση 
αν3ρών και γυναικών στη μορφή των εθελοντών υπαξιωματικών. Και βεβαίως θα 
ήl \α να υπενθυμίσω το Σώμα ότι πολλές 3εκά3ες εκατομμυριών λιρών έχουν 
~- ?ι.θεt ομόφωνα και αγόγγυστα, αφού, εκτιμώντας σωστά το Σώμα τη συνολική 
·,~r'vσπάθεια που γ(νεται, δ(δει. τον καλύτερο εαυτό του, μονιασμένο και δογματικά 
προσηλωμένο στην προσπάθεια τούτη. Και πού θέλω να καταλήξω; Αυτά έχουν 
λεχθεί κατ' επανάληψη. Είναι όχι ακριβώς η προει3οποίησή μας, αλλά είναι τα 
λόγια τοότα που θα θέλαμε να απευθόνουμε και προς την κυβέρνηση και προς το 
αρμό3ιο Υπουργείο, το Υπουργείο 'Αμυνας. 

Ως Σώμα, ως Βουλή έχουμε σχεΜν 3ώσει οτι3ήποτε μας έχουν ζητήσει σε 

χρόνο μη3έν, σε χρόνο ρεκόρ, αγγόγυστα και, επαναλαμβάνω, ομόφωνα. Έχουμε 
αναβαθμίσει θεσμούς ξεχασμένους, έχουμε 3ημιουργήσει νέους θεσμοός, έχουμε 
επιβαρύνει ουσιαστικά τα 8ημόσια οικονομικά μας. Βεβα(ως σωστά ασκε(ται ο 
έλεγχος στο ταμείο της αμυντικής θωράκισης από το Σώμα μέσω της Επιτροπής 

'Αμυνας, γιατί, είτε πρόκειται για 3εκά3ες εκατοντά3ες εκατομμόρια λίρες είτε 
για προσλήψεις εκατοντά3ων χιλιά3ων ανθρώπων στην υπηρεσία της άμυνάς μας, 
της αμυντικής μας θωράκισης, της Εθνικής μας Φρουράς, θέλουμε να πιστεόουμε 

ότι η κυβέρνηση καϊ η στρατιωτική μας ηγεσία σωστά θα χρησιμοποιήσει και τους 
ανθρώπους τούτους και τα νέα οπλικά συστήματα, το νέο σύγχρονο οπλισμό που 

3ί3ει η Βουλή το 3ικαίωμα στην κυβέρνηση .να προμηθευτεί για τη Δημοκρατία 
μας. Και όταν λέμε σωστά, εννοούμε ότι, εκεt που χρειάζεται η διαφάνεια, εκεt 
που χρειάζεται η εφαρμογή αξιοκρατικών κριτηρίων στις προσλήψεις, στις 
μεταθέσεις, στις αναβαθμ(σεις, στις προαγωγές φυσικά, εtτε τούτες ε(ναι μόνιμων 

αξιωματικών είτε υπαξιωματικών είτε οποιωνδήποτε άλλων υπηρεσιών, θέλουμε 
να βλέπουμε τα αξιοκρατικά εκείνα κριτήρια που για χρόνια αυτό το Σώμα 
αγωνίζεται να πείσει όλες τις κατευθόνσεις ότι πρέπει να εφαρμόζονται στη 
στράτευση των νέων μας στην Εθνική Φρουρά ότι οριστικά θα τηρούνται. Έχουμε 
3είγματα καλής εφαρμογής και πιστής τήρησης σε βαθμό, επαναλαμβάνω, 
αξιόλογο και ικανοποιητικό από την κυβέρνηση. Πιστεόουμε ότι θα ολοκληρωθεί 
αυτός ο κύκλος κι ότι συνεχώς θα βελτιώνεται η κατάσταση τούτη. Η καλλιέργεια 

της αμυντικής συνεί/)ησης, στην οποία έχουμε όλοι συμβάλει και πρωταρχικά το 
Σώμα τούτο που πρέπει να ε(vαι περήφανο, πιστεύουμε ότι θα τύχει της 

κατάλληλης εκμετάλλευσης και αξιοποίησης από την κυβέρνησή μας, από το 

Υπουργείο Άμυνας, για να φτάσουμε πράγματι στο σημείο που θα εtναι και για 
μας το καλύτερο και το ποθητό. Να Ί;ητά 3ηλα3ή ο ί3ιος ο λαός μας, εφόσον 
εκκρεμεί η απειλή του Αττίλα, να ζητά ο ί3ιος ο λαός μας να του επιβληθοόν οι 

σχετικές φορολογίες, για να μπορέσει η αμυντική μας θωράκιση να αναβαθμιστεί 
και να μην αγωνίζεται η κυβέρνηση και το Σώμα να πείσει το λαό ότι σωστά 
πρέπει να συνεισφέρει και από τα πλεονάσματα, αλλά και από το υστέρημά του 

για την ενίσχυση της άμυνάς μας. 

Βασική προUπόθεση για να το πέτύχουμε τ9ύτο είναι οπωσδήποτε ο τρόπος 
με τον οποίο θα εφαρμόζονται οι αρχές τοότες από την Εκτελεστική Εξουσία. Κα• 

είναι αυτό που σε κάποιο βαθμό μπορώ να πω ότι ήταν και η αφορμή, η αιτία 
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μάλλον που ήθελα να απευθύνω αυτά τα λόγια, την «προει8οπο!ηση>>, αν θέλετε, 
προς την Εκτελεστική Εξουσ(α, προς το Υπουργε(ο 'Αμυνας: Σωστή· εκμετάλ

λευση, σωστ'ή χρησιμοποίηση, συνεργασία απόλυτη, αναβάθμιση όλων των τομέων 
μέσα σε πλα(σια αξιοκρατικά χαι κριτήρια που να επιτρέπουν στον κυπριακό 

ελληνισμό να πιστεύει ότι, ναι, πλούσιοι νέοι, φτωχο( νέοι, ολόκληρος ο λαός ε!ναι 

έτοιμος, συστρατευμένος, χωρίς 8ιαχρίσεις, να υπηρετήσει τον τόπο του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πf>ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα θέλαμε, με την εuκαιp!α των Κανονισμών που θα εγκρ!νουμε και που 
αναφέρονται ως οι Κανονισμο( για Εθελοντές και Εθελόντριες Υπαξιωματικούς 

του Στρατού της Δημοκρατίας, να πούμε και εμείς λίγα λόγια, λίγες σκέψεις που 
έχουμε γύρω από τα θέματα της άμυνας και γύρω από τα θέματα της 

εκπαί8ευσης αξιωματικών και υπαξιωματικών στο στρατό μας. 

Ε!ναι γνωστό ότι μετά από πολλή 8ουλειά, όπως τόνισε και ο κ. Σολωμής 

πριν από λ!γο, η Επιτροπ-ή 'Αμυνας έφτιαξε και έ8ωσε προς έγκριση Κανονισμούς 
που καθορίζουν τα προσόντα, τον τρόπο πρόσληψης, την ανέλιξη και την 
αφυπηρέτηση αξιωματικών και υπαξιωματικών. Και ήταν ένα πολύ σημαντικό, 
θεμελιώδες έργο υποδομής, αναγκαίο στο στράτευμα, για να δώσει μια ποιοτική 
βελτίωση και μια εύρυθμη λειτουργ(α στο στράτευμα της Κύπρου και να βοηθήσει 

στην ανέλιξη ενός στρατεύματος το οπο!ο ζει, κινείται και δρα μέσα σε μοντέρνα 
τεχνολογία, μέσα σε μοντέρνα οπλικά συστήματα. 

Η Επιτροπή / Αμυνας είναι γνωστό σε όλους πως, τόσο όσον αφορά μοντέρνα 
οπλικά συστήματα, όσο και σε ό,τι αφορά κάθε είδους μέσα επικοινωνίας και 
διακίνησης, ποτέ δεν έχει σταματήσει με ζήλο να μελετά, να προωθεί, να 

εισηγείται, να εγκρ!νει, να ψηφίζει και να παροτρύνει όλους - μέσα και έξω από 
τη Βουλή - για συναντίληψη πάνω στα θέματα της άμυνας. Με την ίδια καλ'ή 
διάθεση έχουμε κοιτάξει πολύ προσεκτικά τα θέματα της ποιοτικής βελτ(ωσης 
του στρατεύματος. Η εκπαίδευση, το ηθικό, η γνωριμία των στρατιωτών μας με 
την τελευταία κυριολεκτικά λέξη της τεχνολογ(ας, είναι θέματα που απασχο
λούσαν πάντοτε την Επιτροπή Άμυνας και για τα οποία έχουμε δείξει ιδιαίτερη 

προσοχή και ιδια(τερο ενδιαφέρον. Και χαιρόμαστε γιατί σ'ήμερα εντοπίζουμε 
αξιόλογα στελέχη, αξιόλογες ομάδες, αξιόλογα συνεργεία - παντού σε όλη την 
Κύπρο -στο στρατό, στο ναυτικό, στην αεροπορία, τα οποία με επιμέλεια και με 
πλ'ήρη τεχνική επάρκεια μπορούν να φέρουν το έργο που τους ανατίθετάι σε 
πέρας. 

Τέλος έχουμε, πέρα από τους Κανονισμούς για Αξιωματικοός και Υπαξιω

ματικούς, δώσει το πράσινο φως για την υλοποίηση των σχεδίων για εθελοντές 

υπαξιωματικούς και τις εθελόντριες βεβαίως γυναίκες υπαξιωματικούς. Και με 

την ευκαιρία αυτού του τελευταίου και με την ευκαιρία των Κανονισμών που σε 
λ(γο θα εγκρίνουμε, θα πρέπει να χαιρετίσουμε από το βήμα αυτό την επάρκεια 
που έχουν επιδε!ξει οι γυναlκες εθελόντριες στην εκπαίδευσή τους, την προθυμία, 
το ζήλο, τ_ην προσαρμοστικότητα στη νέα ζωή του στρατεύματος, την ακρίβεια, 
το ψηλό αίσθημα ευθύνης και το γεγονός ότι σ'ήμερα εμφαν!ζονται - από τις 
πληροφορίες που έχουμε και από την ομάδα των δημοσιογράφων που επισκέφθηκε 
στην Ελλάδα το κέντρο εκπαίδευσης- να έχουν προσαρμοστεί πλήρως και να 

εκτελούν με ακρίβεια και υπευθυνότητα τα καθήκοντά τους. 
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Η Επιτροπή Άμυνας και σ 
/ 
αυτό τον τομέα, όπως και σε άλλους τομείς, θα 

στέκεται πάντοτε με προσοχή και θα εLναι αρωγός σε όλα όσα χρειάζονται για 
την άμυνοι της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Χοιτζηδημητρίου ζήτησε τ.ο λόγο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Ο κ. Μοινδριώτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κοιλά, ο κ. Μοινδριώτης, εφόσον ο κ. Χοιτζηδημητρίου, ο οποίος προηγείτοιι .... 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8pε, κύριοι συνά3ελφοι, οι σημερινοί Κανονισμοί τείνουν να 
ρυθμίσουν την κοιτάτοιξη ή κοιι την όλη στροιτολογίοι των εθελοντών κοιι 
εθελοντριών στην Εθνική μας Φρουρά. 'Εpχονται αυτοί οι Κανονισμοί ως 

συμπλήρωση των Κανονισμών που έχουμε εγκρ(νει πριν μερικές μέρες και που 
ρυθμίζουν όλο το σύστημοι της στροιτολογίοις, των προβιβοισμών των οιξιωμοιτικών 
κοιι υποιξιωμοιτικών στην Εθνική μοις Φρουρά. 

Εκείνο το οποίο νομ!ζω πως πρέπει να προσεχθεί και έχει σχέση με τις 
προσπάθειες που καταβάλλει τόσο το lπουργεlο 'Αμυνας σε συνεργασία με την 

Επιτροπή Άμυνας, είναι πώς να βοηθήσουμε ακόμα περισσότερο, έτσι που αυτοί 
οι Κανονισμοί να ενθαρρύνουν και να συμπληρώνουν κάθε κενό το οποίο μπορεί να 
παρουσιαστεί τόσο στη στρατολογ(α εθελοντριών ή ακόμα και στις προσπάθειες 

που καταβάλλονται να μείνουν στο στρατό, να εκτελέσουν θητεία μακράς 

διάρκειας αρκετο( οπλίτες οι οποίοι είναι αναγκα(οι για να επανδρώσουν τα νέα 

οπλικά συστήματα, να επανδρώσουν τα νέα μηχανοκίνητα οχήματα με τα οποία 
έχει εφοδιαστεί η Εθνική Φρουρά και όχι να μείνουν αυτά τα νέα οπλικά 

συστήματα στα χέρια νεαρών και άπειρων, πράγμα το οποίο πολλές φορές 

δημιουργεί πιθοινότητες μεγάλων ζημιών κοιι σε βάρος της οικονομίοις μοις. 

Γενικά πρέπει να τονίσω και εγώ με τη σειρά μου ότι όλες οι πληροφορίες 

που έρχονται για τις εθελόντριές μας είναι αρκετά ενθαρρυντικές. Και πρέπει, 
κατά την άποψή μου, να προσεχθεί αυτό το θέμα, έτσι που να μη'ι απογοη
τεύσουμε αυτά τα νέα τμήματα που δημιουργούνται στην Εθνική Φρουρά, αλλά 

μάλλον με την κατάταξή τους στο στρατό να υποβοηθήσουν χ.αι άλλους εθελοντές 

να καταταγούν ή να παραμείνουν στην Εθνική μας Φρουρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Χοιτζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θοι εποινοιλάβω κοιι εγώ με τη σειρά μου μιοι διοιπίστωση που τη γνωρίζει 
κοιλά η Βουλή κοιι χρήσιμο είνοιι νοι την πληροφορηθεί κοιι ο κυπριοικός λοιός οικόμοι 
καλύτερα. Με τον τρόπο που εργάζεται η Επιτροπή 'Αμυνας έχει επιτευχθεί μια 
οιτμόσφοιιροι συνεργοισίοις με συνοιίσθηση εξυπηρέτησης ενός μεγάλου στόχου, μιοις 

μεγάλης υπόθεσης: της άμυνοις της ποιτρίδοις μοις. Έχει εδροιιωθεί η οιίσθηση της 

εθνικής ενότητας μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων μέσα στην Επιτροπή 'Αμυνας. 
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Όχι πως δεν υπάρχουν διαφων(ες, όχι πως δε γίνονται συζητήσεις. Αντιθετα και 
πολλές είναι οι συζητ'ήσεις και πείσμονες οι ανταλλαγές απόψεων χαι πολύ 
μεγάλος ο αριθμός των 8ιαφορετικών προσεγγίσεων. Όμως υπάρχει μια πρόθεση 
και μια διάθεση συνάντησης της αγων(ας, της έγνοιας της κάθε πλευράς, ώστε να 
επιτυγχάνουμε στο τέλος ένα κοινό σημείο προσέγγισης. Και όχι μόνο μεταξύ των 
κομμάτων. μπορώ να πω και μεταξύ της Επιτροπής και της κυβέρνησης. Και δεν 
' ' ' λ ό ' Μ ' ' 'λ • 'ζ ' ειναι παντοτε ευκο ο αυτ το εργο. ερικες φορες μα ιστα υοκιμα εται πικρα. 

Όμως 8ιαπιστώνουμε τελικά καλή 8ιάθεση για συναντίληψη και με την 
κυβέρνηση. Και είναι αυτό που υπηρετοόμε και όχι την καλλιέργεια 8ιαφωνιών ή 
κατάστασης σύγκρουσης πάνω σε έναν τόσο ευαίσθητο τομέα που αφορά το 
μέλλον και την επιβίωση του λαού, που αφορά τα παιδιά της Κύπρου, νέους και 
νέες πλέον, που συνδέεται με την ίδια την οικονομία του τόπου. 

Γίνεται αυτή η ευρότερη συζήf:rιση με αφορμή τους Κανονισμοός χαι υπάρχει 
ένα σημείο 8είγμα αυτής της 8ιάθεσης αυτής της Επιτροπής. Σε όλα τα άλλα 

νομοθετήματα καταβάλλεται μια προσπάθεια περιορισμού των αpμοΟιοτήτων και 
των εξουσιών της Εκτελεστικής Εξουσ(ας, γιατl υπάρχει μια Ουσπιστ(α και μια 

8ιάθεση μεγαλότερου ελέγχου. Με αυτή ακριβώς την τροπ<>ποίηση προσφέρουμε 

το 8ικαίωμα της 8ιακριτικής εξουσίας στον Υπουργό, για να παίρνει συγκεχρι
μένες αποφάσεις για προσλήψεις στην Εθνική Φρουρά, για επιλογή εθελοντριών 
και εθελοντών στην Εθνική Φρουρά. Και το τονίζω ι8ιαίτερα αυτό το σημείο, 

γιατ(, αν κατέληξε η Επιτροπή στο να αποι3εχθε( αυτή την πρόταση της 

κυβέρνησης, το έκανε ακριβώς μέσα στα πλαίσια του κλίματος και της νοοτροπίας 
που περιέγραψα προηγουμένως. Και καλοόμε την κυβέρνηση να σεβαστεί τη 
8ιακριτική εξουσ(α, να τη χρησιμοποιήσει με φειδώ, να τη χρησιμοποιήσει 
ακριβοΟίκαια και αιτιολογημένα και να μην υποπέσει στο αμάρτημα της χρησι
μοποίησης του στρατοό της Δημοκρατίας ως μέσου για φαβοριτισμό, για 
προώθηση ανθρώπων ή ιΟιαίτερων συμφερόντων η για εξυπηρέτηση υπολοytστιχών 

αντιλήψεων, για εξυπηρέτηση ι8ιαίτερων ή ι8ιοτελών σκοπών. Γιατί πραγματικά 
εκε(νο που αναζητούμε ε(ναι η ύπαρξη κλ!ματος εμπιστοσύνης. Οι άλλες αναφορές 
που γίνονται στην τροποποίηση των Κανονισμών αφορούν τον τρόπο επιλογής, τη 

συμπερίληψη μέσα στους Κανονισμούς συγκεκριμένων Οοκιμασιών 1 ώστε να μην 
υφίστανται οποια8ήποτε άλλη αμφισβήτηση. 

Είναι γεγονός ότι, όταν συζητούμε το θέμα των εθελοντών και εθελοντριών, 
καλλιεργείται, κατά κάποιο τρόπο, μια α(σθηση προσέγγισης ενός νέου κεφαλαίου 
στην άμυνα. Και είναι πράγματι ένα νέο μεγάλο κεφάλαιο στην άμυνα και για 
τους λόγους που αναφέρθηκαν, ότι χρειαζόμαστε έμπειρους ανθρώπους για τα 

τεχνολογικά προηγμένα συστήματα που έχει υιοθετήσει η Εθνική Φρουρά. Αλλά 

σημαίνει ταυτόχρονα μια μεγαλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου 8υναμικού μας 
στη θεμελίωση της άμυνας του τόπου μας. 

Εκείνο που θα πρέπει να προσέξουμε είναι το εξής: Ότι είναι τα πρώτα 

βήματα, 16 χρόνια όστερα από την εισβολή και την κατοχή, στην κατεόθυνση της 
καλύτερης 8υνατής αξιοποίησης του ανθρώπινου 8υναμικού. Λείπει ακόμα εκείνο 

το συνολικό σύστημα, όπου ο καθένας από μας θα γνωρίζει τι θα πράξει την ώρα 
της κρίσης, την ώρα της 8οκιμασ(ας που ελπίζουμε να μην έλθει ποτέ. Αλλά, αν 

έλθει, 8εν πρέπει να υπάρχει κάποιος που να έχει απορία τι να κάμει για να 
υπερασπιστεί την πατρί8α του, το σπίτι του, τον εαυτό του. Και 8υστυχώς το 

κενό εξακολουθεί να υπάρχει 16 χρόνια μετά και 8ε νομίζω να υπάρχει παρόμοιο 
σε οποια8ήποτε χώρα που αντιμετωπίζει τέτοια απειλή και να 8ιατηρεί ακόμα 
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αυτή την εκκρεμότητα. Ε(ναt ένα σημείο που θέλουμε να το επαναφέρουμε με την 
ελπί8α ότι θα απασχολήσει τους υπεόθυνους, γιατί πολλές φορές βρισκόμαστε και 
μπροστά σε ξένους που μας ρωτούν - δημοσιογράφους - για τα συστήματά μας 

της κινητοποίησης του λαού ή της πολιτοφυλακής και ειλικρινά δεν είμαστε σε 

θέση να δώσουμε ικανοποιητικές απαντήσεις. Και φυσικά χρειάζεται και η 

καλλιέργεια του ανάλογου αγωνιστικού κλίματος και πνεύματος με την καλ
λιέργεια των ανάλογων αξιών, όπου η ζωΊ} έχει μόνο τότε νόημα μέσα σε μια 

ελεύθερη και δημοκρατική κοινωνία. Και αυτό να υψώνεται ως πρωταρχική αξία 
και όχι η αναζήτηση της χλι8ής ή της πολυτέλειας, που είναι σήμερα τα 8ε8ομένα 
της κυπριακής κοινωνίας. 

Θέλω επίσης να αναφέρω με αυτή την ευκαιρία κάτι το συγκινητικό που το 

βλέπουμε καθημερινά στον τύπο. Όλους εκείνους τους φτωχούς ανθρώπους, όλα 

εκε(να τα παιδάκια, όλους εκε(νους τους συνταξιούχους οι οποίοι πηγαίνουν και 

προσφέρουν εθελοντικά από το υστέρημά τους στην άμυνα του τόπου μας. Είναι 
κάτι που θα πρέπει να το επαινέσουμε δημόσια, γιατί πραγματικά δε!χνεt ότι το 

κλ(μα και το πνεύμα της εθελοντικής προσφοράς έχει εδραιωθεί βαθιά μέσα στη 

συνείδηση του λαού μας, των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων του λαού μας 
στο σύνολό τους. Και πιθανόν να είναι ένα παράδειγμα και για τους οικονομικά 
ισχυρότερους που 8εν βλέπουμε τόσο φανερή την παρουσία τους, όσο θα τη 

θέλαμε, σε συνεισφορές ανάλογες με το οικονομικό τους αντίκρισμα, εθελοντικές 

συνεισφορές που να δείχνουν ότι υπάρχει το κλίμα και το πνεύμα της προσφοράς 
για τα θέματα της άμυνας. Και χρησιμοποιοόμε το βήμα της Βουλής για να 
δώσουμε αυτό το μήνυμα, να συγχαρούμε εκείνους οι οποίοι προσφέρουν - σχολεία, 
άτομα, ιδιώτες, οργανισμούς, υπαλλήλους- και να καλέσουμε και όλους τους 

άλλους που είναι σε θέση να προσφέρουν ότι καιρός είναι να αρχίσουν να δείχνουν 
ότι τα λόγια τα συνο8εόουν με τις ανάλογες πράξεις. Χαιρετίζουμε 'επίσης την 
ανανέωση που παρουσιάζεται αυτές τις μέρες στην Εθνική Φρουρά με την 

αποστράτευση των παλαιών, τους οποlους συνοδεύουν η τιμή για όσους έπραξαν 

τα σωστά για την πατρίδα και για όσους δεν τα έπραξαν η επιείκεια όλων μας, 

και με την άνοδο νέων δυνάμεων μέσα στο σώμα της Εθνικής Φρουράς, με την 

προοπτική ότι ο κυπριακός ελληνισμός, τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς θα 

ανταποκριθούν στο ύψος των περιστάσεων και της αποστολής τους. Γιατί εκεί 

ουσιαστικά στηρίζεται το μέλλον και η σωτηρία της πατρίδας μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομη, αλλά θεώρησα καθήκον μου να έρeω 
στο βήμα με την ευκαιρία των 1\.ανονισμών αυτών, για να πω ότι πραγματικά το 

αίσθημα για όσο το δυνατό πιο άρτια άμυνα στον τόπο μας ολοένα αυξάνει στις 

τάξεις του λαού μας. Και η χαρά μου είναι μεγάλη, γιατί για πρώτη φορά ίσως 

συμπεριλαμβάνονται σε νομοθεσία ή σε Κανονισμούς και εθελόντριες, δηλαδή 
γυναίκες. 

Είναι πολύ άξιες όσες έχουν καταταγεί ή8η στην Εθνική Φρουρά και θα είναι 
πολό χρήσιμο αν μελετηθοόν οι 8υνατότητες πιο μαζικής προσέλευσης γυναικών 
στο στρατό για υπηρεσία. Γιατί στον τόπο μας με την απειλή την οποία 

αντιμετωπίζουμε με ημικατεχόμενο έδαφος, οπωσδήποτε δεν μπορούμε να έχουμε 
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την πολυτέλεια να στερούμε από την άμυνά μας το μισό πληθυσμό, 8ηλα8ή τις 

γυνα(κες. Ε(μαι σ(γουρη ότι σε όσο βαθμό κινδυνεύουν οι Κύπριοι στον (διο βαθμό 

κινδυνεύουν και οι Κύπριες και ε(μαι σ(γουρη ότι θα βρεθούν γρήγορα τρόποι να 

υπηρετούν επl ίσοις όροις και οι γυνα!κες για την προστασ!α του τόπου μας.· 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς αυτούς υπό την 
έγκριση του Σώματος. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Και πάλι, κύριοι, κατά τη συζήτηση των Κανονισμών αυτών επέτρεψα 
ομιλίες εκτός θέματος. Σκόπιμα, γιατί είναι ένα θέμα πολύ σοβαρό το οπο(ο 
απασχολεί και πρέπει να; απασχολε( πάντα αυτό το Σώμα. Και 8εν έχει σημασ(α; 

αν ένας Βουλευτής π&νω σ' αυτά τα θέματα αισθάνεται την ανάγκη να πει 

ορισμένα πράγματα λlγο έξω απ' αυτό το περιορισμένο θέμα, αρκε( η συζήτηση 
να βρ(σκεται στα επ(πε8α εκεlνα τα οπο(α περιποιοόν τιμή σ' αυτό το Σώμα. Και 

αυτή η συζήτηση πραγματικά ήταν σε πολύ ψηλά κοινοβουλευτικά επ(πε8α. 

Προχωρούμε, κύριοι, τώρα στο Κεφάλαιο Β ', που ε(ναι η Κατάθεση 
Ν ομοσχεδ(ων και Εγγρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ν. ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ) 

1) Ο περ( Υδατοπρομηθε(ας 

Νόμος του 1990. 
Χωρ(ων (Ειδικ& Μέτρα) (Τροποποιητικός) 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περ( ΠροUπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 

1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εμπορίου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Εγγραφής Χειροπρακτών Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργε!ο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγεlας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περ( ΠροUπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολα(ας Νόμος του 

1990. 
Κατατέθηκε απ6 το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περ( Ασψαλιστικών Εταιρειών Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το lπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ελευθέρων Λιμενικών Περιοχών Κανονισμο( του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έργων. 

7) Έγγραψο που αψορά την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλληΑων στη 8ημ6σια uπηρεσ(α 8υνάμει του άρθρου 

3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και 

Εκπαι~ευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

8) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή κ. Μιχάλη Παπαπέτρου, εκ μέρους του 

ΑΔΗΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

(Αυτές Μθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 711 ποu υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 25 Απριλίου 1990. 
«Δεδομένου πως ΟεκάΟες Κύπριοι και ξένοι επιστήμονες (ερευνητές, λογο

τέχνες κ.ά) έχουν συμβάλει σημαντικά στην αναβάθμιση της κυπριακής γραμ

ματε(ας και της κυπρολογικής έρευνας, χωρίς την παραμικρή ηθική καταξίωσή 

τους από μέρους της επίσημης Κύπρου -μνημονεύονται δειγματοληπτικά και μόνο 

από τους Κύπριους του εξωτερικού οι: Κώστας Προυσής, Euro Layton, Νίκος 
Κρανιδιώτης κ.ά, και από τους ξένους οι: Ζαχαρ(ας Τσιρπανλής Γιώργος 

Κεχαγιόγλου, Ιωάννης Χασιώτης, Ροζιέ Μιλιέξ, Εμμανουήλ Πρωτοψάλτης (από 

τον ελλαδικό χώρο) και από τον τομέα της αρχαιολογικής έρευνας (δειγμα

τοληπτικά μνημονεύονται και πάλι) οι: Ρ Astrom, A.Le Brun, 1. Todd, Ε. 

Peltenburg, Ε. Porada S. Symeonoglou, C.F.A. Schaeffer, Gallavotti-Pecorella Ε., 
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Τ. Dothan, F.G. Maier, J. Pouilloux, Γ. Μπακαλάκης.· κ.ά., Arpad Papp κ.ά. 
(από τους μεταφραστές της γραμματείας μας) από ένα κατάλογο που θα 

κατάρτιζε ειδική επιτροπή από π.χ. το Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών, τη 

Μορφωτική Υπηρεσία, το Τμήμα Αρχαιοτήτων και με βάση κάποιες προ-

3ιαγραφές, όπως π.χ. οι εκ3όσεις κι η γενικότερη συμβολή στην αναβάθμιση της 

κuπρολογικής έρευνας και της λογοτεχνίας-γραμματείας- Οε θα 'πρεπε η κυπριακή 

κυβέρνηση (μέσω του ΠροέΟρου ή, αν όχι, του Υπουργού Παιδείας) να τους 

προσκαλέσει- με την ευκαιρία των 30χρονων της Κυπριακής Δημοκρατίας- στην 

J(ύπρο και σε μια σεμνή τελετή -όπως στο ήθος τους πpοσιΟιά.ζει- να. τους τιμήσει 

για την αξιόλογη αυτή πνευματική και πολιτιστική/επιστημονική προσφορά τους 

στη Οοκιμαζόμενη Κύπρο;» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 248, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρίοu. 

«Η Οια.φήμιση του γιαουρτιοό 'Αντάρτης 1 μεταΟόθηκε με μουσική υπόκρουση 

της μελωΟίας του τραγουΟιού 'Πάνω στου Τζιύκκου τα βουνά 
1

, μόνο για Ουο 

μέρες. Η εν λόγω μουσική υπόκρουση αντικαταστάθηκε με άλλη, ύστερα από 

συνεννόηση του Ρ.Ι.Κ. με τον ενΒιαφερόμενο κατασκευαστή του γιαουρτιού, που, 

επειΟή Βιετέλεσε μέλος της ΕΟΚΑ, είναι γνωστός ως 'αντάρτης'.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοι
νωνιών και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 405, 
ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

((Το σύστημα πληροφοριών 192 που χρησιμοποιείται τώρα από την Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου είναι αρκετά παλιό και παρέχει την ευχέρεια για 

καταχώρηση των συνΟρομητών μόνο με λατινικούς χαρακτήρες. 

Σχετικά πρέπει να σημειωθεί ότι μεγάλος αριθμός συν3ρομητών της Αρχής 

είναι ξένοι και ακόμα πολλοί Έλληνες εγγράφουν εταιρείες με αγγλικές 

επωνυμίες. Το γεγονός αυτό καθιστά Ούσκολη την ακριβή μετάφραση και κατ' 

επέκταση τη σωστή και γρήγορη εξυπηρέτηση του κοινού. 

Η Αρχή λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα ώστε να ε3ραιωθεί η χρήση της 

ελληνικής γλώσσας μέσα στα πλαίσια των Οραστηριοτήτων της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίοu 1990 τοu Υ ποuργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 425, ημερομηνίας 16 Δεκεμβpίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλια
νού. 

«Το Υπουργείο Παι3είας μελέτησε το θέμα της 3ομής της Μορφωτικής 

Υπηρεσίας σε συνάρτηση με τις εξαγγελίες της κυβέρνησης και με στόχο τη 

Οημιουργία μιας υπηρεσίας που να μπορεί να ανταποκρίνεται στο ρόλο της ως 

φορέα της πολιτιστικής ανάπτυξης του τόπου. Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής 

αυτής, και με βάση τις υφιστάμενες ΒιαΟικασίες, το Υπουργείο ΠαιΟείας υπέβαλε 

σχετικές εισηγήσεις στη Μικτή Τμηματική Επιτροπή (Μ.Ι.Τ.Ε.Π.). 

Οι εισηγήσεις του Υπουργείου Παι3είας συζητήθηκαν σε ει3ική συνε3ρία της 

Μ.Ι.Τ.Ε.Π. όπου προκαταρκτικά συμφωνήθηκε αναΜμηση και αισθητή ανα

βάθμιση της Μορφωτικής Υπηρεσίας. Στη συνέχεια η σχετική συμφωνία που 

επιτεύχθη?<ε στη Μ.Ι.Τ.Ε.Π. 'Προωθήθηκε στη Μικτή Επιτροπή Προσωπικού 
(ΜΕΠ) όπου και εκκρεμεί. Μετά τη συζήτηση του θέματος στη ΜΕΠ, θα πρέπει 
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η σχετικfι συμφωνία να αποσταλεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση προ της 

υποβολής της στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Στόχος του l'πουργείου Παι3είας 

είναι όπως η νέα δομή της Μορφωτικής Υπηρεσίας περιληφθεί στον Κρατικό 

ΠροUπολογισμό του 1991.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 447, ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυ
λιανού. 

«Η Μορφωτική ίπηρεσίοι, οινοιγνωρίζοντοις την προσφορ& των εκΜσεων Χρ. 

Ανδρέου στα κυπριακά γράμματα:, τις έχει μέχρι τώρα ενισχύσει οικονομικά _με 

προαγορά συνολικού ποσού ;t.33,000 των έργων 'Κύπριοι Συγγραφείς, Λαϊκοί 

Ποιητές και l(αλλιτέχνες ', 'Ανθολογία Κυπριακής Λογοτεχνίας', Βασίλης 
Μιχοιηλίδης' κοιι 'Δημήτρης Λιπέρτης ', 

Για το συγκεκριμένο έργο που αναφέρετε, έχουν ήδη διατεθεί για προαγορά. 

;t.7 ,000, ενώ μελετάται και το ενδεχόμενο συμπληρωματικής αγοράς με την 

ολοκλήp(.ι)ση του έργου.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 467, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυ
λιανοU. 

({Το Υπουργείο Παιδείας αποδίδει τεράστια παιδαγωγική και καλλιτεχνική 

σημασία στο θεσμό της κρατικής ορχήστρας νέων, γι' αυτό και καταβάλλει 

συνεχε(ς προσπάθειες για την ποιοτική αναβάθμισή του. 

Δεν είναι ακριβή τα στοιχεία ότι η ορχήστρα δεν έχει χώρο για δοκιμές, αφού 

αυτές διεξάγονται τακτικά στο δημοτικό σχολείο Ελένεtο~ ούτε ότι οι εκτελεστές 

από την Πάφο και Λεμεσό δεν πληρώνονται οδοιπορικά~ αφού στην πραγμα

τικότητα τους καταβάλλεται το επίδομα που δικαιούνται βάσει των σχετικών 

κανονισμών. 

Το θέμοι της στολής απασχόλησε το Υπουργείο εποινειλημμένοι λόγω της 

οικονομικής δαπάνης και άλλων συναφών προβλημάτων, που θα παρουσιάζονταν 

τακτικά, επειδή η βιολογική ανάπτυξη των εφήβων εκτελεστών θα υπαγόρευε 

συχνά την παραχώρηση καινούργιων στολών. Εν πάση περιπτώσει το θέμα της 

παραχώρησης στολών οδηγείται προς τη λύση του και σύντομα η ορχήστρα θα 

διαθέτει τη δική της στολή. 

Όσον αφορά το ποσό των -Ε12, που καταβάλλεται στα μέλη μηνιαία, δεν 

υπέχει θέση αμοιβής~ αλλά κάποιου επιδόματος προς κάλυψη μικροεξόδων, γιατί 
το Υπουργείο δεν επιθυμεί να ενθαρρύνει μεταξύ των παιδιών και νέων το κίνητρο 

του· οικονομικού οφέλους, αλλά να τους προσφέρει τη δυνατότητα κοινωνι

κοποίησης1 βελτίωσης του μουσικού επιπέδου τους και της αισθητικής τέρψης. 

Σημειώνεται συναφώς ότι στις ξένες χώρες τα μέλη των ορχηστρών νέων όχι μόνο 

δεν αμείβονται, αλλά πληρώνουν για τη συμμετοχή τους.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εμπορίου 
και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 475, ημερομηνίας 5 
Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

<<Σχετικά με την παροχή βοήθειας στο ρουμανικό λαό από τα προβληματικά 
είδη των εσπεριδοειδών σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

( α) Μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας για παροχή βοήθειας προς το 

ρουμανικό λαό, το Υπουργείο προέβηκε σε διευθετήσεις και στάληκαν 
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στη Ρουμανία. ποσότητες Οιάφοpων γεωργικών προϊόντων μετα.ξό των 

οποίων και 19 τόνοι γκρέιπ-φρουτ, 
(β) οι χλεμεντίνες ήταν μεταξύ των προϊόντων που αποφασίστηκε να 

σταλούν στη Ρουμανία, αλλά, ύστερα από διαβουλεύσεις με τα αρμόδια. 

Τμήμα.τα, διαπιστώθηκε ότι το στάδιο ωρίμανσης στο οποίο βρισκόταν 

το προϊόν αυτό Οεν επέτρεπε τη μεταφορά/αποθήκευσή του. 'Ετσι 

τελικά:, για να αποφευχθεί οποιαδήποτε κα.κη εντύπωση, αποκλείστηκε 

από τα είδη τα οποία στά:ληκα.ν.>> 

Απ&ντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 497, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυ
λιανοU. 

((Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου μ~λετά το θέμα ένταξης στο ρεπερτόριό 
του και ενός θεατρικού έργου του Νίκου Νικολα.ϊΟη.>> 

Απ&ντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 503, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυ
λιανοu. 

«Η πρόθεση της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως ΛτΟ. να ιδρύσει εκπαι

δευτικό κέντρο με την επωνυμία International Management Development Centre 
έγινε επίσημα γνωστή στο Υπουργείο Παιδείας από επιστολή του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, που κοινοποιήθηκε στο Υπουργείο Παιδείας, προς 
τους νομικούς συμβούλους της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως Λ τδ. χ.χ. Χρυ

σαφίνη και Πολυβίου ημερομηνίας 4.1.1990. 

Στην πιο πάνω επιστολ'ή του ο Γενικός Εισαγγελέας εξέφρασε την άποψη ότι 

εκ πρώτης όψεως το International Management Development Centre 8εν εμπίπτει 
στις πρόνοιες του περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαι8εύσεως Νόμου (Νόμος 

1/87), αν όμως το Υπουργείο ΠαιΟε!ας ζητήσει από το Γενικό Εισαγγελέα να 
εξετάσει περαιτέρω το θέμα και να γνωματεύσει σχετικά θα το πράξει αφού 

Οοθούν σ' αυτόν όλα τα στοιχεία. 

Το Υπουργε(ο Παιδείας αφού εξασφάλισε όλα τα στοιχεία τα απέστειλε προς 

το Γενικό Εισαγγελέα στις 16.3.1990 και αναμένει τη γνωμάτευσή του.)> 
Απ&ντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 

κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 506, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυ
λιανοu. 

«Το Υπουργείο Παι8είας, με την έναρξη κάθε νέας σχολικής χρονι&ς 
προγραμματίζει τις αθλητικές εκ8ηλώσεις της χρονιάς και παίρνει όλα τα 

/ ' ' ' ~ ξ ' απαραιτητα μετρα για την αρτια οργανωση και οιε αγωγη τους. 

Την οργάνωση και 8ιεξαγωγή των περιφερειακών πρωταθλημάτων, στα 
οποία εντάσσεται και η συνάντηση που αναφέρεται στη σχετική ερώτηση, 
αναλαμβάνει οργανωτική επιτροπή την οπο!α αποτελούν ο συντονιστής Διευ
θυντής, ο Διευθυντής του οποίου το σχολείο αναλαμβάνει τη 8ιοργάνωση του 
πρωταθλ'ήματος και οι συντονιστές των εκΟηλώσεων της περιφέρειας. 

Μεταξό των καθηκόντων της εκάστοτε Οργανωτικής Επιτροπής είναι η 
αποστολή ει8οποίησης προς τη Σχολιατρική Υπηρεσία των Υπηρεσιών Δημόσιας 
Υγείας του Υπουργείου Υγείας για την κάλυψη όλων των σχολικών πρωταθλη
μάτων με σχολίατρο ή άλλο προσοντούχο άτομο. Η Επιτροπ'ή Οεν παρέλειψε να 
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ζητήσει και για το συγκεκριμένο πρωτάθλημα την κάλυψή του, αλλά αυτό δεν 
κα-τέστη δυνατό. 

Το Υπουργείο Παιδείας σ!ψμερίζεται την άποψη ότι σε αγώνες πρωταθλή
ματος πρέπει να υπάρχει σχολ(ατρος ή &λλο προσοντούχο άτομο. Χωρίς, ωστόσο, 

να διακόψει τη διεξαγωγή των πρωταθλημάτων θα προβεί σε επανεξέταση του 

θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 607, ημερομηνίας 23 
Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

κ. Νεόφυτου Ηλία. 

«Σχετικά με την ίδρυση βιομηχανικής περιοχής στο Κολόσσι σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

(α) Το αναπτυξιακό αυτό έργο περιλαμβάνεται στις προτεραιότητες Α' 

του Ειδικού Προϋπολογισμού που κατατέθηκε στη Βοuλ-Jι των Αντι
προσώπων η ψήφιση του οποίου θα προωθηθεί παράλληλα με την 
ψήφιση της φορολογικής μεταρρύθμισης της κυβέρνησης. 

(β) Τα κατασκευαστικά σχέδια για το έργο έχουν ήδη εκπονηθεί, μόλις δε 
εξασφαλισθούν οι αναγκαίες πιστώσεις θα ζητηθούν οι σχετικές προσ
φορές και θα προωθηθεί η εκτέλεσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 630, ημερομηνίας 8 
Μαρτίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγε
ρινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με τον εκσυγχρονισμό του εργοστασίου παρασκευής κουμανδαρίας 

της κοινότητας Καλοll Χωρίου Λεμεσού σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το ΣΑΠ, για τον εκσυγχρονισμό των εγκαταστάσεων του 
εργοστασίου παρασκευής κουμανδαρίας του Καλού Χωρίου, έγινε 

σχετική μελέτη από την αρμόδια υπηρεσία του Τμήματος Γεωργίας, οι 
δε τελικές της εισηγήσεις υποβλήθηκαν ήδη στην επιτροπεία της 

Οινοποιητικής Εταιρείας της κοινότητας, και 

(β) δεν εγείρεται θέμα εξ ολοκλήρου κυβερνητικής χρηματοδότησης του 
εκσυγχρονισμού του εργοστασίου. Ωστόσο θα μπορούσε να εξετασθεί η 
πιθανότητα παροχής της ίδιας βοήθειας που παρέχεται στις υφιστά

μενες οινοβιομηχανίες με βάση το σχέδιο παροχής κινήτρων για αγορά 
μηχανικού εξοπλισμού που συμβάλλει στη βελτίωση των παραγόμενων 
οινικών προϊόντων.>> 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ 
1

• Το πρώτο θέμα, που είναι ι<Η 
συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα 
ψηφίσματα της Βουλής, να προχωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην 
ΕΟΚ», (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού, εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.), (8.2.1990), δεν μπορεί να συζητηθεί 
σήμερα, κύριοι, γιατί ο εισηγητής του, ο κ. Γαλανός, απουσιάζει από την Κύπρο. 

Όσον αφορά το δεύτερο θέμα, που είναι «0 κυ~ερνητικός μηχανισμός κι οι 
πολιτικές δραστηριότητες μέλους ή μελών της κυβέρνησης», (Θέμα εγγραφέν με 

εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΥ., ΔΗ.ΚΟ. και ΕΔΕΚ), 
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(15.2.1990), (Συνέχιση της συζήτησης), με εισήγηση του κ. Κληρί8η στην πρωινή 
σόσκεψη, συμφωνήθηκε όπως παραπεμφθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι
τροπής Αποκατάστασης Θεσμών και Αξιών. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα παραπεμφθεί στην εν λόγω Επιτροπή; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το θέμα παραπέμπεται στην εν λόγω Επιτροπή. 

Το τρίτο θέμα είναι «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του προβλή
ματος του οΟικού Οικτύου κοcι των άλλων προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της 
επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλότερου μαρασμοό της περιοχής αυτής». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). (23.7.1987). 
Είναι συζήτηση που συνεχίζεται και ελπίζω σήμερα να τελειώσουμε. 

Ο κ. Ηλιά8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 

Είναι γεγονός ότι η Ορεινή περιοχή της Λάρνακας είναι μια από τις πιο 

παραμελημένες περιοχές της Κόπρου. Χωρίς στοιχειώ8η έργα υπο8ομής, άρα και 

χωρ!ς οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη, χωρ!ς υποτυπώδη έστω πολιτιστική 
ζωή, η περιοχή της Ορεινής παρακμάζει, ο πληθυσμός φθίνει και τα χωριά έχουν 
μετατραπεί στα8ιακά σε φτωχά γηροκομεία. Κι αυτά ενώ η περιοχή της Ορεινής 

θεωρε!ται από τις καλύτερες στην Κύπρο με φυσικές καλλονές και παραδοσιακούς 

κυπριακούς οικισμούς και ενώ θα μπορούσε με τα κατάλληλα έργα να αποτελέσει 
πόλο έλξης του τουρισμοό και χώρο 8ημιουργίας και προό8ου για τους κατοίκους 
της. 

Χωρίς την ύπαρξη ενός σύγχρονου οΟικοό Οικτύου που θα καλύψει τις 
κοινότητες Χοιpοκοιτίας-Βάβλας, Οράς-Αγίων Βαβατσινιάς, 08οός-Φαρμακά, 

Βάβλας-Αγίου Μηνά, Κάτω Δρυ και Λευκάρων, 8εν είναι 8υνατό να μιλάμε για 

ανάπτυξη. Η περιοχή είναι ουσιαστικά αποκομμένη και απροσπέλαστη για τους 
ξένους και προβληματική για τη 8ιακίνηση των κατοίκων της. Ακόμη τα 

συγκοινωνιακά μέσα ε!ναι εντελώς ανεπαρκή, γιατί ε(ναι ασύμφορα στη λει

τουργ!α τους λόγω του μικρού αριθμού των κατοlκων. 

Ε(ναι απογοητευτικό ότι μέχρι στιγμής, πέρα απ6 τις 8ιαπιστώσεις και τις 
υποσχέσεις των αρμο8ίων, 8εν υπάρχει κανένα σοβαρό και ολοκληρωμένο σχέ8ιο 
ανάπτυξης για την περιοχή, όπως έγινε άλλωστε για παρά8ειγf.ι.α στην περίπτωση 
της Πιτσιλλιάς με το Σχέ8ιο Ενιαίας Ανάπτυξης. 

Σημειώνουμε με εν8ιαφέρον την αναφορά του Κ.Ο.Τ., κατά τη συζήτηση στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ότι θα μελετηθοόν «επισταμένα» οι 8υνατότητες 

ανάπτυξης του αγροτουρισμοό στην Ορεινή. Ωστόσο όμως για την ώρα το μόνο 

που προτίθεται να κάνει ο Κ.Ο. Τ., λόγω έλλειψης υπο8ομής, είναι να περιλάβει 
και την Ορεινή σ' ένα φυλλά8ιο που θα εκ8ώσει για την επαρχ(α Λάρνακας. Ποτέ 
8εν έχει μελετηθεί και 8εν προωθήθηκε κανένα έργο υπο8ομής και 8εν υπάρχει 
κανένα πρόγραμμα αγροτικής, τουριστικής ή πολιτιστικής ανάπτυξης της 
περιοχής. 

Έτσι λίγα μόνο χιλιόμετρα από τον πολόβουο τουρισμό της παραλιακής 

περιοχής της Λάρνακας με τις λεωφόρους και τα πολυτελή ξενο8οχεία, υπάρχει ο 

μαρασμός και η καθυστέρηση .. Και όστερα μιλάμε για ισορροπημένη ανάπτυξη, 
για επιβίωση του αγροτικοό πληθυσμοό στην όπαιθρο, για συνέχιση της γεωργικής 

παραγωγής κτλ., κτλ., κτλ. Ενώ με κάθε ευκαιρία ή και χωρίς αυτή επανα
λαμβάνουν οι αρμό8ιοι και οι επίσηfι.οι την αναγνώρισή τους στην προσφορά των 

αγροτών μας. 
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Είναι όμως καιρός να μετρήσουμε και την προσφορά του κράτους στους 

αγρότες και ιδιαίτερα στους αγρότες ορισμένων περιοχών, όπως η Ορεινή 

Λάρνακας, που έχουν καταδικαστεί στην υπανάπτυξη, όχι από τη φύση, όχι από 
την αναξιότητά τους, αλλά από την κρατική εγκατάλειψη και αστοργία. 

Εμείς πιστεύουμε ότι χρειάζεται μια άλλη αντίληψη για την ανάπτυξη με 

κοινωνικό περιεχόμενο που δε θα έχει ως μοναδικό κριτήριο το κέρδος και τον 
πλουτισμό, αλλά που θα προσεγγίζει πιο ισορροπημένα, περισσότερο ανθρω
ποκεντρικά, τα προβλήματα. 

Είναι θέμα φιλοσοφίας, γι' αυτό δεν τρέφουμε ψευδαισθήσεις ότι είναι δυνατό 
με την πολιτική που ακολουθείται όλα αυτά τα χρόνια να προωθηθούν αποτε

λεσματικά τα χρόνια προβλήματα περιοχών, όπως η Ορεινή της Λάρνακας. 

Έχουμε όμως την αξίωση, κύριε Πρόεδρε, το κράτος μας να λειτουργεί 

κάπως δικαιότερα, να σμικρύνει και όχι να μεγεθύνει τα χάσματα ανάμεσα στους 

προνομιούχους και τους αδικημένους αυτής της κοtνωνιας. Ειναι το λιγότερο που 

μπορε( να κάνει, αλλ&. ούτε κι αυτό δε βλέπουμε να γ!νεται. Έτσι διερωτώμαστε 
αν δικαιούμαστε να διατηρήσουμε κάποιες ελπ(όες. Θα ε(μαστε πάντως μόνιμα 
πρόθυμοι να χαιρετ(σουμε κάθε κίνηση στη σωστή κατεύθυνση και να συνεργα

στούμε ανάλογα, με καλή θέληση και ειλικρίνεια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου, 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ως εισηγητής του θέματος αισθάνομαι την ανάγκη να κλείσω το θέμα αυτό 
και χαιρετίζω την ομόφωνη τοποθέτηση όλων των πλευρών της Βουλής πάνω στο 

υπό συζήτηση θέμα. Είναι κοινή η διαπίστωση ότι η περιοχή Ορεινής της 

επαρχ(ας Λάρνακας πραγματικά φθ(νει και οδηγείται στην ερήμωση και το 
μαρασμό. Δεν είναι τυχαίο ότι πρόσφατα η χωριτική αρχή της Οδούς έχει 
υποβάλει παραίτηση, γιατί η κατάσταση του δρόμου Οδούς-Φαρμακά, όπως και 
του δρόμου Χοιροκοιτίας-Αγίων Βαβατσινιάς, είναι απελπιστική. Το ενιαίο σχέδιο 

ανάπτυξης της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας έπρεπε ήδη να 
καταρτιστε(. 

Από την έναρξη της συζήτησης του θέματος στην Επιτροπή Εσωτερικών 
παρήλθε περισσότερο από ένας χρόνος χωρίς οποιαδήποτε πρόοδο. Γι' αυτό, κύριε 
Πρόεδρε, ποcρακαλώ όπως διαβιβαστεί στην κυβέρνηση η απαίτησή μας να δώσει 

προτεραιότητα στην επίλυση των προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της 

επαρχίας Λάρνακας και να υποβάλει στη Βουλή συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα 
'εκτέλεσης όλων των έργων στα οποία έχουμε αναφερθε( τόσο εμείς όσο και οι 

άλλοι συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Γεωργίου ο Προεδρεύων της Βουλής 

κ. Γ. Λαόάc α:ντικα:τα:στάθηχε από τον κ. Μ. Πουμπουρή). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ) 

Το θέμα τούτο, αγαπητο( συνάδελφοι, έχει κλε(σει ύστερα από τη σύντομη 
ομιλία του εισηγητή του θέματος. 
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Το τέταρτο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της 

νομοθεσlας για την προστασlα του φυσικού περιβάλλοντος», θα παραμε!νει στην 

ημερήσια διάταξη, λόγω του ότι απουσιάζει ο Πρόεδρος της αρμόδιας Επιτροπής. 

Προχωροόμε στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 

απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν να επιστρέ
ψουν στην Κύπρο», θέμα εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Αυγερινό 
Παπαρέ. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει τη σχετική Έκθεση. 

Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί θέματος διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Για το τέταρτο θέμα, που είναι «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας 

για την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος», έχουν γίνει ομιλίες από όλες τις 

πλευρές και δεν παρίσταται ανάγκη να παραμείνει στην ήδη βαρυφορτωμένη 
ημερήσια διάταξή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απ' ό,τι θυμάμαι, κυρία Κατσελλή, το θέμα αυτό έμεινε στην ημερήσια 
διάταξη για να μιλήσει ο εγγράψας το θέμα, ο κ. Σαββίδης. Και επειδή 
απουσιάζει, θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, για να συζητηθεί στην 
επόμενη συνεδρία. 

Προχωρήστε, κόριε Ζιαρτίδη. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΎ' 

Για να το κλείσει, κύριε Πρόεδρε, το θέμα. όχι να συνεχίσουμε τη συζήτηση. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ το ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 
«ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΠΑΣΧΟΛΟΥΝ ΤΟΥΣ ΚΥΠΡΙΟΥΣ ΕΡΓΑΖΟ
ΜΕΝΟΥΣ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ ΠΟΥ ΕΠΙΘΥΜΟΥΝ ΝΑ ΕΠΙΣΤΡΕΨΟΥΝ 

ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ». 

Παpόντες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνοc Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

ΙΟCκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέ

τασε το πιο πάνω θέμα, που ενέγραψε ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Παπαρές, σε δυο 
συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιουνίου 1989 και 2 Φεβρουαρίου 
1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των Τπουργεlων Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα
λίσεων, της ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ. και των Κυπρίων που είναι εγκατεστημένοι στην 
Ελλάδα. 
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Εισάγοντας το θέμα, ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Α. Παπαρές ανέφερε πως 

στην Ελλά3α ζουν και εργάζονται στο ελληνικό 3ημόσιο γύρω στα 500 άτομα 
που, παρ' όλο που επιθυμούν να επαναπατριστούν, δεν μπορούν να εγκαταλείψουν 
την εργασία τους και να έρθουν στην Κύπρο για να προστεθούν στον κατάλογο 
των ανέργων. Για το λόγο αυτό ο κ. Παπαρές ζήτησε να ληφθούν μέτρα για τη 

διευκόλυνση του επαναπατρισμού των προσώπων αυτών με την εργοδότησή τους 
στο κυπριακό 3ημόσιο. Επίσης ο κ. Παπαρές ανέφερε στην Επιτροπή ότι οι 
Κύπριοι της Ελλά3ας στερούνται του 3ικαιώματος να ψηφίζουν και να ψηφίζονται 
είτε στην Κύπρο είτε στην Ελλάδα και ούτε έχουν το δικαίωμα να έχουν 
περιουσία στην Ελλά3α, πράγμα που τους καθιστά πολίτες 3εύτερης κατηγορίας. 

Ο εκπρόσωπος των εργαζόμενων Κυπρίων στο ελληνικό 3ημόσιο, αφού 
μετέφερε προς την Επιτροπή το χαιρετισμό τους, ζήτησε να αντικριστούν με 
κατανόηση τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, μια και βρίσκονται στην Ελλά3α 
λόγω της τουρκικής εισβολής και της ανεργίας και 3ήλωσε ότι μονα3ική τους 
επιθυμία είναι να επιστρέψουν και να ζήσουν στην ι3ιαίτερή τους πατρί3α. Ο ί3ιος 
εκπρόσωπος, αφού εξέθεσε τα 3ιάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η ομά3α 
αυτή, στάθηκε ιδιαίτερα στο γεγονός ότι οι ελληνικές αρχές τους θεωρούν 
προσωρινούς κατοίκους και δεν τους παραχωρούν σε καμιά περίπτωση την 
ελληνική ιθαγένεια, με αποτέλεσμα να στερούνται των 3ικαιωμάτων που έχουν 
όλοι οι Έλληνες υπήκοοι, όπως είναι το 3ικαίωμα κτήσεως περιουσίας και το 

3ικαίωμα ψήφου. Από την άλλη, ούτε και στην .Κόπρο έχουν 3ικαίωμα ψήφου, 
γιατί οι κυπριακές αρχές τους θεωρούν μόνιμους κατοίκους του εξωτερικού. 

Στη συνέχεια, ο ίδιος εκπρόσωπος διατύπωσε το αίτημα των πεντακόσιωv 
περίπου Κυπρίων που εργάζονται μόνιμα στο ελληνικό 3ημόσιο, το οποίο 
συνίσταται στην εργο3ότησή τους στο αντίστοιχο κυπριακό 3ημόσιο, περιλαμβα
νομένων των ημικρατικών και άλλων 3ημόσιων οργανισμών, αφού το όλο θέμα 

ρυθμιστεί με 3ιακρατική συμφωνία. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργε(ων Οικονομικών και Εργασ(ας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων ανέφεραν πως το αίτημα των εν3ιαφερομένων προσκρούει στις 
ισχόοuσες νομοθετικές 8ιατάξεις, οι οπο(ες, αν τροποποιηθοόν, θα αντίκεινται στις 
συνταγματικές 3ιατάξεις. Δηλώθηκε επίσης πως, κι αν ακόμα 3εν υπήρχαν νομικά 
κωλύματα, η κρατική υπηρεσία 3ε θα μπορούσε να απορροφήσει έναν τόσο μεγάλο 

αριθμό υπαλλήλων, τη στιγμή που 1)8η υπηρετούν έκτακτοι κρατtκο( υπάλληλοι 
στην Κόπρο για τους οποίους γίνονται προσπάθειες μονιμοποίησής τους. 

Σύμφωνα με τους ί3ιους εκπροσώπους, ο μόνος τρόπος πρόσληψης που 

υπάρχει είναι η υποβολή αίτησης από τους εν3ιαφερομένους, όταν 3ημοσιεόονται 
οι κενές θέσεις και 3ηλώθηκε ότι 3ιαφορετική ρύθμιση θα καταστρατηγούσε τα 
δικαιώματα των υπόλοιπων πολιτών. 

Οι εκπρόσωποι της ΠΑ.Σl'.Δ.l'. ανέφεραν πως οποια3ήποτε προνομιακή 
αντίκριση των εν3ιαφερομένων θα αποτελούσε 3υσμενή 3ιάκριση και θα ήταν 

αντισυνταγματική. Δήλωσαν ακόμα πως όλες οι κρατικές υπηρεσίες είναι ή3η 

κεκορεσμένες και 3εν υπάρχει καμιά πιθανότητα 3ημιουργίας προϋποθέσεων για 
να εισαχθούν μαζικά υπάλληλοι σε μια υπηρεσία κεκορεσμ~νη, βεβαρημένη και με 
πολλά άλλα προβλήματα. Οι ί3ιοι εκπρόσωποι ανέφεραν επίσης πως σε περί

πτωση μαζικής πρόσληψης των προσώπων αυτών θα 3ημιουργηθοόν τεράστια 
προβλήματα κατάταξής τους, αφού για τους ή3η υπηρετούντες 3ημόσιους υπαλ
λήλους υπάρχει τεράστια 3υσκολία μετάταξής τους από μια υπηρεσία σε άλλη. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε υπόψη όλα τα στοιχε(α που τέθηκαν ενώπιόν της, αναγνωρ(ζει τις δυσκολ(ες 

που παρ?υσιάζονται για την επίλυση του προβλήματος, ενόψει όμως της επιθυμίας 
των ενδίαφερομένων, αλλά και της ανάγκης για λόγους αρχής του επανα
πατρισμού τους, καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να προχωρήσει στη λήψη 

διάφορων μέτρων, μη αποκλειομένης και διακρατικής συμφωνίας με την Ελλάδα, 
που θα ρυθμlζει τα Οικαιώματα των προσώπων αυτών στην ΕλλάΟα, για να 

ενθαρρύνει την επιστροφή των ανθρώπων αυτών στην ιΟια(τερή τους πατρίΟα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ύ'πάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Η Έκθεση της Επιτροπής Εργασίας της Βουλής καλεί την κυβέρνηση να 
προχωρήσει στη λήψη διάφορων μέτρων, μη αποκλειόμενης και διακρατικής 
συμφων(ας με την Ελλάδα που θα ρυθμίζει τα δικαιώματα των Κυπρίων που 

εργάζονται στην ΕλλάΟα, για να ενθαρρύνει την επιστροφ-ή τους στην Κύπρο. 

Το πόρισμα όμως της Έκθεσης καλύπτει μόνο το πρώτο μέρος της 

εισήγησής μου, δηλαδή την εργοδότηση των Κυπρ(ων της Ελλάδας στο κυπριακό 
δημόσιο. Στο σημείο τούτο θα. 'θελα να αναφέρω ότι, με επιστολή τους τον 
παρελθόντα Φεβρουάριο προς τον Πρόεδρο της Βουλής, τους αρχηγούς των 

κομμάτων και το Υπουργείο Εσωτερικών, οι Κύπριοι της Ελλάδας μέσω της 

Κυπριακής Εστίας Θεσσαλον(κης διευκριν(ζουν ότι το πρόβλημά τους δεν ε(ναι να 

προσληφθοόν στο κυπριακό Οημόσιο, πράγμα που θα έχει άλλες επιπτώσεις και θα 
τους φέρει αντιμέτωπους και με τους εδώ άνεργους πτυχιούχους, αλλά σε 

περίπτωση που θα προσληφθούν Οιά της κανονικής οΟού είτε από τους καταλόγους 

είτε με εξετάσεις να μεταφέρονται τα δικαιώματά τους από το ελληνικό στο 

κυπριακό δημόσιο. Δηλαδή, Ταμε(α Προνο(ας, συντάξιμα χρόνια κτλ., πράγμα 
που ήΟη ισχύει σε πολλοός άλλους τομείς στον ι8ιωτικό τομέα. Να μη χάνουν με 

λ(γα λόγια προϋπηρεσ(α 1 Ο και 20 χρόνων. Αυτό ε(ναι το πραγματικό αίτημά 
τους και ζητούν να εξευρεθούν οι κατάλληλοι τρόποι για ικανοποίησή του. Σε 

περίπτωση πρόσληψης μερικών π.χ. στο Κυπριακό Πανεπιστήμιο, να μεταφέρεται 
και να μετρά στη σύνταξή τους η προUπηρεσ(α που έχουν στην Ελλά8α. 

Το 8εότερο μέρος που κανονικά έπρεπε να είχε συμπεριληφθεί στην Έκθεση, 
όπως ανέφερα και στην εισαγωγική μου ομιλ(α στην Επιτροπή Εργασ(ας, ε(ναι η 

στέρηση του δικαιώματος της ψήφου στους Κυπρ(ους της Ελλάδας. Αυτο( οι 

άνθρωποι δε 8ικαιούνται να εξασκούν το δημοκρατικό 8ικαίωμα της ψήφου τους 
ούτε ε8ώ στην Κύπρο, αλλά ούτε και στην Ελλά8α. Δε 8ικαιούνται με λίγα λόγια 
ούτε να ψηφ(ζουν ούτε και να ψηφ(ζονται. 

Ακόμα ένα πρόβλημα που αντιμετωπ(ζουν ε(ναι η απαγόρευση να έχουν 
οποια8ήποτε άλλη περιουσ!α στο όνομά τους, εκτός από ένα κτήμα στην 
πρωτεύουσα του νομού της 8ιαμονής τους. Ε8ώ θα 'θελα να αναφέρω το πιο κάτω 

παράδειγμα, για να δε(ξω τη σοβαρότητα του προβλήματος. Ζεύγος Κυπρ(ων στη 

Θεσσαλονίκη αγόρασε προ πενταετίας από κοινού ένα 8ιαμέρισμα. Όταν πρόσ
φατα η σύζυγος θέλησε να αγοράσει ένα μικρό διαμέρισμα, για να το χρησιμο
ποιήσει ως ιατρείο, αναγκάστηκε να μεταβιβάσει το μερί8ιό της με όλες τις 

οικονομικές επιβαρόνσεις στο παι8ί της, για να μπορέσει να αγοράσει το ιατρείο 

της. 
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Ο σκοπός που έγραψα το θέμα ε(ναι για να γινουν προσπάθειες και ενέργειεs 

μεταξύ των δυο κρατών1 είτε με διακρατική συμφωνία είτε με οποιοδήποτε άλλο 
τρόπο, ώστε οι άνθρωποι αυτοί να δικαιούνται να αποκτήσουν περιουσία εκεί, 

καθώς επίσης και να αποκτήσουν το 8ικαίωμα να ψηφίζουν και να ψηφίζονται είτε 
στην Κύπρο είτε στην Ελλά8α. 

Φυσικά, για να δικαιούνται ψήφο στην Ελλάδα, πρέπει πρώτα να αποκτήσουν 
ελληνική ιθαγένεια, πράγμα που αυτόματα λύνει και το πρόβλημα της απόκτησης 
ακίνητης περιουσίας, αφού με την ελληνική ιθαγένεια αποκτούν τα δικαιώματα 

των Ελλαδιτών. Οι ίδιοι πιστεύουν ότι για τη μη επ(λυση του πιο πάνω 

προβλήματος την ευθύνη φέρει η κυπριακή κυβέρνηση, η οποία 8ε συναινεί στην 
παροχή ελληνικής ιθαγένειας για εθνικούς 8ήθεν λόγους. Έτσι 8ικαιολογημένα οι 
ίδιοι θεωρούν τους εαυτούς τους πολίτες δεύτερης κατηγορ(ας, αφού όλοι οι άλλοι 
ξένοι, μετά από μερικά χρόνια παραμονής στην Ελλάδα, αποκτούν την ελληνική 

υπηκοότητα με όλα τα δtκαιώματα που τους παρέχει. 

Μεταξύ των 500 περ(που Κυ7tρίων που εργάζονται στο ελληνtκό δημόσιο 
υπάρχουν άνθρωποι που παραμένουν εκεt από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Παρ' όλο που εργάζονται εκεί για 30 ολόκληρα χρόνια και 

δημιούργησαν οικογένειες, εντούτοις δεν κατόρθωσαν να εξασφαλ(σουν ελληνική 

ιθαγένεια, με αποτέλεσμα να στερούνται του δικαιώματος να αποκτήσουν 
περιουσία, όπως ανέφερα πιο πάνω, και να μην μπορούν να εξασκήσουν το 
8ικαίωμα της ψήφου, όπως όλος ο κόσμος. 

Η προσφορά των Κυπρίων της Ελλάδας στην ιδιαίτερή τους πατρtδα είναι 
πολύ μεγάλη. Με τις πολλαπλές τους εκQηλώσεις-εθνικές, κοινωνικές, πολι

τιστικές, κ.ά- κρατούν ζωντανfι την παρουσία της Κύπρου στον ελλαδικό χώρο. Η 
εκε( παρουσία τους είναt συνεχής προπαγάνδα και διαφώτιση της κοινής γνώμης 
και υπενθυμ(ζει στον ελληνικό λαό ότι στην Κύπρο συνεχίζεται ένας αγώνας 
ελευθερίας ενάντια στην τουρκική κατοχή. 

Άλλωστε αξέχαστη παραμένει στη μνήμη μας η κάθοδος των Κυπρ(ων στην 
Κύπρο κατά την τουρκικfι ανταρσlα το Δεκέμβριο του 1963. Ευθύς σαν 
πληροφορήθηκαν ότι η πατρ(δα τους κινδυνεύει, άφησαν σχολεία, δουλειές και 

οικογένεια και έτρεξαν να κατέλθουν στην Κύπρο και πρώτοι μεταξύ των πρώτων 

να προτάξουν τα στήθια τους στην πρώτη γραμμή του πυρός ενάντια στην 
τουρκική βουλιμία. Το ί8ιο επαναλήφθηκε και σε άλλες 8ύσκολες στιγμές που είχε 
η Κύπρος. 

Είναι γι' αυτούς και άλλους λόγους που η κυβέρνηση έχει καθήκον και 
υποχρέωση να προβεί σε κάθε ενέργεια και να προχωρήσ~ι στη λήψη όλων των 
μέτρων που χρειάζεται νά ληφθούν, για να ικανοποιηθούν τα δίκαια αιτήματα των 
Κυπρίων αδελφών μας. Κάτι ανάλογο απαιτεί το εθνικό συμφέρον να πράξουμε 
και για τους εδώ Έλληνες αδελφούς μας, οι οποίοι τυγχάνουν της ίδιας 
μεταχείρισης από την κυπριακή κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε: 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αριθμός συμπατριωτ&ν μας, μετά τα 8ραματικά γεγονότα του 1974, 
υποχρεώθηκε να μεταναστεύσει στην Ελλάδα, με σκοπό την εξασφάλιση εργασίας, 
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για να επιβιώσει. Φιλόξενο στάθηκε το εθνικό κέντρ_ο. Εντούτοις οι συμπατριώτες 

μας αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα. 

Εκτός από το θέμα του επαναπατρισμού και της επαγγελματικής αποκα

τάστασης, που είναι πρώτο στη σειρά των προτεραιοτήτων τους, λόγω της 

προσωρινότητας της παραμονής τους στην Ελλάδα, στερούνται του δικαιώματος 
ψήφου και στην Κύπρο και στην Ελλάδα. Έτσι νιώθουν έντονα αδικημένοι, γιατί 
στερούνται του δημοκρατικού δικαιώματος της ενεργού συμμετοχής στο δημόσιο 

βίο. 

Περαιτέρω, λόγω της προσωρινότητας της παραμονής τους στην Ελλά8α, 

στερούνται του δικαιώματος κτήσεως περιουσίας στην Ελλάδα, με αποτέλεσμα να 

μην έχουν τη δυνατότητα να αναπτυχθούν οικονομικά. 
1 Αλλο θέμα που απασχολεί τους συμπατριώτες μας που απασχολούνται στο 

δημόσιο τομέα στην Ελλά8α είναι η αναγνώριση των ασφαλιστικών εισφορών. 
Ενώ σε όσους απασχολούνται στον ιΟιωτικό τομέα αναγνωρίζονται, σε εκείνους 
που εργοΟοτούνται στο Οημόσιο τομέα Οεν αναγνωρίζονται. 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Οι συμπατριώτες μας που εξ ανάγκης μετανάστευσαν αποτελούν ένα ζωντανό 
κύτταρο στον ελλαΟικό χώρο. Παρά τα σοβαρά προβλήματα και τις Ουσκολ(ες που 

αντιμετωπίζουν, Οιαθέτουν τον ελεύθερο χρόνο τους και οργανωμένοι σε τοπικούς 

συνΟέσμους αναπτύσσουν έντονη Οραστηριότητα, εθνική και κοινωνική, και η 
παρουσία τους είναι αισθητή και εποικοΟομητική. 

Με την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προς το Σώμα και την 

απλή αναγνώριση των προβλημάτων που τους απασχολούν, χωρίς τη σε βάθος 
μελέτη αυτών των προβλημάτων που να στοχεύει στη λήψη αποφάσεων για 
επlλυσή τους, η όλη συζήτηση μετατρέπεται σε απλή έκφραση συμπάθειας. Και 
Οεν είναι αυτό που αναμένουν οι συμπατριώτες μας. Και Οεν είναι αυτός ο ρόλος 
μας. 

Εισηγούμαι, κύριε Πρόε8ρε, να κληθεί η κυβέρνηση να επιληφθεί με προσοχή 
όλων των σοβαρών προβλημάτων που απασχολούν τους συμπατριώτες μας και η 

αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή να παρακολουθεί το θέμα και, αν χρειαστεί, 
\ια το επαναφέρει στην ολομέλεια της Βουλής. -

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη 8ιάρκεια της ομιλίας του κ. Χρυσοστόμου ο Προε8ρεύων της Βουλής 

κ. Λαaάς επάνήλθε στην έ8ρα). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Υπάρχει άλλος ομιλητής στο θέμα αυτό; 

Ο κ. Πέτρος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 
1 
Εντιμε κύριε ΠρόεΟρε, 

Θα σταθώ μόνο σε μερικά βασικά σημεία τα οποία μου έθιξαν οι Κύπριοι 
εκπαιΟευτικο( της ΕλλάΟας, που συνίστανται συγκεκριμένα στη Οιακρατική 
συμφωνία για αναλογική σύνταξη, το πρώτο. Οι Κύπριοι εκπαιΟευτικοί, που 
εργάζονται στην ΕλλάΟα μετά την τουρκική εισβολή και ύστερα από άΟεια της 
κυπριακής πολιτείας, ζητούν τη συμπαράσταση του κυπριακού λαού στα πιο κάτω 

προβλήματά τους: 

ΕπειΟή, όπως τονίζουν, μερικοί απ 1 αυτούς για τα χρόνια υπηρεσίας τους 

στην Κύπρο πήραν από την κυπριακή κυβέρνηση μειωμένη αποζημίωση ή σύνταξη 
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-πριν ακόμα αναγνωριστεί αυτή η υπηρεσία από την ελληνικ-/ι κυβέρνηση και σε 

περίοδο που το μέλλον της ήταν σκοτεινό και άδηλο- τώρα που η ελληνική 

κυβέρνηση αναγνώρισε οιυτη την προϋπηρεσία με το Νόμο 1813, άρθρο 8 και με 
το εδάφιο (3), δημιουργείται, κατά την αντίληψή τους, το παρακάτω πρόβλημα. 
Τα χρόνια αυτά για τα οποία, όπως αναφέρουν, πήραν κάποια αποζημίωση 
αφαιρούνται από τη συνολική υπηρεσ(α τους και ως εκ τούτου τα χρόνια της 

υπηρεσίας τους στην Ελλάδα δεν εδραιώνουν δικαίωμα σύνταξης από την ελληνική 
κυβέρνηση, σύμφωνα με την ελληνική νομοθεσία που απαιτεl τουλάχιστον 25 
χρόνιοι υπηρεσίας. 

'Υ στερα απ' αυτό πιστεύουμε το αδιέξοδο πρέπει και εμείς, ως Κυπριακή 

Βουλή, ως Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε κάποιο στάδιο να 

επιληφθούμε του θέματος και να μεριμνήσουμε, ώστε να γίνει κάποια διακρατική 
συμφωνία μεταξύ των δύο κυβερνήσεων ή κάποια σύμβαση, έτσι που να μπορούν 
να παίρνουν από την κάθε χώρα τόση σύνταξη όσα και τα χρόνια υπηρεσίας τους 

σ' αυτή. Είναι αυτονόητο πως η συνολική τους υπηρεσ(α πρέπει να θεωρείται 

συνεχής κα.ι ενιαία και πως έτσι η αποζημίωση από τη 8εύτερη χώρα πρέπει να 
γίνεται με βάση το μισθό που αναλογε( στη συνολική υπηρεσία του αφυπηρε
τούντος υπαλλήλου. Σημειώνουμε πως παρόμοια 8ιακρατική συμφωνία έγινε 

ανάμεσα στις 8ύο κυβερνήσεις και ισχύει για τον ι8ιωτικό τομέα και είναι αυτό 
που με πολύ παράπονο και πικρία εκφράζουν. 

Το Υπουργείο Οικονομικών αντιτίθεται στην περίπτωση οιυτ-/ι, υπογραμ
μίζοντας πως δεν ενδείκνυται η σύναψη διακρατικής συμφωνίας μετοιξό των 
κυβερνήσεων Κύπρου-Ελλά8ας κατά το πρότυπο της συμφωνlας για τις κοινωνικές 

ασφαλίσεις, γιατί τυχόν ικανοποίηση του αιτήματος για αναλογική σύνταξη από 

την καθεμιά χώροι θα δημιουργήσει αναπόφευκτοι πολλά προβλήματα. Σε 
αντlκρουση εκφράζουν τις θέσεις τους, που είναι: Αφού μια τέτοια συμφωνία έγινε, 
όπως 8ιαβεβαιώνει το αρμό8ιο Υπουργείο, για τη ρύθμιση των προβλημάτων 

άλλων εργαζομένων, θα ήταν ά8ικο να μη γlνει παρόμοια συμφωνία και για τ~~ς 
δημόσιους υπαλλήλους και ειδικά τους εκπαιδευτικούς. 

Εξάλλου με έγγραφό τους οι Κύπριοι της Ελλάδας αναφέρονται στο ίδιο 

έγγραφο του Υπουργείου Οικονομικών και τονίζουν πως 8εν υπονοείται καμιά 
απολύτως οικονομική επιβάρυνση της κυπριακής πολιτείας, γιατί απλούστατα το 
αίτημά τους είναι να γίνει διακρατική συμφωνία μεταξύ των δύο κυβερνήσεων, 

έτσι που να μπορούν να παίρνουν αναλογικά από την κάθε χώρα τόση σύνταξη 
όση και τα χρόνια υπηρεσίας τους σ' αυτή, με την προϋπόθεση βέβαια πως το 
άθροισμα των 8ύο κομματιασμένων συντάξεων 8ε θα είναι μικρότερο μιας 
κανονικής σύνταξης. Το εν λόγω αίτημά τους πιστεύω πως είναι καθαρά ηθικό και 

νομικό, γιατί σύμφωνα με την ελληνική νομοθεσία, για να εδραιώσει, επανα
λαμβάνω, δημόσιος υπάλληλος δικαίωμα σύνταξης, χρειάζεται 25ετή τουλάχιστον 
υπηρεσία. 

Το δεύτερο αίτημά τους είναι η επιστροφή φιλο8ωρήματος. Ο Σύν8εσμος 
Κυπρίων Εκπαιδευτικών Ελλάδας, αφού μελέτησε το έγγραφο του Υπουργείου 
Οικονομικών που μεταξύ άλλων αναφέρεται και στο αίτημα για επιστροφή του 

φιλοδωρήματος και δηλώνει πως δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα για μη 
επιβολ-/ι τόκου, δοθέντος ότι η επιβολή του τόκου σε φιλοδωρήματα που 

επιστρέφονται προβλέπεται από την περί συντάξ~ων νομοθεσία, παρατηρεί πως 
πιστεύουν ότι στην περίπτωσή τους 8εν πρέπει να έχει εφαρμογή η σχετική 

νομοθεσία, γιατι επιστρέφοντας το φιλοδώρημα δεν επιδιώκουν να λογιστεί η 
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υπηρεσ(α τους ως συντάξιμη ή να καρπωθούν αuτο( οποιο8ήποτε οικονομικό 
όφελος. Εκείνο που ζητούν με την επιστροφή του φιλο8ωρήμοιτος είναι μια 
βεβαίωση που να λέγει ότι για την υπηρεσία τους στην Κύπρο 8εν πήραν 
οποια8ήποτε αποζημίωση και η οποίοι βεβαίωση θα τους υποβοηθήσει να 
τακτοποιήσουν τα συνταξιο8οτικά τους προβλήματα όχι ε8ώ, αλλά στην Ελλά8α. 

Με βάση αυτό το σκεπτικό νομίζουμε πως tlα πρέπει να γίνει αποΟεκτο το 
αίτημα γιοι επιστροφή του φιλο8ωρήματος χωρίς τόκο, γιατί από μια τέτοια 
ρύθμιση μόνο όφελος θα έχει η Κυπρι~κή Δημοκρατία, εν~ σε αντ,ίθετη περί: 
πτωση θα υποστούν μεγάλη οικονομικη αφαίμοcξη, επιστρεφοντας uστερ~ απο 
τόσοι χρόνια μερικές χιλιά8ες λίρες με τη σημερινή ισοτιμία της 8ραχμης και 
μάλιστα με τόκους. 

Αναφορικά με τις σuνταξιο8οτικές τους κλ(μακες τονίζουν πως μετά την 
εισβολή πολλοί εκπαι8ευτικοί από την Κόπρο συνέχισαν τις υπηρεσίες τους στην 
Ελλάδα. 'Υστερα από την πιεστική απαίτηση του κυπριακού αρμό§ιου Υπουρ
γείου υποχρεώθηκαν σε παραίτηση από τις θέσεις τους στην Κύπρο τον Οκτώβριο 
του 1981 και ένα ποσοστό τους άρχισε στα8ιακά να συνταξιο8οτείται από την 
Κύπρο, λόγω της μη αναγνώρισης από την Ελλιf8α της υπηρε~ίοις τους ως 
συντάξιμης. Το πρόβλημά τους είναι πως ο υπολογισμός της συνταξιμης υπηρε
σίας τους 8ε γίνεται σύμφωνα με τις κλίμακες του νόμου 58 του 79, αλλά με τις 
προηγούμενες κλίμακες. 'Ετσι βρίσκονται σε μειονεκτική θέση έναντι των 
συνα8έλφων τους που συνταξιο8οτούνται με τις ισχύουσες κλ(μακες -παίρνουν 
σχε8όν τη 8ιπλάσια σύνταξη για ίσο χρόνο υπηρεσίας- ενώ συμπληρώνουν το 550 

έτοc της ηλικίας τους μαζί τους. 

2.:τις συνταξιο8οτικές κλίμακες επίσης αναφέρονται) για να τονίσουν πως η 

θέση τους πάνω στο θέμα είναι πως εξακολουθούν να έχουν την πεπο!θηση πως το 
αίτημιf τους για υπολογισμό της συντάξιμης υπηρεσίας τους με βάση τις 

προσαυξημένες κλίμακες του 81 -χρονολογίας που αναγκαστικά υπέβαλαν τις 
παραιτήσεις τους-και όχι εκείνες του 74 που άρχισε η ά8εια απουσίας από την 
υπηρεσ!α τους ε!ναι και 8ίκαιο και ηθικά και νομικά θεμελιωμένο για τους πιο 
κάτω ουσιαστικούς λόγους: 

Πρώτο, γιατί τα χρόνια της ά8ειας απουσίας τους από την κυπριακή 
εκπα!8ευση χρησιμοποιήθηκαν αποκλειστικά και μόνο για εκπαι8ευτικούς σκοπούς 

σε σχολεία της Ελλιf8ας, όπως όριζαν οι όροι για τη συνέχιση της χορήγησης της 
ετήσιας άδειάς τους σε υπηρεσία, δηλα8-ή καθαρά εκπαι8ευτική) η οποία θεωρείται 
και ομολογε!ται και επ!σημα ως ενιαία και αδιαίρετη. Και 8εύτερο) γιατl τα ίδια 

τα χρόνια με ά8εια απουσίας και χωρίς απολαβές αναγνωρίστηκαν από την 

κυπριακή πολιτεία για σκοπούς προαγωγών και μισθολογικής εξέλιξης σε όσους 

εκπαιδευτικούς επέστρεψαν από την Ελλάδα και συνεχίζουν τις υπηρεσ!ες τους σε 
σχολε!α της Κύπρου. Και τρίτο, γιατί για τα χρόνια τους αυτά έγιναν από το 

κυπριακό κράτος κρατήσεις από το Ταμείο Συντάξεως Χηρών και Ορφανών. 

Θα ήθελα να αναφερθώ απλώς και μόνο επιγραμματικά στο α!τημά τους για 

προσαuξήσεις στη σύνταξη για την περίο8ο απουσίας χωρίς απο8οχές, για 

αναγνώριση ως συντιfξιμης της εκποιι8ευτιχής υπηρεσίας σε σχολεία της Ελλά8ας 

και το τελευταίο, για να πω εκείνο το οποίο και ο συνάδ"ελφος Χρυσοστόμου και ο 
συνά8ελφος Ποιπαρές έθιξαν, στην ανιfγκη να τους αναγνωριστεί η ελληνική 
υπηκοότητα, γιατ( -όπως τονίζαμε και με σχετική επερώτησή μας στις 12 του 
Γενάρη του 1990- όλοι αυτοί οι άνθρωποι, σαράντα περίπου χιλιά8ες οι 

' ' ' ' ή β λ' θ' ί προσφυγες που κατεφυγαν εκει μετα την τουρκικ εισ ο η, αισ ανονται περ που 
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-όπως και εδώ ο εκπρόσωπός τους... ο Πρόεδρος του Συνδέσμου ΚυπρCων Ελλάδας, 

τόνισε- ως απ&.τριδες, μιας και δεν μπορούν να ψηφισουν ούτε στην Κύπρο, όπου 
δεν έχουν τη συνήθη κατοικία τους τους τελευταίους προ της ψηφοφορίας έξι 
μήνες, όπως ο δικός μας νόμος πpονοε(, μα ούτε και στην Ελλάδα, όπου οι 

Κύπριοι θεωρούνται αλλοδαποί, μιας και η κυπριακή κυβέρνηση ζήτησε, όπως 
αναφέρουν, από την ελληνική να μην τους δοθε( ελληνική υπηκοότητα με το 
επιχείρημα πως θα χάσουν έτσι την κυπριακή. Το επιχείρημα όμως το αντι

κρούουν -και σωστά-με την υπόδειξη πως μπορεί να ισχύσει -όπως ισχύει στην 

περίπτωση Ελλήνων πολιτών με αμερικανική, καναδική, γαλλική, βρετανική, 
γερμανική, ιταλική και άλλες υπηκοότητες- παράλληλα και πρόσθετα με την 
ελληνική ο θεσμός της διπλής υπηκοότητας, ελληνικής και κυπριακής, πράγμα που 

κατά τους (διους και κατά την κοινή λογιχή θα τους κατοχυρώσει από τις κατά 

καιρούς σημειούμενες ανταγωνιστικές αντιπαραθέσεις με άτομα που απειλούν να 
τους ξεριζώσουν από την Ελλάδα, ενώ πρόσθετα θα ο8ηγούσε στην ενδεχόμενη 

ανάδειξη μικρού ίσως μα με τεράστια πολιτική σημασία για την Κύπρο αριθμού 

Κυπρίων στην Ελλάδα, στην ελληνική Βουλή. 

Έτσι πιστεύουμε πως πρέπει να το 3ούμε το θέμα ει3ικότερα τούτο, έντιμε 

κύριε Πρόε3ρε, μιας και έχει, πέραν της πολιτικής, της ανθρωπιστικής, και την 
εθνική του σημασια. Σtγουρα η ενεργός ανάμειξη, έστω και ως μη Βουλευτών, 
των Κυπρίων αυτών στην Ελλάδα με την ψηφοφορία, με τη συμμετοχή τους στις 

ελληνικές εκλογές, θα επηρεάσει θετικά την κυπριακή πολιτική σκηνή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά3ελφ,οι, το θέμα που έχει εγγράψει ο συνά3ελφος 
κ. Παπαρές, αναφέρεται στα προβλήματα που απασχολούν τους Κύπριους 
εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο. Και 

προφανώς η διατύπωση του θέματος δεν περιορίζει το θέμα στους Κύπριους οι 

οποίοι εργάζονται απλώς και μόνο στο 3ημόσιο στην Ελλά3α και που επιθυμούν 

για πολλούς και σοβαρούς λόγους να επαναπατριστούν στην Κύπρο. 

Θα 'θελα να τονίσω ότι το πρόβλημα το οποίο έχει θέσει ο κ. Παπαρές, εν 
πάση περιπτώσει, είναι ένα μέρος του συνολικού προβλήματος που απασχολεί όχι 
μόνο τους Κύπριους εργαζομένους στο εξωτερικό, τους από3ημους οι οποfοι 

εργάζονται στο εξωτερικό, αλλά γενικά απασχολεί τον απόδημο ελληνισμό, είτε 

αυτός βρίσκεται εγκατεστημένος στην Ελλάδα ή και σε οποιεσδήποτε: άλλες χώρες 
του εξωτερικού. Τα προβλήματα λοιπόν τα οποία απασχολούν τον απόδημο 
ελληνισμό είναι κοινά και ίσως θα αξίζει με την ευκαιρία αυτή του θέματος που 
συζητούμε τώρα να κάνουμε μια μνεία όσον αφορά αυτά τα γενικά προβλήματα 
και την κατά το δυνατό γενική αντιμετώπιση ή την από8οση ιδιαίτερης σημασίας 
στα προβλήματα που απασχολούν τον απόδημο κυπριακό ελληνισμό σε ολόκληρο 
τον κόσμο. 

Σωστά έχει αναφέρει ο κ. Στυλιανού ότι ο από3ημος κυπριακός ελληνισμός 
που βρίσκεται στην Ελλάδα ανέρχεται περίπου σε 35 - 40 χιλιάδες και 8εν πρέπει 
να περιορίζεται, όπως έχω ήδη αναφέρει, μόνο στους εργαζομένους. 

Θα πρέπει επίσης με την ευκαιρία αυτή νομίζω να σημειωθεί ότι ο από8ημος 

κυπριακός ελληνισμός σε: ολόκληρο τον κό~μο υπολογfζε:ται ότι, σύμφωνα με: 
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στοιχεία τα οποία έχουν οι αρμόδ'ιες κυπριακές υπηρεσίες και τα οποία έχω 

προμηθευθεί από αυτές, ανέρχεται σε 400,000 περίπου Ελληνοκύπριους και Οεν 
περιλαμβάνει οπωσΟήποτε τη νέα γενιά fι πρόσωπα τα οπο!α έχουν γεννηθεί και 

μεγαλώσει στο εξωτερικό. Αντιλαμβάνεστε ότι σ' αυτό τον αριθμό του απόΟημου 

κυπριακού ελληνισμού ο οποίος οcντιμετωπίζει, μπορεί να πει κάποιος, σχεΟόν τα 

ίδ'ια προβλ'ήματα σε οποιαδ'-ήποτε χώρα και αν βρίσκεται, χρειάζεται η κυπριακή 
κυβέρνηση να απο8ώσει σημασία, όχι μόνο γιατί αποτελεί ελληνισμό ο οποίος 

βρίσκεται μακριά από την κοιτί8α του την Κύπρο, αλλά γιατί πράγματι έχει 
απο8ειχθεί ότι ο από8ημος κυπριακός ελληνισμός μπορεί να βοηθήσει με πάρα 
πολλούς τρόπους την Κύπρο, τόσο στη Οιαφωτιστική προσπάθεια για την επίλυση 
του κυπριακού προβλ'ήματος, αλλά κατά κύριο λόγο πιστεύω προσωπικά πως 

μπορεί να βοηθήσει με τον επαναπατρισμό του, ο οποίος, αν ενισχυθεί με τα 
κατάλληλα μέτρα, μπορε( να μας βοηθήσει να αντιμετωπίσουμε πολλά προβλή
ματα που απασχολούν σήμερα την Κύπρο μας. 

Ι8ιαίτερα θα 'θελα να αναφέρω το θέμα της έλλειψης εργατικού 8υναμικού 

που έντονα απασχολεί όλο τον κυπριακό λαό σήμερα, την κυβέρνηση, τη Βουλή, 

αλλά και το πρόβλημα των κινΜνων από την αλλο(ωση του 8ημογραψικού 
χαρακτήρα της Κύπρου που είναι η επι8(ωξη της πολιτικής του Ντενκτάς στο 
Βορρά 8ι& του εποικισμού. Πιστεύω ότι έχουμε υποχρέωση να φροντίσουμε με τα 

κατάλληλα μέτρα να εντείνουμε και να ενισχύσουμε τη 8υνατότητα που υπάρχει 

να επαναπατριστε( αυτός ο τεράστιος αριθμός Κυπρίων Ελλήνων που βρίσκονται 

στο εξωτερικό. Ή8η για το θέμα των προβλημάτων του από8ημου ελληνισμού 

έχω υποβάλει σχετική ερώτηση από τις 2.12.1986 και έχω θέσει τη σωρεία των 
προβλημάτων που απασχολούν τους Έλληνες από8ημους τα οποία και έχουν 

αναφέρει οι συνά8ελψοι που έχουν μιλήσει προηγουμένως και νομίζω ότι 8ε 
χρειάζεται να τα αναφέρω. 

Θα 'θελα όμως να πω ότι από τα προβλήματα αυτά, 8υστυχώς μέχρι 

σήμερα, έχουν επιλυθεί πολύ λίγα, εξ ου και το ρεύμα του επαναπατρισμού 8εν 

μπορεί να χαρακτηριστεί αξιοσημείωτο. Γι 1 αυτό το λόγο θα υιοθετήσω την 

εισήγηση προηγοόμενων συνα8έλφων -και ι8ιαίτερα του κ. Χρυσοστόμου και του 

κ. Παπαρέ, που είναι ο εισηγητής του θέματος που έχει εγγραφεί - ότι πρέπει 
επιτέλους η σημερινή κυβέρνηση να αποφασίσει να 8ημιουργήσει μια σχετική 

επιτροπή. Υπάρχει ή8η υπηρεσία που ασχολείται με τα πpοβλ'ήματα του 

από8ημου ελληνισμού. Πρέπει να ενεργοποιηθεί έστω ακόμα περισσότερο αυτή η 

υπηρεσία ή να δημιουργηθεί μια επιτροπή, μπορεί μια 8ιυπουργική επιτροπή, η 

οποlα να 8ει σφαιρικά τα προβλήματα που απασχολοόν τους Ελληνοκυπρίους, είτε 

αυτοί βρίσκονται στην Ελλά8α και εργάζονται είτε 8εν εργάζονται εί.τε βρίσκονται 

στο Ηνωμένο Βασίλειο. Και θα 'θελα επί τη ευκαιρία να αναφέρω ότι στην 

Αγγλία απασχολούν τον κυπριακό αΠό8ημο ελληνισμό τεράστια εκπαι8ευτικά 

προβλήματα που είχα την ευκαιρία να 8ιαπιστώσω κατά την πρόσφατη επίσκεψή 

μου ε;κεί. Οφείλει λοιπόν η κυβέρνηση να 8ιορίσει μια επιτροπή η οποία να 8ει 

σφαιρικά αυτά τα προβλήματα του από8ημου κυπριακού ελληνισμού και να 

απο8ώσει σ' αυτόν τον ελληνισμό μια 8ικαιοσύνη. Γιατί πιστεύω ότι μια 

τεράστια πλειοψηφία από όσους ε!ναι εγκατεστημένοι στο εξωτερικό αντιμε

τωπίζουν 8ιάφορα προβλήματα, εν πολλοίς και οικονομικά:, και θα 'θελαν πάρα 

πολύ να έλθουν στην Ι\:ύπpο και να εργαστούν, πράγμα που θα βοηθούσε και την 

κυπριακή οικονομία παράλληλα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν πολλο( ομιλητές, πολλοί Βουλευτές οι 
οποίοι θέλουν να μιλήσουν επί του θέματος τούτου. Η πρόθεσή μου είναι να το 
αφήσω στην agenda για την προσεχή Πέμπτη, γιατί απόψε, εν πάση περιπτώσει, 
Οεν τελειώνουμε. 

Ο κ. Ζιαρτίδης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου εγώ θα πω μονο τρία λόγια, γι' αυτό σας 

παρακαλώ μη με παραπέμψετε στην προσεχή Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, κύριε Ζιαρτίδη. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Πρώτα θα ήθελα να σας υποσχεθώ ότι θα μείνω μέσα στο θέμα μου, όπως το 
ενέγραψε ο κ. Παπαρές και όπως το συζήτησε η Επιτροπή Εργασίας. Ότι 

υπάρχουν προβλήματα που βασανίζουν τους Κυπρίους που βρίσκοντοiι στην 
Ελλάδα, οι οποίοι μετανάστευσαν μέσα στις συνθήκες που όλοι ξέρουμε, είναι 
γεγονός. Και ότι η κυπριακή πρεσβεία των Αθηνών πρέπει να σκύψει πάνω σ' 

αυτά τα προβλήματα και να τα μελετήσει, είναι σωστό. 

Όμως, ποιο ήταν το πρόβλημα που έθεσε μπροστά μας ο εκπρόσωπος των 

Κυπρίων της Ελλάδας που ήρθε στην Επιτροπή; Ο εκπρόσωπος που ήρθε και μας 

είδε ήταν ένας από τους απασχολουμένους στο ελληνικό δημόσιο. Και το α(τημά 

του και το αίτημα των συναδέλφων του, των ομοιοπαθών του, ήταν το εξής: Αν 

ένας εργάζεται εκεί στο Κτηματολόγιο, να του επιτραπεί να γυρίσει στην Κύπρο 

και να βρει τη θέση του στο Κτηματολόγιο της Κύπρου. Αν εργοcζεται στο νομικό 

τμήμα του ελληνικού δημοσίου, να επιστρέψει στην Κύπρο και να βρει έτοιμη θέση 
στο νομικό τμήμα της κυπριακής κυβέρνησης και για να μη φλυαρίσω και ούτω 

καθεξής. 

Κύριε Πρόεδρε, η γνώμη μου είναι ότι τέτοια λύση αυτού του προβλήματος 

δεν είναι δυνατό να γίνει. Μας το είπαν και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, μας το είπαν και οι εκπρόσωποι της ΠΑ.ΣΎ'.Δ.Υ., το αντιλαμβα
νόμαστε και εμεlς πόσο δύσκολο είναι. 1 Ολα τα άλλα θέματα που θίγηκαν μπορεί 
να εlναι υπαρκτά θέματα, αλλ& πώς θα τα λύσουμε τώρα, αφού είναι εκτός 

θέματος; Για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, κύριε Πρόεδρε, και τα δικαιώματα των 

εργαζόμενων Κυπρίων στην Ελλάδα υπάρχει «reciprocal agreement», αμοιβαία 
συμφων(α, μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου και όλα τα δικαιώματα και όλα τα 

συμφέροντα των Κυπρίων που εργάζονται στην Ελλάδα και των Ελλαδιτών που 

εργάζονται στην Κύπρο διασφαλίζονται απ ' αυτή τη συμφωνία. 
Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, είναι ένα θέμα το οποίο έχει αρκετό ενδιαφέρον. Αντι

λαμβάνομαι ότι υπάρχουν και άλλοι Βουλευτές οι οποίοι θέλουν να μιλήσουν. Δεν 

τελειώνουμε απόψε, γι 1 αυτό το λόγο θα το αφήσω στην ημερήσια διάταξη για 
την προσεχή Πέμπτη. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να δούμε πρώτα αν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν βέβαια. Υπάρχουν και άλλοι ομιλητές. 

Λοιπόν, το επόμενο θέμα, κύριοι, εlναι το θέμα που αφορά τον Ακάμα και 

έχω πληροφορ(ες ε8ώ ότι θα γίνει μια σύντομη 8ήλωση εκ μέρους όλων των 

κομμάτων. Αν πρόκειται να γlνει αυτό, να το Οούμε, για να φύγει αυτό από την 
agenda. Αν όμως πρόκειται να γ(νουν ομιλίες, τότε θα το αφήσουμε και αυτό για 
την ερχόμενη Πέμπτη. 

Ο κ. Ψυλλ(8ης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Ε(ναι σωστό, κύριε Πρόε8ρε. Έχει ετοιμαστεί μια σύντομη 8ήλωση από τον 
Πρόε8ρο της Επιτροπής, πριν φύγει, την οποία 1:8ωσε στην κ. Κατσελλή και έτσι 

θα μπορούσε με αυτ'ή τη σύντομη Οήλωση να τελειώσει αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε μπορούμε να προχωρήσουμε σ' οcυτό το θέμα, να θεωρηθε! ανα

γνωσθείσα η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, να γίνει Η σχετική 

8ήλωση από την Αντιπρόε8ρο της σχετικής Επιτροπής και να τελειώσουμε με 
αυτό το θέμα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΥ ΑΚΑΜΑ ΚΑΙ Η ΚΗΡΥΞΗ ΤΟΥ ΣΕ ΕΘΝΙΚΟ 

ΠΑΡΚΟ». 
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Γεώργιος Σαββί8ης, Πρόε8ρος 

Νεόφυτος Ηλ(α 

Ανδρέας Παρισινός 

Δήμος Γεωργιάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Ανδρέας Ψυλλίδης 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

σειρά συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 17 Φεβρουαρ(ου 
1989 μέχρι 2 Φεβρουαρίου 1990. Στο στά8ιο της μελέτης του όλου θέμα'<ος 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο αξιότιμος Υπουργός Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, εκπρόσωποι των lποuργεlων Εσωτερικών και Γεωργ(ας και 
Φυσικών Πόρων, του ΓραφεLου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Γραφε(ου Προγραμματισμού, οι κοινοτάρχες και εκπρόσωποι των επηρεαζόμενων 
κοινοτήτων και συγκεκριμένα των χωριών Πέγειας, Κάθηκα, Αρό8ων, Ίνιας, 
Δpούσιας και Νέου Χωριού, εκπρόσωποι περιβαλλοντικών και άλλων οργανώσεων, 
του Συνδl:σμου Πολεοδόμων Κύπρου, ο Πρόεδρος της Εταιρείας Fontana 
Amoroza Coast Ltd, καθώς και άλλα εν8ιαφερόμενα άτομα. Ει8ικότερα στις 
συνε8ρ(ες της Επιτροπής εκπροσωπήθηκαν από πλευράς περιβαλλοντικών οργα
νώσεων ο Σύν8εσμος Προστασ!ας Κυπριακού Περιβάλλοντος, ο Γεωγραφικός 

Όμιλος Κύπρου, οι «Φlλοι της Γης)), η Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, ο 

Φιλοδασικός Σύν8εσμος Κύπρου, η «Πράσινη Ηχώ», η Κίνηση Πρασ(νων, ο 

Σύν8εσμος Προστασ(ας Άγριας Ζωής, οι «Φlλοι του Αχάμα)), καθώς και το 
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Σχέδιο της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για την ορθολογική ανάπτυξη των χωριών 
στη χερσόνησο του Ακάμα (Laona Project). Παρόντες ήταν επίσης σε διάφορες 
συνεδρίες της Επιτροπής και οι αξ. Βουλευτές κ. Θ. Μιχαηλίδης, Ν. Μουσιούττας, 
Π. Στυλιανού, Π. Κόλοκος, Α. Γεωργίου, Α. Δημητριάδης, Γ. Παπαδόπουλος, Γ. 

Ομήρου, καθώς και ο εισηγητής του θέματος κ. Μ. Θεοδούλου. 

Στα πλαισια της εξέτασης του πtο π&.νω θέματος κατατέθηκε ενώπιον της 
Επιτροπής μεγάλος αριθμός υπομνημάτων από τις ενδιαφερόμενες πλευρές για 
την καλύτερη ενημέρωση των Μελών της Επιτροπής. 

Η Επιτροπή Περιβάλλοντος με σκοπό να μορφώσει τη δική της αντίληψη 

πάνω στις διάφορες πτυχές του όλου θέματος πραγματοποίησε η ίδια διήμερη 

επίσκεψη στην περιοχή του Ακάμα, στις 5 και 6 Μαϊου 1989, στην οποία 
συμμετε(χαν και εκπρόσωποι των ϊ'πουργε(ων Εσωτερικών και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

Όπως ε(ναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα ε(χε εγγραφε( στη Βουλή απ6 τον αξ. 

Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου στις 7 Μαϊου 1988 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε 
αρχικά στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για μελέτη και ετοιμασία 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα και αργ6τεpα1 μετά: τη σύστασή της, στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 
το Σώμα, κ&:λεσε ενώπιόν της όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές από τις οπο(ες 

ζήτησε και πήρε όλα τα αναγκα(α στοιχε(α και το διαφωτιστικό υλικό για την 
καλύτερη μελέτη του όλου θέματος. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο αξ. lποuργός Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων δήλωσε ότι η ακολουθούμενη από την κυβέρνηση πολιτική πάνω 

στο ζήτημα της προστασίας της περιοχής του Ακάμα επιδιώκει να εναρμονίσει 

την ορθολογική ανάπτυξη της όλης περιοχής με την παράλληλη διατήρηση και 
ανάπτυξη του περιβάλλοντος και των οικολογικών ιδιαιτεροτήτων της περιοχής. 
Με άλλα λόγια αποβλέπει στην ανάπτυξη χωρίς τις καταστροφικές από πολλές 

πλευρές συνέπειες στην αισθητική του τοπίου και στο φυσικό περιβάλλον, όπως 

συνέβη σ' άλλες περιοχές της Κύπρου. Για τους σκοπούς εφαρμογής της 
κυβερνητικής πολιτικής, «Ακάμας)) ονομάζεται η ευρύτερη περιοχή της χερσο
νήσου που περιλαμβάνει τα δάση και τις παραλίες, καθώς και τη λωρίδα που 

γειτνιάζει με την περιοχή αυτή και αποτελεί ένα εξαιρετικής σημασίας μωσαϊκό 
με ιδιαίτερους βιότοπους και ιδιαίτερη σε κάθε τοποθεσία χλωρίδα και πανίδα, 

που χρήζει άμεσης προστασίας σαν μια από τις μοναδικές περιοχές στην Κύπρο 

και στη Μεσόγειο που έχει παραμείνει παρθένα και ανέπαφη. 
1 Οπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του 1 πουργείου 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, σπάνια είδη πανίδας, όπως είναι για παράδειγμα η 
χελώνα «καρέττα-καρέττα», καθώς και η πράσινη χελώνrι., τείνουν νrι. εξαφrι.
νιστούν από την Κύπρο και από τη Μεσόγειο γενικά. Η Πράσινη Χελώνrι. που 
είναι και η σπανιότερη γεννά μόνο στις τοποθεσίες της Τοξεύτρας και της Λάρας, 

που είνrι.ι κrι.ι οι κυριότεροι πια χώροι αναπαρrι.γωγής της στην Κύπρο. Οι φώκιες 
έχουν σχεδόν τελείως εκλείψει και απομένει μόνο ένα ζευγάρι στην περιοχή του 
Ακάμα από τις 400-500 περίπου φώκιες που υπάρχουν σ' ολόκληρη τη Μεσόγειο. 
Σπάνια επίσης είδη χλωρίδας, όπως το ενδημικό είδος της κυπριακής τουλίπας και 

ορισμένοι τύποι ορχιδέας, χρήζουν άμεσης προφύλαξης\ διαφορετικά απειλούνται 
με εξαφάνιση, ενώ δεν πρέπει να αγνοηθεί η ύπαρξη ακτής εξαιρετικής ομορφιάς 
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με θαλάσσιες σπηλιές και σπάνιες φυτοκοινωνίες σ 1 όλη την έκταση που καλύπτει 

την οιπόστοιση οιπό τοι Λουτρά της Αφρο3(της ως τη Φοντάνοι Αμορόζοι. 

Τονίστηκε επ(σης ότι ολόκληρη η βόρειοι περιοχή του Ακάμοι συντοιράσσετοιι οιπό 
τα στρατιωτικά γυμνάσια των Βρετανών, με καταστροφικές συνέπειες για τις 
βιοκοινότητες που υπάρχουν εκεί. Ακόμη λέχθηκε ότι η ανεξέλεγκτη ανάπτυξη του 
τουρισμού, όπως για παρά8ειγμα στην περιοχή της Λά:pας, θα διώξει σε λίγο και 

τις τελευτα(ες χελώνες που γεννούν ακόμη στην παραλ(α αυτή τα αυγά τους. 

Το lπουργε(ο Γεωρy(ας και Φυσικών Πόρων, εξαιτ(ας των πιο πάνω 

επικρατουσών συνθηκών που απειλούν την υπό συζήτηση περιοχή, θεωρε! επι
βεβλημένη την προστασ!α του περιβάλλοντος, σε εναρμόνιση πάντοτε με την 
αγροτική και άλλη ανάπτυξη, και αποβλέπει σε μια ισοζυγισμένη ανάπτυξη όλων 

των επηρεοιζόμενων τομέων. 

Εκθέτοντας τις απόψεις του Υπουργείου τους ενώπιον της Επιτροπής, οι 

εκπρόσωποι του Υπουργεtου Εσωτερικών '8ήλωσαν ότι έχει αξιολογηθεί η 
ι'8ιομορφία του τοπιου του Ακάμα από την άποψη της φυσιογνωμίας και προέκυψε 
το συμπέρασμα. ότι η χερσόνησος του Ακάμα εtναι πραγματικά η μονα'8ική 

περιοχή στην Κύπρο και !σως και στη Μεσόγειο όπου βρίσκονται ακόμη αρμονικά 
συν'8υασμένα πολλά στοιχεία σε ένα χώρο. Για σκοπούς προστασ!ας του Ακάμα οι 
περιοχές που έτυχαν εξέτασης προτείνεται να συμπεριληφθούν στο εθνικό πάρκο 

που θα '8ημιουργηθεί, ενώ ταυτόχρονα αναγνωρίζεται και '8εν υποβαθμίζεται η 

ανάγκη για οικονομική '8ραστηριότητα στην περιοχή, ώστε να ωφεληθούν τα 
φθίνοντοι χωριά της. Έχουν ποιράλληλοι μελετηθε( οι τοποθεσ(ες οιπό την Πόλη 

της Χρυσοχούς ως τον κόλπο των Κοροιλλ(ων οιπό της πλευράς της οινάπτυξης του 

παραλιακού τουρισμού και καθορίστηκαν τα τμήματα που πρέπει να τύχουν 

προστασίας, ενώ παράλληλα καταβλήθηκε προσπάθεια για ρύθμιση της αισθη
τικής της γύρω π~ριοχής και περιορισμό κατά το '8υνατό της παραλιακής 
ανάπτυξης. 

Οι προτάσεις και εισηγήσεις των αρμό'8ιων κυβερνητικών τμημάτων πάνω 
στα ζητήματα που εγείρονται σχετικά με την προστασία και την ανάπτυξη της 

περιοχής του Ακάμοι περιλοιμβάνοντοιι στο «Τοπικό Σχέ8ιο Ευρύτερης Περιοχής 
Ακάμα» που καταρτίστηκε από Ει'8ική Επιτροπή και βασίστηκε στο Νόμο για 
την Πολεο'8ομία, καθώς και στη μελέτη των προβλημάτων που απασχολούν την 

περιοχή, όπως ε(νοιι μετοιξύ άλλων η συρρ(κνωση του πληθυσμού, η υποοι

πασχόληση και η έλλειψη υπηρεσιών. Συνεπώς περιλαμβάνονται σ' αυτό μέτρα 

για τον ορθολογικό τρόπο της ανάπτυξης των χωριών καθώς και της '8ιαχείρισης 
της όλης περιοχής, γι' αυτό και γίνονται εισηγήσεις και προτάσεις για ισόρροπη 

ανά:πτυξη σ' όλους τους τομείς. 

Καταθέτοντας τις θέσεις τους πάνω στο υπό αναφορά θέμα, οι εκπρόσωποι 

των περιβαλλοντικών οργανώσεων που κλήθηκαν ενώπιΟν της Επιτροπής '8ήλωσαν 
ότι η περιοχή Ακάμα αξίζει να τύχει της προσοχής όλου του κυπριακού λαού, γι 1 

αυτό και θα πρέπει να γίνει συνεί'8ηση σ' όλους ότι πρέπει να αποφευχθεί η 

οιλόγιστη τουριστική οινάπτυξη, χωρ(ς νοι ποιροιγνωριστεί η οινάπτυξη της οικο

νομίας των χωριών του Ακάμα. Οι κάτοικοι της περιοχής έχουν παραπλανηθεί 
σχετικά: με την αποκόμιση οικονομικών ωφελημάτων, έχουν παρασυρθεί και 

νομίζουν ότι θα είναι προς όφελός τους να ενταχθεί ο Ακάμας στο γενικό 

τουριστικό οργασμό. Ο αγώνας για προστασία του περιβάλλοντος, όπως υποστη

ρίχτηκε από όλες τις περιβαλλοντικές οργανώσεις που ακούστηκαν στην Επι

τροπή, οιποτελε( μιοι άλλη μορφή οιγώνοι γιοι επιβ(ωση. Η επικοιλούμενη ισοζυ-
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γισμένη ανάπτυξη τότε μόνο έχει νόημα όταν εφαρμόζεται στην κατάλληλη 

μονάδα, και μονάδα αποτελεί ολόκληρη η ελεόθερη Κόπρος που αυτή τη στιγμή 
πάσχει από αναρχική ανάπτυξη και όχι η συγκεκριμένη περιοχή του Ακάμα. Παρά 

το γεγονός ότι ο τουρισμός είναι η βάση της οικονομικής μας ζωής, η πορεία του 

μέχρι σήμερα έχει απο8ειχθεί καταστροφική. Η προσέλευση τουριστών στην 

Κύπρο οφείλεται σε 3υο παράγοντες, που είναι η ηλιοφάνεια και η ιδιοτυπία. Αν 
το τελευταίο αυτό στοιχείο εκλείψει, τότε η Κύπρος δε θα έχει πια να προσφέρει 
τίποτε περισσότερο από άλλους τουριστικούς προορισμούς, με αποτέλεσμα να 

αρχίσει να εκφυλίζεται ο κυριότερος πόρος της κυπριακής οικονομίας που είναι ο 

τουρισμός. Ο Ακάμας προσφέρει αυτή τη στιγμή βασικά στοιχεlα στην ιδιοτυπία 
του νησιού και η διατήρησή του σε άγρια και παρθένα κατά το πλείστον μορφή θα 

συμβάλει τα μέγιστα στην ανάπτυξη της τουριστικής μας βιομηχανίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, στα πλαίσια της μελέτης του 

όλου θέματος, ε!χε την ευκαιρία να ενημερωθεί και από τη Συντον!στρια του 
Σχεδίου της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για την ορθολογική ανάπτυξη των χωριών 

στη χερσόνησο του Ακάμα, πάνω στο Σχέδιο που είναι γνωστό ως «Laona 
Project»To πρόγραμμα αφορά μελέτη και ανάπτυξη οικοτουρισμού/αγροτουρισμού 
στον Ακάμα με ιδιαίτερη αναφορά στην οικονομική αναζωογόνηση που θα 
προσφέρει στα χωριά που συνορεύοUν προς το προτεινόμενο εθνικό πάρκο. 

Επιλέγηκε από την Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα η περιοχή του Ακάμα και 
συγκεκριμένα τα χωριά της Λαόνας λόγω της <<γνησιότητας)) των κοινοτήτων 

αυτών, της αγροτικής ζωής τους, της αρχιτεκτονικής τους και του γεγονότος ότι 

συνορεύουν με το δάσος του Ακάμα. Αυτά τα χαρακτηριστικά φα!νεται ότι 

αποτελούν ιδανικούς παράγοντες για την ανάπτυξη του νέου μοντέλου τουρισμού 

που προτιμάται σήμερα και που είναι ο ((τουρισμός εμπειριών>), 

Αντ(θετη άποψη πάνω στο θέμα της ανάπτυξης του Ακάμα κατά τρόπο 

ισοζυγισμένο εκφράστηκε από εκπρόσωπο του Συνδέσμου Πολεοδόμων Κύπρου 

που δήλωσε ότι πεποίθηση του Συνδέσμου ε(ναι ότι οι κάτοικοι της περιοχής 

έχουν κάθε δικαίωμα στην πρόοδο και εξέλιξη όπως οι υπόλοιποι κάτοικοι της 
Κόπρου και ότι πρέπει να γίνει τεκμηριωμένη μελέτη αξιολόγησης του Ακάμα, η 

οπο(α να αποδεικνύει τα πραγιλατικά οφέλη που θα έχει για όλη την Κύπρο η 
οποιαδήποτε ανάπτυξη της περιοχής. Επίσης πρέπει να προηγηθεί, όπως και για 
κάθε άλλη .πολεοδομική ανάπτυξη, μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Εκπρόσωποι τ<ύν «Φίλων του Ακάμα)) καταθέτοντας στην Επιτροπή δfιλωσαν 

μεταξύ άλλων τις θέσεις τους σε θέματα αρχής, οι οποίες συνάδουν με τη 

διακήρυξη της 5ης Μαϊου 1989 που υπογράφτηκε από 83 συνολικά περιβαλ
λοντικές και άλλες οργανώσεις και φορε!ς που ασχολούνται με την προστασία του 

Ακάμα και με την οπο(α εκφράστηκε καθολική αξίωση προστασίας της περιοχής 

και κήρυξής της σε εθνικό πάρκο. Οι θέσεις αυτές συνοψ(ζονται στα ακόλουθα: 

Οποιαδήποτε ανάπτυξη προγραμματ(ζεται πρέπει να επικεντρωθεί στα 

χωριά. ΠρέΠει να αποκλειστε( εντελώς η παραλιακή τουριστική ανάπτυξη σ' όλα 

τα σημεία της περιοχής προστασίας. Στις περιοχές Λουτρών Αφροδίτης-Ασπρό
κρεμμου-Λατσιού και Τοξεύτρας-Θαλασσινών Σπηλιών, οι πολεοδομικές ζώνες 

πρέπει να καταργηθοόν και οι επηρεαζόμενοι να αποζημιωθοόν ή η γη τους να 

ανταλλαγεί με άλλη. Στις περιοχές που αναγνωρίζονται ως γεωργοκτηνοτροφικές 
να διασφαλιστεί η γεωργοκτηνοτροφική χρήση της γης. Οι μεμονωμένες τουρι
στικές κατοικίες μακριά από τα χωριά να αποκλειστούν. Νέα τουριστικά 

συγκροτήματα έξω από τον παραδοσιακό πυρήνα των χωριών να επιτραπούν σε 
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8εότερο στάδιο και αφοό πρώτα διασφαλιστεί η επιτυχία της αναστήλωσης και 
αναβίωσης των υφιστάμενων παραδοσιακών οικισμών. Η βοήθεια στα χωριά να 
ε(ναι οuσιαστικ'ή και συγκεκριμένη, να περιλαμβάνει μέτρα και να καθορ(ζει 
προτεραιότητες για τη βοήθεια ό_λων των τομέων της οικονομίας τους. 

Ο Συντονιστικός Φορέας των 83 οργανώσεων για την προστασία του Αχάμα 
απαιτεί σε γενικές γραμμές: 

(1) Την κήρυξη ολόκληρης της περιοχής του Ακάμα σε εθνικό πάρκο με 
περιοχές διαβαθμισμένης προστασίας. 

(2) Την απαλλαγή της περιοχής από τη βρετανική στρατιωτική παρουσία. 

(3) Την εφαρμογ-ή ολοκληρωμένου προγράμματος ανάπτυξης των χωριών 
με έμφαση στον αyροτουρισμό-οικοτοuρισμό και πρόνοιες για τεχνική, 

οικονομική και κάθε άλλη βοήθεια στους κατο(κοuς τηζ~ 

Τις θέσεις τους ενώπιον της Επιτροπής κατέθεσαν και οι κονοτάρχες και. 
εκπρόσωποι των επηρεαζόμενων κοινοτήτων της περιοχής του Ακάμα, οι οποίοι 
υποστήριξαν τη διατήρηση του φυσικοό περιβάλλοντος χωρίς την παρεμπόδιση της 
ανάπτυξης των χωριών τους. Σχετικά έκαμαν αναφορά στο πολύ χαμηλό βιοτικό 
επ!πεδο της περιοχ-ής και ζήτησαν να τους αναγνωριστεί το δικαίωμα της ίσης 
μεταχείρισης με τους υπόλοιπους πολίτες της Δημοκρατίας για ανάπτυξη και 

απρόσκοπτη 8ιακίνηση. Οι ί8ιοι εκπρ6σωποι τάχθηκαν ενάντια στον οικοτουρισμό 
ως μη εφαρμόσιμο, αποδέχτηκαν όμως τον αγροτουρισμό και δ-ήλωσαν ότι ζητοόν 
άμεση προσπέλαση προς τη δυτική παραλιακή ζώνη ως προUπόθεση για την 
απο8οχή οποιου8ήποτε σχε8ίου για την περιοχή. Ως παρά8ειγμα ανέφεραν σχετικά 
τον τουριστικό 8ρ6μο επτά μιλίων από τη Δρούσια προς το Λατσί, ο οποίος μαζί 
με την ύπαρξη ξενο8οχείου στη Δροόσια έφερε αναζωογόνηση και έ8ωσε νέα 
πολόπλευρη αξία στο χωριό. Ζ-ήτησαν επίσης ανάπτυξη ολόκληρου του οδικοό 
δικτόου της περιοχής, κίνητρα για ανάπτυξη της ίεωργίας, πόρους για άρδευση, 
ηλεκτρικό ρεύμα, ανα8ασμό και «χαμηλής έντασης» τουριστικά έργα. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμοό δ-ήλωσε ότι δεν υπάρχει 
ολοκληρωμένη μελέτη για ανάπτυξη της περιοχ-ής, παρά το γεγονός ότι έγιναν 
κατά καιροός ορισμένες μελέτες για υδατική ανάπτυξη. Το «Τοπικό Σχέδιο 
Ευρότερης Περιοχής Ακάμα» δεν αποτελεί Σχέδιο Ανάπτυξης, αλλά καθορίζει 
απλώς τα πλαίσια μέσα στα οποία θα προωθηθεί η ανάπτυξη του Ακάμα. Τ~ 
Γραφείο Προγραμματισμοό προωθεί τα Ενοποιημένα Σχέδια Αγροτικής Ανά
πτυξης κατά το πρότυπο του ανάλογου Σχε8ίου Πιτσιλιάς, γι' αυτό και έγιναν 
εισηγήσεις για την εκπόνηση ενός τέτοιου σχεδίου που, αφοό κριθεί ότι αρμόζει 
στο χαρακτήρα της περιοχής, θα την εξισώσει από πλευράς προοπτικών με άλλες 
περιοχές της Κόπρου. 

Στο στά8ιο της συζήτησης και μελέτης του όλου θέματος ολοκληρώθηκε και 
κατατέθηκε από τους κυβερνητικοός αρμοδίους ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Περιβάλλοντος το ιιΤοπικό Σχέδιο Ευρότερης Περιοχής Ακάμα» το 
οποίο έτυχε μελέτης από την Επιτροπή. Στην ετοιμασία του υιοθετ-ήθηκαν οι 
ακόλουθες πολεο8ομικές αρχές και στόχοι που προκύπτουν από τις ι8ιαίτερες 
ευαισθησίες των φυσικών χαρακτηριστικ~ν, την κλίμακα, μορφή και ~ωροθέτηση 
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της ανάπτυξης και την ανάγκη για βελτίωση της εικόνας της οικονομίας και της 

απασχόλησης στην περιοχή: 

( 1) Η διατήρηση και προστασία της οικολογικής ισορροπίας και της 
δυνατότητας αναπαραγωγ-Jις των φυσικών οικοσυστημάτων και του 
φυσικού περιβάλλοντος γενικά και ιδιαίτερα περιοχών με μεγάλη 
αισθητική ή και γεωμορφολογική ή και επιστημονική και πολιτιστική 

αξlα. 

(2) Η απόλυτη προστασ(α των πολύ ευαίσθητων περιοχών και ακτών από 
' ψ λ ' ' λ ' / ' 'λλ την απο η οικο ογικου, επιστημονικου, πο ιτιστικου, φυσικοu η α ου 

ενδιαφέροντος για διαι6>νιση του είδους και της παράδοσης. 

(3) Η προβολή, οργάνωση και ρύθμιση του τρόπου χρήσης των λιγότερο 
ευαίσθητων περιοχών εξαιρετικής φυσικής ομορφιάς και ενδιαφl;ροντος 
που προσφέρονται για περιβαλλοντική εκπαίδευση και βιολογική, 
βοτανική, γεωλογική και άλλη επιστημονική έρευνα και για ψυχαγωγία 
ή αναζήτηση ψυχικής ηρεμίας. 

(4) · Η ορθολογική χρήση και αξιοποίηση των φυσικών πόρων της περιοχής 
και συνέχιση των ίδιων μορφών γεωργικής καλλιέργειας, για να μην 
αναστατωθεί η περιβαλλοντική ισορροπία. 

(5) Η προαγωγή επιστημονικών μελετών και έρευνας με κατάλληλη 
προβολή των προσόντων ειδικού ενδιαφέροντος που διαθέτει η περιοχή 
και οργάνωση ειδικών για το σκοπό αυτό χώρων και υπηρεσιών. 

(6) Η προαγωγή, η οργάνωση του χώρου και η παροχή διευκολύνσεων για 

προσέλκυση του τουρισμού με επιστημονικό ή περιπατητικό ενδιαφέρον. 

(7) Η βελτίωση της περιφερειακής οικονομίας με τουριστική ανάπτυξη και 

συναφε(ς λειτουργίες και υπηρεσ(ες σε επιλεγμένες για το σκοπό 

παραλιακές και άλλες περιοχές, με απαραίτητη προϋπόθεση την 

αρμονική ένταξή τους στο φυσικό περιβάλλον. 

(8) Η δημιουργία οργανωμένων χώρων και υπηρεσιών αναψυχής, παραθα

λάσσια και στην ενδοχώρα, ειδικά για την εξυπηρέτηση των της 

οικονομικής ιλοξενούμενων στα χωριά τουριστών. 

(9) Η λήψη μέτρων για την ανάκαμψη δραστηριότητας με τη δημιουργία 
ευκαιριών απασχόλησης για συγκράτηση του πληθυσμού και η υιοθέ
τηση μακροπρόθεσμων μέτρων για τη σταδιακή αναβίωση και ανά

πτυξη των χωριών. 

(10) Η οργάνωση της χωροδομής των χωριών και οικισμών της Λαόνας, με 

τρόπο που να συμβάλλει στη δημιουργία προοπτικών ανάπτυξης, στην 
οικονομική παροχή υποδομής και υπηρεσιών και στην προβολή της 

φυσιογνωμίας κάθε χωριού (χωρίς να παραβλάπτεται η παροχή 

υπηρεσιών), 

( 11) Η οργάνωση του χώρου που περιβάλλει τις κατοικημένες περιοχές των 

χωριών με άμεση επιδίωξη την προαγωγή εξειδικευμένων μορφών 
αγροκτηνοτροφικής δραστηριότητας με προσανατολισμό τις ανάγκες 

της τουριστικής βιομηχανίας. 

(12) Η προαγωγή της οικοτεχνίας, βοοτεχνίας και αγροβιομηχανίας στους 

υφιστάμενους οικισμούς ανάλογα με τις προοπτικές που παρουσιά

ζονται στον κάθε τομέα δραστηριότητας σε κάθε περίπτωση. 
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( 13) Η προαγωγή των διάφορων μορφών οικοτουρισμού, του αγροτουρισμού 
και των άλλων συναφών μορφών τουριστικής ανάπτυξης μικροχλίμακας 
στα χωριά της περιοχής. 

( 14) · Η αναβίωση και ανάπλαση των παρα8οσιαχών οικισμών και πυρήνων 
μέσα στα πλα(σια 8ημιουρy(ας ;(αρακτηριστικών περιοχών παρα8ο
σιακού περιβάλλοντος, χρήσεων και παροχής υπηρεσιών για την προ
σέλκυση του Κύπριου και ξένου επισκέπτη. 

(15) Η ικανοποίηση των άμεσων αναγκών και η παροχή καθημερινών 
8ιευκολύνσεων στους υφιστάμενους οικισμούς, στο εμπόριο, εκπαl8ευση, 

κοινωνικές, πολιτιστικές και άλλες υπηρεσίες και την ψυχαγωγία. 

(16) Η κατάλληλη διαμόρφωση και οργάνωση του οδικού δικτύου και του 

συστήματος μεταφορών της περιφέρειας, ώστε να εξυπηρετεί την 
ανάγκη άμεσης σύνθεσης των χωριών της Λαόνας μεταξύ τους και με 
την πόλη της Πάφου και την Πόλη Χρυσοχούς. 

( 17) Η κατάλληλη οργάνωση και ρύθμιση· του λοιπού οδικού δικτύου σε 
σχέση με τη γεωγραφική κατανομή των διάφορων χρήσεων γης στην 
περιοχή του Τοπικού Σχεδίου. 

(18) Η ' ' ή ' θ ' πpοαγωγη εταιρειων μιχτ ς οικονομιας και τομ εσμου των κοινο-

τικών επιχειρήσεων στα διάφορα προγράμματα ανάπτυξης που προ-
κύπτουν απο τα πιο πάνω, ώστε να προκύπτουν ((Οικονομίες κλlμακας» 

και συνολικό όφελος από τη χρήση κρατικής γης για τους σκοπούς του 
Τοπικού Σχεδίου. 

( 19) Η προαγωγή επενδυτικών προγραμμάτων και η άμεση κρατική οικο
νομική επέμβαση για την εξυπηρέτηση των στόχων και επιδιώξεων του 

Τοπικού Σχεδίου στα διάφορα επίπεδα. 

Το Τοπικό Σχέ8ιο έχει βασιστεί σε στοιχε!α και υλικό που παρασχέθηκαν 

από τις αντlστοιχες κυβερνητικές υπηρεσίες και τμήματα που έλαβαν μέρος στην 
Ειδική Επιτροπή που συστάθηκε για το σκοπό αυτό και την οποία απαρτίζουν 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων και 

Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου Προγραμματισμού και του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού. Συγκεκριμένα έλαβαν μέρος στον καταρτισμό του Σχεδίου 
από πλευράς Υπουργείων το Τμήμα Δασών, η Υπηρεσ(α Περιβάλλοντος, το 
Τμήμα Αλιε(ας, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκο

πήσεως, το Τμήμα Γεωργίας, το Τμήμα Αναδασμού, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το 
Τμήμα Οδοποιίας, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και η Υπηρεσία Θήρας. 

Στην ευρύτερη περιοχή μελέτης του Σχεδίου περιλαμβάνονται τα χωριά 

Κάθηκας, Πάνω και Κάτω Αρόδες, 'Ινια, Δρούσια, Πιττοκόπου, Αντρολύκου, 

Φασλί και Νέο Χωριό. Από αυτά οι Κάτω Αρόδες, το Φασλί και η Αντρολύκου 
είναι εγκαταλειμμένα τουρκοκυπριακά χωριά. 

Ως αποτέλεσμα ενιαίου περιφερειακού σχεδιασμού προβάλλεται στο υπό 
αναφορά Σχέδιο ένα αδιαχώριστο σύνολο προτάσεων και μέτρων πολιτικής που 
είναι δυνατό να κατανεμηθεί στις ακόλr _. ηες ενότητες. 

(α) Στη διατήρηση, προστασία, διαχείριση και αξιοπο(ηση των περιοχών 
φυσικής καλλονής και του φυσικού περιβάλλοντος )'ενικά. 

(β) Στο πρόγραμμα ανάπτυξης των χωριών και της άμεσης περιφέρειάς 
τους. 

( γ) Στην προαγωγή και οργάνωση της τουριστικής και παραθεριστικής 
ανάπτυξης και των συναφών υπηρεσιών. 
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(3) Στο πρόγραμμα αγροτικής, κτηνοτροφικής, βιοτεχνικής και αγροβιο

μηχανικής αναπροσαρμογής και ανάπτυξης. 

(ε) Στην παροχή απαραίτητης υπο3ομής (ο3ικό 3ίκτυο) και βασικών 

υπηρεσιών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που παρατ(θενται στο «Τοπικό Σχέδιο Ευρύτερης 

Περιοχής Ακάμα» τα χωριά της χερσονήσου του Ακάμα αντιμετωπίζουν σοβαρό 
πρόβλημα επιβίωσης και απαιτούν την παροχή ανάλογων ευκαιριών ανάπτυξης με 

τις υπόλοιπες περιοχές της Κόπρου με σκοπό τη βελτίωση των προοπτικών 

απασχόλησης στην περιοχή, την ανάκαμψη του ρυθμού μείωσης και γήρανσης του 

πληθυσμού και την αύξηση του χαμηλού εισοδήματος. Οι παράγοντες που 

συντελούν στην οικονομική δυσπραγία των χωριών αυτών ε!ναι μεταξύ άλλων η 
έλλειψη εύφορης γης και ικανοποιητικής ποσότητας νεροό για άρ3ευση, η νομα3ική 
βόσκηση, η απομόνωση από τα κέντρα της οικονομ~κης, κοινωνικής και πολι

τιστικής δραστηριότητας παγκύπpια, καθώς και η έλλειψη υποδομής, υπηρεσιών 
·και διευκολύνσεων. 

Ο μεγαλύτερος πάντα κ(νδυνος που απειλε( τη φυσιογνωμία και το φυσικό 
περιβάλλον της περιοχής είναι η οικο3ομική ανάπτυξη και το πρόβλημα συνο

ψίζεται στα ακόλουθα: 

(α) Στην οποια3ήποτε οικο3ομική ή άλλη ανεπιθύμητη επέμβαση στο 
ευαίσθητο φυσικό περιβάλλον του Ακάμα. 

(β) Στην πίεση για τουριστική ανάπτυξη στις βόρειες και νότιες παρυφές 
του Ακάμα που, αν συντελεστεί με βάση τους υφιστdμενους όρους 
δόμησης, θα έχει ολέθριες συνέπειες στο τουριστικό προ~όν της 

περιοχής και θα επηρεάσει ανεπανόρθωτα το φυσικό περιβάλλον. 

(γ) Στις αρνητικές συνέπειες συγκρουόμενων συμφερόντων σχετικά με τις 

επιθυμητές χρήσεις γης, όπως είναι π.χ. η κτηνοτροφία, η λατόμευση 
πρώτων υλών, τα ορυχε(α κ.ά. 

(3) Στον κίν3υνο αφανισμού της λαϊκής αρχιτεκτονικής παρά3οσης. 

(ε) Στον τρόπο ένταξης των οικοδ:ομών στο περιβάλλον και την ποιότητα 
της αρχιτεκτονικής σύνθεσης γενικά. 

Αφοό έγινε αξιολόγηση του φυσικού περιβάλλοντος του Ακάμα, η ευρύτερη 
περιοχή Ακάμα ταξινομήθηκε σύμφωνα με το Σχέ3ιο σε τρεις πολεο3ομικές 
υποπεριφέρειες που ειναι οι εξής: 

(α) Η πρώτη πολεο3ομική υποπεριφέρεια που καλύπτει το βορειο3υτικό 
τμήμα της περιοχής} η οποία προτεtνεταt να καθοριστεί ως περιοχή 

εθνικού πάρκου για σκοπούς δ:ιατήρησης και βελτίωσης του φυσικού 

πλούτου της περιοχής και απόλαυσης των φυσικών καλλονών από το 
κοινό. Τα τμήματα της περιοχής του εθνικού πάρκου που δ:ιαθέτουν 

ευα!σθητα οικοσυστήματα και εξαιρετικά μορφώματα στην ανάγλυφη 

όψη του ε8άφους απαιτούν απόλυτη προστασ(α και προτε(νεται όπως 

·καθοριστούν ως ακτές) και περιοχές δ:ιατήρησης της φύσης. Στο 
υπόλοιπο μέρος του πάρκου θα επιτρέπεται η ελεγχόμενη προσέλευση 

του κοινού, ενώ αποκλε(ονται η ανεξέλεγκτη βόσκηση και το κυνήγι. 

Το 92% της έκτασης του πάρκου αποτελείται από κυβερνητική γη, το 
8% από ιδ:ιωτική γη και απ 1 αυτό 3% με 4% αποτελεί τουρκοκυπριακή 
ιδιοκτησία. Το εθνικό πάρκο θα 3ιαχειρίζεται Αρχή που θα συσταθεί 

ειδικά για το σκοπό αυτό και η οποία θα καθορίζει τον τρόπο και το 
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εί8ος της 8ιακίνησης, τη συχνότητα της χρήσης και το βαθμό της 
προσπελασιμότητας κάθε περιοχης του πάρκου ανάλογα με την περίοδο 
του έτους και την αντίστοιχη ανάγκη προστασίας της πανίδας και 
χλωρί8ας κ&θε περιοχής. Γίνεται επίσης πρόνοια για παροχή βασικών 
διευκολύνσεων και υπηρεσιών στα σημεία των τριών προτεινόμενων 
εισό8ων του Ακ&μα και εισήγηση για 8ημιουργία ανοικτού μουσείου 

για επιστημονική έρευνα με λυόμενες δ'ιευκολόνσεις παραμονής. 

(β) Στη δεύτερη πολεοδομική υποπεριφέρεια υπερέχει το επιβλητικό τοπ(ο, 
κυρίως λόγω υψομέτρου, σε συν8υασμό με τοποθεσίες ει8ικού επιστη
μονικού ενδιαφέροντος. Εδ'ώ συγκεντρώνονται οι πιο σημαντικοί 

οικισμοί της Λαόνας, όπως είναι η 'Ινια, Δρούσια, Αρό8ες, Κ&θηκας. 
Όπου η ευαισθησία και ιδιαιτερότητα του τοπίου το επιτρέπει, θα 
είναι δυνατή η ανάπτυξη της παραθεριστικής κατοικίας καθώς κοcι 
αγροκτηνοτροφικών δραστηριοτήτων. 

(y) Στην τρίτη πολεοδ'ομικ'ή υποπεριφέρεια επικρατεί το συνηθισμένο τοπίο 

του Ακάμα που θα αποτελέσει το στήριγμα της αγροκτηνοτροφικής 

ανάπτuξ ης της ευρότερης περιοχ'ής. Στο ΣχέΟιο περιλαμβάνονται 

επLσης προτάσεις ανάπτυξης με κοινά σημεία για όλα τα χωριά της 

περιοχής του Τοπικού ΣχεΟLου, που αναφέρονται στη Οιατήρηση, 

προστασία και αναβιωση της λαϊκής αρχιτεκτονικής, στην αξιοποLηση 

των παραΟοσιακών οικοΟομών και τη Οιαμόρφωση κεντρικής πλατείας 

παρα8οσιακού χαρακτήρα, την αξιοποίηση της περιφερειακής ζώνης 

κάθε χωριού, τόσο της άμεσης όσο και της ευρύτερης, για σκοπούς 

γεωργικής και κτηνοτροφικής 8ραστηριότητας και &σκησης της αγρο

βιοτεχνίας, την αξιοποίηση των στοιχε(ων ειΟικοό, επιστημονικοό, 

φυσικού και άλλου ενΟιαφέροντος της περιφέρειας των χωριών, την 

παροχή βασικών υπηρεσιών και απαραίτητης υπο8ομής (8ρόμοι, 

πλατείες, πεζ60ρομοι, μονοπάτια), την αξιοπο(ηση των Ουνατοτήτων 

τουριστικής ανάπτυξης και ανέγερσης παραθεριστικής κατοικίας στον 

πυρήνα και στην άμεση περιφέρεια κάθε χωριοό και, όπου το φυσικό 

β 'λλ ' , , , ' λ' περι α ον το επιτρεπει, υπο τη μορφη οικοτουρισμου, μικρης κ ι-

μακας τουριστικές εγκαταστάσεις και αγροτουρισμό. 

Τα ει8ικ& χαρακτηριστικ& της προτεινόμενης αν&πτυξης αποβλέπουν στη 
8ημιουργία ιιταυτότητας» σε κ&θε χωριό που θα προκόπτει από την αξιοποίηση 
και προβολή του ι8ια(τερου 8υναμικοό τους για ανάπτυξη, καθώς και από την 
ανάγκη για αποτελεσματικότητα και οικονομ!α μέσα από τη συγκέντρωση 

ομοιόμορφων στοιχείων αν&πτυξης και υπο8ομής σε ένα οργανικό και ιεραρχημένο 
πλαίσιο παροχής. 

Στο υπό αναφορά Σχέ8ιο προτείνονται επtσης νέες πολεο8ομικές ζώνες που 
κατοχυρώνουν την επιθυμητή για την περιοχή .τουριστική ανάπτυξη ως τον 
πρώτιστο παράγοντα οικονομικής 8ραστηριότητας και που έχουν ως στόχους την 
προστασεα του φυσικού περιβάλλοντος, των αρχαιοτήτων και της παρα8οσιακής 
αρχιτεκτονικής, την τόνωση και ανάπτυξη των χωριών της περιοχής, την 
ισορροπία της αν&πτυξης μεταξύ παραλίας και εν8οχώρας, την προστασία της 
καλής γεωργικής γης και των περιοχών ανα8ασμοό και τέλος την οργάνωση και 

ενίσχυση της κτηνοτροφικής αν&πτυξης. 

Αναφορικ&. με το ο8ικό 8ίκτυο, αυτό οργανώνεται σε τέσσερα επίπε8α, το 
περιφερειακό, το κύριο, το Οευτερεύον και το τριτεόον. Η οργάνωση του κόριου 
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ο8ικού 8ικτύου σε γενικές γραμμές γ(νεται κατά τρόπο π_ου ο κύριος κυκλο

ψοριακός ψόρτος να διοχετεόεται μακριά από ευαίσθητες περιβαλλοντικά περιοχές, 
ενώ θα βελτιωθεί η προσπέλαση προς τα χωριά της περιοχής μελέτης και προς τις 

παραλίες βόρεια και νότια που θα δεχτοόν κάποιο βαθμό ελεγχόμενης τουριστικής 

ανάπτυξης. Γίνεται πρόβλεψη για δυο άνετες λωρίδες κυκλοψορίας και για 
παρακαμπτήριους προς τα παρακε(μενα χωριά. 

Το περιψερειακό οδικό δίκτυο περιλαμβάνει το δρόμο Πάψου -Πόλης της 
Χρυσοχούς - Πωμού. 

Το δευτερεόον οδικό δίκτυο περιλαμβάνει το οδικό δίκτυο που εξυπηρετεί τις 
περιοχές ανάπτυξης των χωριών και συνδέει τις σημαντικότερες χρήσεις γης 
μεταξό τους,. το 8(κτυο που συν8έει τις ευα(σθητες περιοχές του Σχε8(ου με τα 
κοντινότερα χωρι&, καθώς και τους 8ασικούς 8ρόμους μέσα στην προτεινόμενη 

περιοχή του εθνικού πάρκου. 

Το τριτεόον οδικό δίκτυο περιλαμβάνει τους υπόλοιπους δρόμους προσπέ

λασης των χωριών της περιοχής μελέτης. 

Τέλος στο Σχέδιο παρατίθεται σόνοψη πλαισίου της κρατικής επέμβασης 
στην περιοχή Ακάμα που είναι η ακόλουθη: 

( 1) 
(2) 

Δημοσ(ευση και εφαρμογή νέων προτεινόμενων πολεο8ομικών ζωνών. 

'Αμεσος έλεγχος των τεμαχίων γης {οικοπέδων) που η ανάπτυξή τους 
ε(ναι σήμερα εφικτή και που θα ε(χε καταστροφικές επιπτώσεις στο 
ψυσικό περιβάλλον. 

(3) Έλεγχος των τεμαχίων που η πιθανή ανάπτυξή τους θα είχε δυσμενείς 

επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον. 

(4) Ετοιμασία λεπτομερών ρυθμιστικών σχεδίων για την παραλιακή 

περιοχή από το Λατσί μέχρι τα Λουτρά της Αψροδίτης, για την 
περιοχή Αγίου Γεωργίου Πέγειας και τις κεντρικές περιοχές των 
χωριών. 

(5) Ο καταρτισμός νομοθεσίας για τη δημιουργία, οργάνωση, διαχείριση 
και λειτουργία του εθνικού πά.ρκου. 

(6) Λεπτομερής μελέτη και σχεδιασμός της περιοχής του εθνικοό πάρκου. 

(7) Πρόγραμμα οικοτεχνικής, βιοτεχνικής και αγροβιοτεχνικής ανάπτυξης. 

(8) Πρόγραμμα οικοτουρισμοό, αγροτουρισμοό, τουρισμοό. 

(9) Πρόγραμμα αγροτικής και κτηνοτροψικής ανάπτυξης βασισμένο σε 
μελέτη καταλληλότητας του εδάψους. 

(10) Παροχή εκπαι8ευτικών, πολιτιστικών, κοινωνικών και άλλων υπη
ρεσιών και εξυπηρετήσεων. 

(11) Διευκόλυνση της διαδικασίας αξιοποίησης τουρκοκυπριακών περιου
σιών πό μη πρόσφυγες. 

( 12) Κατασκευή οδικοό δικτόου, πεζοδρόμων, έργων τεχνικής υποδομής 
συμπεριλαμβανόμενης της διαμόρψωσης πλατειών και άλλων χώρων 

πρασ(vου στα χωριά. 

(13) Προαγωγή επενδυτικών προγραμμάτων και εισαγωγή κινήτρων στα 

διάψορα προγράμματα ανάπτυξης. 

( 14) Οργάνωση εταιρειών μικτής οικονομίας με το θεσμό των κοινοτικών 

επιχειρήσεων στα 8ιάφορα προγράμματα ανάπτυξης, ώστε να προ
κύπτουν οικονομίες κλίμακας και συνολικού οφέλους από τη χρήση 
κρατικής γης. 
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Εκφράζοντας τη σφο8ρή τους αντίθεση οι εκπρόσωποι των κοινοτ'ήτων 
ΠέγεtαςJ Πάνω Αρό8ων, Δρούσιας, Νέου Χωριού και Ίνιας 1 οι οποίοι παρευ

ρέθηκαν σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στη Βουλή στις 16 Οκτωβρίου 1989 
υπό την Προε8ρία του Προέ8ρου της Βουλής των Αντιπροσώπων με σκοπό την 
έκθεση των απόψεων των κοινοτήτων πάνω στο υπό αναφορά Σχέ8ιο, στην 

παρουσία μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, Βουλευτών και 

του Υπουργού Εσωτερικών, 8ήλωσαν ότι με το Σχέ8ιο πλήττεται κα:rάφωρα το 
συνταγματικά: κατοχυρωμένο 8ικαίωμα της ι8ιοκτησίας και η ι8ιωτική πρωτο
βουλία και ζήτησαν τα ακόλουθα: 

Τον περιορισμό του εθνικού πάρκου μέσα στο κυβερνητικό Βάσος, την 

εξαίρεση της κοινότητας της Πέγειας από το Τοπικό Σχέ8ιο Ακάμα, την άρση 
της Λευκής Ζώνης και την επαναφορά των πολεο8ομικών ζωνών και συντελεστών 
Μμησης που ίσχυαν προηγουμένως. 

Ο αξιότιμος Υπουργός Εσωτερικών και εκπρόσωποι του Υπουργείου του 

8-ήλωσαν σχετικά με τα πιο πάνω τα ακόλουθα: 

Η οικολογική έννοια του 3άσους του Ακάμα περιλαμβάνει έκταση μεγαλύτερη 
από το κυβερνητικό Μσος. Μέρος της περιοχής της Πέγειας αποτελεί φυσική, 
οικολογική, γεωγραφική και οικονομική προέκταση της Λαόνας, για τούτο και 

κρίθηκε σκόπιμη η κήρυξη της περιοχής σε Λευκή ζώνη ως ένα προσωρινό μέτρο 
μέχρι την εφαρμογή του Σχε8ίου. Εκεί όπου θεωρε(ται ότι πλήττεται το 8ικαίωμα 

της ι3ιοκτησίας, υπάρχουν οι συνταγματικές 3ιατάξεις και οι προσφερόμενες 

3ια3ικασlες για προστασ(α και κατοχύρωσή του. 

Η κυβέρνηση προτίθεται να συναντηθε( με καθεμιά από τις επηρεαζόμενες 

κοινότητες ξεχωριστά, για να εξετάσει τα αιτήματά τους με σκοπό, αν υπάρξει 
ανάγκη, να γίνουν οι κατάλληλες τροποποιήσεις στο υπό συζήτηση Σχέ8ιο. 

Στο στά8ιο της μελέτης του όλου θέματος η Επιτροπή ε(χε την ευκαιρία να 

ενημερωθε( και σχετικά με τα στρατιωτικά γυμνάσια που 3ιεξάγονται από τους 

Βρετανούς στην περιοχή του Ακάμα. 

Εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 

κατέθεσε στην Επιτροπ'ή ότι οι ασκήσεις αυτές γίνονται με βάση τη Συνθήκη 
Εγκαθί8ρυσης η οποία παραχωρεί στο βρετανικό στρατό ξηράς 8ικαίωμα 70 
ημερών για ασκήσεις και 10 ημερών στο βρετανικό ναυτικό για βομβαρ8ισμούς. 
Μετά την τουρκική εισβολή του 1974 παραχωρήθηκε στην Κυπριακή Κυβέρνηση 
8ικαίωμα λατόμευσης λίθων σε περιοχή της Πύλας, όπου οι 'Αγγλοι είχαν επίσης 

3ικα(ωμα ασκήσεων, έναντι αύξησης των ημερών 3ιεξαγωγής ασκήσεων στην 
περιοχή του Ακ&μα σε 120. Σύμφωνα με τη Συνθ'ήκη, η περιοχή ασκήσεων 8εν 
_περιλαμβάνει ολ!Sκληρο το 3άσος του Αχάμα, ενώ σε περ(πτωση καταστροφής από 

πυρκαγιές κατά τη 3ιάρκεια των ασκήσεων απαιτούνται ικανοποιητικές αποζη

μιώσεις οι οποίες και καταβάλλονται. Η κήρυξη της περιοχής σε εθνικό πάρκο 
είναι το κυριότερο όπλο της Δημοκρατίας εναντίον της 8ιεξαγωγής των στρατιω

τικών αυτών γυμνασ(ων. 

Τέλος εγέρθηκε στην Επιτροπή το θέμα 8ιαφιλονικούμενης ακίνητης ι8ιο
κτησLας στην περιοχή του ακρωτηρίου Ακάμα και συγκεκριμένα ι3ιοκτησίας η 
οποία φέρεται ως εγγεγραμένη στην εταιρε(α «Fontana Amoroza Coast Ltd>>, 
στην οποία φαίνεται ότι έγιναν α3ικαιολόγητες επεμβάσεις, όπως για παρά3ειγμα 

εκχέρσωση της φυσικής βλάστησης και επαναφύτευση. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπ'ής ο εκπρόσωπος της πιο πάνω εταιρείας 

8ήλωσε ότι το υπό συζήτηση κτήμα αγοράστηκε στις 7 Δεκεμβρίου 1965 από τον 
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Επίσημο Παραλήπτη σε πλειοδοτικό διαγωνισμό έναντι f26,000 με σκοπό την 
τουριστική του αξιοπο(ηση και αποτελε( το μοναδικό ιδιωτικό κτήμα στην 

περιοχή. Στο πωλητήριο έγγραφο αναφέρεται ότι η έκταση της ακίνητης αυτής 
ιδιοκτησίας είναι 1050 σκάλες περίπου. 

Είναι ισχυρισμός της ιδιοκτήΤριας εταιρείας ότι οι εγγραφές των κτημάτων 
της με συνολικό εμβαδόν 490 στρεμμάτων αντιστοιχούν προς 1054 σκάλες. Στα 
αρχεία του Κτηματολογ(ου δεν υπάρχουν Οποια8ήποτε στοιχε(α που να απο

δεικνύουν ότι το Τμήμα καθόρισε την έκταση των σχετικών εγγράφων σε 1050 
σκάλες, αλλά έπειτα .από επισταμένη έρευνα τό Τμήμα έχει εξακριβώσει ότι οι 
σχετικοί τίτλοι ιδιοκτησίας στο όνομα της_ εταιρεlας καλύπτουν έκταση 568 
σκαλών μόνο. 

Η διεκδικούμενη από την εταιρεία έκταση, με τον ισχυρισμό ότι αυτή 
καλύπτεται από τις υφιστάμενες στο όνομά της εγγραφές, τιτλοποιήθηκε αρχικά 
το 1885 «δυνάμει κατοχής» που δε βασίστηκε σε οποιοδήποτε σχέδιο ή σχεδιά
γραμμα. Όπου εγγράφεται κτήμtl που δεν είναι εγγεγραμμένο και αποδεικνόεται 
ότι τοότο κατέχεται για όχι λιγότερο από δέκα χρόνια παραχωρείται τίτλος 
((δυνάμει κατοχής». 'ΟταV εκδόθηκαν οι τίτλοι της γης αυτής, τα κτήματα 
κατέχονταν από τον τότε ιδιοκτήτη. με βάση γενικά παραδεκτή αρχή του Δικαίου, 
τα κτήματα «Arazί Μίrίe>>, Ιkην κατηγορία των οποίων ανήκουν αυτά, δηλαδή γη 
της οποίας η κυριότητα ανήκε στο κράτος και ο κ&.τοχός της μποροόσε να 

αποκτήσει τίτλο ιδιοκτησ(ας εξαιτίας της κατοχής τvυς, αποτελοόνταν από γαίες 

προς καλλιέργεια και αυτός ήταν ο σκοπός της παραχώρησής τους από την 
κυβέρνηση προς τους καλλιεργητές/ιδιοκτήτες. Η διαμφισβητοόμενη έκταση για 

την οποία υπάρχει ισχυρισμός της εταιρείας ότι της ανήκει, και κυρίως η λωρίδα 

κατά μήκος της παραλίας, είναι άγονη και βραχώδης και επομένως είναι αδόνατο 
να καλλιεργηθει. Σόμφωνα πάντα με το Κτηματολόγιο οι εγγραφές δεν καλόπτουν 
την αμφισβητούμενη έκταση. 

Η εταιρεία «Fontana Amoroza Coast Ltd» ζήτησε το έτος 1969 την έκδοση 
εκσυγχρονισμένου τίτλου που να βασίζεται στα σχέδια της χωρομετρίας για ,τα 
υπό συζήτηση κτήματα. Είχε διεξαχθεί τότε επιτόπια εξέταση κατά την οποία 
δεν κατορθώθηκε να εξακριβωθεί η ακριβής έκταση των κτημάτων που καλύ
πτονταν από τις εγγραφές. Ο Διευθυντής του Τμήματος, ο οποίος κλήθηκε να 
αποφανθεί, αποφάσισε ότι οπωσδήποτε οι εγγραφές δεν κάλυπταν την παραλιακή 
βραχώδη/κρημνώδη και άγονη λωρίδα γης που διαμφισβητείται. Ακολοόθησε 

σχετική επιστολή προς την εταιρεία που είχε σαν αποτέλεσμα να κινηθεί 

δικαστική διαδικασία ενώπιον του Επαρχιακοό Δικαστηρίου Πάφου εναντίον τ·ης 
απόφασης του Επαρχιακοό Κτηματολογικού Λειτουργού Πάφου. Η μελέτη των 
ισχυρισμών της εταιρείας κατά την εκδίκαση της υπόθεσης συνέτεινε ώστε να 

διεξαχθεί πιο εξονυχιστική έρευνα των συνόρων και της έκτασης των κτημάτων 
που κάλυπταν οι παλιές εγγραφές. Τελικά εξακριβώθηκε ότι οι εγγραφές στο 
όνομα της εταιρείας κάλυπταν, όλες μαζί, έκταση 568 σκαλών. Η νέα κατάσταση 
προκάλεσε τη λήψη νέων δικαστικών μέτρων εκ μέρους της ενδιαφερόμενης 
εταιρείας. 

Τελευταία, η εταιρεία με τη χρήση εκσκαφέων άρχισε να εκχερσώνει ορισμένη 
έκταση στην περιοχή και υπήρξαν υπόνοιες ότι επενέβη και επί της «διαφιλονι
κοόμενης>) έκτασης, η οποία θεωρείται ιδιοκτησία της Δημοκρατίας, εκριζώνοντας 

'• •' ' . ' Η ' ή 'λ • ' εκατοντασες σεντρα και σπανια φυτα. ενεργεια αυτ προκα εσε τις σφοσρες 

αντιδράσεις των περιβαλλοντιστών. 
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Σχετικά εκπρόσωπος του Γραφε(ου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας κατέθεσε στην Επιτροπή ότι μετά τη Ι>ικαστική απόφαση του Επαρ
χιακού Δικαστηplοu Πάφου πάνω στο θέμα της διαφιλονικούμενης αυτής έκτασης 
σύμφωνα με την οπο(α με κοινή συνα(νεση των ενδιαφερόμενων μερών ακυρώθηκαν 

οι σχετικές παλιές αποφάσεις του Κτηματολογ(οu, αφού έγινε αποδεκτό ότι το 

Κτηματολόγιο Ι>εν είχε Ι>ικαίωμα παρά μόνο με αγωγή και εξασφάλιση σχετικής 
προς όφελός του απόφασης μετά από ακροαματική l>ιαl>ικασία να εξασφαλίσει 

εγγραφή της Ι>ιεκl>ικούμενης έκτασης επ' ονόματι της κυβέρνησης, ο Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατίας έκαμε τις αναγκαίες ενέργειες ώστε να κινηθεί από 
της πλευράς της Δημοκρατίας η πολιτική Ι>ιαl>ικασία για Ι>ιεκl>ίκηση της Ι>ιαφιλο
νικούμενης γης. 

Για την παράνομη ανέγερση λυόμενου υποστατικού και για την καταστροφή 
και εκρ(ζωση όπωροφόρων Ι>ένl>ρων καταχωρήθηκαν ήl>η ποινικές Ι>ιώξεις εναντίον 
της εταιρείας Fontana Amoroza Coast Ltd στις 10 Ιανουαρίου 1989, ενώ για την 
παράνομη επέμβαση σε χαλίτικη γη και την παράνομη κατασκευή οικοl>ομών 
καταχωρήθηκαν ποινικές Ι>ιώξεις στις 20 Φεβρουαρίου 1989. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος με βάση όλο το l>ιαφωτιστικό 
υλικό και τη μελέτη σωρε(ας υπομνημάτων που τέθηκαν ενώπιόν της, την 
ενημέρωσή της από τους κυβερνητικούς και άλλους αρμοδlοuς, καθώς και τις 

εντυπώσεις που αποκόμισε από την επίσκεψη που η ίδια πραγματοπο(ησε στη 

χερσόνησο του Ακάμα, φρονεί ότι πράγματι ο Ακάμας αποτελεί τη μοναl>ική 
περιοχή στην ελεύθερη Κύπρο που έχει παραμείνει ανέπαφη από την απρογραμ
μάτιστη, αλόγιστη και καταστροφική ανάπτυξη και ότι συγκεντρώνει τεράστια 

οικολογική αξ!α με τα; σπάνια; εί8η χλωρί8ας και παν.ί8ας που συναντώνται εκεί. 

Ενόψει αυτής της Ι>ιαπ(στωσής της η Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι θα πρέπει 

να ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για την προστασία του Ακάμα από 
οποια8ήποτε ενέργεια που θα μπορούσε να; καταστρέψει, αλλοιώσει ή επηρεάσει 
τη μονα8ικότητα του φυσικού πλοότου της περιοχ'ής. Η Επιτροπή θεωρεί ως ένα 

απόλυτα αναyκαιο προς την κατεύθυνση αυτή μέτρο την άσκηση απ' όλους τους 

ενl>ιαφερόμενους παράγοντες συντονισμένων ενεργειών προς τη Βρετανική Κυβέρ
νηση, το Βρετανικό Κοινοβούλιο, καθώς και προς τις εκεί περιβαλλοντικές 
οργανώσεις με σκοπό το σταμάτημα των βρετανικών γυμνασίων και βομβαρ-
8ισμών στον Ακάμα. Η συνέχιση των πιο πάνω γυμνασίων και βομβαρ8ισμών στον 
Ακάμα, που αποτελούν αιτία πρόκλησης πυρκαγιών και άλλων ανεπανόρθωτων 
ζημιών στο περιβάλλον, 8ημιουργεί μια κατάσταση συνεχοός καταστροφικής 

απειλής, εντελώς ασυμβίβαστης με οποιαl>ήποτε προσπάθεια για τη Ι>ιατήρηση 
του Ακάμα. Η Επιτροπή πιστεύει επίσης ότι οποια;8ήποτε προσπάθεια για την 
αξιοποίηση του Ακάμα θα πρέπει να γίνεται ορθολογικά, με απόλυτο σεβασμό 

στο φυσικό περιβάλλον και πιστή προσηλωση στις ι8ιομορφίες του χώρου του. Για 

το σκοπό αυτό θα πρέπει να οριστικοποιηθεί από την κυβέρνηση ένα ολοκλη
ρωμένο σχέl>ιο για την προστασία και ορθολογική αξιοποίηση του Ακάμα, αφού 
προηγουμένως ακουστούν οι απόψεις των τοπικών αρχών και μελετηθούν με τη 

Ι>έουσα σοβαρότητα τα προβλήματα των κατοίκων της περιοχής οι οποίοι 
αναμφίβολα έχουν κάθε Ι>ικαίωμα να έχουν λόγο πάνω στο θέμα. Η Επιτροπή 
πιστεύει επίσης ότι θα πρέπει, στα. πλαίσια του πιο πάνω σχε8lου, να ετοιμαστούν 

με βάση Ι>ιεθνή πρότυπα κανονισμοί που να Ι>ιέπουν τη λειτουργία μέρους του 

Ακάμα το οποίο θα κηρυχθεί σε εθνικό πάρκο, έτσι ώστε να είναι 8υνατή όχι μόνο 
η προστασ!α του, αλλά και η σωστή και μεθο8ευμένη αξιοποίηση των ι8ιαιτε-
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ροτήτων του. Το εθνικό πάρκο θα πρέπει να περιλαμβάνει χώρους προστασίας της 

φύσης στους οποίους η προστασία θα πρέπει να είναι 8ιαβαθμισμένη ανάλογα με 

τους κινδύνους, τη σπανιότητα και την ευαισθησία της πανίδας και χλωρ(δας, 
όπως και των βιοκοινοτήτων και βιοτόπων της περιοχής. Μεγάλη σημασία 
απο8ί8ει η Επιτροπή στην προστασία και 8ιατήρηση της πανί8ας και. της 

χλωρίδας που διακρ(νουν το χώρο του Ακάμα και ιδιαίτερα στα δύο σπάνια είδη 

·χελώνας που υπάρχουν και που σόμφωνα με τις απόψεις των ειδικών απειλούνται 
με εξαφάνιση. Όσον αφορά τη χλωρ(8α 8ί8εται έμφαση στην προστασία σπάνιων 
και εν8ημικών ει8ών, όπως είναι π.χ. η Κυπριακή Τουλίπα και ορισμένα εί8η 

ορχιδέων, καθώς και σπάνιων και ευαίσθητων βιοκοινοτήτων. 

Στο μεταξύ, και μέχρι την οριστικοπο(ηση και εφαρμογή του πιο πάνω 
ολοκληρωμένου σχεδίου για τον Ακάμα, θα πρέπει να αποτραπεί οποιαδήποτε 
επέμβαση στην περιοχή, γι' αυτό και κρίνεται σκόπιμο να ληφθούν όλα_ τα 

ενδεικνυόμενα νομοθετικά, διοικητικά και δικαστικά μέτρα. Ενόψει ιδιαίτερα του 

γεγονότος ότι έχουν ήδη παρουσιαστε( μερικά κροόσματα επέμβασης στο φυσικό 
περιβάλλον του Ακάμα, επιβάλλεται η πλήρης και συνεχής επαγρύπνηση των 
αρμόδιων υπηρεσιών για να αποτραποόν περαιτέρω επεμβάσεις που θα μποροόσαν 
να 8ημιουργήσουν ανεπανόρθωτες ζημιές στο περιβάλλον. Τέλος η Επιτροπή, με 
την ευκαιρία της εξέτασης του πιο πάνω θέματος, έχει με ικανοποίησή της 

παρατηρήσει μια αυξημένη ευαισθητοποίηση του κοινοό πάνω στα θέματα 

περιβάλλοντος που έχει εκφραστε( με σωρεία επιστολών και εγγράφων που 
κατατέθηκαν ενώπιόν της και ζητοόν την προστασία του Ακάμα. Η Επιτροπ-Ιj 
πιστεόει ότι η ευαισθητοποίηση του κοινοό στα θέματα αυτά και η δημιουργ(α 

περιβαλλοντικής συνε(8ησης θα συμβάλει αναμφίβολα στην απρόσκοπτη εφαρμογή 
μιας σωστής περιβαλλοντικής πολιτικής για το κοινό συμφέρον. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πριν πω τη 8ήλωση, θέλω να 8ιορθώσω ότι είμαι απλό μέλος, 

8εν είμαι Αντιπρόε8ρος της Επιτροπής. 

Η Έκθεση πάνω στο θέμα «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του Ακάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο>> είναι ομόφωνη και σε αυτή εκθέτονται οι 
γνώμες όλων των εν8ιαφερομένων και της Εκτελεφ~'r.Κής Εξουσίας. 

Θα σταθώ και θα τονίσω εκ μέρους όλων των μελών της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος τη γνώμη των κοινοταρχών των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, όπως 
εκφράστηκε στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, οι οποίοι υποστήριξαν τη 8ιατήρηση 
του φυσικού περιβάλλοντος, χωρίς όμως την παρεμπό8ιση της σωστής περιβαλ
λοντικής ανάπτυξης των χωριών τους. Για να γίνει αυτό κατορθωτό, πρέπει η 

Εκτελεστική Εξουσία και οι εκπρόσωποι των χωρι-ών να συνεχίσουν το διάλογο 
που άρχισε, για να εξαντλήσουν και να διαλευκάνουν όλα τα επιμέρους προβλή

ματα που παρουσιάζονται και να γίνει και στον τελευτα(ο κάτοικο των περιοχών 

αυτών αναλυτική ανάπτυξη της κάθε πτυχής του θέματ-ος. 

Επίσης πρέπει να ληφθοόν πρόνοιες, ώστε να μη ζημιωθοόν οι κάτοικοι των 

χωριών του Ακάμα και η κυβέρνηση πρέπει να ενισχόσει πλουσιοπάροχά τα χωριά 
με έργα υποδομής. Όταν η Αυστρία αποφάσισε να θέσει σε εφαρμογή το 
·επιτυχημένο σχέδιό της για το δάσος της Βαυαρίας, που σήμερα προσελκόει το 

μισό τουρισμό π;ου δέχεται ολόκληρη η χώρα αυτή, το πρώτο πράγμα που έκανε · 
ήταν να ανοίξει ειδικά γραφε(α διαφώτισης και διάλογο με τους κατοίκους του 

κάθε επηρεαζόμενου χωριού της. 
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Δεν υπο'fιμούμε τις γνώμες των αρμό8ιων περιβαλλοντολόγων επιστημόνων. 

Αλλά 8εν πρέπει να παραβλέπεται η Βιαφώτιση και ο 8ιάλογος με τους άμεσα 

εν8ιαφερομένους. Άλλωστε και ο (8ιος ο Υπουργός Εσωτερικών σε σχετική 
8ήλωσή του στη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στη -:Βουλή, κάτω από την 
προε8ρ(α του Προέ8ρου μας κ. Βάσου Λυσσαρ(8η, στις 16 του Οκτώβρη πέρσι, 
8ήλωσε πως η κυβέρνηση προτίθεται να συναντηθε( μέχρι εξαντλήσεως της 

συζήτησης των επιμέρους προβλημάτων της κάθε κοινότητας των χωριών του 
Ακάμα ξεχωριστά. 

Αν η πραγματοπο(ηση της 8ήλωσής του αυτής καθυστερήσει περισσότερο, η 
Επιτροπή Περιβ&λλοντος οπωσ8ήποτε θα επανέλθει και θα επανεξετάσει το θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
\ 

Και με αυτό το θέμα, με την ομόφωνη άποψη όλων των πλευρών της Βουλής, 

φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνε8ρ(ας της Βουλής. 

Η επόμενη συνε8ρ(αση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 

24 Μα·(·ου 1990, στις 4 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 8ιάταξη: 

Το θέμα της συμμετοχής των πέντε Βουλευτών που αποχώρησαν από το 
ΑΚΕΛ - Αριστερά στις Βιάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

{Συνέχιση της συζήτησης), 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

(1) Ο περ( Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δύναμης {Μονιμο
πο(ηση) Νόμος του 1990. {Πρόταση νόμου). 

(2) Ο περ( ΠροUπολογισμού της Αρχ-ής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 1990. 
(3) Ο περ( ΠροUπολογισμοό της Αρχ-ής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 

1990. 
(4) Ο περ( Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ.3) του 1990. 
(5) Ο περ( Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ.8) του 1990. 
(6) Ο περ( Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμού Νόμος {Αρ.19) του 1990. 
(7) Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπα(8εuσης {Τροποποιητικός) {Αρ. 2) 

Νόμος του 1990. {Πρόταση νόμου). 
(8) Ο .περ( Αναγκαστικ-ής Απαλλοτριώσεως {Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
(9) Οι περ( Αμπελουργ(ας και Αμπελώνων (Επισκόπηση και Καταγραφή) 

Κανονισμο( του 1990. 
(10) Οι περ( Κλινικών Εργαστηρ(ων Κανονισμο( του 1990. 
(11) Ο περ( Πετρελαιοει8ών (Αναπροσαρμογ-ή της Λιανικής Τιμής Πωλή

σεως) (Τροποποιητικοι) Κανονισμο( του 1990. 

(12) Οι περ( 18ι~τικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαι8εύσεως (Τέλη χαι 
Δικαιώματιt) Κανονισμο( του 1990. 

(13) Οι περ( Μέτρων και Σταθμών (Μονά8ες Μετρήσεως) Κανονισμο( του 
1990. 

(14) Οι περ( Εκρηκτικών Υλών {Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 
(15) Οι περ( Πολιτιστικών και "'Αλλων Υπηρεσιών (Κέντρο Επιστημονικών 

Ερευνών - Θέση Ερευνητή) {Σχέ8ια Υπηρεσ(ας) Κανονισμο( του 1990. 
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(16) Έγγραφα κατατεθέντα στη Βουλή στις 3 Μαϊου 1990 που αφορούν 
την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού στη Δημόσια Ύ'πηρεσία. 

Κ1'ΦΑΛΑΙΟ Β: Κατ&θεση Νομοσχεδίων και Εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις -Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

(1) 

(2) 

(3) 

(4) 

(5) 

(6) 

(7) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως ιιΗ συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 

Βασιλείου, παρ& τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχω
ρήσει στην &μεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γ αλανοti εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας -;ου ΔΗ.ΚΟ.).(8.2.1990). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα · 
που αναφέρεται ως «Η αν&γκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Γ. Σαββίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ
Αριστερ&ς). (13.4.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ιιΠροβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν 

να επιστρέφουν στην Κύπρο)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλ&σσας: Προστασία, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

_ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΙ.). (2.2.1989). 

: 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ιιΗ συνεχιζόμενη παράνομη κερδο
σκοπία από επιτήδειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 
χωριά Λεύκαρα και Σκαρίνου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 
'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 
στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 
'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, 
Προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 
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απάμβλυνση του προβλήματος των άνεργων κτην(ατρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (26.1.89). 

(β) «Οι 8υσμενε(ς επιπτώσεις στην υγε(α του λαού από την αλόγιστη 
χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρ(ς συνταγή 

κτηνίατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη 8ιάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη
τρίου). (16.3.89). 

(8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολαίου από τον προμη

θευτή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(12.10.89). 
(9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής. Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 8υσμενής 8ιάκριση σε βάρος 
των ι8ιωτικών ξυλουργείων που επεξεργάζονται 8ασική ξυλεία και οι 

επιπτώσεις στην οικοvομ(α του Ύ6ποu)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 
(10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η ραγ8αία καταστροφή της εσπερι8οκαλλιέργειας και η ανάγκη 
λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για 8ιάσωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τονναξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(14.12.89). 

(β). «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι 8ιάθεσής τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.12.89). 
(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, όπου είχε αρχικά παραπεμφθεί). 

(γ) «Οι κίν8υνοι καταστροφής των φυτειών εσπερι8οει8ών στην ακρι

τική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υ8άτινων 
πόρων και η ανάγκη επίσπευσης του έ'ργου για μεταφορά νερού 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 
(20.4.89). 

( 11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο
Μμησή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 
(1_8.1.90)., 
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(12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η παραβίαση από το 
Ρ.Ι.Κ. συνταγματικών συv8ικαλιστικών 8ικαιωμάτωv και υποχρεώσεων 
που απορρέουν από διεθνείς συμβάσεις λόγω παράλειψης έναρξης 
διαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η 
ανάγκη άμεσης θεραπείας της κατάστασης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δ(γκλη). 
(11.5.89) . 

. (13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής lγε(ας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως-

( α) «Η απόρριψη των λυμάτων στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού 
και οι επιπτώσεις στην υγε(α του λαοό». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαρα

λαμπ(δη). (8. 7.88). 
(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφpακτών Πολεμιδιών και 

Κούρρη, καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων από την απόρριψη 
λυμάτων και μηχανελα(ων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης 
Λεμεσού)J, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(8.2.90). 
(14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρ(ς περιο
ρισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων · τους στην ελεύθερη 
Κύπρο)}, 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

Ο Βουλευτής κ.. 'Αριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος, με την εισήγηση να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

«Η σημαντική προσφορά στη διατήρηση και προβολή της λαϊκής τέχνης από 
τον~λάδο Χειροτεχνίας και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του». 

Av 8e:v υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Γλαύκος Κληρίδης ζητά την 
εγγραφή του πιο κάτω θέματος, το οπο(ο και παρακαλε( όπως χαρακτηριστεί 
επείγον. 

«Η απαράδεκτη και παράνομη ενέργεια της στρατιωτικής ηγεσίας του 
ΝΑΤΟ να περιλάβει σε άσκηση επί χάρτου το αεροδρόμιο που κατασκεύασαν οι 
τοόρκικες κατοχικές 8υνάμεις στο Λευκόνοικο>>. 

Αυτό το θέμα πιστεύω ότι έχει λήξει με τη σημερινή έγκριση του 
ψηφίσματος. 

Ο Βουλευτής κ. Μιχάλης Παπαπέτρου ζητά εκ μέρους των Βουλευτών του 
ΑΔΗΣΟΚ την εγγραφή των πιο κάτω θεμάτων: 

(1) «Οι πληροφορίες για μεγάλης έκτασης ατασθαλίες σε βάρος του 
Τελωνείου, μέσω υΠοτιμολογήσεων, και η ανάγκη λήψης δραστικών 
μέτρων για πάταξη της φοροδιαφυγής». · 

Η εισήγηση ε(ναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 
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Αν δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται χαι παραπέμπεται στην εν λόγω 
Επιτροπή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

,Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Επειδή υπάρχουν παρόμοια θέματα που έχουμε εγγράψει χι εμείς, χαι επειδή 
το θέμα αυτό δεν είναι θέμα της Επιτροπής Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αλλά 

είναι θέμα της Επιτροπής Εμπορίου χαι Βιομηχανίας, διότι αφορά εμπόριο, θα 
παρακαλούσα να εξεταστούν ενιαια -έχουμε κι εμε(ς παρόμοιο θέμα- και να 

παραπεμφθούν σ' αυτή την Επιτροπή, αντί στην Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων 
8απανών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στην Επιτροπή Εμπορίου χαι Βιομηχανίας; 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και αφού υπάρχουν παρόμοια θέματα, θα συζητηθούν όλα μαζί. Είναι θέμα 
κοινής λογικής. 

(2) «Οι κίνδυνοι για μη λειτουργία του Πανεπιστημίου χατά το 1991 χαι 
η ανάγκη λήψης δραστικών μέτρων για εξουδετέρωσή τους.>> 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας. 

(3) «Οι πληροφορίες για φυγάδευση από την Εταιρεία Αμιάντου μεγάλων 
κεφαλαίων στο εξωτερικό χαι η ανάγκη άμεσης διερεύνησης του 
θέματος χαι λήψης μέτρων». 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως 

χαι Ελlγχου Δημόσιων Δαπανών. 

(4) «Η ανάγκη έρευνας για τον τρόπο εφαρμογής της συμφωνίας 

ενοικίασης των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών». 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου χα'ι 
Βιομηχανίας. 

Αν Βεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα θέματα αυτά εγγράφονται και παρα
πέμπονται στις Επιτροπές που εισηγείται ο εγγράφων τα θέματα. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ χ. Τ άχης Χατζηδημητρίου 

ζητά εχ μέρους της Κοινοβουλευτικής τΌυ Ομάδας την εγγραφή του πιο χάτω 
θέματος: 

«Τα σκάν8αλα στα Τελωνεlα και η απώλεια εκατομμuρ(ων λιρών του 

δημοσίου από απάτες χαι ψευδείς παραστάσεις». 

Να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Αυτό το θέμα είναι ταυτόσημο με το πρώτο θέμα του χ. Παπαπέτρου για τις 
υποτιμολογήσεις, ατασθαλίες στο τελωνείο, χτλ. ,χτλ. Αντιλαμβάνομαι δε ότι 

παρόμοιο θέμα έχει εγγράψει χαι ο χ. Πουμπουρής εχ μέρους της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ -Αριστεράς. Ώστε όλα αυτά τα θέματα θα παρα
πεμφθούν ενώπιον της Επιτροπής Εμπορίου χαι Βιομηχανίας. 

Ο χ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι για να συνοψιστούν όλα τα θέματα 

μαζί -και πιθανό νοι έχει 8ίκοιιο ο κ. Πουμπουρής ότι 8εν είναι θέματα ελέγχου 

8ημόσιων 8οιποινών- η πιο κατάλληλη Επιτροπ>\ θοι >\ταν η Επιτροπ>\ 
Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το βλέπω, κόριε Χοιτζη8ημητρίου, αλλά είναι πολό, πάρα πολό βεβαρημένη 
οιυτ>\ η Επιτροπ>\. Και νομίζω ότι 8ε θοι κάνουμε 8ουλειά με την Επιτροπ>\ 
Οικονομικών. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όπως νομίζετε, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, εγώ, ως Ανοιπληρωτ>\ς Πρόε8ρος της Επιτροπ>\ς Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, θα ήθελα να 3ηλώσω ότι δεν έχουμε καμιά ένσταση να 

παραπεμφθεί στην Επιτροπή Ελέγχου το θέμα το οποίο τοιυτόσημ.οι ενεγράφη και 
από τον κ. Ποιποιπέτρου και από τον κ. Χοιτζη8ημητρίου, γιατί νομίζω ότι η 
Επιτροπ>\ έχει λιγότερο φόρτο εργασίας, αλλά και γιοιτ( νομίζουμε ότι ως 

Επιτροπ>\ Ελέγχου και Δημόσιων Δαπανών μπορεί νοι 8ιεξέλθει κοιλότεροι το θέμα 
αυτό. Αν βεβαίως το προε8ρείο επιμένει νοι παραπεμφθεί το θέμα στην Επιτροπ>\ 
μας, ευχαρίστως θοι το επιληφθοόμε. Αλλά θοι έλεγα ότι η Επιτροπ>\ Ελέγχου 

είναι κοιλότερη και οιρμο8ιότερη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δεν επιμένω σε τίποτε, αγαπητέ μου. Αλλά έχει υποδειχθεί από τον 
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ ότι η Επιτροπή εκείνη ασχολείται με 

τον έλεγχο των 8ημόσιων 8οιποινών. Ενώ αυτό το θέμα 8εν είναι 8ημ6σιοι 8οιπάνη. 
Είναι απάτες και ατασθαλίες που γίνονται σε βάρος της κυβέρνησης από 8ιάφοροι 
πρόσωπα. 

Ο κ. Ποιποιπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, οιποσόρω την εισ>\γησή μου και συμφωνώ νοι παραπεμφθεί 

στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν είναι θέμα ποιοι Επιτροπή θοι το εξετάσει. 
Η Επιτροπ>\ Εμπορίου και Βιομηχανίας ίσως νοι είναι η καταλληλότερη. 

Προς πληροφορία σας έχουμε 350 θέματα εκκρεμοόντοι και εγγράφουμε και 
καμιά 8εκοιριά σε κάθε συνε8ρίοιση. Και ο Θεός νοι βάλει το Χέρι Του! 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χοιτζη8ημητρίου 

και ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Ευσταθίου ζητοόν την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

«Οι ζημιές που προκλήθηκαν από τις πρόσφατες χοιλοιζοθόελλες που έπληξαν 

χωριά της επαρχίας Λευκωσίας και η ανάγκη επιτάχυνσης της 8ιοι8ικοισίοις 

εκτίμησης των ζημιών γιοι γρ>\γορη αποζημίωση των πληγέντων παραγωγών». 

Ν οι παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

llόρων. 
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Ώστε παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας 

και Φυσικών Πόρων. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά όπως εγγραφε( και παραπεμφθε( 

στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή το πιο κάτω θέμα: 

({Οι τεράστιες ζημιές σε οπωροφόρα δέντρα, 8ημητριακά και άλλες καλ

λιέργειες στις κοινότητες Κλήρου, Καλό Χωριό Κλήρου, Πέρα Ορεινής, Ψημο
λόφοu, Γούρρι, Πολιτικό, Παλαιχώpι, Σπήλια, Κακοπετριά κ.ά. και η ανάγκη 
επιτάχυνσης της εκτ(μησης των ζημιών για αποζημ(ωση των πληγέντων». 

Νομ(ζω ότι ε(ναι παρόμοιο με το προηγούμενο θέμα που παραπέμψαμε στην 

Επιτροπή Γεωργίας. Ε(ναι ταυτόσημο. Επομένως να. το παραπέμψουμε κι αυτό 

στην Επιτροπή Γεωργ(ας και να συζητηθούν και τα δυο θέματα μαζί. 

Ο Βουλευτής κ. Παύλος Δ(γκλης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Η απόφαση της κυβέρνησης για το λεγόμενο πάντρεμα τιμών των τυριών, οι 
ε·πιπτώσεις στους εργαζομένους και η ανάγκη εξεύρεσης άλλων μεθόδων για τη 

διάθεση του παραγόμενου γάλακτος)). 

Να παραπεμφθε( για συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου 
και Βιομηχανίας. 

Παραπέμπεται λοιπόν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου 

και Βιομηχαν(ας. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρ(ου ζητοί την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

«Η αρνητική αντ(κριση εκ μέρους της κυβέρνησης του θέματος της 

Οημιουργtας του παραλιακού δρόμου Λάρναχας-Μενεού, σε συσχετισμό με την 
επέκταση του αεροδρομίου>>. 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Εγγροίφεται λοιπόν και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο (διος Βουλευτής ζητά επ(σης την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

«Οι αστήρικτες εκτιμήσεις γης από το Τμήμα Κτηματολογ(ου και Χωρο

μετρίας και το Γραφείο Φόρου Εισοδήματος και οι 8υσμενείς επιπτώσεις στο 
κοινό>>. 

Να παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Εγγράφεται και παραπέμπεται κι αυτό. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεροίς κ. Μιχοίλης Που

μπουρής ζητά την εγγραφή των πιο κοίτω θεμοίτων. 

(1) «Η ανακ&λυψη από τις τελωνειακές αρχές μεγοίλης αποίτης σε βοίρος 

του 8ημοσ(ου και του καταναλωτικού κοινού, η απαίτηση της κοινής 

γνώμης για αποκάλυψη και τιμωρία όσων ενέχονται σ' αυτή, καθώς 
και η ανοίγκη θεσμοθέτησης μl:τρων για παρεμπόδιση της εμφοίνισης 

παρόμοιων φαινομένων στο μέλλον.» 

Η εισήγηση ε(ναι να παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών. 

Αυτό το θέμα εlναι ταυτόσημο με τα προηγούμενα. Θα συζητηθούν λοιπόν 

όλα μαζ( ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. 

(2) «Η παροίνομη εισαγωγή 146 τόνων βοδινού κρέατος ακατοίλληλου για 
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ανθρώπινη κατανάλωση, οι δυσμενείς επιπτώσεις στην uγεία του λαού 
και την ντόπια κτηνοτροφία και η ανάγκη απονομής ευθυνών.» 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Εγγράφεται λοιπόν και παραπέμπεται. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Υπάρχει εγγεγραμμένο στην Επιτροπή Γεωργίας το ί3ιο θέμα ακριβώς. 
Συζητήθηκε πέρσι τον Ιούνιο και ζητήεfηκαν στοιχεία, διότι δεν είναι η πρώτη 
φορά που εισάγονται αυτού του είδους τα ακατάλληλα κρέατα. Ζήτησα από τον 
Πρ6ε8ρο της Κοινοβουλευτικής μας Επιτροπής να το φέρει προς συζήτηση στο 
σύντομο μέλλον για Έκθεση. Υπάρχει ή8η εγγεγραμμένο και ανοιχτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα αν ε(ναι εγγεγραμμένο από πέρσι, επειδή έγινε 
και φέτος, εισηγούμαι να εγγραφεί και να παραπεμφθεί στην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Και να συζητηθούν και τα 8υο μαζί και ας γίνει κοινή 'Εκθεση. 
Κύριοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 
Ορίστε, κύριε Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να σας υποβάλω μια παράκληση, κύριε Πρόε3ρε. 

Έχουν εγγραφεl πολύ σημαντικά θέματα που δυστυχώς δεν έρχονται στις 
αρμό3ιες Επιτροπές. Και αναφέρομαι στην περίπτωση του μεγάλου θέματος των 

Ρωσοεβραίων που θέτουν μάλιστα σε κίνδυνο τις σχέσεις της Κύπρου με 

γειτονικές χώρες. Έχουν δημιουργήσει τεράστια προβλήματα, πολιτικά, ηθικά, 
διπλωματικά, και θα έπρεπε η Βοuλή ν.α έδειχνε το ανάλογο ενδιαφέρον σε 
συνδυασμό με τα γεγονότα στο Πατριαρχείο των Ιεροσολύμων που απασχόλησαν 
τη Βουλή. Δυστυχώς αυτό το θέμα, παρ' όλο που μπήκαμε στη 3εύτερη β3ομά3α 
από την εγγραφή του, 3εν αντιμετωπίστηκε καθόλου. 

Επ(σης υπάρχει ένα δεύτερο θέμα που ανακοινώθηκε από αντιπροσώπους 

όλων των κομμάτων. Το θέμα που σχετίζεται με το 3ρόμο του Πύργου της 

Τηλλυρίας και του Κάμπου. Πήγαμε στον Πρ6ε3ρο της Δημοκρατίας, 8ημιοuρ

γήθηκε κρίση, 8ημιουργήθηκαν προβλήματα και επίσης και αυτό δεν έχει 
προωθηθεί μέχρι της στιγμής. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Έχουμε συνε3ρίαση την επόμενη Πέμπτη, κύριε Πρόε8ρε. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟϊ': 

Την επόμενη Πέμπτη. Είναι ευχοίριστη η πληροφόρηση ότι έστω την ερχόμενη 
Πέμπτη θα συνέλθει η Επιτροπή που θα πρέπει να ολοκληρώσει σύντομα το έργο 
της, πριν 3ημιουργηθοόν μεγαλότερα προβλήματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Κηρόσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνε3ρ(ας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 8.00 μ.μ.) 
Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγpαψα11 το11 κατάλογο τω11 παpό11τω11 με 

αλφαβητική σειρά: · 

Γεωργιοί3~ς Δήμος 

Γεωργίου Αν3ρέας 

Δημητριοί3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθ(ου Ευστάθιος 

Ζαχαριοί3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Αν3ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιοί3ης Δημήτρης 

Θεο3οόλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιωοίννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρί3ης Γλαόκος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλοίρης Χρίστος 

Κωνσταντ(νοu Ντ!νος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Αν3ρέας 

Μαν3ριώτης Στέλιος 

Μοίτσης Ιωοίννης 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νlκος 

Ομήρου Γιαννοίκης 

Παναγί3ης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτρου Μιχοίλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχοίλης 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανοό Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φοίντης Αν3ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγιοίννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τ οίκης 

Χρίστου Κυριοίκος 

Χρυσοστόμου / Άριστος 

Ψ υλλί3ης Α ν3ρέας 

Α11τιπpόσωποι Θpησκευτικώ11 Ομάδω11: 

Μαυρί3ης Ιωοίννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡfΕΧΟΜΕΝΩΝ 
1) Κατα3ίκη εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής (Γλ. Κληρί3ης, Κ. 

Παναγί3ης, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιοί3ης, .Μ. Παπαπέτρου) της απαροί3εκτης 
ενέργειας της στρατιωτικής ηγεσίας του ΝΑ ΤΟ να περιλοίβει σε οίσκηση ποίνω σε 

χάρτη το αεροδρόμιο που κατασκεύασαν οι τουρκικές κατΟχικές Ουνάμεις σε 

παράνομα κατεχόμενο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατlας, στο Λευκόνοικο, και 
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έγκριση σχετικού ψηφίσματος προς το Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών 

και τα κοινοβούλια των χωρών-μελών του ΝΑΤΟ. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Εγγυήσεως της Συνεργατικής 

Κεντρικής Τράπεζας Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1990ιι, η συζήτηση που 

ακολούθησε πάνω στο θέμα [Π. Στυλιανού, Xp. Κουpτελλάρης, Προεδρεύων (Γ. 
Λαδάς), Ντ. Κωνσταντίνου] και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέόιο ((Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990" και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1990" και 
ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύitρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990" και 
ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1989ιι, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 

Ηλιάδη πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτής σε Νόμο (ως Τροποποιητικός του 

1990). 
7) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 14) του 1990" και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροΟπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 15) του 1990" και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
9) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροΟπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 19) του 1990,, και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 13 του 1990). 
10) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 20) του 1990,, και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 16 του 1990). 
11) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 21) του 1990,, και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 17 του 1990). 
12) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 22) του 1990ιι, η συζήτηση που ακολούθησε πάνω στο θέμα (Α. 
Παπαρές, 'Α. Χρυσοστόμου, Ν. Ηλία, Α. Φάντης, Γ. Ομήρου, Α. Ψυλλίδης, 

Προεδρεύων, Μ. Παπαπέτρου, Κ. Παναγίδης, Χρ. Κουρτελλάρης) και ψήφιση 
αυτού σε Νόμο (με αρ. 18 του 1990). 

13) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1990>>, οι παρατηρήσεις 

των κ. Παρισινού και Κουρτελλάρη πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σέ Νόμο. 

14) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1990" και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο. 

15) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1990,, και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο. 

16) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1990ιι, οι σύντομες 

παρατηρήσεις των χ. Χρυσοστόμου και Στυλιανού πάνω στο θέμα και ψήφιση 

αυτού σε Νόμο. 
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17) Έκθεση για το νομοσχέδιο ι<Ο περ( Επαρχιακών Κτηματολογικών 
Γραφε(ων Αμμοχώστου και Κυρηνείας (Προσωριναί Διατ&ξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολοόθησαν (Α. Φ&ντης, Δ. 
Ηλιά8ης, Μ. Πουμπουρής, Χρ. Κουρτελλ&ρης, Χρ. Σολωμής, Ρ. Κατσελλή, Κ. 
Τσιέηης, Π. Στυλιανοό) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

18) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Υπουργείου Παιδε(ας (Διοί

κηση -Θέση Εκπαιδευτικοό Προγραμματιστή) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1990)) κοcι έγκριση αυτών. 
19) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περ( Συμβουλ(ου Αμπελουργικών 

Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας των Υπαλλήλων του Συμβουλ(ου) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 
20) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Κυπριακοό Οργανισμοό 

Τουρισμοό (Σχέδιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακοό 
Οργανισμοό Τουρισμοό και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( 

του 1990» και ι<Οι περ( Κυπριακοό Οργανισμοό Τουρισμοό (Σχέδιον Συντάξεων 
και Χορηγημ&των εις Υπαλλήλους του Κυπριακοό Οργανισμοό Τουρισμοό και 
Εξαρτωμένους αυτών Όμοιον προς το Σχέδιον Συντάξεων της Κυβερν>)σεως) 
(Τροποποιητικοί) Καvονισμο! του 1990» και έγκριση αυτών. 

21) Έκθεση για τους Κανονισμούς ((Οι περt Εθελοντών -Εθελοντριών 
Υπαξιωματικών του Στρατοό της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 

1990», οι αγορεόσεις που ακολοόθησαν (Χρ. Σολωμής, Π. Κόλοκος, Στ. 
Μανδριώτης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ρ. Κατσελλ>)) και. έγκριση αυτών. 

22) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγροcφων. 
23) Ερωτ>)σεις Βουλευτών (Η ανάγκη απονομής τιμών σε Κυπρίους και 

ξένους επιστήμονες με την ευκαιρ(α των τριαντάχρονων της Κυπριακής Δημο

κρατίας). 

24) Απαντ>)σεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η διαφήμιση του 
γι.αουp't"ιού «Αντάρτης» - Η χρήση λατινικών χαρακτήρων στο σύστημα πληρο

φοριών 192 της Αρχής Τηλεπικοινωνιών - Το θέμα της αναδόμησης της 

Μορφωτικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Παιδείας - Η ενίσχυση από τη Μορφω
τική Υπηρεσία των εκ3όσεων Χρ. Ανδρέου - Τα προβλήματα της Κρατικής 

Ορχ·ήστροc Νέων - Η αποστολ'ή στο Ρουμανικό λαό προβληματικών ει3ών των 
εσπεριδοειδών - Η ένταξη στο ρεπερτόριο του ΘΟΚ έργου του Νίκου Νικολαϊδη 
-Η πρόθεση της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτόξεως Λτδ να ιδρόσει εκπαιδευτικό 
κέντρο με την επωνυμία International Management Development Centre - Η 
ανάγκη να παρευρίσκεται γιατρός σε μαθητικούς αθλητικούς αγώνες - Η 
δημιουργία βιομηχανικής περιοχ>)ς στο Κολόσσι - Η ανάγκη εκσυγχρονισμοό του 
εργοστασίου παρασκευής κουμαν3αρίας στο Καλό Χωριό Λεμεσοό). 

25) Αγορεόσεις Βουλευτών (Δ. Ηλιάδης, Α. Γεωργίου) πάνω στο θέμα 
({Η αν~γκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του προβλήματος του ο8ικού 3ικτύου 
και των άλλων προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας προς 
αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού της περιοχής .αυτής>) και λήξη αυτού. 

26) Έκθεση για το θέμόι «Προβλήματα που απασχολοόν τους Κυπρίους 
εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο)) και οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Α. Παπαρές, Ά. Χρυσοστόμου, Π. Στυλιανού, 
Α. Μαθηκολώνης, Α. Ζιαρτίδης). 
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27) 'Εκθεση για το θέμα «Η ανάγκη προσ~ασίας της περιοχής του Ακάμα 
και η κήρυξή του σε εθνικό πάρκο» και λήξη του θέματος· μετά από 3ήλωση του 

Προέ3ρου της Επιτροπής Περιβάλλοντος εκ μέρους όλων των κομμάτων. 

28) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμό3ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θ~:;ι..ι.άτων: 

(α) «Η σημαντική προσφορά στη 3ιατήρηση και προβολή της λαϊκής τέχνης 

από τον Κλάδο Χειροτεχνια.ς και η ανάγκη ουσιαστικής εν(σχυσής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(β) «Οι πληροφορίες για μεγάλης έκτασης ατάσθαλ(ες σε βάρος του 

Τελωνείου, μέσω υποτιμολογήσεων, και η ανάγκη λήψης δραστικών 
μέτρων για πάταξη της φορο3ιαφυγής». 

(γ) «Οι κίν3υνοι για μη λειτουργία του Πανεπιστημίου κατά το 1991 και η 
ανάγκη λήψης 3ραστικών μέτρων για εξου3ετέρωσή τους.» 

(3) «Οι πληροφορίες για φυγά3ευση από την Εταιρεία Αμιάντου μεγάλων 

κεφαλαίων στο εξωτερικό και η ανάγκη άμεσης διερεύνησης του 

θέματος και λήψης μέτρων». 

(ε) «Η ανάγκη έρευνας για τον τρόπο εφαρμογής της συμφωνίας ενοι

κίασης των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπα
πέτρου εκ μέρους των Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ). 

{στ) <<Τα σκάνδαλα στα Τελωνεία και η απώλεια εκατομμυρίων λιρών του 

8ημοσ(ου από απάτες και ψευδείς παραστάσεις)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη3ημητρίου 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). 

(ζ) «Οι ζημιές που προκλήθηκαν από τις πρόσφατες χαλαζοθύελλες που 

έπληξαν χωριά της επαρχίας Λευκωσίας και η ανάγκη_ επιτάχυνσης της 
3ια3ικασίας εκτίμησης των ζημιών για γρήγορη αποζημίωση των 
πληγέντων παραγωγών>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Τ. Χατζη-
3ημητρίου και Ε. Ευσταθίου). 

(η) «Οι τεράστιες ζημιές σε οπωροφόρα 3έντρα, 3ημητριακά και άλλες 

καλλιέργειες στις κοινότητες Κλήρου, Καλό Χωριό Κλήρου, Πέρα 

Ορεινής, Ψημολόφου, Γούρρι, Πολιτικό, Παλαιχώρι, Σπήλια, Κακο
πετριά κ.ά. και η ανάγκη επιτάχυνσης της εκτίμησης των ζημιών για 
αποζημίωση των πληγέντων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(θ) «Η απόφαση της κυβέρνησης για το λεγόμενο πάντρεμα τιμών των 
τυριών, οι επιπτώσεις στους εργαζομένους και η ανάγκη εξεύρεσης 
άλλων μεθόδων για τη διάθεση του παραγόμενου γάλακτος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 

(ι) «Η αρνητική αντίκριση εκ μέρους της κυβέρνησης του θέματος της 

Οημιοupγ(~ς του παραλιακού 8pόμου Λάpνακας-Μενεού, σε συσχετισμό 
με την επέκταση του αεpο8ρομίου>J. 

(ια) «Οι αστήρικτες εκτιμήσεις γης από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας και το Γραφείο Φόρου Εισο3ήματος και οι 3υσμενείς 

επιπτώσεις στο κοινό». 



(ιβ) 

(ιγ) 
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(Θέμοιτοι εγγροιφέντοι με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

«Η ανακάλυψη από τις τελωνειακές αρχές μεγάλης απάτης σε βάρος 
του Οημοσ(ου και του κα~α.ναλωτικού κοινού, η απαlτηση της κοινής 
γνώμης για αποκάλυψη και τιμωp(α όσων ενέχονται σ' αυτή, καθώς 
κοιι η ανάγκη θεσμοθέτησης μέτρων γιοι ποιρεμπό8ιση της εμφάνισης 
παρόμοιων φαινομένων στο μέλλον». 

«Η παράνομη εισαγωγή 146 τό ων βοδινού κρέατος ακατάλληλου για 
ανθρώπινη κατανάλωση, οι Ουσμενε(ς επιπτώσεις στην υγε(α του λαού 
και την ντόπια κτηνοτροφία και η ανάγκη απονομής ευθυνών». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 
του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μ. Πουμπουρή). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφε(ο τ-ΙJς Κυπριακής Δημοκρατ(ας1 Λεuχωσ(α. 



• 
Πρακτικά τηι;.Βοuλήι; των Αντιπροσώπων 

Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρίαση 24ης Μα·[·ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ.ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.33 μ.μ.) 

(Ap. 30) 

Κηρύσσω την έναρξη της ·σημερινής συνε8ρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να Οιαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα το οποίο έχουμε είναι το θέμα της 

συμμετοχής των πέντε Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ στις Κοινοβουλευτικές 
Επιτροπές. 

Σήμερα το πρω( η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής σε συνε8ρ(α της 

ξαναμελέτησε το θέμα της συμμετοχής των Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ στις 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές υπό το φως και της γνωμάτευσης του Γενικού 

·Εισαγγελέα και με την επιφύλαξη των μελών της Επιτροπής του ΑΚΕΛ

Αριστεράς που Οιαφωνούν αποφάσισε τα πιο κά.τω: 

Κοινοβουλευτική Επιτρciπή Εξωτερικών: προστίθεται ο κ. Μιχάλης Παπαπέτpου. 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: προστίθεται ο κ. Ανδρέας Φάντης. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων: προστίθεται ο 

κ. Παύλος Διγκλης. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων: προστίθεται ο κ. Αν8ρέας 

Ζιαρτί8ης. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας: προστίθεται ο κ. Παύλος 

Δίγκλης. 

(2739) 
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Επίσης ομόφωνα ορίζεται Αναπληρωτής Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ο κ. Στέλιος Μανδριώτης. 

Κύριοι, με τη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, όπως συμφω

νήθηκε, έχει αποπερατωθεί το επίμαχο αυτό θέμα. 

Το δεύτερο θέμα το οποίο μας απασχολεί σήμερα, όπως απασχόλησε και τη 

σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών τ.ο πρωί, είναι η έξαρση της βίας στα 
κατεχόμενα αραβικά εδάφη από τα ισραηλινά στρατεύματα, τα οποία με κάθε 
μέσο προσπαθούν να καταπνίξουν στο αίμα τον αγώνα του παλαιστινιακού λαού 

για ελευθερlα και Οικαιοσύνη. 

Η Βουλή της Κύπρου Οεν μπορούσε να μείνει απαθής μπροστά σ / αυτή την 
κατάσταση, γι' αυτό το λόγο και αποφάσισε επειγόντως να συζητήσει αυτό το 

θέμα. 

Δίνω το λόγο και καλώ στο βήμα τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συνα

γερμού κ. Κληρίδη επί του θέματος. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτή η Βουλή συνέρχεται σήμερα στην κανονική της συνεδρία, αλλά προέταξε 

στην ημερήσιά της διάταξη ένα πολύ σοβαρό θέμα το οποίο απασχολεί τη διεθνή 
κοινή γνώμη. Το θέμα αυτό δεν αφορά ένα επεισόδιο που συνέβηκε, επειδή 
κάποιος Ισραηλίτης παρανοϊκός, όπως ισχυρίζεται το Ισραήλ, φόνευσε μερικοός 
'Αραβες, αλλά συγκεντρώνεται στη συμπεριφορά των κατοχικών ισραηλινών 
στρατευμάτων εναντίον των νόμιμων κατοίκων, των Παλαιστινίων κατοίκων, τηι; 
περιοχής. Ε(ναι φανερό ότι καταβάλλεται προσπάθεια αντίθετη προς το διεθνές 
δίκαιο να επιβιώσει η κατοχή και να αλλοιωθεί ταυτόχρονα και η δημογραφική 

σύνθεση τηι; περιοχ-ήι; με τη μέθο8ο του εποικισμού. 

Οι Παλαιστίνιοι αγωνίζονται για την απελευθέρωση από την κατοχή και 
υπερασπίζουν τα πάτριά τους εδάφη. Η χρήση όπλων εναντίον τους, η χρήση 
ένσφαιρων πυρών, η χρήση απαρά8εκτων μεθό8ων καταπίεσης όχι μόνο συνιστούν 
αποτροπιαστικά εγκλήματα αλλά και παράβαση του 8ιεθνούι; 3ικαίου και του 
8ιεθνούι; τρόπου συμπεριφοράς. Γι' αυτό ανεπιφύλακτα πρέπει να κατα8ικαστεί η 

ενέργεια των ισραηλινών στρατευμάτων, όπως ταυτόχρονα πρέπει να γίνει και 

έκκληση προς τη διεθνή κοινωνία και ειδικά προς το Συμβούλιο Ασφαλείας να 

λάβουν όλα τα αναγκαία μέτρα για την προστασία του αγωνιζόμενου παλαιστι
νιακού λαού. 

Εμείς του Δ ημοκρατικοό Συναγερμού θα ψηφίσουμε το ψήφισμα το οποίο 
κατατέθηκε στη Βουλή, γιατί πιστεύουμε ότι ψηφίζοντας αυτό το ψήφισμα 

πράττουμε το καθ-ήκον μαι; έναντι όχι μόνο του ηρωικού λαού των Παλαιστινίων, 
αλλά και εναντίον όλων εκείνων οι οποίοι 8εν έχουν συνει8ητοποι-ήσεt ότι ο καιρός 
της εισβολής και της κατοχής έχει παρέλθει, γι' αυτό χαίρω ιδιαιτέρως, γιατί η 

Βουλή των Αντιπροσώπων ομόφωνα θα ψηφίσει το κατατεθέν ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ στο βήμα τον κ. Γαλανό. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος 
θέλουμε και εμείς να κατα3ικάσουμε με τον πιο έντονο τρόπο την έξαρση τηι; βίας 

που παρατηρε(ται σήμερα στα κατεχόμενα παλαιστινιακά ε8άφη εκ μέρους των 
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ισραηλινών στρατευμάτων. ~ιναι φανερό ότι τα ισραηλινά στρατεύματα και η 

σημερινή κυβέρνηση του Ισραήλ χρησιμοποιούν μεθόδους β(ας, για να διαιωνίσουν 
την παράνομη παρουσία τους στα κατεχόμενα. 

Δεν είναι θέμα παραδειγμάτων των επτά αθώων εργατών, όπως λέχθηκε, και 
κατά πόσο εκείνος ο οποίος έχει κάνει το έγκλημα είναι παρανοϊκός ή όχι. Είναι 

θέμα μιας συστηματικής πολιτικής που ακολουθείται από την κυβέρνηση δυστυχώς 
του Ισραήλ και τα ισραηλινά στρατεύματα, για να καταπνίξουν τα δίκαια του 
αγωνιζόμενου λαού των Παλαιστινίων. 

Εμείς στην Κύπρο που υποφέρουμε από παρόμοια σχέδια, από παρόμοιες 

μεθόδους εποικισμού και ξεριζώματος του λαού μας, αν θέλουμε πραγματικά να 
είμαστε πάντα πειστικοί στις διεκδικήσεις μας, πρέπει να καταδικάζουμε ανεπι
φύλακτα αυτές τις παρανομίες, αυτού του είδους τη βία, για να μπορούμε να 

ζητούμε από τη διεθνή κοινότητα να αντιμετωπίζει με 8ίκαιο τρόπο τα 8ικά μας 
προβλήματα. 

Πιστεύουμε ότι σήμερα που πέφτουν τq τείχη του μίσους και της μισαλ
λοδοξίας, που η ανθρωπότητα τείνει χέρι φιλ1ας, που οι ιδεολογικοί συνασπισμοί 
ξεχνούν τις 8ιαφορές τους και που υπάρχει μια τάση σεβασμού των ανθρώπινων 

8ικαιωμάτων 8εν μπορούμε να βλέπουμε το θέμα των 8ικαίων οποιου8ήποτε λαού 
με τρόπο επιλεκτικό, γιατί τα ανθρώπινα 8ικαιώματα είναι και παραμtνουν 

α8ιαίρετα, Γι 1 αυτό το λόγο σωστά η Βουλή αποφάσισε, οι 8ιάφορες πλευρές, να 

προχωρήσει σε ένα ψήφισμα το οποίο είναι ομόφωνο και θα αποσταλεί τόσο στο 
Συμβούλιο Ασφαλε(ας όσο και στα 8ιάφορα 8ιεθνή κοινοβουλευτικά σώματα με 

την ελπί8α ότι θα ληφθούν αμέσως όλα τα αναγκαία μέτρα, για να σταματήσει 

αυτή η παράνομη τακτική εκ μέρους των ισραηλινών στρατευμάτων που, όπως 
λέχθηκε, παραβιάζει κάθε αρχή του 8ιεθνούς 8ικαίου 1 παραβιάζει τον καταστατικό 
χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και τα ψηφίσματα αυτού του οργανισμού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ στο βήμα τον κ. Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων επιτελεί σήμερα ένα χρέός προς τον αγωνι

ζόμενο παλαιστινιακό λαό. 

Τα νέα στυγερά εγκλήματα που διαπράχθηκαν και συνεχίζονται ακόμα από 
τα ισραηλινά κατοχικά στρατεύματα σε βάρος των Παλαιστινίων αποτελούν ένα 
μελανό στίγμα για την πολιτισμένη ανθρωπότητα. Είναι μια ενέργεια που 
προκαλεί τον αποτροπιασμό, την ανησυχία και την έντονη καταδίκη της διεθνούς 
κοινότητας, μαζί και του 8ικού μας λαού. 

Η κλιμάκωση των επιθέσεων των ισραηλινών στρατευμάτων, η 8ολοφονία 
8εκά8ων και ο τραυματισμός εκατοντά8ων άοπλων Παλαιστινίων βεβαιώνουν ότι 

οι αρχές του κράτους του Ισραήλ εφαρμόζουν μια πολιτική γενοκτονίας σε βάρος 
ενός λαού, όπως είναι ο λαός της Παλαιστίνης, που αγωνίζεται για ένα υπέρτατο 
αγαθό, να μπορεί να ζει σε συνθήκες ελευθερίας και ανεξαρτησίας στη δική του 
πατρίδα, την Παλαιστίνη. 

Οι εγκληματικές αυτές πράξεις υπογραμμίζουν ότι οι ιθύνοντες αυτού του 

κράτους θέλουν να επιβάλουν με τη φωτιά και το σίδερο τις παράλογες 
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απαιτήσεις τους, για να συνεχίσουν ανενόχλητοι τον εποικισμό των κατεχόμενων 

ε8αφών με κουβαλητούς} για να διαιωνίσουν την κατοχή της Παλαιστίνης. 

Είμαστε βέβαιοι πως αυτή η κατοχική δύναμη της περιοχής 8ε θα μπορούσε 
να συμπεριφέρεται με αυτό το βάναυσο και αλαζονικό τρόπο σε βάρος των 
αραβικών λαών, σε βάρος της ειρήνης και της ασφάλειας στην περιοχή, αν 8εν 
τύγχανε της ανοχής μερικών χωρών, που οu8έποτε συμφώνησαν στο να κατα8ι
καστούν από το Συμβούλιο Ασφαλείας τα εγκλήματα σε βάρος των Παλαιστινίων. 

Ο κυπριακός λαός, που είναι θύμα μιας άλλης κατοχικής δύναμης, κατα-
8ικάζει και στιγματίζει μ' όλη τη δύναμη της ψυχής του τη βαρβαρότητα κι 
εγκληματικότητα του ισραηλινού στρατού. Κατα8ικάζει τον εποικισμό των 
αραβικών εδαφών με οποιουσδήποτε ξένους. Διαδηλώνει την αμέριστη αλλη
λεγγύη και συμπαράστασή του προς το δοκιμαζόμενο λαό της Παλαιστίνης και 
απαιτε( όπως η 8ιεθνής κοινότητα παράσχει άμεση προστασία προς τους 
Παλαιστινίους. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς θέλει να βεβαιώσει τους 
Π αλαιστιν(ους αγωνιστές και γενικότερα τους αραβικούς λαούς ότι θα συνεχίσει 
να υποστηρίζει τη 8ίκαιη υπόθεσή τους, για να αποχωρήσουν τα κατοχικά 
στρατεύματα από τα ε8άφη τους, για να αποκτήσουν οι Παλαιστ(νιοι το 8ικα(ωμα 
να έχουν το 3ικό τους κράτος στη 8ική τους πατρ(3α. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Καλώ στο βήμα τον κ. Χατζη8ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 
' 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Εδώ υπάρχει ένα μέγα γεγονός που fχει συγκλονίσει την ανθρωπότητα, τα 
εγκλήματα των κατοχικών 8υνάμεων στην Παλαιστ(νη, στα κατεχόμενα αραβικά 
ε8άφη. Και υπάρχει και ένα εσωτερικό γεγονός που πρέπει να εκτιμήσουμε 
ιδιαίτερα, η εθνική εξωτερική πολιτική που ασκείται απ' όλες τις πτέρυγες της 
Βουλής. Οικοδομούμε μ' αυτό τον τρόπο μια βάση με την οποία μπορούμε να 
προσεγγίζουμε τα διεθνή θέματα και προσεγγίζοντας με νέο τρόπο τα εθνικά 
θέματα οικοδομούμε και μια πολιτική άμυνας για το πρόβλημα το δικό μας, για 
το κυπριακό πρόβλημα. Είναι ταυτόχρονα και ένα μήνυμα προς τους 'Αραβες, ότι 
ο κυπριακός λαός στο σύνολό του προσφέρει την αλληλεγγύη του χωρίς υπολο
γισμό και πολλές φορές και με αυτοθυσία. Και είναι ένα μήνυμα που ι8ιαίτερα 
αυτή τη στιγμή πρfπει να βαραίνει στην καρδιά όλων, γιατί κοινοί είναι οι αγώνες 
και κοινές ε(ναι οι προσπάθειες για αποκατάσταση της ειρήνης σε μια περιοχή, 
γιατ( δεν μπορεί να υπάρξει ειρήνη ούτε όσο συνεχίζεται η κατοχή στην 
Παλαιστίνη ούτε όσο συνεχ(ζεται η κατοχή στην κυπριακή γη. 

Είναι πραγματικά τραγικό το γεγονός ότι σε μια εποχή που ο κόσμος 
αλλάζει στην περιοχή μας τα πράγματα γίνονται πιο Μσκολα. Σε μια εποχή που 

προχωρεί ο αφοπλισμός στην περιοχή μας εντείνονται ο ανταγωνισμός των 
εξοπλισμών. Ενώ οι υπερ3υνάμεις μειώνουν την αντιπαράθεση μεταξύ τους, το 
Μεσανατολικό και το Κυπριακό παραμένουν ως κάποια περιφερειακά θέματα 
χωρ(ς αντιμετώπιση και αφήνεται να κλιμακωθεί η κρίση και η lνταση. Και 
κλιμακώνονται κατά τρόπο τραγικό με τους φόνους στα κατεχόμενα, με τους 
εποικισμούς στην παλαιστινιακή γη αλλά ταυτόχρονα με ανάλογα· εγκλήματα και 
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εδώ στην πατρίδα μας, την Κύπρο. Οι δύο 8υνάμεις στην περιοχή του Ισραήλ και 
η Τουρκία συμπεριφέρονται με μια φοβερή υπεροψία, χωρίς να λογαριάζουν οότε 
διεθνή νόμο ούτε διεθνείς εξελ(ξεις, και δυστυχώς δεν υπάρχουν εκείνοι από τις 

υπερδυνάμεις, από τους παράγοντες που μπορούν να προωθήσουν κάποια έννοια 
δικαιοσύνης οι οποίοι θα παρέμβουν αποτελεσματικά προς την κατεύθυνση αυτή. 

Είναι όμως τραγικό και από μια άλλη σκοπιά, ότι οι Ισραηλίτες που υπήρξαν 
στο παρελθόν θύματα αυτή τη στιγμή προβαίνουν σε ενέργειες που δεν τους 

τιμούν, προβαίνουν σε ενέργειες που κανονικά θα πρέπει να τους κάνουν να 
ντρέπονται μπροστά στην παγκόσμια κοινή γνώμη. Και θα πρέπει να το 
συναισθανθούν το ταχύτερο δυνατό, γιατί οδηγούνται πράγματι σε μια απομό
νωση, γιατί δεν είναι η βία που θα επικρατήσει στο τέλος. Στο τέλος εκείνο που 
θα επικρατήσει είναι ο ίδιος ο αγώνας του ενδιαφερόμενου λαού, ε(να.ι η α.υτοθυσ(α. 
των Παλαιστινίων, ε(ναι η ιντιφάτα., η ιντιφάτα η οποία. κατόρθωσϊ να. ρίξει μια 
ισραηλινή κυβέρνηση, να γίνει παράγοντας εξελίξεων μέσα στο ίδιο το Ισραήλ και 
να δημιουργήσει αδυναμία σχηματισμοό ισραηλινής κυβέρνησης τόσο καιρό τώρα. 

Βρισκόμαστε πραγματικά σε μια εποχή μεγάλων διλημμάτων και ανάλογα. 
διλήμματα υπάρχουν μπροστά μας και στη Μέση Ανατολή και με το Παλαιστι

νιακό. Βρισκόμαστε σε ίση απόσταση από την ειρήνη και τον πόλεμο. Αν 
υπάρξουν επείγουσες παρεμβάσεις του διεθνούς παράγοντα. και του διεθνούς 
οργανισμού, θα. έχουμε ειρήνη. Αν αφεθούν τα πράγμα.τα να. συνεχιστούν όπως 
εξελίσσονται τώρα., θα έχουμε νέα σύγκρουση, νέο πόλεμο, νέα αιματοχυσία. Και 
όλα αυτά είναι κοινή ευθύνη στο τέλος όλων, μικρών και μεγάλων δυνάμεων. Και 
εκείνο που προβάλλει πάνω α.π 1 όλα είναι το δικαίωμα ενός λαού, που αυτή τη 
στιγμή του ανατινάζουν τα σπίτια του, τον σκοτώνουν, του κλείνουν τα σχολεία 
του, να ζήσει στη γη των πατέρων του, καθώς και η ανάγκη να δια.σφαλιστεί στον 
παλαιστινιακό λαό η αυτοδιάθεση, να διασφαλιστεί στον παλαιστινιακό λαό το 
κράτος της Παλαιστίνης, για να ζήσει ελεόθερος στην περιοχή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης καλείται στο βήμα. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η διεθνής κοινή γνώμη έγινε αυτές τις μέρες μάρτυρας ενός νέου εγκλήματος 
σε βάρος του ηρωικού παλαιστινιακού λαού. Η εν ψυχρώ δολοφον(α Παλαιστινίων 
πατριωτών και ο τραυματισμός εκατοντάδων αγωνιστών της παλαιστινιακής 

ελευθερίας αποτελούν ένα ακόμα κρίκο στη μακριά αλυσ(δα των εγκλημάτων των 
σιωνιστικών ισραηλινών αρχών. Οι ηρωικοί Παλαιστίνιοι δ(νουν στον κόσμο 
δείγματα ηρωισμοό και αυτοθυσίας. Δείχνουν πως ξέρουν να αγωνίζονται και να 
πεθαίνουν για τα μεγάλα ιδανικά της ελευθερίας, της δημοκρατίας, για την 
απελευθέρωση της πατρογονικής τους γης από την ισραηλινή κατοχή. 

Το ΑΔΗΣΟΚ καταδικάζει έντονα το νέο αποτρόπαιο έγκλημα των σιωνι

στικών ισραηλινών αρχών ενάντια. στον παλαιστινιακό λα.6. lποστηρ(ζουμε την 
αξίωση για αποστολή στο Ισραήλ διεθνοός δόναμης του ΟΗΕ για την προστασία 

της ζωής και της ασφάλειας των Παλαιστινίων. Υποστηρίζουμε το αναφαίρετο 

δικα.lωμα. του παλαιστινιακού λαού για. ελευθερία. και (δρυση του δικού του 
πα.λα.ιστινια.κού κράτους. 
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Κύριε Πρόεδρε, με τον αδελφό παλαιστινιακό λαό διεξ&γουμε τον ίδιο αγώνα 

εν&ντια στην ξένη ><ατοχή. Ο αγώνας των Παλαιστινίων είναι και δικός μας 

αγώνας. Υποστηρίζουμε ολόψυχα τη δί><αιη υπόθεση των Παλαιστινίων. Σε μια 
εποχή που τα τείχη γ><ρεμίζονται, σε μια εποχή που εξαλείφθη><αν τα αποικιακ& 

δεσμ&, σε μια εποχή που πνέει ο &νεμος της ελευθερίας, της δημοκρατίας, της 

νέας σ><έψης ><αι της περεστρόι><α είναι αδιανόητο να γίνεται δε><τή η ξένη ><ατοχή, 
είναι αδιανόητο να υπ&ρχουν υπόδουλοι λαοί. Δεν έχουμε την παραμι><ρή 
αμφιβολ(α πως, όσος χρόνος κι αν περάσει, όσοι αγώνες κι αν χρειαστούν, θα 

στεφθεί με επιτυχ(α ο αγώνας και του παλαιστινιακού και του κυπριακού λαού. 

Το δ(καιο θα υπερισχύσει της απολυταρχικής δύναμης του ισχυροό. 

Κύριε Πρόεδρε, και η δι><ή μας Κοινοβουλευτική Ομ&δα του ΑΔΗΣΟΚ 
υποστηρίζει το σχέδιο ψηφίσματος το οποίο θα ><ατατεθεί σε λίγο, για να ψηφιστεί 
γενικά από το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, κατόπιν των σύντομων μεν αλλά γλαφυρών και περιε
κτικών ομιλιών όλων των πλευρών αυτού του Σώματος, υποβάλλω προς έγκριση 

το α><όλουθο ψήφισμα: 

ΨΉΦΙΣΜΑ ΒΟΤΛΗΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού συζήτησε ως επείγον το θέμα της 

έξαρσης της βίας από μέρους των ισραηλινών κατοχικών στρατευμάτων σε βάρος 
των νόμιμων ><ατοί><ων των ><ατεχόμενων αραβι><ών εδαφών, ομόφωνα ψηφίζει: 

(1) Καταδι><&ζει ανεπιφύλακτα τα αιματηρ& επεισόδια ><αι τη σφαγή 
αθώων Παλαιστινίων από τα ισραηλινά στρατεύματα, 

(2) Ε><φρ&ζει την αλληλεγγύη ><αι σuμπαρ&στασή της προς τον αγωνι
ζόμενο παλαιστινιακό λαό. 

(3) Θεωρεί απαράδεκτο τον εποικισμό των κατεχόμενων αραβικών 
εδαφών. 

(4) Καταγγέλλει την εγκληματι><ή συμπεριφορ& των ισραηλινών στρατευ
μάτων σε βάρος του παλαιστινιακού λαού. 

(5) Αναμένει ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών θα 

επιληφθεί επειγόντως και θα λ&βει όλα τα αναγ><αία μέτρα για την 
προστασLα του παλαιστινιακού λαού που αγωνLζεται κατά της παρ&:
νομης κατοχής των ε8αφών του. 

Τπ&ρχει ένσταση όπως το ψήφισμα εγ><ριθεί; 
• (Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπ&ρχει ><αμι& ένσταση, το ψήφισμα εγ><ρίνεται ομόφωνα. 

Το ψήφισμα τούτο uπ&ρχει εισήγηση νοι αποσταλεί προς όλους τους διεθνείς 
οργανισμούς των .οποίων η Κύπρος είναι μέλbς, δηλαδή στα Ηνωμένα 'Εθνη, στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, στη Δια><οινοβου

λευτική Ένωση ~αι στο Συνέ8ριο της Κοινοπολιτείας. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφ&λαιο Α' που είναι η Νομοθετι><ή Εργασία. 

Ο κ. Ψυλλίδης, παρα><αλώ. 

Α. ΨΤΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτείνω όπως το τρίτο θέμα στην ημερήσια δι&ταξη, που 
είναι «0 περί ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλε><τρισμού Κύπρου Νόμος του 1990» 
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αναβληθεί για μια β8ομά8α, για να μας 8οθεί η ευκαιρία να μελετήσουμε 
περαιτέρω ορισμένα θέματα τα οποία έχουν προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση, 8ε νομίζω ότι είναι μεγάλο πράγμα, αν 
'αναβληθεί το θέμα αυτό για την προσεχή Πέμπτη. Ύ'πο!ρχει ένσταση όπως το 
θέμα αναβληθεί; 

Αντιλαμβάνομαι ότι 8εν υπάρχει καμιο! ένσταση και το θέμα αναβο!λλεται για 
την προσεχή Πέμπτη. 

Το πρώτο θέμα το οπο(ο έχουμε να εξετάσουμε ε!ναι «0 περί Προϋπο
λογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1990». Καλώ τον 
Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ'ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Ύ'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΎ' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΎ' ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙ
ΝΩΝΙΩΝ ΚΎ'ΠΡΟΎ' ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Ο ΠροUπολογισμός της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 1990 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Μαρτίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή 

σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε 8υο συνε8ρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 23 Απριλίου και 2 Μαϊου 1990. Στο στά8ιο της μελέτης 
αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού 
Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. Στη 8εύτερη 
συνε8ρία της Επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης οι αξιότιμοι Βουλευτές κ. Κ. 

Ερωτοκρ!του, Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 'Α. Χρυσοστόμου, Χρ. Κουρτελ
λάρης και Δ. Ηλιά8ης. 

Ο πιο πάνω Προϋπολογισμός προβλέπει έσο8α ύψους !:60,287,000 και έξο8α 
ύψους !:67,400,760, 8ηλα8ή παρουσιο!ζει έλλειμμα !:7,113,760 το οποίο θα 

καλυφθεί από πλεονάσματα προηγούμενων χρόνων. Το αναπτυξιακό πρόγραμμα 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 1990 προβλέπει επεν8ύσεις της τάξης 
των !:16,6 εκ. για τηλεπικοινωνιακές εγκαταστο!σεις και !:7, 1 εκ. για γήπε8α, 
κτίρια και ο!λλο τεχνικό εξοπλισμό. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους της Αρχής, κόριος 

σκοπός του υπό συζήτηση ΠροUπολογισμοό είναι η συνέχιση της ταχόρρυθμης 
ανάπτυξης του τηλεπικοινωνιακού δικτύου τόσο για τις επικοινων!ες εσωτερικού 
όσο και για τις επικοινωνίες εξωτερικού. Οι επιμέρους στόχοι που αναμένεται να 
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επιτευχθούν με την εκτέλεση των έργων που προβλέπονται στον Προϋπολογισμό 

Ανάπτυξης του 1990 είναι η αύξηση της τηλεφωνικής πυκνότητας από 39 ευθείες 
τηλεφωνικές συνΟέσεις ~ατιΧ το τέλος του 1989 σε 43 μέχρι το τέλος του 1990 
και η συμπλήρωση της αγροτικής ανάπτυξης σ 'όλες τις_ περιοχές, ώστε να 
υπάρχει εγκατεστημένο τηλεπικοινωνιακό Οίκτυο που να αντιστοιχεί σε μια 

τηλεφωνική σύν8εση για κάθε νοικοκυριό. Παράλληλα αναμένεται να επιτευχθούν 
οι στόχοι της ανάπτυξης των νέων υπηρεσιών, όπως της κινητής τηλεφων(ας, της 
πακετομεταγωγής δεδομένων, της τηλεομοιοτυπίας, της τηλεειδοποίησης και της 

αμφίδρομης δορυφορικής τηλεόρασης. Για την επίτευξη των στόχων αυτών έχουν 

περιληφθεί στο φετινό προUπολογισμό τα αναγκαία έργα ανάπτυξης της τηλεπι
κοινωνιακ'ής υποΟομής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετεί στο 

σύνολό του τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του σε νόμο. Με την ευκαιρlα αυτή και επισημαίνοντας η 
Επιτροπή την καθεχρονική αύξηση των κερδών της Αρχής αναμένει από τους 
αρμο8tους να μελετήσουν και να εισαγάγουν τρόπους μετακύλισης μέρους των 

πραγματοποιούμενων κερ8ών στους καταναλωτές, πράγμα που θα πρέπει ν / 

αποτελεί το στόχο και την επι8ιωξη κάθε οργανισμού 8ημόσιας ωφέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον aεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής απ6 το Ταμείο της Αρχής Τηλεποικινωνιών Κύπρου 

f:67,400,760 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 
'Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. 'Αρθρο 5. 
Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. 

/ 
Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα &ρθρα 1, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο 
Πίνακα, 4, 5 μαζ( με το Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος, και το Δεύτερο Πίνακα, 
Δεύτερο Μέρος, χαι 6 εγκριθούν; 

Τα &ρθρα από 1 μέχρι 6 μαζί με τους επισυνημμένους Πρώτο Πίνακα και 
Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος, Δεύτερο Πίνακα, Δεύτερο Μέρος, εγκρίνονται 

ομόφωνα,. εφόσον δεν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη και τελευταία ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο αυτό ομόφωνα εγκρίνεται 
και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα της σημερινής ημερήσιας δι&ταξης, που είναι 
«0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990». 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβ&σει 
την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΉ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ
ΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ' 
ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) Τσr 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Όπως είναι γνωστό, το πιο π&νω νομοσχέδιο ψηφίστηκε σε Νόμο από τη 

Βουλή κατά το ένα μέρος του που αφορούσε τη 8ιάθεση πιστώσεων για την αγορ& 
εξοπλισμού για τις αν&γκες της Αστυνομίας. Το &λλο μέρος του νομοσχεδίου 

αυτού που αφορούσε τη δημιουργία αριθμού νέων θέσεων στην Αστυνομία αφέθηκε 
να εξεταστεί περαιτέρω από την Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού. 

Η Επιτροπή ενεργώντας μέσα στα πλαίσια αυτ& ζήτησε και πήρε συμπλη
ρωματικά στοιχεία κυρίως σε ό,τι αφορά την κατανομή των νέων θέσεων, αφού τα 
πρόσωπα που θα διοριστούν σ 

/ 
αυτές θα επανδρώσουν τα αεροπορικά και πλωτά 

μέσα που αποφασίστηκε να αγοραστούν για τις αν&γκες της Αστυνομίας. 

Συναφώς η Επιτροπή, εξετάζοντας κάθε νέα θέση ξεχωριστά, είναι της 
γνώμης ότι η Αστυνομία θα μπορούσε να ανταποκριθεί στις νέες αν&γκες με τη 

Sημιουργία Sεκαεννιά μόνο νέων θέσεων αντί των τριάντα έξι που προτείνονται 
από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Με β&ση την πιο π&νω θέση της η Επιτροπή έχει ετοιμ&σει ξεχωριστό 
νομοσχέδιο συμπληρωματικής πίστωσης ύψους !:73,450 με τίτλο «0 περί Συμπλη
ρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1990>>, το οποίο υποβ&λλει στο 
Σώμα και ομόφωνα εισηγείται όπως αυτό ψηφιστεί σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα θέλαμε απλώς να τονίσουμε το εξής: Αν στην πρ&ξη 
αποδειχθεί ότι ο αριθμός των επαϊόντων που έχουμε δώσει σ' αυτ& τα θέματα δεν 
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~είναι επαρκής, τότε εδώ είναι η Βουλή και θα μποροόμε να δοόμε συμπλη

ρωματικές ανάγκες. 

Εκείνο που μας έκανε να περικόψουμε ριζικά τον αριθμό είναι ο φόβος μας, 
ένεκα και των ανάλογων θέσεων που υπάρχουν στην Εθνική Φρουρά, μήπως 
υπάρξει διπλασιασμός, και δεν είναι η πρώτη φορά πόυ πράγματι υπάρχει 
διπλασιασμός σε διάφορες θέσεις στην κυβέρνηση. 

Επαναλαμβάνουμε ότι θα δοόμε το θέμα αυτό με πολλή κατανόηση, αν 
μελλοντικά οι ανάγκες αποδειχθοόν μεγαλότερες από αυτές που νομίζουμε, κι 
επομένως θα μπορεί η κυβέρνηση να έλθει αργότερα με συμπληρωματικό 
προUπολογισμό. Όμως ο ρόλος μας ως Βουλής σήμερα είναι να προβαίνουμε σε 
πολύ αναγκα(ες περικοπές, 8ιότι πράγματι μας έχουν κατακλύσει οι διάφορες 
κυβερνητικές δαπάνες, τα διάφορα έξοδα και οι διάφοροι συμπληρωματικοί 
προUπολογισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λόρδος. 

Κ.ΛΟΡΔΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, για παρόμοιους λόγους αλλά και για πρόσθετους που έχουν 
περιέλθει στη γνώση μου τις τελευταίες μέρες εγείρω κι εγώ ένσταση γι' αυτό το 
θέμα. Η ένσταση όμως κυρίως οφείλεται στο γεγονός ότι η Έκθεση αυτή δεν 
κυκλοφόρησε έγκαιρα, με αποτέλεσμα εγώ μόλις τώρα να πληροφορηθώ ότι 
βρίσκεται ενώπιον του Σώματος. Έτσι, παρακαλώ το θέμα αυτό να αναβληθεί 
μέχρι την επόμενη συνεδρίασ') της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, υπάρχει μια παρεξήγηση, διότι εμείς δεν έχουμε εγείρει 
ένσταση. Απλώς υποδείξαμε ότι είμαστε έτοιμοι, αν πράγματι οι ανάγκες είναι 
μεγαλύτερες, να επανέλθουμε και να αποκαταστήσουμε κάποιες από τις θέσεις τις 

οποίες έχουμε περικόψει. Εμείς τουλάχιστον έχουμε πάρει εγκαίρως την Έκθεση. 
Δε γνωρίζω αν οι συνάδελφοι .... και δε θέλω να το αμφισβητήσω. Αν όμως έστω κι 
ένας σuνα8ελφος .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κόριε Γαλανέ, ένας Βουλευτής, ο κ. Λόρδος, εγείρει ένσταση, διότι δεν πήρε 

εγκαίρως την Έκθεση αυτή. Κι επειδή το θέμα είναι σοβαρό, γι' αυτό το λόγο η 

αίτηση του κ. Λόρδου, να παραμείνει για την προσεχή συνεδρία το θέμα αυτό, 
γ(vεται αποΒεκτή. 

Κ.ΛΟΡΔΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, συμπληρωματικά και η (δια η Έκθεση φέρει ημερομηνία 23 
Μαϊου και δεν είμαι ο μόνος που δεν την πήρα. Κυκλοφόρησε σήμερα δυστυχώς η 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει σημασία, κόριε Λόρδο. 

Κ. ΛΟΡΔΟΣ: 

Έχουμε συνεννοηθεί με τη Γραμματεία και μου επικυρώνουν ότι άργησε 

πράγματι να κυκλοφορήσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αγαπητέ μου κύριε Λόρδο, δεν έχει σημασία. Εφόσον εσείς δεν τη λάβατε και 
θέλετε να τη μελετήσετε, είναι δικαlωμά σας. Θα αναβληθεί επομένως για την 
προσεχή Πέμπτη. 

Προχωρούμε στα επόμενα δύο θέματα για τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. 
1. «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1990» και 2. 
«0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1990». 
Καλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να τη 
διαβάσει στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩ
ΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ 2. 
«0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ 
(ΑΡ. 19) ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Πέτρος Στuλιανοό, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού κατά τη μελέτη των πιο πάνω νομοσχεδίων, που αφορούσαν την έγκριση 
πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου συμπληρωματικών πιστώσεων 
για την κατανομή τους σε αριθμό Κεφαλαίων και Άρθρων του Τακτικού 

Προϋπολογισμού και που στο μεγαλύτερό τους μέρος εγκρίθηκαν ήδη από τη 

Βουλή, είχε αποφασ!σει να εξετάσει περαιτέρω ορισμένες από τις πιστώσεις 
αυτές, αφού οι αρμόδιοι θα κατέθεταν τα συμπληρωματικά στοιχεία που 
ζητήθηκαν. Ανάμεσα στις πιστώσεις αυτές περιλαμβάνονταν πιστώσεις .ύψους 
~3,000 για σκοπούς χαριστικής καταβολής βοήθειας σε συγκεκριμένη περίπτωση 
πολίτη και ποσό ύψους ~15,000 για την παραχώρηση κατά χάριν οικονομικής 
βοήθειας για επιδιόρθωση των ζημιών που προκλήθηκαν από έκρηξη βόμβας στην 

οικία του Διευθυντή των Φυλακών. 

Επανεξετάζοντας η Επιτροπή τα υπό αναφοp&. θέματα σε συvε8p(α της που 

πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαϊου 1990 υπό το φως και των συμπληρωματικών 
στοιχείων που στάληκαν στο μεταξύ από το αρμόδιο Υπουργείο, συμφωνεί με την 
έγκριση της πληρωμής των πιο πάνω πιστώσεων. Γι' αυτό και η Επιτροπή, 

εντάσσοντας τις πιστώσεις αυτές σε ενια(ο νομοσχέ8ιο συμπληρωματικής 
πίστωσης υπό τον τίτλο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 19) του 1990>>, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε8(ου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό !:18.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθοόν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένταση 6πως τα άρθρα 1, 2 και 3 μαζ( με τον 
επισυνημμένο Πίνακα εγκριθοόν; 

Και τα τρία άρθρα του νομοσχε8ίου, καθώς και ο επισυνημμένος στο άρθρο 3 
Πίνακας, εγκρίνονται ομόφωνα, καθότι δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 19) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο αυτό εγκριθεί και 
ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό εγκρίνεται και 
ψηφίζεται ομόφωνα σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα που έχουμε είναι ιιΟ περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαί-
8ευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990». Πρόταση νόμου. Παρακαλώ 
τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση 
στο Σώμα. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΧΟΛΩΝ 

ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Αν8ρέας Ψυλλί8ης, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Πέτρος Στυλιανοό 

Δήμος Γεωργιά8ης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, την οποία κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας, σε συνε8ρία 

τηζ που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαϊου 1990. Στην πιο πάνω συνε8ρίαση της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παι8είας και 
του Γραφείου του Γενικοό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Στην πιο πάνω 

συνεδριαση ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτης κ. Μ. Παπαπέτρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του βασικού νόμου για 
τις σχολές τριτοβάθμιας εκπαί8ευσης, ώστε να 8οθεί η 8υνατότητα σε ορισμένες 

, σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που λειτουργούσαν όταν τέθηκε σε ισχύ ο 
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βασικός νόμος, δηλ. την 1 η Σεπτεμβρίου 1987, αλλά για διάφορους λόγους δεν 
υπέβαλαν έγκαιρα την απαιτοόμενη από το Νόμο αίτηση εγγραφής τους στο 

Μητρώο ΙΟιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπα(8ευσης, νιχ το πράξουν έστω και 

τώρα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν και 
ψηφιστούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται και 
ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωροόμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου εγκριθεί και ψηφιστεί 
σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα εγκρίνεται και 
ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το ένατο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι «Οι περί Αμπελουργίας 
και Αμπελliνων (Επισκόπηση και Καταγραφή) Κανονισμοί του 1990». Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση 
στο Σώμα. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙtΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΑΜΠΕΛΩΝΩΝ (ΕΠΙ
ΣΚΟΠΗΣΗ ΚΑΙ ΚΑΤΑΓΡΑΦΉ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 
1 Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Γιαννάκης Ομήρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους 

πιο πάνω Κανονισμούς σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαϊου 
1990. Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του Υποuργε!ου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σόν3εσμος. 

Σκοπός των υπό συζήτηση Κανονισμών, που εκ3ί3ονται με βάση το άρθρο 8 
του περί Αμπελουργίας και Αμπελώνων Νόμου του 1963, είναι η ρόθμιση της 
3ια3ικασίας καταγραφής και επισκόπησης των αμπελώνων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφοό άκουσε 
όλες τις εν3ιαφερόμενες πλευρές, ως θέμα αρχής, επικροτεί την αναγκαιότητα των 

νέων Κανονισμών που προτείνονται. Με γνώμονα τη γενική αυτή θέση η Επιτροπή 
προχώρησε στη λεπτομερή εξέταση των υπό αναφορά Κανονισμών. Από την 
εξέταση αυτή προέκυψε η ανάγκη για μια σειρά από επιμέρους τροποποιήσεις που 

να κατοχυρώνουν περαιτέρω τα 8ικαιώματα των αμπελουργών και να εμπεΟώνουv 
καλότερα το αίσθημά τους ότι η 3ια3ικασία καταγραφής των αμπελιών θα είναι 

τυπικά και ουσιαστικά απόλυτα αντικειμ~νική. 

Η Επιτροπή, αφού ενσωμάτωσε τις πιο πάνω τροποποιήσεις στους υπό 

συζήτηση Καvο~ισμούς, ομόφωνα εισηγείται στο Σώμα την έγκρισή τους, όπως 
έχουν τελικά 3ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος 
αρχής. . 

rπάpχει οποια8ήποτε ένσταση για την έ)'κριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομόφωνα, επειδή δεν υπάρχει καμιά 
ένσταση. 

Το 3έκατο θέμα στη σημερινή ημερήσια 3ιάταξη είναι ι<Οι περί Κλινικών 
Εργαστηρίων Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας να καταθέσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΛΙΝΙΚΩΝ 

ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 
Αλέκος Μαρκί3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος Παπα36πουλος 

Αν3ρέας Παρισινός 

Αντώνης Α ν3ρέου 

Ιωάννης Ιωανvί3ης 

03υσσέας Δημητρίου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεο3οόλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Μα"ίου 1990. Στη συνε3ρίαση 



2753 

αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Υγείας, του Συμβουλίου Κλινικών Εργαστηρίων, καθώς και του Συν8έσμου 
Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποLοι εκδ(δονται με βάση το άρθρο 19 
του περί Εγγραφής Κλινικών Εργαστηρίων Νόμου, σκοπείται η κανονιστική 

ρύθμιση αριθμού θεμάτων που καθιστούν 8υνατή ή καλύτερη την εφαρμογή των 
διατάξεων του πιο πάνω βασικού νόμου. 

Ει8ικότερα με τους πιο πάνω Κανονισμούς προβλέπονται τα ακόλουθα:-

( α) Καθι~ρύεται Ταμείο Κλινικών Εργαστηρίων κάτω από τη 8ιαχείριση 
του Συμβουλίου, τα έσο8α του οποίου προέρχονται από τα τέλη 
εγγραφής των κλινικών εργαστηρίων. 

(β) Καθορίζεται ο τομέας εργασιών κλινικού εργαστηρίου, του οποίου ο 

8ιευθυντής είναι Fellow του Institute of Medical Laboratory Sciences 
του Ηνωμένου Βασιλε!ου. 

(γ) Καθορ!ζονται τα προσόντα των προσώπων που απασχολούνται στα 
κλινικά εργαστήρια. 

(δ} Κατονομάζονται οι εξετάσεις οι οπο(ες μπορούν να διενεργούνται σε 

κλινικά εργαστήρια χωρίς την παραπομπή ιατρού. 

(ε) Καθορίζονται οι ελάχιστες απαιτήσεις σε χώρους και εξοπλισμούς. 

(στ) Καθορίζονται ορισμένες προφυλάξεις που πρέπει να λαμβάνονται στα 
εργαστήρια και οι υποχρεώσεις του 8ιευθυντή αναφορικά με θέματα 
υγείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού μελέτησε τις πρόνοιες των υπό 
συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη της τη συμφωνία όλων των 
εν8ιαφερόμενων πλευρών με τις πρόνοιες αυτές, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την 
Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; Δεν υπάρχουν. 

Υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, ομόφωνα οι Κανονισμοί αυτοί εγκρί
νονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη, που είναι 
<ιΟι περί Πετρελαιοει8ών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την 'Εκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

.ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

. ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑ-
ΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ (ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΉ 
ΤΗΣ ΛΙΑΝΙΚΗΣ ΤΙΜΗΣ ΠΩΛΗΣΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ
ΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παpό11τες:-

Ντίνος Κωσνταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νtκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε 8υο συνε8ρlες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
9 και 16 Μοιϊου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και 
ανέλυσαν τις πρόνοιες των Κανονισμών εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

Σύμφωνα με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκ8ί8ονται από τον 

Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας και κατατίθενται στη Βουλή γιοι έγκριση, 

προτείνεται η αναπροσαρμογή της ανώτατης λιανικής τιμής πώλησης πετρε
λαιοειδών γιοι τους επόμενους έξι μήνες με έναρξη ισχόος την 26η Απριλίου 1990. 

Οι Κανονισμοί αυτοί, όπως είναι γνωστό, αποτελούν ουσιαστικά το αποτέ

λεσμα της ψήφισης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του περί Πετρελαιοειδών 
(Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) Νόμου του 1986 (Αρ. 23 του 
1986), σόμφωνοι με τις διατάξεις του οποίου ανατέθηκε στον Υπουργό Εμπορίου 
και Βιομηχανίας η υποχρέωση νοι προβαίνει σε περιοδική αναπροσαρμογή της 
ανώτατης λιανικής τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών, λαμβάνοντας υπόψη τις 

διεθνείς τιμές του οιργοό πετρελαίου σε συνδυασμό με τη συναλλαγματική ισοτιμία 
του δολαρίου προς την κυπριακή λίρα. Ο τελευταίος καθορισμός της λιανικής 

τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών τέθηκε σε ισχό στις 3 Οκτωβρίου 1989. Το 
Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη τοι τελευταίοι δεδο
μένα σε σχέση με τη μέση τιμή του αργού πετρελαίου και το μέσο όρο της 

ισοτιμίας της κυπριακής λίρας προς το αμερικανικό δολάριο, βασικά προτείνει με 

τους υπό συζήτηση Κανονισμούς τη 8ιατήρηση των ί8ιων ανώτατων λιανικών 
τιμών πώλησης πετρελαιοει8ών που !σχυσαν και στην προηγούμενη εξάμηνη 
περίοδο, με εξαίρεση τη λιανική τιμή του υγροιερ(ου που αναθεωρείται από ;!;120 
σε ;!;140 ανά μετρικό τόνο. Η οιόξηση αυτή, που συζητήθηκε και υιοθετήθηκε από 
την Επιτροπή Τιμών, οφείλεται στην οιόξηση του κόστους εμφιάλωσης, διοινο'μής 
και εμπορίας του υγραερίου. Η συνολική οιόξηση οιντιπροσωπεόει οιόξηση ;!;15 τον 
τόνο για τις εταιρε!ες εμφιάλωσης, f:4.5 τον τόνο για τους 8ιανομε(ς και 50 σεντ 
τον τόνο για τους λιανοπώλες. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω σε συν8υασμό με τα επιμέρους 
στοιχε!α που κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγε!ται στη Βουλ'ή την 
έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτε
λεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χοιτζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητοόμε επαναφέρει στο προσκήνιο την 
επιχορηγημένη παραχώρηση γκοιζιοό στις κατεχόμενες περιοχές. Και τοότο 
συνιστά μάλιστα μια μεγάλη αντίφαση με την ευρότερή μας πολιτική, όταν 

κοιλοόμε ξένους νοι μη δίνουν βοήθεια προς τοι κατεχόμενοι, διότι χρημοιτοδοτοόν 
τους επο{κους και το στρατό κατοχής. 

Στην προκε(μενη περίπτωση χρημοιτοδοτοόμε εμείς και τους επο(κους και το 

στρατό κατοχής και πολύ περισσότερο μάλιστα, όταν γνωρ(ζουμε ότι στα 
κατεχόμενοι υπάρχουν ηλεκτροπαραγωγοί σταθμοί που λειτουργοόν με γκάζι. Και 
όμως γκάζι γιοι τις άλλες τους ανάγκες το παίρνουν επιχορηγημένο από την 
Κυπριακή Δημοκοιτίοι. 
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Φυσικά αισθάνομαι. ότι αυτή τη στιγμή 8εν μπορούμε να χάνουμε 8ιαφορετικά 
και θα ψηφίσουμε και εμείς τη σχετική πρόταση, όμως επιφυλασσόμαστε στο 
μέλλον, 8ιότι 8εν μποροόμε να εξακολουθοόμε να παρέχουμε εν λευκώ υποστήριξη 
για στηρι.ξη του ντεvκτασιχού καθεστώτος που καταπιέζει τους Τουρκοκυπρ(ους 
και του κατοχικού καθεστώτος που μας αποστερε( τα σπLτια μας. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8ε 8ιαφωνοόμε με το συνά8ελφο κ. Χατζη8ημητρίου στο ότι 
υπάρχει μια αντίφαση από τη μια πλευρά να μη 8εχόμαστε να αποστέλλονται 
εμπορεύματα από το εξωτερικό στα κατεχόμενα και να υπάρχει ένας απο
κλεισμός, και λογικά γίνεται αυτό το πράγμα, και από την άλλη να παραχωροόμε 
γκάζι και άλλες ευκολίες που σε πολλές περιπτώσεις, αν όχι σε όλες, βοηθοόν το 
καθεστώς του Ντενκτάς. 

Βέβαια το θέμα σήμερα στο σημείο που βρίσκεται 8εν είναι τόσο απλό. 

Υπάρχει μεν η αντ(φαση, αλλά υπάρχουν τόσα άλλα συστατικά μέσα στην όλη 
θεώρηση του θέματος, όπως η εικόνα που θέλουμε να 8ώσουμε για επαναπρο
σέγγιση, οι 8ιάφορες παραστάσεις που γίνονται από πλευράς ξένων και η εικόνα 
που θέλουμε να 8ώσουμε εμείς γενικά ότι είμαστε η επίσημη κυβέρνηση, που το 
θέμα αυτό θα έπρεπε να το αντιμετωπίσουμε σφαιρικά ως ένα θέμα ευρότερης 
πολιτικής. 

Ίσως η ηγεσία θα πρέπει μελλοντικά, συμφωνώντας σε μεγάλο βαθμό με τις 

σκέψεις του κ. Χατζη8ημητρίου, να το ξανα8εί και να πάρει απόφαση μέχρι ποιου 
σημείου τραβά την πρώτη γραμμή και μέχρι ποιου άλλου σημείου 8ιαφορο
ποιείται. Είναι βέβαια, επαναλαμβάνω, σωστή παρατήρηση, αλλά τα συστατικά 
ε(ναι πάρα πολλά και πρέπει να τα ξαvα8ούμε σε κάποιο μελλοντικό στά8ιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλα8ή χρειάζεται 8ιερεόνηση το θέμα, κόριε Γαλανέ; 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Θα έλεγα ότι θα έπρεπε να επανεξετάσουμε και να επανεκτιμήσουμε τους 
λόγους για τους οποίους ακολουθείται αυτή η αντιφατική πολιτική την οποία 
υπέ8ειξε ο Γενικός Γραμματέας της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ίσως κάποτε ένας από τους συνα8έλφους να εγγράψει αυτό το θέμα, οότως 
ώστε να εξεταστεί, 8ιότι πράγματι αξίζει τον κόπο να εξεταστεί. 

Παρακαλώ; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σε ποια Βουλή, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
κόριε Πρόε8ρε, θα εξεταστεί, αν το εγγράψουμε; 

Από την αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή ως επείγον, κόριε Χατζη8η
μητρίου, 8ιότι είναι πράγματι ένα θέμα που αξίζει τον κόπο να 8ιερευνηθε!. Να 
αφήσουμε τις εκατοντά8ες των άλλων θεμάτων που έχουν εγγραφεί, χωρίς να 
υπάρχει κανένας λόγος κατά τη γνώμη μου, και να 8οόμε αυτά τα θέματα που 

πραγματικά είναι σοβΟιρά. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Σωστή η υπό8ειξή σας, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ': 

Κόριε Πρόε8ρε, αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα τίθεται ως θέμα εποίκων. Εγώ 
θα έλεγα ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπο~ίου και Βιομηχανίας, που είναι 
και η αρμό8ια, θα μποροόσε αυτεπαγγέλτως να βάλει το θέμα στην ημερήσια 
8ιάταξή της, να καλέσει τις αρμό8ιες αρχές και να αρχίσει η μελέτη και στη 

συνέχεια η συζήτηση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, 8εν είναι και πάλι το θέμα τόσο απλό και 8εν είναι θέμα 

φιλοφρόνησης κατά πόσο θα αποσταλεί στην Επιτροπή Οικονομικών, που βεβαίως 
γνωρίζουμε ότι είναι πολυάσχολη, ή στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Είναι θέμα πολιτικής της κυβέρνησης, θα έλεγα, που πιθανότατα να άπτεται και 

της αρμο8ιότητας της Επιτροπής Εξωτερικών και της Επιτροπής Εσωτερικών. 

Γι' αυτό το λόγο είναι εισήγησή μου στην προσεχή συνάντηση των Κοινο
βουλευτικών Εκπροσώπων με τον Πρόε8ρο της Βουλής ή τον Προε8ρεόοντα της 

Βουλής να το συζητήσουμε και να 8οόμε πώς μεθο8εόεται καλότερα η εκτίμηση 

του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ο κ. Ζαχαριά8ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑ.ΔΗΣ: 

Συμφωνώ με την εισήγηση αυτή, κόριε Πρόε8ρε. Το θέμα αυτό 8εν μποροόμε 

να το 8οόμε μεμονωμένα. Είναι θέμα γενικότερης πολιτικής, γι' αυτό πολό ορθή η 
εισήγηση να το 8είτε εσείς ως αρχηγοί κομμάτων και να , 8οόμε πώς θα 
προχωρήσουμε μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΎ'ΜΠΟΎ'ΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, το θέμα που συζητοόμε σήμερα είναι θέμα αναπροσαρμογής 
της τιμής του υγραερίου. Πάνω σ' αυτό το θέμα τοποθετούνται όλες οι πλευρές 

θετικά. 

Ηγέρθη ένα θέμα, το θέμα της προσφοράς ή της παροχής υγραερίου και 
άλλων ει8ώv πετρελαιοειδών στους Τούρκους. Αυτό ε(ναι θέμα γενικότερο, πολύ 
σοβαρό και έχει προεκτάσεις γενικότερες και είναι καλύτερα να ασχοληθεί το 
Εθνικό Συμβούλιο, αν θέλετε, οι αρχηγο( των κομμάτων, για να έχουμε μια 

·-σφαιρική και ολοκληρωμένη αντίκρυση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Η εισήγηση, κόριε Πουμπουρή, είναι να το 8οόνε οι πολιτικοί αρχηγοί την 
προσεχή Πέμπτη, όταν συνέλθουν εδώ, και νομίζω ότι, αν παραστεί ανάγκη, αν 

')υπάρχουν επιπλοκές που επιβάλλουν την εξέταση του θέματος αυτού και από 
:.~νώτερο σώμα, όπως είναι το Εθνικό Συμβοόλιο, τότε βεβαίως θα εξεταστεί, 
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αλλά 8ε νομίζω ότι θα παραστεί αυτή η ανάγκη. Μπορούμε να 8ούμε αυτό το 

θέμα ως πολιτική ηγεσία αυτοϋ του τόπου και τότε· θα δούμε τι μπορεί να γ(νει. 

Γι' αυτό το ζήτημα παρακαλείται ο Γενικός Διευθυντής της Βουλής να το 

/:χει υπόψη του, ώστε να εξετασθεί την προσεχή ΠΙ:μπτη. 

Υπάρχει καμι.~ ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Αντιλαμβάνομαι ότι. δεν υπάρχει καμιά ένσταση. συνεπώς οι Κανονισμοί 
εγκρίνονται. Το επόμενο θ/:μα είναι «Οι περί 18ιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαι8εύσεως (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990>>. Καλείται ο 
Πρόε8ρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας να 8ιαβάσει την Έκθεση. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «01 ΠΕΡΙ ΙΔΙΩ
ΤΙΚΩΝ ΣΧΟΛΩΝ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ (ΤΕΛΗ ΚΑΙ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990" 

Παpόvτες:-

Αν8ρl:ας Ψυλλί8ης, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλl:κος Μαρκί8ης 

Δήμος Γεωργιά8ης 

Γεώργιος Σαββί8ης 

Χρίστος ΠΙ:τας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανο

νισμούς σε τέσσερις συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιανουαρίου, 
13 Φεβρουαρίου, 6 Μαρτίου και 15 Μαϊου 1990. Στα πλαίσια της ενημέρωσής 
της για τους υπό αναφορά Κανονισμούς, η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει 
τις απόψεις εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συν8/:σμου 18ιωτικών Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαί8ευσης, του Συν8έσμου 18ρυμάτων Ανώτατης Εκπαί8ευσης 

και της Ομοσπον8ίας Εργο8οτών και Βιομηχάνων Κύπρου (Ο.Ε.Β.). Η Επιτροπή 
είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει υπόμνημα που κατέθεσαν ενώπιόν της οι 
πιο πάνω ενδιαφερόμενες οργανώσεις. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκ0(8ονται με βάση το άρθρο 34 του 
βασικοό νόμου για τις σχολές τριτοβάθμιας εκπα(δευσης, όπως αυτός τροπο
ποιήθηκε πρόσφατα, σκοπείται ο καθορισμός του όψους των τελών κΟCι των 
8ικαιωμάτων που θα πρέπει να καταβάλλουν ·στο Υπουργείο Παι8ε(ας οι 
ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

Ει8ικότερα, με τους πιο πάνω Κανονισμούς προβλέπεται η επιβολή από τη 
μια τελών και δικαιωμάτων για κάθε Κλάδο σπουδών τα οποία θα κάταβάλλονται 
μια φορά και αφορούν 8ικαιώματα εξέτασης της 8ήλωσης για ί8ρυση και 
λειτουργία ι8ιωτικής σχολής 'τριτοβάθμιας εκπαί8ευσης και για την εγγραφή της 
στο σχετικό Μητρώο κάι, από την άλλη, η επιβολή δικαιωμάτων επιθεώρησης που 
θα καταβάλλονται κάθε χρόνο, αφού ο βασικός νόμος προβλέπει ότι οι σχολές 

1 
! 
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αυτές θα επιθεωροόνται 8υο φορές το χρόνο. Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του 
Τποuργε(ου Παι8ε(ας, τα πιο πάνω τέλη και 8ικαιώματα έχουν το χαρακτήρα των 
οιντοιποδοτικών τελών κοιι το ύψος τους έχει διαμορφωθεί με βάση σχετική 
κοστολόγηση της δαπάνης γιοι την υπηρεσία που θοι προσφέρεται οιπό το κράτος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ποιιδείοις, έχοντας υπόψη τοι όσοι κοιτοιτέθηκοιν 
ενώπιόν της, ομόφωνοι εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό εξέταση 
Κανονισμών, αφοό τροποποιηθούν, ώστε να μειωθούν από τις f:300 στις f:200 τα 
δικοιιώμοιτοι εξέτασης της δήλωσης γιοι την εγγραφή του πρώτου κλάδου σπουδών 
που λειτουργεί σε ιδιωτική σχολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος οιρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιοιδήποτε ένσταση γιοι την 
έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύροι) 

Επει8ή 8εv υπάρχει καμιά ένσταση, οι Καvονισμο( εγκρ(νονται. 

Το επόμενο θέμοι είνοιι «Οι περί Μέτρων κοιι Σταθμών (Μονάδες Μετρήσεως) 
Κανονισμοί του 1990>>.Κοιλείτοιι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις νοι διαβάσει την Έκθεση. --

-}(. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 
'ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ ΚΑΙ ΣΤΑΘΜΩΝ (ΜΟΝΑΔΕΣ ΜΕΤΡΗ

ΣΕΩΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παpόν-rες:-

Κίμων Ποινοιγίδης, Πρόεδρος 

Κώστοις Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλίοι 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις μελέτησε τους πιο 
_ Jπάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που προιγμοιτοποιή~ηκε στις 15 Μαϊου 1990. 
·.Στη συνεδρίαση οιυτή κλήθηκε κοιι παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
-"Εμπορίου και Βιομηχοινίοις. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τοι άρθροι 12, 
13 κοιι 68 της νομοθεσίας γιοι τα μέτροι κοιι τοι στοιθμά, σκοπείτοιι η οιντικοι
τάσταση της υφιστάμενης κανονιστικής νομοθεσίας γιοι τις μονάδες μετρήσεως, με 
στόχο τον εκσυγχρονισμό κοιι την ευθυγράμμισή της με την αντίστοιχη νομοθεσία 
άλλων χωρών κοιι ιδιαίτεροι των χωρών-μελών της ΕΟΚ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις υιοθετεί - τους 
σκοπούς και τις επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι, αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κοιτοιτεθεί οιπό την Εκτε
λεστική Εξουσία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ! θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμο! εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα ε!ναι «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990>>. Καλώ τον Πρόε3ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας να 3ιαβάσει την Έκθεση. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΚΡΗΚΤΙΚΩΝ ΥΛΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Πιχpόvτες:-

Κίμων Παναγί3ης, Πρόε3ρος 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν3ρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχαν!ας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε σuνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαϊου 1990. 
Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Με τους πι.ο πάνω Κανονισμούς, οι οποtοι. εκδ(δονται με βάση το ιίρθρο 13 
του περί Εκρηκτικών Υλών Νόμου, σκοπε!1'αι η αναθεώρηση τ(,,ν υφιστάμενων 
τελών για την έκδοση των διάφορων πιστοποιητικών που προβλέπονται στην πιο 
πάνω βασική νομοθεσία για την κατασκευή, χρήση ή αποθήκευση εκρηκτικών 
υλών. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υ πουργε!ου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, η αναθεώρηση των πιο πάνω τελών γίνεται για να 
ανταποκρ(νονται στα σημερινά δεδομένα, μια και αυτά έχουν αναθεωρηθεί για 

τελευτα(α φορά το 1987. Με τις τροποποιήσεις που προτείνονται αναμένεται ότι 
το σύνολο των εισπραττόμενων τελών της κυβέρνησης για τις εκρηκτικές ύλες θα 
δι.πλασι.ασ-τει 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
τις εξηγήσεις που της 3όθηκαν από τους εκπροσώπους του αρμό3ιου Υπουργείου, 
ως θέμα αρχής, συμφωνεί με την αναθεώρηάη των προτεινόμενων τελών όχι όμως 
στο ύψος που προτείνεται., γι / αυτό και. εισηγε(ται. την έγκριση των πι.ο πάνω 
Κανονισμών, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, ώστε τα αναθεωρημένα τέλη να 
μην ξεπερνούν τελικά το 3ιπλάσιο των υπό αναθεώρηση τελών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: . 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει καμιά ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών αυτιbν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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ΕπειΟή Οεv υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοl εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα ε!ναι ({Ot περί Πολιτιστικών και 'Αλλών Υπηρεσιών 

(Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών - Θtση Ερευνητή) {Σχό8ια Υπηρεσίας) Κανο
νισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας 
να 8ιαβ&σει την Έκθεση. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΙ

ΤΙΣΤΙΚΏΝ ΚΑΙ ΑΛΛΏΝ ΥΠΗΡΕΣΙΏΝ (ΚΕΝΤΡΟ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΏΝ 
ΕΡΕΥΝΏΝ - ΘΕΣΗ ΕΡΕΥΝΗΤΉ) (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟ
ΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παpόvτες:-

Αν8ρέας Ψυλλί8ης, Πρόε8ρος 

Τ&κης Χατζη8ημητρ(ου 

Πέτρος Στυλιανού 

Δήμος Γεωργι&8ης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτικ-ή Επιτροπ-ή Παι8είας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανο
νισμοός σε Ούο συνεΟρ!ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και στις 15 Μαϊου 
1990. Στα πλαίσια της ενημόρωσ-ής της για τους πιο π&νω Κανονισμοός, η 
Επιτροπή ε(χε την ευκαιρία να ακοόσει τις απόψεις εκπροσώπων του Υπουργείου 
ΠαιΟε(ας, του Διευθυντή του Κ·έvτρου Επιστημονικών Ερευνών και εκπροσώπων 

του. Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο
κρατίας και της ΠΑΣΥΔΥ. Στις πιο π&νω συνε8ρι&σεις της Επιτροπής ήταν 
επ(σης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Μ. Παπαπέτρου. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκ8ί8ονται σόμφωνα με τα &ρθρα 27 και 87 του 
νέου περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου του 1990 και σκοπό έχουν την αναθεώρηση 
του σχε8ίου υπηρεσίας για τη θέση ερευνητή στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών. 

Με τα νέα σχέ'δια ~πηρεσ!ας που προτε(νονται, πέpι;t από την εξει'δίκευση των 
ειΟικοτήτων και την πλήρωση των θέσεων ανάλογα με τις εκάστοτε ανάγκες του 

Κέντρου, ανάβαθμ!ζονται τα καθήκοντα και οι ευθύνες για τη θέση του ερευνητή 
και ταυτόχρονα αναβαθμίζονται τα απαιτοόμενα προσόντα για τη θέση με την 
απαίτηση για κατοχή μεταπτυχιακοό 8ιπλώματος ή τίτλου. 

Οι εκπρόσωποι των αρμ68ιων lπουργε!ων, _του Γενικού .Εισαγγελέα της 
Δημοκρατ!ας και της ΠΑΣΥ Δ Υ, καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής συμφώ

νησαν με το περιεχόμενο των πιο πάνω Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας, αφοό ενημερώθηκε από τις αρμό8ιες 

αρχές για τους πιο. πάνω Κανονισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία, με ένάρξη 
ισχόος από την 1 η Ιανουαρίου 1991, μιας και για το φετινό χρόνο οι κενές θόσεις 
ερευνητή έχουν ή8η προκηρυχθεί για πλήρωση με β&ση τα υφιστ&μενα σχέ8ια 
υπηρεσίας. · 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΏΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
Ο κ. Ψυλλί8ης. 
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Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ θα ήθελα να δηλώσω ότι, παρ' όλο που έχουμε μπροστά 
μας τα σχέδια υπηρεσίας για τη θέση ερευνητή, ζητούμε η ισχύς' αυτών των 
Κανονισμών να άρχεται οιπό την 1η Ιανουαρίου του 1991. Ίσως να διερωτάται 
κανένας αν υπάρχει καμιά αντινομ(α σ 'αυτό το πράγμα. 

Ε(ναι γεγονός ότι υπάρχει. Υπάρχει, γιατ(, ενώ αποστέλλονταν στη Βουλή 

για έγκριση αυτά τα σχέδια υπηρεσίας, ταυτόχρονα εζητείτο η πλήρωση της θέσης 
με βάση τα προηγούμενα σχέδια υπηρεσίας που παίρνουν άτομα τα οποίοι δε θα 
πληρούν ικανοποιητικά τη θέση του ερευνητή στο Κέντρο Επιστημονικών 

Ερευνών. 

Η θέση αυτή δημιουργεί εύλογα την υποψία ότι ο νέος ερευνητής ο οποίος θα 
μπει εκεί, αν πληρωθεί αυτή η θέση με βάση τα προηγούμενοι σχέδια υπηρεσίας, 

μπορεί να είναι ύστεροι οιπό 10-15 χρόνια, όταν θα κενωθεί η θέση. Αυτό σημαίνει 
ότι θα υστερεί εκείνος που θα πληρώσει τη θέση σήμερα οιπό την πραγματική 
θέση και από τοι πραγματικά δεδομένα τα οποία θα έχουμε στο μέλλον. 

Η Επιτροπή δεν μπορούσε να κάνει διαφορετικά, διότι είχε ήδη προκηρυχθεί η 

θέση. Εντοότοις, με την αναβολή της έναρξης ισχύος των παρόντων Κανονισμών 

πιστεύουμε ότι, αν 8ε βρεθε( τΌ κατάλληλο άτομο για να πληρώσει τη θέση αυτή, 
θα δημοσιευθεί ξανά η θέση, έτσι που η θέση στο μέλλον ή και τώρα ακόμα θοι 

πληρωθε! με βάση τους νέους Κανονισμούς και θα ε!ναι η σωστ'ή θέση εκε!νη πoiJ 

ζητείται και θα βρεθεί το κατάλληλο άτομο στη σωστή θέση γιοι την οποίοι έγιναν 
οι παρόντες Κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θα παροικοιλούσοι νοι μου δοθεί ο λόγος, για 

να εκφράσω πολύ σύντομα μερικές απόψεις πάνω στους υπό συζήτηση Κανο
νιί::rμούς, Π,ου σήμερα καλούμαστε να εγκρ(νουμε και να επιψηφ(σουμε. 

Με τους Κανονισμούς αυτούς, όπως είναι γνωστό, αναβαθμίζουμε τοι καθή

κοντα και τίς ευθόνες, καθώς και τα απαιτοόμενα προσόντα, των ερευνητών του 
Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών. 

Θα πρέπει όμως ταυτόχρονα να τονίσουμε πως επιβάλλεται κοιι η παράλληλη 
από μέρους μοις αναβάθμιση των προσφερόμενων όρων εργοδότησης των εργαζο
μένων κάτω από πραγματικά δόσκολες συνθήκες -δόσκολες για την επιστημον.ική 

δημιουργία-ερευνητών του Κέντρου, καθώς και την ανάγκη αναβάθμισης του status 
του ερευνητή. _Θα παραλείψω, έντιμε κόριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στη στεγαστική 
τους περιδίνηση, μιας και οι συνθήκες -χάρη στα διαβήματα της προηγούμενης 

διεόθυνσης του Κέντρου αλλά και στις δικές. μας προσπάθειες -έχουν καταστεί 
περίπου ανθρώπινες. 

Θα σταθώ όμως έστω κι ακροθιγώς σ'. ορισμένους τομείς που σχετίζονται 
άμεσοι με την ανάγκη παροχής κινήτρων για ανέλιξη, για να τονίσω πως οι 
προσφερόμενες κλίμακες εργοδότησης σ 'ανθρώπους με διδακτορικούς τίτλους κι 

επιστημονική συγγραφική δραστηριότητα, οι κλίμακες συγκεκριμένα της τάξης του 
Α8 προς Α10, κλίμακες που ισοδυναμούν με θέσεις απλού καθηγητή ή κι απλού 
δασκάλου, όπως από. την προσεχή χρονιά θα συμβεί, δε συνιστοόν ποσώς κίνητρα 
εφελκυστικά. 
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Κι ούτε ανελικτικά κ(vητρα προσφέρονται, μιας κι οι προοπτικές προαγωγής 
τους με την υφιστάμενη διαpθpωτική υποδομή είναι σχεδόν μηδενικές, αν όχι κι 
εκμηδενισμένες παντελώς. 

Θα.σταθώ επίσης σ'ένα άλλο καίpιο και κpίσιμο στοιχείο, στο στοιχείο της 
έλλειψης ουσιαστικά δpώσας κεντpικής βιβλιοθήκης, καθώς και της απουσίας 

εξειδικευμένων βιβλιοθηκών στα γpαφεία του κάθε εpευνητή. Είναι ένα α(τημα 
τόσο δίκαιο, όσο είναι κι εξόφθαλμα χpήσιμο. Χαιpόμαστε, έντιμε κύpιε Πpόεδpε, 
διαπιστώνοντας πως, πρόσφατα ιδια(τερα, συναντούμε: -όπως π.χ. στα γραφεία 

της Γενικής Εισαγγελίας αλλά κι αλλού, σ' άλλα κυβερνητικά ερευνητικά 
γpαφεία-την ατομική βιβλιοθήκη για τον κάθε εpευνητικά εpγαζόμενο κpατικό 
υπάλληλο. Και το ερώτημα που προκύπτει είναι: Γιατί η σωστή αυτή πρακτική 
να μην ακολουθείται και στο κατ' εξοχήν εpευνητικό ίδpυμα, το Κέντpο 
Επιστημονικών Ερευνών; 

Η συμμετοχ'ή των ερευνητών στα διάφορα επιστημονικά συνέδρια του 
εξωτεpικού (της ειδικότητάς τους) είναι οpγανικά απαpαίτητη για τον εμπλου

τισμό και την επιστημονική ενημέρωσή τους και θα πρέπει να πραγματοποιείται 
τουλάχιστον μια φοpά κάθε δυο χpόνια κι όχι όπως μέχpι τώpα παpατηpείται, που 
η συμμετοχή τους δεν πpαγματοποιε(ται ούτε μια φοpά κάθε πέντε χpόνια. Και τα 
έξοδα της συμμετοχής τους αυτής -πέpαν της αποπληpωμής του απλού εισιτηpίου 
που ως τα τώpα γίνεται- να διαλαμβάνουν όλα τα έξοδα στη διάpκεια της 
συμμετοχής τους στο συνέδpιο: διατpοφή, διαμονή και διακ(νηση. 

Εξάλλου όσοι εpευνητές ασχολούνται με την έpευνα κωδίκων, εγγpάφων και 

αρχειακού γενικά υλικού σ' ευρωπαϊκές βιβλιοθήκες πρέπει να έχουν τουλάχιστον 
μια φοpά κάθε δυο χpόνια την ευκαιpία να μεταβαίνουν στο εξωτεpικό με πλήpη 
κpατικά έξοδα για εμπλουτισμό κι ενημέpωση του εpευνητικού τους έpγου, 

δεδομένου πως όλα τα έγγpαφα αυτά συνιστούν την υποδομή του συγγpαφικού 
τους έpγου. 

Να επισημανθούν τέλος, έντιμε κύριε Πρόεδρε, οι ανάγκες κι οι ελλε!ψεις 
στον τομέα της έpευνας και να δpομολογηθεί η επιστημονική αντίκpισή τους. Και 
με βάση αυτές τις ανάγκες -κι όχι, όπως περίπου γίνεται τώρα, εική και ως 
έτυχε -να γίνονται οι αναγκαίες πpοσλήψεις. Να σημανθούν οι ανάγκες μας στη 
φιλολογία, την ιστοp(α, τη γλωσσολογία, την εθνογpαφία, τη φιλοσοφία ακόμα και 

' ή \:' ι ι ι να επισημανουμε και νοc ικανοποι σουμε -ιοιαιτερα τωρα με την ουσιαστικη 

αναστολή των εργασιών του Κρατικού Κυπριακού Κέντρου Μελετών -τις οργα
νικές απαιτήσεις που αποppέουν από την ανάγκη επιστημονικής (και πολιτικής) 
εντpύφησής μας στο γεωγpαφικοπολιτικό μας πεpίγυpο με αpαβολόγους, τουpκο
λόγους, εβpαιολόγους κ. ά. 

Να εξειδ'ικεύσουμε ciκόμα τα καθήκοντα που αναθέτουμε σε κάθε ερευνητή 
και, όταν όλες οι πpοUποθέσεις που πιο πpιν καθοpίσαμε πληpωθούν, να 

επιζητείται καθεχpοvικά απολογισμός από τους εpευνητές. Και να δημοσιεύονται 
στην ετήσια επετηp(δα του Κέντpου Επιστημονικών Εpευνών, όπως ακpιβώς 
γίνεται με τις δpαστηpιότητες καθηγητών (αναπληpωτών, επίκουpων, υφηγητών 

και λεκτόρων) των δ'ιάφορων πανεπιστημιακών σχολών, οι δ'ραστηριότητες των 
ερευνητών και ως στοιχείο καταξίωσής τους και ως κίνητρο αλλά και για 
ενημέρωση του κυπριακού λαού. Και στα πλαίσια αυτά να συζητηθούν οι λόγοι 
για τους οποίους ερευνητές αποχωρούντες ύστερα από χρόνια απο το Κέντρο δ'εν 
παρουσιάζουν ούτε μια επιστημονική έκδ'οση. ή, κι αν παρουσιάζουν ύστερα από 
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δεκαετ(ες μια ή δυο, πόσα αυτή κοστολογε(ται; Και φοβούμαι πως πολλές δεκάδες 

χιλιάδες λίρες σε πολλές περιπτώσεις μας στοιχίζει μια τέτοια έκδοση, έντιμε 
κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Δεν είναι πρόθεσή μου να σχολιάσω ούτε το έργο ούτε -τα δικαιώματα ούτε 
τα καθήκοντα των ερευνητών. Θέλω να σχολιάσω μόνο ένα σημείο που αναφέ
ρεται στην Έκθεση, το σημείο που σχετίζεται με την ημερομην(α που θέτουν σε 
ισχό τους Κανονισμούς. 

Είναι η εντύπωσή μου ότι αυτή η πρόνοια ενδεχομένως να μας φέρνει έξω 
από το στόχο που ίσως όλοι θέλουμε, διότι, αν προκηρύχθηκε η θέση με βάση 
άλλα σχέδια υπηρεσίας και εμείς θέλουμε να είναι βελτιωμένες και αναβαθμι
σμένες οι αρμοδιότητες του ερευνητή, νομίζω ότι δε μας φέρνει στο στόχο η 

αναβολή της ημερομηνίας της εφαρμογής των Κανονισμών, αλλά πιθανότατα να 
μας βοηθούσε αν εφαρμόζονταν οι Κανονισμοί και γινόταν πρόνοια, ώστε, αν 
τυχόν δημοσιεύθηκε η θέση με βάση άλλα σχέδια υπηρεσίας, να ξαναδημοσιευθεί, 
για να μπορεί να αναβαθμιστεί πράγματι ο ρόλος και η Θέση αυτού του προσώπου 
που θέλουμε να καλύψει σ 1 αυτό τον τομέα τις υπηρεσίες που χρειαζόμαστε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ψυλλ(δης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το είχα τονίσει στη σύντομη παρέμβασή μου. Αν μπορούσε 
να είχαμε τα νέα σχέδια υπηρεσίας και αν μπορούσαμε να ζητήσουμε θέση 
ερευνητή με βάση τα νέα σχέδια υπηρεσίας, θα το κάναμε. Ο λόγος για τον οποίο 
ζητούμε να ισχύσουν από την 1η Ιανουαρίου 1991 είναι για να μας δοθεί η 

ευκαιρία, αν είναι δυνατό, να πληρωθεί η θέση -κατόπιν διεξοδικής συζήτησης και 
κατόπιν γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα- και, αν η θέση αυτή τη στιγμή 

δεν πληρωθεί, να μπορεί να πληρωθεί με βάση τα νέα σχέδια υπηρεσίας. 

Σε καμιά περίπτωση δεν μπορούσαμε να αναθεωρήσουμε τα παλιά σχέδια 
υπηρεσίας, διότι η θέση είχε ήδη δημοσιευθεί. Παρ' όλο που, όταν μας ήρθαν τα 
νέα σχέ'Οι.α υπηρεσ(ας, κάναμε θόρυβο γι / αυτό το πptίγμα, ήταν αργά. / 

ΗΌη, όταν 
έφθασαν τα νέα σχέδια υπηρεσίας, η θέση είχε δημοσιι;:υθεί. 

Γι.' αυτό το λόγο κάναμε αυτή την πρόνοια κατόπιν γνωμάτευσης του Γενικού 

Εισαγγελέα, ώστε να δοθεί η ευκαιρία σε περίπτωση που δεν πληρωθεί η θέση να 
μπορεί να ξαναδημοσι,υθεί με βάση τα νέα σχέδια υπηρεσίας και πρέπει να 
υπάρξει ένα χρονικό διάστημα από την προηγούμενη δημοσίευση, για να μπορούν 

να τεθούν σε εφαρμογή τα νέα σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή, κύριε Ψυλλίδη, αν εν τω μεταξύ μέχρι την 1η Ιανουαρίου 1991 
πληρωθεί αυτή η θέση, θα πληρωθεί με βάση τα παλιά σχέδια υπηρεσίας. 
Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Πολύ σωστά, χόριε Πρόε'Ορε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν &λλοι ομιλητές; 

Επειδή δεv υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει καμιά ένσταση για τηv έγκριση 
των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση~ οι Κανονισμοί εγκρlνονται. 

Το επόμενο θόμα είναι "'Εγγραφα κατατεθόντα στη Βουλή στις 3 Μαϊου 
1990 που αφορούν την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού στη Δημόσια Υπηρεσία». 
Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβ&σει 

την Έκθεση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΚΑΤΑΤΕΘΕΝ ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΣΤΙΣ 

3 ΜΑ·Ι·ΟΥ 1990 ΕΓΓΡΑΦΟ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΔΥΝΆ
ΜΕΙ ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 3 (1) (α) ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΣ ΕΚΤΆΚΤΩΝ 

ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ (ΔΗΜΟΣΙΆ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΉ ΥΠΗΡΕΣΙΑ) 

ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 1985 (ΑΡ. 99 ΚΑΙ 122 ΤΟΥ 1985) 

Πιχpό11τες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Λόανδρος Ζαχαρι&δης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο π&νω Έγγραφο (με αρ. 88/1990) σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 14 Μαϊοι> 1990. Στη συνεδρίαση αυτή ήταν παρόντες και οι αξιότιμοι 

Βουλευτές κ Π. Στυλιανού και 'Α. Χρυσοστόμου. 

Με το πιο π&νω Έγγραφο, που κατατόθηκε στη Βουλή στις 3 Μαϊου 1990 
από τον Υπουργό Οικονομικών σύμφωνα με τις διατ&ξεις των περί Προσλήψεως 
Εκτ&κτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 
(Αρ. 99 και 122 του 1985), γίνεται εισήγηση για μετατροπή 129 ωρομισθίων που 
εκτελούν δημοσιοUπαλληλικ& καθήκοντα σε έκτακτους υπαλλήλους με β&ση τον 

κατάλογο που έχει υποβληθεί στη Επιτροπή Οικονομικών στο στάδιο της 
συζήτησης του όλου θόματος των ωρομισθίων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, ο αριθμός των 
ωρομισθίων για .μετατροπή σε εκτ&κτους έχει διαφοροποιηθεί από τον αρχικό 
κατ&λογο των 131 σε 129, γιατί 2 από τα επηρεαζόμενα &τομα διορίστηκαν στο 
μεταξύ σε οργανικές θέσεις στη δημόσια υπηρεσία. 

Με β&ση σχετικός Αποφ&σεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 3.4.1989 
και 24.8.1989 εγκρίθηκε όπως οι υπ&λληλοι που όχει διαπιστωθεί ότι εκτελούν 
δημοσιοUπαλληλικά καθήκοντα μετατραπούν αρχικά σε έκτακτους υπαλλήλους και 
στη συνέχεια μονιμοποιηθούν με β&ση σχετικό νομοσχέδιο που θα κατατεθεί στη 

Βουλή. Για το σκοπό αυτό είχε σταλεί στη Βουλή και παλαιότερα σχετικό 
έγγραφο, το οποίο όμως ύστερα από παραστ&σεις των ενδιαφερομένων απο
σύρθηκε από το αρμόδιο Υπουργείο για επανεξέταση, με στόχο τη βελτίωση των 



2765 

όρων μετατροπής των εν λόγω ωρομισθίων σε εκτάκτους. Οι βελτιωμένοι όροι 

μετατροπής, όπως προνοούνται στο υπό συζήτηση έγγραφο, συνοψίζονται στα πιο 

κάτω: 

(οι) Το ωρομίσθιο προσωπικό θα 8ιοριστεί στις 8ημόσιες θέσεις (τα 

καθήκοντα των οποίων απο8ε8ειγμένα εκτελούσε), όπως αυτές εμφανί
ζονται στους ΠροUπολογισμούς του 1987, πριν από την εισαγωγή του 
σχε8ίου ομα8οπο(ησης των 8ημόσιων θέσεων, εκτός από τις περι

πτώσεις του προσωπιχοό το οπο(ο εκτελοόσε καθήκοντα κλητήρα ή 
βοηθού γραφείου, το οποίο και θα 8ιοριστεί στη νέα ομα8οποιημένη 

θέση Βοηθού Γραφε(ου του Γενιχοό Βοηθητικού Προσωπικού των 

Γενικών Κατηγοριών Προσωπικού. 

(β) Ο ωρομίσθιος θα πρέπει να εκτελούσε 8ημοσιοUπαλληλικά καθήκοντα 
πάνω σε πλήρη βάση για τρία τουλάχιστον χρόνια μέχρι και τις 

26.9.1988. 
(γ) Ο ωρομίσθιος πρέπει να ικανοποιεί τα σχέ8ια υπηρεσίας της θέσης 

στην οποία θα 8ιοριστεί (εξαιρουμένου του όρου για επιτυχία σε ει8ική 
γραπτή εξέταση που προβλέπει το σχέ8ιο υπηρεσίας της θέσης Βοηθού 

Γραφείου του Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού}. 

(8) Το προσωπικό θα ενταχθεί στις κλ(μακες των θέσεων στις οποίες θα 

8ιοριστε( με βάση τις απολαβές του ως ωρομίσθιου μειωμένες κατά 
7.5%, σε καμιά όμως περίπτωση το προσωπικό αυτό 8εν μπορεί να 
τοποθετηθεί -
(ι) σε σημείο της κλίμακας ψηλότερο από τη βαθμί8α στην οπο(α θα 

ετοποθετείτο λαμβανομένων υπόψη των συμπληρωμένων ετών 
υπηρεσίας του σε 8ημοσιοUπαλληλικά καθήκοντα από το 1978 
και μετά ή 

(ιι} πιο χαμηλά από την αφετηρία της κλ(μακας της θέσης στην 
οποία θα 8ιοριστεί. 

Ανεξάρτητα από τις πρόνοιες της παραγράφου (8) (ι) πιο πά~ω, 
σε καμιά περίπτωση οι μειωμένες κατά 7.5% ετήσιες απολαβές 
του προσωπικού 8εν μπορούν να μειωθούν κατά ποσό που να 
υπερβαίνει τις :Ε400 το χρόνο. 

(ε} Η μετατροπή του ωρομισθίου σε έκτακτο υπάλληλο πρέπει να γίνει 
ανα8ρομικά από 1 η Οκτωβρ(ου 1989. 

Η Επιτροπή, υιοθετώντας τη μετατροπή των εν λόγω ωρομισθίων σε 
έκτακτους υπαλλήλους, είναι της γνώμης ότι 8εν εγείρεται θέμα απαγόρευσης των 

συνεπακόλουθων προσλήψεων που προτε(νοvται κάτω από τους όρους και τις 
προUποθέσεις που αναφέρονται στο υπό αναφορά έγγραφο. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος και στη 8ιάρκεια αυτής 
στάληκαν στην Επιτροπή πολλά υπομνήματα από μέρους εν8ιαφερόμενων προ

σώπων που διαμαρτύρονταν, γιατ( δεν ε(χαν περιληφθε( στον κατάλογο των 

ωρομισθίων που τώρα μετατρέπονται σε ημερομίσθιους. 

Η Επιτροπή για καθαρά αντικειμενικούς λόγους 8εν ήταν σε θέση να 

επιβεβαιώσει ή όχι τους ισχυρισμούς που περιέχονταν στα υπομνήματα αυτά, 
γι 1 αυτό και κάλεσε τους αpμοδ(ους να εξετάσουν κάθε περ(πτωση ξεχωριστά και 
να επανέλθουν το συντομότερο με τις εισηγήσεις τους. Με αφορμή τις παρα

στάσεις αυτές η Επιτροπή θεωρε( σκόπιμο να παρατηρήσει ότι ο υπό αναφορά 
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κατάλογος έγινε 8εκτός από την Επιτροπή, για1-! οι αρμό8ιοι τη 8ιαβεβα!ωσαν ότι 
η ετοιμασ!α του στηρ!χτηκε πάνω στην αντικειμενική Βιερεύνηση κάθε περ!πτωσης 
ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επ! θέματος αρχής; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η μετατροπή των 129 ωρομ!σθιων υπαλλήλων σε εκτάκτους 
ε(ναι ένα μέτρο που επανορθώνει μια α8ικ!α. Οι 129 ωρομ!σθιοι, ενώ εκτελούσαν 
για μεγάλο χρονικό 8ιάστημα 8ημοσιοϋπαλληλικά καθήκοντα, 8εν ε!χαν καταταγε! 
στη θέση του εκτάκτου ούτε απολάμβαναν εκε(vων των 8ικαι.ωμάτων που έπρεπε 

να απολαμβάνουν. 

Κατά συνέπεια εμε(ς θα συμφωνήσουμε όπως εγκριθούν τα σχετικά έγγραφα. 

Υπάρχει όμως ένα πρόβλημα. Όπως αναφέρει και η Έκθεση της αρμό8ιας 
Επιτροπής, ένας αριθμός προσώπων που 8εν περιλήφθηκαν στον κατάλογο των 
αρμο8(ωv έχουν παραπονεθε(, επει8ή 8ικαιούνταν να περιληφθούν σ' αυτό τον 

κατάλογο και να μετατραπούν σε εκτάκτους και. 8εν περιλήφθηκαν. Γι' αυτό εμείς 
υποστηρ!ζουμε την εισήγηση της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής όπως οι 
αρμό8ι.οι. ετοιμάσουν νέο κατάλογο με βάση τα παράπονα που έχουν εκφραστε(, 
έτσι που να επανορθωθε( και οποια8ήποτε α8ικ!α έχει παραβλεφθε! από τους 

αρμο8!ους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Άλλωστε αυτή ε!ναι και η εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, κύριε 

Πουμπουρή. 

Ο κ. Κωνσταντ!νου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με την έγκριση των σημερινών εγγράφων φτάνει σε πέρας η 
ταλαιπωρία, η αγωνία και τα βάσανα 129 ατόμων τα οπο!α, ενώ εργάζονταν 
τόσα χρόνια και εκτελούσαν 8ημοσιοUπαλληλικά καθήκοντα 1 θε~-ρούνταν ωρο
μ!σθιοι. Με την έγκριση των εγγράφων αυτών α!ρεται αυτή η α8ικ!α. 

'Ομως πρέπει να πούμε ότι με την έγκριση αυτών των εγγράφων παραμένουν 

8υο κενά ακόμα. Το πρώτο εlναι η αποστολή στο Σώμα το συντομότερο δ'υνατό 
νομοσχεδ'(ου το οποlο να μετατρέπει τους εκτάκτους αυτούς σε μόνιμους κυβε:ρνη
τικοός υπαλλήλους. Αυτή άλλωστε ε!ναι και η πρόθεση της !8ιας της κυβέρνησης, 

όπως δ'ιαβιβάστηκε στην Επιτροπή Οικονομικών. Γι' αυτό το πρώτο που 
αναμένουμε ε!ναι ότι στο πιο σύντομο χρονικό 8ιάστημα θα πρέπει η Εκτελεστική 
Εξουσ!α μετά την έγκριση των εγγράφων αυτών να στε!λει νομοσχέ8ιο με το 

οποlο οι έκτακτοι αυτοί να μετατρέπονται σε μονlμους. 

Το 8εότερο κενό που υπάρχει ε(ναι ότι υπάρχουν στοιχεία και έγιναν πολλά 

παράπονα ότι αριθμός ωρομισθ!ων οι οπο!οι εκτελούν 8ημοσιοϋπαλληλικά καθή
κοντα 8εν έχουν περιληφθε! σ' αυτό τον κατάλογο. 

Η Επιτροπή Οικονομικών Βεν ήταν 8υνατό να ερευνήσει αυτά τα θέματα ούτε 
και ε!ναι της αρμο8ιότητάς της να το κάμει. Όμως η Επιτροπή Οικονομικών έχει 
τη γνώμη ότι όλες αυτές οι περιπτώσεις ατόμων τα οποία έχουν παράπονο ότι 

έγινε: δ'ιάκριση σε βάρος τους θα πρέπει να εξεταστούν από την Εκτε:λεστι-κή 
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Εξουσία και μάλιστα το συντομότερο 8υνατό και για όλες τις περιπτώσεις οι 
οποίες είναι παρόμοιες με τους 129, που σήμερα μετατρέπουμε σε εκτάκτους και 
αύριο ελπ(ζιι) σε μοv(μους, θα πρέπει να ετοιμαστεί νέος κατάλογος, ο οποίος 
επ(σης το συντομότερο να σταλεί στη Βουλή,. ώστε και αυτο(' οι ωρομ(σθιοι, που 

κάτω από τις ί8ιες συνθήΚες θα έπρεπε σήμερα να είχαν μετατραπεί σε 
εκτάκτους, τουλάχιστον να μετατραπούν αύριο και να αρθε( η α8ικία που γίνεται 
σε βάρος τους. 

Αυτά, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνούμε με τον τρόπο που έθεσε τα θέματα ο υπεύθυνος 

επ( των οικονομικών θεμάτων του ΑΔΗΣΟΚ. Όμως πρέπει να τονιστούν τα 
εξής: Πράγματι η κυβέρνηση και η Επιτροπή έχουν 8ιορθώσει μια σοβαρή α8ικία 

που έγινε σε βάρος 129 ατόμων και χαιρόμαστε που σήμερα πράγματι η 
κατάσταση έχει πάρει την οριστική της πορε(α προς το να διορθωθούν τα 
πράγματα. 'Ομως πράγματι υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις και, αν αυτές οι 
περιπτώσεις 8εν έχουν ακόμα εξεταστεί από την αρμό8ια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, αυτό οφείλεται στο ότι η κυβέρνηση καθυστερεί να μας στείλει τους 
καταλόγους εκε(νους που αναμένουμε, δηλαδή την ορθολογιστική μελέτη του κατά 

πόσο εμπίπτουν στα (8ια κριτήρια που ισχύουν για τους 129 τους οποίους έχουμε 
εγκρίνει. 

Σίγουρα σuμφωνούμε κι εμείς ότι όσοι γίνουν από ωρομίσθιοι, με βάση αυτά 
τα κριτήρια, έκτακτοι πρέπει και να μονιμοποιηθούν. 

Όμως πρέπει να 8οθεί και μια προει8οποίηση στην κυβέρνηση, η οποία 8ε 
λέχθηκε προηγουμένως. Όταν μιλούμε για το θεσμό των εκτάκτων, υπάρχουν 
κάποια κριτήρια τα οποία έχει καθορίσει η Επιτροπή με πάρα πολλή προσοχή και 
τα οΠοία η κυβέρνηση κανονικά έχει 8εχτεt. Όμως παρανομεί η κυβέρνηση, 8ιότι 
8εν eφαρμόζει αυτά τα κριτήρια, και, ενώ ερχόμαστε εμείς και περικόπτουμε τους 
μονίμους στους τακτικούς προϋπολογισμούς, για να επιφέρουμε κάποιες οικο
νομίες, 8ιά. του θεσμού των εκτάκτων οι οποίοι προσλαμβάνονται όχι σαν αυτούς 
ε8ώ, που 8ικαίως θα γίνουν έκτακτοι και μετά μόνιμοι, η κυβέρνηση έχει 

κα;αντήσει το θέμα αυτό των εκτάκτων τον πίθο των Δανα·caων. 

Γι' αυτό το λόγο έχει 8οθεί ένα μήνυμα ομόφωνο από όλες τις πλευρές από 

την Επιτροπή Οικονομικών, ότι, αν η κυβέρνηση 8εν αντιμετωπίσει σφαιρικά 
πλέον το θέμα των ~κτά.κτων και της περισυλλογής η οποία αναμένεται, τότε 
τουλάχιστον εμείς, κ~ι πιστεύω και τα άλλα μέλη της Επιτροπής, θα προχω
ρήσουμε σε κάποια μέτρα, για να αναγκαστεί η κυβέρνηση και ι8ιαίτερα ο 
Υπουργός Οικονομικών να ακολουθήσει μια σωστή, ορθολογιστική πολιτική στο 
θέμα των εκτάκτων και να εφαρμόσει, κύριε Πρόε8ρε, τα κριτήρια τα οποία έχουν 

τεθεί προ πολλού χρόνου εκ μέρους της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε. 

Θα ήθελα κι εγώ με τη σειρά μου να χαιρετίσω τα υπό έγκριση έγγραφα τα 
οποία πράγματι θέτουν t.να τέρμα στην α8ικία η οποία κράτησε πολλά χρόνια. 
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Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι μεγάλος αριθμός αυτών των υπαλλήλων 
18 ολόκληρα χρόνια ήταν ωρομίσθιοι, πρέπει να 3εχτοόμε .ότι τουλ&χιστον 

τερματίζεται το &γχος που είχαν αυτές οι οικογένειες για το μέλλον και των ι3ίων 
και των παι8ιών τους. Φα!vεται όμως ότι η μετατροπή τους σε εκτάκτόυς, κύριε 
Πρόε3ρε, αφήνει ακόμα κάποια παράθυρα, όπως εί3α στο έγγραφο, επει3ή μπορεί 
ορισμένοι απ / αυτούς υπό το κ&λυμμα ότι 8εν έχουν τα προσόντα τα οπο!α 
προνοούνται για τη θέση η οποία αναμένεται να 3ημιουργηθεί να περάσουν από 
κ&ποιες εξετάσεις και υπάρχει το εν3εχόμενο ορισμένοι να μη μονιμοποιηθούν 
τελικά. 

Είναι πιστεύω το μήνυμα αυτού του Σώματος ότι και οι 129 αυτοl έκτακτοι, 
οι οποίοι τόσα χρόνια έχουν ταλαιπωρηθεί, πρέπει να μετατραπούν σε μόνιμους 
υπαλλήλους, σύμφωνα με την επιθυμία του Σώματος. Και συμφωνώ επιπλέον ότι 
πρέπει να εξεταστε( προσεκτικά και ο κατάλογος των υπόλοιπων ωρομισθίων και, 
αν εμπίμπτουν στις ί3ιες κατηγορίες, αν 3ηλα3ή εκτελούν 3ημοσιοϋπαλληλικά 
καθήκοντα, πρέπει να ικανοποιηθε( επιτέλους και αυτών το αίτημά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουνωτός. 

1. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 
Κόριε Πρόε3ρε, 

'Υστερα· από τέσσερις-πέντε ομιλητές φυσικό ε(ναι να επαναλάβουμε μερικά 
από όσα λέχθηκαν. Πάντως με το έγγραφο που μόλις τώρα 3ιαβάστηκε και που 

αφορά τη μετατροπή 129 ωρομίσθιων υπαλλήλων σε εκτάκτους -και, όπως 
ελπίζουμε, πολύ σύντομα σε μόνιμους υπαλλήλους- αίρεται πράγματι μια α3ικία 

που επικρατούσε πολλά χρόνια. Έχουμε αναμειχθεί στο πρόβλημα των ωρο

μισθ!ων ε8ώ και αρκετά χρόνια ·και καταβάλαμε αρκετές προσπάθειες, αλλά 

πρέπει να ομολογήσουμε ότι πραγματικά το Τμήμα Διοίκησης και Προσωπικοό 
του Υπουργε(ου Οικονομικών έχει 3είξει αρκετή αντ(3ραση στο να 3εχθεί ότι 
αυτοί οι υπάλληλοι όστερα από τόσα χρόνια υπηρεσίας εκτελούν 3ημοσιοϋπαλ

ληλικά καθήκοντα. 

Εν πάση περιπτώσει, το γεγονός ότι το έγγραφο αυτό και η απόφαση αυτή 
θα έχουν ανα3ρομική ισχύ από την 1 η του Οκτώβρη του 1989 ικανοποιεί σε 
κάποιο βαθμό και το αίτημα των ωρομισθίων. Παραμένει πράγματι ως γεγονός η 

εκκρεμότητα των υπολο!πων, οι οποίοι ε!ναι και ένας.πολύ μεγάλος αριθμός, και 

πρέπει να σταλεί το μήνυμα από όλες τις πλευρές της Βουλής προς το Τμήμα 
Διο!κησηι; και Προσωπικοό του Υπουργε(ου Οικονομικών ότι πρέπει να επανα
λάβει την έρευνα για καθένα ξεχωριστά από τους ωρομίσθιους υπαλλήλους οι 

οποlοι παραμένουν σε εκκρεμότητα και να φέρει αυτό τον κατάλογο στην 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό της Βουλής, για να καθίσουμε πάλι, 
να εγκύψουμε σ' αυτό το πρόβλημα και να βροόμε μια 3ίκαιη λύση, για να 
ικανοποιήσουμε και το αίτημα των υπόλοιπων ωρομ(σθιων υπαλλήλων. 

Ευχαριστώ. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μόνο Μο λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, κύριε Δημητρίου, από τη θέση σου. 



2769 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο δύο λόγια θα ήθελα να προσθέσω. Επειδή στην επαρχία 
μας, -rη Λάρνακα, υπάρχουν αρκετοί ωρομίσθιοι που δεν έχουν δυστυχώς ενταχθεί 
σ' αυτό τον κατάλογο, θα παρακαλούσα να σταλεί ένα μήνυμα στην Εκτελεστική 

Εξουσία: Ο κατάλογος που από καιρό καθυστερεί να έρθει σήμερα ενώπιον της 
Βουλής, διότι πραγματικά εδώ και ενάμιση χρόνο αναμένουμε αυτό τον κατάλογο. 
Και θα ήθελα να σταλεί αυτό το μήνυμα για επίσπευση της ετοιμασίας αυτού 

του καταλόγου και αναμένουμε το συντομότερο νομοσχέδιο για τη μονιμοποίηση 
αυτών των υπαλλήλων που εγκρίνουμε σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση αυτών των εγγράφων; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα έγγραφα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β ', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων 
και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(1) 
(2) 
(3) 

(4) 

Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς {Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 23) του 1990. 
Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 24) του 1990. 
Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα τα θέματα 
Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

(5) Οι περί Προσωπικού τηζ Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
ποιητικοί) {Αρ. 2) Γενικοί Κανονισμοί του 1990. 

Κύπρου (Τ ροπο-

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ·Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται 
νωνιών και 1 Εργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοι-

(6) Έγγραφα που αφορούν: 

{α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 
και εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 
εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 {Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

Το επόμενο θέμα μας είναι το Κεφάλαιο Γ ', Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές 8όθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 712 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'tή εκλογικής 
περιφι!ρειας Αμμοχώσ'tου κ. Δημή'<ρη Ηλιάδη σης 26 Απριλίου 1990. 

«Από το 1982 που αφυπηρέτησε ο τότε Έπαρχος Αμμοχώστου ήταν μόνιμο 
φαινόμενο να. χηρεύει και να τελεί uπό αναπλήρωση η Θέση του Επάρχου 

Αμμοχώστου. 

Πριν από δυο περίπου χρόνια διορίστηκε μόνιμος Έπαρχος Αμμοχώστου, 

αλλά τώρα, σύμφωνα με έγκυρες πληροφορ(ες, επίκειται η μετάθεσή του στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, χωρίς να έχει οριστεί αντικαταστάτης. 

Η ελεύθερη Αμμόχωστο_ς, πέρα από τα ει8ικά προβλήματα που αντιμε

τωπίζει λόγω της συνεχιζόμενης κατοχής, είναι μια ταχύτατα αναπτυσσόμενη 

περιοχή με τη μεγαλύτερη τουριστική ανάπτυξη στην Κύπρο, με ραγδαία 
οικιστική ανάπτυξη κοcι με έντονη 8pαστηpιότητα σε όλους τους άλλους τομείς. 

Ακόμα, οι περισσότερες κοινότητες της ελεύθερης Αμμοχώστου ε(ναι συμβούλια 

βελτίωσης με αυξημένες κατά: συνέπεια τις αρμοδιότητες και τις ευθύνες του 

Επάρχου. 

Έτσι η για χρόνια απαρά:δεκτη απουσία Επά:ρχου και η απειλούμενη 

μετακίνηση του σημερινού Επάρχου Αμμοχώστου δημιουργούν σοβαρό πρόβλημα 

στη λειτουργία της επαρχιακής διοίκησης και την ανάπτυξη της ελεύθερης 

Αμμοχώστου. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη ·Βουλή: 

1. Αν και γιατί αποφασ(στηκε η μετακ(νηση του Επά:ρχου Αμμοχώστου. 

2. Θεωρεί η κυβέρνηση την ακριτική ελεύθερη Αμμόχωστο επαρχία 

δεύτερης κατηγορίας;>) 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 713 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Μά'tση σ'tις 27 Ατι;pιλίου 1990. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων για τη σημερινή κατά:σταση ελέγχου του κυπριακού εναέριου χώρου 

(FIR) και συγκεκριμένα: 

( 1) Ποιες διεθνείς συνθήκες καθορίζουν και διέπουν τον εναέριο χώρο που 

ελέγχεται από την Κυπριακή Δημοκρατία και από τςότε; 

(2) Υπήρξε οποιαδήποτε διαφοροποίηση των συνθηκών αυτών; 

(3) '~χουν εν τω μεταξύ εγερθεί διεκδικήσεις επί του κυπριακού εναέριου 
χώρου; 

(4) lπά:ρχουν επεμβά:σεις σ' αυτόν και πώς αντιμετωπίζονται διεθνώς;» 

Εpώ'tηση με αρ. ΕΔ' 714 που υποβλήθηκε από '<Ο Βο,\!λευ'tή εκλογικής 
πεpιφι!pειας Αμμοχώσ'tου κ. Σοφοκλή Χα'<ζηγιάννη σ"<ις 4 Μαϊου 1990. 

((Ot πρόσφυγες κά:τοικοι του συνοικισμού Μοσφιλωτής μρυ εξέθεσαν τα πιο 
κάτω προβλήματα κατά την τελευταία επίσκεψή μου:-

1) Υπάρχει αίτημα τα οικόπεδα που διανοίγονται γι.α τις ανάγκες των 

φτωχών οικογενειών να μπορούν να απαιτηθούν και από φτωχούς 

πρόσφυγες, αν το επιθυμούν. 
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2) Ένεκα του υψόμετρου όπου βρίσκεται το χωριό Μοσφιλωτή οι ηλιακοί 

θερμοσ(φωνες καταστρέφονται συχνά, γι 1 αυτό και χρειάζεται οικο
νομική βοήθεια για αντικατάστασή τους, . 

3) Οι Ορόμοι εντός του συνοικισμού κατέ'στησαν αΟιάβατοι και γι 1 αυτό 

υπιiρχει αίτημα επιδιόρθωσής τους. 

4) Οι 1 φάλιες 1 που χρησιμοποιούνται για 

προκαλοόν οχληρία αλλιi και μεγιiλες 

κατοικ(ες. 

τα λατομεία της περιοχής 

ρωγμές στις προσφυγικές 

Γι' αυτό καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 

και πότε να επιλύσει τα ανωτέρω προβλήματα που αφορούν τους πρόσφυγες 

κατοίκους της Μοσφιλωτής.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 715 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφ~ρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιιivvη στις 4 Μαϊοu 1990. 

((Ot πρόσφυγες κάτοικοι του συνοικισμού Ψευ8ά μου έχουν υποβάλει κατά την 
επ(σκεψή μου εκε( τα πιο κάτω αιτήματα: 

1. Ί'πιiρχει ανάγκη μιας επιπλέον αίθουσας διδασκαλίας για τη νέα 

σχολική περίοδο, γιατί οι μαθητές θα αυξηθοόν ακόμα περισσότερο. 

2. Υπάρχει ανάγκη για περ(φραξη του σχολικού χώρου, γιατ( καρα8οκούν 

κ(νόυνοι για τους μικρούς μαθητές τόσο από τα 8ιερχόμενα αυτοκίνητα 

όσο και από τις '8όμες '·λόγω του ανισόπε8ου του σχολικού χώρου. 

3. Τα οικόπε8α που προορ(ζονταt για φτωχές οικογένειες να μπορούν να 

αποκτηθούν και από πρόσφυγες που έχουν χαμηλά εισο8ήματα 1 αν οι 
τελευταtοι επιθυμούν να στεγαστούν σε τέτοια οικόπε8α. 

4. Ο καινούργιος 8ρόμος που έχει τελευτα(α κατασκευαστεί κατέστη 

επικίν8υνος ένεκα των αμμοχαλίκων που πέφτουν από τα 8ιερχόμενα 

φορτηγά αυτοκίνητα. 

Γι' αυτό καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 

και πότε να επιλύσει τα ανωτέρω προβλήματα που αντιμετωπ(ζουν οι πρόσφυγες 

κάτοικοι του συνοικισμού Ψευδά.)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 716 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιιivvη στις 4 Μαϊοu 1990. 
«Οι πρόσφυγες κάτοικοι που διαμένουν στο χωριό Κελλιά της Λάρνακας 

αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα, τα κυριότερα από τα οπο(α είναι:-

1) Η απόρριψη των λυμ!ίτων σε σημείο πολό κοντιi στο χωριό έχει 
σοβαρή επ(8ραση τόσο στην υγεία των κατοίκων όσο και στο φυσικό 
περιβάλλον.Γι' αυτό υπάρχει καθολικό αίτημα των προσφύγων να 

σταματήσει η απόρριψη λυμάτων στην περιοχή τους, πράγμα που τους 
υποσχέθηκαν οι εκάστοτε κυβερνήσεις. Μάλιστα τονίζουν ότι η 
τελευταία έδωσε και χρονοδιάγραμμα απομακρύνσεως των λυμάτων 
που δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν τηρήθηκε. 

2) Υπάρχει αίτημα για διάνοιξη δρόμου από το συνοικισμό προς το 

σχολείο. 
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3) Το σχολείο έχει ανάγκη γενικών επιΟιορθώσεων. Πρόσθετα πρέπει να 

ανεγεΡθεί νέο αποχωρητήριο για τους μαθητές κοντά στο σχολικό 
κτίριο, γιατί είναι προβληματική η χρησιμοποίηση του υπάρχοντος 

κατά την περίοΟο του χειμώνα, ένεκα της απόστασής του από το 

υπόλοιπο κτίριο. 

4) Υπάρχει αίτημα για δενδροφύτευση και εξωρα'ίσμό του χώρου του 

πρασίνου. 

Γι' αυτό καλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 

και πότε να αντικρίσει θετικά. τα ανωτέρω αιτήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 108, ημερομηνίας 
6 Σεπτεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

((Σχετικά με αίτημα των κατοίκων Μουτουλλά. για ανασχεδιασμό του 

υφιστάμενου δρόμου Μουτοuλλά-ΠεΟουλά παρά την τοποθεσία 'Αργά.κι του 

Νίκου 1 , σε τρόπο που να αξιοποιηθεί χώρος για τη δημιουργία κοινοτικού 

γηπέδου, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, παρ' όλον ότι η δημιουργία 

γηπέδου Οεν ανήκει στην αρμοδιότητά του, ανέλαβε να ετοιμάσει προκαταρκτική 

εκτίμηση του έργου, για να διευκολόνει την κοινότητα. Βάσει της εκτίμησης το 

έργο θα στοίχιζε περί τις !:100,000. 

Η κατασκευή γηπέδου στον πιο πάνω χώρο εξυπακοόει προώθηση απαλ

λοτρlωσης τόσο για το χώρο του γηπέδου όσο και της αναγκαlας γης που θα 

καταληφθεί βιfσει της νέας χάραξης του δρόμου που θα είναι χρονοβόρα. 

Πρέπει να σημειωθεί επ(σης ότι ο εργολιfβος του έργου θα ήγειρε αξιώσεις 

για αποζημιώσεις από την παραμονή των μηχανημάτων του στην περιοχή, μέχρις 
ότου λήξουν οι εν λόγω διαδικασίες. Εξιfλλου η δημιουργ(α γηπέδου στον εν λόγω 

χώρο δε φαίνεται να είναι εφικτή, διότι .οι εργασlες του δρόμου προχωροόν με 
γοργό ρυθμό και έχουν προ πολλοό εξαντληθεί τα περισσεόματα εκσκαφών που 
προορίζονταν για επιχωματώσεις. 

Το αίτημα επανεξετάσθηκε πρόσφατα από τα Υπουργεία Εσωτερικών και 
Συγκοινωνιών και Έργων και αποφασίστηκε όπως αναλάβει το· Υπουργείο 

Εσωτερικών να μελετήσει το όλο πρόβλημα σε συσχετισμό με ιfλλα προβλ>)ματα 
της κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίοu 1990 τοu Υ ποuργού Σuγκοιvωνιών 
και Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ. 219, ημερομηνίας 

. 16 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

((Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Καμπιών για επίσπευση της καταβολής 

των αποζημιώσεων στους ιδιοκτήτες γης για τις σχετικές απαλλοτριώσεις για τη 

διαπλάτυνση του δρόμου Καμπιών-Καπέδων, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Από έρευνα εξακριβώθηκε ότι δεν εκκρ~μεί οότε στο Τμ'ήμα Δημόσιων 
Έργων ούτε στο Τμήμα Κτηματολογ(ου και Χωρομετρίας θέμα καταβολής 
αποζημίωσης σε ιδιο.κτήτες γης που απαλλοτριώθηκε για τη διαπλάτυνση του πιο 
πάνω δρόμου και που, έχουν αποδεχθεί τη σχετική αποζημίωση.» 
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Απάντηση ημεpομηνίας 17 Μαpτίου 1990 του Υπουpγού Παιδείας 
κ. Ανδpέα Φιλίππου στην εpώτηση ΕΔ' 334, ημεpομηνίας 17 Νοεμ
βpίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpου 
Στυλιανού. 

«Η εξέλιξη του αριθμού των μαθητών του Παγκύπριου Γυμνασ(ου τα 

τελευταία χρόνια έχει ως εξής: 

1981-82: 

1982-83: 

1983-84 
1984-85 
1985-86 
1986-87 
1987-88 
1988-89 
1989-90 
1990-91 
1991-92 
1992-93 
1993-94 
1994-95 

Γυμνασιακός κόκλος 
Λυκειακός κύκλος 

Γυμνασιακός κύκλος 

Λυκειακός κύκλος 

(Λυκειακός κόκλος μόνο) 
)) 

)) 

)) 

)) 

)) 

)) 

(πρόβλεψη) 
)) 

)) 

)) 

)) 

902 
955 

716 
1,093 = 

1,857 

1,809 

1,194 
1,335 
1,094 
1,010 

911 
697 
547 
515 
540 
560 
600 
630 

Ο αριθμός των μαθητών του Παγκόπριου Γυμνασίου μειώθηκε σημαντικά, 

κυρίως λόγω των δημογραφικών εξελίξεων και γιατί καταργήθηκε ο γυμνασιακός 

του κύκλος. Σημειώνεται ότι ο μέσος όρος των μαθητών στα λύκειά. μας φέτος 
είναι 438 μαθητές. 

Το πρόβλημα της μείωσης του αριθμοό των μαθ'ητών του Παγκόπριου 
Γυμνασίου απασχόλησε και απασχολεί το Ύ'πουργείο Παιδείας. Ειδική Επιτροπή 
επανεξέτασε τη δυνατότητα καθιέρωσης εκπαιδευτικ'ής περιφέρειας ή και την 

επαναλεtτουργ(α του και ως γυμνασ(ου.» 

Απάντηση ημεpομηνίας 26 Απpιλίου 1990 του Υ πουpγού , Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην εpώτηση ΕΔ' 407, ημεpομηνίας 13 Δεκεμ
βpίου 1989, του Βουλευτ'ή εκλογικής πεpιφέpειας .Λευκωσίας κ. Πέτpου 
ΣτυλιαvοU. · · 

<<Τα επι86ματα σε ανθρώπους του πνεύματος και της τέχνης που 8υσπραγούν 
(και που 8εν είναι απαραίτητα παλαίμαχοι) άρχισαν να παραχωρούνται (πάντοτε 
με απόφαση του 1 πουργικοό Συμβουλίου, ισχόος ενός χρόνου) από το 1982. 
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Πιο κάτω παραθέτω την εξέλιξη του θεσμού: 

άτομα από 
)) )) 

)) )) 

)) )) 

)) )) 

)) )) 

)) )) 

)) )) 

J; 40 
J; 50 
J; 50 
J; 50 
J; 60 
J; 60 
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Όπως φα(νεται από τα πιο πάνω, τα ποσά των επι8ομάτων στα οκτώ 

χρόνια της λειτουργίας του θεσμοό έχουν διπλασιαστεί. Αύξησή τους προγραμ
ματίζεται για το 1991. 

Ας σημειωθεί ότι ο θεσμός αυτός λειτούργησε αντί ενός πιο σύνθετου, πιο 

μόνιμου και πιο φιλόδοξου σχεδίου, που το Υπουργείο Παιδείας ετοίμασε στα 

1979. Πρόθεσή μας είναι να το επαναφέρουμε για συζήτηση και λήψη νέων 
αποφάσεων. 

Ακόμα αναφέρουμε ότι η Μορφωτική Υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας 
επεξεργάζεται ένα άλλο σχέδιο τιμητικών διακρίσεων σε παλαίμαχους ανθρώπους 

των γραμμάτων, επιστημών και τεχνών, που όμως δε θα έχει τη μορφή 
οικονομικοό χορηγήματος και που θα εξαγγείλει πολύ σύντομα.>> 

Απcivτηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στηv ερώτηση ΕΔ • 426, ημερομηνίας 18 Δεκεμ
βρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιαvοu. 

«Πρόθεση της κυβέρνησης δεν ήταν να τερματίσει ανεξαίρετα την παροχή 
επιδόματος μεταφορικών στους πρόσφυγες μαθητές, αλλά να περιορίσει την 
παροχή του ωφελήματος στις απόλυτα 8ικαιολογημένες περιπτώσεις Και σε 

ορισμένες μόνο κατηγορίες, ώστε με την εξοικονόμηση μέρους του κονδυλίου που 
διατ!θεται τώρα από ένα εκατομμύριο και πλέον λίρες να βοηθηθούν και 

περιπτώσεις μη προσφύγων μαθητών που πραγματικά έχουν ανάγκη του βοηθή

ματος. 

Οπωσδήποτε έχει ήδη αποφασιστεί η συνέχιση της κάλυψης των μεταφορικών 

των προσφύγων μαθητών και για το τρέχον σχολικό έτος, εκτός της περίπτωσης 
των μαθητών που φοιτούν σε ι8ιωτικά σχολεία, όπου τερματίστηκε η παροχή του 

επιδόματος από τον περασμένο Γενάρη. 

'Οπως αναμένεται, από του προσεχούς σχολικού έτους θα ισχύσει νέο σχέ8ιο 

επιδότησης των μεταφορικών των μαθητών για εφαρμογή της πιο πάνω πολιτικής 
στο θέμα.» 

Απcivτηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 427, ημερομηνίας 18 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«1. Ανθολογία Κυπριακής Λογοτεχνίας για το Γυμνάσιο 

1.1. Η πιο πάνω ανθολογία έχει ολοκληρωθεί τόσο από την άποψη της 

ανθολόγησης, όσο και του σχολιασμού των κειμένων. Η ανθολόγηση 
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ε(ναι θεματική και σ' αυτήν ανθολογούνται και σuγγραφε(ς της γενιάς 
του '60 και του '74. 
Το βιβλίο είναι έτοιμο για εκτύπωση και έχουν ή8η ζητηθεί προσφορές. 

1.2. Την Ανθολογία Κυπριακής Λογοτεχνίας Γυμνασίου απαρτίζουν 8υο 

μέρη. 

Στο πρώτο μέρος ανθολογούνται κε(μεvα που καλύπτουν την Ίστορική 

εμπειρ(α της Κύπρου' και στο 8εύτερο μέρος κείμενα που αναφέρονται 

στο θέμα Ό άνθρωπος και ο κόσμος'. Η ανθολόγηση είναι θεματική, 
για να συμβα8ίζει με τη θεματική 8ι8ασκαλία κειμένων της νεοελ

ληνικής λογοτεχνίας που ισχύει στο Γυμνάσιο. Αυτή εξάλλου ήταν και 
η απόφαση της ει8ικής συμβουλευτικής επιτροπής ανθολογ(ων 
κυπριακής λογοτεχνίας. 

Στο πρώτο μέρος μεταξύ των άλλων ενοτήτων ει8ική ενότ_ητα 

καλόπτει τον αγώνα του 1955-59. Σ, αυτήν ανθολογούνται κείμενα 
86κιμων λογοτεχνών, ποιητικά και πεζ&., ι8ια(τερα της γενιάς του '60. 
Παράλληλα ανθολογούνται κείμενα ηρώων {επιστολές, αποσπάσματα 

ημερολογίων), όπου 8ίνεται η μαρτυρία των ανθρώπων που 8ημιοόρ
γησαν το έπος του 55-59. 

2. Ανθολογία Κυπριακής Λογοτεχνίας για το Λόκειο. (ΜΕΡΗ Α-Δ) 

Η ανθρλόγηση στο Λόκειο είναι γραμματολογική και όχι θεματική και 
φτάνει ως την πρώτη μεταπολεμική γενιά ( 1955). Τοότο έγινε 
σόμφωγα με την εισήγηση της ειδικής συμβουλευτικής επιτροπής και 
σόμφοι.να με τις απόψεις των λογοτεχνικών σωματείων. Καθώς η 
ανθολόγηση φτάνει γραμματολογικά ως το 1955, είναι φυσικό τα 
κείμεν.α που αναφέρονται στο '55 να ε(ναι περιορισμένα. Σε μελ
λοντι~ή επανέκ8οση θα καταβληθεί προσπάθεια να ενταχθοόν και άλλα 
κείμε'!α σχετικά με τον αγώνα του 55-59. 
Η αν.~ολογία κυκλοφορεί από το 1987 και έχει αποσπάσει θετικές 
κριτικ.tς.)) 

Απάντηση ημ,ερομην(οις 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Ποιιδε(οις 
κ. Ανδρέα ~ιλ(ππου στην ερώτηση ΕΔ' 429, ημερομην(οις 18 Δεκεμ
βρίου 1989, ')'Ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

<<Έχουν γίν,ει από το Ιπουpγε(ο Δικαιοσύνης, στο οποίο . υπάγονται οι 
Κεντρικές Φυλα)\ές, μελέτες και προσχέ8ια για μουσειακή αξιοποίηση του χώρου 

των φυλακών που σχετίζεται με τον απελευθερωτικό αγώνα 1955-1959. 
Η αξιοποίηση τ~υ χώρου αυτοό θα προι.iθηθεί, μόλις εκτελεστοόν ορισμένα 

οικοδομικά έργα που προγραμματίστηκαν για το 1990.» 
Απάντηση ημ~ρομην(οις 3 Μοι'ίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας κοιι 

Φυσικών Πόιιων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 430, ημερο
μηνίας 19 Δ,εκεμβρ!ου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Δευκωοiοις κ, Πέτρου Στυλιανού. · 
«Σχετικ&. με κατασκευή φράγματος στη Βυζακιά, παραθέτω τα πιο κάτω:

Ετοιμάστηκαν ήδη τα σχέ8ια και οι προ8ιαγραφές για την κατασκευή του 
φράγμα:rος. Η εκτέλεση του έργου θα επι8ιωχθε( μέσω των ετήσιων προϋπο-
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λογισμών του κράτους. Στον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως του 1990 περιλήφθηκε 
πίστωση ;!;50,000 για εκτέλεση προκαταρκτικών εργασιών (ερευνητικής φύσεως). 
Σε συνάντηση που είχα στις 2.1.1990 με αντιπροσωπείες των χωριών Βυζακιά, 
Νικητάρι και Ποτάμι τους πα.ρέσχα σχετική ενημέρωση.>> 

Απάντηση ημερομηνtας 26 Απριλtοu 1990 τοu Υ ποuργοu Παιδεtας 
κ. Ανδρέα Φιλtπποu στην ερώτηση ΕΔ' 435, ημερομηνtας 21 Δεκεμ
βρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσtας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. · 
«Το ύψος της ετήσιας σχολικής φορολογ(ας κάθε κοινότητας υπολογ(ζεται με 

βάση τον προϋπολογισμό εξό8ων-εσό8ων του 8ημοτικού της σχολείου και αφού 
ληφθεί υπόψη το ποσό της κατά μαθητή κρατικής επιχορήγησης. 

Επομένως το ποσό της φορολογ(ας και της .κατά μαθητή κρατικής επιχο

ρήγησης θα πρέπει με τη λήξη του σχολικού έτους να εξαντληθεί. Όμως σε 
πολλές, περιπτώσεις το ποσό της φορολογ(ας αυξάνεται από τις (8ιες τις 

σχολικές/κοινοτικές επιτροπές, για να καλυφθούν και κ&.ποιες ανάγκες σχολείων 

τους είτε αμέσως είτε αφού συγκεντρωθεί υπολογίσιμο αποθεματικό με τις 
αυξήσεις του ποσού φορολογ(ας πέραν του ενός χρόνου. 

Είναι για τούτο που η νομοθεσία 8εν προβλέπει υπολογισμό τόκων για τα 
ποσά που σε ορισμένες περιπτώσεις και προσωρινά παρουσιάζονται σε πίστη 

σχολικών λογαριασμών στο λογιστήριο του lπουργε!ου Παι8ε!ας. 

Αντ(θετα τα μικρά και προσωρινά 8άνεια που εκ8(8οντιiι από τον κοινό 
λογαριασμό των σχολείων οριζόμενο από το νόμο ως Ταμείο «Α» επιβαρύνονται 
με χαμηλό επιτόκιο για κάλυψη εξ68ων λειτουργίας του ταμείου και αύξηση του 
αποθεματικού του για εξυπηρέτηση των κοινοτήτων που έχου'ν ανάγκη 8ανειο-

3ότησης.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίοu 1990 τοu Υ ποuργοu Παιδεtας 

κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 436, ημερομηνtας 21 Δεκεμ
βρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσtας κ. Πέτροu 
Στυλιανοu. 

((Το lπουργε(ο Παιδ:ε!ας θέτει πάντοτε στη δ:ιάθεση των κοινοταρχών όλα τα 
στοιχε(α που αφορούν την κατάσταση του σχολικού λογαριασμού της κοινότητάς 

τους που τηρείται στο Υπουργείο Παι8είας. Προτιμάται ο τρόπος τούτος 
ενημέρωσης παρά η αναφορά απλώς ενός υπολοίπου την 31η Αυγούστου (που 

λήγει το σχολικό έτος) που πολλές φορές 8εν είναι το πραγματικά 8ιαθέC.ιμο, αφού 

σε τούτο περιλαμβάνονται σε πολλές περιπτώσεις οφειλόμενα ποσά προς εργο
λάβους, ποσά για άλλες υποχρεώσεις ή και ανε(σπρακτα ποσά φορολογίας. 

Οπωσ8ήποτε το Υπουργείο Παι8είας μελετά ή8η το θέμα το οποίο έθεσε 
υπόψη του lπουργού Παιδ:είας και αντιπροσωπεία της Ένωσης Κοινοτήτων 

Λευκωσ!ας σε πρόσφατη συνάντησή τους.» 

Απάντηση ημερομηνtας 2 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νάκοu Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 551, ημερομηνtας 8 
Φεβροuαρtοu 1990, τοu Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσtας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Οι γενικές 8απάνες της 8ημοτικής εκπαί8ευ;ης περιλαμβάνουν βασικά τη 
μισθοδ:οσ!α των δ:ασκάλων, τη . δ:απάνη για τα σχολικά κτίρια και το: έξοδ:α 
λειτουργίας των σχολείων. 
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Το κράτος αναλαμβάνει πλήρως τη μισθοδοσία των δασκάλων και βοηθά, 
ανάλογοι με την οικονομική κατάσταση κάθε κοινότητας, στην κάλυψη της 
δαπάνης γιοι νέοι σχολικά κτίρια, νέες αίθουσες διδασκαλίας, επιδιόρθωση γηπέδων 
κτλ. Το ποσοστό της βοήθειας σε περιπτώσεις φτωχών χωριών ανέρχεται στο 40-
60% της 8απάvηι:;, στις Οε περιπτώσεις περιφερειακών Οημοτικών dχολείων το 

ποσοστό της βοήθειας κοιλόπτει μέχρι και το 90% της δαπάνης. 

Όσον αφορά τα ετήσια λειτουργικά έξοΟα, το κράτος κατα;βάλλει ποσό f.8 
κοιτά μαθητή. 

Από, τα πιο πάνω φαlνεται καθαρά πως η κρατική βοήθεια στον τομέα της 

Οημοτικής εκπαί8ευσης εlναι τουλάχιστον τόσο αξιόλογη, όσο και στον τομέα των 
αναπτυξιακών έργων που ~pοωθούνται στην ύπαιθρο.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην εpώτηση ΕΔ' 438, ημερομηνίας 21 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

((Ένα από τα ωφελήματα που ε(χαν οι 8άσκαλοι 'ήταν η παροχή σ / αυτούς 
από τις κοινότητες στις οποίες υπηρετούσαν σ~έγης. 

Το πιο πάνω ωφέλημα αντικαταστάθηκε με επ!Οομα ενοικίου-οΟοιπορικών 
που πα!ρνουν οι 8άσκαλοι βάσει συμφωνημένου με την οργάνωσή τους σχε8(ου. 

Η μικρή επιβάρυνση των κοινοτήτων έναντι της. 8απάνης για το πιο πάνω 
επ!8ομα ο8οιπορικών 8ικαιολογε.ίται απόλυτα, αφού αντικαθιστά άλλη, πολύ πιο 
μεγάλη δαπάνη, όπως ήταν η εξασφάλιση με ενο(κιο διδασκαλικής κατοικίας. 

Αναφέρεται σχετικά πως λόγω αυτής της επιβάρυνσης από Η.12 112 σεντ 
κοιτά μαθητή η κρατική επιχορήγηση κοιτά μαθητή γιοι τοι σχολεία της υπαίθρου 
αυξήθηκε από 5:4 σε :Ε8 το χρόνο.» 
Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαϊου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσι
κών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 439, ημερομηνίας 
21 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Στην κοίτη του ποταμού Γιαλιά, μεταξύ Πέρα Χωριού Νήσου και 
Ποταμιάς, κατασκευάστηκαν 11 συνολικά εμπλουτιστικά φράγματα. 

Τυχόν κατασκευή νέων εμπλουτιστικών φραγμάτων στην κο!τη του .ποταμοό 
Γιαλιά στην πέριοχή Κοτσιάτη θα επηρεάσει 8υσμενώς τόσο τα υπό αναφορά 
εμπλουτιστικά φράγματα, όσο και υφιστάμενο αρδευτικό έργο υδροληψ(οις, που 
εκτρέπει νερό από τον ποταμό γιοι άρδευση σημαντικής έκτασης γης στην περιοχή 
Δαλιού. 

Το υδροφόρο στρώμα της περιοχής Κοτσιάτη εμπλουτ(ζετοιι με φυσικό τρόπο, 

γιοιτ( σχεδόν κάθε χρόνο υπάρχει σημαντική ροή νερού στον ποταμό μέχρι το 

Μάιο.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 

κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 444, ημερομηνίας 22 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. · 

«Το Υπουργε(ο Ποιιδε(οις κοιτά τοι τελευταίοι χρόνιοι έχει προχωρήσει σε 

σημαντικές ενέργειες για προβολή της Κύπρου και το.υ πολιτισμού της στην 
Ελλάδα κυρίωζ με τη λειτουργ(οι του Σπιτιού της Κύπρου στην Αθήνα, την 
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προώθηση της διδασκαλίας της κυπριακής λογοτεχνίας σ 'ελληνικά πανεπιστήμια 
(Θεσσαλονίκη, Αθήνα) κ.ο.κ, Όμως πιστεύει ότι δεν είναι ορθό να συμβληθεί με 
ιδιώτες για τη δημιουργία βιβλιοπωλείου στην Αθήνα, γιατί αυτό θα ήταν 
αντίθετο προς την ακολουθούμενη 8εοντολογ(α και θα προέκυπτε θέμα άνισης 

μεταχείρισης, 

Αν ο εκδοτικός οίκος ΜΑΜ ιδρύσει βιβλιοπωλείο στην Αθήνα, θα έχει τη 
βοήθεια που εμπίπτει μέσα στα πλαίσια της δεοντολογίας και των δυνατοτήτων 
του "Υπουργείου Παιδείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 

κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 449, ημερομηνίας 27 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Με απόφαση του "Υπουργού Παιδείας ημερομ. 15.12,1989 έχει συσταθεί 
επιτροπή αποτελούμενη από τους Στέλιο Χατζηστυλλή, Μορφωτικό Λειτουργό 
Α ', Παύλο Παρασκευά, Μορφωτικό Λειτουργό, Κώστα Νικολαϊ8η και Λεύκιο 
Ζαφειρίου για τη διοργάνωση εκδηλώσεων προς τιμήν του Νίκου Νικολα"ίδη το 
1991. 

Μέσα στα πλαίσια των εκδηλώσεων για το Νίκο Νικολα"ίδη προγραμ
ματίζονται: 

( α) Φιλογική έκδοση μέρους του πεζογραφικού του έργου. 

(β) Έκθεση ζωγραφικής με έργα του σε συνδυασμό με έκδοση λευκώματος 
που θα περιέχει επιλογή ·από το εικαστικό του έργο. 

(γ) Λογοτεχνικό συνέδριο στη Λευκωσία, 

Επίσης το "Υπουργείο Παιδείας βρίσκεται σε επαφή με το Δήμο Λευκωσίας, 
το Θ.Ο.Κ. και το Ρ.1.Κ. με στόχο τη διοργάνωση και άλλων εκδηλώσεων για το 
Νίκο Νικολα"ίδη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαϊου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 459, ημερο
μηνίας 29 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογι1:'ής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την υδατοπρομήθεια Τσερίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Παρ' όλο που από τα διαθέσιμα στοιχεία η κοινότητα Τσερίου δε φαίνεται 
να αντιμετωπ(ζει έλλειψη πόσιμου νερού, εντούτοις, επει8ή πρόκειται για 
αναπτυσσόμενη κοινότητα, θα επιδιωχθεί η παραπέρα ενίσχυση της υδατοπρο
μήθειάς της μέσω νέας γεώτρησης που ανορύσσεται ήδη. ~ατά συνέπεια δεν 
εγείρεται θέμα στο παρόν στάδιο για σύνδεση της υδατοπρομήθειας Τ σερ(ου με 
τον αγωγό Βασιλικού-Πεντάσχοινου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου σ.,;ην ερώ.,;ηση ΕΔ' 461, ημερομηνίας 29 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευ.,;ή εκλογικής περιφέρειας Δευ1:(ωσ(ας κ. Πέ.,;ρου 
Στυλιανού. · 

«Κάθε σχολική χρονιά αξιωματικοί και κλιμάκια οδικής ασφάλειας του 

Τμήματος Τροχαίας, σε συνεργασία με τους διευθυντές των σχολείων, επισκέ
πτονται τα σχολεία δημοτικής, μέσης και τεχνικής εκπαίδευσης και οργανώνουν 
διαλέξεις και κινηματογραφικές προβολές με θέμα την οδική ασφάλεια. Τα 
σχολε(α επίσης συμμετέχουν στις εκστρατε(ες οδικής ασφάλειας που οργανώνει το 
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Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και γενικά Οε χάνουν ευκαιρlα να ανα
πτύξουν οΟική συνείΟηση μεταξύ των μαθητών. 

'Η8η έχει ληφθεί απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο ( αρ. 32.687 μέ 
ημερομηνία 1.12.1989) η επιμόρφωση του κοινού να αρχίζει από την προ8ημοτική 
εκπαί8ευσi). Για το σκοπό αυτό το Υπουργείο Παι8είας θα συνεργαστεί με το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, για να καταρτιστούν ει8ικά οπτικοα
κουστικά προγράμματα και σχετικά βιβλία και συγγράμματα. Το έργο της 

συγγραφής βιβλίων ει8ικότερα για τα γυμνάσια και λύκεια θα αναλάβει η 

Υπηρεσία Ανάπτυξης Προγραμμάτων Μέσης Εκπαί8ευσης.>> 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 3 Μαϊοu 1990 '<OU Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη σ'<ην ερώτηση ΕΔ' 464, ημερο
μηνίας 30 Δεκεμβρίοu 1989, '<OU Βοuλεu'<ή εκλογικής περιφέρειας 

Λεuκωσίας κ. Πέ'<ροu Στυλιανού. 

«Σχετικά με την υ8ατοπρομήθεια Τσερίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:

Παρ' όλο που από τα Βιαθέσιμα στοιχεία η κοινότητα Τσερίου Βεν φαίνεται 
να αντιμετωπίζει έλλειψη πόσιμου νερού, εντούτοις, επειΟή πρόκειται για ανα

πτυσσόμενη κοινότητα και επειΟή η υφιστάμενη κυβερνητική γεώτρηση που 
ζήτησε είναι Βεσμευμένη για την υ8ατοπρομήθεια Λευκωσίας, το Τμήμα Γεωλο
γικής Επισκοπήσεως ανορύσσει νέα γεώτρηση για παραπέρα ενίσχυση της 

κοινοτικής υΟατοπρομήθειας Τσερίοu.» 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 17 Μαρ'<ίοu 1990 τοu Υποuργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώ'<ηση ΕΔ' 473, ημερομηνίας 5 Ιανοuαρίοu 
1990, '<OU Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέ'<ροu 

Σ1:uλιανού. 

((Το Υπουργείο ΠαιΟείας, ύστερα από αξιολόγηση των εκπαι8ευτικών 
αναγκών των Κεντρικών Φυλακών, κατέληξε στο συμπέρασμα πως θα μπορούσαν 

να ικανοποιηθούν στο χρόνο τριών ημερών. Για τις ανάγκες αυτές έχει απο
σπασθεί Βάσκαλος για τρεις μέρες την εβ8ομά8α. Παράλληλα, το εκπαι8ευτικό 
πρόγραμμα έχει εμπλουτισθεί με την προσφορά βοήθειας σε 8ιάφορους τομείς 

μέσω του προγράμματος των Επιμορφωτικών Κέντρων ( 4 περ(ο8οι την εβ8ομά8α 
για το μάθημα των Αγγλικών και 2 περίο8οι για το μάθημα της Ζωγραφικής). 

Σε συνεννόηση με το Διευθυντή των Κεντρικών Φυλακών προσφέρεται 
βοήθεια με βάση τις εκάστοτε παρουσιαζόμενες ανάγκες,,, 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτ{οu 1990 '<OU Υ ποuργού Παιδε{ας 
κ. Ανδpέα Φιλ{πποu στην ερώηιση ΕΔ' 474, ημερομην{ας 5 Ιανοuαρίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ{ας κ. Πέτροu 
Στuλιανού. 

«Στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών παραμένει κενή μια θέση Ερευνητή Α' 
και μια θέση Ανώτερου Ερευνητή. 

Η 8ια8ικασία πλήρωσης της θέσης Ερευνητή Α' άρχισε τον Απρίλιο του 1985 
και η Τμηματική Επιτροπή υπέβαλε την 'Εκθεσή της. Η Επιτροπή Δημόσιας 
Υπηρεσ!ας, αφού μελέτησε το θέμα, αποφάνθηκε ότι κανένας από τους υποψηφ(ους 
Βεν πληρούσε όλες τις απαιτήσεις του σχε8ίου υπηρεσίας για να τύχει προαγωγής. 
Εν8ιαφερόμενο μέρος προσέφυγε στο Ανώτατο Δικαστ'ήριο και ακολούθησε έφεση 
της Ε.Δ.Υ. η οποία έχει μόλις πρόσφατα εκ8ικαστει Το θέμα τώρα βρίσκεται 
υπό εξέταση από την Ε.Δ.Υ. 
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Το Υπουργείο Παιδείας ζήτησε την πλήρωση της θέσης του Ανώτερου 

Ερευνητή στις 23.9.1989. Η Ε.Δ.Υ. μας πληροφόρησε ότι η διαδικασία πλήρωσης 
της θέσης αυτής θα έπρεπε να ανασταλεί, μέχρις ότου συμπληρωθεί η εξέταση της 
πλήρωσης της θέσης του Ερευνητή Α' που αναφέρθηκε προηγουμένως. Η 

επανεξέταση από την Ε.Δ.Υ. του όλου θέματος δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 496, ημερομηνίας 15 Ιανουα
ρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας έχει ήδη συσταθεί επιτροπή για τη 
διοργάνωση το 1991 διάφορων εκδηλώσεων προς τιμήν του Νίκου Νικολα"ίδη με 
την ευκαιρία της συμπλήρωσης 35 χρόνων από το θάνατό του. Μεταξύ των άλλων 
της ενεργειών η επιτροπή αυτή έχει υποβάλει εισήγηση προς το Δημοτικό 
Συμβούλιο να δοθεί το όνομα του Ν. Νικολα"ίδη σε οδό της Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημ_ερομηνίας 17 Μαρτίου 1990 του Υπουργού Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 508, ημερομηνίας 22 Ιανουα
ρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Η επιλογή των εισακτέων στις ανώτατες στρατιωτικές σχολές της Ελλά8ας 
γίνεται από το ακαδημαϊκό έτος 1989-90 με κριτήριο τα αποτελέσματα των 
εξετάσεων που οργανώνει η Διεύθυνση Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του 
Υπουργείου Παιδείας. 

Για να δικαιούται ένας υποψήφιος να παρακαθίσει στις εξετάσεις αυτές, 

πρέπει να έχει τα καθορισθέντα προσόντα και να έχει επιτύχει στις αθλητικές και 
ψυχοτεχνικές δοκιμασίες που οργανώνει το Υπουργείο 'Αμυνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 538, ημερομηνίας 
29 Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η δρομολόγηση λεωφορείου στις ενορίες Αγίου Κασσιανού και Χρυσαλι

vιώτισσας μελετήθηκε επισταμένως, 8εv κατέστη όμως αυτή 8υvατή, γιατl η 
κίνηση στην περιοχή είναι ποΜ πενιχρή. Οι κάτοικοι των πιο πάνω ενοριών 
μπορούν όμως να εξυπηρετηθούν από τα λεωφορεία των διαδρομών 46, 4 7 και 48 
τα οποία διέρχονται σε απόσταση όχι μεγαλύτερη από 500 μέτρα περίπου και με 
συχνότητα 15' - 20' της ώρας. 

Σημειώνεται ότι η διευθέτηση αυτή θα ισχύει μέχρι να υλοποιηθεί το γενικό 
σχέδιο αναζωογόνησης της παλιάς Λευκωσίας (MASTER PLAN), οπότε αναμέ
νεται ότι θα λυθεί οριστικά το ζήτημα. 

Σ' ό,τι αφορά εξάλλου τη δημιουργία ταχυδρομικού γραφείου στις πιο πάνω 
ενορίες, αυτή δε δικαιολογείται, γιατί ο αριθμός των κατοίκων είναι πολύ μικρός 
και η αλληλογραφία της περιοχής είναι ασήμαντη. 

Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι πολιτική του Υπουργείου είναι να μην 
ανοίγονται μικρά ταχυδρομικά γραφεία, όπου ο μοναδικός υπάλληλος θα υποαπα
σχολεlται, αλλά να συγχωνεύονται μικρά γραφεlα και να 8ημιουργούνται μεγα

λύτερα συνοικιακά τα οποlα να εξυπηρετούν ευρύτερες περιοχές. 

Επισημαίνεται ότι σε μικρή απόσταση από τις εν λόγω ενορίες λειτουργεί το 

Ταχυδρομικό Γραφείο Παλουριώτισσας το οποίο μπορεί να εξυπηρετεί τους 

ενδιαφερομένους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 545, ημερομηνίας 8 
Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«(α) Η Αρχή Ηλεκτρισμοό Κόπρου έχει παραχωρήσει στο Δήμο Λευκωσίας 
έναντι συμβολικοό ενοικίου το κτίριο της παλιάς Ηλεκτρικής στην 

εντός των τειχών Λευκωσία για τη δημιουργία Δημοτικοό και Πολι
τιστικού Κέντρο~-.. 

(β) Ήδη ο Δήμος Λευκωσίας έχει πληροφορήσει την Α.Η.Κ. ότι προτί
θεται να αρχίσει σόντομα εργασίες συντήρησης και επαναδιαμόρφωσης 

του κτιρίου, για να χρησιμοποιηθεί για τον παραπάνω σκοπό, η δε 
Αρχή Ηλεκτρισμοό έδωσε τη συγκατάθεσή της για τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μα+ου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νάκου Πρωτοπαπά στην ερώτηση ΕΔ' 551, ημερομηνίας 8 
Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Η λεωφορειακή σόνδεση της εντός των τειχών περιοχής της Λευκωσίας με 

τις περιοχές που βρίσκονται πέρα από τα τείχη έχει επιχειρηθεί και στο παρελθόν 

πάνω σε δοκιμαστική βάση για περίοδο τριών μηνών. Συγκεκριμένα το σχέδιο 
προέβλεπε όπως: 

(α) Δρομολογηθοόν ειδικά λεωφορεία στις διαδρομές με αριθμοός 26 
(Μακεδον(τισσα, Έγκωμη, Άγιος Δομέτιος κτλ.), 27 (Ανθοόπολη, 
Παρισινός, Περιοχή Κόκκου, Κεντρική Τράπεζα κτλ.) και 10 (συνοι

κισμός Αρχαγγέλου, Κόκκινες, 'Ασπρες, Γυμνάσιο Κόκκου κτλ.), τα 
οπο(α να κατευθύνονται προς την Πλατε(α Διοvυσ(ου Σολωμού και από 
εκεί μέσω της Πλατείας Ελευθερίας στις οδοός Λήδρας και Ονασα

γόρου. Ακολοόθως, πάλι μέσω της Πλατείας Ελευθερίας να επιστρέ
φουν στην αφετηρία τους. 

(β) Τα λεωφορεία των διαδρομών 36 (Αγλαντζιά, Πλατό), 40 (Συνοι
κισμός Παλουριώτισσας, 1 Αγιος Νικόλαος, Παλουριώτισσα κτλ.) και 

46' (Βόρειος Πόλος, Καϊμακλ(, Πολυκατοικίες Βορείου Πόλου κτλ.) 
κινούνται προς την 086 Τρικούπη και από αυτή καταλήγουν στην 
Πλατεία Παλιοό Δημαρχείου. 

(γ) Το κόμιστρο παραμείνει στα ίδια επίπεδα. 

Το σχέδιο αυτό έγινε με τη βοήθεια και την οικονομική κάλυψη 
του Δήμου Λευκωσίας. Δυστυχώς το επιβατικό κοινό δεν αντα

ποκρίθηκε θετικά παρά την ευρεία δημοσιότητα που δόθηκε. Καθ' όλη 

τη 8ιάρκεια της λειτουργ!ας των αστικών αυτών ο8ικών γραμμών 
συγκεντρώθηκαν στοιχεία για την επιβατική κίνηση με βάση τα οποία 

8ιαπιστώθηκε ότι ο ημερήσιος αριθμός των επιβατών που 8ιακινούνται 

κατά διαδρομή κυμαινόταν από μηδέν μέχρι επτά (7) .. Γι' αυτό το 
σχέδιο κρίθηκε αντιοικονομικό και διακόπηκε με τη λήξη της τρίμηνης 
δοκιμαστικής περιόδου. 

Εξάλλου μέχρι σήμερα συνεχίζει τη λειτουργία της ειδική λεωφορειακή οδική 
γραμμή η οποία εξυπηρετεί την περιοχή με ένα λεωφορείο που κινείται. κυκλικά 
από την Πλατεία Ηπείρου μέχρι το Παλιό Δημαρχείο με το εικονικό κόμιστρο 
των πέντε σεντ. Και στην περίπτώση αυτ'ή η ανταπόκριση του κοιvοό ε(ναι πολύ 
περιορισμένη και στην ουσία οι δαπάνες για τη συνέχιση της λειτουργίας της 
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γραμμής αυτής καλύπτονται από τα έσο8α των υπόλοιπων αστικών λεωφορε(ων 
Λευκωσίας. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Τμήμα 08ικών Μεταφορών, σε συνεργασία 
με το Δήμο Λευκωσίας και την εταιρεία 'Λεωφορεία Λευκωσίας Λτ8', μελετά 
τρόπους για ρόθμιση του προβλήματος μέσα στα πλαίσια του ενιαίου ρυθμιστικοό 
σχε8ίου για την πεζο8ρόμηση του κέντρου της Λευκωσίας.» 

Απά11τηση ημερομη11tας 2 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχα11tας κ. Τάκη Νέμιτσα στη11 ερώτηση ΕΔ' 609, ημερομη11tας 
23 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Αυγερι11ού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το πρόβλημα.Βιάθεσης κουμαν8αρίας εσο8είας 1988 του Αγίου 
Κωνσταντίνου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Είναι γεγονός ότι για τη Βιάθεση της κουμαν8αρίας που παρασκεόασε 
η κοινότητα Αγίου Κωνσταντίνου το 1988 καταβλήθηκαν πολλές 
προσπάθειες και έγιναν επανειλημμένα 8ιαβήματα και παραστάσεις 

προς τις οινοβιομηχανίες για να την παραλάβουν, χωρίς ωστόσο 
αποτέλεσμα και τούτο λόγω των σημαντικών αποθεμάτων που 8ια
θέτουv και των 8υσκολιών που αντιμετωπ(ζουν στη 8ιάθεση του 

προϊόντος αυτοό. Σημειώνεται ότι στους αμπελουργοός Μθηκε η 

συμβουλή να μην παρασκευάσουν κοuμαν8αρία, αλλά να παρα8ώσουν 
τα σταφύλια τους ως εκλεκτά. 

(β) Η πρόσφατη έγκριση του Βιατάγματος που καθορίζει και αναγνωρίζει 
την κουμαν8αρία ως οίνο με ελεγχόμενη ονομασία προελεόσεως αναμέ

νεται ότι θα συμβάλει στα8ιακά στην απάμβλυνση του σοβαρού 
προβλήματος Βιάθεσης που αντιμετωπίζεται, αλλά, όπως είναι φυσικό, 
το πρόβλημα Βεν μπορεί να επιλυθεί αμέσως. 

(γ) Δεν είναι Βυνατό να προβλεφθεί αν και πότε θα καταστεί Βυνατή η 

Βιάθεση της κουμαν8αρίας του Αγίου Κωνσταντίνου, 8ε8ομένου ότι από 

τώρα και στο εξής θα πρέπει να τυγχάνει και της έγκρισης τηι; 
Επιτροπής Εμπειρογνωμόνων Οίνων.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το Κεφάλαιο Δ' θα αναβληθεί για την προσεχή Πέμπτη και έτσι η επόμενη 
συνε8ρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 31 Μαϊου 1990, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια Βιάταξη: 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) 

2) 
3) 

Ο περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δόναμης (Μονιμο
ποίηση) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

Ο περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Λιμένων Κόπρου Νόμος του 1990. 

Ο περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου Νόμος του 
1990. 

4) Ο περί ΠροUπολογισμοό του Θεατρικοό Οργανισμοό Κόπρου Νόμοι; 
του 1990. 

5) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ.3) του 1990. 

6) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ.12) του 1990. 
7) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ.39) του 1989. 

8) Ο Τροποποιητικός (Αρ. 2) του περί ΠροUπολογισμοό Νόμου του 1988 
Νόμος του 1989. 
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9) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

10) Ο περί Συμπληρωμοcτικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ.9) του 1990. 

11) Ο περί Ανοcγκοcστικής Αποcλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρότοcση νόμου). 

12) Ο περί Εκδόσεως Φυγο8ίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

13) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
14) Ο περί Φορολογίοcς Ακινήτου (Αστικής) Ι8ιοκτησίοcς (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1989. 

15) Ο περί Εφοcρμογής της Γενικής Εκτίμησης γιοc τους Σκοποός των περί 

16) 

17) 
18) 

Φορολογίοcς Ακιν'ήτου (Αστικής) 

Ι8ιοκτησίας Νόμων του 1962 κοcι 1965 Νόμος του 1989. 

Οι περί της Προστοcσίοcς του Αντοcγωνισμοό (Πληρωτέοc Τέλη) Κοcνο

νισμοί του 1990. 

Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κοcνονισμοί Πάφου του 1990. 
Οι περί Προσωπικοό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κόπρου (Τροπο

ποιητικοί) Γενικοί Κοcνονισμοί του 1990. 
19) Οι περί Εκποcι8ευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Ανοcγνωρισμένης 

'fπηρεσίοcς γιοc Σκοποός Διορισμοό, Προοcγωγής και Προσοcυξήσεων) 
Κοcνονισμοί του 1990. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχε8ίων κοcι Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις-Αποcντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών γιοc το θέπου 

οcνοcφέρετοcι ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργίοc της κυβέρνησης Βασι

λείου ποcρά τοc εποcνειλημμένοc ψηφίσμοcτα της Βουλής νοc προχωρήσει 
στην άμεση οcίτηση γιοc έντοcξη στην ΕΟΚ». 

( Θέμοο εγγραφέν με εισήγηση τ<~ αξ. Βουλευτή κ. Α. Γ οcλοcνοό εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ. ). 

(8.2.1990). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμοc 

που οcνοcφέρετοcι ως «Η ανάγκη εκσυγχρονισμοό της νομοθεσίοcς για την 
προστίχσ(α του φυσικοό περιβάλλοντος)). 

( Θέμοc εγγροcφέν με εισήγηση του οcξ. Βουλευτή 
κ. Γ. Σαββί8η εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8οcς ΑΚΕΛ

Αριστsράς). (13.4.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίοcς κοcι Κοινωνικών 

Ασφοcλίσεων γιοc το θέμα που οcνοcφέρετοcι ως «Προβλήμοcτοc που 
οcποcσχολοόν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμοόν 
να επιστρέψουν στην Κόπρο». · 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) Έκθ.ι&η της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ(α, ανάπτυξη και 
αξιοπο(ησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσ(ας». · 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση. του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινοό εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&8ας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παρ&νομη κερ8ο
σκοπ(α από επιτή8ειοuς σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 
χωριά Λεύκαρα και Σκαρ!vου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «0 ι συνεχιζόμενες ασκ'ήσεις των βρετανικών 
στρατευμ&των στην περιοχή του Ακ&μα και το καθήκον της κυβέρ

νησης για λήψη μέτρων για τον &μεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων .για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η παρεχόμενη κρατική και ι8ιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, 
προκόπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 

απ&μβλυνση του προβλήματος των &νεργων κτηνίατρων». · 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο

στόμου). (26.1.89). 
(β) «Οι 8υσμενείς επιπτώσεις στην υγε(α του λαοό από την αλόγιστη 

χορήγηση αντιβιοτικών φαρμ&κων στα ζώα χωρίς συνταγή κτη
ν(ατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη 8ι&θεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά». 

(Θέμα εγγροi.φέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη
τρίου). (16.3.89). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριοό που περιέχει πέτρες, ξόλα, τοόβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η παρ&βαση των όρων του συμβολα(ου από τον προμη

θευτή)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(12.10.89). 
9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 8υσμενής 8ι&κριση σε β&ρος 
των ι8ιωτικών ξυλουργείων που επεξεργ&ζονται 8ασική ξυλε(α και οι 

επιπτώσεις στην οικοvομ!α του τόπου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 
10) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -
α) «Η ραγ8α(α καταστροφή της εσπερι8οκαλλιέργειας και η αν&γκη 

λήψης &μεσων και ριζικών μέτρων για 8ι&σωσή της». 

(Θέμα -εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). 
(14.12.89). 
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(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.12.89). 
(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορ(ου και 

Βιομηχαν(ας, όπου ε!χε αρχικά παραπεμφθε(). 

(γ) «Οι κ!νδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην ακρι
τική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων 
πόρων και η ανάγκη επ(σπευσης του έργου για μεταφορά νεροό 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τ σιέττη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(20.4.89). 
11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 
προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομ(α και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατε(ας για την καταπο

λέμησή της». 

{Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(18.1.90). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασ(ας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η παραβίαση από το 

Ρ.Ι.Κ. συνταγματικών σuv8ικαλιστικών 8ικαιωίJ.άτων και υποχρεώσεων 
που απορρέουν από διεθνε(ς συμβάσεις λόγω παράλειψης έναρξης 
διαπραγματεόσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η 

ανάγκη άμεσης θεραπείας της κατάστασης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δ!γκλη). 

(11.5.89). 
13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής !γε!ας για τα θέματα που 

αναφέρονται ως-

( α) «Η απόρριψη των λυμάτων στην πέριοχή Αγ!ας Ειρήνης Λεμεσοό 
και οι επιπτώσεις στην υγεLα του λαού>>. 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαρα
λαμπ!δη). (8.7.88). 

(β) «Οι κ(νδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 
Κούρρη, καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων, από την απόρ

ριψη λυμάτων και μηχανελαίων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης 
Λεμεσού)). 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.2.90). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Α!τημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρ(ς περιο
ρισμό μεταφορά και 8ιάθεση τών προ"ίόντων τους στην ελεύθερη 
Κύπρο)). 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης να 

απαγορεύσει τη 8ημιοupγία νέων τουριστικών μονάδων σε ορισμένες 
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περιοχές και οι επιπτώσεις σiην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικης 

βιομηχαν!:Χς». 
(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγ(8η εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.) (22.6.89). 

16) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8ε(ας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η απαράδεκτη κατάσταση που 

επικpατε( στα σχολε(α της Λεμεσού από τη δράση αναρχικών και η 
ανάγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(2.3.89). 

Ο Βουλευτής κ. Αν8ρέας Παρισινός ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Το πρόβλημα της υπαγωγής εκπαι8ευτηρίων σε 8ιαφορετικές σχολικές 
εφορε(ες από το γεωγραφικό τους χώρο και η άμεση ανάγκη επ(λuσής του». 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας. 

"Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθε( στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Παι8είας; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση) το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Επίσης ο (8ιος Βουλευτής ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του 

ΔΗ.ΣΎ. την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

({Η εισαγωγή του μαθήματος 'Σπουδή του περιβάλλοντος' στα γυμνάσια και 
λύκεια ως ο καλύτερος τρόπος ανάπτυξης περιβαλλο~τικής συνε(8ησης». 

Η εισήγηση ε(ναι όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επι
τροπή Παι8είας. 

ΒΟΎΛΕΎΤΕΣ: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Επει8ή αφορά τα σχολεία, είναι προτιμότερο να παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Παι8είας. 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος Κουρτελλάρης ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Οι 8ιώξεις πατατοπαραγωγών στην περιοχή Δεκέλειας από τις αρχές των 
εκει βρετανικών βάσεων, οι κ(ν8υνοι που δημιουργούνται και η ανάγκη λήψης 

μέτρων για αντιμετώπιση του προβλήματος». 

Η εισήγηση του κ. Κουρτελλάρη είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

"Υπάρχει ένση~ση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθε( στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Οι Βουλευτές Λάρνακας κ. Αν8ρέας Μαθηκολώνης, Αν8ρέας Γεωργίου, 
Αντώνης Αν8ρέου και 08υσσέας Δημητρίου ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

«Τα προβλήματα και οι κίν8υνοι από το σύστημα ύ8ρευσης της κωμόπολης 
Αθηα(νου και οι τρόποι επίλυσής τους». 

Η εισήγηση ε(ναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων. 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 
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Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένεκα της σοβαρότητας του θέματος που έχουμε εγγράψει και 

ένεκα του ότι συνεχίζει δυστυχώς να μην υπάρχει ύδρευση στην κοινότητα της 
Αθηαίνου, θα παρακαλούσαμε στο θέμα αυτό να δοθε( μεγάλη προτεραιότητα. 
Να συζητηθεί την ερχόμενη βδομάδα, ώστε να δούμε πώς μπορούμε και με ποιους 

τρόπους να βοηθήσουμε την ακριτική κοινότητα της Αθηαίνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Εδώ είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, ο κ. Κουρτελλάρης, για να δώσει όσο γίνεται μεγαλύτερη 
προτεραιότητα σ / αυτό το θέμα και να εξεταστεί όσο γίνεται πιο γρήγορα. 

ΧΡ. ΚΟΤΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να πληροφορήσω ότι η Επιτροπή έχει συνεδρία 
την Τετάρτη και, επειδή θα είναι εδ:ώ το Υπουργείο Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων, θα ζητήσουμε να μπει και αυτό το θέμα πέραν των θεμάτων που 

υπάρχουν, για να ενημερωθούν όλες οι αρμόδιες και ενδιαφερόμενες πλευρές πάνω 
σ' αυτό το θέμα. Αλλά μια παράκληση. Όταν εγγράφονται θέματα, οι 
εισηγητές να έρχονται να τα παρουσιάζουν, διότι παρατηρήθηκε ότι συχνά 

εγγράφονται θέματα τα οποία είναι στην ημερήσια διάταξη και απουσιάζουν οι 
εισηγητές. Και θέλω να παρατηρήσω ότι αυτό 8εν πρέπει να συνεχιστει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Λόρδος ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος: 

((Η ανάγκη πλήρους 8ιερεύνησης από τη Βουλή των πρόσφατων αγορών 

αεροπλάνων 1 ελικοπτέρων και ακάτων από το Υπουργείο Εσωτερικών και της 
πρόθεσης του ίδιου Τπουργείου να αγοράσει ραντάρ και άλλο εξοπλισμό για την 
Αστυνομία>>. 

Επειδή οι διαδικασίες αγορών βρίσκονται ακόμα σε εξέλιξη, ο κ. Λόρδος 
παρακαλε( όπως το θέμα χαρακτηρισθεί επε(γον και παραπεμφθε( στις Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών και Οικονομικών. 

Εισηγούμαι να παραπεμφθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, διότι είναι στην αρμοδιότητά της και διότι θα 
εξεταστεί 1tιο γρήγορα το θέμα, 8ε8ομένου ότι ((όπου υπάρχουν πολλοί πετεινοl, 

αργεί να ξημερώσει.>> 

Αν ο κ. Λόρδος δεν έχει ένσταση, να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. Αν χρειαστεί και η επέμβαση της 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, τότε θα το κρίνει η Επιτροπή 

Ελέγχου Δημόσιων Δαποcνών, για νοc καλέσει μέσα και την Επιτροπή Οικον

ομικών. 

Ο κ. Λόρδος. 

Κ.ΛΟΡΔΟΣ: 

Είμαι ικανοποιημένος με τη Όήλωσή σοcς 1 κύριε Πρόε8ρε, 8ιότι είναι γι' αυτό 
οcκριβώς το λόγο που ανέφερα και τις 8ύο Επ_ιτροπές. Εν -τω μετοcξύ σημειώστε 

ότι η Επιτροπή Οικονομικών εξετάζει θέματα παρεμφερή τα οποία σχετίζονται 
με τις αγορές αυτές κοcι" τα οποία είνοcι προέκτοcση των αγορών αυτών και είναι 
γι 1 αυτό το λόγο που θοc επιθυμούσα να ασχοληθούν και οι Όύο Επιτροπές κατά 

την ανάγκη που θοc προκύψει, 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν προκύψει αυτ6 το θέμα, ο κ. Μάτσης ασφαλώς θα καλέσει και την άλλη 

Επιτροπή. Δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Κ.ΛΟΡΔΟΣ: 

Είμαι σύμφωνος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: \ 
Οι Βουλευτές Αμμοχώστου του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρίστος 

Σολωμής, Σοφοκλής Χατζηγιάννης και Νίκος Μακρίδης ζητούν την εγγραφή του 

ακόλουθου θέματος: 

«Η καθυστέρηση που παρατηρε(ται στην εκτέλεση του έργου του Νότιου 

Αγωγού στην περιοχή Αχερ(του και Βρυσούλλες και η ανάγκη ταχείας συμπλή
ρωσης του έργου)). 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και θεωρηθεί επείγον. 

Το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. Βεβαίως ο Πρόεδρος της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων θα δώσει την προτε

ραιότητα που είναι δυνατό να δοθεί και σ' αυτό το θέμα. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.iΟμ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βοuλεuτές uπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 
αλφαβητική σειpά:-

Ανδρέου Αντώνης Μαρκίδης Αλέκος 

Γαλανός Αλέξης Μάτσης Ιωάννης 

Γεωργιάδης Δήμος Μιχαηλίδης Θαλής 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντlνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μ αθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μουσιούττας Νίκος 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτρου Μιχαήλ 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Ψυλλ(δης Ανδρέας 
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Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΌΜΕΝΩΝ 

1) Ανακοίνωση από τον Προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Γ. ΛαΜ της 
απόφασης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής αναφορικά με το 

θέμα της συμμετοχής των πέντε Βουλευτών που αποχώρησαν από το 

ΑΚΕΛ-Αριστερά στις διάφορες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

2) Αγορεύσεις Βουλευτών (Γλ. Κληρίδης, Α. Γαλανός, Μ. Πουμπουρής, 
Τ. Χατζηδημητρίου, Π. Δίγκλης) με αφορμή την έξαρση της βίας στα 
κατεχόμενα από τα ισραηλινά στρατεύματα αραβικά ε8άφη καt 
έγκριση σχετικού ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ιιΟ περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Συμπληρωματική Έκθεση για το νομοσχέδιο ιιΟ περί Συμπληρω
ματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990» και οι παρατη

ρήσεις του χ. Α. Γαλανού πάνω στο θέμα. 

4α} Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Κ. Λόρδος, Α. Γαλανός, Προεδρεύων) 

ύστερα από παρατήρηση του κ. Κ. Λόρδου ότι δεν πήρε εγκαίρως τη 
σχετική Έκθεση και αναβολή της συζήτησης του θέματος για την 
επόμενη συνεδρίαση του Σώματος. 

5) Συμπληρωματική Έκθεση για τα νομοσχέδια ιιΟ περί Συμπληρω

ματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1990» και «0 περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1990» και 
ψήφιση αυτών σε Νόμο με τον τίτλο «0 περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1990». 
6) Έκθεση για την πρόταση νόμου ιιΟ περί Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990» και ψήφιση 
αυτής σε Νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Αμπελουργίας και Αμπε
λώνων (Επισκόπηση και Καταγραφή) Κανονισμοί του 1990» και 

έγκριση αυτών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Κλινικών Εργαστηρίων 

Κανονισμο( του 1990>) και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς ιιΟι περί Πετρελαιοειδών (Αναπρο

σαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί} Κανονισμοί 
του 1990>>, η συζήτηση που ακολούθησε (Τ. Χατζηδημητρίου, 
Α. Γαλανός, Προε8ρεόων, Ντ. Κωνσταντ(νοu, Λ. Ζαχαριά8ης, 
Μ. Πουμπουρής) η οποία περιστράφηκε γύρω από το θέμα της 
παραχώρησης υγραερ(ου στις κατεχόμενες περιοχές και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς ιιΟι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτο
βάθμιας Εκπαίδευσης (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1990» 
και έγκριση αυτών. 

/ 
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11) Έκθεση για τους Κανονισμούς ιιΟι περί Μέτρων και Σταθμών 
(Μον~ες Μετρ-ήσεως) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

12) Έκθεση για τους Κανονισμούς ιιΟι περ( Εκρηκτικών Υλών (Τ ροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

13) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Πολιτιστικών και Άλλων 
Υπηρεσιών {Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών - Θέση Ερευνητ-ή) 

(Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμο( του 1990», οι αγορεύσεις και η 

συζήτηση που ακολούθησαν {Α. Ψυλλ(8ης, Π. Στυλιανού, Χρ. Κουρτελ
λάρης, Προε8ρεύων) και έγκριση αυτών. 

14) Έκθεση για το κατατεθέν στη Βουλ-ή στις 3 Μαϊου 1990 Έγγραψο 
του Υπουργού Οικονομικών 8υνάμει του άρθρου 3(1)(α) των περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι8ευτική 
Υπηρεσία) Νόμων του 1985 {Αρ. 99 και 122 του 1985), οι αγορεύσεις 
που ακολούθησαν {Μ. Πουμπουρής, Ντ. Κωνσταντίνου, Α. Γαλανός, Σ. 

Χατζηγιάννης, Ι. Κατσουνωτός, Ο. Δημητρίου) και έγκριση αυτών. 

15) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράψων. 

16) Ερωτ-ήσεις Βουλευτών {Το θέμα της μετάθεσης του Επάρχου Αμμο
χώστοu - Το θέμα του ελέγχου του κυπριακού εναέριου χώρου (FIR) -
Προβλήματα των προσψύγων κατοίκων του χωριού Μοσψιλωτή -
Προβλήματα των προσψύγων κατοίκων του χωριού Ψευ8άς -Προβλή-
ματα των προσφύγων κατο(κων του χωριού Κελλιά). 

17) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το αίτημα της 
κοινότητας Μουτουλλά για τη 8ημιουργία γηπέ8ου στην τοποθεσία 

«Αργάκι του Νίκου» στο 8ρόμο Μουτουλλά-Πε8ουλά -Το θέμα της 
καταβολής αποζημιώσεων στους ι8ιοκτήτες γης που απαλλοτριώθηκε 

για τη 8ιαπλάτυνση του 8ρόμου Καμπιών-Καπέ8ων - Το θέμα του 

αριθμού των μαθητών του Παγκύπριου Γυμνασίου -Η χορήγηση 
επι3όματος σε ανθρώπους των γραμμάτων και των τεχνών που 
8υσραγούν - Το θέμα της επι8ότησης των μεταψορικών των προσψύγων 
μαθητών - Οι Ανθολογίες Κυπριακ-ής Λογοτεχνίας Γυμνασίου και 
Λυκείου του Υπουργείου Παι8είας - Η μουσειακή αξιοποίηση του 
χώρου των φυλακών που σχετίζεται με τον απελευθερωτικό αγώνα 

1955-1959 - Η κατασκευή ψράγματος στη Βυζακιά - Η ετήσια 

φορολογ!α των σχολε(ων των κοινοτήτων - Η ενημέρωση των κοινο
ταρχών γύρω από την ··κατάσταση του σχολικού λογαριασμού της 

κοινότητάς τους - Οι γενικές 8απάνες και η κρατική βοήθεια στον 

τομέα της 8ημοτικ-ής εκπαί8ευσης - Η παροχή επιΜματος ενοικίου
ο8οιπορικών στους 8ασκάλους που υπηρετούν στην ύπαιθρο οcντ( της 

παραχώρησης στέγης - Η κατασκευή εμπλουτιστικών φραγμάτων στην 
κο(τη του ποταμού Γιαλιά μεταξύ Πέρα Χωριού Νήσου και Ποταμιάς 
- Το θέμα της 8ημιουργίας κυπριακού βιβλιοπωλείού στην Αθήνα - Η 
8ιοργάνωση από το Υπουργείο Παι8είας εκ8ηλώσεων προς τιμήν του 

Νίκου Νικολαϊ8η - Η ενίσχυση της υ8ατοπρομήθειας Τσερίου μέσω 

νέας γεώτρησης - Η επιμόρψωση των μαθητών σε θέματα ο8ικ-ής 
ασψάλειας - Η υ8ατοπρομήθεια Τσερίου -Οι εκπαι8ευτικές ανάγκες 

που παρουσιάζονται στις Κεντρικές Φυλακές -Η πλ1Jρωση των θέσεων 

Ερευνητή Α' και Ανώτερου Ερευνητή στο Κέντρο Επιστημονικών 

Ερευνών - Η 8ιοργάνωση εκ8ηλώσεων προς τιμήν του Ν. Νικολαϊ8η 
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και εισήγηση να 8οθεί το όνομά του σε 086 της Λευκωσ!ας - Ο τρόπος 
επιλογ'ής των εισακτέων στις ανώτατες στρατιωτικές σχολές της 

Ελλά8ας -Η 8pομολόγηση λεωφοpείου και η 8ημιουpγία ταχυ8pομικού 
γραφεiου στον 'Αγιο Κασσιανό και στη Χρυσαλινιώτισσα - Η παρα
χώpηση από την ΑΗΚ στο Δήμο Λευκωσίας του κτιpίου της παλιάς 

Ηλεκτpικής για τη 8ημιουpγία 8ημοτικού και πολιτιστικού κέντpου - Η 
λεωφοpειακή σύν8εση της εντός των τειχών πεpιοχής της Λευκωσίας με 
τις υπόλοιπες πεpιοχές - Το πpόβλημα της 8ιάθεσης της κουμαν8αpίας 

Αγίου Κωνσταντίνου παpαγωγής 1988). 

18) Εγγpαφή στο Κεφάλαιο Δ' και παpαπομπή στις αpμό8ιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α} «Το πpόβλημα της υπαγωγής εκπαι8ευτηpίων σε 8ιαφοpετικές 
σχολικές εφοpε(ες από το γεωγpαφικό τους χώpο και η άμεση 

ανάγκη επ(λυσής του>>. 

(Θέμα εγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παpισινού). 

(β} «Η εισαγωγή του μαθήματος «Σπου8ή του Περιβάλλοντος» στα 

γυμνάσια και λύκεια ως ο καλύτερος τρόπος ανάπτυξης περιβαλ

λοντικής συνεί8ησης». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παpισινού 
εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΥ.). 

(γ} «Οι 8ιώξεις πατατοπαpαγωγών στην πεpιοχή Δεκέλειας από τις 
αρχές των εκε( βρετανικών βάσεων, οι κίν8υνοι που 8ημιοuρ

γούνταt και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπιση του 
πpοβλήματος». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Xp. Κουpτελ
λάpη εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αpισ

τεpάς). 

(8) «Τα πpοβλήματα και οι κίν8υνοι από το σύστημα ύ8pευσης της 

κωμόπολης Αθηαίνου και οι τpόποι επίλυσής τους». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Μαθη

κολώνη, Α. Γεωpγίου, Α. Αν8pέου και Ο. Δημητp(ου). 

(ε} «Η ανάγκη πλήpους 8ιεpεύνησης από τη Βουλή των πpόσφατων 
αγορών αεροπλάνων, ελικοπτέρων και ακάτων από το Ύπουργείο 

Εσωτεpικών και της πpόθεσης του ί8ιου Υπουpγείου να αγοpάσει 

pαντάp και 4λλο εξοπλισμό για την Αστυνομία». 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Λόp8ου). 

(στ} «Η καθυστέpηση που παpατηpείται στην εκτέλεση του έpγου του 

Νότιου Αγωγού στην πεpιοχή Αχεpίτου και Βpυσούλλες και η 
ανάγκη ταχείας συμπλήpωσης του έpγοω>. 

(Θέμα εγγpαφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Xp. 
Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη και Ν. Μακpί8η). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατ(ας, Λευχωσ(α, 





Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 31ης Μα·ί·ου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

( 'Ωρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Ap. 31) 

Κηρύσσω τη,ν έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντι

προσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπ-άρχει απαρτtα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει αη:αρτ(α, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στην ημερήσια διατά.ξη και πρώτα στο Κεφάλαιο Α ', που ε(ναι 
η Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι «0 περί Αναπληρωτών Μελών της 
Αστυνομικής Δύναμης (Μονιμοποίηση) Νόμος του 1990». (Πρόταση νόμου). 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ή οποιο

δήποτε άλλο Μέλος της Βουλής να διαβάσει την Έκθεση, 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΑΝΑ
ΠΛΗΡΩΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΗΣ Δ ΥΝΑΜΗΣ (ΜΟΝΙΜΟ
ΠΟΙΗΣΗ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990,,. 

Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νtκος Μουσιού"";-τας 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Μαρτίου και 
στις 18 Απριλίου 1990. Στο στάδιο της μελ<της του όλου θέματος κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους π&νω στην πρόταση νόμου ο αξιότιμος Υπουργός 

Εσωτερικών, ο Αρχηγός της Αστυνομίας, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών και της Γενικής Εισαγγελίας της Δημοκρατίας. 

Με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου σκοπείται η μονιμοποlηση των μελών 

της αστυνομικής δύναμης Κύπρου που υπηρετούν για πολλά χρόνια ως ανα

πληρωτές σε βαθμό ανώτερο από αυτό που κατέχουν με απώτερο στόχο την άρση 

της αδικlας που παρατηρείται σε βάρος των προσώπων αυτών. 

Ειδικότερα με βάση τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 

προβλέπονται τα πιο κάτω:-

( α} Αστυφύλακες που υπηρετούν στην Αστυνομία ως αναπληρωτές λοχίες 

τα τελευταία τέσσερα χρόνια πριν από την έναρξη της ισχύος της 

προτεινόμενης νομοθεσίας και οι οποίοι έχουν πετύχει στις εξετάσεις 

για προαγωγή τους στον αvαπληρωτικό αυτό βαθμό μονιμοΠοιούνται 
στον εν λόγω βαθμό από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου 

αυτού. 

(β) 'Αλλα μέλη της Αστυνομίας, εκτός από τους αστυφύλακες, που κατά 

τα τελευταία 10 χρόνια υπηρετούν και συνεχίζουν να υπηρετούν ως 
αναπληρωτές σε βαθμό ανώτερο από αυτό που κατέχουν μονιμο

ποιούνται επίσης από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτει .... 
νόμεvου νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι το 

νομοθέτημα που προτείνεται αίρει στην ουσία μια αταξία που για χρόνια τώρα 

υπάρχει στην αστυνομική δύναμη Κύπρου και θεωρώντας το μέτρο αυτό σαν yo 
πρώτο μέτρο επίλυσης των προβλημάτων πΟυ έχουν συσσωρευθεί γύρω από την 

ανέλιξη των μελών της Αστυνομίας, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος διαφωνών

τας με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου υποστήριξαν την άποψη 

ότι τα ζητήματα με τα οποία καταπιάνεται η νομοθετική αυτή ρύθμιση θα πρέπει 

να εξεταστούν σφαιρικά και σε συνάρτηση με την εισαγωγή της σωστής 

οργανωτικής διάρθρωσης στην Αστυνομία, θ~μα για το οποίο έγιναν πολλές 

εισηγήσεις στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβ&νομαι ότι το θέμα αυτό εξακολουθεί να βρίσκεται 
υπό εξέταση στην Επιτροπή Εσωτερικών. Εκτέθηκαν οι απόψεις του Υπουργού 

Εσωτερικών που μελετούνται από τα κόμματα και δεν έχει ακόμα διαμορφωθεί η 

τελική θέση ούτε της Βουλής ούτε των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, την περασμένη βδομάδα είχε συνέλθει η Επιτροπή 
Εσωτερικών. Ήταν παpόντες ο αρμόδιος Υπουργός και ο Αρχηγός της Αστυνο-



2795 

μίας. Λέχθηκαν πολλές απόψεις. Είμαι βέβαιος ότι υπάρχει επανατοποθέτηση 

των κομμάτων και αν επρόκειτο να παρουσιαστει κάποια Έκθεση -αν είχε 

τελειώσει δηλαδή η μελέτη-θα έπρεπε να αναφέρεται στη νέα θέση που παίρνουν 

τα κόμματα έναντι αυτής της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Θα έπρεπε να U7iάρχει δηλαδή συμπληρωματική 'Εκθεση. 
Ν. ΜΟ1'ΣΙΟ1'ΤΤΑΣ: 

Ναι, έτσι πιστεόω, διότι επανεξετάστηκε το θέμα και με την επανεξέταση 

αντιλαμβάνομαι πως έγινε και επανατοποθέτηση. 'Αρα η Θέση της Επιτροπής δεν 

είναι οπωσδήπο-τε αυτή η οποία αναφέρεται στην πρώτη Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Δηλαδή δεν αποπερατώθηκε ακόμα αυτό το θέμα ενώπιον της Κο~νο

βοuλευτιχής Επιτροπής Εσωτερικών. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντόπωσ":'J ότι πρέπει να μη βιασ-τούμε, διότι εδώ, 

όπως είναι τα πράγματα, αν επιμένουμε να γίνει ψηφοφορία, το αποτέλεσμα 

νομίζω μπορεί να προ8ιαγράφει ότι 8ε θα περάσει, Όμως αυτό μπορεί να μην 

αντιπροσωπεύει γενικά τη θέληση του Σώματος. Αν συν~χtστεί η μελέτη, μπορεί 

να γίνουν κάποιες τροποποιήσεις, ώστε να βρεθούν οι αναγκαίες συνισταμένες και 

κάποια συναίνεση σε κάποιες τροποποιήσεις που να μας επιτρέψουν να προχωρή

σουμε. Γι' αυτό το λόγο παρακαλούμε να 8οθεί κάποιος περισσότερος χρόνος, για 

να συνεχιστούν οι 8ιαβουλεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κόριε Γαλανέ, δεν υπάρχει λόγος οότε για ψηφοφορίες οότε για τίποτε. Το 

θέμα είναι καθαρό. Δεν έχει τελειώσει ακόμα η μελέτη αυτού του θέματος. Τα 

κόμματα θα επανατοποθετηθούν, θα γίνει συμπληρωματική Έκθεση από την 

Επιτροπή και συνεπώς θα μείνει για την ερχόμενη β8ομά8α. Δε χάθηκε 8α και ο 

κόσμος. Το θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη συνεδρία του Σώματος. 

Ορίστε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, να δοθεί λίγο περισσότερος χρόνος, για να γίνει η δουλειά που 

πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Τη μεταπροσεχή Πέμπτη. Μετά ένα μήνα. Δεν υπάρχει θέμα. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μετά ένα μήνα θα πάμε για 8ιακοπές και αντιλαμβάνομαι κανενός η πρόθεση 

8εν είναι να σταλεί στις καλέν8ες. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Όχι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επομένως, ορθά είπατε μετά 8εκσ.:πέντε μέρες. Πιστεύω να έχουν ωριμάσει 
τα-πράγματα, να ..... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αλλά και μετά τρεις βδομάδες αν γlνει, κύριε Αναστασιάδη, δε χάνεται ο 

κόσμος. Τώρα τόσα χρόνια περιμέναμε. Αν τα κόμματα θέλουν μετά τρεις 

βδομάδες, γιατί να δημιουργήσουμε πρόβλημα; 

Ο χ. Μοuσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός, στον οπο!ο ανήκει η 
πρόταση νόμου, επιμένει μετά δεκαπέντε μέρες να παΡουσιαστε( κάποια καινούρ
για Έκθεση, εμε(ς δεν έχουμε ένσταση να γ!νει. Αλλά, όπως ε!πε και ο 

Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, η αντίθεσή μας προς την πρόταση νόμου -και 

εμε(ς αντιτιθέμεθα-δεν έχει να χάνει με την ουσlα του θέματος. Δηλα'Sή δεν 
ενιστάμεθα στο να ταχτοποιηθούν οι αναπληρωτές. Όμως μαζl με εχεtνους τους 

αναπληρωτές υπάρχουν και άλλα προβλήματα τα οπο(α εμε!ς θέλουμε να 
βλέπουμε πάντα μαζί. Αν όμως επιμένουν γι' αυτό το ειδικό θέμα, τότε σε 

Οεκαπέντε μέρες, αν θέλουν, να τοποθετηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μουσιούττα, Οεν επιμένουν οι άνθρωποι. Είπαμε μετά Οεκαπέντε 
μέρες, μετά τρεις βΟομάΟες, Οε χάνεται ο κόσμος. 

Κύριε ΑναστασιάΟη, έχετε καμιά ένσταση να μείνει μετά τρεις β8ομά8ες; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, για τ / όνομα του Θεού! Εγώ μίλησ_α στην επίσημη γλώσσα 
της Δημοκρατίας και δεν αντιλαμβάνομαι γιατί παρεξηγήθηκα. Είπα απλούστατα 
να μην πάει στις καλένδες. Δηλαδή δεν πειράζει πως θα αναβληθεί. Ορθά λένε τα 
κόμματα ότι προβληματίζονται. Είναι Οικαίωμά τους, με τη Οιαφορά κάποτε να 
το συζητήσουμε και πριν, αν εlναι Ουνατό 1 από τις Οιακοπές. Αυτό είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε λοιπόν δεν υπάρχει πρόβλημα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας η θέση είναι όπως το πρόβλημα αυτό 

επανέλθει στο Σώμα, όταν θα ολοκληρωθεί η συζήτηση στην αρμόΟια Επιτροπή 

και όταν, κατά την άποψή μας, εξεταστεί σφαιρικά το όλο πρόβλημα, έτσι που να 
καλύψουμε όλες τις πλευρές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
1 
Αρα Οεν υπάρχει καμια ενσταση από καμιά πλευρά. Συνεπώς το θέμα 

αναβάλλεται για τρεις βδομάδες. 

Προχωρούμε τώρα στο Οεύτερο θέμα, που είναι ((Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1990». Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ! ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙ
ΣΜΟ! Κ!ΠΡΟ! ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Ο Προϋπολογισμός της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου για το 1990 κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 11 Ιανουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησέ τον ΠροUπολογισμό αυτό σε τρεις συνεδρ(ες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 19 ·Φεβρουαρίου, 14 Μαρτίου κάι 2 Μαϊου 1990. Στο 
στά3ιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρό

σωποι του Διοικητικού Συμβουλ(ου και της Διεύθυνσης της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου. Στην τελεuταfα συνεδρία της Επιτροπής παρευρέθηκαν επ(σης οι 

αξιότιμοι Βουλευτές κ. Κ. Ερωτοχρtτου, Ν. Μουσιούττας, Π. Στυλιανού, 'Α. 

Χρυσοστόμου, Χρ. Κουρτελλάρης και Δ. Ηλιά3ης. . 

Ο Προϋπολογισμός αυτός, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει 

για το 1990 έξο3α ~80,377 ,462 και έσο3α Εββ,348,000. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω Προϋπολογισμοό η Επιτροπή 

ενημερώθηκε ει3ικότερα για το προγραμματιζόμενο αναπτυξιακό έργο της Αρχής 

και για την οργανωτική διάρθρωση του προσωπικού της, όπως αντιχατοπτρ(ζεται 

στις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση ΠροUπολογισμού. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε λεπτομερειακά. τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 

συζήτηση ΠροUπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, αποφάσισε να 

εισηγηθεί τις πιο κάτω τροπολογίες που συνοψlζονται ειδικότερα στα ακόλουθα:-

( α) Στην τροποποίηση του άρθρου 4 του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ώστε 
οι εκθέσεις που ετοιμάζονται στις περιπτώσεις χρησιμοποίησης, κάτω 

από ορισμένες προUποθέσεις, περισσευμάτων ορισμένων άρθρων για την 

κάλυψη των ελλειμμάτων άλλων άρθρων να κατατlθενται στη Βουλή 

κάθε τρεις μήνες. 

(β) Στην εναρμόνιση της μισθο3οσίας της θέσης του Γενικοό Διευθυντή της 

Αρχής προς τη μισθοδοσία αντίστοιχων θέσεων άλλων ημικρατικών 

οργανισμών. 

(γ) Στην περικοπή πιστώσεων όψους !:1,051,400'για το νέο αναπτυξιακό 

πρόγραμμα της Αρχής μιας και ισόποσό τους εγκρίθηκε ή3η από τη 

Βουλή με συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

(3) Στη μετονομασία της θέσης του Βοηθοό Διευθυντή Προσωπικοό σε 

Ανώτερο Βοηθό Διευθυντή Προσωπικού χωρίς οποιαδήποτε αλλαγή 

στη μισθο3οσία της. 
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Με βάση τις πιο πάνω θέσεις της η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα τον 

υπό συζήτηση Προϋπολογισμό του οποίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο. 

Τα μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος 3ήλωσαν 

ότι η Κοινοβουλευτική τους Ομάδα θα καταψηφίσει τις πρόνοιες που αφορούν τα 

έξοδα παραστάσεως των Μελών του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής, πλην 

εκείνων του Προέδρου του, και αυτό σαν έκφραση της διαμαρτυρίας χι απαρέ

σκειάς τους για τη διαδικασία που ακολουθήθηκε στο θέμα του επαvαδιορισμοό 

των Μελών του Συμβουλίου αυτοό που, κατά την άποψή τους, ήταν παράνομη και 
αντιδεοντολογική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση του Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου μας βάζει 

φυσικά μπροστά στο μεγάλο αναΠτυξιαχό πρόβλημα που έχουμε σχετικά με τον 

ηλεκτρισμό. Μας βάζει μπροστά σε άλλα θέματα οργ&νωσης της Αρχής Ηλεκτρι

σμού και παροχής ηλεκτρικού ρεύματος σε διάφορες περιοχές. Όμως είναι ο 

μοναδικός λογαριασμός της Κυπριακής Δημοκρατίας, ενός ημικρατικού οργανι

σμού, που μας βρήκε αντιμέτωπους με την έννοια της κατοχής και της στάσης μας 

έναντι της κατοχής. 

Είναι πολύ γνωστή και συζητείται από πάρα πολλά χρόνια τώρα η υπόθεση 

της δωρεάν παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στα κατεχόμενα. Το ύψος των 

χρημάτων που οφείλονται από τη δωρεάν παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στα 

κατεχόμενα ξεπερν& τα .ΗΟΟ εκ. Για το 1990 μάλιστα θα φθάσει στο ύψος των 
.f:9 εκ. η επιβάρυνση των ελεύθερων περιοχών για παροχή ρεύματος στην 

κατεχόμενη Κύπρο. Βλέπουμε μάλιστα ένα αυξανόμενο καθεχρονικά ύψος. Το 

1988 ήταν .t5 εκ. και τώρα φτάσαμε στα .f:9 εκ., με μια πραγματική δαπάνη το 
1988 των .t6 εκ. l{αι το ερώτημα που μπαίνει είναι πώς αντιμετωπίζουμε· αυτή 
την κατάσταση. Και όταν πρόκειται φυσικά για αντιμετώπιση της κατοχής και 

του στρατού του Αττίλα, των 35,000 στρατιωτών, των αρμάτων, των κανονιών 
και των αεροπλάνων και των πλοίων της μεγάλης στρατιωτικής μηχανής της 

Τουρκίας, λέμε, «ξέρετε, είμαστε αδύναμοι να τα βάλουμε μαζί τους και δεν 

μπορούμε να απελευθερώσουμε τα κατεχόμενα εδάφη μας». Όμως στην προ

κείμενη περίπτωση εκείνοι οι οποίοι κατά κάποιο τρόπο βρίσκονται σε κάπως 
πλεονεκτική θέση είναι η δική μας πλευρά. Και όμως και πάλι για τους ίδιους 

λόγους, επειδή ακριβώς κατέχουν την πατρίδα μας οι Τούρκοι, και πάλι 

παρακολουθούμε παθητικά μια κατάσταση παροχής ρεύματος δωρεάν στα κατε

χόμενα για λόγους α3υναμ(ας. 

Από χρόνια και μάλιστα στις κρίσιμες ώρες και στις κρίσιμες στιγμές 

επανέρχεται πάντα το αίτημα, η ανάγκη της διακοπής της παροχής του 
ηλεκτρικού ρεύματος. Αυτό προβλήθηκε πολύ έντονα, και πιθανό να ήταν μέγιστο 

σφάλμα που δεν έγινε, όταν το 1983 ο Ντενκτάς ανακήρυσσε το ψευδοκράτος. 
Ήταν μοναδική ευκαιρία να λαμβανόταν μια απόφαση εκείνη την ημέρα. Ήταν 

το μόνο πρακτικό μέτρο που μπορούσαμε να πάρουμε, πέρα από την άφιξη 

ελληνικοό στρατού στην Κύπρο. Δυστυχώς δεν υπήρξε η ανάλογη τόλμη και 

αποφασιστικότητα στο να ληφθεί αυτή η απόφαση. 
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Μπαlνει πάντα το θέμα ότι εtναι πρόβλημα που συνδέεται με τους Τοuρκο

κύπριοuς και είναι θέμα που συνδέεται με την επαναπροσέγγιση ή ακόμα και με 

τις εξωτερικές σχέσεις της Κύπρου. Όμως αυτή τη στιγμή που και οι 

Τουρκοκύπριοι γεύονται τους καρπούς του ντενκτασικού καθεστώτος, θα έχουν 

αντιληφθεί ότι με την παροχή ηλεκτρικού ρεύματος ενισχύεται όχι μόνο ο 

Αττίλας, αλλά και το καθεστώς του Ντενκτάς. Και είμαστε βέβαιοι ότι, αν 

εξηγούσαμε αυτή τη στιγμή στους Τουρκοκύπριους, θα καταλάβαιναν ότ~ δεν είναι 

δυνατό να στηρίζουμε το ντενκτασικό καθεστώς το οποίο διαιωνίζει το κυπριακό 

πρόβλημα. Σύμφωνα και με χθεσινή ακόμα δήλωση του Ντενκτ&ς, φτ&σαμε στο 

σημείο να ακούμε απόψεις, όπως: (<Αυτά που έχω μου είναι αρκετά. Για να 

δεχθώ λύση, πρέπει να πάρω και κάτι ακόμα περισσότερο.>) Μπροστά. λοιπόν σε 

τέτοιες καταστάσεις δεν είναι δυνατό να παρακολουθούμε παθητικά την κατά

σταση στα κατεχόμενα και τη συσχέτισή μας με αυτά τα δεδομένα. 

Και μάλιστα πρόσφατα η (δια η κυβl:ρνηση, ο Υπουργός Εξωτερικών, Ι:κανε 

διαβήματα σε ξl:νες χώρες ότι είναι αδιανόητο να προχωρούν ξl:νες χώρες σε 

εμπορικές σχέσεις με τα κατεχόμενα ή να συζητείται παροχή βοήθειας προς τα 

κατεχόμενα, διότι μέρος αυτής της βοηθειας θα πάει στους εποικους και στον 

κατοχικό στρατό. Αν αυτό το πράγμα είναι αλήθεια για εμπορικές ή άλλες 

οικονομικές σχέσεις, είναι πολύ περισσότερο αλήθεια για την υπόθεση του 

ηλεκτρικού ρεύματος. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι το 34% του παρεχόμενου ηλεκτρικού ρεύματος 
πηγαίν~ι σε κατοικ!ες. Και αν οι αριθμοί είναι σωστοί, όπου περίπου υπάρχει ένας 

ίσος αρlθμός εποίκων με τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων, το μισό αυτού του 34% 
πηγαίνει στο να στηρίζει τους εποίκους στα σπίτια μας και το άλλο μισό πηγαίνει 

στο να στηρίζει την κατάληψη των δικών μας σπιτιών στα κατεχόμενα εδάφη μας. 

Το 13% του ηλεκτρικού ρεύματος χρησιμοποιείται στο εμπόριο, δηλαδή στην 

εμπορία των κλοπιμιαίων περιουσιών μας. Το 9% χρησιμοποιείται για τη 

βιομηχανία και την ανάπτυξή τους και μάλιστα παρουσιάζει τάση ανοδική η 

κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος για βιομηχανικούς σκοπούς. Και το 17% του 
ηλεκτρικού ρεύματος, σύμφωνα με τουρκικά στοιχεία, πηγαίνει για σκοπούς, λένε 

τα τουρκικά δελτία, άμυνας, δηλαδή για σκοπούς Αττίλα. Δηλαδή για σκοπούς 

διατήρησης και διαιώνισης της παρουσίας του κατοχικού στρατού στην Κύπρο. 

Χρησιμοποιείται το ηλεκτρικό ρεύμα, όπου χρειάζεται, ώστε να είναι η παρουσία 
του στρατού πιο αποτελεσματική. Και φυσικά ανάλογο περίπου είναι το ποσό για 

την άντληση των υπόγειων υδάτων: 13% για την εκμετάλλευση της κατεχόμενης 
γης μας. Έτσι Ι:χουμε τους διάφορους τυχοδιώκτες τύπου Ασ(λ Ναδίρ. Έχουμε 

την κλοπή των περιουσιών μας. Έχουμε τον κατοχικό στρατό και ένα φασιστικό 
κράτος στα κατεχόμενα εδάφη, που καταπιέζει και τους ίδιους τους Τουρκο

κύπριους, να στηρίζεται ουσιαστικά πάνω στη δική μας παροχή βοήθειας διά 

μέσου του ηλεκτρικού ρεύματος -επαναλαμβάνω f.9 εκ. -που δεν είναι το μόνο 

όφελος προς τον Ντενκτάς, διότι ο Ντενκτάς εισπράττει το ανάλογο ποσό 

φορολογώντας τους Τουρκοκύπριους -και σύμφωνα με τις τουρκικές εκτιμήσεις 

αυτό φτάνει στα 121 εκ. τουρκικές λίρες-σταθερές τιμές. Δηλαδή από πάνω 

προσφέρουμε και ευκαιρία στον Ντενκτάς να καρπώνεται,.. ωφελήματα από την 
παροχή ηλεκτρικού ρεύματος. 

Και αν αυτή όλη η ζημιά, αν αυτή όλη η παροχή ρεύματος στα κατεχlμενα 
σήμαινε κάτι για το πολιτικό μας πρόβλημα, θα μπορούσαμε να το συζητούσαμε. 
'Ομως εκείνο το οποίο διαπιστώνουμε είναι μια σκλήρυνση της τουρκικής 
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πολιτικής, μια σκλήρυνση της τουρκικής αΟιαλλαξlας. Έτσι Οεν μπορούμε να 

πούμε ότι βοηθά είτε την επαναπροσέγγιση εlτε τηv καλύτερη λύση του κυπριακού 

προβλήματος. Να ειχαμε έστω μια αμοιβαιότητα, να παιρναμε κι εμεις κάτι από 

τα κατεχόμενα και να εξαρτώμαστε κατά κάποιο τρόπο από τα κατεχόμενα και 

να λέγαμε πάλι «είμαστε αιχμάλωτοι μιας κατάστασης)), και αυτό θα μπορούσε 

vα συζητηθει. Όμως οι κατοχικές Ουνάμεις ό,τι μπορούσαν να πράξουν το έχουν 

πράξει, για να αποκόψουν οποιαΟήποτε παροχή προς τις ελεύθερες περιοχές, με 

χαρακτηριστικό παράΟειyμα την υπόθεση του νεροό, όπου κ&.ποιες ποσότητες που 

έρχονταν από την περιοχή Μόρφου τερματίστηκαν, για να έρχεται τώρα μόνο μια 

ελάχιστη ποσότητα που και αυτή Οιοχετεύεται στην κατεχόμενη Λευκωσlα. 

Δηλα8ή στο τέλος παρέχουμε 8ιευκολύνσεις προς την κατεχόμενη Λευκωσία για 

το νερό το οποίο παραχωρείται στην τουρκική πλευρά από τις πηγές της περ~οχής 

Μόρψου. Και σε αντάλλαγμα ειχαμε την περιπτωση της Αθηαινου, όπου μια 

σωλήνα που υ8ρεύει το χωριό και που έρχεται από την Ποταμιά περνά μόνο μέσα 

από 8ύο χιλιόμετρα κατεχόμενης. γης και φτάσαμε στο σημείο να 8ιακόπτεται το 

νερό, να παραμένει ολόκληρη η κωμόπολη της Αθηαινου με την κτηνοτροψια και 

τις βιομηχανικές της μονά8ες χωρίς νερό, να γίνει ένα εl8ος Βερολlνου 1 να 

χρειάζεται διοχέτευση νερού με βυτιοφόρα για 13 μέρες και να χρησιμοποιηθει μια 
παραπλήσια λύση για την ύ8ρευση, με τον κ(ν8υνο αποκοπ-ής του νερού ανά πάσα 

στιγμή. 

Έτσι πιστεύουμε ότι η λήψη απόφασης για το τι γίνεται με την παροχ-ή του 

ρεύματος εlναι κάτι που πρέπει να συζητηθει πάρα πολύ σοβαρά από όλους μας. 

Και το επιχείρημα ότι είναι 8υνατό να επηρεαστούν 8υσμενώς ορισμένοι Τουρκο

κύπριοι θα πρέπει και αυτό να το συζητήσουμε και να τους το εξηγ-ήσουμε, γιατί 

μέτρα εναντίον του Ντενκτάς, μέτρα εναντίον της κατοχ-ής, είναι και μέτρα υπέρ 

των Τουρκοκυπρ!ων. Όπως ο Μαντέλα, όταν βρέθηκε μπροστά στο εν8εχόμενο 

της διακοπής ή της παράτασης των μέτρων εναντιον της κυβέρνησης της Νότιας 

Αφρικής, τάχθηκε υπέρ της συνέχισης των μέτρων εναντίον του ρατσιστικού 

καθεστώτος, έστω και αν αυτό θα σήμαινε και κακουχίες για το μαύρο πληθυσμό. 

Το (8ιο ισχύέι και στην περίπτωση τη 8ική μας. Θα πρέπει να αντιληφθούν όλοι 

ότι μέτρα που παίρνονται εναντίον της κατοχ-ής και του κατοχικού καθεστώτος 

8ιανοίγουν τις προοπτικές για μια καλύτερη λύση και για μια καλύτερη προοπτικ-ή 

για την Κύπρο. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα EΔFJC θα ψηψισει τους προϋπολογισμούς με περικοπή των 

f:9,000,009, ποσό που αντιστοιχεί στα χρήματα που ξο8εύουμε για 8ωρεάν 

παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στα κατεχόμενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 8ε θα ανερχόμουν στ~ βήμα, αν 8εν ετίθετο 

πράγματι αυτό το πολύ σοβαρό θέμα της παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στην 

τούρκικη πλευρά. Αυτό το θέμα 8εν είναι κάτι το καινούριο. 'Εχει χρόνια τώρα 

που προβληματιζει τον κυπριακό λαό και τις κυβερνήσεις της Κύπρου. Έχει 

συζητηθε( επανειλημμένα και έχουν ζυγιστεί τα υπέρ ~αι τα κατά της παροχής 

του ηλεκτρικού ρεύματος. Δεν πρόκειται σήμερα να συζητήσουμε από αυτό το 

β-ήμα της Βουλής τα υπέρ και τα κατά, γιατl πράγματι υπάρχουν αρκετά 
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επιχειρήματα που να συνηγορούν η κυβέρνηση να κρατήσει μια πολύ πιο σθεναρή 

στάση και να επανεξετάσει και να επανεκτιμήσει την πολιτική της επί αυτού του 

θέματος. Αλλά ταυτόχρονα δεν είναι και τόσο απλό με μια μονοκονδυλιά να 

πάρουμε απόφαση να διακόψουμε το ηλεκτρικό ρεύμα, γιατί πιστεύουμε ότι 

υπάρχουν -και πιθανότατα θα υπάρξουν-σοβαρές επιπτώσεις όχι τόσο σε θέματα 

επαναπροσέγγισης και άλλα, αλλά σε θέματα που αφορούν τη νομική φυσιογνωμία 

της Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία οπωσδήποτε αναγνωρίζεται από όλα τα 

κράτη του κόσμου και θεωρείται ότι καλύπτει όλη την επικράτεια. Επομένως, 

υποτίθεται ότι έχει και την υποχρέωση να προσφέρει κάποιες υπηρεσίες σε όλη 

την επικράτεια. Όμως, επαναλαμβάνω, το όλο θέμα έχει και τα υπέρ και τα 

κατά και πρέπει να γίνει μια σοβαρή συζήτηση και προβληματισμός σε βάθος στο 

αρμόδιο σώμα. Και το αρμόδιο σώμα γι' αυτό τον προβληματισμό εtναι το 

Εθνικό Συμβοόλιο. Γι' αυτό το λόγο το Δημοκρατικό Κόμμα με ανακοίνωσή του 

τόνισε ότι θα πρέπει σε προσεχή συνε3ρία του Εθνικοό Συμβουλίου να μελετηθεί 

με κάθε σοβαρότητα η παροχή του ηλεκτρικού ρεύματος σε συσχετισμό με πολλά 

άλλα πράγματα και σε συσχετισμό με τις τελευΤαίες προκλήσεις της τουρκικής 

πλευράς. 

Δε νομίζω ότι είμαστε έτοιμοι να πούμε περισσότερα σήμερα, γιατί η 

υπεύθυνη ηγεσία νομίζ?υμε ότι θα έχει τη δυνατότητα πολύ σύντομα - και αύριο 

θα είναι η συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου -να μελετήσει σε βάθος το όλο θέμα 

και να πάρει μια σωστή απόφαση, αφού· δει όλα τα δεδομένα. Δε νομίζω ότι είναι 

σωστό να ληφθούν αποφάσεις κάτω από το κράτος συναισθηματικών ελατηρίων ή 

κάποιων άλλων εξελίξεων που πιθανώς να δημιουργούν ένα κλίμα για κάποιες 

άλλες ενέργειες από δικής μας πλευράς. Τελειώνω λέγοντας σ' αυτό το σημείο 

ότι αναμένουμε να υπάρξει αυτός ο υπεύθυνος προβληματισμός στο Εθνικό 

Συμβοόλιο. 

Εκείνο το σημείο όμως το οποίο θα 'θελα να τονίσω και- θα τονίσουν και 

άλλοι συνάδελφοι είναι ότι από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος επιθυμούμε να 

εκφράσουμε την έντονη απαρέσκει&. μας για το γεγονός ότι τελευταία το 

Συμβοόλιο της Αρχής Ηλεκτρισμοό προχώρησε στο να προγραμματίσει ταξί3ι στο 

εξωτερικό, για να μελετήσει διάφορους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς που 

λειτουργούν με άνθρακα. Αυτό κατά την άποψή μας αποτελεί περιφρόνηση του 

Σώματος, γιατί είναι πολύ καθαρό το μήνυμα το οποίο δόθηκε από πλευράς 

Βουλής -όλων των πλευρών-ότι 3εν ευνοείται η χρησιμοποίηση άνθρακα. Και 3εν 

είναι η πρώτη φορά που η Αρχή Ηλεκτρισμού περιφρονεί αποφάσεις και μηνύματα 

της Βουλής και αργότερα μας ζητά να εγκρίνουμε τετελεσ·μένα γεγονότα, παρ' 

όλο ποU είχαμε προειδοποιήσει. Και φοβούμαστε ότι και πάλι βαίνουμε προς 
τετελεσμένα γεγονότα. 

Το αστειότερο της υπόθεσης είναι ότι το Συμβοόλιο της Αρχής. Ηλεκτρισμοό 

ήθελε να πάρει μαζί του και Βουλευτές -δυο στην αρχή και μετά είπε, ξέρετε, για 

να καλυφθούν όλα τα κόμματα, να πάρουμε 4 ή 5- ώστε οι Βουλευτές αυτοί να 

παρακολουθήσουν τις σκέψεις του Συμβουλίου και των άλλων εμπειρογνωμόνων 

της Αρχής Ηλεκτρισμού, όταν θα επισκέπτονται αυτούς τους ηλεκτροπαραγωγοός 

σταθμούς. Πρώτα-πρώτα οι Βουλευτές εδώ δεν είναι για να συνοδεύουν την κάθε 

Αρχή ή το κάθε Υπουργείο σε 3ιάφορα ταξί3ια στο εξωτερικό. Έχει κάποιο 

κύρος και κάποια αξιοπρέπεια αυτή η Βουλή. Και αν επιθυμεί να εξετάσει 

ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς ή οτιδήποτε άλλο, να προβεί σε κάποια μελέτη 

από πλευράς Βουλής, εμείς θα προγραμματίσουμε κάποιο ταξί3ι προς αυτή την 
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χ·ατεύθυνση και θα ζητήσουμε εμπειρογνώμονες από την Αρχή Ηλεκτρισμού. Δεν 

ακολουθει και 8ε συνο8εύει η Βουλή το εκάστοτε Συμβούλιο ή τους εκάστοτε 

υπεύθυνους της Αρχής Ηλεκτρισμού. Είναι το ανάπο8ο που έπρεπε να συμβαίνει, 

αν 8εχθούμε ότι πράγματι πρέπει να γίνει μια τέτοια επίσκεψη. Όμως 

απορρίπτουμε την απόφαση του Συμβουλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού να μελετήσει 

'ΤΟ θέμα του άνθρακα και πάλι και να προβεί σε επισκέψεις πολυέξο8ες, ενώ 

γνωρίζει πολύ καλά ποια είναι η θέση του Σώματος. Γι / αυτό το λόγο και για να 
8οθεί ένα καθαpότατο μήνυμα στους αρμο8ίους της Αρχής Ηλεκτρισμοό και στο 

Διοικητικό Συμβούλιο ότι αυ"Τό το Σώμα 8εν είναι ε8ώ μόνο για να ψηφ!ζει τα 

8ιάφορα κοv8ύλια και να βάζει τη σφραγί8α του σε οτι8ήποτε απο{pασίσει 
οποιο8ήποτε συμβούλιο, θα καταψηφίσουμε το ποσό το οπο(ο αφορά τα αναπτυ

ξιακά έργα, γιατί ε(ναι από αυτό το ποσό που θα πληρωθούν τα έξο8α αυτού του 

ταξι8ιού. Πιθανότατα το ποσό των αναπτυξιακών έργων να είναι μεγαλότερο, 

αλλά εμείς θέλουμε να 8ώσουμε ένα μήνυμα στην Αρχή Ηλεκτρισμοό ότι οφείλει 

να μην περιφρονεί αυτό το Σώμα και να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τα 8ιάφορα 

μηνύματά τα οποlα παίρνει από όλες τις πλευρές της Βουλής. Θέλουμε να 

πιστεόουμε ότι η Αρχή Ηλεκτρισμοό και το Συμβοόλιό της θα αντιληφθεί 
επιτέλους ότι 8εν μπορεί να αποφασίζει ερήμην, εφόσον οι προϋπολογισμοί της 

έρχονται κοντά μας, ε8ώ στη Βουλή, για έγκριση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισμοό της Αρχής Ηλεκτρι

σμοό Κόπρου γι'α το 1990 έχουν εγερθεί ορισμένα ζητήματα. Το πρώτο θέμα το 
οποίο εγείρεται και από την Έκθεση της Επιτροπής είναι ότι το Δημοκρατικό 

Κόμμα, για τους λόγους που εκθέτει, θα καταψηφ(σει την αντιμισθία των 

συμβοόλων της Αρχής Ηλεκτρισμοό. Αυτό ε!ναι 8ικα(ωμά του. Έχει επεξηγήσει 

τη θέση του το Δημοκρατικό Κόμμα και προηγουμένως και επεξηγε(ται και στην 

Έκθεση και είναι 8ικα(ωμά του. Εμείς -και αντιλαμβάνομαι και οι άλλες 

πλευρές-θα ψηφ!σουμε αυτ_ό το κον8όλι, γιατί 8ε βλέπουμε το λόγο για τον οποίο 

θα πρέπει να καταψηφιστούν τα έξο8α παραστάσεως των μελών του Διοικητικού 

Συμβουλίου της Αρχής. 

Το 8εότερο θέμα που έχει εγερθε( ε(ναι ότι το Δημοκρατικό Κόμμα, λόγω 
των πληροφοριών που έχει ότι αντιπροσωπεία της Αρχής Ηλεκτρισμού έχει 

επισκεφθε( ή επισκέπτεται αυτή τη στιγμή το εξωτερικό για να 8ει ανθρακικούς 

σταθμούς και συν8έοντάς το με την απόφαση της Βουλής, θα καταψηφίσει το 
κον8ύλι το οποίο αφορά τα αναπτυξιακά έργα της Αρχής Ηλεκτρισμού. Το 

ερώτημα που θα πρέπει να τεθεί είναι: Το κον8ύλι στους ΠροUπόλογισμούς που 
αφορά το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αpχής για το 1990 περιλαμβάνει κον8όλι 
το οποίο αναφέρεται καθ' οιον8ήποτε τρόπο στην εγκατάσταση στην Κύπρο 
ανθρακικού σταθμού; Η απάντηση σ' αυτό το ερώτημα είναι αρνητική. Και αυτό 
το θέμα το εξέτασε με πολλή λεπτομέρεια η Επιτροπή Οικονομικών. Κατά 

συνέπεια, αν στο Δημοκρατικό Κόμμα 8ημιουργεί έγνοιες το γεγονός ότι 
αντιπροσωπεία έχει μεταβεί στο εξωτερικό, υπάρχει, χ.ατά την άποψή μου, 

πρακτικότερος τρόπος: Να κληθε( η Διεόθυνση της Αρχής Ηλεκτρισμοό, για να 

8ιερευνηθεί αυτό το θέμα. Και μάλιστα, αν απο8ειχθε( ότι, παρά την απόφαση της 
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Βουλής, η Αρχή Ηλεκτρισμού προχωρεί στη δημιουΡ1Υ(α ανθρακικού σταθμού, τότε 
εδώ είναι το Σώμα να συζητήσει και να πάρει σχετικές αποφάσεις. Αλλά το να 

έρθουμε με μια μονοκονδυλι&., εξαιτίας του ότι υποψιαζόμαστε ότι προωθείται 

κάτι τέτοιο, να καταψηφίσουμε ολόκληρο το αναπτυξιακό κονδύλι της Αρχής · 
Ηλεκτρισμού, έχω τη γνώμη .ότι δε θα ήταν ορθή πράξη. Φυσικά αυτό αφορά το 
Δημοκρατικό Κόμμα, αλλά ήθελα αυτό το θέμα να το θίξω, 

Το τρίτο θέμα το· οποίο έχει τεθεί είναι το θέμα της παραχώρησης ρεύματος 

προς τους Τουρκοκύπριους. Αυτό είναι γεγονός ότι είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα, η 

παραχώρηση δηλαδή ηλεκτρικού ρεύματος, όπως και άλλων διευκολύνσεων προς 

τους Τουρκοκύπριους. Το ερώτημα όμως που πρέπει να θέσουμε είναι το εξής: 

Ε(ναι η Αρχή Ηλεκτρισμού που ευθόνεται για το ότι παραχωρεlταt ρεύμα στους 
Τουρκοκύπριους; Και έχω τη γνώμη ότι η απάντηση στο ερώτημα ε(ναι αρνητική. 

Δεν είναι η Αρχή Ηλεκτρισμοό με δική της πρωτοβουλ(α και αυτοβούλως που 

προχώρησε στο να παραχωρήσει το ρεύμα. Η Αρχή Ηλεκτρισμού εκτελε( πολιτική 

απόφαση της κυβέρνησης. Και όπως πολύ σωστά έχει αναφέρει ο κ. Γαλανός, το 

πολιτικό αυτό θέμα έχει απασχολήσει επανειλημμένα την πολιτική ηγεσία αυτού 

του τόπου και η μέχρι σήμερα απόφαση ε(ναι ότι θα πρέπει να συνεχιστεί αυτή η 

παροχή. Αν τίθεται θέμα επανεξέτασης αυτής της θέσης, οότε εμείς δε διαφω

νούμε. Έχουμε όμως τη γνώμη ότι θα ήταν άδικο το να έρθουμε Κατά την ψήφιση 
των Προϋπολογισμών της Αρχής και να επικρίνουμε την Αρχή με την καταψήφιση 

f:9 'εκ. από τον ΠροUπολογισμό της, χωρ(ς η Αρχή να ευθόνεται γι 1 αυτό. 

Πρέπει να πω ότι βλέπω το σημείο που έχει θίξει ο κ. Χατζηδημητρίου ότι 

το θέμα αυτό ε(ναι πολύ σοβαρό και πρέπει να απασχολήσει την πολιτική ηγεσ(α 

αυτού του τόπου. Όμως ταυτόχρονα έχω τη γνώμη ότι αυτή τη στιγμή, κατά την 
ψήφιση των Προϋπολογισμών, θα 'ταν λάθος η Βουλή να πάρει θέση και μάλιστα 

θέση την οποία να υλοποιήσει τώρα καταψηφίζοντας f:9 εκ. από τον Προϋπο

λογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού. Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριοι 

συνάδελφοι και κόριε Πρόεδρε, θα ψηφίσει τον Προϋπολογισμό της Αρχής 

Ηλεκτρισμού, όπως τον έχει διαμορφώσει η Επιτροπή Οικονομικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Γεωργίου, αλλά δεν τον βλέπω. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, ψηφίζουμε τον ενώπιόν μας Προϋπολογισμό' και εγέρθηκαν 
δυο θέματα: Η παροχή δωρεάν ηλεκτρικού ρεόματος στις κατεχόμενες περιοχές 

και δεότερο το θέμα της δημιουργ(ας ανθρακικού σταθμού στην Κύπρο. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο θέμα, κόριε Πρόεδρε, ε(ναι γεγονός ότι οι 

κυβερνήσεις που κυβέρνησαν αυτό τον τόπο μετά το 1974 διακατέχονταν και 
διακατέχονται από μια αναποφασιστικότητα και προσαρμογή εόκολη προς τις 

καταστάσεις που uφ(στανται. Αναφέρομαι στο συγκεκριμένο θέμα της δωρεάν 

παροχής ηλεκτρικοό ρεύματος στις κατεχόμενες περιοχές. Δεν ε(ναι εύκολο θέμα 

και δεν είναι η κατάλληλη στιγμή να τοποθετηθούμε επί αυτοό του σοβαρού 

θέματος. Αυτή τη στιγμή δεν είμαστε εδώ για να επικρίνουμε την Αρχή' 

Ηλεκτρισμού, η οπο(α παρουσιάζει τον Προϋπολογισμό της. Το θέμα άπτεται της 

γενικότερης πολιτικής γραμμής της κυπριακής κυβέρνησης και δεν μπορούμε, δεν 

ε(ναι λογικό και σωστό να τοποθετηθοόμε υπεόθυνα πάνω σ 1 ένα τόσο σοβαρό 

θέμα συζητώντας τον Προϋπολογισμό της Αρχής. Είναι θέμα το οποίο έπρεπε και 
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πρέπει και θα πρέπει να εξεταστεί μέσα στο σύνολο των πολιτικών πτυχών που 

απαρτιζουν το κυπριακό πρόβλημα και εκεί υπεύθυνα η πολιτική ηγεσlα να 

τοποθετηθει Ελπ(ζω να το κάνουμε, γιατί είναι μια από τις πτυχές. -Υπάρχουν κι 

άλλες πτυχές τις οποίες με την προσαρμοστικότητα και την εύκολη τοποθέτηση 

που ακολουθείται αφήνουμε να διαρρέουν και να γίνονται μόνιμες. 

Επομένως ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει τον Προϋπολογισμό της 

Αρχής επί αυτού του θέματος - Οε θα καταψηφίσει τα .f..9 εκ. - εν αναμονή και 
χωρίς να αποκλείουμε καμιά απόφαση οποιασδήποτε μορφής που θα ληφθε( 

υπεύθυνα από την πολιτική ηγεσία επί αυτού του σοβαρού θέματος. 

Όσον αφορά το δεότερο θέμα, κόριε Πρόεδρε, της δημιουργίας ή μη 

ανθρακικοό σταθμού στην Κύπρο, οι θέσεις μας εlναι γνωστές. Και επειδή στον 

ΠροUπολογισμό αυτό Οεν υπάρχει οποιαδήποτε νύξη προς οποιαδήποτε κατεύ

θυνση για δημιουργία οποιασδήποτε μορφής ηλεκτροπαραγωγού σταθμοό, δε 

νομίζουμε ότι είναι η ώρα να συζητήσουμε ή να ανοίξουμε αυτό το θέμα. Οι 

θέσεις μας είναι γνωστές και με επιφύλαξη των γνωστών μας θέσεων θα 

ψηφίσουμε τους ΠροUπολογισμούς, όπως είναι ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟίΜΠΟίΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα που συζητούμε είναι ο περι της 

Αρχής Ηλεκτρισμοό Προϋπολογισμός του 1990. Συζητοόμε σήμερα κατά πόσο 

θα ψηφίσουμε ή θα καταψηφ(σουμε αυτό τον ΠροUπολογισμό, κατά πόσο θα 

μειώσουμε ή θα περιορίσουμε τα κονδύλια που προνοεί. Ηγέρθη όμως και το θέμα 

της παροχής δωρεάν ηλεκτρικού ρεύματος προς τους Τουρκοκύπριους, προς τα 

κατεχόμενα. Είναι πράγματι ένα θέμα αυτό και Οεν ειναι η πρώτη φορά που 

εμφανίζεται. Αλλά δεν είναι ένα απλό θέμα και δεν είναι ένα θέμα περιορισμένης 

σημασίας. Ε(ναι ένα θέμα που έχει, θα 'λεγα, πολιτικές προεκτάσεις, ένα θέμα 

που σχετίζεται και με τους Τουρκοκύπριους, αλλά ε!ναι ένα θέμα που έχει, αν 

θέλετε, και πολιτικές προεκτάσεις, διεθνείς προεκτάσεις. Κατά συνέπεια, για το 
θέμα αυτό μπορεί να ανταλλαγοόν απόψεις. Αλλά δεν μπορεί να εξεταστεί 

βεβιασμένα και να παρθούν βεβιασμένες αποφάσεις. Το θέμα αυτό μπορεί να 

απασχολήσει και τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων, αλλά να 

απασχολήσει πολύ περισσότερο το Εθνικό Συμβούλιο, μαζί με την κυβέρνηση, που 

είναι ο φορέας ο οποίος φέρει την ευθύνη για τις τύχες αυτού του τόπου. 

Επαναλαμβάνω είναι ένα θέμα σοβαρό και, κατά τη γνώμη μας, αυτό το σοβαρό 
θέμα πρέπει να το αντικρίζουμε και να το αντιμετωπίζουμε με τη λογική παρά με 

το συνα!σθημα. Όσο δίκαιο και αν έχουμε, πάντοτε πρέπει να κυριαρχεί η λογική 

και η διαλλακτική προσέγγιση του ζητήματος. 

Εμείς θα ψηφ(σουμε τον Προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, όπως έχει, Δε 

βλέπουμε κανένα λόγο για ν.α καταψηφίσουμε το ένα ή το άλλο κονδύλι. Ιδιαίτερα 
Οε βλέπουμε το λόγο γιατί να καταψηφίσουμε το κονδύλι για τα αναπτυξιακά 

έργα, όταν όλων η απαίτηση είναι ότι πρέπει να προωθηθεί και να εφαρμοστεί το 

αναπτυξιακό πρόγραμμα της Α.Η.Κ., γιατί οι ανάγκες του τόπου αυξάνονται 

μέρα με τη μέρα. Και αν υπάρξει καθυστέρηση στην εφαρμογή του αναπτυξιακού 
προγράμματος, τότε οι συνέπειες θα είναι πολύ δυσμενεlς για την οικονομία του 

τόπου και γενικότερα για τον τόπο μας. Αλλά το αναπτυξιακό αυτό πρόγραμμα 
πρέπει να εφαρμοστεί, αφού ληφθεί υπόψη η ομόφωνη θέληση της Βουλής όπως 
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εφαρμοστεί κατά τρόπο που να μην παραβιάζει το φυσικό περιβάλλον και τα 

δικαιώματα των κατοίκων της περιοχής για την οποία γίνεται λόγος και 
γενικότερα να μην οδηγεί στη μόλυνση του φυσικού περιβάλλοντος. Θα ψηφίσουμε 

λοιπόν τον Προϋπολογισμό, όπως έχει. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΚ1ΏΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤf ΛΙΑΝ01: 

Από τη θtση μου δύο λόγια μόνο, κύριε Πρόεδρε, για να τονίσω τα εξής: Ο 

Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, ο συνάδελφος Αλέξης Γαλανός, έθιξε ένα 

τεράστιο θέμα ηθικής και πολιτικής τάξης. Η Βουλή συγκεκριμένα, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε, στις 13 Ιουλίου του 1989 ομόφωνα έστειλε ένα σαφές μήνυμα στην 
Εκτελεστική Εξουσία; Να μην προχωρήσει στην κατασκευή ανθρακικού σταθμού. 

Προχώρησε πιο μπροστά η Βουλή και επιψήφισε, για να μην καταεξευτελιστεί 

διεθνώς η Αρχή Ηλεκτρισμού και η κυβέρνηση, το ενάμισι εκατομμύριο λίρες που 
παράνομα, χωρίς να συμπεριλαμβάνεται μέσα στους προϋπολογισμοός της, χωρίς 

να περάσει από τη Βουλή είχε -εκδαπανήσει η Αρχή Ηλεκτρισμοό με τα σχέδια 

προς τους Kennedy and Donkins για ανεόρεση πηγών ανθρακικής ενέργειας και 
για τη μελέτη του περιβάλλοντος. 

Είναι πιστεόω τώρα, έντιμε κόριε Πρόεδρε -ο συνάδελφος Γαλανός το 

ανέφερε και ίσως να μην επισημάνθηκε, όπως έπρεπε από τη Βουλή- που ο 

Πρόεδρος της Αρχής Ηλεκτρισμού, τέσσερα μέλη της Αρχής και τρία μtλη του 

Διοικητικοό Συμβουλίου και μια πλειάδα από δημοσιογράφους πάνε σε τέσσερις 

ευρωπαϊκές χώρες, την Αυστρία, τη Δανία, τη Νορβηγία και τη Φινλανδία, για να 

κλείσουν συμφωνlες με ανθρακικοός σταθμοός, όπως δημοσιεότηκε στον τόπο 

χωρίς να διαψευσθεί. 

Και πρόσθετα είχαν και το θράσος, αv θέλετε, να καλέσουν και μέλη της 

Βουλής να συνοδεόσουν αυτή την αντιπροσωπεία, για να φέρει σε πέρας την 
αποστολή της για σύναψη και συνομολόγηση συμφων(ας για δημιουργία ανθρα

κικών σταθμών στον τόπο. Οι ίδιες πληροφορίες, έντιμε κόριε Πρόεδρε, αναφέρουν 

πως ο Υπουργός Εμπορίου δόο μήνες πριν ε!χε πάει ως προπομπός στις ίδιες 

αυτές χώρες, για να συζητήσει το όλο θέμα και ίσως για να αποκαθάρει τους 
ανθρακικοός σταθμοός. 

Και όλα αυτά, έντιμε κόριε Πρόεδρε, γίνονται ·τη στιγμή κατά την οποία η 
Αυστραλία, μια κατ 1 εξοχήν ανθρακοπαραγωγός χώρα κλε!νει τους ανθρακικοός 

σταθμοός της παραγωγής ενέργειας, σταθμοός που επικάθηνται πάνω στα 

ανθρακωρυχεία της. Και πάμε εμείς από την Αυστραλία να εισάξουμε κάρβουνο, 
για να κάνουμε ανθρακικοός σταθμοός. Την ίδια στιγμή, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

που η Αγγλία κλείνει, όπως δημοσίευσαν οι «Times)) πριν από δόο μόλις μέρες 
τους ανθρακικοός σταθμοός της αντικαθιστώντας τους με πυρηνικοός, γιατί τους 

θεωροόν ως κατ 1 εξοχήν συντελεστές της καταστροφής της προστατευτικής 

σφαίρας του όζοντος. 

Αυτά, έντιμε κόριε Πρόεδρε, είναι σημαντικά σημεία που πιστεόουμε πως 

πρέπει να θέσουν τη Βουλή προ των ευθυνών της. 

Το θtμα το οπο(ο tθιξε ο συνάδελφος Χατζηδημητρίου είναι σοβαρότατο. Το 

θίξαμε επανειλημμένα και εμείς με εγγραφές του θέματος και με επερωτήσεις και 

πιστεόουμε, όπως είπε και ο συνάδελφος Γαλανός, πως κάποτε και το Σώμα και 

το Εθνικό πρέπει να το απασχολήσει σοβαρότατα, γιατί δεν είναι μόνο οι 
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Τουρκοκύπριοι που απολαμβάνουν αυτό το προϊόν που τους παρέχουμε, αλλά και 
οι τουρκικές στρατιωτικές αρχές που βλέπουμε πώς μας συμπεριφέρονται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Δε θέλω να αντι3ικήσω με κανένα συvά3ελφο, 3ιότι βρισκόμαστε όλο·ι σε μια 
παρόμοια περLπου προσέγγιση. Μόνο θα ήθελα να 3ικαιολογήσω τη 3ική μας 
τοποθέτηση. Το θέμα που εγείραμε 3εν ήταν κεραυνός εν αιθρία 3εν είναι ένα 
θέμα που ήταν υπόθεση έμπνευσης της στιγμής. Ε(vαι ένα θέμα πού υπάρχει από 
πάρα πολύ καιρό, πάνω στο οποίο έπρεπε να υπήρχε κιόλας πολιτική απόφαση. 

Av ήταν να επισημάνω κάτι, είναι την καθυστέρηση λήψης κάποιας πολιτικής 
απόφασης και επίσης την ύπαρξη προβληματισμού μέσα στο λαό και να αναφέρω 
ότι η συζήτηση των Προϋπολογισμών πιθανόν να ε!ναι ο μόνος τρόπος για την 
επαναφορά στο προσκήνιο του όλου προβλήματος και της συζήτησης του, που 
πιθανόν μαζ( με άλλα μέτρα να αποτελούν θέμα αντιμετώπισης επιμέρους πτυχών 
της κατοχής. Και σίγουρα δεν αποτελούν αντιπολίτευση προς την Αρχή Ηλεκτρι
σμού. Και για να μην ξαναταλαιπωρώ τη Βουλή πα!ρνοντας το λόγο, θέλω να πω 
ότι ψηφίζοντας, θα ψηφίσουμε: τους Προϋπολογισμούς. Και στο τελικό κεφάλαιο 
Θα ψηφίσουμε με εννέα εκατομμύρια λίρες λιγότερα, πρ&yμα που καθορίζει 
περίπου την πολιτική μας απόφαση, για να μην ταλαιπωρήσουμε: είτε τις 
υπηρe:σ!e:ς ε(τe: τη Βουλή, καταμερίζοντας το ποσό σε επιμέρους πρόνοιες. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

------- Προτού δώσω το λόγο σε οποιοδήποτε άλλο, θα ήθελα να σημειώσω την 

παρουσία εντός της α(θουσας του Προέδρου της Επιτροπης του Ευρωκοινοβουλ(ου 

για τις Σχέσεις με την Κύπρο και των μελών της Επιτροπής τα οποία 

επισκέπτονται την Κύπρο και τα οποία e:!χαν σήμερα συνάντηση με τον Πρόεδρο 

της Βουλής και με την αντίστοιχη Επιτροπή του Σώματος. 

Το ότι η Επιτροπή αυτή του Ευρωκοινοβουλ!ου βρ!σκεται στην Κύπρο και το 

ότι ενδιαφέρεται για την επίλυση των προβλημάτων μας, αυτό μας γεμίζει με 

χαρά, γιατ( η προσπάθειά μας e:(ναι να προσεγγίσουμε: περισσότερο την Ευρώπη, 

όσο γίνεται πιο γρήγορα. Και προς την κατεύθυνση αυτή είναι η κατάλληλη 

επιτροπή η οποία θα προπαρασκευάσει το δρόμο προς την πλήρη ένταξη της 

Κύπρου στην ΕΟΚ. Είναι βεβαίως μια δύσκολη δια3ικασία. Είναι μια 3ια3ικασία 

η οποία θα πάρει πάρα πολλά χρόνια- δε λύεται από τη μια μέρα στην άλλη- και 

ε!ναι γι' αυτό το λόγο ακριβώς που έχουν συσταθε! οι δύο επιτροπές τόσο του 

Ευρωκοινοβουλίου, όσο και τ_~ς κυπριακής Βουλής, για να προπαρασκευάσουν το 
έδαφος προς την κατεύθυνση αυτή. 

Όμως πλην του θέματος τούτου το Ευρωκοινοβούλιο έχει αποδε!ξe:ι πολλές 

φορές τη συμπάθειά του προς την εθνική μας υπόθεση, έχει υποστηρίξει με ομιλίες 

και με ψηφ!σματά του και με αποφάσεις του τη δ!καιη υπόθεση της Κύπρου και 

γι' αυτό το λόγο, μια και βρίσκεται εδώ, θα παρακαλέσουμε τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής, το Sir James Scott-Hopkins, να διαβιβάσει προς το Ευρωκοινοβούλιο 
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την ευγνωμοσύνη της κυπριακής Βουλής των Αντιπροσώπων για την υποστήριξη 

της οπο(ας τυγχάνουμε στην Ευρώπη. 

(Χειροκροτήματα) 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Υπάρχει και η εξής ευχάριστη σύμπτωση με την παρουσία των φίλων μας, 

διότι ελπίζουμε~ότι σήμερα θα ανοίξουμε και τη συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' του 

θέματος της ΕΟΚ και της ανάγκης για άμεση αίτηση από πλευράς κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτό είναι κάτι το οποίο βεβαίως θα προσπαθήσουμε να πραyματοποιή
σουμε, όσο γίνεται πιο γρήγορα. 

Και τώρα να συνεχίσουμε τη συζήτησή μας πάνω στο θέμα του ΠροUπολο

γισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού με τον κ. Ψυλλ(δη, ο οποίος ζήτησε το λόγο. 

Α. ΨΎ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πολλές φορές ορισμένα πράγματα τα οποία λέγονται ή γράφονται μέσα σε 

ορισμένες εκθέσεις περνούν απαρατήρητα, γιατί θέλουμε να τα κάνουμε να 

περνούν απαρατήρητα. Βεβαίως στους Προυπολογισμούς τους οποίους θα ψηφί

σουμε, και η ομάδα μας ε[πε με ορισμένες επιφυλάξεις ότι θα ψηφίσει, δεν υπάρχει 

κονδύλι για αναπτυξιακά έργα. Διότι το κονδύλι αυτό το περάσαμε προηγούμενα. 
Και αναφέρεται εκεί σε ποια σημεία του αναπτυξtακρύ έργου αναφέρεται εκείνο 

το κονδύλι, το οποίο είναι πέραν του ενός εκατομμυρίου λιρών. Εκείνο όμως ·το 

οποlο συμβαίνει είναι τούτο και γι' αυτό το λόγο είχα ζητήσει την περασμένη 

φορά να μη συζητηθει αυτό το νομοσχέδιο, ώσπου να πάρουμε ορισμένες 

συμπληρωματικ/;ς πληροφορίες για την όλη υπόθεση. Παραμον/;ς της ψήφισης 

αυτού του κονδυλίου φεύγει μερίδα της διοίκησης και του Συμβουλίου με 

επικεφαλής τον Πρόεδρο, για να πάνε στο εξωτερικό να μελετήσουν ανθρακικούς 

σταθμούς. Αυτό συνεπάγεται ένα κονδύλι το οποίο δεν ξέρουμε πόσο θα είναι, 

ίσως 15 - 20 χιλιάδες, τη στιγμή που αυτά τα πράγματα θα μπορούσαν να τα 
κάνουν εμπειρογνώμονες, να δώσουν μελέτες, όπως έγινε και στο παρελθόν, να 

ρωτήσουμε άλλες κυβερνήσεις και άλλα κράτη τι κάνουν με τους ανθρακικούς τους 

σταθμούς. Η Αγγλία, η οποία κάθεται πάνω στο κάρβουνο, λέει ότι θα 

σταματήσει χιλιάδες εργάτες που εργάζονται στα ανθρακωρυχεία. Για το φυσικό 

περιβάλλον, για το καλό του φυσικού περιβάλλοντος δεν πρόκειται να συνεχίσουν 

τη λειτουργία των ανθρακικών σταθμών. 

Η έρευνα για οτιδήποτε είναι επιτρεπτή. Ο τρόπος με τον οποίο γίνεται η 

έρευνα δεν είναι επιτρεπτός σ' αυτή την περίπτωση. Διότι δεν μπορεί ο 

οποιοσδ·Jιποτε με το να επισκεφθεl μια χώρα, έστω και τον ίδιο το σταθμό, να 

αντιληφθεί αν αυτός ο σταθμός μολύνει το περιβάλλον ή όχι. Ούτε με το μάτι 

μπορείς να δεις τη μόλυνση του περιβάλλοντος ούτε με οτιδήποτε άλλο. Εδώ 

γίνονται μελέτες και κατόπιν παρατηρήσεων πολλών ημερών, πολλών μηνών 

πολλές φορές, μπορεf.ς να δεις τη μόλυνση η οποία προκύπτει από τους σταθμούς 

αυτούς. 

Είχα την ευκαιρία, όταν βρισκόμουν στις Βρυξέλλες, να συναντηθώ με τον 

εμπειρογνώμονα της Διεθνούς Τράπεζας και μιλούσαμε για το θέμα των 
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ανθρακικών σταθμών και ήθελα να πάρω τη δική του γνώμη. Η απάντησή του 

ήταν αποτρεπτική: «Μην προχωρήσετε σε καμιά περίπτωση σε ανθρακικό σταθμό. 

Η Κύπρος είναι πολύ μικρή και δεν αντέχει σε τέτοιου εlδους μολύνσεις)). 

Εκείνο το οποίο παρουσιάζεται σήμερα είναι να περνούμε προUπολογισμούς 
και η Αρχή να μη μας λέει οριστικά τι προτίθεται να κάμει με το αναπτυξιακό 

της έργο, ενώ έχει τη ρητή εντολή της Βουλής ότι σε καμιά περ(πτωση 8ε θα 

επιτρέψουμε να χρησιμοποιηθε( άνθρακας στην Κύπρο. Αυτό ε(ναι το ένα θέμα. 

Το δεύτερο αφορά ·τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου. Λυπούμαι, κύριοι 

συνάδελφοι, αν αυτό το πράγμα το θεωρούμε τόσο επιπόλαιο και αν νομ!ζουμε ότι 
το Δημοκρατικό Κόμμα το χάνει από πικάρισμα, επιπολαιότητα ή οτιδήποτε 
άλλο. Ε8ώ η Βουλή όχει ψηφ(σει νόμο στον οπο(ο λέει πώς γ(νεται η επιλογή των 
μελών των Διοικητικών Συμβουλίων των ημιχρατιχών οργανισμών. Στην περί
πτωση αυτή Βεν έγινε σύμφωνα με το νόμο. Και η Βουλή συνεχ(ζει να λέει ότι 
ε(ναι εντάξει, 

Αν εlvαι αυτός ο τρόπος με τον οποίο αντιμετωπίζουμε εμείς οι (διοι τους 
νόμους τους οπο(ους εμε(ς ψηφ(ζουμε, τότ'ε γιατ( ζητούμε να μας σέβονται; Γιατ( 
ζητούμε να μας λαμβάνουν υπόψη; Εκείνο το οποίο πρέπει vα χάνουμε, έστω και 

αν πρόκειται vα βάλουν τους ίδιους ανθρώπους -και δεν είναι θέμα προσωπικό για 
οποιοδήποτε- ε!vαι να καλέσουμε την κυβέρνηση vα είναι σύμφωνη με το νόμο τον 

oito(o πέρασε η Βουλή και τότε όλα θα ε(ναι εντάξει. Αλλά όχι, γιατ( kτσι μας 
συμφέρει σ' αυτή την περlπτωση, vα το αφήνουμε να περάσει απαρατήρητο. Και 
όταν γνωρ(ζουμε κάτω από ποιες συνθήκες έγινε αυτή η μεταβολή του Συμβου
λ(ου της Αρχής Ηλεκτρισμού. Επει8ή η Βουλή ε(χε ταχθε( ενάντια στον ανθρακικό 

σταθμό και επει8ή ο Πρόε8ρος της Αρχής Ηλεκτρισμού σεβάστηκε αυτή την 
απόφαση της Βουλής, βρέθηκε τρόπος να φύγει από την Αρχή Ηλεκτρισμού. 

Και την (Βια στιγμή τα άτομα εκε(να τα οπο(α προσπάθησαν να 8ιώξουν τον 

Πρόε8ρο της Αρχής Ηλεκτρισμού επανα8ιορ(στηκαν, χωρ(ς καν να ρωτηθούν τα 
κόμματα. Και αυτό είναι γνωστό, γιατί σχεδόν όλες οι πλευρές έχαναν δηλώσεις 

που έλεγαν ότι δε ρωτήθηκαν για το διορισμό των μελών του Διοικητικού 

Συμβουλlου. Είναι γι' αυτό το λόγο που συνεχίζουμε να επιμένουμε σ' αυτό το 

σημε(ο, ότι τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλ(ου της Αρχής Ηλεκτρισμού ε(ναι 
παράνομα. Και εφόσον είναι παράνομα, δεν μπορούν να συνεχίζουν να χυβερvούv 

kναν οργανισμό, όπως ε(ναι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Και ε(μαστε και εμε(ς μαζ( τους συνεπ!κουροι, όταν ερχόμαστε να υπερψη

φ(σουμε ε(τε αυτό λέγεται προGπολογισμός ή οτι8ήποτε άλλο που προέρχεται από 

ένα Διοικητικό Συμβούλιο το οπο(ο δε διορlστηκε κανονικά σύμφωνα με τους 
νόμους που ψήφισε αυτή η Βουλή. 

Και σ' ένδειξη αυτής της απαρέσκειάς μας, η οποlα ε(ναι πολύ σημαντική, 
εμε(ς 8ε θα ψηφ(σουμε. Όχι γιατ( θα τους κάνουμε κακό -8εν ε(ναι αυτό- αλλά 
για να 8ε(ξουμε την απ αρέσκειά μας, ότι οφε(λουν τα μέλη των 8ιοικητικών 

συμβουλlων των ημικρατικών οργανισμών να εlναι νόμιμα, θα καταψηφίσουμε τα 
κονδύλια τα οποlα αναφέρονται σε αντιμισθ(ες και οτιδήποτε άλλο που θα έχουν 
οι (8ιοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Πρώτα - πρώτα οφε(λω μια διόρθωση, διότι αναφέρθηκα σε αναπτυξιακό 

πρόγραμμα και έχουμε παρατηρήσει τώρα ότι έχει ψηφιστε( σε προηγοόμενη 
περίπτωση το αναπτυξιακό πρόγραμμα. Θα καταψηφίσουμε, όταν έρθει συμπλη
ρωματικός προUπολογισμός για το ταξίδι το οποίο θα γίνει. Οπωσδήποτε 
σημασ(α έχει το πολιτικό μήνυμα ότι με κανένα τρόπο δεν μπορούμε να 
εγκρίνουμε τέτοιου είδους ταξίδια τα οποία συγκροόονται με την απόφαση της 
Βουλής να μη χρησιμοποιηθεί άνθρακας. 

Όμως, αν είχαμε έστω και μια αμφιβολία -και εγώ δε θα χρησιμοποιοόσα τη 

λέξη παράνομα, θα χρησιμοποιούσα περισσότερο τις λέξεις παράτυπα και 
αντιδεοντολογικά συμπεριφέρθηκε το Διοικητικό Συμβούλι.ο- αν ε(χαμε έστω και 
την παραμικρή αμφιβολία για την αντιδεοντολογική συμπεριφορά του, με αυτό το 
ταξίδι το οποίο γίνεται χωρίς καν να συνεννοηθοόν με τη Βουλή, παρ' όλη την 

απαγόρευση και τη θέση της Βουλής, αποδεικνύεται ότι το Συμβούλιο αυτό δε 

λαμβάνει καθόλου σοβαρά υπόψη αυτό ΤΟ Σώμα και ότι πράγματι πρέπει να μας 
απασχολήσει η όλη νοοτροπία του έναντι της Βουλής. 

Για να μην αναφερθώ στο ρόλο που μερικο( από αυτούς τους κυρίους 
Συμβοόλους -δε μιλώ για τον Πρόεδρο ο οποίος διορίστηκε αργότερα και τυγχάνει 

της εκτίμησής μας, τον κ. Παντζαρή-αλλά για να μην αναφερθώ σε μερικοός από 

αυτούς τους κυρ(ους οι οποίοι έπαιξαν πολύ άσχημο ρόλο στην εκπαραθύρωση ενός 
έντιμου ανθρώπου ο οποίος δεν είχε τίποτα σε βάρος του, παρά ότι προσπάθησε 
να κάμει σωστά τη δουλειά του και να ακολουθήσει τις υποδείξεις της Βουλής, 

του κ. Ανδρέα Μουσιούττα. 

Και το λέμε και το παρα8εχόμαστε ότι είναι χαι η συμπεριφορά τους, και του 

Υπουργού βlβαια, αλλά και κάποιων κυρίων Συμβοόλων έναντι ενός έντιμου 
ανθρώπου που μας κάνει να αισθανόμαστε πολό άσχημα για τους Συμβοόλους της 
Αρχής Ηλεκτρισμοό και για τον αυθαίρετο τρόπο με τον οποίο συμπεριφέρονται. 

Κάθε φορά που φαγώνεται ένας έντιμος άνθρωπος από κάποιους, η δημο
κρατία αυτού του τόπου γίνεται φτωχότερη. Και εμείς αισθανόμαστε έτσι από 

την συμπεριφορά τους έναντι του Α'J8ρέα Μουσιοόττα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, συζητοόμε σήμερα το νομοσχέδιο που 
αφορά την έγκριση των Προϋπολογισμών της Αρχής Ηλεκτρισμοό. Τη θέση μας 
για το νομοσχέδιο την έχει πει ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος και νομίζω 

ότι θα είναι απώλεια χρόνου να σχολιάσω περισσότερο τα σημεία που έχει θίξει. 

Ζήτησα το λόγο, για να σχολιάσω μόνο ένα σημείο. Το σημείο για το οποίο έγινε 
πολός λόγος σε ό,τι αφορά τα θέματα της έρευνας από μέρους της Αρχής 
Ηλεκτρισμοό για το πρόβλημα που σχετίζεται με την περαιτέρω ανάπτυξη που 

χρειάζεται ο τόπος ως προς την ηλεκτρική ενέργεια. Νομίζω, κόριε Πρόεδρε, πως 
γνωρίζουμε όλοι τις εκθέσεις που δόθηκαν ότι, το πολύ σε μια πενταετία, θα 
έχουμε οξότατο πρόβλημα ηλεκτρικής ενέργειας και κανένας μας δεν πιστεόω να 

έχει τη γνώμη ότι πρέπει να μείνουμε αδιάφοροι, μέχρι να έλθει η ώρα που δε θα 
έχουμε ηλεκτρισμό για να καλόψουμε τις ανάγκες του τόπου. Σίγουρα λοιπόν 
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πρέπει να γ(νουν έρευνες, πρέπει να μελετηθε( το πρόβλημα, πρέπει να σταθμιστει 
ανάλογα και να ληφθούν και αποφιiσεις και να γίνουν πρακτικές ενέργειες για την 

υλοπο!ησή τους. Το θέμα δεν είναι αν θα οίναι μόνο ανθρακικός ή αν θα ε(ναι με 

άλλα καύσιμα και ποια θα ε!ναι τα καύσιμα. Το θέμα εlναι ότι χρειάζεται έρευνα. 

Και σίγουρα η έρευνα που θα κάνουν και πολύ περισσότερο οι αποφάσεις που θα 

ληφθούν πριfπει να λαμβάνουν υπόψη τους τη θέση, που ε!ναι η ομόφωνη θιfση της 

Βουλής, ότι πρέπει να προστατευθεί το φυσικό περιβάλλον για πολλούς και 

διάφΟρους λόγους που λέχθηκαν και δε νομίζt~' ότι εlναι αναγκαίο να επαναλάβω 
αυτή τη στιγμή. Συνεπώς νομ!ζω ότι ο θόρυβος -αν η λιfξη είναι κατάλληλη- για 
το θέμα της έρευνας είναι εκ του περισσού, γιατί το να κάμνουμε έρευνα είναι 

αναγκαίο και χρήσιμο για να μη με!νουμε την ώρα που θα χρειαστεί να 
αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα και να είμαστε ανέτοιμοι. 'Άλλωστε υπάρχει και 

το λα~χό γνωμικό, κύριε Πρόεδρε, που λέει: ({Του φρονιμου τα παιδιά πριν 

πεινάσουν μαγειρεύουν>>. Φανταστεlτε τώρα να έλθει η ώρα που δε θα έχουμε 
ηλεκτρισμό και να ρωτάμε ύστερα γιατί η Αρχή 3ε μερ(μνησε. 

Ν ομ(ζω ότι δε χρειάζεται να κάνουμε πολλά σχόλια γύρω από το θιfμα. Είναι 

ένα πρόβλημα που όλους πριfπει να μας απασχολε!. Σίγουρα πρέπει να λυθεί 

σωστά. Σlγουρα πρέπει να ληφθούν μέτρα για να προστατευθει το περιβάλλον. 

Αλλά δεν μπορούμε να ε(μαστε_τόσο επικριτικο!, γιατ! κάποια αντιπροσωπεία της 

Αρχής πήγε ή πρέπει να πάει για να μελετήσει και να διερευνήσει αυτό το θέμα. 

Το τελευτα(ο σημείο για το οποίο ήθελα απλώς να πω μια λέξη ε(ναι ο λόγος 

που γίνεται για το θέμα του Συμβουλίου. Νομ!ζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή τη 
στιγμή συζητούμε τους ΠροUπολογισμούς. Και αυτό είναι ανεξάρτητο από το 

ποιοι και πόθεν και πώς έχουν επιλεγεί τα μέλη του Συμβουλίου. Και πιστεύω ότι 
δεν ε(ναι ούτε ορθό ούτε ωφέλιμο να θεωρούμε ή να χαρακτηρ!ζουμε με τον έναν ή 
τον άλλο τρόπο στην προσπάθειά μας να κάνουμε κριτική. Κριτική ναι, αλλά 

κριτική πρέπει να γlνεται πάνω σε εποικοδομητικά και βάσιμα δεδομένα, για να 
μπορούμε να οικοδομούμε πράγματι και να αντιμετωπlζουμε ορθολογιστικά τα 
προβλήματα και στο χώρο της Αρχής Ηλεκτρισμού, όπως και στους άλλους 

τομε(ς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να δευτερολογήσω. Απλώς θα 'θελα να κάμω 

3υο εισηγήσεις. Ε3ώ ιfχουν αναφερθεί θέματα αναφορικά με επίσκεψη, προγραμ
ματισμό της Διεύθυνσης κτλ. της Αρχής Ηλεκτρισμού, για να καταλήξει σε 
ανθρακικό σταθμό. Εγώ πρέπει να πω ότι τίποτε από όλα αυτά δεν ξέρω και 

αντιλαμβάνομαι και πολλοί άλλοι συνάδελφοι. Γι' αυτό, για να μην τα λέμε εδώ 
και να μην ερευνώνται εδώ, εισηγούμαι να πάει στην αρμόδια ΙCοινοβουλευτική 
Επιτροπή η οποία να καλέσει και την Αρχή, να συζητηθούν και να ετοιμαστε( 
ιfκθεση προς το Σώμα. Αυτή ε!ναι η πρώτη μου εισήγηση. . 

Η δεύτερή μου εισήγηση είναι αναφορικά με το θιfμα της λήψης πολιτικής 

απόφασης αναφορικά με την παροχή ρεύματος ή όχι στην άλλη πλευρά. Ειση
γούμαι αυτό το θέμα να διαβιβαστεί από τον Πρόεδρο της Βουλής προς τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας, για να απασχολήσι;,ι το Εθνικό Συμβούλιο. Αν υπάρχει 
επιθυμlα να απασχολήσει και τη Βουλή, δεν έχω έγσταση. Θα μπορούσε να σταλεί 
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και στην Επιτροπfι Εξωτερικών της Βουλής, για να συζητηθει και να ετοιμαστεί 
έκθεση. Έχω όμως τη γνώμη ότι το Εθνικό Συμβούλιο θα ήταν το κατάλληλο 
σώμα για να επιληφθε( αυτού του θέματος. 

Αυτές είναι οι δυο εισηγήσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι βασική αρχή, γνωστή σε όλους και καθιερωμένη, όταν συζητούνται 

προϋπολογισμοι να τίθεται επί τά.πητος όλη η πολιτική που τους αφορά, σε όλες 

της τις πτυχές, σε όλο της το βάθος και την έκταση μέχρι και τα επιμέρους 

θέματα. Το ίδιο ισχύει και σ ' αυτή την περlπτωση και εφόσον ψηφίζουμε 
προϋπολογισμούς ενός ημικρατικού οργανισμού, τότε τlθεταt επC τάπητος όλη η 

πολιτική αυτού του οργανισμού. 

Βέβαια εμείς -ως θέμα αρχής και συμπεριφερόμενοι υπεύθυνα έστω Και ως 

κόμμα αντιπολίτευσης- ουδέποτε καταψηφίζουμε συλλήβδην προϋπολογισμούς, 

γιατ( γνωρίζουμε τι σημαίνει αυτό. Εντούτοις είμαστε υποχρεωμένοι να επιση

μάνουμε εκείνα τα ειδικά σημεία τα οποία μας ενδιαφέρουν σε επιμέρους θέματα, 
για να στεlλουμε τα ανάλογα μηνύματα. Και γνωρίζουμε όλοι ότι αυτό το Σώμα 

έχει ειλημμένη και σταθερή απόφαση πάνω στο θέμα του ανθρακικού σταθμού. 

Παρ' όλα αυτά και τη στιγμή που ενώπιον αυτού του Σώματος εκκρεμεί ο 

Προϋπολογισμός αυτής της Αρχής, αυτού του οργανισμού, κατά παράδοξο τρόπο 

αρχίζει η τουριστική περιοδεία του Συμβουλίου με ένα σώρό συνοδοιπόρους στο 
εξωτερικό προς την προοπτική επιδίωξης της ίδρυσης ανθρακικού σταθμού. 

Και αν πράγματι αυτό το Σώμα θέλει να συμπεριφέρεται υπεύθυνα, έχει 
υποχρέωση και καθήκον πάνω στο ειδικό σημείο αυτό να στείλει το μήνυμά του. 

Γιατί δεν μπορεί να καλείται αυτό το Σώμα να ψηφίζει κονδύλια τα οποία το 

Συμβούλιο θα χρησιμοποιήσει σε αντίθεση με τις αποφάσεις αυτού του Σώματος. 

Διότι αυτά τα έξοδα αυτού του ταξιδιού από κάπου θα πληρωθούν. Και θα 

πληρωθούν ασφαλώς από τον προΟπολογισμό τον οποίο σήμερα ψηφίζουμε. 

Είναι αυτή ακριβώς η έννοια του μηνύματος που εμείς, ως Δημοκρατικό 

Κόμμα, θέλουμε να στείλουμε προς την αρμόδια αρχή, προς αυτό το Συμβούλιο, 

ειδικά πάνω σ 1 αυτό το θέμα. Θα πρέπει ακόμα να τονίσω επί του θέματος 

αυτού, σχετικά με τα όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος Κουρτελλάρης, ότι 

μπορούμε να ξεχωρίζουμε τι σημαίνει έρευνα και τι σημαίνουν ταξίδια αυτής της 

μορφής. Και έχουμε πλήρη επίγνωση του τι σημαίνουν, αν δε θέλουμε να 

κοροϊδεύουμε τους εαυτούς μας. 

Δεν είναι όμως γι' αυτό το θέμα που ανέβηκα στο βήμα. Απλώς 

υποχρεώθηκα να κάμω αυτή τη γενική παρατήρηση σχετικά με τα όσα λέχθηκαν, 
για να μην είμαστε αντιφατικοί και στη μια περίπτωση να ακολουθούμε άλλα και 
στην άλλη άλλα 1 ανάλογα με τις σκοπιμότητες. 

Προσωπικά έχω διαπιστώσει το εξής: Στο δεύτερο πίνακα του πρώτου 
μέρους για την ίδρυση των νέων θέσεων του προϋπολογισμού που θα ψηφίσουμε 

σήμερα ιδρύεται μια μόνιμη θέση Ανώτερου Βοηθού Διευθυντή Οικονομικών 
lπηρεσtών στην κλίμακα Α15. Από τη διερεύνηση την οποία έχω κάμει 

διαπίστωσα τα ακόλουθα τα οποία θα ·φέρω εις γνώση του Σώματος, έτσι ώστε 
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να 8ιαπιστωθεl κατά πόσο απασχόλησε την αρμ68ια Επιτροπή και κατά πόσο 
προκύπτει θέμα για το Σώμα, για ν.χ αποφασ(σοuμε ανάλογα. 

Οι ανάλογες σχετικές κλίμακες και βαθμί8ες της υπηρεσίας είναι αυτές που 

ισχόουν και στη 8ημόσια υπηρεσία, 8ηλα8ή η 14, η επόμενη είναι η 14 1/2 και 
μετά η 15. Στις οικονομικές υπηρεσίες υπάρχουν θέσεις στην κλίμακα Α14 μόνο. 
Σε όλες τις άλλες υπηρεσίες και τα τμήματα της Αρχής οι κλίμακες είναι 

κανονικές, 14, 14 1/2 και 15. Και επει8ή εlναι θέσεις προαγωγής, ασφαλέστατα, 
για να ανέλθεις στην κλίμακα Α15, πρέπει ιχπαραlτητα να περάσεις από την 
προηγοόμενη χλίμακα, από την προηγοόμενη βαθμί8α, 8ηλα8ή από τη 14, και 
μετά να μεταπη8ήσεις στη 15. 

Ε8ώ κατά παρά8οξο τρόπο, ενώ 8εν ι8ρόθηκαν θέσεις στην κλίμακα Α14 1/2, 
ι8ρόθηχε απευθε(ας θέση στην χλίμαχα Α 15 και έτσι με αυτό τον τρόπο οι 

υπάλληλοι σε περίπτωση προαγωγής θα μεταπη8ήσουν και βαθμί8α και κλίμακα. 

Αυτό πιστεύω ότι 8ημιοuργε( ένα παρά8οξο φαινόμενο το οποίο και νομικά 8εν 

είναι ορθό8οξο, αλλά που μπορεί να έχει και τις συνέπειές του. Γιατ( τι θα 
συμβεί; Κανονικά ή θα πρέπει η κλίμακα αυτής της θέσης να προσαρμοστεί σ' 

όλες τις υπόλοιπες, 8ηλα8ή στην κλίμακα 14 1/2, ή η αναγκαία συνέπεια είναι να 
υπάρξει το α!τημα όλες οι υπόλοιπες θέσεις να προσαρμοστούν απευθείας στην 
κλίμακα 15. Δηλα8ή καταργουμένης της 14 1/2 ή μεταπη8ώντας την και 

πηγα(νοντας απευθείας στην 15. Αυτό πιστεύω είναι ένα θέμα το οποίο 

8ημιουργεί προβλήματα στην Αρχή, 8ιότι ή θα υποχρεωθεί η Αρχή στο μέλλον να 
ι8ρόσει θέσεις στην κλίμακα Α14 1/2 ή θα εξαναγκαστεί να την παρακάμψει 
εσαεί και να καταργήσει και για τα άλλα τμήματα την κλίμακα Α14 1/2. 

, Δεν ξέρω κ,ατά ~όσο το συζ~τησε ή το μελέτησε η αρμό8ια Επιτροπή. Θά 
ηθε~α να 8οθουν κ~ποιες εξηγησεις, 8ιότι υπάρχει πρόβλημα, θα υπάρξουν 
συνεπειες χαι, αν uπαρχεt η Βιάθεση και 8εν επισημάνθηκε, να μπορέσουμε να το 
τροποποιήσουμε ή τουλάχιστον να καλέσουμε την αρμό8ια αρχή να 8ημιουργήσει 
θέση στην κλίμακα Α14 112, εις τρόπον ώστε οι προαγωγές να είναι φυσιολο
γικ~ς, 8ηλα8ή να περάσουν από τη 14 112, χωρίς να πη8ούν βαθμί8α και κλίμακα, 
πραγμα το οποίο και από πλευράς νομικής, όπως γνωρίζουμε όλοι όσοι εlμαστε 
νομιχο!, εlναι και παράνομο και μάλιστα συνεπάγεται και ακυρωτική 8ια8ιχασία. 

Αυτό ήθελα να θέσω απλώς ενώπιον του Σώματος, για να ακούσω από την 
αρμό8ια Επιτροπή κάποιες εισηγήσεις, πώς αντιμετωπιζεται και κατά πόσο θα 
πρέπει να τη 8ιαφοροποιήσουμε ή τουλάχιστον να καλέσουμε την αρμ68ια αρχή να 
επιληφθεί του θέματος, για να μας φέρει κάποιες, απόψεις και να ρυθμιστεί. Γιατί 
σίγουρ\ θα υπάρξουν προβλήματα, Δεν υπάρχει μέση λόση στο θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 κύριοι σuν&Βελφοι, 
Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω πάνω στο θέμα αυτό, αλλά το Δημοκρατικό 

Κόμμα, παρά το γεγονός ότι 8εν ήταν απόλυτα αναγκαίο, έχει εγείρει το ζήτημα 
του νέου αναπτυξιακού προγράμματοζ της Αρχής και συγκεκριμένα την πρόθεση 
ανέγερσης νέου ηλεκτροπαραγωγού σταθμού στην περιοχή Βασιλικού. 
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Εκείνο το οποίο θα ήθελα να θίξω, και νομίζω ότι αξίζει να σημειωθεί και να 

τονιστεί, είναι ότι αυτό το Σώμα ομόφωνα, όταν συζητούσε το ζήτημα του 
ηλεκτροπαραγωγού σταθμού στο Βασιλικό, αποφάσισε ότι δεν πρέπει η κυβέρνηση 

να ασχολείται με το ζήτημα ή να εξετάζει με οποιο3ήποτε τρόπο το ζήτημα της 
3ημιουργlας στην περιοχή Βασιλικοu ή και οπου3ήποτε αλλοu στην Κuπρο 

ανθρακικού ηλεκτροπαραγωγού στάθμοu. 

Και θα ήθελα, προτού προχωρήσω, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για να 
φρεσκάρω τη μνήμη όλων μας, να 3ιαβάσω ένα μικρό απόσπασμα από το τέλος 
της ομόφωνης Έκθεσης της Επιτροπής. · 

«Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος έχει τη γνώμη ότι η χρήση 

άνθρακα ως πηγής ενέργειας για τους σκοπούς της Αρχής Ηλεκτρισμού θα πρέπει 

να αποκλειστεί, μια και δημιουργεί επιπρόσθετα περιβαλλοντικά προβλήματά, 
όπως είναι η όξινη βροχή, η σκόνη από τη μεταφορά του άνθρακα, ει3ικότερα 
κατά την καλοκαιρινή περlο3ο, και η απόρριψη της τέφρας· που 3ημιουργεί 
προβλήματα στο περιβάλλον. Γι' αυτοuς τους λόγους η Αρχή θα πρέπει να 

αναζητήσει άλλες υπαλλακτικές πηγές ενέργειας». 

Η Βουλή λοιπόν ομόφωνα, κuριοι Βουλευτές, είπε πριν από λίγους μήνες στην 

κυβέρνηση ότι πρέπει να σταματήσει να εξετάζει το θέμα της δημιουργίας 
ανθρακικού σταθμού οπουδήποτε στην Κύπρο. 

Τι σημαίνει αυτό το πράγμα; Αυτό σημαίνει ότι η κυβtρνηση έπρεπε να πάρει 
το μήνυμα ότι αυτό το Σώμα δεν πρόκειται να ψηφίσει οποιοδήποτε κονδύλι το 

οποίο έχει σχέση με τη 3ημιουργία ανθρακικοu σταθμοu ή με τη μελέτη 

δημιουργίας ανθρακικού σταθμού. Γι 1 αυτόν ακριβώς το λ&yο, πολύ σωστά, 

πιστεύω, έχει τονιστεί από άλλους συναδέλφους ότι το ταξίδι το οποίο σκέφτονται 
να πραγματοποιήσουν η κυβέρνηση, οι Υπουργοί και η Αρχή Ηλεκτρισμού, για να 

επισκεφθούν δήθεν άλλους ανθρακικούς σταθμούς στην Ευρώπη, πιστεύουμε ότι 

είναι εντελώς αχρείαστο. Ακούω από τους συναδέλφους μετ 1 εκπλήξεως ότι 

3υστυχώς έχουν πάει ή3η. Και αυτό 3ημιουργεί ακόμα μεγαΜτερο πρόβλημα και 

ακόμα μεγαλύτερη πρόκληση. Πιστεύω ότι είναι εντελώς αδικαιολόγητο αυτό το 

ταξίδι, διότι το Σώμα, που έχει το δικαίωμα να εγκρίνει τις δαπάνες για την 

πραγματοποίηση τέτοιων ταξιδιών, δεν έχει εγκρίνει τέτοια δαπάνη. 

Και δεν είναι η πρώτη φορά, κύριοι Βουλευτές, που αυτό το Σώμα είχε την 

ευκαιρία να πει ότι η κυβέρνηση και η κάθε κυβέρνηση πρέπει. να μάθει να σέβεται 
επιτέλους τη Βουλή και να αναγνωρίζει τις εξουσίες που έχει αυτό το Σώμα και 

που είναι πάρα πολύ μεγάλες και πάρα πολύ σοβαρές. Και έχουμε πει 

επανειλημμένα ότι η κυβέρνηση ή και οι Υπουργοί ή και οι ημικρατικοί οργανισμοί 

δεν πρέπει και δεν έχουν δικαίωμα να προβαίνουν προκαταρκτικά σε δαπάνες, να 
φέρνουν τη Βουλή προ τετελεσμένων γεγονότων και να θεωρούν ότι αυτό το Σώμα 

θα 'ρθει ουραγός και θα υποστηρίξει και θα ψηφίσει τα κονΜλια τα οποία ή3η θα 

έχουν δαπανήσει. Κύριοι συνάδελφοι, σε λίγους μήνες, όταν ο έντιμος Υπουργός 

Εμπορίου και Βιομηχανίας ή και οι αρμό3ιοι της Αρχής Ηλεκτρισμοu θα 

επιστρέψουν από το εξωτερικό, θα 1 ρθουν σ 1 αυτό το Σώμα, θα μας φέρουν ένα 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό και θα μας πουν, κύριοι, ψηφίστε πέντε ή δέκα 
χιλιά3ες λίρες ή είκοσι χι'λιά3ες λίρες ή όσο θα είναι το κόστος, 3ιότι έχουμε 

επισκεφθεί το εξωτερικό για να εξετάσουμε ανθρακικούς σταθμούς, τους οποίους 

αυ-Τό το Σώμα ομόφωνα, όπως έχω πει, έχει απαγορεύσει. 
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Πιστεύω ότι έφτασε η ώρα τώρα, αν θέλουμε να σεβόμαστε τους εαυτούς 

μας, όταν θα έλθουν αυτοί οι αρμό8ιοι ε8ώ στο Σώμα με το συμπληρωματικό 

προϋπολογισμό, το Σώμα να τους απαντήσει ότι πρέπει επιτέλους για πρώτη 
φορά να πληρώσουν όλα αυτά τα έξο8α από τις 8ικές τους τσέπες, για να μάθουν 
Gίλλη φορι:ί να σέβονται τα 8ημόσια ταμεία και το 8ημόσιο χρήμα. Και ελπίζω, 

όταν θα 'ρθει αυτός ο προϋπολογισμός, να έχουμε: το θάρρος να καταψηφίσουμε 
ομόφωνα αυτό τον προϋπολογισμό, όπως έχουμε 8ηλώσε:ι ομόφωνα την αντίθεσή 
μας προς τη 8ημιουργία ανθρακικού σταθμού. 

Πέρα από αυτά τα οποία έχω αναφέρει, θα ήθελα να πω ότι με πολλή λύπη ή 
και επιφυλακτικότητα έχω 8ιαπιστώσει από τις ομιλίες του κ. Πουμποuρή και του 

κ. Κουρτελλι:ίρη ότι υπι:ίρχει ίσως μια αμυ8ρή 8ιαφοροποίηση στη θέση τους. Και 
θα ήθελα να υπομνήσω στον κ. Πουμποuρή ότι η Θέση του και η θέση της 

Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς από τότε που είχαμε συζητήσει 

το θέμα ήταν η ακόλουθη -και αναγινώσκω από τα πρακτικά της ομιλ1ας του 

κ. Πουμπουρή: 

«Γι' αυτ6 και η Κοινοβουλευτική Ομι:ί8α του ΑΚΕΛ-Αριστερι:ίς συμμερίζεται 

τις ανησυχίες των κατοίκων της περιοχής Βασιλικού και υποστηρίζει άμεσα μέτρα 
για τη μείωση της ρύπανσης που προκαλούν οι 8υο βιομηχανίες. Υποστηρίζει 
όπως αποτραπε( η ανέγερση ανθρακικού ή άλλου ηλεκτροπαραγωγού σταθμού 

στην περιοχή Βασιλικού)), 

Αυτή την ξεκι:ίθαρη και κρυστι:ίλλινη θέση του κ. Πουμπουρή και του ΑΚΕΛ

Αριστεράς προ ολίγων μηνών την υιοθετούμε εμεlς ως Βουλευτές Λάρνακας και 
την επαναλαμβάνουμε και ελπίζουμε και ευχόμαστε ότι 8ε θα υπάρξει οποια-
8ήποτε αλλαγή σ' αυτή τη στι:ίση, 8ιότι οπωσ8ήποτε 8εν τιμι:ί το ΑΚΕΛ
Αριστερά ούτε και τον κ. Πουμπουρή οότε και τον κ. Κουρτελλάρη - να 

τελειώσω, κύριε Πουμπουρή, και μετά ..... 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Εγώ 8ε μίλησα, κύριε Μ αθηκολώνη. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Θα ήθελα να πω ότι ο κ. Πουμπουρής προ ολίγων λεπτών προσπάθησε να 
8ικαtολοyήσει τις έρευνες ή τις μελέτες που κάμνει η κυβέρνηση, για να 
αποφασίσει την κατασκευή ηλεκτροπαραγωγοό σταθμού στην περιοχή Βασιλικού. 

l(αι νομίζω ότι αυτό το πράγμα ε1ναι κατ' ευθείαν αντίθεση προς την προηγού

μενη θέση του ΑΚΕΛ-Αριστερι:ίς. 

Αν κάμνω λάθος, και χαlρομαι αν κάμνω λάθος, ε!ναι πολύ εύκολο μετά που 

θα κατέλθω από το βήμα να με αντικαταστήσει εlτε ο κ. Πουμπουρής ε!τε ο 

κ. Κουρτελλάρης και να επιβεβαιώσουν αυτή την κρυστάλλινη θέση στην οποία 

εμείς πιστεύουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με τη 8ιαφορά, κύριε Μαθηκολώνη, ότι κάποτε πρέπει να λήξει αυτή η 
συζήτηση. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Δεν έχω καμιά αμφιβολία, κύριε Πρόε8ρε. Δεν είμαι εγώ που την άρχισα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται για μιάμιση ώρα η συζήτηση και 8εν άκουσα τίποτε το νεότερο 
επαναλαμβάνονται τα ί8ια πράγματα. 
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Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Νομίζω ότι ακούστηκε νεότερο, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, το ότι 
αποκαλύφθηκε και τονίστηκε ότι αυτή η Βουλή δεν πρόκειται να ψηφίσει κονδύλια 
για ταξίδια !πουργών και !iλλων αξιωματοόχων της Αρχής Ηλεκτρισμοό, για 
ξ ' θ' θ ' ' Β λ' ' ε εταση του εματος του αν ρακικοu, τη στιγμη που η ου η το εχει απαγο-

ρεύσει. Και νομίζω ότι αυτό δεν είχε λεχθεί ξεκάθαρα και ελπίζω, όταν θα έλθει ο 
προϋπολογισμός, να τον καταψηφίσουμε. 

Ε. Ε!ΣΤΑΘΙΟ!: 

Λέχθηκε σαφέστατα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Θα ήθελα επίσης, προτού κατέλθω από το βήμα, να σχολιάσω το θέμα το 
οποίο ήγειρε ο κ. Χατζηδημήτρίου μετά από δεκαiξι χρόνια ότι ..... 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Όχι μετά από δεκαέξι χρόνια. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗ2;: 

Επίσημα από του βήματος της Βουλής για να ληφθεί απόφαση, πρώτη φορά 

έχετε καταψηφίσει προϋπολογισμό εννιά εκατομμυρίων λιρών της Αρχής Ηλεκτρι

σμοό, κόριε Χατζηδημητρίου, για την παροχή ηλεκτρικοό ρεόματος στους Τουρκο

κυπρίους. 

Και νομίζω ότι αξίζει τον κόπο να πούμε ότι θα έπρεπε ίσως αυτό το θέμα 

της ένσ1'ασης στην παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στους Τουρκοκυπρίους να είχε 
εγερθεί έγκαιρα, για να γνωρίζει και η Αρχή Ηλεκτρισμοό πράγματι την ένσταση 

του Σώματος αυτού fι την ένσταση της κυβέρνησης και όχι στο μέσο του χρόνου, 

ενώ ή8η .το ήμισυ σχε8όν της κατανάλωσης έχει 8οθεt στους Τουρκοκυπρίους, να 

ερχόμαστε τώρα να καταψηφfζουμε ένα κον8ύλι 4,5 εκ. λιρών το οπο!ο 8ιερωτώ
μαστε πώς θα το καΜψει η Αρχή, αν εμείς το καταψηφίσουμε, αν δηλαδή όλα τα 
κόμματα συμπεριφέρονταν με τον τρόπο που συμπεριφέρεται το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα της ΕΔΕΚ. 

Αλλά θα ήθελα, κύριε Πρόε8ρε, να πω ότι (<ι8ού η Ρό8ος, ι8ού ·και το 

πή8ημα)), Αν ο κ. Χατζη8ημητρ!ου πιστεύει ότι μπορεί και ε!ναι σωστό να 

απαγορευθε! στην Αρχή Ηλεκτρισμού να παρέχει 8ωρεάν ρεύμα στους Τουρκο
κυπρ!ους, προσωπικά πιστεύω ότι αυτό το πράγμα μπορε! να επιτευχθεt με 
κατάθεση σχετικής νομοθεσίας στη Βουλή και με ψήφιση. Και είναι ανεξάρτητο με 

την απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου, το οπο!ο 8εν είναι σώμα συνταγματικό στο 

κάτω-κάτω. Κυρtαρχο σώμα είναι η Βουλή και, αν πιστεύουμε ότι 8εν πρέπει να 

παρέχουμε ρεύμα στους Τουρκοκυπρίους, θα πρέπει να κατατεθεί μια πρόταση 

νόμου η οποία να λέγει ότι το Σώμα αυτό αποφασίζει ότι απαγορεύεται στην 
Αρχή Ηλεκτρισμοό να παρtχει ηλεκτρική ενέργεια σε περιοχtς οι οποίες δεν 

ελέγχονται από την Κυπριακή Δημοκρατ!α. Εtναt το πιο απλό πράγμα και 

νομ!ζω ότι, αν οποιοσ8ήποτε μελετήσει το θέμα σε βάθος και καταλήξει ότι 

πρέπει να προχωρήσουμε σε μια τέτοια απόφαση, τότε <η8ού η Ρό8ος, ι8ού και το 

πήδημα,,. πήδημα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε ..... 



2816 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πουμπουρή, Οε νομ(ζω 6τι εlναι ανάγκη να απαντήσετε. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μια Βιευκρίνιση, κύριε Πρόε8ρε. Είναι θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορlστε. Βεβα!ως Οε σας αρνούμαι το λ6γο. Θα μιλ-ήσετε, αλλά Οε νομίζω 6τι 

ε!ναι ανάγκη. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, νομlζω 6τι ε(ναι ανάγκη να Οιευκρινlσω τη θέση του ΑΚΕΛ, 

Οιότι Οέχτηκα και εγώ και το κόμμα μου μια επ(θεση από το συνάΟελφο 

κ. Μαθηκολώvη, ότι αφ"ήσαμε υπονοούμενα ή ότι αλλάξαμε τη θέση μας. Και Οε 

νομ!ζω ότι σε τέτοια περίπτωση Οεv πρέπει να Οιευκρινίσω. 

Ακριβώς θέλω να υπενθυμίσω στον κ. Μαθηκολώνη τι είπα εΒώ πριν από λ(γη 

ώρα. Εlπα ότι είναι χρέος της Αρχής Ηλεκτρισμού να επισπεύσει τις έρευνές της, 

για να προωθήσει και να εφαρμόσει το αναπτυξιακό της πρόγραμμα, για να 
έχουμε ηλεκτρισμό, για να ε(vαι σ!γουρο ότι -θα αναπτυχθε( η οικοvομlα του τόπου 

και για να μην έχουμε τα προβλήματα που θα έχουμε, αν 8εν εφαρμοστεl αυτό το 

πρόγραμμα. Και πρόσθεσα, και το θυμούμαι πολύ καλά, ότι η οποια8ήποτε 

απόφαση της Αρχής Ηλεκτρισμού πρέπει να συνά8ει με την ομόφωνη απόφαση της 
Βουλής ότι Βεν πρέπει να επηρεάζει ούτε την υγεία των κατοίκων ούτε το φυσικό 
περιβάλλον. Και η ομόφωνη απόφαση της Βουλής-και εμείς έχουμε συμβάλει 

αποφασιστικά στο να παρθεί-είναι ότι 8εν πρέπει να γίνει ανθρακικός, γιατl 8εν το 

σηκώνει όχι μόνο η περιοχή του Βασιλικού, αλλά πιστεύουμε και άλλες περιοχές. 

Και °'υτή ε(ναι και η θέση του κόμματός μας την οποία εγώ καταλαβαίνετε ότι 
και να είχα πρόθεση 8εν έχω 8ικαίωμα να παραβιάσω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Τώρα, αν υπάρχει 
8ιαφοροποίηση στη θέση του ΑΚΕΛ ή όχι, είναι θέμα 8ικ6 τους. Η πραγματι
κότητα είναι ότι ε8ώ συναγωνίζεται το ΑΚΕΛ με το ΑΔΗΣΟΚ ποιο είναι το 

κυβερνών κόμμα και υποστηρlζουν ..... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, υπάρχει μια εισήγηση. 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Είναι πέραν της μιάμισης ώρας που συζητούμε αυτό 
το θέμα και 8εν έχω ακούσει πολλές νέες απόψεις. Δυο είναι τα σημεία γύρω από 
τα οποία περιστράφηκε η όλη υπόθεση και σπαταλήσαμε μιάμιση ώρα γι' αυτά 
τα 8υο σημεία. Νομ!ζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, γι' αυτό το λόγο θα 
προχωρήσουμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρον 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο άρθρο λοιπόν εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκρισις κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους !'79,325,543 διά 
την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31 ην Δεκεμβρίου 1990. Άρθρον 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ομόφωνο, κύριοι; 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως είπα και προηγουμένως, για να μην ταλαιπωρούμαστε 
με χωριστές ψηφοφοpιες, την επιφύλαξή μας θα τη διατυπώσουμε στο τέλος, όταν 
θα φτάσουμε στις «Απρόβλεπτες Δαπάνες}) και το συνολικό ποσό του προϋπο
λογισμού. Θα καταθέσουμε εκεί τη διαφοροποίηση της θέσης μας. 

Στο μεταξύ θα ψηφίσουμε θετικά για όλα τα άλλα, για να μη δημιουργούμε 
ανωμαλ(ες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίοu, το ποσό των .€9 εκ. το οπο(ο αναφέρατε, συμπερι
λαμβάνεται στα f.79,325,543. Επομένως πρέπει να διαφοροποι-Ιjσετε τη θέση σας 
εδώ, διότι ψηφίζετε όχι f.79 αλλά f.70 εκατομμύρια. 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σύμφωνοι. Σας ευχαριστώ για την υπόδειξή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφlζοuν υπέρ του άρθρου 2, ως έχει; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35 υπέρ, κύριε Πρόεδρε;, και 4 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ΕΔΕΚ δεν καταψηφίζει ολόκληρο το ποσό, αλλά καταψηφlζει μόνο f.9 εκ. 

από το ποσό αυτό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψ~φίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου και του Πρώτου Πίνακα; 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Το Διοικητικό Συμβούλιο σε ποιο άρθρο είναι, κύριε Πρόεδρεj 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Σε κάποιο Π(νακα θα είναι, κύριε Γαλανέ, αλλά δεν ξέρουμε πού είναι. 
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Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Λοιπόν, σε όποιο Πίνακα είναι να το αφαιρέσε-τε από πλευράς ΔΗΚΟ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίησις του περισσεύματος ωρισμένων άρθρων προς χάλυψιν ελλε(μ

μα-rος άλλων άρθρων υπό το αυτό Κεφάλαιον. 

Άρθρον 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τέταρτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Το τέταρτο άρθρο ψηφίζεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ί3ρυσις και κατάργησις θέσεων. Δεύτερος Πίναξ. Πρώτον Μέρος. Δεύτερος 
Πίναξ. Δεύτερον Μέρος. 'Αρθρον 5. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Το άρθρο 5 χαι το Πρώτο Μέρος του Δεύτερου Π(vαχα εγχρίνον-ται; 

Είναι ε3ώ, κύριε Γαλανέ, που είναι το Χον3ύλι το οποίο αμφι.σβητε(τε χαι 
συνεπώς πρέπει να μας ~ε!τε ποιο χον3ύλι αμφισβητείτε. 
Α. ΨΙΛΛΙΔΗΣ: 

Είναι το 267, «Αμοιβή και Έξοδα Μελών Συμβουλίου της Αρχής». 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Μάλιστα. Κατά τα άλλα το Δημοκρατικό Κόμμα ψηφίζει το άρθρο 5 με την 
επιφύλαξη αυτή. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Να γίνει ειδική ψηφοφορία στο 267, για να τοποθετηθούμε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Όχι, διότι Ιiλοι οι άλλοι το ψηφίζουν. Επομένως, αν με την επιφύλαξη αυτή 

ψηφίζει το ΔΗΚΟ το άρθρο 5, νομίζω ότι λύεται το θέμα. 
Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν το άρθρο 5, ως έχει; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν το άρθρο 5 με την επιφύλαξη του κ. Γαλανού. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Λοιπόν, ψηφίζουν 2.8 υπέρ και 11 εναντίον, άρα το άρθρο 5 και ο Δεύτερος 
Πίνακας, Πρώτο Μέρος, εγκρίνονται κατά πλειοψηφία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί ενασχούντες έλεγχον επί των χον3υλίων. Άρθρον 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν το άρθρο 6; 

i 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Το έκτο άρθρο ψηφίζεται ομόφωνα. 
<' 

Και προχωρούμε τώρα στην τριτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα θ.ναφέρηται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα,, που είναι «0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την 'Εχθεση. 

Ο χ. Μάτσης παρακαλώ. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Είχε ζητηθεί, κύριε Πρόεδρε, την περασμένη βδομάδα και αναβλήθηκε η 
συζήτηση αυτού του νομοσχεδίου, για να τύχει κάποιας περαιτέρω εξέτασης, 
πράγμα το οποίο δεν έγινε, και θα παρακαλούσαμε η αναβολή της συζήτησης να 
συνεχιστεί, για να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα τα οποία συν&.δελφος θέλει να 
εγείρει σε σχέση με το νομοσχέδιο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση ... 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε βεβαίως να ακούσουμε και την άποψη επί του 

θέματος του ευπαίδευτου Προέδρου της Επιτροπής Οικονομικών. Αλλά αν είναι 

θέμα αναβολής μιας βδομάδας, διότι κανονικά ο κ. συνάδελφος έπρεπε να το είχε 
συζητήσει αυτή τη βδομάδα, αν είναι θέμα αναβολής ακόμα για μια βδομάδα, 

μdλιστα. 

Δε νομίζω ότι είναι όπως το θέμα της αστυνομίας που δώσαμε αναβολή τρεις 

βδομάδες. Είναι από τα θέματα της μιας βδομάδας αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το αφήνουμε για την ερχόμενη Πέμπτη. 

Αναβάλλεται λοιπόν για την ερχόμενη Πέμπτη. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 9) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡ! ΣΥΜΠΛΉΡΩΜΑ ΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1990». 
Παp6vτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Δημήτρης Ηλιάδης, εκπροσωπώντας τον κ. Τ. Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Λεόντιος lε:ροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(δης 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Χρίστου, εκπροσωπώντας τον κ. Χρ. Κουρτελλάρη 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΟπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Απριλ(ου και 2, 9 και 21 Μαϊου 1990. Στο στ&διο της μελέτης του θέματος 

αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο αξιότιμος Υπουργός Εσωτε

ρικών συνοδευόμενος από ανώτερους υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου 

του, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργε:!ου Οικονομικών, του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και του Συνδέσμου Διαφημιστών Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπε!ται η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Π&γιου Ταμείου ποσού f2,240,000 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη των ποσών που απαιτούνται για την αμφ(δρομη τηλεοπτική σύνδεση 
Ελλάδας - Κύπρου για άμεση μετάδοση των προγραμμάτων της ΕΤ1 στην Κύπρο 
και του Ρ.1.Κ. στην Ελλ&δα. 

Με βάση τα στοιχε!α που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η διακρατική 
συμφων(α-πλαίσιο που έχει υπογραφεί από τους Υπουργ()ύς Εξωτερικών Κύπρ_ου 

και Ελλάδας προβλέπει ότι η αναμετάδοση θα είναι &μεση και χωρ(ς καμι& 

παρεμβολή ή αλλαγή. Από πλευρ&ς της Ελλάδας θα αναληφθούν όλα τα έξοδα 
που χρειάζονται για να φτάνει το πρόγραμμα της ΕΤ1 στον επ!γειο δορυφορικό 

σταθμό λήψης «Μακ&ριος Γ '» στην Κύπρο, ενώ από Κυπριακής πλευρ&ς θα 
αναληφθεί η δαπάνη που απαιτε(ται για τη μεταφορά του προγράμματός της 
μέχρι την Ελλάδα. Η κάθε πλευρά θα αναλάβει τις δαπάνες διανομής του 
προγρ&μματος της &λλης πλευρ&ς στην επικρ&τει& της. Με β&ση το χρονο

διάγραμμα εργασίας που έχει καταρτιστεί, τα προγράμματα της ΕΤ1 θα 
μεταδ(δονται στη Λευκωσ(α και Λεμεσό από την 1η Νοεμβρ(ου 1990 και θα ε(ναι 
προσιτ& στο 80% του πληθυσμού της Κύπρου, ενώ από την 1 η Μαρτ(ου 1991 η 
μετάδοσή τους θα καλύπτει ολόκληρη την Κύπρο. 

Στο στάδιο της μελέτης του όλου θέματος η Επιτροπή ε!χε την ευκαιρία να 

ενημερωθεί εκτενέστερα για τις πρόνοιες της συμφωνίας-πλασίου που έχει 

υπογραφεί μεταξύ της Ελλάδας και της Κύπρου καθώς και για τις συνέπειες από 
την εφαρμογή της συμφων(ας αυτής. Ειδικότερα η Επιτροπή ενημερώθηκε για το 

θέμα του επηρεασμού των εσόδων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου από τις 

μειωμένες διαφημίσεις, που σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των αρμοδίων του 

Ιδρύματος υπολογίζεται να μειωθούν στο 50%, ενώ με βάση εκτιμήσεις της ΕΤ, 
βασισμένες όπως αναφέρθηκε σε ευρωπαϊκά δεδομένα, ο επηρεασμός θα είναι 
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σχε3όν αμελητέος (5% -10%) και θα επηρεάζει βασικά 3ιαφημ(σεις πολυ.εθνικών 
προϊόντων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχοντας 

υπόψη όλα τα πιο πάνω αλλ&. και το γεγονός ότι η ζητούμενη συμπληρωματική 
πίστωση υλοποιει ουσιαστικά τη σχετική συμφωνία που έχει ήδη υπογραφεί 

μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου, υιοθετεί, με τη διαφωνία του χ. Κ. Χρίστου, τους 

σκοπούς διάθεσής της, γι 1 αυτό και κατά πλειοψηφ!α εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφοό τροποποιηθε( ο τ!τλος του 
ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 21) του 1990». 

Διαφωνώντας με την πιο πάνω θιίση της πλειοψηφίας της Επιτροπής ο κ. Κ. 
Χρίστου 3ήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική του Ομά3α, αφού έλαβε υπόψη την ποΜ 

ψηλή 3απάνη για την εφαρμογή της αμφί3ρομης τηλεοπτικής κάλυψης μεταξύ 

Κύπρου -Ελλάδας καθώς και τις δυσμενε!ς οικονομικές επιπτώσεις από τη μείωση 
μιίχρι και 50% των εσό3ων του Ρα3ιοφωνικού Ι3ρύματος Κύπρου από τις 

3ιαφημίσεις, 3ε θα συνηγορήσει για την έγκριση της ζητούμενης π(στωσης και ότι 

από της πλευράς του θεωρείται ως η καλύτερη λύση) από πολιτικής και 
οικονομικής άποψης, η 3ημιουργία 3εύτερου καναλιού στο Ρα3ιοφωνικό 'Ι3ρυμα 
Κύπρου. 

(Κατά τη 3ιάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Βουλευτής κ. Χρίστου 

αντικατέστηqε τον κ. Λαδά στην έδρα του), 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

(Κ. ΧΡΙΣΤΟϊ') 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟϊ'ΜΠΟϊ'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Ήθελα να εξηγήσω την αντίθεσή μας στο να ψηφιστεί ο νόμος που έχουμε 
μπροστά μας. 

Όταν εμφαν(στηκε το θέμα της αμφί3ρομης τηλεοπτικής σύν3εσης Κόπρου

Ελλά3ας, εμείς υπο3είξαμε τη 3ημιουργία 3εύτερου καναλιού το οποίο θα 

εχρησιμοποιεtτο για περισσότερες εκπομπές στην ελληνική γλώσσα από την 
Ελλάδα προς την Κύπρο ή και το αντίστροφο. Διότι εμεtς ειμαστε υπέρ του να 
μεταδίδονται περισσότερα προγράμματα στα ελληνικά, δεδομένου ότι ο λαός μας 
μιλά την ελληνική γλώσσα, Και εδώ πρέπει να υπενθυμ(σω πως και η Θέση της 

διεύθυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου αρχικά ήταν η lδια, δη)-..αδή η 
δημιουργία δεύτερου καναλιού. Δεν έχουμε αντιληφθεί για ποιους λόγους έχει 
αλλιfξει αυτή η Θέση της 3ιεύθυνσης του ΡΙΚ. 

Εμείς πάντως 3ιευκρινίζουμε τις απόψεις μας, 3ιατηροόμε μάλλον τις απόψεις 
μας ότι η 3ημιουργ[α 3εύτερου καναλιοό και η πολλαπλή χρησιμοποίησή του 

εξυπηρετεί περισσότερο τα συμφέροντα της Κυπριακής Δημοκρατίας ως ανεξάρ

τητου κυπριακού κράτους. Ανταποκρίνεται κατά τη γνώμη μας καλύτερα προς το 

χαρακτήρα του ως κράτους όλων των Κυπρίων. 

Με ένα τέτοιο δεύτερο κανάλι θα είχαμε την ευχέρεια και τη δυνατότητα να 

κάνουμε πιο συστηματικές και πιο αποδοτικές εκπομπές προς τους Τουρκο

κυπρίους, έτσι που να προάγουμε και τους σκοπούς της επαναπροσέγγισης 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρ(ων, που είναι ένας τομέας πολύ αναγκαίος για 



2822 

την επιτυχία του αγώνα μας. Αντιθετα με την αμφί8ρομη τηλεοπτική σόν8εση με 
την Ελλάδ:α μειώνονται αυτές οι δ:υνατότητες εκπομπών προς τους Τουρκο

κυπρίους. 

Ο πρώτος βασικός λόγος που μας κάμνει να μην ψηφίσουμε το νομοσχέ8ιο 
είναι γιατ( θέλουμε να προσδ:ώσουμε μεγαλύτερη αυτοτέλεια στα μέσα ενημέ

ρωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ο δ:εύτερος βασικός λόγος} κύριοι συνάδ:ελφοι, είναι οι οικονομικές επιπτώ

σεις. Θα πληρώσουμε τώρα ένα ποσό όψους .f2,240,000 για να γίνει η αμφί8ρομη 
σύνδ:εση, αλλά θα συνεχίσουμε να πληρώνουμε κάθε χρόνο ένα άλλο σημαντικό 
ποσό που είναι μεταξό του .εf,100,000 και .f1,600,000 για τη λειτουργία αυτής 
της αμφί8ρομης σόν8εσης. 

Πέραν τούτου υπάρχουν οι δ:ηλώσεις των υπευθύνων του ΡΙΚ ότι θα 

απωλέσουν το 50% των δ:ιαφημίσεων, ένα ποσό 8ηλαδ:ή που ανέρχεται γύρω στα 
.f2,500,000 και το οποίο θα ζημιώσει το ΡΙΚ. 

Επαναλαμβάνουμε λοιπόν, κόριε Πρόε8ρε, ότι υποστηρίζουμε όπως αυξηθοόν 
οι εκπομπές από την Ελλά8α προς την Κόπρο, όχι όμως με την αμφί8ρομη 

τηλεοπτική σύνδεση, που κατά τη γνώμη μας παρουσιάζει και οικονομικά και 
πολιτικά μειονεκτήματα. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

(Κατά τη 8ιάρκεια της ομιλίας του κ. Πουμπουρή, ο κ. Λα8άς επανήλθε στην 

έ8ρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο κ. Γαλανός. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, κύριε Πρόεδ:ρε, θα είμαι πολύ σύντομο~. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα υποστηρ(ζει την αμφί8ρομη σόν8εση με την Ελλά8α 
ακριβώς για τους αντίθετους λόγους απ 1 αυτούς που ανέφερε ο κ. Πουμπουρής. 

Εμεlς πιστεύουμε ότι θα έχει πάρα πολύ ευεργετικά αποτελέσματα αυτή η 
αμφtδρομη σύνδεση με την Ελλάδα. Θα ε!ναι προς όφελος του Κύπριου κατανα
λωτή, ή μάλλον τηλεθεατή, και ταυτόχρονα θα βοηθήσει στο να αντιληφθεί το 

ΡΙΚ και η κυπριακή τηλεόραση την ανάγκη να βελτιώσει την ποιότητα των 
προγραμμάτων του. 

Προχωρούμε στο να γlνουμε πλήρες μέλος της Ευρώπης και οι ανησυχlες των 
συναδέλφων ε(ναι παράλογες, με όλη την ειλ~κρίνεια, διότι σύντομα δε θα πατοόμε 

μόνο ένα κουμπί και να παρακολουθοόμε τι λέει η ελληνική τηλεόραση. Προσ

βλέπουμε στην ημέρα που θα πατούμε και άλλα κουμπιά και θα συνδεόμαστε με 

άλλες ευρωπαϊκές τηλεοράσεις. · 

Αλλάζει ο κόσμος, έρχεται πιο κοντά και ανοtγουν τα μέσα επικοινωνίας. Δεν 

πρέπει να τα βλέπουμε τα θέματα μικρόψυχα και μέσω ματογυαλιών, επει8ή 
τάχατες θα χαθούν κάποια έσοδα από διαφημίσεις ή επειδή θα δώσουμε ένι;:t-δυο 

εκατομμύρια λίρες, θα πρέπει να το δούμε από αυτή την πολύ στενή σκοπιά. Είναι 

μικρόψυχη προσέγγιση. 

Βέβαια και στο θέμα της Ευρώπης η θέση του ΑΚΕΛ είναι 8ιαφορετική, γι' 
αυτό ίσως και αυτή η αντιμετώπιση της αμφ(8ρομης σόν8εσης με την Ελλά8α. 
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Εμεtς όμως πιστεύουμε ότι πρέπει να δίδεται όσο το δυνατό μεγαλύτερη ευχέρεια 
επιλογης στον τηλεθεατή, πρέπει να δημιουργηθε( αυτός ο συναγωνισμός, πρέπει 
να έχουμε την ευκαιρ.tα σύνδεσης και με την Ελλάδα και με άλλα ευρωπα'ίκά 
κανάλια. Και σ(γουρα δε συγκρούεται αυτό το 7tp&γμα με το δεύτερο κανάλι 

τηλεόρασης. 

Εμείς χαιρετίζουμε την απόφαση, θα την υποστηρίξουμε και πιστεύουμε ότι 
θα είναι προς όφελος της Κύπρου. 

Εξάλλου υπάρχει και η άλλη πλευρά των πολύ στενών σχέσεων Ελλάδας
Κύπρου -τιζ οπο(ες πρέπει να ενισχύσουμε. Και πιστεύουμε ότι με αυ-τό τον,. -τρόπο 
θα τις ενισχύσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟ1": 

Κύριε Πρόεδρε, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ χαιρετίζει την απόφαση της 

κυβέρνησης που επικυρώνε-ται σήμερα από -τη Βουλή -των Αν-τιπροσώπων για -την 
αμφίδρομη τηλεοπτική σύνδεση Κύπρου-Ελλάδας. 

Το κόμμα μας είχε lγκαιρα εγγράψει το θtμα στη Βουλή ζητώντας την 
τηλεοπτική σύνδεση Κύπρου-Ελλάδας, ιδιαίτερα ενόψει της εισβολής του τηλεο
π-τικού Α-ττ(λα σ-τα κυπριακά σπ(τια, ο οπο(ος για πολλά χρόνια και ιδια(-τερα -τα 
τελευταία χρόνια οργιάζει πραγματικά ανενόχλητα. Συνεπώς σοβαροί εθνικοί 
λόγοι επtβαλλαν την τηλεοπτική σύνδεση της Κύπρου με την Ελλάδα. 

Περαιτlρω θα πρlπει να πούμε ότι ζούμε σε μια εποχή πρ1αγματικής 
τεχνολογικής επανάστασης στον τομlα της πληροφόρησης και ιδιαίτερα irτον 
τομέα -των ραδιο--τηλεοπ-τικών μέσων. Τα σόνορα έχουν κα-τακρημνισθε(, η 
δορυφορική τηλεόραση εκπtμπει σήμερα σε ολόκληρο τον κόσμο. Θα ήταν τραγικό 

να αντιμετωπίζουμε τα θlματα της πληροφόρησης, της ελεύθερης διακίνησης των 

πληροφοριών, των ιδεών, της ψυχαγωγίας, μέσα από μια στενή αντίληψη 
απομονω-τισμού. 

'Αλλωστε το γεγονός ότι θα υπάρξει αμφίδρομη τηλεοπτική σύνδεση δείχνει 

ότι δεν είναι η πρόθεσή μας με οποιοδήποτε τρόπο να υποσκάψουμε την κρατική 
μας υπόσταση, αφού το κυπριακό κράτος παράλληλα θα εξασφαλίσει τις προϋπο

θέσεις για εκπομπή -των -τηλεοπ-τικών -του προγραμμά-των προς ολόκληρη -την 
ελληνική επικρά-τεια. 

Έ-τσι λοιπόν λόγοι εθνικο( πρω-ταρχικά, λόγοι πολι-τισ-τικοt, λόγοι εκσυγχρο

νισ-τικο( αναφορικά με -τις νέες αν-τιλήψεις και πρακ-τικές σ-τον -τομέα -την 
πληροφόρησης και της ψυχαγωγίάς, επέβαλλαν και επιβάλλουν τη σύνδεση της 
Κόπρου -τηλεοπ-τικά με -την Ελλάδα. Αλλd θα προχωρούσα, για να πω περαι-τέρω 
ότι επιβάλλεται η τηλεοπτική σύνδεση της Κύπρου και με τη δορuφορική 

τηλεόραση, για να προσφtρουμε στον κυπριακό λαό τη δυνατότητα πολιτιστικής 
σύνδεσης με αυ-τή -την -τεχνολογική επανάσταση σ 

1 
αυ-τό -τον -τομέα, όπως ε(πα 

προηγουμένως. 

Άλλωστε έχοuμε υπόψη μας ότι σε πολλr!. κυπριακά σπίτια αυτή τη στιγμή 
υπάρχει η δυνατότητα λήψης δορυφορικών καναλιών και σύντομα δήμοι θα 
εξασφαλ(σουν, -τηρουμένων -των νομικών προUποθέσεων, άδειες για να συνδεθούν 

με τη δορυφορική τηλεόραση. Έτσι αυτό που λέχθηκε προηγουμένως, ότι δε θα 
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πρέπει να αvο(ξουμε τηλεοπτικά την Κύπρο στο εξωτερικό, δ'ε Θα μπορεl να 

ισχύει, δ'ιότι εκ των πραγμάτων αυτή η σύνδ'εση Θα γ!νε:ι ούτως ή άλλως. 

Υπάρχει και ένα άλλο θtμα. Εκφράστη)\ε μια επιφύλαξη και tνας φόβος ότι 
Θα υπάρξει υπονόμευση του δ'ιχού μας τηλεοπτικού προγράμματος, του δ'ικού μας 
εθνικού καναλιού, του ΡΙΚ. 

Πραγματικά tχω την αντίθετη άποψη. Και αυτό απέ8ειξε η πε(ρα και η 

πρακτική σε άλλες χώρες. Το αvτ!θετο ε:!ναι που Θα σuμβεl. Θα αναβαθμιστούν τα 

τηλεοπτικά προγράμματα του Ραδ'ιοφωvιχού Ιδ'ρύματος Κύπρου, γιατί μέσα από 

την ευγενική άμιλλα, μέσα από τον ανταγωνισμό, μοιραία Θα υπάρξουν καλύτερες 
παραγωγές. Αυτό συνέβηκε και στην Ελλάδ'α, όπου, σύμφωνα με αξιόπιστες 

έρευνες της κοινής γνώμης, έχουν βελτιωθε( σε σημαντικό βαθμό τα προγράμματα 

των κρατικών τηλεοπτικών καναλιών, ως αποτέλεσμα της λειτουργ!ας ιδ'ιωτικών 
καναλιών. 

Το (8ιο έχει συμβε( επ(σης και με τα προγράμματα των εθνικών ραΒιοφώνων 
στην Ελλάδ'α. Μετά τη λειτουργlα των ελεύθερων ή ιδιωτικών ραδιοσταθμών, 

είχαμε για τρομακτική ποιοτική άνοδο των εθνικών ραδιοφωνικών δικτύων και 

αυτό ως αποτέλεσμα ακριβώς των συνθηκών άμιλλας και ανταγωνισμού, αν 
Θέλετε, που επικράτησαν σ' αυτό τον τομέα. 

Συνεπώς Βε θα πρέπει να υπάρχει καμιά επιφύλαξη, κανένας φόβος για την 
αμφί8ρομη τηλεοπτική σόν8εση Κόπρου-Ελλά8ας. Αποτελε( πραγματικά ένα 

σταθμό και μια αφετηρlα, αν θέλετε, γι' αυτό το ευρύτερο άνοιγμα στον τομέα 

της πληροφόρησης του λαού μας. 

Εμείς θέλω να πω ότι χαιρετ(ζουμε ως πραγματικά μια πολό θετική εξέλιξη 

και σε επlπεδο εθνικό και σε επlπεδο πολιτιστικό αυτή την τηλεοπτική σύνδεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόε8ρε. 

Ζούμε σε μια εποχή που συντελεlται μια πραγματική επανάσταση, όσον 
αφορά τα μέσα μαζικής επικοινων(ας. Ζούμε σε μια εποχή, όπου τα σύνορα όσον 
αφορά την τηλεοπτική σύνδεση των διάφορων χωρών έχουν πάψει να υφlστανται. 
Και μέσα σ' αυτές τις συνθήκες θεωρούμε ότι η αμφίδρομη σύνδεση του 
Ρα8ιοφωνικοό ΙΒρόματος Κόπρου με την Ελληνική Τηλεόραση ε(ναι το ελάχιστο 

που θα μπορούσε να γlνει για σκοπούς ενημέρωσης, διαφώτισης, πολιτισμού και 
ψυχαγωγlας του κυπριακού λαού. 

Προσεγy(ζοντας το θtμα από αυτή τη σκοπιά, η Βική μας κοινοβουλευτική 

ομάΒα υποστηρίζει τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό και υποστηρ(ζει την 
αμφ(Βρομη σόν8εση του ΡΙΚ με την Ελληνική Τηλεόραση. 

Ταυτόχρονα Θα θέλαμε με αυτή την ευκαιρlα να υποδείξουμε την ανάγκη 
όπως το ΡΙΚ μελετήσει ευρύτερα το θέμα της τηλεοπτικής σόν8εσης της Κόπρου 
για τους σκοπούς που όλοι καταλαβαίνουμε. 

Όσον αφορά το δεύτερο κανάλι, εlναι και η δική μας πεποίθηση ότι δεν 
πρέπει να θεωρε(ται ότι η αμφ(Βρομη σόν8εση του ΡΙΚ με την Ελληνική 
Τηλεόραση κατά οποιο8ήποτε τρόπο παρεμπο8(ζει ή αποτελε( μέτρο που θα 

πρέπει να παρεμποδlζει τη δημιουργ(α δεύτερου καναλιού. Αντlθετα πιστεύουμε 

ότι και αυτό Θα πρέπει να το μελετήσει το Ρ ΙΚ και να προγραμματ(σει τη 
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δημιουργία δεύτερου καναλιού. Βέβαια είναι οικονομικό το πρόβλημα, αλλά 

επαναλαμβάνω ότι θα πρέπει να τεθε( στις προοπτικές ανάπτυξης της κυπριακfις 
τηλεόρασης. 

Πιστεύουμε ότι αυτό το θέμα της σύνδεσης με την Ελληνική Τηλεόραση σε 

καμιά περ(πτωιτη δε θα πρέπει να συνδυάζεται με το πρόβλημα της επικοινωνιας 

με το σόνοικο τουρκοκυπριακό στοιχείο} θέμα για το οπο(ο υπερθεματίζουμε και 

το οπο(ο θα πρέπει να προωθηθεί οπωσδήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟϊ'ΜΠΟϊ'ΡΗΣ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. 

Σήμερα έχουμε ακούσει δυο φορές από συναδέλφους του ΑΔΗΣΟΚ 6τι είναι 
κοινοβουλευτική ομάδα. Με βάση τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα και το 

Άρθρο του Συντάγματος το σχετικό, οι συνάδελφοι .δεν είναι κοινοβουλευτική 

ομάδα και ε(vαι καλά να αποφεύγεται ο όρος, για να ενεργούμε όλοι με βάση το 
Σύνταγμα και τις γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ο κ. Δί γκλ ης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποδείξω στο συνάδελφο Πουμπουρή ότι το 

'Αρθρο 73, παράγραφος 12 του Συντάγματος, δε μιλά για κοινοβουλευτική 
ομάδα· μιλά για πολιτική κομματική ομάδα. Η ομάδα του ΑΔΗΣΟΚ αποτελεί 
κοινοβουλευτικ~.ομάδα· δεν αποτελε( πολιτική κομματική ομάδα με την έννοια 
του 'Αρθρου 73.U. 
ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Νομ(ζω ότι έχει .λυθεί το θέμα, κόριοι. 

Μ. ΠΟϊ'ΜΠΟϊ'ΡΗΣ: 

Δε λύθηκε για μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ειμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, και επί της ουσίας. 

Ο Δημοκρατ;κός Συναγερμός χαιρετίζει την απόφαση και γι' αυτό θα 
·ψηφίσει την αμφίδρομη σύνδεση της ελληνικής με την κυπριακή τηλεόραση. 

Είναι πιστεύουμε, όπως λέχ&ηκε κι από άλλους συναδέλφους, η εποχή μιας 
τεχνολογικής πληροφορικής επανάστασης και συνεπώς είναι αδύνατο η Κόπρος να 

παραμείνει απομονωμένη, όταν μάλιστα το κατεχόμενο τμήμα φαίνεται να έχει 

δυνατότητες μιας τέ:rοιας επικοινωνίας με άλλα κέντρα πληροφόρησης. Κέντρα 

πληροφόρησης μάλι,σ:~α τα οΠοία επιδροόν αρνητικά στην επαναπροσέγγιση για 
την οποία σωστά μίλησε το ΑΚΕΛ. Αλλά θα πρέπει να λεχθεί ότι με κανένα 

τρόπο δεν είναι δυνατό να την επηρεάσει η σύνδεση με την Ελληνική Τηλεόραση. 

Τουναντίον πιστεύουμε πως εθνικοί, πολιτικοί και πολιτιστικοί λόγοι επέβαλλαν 

και οπιβάλλ9υν την αμφίδρομη αυτi] σύνδεση. Και είμαστε βέβαιοι πως παράλ
~ηλα και ταυτόχρονα θα υποβοηθήσει, ώστε με τον ανταγωνισμό να βελτιωθοόν 
• ,. ό ' ' β θ ' ' ακομα περισσ τερο τα προγραμματ~ και ποιοτικα να ανα α μιστουν, ωστε ο 



2826 

λαός μας να είναι σε θέση να παιρνει ανάλογα χαι με το τι πληρώνει, αλλά χαι με 
το τι του αξίζει. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το 
νομοσχέδιο και επαναλαμβάνω πως χαιρετίζει την απόφαση για σύν8εση, συνενώ
νοντας ταυτόχρονα τη φωνή του με τη φωνή των άλλων κομμάτων πως είναι η 

, ι ,... .J.. ι 
ώρα να επισπεύσουμε, αν είναι Ουνατο, τη συνοεσ.1 μας και με τον ευρuτερο 
ευρωπαϊκό χώρο, ώστε να έχουμε όσο το Ουνατό μεγαλύτερη δυνατότητα 
πληροφόρησης από γενικότερα τον παγκόσμ~ο και ιδιαίτερα τον ευρωπαϊκό χώρο, 
στον οποίο ανήκουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε:Ορε:, θα αναφερθώ σ αυτά τα οποία μνημόνευσε ο συνά8ελφος 

Ομήρου προηγουμένως, τα πολιτιστικά χέρ8η τα οποία θα προστεθούν στην 

προκείμενη περίπτωση. 

Η διάσπαση συγκεκριμένα, έντιμε: κύριε: Πρόεδρε:, του φράγματος της 
πολιτιστικής απομόνωσης, της φοβερής πολιτιστιχfις απομόνωσης στην οποία 

βρίσκεται η Κύπρος και η ποιοτιχη αναβάθμισή της από τη σύνδεση πιστεύω ότι 

αξίζουν όχι 8υο εκατομμύρια λίρες, αλλά πολλαπλάσια χρ-fιματα στην προκείμενη 
πε:ρ(πτωση. Να τονlσουμε:, κύριε: Πρόεδρε:, πως νοσεί η Κύπρος χωρίς την ύπαρξη 

κεντρικού πολιτιστικού φορέα και .πολιτιστικής καθοδήγησης; Είναι περιττό. Σ' 

ένα ευρύτατο φάσμα και ε:χφάνσε:ις πολιτιστικών υποδομών θα συντε:λε:στε:ί 

πρόοδος και θα πρέπει να το χαιρετίσουμε:. 

Θα πρέπει τέλος να πούμε: πως η Κύπρος θα με:ταδώσε:ι τη φω\ίή της, το 

στίγμα των θέσεών της στο πολιτικό και το εθνικό θέμα και στο τε:λε:υτα(ο 

καλυβόσπιτο της Θράκης, της Μακεδονίας και του Αιγαίου. J(αι αυτό θα είναι 

σημαντικό κέρδος, πολλαπλάσια χρησιμότερο από τις εκδαπανήσε:ις τις οποίες θα 

κάνουμε. 

Τέλος θα πρέπει να πούμε: πως το ΡΙΚ όχι μόνο δε:ύτε:ρο, αλλά και τρίτο και 
τέταρτο κανάλι μπορεί να κάμει. Και αυτό, αν έχει τις δυνατότητες της ποιοτικής 

αναβ.άθμισης των προγραμμάτων του, θα ε:(ναι μια πρόκληση να προχωρήσει και 

να αναβαθμίσει επιτέλους και το ΡΙΚ το σταθμό του. 

Ευχαριστώ, κύριε: Πρόεδρε:. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε: Πρόε:Ορε:, παρ' όλο που αναφέρθηκε: και από άλλους συναδέλφους, θέλω 

να ευρύνω πάνω σε ένα άλλο, πολύ σημαντικό στοιχείο: Το γεγονός ότι θα 

εκπέμπουμε: κι ε:με:ίς από ε:δώ στην Ελλάδα. Πιθανότατα μέσα από αυτή τη 

με:τά8οση προγραμμάτων να μπορεί ο ελληνικός λαός να παρακολουθεί καλύτερα 
τις πολιτικές ε:ξε:λίξε:ις και να έχε:ι μια σαφέστερη ε:ιχόνα του εθνικού θέματος. 

Έτσι θα μπορέσουμε: χι ε:με:ίς να έχουμε: μια πολύ με:γαλύτε:ρη ε:μβέλε:ια και 

ελπίζω οι υπεύθυνοι να έχουν την ανάλογη υπευθυνότητα, ώστε: να 8ίδουμε: μια 

καλή εικόνα μέσα στον ε:υρύτε:ρο ελληνικό κόσμο, όπου θα κυκλοφορούν τα δικά 

μας προγράμματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕJ'ΏΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΤΣΟΣΤΟΜΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό πως είχαμε εγγράψει σχετικό θέμα, γι / αυτό 
χαιρετίζουμε με ι3ιαίτερη ικανοποίηση την έγκριση της αναγκαίας 3απ&νης για 

την αμφί3ρομη τηλεοπτική σι5ν3εση Κι5πρου-Ελλ&3ας. 

Εθνικοί και πολιτιστικο( λόγοι, όπως έχουν αναφέρει και άλλοι συνάδελφοι, 

επιβ&λλουν την αμφί3ρομη σύν3εση. Και 3εν αμφιβ&λλουμε ότι παρ&λληλα θα 

βοη&ι)σει και στην αναβάθμιση του ρόλου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι, χαίρω πάρα πολύ, διότι οι απόψεις της Βουλής συγκλίνουν επί του 
θέματος αυτού. Πιθανόν να υπάρχουν ορισμένες επιφυλάξεις, ορισμένες περαιτέρω 

εισηγήσεις για βελτίωση της κατάστασης, αλλά η ουσία είναι μία. Ότι το 

νομοσχέ3ιο θα εγκριθεί από όλα τα μέλη της Βουλής. 

Προχωροι\με στη 3εύτερη αν&γνωση του νομοσχε3(ου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8 εναντlον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Το &ρθρο 1 εγκρίνεται κατ& πλειοψηφία. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Τ αμείοu ποσού 
!'2,240,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 
'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Και το άρθρο 2 εγκρίνεται κατ&. πλειοψηφία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει3ίκευση των ποσών που θα 3απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 εναντ(ον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 3 καt ο Πρώτος Π(νακας εγκρίνονται κατά πλειοψηφία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδ:ύλια. Δεύτερος Πίνακας. 
'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 4 και ο Δεότερος Πίνακας εγκρίνονται κατά πλειοψηφία. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεδ:(οu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 21) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι, ψηφίζουν υπέρ του νομοσχε3ίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέ3ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο κατά πλειοψηφία, με 28 
ψήφους υπέρ και 8 εναντίον'. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που εtναι (<0 περt Αστυνομ(ας (Τ ροπο

ποιητικός) Νόμος του 1989». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της Βουλής να διαβάσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ'ΆΕΊ"ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΊ" ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΑΣΤΊ"ΝΟΜΙΑΣ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΊ" 1989». 

Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νtκος Μουσιούττας 

Χρ(στος Πέτ ας 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαϊου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο αξ. Ί"πουργός Εσωτερικών. Στην ίδια συνεδρία 
ήταν επ(σης παρών και ο αξ. Βουλευτής κ. Α. Φάντης. 

Με ·το νόμο που προτεLνεται τροποποιε(τ.αι η βασική νομοθεσια για την 

Αστυνομtα, ώστε οι ειδικοί αστυφύλακες να τυγχάνουν των tδι.ων συνταξιοδοτικών 

ωφελημ&των που χορηγούνται σ' όλα τα άλλα μέλη της Αστυνομικής Δύναμης 

Κύπρου σε περίπτωση αφυπηρέτησής τους, πρόκλησης σωματικής βλ&βης κατά 

την εκτέλεση των καθηκόντων τους ή θαν&του τους σε ενεργό υπηρεσ(α. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, αφοό τροποποιηθει ο τιτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 
περl Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990.» 
ΠΡΟΕΔΡΕΊ"ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού . 

Π. ΣΤΊ" ΛΙΑΝΟΊ": 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, για να πω πως σιγουρα θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, όπως άλλωστε φαίνεται και από την 'Εκθεση. 
Όμως να μου επιτραπεί να εκφέρω 2 -3 παρατηρήσεις που αφοροόν καίρια 
σημεία και ελπίζω πως κ&ποτε η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή θα 
επιληφθεί του θέματος. 

Το πρώτο θέμα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, ε(ναι το γεγονός πως 48 συνολικά 
ειδικοί αστυφόλακες που εκτελούν χρέη φρούρησης, 27 συγκεκριμένα στην Κεντρι
κή Τράπεζα και 21 στο Αρχαιολογικό Μουσείο, δεν περιλαμβάνονται στις 
διατιiξεις και τα ευεργετήματα του υπό ψήφιση νομοσχεδίου. Και όμως, έντιμε 
κύριε Πρόεδρε, με κανονιστική πράξη και νομότυπη διοριστική απόφαση του 
Αρχηγού της Αστυνομίας έχουν διοριστεί. 

ΠΡΟ.ΕΔΡΕΊ"ΩΝ: 

Είναι ειδικοί αστυφύλακες ή μήπως έχουν άλλο τιτλο; 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι και αυτοί ειδικοί αστυφύλακες. Θα καταθέσω τα 

8ιοριστήρι& τους στη Γραμματεία της Βουλής για να ενημερωθεί και παρ&κλησή 

μας είναι και αυτοί οι άνθρωποι κάποτε να βοηθηθούν. 

Το 8εότερο αφορ& την παρ&κληση 6πως η αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτρ<i
πή δει δύο περιπτώσεις τραυματιών αστυνομικών, του 1955 ο πρώ:rος και του 
1955 και του 1974 ο δεύτερος, που υπερβαίνουν το 550 έτος και ·που δεν 

καλύπτο\ιται από τις ευεργετικές διατάξεις του νομοσχe:Οίου. 

Και τέλος να επισπευσθεί αυτή η εξαγγελθείσα κάποτε υπουργική απόφαση 

όπως και οι ειδικοί αυτοί αστυνομικοί κατοχυρωθούν, έστω και με τον τίτλο του 

μόνιμου ειδικού αστυνομικού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. Προχωρούμε: τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση 6πως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. ·Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση 6πως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρ!τη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ((Οι περί της Προστασlας του 
Ανταγωνισμοό (Πληρωτέα Τέλη) Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝ
ΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΥ (ΠΛΗΡΩ
ΤΕΑ ΤΕΛΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990>» 

Παρόvτες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πρόε8ρος 

Λέαν8ρος Ζαχαρι&8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8ρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παόλος Δίγκλης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε δύο συνεδρlες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Μαϊου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουργείοu Εμπορίου και Βιομη

χανίας και του ΚΕΒΕ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 41 
της νομοθεσίας για την προστασία του ανταγωνισμού, σκοπείται ο καθορισμός 
των τελών που καταβάλλονται για την έκδοση αριθμού πιστοποιητικών σύμφωνα 
με τις πρόνοιες της εν λόγω νομοθεσίας. 

Ειδικότερα στους πιο πάνω Κανονισμούς γίνεται πρόβλεψη για τον καθορισμό 

των τελών στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

( α) Για τη χορήγηση από την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμοό 

αρνητικών πιστοποιητικών σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 16 
της βασικής νομοθεσίας. 

(β) Για τη χορήγηση ατομικής εξαίρεσης σόμφωνα με τις διατάξεις του 

άρθρου 18· και 

(γ) για την έκδοση αποσπάσματος των Μητρώων που τηρούνται σύμφωνα 

με τη βασική νομοθεσία. 

Όπως είναι γνωστό, η νομοθεσ(α για την προστασία του ανταγωνισμού 
ψηφίστηκε από τη Βουλή το Νοέμβριο του 1989 και σόμφωνα με τις πρόνοιές της 
θα τεθεί σε ισχό στις 8 Ιουνίου 1990. 

Επεξηγώντας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας το 

σκεπτικό με βάση το οποlο καθορίστηκε το ύψος των προτεινόμενων τελών 

δήλωσαν ότι για τον υπολογισμό τους λήφθηκε υπόψη ο χρόνος που απαιτείται για 

τη διερεύνηση και ετοιμασία των σχετικών εκθέσεων από τους αρμόδιους 

λειτουργούς πριν από την έκδοση των ζητούμενων πιστοποιητικών. Το πραγμα

τικό κόστος της υπηρεσίας είναι περίπου το διπλάσιο απ' αυτό που καθορίζεται 

ως τέλος κατ&. περίπτωση. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ δήλωσαν στην Επιτροπή ότι, παρ' όλον ότι 

' ψ' θ ' ί ' επικροτουν την ηφιση της νομο εσιας για την προστασ α του ανταγωνισμου και 

αναμένουν την έναρξη της εφαρμογής της το ταχύτερο, εντούτοις διαφωνούν με τα 

προτεινόμενα στον Κανονισμό τέλη πιστοποίησης και εξαίρεσης, τα οποία 

θεωρούν πολύ ψηλά και αποθαρρυντικά για τις επιχειρήσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανlας, αφού έλαβε 

σοβαρά υπόψη τις εξηγήσεις που της δόθηκαν από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανlας, τις οποf.ες και θεώρησε ικανοποιητικές, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως 
έχουν κατατεθεl από την Εκτελεστική Εξουσία, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ·άρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον. δεν υπάρχουν . ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 
Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 
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Εφόσον δ'εν υπάρχει ένστ·αση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι ((Οι Δημοτικο( (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί Πιfφου του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε ιfλλο Μέλος της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικήζ Επιτροπής να διαβιfσέι την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊ'ΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΊ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΊ'Σ ποι ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ r<OI ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΠΑΦΟΊ' τοι 1990». 

Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριιfδης, Πρόεδρος. 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαϊου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Ύπουρyε(ου Εσωτε

ρικών, ο οποίος -ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιφξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. Στην ίδια σuνεδ'ρία παρών ήταν επίσης και ο αξ. Βουλευτής κ. Α. 
Φιfντης. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδlδ'ονται με βάση το άρθρο 88 
της περί Δήμων νομοθεσίας, σκοπε!ται η εισαγωγή νέων δ'ιατάξεων για τη 
ρόθμιση θεμιfτων τροχαίας στο Δήμο Πιfφου. 

Ειδικότερα με τους υπό συζήτηση Κανονισμοός παρέχεται στο Δημοτικό 

Συμβούλιο Πώρου η εξουσ!α για διορισμό τροχοvόμωv, τον ορισμό και τη σήμανση 

διαβιfσεων για μαθητές και την πρόσληψη ειδικών τροχονόμων ή την εξουσιο
δότηση κατάλληλων προσώπων για την άσκηση τέτοιων ειδικών καθηκόντων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβιfνοντας υπόψη ότι αυτοί είναι 
όμοιοι με αντlστοιχους Κανονιdμούς άλλων Δήμων1 ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ί'πιfρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον 8εν υπιfρχουν ομιλητές, υπιfρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 
(Κτυπιf τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοt εyκρ!νονται. 
Το επόμενο θέμα είναι «Οι περl Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κόπρου (Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ή οποιοδήποτε ιfλλο Μέλος της Βουλής να 
διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

«ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΓΕΝΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Α νδρtας Δημητρι&δης, Πρόεδρος 

Ν(κος Μουσιούττας) εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Χαραλαμπί8η 

Αντώνης Αν8ρέου) εκπροσωπώντας τον κ. Α. Μαρκίδη 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλι&δης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Μαϊοu .1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών ΚύπρΟυ, του 
Γραφείου του Γενικοό Εισαγγελέα και των συνδικαλιστικών οργανώσεων Ο.Η.Ο. 

και ΣΗΔΗΚΕΚ. Στη συνεδρίαση ήταν επίσης παρών και ο αξ. Βουλευτής κ. Α. 

Ζιαρτίδης. 

Με τους l(ανονισμούς που προτε(νονται σκοπε(ται η τροποπο(ηση των 

β ' ' ' Α ' Τ λ ' Κ' ' ασικων γενικων κανονισμων της ρχης η επικοινωνιων υπρου με στοχο την 

επαναθέσπιση των σχεδίων υπηρεσlας σύμφωνα με τη διαδικασία που προ

βλέπεται για τη δημιουργία νέων σχεδίων υπηρεσίας και ως η σχετική γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Η επαναθέσπιση των σχεδίων αυτών υπηρεσίας κατοχυρώνει τα δικαιώματα 

των υπαλλήλων της Αρχής που διορίστηκαν πριν από την ημερομηνία αυτή και 

επικροτείται α.π' όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 
ΚανΌνισμών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

, Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλάιο Β ', που είναι η, Κατάθεση 

και Εγγρ&φων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Νομοσχεδίων 

1) Ο περί της Συμβ&σεως της Βιέννης για το Δίκαιο των Συνθηκών 
μεταξύ Κρατών και Διεθνών Οργανισμών ή μεταξύ Διεθνών Οργανι
σμών (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε α.πό το Υπουργείο Εξωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοιvοβουλευτιχής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 

Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενd}πιον της ΙCοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως {Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Ερyασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

5) Ο περί Οργανισμού Χρηματο8οτήσεως Στέγης {Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
6) Ο περί Εγγυήσεως της Χορηγήσεως Πιστώσεων Ποσού μέχρι Έξι 

Εκατομμυρίων Λιρών στην Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1990. 
7) Ο περί Ει8ικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος {Αρ. 13) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και ΠροUπολοyισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα αχ6λουθα κατατέθηκαν απ6 το Υπουρyε(ο Ερyασ(ας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων: 

8) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Κατ&ρτισης {Ταμείο Ευημερίας Υπαλλή

λων) Κανονισμοί του 1990. 
9) Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Διοίκηση) 

{Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλισεων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 

Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Φρενάρους του 1990. 

Κατατέθηκαν από το lπουpyείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Τερματισμοό Απασχολήσεως (Ταμείον διά Πλεονάζον Προσω

πικόν) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασlας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφα που αφοροόν: 

( α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

και εκπαιδευτική uπηpεσία 11 και 
(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έγγραφο που αφορά: 

Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων από το Κυπριακό 
Πρακτορείο Ειδήσεων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλή

ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την lπηρεσ(αν Νομικών Προσώπων 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το lπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) 'Εκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 8όθηκαν από τον 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Λιμtνων Κόπρου 
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σύμφωνα με τα ε8άφια (2) και (3) του άρθρου 4 του περί ΠροϋπολογιC 
σμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 1989 {Αρ. 61του1989). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομι:κών και 

ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 

Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης δυνάμει του άρθρου 3( 1 )( α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Τπηρεσ(αν Νομικών 

Προσώπων Δημοά(ου Δικαίου Νόμου του 1985 {Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το lπουργε(ο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλή
λων από τις Σχολικές Εφορείες Λευκωσίας, Λεμεσού, Παραλιμνίου 

δυνάμει του άρθρου 3(1){α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλή

λων εις την lπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου 

του 1985 {Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Παιδε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

18) Ο περ( Εγγραφής και Λε'ιτουργ(ας Κλινικών Εργαστηρίων {Τροπο-
ποιητικός) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής lγε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Ο περ( Δημόσιας Υπηρεσίας {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή κ. Ε. Ευσταθιου, εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Προχωρούμε στο ΙCεφάλαιο Γ ':Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

{Αυτές δόθηκαν ή8η γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομηνίας 24 Μαϊοu 1989 uποβληθε{σα από τον αξιότιμο 

Βοuλεuτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητρ{οu και ληφθείσα 
στις 24 Μαϊοu 1989. 
«Μέσα και έξω από τη Λάρνακα λειτουργούν Οιάφορες βιομηχανίες που 

δημιουργούν μεγάλη οχληρία. Το ί8ιο συμβαLνει και στην Αραδ(ππου από μονάδες 
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τ·~ς βιομηχανικής περιοχής. Νοουμένου ότι η κατάσταση ιίγινε αφόρητη τώρα τους 

καλοκαιρινούς μήνες και τείνει να χειροτερεύσει, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο 
να ενημερώσει το Σώμα πώς στοχοθετε( να ρυθμ(σει το σοβαρό τούτο πρόβλημα 
και πώς προστατεύεται η υγεία των πολιτών από την ανησυχητικη αυτή εξέλιξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας lι Μαϊοu 1990 τοu Yπoupγou Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΓ' 618, ημερομηνίας 24 Μαϊοu 1989, τοu 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδuσσέα Δημητplοu.c 

«Σχετικά με οχληρία που προκαλούν διάφορες βιομηχανίες στις περιοχές 
Λάρνακας και Αραδίππου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Εργοστάσιο Αμβροσία 

Λαμβάνονται από το Δημο Αραδίππου δικαστικά μέτρα εναντίον της 

διεύθυνσης του εργοστασίου για άρση της προκαλούμενης οχληρίας. 

(β) Μονάδα παραγωγής ασφαλτικοό σκυροδιίματος 

της Εταιρε(ας Αδελφοί Ιακώβου 

Η πιο πάνω μονάδα βρίσκεται στην περιοχή Αραδίππου και επειδή δε 

διέθετε φίλτρα για καθαρισμό των αερίων προκαλείτο οχληρία στη 
γύρω περιοχη. Η διεύθυνση της ανωτέρω εταιρειας, μετά από υπο

δε(ξεις που της έγιναν αρμοδ(ως, προέβηκε στην εγκατάσταση του 

κατάλληλου εξοπλισμού, ύστερα δε από την εξέλιξη αυτή η κατι:ίσταση 

ειναι αρκετά ικανοποιητική και στο παρόν στι:ίδιο δεν παρουσιι:ίζεται 
σοβαρό πρόβλημα στην περιοχή. • 

(γ) Εργοστιiσιο επεξεργασίας πυρηνέλαιου 

Το ανωτέρω εργοστάσιο παραμένει κλειστό από το Δεκέμβριο του 
περασμένου χρόνου σύμφωνα με διάταγμα που εκδόθηκε από το 

Επαρχιακό Δικαστήριο Λιiρνακας. Η επηρεαζόμενη εταιρεία προ

τιθεται να προβεί στην ανέγερση νέου εργοστασιου στην περιοχή 
Δρομολαξιιiς και υπέβαλε σχετική αίτηση για άδεια οικοδομής που 

βρίσκεται υπό εξέταση. 

(δ) Εργοστάσιο της εταιρείας Πελέτικο 

Το εργοστάσιο της εταιρείας Πελέτικο βρίσκεται μέσα στη βιομη
χανική περιοχή Λάρνακας. Στο εργοστάσιο αυτό υπάρχουν τέσσερις 

μονιiδες παραγωγ·~ς υλικών σε μορφή σκόνης (μπεντονίτη, γόψου, 

περλ(τη και ασβεστόλιθου). Σόμφωνα με σχετική έκθεση του ίπουρ

γε(ου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι δυο μονάδες του 
μπεντονfτη και του γύψου δεν παρουσιάζουν πρόβλημα εκπομπής 

σκόνης και ούτε αναμένεται να παρουσιάσουν στο μέλλον τέτοια 

προβλήματα, εφόσον τα εγκατεστημένα σακόφιλτρα συντηρούνται 
τακτικά και λειτουργούν ομαλά.· Πρόβλημα παρουσιάζει η μονάδα 
περλίτη και η διεόθυνση της εταιρείας προγραμματίζει την αντι

κα:ι-άστασή της με νέα η οποία θα προβλέπει την εγκατάσταση 

σακόφιλτρων για συλλογή του παραγόμενου υλικοό. Ήδη προlβηκε 
στη ζητηση προσφορών για το σκοπό αυτό. Εξι:ίλλου 1 σ' ό,τι αφορά τη 
μονάδα ασβεστόλιθου, που επίσης δημιουρyeί πρόβλημα οχληρίας, η 
διεόθυνση της εταιρείας έχει δεσμευθεί να προβεί μιίχρι το τέλος 

Ιουνίου στην εγκσ.τάσταση σακόφιλτρων για απομόνωση της μονάδας. 
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{ε) Εργοστάσιο κατασκευής σφαιριδίων 

Η διεύθυνση του ανωτέρου εργοστασίου έχει προχωρήσει στην εφαρ
μογή μέτρων για έλεγχο της ρύπανσης και έχει εγκαταστήσει σύστημα 

καθαρισμού των καυσαερίων του κλιβάνου και κατακράτησης του 

μολύβδου. Η κατάσταση επί του παρόντος κρίνεται ικανοποιητική.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 717 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφ~ρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 3 Μαϊου 1990. 
<<Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα γιατ( υπήρξε 

τόση μεγάλη καθυστέρηση στην αντιμετώπιση του σοβαρού αρδευτικού προβλή

ματος των κοινοτήτων Στατός και 1 Αγιος Φώτιος, ενώ είναι γνωστή η μεγάλη 
έλλειψη· νερού για άρδευση και επίσης γνωστός ο κίνδυνος ξήρανσης των φυτειών 

των οπωροφόρων δένδρων. 

Ερωτάται επίσης το αρμόδιο Υπουργείο πότε προτίθεται να δώσει λύση στο 

κατεπείγον αυτό πρόβλημα με τη δημιουργία αρδευτικού έργου με τη μεταφορά 
νερού από τη δασική περιοχή 'Λαζάρηδες 1 .» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 718 που υποβλήθηκε· από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλια\Ιού στις 7 Μαϊου 1990. 
«Μ' έγγραφό της, που -με ημερομηνία 29.3.90- η Παγκόπρια Οργάνωση 

Τυφλών {ΠΟΤ) μας απέστειλε {και που αντ!γραφό του εσωκλείεται), ζητά: 

( α) Την επέκταση του θεσμού του αδασμολόγητου αυτοκινήτου για ανά

πηρους και στους τυφλούς. 

(β) Η παρεχόμενη π(στωση των f200 στο πληρωτέο ποσό για το φόρο 
εισοδήματος σε τυφλοός ν 'αντικατασταθεί με την εξής διάταξη: Οι 

τυφλοί να δικαιούνται το τριπλάσιο ποσό από το εκάστοτε οριζόμενο 

ως αφορολόγητο ποσό για τους άλλους φορολογοόμενους πολίτες (όπως 

συμβαίνει και στην Ελλάδα). Αν η Βουλή δεν αποδεχθεί την εισήγησή 

τους, ζητοόν όπως η παρεχόμενη πίστωση των f200 αυξηθεί σε f600. 

(γ) Τη μη κατάργηση των αδασμολόγητων ειδών -περιλαμβανόμενων και 

κείνων που οι τυφλοί δικαιούνται, με βάση το νόμο 1/81 1 παρ. β', 

εδαφ. 17- που η εκτελεστική εξουσία εισηγείται προς τη Βουλή. 
Πώς αντιμετωπίζονται τα αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 719 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλια\Ιού σ;tις 7 Μαϊου 1990. 
«Οι εκτοπισμένοι κάτοικοι της κοινότητας Μαρκί μας τονίζουν πως: 

(ί) Από διετίας συνεργείο επιδιορθώσεως Τ /}( σπιτιών δεν έχει επισκε
φθεί την κοινότητα, που αντιμετωπίζει συναφή προβλήματα. 

(ii) Οικιστικές μονάδες έχουν καταστεί ετοιμόρροπες και χρειάζονται 

κατεδάφιση. 

(iii) Οι δρόμοι μέσα στην κοινότητα έχουν καταστραφεί και χρειάζονται 

άμεση επιδιόρθωση. 

(iν) Οι αγροτικοί της δρόμοι κατέστησαν αδιάβατοι, και 

(ν) Οι κάτοικοι στερούνται καφενείου, μ 1 αποτέλεσμα ουσιαστική αδυνα-
' 'θ ' βλ ' μια προω ησης των κοινοτικων τους προ ηματων.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 720 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ[ας κ. Πέτρο Στuλιαvοt\ στις 7 Μαϊοu 1990. 
«Γέφυρα στον ποταμό 'Αρμυρό 1 για διευκόλυνση των γεωργοκτηνοτρόφων 

ζητούν οι εκτοπισμένοι κάτοικοι της κοινότητας Μαρκί. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται το αίτημα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 721 ποu uποβλήθηκε από το Β~uλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ[ας κ. Πέτρο Στuλιαvοt\ στις 7 Μαϊοu 1990. 

(<Η πτωχή και προβληματική λόγω και των μαζικών θανάτων από πνευμονο
κον(αση κοινότητα Πλατανιστάσας, αντιμετωπίζει πρόβλημα στην καταβολή του 

50% της κοινοτικής συνεισφοράς (η συνολική δαπάνη ανέρχεται σε f16.000) στη 
σωστή (και σωστική πολιτιστικά) προσπάθεια του τμήματος Αρχαιοτήτων να 
συντηρ-/ισει και να αναπαλαιώσει τη στέγη και άλλα τμήματα της εκκλησιάς του 

Αρχαγγέλου Μιχαήλ της κοινότητας. 

Δε θα 'πρεπε, λόγω της ιδιάζουσας αυτής περίπτωσης, να αναληφθεί το 

σύνολο της δαπάν·ης από το κράτος;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 722 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοt\ στις 7 Μαϊοu 1990. 
«Οι κάτοικοι στην οδό Κρέσνας (πάροδος Περικλέους, στο Στρόβολο) ζητούν 

να συμπεριληφθούν στο κεντρικό αποχετευτικό σχέδιο Λευκωσίας λόγω προβλη
μάτων που αντιμετωπίζουν από τα οικιακά αποχετευτικά συστήματα που έχουν. 

Συγκεκριμένα, λόγω της ιδιοσυστασίας του υπεδάφους υπερχειλίζουν σε πολύ 

σύντομα χρονικά διαστήματα, ενώ σε άλλες περιπτώσεις διαπερνούν το υπό

στρωμα και εκβάλλουν και παροχετεύονται σε γειτονικές κατοικίες ιδιαίτερα στις 

περιπτώσεις που οι τελευταίες διαθέτουν υπόγεια και ημιυπόγεια, Το τελευταίο 

αυτό δημιουργεί τεράστια προβλ-/ιματα καθώς και ταλαιπωρίες και δυσβάστακτα 
έξοδα. 

Σημειώνουμε πως στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα είναι ήδη ενταγμένη η 
παράλληλη με την Κρέσνας, οδός Καρπενησίου, 

Πώς αντιμετωπίζεται το δϊκαtο τούτο αίτημα;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 723 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοt\ στις 8 Μαϊοu 1990. 

((Να ενισχυθεί διττά επιβάλλεται το Μουσείο Λαϊκής Τέχνης -με τον 
αθησαύριστο λαογραφικό κι εθνογραφικό του πλούτο: Με τα 3,000 αντικείμενά 
του από τα οποία τα 2,000 περίπου προέρχονται από τα κατεχόμενα, μιας κι όλα 
τα παρόμοια αντικείμενα των κατεχομένων έχουν χαθεί: Το συναφές Μουσείο της 
Κερύνειας (του Τμήματος Αρχαιοτήτων), καθώς κι οι ιδιόκτητες συλλογές: 
Μαρίας Π. Ιωιίννου (Αμμόχωστος), Τάκη Φυλακτο6 (Καραβάς), Μιχαλάκη 
Φιέρου (Κερύνεια), καθώς κι όλο το περιεχόμενο των νοικοκυριών στα μικρά και 

'λ ' ' ' β ' ' ' μεγα α υποστατικα στις κατεχομενες αγροτικες, ασικα, περιοχες του νησιου μας: 

Καρπασ(ας, Μόρφου, Κυθρέας, Λαπήθου, Καραβά, Λευκονοίκου, Τρικώμου και 
λοιπής Μεσαορίας κ.ά., που οι οικιστικές μονάδες τους συνιστούσαν ουσιαστικά 
μικρά μουσεία λαϊκής τέχνης -τόσο με οικονομική ενίσχυση για το σκοπό αυτό της 
ιδιοκτήτριας εταιρείας, της Εταιρείας Κυπριακών Σπουδών, όσο και με την 
απόσπαση προσοντούχου προσωπικού. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;>J 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 724 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκο Χρίστου στις 10 Μα'ίου 1990. 
«Από τις κοινότητες Μοναγριού, Αγ. Γεωργίου (Συλίκου), Συλίκου και 

Κουχά διέρχεται δρόμος που συνδέεται με τον κύριο δ'ρόμο Λεμεσού προς το Πέρα 

Πεδί. 

Πάγιο αίτημα των χατοLχων και των τεσσάρων χοινοτ·~των ήταν η ευθυ

γράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου και ο ηλεκτροφωτισμός του τμήματος 

μεταξύ Αγ. Γεωργίου και Συλίκου. Απαραίτητο στοιχείο για τη βελτίωση του 
δ'pόμου αυτού ήταν η κατασκευή νέας γέφυρας κοντά στον Ay. Γεώργιο. 

Δεδομένου ότι πρόκειται για μια αναπτυσσόμενη περιοχή και η βελτίωση του 

αναφερόμενου δ'pόμου θα συμβάλει σ 1 αυτό, αλλά και στην αποσυμφόρηση του 

κύριου δ'pόμου που οδ'ηyε( στα θέpετρά μας, ερωτάται το αρμόδιο Τπουρyεlο: 

1. 1 Εχοuν γίνει μελέτες για την εκτέλεση αυτού του έργου; 

2. Ποια είναι τα σχέδ'ια της κυβέρνησης σε σχέση με την εκτέλεση αuτού 

του έργου;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 725 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκο Χρίστου στις 10 Μαϊου 1990. 

(<Στις κοινότητες Κυβί8ων και Σουνίου-Ζανατζιάς υπάρχουν αρκετοί κτηνο

τρόφοι. Επανειλημμένα ζητούν τη δημιουργία κτηνοτροφικής ζώνης. Μέχρι σήμερα 
δεν υπάρχει, όπως 8ιατείνονται, θετική ανταπόκριση στο αίτημά τους από την 
κυβέρνηση. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 
1 Εχει μελετηθεί το αίτημα αυτό των κτηνοτρόφων; 

Πώς το αντιμετωπίζει το αρμό8ιο ΥπουργείΟj)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 726 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκο Χρίστου στις 10 Μαϊου 1990. 

«Στην κοινότητα Λάνιας, ύστερα από επίμονα διαβήματα των κατοίκων, 
έγινε αρδευτικό έργο που αξιοποιείται κατά τη χειμερινή περίοδο. 

Έντονη απαίτηση των κατοίκων ήταν και ε(ναι να γίνει μια χωμάτινη 

υδατο8εξαμενή για συγκέντρωση νερού το χειμώνα μέσω τοu αρ8ευτικού αυτού 

έργου για άρ8ευση περιοχών και κατά την καλοκαιρινή περίοδο. 

Νοουμένου ότι το αίτημα αυτό υποβλήθηκε από καιρό, ερωτάται το αρμό8ιο 

Υπουργείο: 

Έχει μελετηθεί το αίτημα των κατοίκων της Λάνιας; 

Πώς το αντικρ(ζει η κυβέρνηση;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 727 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκο Χρίστου στις 10 Μαϊου 1990. 
«Η κοινότητα Σουνίου-Ζανατζιάς υποφέρει από έλλειψη πόσιμου νερού. Είναι 

περιοχή αναπτυσσόμενη και η έλλειψη νερού περιορίζει την ανάπτυξή της. 
Έγιναν σχέ8ια και μελέτες, όμως καθυστερεί η υλοποίησή τους. 

Γι 1 αυτό ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο: 

Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι μελέτες και πότε υπολογίζεται η 
υλοποίησή τους;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 728 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Χρ!στο Σολωμή στις 10 Μαϊοu 1990. 
«Στην περιοχή Μακρόνησος στην Αγία Νάπα κάθε καλοκαίρι πλανο8ιοπώλες 

• • ξ ' ' λ ' Φ' έ με κινητες καντιvες ε υπηρετουσαν ικανοποιητικα τους ουομεvους. ετος χεt 

απαγορευτε( αυστηρά η πρόσβασή τους και τιμωρήθηκαν με μεγάλα πρόστιμα. 

Δεδομένου πως στην περιοχή: 

( α) Υπάρχουν μόνο 8υο πολυτελή ξενο8οχεία με 8ικές τους πλαζ, 

(β) δεν έχουν κτιστεί περ(πτερα από το Συμβούλιο Βελτιώσεως, για να 

δοθούν στους πλαvοδιοπώλες, και 

(γ) οι πλανο8ιοπώλες είναι φτωχοί μεροκαματιάρη8ες, 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί να μην 
επιτραπεί, μέχρις ότου κτιστούν περίπτερα, η πλαvοδιοπώληση στην περιοχή 
Μακρόνησος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 729 π·οu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Α!J-μοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 10 Μα·!·οu 
1990. 

(<Ot πρόσφυγες κάτοικοι του συνοικισμού Λειβαδιώv αντιμετωπίζουν τα 

κάτωθι προβλήματα:-

1. Οι λογαριασμοί κατανάλωσης νερού για περίοδο 3 μηνών είναι 

υπερβολικά μεγάλοι, παρά το γεγονός ότι γίνεται λογική χρήση του 
' 'λ β ' ' ' vερου και μα ιστα για τις ασικες αναγκες των προσφυγικων οικογε-

νειών. 

2. Υπάρχει αίτημα λειτουργίας τοπικού ταχυδρομείου, γιατί παρατηρεί

ται μεγάλη καθυστέρηση στη διανομή των επιστολών. 

3. Απαιτείται η κατασκευή υπόγειας διάβασης στον παρακαμπτήριο 

8ρόμο κοντά στο χωριό Λειβά8ια. 

4. Προκαλούνται δυσοσμίες από λύματα χοιροστασίων που λειτουργούν 

κοντά στο χωριό. 

5. Υπάρχει μεγάλη ανάγκη τοποθέτησης φώτων τροχαίας στην έξοδο του 
δρόμου κοντά στα διυλιστήρια. 

6. Ο 8ρόμος Κοκκίνων-Λειβα8ιών χρειάζεται περαιτέρω επι8ιορθώσεις, 

γιατί αυτές που έγιναν είναι ανεπαρκείς και πρόχειρες. 

7. Υπάρχει αίτημα πεζο8ρομοποίησης της περιοχής του Δημοτικοό Σχο

λείου κατά μήκος του κεντρικού δρόμου προς Τρούλλους. 

Γι' αυτό και καλείται η αρμ68ια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται και πότε να αντικρίσει θετικά την επ!λυση των ανωτέρω προβλη

μάτων.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 730 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάvvη στις 10 Μαϊοu 
1990. 
«Οι πρόσφυγες κάτοικοι του συνοικισμού Βρυσούλλων αντιμετωπίζουν τα 

κάτωθι προβλήματα:-

1. Προκαλούνται δυσοσμίες από την παρουσία των ακάλυπτων σκυβάλων 

που μεταφέρονται από όλες τις κοινότητες της ελεύθερης περιοχής 

Αμμοχώστου. Υπ&:ρχει α(τημα όπως τα σκύβαλα καλύπτονται με 

χώμα. Ριζική επίλυση του προβλήματος είναι η χρησιμοποίηση ει8ικοό 

συμπιεστή. 
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2. Το κ(νητρο της επιδότησης κατοικ(ας σε ακριτικές περιοχές να δοθεl 
και στους κατοίκους του συνοικισμού των Βρυσούλλων. 

3. Οι 8ρόμοι εντός του συνοικισμοό έχουν 8ιαβρωθεί και γι' αυτό 
χρειάζονται συντήρηση. Επίσης υπάρχει ανάγκη κατασκευής πεζο-
8ρομίων. 

4. Παρατηρείται καθυστέρηση στην εκτέλεση του - έργου του νότιου 
αγωγού αναφορικά με την περιοχή Αχερ!του. Επιπλέον η τοποθέτηση 
σωλήνων παροχής νεροό μικρής 8ιαμέτρου θα 8ημιουργήσει μελλοντικιf 
πρόβλημα ανεπάρκειας νερού. 

5. Υπάρχει ανάγκη δημιουργ(ας γηπέδου για ποδοσφαιρικές συναντήσεις, 
σόμφωνα με τις προ8ιαγραφές της ΚΟΠ, εφόσον στην κοινότητα 
υπάρχει ποδοσφαιρική ομάδα στη Δ' κατηγορία ποδοσφαίρου της 
κοπ. 

6. Πρέπει να επιταχυνθεί η εφαρμογή του σχε8ίου επι8ιόρθωσης ή 
' βλ ' ' ' αντικαταστασης των προ ηματικωv προσφυγικων κατοικιων. 

Γι 
/ 
αυτό ερωτάται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτ!θεται 

και πότε να ανtικρίσει θετικά την επίλυση ·των ανωτέρω προβλημάτων,τα οπο(α 
παραμένουν από μακρού χρόνου άλυτα παρά τα επανειλημμένες υποσχέσεις των 
αρμο8ίων.» 

Ερώτηση με αρ: ΕΔ' 731 ποu uποβλήθηκε από τον Κοινοβοuλεuτικό 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη
δημητρίοu στις 10 Μαϊοu 1990. 

<<Καλούμε το αρμόδιο Ύ πουργε(ο να μας πληροφορήσει ποια μέτρα σκέφτεται να 
πάρει για τη διάσωση του ιστορικού αρχειου ταινιών του Ρ.Ι.Κ., ώστε να μην έχει 

την ί8ια κακή τόχη όπως είχαν πολλές ιfλλες ταινίες στο παρελθόν, ανεκτίμητης 

ιστορικής και πολιτιστικής αξίας (ταινίες της τουρκικής εισβολής, ταινίες των 
τουρκοκρατούμενων περιοχών μας κτλ.), όπως αναφέρθηκε πρόσφατα από την 

υπεύθυνη προϊσταμένη του αρχείου του Ρ .Ι.Κ.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα+οu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παύλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 7, ημερομηνίας 14 
Ιοuλίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu 
κ. Σοφοκλή Χατζχηγιάννη. 

«~χετικιf με την ασφαλτόστρωση του 8ρόμου από Τραχώνι προς Λεμεσό, 
παραθετω τα πιο κάτω:-

0 8ρόμος αυτός έχει μήκος 4.5 χμ. Ή8η έχει βελτιωθεί μεγιfλο μέρος του 
8ρόμου. Στο πρόγραμμα του 1990 προβλέπεται η επίστρωση με πρέμιξ και του 
υπόλοιπου τμήματος του 8ρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργού Υγείας κ. Πανίκοu 
Παπαγεωργίοu στην ερώτηση ΕΔ' 64, ημερομηνίας 3 Αuγούστοu 1989, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu, 

«Σχετικά με την επ!σκεψη γιατρού στο χωριό Περιστερώνα Πάφου σας 

πληροφορώ ότι έχει διευθετηθεL επlσκεψη στην πιο πάνω κοινότητα. Οι επισκέψεις 
ιfρχισαν από τις 24 Σεπτεμβρίου 1989 και γίνονται κιfθε 8εκαπέντε μέρες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μα•ί•οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν σης ερωτήσεις ΕΔ' 234 ΕΔ' 236 και ΕΔ' 238, ημερομηνίας 
~9 Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu 
κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με προβλήμςιτα του χωριού Χολέτρια, σα.; πληροφορώ τα ακό
λουθα: 

(α) Φέτος θα συvεχιστει η εκτέλεση αντιπλημμυρικών έργων έναντι δαπά
νης !:30,000. Οι εργασίες θ' αρχίσουν εντός του τρέχοντος μηνός. 

(β) Έχει ήδη ληφθεί απόφαση για την πώληση των κενών και των 
εκμισθωvόμενων σε μη δικαιοόχους κυβερνητικών κατοικιών τόσο στα 

Χολέτρια, όσο και στα &.λλα χωριά που μετακινήθηκαν. Στην 
περ(πτωση των Χολετρίών το θέμα προωθε(ται σε συσχετισμό με τη 

δημιουργια νέων οικοπέδων, για να γ(νει κατορθωτό να ικαvοποιηθοόv 
περισσότερες άστεγες οικογένειες του χωριοό, και 

(γ) Η ανέγερση κοινοτικού κέντρου θα μελετηθεί μέσα στα πλαίσια του 
Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1991.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 297, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Ι\εμεσοu κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

«Σχετικά με τα λιμν&ζοντα νερά πλησιον του υπεραστικού δρόμου ο οπο(ος 
είναι παράλληλος προς το νέο λιμάνι Λεμεσού, σας πληροφορώ ότι πρόβλημα 

λιμνάζοvτων νερών υπάρχει σε όλη την περιοχή του Ζακακ(ου και κυ·ρ(ως στις πιο 

χαμηλές περιοχές κοντά στη θάλασσα. Το πρόβλημα αντιμετωπίζεται προσωρινά 
από τις υγειονομικές υπηρεσιες 1του Δήμου Λεμεσού οι οποίες καθαρίζουν τα 
καλάμια που βλάστησαν κα.ι ψεκ&ζουν την περιοχή. Επίσης για την αποχέτευση 
των νερών η Ηλεκτρ,ομηχανολογική Ί'πηρεσία εγκατέστησε ηλεκτρική αντλία η 
οποιι;t διοχετεύει τα νερά στη θάλασσα. 

Η ριζική αντιμετώπιση του θέματος θα ·Ύίνει με την υλοπο(ηση του κεντρικού 
αποχετευτικού και αντιπλήμμυρικού σχεδίου της Λεμεσού, το οποίο θα αρχίσει να 
υλοποιείται το 1991.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργοu Υγείας κ. Πανίκοu 
Παπαγεωργίοu στην ερώτηση .ΕΔ' 356, ημερομη11(ας 24 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περ,ιφέρειας Ι\εuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

<<Σχετικά με τον αριθμό κρεβατιών του ογκολογικού τμήματος του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας μέσα στα 
πλαίσια επέκτασης των υπηρεσιών του προγραμματίζει να προσθέσει έξι νέα 
κρεβάτια στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας για τις ανάγκες του ογκολογικού 
τμήματος. Για να γίνει αυτό κατορθωτό, πρέπει να υπάρχει και το ανάλογο 
νοσηλ.~υτικό προσωπικό. Εντός των προσ'&χών ημερών έχει προγραμματισθεί η 

ό , , β ι ι ι θ' ό πρόσληψη νέων νοσοκ μων πανω σε εκτακτη αση εναντι κενων εσεων, οπ τε 

ελπίζεται να καταστεί δυνατή η στελkχωση του ογκολογικού τμήματος για το 
σκοπό -αυτό. Εν τω μεταξύ, όταν υπάρχουν περισσότεροι ασθενείς, αποστέλλονται 
σε άλλους θαλάμους, κυρίως στον Παθολογικό.>> 
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Απάντηση ημερομην{cχς 4 Μcχϊου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιcχμ{ν ιn-ην ερώτηση ΕΔ' 411, ημερομην{cχς 14 Δεκεμβρ{ου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώιn-ου κ. Χρlστου Σολωμή. 

«Σχετικά με 8ιάφορα αιτήματα/προβλήματα των προσφύγων που 8ιαμένουν 

στο συνοικισμό Κολοσσlου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

( α) Οι 8ρόμοι του συνοικισμού είναι όλοι ασφαλτοστρωμένοι. Η συντή

ρηση/επι8ιόρθωση γίνεται από το γραφε(ο Επάρχου Λεμεσοό το οποtο 
μέσα στο 1989 8απάνησε για το σκοπό αυτό ποσό r4,375, ενώ 
ανάλογο ποσό υπολογ!ζεται ότι θα 8απανηθεί και φέτος. 

(β) Στο Κολόσσι έχουν 8ιαχωριστεί μέχρι σήμερα 494 οικόπε8α, σε 

ι8ιωτιχή επ( το πλε(στον γη και αuτοστεγάστηχαν ισάριθμες προσφυ

γικές οικογένειες. Δυστυχώς η εξεύρευση άλλων χώρων .για 8ημιουργία 
νέων πρόσθετων οικοπέ8ων στο Κολόσσι είναι προβληματική, λόγω μη 

ύπαρξης άλλης κατάλληλης κρατικής γης κι έτσι για τις μελλοντικές 
' ' ζ ' ' 'ψ • ό •• ' αναγχες νεων ευγαριωv γινονται σκε εις για σιαχωρισμ οιχοπεσων σ 

άλλα γειτονικά χωριά (Καvτού και Επισκοπή) σε 8ιαθέσιμη Τ /Κ γη. 

(γ) Με βάση σχέ8ιο που ετοίμασε το 1πουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
η πρόσβαση στον παρακαμπτήριο 8ρόμο Λεμεσού-Πάφου προνοε(ται με 

κατασκευή αριστερών στροφών, λωρί8ων επιβρά8υνσης/επιτάχuvσης οι 
οποίες θα εξυπηρετούν τους κατοίκους του συνοικισμού κατά την έξο8ό 
τους από το συνοικισμό προς Πάφο. Προς τούτο έχουν υπογραφεl 

συμβόλαια με την εταιρεία ΜΕΤΚΟΝ, τα οποία προνοούν συμπλή

ρωση των εργασιών μέχρι το τέλος του 1990. 
Όσον αφορά την έξο8ο από το συνοικισμό προς Λεμεσό βάσει των 

πιο πάνω σχε8ίων θα είναι 8υνατή μέσω της υπόγειας 8ιάβασης που 
έχει ή8η κατασκευαστε( στην περιοχή από την οποtα θα εξυπηρετεlται 
και το χωριό Κολόσσι, αλλά τα έργα 8ιαμόρφωσης του 8ρόμου 

μελετούνται ακόμα στα πλα(σια των σχε8!ων της κατασκευής του νέου 
8ρόμου Λεμεσού-Πάφου. 

(8) Η επιχορήγηση του ο8ιχού φωτισμού είναι γενικότερο θέμα και θα 
αντιμετωπιστε( μέσα στα πλα(σια σχετικής εξαγγελίας του Προέ8ρου 

της Δημοκρατίας στο συνέ8ριο της Ένωσης Δήμων στις 27 Ιανουαρίου 
1990 για την ανάληψη από την κυβέρνηση ολόκληρης της 8απάνης για 
ο8ιχό φωτισμό στα χωριά. 

(ε) Το γραφείο Επάρχου Λεμεσού ζήτησε από τους ι8ιοχτήτες των 
παράνομων μαν8ρών που κτlστηκαν πάνω σε χαλ(τικη γη να τις 

κατε8αφίσουν, αλλά αυτοί αρνf/Jηκαν να το πράξουν απαιτώντας 

αποζημιώσεις. Ως εκ τούτου παρακλήθηκαν οι αρχές των βρετανικων 
βάσεων να προβούν στη λήψη 8ικαστικών μέτρων εναντίον των 
επηρεαζομένων. 

(στ) Στο συνοικισμό υπάρχει εμπορικό κέντρο με 7 καταστήματα. Το 

α!τημα για 8ημιουργlα 8εύτερου εμπορικού κέντρου θα επανεξεταστεί 

με βάση τις προτεραιότητες που θα τεθούν κατά το 1991. Όσον 

αφορά το αίτημα για τη 8ημιουργία επαγγελματικής στέγης στην 
περιοχή Κολοσσίου, λόγω μη ύπαρξης κατάλληλου χώρου, 8εν είναι 
8υνατό να προωθηθεί. 
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(ζ) Η κατασκευή πεζοδρομtων σε συνοικισμούς αυτοστέγασης εκτοπισθέν
των r!.ρχισε το 1989. Ο καθορισμός των προτεραιοτήτων για την 

κατασκευή πεζοδρομ(ων γίνεται σε συνεργασία με τους οικείους Επάρ
χους και με τις επαρχιακές επιτροπές προσφύγων. Η περίπτωση του 
συνοικισμού Κολοσσ(ου θα μελετηθε( μέσα_ στα πλαlσια των πιστώσεων 
που θα περιληφθούν στον ΠροUπολογισμό του ΤΑΕΠ του προσεχούς 
έτους. 

(η) Αν οι κάτοικοι του συνοικισμού είναι διατεθειμένοι να συνεισφέρουν 
εθελοντική εργασία στην αξιοποίηση και δεύτερου πάρκου, το γραφείο 
Επάρχου Λεμεσού είναι πρόθυμο να παράσχει προς τούτο μέσα στο 
τρέχον έτος οικονομική ~οήθεια 11.α το σκοπό α.υτό.η 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 1990 του Υπουργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 420, ημερομηνίας 15 Δεκεμ
βρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αυγερινοu 
Παπαρέ. 

((Το Υπουργείο Παιδείας προωθεί, στις περιπτώσεις που υπάρχουν οι 

προU7tοθέσεις, την Lδρυση περιφερειακών δημοτικών σχολε(ων για περαιτέρω 
βελτίωση του επιπέδου μόρφωσης των παιδιών της υπαίθρου. Μια από τις 
απαραίτητες προUποθέσεις ε(ναί και η προς τούτο επιθυμ(α των χωριών που θα 
εξυπηρετηθούν από το περιφερειακό δημοτικό σχολείο. 

Στην περίπτωση των χωριών Λιμνάτη, Κορφής, Απαισιάς, Καπηλειού και 
Αγίου Μr!.μα έχει εκφρασθεί τέτοια επιθυμία, όμως υπήρξε πλήρης ασυμφωνία 
όσον αφορά το χώρο στον οπο(ο θα ανεγερθε( το νέο σχολείο. 

Το Υπουργείο Παιδείας θα συνεχίσει να καταβ&λλει προσπr!.θειες για ίδρυση 
περιφερείακού σχολείου στην περιοχή. 

Η λεtτουργία περιφερειακού νηπιαγωγείου για τα παιδιά των πιο πάνω 
χωριών αποτελεί καθαρά ευθύνη των κοινοτικών αρχών και των γονιών των 

παιδιών. Το Υπουργείο Παιδείας θα παραχωρήσει, σε περίπτωση ίδρυσης κοινού 
νηπιαγωγεtου στην πιο πάνω περιοχή, την κρατική βοήθεια, βάσει της ακολου

θούμενης· 'Πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαϊου 1990 του Υπουργοu Συγκοινωνιών και 
Έργω\/ κ. Παuλου Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 421, ημερομηνίας 15 
Δεκειlβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu 
κ. Αυyερινοu Παπαρέ. 

«Σχέτικr!. με την ανr!.γκη διαπλr!.τυνσης και βελτίωσης του δρόμου Αγίας 
Ειρήνης-Καπηλειού, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Ο δρόμος Αγίας Ειρήνης-Καπηλειού είναι μέρος του δρόμου Παλώδιας

Απαισιr!.ς, -Κορφής-Λιμν&τη-Καπηλειού-Αγίου Μ&μα-Τριμίκλινης του οποίου η 

βελτίωση 'έγινε σταδιακά και συμπληρώθηκε πρόσφατα στα πλαίσια του ΠροUπο
λογισμού Αναπτύξεως. 

Το Πλri.τος του δρόμου από Αγία Ειρήνη μέχρι το Καπηλειό, μήκους 12 χμ. 
περίπου, είναι 3.50 - 5.50 μ., ενώ το υπόλοιπο τμήμα έχει πλ&τος 5.50 - 7 .50 μ. 

Ετοιμάζεται το Ρυθμιστικό Δεκαετές Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης, βάσει του 

οπο(ου θα. ιεραρχηθούν οι προτεραιότητες για τη βελτίωση του οδικού δικτύου 

γενικr!., στο οποίο θα περιληφθεί και ο δρόμος από την Αγία Ειρήνη μέχρι το 
Καπηλειό.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 1990 του Υπουpγοu Εμποp{ου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην εpώτηση ΕΔ' 428, ημεpομηνίας 18 
Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Λευκωσίας κ. Πέτpου 
Στυλιανού. 

«Σχετικά με την απόλυση της κ. Λίλλης Καλλή από τη Συνεργατική Ένωση 
Διαθέσεως Γεωργικών Προϊόντων σας αποστέλλω συνημμένως φωτοαντ(γραφο 

επιστολής του Γενικού Διευθυντή/Γραμματέα της πιο πάνω Ένωσης με αρ. 

ΝΞ/ΕΘ/571 και ημερομηiιία 2 Μαρτίου 1990, στην οποία 8ί8ονται οι λόγοι 
απόλυσης της κ. Καλλή. 

(α) Προ της 28.2.89 η ΣΕΔΙΓΕΠ Λτ8. απασχολούσε στο λογιστήριό της 
τους πιο κάτω εννέα υπαλλήλους, με ημερομηνlα 8ιορισμού αυτή που 

φαlνεται έναντι του ονόματος ενός εκάστου: 

1. Σωτηράκης Μιχαηλί8ης Υπεύθυνος Λογιστηρίου 1. 7.70 
2. Κωστάκης Χ'' Τζιωρτζής Υπεύθυνος Εκκαθαρίσεων 26. 8. 77 
3. Μιχαλάκης Μαρράς Λογιστικός Γραφέας 25. 9. 71 
4. Αν8ρέας Αν1'ωνιάδης ' 20.12.72 
5. Άννα Σαββί8ου 1. 3.73 
6. Σωτηρούλλα Χρίστου 1.10.73 
7. Μαρία Παπάκη 1.11.73 
8. Λίλλη Καλλή 1.11.73 
9. Γεώργιος Γιαννάκη 1.12.78 

(β) Λόγω των σοβαρών οικονομικών προβλημάτων που αντιμετώπιζε η 
εταιρεία, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερ. 15.4.87, 
(Αρ. Αποφ. 28.451) 8ιόρισε τετραμελή Επιτροπή Μελέτης με όρους 
εντολής να μελετήσουν την οικονομική και διαχειριστική κατάσταση 
της e:ταιρε!ας και να εισηγηθούν τρόπους για την καλύτερη οικονομική 

και λειτουργική αναδιοργάνωσή της. 

Την Επιτροπή αποτελούσαν οι πιο κάτω:-

1. Παναγιώτης Σταύρου, Δ/ντής Κρατικών Αποθηκών, Πρόε8ρος 
2. Γεώργιος Νεοφύτου, Λειτουργός Εμπορίου, Μέλος 
3. Αν8ρέας Γεωργιά8ης, Λειτουργός Βιομηχανίας, Μέλος 
4. Χαράλαμπος Παντελί8ης, Αν. Διοικητικός Λειτουργός, Γραμμα
τέας, Μέλος 

(γ) Μεταξύ άλλων α8υναμιών η Επιτροπή Μελέτης 8ιαπίστωσε ότι η 

εταιρε(α απασχολούσε προσωπικό πέραν των αναγκών της και έκαμε 

εισήyηση για απόλυση πλεονάζοντος προσωπικού. 

Παράλληλα η επιτροπεία της εταιρείας ανέθεσε σε. ανεξάρτητο 

εμπειρογνώμονα να μελετήσει την κατάσταση της εταιρεlας σε συν-
8υασμό με την έκθεση της Επιτροπής Μελέτης και να κάμει και αυτός 

εισήγηση. 

Οι διαπιστώσεις του εμπειρογνώμονα σε 6,τι αφορούσε το πλεονά

ζον προσωπικό συνέπεσαν με εκεlνες 'fης Επι'fροπής Μελέ'fης. 

(8) Μετά τις πιο πάνω 8ιαπιστώσεις η Επιτροπεία της Εταιρείας με 

ονομασ'fική εισήγηση 'fΟυ εμπειρογνώμονα αποφάσισε και απέλυσε, 

λόγω πλεονασμού, αριθμό υπαλλήλων, με'fαξό 'fων οποlων και 'fρεις 
από 1'0 Λογισ'fήριο. Οι απολυθέν'fες είναι οι πιο κά'fω: 
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1. Γεώργιος Γιανν&κη με ημερ. 3ιορισμό 1.12.78 
2. 'Αννα Σαββί3ου με ημερ. 3ιορισμό 1.3.73 
3. Λίλλη Καλλή με ημερ. 3ιορισμό 1.11.73 

Στη συνέχεια η Επιτροπεία μετά από μεγάλες πιέσεις εκ μέρους των 
συντεχνιών αναγκάστηκε να αναθεωρήσει την απόφασή της και ανέστειλε την 

απόλυση της 'Αννας Σαββί3ου και ενός μέλους του Τμήματος Εξαγωγών που είχε 

επίσης απολυθεί. 

Η απόφαση της επιτροπείας να αναστείλει την απόλυση της κας / Αvvας 
Σαββί3ου βασίστηκε στο ότι η κα Σαββί3ου είχε περισσότερη υπηρεσία στην 
εταιρεία. 

Μετ& τη συμφωνία ποu συνομολογήθηκε μεταξό της Σ.Κ. Τρ&πεζας Λτ3 και 

της ΣΕΔΙΓΕΠ για ρόθμιση των εκατέρωθεν οικονομικών απαιτήσεων η όλη 

οικονομική κατ&σταση της εταιρείας έχει βελτιωθεί. 

Ο ισχυρισμός όμως ότι το προσωπικό γραφείων εργ&ζεται υπερωριακοί 3εν 

ευσταθεί. Κατ& το τέλος του χρόνου υπήρξε ανιίγκη για το κλείσιμο των 
λογαριασμών και μικρός αριθμός του προσωπικού εργάστηκε μερικά απογεύματα, 
όπως συνέβαινε σε διάφορες περιπτώσεις και προτού απολυθεί πλεονάζον προσω
πικό. 

Σημειώνεται ότι ένα σημαντικό μέρος της 3ουλει&ς του Λογιστηρίου έχει 
μηχανογραφηθεί και με τον τρόπο αυτό /:χουν περιοριστεί οι ανιίγκες της 

εταιρείας σε προσωπικό. 

{ε} Μl:λημα και επι3ίωξη της επιτροπείας της εταιρείας είναι να 3ιε

ξάγονται οι εργασίες της εταιρείας με το απολύτως αναγκαίο προσω

πικό, για να μην οδηγηθεί η εταιρεία στην κακή οικονομική κατάσταση 
του παρελθόvτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 452, ημερομη~ίας 27 
Δεκεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής πιφιφtρειας Λεuκωσίας 
κ. Χρίστοu Πιίτα. 

«Σχετικοί με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Φαρμακιί από 

τα υπερφορτωμένα οχήματα που ξεκινοόν από τα σκυροποιε!α βόρεια της 
κοινότητας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για τον έλεγχο του αξονικού φορτ(ου έχουν προσληφθε( πρόσφατα στο 
Τμήμα Δημόσιων Έργων 12 ει3ικοί αστυφόλα><ες οι οποίοι επαν3ρώνουν επί 

24ώρου βdσεως το ζυγιστικό σταθμό Κοφίνου. · ' 
3. Επιπρόσθετα, οι εν λόγω αστυφόλακες έτυχαν εκπα(δευσης και .για τις 

φορηγές ζυγιστικl:ς μηχανές και το Τμήμα Δημόσιων Έργων έχει αρχίσει τον 
περιο3ικό έλεγχο σε 3ιιίφορους 3ρόμους. 

4. Μέσα στα πλαίσια του προγριίμματος περιο3ικοό ελέγχου συμπερι
λαμβιίνεται και ο 3ρόμος Φαρμακιί. Ή3η από μετρήσεις που έγιναν στις 12 και 
14 Μαρτίου 1990 για 32 οχήματα έχουν καταγγελθεί τα 14.» 
Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 461, ημερομηνίας 29 
Δεκεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Λεuκωσίας 
κ. Πtτροu Στuλιανοu. 

({Με πρωτοβουλία του l'πουργε{ου Συγκοινωνιών και Έργων αποφασίστηκε 

πρόσφατα η σόσταση Ομιί3ας Εργασίας με εκπροσώπους του Υπουργείου 



2848 

Παιδείας, της Αστυνομίας και του Τμήματος Δημόσιων Έργων, για τη συλλογή 
και επεξεργασία διαφωτιστικού και εκπαιδευτικού υλικοό για την οδική ασφάλεια 
από το εξωτερικό, με σκοπό τη διάθεσή του στους εκπαιδευτικούς σε όλες τις 
βαθμίδες της εκπαίδευσης για να τους βοηθήσει στη διδασκαλία σχετικών 
μαθημάτων. 

Το εν λόγω υλικό, αρκετό από το οποίο έχει ήδη συλλεγεί, περιλαμβάνει 
έντυπα, βοηθήματα, ταινίες και ποικιλία άλλων οπ1-ιχοακουστικών μέσων και 
προγραμματίζεται να ετοιμαστεί για διάθεση στα σχολεία μέσα στο 1991.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαϊου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 463, ημερο
μηνίας 29 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το θέμα της κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων στο Τσέρι 
παραθέτω τα πιο κάτω: 

Σε συνεννόηση που είχαν πρόσφατα με τον κοινοτάρχη Τσερίου αρμόδιοι 
λειτουργοί του Τμήματος Αναπτύξεως Υδ&:των, διευκρινίστηκε πως εκείνο που 

ζ ' ό ί ' ' ό ' ' ητα η κοιν τητα ε ναι η κατασκευη μεσα στο χωρι συστηματος αποχετευσης 

των όμβριων υδ&:των και 6-iι για το σκοπό αυτό η κοινότητα Τσερίου ανέθεσε ήδη 
την ετοιμασία σχεδίου σε ιδιωτικό τεχνικό γραφείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαϊου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσι
κών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 469, ημερομηνίας 
3 Ιανουαρίου 1990, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλι
στικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

«Σχετικά με την υδατοδεξαμενή Παχόαμμου παραθέτω τα πιο κάτω:-

( α) Στον ΠροUπολογισμ6 Αναπτύξεως του 1988 περιλήφθηκε πίστωση 
.€50,000 για στεγανοποίηση της υδατοδεξαμενής Παχύαμμου. Επειδή 
όμως η χαμηλότερη προσφορά που υποβλήθηκε για εκτέλεση του έργου 
της στεγανοποίησης ανερχόταν στο ποσό των .€97 ,955 που θεωρήθηκε 
υπερβολικά ψηλό, αποφασίστηκε από τα αρμόδια κρατικά όργανα να 
μην κατακυρωθεί η προσφορά και να εκτελεστει η όλη εργασία κατά 

τον επόμενο χρόνο από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με πολό 

χαμηλότερο κόστος (.€60,000 περίπου). 

(β) Στο μεταξύ όμως το θέμα της ικανοποίησης των αρδευτικών αναγκών 
Παχόαμμου επανεξετάστηκε και αποφασ!στηκε όπως το έργο της 

υδατοδεξαμενής Παχύαμμου ενταχθεί στο υπό κατασκευή Κυβερνητικό 
Υδατικό Έργο Χρυσοχούς, όπως θα γίνει και στην περίπτωση των 
άλλων υδατικών έργων της περιοχής {αρδευτικά έργα Αργάκας 1 Αγ!ας 
Μαρίνας και Πωμού). 

(γ) Η ένταξη του έργου στο Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Χρυσοχούς 

αποσκοπεί στη μόνιμη και απρόσκοπτη παροχή νεροό για άρδευση των 
περιοχών του. Με τη διευθέτηση αυτή η κοινότητα Παχύαμμου θα 
ωφεληθεί σημαντικά, γιατί θα υπάρχει δυνατότητα μεγάλης επέκτασης 
των αρδευόμενων εκτάσεων, δεδομένου ότι θα παροχετεόεται νερό 
μέχρι και 300,000 κ.μ. το χρόνο, σε σύγκριση με 40,000 κ.μ. που 
μπορεί να αποδώσει η υφιστάμενη δεξαμενή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Μα'ίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 496, ημερομηνίας 15 Ιανοuαρίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

((Σας πληροφορώ ότι ο Δήμος Λευκωσίας αποφάσισε ήδη_ να δώσει το όνομα 
του μ. Νίκου Νιχολαϊδη σ' έναν από τους νέους δρόμους που θα δημιουργηθοόν.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 498, ημερομηνίας 15 Ιανοuαρlοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Αναφορικά με το θέμα της παράνομης σόλληψης και κράτησης του εγκλωβι

σμένου δασκάλου χ. Ιωσήφ Π. Τουμάζου, το lπουργε!ο Παιδείας έχει προβεί σε 

γραπτό διάβημα προς τον χ. Όσκαρ Καμιλιόν, Ειδικό Αντιπρόσωπο του Γενικού 

Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο~ και προς τον κύριο 
Φεντερίκο Μαγιόρ, Γενικό Διευθυντή της UNESCO. 

Στο γραπτό διάβημα γίνεται αναφορά στο ιστορικό της σύλληψης και 
παράνομης κράτησης του δασκάλου από τις κατοχικές δυνάμεις, που είχε ως 

αποτέλεσμα το κλείσιμο του Δημοτικού Σχολεlου στην Καρπάσεια. Ταυτόχρονα 

καλούνται οι δυο επίσημοι να επέμβουν και να ασκήσουν όλη την επιρροή τους για 

την άμεση απελευθέρωση του κ. Τουμάζου, για να μπορέσει ν' αναλάβει τα 

καθήκοντά του ως δάσκαλος.» 

Απάντηση ημερομην1ας 20 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδε1ας κ. Ανδρέα 
Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 509, ημερομηνίας 23 Ιανοuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεΒρία του στις 22 Φεβρουαρίου 1990 
αποφάσισε (αρ. απόφ. 33.109) τη σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ναρκωτικ&, 
της οποίας προε3ρεύει ο ΠρόεΒρος της Δημοκρατίας και η οποία χειρ(ζεται όλα 

τα σχετικά θέματα. 

Η επιμόρφωση των εκπαιδευτικών για να μπορούν να διαφωτίζουν κατάλληλα 
τους μαθητές άρχισε ήδη με τρία σεμινάρια που οργανώθηκαν από το lπουργε(ο 
Παιδείας ή τη Γενική Γραμματεία Νέας Γενιάς. 

Οι εκπρόσωποι του ΣΙΠΑΕΚ θα μπορούσαν ν' απευθυνθούν στην Εθνική 
Επιτροπή, για να υποβάλουν τις εισηγήσεις τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 510, ημερομηνίας 23 
Ιανοuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Πάφοu κ. Γιαννάκη 
Ομήροu. 

«Σχετικά με αίτημα των κατοίκων της Γιόλου όπως γlνουν οι αναγκαlες 
βελτιώσεις στο νέο δρόμο που διέρχεται από την κοινότητα, ώστε να παύσει η 
διοχέτευση των νερών της βροχής μέσω του εν λόγω δρόμου προς τους αγροτικούς 
δρόμους, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Με την επανακατασκευή του δρόμου Στρουμπιού-Γιόλου, η παροχέτευση των 
νερών της βροχής μέσα στο χωριό Γιόλου γίνεται μέσω ντουσιεμέδων από 
σκυρόδεμα. Η κατασκευή των ντουσιεμέδων κρίθηκε τεχνικά αναγκαία, λαμβάνον
τας υπόψη το αργιλλώδες υπέδαφος, για καλύτερη αποστράγγιση των νερών της 
βροχής και περιορισμό μελλοντικών φθορών στο οδόστρωμα. 
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Είναι γεγονός ότι η κατασκευή ντουσιεμέδων από σκυρόδεμα αίιξ·ησε την 

ποσότητα των νερών της βροχής που παροχετεύονταν μέσω του δρόμου προς το 
κοινοτικό γήπεδο, yι' αυτό και δόθηκαν οδηylες στον εργολάβο και κατασκεύασε 

ρ:νοικτό χωμάτινο οχετό κατά μήκος του δρόμου προς το γήπεδο για προστασ(α 

του γηπέδου. Ο εν λόγω χωμάτινος οχετός θα επενδυθεί με σκυρόδεμα μέσα στο 

Μάιο του 1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 515, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σας πληροφορώ ότι δεν τίθεται θέμα διαγραφής των δανεtων των αρδευ

τικών τμημάτων Σουσκιούς και Φασούλας, γιατί η συνεισφορά των προσφύγων 

μελών των τμημάτων ήταν μειωμένη στο 1/5 (αντί στο 1/3) της δαπάνης 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη κυβερνητική πολιτική. Σχετικά σημειώνεται ότι 

στην περιοχή έγιναν αξιόλογα αρδευτικά έργα και ότι παραχωρήθηκε τριετής 

περίοδος χάριτος.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 517, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

((Σχετικά με την κατασκευή νέου γεφυριού πάνω στον ποταμό Διαρίζο στα 

Μαμώνια σας πληροφορώ ότι το θέμα είναι γενικότερο και αφορά όλα τα χωριά 

της κοιλάδας του ποταμού Διαρίζου τα οποία εξυπηρετούνται τώρα από 

γεφυροντουσιεμέδες που έχουν ήδη κατασκευαστεί, περ~λαμβανόμενης και της 
κοινότητας Μαμωνιών. 

Λόγω της ψηλής δαπάνης κατασκευής τέτοιων γεφυριών, που υπολογίζεται σε 
!:80,000 περίπου για κάθε γεφύρι, θα βελτιωθούν οι υφιστάμενοι γεφυροντου

σιεμέδες μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων των ετήσιων Προϋπο

λογισμών Αναπτύξεως.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 534, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

((Στη διάρκεια ολόκληρου του χρόνου η Λευκωσία είναι το επίκεντρο των 

περισσότερων και των πιο σημαντικών πολιτιστικών εκδηλώσεων που γίνονται 

στον τόπο μας. Εξα(ρεση αποτελεί ο μήνας Αύγουστος, λόγω της ζέστης και του 

γεγονότος ότι πολλοί κάτοικοι της πόλης φεUγουν για διακοπές. Η διοργάνωση 

πολιτιστικών εκδηλώσεων τον Αύγουστο στη Λευκωσία αντιμετωπίζει τον κίνδυνο 

να μη συγκεντρώσει ικανοποιητικό αριθμό θεατών, πράγμα που δεν είναι 

ευχάριστο, ούτε για τους καλλιτέχνες ούτε για τους οργανωτές. 

Κατά τη διάρκεια του Αυγούστου γίνονται πολλά τοπικά φεστιβάλ σε 

ολόκληρη την J(ύπρο, που τα παρακολουθούν και πολλοί κάτοικοι της Λευκωσίας. 
Η διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων σε μεγάλη κλίμακα στη Λευκωσία κατά 

το μήνα Αύγουστο θα μπορούσε να εκληφθεί ως διάθεση ανταγωνισμού των 

τοπικών φεστιβάλ. 

Η καλοκαιρινή περίοδος που προσφέρεται καλύτερα για πολιτιστικ~ς εκδηλώ

σεις στη Λευκωσία είναι οι αρχές Σεπτεμβρίου. Για το λόγο αυτό η Μορφωτική 

Υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, σε συνεργασία με το Θ.Ο.Κ. και τον Κ.Ο.Τ. 

προγραμματίζουν τη διοργάνωση πάνω σε ετήσια βάση, κατά την περίοδο αυτή, 
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του Διεθνούς Καλλιτεχνικού Φεστιβάλ Κύπρου, που υπολογίζεται ότι θα αρχίσει 
από τον επόμενο χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1990 'του Υπουργού Παιδείας κ. Ανδρέα 
Φιλίππου στην ερώτηση ΕΔ' 536, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

{(Επειδή η δαπάνη για την επιδότηση των μεταφορικών εξόδων μαθητών τα 

τελευταία χρόνια έχει ξεπεράσει το ένα εκατομμύριο λίρες το χρόνο, η κυβέρνηση, 
με στόχο τον περιορισμό της δαπάνης αυτής στα πιο απαραίτητα επίπεδα, 
αποφάσισε, σαν πρώτο μέτρο, την κατάργηση από 1.1.90 του σχεδίου επιδότησης 
μεταφορικών μαθητών που φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία Μέσης Εκπαlδευσης. 

Το Υπουργείο Παιδείας είναι της γνώμης ότι η δαπάνη για τα μεταφορικά 

έξοδα που βαρύνει τους γονείς είναι ασήμαντη, σε σύγκριση με το ποσό των 

διδάκτρων που καταβάλλουν για τη φοίτηση των παιδιών τους σε ιδιωτικά 

σχολεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαϊου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 541, ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανού. 

«Το ωράριο της Σεβερε(ου Βιβλιοθήκης είναι 7.30 π.μ. -5.30 μ.μ. και 

θεωρείται ικανοποιητικό επί του παρόντος. Όταν αλλάξουν οι συνθήκες, το 

ωράριο θα διαφοροποιηθε(. Έχουν γίνει επανειλημμένα ανακοινώσεις μέσω του 

τύπου και του ραδιοφώνου τόσο για το ωράριο, όσο και για τις υπηρεσίες που 

προσφέρει η Σεβέρειος Βιβλιοθήκη στους μαθητές και το κοινό. 

Έχουν γίνει σχέδια από τις τεχνικές υπηρεσίες του lπουργε(ου Παιδείας για 

τη διαμόρφωση της εισόδου, καθώς και για αλλαγές και επέκταση της Σεβερε(ου 

Βιβλιοθήκης. Ζητήθηκαν ή3η προσφορές. Για το σκοπό αυτό οι α3ελφο( Σεβέρη, 
3ωρητές της Σεβερε(ου, έχουν καταβάλει f12,500 στη Σχολική Εφορεία Λευκω
σίας και θα αυξήσουν τη 3ωρεά τους στις !035,000. Με τα χρήματα αυτά 

ελπίζεται ότι εκτός των επιδιορθώσεων θα τοποθετηθεί και σύστημα κλιματισμού. 

Στη βιβλιοθήκη υπάρχει ηλεκτρονικός υπολογιστής και η μηχανογράφηση έχει 

αρχίσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαϊου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 543, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 
.1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

<<Για το θέμα των έκτακτων Βοηθών Βιβλιοθηκαρίων, η σχετική απόφαση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων καθορίζει ότι η απασχόλησή τους πρέπει να παρα

μείνει πάνω σε προσωρινή βάση και το συμβόλαιό τους να ανανεώνεται κάθε έξι 

μήνες, αφού υποβληθεί σχετική πρόταση προς τη Βουλή από το 1'πουργείο 

Παιδείας, όπως γίνεται για όλες τις περιπτώσεις των έκτακτων υπαλλήλων. 

Υπενθυμίζεται ότι οι υπάλληλοι αυτοί εργοδοτούνται από τις σχολικές 

εφορείες (νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου) και όχι από το κράτος. 

Ο λόγος που δεν προτείνεται καμιά αλλαγή στην υπηρεσιακή κατάστασ·ή τους 

είναι γιατί ο θεσμός,δεν πέτυχε στο βαθμό που αναμενόταν και γίνονται σκέψεις 

με τις σχολικές εφορείες για λήψη μέτρων για αύξηση του αναγνωστικού κοινού 
των βιβλιοθηκών, ώστε να 3ικαιολογείται η απασχόληση των βιβλιοθηκαρίων.>> 
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Απάντηση ημερόμηνlας 10 Μα'ίοu 1990 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ(δη στην ερώτηση ΕΔ' 629, ημερο
μηνίας 7 Μαρτlοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκω
σ(ας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

ιιΑναφορικ& με το Γ' Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο Κύπρου-ΕΟΚ σας πληρο

φορώ τα αχ6λουθα:-

1. Η οικονομική συνεργασία Κύπρου-ΕΟΚ ρυθμίζεται από χρηματοδοτικ& 
πρωτόκολλα, με β&ση τα οποία η ΕΟΚ παρkχει χρηματοδότηση για έργα 

οικονομικής και κοινωνικής αν&πτυξης στην Κύπρο. Μεταξύ 1977-1989 καταρτί
στηκαν και υλοποιήθηκαν δυο χρηματοδοτικά. πρωτ6χολλα, ενώ στο στάδιο αυτό 
προωθείται η εφαρμογή του Γ' Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου. 

2. Με β&ση δήλωση της ΕΟΚ, που περιλαμβ&νεται στο Πρωτόκολλο του 
1987 για την τελωνειακή kνωση, το Γ' Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο θα δίνει 
ιδιαΕτερη έμφαση στη χρηματοδότηση των κυπριακών τομέων παραγωγής, ώστε 
να διευχολυνθεl η προσαρμογή τους στις νέες συνθήκες ανταγωνισμού που 

δημιουργούνται με την τελωνειακή ένωση. 

3. Μέσα σ' αυτ& τα πλαίσια υπογρ&φηκε στις Βρυξέλλες την 1 η Δεκεμβρίου 
1989 το Γ' Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο Κύπρου-ΕΟΚ. Γενικ& το Πρωτόκολλο 

προβλέπει ότι μεταξύ 1989-1993 η ΕΟΚ θα παραχωρήσει στην Κύπρο χρηματο
δότηση συνολικού ύψους 62 εκατ. ECUS που ισοδυναμεί με !::33 εκατ. περίπου. 

4. Για την αξιοποίηση του πιο πάνω ποσού έχει προχαταρχτιχά ληφθεl απ6 
την κυβέρνηση απόφαση όπως 19% του ποσού, Βηλ . .fβ εχατ. περίπου, διατεθεί για 
σκοπούς αν&πτυξης της γεωργίας. 

5. Όσον αφορά την κατανομή του ποσού σε υποτομε(ς της γεωργίας, 

προτάθηκαν χατ' αρχήν γεωργικά. προγράμματα χαι σχέδια που συμβάλλουν στον 

εκσυγχρονισμό και στη βελτίωση της παραγωγής φρούτων, λαχανικών και ανθέων, 
στην τεχνολογική αναβ&θμιση της γεωργίας, στην αύξηση της παραγωγικότητας, 

στη βελτίωση της μεταφοράς και γενικά. της εμπορ(ας των φθαρτών και φρούτων 

και στην επέκταση της χρήσης πιστοποιημένων σπόρων. Μέσα στα πλαίσια αυτών 
των προγραμμ&των και σχεδίων αναμφίβολα θα βοηθηθούν και ορεινές ή &λλως 
πως μειονεκτούσες αγροτικές περιοχές.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τέλος ερχόμαστε στο Κεφ&λαιο Δ '. Το πρώτο θέμα είναι: 
'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως ,<Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, παρά. τα 
ή ' ' επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχωρ σει στην αμεση αιτηση για 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ.»: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή βλέπω την εδώ παρουσία των Βουλευτών να είναι 
πολύ πενιχρή, να θεωρήσουμε ότι αυτή η Έκθεση έχει αναγνωστεί, για να 
προχωρήσουμε αμέσως στη συζήτηση του όλου θέματος. Η Έκθεση έχει 

. ' ' ό Ε' ' ' ό κυκλοφορήσει πριν από αρκετο τωρα καιρ . ιναι γνωστο το περιεχομεν της. 

Επομένως να προχωρήσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κύριοι, αν η εισήγηση αυτή του κ. Ψυλλ(δη ε(ναι αποδεκτή και αν ο 
κ. Γαλανός πρωτ(στως 1 ο οπο(ος ε(ναι ο εισηγητής αυτού του θέματος, δεν έχει 

ένσταση ..... 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω ένσταση, διότι απλούστατα η Έκθεση αυτή 

κυκλοpόρησε προ ενός περίπου μηνός, Ι:χει δει τη δημοσιότητα και νομίζουμε ότι 
οπωσδήποτε είναι καλύτερα να μπούμε στο θέμα. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Να μπούμε, να μπούμε αμέσως στο θέμα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δε θα πούμε ~τίποτε το λιγότερο τουλάχιστον από ό,τι έχει η Έκθεση. 

Περtσσότεpα μποpε( να πούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μάλιστα. Να μπούμε στο θέμα αμέσως. Κύριε Γαλανέ, έχετε το λόγο- ως ο 
εισηγητής του θl:ματος. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΆΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠIΤ:ι;'ΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟ1 ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η Σ1ΝΕΧΙΖΟΜΕΝΗ ΚΩΛ1ΣΙΕΡ
ΓΙΑ ΤΗΣ Κ1ΒΕΡΝΗΣΗΣΒΑΣΙΛΕΙ01, ΠΑΡΑ ΤΑ ΕΠΑΝΕΙΛΗΜΜΕΝΑ 
ΨΗΦΙΣΜΑΤΑ ΤΗΣ ΒΟ!ΛΗΣ, ΝΑ ΠΡΟΧΩΡΗΣΕΙ ΣΤΗΝ ΑΜΕΣΗ 

ΑΙΤΗΣΗ ΓΙΑ ΕΝΤΑΞΗ ΣΤΗΝ Ε.0.Κ.». 

Παpόvτες:-

Αλl:ξης Γαλανός, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ιωάννης Μάτσης 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Γεώργιος Σαββ(δης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το υπό εξέταση θέμα σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Φεβρουαρίου, στις 3 Μαρτίου 
και στις 20 Απριλίου 1990. Στην πρώτη από τις συνεδριάσεις αυτl:ς κλήθηκε και 
παρευρ~θηκε ο Υπουργός Εξωτερικών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγον
τες του Υπουργείου του. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής ήταν επ(σης παρόντες 
και οι αξ. Βουλευτές κ. Π. Κόλοκος, Ν. Μουσιούττας και Δ. Ηλιάδης. 

Το υπό εξέταση θl:μα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Α. Γαλανού, εκ μl:ρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ, 

στις 8 Φεβρουαρίου 1990 και παραπl:μφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο ίπουργός Εξωτερικών ανέφερε ότι 

η κυβέρνηση δεν Ι:χει ακόμα ολοκληρώσει μια σειρά ενεργειών της που προγραμ

ματίζει για το θl:μα. Συγκεκριμένα δήλωσε ότι η κυβl:ρνηση προωθεί μια σειρά 

από διαβουλεύσεις σχεδόν με όλες τις χώρες-μέλη της Ε.Ο.Κ. και ότι ο κύκλος 

αυτών των επαφών αναμένεται να ολοκληρωθε( μέχρι το τέλος του φετινού Ιούνη, 
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οπότε λήγει κοιι η ΠροεΒρίοι της ΙρλοινΒίοις στην Ε.Ο.Κ. Παράλληλοι η κυβέρνηση 
μελετά Βιάφοροι τεχνικά προβλήματα που τυχόν θοι προκόψουν οιπό την Ένωση. 

Πρόσθεσε μάλιστα ότι γινοvται χαι προγραμματιζεται να γίνουν οι επαφές αυτές, 

οι οποίες είναι ενΟειχτιχές των προθέσεων της κυβέρνησης για το θέμα και 

υπέΟειξε ως πρόσφατο παρά:Οειγμα των ενεργειών αυτών την επίσκεψη του 
κ. Ματούτες στην Κύπρο και τα κολακευτικά σχόλια με τα οποία ο τελευταίος 
αναφέρθηκε στις σχέσεις Κύπροu-Ε.Ο.Κ. 

Ο Υπουργός Εξωτερικών ανέφερε εΠlσης ότι το γενικότερο κλίμα σχετικά με 
' την υποβολή αίτησης ένταξης της Κόπρόυ στην Ε.Ο.Κ. είναι πιο ευνοϊκό οιπ' ό,τι 

στο παρελθόν και καταλήγοντας Βήλωσε ότι η θέση της κυβέρνησης είναι ότι 
πρέπει νοι συνεχίσουμε το Βιάλογο με Βιάφορες χώρες και νοι υποβάλουμε αίτηση 

μόλις υπάρξουν όλες εκείνες οι συνθήκες πού θα ευνοοόν την α!τησή μας. Απέφυγε 

όμως νοι καθορίσει χρονικά την υποβολή αίτησης ένταξης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τη νέα αυτή 

ενημέρωση του Υπουργού Εξωτερικών και έχοντας επίσης υπόψη την πάγια θέση 
της πλειοψηφίας της Ολομέλειας του Σώματος, όπως αυτή εκφράστηκε επανει
λημμένοι, εκφράζει την άποψη ότι η κυβέρνηση παρουσιάζεται ανεπανόρθωτοι 

εκτεθειμένη στο θέμα αυτό, γιατl, πέρα από τις γενικότητες που καταθέτουν οι 

εκπρόσωπο! της, στην ουσ!α Οεν έχει ακόμα αποφασ!σει να υποβάλει αlτηση 
ένταξης στην Ε.0.Κ., χωρ!ς να συντρέχουν μάλιστα οποιοιΟήποτε ουσιαστικοί. 
λόγοι, αποστερώντας έτσι την Κύπρο από ένα ισχυρό, πολιτικό και οικονομικό 

όπλο και σημαντικότατο Οιεθνές βήμα. Για όλους αυτούς τους λόγους, η Επιτροπή 

στην πλειοψηφία της εισηγείται στην Ολομέλεια του Σώματος τη λήψη των 
αναγκα!ων νομοθετικών και άλλων μέτρων, για να γ!νουν σεβαστά τα επανει
λημμένα ψηφίσματα της Βουλής. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστεράς, κ. Μ. Πουμπουρής 
και Γ. Σαββ(Βης, επανέλαβαν στην Επιτροπή την οιντ!θεση του κόμματός τους 

στην υποβολή αίτησης για ένταξη της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ. λόγω των αναμενό
μενων Ουσμενών επιπτώσεων στα συμφέροντα της Κύπρου τόσο στον πολιτικό όσο 

και στον οικονομικό τομέα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Είναι η τρίτη φορά που συζητά η κυπριακή Βουλή το θέμα της ανάγκης για 
άμεση ένταξη στην Ε.Ο.Κ. τους τελευτα(ους 15 μήνες. Κοιι τούτο γιατί ο 
Πρόε8ρος κ. Βασιλείου επέλεξε να περιφρονεί συνεχώς και νοι μη λαμβάνει υπόψη 

τις αλλεπάλληλες αποφάσεις και υποΒείξεις της κυπριακής Βουλής ότι πρέπει νοι 

προχωρήσουμε στην υποβολή της αίτησης για ένταξη χωρίς καμιά καθυστέρηση. 

Βέβαια η συμπεριφορά του Προέ8ρου της Δ ημοκρατίοις θυμίζει τη γνωστή 
κυπριακή παροιμ!α, που θα έλεγε και ο συνάΟελφος κ. Κουρτελλάρης, ότι 
(< 'Οποιος Οε θέλει να πάει στο μύλο, 40 μέρες κοσκιν!ζεηJ. 
ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

10 μέρες. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Στην περ!πτωση τούτη ε!ναι πολύ περισσότερες. 

Το περίεργο είναι ότι ο Πρόε8ρος κ. Βασιλείου επιθυμεί να παρουσιάζεται ως 
υπέρμαχος της ένταξης στην Ε.Ο.Κ.Ι Ευαγγελιζόταν προεκλογικά κοιι υποσχόταν 
και τόνιζε ότι είναι ο Ευρωπαίος της Κύπρου και ότι θα προχωρούσε, μόλις 
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αναλ&μβανε την προεδρία, στο να υποβ&λει αίτηση, για να γίνει η Κύπρος πλήρες 

μtλος της Ε.Ο.Κ. 

Δυστυχώς, έχουν περάσει δυο χρόνια σχεδόν από την ημέρα που ανέλαβε ο κ. 

Βασιλείου και καμιά α(τηση δεν έγινε. Εκείνο το οποίο συμβαίνει είναι το εξής: 

Συνήθως, όταν πλησιιiζει η ημερομηνία της συζήτησης του θtματος στη Βουλή, 
βλέπουμε να επιταχύνεται το τέμπο ότι θα υποβληθεί αίτηση το ταχύτερο δυνατό, 
ακούονταt διάφορα πράγματα, γίνονται κάποιες δηλώσεις από τον Πρόεδρο και 

τους Υπουργούς ότι επίκειται αυτή η αίτηση, ότι υπάρχει κάποιο ευνοϊκό κλίμα, 
ότι θα γίνει σ' αυτή την προεδρία ή στην άλλη προεδρία. Όμως, όταν τελειώσει 

η συζήτηση και ξεχαστεί το θέμα, τότε το τέμπο γίνεται και πάλι βραδύτερο και 

το όλο θέμα παραπέμπεται στις ελλήνικές καλένδες! 

Κατά καιρούς ακούσαμε ότι η αίτηση θα γινόταν επί ελληνικής προεδρίας. 
Αργότερα μας λέχθηκε ότι θα το αφήσουμε για τη γαλλική προεδρία. Αργότερα 
ήταν η ισπανική προεδρία. Τελευταία ήταν η προεδρία της Ιρλανδίας. Τώρα 

τελειώνει και η προεδρία της Ιρλανδίας και <ρχεται η προεδρία της Ιταλίας. Και 
ακούμε τώρα πως ίσως να γίνει αυτή η αίτηση κατά τη διάρκεια της προεδρίας 
της Ιταλίας. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και ο Υπουργός Εξωτερικών, οποτεδήποτε 
ερωτηθούν «Μα τι συμβαίνει επιτέλους, πότε θα αποφασίσετε να μας δώσετε ένα 

χρονοδι&γραμμα, για να τελειώσει αυτή η κοροϊδία όλων των πλευρών της Βουλής 
ή τουλάχιστον της συντριπτικής πλειοψηφίας του Σώματος;» απαντούν ((Ξέρετε, 
πρέπει να ολοκληρώσουμε κάποιους κύκλους επαφών». Και οι κύκλοι, οι ατέλειω

τοι κύκλοι, συνεχίζονται. Κύκλοι μέσα σε κύκλους. Επαφές μέσα σε επαφές. 

Όμως δε μας λέγεται ποτέ πού καταλήγουμε. Πότε, επιτέλους, φθάνουμε στο 
σημείο εκείνο που έχουν τερματιστεί οι κύκλοι και τετραγωνίζονται. Κάθε φορά 

γίνονται κάποιες βαρύγδουπες δηλώσεις από τον Υπουργό Εξωτερικών ότι το 

κλίμα είναι ευνοϊκότερο και ευνοϊκότερο, όμως αίτηση δε γίνεται. Ούτε κ&.ποιο 
χρονοδιιiγραμμα δε μας δίνεται. 

Και το ερώτημα είναι: Τι είναι εκε!νο το οποίο εμποδίζει αυτόν τον 
Ευρωπαίο Πρόεδρο, όπως παρουσιάστηκε τουλάχιστον, στο να προχωρήσει να 

υλοποιήσει τις επιθυμίες του ιδίου; Αυτά τα οπο!α υποσχόταν προεκλογικά και 

μετεκλογικά και τα οποία μας επαναλαμβάνει διαρκώς; Αναφέρθηκε προηγου
μένως ότι πιθανώς να είχε επηρεαστεί από την αρνητική στάση του ΑΚΕΛ. Με 
όλη την ειλικρ!νεια1 δεν πιστεύουμε ότι το ΑΚΕΛ1 ιδιαίτερα μετά και από την 
τελευταία απόφαση του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ., την οποία χαιρετίζουμε, να υποστηρίξει 
την αίτηση για tνταξη στην Ε.Ο.Κ. -και αυτή η απόφαση έγινε σήμερα γνωστή 
κατά τη διάρκεια της συνάντησης με τους Ευρωβουλευτές- επαναλαμβάνουμε ότι 

ειλικρινά δεν πιστεύουμε ότι το ΑΚΕΛ είναι σε θέση και μπορεί να επηρεάσει μια 

τέτοια σημαντική απόφαση προς το αντίθετο. Ούτε νομίζουμε ότι θα πρέπει να 
υπάρχουν τέτοιες δεσμεύσεις του Προέδρου της Δημοκρατίας προς ένα κόμμα, 
τέτοιου είδους δεσμε~Sσεις, που να τον υποχρεώνουν να περιφρονεί και να μη 

λαμβάνει υπόψη τη θέση και την απόφαση και τη σφοδρή επιθυμία του υπόλοιπου 
μέρους του κυπριακού λαού, του 80 ή του 85%. Ας πούμε του 80%. 

Μας λεγόταν επίσης κάποτε ότι: «Ξέρετε, η προσπάθειά μας είναι να 
αποδείξουμε, πέραν πάσης αμφιβολίας, την αδιαλλαξία του κ. Ντενκτάς. Επομt

νως τώρα που τον έχουμε στριμώξει στον το!χο, να μην του δώσουμε κάποιο 

άλλοθι, για να φύγει από τις συνομιλίες και να εξουδετερώσει τη διεθvή κοινή 
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γνώμη, την οποία έχουμε φέρει στα 8ικά μας νερά, έχοντάς τον εκθέσει. Γι' αυτό 

το λόγο, ξέρετε, δώστε μας αχό μα λίγο χρόνο, για να δούμε πού καταλήγουν οι 
συνομιλ(ες. Και παρακαλούμε να μη μας πιέζετε, για να επιτύχουμε τους άμεσους 

στόχους μας, όσον αφορά το θέμα των συνομιλιών». Με άλλα λόγια, να 
προχωρήσc,ιυμε να επιτύχουμε στο marketting, κάτι το οποίο απορρ_ίψαμε από 
τότε, το marketting του χ. Βασιλείου, πριν να γ(νει η αlτηση. Βέβαια θεωρήσαμε 
πολύ αφελή τη συλλογιστική ·να κωλυσιεργούμε στο θέμα της αίτησης μόνο και 

μόvο για σκοπούς marketting και για να μη 8ώσουμε επιχειρήματα στον χ. 
Ντενκτάς. Και μάλιστα είχαμε πει τότε ότι, αν ο χ. Ντενκτάς μπορε! να 
παρουσιάσει τέτοια επιχειρήματα και τέτοια άλλοθι, φανταστείτε, αν αυτές οι 

συνομιλίες συνεχίζονται για ακόμα 2, 3, 4 χρόνια, ότι θα πρέπει εμείς να 
καθυστερούμε αυτή την αίτηση! Δε γ(νεται να συνδέουμε την α!τηση με την 
πρόοδο των συνομιλιών ή με τη συνέχιση των συνομιλιών, που μπορεί να 
τραβήξουν πάρα πολύ χρόνο. 

Αλλά αυτή η συζήτηση σήμερα είναι ακαδημαϊκή. Το θέμα έληξε. Γιατί ο 
Ντενκτάς τορπίλλισε τις συνομιλίες. Οι συνομιλ!ες ναυάγησαν. Βρισκόμαστε 

μπροστά σε ένα φιάσκο, όσον αφορά τις διακοινοτικές συνομιλίες. Δεν υπάρχει 

επομένως αυτό το άλλοθι του κ. Βασιλείου. Σήμερα δεν μπορεί να φύγει από 

κανένα τραπέζι διαπραγματεύσεων ο κ. Ντενκτάς. Δεν μπορεί να μας πει ο κ. 
Ντενκτάς: «Θα φύγω, αν εσείς κάνετε αίτηση)), Και όμως και πάλι ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, έχοντας απωλέσει κι αυτό το επιχείρημα, δεν προχωρεί στην 

αίτηση. Και συνεχίζονται και πάλι οι κύκλοι των διαβουλεύσεων. 

Το τρίτο που λέχθηκε -και πιστεύουμε και το πιθανότερο-είναι ότι ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας αισθάνεται κάποια δέσμευση προς τη Βρετανία, προς 
την κυβέρνηση της κ. Θάτσερ. Και είναι φυσικό η Βρετανία να μην επιθυμε( να 

προωθήσει και να ενθαρρόνει αίτηση της Κόπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Διότι η 
Βρετανία θέλει να συνεχιστεί η pax brίtannica επί της Κύπρου, Δηλαδή η 
επικυριαρχία της. Θέλει να έχει βάση και στις δυο πλευρές της Κύπρου. Θέλει να 
ελέγχει τα πράγματα, τα οποία ελέγχει σε κάποιο βαθμό. Δε θέλει η Βρεταν(α να 

φόγει η Κόπρος από τη σφαίρα της επιρροής της, πράγμα το οποίο θα γίνει, αν 
προχωρήσουμε στην αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. και προχωρήσουμε συν τω 

χρόνω και στην πλήρη ένταξη. Αλλά αλίμονο, αγαπητοι συνάδελφοι, αν ένας 

Πρόεδρος μιας κυρίαρχης, ανεξάρτητης Δημοκρατίας, συνδέει ένα τέτοιο θέμα, το 

συναρτά με το αν μας επιτρέπει ή όχι η βρετανική κυβέρνηση. Πιστεύω ότι μια 

τέτοια εξάρτηση υποβαθμίζει την κρατική μας οντότητα και προσβάλλει τον 

κυπριακό λαό. Και αλίμονο αν πράγματι ο κ. Βασιλείου καθυστερεί, γιατί δεν έχει 

πάρει το πράσινο φως από την κυβέρνηση της κ. Θάτσερ. Αν όμως ο κ. Βασιλε(ου 
αρνηθεί κι αυτό το επιχείρημα, και αυτό το ενδεχόμενο, ότι είναι η βρετανική 

στάση που δεν του επιτρέπει να προχωρήσει στην αίτηση, τότε τι μένει; Τι να 
αντιληφθούμε; Να αντιληφθούμε ότι επίτηδες δε θέλει να λάβει υπόψη του τη 
Βουλή και μάλλον επειδή η Βουλή τον πιέζει, δε θέλει ο κ. Βασιλείου για λόγους 

εγωιστικούς, ένεκα των πιέσεων της Βουλής, να δώσει την εντύπωση ότι 
υποκύπτει σ 1 αυτές τις πιέσεις; Δε θέλει δηλαδή ο κ. Βασιλείου να λάβει υπόψη 

του αυτό το Σώμα; Τι άλλο να αντιληφθούμε, αν δεν είναι το ΑΚΕΛ που τον 
εμποδ!ζει, αν δεν είναι το θέμα των συνομιλιών -που δεν είναι, γιατί δεν 
-υπάρχουν-και αν δεν είναι η κ. Θάτσερ, η οποία προβάλλει προσκόμματα; Τι είναι 

εκείνο επιτέλους, το οποίο εμποδίζει τον κ. Βασιλείου; Αναμένει άραγε ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας να δεχθούν όλες οι χώρες της Ε.Ο.Κ. εκ των 
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προτέρων να γίνει η αίτηση; Να προσυπογράψουν ότι θα δεχθοόν την Κόπρο όταν 
μπει; Αφελέστατο! Καμιά χώροι από εκείνες οι οποίες έχουν ήδη γίνει μέλη και 
από εκε(νε::ς τις χώρες οι οπο(ες θα χάνουν α(τηση μελλοντικά, δεν έχει 

εξασφαλ(σει εκ των προτέρων και δεν μπορε( εκ των πραγμάτων να έχει 
εξασφαλίσει την πλήρη έγκριση όλων των εταίρων της Ε.0.Κ. Σίγουροι υπάρχουν 
δυσκολίες. Σίγουροι υπάρχουν πολλές χώρες οι οποίες υποστηρίζουν την οιίτησή 
μας. Υπάρχουν και μερικές -και αναφέρθηκε η Βρεταν(α, μπορε( και κάποιες 
άλλες- οι οποίες έχουν επιφυλάξεις. Όμως η Κόπρος έχει προχωρήσει. Δεν είναι 
η Κόπρος μια χώροι τελείως εκτός Ευρώπης και ξαφνικά οινοικοιλόψοιμε ότι 
θέλουμε να γίνουμε μέλη της Ευρώπης. Η Κόπρος είναι χώροι της Ευρώπ.ης 

ανήκει γεωγραφικά, ιστορικά και παραδοσιακά στην Ευρώπη. Η Κύπρος έχει 
τελωνειακή ένωση και δεν υπάρχει καμιά άλλη χώρα που έχει τελωνειακή ένωση, 
δηλαδή βρίσκεται στον προθάλαμο της πλήρους ένταξης. Και η Κόπρος έχει κάθε 
δικαιολογία να κάνει το επόμενο βήμα, την αίτηση γιοι πλήρη ένταξη. 

Αυτή είναι η κατάσταση, εδώ βρίσκονται τα πράγματα. Ο Πρόεδρος 
περιφρονεί την απόφαση της πλειοψηφίας οιυτοό του Σώματος και το δίλημμα το 
οποίο τίθεται ενώπιον της Βουλής στην τρίτη συζήτηση του θέματος είναι πώς θα 
υποχρεώσουμε τον Πρόεδρο κ. Βασιλείου να λάβει επιτέλους σοβαρά υπόψη του 
την κυπριακή Βουλή, η οπο(α αντιπροσωπεύεται από τους εκπροσώπους αυτού 

του λαού. lδ(ως σήμερα, μετά τις κοσμογονικές αλλαγές στον κόσμο, μετά τις 
ιδια(τερες κοσμογονικές αλλαγές στην Ευρώπη, μετά που έχουν πέσει τα τε(χη 
της ντροπής και του μ(σοuς του Βερολ(νου, μετά που οι ιδεολογικές αντιπαρα

θέσεις έχουν εξαφανιστεί, μετά που έχουν καταρρ9ύσει οποιεσδήποτε διαφορές, 
μετά που οι στρατιωτικοι συνασπισμοί έχουν χάσεJ τη .σημασία τους, μετά που 
-επαναλαμβάνω-χώρες του οινοιτολικοό μπλοκ και σήμερα της Κεντρικής Ευρώ

πης, όπως η Πολωνία, η Τ σεχοσλοβοικίοι, η Ανατολική Γερμανία, που θα γίνει 

μέρος της Γερμανίας, η Ρουμανία και άλλες, ήδη γίνονται μέλη και ζητοόν να 
γίνουν μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης, γίνονται μέλη και ζητοόν να γίνουν 
μέλη τ9υ Ευρωκοινοβουλίου και προχωρούν στο να υποβάλουν αίτηση για το 
μεγάλο Ευρωπαϊκό Σπίτι για το οποίο ομιλεί ο κ. Γκορμπατσώφ, σήμερα που 

ήδη η Τουρκία και η Μάλτα έχουν κάνει αίτηση γιοι πλήρη ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

Κάποιος πιθανώς να πει: ((Μα καλά, εφόσον οι αιτήσεις αυτές Ι:)α μελετηl:)ούν 

μετά το 1992-1993, γιατί, κύριοι εδώ των κομμάτων, που υποστηρίζετε αυτό το 
θέμα, βιάζεστε; Γιατί δεν περιμένετε μετά το 1992-1993 που θα ανοίξουν και 
πάλι οι πύλες της Ευρώπης, για να κάνετε την αίτηση;» Η απάντηση είναι πολύ 
απλή. Το 1992-1993 θα αρχίσουν να λαμβάνονται αποφάσεις. Αλλά η προεργασία 
αρχίζει από σήμερα και μάλιστα θα έλεγα ή μάλλον θα χρησιμοποιοόσοι μια 
έκφραση του κ. Βασιλείου ότι έπρεπε ήδη η προετοιμασία να είχε αρχίσει από 
χθες. Πρlπει δηλαδή να προχωρήσουμε χωρίς καμιά καθυστέρηση, διότι κινδυ
νεόουμε να αργοπορήσουμε στην υποβολή της αίτησης και να χάσουμε τη σειριl. 
μας. 

Δεν έχουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, ψευδαισθήσεις ότι, κάνοντας την α{τηση, 
πατούμε ένα πράσινο κουμπί και βρισκόμαστε μέσα στην Ευρώπη, Ευρωπαίοι 
πολίτες, και η Κόπρος το 130 ή 150 ή 20ό μέλος της Ε.Ο.Κ. Γνωρίζουμε την 
κατάσταση. Ξέρουμε ότι από την ημέρα της υποβολής της αίτησης μέχρι την 
πλήρη ένταξη θα περάσουν αρκετά χρόνια, Θα υπάρξουν πολλές δυσκολίες. Θα 
χρειαστούν πάρα πολλές διεργασίες. Όμως 1 εκείνο το οποίο έχει σημασία σήμερα 
είναι ότι με την αίτησή μας προχωρούμε σε μια διαδήλωση των προθέσεών μας. 
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Δl8ουμε το μήνυμα σε όλους, και εντός και εκτός της Κύπρου, ότι πιστεύουμε πως 

η Κύπρος είναι μέρος της Ευρώπης, ότι το Κυπριακό είναι ευρωπαϊκό πρόβλημα 

και ότι θέλουμε να προχωρήσουμε μαζί με αυτή τη μεγάλη οικογένεια, που 

λέγεται Ευρώπη. Θέλουμε να είμαστε ο ειρηνικός σταθμός λαών και πολιτισμών 

που οpαματ(ζετο ο αε(μνηστος Μακάριος πως θα ένωνε την Ευρώπη με τους 

υπόλοιπους λαούς της γης. Και η γεωγραφική θέση της Κύπρου ε(vαι ι8αvιχή γι' 
αυτό το σκοπό. Και το α8έσμευτο της Κύπρου είναι ι8αvικό, για να υπάρξει αυτή 

η γέφυρα την οποία οραματιζόμαστε. 

Μιλούμε για το θέμα των συνομιλιών και των πιέσεων πάνω στην Τουρκ(α. 

Μεριχο( λέγουν, και έλεγαν μέχρι τώρα, ότι το θέμα της Ε.Ο.Κ. εlναι το 8εύτερο 

σε σημασία μετά το Κυπριακό. Είναι λανθασμένη τοποθέτηση, κύριοι συνά8ελφοι, 

8ιότι το θιfμα της Ε.Ο.Κ. είναι μιfρος του Κυπριακού. Είναι αναπόσπαστο μέρος 

του Κυπριακού το θέμα της Ε.Ο.Κ. Διότι, με την αίτησή μας για πλήρη ιfνταξη, 
8ημιουργούμε την ευρωπαϊκή 8ιάσταση στο κυπριακό πρόβλημα. Για πρώτη φορά 
8ημιουργούμε μοχλούς πίεσης από πλευράς Ε.Ο.Κ. προς την Τουρκία. Μέχρι 

τώρα, όταν συζητούμε το πρόβλημα της Κύπρου με τις 8ιάφορες χώρες της 
Ε.Ο.Κ., με τους 8ιάφορους φίλους Βουλευτές, με τους 8ιάφορους αξιωματούχους 
της Ε.Ο.Κ., ακούμε ευχολόγια. Το Κυπριακό τίθεται σε μια αφηρημένη σφαίρα. 

Όμως από τη στιγμή που υποβάλλεται η αίτηση για ένταξη της Κύπρου, 

συγκεκριμενοποιείται το Κυπριακό ως ευρωπαϊκό πρόβλημα. Αν θέλετε, πέστε ότι 
είναι ευρωπαϊκός πονοκιfφιχ).ος. Αλλά γίνεται πλιfον βασικό πρόβλημα της 
Ευρώπης. Και ενόσω η Ελλά8α είναι ή8η πλήρης εταίρος της Ε.0.Κ., η Τουρκία 

προγραμματίζει να γίνει μέλος της Ε.Ο.Κ. και η κατεύθυνση της Τουρκίας και για 

λόγους οικονομικούς και για λόγους κοινωνικοός και για λόγους εσωτερικής 

8ημοκρατ!ας είναι η Ευρώπη, με την αίτηση και της Κόπρου συν8έονται και οι 

τρεις χώρες μαζ( και γ(νεται το Κυπριακό αναπόσπαστο μέρος των προσανατο

λισμών της Τουρκίας προς την Ευρώπη. Και ε8ώ τίθεται βιfβαια το θέμα ότι, ναι 
μεν η Τουρκία 8ε γίνεται τώρα πλήρες μέλος της Ε.Ο.Κ., γιατί υπάρχουν σοβαροί 
οικονομικο!, κοινωνικοί και άλλοι λόγοι, όμως με την αtτηση της Κόπρου 

ενισχύεται και ο λόγος που λέγεται Κύπρος. Διότι 8εν μπορεί η Τουρκία να γίνει 
πλήρες μέλος μιας οικογένειας, αν 8ε συμμορφώνεται στον κώ8ικα συμπεριφοράς 
αυτής της οικογένειας. Κι αυτός ο κώ8ικας συμπεριφοράς υπαγορεόει ότι πρέπει 

να αποχωρήσουν τα τουρκικά στρατεύματα, οι έποικοι και να αποκατασταθοόν τα 

ανθρώπινα 8ικαιώματα σε μια άλλη χώρά της Ευρώπης που και αυτή έχει κάνει 
αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Επομιfνως το θιfμα Ε.Ο.Κ., το θέμα αίτησης για 
ένταξη, ε!ναι σ(γουρα αναπόσπαστο μέρος του εθνικοό θέματος και, ενώ σήμερα 

έχουμε το παράπονο ότι 8εν υπάρχουν πραγματικοί μοχλο( π(εσης, συζητοόμε 

χάριν του να συζητούμε. Ο 8ιάλογος γίνεται χάριν του διαλόγου. Δεν υπάρχει 
πολιτική βούληση από πλευράς Τουρκίας να προχωρήσει προς μια 8ίκαιη και 

έντιμη λύση του Κυπριακού. Δεν υπάρχουν μοχλοί πίεσης, λέμε, 8ιότι καμιά χώρα, 
κανένας σύμμαχος της Τουρκ(ας 8εν αισθάνεται την ανάγκη ή την πlεΟ"'ι) να 

προχωρήσει προς το να πιέσει την Τουρκία. Με την αίτηση της Κύπρου και 
συν8έοντας το Κυπριακό με το όλο θιfμα Ε.Ο.Κ. - Τουρκία -Ελλά8α, 8ημιουρ
γοόμε, για πρώτη φορά θα έλεγα, πιέσεις και μοχλοός πιέσεων για ουσιαστικό 

διάλογο μεταξό των δυο πλευρών. 

Γι' αυτό το λόγο και για λόγους εθνικούζ, πι~εόω, δεν πρέπει να 
αργοπορήσει η αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Εξάλλου ιfνα παρά8ειγμα απλό 

που θέλω να αναφέρω -και το οπο(ο νομ(ζω είναι αρκετά δυνατό- ε(ναι το θέμα 
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της Ελλάδας. Το θέμα Καραμανλή. Ο Καραμανλής τόνισε ότι: «Προχώρησα στο 
να βάλω την Ελλάδα στην Ευρώπη για λόγους ασφαλείας». Μα, αν η Ελλάδα 

μπήκε στην Ευρώπη, στην Ε.Ο.Κ., για λόγους ασφάλειας -και δεν πρέπει να 
υποτιμούμε και αυτούς τους λόγους- πόσο μάλλον η Κόπρος, μια χώρα η οποια 
είν~ι υπό ημιχατοχή, μια χώρα η οποία πράγματι κινδυνεύει, πρέπει να 
προχωρήσει και αυτή να βρεθεί κάτω από αυτή την ομπρέλα της ασφάλειας που 

λέγεται Ευρώπη, για τους λόγους τους οποίους αναφέραμε. 

Δε νομίζω βέβαια ότι χρειάζεται να μιλήσω πολύ περισσότερο πάνω σ' αυτό 

το μοτίβο, γιατί είναι σε όλους καθαρό, .κατά την άποψή μου, ότι είναι πάρα 
πολλά τα πολιτικά πλεονεκτήματα από μια άμεση αίτηση για ένταξη στην 

Ε.0.Κ. και για λόγους μακροχρόνιους και για λόγους ιστορικούς και γεωγραφι

κούς, αλλά και για άλλους λόγους που έχουν σχέση με την πρόοδο του εθνικού μας 
προβλήματος και τη λύση του Κυπριακού. 

Λέγονται βέβαια διάφορα άλλα πράγματα, για να δημιουργήσουμε προσκόμ
ματα. Ακοόμε διdφορες δικαιολογίες, που κατά την άποψή μας είναι προφάσεις εν 

αμαρτίαις. Δεν έχουν καμι&. βάση. Κ&.πΌιοι λένε ότι: «Ξέρετε, θα ε!ναt τεράστια 
τα οικονομικά προβλήματα της Κόπρου, θα βρεθε( ενώπιον &.νισου συναγωνισμοό, 
θα δημιουργηθεί μαρασμός στην οικονομία και ιδιαίτερα σε ορισμένeς βιομηχα
ν(ες)) κτλ. κτλ. Η πιο απλή απάντηση, χωρ(ς να μποόμε στις λεπτομέρειες, ε(ναι 

ότι σίγουρα, οπωσδήποτε, το θέμα της ένταξης είναι μια μεγάλη πρόοδος και έχει 
μόνο πλεονεκτήματα και όχι μειονεκτήματα έVαντι της τελωνειακής ένωσης. 
Τώρα, αν θα αναφέρουμε τα πλεονεκτήματα της τελωνειακής, είναι άλλο θέμα. 
Αλλ&. σίγουρα η ένταξη είναι κάτι το πολό καλότερο από την τελωνειακή ένωση. 
Κιfποιοι τομείς της βιομηχανίας ή πιθανώς της κτηνοτροφίας μπορεί να αντι
μετωπίσουν προβλήματα. Αλλά πολύ περισσότεροι άλλοι τομείς θα έχουν ευεργε

τικ&. αποτελέσματα. Και εδώ τα πολιτικά οφέλη είναι πολό μεγαλότερα από τα 

οtκονομικ&.. Και τα οικονομικά βέβαια αν μπουν στο ισοζόγιο, η πλάστιγγα 
σίγουρα γέρνει αποφασιστικά υπέρ των πλεονεκτημάτων. Όμως ακόμα και να 
μην ήταν έτσι το πράγμα, η κυπριακή οικονομία έχει αρκετό δυναμισμό, έχει 

αρκετές δυνατότητες, ώστε να αποδεχθεί την πρόκληση της Ευρώπης. Και είναι 
στο χέρι μας και έχουμε αρκετά χρόνια μπροστά μας, για να δημιουργήσουμε 
εκείνες τις συνθήκες με τη βοήθεια της κυβέρνησης, ώστε καμιά βιομηχανία, 

κανένας τομέας της οικονομίας να μην υποφέρει. Τουναντίον η οικονομική 
πρόκληση που λέγεται Ε.Ο.Κ. θα μας δημιουργήσει εκείνο το ταρακούνημα που 
χρειάζεται, για να ξανοιχτε( η οικονομία, να ακολουθήσει μια ισομερή ανάπτυξη 

και να μην περιορ!ζεται μόνο σε μερικοός τομείς, μερικοί εκ των οπο(ων σ(γουρα 

-μποόμε δεν μποόμε στην Ε.Ο.Κ.-πρέπει να αναδομηθοόν. 

Κάποια &.λλα αφελή επιχειρήματα είναι τα περί της ευρωπαϊκής κουλτοόρας 

και ότι θα ανοίξουμε τον ομφαλό της γης σε αυτή την ευρωπαϊκή κουλτοόρα και 
σε όλα τα κακ&. της ευρωπα"ίκής κουλτοόρας. Αλίμονο αν μποροόμε να δεχθοόμε 
τέτοιου είδους επιχειρηματολογία, που νομίζω για κάποιες άλλες χώρες της 

Μέσης Ανατολής μπορεί να ισχύει, αλλά όχι για την Κύπρο, η οποία ήδη είναι 

ανοιχτή σε χ(λιες δυο επιδράσεις. Πιστεόουμε ότι ο λαός μας έχει αρκετή 
ωριμότητα, ώστε να διατηρήσει και την εθνική του ταυτότητα και την πολιτιστική 
του κληρονομιά και την κρατική του οντότητα με την ένταξη στην Ε.Ο.Κ., χωρίς 

να επηρεαστε( οότε η κουλτοόρα μας οότε η φότρα μας οότε οτιδήποτε άλλο. 

Κ&.ποιοι θέτουν θέμα Τουρκοκυπρίων. Ότι: «Ξέρετε, μα δεν είναι σωστό να 

προχωρήσουμε στην αίτηση, χωρίς να λάβουμε υπόψη μας τους Τουρκοκυπρίους». 
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Αυτό το επιχείρημα είναι πολύ επικίν8υνο. Διότι αυτό το επιχείρημα συν8έει την 
α(τηση με τη λόση του Κυπριακού. Θέλω να αντιστρέψω αυτό το επιχειρημα και 
να πω ότι: «Μα1 αν δεν υπάρχουν μοχλοl πίεσης σαν αυτούς που προσφέρει η 
Ε.Ο.Κ., πιθανώς και να μη λυθεί ποτέ το Κυπριακό.» Επομένως αυτό σημαίνει 
παραπομπή του θέματος, όπως ανέφερα προηγουμένως, στις ελληνικές καλέν8ες. 
1

Ομως πιστεόω ότι για τους προοδευτικούς Τουρχοχυπρlους η αlτηση για ένταξη 
στην Ε.Ο.Κ. θα είναι ένας φάρος, θα είναι ένας πόλος έλξεως, ένας μαγνήτης που 
θα τους φέρει πιο κοντά μας. Διότι σlγουρα, αν γ(νεται η σύγκριση -που θα 
γ(νεται- μεταξύ της τουρκικής κατοχής, των τουρκικών στρατευμάτων, του 
έντονου ισλαμικού στοιχε(ου από τη μια μεριά και από την άλλη του τι έχει να 
προσφέρει μια δημοκρατική Ευρώπη και των μεγάλων δυνατοτήτων που μια 
ενωμένη Κύπρος θα έχει σε αυτή την Ευρώπη, πιστεύουμε ότι αυτός ο πόλος 
έλξεως θα είναι πολύ 8υνατός για τους προο8ευτικούς Τουρκοκυπρίους. Νομίζουμε 
ότι σ(γουρα και το θέμα της επαναπροσέγγισης και το θέμα των κοινών 
προσπαθειών θα ενισχυθεί με την αίτηση της Κόπρου προς την κατείιθυνση_ της 
Ε.Ο.Κ. 

Δε θέλουμε, αγαπητοί συνά8ελφοι, να μακρηγορήσουμε επί του θέματος. Τα 

επιχειρήματά μας τα έχουμε π~ι σε πάρα πολλές άλλες περιπτώσεις. Εμείς 

πιστείιουμε ότι 8εν υπάρχει κανένας λόγος που ο Πρόε8ρος Βασιλείου και η 
κυβέρνησή του καθυστεροίιν, κωλυσιεργοίιν και 8εν προχωροίιν στην άμεση αίτηση 

για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Τίθεται όμως ένα σοβαρό θέμα τάξης, ηθικής τάξης. Το 

γεγονός ότι αυτός ο Πρόε8ρος 8ίνει την εντύπωση -και μακάρι να έχουμε λάθος

ότι περιφρονεί τις αποφάσεις της Βουλής. Και 8εν είναι μόνο αυτό το θέμα. Δίνει 
την εντίιπωση ότι 8ε λαμβάνει υπόψη και περιφρονεί τα οργανωμένα σίινολα. Δίνει 

την εντύπωση ότι 8ε λαμβάνει καθόλου υπόψη και βλέπει με χλευασμό τα 

κόμματα. Δίνει την εντίιπωση ότι αισθάνεται 8υνατός να ομιλεί κατευθείαν στο 
λαό, χωρίς να έχει την ανάγκη ·αυτών των κομμάτων. Κάποια τελευταία 

προγράμματα και κάποιες συζητήσεις στην τηλεόραση και στο ρα8ιόφωνο 8ίνουν 

αυτά τα μηνίιματα, ότι ο Πρόε8ρος κάπου θα αισθανόταν πιο ευτυχής, αν 8εν 
υπήρχαν αυτοί οι τροχοί της 8ημοκρατίας που λέγονται κόμματα και αν 8εν 

υπήρχε η κυπριακή Βουλή, με τις 8ιάφορες θέσεις της, με τα 8ιάφορα προβλήματα 

που μπορεί να του 8ημιουργε(, που είναι τροχοπέ8η σε κάποιες αποφάσεις που θα 
ήθελε να λαμβάνει. Ας ελπίσουμε ότι 8εν είναι έτσι ακριβώς τα πράγματα και 
κακώς μας έ8ωσε αυτή την εντύπωση ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας. Διότι, αν 

πράγματι είναι αυτές οι προθέσεις του, τότε πλανάται πλάνην οικτράν και 

ακολουθεί πολίι επικίν8υνη πορεία, που φέρνει έναν ηγέτη, που 8εν έχει την 
πλειοψηφία της Βουλής με το μέρος του, που θέλει να παρουσιάζεται ανεξάρτη
τος,- αντιμέτωπο· με τα οργανωμένα σίινολα αυτοίι του λαοίι. Και αν συνεχιάτεl 
αυτή η νοοτροπία και στο θέμα της Ε.Ο.Κ. και σε άλλα θέματα, θα αντι
μετωπίσει τεράστια προβλήματα. 

Αν βέβαια ένας ηγέτης εν8ιαφέρεται να τελειώσει η θητεία του. και να πάει 
σπίτι του, είναι ένα πράγμα. Αν όμως ένας ηγέτης, ανεξάρτητα από τα πόσα 
χρόνια θέλει να μείνει στην αρχή, εν8ιαφέρεται για το τι θα γράψει η ιστορία και 

τι θα προσφέρει σ' αυτό τον τόπο και ποιες ρίζες θα καλλιεργήσει και θα αφήσει, 

τότε έχει την υποχρέωση να λαμβάνει σοβαρά υπόψη του την πλειοψηφία του 
κυπριακού λαοίι, να λαμβάνει υπόψη του την πλειοψηφία των πλευρών της Βουλής 
και να 8έχεται τις αποφάσεις και εισηγήσεις της και να προχωρεί στην υλοποίησή 

τους. 
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Γι' αυτό το λόγο εμείς θέλουμε να προει3οποιήσουμε ότι 3εν πρόκειται με 

κανένα τρόπο να ανεχθούμε περισσότερη περιφρόνηση από πλευράς του κ. 
Βασιλε(ου στις αποφάσεις αυτού του Σώματος. Εtναι καιρός να συμμορφωθεt σε 

ορισμένα πρ~γματα και είναι καιρός να δεχθεί ότι δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή 

η κατάσταση του να αγνοεί την ανάγκη αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

Έχουμε υπόψη μας, όταν περατωθεί η συζήτηση αυτοό του θέματος και όταν 

ακουστοόν οι απόψεις από όλες τις πλευρές, σε συνεργασία και με άλλα κόμματα, 
να εισηγηθοόμε κάποια μέτρα που να έξαναγκάσουν τον κ. Βασιλείου να 
απο3εχθεί την ετυμηγορία του Σώματος. 

Δώσαμε πολλές ευκαιρίες τις 3υο προηγοόμενες φορές με ψηφίσματα, με 

ευχολόγια και με την ελπί3α ότι 3ε θα χρειαζόταν να γίνει αντιπαράθεση. Όμως 
ε(vαι η τρίτη φορά και η τρίτη φορd πρέπει να είναι η τελευταία. Γι 1 αυτό το 

λόγο, μέσα στα 3ιάφορα άλλα μέτρα τα οποία μελετοόμε, εξετάζουμε την 

πιθανότητα ή τη 3υνατότητα να καταθέσουμε νομοθεσία, η οποία να εξαναγκάζει 
τον Πρόε3ρο κ. Βασιλείου να συμμορφωθεί στην απόφαση του Σώματος για 

υποβολή αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. εντός του 1990. Και μάλιστα θα 
θέσουμε ένα χρονο3ιάγραμμα επί ιταλικής προε3ρίας. Θα καταθέσουμε αυτή την 
πρόταση νόμου και ας έλθουν κάποιοι να πουν ότι είναι αντισυνταγματική. Ας 

έλθει ο κ. Πρόε3ρος να παραπέμψει το θέμα στο Ανώτατο. Ας έλθει να 

παραγνωρίσει κι αυτή την απόφαση και να ζητήσει να βρει νομικοός τρόπους να 
την αντιμετωπίσει Όμως εμείς καταθέτουμε αυτή την πρόταση όχι για να τον 

δεσμεύσουμε νομικά -που μπορεί νομικά να μη δεσμεύεται. Καταθέτουμε αυτή την 

πρόταση νόμου, για να γνωρίζει ο Πρόε3ρος το πολιτικό κόστος αυτή τη φορά του 

να περιφρονεί αυτό το Σώμα και με αόριστες υποσχέσεις να προσπαθεί να 
κωλυσιεργεί, χωρίς να 3ίνει τους πραγματικοός λόγους της μη υποβολής αίτησης. 

Πιστεόουμε ότι και τα άλλα κόμματα πρέπει να σταθοόν μαζί μας, όλοι μαζί 

να σ-rαθούμε στο ύψος των περιστάσεων και να δώσουμε ένα μήνυμα, ότι η 

Νομοθετική Εξουσία 3εν είναι 3ιατεθειμένη να εμπαίζεται και ότι ο κ. Βασιλείου 

δεν μπορεί να κλε(ει τα μάτια του στο καθολικό αίτημα του κυπριακού λαού, που 
θέλει να προχωρήσουμε χωρίς καθυστέρηση στο να υποβάλουμε την αίτηση για 

πλήρη ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

Ευχαρισ-rώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι έτοιμοι για ομιλία απόψε; 

Βλέπω ότι είμαστε τρεις, πράγμα που 3είχνει ότι 3εν πρόκειται να 
τελειώσουμε σύντομα. Γι / αυτό το λόγο θα ήθελα να σταματήσουμε ως εδώ και 
να αναβάλουμε τη συζήτηση για την προσεχή Πέμπτη, 3ε3ομένου ότι υπάρχουν 
και άλλες υποχρεώσε r.ς. 

Η επόμενη συνε3ρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την 

ερχόμενη Πέμπτη, 7 Ιουνίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια 3ιάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) 

2) 

3) 

Ο Περί Αναπληρωτών Μελών της Αστυνομικής Δόναμης (Μονιμο
ποίηση) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 2) του 1989. 

Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος(Αρ. 8) του 1989. 
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4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Ν6μος του 1990 .. 
5) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος 

του 1990. 
6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.3} του 1990. 
7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.12) του 1990. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.39) του 1989. 
9) Ο Τροποποιητικός (Αρ. 2) του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1988 

Νόμος του 1989. 
10) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός} Νόμος του 1990. 
11) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός} Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου}. 
12) Ο περί ΕκΜσεως Φυγο8ίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
13) Ο περί Εγγραφής και Λειτουργίας Κλινικών Εργαστηρίων (Τροποποιη

τικός} Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου} 
14) Οι περί Εκπαι8ευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων} 
Κανονισμοί του 1990. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

1} Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 
Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχω
ρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

' (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (8.2.1990). 
{Συνέχιση της συζήτησης). 

2} Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως (<Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της vομοθεσΕας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτήκ. Γ. Σαββί8η εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς}. (13.4.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης}. 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 

απασχολούν τους Κuπρ!ους εργαζομένους στην Ελλά8·4 που επιθυμούν 
να επιστρέψουν στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ}. (16.3.1989). 
{Συνέχιση της συζψησης). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ!α, ανάπτυξη και 
αξιοπο!ησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευχωσ!ας». 
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. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΣΤ.). (2.2.1989). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ8ο

σκοπtα από επιτή8ειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται. τα 

χωριά Λεόκαρα και Σκαρtνου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακ&.μα και το καθήκον της κυβέρνη
σης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -
1 

(α) «Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, προκό-

πτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η απάμβλυνση 
του προβλήματος των άνεργων κτην(ατρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (26.1.89). 

(β) «Οι 8υσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 
χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρίς συνταγή κτηνίατρων 

και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη διάθεσή τους για κατανάλωση στην 
αγορά». ~, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 
(16.3.89). . 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνών 
κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό σκόνης και η 
παράβαση των όρων του συμβολαίου από τον προμηθευτή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(12.10.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών·Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η δυσμενής διάκριση σε βάρος των 
ιδιωτικών ξυλουργε(ων που επεξεργάζονται δασική ξυλε(α και οι επι
πτώσεις στην οικονομ(α του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

( 16.11.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η ραγ8αία καταστροφή της εσπερι8οκαλλιέργειας και η ανάγκη 
λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για 8ιάσωσή της>). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). (14.12.89). 

(β) ((Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι 8ιάθεσής τους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.12.89). 
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(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, όπου είχε αρχικά παραπεμφθεί). 

(γ) (<Οι κίv3υνοt καταστροφής των φυτειών εσπερι3οει3ών στην ακριτική 
περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υ8άτινων πόρων και η 

ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού από το Νότιο 

Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (20.4.89). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφl:ρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντlχα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο
λέμησή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(18.1.90). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων που αναφl:ρεται ως «Η παραβίαση από το Ρ .1.Κ. συντα
γματικών συv8ικαλιστικώv 8ικαιωμάτωv και υποχρεώσεων που απορ

ρέουν από 8ιεθνε(ς συμβάσεις λόγω παράλειψης έναρξης 8ιαπραγμα

τεόσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομl:νων και η ανάγκη 
άμεσης θεραπείας της κατάστασης)), 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 
(11.5.89). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως-

{ α) «Η~ρριψη των λυμάτων στην περιοχή Αγίας Ειpήνης Λεμεσοό και 
οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού)). 

{Θέμα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαραλαμπ(8η). 
(8.7.88). 

(β) «Οι κ(ν8υνοι μόλυνσης των υ8ατοφρακτών Πολεμι8ιών και Κοόρρη, 
καθώς και των υ8ροφόρωv στρωμάτων από την απόρριψη λυμάτων 
και μηχανελα(ων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειpήνης Λεμεσοό». 

(Θl:μα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρl:). 
(8.2.90). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων για το θέμα που 
αναφl:ρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιο
ρισμό μεταφορά J;<.αt 3ιάθεση των προtόvτων τους στην ελεύθερη 
Κύπρο>>. 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβl:ρνησης να 
απαγορεύσει τη 8ημιουργία νέων τουριστικών μονά3ων σε ορισμένες 
περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω αν&.πτυξη της τουριστικής 
βιομηχανίας». 
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(Θέμα εγγροιφέν οιπό τον οιξ. Βουλευτή κ. Κ. Ποινοιγίδη εκ μlρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.) (22.6.89). 

16) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η απαράδεκτη κα-~-άσταση που 

επικρατεί στοι σχολεία της Λεμεσοό οιπό τη δράση αναρχικών κοιι η 
ανάγκη λήψης πρακτικών μlτρων γιοι την ομαλή λειτουργία τους». 

(Θέμα εγγροιφlν. με εισήγηση του οιξ: Βούλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(2.3.89). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου κοιι Βιομηχανίας 

γιοι το θέμα που τιτλοφορείται ιιΗ κοιθυστlρηση που ποιροιτηρείτοιι γιοι 
τη δημιουργία της νlοις Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 
επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις σ-~-ην οικονομία -~-ου τόπου». 

(Θέμα εγγροιφlν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 
(8.3.90). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών γιοι το θlμοι που 

οινοιφέρετοιι ως ιιΗ ανάγκη νοι μελετηθεί εκ νlου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένοι απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανόμενης κοιι της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικοό Εκπροσώπου του 

ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γοιλοινοό). (11.5.1989). 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος Πέτοις ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς την εγγραφή του ακόλουθου θlμοιτος: 

ιιΗ οιπόφοιση του Δημοτικού Συμβουλίου Λευκωσίας γιοι οινοικοιτοισκευή της 

οδοό Αγίου Νικολάου στην Παλουριώτισσα και οι σαν αποτέλεσμα αυ-~-ής 
δυσβάστακτες οικονομικές ε~ιβαρύνσεtς στους ιδι.οκ-~-ήτες ακινήτων της οδού 

αυτής». 

Η εισήγηση είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί γιοι μελέτη στην αρμόδιοι 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί κοιι παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευ-~-ική Επιτροπή Εσω-~-εpι.κώνj 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγρ&.φεται και παραπέμπε-~-αι. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

ιιΗ άμεση ανάγκη εξlτοισης όδρευσης της Αθηοιίνου με παράκαμψη των 
κατεχομένων». 

Η εισήγηση είναι όπως το θlμοι ποιροιπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτρο
πή Γεωργίας κοιι Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί κοιι παραπεμφθεί στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας κοιι Φυσικών Πόρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. και παραπέμπεται. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θοι ήθελα νοι πληροφορήσω· τον εισηγητή ότι ήδη δηλώθηκε 
στην Επιτροπή Γεωργίας, όταν εξετάζετο το θέμα της όδρευσης της Αθηοιίνου, 

ό,,.ι ετοιμάζεται σχέδιο συνδεδεμένο με το Διυλιστήριο Τερσεφάνου γι' αυτό το 
θέμα. Έτσι θα έλεγα ότι θα είναι. εκ του περισσού και -~-αλαιπωρία των 
αρμοδίων το να τους φέρουμε ξανά, για να μας πουν εκείνα που μας είπαν ήδη με 

την ευκοιιρ(οι που συζητείτο το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν μας τα είπαν, χόριε Κοuρτελλάρη ... 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μας τα ε!παν, κύριε Πρόεδρε, και θα αναφερθούν και στην Έκθεση που θα 
έρθει στο Σώμα στην επόμενη (σως συνεδρ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα καθ(σταται υπεράριθμο. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανοό ζητά την εγγραφή και παραπομπή στην 
αρ,μόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή του πιο·κάτω θέματος: 

ι<Τα προβλήματα ποu προχόπτοuv σε βάρος των χατο(χωv της οδού Aγlou 
Νικολάου, στην Παλοuριώτισσα, από τη στΟχοθετοόμεvη διαπλάτυνσή της». 

Ε!ναι το (διο θέμα με το θέμα το οπο(ο εγγράφει ο κ. Πέτας, επομένως 

εγγράφεται και παραπέμπεται στην Κοινοβοuλεuτtκή Επιτροπή Εσωτερικών και 
θα συζητηθοόν εκε!. 

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Δημητρ(ου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

<ιΗ ανάγκη επέκτασης, αναβάθμισης και διατήρησης της παραδοσιακής 

αποβάθρας της Λάρνακας σε συνδυασμό με τα εκτελοόμενα έργα στις Φοινικοόδες 

της Λάρνακας>). 

Να παραπεμφθε( στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφε( και παραπεμφθε( στην Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων; 

Εφόσον δεν υπάρχει έ\ισταση, τb θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 
Ο (διος Βουλευτής ζητά επ(σης την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Η αvεπ(τρεπτη πολιτική τοu Οργαvισμοό Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχαν(ας να κατακρατε( το πλεόνασμα γάλακτος σε μη αμειπτικές τιμές από 
τους παραγωγοός αγελαδινού γάλακτος και στη συνέχεια να το πετά στους 

βόθρους». 

Η εισήγηση ε(ναι να παραπεμφθε( στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας 

και Φυσικών Πόρων. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφε( και παραπεμφθε( στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Να εξετάσετε λοιπόν αν χύνουν το γάλα μέσα στους βόθρους, κίιριε 

Κουρτελλάρη. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ότι δεν έχω ένσταση να έρθει στην 

Επιτροπή Γεωργ(ας ο Οργανισμός Γαλακτοκομικής Βιομηχαν(ας, αλλά υπάγεται 

στο Υπουργε(ο Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας. Αν θα έρθει στην Επιτροπή Γεωργ(ας, 
εγώ δεν έχω καμιά ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολό ωρα(α! Επειδή ε(ναι γεωργικό το θέμα, να με(νει στην Επιτροπή 

Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευ,,ές υπέγραψαν '<ΟΥ κα,,άλογο '<ων παpόν,,ων με 
αλφαβη'<ική σειpά:-

Α ναστασιάδης Νίκος Μιχαηλίδης Θαλής 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδριίας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοχρ(του Κώστας 

ΕυσταθLου Ευστάθιος 

Ζιαρτίδης Ανδριίας 

Θεοδοόλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαvvίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντ(νος 

Λαδάς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδριίας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

-Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Ανηπpόσωποι Θpησκευ1'ικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Αναπληρωτών Μελών της 

Αστυνομικής Δόναμης (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και απόφαση του 

Σώματος μετά από συζήτηση [Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Μουσιοόττας, Α. Γαλανός, 

Προεδρεόων (Γ. Λαδάς), Ν. Αναστασιάδης, Μ. Πουμπουρής] για αναβολή του 

θέματος μιίχρις ότου ολοκληρωθεί η εξέτασή του από την αρμόδια Επιτροπή. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμοό της Αρχής Ηλεκτρι
σμού Κύπρου Νόμος του 1990» 1 οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν 

(Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Γαλανός, Ντ. Κωνσταντίνου, 1. Μάτσης, Μ. Πουμπου
ρής, Π.' Σ;rυλιανοό, Α. Ψυλλίδης, Χρ. Κουρτελλάρης, Α. Παναγιώτου, Α. 
Μαθηκολώνης) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 
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3) Χαιρετισμός από τον Προε8ρεόοντα της συνε8ρ(ας κ. Γ. Λα8& της 

παρουσlας στην αίθουσα συνεδριάσεων του Προέδρου και των μελών της Επιτρο

πής του Ευρωκοινοβουλίου για τις σχέσεις με την Κόπρο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροΟπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 9) του 1990>>, οι αγορεόσεις και οι παρατηρήσεις που έγ'ιναν πιfνω 
στο θέμα (Μ. Πουμπουρής, Α. Γαλανός, Γ. Ομήρου, Π. Δίγκλης, Ν. Αναστα

σιιf8ης, Π. Στυλιανοό, Τ. Χατζη8ημητρ(ου, Ά. Χρυσοστόμου) και ψήφιση αυτοό 

σε Νόμο. 

5) Διεξαγωγή σόντομης συζήτησης (Μ. Πουμπουρής, Π. Δίγκλης) μετ& από 
παρατήρηση του κ. Πουμπουρή ότι, με βάση γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγε
λέα, οι Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ δεν αποτελούν κοινοβουλευτική ομάδα, γι 1 αυτό 

και πρέπει να αποφεύγεται ο όρος. 

6) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1989», οι σύντομες· παρατηρήσεις του κ. Στυλιανού πάνω στο θέμα και 

ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς ((Οι περ( Προστασ(ας του Ανταγωνισμού 
(Πληρωτέα Τέλη) Κάνονισμο( του 1990» και έγκριση αυτών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Π&φου του 1990» και έγκριση αυτών. 

9) ΈκΟεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Προσωπικοό της Αρχής Τηλεπι
κοινωνιών Κόπρου {Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 1990» και έγκριση 

' . 
αυτων. 

10) Κατιfθεση Νομοσχε8ίων και Εγγριfφων. 
11) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η οχληρ(α που προκαλοό~ Βιιfφορες βιομηχανίες 

στη Λάρνακα και Αραδ(ππου - Η μεyάι'ι1 καθυστέρηση στην αντιμετώπιση του 
σοβ·αρού αρδευτικού προβλήμχτος των κοινοτήτων Στατός και Άγιος Φώτιος -
Αιτήματα της Παγκ•\πριας Οργιfνωσης Τυφλών - Αιτήματα της κοινότητας 

Μαρκ( -Αίτημα της κοινότητας Μαρκ( για κατασκευή γέφυρας στον ποταμό 

Αρμυρό -Αίτημα Πλατανιστιfσας για εξ ολοκλήο-.·• ανιfληψη από το κριfτος της 
8απιfνης για συντήρηση και αναπαλαίωση της ε; . ..._ ;(ας του Αρχαγγέλου Μιχαήλ 

- Αίτημα των κατοίκων της ο8οό Κρέσvας στο 2.τρόβολο για συμπερίληψή τους 

στο κεντρικό αποχετευτικό σχtδιο Λευκωσ(ας - Η ανάγκη εν!σχυσης του Μουσε(ου 
Λαϊκής Τέχνης -Αίτημα για βελτίωση του Βρόμου που Βιέρχεται από τις 

κοινότητες Μοναγριοό, Αγ. Γεωργίου, Συλ(κου και Κουκιf -Αίτημα για Βημιουρ

γ(α κτηνοτροφικής ζώνης στις κοινότητες Κυβ(8ων και Σουνίου-Ζανατζιιfς -
Α(τημα της κοινότητας Λιfνιας για κατασκευή χωμιfτινης υ8ατο8εξαμενής - Η 
έλλειψη νεροό στην κοινότητα Σουνίου-Ζανατζιιfς - Η απαγόρευση της πλανο8ιο
πώλησης στην περιοχή Μακρόνησος στην Αγία Νιfπα -Προβλήματα του συνοικι

σμο·j Λειβαδιών -Προβλήματα του συνοικισμού Βρυσούλλων - Η ανάγκη διάσωσης 
του ιστορικού αρχε(ου ταινιών του ΡΙΚ). 

12) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ασφαλτόστρωση του 
8ρόμου από Τραχώνι προς Λεμεσό - Οι επισκέψεις γιατροό στην Περιστερώνα 

Πάφου - Τα προβλήματα του χωριού Χολέτρια -Τα λιμνάζοντα νερά κοντά στον 
υπεραστικό Βρόμα που είναι παριfλληλος στο νέο λιμάνι Λεμεσοό - Ο αριθμός 
κρεβατιών του ογκολογικού τμήματος του Γενικού Νοσοκομε(ου Λευκωσlας -
Αιτήματα του προσφυγικοό οικισμοό Κολοσσ(ου - Το θέμα της ί8ρυσης περιφε

ρειακού δημοτικού σχολε(ου και νηπιαγωγείου στα χωριά Λιμνάτης, Κορφή, 
Απαισιιf, Καπηλειό και 'Αγιος Μιfμας - Το θέμα της βελτίωσης του 8ρόμου 
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Αγίας Ειρήνης-Καπηλειού - Η απόλυση της κ. Λίλλης Καλλή από τη Συνεργατική 
1 Ενωση Διαθέσεως Γεωργικ6:ιν Προϊόντων -Προβλήματα Φαρμακά από τα 
υπερφορτωμένα οχήματα που ξεκινούν από τα σκυροποιεLα βόρεια της κοινότητας 

- Η ανάγκη προώθησης κώδικα οδικής αγωγής στους μαθητές των γυμνασ(ων και 
λυκείων -Το θέμα της κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων στο Τσέρι - Η αν&γκη 
επιδιόρθωσης της δεξαμενής στον Παχύαμμο -Αίτημα να δοθεί το όνομα του 
Νίκου Νικολαϊδη σε δρόμο της Λευκωσίας - Το θέμα της παρ&νομης σύλληψης 

του εγκλωβισμένου δασκάλου Ιωσηφ Τοuμάζοu από τις κατοχικές δυνάμεις -
Αίτημα του ΣΊ'ΠΑΕΚ για συμμετοχή μελών του στην Εθνική Επιτροπή 
Καταπολέμησης Ναρκωτικών - Το θέμα της βελτιωσης τuυ νέου δρόμου που 

διέρχεται από την κοινότητα Γιόλου - Το αίτημα για διαγραφή των δανείων των 
αρδευτικών τμημάτων Σουσκιούς και Φασούλας - Η κατασκευή νέου γεφυριού 
στον ποταμό Διαρ(ζο στα Μαμώvια - Τ'> θέμα της διοργάνωσης πολιτιστικών 

εκδηλώσεων τον Αύγουστο στη Λευκωσ!α -Το θέμα της επιδότησης των μετα

φορικών των μαθητών που φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης -Το 

ωρ&ριο της Σεβερείου ΙJιβλιοθήκης -Το θέμα των έκτακτων Βοηθών Βιβλιο

θηκαρίων - Η ανάγκη σύναψης ειδικού Πρωτοκόλλου με την ΕΟΚ για ενίσχυση 
των ορεινών και γενικά των μειονεκτουσών αγροτικών περιοχών). 

13) Έκθεση γι" το θέμα «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 

Βασιλε(ου, παρά τα επανειλημμένα ψηφ(σματα της Βουλής, να προχωρήσει στην 

άμεση α(τηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ.» και η αγόρευση του κ. Γαλανού πάνω στο 

θέμα. 

14) Εγγραφή στο Κεφ&λαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο
βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η απόφαση του Δημοτικού Συμβουλίου Λευκωσίας για ανακατασκευή 
της ο8ού Αγ(ου Νικολάου στην Παλουριώτισσα και οι σαν αποτέλεσμα 

αυτής 8υσβάστακτες οικονομικές επιβαρύνσεις στους ι8ιοκτήτες ακι

νήτων. της ο8ού αυτής>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Πέτα εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). 

(β) «Τα προβλήματα που προκύπτn•>ν σε β&ρος των κατοίκων της οδού 

Αγ(ου Νικολάου στην Παλουριώτισσα από τη στοχοθετούμενη 8ιαπλά.

τυνσή της)>, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(γ) «Η αν&γκη επέκτασης, αναβ&θμισης και διατήρησης της παραδοσιακής 

αποβάθρας της Λάρνακας σε συν8υασμό με τα εκτελούμενα έργα στις 
Φοιν'ικού8ες της Λάρνακας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου), 

(δ) «Η ανεπίτρεπτη πολιτική του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Βιομηχαν(ας να κατακρατε( το πλεόνασμα γάλακτος σε μη αμειπτικές 

τιμές από τους παραγωγούς αγελα8ινού γάλακτος και στη συνέχεια να 
το πετά στους βόθρους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογpαφε(ο τΊjς l{υπpιακής Δημοκpατ(ας, Λευκωσ(α. 
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Πpαικτικά της Βοuλής τωv Αvτιπpοσώπωv 
Ε' ΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - Σ!ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 7ης Ιουνίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

( Ώροι έναρξης: 4.23 μ.μ.) 

(Αρ. 32) 

Κηρύσσω την lνοιρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο
σώπων. 

Παρακαλώ -rον έv-rιμο Γραμμα-rέα vα 8ιαπισ-rώσει αν υπάρχει απαρ-rία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(0. ΔΗΜΗΤΡΙΟl) 
Υπάρχει οιποιρτίοι, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αγαπη-rο( κύριοι συvά8ελφοι, προ-rοό μπούμε σ-rην ημερήσια 8ιά-rαξη που 
βρ(σχε-rαι ενώπιόν σας, θα ήθ.e:λα να ανακοινώσω επισήμως σ / αυ-rό -ro Σώμα ό-rι 
πριν λ(γες μkρες πkθοινε lνοις πρώην συνάδελφος, ο Α. Κοιρσεράς, που διετέλεσε 

μkλος αυτού του Σώματος οιπό το 1960 kως το 1970. Ο γιατρός ενδιοιφερότοιν 
πολύ γιοι τοι προβλήμοιτοι του γεωργικού μοις κόσμου. Προήρχετο οιπό την 

εκλογική περιφkρειοι Αμμοχώστου κοιι πρόσφερε ανεκτίμητες υπηρεσ(ες σ' οιυτό το 

Σώμοι κοιι προπαντός στοι θtμοιτοι της γεωργικής πολιτικής. 

Θοι ήτοιν προιγμοιτικά παράλειψη οιν δεν γινόταν μνε(οι σήμερα των πολλών 
και πολύ-rιμων υπηρεσιών που έχει προσφέρει. Ας ευχηθούμε όλοι vα είναι ελαφρύ 

το χώμα -rης Κύπρου που -rον σκεπάζει και να είναι αιώνια η μνήμη -rου. 

Ο κ. Ζοιχοιριάδης. 

Λ .. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Με την ευκοιιρ(οι οιυτή θοι ήθελα ναι εισηγηθώ, όπως η Βουλή καθιερώσει μιοι 
μkροι μνήμης γιοι όλους τους οιποθοινώντες συνοιδlλφους, κοιτά την οπο(οι ναι 
θυμούμοιστε τους συνοιδlλφους. 

(2871) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μια καλή εισήγηση την οποία θα πρέπει να θlσουμε ενώπιον της 
πολιτικής ηγεσίας την προσεχή Πlμπτη. 

Ένα άλλο θέμα για το οποίο μου έχει αναθέσει να πω μερικά λόγια η 
πρωιvή συvε8ρ(α τωv αρχηγώv και. Κοιvοβουλευτικώv Εκπροσώπων των πολιτικών 
κομμάτων είναι και η εβδομάδα διατήρησης του φυσικού περιβάλλοντος. 

Πρέπει vα σας πω, κύριοι συvάδ:ελφοι, ότι μετά το πέρας του ψυχρού πολέμου 
το οποίο ανάγγειλε ο Πρόεδρος Γκορπατσώφ στις Ηνωμένες Πολιτείες στην 
παρουσ(α και υπό τα χειροκροτήματα του Προέ8ρου Μπους και τωv Αμερικανών 

επισήμων, το δεύτερο σοβαρό θέμα που αντιμετωπίζει η ανθρωπότητα είναι το 

πρόβλημα της ρύπανσης του φυσικού περιβάλλοντος. Έχει φύγει ο βραχνάς του 
ατομικού πολέμου με τη συvεvvόηση των δ:ύο υπερ8υvάμεωv, αλλά παραμένει το 
πρόβλημα της ρύπανσης του φυσικού περιβάλλοντος το οπο(ο είναι εξίσου σοβαρό, 

γιατί ε(ναι ένα θtμα το οποίο δεν μπορεί να αλλάξει από τη μια μέρα στην άλλη. 

Είναι ένα θέμα το οποίο απαιτεί ομαδική προσπάθεια όλων των λαών, γιατί η 
ρύπανση του φυσικού περιβάλλοντος 8εv εξαρτάται. από τις προσπάθειες εν6ς λαού 
μόνο. 

Η φύση δεν ξέρει πολιτικά σύνορα. Οτιδήποτε συμβαίνει στον πλανήτη μας, 
είτε αυτό συμβαίνει στη Βραζιλία ε(τε στην Κ(να είτε στις Ινδ(ες είτε στην 

Ευρώπη ε(τε οπου8ήποτε αλλού, επηρεάζει το φυσικό περιβάλλον και. τις 

κλιματολογικές συνθήκες παντού. Ήδη με την ανακάλυψη της οπής στο όζον που 

περιβάλλει την ατμόσφαιρα της γης, που άρχισε να δημιουργε(ται από το 1908 ή 
1910, αρχ(σαμε να υφιστάμεθα ορισμtνες συνέπειες. Το όζον είναι εκείνο το οπο(ο 
παρεμπο8(ζει. τις υπερι.ώδ:ει.ς ακτ(vες που ε(vαι φωτιά vα φτάνουν με τη 8ύvαμη 

της ενέργειάς τους σε μας. 

Επίσης ε(ναι ένα άλλο πρόβλημα τα εκατομμύρια τόνοι του διοξείδιου του 

άνθρακα που τα εργοστάσια, οι μηχανές, τα αυτοκ!vητα και τα παντός ε(δ:ους 
μηχανοκ(νητα οχήματα ρίχνουν κάθε χρόνο μέσα στην ατμόσφαιρα. Αυτή η 
κατάσταση οδηγεί στο λεγόμενο φαινόμενο του θερμοκηπίου του οποίου τα 

αποτελέσματα άρχισαν ή8η vα γίνονται αισθητά και για τα οποία ανησυχούν πολύ 

σοβαρά όλοι οι ειδικοί επ( των θεμάτων τούτων. Επίσης τα βιομηχανικά 
απόβλητα μολόνουν τις θάλασσες, τους ωκεανούς, τους υ8άτινους πόρους 
γενικότερα, τις λίμνες, τους ποταμούς, ενώ η ατμόσφαιρα δηλητηριάζεται 

καθημερινά από εκατομμύρια εξατμίσεις αυτοκινήτων τα οποία κυκλοφορούν ανά 

τον κόσμο. Αυτή η κατάσταση έχει 8ημιουργήσει παγκόσμιο εν8ιαφέρον και έχουν 
γίνει ήδη διεθνείς διασκέψεις με θtμα την προσπάθεια αποφυγής της περαιτtρω 
ρύπανσης του φυσικού περιβάλλοντος. 

Εμείς ε8ώ σ' αυτό τον τόπο 8εν έχουμε να κάνουμε πολλά πράγματα. 
Ε(μαστε ένας μικρός λαός και δεν μπορούμε να επηρεάσουμε τη γενική κατάσταση 
όσον αφορά το φυσικό περιβάλλον. Μπορούμε όμως να κάνουμε ότι μπορούμε, για 

να 8ιατηρήσουμε το φυσικό περιβάλλον αυτού του τόπου σε επίπε8α ικανο

ποιητικά. Μπορούμε να προσπαθήσουμε να σώσουμε·αυτό τον τόπο, να μην τον 
μεταβάλουμε σε σκουπιδότοπο, να μην καταστρέψουμε τη χλωρίδα και την πανίδα 
του με την αλόγιστη χρήση των φυσικών πόρων. Ελπ(ζω το Υπουργείο Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, ανάμεσα στα καθήκοντα του οποlου είναι και η 8ιατήρηση 

και βελτ(ωση του φυσικού περιβάλλοντος, να κάμνει ότι μπορε( στον τομέα αυτό. 
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Νομίζω ότι έχω την εξουσιο8ότηση όλων να πω ότι στην προσπάθεια αυτή, 
αυτό το Σd>μα 8ε θα φεισθεί οποιων8ήποτε κον8υλίων τα οποία θα απαιτηθούν 
για τη βελτίωση της κατάστασης, αρκεί να πειστεί μόνο ότι η προσπάθεια η 
οποία καταβάλλεται είναι μέσα στα εν8ε8ειγμένα πλαίσια και ότι έχει σκοπό το 

8ημόσιο συμφέρον. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, ύστερα από τα λ(γα αυτά λόγια που έχω πει 
για το φυσικό περιβάλλον και που αντανακλούν όλες τις απόψεις αυτού του 

Σώματος, μπαίνουμε τώρα στην ημερήσια διάταξη, που είναι πρώτα το Κεφάλαιο 
Α ', η Νομοθετική Εργασία. 

Το πρd>το θέμα που έχουμε είναι ιιΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπο
λογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990». Καλd> τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση στο Σd>μα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ
ΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΤ 
ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΤ 1990». 

Πιιρόv'<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέ8ιο ψηφίστηκε σε Νόμο από τη 
Βουλή κατά το ένα μέρος του που αφορούσε τη διάθεση πιστώσεων για την αγορά 
εξοπλισμού για τις ανάγκες της Αστυνομίας. Το άλλο μέρος του νομοσχε8ίου 
αυτού που αφορούσε τη 8ημιουργία αριθμού νέων θέσεων στην Αστυνομία αφέθηκε 
να εξεταστεί περαιτέρω από την Επιτροπη Οικονομικών και ΠροUπολογισμού. 

Η Επιτροπή ενεργd>ντας μέσα στα πλαίσια αυτά ζήτησε και πήρε συμπλη
ρωματικά στοιχε(α :κυρίως σε ό,τι αφορά την κατανομή των νέων θέσεων, αφού τα 
πρόσωπα που θα διοριστοόν σ' αυτές θα επανδρώσουν τα αεροπορικά και πλωτά 
μέσα που αποφασίστηκε να αγοραστούν για τις ανάγκες της Αστυνομίας. 

Συναφd>ς η Επιτροπή εξετάζοντας κάθε νέα θέση ξεχωριστά είναι της γνd>μης 

ότι η Αστυνομία θα μπορούσε να ανταποκριθεί στις νέες ανάγκες με τη 
δημιουργ(α δe:καεννι&: μόνο νέων θέσεων, αντ( των τρι&:ντα έξι που προτείνονται 

από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Με βάση την πιο πάνω θέση της η Επιτροπή έχει ετοιμάσει ξεχωριστό 
νομοσχέ8ιο συμπληρωματικής πίστωσης ύψους !:73,450 με τίτλο ιιΟ περί Συμπλη
ρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 21) του 1990>>, το οποίο υποβάλλει στο 
Σd>μα και ομόφωνα εισηγείται όπως αυτό ψηφιστεί σε νόμο. 



2874 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλψές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση -~-ου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπηκός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι πάρχει έvσ-~-αση όπως 1'0 πρώ-~-ο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;!;73,450 
για τη χρήση του έτους που λήγει σης 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι πάρχει έvσ-~-αση όπως 1'0 δεύ'fερο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσ-~-αση, -i-o δεύ-~-ερο άρθρο εγχρίvε-~-αι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας 
εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεότερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡ.Ι'ΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως -i-o 'fέ-~-αρ-~-ο άρθρο και ο Δεύ-~-ερος Πtναχας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσ-~-αση, -i-o -~-έ-~-αρ-~-ο άρθρο και ο Δεύ-~-ερος Πίνακας 
εγχρίvον-~-αι. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμαηκοό Προϋπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 21) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Τα επόμενα θέματα είναι «0 περί Συμπληρωμαηκοό ΠροΟπολογισμοό Νόμος 
(Αρ. 39) του 1989» και «0 Τροποποιητικός (Αρ. 2) του περί Προϋπολογισμοό 
Νόμου του 1988 Νόμος του 1989» για τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. Καλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευηκής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση 
ιπο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΟΥΝΤΑΙ: «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 39) ΤΟΥ 1989». ΚΑΙ 2. «0 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ (ΑΡ.2) 
ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1988 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1989>>. 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τιiκης Χατζη3ημητρίου 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλιiρης 

Η Κοινοβοuλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέ8ια σε δυο συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 10 
Ιανουαρίου και 7 Μαϊου 1990. Στην πρώτη συνε3ρία της Επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργεlοu Οικονομικών ο οπο(ος και ανέλυσε τις 

πρόνοιες του νομοσχεδ(οu. 

Με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια σκοπε(ται η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πιiγιου Ταμείου π<iσοό ±:53,633 και η 3ιιiθεσή του: 

( α) για την κ&λυψη της 3απιiνης για την αναβιiθμιση της κλίμακας της 

θέσης Διευθυντή Σχολείων Μέσης Εκπαί3ευσης από Α12 σε Α12 
- επεκτεινόμενη κατά δυο προσαυξήσεις αναδρομικά από την 1 η Ιανουα
ρίου 1988· και 

(β) για την καταβολή ισόποσου επιΜματος ει3ικών καθηκόντων στους 

καθηγητές του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου με το επίδομα που κατα

β&λλεται στους καθηγητές της Παι3αγωγικής Ακα3ημίας Κόπρου, 

Το θέμα της αναβ&θμισης της κλίμακας του Διευθυντή των Σχολείων Μέσης 

Εκπαί3ευσης έχει ή8η εγκριθεί από τη Βουλή στα πλαίσια της ψήφισης του 

Τακτικού ΠροUπολογισμού για το 1990 και με τα υπό συζήτηση τώρα νομοσχέδια 
3ί3εται ανα3ρομική ισχύς στην αναβιiθμιση αυτή από τον Ιανουιiριο του 1988, 
ώστε να καλυφθεί και αριθμός Διευθυντών που έχουν στο μεταξύ αφυπηρετήσει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετε( 

τους σκοπούς των υπό συζήτηση νομοσχε8(ων, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεlται 

στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθε( ο τ(τλος τους ώστε να 
αναφέρονται ως 1. «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 22) 
του 1990,, και 2. «0 Τροποποιητικός του περί ΠροUπολογισμοό Νόμου του 1988 
Νόμος του 1990>>, αντιστοίχως. 

Επει8ή από απόψεως ΠροUπολογισμού υπάρχει ανάγκη ανάλογης τροπο

ποίησης, για να καλυφθεί και η περίο3ος από 1ης Ιανουαρίου 1989 μέχρι 31ης 
Δεκεμβρίου 1989 όσον αφορά την αναβιiθμιση της θέσης Διευθυντή Μέσης 

Εκπαί3ευσης, γίνεται εισήγηση από την Επιτροπή όπως ταυτόχρονα ψηφιστεί σε 
νόμο σχετικό σχέ8ιο νόμου υπό τον τ(τλο ({Ο Τροποποιητικός του περ( Προϋπο

λογισμού Νόμου του 1989 Νόμος του 1990ιι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχουν ομιλητιlς σε θιlμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητιlς σε θέμα αρχής, προχωρούμε στην ψήφιση των 

δύο νομοσχεδίων ξεχωριστά. 

Προχωρούμε στη δεότερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδ!ου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι πάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγχρtθε!; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:53,633 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρ!το άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο χαι ο ΠLνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 22) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ιlνσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι πάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Άρθρου 100/102 του Κεφαλαίου 71Α του Πρώτου Πίνακα 
του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεL; 

Επειδή δεν υπάρχει έν0-ταση 1 το δεύτερο άρθρο εγκρ(νεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπο
λογισμού Νόμου του 1988 Ν 6μος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπ&ρχει tνσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα~ 

Επειδή δεν υπ&ρχει tνσταση, το νομοσχkδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θkμα είναι «0 περί Εκδόσεως Φυγοδίκων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
να διαβ&σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΚΔΟΣΕΩΣ ΦΥΓΟ
ΔΙΚΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παρό"'<ες:-

Μανώλ ης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Κυρι&κος Χρίστου 

Μιχιίλης Παπαπίτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό εξέταση νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Μαϊου 1990. Στη συνεδρίαση της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του l'πουργε(ου Δικαιοσύνης 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νομοσχεδ(ου είναι να διευκολύνει την έκδοση φυγοδLκων με βάση 
την Ευρωπαϊκή Σύμβαση Εκδόσεως Φυγοδίκων που κυρώθηκε με το Νόμο 95170 
χωρ(ς την αναγκαιότητα ικανοποίησης των διατ&ξεων των &ρθρων 9(5)(α) και 13 
του περί Εκδόσεως Φυγοδίκων Νόμου του 1970 (97170) οι οποίες απαιτούν την 

απόδειξη εκ πρώτης όψεως υπόθεσης. 

Η Κύπρος kχει κυρώσει με το Νόμο 95/1970 την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για 
την "Εκδοση Φυγοδίκων που έγινε στο Παρίσι την 13ην Δεκεμβρίου 1957. Μετ& 
την κύρωση της Σύμβασης ψηφίστηκε και ο περί Εκδόσεως Φυγοδίκων Νόμος, 
Νόμος αρ. 97 του 1970. Η Σύμβαση αυτή έχει κυρωθεί από 20 ευρωπαϊκός χώρες 
μkχρι σήμερα μεταξύ των οποίων η Αυστρία, Δανία, Γαλλία, Ομόσπονδη 

Δημοκρατία της Γερμανίας, Ελλ&δα, Ιρλανδία, Ισλανδία, Ιταλία, Λίχτενστιiϊν, 

Λουξεμβούργο, Ολλανδία, Νορβηγία, Ισπανία, Σουηδία, Ελβετία, Φιλανδία, 
Πορτογαλία, Τουρκία και το Ισραήλ. 

Ειδικότερα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο προβλέπεται ότι: 

( α) Δε θα ισχύουν οι διατυπώσεις του εδαφίου ( 5) τοy.. &ρθρου 9 του περί 
Εκδόσεως Φυγοδίκων Νόμου σε περιπτώσεις αίτησης για tκδοση 

φυγοδίκων σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για εκδόσεις 
φυγοδίκων- και 
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(β) τα 8ικαωλογητικά στοιχεία που θα απαιτούνται για την έκ8οση 
φυγο8(κων θα είναι εκείνα που προβλέπει το άρθρο 12 της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης. 

Οι προτεινόμενες με το υπό εξέταση vομοσχέ8ιο τροποποιήσεις αποτελούν 

λογική συνέχεια και αναγκαία συνέπεια της υπογραφής και της κύρωσης 8ιεθνούς 
σύμβασης από τη Δημοκρατία της Κύπρου με στόχο την πραγματοποίηση 

στενότερης ένωσης μεταξύ των μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης και με 
συvεργασlα στο 8ικαστιχό πε8!ο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση του υπό εξέταση vομοσχε8tου, 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θόμα αρχής; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα από τη θέση μου, με την ά8ειά σας, απλώς να 
υπογραμμ!σω ότι παρ' όλον ότι εμείς θεωρούμε ότι στις 8ιατάξεις του νομοθε

τήματος το οποίο καλείται σήμερα να ψηφίσει η Βουλή υπάρχουν 8ιατάξεις οι 

οποίες 8ε μας κάνουν ευτυχείς, 8ιατάξεις πίσω από τις οποίες 8ιαβλέπουμε υπό 

ορισμένες προϋποθέσεις, κιν8ύνους καταχρήσεων ή παραβιάσεων 8ιχαιωμάτωv. 

Εντούτοις προχωρούμε στην ψήφιση αυτού του νομοθετήματος, 8ιότ:ι νιώθουμε ότι 
η κύρωση της Διεθνούς Σύμβασης 8ε μας αφήνει κανένα περιθώριο περί του 

αντιθέτου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επει8ή 8εv υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το 8εύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το 8εύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει όνσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκδόσεως Φυγοδίκων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχtδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θtμα είναι «0 περί Εγγραφής και Λειτουργίας Κλινικών 
Εργαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». (Πρόταση νόμου). Καλώ τον 
Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μόλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ'ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ Ύ'ΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ' ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ 
ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΎ'ΡΓΙΑΣ ΚΛΙΝΙΚΏΝ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1990». 
Παpόν'Ι'ες:-

Αλtκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρtσ.ς Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 31 Μαϊου 1990. 
Σκοπός του νόμου που προτε(vεται ε(ναι η τροποποιηση της βασικής 

νομοθεσίας για την εγγραφή· και λειτουργ(α των κλινικών εργαστηρ!ων, ώστε να 

δοθε( παράταση στο χρόνο που προβλέπεται για την κατάρτιση του μητρώου 
κλινικών εργαστηρ!ων από το ομώνυμο Συμβούλιο. 

Η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται εκ των πραγμάτων αναγκαία, επειδή 
οι σχετικοί Κανονισμοί με βάση τους οποίους το Συμβούλιο Κλινικών Εργα

στηρίων θα προχωρούσε στην κατάρτιση του πιο πάνω μητρώου δεν κατατέθηκαν 

έγκαιρα στη Βουλή για ψήφιση. Ως εκ τούτου η αρχικά προβλεπόμενη προθεσμία 

των tξι μηνών παρήλθε χωρίς την ολοκλήρωση της ετοιμασίας του εν 'λόγω 
μητρώου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετε( τους σκοπούς και τις επι
διώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμου, γι / αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομι?-ητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

"Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθε(; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικοό νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το 8εύτερο άρθρο εγκριθε(; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο .άρθρο εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχόος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρί;η ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Ν 6μος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής και Λειτουργίας 

Κλινικών Εργαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ιπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Ιπηρεσίας για σκοποός Διορισμοό, Προαγωγής και Προσαυ
ξήσεων) Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕIΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΟΙΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΣ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΙΝΤΑΙ ((ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΚΠΑΙ
ΔΕIΤΙΚΩΝ ΛΕΙΤΟΙΡΓΩΝ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΗΣ 
ΙΠΗΡΕΣΙΑΣ ΓΙΑ ΣΚΟΠΟΙΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ, ΠΡΟΑΓΩΓΗΣ ΚΑΙ 
ΠΡΟΣΑΙΞΗΣΕΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΙ 1990». 

Παρό\Ιτες:-

Α νδρέά.ς Ψ υλλίδης, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανο
νισμοός σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 15, 22 και 29 
Μαϊου και στις 5 Ιουνίου 1990. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρiυρέθηκαν εκπρόσωποι ~ου Ιπουργείου Παι3είας, ~ου Γραφείου ~ου Γενικού 
Εισαγγελέα -~-ης Δημοκρα-~-ίας και εκπρόσωποι -~-ων συνδικαλι.σ-~-ικών οργανώσεων 
~ων εκπαι3ευηκών ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ. Σης συνε3ρίες ~ης 

Επι~ροπής ή~αν επ(σης παρών και ~ο αξιόημο Μέλος ~ης Βουλής κ. Μ. Παπα

πέ~ρου. 

Σ-~-α πλαίσια -~-ης εξέ-~-ασης -~-ων πιο πάνω Κανονισμών η Επι.-~-ροπή είχε 
επ!σης -~-ην ευκαιρία να μελε-~-ήσει και μια σειρά από γραπ-~-ά υπομνήμα-~-α που 
κα-~-έθεσαν οι πιο πάνω οργανώσεις και διάφορες επισ-~-ολές από επηρεαζόμενους 

εκπαιδευ-~-ικο&;. 

Με -~-ους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδ(δον-~-αι με βάση -~-ις πρόνοιες -~-ου 

ιfρθρου 76 ~ου περί Εκπαι3ευηκής Ιπηρεσίας βασικού νόμου, σκοπεί~αι η 
νομοθε-~-ική ρύθμιση -~-ων θεμά-~-ων που αφορούν -~-ον καθορισμό -~-ης αναγνωρισμένης 
υπηρεσίας -~-,_ων εκπαιδευ-~-ικών λει-~-ουργών για σκοπούς διορισμού, προαγωγής και 
προσαυξήσεων. 

Όπως κα-~-α-~-έθηκε σ-~-ην Επι-~-ροπή από -~-ους εκπροσώπους -~-ου lπουργείου 
Παιδείας και -~-ου Γραφείου -~-ου Γενικού Εισαγγελέα -~-ης Δημοκρα-~-ιας, οι υπό 
εξέ-~-αση Κανονισμοι έρχον-~-αι να ρυθμισουν νομοθε-~-ικά και να κωδικοποιήσουν -~-ην 

((Κρα-~-ούσα μακρόχρονη διοικη-~-ική πρακ-~-ική» ιπα θέμα-~-α που ρυθμίζουν οι πιο 
πcίνω Κανονισμοι 

Ει3ικό~ερα οι υπό αναφορά Κανονισμο( προβλέπουν ~α ακόλουθα: 

(α) εκπαιδευτικο( λει~ουργο( σημαίνει όσους κα~έχουν θέση για ~ην πλή

ρωση ~ης οπο!ας αρμόδια είναι η Επι~ροπή Εκπαιδευτικής Ιπηρεσίας 

(β) καθορίζε~αι η εκπαι3ευηκή υπηρεσία ή προϋπηρεσία εκπαιδευηκοό 

λει-~-ουργού που αναγνωριζε-~-αι για σκοπούς διορισμού, προαγωγής και 
προσαυξήσεων· 

(γ) καθορίζον~αι ~α θέμα~α ~ης απόσπασης και ~ων αναπληρωηκών 

διορισμών σ~η 3ημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία· 

(3) ρυθμίζε~αι ~ο θέμα ~ου υπολογισμοό ~ης υπηρεσίας εκπαι3ευτικού 

λει-~-ουργού σε περιπ-~-ωση που αυ-~-ή διακόπ-~-ε-~-αι· και -~-έλος 

(ε) προβλέπε-~-αι ό-~-ι οι εκπαιδευ-~-ικο[ λει-~-ουργοι που διεκδικούν ανα
γνώριση της προUπηρεσLας -~-ους, σύμφωνα με -~-ους υπό εξέ-~-αση 
Κανονισμούς, θα πρέπει να υποβάλουν, μέσα σε ένα χρόνο από ~ην 

ημερομηνία έναρξης ~ης ισχόος ~ων πιο πιfνω Κανονισμών, αί~ηση 

σ~ην Επι~ροπή Εκπαιδευηκής Ιπηρεσίας. 

Η Κοινοβουλευηκή Επι~ροπή Παι3είας, ~ην πλειοψηφία ~ης, υιοθε~εί ~ους 
σκοπούς και -~-ις επιδιώξεις -~-ων υπό εξέταση Κανονισμών και εισηγεί-~-αι σ-~-η 
Βουλή ~ην ψήφισή ~ους, όπως έχουν ~ελικιf 3ιαμορφωθεί από ~ην Επι~ροπή. 

Η Κοινοβουλευηκή Ομάδα ~ου Σοσιαλισηκοό Κόμμα~ος ΕΔΕΚ 3ιαφωνεί με 
~ον Κανονισμό 11 ~ων υπό εξέ~αση Κανονισμών, όπως έχει 3ιαμορφωθε!, και 
εμμένει σ~ην αρχική θέση ~ης, η οπο!α ε(χε υποσ~ηριχ~εί και από ~ην ΟΕΛΜΕΚ, 
όη δηλα3ή σε περίπ~ωση διακεκομμένης υπηρεσίας η υπηρεσία που προηγήθηκε 
-~-ης διακοπής θα επηρεάζε-~-αι από -~-η διακοπή, μόνο αν η διακοπή αυ-~-ή ξεπερνά 
τα -~-έσσερα χρόνιά. κι αυ-~-ό για να προσ-~-ατευ-~-ούν τα δικαιώμα-~-α εκπαιδεu-~-ικών 
λειτουργών που για διcίφορους λόγους π.χ. λόγω επαναπα-~-ρισμού, μητρότητας 

κ~λ. αναγκάστηκαν να 3ιακόψουν την υπηρεσία ~ους. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 
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Κόριε Πρόεδρε, ακριβώς επειδή έχουμε διαφοροποιημένη θέση όσον αφορά τον 
Κανονισμό υπ' αριθμό 11, η οποίοι διατυπώνεται σαφώς στην Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, ποιροικοιλώ να οινοιγνωστεί και να τεθεί σε ξεχω

ριστή ψηφοφορία ο Κανονισμός 11. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, αυτό θα γίνει, γιατί έχω την εισήγησή σας γραπτώς ενώπιόν μου. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα θέσω πρώτοι τον Κανονισμό υπ 

αριθμό 11, οιφοό η Κοινοβουλευτική Ομ&δοι της ΕΔΕΚ εισηγε!τοιι να τροπο
ποιηθεί ως οικολοόθως: 

11. -( 1) Σε περίπτωση μη συνεχοός υπηρεσίας εκποιιδευτικοό λειτουργοό, ο 
χρόνος της υπηρεσίας που προηγήθηκε της διακοπής υπολογίζεται γιοι 
σκοποός προσαυξήσεων και υπολογισμού του χρόνου που απαι

τείται για προαγωγή, όπως πιο κάτω: 

(οι) αν η διακοπή είνriί μέχρι τέσσερα χρόνιοι, η υπηρεσία που 
προηγήθηκε της διακοπής υπολογίζεται ολόκληρη· 

(β) αν η διακοπή ε!νοιι μεγοιλότερη από τέσσερα χρόνιοι, η υπηρεσ!οι 

που προηγήθηκε της διακοπής υπολογ!ζετοιι κατ& το 1/3. 
Θέτω την εισήγηση αυτή του Σοσιοιλιστικοό Κόμματος ΕΔΕΚ υπό την 

ψήφιση του Σώματος. 

Πόσοι ψηφ!ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ!ζουν ενοιντ!ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18 ενοιντ!ον, κόρι~ Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αροι η εισήγηση οιπορρ!τiτετοιι με 13 ψήφους υπέρ και 18 ψήφους ενοιντ!ον. 
Προχωροόμε τώρα στην ψήφιση των Κανονισμών; 

Υπ&ρχει ένσταση όπως οι Κοινονισμο! εγκριθοόν, όπως διατυπώθηκαν από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στο Κεφ&λοιιο Β' που είναι η κατάθεση Νομοσχεδίων και 
Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περ( των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή Ανοιγγελ(οις Πώλησης 

Εμπορευμάτων σε Τιμι!ς Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. 

Κοιτοιτι!θηκε από το Υπουργε(ο Εμπορ(ου και Βιομηχοιν(οις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιροιπι!μπετοιι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθοι κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

2) Ο περ( Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1990. 
3) Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1990. 
4) Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1990. 
5) Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1990. 
6) Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Τοιμε(ο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990. 
7) Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Τοιμε(ο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990. 
8) Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Τοιμε(ο ανα

κουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμποv-ται όλα ενώπιον -της Κοινοβουλευτικής Επι-τροπής Οικοvομικίilv 
και ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κοινο

vισμο( Αυγόρου του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμποv-ται ενώπιον -της !'Cοιvοβουλe:υ-τικής Επι-τροπής Εσω-τεριχώv. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

10) Οι περ( Ιδιωτικών Νοσοκομε(ων Κοινοvισμο( του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Υγε(οις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(οις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Έγγραφο που αφορά: Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλ
λήλου από την Αρχή Λιμένων Κόπρου δυνάμει του Άρθρου 3(1)(οι) 
του περ( Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ(οιν 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικοι(ου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του . 
1985). ' 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ιΊΡΟΕΔΡΕΎ'Ω~:-~ 

Παραπέμπε-ται ενώπιον -της Κοιvοβουλευ-τικήs' Επι-τροπής Οιχοvομιχώv κίχ.ι 
Προϋπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφο που αφορά: Την παρ&.ταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ

λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Τπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Τπη
ρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Τπουpγείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
ΠpοUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου 

13) Ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990. 

Κατατέθηκε από ,την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ 1 που είναι Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτiς δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση ημερομην!ας 5 Ιουλ!ου 1989 υποβληθε!σα από τον αξιότιμο 
Βουλευτή περιφ~ρειας Λάρνακας κ. Οδυσσ~α Δημητρ!ου και ληφθε!σα 
στις 6 Ιουλ!ου 1989. 
«Ερωτάται το αρμόδιο Τπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα της Βουλής πώς 

προτίθεται vα διαφυλάξει και επιδιορθώσει την παραδοσιακή αποβάθρα στην πόλη 

της Λάρνακας που έχει χαταvτ(σει παγίδα και άκρως επικίν8υνη για τους 

περαστικούς.>> 

Απάντηση ημερομην!ας 5 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εμπορ!ου και 

Βιομηχαν!ας κ. Τάκη Ν~μιτσα στην ερώτηση ΕΓ '718, ημερομηνίας 6 
Ιουλ!ου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφ~ρειας Λάρνακας κ. Οδυσ
σ~α Δημητρ!ου. 

«Σχετικά με τη διατήρηση και επιδιόρθωση της αποβάθρας Λάρνακας σας 

πληροφορώ ότι η παλιά ξόλινη αποβάθρα στη Μαρίνα Λάρνακας, που κηρύχθηκε 

με βάση τον περ( Πολεοaομίας και Χωροταξίας Νόμο ως διατηρητέα, επιaιορ

θώθηκε/συντηρήθηκε από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμοό τα έτη 1985, 1987 
και 1989. Στο μεταξό ζητήθηκε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων να ετοιμάσει 
ολοκληρωμένη μελiτη για την παραπέρα συντήρηση και aιατήρηση τόσο της 

αποβάθρας όσο και του μεταλλικού σκελετού της.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 732 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφ~ρειας Λευκωσ!ας κ. Π~τρο Στυλιανού στις 12 Μαϊου 1990. 
«Οι κάτοικοι Ποταμιάς μέσω του κοινοτάρχη τους κ. Χριστό8ουλου 

Δημητρ!ου κι άλλων παραγόντων, μας ανέφεραν κατά τη σύσκεψη στο γραφε!ο 
της χωριτικής αρχής στην τελευταία επίσκεψή μας στην κοινότητα, στις 21.3.90, 
πως μεγάλη απογοήτευση επικρατε! ανάμεσα στους κατο!κους, γιατ( σημειώνεται 

ουσιαστική καθυστέρηση στην υλοποίηση της εξαγγελθείσας απόφασης της κυβέρ
νησης -που προήλθεν όστερα και από απόφαση της Βουλής να προχωρήσει σε 

νομοθετική ρόθμιση του όλου θέματος αν η εκτελεστική εξουσία aεν αποaεχόταν 
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τις γνωστές θέσεις της ή κωλυσιεργοόσε στη λήψη οριστικής απόφασης- για 
μετακίνηση του βιολογικού σταθμού της κοινότητας. Την αγωνία των κατοίκων 

επιτείνει το γεγονός πως ο σταθμός 8ε λειτουργε( και τα βοθρολύματα αφi"Jνονται 

να ρέουν ακατέργαστα στις 8εξαμενές και στη συνέχεια να κατευθύνονται σε 

παρακείμενο ποταμό, με τα γνωστά συνεπακόλουθα. Εξάλλου πρόσφατες 

μετρήσεις από κυβερνητικούς παράγοντες της στάθμης φρεάτων (λάκκων) πάρά το 
σταθμό απέδειξε ανύψωση της στάθμης των νερών τους κατά μερικά εκατοστά, 

σ / αντίθεση με άλλους σε απομακρυσμένες αποστάσεις, που η στάθμη των νερών 
του κατήλθε. 

Οι κάτοικοι γι 1 αυτό ρωτούν ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα που η εκτε

λεστική εξουσία προσδιόρισε για τη μετακίνηση του σταθμού, και που και ο ίδιος 

ο πρόε3ρος Βασιλε(ου κατιi την επίσκεψή του στην κοινότητα {στις 18.3.90) 3εν 
καθόρισε.>> 

Ερώτηση με ιιρ. ΕΔ' 733 ποu υποβλήθηκε ιιπό το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίιις κ. Πέτρο Στuλιιιvοu στις 12 Μιιϊοu 1990. 

((Ot κάτοικοι Λακατάμιας μας ανέφεραν σε σημερινή επ(σκεψή μας στην 
κοινότητα πως η 8ιάνοιξη νέας λεωφόρου από την Πάνω Λακατάμια (από την 

περιοχή της ΣίΤΑ) μέχρι τη Λευκωσ(α {ως πρώτη φιiση), μήκους 8-9 χιλιο
μέτρων, στις όχθες του Πεδια(ου ποταμού, θάχει τις πιο κάτω θετικές 

επιπτώσεις: 

i. Θα περάσει από ακατο(κητες περιοχές. 

iί. Δε θα καταβληθούν αποζημιώσεις, μιας κι η περιοχή αυτή ανήκει στο 

3ημόσιο. 

iίi. Η όλη λεωφόρος μπορε( να 3ιανοιγε( με την κατασκευή 1-2 μονο 
ανισόπε3ων 3ιαβιiσεων, χωρlς την όπαρξη φώτων τροχα(ας. 

iν. Θα συν'fμήσει το χρόνο σε 8' - 9', αν υποτεθε( ως μέσο όριο 

ταχύτητας 'fα 50 τουλάχιστο χιλιόμετρα, που εtναι 1'0 κανονικό όριο 

ταχύτητας σε κατοικημένη περιοχή -μολονότι η περιοχή 3ε θιiναι 
ουσιαστικά κατοικημενη- ενώ 'fώρα (και σε ώρες αιχμης) οι κάτοικοι 
Π. Λακατάμιας χρειάζονται περ(που 45' - 60' για να φτάσουν στη 
Λευκωσ(α κι αντ(στροφα. 

ν. Η σόντμηση του χρόνου, εξάλλου, θα εξοικονομήσει σε σημαντικό 

βαθμό καόσιμα. 

vi. Θα συμβιiλει στη 3ραστική μείωση εκπομπών μολόβ3ου -και της 

ρόπανσης-στην ατμόσφαιρα. 

νiί. Η 8tα8ρομή θα ε(ναι ασφαλέσ'fερη για τους κατοίκους των περιοχών κι 

ι3ια!τερα για τους μαθητές της με(ζονος Λακατιiμιας, που το 3ημοτικό 

της βρίσκεται πιiνω στη Λεωφόρο Μακαρίου. 

viίi. Προστ(θεται ακόμα πως ο υφιστιiμενος χωματένιος 3ρόμος -που έχω 

στις 22.3.90 3ιανόσει- προσφέρεται ως βιiση για προώθηση του 

θέματος. 

Στη 8εό'fερη φάση θα μποροόσε το έργο να φτάσει μέχρι τ' Ανάγυια. 

Αν για την όλη εκτέλεση του έργου υπιiρχουν οικονομικές 3υσκολlες, 3ε θα 

μποροόσε τοότο να καλόψει μόνο την περιοχή Π. Λακατιiμιας μέχρι το εργο

στάσιο Shoemex στο Στρόβολο, οπότε και η απόσταση θα περιορισ'fε( σε πολό 
μικρότερο ποσοστό του 1/2 'fης πρώ'fης φάσης αλλά και θα επιλόσει τα 

σημαντικότερα κυκλοφοριακιi προβλήματα της περιοχής;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 734 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ(ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Μαϊου 1990. 
«Με σχετικό υπόμνημά της, που μας κοινοποιήθηκε, η χωριτική αρχή 

Αλάμπρας ζητά απάντηση στα πιο κάτω εχχρεμούντα αιτήματά της ποu 
εμπίπτουν στη 8ικαιο8οσ(α τοu Ύποuργείοu Συγκοινωνιών. 

1. Υλοποίηση των συμφωνηθέντων -για προώθησή τους- έργων στην 
κοινότητα. 

2. Δημιουργία πλαγιό8ρομων στην ο8ική αρτηρία Λευκωσίας-Λάρνακας. 

3. Προώθηση σχε8ίου αντιπλημμυρικών έργων για τα όμβρια νερά μετά 
την κατασκευή του 8ρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας. 

4. Επι8ιόρθωση της υπόγειας 8ιάβασης πεζών στο 8ρόμο Λευκωσίας
Λεμεσού. 

5. Δημιουργία 8ιάβασης πεζών στον παλιό 8ρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού. 

6. Επεμβάσεις σε μη απαλλοτριωθέντα χτήματα και προξενούμενες σ' 
αυτά ζημιές. 

Πότε και πώς αντιμετωπίζονται τα αιτήματα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 735 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού στις 12 Μα+ου 1990. 
«Από τη 8ιαχtνηση, μας αναφέρουν οι κάτοικοι Πολιτιχο.ύ, μεγάλων φορ

τηγών αυτοκινήτων "{που 8ιαχι~ούνται για το λατομείο στο Φιλάνι) και του 
φορτίου που απ' αυτά 8έχεται ο 8ρ6μος Επισχοπειού-Πολιτιχοό στα8ιαχά 

καταστρέφεται. Οι εv8ιαφερόμενοι κάτοικοι ζητούν να 8ημιοuργηθεί -σύμφωνα, 
άλλωστε, και με τη σχετική 8ιαβεβα!ωση που πριν από μερικούς τώρα μήνες τους 
8όθηκε-8ρόμος παρακαμπτήριος; 

Πού βρlσκεται το σχετικό θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 736 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημή"<ρη Ηλιάδη στις 12 Μαϊου 1990. 
«Σύμφωνα με επιβεβαιούμενες πληροφορίες το ΝΑΤΟ τον περασμένο Μάρτη 

ενέταξε την Κύπρο στην πολεμική άσκηση 'DENSE CROP - 90' και την 

περιέλαβε μάλιστα στη ζώνη ευθύνης του αρχηγείου Σμύρνης (1) παρα8ί8οντάς την 
ουσιαστικά στην Τουρχ(α. 

Ανάμεσα στα άλλα η ηγεσία του ΝΑΤΟ 8ιόρισε και όργανο με την ονομασία 
'CYPRUS OPS' για τη 8ιεξαγωγή των πολεμικών επιχειρήσεων στην Κύπρο. Το 
σενάριο πρόβλεπε επίσης και τη χρήση του πολεμικού αερο8ρομίου που κατα

σκεύασαν οι Τούρκοι στο κατεχόμενο Λευκόνοικο. 

Το γεγονός είναι συγκλονιστικό. Ενώ όμως η ελληνική κυβifρνηση έχει ή8η 

προβεί σε έντονα 8ιαβήματα προς το ΝΑ ΤΟ, μέχρι στιγμής η άμεσα θιγόμενη 
κυπριακή κυβέρνηση 8εν έχει καν 8ιαμαρτυρηθεί ... 

Γι' αυτό ως βουλευτής αλλά και ως πρόσφυγας από το κατεχόμενο 

Λευκόνοικο που επιμένω ότι η γη του Λευκονο!κου ανήκει στους Λευκονοικιάτες, 

ερωτώ την κυβέρνηση να πληροφορήqει τη Βουλή: 

1. Γιατί παρουσιάζεται άφωνη και ανύπαρκτη και 8εν αντέ8ρασε άμεσα 

μπροστά στην απροκάλυπτη παραβίαση του 8ιεθνούς 8ικαίου και της 
κυριαρχ!ας του κυπριακού κράτους; 
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2. Γιατί δεν καταγγέλλει το ΝΑΤΟ ότι αναγνωρίζει ντε φάκτο τη 

διχοτόμηση και ότι απεργάζεται την κατιfλυση της Κυπριακής Δημο

κρατίας και την ολοκληρωτική υποδούλωση του λαού μας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 737 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Μαϊου 1990. 
((Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον Τύπο ο τραυματίας και ανάπηρος πολέμου 

'Αγγελος Δημητριιfδης είναι ο μόνος που εξακολουθεί να παραμένει ιfνεργος, 

αφού εργάστηκε για λίγο χρονικό διάστημα με σύμβαση στην εκπαιδευτική 
υπηρεσία και απολύθηκε. 

Επειδή σε όλα τα κράτη του κόσμου οι ανάπηροι πολέμου τυγχάνουν 

ιδιαίτερης μεταχείρισης από το κράτος όσον αφορά την εργοδότησή τους, 

ερωτάται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει το πιο 
πάνω θέμα και πότε προτίθεται να εργοδοτήσει αυτό τον ανάπηρο σε οποια

δήποτε θέση της ειδικότητάς του ή και παραπλήσια.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 738 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 15 Μαϊου 1990. 
«Κάτοικος Λεμεσού με γυναίκα πρόσφυγα και 4 παιδιά με βάση τους 

ισχύοντες κανονισμούς δικαιούται το ποσό των f.6,825 για να κάμει αυτοστέγαση 
σε ιδιόκτητο οικόπεδο. Επειδή στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν υπάρχει ιδιό
κτητο οικόπεδο, ο ενδιαφερόμενος αποφάσισε να επιδιορθώσει παλιά πατρική 

οικία στον Αγρό και να εγκατασταθεί στο χωριό του με την οικογένειά του, 

συμβιfλλοντας έτσι και στην αναζωογόνηση της υπαίθρου. Για να επιδιορθωθεί 

όμως η πατρική οικία που βρίσκεται σε άθλια κατάσταση χρειάζεται σύμφωνα με 

εκτιμήσεις !:12,000 περίπου. Ζητήθηκε από την κυβέρνηση να παραχωρηθεί στην 
οικογένεια αυτή το ποσό που δικαιούται για αυτοστέγαση δηλ. :Εβ,825 για 

επιδιόρθωση της κατοικίας χωρίς ιfλλες απαιτήσεις. 

Τα Δημόσια Έργα με δική τους εκτίμηση υποστηρίζουν ότι τα έξοδα 

επιδιόρθωσης θα ανέλθουν στις !:6,090. Αφαιροόνται όμως από τq ποσό αυτό 
!:3,658 ως αξία εργασίας που δήθεν εκτελέστηκε στην οικοδομή. Με λίγα λόγια 
αναβιβιfζεται η αξία του ερειπωμένου σπιτιοό σε !:3,658, πρ'ιfγμα αδιανόητο, 
αφού είναι 'χ«λαμάντουρο' και ακατάλληλο για κατοίκηση. Παραχωρείται λοιπόν 

στον αιτητή το ποσό των f.2,432 για να το μετατρέψει σε κατοικήσιμο! 
Εύκολα διερωτάται ο οποιοσδήποτε πώς είναι δυνατό να επιδιορθωθεί ένα σπίτι 

με ί2,432, τη στιγμή που η κυβερνητική εκτίμηση ανέρχεται σ;ις !:6,090 και η 
ι~διωτική στις Η2,ΟΟΟ. 

ΕRωτιfται λοιπόν το αρμόδιο Υπουργείο τα ακόλουθα: 

1. Γιατί δεν παραχωρείται ολόκληρο το ποσό σ' αυτή την οικογένεια, 

cχ.φού το δικαιούται σε περίπτωση αυτοστέγασης; 

2. Νοουμένου ότι ο αιτητής είναι μιχροUπάλληλος και πολύτεχνος χωρίς 

άλλους πόρους ζωής πώς μπορεί να χάνει τις σχετικές επιδιορθώσεις με 

!:2,432; 

3. Πώς βοηθιf η κυβέρνηση την ανιfπτυξη και επιβίωση της υπαίθρου, 
αφοό παρ' όλες τις διακηρόξεις για αναζωογόνησή της κιfνει ακριβώς 
το αντίθετο; 

4. Οι αιτητής επιδοτείτq.ι ήδη με :Ε40 το μήνα για ενοίκιο κατοικίας και 
μέχρι της στιγμής επιβαρόνθηκε το κριfτος με !:2,500 σόμφωνα με τα 
υπάρχοντα στοιχεία. Πόσα ακόμα θα πληρώσει το κράτος αν ο αιτητής 
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πάψει vα ενδιαφέρεται να επιστρέψει στο χωριό του, πράγμα που θα το 

πράξει, αφού δεν έχει κανένα άλλο πόρο, για να μπορέσει Ύα 

επιδιορθώσει τηv πατρική του κατοικία; 

5. ΓίνΌνται καθόλου σκέψεις για τροποπο(ηση τωv υφιστάμενων κρι-

τηρίων, ώστε να καλύπτονται και αυτού του είδους υποθέσεις;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 739 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πiτρο Στuλιαvού στις 15 Μαϊοu 1990. 
«Την αναδιάρθρωση του Ιστοπαθολογιχοϋ Τμήματος, που -όπως τονίζεται 

σ' έγγραφο που μου απέστειλε στις 21.3.90 ο Παγχύπριος Σύνδεσμος Καρκινο
παθών και Φίλων- είναι ανεπαρκές, μ' αποτέλεσμα να δυσχεραίνεται η ομαλή χι 

οισφοιλής λειτουργία του, ζητούν οι Κύπριοι κοιρκινοποιθείς, μιοις κι οιπό τη σίγουρη 

ιστολογική διάγνωση που θα πραγματοποιηθεί εξαρτάται η ζωή του ~ςrβεvούς. 
Πρόσθετα τονίζουν πως μετά την αφυπηρέτηση στελέχους του εξαιρετικά ζωτικής 
σημοισίοις οιυτού τμήματος το πρόβλημα γίνηκε οξύτερο. 

Πώς αντιμετωπ(ζεται τ' όλο θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 740 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 15 Μαϊοu 1990. 
«Επισκεφθήκαμε σήμερα, ύστερα από πρόσκλησή τους, καταστηματάρχες της 

λεωφόρου Γρίβοι Διγενή που εξέφροισοιν τοι πιο κάτω οιιτήμοιτοι γιοι αντιμετώπιση 
των διαγραφόμενων χινδόνων καταστροφής τους, μετά την ολοκλήρωση τω!Ι έργων 

διαπλάτυνσης της λεωφόρου: ' 

ί. Να μην χατασχευαστε( διαχωριστική νησ(δα ανάμεσα στα δυο τμήματα 

της λεωφόρου. 

iί. Νοι τοποθετηθούν φωτεινοί σηματοδότες (Ζέπροι λ~ιτς). 

iii. Να δημιουργηθούν χώροι στάθμευσης_ για τους πελάτες των κατα

στημάτων. 

Οι καταστηματάρχες τόνισαν πως μετά την καταστροφική εμπειρ(α {για 

χαταστηματάρχε'ζ χι ιδιοκτήτες καταστημάτων) που προέκυψε από τη Βιαπλά
τυνση τηζ λεωφόρου Στpοβόλου θα πρέπει να ληφθούν και τα αναγκαία προστα
τευτικά μέτρα fία τους καταστηματάρχες της λεωφόρου Γρ!βα-Διγενή που καμιά 
ευθόνη δεν τους ε~ιβαρύνει από τη διαφαινόμενη χρεοκοπία τους. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο "Υπουργείο τοι οιιτήμοιτοι κι ιδιαίτεροι την 

ανάγκη δημιουργίας χώρων στάθμευσης για τους πελάτες των καταστημάτων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 741 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 15 Μαϊοu 1990. 
«Διαπλάτυ\ιση χι ασφαλτόστρωση του τμήματος του παλιοό δρόμου Λευ

χωσ!ας - Τροόδους, που διέρχεται από την κοινότητά τους, ζητούν οι κάτοικοι 

Κοιλιοινών, όπως ψες, μέσω του κοινοτάρχη τους Σάββοι Μιχαηλίδη κι άλλων 
ποιροιγόντων μάς τόνισαν κοιτά την επίσκεψή μοις στην κοινότητα υπογροιμμίζοντες 

-όπως εμφα!νεται και από το σε φωτοτυπία επισυναπτόμενο υπόμνημα: 

ί. το πολύ επιχlνΒυνο ορισμένων καμπών (όπως π.χ. παρά την ανεγει

ρόμενη καινούργια εκκλησιά χ.ά.), 

ίί. το αντιοικονομικό της καθεχρονιχής επίστρωσης των παγκέτων με 

χαβάρα, που άφευκτα με τις βροχές παρασόρεται. 

Πώς αντιμετωπίζεται το α!τημα που το βάσιμό του και προσωπικά 
διαπιστώσαμε;)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 742 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλόyική( 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιέττη στις 15 Μα+ου 1990. 
«Πρόσφατα διοχετεύτηκαν στη θαλάσσια περιοχή Ζυγίου 60 τόνοι ακάθαρτου 

πετρελαίου, ως αποτέλεσμα βλάβης του παλιού αγωγού πετρελαίου που υπάρχει 

στην περιοχή. 

Καταβλήθηκαν πολλές προσπάθειες και. δαπάνες για να αντιμετωπιστεί ο 

κίνδυνος μόλυνσης του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

Αγωγοί πετρελαίου υπάρχουν στη θαλάσσια περιοχή Λάρνακας και συγκε
κριμένα στην περιοχή των διυλιστηρίων και του σταθμοό της Α.Η.Κ. στη 
Δεκέλεια, 

Οι κάτοικοι της περιοχής Λειβαδιών Λάρνακας, της Ορόκλινης, της Ορμή
δειας και των προσφυγικών συνοικισμών ανησυχούν από τους υπάρχοντες κινδύνους 

μόλυνσης των περιοχών τους ως αποτέλεσμα της ύπαρξης των πιο πάνω αγωγών. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω, καλείται το αρμόδιο ϊ'πουργε(ο να πληροφορήσει 

σχετικά το Σώμα για τα παρακάτω:-

1. Οι αρμόδιες υπηρεσίες ελέγχουν τους αγωγοός πετρελαίου των διυλι
στηρίων και της Α.Η.Κ. Δεκέλειας; 

2. Γίνονται μετρήσεις στην ατμόσφαιρα για τη διαπίστωση τυχόν 

μόλυνσης του περιβάλλοντος στις επηρεαζόμενες περιοχές, καθώς 

επίσης και της θάλασσας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 743 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 16 Μαϊου 1990. 
«Οι κάτοικοι Σινά Όρους μέσω του κοινοτάρχη τους (Νίκου Αλετράρη) κι 

άλλων παραγόντων μάς υπογράμμισαν, κατά τη χτεσινή επίσκεψή μας στην 

κοινότητα, την ανάγκη για: 

ί. Διαπλάτυνση των δρόμων της κοινότητας. 

ίi. Ουσιαστική κρατική βοήθεια για διάνοιξη αγροτικών δρόμων. Η 
κρατική συνεισφορά, τόνισαν, που βρ(σκεται σε συστοιχ(α με τη 

λυμφατική κοινοτική, δεν επιτρέπει την κατασκευή περισσότερων από 
50-100 μέτρων αγροτικών 3ρόμων ετήσια, γεγονός όμως που οότε 
σε 20-25 χρόνια δε θα ο3ηγήσει σε αντίκριση του προβλήματος. 

ίίί. Την αόξηση της παρεχόμενης για όδρευση ποσότητας νεροό προς την 
κοινότητα, μιας και: 

α) Από την ίδια πηγή ( 'Χαντάρες' στον Άγιο Νικόλαο) -υ3ροδο
τούνται και τα χωριά Τεμπριά κι Ευρύχου- πα(ρνουν τον ίδιο 

αριθμό σε κυβικά μέτρα νερού που υδροδοτούνται τα πιο πάνω 
χωριά από εικοσαετtας, που σημείωσαν από τότες μικρή, μα 
σταθερή δημογραφική ανάπτυξη. 

β) Προστέθηκαν μετά το 1974 για ό3ρευση από την ί3ια ποσότητα 
δυο στρατόπεδα, τα γραφεία της Μητρόπολης Μόρφου, κυβερ
νητικά γραφεία που μεταφέρθηκαν από την κατεχόμενη Μόρφου 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία, Αστυνομική Δόναμη Μόρφου, Γεωρ
γικό Τμήμα, Γραφείο Επάρχου, Κτηνιατρείο, Δικαστήριο κτλ.) 
και διπλασιάστηκαν σχεδόν οι μαθητές του Γυμνασίου -Λυκε(ου 

Ευρύχου. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα δικαιολογημένα τούτα αιτήματα;>> 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 744 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσlας κ. Πtτρο Στuλιαvοι\ στις 16 Μαϊοu 1990. 
«Τα Καλιάνα μέσω του κοινοτάρχη τους (Σάββα Μιχαηλίδη) κι άλλων 

παραγόντων μάς έθιξαν κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην κοινότητα και τα πιο 

χάτω αιτήματα (φωτοτυπία του εγγράφου επισυν&:πτεται), που εμπlπτουν στ-η 
8ιχαιο8οσία του Υπουργείου Εσωτερικών: 

1. Χωρομkτρηση -σχετικό διάβημα έχουν ήδη κάμει από τετραετίας- των 

αγροτικών δρόμων, έτσι που οι ι8ιοχτήτες των χτημάτων που 8ιαπερά 

ο αγροτικός δρόμος να μπορούν να τ' αξιοποιήσουν. 

2. Τοίχους αντιστήριξης σ' ορισμένα σημεία του κόριου δρόμου προς το 

χωριό. 

3. Επιχορήγηση του οδικοό φωτισμού, λόγω και της μεγάλης kκτασης της 

κοινότητας, του αραιού της κατοίκησης και της σταθερής δημογραφικής 
της αποψίλωσης { 450 κάτοικοι το 1960, 250 μόνο σήμερα κι απ' 
αυτούς οι πλείστοι συνταξιούχοι). 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο Υπουργείο στα τρία αυτά αιτήματα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 745 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσlας κ. Πtτρο Στuλιανοι\ στις 16 Μαϊοu 1990. 
«Οι κοινοτάρχες Καλιανών χαι Σινά Όρους χι άλλοι κάτοικοι των δυο 

κοινοτήτων ζήτησαν κατά την τελευταία {στις 14.5.90) επίσκεψή μας στις 

κοινότητες την αναπαλαίωση χι αξιοποίηση των εγκαταλειμμένων δυο Βημοτιχών 

σχολείων τους -οι λίγοι μαθητές των δυο κοινοτήτων μεταβαίνουν στο Δημοτικό 

Γ αλάτας- ως: 

ι. κοινοτικό κέντρο (στα Καλιάνα) και 

ιι. πολιτιστικό κέντρο {στο Σινά Όρος). 

Στοχεύει -χι αν ναι, πότε και πώς- το αρμόδιο lπουργειο να ικανοποιήσει το 

ευγενικό τούτο αlτημα των δυο κοινοτήτων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 746 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσ!ας κ. Πtτρο Στuλιαvοι\ στις 17 Μαϊοu 1990. 
«Οι αγρότες των κοινοτήτων της Σολιάς (Τεμπριάς, Καλιανών, Σινά Όρους 

κ.ά.) διαμαρτύρονται, γιατί ο ΟΓΑ τους ζητά να καταβάλουν αναδρομικά 

ασφάλιστρα για το χαλάζι από το 1979 μέχρι το 1989 που ασφαλίστηκαν (ύψους 
μερικών εχατοντιiδων λιρών για χιiθε περεπτωση), ενώ δεν είχαν και το 
παράλληλο δικαίωμα υποβολής αιτήσεων για αποζημιώσεις από το είδος αυτό της 

ζημιάς -μολονότι υπέστησαν κατά καιρούς τέτοιες ζημιές- μιας και δεν καλύ

πτονταν {όταν υπέστησαν τις ζημιές) από το σχέδιο. 

Πρόσθετα οι κάτοικοι ζητοόν την εξέταση του ενδεχομένου κάλυψής τους από 

το βακτηριακό κάψιμο, που επιφόρει τρομακτικές ζημιές στις καλλιέργειες. 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο lπουργε(ο στα δυο τούτα θέματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 747 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσtας κ. Πtτρο Στuλιαvοι\ στις 17 Μαϊοu 1990. 
«Οι κάτοικοι Καλιιiνων ζητούν να πληροφορηθούν: 

i. Ποιο το σχέδιο αξιοποίησης του παραδοσιακού -και Κριθέντος από το 
αρμόδιο τμήμα ως διατηρητέου- σταθμού Καλιανών; 

ii. Πότε θα ολοκληρωθεί η ομολογουμένως αξιόλογη προσπάθεια αναπα
λαίωσης που άρχισε εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα;» 



2891 

Ερώτηση με οφ. ΕΔ' 748 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιαvού στις 17 Μαϊοu 1990. 
«Επειδή καμιά ουσιαστική ως τα τώρα λύση δεν έχουμε προσφέρει στον 

τομέα της αξιοποίησης της 'σχόλης' (κοιτά την οιρξάμενη, ήδη, μεσημβρινή θερινή 
ανάπαυση) στις πωλήτριες καταστημάτων -χι ιδιαίτερα σ 1 όσες προέρχονται από 
μακρινές κοινότητες- ( οότε η οιυτοινοιγκοιστική ποιροιμονή τους στοι μοιγοιζιά 

συνιστά 'εμπρέπουσα' λύση, ούτε με τα υποτυπώδη γραφεία, που κάπου στη 

Λήδρας λυμφατικά δρουν, 'επιτελείται' το έργο που τους ανατέθηκε}, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να κατατοπίσει το Σώμα αν στοχοθετεί τη λειτουργία 
χ·ξντρου/ ων, που θα προσφέρει στις πωλήτριες τις στοιχειώδεις ανέσεις με τρόπο 
που οι πωλήτριες: ' 

ί. Ν οι βρουν το περιβάλλον γιοι ξεκοόροιση κοιι τ~ διάβοισμοι λογοτεχνικών 
κ.ά. βιβλίων, περιοδικών κοιι εφημερίδων. 

ii. Να τύχουν αυτομόρφωσης και 

111. Να προχωρήσουν στην εκμάθηση μιας ξένης γλώσσας.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 749 ποu uποβλήθηκε από -το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu σ-τις 17 Μα+οu 1990. 

«0 Κύριος δρόμος που διέρχεται μέσα από την κοινότητα Έμπας και συνδέει 
την Πάφο με το μοναστήρι Αγίου Νεοφότου χρειάζεται σοβαρή επδιόρθωση κοιι 

εκσυγχρονισμό, για να ανταποκρ(νεται στις σημερινές ανάγκες. 

Καλε(ται το αρμόδιο Ύ'πουργε(ο να μας ενημερώσει κατά πόσο σκοπεόει και 
πότε να βελτιώσει και εκσυγχρον(σει αυτό το δρόμο,)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 750 ποu uποβλήθηκε από -το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu σ-τις 17 Μαϊοu 1990. 

((Ot κτηνοτρόφοι της κοινότητας Κουκλιών Πάφου, ανταποκρινόμενοι στην 
ανάγκη να μετακινήσουν τις μάντρες τους εκτός της κοινότητας, υπέβαλαν εδώ 

και μερικοός μήνες αιτήσεις για δανειοδότηση, όμως μέχρι τώρα δεν πήραν 
απάντηση. 

Ποιροικοιλείτοιι το αρμόδιο Υπουργείο ναι ενημερώσει τη Βουλή πότε θοι 

εξεταστούν και θα εγκριθούν αυτές οι αιτήσεις.)) 

Ερώ-τηση με αρ. ΕΔ' 751 ποu uποβλήθηκε από -το Βοuλεu-τή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu σ-τις 17 Μαϊοu 1990. 
«Στο χωριό Κοόκλιοι της Πάφου οιποιλλοτριώθηκε γη γιοι τις ανάγκες των 

οικογενειών που πρέπει να μετακινηθούν από την αρχαιολογική ζώνη. 

Ποιροικοιλείτοιι το αρμόδιο Υπουργείο ναι ενημερώσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αναφορικά με την πολιτική ή τον τρόπο που προτίθεται να παρα
χωρήσει τα οικόπεδα και γενικότερα να βοηθήσει για τη στέγαση αυτών των 
οικογενειών.)) 

Ερώ-τηση με αρ. ΕΔ' 752 ποu uποβλήθηκε από -το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσ!ας κ. Πέ-τρο Σ-τuλιαvού στις 19 Μαϊοu 1990. 
((Νέα προσπέλαση στον κύριο δρόμο Λευκωσίας-Τροόδους -με βάση την 

υποσχεθείσοι διοιδικοισίοι που εξήγγειλε ο τέως Υπουργός Συγκοινωνιών κοιι 
Έργων κ. Πρωτοπαπάς, σε σύσκεψη στο Υπουργείο του, σύμφωνα με την οποία 

θα αναλαμβανόταν σχ_ετική μελέτη για τη δυνατότητα διάνοιξης τέτοιας προσπέ

λασης στη γνωστή περιοχή, παρά το 'γεφύρι' - ζήτησαν ψες οι κάτοικοι Τεμπριάς 
με επικεφαλής τον κοινοτάρχη τους κ. Α. Στυλιανού, δεδομένου πως το χειμώνα 
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(από το Νιόβρη ως το τέλος τ Απρίλη) κλείει ο μοναδικός προσπελ&σιμος 
δρόμος προς τον κύριο δρόμο από τα υπερχειλίζοντα νερ& του Κλ&ριου, με 
αποτέλεσμα η κοινότητα για έξι περίπου μήνες να αντιμετωπίζει οξύτατο 
πρόβλημα προσπέλασης. 

Πού βp(σχe:ται το όλο θέμα;» 

Απάντηση ημερομηv(ας 3 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 172, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινοu Παπαρέ. 

((Σχετικά με το θέμα της υ8ατοπρομήθειας του χωριού Σούνι-Ζανατζιά σας 

πληροφορώ ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδ&των έχει ετοιμ&σει σχέδια για τη 

μεταφορ& μέρους της πηγής 'Κεφαλόβρυσος '. Η δαπ&νη του έργου υπολογίστηκε 
στις Ε116,ΟΟΟ και τούτο έχει περιληφθεί στις προτάσεις του πιο πάνω τμήματος 
για τον ΠροUπολογισμό Αναπτύξεως 1991.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 189, ημερομηνίας 10 
Οκτωβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. 
Πέτροu Στuλιανοu. 

«Σχετικ& με τη διαπλ&τυνση/επαναχ&ραξη του δρόμου Παλαιχωρ(ου-Ασκ& 

θ ' ' παρα ετω τ~ πιο χατω: 

Από προχαταρχτιχή εξέταση του θέμα,τος προέκυψε ότι το έργο 8εν μπορε( 

επί του παρόντος να ενταχθεί στο Δεκαετές Πρόγραμμα Οδικής Αν&πτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 247, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Νίκοu Μακρίδη. 

«ΣΧ,-ετιΧ&- με τ1j\ι--κα;ασχευή του αγωγού μεταφοράς νερού στην παραλιακή 
περιοχή Περβολιών και Μαζωτού σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Η σχετική καθυστέρηση που παρουσι&στηκε σε ορισμένα στ&δια της 

εργασίας οφείλεται στην αv&γκη όπως ο κεντρικός αγωγός τοποθετηθεί 
σε θέση παρ&λλ ηλα με προτεινόμενο δρόμο πρωταρχικής σημασίας. 

Επειδή ο δρόμος αυτός δεν είναι υφιστ&μενος κατέστη αναγκαία η 

έχ8οση 8ιαταγμάτων απαλλοτρίωσης και επlταξης ι8ιωτιχής περιου

σ!ας οι ι8ιοχτήτες της οποίας 8εν συγκατατέθηκαν στην τοποθέτηση 

του αγωγού, 

(β) στόχος του σχεδίου είναι όπως δοθεί νερό σε μέρος τουλ&χιστον της 

περιοχής μέσα στον τρέχοντα χρόνο, και 

(γ) οι επι8ιοpθώσεις των 8ρόμων που επηρεάζονται από το έργο γ(vονται 

το ταχύτερο μετά τηv τοποθέτηση του αγωγού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 361, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζη

γιάννη. 

ι<Σχετικά με την επι8ιόρθωση των σπιτιών στα οποία 8ιαμένουν γέροντες 

πρόσφυγες στο συνοικισμό Σωτήρας Αμμοχώστου, σας πληροφο"ρώ ότι το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως &ρχισε να επιδιορθώνει κατ&λληλα τις κατοικίες αυτές 

συμπεριλαμβανομένου και του βαψίματός τους. Εξ&λλου το γραφείο του Επ&ρχου 
Αμμοχώστου φρόντισε για την απομάχρυvση των άχρηστωv αντικειμένωv που 
βρ(σκονται σε χώρους ακατοlκητων σπιτιών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 366, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίοu 1989, ,τοu 
Βοuλεuτή,εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. · 

«Σχετικά με τη Λεωφόρο Τζων Κέvνεντυ στην Παλλουριώτισσα σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

Με σκοπό τ~ βελτίωση των συνθηκών τροχαίας κυκλοφορίας στη Λεωφόρο 
αυτή και ιδιαίτερα στη συμβολή της με την οδό Τρύφωνα Τρύφωνος, ο Δήμος 
Λευκωσίας προωθεί την απαλλοτρίωση ιδιωτικού χτήματος, με σκοπό τη διάνοιξη 
νέου δρόμου που να συνδέσει την οδό Τρύφωνα Τρύφωνος με την οδό Καραβά. Με 
τη διευθέτηση αυτή θα εξυπηρετείται καλύτερα και ο κυβερνητικός οιακισμός 
Αγίας Βαρβάρας. · 

Παράλληλα, ετοιμάστηκαν και προωθούνται σχέδια για την τοποθέτηση 
πασσάλων και οδικού φωτισμού από το κατάστημα ΣΕΚΑΛ μέχρι τον κυκλο
φοριακό κόμβο παpά το ΣΟΠΑΖ.» 
Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 409, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

ΣτuλιανοU. 

«Σχετικά με το θtμα της χρησιμοποίησης της τάφρου στη Λευκωσία για 

διακίνηση των πεζών σας πληροφορώ τα αχόλουθα:-

Το θέμα καλύπτεται από το ενιαίο ρυθμιστικό σχέδιο Λευκωσ(ας και μέσα 

στα πλα(σια του σχεδίου περιοχής που ετοιμ&.στηκε για την κεντρική εμπορική 

περιοχή της πρωτεύουσας διαμορφώθηκε κατάλληλη πολιτική που περιλαμβάνει 
προτάσεις και για την τ&.φρο, τα τείχη και τους προμαχώνες. Για την τάφρο 
διαλαμβάνεται πρόταση για τη δημιουργία συνεχούς πεζόδρομου σε όλο το μήκος 

της, περιλαμβανομένων και των τμημ&.των της που βρίσκονται στην κατεχόμενη 

περιοχή. Η υλοποίηση της πρόνοιας αυτής θα γίνει από το Δήμο Λευκωσίας κατά 

στάδια, στα πλαίσια της εκτέλεσης ειδικών έργων σε ξεχωριστά τμήματα της 

τ&.φρου, ανάλογα με τις προτεραιότητες και τους διαθέσιμους πόρους.>) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Υγείας κ. 

Πανίκοu Παπαγεωργίοu στην ερώτηση ΕΔ. 424, ημερομηνίας 14 Δεκεμc 
βρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
ΣτuλιανοU. 

«Σχετικ&. με τοποθέτηση Κύπριου ασθενούς .(δημόσιου υπαλλήλου) σε κατά
λογο αναμονής με αριθμό 2702 σας πληροφορώ ότι μετά από εξέταση διαπι

στώθηκε ότι ο ισχυρισμός αυτός είναι ανυπόστατος. 

2. Ο αριθμός 2702, ήταν ο αύξων αριθμός καταλόγου που γράφτηκε ο 

ασθενής και όχι ο αριθμός αναμονής. Στον κατάλογο αυτό καταγράφονται όλα τα 

ορθοπεδικά περιστατικά από το 1983 από τα πλέον απλά που χρειάζονται τοπική 
αναισθησ(α μέχρι τα επείγοντα που χρειάζονται άμεση επέμβαση ή και περίπλοκα 

που χρειάζονται γενική επέμβαση αλλά μπορούν να περιμένουν. Όλα τα 
ι • λ β ι ι ι ι 

επε~γοντα περιστατικα, περι αμ ανομενων των ατυχηματων, τυγχανουν αμεσης 

χειρουργικής επ<μβασης. Πρόσθετα tνας αριθμός από τον κατάλογο αναμονής 

αναλόγως της σοβαρότητας καλείται κάθε βδομάδα για χειρουγική επtμβαση. 

3. Μετά από έλεγχο του .κατάλογου αναμονής διαπιστώθηκε ότι σχεδόν τα 
δυο τρίτα των περιστατικών, που μπορούσαν να περιμένουν έχουν τύχει της 
αναγκαίας χειρουργικής θεραπείας από το 1983 tως το 1989, και ότι οι 

εναπομείναντες ασθενείς δεν θα αναμένουν να χειρουργηθοόν πέραν του έτους. 
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Το ορθοπεδικό τμήμα ανέκαθεν είχε το μεγαλύτερο πρόβλημα, και μετά από 
συντονισμένες προσπάθειες, κατορθώθηκε να μειωθε( ο κατάλογος αναμονής. Οι 
μεγάλες χειρουργικές επεμβάσεις από 2 τη βδομάδα το 1987 αυξήθηκαν σε 4-5 
σήμερα. Παράλληλα αυξήθηκε και ο αριθμός των άλλων χειρουργικών επεμ
βάσεων. 

ο ' β' ' ξ' ι χειρουργιχες επεμ ασεις εχουν ως ε ης: 

1983 435 
1984 375 
1985 448 
1986 693 
1987 867 
1988 878 
1989 984 

Επ(σης ενδεικτικό της αύξησης της εργασ(ας που γ(νεται στο ορθοπεδικό 

τμήμα ε(ναι και οι πιο κάτω δαπάνες για ορθοπεδιΚά εμφυτεύματα. 

1985 Λ. 153,150 
1986 145,425 
1987 87,000 
1988 205,000 
1989 311,000 

4. Αναφέρεται επίσης ότι τους τελευταίους 3 μήνες ενδυναμώθηκαν οι 
ορθοπεδικές κλινικές στην Πάφο, Λεμεσό, Λάρνακα στις οποlες πραγματο
ποιούνται τώρα δύσκολες επεμβάσεις, που προηγουμένως μόνο στη Λευχωσ(α 

μπορούσαν να γ(νοuν, με αποτέλεσμα να παρατηρηθε( αποσυμφόρηση και πιο 

γρήγορη εξυπηρέτηση των ασθενών. Σήμερα ο κατάλογος αναμονής ε(ναι γόρω 
στους 12 μήνες περlπου. Ασφαλώς οι προσπάθειες θα σuνεχ(σουν, με στόχο την 
πλήρη εξάλειψή τους. Ηδη συζητείται επίσης και η πιθανότητα αποστολής 
ασθενών με χρόνιες παθήσεις στον ιδιωτικό τομέα. 

Είναι σαφές από τα πιο πάνω ότι ο ασθενής προέβηκε σε βεβιασμένες 
ενέργειες και κατέληξε σε αυθαίρετα συμπεράσματα τα οπο(α δεν αποτελούν 

αντικειμενική κριτική των ορθοπεδικών μοο; πραγμάτων.>> 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 15 Μα+ου 1990 '<Ου Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Παύλου Σαββίδη σ'<ην ερώ'<ηση ΕΔ' 431, ημερομηνίας 19 
Δεκεμβρίου 1989, '<Ου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ't"ου 
κ. Ν{κου Μακρίδη. 

«Σχετικά με τη βελτ(ωση των δρόμων Ξυλοφάγου - Αγίας Ν άπας και 
Φρενάρους - Βρυσούλλων παραθέτω τα πιο κάτω: 

(α) Δρόμος Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας 

Η Βελτίωση του δρόμου αυτού έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 

στα πλαίσια των μέτρων για την οδική ασφάλεια (Αρ. Απόφασης 32.687 ημερ. 
1.12.1989). Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ετοιμάζει κατασκευαστικά σχέδια για 
τη διαπλάτυνση του οδοστρώματος του υφιστάμενου δρόμου μήκους 15 χλμ. και 
βελτίωση των επιφανειακών κόμβων προς τα χωριά Λιοπέτρι και Σωτήρα. Τα 
σχέδια υπολογίζεται ότι θα εί\ιαι έτοιμα περl το τέλος Αυγούστου του 1990. 

Η έναρξη του έργου προγραμματίζεται μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 1991. 
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Το κόστος για τη βελτ(ωση του δρόμου αυτού uπολογLζεται σε :Ε2 εκ. 

περ!που. 

(β) (ί) Δρόμος Φρενάρους-Βρυσούλλων 

Η βελτίωση του δρόμου αυτού έχει επίσης εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο στα πλαtσια των μέτρων για την οδική 

ασφάλεια. 

Ολόκληρος ο δρόμος (4χλμ.) θα επανακατασκευαστεί από το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων. Τα σχέδια θα εlναι iτοιμα περl το 
τέλος Αυγοόστου 1990. 

Η έναρξη του έργου προγραμματίζεται μiσα στο Πρώτο 
εξάμηνο του 1991. Το προκαταρκτικό κόστος για τη βελτίωσή 
του υπολογίζεται σε !:600,000.-

(iί) Έχουν δοθεί οδηγίες να αναβαθμιστεί σόντομα η σήμανση και 
σηματοδότηση του βελτιωμένου τμήματος του πιο πάνω δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαϊου 1990 του Υπουρyοu Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφiδη στη\/ ερώτηση ΕΔ' 466, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 
1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφι\ρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανοu. 

«Το Υπουργεlο Παιδείας, εκτιμώντας ότι το έργο του Άντρου Παυλίδη 
'Μεγάλη Κυπριακή Εγκυκλοπα(δεια' είναι αξιόλογο και χρήσιμο για τις σχολικές 

βιβλιοθήκες, προέβηκε, σε διάφορες ημερομηνίες, στην αγορά σειρών του έργου, 

χρησιμοποιώντας ποσά από το άρθρο Δ27 05 629 'Ανάπτυξη Σχολικών 

Βιβλιοθηκών' του ΠροUπολογισμοό Ανάπτυξης. Το 1987 αγοράστηκαν 4 σειρές 
από 6 τόμους η κάθε σειρά, το 1988 αγοράστηκαν 4 σειρές από 8 τόμους και το 
1989 αγοράστηκαν Β σειρiς από 1 Ο τόμους. 

Τα σχολεία, επίσης, έχουν τη δυνατότητα να αγοράσουν το έργο από το ποσό 

που τους χορηγείται για ανάπτυξη της βιβλιοθήκης τους. 

Η τακτική αυτή θα συνεχιστε( και μετά την ολοκλήρωση του έργου.» 

Συμπληρωματική απάντηση ημερομηνίας 18 Μαϊου 1990 του Υπουργού 
Παιδείας κ. Χριστόφορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 474, ημερομηνίας 5 
Ιανουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Η διαδικασία για την πλήρωση της θέσης Ερευνητή Α' έχει ολοκληρωθεί 

και τώρα προχωρεί η διαδικασία πλήρωσης της θέσης Ανώτερου Ερευνητή που 

βρίσκεται ενώπιον της αρμόδιας Τμηματικής Επιτροπής. 

Η Τμηματική Επιτροπή θα επιληφθε( του θέματος αυτού το ταχύτερο 

δυνατό.» 

Απάντηση ημερομην,ίας 2 Μα+ου 1990 του Υπουρyοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 478, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοu. 

«Σας πληροφορώ ότι ο Δήμος Αγίου Δομετίου, στην αρμοδιότητα του οποίου 
εμπ(πτει η βελτίωση του οδικού φωτισμού όσο και του οδικού δικτύου της 

περιοχής του γενικότερα, προωθε( την εκτέλεση των αναγκα(ων βελτιωτικών 

έργων μέσα στα πλα(σια των οιΚονομικών του δυνατοτήτων και ανάλογα με τις 

εκάστοτε προτεραιότητες. Το ασφαλτικό οδόστρωμα της οδού Ικάρου και των 

άλλων δρόμων της γόρω περιοχής έχει ήδη επιδιορθωθεί και προγραμματίζεται 
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και η κατασκευή πεζοδρομίων μiσα στα προσεχή 2-3 χρόνια. Ο οδικός φωτισμός 
της ο8ού Ικάρου θεωρε(ται μεν ικανοποιητικός αλλά και σ 'αυτό τον τομέα 

προγραμματίζεται βελτlωσή του στο μέλλον με την αντικατάσταση των συνήθων 

λαμπτήρων με ιfλλους προηγμένης τεχνολογίας.>> 

Απάντηση ημερομηνlας 27 Απριλίου 1990 του Υπουργού Γεωργ{ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλlδη στην ερώτηση ΕΔ' 489, ημερο
μην{ας 11 Ιανουαρ{ου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Σχετικά με τη 8ημιουργ(α χατασχηvωτιχού/εχ8ρομικού χώρου στον Πεύκο 

της Πέρα Βάσας παραθέτω τα πιο κάτω:- , 

{α) Η κατάσταση σχετικά με το θέμα παραμένει όπως έχει εκτεθεί στην 

απάντησή μου στη σχετική ερώτηση του ίδιου Βουλευτή που έδωσα 
στις 14.1.89. Αναφιfρεται όμως ότι, έκτοτε, το Τμήμα Δασών κατα
σκεύασε προστατευτικό χυγχλ(δωμα γύρω από τον Πεύκο της Πέρα 

Βάσας και σύντομα θα τοποθετηθούν παγκάκια γύρω απ' αυτό ώστε οι 

επισκέπτες να μπορούν να κάθονται και να χρησιμοποιούν 'ξηρά 

τροφή' αντί να ψήνουν σοόβλα. 

(β) Η περιοχή του Πεόκου της Πιfρα Βάσας βρίσκεται στα σόνορα του 

δάσους, η δε δημιουργία οποιουδήποτε χατασκηνωτιχού/εκδρομιχοό 

χώρου στην περιοχή θα προκαλέσει προβλήματα διαχείρισης και 
ιδια(τερα χινδόνους προκλήσεως πυρκαγιών, η έγκαιρη κατάσβεση των 

οποίων θα ήταν δύσκολη λόγω του γεγονότος ότι δεν υπάρχει μόνιμα 

δασικό προσωπικό στην περιοχή.)) 

Απάντηση ημερομην{ας 3 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμlν στην ερώτηση ΕΔ' 530, ημερομην{ας 24 Ιανουαρ{ου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με το θιfμα της δαπάνης για την επέκταση του αγωγοό υδατοπρο
μήθειας του Συμβουλίου Βελτιώσεως Μονιάτη σας πληροφορώ ότι η δαπάνη για 
το έργο αυτό καταβλήθηκε εξολοκλήρου από το ενδιαφερόμενο Συμβοόλιο, με 
δάνειο που συνήψε από τους δανειστικούς επιτρόπους, γιατ( η επέκταση απο
σχοπε( να καλύψει περιοχές όπου παρατηρειται οικοπεδική και οικιστική ανά
πτυξη για παραθεριστικούς σκοπούς. Από τις αναπτύξεις αυτές το Συμβούλιο έχει 
σεβαστό οικονομικό όφελος και γι' αυτό η κυβιfρνηση δεν τις επιχορηγεί.» 

Απάντηση ημερομηνlας 7 Μα+ου 1990 του Υπουργού Παιδε{ας κ. Χριστό
φορου Χριστοφlδη στην ερώτηση ΕΔ' 542, ημερομηνlας 1η Φεβρουα
ρlου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσ{ας κ. Πέτρου 
Στυλιανού. 

«Στη Σεβέρειο Βιβλιοθήκη και σε άλλες βιβλιοθήκες που υπάγονται στο 

lπουργείο Παιδείας δεν υπάρχουν αρχέτυπα βιβλία, δηλ. βιβλία που έχουν εκδοθεί 
πριν το 1500 και που χαρακτηρίζονται ως incunabula. Ιπάρχουν όμως αρκετά 
βιβλία που είναι εκδόσεις μετά το 1500 τόσο στη Σεβέρειο όσο και σε άλλες 
βιβλιοθήκες για τα οποία λαμβάνεται κάθε δυνατή φροντίδα, ώστε να μην 
καταστραφοόν. Τα βιβλία αυτά δε δανείζονται. Δίδονται όμως για χρήση σε 
ειδικοός ερευνητtς και μόνο μιfσα στη βιβλιοθήκη. 

Γ(νονται προσπάθειες γι:α συντήρηση όλων των παλιών εκδόσεων που έχουν 
ανάγκη.)) 
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Απ<fvτηση ημερομηνίας 3 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 560, ημερομηνίας 10 Φεβροuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογι,;ής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 
«Σας πληροφορώ ότι για την κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στο χωριό 

Μουτοuλλάς προωθε(ται, σε συνεννόηση με -ro Συμβούλιο Βελ-rιώσεως του χωριού, 
η απαλλοτρ(ωση κατάλληλου χώρου.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα•ί•οu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην ερώτση ΕΔ' 563, ημερομηνίας 12 Φεβροuαρίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

ιιΣας πληροφορώ ότι ο Δήμος Στροβόλου προγραμματίζει να εκτελέσει φέτος 
ορισμένα βελ-rιωτικά έργα στο αργά.κι που διασταυρώνει -rην οδό Κουρίου, οπότε 

τα προβλήμα-rα που αντιμετωπ(ζουν οι κάτοικοι της περιοχής θα ξεπεραστούν.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11Μα+οu1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 

Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 572, ημερομηνίας 15 
Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

ιιΤο όριο ταχύτητας στις κατοικημένες περιοχές (αστικές και αγροτικές} έχει 

καθορισθεί σε 50 χλμ. ανά ώρα για λόγους οδικής ασφάλειας. Μεγαλύτερο όριο 
ταχύτητας στις περιοχές αυτές όπου διακινο~5νται ποδήλατα, μοτοσυκλέττες και 
πεζοί θα δημιουργούσε αυξημένους κινδύνους πρόκλησης δυστυχημάτων. 

Το όριο ταχύτητας δύναται να διαφοροποιηθεί με τη συναίνεση του Αρχηγού 

της Αστυνομίας, μόνο σε ορισμένες περιοχές όπου ο αριθμός των πεζών είναι 

περιορισμένος και η συχνότητα των παρόδων μικρή ή όταν αυτές ελέγχονται με 
φώτα τροχαίας και νησίδες.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας 
κ. Ανδρέα Φιλίπποu στην ερώτηση ΕΔ' 573, ημερομηνίας 15 Φεβροuα
ρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοι\. 

ιιΤο Βιβλιογραφικό Παράρτημα της Επετηρίδας του Κfντρου Επιστημονικών 

Ερευνών για τα έτη 1984-87, (που περιλαμβάνει όλη την κυπρολογική βιβλιο
γραφία των ετών 1980-89, με συμπληρώσεις από το 1965 κ.ε.} και το οποίο έχει 
πρόσφατα εκδοθεί, δεν έχει κυκλοφορήσει ακόμα, γιατί το Υπουργείο Παιδείας 
έχει ζητήσει γνωμάτευση από το γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα για θέμα το 
οποίο αφορά το περιεχόμενο του εν λόγω βιβλίου και το οποίο πιθανώς να έχει 

vομικές επιπτώσεις σ-rο Κέντρο Επισ-rημονικών Ερευνών το οπο(ο έχει εκδώσει 

-rον τόμο.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 578, ημερομηνίας 19 
Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

ιιΣχετικά με το θέμα της πληρωμής τελών αποκομιδής σκυβάλων από τα 
παροπλισμένα πλοία σας πληροφορώ -rα πιο κάτω: 

(α} Σύμφωνα με τους Κανονισμούς της Αρχής Λιμένων Κύπρου για κάθε 

πλοίο που φθάνει στην περιοχή του λιμανιού της Λάρνακας ή της 
Λεμεσού πληρώvοv-ταt δι.καιώμα-rα αποκομιδής σκυβάλωv -rα οποtα 
κυμαίνονται από J:2.50 μέχρι J:18.75 την ημέρα, ανάλογα με την 
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κατηγορία του πλοίου. Όλα τα πλοία είναι υποχρεωμένα να πλη

ρώνουν τα εν λόγω 8ικαιώματα, εlτε παρα8ώσουv σκύβαλα είτε όχι, 

ώστε η υποχρέωση αυτή να αποτελεί αποτρεπτικό παράγοντα για τη 
ρήψη σκυβάλων στη θάλασσα. 

(β) Τα παροπλισμένα πλοία πληρώνουν το ελάχιστο ποσό όπου προνοούν 

οι εν λόγω Κανονισμοί, δηλαδή !:2.50 την ημόρα και τούτο γιατί πάλι, 
σύμφωνα με σχετικούς κανονισμούς, ένα παροπλισμένο πλοίο θα πρέπει 
να διατηρε( ελάχιστο πλήρωμα. Έτσι και τα παροπλισμένα πλοία 

αναμένεται να δημιουργούν σκύβαλα.>> 

Απάντηση ημερομην!ας 30 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εμπορίοu και 
Βιομηχαν(ας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 593, ημερομην(ας 19 
Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
χ. Πέτροu Στuλιανοu. 

<ι(α) Είναι γεγονός ότι μελετήθηκε από το ίπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας το ενδεχόμενο απόλυσης αριθμού τεχνιτριών της ίπη

ρεσίας Χειροτεχνίας/Οικοτεχνίας γιατί αποδείχτηκε ότι η δραστη

ριότητα της παραγωγής στα εργαστήρια της υπηρεσίας είναι ασύμφορη 

και αντιοικονομική. Ωστόσο, καμιά απόλυση δεν έγινε μέχρι σήμερα 

ούτε στάληχε ειδοποίηση για απόλυση, 

(β) το όλο θόμα αποτέλεσε αντικείμενο διεξοδικής συζήτησης στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασίας της Βουλής στις 2.3.90 το δε ίπουρ
γείο Εμπορίου και Βιομηχανίας παρακλήθηκε να επανεξετάσει την 
πρόθεσή του για απόλυση εργατικού προσωπικού, και 

(γ) δεν υπάρχει πρόθεση όπως η ίπηρεσία Οικοτεχνίας/ Χειροτεχνίας 

περιορίσει τις δραστηριότητες παραγωγής και εμπορίας τουναντίον θα 
τις προωθήσει σε μεγαλύτερο βαθμό αναπτύσσοντας προς τούτο 
στενότερη συνεργασία με ιδιώτες οιχοτέχvες και βιοτέχνες προς τους 

οποίους θα ανατίθεται η παραγωγή έναντι αμοιβής με το κομμάτι.>> 

Απάντηση ημερομηνfας 21 Απριλ(οu 1990 τοu Υποuργοu Παιδε(ας 
χ. Ανδρέα Φιλ(πποu στην ερώτηση ΕΔ' 597, ημερομην(ας 21 Φεβροuα
ρ(οu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας χ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

«Το ίπουργείο Παιδείας περιέβαλλε πάντοτε και εξακολουθεί να περι[tάλλει 
με πολλή στοργή τα σχολεία της υπαίθρου. 

Στο Γυμνάσιο Κάτω Πύργου υπηρετούν είκοσι εκπαιδευτικοί με πλήρη ή 
μερική απασχόληση. Δεκατtσσερις εκπαιδευτικοί είχαν, την 1 η Σεπτεμβρίου 
1989, αναγνωρισμένη εκπαιδευτική υπηρεσία 5 ως 25 tτη, τρεις καθηγητές 2 ως 
5 έτη και τέσσερις καθηγητές κάτω από δυο έτη. Πιο συγχεχριμέvα 1 οι τέσσερις 
καθηγητές που είχαν υπηρεσία κάτω από 2 ότη ήταν μια καθηγήτρια των 
αγγλικών και ένας εκπαιδευτής (πρακτικών γνώσεων) με uπηρεσ(α 10 μηνών, ένας 
καθηγητής των φυσικών με υπηρεσία 3 μηνών και ένας καθηγητής της μουσικής 
που δεν ε(χε προUπηρεσ(α, Συνεπώς, το Γυμνάσιο Κάτω Πύργου συγκρίνεται πολύ 
ευνοϊκά με όλα τα υπόλοιπα σχολεία. 

ίπήρξαν σχετικός δυσκολίες στο μάθημα της χημείας του συνδυασμού 2, 
αλλά το πρόβλημα αυτό ξεπεράστηκε με τη βοήθεια των οικείων επιθεωρητών. 

Έχει διαπιστωθεί ότι σε μερικές περιπτώσεις δημιουργούνται προβλήματα 

ισόρροπης στελέχωσης των σχολείων της υπαίθρου λόγω του ότι οι περί 
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Εκπαιδευτικών Λειτουργών (τοποθετήσεις, μετακινήσεις και μεταθέσεις) Κανο

vισμο( του 1987 παρουσιάζουν αδuναμlες και ελλεlψεις. Γι' αυτό στο Υπουργείο 
Παι3είας άρχισε ή3η η μελέτη του τρόπου εξάλειψης των προβλημάτων αυτών.>> 

Απάvτηση ημερομηvίας 8 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Εμπορίοu και 
Βιομηχαvίας κ. Τάκη Νέμιτσα στηv ερώτηση ΕΔ • 616, ημερομηvίας 
27 Φεβροuαρίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας 
κ. Πέτροu Στuλιαvοu. 

<<(α) Η εμπορία των εσπεριδοειδών διεξάγεται μέσα σε ένα ανταγωνιστικό 
περιβάλλον τόσο στο εξωτερικό, όσο και στο εσωτερικό όπου οι τιμές 
3ιαμορφώνονται με βάση την προσφορά και τη ζήτηση και είναι εκτός 
του διχοό μας ελέγχου. 

(β) Εκτός των ι3ιωτών εξαγωγέων που ασχολούνται με την εμπορία των 

εσπερι3οει3ών υπάρχει και η ΣΕΔΙΓΕΠ στην οποία οι παραγωγοί 

μπορούν να 3ηλώνουν έγκαιρα τις προς εξαγωγή προβλεπόμενες 

ποσότητες που είναι διατεθειμένοι να διαθέσουν μέσω του Συνεργα

τικού αυτού Οργανισμού ο οποίος πληρώνει στους παραγωγοός τις 
τιμές που εξασφαλίζει στις αγορές του εξωτερικού, μείον τα σχετικά 

έξο3α, και 

(γ) Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας προωθεί την εμπορία και 

εξαγωγή των εσπερι3οει3ών μας μέσο 3ιαφημίσεων και κατάλληλης 

ενημέρωσης των ενδιαφερομένων μερών, καθώς και με την προσφορά 
καλών υπηρεσιών για τη λύ.ση προβλημάτων που αναφύονται στην 

ομαλή 3ιεξαγωγή των εξαγωγών.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 23 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Υγείας κ. Παvίκοu 
Παπαγεωργίοu στηv ερώτηση ΕΔ' 619, ημερομηvίας 28 Φεβροuαρίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λάρvακας κ. Οδuσσέα 
Δημητρίοu. 

«Σχετικά με τη λειτουργία τμήματος εξωσωματικής γονιμοποίησης στο 
Μακάρειο Ν οσοκομε(ο σας πληροφορώ ότι το νοσοκομε(ο αυτό διαθέτει εκπαιδευ

μένο ιατρικό προσωπικό καθώς και τον αναγκα(ο εξοπλισμό για τη διενέργεια 

εξωσωματικής γονιμοποίησης. Λόγω έλλειψης του αναγκαίου προσωπικού η 

υπηρεσία αυτή δεν παρέχεται προς το παρόν, ελπ(ζεται όμως ότι θα αρχ[σει να 
παρέχεται μόλις "καταστεί 3υνατή η στελέχωση της υπηρεσίας με τεχνικό 

εργαστηρίου. 

Οι ιατρικές υπηρεσίες 3εν ανταγωνίζονται τον ι3ιωτικό τομέα γιατί με την 
παροχή της υπηρεσίας αυτής θα εξυπηρετούνται μόνο οι περιπτώσεις δικαιούχων 

γυναικών και όχι όλες οι περίπτώσεις.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 21 Απριλίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας 
κ; Αvδρέα Φιλίπποu στηv ερώτηση ΕΔ' 623, ημερομηvίας 1η Μαρτίοu 
1990, τοu Βουλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιαvοu. 

«Η συστέγαση σχολείων που λειτουργούν τις ί3ιες ώρες 3ημιουργεί πράγματι 
κάποια προβλήματα. Η συστέγαση όμως ημερήσιου και εσπερινού σχολείου 3εν 
παρουσιάζει προβλήματα, γιατί το βρά3υ όλο το σχολικό κτίριο παραχωρείται στο 

εσπερινό. Στη 3ιάθεση του εσπερινού σχολείου βρίσκονται όλες οι ει3ικές αίθουσες 

καθώς και η βιβλιοθήκη. Με τον τρόπο αυτό αξιοποιείται για πιο πολλές ώρες το 

σι.ολικό κτίριο και ο σχολικός εξοπλισμός. 
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Ο αριθμός των μαθητών στα εσπερινά σχολεία είναι μικρός. Τη φετινή 

σχολική χρονιά, για παράδειγμα, έχει ως εξής: 

Εσπερινό Γυμνάσιο Λευκωσίας 115 μαθητές 
Εσπερινό Γυμνάσιο Λεμεσού 72 » 
Εσπερινό Γυμνάσιο Πάφου 38 » 

Είναι, συνεπώς, αντιοικονομικό μέτρο η ανέγερση ξεχωριστών σχολικών 
κτιρίων για κάθε ένα από τα πιο πάνω εσπερινά σχολεία, τη στιγμή που υπάρχουν 
δεκάδες κτίρια που δεν αξιοποιούνται με οποιοδήποτε τρόπο τα βράδυα. 

Είναι εξάλλου γνωστό ότι η κυβέρνηση έχει πρόσφατα αποφασίσει και 
τοποθετείται ήδη κεντρική θέρμανση σε κάθε νέο σχολικό χτίριο, ενώ ταυτόχρονα 
μελετώνται οι δυνατότητες εγκατάστασης κεντρικής θέρμανσης και στα παλιά 

κτίρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρι!α Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 624, ημερο
μηνίας 2 Μαρτίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφι!ρειας Λεu
.;:ωσίας κ. Πι!τροu Στuλιανοu. 
«Σχετικά με την ποιότητα του νερού του φράγματος Πολεμιδιών σας 

πληροφορώ τα πιο κάτω: 

Από τη μέχρι τώρα αξιολόγηση των αναλόσεων νερού του φράγματος 

Πολεμιδιών, που διεξάγονται πάνω σε συστηματική βάση από το Κρατικό 

Χημείο, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

{α) Το νερό είναι κατάλληλο για αρδευτικούς σκοπούς και δεν υπάρχει 

κίνδυνος δημιουργίας προβλημάτων για την υγεία του κοινού. 

(β) Ο πρόσφατος θάνατος ψαριών οφείλεται βασικά στην έλλειψη επαρκούς 

οξυγόνου στην περίμετρο του φράγματος και για την αντιμετώπιση της 

κατάστασης τέθηκε σε λειτουργ!α σύστημα διοχέτευσης αέρα στο βυθό 

του φράγματος για αύξηση του οξυγόνου, με ικανοποιητικά αποτε

λέσματα. Για καθαρά προλ.ηπτικούς λόγους έχουν ανασταλε( οι άδειες 
ψαρέματος στο φράγμα. 

Οι αρμόδιες υπηρεσ(ες του κράτους παρακολουθούν στενά την όλη κατάσταση 

και λαμβάνουν όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα για την απάμβλυνση των προβλη
μάτων που δημιουργούνται από το λυματότοπο 'ΒΑ ΤΙ' μέχρι που να κατα

σκευαστε( το αποχετευτικό σύστημα Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μα+οu 1990 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρι!α Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 634, ημερο
μηνίας 8 Μαρτίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφι!ρειας Λεu
κωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

<<Σχετικά με το θέμα της ανόρυξης γεωτρήσεων στην περιοχή 'Πάνω 

Κάμπος' Ποταμ(ου για αρδευτικούς σκοπούς παραθέτω· τα πιο κάτω: 

Από μελέτες που έγιναν από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως του 

Ίπουργε(ου τούτου, διαφάνηκε πως οι πιθανότητες ανεύρεσης υπόγειου νερού στην 

περιοχή 'Πάνω Κάμπος' Ποταμ(ου ε(ναι πάρα πολύ περιορισμένες. Γι' αυτό η 

ανόρυξη γεώτρησης στην εν λόγω περιοχή έχει πολύ χαμηλή .προτεραιότητα.» 
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Απιiντηση ημερομην(ιις 22 Μιι+ου 1990 του Υπουργού Εργιισ(ιις ιcιιι 
Κοινωνικών Ασφιιλ(σεων ιc. Ιιiιcωβου Αριστείδου στην ερώτηση ΕΔ' 
655, ημερομην(ιις 23 Μιιρτ(ου 1990, του Βουλευτή ειcλογιιcής περι

φέρειιις Λευιcωσ(ιις ιc. Πέτρου Στυλιιινού. 

«Η Έκθεση της Τμηματικής Επιτροπής για την πλήρωση της μιας κενής 
μόνιμης θέσης Ανώτερου Λειτουργοό Ινστιτούτου Εχπαίδευσηs Προσωπικού 
Ξενοδοχε(ων και Επισιτιστικής Βιομηχαν(ας, ημερομην(ας 24 Απριλ(ου 1990, 
στάληκε στην Επιτροπή Δημόσιας Ιπηρεσ(ας, για προώθηση, στα πλα(σια των 
περ( Δημοσ(ας Ιπηρεσ(ας Νόμων του 1967 έως 1987.» 
Απιiντηση ημερομηνlιις 15 Μιι+ου 1990 του Υπουργού Εσωτεριιcών 

ιc. Χρ. Βενιιιμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 675, ημερομην(ιις 11 Απριλίου 
1990, του Βουλευτή ειcλογιιcής περιφέρειιις Λευιcωσlιις ιc. Πέτρου 
Στυλιιινου. 

«Σχετικά με τους Δημοτικούς Κανονισμούς σας πληροφορώ τα ακόλουθα:

Σύμφωνα με τον περ( Δήμων Νόμο,η θέσπιση Δημοτικών Κανονισμών ε(ναι 
ευθύνη των Δημότικών Συμβουλ(ων. Και ενόσω ένα Συμβούλιο δεν προβα(νει σε 
τροποποιήσεις τούτο σημαίνει ότι οι ισχύοντες Κανονισμοί ιχανοποιοόv τις 

ανάγκες του.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Και μπα(νουμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ' στο οπο(ο συνεχ(ζεται η συζήτηση 
τριών θεμάτων. Το πρώτο θέμα του οποιου η συζήτηση συνεχίζεται είναι «Η 

συνεχιζόμενη κωλυσιεργ(α της κυβέρνησης Βασιλε(ου, παρά τα επανειλημμένα 
ψηφ(σματα της Βουλής, να προχωρήσει στην άμεση α(τηση για ένταξη στην 

Ε.Ο.Κ.>>, θέμα εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Γαλανό εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συvάδελψοι. 1 τα μεγάλα θέματα στην Κύπρο και στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων έχουν ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό. Όλο και συζη
τούνται χωρίς όμως να παίρνονται αποφάσεις. Είναι και αυτό ένα από τα κύρια 
χαρακτηριστικά της κοινωνίας μας. Φοβάται τα ξανοίγματα και δειλιά μπροσ-rά 
στο νέο. 

Το θέμα της Ε.Ο.Κ. το συζητούμε πάνω από ε(κοσι χρόνια. Πρώτα ως 
περιστασιακό θέμα και όχι ως ζήτημα πολιτικής κατεύθυνσης και προοπτικής. 
Κινηθήκαμε πάνω σ' αυτό το πολύ μεγάλο πολιτικό πρόβλημα χωρ(ς ευρύτερους 

προβληματισμούς και εκε( αποδ(δεται και μια σχετική διάσταση απόψεων που 

παρουσι&στηκε όλα τα προηγούμενα χρόνια. Δεν ε(χαμε ποτέ επαφή με το όραμα 
της ευρωπαϊκής ενότητας και μέσα από αυτό σκέψεις και προοπτικές για μια νέα 
θέση της Κύπρου και του κυπριακού προβλήματος μέσα στον κόσμο. Στην 

κυπριακή ζωή μπήκε από το παράθυρο ως συνέπεια της ένταξης της Βρεταν(ας 

και όχι ως δική μας επιλογή, όταν πρωτοσυζητήθηκε. Και τώρα εμποδ(ζεται η 

α(τηση, όχι με δική μας απόφαση, όχι από δικούς μας υπολογισμούς, αλλά λόγω 

Βρετανικής αντ(δρασης και πολεμικής εναντ(ον της υποβολής α(τησης για ένταξη 

της Κύπρου στις ευρωπαϊκές οικονομικές κοινότητες. 
Η καταγγελ(α που κάμνουμε, ε(ναι συγκεκριμένη, στηρ(ζεται σε πληροφορ(ες 

και στηρ(ζεται και σε μια συγκεκριμένη πολιτική ανάλυση που δε θα προχωρήσω 
να την εκθέσω ενώπιον του Σώματος, γι.ατ(_ έχει εκτεθε( σε παλαιότερες 
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περιπτώσεις και θα 'θελα να μείνω μέσα αποκλειστικά στο θέμα που έχουμε 
εγγράψει. Αναφέρουμε λοιπόν και επιμένουμε ότι η κυβέρνηση uποκύπτουσα σε 

Βρετανικές πιέσεις αποφεύγει να κάμει την αίτηση για ένταξη της Κόπρου στην 

Ε.Ο.Κ. 

Τα τελευταία χρόνια, αμέσως μετά την τελωνειακή ι\νωση τέθηκε 8υναμικά 

το θέμα της ένταξης. Φάνηκε από την αρχή ότι η θέση είχε μια ευρότατη πολιτική 

υποστήριξη, όμως το θι\μα ακόμα συζητείται. Οργανώθηκαν εκ8ηλώσεις, κινητο
ποιήθηκαν οι υποστηρικτές της ένταξης, έγιναν συζητήσεις στη Βουλή, βγήκαν 
ψηφίσματα και όμως και σήμερα 8ε γνωρίζουμε πότε η κυβέρνηση θα προχωρήσει 

στην υποβολή αίτησης. Όταν καλοόνται στη Βουλή οι κυβερνητικοί παράγοντες 

μας λέγουν κάποιες αόριστες απόψεις για κατάλληλο καιρό, για αναγκαίες 

προετοιμασ(ες. Δε μπαίνουν όμως στον κόπο να μας εξηγήσουν ποιες είναι οι 
πραγματικές 8υσχολίες, γιατ( 8εν ομολογούν τους πραγματικούς λόγους και 

αποκρύπτουν τους πραγματικούς λόγους και από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

και από τον κυπριακό λαό. 1 Ο πως και 8ε μας λεν 1 λόγω όλων αυτών των 
αναστολών που οι απαγορεύσεις και οι παρεμβάσεις τρίτων επιβάλλουν, πότε θα 
είναι γι' αυτοός ο κατάλληλος καιρός υποβολής της αίτησης. Εμείς θεωρήσαμε 

κατάλληλο καιρό την ελληνική προε8ρία και υποστηρίξαμε τότε την άμεση 

αίτηση. Και αργότερα θεωρήσαμε κατάλληλο καιρό το α8ιέξο8ο στις συνομιλ(ες, 

τον περασμένο Ιούνη, και πιο πρόσφατα κατάλληλο καιρό το αι3ιέξο8ο μετά τη 
Νέα Υόρκη. Με μια τέτοια κίνηση θα 8ίναμε νέες 8ιαστάσεις στο κυπριακό, μια 
νέα 8ιεθνοπο(ηση της κρ(σης και θα ανοίγαμε ευκαιρίες αξιοποίησης των νkων 

ευρωπαϊκών 8υνατοτήτων. 

Μας είχε λεθχεί ότι η Κυπριακή αίτηση θα υποβαλλόταν αμέσως μετά την 

Αυστριακή και τη Μαλτέζικη και ότι δεν ήταν σωστό να συνδεόταν με την 

Τοόρκικη α(τηση. Για λόγους συζήτησης και λόγω καλής πίστης 8εχθήκαμε αυτή 
τη 8ικαιολογία της κυβέρνησης και αναμέναμε ότι μετά την Αυστριακή.α(τηση θα 
υποβαλλόταν η Κυπριακή αίτηση. Έγινε η Αυστριακή και η Κυπριακή όχι. 

Λέχθηκε ότι θα ήταν προτιμότερο να υποβαλλόταν η αίτηση επί άλλης 
προε8ρίας και όχι Ελληνικής, για να μη δοθεί, όπως λέχθηκε τότε, εθνικός 

χαρακτήρας στην αίτηση. Έκτοτε πέρασε η Γαλλική, πάει να λήξει η Ιρλανδική, 

χωρίς να γνωρίζουμε σε ποια προε8ρία θα γίνει η αίτηση της Κόπρου. Τώρα 
8ιαρρέουν πληροφορίες ότι η α(τηση θα υποβληθεί επί Ιταλικής προε8ρίας, μετά 
τον Ιούλιο. Αναφέρονται πάλιν χρονολογίες. Ειλικρινά ακούσαμε τόσες πολλές 

χρονολογίες και προUποθέσεις υποβολής που 8ε μποροόμε αυτή τη στιγμή να 

δεχθούμε απλώς αυτές τις φήμες ως στοιχείο που θα μπορούσε να διαλύσει τις 

έγνοιες και τις αμφιβολίες μας. 

Δεν υπάρχει ενημέρωση του πολιτικοό κόσμου για την υποβολή της αίτησης, 

ούτε ενημέρωση του λαού σαν να επρόκειτο για το πιο επικίνδυνο απόρρητο που 

πρέπει να 8ιαφυλαχθε( με κάθε θυσ(α. Και όμως ο χρόνος υποβολής της αίτησης 

έχει καθοριστική σημασία και φοβοόμαστε και αναφέρουμε, με πλήρη συναίσθηση 

σοβαρότητας αυτών που λέμε, ότι αν καθυστερήσουμε ακ6μα λίγο θα είναι αργά 

για να υποβάλουμε αίτηση kνταξης. Γιατί, στο μεταξό, θα εκ8ηλωθεί νέα 

πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα, θα κινητοποιηθούν Αμερικανοι και 

Βρετανοί, θα κινηθοόν προς τις Ευρωπαtκές χώρες, θα τους πουν να μη γίνει δεκτή 
η Κυπριακή αίτηση και 8εν ξέρω σε πιο φιάσκο είναι 8υνατό να καταλήξει μια 
Κυπριακή αίτηση μετά από την εκδήλωση νέας πρωτοβουλίας του Γενικού 
Γραμματέα, αφού αφήσαμε στο μεταξύ να περάσει ανεκμετάλλευτος ένας 
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ολόκληρος χρόνος τραγικού α8ιεξό8ου γύρω από το κυπριακό πρόβλημα που 
ευνοούσε απόλυτα την υποβολή της Κυπριακής α(τησης. Ως τώρα θα 'πρεπε να 
υπήρχε μια πλήρης ενημέρωση του λαού. Δεν έγινε αυτή η ενημέρωση. Θα 'πρεπε 

να ε(χαν οργαvωθε( συζητήσεις στα μέσα μαζικής επικοιvωv(ας με τις πολιτικές 

8υνάμεις του τόπου. Δεν έγιναν οι συζητήσεις στα μέσα μαζικής επικοινωνίας με 

τις πολιτικές δυνάμεις τόυ τόπου και την κυβέρνηση και όλους μαζ( πάνω σε τόσο 
μεγάλα στρατηγικής σημασίας θέματα, όπως το θέμα της αίτησης για ένταξη της 
Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. Σε άλλες χώρες όλα αυτά τα θέματα αποτελούν τα κεντρικά 

σημεία πολιτικής και δραστηριότητας του κράτους, των θεσμών των μηχανισμών, 
των διανοουμένων, των πολιτικών παραγόντων. Σ' εμάς εδώ είναι σαν να ε(vαι 
ένα κάστρο κλειστό και προσπαθούμε να το εκπορθίσουμε χωρίς πολλή επιτυχία 
και δυνατότητα, γιατ( τα κλειδιά και τις δικαιοδοσίες τις κρατά η κυβέρνηση και 

τις κρατ.ά σαν αποκλειστικό προνόμιο δικό της. Μονοπωλεί την εξουσία πάνω στο 
θέμα και βάζει φραγμό στο γνήσιο προβληματισμό και τη σωστή ενημέρωση του 
λαού πάνω σε θέματα Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας. Και να μη μας πει 

κανένας αρμό8ιος ή αναρμό8ιος του Ρ.1.Κ. ότι παρεμβαίνουν τα κόμματα για να 

εμπο8ίζουν τη σωστή μετά8οση ει8ήσεων από το Ρ.1.Κ., όταν τόσο μεγάλα 
θέματα δεν συζητούνται στο Ρ.1.Κ., δε συζητούνται από τα μέσα μαζικής 

επικοινωνίας, 8ε 8ια8ραματίζει το ρόλο, όχι μόνο το σωστό, αλλά ρόλο ύπαρξης 

μέσων μαζικής επικοινωνίας. Και ξεκίνησε η συζήτηση την περασμένη Πέμπτη 

σ 'αυτό το Σώμα, ενεγράφη τέτοιας μεγάλης σημασίας θέμα και μίλησε ο 
εισηγητής ο κ. Γαλανός, για να αναφέρει το βρά8υ η τηλεόpαση ότι ομίλησε ο 
κ. Γαλανός, σαν να μη ξέρουμε ότι μιλά ο κ. Γαλανός. 

(γέλια) 

Μιλά, μιλά. Και καλά και πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και πολλές φορές παραμιλά μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και όμως για το Ρ.Ι.Κ. 8εν ήταν αρκετό, για να αναφέρει οτι8ήποτε πάνω 
στο τι μας ε(πε ο κ. Γαλανός πάνω στο θέμα. 

(γέλια) 

Κύριοι συνά8ελφοι, πραγματικά η μείωση της σημασίας του θέματος, ο 
περιορισμός της σημασίας του θέματος είναι τέτοιος που μας 8ημιουργεί 
ανησυχίες για τον τρόπο που το αντιμετωπίζει η κυβέρνηση και κατά πόσο έχει 

συνεί8ηση για το τι σημαίνει η υποβολή της αίτησης της ένταξης της Κύπρου στην 

E.Q.K. Η υπομονή της συντριπτικής πλειοψηφίας της Βουλής άρχισε να 
εξαντλείται. Η σημερινή συζήτηση θα πρέπει να καταλήξει σε ψήφιση απόφασης ή 
πρότασης νόμου που να υποχρεώνει την κυβέρνηση να κάμει την περίφημη και 
πολυσυζητημένη αίτηση. Δε μπορούμε πια να 8εχθούμε οποια8ήποτε άλλη 

αναβολή, γιατί στο κάτω-κάτω 8εν έχουμε κανένα λόγο υπόψη μας που να 

8ικαιολογεί τέτοια αναβολή. Νομίζουμε ότι έχουμε κιόλας καθυστερήσει. Οι 

συγκλονιστικές ευρωπαϊκές εξελίξεις έχουν μεταθέσει το εν8ιαφέρον της Ε.Ο.Κ. 
στην Κεντρική Ευρώπη, με ανάλογο περιορισμό του εν8ιαφέροντος στη Μεσόγειο 
και ακόμα μεγαλότερο περιορισμό του εν8ιαφέροντος στις τοπικές κρ(σe:ις και 
περιορισμό του e:ν8ιαφέροντος στο Κυπριακό και περιορισμό του έν8ιαφέροντος 

στη Μέση Ανατολή, γιατί υπάρχουν άλλου εί8ους εξελίξεις και αφήσαμε όλο αυτό 

το χρόνο να πe:ρνά ανεκμετάλλευτος και να παραμερ(ζονται θέματα τόσον άμεσης 
ζωτικής σημασίας για την επιβίωση της Κύπρου. . 
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Θα πρέπει η αίτηση να επισπευσθεί γι' αυτόν ακριβώς το λόγο. Να συν8εθεί η 
Κύπρος με την ευρύτερη ανακατάταξη των 8υνάμεων αυτή την εποχή, με τον 

τερματισμό του ψυχρού πολέμου. Και 3εν αναφέρομαι σε ποια συσχέτιση 

βρίσκεται το Κυπριακό με αυτή την εξέλιξη, τη 8ιαφοροποίηση των στρατιωτικών 
συμφωνιών και την ένταξη και τη 8υνατότητα της ένταξης της Κύπρου στα 

πλαίσια των νέων υπό 8ιαμόρφωση αντιλήψεων για την ευρωπαϊκή ασφάλεια. 

Είναι πια φανερό ότι η Ε.Ο.Κ; θα υποστεί μια σημαντική 8ιεύρυνση μέσα στη 

8εκαετία του 1990. Αίτηση αυτή την εποχή μας συν8έει με την πορεία για μια 
ευρύτερη ευρωπαϊκή ενότητα τη στιγμή ακριβώς που η Τουρκία στρέφεται προς 
σωβινιστιχές και επεκτατικές επιλογές και γίνεται συντελεστής 8ιάσπασης μέσα 
στον (8ιο τον ευρωπαϊκό χώρο. Όταν η Κύπρος συν8εθε( με τη έννοια της 

ευρωπαϊκής ενότητας, συν8εθεί με τις ευρωπα'ίκές εξελ(ξεις για ενότητα, από τον 

Ατλαντικό ως τα Ουράλια, τότε θα υποχρεωθεί η Ευρώπη να 8ει το σύνολο των 

αποσταθεροποιητικών ενεργειών της Τουρχ(ας στην Ευρώπη και στην περιοχή. 
Πέραν της υπόθεσης της παραβίασης των ανθρωπίνων 3ικαιωμάτων των Τούρκων 

πολιτών, του Αρμένικου και του Κουρ3ιχού προβλήματος, των προβλημάτων που 

8ημιουργεί η Τουρκ(α στη Γερμανία με τους Τούρκους εργάτες, των προβλημάτων 

που η Τουρκία 8ημιουργεί στην Ελλά8α και τη Βουλγαρία με τις Μουσουλμανικές 
μειονότητες, των προβλημάτων που 8ημιουργεί η Τουρκ(α στη Σοβιετική Ένωση 

με τις 8ραστηριότητες στο Αζερμπαϊτζάν, θα υπάρξουν χαι οι σωστές 8ιαστάσεις 

του τούρκικου πλέον προβλήματος και θα φανεί ότι αυτό που συμβαίνει στην 
Κύπρο 8εν ε(ναι μόνο μια 8ιχοινοτιχή 8ιαφορά ή κάποια υπόθεση καχοκέφαλων 

. Κυπρ(ων, αλλά είναι η υπόθεση του τούρχιχου επεκτατισμού που ενοχλεί το 

σύνολο των ευρωπαϊκών εξελίξεων. 

'Ολα αυτά μαζ( φανερώνουν ότι το Κυπριακό 8εν ε!ναι τ(ποτε άλλο παρά 
μεθό8ευση της Άγκυρας για προώθηση των επεκτατικών της φιλο8οξιών. Αν 

μπορέσουμε να στρέψουμε την Ευρώπη εναντ!ον των χωριστικών και των 

σωβινιστιχών τάσεων της Τουρχ(ας σε ένα πλέγμα των σχέσεων της με την 

Ευρώπη, θα ενισχυθεί η Θέση και οι προοπτικές λύσης του Κυπριακού. Αν 
μπορέσουμε να αξιοποιήσουμε την αντίθεση της Δύσης έναντι του Μουσουλμα

νικού φανατισμού, τον οποίο μεθο8ιχά προωθεί η Τουρκία, ακόμα χαι μέσα από 

την Κύπρο, ακόμα χαι μέσα από το Μπαϊράχ, ακόμα χαι μέσα από τον Ασίλ 

Να8ίρ, -εμπορεύεται το μουσουλμανισμό η Τουρκία στην περιοχή, για να 

αποχτήσει μεγαλύτερη 8ύναμη και επιρροή- τότε, αν μπορέσουμε να τα χάνουμε 

όλα αυτά φανερά, θα ανοίξουμε νέες προοπτικές για το ζήτημά μας. Εκτός φυσικά 

χαι αν ο τούρκικος μουσουλμανισμός είναι 8υτιχής έμπνευσης χαι χαθο8ήγησης, 

οπότε αλλάζουν τα πράγματα. 

Η αναμέτρησή μας με την Τουρκία θα πρέπει να πάρει νέες μορφές 
ενταγμένες μέσα στις νέες 8ια8ρομές των θεμελιακών αλλαγών χαι εξελ(ξεων που 
γίνονται γύρω μας. Πέρα από την απλή αντιπαράθεση πάνω σε επίπε8ο τοπικό. 
Οι πιέσεις προς την Τουρκία μπορούν να 8ιασφαλιστούν μέσα από μια σύγκρουση 

της χώρας με τις ευρωπαϊκές εξελίξεις και τις ευρωπαϊκές φιλο8οξίες στην 

περιοχή. Μια ενωμένη Ευρώπη 8εν μπορεί να 8εχθε( μια τούρκικη υπερΜναμη 
στην περιοχή με επεκτατικές χαι σωβινιστικές βλέψεις στην περιοχή. 'Αμεσες 
πιέσεις από τη Βρεταν(α ή τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής θα πρέπει να 
θεωρούνται απίθανες, γιατί εξακολουθούν να συν8έουν βασικά συμφέροντα χαι 

σχέ8ιά τους, σε αυξημένο μάλιστα βαθμό, την ί8ια την Τουρκία. Γι 1 αυτό χαι ο 

κ. Λέτσκυ 8εν ανησυχεί για την παρουσία του τούρκικου στρατού στην Κύπρο. Ο 
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Κ. Λέτσκυ θέλει τη νομιμοποίηση της παρουσίας του τουρκικού στρατού στην 
Κύπρο. Βρίσκεται σε αναζήτηση νομικού πλαισίου παρουσίας του κατοχικού 

στρατού στην Κύπρο. Και 3ε θα είναι βελτίωση της θέσης της Κύπρου μέσα στην 

περιοχή και μέσα στην Ευρώπη απλώς η μείωση του κατοχικού στρατού στην 
Κύπρο. Και κάνει λάθος ο, Πρωθυπουργός της Ελλά3ας, όταν 3ηλώνει στην 

Οuάσιyκτων ότι απόσυρση μέρους του κατοχικού στρατού από την Κύπρο θα είναι 

εκ3ήλωση καλής θέλησης. Πάνω στο θέμα της Αμμοχώστου υπάρχει προϊστορία 

και γίνεται απο3εκτό και υποστηρίζεται από όλους. Αλλά το να υποστηρίζεται 

ότι είναι υπόθεση εκ3ήλωσης καλής θέλησης η απόσυρί.η έστω και σεβαστού 
μέρους του τούρκικου κατοχικού στρατού, ενώ η κατοχή 3ιατηρείται και η γραμμή 

Αττίλα συνεχίζεται, αυτό 3εν είναι ούτε Ευρώπη ούτε ευρωπαϊκή ενότητα και το 

πρόβλημα εξακολουθεί να παραμένει, πιθανόν σε μεγαλύτερη οξύτητα. 

Η υποβολή αίτησης ασφαλώς 3ε λύει το πρόβλημά μας. Είναι 'όμως φανερό 
ότι μας 3ίνει την ευκαιρLα, ώστε με κατάλληλους χειρισμούς να εξελιχθε( σε 
καταλυτικό παράγοντα προς την κατεύθυνση αυτή. Η 3ια3ικασ(α της ένταξης θα 

ενεργοποιήσει μηχανισμούς εμπλοκής του ευρωπαϊκού παράγοντα στην ειρη

νευτική 3ια3ικασία. Η ι3ιότητα του υποψήφιου κράτους-μέλους 3ημιουργεί μια 

3υναμική, 3ια3ικαστική και πολιτική, που θα ενισχύσει πρωτοβουλίες από την 
πλευρά των ευρωπαϊκών κρατών για την επίλυση του προβλήματός μας. Και όταν 
τελικά προωθηθεί η έννοια της ένταξης της Κύπρου θα γίνει αντιληπτό ότι 
ευεργετεί τόσο τους Ελληνοκύπριους όσο και τους Τουρκοκύπριους. Το πιθανότερο 

μάλιστα είναι ότι θα ευεργετήσει τους Τουρκοκύπριους περισσότερο, παρέχοντας 
σ' αυτούς ασφάλεια και 3ικαιώματα που σήμερα 3εν έχουν. Όχι γιατί τους τα 
αποστερούμε εμείς, αλλά γιατί τους τα αποστερε( ο τούρκικος κατοχικός στρατός, 
όπως άλλωστε εκ3ηλώθηκε στις 3υο τελευταίες εκλογές, και η καταπίεση των 

εποίκων που παραβιάζει την πολιτική τους θέληση. Πρόσθετα οι Τουρκοκύπριοι 

θα παίρνουν ακόμα μεγαλύτερη μερί3α της οικονομικής βοήθειας, ώστε να 
εξισορροπηθεί η οικονομική ανάπτυξη στον τόπο και να επιτευχθεί η ισόστιμη 
κατανομή. Θα πρέπει να αναλυθούν όλα αυτά στους Τουρκοκύπριους και θα 

'πρεπε να χρησιμοποιηθούν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας προς την κατεύθυνση 

αυτή, ώστε ένα τέτοιο θέμα ευρύτερης πολιτικής να έχει την υποστήριξη των 
πολιτικών 3υνάμεων του σύνοικου στοιχείου. 13ού στά3ιο 3όξης λαμπρό πάνω στην 
έννοια της επαναπροσέγγισης. Να 3ημιουργήσουμε κοινούς στόχους πέραν των 
σημερινών αντιθέσεων μέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινό

τητας, μέσα σε υπερεθνικά πλαίσια αναζήτησης 3ιεξό3ων λύσης του θέματος της 

κυπριακής ελευθερ(ας. Μέσα στα πλαίσια μιας κοινής ευρωπα'ίκής προσέγγισης 
μπορε( να οικο3ομηθεί μια κοινά απο3εκτή γραμμή για ένα κοινό μέλλον για 
ολόκληρο τον πληθυσμό Ελλψοκύπρ\ους και Τουρκοκύπριους. Ο Ντενκτάς προσ
παθεί να 3ημιουργήσει νέα σωβινιστική και εθνικιστική προσέγγιση ότι η ένταξη 
στην Ε.Ο.Κ. σημαίνει άλλης μορφής ένωση! Αυτό ανακάλυψε ο κ. Ντενκτάς. Αυτό 
φανερώνει τη σύγχυση και την α3υναμία της θέσης του. Ένταξη ακριβώς στην 
Ε.Ο.Κ. σημαίνει υπερεθνική αντιμετώπιση των προβλημάτων με σωρεία 3ιασφα
λίσεων για χάρη κάθε πολίτη και με προστασία των ανθρώπινων του 3ικαιω

μάτων. 

Μέσα στα ευρύτερα Ευρωπαϊκά πλαίσια: 3ε χωρούν ούτε σωβινισμοί ούτε 
χωριστικές τάσεις ούτε ψευ3οκράτος ούτε στρατός κατοχής ούτε έποικοι ούτε 
πειρατική χρήση της Κύπρου από τον Ασίλ Να3ίρ, ούτε εμπόριο με το 
ψευ3οκράτος. Είναι καιρός να οικο3ομήσουμε και μια θετική πολιτική τι η Κύπρος 
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σημαίνει για την Κοινότητα. Η στρατηγική αξία που η Κόπρος όχει 8εν είναι μόνο 
στρατιωτική, αλλά κ~ι πολιτική και οικονομική. Βρισκόμαστε στην πιο σημαντική 

περιοχή της γης και ε(ναι μια ευρωπαϊκή προέκταση σε ένα κόσμο που βράζει και 

8ε φανόρωσε ακόμη προς τα πού θα τραβήξει. Ταυτόχρονα λόγω της αποικιακής 

της ιστορ(ας η Κύπρος βρ(σκεται σε επαφή με το αΟέσμευτο κ(νημα και με τις 

χώρες του Τρίτου Κόσμου. 

Όλα αυτά μπορούν να οcποτελέσουν συστατικά για μια Ευρωπαϊκή ένταξη. 
Αντιμετώπιση του Κυπριακού από την Ε.Ο.Κ. και λύση ·του προβλήματος 
σημα(νει ειρήνη και τάξη ανάμεσα σε Ευρωπαϊκές χώρες. Και η Κύπρος στις 
Ευρωπαϊκές Κοινότητες σημαίνει σίγουρα πολλά για την ί8ια, αλλά σημαίνει 

ταυτόχρονα και προέκταση προς την Ανατολή των Ουνατοτήτων της Ευρώπης. 
Για όλους αυτούς τους λόγους, kόριε Πρόε8ρε, υποστηρίζουμε ότι αυτή η 
συζήτηση κάπου θα πρέπει να καταλήξει σε. συγκεκριμένο συμπέρασμα και 
συγκεκριμόνη εισήγηση για προώθηση της απόφασης το ταχύτερο 8υνατό, γιατί 

αισθανόμαστε ότι ή8η έχουμε αργήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. Ο κ. Πουμπουρής, έχετε ζητήσει το λόγο κ. Πουμπουρή, 8ε 

σας εί8α. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 
Ζήτησα το λόγο από την περασμένη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α, μάλιστα, ναι. Ο κ. Πουμπουρής, προηγείται εν πάση περιπτώσει, 
κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Ούτε κι εγώ τον εlΟαl 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Είναι για πολλοστή φορά που συζητε(ται το θέμα των σχέσεων της Κύπρου 

με την Ευρώπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Τώρα το θέμα εμφανίζεται και 
συζητείται ως θέμα κωλυσιεργείας της κυβέρνησης να υποβάλει την αίτηση για 

ένταξη. 

Η Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αριστεράς επανειλημμένα έχει εξη
γήσει τή θέση της πάνω στο πρόβλημα. Επανειλημμένα έχουμε 8ηλώσει ότι 8ε 
συμφωνούμε με την υποβολή αίτησης και γενικότερα με την ένταξη. Θέλουμε 
μάλιστα να επαναλάβουμε πως επιΟιώκουμε και υποστηρ(ζουμε την ύπαρξη 
εμπορικών, οικονομικών και άλλων σχέσεων με την ΕΟΚ πάνω στη βάση της 
ισοτιμίας και του αμοιβαίου συμφέροντος, όπως πράττουν και πολλές άλλες χώρες 

με την Ευρωπαϊκή Οικονομικ'ή Κοινότητα, Οιότι πιστεύουμε πως με αυτό τον 

τρόπο εξυπηρετούνται καλύτερα τα οικονομικά και εθνικά συμφέροντα της 

πατρί8ας μας. 

Δεν υποστηρίζουμε τον απομονωτισμό και την αποξένωση της Κόπρου από 

τις άλλες χώρες. Δεν είμαστε ενάντια στην Ευρώπη και πολύ περισσότερο Οεν 
είμαστε ενάντια στο Κοινό Ευρωπαϊκό Σπlτι, όπως Οιατε(νονται μερικοl. Είμαστε 
υπέρ του Κοινού Ευρωπαϊκού Σπιτιού, γιατί αυτό επιτάσσουν τα ύψιστα 

συμφέροντα της ειρήνης και της ασφάλειας των λαών της Ευρώπης, μαζί και του 

Οικού μας λαού. 
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Υποστηρίζουμε τη νέα σκέψη στις διεθνείς σχέσεις, γιατί συμβάλλει στην 

αλληλοκατανόηση, σ'fη μείωση του πυρηνικού οπλοστασίου στην Ευρώπη, γιατί 

προάγει την υπόθεση της ειρήνης και της ασφάλειας των λαών και βοηθά στην 
ειpηνικ~ επίλυση των διεθνών περιφερειακών προβλημάτων περιλαμβανόμενου και 

του Κυπριακού. 

Στον αγώνα που διεξάγουμε για την επανένωση της Κύπρου και την 
αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων, επιζητούμε την 

υποστήριξη όλων των χωρών του κόσμου περιλαμβανομένων και των χωρών που 
είναι μέλη της ΕΟΚ. 

Ενώ αυτή είναι η πάγια θέση μας, δε συμφωνούμε για την υποβολή της 
αίτησης οότε και με την πλήρη ένταξη. Δε συμμεριζόμαστε την αισιοδοξία που 
τρέφουν μερικοί πως όταν γίνει η πλήρης ένταξη οι Κύπριοι θα τρώνε με χρυσά 

κουτάλια. Δε συμφωνούμε ότι θα προκύψουν οικονομικά και κοινωνικά οφέλη για 

το λαό μας. Διότι πρώτα και κύρια διαβλέπουμε κινδύνους, επειδή θα υπάρξουν 
8υσμενε(ς επιπτώσεις πάνω στη βιομηχα\Ι(α του τόπου από τη\Ι ελεύθερη και 
ανεξέλεγκτη διακίνηση αγαθών και κεφαλαίων. 

Σε σχέση με αυτό υπε\Ιθuμίζω τι ειπε ο Υπουργός Εξωτερικώ\Ι κ. Ιακώβου, 
όταν πήγε στις Βρυξέλλες στις αρχές του Μάη. Στη δήλωσή του ο κ. Υπουργός, 

ενώ 8ιαπίστωνε ~άποια αδξηση τω\Ι εξαγωγώ\Ι μας σε βιομηχα\ΙtΚά προ'ίό\Ιτα στη\Ι 

ΕΟΚ (αύξηση που ήτα\Ι σε βάρος των άλλω\Ι ει8ώ\Ι που εξάγουμε σ 'αυτές τις 

χώρες) τόνιζε από την άλλη: 

((Δε\Ι πρέπει \Ια παραβλέπουμε τις τεράστιες 8υσχολίες που α\Ιτιμετωπ(ζουν 

οι βιομηχανίες μας στην εγχώρια αγορά λόγω του ανταγωνισμού από τη 
φιλελευθεροποίηση του .εμπορίου μας». Αυτός ο ανταγωνισμός, τόνιζε ο 
κ. Υπουργός, «βαθμιαία θα γίνεται οξύτερος>>. 

Δεν πρέπει λοιπόν να θεωρείται εύκολο ότι θα αντέξει η βιομηχανία μας στο 
συναγωνισμό των βιομηχανικών κολοσσών της Ευρώπης. Διαβλέπουμε ακόμα 
κιν8ύνους από τη\Ι αυξητική τάση που παρατηρε(ται στο εμπορικό έλλειμμα με τις 
χώρες της ΕΟΚ. · 

Στην ίδια δήλωσή του ο Υπουργός Εξωτερικών ανέφερε ότι από το 1987 
μέχρι το 1989, το εμπορικό χάσμα με την ΕΟΚ διευρύνθηκε και έφτασε το 1989 
στα ;Ε393 εκατομμύρια. Πιο συγκεκριμέ\Ια, οι εισαγωγές της Κύπρου από τις 
χώρες μέλη της ΕΟΚ, αυξήθηκαν από τα ~363 εκατομμύρια που ήταν το 1987, 
σε ~574 εκατομμύρια το 1989. Δηλαδή έχουμε μια αύξηση 58%. 

Οι εξαγωγές της Κόπρου προς τις χώρες μέλη της ΕΟΚ από ~122 

εκατομμύρια το 1987, ανήλθαν στα ~181 εκατομμύρια το 1989. Δηλαδή 
αυξήθηκαν κατά 48%. 

Έτσι οι ρυθμοί αύξησης τω\Ι εισαγωγών από τις χώρες της ΕΟΚ, εί\Ιαt πιο 

ψηλοί από τους ρυθμούς αύξησης των εξαγωγών μας προς τις χώρες της 

κοι\Ιότητας, γεγο\Ιός που 8είχ\Ιεt ότι το εμπορικό έλλειμμα στις συ\Ιαλλαγές με τη\Ι 

ΕΟΚ μεγαλώ\Ιει. Το χάσμα 8ιευρύ\Ιεται χρό\Ιο με το χρόνο και αυξάνο\Ιται οι 
κίνδυνοι για τις αμοιβαία επωφελείς εμπορικές μας σχέσεις. 

Έχουμε σοβαρές έγνοιες από το ότι σε συνθήκες πλήρους ένταξης θα υπάρξει 

η ελεύθερη και απεριόριστη 8ιακί\Ι~ση, εγκατάσταση και απασχόληση προσώπων 
σε όλες τις χώρες της ΕΟΚ. Έ8ώ 8ε\Ι ΕV\ΙΟούμε μό\Ιο τους Κt\18ύ\Ιους που 
8ιατρέχου\Ι οι κατακτ~σεις τω\Ι εργατοUπαλλήλω\Ι από το ότι θα μπορούν να 

κατακλύζου\Ι τη\Ι Κύπρο τα εκατομμύρια τω\Ι α\Ιέργω\Ι της ΕΟΚ. Ε\Ι\Ιοούμε και τα 
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άλλα στρώματα, τους γιατρούς, τοuς πολιτικούς μηχανικούς, τους τεχνικούς και 
γενικά τους ελεύθερους επιχειρηματιες που θα υποστοόν τις συνέπειες της 
ελεόθe:ρης εγκατάστασης και εξάσκησης επαγγέλματος, από συναδέφλους τους 
των χωρών της ΕΟΚ. 

Ανησυχούμε ακόμα από τις συνέπειες που θα προκόψουν για την αγροτική 
μας οικονομία, όπως είναι οι δυσμενείς επιπτώσεις που θα υπάρξουν στις 

επιδοτήσεις μερικών αγροτικών κλάδων, όπως και στα συμβούλια εμπορ(ας 

μερικών αγροτικών προϊόντων, διότι αυτά θεωρούνται θεσμικά μέτρα που δεν 
συνάδουν με τα πρότυπα της ΕΟΚ. 

Πολλο! Κύπριοι αγρότες δεν είναι πλήρως ενήμεροι για τις συνέπειες που θα 
προκύψουν για μερικά βασικά αγροτικά μας προϊόντα από τον οξύτατο και άνισο 
ανταγωνισμό αγροτικών προϊόντων μερικών χωρών της ΕΟΚ. 

Το ότι δεν είναι πλήρως ενημερωμέν'ος ο λαός μας για την αγροτική πολιτική 
της ΕΟΚ, επιβεβαιώνεται και από αυτό που είπε ο Υπουργός Εξωτερικών στην 
αρμόδια Επιτροπή στις 16 του περασμένου Φλεβιfρη, Υποστηρίζοντας ο κ. Υπουρ
γός όπως γίνει η αναγκαία προετοιμασ(α και μετ& να υποβληθεί η αίτηση, είπε: 
«Όταν ακούσουν ότι στην Κύπρο ελάχιστοι γνωρίζουν τι είναι Κοινή Αγροτική 
Πολιτική και ποιες είναι οι επιπτώσεις της, θα χαρακτηρίσουν την αίτησή μας σαν 
μια προχειρότητα και θα απορριφθε()), 

Μας ενδιαφέρει ασφαλώς και η διαδικαστική πλευρά του προβλήματος. Και 

έχουμε την ιfποψη πως η ΕΟΚ δεν πρόκειται να δεκτεί την Κόπρο ως μέλος 

ενόσω το Κυπριακό παραμένει άλυτο. Και δεν πρόκειται να εξετάσει αιτήσεις για 

νέα μέλη πριν το 1993-94. Διερωτώμαστε λοιπόν, γιατ( αυτή η βιασύνη για την 
υποβολή της αίτησης, 

Πιο πολύ όμως μας ενδιαφέρει η πολιτική πτυχή του προβλήματος. Ακούσαμε 
με πολλή προσοχή την επιχειρηματολογία των υποστηρικτών της επ(σπευσης της 

υποβολής αίτησης για ένταξη, Το σκεπτικό αυτής της επιχειρηματολογ(ας ε(ναι 

πως, όταν υΠοβάλουμε την αίτηση, θα δείξουμε τον ευρωπαϊκό μας προσανα
τολισμό. Και τότε η ΕΟΚ θα κινήσει τους μοχλούς που διαθέτει, για να πιέσει 

την Τουρκία, θα τους κινήσει για μια σωστή λύση του Κυπριακού. Αυτό είναι το 
σκεπτικό. 

Εδώ θέλω να διευκρινήσω πως και εμείς ζητούμε να κινηθούν οι ισχυροί 
μοχλο( πίεσης που διαθέτει η ΕΟΚ προς την κατεύθυνση τηζ Τουρκ(ας για μια 
σωστή λύση, Αλλιf θέλω παριfλλ ηλα να υπενθυμίσω πως η Κόπρος από πολλιf 
τώρα χρόνια είναι προσανατολισμένη προς την Ευρώπη. Από τις αρχές του 1970 
υπόγραψε τη σύνδεση με την ΕΟ.Κ και εδώ και τρία χρόνια- έχει υπογράψει την 
τελωνειακή ένωση, Κι όμως σ 'όλο αυτό το διιfστημα η Ευρωπαϊκή Οικονομική 

Κοινότητα δεν κίνησε τους ισχυρούς μοχλούς που διαθέτει, για να επιτευχθεί 

σωστή λύση. Δεν κίνησε τους μοχλούς πίεσης που διαθέτει, για να πειστεί η 
Τουρκία να τερματίσει την κατοχή που αποτελε( και την ουσ(α του προβλήματός 

μας. 

Δεν μπορούμε επίσης να παραγνωρίσουμε το στοιχείο της αντίφασης που 

υπάρχει στη στάση ηγετικών δυνάμεων της ΕΟΚ πάνω στην ουσία του 
Κυπριακού. Ενώ δηλαδή δηλώνουν ότι δεν αναγνωρίζουν το κράτος Ντενκτάς, ενώ 
δηλώνουν πως μόνο την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατ(ας αναγνωρίζουν, οι 

κυριότερες χώρες της ΕΟΚ έχουν ανο(ξει γραφεία στα κατεχόμενα που διεκπε

ραιώνουν προξενικές, εμπορικές και άλλες υποθέσεις και όπως είναι γνωστό 

απορροφούν τα προϊόντα του ψευδοκράτους και το στηρίζουν. 
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Σύμφωνα με 7tρόσφατα δημοσιεύματα οι κυβερνήσεις της Αγγλίας, της 
Δυτικής Γερμανίας Και Ολλανδίας, υ1tοστηρ(ζουν ό1tως η ΕΟΚ δέχεται τα 
προϊόντα που συνοδεύονται από φυτοUγειονομικά πιστοποιητικά των αρχών 

Ντενκτάς. Είναι λοι1tόν αυτό ένδειξη ότι στα 1tλα(σια της ΕΟΚ θα βρούμε τα 

εχέγγυα για την ενότητα της Κύ1tρου; Ότι θα βρούμε τη σωστή λύση του 
7tροβλήματός μας; .. 

'Αλλο στοιχείο σοβαρής αντίφασης 1tου έ7tρε7tε να 7tροβληματ(σει κά1tοιους 

είναι αυτό 1tου συζητήσαμε 7tρόσφατα α1t' αυτό το βήμα. Ε(να~ δηλαδή η ενέργεια 
του ΝΑ ΤΟ που περιέλαβε και τις κατεχόμενες περιοχές και ειδικά το αεροδρόμιο 
Λευκονοίκου στους σχεδιασμούς για ασκήσεις του ΝΑΤΟ πάνω σε χάρτη. Το 

ερώτημα που προκύπτει είναι: Πώς συμβιβάζεται από τη μια οι κυριότερες 
ευρω1tα·ίκές χώρες της ΕΟΚ να δηλώνουν ότι .δεν αναγνωρίζουν οuτε τη διαίρεση 

της Κόπρου ούτε το παράνομο ({Κράτος)) Ντενκτάς, και από την άλλη οι ίδιες 
χώρες με τη νατοϊκή τους ιδιότητα να περιλαμβάνουν τμήμα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας στις στρατιωτικές τους ασκήσεις μαζ( με την Τουρκία; Δεν είναι 

αυτό μια ολοφάνερη ενθάρρυνση της Τουρκίας και των διχοτομικών της σχεδίων; 

Θα μπορούσαμε, κύριε Πρόεδρε, να παραθέσουμε πολλά άλλα στοιχεία που 
δείχνουν και επιβεβαιώνουν πως οι ηγετικές δυνάμεις της ΕΟΚ που ε(ναι 
ταυτόχρονα και δυνάμεις του ΝΑΤΟ, δεν έχουν ουσιαστικά αλλάξει την προη

γούμενη γνωστή τους στ&.ση πάνω στην ουσία του Κυπριακού. 

Περιοριζόμαστε όμως σ 'ρωτό και λέμε 1tως η Κύ7tρος σαν μια αδέσμευτη 
χώρα 7tρέ7tει να αναζητήσει τη σωστή και δίκαιη λόση του 7tροβλήματός της όχι 

στα 1tλα(σια της ΕΟΚ αλλά στα 1tλα(σια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και 

τις συναντήσεις των δυο υπερδυνάμεων. 

Μέσα σ 'αυτό το πλα(σιο επιζητούμε τη βοήθεια όλων των χωρών του κόσμου 

7tεριλαμβανομένων και των χωρών μελών της ΕΟΚ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

'Αλλος ομιλητής ε1t( του θέι!ατος; 
Ο κ. Δ(γκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ε7tανειλημμένα το θέμα των σχέσεων Κu1tρου-ΕΟΚ χαρακτηρίστηκε το 
σημαντικότερο μετά το 1tολιτικό μας 7tρόβλημα. Αυτός ο χαρακτηρισμός ήταν 

ορθός μέχρι 7tρότινος. Έχοντας υ1tόψη τις 7tρόσφατες εξελίξεις στην (δια την 

ΕΟΚ, την ορισμένη διαφορο7tο(ηση των θέσεων της στο Κυ7tριακό και την 

ε1tιθυμ(α της Τουρκίας να ενταχθεί σ' αυτή καθίσταται φανερό 1tως το θέμα των 

σχέσεων Κύ7tρου-ΕΟΚ 7tροσλαμβάνει ένα διαφορετικό χαρακτήρα. Οι σχέσεις 
Κύ1tρου-ΕΟΚ καθίστανται σ'ορισμένο βαθμό μέρος της ταχτικής και των 
διαδικασιών που στοχεύουν στην προώθηση δ(καιης και βιώσιμης λύσης του 

Κυπριακού. 

Το ΑΔΗΣΟΚ δε διακατέχεται ούτε α1tό ρομαντισμό ούτε α1tό ιδεαλισμό στις 

7tροσεγγ(σεις του στο θέμα της ΕΟΚ. Δεν εξωραϊζουμε την ΕΟΚ. Διακατε

χόμαστε α1tό 1tολιτικό ρεαλισμό και αντικειμενική εκτίμηση για το ρόλο 1tΟυ είναι 

δυνατό να διαδραματίσει η ΕΟΚ και η υ1tοβολή αίτησης για ένταξη σ 'αυτή στις 

7tροσ1tάθειες για δ(καιη και βιώσιμη λύση του Κυ7tριακού. 
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Δεν αμφιβάλλουμε πως μέχρι πρόσφατοι η πολιτική της ΕΟΚ έναντι του 

Κυπριακού ήταν κάθε άλλο παρά ικανοποιητική. Ταυτόχρονα δ'ιαπιστώvουμε πως 
πρόσφατα παρατηρε!ται δ'ιαφοροποlησtj των θέσεών της στο Κυπριακό. Κλασσικό 

ποιρά8ειγμοι το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου του περασμένου Μάρτη, μετά το 

ναυάγιο της συνάντησης Βασιλείου-Ντενκτάς. Επίσης οι θέσεις της αντιπρο

σωπείας του Ευρωποι'ίκού Κοινοβουλίου κοιτά την πρόσφατη επίσκεψή της στην 
Κύπρο είναι ενδ'εικτιχές αυτής της δ'ιαφοροπο(ησης. 

Με αυτές τις 8ιοιπιστώσεις 8εν ισχυριζόμαστε πως εξέλιπαν οι 8υσκολίες 

μέσοι στην ΕΟΚ γιοι το ρόλο που πρέπει νοι 8ιοι8ροιμοιτίσει γιοι την κάμψη της 
τουρκικής οι8ιοιλλοιξίοις και τη 8ημιουργίοι των προϋποθέσεων γιοι 8ιεξοιγωγή 

ουσιαστικού Οιακοινοτικού δ'ιαλόyου. Δυσχολ(ες υπάρχουν και θα συνεχ!σουν να 

υπάρχουν. 

Παρά ταύτα υπάρχει σήμερα προσφορότερο έΟαφος μέσα στην ΕΟΚ για να 
8ιοι8ροιμοιτίσει ενεργότερο ρόλο προς αυτή την κατεύθυνση. Αυτό το έ8οιφος είναι 
καρπός τόσο των Οιεθνών εξελlξεων όσο και των ενΟεδ'ει)-μένων χειρισμών από 
μέρους της κυπριακής πολιτικής ηγεσ!ας γενικά και ειδ'ιχά του ΠροέΟρου 

Βασιλείου. 

Το ερώτημα που προκύπτει υπό το φως αυτών των εξελίξεων, καθώς επlσης 

και της επιθυμίας της Τουρκίας γιοι ένταξη στην ΕΟΚ, είναι κοιτά πόσο η 

υποβολή από μέρους της Κύπρου αίτησης γιοι ένταξη σ 'αυτή, θοι 8ιοι8ροιμοιτίσει 
θετικό ρόλο και θοι ασκήσει θετική επί8ροιση στον οιγώνοι μας γιοι 8ικοιίωση. 

Αποτελεί εκτίμηση του ΑΔΗΣΟΚ ότι μέσοι στις σημερινές συνθήκες και υπό 

το φως των Οιαφαινόμενων προοπτικών, η υποβολή τέτοιας αίτησης είναι Ουνατό 
να αποτελέσει θετικό παράγοντα και να συμβάλει στην ενίσχυση του ενΟια

φέροντος της ΕΟΚ γιοι λύση του Κυπριακού. Ως εκ τούτου, η υποβολή αίτησης 

είναι 8υνοιτό νοι υποβοηθήσει την ενεργοποίηση της ΕΟΚ γιοι τη 8ημιουργίοι των 
αναγκα(ων συνθηκών και προUποθέσεων για δ'ίκαιη και βιώσιμη λύση. 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Η λύση του Κυπριακού αποτελεί τον κύριο και πρωταρχικό στόχο ολόκληρου 

του Κυπριακού λαού. Δεν αμφιβάλλω πως όλα τα πολιτικά κόμματα της 

πατρίΟας μας υποτάσσουν ή πρέπει να υποτάσσουν όλα τα άλλα στην προώθηση 
αυτού του στόχου. Για το ΑΔΗΣΟΚ, εν πάση περιπτώσει, αυτό αποτελεί αξ!ωμα 
και απαράβατη αρχή. Με αυτό το γνώμονα το ΑΔΗΣΟΚ τάσσεται κατ 1 αρχήν 
υπέρ της υποβολής αίτησης γιοι ένταξη στην ΕΟΚ, με την έννοια πως αυτή η θέση 

υπόκειται σε συζήτηση και έγκριση από το πρώτο σuνέδ'ριο του κινήματός μας που 
θοι γίνει τον ερχόμενο μήνα. 

Έχοντας υπόψη τη σοβαρότητα του θέματος, καθώς επίσης και την 

προεκλογική 8έσμευση του Προέ8ρου Βασιλείου, το ΑΔΗΣΟΚ υποστηρίζει την 
ανάγκη 8ιεξοιγωγής 8ημοψηφίσμοιτος πριν την υποβολή αίτησης, γιοι νοι 8ιοικρι
βωθεί κοιτά επίσημο και οι8ιοιμφισβήτητο τρόπο η λαϊκή ετυμηγορία. 

Υποστηρίζοντας την ανάγκη υποβολής αίτησης γιοι ένταξη στην ΕΟΚ, 
Οιευκρινίζουμε πως αυτό Οε σημαίνει σε καμιά περίπτωση υποτίμηση των σχέσεών 

μας με τις άλλες χώρες. Οι σχέσεις της Κόπρου πρέπει να συνεχίσουν να 

αναπτόσσονται με τις σοσιαλιστικές, μεσανατολικές και γενικά τις αΟέσμευτες 

χώρες προς αμοιβαίο όφελος. 

Θεωροόμε επίσης αναγκαίο να Οιευκρινίσουμε πως εντασσόμενη η Κόπροι; 
στην ΕΟΚ, το ΑΔΗΣΟΚ, σε συνεργασία με τις άλλες προοδ'ευτικές αριστερές 
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δυνάμεις της Κύπρου θα ενώσει τις προσπάθειές του με εκεlνες των ευρύτερων 
αριστερών δυνάμεων της ΕΟΚ για μια προοδευτική οικονομικο-κοινωνική ανά
πτυξη και πολιτική προς όφελος των εργαζομένων, για τη μεταμόρφωση γενικά 

της ΕΟΚ σ 'ένα προοδευτικό οργανισμό που θα θέτει τα πανανθρώπινα ιδανικά 

της ειρήνης, της ελευθερίας και της δημοκρατίας, τα συμφόροντα των εργαζο
μένων και του κοιvωνικοό συνόλου, πάνω από τα συμφέροντα των μονοπωλ(ωv και 
πάνω από οποιαδήποτε άλλα ιδιοτελή συμφέροντα. 

Επαναλαμβάνω πως δεν είμαστε pομαντικοι. Πιστεύουμε όμως στη δύναμη 
των εργαζομένων και των λαών, πιστεύουμε στην εξέλιξη και στην ικανότητα των 
λαών να πετυχα(νουν μεγαλεπίβολους προοδευτικούς στόχους. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα να τεκμηριώσω περισσότερο τη θέση του ΑΔΗΣΟΚ υπόρ της 

υποβολής αίτησης για όνταξη -στην ΕΟΚ. «Τα πάντα ρει» όλεγαν οι αρχαίοι 
Έλληνες. Σε αυτές τις τρεις λέξεις ενσαρκώνεται το νόημα και η πεμπτουσ(α της 

διαλεχτικής. Αλίμονο σε εκείνους που ανεμίζουν τη σημαία της διαλεχτικής, για 
να καλUψουν υπό τη σκιά της τον πιο στείρο δογματισμό. Η ιστορία προσφέρει 
τραγικά μαθήματα για τις συνέπειες του δογματισμού και της αποστέωσης. Εμείς 
δεν αναγράφουμε μόνο στη σημαία μας τη διαλεχτική. Φροντίζουμε αυτή να 
αποτελεί βίωμα και πολιτική πραχτική μας. Είναι με βάση αυτή την αφετηρία 
που διαμορφώσαμε τη θετική στάση έναντι της υποβολής αίτησης για ·ένταξη στην 
ΕΟΚ. 

Αυτό το θιfμα το συζητούμε σήμερα, όχι στις δεκαετίες του 1950, 1960 και 
1970. Οότε ακόμα στο πρώτο μισό της δεκαετίας του 1980. Το σuζητοόμε στο 
κατώφλι του 21ου αιώνα. Το συζητούμε στο φόντο ραγδαίων διεθνών πολιτικών 
εξελίξεων. Το συζητοόμε μέσα στις συνθήκες που δημιοόργησε η περεστρό"ίκα και 

η νόα σκέψη. Το συζητοόμε στο φόντο της επαναστατικής αλλαγής στις σχέσεις 

Σοβιετικής Ένωσης και Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, ευρUτερα των σοσια

λιστικώ~ και καπιταλιστικών χωρών. Το συζητοUμε ακόμα στο φόντο των 
συναντήσεων Γκορμπατσιώφ-Ρήγκαν και Γκορμπατσιώφ-Μπους. Το συζητοUμε 
υπό -το φως της Συμφωνίας της Ουάσιγκτων για την εξάλειψη των πυραUλων 
μέσου και μικρού βεληνεκούς και υπό την επήρρεια της εντελώς πρόσφατης 

συνάντησης Γκορμπατσιώφ-Μπους και των πολύ θετικών της αποτελεσμάτων. 

Αποτελε( κοινή εκτίμηση πως η περίοδος του ψυχρού πολέμου ενταφιάστηκε, 

πως άνοιξε οριστικά μια νέα περίοδος συνεννόησης και συνεργασίας σε πολλοUς 

τομείς της οικονομικο-κοινωνικής ζωής. Η ένταση, η κοUρσα των εξοπλισμών, η 
αντιπαράθεση, η πολιτική στο χείλος του πολέμου, αντικαθίστανται από την 

Uφεση, τον αφοπλισμό και .τη συνεργασία. 

Η υπό ορισμόνους όρους εξασφάλιση από τη Σοβιετική Ένωση της ρήτρας 

του πλέον ευνοούμενου κράτους στις εξαγωγές της στις Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής και η κατ 1 αρχήν συμφωνία για μείωση των στρατηγικών πυραUλων 

κατά 30%, η προοπτική της πλήρους εξάλειψης των πυρηνικών όπλων, αποτελοUν 
καθοριστικά γνωρίσματα της εποχής μας, τα οποία κανένας δεν δικαιούται να 

αγνοεί συζητώντας το θέμα σχέσεων Κύπρου-ΕΟΚ. 

ΖοUμε σ 1 ένα κόσμο σαφώς και έντονα διαφορετικό από τον κόσμο που 

ζοόσαμε ακόμα και στις αρχός της δεκαετίας του 1980, ακόμα και μιfχρι το 1985, 
όταν διερχόμασταν την περίοδο του μίνι ψυχροό πολιfμου. 

Μέσα σ 'αυτές τις συνθήκες ο ρόλος της Ευρώπης άλλαξε σημαντικά και θα 
αλλάξει ακόμα περισσότερο στο μέλλον. Η Ευρώπη στο παρελθόν αποτέλεσε το 
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λ(χνο οξέων διακρατικών αντιπαραθέσεων που οδήγησαν στους δυο παγκόσμιους 
πολέμους. Τα τελευτα(α χρόνια η Ευρώπη συνέβαλε ουσιαστικά στη διαμόρφωση 
του νέου διεθνούς σκηνικού. Η Ευρώπη ε(ναι προορισμένη να συμβάλει ακόμη 

περισσότερο στο μέλλον, στην πορε(α για την ειρήνη και τον αφοπλισμό, για την 

επικράτηση των πανανθρώπινων αξιών της ελευθερίας, της δημοχρατ(ας, της 

ισότητας, της προόδου και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Η ενωμένη Ευρώπη, το 

Κοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι 1 αποτελεί σήμερα στόχο και ιδανικό των φιλειρηνικών, 
δημοκρατικών, προοδευτικών δυνάμεων. Είναι απ 1 αυτής της άποψης χαρακτη

ριστικά τα λ6για του Σοβιετικού ηγέτη σύντροφου Γχορμπατσιώφ στο περιοδικό 
«TIME» (ποφαθέτω απόσπασμα): 

«Η πορεία της ευρωπα'ίκής και παγκόσμιας ολοκλήρωσης, που ήδη υπόσχεται 
τόσα πολλά, θα δημιουργήσει σταδιακά ένα νέο οικονομικό περιβάλλον. Πολιτικά 

εισερχόμαστε ήδη σε μια νέα φάση που θα χαρακτηρίζεται από την εγκαθίδρυση 

μόνιμων συστημάτων ασφάλειας, αντί του ΝΑΤΟ και του Συμφώνου της 
Βαρσοβίας. 

Προσβλέπω στην Ευρώπη σαν μια ένωση κρατών με χοιν&. ιδρύματα που θα 
διασφαλίζουν τη στρατιωτική και περιβαλλοντική ασφάλεια, μαζί με τη συνερ
γασία στον τομέα της επιστήμης και του πολιτισμού. Κάθε κράτος θα διατηρήσει 

τον τοπικό και εθνικό του χαραχτήρα και θα έχει το διχα(ωμα να προστατεύσει τα 

ιδιαίτερά του συμφέροντα όχι σε βάρος των άλλων. Τα σύνορα πρέπει να είναι 
απαραβίαστα, αλλά θα πρέπει επ(σης να προσλάβουν μια νέα ποιότητα διαφά
νειας, που να επιτρέπει όλων των ειδών συνεργασίες και επικοινωνίες, εφόσον 

στηρίζεται στη δικαιοσύνη και στον αμοιβαίο σεβασμό.>> 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μέσα απ 1 αυτό το πρίσμα, όσον αφορά την αντ(ληψη για την ενωμένη 

Ευρώπη και το παγκόσμιο σύστημα ασφ&.λειας, πρέπει να αντικριστεί και το θέμα 

των σχέσεων Κύπρου-ΕΟΚ. Η ΕΟΚ αποτελεί αποφασιστικό παράγοντα προς την 

ολοκλήρωση και ενοποίηση της Ευρώπης. Από τη δεκαετία του 1960 και 1970 
και ιδια(τερα στα τελευταία χρόνια, η ΕΟΚ υπέστη ουσιαστική διαφοροποίηση. 
Αποτελεί παράγοντα προς την ενοποίηση της Ευρώπης και προς την εξασφάλιση 

ενός διεθνούς συστήματος ασφ&.λειας. 

Με αυτή την αντίληψη συντρέχουν ευρύτεροι λόγοι διεθνούς πολιτικής. Λόγοι 

που προωθούν τα συμφέροντα της ειρήvης, όπως η Κύπρος συμμετέχει σ 1 αυτές τις 

διεργασίες και συνδράμει, όσο μικρή και αν είναι, στην εξασφάλιση ενός διεθνούς 

συστήματος ασφ&.λειας και σταθερής ειρήνης. Δεν μπορούμε να είμαστε απομοvω
μένοι θεατές σ 'αυτή την πορεία. Όσο ενεργότερα συμμετέχουμε στην ευρωπαϊκή 

ολοκλήρωση, τόσο περισσότερο θα μπορόύμε να συμβ&.λουμε στην ενοποίηση της 
Ευρώπης, στο διεθνές σύστημα ασφάλειας,\,τη διεθνή ειρήνη. 

Μιλώντας για τις αλλαγές που συντελούνται διεθνώς και σε σχέση με, τηv 

ΕΟΚ, ε(vαι αδύνατο να αγνοήσουμε την προσέγγιση σοσιαλιστικών χωρών και 

ΕΟΚ. Είναι επίσης αδύνατο να αγνοήσουμε τη δεδηλωμένη πρόθεση σοσια
λιστικών χωρών να υποβ&.λουv αlτηση για πλήρη ένταξη σ 'αυτή, όπως και τηv 
προοπτική που διανοίγεται σε λίγα χρόνια η ΕΟΚ των δώδεκα να γίνει η ΕΟΚ 
τωv εικοσιέξι. Αυτή η προοπτική θέτει κατ&. ουσιαστικ&. διαφορετικό τρόπο, όχι 

μόνο τα πολιτικ&., αλλ&. ακόμα και τα στεν&. οικονομικ&. συμφέροντα της Κύπρου. 

Αυτή η προοπτική υπογραμμίζει την ανάγκη υποβολής αίτησης για ένταξη στην 
ΕΟΚ. 
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Κύριε.Πρόεδρε, 

Στο σκεπτικό του ΑΔΗΣΟΚ για υποστήριξη της υποβολής αυτής της 

αίτησης διαδραματίζει ουσιαστικό ρόλο και το γεγονός ότι ήδη βρίσκεται σε 

εξέλιξη το καθεστώς τελωνειακής ένωσης Κύπρου-ΕΟΚ, με τις γνωστές δυσμενείς 
οικονομικές επιπτώσεις. Η πορεία της τελωνειακής ένωσης δεν μπορεί να 

αναστραφει Με αυτό το δεδομένο είμαστε υποχρεωμένοι να συγκρίνουμε τα 

πλεονεκτήματα και τα μειονεκτήματα της πλήρους ένταξης σε σχέση με την 
τελωνεϊαχή ένωση. 

Αποτελεί διαπίστωση του ΑΔΗΣΟΚ πως οι δυσμενείς οικονομικές επι

πτώσεις θα είναι περίπου οι ίδιες στην περίπτωση της πλήρους ένταξης και της 
τελωνειακής ένωσης. Ταυτόχρονα διαπιστώνουμε πως με την πλήρη ένταξη η 

Κύπρος αποχτά ορισμένα πλεονεκτήματα έναντι του καθεστώτος της τελωνειακής 

ένωσης. 

Με την πλήρη ένταξη η Κύπρος θα αποκτήσει φωνή; όσο αδύνατη και αν θα 

είναι, στα διάφορα σώματα της ΕΟΚ1 δικαίωμα που δεν έχει υπό καθεστώς 

τελωνεια_χής ένωσης. 

Με την ένταξη η Κύπρος θα ωφελείται των δι&.φορων χορηγιών από τον 
προUπολογισμό της ΕΟΚ, που επίσης δεν έχει υπό καθεστώς τελωνειακής ένωσης. 

Είναι χαρακτηριστικό ακόμα ότι σε περίπτωση πλήρους ένταξης, τα δι&.φορα 

κοινωνικά ωφελήματα των εργαζομένων της Κύπρου θα εξομοιωθούν με εκείνα 

των προηγμένων χωρών της ΕΟΚ. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αυτοί είναι ορισμένοι βασικοί λόγοι που οδήγησαν το ΑΔΗΣΟΚ στην 

απόφαση για υποστήριξη της υποβολής αίτησης για ένταξη στην ΕΟΚ. 

Όσον αφορά τις εκτιμήσεις άλλων κομμάτων για τον εκ μέρούς του 

Προέδρου της Δημοκρατίας χειρισμό του θέματος, δηλώνουμε πως δεν τις 

συμμεριζόμαστε. Έχουμε την πεποίθηση πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

χειρίζεται αυτό το θέμα με επίγνωση όλων των δεδομένων και σε μια προσπάθεια 
να εξασφαλιστούν οι καλύτερες δυνατές ευνοϊκές προϋποθέσεις για την υποβολή 

της αίτησης. Είναι επίσης η εντύπωσή μας πως ορισμένα κόμματα χειρίζονται το 

υπό συζήτηση θέμα με γνώμονα κομματικά συμφέροντα. Με αυτό το σκεπτικό το 

ΑΔΗΣΟΚ δε θα συμφωνούσε με την πρόθεση που εκδηλώθηκε από αυτό το βήμα 

για ψήφιση νόμου που θα ρυθμίζει τους χειρισμούς του Προέδρου της Δημοκρατίας 
σ / αυτό το θέμα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πριν κατέλθω από το βήμα, θα αναφερθώ σε ορισμένα σχόλια και τοποθε

τήσεις από αφορμή την απόφαση του ΑΔΗΣΟΚ για το υπό συζήτηση θέμα. 

Κατηγορούμαι προσωπικ&., όπως και &.λλα στελέχη του ΑΔΗΣΟΚ, για 

αλλαγή θέσης σ'αυτό το θέμα. Απαντώ με παρρησία: Ναι, διαφοροποίησα τη 
θέση μου, υπό το φως όλων των δεδομένων που ανέφερα. Δεν ε(ναι διαλεχτικός 

εκε(νος που διατηρε( αναλλοίωτη τη θέση του, όταν οι αντικειμενικές εξελ(ξεις 

υποβ&.λλουν την αν&.γκη αλλαγής της. Αυτό δεν είναι τίποτε &.λλο από στείρος 

δογματισμός, που συσσώρευσε τόσα τραγικά δεινά στις σοσιαλιστικές χώρες και 

γενικά στην ανθρωπότητα. Θέλω προσωπικά να ε!μαι ξένος στις δογματικές 
προσεγγίσεις. 

Όμως θα ήθελα να ρωτήσω τους κριτές: Μήπως η θέση και η πολιτική της 

Σοβιετικής Ένωσης έναντι των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και της 
Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας είναι σήμερα η (δια με εκείνη πριν το 1985; 
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Είναι μήπως η θέση των χωρών μελών του Συμφώνου Οικονομικής Αλληλο
βοήθειας έναντι της ΕΟΚ σήμερα η ίδια όπως πριν δύο, τρία ή πέντε χρόνια; 
Είναι σήμερα η ίδια η θέση της Τσεχοσλοβακ(ας, Γιουγκοσλαβίας και Ουγγαρίας, 
όπως πριν ένα χρόνο; Κι αν όλες αυτές οι χώρες έχουν δικαίωμα και καθήκον να 
διαφοροποιήσουν τη θέση τους έναντι της ΕΟΚ υπό το φως των νέων δεδομένων, 
γιατι οι επικριτές για καθαρά κοντόφθαλμους κομματικούς λόγους, θέλουν να 
στερήσουν από μένα και από άλλους το !διο δικαίωμα; 

Υπάρχει όμως, κύριε Πρόεδρε, ακόμα ένα αμείλιχτο ερώτημα: Γιατ( το 
ΑΚΕΛ έχει το δικαίωμα να διαφοροποιήσει τη θέση του έναντι στο Φόρο 
Προστιθέμενης Αξίας μεταξύ Μάρτη και Ιούλη ή στην καλύτερη περίπτωση 
Νιόβρη 1989 και μάλιστα ακριβώς με τα (δια δεδομένα, ενώ ο Δίγκλης ή 
οποιοσδήποτε άλλος δεν έχει δικαίωμα να διαφοροποιήσει τη θέση του έναντι του 
θέματος της ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ, έστω και αν άλλαξαν ουσιαστικά οι 

συνθήκες; 

Την απάντηση την αφήνω να τη δώσει ο Κυπριακός λαός. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε: 1 όσον αφορά τη θέση του ΑΔΗΣΟΚ στο υπό συζήτηση 
θέμα. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πάντοτε με συνέπεια υποστήριξε τη σύνδεσή 
μας με την ΕΟΚ. Με συνέπεια υποστηρίζει τις προσπάθειες για υπογραφή 

συμφωνίας τελωνειακής ένωσης και εκείνη τη συμφωνία την υπερψήφισε. Σαν 

πρώτη πολιτική δύναμη πήραμε πρώτοι τη θέση για πλήρη ένταξη και θα 
' ,..., r ~ ' , ψ . ' ' 

καμουμε οτιοηποτε ε~ναι ουνατο για να καμ ουμε την αρνητικη σταση του 

Προέδρου στο να υποβληθεί αίτηση για πλήρη ένταξη στην Κοινότητα, 

Θα 'θελα επlσης να υπογραμμ(σω ότι συνεπείς στη θέση μας για σύνδεση και 

περισσότερο για πλήρη ένταξη στην ΕΟΚ διακηρύξαμε και στο παρελθόν και 
επιβεβαιώνουμε και τώρα ότι κατ' αρχήν θα υποστηρ(ξουμε τη νομοθεσία φόρου 

προστιθέμενης αξίας. Αυτό το θεωρούμε απλή συνόπεια με τη θέση μας. 

Οι λ6γοι για τους οποίους υποστηρίζουμε την πλήρη ένταξη είναι πάρα 

πολλοί. Στον οικονομικό τομέα περιορ(ζομαι να αναφέρω ότι χώρες της ΕΟΚ 

αποτελούσαν πάντοτε και συνεχ(ζουν να αποτελούν την παραδοσιακή μας αγορά. 

Με τη σύνδεσή μας και περισσότερο με τ:ην πλήρη ένταξη, θα κρατήσουμε αυτή 
την αγορά ανοικτή. · 

Ο συνάδελφος κ. Πουμπουρής πριν λίγο αναφέρθηκε στα προβλήματα που θα 
όχουν οι αγρότες μας. Δεν αναφέρθηκε όμως ότι 78% των εξαγωγών μας σε 
γεωργικά προ'ίόντα απορροφούνται από χώρες της ΕΟΚ. Και ας μας εξηγήσει, αν 

μείνουμε έξω απ' αυτή την αγορά, πού θα διοχετεύονται το 78% των εξαγωγών 
μας σε γεωργικά προϊόντα; Διότι μη σύνδεσή μας και μη ένταξή μας σημαίνει να 
με(νουμε έξω απ' αυτή την αγορά. Πρόσθετα 4 7% των εκβιομηχανισμένων 
γεωργικών μας προ"ίόντων απορροφούνται και αυτά από την ΕΟΚ. Ας μας 

εξηγήσουν οι συνάδέλφοι του ΑΚΕΛ τι συνέπειες θα έχει πάνω στους αγρότες, αν 

μείνουμε έξω απ' αυτή τηv παραδοσια'κή μας αγορά. 
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Πιο σοβαρός λόγος, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνιiδελφοι, που ο Δημο

κρατικός Συναγερμός υποστηρίζει την πλήρη ένταξη, είναι τα πολιτικά οφέλη. Η 

Κόπρος, από την αρχαιότητα μέχρι σήμερα, απ6 τότε που υπάρχει ιστορία μέχρι 

σήμερα, με ελάχιστες εξαιρέσεις βρέθηκε πάντοτε κάτω από την κυριαρχία ή τον 

αποτελεσματικό έλεγχο της δύναμης εκείνης που έλεγχε την ανατολική Μεσόγειο 

εLτε αυτή η δύναμη ήταν γειτονική ε(τε γεωγραφικά ήταν απομακρυσμένη αλλά 
ε(χε ζωτικά συμφέροντα και τη δύναμη να ελέγχει το χώρο της ανατολικής 
Μεσογείου. Και σήμερα η Κύπρος βρίσκεται, ένα μεγάλο μέρος του εδάφους της, 
κάτω από την κατοχή των Τούρκων, μιας μεγάλης χώρας η οποία διαδραματίζει 

σημαντικό ρόλο και έχει συμφέροντα στην ανατολική Μεσόγειο. 

Επαναλαμβάνω, πάντοτε από τότε που υπάρχει γνωστή ιστορία, η τύχη της 

Κόπρου ήταν αυτή. Για πρώτη φορά προσφέρεται η δυνατότητα στην Κύπρο να 

συvδεθε( με τον τεράστιο πολιτικοοικονομικό οργανισμό που λέγεται Ευρωπα'Cκή 

Κοινότητα, η οπο(α μπορε( να της δώσει αποτελεσματική προστασία προς τις 

ορέξεις οποιουδήποτε γείτονα ή απομακρυσμένης δύναμης, η οποία μπορεί να 

επιβουλεύεται τα εδάφη μας. 

Και λέγω ότι είναι σε θέση να προσφέρει, γιατί δεν πρέπει να σταματά η 

σκέψη μας στο τι ε(ναι σήμερα η Κοινότητα. Η Κοινότητα εξελίσσεται συνεχώς 

προς περαιτέρω ενοποίηση. Ήδη ο όρος «Οικονομική» έχει αφαιρεθεί. Δε λέγεται 
Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα. Ουσιαστικά είναι Ευρωπαϊκή Κοινότητα. 

Είναι ξεπερασμένος ο όρος «Οικονομική Κοινότητα». Η οικονομική ένωση 

ολοκληρώνεται σε ενάμισι χρόνο αλλά παράλληλα με αυτή έχει ήδη διανυθεί 
αρκετή απόσταση προς την πολιτική ενοποίηση. Και όλα δείχνουν ότι αυτή η 
πορεία θα συνεχιστεί μέχρις ότου θα μιλούμε για τις Ηνωμένες Πολιτείες της 

Ευρώπης. Ήδη στον ευρωπαϊκό χώρο έπαψαν να μιλούν για ομάδα εθνών που 

αποτελούν την Κοινότητα και μιλούν για ομάδα λαών. 

Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο υποστηρίζουμε την πλήρη ένταξη είναι γιατί 

η Κύπρος έχει δεσμούς με την ΕΟΚ. Έχει ιστορικούς δεσμούς, συνδέεται 
πολιτειακά, έχουμε το ίδιο πολιτικό σύστημα· πλουραλιστική δημοκρατία· έχουμε 
το ίδιο οικονομικό σύστημα. Συνδέεται πολιτιστικά, αν θέλετε, συνδέεται και 

θρησκευτικά. 

Ένα επιχείρημα το οπο(ο προβάλλεται για να μην υποβάλουμε τώρα αίτηση 
για πλήρη ένταξη είναι ότι, εν πάση περιπτώσει, δεν πρόκειται να ασχοληθε( η 

ΕΟΚ με την αίτ'ησή μας ή θα είναι αρνητική η τοποθέτηση της ΕΟΚ, και μερικοί, 
για ενίσχυση· αυτού του επιχειρήματος, επικαλούνται ότι ενόσω το κυπριακό 

βρίσκεται σε εκκρεμότητα, δεν πρόκειται να γ(νουμε αποδέκτοί στην Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα. Μάλιστα επικαλούν'ται και δηλώσεις επισήμων της Κοινότητας. 

Σίγουρα, αν δεν υπήρχε το εθνικό μας πρόβλημα, η πορεία προς ένταξη θα 

ήταν πιο εύκολη και πιο ομαλή. Είναι πιθανό να υπάρχει μια ομάδα επισήμων ή 

και κράτη ακόμα της ΕΟΚ τα οποία δε θα ήθελαν να μεταφέρουν μέσα στον 

ευρωπαϊκό χώρο το Κυπριακό πρόβλημα. Όμως είναι λάθος να προβάλλεται σαν 
απόλυτο το επιχείρημα ότι η Κύπρος δε θα γίνει δεκτή στην Κοινότητα. Διότι 
από την άλλη πλευρά έχει πάρα πολλά θετικά στοιχεία, για να γίνει αποδεκτή η 

Κύπρος στην Κοινότητα, Πρώτα-πρώτα οι Κύπριοι εlναι ευρωπαϊκός λαός με 
ευρωπαϊκή κουλτούρα. Δεύτερο, ε(μαστε μικρή χώρα και σάν ?<-Οtνωνία αλλά 

περισσότερο σαν οικονομ(α δεν αναμένεται να επιφέρουμε οποια~ήποτε αναταραχή 
σε οποιαδήποτε οικονομία άλλης χώρας μέλους της ΕΟΚ. 
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ΤρLτο, πληρούμε τόσο τα πολιτικά όσο και τα οικονομικά κριτήρια και 

επ(πεδα που θέτει η ΕΟΚ τόσο στο πολιτικό όσο και στο σεβασμό των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Τέταρτο, ή8η έχουμε υπογράψει συμφωνία τελωνειακής ένωσης που είναι ένα 

πολό σοβαρό βήμα προς την πλήρη ένταξη. 

Πέμπτο και πιο σοβαρό, είναι ο ρόλος που θα μπορεί να διαδραματίσει η 

Ελλάδα σε περίπτωση που υπάρχει αρνητική στάση από μερικές χώρες της ΕΟΚ 
έναντι της υποβολής αίτησης γcα πλήρη ένταξη από την Κόπρο. 

Με τις νέες - διεθνείς εξελίξεις και άλλες χώρες, πέραν της Αυστρίας, 
αναμένεται να υποβ&λουν αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ. Η Ελλ&δα θα είναι σε 
θέση να σταματήσει οποια8ήποτε διεύρυνση της ΕΟΚ, αν ταυτόχρονα και 
παρ&λληλα δεν προχωρεί και η μελέτη της αίτησης της Κόπρου. Θα είναι σε θέση 

να διαδραματίσει αυτό τον καθοριστικό ρόλο, όταν έλθει η στιγμή. Αλλά για να 
μπορέσει η Αθήνα να διαδραματίσει αυτό το ρόλο θα πρέπει να υπ&ρχει η 

επίσημη αίτηση της Λευκωσίας στο τραπέζι της Κοινότητας. Αν δεν υπ&ρχει η 
επίσημη αίτηση, η Αθήνα δεν μπορεί να διαδραματίσει κανένα ρόλο. Είναι γι' 

αυτό που επιμένουμε ότι έπρεπε να είχε ήδη γίνει η αίτηση. 

Ένα επιχείρημα επίσης που προβάλλεται, και στο οποίο αναφέρτηκε και 
λίγο σήμερα ο κ. Πουμπουρής, εlναι ο αδέσμευτος χαρα~τήρας της Κύπρου. 

Θα υπολόγιζα ότι ακόμα και το ΑΚΕΛ με τις τελευταίες διεθνείς εξελίξεις 

θα θεωρούσε αυτό το επιχείρημα ξεπερασμένο. Δυστυχώς όμως φα(νεται ότι δεν 
μπόρεσαν να το ξεπεράσουν. 

Εδώ θέλω να αναφέρω ότι δεν έχει καμιά χώρα) και αν υπάρχει παρακαλώ 
οποιοδήποτε να με διαψεύσει) η οποία θεώρησε την υπογραφή της τελωνειακής 
ένωσης με την ΕΟΚ ότι αλλοιώνει τον αδέσμευτο χαρακτήρα της Κύπρου. Και 

όταν λέω καμιά χώρα) εννοώ από τους αδέσμευτους. Και δεν έχει καμιά χώρα η 

οποία βολιδοσκοπήθηκε ότι η Κόπρος θα υποβ&λει αίτηση για πλήρη ένταξη και 

να εκφράσει φόβους ότι με αυτό τον τρόπο η Κύπρος θα μειώσει τον αδέσμευτο 
χαρακτήρα της. Οι μόνοι που βλέπουν κινδύνους ότι θα αλλοιώσουμε τον 
αδέσμευτο χαρακτήρα είναι οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ. 

Ένα άλλο σημείο στο οπο(ο θα 'θελα να αναφερθώ είναι αυτό που ανέφερε 

προηγοόμενα ο κ. Πουμπουρής, ότι η υποβολή αίτησης για ένταξη δε θα βοηθήσει 
καθόλου στην αναβάθμιση του κυπριακού. Και επιπρόσθετα ανέφερε ότι η Κύπρος 

έχει ήδη σόμβαση τελωνειακής ένωσης με την ΕΟΚ και αυτή δε βοήθησε στην 

αναβάθμιση του κυπριακού. Είναι λάθος, βοήθησε στην αναβάθμιση του κυπριακού 
μέσα στον ευρωπαϊκό χώρο και πολύ περισσότερο θα βοηθήσει η υποβολή αίτησης 

για πλήρη ένταξη. Είναι πολιτική πρ&ξη και πολιτική εvέργεια σημασίας το να 
υποβ&λει η Κόπρος αίτηση για πλήρη ένταξη. Δείχνει τους μακροπρόθεσμους 

προσανατολισμούς αυτού του λαού, 

Χαίρομαι ιδιαίτερα, διότι επισημοποίησε τη θέση του το ΑΔΗΣΟΚ όσον 

αφορ& την υποβολή αίτησης και θα υπογρ&μμιζα εδώ ότι η πολιτική σημασία της 

υποβολής αίτησης θα ήταν ακόμα μεγαλύτερη, αν συμφωνοόσε και το ΑΚΕΛ και 
δίναμε την εικόνα ενωμένης ηγεσlας και λαού, ομόφωνα να κτυπήσουμε την πόρτα 

της Ευρώπης. 

Η υποβολή αίτησης, κόριοι συν&δελφοι του ΑΚΕΛ, θα βοηθήσει ευνοϊκ& το 
εθνικό πρόβλημα. Υπ&ρχουν οι εξής πιθανότητες και δυνατότητες. Μετ& την 
υποβολή αίτησης πρώτα-πρώτα θα αναβαθμιστεί ακόμα περισσότερο το ενδια-

, 
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φέρον της Κοινότητας, το οποίο παρουσιάστηκε πιο αναβαθμισμένο τα τελευταία 

δυο-τρία χρόνια. Όλο και περισσότερες χώρες της ΕΟΚ συνδέουν οποιαδήποτε 
αναβάθμιση των σχέσεών τους με την Τουρκία με πρόοδο στο κυπριακό. 

Όμως μετά την υποβολή της επίσημης αίτησης για πλήρη ένταξη, μέχρι την 
πλήρη ένταξη, την υλοποίησή της δηλαδή, υπάρχει ενδεχόμενο να λυθεί το 
κυπριακό. Πώς θα επενεργήσει η ύπαρξή μας μέσα στην ΕΟΚ, πάνω στη 
λειτουργία πλέον μιας λύσης; 

Όλοι υποστηρίζουμε λύση διαπραγματεύσεων μέσω ειρηνικών συνομιλιών. 
Πρέπει όλοι να γνωρίζουν ότι όσο ικανούς διαπραγματευτές και αν έχουμε, μια 

λύση στην τράπεζα των διαπραγματεύσεων θα διαλαμβάνει αρκετ& διαιρετιχ& 

στοιχεία. Εδαφικά, διοικητικά, πολιτειακά, οικονομικά και άλλα. Αυτό το 
γνωρίζουμε όλοι. '!παρξή μας μέσα στην ΕΟΚ θα επενεργεί σαν καταλυτική 
δύναμη πάνω στα διαιρετικά στοιχεία. Θα είναι αδιανόητο για το Λευκωσιάτη να 
μην μπορεί να μετακινείται ελεύθερα, και θέλω να το πω απλά. Η πτήση 

Λάρνακα-Παρίσι θα θεωρείται εσωτερική πτήση. Θα μπορεί ο Κύπριος πολίτης 
να πάει σε όλες της χώρες της Ευρώπης -ε(ναι δώδεκα σήμερα, μπορε( τότε να 
είναι δεκατέσσερις- χωρίς να εύρει μπροστά του τελωνείο ή αστυνομία να τον 
ρωτήσει ποιος είναι. 

Επαναλαμβάνω ότι θα είναι αδιανόητο για το Λευκωσιάτη να μπορεί να 

αγοράζει περιουσ(α στις Βρυξέλλες, στο Παρίσι, στο Λονδίνο, στην Αθήνα, στη 

Ρώμη και να μη μπορεί να κάμει το ίδιο πράγμα στην Κερύνεια. Θα είναι 

αδιανόητο για ένα οίκο που χτίζει ξενοδοχεία να μπορεί να χτίζει ξενοδοχείο στην 

Ισπανία αλλά να μην μπορεί να χτίσει στην Καρπασία. 'Αρα, αν μέχρι την πλήρη 
ένταξή μας εξευρεθεί και λύση του κυπριακού, τότε η ύπαρξή μας μέσα στην 
ΕΟΚ θα επενεργεί αλλιώτικα πάνω σε όλα τα διαιρετικά στοιχεία που τυχόν θα 

διαλαμβάνει μια λύση. Και αυτοί οι οποίοι θα συντηρούν ή θα προσπαθούν να 

συντηρούν τα διαιρετικά στοιχεlα θα έρχονται σε σύγκρουση πλέον όχι μόνο με 

τους Ελληνοκυπρίους και με μερίδα των τουρκοκυπρίων, αλλά και με όλο αυτό το 
οικοδόμημα που λέγεται ευρωπαϊκό πνεύμα. . 

Η άλλη πιθανότητα είναι να μην εξευρεθεί λόση μέχρι η Κόπρος να γίνει 

πλήρες μέλος της ΕΟΚ. Τότε πάλι η ύπαρξή μας μέσα στην ΕΟΚ θα επενεργεί 
θετικά για το κυπριακό. 

Πρώτα-πρώτα ύπαρξή μας μέσα στην ΕΟΚ με τη συνεχή ενοποιητική πορεία 
θα αποτελεί συνεχώς προστατευτική ασπίδα έναντι των περαιτέρω ορέξεων της 

Τουρκίας. Ήδη αποτελεί και σήμερα. 

Δεύτερο, όλο και περισσότεροι Τουρκοκύπριοι θα θέλουν λύση, για να 

ωφεληθούν και αυτοί άμεσα από το οικοδόμημα της Ευρώπης. 

Τρίτο, η Κόπρος θα βρίσκεται μέσα στην ΕΟΚ και η Τουρκία έξω από την 

ΕΟΚ και να θέλει να μπει στην ΕΟΚ. Και θα χρειάζεται η συγκατάθεση της 

Κύπρου για να γίνει αποδεκτή η Τουρκία μέσα στην ΕΟΚ. 

Και εδώ ήθελα να αναφερθώ στο τελευταίο σημείο στο οποίο αναφέρονται οι 
πολέμιοι της υποβολής αίτησης για ένταξη, που αφήνουν να νοηθεί ότι, αν μπούμε 

στην ΕΟΚ, λίγο-πολύ θα μας φαν τα μεγάλα ψάρια που λέγονται Γερμανία, 

Αγγλία, Γαλλ(α ή και Ιταλία. 

Σίγουρα, είναι μεγαλύτερες χώρες και είναι φυσικό να ασκούν περισσότερη 

βασική επιρροή. Δεν υπάρχει αμφιβολία, είναι φυσικός νόμος αυτός. 

Όμως θα αναφερθώ στα τρία βασικά συλλογικά σώματα που υπάρχουν στην 

Κοινότητα, για να φανεί ότι αυτοί οι μεγάλοι εκπροσωπούνται δυσμενώς στα 

συλλογικά αυτά σώματα. 
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Ένα από τα σώματα είναι η Επιτροπή. Η Επιτροπή έχει 17 ψήφους. Οι 
πέντε χώρες, Γαλλία, Ιταλία, Ηνωμένο Βασίλειο, Γερμαν!α και Ισπανία έχουν 

από δυο ψήφους. Οι υπόλοιπες επτά χώρες, Βέλγιο, Ελλάδα, Ολλανδία, Πορτο

γαλλ(α, Δανία, Ιρλανδία, Λουξεμβούργο έχουν από μια ψήφο. 

Δε νομ!ζω να υπάρχει κανένας που να υποστηρίζει στα σοβαρά εδώ ότι οι 

μεγ.άλοι αδικούν τους μικρούς όσον αφορά τη σύσταση της Επιτροπής. 

Το Συμβούλιο των Υπουργών έχει 76 ψήφους. Εδώ η Γαλλία, η Ιταλία, το 
Ηνωμένο Βασίλειο και η Γερμανία έχουν από δέκα ψήφους. Η Ισπανία έχει οχτώ 

ψήφους. Βέλγιο, Ελλάδα, Ολλανδία, Πορτογαλλία έχουν από πέντε ψήφους. 

Δανία, Ιρλανδία έχουν από τρεις ψήφους και το Λουξεμβούργο έχει δυο ψήφους. 

Και σ' αυτή την περίπτωση οι μεγάλοι εκπροσωπούνται δυσμενώς στο 

Συμβούλιο των Υπουργών. 

Αλλά θέλω να διευκρινίσω ότι αυτό το σώμα, και όχι μόνο αυτό το σώμα 
αλλά όλες οι σοβαρές αποφάσεις της Κοινότητας παίρνονται ομόφωνα. Δηλαδή 
και μια μικρή χώρα να διαφωνήσει δεν μπορεί να παρθεί απόφαση. 

Το Συμβούλιο των Ίπουργών πάνω σε δευτερευούσης σημασίας θέματα 
αποφασίζει με πλειοψηφία. Αλλά ποια πλειοψηφία; Ποιοτική πλειοψηφία και από 
τους 76 ψήφους απαιτούνται 54, για να επιτευχθεί ποιοτική πλειοψηφία. 

Άρα και να σμlξουν οι πέντε μεγάλοι, Γαλλία, Ιταλία, Ην. Βασ!λειο, 
Γερμανία, που έχουν από δέκα ψήφους, σημαίνει 40 ψήφους, και η Ισπανία οκτώ 
ψήφους, γίνονται 48, δεν μπορούν να εξασφαλίσουν πλειοψηφία μέσα στο 

Συμβούλιο των "Υπουργών. Για να εξασφαλιστεί πλειοψηφία, ε!ναι, επανα
λαμβάνω, ποιοτική πλειοψηφία, η οποία από τους 76 ψήφους απαιτεί 54 ψήφους. 
Αν αυτό θεωρείται ότι οι μικρο( μέσα στην ΕΟΚ είναι εύκολη λεία στα δόντια 

των μεγάλων, τότε δεν ξέρω, ίσως να μη σκεφτόμαστε με τον (διο τρόπο. 

Το τρίτο συλλογικό σώμα της Κοινότητας ε(ναι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 

του οποίου οι εξουσίες, θέλω να διευκρινlσω ότι είναι πολύ περιορισμένες. Η 

μεγαλύτερη δύναμη κατά κάποιο τρόπο που βρίσκεται στο Σώμα αυτό είναι η 

έγκριση των προUπολογισμών της Κοινότητας. Σ' αυτό το Κοινοβούλιο υπάρχουν 
518 ψήφοι. Γερμανία, Ιταλία, Ην. Βασίλειο, Γαλλ(α έχουν από 81 έδρες. Η 
Ισπανία έχει 60 έδρες, η Ολλανδία 25 έδρες, Ελλάδα, Βέλγιο, Πορτογαλλ(α 24 
έδρες, Δανία 16, Ιρλανδία 15 και Λουξεμβούργο 6 έδρες. Είναι γεγονός ότι εδώ 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο καταβλήθηκε προσπάθεια περίπου η αντιπροσώπευση 

να είναι κοντά στην πληθυσμιακή αναλογία. Όμως, και αξίζει να σημειωθε( εδώ, 
ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν παρουσιάζεται να ψηφ(ζει χώρα με χώρα. Δεν 

ψηφίζει Γερμανία και Γαλλία, δεν ψηφίζει Γαλλία και Αγγλία, ψηφίζουν 

σοσιαλιστές με συντηρητικούς, φιλελεύθεροι με χριστιανοδημοκράτες και γ!νονται 
ιδεολογικοί συνδυασμοί και όχι συνδυασμο( μεγάλων και μικρών χωρών. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και θα 'θελα πάλι να υπογραμμ(σω ότι ως κόμμα θα 

κάμουμε ότι ε(ναι δυνατό, θα αναλάβουμε πρωτοβουλ!ες και θα συνεργαστούμε με 

άλλες πολιτικές δυνάμεις, για να ασκηθεί η πολιτική επιρροή που χρειάζεται 
πάνω στην κυβέρνηση, να υποβάλει το συντομότερο αίτηση για πλήρη ένταξη. 
Πιστεύουμε ότι ήδη έπρεπε να ε!χε υποβληθεί. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλ!ας του κ. Ιεροδιακόνου ο Βουλευτής κ. Κυριάκος 
Χρίστου αντικατέστησε τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Γ. Λαδά στην έδρα του). 



(ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ) 

(Κ. ΧΡΙΣΤΟΎ') 

Ο κ. Πέτρος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 
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Θα περfμενα. πως το πολύ καλό παράδειγμα του προλαλήσαντος, του 

συνάδελφου Λεόντιου Ιεροδιακόνου, ότι συγκεκριμένα η πτήση Λάρνακα·- Παρίσι 
θα θεωρείται εσωτερική πτήση, θα προεκτεινόταν έτσι που να διαλαμβάνει πως η 
μετάβαση του Λευκωσιά.τη από τα ανατολικά κράσπεδα της οδού Πριάμου στα 
δυτικά, θα θεωρείται μετάβαση στο εξωτερικό! 

Χαιρόμαστε: φυσικά, έντιμε: κύριε Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

γιατί η σοφή αρχαιοελληνική ρήση, η ρήση του Ηρά.κλειτου συγκεκριμένα πως «Τα 

πάντα ρεt)) που αποτέλεσε το κεντρικό σημειο αναφοράς μας στην τελευταία 

αγόρευση για το θέμα της ΕΟΚ, όταν υπήρξε η σχετική αντιπαλότητα, έγινε το 
κεντρομόλο σημείο της αναφοράς ενός έντιμου -όπως αποδεικνύεται από τη στάση 
τη σημερινή και προηγούμενες ασφαλώς- συνάδελφου, του Παύλου Δίγκλη, που με 

εντιμότητα, παρησία και σαφήνεια διακήρυξε τις θέσεις του κόμματός του, του 

ΑΔΗΣΟΚ στην προκείμενη περίπτωση. Και λυπούμαστε, γιατί ένα άλλο κόμμα 
εξακολουθε( να παραμένει εγκλωβισμένο στις αρχικές του θέσεις, εξακολουθεί να 

παραμένει αμετάθετο στις θέσεις του όσον αφορά την άρνησή του να δώσει το 

στίγμα και το φως, όπως το τόνισαν άλλοι συνάδελφοι και συγκεκριμένα ο 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, για συναινετική υποβολή της αίτησης ένταξης στην ΕΟΚ, 
με αποτέλεσμα να υπάρχει η γνωστή ανελαστική τοποθέτηση και φοβία εκ μέρους 

του Προέδρου για προώθηση του όλου θέματος στην ΕΟΚ. 

Έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, η κυπριακή τραγωδ(α, με σενάριο και σκηνικό 
κομμένο στα αχνάρια της αρχαιοελληνικής τραγωδίας, συνεχίζεται με φορτισμό 

και επίταση με πρωταγωνιστές τώρα στο θέμα της ΕΟΚ τους δικούς μας 

άπειρους και άπραγους -μονολότι σε άλλα πολυπράγμονες- των πολιτικών 

πραγμάτων αλλά και βιαστών της εκπεφρασμένης λαϊκής βούλησης, όπως τόσο 
εύστοχα επεσήμανε την περασμένη Πέμπτη ο συνάδελφος Γαλανός, με την άρνησή 
τους να προωθήσουν την παλλαϊκή απαίτηση για άμεση υποβολή αίτησης ένταξης 
της Κύπρου στην ΕΟΚ. Και είναι προς τιμή του Δημοκρατικού Κόμματος και του 

κοινοβουλευτικού του εκπροσώπου που επανέφερε επί τάπητος το νευραλγικό και 

ζωτικό για την επιβίωση την ίδια και την αυθυπαρξία -εθνολογική και βιολογική
της Κύπρου~ τούτο θέμα. 

Φίλοι κύριοι συνάδελφοι, δε θα σταθώ στα όσα σωστά και αποφθεγματικά 

διακήρυξε, από τούτο δω το βήμα την περασμένη Πέμπτη, ο συνάδελφος Γαλανός. 
Θα προσπαθήσω απλά να κωδικοποιήσω μερικές, και δικές μας αλλά και άλλων 

συνεργατών και φίλων, επανειλημμένα εκπεφρασμένες θέσεις στο θέμα της ΕΟΚ. 

Η εμπειρία προηγούμενων διευρύνσεων κατέδειξε πως οι διαδικασίες που 

ακολουθούν την αίτηση ένταξης διαρκούν μέχρι και μια δεκαετία. Επομένως, η 

τελική ένταξη συνιστά μακροχρόνιο ενδεχόμενο, που δε συσχετίζεται άμεσα με 

τους χειρισμούς επίλυσης του κυπριακού ζητήματος, παρά τη σπουδαιότητά της, 

για τις τελικές διευθετήσεις, αν και όταν υπάρξει λύση του προβλήματος. 

Αντίθετα οι διαδικασίες που θα ακολουθήσουν την αίτηση ένταξης της Κύπρου 
προσκτούν ιδιαίτερη σπουδαιότητα και συνδέονται πλήρως με τις προσπάθειες και 

τους χειρισμούς επίλυσης του κυπριακού ζητήματος~ 
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Αυτή η διάσταση, θα πρέπει να τονιστεί, ε(ναι παράγοντας που δεν έχει την 

(δια σημασία σε περιπτώσεις άλλων συνηθισμένων- αιτήσεων ένταξης. Και η 

διάσταση αυτή δεν έχει δυστυχώς γ(νει πλήρως κατανοητή, είτε κάποιοι δε 

θέλησαν να γίνει πλήρως κ~ανοητή, ιδιαίτερα στην Κόπρο αλλά και κατ' 
επέκταση στην Ελλάδα. 

Εξάλλου η ιδιομορφία που υπεισέρχεται, αναφέρεται στην εξαντικειμένου 
μεγάλη σημασία της πολιτικής πλευράς -που τόνισαν και άλλοι συνάδελφοι- της 

κυπριακής ένταξης. Βέβαια, κάθε ένταξη στην ΕΟΚ ενέχει τόσο οικονομική, όσο 

και πολιτική σημασία. Όμως τα υπαρξιακά προβλήματα της Κόπρου προσδίδουν 
στην πολιτική πτυχή τεράστια σημασ!α. Μια απλή σήμανση των επιχειρημάτων 
υπέρ και κατά της ένταξης, φανερώνει πως το ζήτημα είναι πρωταρχικά πολιτικό, 
σχετιζόμενο άμεσα, όχι μονάχα με την επίλυση του κυπριακού προβλήματος, αλλά 

όπως πιο πριν τόνισα με τη βιολογική και εθνολογική αυθυπαρξlα του Κυπριακού 

Ελληνισμοό. 

'Εχουμε και άλλοτε τονισει, κι εμείς αλλά και πλείστοι όσοι.άλλοτε, έντιμοι 
κύριοι συνάδελφοι, πως στην πορεία προς οικονομική και πολιτική ολοκλήρωση 

που άρχισε στη δεκαετία του 1950, το κοινοτικ'ό σύστημα εξελίσσεται και 

μεταλλάσσεται μέσα από ένα πολύπλοκο και πολυσύνθετο πλέγμα συμφερόντων, 
ισορροπιών και συνεχών διπραγματεόσεων, σε όλα τα επιπεδα και για όλα τα 
προβλήματα που αφοροόν τις λειτουργίες και το μέλλον της Κοινότητας. Σ' αυτό 

το πλαίσιο εΕναι φυσικό να αναπτύσσεται κάποιου ειδους- επιφυλακτικότητα, όταν 

ανακύπτει θέμα διεύρυνσης. 

Γιατί η εισδοχή ενός νέου κράτους προκαλεί αναπόφευκτα διαταραχή των 

λεπτών πολιτικών και οικονομικών ισορροπιών που συνθέτουν το κοινοτικό 
σύστημα και δημιουργε( την ανάγκη θεσμικών και άλλων ανακατατάξεων. 
Επιπλέον, δυνατό να θιγονται τα οικονομικά συμφέροντα επ! μέρους ομάδων και 

κρατών μελών, ανάλογα με την περίπτωση. 

Τέλος, αλλά όχι το τελευτα!ο, κάθε διεόρυνση περικλεΕει τον κ!νδυνο 

εκφυλισμού της διαδικασ!ας ολοκλήρωσης (αύξηση της ετερογένειας, χαλάρωση 
της συyεκτικότητας και επιταση των δυσκολιών που προκόπτουν από τη θεσμική 
και πολιτική πολυπλοκότητα της διαδικασία λήψεως αποφάσεων). Είναι ακριβώς 

γι' αυτοός και για άλλους λόγους που παραδοσιακά το ενδεχόμενο κάθε νέας 
διεόρυνσης αντιμετωπίζεται με απροθυμία, επιφυλακτικότητα και όχι σπάνια με 

κάποια, αν θέλετε, μειωπική πολιτική προοπτική. 

Όσοι ε!ναι εξοικειωμένοι με την ευρωπαϊκή πολιτική γνωρ(ζουν πως οι 

αξιωματοόχοι που εμπλέκονται στις διαδικασίες λήψεως αποφάσεων της Κοινό
τητας είναι συνήθως και απρόθυμοι και κουρασμένοι να αποδεχθούν ιδέες οι οπο(ες 

θα περιπλέξουν ακόμη περισσότερο μια ήδη πολύ περίπλοκη κατάσταση πραγ

μάτων του κοινοτικού θεσμικοό πλαισ!ου. Ε!ναι πολό σόνηθες φαινόμενο να 

συναντά κανείς αξιωματούχους της Κοινότητας, εξαντλημένους από ατέρμονες και 

ατελεότητες ενδοκοινοτικές διαπραγματεόσεις, απρόθυμους να αντιληφθοόν, να 
κατανοήσουν ή να συμφωνήσουν στα αιτήματα τρ(των χωρών, πολύ περισσότερο 
στο αίτημα μιας τρίτης χώρας για πλήρη ένταξη, θέμα με οικονομικές και 

πολιτικές διαστάσεις που ξεπερνούν τις αρμοδιότητες ενός ατόμου ή ακόμη ενός 

θεσμού. 

Παραταύτα, γ!νονται διευρύνσεις και θα συνεχίσουν να γ!νονται στο μέλλον, 

ανεξάρτητα του κατά πόσο και πώς αυτό επηρεάζει την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. 
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Όμως είναι σαφές πως η κυπριακή πολιτική ηγεσία δεν μπόρεσε ή δε θέλησε, 

όπως πολύ εύστοχα, επανατον!ζω, τόνισε ο χοινοβουλευτιχός εκπρόσωπος κύριος 

Γαλανός, την περασμένη Πέμπτη, να αντιληφθεί τους παράγοντες που υπει

σέρχονται σε χάθε δ'ιεόρυνση και τη λογική που κρύβεται πίσω από τη στάση 

προσώπων, θεσμών και χωρών. 

Έτσι δ'εν έχουμε παρά να αναφερθούμε σε πρόσφατη -στις 30 του Οκτώβρη 
του 1989- δ'ημόσια ομιλία του Κύπριου Υπουργού Εξωτερικών, ο οποtος 

προσπαθώντας να επεξηγήσει την καθυστέρησ.η υποβολής αίτησης από την · 
Κυπριακή Κυβέρνηση, χρησιμοποίησε μεταξύ άλλων το επιχείρημα πως δεν είναι 

ελκυστικό για τα μέλη της Κοινότητας το ενδ'εχόμενο ανάμειξής τους σε ένα 

πρόβλημα όπως το Κυπριακό. 

Αν αυτά ή παρόμοια ήταν τα κριτήρια στη λήψη αποφάσεων από την 

Κυπριακή Κυβέρνηση, η ανάλυση θα μας οδηγήσει όπως γίνεται αντιληπτό, σε 
πολύ ενδ'ιαφέροντα συμπεράσματα όσον αφορά το κυπριακό πολιτικό σύστημα. 

Συνεχίζοντας, όσον αφορά την προβληματική της διεόρυνσης, επισημαίνεται 
επίσης ότι η στάση προσώπων, θεσμών και χωρών καθορίζεται από τις δ'ιαδ'ι

χασ(ες που καθιερωμένα ακολουθούνται στην πορεία δ'ιαμόρφωσης συλλογικής 

σκέψης και θέσης πάνω σε συγκεκριμένα προβλήματα. Για το κοινοτικό σύστημα, 
όσον αφορά το θέμα της ένταξης ενός νέου μέλους, υπάρχει ένας και μόνος τρόπος 
Οιαμόρφωσης της συνισταμένης των χιλιάΟων επιμέρους απόψεων: η υποβολή 

αίτησης ένταξης από την ενδιαφερόμενη τρίτη χώρα και καμιά άλλη διαδικασία. 

Δηλαδή αν και όταν η πολιτική διαδικασία από μέρους της ηγεσίας της 

ενδιαφερόμενης τρίτης χώρας αποφασίσει πως η ένταξη αποτελεί επιθυμητό 

στόχο, τότε ανεξάρτητα χι ανεπηρέαστα, υποβάλλει αίτηση ένταξης ωθώντας έτσι 

προς ενεργοποίηση τους μοχλούς και τους μηχανισμούς μελέτης, Οιαπραγμάτευσης 
και λήψεως αποφάσεων του κοινοτικού χώρου. Οι ΟιαΟιχασίες και οι Οιεργασ!ες 
που αρχίζουν σαν αποτέλεσμα της υποβολής της αίτησης, είναι μακρόχρονες 
πολυεπ!πεΟες, και αστάθμητες, στο βαθμό που Οιαχρονιχά αλλάζουν τόσο τα 

συμφέροντα των κρατών μελών και του υποψήφιου μέλους όσο και οι πολιτικές και 

οικονομικές ισορροπίες που συνθέτουν το κοινοτικό και ευρωπαϊκό πολιτικό 

σόστημα. Επίσης κάτι πολό σημαντικό: Αλλάζουν πρόσωπα και κυβερνήσεις και 
αυτό πρέπει να είναι υπόψη της Κυπριακής Κυβkρνησης. 

Μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα αυτό που μετρά και που έχει σημασία Οεν 
είναι η συγκυριακή άποψη ή θέση ενός προσώπου, ενός θεσμοό ή μιας κυβέρνησης, 
της Θάτσερ, ή οποιουΟήποτε άλλου, αλλά τα αποτελέσματα των Οιεργασιών και 

Οιαβουλεύσεων, όπως συσσωρεύονται κατά τη Οιάρχεια της μακρόχρονης Ουνα

μικής διαδικασίας που ακολουθεί την υποβολή της αίτησης ένταξης. 

Μεταξό άλλων αυτή η διαδικασία περιλαμβάνει μελέτη, διαπραγμάτευση, 

ανάλυση, Οημόσια συζήτηση του επίμαχου θέματος, καταλήγοντας έτσι σταΟιαχά 
και μακροπρόθεσμα στη διαμόρφωση συλλογικής σκkψης και θέσης. Εξάλλου κατά 
τη Οιάρκεια αυτών των μακρόχρονων ΟιαΟιχασιών Οημιουργούνται αναρίθμητες 

ΟιασυνΟέσεις μεταξύ συμφερόντων, πολλά από τα οποία Οε σχετίζονται μεταξύ 

τους, και σε θέματα που είτε Οεν ανακύπτουν στο στάΟιο της υποβολής αίτησης 

είτε εξελίσσονται διαχρονικά. 

Συμπεραίνεται έτσι πως, αν και όταν, μια ευρωπαϊκή χώρα αποφασίσει να 

επιΟιώξει ένταξη στην ΕΟΚ, είναι λανθασμένο και σε βάρος των καλώς νοούμενων 

ευρωπαϊκών συμφερόντων, η αποθάρρυνση υποβολής αίτησης. Κάθε υποψηφιό-
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τητα, για να καταλήξει σε ένταξη, περνά μέσα από την προαναφερθείσα 
μακρόχρονη, δυναμική και πολυδιάστατη διαδικασία μελέτης, συζήτησης, διαπραγ
μάτευσης και διερεύνησης των δεδομένων. Θετικές ή αρνητικές θέσεις που 

εκφράζονται πριν την υποβολή μιας αίτησης ένταξης είναι επιπόλαιες, επιδερ

μικές, εφήμερες, μη στηριζόμενες σε ορθολογιστικά ή αντικειμενικά κριτήρια, που 

εκφριfζουν τη στιγμιαία, ρηχή, αντίληψη ενός προσώπου ή μιας ομιfδας προ
σώπων, ή ακόμα μιας ολόκληρης κυβέρνησης. 

Γιατί κανείς δεν είναι σε θέση να γνωρίζει όλες τις πτυχές που υπεισέρχονται 

σε μια διερεύνηση, παρά μονάχα μετά την κατάθεση του αιτήματος αίτησης 
ένταξης, την σε βάθος και πλ&:τος εξέτασή του, και του σταθμίσματός του σε 
συνάρτηση με τα ρευστά και μόνιμα συμφέροντα και στόχους, διαδικασία που 

συμπεριλαμβάνει τόσο επίσημες όσο και ανεπίσημες διαπραγματεύσεις ενδο

κοινοτικά και με την υποψηφια τρίτη χώρα. 

Εξυπακούεται από τα προαναφερθέντα, ότι είναι προς το συμφέρον του 

τρίτου κράτους 1 που επιδιώκει ένταξη στην ΕΟΚ, να παρακάμψει τυχόν αρνητικές 
παραινέσεις και να ζητησει την ενεργοποίηση των καθιερωμένων διαδικασιών. Θα 

μπορούσαμε επίσης να ισχυριστούμε ότι μακροχρόνια είναι προς το συμφέρον της 

Κοινότητας να ανταποκρίνεται θετικά στα αιτήματα χωρών οι οποίες προσδοκούν 
στενότερες σχέσεις ή και ένταξή τους στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. 

Στην περίπτωση εκδηλωμένης πρόθεσης πλήρους ένταξης, ο μ6νος σοβαρ6ς 
τρόπος εμβάθυνσης των ζητημάτων που υπεισέρχονται είναι η μελέτη της αίτησης 

ένταξης στα πλαίσια των καθιερωμένων θεσμικών και πολιτικών διαδικασιών. 

Εξέταση παρελθουσών περιπτώσεων όπως για παράδειγμα της ελληνικής υποψη

φιότητας, έδειξε ότι η ηγεσία παρέκαμψε πολιτικά κοντόφθαλμες αρνητικές 
παραινέσεις και προτροπές για αναβολή αίτησης ένταξης. Το ίδιο συνέβη και με 

την Τουρκία και με την Αυστρία. 

Η περίπτωση της Κύπρου αποτελεί μια πολύ ενδιαφέρουσα περίπτωση στο 

βαθμό που μας βοηθά να φθάσουμε σε πολύ χρήσιμα συμπεράσματα για τις 

πολιτικές διαδικασίες στην Κύπρο και την Κοινότητα. Είναι επίσης πολύ 

ενδιαφέρουσα περίπτωση στο βαθμό που η αποδοχή των παραινέσεων για μη 
υποβολή αίτησης μέχρι στιγμής, δυνατό να έχει τεράστιες επιπτώσεις στην 

εξωτερική πολιτική της χώρας και την επίλυση του κυπριακού ζητήματος. 

Η προβληματική γύρω από το θέμα τις διεύρυνσης επηρεάζεται και από μια 

μεγάλη ομάδα ενδογενών και εξωγενών παραγόντων. Οι ενδογενείς παράγοντες 

αναφέρονται κυρίως στη μεγιfλη προσποίθεια που αναλήφθηκε το 1985 για 
ολοκλήρωση της εσωτερικής αγοριfς μέχρι το 1992 και οι εξωγενείς στις 
απροσδόκητες ανακατατάξεις του 1989 στην Ανατολικη Ευρώπη και ιδιαίτερα 
στην Ανατολική Γερμανία. Θα μπορούσαμε, μάλιστα, να καθορίσουμε την περίοδο 

1975 - 85 σαν περίοδο διεύρυνσης με την ένταξη Ελλιfδας, Ισπανίας και 

Πορτογαλλίας και την περίοδο 1985 - 1995 σαν περίοδο εμβιfθυνσης. Η 

διαδικασία ολοκλήρωσης που ιfρχισε το 1985 με την Ενιαία Πριfξη, αποδέσμευσε 
μια οικονομική πολιτική και άρχισε περαιτέρω η ολοκλήρωση, που πολλοί 
διερωτούνταν για το πού θα οδηγούσε τελικά. 

Η δυναμικη που δημιούργησαν οι στόχοι και τα οράματα του 1992, 
συνδυασμένη με πρωτοβουλίες ανδρών όπως του Delors, για οικονομική και 

νομισματική ενοποίηση, έθεσαν επί τάπητος τα παραδοσιακά θεσμικά και 

πολιτικά ζητήματα που υπεισέρχονται στην πορεία προς την οικονομική και 
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πολιτική ολοκλήρωση. Μέχρι το 1989 πιίντως, όλα έδειχαν πως υπήρχαν ευνοϊκές 
πολιτικές συγκυρίες και επαρκής συλλογική πολιτική βούληση για περαιτέρω 

εμβιfθυνση της ολοκλήρωσης. 

Στα πλαίσια αυτών των ενδοκοινοτικών εξελίξεων, ήταν φυσικό να υπο
βαθμιστεί το ενδεχόμενο μιας τρίτης διεύρυνσης μέχρι το 1992 και να δοθεί 
προτεραιότητα στην επίτευξη των στόχων, που είτε τέθηκαν το 1985, είτε 
ανέκυπταν στην πορεlα. Οι προσπάθειες ορισμένων κύκλων να αποθαρρύνουν όσες 
περισσότερες χώρες μπορούσαν από το να υποβάλουν αίτηση ένταξης, εντάσσεται 
στη λογική της προαναφερθείσας συγκυρίας πραγμάτων. Σ' αυτό το σημείο είναι 

λογικό και σκόπιμο να γίνουν κάπ,οιες επισημάνσεις. 

Πρώτο, άλλο η αίτηση ένταξης μιας χώρας στην ΕΟΚ και άλλο η μελέτη και 

η διαπραγμάτευση. Από πρακτικής πλευράς, ακόμη και αν κάποια χώρα υπέβαλλε 
αίτηση στα 1986-90, δεν υπήρχαν χρονικιί περιθώρια συμπλήρωσης των διαδι
κασιών μέχρι το 1992. Αναφέρεται συναφώς, πως η μελέτη διαρκεί συνήθως 3 - 5 
χρόνια και η διαπραγμιfτευση 3 - 6 χρόνια (στην περίπτωση της Ισπανίας 
κριίτησε 8 χρόνια). Επομένως η μελέτη μιας αίτησης που θα υποβαλλόταν το 
1988 ή το 1989 θα ολοκληρωνόταν το 1992 μέχρι το 1994, μετιf δηλαδή την 
ολοκλήρωση της εσωτερικής αγοράς του 1992. 

Στη συνέχεια οι διαπραγματεύσεις μπορεί να κρατούσαν μέχρι και το 2000. 
Επομένως είναι ανυπόστατο και γελοίο να συγχύζεται το 1992 με την υποβολή 
μιας αLτησης ένταξης, απλούστατα γιατι ούτε η μελέτη θα ολοκληρωνόταν μέχρι 

το 1992, ούτε και βέβαια θα ιfρχιζαν οι διαπραγματεύσεις πριν την ολοκλήρωση 
της εσωτερικής αγοράς. Περίεργα στην Κύπρο υπήρξαν δεκιίδες επίσημες 
δηλώσεις και ίσως εκατοντάδες άρθρα, που φθάνοντας μέχρι σημεlου διαστρέ
βλωσης των θέσεων ευρωπαιων ηγετών, υποστΥιριζαν πως η Κοινότητα δε θα 
μελετήσει και δε θα εξετιίσει ή ακόμα και δε θα δεχθεί αίτηση ένταξης πριν το 

1992. 

Πρόσθετα υπάρχει θέμα ορθης αντ(ληψης των θεσμικών και πολιτικών 

διαδικασιών και διεργασιών του ευρωπαϊκού πολιτικού συστηματος. / Αλλο οι 

δηλώσεις των ατόμων, άλλο οι θέσεις ενός θεσμού ή ομάδας αξιωματούχων, άλλο 
οι θέσεις ή απόψεις εθνικών ομάδων, άλλο οι τοποθετήσεις ενός ηγέτη (πολλές 
φορές υποβολιμαιες για να e:πηρe:ασθούν οι ενδιαφe:ρόμe:νοι προς την επιθυμητή 

κατάσταση), άλλο οι τοποθe:τήσe:ις μιας κυβέρνησης ενός κράτους μέλους, άλλο οι 
αναλύσεις και πληροφοριες του τύπου (πολλές φορές μυθιστορηματικές), άλλο οι 
απόψεις ενδtαφe:ρόμe:νων ομάδων πίεσης και άλλο τέλος η οποιαδΥιποτe: κοινοτική 
συλλογική τοποθέτηση. 

Στην πορεία προς την υιοθέτηση μιας συλλογικής κοινοτικής απόφασης και 

θέσης, πορεία που θα μπορούσε: να κρατήσει από μερικές βδομάδες μέχρι και 
πολλά χρόνια, εκφράζονται και ρίχνονται στην πολιτική αρένα της Ευρώπης 

αναρίθμητες απόψεις, οι οποίες μιfλιστα χαρακτηρίζονται από ρευστότητα και 

προσαρμοστικότητα προς τις διακυμάνσεις συμφερόντων και πολtτικο-οικονομικών 

ισορροπιών. 

Με: κανένα τρόπο δe:ν μπορεί να προδικασθe:ί ποια τελικά άποψη θα 

επικρατήσει και ποια απόφαση θα ληφθεί μe:τά από πολλούς μήνες ή και πολλά 
χρόνια, κρίνοντας από αρχικές απόψεις και τοποθετήσεις των αναρίθμητων 
θεσμών, ομάδων και προσώπων που συμμετέχουν στη διαδικασία· ληψεως απο
φάσεων τόσο σε: εθνικό επίπεδο όσο και στις Βρυξέλλες. 
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Επισημαίνεται συγκεκριμένα πως στη διαδικασία λήψης απόφασης, που 

επαναλαμβάνουμε διαρχε( μέχρι και πολλά χρόνια ανάλογα με το θέμα, γlvοvται 
βολιδοσκοπήσεις των ενδιαφερομένων, διεξάγονται σκληρές εvδοτμηματιχές συζη
τήσεις, ακολουθοόv προτάσεις της Εκτελεστικής Επιτροπής, εκφράζονται οι θέσεις 

του Ευρωκοινοβουλίου και πάμπολλωv άλλων αρμόδιων ενδιαφερομένων, οι 

προτάσεις στη συνέχεια συζητούνται στα όργανα του Συμβουλ(ου Υπουργών και 

δυνατό να επανέλθουν στην Εκτελεστική Επιτροπή για αλλαγή τους, επανέρ

χονται στο Συμβούλιο όπου συνεχίζεται σκληρή διαπραγμάτευση μεταξύ οικονο
μικών και πολιτικών συμφερόντων και, αν υπάρχει σύγκλιση και ισορροπία, 
λαμβιfνεται συλλογική κοινοτική απόφαση, η οποία είναι η μόνη που εκφριfζει τον 

οργανισμό που λέγεται ΕΟΚ. 

Στο μεσοδιιfστημα ή ακόμη αν όχι κυρίως πριν κινηθεί οποιαδήποτε 

διαδικασία, οι ενδιαφερόμενοι, με δηλώσεις και επαφές τους, ρ(χνουν δοκιμαστικά 

μπαλόνια, επιχειρούν να πείσουν ή να υποβάλουν τις απόψεις τους με δηλώσεις ή 
συνομιλίες, και οι διάφορες ομάδες π(εσης αγωνιζονται να συνυπολογισθούν οι 
δικές τους απόψεις και τα συμφέροντα στις συντρέχουσες διεργασίες και διαδι

κασlες. 

Για να αναφέρουμε ένα πολύ μικρό και ίσως όχι πλήρως αντιπροσωπευτικό 

παράδειγμα: ΑκούστηΚαν εδώ και αρκετά χρόνια πολλές απόψεις για τη μελλον
τική αρχιτεκτονική και διαστρωμάτωση του ευρωπαϊκού χώρου ενόψει εξελlξεων 

εντός και εκτός της Κοινότητας. Ενδεικτικά, αναφέρονται οι ιδέες του 
Γκορμπατσώφ για Κοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι, του Μιττεριfν για Ευρωπαϊκή 

Συνομοσπονδία και του Ντελόρ για Ευρώπη των ομόκεντρων κύκλων. 

Οι ιδέες αυτές όμως, που ρίχτηκαν πρόσφατα στην πολιτική αρένα της 
Ευρώπης, εκφράζουν μεν εθνικές και προσωπικές εγκεφαλικές συλλήψεις αυτών 

που τις παρουσlασαν, δεν έχουν όμως συγκροτημένο εννοιολογικό περιεχόμενο, και 

αποσκοπούν στην ώθηση των ευρωπαϊκών εξελίξεων προς κατευθύνσεις που 

συμφέρουν αυτούς που τις εξέφρασαν ή των συμφερόντων που εκπροσωπούν. 

Τέτοιες ιδέες, συχνότατες στην ιστορία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, ε(ναι 

κατά το πλε(στον εξωπραγματικά οράματα του απώτερου ή ακόμη και του μη 
προβλεπτού μέλλοντος, χρήσιμες αφ εαυτών σαν εθνικές ή προσωπικές εισροές στη 
δυναμική και πολυδιιfσταση διαδικασία διαμόρφωσης και λήψης αποφιfσεων στον 

ευρωπαϊκό χώρο. Διαχρονικά όμως αυτές οι ιδέες, οι απόψεις και εισηγήσεις, 

μεταλλάσσονται ανάλογα με τις εξελίξεις, πολλές φορές εγκαταλείπονται ή 

παραμένουν στο χρονοντούλαπο της ιστορ(ας, άλλες φορές υιοθετούνται μερικώς, 
και τις πιο πολλές φορές χρησιμεύουν σαν εκβιαστική δαμόκλειος σπάθη στο 

σκληρό διακρατικό παζιfρι συμφερόντων. 

Τα πιο κάτω παραδε(γματα ε(ναι ενδεικτικά: 

Ο Ντε Γκωλ μιλοόσε συχνοί για την Ευρώπη από τον Ατλαντικό μέχρι τα 

Ουριfλια αποσκοπώντας κυρίως στο να αμφισβητήσει τη Σοβιετική επιρροή στην 
Ανατολική Ευρώπη και ακόμη στο να αμφισβητήσει το Σοβιετικό Κριfτος αυτό 
καθαυτό. Ο Ντε Γκωλ μιλούσε επίσης για την Ευρώπη των πατρ(δων, σαν μια 
μόνιμη αντισταθμιστική γαλλική διεκδίκηση απέναντι στις πιέσεις ιfλλων Ευρω

πα(ων που πρόσβλεπαν και επεδίωκαν την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Γαλλία και Γερμανία στη δεκαετία του 1970 χρησιμοποίησαν τον όρο της 
Ευρώπης των δύο ταχυτήτων σαν μοχλό πίεσης προς κράτη που ήταν απρόθυμα 

να ακολουθήσουν τους υπόλοιπους στην ενοποιητική πορεία. Παρόμοια, στα 1984 
ο Πρόεδρος Μιττεριfν μίλησε για μεταβλητή γεωμετρική Ευρώπη, για να 
αντιμετωπlσει τις αγγλικές φυγόκεντρες τάσεις. 



Οι προαναφερθείσες ιδέες Ντελόρ για τους ομόκεντρους κόκλους που έγιναν 

πολό δημοφιλε(ς στις αναλόσεις τον τελευταίο καιρό, αποβλέπουν, κατά τη γμώμη 

μας, στο να αποπροσανατολ(σουν τρ!τες χώρες που ενδεχομένως επιθυμοόν πλήρη 

ένταξη, ωθώντας τελικά προς διεργασ!ες και διαπραγματεόσεις που θα παράξουν 
πλέγμα συνδεσιακών σχέσεων με τις χώρες του περίγυρου της Κοινότητας, οι 
οποίες θα αφήνουν όσο το δυνατό ανέπαφο το νομικό και θεσμικό κεκτημένο της 

ΕΟΚ, όπως διαμορφώνεται στις αρχές της δεκαετίας του 1990. Αυτή η 

προσπάθεια ίσως να ε!ναι αποτελεσματική με ορισμένες χώρες, με άλλες όμως 

ίσως όχι. 

Η θέση μας αυτή στηριζόμενη σε δημόσιες δηλώσεις, στοιχειοθέτησε και 
τεκμηρlω_σε την άποψη πως η κυπριακή πολιτική ηγεσία, παρά τις παροτρύνσεις 
και συμβουλές των καθ' όλην αρμόδιων Τπουργών της Ελλάδας, παρασύρθηκε και 

παγιδεότηκε από ορισμένους κόκλους της Κοινότητας στο να μην υποβάλει αίτηση 

ένταξης το 1988 και το 1989, εισπριiττοντας την κ&λπικη υπόσχεση διαμόρφωσης 
ειδικής σχέσης Κόπρου - ΕΟΚ, η μορφή και ο χαρακτήρας της οποίας υποτίθεται 
ότι θα βρίσκεται μεταξό πλήρους ένταξης και Τελωνειακής Ένωσης. 

Όμως οι αλλαγές στην Ανατολική Ευρώπη και ιδιαίτερα στην Ανατολική 
Γερμανία άλλαξαν πολλοός από τους παράγοντες που συνθέτουν το πρόβλημα της 
διεόρυνσης και εμβ&θυνσης της ΕΟΚ. Επιπλέον δεν θα ήταν υπερβολή αν 
ισχυριζόμασταν πως οι αλλαγές στην Ανατολική Ευρώπη και την ΕΣΣΔ 

επηρεάζουν θεμελιακά το υπόβαθρο και τους προσανατολισμοός του ευρωπα'ίκοό 

οικοδομήματος. 

Στο μεταπολεμικό γεωστρατηγικό πλαίσιο της Ευρώπης και του κόσμου, από 
την εποχή του Σχεδ!ου Μάρσαλ, η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση θεωρήθηκε από 
πολλοός σαν η διαδικασία μέσω της οποίας οι δυτικές δυνάμεις εξασφαλ(ζουν την 
οικονομική και κοινωνική ευημερία της Δυτικής Ευρώπης και διασφαλίζουν μια 
πολιτική συγκροτημένη και οικονομικά οργανωμένη ομαδοποίηση κρατών απέναντι 

στις έκδηλες σοβιετικές τάσεις. 

Παρά την όπαρξη πάμπολλων άλλων παραγόντων που έπαιξαν ρόλο στην 

εγκαθίδρυση, ανιiπτυξη και σταθεροποίηση της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, υπέ

βοσκε πάντοτε το προαναφερθέν στοιχείο Ατλαντισμοό, που πήγαζε από τις 
αδήριτες γεωστρατηγικές συνθήκες της μεταπολεμικής όμως περιόδου. Μπαί
νοντας όμως στη δεκαετία του 1990, διαγράφεται σαφώς το ενδεχόμενο αποδυ
νάμωσης αυτοό του κριτηρ!ου με αναπόφευκτες επιπτώσεις στις σχέσεις Αμερικής 

-Ευρώπης, Ευρώπης - Ανατολικής Ευρώπης και στους γενικότερους προσανατο

λισμοός της Κοινότητας. 

Πρόσθετα, ομ&δα κριτηρίων, παρ&γωγο των αλλαγών του 1989, σχετίζονται 
με το γερμανικό ζήτημα. Επειδή δεν είναι του παρόντος, έντιμε κόριε Πρόεδρε, να 
αναλόσουμε αυτό το μεγάλο θέμα, αναφέρουμε απλά πως η δημιουργία της ΕΟΚ, 
μεταξό πολλών άλλων, στηρίχθηκε σε ορισμένες λεπτές οικονομικές και πολιτικές 
ισορροπ!ες που αφορούν τη θέση της Γερμαν!ας στο ευρωπαϊκό πολιτικό σόστημα. 

Στον οικονομικό τομέα οι διευρόνσεις και οι διευθετήσεις, όπως αντικατοπτρί

ζονται στις δομές και τη φιλοσοφία της ΕΟΚ, ευνοοόσαν τη Γαλλία στο γεωργικό 

τομέα και τη Γερμανία στο βιομηχανικό. 

Στον αμυντικό τομέα, οι προσανατολισμοί μιας υπερεθνικά ελεγχόμενης 

γερμανικής δόναμης καθορίζονταν αφενός μεν με τη συμμετοχή της στο ΝΑ ΤΟ, 

αφετέρου δε με τη δέσμευση της χώρας αυτής να μην αποκτήσει πυρηνικά όπλα. 
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Επιπλέον, η 8ιαίρεση του γερμανικού έθνους σε 8ύο κράτη, 8ημιουργούσε μεγάλους 

περιορισμούς τόσο στις σχέσεις των Γερμανών με την ανατολή όσο και με τη 

8ύση. Αυτή' η κατάσταση πραγμάτων, παρά τα κροκο8είλια 8άκρυα, κάποιων 

ικανοποιούσε και ανατολικούς και 8υτικούς. 

Δηλα8ή ένα πλέγμα 8ιευθετήσεων, άλλες de facto και άλλες de jure, 
περιόριζαν και καθόριζαν το ρόλο του γερμανικού γίγαντα στο κέντρο της 

Ευρώπης. Η προοπτική ένταξης της Ανατολικής Γερμανίας στην ΕΟΚ, μέσω 

ενοποιήσεως, ανακατατάσσει, κατονομάζει ισορροπ(ες και συμφέροντα και 
8ημιουργεί ανάγκες επαναπροσ8ιορισμού θεμελιω8ών παραγόντων που συνθέτουν 

το ευρωπαϊκό και κοινοτικό πολιτικό και οικονομικό οικο8όμημα. 

Μια τρίτη 3ιάσταση των αλλαγών του 1989 αναφέρεται στην απο3έσμευση 
των υπόλοιπων χωρών της Ανατολικής Ευρώπης και την τάση πολλών απ' αυτές 

είτε να επιζητήσουν ένταξη στην ΕΟΚ, είτε στενότερες σχέσεις. Παράλληλα 
κάποιες χώρες προσεγγίζουν την Ι\.οινότητα σε μια προσπάθεια να 8ιασφαλίσουν 

τα συμφέροντά τους ενόψει της ενιαίας .αγοράς του 1992, της οικονομικής και 
νομισματικής ενοποίησης και του εν8εχομένου 8ιεύρυνσης που 8ιαγράφεται στον 

ορίζοντα της 3εκαετίας του 1 j)90. 

Επομένως όσον αφορά τη 3ιεόρυνση της ΕΟΚ, ή3η άρχισαν σημαντικές 

8ιεργασίες και 8ιαπραγματεύσεις σε όλα τα επίπε8α. Σύντομα μάλιστα θα 

3ιαγραφεί στον ορίζοντα η μορφή, ο χαρακτήρας και οι 3ομές τόσο της 
Κοινότητας του μέλλοντος, όσο και του ευρύτερου ευρωπαϊκού χώρου. Στην 
επι8ίωξη των στόχων τους στον τομέα αυτό, η κάθε ευρωπαϊκή χώρα, μεθο8εύει 
τη συμμετοχή της στις παροόσες και στις μελλοντικές εξελίξεις, με πολιτικές 

επιλογές που συνά8ουν με τη γεωπολιτική της θέση, τις οικονομικές της 8ομές, 
την πολιτική της ιστορία και τη συμμετοχή της σε συλλογικά όργανα και 
οργανισμοός. 

Τονίζουμε πως 8εν έχει μεγάλη σημασία για το θέμα μας, ότι άλλες είναι οι 
πολιτικές επιλογές και η Θέση στη μελλοντική Ευρώπη της Γιουγκοσλαβίας και 
άλλες μιας χώρας μέλους της ΕΣΕΖ, άλλες της ου3έτερης και ι3ιόμορφης 

Ελβετίας εντός αυτής της κίνησης, άλλες της Τουρκίας, άλλες της α3έσμευτης και 

της μικροσκοπικής Μάλτας, άλλες της ι3ιόμορφης Φινλαν3ίας, άλλες της ου3έτερης 
Αυστρίας, άλλες της σκαν3ιναυικής και ανεπτυγμένης Νορβηγίας, και άλλες τέλος 

θα μπορούσαν να είναι οι πολιτικές επιλογές απέναντι στην Ευρώπη της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, με 8ε8ομέ:νες τις 8ιασυν8έσεις της, την Τελωνειακή 
Ένωση, την ιστορία της και το άλυτο εθνικό πρόβλημά της. 

Όπως σκιαγραφώντας θα αναφέρουμε πιο κάτω, οι καθοριστικοί παράγοντες 
που έπαιξαν -και σ' ένα βαθμό ακόμη παίζουν- ρόλο στην προβληματική των 
σχέσεων Ι\.ύπρου - ΕΟΙ\. κατά τη 8ιάρκεια της περιό8ου 1987 - 90, είναι το άλυτο 
πρόβλημα που 3ημιοόργησε η τουρκική πολιτική και εισβολή του 1974, η 
γεωγραφική θέση της Κύπρου, η τουρκική πολιτική απέναντι στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, οι παρα8οσιακέ:ς σχέσεις του Κυπριακού και Ελληνικού κράτους και 
τέλος η ύπαρξη ευρωπαϊκού συμφέροντος -όπως επανειλημμένα 8ιακηρύσσεται- να 

αναπτυχθεί η πολιτική και εξωτερική ταυτότητα της Κοινότητας. 

Εξυπακοόεται πως η Θέση μας θεωρεί σαν 3ε3ομένη την ευρωπα!κή επιλογή 

της Ι\.υπριακής Δημοκρατίας, παρά τις αντιρρήσεις μιας συγκεκριμένης πολιτικής 

παράταξης στην Κύπρο, και το λέμε αυτό με πόνο ψυχής. 

Τελειώνοντας με το θέμα της κοινοτικής συγκυρίας όσον αφορά τη 8ιεύρυνση, 

συνοψίζουμε λέγοντας ότι το Ευρωπαϊκό πολιτικό σύστημα βρίσκεται σε μια 
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πρωτοφανή πορεία ανάπτυξης, ανακατάταξης 1 διαπραγμάτευσης και επαναδιο
ρισμού των θεμελιωδών συνθετικών του στοιχε(ων. Καθοριστικό ρόλο παίζουν οι 

ενδογενείς παράγοντες που πηγάζουν από την πορεία προς την ενιαία αγορά και 

την οικονομική και νομισματική ενοποίηση, και οι εξωγενείς παράγοντες που 

σχετίζονται με τις πάσης φύσεως αλλαγές στον περίγυρο της Κοινότητας και στο 

διεθνές σύστημα γενικότερα. 

Η δυναμική, πολυεπίπεδη και πολυδιάστατη διαπραγμάτευση που ήδη άρχισε 

και συνεχώς αναπτύσσεται διαμορφώνει τη μελλοντική πολιτική φυσιογνωμία του 

ευρωπαϊκού χώρου, αρθρώνει το εύρος, το βάθος και τη διστρωμάτωση της 
μελλοντικής Ευρωπαϊκής Κοινότητας και προσδιορίζει τις σχέσεις των χωρών του 

κοινοτικού περ(γυρου με τη μελλοντική ΕΟΚ. 

Η κάθε μια, όπως είπαμε, από τις ευρωπαϊκές χώρες επιδιώκει τους στόχους 

της με πολιτικές επιλογές που αντανακλούν τη θέση της στο διεθνές θεσμικό 

πλέγμα, την ιστορική της πορεία, τις πολιτικο-οικονομικές της ιδιομορφίες, τη 

γεωγραφική της θέση και τους γενικότερους πολιτικούς και κοινωνικούς της 
προσανατολισμούς. 

Με τον 'Αλφα ή τον Βήτα τρόπο, πάντως η Κοινότητα για όλες τις 

υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, εξελίσσεται σε πόλο έλξης και χώρο αναφοράς, 

όπως επανειλημμένα τονίσαμε εμε(ς του ΔΗ.ΚΟ. και άλλοι, άλλων κομμάτων 

από αυτό το Βήμα. 

Θα αναφερθούμε σε μερικές πιθανές πτυχές που σχετ(ζονται με την ένταξη 

στην ΕΟΚ σαν μακροχρόνια επιλογή του Κυπριακού κράτους. Κατ' αρχάς η 
ένταξη στην ΕΟΚ ε(ναι θεμελιακή εξωτερική επιλογή με σαφή και συγκροτημένο 
κοινωνικό και πολιτικό προσανατολισμό. Πρόσθετα, δεδομένης της μορφής και του 

χαρακτήρα της Ι\.οινότητα_ς, η ένταξη διασφαλίζει την ανάπτυξη πολιτικών 

επιλογών εντός του ευρωπαϊκού χώρου που αντανακλούν τις ιδιαίτερες παρα

δοσιακές ευαισθησ(ες και εμπειρίες του Κυπριακού κράτους. Επιπλέον παρά το 

ότι η ένταξη αναπόφευκτα δημιουργεί την ανάγκη προσαρμογής στις πολιτικές 

τάσεις και συγκλίσεις που αναπτύσσονται στην Κοινότητα, η μορφή και ο 

χαρακτήρας της ΕΟΚ αφήνει μεγ&λα περιθώρια διατήρησης ευαισθησιών και 

παραδοσιακών εξωτερικών διασυνδέσεων. 

Αυτό είναι αποδεδειγμένο από τη συμμετοχή της ουδέτερης Ιρλανδίας, τις 

πολιτικές επιλογές της Γαλλlας και της Αγγλίας, τους σκανδιναβικούς προσανα

τολισμούς της Δαν(ας, τις μεσογειακές ευαισθησίες της Ιταλίας και της Ελλάδας 
και τις πολιτικές της Ομοσπονδιακής Γερμανίας (~όσο σε σχέση με την 
«οστπολιτικ» όσο και σε σχέση με τη Γερμανική ενοποίηση). 

Τέλος, μια πιθανή μελλοντική διεύρυνση προς χώρες όπως η Αυστρία και η 

Μάλτα, θα πρέπει να εμπεδώσει ακόμη περισσότερο το υφιστάμενο, τόσο 

ιδιόμορφο όσο και παράδοξο φαινόμενο της ταυτόχρονης συνύπαρξης πολιτικής 

σύγκλισης και πλουραλισμού στις εξωτερικές επιλογές και ευαισθησίες του κάθε 
κράτους μέλους. 

Η δεύτερη πτυχή αναφέρεται στην ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ σαν 
διεθνοπολιτικής επιλογής και σχετίζεται με την αναγκαιότητα συμμετοχής του 
Κυπριακού κράτους στη διεθνή οικονομική και πολιτική ζωή μέσω ενός συνεχώς 

αναπτυσσόμενου συστήματος περιφερειακών οργανισμών, πολιτικού και οικο

νομικού χαρακτήρα. Αυτή η αναγκαιότητα αφορά τόσο τις εξωτερικές εμπορικές ή 

οικονομικές σχέσεις, όσο και τη θέση της Κυπριακής Δημοκρατίας στο πλέγμα 

των παγκόσμιων και περιφερειακών γεωπολιτικών ισορροπιών. 
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Η τρίτη θέση, σχετιζόμενη με τη μόλις προαναφερθείσα πτυχή της ένταξης, 

αναφέρεται στη σκοπιμότητα μιας μόνιμης διεθνοπολιτικής ταύτισης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας με έναν ευημερούντα, σταθερό, ισχυρό και δημοκρατικό χώρο, τον 
ευρωπαϊκό, που θωρακ(ζει ενάντια στους κινδύνους που ανακύπτουν από κλυδω

νισμούς του παγκόσμιου και περιφερειακού συστήματος διακρατικών ισορροπιών. 

Οι επιθετικές και επεκτατικές τάσεις στον άμεσο περ(yυρο της Κύπρου, όπως 

απέδειξαν οι εμπειρ(ες της μετα-ανεξαρτησιακής περιόδου, καθιστούν τη σκοπι

μότητα αυτή ακόμη πιο επιτακτική. Εξυπακούεται πως η ~~όλuτη διασφάλιση 
και θωράκιση ενός κράτους δεν υπήρξε και ούτε θα υπάρξει (σως στην ιστορ(α των 
διακρατικών σχέσεων. Αυτό για το οποίο αναφερόμαστε είναι η μεθό8ευση της 
συμμετοχής μας στη 8ιεθνή σκηνή με πολιτικές που αυξάνουν την ασφάλειά μας 
σαν Κύπρου και ελαχιστοποιούν τους ~ν8εχόμενους κιν8ύνους. 

Η τέταρτη και πέμπτη πτυχή αφορά τη βιωσιμότητα της τελικf~ς λύσης του 
κυπριακού ζητήματος και την εξεύρεση 3ιεξό3ων όσον αφορά το εθνικό πρόβλημα 
της χώρας μας. Η ένταξη, σαν στρατηγική επιλογή, θα συμβάλει, όπως είπαμε 

πολλές φορές, πάνω σε μακροχρόνια βάση στη βιωσιμότητα, σταθερότητα και 

λειτουργικότητα των συνταγματικών και 8ιεθνοπολιτικών 8ιευθετήσεων που θα 

προκύψουν από μια εν8εχόμενη λύση. 

Βασική αρχή της «Ευρωπαϊκής 18έας» και των θεσμών που λίγο πολύ την 
εκφράζουν, έγκειται στη Βημιουργία Βιακρατικών και κοινωνικοπολιτικών Βομών 

και θεσμών, η ύπαρξη και ανάπτυξη των οποίων επιτρέπει την αρμονική και 

ειρηνική συνύπαρξη 8ιαφορετικών εθνοτf~των μέσα σε συνθήκες πολιτικής και 

οικονομικής ελευθερίας. 

Για τον ί8ιο ακριβώς λόγο, ενσωμάτωση της Κύπρου στην ευρωπαϊκή 

ενοποιητικη 8ια8ικασία, θα μπορούσε να αποτελέσει και τη μόνιμη λύση του 
εθνικού προβλήματος. Και οι 3όο εθνότητες της Κόπρου, χωρίς να εγκαταλε(ψουν 

την εθνική, και το τονίζω αυτό, και πολιτιστική τους ταυτότητα, θα ενταχθούν 

μόνιμα σε μια 8ια8ικασία που πρεσβεύει και αποσκοπεί στην καταπολέμηση του 

σωβινισμού κάθε μορφής, ενώ ταυτόχρονα σέβεται και προστατεύει τον πολιτισμό 
του καθενός. 

Θα αναφερθούμε τώρα σε ελάχιστες πτυχές που σχετίζονται με την ένταξη 

της Κόπρου στην ΕΟΚ σαν βραχυχρόνια και μεσοπρόθεσμη επιλογή. Αν καθορί
σουμε τον όρο βραχυχρόνια, την περίο3ο 3όο με πέντε χρόνια και μεσοπρόθεσμα 

τα έξι με 8έκα χρόνια, τότε, ουσιαστικά, μιλάμε για τις θεσμικές και πολιτικές 

πτυχές που αφορούν την αίτηση ένταξης, παρά την τελική ένταξη, εν8εχόμενο το 
οπο!ο βρίσκεται στον ορ(ζοντα των Βέκα με Βεκαπέντε χρόνων. 

Δηλα3ή, αναφερόμαστε στη σημασία της υποβολής αίτησης ένταξης, στη 
μορφη και χαρακτήρα των 8ια8ικασιών και 8ιεργασιών που αναπτύσσονται σαν 
αποτέλεσμα της υποβολής αίτησης και τις προοπτικές των Βιαπραγματεύσεων. 

Κυρίως όμως η σημασία της υποβολής αίτησης και των 3ιεργασιών που 

αναπτύσσονται, σχετίζονται άμεσα με τις συνομιλίες -όχι με τη λύση- τις 

συνομιλίες επίλυσης του κυπριακού ζητήματος και τον πιθανό ρόλο της Ευρώπης. 

Αρχίζοντας από την πρώτη πτυχή το ρόλο της ΕΟΚ σαν 3ιεθνοός οργα

νισμού, το Κυπριακό παρέχει μονα8ικη ευκαιρία να αναπτυχθεί η 8ιεθνοπολιτική 
ταυτότητα της ΕΟΚ, επιθυμία που καθημερινά 8ιακηρύσσεται στις ευρωπαϊκές 
πρωτεύουσες. Επιπλέον, ο θετικός ρόλος στην επίλυση του κυπριακού προβλή
ματος συμβάλλει στη βελτίωση των Βιακρατικών σχέσεων στον άμεσο γεωπο

λιτικό περίγυρο της Κοινότητας. 
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Εξάλλου το κυπριακό ζήτημα είναι ζωτικό θέμα ενός πλήρους κράτους 
μέλους, της Ελλάδας και των δύο συνδεδεμένων υποψήφιων μελών, της Κύπρου 
και της Τουρκίας. Βέβαια, δεν αναμένουμε από αξιωματούχους που ασχολούνται 
με τεχνοκρατικά θέματα να αντιληφθούν πλήρως τη σημασία της πτυχής αυτής. 
Θεωρούμε όμως τις διεργασίες που ακολουθούν την αίτηση της ένταξης σαν 
καταλυτικό παράγοντα διεύρυνσης, διεκδίκησης και διαμόρφωσης της συλλογικής 

, θ' 'Ψ κοινοτικης εσης και σχε ης. 

Ακόμα και τα πιο ψηλά πολιτικά στελέχη των κρατών μελών •ης Κοινότητας 
ε(ναι αδύνατο να συvειδοποιήσουν και να διαμορφώσουν θέση και σκέψη που να 
καλύπτει όλες τις πτυχές μιας διεύρυν"llς πριν την υποβολή αίτησης ένταξης. Κι 
αυτό θα συμβεί μόνο όταν υποβληθεί το αίτημα, όταν καλλιεργηθούν οι απόψεις 
όλων των ενδιαφερομένων και όταν περάσουν μέσα από τις συμπληγάδες της 
μελέτης, της α.νάλυσης, της .διαπραγμάτευσης, των διαβουλεύσεων και αναπτυχθεί 
στις εθνικές και υπ_ερεθνικές υπηρεσίες, ώστε να υποβληθούν ώριμες θέσεις και 
σενάρια στα ανώτατα πολιτικά στελέχη. 

Η άποψη ότι πρέπει να προετοιμαστεί μια ένταξη πριν υποβληθεί η αίτηση, 

είτε λέγεται από κοινοτικούς παράγοντες είτε από Κύπριους πολιτικούς, είτε από 

τον ίδιο ακόμα τον Πρόεδρο του κράτους, πιστεύουμε πως είναι ισχυρισμός έωλος, 
επικίνδυνος, που άθελα ή σκόπιμα αγνοε! καθιερωμένες διαδικασίες και κριτήρια 

που διέπουν κάθε υποψηφιότητα για ένταξη στην ΕΟΚ. 

Είναι σαν να βάζουμε την άμαξα μπροστά από το άλογο, για να το 

χρησιμοποιήσουμε σα δικαιολογία για να μην οδηγηθούμε κάπου. Επαναλαμ

βάνουμε πως η προετοιμασία, η καλλιέργεια, η ανταλλαγή απόψεων και η 

ανάπτυξη των εκατέρωθεν θέσεων, γίνεται μετά την υποβολή α!τησης ένταξης, 
και όχι πριν. Πριν την υποβολή, κανείς, έντιμε κύριε Πρόεδρε, σε καμία βαθμίδα 
της κοινοτικής ιεραρχίας, δεν είναι σε θέση -και θα λέγαμε ότι δεν έχει και το 

δικαίωμα- να αποφανθεί καθοδηγητικά για την ένταξη μιας δημοκρατικής 
ευρωπαϊκής χώρας στην ΕΟΚ. 

Η δεύτερη πτυχή σχετίζεται με το κυπριακό πρόβλημα και τις διαδικασίες 

επίλυσής του. Η υποβολή αίτησης ένταξης θα πυροδοτήσει τις καθιερωμένες 

διεργασίες που υπεισέρχονται σε κάθε υποψηφιότητα ένταξης στην ΕΟΚ. Η 
πολιτική δυναμική που θα δημιουργήσουν αυτές οι διεργασίες θα επενεργεί 

συντελεστικά και καταλυτικά στην εξεύρεση συνταγματικών και διεθνοπολιτικών 

διεξόδων στην πορεία επίλυσης του κυπριακού ζητήματος. 

Οι ενδοκυπριακές συνομιλίες, όπως είναι γνωστό, νεφελοβατούν για δεκα

πέντε σχεδόν χρόνια, λόγω ακριβώς διαφωνιών για το πώς θα μπορούσε να 
λειτουργήσει συνταγματικά και διεθνοπολιτικά το Κυπριακό κράτος, δεδομένων 
των γνωστών περιορισμών, συσσωρευμένων προβλημάτων και εξωτερικών 

παρεμβάσεων. 

Η αίτηση ένταξης και οι διεργασίες που ακο~ουθούν, θα εισαγάγουν την 

ευρωπαtκή προοπτική στο κυπριακό προσκήνιο, εμπλουτίζοντας τις διαδικασίες 

επίλυσης με νέες ιδέες και εναλλακτικές διεξόδους, οι οπο(ες συνάδουν με τις 
αρχές του ευρωπαϊκού χώρου, στα πλαίσια του οποίου και θα αναμένεται ότι θα 
λειτουργήσει η τελική λύση. 

Δηλαδή, με τις διαδικασίες που πυροδοτούνται από την αίτηση ένταξης, η 
Κόπρος θα μπει σε μια μεγάλη διπλωματική μάχη στα πλαίσια της οποίας δύο 
παράλληλες και αλληλοσυμπληροόμενες, αλληλοεπηρεαζόμενες διαδικασίες θα 

συντρέχουν και θα αναπτόσσονται, όπως είπαμε και πριν, οδηγώντας τόσο προς 

λόση του Κυπριακοό όσο και προς την ένταξη στην ΕΟΚ. 



2930 

Από καθαρά τεχνικής πλευράς, και επειδή τα χρονοδιαγράμματα ένταξης 
ίσως δεν συμπtπτουν με τα αντίστοιχα επιθυμητά επίλυσης του κυπριακού 
ζητήματος, θα μποροόσε να επιδιωχθε( διαπραγματευτική διαδικασ!α δόο παράλ

ληλων επιπέδων και δόο ταχυτήτων. Δηλαδή η μελέτη και η επεξεργασ!α και η 

διαπραγμάτευση των τεχνιχο-οικονομικών πτυχών της ένταξης, θα μπορούσε να 

ακολουθήσει τον κανονικό αργό ρυθμό, ενώ η συζήτηση πάνω στα θέματα τα 
οποία εφάπτονται των πολιτικών πτυχών του κυπριακού προβλήματος που 

σχετίζονται με την ένταξη, θα μπορούσε να επιταχυνθεί με στόχο την επίτευξη 

κατ' αρχήν συμφωνίας. 

Στο σημείο όμως αυτό, θα πρέπει να χάνουμε μια μικρή παρένθεση, για να 

τονίσουμε μια πολύ σημαντική πτυχή αυτού του ζητήματος. Η ευρωπαϊκή 
επιλογή, αν θα χρησιμεύσει σε οτιδήποτε, -και θα πρέπει να το τονίσουμε αυτό, 

κύριε Πρόεδρε- θα πρέπει να επηρεάσει τις προσπάθειες επ!λυσης του Κυπριακού 

στο στάδιο των διαπραγματεύσεων επ!λυσης του κυπριακού προβλήματος. 

Κάθε υπονοούμενο πως α(τηση ένταξης πρέπει να υποβληθε( μετά τη λύση 

του Κυπριακοό, δε λαμβάνει ακριβώς υπόψη τον προβληματισμό που υποστηρίζει 

ότι το κυριότερο κριτήριο μεσοπρόθεσμα και βραχυχρόνια είναι η υποβοήθηση των 
συνομιλιών επιλυσης του Κυπριακού από μια νέα συνταγματική και διεθνοπο

λιτική προοπτική. Χωρίς μια νέα προοπτική, όπως απέδειξαν τα διεθνή αδιέξοδα 

των ενδοκυπριακών συνομιλιών, το κυπριακό πρόβλημα lσως να μείνει για πάντα 

άλυτο, η ένταξη να μην πραγματοποιηθεί ποτέ, και το Κυπριακό κράτος να 
διαλυθεί και εξανεμισθεί. 

Αν αυτός ο προβληματισμός, που κατά τη γνώμη μας διακατέχεται από 
σοβαρότητα και υπευθυνότητα, είναι γνωστός στην πολιτική ηγεσία της Κοινό

τητας, αλλά συνεχ(ζουν κάποιοι στην Αγγλ(α να αποθαρρύνουν την υποβολή 

αίτησης της Κόπρου, τότε υπάρχει πρόβλημα πολιτικής μυωπίας και ίσως 

πολιτικής ανευθυνότητας συγκεκριμένων ατόμων και παραγόντων. 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσε κανε(ς να πει αρκετά ακόμα και να μιλά για 

πολλές ώρες. Κλείνω όμως λέγοντας το εξής: Ότι εναπομένει ε(ναι αυτό που ο κ. 

Γαλανός τόνισε την περασμένη Πέμπτη καθώς και ο συνάδελφος Αλέκος 
Μαρκ(δης παλαιότερα. Η κατάθεση πρότασης νόμου που να υποχρεώνει τοv 

Κύπριο Πρόεδρο για άμεση υποβολή της α!τησης ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ. 

Και ας πάει ο ίδιος, αν δεν του αρέσει ο Νόμος, αναλαμβάνοντας όμως και τα 

σχετικά κόστα, στο Ανώτατο, εφεσιβάλλοντας μόνος αυτός, τη λαϊκή επιλογή 

αλλά και τη λα'ίκή επιταγή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κόριος Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ε!ναι γεγονός ότι το θέμα που συζητοόμε δεν είναι νέο. Αυτό το θέμα 

συζητήθηκε και πρόσφατα και στο παρελθόν και ε(μαι βέβαιος ότι αν μετροφυλ

λήσουμε τα πρακτικά της Βουλής, θα βρούμε χιλιάδες σελίδες γύρω απ' αυτό το 
θέμα, για να πει ο καθένας την άποψή του και το κάθε κόμμα την τοποθέτησή 

του. Είναι γεγονός ότι δεν ε!χα πρόθεση να μιλήσω, γιατ( τιζ θέσεις της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς τις είχε εκθέσει με συντομία, θα 
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έλεγα μάλιστα ξανά, ο συνάδελφος Μιχάλης Πουμπουρής Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. Όμως επειδή κάποιοι συνάδελφοι έκριναν 

σκόπιμο να διευρύνουν το θέμα, να επεκταθούν και να θίξουν πτυχές πολλές και 
διάφορες, για να εξωραϊσουν τη θέση τους, την πολιτική που ακολουθούν γύρω 

από αυτό το θέμα, έτσι αισθάνομαι υποχρεωμένος, έστω και σε συντομlα, να 

σχολιάσω μερικά πράγματα. 

Έγινε πολύς λόγος για τη σημασία που θα έχει η ένταξη στην Ε.Ο.Κ. για τη 

λύση του κυπριακού. Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυμίσω ότι από την περίοδο της 

σύνδεσης με τελωνειακή ένωση, αν δεν απατώμαι, έχει περάσει σχεδόν μια 

εικοσαετία και σ' αυτό το στάδιο ε(ναι που έγιναν τα γνωστά γεγονότα του 74. 
Και συνεχίζω. Ακόμα θέλω να θυμίσω ότι πριν από μερικές μέρες έχει και 

δημόσια καταγγελθεί ότι μερικές και μάλιστα ηγετικές χώρες της Ε.Ο.Κ. 
αναγνωρίζουν τα φυτοUγειονομικά πιστοποιητικά του καθεστώτος του Ντενκτάς 

και δέχονται να πα(ρνουν τα προϊόντα του και να συναγωνίζονται τα προϊόντα της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, χωρίς αυτό να τους ενοχλεί και χωρίς αυτό να 

δημιουργεί οποιαδήποτε προβλήματα γι' αυτούς ή προϋπόθεση, που να μπορούμε 
εμείς να ποόμε ότι μάλιστα, ξέρεις ευαισθητοποιήθηκαν και τώρα τα πράγματα 

έχουν αλλάξει. Μακάρι να ήταν έτσι. Όμως δεν υπάρχουν τέτοιες αποδείξεις. 

Φυσικ&. ακοόσαμε εδώ τις τοποθετήσεις που έκαμαν οι διάφορες πλευρές και 

η μόνη νέα τοποθέτηση που υπάρχει είναι η τοποθέτηση του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. Και θα 

έλεγα ότι είναι δικαίωμα των συναδέλφων να κάμουν τη στροφή που έχουν κάμει 
και να πάρουν τη θέση την οποία έχουν πάρει. Θέλω όμως να επισημάνω ότι ο 
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς δεν έθιξε με οποιοδήποτε 

τρόπο αυτή τη θέση και γεια τους και χαρ&. τους. Είναι θέμα να κρίνει και τους 

ίδιους, όπως και τον καθένα μας, ο κόσμος και άρα δεν υπήρχε λόγος να πάμε και 

στην περεστρόϊκα και στον Γκορμπατσώφ και δεν ξέρω που αλλοό δεν πήγαμε, 
για να βρούμε επιχειρήματα, για να δώσουμε άλλοθι, εξήγηση δηλαδή, στην κοινή 
γνώμη που μας ακούει γι 1 αυτά τα θέματα. 

Όσον αφορά τα επιχειρήματα ότι «ξέρετε η Ε.0.Κ. έχει κάμει αλλαγές)), δεν 
ξέρω, πρέπει να πω μακάρι να ήταν έτσι τα πράγματα, και να είμαστε σε θέση να 

δούμε τέτοιες αλλαγές και να πούμε, μάλιστα τα πράγματα έχουν αλλάξει και 

δικαιολογούν. Διότι, ως θέμα αρχής, είναι δικαίωμα του καθενός να τοποθετείται 

και, αν κρίνει και όταν κρίνει σκόπιμο, να διαφοροποιεί τις τοποθετήσεις του. 
Όμως εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να πω ότι δε βλέπουμε ότι έγιναν 

αλλαγές που να καθιστοόν αυτό το θέμα υπέρ της Κύπρου. Και αυτό το θέμα μας 

υποχρεώνει, διότι δεν είναι μικρό ζήτημα για το οποίο ένας θα πει ((εντάξει, είναι 

μια λεπτομέρεια και δεν έχει σημασία». 

Ακούσαμε εδώ τα επιχειρήματα που αφοροόν την οικονομική πλευρά. Κόριοι 
συνάδελφοι, ας μην κλείνουμε τα μάτια. Είμαστε καταναλωτές προϊόντων της 
Ε.Ο.Κ. κατά τέσσερις φορές μεγαλύτεροι συγκριτικά με το ό,τι είναι εκείνοι 

καταναλωτές δικών μας προϊόντων και αγροτικών και βιομηχανικών. Και αυτά 

δεν τα λέμε εμείς. Τα λένε οι επίσημοι αριθμοί. Τα λέγει ο ίδιος ο Υπουργός 

Εξωτερικών. Τα αναγνωρίζουν οι πάντες. Άρα το ερώτημα ((τt θα γίνει αν δεν 
πιάνουν τα προϊόντα μας>> ... Μα είναι αστείο να μιλά κανένας και να προβάλλει 
αυτό το επιχείρημα, όταν ξέρει ότι το εμπόριο δεν είναι μονόδρομος. Δεν είναι 

δηλαδή δυνατό να παίρνουμε εμείς απ 1 αυτούς και να μην παίρνουν εκείνοι από 

μας. Και μέχρι τώρα που δεν κάναμε αίτηση για την ένταξη ή δεν είμαστε μέλη 

της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας αγοράζουν τα προϊόντα μας. Και 
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μάλιστα θέλω να ξέρουν οι συνά8ελφοι -και θέλω να εξει8ιχεύσω τώρα το θέμα 
·,για τα αγροτικά προϊόντα- ότι η κατάσταση που έχουμε και που θα έχουμε στο 

μέλλον σε περίπτωση πλήρους ένταξης, τότε εlναι που θα την κρίνουμε, όταν θα 

έρθουν τα (8ια τα γεγονότα, για να 8ιαψεύσοuν αυτούς τους ισχυρισμούς. 

Θέλω να αναφέρω ότι στην Κύπρο βρίσκεται τώρα αντιπpοσωπε(α της 

F.A.O. και μελετά τις επιπτώσεις αυτές. Και είχα την ευκαιρία να συναντηθώ με 
κάποιο απ' αυτούς πρόσφατα αυτή τη β8ομά8α και αναγνώρισαν ότι η Κύπρος, 
ι8ιαίτερα ο χλά8ος της κτηνοτροφίας θα καταστραφεί βασικά. Τουλάχιστον οι 

μικρές και μεσαίες μονά8ες είναι α8ύνατο να μπορέσουν να ανταπεξέλθοuν σε 

περ(πτωση που, και πολύ περισσότερο, αν γ(νει η ένταξη, διότι τότε δε θα έχουμε 

μόνο το πρόβλημα του ανταγωνισμού που έχουμε τώρα στις εξωτερικές αγορές 
και θα έχουμε υπό τις ίδιες συνθήκες, αλλά όταν γίνει η πλήρης ένταξη και 

υπάρχει η πλήρης διακίνηση προϊόντων, ανθρώπων, εμπορευμάτων, τότε είναι που 

θα φανούν οι επιπτώσεις. Και δεν πρέπει αυτό το θέμα μερικοί συνάδελφοι να το 
διαγράφουν και να το παρουσιάζουν ότι, «ξέρετε όλα τούτα είναι γιατί το ΑΚΕΛ 
έχει απλώς τη θέση και δε θέλει, είναι δογματιστές» και δεν ξέρω τι άλλα 

ακούσαμε και σήμερα και άλλες φορές, «Και γι' αυτό παραμένουν κολλημένοι στις 

θέσεις τους». 

Συνάδελφοι, η πικρή αλήθεια και την αναγνωρίζουν τρίτοι και αυτός που σας 
ε!πα δεν ε!ναι ούτε Κύπριος ούτε της κυβέρνησης ούτε της Ε.Ο.Κ. αναγνωρίζουν 
ότι σε μια τέτοια εξέλιξη, όταν θα εισάγονται, η δική μας αγορά θα χαθεί πλέον 
για τα προϊόντα μας, διότι δεν είναι μόνο πού θα πάρουμε τα προϊόντα μας, αλλά 

και αυτά που καταναλώνουμε στον τόπο μας δε θα είναι δυνατό να αντέξουν στο 

συναγωνισμό τον οποίο θα δημιουργήσει η ελεύθερη κυκλοφορία των εμπορευ
μάτων από τις χώρες της Ε.Ο.Κ. 

Έπειτα τελευταία είδατε ότι χάναμε τόσο θόρυβο και δικαιολογημένα λέγω 

οι συντεχνίες απείλησαν ότι σε περίπτωση που θα προχωρήσει η κυβέρνηση να 
φέρει ξένους εργάτες, τότε θα χάνουν απεργ(ες και θα αντιδράσουν δυναμικά. Τι 
θα γίνει στην τέτοια περίπτωση, όταν ελεύθερα θα έρχονται οι ξένοι εργάτες στην 
Κύπρο, όχι μόνον εργάτες ανειδίκευτοι, αλλά και όλων των ειδικοτήτων, θα 
έρχονται εδώ; Ποια θα είναι η κατάσταση για τους εργαζομένους; Θέλω ακόμα να 
θυμίσω ότι πρόσφατα κάποιοι από εδώ στη Βουλή είπαν ότι θα χάνουμε νόμο -και 
πήραμε ήδη κάποια μέτρα- για να απαγορεύσουμε να έρθει ο Γιαμάνι, για να 
κάμει αυτές τις επιχειρήσεις που ήταν να κάμει, για να μη δημιουργηθοόν 

προβλήματα. Πώς θα αντιδράσουμε, όταν θα δώσουμε με αυτή την πράξη που θα 
δίνει το δικαίωμα και τη δυνατότητα σε οποιοδήποτε άτομο ή ομάδα ατόμων και 

επιχειρήσεων να έρθουν να εγκατασταθούν και να δημιουργήσουν αυτό που 

επιθυμούν και που θα τους δίνει τη δυνατότητα να δημιουργήσουν στην Κύπρο; 
'Ωστε δεν είναι τόσο απλά τα θέματα, για να πούμε ότι, «ξέρετε είναι 
πεισματικά το ΑΚΕΛ που παίρνει θέση και αρνείται να συμπράξει για να 
χτυπήσουμε από κοινού την πόρτα της Ε.Ο.Κ.» Μακάρι να ήταν έτσι εύκολα τα 
πράγματα. Και εμείς δε θεωρούμε ότι έχουμε το δικαίωμα να παρασιωπήσουμε 

αυτά τα γεγονότα, αυτές τις αλήθειες τις οποίες σήμερα χαλά ή κακά -χαλά λέγω 

ότι στο παρελθόν και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι μίλησαν στο παρελθόν- ξέρει ο 
κόσμος αυτά τα ζητήματα και σίγουρα ο κόσμος εύλογα πρέπει να ανησυχεί. 

Όμως εμείς λέμε και διέξοδο γι' αυτό το θέμα. Εμείς είπαμε ότι μπορεί, κι 
αν ακόμα η κοινή γνώμη δε θεωρεί ότι έχουμε δίκαιο στις απόψεις μας, να 

προχωρήσει η κυβέρνηση, όπως το έχει υποσχεθεί ήδη, να κάμει δημοψήφισμα και 
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αν ο λαός πει okey, εντάξει θα πάρει και την εuθύνη ο λαός και ο καθένας μας θα 
το εφαρμόσει και θα ανταποκριθεί σ 1 αυτό που έχει καθήκον να κάμει και θα 

συμμορφωθεί στη λαϊκή θέληση, στη λαϊκή ετυμηγορία. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που είμαι αναγκασμένος να σχολιάσω 

ακόμα μερικά ζητήματα, yiα να υπογραμμίσω τις αρνήσεις των συναδιfλφων, που 
είναι δικα(ωμά τους φυσικά να έχουν τις απόψεις τους και είναι δικαίωμά τους να 

έχουν τις τοποθετήσεις τους και είναι δικα(ωμά τους να διαφοροποιούν τις θέσεις 

τους ο καθένας. Δεν αρνούμαι και δεν αρνείται κανένας μας το δικαίωμα. Αλλά 
δεν μπορώ να αντιληφθώ τη βιασύνη με την οποία μερικοί συνάδελφοι λένε, αν 

κάναμε χθες την αίτηση, όλα τα.πράγματα θα ήταν όμορφα και ωρ~ία. Ενώ την 
ίδια ώρα οι lδιοι συνάδελφοι αναγνωρίζουν ότι και, όταν θα κάνουμε την αίτηση, 

μπορεί να περάσουν και δέκα και δεκαπέντε χρόνια και ακόμα ύστερα να 

μπορέσει, αν θα γίνει και όταν θα γίνει αυτή η ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Συνεπώς για 

μένα -και πιστεύω για όσους σκέφτονται όπως σκέφτομαι εγώ, έστω και αν 

κατηγορούμαι ότι είμαι 3ογματικός-υπάρχει αυτό το απλό ερώτημα. Αν εμείς 

υποβάλουμε την αlτηση· και αν η κυβέρνηση αποφασ!σει και δεχτεί αυτό που 

κάνει, θέμα δικό της. Αλλά αυτό το πράγμα ομολογούν οι ίδιοι, ότι δεν πρόκειται 
να εξεταστεί η αίτηση πριν από το 1993 και δεν πρόκειται να ικανοποιηθεί η 
αίτηση, αν θα ικανοποιηθεί, γρηγορότερα από κάμποσα χρόνια. Μερικοί το 

βάζουν, ο εισηγητής ι3ιαίτερα ο κ, Γαλανός, αν 3εν κάνω λάθος, μίλησε για 

δεκαπέντε τόσα χρόνια ότι μπορεί να χρειαστεί. 

Γι' αυτό εμείς απλά αντιμετωπίζουμε αυτό το θέμα με συνέπεια στις 

εκτιμήσεις μας 1 στους κινδύνους που διαβλέπουμε και σε ό,τι αφορά τις πολιτικές 
πτυχές και σε ό,τι αφορά τις οικονομικές πτυχές. Και θεωρούμε ότι η πιο σωστή, 

η πιο ενδεδειγμένη διαδικασ(α για όλους μας ήταν και είναι το αίτημα που έχουμε 

πολλές φορές 3ιατυπώσει ότι η κυβέρνηση ας θέσει το θέμα μπροστά στο λαό -
έχει πολύ μικρότερα θέματα που άλλες χώρες κάνουν 3ημοψηφίσματα- να 
αποφασίσει ο λαός και να συμμορφωθούμε όλοι με τη θέληση και την ετυμηγορία 

του (διου του λαού και σ' αυτό το θέμα, όπως και σε άλλα σοβαρά ζητήματα. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής πάνω σ' αυτό το θέμα;, 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές σήμερα γι 1 αυτό το θέμα, θα το .αφήσουμε 

την προσεχή Πέμπτη, οπότε θα λήξει η συζήτηση και ο κ. Γαλανός θα κλείσει το 

θέμα είτε ούτως είτε άλλως. Είτε με ψήφισμα είτε με πρόταση νόμου είτε με 

απόφαση ε!τε με οτιδήποτε άλλο, θα γίνει εισήγηση και να πάρει απόφαση αυτό 

το Σώμα. 

Τώρα επει3ή έχουμε iχκόμα λίγο χρόνο, να προχωρήσουμε στο 3εύτερο θέμα, 

για να καλέσω τον κ. Σαββί3η να κλείσει το θέμα του οποίου η συζήτηση έληξε 

ή8η. Και είναι το θέμα «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος>>. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Γ. Σαββί3η εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ

Αριστεράς). (13.4.1989).c(Συνέχιση της συζήτησης). Θα είναι και επίκαιρο, 3ιότι 

είναι και η βδομάδ~ του φυσικού περιβάλλοντος. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

Τόσο η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την 

«Ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας για την προστασία του φυσικού περιβάλ

λοντος» όσο και η συζήτηση που έγινε στη Βουλή 3είχνουν ότι υπάρχει πλήρης 
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ομοφων(α πάνω στο θέμα. Όλες οι πλευρές τόνισαν την ανάγκη για επιτάχυνση 
αυτής της διαδικασίας και υπογράμμισαν πως επιβάλλεται η .χάραξη μιας 
περιβαλλοντικής πολιτικής που θα τερματίσει την υποβάθμιση του φυσικού 
περιβ&λλοντος από τη μόλυνση και τη ρόπανσή του. 

Θα ήταν σοβαρή παρ&λειψη, κύριε Πρόεδρε, αν δε σημε(ωνα το αυξημένο 
ενδιαφέρον της κυβέρνησης για αντιμετώπιση προβλημάτων περιβάλλοντος και την 
προώθηση της αναγκαίας εκσυγχρονισμένης νομοθεσίας, όπως ζητήσαμε.πριν ένα 
χρόνο εγγρ&φοντας το θέμα που συζητούμε. Απόδειξη για το αναβαθμισμένο αυτό 
ενδιαφέρον της κυβέρνησης είναι και τα δύο σοβαρά νομοσχέδια που κατατέθηκαν 
στη Βουλή για ψήφιση. Συγκεκριμένα το νομοσχέδιο για με(ωση και εξ&λειψη της 
ρύπανσης της ατμόσφαιρας από βιομηχανικές πηγές και το νομοσχέδιο που 
προνοεί τη μείωση και εξάλειψη της ρύπανσης των νερών και την προστασία των 
φυσικών υδάτινων πόρων. Δεν μποροόμε παρά να σuγχαροόμε τους αρμο8ίους και 

τη Γενική Εισαγγελία για τη γρήγορη ετοιμασία και κατάθεση αυτών των 
νομοσχεδ(ων και ελπ(ζουμε ότι και η Βουλή θα συζητήσει σε β&θος και θα 
εγκρίνει έγκαιρα αυτά τα βασικά νομοσχέ8ια που θα αποτελέσουν τη βάση της 
εκσυγχρονισμένης κυπριακής νομοθεσίας για προστασία του φυσικοό περιβάλλον
τος. Πληροφοροόμαι ότι 8όο ακόμα νομοσχε8ία, ένα για την ηχορόπανση και άλλο 
για τη ρύπανση του ε8άφους, είναι έτοιμα στην Εισαγγελία και θα κατατεθούν 

προσεχώς στη Βουλή. 

Είναι γενική 8ιαπίστωση, κόριε Πρόε8ρε, ότι 8εν επιτρέπεται κανένας 

εφησυχασμός στα θέματα της προστασίας του περιβάλλοντος, Πρέπει να συνεχί

σουμε, παράλληλα με το~ εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας μας την επαγρόπνησή 
μας για αυστηρή εφαρμογή της, για ανάπτυξη της υπηρεσίας ελέγχου και 
προστασίας του φ,υσικοό περιβάλλοντος, για αποτροπή όλων των κιν8ύνων από 
τυχόν ανεπανόρθω~ες καταστροφές. Πρέπει όλοι μας, Βουλή, κυβέρνηση, και λαός 
να θέσουμε ως στόχο, όχι μόνο να 8ιατηρήσουμε το φυσικό περιβάλλον και τις 

άπειρες ομορφιές της Κύπρου που 8ιασώθηκαν μέσα από αιώνες, αλλά να κάνουμε 

το νησί μας ακόμα πιο όμορφο, ένα μέρος που θ' αναπτόσσεται παράλληλα το 
βιοτικό επίπε8ο του λαού, ο φυσικός πλούτος ο πολιτισμός και οι φυσικές ομορφιές 
του, Με τα σημεl{ινά εσπιστημονικά και τεχνολογικά μέσα αυτό είναι 8υνατό. 

Κλείνοντας θα #Jελα να αναφέρω πως επείγει να καθιερωθοόν και να 
θεσμοθετηθούν δύο βασικές αρχές περιβαλλοντικής πολιτικής που θα βελτιώσουν 
σημαντικ& την κατ&σταση. Η πρώτη αρχή ε(ναι ότι κανόνα σοβαρό έργο στο 
μέλλον δε θα σχεδι&ζεται και δε θα προωθε(ται η κατασκευή του, χωρ(ς να 
προηγηθεί μελέτη για εκτίμηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από το έργο 
αυτό. Αυτό έχει εξ&λλου διακηρυχθε( από τον αρμόδιο Υπουργό Γεωργ(ας και 
Φυσικών Πόρων και δημόσια και στην Επιτροπή Περιβ&λλοντος της Βουλής. 
Ακόμα πρέπει αυτές οι περιβαλλοντικές μελέτες να 8ημοσιεόονται, για να 
μποροόν να ελέγχονται και να κρίνονται από τους εν8ιαφερομένους. Δυστυχώς 

βλέπουμε ακόμα και σήμερα να προγραμματ(ζεται χτ(σιμο γυμνασ(ου στο &λσος 

της Παιδαγωγικής Ακαδημ(ας Κύπρου ή μεταφορ& βιομηχαν!ας που ρυπα(νει μια 
περιοχή σε &λλη περιοχή, χωρ(ς να έχει γ(νει συστηματική και ολοκληρωμένη 
μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Μια δεύτερη αρχή που πρέπει να εφαρμοστε( αμέσως και να θεσμοθετηθε( 
ίσως, είναι ότι για όλες τις οικονομικές επιπτώσεις της ρόπανσης και κατα

στροφής του περιβάλλοντος πληρώνει αυτός που ρυπαίνει. Αυτό είναι ανάγκη να 
θεσμοθετηθεί, γιατί στην Κύπρο πληρώνει σε πολλές περιπτώσεις ο πολίτης που 
υποφέρει από τη ρύπανση τα έξοΒα για αντιμετώπιση της ρύπανσης μέσω του 
κρατικοό προϋπολογtσμοό. 
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Την-εφαρμογή αυτών των 8ύο βασικών αρχών τις ζητά και η Οργάνωση των 
Ηνωμένων Εθνών για το περιβάλλον και τα περισσότερα αναπτυγμένα κράτη τις 
εφαρμόζουν, γιατ( ιδιαίτερα αυτό προλαμβάνει και περιορίζει σημαντικά τις 
ζημιές στο φυσικό περιβάλλον. Θα ήταν (σως παράλειψη αν τελειώνοντας 8εv 
ιίκανα έκκληση προς την κυβέρνηση να εφαρμόσει το ταχότερο τον περ( Πολεο
δομίας και Χωροταξίας Νόμο του 1972 στο σόνολό του, όπως έχει τροποποιηθεί 
από τη Βουλή, γιατ( χωρ(ς αυτό το Νόμο δεν μπορεί να υπάρξει στοιχειώδης 
έλεγχος και προστασ(α του περιβάλλοντος. 

Επίσης θα πρέπει να σεβόμαστε και να εφαρμόζουμε με συνέπεια τις διεθνείς 
συμβάσεις για προστασία του περιβάλλοντος που υπογράφουμε και επικυρώνουμε, 
8ιαφωτ(ζοντας το λαό μας για τις ευνο"ίχές επιπτώσεις που θα έχουν μακρόχρονα. 
Πολλοί περιβαλλοντιστές είναι απογοητευμένοι από τις συνεχείς καταστροφές στο 
Περιβάλλον της Κόπρου. Νομίζουμε πως η απαισιοδοξία για το μέλλον δεν είναι 
δικαιολογημένη. Η Βουλή, η κυβέρνηση και ο λαός μας με την αναπτυσσόμενη 
περιβαλλοντική συνεί8ηση μποροόv όχι μόνο να περισώσουν, αλλά και να 
βελτιώσουν το φυσικό περιβάλλον της Κύπρου, Η εισαγωγή νέαζ εχσυγχρο
ν,ισμένης νομοθεσίας θα είναι το πρώτο σημαντικό βήμα, για ν' αρχίσει η 
αντ(στροφη μέτρηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κόριοι, με την εμπεριστατωμιίνη ομιλία του κ. Σαββίδη έκλεισε αυτό το πολό 
σπου8αίο θέμα. Εντέλλεται η Γραμματε(α να αποστείλει στην Εκτελεστική 

Εξουσία αντίγραφο της ομιλίας του κ. Σαββίδη, υπογραμμίζοντας ταυτόχρονα τις 

συγκεκριμένες εισηγήσειι; τις οποίες κάμνει, για βελτίωση του φυσικοό περιβάλ

λοντος και της νομοθεσίας που θα οΒηγήσει σ / αυτό. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα του Κεφαλαίου Δ που ε(ναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα
λ(σεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που απασχολοόν τους 

Κυπρ(ους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο>>. 

{Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
{Συνέχιση της συζήτησης). 

Καλώ στο βήμα τον κ. Χρίστου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Ορθά ιίχει εγγραφε( αυτό το θέμα και απασχολε( την ολομέλεια του 

Σώματος. Στην Ελλάδα πέραν των 500 Κυπρίων που εργάζονται στον κρατικό 
μηχανισμό καθώς και αρκετο( άλλοι Κόπριοι που ανέρχονται σε μερικός χιλιάδες 

αντιμετωπίζουν τα (δια ή και σοβαρότερα προβλήματα. Δεν έχουν δικαίωμα 

ψήφου οότε στην Ελλάδα οότε στην Κόπρο. Έχουν προβλήματα σε ό,τι αφορά τις 
κοινωνικές ασφαλίσεις. Έχουν προβλήματα που σχετίζονται με την αγορά 
κτηματικής περιουσίας και πολλά άλλα που σχετίζονται με την επαγγελματική 

τους ανέλιξη. 

Ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα -αν όχι το σοβαρότερο- που αντιμε

τωπίζει η κυπριακή παροικία, είναι η μη χορήγηση και ελληνικής υπηκοότητας 

στους Κυπρίους που ζουν και εργάζονται μόνιμα στην Ελλάδα. Η όπαρξη αυτοό 



2936 

του προβλήματος προκαλεί αλυσιδωτά μια σειρά άλλων προβλημάτων. Πιο κάτω 

θα αναφέρουμε ορισμένα από τα προβλήματα που Οημιουργοόνται:-

οι} ΘΕΜΑ ΔΉΜΟΚΡΑ ΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΤΩΝ. 

Οι Κύπριοι που ζουν και εργάζονται για πολλά χρόνια στην Ελλάδα, με το 

σημερινό καθεστώς μετατρέπονται σε πολ(τες δεύτερης κατηγορίας, αφού έχουν 

όλες τις υποχρεώσεις και στερούνται το πιο βασικό δημοκρατικό δικαίωμα: Να 
έχουν λόγο για το μέλλον τους, με -το δικαίωμα να εκλέγουν και να εκλέγονται. 

Σημειώνουμε ότι η συντριπτική πλειοψηφία της παροικίας 3εν έχει και 3εν μπορεί 
νοι έχει 3ικοιίωμοι ψήφου και στην Κόπρο. 

β} ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΆ ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ. 

Οι μηχανικοί, απόφοιτοι ελληνικών ή ξένων πανεπιστημίων, 3ε γίνονται 
3εκτοί στο Τεχνικό Επιμελητήριο Ελλά3οις με αποτέλεσμα νοι μην έχουν ά3ειοι 
εξασκήσεως επαγγέλματος. Έτσι αναγκάζονται να δουλεύουν σε άλλα επαγ

γέλματα ή νοι γίνονται αντικείμενο άγριας εκμετάλλευσης. 

Οι γιατροί που 3ουλεόουν στο ΕΣί (Εθνικό Σόστημοι ίγείας} βρίσκονται σε 

συνεχή εκκρεμότητα, οιφοό ο νόμος αφορά μόνο Έλληνες υπηκόους. Οι Κόπριοι 
προσλαμβάνονται και δουλεύουν με ρύθμιση του lπουργείου lγείας που στερείται 

νομικής βάσης. 

Ο οργανισμός απασχόλησης εργοιτικοό 3υνοιμικοό (ΟΑΕΔ) έχει προγράμματα 
γιοι την καταπολέμηση της ανεργίας, με τοι οποίοι επιχορηγεί θέσεις εργασίας. Οι 

Κύπριοι εξαιρούνται σαν αλλοδαποι. 

Περιο3ικά εμφανίζονται κροόσμοιτοι απόρριψης αιτήσεων Κυπρίων γιοι 

πρόσληψη στο 3ημόσιο, σε τράπεζες ή σε οργοινισμοός του 3ημοσίου με το 
επιχείρημα ότι 3εν είναι Έλληνες υπήκοοι. 

Ή Ε.Ο.Κ. έχει 3ιάφοροι προγράμματα εξει3ικεόσεως ή επιμόρφωσης και 

υποτροφιών. Απ 1 αυτά εξαιρούνται οι Κύπριοι επιστήμονες και οι εργαζόμενοι 
στο 3ημόσιο, γεγονός που εμπο3ίζει την ανέλιξή τους. Με την ευρωποιϊκη 

ολοκλήρωση θοι εντοιθοόν τοι φαινόμενοι άνισης μεταχείρισης, οιφοό γιοι την Ε.Ο.Κ. 

οι Κύπριοι ε(vαι αλλοδαποι · 

γ) ΔΙΆΦΟΡΑ ΑΛΛΑ ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ. 

Το ελληνικό κράτος έχει ει3ικό καθεστώς ι3ιοκτησίας στις περιοχές που 

θεωρεί παραμεθόριες και απαγορεύει ή περιορίζει σημαντικά την κατοχή γης και 

κοιτοικίΟις από οιλλο3οιποός. Ή Κρήτη, η Κέρκυρα, 3ιάφορες περιοχές της 
Θεσσαλονίκης, πολλά νησιά, περιλαμβάνονται στις παραμεθόριες περιοχές. Αυτό 
στερεί το 3ικοιίωμοι ι3ιοκτησίας σε πολλοός Κυπρίους που ζουν στην Ελλά3οι. 

Σε πολλά δημοτικά νηπιαγωγεία γίνονται δεχτά μόνο παιδιά δημοτών. Τα 
παιδιά των Κυπρίων αποκλείονται, αφού οι γονείς τους, χωρίς την ελληνική 
υπηκοότητα, δεν μπορούν να είναι δημότες. 

Πέρα από τοι πιο πάνω προβλήματα, το ζήτημα της υπηκοότητας οξόνει ή 
και προκαλεί ακόμα το οιντικυπριοικό αίσθημα στους Έλληνες. Οι 3ιάφορες 
ρυθμίσεις που γίνονται, γιοι νοι λυθοόν τοι προβλήματα που 3ημιουργοόντοιι, 
αντικρίζονται από οιρκετοός Έλληνες με 3υσφορίοι, γιατί νομίζουν ότι υπάρχει 

ευνοϊκή μεταχείριση των Κυπρίων. Σημειώνουμε ότι υπηκοότητα 3εν παίρνουν 
οότε οι Κυπρίες που είναι παντρεμένες με Έλληνες. Επίσης Οε Οίνε-rαι 
υπηχοό-rητα σε παιδιά που και οι δυο γονείς -rouς ε(ναι Κύπριοι αν δεν έχουν 
γεννηθεί στην Ελλά3οι, παρά το γεγονός ότι είναι μόνιμοι κάτοικοι. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρά τα οργανωμένα διαβήματα που έγιναν τόσο προς την ελληνική όσο και 

την κυπριακή κυβέρνηση από τους Κυπρίους της Ελλάδας, τα προβλήματα αυτά 

εξακολουθούν να υπάρχουν. Όπως αναφέρεται μάλιστα σε σχετικό υπόμνημα των 
Κυπρίων της Ελλάδας, οι περισσότερες επιφυλάξεις για την επίλυση αυτών των 

προβλημάτων προέρχονται από την κυπριακή κυβέρνηση. 

Χωρίς να υπεισερχόμαστε στην ουσία αυτών των προβλημάτων, επιση

μαίνουμε και υπογραμμίζουμε την απαραίτητη ανάγκη επίλυσής τους, για να τεθεί 

τέρμα σε μια απαράδεκτη κατάσταση. 

Στην Έκθεση της Επιτροπής Εργασίας δικαιολογημένα λαμβάνονται υπόψη 

τα προβλήματα αλλά και οι δυσκολίες ιδιαlτερα σε ό,τι αφορά την απορράρηση 
στον κρατικό μηχανισμό όσων εργάζονται στις κρατικές υπηρεσίες στην Ελλάδα, 
Γιατί όμως δε λαμβάνονται μέτρα για να επιλυθοόν αυτά τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν, όχι μόνο όσοι εργάζονται στον κρατικό μηχανισμό, αλλά και όλοι 
οι άλλοι εργαζόμενοι εκεί; 

Είναι πεποίθηση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ - Αριστεράς ότι 

πρέπει να αντικριστούν με συμπάθεια και κατανόηση τα προβλήματα των 
Κυπρίων εργαζομένων στην Ελλάδα στο σόνολό τους, και με διμερείς συμφωνίες 
να επιλυθοόν κατά τον καλότερο δυνατό τρόπο. Η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ 
- Αριστεράς θα εργαστεί προς αυτή την κατεύθυνση, για να ξεπεραστούν οί 

δυσκολίες που υπάρχουν χαt να τερματιστεί αυτή η σκληρή χαι άδικη κατάσταση 
χαι οι άνισες συνθήκες κάτω από τις οποίες είναι υποχρεωμένοι να ζουν χαι να 

εργάζονται οι Κύπριοι που βρίσκονται στην Ελλάδα. Τα αιτήματά τους είναι 
βασικά δίκαια χαι δικαιολογημένα, γι' αυτό χαι πρέπε.ι να επιλυθούν. 

Ευχαριστώ, ><. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Κατσουνωτός θα ομιλήσει επί του θέματος χαι, αν δεν υπάρχον άλλοι 

ομιλητές, θα μείνει για την προσεχή συνεδρία οπότε χαι ο εισηγητής του, ο 
χ. Παπαρές, θα κληθεί να κλείσει το θέμα. Βλέπω ότι δεν είναι παρών απόψε. 

Ορίστε, χ. Κατσουνωτέ. 

Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα του επαναπατρισμού χαι εργοδότησης στο δημόσιο χαι τον ημιχρα
τιχό τομέα 500 περίπου Κυπρίων εργαζομένων στην Ελλάδα είναι πράγματι πολύ 
σοβαρό, γι' αυτό χαι χρειάζεται μεγάλο προβληματισμό χαι συνετούς χειρισμούς, 

για να βρεθεί μια δίκαιη λόση. 

Είναι γεγονός πως για πολιτικοός αλλά και εθνικοός λόγους οι ελληνικές 

αρχές δεν παραχωρούν την ελληνική ιθαγένεια στους Κυπρίους, χαι αυτό είναι 
γνωστό σε όλους μας. Τώρα τελευταία έχουν γίνει επαφές μεταξύ των Υπουργών 
Εσωτερικών Ελλάδας χαι Κύπρου πάνω σ 1 αυτό το θέμα, αλλά τίποτε το 
ουσιαστικό δεν έχει ανακοινωθεί ακόμα, το οποίο να αλλάζει τη μέχρι σήμερα 

ισχύουσα ταχτική. 
1 Ολοι ασφαλώς θα θέλαμε να βλέπαμε τους συμπατριώτες μας να επα

νέρχονται στην πατρίδα μας, για να μοιραστοόν μαζί μας τη δουλειά, τα αγαθά 

αλλά χαι τους αγώνες για εθνική δικαίωση. Δε θα υπήρχε ασφαλώς κανένα 

πρόβλημα εργοδότησης των συμπατριωτών μας, αν δεν ήσαν δημόσιοι η ημικρα
τιχοί υπάλληλοι, γιατί είναι γνωστό ότι σε πάρα πολλούς τομείς, όπως στην 
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τοιιριστιχή βιομηχαvία, στην ί8ια τη βιομηχανία, στον τομέα της υγείας, στον 
αγροτικό τομέα, στην οιχο8ομιχή βιομηχαv(α, υπάρχουν πιέσεις για vα επιτραπεί 

η εισαγωγή εργατών εξει8ιχευμέvων χαι μη. Το γεγονός όμως ότι οι συμπα

τρ~ώτες μας εργάζονται στην Ελλά8α είτε στο 8ημ6σιο, είτε στον ημιχρατιχό 
τομέα, καθιστά το πρόβλημα ακόμα 8υσκολότερο, γιατί είναι γνωστό πως στο 
8ημόσιο τομέα της Κύπρου υπάρχει ένας μεγάλος αριθμός έκτακτων υπαλλήλων 
καΊ. ένας πολύ μεγαλύτερος αριθμός ωρομίσθιων υπαλλήλων που αγωνίζοvται για 
δέκα και πλέον τώρα χρόνια για τη μονιμοποίησή τους. Μ' αυτό δε σημαίνει πως 

οι συμπατριώτες μας αποκλείονται στο 8ιηνεχές από του να εξασφαλίσουν 8ουλειά 
στην πατρί8α τους. 

Με τον περί Συντ&ξεων Νόμο, που ψηφίστηκε πρόσφατα, ένας μεγ&λος 
αριθμός δημόσιων υπαλλήλων, θα αφυπηρετήσουν κατ& 3 σχεδόν χρόνια ενωρί
τερα, ενώ η πρόωρη εθελοντική αφυπηρέτηση ενθαρρόνη πολλοός να τερματίσουν 

τις υπηρεσίες τους. 

Μέσα σ' αυτά τα πλα(σια της 8ημιουργίας κενών θέσεων στην Κύπρο, στον 

κρατικό και ημικρατικό τομέα, θα μπορούσε η κυβέρνηση ν' αντικρίσει το όλο 
πρόβλημα σε συνεννόηση με την ελληνική κυβέρνηση για την εξεόρεση ανώδυνης 

λύσης. 

Εμείς του Σοσιαλιστικοό Κόμματος ΕΔΕΚ θα υποστηρίξουμε μια τέτοια 

προσπάθεια για κοινωνικούς αλλά και εθ\Ιικούς λόγους. 

Ευχ?'ριστώ κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Κύριοι, με την ομιλ(α του κ. Κατσουνωτού φαίνεται ότι έχει εξαντληθεί αυτό 

το θέμα. Παραμένει μόνο να το κλείσει ο εισηγητής του 1 ο κ. Παπαρές, ο οποίος 
βλέπω ότι 8εν είναι παρών, γι 1 αυτό τ't λόγο θα το αφήσουμε την προσεχή 

Πέμπτη. 

Και με αυτή την ομιλία έχουμε φτ&σει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας του 
Σώματος. Η προσεχής συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Ιουνίου, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια δι&ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) 

2) 
3) 
4) 

Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 2) του 1989. 
Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 8) του 1989. 
Ο περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Λιμένων Κόπρου Νόμος του 1990.' 
Ο περί ΠροUπολογισμοό του Θεατρικοό Οργανισμοό Κόπρου Νόμος 
του 1990. 

5) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ.12) του 1990. 
6) Ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ.5} του 1990. 
7) Ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτόξεως} Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 
8) Ο περί Συντ&ξεων (Τροποποιητικός} Νόμος του 1990. 
9) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως {Τροποποιητικός} Νόμος του 

1990. {Πρόταση νόμου}. 
10) Ο περί Δημοσίας Εκπαιδευτικής !πηρεσίας (Τροποποιητικός} Νόμος 

του 1990. 

11) Ο περί Αρχής Λιμένων Κόπρου {Τροποποιητικός} Νόμος του 1989. 
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12) Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

13) Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Ανάπηρους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

14) Ο περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμοζ 
του 1990. (Πρόταση νόμου). 

15) Οι περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών Κανονισμοί του 1990. 
16) Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Ανάπηρους Κανονισμοί του 

1990. 
17) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 

Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμοί του 1990. 
18) Οι περί -Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών "Υπη

ρεσιών) Κανονισμοί του 1990. 
19) Οι περί της Επαγγελματικής 'Α8ειας 08ηγού Κανονισμοί του 1990. 
20) Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
21) Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Συντάξεις και Χορηγήματα στους 

"Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
22) Οι περί Λιμεyεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
23) Οι περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου Φυτεύσεως Ελαιο8έν8ρων και Παρα-

γωγής Ελαιο8εν8ρυλλίων Κανονισμοί του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης 
Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής, να προχω
ρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γαλανού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΔΗ.ΚΟ.). (8.2.1990). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Προβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλά8α που επιθυμούν 

να επιστρέψουν στην Κύπρο)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 

αξιοποίησή του ως βασικού πvεόμοvα της Λευκωσ(ας>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8\"ς του ΔΗ.Σ"f.). 

(2.2.1989). 
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4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη χερ8ο
σχοπία από επιτή8ειους σε βάρος τουριστών _.που επ~σχέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σχαρ(νοu». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Αχάμα και το καθήκον της κυβέρ

νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η παρεχόμενη ως κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, 
προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 

απ άμβλυνση του προβλήματος των άνεργων χτηv(ατρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (26.1.89). 

(β) «Ot 8υσμεvείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 
χορήγηση αντιβιοτικών φαρμ&κων στα ζώα χωρίς συνταγή κτη
vίατρωv και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη 8ιάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά)). 

(Θέμα εγγραψtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη
τρίου). (16.3.89). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξόλαJ τούβλα, ψηλό ποσοστό 

σκόνης και η παρ&βαση των όρων του συμβολαίου από τον προμη

θευτή». 

(Θ<μα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. ',Α. Χρυσοστόμου). 
( 12.10.89). ! 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η δυσμενής δι&κριση σε β&ρος 

των ι8ιωτιχών ξυλουργε!ωv που επεξεργάζονται 8ασιχή ξυλε(α και οι 

επιπτώσεις στην οιχονομ(α του τόπου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που- αναφέρονται ως -

( α) «Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η αν&γκη 

λήψης &μεσων και ριζικών μέτρων για δι&σωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
( 14.12.89). 

(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι 8ιάθεσής τους>>. 
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(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Α. Ποιποιρέ). 

(8.12.89). 

(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, όπου είχε οιρχικ& παραπεμφθεί). 

(γ) ((Ot κ(νδuνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην 

ακριτική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξ&ντλησης των υδ&τινων 

πόρων και η ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή>>. 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Κ. Τ σιέττη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δοις ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). 

(20.4.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντlκα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο

λέμησή της>>. 

(Θέμα εγγροιφέν από τον οιξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(18.1.90). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων που αναφέρεται ως ((Η παραβ(αση από το Ρ .1.Κ. συνταγ

ματικών συνδικαλιστικών δικαιωμάτων και υποχρεώσεων που απορ
ρέουν από διεθνείς σuμβ&σεις λόγω ποιρ&λειψης έναρξης διοιπροιγμοι

τεύσεωv με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η ανάγκη 

άμεσης θεραπείας της κατάστασης». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 

(11.5.89). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας γιοι τοι θέματα που 
αναφέρονται ως-

( οι) «Η απόρριψη των λυμ&των στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού 
και οι επιπτώσεις στην υγε(α του λαού». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Γ. Χοιροι
λοιμπ(δη). (8. 7 .88). 

(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 
Κούρρη, καθώς και των υδροφόρων στρωμ&των από την απόρριψη 
λυμ&των και μηχοινελοιίων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης 
Λεμεσοό». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Α. Ποιποιρέ). 
(8.2.90). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων γιοι το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Α(τημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρ(ς περιο
ρισμό μετοιφορ& και δι&θεση των προ'ίόντων τους στην ελεύθερη 

Κύπρο>>. 

(Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως <<Η απόφαση της κυβέρνησης να 
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απαγορεύσει τη δημιουργ(α νέων τουριστικών μονάδων σε ορισμένες 

περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικής 

βιομηχανίας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγίδη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (22.6.89). 

15) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα Που αναφέρεται ως «Η απαράδεκτη κατάσταση που 

επικρατεί στα σχολεία της Λεμεσού από τη δράση αναρχικών και η 

ανάγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτοuργ(α τους». 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(2.3.89). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η καθυστέρηση που παρατηρείται για 
τη δημιουργία της νέας Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 

Επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(8.3.90). 
17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναψέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθε( εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέv με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.1989). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη απα

ρά8εκτη απόφαση του Υπουργείου ΕμπορLου και Βιομηχανίας να 

απολύσει 8έκα από τους τριάντα 8ύο εργατοτεχν(τες της Υπηρεσίας 

Κυπριακής Χειροτεχνίας και η ανάγκη ακύρωσής της». 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων της Βουλής). (22.2.1990). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημοσίων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται <<Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση 

των ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη 
ζημιά που τυχόν προκαλε(ται στο Δημόσιο)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγιάννη). (8.12.89). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για τα θέματα που τιτλοφορούνται -

(α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση της διαπλάτυνσης και ασφαλ

τόστρωσης του 8ρόμου Κιτίου-Μαζωτού-Αλαμινού)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 
(8.7.1988). 

(β) «Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με οδικά προβλήματα της 
κοινότητας Προδρόμου». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Χρυσοστόμου). 
(19.4.1990). 
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(γ) ιιΗ σχε8ιαζ6μενη όΒευση του Βρόμου Σίφυλλου σε σχέση με την 

καλύτερη εξυπηρέτηση των γειτονικών κοινοτήτων>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπρο

σώπων). (14.3.1990). 
21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ((Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 

Αθηαίνbυ από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς 
τους πληγέντες κατοlκους». 

(Θέμα εγγραφέν με ει.m\yηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη). 
(22.2.1990). 

(β) ιιΗ αν&γκη αποζημίωσης των παραγωγών που υπέστησαν ζημιές 

από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλι&Βη). 
(1.3.1990). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ι<Η φημολογούμενη παραχώ

ρηση νερού από το φράγμα Ασπρόκρεμμου σε επιχειρηματια για 
τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που 
8εν ικανοποιείται αίτημα παραχώρησης νερού από το ί8ιο φράγμα για 
αρδευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 
Πάφου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδοόλου). 

(1.3.1990). 
23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «0 ανα8ασμός, μέτρο 

ανάπτυξης και προόδου, και η ανάγκη ουσιαστικής εν(σχυσής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(23.3.1989). 
24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ιιΗ α8ικαιολ6γητη καθυστέρηση (κι ο κίνΒυνος ματαίωσης) του 

φράγματος Βυζακιάς». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό). 

( 14.12.1989). 
(β) ιιΗ αν&γκη επίσπευσης της κατασκευής του διUλιστηρίου Τερσε

φάνου, για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού 

στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των κομ

μ&των της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). (14.12.1989). 
25) Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσι

κών Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ιιΤο σοβαρό πρόβλημα της Βι&θεσης των γεωργοκτηνοτροφικών 

προϊόντων, η εξασφάλιση αμεtπτικών τιμών και η ανάγκη λήψης 

μέτρων που να εξασφαλ(ζει στους γεωργοκτηνοτρόφους την 
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ανώτατη τιμή που καθορίζεται για τα προϊόντα τους». 

(Θέμα εγγραφόν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (11.1.1990). 

(β) «Η έλλειψη αμειπτικών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξα

νόμενα κόστα παραγωγής και τα γενικότερα προβλήματα των 

πατατοπαραγωγών)>, 

(Θόμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, 

Σ. Χατζηγιάννη, Ν. Μακρί3η και Α. Γεωργίου). (26.10.1989). 
26) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το Σχέ3ιο Ενιαlας Ανάπτυξης 

Κρασοχωριών και η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογής τοωι. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία, εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 

27) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θόμα που 

αναφέρεται ως «Οι 3ιώξεις από το Υπουργε(ο Υγειας των μιχρο

βιοτεχvών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παρα8οσιαχού σιοuτζιούκχου) 

στην περιοχή Μαραθάσας. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού για αυτε

πάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (5.10.89). 

28) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως (<Η ανάγκη για κ&.λυψη των καταθετών 

της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρειας Ριζοκαρπάσοu κατά τον (όιο 

τρόπο που το κράτος έχει καλύψει τους καταθέτες όλων των κατεχό

μενων Συνεργατικών Πιστωτικών Εταιρειών». 

(Θtμα εγγραφόν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ζ. Τουλούρα). 
(15.12.1988). 

29) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως <<Οι καθυστερήσεις που σημειώνονται 

στην εκκαθάριση των προβληματικών Συνεργατικών lόρυμάτων και η 
παραβίαση προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών. 

(Θέμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη, 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά8ας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(20.4.1989). 

30) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η έκόοση από το Υπουργείο Υγείας πιστοποιητικών 

σε πρόσωπα που παρακολούθησαν τριετή κύκλο στη Θεωρ!α και την 

Πρακτική εφαρμογή της Ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες 

εξετάσεις, ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά 

περιέχουν αναληθή στοιχεία» . 
. (Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (14.5.1989). 

Κύριοι, ε!ναι Βεκατέσσερα νέα θέματα, Υπάρχουν και όεκατέσσερα που ήταν 

στη σημερινή ημερήσια όιάταξη και παραπέμπονται, γίνονται εικοσιοκτώ και 

8ιερωτώμαι πόσα είναι 3υνατό να συζητήσει αυτό το Σώμα την προσεχή Πέμπτη. 

Εν πάση περιπτώσει υπάρχουν αυτά τα θέματα. 

Ο κ. Πουμπουρής. 



. 2945 

Μ. ΠΟΎΜΠΟΎΡΗΣ: 

Το θέμα του σιουτζιούχκου πρέπει να συζητηθεί τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θα συζητηθούν όλα, κύριε Πουμπουpή. 

Ορίστε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσαμε να βάλουμε μια έκτακτη σύνοδο της 
Ολομέλειας της Βουλής, ειδικά για να συζητηθεί το Κεφάλαιο Δ, νοουμένου ότι 

και η Βουλή κλείνει για το θέρος πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θα γίνει εισήγηση την προσεχή Πέμπτη, κα Κατσελλή, και ελπ(ζω ότι θα 
οριστούν δύο μέρες, αφού προηγουμένως διευθετηθούν ορισμένα πράγματα, ούτως 

ώστε μέσα στις δύο μέρες να συζητήσουμε τουλάχιστον όλα αυτά τα θέματα που 
είναι εκκρεμή. Δηλαδή, να μην κολλήσουμε πάνω σε ορισμένα θέματα και να φάμε 
δύο και τρεις ώρες για το κάθε θέμα. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΎ ΛΙΑΝΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, η πείρα από τις δύο προηγούμενες συζητήσεις των θεμάτων 
αυτών έδειξε ότι έχουμε τη δυνατότητα να συζητήσουμε πάρα πολλά θέματα, 
ιδίως αν βάλουμε κάποιους περιορισμούς, τα πεντάλεπτα, όπως κάποτε είχατε 

πει. Πιστεύω ότι πρέπει να το εφαρμόσουμε, αλλά σε πιο τακτά και πιο πυκνά 

διαστήματα, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Επίσης, όσον αφορά το σιουτζιούκκο, αν δε βοηθούσατε και εσείς και κάποιοι 

άλλοι συνάδελφοι, οι δυστυχείς οι κάτοικοι της Μαραθάσας θα 'χαν οι μισοί 

τουλάχιστον συρθεί στα δικαστήρια, Ευχαριστώ. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗ~: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι ο πάγκος του Συναγερμού, τον οποίο τιμά με 
την παρουσία του ο κ. Πέτρος, του έχει δώσει μερικά δείγματα και ο ίδιος 

εισηγήθηκε να περιορίσουμε το χρόνο των ομιλητών. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτό είναι παρήγορο σημείο, κύριε Σολωμή, διότι με αυτό τον τρόπο θα 

κόψουμε πάρα πολύ δρόμο. Ε!ναι γεγονός ότι έχουμε ... 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 

Α. ΨΎ ΛΛΙΔΗΣ: 

Μηπως, κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν έχει κανένα να 
μιλήσει εκ μέρους του και δανείστηκαν τον κ. Στυλιανού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
1

Εχουν, κύριε Ψυλλlδη, αλλά δυστυχώς αυτή τη στιμγή ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε θα σου απαντήσω, κύριε Ψυλλίδη. 
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Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΙ Βόβαια ο ><. Σολωμής θα μου απαντήσει. Απαντάτε μου, κόριε Σολωμή. 

(Γόλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, έχουμε ορισμένα θέματα ακόμη τα οπο!α ορισμένοι Βουλευτές 
ζητοόν να εγγραφοόν. 

Ο Βουλευτής κ. Αν8ρόας Γεωργίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θόματος: 

«Η αφόρητη κατάσταση και τα περιβαλλοντικά προβλήματα που 8ημιουργεί 
η λειτουργια του σφαγείου στην Κοφ!νουJ>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου
λευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην εν 

λόγω Επιτροπή. 

Επίσης ο ί8ιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

((Η ανάγκη τροποποίησης των Κανονισμών, ώστε να μειωθεί η έκταση των 
γηπέδι;;ν που απαιτείται για την ανέγερση ξενοδοχειακών μονάδων στην πόλη της 
Λάρνακας και τα άλλα αστικά κέντρα)). 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην εν 

λόγω Επιτροπή. Πάντως ε(ναι πολό σοβαρό το θέμα. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανοό ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θόματος: 

«Το πάγιο, πολύχρονο α(τημα του προσφυγικού κόσμου για απαλλαγή 
καταβολής μεταβιβαστικών προς απόκτηση πρώτης στόγηι; (κατοικίας ή 8ιαμε
ρlσματος) για σκοπούς ιδιοκατοίκησης». 

Πληροφορούμαι ότι υπάρχει ήδη πρόταση νόμου γι' αυτό το θέμα. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, γι' αυτό το θόμα. Εγγράψαμε το θέμα, για να βοηθήσουμε 
την πορεlα και την εξέλιξη του θέματος που καθυστερούσε από ένα χρόνο στην 
αρμό8ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Επει8ή όμως πάει καλά στην αρμ68ια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ας παραμε(νει και θα αναμένουμε την εξέλιξη χωρ(ς 

προτεραιότητα, μέχρις ότου δούμε πώς θα προχωρήσει. Πάντως τέθηκε, για να 
βοηθήσουμε την πρόταση νόμου των συνα8όλφων Χρ. Σολωμή και Σ. Χατζη
γιάννη. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 
θέματος, το οποlο προκύπτει από ερώτηση που δεν απαντήθηκε, και η εισήγηση 

είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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«Η καθυστέρηση της λειτουργίας του χημικού-βιολογικού σταθμού στη 
βιομηχανική περιοχή Λεμεσοό και οι σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία των 
εργαζομένων, των κατοίκων της περιοχής και στα υδροφόρα στρώματα». 

ϊ'π&ρχει ιίνσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην εν 

λόγω Επιτροπή. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε3ρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 7.35 μ.μ.) 

Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές 

αλφαβητική σειpά:

Αναστασι&3ης Νίκος 

Αν3ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλ<ξης 

Γεωργι&3ης Δήμος 

Γεωργίου Αν3ριίας 

Δημητρι&3ης Αν3ρέας 

Δημητρίου 03υσσέας 

Δ(γκλης Παύλος 

Ερωτοχρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστ&θιος 

Ζαχαρι&3ης Λέαν3ρος 

Ζιαρτί3ης Αν3ριίας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλι&3ης Δημήτρης 

Θεο3ούλου Μιχ&λης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί3ης Ιω&ννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Μκωβος 

Κληρί3ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλ&ρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Μαρκί3ης Αλιίκος 

Μαvδριώτης Στέλιος 

υπέγραψαν '<Ον κα1'άλογο '<ων παρόντων με 

Μιχαηλί3ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιανν&κης 

Παναγί3ης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπα3όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχ&λης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν3ριίας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί3ης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν3ριίας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί3ης Γεώργιος 

Χατζηγι&ννης Σοφοκλής 

Χατζη3ημητρίου Τ&κης 

Χρ(στου Κυριάκος 

Χριστοφί3ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Ψυλλί3ης Αν3ριίας 

Αvτιπpόσωποι Θpησκεuηκώv Ομάδων 

Μαυρί3ης Ιω&ννης 

Καλαϊτζι&ν Αρ&μ 

Κυρίλλης Φέλιξ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Γ. Λαδά στο θάνατο του 
πρώην Βουλευτή Α. Καρσερ& και έγκριση εισήγησης του αξ. Βουλευτή 
κ. Λ. Ζαχαρι&8η όπως καθιερωθεί ημέρα μνήμης για τους αποθανώντες 

Βουλευτές. 

2) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 21 
του 1990). 

3) Έκθεση για τα νομοσχέ8ια ιιΟ περί Συμπληρωματικού ΠροUπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1989» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 
22 του 1990). 2. ιιΟ Τροποποιητικός του περί ΠροUπολογισμού Νόμου 
του 1988 Νόμος του 1990» ~και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 3. ιιΟ 

Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 1989 Νόμος του 
1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί ΕκΜσεως Φυγο8ίκων (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990», η σύντομη παρατήρηση του αξ. Βουλευτή 
χ. Παπαπέτρου χαι ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Εγγραφής και Λειτουργίας 
Κλινικών Εργαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση 
αυτής σε Νόμο. 

6) Έκθ•ση για τους Κανονισμούς ιιΟι περί Εκπαι8ευτικών Λειτουργών 
(Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για σκοπούς Διορισμού, 

Προαγωγής και Προσαυξήσεων) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση 
GιU'rώV, 

7) Κατ<ίθεση Νομοσχε8ίων, Εγγριiφων και Κανονισμών. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η 8ιατήρηση και επι8ιόρθωση της αποβ&θρας 

Λ<ίρναχας - Η μετακίνηση του βιολογικού σταθμού Ποταμι&ς - Η 

8ι<ίνοιξη νέας λεωφόρου από την Π. Λαχατ&μια μέχρι τη Λευκωσία -
Τα 8ι<ίφορα προβλήματα της κοινότητας Αλ&μπρας - Πληροφορίες για 

ένταξη της Κύπρου στην πολεμική &σκηση DENSE CROP - 90' - Η 
cργο8ότηση του τραυματία και αν&πηρου πολέμου Άγγελου Δημη

τρι<ί8η - Η παροχή οικονομικής βοήθειας σε πολύτεχνο χ&τοιχο 
Λεμεσού για επι8ιόρθωση της παλι&ς πατρικής του οιχίας στον Αγρό 
-Η ανα8ι&ρθρωση του Ιστοπαθολογικού Τμήματος - Τα 8ι&φορα 
αιτήματα των καταστηματαρχών της λεωφόρου Γρίβα Διγενή - Η 

8ιαπλ&τυνση και ασφαλτόστρσωση του παλιού 8ρόμου Λευκωσίας

Τροόδους που διέρχεται από την κοινότητα Καλιανών -Η διοχέτευση 
στη θαλ<ίσσια περιοχή Ζυγίου 60 τόνων αχ&θαρτου πετρελαίου - Τα 
8ιιίφορα προβλήματα της κοινότητας Σιν& Όρους - Τα 8ι&φορα 

προβλήματα της κοινότητας Καλιανών - Η αξιοποίηση των εγκατα
λειμμένων 8υο 8ημοτικών σχολείων στα Καλι&να χαι Σιν& Όρος - Η 
καταβολή ανα8ρομιχών ασφαλίστρων από τα χωρι& Τεμπρι&, Καλι&να 

και Σιν& Όρος - Η αξιοποίηση του σταθμού Καλιανών - Η λειτουργία 
κέντρων αναψυχής για τις πωλήτριες χαταστημ&των χατ& τη μεσημ

βρινή θερινή αν&παυση - Η επι8ιόρθωση του 8ρόμου Έμπας- 'Αγιος 

Νεόφυτος - Η δανειοδότηση των κτηνοτρόφων Κουκλιών Πάφου για 
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μετακίνηση των μαντρών τους - Η προσπέλαση του δρόμου από την 
Τεμπριά προς τον κύριο δρόμο Λευκωσίας - Τροόδους - Η υδατοπρο
μήθεια στο χωριό Σούνι-Ζανατζιά). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σ 'ερωτήσεις Βουλευτών (Η διαπλάτυνση και 

επαναχάραξη του δρόμου Παλαιχωρ(οu-Ασκά - Η κατασκευή αγωγού 
μεταφοράς νερού στην παραλιακή περιοχή Περβολιών-Μαζωτού - Η 
επιδιόρθωση των σπιτιών στο συνοικισμό Σωτήρας Αμμοχώστου - Η 
βελτίωση των συνθηκών τροχαίας κυκλοφορίας στη λεωφόρο Τζων 

Κέννετυ στην Παλουριώτισσα - Η χρησιμοποlηση της τάφρου στη 

Λευκωσ(α για διακLνηση των πεζών - Η τοποθέτηση ασθενούς σε 
μακρύ κατάλογο αναμονής για επεLγον περιστατικό - Η βελτίωση των 
δρόμων Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας και Φρενάρους-Βρυσούλλων - Ο 

εμπλουτισμός των σχολικών βιβλιοθηκών με τη 'Μεγάλη Κυπριακή 
Εγκυκλοπαίδεια' του Άντρου Παυλίδη - Η πλήρωση της θέσης 
Ερευνητή Α' και Ανώτερου Ερευνητή στο Κέντρο Επιστημονικών 
Ερευνών -Η βελτίωση του οδικού φωτισμού και του οδικού δικτύου της 

οδού Ικάρου στον 1 Α γιο Δομέτιο - Η 8ημιουργ(α κατασχηvωτικού 

εκδρομικού χώρου στον Πεύκο της Πέρα Βάσας - Η επέκταση του 

αγωγού υδατοπρομήθειας του Συμβουλίου Βελτιώσεως Μονιάτη -
Τρόποι διασφάλισης σπάνιων εκδόσεων στις βιβλιοθήκες - Η κατα
άκευή κοινοτικού γηπέδου στο χωριό Μουτουλλάι; - Ο προγραμμα
τισμός βελτιωτικών έργων από το Δήμο Στροβόλου - Η αναθεώρηση 
του ορίου ταχύτητας στις κατοικημένες περιοχές - Η μη κυχλοφορ!α 
του βιβλιογραφικού παραρτήματος της επετηρίδας του Κέντρου Επι
στημονικών Ερευνών για τα έτη 1984-1987 - Η πληρωμή τελών 
αποκομιδής σκυβάλων από πλοία που φθάνουν στις περιοχές των 
λιμανιών Λεμεσού και Λάρνακας - Η απόλυση προσωπικού από την 
Υπηρεσία Χειροτεχνίας/Οικοτεχνίας του Υπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας - Η στελέχωση με έμπειρο καθηγητικό προσωπικό του 
Γυμνασίου Κ. Πύργου -Η εξαγωγή εσπεριδοειδών στο εξωτερικό -Η 
ανάγκη για τη δημιουργία τμήματος εξωσωματικής γονιμοποίησης στο 
Μακάρειο Νοσοκομείο - Η ανάγκη ανέγερσης χωριστού κτιρLου για τα 
εσπερινά γυμνάσια και ιδιαίτερα για το Γυμνάσιο Λευκωσ(ας - Η 

ποιότητα του νερού του Φράγματος Πολεμιδιών - Η ανόρυξη γεω
τρήσεων στην περιοχή 'Πάνω Κάμπος / -Ποταμιού - Η πλήρωση της 
θέσης Ανώτερου Λειτουργού Ινστιτούτου Εκπαίδευσης Προσωπικού 

Ξενοδοχείων και Επισιτιστικής Βιομηχανίας - Η θέσπιση κανονισμών 
που να ρυθμίζουν τη λειτουργία των δήμων). 

10) Αγορεύσεις από Βουλευτές (Τ. Χατζηδημητρίου, Μ. Πουμπουρής, Π. 

Δίγκλης, Λ. Ιεροδιακόνου, Π. Στυλιανού και Χρ. Κουρτελλάρης) πάνω 

στο θέμα «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, 
παρά τα επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής να προχωρήσει στην 

άμεση αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ.>> και αναβολή του θέματος για 

την επόμενη συνεδρίαση του Σώματος. 

11) Αγόρευση του αξ. Βουλευτή Γ. Σαββίδη πάνω στο θέμα «Η ανάγκη 

εκσυγχρονισμού της νομοθε~ίας για την προστασία του φυσικού 

περιβάλλοντος» και λήξη αυτού. 
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12) Αγορε:ύσεις από Βουλευτές (Κ. Χρ(στου χαι 1. Κατσοuνωτός) πάνω 
στο θέμα ((Προβλήματα που απασχολούν τους Κυπρ(ους εργαζομένους 
στην Ελλά8α που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο)) χαι αναβολή 

αυτού για την επόμενη συνε:Βριαση του Σώματος. 

13) Εγγραφή στο Κεφ&λαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο
βουλε:υτιχές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

α) ((Η αφόρητη κατάσταση χαι τα περιβαλλοντικά προβλήματα που 
δημιουργεί η λειτουργία του σφαγείου Κοφίνοω>, και 

β) «Η ανάγκη τροποποίησης τωv Κανονισμών, ώστε να μειωθεί η 

έκταση των γηπέ8ων που απαιτε(ται για την ανέγερση ξενοδο

χειακών μονάδων στην πόλη της Λάρνακας και τα άλλα αστικά 
κέντρα)), 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 
Γεωργίου). 

γ) «Το πάγιο, πολόχρονο αίτημα του προσφυγικού κόσμου για 

απαλλαγή καταβολής μεταβιβαστικών προς απόκτηση πρώτης 

στέγης (κατοικίας ή διαμερίσματος) για σκοπούς ιδιοκατοίκη

σης». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή Π. Στυ

λιανού). 

δ) «Η καθυστέρηση της λειτουργίας του χημικού βιολογικού σταθμού 

στη βιομηχανική περιοχfι Λεμεσού και οι σοβαρές επιπτώσεις 

στην υγε!α των εργαζομένων, των κατοίκων της περιοχής και στα 

υδροφόρα στρώματα». (Θιfμα εyyραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 

Ά. Χρυσοστόμου). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογρα:φε!ο της Κuπpια)(.'ής Δημοκρι:ιτ(ας 1 Λεuκωσ(α, 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΤ ΛΕΤΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΤΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 14ης Ιουνίου 1990 
(Ώρα έναρξης: 4.27 μ.μ.) 

(Ap. 33) 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Κηρόσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπ1ιστώσει εάν υπάρχει απαρτ(α. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ν. ΦΛΟΤΡΕΝΤΖΟΣ) 

(Εκτελεί χρέη Γραμματέα λόγω απουσίας του Γραμματέα κ. Ο. Δημητρίου) 

Τπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αν γίνει κάποια ησυχία τέλος πάντων, μπορούμε να 

μπούμε στο Κεφάλαιο Α ' 1 που είναι η Νομοθετική Εργασία. 

«0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 2) του 1989» και 
«0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 8) του 1989». Τπάρχει 
κοινή Έκθεση. Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 

να τη διαβάσει. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΤ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΤ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΟΤΝΤΑΙ: «0 ΠΕΡΙ ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΤ ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΤ 1989» ΚΑΙ 2. «0 ΠΕΡΙ ΣΤΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΤ 
ΠΡΟ·Τ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΤ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΤ 1989». 

Παρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

(2951) 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε έξι συνεδρίες της που Πραγματοποιήθηκαν 
στις 8 χαι 22 Μαρτ(ου χαι 12 Απριλ(ου 1989 χαι στις 7 χαι 14 Μαρτίου χαι 16 
Μαϊου 1990. Στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 

ΠΑΣΤΔΤ, των εχπαι3ευτιχών οργανώσεων ΟΛΤΕΚ, ΟΕΛΜΕΚ χαι ΠΟΕΔ χαι 

των Συνδέσμων Αστυνομίας. 

Σκοπός των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, όπως αρχικά κατατέθηκαν στη 

Βουλή, ε(ναι η έγχριση πληρωμής από το λογαριασμό του Π&γιου Ταμε(ου 

συνολικού ποσού :Ε4,669,900, το οποίο είναι ίσο με ποσοστό 3% επί του 

μισθολογίου των αντίστοιχων κρατικών υπαλλήλων για το 1987, και η παρα
χώρησή του υπό μορφή συνεισφορ&ς στην ΠΑΣΤ Δ Υ (Ω,2 εχ.) χαι στις εχπαι

Οεuτικές οργανώσεις, στους Συνδέσμους Αστυνομίας και στα μέλη του Στρατού 

της Δημοκρατίας (>:2,469,900). 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή και αναλύθηκαν 

εκτενέστερα από τους εκπροσώποuς του Υπουργείου Οικονομικών, με βάση 

σχετική σuμφωνια που σuνομολογήθηκε μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και 

της ΠΑΣΥΔ Υ, έχει συμφωνηθεί όπως, στα πλαίσια της ίσης μεταχείρισης των 

δημόσιων υπαλλήλων και των υπαλλήλων των ημικρατικών οργανισμών, παρα

χωρηθούν στους πρώτους τα ίδια ωφελήματα που παραχωρήθηκαν στους υπαλ

λήλους ημικρατικών οργανισμών τα οποία κυμαίνονται μεταξύ 3% και 4,6% 
υπολογιζόμενα πάνω στο μισθολόγιο του καθενός από τους οργανισμούς αυτούς. 

Η συμφωνία αυτή, που υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 

22 Δεκεμβρίου 1988, αποφασlστηκε με μεταγενέστερη απόφαση του Υποuργικού 
Συμβουλ(ου, ημερ. 9 Φεβρουαρ(ου 1989, όπως εφαρμοστε( χαι για τους υπό
λοιπους υπαλλήλους του ευρύτερου δημόσιου τομέα, δηλαδή τους εκπαιδευτικούς, 

τα μέλη της Αστυνομίας και τα μέλη του Στρατού της Δημοκρατίας. 

Οι πιο πάνω σχετικές σuμφωνίες προβλέπουν όπως τα παραχωρούμενα ποσά. 

χρησιμοποιηθούν για τη χρηματοδότηση συγκεκριμένων έργων και προγραμμάτων 

ευημερίας των υπαλλήλων του κρατικού τομέα, όπως είναι η ανέγερση βρεφο

νηπιοκομικών σταθμών και εξοχικών αναπαuτηρίων για τα τέκνα των υπαλλήλων, 

για τα ταμεία uποτροφιών για σπουδές, για ευημερία και κοινωνική πρόνοια των 

μελών των οργανώσεων αυτών κτλ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού έλαβε 

ιδιαίτερα υπόψη ότι οι προτεινόμενες χορηγίες στις οργανώσεις των κρατικών 

υπαλλήλων εντάσσονται στα πλαίσια της ίσης μεταχείρισης όλων των εργοδο

τουμένων από την κυβέρνηση, αποτελούν ουσιαστικά μέτρο κοινωνικής πολιτικής 

και θα παραχωρηθούν αντί οποιωνδήποτε άλλων γενικών μισθολογικών αυξήσεων, 

ως θέμα αρχής, συμφωνεί με την παραχώρησή τους για τους σκοπούς που 

αναφέρονται στις σχετικές συμφωνίες που έχουν συνομολογηθεί. Η Επιτροπή 

εντούτοις, αφού έλαβε υπόψη της το σημαντικό ύψος του σuνολικού ποσού ποu 

προτείνεται να παραχωρηθεί και το γενικότερο δημοσιονομικό πρόβλημα που 

αντιμετωπίζεται σήμερα, αποφάσισε, με τη σύμφωνη γνώμη τόσο του Υπουργείου 

Οικονομικών όσο και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, το ποσό που ζητείται να 

παραχωρηθεί σε τρεις ισόποσες δόσεις και η διάθεσή του να γίνεται ανάλογα με 

την πρόοδο της εκτέλεσης των έργων που θα χρηματοδοτηθούν από τις πιστώσεις 

αυτές. 
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Με βάση .τις πιο πάνω θέσεις της η Επιτροπή έχει εντάξει τα υπό συζήτηση 

νομοσχέδια σε ενιαίο κείμενο υπό τον τίτλο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπο
λογισμού Νόμος (Αρ. 24) του 1990>>, συνολικής πρόνοιας ύψους 1:1,557 ,000 και . 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

J(ύριε ΠρόεΟρε, απλώς Ουο λόγια από τη θέση μου. Ναι μεν υποστηρίζουμε 

την έγκριση των χονΟuλίων αυτών και τις συμφωνίες οι οποίες έχουν γίνει, αλλά 

ταυτόχρονα αναμένουμε να ΟίΟονται τακτικά εκθέσεις προς τη Βουλή, όσον αφορά 

την πρόοδο των έργων αυτών και την καλή χρήση των χρημάτων τα οποία θα 

Οοθούν, για να μπορεί η Βουλή να παρακολουθεί ότι πράγματι τα έργα προχωρούν 

με το ρυθμό που αποφασίστηκε και προς τις κατευθύνσεις που έχουν αποφασιστεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής σε θέμα αρχής; 

Επειδή Οεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές 1 προχωρούμε στη Οεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ποcγιου Ταμείου ποσού 1:1,557,000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990, 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιΟίκευση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται επίσης 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανοcγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 24) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυποc τη σφύρα) 
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ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέΟιο εγκρίνεται χαι ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα της ημερήσιας Οιά:ταξης, το υπ' αρ. 4, που 
είναι «0 περί ΠροUπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1990». 
ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1': 

Και το υπ' αριθμό 3 της ημερήσιας διάταξης είναι έτοιμο. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Για το υπ' αριθμό 3 Οεν έχει χυχλοφορήσει ακόμα η Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩ.ΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1': 

Κυκλοφόρησε τώρα, αυτή τη στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αυτή τη στιγμή χυχλοφορεί. Πολύ ωραία! Αν Οεν υπάρχει ένσταση, προχω

ρούμε με το υπ' αριθμό 3 της ημερήσιας Οιάταξης, που ε(ναι «0 περί 

ΠροUπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1990». Καλώ τον 
ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Οιαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1'ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·1'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1' ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡ0·1'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ1' ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ 
Κ1'ΠΡΟ1' ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990». 

Παpόν..-ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος ΙεροΟιαχόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Ο Προϋπολογισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 1990 κατατέθηκε στη 
Βουλή την 1η Φεβρουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού για μελέτη χαι υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε έξι συνεΟρ!ες της που 

πραγματοποιήθηκαν στην περίοδο μεταξύ 12 Φεβρουαρίου και 16 Μαϊου 1990. 
Στο στ&.Οιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και (παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο 
Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων συνοΟευόμενος από ανώτερους λειτουργούς 
του lπουργε(ου του, καθώς και εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της 

Διεύθυνσης της Αρχής Λιμένων Κόπρου. Σε ορισμένες από τις συνεΟρίες της 

Επιτροπής παρευρέθηκαν και τα Μέλη της Βουλής κ. Κ. Ερωτοκρίτου, 
'Α. Χρυσοστόμου και Π. Στυλιανού. 

Ο πιο π&.νω Προϋπολογισμός, όπως αρχικ&. κατατέθηκε στη Βουλή, πρόβλεπε 
έσοδα όψους J;9,385,000 και έξοδα ύψους f:14,819,621. 
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Οι κυριότερες πηγές εσόδων της Αρχής προέρχονται από τη λειτουργία των 

λιμανιών (f.9,255,000), δηλαόή από τα γενικά λιμενικά δικαιώματα, δικαιώματα 
από γερανούς και αποθηκευτικά δικαιώματα και τέλη, και ακολουθούν άλλα 

μικρότερα ποσά εσόόων από επενδύσεις και τόκους τραπεζών. 

Τα τρέχοντα τακτικά έξοδα της Αρχής προUπολογίζονται να ανέλθουν στα 

f.5,617 ,121 σε σύγκριση με f.5,196,400 που ήταν περίπου, ενώ τα κεφαλαιουχικά 
της έξοδα θα ανέλθουν στα !:8.9 εκ. σε σύγκριση με !:3.3 το 1989. Στα 
κεφαλαιουχικά αναπτυξιακά έξοόα της Αρχής περιλαμβάνεται η αγορά γερανο

γέφυρων (f2.5 εκ.), ο εξοπλισμός χειρισμού εμπορευματοκιβωτίων (f2.15 εκ.) και 
η δημιουργία ανοικτών αποθηκευτικών χώρων. Στο αναπτυξιακό μέρος των 

δαπανών του Προϋπολογισμού της Αρχής προβλέπεται αναβάθμιση των λιμανιών 

της Λάρνακας και της Πάφου. 

Η Επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της 

αναφορικά με τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό εντόπισε έναν αριθμό θεμάτων 

στα οποία τοποθετήθηκαν τα Μέλη της Επιτροπής ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία, 
προτείνοντας τις πιο κάτω τροπολογίες: 

(α) Αναβαθμίσεις θέσεων: 

Η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται την απόρριψη της πρότασης για την 

αναδρομική, από το 1980, βαθμολογική και μισθοδοτική αναβάθμιση της θέσης 
του Γενικού Διευθυντή της Αρχής. Η Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι η υιοθέτηση 

μιας τέτοιας πρότασης θα δημιουργούσε το έρεισμα για τη διεκδίκηση παρόμοιων 

αιτημάτων από κατόχους αντίστοιχων θέσεων σε άλλους ημιχρατικούς οργα

νισμούς με όλα τα συνεπακόλουθα αποτελέσματα και τις αλυσιδωτές δυσμενείς 

επιπτώσεις. Η Επιτροπή δε θα είχε εντούτοις ένσταση στην 

αναβάθμιση της θέσης του Διευθυντή Προσ~πικού και Διοίκησης για να συνάδει 

με άλλες ομοειδείς θέσεις, δε συμφωνεί όμως με την αναδρομική, από το 1980, 
ισχύ που προτείνεται να δοθεί στην πρόταση αυτή. 

(β) Αμοιβές εμπειρογνωμόνων: 

Στον ΠροUπολογισμό της Αρχής υπάρχει πρόνοια ύψους !:600,000 και 

κατανέμεται για μια σειρά από εργασίες. Για τις εργασίες που αφορούν (α) την 

επιθεώρηση των εργασιών για την κατασκευή εξοπλισμού χειρισμού εμπορευμα

τοκιβωτίων (!:40,000), (β) τη μελέτη για την αξιοποίηση των μικρών λιμανιών 
(!:31,000) και (γ) για διάφορες άλλες ad hoc μελέτες (!:50,000) η Επιτροπή 
εισηγείται την περίληψη συμβολικής μόνο πρόνοιας, μέχρι που να κατατεθούν 
ενώπιόν της συμπληρωματικά στοιχεία που σχετίζονται με τις εργασlες αυτές. 

Η Επιτροπή εισηγείται επίσης όπφς η πρόνοια ύψους !:40,000 που αφορά την 
εμπορία λιμανιών (Κεφ. 3 και Άρθρο 1.3800) και στην οποία περιλαμβάνονται 
!:20,000 επαναψηφίσεις, περιοριστεί σε συμβολική πρόνοια μόνο, μέχρι που να 

δοθούν οι αναγκαίες εξηγήσεις. 

Σε σχέση με το κονδύλι για την αγορά εξοπλισμού για το χειρισμό 

εμπορευματοκιβωτίων (!:2,150,000) η πλειοψηφία της Επιτροπής συντάχτηκε με 
την άποψη να περιληφθεί συμβολική μόνο πρόνοια, μέχρι που να αποφασιστεί η 

ίδρυση του φορέα διακίνησης εμπορευματοκιβωτίων. Η μειοψηφία της Επιτροπής 

υποστήριξε τη θέση ότι θα πρέπει η Αρχή να προχωρήσει στην άμεση υλοποίηση 

του προγράμματος αυτού ανεξάρτητα από το θέμα του φορέα εκμετάλλευσης του 

εξοπλισμού αυτού. 
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Στο στάδιο της μελέτης του Προϋπολογισμού της Αρχής κατατέθηκαν από το 

Υπουργεlο Συγκοινωνιών και Έργων συμπληρωματικές τροπολογίες που αφορούν 

τη 8ημιουργ(α αριθμού νέων θέσεων, στα πλαίσια υλοποίησης σχετικής συμφωνίας 

μεταξύ της Αρχής και των συνδικαλιστικών οργανώσεων για την επαναλειτουργία 

των λιμανιών τις Κυριακές. Η Επιτροπή εισηγείται την υιοθέτηση των τροπο-

λ , , , , 'λλ λ ' ' ζ~ ογιων αυτων και την ενσωματωση τους στα κατα η α μερη του υπο συ • 1τηση 

ΠροUπολογισμού. 

Με βάση τις πιο πά.νω θέσεις της η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα τον 

υπό συζήτηση Προϋπολογισμό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία της μελέτης του υπό συζήτηση Προϋπολογισμού 

έχει διαπιστώσει ότι σε ορισμένες περιπτώσεις (υπερωρίες κτλ.) έχουν ΟιενεργηθεL 

πληρωμές χωρίς την προηγούμενη έγκριση της Βουλής. Υπογραμμίζοντας την 

παρά.λειψη αυτή η Επιτροπή Οηλώνει ότι Οεν προτίθεται να αποΟεχτεί στο μέλλον 

παρόμοιες ενέργειες και θα αρνηθεί να Οώσει την εκ των υστέρων έγκρισή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ πά.ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

l{ατά τη συζήτηση των Προϋπολογισμών της Αρχής Λιμένων από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών στις 12 Φεβρουαρίου 1990, ζητήθηκαν 
ορισμένα Οιευκρινιστικά στοιχεία, μερικά από τα οποία απαντήθηκαν. Μέχρι όμως 

το τέλος Απριλίου Οε Οόθηκε απάντηση στα υπόλοιπα ερωτήματα, γι' αυτό στις 

7 Μαϊου 1990 στάληκε επιστολή από το Γενικό Διευθυντή της Βουλής που έλεγε: 
«Έχω οΟηγίες από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού να ζητήσω να την ενημερώσε-yε για τα πιο κάτω θέματα που τέθηκαν 
από τα Μέλη της στη Οιά.ρκεια της συζήτησης του πιο πάνω θέματος ... ». l(αι 

κατέληγε η επιστολή: «Παρακαλώ όπως έχουμε τις απαντήσεις σας το ταχύτερο 

Ουνατό, ώστε να μπορέσει η Επιτροπή να ολοκληρώσει τη μελέτη του πιο πάνω 

Προϋπολογισμού.>> 

l{όριε ΠρόεΟρε, 

Η επιστολή αυτή μέχρι σήμερα Οεν έτυχε απάντησης. Θεωρώ τη συμπεριφορά 

της Αρχής Λιμένων απαρά8εκτη και προσβλητική για τη Βουλή. Αν 8ε 8ιακυ

βεύετο η ομαλή λειτουργία των λιμανιών, που τόσο πολύ μας ενΟιαφέρει, η 

Κοινοβουλευτική μας ομάΟα θα αρνείτο να εγκρίνει τους Προϋπολογισμούς. 

Εντούτοις η περιφρόνηση προς το Σώμα Οεν πρέπει να μείνει απαρατήρητη, γι' 

αυτό εισηγούμαι όπως η Βουλή καυτηριάσει την απαράΟεκτη συμπεριφορά των 

υπευθύνων και ταυτόχρονα τους καλέσει να συμμορφωθούν. 

Κύριε ΠρόεΟρε, 

}(ατά. τη μελέτη των Προϋπολογισμών Οιαπίστωσα πως κάθε χρόνο, από το 

1984 και μετά., τα έσοΟα της Αρχής, όπως παρουσιάζονται στους Προϋπολο

γισμούς, Οεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα, με μεγάλη Οιαφορά. μεταξύ 

προUπολογισθέντων και πραγματικών -εσόΟων. Η απόκλιση των προϋπολογι

σθέντων και πραγματικών εσόΟων κυμαίνεται από μισό εκ. λίρες μέχρι f.1,792,000 
χρόνο με το χρόνο. Για τους Προϋπολογισμούς του 1990 καταβάλλεται η ί.Οια 

προσπάθεια. Ενώ η επιβατική κίνηση αυξάνεται, ιΟιαίτερα με τη Ορομολόγηση 
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περισσότερων κρουαζιερόπλοιων, τα έσοδα από επιβάτες για το 1990 παρου
σιάζονται μειωμένα κατά 9% έναντι εκείνων του 1989. Ειλικρινά διερωτώμαι 
ποια σκοπιμότητα εξυπηρετείται από τη μόνιμη παραπληροφόρηση του Σώματος. 

Θέλω επίσης να σχολιάσω τα πιο κάτω θέματα: 

''Γενικά Λιμενικά Δικαιώματα», 1 Αρθρο 1550, «Δικαιώματα από υπερωρίες>>. 

Ενώ τα έξοδα από υπερωρίες θα μειωθούν από f:835,000 το 1989 σε 

1:695,000 το 1990, τα έσοδα από δικαιώματα από υπερωρίες παρουσιάζονται 
αυξημένα. Ζητήσαμε να δοθεί κάποια εξήγηση γι' αυτό το αλλοπρόσαλλο, Οε 

δ'όθηχε όμως καμιά εξήγηση και οUτε απαντήθηκε το ερώτημα αυτό. 

<<Γενικά Λιμενικά Διχαιώματα>> 1 'Αρθρο 1700, << 'ΑΟειες και Δυιαιώματα». 

Οι Προϋπολογισμοί προβλέπουν 43% αύξηση. Στο ερώτημά μας από που θα 
προέλθει η προβλεπόμενη αύξηση δε δόθηκε καμιά απάντηση. 

'Αρθρο 1562, «Αποβάθρες». 

Η μεγάλη αποβάθρα του παλιού τελωνείου στη Λεμεσό είναι συνδεδεμένη με 

τη γραφικότητα και την ιστορία της παλιάς Λεμεσού. Όταν ρωτήθηκε από 

δημοσιογράφο ο Δημοτικός Μηχανικός της πόλης μας για την κατάσταση της 

αποβάθρας απάντησε πως σε επιθεώρηση που είχε χάνει διαπίστωσε μια 

απαράδεχτη κατάσταση. Συγκεκριμένα έχει ήδη υποστεί σημαντική φθορά και 

ζημιά κυρίως η υποδομή της (σιδηρές στηρίξεις). Επ(σης αριθμός εγκάρσιων 

συνδέσμων έχει αποκοπεί ή βρίσκεται σε στάδιο αποκοπής και μεγάλο τμήμα του 

ξύλινου καταστρώματος σάπισε και χρήζει άμεσης αντικατάστασης. Αν η απο

βάθρα αποτελούσε ιδιωτική περιουσία, σίγουρα θα θεωρείτο διατηρητέα και θα 

λαμβάνονταν μέτρα συντήρησής της, ενώ τώρα αφήνεται από την Αρχή Λιμένων 

στη φθορά. 

Παλαιότερα την ευθύνη για τη συντήρηση της αποβάθρας είχαν τα Δημόσια 

Έργα και τη διατηρούσαν σε καλή κατάσταση. Δυστυχώς από τότε που περιήλθε 

στη δικαιοδοσία της Αρχής Λιμένων εγκαταλείφθηκε. 

Κατά τη συζήτηση των Προϋπολογισμών της Αρχής Λιμένων. ζήτησα να 
πληροφορηθούμε τι ποσά δαπανήθηκαν για τη συντήρηση αυτής της αποβάθρας, 

' ' ' ' 'λ β Α ' Λ ' λ ' λ ' χρονο με χρονο, απο τοτε που ανε α ε η ρχη ιμενων το πα ιο ιμανι. 

Δυστυχώς και αυτό το ερώτημα παρέμεινε αναπάντητο. 

Όπως είπα και προηγουμένως, η αποβάθρα του παλιού λιμανιού είναι 
συνδεδεμένη με τη γραφικότητα και την ιστορία της Λεμεσού και οι Λεμεσιανοί 
είναι αρκετά ευαίσθητοι στο θέμα αυτό, γι 1 αυτό καλώ την Αρχή Λιμένων, 
προτού είναι αργά, να προβεί στη συντήρησή της. Στο Ζύγι, κύριε Πρόεδρε, 
γίνεται ετήσια συντήρηση της αποβάθρας από την Αρχή. Ι\ατί στη Λεμεσό 

εγκαταλείφθηκε; 

Το Άρθρο 3750 αναφέρεται στην Αμοιβή Εμπειρογνωμόνων και σε Κατα
νομή Διάφορων Ποσών. Γίνεται πρόνοια για ποσό f:31 ,000 για τη μελέτη και 
αξιοποίηση των μικρών λιμανιών. Ζητήσαμε να δοθούν λεπτομέρειες, αλλά Οε 
Οόθηχε απάντηση, γι' αυτό η ΙCοινοβουλευτική μας ομάΟα δε θα ψηφ(σει το ποσό 
αυτό. Επίσης γίνεται πρόνοια για ποσό f:50,000 για ad hoc μελέτες. Και γι' αυτό 
το θέμα ζητήσαμε εξηγήσεις και πάλι δε Οόθηχε καμιά απάντηση. 

Τα προβλήματα του λιμανιού της Λεμεσού είναι πολλά, με σοβαρές επι
πτώσεις στην οικονομία του τόπου. Δεν προτίθεμαι όμως να επεκταθώ περισ
σότερο τώρα, γιατί ήδη το θέμα συζητείται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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Συγκοινωνιών και Έργων και σύντομα θα βρίσκεται ενώπιον του Σώματος ή 

Έκθεση της Επιτροπής για συζήτηση. 

Η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών επι~ρίνει την Αρχή 
Λιμένων για το ότι προβαίνει σε δαπάνες και ζητά έγκριση από τη Βουλή ~κ των 
υστέρων~ Φαίνεται πως η Αρχή Λιμένων δε δίδει τη σημασία που πρέπει στην 

ετοιμασία των ΠροUπολογισμών της και το θεωρεί δεδομένο ότι μπορεί να ενεργεί 

όπως θέλει και να παίρνει εκ των υστέρων έγκριση. 

Χαρακτηριστικό της νοοτροπίας που επικρατεί στη Διεύθυνση της Αρχής 

Λιμένων ε!ναι το περιεχόμενο επιστολής που υπογράφεται από την χα. 

Α. Σαββίδου για το Γενικό Διευθυντή της Αρχής Λιμένων Κόπρου και που 

στάληκε στη Βουλή. Γ.ια να δικαιολογήσουν την πληρωμή ποσών χωρίς την 

προηγούμενη έγκριση της Βουλής, αναφέρουν: <<Όπως γίνεται αντιληπτό, δεν 

ήταν δυνατό να μην πληρωθούν οι υπερωρίες, γιατί δεν είναι νοητό με το 

uq)ιστάμενο σύστημα να μην εργάζονται τα λιμάνια υπερωριακά, δυστυχώς ούτε 

και να αναβάλλετο η πληρωμή των υπερωριών μέχρι της έγκρισής τους από τη 

Βοuλή». Από το σημείωμα αυτό αβίαστα βγαίνει το συμπέρασμα ότι η Διεύθυνση 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου το θεωρεί δεδομένο ότι μπορεί να προβαίνει σε 

δαπάνες, χωρίς να έχει την προηγούμενη έγκριση της Βουλής. Φαίνεται πως δεν 

έγινε αντιληπτό από μέρους της Διεύθυνσης της Αρχής Λιμένων Κύπρου ότι είναι 

δική της ευθύνη να προUπολογί.ζει ορθά τις δαπάνες, 'έστω κι αν αφορούν 

υπερωρίες, ούτως ώστε να έχει εκ των προτέρων έγχ:ριση από τη Βουλή. Θεωρώ 

δε περιττό να τονίσω ότι η Βουλή ουδέποτε αρνήθηκε να μελετήσει και να ψηφίσει 

και συμπληρωματικούς προUπολογισμούς, όταν χρειάστηκε, εφόσον υποβάλλονταν 

έγκαιρα και τεκμηριωμένα. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Παρά τις σοβαρές επιφυλάξεις μας, για την ομαλή λειτουργία των λιμανιών 

και μόνο η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. θα ψηφίσει τους Προϋπολο

γισμούς της Αρχής Λιμένων Κύπρου, όπως θα τροποποιηθούν στη συνέχεια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής, κύριοι, σε θέμα αρχής για τον Προϋπολογισμό της Αρχής 

Λιμένων; 

Κύριοι, παρόλον ότι πρόκειται περί Νομοθετικής Εργασίας και ο Κανονισμός 

απαγορεύει γραπτές ομιλίες, εντούτοις, λόγω του ότι υπάρχουν πολλοί αριθμοί 

στην περίπτωση αυτή, υπάρχουν πολλά γεγονότα κτλ., σημειώσεις είν~ι αδύνατο 

να μην επιτραπούν, γιατί είναι αδύνατο να ενθυμηθεί κανε!ς τόσα πράγματα απ' 

έξω. Αυτό το πράγμα συμβαίνει πάντοτε. Άλλωστε και όταν μιλούμε για τους 

προUπολογισμούς που είν,αι και αυτοί Νομοθετική Εργασία, έχουμε πάντα 

γραπτές ομιλίες ακριβώς γι' αυτό το λόγο, γιατί υπάρχουν πολλοί αριθμοί, πολλά 

γεγονότα και είναι αδύνατο να τα θυμάται κανείς απ' έξω. 

Ο κ. Ερωτοκρ(του. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ μόνο σε τέσσερα σημεία της 

Έκθεσης. Το πρώτο σημείο ε(ναι οι αναβαθμίσεις των θέσεων. Όπως φαίνεται 

και από την Έκθ'εση, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται την απόρριψη της 
πρότασης για την αναδρομική, από το 1980, βαθμολογική και μισθοδοτική 
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αναβάθμιση της θέσης του Γενικού Διευθυντή της Αρχής. Εκείνο που ήθελα να 

αναφέρω) κύριε Πρόε0ρε 1 είναι ότι, παρόλο που η Θέση του Διευθυντή της Αρχής 
Λιμένων έχει από το 1981 μισθολογικά Οιεuθετηθεί και από τότε επανειλημμένα 
γί.νονταν προσπ.άθειες για να μπει στον Προϋπολογισμό, αλλά κοβόταν από την 

τότε κυβέρνηση του χ. Κυπριανού, για πρώτη φορά φέτος επανήλθε στους 

ΠροUπολογισμοός της Αρχής και μ&λιστα σε αντίθεση με τη γνώμη του 

Υπουργείου Οικονομικών που ήταν καθαρή η Θέση του ότι Οεν έπρεπε αυτό να 

περιληφθεί καθ' οιονΟήποτε τρόπο, καθότι, με βάση Οιεθνώς αποδεχτά κριτήρια, 

κατέληξε στο συμπέρασμα ότι δε δικαιολογείται η ζητούμενη αλλαγή. Μεταξύ 

άλλων ούτε το μέγεθος του οργανισμού της Αρχής Λιμένων ούτε η Οιάρθρωση των 

διευθυντικών θέσεων κάτω από το επίπεΟο του Γενικού Διευθυντή ή η πολυ

πλοκότητα της Οέσμης των θεμάτων πολιτικής που αποφασίζει ο κάτοχος της 

θέσης Οικαιολογούν την προτεινόμ.ενη μεταβολή. Παρά ταύτα και παρά την 

αντίθεση του .Υπουργείου Οικονομικών, προχώρησαν και έχουν περιλάβει μέσα 

στον Προϋπολογισμό αυτό το ποσό για την αναβάθμιση, που .ακράΟαντα πιστεύω 

ότι πολύ ορθά όλα τα κόμματα ομόφωνα έχουν απορρίψει, Ο λόγος που το 

αναφέρω είναι ότι, εκεί που ούτε καν έπρεπε να αναφερθεί, εντούτοις σε αντίθεση 

με τις απόψεις του Τπουργείου Οικονομικών, έχει ειΟιχά περιληφθεί η Θέση του 

Γενικού Διευθυντή. 

Το Οεύτερο θέμα στο ,οποίο ήθελα να σταθώ είναι οι αμοιβές των εμπειρο

γνωμόνων. Όπως ανέφερε χ_αι ο συνάΟελφος χ. 1 Αριστος Χρυσοστόμου, η 

Επιτροπή ζήτησε ~επτομέρειες για τα ποσά τα οποία αναφέρονταν στον 

Προϋπολογισμό και μέχρι σήμερα ουΟεμία απάντηση λήφθηκε. Ούτε καν λήφθηκε 

υπόψη η Βουλή για τα θέματα τούτα που της ζητούσαν να ψηφίσει. Γι 1 αυτό 

πιστεύουμε ότι είναι μια ταχτική που πρέπει να εκλείψει και πρέπει να επιΟειχθε( 

ο απαιτούμενος σεβασμός σ' αυτό το Σώμα, γιατί είναι το Σώμα το οποίο 

χειρίζεται αυτές τις υποθέσεις, είναι το Σώμα που χειρίζεται τους Πρ0Uπολο

γισμούς1 είναι το Σώμα που θα τους ψηφίσει. Και έχουν κάθε υποχρέωση να Οίνουν 

τις λεπτομέρειες τις οποίες ζητά η Βουλή και μάλιστα έγκαιρα προς αυτές τις 

κατευθύνσεις. 

Το τρίτο θέμα στο οποίο ήθελα να αναφερθώ, κύριε ΠρόεΟρε, είναι οι 

συμπληρωματικές τροπολογίες που αφορούν τη Οημιουργία νέων θέσεων στα 

πλαίσια υλοποίησης σχετικής συμφωνίας μεταξό της Αρχής και των συνδικα

λιστικών οργανώσεων για την επαναλειτουργία των λιμανιών τις Κυριακές. 

Παρόλο που αυτό το θέμα εκκρεμεί προ πολλού καιρού και είχαμε τα 

Ουσάρεστα αποτελέσματα εταιρείες να εγκαταλείπουν την Κύπρο -και ένας από 

τους λόγους ήταν και οι Κυριακές- εντούτοις Ουστυχώς, και πολό αργά μπορεί να 

πει κανείς, ήλθαν αυτή τη στιγμή να καλύψουν αυτές τις θέσεις, πράγμα που 

έπρεπε να είχε γίνει πολύ νωρίτερα, παρά τώρα. Χαιρετίζουμε την θέση τοότη, 
αλλά πιστεόουμε ότι έπρεπε αυτό να είχε γίνει πολύ προηγούμενα, ούτως ώστε να 

αποφευχθούν οικονομικές συνέπειες, όπως έχει συμβεί. 

Το τελευταίο σημείο στο οποίο ήθελα να σταθώ είναι ότι Ουστυχώς 

πι;ιρατηρείται σ' αυτό τον οργανισμό ότι ξοΟεόονται χρήματα, χωρίς να υπάρχει 

έγκριση της Βουλής και έρχονται εκ των υστέρων για να τα ψηφίσει η Βουλή. 

Είναι καιρός που πρέπει να πάει το μήνυμα στην Αρχή Λιμένων ότι αυτό το 

Σώμα Οεν είναι Οιατεθειμένο -τουλάχιστον ο Δημοκρατικός Συναγερμός- να 

ψηφίσει μελλοντικά οποιαΟήποτε ποσά για τα οποία Οεν υπάρχει έγκριση εκ των 

προτέρων. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Ηλι&3ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 
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Κύριε Πρ6ε3ρε, ο ΠροUπολογισμός της Αρχής Λιμένων που βρίσκεται σήμερα 

ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος ε(ναι ίσως ο πιο ενδιαφέρων από όλους τους 

ΠροUπολογισμούς των ημικρατικών μας οργανισμών, γιατί πρόκειται για έναν 

οργανισμό ο οποίος από καιρό ταλανίζεται από διάφορα προβλήματα, έναν 

οργανισμό ο οποίος ακόμα φαίνεται ότι ψ&χνει να βρει το 3ρόμο της εύρυθμης 

λειτουργίας του, για να μπορέσει να εξυπηρετήσει τόσο τις ανάγκες της Κύπρου 

όσο και το διαμετακομιστικό εμπόριο, το οποίο ασκείται κυρίως μέσα από το 

λιμάνι της Λεμεσού. 

Τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει η Αρχή Λιμένων αποτελούν 

αντικείμενο μελέτης εδώ και τρία χρόνια της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επι

τροπής Συγκοινωνιών και Έργων. Είναι ένα μεγάλο κεφάλαιο της κυπριακής 

οικονομίας και ένα θέμα πάνω στο οποίο υπάρχουν αλληλοσυγκρουόμενα μεγάλα 

οικονομικά συμφέροντα. Και ε!ναι γι' αυτό το λόγο κυρίως που δημιουργοUνται 

και τα προβλήματα που υπάρχουν. Δεν είναι πρόθεσή μου να υπεισέλθω στη 

συζήτηση οUτε καν στην αναφορά των προβλημάτων τα οποία αντιμετωπίζει η 

Αρχή Λιμένων. Απλώς θέλω να πω ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα πιστεUει ότι θα 

πρέπει όλοι μας μέσα ciτη Βουλή να λειτουργήσουμε, παρά τις αντίθετες απόψεις 
που έχουμε -και πράγματι έχουμε- μέσα σ' ένα κλ(μα υπευθυνότητας, με 

συναίνεση, ώστε να μπορέσουμε να βροUμε έναν κοινό παρονομαστή, να 

συζεUξουμε, αν είναι δυνατό, το δημόσιο και το ιδιωτικό συμφέρον, ώστε να 

μπορέσει να λειτουργήσει εUρυθμα ένας νευραλγικός τομέας, μια νευραλγική 

υπηρεσία για την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομ!ας. 

Θα 'θελα να σταθώ και να δικαιολογήσω την υποστήριξή μας σε δυο από τα 

κονδUλια τα αμφιλεγόμενα και τα επίμαχα του ΠροϋπολογισμοU της Αρχής 

Λιμένων. Υπάρχει το κονδUλι των 2.5 εκ. λιρών, το οποίο κατά πλειοψηφία θα 

απορριφθε( στη σημερινή ψήφιση του ΠροϋπολογισμοU. Εμείς είμαστε σαφέστατα 

υπέρ της δαπάνης των f:2.5 εκ. για την αγορά των μηχανημάτων τραστέινερς για 
τη διαμετακ(νηση των εμπορευματοκιβωτlων μέσα στο λιμάνι της ΛεμεσοU. Ο 

λόγος που υποστηρίζουμε την αγορά αυτή από την Αρχή Λιμένων ε(ναι όχι η δική 

μας η άποψη, αλλά η γνώμη των πιο κάτω ειδικών εμπειρογνωμόνων οι οπο(οι 

έχουν μελετήσει και έχουν αποφανθεί επί του θέματος: 

(α) Οι εμπειρογνώμονες τους οποίους κάλεσε η κυπριακή κυβέρνηση και η 

Αρχή Λιμένων έχουν απαντήσει ότι πρέπει η Αρχή να αγοράσει αυτά 

τα μηχανήματα. 

(β) Οι εμπειρογνώμονες της Διεθνούς Τράπεζας, η οποία χρηματο3οτεί το 

έργο, έχουν δώσει την ίδια καταφατική γνώμη. 

(γ) Οι εμπειρογνώμονες της (3ιας της Αρχής Λιμένων έχουν επίσης 

αποφασίσει ότι αυτή είναι η καλUτερη λUση η οπο(α υπηρετεί και το 

εμπόριό μας, αλλά και την απρόσκοπτη λειτουργία των λιμανιών μας, 

ώστε να μην είναι δυνατό να πέσουν θUματα οποιασδήποτε εκβιαστικής 

ενέργειας από οποιοδήποτε ο οποίος με τα δικά του μηχανήματα 

λειτουργεί μέσα στο λιμάνι. 
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Το δεύτερο θέμα, για το οποίο εμείς τουλάχιστον θα ψηφίσουμε υπέρ χαι 

θέλω να δικαιολογήσω το γιατ(, είναι η πληρωμή καταβολής υπερωριακού 

επιδόματος στο λιμενάρχη Λάρνακας, κάτι το οπο(ο δε συμβαίνει με το λιμενάρχη 

Λεμεσού. Και θέλω να είμαστε σαφείς ότι δεν πρόκειται για δυσμενή διάκριση, 

γιατί., αν ήταν δυσμενής η διάκριση, τότε ή και τους δυο θα ψηφίζαμε ή και τους 

δυο θα καταψηφίζαμε. Όταν ο λιμενάρχης Λάρνακας μεταφtρθηκε από τη 

δημόσια υπηρεσία στην Αρχή Λιμένων Κύπρου, οι όροι της πρόσληψής του, οι 

οποίοι σαφώς αναφέρονται στην επιστολή διά της οποίας προσελήφθηχε, ανα

φέρουν ρητά ότι δικαιούται του υπερωριακού επιδόματος, παρόλον ότι ανήκει σε 

μια κλίμακα στην οπο(α οι υπόλοιποι δημόσιοι υπάλληλοι δε δικαιούνται. Ήταν 

Ι:νας ρητά προβλεφθείς όρος της πρόσληψής του, γι' αυτό 3εν μπορούμε να τον 

αγνοήσουμε, αφού αποτελεί δέσμευση της ίδιας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι στην άρνηση πληρωμής αυτού του ποσού εγέρθηκε 

αγωγή ενώπιον του δικαστηρίου και υπήρξε διχαστικός συμβιβασμός, ο οποίος και 

επιδίκασε αυτή την πληρωμή. 'Αρα, πέραν του δικαιώματος, υπάρχει και η 
κατοχύρωση και η αναγνώρισή του και η επιβολή του δικαιώματος διά διχαστικής 

απόφασης. 'Νρα, κατά τη γνώμη μας, δε θα ήταν λογικό η Βουλή να αρνηθεί να 
εγκρίνει αυτό το κονδύλι. 

Στην περίπτωση του λιμεν4ρχη Λεμεσού σε όλους οι οποίοι είχαν χάνει 

συνέντευξη διευκρινίστηκε ότι στους όρους της απασχόλησής τους δεν περι

λαμβάνεται η πληρωμή υπερωριακής απασχόλησης. Και στην πρόσληψη υπήρξε 

επίσης ρητή πρόβλεψη ότι τέτοιος όρος δεν ισχύει στην περίπτωση του λιμενάρχη 
Λεμεσού. 'Αρα δεν μπορε( κανείς να ισχυριστεί ότι πρόκειται για μια δυσμενή 
~ ' ' ' ( ' ή ' δ' 'λλ Ε' ' οιακριση η ευμενη αντ στοιχα υπερ εναντι οποιου ηποτε α ου. ιναι γι 

αυτούς τους λόγους που εμείς θα ψηφ(σουμε, υπεύθυνα πιστεύω, και τα δυο αυτά 

κονδύλια. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι το Σοσιαλιστικό !{όμμα ε(ναι 

έτοιμο και πρόθυμο, μέσα στον κυκεώνα των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η 

Αρχή ,Λιμένων και τα κυπριακά λιμάνια, ιδιαίτερα στη Λεμεσό, να συνεργαστεί 

εποικοδομητικά με όλους τους ενδιαφερόμενους παράγοντες, με κύριο γνώμονα το 

δημόσιο συμφέρον και την εξυπηρέτηση της κυπριακής οικονομίας. Και όταν λέμε 

εξυπηρέτηση της κυπριακής οικονομίας, εννοούμε και το συμφέρον των επιχει

ρηματιών, αλλά κυρίως του συνόλου του κυπριακού λαού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ηλιάδη, όταν θα φθάσουμε στα σημεία αυτά, να μας τα υποδείξετε, 

για να τα θέσω ιδιαιτέρως σε ψηφοφορία. Συμπεριλαμβάνονται στον Πίνακα. 

Λοιπόν, ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, συζητούμε τους Προϋπολογισμούς της 

Α ' Λ ' θ 'θ λ ' ' ' ' β ' ρχης ιμενων και α η ε α με την ευκαιρια αυτη να επισημανω μερικα ασικα 

ζητήματα, χωρίς να θέλω να επεκταθώ σε λεπτομέρειες. Το πρώτο που θέλω 

είναι να υπογραμμίσω την τεράστια οικονομική και ευρύτερη σημασία που έχουν 

τα λιμάνια, τόσο της Λάρνακαζ όσο και της Λεμεσού. Επίσης είναι γνωστό σε 

όλους, και στο Σώμα και πιστεύω και ευρύτερα, ότι στον τομέα αυτό της Αρχής 

Λιμένων αντιμετωπίζουμε πολλά και ποικίλα προβλήματα τα οποία οπωσδήποτε 

πρέπει να τύχουν της ανάλογης προσοχής, για να λυθούν όσο γίνεται ορθά και 
ικανοποιητικά. 
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Δί8ουμε όμως ως Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αριστεράς ξεχωριστή 

σημασία στα αναπτυξιακά προγράμματα της Αρχής χαι ι8ια(τερα σ' αυτά τα 

προγράμματα που αφορούν τα λιμάνια της Λάρνακας χαι της Λεμεσού, αλλά 

ιδιαίτερα της Λάρνακας το οποίο γνωρίζουμε όλοι ότι τελευταία αντιμετώπισε 

και συνεχίζει να αντιμετωπίζει προβλήματα χαι κινδύνους να εγκαταλειφθούν 

μεταφορικές υπηρεσίες οι οποίες έχουν πολύ μεγάλη σημασία χαι για την ίδια την 

Αρχή, αλλά ιδιαίτερα για την οικονομία του τόπου. Γι 1 αυτό εμείς έχουμε ταχθε( 

χαι συνεχίζουμε να τασσόμαστε υπέρ της άποψης ότι όλα τα σχετικά με τα 

αναπτυξιακά προγράμματα της Αρχής Λιμένων χαι ιδιαίτερα αυτά που αφορούν 

το λιμάνι της Λάρνακας θα πρέπει να τύχουν ιδιαίτερης χαι επείγουσας εξέτασης 

και αντιμετώπισης, για να προλάβουμε μεγαλύτερες αρνητικές συνέπειες και για 

τους απασχολούμενους στα λιμάνια, αλλά και για την οικονομία του τόπου, Γι' 

αυτό και εμείς πιστεύουμε ότι οι 8απάνες που αφορούν τα αναπτυξιακά 

προγράμματα θα έπρεπε και πρέπει και να εγκριθούν, αλλά και να επεκταθούν) 

έτσι που να συμβάλουμε) ώστε η Αρχή να μπορέσει να ξεπεράσει 8υσκολ(ες που 

υπάρχουν και να αναβαθμίσει τόσο το ρόλο και τη σημασία) όσο και την έκταση 

της ά.πό8οσης και της σημασίας της οικονομικής και της ευρύτερης που έχουν τα 

λιμάνια μας και στη Λάρνακα και στη Λεμεσό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Από τη θέση. μου, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα είστε σύντομος, ναι. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Ήθελαν' αναφερθώ σε ένα σχόλιο, μια αναφορά που έγινε από προηγούμενο 

συvα8έλφο σχετικά με τα μειωμένα έσο8α της Αρχής Λιμένων από τα κρουαζιε

ρόπλοια. Και ήθελα να υπενθυμίσω το συνά8ελφο αυτό) όπως και άλλους, ότι, 

όταν κατατέθηκε σ' αυτό το Σώμα νομοσχέ8ιο σύμφωνα με το οποίο θα 

πλη'ρώνονταν κανονικά τέλη από τα κρουαζιερόπλοια, αυτό το νομοσχέ8ιο 

καταψηφίστηκε, με αποτέλεσμα να εισπράττονται μειωμένα τέλη, ενώ τα 

κρουαζιερόπλοια αυξάνονται και πληθύνονται και ενώ τα κέρ8η επίσης αυξά

νονται, όπως αναφέρθηκε και με στοιχεία, όταν συζητούσαμε το νομοσχέ8ιο αυτό 

Cr' αυτό το Σώμα. 
Ένα άλλο σημείο στο οποίο ήθελα να αναφερθώ είναι όσον αφορά την αγορά 

των μηχανημάτων από την Αρχή Λιμένων. Και γι' αυτό το σημείο υπήρχε 

απόφαση για αγορά η οποία όμως, με παρέμβαση ορισμένων πλευρών της Βουλής) 

έχει ματαιωθεί, με αποτέλεσμα τώρα να εκφράζονται ε8ώ παράπονα για τη 

λειτουργία των λιμανιών. 

Επίσης ήθελα να τονίσω ε8ώ ότι η κατάσταση στα λιμάνια μας είναι σοβαρή. 

Από το λιμάνι της Λεμεσοό ή8η έχει φόyει η εταιρεία SKANDACH και έχει 
μεταφερθεί σε ένα λιμάνι της Αιγύπτου. Γι' αυτό πρέπει να ληφθούν όλα τα 

απαραίτητα μέτρα για την καλή λειτουργία των λιμανιών μας. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 
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Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, θα ε(μαι πολύ σύντομος. Τις θέσεις -του 

κόμματός μας τις έχει εκθέσει ο συνάδελφος χ. 'Α. Χρυσοστόμου, όμως πρέπει να 

τονlσω Ούο σημεία, γιατί σ' αυτά τα Ούο σημεία τ(θεται ένα πολύ σοβαρό θέμα 

τιiξης. 

Είναι απαράδεκτο η -Βουλή να ζητά Οιευκρινιστικά στοιχεία από την Αρχή 
Λιμένων ή από οποιαδήποτε άλλη Αρχή ή από οποιαδήποτε κυβερνητική 

υπηρεσία και να μη δίδεται απάντηση. Ζητήθηκαν διευκρινιστικά στοιχεία στις 

12 Φεβpουαpίου και δε δόθηκαν. Μετ& επανήλθε η Βουλή διά του Γενικοό 

Διευθυντή, αρχές του περασμένου μηνός, και ζήτησε να δοθεί απάντηση. Και πάλι 

ιiκpα σιωπή κάλυψε τις θέσεις της Αpχής Λιμένων. lπάpχει θέμα πεpιψpόνησης 

του Σώματος και Οεν μπορούμε να αφήσουμε αυτό το θέμα απαρατήρητο. 

Το δεύτερο σημείο το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι είναι και πάλι 

απαράΟεκτο οποιοσδήποτε οργανισμός δημόσιας ωφέλειας να προχωρε( σε 

δαπάνες, χωρίς να έχει την προτέρα εξουσιοδότηση του Σώματος. Δεν έχουμε 

καμιιi πpοσωπική υποστήpιξη ή αλλεpγία για οποιοδήποτε εpγ&ζεται σε δημόσιο 

οργανισμό. Θέλουμε να είμαστε απόλυτα αντικειμενικοί. Αλλά βλέπουμε απ' 

αυτά τα δύο σημεία τα οποία αναφέρω ότι τίθεται σοβαρότατο θέμα τάξης και 

παρακαλούμε τον Πρόεδρο του Σώματος να μεσολαβήσει, να πάρει όλα τα 

απαραίτητα μέτρα, για να μη συνεχιστεί η περιφρόνηση ολόκληρου του Σώματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής επί του θέματος; 

Ο κ. Χpυσοστόμου. 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Διευκρινιστικά, κύριε ΠρόεΟρε, σ' αυτό που έχει αναφέρει ο συνάΟελφος 

κ. Ηλία, εγώ είχα αναψέpει ότι υπ&pχει διαψοpιi από το 1984 μέχpι το 1990 των 
προϋπολογισθησόμενων ποσών με τα πραγματικά έσοΟα. Και συνεχίζει η ίΟια 

κατάσταση για τη φετινή χρονιά. Αυτή ήταν η παρατήρησή μου και είναι άσχετη 

με τα τέλη που έχει αναφέρει ο συνάΟελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ΔηλαΟή λέγετε, κύριε Χρυσοστόμου, ότι προϋπολογίζονται έσοΟα πολύ 

μεγαλύτερα από τα πραγματικά; 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Πολύ χαμηλότερα από τα πραγματικά. Μέχρι που αρχίζουν από ποσό 
!:412,000 ένα χpόνο μέχpι Η,792,000 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ώστε είναι λάθος προϋπολογισμού. 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Είναι για έξι χρόνια συνέχεια αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Λοιπόν, άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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Επειδή δ'εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στη δ'εύτερη ανά

γνωση του νομοσχεδ'ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρον 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγχριθεl; 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγχρlνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Ταμειοu της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

>:12,870,281 διcf την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31 ην Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρον 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου cfρθρου; 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι το διορθωμένο τούτο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Εtναι το δ'ιορθωμένο, μάλιστα. 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Επειδ'ή δεν έχουμε το διορθωμένο, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να πηγαίνει σελίδα 

με σελίδα, για να βλέπουμε πού βρισκόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Όχι 1 υπάρχουν δύο κονδύλια τα οποία έχουν ελαττωθεί. 
Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου cfρθρου, >:12,870,281, όπως έχουν περι

κοπεί. Όσοι δεν ψηφίζουν τα f:2,000,000 για τα εργαλεία και την πληρωμή 
αναδρομικών στο Γενικό Διευθυντή πρέπει να ψηφίσουν υπέρ. Οι άλλοι πρέπει να 

ψηφίσουν εναντίον. Αυτό πρέπει να γίνει. 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, στο Κεφάλαιο 2 αναφέρεται και το Ειδικό Επίδομα των 

>:11,000 για το οποίο εμείς έχουμε αντίθετη cfποψη. Εδώ γίνεται μια διcfκριση σε 
βcfρος cfλλων υπαλλήλων -όχι μόνο του λιμενcfρχη στη Λεμεσό, αλλcf και cfλλων 

υπαλλήλων. Έχουμε την cfποψη ότι θα δημιουργηθεί προηγούμενο που θα 

αναστατώσει όχι μόνο την Αρχή Λιμένων, αλλά και τη δημόσια υπηρεσία και τις 
υπηρεσ[ες στους ημικρατικούς οργανισμούς. Ειλικρινά πιστεύουμε ότι δεν είναι 

ορθό να καταβάλλεται ετήσιο επίδομα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Εδώ ψηφίζουμε, δεν επιχειρηματολογούμε, 

κύριε Πρόεδρε. Έχουμε όλοι μας απόψεις σε κάθε άρθρο, αλλά εδώ μόνο 

ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Έχω δηλώσει ήδη, κύριοι, ότι το ποσό το οποίο αναφέρεται στο αρχικό 

νομοσχέδιο έχει ελαττωθεί κατά το ποσό των f2,000,000 για την αγορά 

εργαλείων και το ποσό το οποίο αναφέρεται στην αναδρομική πληρωμή των 

αυξήσεων του Γενικού Διεuθuντή. Λοιπόν, επομένως εκείνοι οι οποίοι ψηφίζουν 

εναντ[ον αυτών των δύο ποσών πρέπει να ψηφίσουν υπέρ του άρθροu 2 και εκείνοι 
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οι οποιοι ψηφίζουν εναντίυν αυτών των περικοπών πρέπει να ψηφίσουν εναντίον 

αυτού του άρθρου. Είναι καθαρό. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 απλώς ήθελα να διευκρινίσω ότι εμείς ψηφίζουμε το 

νομοσχέδιο, όπως το έχει διαμορφώσει η αρμόδια Επιτροπή. J(αι είναι σύμφωνο 

και με τη δική σας γνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα, πρέπει να ψηφίσετε υπέρ του δεύτερου άρθρου. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μάλιστα, ψηφίζουμε υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως εκείνοι οι οποίοι διαφωνούν με την πληρωμή των .Ε2,000,ΟΟΟ για 

την αγορά εργαλείων και για την πληρωμή αναδρομικώς ορισμένων δικαιωμάτων 

του Γενικού Διευθυντή πρέπει να αναφερθούν στο σχετικό σημείο του Πίνακα, 

ούτως ώστε να τα θέσω αυτά τα δύο κονδύλια σε χωριστή ψηφοφορία. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, για να ξέρω τι ψηφίζω. Εκτός από τα ποσά 

που έχετε αναφέρει, κάνω ειδική αναφορά και στο ειδικό επ(δομα, αν θα το θέσετε 

ξεχωριστά σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ό,τι θέλετε να θέσω ξεχωριστά σε ψηφοφορ(α να μου το υποδείξετε, για να 

το θέσω. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Επειδή συμπεριλαμβάνεται στο l{εφάλαιο 2, γι 1 αυτό το αναφέρω. \ 1 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου άρθρου, όπως είναι εδώ πέρα; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ποσό το οποίο θέτετε προς ψηφοφορία είναι το διορθω

μένο, δηλαδή μειωμένο κατά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως, κύριε Ιεροδιακόνου, το είπα δέκα φορές ως τώρα. Κύριε ελέησον! 

Το έθεσα σε ψηφοφορία, το είπα δέκα φορές ότι είναι το ελαττωμένο. 

Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου άρθρου, του διορθωμένου; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, για να μην υπάρξει παρεξήγηση. Ψηφίζουμε 

το δεύτερο άρθρο, όπως τροποποιήθηκε, με μια διαφορά για το άρθρο 1143 που 
αναφέρεται στο Ειδικό Επίδομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιο είναι το άρθρο 1143; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Στη σελίδα 17. Το άρθρο 1143. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 1143 ε(ναι αφαιρεμένο απ' ε8ώ. Ει8ιχό Επl8ομα χαι λοιπά., 

.f11,000, Ι:χει αφαιρεθεί. 
Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αν έχει αφαιρεθεί, τότε συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αρα πρέπει να ψηφίσετε. 

Κύριοι, επειδή δεν έχουν γtνει οι διορθώσεις όλων των αντιγράφων τα οπο(α 

βρίσκονται στα χέρια σας, δημιουργούνται αυτά τα προβλήματα. Αλλά το ποσό 

αυτό των !:11,000 έχει αφαιρεθεί. Επομένως το δεύτερο άρθρο πρέπει να ψηφιστε( 
απ' όλους. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μ' εκείνους που θέλουν να ψηφίσουν τις fi 1,000 τι γlνεται; 
Αφού υπάρχει ο Δημοκρατικός Συναγερμός και αντιλαμβάνομαι και η ΕΔΕΚ που 

ψηφίζουν αυτό το κονδύλι των f11,000,, και το ΑΔΗΣΟΚ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, οι !:11,000 αυτές αρχικά. σβήστηκαν, αλλά κατόπιν προστέ
θηκαν, όπως μου λέει ο χ. Χριστοφόρου. 

Τώρα βεβαίως πώς έγιναν όλα αυτά τα πράγματα εlναι περίεργο. Αλλά 1 εν 
πά.ση περιπτώσει, αυτή είναι η πραγματικότητα. Γι' αυτό το λόγο πείτε μου 

ποια εlναι τα κον8ύλια πάνω στα οποlα υπάρχουν 8ιαφωνίες. Είναι τούτο το 

άρθρο 1143 στη σελίδα 17 και είναι οι f11,000 οι οποίες παραμl:νουν. Το 

Δημοκρατικό Κόμμα θl:λει να αφαιρεθούν αυτl:ς οι f11,000. 
ΘΙ:τω λοιπόν σε ψηφοφορία το άρθρο 1143. Ειδικό Επίδομα fi 1,000. 
Πόσοι ψηφίζουν υπl:ρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11 εναντ(ον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. αποχή, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 28 ψήφους υπl:ρ, 11 εναντίον και καμιά αποχή το άρθρο 1143 εγκρίνεται 
και συμπεριλαμβάνεται στον Προϋπολογισμό. 

Επει8ή 8εν υπάρχει αλλού 8ιαφορά., προχωρούμε στο τρίτο άρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος Πίναξ. 'Αρθρον 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρ(το άρθρο και ο Πίνακας εγκριθούν, όπως έχουν 
γίνει από την Επιτροπή; 
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ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο χαι ο Π!νακας εγκρ(νονται 

ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοπο(ησις του περισσεύματος ωρισμένων άρθρων προς χάλυψιν ελλείμ
ματος άλλων άρθρων υπό το αυτό Κεφάλαιον. 'Αρθρον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ίπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθεί; 
ΕπείΟή,Οεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί ενασχούντες έλεγχον επ( των κονδυλίων. 'Αρθρον 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

lπάρχει ένσταση όπως το πέμπτο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το πέμπτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρ(νεται και ψηφ(ζεται σε 

Νόμο ομόφωνα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι «0 περ( Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύτσρου Νόμος του 1990)). Καλώ τον .Πρόεδρο της 

αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Οιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΘΕΑΤΡΙΚΟΥ ΟΡΓΑ
ΝΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Τ &κης Χατζη3ημητρίου 

Κωνσταντίνος Λόρ3ος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Ο Προϋπολογισμός του Θεατρικού Οργανισμού Κόπρου για το 1990 κατα
τέθηκε στη Βουλή στις 19 Απριλίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή 

σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 
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Η Επιτf?_Qτcή μέλ-kτη~ τον Προϋπολογισμό αυτό σε τέσσερις συνεδρίες της 
2:ΟΥ~πραγμ:Ο<:.οποι'ήθηκαν στις 25 Απριλίου, 2 και 16 Μαϊου και 6 Ιουνίου 1990. 
Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Διοικητικού Συμβουλίου του Οργανισμού, οι οποίοι -ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό 

συζήτηση Προϋπολογισμού και τους στόχους του Θεατρικού Οργανισμού. Στις 

συνεδρ(ες της Επιτροπής ήταν επlσης παρόντες οι αξιότιμοι Βουλευτές 
κ. Κ. Ερωτοκρίτου, Π. Στυλιανού, Ά. Χρυσοστόμου και Δ. Ηλιάδης. 

Ο Προϋπολογισμός του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου για το 1990 είναι 
ισοζυγισμ<νος και παρουσιιfζει έσο8α και έξο8α ύψους .f1,180,177. Κύρια πηγ'ή 
χρηματο8ότησης του ΠροUπολογισμού του ΘΟΚ είναι η κυβερνητικ'ή χορηγία που 

ανέρχεται στο ποσό του ενός εκατομμυρίου λιρών. 

Στα πλα(σια της μελέτης του Προϋπολογισμού αυτού η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί πάνω στις δραστηριότητες του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου και τους στόχους και επιδιώξεις του. Ανάμεσα σ 'αυτούς εντάσσεται μια 

σειρά από μέτρα για την ανάπτυξη και ενίσχυση του ελεύθερου θεάτρου καθώς και 

η δημιουργία για το σκοπό αυτό της αναγκαίας υποδομής. . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επικρο

τώντας τα σχέδια δράσης του Θεατρικού Οργανισμού υιοθετεί στο σύνολό του τον 

υπό συζήτηση ΠροUπολογισμό, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλ'ή την 

ψ'ήφισ'ή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπιfρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Γαλανός 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου. Είναι με πολλ'ή επιφύλαξη που ψηφίζουμε 

και εμείς τον Προϋπολογισμό, διότι δυστυχώς δεν έχουμε ακόμη διαπιστώσει πως 

ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου έχει προχωρήσει προς τις σωστές κατευθύνσεις, 

δηλαδή να γίνει εκείνος ο φορέας του ελεύθερου θεάτρου που τουλάχιστον η δική 

μας πλευριf επιθυμεί και έχει εκφριfσει επανειλημμ<να απόψεις. Είχαμε όμως 

κάποιες διαβεβαιώσεις πως θα πρέπει να ελπίζουμε πως σύντομα θα γίνουν πολό 

μεγαλύτερες προσπάθειες προς αυτή την κατεύθυνση, γι' αυτό δίνουμε ακόμα 

κάποια πίστωση, ελπίζοντας ότι επιτέλους ο Θ.Ο.Κ. θα μετατραπεί σε εκείνο το 

φορέα που πραγματικά χρειάζεται η Κύπρος, το φορέα δηλαδή εκείνο που θα 

αναπτύξει το ελεύθερο θέατρο στον τόπο μας και όχι απλώς να είvαι ένας 

οργανισμός θεάτρου ο ίδιος. Θα πρέπει δηλαδή να χρησιμοποιήσει πολύ μεγα

λύτερα κονδύλια, για να ενθαρρύνει πολλούς θιάσους να προχωρήσουν, να 

δημιουργήσουν το ελεύθερο θέατρο της Κόπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου και μετ& ο κ. Παπαπ<τρου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα του Θ.Ο.Κ. απασχόλησε τη Βουλ'ή σε επανειλημ

μένες συνεδριάσεις, τόσο της Επιτροπής όσο και της ολομέλειας. Επανέρχεται 

όμως για συζήτηση, όποτε κατατίθενται και συζητούνται οι Προϋπολογισμοί του 

ιδιαίτερα. Υπάρχει μια συνοπτική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας που αναφέρεται πολύ αvαλυτικά πάvω στο Θ.Ο.Κ. και στα προβλήματά 

του. Εκεί διατυπώθηκαν και κάποιες διαβεβαιώσεις από πλευράς διοικητικού 

συμβουλίου. Δόθηκαν κάποιες υποσχέσεις για αντιμετώπιση αποδεδειγμένων 
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αδυναμιών του οργανισμού, που μπορώ να πω ότι τον τελευταίο καιρό φαίνεται 

ότι κάπως έχουν επιδεινωθεί, με μια αυξημένη κριτική σχετικά με το ρεπερτόριο 

του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου. Έτσι καλό είναι το διοικητικό συμβούλιο και 

η καλλιτεχνική διεύθυνση να δουν με ιδιαίτερη προσοχή τόσο την αξιοποίηση του 

ανθρώπινου δυναμικού όσο και την επιλογή του δραματολογίου, ώστε να διαδρα

ματίζει ένα σωστότερο ρόλο, να βρίσκεται πιο κοντά και στο λαϊκό αίσθημα, αλλά 

και στις πολιτιστικές ανάγκες του τόπου. 

Φυσικά πάνω στο θέμα αρχής που έθεσε προηγουμένως και ο κ. Γαλανός, 

εμείς είμαστε της άποψης ότι ορθά υπάρχει και ένας θίασος που μπορούμε να τον 

λογαριάζουμε κρατικό και θα πρέπει να διαφυλαχθεί η ύπαρξη και η λειτουργία 

του, με φυσικά παράλληλη ενίσχυση κάθε καλής προσπάθειας που ανταποκρίνεται 

σε ορισμένα κριτήρια του ελεύθερου θεάτρου. Και είναι με αυτό το σκεπτικό που 

ψηφίζουμε τον Προϋπολογισμό του Θεατρικού Οργανισμού ΙCύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ΑΔΗΣΟΚ ψηφίζει τους Προϋπολογισμούς του Θ.Ο.Κ. 

υπογραμμ!ζοντας την πεποίθησή του ότι ο οργανισμός αυτός προχωρεί προς τη 

σωστή κατεύθυνση. Είναι πεποίθησή μας ότι για πρώτη φορά από την (3ρυση του 

οργανισμού έχουν τεθεί οι βάσεις και γίνονται εκείνες οι τομές που ακριβώς 

ο3ηγούν τον οργανισμό στο να παίξει το ρόλο του όχι απλά ως κρατικός θίασος, 
αλλά ως φορέας πολιτισμού, ως φορέας της θεατρικής ανάπτυξης σ' αυτό τον 

τόπο. Θα είμαστε οι τελ_ευταίοι που θα υποστηρίζαμε ότι όλα όσα έγιναν είναι 

αρκετά και ότι 3εν υπάρχουν πολλά άλλα να γίνουν. Υπογραμμίζουμε ότι 

υπάρχουν πολλά βήματα που πρέπει να γίνουν. Όμως εκείνο το οποίο έχει 
ι3ια(τερη σημασία για μας είναι ότι ακριβώς ο οργανισμός προχωρεί με σταθερά 

βήματα προς τη σωστfι κατεύθυνση. Και ακριβώς από τη μελέτη των Προϋπο

λογισμών προκύπτει αυτή η στροφfι στους προσανατολισμούς του οργανισμού, 

ι3ιαίτερα αναφορικά με την ενίσχυση του ελεύθερου θεάτρου. Εκφράζοντας λοιπόν 

αυτή μας την ευαρέσκεια για την πορεία του οργανισμού θα ψηφίσουμε τους 

Π ροUπολογισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι. Εμείς εκτιμούμε το ρόλο και τη συμβολή 

του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου στα πολιτιστικά πράγματα του τόπου, γι' 

αυτό θα ψηφίσουμε τον Προϋπολογισμό του οργανισμού, Εκτιμώντας αυτή τη 

συμβολή, θέλουμε να υπογραμμίσουμε την ανάγκη για περαιτέρω βελτίωση της 

όλης 3ουλειάς του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου και ι3ιαίτερα την ενθάρρυνση 

που πρέπει να 3ώσει στο ελεύθερο θέατρο. Αλλά, για να γίνει αυτό, χρειάζονται 

τα απαραίτητα οικονομικά και έτσι η Κοινοβουλευτική Ομά3α του ΑΚΕΛ

Αριστεράς θα ψηφίσει και οποιο3ήποτε άλλο προϋπολογισμό έρθει για την 

ενίσχυση του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

. Κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός επέλεξε την οδό της θετικfJς 
ανταπόκρισης αντ( της αρνητικής απόρριψης. lπήρξε μια περ(οδος που πραγμα

τικά θα έπρεπε να υποστεί κάποια Οοχιμασία το Οιοικητικό συμβούλιο, αν ήταν 

επιδεκτικό συζfJτησης για βελτ(ωση και για ορθές κατευθύνσεις ή όχι. Θέλουμε να 

πιστεύουμε πως με το Οιάλογο που έχει ξεκινήσει με το Οιοικητικό συμβούλιο και 

κάποιες πρώτες εν8είξεις υπάρχει έ8αφος. Και εφόσον υπάρχει έ8αφος, η ψήφος 

μας είναι θετική, για να Οοθεί η ευκαιρία -γιατί πιστεύουμε στην ύπαρξη φορέα 

πολιτιστικού- ώστε να γίνουν ακόμα τα κατάλληλα βήματα ή τα παραπέρα 

βήματα, ώστε να Οούμε το Θ.Ο.Κ. στον πραγματικό του ρόλο. Διαφαlνονται τώρα 

κάποιες πραγματικές ελπ(Οες για ανα8ιάρθρωση και νέο 1 αν θέλετε, ξεκίνημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Σαββ(δης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, η Οημιουργία του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ήταν 

ασφαλώς η σοβαρότερη και παλιότερη πολιτιστική προσπάθεια του κράτους σ' 

αυτό τον τόπο. Έχει απο8ώσει πολλά ο 'Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου, αλλά Οεν 
έχει απο8ώσει εκεlνα τα οπο(α περ(μενε και ο πνευματικός κόσμος της Κύπρου 

και ο λαός. Έγινε μια σοβαρfJ κριτική από την ΚοινοβουλευτικfJ Επιτροπή 

Παι8είας στην Έκθεση που ανέφερε ο κ. Χατζη8ημητρίου και γίνονται σοβαρές 

προσπιiθειες για διόρθωση ελλε(ψεων και βελτ(ωση. Η βοήθεια στις ιiλλες 

θεατρικές κινήσεις, στις μη κρατικές σκηνές -Οε λέγω ελεύθερο θέατρο, Οιότι όλο 

το θέατρο είναι ελεύθερο και πρέπει να είναι ελεύθερο και πρώτα απ' όλα η 

κρατική σκηνή- που Οίvεται σε όλες τις προσπάθειες για ανάπτυξη του θεάτρου 

στηv Κύπρο ε(ναι κάτι το καινούργιο, είναι κάτι το καλό και προχωρά καλά. Δεν 

υποτιμώ όμως, όπως είπε και ο κ. Χατζη8ημητρίου, τα επιτεύγματα που πρέπει 

να έχει η κρατική σκηνή, που πρέπει να βελτιωθεί, πρέπει να Οώσει στον κόσμο 

αυτό το οποίο επι8ιώκουμε. Η ανάγκη για ύπαρξη κρατικής σκηνής είναι 8ε8ομένη 

και έχει να παίξει σοβαρό ρόλο, πιστεύω εγώ, πολύ σοβαρότερο από το λεγόμενο 

ελεύθερο θέατρο, τις Οιάφορες κατακομματιασμένες θεατρικές κινήσεις. Αν στην 

Ελλά8α υστερε( κάπως σήμερα το θέατρο, είναι γιατί υπάρχουν πενήντα θέατρα 

στην Αθήνα εκτός από την κρατική σκηνη. Αν υπήρχαν 10, 15, 5, θα fJταν 

ασφαλώς καλύτερη και ποιοτικά και ποσοτικά η από8οσή τους. 

Γι' αυτό vομ(ζω ότι παριiλληλα με τη βοήθεια που δ(νεται σε κιiθε θεατρική 

κlνηση, και με την οποία συμφωνούμε, θα πρέπει να προσεχθεί περισσότερο η 
ι ' ι ι 'λ ό ' ~ Θ ' κρατικη σκηvη και πρωτα απ ο α το ρεπερτ ριο της κρατικης σκην,Jς· Η α πρεπει 

το ρεπερτόριο της κρατικής σκηνής να μας φέρνει σε επαφή με το σύγχρονο 

παγκόσμιο θέατρο, με το οποίο έχουμε από καιρό χάσει την επαφή και Οεν 

παρακολουθούμε την πρόο8ο και ανάπτυξή του. Αυτό είναι έvα καθήκον που μένει 

να το εκτελέσει η κρατικfJ μας σκηνή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΙΛΙΑΝΟΙ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το Σώμα αυτό πέρσι, τον Απρίλη του 1989, ύστερα από μια 
εμπεριστατωμένη, όπως ανέφερε ο συνιiδελφος Χατζηδημητρ(ου, Έκθεση της 
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Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8ε(ας, τοποθετήθηκε με πολύ ενάργεια, καθα

ρότητα και σαφήνεια πάνω στο πολυσυζητημένο θέμα της θεατρικής ανάπτυξης 

στον τόπο. Από την ανα8ίφηση εκείνων όλων των ομιλιών χαι εκείνων όλων των 

θέσεων το συμπέρασμα, το ερώτημα μάλλον που προκύπτει σήμερα είναι πόσα 

βήματα μπροστά έχουμε κάμει από τότε μέχρι σήμερα. Και Ουστυχώς πρέπει να 

πούμε, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, πως είναι σημειωτά τα βήματα που έχουμε 
επιτελέσει. Γι' αυτό πιστεύουμε πως το νέο Οιοιχητιχό συμβούλιο, που έκαμε 

Οιεργασlες, έκαμε επαφές με εκπροσώπους των κομμάτων, θα πρέπει οπωσ8ήποτε 

να υλοποιήσει τις εξαγγελίες του. 

Θα πρέπει σήμερα να επισημάνουμε μερικά πράγματα, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, 

που πρέπει να προχωρήσουν. Θα πρέπει να ζητήσουμε την αναβάθμιση του ρόλου 

της καλλιτεχνικής επιτροπής. Θα πρέπει να πούμε πως πρέπει να γίνει ενεργότερη 

η συμμετοχή στα 3ιοικητικά συμβούλιά τους, στα 3ιοικητικά τους σώματα, στο 

3ιοικητικό συμβούλιο και στην καλλιτεχνική επιτροπή, ανθρώπων με εξει3ικευ

μένες και εμπεριστατωμένες γνώσεις για το θέατρο, όπως συγγραφέων, ηθοποιών, 

σκηνοθετών, μελετητών και άλλων. Θα πρέπει να πούμε ότι ακόμα μέχρι σήμερα 

3υστυχώς αποκλείονται από τα ί3ια αυτά τα 3ιοικητικά σώματα εκπρόσωποι των 

οργανωμένων συνόλων, όπως είναι οι οργανώσεις, οι εταιρείες, κτλ. που ασχο

λούνται με το θέατρο. Και θα πρέπει να τονίσουμε πως ακόμα εξακολουθεί να 

καθηλώνεται ο ρόλος του Κύπριου συγγραφέα, που είναι ο μόνος που μπορεί να 

συλλάβει το σφυγμό της κυπριακής σημερινής πραγματικότητας, να αντλήσει από 

τις ρίζες της ιστορίας, της θρησκείας, του πολιτισμού και της παρά3οσης και να 

κάμει έτσι το έργο του ελκυστικό και κατανοητό στο σημερινό θεατή και να τον 

ωθήάει να ξαναγυρίσει αυταναγκαστικά, και όχι εξαναγκαστικά, στις θεατρικές 
αίθουσες. 

Λυπούμαι να πω, κύριε Πρόε3ρε, πως αuτό που επ~σήμανε και ο κ. Γαλανός 

και ο κ. Χατζη3ημητρίου είναι σωστό. Επανειλημμένα και κατά κόρον και οι 

συνά3ελφοι της Αριστεράς τόνισαν πως πρέπει οπωσ3ήποτε να αναβαθμίσουμε το 

ρόλο του κυπριακού ρεπερτορίου. Ενώ πέρσι κανένα κυπριακό θεατρικό έργο 3εν 

είχε προβληθεί, φέτος προβάλλουμε σ'rις 6 του Ιούνη το έργο του Πιτσιλλ[δη, ένα 
μόνο έργο, ένα παι3ικό και προγραμματίζουμε κι ένα το φθινόπωρο, τον Πέτρο 

τον Α / του κ. Ιωαννί3η. Πιστεύω πως είναι λυμφατικός ακόμα ο ρόλος του 

κυπριακού ρεπερτορ!ου και πρέπει να το βοηθήσουμε. Να τονίσω ακόμα πως έργα 

βραβευμένα σε παγκύπριους θεατρικούς 3ιαγωνισμούς 3εν παρουσιάζονται από το 

Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. Θα πρέπει επίσης να πούμε πως χρειάζεται η 

αναβάθμιση του ρόλου του Κύπριου σκηνοθέτη. Θα πρέπει να πούμε πως η ι3έα 

και η εξαγγελία για κυπριακό θεατρικό εργαστήρι πρέπει να σημειώσει τους 

αναγκαίους 3ιασκελισμούς. Θα πρέ,πει να πούμε πως είναι πλημμελής και 

λυμφατική η αμοιβή του Κύπριου συγγραφέα, που παίρνει, με έξοδα !'5,000 για 
να εκδώσει ένα βιβλίο, ΗΟΟ. Επομένως δεν μπορεί να επιβιώσει η θεατρική 

παραγωγή. Θα πρέπει να τονίσουμε ακόμα πως εξαγγέλλεται ρεπερτόριο που 
καταστρατηγείται. 

Θα πρέπει να πούμε πως είναι ανεπίτρεπτος ο ετεροχρονισμός στην κατάθεση 

των ΠροUπολογισμών, έντιμε κύριε Πρόε3ρε. Γιατί, στα μέσα του Ιούνη του 
1990, τι προγραμματισμός μπορεί να γίνει για το υπόλοιπο του 1990; Πέρσι 
τουλάχιστον ο Προϋπολογισμός κατατέθηκε στις 20 περίπου του Απρίλη και 
συζητήθηκε και είχε περάσει από τη Βουλή. Φέτος ετεροχρονίστηκε, αντ( να 

προχρονιστεί κατά 3ύο περίπου μήνες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με σuγχωρε!τε, κύριε Στυλιανού, αλλά δ'εν έχει ετεροχρονιστεί από το 

Θ.0.Κ., διότι εμείς εδώ τους ψηφίσαμε Προϋπολογισμό μόνο για τρεις μήνες 

αρχικά. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδ'pε, αλλά πρέπει οπωσδ'ήποτε να συνάδ'ουν και οι 

εξαγγελίες. Υπήρχε κάποια πολιτική δ'ιαφορά. Υπήρχε κάποιος λόγος. Υπήρχε 

κάποια ανακολουθία σε σχέση με κάποιες εξαγγελίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Οχι. Να επιpρίπτουμε ευθύνες, όταν υπάρχουν. Αλλά όχι και εκεt που δ'εν 

υπάρχουν. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Σίγουρα, ναι, κύριε Πρόεδ'ρε. Αλλά ήταν απόρροια, ήταν αποτέλεσμα 

κάποιων υπαvαχωρήσεων και κάποιων μη εκπληρώσεων κάποιωv θέσεων. 

Συμφωνώ ως ένα σημείο μαζί σας, αλλά υπάρχει και μια άλλη ειδ'οποιός δ'ιαφοpά 

που πρέπει και εκείνη να λεχθεL. Θα πρέπει επίσης τέλος να πούμε, κύριε 

Πρόεδ'ρε, πως υπάρχει αvισομερής κατανομή του ποσού ανάμεσα σε Οιοικητικά 

έξοΟα, ανάμεσα σε σκηνοθετικά, ανάμεσα σε συγγραφικά και ανάμεσα στην 

εν(σχυση ακόμη του ελεύθερου θεάτρου. Όμως επανατονίζουμε, όπως ο συνά

Οελφος χ. Γαλανός τόνισε εμφαντικά, πως κάποτε αυτή η μεγιστοποίηση, αυτή η 

Οιάσταση θα σμικρυνθεί. και θα συρρικνωθε(, μιας και είναι αυτές οι εξαγγελίες οι 

επανειλημμένες που έχουν Οοθεί. από το νέο Οιοικητικό συμβούλιο. Και περισ

σότερο κυπριακό ρεπερτόριο. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Θα είμαι σύντομη, κύριε ΠρόεΟρε, 

Όπως αναφέρθηκε και από τον Κοινοβουλευτικό μας Εκπρόσωπο, οπωσ

Οήποτε θα ψηφίσουμε τον Προϋπολογισμό του Θ.Ο.Κ. 1 Οιότι έχουν Οώσει 

Οιαβεβαιώσεις ότι θα γίνει πιο καλή και μελετημένη πορεLα στο μέλλον. Όμως 

Οεν πρέπει να ξεχνούμε ότι ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου έχει την ψηλότερη 

χορηγία των πολιτιστικών παροχών της Κυπριακής ΔημοκρατLας και ότι οι άλλοι 

όλοι τομεlς εξακολουθούν να παίρνουν ψυχLα. Γι 1 αυτό και η Βουλή αυτή έχει 

αυξημένες απαιτήσεις από το Θεατρικό Οργανισμό Κ·ύπρου 1 ο οποίος πρέπει να 
ΟιαΟραματlσει μεγαλύτερο ρόλο σε πιο πλατιά στρώματα του κυπριακού λαού, 
μια και παLρνει την πιο μεγάλη χορηγία. Γι 1 αυτό πρέπει να ξανατον(σω ότι 

πρέπει να γίνεται πιο μελετημένη κατανομή του χρηματικού αυτού ποσού, που για 

την Κύπρο ε(ναι αρκετά σεβαστό. Και για να γίνει αυτό, χρειάζονται οπωσΟήποτε 

να- γlνουν Οσμικές σ:Αλαγές και αναΟιάρθρωση. Ο Θ.0.1{. έχει ένα-Ουο Οεκαετ(ες 
ζωής και λειτουργε( με ένα νόμο με τον οποίο άρχισε. Αυτός ο νόμος πρέπει από 

τους αρμοΟLους και με τη συνεργασία της Βουλής να ξαναμελετηθε(~ για να 

προχωρήσουμε πιο πέρα. Επ(σης Οεν είΟαμε ακόμα να υπάρχει στον τόπο 

Δραματική Σχολή, που την έχουμε αvάγκη, για να υπάρξει ανανέωση. Δεν εlΟαμε 

ό ' θ ' ή ι ι ι ις:.. λ αχ μα ενα εατρικο εργαστ ρι της προκοπης και~ οπως ειπε και ο συναοε φος 

Στυλιανού, το κυπριακό έργο -παρόλο- που έγιναν προσπάθειες-εξακολουθεί να 

είναι υποβαθμισμένο. Δεν εί.Οαμε ακόμα θεατρικά εργαστήρια στα σχολεία. 
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Πρέπει ο Θεατρικός Οργανισμός, ως ο αpμόόιος φορέας, να συνεργαστεί με το 

Υπουργείο Παιόείας και από το Δημοτικό και το Γυμνάσιο πρέπει να έχουμε στο 

αναλυτικό πρόγραμμα θεατρικά εργαστήρια, όχι για να βγάλουμε ηθοποιοός, αλλά 

για να Οώσουμε στα πλατιά στρώματα των ΚUπρίων θεατρική παιόεία. Επίσης 
νομίζω ότι πολύ χωλαίνει ο τομέας του ερασιτεχνικού θεάτρου. Το ερασιτεχνικό 

θέατρο είναι αυτό που θα φέρει και θεατές, όχι μόνο στη σκηνή του Θ.Ο.Κ., αλλά 

Και στο ελεύθερο θέατρο. Μια και Οίνουμε αυτό το ποσό στον Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, δεν πρέπει ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου να στήνει 

παραστάσεις, ε(τε ο ίδιος είτε τα θέατρα τα οποία επιχορηγεί, ερήμην του 

κυπριακού κοινού. Πρέπει οπωσδήποτε να υπάρχει θεατρική παιδεία, για να 

έρχονται στα θέατρά μας θεατές και να είναι το θέατρο δραστικό στον τόπο. Σε 
, , f f , ή λ' ' ' θ' εναν τοπο, ο οποιος ειναι υπο ημικατοχ , πο υ σωστα ενισχυεται το εατρο, 

αλλά, εφόσον ενισχύεται, πρέπει να είναι δραστικό και να δίδει τα σωστά 

μηνύματα στον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Κύριοι, χαίρω πάρα πολύ, διότι όλες οι πλευρές της Βουλής θα ψηφlσουν τους 

ΠροUπολογισμούς του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου. Έγιναν πολλές παρατη

ρήσεις εποικοδομητικές. Το θέμα είναι απέραντο, υπάρχουν πολλά προβλήματα, 

τίποτε δεν είναι τέλειο σ 1 αυτό τον κόσμο. Πιστεύω όμως ότι το Διοικητικό 

Συμβούλιο του Θ.0.1{. καλή τη πίστει αγωνίζεται και κάνει ό,τι μπορεί, για να 

φέρει σε πέρας το πολύ δύσκολο έργο που έχει επωμιστεί.. Όπως αντιλαμβά

νομαι, είναι ανοιχτό σε εισηγήσεις και είναι έτοιμο να δεχθεί και να συζητήσει 
οποιαδήποτε εποικοδομητική εισήγηση πάνω στο τεράστιο αυτό θέμα, το οποίο 

δεν είναι δυνατό να συζητηθεί μέσα στα πλαίσια των. ΠροUπολογισμών. Γι 1 αυτό 
το λόγο, κύριοι, και πάλι εκφράζω τη χαρά μου, γιατί ψηφίζεται ομόφωνα αυτός 

Προϋπολογισμός. 

l{αι προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
1 Εγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

ποσού ;€1,180,177 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 
'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο l{εφάλαιο. 'Αρθρο 4. 
1 Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. 'Αρθρο 5. 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. 1 Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3, 4, 5 και 6, μαζί με 
τους επισυνημμένους Πίνακες, εγκριθούν; 

Τα άρθρα 1, 2, 3, 4, 5 και 6 1 μαζί με το~ς επισυνημμένους Πίνακες, 
εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα, επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 
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Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίοu, που θα γίνει με 

την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροUπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέΟιο εγχ.ριθε( και ψηφιστεί σε 

Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύροι) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέΟιο εγκρίνεται και ψηφ!ζεται 

ομόφωνοι σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμοι της σημερινής ημερήσιας 8ι&τοιξης, που είνοιι 

«0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1990». Κοιλώ 
τον ΠρόεΟρο της αρμόΟιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ' ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 12) ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χοιτζη8ημητρίου 

Κωνσταντ(νος Λόρ8ος 

Λεόντιος Ιερο8ιοικόνου 

Θοιλής Μιχοιηλί8ης 

Ν!χος Μοuσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέΟιο σε Ουο συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηχαν στις 16 Μαϊου 
κοιι 6 Ιουνίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είνοιι η έγκριση πληρωμής οιπό το 

λογοιριοισμό του Π&γιου Ταμείου ποσού χρημ&των ύψους !:750,000 κοιι η 8ι&θεσή 
του γιοι την κοιτοιβολή χορηγίας στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου γιοι το 1990. 

Η χορηγία οιυτή μοιζί με τη χορηγία των !:250,000 που εγκρίθηκε ή8η στοι 
πλαίσια του φετινού Κρατικού ΠροUπολογισμού είναι αναγχα(α για τη χρηματο

Οότηση του Προϋπολογισμού του Οργανισμού για. το 1990, ειΟιχότερα προκει
μένου να ανταποχριθε( στα Οιάφορα προγράμματά του για την προώθηση της 

θεατρικής ανάπτυξης στον τόπο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθε
τώντας τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεΟίου, ομόφώνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, οιφού τροποποιηθεί ο τίτλος του 
ώσΤε να αναφέρεται ως «0 περl Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 23) του 1990». 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιfρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδtοu. 
1 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοό 

5::750,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. / Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3, μαζί με τον 
επισυνημμένο Πίνακα, εγκριθούν; 

Τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, μαζί με τον Πίνακα, εγκρίνονται 

ομόφωνα, αφού δεν υπάρχει καμιά ένσταση. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 23) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και 

ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπιf τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα εγκρίνεται και 

ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990>), Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ

ΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΆΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Χρίστος Κουρτελλιfρης 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο, που αφοροUσε τη βελτίωση 

του σχεδ(ου συντάξεων των δημόσιων υπαλλήλων, ψηφίστηκε σε νόμο από τη 
Βουλή στις 10 Μαϊου 1990. Στο τελικό στιf3ιο της εξέτασης του νομοσχε3ίου 

αυτού από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών στάληκε από το Υπουρ-
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yε(ο Οιχονομιχών συμπληρωματική τροπολογία που αναφέρεται στην οικειοθελή 

πρόωρη αφυπηρέτηση των Οημόσιων υπαλλήλων, η οπο(α όμως αφέθηκε να 

εξεταστεί σε μεταγενέστερο στάΟιο, μια χαι η Επιτροπή είχε ήΟη χuχλοφορήσει 

στο Σώμα τα σχετικά κείμενα του νομοσχεΟίοu χαι της Έκθεσής της. 

Με βάση την εν λόγω τροπολογία, που επανεξετάστηκε από την Επιτροπή σε 

τρεις συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 χαι 30 Μcϊίου χαι στις 6 
Ιουνίου 1990, παρέχεται στο lπουρyιχό Συμβούλιο η εξουσία όπως, σε εξαιρε
τικές περιπτώσεις, χορηγεί σε υπάλληλο, του οπο(ου επιτρέπεται η οικειοθελής 

πρόωρη αφυπηρέτηση με σκοπό την πρόσληψή του με σύμβαση για εκτέλεση 

ειΟιχών καθηκόντων, τόσα επιπρόσθετα ωφελήματα αφυπηρέτησης όσα ήθελε 

θεωρήσει λογικό και πρέπον και κάτω από τους όρους τους οποίους ήθελε 

καθορίσει. 

Η τροπολογία αυτή έχει εγκριθεί με την υπ' αριθμό 33.149 και ημερομηνία 
22.2.1990 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Επιπρόσθετα από την πιο πάνω τροπολογία το Υπουργείο Οικονομικών 

υπέΟειξε στην Επιτροπή την ανάγκη συμπερίληψης στην υπό τροποποίηση 

νομοθεσία συμπληρωματικής Οιάταξης που να προβλέπει την παροχή σύνταξης 

τέκνων, όταν Οεν καταβάλλεται σύνταξη χήρας, θέμα που εκ παραΟρομής Οεν είχε 

περιληφθεί στο νομοσχέΟιο που κατατέθηκε στη Βουλή. 

Η Επιτροπή υιοθετώντας τις πιο πάνω τροπολογίες έχει ετοιμάσει ξεχωριστό 

σχέδιο νόμου με τίτλο αΟ περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1990)) το οποίο υποβάλλει στο Σώμα με την κατά πλειοψηφία εισήγησή της όπως 
ψηφιστεί σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής κ. Κ. ΛόρΟος και Λ. ΙεροΟιακόνου Οιαφωνώντας με 

την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας δήλωσαν ότι η Κοινοβουλευτική τους Ομάδας 

συντάσσεται ενάντια στην τροπολογία που προτείνεται για καθαρά λόγους αρχής, 

γιατί η τροπολογία αυτή ουσιαστικά εξυπηρετεί συγκεκριμένο πρόσωπο και στην 

πραγματικότητα αποτελεί προσωπικό νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός Οιά των αντιπροσώπων του στην Επιτροπή 

Οικονομικών ξεκάθαρα έΟωσε τη θέση του ότι τάσσεται εναντίον της τροπολογίας 

για καθαρά λόγους αρχής, γιατί πιστεύει ότι ούτε σωστό ούτε αναγκαίο είναι να 

ψηφ!ζουμε τροπολογίες που αφορούν συγκεκριμένο ή συγκεκριμένα πρόσωπα. 

Πήρα το λόγο ειΟικά για ν' αναφερθώ στους κυβερνητικούς χειρισμούς και να 

τους χαρακτηρ(σω το ολιγότερο ως ατολμlα, γιατί θέλω να τονίσω ιΟιαίτερα ότι 

Οε μας βρίσκει σύμφωνους η νοοτροπία να επιστρατεύεται η Βουλή, ενώ η 

κυβέρνηση έχει όλη τη Ουνατότητα να χρησιμοποιήσει και τους νόμους και τις 

ΟιαΟικασίες που υπάρχουν, για να λύνει τα προβλήματα που αναφύονται στην 

κρατική μηχανή. Επιτρέψτε μου όμως, κύριε ΠρόεΟρε, με λ(γα λόγια να Οώσω την 

εικόνα στο συγκεκριμένο θέμα. 

Στις 26.2.1987 η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ - Αριστεράς ενέγραψε 

το θέμα «Οι ανωμαλίες στο Υπουργείο Γεωργίας)>. Συζητώντας αυτό το θέμα σε 
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πάρα πολλές πολύωρες 1 μακροχρόνιες συνεδριάσεις, είχαμε την ευκαιρία να 

πληροφορηθούμε ότι στο Υπουργείο αυτό, για ένα μεγάλο διάστημα, έγιναν 

χυριολεκτιχώς πράγματα και θαύματα. Πληροφορηθήκαμε ότι ο τρίτος τη τάξει 

στο Υπουργείο, που είχε διοριστεί στις 15.9.1985, στις 29 Νοεμβρίου του ίδιου 
χρόνου είχε μια σύγκρουση με τον Υπουργό και το Γενικό Διευθυντή του ίδιου 

Υπουργείου. Ακολούθησαν στη σύγκρουση ή τη διαφωνία -αν θέλετε- αυτή και οι 

εκατοντάδες άλλοι υπάλληλοι του ίδιου Υπουργείου. Και καταλήγουμε να ~χουμε 

δυο στρατόπεδα, τα οποία να συγκρούονται και να διαφωνούν,, και ι:tι'Uτή η 
κατάσταση συνεχίζεται για δυο ολόκληρα χρόνια! Εκεί μας είχε αναφερθεί >4αι μας 

είχε καταγγελθεί ότι παρακολουθούνταν τηλέφωνα, ότι χρυφάχοuαν πίq'ω από 
πόρτες, ότt παρακολουθούσαν τα γραφεία ο ένας του άλλου. ΠληροφορΊ)θήκαμε 
ότt το θέμα απασχόλησε και τη 8ιχαιοσύνη, οι καταγγελίες έφθαq.ιαν στη 
8ημοσιότητα, η μια πλευρά. κατάγγελλε την άλλη για σχά.ν8αλα, παραλ',είψεις ή 
οτι8ήποτε άλλο, είχε συσταθεί από την κυβέρνηση Ει8ιχή Επιτροπή, έγινε 

πειθαρχική έρευνα, έγιναν καταγγελίες ακόμα και για απειλές κατά της ζωής 

ανθρώπων και τέλος είχε οριστεί Ερευνητική Επιτροπή. Θέλω να τονίσω, κύριε 

Πρόεδρε, ότι αβίαστα στην Επιτροπή Γεωργίας ρωτήθηκαν όλοι οι ενδιαφερόμενοι 

τότε απλά: Πότε έβρισκαν καιρό να ασχοληθούν και με τα ουσιαστικά τους 

καθήκοντα, όταν ασχολούνταν νυχθημερόν με τις εκθέσεις, που αποτελούν τόμους 

ολόκληρους, με τις καταγγελίες ή την αλληλογραφία και τις αλληλοκατηγορίες; 

Λυπούμαι ειλικρινά. να παρατηρήσω ότι και αυτή η Επιτροπή Γεωργίας της 

Βουλής, η οποία ανάλωσε ώρες ολόκληρες σε αλλεπάλληλες συνε8ρίες και έχει 

πραγματικά. μια στίβα από πρακτικά., 8εν έχει μέχρι σήμερα, το 1990, κύριε 
Πρόε8ρε -ενώ ασχολείται από το 1987 με το θέμα-καταλήξει σε έκθεση και 
πόρισμα. Γιατί; Απλούστατα 8ιότι έχει ζητήσει επανειλημμένα από τις αρμό8ιες 

υπηρεσίες -η Επιτροπή Γεωργίας- να καταθέσουν ενώπιόν της την απόφαση 

8ιχαστηρ ίου, τα αποτελέσματα της αστυνομικής έρευνας και το πόρισμα της 

Ερευνητικής Επιτροπής. Δυστυχώς, μέχρι την ώρα που μιλούμε, κύριε Πρόε8ρε, 

αυτά τα τεκμήρια 8εν έχουν κατατεθεί στην Επιτροπή Γεωργίας, με αποτέλεσμα 

το θέμα να παραμένει ανοιχτό. 

Αν τα λέω όλα αυτά, κύριε Πρόε8ρε, είναι για να 8είξω ότι ένα Υπουργείο 

-που 8εν είναι τυχαίο Υπουργείο, είναι το Υπουργείο Γεωργίας, του οποίου οι 

8ραστηριότητες αφορούν ουσιαστικά το 1/3 του λαού μας- ανάλωσε 8υο χρόνια 

στον κλεφτοπόλεμο, όπως είπαμε προηγουμένως, της ανώτατης ηγεσίας του και 

των στελεχών του και στα υπόλοιπα τρία, μέχρι την ώρα που μιλάμε, χρόνια 

παρέμεινε ακέφαλο το σπου8αιότερό του τμήμα. Και γιατί όλα αυτά; Γιατί 8εν 

τόλμησε η προηγούμενη κυβέρνηση να λύσει το θέμα, 8ιά των νόμων και των 

8ια8ικασιών που υπάρχουν, και 8εν τόλμησε ούτε η τωρινή κυβέρνηση να 8ώσει 

επιτέλους μια λύση στην εκκρεμότητα αυτή, παρά μόνο μετά από 2,5 χρόνια 
έρχεται η τωρινή κυβέρνηση να ζητήσει από τη Βουλή να τη βγιfλει από το 

α8ιέξο8ο με την τροπολογία αυτή, την οποία έχουμε μπροστά μας. 

Λυπούμαι ειλικρινά, κύριε Πρόε8ρε, που επανέρχομαι να τονίσω ότι ο 

Δ ημοχρατιχός Συναγερμός 8ιαφωνεί πλήρως με την ταχτική και τη νοοτροπία 

αυτή. Δεν μπορεί κανένας να μας πείσει ότι η πολιτεία, η οποία σε λίγους μήνες 

θα εορτάσει, κατά πανηγυρικό τρόπο, τα τριαντάχρονά της, 8εν έχει τους 

απαιτούμενους νόμους, 8εν έχει τις απαιτούμενες 8ια8ιχασίες, ώστε να λύσει ένα 

πρόβλημα που αφορά την εύρυθμη λειτουργία ενός βασικού κρατικού τομέα και 

μετά από πέντε ολόκληρα χρόνια ερχόμαστε στη Βουλή για να ζητήσουμε ειδική 

τροπολογία. 
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Αυτοl είvαι οι λόγοι που μας κάνουν, κύριε ΠρόεΟρε, να καταψηφίσουμε την 

τροπολογία. Και_ θέλω να τονίσω, κατά τον πιο εμφαντικό τρόπο, ότι Οε μας 

απασχολεί ούτε πρόσωπο ούτε πρόσωπα ούτε θέμα ευθυνών Ούτε ποιος έχει Οίκαιο 

ούτε ποιος έχει ά.Οικο στη συγκεκριμένη περίπτωση, αλλά αναφορικά με το θέμα 

τούτο σαφέστατα η τοποθέτησή μας αφορά καθαρά θέμα αρχής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο '" Γαλανός. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Από τη θέση μου, κόριε Πρόεδρε. Δεν ε(ναι πρόθεσή μας να υποστηρ(ξουμε 

τη σημερινή κυβέρνηση και οποιαδήποτε τροπολογ(α καταθέσει στη Βουλή. 

Όμως θα ήθελα να ασχοληθώ με το ευρύτερο θέμα αρχής για προσωπικούς 

νόμους. 

Σίγουρα οι προσωπικοί νόμοι ή οι νόμοι που αφορούν ένα άτομο θα πρέπει 

κατά κανόνα να αποφεύγονται. Όμως υπάρχουν εξαιρέσεις. Και «ο αναμάρτητος 

τον λίθον πρώτος βαλέτω». Όλα τα κόμματα στο παρελθόν -και μπορώ να 

υπενθuμίσω στοuς σuναΟέλφοuς ότι uπήρξαν άλλες περιπτώσεις ποu uποστήριξαν

για λόγοuς ανθρωπιστικούς, με βάση κάποια κριτήρια έλαβαν κάποιες αποφάσεις. 

Γι' αuτό το λόγο νομίζω ότι uπάρχοuν κάποιες εξαιρέσεις, uπάρχοuν κάποια 

κριτήρια, και πολλά πράγματα, τα οποία είναι εύκολο να καuτηριάζοuμε και να 

παίρνοuμε θέσεις, είναι πιο Ούσκολο, όταν uπάpχει ο ανθρώπινος παράγων, να τα 

παραβλέψοuμε. Γι' αuτό το λόγο πιστεύω ότι Οε θα πρέπει να είμαστε τόσο 

απόλuτοι, όταν uπάρχει ο ανθρώπινος παράγων. Και ο ανθρώπινος παράγων 

πάντοτε θα uπάρχει. 

Δε νομίζω ότι αuτό είναι ένα θέμα αντιπαράθεσης ούτε πιστεύω ότι οι 

πλεuρές εκείνες οι οποίες uποστηρίζοuν το νομοσχέΟιο, το uποστηρίζοuν για 

οποιοΟήποτε άλλο λόγο, παρά για τοuς λόγοuς ποu αναφέρονται στην αιτιολογική 

έκθεση, ΟηλαΟή για ανθρωπιστικούς λόγοuς. 

Εuχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ.ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, από τη θέση μοu κι εγώ, για να είμαι σύντομος. 

Δεν είναι η πρόθεσή μοu να ασχοληθώ με όσα έθιξε ο κ. Παρισινός, ποu έχοuν 
σχέση με το Τποuργείο Γεωργίας, γιατί Οεν ε!ναι το θέμα ποu σuζητούμε, το 

σuγκεκριμένο νομοσχέΟιο ποu σuζητούμε. Αλλά θέλω να σχολιάσω το επιχείρημα 

για τοuς λόγοuς αρχής. Και θέλω ·να uπενθuμίσω στοuς σuναΟέλφοuς τοu 

Δημοκρατικού Σuναγερμού ότι με Οική τοuς πρόταση και απαίτηση είναι γνωστό 
ότι το 1988 αυτή η Βουλή ψήφισε τροποπο(ηση του Νόμου για τη Δημόσια 
Εκπαιδευτική Τπηρεσ(α, για να ρυθμιστε( το θέμα υπαλλήλου, που μάλιστα ε(χε 

πειθαρχικό παράπτωμα, για να μπορέσει να αντιμετωπιστεί το σuγκεκριμένο 

πρόβλημα. Φυσικά εμε(ς διαφωνήσαμε, αλλά, ανεξάρτητα απ' αυτό, σημασ(α έχει 

ότι το θέμα αρχής το επικαλείται ο Δημοκρατικός Σuναγερμός, αν και όταν έχει 
κάποια σκοπιμότητα. Ακόμα θέλω να uπενθuμίσω ότι και χθες ακόμα σuζη

τούσαμε μια πρόταση νόμοu, η οποία Οεν εlναι άσχετη με τέτοια προσωπικά, θα 
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έλεγα, ζητήματα, τα οποία επιδιώκεται να ρυθμιστούν, χωρίς αυτό να σημαίνει 

ότι κατ' ανάγκην παίρνω ή δεν παίρνω θέση πάνω σ 1 αυτό το θέμα. 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εξηγήσω ότι εδώ η πρόνοια την οποία έχει ο 

Νόμος, εκτός από τις άλλο_ς που ρυθμίζουν μερι,κά πράγματα που παραλείφθηκαν 

στον προηγούμενο Νόμο, δίνει την ευχέρεια στην κυβέρνηση να ρυθμίσει ορισμένα 

προβλήματα στις περιπτώσεις κατά τις οποίες υπάρχουν και να αξιοποιήσει, κατά 

το δυνατό ή και τον καλύτερο τρόπο, δυνατότητες ή καταστάσεις, πρόσωπα, 

σκοπούς για τους οποίους ενδείκνυται να ληφθούν τέτοια μέτρα. 

Γι' αυτό να μου επιτραπεί και πάλι να υπογραμμίσω ότι αυτό που 

επικαλούνται οι συνάδελψοι ως θέμα αρχής δεν εφαρμόζεται πάντοτε με συνέπεια 

από την πλευρά τους καi εφ.αρμόζεται μόνο, αν και όταν κρίνουν σκόπιμο. Φυσικά 
είναι δικαίωμά τους να κρίνουν ότι δε θέλουν να ψηφίσουν το νομοσχέδιο και 

κανείς δεν έχει το δικαίωμα να πει να ψηφίσουν κάτι που θέλουν άλλοι. Και είναι 

δικαίωμά τους να ψηφίσουν και να τοποθετηθούν, όπως θέλουν. Αλλά νομίζω ότι η 

επίκληση σε θέμα αρχής δεν αποδεικνύει ότι τηρείται πάντοτε από την πλευρά 

που επικαλείται αυτό το θέμα στη συγκεκριμένη περίπτωση. 

Η 3ική μας Κοινοβουλευτική Ομά3α, το ΑΚΕΛ-Αριστεράς, θα ψηφίσει το 

νομοσχέδιο, γιατί θεωρεί ότι πρέπει να δώσει αυτή την ευκαιρία στην Εκτελε

στική Εξουσία για εξαιρετικές περιπτώσεις, πέρα φυσικά από τις άλλες πρόνοιες 

που ρυθμίζουν μερικά πράγματα που κατά παράλειψη 3εν έγιναν, όταν ψηφιζόταν 

q Νόμος περί Συντάξεων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΏΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΊ"ΣΤΑΘΙΟΊ": 

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που ήθελα να πω γι' αυτό το Νόμο είναι ότι ο Νόμος 

που ψηφίζετο~ι αποτελεί μια οφειλόμενη υποχρέωση προς κάποιο συγκεκριμένο 

υπάλληλο .οι;ρυ κράτους, ακριβώς επειδή ήταν ζηλωτής στην επιτέλεση του 

καθήκοντός του. Και επίσης θέλω να πω ότι αυτός ο Νόμος δεν ευνοεί τον 

αναφερόμενο συγκεκριμένο υπάλληλο, τον τότε Διευθυντή του Τμήματος Γεωρ

γίας. Απλούστατα τον αποζημιώνει μερικώς για όσα κακά υπέστη, επειδή 

αποφάσισε να δράσει σ' ένα χώρο που έπρεπε να δράσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ"ΩΝ: 

Ή μάλλον που δεν έπρεπε να δράσει. 

Ε. ΕΊ"ΣΤΑΘΙΟΊ": 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

Όσον αφορά τώρα το θέμα των προσωπικών νόμων και τα θέματα αρχής, 
ένα είναι αυτό το οποίο θα ήθελα να αναφέρω. 1 Οπου υπάρχει αδικία, όπου ένας 
άνθρωπος υφίσταται άδικες επιπτώσεις από μια συμπεριφορά, είτε του κράτους 
είτε οργανισμών κρατικών, του οφείλεται και προσωπικός νόμος, αν είναι ο 
τρόπος αυτός ο αρμό3ιος τρόπος για να αρθεί η α3ικία. Και 3ε θα 3ίσταζα να 
ψήφιζα οποιοδήποτε προσωπικό νόμο προς την κατεύθυνση αυτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ"ΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε ΠpόεΟpε, χι αν ακόμα αυτός ο νόμος θεωρηθεί ότι έχει προσωπική 

χροιά, εκείνο που μέτρησε για μας είναι το ευρύτερο και το καλώς νοούμενο 
συμφέρον του τόπου, Ι(αι γι' αυτό θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεΟ(οu τούτου, 

. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
Ο κ. Γεωργιά8ης.· 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Ι(ύριε ΠρόεΟρε, θέμα τάξεως. Η πρόταση νόμου, στην οποία αναφέρθηκε ο 

χ. Κουρτελλάρης, Οεν κατατέθηκε από το Δημοκρατικό Συναγερμό, αλλά από την 

ΕΔΕΚ, από τον χ. Ευσταθίου, και υποστηρίχθηκε από εμάς σίγουρα! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, πάντοτε βέβαια πρέπει να επιΟιώχουμε την ακρίβεια, αλλά Οεν έχει 

χαι μεγάλη σημασία σ' αυτή την περίπτωση. 

Εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί του θέματος; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στη 8εύτερη ανά

γνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει καμιά ένσταση~ το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν Οι αφωνίες στο Οεύτερο άρθρο. Γι' αυτό θα το 

θέσω σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 υπέρ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7 εναντίον, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 21 λοιπόν ψήφους υπέρ, 7 εναντίον και καμιά αποχή~ το άρθρο 2 
εγκρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του περί Συντάξεων (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 1990, Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται και ψηφίζεται 

ομόφωνα. 

Και τώρα προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ'ΓΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

Β01' ΛΕ1''ΓΕΣ: 

Ομόφωνα! 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

(Κτυπι:Ι. τη σφύρα) 

Ε ., λ , ο;;:. , , , ψ' ., 
πειοη οιπον οεν υπαρχει καμια ενσταση για την ηφιση του νομοσχεοιου 

αυτού, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ((Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 

1'πηρεσίας ('Γροποποιητιχός) Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. Επιτέλους να 

διαβάσει Έκθεση και κάποιος άλλος εκτός από τον χ. Κωνσταντίνου. 

ΒΟ1' ΛΕ1''ΓΕΣ: 

Να αλλάξει το σκηνικό! 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Ναι, 

Α. Ψ1' ΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ 'ΓΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1'ΛΕ1'ΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΊΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ1' 'ΓΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙ
ΔΕ1'ΠΚΗΣ 1'ΠΗΡΕΣΙΑΣ ('ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΠΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 'Γ01' 1990ι>. 

Παpόvτες:-

Αν8ρέας Ψυλλί8ης, Πρόε8ρος 

'Γάχης Χατζη8ημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρχί8ης 

Δήμος Γεωργιι:Ι.8ης 

Γεώργιος Σαββί8ης 

Χρίστος Πέτας 

Η l(οινοβουλεuτιχή Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοπΟιήθηχε στις 5 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση αυτή 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρyε:Lου Παιδείας, οι οποlοι 
ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νqμοσχε:Ο(ου, Στην (δια 

συνε:Ορίαqη ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής χ. Μ. Παπαπέτρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεqίας για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, έτσι που να παραταθεί η 

προθεσμlα που καθ_pρίζει ο βασικός νόμος για τη συμπλήρωση από τους 

εκπαιδευτικούς λειτουργούς της σειράς παιδαγωγικών μαθημάτων στο Παιδα

γωγικό Ινστιτούτο, γεγονός που αποτελεί προUπόθε:ση για την πλήρωση κενών 
θέσεων πρώτου διορισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή του, αφού αντικατασταθεί η ημερομηνία «31 Δεκεμβρίου 

1990» που προβλέπεται στο πιο πάνω νομοσχέδιο από την ημερομηνία 

«30 Ιουνίου 1991». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιfρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του ιfρθρου 28Γ του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαι8ευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταqη; 

(Κτυπιf τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 11, που 
είναι «0 περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989». Καλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 
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Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟlΆΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΙ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ((ο ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ 

ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΙΠΡΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΙ 1989» 

Παpόν"<ες: 

Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλοόρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθ(ου 

Η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρίτου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΙ. και εξετάστηκε 

αρχικά από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων 

που υπέβαλε και την σχετική Έκθεσή της, ημερομηνίας 20/2/1990, στην 

ολομέλεια του Σώματος. Η ολομέλεια παρέπεμψε για περαιτέρω εξέταση την 

πρόταση νόμου σ~ην Επιτροπ-ή Νομικών που πραγματοποιήθηκε σε έξι συνεδρίες 

της στις 8, 14 και 22 Μαρτίου, 23 Απριλίου, 2 και 10 Μαϊου 1990. Στην πρώτη 
από τις συνεδρίες αυτές κλήθηκε και παρευρέθηκε και ο Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας. 

Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αρχικά κατατέθηκε ήταν η τροποποίηση 

του βασικού νόμου για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, ώστε ο Γενικός Διευθυντής της 

Αρχής να διορίζεται απ6 το Διοικητικό Συμβοόλιο της Αρχής αντί από το 

Ιπουργικό Συμβοόλιο. 

Η Επιτροπή Συγκοινωνιών διεύρυνε τους σκοπούς της πρότασης νόμου και 

περιέλαβε σ' αυτή θέματα διορισμού, παUσεως και πειθαρχικού ελέγχου των 

γενικών διευθυντών όλων των ημικρατtκών οργανισμών. 

Η Επιτροπή Νομικών έκρινε· ορθότερο να περιοριστε( η πρόταση νόμου στο 

διορισμό γενικών διευθυντών μόνο και να αφεθούν τα άλλα θέματα στη συνήθη και 

καθορισμένη από το Σύνταγμα και τους νόμους νομική τους πορεία. 

Είναι κοινή διαπίστωση ότι ισχύουν σήμερα στον ημικpατικό χώρο ποικιλό
μορφα συστήματα διορισμού των γενικών διευθυντών των ημικρατικών οργα
νισμών. Τα συστήματα που ισχύουν σήμερα μπορεί να συνοψιστούν ως εξής: 

(α) Σύστημα διορισμού Γενικού Διευθυντή μόνο από το ίπουργικό 
Συμβούλιο, όπως ισχύει στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. 

(β) Σύστημα διορισμού Γενικού Διευθυντή μόνο από το Διοικητικό 
Συμβούλιο του οργ~νισμοό, όπως ισχύει στην Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου και στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

(γ) Σόστημα διορισμοό Γενικοό Διευθυντή απ6 το Διοικητικό Συμβούλιο 
με την έγκριση ή τη συγκατάθεση του ίπουργικού Συμβουλίου, όπως 
ισχόει στην Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως, στην Αρχή Κρατικών 
Εκθέσεων, στον Κυπριακό Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης και 
στον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης. 
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(Ο) Σύστημα διορισμού Γενικού Διευθυντή από το Διοικητικό Συμβούλιο 

με την έγκριση του αρμόδιου Υπουργού, όπως ισχύει στο Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου, στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και στον 

Οργανισμό Γαλακτοκομικής Βιομηχοιν(ας. 

(ε) Σύστημα διορισμού Γενικού Διευθυντή από το Υπουργικό Συμβούλιο 

σε συνεννόηση ή ((εν Οιαβουλεύσεt>> με το Διοικητικό Συμβούλιο του 

ημικρατικοό οργανισμού, όπως ισχύει στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου και στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

Έχοντας υπόψη τα τόσα ανόμοια συστήματα' διορισμού των γενικών 

διευθυντών που εφαρμόζονται σε ημιχρατιχούς οι:/ανισμούς σήμερα, η Επιτροπή 

θεώρησε σκόπιμο να αναζητήσει ένα κοινό και ομοιόμορφο σύστημα διορισμού των 

γενικών διευθυντών σ' όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς. Στην αναζήτησή της 

αυτή η Επιτροπή Νομικών μελέτησε διάφορες υπα.λλα.κτικές λύσεις και ομόφωνα. 

κατέληξε στην πιο κάτω λύση: 

( α) Οι γενικοί διευθυντές των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου να 

διορίζονται από το οικείο Διοικητικό Συμβούλιο. 

(β) Η σχετική απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου να υποβάλλεται στο 

Υπουργικό Συμβούλιο γιοι έγκριση· κοιι 

(γ) Αν το Υπουργικό Συμβούλιο δεν εγκρίνει τον πιο πάνω διορισμό, 

υποχρεούται να αιτιολογήσει ειδικά την Απόφασή του. 

Το προτεινόμενο ομοιόμορφο σύστημα. διορισμού των γενικών διευθυντών των 

ημικρα.τικών οργανισμών ικανοποιεί την επιθυμητή ενίσχυση του ρόλου των 

Διοικητικών Συμβουλίων των ημικρα.τικών οργανισμών και την έμπρακτη ανα

γνώριση του ρόλου του Υπουργικού Συμβουλίου στη γενική διεύθυνση και τον 

έλεγχο της 8ιοικυβέρνησης της Δημοκροιτίοις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού ενσωμάτωσε τις πιο πάνω 

τροποποιήσεις σε νέα πρόταση νόμου, με τίτλο «0 περί Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμος του 1990)), εισηγείται 
ομόφωνα στη Βουλή την ψήφισή της σε Νόμο, όπως έχει τελικά δια.μορφωθεί, σε 

' ό ' ό ' αντικα.ταστα.ση της υπ αναφορα(Cρ τασης νομου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ερωτοκρ(του. 

Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου ήθελα να αναφέρω το εξής θέμα. Σαν να 

βλέπω κάποιο σχήμα ,οξύμωρο εδώ, διότι ερχόμαστε και λέμε ότι οι γενικοί 

διευθυντές θα διορίζονται από τα συμβούλια, θα εγκρίνονται από το Υπουργικό 

και σε περίπτωση άρνησής τους, θα δικαιολογούν την άρνηση εκείνη. 

Εγώ έχω υπόψη μου, για παράδειγμα, την Αρχή Λιμένων, στην οποία ο 

Γενικός Διευθυντής της Αρχής Λιμένων, ο Γενικός Διευθυντής του Οργανισμού δε 

δύναται να παυθεί~ ει μη τη προηγουμένη εγκρίσει του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Και φυσικά φαντάζομαι κάτι παρόμοιο θα ισχύει και στους άλλους οργανισμούς, 

δεν ξέρω τι ακριβώς, δεν έχω υπόψη μου αυτή τη στιγμή. 

Και βλέπω ότι είναι κάπως σχήμα οξύμωρο να έχεις σ ένα authority το 
δικαίωμα. να διορίζει, αλλά να μην έχει το δικαίωμα. να παύει. Εν πάση 

περιπτώσει απλώς το αναφέρω τούτο, διότι πιθανόν να είναι θέμα που πρέπει να 

τύχει περαιτέρω μελέτης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ1': 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς θέλω να υπογραμμίσω ότι η διχή μας συμφωνία με 

αυτή την τοποθέτηση γίνεται υπό τη σαφή προϋπόθεση ότι μιλούμε μόνο για 

διορισμοός γενικών διευθυντών. Πιστεύω ότι το θέμα της παύσεως ρυθμ(ζεται 

νομοθετικά και όλες οι πλευρές ενσυνείδητα έχαναν αυτή την τοποθέτηση, 

γνωρίζοντας ότι υπάρχουν άλλες πρόνοιες αναφορικά με την παύση γενικών 

διευθυντών. 

Και είναι σαφές -ήταν τουλάχιστον στην Επιτροπή σαφές στα μάτια όλων

ότι δεν επιχειρούμε να αγγίξουμε ή να αμφισβητήσουμε το νομικό καθεστώς 

αναφορικά με την απόλυση γενικών διευθυντών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο χ. Ευσταθίου. 

Ε. Ε1'ΣΤΑΘΙΟ1': 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήταν συνεπές προς ό,τι είπε ο χ. Παπαπέτρου να αναφερθεί ότι πώς 

μπορούσαμε άλλωστε να θίξουμε το θέμα των απολύσεων, όταν κάποιος είναι ήδη 

διορισμένος με ένα συγκεκριμένο νομικό καθεστώς το οποίο ίσχυε όταν προσε

λήφθη και εξακολουθεί να ισχύει και σήμερα. Δηλαδή αν τροποποιούσαμε και τον 

τρόπο της απολύσεως των γενικών διευθυντών, τότε θα διαπράτταμε σοβαρότατο 

νομικό σφάλμα θίξεως κεκτημένων δικαιωμάτων κάποιου υπαλλήλου του κράτους. 

Αλλά το νομοθέτημα αυτό έχει τη σημασία του και την αξία του για το ότι 

από τούδε και στο εξής θα υπάρχει ομοιομορφία προσλήψεως γενικών διευθυντών 
σε όλους τους οργανισμούς δημόσιου δικαίου. ΙCαι ήταν καιρός πλέον να υπάρξει 
μια ομοιομορφία, διότι και η ταυτότητα του λόγου και η ταυτότητα της νομικής 
βάσεως της άσκησης των καθηκόντων των διευθυντών αυτών επέβαλλε και την 

ομοιομορφία στην πρόσληψή τους 1 από ποιο οργανισμό δηλαδή και κατόπιν ποιας 
προτάσεως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

ΙCύριοι, θα ήθελα να κάμω και εγώ μια μικρή παρατήρηση. Στο άρθρο 3, 
παράγραφος 3, λέει ότι, αν το l'πουργικό Συμβούλιο δεν εγκρίνει τον πιο πάνω 
διορισμό, πρέπει να δικαιολογήσει ειδικά την Απόφασή του. Πολύ ωραία! Δεν 

εγκρίνει και δικαιολογεί την Απόφασή του. Τι γίνεται μετά; Ποιος διορίζει το 

γενικό διευθυντή; 

Ο κ. Χριστοφίοης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεορε, 

Από πλευράς Διοικητικού Δικαίου είναι καθαρό ότι, αν το l'πουργικό 

Συμβούλιο δεν εγκρίνει το διορισμό και αιτιολογήσει ειδικά την Απόφασή του, το 
θέμα πλέον παραπέμπεται στο Συμβούλιο του Οργανισμού για να αναζητήσει και 

να διορίσει νέο διευθυντή και να ζητήσει ξανά την έγκριση του l'πουργικού 
Συμβουλίου. 
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Εν πάση περιπτώσει, το προτεινόμενο σήμερα νομοθέτημα ασχολε(ται απλώς 
με το διορισμό γενικών διευθυντών χαι έχει δώσει ομοιόμορφο σύστημα σε όλο τον 
ημιχρατιχό χώρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι πολύ ορθό. Αλλά νομίζω ότι θα έπρεπε να είχε διευκρινιστεί χαι 

αυτό το θέμα. Ότι, από τη στιγμή που το Υπουργικό Συμβούλιο δικαιολογημένα 
δεν εγκρίνει το διορισμό, το θέμα επανέρχεται στο Διοιχητιχό Συμβούλιο του 

ημιχρατιχού οργανισμού προς επανεξέταση. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μπορεί να έχετε δίκαιο, αλλά δε χρειάζεται. Το Συμβούλιο θα κάμει 
διορισμό, θα τον στείλει στο Τπουργιχό για την έγκριση ή την απόρριψη με ειδική 

αιτιολογία χαι θα συνεχισθεί ο μηχανισμός αυτός, μέχρι που να διορίσει το 

Συμβούλιο άτομο το οποίο θα εγκρ(νει και το Υπουργικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν αυτή ε!ναι η ερμηνεία, τότε είναι εντάξει. 

Λοιπόν, προχώρούμε στη aεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειaή aεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειaή aεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διορισμός Γενικών Διευθυντών νομικών προσώπων aημοσίου aικαίου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

r πάρχει ένσταση; 
Επειaη aεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν<iγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ! Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τπά-ρχει ένσταση; 

(Κτυπιi τη σφόρα) 

Επειaή aεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμομ εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια aιάταξη, τα υπ' αρ. 13 και 
16, που είναι «0 περί Στεγών aι& Ηλικιωμένους και Αναπ>\ρους (Τροπο-
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ποιητικός) Νόμος του 1990» και ιιΟι περ( Στεγών για Ηλικιωμένους και 

Ανάπηρους Κανονισμοί του 1990». Υπάρχει κοινή Έκθεση και καλώ τον Πρόε3ρο 
της αρμό3ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να την καταθέσει στο Σώμα. 

Κ.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓ ΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΤΕΓΩΝ ΔΙΑ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ ΚΑΙ ΑΝΑ
ΠΗΡΟΥΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990,, ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΣΤΕΓΩΝ ΓΙΑ 

ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΗΡΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Κυριάκος Χρίστου, Πρόε3ρος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στuλιανού 

Αν3ρόας Ζιαρτί3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τον πιο πάνω Νόμο και τους Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε την 1η Μαϊου 1990. Στη συνε3ρ(αση αυτή κλήθηκαν και εξόφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουργείοu Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

Με το νόμο που προτε(vεται σκοπείται η τροποποίηση του Νόμου για τις 
στέγες για ηλικιωμένους και ανάπηρους με την εισαγωγή νέων προνοιών που θα 

διέπουν τους «φροντιστές)), δηλ. τα άτομα εκε(vα που αναλαμβάνουν στο σπίτι 

τους τη φροντί3α μόχρι πέντε ηλικιωμένων ατόμων. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται σκοπείται η βελτίωση των προνοιών 

των Κανονισμών για τις ίδιες στέγες και αφορούν τόσο την κατάσταση των 

υποστατικών που χρησιμοποιούνται ως στέγες όσο και την υγε(α και ευημερ(α των 

ενο(κων και παράλληλα εισάγονται και νέες πρόνοιες που αφορούν τους φροντιστές 

των ηλικιωμένων προσώπων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασlας και Κοινωνικών Ασφαλlσεων 
συμφωνε( με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του Νόμου και των Κανονισμών, γι 1 

αυτό και ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την ψήφισή τους, όπως έχουν νομο

τεχνικά 3ιαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητός σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές ... 
Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. Δε σας πρόσεξα, κύριε Στυλιανού. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Τώρα το αποφάσισε, κύριε Πρόεδρε. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Δύο λόγια μονάχα, κύριε Πρόε3ρε, για να τονίσω συγκεκριμένα από τη θέση 
μου, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως ζούμε ατυχώς σε εποχή που το όνειρο και το 
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όραμα των εξαγγελιών για περήφανα γηρατειά, που και εδώ και στην Ευρώπη 

εξαγγέλλεται, τουλάχιστον για μας στην Κύπρο καταντά όνειρο ανέφικτο και 

απραγματοποίητο. Και τούτο γιατί οι Κοινωνικές μας Ασφαλίσεις δε μας το 

επιτρέπουν. 

Όμως, έντιμε κύριε Πρόεδρε, μπορούμε να εντάξουμε τις Στέγες των 

ηλικιωμένων μας στις σύγχρονες προδιαγραφές που προέρχονται από την Ευρώπη 
και που συyχεχριμένα θέλουν τις Στέγες αυτές να εντάσσονται στο κέντρο της 

πόλης, με τρόπο που οι υπερήλικο( μας αυτοί να συμμετέχουν στο γεγονός το 

πολιτιστικό, το καλλιτεχνικό και το αθλητικό, ακόμα και το πολιτικό της πόλης. 

Διαφορετικά με τις γνωστές δυσχέρειες στη διακίνηση, που περισσότερο και 

ιδιαίτερα επιχωριάζουν στην κυπριακή πρωτεύουσα και στις άλλες πόλεις, είναι 

σαν να τους περιθωριοποιούμε χαι να τους αποστασιοποιούμε από τα πολιτιστικά 

γεγονότα. Γι' αυτό έχω την εντύπωση, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως μέχρι που να 
επιτευχθεί τουλάχιστον ο δεύτερος στόχος, γιατί τα περήφανα γηρατειά δεν 

μπορούμε να τα οραματιζόμαστε στο προσεχές μέλλον, τουλάχιστον μπορούμε να 

' ' ' ' ' β θ ' ό παρουμε μερικα πρακτιχα μετρα που μπορουν να ανα α μισουν την ποι τητα 

ζωής αυτών των ανθρώπων. 

Συγχεχριμένα εκείνο που εισηγούμαστε είναι, αν οι εκδότες ή αν το Γραφεlο 

Ευημερίας αναλιiμβαναν την αποστολή μιας δέσμης εφημερίδων στο πλησιέστερο 
περίπτερο που προσεγγίζει με τη Στέγη των ηλικιωμένων, θα μπορούσαν αυτοί οι 

άνθρωποι να έχουν μια ενημέρωση και μια πληροφόρηση για τα συμβαίνοντα γύρω 

τους. Θα μπορούσε επίσης η Μορφωτική Υπηρεσία να αποστέλλει τις εκάστοτε 

εκδιδόμενες λογοτεχνικές ελληνικές -ελλαδικές χαι χυπριαχές-εχδόσεις στους 

οίκους αυτούς, με αποτέλεσμα την ενημέρωσή τους πάνω στις σύγχρονες εξελίξεις 

και την αποστασιοποίηση τους από τον περιθωριακό χύχλο στον οποίο αναγκα

στικά τους εντάσσουμε. 

Θα μπορούσαμε τέλος, έντιμε κύριε Πρόεδρε, να βάλουμε κάποιο υπεύθυνο 
για την ευημερία αυτών των ανθρώπων, το Τμήμα Ευημερίας π.χ., να αναλάβει 

την αποστολή κάποιων συγκροτημάτων καλλιτεχνιχών/χορευτιχών, χάποτε

κάποτε, έστιν ότε, όπως λέτε κάποτε χαι εσείς, στους ίδιους τους οίκους -γιατί η 

διακίνησή τους είναι απόλυτα δύσκολη- με αποτέλεσμα την ψυχαγωγία τους. 

Γιατί πράγματι είναι χαι θλιβερές χαι απαράδεχτες οι συνθήκες χάτω από τις 

οποίες διαβιούν. 

Σίγουρα, αν με αυτό το πνεύμα προσεγγίσει το Υπουργείο Εργασίας αυτές 
τις εισηγήσεις μας, θα βοηθήσουμε στην αναβάθμιση της ποιότητας ζωής αυτών 

των συνανθρώπων μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν αμφιβάλλω, χύριε Στυλιανού, ότι με την εισήγηση τη διχή μας το 
Υπουργείο Εργασίας θα χάνει ό,τι μπορεί προς την κατεύθυνση των θεμάτων 
αυτών τα οποία έχετε θίξει. Μέχρις ότου όμως κατορθώσουμε το όνειρο θερινής 
νυχτός, όπως είπατε, να το μεταβάλουμε σε πραγματικότητα. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

1 πάρχει ένσταση; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκριvεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 2 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση~ το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου, Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου, 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Στεγών διά Ηλικιωμένους και 
Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Τπάρχει ένσταση; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Θέτω τώρα και τους Κανονισμούς ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 
Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο~ εγκρLνονταt. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 14, που 
είναι «0 περί Πολίτου της Κυπριακής Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990». Είναι πρόταση νόμου και καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΠΡΌΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΎ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ι<Ο ΠΕΡΙ ΠΟΛΙΤΟ"f 

ΤΗΣ ΚΎΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΎ 1990,,, 

Παpόv.,.ες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 1990. 
Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της νομο

θεσίας για τον Πολίτη της Κυπριακής Δημοκρατίας, για να μπορεί να αποκτάται 

η ι8ιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας και από πρόσωπα που γεννήθηκαν κατά ή 

μετά τη 16η Αυγούστου 1960 σε οποιαδήποτε ξένη χώρα} εφόσον κατά ή μετά το 
χρόνο της γέννησής τους ο πατέρας τους ήταν πολίτης της Δημοκρατίας ή είναι 

πρόσωπο κυπριακής καταγωγής, 8ηλα8ή γεννήθηκε κατά ή μετά τη 16η Αυγού

στου 1960 σε οποιαδήποτε ξένη χώρα και κατάγεται από αρρενογονία κατ' 

ευθείαν γραμμή μέχρι τρίτου βαθμού από πολίτη της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επι8ιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

"Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι τα υλικά κατασκευής θα αποφασίζονται διά 

ειδικών κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο χ. Αναστασιάδης και ο κ. Παπαπέτρου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή μιλούμε για ίσα δικαιώματα και λοιπά, διερωτώμαι 

κατά πόσο δε θα ήταν σκόπιμο να μελετηθει κάποτε, διότι και η γυναtκα εtναι 

πολίτης της Δημοκρατίας. Και 8ιερωτώμαι γιατί περιοριζόμαστε μόνος στους εξ 

αρρενογονίας. Αν μια γυναίκα Κυπρία βρίσκεται στο εξωτερικό και αποκτήσει 
παιδ! δε: δικαιούται άραγε; Χρειάζεται, πιστεύω, σοβαρότερη μελέτη, αλλά 

ακούγοντάς το ήχησε κάπως παράξενα, ιδιαtτερα με τις νέες προσπάθειες που 

κάνουμε για εκσυγχρονισμό και του δικού μας δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πιστεύω ότι χρήζει μελέτης, κύριε Αναστασιάδη, αυτό το θέμα. 

Ο κ. Παπαπέτρου. 
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Μ. ΠΑΠΑ,ΠΕΤΡΟΥ: 

Ακριβώς, κόριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο, για να μιλήσω επί του ιδίου 

θέματος το οποtο ήγειρε ο συνάδελφος χ. Αναστασιάδης. Βέβαια αντιλαμβάνομαι 
ότι αυτfι η τροποπο(ηση του βασιχοό νόμου στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν 

μπαίνει τόσο βαθιά, ώστε να θίξει το καίριο ερώτημα ποιος αποκτά ιθαγένεια 

στην Κυπριακ>\ Δημοκρατία και υπό ποιες προϋποθέσεις. Παίρνει ως δεδομένη τη 

διευθέτηση που υπάρχει στο βασικό νόμο σχετικά με την αρρενογονία, με την 
καταγωγή του πατέρα και χάνει μια επιμέρους τροποποίηση. Όμως, πιστεύω ότι 

αυτfι η τοποθέτηση στη συγκεκριμένη περίπτωση εlναι το κλασικό παράδειγμα 

της έλλειψης συντονισμοό στο χώρο της Βουλ>\ς, όταν νομοθετοόμε. 

Εδώ και πολύ χρόνο η Επιτροπή Νομικών ασχολείται και εργάζεται εντατικά 

όχι πάνω σε ένα, αλλά πάνω σε δέσμη νομοσχεδίων που κατατέθηκαν, αναφορικά 
με την εμπέδωση της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών στο χώρο των 
σχέσεων των οικογενειακών, της διατροφής και λοιπά και λοιπά. Μιλούμε ακόμα 

και για το επώνυμο του τέκνου, ότι δε θα εlναι εκείνο του πατέρα, αλλά εκείνο το 

οποίο θα αποφασίζουν από κοινού οι γονείς. Και μπορεί να είναι και εκείνο της 

μητέρας και πολλά άλλα. 

Και την ίδια στιγμή που χάνουμε κάποια β-Ιjματα προς την κατεύθυνση του 
εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας μας 1 την ίδια στιγμή, επαναλαμβάνω, έστω καί με 
έμμεσο τρόπο, χάνουμε αντlθετα προς αυτή την κατεύθυνση βήματα. Πιστεύω ότι 

η προσπάθεια η οποία ξεκινά από τον εκσυγχρονισμό του οικογενειακού δικαίου 

αποτελεί ένα πρώτο βήμα και επιβ&λλεται, μόλις συζητηθεί στη Βουλ>\ και 
ολοκληρωθεί αυτός ο εκσυγχρονισμός του οικογενειακού δικαίου που τοποθετεί 

πάνω σε ισότιμη βάση τον άνδρα και τη γυναίκα, να δούμε συγκεκριμένα, ως 

Νομοθετικό Σώμα, τον πλήρη εκσυγχρονισμό όλης της επιμέρους νομοθεσίας μας. 

Διότι θα είμαστε άκρως αντιφατικοί, αν επιτρέψουμε να συνεχιστεί αυτή η 

' θ'λ ' 'β " θ ' β' ' ' χατασταση, αν ε ετε χατα παρα αση και οιε νων συμ ασεων τις οποιες εχουμε 

υπογρ&ψει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω πει σε παρατήρηση μου, όταν μιλοόσε ο χ. Αναστασιάδης, ότι το θέμα 
χρειάζεται πολλ-Ιj μελέτη. Εξ όσων θυμούμαι στη νομοθεσία περί Κόπρου υπάρχει 

το Παράρτημα Γ ', το οποίο ασχολείται με την ιθαγένεια των Κυπρίων. Και είναι 
ανάγκη να μελετηθεί και εκείνο, διότι αποτελεί παράρτημά του Συντάγματός μας, 
δηλαδή είναι συνταγματική πρόνοια. 

Γι' αυτό το λόγο είπα ότι χρειάζεται πολλή μελέτη αυτό το θέμα. 

Ο κ. Σαββίδης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, συμφωνοόμε ότι θα >\ταν ανεπίτρεπτο να περ&σει σ>\μερα μια 
τέτοια νομοθεσία, αν δεν υπήρχε συνταγματικό κώλυμα και αδυναμία στην 
προηγοόμενη νομοθεσία. Θα προτείναμε αναβολ>\ της ψήφισης, αν μποροόσε να 

υπερπηδηθεί τώρα αυτό το πράγμα. Αλλά πιστεόω, όπως είπατε, χόριε Πρόεδρε, 
ότι δεν μπορεί να γίνει αυτό, γιατl «παν θέμα αναφερόμενον στην ιθαγένειαν 

διέπεται υπό των διατάξεων του παραρτήματος 10 της Συνθήκης Εγκαθιδρύ
σεως», όπως αναφέρεται στο άρθρο 198 του Συντάγματος. 

Φαίνεται ότι αυτή ε!ναι η βασική αδυναμία που είναι δόσχολο να υπερ

πηδηθει Αλλά προτείνω, όπως και εσείς, ότι πρέπει να μελετηθούν τρόποι με 
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τους οποίους να Βιε:υθετηθεt αυτ6 το ζήτημα, γιατί είναι ανε:πlτρεπτο χαι Βεν 

ταιριάζει με την υπόλοιπη νομοθεσtα μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει όμως αυτό το νομοσχέΒιο αποτελε:ι πρόοΒο. Γι' αυτό το 

λόγο νομίζω ότι Βεν υπάρχει λόγος να μην ψηφιστεί. Πρέπει να ψηφιστεί και 

πρέπει να μελετηθεί το θέμα αυτό ριζικά, σ' όλες τις πτυχές του, στην Επιτροπή 

Νομικών. 

Προχωρούμε στη Βεύτερη αν&γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

-Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΒή Βεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ!νεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΒή Βεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Πολ(του της Κυπριακής Δημο

κρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΒή Βεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου εγκρ!νεται και ψηφlζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Βι&ταξη, το υπ' αρ. 15, που 
είναι «Οι περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών Κανονισμο( του 1990>>. Καλώ τον 
ΠρόεΒρο της αρμόΒιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 
«ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΛΕΥΘΕΡΩΝ ΛΙΜΕΝΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟΥ 1990>>. 

Παpόντες:-

ΑνΒρέας Δημητρι&Βης, ΠρόεΒρος 

Γεώργιος ΧαραλαμπίΒης 

Γεώργιος ΠαπαΒόπουλος 

Στέλιος ΜανΒριώτης 

Δημήτρης ΗλιάΒης 

ΑνΒρέας Ζιαρτ(Βης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουνίου 1990. 
Στη συνε3ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

lποuργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, του Υπουργείου Οικονομικών και της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 6 της 
νομοθεσίας για τις ελεόθερες λιμενικές περιοχές, σκοπείται η κανονιστική ρύθμιση 
διάφορων θεμάτων που σχετίζονται με τη λειτουργία των ελεύθερων λιμενικών 

περιοχών στη Δημοκρατία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, οι οποίοι είναι το 

άμεσο αποτέλεσμα σχετικής νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή, και λαμβάνοντας 
υπόψη τη μεγάλη σημασία τους για την εύρυθμη λειτουργία των ελεύθερων 
λιμενικών περιοχών ως θεσμού που αναμένεται να συμβάλει στη ραγδα(α 

ανάπτυξη του διαμετακομιστικού εμπορίου, ομόφωνα εισηγειται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Α ν3ρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Κύριε Πρόε3ρε, από τη θέση μου,, θα είμαι πολύ σύντομος. 

Απλώς θα ήθελα να αναφέρω ότι έχουμε ψηφ(σει το νόμο και σήμερα θα 
εγκρ(νουμε και τους Κανονισμούς, αλλά εναπόκειται στο Υπουργικό Συμβούλιο να 

κηρύξει τις ελεύθερες λιμενικές περιοχές, για να μπορέσει να εφαρμοστεί τόσο ο 

νόμος, όσο και οι Κανονισμοί που θα εγκρίνουμε σήμερα. 

Εμείς, ως Βουλευτές Λάρνακας, ανησυχούμε ι3ιαίτερα για την εξέλιξη και 

την καθυστέρηση που υπήρξε στην κατάθεση των Κανονισμών και ευελπιστούμε 

ότι το Υπουργικό Συμβούλιο σύντομα θα κηρύξει τις ελεύθερες λιμενικές περιοχές, 
ούτως ώστε να μπορέσει να ανελιχθεί το διαμετακομιστικό εμπόριο στον τόπο 

μας. 

Όπως έχει ή3η αναφερθεί, όταν συζητούσαμε το θέμα για την D.S.R., το 
λιμάνι της Λάρνακας αντιμετωπίζει σοβαρότατους οικονομικούς κινδύν0υς 1 διότι, 
αν η εταιρεία D.S.R. εγκαταλείψει το λιμάνι της Λάρνακας, τότε θα χαθεί το 75% 
των συνολικών εργασιών του λιμανιού μας. Γι 1 αυτό και επειδή η εταιρεία είχε 

θέσει ως όρο για συνέχιση χρήσης του λιμανιού της Λάρνακας την κήρυξή του σε 

ελεύθερη λιμενική περιοχή, ελπίζουμε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα προχωρήσει 

τάχιστα να το πράξει, για να μπορέσει να εφαρμοστεί και ο νόμος και οι 
Κανονισμοί τους οποίους θα εγκρίνουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Μαν3ριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εμείς έχουμε ψηφίσει τη 3ημιουργία ελεύθερων περιοχών στα λιμάνια. 

Πιστεύουμε ότι η δημιουργία ελεύθερων περιοχών θα εξυπηρετήσει την όλη 
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εργασLα των λιμανιών, θα απλοποιήσει σε μεγάλο βαθμό τη διεκπεραίωση των 

εργασιών, αλλά πολύ περισσότερο θα κάνει τα λιμάνια μας πιο παραγωγικά. 

Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω ιδιαίτερα είναι ότι χρειιίζεται από το κριίτος 

και από τις αρμόδιες αρχές περισσότερος έλεγχος σε αυτές τις ελεύθερες περιοχές. 
Δηλαδή να μη μετατραπούν πριίγματι σε ελεύθερες περιοχές χωρίς control, χωρίς 
έλεγχο, πράγμα το οπο!ο θα ζημιώσει παρά πολύ τον τόπο και την οικονομία. Γι' 

αυτό επιβάλλεται να σταλεί το μήνυμα ότι περιμένουμε από το κράτος ότι θα 

γίνει ή θα γίνεται αυστηρότερος έλεγχος στις ελεύθερες περιοχές, κυρίως στη 
διακΕvηση των εμπορευματοκιβωτ!ωv. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δ ημητριιίδης. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Ουδέν καλόν αμιγές κακού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και ουδέν κακόν αμιγές καλού. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Και αντίστροφα ασφαλώς. Είναι καλό να ζητούμε αυστηρότερο έλεγχο από 

μέρους του κράτους στις ελεύθερες λιμενικές περιοχές. Αλλά πρέπει να διαλέξουμε 
τι θέλουμε. Είτε θέλουμε ελεύθερες λιμενικές περιοχές, για να αναπτύξουμε το 

διαμετακομιστικό εμπόριο, είτε θέλουμε αυστηρ~τερο έλεγχο από μέρους του 

κράτους. Γιατ! ακριβώς είναι δύο πράγματα που) δεν μπορούν να συνυπάρξουν. 
Και θέλω να τονίσω ότι, 6ταν ψηφίσαμε το νόμο, ήταν ένα θέμα που μας 

απασχόλησε πάρα πολύ αυτό το θέμα του ελέγχου από μέρους του κράτους των 

εμπορευμάτων που είναι υπό διαμετακόμιση μέσα στις ελεύθερες λιμενικές 

περιοχές. Και κρίθηκε κατιί τη διιίρκεια των συζητήσεων ενώπιον της Επιτροής 
ότι θα έπρεπε να δώσουμε περισσότερη φιλελευθεροποίηση, όσον αφορά τον 

έλεγχο στις ελεύθερες λιμενικές περιοχές. 

Συμμερίζομαι τους φόβους του κ. συνιίδελφου, του κ. Μανδριώτη. Ασφαλέ
στατα είναι φόβοι όλων των συναδέλφων. Αλλιί οψόμεθα. Θα δούμε πώς θα 

δουλέψει το σύστημα και ασφαλέστατα θα επανέλθουμε, αν προκύψουν θέματα 
που θα θέτουν σε κίνδυνο είτε την ασφάλεια της Κύπρου -γιατί υπάρχουν και 
αυτοί οι κίνδυνοι- είτε οπωσδήποτε θέματα οικονομικών ατασθαλιών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, η Εκτελεστική Εξουσία, προχωρώντας στη δημιουργία 
λ 'θ λ ' ' ' ' όψ 'λ ' των ε ευ ερων ιμενικων περιοχων, πρεπει να εχει υπ η της ο α αυτα τα 

θέματα και προπαντός το θέμα της ασφιίλειας της Δημοκρατίας. Αυτό είναι το 
βασικότερο από όλα τα θέματα. Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των Κανο

νισμών. 

Υπιίρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διιίταξη, το υπ' αρ. 17, που 
ε!ναι «0 περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
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Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1990». Καλώ τον 
Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΤ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ποτ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «0 
ΠΕΡΙ ΚΤΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤΤΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΤ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ 

(ΚΑΘΟΡΙΣΜΕΝΑ ΠΡΟΤΤΠΑ - ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΤΡΙΤΗΣ ΣΕΙΡΑΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΤ 1990». 
Παpόv..-ες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τον πιο 
πάνω Κανονισμό .σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουνίου 1990. 
Στη συνεδρtαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργεtου 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Με τον υπό συζήτηση Κανονισμό, που εκδίδεται με βάση τους περί 

Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας Νόμους, χαθορ(ζεται το Κυπριακό 

Πρότυπο για τη σήμανση συσκευασμένων τροφίμων (CYS 33::1989) ως υπο
χρεωτικό και προδιαγράφονται οι απαιτήσεις για τη σήμανσή του. 

Σύμφωνα με τα στοιχε(α που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 

εκπροσώπους του lπουργεlου Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας, το πιο πάνω πρότυπο 

αποτελεί στην ουσ(α την ελληνική μετάφραση του Κυπριακού Προτύπου CYS 
33::1978 για τη σήμανση συσκευασμένων τροφίμων το οποίο καθορίστηκε με 
σχετικούς κανονισμούς και ισχύει ως υποχρεωτικό από το 1978. Το πρότυπο αυτό 
είχε στηριχθεί στη διεθνή εμπειρία που υπήρχε μέχρι τότε, όπως αυτή περι
λαμβανόταν σε κείμενο του Codex Alimentarius της FAO. Επειδή η ανάγκη για 
τη χρήση της ελληνικής γλώσσας στα πρότυπα που εφαρμόζονται υποχρεωτικά 

έχει ουσιαστικά αδρανοποιήσει το CYS 33, αφού καταγγελίες της αρμόδιας αρχής 
για παραβάσεις του προτύπου δεν εξετάζονται πλέον από τα δικαστήρια, η 
μετάφραση και έκδοσή του στα ελληνικά κρίθηκε απαραίτητη. 

Η υποχρεωτική εφαρμογή του Κυπριακού Προτύπου CYS 33 κρίνεται 

σημαντική, γιατί παρέχει με τη σήμανση των συσκευασμένων τροφίμων βασικές 
πληροφορίες για τα συσκευασμένα τρόφιμα, που τις περισσότερες φορές μπορούν 
να έχουν άμεση σχέση με την υγεία του καταναλωτή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορlου και Βιομηχαν(ας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση Κανονισμού 1 γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή του, όπως κατατέθηκε από την Εκτελεστική 
Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Τπάρχουν ομιλητές qε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τον Κανονισμό ενώπιον 
του Σώματος προς έγκριση. 
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Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του Κανονισμού; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειΟή Βεν υπάρχει ένσταση, ο Κανονισμ6ς εγχρlνεται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη, το υπ' αρ. 18, που 
είναι «Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρεσιών) 

Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον ΠρόεΒρο της αρμόΒιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΒρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, η Έκθεση του θέματος το οποίο έχετε αναφέρει μόλις έχει 
χυχλοφορήσει σήμερα χαι αντιλαμβάνεστε ότι Οεν ε!μαστε τουλάχιστον όλοι οι 
Βουλευτές έτοιμοι να τοποθετηθούμε πάνω σ' αυτό το τόσο σοβαρό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν πειράζει, να ... 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 
Κυκλοφόρησε έγκαιρα, κύριε Πρόε8ρε, η Έκθεση. Αν ζητείται αναβολή από 

οποια3ήποτε πλευρά, ε!ναι άλλο θέμα. Αλλά οι Κανονισμοί χυχλοφόρησαν. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Εμείς, κύριε Πρόε8ρε ... 

. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εΟωπέρα υπάρχει ... 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Αν θέλουν συνά3ελφοι να ετοιμαστούν για να μιλήσουν, κύριε Πρόε3ρε, να το 
αναβάλουμε για την άλλη Πέμπτη. Δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να το αναβάλουμε, Οεν έχει σημασ!α. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Μα λήγουν οι Κανονισμοί, 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Λήγουν οι Κανονισμοl. Δε θα μπορούμε, χύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν λήγουν οι Κανονισμο!, τότε το θέμα αλλάζει. Νομ(ζω ότι πρέπει να 
συνεχlσουμε σήμερα. 

Ο κ. ΔημητριάΒης να Βιαβάσει την Έκθεση. 

Ο κ. Ποuμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

ΕπειΒή, κύριε ΠρόεΒρε, πήραμε έγκαιρα την Έκθεση, υποστηρίζουμε να 

Βιαβαστε!. 
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Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎ' ΛΕΎ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΎ'ΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΎ'Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ'Σ ΠΟΎ' ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 
«ΟΙ ΠΕΡΙ ΙΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (ΤΕΛΗ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙ

ΝΩΝΙΑΚΩΝ Ύ'ΠΗΡΕΣΙΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΎ' 1990», 
Ποιpόvτες:-

Ανδρέας Δημητρι&δης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπίδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μανδριώτης 

Δημήτρης Ηλι&δης 

Ανδρέας Ζιαρτίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

από 11 Ιανουαρίου μέχρι 5 Ιουνίου 1990. Στο στ&διο της μελέτης των υπό 
αναφορά Κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων οι οπο(οι αν~λυσαν τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των Κανονισμών αυτών, καθώς και εκπρόσωποι της Αρχής Τηλεπι
κοινωνιών Κύπρου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, του 

Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, της Ομοσπονδίας Εργο

δοτών και Βιομηχάνων, της ΠΟΒΕΚ και του Παγκύπριου Συνδέσμου Προστασίας 

κ λ ' Κ' , ξ' 'ψ ' , ' ατανα ωτων υπρου οι οποιοι και ε εφρασαν τις απο εις τους πανω σ αυτους. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 43 
της νομοθεσίας για την Υπηρεσία Τηλεπικοινωνιών, σκοπείται η αναθεώρηση των 

τηλεφωνικών τελών εσωτερικού με την εφαρμογή ενιαίου τέλους για κλήσεις μέσα 
στην ίδια ζώνη, έτσι που να μειωθεί το κόστος των κλήσεων από την ύπαιθρο 
προς τις πόλεις μέσα στην ίδια επαρχία. Ταυτόχρονα όμως εισάγεται και ο 
θεσμός της χρονομέτρησης των τοπικών κλήσεων. 

Ειδικότερα με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί 

από την Εκτελεστική Εξουσία, καταργείται η διάκριση των κλήσεων σε τοπικές 

και υπεραστικές μέσα στην ίδια περιφέρεια και προτείνεται ενιαίο τέλος ύψους 
1.3 σεντ για κάθε 3 λεπτά συνδιάλεξης. Τα τέλη για κλήσεις μεταξύ περιφερειών 
παραμένουν τα ίδια, δηλαδή 21.3 σεντ για κάθε 3 λεπτά συνδιάλεξης, ενώ ισχύουν 
μειωμένα τέλη για τις κλήσεις αυτές κατά τις νυχτερινές ώρες. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, η διάκριση των κλήσεων σε τοπικές και 

υπεραστικές μέσα στην ίδια περιφέρεια έχει από καιρό δημιουργήσει σοβαρές 
αντιδράσεις από μέρους των κατοίκων της υπαίθρου οι οποίοι επιβαρύνονται με 

τον τρόπο αυτό περισσότερο σε σύγκριση με τους κατοίκους των αστικών 

περιοχών. Οι αντιδράσεις αυτές έγιναν εντονότερες μετά τη δημιουργία αγροτικών 

τηλεφωνικών κέντρων, κυρίως σε περιοχές χωριών κοντά στις πόλεις, οι συνδρο

μητές των οποίων, ενώ ήταν συνδεδεμένοι με τα αστικά κέντρα, μεταφέρθηκαν 
στα τοπικά αγροτικά κέντρα, με αποτέλεσμα οι κλήσεις τους προς την πόλη να 

μετατραπούν σε υπεραστικές μέσα στην ίδια περιφέρεια και η χρέωση να γίνεται 
με βάση τη διάρκειά τους. 
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Γι' αυτό η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, στην προσπάθειά τής να 

ικανοποιήσει το 8ικαιολογημένο αίτημα των πιο πάνω συνδρομητών για μεtωση 

του κόστους των κλήσεων από την ύπαιθρο προς τις πόλεις μέσα στην ίδια 

επαρχ(α, είναι αναγκασμένη να επιβάλει το σόστημα της χρονομέτρησης των 
τοπικών κλήσεων, ώστε να μπορέσει να εξισορροπήσει τη συνεπαγόμενη από την 
αναθεώρηση των τελών των τηλεφωνικών κλήσεων εσωτερικού συνολική μείωση 
των εσόδων της, η οπο(α υπολογίζεται να ανέλθει σε 2. 7 εκατομμύρια λ(ρε:ς το 
χρόνο. Με την εισαγωγή της χρονομέτρησης των τοπικών κλήσεων με μια μονάΒα 
χρέωσης για κάθε τρία λεπτά αναμένεται ότι οι απώλειες στα έσοδα της Αρχής 
θα περιοριστούν σε 1.2 εκατομμύρια λίρες περίπου το χρόνο. 

Ταυτόχρονα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν οι lδιοι πιο πάνω 

εκπρόσωποι στην Επιτροπή, η Αρχή, σε περ(πτωση που η πρότασή της για 

αναθεώρηση των τε:λώ~λήσε:ων ε:σωτε:ρικού υιοθε:τηθε:l όπως έχε:ι υποβληθεί, θα 
προχωρήσει στην ε:φαι:)μογή πολιτικής για με:ιωση των τελών υπεραστικών και 
διεθνών κλήσεων με: τον ακόλουθο πε:ρlπου τρόπο: 

(1) Με(ωση κατά 15% περίπου, ΒηλαΒή από 21.3 σεντ που είναι το 

σημερινό κόστος μιας υπεραστικής κλήσης διάρκειας τριών λεπτών σε: 
18 σεντ. 

(2) Με(ωση των τελών για Βιεθνείς κλήσεις από 22% - 34% καθημερινά 
κατά τις νυχτερινές ώρε:ς ανάλογα με: τη χώρα ή με:lωση τελών για τις 

ίΒιες κλήσεις από 20% - 25% από Δευτέρα μέχρι Σάββατο κατά τις 
νυχτερινές ώρες και για ολόκληρη την Κυριακή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργω'ν υιοθε:τε:ί τους 

σκοπούς και τις ε:πιδιώξε:ις των υπό συζήτηση Κανονισμών, θεωρεί όμως ότι η ανά 

τρlλε:πτο χρονομέτρηση ως σόστημα χρέωσης των τοπικών συνδιαλέξεων ε:(ναι 
υπερβολική και εισηγείται όπως η χρονομέτρηση με μια μονάΒα χρέωσης των 

τοπικών κλήσεων γίνεται κάθε: τέσσερα λεπτά και με: τψ προϋπόθεση ότι η 

πολιτική των παραχωρήσεων προς τους συνδρομητές υπό τη μορφή μείωσης των 

τελών για Βιεθνείς και υπεραστικές κλήσεις που εξαγγέλθηκε από την Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου θα ε:φαρμοστε:ί το συντομότερο. 

Ταυτόχρονα η Επιτροπή τονίζει ότι θα παρακολουθε:( στενά την όλη 
διαδικασlα εφαρμογής του νέου συστήματος χρονομέτρησης των τοπικών κλήσεων 

ανά τε:τράλε:πτο από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και δηλώνει ότι, εφόσον 

παρουσιαστούν και διαπιστωθούν οποιεσδήποτε: πε:ριπτώσε:ις εξογκωμένων λογα

ριασμών, θα ε:πανέλθε:ι χωρlς καθυστέρηση για τροποποίηση των σχετικών 
διατάξεων προς όφελος των συνδρομητών. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων ομόφωνα ε:ισηγε:lται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανο
νισμών, όπως αυτο( έχουν τελικά διαμορφωθε:l. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κόριε ΠρόεΒρε, φαίνεται ότι η Έκθεση Βεν κυκλοφόρησε έγκαιρα και Βεν 
είχαν το χρόνο αρκετοί από τους συνάδελφους Βουλευτές να προβληματιστούν ε:πί 
του θέματος. Αν ε:lναι δυνατό, να αποσυρθούν και να ε:πανακατατε:θούν οι 
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Κανονισμο(, για να υπ&ρξει μια σοβαρότερη μελέτη. Αντιλαμβ&νομαι αυτό ε!ναι 
το κοινό αίσθημα τουλάχιστον όσων έχουν Οει τους Κανονισμούς τώρα, γιατί Οεν 
κυκλοφόρησε έγκαιρα η Έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μα Οε γίνεται, λήγουν οι Καvονισμοι 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα απορριφθούν εν τοιαύτη περιπτώσει. Αν Οεν κυκλοφόρησε έγκαιρα η 

Έκθεση, που Οεν κυκλοφόρησε, κύριοι, σημαίνει ότι θα απορριφθούν και θα 

ξαναχατατεθούν. 

Να μην αποσυρθούν, να απορριφθούν, κύριε ΠρόεΟρε, Οιότι Οεν κυκλοφόρησε 
έγκαιρα η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ένα λεπτό, κύριε Α ναστασιάΟη. 

Λοιπόν, κύριοι σuνάΟελφοι, υπάρχει πρόνοια στο Σύνταγμα, αλλά όσον αφορά 

τους νόμους, όχι τους Κανονισμούς. Εν πάση περιπτώσει σε σας αφήνω το θέμα 

να αποφασίσετε αν πρέπει να αποσυρθούν οι Κανονισμο! αυτοί και να επαvα
χατατεθούν ή αv πρέπει να προχωρήσουν σήμερα και να εγκριθούν. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, η δική μας η πλευρ& και τα μtλη της ομ&δας μας στην 

αρμ63ια Κοινοβουλευτική Επιτροπή μελέτησαν αυτούς τους Κανονισμούς και 
πιστεύουν ότι στο σύνολό τους εlναι ευεργετικοl και πρέπει να εγκριθοόν. 

Επομένως, εφόσον ή3η έχει γlνει μελέτη από κάποια πλευρά και εφόσον 

λήγουν οι Κανονισμο( και δεν έχουμε καμι& &λλη εκλογή, παρ& ή να τους 

εγκρίνουμε ή να τους απορρlφουμε, για λόγους συνέπειας εμεlς θα πρέπει να τους 

εγκρ(νουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλι&δης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, αυτο( οι Κανονισμο! εκκρεμούν ενώπιον της Βουλής από τον 
περασμtνο Γεν&ρη. Μιλούμε για έξι περ!που μήνες. Στην αρμόδια Επιτροπή 
επανειλημμtνα αναβ&λαμε το θtμα. Πέραν του ότι κλήθηκαν όλοι οι αρμόδιοι και 
συζητήθηκε περισσότερο από εξαντλητικά αυτό το θέμα, επανειλημμένα το 
αναβάλαμε, επει3ή όλοι θέλαμε 3ύο πράγματα. 

Πρώτο να το εξαντλήσουμε και μέσα στις Κοινοβουλευτικές μας Ομά3ες και 

3εύτερο να βροόμε μια ομόφωνη λύση για ευνόητους λόγους. Και οι 3όο αυτές 

προϋποθέσεις έχουν ικανοποιηθεί. Και ειλικρ_ινά 3ιερωτώμαι αν υπάρχει πραγμα

τικός λόγος οποιοσδήποτε από μας να ζητ& αναβολή, προφασιζόμενος τεχνικό 

σημείο, λέγοντας ότι θέλει να μελετήσει αυτό το θέμα το οπο(ο επ( ένα ολόκληρο 
εξάμηνο το μελετούμε και έχουμε ομόφωνα, επαναλαμβάνω, κάπου καταλήξει. 

Διότι στο τέλος θα θέσουμε και σε αμφιβολία την (δια την εγκυρότητα και την 
ί3ια την υπευθυνότητά μας, τόσο στις Επιτροπές όσο και στην ολομέλεια της 

Βουλής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. πσrΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

.Εγώ σέβομαι την επιθυμ(α άλλων πλευρών όπως μελετήσουν πιο επισταμένα 
αυτούς τους Κανονισμούς. Πλην όμως αυτο( οι Καvοvισμοl, όπως λέχθηκε, 
βρίσκονται ενώπιον του Σώματος εδ:ώ και αρκετούς μήνες, μελετήθηκαν, κλήθηκαν 
οι ενδ:ιαφερόμενοι από όλες τις πλευρές και ε(παv τις απόψεις τους. Η ανησuχ(α 
μας είναι ότι, αν αυτή τη στιγμή αναβάλουμε τη συζήτηση και απορριφθούν οι 
Κ~vονισμο(, εξ ανάγκης, αν αναβάλουμε τη συζήτησή τους, παρατε(νεται κατά τη 
γνωμη μας μια ανωμαλία που υπάρχει στη σχέση της υπαίθρου με την πόλη σε 
ό,τι αφορά τα τέλη τηλεφώνων, πράγμα το οποίο θα είναι εις βάρος της Βουλής. 

Κατά συνέπεια η άποψή μας, με όλο το σεβασμό προς τους συναδ:έλφους που 
θέλουν περισσότερο χρόνο, ε(ναι να προχωρήσουμε στη συζήτηση αυτών των 
Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Εδώ υπάρχει ένα θέμα αρχής το οποίο δυστυχώς θα πρέπει για πολλοστή 

φορά να το υπενθυμ(σουμε σε μερικούς συναδέλφους, μάλιστα όταν αυτο( οι 

συνάδελφοι ξεχνούν και αναφέρονται στο ότι υποβαθμίζουμε το κύρος των εαυτών 

μας και των Επιτροπών. 

Εδώ υπάρχει το Σύνταγμα και ο Κανονισμός της Βουλής ο οποίος προνοε( 

ότι οι Εκθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών πρέπει να κυκλοφορούν 

48 ώρες νωρίτερα προς τους Βουλευτές, για να ενημερώνονται προφανώς και οι 
Βουλευτές οι οποίοι δε συμμετέχουν σε μια Επιτροπή. Αν τα μέλη μιας 

Επιτροπής, σωστά, κατόπιν σοβαρού προβληματισμού, έχουν τοποθετηθεί υπέρ 
μιας άποψης, δε σημαίνει ότι και τα υπόλοιπα 48 μέλη του Κοινοβουλίου θα 
πρέπει να ακολουθήσουν αυτή την άποψη των μελών της Επιτροπής. 

Ο κάθε Βουλευτής δικαιούται να διατηρήσει τη δική του προσωπική άποψη. 
Επί αυτού ακριβώς του θέματος θα ήθελα να πω ότι είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό 

θέμα το οποίο άπτεται των τηλεφωνικών και τηλεπικοινωνιακών τελών. Το 

τηλέφωνο είναι είδος ευρύτατης χρήσεως και πρώτης ανάγκης και υπάρχει η 
άποψη η σοβαρή ότι η λύση την οποία προνοούν αυτοί οι Κανονισμοί συνεπάγεται 

ουσιαστικά επιβάρυνση του λαού και των συνδρομητών και θα ξεσηκωθούν 

θυελλώδεις διαμαρτυρ(ες, αν αυτό το Σώμα βιαστεί να αφήσει αυτοός τους 

Κανονισμούς να περάσουν. 

Μπορεί να κάνω λάθος. Μπορεί πράγματι, όταν και εμε(ς μελετήσουμε το 

περιεχόμενο αυτών των Κανονισμών, να συμφωνήσουμε. Από τη στιγμή όμως που 
υπάρχουν επιφυλάξεις, από τη στιγμή που μια μεγάλη μερίδα Βουλευτών δεν έχει 
ενημερωθεί και δεν έχει προβληματιστεί ~άνω σ' αυτή τη θέση στην οποία έχει 
καταλήξει η Επιτροπή, νομίζω ότι είναι άδικο να γίνεται λόγος από τους 

συναδέλφους ότι μειώνεται το κύρος της Βουλής ή των Επιτροπών, αν δοθεί 

κάποιος χρόνος να μελετήσουμε το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαθηκολώνη, αν επρόκειτο περί νόμου, δε θα δ(σταζα να το αφησω για 
την ερχόμενη Πέμπτη, διότι υπάρχει ρητή πρόνοια στο Σόνταγμα, στο άρθρο 73, 
παράγραφος 5. Πρόκειται όμως περί Κανονισμών. Εδωπέρα οι Κανονισμοί 
εκπνέουν και αν η πλειοψηφία των Βουλευτών επιθυμεί να τεθούν σε ψηφοφορία οι 

Κανονισμοl αυτή τη στιγμή, θα τους θέσω. Αν εσείς δεν είστε ικανοποιημένος, 

καταψηφίστε τους. 

Νομίζω πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση των Κανονισμών, κύριοι, διότι 
δεν υπάρχει ... Συζητοόμε δηλαδή άσκοπα. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Το άλλο το οποίο υπάρχει είναι το εξής: Αν το αναβάλουμε για την άλλη 
βδομάδα, οι Κανονισμοί θα θεωρηθούν εγκριθέντες και θα ισχύουν. Έτσι η, μόνη 

επιλογή που έχουμε είναι είτε να ψηφίσουμε είτε να καταψηφ(σουμε σ' αυτό το 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

2 εναντίον. Λοιπόν με 25 ψήφους υπέρ και 2 εναντίον ... 
Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Εγώ δεν είμαι εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαστε εναντίον της έγκρισης των Κανονισμών, αλλά 
είμαστε εναντίον της πρόνοιας των Κανονισμών που περιορ(ζει το χρόνο των 
συνδιαλέξεων σε τέσσερα λεπτά. Για μόνο εκείνη την πτυχή. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Καταγράφηκε, κόριε Πρόεδρε. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορ(στε, κύριε Μαθηκολώνη. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Εγώ θα ήθελα να πω ότι είμαι εναντίον ολόκληρων των Κανονισμών και 
διερωτώμαι κατά πόσο έχουν κατατεθεί, δεν είμαι σίγουρος γι 1 αυτό το πράγμα, 
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8ιερωτώμαι κατά πόσο έχουν κατατεθεί χαι έχουν χυχλοφορήσει καν οι τροπο

ποιημένοι Κανονισμοι Διότι φοβούμαι ότι ούτε αυτό έχει γ!νει και (σως να είναι 
και αντισυνταγματική η έγκριση των Κανονισμών αυτών. 

Εγώ όεν έχω πάρει τροποποιημένους Κανονισμούς, εν πάση περιπτώσει, και 
όέστε το για να μη γελοιοποιηθεί αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, αυτο! οι Κανονισμο! τους οποίους έχω εόώ είναι 
σύμφωνοι με αυτά που λέει η 1 Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Ο '" Γαλανός. 
Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Για όνομα του Θεού τώρα! Θα εγελοιοποιε!το το Σώμα, όταν έχει τώρα έξι 
μήνες που αυτοί οι Κανονισμο! ε!ναt υπό μελέτη, όλα τα κόμματα τους έχουν 

μελετήσει, έχουν πάρει κάποια απόφαση, έχουν κυκλοφορήσει έγκαιρα, και θα 
εγελοιοποιειτο, αν ερχόμαστε αυτή τη στιγμή, επειόή κάποιος δεν τους πήρε -και 
μπορε( να μην τους πήρε ο συν&8ελφος- να τους απορρ(ψουμε. Διότι έπρεπε να 

τους απορριψουμε ενσυνειόητα και να περιμένουμε να επανακατατεθούν. 

Επομένως νομ(ζω να β&ζουμε ορισμένα πρ&γματα στη θέση τους και να μη 

μιλούμε για γελοιοπο(ηση του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έληξε το θέμα. Κύριε Γαλανέ, έληξε το θέμα. 25 υπέρ και 2 εναντ(ον. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συγγνώμη, κύριε Πρόε8ρε, 29 υπέρ, 1 κατ& και 1 εναντ(ον μιας πρόνοιας 
μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, οι επόμενοι Κανονισμο(, τα θέματα 19, 20, 21, 22 και 23, που ε(ναι 
<ιΟι περ( της Επαγγελματικής Ά8ειας 08ηγού Κανονισμο( του 1990>>, <ιΟι περ( 
Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχα(ας Κινήσεως (Τροποποιητικο() Κανονισμο( 

του 1990», <ιΟι περ( Γεωργικής Ασφ&λισης (Συντ&ξεις και Χορηγήματα στους 
Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιητικο() Κανοvισμο( του 1990>>, <ιΟι περ( 
Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990» 
και «Οι περ( Ρυθμ(σεως και Ελέγχου Φυτεύσεως Ελαιο8έν8ρων και Παραγωγής 

Ελαιο8εν8ρυλλ(ων Κανονισμο( του 1990>>, αποσύρθηκαν. Και έτσι φθ&νουμε στο 
τέλος της Νομοθετικής Εργασ(ας. 

Προχωρούμε στο Κεφ&λαιο Β ': Κατάθεση Ν ομοσχε8(ων και Εγγράφων. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περ( Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περ( Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργειο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έpγων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο πεpί Πpοϋπολογισμοό του Κεντpικοό Φοpέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαpών Νόμος του 1990. 

4) Ο πεpί Ειδικεόσεως Συμπληpωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Ap. 7) του 1990. 

Και τα 8υο κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον -~-ης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Πpοϋπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι πεpί Πανεπιστημίου Κύπpου (Διοικητικό Πpοσωπικό) Κανονισμοί 
του 1990. 

Κατατόθηκαν από το Ύ'πουpγείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι.8είας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι πεpί Γεωpγικής Ασφάλισης (Συντάξεις και Χοpηγήματα στους 

Ύ'παλλήλους του Οpγανισμοό) (Τpοποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Ύ'πουpγείο Γεωpγίας και Φυσικών Πόpων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμποv-~-αι ενώπιον -~-ης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι πεpί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τpοχαίας Κινήσεως (Τpοπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990, και 
8) Οι πεpί Επαγγελματικής 'Αδειας Οδηγού Κανονισμοί του 1990. 

Και οι 8υο κα-~-α-~-έθηκαν από -i-o Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμπονται. ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έpγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι πεpί Χωpίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τpοποποιητικοί) Κανο
νισμοί Κοίλης του 1990, και 

10) Οι Δημοτικοί (Τpοποποιητικοί) (Ap. 2) Κανονισμοί Πάφου του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Παραπέμποv-~-αι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσω-~-ερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι πεpί Ηλεκτpισμοό (Τpοποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το lπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
'Εργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφα που αφοροόν: 

{α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία· και 

(β) τη σκοποόμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3( 1)( α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από την 
Αρχή Κρατικών Εκθέσεων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δ'όθηχαν από τον 

ίπουργ6 Οικονομικών προς την Επιτροπή Σιτηρών Κόπρου σύμφωνα 
με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμοό της 
Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου Νόμου του 1989 (Αρ. 84 του 1989). 

15) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Οικονομικών προς το Ταμείο Δημόσιων Δανείων σύμφωνα με 
το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περ( ΠροΟπολογισμοό του Ταμε(ου 
Δημόσιων Δανείων Νόμου του 1990 (Αρ. 32 του 1990). 

16) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργε(ο Οικονομικών στις 13.6.90 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περ( Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1990 (Αρ. 232 του 1989), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του 
περ( Ειδικεόσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμου του 1990 
(Αρ. 233 του 1989) και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί 
ΕιΒικεύσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο Ανακοuφlσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων) Νόμου του 1990 (Αρ. 234 του 1989). 
17) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργε(ο Οικονομικών στις 7.5.90 

σόμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περ( ΠροUπολογισμού 
Νόμου του 1989 (Αρ. 1 του 1989), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του 
περ( Ειδικεόσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτόξεως) Νόμου του 1989 
(Αρ. 2 του 1989) και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεόσεως 
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Πιστώσεως (Ταμειο ΑνακουφLσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 
Νόμου του 1989 (Αρ. 3 του 1989). 

'Ολα κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και ΠροUπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτ&σεις Νόμου: 

18) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Βουλευτή του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Πέτρο 

Στυλιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περίΑναπτόξεως Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το Βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Αντώνη 

Ανδρέου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ~μπορtου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας (Αίτηση για Ένταξη της 

Κύπρου) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τους κυρίους Α. Μαρκ(δη του Δημοκρατικοό Συναγερμού, 

Α. Γαλανό του Δημοκρατικού Κόμματος και Τ. Χατζηδημητρίου του Σ. Κ. 

ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

21) Ο περl Κυβερνητικών Υδατικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 
Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη εκ μέρους του ΑΔΗΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Επειδή αυτή η πρόταση νόμου σχετίζεται με το πολύ φλέγον πρόβλημα της 
περιοχής Διαρίζου, θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατό, η αρμόδια Επιτροπή που θα 
εξετάσει αυτή την πρόταση νόμου να της δώσει προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και 
Φυσικών Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιηηχός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατιίθηκε από το Βουλευτή του Δημοκρατιχού Συναγερμού κ. Α. Μαθη

χολώνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επtτpοπ-Ι}ς Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Ο περ( Καταργήσεως του Νόμου 11/84 που Προνοεί περί τηc 
Επιβολής Φορολογίας επί Ορισμιίνων Τπηρεσιό>ν. 

Κατατέθηκε από τους Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού χυρίους Α. 

Παρισινό και Α. Μαθηκολώνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοιvοβουλεuτιχής Επιτροπής Οικονομιχών και 
Προϋπολογισμού. 

'Ετσι. φθάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Β '. 

Κεφάλαιο Γ ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αuτιίς 86θηκαν ή8η γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαϊοu 1990 τοu Υπουργοu Παιδείας κ. Χρισ'<ό
φοροu Χριστοφίδη σ'<ην ερώτηση ΕΔ' 207, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 
Στυλιανοu. 

«Η πνευματtχή ιδι.οκ-tησία προστατεύεται βάσει. του περί Δικαιώματος 
Πνευματικής Ιδιοχτησίας Νόμου 59 του 1976. 

Όπως μας έχει γνωστοποιηθεί, το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας μελε'tά τη θέσπιση νομοθεσίας για τον περιορισμό της εκμετάλ
λευσης βιντεοκασετών ταυτόχρονα με την προβολή κινηματογραφικών ταινιών και. 
lχει ήaη ><ατοιΘιίσει σχετικό νομοσχl8ιο στη Βουλή. Παράλληλα, το Υπουργείο 
Παι8είοcς, αντιλαμβανόμενο την ανάγκη εκσυγχρονισμού της σχετιχής νομοθεσίας, 
έχει ζητήσει τη μετάκληση ξένου εμπειρογνώμονα, ει8ικοU σε: θέματα προστασ!ο:ς 
της πνευματικής ι8ιοκτησιο:ς, για μελέτη του όλου θέματος και υποβολή συγκε

κριμένων εισηγήσεων,)J 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαϊου 1990 τοu Υπουpγοu Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 362 , ημερομηνίας 
24 Νοεμβρtοu 1989, του Βοuλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

ιιΑναφορικά με 8ιάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα και ο 
συνοικισμός Αλεθρικοό) επιθυμώ να σας πληροφορήσω πως το αίτημα για την 
κατασκευή σ.κόμα μιας οινισόπε8ης aιάβασης στην περιοχή Αλεθρικού για εξυπη

ρέτηση των κατοLκων, που αφορά το lπουργεLο Συγκοινωνιών και Έργων) Θα 
ικανοποιηθεί. 

Συγκεκριμένα θα κατασκευαστούν δυο ανισόπε8ες 8ιαβάσειι:; για. τις αγροτιχέι:; 

και άλλες ανάγκες τηζ κοινότητας.>) 
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Απά"τηση ημερομη"lας 26 Μαϊου 1990 του Υπουργού Συγκοι"ωνιώ" και 
Έργω" κ. Παύλου Σαββίδη στη" ερώτηση ΕΔ' 434, ημερομη"ίας 
21 Δεκεμβρίου 1989, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλια"ού. 

«Σχετικά με την κήρυξη ως μονό8ρομης κατεόθυνσης του κόριου 8ρόμου της 

κοινότητας Αγίας Βαpβάρας προς το Λυθpο86ντα και της αντίθετης κατεόθυνσης 

του πλαγιό8ρομοu από το νηπιαγωγεlο της κοινότητας μέχρι το 8ρόμο προς τον 

Κοτσιάτη παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το Υποuργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεl πως το θέμα είναι άμεσης 
προτεραιότητας, γι 1 αυτό και έχουν 8οθεl οδηγίες για επίσπευση της σχετικής 

διαδικασίας.>> 

Απά"τηση ημερομη"ίας 29 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμί" στη" ερώτηση ΕΔ' 504, ημερομη"lας 19 Ια"ουαρίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλια"ού. 

((Σχετικά με το βιολογικό σταθμό Ανθούπολης σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο σταθμός σχε8ιάστηκε και ανεγείρεται από το Συμβοόλιο Αποχε

τεύσεως Λευκωσίας το οποίο έχει μόνιμη συνεργασία με καναδικό οίκο 
εμπειρογνωμόνων. 

(β) Όλες οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες που εξέτασαν τα σχέ8ια 

συμφωνούν ότι ο ανεγειρόμενος σταθμός δεν πρόκειται να δημιουργε( 

ενόχληση ή επηρεασμό του περιβάλλοντος. 

(γ) Το θέμα του σταθμοό συζητήθηκε επανειλημμένα σε διάφορα επίπε8α 
και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας,στην οποία όλα τα κόμ

ματα συμφώνησαν ότι ο σταθμός πρέπει ν' αφεθεί να συμπληρωθεί, 

γιατl στο στάδιο αυτ6 τα 8ε8ομένα και οι Βιαβεβαιώσεις που έχουν 

Βοθεί ικανοποιούν ότι 8εν πρόκειται να παρουσιαστει πρόβλημα.>) 

Απά"τηση ημερομη"ίας 1ης Ιου"ίου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Πα"ί
κου Παπαγεωργίου στη" ερώτηση ΕΔ' 538, ημερομη"ίας 29 Ια"ουαρίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλια"ού. 

«Σχετικά με αίτημα των κατοlκων Αγίου Κασσιανού να γlνεται επ!σκεψη 

γιατρού στην ενορια τους σας πληροφορώ ότι το α(τημα αυτό Οεν μπορεί να 

ικανοποιηθεί 1 γιατί οι κάτοικοι Αγίου Κασσιανού μπορούν να εξυπηρετούνται από 
τα εξωτερικά tατρεlα του Γενικού Νοσοκομεlου που βρίσκονται σε πολύ μικρή 
απόσταση. Σε πολύ μικρή απόσταση από τον 1 Αγιο Κασσιανό είναι επίσης και τα 
εξωτερικά ιατρεία Κα"ίμακλίου.>> 

Απά"τηση ημερομη"ίας 24 Μαϊου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικώ" Πόρω" κ. Α"δρέα Γαβριηλίδη στη" ερώτηση ΕΔ' 555, ημερο
μη"lας 8 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγεpι"ού Παπαρέ. 

«Σχετικά με υSρευτικά και αρΟευτικά θέματα της Ανώγυρας παραθέτω τα 
πιο κάτω:-

'Υδρευση: 

ΠοΜ σόντομα θα μεταβεί στην Ανώγυρα κυβερνητικό γεωτρόπανο για ανόρυξη 
νέας γεώτρησης, που, αν απο8ειχθεί επιτυχής, θα μποροόσε να χρησιμοποιηθεί για 

την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της κοινότητας. 
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'Άρδευση: 

Το ενδ'εχόμενο ανόρυξης γεώτρησης για αρδ'εuτικοJς σκοποός θα εξετα.στεt 
προσεχώς από την Επιτροπή Εpεuνητικών Γεωτρήσεων σύμφωνα με την καθtε
ρωμένη διοιδιχασίοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαϊοu 1990 του Υποuργοu Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παuλου Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 564, ημερομηνίας 12 
Φεβροuαρίοu 1990, του Βοuλεuτή εκλογικι\ς περιφέρειας Λεuκωσίας κ. 
Πέτροu Στuλιανοu. 

«Σχετικά με επικίνδυνη στροφή στην οδό Κοιλλιπόλεως ποιρά τη συμβολή με 

τη λεωφόρο Αρχαγγέλου στον Παρισινό παραθέτω τα πιο κάτω: 

Η ανάγκη διαμόρφωσης της πιο πάνω στροφής χαι γενικότεροι της παραχε(

μενης συμβολής έχει επισημανθεί από το Τμήμα Δημόσιων Έργων του Υπουρ

γε(ου Συγκοινωνιών και Έργων και έχει αποφασιστεL να ενταχθεί στα πλαίσια 

της επέκτασης του δρόμου Ανθούπολης - Κοχκινοτριμιθιάς που θα καταλήξει 

μι'χρι το Μετόχι της Μονής Κόκκου. 

2. Στο μεταξύ, ως βραχυπρόθεσμο μέτρο, θα οιναβαθμιστε( κοcι θα συμπληρωθε( 
άμεσοι η οδική σήμανση κοιι σημοιτοδότηση στο σημείο αυτό. 

3. Ήδη ο Δήμος Έγκωμης έχει επιστρώσει με πρέμιξ τμήμα της οδού 

Καλλιπόλεως ποιρά τη συμβολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιοuνίου 1990 τοu Υπουργοu Εσω'tερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 571, ημερομηνίας 15 Φεβροuαρlου 1990, 
τοu Βοuλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvοu. 

«Σας πληροφορώ ότι το θι'μα της μετονομασίας τμημάτων της οδοό Κίμωνος 

στο Στρόβολο και της αναρίθμησης ορισμένων κατοικιών που βρίσκονται σ 1 αυτή 

μελετάται από το Δημοτικό Συμβοόλίο Στροβόλου και αναμένεται να ληφθεί 
σχετική απόφοιση σε προσεχή συνεδρtοι του. Με τοι μ<τροι που προγραμματίζονται 
το πρόβλημα θοι επιλυθε(.,, 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιοuνίου 1990 τοu Υπουργοu Υγε(ας κ. Πανl
κοu Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 585, ημερομηνίας 19 Φεβροuα
ρlοu 1990, τοu Βοuλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσlας '" Πέτροu 
Στυλιανοu. 

t{Σχετικά. με την επίσκεψη γιατρού στα Λύ.μπια σας πληροφορώ τα ακό
λουθοι:-

(α) 

(β) 

(γ) 

Επίσκεψη παθολόγου. Έχει διευθετηθεί η οιόξηση των επισκ<ψεων από 
μια σε δυο φορ<ς την εβδομά8α (κάθε Δευτέρα κοιι Τετάρτη) οιπό τις 9 
Απριλίου i990. 
Επ(σχεψη οδοντίατρου. Έχει εξευρεθεί ο χώρος για εγκατάσταση 
ο8οντιοιτρείου. Η επ(σκεψη οδοντίατρου θα οιρχ(σει μόλις εγκατα
στοιθούν μηχανήμοιτοc στον εξευρεθέντα χώρο. 

ΕπLσκεψη οφθοιλμ(ατρου. Η επ(σκεψη οφθαλμίατρου δεν είνοιι δυνατό 
να όιευθετηθεί, γιατ( στα αγροτικά υγειονομικά κέντρα και υπόκεντρα 
π<ψ<χετοιι μόνο πρωτοβάθμιοι ιοιτρική φροντ(8α χοιι όχι εξειδικευμένη. 
Εξειδικευμένη ιατρική φpοντ(δα παρέχεται μόνο στα επαρχ~ακά ή 
αγροτικ&: νοσοκομε(α.>> 
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Απιiν,;ηση ημερομηνίας 24 Μαϊοu 1990 ,;ou Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη σ,;ηv ερώ,;ηση ΕΔ' 587, ημερο
μηνίας 19 Φεβροuιιpίοu 1990, ,;ou Βοuλεu,;ή εκλογικής περιφέρειας 
Δεuκωσlας κ. Πt,;ροu Σ,;uλιανοu. 

«Σχετικ&. με την εκτέλεση συμπληρωματικών έργων στο Φράγμα Λυμπιών 
παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το Φράγμα Λυμπιών κατασκευάστηκε για λογαριασμό του τοπικού αρδευ
τικού τμήματος το 1978. 

Παρόλο που παρήλθαν 12 και πλέον χρόνια από την κατασκευή του, η 
Επιτροπή του Αρδευτικού Τμήματος Λυμπιών, επικαλούμενη διάφορες αιτ(ες, 
αρνε(ται να παραλάβει το έργο και να αναλάβει τις ευθύνες της σχετικά με τη 

λειτουργ(α/διαχεLριση του φράγματος, την αξιοποίηση του νερού που συγκεν

τρώνει και την αποπληρωμή του κυβερνητικού δανεlου που συν~ψε για την 
κατασκευή του. 

Ενόψει των πιο πάνω, τη διαχείριση και λειτουργ(α του έργου ανέλαβε, πάνω 

σε προσωριν·ή βάση, το Τμήμα Αναπτύξεως Τ~άτων. 

lπό τις περιστάσεις δεν μπορούν να εκτελεστούν οποιαδήποτε νέα έργα στο 

προαναφερόμενο φρ&γμα.» 

Απιiν,;ηση ημερομηνίας 12 Μαϊοu 1990 ,;ou Yφuπoupγou παρά. ,;ω 

Πpοtδρω κ. Πιi,;pοκλοu Σ,;αuροu σ,;ην εpώ,;ηση ΕΔ' 596, ημερομηνίας 
21 Φεβpοuαρίοu 1990, ,;ou Βοuλεu,;ή εκλογικής περιφtρειας Αμμο
χώσ,;οu κ. Δημή,;ρη Ηλιιiδη. 

«1. Από το Γραφεlο Μελετών Κυπριακού, κατά το σύντομο διάστημα της 

λειτουργίας του, ~ιεξ>)χθηκε μεγάλος όγκος χρήσιμης και ουσιαστικής εργασίας 

που συμπεριλαμβάνει δυο μελέτες για την κατάσταση στην Τουρκlα, μελέτες για 

την πολιτική κατάσταση στα κά:τεχόμενα και μελέτες για ομοσπονδιακά 
συστήματα. 

Το γραφειο συνεισέφερε και στο έργο της προετοιμασίας μελετών και 

αναλύσεων προς υποβοήθηση της πλευράς μας κατά τη 8ιαδικα..σlα των 

συνομιλιών. 

Οι μελέτες, που διεξάγονται από το Γραφε(ο Μελετών, υποβάλλοντdι στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατ!ας και στον Υπουργό Εξωτερικών και, ανάλογα με τ·ην 

αναγκαιότητα και κατά την κρfση του Προέδρου της Δημοκρατίας, δ:ιαβιβά.ζονται 
στα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου και της Ομι\8ας Εργασίας για το Κυπριακό. 

Μέρος των μελετών προ-ήλθε από 8ημόσιους λειτουργούς που εργάσθηκαν 
επιπρόσθετα προς τα κανονικά καθήκοντά τους πέραν των κανονικών ωρών και 

αμισθl. 'Αλλο μέρος προήλθε από λεtτουργοός που αποσπάσθηκαν για περίο8ο 
μηνών στο γραφείο. Αξιοποιήθηκαν Ελλα8ίτες επιστήμονες με τη 8ιοργάνωση 8υο 
σεμιναρίων, ένα για την Τουρκία και ένα για την Ε.Ο.Κ. Επίσης, μισθώθηκαν 

μελέτες από εμπειρογνώμονες. 

2. Οι εργασιες και τα πορtσματα του γραφε!ου γ(νονται με μοναδ'ικό κριτήριο την 
επιστημονική εγκυρότητα, την αντtκεtμενικότr,~τα και τη συμβολή τους στη 

Οιερεόνηση πτυχών του Κυπριακοό. 

Είναι γνωστό ότι το γραφε!ο έχει λειτουργήσει χωρ(ς θόρυβο, με αποτε

λεσματικότητα και αντικειμενικότητα. Τόσο οι εργασίες όσο και τα πορίσματα 
. του γραφείου 8ε 8ημοσιεόθηκαν και έτσι οποια8ήποτε έξωθεν_ παρέμβαση για 
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εξυπηρέτηση μικροπολιτικών σκοπιμοτήτων θα ήταν άσκοπη. Κριτές της αντι
κειμενικότητας των διεξαγομένων μελετών είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και 
τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου. 

3. Πρέπει να σημειωθεί 6τι το Γραφειο Μελετών δε στοχεύει να είναι ακαδημαϊκό 
ίδρυμα, αλλ& να αξιοποιήσει την επιστημονική παραγωγή στην Κόπρο και στο 
εξωτερικό. Κατάλληλοι λειτουργοί για τη στελέχωσή του είναι άνθρωποι που 
συνδυάζουν ερευνητική ικανότητα, πείρα στη 8ιαμόρφωση πολιτικής στο τεχνο

κρατικό επίπε8ο και υπευθυνότητα. Οι άνθρωποι που υπηρετούν τώρα στο 

γραφείο συγκεντρώνουν τα αναγκαία προσόντα και το ίδιο θα γίνεται και στο 

μέλλον, 

4. Τα ποσά που προβλέπει ο Προϋπολογισμός δαπανώνται για εξυπηρέτηση των 
σκοπών, για τους οπο(ους εγκρίθηκαν από τη Βουλή. 

Το γεγονός ότι οι δαπ&νες για το 1989 περιορίστηκαν μόνο στο μισό περίπου 
του ολικού ποσού, που είχε εγκριθεί στον ΠροUπολογισμό του 1989, αποτελεί 
ένδειξη σοβαρής και υπεύθυνης χρήσης του δημόσιου χρήματος, χωρίς να επη
ρεαστεί η ποιότητα του προϊόντος του γραφείου, αλλά ε(ναι και αποτέλεσμα της 
όπαρξης ορισμ_ένων προβλημ&των για την πλήρη και επαρκή στελέχωση του 

γραφε(ου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ!ν στην ερώτηση ΕΔ' 632, ημερομηνίας 8 Μαρτ[ου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σας πληροφορώ ότι η ασφαλτόστρωση του χωμ&τινου 3ρόμου που συν3έει το 
χωριό Ποτάμι με το δρόμο Βυζακιάς και αποτελεί δευτερεύουσα σύνδεση του 
χωριοό θα προωθηθεί μελλοντικά με β&ση την προτεραιότητ& του έναντι των 

άλλων οδικών έργων της επαρχlας. Σχετικά αναφέρεται ότι φέτος διαπλατύνεται 

και βελτιώνεται η κύρια προσπέλαση του χωριού από το δρόμο Βυζακιάς έναντι 

3απάνης 1:25,000.» 
Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Πανί

κου Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΕΔ' 638, ημερομην[ας 9 Μαρτίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου 

Στυλιανού. 

«Σχετικ& με την επίσκεψη γιατρού στη Βυζακι& σας πληροφορώ ότι η 

κοινότητα αυτή 3ε διαθέτει κτ(ριο κατ&λληλο για ιατρείο. -Στο παρόν στ&διο 

προωθούνται σχέδια για την ανέγερση μόνιμου κοινοτικού ιατρείου. Αν, μέχρις 
ότου ανεγερθεί κοινοτικό ιατρεlο, η κοινότητα μπορε( να διαθέσει οίκημα 
κατ&λληλο για τη λειτουργ(α ιατρείου, οι Ιατρικές !πηρεσίες ε(ναι έτοιμες να 

επαναρχίσουν τις επισκέψεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μα'ίου 1990 του Υπουργού 'Αμυνας κ. Ανδρέα 
Αλωνεύτη στην ερώτηση ΕΔ' 641, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με αίτημα των κατοίκων Βυζακιάς για μετακίνηση του στρατο-

πέδου της Εθνικής Φρουράς που εδρεύει στην κοινότητά τους σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα:-

Το !πουργείο 'Αμυνας προτ!θεται να μετακινήσει το εν λόγω στρατόπε3ο σε 

άλλο χώρο, στην (δια περιοχή, που έχει επιλεγεί για το σκοπό αυτό. Για το σκοπό 
αυτό έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια στο Sετές Πρόγραμμα Έργων Στρατω
νισμού της Εθνικης Φρουράς το οπο(ο βρfσκεται τώρα υπό υλοποtηση.» 
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Απάv,;ηση ημερομηνίας 25 Μαϊοu 1990 ,;ou Yπoupγou Eμπoplou και 
Βιομηχαv(ας κ. Τάκη Νέμι,;σα σ,;ηv ερώ,;ηση ΕΔ' 645, ημεpομηvlας 
14 Mαp,;lou 1990, '<Ο\Ι Βοuλεu,;ή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. 
Δέαvδροu Ζαχαριάδη. 

«Σχετικά. με τα. μέτρα. που λαμβάνονται για τη βελτ!ωση της ανταγωνι

στικό-;ητα.ς των κυπριακών βιομηχανιών, σας πληροφορώ τα. ακόλουθα:-

( α) Το Υπουργε!ο Εμπορ!ου και Βιομηχανίας, σε συνεργασία με το 
Πρόγραμμα Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών, μετακάλεσε ομάδα 

εμπειρογνωμόνων η οποlα ετο!μα.σε τις μελέτες 'Στρατηγική για. τη 

Βιομηχαν!α 
1 
και 'Στρατηγική για την Τ εχνολογια '. 

(β) Αριθμός από τις εισηγήσεις που γ!νονται στις πιο πάνω μελέτες, π.χ. 

επισκέψεις βιομηχάνων σε ευρωπαϊκές χώρες, ετοιμασlα μελέτης για 

την ανα.β&.θμιση του βιομηχανικού σχεδlου, ετοιμα.σια. μελετών για την 
!8ρυση κοινοπραξίας στον κλά8ο επ!πλων, σύσταση Συμβουλ!ου Βιομη
χανικής και Τεχνολογικής Ανάπτυξης κτλ., έχει ή8η προωθηθε!, ενώ 
άλλες αποτέλεσαν τη βάση για την ετοιμασ(α του Σχε8ίου Δράσης που 

τιτλοφορε(ται 'Σχέ8ιο για τη Βελτίωση της Ανταγωνιστικότητας της 

Κυπριακής Βιομηχανίας'. 

(γ) Για την υλοποίηση του πιο πάνω σχεδ(ου 1 που ε!να.ι διάρκειας τριών 
χρόνων, το Πρόγραμμα Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών θα διαθέσει 

ποσό ύψους $900,000, υπό μορφή τεχνικής βοήθειας για τη μετάκληση 
ειδικών εμπειρογνωμόνων. 

(δ) Εκτός των πιο πάνω μέτρων, εκεl όπου διαπιστώνεται η ανάγκη, το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχαν!ας μετακαλεί εμπειρογνώμονες οι 

οποιοι, σε συνεργα.σ(α. με λειτQυργοός του lπουργεlου 1 παρέχουν 

συμβουλές σε συγκεκριμένους κλάδους και για επίλυση συγκεκριμένων 

προβλημάτων. Σαν πα.ρά8ειγμα. α.να.φέροντα.ι οι περιπτώσεις των 

εμπειρογνωμόνων που μετακλήθηκαν για. να. συμβουλεύσουν πάνω σε 

θέματα βελτ!ωσης του βιομηχανικού σχε8ίου για τον κλάδο έν8υσης, 

και βελτίωσης της λειτουργίας και οργάνωσης των μονά8ων του κλά8ου 

επίπλων.» 

Απάv,;ηση ημερομηvlας 24 Μαϊοu 1990 ,;ou Υποuργοu Παιδείας κ. Χρισ,;ό
φοροu Χρισ'<οφ!δη σ,;ηv ερώ,;ηση ΕΔ' 661, ημερομηνίας 29 Μαρ,;{οu 
1990, ,;ou ΒοuλεU'tή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέ,;ροu 
Σ,;uλιαvοu. 

(<Η Μορφωτική lπηρεσ(α. του lπουργεlου Πα.ιδεια.ς, μέσα στα. πλα.!σια. της 
8ραστηριότητάς της για προβολή και 8ιάδοση της ελληνικής λογοτεχνίας της 
Κόπρου, είχε εξαγγε!λει το 1986 την πρόθεσή της για έκ8οση έργων κατα
ξιωμένων λογοτεχνών μας στη σειρά 'Ελληνική Λογοτεχνία της Κόπρου'. 

Στη σειρά αυτή έχουν ή8η εκδοθεί τα πιο κάτω βιβλία: 

1. Λουκή Ακρίτα 'Διηγήματα' 
2. Τεύκρου Ανθ(α 'Τα σφυρίγματα του αλήτη'. 

Παράλληλα βρίσκεται υπό έκ8οση το βιβλίο 'Επιλογή από το ποιητικό έργο 
του Κ. Χρυσάνθη'. Θα. ακολουθήσει έκ8οση επιλογών από το έργο των Ν(κου 
Νικολαϊ8η, Γιώργου Φιλίππου Πιερί8η, Κώστα Μό"'η, Θεόδωρου Μαρσέλλου, 
Α.Α. Γεωργιά8η-Κυπρολέοντα, Ν!κου Κρανιδιώτη και έκδοση αυτοτελών έργων 
των Ν. Βραχίμη, Α. Ιντιάνου και Δ. Δημητριάδη (Ντόριαν). 
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Η έκδοση έργου της Μαρίας Ρουσιά θα μπορούσε να μελετηθεί μετά την 

ολοκλήρωση της ψη εζαγγελθε(σας σειράς.>ι 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 662, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

((Αναφορικά με τα τηλεοπτικά προγράμματα της επετείου της 25ης Μαρτίου) 
σας πληροφορώ ό-τι αuτ&. κάλυπταν ένα ευρύ φάσμα, τόσο από πλευράς περιεχο
μένου όσο και από πλευράς ηλικ(ας των τηλεθεατών. Παραθέτω λεπτομέρειες: 

(α) Ειδικό παιΒικό αφιέρωμα (30'). 

(β) Ο Κανάρης στην Κόπρο, θεατρικό για παιδιά (25 '). 

(γ) Ελληνικά μοτίβα με τη ΣΜΕΦ και τη Χορωδ(α Λέανδρος Σίταρος (25 '). 

(δ) Αφιέρωμα στο Μακρυγιάννη (το τρίτο πρόγραμμα μιας σειράς από 
τέσσερα ντοκυμανταfρ αφιερωμένα στο μεγάλο αγωνιστή και χρονο
γράφο του 21 (4Χ30'), 

(ε) Στρατιωτική παρέλαση από την Αθήνα (50'). 
(στ) Εκτενής κάλυψη των επ(σημων εκδηλώσεων στην Κόπρο και στην 

Ελλάδα στα δελτ(α ειδήσεων. 

Σ' ό,τι αφορά τις εκδηλώσεις στην Πράσινη Γραμμή, η από μέρους του 

Ρ.Ι.Κ. δημοσιογραφική κάλυψη στα δελτία ειδήσεων και στα λοιπά προγράμματά 
'1'0U -/yταν, ως πιστεύεται, η εν8ε8ειγμένη.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 673, ημερομηνίας 
11 Απριλίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

<<Σχετικά με την εγ-χατάσταση και λειτοuργ!α κεντρικής μονά8ας επεξερ

γασίας αποβλήτων στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσοό, σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε πρόσφατα τη διάθεση του ποσού των f-7,720 για 
τη δοκιμαστική λειτουργ(α της μονά3ας για περίο3ο τριών μηνών και ότι το 

Υπουργείο Εμπορ(ου και Βιομηχανίας προβαίνει ήδη στις σχετικές διευθεηjσεις. 

Στο μεταζό το Υπουργείο βρίσκεται σε επαφή με το Σύμβουλο Μηχανικό για την 

ετοιμασ(α των εγγράφων που απαιτοόνται για τη ζήτηση προσφορών, με στόχο 

την κατακύρωση της προσφοράς το ταχότερο, ώστε να καταστ·ει δuνα't'ή η 

λειτουργία της μονάδας πριν από τη λήξη της τρ(μηνης δοκιμαστικής περιόδου.,, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπα(νουμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ ', 

Πρώτα tχοuμε τη συνέχtση τηι:; συζήτησης για το θέμα που αναφέρεται ως 
«Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα 
ψηφίσματα της Βουλής, να προχωρήσει στην άμεση α(τηση για ένταξη στην 
ΕΟΚ,,, 

Θέμα που ενέγραψε ο Βουλευτής κ. Αλέζης Γαλανός εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ στις 8.2.90. 

Ο χ. Φάντης και ο κ. Χρ!στοu και ο κ. Ευσταθίου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Να κάμω μια 3ιευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας που τιτλοφορε(ται «Η πρόσφατη απαράΒεκτη απόφαση του Υπουργε(ου 
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Εμπορίου και Βιομηχανίας να απολύσει δέκα υπαλλήλους από την Υπηρεσία 
Κυπριακής Χειροτεχνίας» ως τελική Έκθεση, θα ήθελα να αναφέρω ότι δεν 

πρόκειται περ( τελικής Εκθέσεως. Θα απασχολήσει το θέμα αυτό την Επιτροπή 

Εργασίας και ήθελα να το διευκρινίσω αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, επί του ιδίου θέματος. 

Είχαμε συμφωνήσει να προηγηθεί το θέμα της ΕΟΚ, αλλά, μια και ξεκίνησε, 
θα παρακαλούσα να χατατεθε( ένα ψήφισμα που λέει τα εξής ... 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Εδώ το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' είναι το θέμα της ΕΟΚ. Να 
προχωρήσουμε και μετά, όταν τελειώσει η συζήτηση, να συνεχ(σουμε με οτιδή
ποτε άλλο του Κεφαλα(ου Δ '. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Μα δεν υπάρχει καν στο Κεφάλαιο Δ 1 , κύριοι. 

Δεν πειράζει, -(/jελε να κάμει μια διευκρίνιση ο χ. Χριστου. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεν είναι η κατάλληλη ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, ή θα το συζητήσουμε τώρα ή θα το αφήσουμε μετ&, όπως 
είχαμε συμφωνήσει μαζί σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Αν δεν είναι πάνω στην ημερήσια διάταξη, δε θα το συζητήσουμε καθόλου, 

κύριε Στυλιανού, διότι εγείρονται θέματα τάξεως, όπως αντιλαμβάνεστε. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Σίγουρα. Όμως η παράκλησή μας είναι μετά τη συζήτηση του θέματος της 
ΕΟΚ να το δούμε έστω και για δόο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 
Νομίζω καλύτερα να το αφήσουμε να μπει π&νω στην ημερήσια δι&ταξη και 

κατόπιν. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟί: 
Θέλουμε να εκφράσουμε την αντ(θεσή μας στις σκέψεις για απόλυση των 

εργαζομένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Κύριε Χρίστου, μα για όνομα του Θεού! 

Εδωπέρα υπ&ρχει μια ημερήσια δι&ταξη, υπ&ρχουν Κανονισμοί, υπ&ρχει 
Σύνταγμα κτλ. Αλλοιμονο αν σηκωνόμαστε πάνω και λέμε ό,τι θέλουμε. 

Ο κ. Φ&ντης. 
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Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, χόριοι Βουλευτές, 

Τη θέση του ΑΔΗΣΟΚ π&νω στο υπό συζήτηση θέμα την έχει αναπτύξει 
εμπεριστατωμένα και πειστικά ο Πρόεδρος του κινήματος, συνάδελφος 

Π. Δ(γκλης, και (σως να μη χρειαζόταν να μιλήσει και δεύτερος από το 

ΑΔΗΣΟΚ, για να υποστηρίξει τη θέση μας για την υποβολή α(τησης για ένταξη 
της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ. Προσωπικά τουλάχιστον δεν εtχα τέτοια πρόθεση. 
Ύστερα όμως που διάβασα την περασμένη Παρασκευή στη ((Χαραυγή)> τις 

((Λενινιστικές Αλήθειες>> ένοιωσα την ανάγκη και την παρόρμηση να εκφράσω και 

τις δικές. μου απόψεις π&νω στο θέμα, ως μια συμβολή στην ορθή προσέγγισή του. 

Κάμνοντας μια σόντομη ιστορική αναδρομή στο θέμα των σχέσεων Κύπρου

Ε.Ο.Κ., που δεν ε(ναι καθόλου νέο, έρχεται στο νου μας το ότι η Κύπρος 

αντιμετώπισε αυτό το θέμα από το 1972-73, που έγινε για πρώτη φορά λόγος για 
σύνδεση της Κόπρου με την Ε.Ο.Κ. Από τότε, παρ& τη διαφων(α του αριστερού 

προοδευτικού κινήματος, υπάρχει και λειτουργεί η συμφωνlα σύνδεσης Κύπρου

Ε.Ο.Κ. και φέτος βρισκόμαστε ήδη στον τρίτο χρόνο του πρώτου σταδίου της 

συμφωνίας για τελωνειακή ένωση με την Ε.Ο.Κ., ενός σταδ(ου που θα διαρκέσει 
περίπου 15 χρόνια. 

Στη συζήτηση για το θέμα της σύνδεσης της Κόπρου με την Ε.Ο.Κ., όπως 
και αργότερα στις συζητήσεις και στη Βουλή και σε άλλα βήματα εκτός της 
Βουλής, αντιταχθήκαμε σθεναρά στη σόν8εση και αργότερα στην τελωνειακή 

ένωση της Κόπρου με την Ε.Ο.Κ. και υποστηρίξαμε την υπογραφή εμπορικής 
συμφωνίας, αντί τη συμφωνία σύνδεσης με την Ε.Ο.Κ. ή τη συμφωνία για 
τελωνειακή ένωση. 

Ανασκοπώντας σήμερα κριτικά τη θέση που υποστηρ(ξαμε στο θέμα της 
σόν8εσης και της τελωνειακής ένωσης, πιστεόουμε και σήμερα ότι η θέση που 
πήραμε τότε, με βάση τα συγκεκριμένα 8ε8ομένα, τις συγκεκριμένες συνθήκες της 
εποχής, ήταν σωστή και από την άποψη της θέσης του παγκόσμιου κομμουνι

στικοό και εργατικοό κινήματος και από την άποψη των ταξικών συμφερόντων 

των εργατών, των αγροτών και των εργαζόμενων στρωμάτων του κυπριαχοό 
λαοό. Ποια ήταν τότε τα 8ε8ομένα και οι συγκεκριμένες συνθήκες; Τι είχαμε 

λάβει υπόψη μας και τι βάρυνε στη σκέψη μας που διαδραμάτισε αποφασιστικό 

ρόλο στον καθορισμό της θέσης μας; 

Το πρώτο και χόριο ήταν ο χαρακτήρας και οι σκοποί της Ε.Ο.Κ., όπως 

διακηρύχθηκαν από τους ιδρυτές της και ιδιαίτερα από τον Πρόεδρό της, το δρα 

Χ&λσταϊν. Με την ιδρυτική της διακήρυξη η Ε.Ο.Κ. έκαμε καθαρό το χαρακτήρα 
της ως μια ανώτερη μορφή οργάνωσης του κρατικο-μονοπωλιαχοό καπιταλισμοό, 

που ε(χε ως στόχο να ξεπεράσει, αν αυτό είναι 8υνατό, τις εσωτερικές αντιθέσεις 

των καπιταλιστικών χωρών της Δυτικής Ευρώπης και να εξυπηρετήσει κατά 

χόριο λόγο τα γενικότερα συμφέροντα των πολυεθνικών μονοπωλίων. Παρόλο που 

η Ε.Ο.Κ. ιδρύθηκε κατ& κύριο λόγο ως οικονομική ένωση για την εξυπηρέτηση 
κυρίως των συμφερόντων των πολυεθνικών μονοπωλίων~ ωστόσο 8εν απέκρυψε , 
τους πολιτικοός της στόχους. 

Σε σχέση μ' αυτό είναι γνωστή η κυνική και χωρίς περιστροφές 8ήλωση 
Χάλσταϊν, σόμφωνα με την οποία η Ε.Ο.Κ. οραματ!ζεται μια ενωμένη Ευρώπη 
από τον Ατλαντικό ως τα Ουράλια, στην οποία 8ε θα έχει θέση ο κομμουνισμός. 

Με τη δήλωση αυτή του πρώτου Προέδρου της Ε.Ο.Κ. ο αντικομμουνιστικός 
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χαρακτήρας, προσανατολισμός και στόχος αυτού του κεφαλαιοκρατικού συνα

σπισμού ήταν σαφής. 

Φυσικά, αυτός ο χαρακτήρας και προσανατολισμός της Ε.Ο.Κ. δεν είναι 

καθόλου ανεξήγητος. Η τοποθέτηση αυτή της Ε.Ο.Κ. αντανακλούσε απλά το 

ψυχροπολεμικό κλίμα της εποχής των πρώτων δεκαετιών μετά το Β' Παγκόσμιο 

πόλεμο. Το αντικομμουνιστικό κήρυγμα του Τσιώpτσιλ με το λόγο του στο 

Πανεπιστήμιο Φούλτων των Η.Π.Α. το 1947, με τον οποίο καλούσε σε διεθνή 
σταυροφορία ενάντια στον κομμουνισμό και στις χώρες του «Σιδηρού Παρα

πετάσματος» -όπως αποκάλεσε τις τότε σοσιαλtσ1'ικές χώρες-δέσποζε στις 

σκέψεις των ηγετών των χωρών της Δυτικής Ευρώπης, όπως και των Η.Π.Α. Και 

αυτή η «υποθήκη» του Τσιώρτσιλ, ενισχυμένη και από την έντονη αντικομμου

νιστική τοποθέτηση των κυβερνήσεων των Η.Π.Α. καθόριζε την πολιτική των 

ηγετικών κύκλων των χωρών της Δυτικής Ευρώπης και ειδικά των πολιτικών 

αρχηγών που συνέλαβαν την ιδέα, την οποία και υλοποίησαν με την ίδρυση της 
Ε.Ο.Κ. 

lπό αυτές τις συνθήκες και υπό τα δεδομένα του διαχωρισμού του κόσμου 
γενικά και της Ευρώπης ειδικά σε δύο αντίθετα πολιτικο-στρατιωτικά στρατό

πεδα, που βρίσκονταν σε αντιπαράθεσrι, σε έντονο εξοπλιστικό ανταγωνισμό και 

με το δάχτυλο στην σκανδάλη, το να υποστηρίξει το παγκόσμιο κομμουνιστικό και 
εργατικό κ!νημα ως σύνολο ή οποιοδήποτε κόμμα ή οποιαδήποτε προοδευ1'ική 
πολιτική δύναμη σύνδεση και πολύ περισσότερο ένταξη σ1'ην Ε.Ο.Κ. θα ήταν 

σοβαρότατο λάθος. 1 πό τις συγκεκριμένες συνθήκες υποστήριξη από τις προοδευ
τικές δυνάμεις της Κύπρου της θέσης για σύνδεση ή ένταξη της Κύπρου στην 

Ε.Ο.Κ. θα ισοδυναμούσε με απάρνηση της ιδεολογικής ταυτότη1'ας, των αρχών 
λ ' ή ' ' και του πο ιτικου χαρακτ ρα του κινηματος μας. 

Πέρα από την πολιτική χροιά του θέματος στην εναντίωσή μας στη σύνδεση, 
όπως και στην τελωνειακή ένωση, βάρυνε επίσης και η οικονομική πλευρά και οι 
σοβαρές αρνητικές συνέπειες που μια τέτοια εξέλιξη θα είχε σε βάρος της 

κυπριακής οικονομίας, βιομηχανικής και αγροτικής. 

Συμπερασματικά, θέλω να τονίσω ότι η Θέση μας ενάντια στη σύνδεση, όπως 

και αργότερα η εναντίωσή μας στη συμφων!α για τελωνειακή ένωση της Κύπρου 

με την Ε.Ο.Κ., υπό τα δεδομένα και τις συγκεκριμένες συνθήκες, ήταν ορθή. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Όπως ανέφερα στην αρχή, στη <<Χαραυγή)> της περασμένης Παρασκευής, 8 
Ιουνίου, που δημοσlευσε την ομιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ, συναδέλφου Μ. Πουμπουρή, για το υπό συζήτηση θέμα, διάβασα στην 

ειδική σελίδα για ιδεολογικά θέματα, στη στήλη «Λενινιστικές Αλήθειες>), την 

ακόλουθη λενινιστική θέσrι: «Η ουσία, η ζωντανή ψυχή του μαρξισμού εlναι η 
συγκεκριμtνη ανάλυση της συγκεκριμtνης πραγματικότητας». {Τόμος 41.ος, 

σ. 1.36, Κομμουνισμός). 

Πρέπει να ομολογήσω ότι αυτή η «Λενινιστική Αλήθεια)> μου έδωσε και το 

έναυσμα, με κέντρισε στο ν' ασχοληθώ με το θέμα που συζητούμε. Φυσιολογικά 

σε μένα γεννήθηκε η εξής απορία, το εξής ερώτημα: Οι σημερινές συνθήκες μtσα 

ι λ ' ' θ' ' ' ι β λ' ' στις οπο ες κα ουμαστε να παρουμε εση υπερ η εναντ ον της υπο ο ης αιτησης 

για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. είναι οι ίδιες, όπως όταν παίρναμε ·θέση ως κίνημα το 

1972-73 ενάντια στη σύνδεση της Κύπρου με την Ε.Ο.Κ. και αργότερα, όταν 
εναντιωνόμαστε στην τελωνειακή ένωση Κύπρου -Ε.Ο.Κ.; Αν ((η συγκεκριμένη 
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ανάλυση της σuγχεχριμένης πραγματικότητας)) τότε και σήμερα μας ο8ηγεί στο 

συμπέρασμα ότι οι συνθήκες και τα 8ε8ομένα Βεν έχουν αλλάξει και παραμένουν 
όπως ήταν τότε, ασφαλώς και η θέση του προο8ευτιχού κινήματος έναντι της 

Ε.Ο.Κ. -και στη συγκεκριμένη περίπτωση έναντι της υποβολής αίτησης για 

ένταξη, που είναι το συγκεκριμένο υπό συζήτηση θέμα- Βεν πρέπει ν' αλλάξει. Αν 

τα πράγματα; ήταν τα; ί8ια. και παρέμεναν αναλλοίωτα; από το 1972-73 ή 

αργότερα, τότε θα έπρεπε και η θέση του προο8εuτιχού κινήματος να έμενε 

αναλλοίωτη. 

Έτσι όμως έχουν τα πράγματα; 

Σήμερα ο κόσμος ε(να;ι μάρτυρας των πιο ριζικών, χοσμογονιχών αλλαγών 

που συντελούνται τα; τελεuταlα χρόνια. Η ανά.Οειξη του Γχορμπα;τσώφ στην 

ηγετική θέση του Γ .Γ. του Κ.Κ.Σ.Ε. και αργότερα στη θέση του Προέ8ρου της 

Ε.Σ.Σ.Δ. αποτέλεσε ορόσημο και σημείο στροφής στην παγκόσμια πολιτική. 

Επεξεργαζόμενος μαζί με την Κ.Ε. του Κ.Κ.Σ.Ε., εγκαινιάζοντας και εφαρμό

ζοντας την περεστρόικα; σ' όλες τις σφαίρες της ανθρώπινης 8ραστηριότητας, και 
στον οικονομικό και στον πολιτικό τομέα και στην εσωτερική και την εξωτερική 

πολιτική της Σοβιετικής Ένωσης, και σε συν8υασμό με την ολοένα και πιο έντονη 

και 8ραστήρια πάλη των λαών, πέτυχε ώστε να σημειωθούν ριζικές, κυριολεκτικά, 

κοσμογονικές riλλαγές στο σκηνικό και της (διας της Σοβιετικής Ένωσης και 

παγκόσμια. 

Συγκεκριμένα, σήμερα είναι παραδεχτό από όλους ότι έχουμε περάσει από 

την εποχή του ψυχρού πολέμου, της αντιπαράθεσης και του εξοπλιστικού 

ανταγωνισμού στην εποχή της συν8ιαλλαγής, της ύφεσης, του στα8ιαχού αφο
πλισμού και της ειρηνικής συνύπαρξης. Σήμερα έχουμε περάσει από την εποχή 

που οι 8ύο στρατιωτιχοε συνασπισμοί -το ΝΑΤΟ και το Σύμφωνο της Βαρσοβίας

στέχονταν ο ένας απέναντι στον άλλο με το 8ά:χτυλο στην σχαν8άλη, στην εποχή 

του 8ιαλόγου και στην επίλυση των προβλημάτων στο τραπέζι των συνομιλιών και 

της στροφής από το στρατιωτικό χαραχτήρα αυτών των συμφώνων στη μετα-
~ ' ' λ' λ ' ' τροπιι τους κατα χυριο ογο σε πο ιτιχους συνασπισμους. 

Επισφράγιση αυτής της τεράστιας σημασίας αλλαγής του χαραχτήρα των 

συνασπισμών του ΝΑΤΟ και του Συμφώνου της Βαρσοβίας αποτελεί η απόφαση 
της τελευταίας Σύσκεψης Κορυφής των ηγετών των χωρών του Συμφώνου της 

Βαρσοβίας, που έγινε μόλις πριν μια β8ομά8α στη Μόσχα και στην οποία 

επισημοποίησαν με κοινή απόφαση και 8ιαχήρυξή τους τη μετατροπή του 

Συμφώνου της Βαρσοβlας σε πολιτική συμμαχ(α. 

Σήμερα, από τη 8ια!ρεση και την αντιπαράθεση, βρισκόμαστε στην περίο8ο 

της προώθησης της ι8έας, που πρώτος πρόβαλε και τόσο γλαφυρά και πειστικά 

περιγράφει στο βιβλίο του «Περεστρόικα» ο Σοβιετικός ηγέτης Μ. Γχορμπατσώφ, 

για το Κοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι, που θα στεγάσει τις χώρες και τους λαούς από 
τον Ατλαντικό ως τα Ουράλια. Και αυτό όχι με τον τρόπο που οραματίστηκε ο 

8ρ. Χάλσταϊν, ως ένας αντιχομμουνιστικός συνασπισμός, όπου θα κυριαρχούν τα 

μεγάλα μονοπώλια -οι πολυεθνικές εταιρείες- αλλά ως ένα κοινό σπtτι, όπου οι 

λαο( θα 8ιαβιούν ειρηνικά και ισότιμα μεταξύ τους, αντιμετωπίζοντας με ίση 

ευθύνη τα οικουμενικά προβλήματα και απολαμβάνοντας τα αγαθά της ελευ

θερlας, της 8ημοχρατίας και της κοινωνικής Βιχαιοσύνης και αγωνιζόμενοι ειρηνικά 

για ένα 8ιαρκώς καλύτερο μέλλον και ανερχόμενο βιοτικό επίπε8ο. 

Σήμερα, χώρες του πρώην (<υπαρκτού σοσιαλισμού)), όπως η Ουγγαρία, η 

Τσεχοσλοβακία κτλ, ηγέτι8ες χώρες του Κινήματος των Α8εσμεύτων, όπως η 
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Γιουγκοσλαβία, αγων(ζονται και βιάζονται να ενταχθούν στην Ε.Ο.Κ., ενώ η 

ΚΟΜΕΚΟΝ εγκαταλε(πει τη θέση αντιπαράθεσης και ακολουθεί πολιτική 

προσέγγισης και συμφωνιών με την Ε.Ο.Κ. Όλα αυτά τα σημαντικά γεγονότα, 
όλη αυτή η στροφή, πριν 10 ή ακόμα και πριν 5 ή 3 χρόνια ήταν αδιανόητα. 

Αυτή είναι σήμερα «η συγκεκριμένη πραγματικότητα>> με βάση ((τη συγκε
κριμένη ανάλυσή της», όπως απαιτούν να χάμνουμε οι (<Λενινιστικές Αλήθειες>>. 

Και είναι με βάση και στα πλαίσια αυτής της «συγκεκριμένης ανάλυσης της 

συγκεκριμένης πραγματικότητας», που θεωρείται ({η ουσία και. η ζωντανή ψυχή 
του μαpξισμοίη> 1 που εμείς του ΑΔΗΣΟI( καθορίζουμε τη θέση μας, όσον αφορά 
την υποβολή α{τησης για ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. -ένα θέμα που) 

επαναλαμβάνουμε, πρέπει να τεθεί σε 3ημοψήφισμα, για να εκφράσει τη θέση του 
ο ίδιος ο κυπριακός λαός. 

Το να αγνοεί ένας τις ριζικές πολιτικές και άλλες αλλαγές που σημειώθηκαν 

στο παγκόσμιο σκηνικό και να εμμένει σε ξεπερασμένες από την ί3ια τη ζωή 

θέσεις, μοιάζει με τον άνθρωπο που του έχουν βάλει παρωπί3ες και α3υνατεί να 

δει προς τη μια ή την &λλη πλευρ&. 

Είναι πραγματικά λυπηρό να 8ιαπιστώνει ένας ότι οι κοσμογονικές αλλαγές 

που σημειώνονται στις μέρες μας 8εν έχουν αγγίξει τις πολιτικές κεραίες ενός 

πολιτικού κόμματος, που προπαγαν8ίζει μάλιστα τις ((Λενινιστικές Αλήθειες», 

γιατί αυτό 8είχνει πως αυτό το κόμμα 3εν έχει ευαισθητοποιηθεί στο βαθμό που 
απαιτούν οι σημερινές ανάγκες και εξελίξεις. 

Με βάση την ((ανάλυση της συγκεκριμένης πραγματικότητας>), που ολοφάνερα 

και εξόφθαλμα 3ιαφέρει ριζικά από ό,τι ήταν το 1972-73 ή και όταν συζητούσαμε 
θέμα τελωνειακής ένωσης, το να μένει το κίνημα προσκολλημένο σε παλιές θέσεις, 

που 3ικαιολογούνταν με βάση άλλα 8ε8ομένα, προ3ί3ει α8υναμία προσαρμογής 

στα νέα 3ε8ομένα, α3υναμ(α αντίληψης και 8ημιουργικής προσέγγισης και ανά
λυσης της νέας πραγματικότητας. Αυτό όμως σε τελευταία ανάλυση αποτελεί 
κλασικό 8είγμα αποστέωσης της σκέψης και 3ογματισμού. 

Ένα 8εύτερο ερώτημα που με προβλημάτισε, κύριε Πρόε8ρε, 8ιαβάζοντας τις 

((Λενινιστικές Αλήθειες» στη «Χαραυγή» της περασμένης Παρασκευής, είναι το 

εξής: Συζητώντας το θέμα της υποβολής αίτησης για ένταξη της Κόπρου στην 

Ε.Ο.Κ., ποιο είναι το κύριο και το προέχον στις συγκεκριμένες σημερινές 
συνθήκες; Η οικονομική πλευρά και οι συνέπειές της στην κυπριακή οικονομία ή η 

πολιτική πλευρά του θέματος; Δε χρειάζεται νομίζω πολλή σκέψη να κατα

λάβουμε ότι υπό τις σημερινές συνθήκες και 3ε3ομένα το θέμα κλει8ί σχετικά με 

την ένταξη ή όχι της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. είναι η πολιτική πτυχή και ότι η 
οικονομική πτυχή περνά σε 3εύτερη μοίρα. Τι 8ικαιολογεί αυτή την εκτίμηση; 

Πρώτα, το ότι, εφόσον η Κύπρος έχει 8εσμευτεί με τη συμφωνία για 

τελωνειακή ένωση με την Ε.0.Κ., που εφαρμόζεται ε3ώ και τρία χρόνια, οι όποιες 
αρνητικές συνέπειες και επιπτώσεις έχουν ή8η •J"ημειωθεl και μελλοντικά εlναι 

αμφίβολο αν θα γίνουν χειρότερες. 

Μιλώντας για τις συνέπειες στην κυπριακή οικονομία το ερώτημα που πρέπει 

να απαντηθεί είναι τούτο: Ποια είναι η υπαλλακτική λύση για μας; Μήπως ο 

απομονωτισμός μας από την Ε.Ο.Κ. μπορεί να είναι η απάντηση στο ερώτημα; 

Σε μια εποχή που οι παγκόσμιες εξελίξεις -οικονομικές και πολιτικές- ο8ηγούν 

στη συνένωση κρατών και λαών και στην παγκοσμιότητα της οικονομίας, ο 

απομονωτισμός, ενώ 3ε θα μας λύσει τα οικονομικά μας προβλήματα, ταυτόχρονα 

αποτελεί και μεσαιωνικό αναχρονισμό. 



3018 

Δεύτερο, είναι το νέο στοιχείο ότι τα τελευταία 2-3 χρόνια, ως αποτέλεσμα 
της δραστηριότητας του Προέδρου Βασιλείου, των κομμάτων χαι άλλων πολι

τικών όυνάμεων για τη διεθνοποίηση του Κυπριακού, η Ε.Ο.Κ. όραστηριοποιείται 

ολοένα χαι πιο πολύ γύρω από το πολιτικό πρόβλημα της Κύπρου χαι επιδείχνει 

αυξανόμενο ενδιαφέρον για μια ειρηνική και δίκαιη λύση του Κυπριακού. Και σ' 
αυτό το θέμα υπάρχουν συyχe:χριμένες αποφάσεις χαι ενέργειες της Ε.Ο.Κ. Αυτό 

ακριβώς το αναβαθμισμένο ενδιαφέρον της Ε.Ο.Κ. για το πρόβλημά μας, που δεν 

υπήρχε πριν από μερικά χρόνια, έχουμε υποχρέωση να το αξιοποιήσουμε στον 
ανώτατο βς(θμό. Και πιστεύουμε: πως η υποβολή αίτησης για ένταξη της Κύπρου 
στην Ε.Ο.Κ. θα αποτελέσει ένα σημαντικό παράγοντα για την προώθηση μιας 

τέτοιας αξιοποίησης και ένα μοχλό πίεσης για την κάμψη της αδιαλλαξίας της 

άλλης πλευράς. 

Είναι για όλους αυτούς τους λόγους που το ΑΔΗΣΟΚ έχει καταλήξει στην 

χατ' αρχήν απόφαση -που υπόκειται στην έγκριση του ΣυνεΟρίου- υπέρ της 
υποβολής αίτησης, θέμα το οποίο, επαναλαμβάνουμε~ πρέπει να τεθεί στην χρίση 

του κυπριακού λαού με δημοψήφισμα. 

Μπορεί να λεχθεί, κύριε Πρόe:Ορε, ότι με αυτά που e:(παμε ΟLνουμε μια 

εξωραϊστική εικόνα για την Ε.Ο.Κ. Δεν ωραιοποιούμε: καθόλου την Ε.Ο.Κ. Η 

Ε.Ο.Κ. είναι ο συνασπισμός που στοχεύει στην εξυπηρέτηση των συμφερόντων 
των πολυεθνικών μονοπωλίων. Είναι συνασπισμός χαπιταλιστιχών χωρών. Αλλά 
Οεν παραβλέπουμε: το γεγονός ότι μέσα σ' αυτό το συνασπισμό υπάρχουν ισχυρές 

προοΟe:υτιχές Ουνάμεις, που εκπροσωπούνται από τα σοσιαλιστικά, τα εργατικά 

χαι τα χομμουνιστιχά κόμματα, οι οποίες παλεύουν Οραστήρια χαι ολοένα χαι πιο 

συντονισμένα για την υπεράσπιση των συμφερόντων των πλατιών εργαζόμενων 

μαζών, για την καταπολέμηση της ανεργίας, της φτώχειας χαι της χοινωνιχής 

ανασφάλειας, για καλύτερους όρους Οουλειάς χαι ψηλότερο βιοτικό e:πίπe:Οο των 

εργαζομένων, για την ορθή αντιμετώπιση προς όφελος των λαών των οιχου

μενιχών προβλημάτων, για ένα ειρηνικό χαι ευτυχισμένο μέλλον για τους λαούς. 

Με αυτές τις Ουνάμe:ις σίγουρα θα συνταχθεί χαι θα αγωνιστεί μαζί τους χαι 

το Οιχό μας κίνημα χαι όλες οι Οημοχρατιχές προοΟευτιχές Ουνάμεις του λαού μας, 
για να κάμουμε πραγματικότητα το όραμα των λαών της Ευρώπης για μια νέα 

Ευρώπη της ειρήνης, της Οουλe:ιάς χαι του σοσιαλισμού. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Φάντη, ο Βουλευτής κ. Κ. Χρίστου 

αντικατέστησε τον ΠροεΟρεύοντα στην έΟρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ) 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Θεοδούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Δεν πρόκειται να επαναλάβω σε έκταση τις γνωστές θέσεις μας ενάντια στην 

ένταξή μας και υπέρ της εμπορικής συμφωνίας της Κύπρου με την Ε.Ο.Κ. 

Απλά υπογραμμίζω ότι μεταξύ Κύπρου-Ε.Ο.Κ. υφίστανται αντιχειμενιχά 

κάποια Οιαφορετιχά μεγέθη, ένα σοβαρό οιχονομιχό χαι χοινωνιχό χάσμα, το 

οποίο πιστεύουμε ότι με την ένταξή μας θα επιΟεινωθe:ί σε βάρος του λαού μας. 

Οι θετικές ιΟιαιτερότητες της Κύπρου, πολιτιστικές χαι κοινωνικές γενι

κότερα, οι θετικές οιχονομιχές ιΟιαιτερότητές μας, τις οποίες πετύχαμε με πολλές 
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θυσίες και προσπάθειες, θα υποταχθούν και θα συνθλιβούν κάτω από το βάρος και 

τις δυνάμεις της εοκίτικης κοινωνίας, της εοκίτικης οικονομ.ίας και του πολιτισμού 

της. 

Η σημασία του θέματος είναι πράγματι τεράστια και έγκειται στο γεγονός 

ότι θα δεσμεύσει το μέλλον του λαού μας μακροχρόνια και σε όλους τους τομείς. 

Με τις πολιτικές όμως συνθήκες που έχουμε, οι οποίες είναι κατά πρώτο 

λόγο δημιούργημα του ΝΑΤΟ και των βασικών κρατών της ΕΟΚ, θεωρούμε ότι η 
αστική τάξη του τόπου μας και τα κόμματα που υποστηρίζουν την ένταξη 
διαπράττουν θεληματικά ή άθελα σοβαρό πολιτικό στρατηγικό λάθος, που θα έχει 

αργά ή γρήγορα τις αρνητικές συνέπειές του στον αγώνα για μια δίκαιη και 

βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

Κι αυτό γιατ( απλούστατα, όταν θα εξαρτιόμαστε περισσότερο ή και 

απόλυτα από τους ετα(ρους της Ε.Ο.Κ., από αυτούς που αντικρlζουν πρώτα απ 

όλα το Κυπριακό με το φακό των πολιτικών και στρατηγικών τους συμφερόντων, 

αντί με το φακό του δι_'εθνούς δικα(ου, τότε θα ε(ναι πιο εύκολο να μας επιβληθεί η 

σημερινή κατάσταση ή,1 μtα καινούργια απαράδεχτη λύση. 
Γνωρίζω την αντίθετη γνώμη και άποψη ποy λέει ότι, όταν θα ενωθούμε με 

την Ε.Ο.Κ., θα την υποχρεώσουμε να σεβαστεί τις διακηρύξεις της για το διεθνές 

δlκαιο. Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω ότι πρόκειται περί αυταπάτης. Η 
αυταπάτη διαφαίνεται και από το γεγονός ότι, ενώ για τόσα χρόνια έχουμε στενές 
σχέσεις με την Ε.Ο.Κ., ενώ τώρα έχουμε την τελωνειακή ένωση με την Ε.Ο.Κ., 
την εντονότερη σχέση μαζί της, όχι μόνο δεν έκανε τίποτε το ουσιαστικό για τη 

σωστή λύση του Κυπριακού, αλλά αντtθετα διατηρεί σοβαρές εμπορικές σχέσεις 

και υποπροξενεία με το παράνομο καθεστώς Ντενκτάς. Δηλαδή συμβάλλει στη 
συντήρηση της σημερινής απαράδεχτης κατάστασης στην Κύπρο. 

Ακόμα η αυταπάτη αυτή διαφα(νεται από το γεγονός ότι μέσα στην ίδια την 
Ε.Ο.Κ. υφίστανται διάφορα χρόνια προβλήματα, όπως το Ιρλανδικό, του 
Γιβραλτάρ, τα προβλήματα Ελλάδας-Τουρκίας και άλλα, για τα οποία δεν έχει 
κάνει τίποτε για τη δίκαιη επίλυσή τους. 

Θέλω σ 1 αυτό το σημείο να τονlσω ότι, κατά την ταπεινή μου γνώμη, τα 
συμφέροντα της Ε.Ο.Κ. με την Τουρκία, πάντα και κάτω από οποιεσδήποτε 

συνθήκες, θα είναι ισχυρότερα παρά με την Κόπρο. Κι αυτό ανεξάρτητα από το 
ποια χώρα θα είναι εντός και εκτός της Ε.Ο.Κ. ή αν θα είναι και οι δυο εντός της 

Ε.Ο.Κ. 

Το στρατηγικό πολιτικό λάθος και η αυταπάτη των υποστηρικτών της 
ένταξης στην Ε.Ο.Κ. που διαπιστώνουμε γίνεται σε μια περίοδο κρίσιμη, όπου 
χρειάζεται η ενότητα όλου του λαού μας για να την ξεπεράσουμε. Γίνεται σε μια 
περίοδο που οι ιδεολογικοί και ταξικοί σκοποί πρέπει να υποτάσσονται στους 

εθνικούς. 

Λυπούμαστε ειλικρινά και λέμε ανοικτά ότι με την επιμονή για ένταξη στην 

Ε.Ο.Κ. οι υποστηριχτές της ένταξης είτε παραγνωρίζουν τις συνθήκες που 

περνούμε είτε υποτάσσουν το εθνικό μας θέμα στους ταξικούς και ιδεολογικΟύς 
τους σκοπούς. 

Εμείς, το ΑΚΕΛ-Αριστερά, πιστεύουμε ότι υπό τις συνθ·ι)κες δεν έχουμε άλλη 

επιλογή, παρά να συνεχίσουμε την πολιτική της υποταγής των ταξικών και 
ιδεολογικών μας στόχων στο εθνικό συμφέρον. Γι 1 αυτό αγωνιζόμαστε ενάντια 
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στηv ένταξη στην Ε.Ο.Κ., γιατl θεωρούμε ότι αυτό επιβάλλει το συμφέρον της 

Κύπρου χαι όλου του λαού της. 

Κόριε Πρόεδ'ρε, κύριοι σuνάδ'ελφοι, 

Θα προχωρήσω τώρα να σχολιάσω χαι μερικά επιχειρ-ήματα των υποστη

ρικτών της ένταξης τα οποlα λέχθηκαν πρόσφατα από αυτό το β-ήμα. 

Οι συνάδελφοι κύριοι Γαλανός και Ιεροδ'ιακόvου χρησιμοποlησαν στο 
παρελθόν, αλλά και τώρα, το επιχεlρημα ότι πολιτικά αν-ήκοuμε στην Ε.Ο.Κ. και 

έχουμε το lδ'ιο κοινωνικό-οικονομικό σύστημα. Κανένας δ'εν αμφισβητεl ότι έχουμε 

το lδ'ιο σύστημα, όπως και πολλές άλλες χώρες που δ'εν ανήκουν στην Ε.Ο.Κ. 

Πολιτικά όμως να μου επιτρέψουν να δ'ιαφωνήσω και να τους uποδ'εlξω ότι η 
Κύπρος, παρά το σύστημά της, πολιτικά αν-ήκει από την ανεξαρτησlα της στο 

Κlνημα των Αδεσμεύτων. Αυτή την επιλογή την κάναμε λόγω βασικά του εθνικού 

μας θέματος και είναι η εκτίμηση ίσως όλων ότι ορθά ακολουθήσαμε την 

αδέσμευτη πολιτική. 

Ερωτώ: Εφόσον ο βασικός λόγος υφίσταται, γιατί τώρα να μπούμε στο 

μπλοκ της Ε.Ο.Κ. και να διακινδυνεύσουμε το αδέσμευτο της Κύπρου; Δεν 
αποτελεί άραγε αυτό σαφή πρόθεση -εμείς πιστεύουμε ναι- παρέκκλισης από την 

αδέσμευτη πολιτική; 

Οι υποστηρικτέζ της ένταξης ξέρω ότι λένε: ((Όχι, θα διατηρήσουμε το 
αδέσμευτό μας>). Να μου επιτρέψουν όμως να παρατηρήσω πως παρασιωπούν το 

γεγονός ότι η Ε.Ο.Κ. είναι ένας οικονομικο-πολιτικός οργανισμός και αποτελεί 

την &λλη όψη του νομ(σματος του ΝΑ ΤΟ. 

Το χαρτοφυλ&κιο της Ε.Ο.Κ., τις περισσότερες μετοχές της Ε.Ο.Κ., τις 

κρατούν βασικ& μέλη του ΝΑΤΟ, όπως η Δυτικ>) Γερμαν(α, η Βρεταν(α, η 

Γαλλία και η Ιταλία. Αυτ-ή είναι τουλάχιqτον μέχρι τώρα η αλήθεια και δεν είναι 
σωστό να αποκρύπτεται από το λαό. Ο λαός πρέπει να ξέρει ότι αυτές οι χώρες 
ελέγχουν όλα τα σώματα της Ε.Ο.Κ. που έχουν εκτελεστικές εξουσίες. 

Στο λαό πρέπει να θυμ(σουμε ότι, όταν υπ>)ρξε η ρ>)ξη με τη Λιβύη, η 
Ελλ&δα, του ΠΑΣΟΚ μ&λιστα, παρ& τις διαφων(ες της, υποχρεώθηκε να 
υποστηρ(ξει τα μέτρα της Ε.Ο.Κ. εν&ντια στη Λιβύη. 

Ειλικρινά μπορώ να κατανοήσω και να δικαιολογήσω τη στάση -Του ΔΗ.ΣΥ., 

διότι στο κάτω-κάτω ποτέ δε συμπαθούσε την αδέσμευτη πολιτικ-ή. Το ΔΗ.ΚΟ. 

όμως και η ΕΔΕΚ που υποστηρίζουν την αδέσμευτη πολιτική, έστω και αν 

εκτιμούν διαφορετικά τα πράγματα, έστω και αν πιστεύουν ότι θα διατηρήσουμε 
το αδέσμευτό μας, γιατί δε λένε όλη την αλ>)θεια για την Ε.Ο.Κ. και 

συγκαλύπτουν τα αρνητικά της δεδομένα; 

Όλοι οι υποστηριχτές μιλούν για το όραμα της ευρωπαϊκής ενότητας, τις 

κοσμογονικές αλλαγές στην Ανατολική Ευρώπη, χρησιμοποιούν τη νέα σκέψη, το 

Κοινό Ευρωπα·ίκό Σπίτι και τον Γκορμπατσώφ. Αυτό είναι το καινούργιο 

κοστούμι των υποστηριχτών της ένταξης. Με τα εύηχα αυτά συνθήματα γίνεται, 

πιστεύουμε, μια προσπάθεια ωραιοποίησης της Ε.Ο.Κ. και παραπλάνησης. 

Εξηγούμαι: Το όραμα της ευρωπαϊκής ενότητας υπό ποια έννοια το 

υποστηρ(ζουν; Με την έννοια που πριν πολλ& χρόνια επιχειρήθηκε από διάφορους 
η ιμπεριαλιστική καθυπόταξη της Ευρώπης; Μήπως με την έννοια ότι όλοι θα 
ακολουθούν το καπιταλιστικό σύστημ'α; 'Η με την έννοια της νέας σκέψης και του 
Γκορμπατσώφ, που σημαίνει να συμβιώσουν στην Ευρώπη, στο Κοινό Ευρωπαϊκό 
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ΣπLτι, όλοι οι λαο(, με τα διαφορετικά κοινωνικά τους συστήματα, σε συνθήκες 
ασφάλειας και ειρήνης, σε συνθήκες ευγενικής άμιλλας και συνεργασίας για την 

αντιμετώπιση των κοινών οικουμενικών προβλημάτων; 

Εμε(ς συμφωνούμε με τον Γχορμπατσώφ, με τη νέα σκέψη. Όμως οι 
υποστηριχτές της ένταξης οφείλουν να ξεκαθαρίσουν τη θέση τους. Η θέση της 
νέας σκέψης και του Γχορμπατσώφ δεν ειναι η ένταξη στα υφιστάμενα στρατιω

τικά και πολιτιχο-οιχονομιχά μπλοκ, αλλά το ξήλωμα αυτών των μπλοχς και η 

εγχαθιδρυση καινούργιων, σύγχρονων σχέσεων. 

Λυπούμαστε γιατ( και οι συνάδελφοι που αποστασιοποιήθηκαν από την 

Κοινοβουλευτική μας Ομάδα, με το πρόσχημα του ρεαλισμού και με το περίφημο 
(<τα πάντα ρεt)), ταυτίστηκαν με τους υποστηριχτές της ένταξης 1 παρερμηνεύοντας 
τον Γχορμπατσώφ και τη νέα σκέψη. 

Τους προκαλούμε να μας πουν: Εκτός από τις αλλαγές στις χώρες της 

Ανατολικfις Ευρώπης, εκτός από το πέρασμα στην εποχfι της ύφεσης και του 
λ ' λ ' ' 'ψ θ ' ' ' λλ ' αφοπ ισμου στα π αισια της νεας σκε ης, ποιες εσμικες η ουσιαστικες α αγες 

σημειώθηκαν στις χώρες της Ε.Ο.Κ., στον καπιταλιστικό κόσμο; 

((Τα πάντα ρει» είπε ο συνάδελφος Δίγκλης, για να δικαιολογfισει τη στροφή 

τους υπέρ της ένταξης. Δε μας εξήγησε όμως στην περίπτωση που συζητούμε, αν 

αυτό το ((τα πάντα ρεt)) ισχύει για την αντικειμενική πραγματικότητα ή μόνο στη 

σκέψη και στην αντίληψή τους. Δε μας είπε, αν η Ε.Ο.Κ. έπαυσε να είναι ένα 

ευρωπαϊκό ιμπεριαλιστικό κέντρο, αν άλλαξε η Ε.Ο.Κ. Παρέλειψε αυτή την καυτή 
ερώτηση και είπε ότι το ΑΔΗΣΟΚ θα αγωνιστεί για μια προοδευτική Ε.Ο.Κ. 
μαζί με τους λαούς της Ε.Ο.Κ. Έμμεσα δηλαδή, αλλά σαφώς, παραδέχεται ότι η 

Ε.0.Κ. δεν είναι προοδευτική. Αλλά θέλει να ενταχθούμε σ 1 αυτή! 

Κατά συνέπεια, συνάδελφε Δίγκλη, εξάγεται το συμπέρασμα ότι, όταν 

μιλάτε για ρεαλισμό, όταν λέτε ((τα πάντα ρει)), αυτό ισχύει μόνο για την 

υποκειμενική σας σκέψη. Γι 1 αυτό εξάλλου σε χειροκρότησαν και τα αστικά 

κόμματα και πρώτος απ' όλους ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

Όμως εγείρεται και ένα άλλο ερώτημα, συνάδελφε Δίγκλη, πάνω στη λογική 
της σκtψης σας για την ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Μήπως σόντομα με την (δια λογική 
θα δεχθείτε και την ένταξή μας στο ΝΑΤΟ και θα δικαιολογηθείτε με το 

επιχείρημα ότι θα αγωνιστείτε μέσα απ 1 αυτό για προοδευτικό ΝΑΤΟ; 

Για να μην αδικήσω όμως το συνάδελφο Δίγκλη και το νtο κόμμα που 
προσπαθούν να δημιουργήσουν, θα πρέπει να πω ότι ανέφερε ακόμα δυο 

επιχειρήματα. Μας είπε ότι θα έχουμε φωνή μέσα στην Ε.Ο.Κ. και ότι ο λαός θα 

αποκτήσει και τα κοινωνικά ωφελfιματα της Ε.Ο.Κ. Έμεινε όμως μόνο ως τη 

συνθηματολογία και δε μας ανέλυσε αυτά τα επιχειρήματα. 

Τον ερωτώ: Θεωρεί ότι πρέπει να αμβλύνουμε την πάλη μας, πρέπει να 
παρεκκλίνουμε από το αντι-ιμπεριαλtστικό περιεχόμενό της και να καλοπιάσουμε 
την Ε.Ο.Κ. ακόμα πιο πολύ; Θεωρεί ασφαλέστερο το αρνί να είναι εντός της 

φωλιάς των λύκων ή εκτός; 

Ποια είναι τα κοινωνικά ωφεληματα στις χώρες της Ε.Ο.Κ. τα οποία δεν 
έχουμε και δεν μπορούμε να αποκτήσουμε στην Κύπρο; Είναι μfιπως το σύστημα 

των κοινωνικών ασφαλίσεων ή το σύστημα της Αυτόματης Τιμαριθμικfις Αναπρο

σαρμογ.Jις, που στις χώρες της Ε.Ο.Κ. κινδυνεύει να καταργηθεί, με απόφαση 
δεσμευτική για όλες τις χώρες-μέλη της; Είναι μήπως τα ελεύθερα ταξιδια στο 
Παρισι χωρίς έλεγχο που μας προπαγάνδισε εδώ και ο συνάδελφος Ιεροδιακόνου, ο 
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οποlος όμως παρέλειψε να επεκταθεl στο ότι θα ισχUει και η ελεύθερη αντίστροφη 

δ'ιαχlνηση εμπορευμάτων, χεφαλαlων και ανθρώπων; Ότι η μ~κρή οικονομία μας 
και η μικρή έκτασή μας Βε θα ε(ναι καθόλου aύσκολο να αγοραστε( από το ξένο 

κεφάλαιο και να χατοιχηθεl από περισσότερους πολίτες της Ε.Ο.Κ. από ό,τι ο 

πληθυσμός μας και ότι δ'ε θα μπορούμε να σταματήσουμε κανένα Γιαμάνι, αν 
μποόμε στην Ε.Ο.Κ.; 

Τελειώνοντας όμως με τις απόψεις Διγκλη και ΑΔΗΣΟΚ, οι οποίες σε 

πολλά σημεία γρονθοχοπιούνται μεταξύ τους, θέλω να δ'ηλώσω ότι για μας δ'εν 

αποτελούν ούτε στροφή ούτε έκπληξη, όπως συνιστούν για τα άλλα ίσως 

κόμματα. Για μας συνιστούν την αληθινή αποκ&λυψη Διγκλη και μερικών &λλων, 

οι οποlοι για χρόνια τώρα, ακόμα και πριν τις αλλαγές στην Ανατολική Ευρώπη, 
είχαν αυτές τις σκέψεις και προσπαθούσαν να παρασύρουν και το ΑΚΕΛ σ' αυτή 

την πολιτική παρέκκλιση. 

Πριν κατέλθω από το βήμα, θέλω επ(σης να απαντήσω και σε ένα άλλο 

ερώτημα που έθεσε ο συνάδ'ελφος Ιεροδ'ιακόνου 1 ο οποίος ρώτησε αν μεινουμε έξω 
από την Ε.Ο.Κ., την Ε.Ο.Κ. των 320 εκατομμυρ(ων, ποό θα πουλούμε τα 
γεωργικ& μας προϊόντα. Εγώ θα του αντιστρέφω όμως το ερώτημα με τα εξής: 

Σήμερα και χθες πού πουλούσαμε τα προϊόντα μας; Γιατί να εγκλωβιστούμε στην 

αγορ& της Ε.Ο.Κ. των 320 εκατομμυρ(ων, την κορεσμένη αγορ& για πολλ& 
προϊόντα μας 1 και να χάσουμε την παγκόσμια αγορά των δ'ισεκατομμυρίων; 

Δεν ε(ναι άραγε καλύτερη μια εμπορική συμφωνια με την Ε.Ο.Κ., η οποία θα 

μας επιτρέπει και τΌ ελεύθερο εμπόριο με όλες τις άλλες χώρες του κόσμου; 

Εμείς πιστεύουμε ότι αυτό επιτάσσει το συμφέρον της Κύπρου και όχι την 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ. που θα σημάνει την πολιτική, οικονομική και κοινωνική 

ποδ'ηγέτηση του λαού μας. Ας μην ξεχνούμε ότι οι οικονομικοί δ'εσμοι, η 
οικονομική εξάρτηση, αναπόφευκτα θα φέρουν και την πολιτική εξάρτηση. 

Τελειώνοντας θεωρώ σκόπιμο να υπογραμμίσω ότι θεωρούμε την απαίτηση 
για αίτηση και πολύ περισσότερο για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. αδ'ικαιολόγητη και 
λανθασμένη ενέργεια 1 η οποία θέτει τους ταξικούς και ιδ'εολογικούς στόχους της 
αστικής τάξης μπροστά από τις συνθήκες που δ'ιανύουμε και πάνω από το το 

εθνικό συμφέρον του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου έχει το λόγο. 

Ε. Εϊ'ΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε και κύριοι συνάδ'ελφοι, 

Εκείνο που πρέπει να ενδ'ιαφέρει, ως ουσιώδ'ες μέρος της παρούσας συζή

τησης, είναι η απάντηση στο ερώτημα: Γιατι η κυβέρνηση Βασιλείου κωλυσιεργεί 
να υποβάλει α(τηση για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα; 

Γιατ( Βε συμμορφώνεται με το ψήφισμα της συντριπτικής πλειοψηφίας των 

μελών της Βουλής, που εκφράζει σε συντριπτικό βαθμό και ποσοστό τη λαϊκή 
θέληση, προτιμώντας να τηρεί έτσι θέση αντιπαράθεσης προς το λαό; 

Γιατ( Βε Βέχθηκε τις προτροπές της ελληνικής κυβέρνησης για &μεση υποβολή 
α(τησης, όταν η Ελλ&Βα ε(χε την προε8ρ(α της ΕΟΚ και συμβούλευε δημόσια και 

έντονα την υποβολή της α(τησης; 

Η απάντηση δ'υστυχώς δ'εν είναι δ'ύσκολη: Είναι απάντηση δ'εδ'ομένη. Τούτο 
δ'εν το ήθελε απλούστατα, δ'εν το θέλει η Τουρκία. Και αυτό, μέσω της κ. 
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Μάργκαρετ Θάτσερ, διαβιβάστηκε στον Πρόεδρο Βασιλείου ο οποlος και υπά

κουσε στη δοθείσα σ 
1 
αυτόν εντολή και με τον τρόπο αυτό που λέγω. 

Έτσι και της συμβουλής της Ελλά3ας και της λαϊκής θιίλησης υπερίσχυσε η 

τουρκική επιθυμία, κατόπιν πιέσεως της συμμάχου της Τουρκίας Πρωθυπουργού 

της Αγγλίας. Αυτό είναι που πρέπει να μας προβληματίζει και τίποτε άλλο. Τι 

είναι εκείνο που κάμvει τους Τοόρκους να χρησιμοποιούν όλα τα στη διάθεσή τους 
πιεστικά σε βάρος μας μέσα, για να μην υποβάλουμε αυτή την αίτηση; Ασφαλώς 

τούτο και μόνο εξυπηρετει τα τουρκικά συμφέροντα. 

Αυτό το επισημάναμε σε προηγοόμενες της σημερινής συνεδριάσεις του 

Σώματος, όταν το σοβαρό αυτό θιίμα ξανασυζητήθηκε. Τ 6τε όμως επικρατούσε η 

αφελής σκιίψη και η ψευ3αίσθηση ότι, με την υποταγή και αυτή τη φορά στην 
τούρκικη επιθυμία, θα εξευμεvίζετο η Τουρκία και θα συμβούλευε τον Ντενκτάς 
να επιδείξει διαλλακτικότητα στις προγραμματισμένες τότε συνομιλίες της Νέας 
Υόρκης. Επικρατούσε ακόμα η σκtψη ότι η υπακοή στην εντολή της κ. Θάτσερ θα 

είχε ως αποτέλεσμα ότι αυτή θα πίεζε ή έστω θα έπειθε την Τουρκία να επιδείξει 

διαλλακτικότητα στις συνομιλιες αυτές. Για να πάμε στη Νέα Υόρκη και όχι μόνο 
να μη δούμε μια κάποια μεταβολή της τούρκικης αδιαλλαξ(ας, αλλά αντίθετα 
σκλήρυνση στις θέσεις της με τη νέα αξίωσή της αυτή τη φορά για αναγνώριση 

ξεχωριστού δικαιώματος αυτοδιάθεσης για τους Τούρκους επο(κους και τους 

Τοόρκους σφετεριστές των περιουσιών μας στις κατεχόμενες περιοχές της 

3ύστυχης μας πατρί3ας. 

Αλλά και τι δεν κάναμε για να εξευμεν(σουμε την Τουρκία, για να πετύχουν 

οι περίφημες και περιλάλητες αυτιίς συνομιλίες! 

Εγκαταλείψαμε κάθε προσφυγή στους 3ιεθνείς οργανισμούς. Στη 3ιάσκεψη 

των Υπουργών Εξωτερικών των Αδεσμεύτων, που έγινε στη Λευκωσια, δεν 
τολμήσαμε να κατονομάσουμε την Τουρκία ως την κατοχική δύναμη των εδαφών 
μας. Δεχθήκαμε να υποστείλουμε ακ6μα και τη σημαία της Κυπριακής Δημο
κρατ(ας, προκειμένου να συναντηθοόμε με τον Ντενκτάς. Ματαιώσαμε ακόμα και 

3ιεθνείς επισκέψεις για να μην τον 3υσαρεστήσουμε. 

Γιατ( το υπόβαθρο της πολιτικής μας ήταν, προς Θεού, ευγένεια στον 

κατακτητή, μην τον θυμώσουμε και ματαιώσουμε τη λύση του κυπριακού 
προβλήματος 1 

Και συμμορφωνόμαστε προς τις συμβουλιίς του 3ρομολογίου Λον3ίνου-Ν έας 

Υόρκης, γιατί η συμμόρφωση σ' αυτές τις 3ιαταγιίς θα είχε ως συνtπεια 3ήθεν την 

άσκηση πιέσεων και την επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

Για να φθάσουμε στις περιλάλητες συνομιλίες που κατέρρευσαν σε δύο μέρες 

και μαζί κατέρρευσε και η εξωτερική πολιτική του Προέδρου Βασιλείου για την 
προώθηση του εθνικού μας θέματος. Ενώ παράλληλα θριάμβευσε για μια ακόμα 

φορά η τούρκικη πολιτική σε βάρος μας. 

Η πολιτική ευθύνη της αποτυχίας είναι συντριπτική για την κυβιίρνηση. Είναι 
όμως πολιτική ευθύνη που οφείλεται σε εσφαλμένες εκτιμήσεις, κακούς ή μη 
ορθολογιστικούς υπολογισμούς, αφέλεια, αποτυχία, που οφείλεται σε έλλειψη 
διορατικότητας, σε υπεραπλουστεύσεις σοβαρών θεμάτων~ σε άγνοια στοιχειωδών 
θεμάτων διεθνούς πολιτικής και πρακτικής. 

Αυτά-τα δεδομένα δημιουργούν ένα, έστω ισχνό άλλοθι, για την κυβέρνηση 

λόγω της απειρίας της. Και θα πρέπει να την έχουν προσγειώσει στη γη των 

πραγματικοτήτων. 
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Περαιτέρω όμως συνέχιση της πορείας αυτής μετατρέπει τη βαριά πολιτική 

της ευθύνη σε ευθύνη έναντι του έθνους, για την οποία Οε χωρεί ούτε επιείκεια 

ούτε οποιαΟήποτε Οικαιολογία. Γιατl θα πρέπει να γίνουν αντιληπτά τα εξής 
Οιαυγέστατα: 

( α) Ότι καμιά πίεση Οεν ασκ#'Jηκε οότε πρόκειται να ασκηθεl στην 
Τουρκlα, για να μεταβάλει την πολιτική της, ούτε από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες ούτε από την Αγγλία της Μάργκαρετ Θάτσερ. Χωρlς 

περιστροφές αυτά 8ηλώθηκαν στην Αμερική και τίποτε 8εν έχει γίνει 
προς την κατεύθυνση αυτή εκ μέρους της Αγγλίας. 

(β) Η υποταγή και συμμόρφωση προς τις υπαγορεύσεις του κατακτητή 

από το θύμα του, τον κατακτημένο, Οε:ν α(ρει, Οε μεταβάλλει την 

κατοχή, αλλά ε:Οραιώνει την κατοχή. 

(γ) Κανένας 8ε σπεύ8ει να βοηθήσει ένα λαό ή ένα κράτος, αν ο λαός ή το 

κράτος έχουν εγκαταλείψει κάθε μορφής αγώνα. Συμμαχίες εκ8ηλώ

νονται εκεί που υπάρχει μάχη, έστω και πολιτική μάχη. 

(8) Αν εμείς συντηρούμε το 8ιαχωρισμό, αν εμείς με την πολιτική μας 

Οημιουργοόμε τις προϋποθέσεις γι·α την ανενόχλητη Οιχοτόμηση και 

κατοχή της πατρίΟας μας, θα ήταν αστεία η σκέψη ότι κάποιο ή 
κάποια άλλα κράτη θα έλθουν να Οιώξουν τον κατακτητή από τα εΟάφη 
μας. 

(ε) Πρέπει όμως να γίνει σαφές και κατανοητό ότι εκεινη που συντέλεσε 
στη 8ημιουργία του κυπριακού προβλήματος ήταν η Αμερική κατά 
πρώτο λόγο, όπως έχει και σαφώς αποκαλυφθεl μετά τη Οημοσlευση 

των απομνημονευμάτων του πρώην Υπουργού Εξωτερικών της Σοβιε

τικής Ένωσης κ. Γκρομίκο. Στην αποκαλυπτική του συνομιλία με τον 

Κίσιντζερ λίγο πριν το πραξικόπημα και την εισβολή, αυτός απερl
φραστα Οήλωνε: ότι η αμερικάνικη πολιτική στο Κυπριακό ήταν η 
8ημιουργία 8ύο ξεχωριστών κρατών. 

Συντελεστής στη Οημιουργία, αλλά και τη Οιατήρηση των τε:τε:λε:
σμένων, είναι και η Αγγλία, η εγγυήτρια 8ύναμη που είχε και τα μέσα 

και τις Ουνατότητε:ς να προστατεύσει την κυπριακή ανεξαρτησία, αλλά 

Οεν έκαμε τίποτε:. 

Η μόνη ουσιαστική 8ιέξο8ός μας είναι η σαφής και με όλες τις 8υνάμεις μας 

στροφή προς την Ευρώπη και τον πλατό Οιε:θνή παράγοντα, έξω από τα 

ασφυκτικά πλαlσια του αγγλοαμε:ρικάνικου χώρου με το Λέτσκυ και τη Θάτσερ. 

Οι ουσιαστικές μας ελπιΟε:ς για κάτι το θετικό βρίσκονται μέσα στην 

Ευρώπη, ιΟίως μετά τις πρόσφατες κοσμογονικές εξελίξεις, γιατί η Ευρώπη ε:!ναι 

η ανερχόμενη υπερΟύναμη. Και εμε:lς είμαστε: αναπόσπαστο μέρος του ευρωπαϊκού 

πολιτιστικού, εθνολογικού, γεωγραφικού και πολιτικοοικονομικού χώρου, ενώ η 
Τουρκία Οε:ν είναι και Οεν πρόκειται ποτέ της να είναι μέλος αυτού του χώρου. 

Ας σπεύσουμε όσο είναι καιρός να ενταχθούμε: στον ευρωπαϊκό χώρο για τη 

Οική μας προστασία εναντίον του τουρκοϊσλαμικού επεκτατισμού. Αυτή τη 

συμμαχία είναι που πρέπει να ε:πιΟιώξουμε και όχι τις Οήθε:ν πιέσεις της 

Αμερικής. Γιατί η Αμερική έχει κάθε συμφέρον να ενισχυθεί η Τουρκία, για τη 
Οημιουργία των αντίρροπων Ουνάμεων εναντίον της ανερχόμενης ευρωπαϊκής 

ισχύος, και Οε:ν πρόκειται ποτέ να πιέσει ή να Ουσαρε:στήσε:ι την Τουρκία. 
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Η αιτηση της ένταξης και μόνο 1 δημιουργεί ή επεκτείνει το ευρωπαϊκό 
ενδιαφέρον για τις τ&y_ες μας, ανεξάρτητα από το πότε αυτό θα επιτευχθεί. Φέρνει 
ουσιαστικά την Ευρώπη μέσα στο δικό μας χώρο, σε όλη τη διάρκεια των 
διαπραγματεύσεων. Φέρνει την Ευρώπη σε επαφή με το πρόβλημά μας με την 
ουσία του θέματός μας, και απομακρύνει ή δυσχεpαlνει την επιβουλή ~ οποία 
καιροφυλαχτεί για την πλήρη καταστροφή μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε3ρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ευσταθίου ο Προεδρεύων της Βουλής 
κ. Γ. Λαδάς επέστρεψε στην αίθουσα και κατέλαβε την έδρα, ενώ ο χ. Χρίστου 
κατήλθε στη θtση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο χ. Χρισ:τοφίδης είναι ο επόμενος ομιλητής. Και ο κ. Παπαπέτρου 0 
μεθεπόμενος. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Την πορεία της Κύπρου προς την Ευρώπη την επιβάλλει και η ιστορία και η 
γεωγραΎια. Τ~ν επιβάλ1λει ~αι η λογική και η σύνεση. Και είναι χρέος της 
πολιτικης ηγ;σιας να παρει ολα τα αναγκαία μέτρα και να προβεl σε όλες τις 
αναγκαίες ενεργειες, για να πραγματώσει το σκοπό αυτό, για να εξασφαλlσει μια 
θέση για την Κύπρο μέσα στην Ευρώπη, στην οπο(α φύσει και θέσει ανήκει. 
, Η πολιτική μας ηγεσί~, στη συντριπτική της πλειοψηφία, έχει αξιώσει την 
αμεση υποβολή αίτησης για ενταξη στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα. 

Η Βουλfι των Αντιπροσ~πων, εδώ και δεκαετίες, με τη συντριπτική της 
πλειοψηφία, ψήφισε νόμους που οριοθέτησαν την ευρωπαϊκή μας πορεlα και 
επανειλημμένα η Βουλή εισηγήθηκε, και με ψηφίσματά της αξίωσε, την ,άμεση 

υποβολ-,\ αίτησης ένταξής μας στην Ευρώπη. Στη σταθερ-,\ θtση της Βουλής και 

της συντριπτικής πλειοψηφlας του πολιτικού μας κόσμου για άμεση υποβολή 

αίτησης για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, αντιπαρατάσσεται αρνητικά η 
Εκτελεστική Εξουσία, η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, με την 
εγκληματική τους αμέλεια να υποβάλουν αίτηση για ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το συμφέρον της Κύπρου και του λαού μας επιβάλλει άμεση υποβολή α(τησης 

για ένταξη. Η Κύπρος μπορεί και δικαιούται και δικαιολογείται να προσβλέπει 

προς την Ευρώπη για δικαιοσύνη στην Κύπρο. lπάρχουν πληροφορίες ότι το 

Εθνικό μας Συμβούλιο θα συζητήσει, κατά την προσεχή του συνεδρία, το θέμα 

υποβολής αίτησης για tνταξη. Ο λαός μας, με α3ιαμφισβήτητη πλειοψηφία, 

απαιτεί σεβασμό της αξίωσής του για ευρωπαϊκή πορεία. Και αν η Αγγλία μας 

συμβουλεύει να μην υποβάλουμε αίτηση, είναι και τούτο ένας ακόμα σοβαρός 

λόγος να υποβάλουμε αμέσως την αίτησή μας για ένταξη στην Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα. Γιατί αυτό απαιτεί το συμφέρον της Κύπρου και του λαού μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Θα μιλήσετε, κύριε Πουμπουρή, μετά τον κ. Παπαπέτρου; 
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Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι σuvά8ελφοι, 

Στην περασμένη σuvε8ρ(α της Βουλής εσείς, μιλώντας για την ημέρα του 

περιβάλλοντος, αναφέρατε ότι ο Μιχαήλ Γχορμπατσώφ κήρυξε το τέλος του 

ψυχροό πολέμου υπό τα χειροκροτήματα του Bush. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, το εlπα, κύριε Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Ειλικρινά 8ιεpωτώμαι, κύριε Πρόε8ρε, πόσο ανόητος θα ένιωθε σ' αυτή την 
α(θουσα ο Μιχαήλ Γχορμπατσώφ, αχούοντας τον χ. Λάκη Θεο8ούλου. Γιατί 

πραγματικά πίσω από τις λέξεις και τον ενθουσιασμό του συνα8έλφου 8εν 

'β ι 'λλ • • • θ' ό • • αποχpυ εται τ ποτε α ο, παpα μια ωμη, στυyνη τοπο ετηση τι σ αuτο τον 

κόσμο τίποτε 8εν άλλαξε. Ότι αυτός ο κόσμος παραμένει ταμπουρωμένος σε 8uo 
στpατόπε8α, το ιμπεριαλιστικό και το σοσιαλιστικό. Ότι η μια πλευρά είναι η 

φωλιά των λύκων και η άλλη πλευρά εlναι η κοιλά8α των αγγέλων! 

Εlπε ο κ. Θεο8ούλου -και σ' αυτό το σημείο εlμαι υποχρεωμένος, εlναι το 

μόνο σημείο στο οποίο θα 8ανειστώ κάτι απ' αυτόν- είπε ότι 8εν προκάλεσε 

έκπληξη στο ΑΚΕΛ η τοποθέτηση του συνά8ελφου Διγκλη εκ μέρους του 

ΑΔΗΣΟΚ. Ομολογώ ότι θα 8ανειστώ αυτή τη φράση, γιατ( τη βρ(σκω 

επιτυχημl:νη. Διότι και για μας του ΑΔΗΣΟΚ η σημερινή τοποθέτηση του 

συνά8ελφου Θεο8ούλου 8εν αποτέλεσε καμιά έκπληξη. Αποτέλεσε απλώς τα 

αποκαλυπτήρια για πολλοστή φορά αυτών οι οποlοι κόπτονται ότι συλλαμβάνουν 

τα μηνύματα του Μιχαήλ Γκορμπατσώφ. Ότι περπατούν στο 8ρόμο της 

περεστρόικα και της νέας σκέψης. Αυτών οι οποlοι προσπαθούν να εξαπατήσουν 

το λαό ότι άλλαξαν πραγματικά τοποθέτηση, ότι εκείνη η εισήγηση την οποία 

έκαμναν στο λαό για 8εκαετίες ολόκληρες αναφορικά με το τι εισηγούμαστε, ποιο 
μοντέλο εισηγούμαστε στο λαό για σοσιαλισμό, άλλαξε και τώρα εισηγούνται 
κάτι άλλο. Εμείς επανειλημμένα είπαμε ότι πίσω απ' αυτές τις ωρα(ες λέξεις 

των εκπροσώπων του ΑΚΕΛ κρύβεται μόνο η προσπάθεια αποπροσανατολισμού 

του λαού και ότι οι πράξεις και οι ενέργειες και οι τοποθετήσεις της ηγεσίας 

αυτού του κόμματος 8υστυχώς παραμένουν εγκλωβισμένες σε άλλες εποχές και ότι 
η ηγεσlα αυτού του κόμματος α8υνατεί να συλλάβει τα μηνύματα και την 
κοσμογον(α της σημερινής εποχής. 

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια ο κ. Θεο8ούλου μας εlπε ότι το Κοινό Ευρωπαϊκό 
Σπίτι, το οποίο οραματίζεται ο Γκορμπατσώφ, εlναι το καινούργιο κοστούμι, για 
να προχωρήσει στη συνέχεια να μας υποβάλει το ερώτημα: (<Ποιες αλλαγές 

σημειώθηκαν στην Ε.Ο.Κ.;» Πραγματικά για τον κ. Θεο8ούλου τ!ποτε 8εν έχει 

αλλάξει σ 1 αυτό τον κόσμο. Για τον κ. Θεο8ούλου πατήθηκε ένα κουμπί και από 

την εποχή του ψυχροό πολέμου μπήκαμε στην εποχή της όφεσης. Για τον 
κ. Θεο8ούλου ξαφνικά, μαγικά ανε8ύθη η νέα σκέψη στις 8ιεθνεlς σχέσεις. Και 
μέσα σ' αυτά τα πλαlσια βεβα(ως ήταν εντελώς φυσιολογικό να αμφισβητήσει ο 
κ. Θεο8ούλου ότι «τα πάντα ρεο> και στην πολιτική και στην κοινωνική ανέλιξη 
και στην οικονομική και στην ι8εολογική. Και εlναι εντελώς φυσιολογικό να 

ισχυρίζεται ο κ. Θεο8ούλου κάτι τέτοιο! Διότι όλες του οι τοποθετήσεις 
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χοιροικτηρίζοντοιι από το στοιχείο της στοιτικ6τητοις. Χοιροικτηρίζοντοιι από τον 

εγκλωβισμό στην εποχή του ψυχρού πολέμου. Και βεβα(ως ο κ. Θεοδούλου 

προσπάθησε αυτές τις -δε θα διστάσω να το πω- δογματικές και αμετακίνητες 

τοποθετήσεις του, που θυμίζουν άλλες εποχές, να τις ωραιοποιήσει και με ολίγην 
προεκλογική προπαγάνδα! Το πρώτο είναι. ότι δε γυρίζει η γλώσσα του να 

αναφερθεί στο ΑΔΗΣΟΚ σαν κόμμα. «Προσπαθείτε νοι κάμετε κόμμα». Βεβαίως 

σε κάποιο στάδιο μπορεί να ζητήσουμε και άδεια από τον κ. Θεοδούλου. Κι αν 

μας τη δώσει, θα ολοκληρώσουμε την προσπάθειά μας και θα κάνουμε κόμμα. 

Όμως υπάρχει και κάτι άλλο: Προσπαθεί ο κ. Θεοδούλου να αποπροσανα

τολίσει το λαό και να μιλήσει για το ότι μας χειροκρότησαν τα αστικά κόμματα 
και ιδιαίτερα ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Πρώτα-πρώτα, εγώ από το Δημο
κρατικό Συναγερμό δεν άκουσα ούτε κανένα χειροκρότημα οότε κανένα έπαινο σ' 
αυτή ~.ην αίθουσα. Και διερωτώμαι πού ανακάλυψε ο χ. Θεοδούλου αυτά. τα 
χειροκροτήματα. Ο μόνος ο οπο(ος πράγματι επαίνεσε τις τοποθετήσεις του 

ΑΔΗΣΟΚ ήταν ο κ. Πέτρος Στυλιανού. Γιατί δε μας μίλησε γιοι τοι χειρο

κροτήματα του ΔΗ.ΚΟ. ο κ. Θεοδούλου και μας είπε για τα χειροκροτήματα του 
ΔημοκριΧ.τιχού Συναγερμού, που δεν υπήρξαν; Χειροκροτήματα του Δημοκρατικού 
Κόμματος υπήρξαν, διά. στόματος χ. Πέτρου Στυλιανού. Όμως, δεν είναι εδώ 
που τοποθετείται το θέμα. Το θέμα είναι ότι το θέμα της υποβολής αίτησης για 

ένταξη στην Ε.0.Κ. αποτελεί, χόριε Θεοδούλου, σχεδόν παλλαϊκό αίτημα σήμερα. 

Δ ' ,.J. λ 1 ~/ , ό θ' ' ' οχιμαστε να μετγ,1σετε την εκ ογιχη σας ουναμη σ αυτ το εμα μ ενα 

δημοψήφισμα. Και όταν μιλάτε γιοι χειροκροτήματα γιοι την τοποθέτησή μας από 

τα αστικά. κόμματα, γιατί δε λέτε και για τα χειροκροτήματα που ενδεχομένως 

θοι απευθύνει προς εμάς ο κ. Βασιλείου, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο οποίος 

είναι ένθερμος υποστηριχτής της πολιτικής προσανατολισμού προς την Ευρώπη 
και υποβολής αίτησης προς την Ε.Ο.Κ. Η πολιτική ασφαλώς είναι μια τέχνη, 
αλλά. η επtλεχτική πολιτική δε στηρίζεται σε σωστά. θεμέλια και σ(γουρα δεν 
μπορεί να σας δώσει καρπούς. 

Όμως, πέ.ρα από τις τοποθετήσεις στην Ε.Ο.Κ. επιχείρησε ο αγορητής του 

ΑΚΕΛ νοι λοισπολοyήσει ενάντιοι στο ΑΔΗΣΟΚ. Έφτασε στο σημείο νοι μας λέει 
ότι θοι υποστηρίξουμε και ένταξη στο ΝΑ ΤΟΙ Πέραν του ότι το επιχείρημα είναι 

αυθαίρετο, θα ήθελα να καταγγείλω και στον κυπριακό λαό ότι είναι επιχείρημα 

εκ του πονηρού. Η τοποθέτηση του ΑΚΕΛ πριν αρκετά. χρόνια ενάντια στην 
υποβολή αίτησης για· ένταξη στην Ε.Ο.Κ., ενάντια στον ευρωπαϊκό προσανα
τολισμό, ήταν τοποθετημένη πάνω στα δεδομένα της εποχής εκείνης. Σ / έναν 
κόσμο και ιδιαίτερα σε μια Ευρώπη διαχωρισμένη σε μπλοκ, με το δάχτυλο στη 

σκανδάλη, όπως χαρακτηριστικά είπε ο συνάδελφος Φ&ντης. Σήμερα υπάρχει αυτή 
η κατάσταση; Σήμερα η κατάσταση είναι εντελώς διαφορετική. Και πιστεύω ότι 
εθελοτυφλούμε, αν παραμένουμε εγκλωβισμένοι σε δεδομένα και συνθήκες άλλων 

εποχών. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι δεν ήταν, ούτε υπήρξε, 
πρόθεση του ΑΔΗΣΟΚ νοι οιντιποιροιτοιχθεί και νοι συγκρουστεί με το ΑΚΕΛ σ' 
αυτό το θέμα. Παρόλον ότι το εκφραστικό όργανο αυτοό του κόμματος όχι μόνο 

επιχειρηματολόγησε εναντίον μας γι 1 αυτό το θέμα -και είναι απόλυτο δικαίωμά. 

του-αλλά μας έκαμε επιθέσεις και μας λασπολόγησε γι / αυτό το θέμα και για τις 
τοποθετήσεις μας. Παρόλα αυτά., αποφύγαμε τη σύγκρουση και την αντιπαράθεση 
μέσοι στη Βουλή. Αυτή την αντιπαράθεση την επέλεξε το ΑΚΕΛ. Επέλεξαν το 
δρόμο της κατά. μέτωπον επίθεσης ενάντια στο ΑΔΗΣΟΚ. Και οι λόγοι για κάτι 
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τέτοιο είναι ευκρινείς και κατανοητοί στο λαό. Πλην όμως, έστω και χωρίς την 

άΒεια του χ. Θε0Βούλου 1 το ΑΔΗΣΟΚ είναι κόμμα χαι προχωρεί. 
Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

ΟυΒε!ς φθόνος για το ΑΔΗΣΟΚ, για τις Βουλειtς του, για τα προβλ-Ιjματά 

του, για τους πονοκεφάλους του. Δεν ασχολούμαστε με το ΑΔΗΣΟΚ. Ασχολού

μαστε με τα προβλήματα του κυπριακού λαού, γι 1 αυτό είναι πολύ εκπληκτικό 

ότι μερικοί συνάaελφοι, σε μια προσπάθειά τους να μετατοπιστούν από προηγού

μενες θέσεις τους, επιστρατεύουν κιόλας το μαρξισμό, φροντίζουν να εστιάσουν 

και να καλύψουν το κατρακύλισμά τους με θεωρητικές θέσεις και με ωραιολόγια. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρ6εΒρε 1 για ποιο κατρακύλισμά μας μιλά ο χ. Πουμποuρής; Αν είναι 
Βιευκρίνιση για τοποθετ-Ιjσεις που χάναμε, να είναι συγκεκριμένος. Διαφορετικά 

6μως Βε Οικαιούται να μας βρίζει και παρακαλώ την έΒρα να μας προστατεύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου, ο κ. Πουμπουρής Οε Βιέκοψε κανένα, 6ταν μιλούσε. Ο 

κ. Πουμπουρής βέβαια χρησιμοποίησε μια ισχυράν λtξη. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Υβριστική, κόριε Πρ6ε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, Βεν είναι υβριστική, αλλά είναι μια ισχυρά λέξη. Και πρέπει να 

αποφεύγονται αυτές οι ισχυρές λέξεις και προπαντός οι συζητήσεις σε προσωπικό 

τόνο. Αλλά οι συζητήσεις αυτές σε προσωπικό τ6νο Οε γίνονται μόνο από τον 

κ. Πουμπουρή. Γίνονται από πολλούς συνάΟελφους και είναι ένα πράγμα το οποίο 

θα ήθελα να υποΒε!ξω. Αν θtλουμε μάλιστα να μιλοόμε με ειλικρ!νεια, ο 

κ. Πουμπουρής είναι ο τελευταίος από εκείνους που θίγουν και μιλούν σε τόνο 

προσβλητικό εναντίον σuναΒέλφων. 

Λοιπ6ν, παρακαλώ, κύριε Πουμπουρή, αποφύγετε περισσότερο ισχυρές λέξεις, 

ούτως ώστε να μη Βημιουργούνται παρεξηγήσεις. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Αυτό θα tλεγα, ότι εγώ χρησιμοποιώ επιχειρήματα. Και την άποψη μου για 
μετατόπιση από μια θέση σε άλλη την εξέφρασα με το χαρακτηρισμό κατρα
κύλισμα, πράγμα που λέγεται όχι μόνο εΟώ, αλλά και σε άλλα επ!πεΒα. Κατά 

' ι 'λλ r r ' ι , συνεπε α α οι ειναι εκεινοι που πρεπει να σκεφτουν για τους χαρακτηρισμους 

τους. 
1 

Αλλοι εlναι εκείνοι που πρέπει να προσέχουν τη γλώσσα τους. Εγώ, 
επαναλαμβάνω, μιλώ με επιχειρήματα. Συνεχ!ζω λοιπόν. 

Ε!ναι λυπηρό, γιατ( φροντ!ζουν μερικο( να συγκαλόψουν αυτή τη μετατόπισή 
τους με θεωρητικό περ(βλημα και ε(ναι Βυο φορtς λυπηρό, γιατ( στην αΒυναμ!α 
τους να πεlσουν το λαό για τη μετατόπισή τους επιστρατεύουν τα χιλιοειπωμένα 
περί Οογματισμού και αποστέωσης. Αυτά τα πράγματα Οιανθίζουν και την ομιλία 
του συνάΟελφου Φάντη και την ομιλία του συνάΟελφου Παπαπέτρου και άλλων 
συναΒέλφων. Και λυπούμαι γι 1 αυτό το πράγμα. 

ΣυνάΟελφοι, εΟώ υπάρχουν γεγονότα. Ναι, έχουν αλλάξει οι συνθήκες στη 
Σοβιετική Ένωση και στις άλλες χώρες της Ανατολικής Ευρώπης. Συντελούνται 
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αλλαγές. Ρωτώ όμως: Υπήρξαν ουσιαστικές αλλαγές στις χώρες του ΝΑΤΟ, στις 
χώρες της ΕΟΚ; Διότι μη μου πείτε ότι οι χώρες, και μιλώ για τις κυριότερες 

χώρες, της ΕΟΚ μαζf με τις Ηνωμένες Πολιτεfες δεν είναι οι κυριότερες χώρες 

του ΝΑ ΤΟ. Είναι οι κυριότερες χώρες του ΝΑΤΟ οι κυριότερες χώρες της ΕΟΚ. 

Κατά συνέπεια ούτε οι χώρ-ες του ΝΑΤΟ έχουν αλλάξει τη στάση τους πάνω στην 
ουσία του Κυπριακού ούτε οι χώρες της ΕΟΚ οι κυριότερες έχουν αλλάξει αυτή 
τη στάση. Την προηγούμενη Πέμπτη, κύριε Πρόεδρε, όταν μίλησα εδώ, ανέφερα 
συγκεκριμένα επιχειρήματα και στοιχεία για τη στάση των κυριότερων χωρών της 

ΕΟΚ απέναντι στο πολιτικό μας πρόβλημα. Εκτιμησα ότι υπάρχει μια σαφής 

τοποθέτηση της ΕΟΚ για το θέμα των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο. 
Αλλά υπογράμμισα ταυτόχρονα 6τι πάνω στην ουσ(α του Κυπριακού, πάνω στο 
θέμα του τερματισμού της κατοχής, της αποχώρησης των χα-τοχιχών δυνάμεων δεν 

παρατηρήθηκε τέτοια αλλαγή. 

Κατά συνέπεια ε(ναι σοβαρότα-το λάθος αυτ6 που διαπράττουν οι συνάδελφοι, 
όταν συγχύζουν τους ευσεβεις τους πόθους και τις επιθυμ(ες τους, εχλαμβάνοντάς 

τους ως αντικειμενική πραγματιχ6τητα. Λέχθηκε 6τι εχε(νο που πρέπει να μας 

ενδιαφέρει ειναι η πολιτική πτυχή του προβλήματος και 6χι η οικονομική. Η 
οικονομική υποτάσσεται στην πολιτική πτυχή του προβλήματος. Ποιο συμπέ
ρασμα πρέπει να βγάλουμε απ 1 αυτή την τοποθέτηση που έχει κάμει ο 

συνάδελφος Φάντης; Το συμπέρασμα που πρέπει να βγάλουμε είναι ότι, χάνοντας 

την αίτηση για ένταξη στην ΕΟΚ και εντασσόμενοι στην ΕΟΚ, θα έχουμε αλλαγή 
-της στάσης των κυριότερων χωρών της ΕΟΚ πάνω στο Κυπριακό. Είναι αυτό το 
ν6ημα, αυτό το συμπέρασμα που μπορεl να βγάλει ένας. 

Λυπούμαι, συνάδελφοι, να παρατηρήσω -και το ανέφερα και την προηγούμενη 
φορά- ότι η Κύπρος για 20 σχεδόν χρόνια έχει ισχυρούς, ισχυρότατους δεσμούς με 
την ΕΟΚ, αλλά τέτοια αλλαγή δεν έχει παρατηρηθεί. Και λυπούμαι να παρα

τηρήσω ότι απ' αυτό το βήμα επικρίθηκε και σήμερα η Αγγλία, που είναι ένας 

από τους κύριους στυλοβάτες της ΕΟΚ. Επικρίθηκε ως εχθρική προς την Κύπρο, 

προς την υπόθεσή της. Και άλλες φορές απ' αυτό το βήμα αναφέρθηκε ότι και οι 

άλλες χ ώρες της ΕΟΚ, οι κυριότερες χώρες, δεν εlναι υποστηριχτές της ουσίας του 
Κυπριακού, δηλαδή της αποχώρησης των ξένων στρατευμάτων: Δυτική Γερμανlα, 

Βέλγιο, Ολλανδία. 

Ποιοι είναι λοιπόν που συναποτελούν την ΕΟΚ, έτσι που να βλέπουμε ότι, 

όταν θα χάνουμε την αίτηση, θα έχουμε αλλαγή προς το καλύτερο και θα κινηθούν 
οι μοχλοί πίεσης πάνω στην Τουρκία; Εγώ δε βλέπω τέτοιες ουσιαστικές αλλαγές. 

Μακάρι να τις χάνουν. Γιατ( όμως δε μας ενδιαφέρει η οικονομική πτυχή του 

προβλήματος; Γιατί πρέπει να την παραγνωρίζουμε; Εμείς εξετάζουμε ενιαία και 

την πολιτική και την οικονομική πτυχή του προβλήματος και λέμε: Ποιες θα είναι 

οι συνέπειες από το ότι αυτή τη στιγμή στις χώρες της ΕΟΚ υπάρχει μια ανεργία 

-του επιπέδου του 11 %; Τι θα γlνει, όταν μερικές δεκάδες χιλιάδες αυτών των 
ανέργων κινούνται ελεύθερα, διακινούνται, εγχαθlστανται και απασχολούνται στην 

Κύπρο; Ποιες θα είναι οι συνέπειες για τις κατακτήσεις των εργαζομένων της 

Κύπρου; Είναι ερωτήματα που πρέπει να μας ενδιαφέρουν και ε(ναι ερωτήματα 

που πρέπει να τα απαντήσουμε. 

Είναι, επαναλαμβάνω, γι 1 αυτούς τους λόγους που εμεlς τασσόμαστε ενάντια 

στην υποβολή ένταξης. Όχι για να απομονώσουμε την Κύπρο από την Ευρώπη, 
όπως μας κατηγορούν, αλλά για να ακολουθήσουμε μια αμοιβαlα επωφελή 
σύνδεση και συνεργασία με την ΕΟΚ, όπως χάνουν και δεκάδες άλλες χώρες του 
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κόσμου με την Εuρωπα."ίκή Οικονομική Κοινότητα.. Δε θα. απαντήσω σε άλλους 

χαρακτηρισμούς του σuνά.8ελφοu χ. Παπαπέτροu, γιατί η ιaια. η ζωή δικαιώνει το 

ΑΚΕΛ και δεν έχει λόγους να ανησυχε( το ΑΚΕΛ οότε από το ΑΔΗΣΟΚ οότε 

από οποιαδήποτε άλλη κατάσταση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλι&δης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Σήμερα δε συζητούμε τη θέση της κάθε πλευράς για. το αν πρέπει και αν 

συμφέρει στην Κύπρο να. ενταχθεί στην Ε.Ο.Κ. Αυτό το έχουμε κάμει σε 

προηγούμενες συνεδρίες και έχουμε πάρει ο καθένας μας μια σαφή θέση και είναι 

σεβαστή η θέση της κ&θε πλευρ&ς. Εκε(νο που συζητοόμε σήμερα ε(ναι η 
συνεχιζόμενη &ρνηση του Προέδρου της Δημοκρατ(ας κ. Βασιλε(ου να υποβ&λει 

α(τηση για ένταξη της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ., παρ& τα επανειλημμένα, με 

συντριπτική πλειοψηφ(α, ψηφ(σματα αυτής της Βουλής και παρ& τη θέληση της 

συντριπτικής πλειοψγγρίας του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακριβώς αυτό είναι το θέμα, κύριε Ηλιά.Βη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι το θέμα και όσοι τασσόμαστε υπέρ 
της ένταξης στην Ε.Ο.Κ. είναι προς τα εκε( που θα πρέπει να στρέψουμε τα πυρά 

μας, για να ασκήσουμε πlεση προς την κυβέρνηση να πράξει εκεlνο που, κατά τη 

γνώμη μας, είναι ορθό γι' αυτό τον τόπο κάτω από τις συνθήκες τις οποίες περνά. 

Έχουν, κόριε Πρόεδρε, προβληθε( και συζητηθε( για τη συνεχιζόμενη &ρνηση 
του Προέδρου της Δημοκρατίας τρία επιχειρήματα. Και είναι αυτά και μόνο, 
κατά τη γνώμη μου, που πρέπει να εξετάσουμε, για να δώσουμε ένα μήνυμα στο 

προεδρικό μέγαρο. Το πρώτο προβαλλόμενο επιχε(ρημα ε(ναι η &ρνηση και η 

αντιθεση του ΑΚΕΛ και η π(εση την οπο(α ασκε( το ΑΚΕΛ στον Πρόεδρο της 

Δημοκρατlας. Το να ασκεί ένα κόμμα πολιτική πίεση στον Πρόεδρο της 

Δ ημοκρατ(ας είναι αναφαίρετο δημοκρατικό του δικαlωμα Και κανένας δεν μπορε( 
να μεμφθεί το ΑΚΕΛ, γιατί κάνει την πολιτική του απέναντι στον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας, όπως εξάλλου όλα τα κόμματα τα οποία τασσόμαστε υπέρ του να 

ασκούμε την πίεση και την επιρροή μας προς την κατεύθυνση που εμείς θεωρούμε 
σωστή. 'Αρα ως εδώ όλα ε(ναι θαυμάσια μέσα στα πλαίσια του δημοκρατικού 

πολιτεύματος και του δημοκρατικού παιχνιδιού. 

Το δεύτερο επιχείρημα που προβάλλεται είναι η αντίθεση του κ. Ντενκτάς, ο 

οποίος μας λέγει: «Αν υποβάλετε αίτηση για ένταξη, τότε εγώ δε θα έρθω να 

συνομιλήσω μαζt σας>>. Τα ερωτήματα που αποτελούν και απαντήσεις είναι δύο. 

Το πρώτο. Μήπως τώρα που δεν έχουμε υποβάλει α(τηση ήρθε ο κ. Ντενκτάς και 

συνομ(λησε έντιμα και καλόπιστα μαζί μας, για να βροόμε μια δ(καιη και ειρηνική 

λύση του κυπριακού προβλήματος, ώστε να έχουμε εμπιστοσύνη στο τι λέγει ο 
κ. Ντενκτάς; Και το δεύτερο είναι το εξής προς τον κ. Ντενκτάς. Αλίμονο, αν οι 
μεγ&λες εξωτερικές επιλογές της Κυπριακής Δημοκρατ(ας εξαρτιοόνταν από το 
δυναμιτιστή κιχι το διαλυτή του οικοδομήματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, που 

είναι ένας αδιάλλακτος, εξτρεμιστής σωβινιστής, όπως ο κ. Ντενκτάς. Δεν έχουμε 

να δώσουμε λόγο και δεν έχουμε να πάρουμε καμιά συμβουλή από τον παράνομο 



3031 

σφετεριστή, τον αρχηγό του χ,ατοχικού καθεστώτος. Αυτή πρέπει να ε(ναι -καt 

πιστεύω ότι είναι- η απάντηση ολόκληρου του κυπριακού λαού απέναντι στις 

επιθυμίες και στα αποφθέγματα του χ. Ντενκτάς. 

lπάρχει και 'ένα τρίτο επιχείρημα που φαίνεται ότι είναι και το βασικότερο 

και είναι και ο πραγματικός λόγος για τον οποίο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

αρνείται να υποβάλει την αίτηση. Είναι οι πιέσεις του αγγλικού παράγοντα, της 
κυβέρνησης της κ. Θάτσερ. Και είναι τραγικό ότι τριάντα χρόνια μετά την 
αποτίναξη τΟυ αποικιακού ζυγού, ύστερα από έναν ηρωικό απελευθερωτικό 

αγώνα, η αποιχιαχ"ή δύναμη εξακολουθεί να επιβάλλει ξεκάθαρα την πολιτική της 

πάνω στις μεγάλες επιλογές της εξωτερικής πολιτικής της Κυπριακής Δημο

κρατίας. Πριν από λίγες μέρες, κύριοι συνάδελφοι, -γιατί αυτό πλέον αποτελεί 

κοινό μυστικό και κανένας δεν το αρνείται και κανένας δεν το αμφισβητεί, ότι 
είναι η υπαγόρευση της κ. Θάτσερ η οποια ακολουθείται από τον κ. Βασιλείου

είχε λοιπόν Ι:να αφιέρωμα στην Κόπρο η έγκριτη βρετανική εφημερίδα 
GUARDIAN. Και ένα από τα κεφάλαια ήταν το άρθρο ενός διαπρεπούς 
Βρετανοό δημοσιογράφου σχετικά με την υποβολή αίτησης της Κόπρου για Ι:νταξη 
στην Ε.Ο.Κ., στο οποίο ο Βρετανός σχολιαστής έλεγε ότι είναι γνωστό διεθνώς 1 
εντός και εκτός Ε.Ο.Κ., εντός και εκτός Κύπρου, ότι ο λόγος για τον οπο(ο δεν 

προχωρά η Κόπρος στην αίτηση είναι η Ι:νσταση και η προβολή βέτο -αν είναι 

δυνατό!- από μέρους της κ. Θάτσερ. Και αυτό είναι τουλάχιστον θλιβερό, αλλά 

και υποτιμητικό για την αξιοπρέπεια, όχι του προεδρικού μεγάρου -αν το 
προεδρικό μέγαρο δεν ενδιαφέρεται για το αξίωμα το όπατο της Κυπριακής 

Δημοκρατίας- αλλά για την αξιοπρέπεια της συντριπτικής πλειοψηφίας του 

κυπριακού λαού. 

Γιατί η κ. Θάτσερ ενίσταται τόσο πολύ; Για τα βρετανικά εναπομείναντα 

νεοαποικιακά συμφέροντα. Αν η Κύπρος ενταχθεί ή έστω υποβάλει αίτηση για 

ένταξη στην Ε.Ο.Κ., τότε εμπλέκεται το σύνολο που ονομάζεται Ε.0.Κ. στα 

προβλήματα της Κύπρου. Τι σημαίνει αυτό το πράγμα; Σημαίνει ότι πάει 
περίπατο ο επικυρίαρχος ρόλος τον οποίο θl:λει να διαδραματίζει η Βρετανία ως 

δήθεν εγγυήτρια δόναμη, γιατί από τη στιγμή που θα διαλl:γεται με την Κόπρο 
και με τα προβλήματά της η Ε.0.Κ., μl:σα στο σόνολο της Ε.Ο.Κ. περι
λαμβάνεται και η Αγγλια. 'Αρα δε θα μπορεί εκ των υστέρων να έρχεται να 

διαδραματίσει, να θέλει να διαδραματίσει ένα δικό της ξεχωριστό ρόλο. Αυτός 

ε(ναι ο πρώτος και ο βασικός λόγος. 

Ο δεότερος λόγος είναι ότι υποβαθμίζονται πλέον οι σημασίες και του ρόλου 
της, αλλά και των βάσεών της. Μέσα στο πλέγμα των ανθρώπινων δικαιωμάτων 1 
του σεβασμού των δικαιωμάτων των λαών που κυριαρχεί και βαίνει να επι
κρατήσει μέσα σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο, όχι μόνο των εοκικών, αρχίζει 
να αδυνατίζει το υπόλειμμα του ψυχροό πολl:μου που ονομάζεται δήθεν κυρίαρχη 
βάση της Αγγλίας στην Κόπρο, δόο λεγόμενες κυρίαρχες βάσεις. Αυτοί είναι οι 
απλοί λόγοι, αλλά πολύ σαφείς, για τους οποίους η βρετανική πολιτική ενδια
φl:ρεται να μην υποβληθεί η αίτηση της Κόπρου στην Ε.Ο.Κ. Και το ερώτημά μας 
είναι: Τριάντα χρόνια μετά την αποτίναξη της αποικιοκρατίας, θα εξακολου
θήσουμε να ποδηγετούμαστε από την πρώην αποικιακή δύναμη; υπηρετώντας 
εκείνης τα συμφέροντα και όχι τα συμφέροντα του κυπριακού λαούj Είναι αυτό το 
ερώτημα που πρέπει να απαντήσει ο Πρόεδρος Βασιλείου και η κυβέρνησή του και 
κανένα άλλο. 
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Ακόμη θα πρέπει να πούμε και το εξής: Μας λένε ότι μελετούν το θέμα και 

χάνουν επαφές και Βιεργασίες. Αυτές οι μελέτες, αυτές οι επαφές και αυτές οι 

Βιεργασlες ούτε αρχή έχουν ούτε τέλος έχουν. Και προπαντός Βεν έχουν ούτε 

σαφήνεια ούτε Βιαφάνεια. Αποτελούν μαγικό μυστικό, ένα στενό κύκλωμα 

ανθρώπων που χειρlζεται αυτά τα θέματα, χωρίς εμείς, οι ταπεινοί υπήκοοι της 

κυβέρνησης, να έχουμε το Βιχαίωμα να γνωρίζουμε έστω τι γίνεται. Όταν 

συζητούσαμε δι&φορα θέματα στην Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλής, η κυβέρ

νηση μας είχε πει ότι, αν το Φεβρουάριο ναυαγήσει η συνάντηση κορυφής, τότε 

είναι πολλά τα πράγματα που θα χάνουμε. Δε μας απέκλεισε την αίτηση ένταξης. 
Δε μας απέκλεισε προσφυγές για εποικισμό. Δε μας απέκλεισε προσφυγές στη 

Γενική Συνέλευση. Και ενώ είναι πράγματι εκτεθειμένος σε ένα βαθμό ο 
Ντενκτάς, έχουν περάσει τέσσερις μήνες, το θέμα πάει να ξεχαστεί Βιεθνώς και η 
κυβέρνηση Βεν έχει αξιοποιήσει ούτε τη μονα8ική της επιτυχία, το ότι πράγματι 

σε ένα βαθμό έχει εκτεθεί ο Ντενκτάς. Και στο τέλος θα ξεχαστούμε εμείς και το 

πρόβλημ& μας, μαζί με τον Ντενκτάς και μαζί με την κυπριακή κυβέρνηση. 

Αγαπητοί συνά8ελφοι, αυτή η Βουλή έχει συζητήσει αυτό το θέμα πρόσφατα

χαι τον περασμένο Ιούνιο και τον περασμένο Νοέμβριο. Τον Ιούνιο είχαμε 

εξαντληθεί όλοι μας σε μια θεωρητική πολιτικολογία είτε υπέρ είτε εναντίον, 
όπως εtναι αναφαίρετο Βιχαlωμα του καθενός μας. Το Νοέμβριο είχαμε επανα
λάβει το ίΒιο σενάριο. Συζητήσαμε, θεωρητικολογήσαμε και χάναμε και ένα 
Βεύτερο ψήφισμα περίπου το ί8ιο με εκείνο του Ιουνίου. Η Βιαφορά ήταν ότι 

υπήρχε μια τελευταία παράγραφος που έλεγε: «Αν η κυβέρνηση Οεν προχωρήσει 
αμέσως στη διαδικασία της αίτησης για ένταξη, τότε η Βουλή θα μελετήσει τη 

λήψη μέτρων.». Αυτή η παράγραφος η τελευταία, την τελευταία στιγμή, λ(γα 
λεπτά πριν από την έγκριση εκείνου του ψηφίσματος, κατόπιν μιας συγκεκριμένης 
παρεμβάσεως, απαλείφθηκε και έτσι μείναμε και στη συζήτηση και στο ψήφισμα 
πάνω σε: ένα καθαρά θεωρητικό επίπε8ο, που Βεν είχε κανένα λόγο να το ακούσει 

ή να αισθανθεί την πίεσή του η κυβέρνηση. 

Αν έχει μόνο μια σημασία πρακτική πια η σημερινή μας συζήτηση και ένα 

νόημα, είναι ότι aε μένουμε στην πολιτική θεωρητικολογία, αλλά σήμερα 

κατατίθεται μια πρόταση νόμου η οποία πλέον δημιουργεί μια νομοθετημένη και 
όχι μόνο πολιτική υποχρέωση στην κυβέρνηση να ξεκινήσει τη ΟιαΟικασία προς την 
υποβολή αίτησης της Κύπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. Και αυτό είναι το μόνο 

νόημα το οποίο μπορεί να έχει αυτή η συζήτηση, αλλιώς θα είναι μια ακόμα 

συζήτηση χωρίς κανένα περιεχόμενο, χωρίς κανένα αποτέλεσμα, αφού αυτά τα 

οποία λέμε τα έχουμε πει όλοι μας μερικές χιλι&Βες φορές με εκατομμύρια λέξεις 

σ' αυτή την αίθουσα. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που το Σοσιαλιστικό Κόμμα, όπως πιστεύω και όλη η 

μεγ&λη πλειοψηφία της Βουλής, θα υπερψηφίσουμε το νομοθέτημα αυτό. Και όχι 
μόνο θα το ψηφίσουμε, αλλά έχουμε υποχρέωση, ως Βουλή, να παρακολουθήσουμε 
πιστά και πιεστικά την εφαρμογή του. Γιατί, αν την πολιτική πίεση της 

συντριπτικής πλειοψηφίας της Βουλής και του λαού η κυβέρνηση Βεν την έχει 

σεβαστεί προς το συμφέρον του τόπου μας μέχρι στιγμής, έχει πλέον συνταγ

ματική υποχρέωση να πειθαρχήσει και να πειθανάγχαστεί στις πρόνοιες του νόμου 

τον οποίο σήμερα πιστεύω ότι με συντριπτική πλειοψηφία θα ψηφίσει το 
κοινοβούλιό μας. Είναι αυτό το μήνυμα το σχλ ηρό, το σαφές και το κατεπείγον 
που με το νόμο το σημερινό που θα ψηφ(σουμε πρέπει να στε(λουμε κατευθείαν 
στο προε8ριχό μέγαρο, στον ΠρόεΟρο, ο οποίος μπορεί να ασκεί την εξουσία σ' 
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αυτό τον τόπο- έχει δtκαίωμα 1 γιατί έχει εκλεγεί- αλλά σίγουρα δεν έχει κανένα 

δικαίωμα να παραγνωρίζει για τόσο καιρό τόσους πολλούς, όση εlναι η μεγάλη 

πλειοψηφία του κυπριακού λαού που έχει διατυπώσει ξεκάθαρα την απαίτηση για 

την ευρωπαϊκή επιλοyή και την ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Κύριοι, αντιλαμβάνομαι ότι θα μιλήσουν άλλοι τρεις ή τέσσερις ομιλητές και 
θα κλείσει το θέμα ο χ. Γαλανός. Η ώρα είναι 8.30. Έχουν περάσει οι 8.30. 
Θέλετε να διακόψουμε μια ώρα και να επανέλθουμε, για να τελειώσει ή θέλετε να 

το αναβάλουμε για την ερχόμενη Πέμπτη; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα-πρώτα δεν μπορούμε το αναβάλουμε, διότι αυτή τη 
στιγμή εκκρεμεί η νομοθεσία η οποία έχει παραπεμφθεί σε Επιτροπή και δεν 
μπορούμε να συζητούμε την άλλη βδομcίδα, όταν εκκρεμεί μια νομοθεσία. Το 
δεύτερο, πιστεύω ότι θα πρέπει να θεωρήσουμε ότι έληξε η συζήτηση και θα 

κλεLσω το θέμα πάρα πολύ σύντομα διαβάζοντας τις πρόνοιες αυτής της 

νομοθεσlας, η οποία κατατ(θεται εκ μέρους τριών κομμάτων. Αν πρόκειται η 

συζήτηση να συνεχιστεί με θεωρητικές συζητήσεις για τα διάφορα κοινωνικο
οικονομικά συστήματα και με ανταπαντήσεις, νομίζω ότι θα είμαστε εκτός 

θέματος. Διότι πολύ σωστά ο κ. Ηλιάδης το έθεσε. Σήμερα δε συζητούμε το 
θεωρητικό υπόβαθρο της αίτησης για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. ή γιατί γίνεται. Αυτά 

τα εξαντλήσαμε στο παρελθόν. Σήμερα συζητούμε για την ανάγκη να σταματήσει 

η κωλυσιεργία της κυβέρνησης και να προχωρήσει στην αίτηση. Μιλούμε δηλαδή 
για μάλλον διαδικαστικό θέμα, παρά για θέμα πολιτικής φύσεως. Γι' αυτό το 
λόγο, αν οι επόμενοι ομιλητές θα συνεχίσουν να απαντούν ο ένας στον άλλο με 
διάφορα επιχειρήματα, πιστεύω ότι θα είναι εκτός θέματος. Το θέμα έχει 

εξαντληθεί. Εισηγούμαι, αν συμφωνούν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, να κλείσουμε 

το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, το θέτω στη Βουλή. Υπάρχει μια εισήγηση ότι το θέμα έχει 

εξαντληθεί. 

Πόσοι νομίζουν ότι εξαντλήθηκε; 

Ορίστε, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει γ(νει εισήγηση ότι το θέμα έχει εξαντληθε(, κύριε Δίγκλη. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θα πω την άποψή μου επί της εισήγησης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα, πρώτα πρέπει να το θέσω σε ψηφοφορία. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Ναι. Πριν να το θέσετε, να μας επιτρέψετε να πούμε την άποψή μας, κύριε 

Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ένας από τη μια πλευρά, '1'πό εκείνους που νομίζουν ότι Βεν έχει 

εξαντληθεί, και ένας από την πλευρά που νοfiίζουν ότι έχει εξαντληθε!. 

Ο κ. ΧαραλαμπίΒης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, αν πρόκειται να εκφραστούν ορισμένες μόνον απόψεις στα 

επόμενα λίγα λεπτά, να επιτρέψουμε να ολοκληρωθεί η συζήτηση,, είναι η 

προσωπική μου άποψη. Δε βλέπω να υπάρχουν άλλοι ομιλητές από τον κ. Δίγκλη 

και μια μικρή τοποθέτηση Βική μου. Μια παρέμβαση. Δεν υπάρχει άλλος 
ομιλητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ο χ. Δίγχλης, ο κ. Παπαπέτρου, ο κ . ... 

Δευτερολογίες, τριτολογίες, κύριοι. Το θέμα είναι το εξής, ότι δ'υστυχώς οι 

κανονισμοί δ'ε μου επιτρέπουν να επιβάλω χρονικό όριο. Ο καθένας μιλά όση ώρα 
θέλει. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε ΠρόεΒρε, επιμένω να θέσετε σε ψηφοφορία την εισήγησή μου ότι το 

θέμα εξαντλήθηκε και να το κλείσω πάρα πολύ σύντομα, απλούστατα δ'ιότι 
συζητούμε εκτός θέματος. Αυτή τη' στιγμή, αν πρόκειται οι Βευτερολογίες που θα 

γίνουν να γίνουν αποκλειστικά για την κωλυσιεργία της κυβέρνησης, αν υπάρχει ή 
όχι, τότε ναι. Αν όμως πρόκειται να γ!νονται ανταπαντήσεις κατά πόσο Ε.Ο.Κ. 

σημαίνει ΝΑ ΤΟ ή κατά πόσο σήμερα το ΑΔΗΣΟΚ και το ΑΚΕΛ ακολουθούν 
πιο κοντά τη γραμμή Γκορμπατσώφ, τότε σίγουρα δ'εν είναι αυτό το θέμα το 
οποίο εγγράψαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε ΠρόεΒρε, αν μπορώ να έχω το λόγο. Πραγματικά με εκπλήσσει η τόση 
βιασύνη του χ. Γαλανού. Είμαστε όλοι μάρτυρες πολλών περιπτώσεων που ο 

χ. Γαλανός επιθυμούσε να Sευτερολογήσει ή χαι να τριτολογήσει χαι επωφελε(το 

αυτού του Sιχαιώματός του. Νομ!ζω ότι Sε Sιχαιολογε!ται ο χ. Γαλανός να στερε! 

άλλους Βικαιώματα τα οποία ο ίΒιος αξιοποιεί και εφαρμόζει. Να μας επιτρέψει ο 

χ. rαλανός -αφού έχουν εχτεθεί ε8ώ στο Σώμα μια σειρά ζητήματα τα οποία 
εμε!ς θεωρούμε σημαντικά χαι ουσιαστικά- να εκφράσουμε και τις Sικές μας 

απόψεις. Και η Βική μου εισήγηση, κόριε ΠρόεΒρε, είναι ότι, ΒεΒομένου του 

χρόνου, εγώ θα υποστήριζα τη σκέψη σας -για να μην πω την πρότασή σας- ότι 

!σως σ' αυτό το στά8ιο θα εν8είχνυτο η Sιακοπή της συζήτησης, για να 

συνεχίσουμε την ερχόμενη Πέμπτη. · 

Όσον αφορά το επιχε!ρημα του χ. Γαλανού ότι υπάρχει θέμα νομοθεσίας, Sε 
νομίζω ότι αυτή τη στιγμή το Σώμα θα ψηφίσει οποιαΒήποτε νομοθεσ!α. Η 
πρόταση νόμου έχει ήΒη κατατεθε!. Αν επιθυμεί, μπορεί να τη Βιαβάσει και ο 
κ. Γαλανός από το βήμα της Βουλής. Έχει κατατεθεί ήΒη, επαναλαμβάνω, η 

πρόταση νόμου, παραπέμφθηκε στην αρμόΒια Επιτροπή και τίποτε Βεν εμποΒίζει 

την αρμό8ια Επιτροπή να εξετάσει τη σχετική πρόταση νόμου και τ!ποτε Sεν 
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εμποδίζει αυτό το Σώμα να συνεχίσει να συζητήσει αυτό το θέμα την ερχόμενη 
Πέμπτη. Γι 

1 
αυτό, επαναλαμβάνω, υποστηρ(ζω τη σκέψη σας να διακοπεί η 

συζήτηση σ' αυτό το στιίδιο και να συνεχίσουμε τη συζήτηση την ερχόμενη 

Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με εκεLνους που υποστηρlζουν την άποψη 
ότι όχι μόνο σήμερα, αλλιί και στην προηγοόμενη συνεδρίαση, στο περισσότερο 

μέρος, ήμασταν εκτός θέματος. Διότι το θέμα που συζητούμε δεν είναι αν είναι 

καλή ή κακή η Ε.Ο.Κ., αλλιί αν αναλαμβιίνουμε ή όχι την ευθόνη της υποβολής 
α(τησης για ένταξη. Αυτό είναι το θέμα που συζητούμε. Έτσι οι οποιεσδήποτε 
αναφορές φυσικά πρέπει να γίνονται μέσα σ 1 αυτό το πλαίσιο. Το δεύτερο που 

θέλω να πω πάνω στο επίμαχο θέμα, κύριε Πρόεδρε, εLναι ότι πρέπει να 

τελειώσει απόψε, διότι φθείρονται και τα θέματα, φθείρεται και η Βουλή. Ένα 
θέμα είχαμε πιίρει και απόφαση να ολοκληρώνεται σε μια συνεδρίαση. Σε αυτή 
την περίπτωση το πήραμε σε δύο συνεδριάσεις και τώρα φτάνουμε στην τρtτη. 

Και εισηγοόμαι μια πρακτ·ική λύση και εγώ, αν επιτρέπεται. Από ό,τι αντι
λαμβιίνομαι δόο ομιλητές υπιίρχουν, ο κ. Χαραλαμπίδης και ο κ. Δίγκλης. Να 

τους δώσουμε πέντε λεπτά του καθενός. Το πολύ πέντε λεπτά στον καθένα. Και 

πέντε λεπτά στον καθένα ε(ναι αρκετά, για να διατυπώσει ο καθένας τη σκέψη 
του και να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, οφειλω να απαντήσω στον κ. Δίγκλη, διότι ούτε επωφε

λήθη)\α στο παρελθόν οότε υπιίρχει θέμα ποιος θα επωφεληθεί. Αλλιί φαίνεται ότι 

ο κ. Δίγκλης σκέπτεται υπό την έννοια του ποιος επωφελείται κάτι. Εδώ πολλές 

φορές θεωρήθηκε ότι έληξε μια συζήτηση και έγινε ψηφοφορία. Επομένως ήταν. 

και δικό μας δικα(ωμα να θέσουμε ένα τέτοιο θέμα. Αλλά φαίνεται ότι ο 
κ. Δίγκλης πάντοτε έχει δίκαιο και πάντοτε μιλά από καθέδρας. Οπωσδήποτε, 

εγώ δεν έχω καμιά ένσταση να συνεχίσει η συζήτηση ακόμα μια ώρα, νοουμένου 

ότι θα είμαστε εντός θέματος και όχι για να δοθεί η ευκαιρία αυτών των 

ανταπαντήσεων πάνω σε ιδεολογικές διαφορές δόο πλευρών οι οποίες εγείρουν 
αυτό το θέμα. Αν υπιίρχει θέμα μελλοντικιί για τις ιδεολογικές διαφορές των δόο 
κομμάτων της Αριστεράς, τότε να εγγραφεί το θέμα και να το συζητούμε, όσο 

θέλετε. Αλλιί δεν μπορεί να φθείρεται ένα θέμα που έχει σχέση με την Ε.Ο.Κ. και 
με την ανιίγκη &.μεσης αίτησης και να σταματήσει η κυβέρνηση την κωλυσιεργία, 

για να συζητ~ύνται, επ' ευκαιρία αυτού του θέματος, οι διαφορές των δύο 
κομμάτων. Και είναι εδώ που θέλω και εισηγούμαι να σταματήσει η συζήτηση, 
διότι είναι εκτός θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριοι, να τελειώνει αυτή η ιστορία. Επιτέλους έχει γίνει το ανατολικό 

ζήτημα. !πιίρχει μια εισήγηση εδωπέρα ότι το θέμα αυτό έχει εξαντληθεί και 

είμαι υποχρεωμένος να τη θέσω σε ψηφοφορία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 
Και η δεύτερη πρόταση για πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρώτα η πρώτη πρόταση του κ. Γαλανού, 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Υπάρχει και τρίτη πρόταση, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποια είναι η τρίτη πρόταση, κύριε Δίγκλη; 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Η τρίτη πρόταση εtναι να 8οθεί το Βιχαlωμα σε όσους επιθυμούν να 

8ευτερολογήσουν, χωρίς περιορισμό στο χρόνο. Είναι 8ιχαίωμα των Βουλευτών να 
μιλήσουν και να πουν τις απόψεις τους. Είναι 8ικαlωμα που στηρίζεται και 
προκύπτει από τους κανονισμούς και το Σύνταγμα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Εγώ θα θέσω πρώτα την εισήγηση του κ. Γαλανού. 

Κύριοι, πόσοι νομίζουν ότι το θέμα έχει εξαντληθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι νομίζουν ότι το θέμα 8εν έχει εξαντληθεί και πρέπει να συζητηθεί 

περαιτέρω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7, κύριε Πρόε8ρε. 
'Αρα το θtμα θεωρείται λήξαν. 

Ορίστε, κύριε Γαλανέ, να κλείσεις το θέμα. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τίποτε, κύριε Δίγχλη. 1 Εχει κλείσει το θέμα. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Οφείλω να 8ιαμαρτυρηθώ, γιατί μtσω αυτής της ψηφοφορίας επιβλήθηκε 

φίμωση σε μια πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν επιβλήθηκε καμιοί φίμωση, κύριε Δίγκλη. Είναι απόφαση της Βουλής. 
Και εγώ ήθελα να μιλήσω χάποτε χαι όμως αποφάσισε η Βουλή χαι Οε μ(λησα. 

Και το θέμα για το οπο(ο θα μιλούσα ήταν σοβαρότατο. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, χύριοι συνάΟελφοι, 

Θα ε(μαι πάρα πολύ σύντομος, 8ι6τι πιστεύω 6τι πράγματι εξαντλήθηχε το 
θέμα. Το θέμα εlναι ότι η χυβέρνηση Βασιλείου αχολουθεί μια παρελχυστιχή 

πολιτική και 8εν υποβοίλλει οίμεση α(τηση για ένταξη στην ΕΟΚ, παρόλα τα 

ψηφίσματα της Βουλής, παρόλες τις επανειλημμtνες συνε8ρίες του Σώματος, 

παρόλο το γεγονός 6τι η άμεση αlτηση υποστηρίζεται από τη συντριπτιχή 

πλειοψηφία της Βουλής και παρόλο που η αίτηση υποστηρίζεται από τη 

συντριπτιχή πλειοψηφία του χυπριαχού λαού. 
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Φαίνεται ότι υπάρχουν σοβαροί λόγοι, έχουν περιγραφεί αυτοί οι λόγοι, οι 
εκβιασμοί Ντενκτάς π.χ. ή οι πιέσεις του ΑΚΕΛ, αλλά ο σοβαρότερος λόγος -και 
συμφωνούμε με το συνάδελφο κ. Ηλιάδη, το αναφέραμε και στην προηγούμενη 
συνεδρ(α- είναι βασικά οι πιέσεις της Βρετανίας, ίσως και του κ. Λέτσκυ προς τον 

κ. Βασιλείου. Και φαίνεται ότι ο κ. Βασιλείου είναι περισσότερο επιρρεπής στις 

πιέσεις της Βρετανίας και του Λέτσκυ, παρά στις πιέσεις, θα έλεγα, ολόκληρου 

του κυπριακού λαού, της μεγάλης πλειοψηφ(ας του και της μεγάλης πλειοψηφίας 
της Βουλής. Και είναι εδώ που ο Πρόεδρος οφείλει να σέβεται το λαό του και να 
μην υποκύπτει σε πιέσεις ξένων κέντρων, τα οποία ξένα κέντρα δεν έχουν κανένα 
δικαίωμα επικυρι.αρχ(ας πάνω στην Κύπρο. Και αν νομ(ζουν πως έχουν 1 εμείς 

πρέπει να έχουμε κάποια εθνική αξιοπρέπεια και να προχωρούμε εκε( που 

πιστεύουμε ότι είναι το εθνικό συμφέρον της Κύπρου. Και πιστεύουμε ότι το 
συμφέρον της Κύπρου εθνικά υπαγορεύει σήμερα να μη χάσουμε το τραίνο της 
ΕΟΚ. Πρέπει να γίνει αμέσως η αίτηση, διότι δεν ε(ναι πότε θα μας δεχτεί η 

ΕΟΚ, αλλά είναι θέμα δημιουργίας της ευρωπαϊκής διάστασης που μας βοηθά και 

στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος. Αλλά, ταυτόχρονα, μας δίδεται και η 
σωστή σειρά, για να κινηθούμε μέσα στις κοσμογονικές εξελίξεις που συμβα(νουν 
σήμερα στον κόσμο. 

Δε θέλω να πω περισσότερα· τα είπα στην πρωτολογία μου. Απλώς θα ήθελα 

να αναφέρω ότι ετοιμάσαμε μια πρόταση νόμου και μαζί με τα δυο κόμματα, το 

Δημοκρατικό Συναγερμό και την ΕΔΕΚ, την υποβάλλουμε. Θα διαβάσω αυτή την 

πρόταση νόμου, η οποία ήδη κατατέθηκε στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμφθηκε στην Επιτροπή Εξωτερικών, κύριε Γαλανέ. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

..... πιστεύοντας ότι ο Πρόεδρος αυτή τη φορά θα αντιληφθεί πως δεν μπορεί 
να σταθεί αντιμέτωπος σε μια νομοθετημένη απόφαση του Σώματος. Αν ο 

Πρόεδρος διανοηθεί, και έχει όλο το δικαίωμα, να προσβάλει αυτή τη νομοθεσία, 

να καταφύγει στο Ανώτατο ή να προσπαθήσει με οποιοδήποτε τρόπο να 

σταματήσει αυτή τη νομοθεσία, πλέον θα έχει πέσει το προσωπείο του ιδίου που 

λέει ότι θέλει να προχωρήσει σ' αυτή την αίτηση, αλλά είναι θέμα κάποιας 
παράτασης χρόνου, πράγμα το οποίο μας λέει τα τελευταία τρία χρόνια. Είναι 
καιρός πλέον να αντιληφθούμε αν πραγματικά ο κ. Βασιλείου πιστεύει ότι πρέπει 

να γίνει αυτό το βήμα ή αν προσπαθεί να παρελκύσει την κοινή γνώμη στον τόπο 

μας. 

Διαβάζω τις πρόνοιες 1 είναι πολύ σύντομες, αυτής της πρότασης νόμου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι αναγκαίο να τη διαβάσετε, κύριε Γαλανέ; Αφού παραπέμφfJrικε στην 
Επιτροπή Εξωτερικών. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Αλλά υπάρχουν κάποιες πρόνοιες, κύριε Πρόεδρε, οι οποίες θα είναι πολύ 

χρήσιμες και είναι πολύ σύντομες και ε!ναι μέρος της ουσίας αυτές οι πρόνοιες. 

«Η Βουλή των Αντιπροσώπων ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Ευρωπαϊκής Οικονομικής 
Κοινότητας (Αίτηση για Ένταξη της Κύπρου) Νόμος του 1990. 
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'2,(1) Το Υπουργικό Συμβοόλιο μεριμνά, ώστε νοι γίνουν όλες οι οινοιγκοιίες 

διεργασεες για την κατάθεση, μέσα σ / ένα μήνα από την έναρξη της ισχύος του 
παρόντος Νόμου, στο οιρμό3ιο όργανο της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας 

της αίτησης ένταξης της Κόπρου στην Κοινότητα, 

(2) Το Υπουργικό Συμβοόλιο ετοιμάζει και υποβάλλει, μέσω του Υπουρ
γού Εξωτερικών, διμηνια!α έκθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς 
ενημέρωσή της γιοι τη σημειοόμενη πρόο'3ο προώθησης της ειρημένης αίτησης 
της Κόπρου γιοι ένταξη στην Ε.0.Κ.». 

Ας ελπίσουμε αυτή τη φορά ότι ο Πρόε3ρος της Δημοκροιτ(οις θοι πράξει 
εχε(νο που κατά την άποψή μας υπαγορεύει το εθνικό συμφέρον της Κύπρου και 

ότι 3ε θοι θελήσει νοι βρεθεί αντιμέτωπος με τη μεγάλη πλειοψηφία του κυπριοικοό 

λοιοό. Διότι πράγματι το θέμα της Ε.Ο.Κ. είναι κάτι που θοι φέρει τον Πρόε3ρο 
της Δημοκρατίας μετωπικά αντιμέτωπο με τη μεγάλη πλειοψηφία και της Βουλής 
και του κυπριακού λαού. Και θα πρέπει πλέον να αναλάβει τις ευθύνες της 
προεδρlας του, αν γlνει αυτή η αντιπαράθεση. 

Ευχαριστώ. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρ6ε3ρε .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ορίστε. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ασφαλώς δεν μπορώ να δευτερολογήσω ή να τριτολογήσω, ύστερα από την 
ομιλία του χ. Γαλανού. Όμως το θέμα που ήγειρε ο χ. Γαλανός, να νομοθετήσει 

η Βουλή γιοι νοι υποχρεώσει την κυβtρνηση νοι εντάξει την Κόπρο στην Ε.Ο.Κ., 
ε(ναι κατά τη γνώμη μου αντισυνταγματικό και θα πω αυτές τις απόψεις, αν μου 

επιτραπε!. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι απόψεις; στην Επιτροπή, κόριε Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Απλώς το διευκρινίζω ότι το θεωρώ αντισυνταγματικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πολό ωραίοι, στην Επιτροπή. 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Είναι έργο της Εκτελεστικής Εξουσίας αυτό και 6χι της Βουλής. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χ. Γαλανός ανέγvωσε μια πρόταση νόμου που 

κατατέθηκε σήμερα, θέλω να πω μόνο δυο λόγια, ότι αυτό το Σώμα κατά καιρούς 

έχει νομοθετήσει και πράγματα τα οποία κρίθηκαν στο Ανώτατο Δικαστήριο 
αντισυνταγματικά. Αυτό το χε(μενο όμως που κατατίθεται σήμερα είναι μνημείο 

αντισυνταγματικότητας, χωρίς προηγούμενο στην ιστορία αυτού του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Παπαπέτρου, κάθε Βουλευτής έχει δικαίωμα να καταθέσει οποια-

3ήποτε πρόταση νόμου. Η πρόταση αυτή παραπέμφθηκε στην οιρμ63ιοι Κοινο
βουλευτική Επιτροπή. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ': 

Α ' • 'β ' ' ' π ' • φου τη οτ.α ασε, επρεπε να τα πουμε 1 κυριε ροεορε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Την ειδική αυτή πρόταση νόμου θα την επεξεργασθείτε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών. Εκεί θα πείτε τις απόψεις σας, όχι τώρα. Τώρα έχει λήξει 
το θέμα. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Κόριε Πρόεδρε, επειδή είμαστε από τους συνυπογράψαντ~ς την πρόταση 
νόμου, έχουμε καθήκον να την υπερασπισθούμε. Κι εμείς τη θεωρούμε μνημείο 
συνταγματικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Κόριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω να πω δυο λόγια για την πρόταση νόμου, ότι 
υποχρεωθήκαμε να προχωρήσουμε στην πρόταση αυτή όχι .... 
Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ': (Κάτι λέει που δεν α~ούεται καθόλου). 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Όχι γιατι είμαι οδοντίατρος, κύριε fiαπαπέτρου. Και είναι τιμή μου να έχω 
το επάγγελμα του οδοντίατρου .... 
ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

KUpLoL, σας παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Και είμαστε σε θkση να καταλ&βουμε τι γίνεται εδώ μtσα. Δεν είναι 
μοvοπώλιο μόvο κάποιων επαϊόντων και πολύ λuποόμαι για το σχό~tό σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

ΚUριοι, σας παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ': 

Πραγματικά είναι κάτι πού προδίδει και υπόθεση ήθους και είμαι υπο
χρεωμkvος να υπερασπιστώ τη θέση μου και το λόγο μου μέσα σ 1 αυτό το Σώμα. 

Έτσι έχω να πω ότι, ναι, πραγματικά είναι κάτι το ασυνήθιστο αυτό το οποίο 

γίνεται. Όμως είναι μ<σα στα πλαίσια των δικαιοδοσιών της Βουλής να 
αξιοποιεί τα περιθώρια που προσφtρονται στη Βουλή από μια πράγματι 
απαράδεκτη κατάσταση, όπου η κυβtρνηση με τις καθυστερήσεις της οδηγεί και 
σε εσωτερική πολιτική κρίση και σε μια ευρύτερη κρίση σε ό,τι αφορά το εθνικό 
θ<μα, διότι ζημιώνει το εθνικό θ<μα απ' οποιαδήποτε περαιτ<ρω καθυστtρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Αυτά όλα να τα αvαπτύξετε, κόριοτ. 1 στην Επιτροπή Εξωτερικών. 
Νομίζω ότι έχει κλείσει το θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎ'ΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Μαρκίδη. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγνώμη, μίλησαν όλα τα κόμματα. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι 
λιγομίλητος. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. Διερωτώμαι κατά πόσο θα προχωρήσει η κάθε 

πλευρά να τοποθετηθεl επί της πρότασης νόμου. Ε!πατε ότι παραπέμφθηκε στην 

αρμόδια Επιτροπή και πιστεύω ότι, ό,τι έχει γlνει μέχρι τώρα σε σχέση με 
τοποθέτηση έναντι αυτής της πρότασης, 8εν εlχε τη θέση του ε8ώ στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως δεν είχε τη θέση του. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Και πρέπει να τοποθετηθοόν αργότερα. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Ο κ. Π απαπέτρου του κόμματος αυτοίι ξεκ!νησε με αυτό το πράγμα, κύριε 

Δίγκλη. Εκτός κι αν είναι παρατήρηση για το συνάδελφό σας. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Δεν εξαlρεσα τον κ. Παπαπέτρου, κύριε Γαλανέ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να πω και εγώ κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να πε(τε και εσε(ς, αφού άρχισε αυτό το κακό. Διότι περl κακοό πρόκειται, 

αφού η έ8ρα παlρνει ορισμένες αποφάσεις τις οποlες κανένας μέσα σ 1 αυτό το 

Σώμα 8ε σέβεται δυστυχώς. Και εlναι το μοναδικό Σώμα που παρουσιάζει αυτή 

την κατάσταση. Έχω προεδρεύσει επανειλημμένα της Γενικής Συνέλευσης του 

Συμβουλίου της Ευρώπης και κανένας δε βρέθηκε να διαμφισβητήσει το ruling της 
έδρας. Εδωπέρα δεν έχανα ποτέ μου ένα ruling χαι να μη σηχωθε( πάνω ένας 
συνάδελφος να το αμφισβητήσει. Λοιπόν, λέγε χαι εσύ, χύριε Μαρχlδη, να 

τελειώνουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, έσπευσαν δύο συνάδελφοι να χαραχτηρlσουν την πρόταση 

αντισυνταγματική. Ο μεν χ. Πουμπουρής χρησιμοποιώντας το απλό επlθετο 

αντισυνταγματική, ο 8ε χ. Π απαπέτρου χρησιμοποιώντας χαι τη λέξη «μνημεlο». 

Και επειδή είμαι εκείνος που υπέγραψε αυτή την πρόταση νόμου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, μαζί με τον Κοινο

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΔΗ.ΚΟ. κ. Γαλανό και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό

σωπο της ΕΔΕΚ κ. Χατζ ηδημητρ(ου, θα ήθελα -παρόλο που συμφωνώ μαζί σας 

ότι αυτά τα θέματα θα συζητηθούν χαι στα πλαlσια της αρμόδιας Επιτροπής
εφ6σον ήδη επετράπη στους συναδέλφους να χαραχτηρ(σουν την πρόταση αντι

συνταγματική, απλώς να τη χαρακτηρίσω με τη σειρά μου συνταγματική χαι να 

τους παραπέμψω στο Άρθρο 50 του Συντάγματος -να το διαβάσουν χαλά εχεlνο 
το άρθρο- για να δουν ποιες εlναι οι εξουσ(ες της Βουλής, αλλά ταυτόχρονα χαι 

ποιες είναι οι εξουσίες του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Η κατάθεση της πρότασης νόμου δεν πρέπει να δημιουργήσει οποιαδήποτε 

παραπλάνηση στην κοινή γνώμη. Τουλάχιστον υπογράφοντας εμε(ς αυτή την 
πρόταση δεν ισχυριζόμαστε ότι η Βουλή έχει τη νομική δύναμη να υποχρεώσει τον 
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Πρόεδρο της Δημοκρατίας να προχωρήσει στην υποβολή αίτησης για ένταξη της 

Κόπρου στην Ε.Ο.Κ., αν η πολιτική του δεν είνςιί αυτή. Με άλλα λόγια η θέση 

μας είναι η εξής: Η Βουλή δικαιούται να vομοβtτήσει, αλλά, βάσει του ίδιου του 

'Αρθρου 50 του Συντάγματος που δίνει στη Βbυλή αυτό το δικαίωμα, ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας έχει δικαίωμα οριστική~ αρνησικυρίας οποιουδήποτε νόμου 
αποστείλει προς υπογραφή η Βουλή πάνω στο θέμα αυτό. Με τη μόνη διαφορά ότι 

στον τόπο μας το δικαίωμα του Προέθfιου για οριστική αρνησικυρία δεν έχει 
ασκηθεί πάνω σε θέματα εξωτερικήγ πολιτικής από το 1960 μέχρι σήμερα, 

δηλαδή για τριάντα ολόκληρα χρόνια. / 

Επομένως στην πραγματικότητα, αν η Βουλή τελικά ψηφίσει αυτή την 

πρόταση νόμου και ο Πρόεδρος ασκήσει αυτό το δικαίωμα οριστικής αρνησικυρίας, 
τότε αυτή η πράξη οπωσδήποτε θα συνεπάγεται μεγάλο πολιτικό κόστος για τον 
Πρόεδρο, επειδή απλώς και μόνο θα ασκήσει το δικαίωμα οριστικής αρνησικυρ(ας. 
Ταυτόχρονα θα φανε( και ποtα είναι η πραγματική πολιτική του Προέ8ρου 

σχετικά με το θέ(Lα της ένταξης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. 

Απλώς τελειώνοντας θα ήθελα να υπενθυμίσω το Σώμα ότι κατά την 

προηγούμενη συζ~τηση ,του θέματος -ακριβώς έτσι είχε τεθεί το θέμα της 

πρότασης νόμου από-πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού- την πρόταση νόμου την 
είχα αναπτύξει εγώ α~ό το βήμα της Βουλής, λέγοντας ή προει8οποιώντας, αν 
θέλετε, την κυβέρνηση -~ι, αν καθυστερήσει υπέρμετρα στην εκούσια υποβολή 
α(τησης, τότε το 8ικό μας το κόμμα θα σκεφτεί και το μέτρο αυτό μεταξύ των 

μέτρων π(εσης που θα πρέπει να ληφθούν, προκειμένου να αναγκαστεί αυτή η 

κυβέρνηση να υποβάλει την αίτηση. Παρήλθαν οι μήνες και κατά τη γνώμη μας 
επέστη η στιγμή να υποβληθε( αυτή η πρόταση, εξ ου και υποβλήθηκε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διερωτώμαι γιατί παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εξωτερικών αυτή η πρόταση νόμου, αφού μπορούμε να την ψηφίσουμε και τώρα. 

Διότι η όλη συζήτηση έχει γίνει και έχουν ακουστεί όλες οι απόψεις. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με την ά8ειά σας. Αφήνετε ένα αναπάντητο ερώτημα στην 
κοινή γνώμη, γιατί το Σύνταγμα υποχρεώνει τη Βουλή να παραπέμψει πρόταση 
νόμου σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, η επόμενη συνε8ρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 
21 Ιουνίου 1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) 

2) 

3) 

Ο περί Εκτάκ-iου Εισφοράς (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1990. 

Ο περί Εγγυήσεως της Χορηγήσεως Πιστώσεως Ποσού μέχρι Έξι 
Εκατομμυρίων Λιρών στην Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 1990. 
Ο περί ΠροUπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 
1990. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροΟπολογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1990. 

5) Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
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6) Ο περί Συντ&ξεων (Πρόε8ρος και Αντιπρόε8ρος της Δημοκρατίας, 

Πρόε8ρος και Αντιπρόε8ρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, ίπουργοί 

και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
7) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1988. 
8) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
9) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιη-

τικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). .,,, 
10) Ο περί των Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος τ0υ 1990. 
11) Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

(Πρόταση νόμου). 

12) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί Φρεν&ρους του 1990. 
13) Οι περί ίπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Διοίκηση) 

(Σχέ8ια ίπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 
14) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί Αυγόρου του 1990. 
15) Οι περί Κυβερνητικού ί8ατικοό Έργου 8ιιί την ί8ατοπρομήθειαν της 

Καθωρισμένης Περιοχής του Νέου Χωρίου (Π&φου) Κανονισμοί του 
1990. 

16) Οι περ( Πανεπιστημίου Κόπρου (Ακαδημιιικό Προσωπικό) Κα1ιονισμο( 

του 1990. 
17) Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού (Σχέ8ια ίπηpεσ!ας) Κανο

νισμοί του 1990. 
18) Οι περί Νοητικ& Καθυστερημένων Ατόμων (Σύσταση Συμβουλευτικής 

Επιτροπής) Κανονισμοί του 1990. 
19) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 

του 1990. 
20) Οι περί Βοηθών Καταστημ&των (Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστη

μ&των) Κανονισμοί του 1990. 
21) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Κατα

στημιίτων) Κανονισμοί του 1990. 
22) Οι περ( Βοηθών Καταστημ&των (Εβ8ομα8ιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 

του 1990. 
23) Οι περί Βοηθών Καταστημ&των (Τροποποίηση Πιν&κων) Κανονισμοί 

του 1990. 
ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β: Κατ&θεση Νομοσχε8ίων και Εγγρ&φων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) «Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμού Διαρίζου παρ& το 

γεγονός ότι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για 
κατασκευή φράγματος που να καλύπτει τις αρ8εuτιχές ανάγκες της 
περιοχής.» 
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(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(15.2.1990). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων γιοι το θέμα ·που αναφέρεται ως «Προβλήματα που 

απασχολοόν τους Κυπρtους εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμοόν 

να επιστρέψουν στην Κόπρο». 

(Θέμα εγγροιφέν από τον οιξ. Βουλευτή κ. Α. Ποιποιρέ). (16.3.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος γιοι το θέμα 

που αναφέρεται ως ((Δάσος Αθαλάσσας: Προστασια, ανάπτυξη καt 

αξιοπο(ησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσ(ας». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δοις του ΔΗ.ΣΥ.). 

(2.2.1989). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερδο

σκοπ(α από επιτήδειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σχαρινου». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών γιοι το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης γιοι λήψη μέτρων γιοι τον &μεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(οι) «Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, 

προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 
οιπ&μβλυνση του προβλήματος των &νεργων κτηνίοιτρων». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο
στόμου). (26.1.89). 

(β) «Οι δυσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 

χορήγηση αντιβιοτικών φοιρμ&κων στα ζώα χωρίς συνταγή 

κτην(ατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη διάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά)), 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 
(16.3.89). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων γιοι το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η ποιρ&βοιση των όρων του συμβολαίου από τον προμη

θευτή». 

(Θέμα εγγροιφέν με εισήγηση του οιξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 
(12.10.89). 
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8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 8υσμενής 8ιάκριση σε βάρος 

των ι8ιωτιχών ξυλουργείων που επεξεργάζονται Βασική ξυλεία και οι 

επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου}. 
(16.11.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α} «Η ραγ8α!α καταστροφή της εσπερι8οκαλλιέργειας και η ανάγκη 

λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για Βιάσωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού}. 

( 14.12.89). 

(β) ((Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι Βιάθεσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ}. 
(8.12.89). 

(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορ!ου και 

Βιομηχαν!ας, όπου ε!χε αρχικά παραπεμφθε!). 

(γ) ((Ot χίν8uνοι καταστροφής των φυτειών εσπερι8οει8ώv στην ακρι
τική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υ8άτιvων 
πόρων και η ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού 

από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικ>\ς Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς}. 
(20.4.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ({Οι τρομαχτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποvτίχα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εχστρατε!ας για την κατα

πολέμησή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(18.1.90). 

11} Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ>\ς Εργασ(ας και Κοινωνικών 
Ασφαλlσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η παραβlαση από το 
Ρ.Ι.Κ. συνταγματικών συν8ικαλιστικών Βικαιωμάτων και υποχρεώσεων 
που απορρέουν από 8ιεθνε!ς συμβάσεις λόγω παράλειψης έναρξης 

8ιαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η 

ανάγκη άμεσης θεραπεlας της κατάστασης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δ(γκλη). 
(11.5.89). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε!ας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως-

( α} «Η απόρριψη των λυμάτων στην περιοχή Αγ!ας Ειρήνης Λεμεσού 
και οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαραλα
μπ!8η}. (8. 7 .88). 
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(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 

Κούρρη, καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων από την απόρριψη 

λυμάτων και μηχανελαίων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης 

Λεμεσού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(8.2.90). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 
αναφέρεται ως <<Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιο

ρισμό μεταφορά και διάθεση των προ'ίόντων τους στην ελεύθερη 

Κύπρο». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως <<Η απόφαση της κυβέρνησης να 

απαγορεύσει τη δημιουργία νέων τουριστικών μονάδων σε ορισμένες 

περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικής 

βιομηχανίας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγ(δη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (22.6.89). 

15) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απαράδεκτη κατάσταση που 
επικρατεί στα σχολεία της Λεμεσού από τη δράση αναρχικών και η 

ανάγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(2.3.89). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα πΟυ τιτλοφορείται <<Η καθυστέρηση που παρατηρείται για 

τη δημιουργία της νέας Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 

επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 

(8.3.90). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 

θανατικfις ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθfι εγκλήματ~ 1 συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισfιγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.'1989). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση 
των ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη 

ζημιά που τυχ&v προκαλείται στο Δημόσιο». 

(Θέμα εyγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγιάννη). (8.12.89). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 

Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς 

τους πληγέντες κατοίκους>>. 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθη
κολώνη). (22.2.1990). 

{β) ιιΗ ανάγκη αποζημίωσης των παραγωγών που υπkστησαν ζημιές 

από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988>>. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

(1.3.1990). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η φημολογούμενη παρα

χώρηση νερού από το φρ&γμα Ασπρόκρεμμου σε επιχειρηματία για 
τοuριστιχούς σκοπούς στην περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που 

δ'εν ικανοποιεtται αίτημα παραχώρησης νερού από το ίδ'ιο φράγμα για 

αρδ'ευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 

Πάφου». 

{Θkμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου). 

(1.3.1990). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «0 αναδασμός, μέτρο 

ανάπτυξης και προόδου 1 και η ανάγκη ουσιαστικής ενtσχυσής του». 

(Θkμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(23.3.1989). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θkματα που αναφέρονται ως -

( α) ιιΗ αδικαιολόγητη καθυστkρηση (κι ο κίνδυνος ματαίωσης) του 
φράγματος Βυζακι&ς». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(14.12.1989). 

(β) ιιΗ αν&γκη επ!σπευσης της κατασκευής του διυλιστηρ!ου Τερσε
φάνου, για να συνεχιστεl απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των κομ
μ&των της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). (14.12.1989). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ιιΤο σοβαρό πρόβλημα της 8ι&θεσης των γεωργοκτηνοτροφικών 
προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών και η ανάγκη λήψης 
μέτρων που να εξασφαλ(ζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους την 

ανώτατη τιμ·ή που καθορίζεται για τα προϊόντα τους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο
στόμου). (11.1.1990). 

(β) «Η έλλειψη αμειπτικών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξα

νόμενα κόστα παραγωγής και τα γενικότερα προβλήματα των 

πατατοπαραγωγώνιι (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. 

Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, Σ. Χατζηγι&ννη, Ν. Μακρ!δη και Α. 

Γεωργ(ου). (26.10.1989). 

24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το Σχέδιο Ενια(ας Αν&πτυξης 

Κρασοχωριών και η ανάγκη επ(σπευσης της εφαρμογής τουιι. 
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(Θlμα εγγραφlν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία, εκ μlρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 
25) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 1 γείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως <<Οι διώξεις από το Υπουργείο lγεlας των μικρο

βιοτεχνών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού σιου

τζιοόκκου) στην περιοχή Μαραθάσας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού για αυτεπάγ

γελτη εξlταση από την Επιτροπή). (5.10.89). 
26) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως <<Η ανάγκη για κ&.λυψη των καταθετών 
της Συνεργατικής Πιστωτικfις Εταιρείας Ριζοκαρπάσου κατά τον ίδιο 

, , , λ'ψ θ' 'λ τροπο που το κρατος εχει κα υ ει τους κατα ετες ο ων των κατε-

Χ όμενων Συνεργατικών Πιστωτικών Εταιρειών)). 

(Θlμα εγγραφlν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ζ. Τουλοόρα). 
(15.12.1988). . 

27) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ({Ot καθυστερήσεις που σημειώνονται 
στην εκκαθάριση των προβληματικών Συνεργατικών 'Ιδρυμάτων και η 
παραβίαση, προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών)), 
(Θlμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουfτελλάρη εκ 
μlρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 
(20.4.1989). 

28) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως (<Η έκδοση από το Υπουργείο Υγείας πιστοποιητικών 
σε πρόσωπα που παρακολούθησαν τριετή κύκλο στη θεωρLα και την 
πρακτική εφαρμογή της ακτινογραφLας και πέτυχαν σε καθορισμένες 
εξετάσεις, ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά 
περιέχουν αναληθή στοιχε(α)). 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (14.5.1989). 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρ(ου 
ζ ' , ' θ' . ητα την εγγραφη του πιο, κατω εματος. 

(<Τα συμπτώματα εθνικής κρLσης από τα σκάνδαλα~ τη διαφθορά και την 
' ' ' όλ λ ' αναβίωση του εοκαβητισμου καt η αναγκη στρατευσης ων των πο ιτικων 

ς:. 1 ι ις:. ι ς 
ουναμεων για την αντιμετωπιση της απαραοεκτης κατασταση >>. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου ζητά όπως το θέμα θεωρηθεί επείγον και συζητηθεί 
στην ολομέλεια της Βουλής πριν από την ημερήσια διάταξη της προσεχούς 
συνεδρίας. 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 
Κόριε Πρόεδρε, είναι η άποψή μας ότι πρέπει να διαχωρίσουμε το lνα θlμα 

που γράφει ο κ. Χατζηδημητρ(ου, το οποίο υποστηρίζουμε, δηλαδή την αναβίωση 
της Ε.Ο.Κ.Α. Β' κτλ., από τα rl.λλα, επειδή έχουν εγγραφεί ως θέματα σε 
διάφορες Επιτροπές, όπως εlναι οι υπερτιμολογήσεις ή η εισαγωγή σάπιων 
κρεάτων. Αυτά είναι θέματα που συζητήθηκαν σε Επιτροπές και δεν πρέπει να 
εμπλακούν σ 1 αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδ.ημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
/ 

Jiόριε Πρόεδρε, όπως θυμάστε, προχθές έγινε τέτοια ανταλλαγή απόψεων και 

έγινi δεχτή αυτή η πρόταση και εισηγούμαι ως τετλο ((Η αναβίωση του 
β ' ' θ ' ' εοχα ητισμου, συμπτωμα ε νιχης χρισης». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε λοιπόν αυτό ε:(ναι το θέμα το οπο!ο εισηγείσθε να παραπεμφθε:! στην 
προσεχή συνεδρία της Βουλής. Αλλά εισηγούμαι κι εγώ, αντί η συζήτηση να 
αρχίσει πριν από τη Νομοθετική Εργασία, να αρχίσει στην αρχή του Κεφαλαίου Δ '. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε μαζί σας να αρχίσει στην αρχή του Κεφαλαίου 

Δ '. Και με την ευκαιρία, επειδή το Κεφάλαιο Δ' πλέον θα !:χει 40, 50, 60 
θέματα και τελειώνει ο χρόνος, έρχεται ο Ιούλιος, γίνεται εισήγηση από πλευράς 
δικής μας όπως τις επόμενες δυο βδομάδες συνεδριάσει η Βουλή και την 

Παρασκευή, ειδικά για να καλύψουμε μέρος του Κεφαλαίου Δ '. Δηλαδή τις 

επόμενες δυο βδ:ομάδ:ες να συνεδριάσει η Βουλή Πέμπτη και Παρασκευή, για να 
καλύψουμε πολλά από τα θέματα τα οποία χάνουν την επικαιρότητά τους με: το 

, να μένουν τόσο πολύ χρονικό διάστημα στο Κεφάλαιο Δ 1 • 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να το θέσουμε την προσεχή Πέμπτη στη σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών, 
κύριε Γαλανέ. 

Ο κ. Χατζ ηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η σκέψη για πρόταξη προ της ημερήσιας διάταξης ήταν για 
να προωθηθει και ως επείγον, αλλά και για να με:tνει σ 1 ένα επίπεδο Κοινο
βοuλεu'τιχών Εκπροσώπων η συζήτηση. Από τη στιγμή που μπαίνει στο Κεφάλαιο 

Δ' θα αρχίσουμε μια γενικευμi:νη συζήτηση και αυτό θα πρέπει να το έχει υπόψη 

της η Βουλή, όταν αποφασίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν υπάρχει εισήγηση, κύριε Χατζηδημητρίου, η συζήτηση να παραμείνει σε 

ε:π(πεδο Κοινοβουλευτικών. Εκπροσώπων, τότε: το βλέπω. Αλλά αν πρόκειται να 

αρχiσουμε μια συζήτηση κάι να μην τελειώνει ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: .......___ 

Αυτό είναι το νόημα της προ ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Γίνεται η εξής εισήγηση: Να δοθεί προτεραιότητα, να. είναι το πρώτο θέμα 
που θα συζητηθεί σ'rο Κεφάλαιο Δ' και να συζητηθεί σε επίπεδο Κοινο
βουλευτικών Εκπροσώπων. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, τότε θα επιμένω να γlνει γενική συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ '. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κύριε Γαλανέ, αν ε(ναι σε επίπεδο ... 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε δεν έχουμε ένσ:αση να είναι σε επίπεδο 

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και να είναι πριν από τη γενική συζήτηση και 

κλεLει το θέμα, δι6τι δε νομίζω ότι είναι θέμα αντιδικίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Μιfλιστα. Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα έχω μια διαφορετική θέση πάνω στο θέμα. 

Ο τίτλος του θέματος μας λέγει ότι Uπάρχει αναβίωση του εοκαβητισμού, γι' 

αυτό το κοινοβούλιο πρέπει να σημάνει συναγερμό και να συζητήσει το θέμα 

αμέσως και μάλιστα σε επίπεδο αρχηγών ή Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Το πραξικόπημα έχει ήδη καταδικαστεί απ 1 όλο τον πολιτικό κόσμο και στην 

Κύπρο και στην Έλλάδα και μέχρι σήμερα τα περιβόητα ανοίγματα φακέλων δε 

μας tχοuν διαφωτίσει πάνω στο θέμα. Αντ(θετα οι φάκελοι ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα αρχίσουμε τη συζήτηση πιfνω στο θέμα, κύριε Πρόεδρε; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα ε(μαι σύντομος πάνω στην ένστασή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα συζητήσουμε το θέμα δηλαδή τώρα, κόριε Χριστοφίδη; 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

\ 

1 Οχι, κύριε Πρόε8ρε, το κοινοβούλιο πρέπει να ξέρει την ένστασή μου, γιατί 
είμαι εναντίον να εγγραφεί αυτό το θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχετε 8ικα(ωμα να το καταψηφ(σετε. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε, να εξηγήσω πρώτα, να 8ιαφωτιστεί το Σώμα και μετά να 

ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Θα περίμενα, κύριε Πρόε8ρε, από τον εισηγητή του θέματος στη συνέχεια να 

8ιαφωτίσεt το Σώμα για τα σοβαρά στοιχεία που υπάρχουν για αναβίωση του 

εοκαβητισμού. 

Εδώ υπιfρχει η εφημερίδα αΣημερινή» η οποία λέγει αφιιfσκο τα περί 

αναβίωσης του εοκαβητισμού», διότι κιfποιος ο οποίος θα yριfψει ένα βιβλίο έδωσε 

μια ανακοίνωση στον τύπο και λέει «θέλω στοιχεία γι 
/ 
αυτούς που ήταν στα 

βουνιf την τιfδε περίοδο». Ε, και; Επειδή κιfποιος θα yριfψει ένα βιβλίο, το 
κοινοβούλιο αυτής της πολιτείας θα συνε8ριάσει γιατί αναβίωσε ο εοκαβητισμόςj 
1 Η μας συμφέρει να μιλούμε για εοκαβητισμό; Για όνομα του Θεού, να 

σοβαρευτούμε κάπως, κύριε Πρόε8ρε, ως Σώμα και να 8ούμε πότε κιν8υνεύει η 

8ημοκρατία. Διότι, αν κιν8υνεύει η 8ημοκρατ(α, είμαστε όλοι που θα σταθούμε 
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στις επάλξεις. Αλλά 8εν έχω σοβαρά στοιχεία ενώπιόν μου γιοι να συζητ>]σω 
αναβίωση εοκοιβητισμοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Δηλαδ'ή συγκεκριμένα, κύριε Χριστοφ(δ'η, για τους λόγους πο~ έχετε εκθέσει 
ενίστασθε στην εγγραφή αυτού του θέματος. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Εν(σταμαι στην εγγραφή αυτού του θέματος, δ'ιότι αυτ6 το Σώμα εγγράφει 

θέματα σοβαρά, όταν υπάρχουν σοβαροί λόγοι για να εγγραφούν τα θέματα και 

όχι εική και ως έτυχε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, έχω την εξ>]ς εισήγηση: 

Πιστεύω ότι θα πήγαινε καλύτερα ο τ!τλος «Προσπάθειες αναβίωσης του 

εοκοιβητισμοό>>, 8ιότι αναβίωση σημαίνει μια πραγματικότητα. Αυτό που εί8οιμε 
στις εφημερίδ'ες ε(ναι ίσως προσπάθειες κάποιων κύκλων να δ'ημιοuργήσοuν κάποια 

ιστορία για απομνημονεύματα ή οτιδ'ήποτε άλλο. Και επειδ'ή -και εδ'ώ πρέπει να 
το προσέξουμε, γιατί πρέπει να ειμαστε υπεύθυνοι- μπορε( η τούρκικη πλευρά να 

το χρησιμοποιήσει, αν δ'ώσοuμε υπερβολικό βάρος σε τέτοιο θέμα, σε βάρος μας, 

δεν μπορούμε εμε!ς να πα!ρνουμε κάποιες αποφάσεις, όσο έντονα και αν 

αισθανόμαστε- και αισθανόμαστε εντονότατα- που να θέτουν σε κ!νΟυνο την 

υπόθεση της Κύπρου σήμερα. Και έχουμε όλοι καταδικάσει τους εοκαβητατζ ήδες 

και να μην προσπαθήσουμε να ρlξουμε οποιοσδήποτε από μας στον άλλο το βάρος 

ότι είναι κατά κάποιο τρόπο μαλακός με τον εοκαβητισμό, διότι κανένας από μας 

Βεν είναι. Αλλά χρειάζεται μια προσοχή, γι' αυτό το λόγο πιστεόω ότι θα ήταν 
πιο υπεύθυνο, αν ο τ!τλος γινόταν «Προσπάθειες αναβlωσης του εοκαβητισμού>>. 
Και η κάθε πλευρά πλέον να χειριστεί το θέμα, όπως νομίζει. 

Εισηyοόμοιι την τροποποίηση του τίτλου με αυτό τον τρόπο, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Έχετε tνστοιση γιοι την προσθήκη αυτής της λέξης; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω ένσταση για τίτλους, γιατ! εκε!νο που με ενδιαφέρει 
ε!ναι πώς θα προσεγγιστεl το θέμα και μάλιστα από όλες τις πλευρές. 

1 Ομως, επειδή ο κ. Χριστοφ(δης αναφέρτηκε σε «φιάσκο)) γύρω από' το όλο 
θ ' · ' ' ' ΕΟΚΑ Β' ή ' ' εμα, να μας πει αν ηταν φιασκο η εννοια της , αν ταν φιασκο η εννοια 

του πραξικοπήματος, αν ήταν φιάσκο η εθνική προΟοσlα, αν είναι φιάσκο το 

βρυκολάκιασμα των εθνικών προδοτών σ' αυτό τον τόπο και αν ε(ναι φιάσκο αυτή 

η κρ!ση μέσα στην κοινωνlα μας, να παρουσιάζονται ως εθνικοl αγωνιστές οι 
πρωταγωνιστές του εθνικού εγκλήματος. Και αν αφήσουμε να επικρατήσει μια 
τέτοια αντ!ληψη, πού θα οδηγηθεl αυτός ο τόπος; Να δικαιώνεται ο φασισμός; 
Στο τέλος θα πρέπει να διώκονται οι δημοκράτες και οι αγωνιστές των 

δημοκρατικών αρχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρlου, αυτά θα τα πούμε σε επ!πεδο κοινοβουλευτικών 

αρχηγών την προσεχή Πέμπτη και ακριβώς αυτό ε!ναι πολύ σπου8α!ο 1 Οιότι θα 



3051 

εtναt μετρημένοι, θα ξέρουν τι λέγουν, ούτως ώστε ό,τι λεχθεί εδώ να μην αποβεί 

σε βάρος μας στο τέλος. 

Ο κ. Δίγκλης. 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε .... 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ζητήσατε το λ&(ο, κύριε Πουμπουρή; 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Θα πληροφορήσω το Σώμα ότι ζήτησα προηγοόμενα το λόγο, αλλ&. 
παραχωρώ τη σειρά μου στον κ. Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητούμε είναι συγκεκριμένο: «Οι προσπ&.θειες 
αναβιωσης του εοκαβητισμού>>. Αυτό ,είναι το συγκεκριμένο θέμα. Όλα τα 
κόμματα έχουν εκδώσει καταδικαστικές ανακοινώσεις. Κατά συνέπεια υπάρχει 

θέμα. Και το κόμμα του κ. Χριστοφίδη επίσης το έχει καταδικάσει και άλλες 

οργανώσεις. Κατά συνέπεια υπ&.ρχει θέμα και με αυτό το θέμα πρέπει να 

ασχοληθεί η Βουλή. Με ποιο τρόπο θα ασχοληθεί είναι 3ουλει&. της Βουλής, 

δουλειά των κομμάτων, αν θα είναι σε επίπεδο αρχηγών κομμάτων .... 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Είπαμε ότι θα είναι σε επίπε3ο αρχηγών κομμ&.των, κόριε Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Δε 3ιαφωνώ, συμφωνώ. Επει3ή όμως στην εξέταση του ζητήματος λέχθηκε 
ότι μπορεί να κ&.μουμε συνε3ρίαση της Βουλής την Παρασκευή, θέλω να σας πω 

να μην ορίσουμε συνε3ρίαση για την Παρασκευή, 3ιότι εμείς έχουμε προκαθο

ρισμένη άλλη δουλειά. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Θα μπει στη σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών την Πέμπτη, κύριε 

Πουμπουρή, αυτό το θέμα. 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, θέλω να 3ηλώσω πρώτα κατηγορηματικ&. ότι εμείς υποστη
ρίζουμε την εγγραφή θέματος με την ουσία που έχει απο3ώσει ο συν&.3ελφος 
κ. Χατζη3ημητρίου. 

Το θέμα που εγέρθηκε είναι κατ&. πόσο θα εγγραφεί με τον τίτλο που 
προτ&.θηκε ή με 3ιαφορετικό τίτλο, λαμβανομένων υπόψη των εξηγήσεων, που τις 

θεωρώ λογικές, που έ3ωσε ο κ. Γαλανός. 

Προσωπικά υποστηρtί,ω τη διαφοροποίηση του τίτλου που έχει προτείνει ο 

κ. Γαλανός και θα έλεγα ότι μπορεί να 3οθεί κι ένας &.λλος τίτλος, αν όχι αυτός 

που πρότεινε ο κ. Γαλανός. Μπορούμε νά μιλήσουμε για «εκδηλώσεις εοκα

βητισμού>>, αλλ&. 3εν απορρίπτω και την εισήγηση του κ. Γ αλανοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Κόριε Δίγκλη, μην απο3ί3ετε μεγ&.λη σημασία στις λέξεις. Έκαμε μια 

εισήγηση ο κ. Γαλανός, τη 3έχτηκε ο κ. Χατζη3ημητρίου και επομένως πρέπει να 

τελειώσουμε με τον τίτλο. 

Ο κ. Αν3ρέου ο οποίος 3ε μίλησε ως τώρα. 



3052 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Κύριε Πρ6ε8ρε, Οιερωτώμαι πόσο υπεύθυνα θα συζητήσουμε ένα θέμα αυτής 
-rης μορφής, αν Οε Οοθε! η ευχαιρ(α στον Υπουργό Εσωτερικών να ενημερώσει το 
Σώμα πρώτα ως προς το ποια πράγματα γνωρ(ζει και η Εκτελεστική Εξουσία 
γι' αυτό το τόσο σημαντικό θέμα. 

Εισηγούμαι να σταλε! το θέμα στην Επιτροπή Εσωτερικών εvΟιάμεσα της 
εβ8ομά8οις, να 8οθε! η ευκαιρία στον Υπουργό Εσωτερικών να ενημερώσει την 
Επιτροπή, αν υπάρχουν οποιεσΟήποτε πληροφορίες από πλευράς κυβέρνησης, για 
να μπορισοuν τα κόμματα να τοποθετηθούν, όταν θα γίνει συζήτηση την ερχόμενη 
Πέμπτη. 'Αλλως πως τι θα συζητήσουμε, αν 8εν ξέρουμε τι ξέρει η κυβέρνηση γι' 
αυτό το τόσο σημαντικό θέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χοιτζη8ημητρ!ου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Οφε!λω μια εξήγηση πάλι, κύριε Πρόε8ρε. 

Εκε!νο το οπο!ο θα συζητήσουμε ε!νοιι αν ήταν εθνικός αγώνας γιοι ολοκλή

ρωση των εθνικών πόθων ο εοχαβητισμός το 1971. Και πάνω σ' αυτό το θέμα Οεν 
έχουμε ανάγκη κανένα Υπουργό να έλθει να ενημερώσει καμιά Επιτροπή, γιοι να 
καταλάβουμε περ! τ!νος πρόκειται. Και όταν μιλούμε γιοι οινοιβ!ωση ή προσπά

θειες ή οποια8ήποτε λέξη πριν από την έννοια του εοκοιβητισμού, 8εν είναι 

οιπαροι!τητο να εννοούμε συνωμοτικές 8ροιστηριότητες και ξεκ!νημοι παράνομης 
8ράσης, αλλά 8ιιχτήρηση ενός πνεύματος που μια άλλη φορά ο8ήγησε σε εθνική 
καταστροφή. Και θα πρέπει να 8ούμε αυτή τη στιγμή όλες οι πολιτικές 8υνάμεις 
πώς οιντιμετωπ(ζουμε το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, συμφωνούμε με τον κ. Χοιτζη8ημητρ!ου, 8ιότι απλούστατοι 

μόνο χαι. μ6νο το γεγονός ότι κάποιοι νομίζουν ότι έφτασε η ώρα να γραφτεl η 

ιστορ(α της ΕΟΚΑ Β' και χαλούν συναγωνιστές, για να πάρουν στοιχεlα, είναι 
ένα ε!Βος προσβολής στη μνήμη αυτού του λαού και πρέπει να γίνει μια 
τοποθtτηση. · 

Το θέμα, όπως θυμάστε, συζητ'ήθηκε το πρω( στη σύσκεψη των Κοινο
βουλευτικών Εχπροσώπωv και για να είμαστε και πάλι 8ίχαιοι ο χ. Κληρ€8ης 
συμφώνησε να γ(νει η 'συζήτηση την επόμενη Πέμπτη με τον τρόπο που εισηγε!τοιι 
ο κ. Χοιτζη8ημητρ(ου. 

Επομινως να προχωρήσουμε στη συζήτηση, 8ιότι 8εν ε(ναι μόνο θέμα του τι 
εχ8ηλώσεις γίνονται, αλλά πρέπει να γ(vει και μια τοποθέτηση για να μη 8οθεί 
καμιά ευκαιρία πλέοv αναβίωσης οποιασ8ήποτε τέτοιας κατάστασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, κύριε Γαλαvέ. 

Ορ!στε, κύριε Χριστοφ!8η. 
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Κύριε Πρόε8ρε, θ.f εποινέλθω στο θέμα. 
Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣt. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 1 
Κύριε Χριστοφί η, γιατt να επανέλθετε; Μπορε( να συζητούμε ως αύριο και 

να μην τελειώσουμε !+Ei αυτό το θέμα. 
Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ:, 

' 
Θα επα~έλθω, γi,α να προσθέσω τα τελευτα(α λόγια τα δικά μου, μετά που 

μlλησαν οι άλλοι συν~δελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Πολύ ωραίοι! Εσείς επιμένετε ότι 8εν πρέπει να εγγραφεί το θέμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Δεν πρέπει να εγγραφεί το θέμα, Βιότι το >dρ3ος το κομματικό ε!νοιι 

ασύγκριτα .... 

Τ. ΧΑΤΖΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Για όνομα του Θεού! 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

.... είναι ασύγκριτοι μικρότερο από το uρΒος το cθνυ<ό. Αντίθετοι υπάρχει 

εθνική ζημιά στο να γράφουμε αυτά τα θ!μοιτοι γιαι τους <ξο/jς λόγους .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριε Χριστοφί8η, 8έχομοιι. να πείτε ό,τι θtλετε. Αλλιi το ναι αιπο3(8ετε τα 
ελατήρια τα οποίοι οιπο8ί8ετε στους εγγράψοιντες το θtμαι, ότι 3ηλιι3ο/j .... 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

Και ότι ε(ναι εθνικό καθήκον να συγκαλύπτουμε το εθνικό tγκλημα .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριε Χοιτζη8ημητρίου, σας παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΙ: 

.... ότι το κάμνουν για λόγους κομματικών κερδών, αυτό νομ(ζω ότι ε(νιι.ι. 
απρεπές· δεν είναι σωστό. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ε(ναι και σοβαρά και υπεύθυνα που μιλώ και θα δώσω τους 
λόγους μου. 

Ε(μαστε σ 1 αυτό το Σώμα .... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούμε να απαντήσουμε επ{ των λόγων που θα δώσει ο 
κ. Χριστοφ(8ης, αν 8εν τον σταματήσετε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μπήκαμε στην ουσία, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Κύριε Χριστοφί8η, 8ηλοι8ή γιοι ποιο λόγο γίνεται αυτή η κουβέντα αυτή τη 
στιγμή; 
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Μ.1ΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

~εν είναι κουβέντα, είναι σοβαρή τοποθέτηση ενός Βουλευτή. 

ΠΡqΕΔΡΕΥΩΝ: 

: Εχετε τοποθετηθεί ήδη. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Όχι, έχουν λεχθεί πολλά άλλα τα οποία παραπλανούν ή Olvoυv άλλη εικόνα 

που a'εv ε(ναι η εικόνα που θέλουμε. 
Κόριε Πρόεδρε, αν είχαμε πληροφορία, έστω και μια σοβαρή πληροφορία, ότι 

υπάρχει αναβίωση εοκαβιτισμοό ή ότι υπάρχει αναβίωση οποιασδήποτε παρά

νομης\ δραστηριότητας που να θέτει σε κίνδυνο τη δημοκρατία, όλοι πρώτοι και 

από καθήκον και από συvε(Οηση θα ζητούσαμε την εγγραφή του θέματος αμέσως 
και για να συζητηθεί όχι την Πέμπτη, τώρα. 1 Αλλά με το πρόσχημα ότι αναβιώνει 
τάχα ο εοκαβητισμός ζητοόμε εγγραφή του θέματος. Και η μόνη πληροφορία που 

υπάρχει τώρα στον τόπο είναι ότι ένας πολίτης της Δημοκρατίας που θα γράψει 

βιβλίο ζητά πληροφορ(ες και το Σώμα τούτο θα συνέλθει τώρα να συζητήσει γι·α 
αναβίωση εοκαβητισμοό. Μα αναβίωση εοκαβητισμοό σημαίνει .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα αυτ& τα είπατε, κύριε Χριστοφ(Οη. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Δεν τα είπα, κύριε Πρόεδρε. Τα λέω τώρα και.λέω ότι αυτό είναι το .θέμα, 
αυτή είναι η πληροφορία. Και θα ήθελα να ρωτήσω το συνάδελφο που ζητά την 

εγγραφή αυτού του θέματος αν έχει, πέρα από αυτή την πληροφορία, άλλη και 

ζητά να εγγραφεί το θέμα. Αν έχει, να εγγραφεί το θέμα και να το συζητήσουμε. 
Αλλά αν είναι μόνο αυτή η πληροφορία, νομίζω ότι .... 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Γιατί το κόμμα σας καταδίκασε αυτό το θέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριοι, καταδικάζω την αναβ!ωση του εοκαβητισμού ως πράξη και ως 
γεγονός. Αν όμως το στοιχείο που έχω αυτή τη στιγμή στα χέρια μου είναι ότι 
ένας ζητά πληροφορίες .... 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Γιατί τοποθετηθήκατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Κύριοι, το θέμα έκλεισε. 

Λοιπόv, προχωρούμε παρακάτω. 

Ο Βουλευτής κ. Πέτρος Στυλιανού ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος 

και την παραπο'μπή του στην αρμόδια Κοιvοβουλευτική Επιτροπή. 

«Η ανάγκη παροχής υπό μορφή χορηγίας των πρώτων Ε5,ΟΟΟ του στεγα-

στικού Οανε!ου για νέα ζευγάρια τωv ακριτικώv περιοχών». '' · 
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Επίσης 0 ίδιος Βουλευτής ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

<<Η ατελής εισαγωγή 'mini bus' για τους πολύτεκνους)). 
Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

νομικών. 

Οικο-

Και τα δυο θέματα να εγγραφούν και να παραπεμφθούν στην Κοινοβου
λευτική Επιτροπή Οικονομικών, λέει ο χ. Στυλιανού. Αν δεν. υπάρχει. ένσταση, τα 
εγγράφω και. τα παραπέμπω. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς )<. Μιχάλης 
Πουμπουρής ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

«Η ανάγκη έκδοσης από μέρους του κράτους του συνολικού συγγραφικού 

έργου του Παύλου Λιασίδη». 

Να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, που ε(ναι η 

Επιτροπή Παιδείας. 

Ο κ. Χρίστος Κουρτελλάρης ζητά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής του 

Ομάδας την εγγραφή των πιο κάτω θεμάτων και. την παραπομπή τους στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

1) 

2) 

«Η ανάγκη λήψης προστατευτικών μέτρων για την ντόπια χημική 
βιομηχανία παραγωγής πρώτων υλών για μπογιάδες, γόμες και άλλα 
προ'ίόντα». 

«Η ανάγκη ολοκλήρωσης των διαδικασιών για ισότιμη, αξιοκρατική 
και δίκαιη μεταχείριση όλων των ημερομισθίων που εκτελούν δημο-
σιοUπαλληλι.κά καθήκοντα». 

Η πρώτη πρόταση του χ. Κουρτελλάρη πρέπει να παραπεμφθεί στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και η δεύτερη στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μαθηκολώνης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 
θέματος: 

((Η αξιοθρήνητη κατάσταση στην οποία έχει αφεθεί να περιέλθει το παλιό 
στάδιο Γ.Σ.Ζ. της Λάρνακας και η ανάγκη για άμεση αναδιαμόρφωση και 

αξιοποίησή του>>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Εγγράφεται και παραπέμπεται, 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ.ΚΟ. κ. Αλέξης Γαλανός και οι 

Βουλευτές χ. Πέτρος Στυλιανού, χiχ. Ρήνα Κατσελλή και Ζαχαρίας Τουλούρας 
ζητούν την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

(<Οι κατά καιρούς απειλές για έξωση των εχτοπισθέντων που με 8ιχά τους 

έξο8α στεγάστηκαν σε κρατική (χαλίτιχη) γη». 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων. 

Εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Και έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνε8ρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 9.20 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιά8ης Νίκος 

Α ν8ρέοu Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γεωργίου Α ν8ρέας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Διγκλης Παύλος 

Ερωτοχρίτου Κώστας 

Ευσταθ(ου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτί8ης Αν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαψ. 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί8ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κλ ηρί8ης Γλαύκος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντlνος 

ΛαΜς Γεώργιος 

Λόρ8ος Κωνσταντίνος 

Μαθηκολώνης Αν8ρέας 

Μακρί8ης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκί8ης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί8ης Θαλής 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπα8όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Π απαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζη8ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλί8ης Αν8ρέας 

Αvτιπpόσωποι Θpησκευτικώv Ομάδων: 

Μαυρί8ης Ιωάννης 

Κυρίλλ ης Φtλιξ 

Π ΙΝ ΑΚΑΣΠΕΡ ΙΕΧ ΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τα νομοσχέ8ια 1. «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολο
γισμοό Νόμος (Αρ. 2) του 1989» και 2. «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπο

λογισμοό Νόμος (Αρ. 8) του 1989>>, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γαλανού 

πάνω στο θέμα, ένταξη και ψήφιση αυτών σε ενιαίο Νόμο (με αρ. 24 του 1990). 

2) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί ΠροUπολογισμοό της Αρχής Λιμένων 
Κόπρου Νόμος του 1990ιι, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν 

[ 'Α. Χρυσοστόμου, Κ. Ερωτοκρίτου, Δ. Ηλιά8ης, Χρ. Κουρτελλάρης, Ν. Ηλία, 
Α. Γαλανός, Προε8ρεόων (Γ. Λα8άς)] και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ({Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1990)) 1 οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που 

έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Γαλανός, Τ. Χατζη8ημητρίου, Μ. Παπαπtτρου, 
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Μ. Πουμπουρής, Ν. Αναστασιά3ης, Γ. Σαββί3ης, Π. Στυλιανού, Προε3ρεύων, 

Ρ. Κατσελλή) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο (<0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος {Αρ. 12) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο {με αρ. 23 του 1990). 

5) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Συντάξεων {Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990>>, οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα 

(Α. Παρισινός, Α. Γαλανός, Χρ. Κουρτελλάρης, Ε. Ευσταθίου, Ν. Μουσιούττας, 

Δ. Γεωργιά3ης) και ψήφιση αυτού σε Νόμο {ως Τροποποιητικός με αρ. 2 του 
1990). 

6) Έκθεση για το νομοσχέ3ιο «0 περί Δημόσιας Εκπαι3ευτικής Υπηρεσίας 
{Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

{Τροποποιητικός) Νόμος του 1989», η συζήτηση που ακολούθησε {Κ. Ερωτο

κρίτου, Μ. Παπαπέτρου, Ε. Ευσταθίου, Προε3ρεύων, Μ. Χριστοφί3ης) και ψήφιση 

αυτής σε Ν6μο με τον τίτλο ((Ο περ( Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμος του 1990». 
8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Στεγών διά Ηλικιωμένους και 

Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και για τους Κανονισμούς «Οι 
περί Στεγών διά Ηλικιωμένους και Ανάπηρους Κανονισμοί του 1990», οι 

σύντομες παρατηρήσεις του κ. Στυλιανού πάνω στο θέμα, ψήφιση του νομοσχεδίου 

σε Νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 

9) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Πολίτου της Κυπριακής 

Δημοκρατίας {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990», οι παρατηρήσεις που έγιναν 
πάνω στο θέμα (Ν. Αναστασιά3ης, Μ. Παπαπέτρου, Προε3ρεύων, Γ. Σαββί3ης) 

και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Ελεύθερων Λιμενικών Περιοχών 
Κανονισμοί του 1990», η συζήτηση που ακολούθησε πάνω στο θέμα (Α. Ανδρέου, 
Στ. Μαν3ριώτης, Α. Δημητριά3ης, Προε3ρεύων) και έγκριση αυτών. 

11) Έκθεση για τον Κανονισμό «0 περί Κυπριακών προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 
1990>> και έγκριση αυτού. 

12) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Μαθηκολώνης, Α. Δημητριά3ης, Προε3ρεύων, 
Μ. Πουμπουρής, Ν. Αναστασιά3ης, Α. Γαλανός, Δ. Ηλιά3ης, Τ. Χατζη3ημητρίου, 
Α. Γεωργίου) πάνω σε διαδικαστικό θέμα μετά από παρατήρηση Βουλευτών ότι 

δεν κυκλοφόρησε έγκαιρα η Έκθεση για τους Κανονισμού περί Υπηρεσίας 

Τηλεπικοινωνιών. 

13) Έκθεση για τους Κανονι·σμούς «Οι περ( Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 

(Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρεσιών) Κανονισμοί του 1990)) και έγκριση αυτών. 

14) Κατάθεση Νομοσχε3ίων και Εγγράφων. 

15) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της εκμετάλ
λευσης βιντεοκασετών - Προβλήματα της κοινότητας και του συνοικισμού 

Αλεθρικού - Η κήρυξη ως μονό3ρομης κατεύθυνσης του κύριου 3ρόμου της 

κοινότητας Αγίας Βαρβάρας προς το ΛυθροΜντα - Το θέμα του βιολογικού 

σταθμού Ανθούπολης - Το αίτημα των κατοίκων του Αγίου Κασσιανού για 

επίσκεψη γιατρού στην ενορία τους - Τα υδρευτικά και τα αρδευτικά έργα 

Ανώγυρας - Η επικίνδυνη στροφή στην οδό Ι\.αλλιπόλεως παρά τη συμβολή με τη 
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λεωφόρο Αρχαγγέλου στον Παρισινό - Το θέμα της μετονομασίας τμημάτων της 

οδοό Κίμωνος στο Στρόβολο - Το θέμα της επίσκεψης γιατρού στα Λύμπια -Η 

εκτέλεση συμπληρωματικών έργων στο φράγμα Λυμπιών - Το θέμα της 

λειτουργ(ας του Γραφε(ου Μελετών για το Κυπριακό - Η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου που συνδέει το Ποτάμι με το δρόμο Βυζακιάς - Το θέμα της επίσκεψης 

γιατρού στη Βυζαχιά - Το αίτημα της Βυζαχιάς για μ.ετακlνηση του στρατοπ.έδ'ου 
της εθνικής φρουράς που εδ'ρεύει στην κοινότητά τους - Η λήψη μέτρων για 
βελτlωση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών βιομηχανιών - Το α(τημα για 
έκδ'οση από τη Μορφωτική Υπηρεσία του Υπουργειου Παιδ'εtας του λογοτεχνικού 

έργου της Μαρίας Ρουσιά - Τα τηλεοπτικά προγράμματα της επετείου της 25ης 
Μαρτlου - Η εγκατάσταση και λειτουργία κεντρικής μονάδ'ας επεξεργασίας 

αποβλήτων στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσοό). 

16) Αγορεύσεις {Α. Φάντης, Μ. Θεοδούλου, Ε. Ευσταθίου, Μ. Χριστοφίδης, 
Μ. Παπαπέτρου, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιάδης, Α. Γαλανός) πάνω στο θέμα «Η 

συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου, παρά τα επανειλημμένα 

ψηφ(σματα της Βουλής, να προχωρήσει στην άμεση αίτηση για ένταξη στην 
Ε.0.Κ.». 

16α) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Γαλανός, Π. Δ(γκλης, Προεδρεύων, 

Γ. Χαραλαμπίδης, Τ. Χατζηδημητρίου) πάνω σε διαδικαστικό θέμα μετά από 

παρατήρηση του χ. Γαλανού ότι το θέμα έχει εξαντληθεl και απόφαση του 

Σώματος, μετά από ψηφοφορία, για τερματισμό της συζήτησής του. 

17) Διεξαγωγή συζήτησης {Μ. Πουμπουρής, Προεδρεύων, Μ. Παπαπέτρου, 
Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Μαρκίδης) μετά από παρατήρηση των κ. Πουμπουρή και 

Παπαπέτρου ότι η πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τοUς κ. Γαλανό, Μαρκl8η 

και Χατζηδημητρίου περ( Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας (Αίτηση για 

Ένταξη της Κύπρου) ε(ναι αντισυνταγματική. 

18) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια του Σώματος μετά από 

συζήτηση (Μ. Πουμπουρής, Τ. Χατζηδημητρίου, Προεδρεύων, Α. Γαλανός, 

Μ. Χριστοφίδης, Π. Δίγκλης, Α. Ανδριfου) του θέματος «Οι προσπάθειες 
αναβlωσης του εοκαβητισμού και η ανάγκη στράτευσης όλων τωv π~λιτικών 
8υνάμεων για τηv αντιμετώπιση της απαρά8εκτης κατάστασης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της ΕΔΕΚ 

κ. Τ. Χατζηδημητρίου). 

19) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

{α) ι<Η ανάγκη παροχής υπό μορφή χορηγ(ας των πρώτων ;€5,000 του 
στεγαστικού 8ανε(ου για νέα ζευγάρια των ακριτικών περιοχών)>. 

{β) ι<Η ατελής εισαγωγή 'mini bus' για τους πολύτεκνους». 

{Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(γ) «Η ανάγκη έκ8οσης από μέρους του κράτους του συνολικού συγγρα
φικού έργου του Παύλου Λιασ!8η». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μ. Πουμπουρή). 

(δ) ι<Η ανάγκη λήψης προστατευτικών μέτρων για την ντόπια χημική 

βιομηχανlα παραγωγής πρώτων υλών για μπογιά8ες, γόμες και άλλα 
προϊόντα>>. 
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(ε) «Η ανάγκη ολοκλήρωσης των διαδικασιών για ισότιμη, αξιοκρατική 

και δίκαιη μεταχείριση όλων των ημερομισθίων που εκτελούν δημο

σιοϋπαλληλικά καθήκοντα». 

(Θέματα εγγραφέντα με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελ

λάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(στ) «Η αξιοθρήνητη κατάσταση στην οποία έχει αφεθεl να περιέλθει το 
παλιό στάδιο Γ .Σ.Ζ. της Λάρνακας και η ανάγκη• γι.α άμεση αναδια

μόρφωση και αξιοποίησή του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθηκολώνη). 

(ζ) «Οι κατά καιρούς απειλές για έξωση των εκτοπισθέντων που με δικά 
τους έξοδα στεγάστηκαν σε κρατική (χαλίτικη) γη». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γαλανού, 

Π. Στυλιανού, Ζ. Τουλούρα και της κας Ρήνας Κατσελλή). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφε(ο της Κuπpιαχήζ Δημοχρατ(αι;, Λεuκωσ(α. 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ -Σϊ'ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 21ης Ιουνίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.17 μ.μ.) 

(Ap. 34) 

Κηρόσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει. αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(1. ΚΑΤΣΟϊ'ΝΩΤΟΣ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι., σήμερα, πριν από την τακτική ημερήσια διάταξη που 

βρlσκεται ενώπιόν σας, το Σώμα θα ασχοληθε( σε επ(πεδο αρχηγών και. 

εκπροσώπων κομμάτων με το θέμα ((Ot προσπάθειες αναβιωσης του εοκαβητι.σμού 
και η ανάγκη στράτευσης όλων των πολιτικών δυνάμεων για την αντιμετώπιση 

της απαράδεκτης κατάστασης», που είναι ένα θέμα που ενέγραψαν όλα τα 

πολιτικά κόμματα που εκπροσωπούνται. σ' αυτό το Σώμα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το θέμα είναι ύψιστης σημασίας, παρ' όλον ότι 

είναι πεποίθησή μου ότι αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει κίνδυνος διατάραξης της 

εννόμου τάξεως. Εντοότοις, λόγω κάποιας ειδοποίησης η οποία είδε το φως της 

δημοσιότητας στον -τύπο τα κόμματα ευαισθητοποιήθηκαν και εξέδωσαν ειδικά 
ανακοινωθέντα. 

Το Σώμα αυτό 1 το οπο(ο έχει πικράν πείραν από το πρόσφατο παρελθόν, δεν 
μπορούσε να παραμείνει απαθές μπροστά σ' αυτή την κατάσταση. Είναι αυτό το 
Σώμα ο εκπρόσωπος του κυπριακού λαού και είναι ο κατάλληλος δέκτης αλλά και 
ο ισχυρός πομπός της θελήσεως και των απόψεών του. Και είναι ποΜ ορθό σε 

επίπεδο αρχηγών κομμάτων να εκφραστούν οι απόψεις αυτού του λαού πάνω σε 

ορισμένες εμπειρίες τις οποίες είναι πολύ δύσκολο να λησμονήσει, γιατί τα 

τραύματα που έχουν προκληθεί από τις εμπειρίες αυτές είναι ακόμα ανοιχτά. 

(3061) 
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Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν ε(ναι υπερβολή να πούμε ότι αυτή τη στιγμή 

η Βουλή ασχολείται μ' ένα από τα πιο σπου8αία και τα πιο βασικά προβλήματα 
που αντιμετωπ(ζει αυτός ο τόπος. Δεν υπάρχει κ(νδυνος αυτή τη στιγμή, όμως 

είμαστε ευαίσθητοι, γιατί, όπως λέει μια λαϊκή παροιμία: όποιος καεί ε,ις το 

λαππά φυσά και το γιαούρτι. Γι' αυτό το λόγο είναι ανάΥκη όλοι να επα
γρυπνούμε, ούτως ώστε να αποτρέψουμε όχι μόνο την πράξη αλλά και' οποια
δήποτε σκkψη ακόμα διατάραξης της δημόσιας τάξεως. Επ(.του θέματος τούτου· 
του πολύ σπου8α!ου και πολύ σημαντικού θα 8ώσω εκ περιτροπής το λόγο στους 

αρχηγούς και εκπροσώπους των πολιτικών κομμάτων με πρώτο τον Πρόε8ρο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Γλαύκο Κληρίδη τον οπο(ο και καλώ στο βήμα. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν έχω καμιά ένσταση να μιλήσω πρώτος, αλλά έχει 
εγγράψει το θkμα ο kντιμος συνάδελφος κ. Χατζηδημητρ(ου και ειθισται ο 
εγγράψας το θέμα να ομιλε( πρώτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή έχω πει ότι το θkμα ενεγράφη από όλα τα κόμματα. Δεν έχω 
ένσταση βεβαίως να το ανο(ξει ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, και να μηv πούμε τίποτε, τα είπατε όλα εσείς. Επομένως ... 
(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου λοιπόν. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Τ.α φαινόμενα και τα γεγονότα που τον τελευταίο καιρό πυκνώνουν μας 

υποχρεώνουν σε μια ανα8ρομή στην πιο 8ύσκολη και τραγική περ!ο8ο της 
κυπριακής ιστορίας, όταν η εθνική προ8οσ!α υπέσκαπτε την Κυπριακή Δημοκρα
τία, για να την παρα8ώσει τελικά με το πραξικόπημα στην τούρκικη κατοχή και 
τον τοόρκικο επεκτατισμό. 

Είναι γνωστό ότι για το εθνικό lγκλημα δεν υπήρξε ούτε τιμωρ(α ούτε 
κάθαρση. Επικράτησε η λογική της επιε(κειας και η πολιτική του κλά8ου ελαίας. 
Η απουσία όμως τιμωρίας, με ελάχιστες μόνο εξαιρlσεις, δε σημαίνει ούτε 
παραγραφή του εγκλήματος ούτε δικαίωση των ενόχων. 

Υπάρχει ακόμα η τάση της αποσιώπησης εκείνης της περιό8ου ωσάν να .είναι 
δυνατή η αφα(ρεσή της από την κυπριακή ιστορία. Δε μας επιτρέπουν όμως να τη 
λησμονήσουμε τα κατεχόμενα χωριά και οι πόλεις μας, οι πρόσφυγες, τα θύματα 
της συμφοράς, οι οικογένειες των αγνοουμένων, οι Τούρκοι που την υπενθυμ(ζουν 
συνεχώς και οι πρωταγωνιστές της, που αναζητούν με 8ιάφορους τρό.cους επάνο8ο 
στο προσκήνιο και 8ικα(ωση των άνομων' έργων τους. . 

Αν όμως είναι χρήσιμη η αναδρομή στις ένδοξες ώρες της ιστορίας μας, στις 

ώρες της αυτοθυσίας για ελευθερία και 8ημοκρατία, το ί8ιο, αν όχι περισσότερο, 

ή t ' ' 1 ' χρ σιμη ε~ναι η αναμνηση των σκοτεινων ~τl)χων και των αποτυχιων μας, για να 

βλέπουμε όχι μόνο τις αρετές αλλά και τα μειονεκτήματά μας, για να εντοπί
ζουμε τις αδυναμίες και τα σφάλματά μας, για να φυλαγόμαστε από την 

επανάληψή ψυf· 
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Είναι κοινιi αποδεκτό ότι οι εχθροί μας βρήκαν την ευκαιρία να μας βλιiψουν 
πιο πολύ εξαιτ(ας των δικών μας σφαλμάτων και παραλεtψεων παρά εξαιτ(ας της 
δικής τους ικανότητας και παλικαρι&.ς. Η αναφορά στην επιβίωση του εοκαβητι

σμού -γιατί μάλλον για επιβίωση παρά για αναβίωση πρόκειται- αυτό το νόημα 

έχει, την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας μας, τη διδαχή της νεολαίας μας και την 

επισήμανση νέων διαστρεβλώσεων, για να διαφυλαχτούμε από την επανάληψη την 
ίδιων τραγικών καταστάσεων και λαθών. Μια σειρά συμβάντων αλλά και η 

επάνοδος μιας νοοτροπίας περασμένης εποχής προκαλούν ένα αίσθημα ανησυχίας 

στο λαό. 

Τελευταίο στη σειρά ήταν η ανακοίνωση που δημοσιεύτηκε ~ε δυο εφημε
ρίδες, που αναφέρει: «Το 1971 ο αρχηγός της ΕΟΚΑ Διγενής ήλθε στην Κύπρο 
και ανέλαβε έναν ύστατο αγώνα για την πραγμάτωση των πόθων του κυπριακού 
λαού. Στο προσκλητήριό του ο λαός απάντησε παρών. Το "κύριο βάρος αυτού του 
υπέρμαχου αγώνα ανέλαβαν, όπως και το 1955-1959, οι νέοι που αναγκάστηκαν 
να βγουν στα βουνά, οι αντάρτες. Αυτοt όλοι καλούνται, όπου και να βρtσκονται, 
να επικοινωνήσουν στα τηλέφωνα ... »κτλ. κτλ. 

Η ανακοίνωση αυτή δημιούργησε αισθήματα ανησυχίας και βαθύτατης 
πικρίας, προκιiλεσε το δημόσιο αίσθημα περί δικαίου και ηθικής και ερέθισε 
πληγές ανθρώπων που υπέστησαν συμφορές και τραγωδίες στα χρόνια της χούντας 

και του εοκαβητισμού. Έφερε ακόμα στηv επιφάνεια την εθνική προδοσtα με ένα 
διαστρεβλωμένο τρόπο ωσάν να επρόκειτο για υπέρτατο εθνικό έργο και ωσάv τα 
εγκλήματα της ΕΟΚΑ Β να ήταν πατριωτικl:.ς πριiξεις. 

Αναφl:.ρονται τα γεγονότα της εποχής του 1967-1974 με αποκορύφωμα το 
προδοτικό πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη του 1974, που 1:.δωσε και την 
ευκαιρία στην Τουρκ!α να εισβάλει, ωσάν να επρόκειτο για μια περιοδο εθνικής 
έξαρσης, αρετής και ηρωισμού. Αποτολμά η ανακο(νωση κάτι ακόμα χειρότερο: 
τοποθετε( στην (δια μο(ρα τον υπέροχο αντιαποικιακό και απελευθερωτικό αγώνα 

του λαού μας της περιόδου 55-59 με τις αθλιότητες της δικτατορικής περιόδου. 
Υπήρξε ασέβεια έναντι της ιστορίας η παραμορφωτική χρησιμοποίηση του 
ονόματος της ΕΟΚΑ, για να συγκαλύψει τα εγκλήματα και τις προδοτικές 

πριiξεις μιας θλιβερής περιόδου εθνικής παρακμής και υποχώρησης. 

Εμε(ς έχουμε καθήκον να προστατέψουμε την ιερή μνήμη των αγώνων και 

τωv θυσιών του 55-59 και θα το πετύχουμε στο βαθμό που θα μιλήσουμε καθαρά 
για το τι ήταν η ΕΟΚΑ Β και πόσο κακό προκάλεσε στον τόπο. 

Μιλούμε για όλα αυτά τα γεγονότα σήμερα, μια εικοσαετία και πέρα αφότου 

συνέβησαν όλα αυτά. Όταν στην κυπριακή ζωή μπήκε μια νέα γενιά που ούτε 
είδε ούτε γνώρισε τη χούντα, το φασισμό, την ΕΟΚΑ Β, το πραξικόπημα. 
Μιλούμε γι' αυτά τα γεγονότα εμείς, η γενιά που έζησε τα τραγικά συμβάντα, με 

έναν τρόπο αντιφατικό και συγχυσμένο. Τι πρέπει να πούμε στους νεότερους; Ότι 

η χούντα fιταν πατριώτες; Ότι με την κατάληψη της έξουσίας από τη χούντα «αι 

συνθήκαι μετεβλήθησαν υπl:.ρ ημών», όπως 1:.γραφε ο Γρίβας; Υιοθετούμε σήμερα 
την προκήρυξη του Γρίβα με την οποία ανιiγγελλε την ίδρυση της ΕΟΚΑ Β στην 
οποία -μεταξύ άλλων-ανέφερε: «Παρά το πλευρόν μας ίσταται η Μητέρα 

Πατρίδα ήτις τφ φοριiν ταύτην -επί χούντας δηλαδή- δεν θα μας εγκαταλείψει. 

Από την στιγμήν ταύτην η υπόθεσις της απελευθερώσεως του κυπριακού 

ελληνισμού περιήλθεν εις ανθρώπους με ψυχικόν σθένος και στιβαράς χε(ρας, αι 

οποίαι δεν τρέμουν προ των εχθρών, ούτε θωπεύουν επαμφοτερ!ζοvτας φίλους, 

ούτε εκλιπαρούν βοήθειαν υπό των καραδοκούντων να κατασπαράξουν την 
πατρίδα μας και εκατοντάκις χειροτέρων τυράννων εκ τωv ρωσικών στεππών>>. 
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Θα πρέπει ακόμα να εξηγήσουμε στους νεότερους αν ήταν πατριωτισμός χαι 
αν προήγαγε την ένωση η 8ιάπραξη σωρείας εγκλημάτων εναντίον απλών 
ανθρώπων του λαού, όπως του Κόχου Φωτίου, του Αν8ρέα Μενοίχου και του 
Δώρου Λο!ζου. Θα πρέπει να εξηγήσουμε πώς βοήθησε την υπόθεση της Κύπρου 
η 8ολοφονία τόσων άλλων συμπατριωτών μας, όπως του Στέλιου Α γαθοχλέοuς, 
του Κώστα Αν8ρέου, του Αντώνη Αν8ρονίχου χαι τόσων άλλων. 

Η ανακοίνωση που 8ημοσιεύτηχε ονομάζει ((υπέρμαχο αγώνα» τη 8ιάπραξη 
φόνων, την ανατίναξη αστυνομικών σταθμών, την κλοπή όπλων από τα στρατό
πε8α της Εθνικής Φρουράς, την κατά8οση στην Τουρκία της άφιξης του τσέχικου 
οπλισμού, την υποβολή τελεσίγραφων από τη χούντα, τη 8ιοργάνωση αλλεπάλ
ληλων 8ολοφονιχών αποπείρων εναντίον του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, την 
κατάστρωση των ανατρεπτικών σχε8ίων, όπως Σφεν8όνη, Απόλλων, με τελευτα!ο 
το σχέ8ιο Αφρο8(τη του πραξικοπήματος της 15ης του Ιούλη. 

Θα πρέπει να πληροφορηθε( η νεότερη γενιά ότι ο εοκαβητισμός αναπτύχθηκε 
μέσα στα στρατόπε8α της χούντας με κύριους πρωτεργάτες τους χουντικούς 
αξιωματικούς. Θα πρέπει να ξέρει ότι η χουντική ΚΥΠ καθο8ηγούσε τα νήματα 
της συνωμοσίας και ότι ο στρατηγός Γρίβας βρέθηκε επανειλημμένα στα 
στρατόπε8α της χούντας και τις παραμονές του πραξικοπήματος της 14ης 
Φεβρουαρ(ου 1972 στα ί8ια τα γραφεία της χουντικής ΚΥΠ. Αυτά 6λα και άλλα 
πολλά εlναι απαραετητο να τα πληροφορηθεε η νεότερη γενιά που 8εν έζησε τα 
γεγονότα, αλλά εξίσου σημαντικό είναι να τα θυμηθεί και η παλαιότερη γενιά. 

- . - - -

Η αποκάλυψη την επόμενη μέρα του 8ημοσιεύματος που αναφέραμε ότι ο 

άνθρωπος της ανακοίνωσης ήταν ο γνωστός επί8οξος 8ολοφόνος του Αρχιεπι
σκόπου Μακαρlου, ο Α8άμος Χαρ(τωνος, μας προκάλεσε ακόμα μεγαλύτερα 

αισθήματα ανησυχίας και απογοήτευσης. Πώς μπόρεσε ένας επ(8οξος 8ολοφόνος 

του 8ημοκρατικά εκλελεγμένου Προέ8ρου της Δημοκρατίαζ, του Αρχιεπισκόπου 
Μακαρ(ου, να αυτοπροβάλλεται ως εθνικός αγωνιστής; Τι εlναι αυτό που του 
επιτρέπει να παριστάνει την εγκληματική πράξη του, όπως και των συνεργατών 

του, ως υπέρμαχο αγώνα; Και τι είναι αυτό που του επέτρεψε μέσα σπό τις 8ομές 

της κυπριακής κοινωνlας να 8ιεκ8ικε( το ρόλο του αγωνιστή και να έχει το θράσος 

και τη 8υνατότητα να το 8ιακηρόσσει; Τι βοήθησε, ώστε να επιβιώσουν τα 
8ικτατορικά και φασιστικά αυτά ιζήματα της κοινων(ας; Ποό και σε ποια άλλη 
εποχή και σε ποιον άλλο κόσμο επί8οξοι 8ολοφόνοι και συνεργάτες τους 

αυτοαποκαλοόνται εθνικο( αγωνιστές; Ανάλογο θα ήταν να ονομαζόταν εθνικός 

ήρωας ο 8ολοφόνος του Τζων Κέννεντυ ή του Ρόμπερτ Κέννεντυ. Εθνικός ήρωας 

με την ί8ια λογική θα έπρεπε να ονομαστεί ο επ(8οξος 8ολοφόνος του Ελευθέριου 
Βενιζέλου και ο Εφιάλτης του Ξέρξη και των Θερμοπυλών σύμβολο φρόνιμης 

πολιτικής έναντι τηs βλακε!ας των τριακοσ(ων του Λεωνί8α. 

Όμως όλα όσα συμβα(νουν γύρω μας 8εν ε(ναι τυχαία. Ούτε η πολιτεία ούτε 
η κοινων!α συνέλαβαν τους κιν8ύνους της χούντας στο βαθμό που έπρεπε, όταν 

πρωτοεμφαν(στηκε. Εκ8ηλώθηκε ανοχή έναντι της αυθαιρεσlας των χουντικών 

αξιωματικών και παρουσιάστηκε ένα απαρά8εκτο φαινόμενο προσαρμογής. Αργό
' τερα τάσεις προσαρμογής εκ8ηλώθηκαν στις μέρες του Σαμψών και στην περίο8ο 
του μεταπραξικοπήματος. Ο κλά8ος ελαίας ήταν το επιστέγασμα μιας ανώμαλης 
κατάστασης. Δυστυχώς, ο κλά8ος ελα(ας 8ε λειτούργησε ούτε εκπαι8ευτικά οότε 
καθο8ηγητικά για την κοινωνία μας. Αντί οι υπαίτιοι να επωφεληθοόν της 
επιε(κειας που η ηγεσ(α επέ8ειξε έναντί τους, να συναισθανθούν τις ατομικές τους 
ευθύνες και να αποσυρθούν από το προσκήνιο, επιζήτησαν μια· θρ~~μβευτική 
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επάνο8ο και. μια 8ικα(ωση για όσα παράνομα και συνωμοτικά έπραξαν εναντιον 

της Κύπρου. Επανήλθαν στο προσκήνιο οι πρωτεργάτες και. οι πρωταγωνιστές της 

εθνικής τραγωδ(ας και μάλιστα ως τιμητές και. διεκδικητές στεφάνων δόξας. Αν 

κάποιοι έδειξαν μεταμέλεια και συγκλονιστηκαν από τα συμβάντα, αυτοι ήταν οι 

απλο( &.νθρωποι. του λαού και ι.δι.α(τερα οι. νέοι της εποχής εκε(νης που πίστεψαν 

στα κηρύγματα της χούντας. Όλοι αυτοι γύρισαν στην ευρύτερη εθνική οικογένεια 
με τις πικρές εμπει.ρ(ες μέσα στην καρδιά τους έτοιμοι. και διατεθειμένοι. να 

βοηθήσουν τον τόπο τους. Όλους αυτούς, που ε(ναι η συντριπτική πλειοψηφία 

των παρασυρθέντων, τους περιβάλαμε με τη φροντίδα και την αγάπη μας. 
Κηρόξαμε τη λαϊκή συμφιλίωση και τιμοόμε τις. θέσεις και τις διακηρύξεις μας. 

Εκεί όμως που στεκόμαστε με βαθύτατο προβληματισμό και απογοήτευση είναι 

στην ατιμωρησία των κόριων ενόχων της εθνικής προδοσίας. Η παρεμπόδιση της 

δίωξης των ενόχων της εθνικής προδοσίας του 197 4 με το δικαιολογητικό ότι όλοι 
οι αξιωματικοt της εποχής εκε(νης ήταν ένοχοι και ότι θα διαλυόταν ο στρατός, 

αν επιζητεtτο η τιμωρ(α τους, δε μας ικαvοποιει Η απουσ(α της τιμωρίας των 

ενόχων άφησε μέγα κενό στην κυπριακή και την ελληνική ιστορία. 

Ο Φιiκελος της Κόπρου του 1988, όπως τον διαμόρφωσε η ελληνική Βουλή, 
ενώ παρέχει αφθονία στοιχείων, δεν έχει δυστυχώς την ολοκλήρωση μιας 
δικαστικής διερεόνησης. Και μένει η απουσία της Κόπρου από την αναζήτηση 

ευθυνών. Ούτε η κυβέρνηση ούτε η Βουλή μπόρεσαν να συμβάλουν στη διερεύνηση 
του εθνικού εγκλήματος και να αποδώσουν τις ευθύνες εκεί που ταιριάζουν. Η 

κυπριακή Βουλή το μόνο που μέχρι τώρα προσέφερε ήταν ο νόμος που ακυρώνει 

όλες τις πριiξεις της πραξικοπηματικής κυβέρνησης του Σαμψών και των 

Υπουργών του, Ο νόμος αναφέρει ότι με το πραξικόπημα της 15ης του Ιοόλη του 
1974 προσωρινώς ανατριiπηκε η συνταγματική τάξη και συνεχίζει: «ΠραξικΟΠ!)
ματική κυβέρνηση σημαίνει τον κατά το πραξικόπημα αναλαβόντα αντισυντα

γματικώς και παρανόμως το λειτοόργημα του Προέδρου της Δημοκρατίας ως και 

τους υπ' αυτού αντισυνταγματικώς και παρανόμως διορισθέντας lπουργούς και 

τον Υφυπουργό και περιλαμβιiνει παν μέλος αυτής». 

ΕLναι οδυνηρό σύμπτωμα για τα κοινωνικά και τα πολιτικά μας ήθη η 

επάνοδος lπουργών του πραξικοπήματος στη δημόσια ζωή και το πολιτικό 
προσκήνιο. Το φαινόμενο αυτό φορτίζει αχρείαστα την πολιτική μας ζωή σε μια 

ώρα που απαιτεLταt καλλιέργεια σημε(ων ενότητας και ήρεμου πολιτικού β(ου. 

Ε(ναι δυστ~χώς εμπόδιο σ' αυτή την πορε(α η παρουσ(α lπουργού του Σαμψών 
ακόμα και μέσα στη Βουλή, ένα γεγονός που σφράγισε αρνητικά τη Βουλή του 
1985. Η παρουσία στη Βουλή ανθρώπων που καταδικάστηκαν από τη Βουλή για 
αντισυνταγματικές και παράνομες ενέργειες ε(ναι ένα μέγα ηθικό και πολιτικό 

πρόβλημα. Πώς τοότο συμβιβιiζεται με τον όρκο που δίνουμε για σεβασμό στο 

Σύνταγμα και τους νόμους της Δημοκρατίας; Και ποιο παράδειγμα δ(νουμε στο 

εσωτερικό μας μέτωπο; Αλλά και στο εξωτερικό πώς ερμηνεύουν τέτοια 
φαινόμενα; Σίγουρα όχι προς όφελός μας. Και είναι επίσης αρνητική εξέλιξη η 

ανάδειξη άλλου πραξικοπηματ(α lπουργού σε ανώτατο πολιτικό αξίωμα. 

Την εικόνα της σύγχυσης επιδεινώνουν εκδηλώσεις, όπως ανέγερση μνημείων 

ανθρώπων που σκοτώθηκαν κάτω από συνθήκες που δε συμπορεύονται ούτε με τον 
εθνικό αγώνα ούτε με τον αγώνα για τη διάσωση της δημοκρατίας. Αναπτύσσεται 

ακόμα κίνηση για επάνοδο στη δημόσια υπηρεσία των ελάχιστων απολυθέντων 

λόγω της πραξικοπηματικής και εοκαβητικής δριiσης τους. Είναι και αυτό μια 

πρόκληση που δεν μπορεί να δεχτεί η δημοκρατική και εθνική συνείδηση της 
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συντριπτικής πλειοψηφLας του λαού μας. Όπως απαρά8εκτη ε!ναι και η προσπά

θεια επιστροφής του Σαμψών, χωρ(ς να εκτtσει το υπόλοιπο της ποινής του. Τα 

φαιν6μενα είναι πραγματικά ανησυχητικά. Περνούμε μια περLο8ο κατοχής με 

φανερή την προσπάθεια Ωημιουρyίας σύγχυσης στόχων και προσανατολισμών. 

Καταβλήθηκε η προσπ&θεια να θεωρηθεί η αναφοριf στην επιβίωση του 

φασισμού φιάσκο. Μας είπαν ότι τα Βημοσιεύματα και τα φαινόμενα που 

παρουσιάζουμε Βε συνιστούν μαρτυρία αναβίωσης του εοκαβητισμού και της 

ένοπλης Βράσης του. Θυμούνται οι κύκλοι αυτοί το αποκορύφωμα της Βράσης της 

προ8οτικής ΕΟΚΑ Β με τις ανατινιfξεις και τους φόνους. Όμως εμείς θυμούμα

στε πρόσθετα πως ξεκίνησε ο φασισμός 8ιστακτικά, Βειλά και μεμονωμένα στην 
αρχή, για να εξελιχτεί αργότερα στην ένοπλη βία και την τρομοκρατία. Στα 

τωρινά συμπτώματα της επιβίωσης των φασιστικών στοιχείων θα πρέπει να 

προτάξουμε σταθερή και αποφασιστική αντί8ραση, πριν εξελιχτεt και πάλι σε νέα 
προ8οσία, γιατί κοντά στα άλλα 8εν έχουν απομείνει κι άλλα περιθώρια αντοχής 
στην Κύπρο. 

Γνωρίζουμε ότι επαν&ληψη των φαινομένων της περι68ου 1967-1974 8εν 
είναι 8υνατή, γιατί Βεν υπάρχουν ούτε οι ί8ιες συνθήκες ούτε τα ί8ια 8ε8ομένα. Αν 

ανησυχούμε, τούτο είναι αποτέλεσμα: 

Πρώτο, της μεγάλης πρόκλησης των ενόχων που, αντί να σιωπούν, επι8ιώ

κουν με κάθε τρόπο Βικαίωση για όσα παράνομα και εγκληματικά έπραξαν 
εναντίον του τόπου και, 8εύτερο 1 γιατί μ' αυτά τα φαιν6μενα επιβίωσης του 
φασισμού αυξάνονται οι κίν8υνοι της ολικής καταστροφής της πατρί8ας μας. 

Τα φαινόμενα αυτά καθ' εαυτά είναι ενός -αν θέλετε-περιορισμένου αντικρί

σματος, όμως αυτ6 8εν είναι παρηγορητικό για μας. Το επικίν8υνο είναι 6τι 

πληθαlνουν τα συμπτώματα με την πάρο8ο του χρόνου και είναι ά8ηλο π6σο 

'αρνητικά θα επηρεάσουν τελικά την εθνική μας υπόθεση. Οι προηγούμενες 
εμπειρίες 8ι8άσκουν 6τι θα πρέπει να επεμβαίνουμε στην αρχή μιας ανώμαλης 
κατάστασης, γιατί, αν την αφήσουμε να προχωρήσει, θα είναι ύστερα πολύ αργά 
για να θεραπεύσουμε τις συνέπειές της. 

Να μου επιτραπεί να αναφέρω 6τι υπερβολικές θεωρήθηκαν οι εκτιμήσεις μας 
την 21η Απριλίου 1967 6τι η χούντα θα ο8ηγούσε την Κύπρο σε τουρκοποίηση και 
ότι θα αιματοκυλούσε τον τ6πο. Όμως η πραγματικότητα τελικά υπερέβαλε 

όλες αυτές τις προβλέψεις. 

Λέγουν 8ιάφοροι: ((Γίνεται πολύ κακ6 για μια απλή πληρωμένη ανακοίνωση 

στον τύπο». Εκείνο που 8ιερωτώμαστε είναι τι θα γιν6ταν, αν περνούσε 

απαρατήρητη η αγγελία, αν η αυτοπαρουσίαση των εοκαβητών ως εθνικών 
αγωνιστών ενός υπέρμαχου αγώνα 8εν αντιμετώπιζε την οργή και την κατα8ίκη 
της συντριπτικής πλειοψηφίας του κυπριακού λαού. Τι άλλο θα ακολουθούσε; 

Στις ευρωπαϊκές χώρες που πέρασαν τη λαίλαπα του φασισμού Βεν υπάρχει 

' 'λ 'Ο β ' κλ' ή ' ' κατι ανα ογο. σοι αρυνονταν με εγ ηματα με σuμμετοχη σε φασιστικα 

χαθεστώτα αντιμετώπισαν είτε τη 8ικαιοσύνη είτε την απομ6νωση. Τώρα το 

κυριότερο πρόβλημα των ευρωπαϊκών χωρών είναι οι εκ8ηλώσεις, για άλλους 

φυσικά λ6γους, φασιστικών ομά8ων και κινημάτων. Δε λέγουν οι Ευρωπαίοι ότι 

Βεν είναι 8υνατή η επάνο8ος του Χίτλερ ή του Μουσολίνι και γι 1 αυτό είναι 

ακίν8υνοι οι τωρινοί φασ!στες. Αντίθετα, επιστρατεύουν όλες τις 8υνάμεις τους, 
πολιτικές και πνευματικές, για να αντιμετωπίσουν τον κίν8υνο της αναβίωσης 

φασιστικών ή 8ικτατορικών τάσεων. Το ί8ιο συμβαίνει και στην κεντρική και 
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ανατολική Ευρώπη. Δε λέγουν <<δεν επανέρχεται ο Στάλιν, άρα δεν υπάρχει 
κ(νδυνος)>, Αντίθετα, επιστρατεόουν όλες τους τις δυνάμεις, για να ξεπεράσουν τα 
καταπιεστικά υπολε!μματα περασμένων εποχών. Αλλάζουν όχι μόνο σUστημα, 

μεθόδους και διαδικασίες αλλά και τους ανθρώπους σε όλες τις δημόσιες θέσεις. 

Στην Ελλάδα δεν υπάρχει περ(πτωση χουντικού στοιχείου που να έχει 

απομεtνει είτε στην πολιτική ζωή είτε στα ιδρύματα της χώρας. Αντίθετα, στην 

Κύπρο την κατεχόμενη, που θυματοποιήθηκε από τους χουντικούς κύκλους, 

ελλαδικούς και κυπριακούς, παρατηρείται το φαινόμενο της επιστροφής και 

μ&λιστα της αναζήτησης δικαίωσης εκ μέρους των εν&J.ων του εθνικοό εγκλή

ματος. 

Η διαφόλαξη των δημοκρατικών θεσμών έχει για μας ακόμα μεγαλότερη 

σημασtα, γιατ( συνδέεται με την ίδια την πορεία του εθνικού μας θέματος. Μια 

ευνομούμενη πολιτε(α μας καλοσυνιστά. Εμπνέει εμπιστοσύνη τόσο στο διεθνή 
παράγοντα όσο και στους Τουρκοκυπρ(ους συμπατριώτες μας. 

Η πολιτική σταθερότητα και οι σωστοί προσανατολισμοί έχουν τώρα 
ιδιαlτερη αξία, γιατί κάνουν σαφέστερη τη διαφορά μεταξύ των κατεχόμενων και 
των ελεύθερων περιοχών. Στα κατεχόμενα εδάφη μας κυριαρχε( ο νόμος του 

κατοχικού στρατού με εκφραστή τον εκλεκτό της Άγκυρας, Ραούφ Ντενκτ&.ς. Οι 

Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας υφίστανται όλο και πιο έντονα την καταπίεση 

από το στρατό κατοχής και τους εποίκους. Χαρακτηριστικά είναι όλα όσα 
συνέβησαν τον τελευτα(ο καιρό στις εκλογές του παρ&.νομου κρ&.τους. Η βία, η 

νοθεία και η παρόμβαση της Άγκυρας επόβαλαν τη δικτατορική διακυβόρνηση 

του Ντενκτάς. Η ύπαρξη μιας υποδειγματικής κατάστασης στα ελεύθερα εδ&.φη 

με ιiψογη λειτουργία των θεσμών και με σαφείς προσανατολισμοός διαφόλαξης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας ενισχύει τόσο την έννοια της εμπιστοσύνης μεταξύ 
_Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων όσο και τις προοπτικές λύσης. 

Είναι γι' αυτό που θεωρούμε σήμερα χρήσιμη αυτή τη συζήτηση. Θα δώσει 
τα σωστά μη~ύματα τόσο στον εσωτερικό όσο και .στο διεθνή χώρο, ότι δεν 
υπ&.ρχει χώρος για επιβίωση ανάμεσά μας φασιστικών στοιχείων, ότι η συμπερι
φορά. και η δράση τους στα χρόνια της χούντας συγκεντρώνει τη γενική καταδίκη 
όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου και ότι οι στόχοι και οι προσανατο
λισμοί μας είναι η διιiσωση της Κυπριακής Δημοκρατίας και, η σuμβ(ωση όλων 
μας μέσα σε μια ελεύθερη, ευνομούμενη και δημοκρατική πολιτεία. 

Σωστά επίσης μηνύματα θα δώσει η ψήφιση της πρότασης νόμου για 
καθιόρωση της 15ης του Ιοόλη ως μέρας τιμής για εκείνους που αγωνίστηκαν και 
θυσιάστηκαν για τη διάσωση της Κυπριακής Δημοκρατίας Και την προστασία των 
δημοκρατικών δικαιωμάτων του λαού, Το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι μέγα 
και αφορά ολόκληρο το λαό και όλες τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου. Γι' αυτό 
και πρέτcει να αναζητήσουμε κοινή προσέγγιση και στάση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κατόπιν της εναρκτήριαι; ομιλίας του κ. Χατζηδημητρ(ου όχω τη γνώμη ότι 
πρέπει να δώσω το λόγο στους πολιτ;tΚούς αρχηγούς κατά.σειρά. Συνεπώς είναι η 
σειρά του κ. Κληρίδη να μιλήσει και μετ' αυτόν του κ. Γαλανού. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είχα την εντόπωση ότι το θόμα που ενεγριiφη προς συζήτηση ήταν το εξής, 
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όπως το δείχνει η ημερήσια διατάξη: <(Ot προσπάθειες αναβίωσης του εοχαβητι
σμού και η ανάγκη στράτευσης όλων των πολιτικών δυνάμεων για την αντι
μετώπιση της απαράδεχτης αυτής κατάστασης». 

Το θέμα, όπως ενεγράφη, περιέχει δύο βασικά σημεlα που πρέπει να 

εξεταστούν. Το πρώτο σημείο εlναι το εξής: Υπάρχει πράγματι αναβ!ωση του 
εοκαβητισμού; Και το δεύτερο: Αν υπάρχει, υπάρχει δυνατότητα συνεργασίας όλου 
του πολιτικού κόσμου, για να αντιμετωπίσουμε αυτό τον χίνδυνοj 

Δε νομίζω ότι θα υπάρξει οποιαδήποτε δυσκολία για συνεργασlα μεταξύ 
όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου και μεταξύ της κυβέρνησης και των 

πολιτικών κομμάτων για αντιμετώπιση οποιασδήποτε προσπάθειας αναβlωσης 

της παρανομ[ας ε!τε αυτή στρέφεται κατά του κράτους είτε κατά της κυβέρνησης 

ε!τε εναντ(ον κομμάτων. 

Πιστεύω πως δε θα υπάρξει δυσχολ(α για τέτοια συνεργασία, έστω χι αν η 

παράνομη δράση παρουσιαστεί ή εμφανιστε! υπό το μανδύα αγωνιστικής χ(νησης 

για επίτευξη εθνικών στόχων. 

Καταδικάσαμε στο παρελθόν, καταδικάζουμε στο παρόν και θα καταδι
κάζουμε στο διηνεκές κάθε παράνομη δράση και ενέργεια και θα είμαστε έτοιμοι 

να συνεργ,αστούμε με όλους, κόμματα και κυβέρνηση χ.αι με το λαό, ώστε να 

παταχθεί οποιαδήποτε παρανομία εν τη γενέσει της, με τη χρησιμοποlηση όμως 
νόμιμων δυνάμεων του κράτους και νόμιμων μεθόδων. Γιατί εμείς δεν αποδεχό

μαστε ούτε τη β(α ούτε και την παράνομη αντιβία. 

Από όσα ανέφερα προκύπτει σαφώς ότι η εισήγηση που περιλαμβάνεται στο 
δεύτερο σκέλος του εγγραφέντος θέματος, δηλαδή η εισήγηση για την ανάγκη 

συστράτευσης όλων των πολιτικών δυνάμεων για την αντιμετώπιση παράνομων 

οργανώσεων και παράνομης δράσης, μας βρίσκει έτοιμους και πρόθυμους, οποια

δήποτε μορφή χι αν έχει η παρανομία, υπό οποιοδήποτε μανδύα χι αν καλύπτεται 

και από οπουδήποτε χι αν προέρχεται. 

Το ερώτημα όμως το οποίο προκύπτει ε!ναι αν γ!νεται πράγματι προσπάθεια 

αναβίωσης του εοχαβητισμού και, αν ναι, το ερώτημα το σοβαρό το οποίο 

προκύπτει είναι γιατί η κυβέρνηση δε λαμβάνει τα δέοντα μέτρα για την 
αντιμετώπισή της. 

Αν πράγματι στοιχειοθετε!ται ο ισχυρισμός ότι γ!νεται προσπάθεια για 
αναβίωση της παρανομίας, τότε πιστεύω ότι το εγγραφέν θέμα ε(ναι πολύ σοβαρό. 

Αν αυτό όμως συμβαίνει, τότε η Βουλή, προτού προχωρήσει και καταλήξει σε 

περαιτέρω συζήτηση και συμπεράσματα, πρέπει να καλέσει τον αρμόδιο Υπουργό 

Εσωτερικών για να την ενημερώσει σωστά. Πρέπει να ενημερώσει δηλαδή τη 

Βουλή για τα στοιχε(α που έχει στα χέρια της η κυβέρνηση, οι υπηρεσίες 

πληροφοριών, η αστυνομlα, για τα μέτρα που η κυβέρνηση έλαβε ή προτίθεται να 

λάβει για την αντιμετώπιση της κατάστασης και τέλος να πληροφορήσει τη Βουλή 

αν η κυβέρνηση προτ(θεται να ζητήσει έκτακτες εξουσίες από τη Βουλή, για να 

αντιμετωπίσει με έκτακτα μέτρα την παρανομία -αν πράγματι η παρανομία έχει 
αναβιώσει. 

Δε νομ(ζω όμως ότι μπορούμε να βγάλουμε το συμπέρασμα ότι αναβιώνει η 

παρανομ(α, επειδή δημοσιεύτηκε στον τύπο -όσο χι αν ψυχικά μας ενοχλεί- κάποια 

διαφήμιση που αναφέρει τα τηλέφωνα του διαφημίσαντος και η οποία ζητούσε να 

επικοινωνήσει με πρώην μέλη της ΕΟΚΑ Β, όταν ο ίδιος άλλωστε γνωστοποιεί το 

όνομιf του, παραδέχεται ότι ήταν μέλος της ΕΟΚΑ Β και δίνει την εξήγηση ότι 
γριfφει βιβλίο για την περίοδο εκείνη και θέλει να συλλέξει στοιχεία και ίσως να 

θέλει να προπωλήσει το βιβλ.ίο του, 
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1 Οσον αφορά το θέμα της ενδεχόμενης αναβ(ωσης της παρανομίας, πιστεύω 

ότι πρέπει να υπάρχει άγρυπνη παρακολούθηση από την κυβέρνηση, από την 
αστυνομία, από τις υπηρεσίες πληροφοριών του κράτους γενικά αλλά και από τις 
δυνάμεις ασφαλείας ειδικά και ακόμα και από τα κόμματα. Τίποτα δεν πρέπει να 

διαφεύγει της προσοχής μας και τίποτε δεν πρέπει να αφήνεται χωρίς να 

εξετάζεται, χωρίς να αναλύεται και χωρίς να αξιολογείται σωστά. 

Δε νομίζω όμως ότι πρέπει να διεξάγεται δημόσια συζήτηση για το θi:μα 

αυτό, εκτός κι αν τα υπάρχοντα στοιχεία είναι τέτοια, που μας πείθουν ότι 
πράγματι γίνεται προσπάθεια αναβίωσης της παρανομίας, ότι παρατηρείται 
ολιγωρία εκ μέρους της κυβi:ρνησης και ότι είναι ανάγκη να κληθεί ο λαός σε 

επαγρύπνηση και εγρήγορση. 

Προτού εγγραφούν θέματα για αναβίωση της παρανομίας 1 θα ήταν ίσως πιο 
σωστή διαδικασία, αν προηγουμένως επιλαμβανόταν αυτών των θεμάτων η 
αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, η οποία θα μπορούσε να καλέσει ενώπιόν της 
τον αρμόδιο Υπουργό, για να του δώσει στοιχεία και για να πάρει στοιχεία. 

Υποβάλλω αυτή την εισήγηση, επειδή η 1 Αγκυρα και η τουρκοκυπριακή 

ηγεσία εκμεταλλεύονται ακόμα και δημοσιεύματα του Τύπου για αναβίωση της 

παρανομίας και ήδη μιλούν σε διπλωμάτες στην Κύπρο και στην Άγκυρα για 
δήθεν όπαρξη ΕΟΚΑ Γ, για να υποστηρίξουν τις θέσεις τους για την ανάγκη μη 

εφαρμογής των δικαιωμάτων ελεύθερης διακίνησης και εγκατάστασης στην Κύπρο 

για ένα μεγάλο χρονικό διάστημα. Το επιχε(ρημα δηλαδή που χρησιμοποιούν είναι 
ότι οι Τουρκοκύπριοι θα διατρέξουν κινδύνους, αν επιτραπε( η ελεύθερη διακίνηση 
και εγκατάσταση, διότι εκκολάπτεται νέα παρανομία υπό τον τίτλο ΕΟΚΑ Γ. 

Είναι γεγονός ότι μιλώντας στο Εθνικό Συμβούλιο είχα αναφέρει πως 
υπάρχουν ενδείξεις ότι ορισμένοι κύκλοι, αναρχικοί και άλλοι, προσπαθούσαν σε 

μια συγκεκριμi:νη περίοδο να δημιουργήσουν ένταση. Είχα αναφερθε( στην έκρηξη 

βόμβας σε τουρκικό τέμενος, σε πληροφορίες για σχέδια ανατ(ναξης του αγάλμα
τος του Μάρκου Δράκου και σε άλλες ενέργειες κατά τη διάρκεια μαθητικών 
εκδηλώσεων που πραγματοποιούνταν εξαιτίας της παράνομης σύλληψης Ελληνο

κυπρίων μαθητών από τους Τούρκους. 

Εκείνες όμως οι ενέργειες στις οποίες αναφέρθηκα ουδεμία σχέση είχαν με 

προσπάθειες αναβίωσης του εοκαβητισμού. Εντούτοις, επειδή εκε(να που ανέφερα 

στο Εθνικό Συμβούλιο δημοσιεύτηκαν στον εγχώριο τύπο, το Υπουργείο Εξωτε
ρικών της Τουρκίας και η τουρκοκυπριακή ηγεσ(α προσπάθησαν να τα χρησιμο

ποιήσουν, για να δημιουργήσουν την εντύπωση σε ξένους διπλωμάτες και στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης ότι υπάρχει αναβίωση παρανομίας στην Κύπρο και ότι 

δεν επιτρέπεται να δεχθούν υπό τις παρούσες συνθήκες το δικαίωμα της ελεύθερης 
8ιακίνησης και εγκατάστασης. 

Τελειώνοντας επαναλαμβάνω τις θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός θα συνεχlσει να αντιτίθεται σε οποιαδήποτε μορφή 
παράνομης ενέργειας, υπό οποιοδήποτε μανδύα κι αν καλύπτεται, από οπου

δήποτε κι αν προέρχεται. Θα είμαστε έτοιμοι να συνεργασθούμε με την κυβέρνηση 

και τα άλλα κόμματα για την αντιμετώπιση με νόμιμα μέσα της βίας και της 
παρανομίας. 

Επαναλαμβάνω επίσης την εισήγησή μου να κληθεl ο Υπουργός Εσωτερικών, 
για να ενημερώσει τη Βουλή για τα υπάρχοντα στοιχεία, αν πράγματι υπάρχουν 
στοιχεία που αποδεικνύουν την αναβίωση της παρανομίας, και για να πληρο

φορήσει τη Βουλή αν υπάρχει ανάγκη να ληφθούν επιπρόσθετα μέτρα. 
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Εισηγούμαι ακόμα να κληθεί ο Γενικός Εισαγγελkας, για να πληροφορήσει τη 
Βουλή αν έχουν προκύψει οποιαδ'ήποτε στοιχεία που να δ'ικαιολογούν τη δ'ιχαστική 
δ'ίωξη προσώπων, αν πρq;γματι υπάρχουν πρόσωπα που απεργάζονται την 

αναβίωση της παρανομίας. 

Δε θα ασχοληθώ με το να απαντήσω σε εκείνα τα σημεlα της αγόρεuσης του 

έντιμου συναδ'έλφου που αναφέρονται σε συναδ'έλφους του, Βουλευτές του Δημο
κρατικού Συναγερμού, και σε αξιωματούχο του Δημοκρατικού Συναγερμού. Θα 
ήθελα όμως να του πω ότι κανkνα Βικαίωμα Βεν kχει να αμφισβητεί την ψήφο του 
λαού η οποία τους ανέδ'ειξε σ' αυτά τα αξιώματα, όταν μάλιστα το κόμμα του 
εtναι το κόμμα του 12% και αναφέρεται σε Βουλευτές κόμματος του 34%, για να 
μην πω του 40%. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι σuνάδ'ελφοι, 

Θα ήθελα να δ'ηλώσω αμέσως ότι κατά την άποψή μας σίγουρα δ'εν υπάρχουν 
σήμερα συνθήκες αναβίωσης του φασισμού στην Κύπρο. Γιατ( σήμερα στην 

Κύπρο kχουμε μια πλουραλιστική, πολυκομματική Βημοκρατία. Γιατί σήμερα η 
Κύπρος είναι tνα κομμάτι της Ευρώπης. Γιατί σήμερα οι Βιεθνείς εξελίξεις, εκεί 
που πέφτουν τα τείχη των ι8εολογιών, εκει που επικρατούν κεντρώες ι8εολογιε:ς, 

εκε:ι που πνέει ο αέρας του φιλε:λε:υθερισμού, 8εν επιτρέπουν με κανέναν τρόπο την 
α;να;βιωση οποια;σ8ήποτε φασιστικής κατάστασης οπου8ήποτε στην Ευρώπη αλλά 
ακόμα και στην Κύπρο. 

Όμως το θέμα αυτό συζητειται σήμερα, γιατί πρέπει να συντηρείται 
ζωντανή η μνήμη του λαού μας. Μπορεί ο Μακάριος να; έ8ωσε: κλά8ο ε:λα;!α;ς κα;ι 

να; συγχώρεσε τους πραξικοπηματίες της ΕΟΚΑ Β, αυτούς που ύψωσαν όπλα 

ενάντια; στο επίσημο κράτος, στο νόμιμο κράτος, και με αυτό τον τρόπο άνοιξαν 

την κερκόπορτα; στον Τούρκο εισβολέα για; να 8ιχοτομηθεί η Κύπρος. 

Επαναλαμβάνω ότι η μνήμη πρέπει να ε(ναι ζωντανή. Η μνήμη πρkπει να 

συντηρείται. Μπορεί ο λαός μας με τη μεγαλοψυχία που τον Βιακρίνει να 
συγχωρε:ι. Όμως με: κανέναν τρόπο 8εν πρέπει να ξεχάσουμε τι συνέβηκεσ , __ αυτό 
τον τόπο, γιατί άνοιξαν κάποιες κερκόπορτε:ς κα;ι πρέπει πάντοτε ένας να; είναι ο 
όρκος μας, ένα; να ε!ναι το πιστεύω μας: Ποτέ πια; 8ε θα περάσει ο φασισμός στα; 

ιερά αυτά χώματα; της Κύπρου, όπου γεννήθηκε η 8ημοκρα;τ!α; 1 την οποια 

Βημοκρατία γέννησε οπωσΒήποτε η ΕλλάΒα και ο ελληνισμός πριν από τρεις 

χιλιάΒες χρόνια. 

Κάτι το οποίο σίγουρα; πρέπει να; κα;τα;8ικάσουμε είναι η προσπά~εια 

κάποιων κύκλων της ΕΟΚΑ Β να; γράψουν απομνημονεύματα; κα;ι να; ωραιο
ποιήσουν την προ8οσια τους και τον τραυματισμό τον οποίο ε:πέφε:ρα;ν στο νόμιμο 

κράτος. Δεν πρέπει ορισμένα; πράγματα; να; πα;ρεξηγούντα;ι σ' α;υτό τον τόπο. 

Επαναλαμβάνουμε ότι, α;ν ορισμένοι σήμερα που έπρεπε να; ήταν, κατά την άποψή 

μας, εξόριστοι α;π' α;υτό τον τόπο, που έπρεπε να; είχαν κατα8ικα;στεί από τα 

Βικαστήρια; και που εναντίον τους έπρεπε να; είχαν ληφθεί πολύ αυστηρά μέτρα 

έχουν το 8ικαίωμα; να κυκλοφορούν, αυτό 8ε σημαίνει ότι σε κάποιο στά8ιο 
8ύνανται να; γράψουν την ιστορία της ΕΟΚΑ Β και να ωραιοποιήσουν την 

κατάσταση, μια κατάσταση η οποία; εξευτέλισε με το μαύρο όνομα της ΕΟΚΑ Β 

τον ηρωϊκό εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα μας του 1955 - 59, το ηρωϊκό όνομα της 
πραγματικής ΕΟΚΑ. 



3071 

Δε νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι μπορούμε να πούμε πολύ περισσότερα 
πάνω σ' αυτό το θέμα. Το ότι υπάρχει κίνδυνος αναβίωσης της δημοκρατίας 

,επειδή κάποιος δημοσίευσε κάποιες πληροφορίες στις εφημερίδες και ζήτησε 

κάποια τηλέφωνα, σ(γοuρα αυτό είναι παρατραβηγμένο. 
1 Ομως, αν θεωρείται αυτό μια εuχαιρια να καταδικάσουμε και πάλι το 

έγκλημα το οποίο έγινε σε βάρος της Κύπρου, το γεγονός ότι άνοιξαν κερχόπορτες 

για να μπει ο Τούρκος εισβολέας, σίγουρα είναι μια ευκαιρία να γίνει αυτό το 
πράγμα και ταυτόχρονα να προειδοποιήσουμε ότι εμείς εδώ δεν είμαστε διατεθει

μένοι να κλάψουμε νέες πατρίδες, δεν είμαστε διατεθειμένοι να ανοίξουν νέες 

κερκόπορτες από Εφιάλτες αυτού του τόπου, δεν είμαστε διατεθειμένοι παιδιά 
του λαού, τίμιοι δημοκράτες, να πληγού~ πισώπλατα με τα ύπουλα βόλια του 

φασισμού. 

Κατά την άποψή μας, αυτές οι εποχές, αυτο( οι καιροί έχουν ξεπεραστει 

Όμως πρέπει πάντοτε να μην εφησυχάζουμε, να είμαστε πάρα πολύ προσεχτιχο( 

χαι να ανανεώνουμε τον όρχο μας μέρα με τη μέρα, μήνα με το μήνα, χρόνο με το 
χρόνο, ότι δε θα επιτρέψουμε ποτέ πια, επαναλαμβάνω, να περάσει ο φασισμός σ' 

αυτό τον τόπο. Και όταν μιλούμε για φασισμό χαι φασιστική νοοτροπία, δεν 

εννοούμε μόνο την υλική βία, αλλά εννοούμε οποιαδήποτε προσπάθεια από 
οποιαδήποτε πλευρά να επιβάλει πνευματική τρομοκρατία σε οποιονδήποτε σ' 
αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλώ στο βήμα τον χ. Πουμπουρή, για να καταθέσει την ομιλ(α του. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ασφαλώς μια ανακοίνωση στον τύπο περνά απαρατήρητη. Θεωρείται μια 
συνηθισμένη ανακοίνωση, μια από τις καθημερινές διαφημίσεις. 

Όταν όμως από τις στήλες δυο εφημερίδων της δεξιάς παρελαύνει μια ανακοί
νωση που καλεί τους λεγόμενους αγωνιστές της ΕΟΚΑ Β να επικοινωνήσουν με 

συγκεκριμένα τηλέφωνα, τότε αυτή ξεπερνά τα όρια μιας συνηθισμένης διαφή
μισης χαι προσλαμβάνει ανησυχητικές πολιτικές διαστάσεις. Για μας το θέμα δεν 
είναι θέμα απλώς συνωμοσίας. Εδώ έχουμε μια ανοιχτή πολιτική πράξη ανθρώ

πων που ενεπλάκησαν προηγουμένως στη συνωμοσία. 

Μια τέτοια διαφήμιση λοιπόν δεν είναι τίποτε άλλο παρά μια σοβαρή 

πρόκληση προς τα αισθήματα του λαού μας. Μια πρόκληση που φέρνει στις 
μνήμες το κλίμα που επικρατούσε στον τόπο μας τις μαύρες μέρες που 
προηγήθηκαν του εγκληματικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής 
εισβολής. 

Τα μηνύματα χαι οι πολιτικές προεκτάσεις αυτής της ανακοίνωσης είναι πολύ 

σοβαρά, γι' αυτό η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς συμφώνησε 

στην εγγραφή του θέματος στη Βουλή. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Λέχθηκε ότι δεν πρέπει να δώσουμε υπερβολική σημασία σ' αυτό το γεγονός, 
διότι μας παρακολουθούν χαι οι Τούρκοι χαι δεν πρέπει να τους εξοπλ(σουμε με 

επιχειρήματα. Ποιος όμως δίνει προσχήματα και επιχειρήματα στους εχθρούς της 

Κύπρου; Ασφαλώς όχι εκείνος που ξεσκεπάζει χαι στηλιτεύει μια άθλια κατά

σταση. 
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Επιχειρήματα και προσχήματα στην Τουρκία και γενικότερα στους εχθρούς 

της Κόπρου 3ίνουν εκείνοι που 3ιαλαλοόν 3ημόσια ότι η παράνομη και εγκλημα
τική 3ραστηριότητα της ΕΟΚΑ Β ήταν τάχα ένας αγώνας για το καλό του λαοό 
και της πατρίδας. Δtvουν εκείνοι που δημόσια καλούν τους λεγόμενους αγωνιστές 
της ΕΟΚΑ Β σε συνεννόηση, σε επαναΟραστηριοπο(ηση. 

Κατά συνέπεια, εκε(νοι που επικρ(νουν αυτή την προσπάθεια αναβίωσης του 

εοκαβητισμού που τόσα δεινά προκάλεσε στο λαό μας κανένα πρόσχημα και 

κανένα επιχείρημα Οε δίνουν στους εχθρούς της Κύπρου. Αντίθετα, θα λέγαμε ότι 
εκπληρώνουν ένα χρέος προς το λαό, προς την πατρίδα και προς την ιστορ(α. 

Το θέμα βέβαια 3εν είναι αν 3ίνονται ή aε 3ίνονται προσχήματα στους 

εχθρούς της Κόπρου. Το θέμα είναι το μέγεθος της πρόκλησης και η έκταση της 

αποχαλίνωσης. Το θέμα είναι ότι στελέχη της ΕΟΚΑ Β, που μαζί με την 

'ελλαδική χούντα διέπραξαν το φοβερό έγκλημα κατά της πατρίδας και του λαού, 
παραμένουν πεισματικά αμετανόητα και επιμένουν να αυτοαποκαλούνται αγωνι

στές. Επιμένουν να αποκαλούν την αντεθνική τους δράση έργο εθνικό και 

αγωνιστικό, που πρέπει τάχα να δικαιωθε! από την ιστορ!α. 

Και αυτό πότε έγινε; Αυτό γtνεται τις παραμονές της 16ης επετεtου της 
κυπριακής τραγωδtας, όταν οι μνήμες σπρώχνονται προς τα π(σω, για να 
καταδικάσουν και να στιγματίσουν τους αίτιους και τα α(τια, όταν συνεχ!ζεται το 

δράμα αυτού του λαού με το ένα τρίτο του πληθυσμού να ζει στην προσφυγιά και 
όταν παραμένει ακόμα ανεξακρίβωτη η τύχη των αγνοουμένων. 

Γίνεται ακόμα μέσα σε συνθήκες αδιεξόδου και παρατεταμένης εκκρεμότητας 
του Κυπριακού, όταν οι συνέπειες του διπλού εγκλήματος δεν έχουν εξαλειφθει. 
Αντίθετα η Τουρκ(α και ο Ντενκτάς, αξιοποιώντας την ανεπανάληπτη ευκαιρία 

που τους έ3ωσε το εγκληματικό πραξικόπημα, συνεχίζουν την κατοχή, γίνονται 

πιο αδιάλλαχτοι, πιο προκλητικοί και πιο κυνικοί. 

Μέσα λοιπόν σ' αυτές τις συνθήκες προέβαλε η ανακοίνωση που εξυμνεί τη 

γριβική παρανομία και τρομοκρατία του 1971-74, παρουσιάζοντάς την ως 
(<ύστατο αγώνα για την πραγμάτωση των πόθων του κυπριακού λαού» και 
παριστάνοντας τους ηγέτες της ως αγωνιστές για το καλό της Κύπρου. 

Μας συμβουλεUουν να μη δ!νουμε μεγάλη σημασία σ' αυτό το γεγονός. Αλλά, 
αν δε δοθεt η πρέπουσα σημασ!α, αν δεν καταδικαστεί και στιγματιστεί αυτή η 

ανακοίνωση, γιατί να μην αναβιώσει ο εοκαβητισμός; Αν αφεθεί να εμπε3ωθεί στη 
συνεί3ηση ενός μέρους της νεολα(ας η άποψη ότι η 3ημιουργία της ΕΟΚΑ Β το 
1971 και η όλη αντεθνική της δράση ήταν ένας ύστατος αγώνας για το καλό της 
πατρίδας, γιατί να μην επαναληφθεί και τώρα αυτή η προσ.πάθεια; Γιατί να μη 
3ημιουργηθοόν και τώρα παράνομες ομάaες; Γιατί να μη βγουν και τώρα οι 
λεγόμενοι αντάρτες στα βουνά για ολοκλήρωση του λεγόμενου ύστατου αγώνα 1 
που δεν ε!ναι τίποτε άλλο από την ολοκληρωτική καταστροφή της Κύπρου; 

Κόριε Πρόε3ρε, 

Ε!ναι λυπηρό γιατί έχουμε αυτά τα φαινόμενα στην πολιτική ζωή του τόπου, 
γιατί 16 ολόκληρα χρόνια μετά το 3ιπλό έγκλημα γίνεται ακόμα προσπ&θεια 
αναβίωσης του εοκαβητισμοό. Είναι λυπηρό γιατί οι πρωτεργάτες του εγκλημα

τικού πραξικοπήματος, που άνοιξε διάπλατα τις πόρτες στους ΤοUρκους εισβο
λείς, 3εν έχουν 3ι3αχτεί τίποτε από το 3ράμα του λαοό μας. Αντίθετα 3είχνουν 
αχαριστία και αγνωμοσύνη προς τον κυπριακό λαό που τους ανέχτηκε. Εκμεταλ

λεύονται τη μεγαλοψυχ(α του και προκαλούν τα αισθήματά του. 
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Σοβαρή ευθύνη γι 1 αυτή την εξέλιξη φέρουν εκε(νες οι πολιτικές δυνάμεις που 

όχι μόνο επέδειξαν ζfιλο και τους στέγασαν πολιτικά, αλλά ανέδειξαν κιόλας 
βασικά στελέχη της ΕΟΚΑ Β σε ανώτερα σκαλοπάτια της κομματικής τους 
ιεραρχίας. 

Όταν λοιπόν ένα κόμμα προωθεί σε νευραλγικές θέσεις πρόσωπα που 
συμμετε(χαν στην κυβέρνηση των πραξικοπηματιών, όταν αποδ(δει τιμές ήρωα σε 

πρόσωπα που έπαιξαν ρόλο στην ΕΟΚΑ Β, τότε αυτό αποτελεί στοιχείο 
ενθάρρυνσης για αναβίωση του εοκαβητισμοό. 

Κόριε Πρόε8ρε, 

Ο κυπριακός λαός πλήρωσε και συνεχίζει να πληρώνει με πανάκριβο τίμημα 
τις συνέπειες του 8ιπλοό εγκλήματος. Πλήρωσε με πανάκριβο τίμημα την 

τουρκική εισβολή και κατοχή. Με χιλιάδες νεκρούς και αγνοουμένους, με το ένα 

τp(το του πληθυσμού ξεριζωμένο από τα σπ(τια και τις πεpιουσ(ες του και με το 

37% των εδαφών του υπό κατοχή. Γι 1 αυτό δεν μπορεί να ανεχτεί και δε θα 
ανεχτει αναβlωση καταστάσεων που ευθύνονται για το έγκλημα. Δε θα ανεχτε( 

την ολοκληρωτική καταστροφή της πατρίδας του με οποιοδήποτε πρόσχημα. 

Είμαστε υπtρ της ενότητας και της ομοψυχίας του λαοό, όχι όμως με τη 

δικα(ωση των πραξικοπηματιών. Γι 1 αυτό εμείς, ως Κοινοβουλευτική Ομάδα 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς, κατα8ικάζουμε με όλη τη 8όναμη της ψυχής μας την ανα
κοίνωση που είδε το φως της δημοσιότητας. 

Καλούμε την κυβέρνηση να μην επιτρέψει αναβίωση και επαναδραστηριο

ποίηση στοιχείων της ΕΟΚΑ Β με οποια8ήποτε μορφή και με οποιο8ήποτε 

πρόσχημα. 

Καλούμε τα πολιτικά κόμματα με το κύρος και την επιρροή που διαθέτουν να 
απομονώσουν τις καταστάσεις που προσπαθούν να αναβιώσουν και να ενεργο

ποιήσουν 8υνάμεις της ΕΟΚΑ Β. 

Καλούμε τον κυπριακό λαό να επαγρυπνεί και να ματαιώσει κάθε προσπά
θεια που στοχεύει στο βρυκολάκιασμα των ενόχων της κυπριακής τραγωδίας. 

Ενωμένοι να αγωνιστούμε για την επανένωση της Κύπρου, για την απαλλαγή 
της από τα κατοχικά στρατεύματα και τους εποίκους, για μια Κύπρο που θα 

στεγάσει όλους τους Κυπρίους, χωρίς πρόσφυγες, χωρίς εποίκους, χωρίς ξtνα 

στρατεύματα αλλά και χωρlς την αναβίωση του εοκαβητισμού. 

Τέλος, πρέπει να πω ότι συμφωνούμε με την εισήγηση όπως ο Υπουργός 
Εσωτερικών κληθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, για να δώσει 
οποιεσ8ήποτε πληροφορίες έχει γύρω από τη 8ραστηριοποίηση αυτών των 

στοιχείων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Καλώ στο βήμα τον εκπρόσωπο του ΑΔΗΣΟΚ, κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θtμα που συζητοόμε σήμερα είναι εξαιρετικά σοβαρό. Χωρίς υπερβολή 
άπτεται της ί8ιας της 8υνατότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας να συνεχίζει να 

υπάρχει ως κράτος. 1 Άπτεται αυτής ταύτης της δυνατότητας του κυπριακού λαού 

να συνεχίσει αποτελεσματικά τον αγώνα του .!!ε στόχο μια δίκαιη και βιώσιμη 
λύση του κυπριακού προβλήματος. 
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Το πρόβλημα της παρανομίας στην Κύπρο 8εν είναι καινούργιο. Πέρα από 
τις τραυματικές εμπειρίες που ο λαός αυτός έχει από τη 8ράση της παρανομίας, 
πέρα από το γεγονός ότι ακόμα και σήμερα, 16 ολόκληρα χρόνια μετά το 
προ8οτικό πραξικόπημα, οι πληγές παραμένουν ακόμα ανοικτές, είναι, πρέπει να 

είναι, απόλυτα σαφές στον καθένα πως αυ-rός ο τόπος έχει εξαντλήσει απόλυτα 
όλα τα περιθώρια για νέες περιπέτειες, για νέες προ8οσίες, για νέες ανεuθυνό

τητες. 

Γιατ( μπορεί κάποιοι να χαρακτήρισαν τους πραξικοπηματ(ες άφρονες και 

κάποιοι να 8έχτηκαν αυτό το χαρακτηρισμό. Όμως σήμερα, ι8ιαίτερα μέσα στις 

συνθήκες που περνά ο τόπος και με τόσο έκ8ηλες τις συνέπειες της προ8οσίας του 

1974, η οποια8ήποτε προσπάθεια, όχι ενέργεια, απλώς προσπάθεια, για αναβίωση 
της παρανομίας αποτελεί ενσυνεlδ'ητη πράξη έσχατης προδ'οσίας, αποτελεί πράξη 

που ενσυνεlδ'ητα πλέον σκοπεί στη δ'ιάλυση και την πλήρη τουρκοποίηση -rης 

Κύπρου. 

Το ΑΔΗΣΟΚ δεν υπερβάλλει τη σημασία της συγκεκριμένης ενέργειας. Ούτε 

ανησυχία ούτε πανικό θέλουμε να ενσπείρουμε. Όμως την ίδ'ια στιγμή κανένας 
δ'εν μπορεί, κανένας δ'εν έχει το δ'ικαίωμα να παραμείνει απαθής και να υποτιμά 
τέτοιες ενέργειες. Γιατί, αν και στο παρελθόν κάποιες εκδ'ηλώσεις· στα αρχικά 

στάδ'ια δ'εν υποτιμούνταν, αν κάποιοι δ'εν προσπαθούσαν να εκτονώσουν την 

κατάσταση κα-rηγορώντας όσους προειδ'οποιούσαν για την καταστροφή που 
έρχεται ότι τάχα υπερβάλλουν και θέλουν να υπηρετήσουν άλλους σκοπούς, αν 
αυτές οι πρώτες εκδ'ηλώσεις συντρίβονταν αποφασιστικά, σίγουρα δ'ε θα φτάναμε 

εκεί που φτάσαμε σήμερα. 

Η συγκεκριμένη αφορμή που επανέφερε το θέμα στην επιφάνεια αποτελεί 

στην ουσία προσκλητήριο για ανασύνταξη των δυνάμεων της ΕΟΚΑ Β. Μπορεί η 

ενέργεια να ξεκινά από ανεύθυνους. Μπορεί να ξεκινά από ανθρώπους που δ'ε 
συναισθάνονται τη σημασία των πράξεών τους. Όμως αυτό δ'εν αποτελεί λόγο 

για εφησυχασμό. Φτάνει να θυμηθούμε πως και το 1974 άνθρωποι ανεύθυνοι 
προκάλεσαν την κυπριακή τραγωδ'ία. 

Δεν ισχυριζόμαστε πως σήμερα οι συνθήκες είναι οι ίδιες. Δεν ισχυριζόμαστε 
πως οι επίδοξοι της παρανομίας ιfχουν σήμερα τις ίδιες δυνατότητες. Ισχυριζό

μαστε όμως πως σε μια χώρα υπό ημικατοχή, σε μια χώρα όπου οι προσπάθειες 

για λύση του προβλήματός της εξαρτώνται από πολύ λεπτούς χειρισμούς και 

ισορροπίες, καμιά απολύτως υποτίμηση δ'εν είναι νοητή. 

Το ΑΔΗΣΟΚ συμφωνεί ότι οι προσπάθειες αναβίωσης του εοκαβητισμού θα 

πρέπει να συντριβούν στη γένεσή τους. Και συμφωνούμε ακόμα ότι η αντι

μετώπιση τέτοιων προσπαθειών αποτελεί υπόθεση όλου του πολιτικού κόσμου, 

όλων των πολιτικών δ'υνάμεων, κυβέρνησης και κομμάτων, αλλά και ολόκληρου 

του λαού. 

Καλούμε τον κυπριακό λαό σε επαγρύπνηση. Καλούμε όλες τις πολιτικές 

δ'υνάμεις του τόπου σε συνεργασία. Η προάσπιση της έννομης -rάξης και της 

πατρίδ'ας αποτελεί το υπέρτατο καθήκον. 

Ευχαρf!rτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου να κλείσει με σύντομη ομιλία το θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε χρειάζεται να κ.λείσω το θέμα, κύριε Πρόεδ'ρε. Έχουν εκτεθεί οι απόψεις 
των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων. 
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Το μόνο που θα #}ελα να προσθέσω είναι ότι αναφέρθηκα σε ένα πολιτικό και 

ηθικό πρόβλημα και ο κ. Κληρίδης μου απιfντησε με ποσοστιf. Εκείνο που lχω να 

προσθέσω εγώ ε(ναι ότι τα ποσοστά ούτε γράφουν ούτε διαγράφουν την ιστορ(α. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Κύριοι, ήταν πράγματι μια πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση η οποία περιορ(

στηκε στα πλαισια μέσα στα οπο(α έπρεπε να περιοριστε( και πρέπει από αυτό το 
Σ ' β ' ό ' ' ' ο • ' ' ωμα οι κυ ερvωντες αυτ τον τοπο να παρουν τα μηνυματα. ι οιωκτικες αρχες 

της Δημοκρ~τ(ας ,πρέπει να επαγρυπνούν διαρκώς, ούτως ώστε να μην υπάρξει 
οποιαδήποτε περίπτωση, έστω και η παραμικρή, αναβίωσης τέτοιων καταστά
σεων. 

Θα ήθελα να πω επίσης ότι βρίσκω ορθή την εισήγηση όπως κληθεί ο 

lπουργός Εσωτερικών ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, 

για να κατατοπίσει το Σώμα ως προς την κατάσταση αυτή και ως προς τα 

στοιχεία τα οποία είναι ενδεχόμενο να υπάρχουν ή να μην υπάρχουν στα χέρια της 
κυβερνήσεως. 

Κύριοι συνάδελφοι, πραγματικά αυτό το Σώμα είναι άξιο συγχαρητηρίων, 
διότι βρίσκεται πιfντοτε επί των επάλξεων και διότι οι συζητήσεις που διεξιfγον

ται ενώπιόν του και από τα μέλη του και από τους πολιτικούς αρχηγούς του 

βρίσκονται πάντοτε στο επιθυμητό επίπεδο. 

Προχωρούμε τώρα στην τακτική ημερήσια διάταξη, που είναι το Κεφάλαιο 
Α: Νομοθετική Εργασία. Και πρώτο θέμα είναι «0 περί Εκτάκτου Εισφοράς 
(Προσωρινές Διατιfξεις} Νόμος του 1990JJ. Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟϊ': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ' ΛΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·ϊ'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟϊ' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟϊ' ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΚΤΑΚΤΟϊ' ΕΙΣΦΟΡΑΣ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑ
ΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντlνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριιfδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Χρίστος Κουρτελλιfρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 
13 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και ανέλυσαν τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η επαναθέσπιση για ένα χρόνο της 

νομοθεσίας για τη~ έκτακτη εισφο.ρά που 1 όπως είναι γνωστό, εξέπνευσε στις 31 
Μαρτίου του φετινού χρόνου. 
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Οι πρόνοιες του νόμου που προτε(νεται εLναι οι ί3ιες με τις πρόνοιες της 

νομοθεσ(ας που εlχε εκπνεύσει και προβλέπουν την επιβολή έ~ταχτης εισφοράς 
πάνω σε κάθε μορφής εισο3ήματα που προέρχονται από οποιεσ3ήποτε πηγές 
εκτός από μισθωτές υπηρεσίες. 

Όπως αναφέρεται στην Εισηγητική Έκθεση του ίποuργε(οu Οικονομικών 
που σuνο3εύει το υπό συζήτηση νομοσχέ3ιο, παρ' όλο που έγινε εισήγηση για 

κατάργηση της έκτακτης εισφοράς και αυτό μέσα στα πλαlσια της φορολογικής 

μεταρρύθμισης που προβλέπει μια πλήρη διαφοροποίηση στον τρόπο φορολογίας 
' ' 1 \;\ή ' λ ' των νομιχων προσωπων, εvτουτοις επειο τα σχετιχα με τη φορο ογιχη μεταρ-

ρύθμιση νομοσχέδια δεν έχουν ψηφιστεί ακόμη από τη Βουλή, κρίνεται σκόπιμη η 
επαναθέσπιση της νομοθεσίας που εξέπνευσε με 3ιάρχεια ισχύος ένα χρόνο χωρ(ς 

οποια3ήποτε 3ιαφοροποLηση, ώστε να καταστεί 3υνατή η συνέχιση της χρηματο-
3ότησης του ΤΑΕΠ. Με βάση την (3ια Έκθεση προκύπτει ότι οι εισπράξεις από 
την πιο πάνω φορολογία υπολογ(ζεται ότι ανήλθαν στα .t9, 5 εκ. το 1989 σε 
σύγκριση με .!:8,2 εκ. το 1988 και .!:8,5 εκ. το 1987. Επιπρόσθετα, κατά το 1989 
καταβλήθηκαν .!:1,4 εκ. ως πρόσθετη επιβάρυνση εξαιτίας της καθυστέρησης στην 
πληρωμή οφειλόμενων ποσών σε σύγκριση με .t1,1 εκ. το 1988 και .t1,2 εκ. το 
1987. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, λαμβάνον
τας υπόψη ότι τα έσο3α από τη φορολογία αυτή θα χρησιμοποιηθούν για τη 
συνέχιση της χρηματο3ότησης των 3ιάφορων προγραμμάτων για τους εκτοπι
σθέντες και παθόντες, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 
συζήτηση νομοσχε3ίου με 3ιάρκεια όμως ισχύος μέχρι το τέλος του τρέχοντος 

χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

l'πάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές επ( θέματος αρχής -άλλωστε η επαναφορά του 
νομοσχεδίου αυτού προήλθε από εισήγηση της ολομέλειας του Σώματος- προ
χωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση του νομοσχε3!ου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνε(α. 'Αρθρο 2. 

Επιβολή εισφοράς. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Εφαρμογή του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 4. 

Ε(σπραξη εισφοράς. 'Αρθρο 5. 

Εφαρμογή ορισμένων Νόμων και απαλλαγές. Π(νακας. 'Αρθρο 6. 

Αδικήματα. Άρθρο 7. 

Έκπτωση εισφοράς από το φορολογητέο εισόδημα. 'Αρθρο 8. 

Κανονισμο(. 'Αρθρο 9. 

Επιφυλάξεις. 'Αρθρο 10. 

Διάρκεια ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

ίπάρχει οποια3ήποτε ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και του 

εν3έκατου συμπεριλαμβανομένου εγκριθούν και ψηφιστούν; 

Τα άρθρα από 1 μέχρι 11 του νομοσχεδίου εγκρ(νονται και ψηφίζονται 

ομόφωνα, καθότι 3εν υπάρχει καμιά ένσταση. 
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Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

ίπάρχει οποιαδfιποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό εγκριθεί και 
ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα εγκρίνεται 
και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το δεότερο θέμα που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας είναι «0 περί Εγγυήσεως 
της Χορηγήσεως Πιστώσεων Ποσού μέχρι Έξι Εκατομμυρίων Λιρών στην 

Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Ι·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤ ΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΙΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΟΡΗΓΗΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΝ 
ΠΟΣΟΙ ΜΕΧΡΙ ΕΞΙ ΕΚΑΤΟΜΜΙΡΙΩΝ ΛΙΡΩΝ ΣΤΗΝ ΕΠΙΤΡΟΠΗ 

ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΙΠΡΟΙ (ΚΙΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990» 
Παpό\11'ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Αλέκος Μαρκίδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλά~ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουνίου 
1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωποι του Ίποuργείου Οικονομικών και της Αρχής Σιτηρών Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση από τη Βουλή της 

συμφωνίας για την παραχώρηση κυβερνητικής εγγόησης για την κάλυψη δανείου 

συνολικού ύψους .ί.6 εκ. το οποίο έχει συναφθεί μεταξύ της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η προβλεπόμενη 
στην υπό αναφορά συμφωνία χρηματοδότηση της Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου, 
που αποτελεί συνέχιση των πιστωτικών διευκολύνσεων ύψους ,.€6,5 εκ. που έχουν 
ήδη χορηγηθε! σ' αυτήν από την Κεντρική Τράπεζα, αναμένεται ότι θα 
διευκολύνει τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα στην επίλυση του προβλήματος 

της πλεονάζουσας ρευστότητάς της, ενώ από την άλλη επιτυγχάνει την ικανο

ποίηση των αυξημ;νων αναγκών της Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου για χρηματο

δότηση, που οφείλονται κυρίως στις αυξημένες εισαγωγές σιτηρών Και στις 
σημαντικές αυξήσεις των τιμών τους στη διεθνή αγορά. Σύμφωνα με τα ίδια 

στοιχεία, κατά τη διάρκεια του οικονομικού έτους της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου, που άρχισε την 1η Μαϊου 1990' και λήγει στις 30 Απριλίου 1991, 
προΟπολογίζονται πληρωμές όψους .Ε55,7 εκ. έναντι εσόδων ύψους .Ε24,1 εκ., γι' 

αυτό και η επιχορήγηση προβλέπεται να ανέλθει στα .Ε32,3 εκ. 
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Η προτεινόμενη επικύρωση απ6 τη Βουλή της πιο πάνω συμφωνίας απαι

τείται σύμφωνα με τις 8ιατάξεις των περί Ασκήσεως Ωρισμένων Δημοσιονομικών 

Εξουσιών της Βουλής Νόμων του 1985 και 1986 (Αριθμοί 98 του 1985 και 63 
του 1986). 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνον

τας υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να 8οθεί η ζητούμενη 

κυβερνηηκή εγγύηση, επικροτεί τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, γι' 

αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κόρωση 

της προvοούμενης σ 1 αυτό συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη 8εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπηκός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Κόρωση της Συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν και 
ψηφιστούν; 

Τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα, επει8ή 8εν υπάρχει 
καμιά ένσταση. 

Και προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου, που θα γίνει 
8ιά της αναγνώσεως του τ(τλου του νομοσχε8ίου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χορηγήσεως 
Πιστώσων Ποσού μέχρι Έξι Εκατομμυρίων Λιρών στην Επιτροπή Σιτηρών 
Κύπρου (Κυρωηκός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο αυτό εγκριθεί και 
ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο αυτό ομόφωνα εγκρlνεται 
και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περι ΠροUπολογισμού της 
Αρχής Κραηκών Εκθέσεων Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας 
~οινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟί: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ .ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·ί·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟί ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·ί·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟί ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΚΡΑΤΙΚΩΝ 
ΕΚΘΕΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟί 1990,, 

Παρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Ο ΠροUπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 17 Μαϊου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονο
μικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την 

ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση αυτή ήταν παρόντες 
εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων Κύπρου. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω Προϋπολογισμού η Επιτροπή είχε 

την ευκαιρ(α να ενημερωθε( για τους γενικούς στόχους και τις επιδιώξεις της 

Αρχής Κρατικών Εκθέσεων και ειδικότερα γύρω από τα μέτρα για περαιτέρω 

αναβάθμιση της ετήσιας γενικής έκθεσης και την επιδίωξη να γίνει ο χώρος της 

Έκθεσης για όλη τη διάρκεια του χρόνου κέντρο πολλαπλών δραστηριοτήτων. 

Ο Προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου αναλυόμενος 
'ζ ' ή ' παρουσια ει την πιο κατω συνοπτικ εικονα:-

Α) ΕΣΟΔΑ 

Τα προUπολογιζόμενα έσοδα της Αρχής για το 1990 ανέρχονται σε 

Η,014,880 σε σόγκριση με f783,220 προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 1989 και 
!:813,846 αναθεωρημένα έσοδα για τον ίδιο χρόνο. Τα έσοδα αυτά αναλόονται 

περαιτέρω στα πιο κάτω επιμέρους κεφάλια: 

15η Διtθνής (Κρατική) Έκθεση 
Διαφημιστικές πινακίδες 

Καφενεία/Εστιατόριο 

Λοόνα Παρκ 
'Αλλες εκδηλώσεις 

Διάφορα 

Τόκοι (τραπεζών) εισπρακτέοι 

Λαϊκό πανηγόρι 

Ειδικές εκθέσεις 

Κυβερνητική επιχορήγηση 

Σύνολο 

J: 
672,700 

7,550 
11,150 

4,100 
3,070 
1,950 
5,000 

10 
209,350 
100,000 

1,014,880 
========== 
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Β) ΕΞΟΔΑ 

Τα προUπολογιζόμενα όξοδα της Αρχής για το 1990 ανtρχονται σε 

Η,217,000 σε σύγκριση με f:744,000 προUπολογιζόμενα όξοδα για το 1989 
και .€1,174,459 πραγματικά έξοΟα για τον ίΟιο χρόνο και αναλύονται ως 
ακολούθως: 

Κεφαλαιουχικές Οαπάνες 

Επεκτάσεις/Προσθήκες/Βελτιώσεις 

χτιρ!ων, Ορόμων, εγκαταστάσεων 

και λοιπού εξοπλισμού 

Δαπάνες διαχε(ρισης 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 

αποθεματικό 

Ολικό Οαπανών 

f: 
326,580 
869,651 

20,769 

1,217,000 
========== 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα συμπληρωματικά στοιχεία και όλες 

τις πληροφορlες που τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί στο σύνολό του τον υπό 

συζήτηση ΠροUπολογισμό, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψ ' ' ' ηφιση του σε νομο. 

Η Επιτροπή Οεν μπορεί να αφήσει απαρατήρητο το γεγονός ότι ο υπό 
συζήτηση ΠροUπολογισμός, παρ' όλο που ε(χε σταλε( από την Αρχή Κρατικών 

Εκθόσεων στο Υπουργείο Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας το Σεπτόμβριο του 1989, 
κατατέθηκε στο Σώμα με καθυστέρηση εφτά μηνών. Αυτό Οεν μπορεί παρά να 

θεωρηθε( περιφρόνηση της Βουλής και καταστρατήγηση των διατάξεων της 

ισχύουσας vομοθεσ(ας. Η Επιτροπή Οηλώνει πως Οε θα ανεχθε( στο μέλλον 

παρόμοια συμπεριφορά, γιατ( το Σώμα υποχρεώνεται να προβαίνει στη ΟιαΟι
χασία ψήφισης προUπολογισμού στα μέσα του Οοσμένου οικονομικού χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητός επ( θόματος αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές επl θέματος αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη 
ανάγνωση του νο~οσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού 
f:f,217,000* για τη χρήση του ότους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 1990. 
'Αρθρον 2. 

ΕιΟ(χευση των ποσών που θα Οαναπηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίΟιο Κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαΟήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 μαζl με τον Πρώτο 
Πlναχα χαι 4 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα από 1 μέχρι 4 συμπερι

λαμβανομένου, καθώς χαι ο επισυνημμένος Πρώτος Πίνακας, εγκρίνονται ομό

φωνα. 

Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίοu. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροUπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση 6πως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε 

Νόμοj 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι ((Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 26) ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριιiδης 

Αλέκος Μαρκίδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλιiρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουνίου 

1990. 
Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .t1 εκατομμυρίου και η διάθεσή του για 
την πληρωμή τόκων σε δικαιούχα πρόσωπα με βάση τη νομοθεσία περ( Βεβαιώ
σεως και Εισπράξεως Φόρων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η ανεπάρκεια της 
πρ6νοιας που εγκρίθηκε στο φετινό ΠροUπολογισμό ύψους ί600,ΟΟΟ για επιστρο
φές τόκων σε δικαιούχους οφε(λεται Κυρίως στη συμπλήρωση φορολογιών που 
ανάγονται σε προηγούμενα χρόνια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοποός διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε vομο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηθε(" ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως <<0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1990>>. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιiρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Π απαρές. 
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Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Ψηφίζουμε σήμερα f600,000 για επιστροφή τόκων σε 8ικαιοόχους από 

φορολογίες προηγούμενων χρόνων. Θέλω να επισημάνω ότι ε8ώ 'yίν~ται κάποια 
α8ικία σε βάρος των 8ικαιούχων κατά τον υπολογισμό των τόκων. Υπολογίζεται η 

επιστροφή τόκων μέχρι μια συγκεκριμένη ημερομηνία, αλλά, μέχρις ότου φτ&σει η 
επιταγή στον παραλήπτη, περνούν τέσσερις και πολλές φορές έξι μήνες. 'Υστερα 
από παράπονα πολιτών και επικοινωνία μας με το αρμό8ιο τμήμα μας λέχθηκε 

ότι λόγω γραφειοκρατίας 8εν μπορε( να αλλάξει το σόστημα. Δηλα8ή η Βουλή 

ψήφισε ένα νόμο, επει8ή καθυστερούσε η επιστροφή των χρημάτων των φορο
λογιών των προηγούμενων χρόνων 1 και βρέθηκε ο τρόπος τούτος πάλι να 
καθυστερεί η πληρωμή των χρημάτων με τους τόκους. Η γραφειοκρατία με λ(γα 
λόγια κατάντησε ο μπαμποόλας της κρατικής μηχανής. Χιλιά8ες συμπολίτες μας 

ταλαιπωρούνται καθημερινά στα 8ιάφορα κυβερνητικά τμήματα και σπαταλούν 
πολύτιμες ώρες από το χρόνο τους πολλές μέρες πολλές φορές, μέχρις ότου γίνει η 

8ουλειά τους. Καθημερινά βλέπουμε παράπονα στον τύπο από πολίτες που 

ταλαιπωρούνται και υφίστανται ταλαιπωρίες στα 8ιάφορα γραφε(α λόγω της 

γραφειοκρατίας. Νομίζω έφτασε ο καιρός που και ο Πρόε8ρος της Δημοκρατίας 

πρέπει να περιορlσει κάπως τα εβ8ομα8ιαlα του ταξ(8ια και μαζί με το 
Υπουργικό του Συμβούλιο νά 8ει και τα του οίκου του, 8ηλα8ή να 8ει τα καυτά 

προβλήματα που αντιμετωπίζει ο λαός. Και ένα από τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει ο λαός είναι και η γραφειοκρατlα. Πρέπει επιτέλους κάποτε η 
κυβέρνηση να 8ει το θέμα της γραφειοκρατ(ας και να την πατάξει. Και 8εν ε!ναι η 
πρώτη φορά που ήλθαμε στο βήμα όλοι μας -όλοι οι Βουλευτές- και αναφερ

θήκαμε στο θέμα τούτο της γραφειοκρατίας. Ας ελπίσουμε ότι 8ε θα επανέλθουμε 

επί του ί8ιου θέματος. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροόμε στη 
8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8lου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

Η,000,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρ(ου 1990. 
Άρθρον 2. 

Ει8lκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 μετά του 
επισυνημμένου Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 μαζ( με τον 
επισυνημμένο Πtνακα εγκρίνονται και ψηφίζονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8lου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 25) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί και ψηφιστεί σε 

Νόμο; 

(Κτυπ&. τη σφιlρα) 

Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα εγκρ(νεται 

και ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Το επόμενο στη σειρά νομοσχέδιο ε!ναι «0 περ( Ειδικεύσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 5) του 1990>>. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών να καταθέσει 1'ην Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ1': 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1'ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·1'·ΠΟΛΟΓΙΣΜ01' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕ1ΣΕΩΣ Σ!ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚ01'ΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ
ΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟ! 1990» 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ν.ίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιουνίου 
1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωποι των lπουργείων Οικονομικών και Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εtναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Τ.Α.Ε.Π. ποσοι5 .Ε5,425,ΟΟΟ και η διάθεσή του για τη συνέχιση 

των εργασιών εκτέλεσης έργων υποδομής σε συνοικισμούς αυτοστέγασηςJ για 
επιχορηγήσεις και δανειοδοτήσεις της αυτοστέγασης σε ιδιόκτητα και κυβερνητικ&. 
οικόπεδα και για αγορά έτοιμης κατοικίας ή διαμερίσματος. 

Σύμφωνα με τα στοιχεtα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η εγκεκριμένη 
στο φετινό Προϋπολογισμό πρόνοια, ιlψους .Ε16,9 εκ., για τη χρηματοδότηση των 
διάφορων στεγαστικών σχεδtων των προσφύγων κρLνεται ανεπαρκής για να 

καλύψει τις σχετικές αν&.γκες μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου, κυρ(ως λόγω 

της επανένταξης στα στεγαστικά σχέδια και των αρρένων προσφύγων, καθώς και 
λόγω της επιτ&.χυνσης του ρυθμού αντικατάστασης/ βελτίωσης των κατοικιών 
χαμηλού κόστους. Η συμπληρωματική πtστωση που ζητείται για τους πιο πάνω 
σκοπούς αναλύεται στις πρόνοιες του νομοι:τχεδ(ου. 
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Η Κοινοβοuλεuτιχή Επιτροπή Οιχονομιχών χαι Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αuτ6 χαι ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ πάρχοuν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο χ. Ηλιάδης, ο χ. Χατζηγιάννης, ο χ. Στυλιανού χαι ο χ. Τσιέττης. 

Δ.ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Να προηγηθε( ο κ. Χατζηγιάννης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ο χ. Χατζηγιάννης δεν έχει ένσταση ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από τη θέση σου, κύριε Χατζηyιάννη, εντάξει. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, με την ευκαιρία της ψήφισης αυτού του ποσού, το 
οπο(ο ψηφ(ζεται δ!καια από όλες τις πλευρtς της Βουλής, να επισημάνω ότι ήρθε 
ο καιρός να υπάρξει διεύρυνση των εισοδηματικών κριτηρίων, ώστε χαι άλλες 

χατηγορlες προσφύγων που σήμερα αδικούνται χαι δεν τυγχάνουν έγκρισης να 

εμπίπτουν στα πλαίσια χαι να παίρνουν τις εγκρίσεις. 

Πρέπει να πω ότι καταρχήν φαίνεται ότι έχει συμφωνηθε( η αύξηση των 
εισοδ'ηματιχών κριτηρίων χατά .f1 ,000 περίπου χαι για άγνωστο λόγο μέχρι 
σήμερα, ενώ έχει καταρχήν αποφασιστεί, κρατείται στα συρτάρια, από ό,τι ξέρω, 

του Προέδ'ρου της Δημοκρατίας χαι δ'εν εξαγγέλλεται στο κοινό. Με αυτό τον 

τρόπο οι αιτήσεις αρκετών που επηρεάζονται απορρίπτονται, δ'ιότι μπορεί να 

υπερβα!νουν κατά .€200 ή .€300 το εισόδημά τους. 

Πιστεύω ότι δ'εν πρέπει ο Πρόεδ'ρος της Δημοχρατlας να αναμένει την 

κατάλληλη στιγμή, ίσως εχε(νη που να προσφέρεται για πολιτική εκμετάλλευση, 
για να εξαγγείλει αυτό το μέτρο χαι πρέπει να εξαγγελθεί ταχύτατα, δ'ιότι 
αρκετός κόσμος περιμένει να στεγαστεί. 

Ένα άλλο θέμα το οποίο δ'ράττομαι της ευκαιρίας για να θίξω, κύριε 
Πρόεδ'ρε, είναι ότι, όταν υποβάλλονταν οι αιτήσεις για κάποια έγκριση χαι οι 

υπάλληλοι της Υπηρεσίας Μερ(μνης που χάνουν τις έρευνες δ'ιαπίστωναν ότι ο 
άνθρωπος εκείνος, ο ενδ'ιαφερόμενος, επειγόταν να χτίσει τψ οιχοδ'ομή του, 

καθυστερούσαν την εξέταση της αίτησης, μέχρι να συμπληρωθεί η οιχοδ'ομή, χαι 
με βάση τους κανονισμούς που ισχύουν, όταν συμπληρωνόταν η οιχοδ'ομή, έστω χι 

αν εγκρινόταν εχ των υστέρων, κανένα ποσό δ'εν έπαιρνε. 

Είναι νομίζω καιρός, όπως έγινε χαι στις περιπτώσεις εκείνων των προσφύ

γων που είναι οργανικές οικογένειες -δ'ηλαδ'ή οικογένειες που παντρεύτηκαν πριν 

από το 197 4- στις οπο!ες η κυβέρνηση με απόφαση αποδ(δει το μισό της 

βοήθειας, όταν έχει συμπληρωθεί η οιχοδ'ομή, να επεκταθεί το μέτρο, για να 
περιλάβει χαι εκείνες τις περιπτώσεις των προσφύγων που λόγω της ταχτικής της 

εξέτασης των αιτήσεων που έπαιρνε δ'υο χρόνια πολλές φορές εν τω μεταξύ 
συμπληρωνόταν η οιχοδ'ομή. Πρέπει λοιπόν δ'ίχαια να επεκταθεί το μέτρο χαι σε 

αυτές τις περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Γαλανός προηγείται., διότι είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Με πολλή συντομία, προσυπογράφοντας τα όσα είπε ο συνά8ελφος κ. 

Χατζηγιάννης, θα ήθελα να τονίσω και. να ε(μαι. πι.ο συγκεκριμένος λέγοντας ότι. 
τα κριτήρια πρέπει να επεκταθούν, για να καλύψουν τη μεσαία τάξη, Οιότt είναι η 

μεσαία τάξη η οποία αΟι.κείται.. Ίσως για κάποιους λόγους η μεσαία ταξη Οε 

8ι.εκ0ίκησε τόσο Ουναμικά όσο Οι.εκδίκησαν οι. ασθενέστερες οικονομικά τάξεις. 

Είναι. καιρός πλέον να υπάρξει μεγαλύτερη δικαιοσύνη σ' αυτό τον τομέα και 

στο στεγαστικό διευρύνοντας τα κριτήρια αλλά και γενικότερα στο θέμα της 
αποκατάστασης της φερεγγυότητας των προσφύγων. 

lπάρχει. μια σειρά διαφόρων αιτημάτων και πιστεύουμε ότι σύντομα η 

κυβέρνηση θα πρέπει να τα μελετήσει και μελλοντικά, όταν θα καταρτ(ζονται οι 

προΟπολογισμοί του Τ.Α.Ε.Π., να λιiβει υπόψη τις σημερινές πραγματικότητες 

και εκείνες τις τάξεις των προσφύγων οι οποίες έχουν με(νει π(σω τόσο από 

πλευράς αποκατάστασης κάποιων δικαιωμάτων όσο και από πλευράς ίσης 

κατανομής των βαρών, διότι σήμερα φτάσαμε στο σημείο να υπάρχει άνιση 
κατανομfι των βαρών και μεταξύ των προσφύγων. 

Γι 1 αυτό το λόγο η κυβέρνηση θα πρέπει να επανεξετάσει πλήρως το θέμα 

και νομίζουμε ότι ο κ. Βασιλε(ου καλά κάνει να ασχοληθε( λίγο περισσότερο με τα 

προσφυγικιi προβλήματα. Εξιiλλου υπιiρχουν οι προεκλογικ<ς του εξαγγελίες και 

υποσχέσεις. Έτσι, αν μένουμε λίγο περισσότερο καιρό στην Κύπρο και αντι

μετωπίζουμε τα προβλfιματά της παρά να ταξιδεύουμε διαρκώς, δε θα κάμει 

καθόλου κακό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Ο κ. Ηλιιiδης και μετιi ο κ. Στυλιανού. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς το Σοσιαλιστικό Κόμμα μαζί με όλες τις πλευρές 

της Βουλής θα ψηφίσει το κονδύλι των !:5.5 εκ. περίπου, για να χρηματοδοτηθούν 
και να π.ροωθηθούν τα στεγαστικά προγράμματα για τους πρόσφυγες. Θα 'θελα 

να κάμω όμως μερικές παρατηρήσεις που για μας έχουν ιδιαίτερη σημασία, κύριε 

Πρόεδρε. 

Το σύνολο του προϋπολογισμού του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων για στεγαστικά προγράμματα ανέρχεται σε ί16 εκ. Μέχρι στιγμής 
για στεγαστικά προγράμματα έχουν έλθει από την κυβέρνηση και έχουν ψηφιστεί, 
ομόφωνα βεβαίως, από αυτή τη Βουλή !:3.5 εκ. συν τα !:5.5 εκ. τα σημερινιi 
μιλάμε για ί9 εκ. που ήλθαν με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και ακόμα 

δεν έχουμε καλύψει το πρώτο ήμισυ αυτού του έτους. Και διερωτάται κανένας 

ποιος είναι ο προγραμματισμός που γίνεται και πόσο σοβαρή είναι η μελέτη, πριν 
μας καταθέσει η κυβέρνηση τους προUπολογισμούς, για ένα τόσο λεπτό, ευαίσθητο 
και σημαντικό θέμα, όπως είναι η στέγαση των προσφύγων. 

Ζητούμε, κύριε Πρόεδρε, να υπάρξει μεγαλύτερη υπευθυνότητα και μεγαλύ

τερη σοβαρότητα από εκείνqυς που από κυβερνητικής πλευριiς ασχολούνται με 

αυτά τα θέματα. Και δεν μπορού~ε να δεχτούμε ότι έχουμε ψηφίσει ί16 εκ. για 
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τον Ταχτιχ6 Προϋπολογισμό και, μέχρι να λήξει το έτος, θα ψηφίσουμε περlπου 

άλλα τόσο κονΟύλια μέσα από συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. Αυτό είναι 

μια απαράΟεχτη Οιαχε(ριση που Οείχνει προχειρότητα και ευκαιριακή αντι-
' ό λί ' ' ' λ' ' ή μετωπιση, ταν ε πει ο προγραμματισμος που φαινεται οτι ειπει σ αuτ την 

περίπτωση από εχε(vους τους αρμοΟίους που νομίζουν ότι ασχολούνται υπεύθυνα 
με τα προσφυγικά προβλήματα και ιΟια(τερα με το θέμα της στέγασης των 

προσφύγων. 

Πέρα από, αυτό το θέμα αρχής -γιατί, αν Οεν επρόκειτο για τους πρόσφυγες, 

θα είχαμε μεγάλους εvΟοιασμούς να ψηφίζαμε χοvΟύλι με τέτοιες συνθήκες 

ανευθυνότητας και είναι για χάρη των προσφύγων και όχι για χάρη εκείνων που 

φέρνουν τα χοvΟύλια που θα το ψηφίσουμε- θα θέλαμε και εμείς να χάνουμε 

κάποιες παρατη.ρήσεις. 

Λέγεται και είναι γνωστά και τα όρια Βιεύρυνσης των κριτηρίων για τη 

στέγαση των προσφύγων. Όλοι τα ξέρουν, όλοι τα συζητούν, όλοι τα αναφέρουν, 

όλοι τα εξαγγέλλουν, αλλά ποτέ 8εν τίθενται σε εφαρμογή. Και 8ιερωτώμαι πού 
αποβλέπει αυτή η πολιτική η οπο(α 8εν μπορούμε χι εμε!ς παρά να υποψιαστούμε, 

όπως και άλλοι συνά8ελφοι, ότι θα αποτελέσει lσως ένα μέσο για εξυπηρέτηση 

πολιτικών σκοπιμοτήτων από πλευράς της κυβέρνησης ασφαλώς. 

Το άλλο που θέλουμε να αναφέρουμε είναι ότι στην καταβολή των ποσών για 

την επισκευή των κατοικιών στις αυτοστεγάσεις παρατηρούνται καθυστερήσεις οι 

οποίες ταλαιπωρούν αφάνταστα τους πρόσφυγες. 

Το άλλο σημείο για το οποίο έχουν δοθεί υποσχέσεις ρητές από την 

κυβερνητική πλευρά και όμως 8εν έχουμε Βει να γlνεται ούτε το παραμικρό βήμα 

είναι η ανα8όμηση των συνοικισμών χαμηλού κόστους, όπου κάθε κατοικία 

χτίστηκε το 1975-76 με J:700 ως J:800. Λέχθηκε ότι θα ξεκινήσουν από τους 
άθλιους συνοικισμούς του Τσιαχχιλερού και των Κόκκινων αυτές οι 8ια8ιχασίες με 

ανέγερση 8υο πολυκατοικιών σε κάθε συνοικισμό και μεταφορά κατοίκων των 

συνοικισμών εκεί, ούτως ώστε να εναλλάσσονται και να ξεκινήσει η ανοιχο8όμηση. 

Έγινε αυτή η εξαγγελία πριν από μήνες αρκετοός και λέχθηκε ότι θα ξεκινοόσε 

αμέσως η οιχο8όμηση των πρώτων πολυκατοικιών. Δεν έχει γίνει τίποτε και 8εν 

έχει ανοιχθεί ούτε ένας θεμελιός, για να ξεκινήσει αυτή η κατάσταση. Και 
φοβούμαστε ότι θα μας βρουν οι 8ιαχοπές του καλοκαιριού, θα έλθει ο επόμενος 
χειμώνας και 8ε θα έχει γίνει το παραμικρό βήμα προς αυτή την κατεύθυνση, 

αλλά θα βρει τους πρόσφυγες να ταλαιπωρούνται κατά τον πιο απαρά8εχτο τρόπο 

σ' αυτές τις άθλιες κατασκευές οι οποίες αποτελούν ντροπή και για την 

κυβέρνηση και για την κοινωνία και για τη Βουλή μας. 

Ακόμα θα πρέπει να πούμε, κύριε Πρόε8ρε, ότι τα προβλήματα των 

προσφύγων της μεσαίας τάξης αντιμετωπίζονται ωσάν να μην υπάρχουν καθόλου 
από την κυβέρνηση. Και θέλουμε να χάνουμε αναφορά σε ολόκληρη τη μεσαία 

τάξη και ι8ιαίτερα στις κατηγορίες των 8ημόσιων υπαλλήλων, των ημιχρατιχών 

υπαλλήλων, των εχπαι8ευτιχών, οι οποίοι αντιμετωπίστηκαν μέχρι σήμερα από 

όλες τις κυβερνήσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας ωσάν να μην είναι πρόσφυγες, 

'· ' ' ' β 'θ ί " ' ' ωσα.ν να μην εχασαν τα παντα, ωσαν να μη ρε ηχαν και αυτο στο σρομο, οπως 

όλοι οι πρόσφυγες του τόπου μας. 

Αυτά είναι ορισμένα από τα προβλήματα που αισθανόμαστε υποχρέωση να 
θίξουμε με αφορμή τη συζήτηση αυτοό του συμπληρωματικοό προϋπολογισμοό με 
την επαναλαμβανόμενη παρατήρησή μας ότι περιμένουμε πιο υπεύθυνη και πιο 
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σοβαρη αντιμετώπιση των προβλημάτων των προσφύγων από την κυβέρνηση και 

όχι ευκαιριακές και πρόχειρες αντιμετωπίσεις οι οπο[ες σίγουΡ.α Οε δίνουν την 

καλύτερη δυνατή λύση, ανάλογα με τις δαπάνες τις οποίες · επωμ(ζεται ο 

κυπριακός λαός, για να αντιμετωπιστεί το στεγαστικό πρόβλημα των προσφύγων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Κύριε Στυλιανού, επειδή θα μιλήσει ο χ. Κουρτελλάρης και ο χ. Τσιέττης, αν 

θέλετε, να μιλήσει ο χ. Κουρτελλάρης πρώτα, να παρεμβληθεlτε ε;σείς και κατόπιν 

ο χ. Τσιέττης, για να μη μιλήσουν δυο Βουλευτές από το ίδιο κόμμα ο ένας μετά 

τον άλλο. Θα ήταν καλύτερα. 

Π. ΣΤf ΛΙΑΝΟΎ': 

Εγώ ε(μοιι του ΔΗ.ΚΟ. · 3εν ε(μοιι της ΕΔΕΚ. Ο κ. Ηλιιί3ης ... 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Όχι, όχι. Ο κ. Κουρτελλιίρης κοιι ο κ. Τσιέττης. Αν μιλήσετε τώρα, θοι 
μιλήσουν δυο Βουλευτές του ΑΚΕΛ ο ένας μετά τον άλλο. 

Π. ΣΤϊ'ΛΙΑΝΟϊ': 

Επειδή έγινε από την έδρα κάποτε κάποιο λάθος παρεμφερές, λέω μήπως 
συμβεί το ί3ιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Όχι, όχι. Εκε(νο το λάθος έγινε ... 

Μ. ΠΟϊ'ΜΠΟϊ'ΡΗΣ: 

Δεν είναι λιίθος, κόριε Πρόε3ρε. Είστε οικριβο3ίκοιιος, γιατί μίλησε ο 

κ. Γ αλαν6ς, και ε(ναι ακριβοδίκαια που ενεργήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Ευχαριστώ, 'κύριε Πουμπουρή. 

ΧΡ. ΚΟϊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρ6εδρε, δε θα πάρω πολύ χρ6νο κι έτσι θα δοθεί η ευκαιρία στον 
κ. Στυλιανού να ανέλθει στο βήμα. 

Θέλω απλώς να αναφέρω ότι η αποστολή αυτού του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού είναι καρπός πολλών διαβημάτων που έχουμε κάμει και από την 

πλευρά της Π.Ε.Π. κι εγώ προσωπικά με την έννοια ότι όλα αυτά τα κονδύλια 

είναι εγκεκριμένες υποθέσεις και, αν καθυστερούσε να έλθει ο προϋπολογισμός, θα 

μεσολαβούσαν οι διακοπές της Βουλής και σίγουρα θα γιν6ταν αυτό που γίνεται 

συνήθως: Πάει ο κόσμος να πιάσει τα λεφτά του που του· έχουν εγκρίνει και τους 

λένε «ξέρεις, δεν τα ψήφισε η Βουλή>>. Και γι' αυτό το λόγο εμείς θεωρούμε ότι 

αυτό το νομοσχέδιο είναι καρπός διαβημάτων από την πλευρίί του προσφυγικού 
κόσμου και θεωρούμε ότι σωστά ηλθε και πρέπει η Βουλή' να δώσει τη 
δυνατότητα να προχωρήσουν οι υποθέσεις που καλύπ:τονται από αυτό τον 

προϋπολογισμό. 

Το 3εότερο σημείο που θέλω νοι εξηγήσω με την" ευκοιφίοι της συζήτησης 

αυτης είναι ότι σίγουρα ούτε τα Ε5.5 εκ. ούτε μερικές φορές αυτά αντιμετωπίζουν 
τα επείγοντα και πολλά και ποικίλα προσφυγικά προβλήματα και ιδιαίτερα όσον 

αφορά το χώρο εκτέλεσης των στεγαστικών προγραμμάτων. Και υπάρχει μια 
σειρά αιτημάτων, σωστά λέχθηκε, για τα οποία αναμέναμε την απάντηση της 
κυβέρνησης κοιι την εξαγγελία της γιοι τη βελτίωση των στεγαστικών προγροιμμιί

των. 
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Θέλω να αναφέρω στο Σώμα ότι στη συνάντηση που ε(χαμε -και ήταν 

παρόντες και άλλοι Βουλευτές δ'ιάφορων πλευρών- το περασμένο Σάββατο ο 

Πρόε8ρος είπε ότι έχουν εγκριθεί εκείνοι που κατ' αρχήν είχαν ~συζητηθεί 

προηγουμένως και αναμένεται ότι θα εξαγγελθούν, στα οποία περιλαμβάνεται και 
το θέμα της αναθεώρησης του ύψους των εισοδ'ημάτων, για να δ'ιευρυvθεl ο χώρος 
των καλυπτομένων, όπως επίσης τα θέματα που σχετlζονται με τις προσφυγικές 

οικογένειες και ειδ'ικά τους πρόσφυγες που έχουν παντρευτεί με μη προσφυγο

ποόλα και οι οποίοι τώρα με τούτο το πρόγραμμα καλύπτονται κατά ένα μέρος. 

Αλλά υπάρχουν πάρα πολλές αιτήσεις που εμπlπτουν στα κριτήρια και σίγουρα 
πρέπει να βρεθεί. ο τρόπος να αντιμετωπιστούν όσο γίνεται γρηγορότερα με 

περισσότερα κοvδ'ύλια, για να ικανοποιηθούν ανάγκες οικογενειών που χρειάζεται 

να διευκολυνθούν, για να αντιμετωπ!σουν τα στεγαστικά τους προβλήματα που 
ε(ναι και σοβαρά και δύσκολα. Μάλιστα σε μερικές περιπτώσεις μερικών ε(ναι 

δυσκολότερη η θέση τους απ 1 ό,τι ε!ναι άλλων. 

Το άλλο σημε!ο που θέλω να αναφέρω με την ευκαιρ!α που συζητούμε αυτό 

τον προUπολογισμό εlναι ότι η πλευρά που αφορά την αναδόμηση των συνοικισμών 

είναι ένα ζήτημα που έχει εξαγγελθεί, αλλά εμε!ς δεν είναι μόνο εξοιγγελ!ες που 
θέλουμε, αλλά είναι υλοποlηση των εξαγγελιών. Κατανοούμε φυσικά ότι αυτή η 

αναδόμηση, σύμφωνα με ό,τι λέχθηκε σε συναντήσεις με την Π.Ε.Π., προϋπέθετε 

-τότε 'που το έκαμαν πριν από ενάμιση χρόνο και πέρα και κατατέθηκε και στη 
Βουλή- ότι θα χρειάζονταν πάνω από .:Ε35 εκ. για να αντιμετωπιστε( αυτό το 

πρόβλημα. Έστω τμηματικά όμως πρέπει να ξεκινήσει, για να αντιμετωπιστούν 
αυτές οι ανάγκες, γιατl πραγματικά υπάρχουν προσφυγικές οικογένειες που ζουν 

σε σπ(τια που ναι μεν έγιναν σε εκε(νες τις συνθήκες, αλλά σήμερα δεν μπορεί να 

θεωρηθεί ότι οι συνθήκες της 8ιοιβ(ωσής τους είναι ανθρώπινες. Και όσο 

καθυστερούμε τόσο περισσότερο θα δυσκολεύονται οι (διοι, αλλά και τα κόστα, 

για να αντιμετωπιστούν αυτά τα θέματα, θα μεγαλώνουν. 

Ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, δε θα 'θελα να επεκταθώ, γιατί τα προσφυγικά 

προβλήματα και γιοι τους μεσαίους και γιοι την εποινοιδροιστηριοποίηση και γιοι 
άλλες πτυχές εlναι πολλά και ποικίλα. Ακόμα και σήμερα κάτω, στην Επιτροπή 
των εκπροσώπων των κομμάτων, θίγηκε μια σειρά τέτοιων θεμάτων και μας 

απασχόλησαν και θα μας απασχολήσουν και στο σύντομο μέλλον, για να βρούμε 

για το καθένα πώς είναι δυνατό με την άσκηση των πιέσεων και τα ανάλογα 
διαβήματα να επισπευσθεl η καλύτερη δυνατή λύση, έτσι που να ικανοποιηθούν 

πολλά από τα αιτήματα που επηρεάζουν τον προσφυγικό μας κόσμο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΑΙΑΝΟΥ: 

'Εντιμε κύριε Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, συναινούμε απόλυτα με 
όλους τους προλαλήσαντες συναδέλφους, τον κ. Χατζηγιάννη, τον κ. Γαλανό, τον 

κ. Κουρτελλάρη και τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη, για να υπογραμμίσουμε αυτό που 

με έμφαση ε(πε ο συνάδελφος Γαλανός, πως υπάρχει διστακτικότητα, εφεκτι

κότητα στην αντιμετώπιση των προβλημάτων της μεσα(ας τάξης. Αυτό φυσικά 

οφε!λετοιι βασικά στο γεγονός ότι έλειπε η δυναμική παρουσία, η δυναμική 
διεκδ!κηση που σε κάποιες άλλες ανάλογες περιπτώσεις υπήρξε, δηλαδή στην 

περlπτωση των ασθενέστερων στρωμάτων, όπου είναι αυταπόδεικτη η προέλευση 
και η δυναμική κατάθεσή της. 
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Θα 1 θελα όμως να τονίσω, πέραν της καλής κατά τα άλλα ομιλίας του 

συναδέλφου Δημήτρη Ηλι&δη, πως πέρα από την κυβερνητική προχειρολογία όσον 

αφορά την εκδαπάνηση των ποσών, τη σuμπεριληψη στους διάφορους προUπο

λογι.σμούς, υπάρχει και. η μη αποχρυπτόμενη σκοπιμότητα. Η σκοπιμότητα 

συγκεκριμένα της υπόκρuψης της ελλει.μματικότητας των κρατικών προϋπολογι
σμών που επιχειρείται άδικα για να εξαπατήσει, κατά κάποιο τρόπο, την 
ολομέλεια του Σώματος, γεγονός όμως που ε(ναι. ηλ(ου φαεινότερον και γνωστό 

και αντιληπτό και. στα νήπια ακόμα. 

Σίγουρα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, όπως και άλλοι συνάδελφοι. τόνισαν, θα 

επι.ψηφίσουμε το ποσό των f.5,425,000 για τη διάθεσή του, όπως αναφέρει. και το 
νομοσχέδιο και η εισηγητική Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής, για τη συνέχιση 
εργασιών εκτέλεσης έργων υποδομής σε συνοικισμούς αυτοστέγασης, για επιχορη

γήσεις και δανειοδοτήσεις της αυτοστέγασης σε ιδιόκτητα και κυβερνητικά 

οικόπεδα, καθώς και για αγορά έτοιμης κατοικίας ή διαμερίσματος. 

Όμως προσθkτω πως παρ&λληλα με τα ψηφιζόμενα ποσri θα πρtπει να 

υπογραμμιστεί το γεγονός πως οι παραχωρούμενες σήμερα πιστώσεις καλύπτουν 

μονάχα το 25% των τρεχουσών -και το τονίζω τούτο- των άμεσων πραγματικών 
απαιτήσεων του προσφυγικού δυναμικού, δεδομένου πως η απαιτούμενη σfιμερα -
και το τονίζω για πολλοστή φορά- δαπάνη ανέρχεται σε τουλάχιστον f.20 εκ., αν 

λάβουμε υπόψη τα επίσημα στοιχε(α τα στατιστικά που έχουμε μπροστά μας, 

σύμφωνα με τα οπο(α και μέχρι τις 31.5.1990 εκκρεμούσαν από μέρους παλιών 
οργανικών οικογενειών 87 αιτήσεις για ανέγερση κατοικίας σε ιδιόκτητα οικό
πεδα, 33 αιτήσεις για ανέγερση κατοικίας σε κυβερνητικά οικόπεδα, 35 αιτήσεις 
για αγορά διαμερίσματος και 132 αιτήσεις για έτοιμο σπίτι σε κυβερνητικούς 
οικισμούς, δηλαδή σύνολο κ&που 347 αιτήσεις. 

Εξ&λλου, μέχρι την (δια ημερομηνία εκκρεμούσαν από μέρους νkων ζευγαριών 

με πρόσφυγα την αρραβωνιαστικιά ή και τους δυο 598 αιτήσεις σε ιδιόκτητα 
οικόπεδα; 14 7 αιτήσεις σε κυβερνητικά οικόπεδα, 442 αιτήσεις σε διαμερίσματα 
κυβερνητικά και 134 αιτήσεις σε κυβερνητικούς οικισμούς, δηλ. σύνολο 1,321 
αιτήσεις. 

Τέλος, μέχρι τψ πιο πάνω ημερομηνία εκκρεμούσαν από μέρους νέων 
ζευγαριών με το σύζυγο ή τον αρραβωνιαστικό πρόσφυγα και τη σύζυγο μη 

πρόσφυγα 344 αιτήσεις σε ιδιόκτητα οικόπεδα, 22 αιτήσεις σε κυβερνητικά 

οικόπεδα και 193 αιτήσεις για διαμερίσματα, δηλαδή 559 αιτήσεις. 

Έχουμε έτσι ένα συνολικό ύψος 2,227 αιτήσεων, πράγμα που συνεπάγεται 
μια ουσιαστική δαπάνη τουλάχιστον της τάξης των f.10,000,000. Αν σ 1 αυτά 

προσυπολογισθούν οι απαιτούμενες δαπάνες για ολοκλήρωση της κατασκευής των 

300 περ(που κυβερνητικών κατοικιών που ήδη έχει εξαγγελθεί ότι θα κτιστούν σε 
κυβερνητικούς οικισμούς, σημαίνει πως με τους μετριότερους υπολογισμοός, αν 

προσυπολογισθούν και τα συμπαρομαρτοόντα άλλα έξοδα, όπως είναι οι δρόμοι 
και τα άλλα συναφfι έξοδα, απαιτούνται άλλα τουλάχιστον f.10 εκ. 

Εόκολα επομένως ο καθένας αντιλαμβάνεται τον τρομερό ετεροχρονισμό, την 
οπισθοδρόμηση που θα σημειωθεί όσον αφορά την αντιμετώπιση του στεγαστικοό 
προβλήματος του προσφυγικοό δυναμικού μας. 

Αν τώρα προσυπολογ(σουμε και το συνολικό απαιτούμενο ποσό για τη\ι 

εξαγγελθείσα αντικατάσταση των προσφυγικών οικισμών χαμηλού κόστους, που 

ανέρχεται σίγουρα τουλάχιστον σε f.35,000,000, όπως έχει προϋπολογισθεί, και αν 
λάβουμε υπόψη το εκδαπανηθέν πέ,σι ποσό που ήταν f.1,5 εκ., το φετινό θα 
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ανέλθει σε 1:2 εκ., που σημαίνει πως, αν καθηλώσουμε το εχχωρούμενο ποσό σε f2 
εκ. το χρόνο, θα απαιτηθούν τουλάχιστον 20 χρόνια, αν λάβουμε υπόψη φυσικά και 
τις στοιχειωΟέστερες έστω προσαυξήσεις σε Οσμικά υλικά χαι εργατικά -γεγονός 
που χαι πάλι άσφαλτα χαι με αχρtβεια μαθηματική, μιας χαι θα περάσουν 20 
χρόνια από τότες, σημαίνει πως οι ενοιχούντες στις κατοικίες χαμηλού χόστ~υς θα 
έχουν <(εχμετρήσει το ζην>' χαι Οε θα υπάρξει Ουνατότητα να αντιληφθουν, να 

. ι ι 1 λ ' ' ο οί ς βιώσουν την αντιχατασταση των οιχιων αυτων χαμη ου χοστους στις π ε 

σήμερα Οιαμένουν. 

Αυτά έν~ιμε κύριε ΠρόεΟρε, για να μην αναφερθώ στη νύξη και την αναφορά 
, ' Κ' που έκαμε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοχρατικου ομματος, 

συνάδελφοι; Γαλανός, για την ανάγκη στήριξης και ενίσχυσης των μεσαίων 
εισο8ηματικ.ών στρωμάτων, της μεσα!ας τάξης, όπως ε!ναι η ανάγκη να εκ.8οθούν 
πιστοποιητικά βεβαlωσης για την περιουσία καθενός εκτοπισμένου μαζ( με την 
αξία των εν λόγω περιουσιών η οποία θα πρέπει να ε!ναι ανάλογη με την αύξηση 
της αξίας των μη κατεχόμενων περιουσιών. Δε μιλούμε για την ώρα για 
φερεγγυότητα, γιατί είναι ένα όνειρο που Βύσκ.ολα ίσως μπορούμε να το 
προσεγγίσουμε, όμως μπορούμε να επιμετρήσουμε και να προσuπολογ!σουμε το 
ύψος των περιούσιών αυτών που έχουν απωλεστεί, έχουν κρατηθεί στον τουρχιχό 
τομέα. 

Δε θα μιλήι;rω επ!σης για την ανάγκη ανάληψης από το φορέα των χρεών 
προς τους, 8ανειστιχούς οργανισμούς και τη ρύθμιση των προπολεμικών χρεών 

προς ι8ιώτες, χα6ώς και για τα πολλά άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 

μεσαία τάξη, όπως είναι η παραχώρηση από το φορέα φορολογικών πιστώσεων σε 
' ' ' λ θ' ~..J.. ' φυσικ.α προσωπα σε συσχετισμο με τα απω εσ εντα εισοσ,1ματα απο τις 

κατεχόμενες περιουσίες, η ανάγκη απαλλαγής από φορολογία μεταβίβασης και 

μεταβιβαστικών τελών, η κατάργηση μεταβιβαστικών τελών για τις κατεχόμενες 

περιουσίες σε μέλη της ίΟιας οικογένειας, η αναθεώρηση κάποιων κριτηρίων 

έκ.Οοσης προσφυγικών ταυτοτήτων. Και για να μη μιλήσουμε για την ανάγκη 
μελέτης των εσόΟων του Κεντρικού Φορέα για την Ισότιμη Κατανομή των Βαρών 
που πρέπει οπωσΟ-ήποτε να προέλθουν από κάποια επαύξηση του φόρου κεφα

λαιουχικών Οαπανών από 20% σε 30% το οποίο θα πρέπει να κατατεθεί κάποτε 
στο φορέα, στο ταμείο, από τα έσοΟα των προσφυγικών τελών, από την εκ.ποίηση 
και παραχώρηση της χαλ!τικ.ης γης, από τους Οιάφορους Οανεισμούς που πρέπει 
οπωσΟ-ήποτε να Οούμε με ποιο τρόπο πρέπει να τους εντάξουμε σ' αυτό το φορέα. 

Τέλος θα. πρέπει σοβαρά να μελετ-ήσουμε, χωρίς να παίρνουμε θέση, τις 
εισηγήσεις για υπαγωγ"ή στο φορέα των υπηρεσιών του Ταμείου Αποκατάστασης 
Εκ.τοπισθέντων και Πληγέντων, της Υπηρεσίας Μέριμνας και Αποκατάστασης 

Εκ.τοπισθέντι.iν και Πληγέντων, της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών και της Υπηρεσίας Επαναδραστηριοποίησης του Υπουργείου Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας, χωρίς, επαναλαμβάνω, να λέμε ότι παίρνουμε απόλυτες 

θέσεις πάνω σ 1 αυτό το θέμα, αλλά θέτουμε το θέμα για εξέταση. 

Μόνο με αυτούς τους τρόπους, έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, που εμείς εισηγούμαστε 

θα πετύχουμε τους γιγαντιαίους εκείνους ανελικτικούς ρυθμούς και όχι τους 

' β ' ' ' βλ' νανικ.ους ηματισμους για αντιμετωπιση του στεγαστικ.ου προ ηματος των 

εκ.τοπισθέντων συμπατριωτών μας. 

Αυτά, έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, πιστεύω πως πρέπει να μεταφερθούν κάποτε 

στην Εκ.τελεστικ.-ή Εξουσία, αν θέλουμε, επανατονίζω Οεύτερη φορά, να αντι-
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μετωπίσοuμε στην ουσία του το πρόβλημα το στεγαστικό αλλά και το γενικότερο 

προσφυγικό δράμα των ξεριζωμένων συμπατριωτών μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο χ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, διότι έχουν μιλήσει αρκετοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Αν δε θα είστε μακρός ... 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Χαίρομαι που οι συνάδελφοι Βουλευτιfς ψηφίζουν το νόμο 

των μερικών εκατομμυρίων για τον προσφυγικό κόσμο. Αυτό που θα fιθελα να 

αναφέρω είναι η προηγούμενη μας απόφαση πριν από λίγο που θα έπρεπε να είχε 

ψηφιστεί πολύ πρωτύτερα, δηλ. η έκτακτη εισφορά την οποtα· εμε(ς, ως Σώμα, 

έχουμε καθυστερήσει, ενώ fιταν στον προϋπολογισμό του 1990. Ωστόσο όμως 
χαιρετίζω το ότι το Σώμα σήμερα ψηφίζει δύο νόμους για τους πρόσφυγες. 

Έχει γίνει λόγος ότι είναι λίγα τα χρήματα που ψηφίζουμε. Συμφωνώ 
απόλυτα, διότι απαντούμε σε εκείνους που λένε ότι τα προηγούμενα χρόνια τα 

ποσά που ψηφ!ζονταν ήταν αρκετ& και ότι επιλύθηκαν προβλήματα. Η απάντησή 

μας ε(ναι ότι τα ποσά που ψηφίζονταν τα τελευταία δέκα χρόνια ήταν πολύ 

λιγότερα από ό,τι έχει ψηφιστεί τα τελευτα(α τρία χρόνια και χαίρομαι που τώρα 
ψηφίζουμε περισσότερα από τα ί.16 εκ. που έχουν ψηφιστεl συν τα ί.5 εκ., για να 
αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα της αναδόμησης των σπιτιών των Κόκκινων, του 

Τσιακκιλερού, της Ορμηδειας, του Φρενάρους, του Λιοπετρίου, τα οποία έχουμε 
χαρακτηρίσει υποστατικά πολύ υποβαθμισμένα και τα οποία άλλοτε στις ελεύ

θερες περιοχές, στην αγαπημένη μας Αμμόχωστο, τα χρησιμοποιούσαμε ως 

υποστατικά των ζώων. Είναι ανάγκη αυτά να αναδομηθούν. Είναι ανάγκη να 
προχωρησει η κυβέρνηση και να αρχίσει την αναδόμηση των προσφυγικών αυτών 

οικισμών και, αν χρειαστεί η κυβέρνηση και άλλα χρήματα, να στείλουμε το 

μήνυμα από τη Βουλή ότι ε(μαστε έτοιμοι να βοηθήσουμε και να υποστηρίξουμε 

και νέες φορολογίες ακόμη για τους πρόσφυγες αλλά ταυτόχρονα και την εξεύρεση 
1 1 ~ / λ ' 'βλ Ύ' ' λ' 'λ νεων ποσων για το ουσκο ο προσφυγικο προ ημα. .ι παρχουν πο υ μεγα ες 

ανάγκες όχι μόνο για την αναδόμηση αλλά και για τη βελτίωση. Μόνο στην 

Αμμόχωστο, όπου θέλουμε εκατοντάδες σπίτια να διορθώσουμε, έχουμε ξεκινήσει 

σε Αμμόχωστο και Λάρνακα 200 μόνο κατοικίες. Έχουν περιοριστεί οι δυνατό
τητες να ενισχυθούν και άλλες οικογένειες, γι' αυτό χρειαζόμαστε πολύ περισσό

τερα. Πολύ περισσότερα, κύριε Πρόεδρε, ακόμα, διότι μένουν άλυτα τα προ
βλήματα της επαγγελματικής στέγης. Δεν ιfχουν διαχωριστεί οικόπεδα σε πολλούς 
συνοικισμούς και υπάρχουν και άλλες ανάγκες, όπως είναι των προσφύγων που 

πηραν μη προσφυγοπούλες, αφού μόνο εκατό έχουν εγκριθεί από τις εκατοντάδες 

πρόσφυγες που έτυχε να πάρουν φτωχές προσφυγοπούλες και να είναι εντός των 

κριτηρ(ων, για να τους δοθεί η κρατική βοήθεια. Έτσι λέγω ότι εμείς θέλουμε να 
στείλουμε ακόμα ένα μήνυμα, ότι είμαστε έτοιμοι να δώσουμε κάθε συμπαρά
σταση, αν η κυβέρνηση στείλει και άλλα ποσά, για να βοηθήσουμε τον προσφυγικό 

κόσμο που βασανίζεται να αναστηλώσει τα ερείπια και να κλείσει τις πληγές 

δεκαέξι ολόκληρων χρόνων. 

Σας ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάδ'ελφοι, 
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Τα στοιχεtα που αναφέρθηκαν από όλους τους προηγούμενους ομιλητές και 

τα στοιχεία που αναφέρονται στην Έκθεση της αρμόδ'ιας Επιτροπής δ'είχνουν τη 

σοβαρότητα του προβλήματος που αντιμετωπ(ζουμε. Δηλα8ή το ότι χρειοίστηκε 

στα μέσα του χρόνου να σταλεί για να ψηφιστεί, όπως ελπίζω, ένας συμπληρωμα

τικός προϋπολογισμός των !:5,500,000 για την επ(λυση των προσφυγικών προβλη
μάτων δ'είχνει πόσο σοβαρό παραμένει ακόμα το στεγαστικό πρόβλημα των 

προσφύγων. Τα στοιχε(α που αναφόρθηκαν από όλους για την ανοίγκη αναaόμησης 

των συνοικισμών χαμηλού κόστους, η ανάγκη να στεγαστούν πρόσφυγες που πήραν 
μη προσφυγοπούλες, η ανάγκη να ικανοποιηθούν εκείνες οι προσφυγικές οικογέ
νειες που για τον έναν ή τον άλλο λόγο, ενώ κρατούν την έγκριση μήνες τώρα, δ'εν 

έγινε κατορθωτό να τους δώσουν ούτε σπίτι ούτε οιχόπεδ'ο, όλα αυτά υπογραμ-

. μ(ζουν πόσο σοβαρό είναι το προσφυγικό πρόβλημα, το στεγαστικό εννοώ. Επ(σης 
σοβαρό είναι το πρόβλημα των μεσα(ων στρωμοίτων, όπως και το πρόβλημα της 

εξασφάλισης επαγγελματικής στέγης. Αυτά τα αναφέρω, για να γlνει γνωστό σε 

όλους ότι το προσφυγικό πρόβλημα εξακολουθε( να παραμόνει όνα σοβαρό 

πρόβλημα από την οίποψη της στόγασης των προσφύγων ή της αναaόμησης των 
συνοικισμών ή γενικότερα της επ(λυσης των προβλημάτων που αντιμετωπ!ζουν. 

Έγινε λόγος εΒώ για το φορόα (σης κατανομής των βαρών και θέλω να πω 

ότι 8εν μπορούμε χωρlς μελέτη να αποφανθούμε από πού θα βρει τα οικονομικά 
μέσα ο (pορέας ίσης κατανομής των βαρών, για να επιτελέσει το έργο ~ου του έχει 
ανατεθε(. Ασφαλώς πρόπει να βοηθηθε( ο φορόας (σης κατανομής των βαρών, 
αλλά αυτό πρέπει να αποτελέσει αντικεlμενο μελέτης, κατά τη γνώμη μας, της 

Επιτροπής Προσφύγων και άλλων αρμό8ιων Επιτροπών. Αλλά εν πάση περιπτώ

σει τα ποσά που προορ!ζονται για τη στέγαση των προσφύγων και για τις άλλες 

ανάγκες των προσφύγων είναι ποσά τα οποία πρέπει να 8ιαχειρίζεται το αρμό8tο 
τμήμα που τα Βιαχειρ(ζεται μόχρι σήμερα. Και επαναλαμβάνω ότι αυτό πρόπει να 

εξεταστεί στην κατοίλλ ηλ η ώρα από την αρμόΒια Επιτροπή. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

ΕπειΒή, κύριε Πρόε8ρε, όγινε μια αναφοροί στην ομιλ(α μου από προηγούμενο 
συνά8ελφο και αμφισβητήθηκαν κατά κάποιο τρόπο κάποια στεγαστικά προγράμ

ματα της παλιάς κυβέρνησης, θα ήθελα να τονίσω πως το στεγαστικό πρόγραμμα 

του Σπόρου Κυπριανού, της κυβέρνησής του, έχει χαρακτηριστεί στεγαστικό 

θαύμα από ντόπιους και ξένους. Το έχει επανειλημμένα εκθειάσει η Παγκύπρια 

Επιτροπή Προσφύγων με 8εκά8ες επίσημα και ανεπίσημα ανακοινωθέντα που 
έχουν 8ημοσιευθεί από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών ανάμεσα στα οποlα 

-σίγουρα, είμαι βέβαιος-περιλαμβάνονται και οι απόψεις του συνα8έλφου ο οποίος 

όκανε αρνητική μνε(α στην προκε(μενη περ(πτωση. Αλλοί βρ(σκονται στη Βιοίθεση 
και του συνα8έλφου και οποιου8ήποτε άλλου. 1 Άλλωστε είχαν κοινοποιηθεί, είχαν 

Βημοσιοποιηθε( και υπάρχουν στα επ(σημα αρχε(α. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού, οτιΩήποτε κι αν γίνει για το θέμα των προσφύγων μας, Ωεν 

είναι αρκετό. Είναι οι άνθρωποι οι οποίοι έχασαν τα πάντα. Μακάρι η 

Εκτελεστική Εξουσ(α να μπορούσε να Ωιαθέσει μεγαλύτερα ποσά και είμαι 

βέβαιος ότι αυτό το Σώμα δε θα αρνείτο να τα εγχρ(νει. Ελπ(ζουμε οι οικονομικές 

δυνατότητ~ς του τόπου να το επιτρέψουν, ούτως ώστε να λυθούν επιτέλους τα 
προβλήματα αυτά, ούτως ώστε οι πρόσφυγές μας να ζήσουν μέσα σε συνθήκες 

μιας άνετης προσωρινότητας, μέχρις ότου έρθει εκείνη η ώρα που θα επιστρέψουν 

στα σπίτια τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Κύριοι, προχωρούμε στην ... 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

ΕπειΩή ε(ναι προσωπικό θέμα, κύριε ΠρόεΩρε, λέγω ότι, επειΩή έγινε λόγος 
για το ότι η σημερινή κυβέρνηση δεν ψηφ(ζει τα απαιτούμενα, η απάντηση ε(ναι 

ότι ψηφίζονται περισσότερα από τα τελευτα(α Ωέκα χρόνια, όταν μελετούσαν από 

λίρα σε λίρα ότι το επlπεΩο ήταν αυτό που θα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕ1'ΩΝ: 

Δεν έχουν σημασία αυτά τα πράγματα, κύριε Τσιέττη. Κύριοι, σας παρα

καλώ. Εκείνο που έχει σημασία είναι να βολευτούν οι ιίνθρωποι αυτοί οι οποίοι 

έχουν ανιίγκη. 

Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε στη Ωεύτερη ανάγνωση. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικ6ς τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθε(; 

ΕπειΩή Ωεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρlνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Εγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι
σθέντων και Παθόντων ποσού !:5,425,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

ΕπειΩή Ωεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιQίκευση των ποσών που θα Ωαπανηθούν. Πίνακας. 
1 
Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

l'πάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

ΕπειΩή Ωεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί ΕιΩικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Ν6μος (Αρ. 5) 
του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ , ι ι 1\) θ' ψ ' παρχει ενσταση οπως το νομοσχεοιο εyχρι ει χαι ηφιστει; 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

Επει8ή όεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρtνεται και ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Εγγραφής Εκλογέων και 
Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». Πρόταση νόμου. 

Καλείται ο Πρόε8ρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών να 8ιαβάσει 
την Έκθεση. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ αΟ ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑ

ΦΗΣ ΕΚΛΟΓΕΩΝ ΚΑΙ ΕΚΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΤΆΛΟΓΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙ

ΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παρ6v..-ες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριιi8ης, Πρόε8ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθ(ου 

Αν8ρέας Φιiντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή· Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε τέσσερις συνεόρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 28 
Απριλ(ου, στις 5 Μαϊου και 9 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών. 

Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση 

που τη συνοόεύει, είναι η παροχή 8ικαιώματος σε εκλογείς που είναι εγγεγραμ

μένοι σε εκλογικό κατάλογο χωριού με πληθυσμό λιγότερο από τριακόσιους 

κατοίκους να 8ηλώνουν, μέσα σε καθορισμένη προθεσμία, την επιθυμία τους να 

παραμείνουν εγγεγραμμένοι στον εκλογικό αυτό κατάλογο έστω κι αν έχουν στο 

μεταξύ αλλάξει 8ιεύθυνση κατοικίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών με τη 8ιαφωνlα του Προέ8ρου της 

εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την καταψήφιση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, γιατί πιστεύει ότι οποια8ήποτε 8ιαφοροποίηση του υφιστάμενου 

καθεστώτος εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους θα 8ημιουργούσε αχρείαστη 

ανωμαλία και αναστάτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιiρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Επανειλημμένα στη Βουλή έγιναν ομιλίες για την ανιiyκη καταπολέμησης της 

αστυφιλίας. Έγιναν ομιλ(ες για την ανιiγκη παροχής κινήτρων στους κατοίκους 

της υπαίθρου και ι8ιαίτερα των απομακρυσμένων ορεινών περιοχών, για να 



3095 

παραμείνουν στις περιοχές τους, ιδιαίτερα για λόγους κοινωνικούς. Όμως κατά 

περίεργο τρόπο στη συγκεκριμένη αυτή περίπτωση -που το κίνητρο της πρότασης 
νόμου είναι ακριβώς να διατηρησει το σύνδεσμο των κατοίκων απομακρυσμένων 

χωριών με τα χωριά τους- η πλειοψηφία της Βουλής έχει ταχθεί εναντίον και 

σήμεpα 1 από ό,τι προβλέπεται, το Σώμα κατά πλειοψηφία θα απορρίψει τη 

σχετική πρόταση νόμου. 

Όπως αναφέρει η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ο 

σκοπός της πρότασης νόμου είναι η παροχή δικαιώματος σε εκλογείς που είναι 

εγγεγραμμένοι σε εκλογικό κατάλογο χωριού με πληθυσμό λιγότερο από τριακό
σιους κατο(κους να δηλώνουν μέσα σε καθορισμένη προθεσμία την επιθυμία τους 

να παραμείνουν εγγεγραμμένοι στον εκλογικό αυτό κατάλογο, έστω κι αν έχουν 

στο μεταξύ αλλάξει διεύθυνση κατοικίας. Αυτή ήταν η αιτtολογLα της πρότασης. 

Αυτή η πρόταση καταψηφίζεται, γιατί, σύμφωνα με την πλειοψηφία, αν 
ψηφιστεί σε νόμο, θα δημιουργήσει αχρείαστη ανωμαλία και αναστάτωση στο 

υφιΏ::τ-άμενQ_καθεστώ_ς_._ Μ~ άλλrι:- λόγια θα δημιουργήσει ταλαιπωρία στις δημόσιες 

υπηρεσίες που είναι εντεταλμένες να τηρούν και να ενημερώνουν τους εκλογικούς 

καταλόγους. Και για να μην υποστούν ταλαιπωρία οι δημόσιες αυτές υπηρεσlες 1 η 
πλειοψηφία αυτού του Σώματος προτιμά να καταψηφίσει την πρόταση νόμου 

παρά τη διακηρυγμένη πολιτική εναντίον της αστυφιλ(ας και παρά την πολιτική 

των κινήτρων, για να παραμένουν οι κάτοικοι, ιδιαίτερα των απομακρυσμένων 

χωριών της υπαίθρου, στα χωριά τους. 

Η σημερινή απ6ψαση της πλειοψηφίας της Βουλής, αν υλοποιηθεί, σημαίνει 

ότι παραγνωρίζει τον κοινωνικό τρόπο ζωής στην Κύπρο, όπως έχει εξελιχθει 
Δηλαδή, τι συμβαίνει με τα περισσότερα χωριά των οποίων ο πληθυσμός, όχι οι 

εγγεγραμμένοι ψηφοφόροι, έχει κατέλθει σε λιγότερους από τριακόσιους κατοί

κους; Σ / αυτά τα χωριά θεωρητικά μπορεί ο πληθυσμός να έχει κατέλθει σε 

λιγότερους από τριακόσιους κατοίκους, αλλά ο πληθυσμός στην πραγματικότητα 

κυμαίνεται, γιατί την Παρασκευή, το Σάββατο και την Κυριακή ανέρχεται σε 
περισσότερους από τριακόσιους κατοίκους, ενώ τη Δευτέρα, την Τρίτη, την 

Τετάρτη, την Πέμπτη και την Παρασκευή το πρωί κατέρχεται σε λιγότερους των 

τριακόσιων κατοίκων. Γιατί οι άνθρωποι αυτοί αδυνατούντες να επιβιώσουν στην 

ύπαιθρο έρχονται και εργάζονται στις πόλεις. Παραμένουν στις πόλεις από τη 

Δευτέρα μέχρι την Παρασκευή. Πηγαίνουν πίσω στα χωριά τους από την 

Παρασκευή μέχρι τη Δευτέρα το πρωί. Στα μάτια του νόμου αυτό λέγεται 

αλλαγή κατοικίας. Στα μάτια των υπευθύνων αυτό λέγεται αλλαγή κατοικίας που 
δικαιολογεί την ποινική δίωξη των ανθρώπων αυτών, γιατί παρέλειψαν να 

ζητήσουν διαγραφή από τους εκλογικούς καταλόγους του χωριού τους και να 

εγγραφούν στον αντίστοιχο εκλογικό κατάλογο της πόλης. 

Και το ερώτημα είναι: Τι σημασία έχει; Αν πρόκειται να πάρουμε τις 

σοβαρές εκJ-ογές που ενδιαφέρουν ολόκληρη την Κύπρο, αν πάρουμε τις προεδρικές 

εκλογές και τις βουλευτικές εκλογές, τι σημασία έχει σε ποιας περιοχής τον 

κατάλογο είναι εγγεγραμμένος ένας ψηφοφόρος; Ούτως ή άλλως μία ψήφο έχει και 

οπουδήποτε τη ρίξει, είτε στο χωριό του είτε στην πόλη, η σημασία της και το 

αποτέλεσμά της είναι το ίδιο. Εκεί που έχει κάποια σημασία είναι στις κοινοτικές 

εκλογές. Στις πόλεις δε γίνονται σε πολλές περιοχές εκλογές για κοινοτικές αρχές. 

Στις κοινότητες εξακολουθούν να γίνονται με τη μόνη διαφορά ότι στα χωριά με 
λιγότερους από εξήντα ψηφοφόρους δε γίνονται εκλογές, αλλά τους κοινοτικούς 
άρχοντες τους διορίζει η κυβέρνηση. Έτσι στην πραγματικότητα μιλούμε για 
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οριακές περιπτώσεις κοινοτήτων της υπαlθρου, όπου, αν 8εν ψηφιστε( αυτή η 

νομοθεσία, το αποτέλεσμα θα ε(ναι ότι το θέμα της εκλογής των κοινοτικών 

αρχόντων θα φύγει από τους κατο(κους ή, αν θέλετε, από τους ανθρώπους που 

έχουν περιουσία στο χωριό και είναι σuν8ε8εμένοι από γενιά σε γενιά με το χωριό 

και θα περιέλθει στα χέρια του -Υπουργείου Εσωτερικών. Είναι αυτό που θέλει η 

πλειοψηφία της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

'Αλλος ομιλητής στο θέμα αυτό; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΎΣΙΟΎΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, πρέπει να πω ότι το επιχείρημα του σuνα8έλφου, πως αυτό 
το μέτρο θα παρεμπό8ιζε την αστυφιλία, 8ε μας έχει πε(σει καθόλου. Εκείνο που 
θα ε8ημιουργείτο με το 8ικαίωμα κάποιος που κατοικεί στην πόλη να είναι 

εγγεγραμμένος σε χωριό της υπαιθρου θα ήταν απλώς μια απατηλή εικόνα ότι 

αυτό το χωριό έχει πληθυσμό. Είναι σαν να λέμε «χρειάζομαι· ένα εκατομμύριο 
λίρες» και να πιάνω ένα μολύβι και να γράφω «ένα εκατομμύριο λίρες, έχω ένα 

εκατομμύριο λιρες». Δεν είναι έτσι που παρεμπο8ίζεται η αστυφιλία. Όσον 

αφορά το ότι σκεφτήκαμε τη φασαρία η οποία θα επροκαλείτο στις 8ιάφορες 
υπηρεσίες, 8εν είναι έτσι τα πράγματα και ξέρουμε πολύ καλά ποιες και πόσων 
λογιών ανωμαλίες μπορούν να 8ημιουργηθούν, αν η εικόνα του εκλογικού σώματος 

σε εκλογές για χωριτικές αρχές 8εν είναι εκείνη που θα έπρεπε να ήταν. Δε θέλω 

να αναφερθώ σε ανωμαλίες του παρελθόντος ούτε σε πιθανότητες 8ημιουργίας 

ανωμαλίας στο μέλλον. Με λίγα λόγια 8ε μας έχουν πείσει ότι είναι μέτρο κατά 
της αστυφιλίας, γι' αυτό και καταψηφίζουμε αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Φάντης. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Έχω παρακολουθήσει με πολλή προσοχή την επιχειρηματολογlα του ειση
γητή της πρότασης, του αγαπητού συνα8έλφου κ. Μαρκί8η, για να αντιληφθώ την 
αιτιολογ!α για την υποστήριξη αυτής της πρότασης. 'Ομως λυπούμαι να πω ότι η 
επιχειρηματολογία, όσο κι αν ήταν αρκετά 8ικηγορική, 8εν υπήρξε πειστική. Το 
κύριο επιχείρημα που επικαλέστηκε ο κ. Μαρκί8ης είναι ότι με το να 8ώσουμε το 
δικαίωμα σε εγγεγραμμkνους ψηφοφόρους σε χωριά που ο πληθυσμός τους είναι 
κάτω των τριακόσιων κατοίκων να παραμείνουν εγγεγραμμένοι στο χωριό 
καταπολεμούμε την αστυφιλία. Όμως το ερώτημα που γεννάται είναι το εξής: 
Ας υποθέσουμε ότι σ' ένα χωριό, όπως αυτό που προνοε! η πρόταση νόμου, με 
λιγότερους από τριακόσιους κατοίκους 8έκα εγγεγραμμένοι ψηφοφόροι μετοικούν 
στην πόλη, ανεξαρτήτως του αν το Σαββατοκύριακο, όπως είπε ο κ .. Μαρκί8ης, 
πηγαίνουν πίσω στο χωριό τους ή όχι. Μετοικούν στην πόλη. Με το να είναι 
γραμμένοι στον κατάλογο του χωριού πώς πολεμούμε την αστυφιλία; Αυτοί θα 
είναι κάτοικοι της πόλης στην οποία θα έχουν μετοικήσει είτε 8ιότι το απαιτε! η 
8ουλειά τους είτε 8ιότι το απαιτεί η επιχείρησή τους είτε για οποιο8ήποτε άλλο 
λόγο. Συνεπώς το επιχε!ρημα ότι με αυτό τον τρόπο καταπολεμάται η αστυφιλία 
δεν είναι πειστικό. Είναι, αν όχι παραπλανητικό, όμως μη σοβαρό· δεν είναι 
πειστικό. 
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Το δεύτερο που μας προβληματίζει είναι το εξής: Αν κιiποιος μένει 

εγγεγραμμένος στον κατάλογο του χωριού του και ψηφίζει, ας πούμε, χοιvοτ&.ρχη, 
εκλέγει κοινοτάρχη στο χωριό του και κατοικεί στη Λεμεσό ή σε κάποια άλλη 
πόλη και έχει ανάγκη να πάρει πιστοποιητικό από το μουχτάρη για οποιαδήποτε 

ανάγκη που αντιμετωπ(ζει ή για να πάει σε νοσοκομείο ο ίδιος ή τα παιδιά του ή 

έχει ανάγκη άλλων πιστοποιητικών, ·Θα έχει να τρέξει στο μουχτάρη του χωριού 
του, για να βγάλει πιστοποιητικό να πάει στο νοσοκομείο, ή θα πάει στο 

μουχτάρη της ενορίας ή του χωριού στο οποίο έχει μετοικήσει σε κάποια 

δημαρχοόμενη ή άλλη πόλη στην οποία έχει μετοικήσει; Ασφαλώς σε τέτοιες 
περιπτώσεις θα πάει στο μουχτάρη της ενορίας του για τον οποίο δεν ψηφίζει, 

αφού είναι εγγεγραμμένος στο χωριό του, στο Κούρ8αλι ας πούμε, χαι κατοικεί 

στη Λευκωσία. Θα πάει στο μουχτάρη της ενορίας της Λευκωσίας στην οποία 

κατοικεί, για να πάρει χαρτί να πληρώσει, να εξυπηρετηθεί. 

Νομίζω ότι η πρόταση αυτή δεν έχει να εξυπηρετήσει τίποτε. Ούτε 

καταπολέμηση της αστυφιλίας εξασφαλίζεται με αυτή την πρόταση νόμου ούτε 

κανένα άλλο συγκεκριμένο πλεονέκτημα έχει η αποδοχή αυτής της πρόταό"ης. Γι / 

αυτούς τους λόγους η ομάδα μας, οι Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ, θα καταψηφίσει 

την πρόταση, όπως αναφέρεται χαι στην Έκθεση της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο χ. Ευσταθίου χαι μετά ο χ. Πέτας. Αυτή είναι η σειρά με την οποία 

ζητήσατε το λόγο. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Ευχαριστώ. 

Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου δε γίνεται δεχτή, διότι αποτελεί πρώτα απ' 

όλα πάγια ταχτική χαι πρακτική, όταν γίνονται εκλογές, κάποιος να ψηφίζει εκεί 

που είναι η κατοικία του. Και ευλόγως, 8ιότι εκεί που βρίσκεται γνωρίζει τα 

προβλήματα της περιοχής του καλύτερα, είναι σε θέση να κρίνει πρόσωπα χαι 
πράγματα και να ασκήσει με τον τρόπο αυτό το δικαίωμα της ψήφου κατά τρόπο 

ορθότερο και ουσιαστικά 8ιχαιολογημένο. Το να επιλέγει κάποιος για ψηφοφορία 

ένα χωριό το οποίο επισκέπτεται κατά προτίμηση ή 8ιότι κατάγεται από αυτό ή 
8ιότι απέκτησε μεταγενέστερους 8εσμούς με αυτό το χωριό για σκοπούς ένταξής 
του ως ψηφοφόρου εκεί θα ήταν άδικο και για έναν άλλο λόγο. Οι κάτοικοι δηλαδή 

εκείνων των απομακρυσμένων χωριών, όταν έρχεται η στιγμή που θα αποφασίσουν 

ποιους θα εκλέξουν, για να προωθήσουν τα 8ιχά τους συμφέροντα, θα το 
αποξενώνονται χαι αυτό το δικαίωμα, 8ιότι θα κατεβαίνει εκείνος που τους 
εγκατέλειψε και τους επισκέπτεται ενίοτε, για να αποφασίζει και ποιους θα 

ψηφίσουν ως κοινοτικές αρχές. Και αν εκλεγούν αυτοί οι επισκέπτες κοινοτάρχες, 

ποιος θα τους βρει στα χωριά εκείνα, για να τον βοηθήσουν ή να τους προαγάγει 
τα θέματα της ζωής τους; 

Γι' αυτό το λόγο και για το λόγο επίσης ότι δεν υπάρχει πράγματι 

ιδιαίτερος λόγος σε μια δημοκρατία όπου από το κέντρο της η πιο απομακρυσμένη 
περιοχή απέχει μι~ ώρα και μερικά λεπτά να κάνουμε μετακίνηση ψηφοφόρων και 
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να αναστατώνουμε τους εκλογικούς καταλόγους με δαπάνη !σως μισού εκατομμυ
ρ!οu λιρών, και Κύριος οίδε αύριο πόσο θα στοιχ!σοuν αυτές οι μετακινήσεις 
ψηφοφόρων, ας δώσουμε αυτά τα χρήματα στα χωριά, για να αναπτυχθούν, και ας 

αφήσουμε τους ψηφοφόρους να βρ(σκονται εκε( που βρ(σκονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Πέτας. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθήσαμε στην Επιτροπή. 

Εσωτερικών την επιχειρηματολογ(α για το προτεινόμενο νομοθέτημα. Από το 
βήμα τοότο ο εισηγητής του νομοθετήματος ανέπτυξε στα Μέλη της Βουλής τους 
λόγους που τον ώθησαν να προετοιμάσει και να υποβάλει αυτή την πρόταση 

νόμου. 

Θα πρέπει να πούμε ότι ύστερα από την προσεχτική εξέταση του όλου 

θέματος στην Επιτροπή Εσωτερικών αλλά και τις απόψεις που ακούσαμε τώρα 
έχουμε οδηγηθε( στο συμπέρασμα ότι η επιδίωξη του εισηγητή του νομοθετήματος 
δεν ικανοποιεlται, δεν εκπληρώνεται με την πρόταση νόμου που προτε!νεται. 

Πρώτα απ' όλα, για να λέμε την πραγματικότητα σε ό,τι αφορά την κατάσταση 

που υπάρχει, υπάρχει πράγματι μια κατάσταση στην Κύπρο η οπο!α πρέπει να 
ανησυχεl όλους: κράτος, Βουλή, κόμματα, οργανώσεις, τύπο, όλους γενικά. Μια 
κατάσταση που ο8ηγε! περιοχές της Κύπρου, ι8ιαlτερα τις ορεινές, στην απο

σύνθεση, στη διάλυση των κοινοτήτων. Αλλά, για να λέμε τα πράγματα με το 

όνομά τους, αυτή η κατάσταση, το να φεύγουν δηλαδή οι χάτοιχοι περιοχών της 
υπα!θρου από τις χοινότητές τους χαι να κατέρχονται στις πόλεις, δεν ε!ναι 

καθόλου αστυφιλία. Και εχε(νοι που λένε ότι εlναι η αστυφιλία που οδηγεί στη 

διάλυση των αγροτικών κοινοτήτων δε λένε την αλήθεια. Ζητούν να αλλάξουν την 

πραγματική εικόνα της κατάστασης μπροστά στα μάτια των ανθρώπων ή εχε(νης 

της μερ!δας του λαού η οποlα μένει παραμελημένη από το κράτος χαι την 
κοινωνία χαι υποχρεώνεται να φύγει από τις κοινότητες χαι να κατέβει στις 

πόλεις, όχι για να απολαύσει τα χαλά της πόλης, όχι για να ζήσει καλύτερα στην 

πόλη απ' ό,τι ζούσε στην ύπαιθρο, αλλά για την επιβίωσή της. Ε(ναι αστυφιλlα 

αυτόj Και αν δεν καταλάβουμε αυτή την αλήθεια, αν 8ε δεχτούμε αυτή την 
σJ..ήθεια όπως είναι, δε θα φτάσουμε ποτέ στη λήψη των αναγχα(ων μέτρων, για 
να εξαλείψουμε τη διαφορά μεταξύ του επιπέ8ου της ζωής των χατοίχων αυτών 

των περιοχών χαι εχε!νου της ζωής στις πόλεις. 

Εξάλλου πρέπει να δούμε ότι από το βήμα τούτο έχουν γlνει ομιλίες στο 

Κεφάλαιο Δ' για πολλές περιοχές, για κοινότητες πολλών περιοχών, για μεγάλες 

ομάδες λαοό της υπα!θρου, ιδιαίτερα της ορεινής υπα!θρου, και έχει υποβληθε( 
ι ι ι ι ζ ή ' ' σειρα αιτηματων, σειρα εισηγησεων, για τη ρι ιχ αντιμετωπιση της χαταστασης. 

Και αν δε σταθούμε σ 
1 
αυτά τα μέτρα χαι δε λύσουμε το ένα κατόπιν του άλλου 

τα προβλήματα που απασχολούν αυτές τις κοινότητες, ώστε να ανέβει το επlπεδο 

της ζωής τους, να ε!ναι ανθρώπινο, να προσεγγ(σει εκείνο της ζωής στις πόλεις, 

τότε θα θρηνήσουμε για ένα μεγάλο όχι κοινωνικό πρόβλημα μόνο αλλά πρόβλημα 
επιβ(ωσης της χώρας μας. Γιατ( καμιά χώρα δεν μπορε( να ζήσει με τις πόλεις 

' κ 'θ ' ' λ' 'βλ ζ ' ' θ μονο. α ε χωρα πρεπει να υνει χαι το προ ημα της ωης στην υπαι ρο χαι, 

για να υπάρχει ζωή χαι ανάπτυξη στην ύπαιθρο, είναι ανάγκη να λυθούν τα 

προβλήματα και τα προβλήματα είναι σχεδόν κωδικοποιημένα. 

Το πρώτιστο που χρειάζεται η διχή μας χώρα -το έχουμε πει πολλές φορές

είναι η οδιχή ανάπτυξη, χανονιχή οδιχή ανάπτυξη, για να συνδέονται οι κοινότητες 
της υπα(θρου με τις πόλεις. Γιατ( μόνο με την κανονική οδική ανάπτυξη θα είναι 
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δυνατό ο κόσμος να κατεβα(νεt στις πόλεις για να εργάζεται και σε μισή ώρα 

αφότου σχολάσει να πηγαίνει στο Παλαιχώρι και στην Πλατανιστάσα η στην 
Κακοπετριά και τις άλλες απομακρυσμένες περιοχές της ενδοχώρας. 

Συνάδελφοι, είναι και μια σειρά τοπικών προβλημάτων, αλλά η εποχή που 
ζοόμε τώρα δε μοιάζει με εκείνη της δεκαετίας, ας ποόμε, του 1940-1950 ή του 
1930-1940, όταν δεν υπήρχε ρεόμα, δεν υπήρχε άσφαλτος στα χωριά, δεν υπήρχαν 
σχολικά κτίρια, δεν υπήρχε νερό κτλ. Πρέπει λοιπόν να λυθοόν, αν θέλουμε να 

λύσουμε το πρόβλημα της ασ'rυφιλίας, που δεν είναι, επαναλαμβάνω, αστυφιλία, 
γιατί αστυφιλία δεν υπάρχει. Εκείνο που υπάρχει στη χώρα μας σε ανάπτυξη είναι 

εκείνο που υπάρχει και σ'rην Ελλάδα, όπου οι Αθηναίοι τρέχουν στα χωριά της 

υπαίθρου για να ζουν, να κατοικούν, να κοιμούνται και έρχονται 'rην ημέρα σ'rην 
πόλη για να εργάζονται. Δηλαδή και εδώ έχει αρχίσει αυτό με κάποιο τρόπο. Τα 
οικόπεδα 'rων εύπορων στρωμάτων 'rης Λευκωσίας και των άλλων πόλεων θα τα 

δούμε πά.νω σε λοφ(σκους που ε(ναt επίγειος παράδεισος κοντά στην πόλη, από το 

Καλό Χωριό της Κλήρου ως το Φαρμακά και από την Αλάμπρα μέχρι το 
Σταυροβούνι. Θα δούμε πραγματικές επαύλεις εκει Λευκωσιατών οι οποίοι έχουν 

χρήματα και μπορούν να ζήσουν και δικαιολογημένα, αντί να μένουν μέσα στα 

καυσαέρια της πόλης, πάνε και κοιμούνται δέκα λεπτά από τη στιγμή που θα 

ξεκινήσουν από τη Λευκωσία στις δικές τους επαόλεις. 

Το τελευταίο σημεlο που θα ήθελα να αναφέρω είναι ότι εγώ, κύριοι 

συνάδελφοι και κύριε Μαρκίδη που υπέβαλες αυτή την εισήγηση, έζησα μέσα στο 
κόμμα μου όχι κυρίως στα πόστα εκείνα όπου λαμβάνονται οι αποφάσεις, αλλά 
στα πόστα εκείνα όπου οι αποφάσεις εφαρμόζονται στην πράξη. Και ξέρω πολό 

καλά τι θα σήμαινε αυτό που εισηγείται ο κ. Μαρκίδης με την πρόταση νόμου, αν 

υιοθετούσαμε τη διπλή ιδιότητα του πολίτη και του κατοίκου της κοινότητας. 
Γιατί είδα σε εκλογές να γίνονται ορισμένες αλχημείες και δεν ξέρω πόσο ικανός 

πρέπει να είναι κανείς και πόσα μέτρα πρέπει να ληφθούν για να αναχαιτιστεί 
αυτό το κακό. Και έχουν δtκαιο εκείνοι που λένε ότι αυτό το πρόβλημα 

πονοκέφαλους θα μας φέρει και όχι συμβολή στην προσπάθεια για την αντι
μετώπιση της ούτω καλούμενης αστυφιλίας που δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όλοι θα μιλήσετε, κύριοι. 

Ο κ. Παπαπέτρου έχει το λόγο. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ"f: 

Κύριοι, δε θα σας απασχολήσω πέραν του ενός λεπτού. 'Ακουσα με προσοχή 
την επιχειρηματολογία του κ. Μαρκίδη και θέλω να τον(σω από την αρχή 6τι δεν 
αμφισβητώ σε καμιά περίπτωση ούτε τις καλόπιστες προθέσεις ούτε τα καλό
πιστα κίνητρα που, κατά τη γνώμη του Συναγερμού, υπαγόρευσαν την κατάθεση 
της πρότασης νόμου. Όμως θα 'θελα να προσθέσω στην επιχειρηματολογία 
όσων μίλησαν εναντίον της πρότασης νόμου μόνο ένα επιχείρημα. Στον τόπο μας 
έχουμε έναν εκλογικό νόμο ο οποίος μέχρι σήμερα ποινικοποιεί το γεγονός όη 
ένας ψηφοφόρος δε δηλώνει την αλλαγή κατοικίας του, για να μεταφερθούν και τα 
εκλογικά του δικαιώματα και οι υποχρεώσεις του. Γιατί έγινε αυτό το πράγμα; 
Γιατί θέλαμε να εμπλουτίσουμε τον ποινικό μας κώδικα; Ασφαλώς όχι. Τούτο 
έγινε, γιατί ο νομοθέτης,_ εμείς οι ίδιοι, η Βουλ·Ιj, θέλαμε να ανεύρουμε κάποια 
αντικειμενικά κριτήρια 'fί.ε βάση τα οποία να καθορίσουμε την κατανομή του 
πληθυσμού μας στα διάφορα εκλογικά κέντρα και τις διάφορες εκλογικές 
περιφέρειες. 
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Βεβαίως το πρόβλημα στη συγχεχριμένη περίπτωση των 300 χοιτοίχων χοιι 

χάτω μπορεί εχ πρώτης όψεως νοι μη φαντάζει χοιι τόσο σοβαρό. Όμως δεν είναι 

εδ'ώ που βρ!σχεται η ουσ(α του θέματος. Η ουσlα του θέματος βρ(σχεται στο ότι 
με την υπερψήφιση ενδεχομένως αυτής της πρότασης νόμου εγχοιτοιλείπουμε την 

τοποθέτηση αρχής, εγχαταλε(πουμε τα αντικειμενικά κριτήρια. Και «ενός κακού 

δοθέντος μύρια έπονται)). Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μυρίοι. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Μύρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μυρίοι. 

ΒΟΎΛΕΎΤΕΣ: 

Γ ιοιτί μυρίοι; 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Μύριοι, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μυρlα έπεται. Ε!ναι η αττική σύνταξη, κύριε Παπαπέτρου. 

(Γέλια) 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Ο χ. Πέτρος Στυλιανού θοι λύσει τη διοιφων!οι μας. 

Π. ΣΤΎΛΙΑΝΟΎ: 
1 Εχει δ'(χαιο ο κύριος Πρόεδ'ρος και για το έπεται και για το μυρία. 

Εuχαρ-ιστώ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΎ: 

Δέχομαι ... 

Εν πάση περιπτώσει, γι' αυτούς τους λόγους προσθέτω αυτό το επιχείρημα, 
χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μάλιστα. Ο χ. Παρισινός είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, απλώς θα ήθελα να επισημάνω ότι οι άνθρωποι για τους 

οπο!ους μιλούν, οι αγρότες των απομακρυσμένων ιδ'ια!τερα ορεινών κοινοτήτων, 

ουδέποτε εγκατέλειψαν την κατοικία τους. Δεν πρέπει να θεωρείται ότι έχουν 

αλλάξει χατοικ!α, γιατl Βιατηρούν και την χατοιχ(α τους στο χωριό, Βιατηρ<ιύν και 

τον αγροτικό τους κλήρο. Και χάρη στη μεγάλη αγάπη αυτή μοιράζουν το χρόνο 
και τρέχουν, χωρlς να σκεφτούν την ταλαιπωρlα και τον τεράστιο κόπο που 

απαιτε(ται, για να συντηρήσουν εχε!νο το μικρό αγροτικό τους κλήρο. Και χάριν 

σ' αυτούς τους ανθρώπους ε!ναι που Βιατηρούμε ζωντανά τα χωριά μας. 

Θα 'θελα να αναφερθώ στο επιχεlρημα του συναΒέλφου Ευσταθίου, ότι αυτή 

η αλλαγή θοι Βημιουργήσει προβλήματα στις υπηρεσ!ες. Μοι σήμερα όλοι αυτοί οι 

άνθρωποι ε(νοιι εγγεγραμμένοι ως ψηφοφόροι στους χοιτοιλόγους των κοινοτήτων 

τους. Κάποιοι συχωριανοl τους καταφεύγουν στην επαρχική Βιοlχηση ζητώντας τη 
Βιαγραφή τους, γιατ( έχουν αποχτήσει σπ(τι στην πόλη ή έχουν ενοικιάσει σπlτι 
στην πόλη χοιι τότε ε!νοιι που προχοιλε(τοιι η οινοιτοιροιχή, γιοιτ( αρχίζει όλη αυτή η 
Βιοιδιχοισ(οι. 
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Και θα 'θελα ως παράδειγμα να σας αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, κύριοι 

συνάδελφοι, ότι από δυο μικρά οpειν&. χωριά της επαρχίας Λευκωσίας το ένα 
χωριό αριθμεί 81 κατ' ακρίβεια ψηφοφόρους. Σ' αυτό το χωριό η εκλελεγμένη 
κοινοτική αρχή αποτελείται από πέντε μέλη, δυο ή τρία από τα οποία, αν δεν 

απατώμαι, ανήκουν στην κατηγορία των ανθρώπων που μοιράζουν το χρόνο τους 

μεταξό πόλεως και χωριοό. Στη διπλανή κοινότητα, η οποία έχει πληθυσμό κάτω 

των 60 κατοίκων, έρχεται ο Υπουργός βάσει του δικαιώματός του και διορίζει 
πενταμελή κοινοτική αρχή. Από αυτή την πενταμελή κοινοτική αρχή που διόρισε 
τόσο ο Πρόεδρος όσο και τα τρία μέλη ανήκουν στην κατηγορία των ανθρώπων 

που μοιράζουν το χρόνο τους μεταξύ πόλεως και χωριού. Άρα υπάρχει αντινομία. 
Και το ίδιο Υπουργείο παίρνει τους ανθpώη:οuς αυτούς στο δικαστήριο, γιατί 
αμέλησαν να δηλώσουν την αλλαγή δήθεν κατοικίας, που εμείς δε τη θεωροόμε 

αλλαγή, και από την άλλη έρχεται το ίδιο να διορίσει ανθρώπους που ανήκουν 

στην (δια κατηγορία. 

Άρα αποκλειστικός γνώμονας της εισήγησης, πιστεύω, του χ. Μαρχί3η ε(ναι 

απλώς η εξυπηρέτηση αυτών των ανθρώπων που απο3ειχνύουν τη μεγάλη 1 τους 
αγάπη και την προσήλωση στην πατρική τους εστ(α. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές είχε ζητήσει το λόγο, αλλά ο κ. Πουμπουρής ο οποίος είναι 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δικαιούται. 

Μ. ΠΟ1ΜΠΟ1ΡΗΣ: 

Παραχωρώ τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αλλά ο κ. Πουμπουρής παραχωρεί τη θέση του. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πουμπουρή. 

Κόριε Πρόεδρε, η ουσία του θέματος είναι άλλη. Βεβαίως το ένα θέμα είναι 

αυτό που ανέφεραν οι συνά3ελφοι εδώ του Συναγερμού. Το άλλο θέμα όμως που 

όλοι γνωρίζουμε, αλλά χάμνουμε πως δεν το γνωρ(ζουμε, τουλάχιστον όσοι 

πηγα(νουν στα χωριά το γνωρ(ζουν πολύ χαλά, είναι τι γίνεται εχει Παίρνει ο 

μουχτάρης τον κατάλογο και λέει: <<Αυτός- Οε με ψήφισε, έξω από τη λίστα. 
Αυτός με ψήφισε, είναι δικός μου, μένει στη λίστα)), Έτσι ε(ναι που γίνεται, κύριε 

Πρόεδρε, και το γνωρίζουμε όλοι. Και έτυχε σε χωριό μπροστά μου που παρ' 

ολίγον να πα(ξουν ξόλο και μετά δυσκολίας τους συγκρατήσαμε να μηv παίξουν 

ξύλο, μπροστά μας τουλάχιστον. Τους ε(παμε: ((Πα(ξτε ξύλο ύστερα, πίσω από 

μας». 

{Γέλια) 

Αυτή είναι η πραγματικότητα και, για να διαφυλάξουμε αυτό τον κόσμο από 

το να μην τσακώνεται μεταξύ του, τουλάχιστον έπρεπε να ψηφίσουμε το νόμο 
τούτο. Να μείνουν στα χωριά τους και όσοι θέλουν οικειοθελώς να μετεγγραφούν, 
άλλο θέμα. Αλλά όχι διά της βίας να τους διαγράφουμε από τους καταλόγους. 
Αυτό είναι ένα από τα θέματα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 
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Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, συμφωνώ κι εγώ ότι είναι με καλή 
πρόθεση που ξεκίνησε ο εισηγητής του θέματος για παρεμπόδιση της αστυφιλίας 

και για παροχή κινήτρων, ώστε να μένουν οι κάτοικοι στην ύπαιθρο. Όμως, όπως 

είναι τα πράγματα, μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα; Είναι παρεμπόδιση της 

αστυφιλίας απλώς και μόνο το να αφήσουμε τους κατοίκους της Λευκωσίας που 

κατάγονται από ένα χωριό στον εκ.λογικό κατάλογο; Υποδηλώνει αυτό παρεμπό
διση της αστυφιλίας; Θα 1 ταν απατηλή η εικόνα, αν επιμέναμε ότι αυτό είναι 

παρεμπόδιση της αστυφιλίας, γιατί ολόκληρη τη βδομάδα, που είναι βδομάδα 

εργασίας, είναι στην πόλη και δεν είναι στο χωριό τους. 

Από την άλλη η τυχόν ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου θα σημαίνει 

αλλοίωση της θέλησης των κατοίκων μιας κοινότητας των 300 κατοίκων. Πα(ρνω 
ως παράδειγμα ένα χωριό των 300 κατοίκων που έχει και άλλους 200 που -είναι 
στη Λευκωσία ή σε διάφορες .άλλες πόλεις. Και αυτοί οι 200 έχουν δικαίωμα να 
ψηφίζουν στην κοινότητά τους και να ψηφ(ζονται. Δεν αλλοιώνει αυτό τη σύνθεση 
και τη θέληση των χατο(χων της δοσμένης κοινότητας, όταν κάποιοι 71ου δεν 

κατοικούν στην ίδια κοινότητα και δεν αισθάνονται τα προβλήματα της ίδιας 

κοινότητας έχουν το δικαίωμα να αποφασίζουν με την ψήφο τους ποια θα ε!ναι η 
χωριτιχή τους αρχή για τη λύση των προβλημάτων τους; Είναι αυτός ένας 
σοβαρός παράγοντας που πρέπει να υπολογιστε! και από τους συναδέλφους που 

υπέβαλαν αυτή την πρόταση και από τους συναδέλφους που την υποστηρίζουν. 

Λέχθηκε ότι θα υπάρξουν ταλαιπωρ!ες για τους υπαλλήλους της κυβέρνησης 

και όχι για τους ψηφοψόρους. Προς Θεού! Οι ψηφοφόροι που προέρχονται από τα 

Αχουρδάλια της Πάφου και τώρα έχουν μετοικήσει στην Αγία Νάπα και στο 

Παραλίμνι για να εργαστούν, όταν τους ενθαρρύνουμε με το νόμο ότι μπορούν να 

είναι ψηφοφόροι των Αχουρδαλίων, τότε αυτό δε σημαίνει ότι θα υποχρεώνονται 

να πηγαίνουν από την Αγία Νάπα και το Παραλίμνι στο χωριό τους για να 

ψηφίσουν; Να ποιοι θα ταλαιπωρούνται και όχι οι υπάλληλοι του κράτους. 

Τέλος 1 θα ήθελα να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμέίς είμαστε ταγμένοι υπέρ 
της ίσης μεταχεlρισης όλων των ψηφοφόρων και κατά συνέπεια τασσόμαστε 

ενάντια στην πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, δε νομίζετε ότι έχει εξαντληθεί αυτό το μικρό θέμα; 

Κύριε Μανώλη, επιμένεις να μιλήσεις; Να μιλήσεις χι εσύ, αφού επιμένεις, 

καίτοι πιστεύω ότι έχει εξαντληθει Είναι πολύ μικρό θέμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Θα το εξαντλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εξάντλησέ το, κύριε Χριστοφίδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να μη μας εξαντλήσει εμάς μόνο, κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν είναι εξαντλητικός ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σκοπός της πρότασης νόμου, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που τη 
συνοδεύει, είναι η παροχή δικαιώματος σε εκλογείς που ε(ναι εγγεγραμμένοι σε 
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εκλογικό κατάλογο χωριού με πληθυσμό λιγότερο από 300 κατοίκους να 3ηλώνουν 
μέσα σε καθορισμένη προθεσμ(α την επιθυμία τους να παραμείνουν εγγεγραμμένοι 

στον εκλογικό αυτό κατάλογο 1 έστω κι αν έχουν στο μεταξύ αλλάξει διεύθυνση 
κατοικιας. 

Αναφέρεται αυτή η πρόταση νόμου σε χωριά με πληθυσμό κάτω από 300 
κατοίκους. Ποια ε(ναι τα χωριά αυτά; Είναι τα χωριά αυτά ή είναι τα χωριά 

' ' ό ' ' ' β" '" • εκεινα στα οποια, ταν καποιος τα επισκεπτεται στο μεσο της ε σομαοας, σε 

συναντά πολλούς κατοίκους στο πέρασμά του; Συναντά κάποιες γριές στα 
ξωπόρτια. Συναντά κάποιες γριές στους αγρούς και κάποιους ηλικιωμένους και 

μερικούς που μετριοόνται στα δάχτυλα του ενός χεριού σε κάποια υπολειτουρ

γοόντα καφενεία. Αυτά είναι τα χωρι&. για τα οποία αυτή η πρόταση νόμου θέλει 
να διορθώσει κάτι που κρίθηκε επιθυμητό να διορθωθεί. Και τι θέλουμε; Θέλουμε 
να δώσουμε το δικαlωμα στους κατοlκους που άλλαξαν διεύθυνση κατοικίας και 

το επιθυμούν να μείνουν εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο του χωριού τους. 

Δε ζητούν δικαίωμα να εγγραφούν στον κατάλογο. Ζητούν δικαίωμα να παρα

μείνουν εγγεγραμμένοι στον κατάλογο του χωριού τους. 

Και το πρόβλημα 3ημιουργήθηκε με την εξής τακτική: 'Άρχισαν κάποιες 

καταγγελ(ες ύστερα από εκλογικά αποτελέσματα που δεν άρεσαν σε ορισμένους. 
Και άρχισαν ποινικές διώξεις για το ότι «Κακώς δεν έχεις ζητήσεις τη μεταγραφή 

σου από τον κατάλογο του χωριού στον κατάλογο της κατοικίας σου στην πόλη». 

Και οι ποινικές διώξεις σταμάτησαν, διότι άρχισε η νομοθετική αυτή πρωτοβουλία 

στη Βουλή, η οποία σήμερα παίρνει το τέλος το οποίο διαγράφεται ότι θα πάρει 
με την τοποθέτηση των κομμάτων. 

Και εδώ εγείρονται τα εξής θέματα: Αν δε δώσουμε το δικαίωμα να μείνουν 

εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο του χωριού τους, σημαίνει ότι θα 
οδηγηθούν πολλές μικρές, ορεινές, αν θέλετε, κοινότητες σε αριθμό κάτω των 60 
ψηφοφόρων που σημαίνει ότι πλέον δε θα έχουμε εκλογές, αλλά θα έχουμε 

διοριστικό σύστημα, και ο πρόεδpο-ς τ-ης κοινότητας και τα μέλη του συμβουλίου 

του θα διορίζονται από τον Υπουργό Εσωτερικών. 

Έχει πει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ ότι δεν επιθυμούν 

αλλοίωση της θέλησης του λαού. Μα εδώ, στη συγκεκριμένη περίπτωση, δεν 
πρόκειται για αλλοίωση της θέλησης. Πρόκειται, αν εφαρμοστεί ο νόμος όπως 
θέλετε, για αφαίρεση της θέλησης. Διότι η αλλοίωση της θέλησης είναι το 

έλασσον. Οι ίδιοι οι χωριανοί θα μαζευτούν, θα ψηφίσουν τους εκλεκτούς τους, θα 

αναδείξουν τους άρχοντές τους. Ενώ τους λέμε: Κύριοι, δε σας επιτρέπουμε, σας 

αφαιρούμε το δικαίωμα να αποφασίσετε εσείς για τους αιρετούς σας άρχοντες. Δε 

θα ε(ναι αιρετοί. Θα είναι διορισμένοι. Δε θα είναι με δική σας θέληση, αλλά με 

τη θέληση του Υπουργού Εσωτερικών. Επομένως φαίνεται ότι αυτή η θέση οδηγεί 

σε ένα πλήγμα της βασικής θέσης της λα"ίκής κυριαρχίας. Ο λαός εκλέγει τους 

άρχοντές του. Ποιο θα ήταν το τίμημα, αν αφήναμε αυτούς τους ανθρώπους να 

μείνουν στον εκλογικό κατάλογο του χωριού τους; Λέχθηκε ότι θα τους ταλαιπω

ρούμε, διότι θα εlναι μ(λια μακριά. Μα, αν είναι μίλια μακριά και του έδωσε το 
δικαίωμα ο νόμος να εκλέξει πού να είναι γραμμένος και εκείνος διάλεξε να είναι 

γραμμένος στον κατάλογο του χωριού του, να του στερήσουμε αυτό το δικαίωμα, 

_εφόσον εκείνος το επιθυμεί και το θέλει; 

Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, βρίσκω ότι εμε(ς που είμαστε το κατ' εξοχήν 

αιρετό Σώμα της Δημοκρατίας δημιουργούμε μια αντινομία με το να λέμε στις 

μικρές κοινότητες και στους ψηφοφόρους των κοινοτήτων εκείνων ((εσείς, κύριοι, 
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στερεlστε το διχαlωμα να αναδείξετε τους άρχοντές σας. Εσεlς θα συνεχlσετε, 

όπως έναν ολόκληρο αιώνα ήταν διορισμένοι οι άρχοντές σας στα χωριά, θα 

εξακολουθήσετε και επί Δημοκρατίας της Κόπρου εν έτει 1990 προς 2000 να 
έχετε διορισμένους άρχοντες». Και πιστεύω ότι είναι αντινομlα μέσα στη 

Δημοκρατία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, ειλικρινά πιστεύω ότι έχει εξαντληθε( το θέμα. Π!στευα ότι ο 
χ. Χριστοφίδης θα προσέθετε οτιδήποτε, αλλά δεν έχει προσθέσει τίποτε σε ότι 
έχει λεχθει. Γι' αυτό το λόγο ειλικρινά πιστεύω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και 
το θέτω σε ψηφοφορία. 

Ίπάρχει ένσταση για το ότι το θέμα έχει εξαντληθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα θε~ρείται ότι έχει εξαντληθεί. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

10 υπέρ, κ6ριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 εναντlοv, κύριε Πρ6εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 1 Ο ψήφους υπέρ και 24 ψήφους εναντίον το πρώτο άρθρο απορρίπτεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Μεταβατική διάταξη. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του δεότερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1 Ο υπέρ, κ6ριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 εναντ!ον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 1 Ο ψήφους υπέρ και 24 ψήφους εναντίον το δεότερο άρθρο απορρίπτεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχόος του παρόντος Νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του τρίτου άρθρου; 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1 Ο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 
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Με 10 ψήttουςυπ~έρ και 24 ψήφους εναντίον το τρίτο ιiρθρο απορρίπτεται. 
Προχωροόμε στην τρίτη ανιiγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικοό 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

10 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 εναντίον, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Με 10 ψήφους υπέρ και 24 ψήφους εναντίον η πρόταση νόμου απορρίπτεται. 
Προχωροόμε στο ε_π6μενο θέμα, που είναι <<0 περί Αναπτόξεως Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. Πρόταση νόμου. Καλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβά.σει την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟ! ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟ! ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«0 ΠΕΡΙ ΑΝΑΠΤ!ΞΕΩΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟ1 (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟ! 1990» 

Παpόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Λέανδρος Ζαχαριιiδης 

Κώστας Ερωτοκρ(του 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Μακρίδης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννιίκης Ομήρου 

Παύλος Δίγκλης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Iouvιou 

1990. 
Με το νόμο που προτείνεται σκοπεlται η τροποποίηση των βασικών περί 

Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του βασικού περί 

Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Νόμου, ώστε να μειωθούν κάτω από ορισμένες 
προϋποθέσεις οι επιβαρύνσεις που επιβάλλει η Αρχή για την παροχή ηλεκτρικού 
ρεύματος στα εγκεκριμένα από τον ΚΟΑ στάδια. 

Η εφαρμογή της πιο πάνω μεlωσης στα εγκεκριμένα από τον ΚΟΑ στάδια 
αποτέλεσε αντικείμενο συζήτησης στα πλαlσια της εξέτασης των Κανονισμών 
περί Αναπτόξεως Ηλεκτρισμοό του 1990 που εγκρίθηκαν πρόσφατα από τη 

Βουλή. Για την αντιμετώπιση του ζητήματος αυτού δόθηκαν σχετικές υποσχέσεις 

από τους αρμοδίους της κυβέρνησης οι οποίες όμως δεν τηρήθηκαν, γι' αυτό και 
κατατέθηκε το υπό συζήτηση σχέδιο νόμου. 

Αφού εξέτασε το όλο θέμα, η Επιτροπή σuμφώνησε με τοuς σκοπούς της uπό 
σuζήτηση πρότασης νόμοu, γι' αuτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βοuλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΒή Βεν uπάρχοuν ομιλητές, προχωρούμε στη Βεύτερη ανάγνωση της 
πρότασης νόμοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθε(; 

- -- -ΕπειΒή-Βεν uπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρlνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποlηση τοu Πέμπτοu Π!νακα των περl Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 
Κανονισμών του 1954 μέχρι 1990. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Βεύτερο άρθρο εγκριθε!; 

ΕπειΒή Βεν uπάρχει ένσταση, το Βεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περl Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμοu ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα, ποu είναι «Οι περl Χωρίων (Διο!κηση και 
Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Φρενάρους του 1990» και «Οι περί 

Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Αυγόρου του 

1990». Υπάρχει μια Έκθεση, αλλά τα θέματα δεν είναι συνεχή. Παρεμβάλλεται 
κάποιο άλλο θέμα. Εν πάση περιπτώσει Βεν έχει σημασία. Καλώ τον ΠρόεΒρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΆΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 
ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟ! ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ (1) «ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΦΡΕΝΑΡΟ!Σ ΤΟ! 1990» ΚΑΙ (2) «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙ
ΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
Α1ΓΟΡ01ΤΟ!1990» 

Παpόv..-ες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κ6λοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστ&.θιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε ταυτόχρονα τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 1990. 
Στη συνεδρlαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποfοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) νομοθεσίας, σκοπείται η α~ξηση 
μέχρι 1:50 των τελών αποκομιδ-fις σκυβάλων από σπίτια, καφενεία, καταστήματα 
και αποθήκες στα χωριά Φρέναρος και Αυγόρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα 

προτεινόμενα τέλη σκυβάλων ισχύουν και σε άλλες γειτονικές περιοχές, ομόφωνα 

εισηγεfται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

!πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω ενώπιον του Σώματος τους Κανονισμούς 

προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση γtα την έγκριση των Κανονισμών του Φρενάρους; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι ΚανονισμοL εγκρ(νονται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών της Αυγόρου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρ!νονται. 

Το επόμενο θέμα είναι «Οι περ{ Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Διοίκηση) (Σχέδια !πηρεσίας) Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 



3108 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡ
ΓΕΙΟΥ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ) 

(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 
Παρόvτεςi-

Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή χλήθηχαv χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας χαι 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας και της ΠΑΣΥΔ Υ. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκδ'ίδ'ονται σύμφωνα με το άρθρο 87 του νέου 
περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, Νόμος 1 του 1990, και σκοπό έχουν τον 

καθορισμό των σχεδ'ίωv υπηρεσίας για τις νέες θέσεις του Διευθυντή Υπηρεσίας 

Βιομηχανικών Σχέσεων και του Λειτουργού Βιομηχανικών Σχέσεων, ύστερα από 

σχετική πρόνοια στον Κρατικό ΠροUπολογισμό του 1990 για τη δημιουργία 

ανεξάρτητης Υπηρεσίας Βιομηχανικών Σχέσεων στο Υπουργείο Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Τα νέα ,αυτά σχέδια υπηρεσίας έχουν εγκριθεί από την 
αρμόδια Υπεπιτροπή της ΜΕΠ για Σχέδια Υπηρεσίας. 

Όπως είναι γνωστό, τα άρθρα 27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου προβλέπουν ότι τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων της δημόσιας υπηρεσ!ας 

θα καταρτ(ζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο με κανονισμούς που θα εγκρίνει η 

Βουλή και μόλις εγκριθούν, θα δημοσιεύονται σε ειδικό παράρτημα της επίσημης 

Εφημερίδας της Δημοκρατ(ας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού ενημερώθηκε από τις αρμόδ'ιες 
αρχές για τα υπό εξέταση· σχέδια υπηρεσίας και αφοό τα μελέτησε, εισηγε!ται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης 

του Διευθυντή Υπηρεσ(ας Βιομηχανικών Σχέσεων κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να 

θεωρε(ται ως πείρα για τους σκοπούς της θέσης αυτής και η δ'εκαπενταετής 

άσκηση της δικηγορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχήςj 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμώνj 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδ'ή δ'εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε!ναι «Οι περί Κυβερνητικού Υδ'ατικού 

Έργου διά την Υδατοπρομήθειαν της Καθωρισμένης Περιοχής του Νέου Χωρίου 
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(Πάφου) Κανονισμοί του 1990». Καλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΙΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΣ ποι ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΙΒΕΡ
ΝΗΤΙΚΟΙ ΙΔΑΤΙΚΟΙ ΕΡΓΟΙ ΔΙΑ ΤΗΝ ΙΔΑΤΟΠΡΟΜΗΘΕΙΑΝ ΤΗΣ 

ΚΑΘΩΡΙΣΜΕΝΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΙ ΧΩΡΙΟΙ ΝΕΟΙ ΧΩΡΙΟΙ 
(ΠΑΦΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΙ 1990» 

Παpό"τες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθlου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεδρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποlοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 4, 
4Α και 24 της νομοθεσίας για τα Κυβερνητικά 18ατικά Έργα, σκοπείται η 
κανονιστική ρύθμιση της λειτουργίας του Κυβερνητικού 18ατικού Έργου της 

κοινότητας Νέου Χωρίου (Πάφου). 

Ειδικότερα με βάση τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών προ

βλέπονται τα ακόλουθα: 

{α) Εγκαθιδρύεται Επιτροπεία η οποία θα έχει τον έλεγχο και την 

επίβλεψη του 18ατικού Έργου, 

(β) Εγκαθι8ρύεται Ταμείο για το 18ατικό Έργο, το οποίο θα τελεί υπό 
τη 8ιαχείριση και τον έλεγχο της Επιτροπείας. 

(γ) Καθορίζονται τα δικαιώματα που θα καταβάλλονται από τους ιδιοκτή

τες ή κατόχους ακlνητης ιδιοκτησ(ας για την παροχή δικαιώματος 

νερού από το Υδατικό Έργο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετε( τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγε(ται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση) οι Κανονισμοί εγκρlνονται, 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα) που εlναι «Οι περ( Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Ακα8ημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμοί του 1990>>. Καλώ τον Πρόε8ρο της 

αρμ68ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 8ιαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «Ο! ΠΕΡ! ΠΑΝΕΠΙ
ΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1990» 
Παpόvτες:-

Α νδρέας Ψuλλ(δης, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρκ(δης 

Δήμος Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββ(δης 

Χρ(στος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανονι

σμούς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Φεβρουαριοu και 
στις 5 και 12 Ιουνίου 1990. Στις συνεδριιfσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν η Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπι

στημίου, εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Παιδείας, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατ(ας και της Κυπριακής Εταιρε(ας Επιστημών. Οι 

εκπρόσωποι του σωματείου ({Φίλοι του Πανεπιστημίου», παρ' όλον ότι είχαν 

προσκληθε(, δεν προσήλθαν στις συνεδρ(ες της Επιτροπής και διαμήνυσαν ότι δεν 

tχουv οποιαδήποτε παρατήρηση για τους υπό αναφορά Κανονισμούς, αλλά ότι 

επιδίωξη του σωματε(ου τους είναι η έναρξη το ταχύτερο της λειτουργίας του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής ήταν επlσης παρών και 

ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Μ. Παπαπέτρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκό(δονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 32 και 33 του περt Πανεπιστημ(ου Κύπρου Νόμου του 1989, σκοπε(ται η 
κανονιστική ρύθμιση των θεμάτων που αψ:οΡΟύν τις προσλήψεις του πρώτου 
ακαόημαϊκού προσωπικού για τις ανάγκες του υπό ίδρυση Πανεπιστημίου. 

Ειόικότερα με τους υπό αναφορά Κανονισμούς προβλέπονται και τα 

ακόλουθα:-

( α) Ο αριθμός, τα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό, τα καθήκοντα και 

οι ευθύνες κάθε θέσης, τα οπο(α καθορίζονται από τη Σύγκλητο και 

εγκρίνονται από το Συμβούλιο. 

(β) Οι θέσεις που θα πληρωθούν προκηρύσσονται και δημοσιεύονται στην 

επ(σημη Εφημερίδα της Δημοκρατ(ας, σε επιτόπιες εφημερ(δες και σε 

έντυπα του εξωτερικού. 

(γ) Μόνιμη θέση μπορεί να πληρωθεί προσωρινά με ανάθεση σε επισκέπτη 

καθηγητή για ένα χρόνο και με τη δυνατότητα ανανέωσης για έναν 

ακόμη το πολύ χρόνο. 

(8) Για να αρχίσει να λειτουργεί ένα Τμήμα του Πανεπιστημίου και για να 

αρχίσει να όέχεται φοιτητές, απαιτείται να υπάρχει τουλάχιστον ένας 
μόνιμος ή μόνιμος αναπληρωτής καθηγητής. 
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(ε) Τέλος καθορίζονται οι απολαβές, οι άδειες, μεταξύ των οποίων και η 
«σαββατική άδειοι» {δηλαδή άδειοι ενός εξαμήνου γιοι κάθε τρία χρόνιοι 
δουλειάς ή ενός χρόνου για κάθε έξι χρόνια δουλειάς) και τα άλλα 

δικαιώματα και ωφελήματα του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών 1 γι 
1 αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Ψ υλλίδης. 

Α. ΨΤ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, πραγματικά, όταν ψηφίζαμε το Νόμο περί Πανεπιστημίου, 
όλοι αναφέραμε ότι υπάρχει μια σημαδιακή μέρα για την Κύπρο, γιατ( εκείνα τα 

οποία Λ:έγαμε για τόσα χρόνια γlνονται μια πραγματικότητα. Ότι δηλαδή θα 

ιδρύσουμε το κυπριακό πανεπιστήμιο. Δε θα επαναλάβω όσα λέχθηκαν τότε. 

Σήμερα όμως μπαίνει μπροστά μας το πρώτο βήμα, γιοι νοι ψηφίσουμε. Το 

ακαδημαϊκό προσωπικό και αυτό που θα κάμει η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή 

θα αποτελέσουν τη βάση για ένα πανεπιστήμιο το οποίο θα είναι ανάλογο με τα 

όσοι διοικηρόχθηκοιν μέχρι σήμερα. Με λίγοι λόγιοι η Προσωρινή Διοικοόσοι 
Επιτροπή αναλαμβάνει να φέρει εις πέρας την πιο σημαντική αποστολή της, γιατί 

το ακαδημαϊκό προσωπικό που θα προσληφθεί θα υλοποιήσει την ιδέα ενός 

πανεπιστημίου υψηλού ακαδημαϊκού κύρους και ανάλογου αναστήματος. 

Η Επιτροπή Ποιι,δείοις της Βουλής με το νομοθέτημα το οποίο είχε περάσει 

ζητά να μην αναμειγνύεται στα θέματα του πανεπιστημίου, γιατί πιστεύει ότι 

πρέπει νοι αφεθεί ελεύθερη η Προσωρινή Διοικοόσοι Επιτροπή νοι φέρει εις πέρας 

το έργο της. Αλλά ταυτόχρονα θα παρακολουθεί τουλάχιστον τα πρώτα βήματα 

να γίνονται σωστά και πρέπει να αρθεί η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή στο 

ύψος των περιστάσεων και της αποστολής της για ένα πραγματικά υψηλού 

επιπέδου πανεπιστήμιο στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Παπαπέτρου, 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίησή μου για το γεγονός 

ότι με τους υπό ψήφιση Κανονισμούς σήμερα κινε(ται κατά τρόπο συγκεκριμένο ο 

μηχανισμός για υλοποίηση των προνοιών του περί Πανεπιστημίου Νόμου, έτσι 
που να βρισκόμαστε ένα βήμα πιο κοντά στην ίδρυση και λειτουργία του 

πανεπιστημίου. 

Θοι ήθελα νοι υπογραμμίσω ότι η Βουλή, η Επιτροπή Παιδείας, οιντοιπο
κρlθηκε θετικά στην έκκληση της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του πανεπι
στημίου να ψηφιστούν αυτοί οι Κανονισμοί το συντομότερο δυνατό και εν πάση 

περιπτώσει προ των θερινών διακοπών, έτσι που να προχωρήσει απρόσκοπτα ο 

προγραμματισμός της δουλειάς για το πανεπιστήμιο. 

Με αυτή την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επαναλάβω την έγνοια 

του ΑΔΗΣΟΚ αναφορικά με το ενδεχόμενο να μη λειτουργήσει το πανεπιστήμιο, 

όπως προγραμματίστηκε, το έτος 1991. Θα πρέπει να σας υπενθυμίσω ότι το 
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ΑΔΗΣΟΚ έχει εγγράψει και θέμα στο Κεφάλαιο Δ' αναφορικά με αυτό το 
εν8εχόμενο ως αποτέλεσμα κάποιων 8ηλώσεων αρμο8ίων που έλεγαν ότι πιθανόν 

το πανεπιστήμιο να μη λειτουργήσει το 1991. ' 

Έχουμε την άποψη ότι οι οποιεσ8ήποτε δυσκολίες υπάρχουν και τα 

οποιαδήποτε εμπόδια μπορούν και επιβάλλεται να υπερπηδηθούν έγκαιρα. Ήδη η 

Επιτροπή Παιδείας δlδει τη συμβολή της προς αυτή την κατεύθυνση, έτσι που το 
πανεπιστήμιο να λειτουργήσει του χρόνου. 

Έχουμε την άποψη ότι οποιαδ-ήποτε αναβολή στο χρόνο λειτουργίας του 
πανεπιστημίου θα αποτελέσει καίριο πλ ήyμα εναντίον του θεσμού και του 

πανεπιστημίου ως τέτοιου, γιατί η αναβολή θα υποσκάψει το κύρος και την 

αξιοπιστία του υπό !δρυση πανεπιστημίου. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε την &.ποψη ότι τα πρώτα βήματα επάνδρωσης του 
πανεπιστημίου είναι μια πολύ σοβαρή δουλειά και πρέπει αυτά τα βήματα να 
είναι άψογα, αντικειμενικά, απόλυτα αξιοκρατικά και πρέπει να φαίνονται κιόλας 

ότι είναι, Προς αυτή την κατεύθυνση, κατά τη συνεδρία της Επιτροπής Παιδείας, 
είχα υποβάλει εισήγηση όπως ο Κανονισμός 3( 4) στη σελ(δα 3, ο οποίος αναφέρει 
ότι «πριν από την εκλογή το Εκλεκτορικό Σώμα δύναται να καλέσει υποψήφιο σε 
συνέντευξη», τροποποιηθεί και η κλήση σε συνέντευξη καταστεί επιτακτική, 

τουλάχιστον στα πρώτα στάδια επάνδρωσης του πανεπιστημίου. 

Ο λόγος πάνω στον οποίο στήριξα αυτή την εισήγηση είναι ο εξής: Είναι 
δεδομένο ότι θα κληθούν καθηγητές οι οποίοι διδάσκουν στο εξωτερικό, για να 

διδάξουν στο κυπριακό πανεπιστήμιο. Είναι επίσης δεδομένο ότι η πλειοψηφία της 

Βουλής αποφάσισε ότι η γλώσσα του πανεπιστημίου είναι τα ελληνικά. 'Αρα 

είναι απόλυτα ουσιώδες, μεταξύ πολλών πολλών άλλων που αφορούν την 
καταλληλότητα των διορισθησομένων προσώπων, είναι αναγκαίο να κριθεί και η 

ικανότητά τους να διδάσκουν στην ελληνικ-ή γλώσσα. Αλλά εί,ναι επίσης αναγκαίο 

να κληθούν και σε συνεντεύξεις, έστω και αν πρόκειται για κάποια πρόσωπα που 

κάποιοι ίσως ισχυριστούν ότι θα είναι μειωτικό να καλέσουμε σε συνέντευξη -δε 

νομίζω, εν παρενθέσει, ότι μόλις ιδρύσουμε το πανεπιστήμιό μας όλες οι κορυφές 

της παγκόσμιας επιστήμης θα σπεύσουν να διδάξουν εδώ. Θα πρέπει λοιπόν να 

καλούνται σε συνέντευξη όλοι οι υποψήφιοι, έτσι που να δίδεται και προς το λαό η 

εντύπωση ότι τα κριτήρια είναι απόλυτα αντικειμενικά. Αυτά αναφορικά με τον 
Κανονισμό αυτό. 

Αναφέρομαι επίσης σε μια άλλη εισήγηση που έκαμα, κύριε Πρόεδρε, όσον 
αφορά τον Κανονισμό 2(5) (α). Ο Κανονισμός αυτός αναφέρει: «Η Προσωρινή 

Διοικούσα Επιτροπή μπορεί να αρνηθεί διορισμό σε πρόσωπα που ( α) έχουν 

καταδικαστεί για αδίκημα που ενέχει έλλειψη τιμιότητας ή ηθική αισχρότητα». 

Και το ερώτημα το οποlο υπέβαλα στην Επιτροπή υπ-ήρξε σαφές: 

Μόνο σ' αυτές τις περιπτώσεις θα αποκλείσουμε πρόσωπα από το διορισμό; Αν 

κάποιος έχει καταδικαστεί για ενέργειες εναντίον της εννόμου τάξεως, εναντίον 

της ασφάλειας του κράτους, θα μπορεί με βάση αυτό τον Κανονισμό να διοριστεί 

και δε θα μπορεί να διοριστεί κάποιος ο οποίος ενδεχομένως έκλεψε πέντε λίρες; 

Η εισήγησή μου είναι όπως αυτός ο Κανονισμός 2(5)(α) τροποποιηθεί ως 

εξ-ής: « ... σε πρόσωπα που (α) έχουν καταδικαστεί σε φυλάκιση για αδίκημα 

σοβαρής μορφής», Αυτή είναι η δεύτερή μου εισήγηση. 

Η τρίτη και τελευταία εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται στους επι

σκέπτες καθηγητές. 



3113 

Επαναλαμβάνω ότι η πλειοψηφία της Βουλής αποφάσισε ότι η γλώσσα του 
πανεπιστημίου θα είναι η ελληνική. Κατά συνέπεια υπάρχουν δυνατότητες 
προσέλκυσης επισκεπτών καθηγητών βασικά από την Ελλάδα. Και εκεί υπάρχει 
πληθώρα ανθρώπων οι οποίοι, κάμνοντας χρήση και της σαββατικής τους άδειας 
που δικαιούνται, θα προσφέρθούν να έρθουν στην Κύπρο ως επισκέπτες καθηγητές. 

Εγώ δεν αμφισβητώ το θεσμό των επισκεπτών καθηγητών ως χρήσιμο. Εγώ 
λέω ότι, υπό ορισμένες προϋποθέσεις και όταν ασκείται με προσοχή και με φειδώ, 

μπορεί να είναι ένας σωστός θεσμός, διότι μπορε( να προσελκύσει ανθρώπους 

ικανούς, άξιους, οι οποίοι μπορεί να μας προσφέρονται για ένα μικρό χρονικό 
διάστημα, αλλά να μην είναι διατεθειμένοι να εργαστούν μόνιμα στο κυπριακό 
πανεπιστήμιο. 

Όμως, εάν αυτός ο θεσμός των επισκεπτών καθηγητών δε χρησιμοποιηθεί με 

φειδώ, τότε υπάρχει ο κίνδυνος το πανεπιστήμιό "μας να μετατραπεί σε κέντρο 

διερχομένων αμφίβολου ίσως επιστημονικού επιπέδου ή αξιας, με αποτέλεσμα να 

πληγεί ο ίδιος ο θεσμός του πανεπιστημίου. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που εισηγήθηκα στην Επιτροπή όπως στο 

σχετικό Κανονισμό, που είναι ο Κανονισμός 5(1), προστεθεί η φράση «σε 
εξαιρετικές περιπτώσεις». 

Επαναλαμβάνω αυτές τις τρεις εισηγήσεις που έκαμα στην Επιτροπή και 

στην ολομέλεια για προβληματισμό των συναδέλφων. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ναι, κόριε συνάδελφε, αλλά τις τρεις εισηγήσεις δεν τις έχω. Πρέπει να τις 

θέσω σε ψηφοφορία. 

Α. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟϊ': 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε τους Κανονισμούς με τις επιφυλάξεις που 
διατόπωσα εδώ. Δεν υποβάλαμε τροποποιήσεις, διότι θεωροόμε δεδομένο και από 

την τοποθέτηση των κομμάτων στην Επιτ'pοπή ότι δε γίνονται δεκτές. Όμως με 
αυτή την επιφύλαξη θα ψηφίσουμε τους Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Πολύ ωραία· ώστε θα ψηφίσετε τους Κανονισμοός ως έχουν. Αυτά τα οποία 

είπατε είναι οι απόψεις σας, οι οποίες όμως δεν υλοποιοόνται για τροποποίηση 

των Κανονισμών. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. Εϊ'ΣΤΑΘΙΟϊ': 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Θα είμαι πολύ σύντομος στην ομιλία μου για το θέμα αυτό, λέγοντας απλώς 

ότι ο νόμος για την ίδρυση του πανεπιστημίου έχει προ πολλοό και με πολλούς 
επαίνους ψηφιστεί και μάλιστα λέχθηκε ότι επρόκειτο περί του πλέον σημαντικοό 
νομοθετήματος που είχε γίνει επί κυβερνήσεως Βασιλείου. 

Βέβαια ο Υπουργός ο οποίος έλαβε τους επαίνους εκείνους σήμερα δεν 
υπάρχει για λόγους που ίσως γίνουν καταληπτοί στην εξέλιξη της ομιλ(ας μου της 

μικρής που θα κάμω. 

Σήμερα ψηφίζουμε και τους Κανονισμούς για την πρόσληψη του ακαδημαϊκού 
προσωπικοό. Κατά συνέπεια όλα τα νομοθετικά υπόβαθρα είναι έτοιμα για να 

λειτουργήσει το πανεπιστήμιο, Το μόνο όμως που δε φαίνεται να γίνεται είναι η 
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8ρομολόyηση εκείνων των ΟιαΟιχασιών που οΟηyούν στο να λειτουργήσει ένα 

εχπαιΟεuτήριο, ένα πανεπιστήμιο. Φαίνεται ότι αυτό, και λυπούμαι να το πω, Οεν 

απασχολεί σοβαρά την κυβέρνηση. Μάλιστα εγείρονται ή ψιθυρίζονται από καιρού 

εις καιρόν τέρατα και σημεία τα οποία οΟηyούν σε απαισιόΟοξες προβλέψεις, ότι 

ΟηλαΟή θα λειτουργήσει το πανεπιστήμιο τον προκαθορισμένο χρόνο, αλλά 

λυπούμαι να πω !σως ότι θα λειτουργήσει και στο προβλεπτό μέλλον ή και ποτέ. 

Πολό φοβοόμαι ότι η κυβέρνηση 8εν επιθυμε( ή 8ε βιιfζεται να λειτουργήσει 

το πανεπιστήμιο σύντομα. 1 Αλλωστε: και η απόλυση του πρώην Υπουργού 

ΠαιΟε!ας, του χ. ΑνΟρέα Φιλίππου, Οε: φαίνεται να είναι άσχετη με τις προθέσεις 

της κυβέρνησης να μη λειτουργήσει σύντομα το πανεπιστήμιο. Και τίποτε: Οεν 

έχουμε δ'ει που να δ'ημιουργεί την αντίθετη άποψη, ότι πράγματι ενδ'ιαφέρεται για 

τη λειτουργία του πανεπιστημίου. Ούτε τα κτίρια ούτε οι χώροι ούτε τα όργανα 
ούτε η κινητικότητα εκείνη η οποία πάντοτε συμπορεύεται με τέτοιες προθέσεις 
δ'εν υπάρχει, τουλάχιστον έκδ'ηλη, για να μην πω τίποτε άλλο. 

Ειλικρινά λυπούμαστε_, δ'ιότι κ~ι ___ ο λα_ός στερείτ~_ι το ανώ_τατό __ τQυ εκπ~ιδ'ευ-
τήριο αλλά και η Κύπρος μια πνευματική και πολιτιστική ασπίδ'α, που είναι ένα 

κρατικό, επίσημο πανεπιστήμιο. Και φαίνεται ότι οι υπονομευτές αυτής της 

ιδ'έας, της ματαίωσης ή της καθυστέρησης της λειτουργίας του πανεπιστημίου, 

είναι και ισχυροί και αποτελεσματικοί και ούτε είναι μυστικό ότι οι ποικιλώνυμοι 

άσπονδ'οι φίλοι μας που μας συμπαρίστανται δ'ήθεν στη λύση του Κυπριακού 

παρουσιάζονται δ'ήθεν προβληματισμένοι για τη σκοπιμότητα της λειτουργίας του 

πανεπιστημίου προτού λυθεί το Κυπριακό. 

Κύριε Πρόεδ'ρε και κύριοι συνάδ'ελφοι, είναι η θέση μας ότι η λειτουργία του 

πανεπιστημίου είναι και αναγκαία και επιτακτική. Είναι ανάγκη που θεραπεύει 
και κοινωνικές αναγκαιότητες αλλά και ηθικές αναγκαιότητες. Και είναι και ένα 

οξύμωρο σχήμα η χώρα που παρουσιάζεται να είναι η τρlτη χώρα του κόσμου από 

απόψεως πανεπιστημιακών δ'ιπλωμάτων να μην έχει το δ'ικό της πανεπιστήμιο. 

Είναι ένα μοναδ'ικό φαινόμενο στην ευρωπαϊκή ιστορία. 

Δε γνωρίζω καμιά χώρα στην Ευρώπη ούτε στη Μέση Ανατολή που να μην 
έχει το δ'ικό της πανεπιστήμιο εκτός από την Κύπρο, τη χώρα που είναι η τρίτη 
στον κόσμο σε πανεπιστημιακά δ'ιπλώματα, με αποτέλεσμα να δ'απανούμε: 

εκατομμύρια λ(ρες από το υστέρημα του λαού για τις σπουδ'ές των νέων μας στο 

εξωτερικό, ένας σημαντικός αριθμός των οποίων συνήθως και παραμένει εκεί, 

ούτως ώστε στο τέλος να παρουσιάζεται η Κύπρος ότι χρηματοδ'οτει και την 
επιστημονική επένδ'υση της Ευρώπης, χωρίς η lδ'ια να επωφελείται οτιδ'ήποτε. 

Πιστεύω ότι με την ψήφιση των σημερινών Κανονισμών καμιά δ'ικαιολογία δ'ε: 
θα μπορεί πλέον να προβληθεί για περαιτέρω καθυστέρηση της λε:ιτουργ!ας ενός 
θεσμού ο οποίος τόσο συζητήθηκε: και τόσης υποστήριξης τυγχάνει στον τόπο μας, 

ούτως ώστε να μπορεί να λεχθεί ότι είναι ομόθυμη η επιθυμία του λαού της χώρας 

αυτής να δ'ε:ι την ιδ'έα του πανεπιστημίου να πραγματοποιείται. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

(Προς το τl:λος της ομιλίας του κ. Ευσταθίου ο Προε8ρεόων 

της Βουλής κ. Γ. Λαδ'άς αντικαθ!σταται στην έδ'ρα του από το Βουλευτή κ. Κ. 

Χρίστου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ): 

Το λόγο έχει ο κ. Σαββί8ης. 
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Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αξίζει έπαινος στην Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή του 

πανεπιστημ(ου που εργάστηκε με τόση ευσυνειδησία και τόσο πατριωτισμό, και 

αφιλοκέρδεια θα έπρεπε να πω, για τη δρομολόγηση της υλοποίησης της 

επιθυμίας του κράτους να ιδρύσει αυτό το πανεπιστήμιο. 

Πρέπει να πούμε ότι η ψήφιση αυτών των Κανονισμών ανοίγει το δρόμο για 
την υλοποίηση του πανεπιστημίου. Γιατί το κύριο πράγμα είναι ο διορισμός των 

ανθρώπων εκε(νων οι οποίοι θα διδάξουν στο πανεπιστήμιο, θα υλοποιήσουν την 

ιδέα του πανεπιστημίου, θα δημιουργήσουν τις σχολές του πανεπιστημίου. 

Πρέπει να πούμε ότι είναι δικαιολογημένες οι ανησυχίες για την αργοπορία 

της λειτουργίας του πανεπιστημίου. Δεν πιστεύουμε ότt έχουν 8ημιουργηθεf οι 
συνθήκες που έπρεπε, γtα να λειτουργήσει το πανεπιστήμιο μέσα στο 1991, όπως 
προγραμματιζόταν. Αν μπορέσει να λειτουργήσει το 91, όπως προγραμματίστηκε, 
θα ε(ναt μια βιαστική έναρξη των εργασιών και πιθανόν να υπάρχουν μεγάλες 

α8υναμ(ες, 

Όλοι ξέρουμε ότι ακόμα 8εν έχει εξασφαλιστεί ο χώρος για το κτίσιμο του 

πανεπιστημίου. Λέχθηκε ότι αποφάσισε το lπουργε(ο στο ΒΜΗ, αλλά 8εν έχει 
ακόμα εξασφαλιστεί η γη και γίνονται προσπάθειες για να εξασφαλιστεί. Μετά 

την εξασφάλιση της γης θα προκηρυχθούν διαγωνισμοί για να γίνουν τα σχέδια και 

κατόπιν πρέπει να κτιστούν οι αίθουσες που θα στεγάσουν το πανεπιστήμιο. 

Νομίζουμε ότι η έναρξη των εργασιών του πανεπιστημίου πριν από την 
έναρξη του κτισίματος του πανεπιστημίου θα 8ημιουργήσει πολλές πολλές 

8υσκολ(ες στη λειτουργία του. Και 8εν είναι μόνο βέβαια τα κτίρια· είναι και 

πολλά άλλα πράγματα που πρέπει να γ(νοuν, πιο ουσιαστικά. και από το κτίριο, 

για να γίνει ένα πανεπιστήμιο επιπέ8ου. 

Όσο για την ανησυχία για την αργοπορία της ίδρυσης του πανεπιστημlοu, 
πρέπει να θυμίσω ότι εμείς εκφράσαμε αυτή την ανησυχία για την αργοπορία, για 

την αδικαιολόγητη αργοπορία, το 1981 από αυτό το βήμα της Βουλής και 

καταγγείλαμε εκείνους που καθυστερούσαν την ίδρυση του πανεπιστημίου τότε και 

οι οποίοι ίσως να εξακολουθούν σήμερα να την καθυστερούν, παρ' όλο που 
πέτυχαν πολλούς από τους στόχους που είχαν τότε, για να καθυστερήσουν το 
πανεπιστήμιο. 

Είδαμε τα σημεία που ο κ. Παπαπέτρου έχει εγείρεL στην Επιτροπή. 
Νομίζουμε ότι η εξαίρεση για την κλήση σε συνέντευξη καθηγητών είναι 

δικαιολογημένη και πρέπει να μείνει στη δικαιοδοσία του ακαδημαϊκού προσω
πικού, της διεύθυνσης του πανεπιστημίου, τώρα της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής, κατόπιν της Συγκλήτου του πανεπιστημίου. Γιατί; 

Πρώτα απ' όλα γιατί υπάρχουν καθηγητές οι οποίοι είναι πολύ γνωστοί σε 
όλη την Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή ή μελλοντικά. στη Σύγκλητο για το ότι 
ε(ναι κορυφαίοι στον κλά8ο τους. Είναι πολύ γνωστοί για την επιστημονική τους 

δουλειά και δε χρειάζεται να τους καλέσουν να έρθουν στην Κύπρο. Σε μερικές 

περιπτώσεις αυτοί οι καθηγητές είναι πολύ μακριά από την Κύπρο και δυσκο
λεύονται να έρθουν. 

Ασφαλώς θα πρέπει να είναι εξαιρέσεις αυτές, αλλά πρέπει να το αφήσουμε 

θ ' Π ήΔ 'Ε ''' ' στην ευ υκρισια της ροσωριν ς ιοικουσας πιτροπης, οπως πρεπει να αφη-

σουμε και άλλα ακαδημαϊκά. θέματα, όπως για παράδειγμα το θέμα των 
επισκεπτών καθηγητών. Ασφαλώς δε θέλουμε οι περισσότεροι καθηγητές να είναι 
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επισκέπτες. Δεν μπορούμε όμως να βάλουμε ουσιαστικό περιορισμό, για παρά
δειγμα ποσοστιαία αναλογία για το ποια πρέπει να είναι. 

Και ασφαλώς το θέμα δεν μπορεί να λυθεί από τη Βουλή. Υπάρχουν 
περιπτώσεις που ε:tναι επιθυμητό να έρθουν επισκέπτες καθηγητές οι οποίοι θα 
"' ' β' ' ' κ • ' θ ' ' σωσουν χυρος και αροι:; στο πανε:πιστημιο μας. αι σε:ν ειναι επι υμητο, οταν 

υπάρχουν άλλοι που μπορούν να διοριστούν μόνιμα και είναι καλοί, να φέρουμε για 

ένα χρόνο προσωρινά κάποιο ο οπο(ος είναι ισοβάθμιός τους. 

Νομίζω ότι, αν έμπαινε στο Νόμο, όπως προτάθηκε, η φράση «σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις», αυτό δε θα σήμαινε τίποτε. Θα ήταν πολύ γενικό και ε:(ναι 

καλύτερα να το αφήσουμε στην ευθύνη και στην ευθυκρισία της Προσωρινής 
Διοικούσας Επιτροπής τώρα και στο μέλλον της Συγκλήτου, η οποlα έχει 

απόλυτη δικαιοδοσία στα εχπαιδευτιχά, δηλαδή στα αχαδημαϊχά θέματα. 

Αυτά, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα χαι εγώ με τη σειρά μου να τονίσω χαι να υπερθεματίσω γι 1 αυτά 

που πρόσθεσε ο χ. Σαββίδης αναφορικά με το θέμα των επισκεπτών καθηγητών. 
Δε θα τονlσω το γεγονός πως στα ελλαδικά πανεπιστήμια εργάζονται χατά 
δεκάδες Κύπριοι επιστήμονες με λαμπρή επιτυχία σε όλο το φάσμα του ελλαδικού, 

χώρου, αλλά θα πω αυτό που είπε ο χ. Σαββίδης, ότι στον ελλαδικό χώρο σήμερα 

υπάρχουν λαμπροί Ελλα.όίτες καθηγητές οι οποίοι τιμούν την έδρα, τιμούν την 
πανεπιστημιακή έδρα όχι μόνο στον ελλαδικό χώρο αλλά χαι στον ευρύτερο 

παγκόσμιο χώρο. 

Θα ήταν επομένως πολύ παρακινδυνευμένο να χαθορlζαμε ποσοστώσεις όσον 

αφορά την μετάκληση αυτών των καθηγητών. Σίγουρα η Επιτροπή, τόσο η 

Προσωρινή Διοικούσα τώρα όσο χαι η Σύγκλητος αργότερα όσο χαι οι αρχές του 

Υπουργείου Παιδείας σήμερα, όπως άλλωστε επεξήγησα χαι στο συνάδελφο, 
έχουν ήδη γνώση της αναφοράς του χαι του γεγονότος χαι δε θα επιτρέψουν την 

χαταχλυσμιαία κάθοδο αυτών των καθηγητών στην Κύπρο, έτσι που να υπο

σκελίσουν χαι να φέρουν αντίθετα αποτελέσματα από τα προσβλεπόμενα. 

Σίγουρα όμως, σίγουρα, επαναλαμβάνω αυτό που πολύ χαραχτηριστιχά 

τόνισε ο χ. Σαββίδης, δεν πρέπει να δέσουμε τα χέρια τώρα της Προσωρινής 

Διοικούσας Επιτροπής στην προκείμενη περίπτωση. Και συμφωνώ εξάλλου μαζ( 

του όσον αφορά την χλήση σε συνέντευξη κάποιων καθηγητών. Σίγουρα σοφά, 
σωστά επέλεξε την ταχτική χαι τη διαδιχασ!α αυτή η Προσωρινή Διοικούσα 

Επιτροπή. Γιατί υπάρχουν καθηγητές κύρους, για να μη μιλούμε με συγχεχριμένα 

ονόματα, που είναι χατά πολύ ανώτεροι, απέχουν παρασάγγας από εκείνους οι 

οποίοι θα τους καλέσουν σε εξέταση, πέρα από το γεγονός ότι οι μακρινές 

αποστάσεις ίσως να αποτελέσουν ανασταλτικό παράγοντα καθόδου τους σ 1 αυτές 

τις συνεντεύξεις. 

Σίγουρα χαιρετlζουμε, έντιμε χύριε Πρόεδρε, αυτή την αναφορά, αυτούς τους 

Κανονισμούς οι οπο(οι δρομολογούν την προς τα πρόσω πορεία για την ίδρυση του 

πανεπιστημίου, μια προσπάθεια που το Σώμα τούτο από το 1968 την έχει 

δρομολογήσει. Πιστεύουμε πως από της πλευράς της δικής μας θα δώσουμε όλοι, 
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Άλλωστε ο τρόπος με τον οπο(ο δούλεψε ο Πρόεδρος της Επιτροπής και τα 
Μέλη της δείχνει πόσο σωστά και κοντά είμαστε στην υλοποίηση του οράματος 
και πόσο σπαργούμε όλοι για να υλοποιήσουμε αυτό το όραμα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του χ. Π. Στυλιανού ο Προεδρεύων χ. Γ, 

Λαδάς επανέρχεται στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 

Ο κ. Ψυλλίδης έχει το λόγp. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν διαβάσουμε προσεχτικά τόσο το βάσιχό νόμο όσο και τους 

Κανονισμούς τους οποίους ψηφ(ζουμε σήμερα, θα δούμε ότι αυτο( οι φόβοι δεν 

υπάρχουν, γιατί, αν δεν υπάρξει το μόνιμο αχαόημα·ιχό προσωπικό, δεν υπάρχει 

περίπτωση να ιδρύσουμε σχολή. 'Αρα, εφόσον δε θα υπάρχει σχολή, δε θα 
'' 'θήΕ'' ίί ' υπαρχει ουτε επισχεπτης χα ηγητ ς. πομενως εχεινο το οπο ο γ νεται αυτη τη 

στιγμή είναι ότι ψηφίζουμε τους Κανονισμούς) για να έχουμε το πρώτο ακαδη
μαϊκό προσωπικό, να γίνουν οι σχ_ολές, και στο μέλλον, αν δούμε ότι υπάρχουν 

επισκέπτες καθηγητές και γίνεται κατάχρηση σ' αυτό το σημείο 1 τότε πάλι 

μπορούμε να το δούμε. Αλλά αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει λόγος συζήτησης αυτών 

των πραγμάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στην έγκριση των 
Κανονισμών. 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στην ομιλία μου αναφέρθηκα σε τρία σημεία για τα οποία υπέβαλα στην 

Επιτροπή διαφορετικές προτάσεις. Και αναφέρω ότι δεν έχω υποβάλει γραπτές 

τροπολογίες. Και ανέφερα επίσης ότι με την επιφύλαξη των όσων ανέφερα θα 

ψηφίσουμε τους Κανονισμούς. 

Η δική μας ομάδα έχει αποφασίσει ότι σε ένα σημείο θα ζητήσουμε στην 

ολομέλεια τώρα να γίνει τροποποίηση, αναφορικά με τον Κανονισμό 2(5)(α). Και 

η εισήγησή μου είναι όπως απαλειφθεί το (α) και αντικατασταθεί με την 

ακόλουθη φράση: «έχουν καταδικαστεί σε φυλάκιση για αδίκημα σοβαρής μορφής». 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι πρέπει να προχωρήσουμε πρώτα στην ψήφιση ή όχι 

της τροπολογίας που έχει υποβληθεί. 

Ποιοι υποστηρίζουν την τροπολογία που έχει υποβάλει ο κ. Παπαπέτρου και 

η ομ&δα ΑΔΗΣΟΚ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Κατά συνέπεια καταψηφίζεται η πρόταση που έχει υποβάλει ο χ. Παπα

πέτρου. 

Κατά συνέπεια μπορούμε να προχωρήσουμε ... 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Το νόημα της εισήγησης του χ. Παπαπέτροu δε μας βρίσκει διαφωνούντες. 

Απλώς με βεβαιώνουν, ο Πρόε3ρος ι3ιαίτερα της Επιτροπής Παι3είας, ότι αυτή η 

περίπτωση καλύπτεται. 

Δεν ξέρω. Οι νομικοί τι λένε; 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Δεν καλύπτεται καθόλου, κύριε Μουσιούττα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόε3ρε, απλώς θα ήθελα να θέσω θέμα 3ια3ικασίας. Η ψηφοφορία 

έγινε. Να προχωρήσουμε: στην επικύρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Εγώ νομίζω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε στην έγκριση των 

Κανονισμών και, αν υπάρξει στο μέλλον οποιαδήποτε τροπολογία, νομ(ζω πως δεν 

αποκλείεται να απασχολήσει το Σώμα της Βουλής. 

Λοιπόν, θέτω τους Κανονισμούς όπως έχουν ενώπιον του Σώματος. 

ίπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 17, που 
είναι ((Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού (Σχέδια ίπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1990». Καλώ τον Πρόε3ρο της αρμ63ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΕΝΙΚΟΥ 

ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ Πf'ΟΣΩΠΙΚΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟΥ 1990» 

Ποιp6ντες:-

Μανώλης Χριστοφί3ης, Πρ6ε3ρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και στις 14 Ιουνίου 1990. 
Στις πιο πάνω συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό

σωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας και της ΠΑΣΙΔ 1. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκδίδονται σύμφωνα με το άρθρο 87 του νέου 
περί Δημόσιας lπηρεσίας Νόμου (Νόμος 1 του 1990) και βασικός τους σκοπός 
είναι η αναθεώρηση των σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση του Πρώτου Διοικητικού 

Λειτουργού. Με την ευκαιρία αυτή κρίθηκε σκόπιμο να γίνει δημοσίευση όλων των 

σχεδίων υπηρεσίας για το Γενικό Διοικητικό Προσωπικό. Τα υπό αναφορά σχέδια 
υπηρεσίας έχουν εγκριθεί και από την αρμό8ια ϊ'πεπιτροπή της Μ.Ε.Π. για 

σχέ8ια υπηρεσίας. 

Όπως είναι γνωστό, τα άρθρα 27 και 87 του περί Δημόσιας lπηρεσίας 
Νόμου προβλέπουν ότι τα σχέδια υ_πηρεσίας των θέσεων της δημόσιας υπηρεσ(ας 

θα καταρτίζονται από το 1 πουργικό Συμβούλιο με Κανονισμούς που θα εγκρίνει η 
Βουλή και που θα 8ημοσιεύονται σε ει8ικό παράρτημα της επίσημης Εφημερί8ας 

της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού ενημερώθηκε από τις αρμόδιες 

αρχές και αφού μελέτησε τα υπό εξέταση σχέδια υπηρεσίας 1 εισηγείται στη Βουλή 
' ή ' θ ' ' την εγκρισ τους, αφου τροποποιη συν ωστε: 

( α) Για τη θέση του Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού να θεωρείται 

ευδόκιμη διοικητική πείρα και η δεκαπενταετής άσκηση της δικηγορlας. 

(β) Για τη θέση του Ανώτερου Διοικητικού Λειτουργού, που είναι θέση 

προαγωγής, να 'μην αποκτάται η επιτυχία σε ορισμένες εξετάσεις οι 
οποίες είναι ήδη απαραίτητες για τις αμέσως κατώτερες θέσεις. 

(γ) Για τις θέσεις του Διοικητικού Λειτουργού Α' και του Διοικητικού 
Λειτουργού να εξαιρούνται από τις εξετάσε~ς για την κυπριακή 

νομοθεσία ή για ορισμένους νόμους οι υπάλληλοι που έχουv πετύχει 

στις εξετάσεις 8υνάμει του περί Δικηγόρων Νόμου. 

(8) Για το σχέ8ιο υπηρεσίας για τη θέση Διοικητικού Λειτουργού προη

γούμενη πείρα στη Δημόσια Υπηρεσία σχετική με τα καθήκοντα της 
θέσης θα αποτελεί πλεονέκτημα μεταξύ ισάξιων υποψηφίων και το 

παρόν σχέδιο υπηρεσ(ας θα ισχύει για την πλήρωση των θέσεων που θα 

δημοσιευτούν μετά τη δημοσίευση των υπό εξέταση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 
' 

Ιπιίρχουν ομιλητές επί θ.tματος αρχής; 

Ο κ. Ψυλλί8ης. 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Δεν είμαι εναντίον ή οτιδήποτε, αλλά θα ήθελα κάποιες εξηγήσεις. 

Λέει ότι «για τη θέση του Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού να θεωρείται 

ευ8όκιμη 8ιοικητική πείρα και η 8εκαπενταετής άσκηση της 8ικηγορίας». 

Αν ένας ασκεί το επάγγελμα του δικηγόρου, έχει διοικητική πείρα; Αν σε 

άλλη υπηρεσία ασκεl το επάγγελμα, τότε δε θεωρείται διοικητική πείρα; Είναι 

κάτι Υια το οπο(ο θα ήθελα κάποια εξήγηση, όχι τίποτε άλλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Η Επιτροπή Νομικών ασφαλώς θα είχε υπόψη της ορισμένες καταστάσεις, 

αλλά εν πάση περιπτώσει η δεκαπενταετής άσκηση της δικηγορίας είναι κάτι το 
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πολύ σοβαρ6 1 δ'ιότι έρχεται καθημερινά ένας δ'ικηγόρος σε επαφή με τη δ'ιοικητική 
υπηρεσ(α και γνωρ(ζει πιiρα πολλιi πριiγματα. Ο κ. Χριστοιρ(δης θα μπορούσε να 

δώσει (σως περισσότερες εξηγήσεις. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, ο λόγος που έχουμε προσθέσει τη δ'εκαπενταετή άσκηση της 

δ'ικηγοριας εtναι δ'ιότι μέσα στα απαιτούμενα προσόντα του σχεδ'lου υπηρεσlας 

περιλαμβιiνεται και το δ(πλωμα δικηγόρου, πανεπιστημιακό δ(πλωμα νομικής ή 

και το Barrister at Law, όπως το· έχει. Επομένως, αν στο ένα μέρος του σχεδ'lου 
υπηρεσ(ας προβλέπεται ως απαιτούμενο προσόν το πανεπιστημιακό δ'Lπλωμα και 

στο επόμενο μέρος του σχεδ'(ου υπηρεσίας που αναφέρεται σε πε(ρα δ'εv προ

βλέπεται η άσκηση της δ'ικηγορlας -και εδ'ώ είναι η δ'εκαπενταετής άσκηση που, 

όπως είπατε σωστά, είναι μια σοβαρή πε(ρα- τότε δ'ε θα εlχε νόημα να λέμε σε 

κάποιο ((είσαι υποψήφιος, αν έχεις το πτυχίο της νομικής». Πρέπει να του 

προσθέσουμε ότι η Βεκαπενταετής του πείρα είναι αρκετή για να τον κάμει 

υποψήφιο, Βιαφορετικά θα έμενε Βώρο άΒωρο για τους πτυχιούχους της νομικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα· ώστε υπάρχει η εξήγηση, κύριοι. 

Υπάρχει κανένας ο οποlος Βιαφωνεί; 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

ΕπειΒή Βεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «Οι περί Νοητικά Καθυστε

ρημένων Ατόμων (Σύσταση Συμβουλευτικής Επιτροπής) Κανονισμο( του 1990». 
Παρακαλώ τον ΠρόεΒρο να Βιαβάσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙ
ΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ιιΟΙ 

ΠΕΡΙ ΝΟΗΤΙΚΑ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΜΕΝΩΝ ΑΤΟΜΩΝ (ΣΥΣΤΑΣΗ ΣΥΜ

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 
Παρόvτες:-

Κυριιiκος Χρίστου, Πρόεδρος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήν α Κ ατσελλ ή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ανδρέας Ζιαρτ(δης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασlας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεΒρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 
Ιουν(ου 1990. 

Σκοπός των Κανονισμών αυτών που εκΒίΒονται με βάση το άρθρο 10 του περί 
Νοητικιi Καθυστερημένων Ατόμων Νόμου του 1989 ε(ναι η (δρυση και λειτουργ(α 
Συμβουλευτικής Επιτροπής που θα απαρτίζεται από εμπειρογνώμονες, για να 
συμβουλεύει την Επιτροπή Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων που 
υφίσταται και λειτουργε( με βάση το άρθρο 6 του Νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασιραλ(σεων, επειδή 

πιστεύει ότι η παρουσ!α ειΒίκών εμπειρογνωμόνων θα συμβάλει qτην καλύτερη 
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εκπλήρωση των στόχων της Επιτροπής που ασχολείται με τα προβλήματα των 

νοητικά καθυστερημένων ατόμων, ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την ψήφιση των 

υπό συζήτηση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπιίρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς σε ψηφοφορ(α. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπιί τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Καvονισμο( εγκρίνονται. 

Και με το θέμα αυτό έχουμε φτάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

Οι επόμενοι Κανονισμοί έχουν αποσυρθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β' - Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Από το Υπουργείο Εσωτερικών κατατέθηκαν τα ακόλουθα: 

1) Ο περί Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990. 
2) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανιίτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
3) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και. Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται 

Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

και τα τρία νομοσχέδια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

4) 

5) 
6) 

Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 28) του 1990. 

Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 29) του 1990. 

Ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτό
ξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990. 

7) Ο περί Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου
φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

8) Ο περί Προϋπολογισμοό της Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου Νόμος του 

1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ό Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται 

Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

και τα πέντε νομοσχέδια στην Κοινοβο.υλευτική Επιτροπή 

9) 

10) 

Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση} 

σμοί Κυπεροόντας του 1990. 

Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

σμοί Πισσουρίου του 1990. 

(Τροποποιητικοί) Κανονι-

(Τροποποιητικοί) Κανονι-

11) Οι περί Κυβερνητικοό Υδαηκοό Έργου του Χώρου Απορρίψεως και 
Επεξεργασίας Λυμιίτων εις το ΒΑ ΤΙ Λεμεσοό ( 'Ελεγχος, Διαχείρισις 
και Χορήγησις Δικαιώματος δι' Απόρριψιν Λυμιίτων) Κανονισμοί του 

1990. 
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12) Οι περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων, Θνησιγονιών χαι Θανάτων (Καθο

ρισμός Τύπων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 

13) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοικισμού Ανθουπόλεως του 1990. 

14) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Γαλάτας του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και οι έξι Κανονισμοί παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περ( Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1990. 
16) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 

του 1990. 

17) Οι περ( Βοηθών Καταστημάτων ( 'Ωρες Εργασίας Βοηθών Καταστη
μάτων) Κανονισμοί του 1990. 

18) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Κατα

στημάτων) Κανονισμοί του 1990. 
19) Οι περ( Βοηθών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμο( 

του 1990. 

20) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμο( 

του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασlας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και οι έξι Κανονισμοί παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι

τροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Διάρθρωση και Όροι 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οικονομικές καταστάσεις και Έκθεση Γενικού Ελεγκτή για τους πιο 

κάτω οργανισμούς: 

1. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

2. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 
3. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

4. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

5. Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. 

6. Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων. 
Κατατέθηκαν από το γραφείο του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπο.νται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου Δημό
σιων Δαπανών. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23) Έκθεση πάνω στις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλ(σεων 

για την περίοδο 1.6.89 - 31.12.89. 
24) Συμβιiσεις και Συστιiσεις που υιοθετήθηκαν κατά την 74η (Ναυτι

λιακή) Σόνοδο της Γενικής Συνδιιiσκεψης Εργασίας (Σεπτέμβριος

Οκτώβριος 1987). 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊΏΝ: 
Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλή

λων από την Αρχή Βιομηχανικής Καταρτ(σεως" Κύπρου δυνάμει του 

Άρθρου 3(1){α) του περί Προσλήψεως Εκτιiκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαv Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
{Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26) Έγγραφα που αφοροόν τη σκοποόμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 

στη δημόσια υπηρεσία δυνιiμει του Άρθρου 3( 1)( α) του περί Προσλή
ψεως Εκτιiκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

27) Ο περί ΠροUπολογισμοό (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους όλων των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Περατώθηκε η κατάθεση Νομοσχεόίων και Εγγρ~φων, έντιμε κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

~εφιiλαιο Γ' - Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με οιp. ΕΔ' 753 ποu uποβλήθηκε οιπό -ro Βοuλεuτή εκλογικής 
πεpιφ~pειοις Λεuκωσlοις κ. Π~τpο Στuλιοιvοu στις 19 Μοιϊοu 1990. 
«Οι κάτοικοι Καλιανών και Τεμπριάς ζητούν όπως το παραόοσιακό γιοφύρι 

του σταθμού των Καλιανών Οιαπλατυνθε( -χωρίς να χάσει τη φυσική του 
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ιδιοσuστασ(α και την παραδοσιακή του αρχιτεχτονική- ή χτιστεί σε γειτνιάζον 

μέρος νέο γεφύρι, μιας κι υπάρχει άμεσος κ(νδυνος να θρηνήσουμε θUματα από 

πιθανότατες πτώσεις λεωφορείων στον παρακε(μενο ποταμό Κλάριο (και σε 

μεγάλο βάθος), μιας και το εν χρήσει παραδοσιακό γεφύρι του σταθμού δεν 

ανταποκρίνεται προς τις σημερινές κυκλοφοριακές προδιαγραφές κι απαιτήσεις. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα που και παλιότερα, απ 1 ό,τι γνωρίζουμε, 

προβλημάτισε τις αρμόδιες αρχές;» 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 754 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ!οις κ. Πέτρο Στυλιοιvοu στις 19 Μοιϊου 1990. 

((Οι κάτοικοι Τεμπριάς ζητούν -όπως και ψες μας εξέθεσαν μέσω του 

κοινοτάρχη τους κι άλλων παραγόντων κατά την επίσκεψή μας στην κΟινότητα
την κρατική συνδρομή για ανέγερση κοινοτικού κέντρου, προκειμένου να στεγαστεί 
η χωρtτική αρχή, το κοινοτικό ιατρείο, αίθουσα λαϊκής τέχνης, βιβλιοθήκη κ.ά. 
χώροι 3ημόσιας ωφέλειας στον προσφερόμενο χώρο του παλιού γηπέ3ου, καθώς 

και σε παρακείμενες κι επίσης προσφερόμενες θέσεις. Πώς αντιμετωπίζεται το 

α(τημα αυτής της ατυχώς φθίνουσας κοινότητας παρά την ευφορία κι ευκαρπ(α 

της γης της -οι κάτοικοί της συρρικνώθηκαν σε 1,000 από τους 1,500 που είχε το 
1972- από μέρους του κράτους;)) 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 755 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειοις Δευκωσίοις κ. Πέτρο Στυλιοιvοu στις 19 Μοιϊου 1990. 

<< 'Οπως είναι γνωστό, για να εξαχθεί ένα αυτοκίνητο σε ευρωπαϊκή χώρα, 

πρέπει να ανταποκρίνεται σε ευρωπαϊκές προ3ιαγραφές ασφάλειας. Αντίθετα στην 

Κόπρο εισάγονται ε3ώ και τρία περ!που χρόνια αυτοκίνητα με απλές προ-

3ιαγραφές, τις γνωστές ως general specifications, που 3εν ανταποκρίνονται σε 
ευρωπαϊκές προ3ιαγραφές ,_ασφάλειας, με αποτέλεσμα να μετατρέπονται σε 

'σκοτώστρες' στους κυπριακούς 3ρόμους. 

Γιατί;» 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 756 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειοις Δευκωσ!οις κ. Πtτρο Στυλιοιvοu στις 21 Μοιϊου 1990. 
«Απαλλοτρίωση άγονης γης για μετατροπή της σε οικοπε3οποιήσιμη και 

παραχώρησή της σε άπορες και προσφυγικές οικογένειες -όπως με επιτυχία έγινε 

και στην περίπτωση της αξιοποίησης του 'Μερρά' στη Λινοό-Φλάσου 1 όπου ε3ώ 
και έξι μήνες περίπου άρχισαν να κτίζονται κατοικίες και να παραχωρούνται σε 

φτωχές οικογένειες- ζήτησαν οι κάτοικοι της Τεμπριάς σε ψεσινή σύσκεψή μας 

μαζί τους (με επικεφαλής τον κοινοτάρχη, Αντρέα Στυλιανού) ύστερα από 

επίσκεψή μας στην κοινότητα. 

Πώς ~ντιμετωπίζεται το αίτημα;» 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 757 που υποβλήθηκε οιπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειοις Δευκωσ!οις κ. Πtτρο Στυλιοιvοu στις 21 Μοιϊου 1990. 

ιιΟι κ&τοικοι της περιοχής Σολι&ς ενδιαφέρονται ζωηρ& να πληροφορηθοόν 

άμεσα: 

1. Σε ποιο στά3ιο βρίσκονται τα σχέ3ια αξιοποίησης από ξένους εμπειρο

γνώμονες των νερών του ποταμού Κλάριου (Καρκώτη) και ποιο είναι 

το οργανόγραμμα που στην προκείμενη περίπτωση θα εφαρμοστεί. 

2. Τι 3ιαλαμβάνει το όλο σχέ3ιο για καθεμιά ξεχωριστά από τις πιο 
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κάτω κοινότητες της Σολιάς: Κατύδατα (Σκουριώτισσα), Λινού

Φλάσου, Κοράκου, Ευρύχου, Τεμπριά, Σινά Όρος, Καλιάνα, Γαλάτα 

και Κακοπετριά.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 758 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 22 Μαϊου 1990. 
((Δεδομένου πως, όπως και προσωπικά διαπιστώσαμε χτες σε επιτόπια 

επίσκεψή μας συνοδευόμενοι και από δημοτικούς συμβούλους Αγ. Δομετίου, η 

λεωφόρος Αγ. Παύλου έχει καταστραφε( -λόγω της διέλευσης αγωγού του 

κεντρικού αποχετευτικού συστήματος Λευκωσ(ας- σε πολλά σημεία της και σε 

σοβαρό βαθμό το ασφαλτικό της οδόστρωμα έχει επηρεαστεί, παρακαλείται το 
αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί την άμεση επιδιόρθωση 

και διεύρυνση της οδού, καθώς και την κατασκευή σ / αυτή πεζοδρομίων με βάση 
ι ι~ 'ψ ό ' ' ' το υφισταμενο σχεσιο και ενο ει και του γεγον τος πως υπαρχει εγκεκριμενο απο 

τριετίας για το σκοπό αυτό ποσό ύψους 10)000 λιρών. Εξάλλου, παρακαλείται το 
αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν αληθεύουν οι σχετικές πληροφορ(ες 

που μας δόθηκαν πως τόσο η λεωφόρος Αγ. Παύλου όσο κι οι λεωφόροι Γρηγόρη 

Αυξεντίου και Κυριάκου Μάτση στον Άγ. Δομέτιο θα μετατραπούν σε κοινο

τικούς δρόμους από υπεραστικο( που ήταν και που ως τέτοιοι λειτουργούσαν προ 

της εισβολής. 

Τέλος, το ίδιο Υπουργείο παρακαλε(ται να ενημερώσει το Σώμα αν στοχο

θετεί να προωθήσει το παλιό α(τημα των κατο(κων Αγ. Παύλου για δημιουργία 

κυκλοτεροός νησίδας, καθώς και μικρής πλατείας, στον Πεντάδρομο Αγ. Παύλου 

για την ασφάλεια της διακίνησης πεζών κι εποχουμένων λόγω των πολλών 

θανατηφόρων ατυχημάτων που εκε( επισυνέβηκαν.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 759 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 22 Μαϊου 1990. 
«Πρόσφατα προήχθηκαν (και πολύ ορθά) κι αφυπηρέτησαν αξιωματικοί της 

Εθνικής Φρουράς που είχαν και ενεργό συμμετοχή στον αγώνα του 55-59, στην 
τουρκοανταρσία, καθώς και στην τουρκική εισβολή. 

Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα γιατ( 

δεν ακολουθήθηκε η ίδια τακτική και στις περιπτώσεις τεσσάρων-πέντε αγωνι
στών αξιωματικών -μερικοί από τους οποίους κατέστησαν στον αγώνα επίσης 

ανάπηροι- που αφυπηρέτησαν πρόσφατα, και συγκεκριμένα των Αντρέα Κτωρίδη 

που αφηπηρέτησε την 1 η Σεπτ. 89 1 του Παναγιώτη Κατσούρη που αφυπηρέτησε 

την 1 η Αυγ. 89, για να μην αναφερθούμε σε προηγούμενες αφυπηρετήσεις 

αξιωματικών, όπως των Αντρέα Ελπιδοφόρου, Φοίβου Ιακωβίδη και Αντρέα 

Χίππη που αφυπηρέτησαν πριν από αρκετούς τώρα μήνες)). 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 760 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μαθηκολώvη στις 22 Μαϊου 1990. 
«Παρακαλούνται το Υπουργείο Παιδείας και ο Κυπριακός Οργανισμός 

Αθλητισμοό να πληροφορήσουν τη Βουλή για τυχόν σχέδια που υπάρχουν για την 

αναμόρφωση, την αξιοποίηση και εν γένει για το μέλλον του παλιού σταδlου της 

Λάρνακας, Γ.Σ.Ζ. 1 δεδομένου ότι σήμερα βρίσκεται σε πραγματικά άθλια 

κατάσταση με ετοιμόρροπες κερκίδες, ακατάλληλο στίβο για τις προπονήσεις των 

αθλητών και επικίνδυνη ηλεκτρική εγκατάσταση.)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 761 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νεόφuτο Ηλtα στις 22 Μαϊοu 1990. 
((Ο δρόμος Ασγάτας - Καλαβασού στη μεγαλύτερή του έκταση) όπως 

διατείνονται οι κάτοικοι Ασγάτας) δεν είναι εγγεγραμμένος) παρ' όλο που 

υφίσταται και λειτουργεί 60 και πλέον χρόνια. 

Η μη εγγραφή του 3ρόμου αποτελεί εμπό3ιο στη βελτίωση και ασφαλτό
στρωσή του, στην εξασφάλιση άδειας για οικοδομές σε διπλανά κτήματα και στην 
παροχή ηλεκτρικού ρεύματος και τηλεφώνου. 

Παρακαλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί 

καθυστερεί τόσο η εγγραφή ενός βασικού συγχοινωνιαχοό δρόμου, όπως είναι ο 

δρόμος Ασγάτας - Καλαβασού, και ποιες ενέργειες γ(νονται για την εγγραφή 

του.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 762 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πιίτρο Στuλιανοu στις 22 Μαϊοu 1990. 
(<Δεκάδες κάτοικοι της οδού Αγ. Νικολάου στην Παλουριώτισσα, όπως μας 

ανέφεραν σε χτεσινή επιτόπια επίσκεψή μας ο πρόεδρος και άλλοι εκπρόσωποι της 

επιτροπής που έχουν συστήσει, φορολογήθηκαν από 2,000 μέχρι 5,000 λίρες (δες 
και επίσημη Εφημερίδα Κυπριακής Δημοκρατίας, 23.3.1990, σ. 391-394) για 
έξοδα διαπλάτυνσης, χατασχευής πεζοδρομίων χαι αποχετεύσεως στην πιο πάνω 

ο3ό και επειδή: 

(i) Αριθμός ιδιοκτητών ακινήτων είναι χήρες και συνταξιοόχοι των Κοινω
νικών Ασφαλίσεων (λαμβιfνοντες μηνιαία σόνταξη γόρω στις 80 λίρες), 
ενώ οι πλείστοι είναι χαμηλά αμειβόμενοι. 

(ii) Η διεόρυνση της οδοό θα επηρειfσει αποφασιστικιf τους πλείστους, αν 

όχι όλους, κατόχους υποστατικών, δεδομένου πως•από τη διαπλάτυνση 

θα χάσουν μέχρι χαι Οέχα πόδια ο καθένας, χωρίς να πάρουν απολύτως 

καμιά αποζημίωση. 

(iii) Τα πλείστα υποστατικιf είναι κατοικίες χαμηλοό κόστους κι η ο3ός δεν 

είναι εμπορική· διαθέτει απλώς δυο μικρομάγαζα. 

(iv) Σε ανάλογες περιπτώσεις που προηγήθηκαν στην ίδια περιοχή και 

συγκεκριμένα στις οδούς Μάρκου Δράκου, Αγ. Ανδρέου και Σόλωνος 

Μιχαηλίδη δε ζητήθηκαν χρήματα από τους ι3ιοκτήτες των υποστα

τικών. 

(ν) Η ο36ς χρήζει αντιπλημμυρικών έργων και θα μποροόσε να ενταχθεί το 

·όλο σχέδιο διαπλάτυνσης - επιδιόρθωσής της μέσα στον όλο σχεδιασμό 

κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και στη 

συγκεκριμένη περίπτωση θα ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία με τις τρεις πιο πάνω 
οδούς που μνημονεύσαμε.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 763 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφοu κ. Μιχαήλ Θεοδούλοu στις 24 Μα+οu 1990. 

((Στις 22 Ιουλίου πήρα την απάντηση ότι μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 
1989 προγραμματιζόταν η εγκατάσταση επτά σταθμών αναμετά8οσης τηλεό
ρασης με τους οποίους θα εξασφαλιζόταν ικανοποιητική λήψη σ' όλες τις 

κοινότητες της Πάφου που αντιμετωπίζουν αυτό το πρόβλημα. 

Επειδή μέχρι τώρα υφίσταται το πρόβλημα, παρακαλείται το αρμόδιο 
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Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί 8εν εγκαταστιiθηκαν οι επτιi σταθμοί 
αναμετάδοσης και πότε επιτέλους θα επιλυθεί αυτό το πρόβλημα». 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 764 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στυλια"ού στις 26 Μαϊοu 1990. 
«Οπως είναι γνωστό, ύστερα από επανειλημμένες παραστάσεις τους και 

διαβήματά μας οι 17 υπάλληλοι των σχολικών εφορειών Λευκωσίας, Λάρνακας, 
Λεμεσού και Πάφου μονιμοποιήθηκαν στη 8ημόσια υπηρεσία. 

Ενώ όμως οι πλείστοι απ' αυτούς εLχαν 10, 15 ή και 20 χρόνια υπηρεσίας, 
τοποθετήθηκαν στην αρχή της κλ(μακας Α1 - Α5, γεγονός που σημαlνει πως 
πολλοί, αν. όχι οι πλείστοι, απ' αυτούς δε θα φτάσουν κατά την αφυπηρέτησή τους 

στην κλίμακα Α5. 

Δε θα 'πρεπε γι' αυτό ύστερα από τόσο μακρά υπηρεσία να τοποθετηθούν 
στην αντίστοιχη εξελικτική τροχιά των κλιμάκων Α1 προς Α5; 

Σημειώνουμε τέλος πως οι υπάλληλοι που εργάζονται στη σχολική εφορεια 

Λεμεσοό (με κλίμακα Α2) τοποθετήθηκαν στην κλίμακα αυτή με προοπτική 

μετεξέλιξής τους στην κλίμακα Α 7. 

Πώς αντιμετωπίζει το όλο θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Απιi"τηση ημερομη"ίας 18 Μαϊου 1990 τοu Υπουργού Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμί" στη" ερώτηση ΕΔ' 318, ημερομη"ίας 9 Νοεμβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη Ηλιιiδη. 

«Σας πληροφορώ ότι 8εν προγραμματίζεται ο 8ιαχωρισμός νέων κτηνο

τροφικών οικοπέδων στις κτηνοτροφικές περιοχές Δρομολαξιάς, ως εfναι και η 

επιθυμία του οικείου Συμβουλίου Βελτιώσεως.)) 

Απιi"τηση ημερομη"(ας 6 lou"ίou 1990 τοu Υπουργού Υγείας κ. Πα"ίκοu 
Παπαγεωργlοu στη" ερώτηση ΕΔ' 367, ημερομη"ίας 28 Νοεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 

Στuλια",ού. 

«Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αστρομερίτη για αόξηση των επισκέ

ψεων παθολόγου και την επίσκεψη οδοντίατρου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Την κοινότητα Αστρομερ(τη επισκέπτεται παθολόγος από το Αγροτικό 

Υγειονομικό Κέντρο Ευρόχου, του οποίου το πρόγραμμα δεν επιτρέπει 

να επισκέπτεται την κοινότητα 8υο φορές την εβ8ομά8α. 

(β) Η 8ημιουργία ο8οντιατρείου στον Αστρομερίτη δεν εν8είκνυται ενόψει 

της λειτουργίας οδοντιατρείου στο Ακάκι που βρίσκεται σε απόσταση 
πέντε χιλιομέτρων.)) 

Απιi"τηση ημερομη"ίας 22 Μαϊου 1990 τοu Υποuργού Υγείας κ. Πα"ίκου 
Παπαγεωργ(οu στη" ερώτηση ΕΔ' 396, ημερομη"ίας 4 Δεκεμβρίοu 
1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη 

Ηλιιiδη. 

(<Σχετικά με τη μετεκπαίδευση κυβερνητικών γιατρών, παραθέτω τα πιο 

κάτω στοιχεία: 

ΤΜΗΜΑ: ΨΥΧΙΑΤΡΙΚΕΣ ϊ'ΠΗΡΕΣΙΕΣ 

1. Δρ. Μάριος Ονησιφόρου: 5.11.84-24.3.85, Ηνωμένο Βασίλειο. 

Θέμα: Ψυχοθεραπείες. 

Ο Δρ. Ονησιφόρου προϊσταται της Ψυχιατρικής Κλινικής του Γενικού 

Νοσοκομείου Λεμεσοό, όπου προσφέρεται ως μορφή θεραπείας και η φυχο-
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θεραπεία. Αξιοποιεί τις γνώσεις του πλήρως και με την προσθήκη ενός ακόμη 

ψυχίατρου στη Λεμεσό θα μπορεί ο Δρ. Ονησιφ6ρου να προσφέρει περισσότερες 

ώρες στην άσκηση και διδασκαλία της ψυχοθεραπείας. 

2. Δρ. Ευάγγελος Αναστασίου: 30.5.86-2.8.86, Γιουγκοσλαβία. 

Θέμα: Οργάνωση χαι διο!χηση πρωτοβάθμιας φροντίδας σε αναπτυσσόμενες 
χώρες. 

Ο Δρ. Αναστασίου έχει δώσει αριθμό διαλέξεων πάνω στο θέμα της 

πρωτοβάθμιας φροντίδας. 

3. Δρ. Γεώργιος Μαληκίδης: 7.9.87-2.10.87, Rνωμένο Βασίλειο και Ολλαν
δία. 

Θέμα: Οργάνωση χαι όιοlκηση ψυχιατρικών υπηρεσιών. 

Ο Δρ. Μαληκίδης ήταν ο Διευθυντής των Ψυχιατρικών Υπηρεσιών και 
πολλές από τις εμπειρίες του μετέφερε: στην εφαρμογή της οργάνωσης των 

υπηρεσιών μας. 

4. Δρ. Ανδρέας Δημητρίου: 4.9.87-16.10.87, Ηνωμένο Βασίλειο. 

Θέμα: Εθισμός στο αλκοόλ και το οινόπνευμα. 

Ο Δρ. Δημητρίου έχει αναπτόξει μεγάλη δραστηριότητα στον κυβερνητικό 

τομέα για τη διαφώτιση, πρόληψη και θεραπεία του εθισμού. 

5. Δρ. Χρίστος Χαραλαμπίδης: 14.9.87-13.12.87, Θεσσαλονίκη. 

Θέμα: Κοινοτική ψυχιατρική. 

Ο Δρ. Χαραλαμπίδης συμμετέχει στηv οργάνωση και εφαρμογή της κοινο
τικής ψυχιατρικής στην Κύπρο. Έχει την εποπτεία της ομάδας των κοινοτικών 

νοσοκόμων και του ξενώνα. 

6. Δρ. Βάσος Πόργος: 1.10.88-31.10.88, Ηνωμένες Πολιτείες. 

Θέμα: Θεραπεία τοξικομανών. 

Ο Δρ. Πύργος είναι υπεύθυνος για το σχεδιασμό και τη λειτουργία του 

Κέντρου Αποτ'?ξίνωσης και είναι ενεργά εμπλεγμένος στη διαφώτιση, την 
πρόληψη και τον προγραμματισμό της κυβερνητικής πολιτικής για τα ναρκωτικά. 

7. Δρ. Βάσος Πόργος: 7.4.89-6.5.89, Ηνωμένο Βασίλειο. 

Θέμα: Οξέα ψυχιατρικά περιΟ-τατικά στα γενικά νοσοκομεία. 

Ο Δρ. Πύργος ε(ναι προϊστάμενος της Ψυχιατρικης Κλινικής του Γενικού 

Νοσοκομείου Λευκωσίας και εργάζεται με στόχο τη συρρίκνωση των ψυχιατρικών 
ιδρυμάτων και τη νοσηλε(α του μέγιστου δυνατού αριθμού περιστατικών στα 
γενικά νοσοκομε!α. 

8. Δρ. Νεόφυτος Παπανεοφότου: 6.1.89 για 18 μήνες, Ηνωμένο Βασίλειο. 

Θέμα: Παιδοψυχιατρική. 

Η παιδοψυχιατρική είναι τομέας της ψυχιατρικής που δεν υπάρχει στην 

Κύπρο. Με την επάνοδο του Δρ. Παπανεοφύτου προγραμματίζουμε την έναρξη 
λειτουργίας παιδοψυχιατρικού τμήματος. 

Γενικά οι υποτροφίες που δόθηκαν έχουν αξιοποιηθεί στο μέγιστο δυνατό 

βαθμό, ειδικά αν ληφθεί υπ6ψη ο μικρός αριθμός του επιστημονικοό προσωπικοό 
των ψυχιατρικών υπηρεσιών και η ανάγκη ο καθένας να προσφέρει σε πολλούς 

τομείς και όχι μόνο στον τομέα της ειδικότητάς του. Παρ' όλα αυτά μέσω των 

υποτροφιών η υπηρεσία διαθέτει ανθρώπους με ειδικές γνώσεις και έτσι έχει την 

μποδομή για την ανάπτυξη εξειδικευμένων τμημάτων υποειδικοτήτων κατά σειρά 

προτεραιότητας, όπως παιδοψυχιατρική, κέντρο αποτοξ!νωσης 1 κοινοτική ψυχια
τρική, τμήμα θεραπείας της οικογένειας κτλ. 



'Ονομα & ειΟιχ.που κατείχαν 
πptν την εξασφάλιση της uποτp. 

1. Κωστάκης Ζαμπά.pτας 

MRCP(UΚ) 

Ειδιχότητα παθολογίας 

2. Χαριτίνη ΚωμοΟίχη 

Diploma in Public Health 
Ειδικότητα uγειονολογίας 

3. Νικόλαος Κε"t"ώνης 

Ειδιχότητοc οpθοπεΟιχής 

4. Λεωνίδας Πηλεί.3ης 

Ει.3ικότητα χαp.3ιολογίας 

5. Παναγιώτης Ζαpβός 

Ει.3ιχότητα παι.3ιατpιχής 

6. Παναγιώτης Πηλεί.3ης 

Ει.3ιχ. rrJαισθησιολογίας 

7. Μιχαλάκης Μηνάς 

Ει.3ιχότητα παθολογίας 

8. Γpηγόpιος Χpιστο.3οuλί.3ης 

Ει.3ιχ. χειpοupγιχής 

Ει.3ιχ. χειpουpγιχής 

θώpωι.ος 

ΤΜΗΜΑ: ΙΑΤΡΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ 

Θέμα υποτpοφίας Καθήκοντα που εχτελοUσαν 

πptν εξασφαλίσουν την υποτp. 

Cardiac catheteήzation Πα.θολογιχό Τμήμα. ΓενιχοU 

Νοσοκομείου Λευκωσίας 

Health planning and Διοιχητιχά. χα.θήχοντοc 

administration :; στα Κεντpιχcί Γpοcφείοc 

lοcτpικών lπηpεσιών 

Children orthopaedics ΟpθοπεΟιχό Τμήμοc Γενικού 

Νοσοκομείου Λευκωσίας 

Digital substraction Παθολογικό Τμήμα 

angiography Νοσοχομείου Λάpναχας 

Digital substraction Παι.3ιατpιχό Τμήμα 

angiography including Γενιχού Νοσοχ. Λευχωσίας 

coronary angiqgraphy 
Digital substraCtion Αναισθησιολογιχό Τμήμα 

angiography including Γενικού Νοσοχομείου 

coronary angiography Λεuχωσίαι:;: 

Cardiac catheteήzation Παθολογιχό Τμήμα Γενιχού 

and coronary ~ngiography Νοσοχομείοu Λευχωσίας. 

Cardiac surgery Αγγειοθωpωι.οχειpοupγιχό 

Τμήμα Γενιχού Νοσοχομείοu 

Λευκωσίας 

Σημερινά. 
χα.θήκοντ α 

ΚοcpΟιολογιχό Τμήμα 

(Καθετηpιασμοί) 
Γενικού Νοσοχ.Λευχωσίας 

Διοιχη·ηχά καθήκοντα 

στοc Κεντpιχcf Γpοcφεία 

lα"t"pιχών lπηpεσιών' 

Οpθοπε.3ιχό Τ μήμοc 

Νοσοκομείου Λεμεσού. 
ω 

Καp.3ιολογιχό Τμήμα .... 
Γενικού Νοσοκομε{ου Λευχωσίας "" <D 

Παι.3ιατpιχό Τμήμα 

Μαχάpειου Νοσοχ.Λευκωσίας 

Αναισθησιολογιχό Τμήμα 

Γενιχού Νοσοκομείου 

Λεuχωσίας 

Καp.3ιολογιχό Τμήμα 

(Καθετηριασμοί) Γενιχού 

Νοσοχομείοu Λεuχωσίας 

Αγγειοθωpωι.οχεtpοupγιχό 

Τμήμα Γενιχού Νοσο-

χομείοu Λεuχωσίας 



ΤΜΗΜΑ: ΙΑΤΡΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ 

Όνομοc & ειΟιχ.που κατείχαν Θέμcι υποτροφίας Κcιθήχοvτcι που εκτελούσαν Σημερινά 

πριν την εξασφcίλιση της υποτρ. πριν εξcισφαλίσουν την υποτρ. χcιθήχοντα 

9. ΧρυστcίλλαΧ'' Πα.νcιγιώτου Public health Γενική lατριχή στο Γενιχό Γενική 1 α:τριχή στο 
( community medicine) Νοσοκομείο Λευχωσίcις Γεν. Νοσοχ. Λευκωσίας 

10. Λώρcι Πcιπαντωνίοu Epidemiology Γενική Ιατρική στο Γενιχό Γενική Ιατρική στο 

Νοσοκομείο Λευχωσίcις Γενιχό Νοσοχ.Λεuχωσίcις 

11. Ιωcίννης ΚΙΧλλιχΟΟ; Gynaecology & Obstetήcs Γuνcιιχολογιχό Τμήμcι Γυνcιιχολογιχό Τμήμα 

ΕιΟιχ.γuνα:ιχολογίcις & (ώtrasound) Νοσοκομείου Λεμεσού Μαχάρειου Νοσοκομείου 

μ cιιευτιχής Λεuχωσία:ς 

12. Στcιύρος Στcιύρου Intensive surgicaJ Χειρουργικό Τμήμοc Γενικού Χειρουργικό Τμήμοc 

ΕιΟιχ. χειρουργικής care Ν οσοχομείου Λευκωσίας Γενικού Νοσοχ. Λευκωσίας ω 
~ 

13. Μάριος lωαvνίδης Echocardiography Παθολογικό Τμήμα Παθολογικό Τμήμα ω 
ο 

Ειδικότητα παθολογίας Νοσοκομείου Λεμεσού Νοσοκομείου Λεμεσού 

14. Ανδρούλα Αγρότου Health education (ΜΑ) Γενική Ιατρική στο Γεvιχό Διοικητικά: καθήκοντcι στcι 

Νοσοκομείο Λευκωσίcις Κεντρικcί Γρcιφεία των 

lcιτρικών Υπηρεσιών. 

15. Στcιυρούλcι Δημητρίου Public health (ΜΑ) Γενική lcιτρική στο Γενικό Ύπεύθυνη Συμβουλευτικής 

Νοσοκομείο Λευκωσίcις Ύπηρεσίας yιcι το AIDS 
και την Ηπατίτιδcι Β στο 

Μακ&:ρειο Νοσοκομείο 

Λευκωσίας. 

16. Κωvστοcvτίνος Αντωνtcίδης Accident & Emergency Τμήμcι Πρώτων Βοηθειών Τμήμα Πρώτων Βοηθειών 
Ειδικ. παθολογίας - training Γενικού Νοσοκομείου Γενικού Νοσοκομείου 

Λευκωσίcις Λευκωσίcις. 

17. Γεώργιος Κόλοκος Wertheim operation Γυνcιιχολογικό Τμήμcι Γυναικολογικό Τμήμα 

Ειδικότ. γυναικολογίας- Νοσοκομείου Λεμεσού Νοσοκομείου Λεμεσού. 

μαιευτικής 
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Σχετικά με το αν αξιοποιούνται κατάλληλα μετά τη μετεκπαίδευσή τους οι 
υπό αναφορά κυβερνητικοί γιατρο(, αναφέρεται 6τι μ6νο πολύ λίγες περιπτώσεις 
φαίνεται ότι δεν αξιοποιούνται με βάση τη μετεκπαίδευσή τους, αλλά το τμήμα 
είναι ενήμερο του γεγονότος αυτού και _προβαίνει σ' όλες τις απαραίτητες 
διευθετήσεις, για να δοθεί η ευκαιρία να αξιοποιηθούν και οι τελευταίοι τόσο για 
το συμφέρον της υπηρεσίας όσο και για να δοθεί στην υπηρεσία η ευκαιρία να 
'"' , ι , ό" ' ί ' ' οοκιμασει τις ικανοτητες και την απ οοση τους στους τομε ς οπου εχουν 

εξειδικευτει» 
Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαϊοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 494, ημερομηνίας 12 Ιανοuαρίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Λεuκωσίας κ. Πtτροu Στuλιανοu. 

«Σας πληροφορώ ότι το αίτημα των Κυπρίων που είναι μόνιμα εγκατα

στημένοι στην Ελλάδα για απόκτηση της ελληνικής υπηκοότητας τυγχιiνει 

προσεκτικής μελέτης από την κυβέρνηση, γιατί, παρ / όλο που φαίνεται δικαιολο-
' • λ ' ' ' ' • ή γημενο, οεν αποκ ειεται να εχει και αρνητικες προεκτασεις και να οημιουργ σεt 

λανθασμένες εντυπώσεις στην Κύπρο και στην Ελλάδα. 

Συναφώς αναφέρεται ότι από πλευράς κυπριακής νομοθεσίας δεν υπάρχει 
οποιοδήποτε νομικό κώλυμα για απόκτηση και άλλης υπηκοότητας από πολίτες 

της Κυπριακής Δημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργοu Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρtα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 514, ημερο
μηνίας 23 Ιανοuαpίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφ~ρειας 
Πάφοu κ. Γιαννάκη Ομήροu. 

«Σχετικά με την υδατοπρομήθεια Φασούλας, παραθέτω τα πιο κάτω:-
~, __ 

Η κοινότητα Φασούλας υδροδοτείται από δυο πηγές κt!ι συμπληρώνει τις 
εκάστοτε επιπρόσθετες ανάγκες της από γεώτρηση. Επει_δή" η απόδοση της 

γεώτρησης μειώνεται κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, _το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκοπήσεως ανόρυξε πρόσφατα νέα γεώτρηση για α,-_v:rικΊΧτάστασή της.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα"ίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 561, ημερομηνίας 13 Φεβροuαρίοu 1990, 
τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Λεuκωσίας κ. Πtτροu Στuλιανοu. 

«Σχετικά με θέματα οδικού φωτισμού στην περιοχή Παρισινού (Λευκωσίας), 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η λεωφόρος Αρχαγγέλου είναι ηλεκτροδοτημένη μέχρι την κατοικημένη 
περιοχή. Το υπόλοιπο τμήμα της θα ηλεκτροδοτηθεί καταλλήλως μετιi 

την προγραμματιζόμενη διαπλάτυνση της λεωφόρου, οπότε και ο 

υφιστιiμενος οδικός φωτισμός θα ενισχυθεί. 

(β) Η οδός Καλλιπόλεως ηλεκτροδοτείται ικανοποιητικιi με συνηθισμένους 

λαμπτήρες. Ωστόσο, μέσα στα πλαίσια του προγράμματος του Δήμου 

Στροβόλου για αντικατιiσταση των συνηθισμένων λαμπτήρων με 

άλλους προηγμένης τεχνολογίας θα καλυφθεί σε μεταγενέστερο στάδιο 

και η οδός αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργοu Υγείας κ. Πανίκοu 
Παπαγεωργίοu στην ερώτηση ΕΔ' 594, ημερομηνίας 19 Φεβροuαρίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφtρειας Λάρνακας κ. Οδuσσtα 

Δημητρίοu. 

<<Σχετικά με το Νοσοκομείο Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

(α) Το Υπουργείο Υγείας έχει ζητήσει μέσα στα πλαίσι.α των Προϋπο
λογισμών τη δημιουργία δυο επιπρόσθετων θέσεων διαιτολόγου, από 
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τις οποίες η μία προορίζεται για το Νοσοχομεtο Λάρνακας και η άλλη 
για το Ν οσοχομείο Πάφου. 

(β) Τα 8ιαιτολόyια εξακολουθούν να καταρτίζονται με το παλιό σύστημα, 
μέχρις ότου τοποθετηθε! 8ιαιτολόyος, βασίζονται όμως σε κατευθυν
τήριες γραμμές που 8ί8ονται περιο8ιχά από τη 8ιαιτολόyο του Γενικού 
Ν οσοχομείου Λευκωσίας. 

(γ) Το πρόβλημα της kλλειψης χειρουργικών κλινών θα αντιμετωπιστεί με 
τη λειτουργία νέου μεικτού χειρουργικού θαλάμου 30 κλινών κατά τον 
επόμενο χpόvο. Γι' αυτό έχει ζητηθεί με τον Προϋπολογισμό του 1991 
η 8ημιουpyία νέωv θέσεων νοσοκόμων επί του προσωπικού και βοηθών 

νοσοκόμων. Τυχόν καθυστέρηση στη λειτουργία του εν λόγω θαλάμου 
θα οφείλεται στην έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού. 

(δ) Το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζει την αναγκαιότητα της λειτουργίας 

της Μονάδας Αιμοδιύλισης πάνω σε 24ωρη βάση και γι 1 αυτό έχει 
ζητηθεί στον ΠροUπολογισμό του 1991 η δημιουργία νkων θtσεων 

νοσοκόμων επt του προσωπικού. Στο παρόν στάδιο η μονάδα θα 

ενισχυθεί με την προσθήκη δυο νέων κρεβατιών και την τοποθέτηση 

νοσηλευτικού προσωπικού, ώστε να καταστει δυνατή η εξυπηρέτηση 

περισσότερων ασθενών.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαϊου 1990 του Υπουργού Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΕΔ' 622, ημερομηνίας 1ης 
Μαρτίου 1990, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου ΑΚΕΛ - Αριστεράς 

κ. Μιχάλη Πουμπουρή. 

((Σχετικά με το θέμα των μη αδειούχων καταλυμάτων, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα:-

(α) Το πρόβλημα των μη αδειούχων καταλυμάτων απασχολεί την κυβέρ
νηση και τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού από το 1981. Ως 

γνωστό, με βάση τον περί Εγγραφής μη Αδειούχων Καταλυμάτων 

Νόμο του 1982 και τον Τροποποιητικό Νόμο του 1988 εντάχθηκαν 
στην ξενοδοχειακή βιομηχανια πέραν των 12 1000 μη αδειούχων κλινών. 

(β) Παρά τις προσπάθειες του ΚΟΤ και αντίθετα προς την κυβερνητική 
τουριστική πολιτική συνεχιστηκε η ανέγερση νέων μη αδειούχων 

καταλυμάτων με βάση άδεια οικοδομής για οικιστική χρήση και η 

αυθαlρετη μετατροπή τους στη συνέχεια σε τουριστικά καταλύματα 

και τούτο κυρίως γιατ! η Βουλή των Αντιπροσώπων εξέφρασε την 
επιθυμία όπως ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού μη προχωρεί στην 

εφαρμογή των σχετικών προνοιών της περl Ξενοδοχείων και Τουρι

στικών Καταλυμάτων νομοθεσίας που προνοεί μεταξύ άλλων την 

ποινική δίωξη των ιδιοκτητών των μη αδειούχων καταλυμάτων. 

(γ) Λαμβάνοντας υπόψη τη μεγάλη προσφορά κλινών και τη μεγάλη πίεση 

που ασκείται πάνω στην υποδομή, τους φυσικούς πόρους και το φυσικό 

περιβάλλον στις τουριστικές περιοχές, καθώς και την επιτακτική 

ανάγκη ποιοτικής αναβάθμισης του τουριστικού προϊόντος, δεν 
ευνοε!ται νέα νομιμοποίηση των μη αδειούχων καταλυμάτων.)) 
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Απάvτηση ημερομηvίας 12 Μαϊου 1990 του Υφυπουργού παρά τω 

Προέδρω κ. Πάτροκλου Σταύρου στηv ερώτηση ΕΔ' 628, ημερομηvίας 7 
Μαρτίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Αλέξη 
Γαλαvού και του αξ. Μέλους της Βουλής εκλογικ-rjς περιφέρειας Κερύ
vειας κ. Ρήvας Κατσελλή. 

<<Το Γραφε(ο Μελετών Κυπριακού ι3ρύθηκε τον Ιούλιο του 1988 χρησιμο
ποιώντας την υπο3ομή του γραφε(ου του συνομιλητή με σκοπό τη συλλογή 1 
ανάλυση και παρουσίαση στοιχείων που επηρεάζουν την πορε(α και τις Ουνατό-

'λ ' βλ' ' 'λ '" τητες επι υσης του κυπpιακου προ ηματος) οπως και την ανα υση του ιοιου του 

προβλήματος, των συντελεστών του και των πτυχών επ(λυσής του. 

Οι αποφάσεις του lπουpγιχού Συμβουλlου και της Βουλής των Αντι

προσώπων μέσω των οποlων Οημιουργήθηχε το γραφε(ο Οεν προέβλεπαν μόνιμη 

στελέχωση του γραφείου αλλά στελέχωσή του κυρίως με αποσπάσεις Οημόσιων 

υπαλλfιλων και μέσω της συμβολής, με ανάθεση επιπρόσθετων καθηκόντων ή με 

άλλους τρόπους, υπηρετούντων στους διάφορους τομείς της δημόσιας υπηρεσίας 
δημόσιων υπαλλήλων. 

Ο τρόπος αυτός της εργασίας, αν και υπήρξε αποδοτικός και οιχονομιχός 1 
συνεπάγεται και ορισμένα προβλήματα για τη στελέχωση του γραφείου. Και 

πράγματι για ορισμένες περιόδους το γραφείο παρέμεινε χωρίς αποσπασμένα 

στελέχη και άλλοτε η στελέχωση δεν ήταν επαρκής. 

Μελετώνται διάφοροι τρόποι για τη συνέχιση της λειτουργίας του γραφείου 

με επαρχ-/ι στελέχωση και -/ιδη έχει αποσπασθε( έμπειρος δημόσιος λειτουργός ως 
ερευνητής στο γραφείο.» 

Απάvτηση ημερομηvίας 4 Ιουvίου 1990 του Υπουργού Υγείας κ. Παvίκου 
Παπαγεωργίου στηv ερώτηση ΕΔ' 658, ημερομηvίας 28 Μαρτίου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

«Σχετικά με την αύξηση του αριθμού κλινών στο Ογκολογικό Τμήμα του 

Γενικού Νοσοκομείου Λευχωσlας, σας πληροφορώ ότt για το θέμα αυτό έχει δοθεί 

απάντηση με την επιστολή μας [Αρ. Φακ. l'.l'.5.18.01(5)] ημερ. 12 Μα'ίου 1990, 
αντίγραφο της οπο!α.ς επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

Αναφορικά με την επέκταση και επάνδρωση του Ωτορtνολαρυγγολογιχού 
Τμήματος (κατά δυο κρεβάτια μόνο), αναφέρω ότι ήταν επιτακτική και αναγκαία 

για την περιθαλψη ασθενών με προβλήματα πλαστικ>\ς χειρουργικής εγκαυμάτων 

και γναθοχειρουργικής, ειδικότητες στις οποίες υστερούσαμε πολύ, ,ιδιαίτερα στη 

θεραπεία εγκαυμάτων. 

Η επάνδρωση του Ιστοπαθολογιχού Τμήματος για την οποία γίνεται ανα

φορά στην επιστολή της Προέδρου του Συνδέσμου Καρκινοπαθών και Φίλων, 

ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 1990, αναμένεται να συμπληρωθεί σύντομα μέσω της 
Επιτροπής Δημόσιας l'πηρεσίαςη. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Έχουμε το Κεφάλαιο Δ 1 • 

Κύριοι, στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων και των Κοινοβουλευτικών 

Εκπροσώπων το πρωί υπό την προεδρία του Προέδρου της Βουλής αποφασίστηκε 
να διατεθούν δυο μέρες για το Κεφάλαιο Δ 1 • Είναι οι 4 και 5 Ιουλίου, πρω( και 
απόγευμα, και παρακαλείσθε να κρατήσετε ανοιχτές τις ημερομηνίες αυτές, διότι 
το Κεφάλαιο Δ 1 θα εχχαθαρισθεί μέσα στις δυο αυτές μέρες. Η ώρα 9.30 π.μ. 
είναι οι πρωινές συνεδρίες και η ώρα 4.00 μ.μ. οι απογευματινές. 
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Και με την αναγγελία αυτή φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων ... 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εγείρω όνα σοβαρό πρόβλημα το οποίο 

απασχολει την κοινή γνώμη αυτή την περLοδο. Αναφέρομαι στην, παρά την 

ύπαρξη διατάγματος του δικαστηρίου, παράλειψη συμμόρφωσης του εργοστασίου 

«Αpιζέν)> στη Λεμεσό, με αποτέλεσμα να υπάρχει τεράστια μόλυνση του 
περιβάλλοντος, εβδομήντα φορές πάνω από το χανονιχό. 

Γι 1 αυτούς τους λόγους εισηγούμαι όπως το θέμα εξετασθεί επειγόντως ως 
θέμα προτεραιότητας από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα έπρεπε να είχατε υποβάλει γραπτώς αυτό το θέμα σήμερα το πρωl 

τουλάχιστον, κύριε Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά δε νομίζω ότι αυτό εlναι επαρκής λόγος, για να 

περιμένουμε μια βδομάδα να κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν πρόκειται να περιμένετε καμιά βδομάδα, διότι σήμερα πρόκειται να 

εγγραφε( το θόμα και να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Δε νομ(ζω ότι οποιοσδήποτε θα έχει ένσταση να παραπεμφθε( και να 

συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα δεν εtναι θέμα αν έχει ένσταση κανένας, κύριε Παπαπέτρου, και ούτε έχω 
ένσταση προσωπικά. Αλλά πα(ρνουμε ορισμένες αποφάσεις και πρέπει να τις 

τηρούμε. 

Ο κ. Χρίστου. 

Κ.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Νομίζω ότι, όταν προχωρήσουμε παρακάτω, κόριε Πρόεδρε, στην εγγραφή 
των θεμάτων, θα δείτε ότι έχω καταθέσει εγώ θέμα για εγγραφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν υπάρχει, τότε ... 

Κ.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Έχω καταθέσει, κύριε Πρόεδρε. 

1. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Επειδή ε(πατε ότι φθάσαμε στο τtλος της σημερινής συνεδρίας. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, πως δεν έχετε διαβάσει τα θέματα προς 

εγγραφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, τα θέματα για τα οποία υπάρχει αίτηση να εγγραφούν θα αναγνω
σθούν μετά ένα λεπτό· επομένως δεν υπάρχει λόγος να βιαζόμαστε. 
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Αυτό, κύριε Παπαπέτρου, αντιλαμβάνομαι ότι είναι ένα επείγον θέμα και, 
όταν είναι κάτι το πολό επείγον το οποίο σκεπτόμαστε αυτή τη στιγμή ή που 

έγινε πριν από λίγη ώρα για παράδειγμα, το αντιλαμβάνομαι· αλλά έχουν παρθεί 

ορισμένες αποφάσεις και ήσαστε παρών όταν λήφθηκαν οι αποφάσεις αυτές, ότι 

πρέπει τα θέματα αυτά να δίδονται γραπτώς στη Γραμματεία της Βουλής. 

Νομίζω ότι πρέπει να προχωρήσουμε παρακάτω. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, λυπούμαι, αν δημιουργήθηκε η εντόπωση 
ότι βιάζομαι. Απλώς είπατε ότι φτάσαμε στο τέλος της συνεδρίας και θεώρησα, 

ίσως λανθασμένα, ότι θα διαβάζατε την ημερήσια δι&.ταξη της επόμενης συνε
δρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό θα χάμω, χόριε Παπαπέτρου, και θα διαβάσω τα θέματα τα οπο(α 

πρόκειται να εγγραφούν. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να πω επί της ουσίας του θέματος είναι ότι δεν 

είναι η πρώτη φορά που σε περιπτώσεις κατεπείγοντος από όλες τις πλευρές και 
με τη δική σας συγκατάθεση θέματα τα οπο(α δεν μπορούν να περιμένουν να 

εγγραφούν παραπέμπονται στις Επιτροπές για να εξεταστούν. 

Αφού υπάρχει και εγγεγραμμένο θέμα στη συγκεκριμένη περίπτωση, ακόμα 

καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον υπάρχει εγγεγραμμένο θέμα, μάλιστα. Αλλά τα θέματα τα οποία 

εγγράφονται δίδονται τουλάχιστον στην έδρα γραπτώς, διότι προφορικά ποτέ δεν 

ενέγραψα θέμα και ούτε είναι ορθό. 

Λοιπόν προχωρούμε, κύριοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 28 Ιόυνίου 
1990, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια δι&ταξη: 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Ραδιοφωνίας Νόμος του 1988. (Πρόταση νόμου). 
2) Ο περί Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης Νόμος του 1988. (Πρόταση 

νόμου}. 

3) Ο περί Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης Νόμος του 1989. (Πρόταση 

νόμου). 

4) Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1989. 
5) Ο περί Συντ&ξεων (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας, 

Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, Υπουργοί 
και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
6) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1988. 
7) Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτιμήσεως δι& τους Σκοπούς του περί 

Δήμων Νόμου Νόμος του 1988. 
8) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 
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9) Ο περί Εγγραφής Εκλογιfων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1990. 
10) Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
11) Ο περί Παραγραφής (Προσωριναί Διατcίξεις) Νόμος του 1985. 

12) Ο περί Παραγραφής (Προσωριναί Διατcίξεις) Νόμος του 1990. 
13) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1988. (Πρόταση νόμου). 
14) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1989. (Πρόταση νόμου). 
15) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1989. 
16) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
17) Ο περι Τελωνειακών Δασμών χαι Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη

τικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1989. (Πρόταση νόμου). 
18) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 
19) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1990. 
20) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ.17) του 1990. 
21) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.23) του 1990. 

22) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 24) του 1990. 

23) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.25) του 1990. 
24) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.27) του 1990. 

25) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 1990. 

26) Ο περί Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990. 
27) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990. 

28) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990. 

29) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990. 

30) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθιiντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1990. 

31) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 

32) Ο περί ΠροUπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1990. 
33) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 

Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

34) Ο περί Σχιfσεων Γονέων και Τιfκνων Νόμος του 1990. 

35) Ο περί της Αποφcίσεως 1/88 του Συμβουλίου Συνδιfσεως Κύπρου-ΕΟΚ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 

36) Ο περί της Αποφcίσεως 1/89 του Συμβουλίου Συνδέσεως Κύπρου-ΕΟΚ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1989. 
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37) Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος του 

1990. 
38) Ο περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 
39) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 

του 1990. 
40) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστη

μιίτων) Κανονισμοί του 1990. 
41) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Κατα

στημάτων) Κανονισμο( του 1990. 

42) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 
του 1990. 

43) Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Τροποποίηση Πινιίκων) Κανονισμοί 

του 1990. 

44) Οι περί Προσωπικοι\ της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κόπρου (Τροπο

ποιητικοί) (Αρ. 2) Γενικοί Κανονισμοί του 1990. 

45) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδοτούσα τη Διενέρ

γεια Δαπάνης από Νομικά Πρ6σωπα Δημόσιου Δικαίου για το Μήνα 

Ιοι\νιο του 1990. 
ΚΕΦΑΛΑlΟ Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγριίφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ: 

1) «Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμού Διαρίζου παρ&. το 
γεγονός 6τι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για 
κατασκευή φράγματος που να καλύπτει τις αρδευτικές ανάγκες της 
περιοχής.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

( 15.2.1990). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως <<Προβλήματα που 
απασχολούν τους Κυπρ(οuς εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν 
να επιστρέψουν στην Κύπρο>), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβιίλλοντος για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 

αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινοι\ εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιίδας του ΔΗ.Σ'f.). (2.2.1989). 

4) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η σuνεχιζόμενη παράνομη κερ3ο

σκοπία από επιτή3ειους σε βάρος τοuριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρίνου». 

(Θιμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ,' Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιίδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 
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5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως ((Ot συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνη

σης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(5.10.1989). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η παρεχόμενη κρατική και ιΒιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, 
προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η 
απάμβλυvση του προβλήματος των άνεργων κτην(ατρων». 

(Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (26.1.89). 

(β) «Οι Βυσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 

χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρίς συνταγή κτη

v(ατρωv και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη δ'ιάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη
τρίου). (16.3.89). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό 

σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολαίου από τον προμηθευ
τή>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(12.10.89). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η Βυσμενής Βιάκριση σε βάρος 

των ιδιωτικών ξυλουργε(ων που επεξεργάζονται δ'ασιχή ξυλε!α και οι 

επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(16.11.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η ραγΒαία καταστροφή της εσπεριΒοκαλλιέργειας και η ανάγκη 
λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για Βιάσωσή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(14.12.89). 

(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(8.12.89). 

(Το θέμα μεταφέρθηκε από την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, όπου είχε αρχικά παραπεμφθεί). 

(γ) «Ot κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην ακρι
τική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υΒάτινων 
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πόρων και η ανάγκη επ(σπευσης του έργου για μεταφορά νερού 

από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(20.4.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομακτικές ζημιές που 
προκάλεσε η ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο
λέμησή της». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(18.1.90). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως ι<Η παραβίαση από το 

Ρ.Ι.Κ. συνταγματικών συνδικαλιστικών δικαιωμάτων και υποχρεώσεων 

που απορρέουν από διεθνείς συμβ&σεις λόγω παρ&λειψης έναρξης 

διαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η 

ανάγκη άμεσης θεραπείας της κατάστασης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 

(11.5.89). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 'Υγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως-

( α) «Η απόρριψη των λυμ&των στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού 

και οι επιπτώσεις στην uγε(α του λαού)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαραλα

μπίδη). (8.7.88). 

(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 

Κούρρη 1 καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων, από την 
απόρριψη λυμ&των και μηχανελαίων στην περιοχή Βατ( Αγ. 
Ειρήνης Λεμεσού» . 

. (Θέμα εγγρα'f'eν με ΙΞ:ίΟ-ήγηiiηfο~ταξ; Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 
(8.2.90). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιο
ρισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη 

Κύπρο>>. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης να 

απαγορεύσει τη δημιουργία νέων τουριστικών μονάδων σε ορισμένες 

περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικής 

βιομηχανίας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγίδη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (22.6.89). 

15) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η απαράδεκτη κατάσταση που 
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επιχρα"Τεί στα σχολεία της ΛεμεσοiJ από τη δράση αναρχικών χαι η 
ανιiγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 
(2.3.89). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Η καθυστέρηση που παρατηρείται για 

τη 3ημιουργ(α της νέας Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 

επαρχία Λεμεσού χαι οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρίτου). 
(8.3.90). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθεί εχ νέου η επαναφορά. της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ 3ολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού). (11.5.1989). 
18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε3ίων 

Αναπτύξεως χαι Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση 

των ηλιακών συστημάτων του Ν οσοχομε(ου Λάρνακας σε σχέση με τη 

ζημιά που τυχόν προκαλείται στο Δημόσιο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγιιiννη). (8.12.89). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α} «Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 
Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομην(α και τρόποι βοήθειας προς 
τους πληγέντες κατοίκους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Α. Μαθη
κολώνη). (22.2.1990). 

(β) «Η ανιiγκη αποζημ(ωσης των παραγωγών που υπέστησαν ζημιές 

απ6 θεομην(ες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιιi3η). 
(1.3.1990). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η φημολογούμενη παρα
χώρηση νερού από το φριiγμα Ασπρόκρεμμου σε επιχειρηματία για 
τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που 
δεν ικανοποιε(ται αίτημα παραχώρησης νερού από το ίδιο φράγμα για 
αρδευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 

Πάφου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεο3ούλου). 
(1.3.1990). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα ποu αναφέρεται ως ((Ο αναδασμός, μέτρο ' 
ανάπτυξης και προόδου, και η α~άγκη ουσιαστικής εν(σχυσής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

(23.3.1989). 
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22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικι!>ν 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίνδυνος ματαίωσης) του 

φρ&γματος Βυζακιάς». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

( 14.12.1989). 

(β) ι<Η ανάγκη επίσπευσης της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσε

φάνου, για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχfι πόσιμου νερού 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτι!Jν ό~ων των κομμά
των της εκλογικής περιφlρειας Αμμοχι!>στου). (14.12.1989). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικι!>ν 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ι<Το σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικι!>ν 

προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτικι!>ν τιμι!Jν και η ανάγκη λήψης 

μέτρων που να εξασφαλίζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους την 

ανώτατη τιμή που καθορίζεται για τα προtόντα τους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (11.1.1990). 

(β) «Η έλλειψη αμειπτικών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξα
νόμενα κόστα παραγωγής και τα γενικότερα προβλήματα των 

πατατοπαραγωγών>), 

( Θlμα εγγραφέν με εισήγηση 

Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη, Ν. 

(26.10.1989). 

των αξ. 

Μακρίδη 

Βουλευτών κ. Χρ. 

και Α. Γεωργίου). 

24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικι!>ν 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το Σχέδιο Ενιαίας Ανάπτυξης 

Κρασοχωριών και η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτ'ή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 

25) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θlμα που 

αναφlρεται ως ι<Οι διι!>ξεις από το Υπουργείο Υγείας των μικρο

βιοτεχνών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού 
σιουτζιούκκου) στην περιοχή Μαραθάσας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού για αυτεπάγ
γελτη εξlταση από την Επιτροπή). (5.10.89). 

26) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη για κάλυψη των καταθετών 
της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Ριζοκαρπάσου κατά τον ίδιο 
τρόπο που το κράτος έχει καλύψει τους καταθέτες όλων των κατεχό

μενων συνεργατικών πιστωτικών εταιρειών>>. 

(Θlμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ζ. Τουλούρα). 
(15.12.1988). 

27) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι καθυστερήσεις που σημειώνονται 
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στην εκκαθάριση των προβληματικών σuνεργατιχών ιθρυμάτων και η 
παραβίαση προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλιfρη 
εκ μέρους- της Κοινοβουλευτικής Ομιf8ας του ΑΚΕΛ-Αριστεριfς). 
(20.4.1989). 

28) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η έχΟοση από το Υπουργείο Υγείας πιστοποιητικών 
σε πρόσωπα που παρακολούθησαν τριετή κύκλο στη θεωρία και την 
πρακτική εφαρμογή της ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες 

εξετάσεις) ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά 

πεpιέχοuv αναληθή στοιχεία». 

{Αυτεπιfγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (14.5.1989). 

29) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Οpούντα>J, 

{Αυτεπιfγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

30) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η Βημιουργία σταθμού επεξεργασ(ας λυμιfτων για την 

Α vθούπολη>>. 

{Αυτεπιfγγελτ~ξιfταση από την Επιτροπή). 

31) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(ας για τα θέματα που 

αναφέρονται ως -

{ α) «Η σταΒιακή υποβιfθμιση, αντ( της αναβιfθμισης, ως έπρεπε, κι η 

προϊούσα αναγωγή σ 1 αχρησία: 

(ι) των εξωτερικών ιατρείων Καϊμακλίου και 

(ιι) του περιφερειακού νοσοκομείου Κυπερούvτας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Π. 

Στυλιανού, Ά. Χρυσοστόμου και Γ. Χαραλαμπ!Βη). (1.12.1988). 

(β) <1Τ α προβλήματα λειτουργ(ας του νοσ,οκομε(ου Κυπερούντας και 

ειΒικότερα η μη πλήρωση της θιfσης ακτινογριfφου». 

{Θιfμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρ(του). (11.5.1989). 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τιfκης ΧατζηΒημητρ(ου 

ζητιf την εγγραφή του πιο κιfτω θέματος: 

«Η ιfρνηση της Διεύθυνσης του ξενοΒοχε(ου Χ(λτον να αναγνωρίσει τη ΔΕΟΚ 

ως συντεχνία των υπαλλήλων του χαι η απειλούμενη απεργ(α στο πιο πάνω 

ξενοΒοχε(ω>. 

ΕπειΒή το θέμα αφοριf τον ευα(σθητο ,ομέα του τουρισμού, ο κ. Χατζη
Βημητρ(ου ζητιf όπως το θιfμα θεωρηθε( επε(γον και συζητηθε( στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

Αν Οεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται χωι παραπέμπεται στην Κοινοβου::. 
λευτική Επιτροπή Εργασ(ας με την παριfκληση να Βοθε( προτεραιότητα, γιατ( 

πραγματικοί το θέμα ε(ναι επε(γον. 

Οι Βουλευτές κ. Κυριιfκος Χρ(στου, Στιfλιος ΜανΒριώτης και Νεόφυτος Ηλ(α 

ζητούν εκ μιfρους της Κοινοβουλευτικής ΟμιfΒας ΑΚΕΛ-Αριστεριfς την εγγραφή 
του πιο χάτω θέματος: 

«Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστιfσιο ΑΡΙΖΕΝ, η βλαβερή επ(Βρασή 
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της πάνω στην υγεία των εργαζομένων και. των κατοίκωv της γύρω περι.οχ.ής και. η 

ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλήματος)>, · 

Ι. ΚΑΤΣΟ!ΝΩΤΟΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ προτείνει την εγγραφή 
του ί3ιου θέματος, 3ιότι αφοριi τη Λεμεσό. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μιiλιστα. 

Ι. ΚΑ ΤΣΟ!ΝΩΤΟΣ: 

Και τα υπόλοιπα κόμματα, κόριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Εκ μέρους όλων των κομμάτων λοιπόν. Αντιλαμβάνομαι. ότι συνενώνονται 
όλα τα κόμματα στην εγγραφή αυτού του θέματος. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή !γεlας 

για μελέτη. 

Ι. ΚΑΤΣΟ!ΝΩΤΟΣ: 

Μπορεί να κηρυχθεί επείγον, γιατί, από ό,τι αντιλαμβιiνομαι, ο Πρόε3ρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής lγειας δεν προτίθεται να συνεδριάσει ούτε την 
ερχόμενη Πέμπτη -έτσι. μας έχει ειδοποιήσει.- και θα παρακαλούσα όπως 
επισπευσθεί η συζήτηση αυτού του θέματος στην Επιτροπή lγεlας πριν από την 

ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

'Οσο είναι δυνατό. 

Ο κ. Παπαπέτρου. Είvαι. αυτό το θέμα ,που θέλετε να εγγράψετε, κύριε 

Παπαπέτρου; 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Δε θέλω να εγγριiψω θέμα. Θέλω να υποστηρίξω την εισήγηση του κ. 

Κατσουνωτοό να αποφασίσει το Σώμα να 3ει το θέμα η Επιτροπή Υγείας αρχές 
της β3ομιi3ας και να συζητηθεί, ει 3υνατόν, στην επόμενη συνε3ρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Μιiλιστα. Δηλα3ή είναι αυτό το .θέμα που είχατε ,υπόψη σας να εγγριiψετε 
στην αρχή. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟ!ΡΗΣ: 
Κόριε Πρόε3ρε, απλώς θέλω να θίξω 3ια3ικαστικιί το εξής. Οι συνιi3ελφοι 

κόριοι Χρίσ't'ου, Μαν3ριώ't'ης και Ηλία έχουν κιiμει μια πρό,..~ση να εγγραφεί ;ο 
,..&.3ε θέμα. Το σωστό είναι να 3ιαβασ't'εί όη έγινε αυτή η προταση και ασφαλως 
είvαι. σωστό να υποστηριχθεί και από τα άλλα κόμματα και ασφαλώς είναι σωστό 
να κληθεί η αρμόδια Επιτροπή να το εξετάσει κατεπειγόντως, διότι είναι πολύ 
σοβαρό πρόβλημα. Απλώς 3ια3ικαστικά λέω ό't'ι έπρεπε πρώ't'α να 3ιαβαστεί το 
θέμα, να μη 3ιακόψει κανένας συνά3ελφος και να 't'O υποσ't'ηρίξουν. 
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Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Η Επιτροπή Υγείας θα συνέλθει τη Δευτέρα και όχι την Πέμπτη και 
επομέvως μπορεί να το 8ει αυτό κατεπειγόντως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι θέμα τεχνικό, κύρLοι. Σπαταλούμε την ώρα μας &8ικα. Αν γίνει 
εισήγηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας να το εξετ&σει το ταχύτερο 
8uνατό, νομίζω ότι όλα τα άλλα είναι 8ιχή τους 8ουλει&. να τα κανον(σουν. Δεν 
πρέπει να τους κρατούμε και από το χέρι. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς κ. Μιχ&λ'ής 
Πουμπουρής ζητ& την εγγραφή του πιο κ&τω θέματος: 

((Η κατάσταση στα αθλητικά πράγματα του τόπου και η ανάγκη λήψης 
μέτρων για τη βελτίωσή της». 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας και να θεωρηθεί 

επείγον. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Να εξηγήσω με ποια έννοια, κύριε Πρόε8ρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Η Επιτροπή Παι8είας να θεωρήσει θέμα προτεραιότητας το θέμα της 

βελτίωσης των πραγμάτων μας στον αθλητισμό και να το εξετάσει όσο μπορεί 
πιο σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πόυμπουρή, επει8ή κ&τι γνωρίζω από τα αθλητικά: μας πρ&γματα, το 
θέμα είναι απέραντο και 8εν μπορε! να τελειώσει ούτε αυτή τη β8ομά8α ούτε την 
ερχόμενη ούτε τη μεθεπόμενη. Είναι ένα θέμα πολό μεγ&λο. Βεβαίως θα γίνει η 
σύσταση στην Επιτροπή Παι8είας να το εξετάσει όσο γίνεται πιο γρήγορα, σας 
λέω όμως ότι είναι θέμα ευρύτατο αυτό. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Συμφωνώ, κύριε Πρόε8ρε, και, ακριβώς επει8ή είναι ευρύτατο, όσο πιο 
γρήγορα συζητηθεί τόσο το καλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

ΈχουιJ.ε επ(σης την επιστολή του κ. Χρυσοστόμου η οπο(α στάληκε με 
τέλεφαξ και 8υστυχώς αυτή τη στιγμή έχει φτάσει μπροστά μου, την έφερε ο ιaιος 
8ηλα8ή ο κ. Χρuσοστόμου, και είναι το θέμα: 

«Η προσβολή κήπου εσπερι8οει8ών από τον ιό της Tristeza (Tristeza Virus) 
και η επί8ειξη ολιγωρίας από την κυβέρνηση στη λήψη μέτρων με σοβαρό κίν8υνο 
την ολοκληρωτική καταστροφή της εσπερι8οκαλλιέργειας στην ΚύπροJ). 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και να εξεταστεί 
όσο γίνεται πιο γρήγορα. 

Κυρήσσω τη λήξη της σημερινής συνε8ρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 8.00 μ.μ.} 
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Οι ακόλοuθοι Βοuλεuτές uπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιά8ης Νίκος 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργιά8ης Δήμος 

Γεωργίου Αν8ρέας 

Δημητριά8ης Αν8ρέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοχρ(του Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριά8ης Λέαν8ρος 

Ζιαρτί8ης Α ν8ρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιά8ης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννί8ης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρί8ης Γλαύκος 

Κόλοκος Πολύβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λα8άς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Α ν8ρέας 

Μακρί8ης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκί8ης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλί8ης Θαλής 

Μουσιούττας Ν(κος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Π αναγί8ης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

ΠαπαΜπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Αν8ρέας 

'Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββί8ης Γεώργιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλούρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Αν8ρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπί8ης Γεώργιος 

ΧατζηγιάννηζΣοφοκλής 

Χατζη8ημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφί8ης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλί8ης Αν8ρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκεuτικών Ομάδων: 

Μαυρί8ης Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αγορεύσεις Βουλευτών (Τ. Χατζη8ημητρίου, Γλ. Κληρί8ης, Α. Γαλανός, 
Μ. Πουμπουρής, Μ. Παπαπέτρου) ύστερα από σύντομη εισαγωγή του Προε-
8ρεύοντος κ. Γ. ΛαΜ για το θέμα «Οι προσπάθειες αναβίωσης του εοκαβητισμού 

και η ανάγκη στράτευσης όλωv των πολιτικών δυνάμεων για -rηv αv-rιμε-rώπιση 

της απαρά8εκτης κατάστασης» το οποίο προηγήθηκε της ημερήσιας 8ιάταξης. 

2) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Εγγυήσεως της Χορηγήσεως 
Πιστώσεων Ποσού μέχρι Έξι Εκατομμυρίων Λιρών στην Επιτροπή Σιτηρών 

Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
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4) 'Εκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Προϋπολογισμοό της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

5) 'Εκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμο6 
Νόμος (Αρ. 26) του 1990>>, η αγόρευση του κ. Α. Παπαρέ που ακολοUθησε και 
ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 25 του 1990). 

6) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) 
του 1990>>, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολοόθησαν (Σ. Χατζηγιcίννης, Α. 
Γαλανός, Δ. Ηλιcί8ης, Χρ. Κουρτελλιίρης, Π. Στυλιανοό, Κ. Τσιέττης, Μ. 
Πουμπουρής, Προε8ρεόων) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Εγγραφής Εκλογέων και 
Εκλογικοό Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>, οι αγορεόσεις που 
ακολοόθησαν (Α. Μαρκί8ης, Ν. Μουσιοόττας, Α. Φcίντης, Ε. Ευσταθίου, Χρ. 
Πέτας, Μ. Παπαπέτρου, Α. Παρισινός, Α. Παπαρές, Μ. Πουμπουρής, Μ. 
Χριστοφί8ης) και απόρριψη αυτής. 

8) Έκθεση για την πρόταση νόμ<>υ «0 περί Αναπτόξεως Ηλεκτρισμοό 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμοός 1) «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 
Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Φρενcίρους του 1990» και 2) ιιΟι περί 
Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Αυγόρου ου 

1990» και έγκριση αυτών. 
10) Έκθεση για τους Κανονισμοός ιιΟι περί Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Διοίκηση) (Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990» 
και έγκριση αυτών. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμοός ιιΟι περί Κυβερνητικοό Υ8ατικοό Έργου 
8ιιί την Υ8ατοπρομήθειαν της Καθωρισμένης Περιοχής του Χωρίου Νέου Χωριοό 
(Πcίφου) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

12) ΆΕκθεση για τους Κανονισμοός ιιΟι περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Ακα
((8ημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμοί του 1990>>, οι αγορεόσεις και η συζήτηση που 
ακολοόθησαν (Α. Ψυλλί8ης, Μ. Παπαπέτρου, Προε8ρεόων, Ε. Ευσταθίου, Γ. 

Σαββί8ης, Π. Στυλιανοό, Ν. Μουσιοόττας, Ρ. Κατσελλή) και έγκριση αυτών. 

13) Έκθεση για τους Κανονισμούς ({Οι περ( Γενικού Διοικητικού Προσω
πικοό Σχέ8ια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990>>, η σόντομη συζήτηση που 
ακολοόθησε (Α. Ψυλλί8ης, Προε8ρεόων, Μ. Χριστοφί8ης) και έγκριση αυτών. 

14) Έκθεση για τους Κανονισμοός ιιΟι περί Νοητικοί Καθυστερημένων 
Α-Ατόμων Σόσταση Συμβουλευτικής Επιτροπής) Κανονισμοί του 1990» και 
έγκριση αυτών. 

15) Κατcίθεση Νομοσχε8ίων και Εγγρcίφων. 

16) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα των κατοίκων Καλιανών και Τεμπριcίς 
για 8ιαπλάτυνση του παρα8οσιακού γεφυριού ή για κτ(σιμο νέου γεφυριού -Αίτημα 
της κοινότητας Τεμπριcίς για ανέγερση κοινοτικοό κέντρου με τη συν8ρομή του 
κράτους - Η εισαγωγή στην Κύπρο αυτοκινήτων που Οεν ανταποκρίνονται στις 
ευρωπαϊκές προ8ιαγραφές - Αίτημα της κοινότητας Τεμπριcίς για παραχώρηση 

άγονης γης σε φτωχές και προσφυγικές οικογένειες Σχέ8ια σχετικά με την 
αξιοποίηση των νερών του ποταμού Κλάριοu {Καρκώτη) και τις κοινότητες της 
Σολιάς - Οι λεωφόροι Αγίου Παόλου, Γρηγόρη Αυξεντίου και Κυριάκου Μάτση 

ετστον Άγιο Δομέτιο και αίτημα για εκτέλεση έργων στον Πεντά8ρομο γ(ου 

Παόλου - Η μη προαγωγή πριν από την αφυπηρότησή τους αγωνιστών αξιωμα-
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τικών της Εθνικής Φρουράς - Η ανάγκη αναμόρφωσης και αξιοποίησης ου παλιοό 
σταδίου της Λάρνακας Γ.Σ.Ζ. - Η μη εγγραφή του δρόμου Ασγάτας-Καλαβασοό -
Η επιβολή φορολογίας σε κατοίκους της οδοό Αγ. Νικολάου στην Παλουριώτισσα 

-ογια εκτέλεση έργων σ' αυτή - Το θέμα της εγκατάστασης πτά σταθμών 
αναμετάδοσης για ικανοποιητική τηλεοπτική λήψη στις κοινότητες της Πάφου -Το 

θέμα της ανέλιξης των δεκαεπτά υπαλλήλων των σχολικών εφορειών Λευκωσιας, 
Λάρνακας, Λεμεσοό και Πάφου που μονιμοποιήθηκαν). 

17) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Ο διαχωρισμός κτηνο
τροφικών ικοπέδωv στις κτηνοτροφικές περιοχές Δρομολαξιάς - Αίτημα της 

κοινότητας Αστρομερίτη για αόξηση των επισκέψεων παθολόγου και για τη 
δημιουργία οδοντιατρείου - Η μετεκπαίδευση κυβερνητικών γιατρών - Το αίτημα 
των Κυπρίων που είναι εγκαταστημένοι στην Ελλάδα να αποκτήσουν την ελληνική 
υπηκοότητα - Η υδατοπρομήθεια της κοινότητας Φασοόλας - Ο οδικός φωτισμός 
στην περιοχή Παρισινού στη Λευκωσία - Θέματα που αφορούν το Νοσοκομείο 
Λάρνακας - Το θέμα των μη αδειοόχων καταλυμάτων Η ίδρυση και στεΜχωση 
του Γραφείου Μελετών Κυπριακού - Θέματα που αφορούv το Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας). 

18) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ 'και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινοβου
λευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) «Η άρνηση της διεόθυνσης του ξενοδοχείου Χίλτον να αναγνωρίσει τη 

ΔΕΟΚ ως συντεχνία των υπαλλήλων του και η απειλούμενη απεργία 
στο πιο πάνω ξενοδοχείο)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημη
τρίου). 

(β) «Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο ΑΡΙΖΕΝ, η βλαβερή 
επίδρασή της πάνω στην υγεία των εργαζομένων κίχ.ι των κατοίκων της 
γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλήματος)), 

(Θέμα εγγραφl:ν εκ μέρους όλων των κομμάτων). 

(γ) «Η κατάσταση στα αθλητικά πράγματα του τόπου και η ανάγκη λήψης 
μέτρων για τη βελτίωσή της». 

(Θέμα εγγραφl:ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή). 

(δ) «Η προσβολή κήπου εσπεριδοειδών από τον ιό της Τριστέζα (Tristeza 
Virus) και η επίδειξη ολιγωρίας από την κυβέρνηση στη λήψη μέτρων 
με σοβαρό κίνδυνο την ολοκληρωτική καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέρ
γειας στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου). 

Τιμή: 50σ 

ΤυπώΟηκε στο Τυπογραφε(ο της l(υπpιακήι; Δημοκρατίας~ Λευκωσ(α, 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΙ ΛΕΎ'ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΙΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 28ης Ιουνίου 1990 
(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Ap. 35) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΙΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την όναρξη της σημερινής συνεδρίας 'της Βουλής των Αντιπρο
σώπων. 

Παρακαλώ να διαπιστωθε( αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ι. ΚΑΤΣΟΙΝΩΤΟΣ) 

Ύ'πάρχει απαρτία, όντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για τα θέματα υπ' αριθμό 1, 2, 3 και 4 στην ημερήσια διιfταξη αντι
λαμβιfνομαι ότι υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής 
Εσω"Τεριχών να την καταθέσει. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙ ΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΎ' ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΙΝΤΑΙ (1) «0 ΠΕΡΙ 
ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1988», (2) «0 ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΑΣ ΚΑΙ 
ΤΗΛΕΟΡΑΣΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1988», ΚΑΙ (3) «0 ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΑΣ 
ΚΑΙ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1989» ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ 
ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΗΛΕΟΠΤΙ
ΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1989>>. 

Παρόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τ σιέ-rτης 

Χρίστος Πέτας 

Δημήτρης Ηλιάδης, εκπροσωπώντας τον κ. Ε. Ευσταθ(ου 

Ανδρέας Φάντης 

(3149) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω σχέδια 

νόμου σε μεγάλο αριθμό dυνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν μεταξό 11 ης 
Νοεμβρ(ου 1988 και 16ης Ιουν(ου 1990. Στο στάδιο. της εξέτασης του όλου 

θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργε(ων 
Εσωτερικών Και Σuγχοινωνιών και Έργωv, του Γραφε(οu του Γενικού Εισαγγε

λέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων, του Ραδιοφωνικοό Ιδρόματος 

Κόπρου, της Ένωσης Συντακτών, της εταιρείας «E.C.L. RADIO SUPER LTD», 
του «Ράδιο Επιστροφή)), του «Ράδιο Καραβάς», του Παγκύπριου Συνδέσμου 

Ερασιτεχνών και του ((STUDIO 64». Στη διάρκεια της μελέτης των πιο πάνω 
θεμάτων στάληκε επlσης στην Επιτροπή μεγάλος αριθμός υπομνημάτων από 

όσους παρευρέθηκαν σ' αυτήν, καθώς και από άλλους ενδιαφερομένους. 

Η Επιτροπή για σκοποός πληρέστερης ενημέρωσής της γόρω από τα διάφορα 
τεχνικά θέματα που τιθενται από τα υπό συζήτηση σχέδια νόμου πραγματοποίησε 
στις 2 Δεκεμβρίου 1989 επίσκεψη στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κόπρου, όπου είχε 
την ευκαιρ(α να ενημερωθεί αitό τον Πρόεδρο, το Γενικό Διευθυντή και άλλους 
υπηρεσιάκοός παράγοντες του ιδρύματος για το θέμα των συχνοτήτων που έχει 

σήμερα στη διάθεσή του το ΡΙΚ, καθώς και για τις συχνότητες που μπορούν να 
διατεθοόν για την ελεόθερη ραδιοφωνία. 

Με τις υπό συζήτηση προτάσεις νόμου, που κατατέθηκαν στη Βουλή από 
τους αξ. Βουλευτές κ. Α. Μαρκ(δη, Π. Στυλιανοό και Δ. Ηλιάδη αντίστοιχα εκ 

μέρους των κοινοβουλευτικών τους ομάδων, καθώς και με το κυβερνητικό 

νομοσχέδιο, ρυθμίζεται νομοθετικά η ίδρυση, εγκατάσταση και λειτουργία ραδιο

φωνικών και τηλεοπτικών σταθμών με απώτερο στόχο τη διασφάλιση της 

πολυφωνίας >ιαι της άσκησης του δικαιώματος λήψης και μετάδοσης πληροφοριών 
κάι ιδεών μέσω των σύγχρονων οπτικοακΟυστικών μέσων μαζικής επικοινων!ας. 

Σύμφωνα με τις αιτιολογικές εκθέσ'εις που συνοδεύουν τις υπό συζήτηση 

προτ&σεις νόμου και το κυβερνητικό νομοσχέδιο, απώτερος στόχος των προτει
νόμενων νομοθεσιών ε(ναι ειδικότερα:-

( α) Η κατάργηση του κρατικοό μονοπωλίου στη ρα/Ιιοφωνία και την 
τηλεόραση και η εισαγωγή της πολυφωνίας στο χώρο της ραδιο

τηλεόρασης. 

(β) Η μέσω της πολυφωνίας επιδ(ωξη της κοινωνικής, πνευματικής και 
πολιτιστικής ανάπτυξης του τόπου μας. 

{γ) Η άσκηση των συνταγματικά κατοχυρωμένων δικαιωμάτων των πολι

τών για ελεύθερη έκφραση και διακ(νηση των ιδεών και απόψεών τους. 

{δ) Η διασφάλιση, μέσα στα πλαίσια του δημοκρατικοό Ι>ιαλόγου, της 

ποιοτικής πολυφων(ας που αποτελεί έν~ειξη σωστής δημοκρατικής 
λειτουργ(ας. 

Οι κυριότερες διατάξεις των υπό συζήτηση σχεδ(ων νόμου, όπως αρχικά 

κατατέθηκαν στη Βουλή, είναι οι εξής:-

( α) Ρυθμίζεται το θέμα της ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας τόσο 
·των ραδιοφωνιχών όσο και των τηλεοπτικών ι8ιωτικών σταθμών. Η 

πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τον κ. Α. Μαρκίδη δεν καλύπτει 
τους τηλεοπτικούς σταθμούς. ' 

(β) Αρμόδιο όργανο για την έκl>οctη των σχετικών αδειών καθορίζεται το 
Υπουργικό Συμβοόλιο. Η πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τον κ. 
Δ. Ηλιάδη καθορίζει για το σκοπό αυτό μια ανεξάρτητη αρχή, το 

Συμβοόλιο Ραδιοτηλεόρασης. 
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(γ) Στο κυβερνητικό νομοσχέδιο καt στην πρόταση νόμου που κατατέθηκε 

από τον κ. Π. Στυλιανού προβλέπεται η εγκαθίδρυση Συμβουλευτικής 

Επιτροπής που θα συμβουλεύει το lπουργικό Συμβούλιο σε θέματα 

που σχετίζονται με τη χορήγηση ή την ανανέωση των σχετικών αδειών, 
καθώς και σε θέματα αναφορικά με την εφαρμογή των προνοιών της 
προτεινόμενης νομοθεσίας και των Κανονισμών που θα εκδοθούν 

δυνάμει αυτής. 

(δ) Καθορίζονται τα πρόσωπα προς τα οποία θα μπορεί να παραχωρείται 

άδεια λειτουργίας ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού σταθμού, καθώς και οι 

προUποθέσεις με τις οποίες αυτή θα παραχωρείται. 

(ε) Προδιαγράφονται οι αρχές που θα διέπουν τη λειτουργία των 
εκπομπών και καθορίζεται η μορφή και η διάρκεια ισχύος της σχετικής 

άδειας. 

(στ) lπάρχουν πρόνοιες σχετικά με τις διαφημ(σεις που θα μεταδίδονται 

μέσω των ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. 

(ζ) Προβλtπεται η έκδοση Κανονισμών για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής 

των διατάξεων της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

(η) Περιλαμβάνονται ειδικές διατάξεις που προβλέπουν ποινικά αδικήματα 

και επιβολή ποινών, καθώς και διατάξεις που αφορούν την ανάκληση 

της άδειας λειτουργίας ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού σταθμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού σε πρώτο στάδιο ολοκλή

ρωσε τον κύκλο των επαφών της με όλους τους ενδιαφερομένους, αποφάσισε στη 

συνέχεια για λόγους καθαρά πρακτικούς και για σκοπούς ταχύτερης διεκπε
ραίωσης της όλης εργασίας της να αναθέσει σε ειδική υπεπιτροπή την επεξερ

γασία των. διατάξεων των τεσσάρων σχεδίων νόμου που εtχε ενώπιόν της για 

ετοιμασία ενιαίου κειμένου υπό το φως των διάφορων απόψεων που εκφράστηκαν 

από όλους τους ενδιαφερομένους στο στάδιο της εξέτασης του όλου θέματος. 

Η υπό αναφορά ειδική υπεπιτροπή) αποτελούμενη από τους καταθέτες των 

τριών υπό συζήτηση προτάσεων νόμου κ. Α. Μαρκίδη ως Πρόεδρο, Π. Στυλιανού 
και Δ. Ηλιάδη, καθώς και από τους Βουλευτές κ. Χρ. Πέτα και Α. Φάντη) 

ενεργώντας με βάση τους όρους εντολής που της δόθηκαν από την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, πραγματοποlησε οκτώ συνολικά συνεδρίες 

μεταξύ της 21ης Απριλίου και της 11ης Ιουνίου 1990. Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών η υπεπιτροπή είχε την ευκαιρία να ανταλλάξει απόψεις με 
τους εκπροσώπους των lπουργείων Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και Έργων 

γύρω από ορισμένα ουσιαστικά θέματα στα οποία αναφέρονται οι διατάξεις των 

προτεινόμενων νομοθεσιών. 

Η υπεπιτροπή στα πλαίσια της μελέτης του όλου θέματος και ενόψει των 

διαφορών που εντόπισε σε αριθμό διατάξεων των προτεινόμενων σχεδίων νόμου, 

προτού προχωρήσει στην τελική νομοτεχνική τους επεξεργασία, έκρινε σκόπιμο να 
θέσει τα πιο κάτω θέματα αρχής τα οποία και διαβιβάστηκαν από τα Μέλη της 

στις αντίστοιχες κοινοβουλευτικές τους ομάδες για τελική τοποθέτηση:-

(α) Ενδείκνυται στο παρόν στάδιο να ρυθμιστεί ταυτόχρονα με την 
ελεύθερη ραδιοφωνία και το θέμα των τηλεοπτικών σταθμών; 

(β) Ποιο θα είναι το αρμόδιο όργανο για την έκδοση των σχετικών αδειών; 

(γ) Οι άδειες που θα παραχωρούνται θα αφορούν τη λειτουργία τοπικού ή 

παγκύπριου σταθμού ή και τις δυο περιπτώσεις και ποια θα ε!ναι τα 

κριτήρια για την παραχώρηση τέτοιων αδειών; 
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(δ) Για τη λειτοuργtα των σταθμών θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν εκτός 

των FM και τα μεσαία κύματα; 

(ε) Ποια θα είναι η μορφή και η διάρκεια ισχύος της άδειας; 

(στ) Σε ποια πρόσωπα θα μπορούν να παραχωρούνται οι σχετικές άδεiες 

και με ποιες πpοUποθέσεις; 

Η υπεπιτροπή, με βάση τις θέσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων που 

διαβιβάστηκαν σ' αυτήν από τα Μέλη της σχετικά με όλα τα υπό αναφορά 

θέματα αρχής, αποφάσισε ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία τα πιο κάτω:-

( α) Ρ αδιόψωνο-Τηλεόραση 

Η υπεπιτροπή, χωρίς να διαφωνεί με την ανάγκη για νομοθετική 

ρύθμιση της λειτουργίας και των ιόιωτικών τηλεοπτικών σταθμών, 

αφού έλαβε υπόψη ότι οι προUποθέσεις και τα κριτήρια για την 

παραχώρηση σχετικής άδειας θα πρέπει εκ των πραγμάτων να δια

φέρουν εκείyων για τ·ιιν παραχώρηση άδειας για ιόιωτικούς ραδιο
φωνικούς σταθμούς, αποφάσισε ομόφωνα το θέμα αυτό, που απαιτεί, 
από τεχνική κυρίως άποψη, πιο εξειόιΚευμένη μελέτη, να προωθηθεί σε 

μεταγενέστερό στάόιο με την ετοιμασία ιόιαίτερηζνομοθεσίας. 

(β) Αρμόόιο όργανο για την έκόοση/ανανέωση των σχετικών αόειών 

Για το θέμα αυτό η υπεπιτροπή αποφάσισε κατά πλεtοψηφίά, με 

τη όιαφωνία των Μελών της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών 

Ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστεράς και ΕΔΕΚ, ότι αρμόδιο όργανο για την 

έκδοση/ ανανέωση των αόειών εγκατάστασης και λειτουργίας ιδιωτικού 
ραδιοφωνικοι) σταθμού θα είναι το Υπουργικό Συμβούλιο, επιλογή που 

έχει γίνει και από άλλες ευρωπαϊκές χώρες χωρίς τη όημιουργία 

οποιουδήποτε προβλήματος. 

Τα Μέλη της υπεπιτροπής που όιαφώνησαν με την πιο πάνω θέση 

υποστήριξαν τη όημιουργία μιας ανεξάρτητης αρχής, ώστε να όιασφα
λίζεται ότι η άσκηση εξουσίας στα θέματα της ραδιοψων(ας .δε θα 
υπηρετεί τυχόν σκοπιμότητες της εκάστοτε κυβέρνησης. 

(γ) 1 Αδειες τοπικές ή παγκύπριες 

Ομόφωνα αποφασίστηκε οι άδειες που θα παραχωρούνται να 

μπορούν να είναι είτε παγκύπριες είτε τοπικές με ορισμένους όρους και 
με ορισμένες προϋποθέσεις που καθορίζονται ξεχωριστά για κάθε 

περίπτωση. 

(δ) Άδειες για μεσα(α κύματα 

Ομόφωνα αποφασίστηκε να παραχωρούνται άόειες και για μεσαία 
κύματα, εκτός των FM, με τη όιευκρίνιση ότι τέτοιες άόειες θα είναι 

μόνο παγκύπριες. 

( ε) Μορψή και διάρκεια ισχύος της άδειας 

Ομόφωνα αποφασίστηκε ότι η άόεια που θα παραχωρείται θα είναι 

προσωποπαγής και, αν δεν ανακληθεί προηγουμένως, θα ό~αρκεί τρία 
χρόνια. 

(στ) Πρόσωπα που όικαιούνται άόεια λειτουργίας ραδιοσταθμού 

Η υπεπιτροπή με την επίφ_όλCιξη δύο Μελών της αποφάσισε ότι 
πρόσωπα που όικαιούνται άδεια είναι:-

(i) 'Ολοι μαζί οι ελεύθεροι δήμοι μιας επαρχίας. Για το θέμα αυτό 

τα Μέλη της υπεπιτροπής κ. Χρ. Πέτας και Δ. Ηλιιfδης 
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υποστήριξαν την παραχώρηση άδειας είτε σε κάθε δήμο ξεχωρι

στά ε(τε σε σύμπλεγμα δήμων. 

(ίί) Όλοι μαζί οι προσφυγοποιημένοι δήμοι σε καθεμιά από τις 

ελεύθερες επαρχίες. 

(iii) Εταιρείες που έχουν νομική προσωπικότητα με βάση τον περ( 
Εταιρειών Νόμο νοουμένου ότι όλοι οι μέτοχοί τους είναι πολίτες 
της Δημοκρατίας που διαμένουν μό-.iιμα στην Κύπρο. 

(ίν) Ομόρρυθμες ή ετερόρρυθμες εταιρείες που έχουν εγγραφεί με 

βάση την περί Συνεταιρισμών νομοθεσία με την προUποθέση ότι 

όλοι οι εταίροι είναι πολίτες της Δημοκρατίας και διαμένουν 

μόνιμα στην Κύπρο. 

(ν) Φυσικά πρόσωπα, πολLτες της Δημοκρατίας, που διαμένουν 
μόνιμα στην Κύπρο. 

Εκτός από τα πιο πάνω θέματα την υπεπιτροπή απασχόλησε επίσης 
ιδιαίτερα τόσο το θέμα της σύνθεσης της Συμβουλευτικής Επιτροπής που θα είναι 

αρμόδια να συμβουλεύει το Υπουργικό Συμβούλιο σε θέματα έκ3οσης/ανανέωσης 

α3ειών, όσο και το θέμα της νομοθε-1-ικής· ρύθμισης της λειτουργίας ρα3tοσταθμών 
στο διάστημα που θα μεσολαβήσει από την ψήφιση της προτεινόμενης νομοθεσίας 

μέχρι την ετοιμασία και έγκριση των Κανονισμών που θα εκ3οθούν με βάση αυτή. 

Γ θ / 1 1 1 ό ' . ια τα εματα αυτα η υπεπιτροπη αποφασισε ομ φωνα τα πιο κατω:-

Συμβουλευτική Επιτροπή 

Θα είναι επταμελής με τριετή θητεία και θα την αποτελούν:-

( α) Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ή 
εκπρόσωπ?ς του ως Πρόε3ρος. 

(β) Ο Διευθυντής του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών ή εκπρόσωπός 
του. 

(γ) Ένας εκπρόσωπος της Ένωσης Δήμων. 

(3) Ένας εκπρόσωπος της Ένωσης Συντακτών. 

(ε) Δύο πρόσωπα που θα Οιορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα 

επιλέγονται μεταξύ προσώπων που έχουν ει3ικές γνώσεις και αναγνω

ρισμένη εμπειρία στα θέματα μαζικής επικοινωνίας, αποκλειομένων 

Οημόσιων υπαλλήλων ή υπαλλήλων ημικρατ;κών οργανισμών. 

(στ) Ένα πρόσωπο που θα Οιορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα 

επιλέγεται μεταξύ νομομαθών ανώτερου επαγγελματικού και ηθικού 

επιπέ3ου, αποκλειομένων Οημόσιων υπαλλήλων ή υπαλλήλων ημι

κρατικών οργανισμών. 

Κανένα πρόσωπο Οε θα Οιορίζεται μέλος της Επιτροπής αν έχει 

άμεσο ή έμμεσο συμφέρον σε οποtα3ήποτε επιχείρηση ρα3ιοφωνίας ή 
τηλεόρασης ή αν δεν είναι πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Η προτεινόμενη σύνθεση της Συμβουλευτικής Επιτροπής θεωρείται 

ότι αποτελεί εχέγγυο αντικειμενικής λειτουργίας της. 

Προσωρινές ά3ειες 

Η υπεπιτροπή ομόφωνα αποφάσισε να συμπεριληφθεί στην προτεινόμένη 
νομοθεσία ει3ική πρόνοια με βάση την οποία θα μπορούν να εκ3οθούν, με 

ορισμένους όρους και με ορισμένες προϋπΌθέσεις, προσωρινές ά3ειες λειτουργίας 
ρα3ιοσταθμών. Οι ά3ειες αυτές, που θα εκπνέουν μετά την πάρο3ο τριών μηνών 
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από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των Κανονισμών που θα εχόοθούν Ουνάμει 

της προτεινόμενης νομοθεσίας, Οε θα παρέχουν στον κάτοχό τους οποιοόήποτε 

δικαίωμα για προνομιακή μεταχείριση αναφορικά με την έκδοση κανονικής άδειας 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της υπό έγκριση νομοθεσlας. 

Με βάση τις πιο πάνω ομόφωνες ή κατά πλειοψηφία θέσεις της, η 
' ' ξ ' 1 ~ 1 1 

'λ β θ ' 'λλ υπεπιτpοπη συνετα ε νεο σχεσιο νομου στο οποιο συμπεpιε α ε και αpι μο α ων 

επιμέρους διατάξεων των υπό συζήτηση προτεινόμενων νομοθεσιών που κρίθηκαν 

αναγκαίες. Το νέο αυτό σχέδιο νόμου υποβλήθηκε στη συνέχεια στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για έγκριση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθέτησε στη συνέχεια τις 

διατάξεις του υπό αναφορά σχεό(ου νόμου, γι 1 αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε ν6μο όπως τελικά έχει Οιατυπωθε(, χαλώντας 

ταυτόχρονα την Εκτελεστική Εξουσία να καταθέσει το συντομότερο στη Βουλή 
τους σχετικούς Κανονισμούς που θεωρούνται αναγκαίοι για την καλύτερη εφαρ

μογή της νομοθεσ(ας που προτείνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προτού Οώσω το λόγο σε οποιοόήποτε Βουλευτή θέλει να μιλήσει πάνω σε 
θέμα αρχής, θα ήθελα εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής -από τις οποίες 

άλλωστε είμαι και εξουσιοόοτημένος-να εκφράσω τη λύπη μας και τη βαθιά μας 

συμπαράσταση στα θύματα των σεισμών στο Ιράν και να Οηλώσω ότι η Βουλή 
είναι έτοιμη, σε συνεργασία με την κυβέρνηση, να χάνει ό,τι είναι μέσα στις 

κυπριακές Ουνατότητες για την προσφορά οποιασόήποτε μορφής βοήθειας προς τα 

θύματα, 

Αντιλαμβ&νομαι ότι ο πρώτος ομιλητ>\ς θα είναι ο Πρόεδρος της 
Επιτροπ>jς - ζήτησε -!pη το λόγο - οποίος έχει και το λόγο. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνάόελφοι, 

Η σημεριν>\ μέρα είναι ιστορικ>\ς σημασίας για τη ραδιοφωvία στην Κύπρο. 
Εισάγεται σήμερα και νομοθετείται η ιόιωτιχή ραόιοφωνία, κάτι που συνάόει 

ι:ι:πόλυτα με τις σύγχρονες αντιλήψεις και σκέψεις για πολυφων(α και με την πλήρη 

ελευθεροποίηση των μέσων μαζικής επικοινωνίας. Μπροστά σας, κύριοι συνά

Οελφοι, έχετε ένα κείμενο .. που είναι προϊόν μακρών Οιεργασιών και Οιαβουλεύσεων. 
Όπως γνωρίζετε, μπροστά στην Επιτροπή είχε κατατεθεί μια πρόταση νόμου 
από το ΔΗ.ΣΥ. Ακολούθησε άλλη πρόταση από το ΔΗ.ΚΟ. και στη συνέχεια 
ακόμα μια πρόταση νόμου από την ΕΔΕΚ. Αργότερα είχαμε και το κυβερνητικό 

νομοσχέόιο. 

Ακολουθώντας την πάγια ταχτική η Επιτροπή Εσωτερικών κάλεσε όλους 

τους ενόιαφερομέΥους και άκουσε τις απόψεις τους. 1 Εχουμε Οει και ακούσει 

πλειάόα ενόιαφερομένων· όλους αυτούς που αναφέρονται μέσα στην Έκθεση. 

Ακόμα προχωρήσαμε και σε επιτόπου επίσκεψη στο Ραόιοφωνιχό ΊΟρυμα 

Κύπρου, για να Οούμε το θέμα των συχνοτήτων και τον τρόπο με τον οπο(ο 

μπορούσαν να κατανεμηθούν. Η Οιαόιχασία αυτή υπήρξε χρονοβόρα και ίσως 
εξαιτίας αυτού να Οόθηχε και αφορμή σε ορισμένους να μας κατηγορήσουν για 

σκόπιμη κωλυσιεργία. Αντιλαμβάνομαι βέβαια την ανυπομονησία των ενόια

φερομένων να δουν όσο το δυνατό πιο γρ>jγορα την ψ>jφιση της ιδιωτικής 

f>αόιοφώνίας. Δεν έχω την απα(τηση να κατανοούν και εκείνοι τις μεγάλες 
Ουσχολ(ες που είχε η υπεπιτροπή 1 για να Οιεχπεραιώσει το έργο αυτό. Ακριβώς 
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για να επισπευσθει η όλη 3ια3ιχασία, η Επιτροπή Εσωτερικών Οιόρισε υπεπι-

ή ι ' ι • ι 
τροπ απο τους τρεις εισηγητες των προτασεων νομου χαι εχπροσωποuς των 

άλλων Ούο κομμάτων με πρόεδρο τον χ. Μαρκίδη και μέλη τους χ. Ηλιάδη, 

Στυλιανού, Πέτα χαι Φάντη, η οποία επιλήφθηκε του όλου έργου και σε αριθμό 

συνεδριών κατέληξε στο κείμενο το οποίο έχετε μπροστά σας, κείμενο το οποίο 

είναι ένας συγκερασμός των διάφορων απόψεων οι οποίες εκφράστηκαν και του 
αριθμού των κειμένων τα οποία στάληκαν στην Επιτροπή. Ένα >tείμενο το οποίο 

έγινε μεγάλη προσπάθεια να τύχει της μεγαλύτερης δυνατής συναίνεσης. Το 

κείμενο αυτό τέθηκε μπροστά στην Επιτροπή Εσωτερικών η οποία με τη σειρά 
της το ενέκρινε και το υποβάλλει στην ολομέλεια σήμερα προς ψήφιση. 

Κύριε Πρ6ε3ιιr, Θα ήταν παρ&λειψη, αν ως Πρ6ε3ρος της Επιτροπής 

Εσωτερικών Οe:ν εξέφραζα τις e:υχαριστ(e:ς μου στον πρόe:Ορο και σε: ένα έκαστο 

από τα μέλη της υπe:rtιτροπής, η οποία πράγματι εργάστηκε: σκληρά, για να 
παρουσιάσει το ενιαίο κείμενο που έχουμε: μπροστά μας. Ευχαριστίες οφείλω 

επίσης στη Γραμματεία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, και ας μου επιτραπεί 

να κάμω και e:ι3ική αναφορά στην κ. Μιχαηλ(Οου η οποία βοήθησε: τα μέγιστα την 

Επιτροπή αυτή και μάλιστα πολλές φορές σε: βάρος του e:λe:ύθe:ρου απογe:ύματός 
της. 

Κύριε Πρόε3ρε, τελειώνοντας Θα ήθελα να αναφέρω μια μικρή λεπτομέρεια. 
Το νομοσχέ3ιο το οποίο έχουμε μπροστά. μας απαγορεύει τη 3ιαφήμιση για 

παι3ικά παιχνί3ια και για το κάπνισμα. Όμως παρατηρούμε: ότι στο Νόμο του 

Ρ α3ιοφωνικού 13ρύματος Κύπρου Οe:ν απαγορεύεται η Οιαφήμιση των παι3ικών 
παιχνι3ιών. Γι' αυτό προτιθέμεθα -για να μην υπάρχει αυτή η Ουσμe:νής Οιάκριση

σe: κάποιο στά3ιο να προχωρήσουμε:, ούτως ώστε: η Οιαφήμιση των παι3ικών 

παιχνι3ιών να απαγορεύεται και στις Ούο περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιά3ης. Μετά ο κ. Φάντης, ο κ. Στυλιανού, ο κ. Πουμπουρής. Θα 
προηγηθεί τότε ο κ. Πουμπουρής. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Το νομοθέτημα που ψηφίζουμε σήμερα, όπως ορθ& έχει αναφέρει και ο 

Πρόe:Ορος της Επιτροπής Εσωτερικών, είναι' ιστορικής σημασίας με: την έννοια ότι 
κάνει μια τομή στην κοινωνία μας, ότι προσφέρει έναν καινούργιο θεσμό μέσα 
στον οποίο καλοUμαστe: να λειτουργήσουμε: απe:λe:υθe:ρώνοντας τις Οημιουργικές 

Ουν~e:ις, προσφέροντας τις Ουνατότητe:ς e:λe:ύθe:ρου 3ιαλόγου 1 πολυφωνίας, πλου
ραλισμού στην· πολιτική, την πολιτιστική και σε: όλο το φάσμα της κοινωνικής μας 
ζωής. Η e:λe:ύθe:ρη ρα3ιοφωνία που σήμερα αποτελεί ένα νομοθετημένο θεσμό έχει 
στον τόπο μ'ας _τη Οική της ιστορία που θα ήταν παράλειψη, αν σήμερα που τη 
νομοθετούμε:, που τη νομιμοποιούμε:, που αναγ\Uόρίζουμe: ·με: τον πιο επίσημο 
τρόπο το συνταγματικό Οικαίωμα των πολιτών για e:λe:ύθe:ρη έκφραση και για 
ανe:μπό3ιστη 3ιά3οση ι3e:ών και απόψεων, θα ήταν παράλειψη, λέω, αν Οe:ν 
αναφερόμασταν στην αρχή και στον τρόπο με: τον οποlο το Οικό μας το κράτος 
αντιμετώπισε: τηv πρώτη παρουσία της e:λe:ύθe:ρης ρα3ιοφωνίας σε: αυτό τον τόπο. 

Θα πρέπει για λόγους αρχής να κ&νουμε μια ανα3ρομή στο Νοέμβρη του 
1987, όταν η ομ&.3α του «Ρ ΑΔΙΟ Α ΥΤΟΔΙΑΘΕΣΗ» εξέπεμψε με τα ελεύθερα 
ρα3ιοκύματά της για πρώτη φορά στην e:πέ:τe:ιο της ανακήρυξης του κατοχικού 
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ψευΒοκράτους. Εκε(νη τη μέρα πρέπει να θυμάστε ότι κινητοποιήθηκε η Μ.Μ.Α.Δ. 
και οι ένοπλοι αστυνομικο( μαζικά περικύκλωσαν το σπ(τι της εκπομπής, 
όρμησαν, συνέλαβαν τους χειριστές του ραδιοσταθμού σαν να ήταν κοινο( 
εγκληματ(ες, κατέσχαν τους πομπούς τους και έδειξαν μια συμπεριφορά, να μου 

επιτραπεί να την πω όχι μόνο β(αιη, αλλά και βάρβαρη. Στη συνέχεια ε(χαμε τις 

εκπομπές των δήμων της Λευκωσίας και της Λεμεσού, όπου δεν υπήρξε η 
αντ(στοιχη μεταχε(ριση, καμιά σόλληψη Βεν έγινε, καμιά Β(ωξη Βεν έγινε. Η 

δεύτερη συμπεριφορά ήταν σωστή. Η πρώτη ήταν και άνιση και λανθασμένη. Στη 

συνέχεια ε(χαμε τις ελεόθερες φωνές του ιιΡΑΔΙΟ ΕΠΙΣΤΡΟΦΉ», του «ΡΑΔΙΟ 

ΠΕΝΤΑΔΑΚΤΥΛΟΣ,,, του ιιSTUDIO 54,, και του ιιΡΑΔΙΟ ΚΑΡΑΒΑΣ» που 
είχαν κύρια ένα αντικατοχικό, απελευθερωτικό μήνυμα να μεταδώσουν μέσα από 

τους μικρούς τους πομπούς. Σήμερα εξακολουθεί να διώκεται το ((Ρ ΑΔΙ Ο 

ΚΑΡΑΒΑΣ» ενώπιον των κυπριακών δικαστηρίων. Όπως και στις άλλες 
περιπτώσεις, με καθυστέρηση αναμένουμε ότι και η κυβέρνηση θα δώσει εvτολή 

για την αvαστολfι της δ(ωξης αυτής, γιατί αποτελεί μιd άνιση και μια άδικη 
μεταχε(ριση. Δεν πρέπει επ(σης στην ιστορ(α της ελεόθερης ραΒιοφων(ας στον 

τόπο μας να παραλείψουμε να αναφέρουμε τη βάρβαρη περσιvή επίθεση, τηv 
επιδρομή στο οδόφραγμα του αεροδρομ(ου Λευκωσίας ενάντια στον αvτικατοχικό 

πομπό των παιδιών που διαδήλωναν για τη σύλληψη των ιερωμένων και των 

γυναικών από το κατοχικό καθεστώς του Ντενκτάς. Αυτή ήταv η ιστορία και 
αυτοt ήταν οι πρωτοπόροι που αφύπvισαν τηv κοινων(α μας, που έδωσαv το 
μήνυμα στη Βουλή ότι ήταν καιρός vα προχωρήσει στη θέσπιση νομοθεσίας για τη 
διασφάλιση και την κατοχύρωση του συνταγματικού δικαιώματος των πολιτών για 

ελεύθερη ραδιοφωνική, αλλά και τηλεοπτική έκφραση. 

Κόριε ΠρόεΒρε, σήμερα καταργε(ται το μονοπώλιο του Ρ.Ι.Κ. Από την 
ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και πιο πριν ακόμα υπήρχε το μοvοπώλιο του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Σήμερα καταργείται. Το Ραδιοφωvικό Ίδρυμα 
της Κύπρου στηv προσπάθειά του να κερδ(σει ακροαματικότητα, δε θα διατηρεί το 
μονοπώλιο, θα έχει ανταγωνισμό. Και πιστεύουμε ότι ο αvταγωνισμός αυτός θα 

λειτουργήσει ευεργετικά στη λειτουργία του ίδιου του ραδιοφωνικού ιδρύματος, 
γιατί θα πρέπει vα βελτιωθεί, vα ανοίξει τις οθόνες και τα μικρόφωνά του με έναν 
πιο δημοκρατικό τρόπο σε όλο το πολιτικό φάσμα, σε όλες τις κοιvωνικές ομάδες, 

σε όλες τις ποικιλόμορφες απόψεις που υπάρχουν και πρέπει vα υπάρχουν σε μια 
δημοκρατία. 

1 
Ετσι πέρα από την πολυφωvία, τον πλουραλισμό, τη διεύρυνση της 

δημοκρατ(ας, τον ελεύθερο διάλογο, θα έχουμε και αυτή την έμμεση αλλά 

άαφέστατη ευεργετική επίδραση πάνω στο Ρ .Ι.Κ. . 

Υπάρχουv μερικά θέματα που μας έχουν προβληματίσει. Θα μπουv οι 

επιχειρηματίες, θα μπουν τα εκδοτικά συγκροτήματα στο χώρο της ελεύθερης 
ραΒιοφων(ας. Εμε(ς αυτό με τον ανταγωνισμό που θα προκληθε( Βεν το θεωροόμε 

~ρνητικό, το θεωρούμε θετικό. Αυτό σημαίvει πολυφωνία, αυτό σημαίνει 

πλουραλισμός. Ωστόσο η άσκηση της εξουσίας σ 1 αυτό τον τομέα δεν πρέπει να 

λειτουργήσει, έτσι ώστε το πολιτικό κατεστημέvο, το οικονομικό κατεστημένο, 

όλα τα κόμματά μας με τον έvαν ή άλλο τρόπο, απλώς να βρούμε έναv άλλο 
' ' ό ' Β λ.ι, ' ό ' ' τροπο περα απ το μικροφωvο της ου • 1ς, περα απ τα εvτυπα μας, vα 

επαναλάβουμε τους εαυτούς μας, να ανακυκλώσουμε και vα αναπαραγάγουμε το 



3157 

και η πραγματική δυνατότητα, όχι μόνο η θεωρητική, στις ασθενέστερες οικονο
μικά και πολιτικά ομάδες και άτομα να εκφραστούν. Να απελευθερωθούν δηλαδή 

και να λειτουργήσουν και οι αυτόνομες εναλλακτικές μορφές έκφρασης, αυτές που 

κάποτε ονομάζονται αιρετικές, κάποτε περιθωριακές, κάποτε μικρής εμβέλειας 

που όμως πάρα πολλές φορές λένε πολλές και μεγάλες αλήθειες και που θα πρέπει 

να τους διασφαλίσουμε με πολλή, πολλή πpοσοχή και σεβασμό το δικαίωμ& τους i . 
να εκφράζονται μέσα από τα ελεύθερα ραδιοκύματα. Αλλιώς αμφιβάλλω αν θα 

μπορούμε να μιλούμε για πραγματικά ελεύθερη ραδιοφων(α. 

Το νομοθέτημα, κύpιε Πp6εδpε, που ψηφίζουμε σήμεpα είναι κατ& τη γνώμη 
μας αρκετά μελετημένο, αρκετά καλό και αρκετά φιλεύθερο που δε(χνει ευαισθη

σ(ες ακόμα και σε μερικά λεπτομερειακά θέματα, όπως εκεινο της απαγόρευσης 

της δι.αφ-fιμισης παιδικών παιχνιδιών στην οποία έχει εύστοχα αναφερθεί ο 

Πpόεδpος της Επιτpοπής Εσωτεpικών, γιατί η παιδική διαφήμιση των παιχνιδιών 

απευθύνεται σε ένα ακροατήριο που δεν έχει την κρlση να αποφασίσει για το 

διαφημιζόμενο αντικείμενο. Και πέρα απ' αυτό, πέραν του ότι μπορεί να 
παρασύρει το ακροατήριό του, χωρίς να υπάρχει η συγκρότηση που θα αντισταθεί 

στη διαφήμιση, είναι και η κοινωνική μειοvεξία που δημιουργείται, όταν το παιδί 

εκείνου που έχει λεφτά αγοράζει το παιχνίδι και το πηγαίνει στο σχολείο, ενώ το 
παιδί του οικονομικά ασθενέστερου δεν μπορεί να παρουσιάσει το ίδιο παιχνίδι 

στην αυλή του σχολείου του. Έτσι και για λόγους αρχής, αλλά και για λόγους 

κοινωνικούς και ψυχολογικούς, το νομοθέτημα μπαίνει και σε τέτοια λεπτά 

ευα(σθητα σημεία και πολύ σωστά. 

Έχουμε ωστόσο δύο -γιατί δεν πρόκειται να επαναλάβουμε όλα όσα διάβασε 

ο Πpόεδpος της Επιτpοπής-διαφωνίες τις οποίες, τόσο η Κοινοβουλευτική Ομάδα 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος όσο και εκείνη του ΑΚΕΛ πρέπει να αναφέρω, 
έχουμε πpοβάλει στο πεpιεχόμενο του νομοθετήματος το οποίο συζητούμε. Η 

πpώτη διαφωνία βασικότατης αpχής είναι όσον αφοpά την αpμ6δια αpχή που θα 
εκδίδει τις άδειες ραδιοφωνίας, αύριο και τηλεόρασης. Εμείς πιστεύουμε ότι δεν 

πρέπει να είναι το Υπουργικό Συμβούλιο, για να μη δοθεί η δυνατότητα, ώστε οι 
εκάστοτε κυβερνώντες να υπηρετούν, μέσω της άσκησης αυτής της εξουσίας, τα 

συμφέροντά τους. Και γι 1 αυτό εμείς προτείνουμε μια ανεξάρτητη αρχή. 

Λέχθηκαν κατά τις συζητήσεις οι λόγοι και τα επιχειρήματα γιατί πρέπει να είναι 

το Υπουpγικό Συμβούλιο και θα λεχθούν και σήμεpα. Τα επιχειpήματα είναι ότι: 
(<Ξέρετε, αντί μια διορισμένη επιτροπή να εκδίδει τις άδειες, ας αναλάβει άμεσα 

και επώνυμα και υπεύθυνα το Υπουργικό Συμβούλιο την ευθύνη των πράξεών του 

αντί μέσα από πειθήνια διορισμένη επιτροπή». Αν ήταν έτσι και αν αυτή θα ήταν 
η πpόταση η δική μας, σίγουpα θα συμφωνούσαμε και εμείς με το 1'πουpγικ6 

Συμβούλιο, Όμως δεν είναι έτσι τα πράγματα. Όταν εισηγούμαστε μια 

επιτpοπή η οποία ναι μεν θα διοpίζεται από το Υπουpγικό Συμβούλιο, αλλά τα 

μέλη της δε θα επιλέγονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, τότε ναι, μπορούμε να 
μιλούμε για μια κατά τεκμ-fιριο ανεξάρτητη επιτροπή. Γιατί, όταν λέμε εκπρό
σωπο της Ένωσης Συντακτών που θα τον ορίζει η Ένωση Συντακτών, 

εκπpόσωπο της Ένωσης Δήμων που θα τον οpίζει η Ένωση Δήμων και ούτω 

καθεξής, σίγουpα δε μιλ&με για μια επιτpοπή που θα είναι φεpέφωνο εκείνου που 

τη διόρισε, αλλά για μια επιτροπή με οντότητα και με δική της ραχοκοκκαλιά, 
άρα και με δική της αυτοτέλεια, αυτονομία και δικαίωμα και έκφραση γvώμης. 

Ακόμα πρέπει να πούμε ότι τα υπουργικά συμβούλια της Κυπριακής 
Δημοκpατίας όλα μηδενός εξαιpουμένου μέχpι σήμεpα δε μας έπεισαν για την 
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αντικειμενικότητα και την αμεροληψία τους σε πολλοί θέματα, Ι8ιαίτερα όμως 
στον τομέα των ρα8ιοτηλεοπτιχών μέσων έχουμε κλασικό παρά8ειγμα το Ρα8ιο
φωνικό 'Ι8ρυμα Κόπρου το οποίο από ανεξοίρτητο οργανισμό όλες οι κυβερνήσεις 
της Κυπριακής Δημοκρατίας το είχαν και το έχουν μετατρέψει σε ένα φερέφωνο 
των εκάστοτε κυβερνώντων. 1 Αρα η προ'ίστορια των Υπουργικών Σuμβοuλlων 8ε 
μας πειθει να τους 8ώσουμε και αυτή την εξουσία. Και ακόμα είναι και ένα θέμα 
αρχής. 08εύουμε σε μια εποχή της αποκέντρωσης των εξουσιών. Και απο
κέντρωση σημα(νει σε ανεξάρτητα σώματα να 8(νοuμε κάποιες αποφασιστικές και 
όχι 8ιακοσμητικές εξουσίες, γιατί μια συμβουλευτική επιτροπή όσο καλή και αν 
ε(ναι και ως συμβουλευτική ε(ναι καλή αυτή που προβλέπεται από το νομοσχέ8ιο, 
8εν έχει καμιά αποφασιστική σημασ(α και έχει έναν περιορισμένο ρόλο να 
8ια8ραματίσει. Έτσι εμείς έχουμε καταθέσει τηv τροπολογία μας με την 
εισήγηση για την εγκαθί8ρυση ανεξοίρτητης επιτροπής. 

Το 8εότερο σημείο στο οποίο 8ιαφωνοόμε είναι το ότι η πλειοψηφία της 
Επιτροπής, με τη 8ιαφωνία του Σοσιαλιστικοό Κόμματος και του ΑΚΕΛ, λέγει 

ότι θα μποροόν οι ελεόθεροι 8ήμοι να παίρνουν μια &8εια για όλους μαζί σε κάθε 

επαρχ(α. Και το επιχε(ρημα ποιο ε(ναι; 'Οτι οι 8ημοτικο( άρχοντες ε(ναι πολιτικά 

πρόσωπα, 8ε θα 8ιαχειρίζονται 8ικοί τους λεφτοί, αλλοί 8ημόσιο χρήμα και ότι γι' 
αυτούς τους λόγους τα πολιτικά αυτά πρόσωπα που ε(ναι και εκλεγμένα 8εν 

πρέπει να λειτουργοόν ρα8ιοσταθμοός. Αυτό θα ήταν σωστό και θα είχε μια 

συνέπεια, αν εκείνοι που το πρόβαλαν ως επιχείρημα έλεγαν ότι 8ιαφωνοόν 
εντελώς και απορρίπτουν την ί8ρυση ρα8ιοσταθμών από τους 8ήμους. Όμως 8εν 
την απορρίπτουν, την απο8έχονται. Απλώς την περιορLζουν και στενεύουν τα 

περιθώρια σε 8ήμους να αποκτήσουν μεμονωμένα ο καθένας ένα ρα8ιοσταθμό. Και 

ε8ώ 8ε μιλοίμε για ανεξέλεγκτη παραχώρηση οί8ειας, γιατί και σ' αυτές τις 
περιπτώσεις, αν οι 8ήμοι 8εν πληρούν τις προϋποθέσεις, αν τιθεται σε κίν8υνο το 
8ημόσιο χρήμα, τότε μπορεί να μη 8οθεί οί8εια, μπορεί να ιiην ανανεωθεί η οί8εια, 
μπορεί να ανασταλε! και να σταματήσει η ισχύς της ά8ειας ανά πάσα στιγμή. 

Αυτή είναι η 8εότερη τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει, κόριε Πρόε8ρε. 

Έχουμε ένα θεσμό καινούργιο και αναμένουμε ότι εκε!νοι οι οπο!οι θα 

λειτουργήσουν πια με βάση το 8ημοκρατικό πλα!σιο του Συντάγματός μας και τη 
συγκεκριμένη φιλελεόθερη νομοθεσία, πλην του σημείου του σημαντικοό της 
ανεξοίρτητης αρχής για το οποίο ισχυρή είναι η 8ιαφωνία μας, έχουμε την ~οίJtοψη 
ότι θα πρέπει να λειτουργήσουν υπεύθυνα, αντικειμενικά, να λειτουργήσουν 

πλουραλιστικοί, όχι μόνο γιατί θα έχουμε πολλοός ρα8ιοσταθμοός, αλλ& γιατί και 
ο νόμος επιβάλλει ότι στα πλαίσια ενός σταθμοό θα πρέπει να υποίρξει 
πολυφωνία. Θα υπάρξει και η έκ8οση κανονισμών για τις τεχνικές και άλλες 
λεπτομέρειες στην εφαρμογή αυτοό του νόμου. Οι κανονισμοί θα τόχουν της 

έγκρισης, της μελέτης και της επεξεργασίας της Βουλής μας, άρα 8εν ανησυχοόμε 

ι8ιαίτερα, γιατί πιστεύουμε ότι η Βουλή θα τους 8ει και πάλι αρκετά υπεύθυνα. 

Εμείς ως Σοσιαλιστικό Κόμμα πιστέψαμε και 8ουλέψαμε σε συνεργασία με 

όλες τις πλευρές της Βουλής καλόπιστα και με κατανόηση, για να γεννηθεί 

σήμερα και να προσφέρει η Βουλή μας αυτό το νέο, θαυμάσιο πιστεύουμε, θεσμό 
στην κοινωνία μας. Δεν είχαμε προηγοόμενη πείρα, οίρα είναι εν8εχόμενο να 

παρουσιαστούν α8υναμίες, παραλείψεις και λάθη. Είμαστε όλοι, πιστεύω, σε 

ετοιμότητα να κρίνουμε και να παρέμβουμε ως Νομοθετική Εξουσία, για να 

καλύψουμε τις α8υναμ(ες που τυχόν θα παρουσιαστούν. Ε!ναι με αυτές τις σκέψεις 

πο~ χαιρετίζουμε αυτό το σημαντικό νομοθέτημα σαν μια προσφοροί και μια τομή 
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στην κοινωνία μας, μια κοινωνία που μέσα από τα πολλά προβλήματά της δεν 

μπορε! να προχωρήσει παρακάτω παρά μόνο καλλιεργώντας και διευρύνοντας τους 

δημοκρατικούς θεσμούς και αναπτύσσοντας την πολυφωνία και το διάλογο, όπως 

επιχειροόμε σήμερα να κάνουμε με τη θέσπιση της νομοθεσίας για την ελεόθερη 
ραδιοφωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Ο νόμος τον οποίο πρόκειται να ψηφίσουμε σε λίγο αποτελεί ένα σοβαρό 
βήμα προς την πορεία εμπέδωσης της πολυφωνίας στην Κόπρο, γιατί μ' αυτό τον 
τρόπο αποτελεί επέκταση και εν!σχυση των δημοκρατικών θεσμών του τόπου μας. 

Για το ΑΚΕΛ αυτή η νομοθεσία δίνει τη δυνατότητα στους Κυπρίους να 
γ!vοuν και πομποί αλλd και δέκτες των απόψεων που θα εκφράζονται από τα 
μέσα ενημέρωσης από την ιδιωτική ραδιοφωνία. Να γίνουν δέκτες, επανα

λαμβάνω, και πομποί των ποικίλων απόψεων που θα εκφράζονται απ 1 αυτό το 
σύστημα της ελεύθερης ραδιοφωνίας. Και είναι αυτό κάτι που εμπεδώνει τη 
δημοκρατία στον τόπο και την πολυφωνία, πράγμα που είναι πολό χρήσιμο για 
την ανάπτυξη της δημοκρατίας στον τόπο. Με αυτό τον τρόπο, κ. Πρόεδρε, 

ενισχύεται η ανάπτυξη του τόπου γενικότερα, τόσο πολιτικά όσο οικονομικά, 

κοινωνικά και πολιτιστικά. Και ακριβώς στο σημείο αυτό βρίσκεται η ουσία του 
νόμου που ψηφίζουμε. Ότι δηλαδή συμβάλλει αυτός ο νόμος στη δημιουργία των 
κατάλληλων συνθηκών, για ν 1 αναπτυχθεί, στον ανώτατο δυνατό βαθμό, ή στο 

βαθμό που είναι δυνατό, η αναγκαία δημοκρατική πολυφωνία και η ελεύθερη 

έκφραση απόψεων. 

Πρόσθετα θα αποτελεί, κατά τη γνώμη μας, αυτή η νομοθεσία περί Ιδιωτικής 

Ραδιοφωνίας, και ενίσχυση του βήματος για την προβολή των θέσεων των 
διάφορων πλευρών πάνω στο κυπριακό πρόβλημα. Και θα 'θελα με την ευκαιρία 
αυτή να αναφέρω ότι η ελεόθερη ραδιοφωνία μπορεί να αποτελέσει και σοβαρό 
βήμα για την προβολή των θέσεων όλων των πλευρών με σκοπό την επανα
προσέγγιση και την αποκατάσταση κλίματος εμπιστοσόνης μεταξύ Ελληνο
κυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Και σ' αυτό το σημείο ήθελα να υπογραμμίσω, κ. 
Πρόεδρε, ότι θα ήταν φρόνιμο και ωφέλιμο να προσεχθεί, ώστε η εκπομπές αυτές, 

ενώ θα είναι ελεύθερες, να προάγουν τους σκοπούς για τους οποίους αγωνιζό
μαστε, για την επανένωση της πατρίδας μας και για τη σωστή λόση του 

κυπριακού προβλήματος. 

Ο σημερινός νόμος αποτελεί ένα συγκερασμό των απόψεων όλων των 
κομμάτων της Βουλής και θα έλεγα ότι αξίζει πρ&γματι έπαινος, τόσο στην 
αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή όσο και στην υπεπιτροπή η οποία επεξεργά
στηκε αυτό το νόμο, ο οποίος πράγματι αποτελεί ένα συγκερασμό απόψεων και 
αποτελεί ένα σοβαρό βήμα για την εισαγωγή στον τόπο ενός νέου θεσμοό, του 
θεσμοό της ελεόθερης ραδιοφωνίας. 

Φυσικά, όπως σε κάθε νόμο, έτσι και σ 
1 
αυτό το Νόμο πιθανό να αποδειχθεί 

ότι υπάρχουν κενά. Και υπάρχουν κενά. Όμως, όπως κάθε νόμος επιδέχεται 
τροποποιήσεις και βελτιώνεται στην πορεία του με βάση τα ίδια τα γεγονότα και 
την πείρα, έτσι και αυτός ο Νόμος μπορεί να βελτιωθεί στην κατάλληλη στιγμή. 
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Και θα υπογράμμιζα κι εγώ με τη σειρά μου ότι η ελεόθερη ραδιοφωνlα πρέπει ν' 

αποτελέσει και ένα κ!νητρο για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, τόσο για να 
βελτιώσει τις εκπομπές του -προς το καλό του λαού και του τόπου-όσο και για να 
προβάλει καλότερα τις θέσεις όλων των πλευρών πάνω στο κυπριακό πρόβλημα 

και γενικότερα πάνω στα προβλήματα που αντιμετωπlζουμε ως λαός και ως 

τόπος. 

Πρέπει όμως να υπογραμμlσουμε ότι θα ήταν καλύτερα αν το Συμβοόλιο 

Έκδοσης και Επiβλεψης των Αδειών αποτελεlτο από μια ανεξάρτητη επιτροπή, 

όπως έχουν εισηγηθεl τα δυο κόμματα ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ, αντl από το lδιο το 
Υπουργικό Συμβοόλιο. Και υπογραμμlζω και εγώ με τη σειρά μου ότι αυτή η 
πρόταση, όπως οι άδειες εκδ(δονται από μια ανεξάρτητη επιτροπή, αποτελεί στην 

ουσ(α μια αποκέντρωση; βοηθά στην αποκέντρωση του όλου συστήματος διακυ

βέρνησης του τόπου. Ε!ναι ένας θεσμός, τέλος πάντων, τον οποίο πρέπει να 
προωθούμε, για τα γενικότερα προβλήματα του λαού και του τόπου. 

Θα 'θελα επlσης να υπογραμμ(σω ότι δεν έχω αντιληφθεl για ποιο λόγο 
δίνουμε άδεια στους ιδιώτες να κάμνουν ρα8ιοσταθμοός, να κάμνουν ελεύθερη 

ραδιοφωνία, δε δlvouμe: όμως άδεια σε δήμους χωριστά στον καθένα. Γιατί αυτό; 
Γιατ( θα σπαταλούν τα χρήματα του δημοσ(ου; Μα αν ένας δήμος σπαταλήσει τα 
χρήματα που του δiνει ο λαός της δοσμένης κοινότητας, της δοσμένης πόλης, τότε 

οι πολ(τες, οι δημότες αυτού του δήμου δεν πρέπει να ξαναψηφίσουν το tδιο 

δημοτικό συμβοόλιο. 'Άλλωστε, αυτό αν θα το κάμει ένας δήμος μεμονωμένος, 
γιατl να μην το κάμουν τρείς δήμοι συνενωμένοι; Κατά συνέπεια, δεν υπάρχει 
λόγος, δε βλέπουμε λογική γιατ( πρέπει να αποκλειστεl ένας δήμος από του να 

έχει τη δυνατότητα νά κάνει ελεύθερο ιδιωτικό ραδιοσταθμό. Μπορεί να είναι 

θεωρητικό αυτό, μπορε( να μην έχει κανένας μικρός δήμος τη δυνατότητα να κάμει 
μόνος του ελεόθερη ραδιοφων(α. Αλλά εμε(ς πρέπει να δε(ξουμε ως Βουλή ότι 

εκτιμούμε ισότιμα όλους τους πολίτες και όλους τους δήμους και όλους τους 

φορε(ς της κυπριακής κοινωνίας, χωρίς vα αποκλείουμε κανένα από του να 

εξασφαλlσει αυτό το δικα(ωμα να κάμει ελεόθερο ραδιοσταθμό. Εμε(ς, λοιπόν, θα 

ζητήσουμε όπως ψηφιστεί το δικαlωμα σε κάθε δήμο να κάμει ελεόθερη 
ραδιοφων(α. 

Ψηφlζοντας αυτό το νομοθέτημα, κ. Πρόεδρε, θέλουμε να υπογραμμlσουμε 

ότι αυτό δεν πρέπει να αποβεl προς όφελος των μονοπωλlων, δηλαδή του μεγάλου 

κεφαλαίου ή τωv λεφτάδων, αv θέλετε, όπως συνηθίζουμε να λέμε, αλλά να 

αποτελέσει όφελος και να χρησιμοποιηθεί από τους Κυπρίους γενικά, για να 
εξυπηρετηθε( η υπόθεση του λαού μας, για να εξυπηρετηθούν οι πολιτιστιΚές, 

οικονομικές και άλλες ανάγκες του λαοό γενικότερα, για να αναβαθμιστεί ο 

διάλογος ανάμεσα στους Κυπρίους σε όλη την έκταση. Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλiας του κ. Πουμπουρή ο Πρόεδρος της Βουλής 

αποχωρεί από την αίθουσα και τη θέση του καταλαμβάνει ο κ. Γ. Λαδάς). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ακολουθεί ο κ. Φάντης. Διότι υπάρχει κατάλογος ομιλητών εδώ, τους 
οποlους πήρε ο κ. Πρόεδρος της Βουλής, και μόλις εξαντληθοόν θα πάρετε το 
λόγο κ. Μαρκiδη. Θα σας προσθέσω στον κατάλογο. Εσε(ς ε(σθε γραμμένος, κ. 

Ευσταθlου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πώς εγράφησαν, κ. Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ζήτησαν το λόγο και σημειώθηκαν, χ. ΜαρκLδη, από τον Πρόεδρο της 

Βουλής. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Στην αρχή θέλω να τονίσω τη συμφωνία μου με όλους τους προηγούμενους 

ομιλητές, οι οποίοι εξήραν τη μεγάλη σημασία του νομοσχεδίου που πρόκειται να 
ψηφίσουμε σήμερα σε νόμο. Πράγματι η θέσπιση αυτού του νομοσχεδίου αποτελεί 
ένα σημαντικό βήμα, το οποίο ανταποκρίνεται στις σημερινές συνθήκες και τις 

σημερινές απαιτήσεις κάθε ευνομούμενης και πολιτισμένης χώρας. 

Η θέσπιση αυτού του νομοσχεδίου που συζητούμε ανταποκρίνεται και 

κατοχυρώνει τα συνταγματικά δικαιώματα του πολίτη, όπως αυτά καταχω

ρούνται στο άρθρο 19 του Συντάγματος, σύμφωνα με το οποlο ο κάθε πολίτης 
έχει το δικαίωμα της ελευθερίας του λόγου και της καθ' οιονδήποτε τρόπο 

εκφράσεως, όπως και το δικαίωμα της λήψης και μετάδοσης πληροφοριών και 

ιδεών, πράγμα που σημαινει ότι κατοχυρώνει και συνταγματικά την πολυφωνία. 

'·Οπως αναφέρεται και στην Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επι

τροπής, η Ομάδα του Α.ΔΗ .. ΣΟ.Κ. -οι Βουλευτές του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ.- θα ψηφί
σουμε αυτό το νομοσχέδιο, με τη διαβεβαίωση ότι θα παρακολουθήσουμε, κατά 

τον καλύτερο τρόπο, την εφαρμογή του και αν και όταν διαπιστωθούν οποια

δήποτε κενά, ασφαλώς η Βουλή αυτή θα είναι έτοιμη να ψηφίσει συμπληρω

ματικούς τροποποιητικούς νόμους που να αποβλέπουν στην κάλυψη αυτών των 

κενών. 

Ορισμένα σημεία αυτού του νομοσχεδίου που ήθελα να υπογραμμίσω ιδιαί

τερα είναι πρώτο, η διαφάνεια όσον αφορά τις αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου. Το Υπουργικό Συμβοόλιο το οποίο θα είναι η αρμόδια αρχή σόμφωνα 
με το νόμο για την έκδοση και παραχώρηση άδειας ή την ανάκληση οποιασδήποτε 

άδειας, πρέπει να δίνει αιτιολογημένη απάντηση, να αιτιολογεί την απόφασή του 

κατά τρόπο αδιάβλητο, και αυτός ο τρόπος, αυτή η απόφαση της αρμόδιας αρχής 

πρέπει να είναι δημόσια γνωστή, ώστε να υπόκειται σε κριτική. Αυτό σημαίνει 
ουσιαστικά διαφάνεια. 

Το δεύτερο που πρέπει να τονίσουμε είναι ότι ο νόμος αυτός κατοχυρώνει την 
πολυφωνία και τα νομικά πρόσωπα ή οι ιδιώτες ή οποιαδήποτε αρχή που θα 

εξασφαλίσουν σχετική άδεια για λειτουργία ραδιοσταθμού πρέπει, ένας από τους 

όρους στους οποίους πρέπει να ανταποκρίνονται και πρέπει να συμμορφώνονται, 

πρέπει να είναι η πολυφωνία στο δικό τους το ραδιοσταθμό. Δηλαδή δεν πρέπει 
να λειτουργήσουν ραδιοσταθμοί οι οποίοι θα προβάλλουν μια και μόνο γραμμή, 

μια και μόνο θέση. Αν πρόκειται να διευρύνουμε τα δημοκρατικά. δικαιώματα του 

πολίτη, αν πρόκειται πράγματι να δώσουμε την ευκαιρία στον πολίτη να παίρνει 

πληροφορίες και να έχει ελευθερία γνώμης κατά τη λήψη πληροφοριών, πρέπει οι 
ραδιοσταθμοί στους οποίους θα δοθεί άδεια για λειτουρ.yία, να είναι ραδιοσταθμοί 

που θα υιοθετούν την αρχή της πολυφωνίας. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει λεχθεί από το βήμα ότι θα ήταν προτιμότερο η αρμόδια 
αρχή να είναι μια ανεξάρτητη επιτροπή, αντί το Υπουργικό Συμβοόλιο. Η δική 

μας η Ομάδα, έχοντας υπόψη και την αναφορά που γίνεται στην ίδια την Έκθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, ότι έχει δηλαδή αποδειχθεί θετική η εμπειρία 

από διάφορες άλλες ευρωπα·ίκές. χώρες, στις οποίες αρμόδια αρχή για την έκδοση 
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αδειών ε(ναι το Υποuργιχό Συμβούλιο, τάσσεται υπέρ της άποψης του νομο

σχεδίου, δηλαδή ότι η αρμόδια αρχή πρέπει να είναι το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Ιδια(τερα λαμβάνοντας υπόψη ότι στο νομσχέδιο περιλαμβάνεται πρόνοια για την 

εγκαθίδρυση συμβουλευτικής επιτροπής, η οποία θα έχει λόγο και θα δίνει τη δική 
της γνώμη συμβουλευτικά στο Υπουργικό Συμβούλιο για την έκδοση της άδειας σε 

οποιοδήποτε: αtτητή για ραδιοσταθμό, και λαμβάνοντας επ(σης υπόψη τη σύνθεση 

της συμβουλευτικής επιτροπής, πιστεύουμε ότι αποτελεί ένα σωστό συγκερασμό 

το ότι η αρμόδια αρχή θα είναι μεν το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά ταυτόχρονα 
αυτή η αρμόδια αρχή θα έχει να κάμει με, και να συμβουλεύεται τη συμβου

λευτική επιτροπή, η οπο(α -επαναλαμβάνω- με τη σύνθεση και τις αρμοδιότητες 
που της παραχωρούνται από το νόμο, μπορεί να επηρεάσει την απόφαση της 
αρμόδιας αρχής, δηλαδή του Υπουργικού Συμβουλίου. Γι' αυτό είμαστε υπέρ της 
άποψης ότι η αρμόδια αρχή πρέπει να είναι το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Όσον αφορά το δεύτερο σημείο που ηγέρθη, για το αν θα πρέπει να έχει 

κάθε χωριστός δήμος δικαlωμα να αποκτήσει άδεια για εγκαθlδρυση και λειτουρ
γlα ραδιοσταθμού, χωρίς να έχουμε οποιαδήποτε ένσταση από άποψη αρχής, η 

άποψή μας είναι ότι, όπως προνοε:(ται στο νόμο τελικά και υΠοστηρlζεται από την 
πλειοψηφία των Μελών της Βουλής, δηλαδή των διάφορων πλευρών της Βουλής, η 
παραχώρηση μιας κοινής άδειας σε σύμπλεγμα δήμων, στους δήμους κάθε 
επαρχlας και στους προσφυγοποιημέvους δήμους κάθε: επαρχ(ας, νομlζουμε: ότι 

ε:ξυπηρετεl καλύτερα τα συμφέροντα των δημοτών, διότι στηv αvτtθετη περί
πτωση η χρεωκοπία των χωριστών ραδιοσταθμώv από κάθε: δήμο μπορεl να 

προβλεφθεί ως εντελώς σίγουρη σ' αυτή την περίπτωση, όπως έδειξε και η 

εμπειρία στην Ελλάδα, όπου χρεωκόπησαν πάρα πολλοί σταθμοί. Οι δήμοι που θα 

λειτουργήσουν τους δικούς τους χωριστούς σταθμούς, όπως γlvε:ται εισήγηση από 

ορισμένες πλευρές, θα βρεθούν μπροστά στο δlλημμα ή να κλείσουν το ραδιο
σταθμό -εφόσον δε: θα μπορεί να συντηρεlται αυτός ο ραδιοσταθμός- ή κατ' 

ανάγκη θα καταφύγουν στη διεκδίκηση κυβερνητικής χορηγίας, πράγμα το οποίο 

σημαίνει να επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισμός με: έξοδα, τα οπο!α δεν είναι 

απολύτως αναγκαία, εφόσον αυτό το αlτημα των δήμων, δηλαδή να ακούεται η 
φωνή τους, να μεταδίδονται τα προγράμματα που θέλουν οι δήμοι, μπορεί να 

εξασφαλιστεί με συμφωνία μεταξύ των ίδιων των δήμων που θα εξασφαλίσουν την 

άδεια λειτουργlας των ραδιοσταθμών. 

Με αυτές τις πρόνοιες, με: αυτές τις θέσεις τις οποίες έχουμε: αναπτύξει, η 

Ομάδα του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. θα ψηφίσει το νομοσχέδιο, όπως τελικά έχει διαμορ

φωθεί, όπως τελικά έχει γίνει από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Και 
στα σημεlα τα οποlα έχουν εγκριθεί ομόφωνα από όλες τις πλευρές της Βουλής, 

και στα σημεία που κατά πλε:ιοψηφlα υποστηρίζονται από τις περισσότερες 

πλευρές της Βουλής. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε:. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλ(ας του κ. Φάντη, ο Πρόεδρος της Βουλής 
κ. Λυσσαρίδης επιστρέφει στην αlθουσα, ανέρχεται και καταλαμβάνει την έδρα 
του, ενώ ο προεδρεύων της Βουλής κ. Λαδάς κατέρχεται στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε: κύριε Πρόεδρε:, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 
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Σίγουρα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο -που .αποτελεί συγκερασμό των 

προτάσεων νόμου, τόσο του Δημοκρατικού Κόμματος όσο και του Δημοκρατικού 
Συναγερμού στο αρχικό στάδιο, της ΕΔΕΚ στη συνέχεια, καθώς και του πολύ 

μεταγενέστερου, πρέπει να το ομολογήσουμε, κυβερνητικού νομοσχεδίου και 
κατατεθέντος κατόπιν πολλών πιέσεων, από κοινοβουλευτικής και εξωκοινο

βουλευτικής πλευράς- συνιστά ένα από τα σοβαρότερα, αν όχι το σοβαρότερο 

νομοσχέδιο της Συνόδου που διανύουμε, στο οποίο καλείται η Βουλή να πάρει 

θέση και να το επιψηφίσει. 

Και τούτο γιατ( απλούστατα πιστεύουμε πως με την επιψήφιση του 

νομοσχεδίου, διανοίγονται ευρύτατες προοπτικές ελεύθερης διακίνησης ιδεών, που 

αναβαθμίζονται σ' όλο τους το βάθος και το εύρος και σ 1 όλα τους τα επ(πεδα. 

Εξάλλου όπως χαρακτηριστικά τονίζαμε στην αιτιολογική Έκθεση της 

πρότασης νόμου που καταθέσαμε πρώτοι ως Δημοκρατικό Κόμμα στις 7 του 
Νιόβρη του 1988 -πρόταση που επακολούθησε μια σειρά από διαβήματα, που με 
τους Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος συνάδελφοi.Jς Χρυσοστόμου και 
Χαραλαμπ(δη εγείραμε κοινοβουλευτικά και εξωκοινοβουλευτικά- οι αρχές και τα 

ιδανικά της ελευθερίας, της δημοκρατ(ας, της ειρήνης, της φιλίας ανάμεσα στους 

λαούς αλλά και της ίδιας της εθνικής ανεξαρτησίας και αυτογνωσίαζ προάγονται, 
τονίζαμε στην Έκθεσή μας, και ανελίσσονται, με τα καθεχρονικά αναπτυσσόμενα 
και πολλαπλασιαζόμενα σύγχρονα μέσα μαζικής επικοινωνίας. 

Προσθέταμε πως η ελεύθερη ραδιοφωνlα και τηλεόραση συνιστούν θεσμό που 

σταθερά και ραγδαία αναπτύσσεται σ 1 όλες τις προοδευμένες χώρες. Η ανάπτυξη 

του ελεύθερου και πλουραλιστικού τόνου επικοινωνίας μέσω των κατ 1 εξοχήν 

οπτικοακουστικών μέσων μαζικής επικοινωνίας, όπως είναι η ραδιοφωνία και η 

τηλεόραση, συνιστούν όχι απλές ενδείξεις αλλά και ουσιαστικές αποδείξεις 
δημοκρατικής λειτουργίας καθώς και προUποθέσεις θεσμικής δημοκρατικής στ&σης 
ζωής σ' ένα τόπο. 

Συνιστά πανταπόδεικτο πολιτικό αξίωμα, τονίζαμε, πως όσο ελεύθερο και 

δημοκρατικό είναι ένα πολίτευμα, τόσο και πιο ανεπηρέαστος και πιο αντι

κειμενικός λειτουργεί ο τρόπος και ο ρυθμός παροχής των προϋποθέσεων 

πληροφόρησης σ' ένα τόπο. 

Και καταλήγαμε πως οι ελεύθερες ραδιοτηλεοπτικές εκπομπές -που με βάση 

τόσο την αντικειμενικότητα, την πληρότητα και επικαιρότητα της πληροφόρησης, 
όσο και την πολυφωνία, την καλή ποιότητα των εκπομπών, την καλλιέργεια και 
την ποιοτική αναβ&θμιση της Ελληνικής γλώσσας και τη διαφόλαξη, προαγωγή 
και διάδοση του πολιτισμοU του τόπου- δε συνιστούν μόνο απλές φωνές προάσπι

σης της δημοκρατίας στον τόπο, αλλά και φορείς μιας ουσιαστικής πνευματικής, 
επιστημονικής και πολιτιστικής αναγέννησης της ημικατεχόμενης κι έντονα 
χειμαζόμενης, στον πολιτιστικό τομέα ιδιαίτερα, ιδιαίτερης πατρίδας μας. 

Έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, τα προσδοκώμενα κέρδη σίγουρα είναι πολλαπλά 
και σύνθετα από την καθιέρωση της ελεύθερης ραδιοφωνίας. Η άμιλλα και ο 
συναγωνισμός θα οδηγήσει πρώτιστα, ιίφευκτα στη .pιζική αναβ&θμιση των 
προγραμμάτων του ΡΙΚ, έτσι που από πλευράς εμβέλειας και ποιοτικής 
λειτουργίας να διακινηθούν σε ανώτερα επίπεδα. 

Υπάρχουν οι προοπτικές αυτές. Υπάρχουν δεδομένου πως θα ληφθούν μια 
σειρά από μέτρα από πλευράς Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κόπρου και αυτό κατόπιν 
του συναγωνισμού που. άφευκτα επαναλαμβάνω θα υπάρξει με τη μεταστέγαση 
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των υπαλλήλων από τα 8ωμάτια στα οπο(α έχουν ενταχθεί 8ύο και τρεις και 
πέντε καμιά φορά υπαλλήλοι, σε αξιοπρεπέστερα 8ωμάτια και χώρους στέγασης 

για να μπορέσουν να λειτουργήσουν σωστά και άνετα με όλες τις αvαγχα(ες 

προϋποθέσεις, με τη βιβλιοθήκη και τα άλλα παρεμφερή μέσα τα οποία θα τους 
έχουμε 8ώσει. 

Με την αξιοποίηση και τη μεταλλαγή των τεχνικών μέσων, έτσι που η 

εμβέλεια του ρα8ιοφωvιχού σταθμοό μας να χαταστε( ιχανοποι ητιχή και με όλα 

τα άλλα συναφή και τα συμπαρομαpτούντα, τα οποία αυτή τη στιγμή το 
ΡαΒιοφωνικό 'ΙΒρυμα Κόπρου έχει ανιfγκη μεταλειτουργ(ας και μετασχημα
τισμοό. 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε, ένα θέμα που μας απασχόλησε επισταμένα είναι το 
θέμα της αρμόΒιας αρχής που θα εκ8(8ει τις ιfΒειες της ελεόθερης ραΒιοφων(ας. 
1 Εχουμε, σαν Δημοκρατικό Κ6μμα, έντονα προβληματιστεl, και με τρόπο σοβαρό 
μάλιστα, πάνω στο νευραλγικό τοότο θέμα επικεντρώνοντας τον προβληματισμό 

μας, κατά πόσο θάπρεπε η εκ8ί8ουσα τις ά8ειες αρχή να αποτελείται από ει8ική 
επιτροπή, όπως Βιαλαμβανόταν στην πρόταση νόμου της ΕΔΕΚ ή απευθε(ας από 
το Υπουργικό Συμβοόλιο, όπως Βιαλαμβανόταν στις προτιfσεις νόμου του Δημο

κρατικοό Κόμματος και του Δημοκρατικοό Συναγερμοό. 
1

Τστερα, επαναλαμβάνω, από έντονο προβληματισμό, γιατ! ομολογουμένως 
και η πρόταση της ΕΔΕΚ μας απασχόλησε έντονα -γιατί ε(χε τη λογική της 

υποθεμελ(ωση, την υποΒομή και σοβαρή επιχειρηματολογ(α- καταλήξαμε σε 

κάποιο στά8ιο στο συμπέρασμα ότι έπρεπε να 8ώσουμε την ευκαιρ(α στο 
Τπουργικό Συμβοόλιο να χειριστεί το θέμα, πιστεόοντας πως θα ακολουθηθεl 
αντικειμενική και ιfψογη'ΒιαΒικασ(α στην αντ(κριση του όλου θέματος. 

Και τοότο, πέρα και παράλληλα από το γεγονός πως 8ε θα θέλαμε να 
Βώσουμε την εντόπωση πως προβα(νουμε σ' ένα ακόμη εγχε(ρημα αποψίλωσης ή 
και συρρ(κνωσης των εξουσιών της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Πρόσθετα η απόφαση για την lκΒοση ή την ανιfκληση της ιfΒειας ε(ναι πριfξη, 
πιστεόαμε και πιστεόουμε τουλάχιστον ορισμένοι, ουσιαστικά πολιτική, που 

πρέπει να λαμβάνεται από ένα κατ / εξοχήν πολιτικό Σώμα, όπως είναι το 

Υπουργικό Συμβοόλιο, που θα πρέπει να αναλαμβιfνει την ευθόνη από τη θετική ή 

αρνητική απόληξη σε κιfθε μια ξεχωριστή περίπτωση. 
1 Ομω,ς, έντιμε κόριε Πρόε8ρε, θα πρέπει να πω πως υπάρχουν, επανα

λαμβάνω για πολλοστή φορά, πολλές θετικές εισηγήσεις και θέσεις στην πρόταση 
της ΕΔΕΚ για το Βιορισμό ανεξιfρτητης επιτροπής. Έτσι πιστεόω πως το Σώμα , 
μπορε( να αποφασίσει ελεύθερα, ανεπηρέαστα, πάνω στο πρόβλημα αυτό, χωρ(ς 
καμιιf οποιαΒήποτε προειλημμένη απόφαση από πλευριfς τουλιfχιστον Βικής μας. 
Γιατ( με την προUπόθεση πως το Σώμα το οπο(ο θα Βημιουργηθε( θα αποτελε(ται 
από ανεξάρτητους, ανεπίληπτους και α8έκαστους, αλλά και καθορισμένα σώματα, 

εξει8ικευμένα σώματα και όχι πρόσωπα τα οποία επι8έχονται τον επηρεασμό της 
Εκτελεστικής Εξουσ(ας, τότε σ(γουρα μπορε( και η πλευριf αυτή να λειτουργήσει 

κατά τρόπο θετικό. 

Π αραταότα όμως και ανεξάρτητα από οποια8ήποτε απόληξη του Νομοθε

τικοό Σώματος, θα πρέπει να τον(σουμε και να καταστήσουμε απόλυτα σαφές 

πως το Νομοθετικό Σώμα θα παρακολουθε( με πολλή προσοχή την πορε(α της 
όλης ΒιαΒικασ(ας, χωρ(ς να Βιστιfσει ακαρια(α να προβε( στις αναγκα(ες Βιορθω

τικές μεταβολές, αν αντιληφθε( πως η Βρομολογηθε(σα από τη Βουλή πορε(α, για 

την έκ8οση συγκεκριμένα των α8ειών από μέρους του Τπουργικού Συμβουλίου, σε 

κάποιο στά8ιο, σε οποια8ήποτε πορεία της, χωλαlνει. 
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Ό,τι. προσδοκούμε από την ελεύθερη ραδι.οφωνlα, και το έχουμε πει 

επανειλημμένα, είναι το μεγάλο και ευρό πρόβλημα της αναβάθμισης, της 

αναδιάταξης και ανασύνταξης των πτυχών που σχετ(ζονται πρώτιστα με το 

εθνικό μας θέμα. Η ελεύθερη ραδιοφωνία, συγκεκριμένα, μπορε( να δι.αδραματlσει. 

νευραλγικό και σημαίνοντα ρόλο στην αντικειμενική πληροφόρηση του λαοό πάνω 
στο κατ' εξοχήν θέμα που τον αφορά και που τον προβληματίζει. 

Θέλουμε, με άλλα λόγια, να πιστεύουμε πως η ελεόθερη ρα8ιοφωνία θα 

αφιερώσει. σημαντικό μέρος των προγραμμάτων της για την αντικειμενική λαϊκή 
8ιαφώτιση, τον αντικειμενικό προβληματισμό και την άμεση ή έμμεση λαϊκή 
συμμετοχή πάνω στο καίριο και νευραλγικό τούτο πρόβλημα. Όταν λέμε έμμεση, 

εννοούμε την εκπροσώπηση, την αντικειμενική παρουσ(α των κομμάτων, την 
ισόρροπη κι ισόνομη κατανομή των ωρών στην προβολή των θέσεων των 

κομμάτων πάνω στο εθνικό θέμα. 

Θέλουμε να πιστεύουμε πως ο πλουραλισμός, η πολιτική πολυφωνία, η 
ισόρροπη και ισομερής εκπροσώπηση των πολιτικών κομμάτων, θα αποτελέσει 

βίωμα και αυτοσκοπό της ελεόθερης ρα8ιοφωνίας. Η ανταπόκριση άλλωστε προς 

την εισήγηση και έκκλησή μας αυτή από μέρους της ελεύθερης ρα8ιοφωνίας, 8ε θα 

οδηγήσει απλά και μόνο στην ανάλογη θετική αντ(κριση του ρόλου της ελεύθερης 
ρα8ιοφωνίας από μέρους της Βουλής, αλλά και στην ευρότερη καταξ(ωση, την 

απο8οχή και την αναβάθμιση του ί8ιου του status της απ6 μέρους του λαοό μ' 
όλες τις θετικές επιπτώσεις που η απο8οχή αυτή θα έχει. 

Και μάλιστα στα πλαίσια της θετικής αυτής αντίκρισης του ρόλου της, έντιμε 
κόριε Πρόεδρε, θα πρέπει να προσυπολογήσουμε και την προσπάθεια που θα 

καταβληθεί, σίγουρα, από μέρους της Βουλής για την όσο το 8υνατό, όσο μπορεί 

να γίνει τοότο, ισότιμη μεταχείρηση της κρατικής και της ελεύθερης ρα8ιοφωνίας, 

που θα πρέπει να καλύψει -μετά από μια περίοδο θετικής λειτουργικότητας της 

ελεύθερης ρα8ιοφωνίας-ένα ευρό πλαίσιο 8ραστηριοτήτων που σχετίζονται μαζί 
της. 

Και ε(ναι σήμα κατατεθέν αυτό που λέμε, είναι ουσιαστικό αυτό που 
τονίζουμε, πως πρέπει οπωσδήποτε να λειτουργήσει θετικά, σε κάποιο χρονικό 
διάστημα, σε ευρύ χρονικό διάστημα, η ελεύθερη ραδιοφωνία, για να τύχει της 

καταξίωσης από μέρους και της Βουλής αλλά και του λαού σε ένα επόμενο 

στάδιο. 

Ένας από τους νευραλγικούς τομείς είναι και η ατελής εισαγωγή μηχανη

μάτων και για την ελεύθερη ρα8ιοφωνία, η 8υνατότητα αξιοποίησης του πύργου 

λήψεως του Τρόοδους και άλλων συναφών διευκολύνσεων που πρέπει οπωσδήποτε 

να δοθούν στην ελεύθερη ραδιοφων(α, δεδομένου πως σε καμιά απολύτως 
περίπτωση δε θα υπάρξει κόστος από μέρους του κράτους. / Άλλωστε, τέτοιες 
διευκολύνσεις έχουμε προσφέρει και για το Γαλλικό ραδιοσταθμό Μόντε-Κάρλο, 

για τους Βρετανούς που εισάγουν τα τεχνικά τους μηχανήματα μέσω των βάσεων, 
και φυσικά και για το ΡΙΚ. 

Πρόσθετα θα πρέπει να ληφθεί πρόνοια, την οποία εξέφρασε και ο Πρόε8ρος 

της Επιτροπής Εσωτερικών καθώς και ο συνάδελφος Ηλιάδης, απαγόρευσης των 

διαφημίσεων των παιδικών παιχνιδιών και από το ΡΙΚ, όπως σωστά άλλωστε 
έχει αποφασιστεί η απαγόρευσή τους και από την ελεύθερη ραδιοφων(α για τους 
γνωστούς και εξόφθαλμους λόγους που κατά κόρον, άλλωστε, και μνημονεύτηκαν 

και δημοσιοποιήθηκαν. 
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Να τον(σουμε πως προβλήματα ανάλο'yα ε(χε και η ελληνική τηλεόραση και 
για ένα χρονικό 8ιάστημα τα παι8ικά παιγν(8ια προβάλλονταν στις βρα8ινές ώρες, 
χωρίς όμως τούτο να ανακόψει την προσπάθεια της στροφής των παι8ιώv προς το 
παι8ικό παιγν(8ι, με αποτέλ'i:σμα την οριστική απαγόρευση σε κάποιο στά8ιο από 
μέρους της ελληνικής τηλεόρασης του όλου θέματος της 8ιαφήμισης. 

Όμως για να θέσουμε, όπως πολύ σωστά τόνισε ο Πρόε8ρος της Επιτροπής, 

το θέμα πάνω σε ισομερή βάση, πρέπει από πλευράς ΡΙΚ να απαγορευθε( η 
8ιαφήμιση των παιγvι8ιώv αυτών. Και θα πρέπει να προωθήσουμε έγκαιρα και 
σύντομα, φ(λε κύριε Πρόε8ρε, το όλο θέμα νομοθετικά, έτσι που να ρυθμιστε( μια 
για πάντα. 

Να ληφθε( επ(σης πρόνοια, ώστε πέρα από τη σωστή 8ιάταξη που επιβάλλει 

όπως τα φυσικά πρόσωπα για απόκτηση ά8ειας πρέπει να ε!vαι πολίτες της 
Κυπριακής Δ ημοκρατ(ας και να έχουν τη μόνιμη 8ιαμονή τους στην Κύπρο, η (8ια 
νομοθετική ρόθμιση vα ισχόσει και στην περίπτωση των εταιρειών. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα, έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι, ε(χε εισηγηθε( με την 
πρόταση νόμου που κατέθεσε, και τη συμπερ(ληψη και της ελεύθερης τηλεόρασης 

στις 8ιατάξεις του υπό ψήφιση νομοσχε8(ου και ε(χε συγκεντρώσει τη 8ε8ηλωμένη 

κατάφαση -πέρα από το ΔΗ.ΚΟ.- και της ΕΔΕΚ και του ΑΔΗΣΟΚ καθώς και 
της κυβερνητικής πλευράς. 

Όμως για να 8ιευκολύνουμε την άποψη που εκφράστηκε από μέρους άλλων 
συνα8έλφων και συγκεκριμένα του αγαπητού προέ8ρου της υπεπιτροπής, συνα8έλ
φου Μαρκ(8η, πως με τον τρόπο αυτό θα αποφευγόταν ο ετεροχρονισμός στην 
ψήφιση του νομοσχε8(ου που συζητούμε, 8εχθήκαμε την άποψη για επαναφορά του 

θέματος της λειτουρy(ας της ελεύθερης τηλεόρασης ευθύς αμέσως μετά την 

επιψήφιση του παρόντος νομοσχε8(ου και συγκεκριμένα τον ερχόμενο Οκτώβρη. 

Παράλληλα όμως θα πρέπει να συσταθε( από το αρμό8ιο Υπουργε(ο 
ολιγομελής επιτροπή τεχνικών και εμπειρογνωμόνων για το θέμα της ελεύθερης 
τηλεόρασης από τώρα, έτσι που με την έναρξη της νέας συνό8ου της Βουλής, να 
είναι το Σώμα έτοιμο vα τοποθετηθεί, αφού θα έχει μπροστά του έτοιμες τις 
σχετικές απόψεις. 

Έντιμε κύριε Πρόε8ρε, μιλούμε για ελεύθερη ρα8ιοφων(α και όχι για 
ι8ιωτtκή, κατά συστοιχία ίσως και κατά αντανάκλαση προς τον όρο ελεύθερο 
θέατρο. Και θα πρέπει να τον(σω πως, χωρ(ς να ε(ναι κανένας προφήτης, η 
ελεύθερη ρα8ιοφων(α σε κάποιο στά8ιο θα τύχει της (8ιας θετικής ανταπόκρισης 
και συμπαράστασης από μέρους και της Βουλής και του λαού, όπως- ~αι---v<> 
ελεύθερο θέατρο έχει τύχει. 

Κανένας από μας πριν από 15 χρόνια τουλάχιστον 8εν μπορούσε να 8ιανοηθε( 
πως θα απαιτούσαμε από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου να μεταβάλει τη 
στάση του και το ρόλο του και από θεατρική σκηνή να γ(νει πραγματικός 
οργανισμός θεατρικής ανάπτυξης και ,να εκχωρήσει σημαντικά και γεννα(α ποσά 
από το ένα εκατομμύριο και πέραν που λαμβάνει ως Θεατρικός Οργανισμός 
Κύπρου. 

Έτσι πιστεύουμε πως σε κάποιο στά8ιο και η ελεύθερη ρα8ιοφωνία, αν 
λειτουργήσει σωστά, γιατ( ε(ναι φράση αυτή κλει8(, όπως κάποιος συνά8ελφος 
ανέφερε, αν λειτουργήσει επανατον(ζω σωστά η ελεύθερη ρα8ιοφων(α, η Βουλή θα 
σταθε( στο πλευρό της, θα συμπαρασταθε( στο ρόλο της και θα τη βοηθήσει. 

Έντιμοι κύριοι συνά8ελφοι, κορυφα(α έκφραση της 8ημοκρατ(ας στην αρχα(α 

.: ' 
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Ελληνική Δημοκρατία υπήρξε το ελεύθερο θέατρο, που λειτούργησε αμφίδρομα 
σ1'ην όλη αναπ1'υξιαχή διαδρομή του αξεπέραστου κλασικού ελληνικού πολιτισμού. 
Κορυφαία εκδήλωση και ένδειξη της δημοκρατίας στο σύγχρονο κόσμο είναι η 
ελεύθερη έκφραση, η ελεύθερη διακίνηση και η ελεύθερη ροή ιδεών -σ' ένα 
ευρύτατο πλαίσιο 1'0U επισ1'ητού: επιστήμης, γραμμά1'ων-1'εχνών, κοινωνικού και 

πολιτικού προβληματισμού και άλλων- από 1'α μέσα μαζικής επικοινωνίας και 

φυσικά πρώτιστα από την ελεύθερη ραδιοφωνία. 

Ε(ναι. για τοό1'ο, για όλους αυτούς τους λόγους που επαναλαμβάνουμε πως 

θεωρούμε νευραλγικό και καίριο το νομοσχέδιο που επιψηφίζουμε σήμερα. Γι' 
αυτό και θεωρούμε τη σημερινή μέρα πραγματικά ιστορική, όπως ο αγαπητός 
Πρόεδρος της Επιτροπής Λέανδρος Ζαχαριάδης τόνισε, στον τομέα της δημο
κρατίας και όχι της ελεύθερης μόνο ραδιοφωνίας -της καταχειμαζόμενης ιδιαί
τερης πατρίδας μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απλώς θεωρώ καθήκον μου να σας πληροφορήσω ότι έχουμε τριάντα θέματα 
στην ημερήσια διάταξη εν ενεργεία· πέραν των τριάντα. Γι' αυτό η παράκλησή 

μου -δεδομένου ότι το θέμα δεν είναι καν θέμα που προκαλεί αντιθέσεις και 
αντιφάσεις, πέραν ορισμένων επιμέρους θέματων- η θερμή μου παράκληση είναι, 
αν ε(ναι δυνατό, να ε(μαστε σύντομοι. 

Δεδομένου ότι ζήτησε ο κ. Γαλανός, ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος 
προηγείται. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε; κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι πραγματικά πάρα πολύ σύντομος. 
Απλώς ήθελα να θίξω δυο-τρία σημεία τα οποία πιστεύω ότι πρέπει να 
αναφέρουμε. 

Πρώτα-πρώτα όμως θα 'θελα να πω στον αγαπητό συνάδελφο κ. Στυλιανού 
ότι ελπίζουμε η ελεύθερη ραδιοφωνία να έχει καλύτερο μέλλον από τον Θεατρικό 

Οργανισμό Κύπρου -εφόσον έγινε αυτή η σύγκριση- και να προχωρήσει με πιο 
γρήγορα και δημοκρατικά βήματα από το Θ.0.Κ. 

Το πρώτο σημείο το οποίο θα 'θελα να αναφέρω είναι το θέμα της Αρχής 

Εκδόσεως Αδειών. Εμείς πιστεύουμε ότι η Αρχή Εκδόσεως Αδειών πρέπει να 
ε!ναι το Υπουργικό Συμβούλιο. Όμως, επειδή αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο και 
αυτή η κυβέρνηση μας έχει συνηθίσει σε πολλές παρατυπίες και πολλές κατα

χρήσεις εξουσ(ας, θέλουμε να προειδοποιήσουμε ότι, αν το Υπουργικό Συμβούλιο 

8ε διαδραματ(σει το ρόλο που αναμένεται., τότε, σε κάποιο στάδιο θα υποστηρί
ξουμε την ανεξάρτητη επιτροπή. Γιατί εμείς, τουλάχιστον επί του παρόντος, 
δεχόμαστε την αρχή του 1' πουργικοό Συμβουλίου, γιατί πιστεύουμε ότι η 
κυβέρνηση, η υπεύθυνη κυβέρνηση ή μια κυβέρνηση που πρέπει να είναι υπεύθυνη, 
θα πρέπει να ρυθμ!ζει τα των αδειών όσον αφορά την ελεύθερη ραδιοφωνία. 

Όμως επαναλαμβάνουμε ότι η εμπειρία μας μέχρι σήμερα με αυτή την 
κυβέρνησή δεν είναι πολύ ευτυχής χι έτσι αν υπάρξει κατάχρηση εξουσlας, θα 

επανέλθουμε επί του θέματος. 

Το δεύτερο σημείο που ήθελα να τονίσω είναι η ελπίδα μας πραγματικά ότι η 

ελεόθερη ραδιοφων!α θα βοηθήσει στην αναβάθμιση των προγραμμάτων του 
Ρ.Ι.Κ. Θα 'θελα να αντιστρέφω κάπως το θέμα και να αποτίσω κάποιο φόρο 

τιμής στο Ρ.1.Κ., υπό την έννοια πως αν τα προγράμματα του Ρ.Ι.Κ. ήταν 
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καλύτερα, αν το Ρ.Ι.Κ. εχπληρούσε το ·ρόλο τον οπο(ο όλοι αναμέναμε, (σως να 

μην προχωροιJσε με το γρήγορο ρυθμό που προχώρησε το θkμα της ελειJθερης 
ραδιοφων(ας, Επομένως ουδέν κακόν αμιγές καλού. Και το κακό σ' αυτό το 

σημε(ο είναι τα υποβαθμισμένα προγράμματα του Ρ.Ι.Κ., τα οποία δημιοιJργησαν 

το κλ(μα σ / ένα πολό σύντομο χρονικό διάστημα να δημιουργηθούν οι συνθήκες, 

για να περάσει αυτή η νομοθεσία. 

Το τρίτο σημείο βεβαία kχει να κάμει με τον πλουραλισμό, τα δημοκρατικά 

ιδεώδη αυτού του τόπου και τις ελπ(δες που όλοι εδώ έχουμε εκφράσει 

βρισκόμενοι μπροστά σ' αυτή την ιστορική στιγμή, όπως λέχθηκε, σ' αυτή την 
ιστορ(α που γράφεται στον τόπο μας για την ελεύθερη ραδιοφωνία. Θα θέλαμε να 

πιστεύουμε ότι η ελεύθερη ραδιοφωv(α σημα(νει τόνωση του αντιχατοχικού 
αισθήματος και θ<λουμε να πιστειJουμε ότι η ελειJθερη ραδιοφωνία σημαίνει 

αύξηση του πολιτικού σθένους του λαού μας για αγώνα και θέλουμε να 

πιστεύουμε ότι η ελεύθερη ραδιοφωνtα θα ε(vαι ακόμα ένα όπλο στον αγώνα του 
λαού μας να ξετινάξει τον τούρκικο ζυγό. Θα θέλαμε να πιστεύουμε από την 

άλλη πλευρά ότι δε θα υπάρξει ασυδοσ(α σ 1 αυτό το θεσμό, ο οποίος αρχίζει 

τώρα τα πρώτα του βήματα. Και θα θέλαμε να πιστεύουμε ότι δε θα 
επικρατήσουν απόψεις ή οι τάσεις της υπερκατανάλωσης, οι τάσεις του ευδαιμο
νισμού, οι τάσεις του να ζούμε σ 1 ένα μικρό κόσμο και Vα νομίζουμε ότι αυτός 
είναι ο κόσμος μας και όχι κανένας άλλος και να μην αντιλαμβανόμαστε ότι ο 

τόπος μας είναι υπό ημικατοχή. Με άλλα λόγια θέλουμε να πιστεύουμε ότι η 

ελεύθερη ραδιοφωνία θα ενισχύσει τον αγώνα του λαού μας για ελευθερία, 
ανεξαρτησlα και αποκατάσταση των καταπατηθέντων δικαιωμάτων μας. 

Θα δώσει τα σωστά μηνύματα, που πολλές φορές δε δόθηκαν τα σωστά 

μηνύματα από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Θα δώσει εκείνα τα μηνύματα 
τα οποία για δεκαέξι χρόνια ίσως να μην έχουν φθάσει στο σημείο που έπρεπε να 

φθάσουν. Είναι με αυτές τις ελπίδες και με αυτές τις σκέψεις που χαιρετίζουμε 

αυτό το θεσμό και αυτή την πράγματι πραγματικά ιστορική νομοθεσία που περνά 

σήμερα η Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου, 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΚιJριε Πρόεδρε και κιJριοι συνάδελφοι, ο λόγος που συμμετέχω στη συζήτηση 

επί του θέματος τοιJτου είναι λόγω της σημασίας του ψηφιζόμενου νομοθετήματος. 

Γιατί το νομοθέτημα αποτελε! μια ουσιαστική και αποφασιστική ενίσχυση ενός 
από τα πιο σημαντικά ανθρώπινα Sικαιώματα, του Sικαιώματος της ελευθερίας 

της σκέψης, της ελευθερίας του λόγου, της ελευθερίας της kκφρασης, αλλά και της 

ελευθερίας της μετάδοσης των ιδεών, χωρίς τη λογοκρισία και την επέμβαση των 

τρίτων στην άσκηση αυτού του Sικαιώματος. Αποτελεί ένα σοβαρό και 

ουσιαστικό βήμα για την εδραίωση ενός από τα απαραίτητα ουσιαστικά και 

συστατικά στοιχεία της έννοιας της Δημοκρατίας. Το δικαίωμα της ελευθερίας 

της σκέψης και της έκφρασης καθορίζεται στο άρθρο 19 του Συντάγματος, όπως 
προελέχθη από άλλους. Είναι όμως ένα άλλο θkμα η αναγνώριση ενός δικαιώ

ματος έστω και από το-Σύνταγμα και ε!ναι ένα άλλο θέμα η άσκηση ενός τέτοιου 

Sικαιώματος. 

Είναι η θέση μας ότι το κυριότερο μέλημα το~ κράτους, με τις συντεταγμένες 
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του εξουσίες, ειναι να βρει τις μεθόδους και. τους τρόπους εκείνους, ούτως ώστε τα 

ατομικά συνταγματικά δικαιώματα των πολιτών να ασκούνται. στην πράξη, άλλως 

πως δεν πρόκειται. περ( ανθρωπίνων δικαιωμάτων που προστατεύονται., αλλά περί 

διακηρύξεως προθέσεων μέσα σε συνταγματικά κείμενα. Και η Βουλή αυτό 

ακριβώς κάμνει σήμερα, μl:σα στα πλαίσια της δικής της συνταγματικής απο
στολής, με την ετοιμασία και την παρουσίαση αυτού του τόσο σημαντικού 
νομοθετήματος. 

Η μέχρι σήμερα, κύριοι συνάδελφοι, επικρατούσα κατάσταση ήταν η μονο
πώληση της μετάδοσης ιδεών από τη ραδιοφωνία μέσω του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου. Οι δυνατότητες της μετάδοσης των ιδεών από τους πολ(τες, 
τους δικαιούχους δηλαδή αυτού του δικαιώματος, ήταν εκ των πραγμάτων -και δε 

θέλω να ε!μαι άδικος με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου- περιορισμένες και για 

μερικούς ίσως δυνατότητες ανύπαρκτες. Οι κώδικες και οι προϋποθέσεις για τη 
χρησιμοποίηση του ρα3ιοφωνικού πομπού του Ρ .Ι.Κ. Ι:φθαναν μέχρι του σημείου 

της εκ των προτέρων γνώσης του περιεχομένου μιας ομιλίας ή ενός μηνύματος. 

Επισημαίνω επίσης το φαινόμενο της επιλεκτικ-Jις μετάδοσης ομιλιών σύμφωνα με 

την κρ!ση ή την απόφαση του κριτή ή την επιλεκτική μετάδοση αποσπασμάτων 
ομιλιών του ίδιου ομιλητή με αποτέλεσμα την αλλο(ωση του μηνύματος. Αυτά τα 
πράγματα συνέθεταν στην πράξη τη λογοκρισία η οποία επικράτησε μέχρι 

σήμερα. Αν δε γνώριζαν τι ακριβώς θα λεχθεί, δεν επέτρεπαν, κατά κανόνα, τη 

μετάδοση από το Ραδιοφωνικό 1 Ιδρυμα Κύπρου των μηνυμάτων. Με την 

πολυφωνία και την πολλαπλότητα, των μέσων της μετάδοσης διανοίγονται 

πραγματικές δυνατότητες άσκησης του δικαιώματος της ελεύθερης μετάδοσης των 

ιδεών. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προτάσεων νόμων που οι ευπαίδευτοι 

συνάδελφοι παρουσίασαν στο Σώμα, κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτών των 

προνοιών, είχαμε προβλημα-rιστεί στη δυνάτότητα αποκλεισμού ή περιορισμού 
μερικών από τους πολίτες ή ευνοϊκής μεταχείρισης άλλων πολιτών κατά την 
εφαρμογή στην πράξη των προνοιών του νόμου. Τούτο δεν αποκλείεται να γίνει. 
Στο τέλος όμως θα ευδοκιμήσει εκεινος ο ιδιωτικός ραδιοφωνικός σταθμός ο 
οποίος θα τύχει της υποστήριξης του μεγάλου κοινού. Και τέτοιας προτίμησης και 

υποστήριξης θα τύχει ασφαλώς εκείνος ο σταθμός που θα σεβαστεί και θα 
συμβάλει με την πολιτική του στην προαγωγή του σημαντικού τούτου ανθρώπινου 
δικαιώματος. Ο νόμος αποτελεί την αφετηρία. Βελτιώσεις επιδέχεται και η 
3ιάγνωση των επιθυμητών βελτιώσεων θα κριθεί από την εφαμογή του νόμου 
αυτού στην πράξη. 

Η Βουλή θα είναι πάντα πρόθυμη και έτοιμη να λάβει όλα εκείνα τα 
απαραίτητα μέτρα, ούτως ώστε να προαχθούν οι καλοί σκοποί του νόμου που έχει 
μια μόνο κεντρική σκέψη: την προαγωγή της ελευθερίας του λόγου και της 
έκφρασης ως του ακρογωνιαίου λίθου της Δημοκρατίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
1Εχω ακόμα δυο ομιλητές και ελπίζω ότι κλείνει ο κύκλος των ομιλιών. Είναι 

ο κ. Παπαπέτρου και ο κ. Μαρκίδης. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, με την ψήφιση του σημερινού νομοθε
τήματος μπαίνουμε πραγματικά σε μια νέα εποχή. Μπαίνουμε στην εποχή της 
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ιδιωτικής ραδιοφωνίας. Και την ονομάζω ενσυνείδητα ιδιωτική ραδιοφωνία, γιατί 

εlναι πεποίθησή μου ότι το αν θα αποδειχθε( ελεύθερη ε(ναι κάτι το οποlο θα 

πρέπει να αγωνιστεί για να κατακτήσει. Γιατί τέτοιοι τίτλοι, τέτοια προνόμια 

χαταχτούνται και δε μπορούν να αποδοθούν ή να χαριστούν με την οποιαδήποτε 

χαριστική ορολογία. 

Πιστεύω ότι ο θεσμός της ιδιωτικής ραδιοφωνίας είναι ένας πολύ σημαντικός 

θεσμός και έρχεται να καλύψει ένα σημαντικό κενό στην κοινωνική ζωή του τόπου. 
1 Ενα κενό το οποίο υπό ορισμένες προϋποθέσεις -και αν αυτός ο θεσμός 

λειτουργήσει σωστά, συνετά, αν ιδιαlτερα τα πρώτα βήματα γ(νουν με προσοχή 

και σταθερότητα-θα μπορέσει να αποδειχθεί πολύ χρήσιμος για τον τόπο. Θα 
μπορέσει να αναδειχθεί σε ένα θεσμό ο οποίος θα αναβαθμ(σει τους θεσμούς 

γενικά, τη δημοκρατία στον τόπο. 

Αναφέρθηκε ότι η πολυφωνία είναι ένα στοιχείο το οποίο εισάγεται με το νέο 

νομοθέτημα. Συμφωνοόμε ότι υπό ορισμένες προϋποθέσεις πραγματικά δημιουρ

γοόνται συνθήκες για πολυφωνία και ήταν έγνοια του Σώματος -και αναφέρεται 

και στο νομοθέτημα και στην Έκθεση- ότι θα πρέπει να διατηρηθεί αυτή η 
πολυφωνία. Είναι γι 

1 
αυτό που μπαίνουν και κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες προς 

αυτή την κατεόθυνση. 

Πιστεύω ότι το μεγαλύτερο θετικό που προκύπτει από την ψήφιση αυτού του 

νόμου είναι γιατί δημιουργούνται οι προϋποθέσεις για αποδέσμευση του δημόσιου 

διαλόγου σ 1 αυτό τον τόπο, ενός θεσμού ο οποίος τόσο πολύ υπέφερε, αλλά και 

υποφέρει και σήμερα. Έχω την άποψη ότι σήμερα που ζούμε στην εποχή της 

διαφάνειας, ·την εποχή της ανταλλαγής απόψεων και της δημοκρατίας, θα πρέπει 
να σταθούμε με ιδιαίτερη προσοχή σ 1 αυτό το σημε!ο. Ιδιαίτερα σε μια χώρα 
όπου ο δημόσιος διάλογος υπέστη τα πάνδεινα στο παρελθόν, αλλά και σήμερα 
ακόμα, γιατί έχουν στηθεί μεταξύ του λαού, μεταξύ των πολιτών, πολλά εμπόδια 

τα οποία εμπόδισαν και εμποδίζουν αυτό το δημόσιο διάλογο. Πιστεύω ότι σε 

μια χώρα όπως η Κύπρος, όπου τα πάντα είναι ταμπουρωμένα, όπου ανάμεσα στο 

λαό έχουν υψωθεί κάποια τείχη τα οποία εμποδίζουν την επικοινωνία και την 
ανταλλαγή απόψεων, σε μια χώρα όπου τα καφενεία -το ξαναείπα και θα το 
επαναλάβω-είναι βαμμένα κόκκινα και μπλε, σε μια χώρα όπου οι ποδοσφαιρικές 

ομάδες είναι χρωματισμένες κόκκινες και μπλε, σε μια χώρα όπου το κονιάκ το 

οποίο πίνουμε και τα άλλα ποτά είναι και αυτά με το δικό τους χρώμα, έχει 

ιδιαίτερη σημασία η απελευθέρωση του δημόσιου διαλόγου και καλείται η 
ιδιωτική ραδιοφωνία να προσφέρει πολλά προς αυτή την κατεύθυνση. 

Κύριε Πρόεδρε, πολλοί ομιλητές που πέρασαν από αυτό το βήμα υπο
γράμμισαν τα θετικά τα οποία θα προκύψουν και τα οποία αναμένουμε από την 
ιδιωτική ραδιοφωνία, και δεν έχω κανένα λόγο να διαφωνήσω μαζί τους. Όμως 

νιώθω καθήκον και υποχρέωσή μου, παρόλες τις ασφαλιστικές δικλίδες τις οποίες 

περιέχει το νομοσχέδιο, να υπογραμμίσω ότι η ιδιωτική ραδιοφωνία σε περίπτωση 

που δεν προχωρήσει σωστά, δεν κάμει σωστά εκείνα τα βήματα που περιμένουμε 

από αυτή, θα μπορεί δυνητικά να αποδειχθεί σε καταστρεπτικό θεσμό και να 
δημιουργήσει προβλήματα και να βλάψει αντί να δημιουργήσει όφελος. 

Θα 1 θελα να υπογραμμίσω ιδιαίτερα ότι, αν δεν εφαρμοστεί σωστά αυτός ο 

θεσμός και ιδιαίτερα οι ασφαλιστικές δικλίδες που περιέχονται στο νομοσχέδιο και 
αν κυριαpχήσει σαν στοιχείο η επιδίωξη του κέρδους ή με έντεχνους τρόπους η 
εξουδετέρωση των διατάξΕ:ων του νόμου για τη δημιουργία μονοπωλιακών 
καταστάσεων, τότε οι κίνδυνοι θα είναι και μεγάλοι και απτο!. 
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Με αυτη την ευκαιρ(α, κόριε Πρόεδρε και κύριοι συνά.δελφοι, θα 1θελα. να. πω 

την άποψη του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. αναφορικά και με την κρατική ραδιοφωνία. Είμαστε 
οι τελευταιοι οι οποtοι θα διακηρύξουμε ότι τα πάντα ειναι ρόδινα σι αυτόν το 
τομέα της δημόσιας ραδιοφωνlας. Δε συμφωνούμε με όλη την κριτική που έγινε. 
Υπάρχουν προβλήματα, υπάρχ~υν παραλείψεις, υπήρξαν και εσκεμμένα λάθη στο 
παρελθόν και σήμερα ίσως. Όμως έχουμε την άποψη ότι κάποια κριτική η οποία 

ασκήθηκε ενέχει το στοιχείο της υπερβολής. Ανεξάρτητα από τις αaυναμίες του 

Ρ.Ι.Κ., ανεξάρτητα από την ανάγκη να εκλείψουν αυτές οι αδυναμίες, θα 'θελα με 
αυτή την ευκαιρία να υπογραμμίσω ότι το Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. θεωρεί πολύ σημαντική 
τη στήριξη από όλα τα όργανα του κράτους, της δημόσιας ραδιοφωνίας. Γιατί 

παράλληλα με την ιδιωτική έχει και η δημόσια ραδιοφωνία ένα σημαντικό ρόλο να 

παίξει, γιατί θα μπορέσει υπό ορισμένες προϋποθέσεις να αποτελέσει και την 

ασφαλιστική δικλlδα προς τις ενδεχόμενες αυθαιρεσίες από πλευράς ιδιωτικής 
ραδιοφωνlας. 

Κύριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, αναφορικ& με τις προτάσεις για τροπο
ποίηση που υπέβαλε η ΕΔΕΚ, έχουμε ακούσει με προσοχή την επιχειρηματολογία 
η οποία τέθηκε. Είναι Πραγματικά περίεργο ότι πλευρές οι οποίες ξεκινούν από 
εντελώς διαφορετικές αφετηρίες σ 1 ςιυτό το συγκεκριμένο θέμα, του ποια ε!vαι η 

αρμόδια αρχή, καταλήγουν· σ / αυτό το συμπέρασμα. Η τοποθέτηση της ΕΔΕΚ 
υπήρξε σαφέστατη: «Ζητούμε να μην είναι το Υπουργικό Συμβούλιο η αρμόδια 
αρχή για ένα και μοναδικό λόγο, απλό λόγο: Δεν το εμπιστευόμαστε. Έχουμε 
κακές εμπειρίες και από το παρελθόν και από σήμερα". Αυτή τη θέση υποστήριξε 
και ο κ. Γαλανός, έστω και αν η θέση του ήταν θέση προειδοποίησης. Όμως ας 

είμαστε πρακτικοί. Αν αυτό το νομοσχέδιο ψηφιστεί σήμερα, εκείνος ο οποίος 

βασικά, κατά 99%, θα χορηγήσει τι άδειες είναι το σημερινό Υπουργικό 

Συμβούλιο. Να θεωρήσουμε την τοποθέτηση κάποιων σαν μομφή εναντ(ον του 

σημερινού Υπουργικού Συμβουλίου; Και δεν αναφέρομαι ούτε στον κ. Γαλανό ούτε 
στον κ. Ηλιάδη. Θα 'θελα να πω ότι το πόσο ανεξάρτητες επιτροπές μποροόν να 

στηθούν και να λειτουργήσο.υν σ 1 
; αυτό τον τόπο, ειναι κά.τt για το οπο(ο 

πραγματικά. έχουμε εμπειρίες, τραυματικές εμπειρ(ες. Και διερωτώμαι, γιατ! οι 
εμπειρίες του κ. Γαλανού -όχι του κ. Γαλανού, του ΔΗ.ΚΟ.-περιορίζονται στο 
παρόν Υπουργικό Συμβούλιο, ενώ από τα προηγούμενα, βλέπετε, καμιά εμπειρια 
δεν απόκτησαν. Εκεί αποκτήσαμε εμπειρίες όλοι οι άλλοι. Όμως η δική μας θόση 

ε!ναι ότι η απόφαση, η πολύ σοβαρή απόφαση της χορήγησης, της ανανέωσης ή 

της ανάκλησης αδειών ε(ναι μια ενέργεια με πολιτικές συνέπειες και πολιτικούς 
αντίκτυπους και κατά συνέπεια εκείνος ο οποίος θα την πάρει πρέπει να είναι 
απευθε(ας πολιτικά υπόλογος μπροστά στον κυπριακό λαό. Είναι )'ι / αυτό το 
λόγο που έχουμε την άποψη ότι στα πλαlσια καμιάς (<ανεξάρτητης)) επιτροπής δεν 

πρέπει να χαθε( αυτό το τόσο σοβαρό θέμα, αλλά να ειναι στο επlκεντρο του 

πολιτικού ελόγχου της Βουλής και του λαού προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Αναφορικά με την εισήγηση της χορήγησης αδειών σε δήμους, σε κάθε δήμο 

ξεχωριστά, εδώ η άποψή μας είναι εντελώς διαφορετική. Θεωρούμε ότι η 
διατύπωση του νομοσχεδίου το οποίο δίiει τη 8υνατότητα ομαδικής παραχώρησης 
αδειών σε όλους τους 8ήμους, μιας ά8ειας ομαδικής σε όλους τους δήμους μιας 

συγκεκριμένης επαρχια.ς 1 εlναι κάτι το οποίο κατοχυρώνει το αlτημα. Δηλαδή η 
τοπική αυτοδιοίκηση να έχει φωνή. Ακόμα το νομοθέτημα προχωρά ένα βήμα 
παραπέρα και λέει ότι εκείνοι οι δήμοι που έχουν ιδιαιτερότητες σοβαρές, δηλα8>\ 
οι προσφυγικοί δήμοι θα πάρουν ξεχωριστή ομαδική ά8εια. Και το ερώτημα είναι: 
Γιατ( κάθε δήμος να έχει τον ξεχωριστό ρα8ιοσταθμό του; Ποιος είναι ο λόγος 
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προς αυτή την κατεύθυνση; Οι 8ιάφοροι δήμοι μιας επαρχtας έχουν ανταγωνιστικά 

συμφέροντα, έχουν 8ιαφορές μεταξύ τους αναφορικά με τα προγράμματα που θα 
8ώσουν μέσω της ελεύθερης ραδιοφωνίας; Ή μήπως με την παραχώρηση 
χωριστής ά8ειας σε κάθε δήμο δημιουργούνται οι προϋποθέσεις, για να εξουδ'ετε
ρώσουμε την πρόνοια του νομοσχε8(ου περί μη δυνατότητας κομματικών ραδιο
σταθμών και να τους 8ημιοuργ-ήσουμε με έμμεσο τρόπο μέσω των διάφορων 

δήμων; Θεωρούμε ότι η φωνή της τοπικής αυτοδιο(κησης κατοχυρώνεται πλήρως 
προς αυτή την κατεύθυνση. 

Με αυτές τις σκέψεις το Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. θα ψηφίσει το νομοσχ/:8ιο ως /:χει, 
κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο τελευταίος ομιλητής, και θα θεωρήσω τον κύκλο ως εξαντληθέντα, είναι ο 

κ. Μαρκί8ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα αρχίσω από τα σημεία διαφωνίας για να καταλήξω στα σημεία 
ομοφωνίας, τα οπο(α και ε!ναι καιρός να τονιστούν. Αλλά επειδή υπάρχουν δύο 
τουλάχιστον σημεία 8ιαφωνίας αισθάνομαι υπόχρεος να εξηγήσω τη θέση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού πάνω στα σημεία αυτά. 

Το πρώτο σημεLο εlναι ποιο πρέπει να εlναι το όργανο που θα εκ3!8ει τις 
ά8ειες δημιουργίας ραδιοφωνικών σταθμών. Η απάντηση του 8ικού μου κόμματος 

υπήρξε από την αρχή, με την πρόταση νόμου που πρώτο αυτό κατέθεσε ότι, 

αρμόδια αρχή πρlπει να είναι το Υπουργικό Συμβούλιο. Το Υπουργικό Συμβούλιο 

ε(ναι το ανώτατο εκτελεστικό όργανο στα πλα!σια της Κυπριακής Δημοκρατ!ας. 

Παρατηρούμε ότι τον τελευτα(ο καιρό έγινε πολύ της μό8ας η Εκτελεστική 
Εξουσία να 8ιασπάται με τη 8ημιουργ(α υπεπιτροπών, επιτροπών και φορέων, με 

αποτέλεσμα αυτοί που έχουν και πρέπει να έχουν την πολιτική ευθύνη της 

3ιακυβέρνησης αυτού του τόπου να μην την έχουν, ή τουλάχιστο να μην μπορεί να 

τους ασκηθεί κριτική. 

Αντί ανεξάρτητης, εντός εισαγωγικών, επιτροπής, που εισηγήθηκε η ΕΔΕΚ, 
ως όργανο αποφασιστικό για την έκ8οση ά8ειας, ομόφωνα η Επιτροπή εισηγήθηκε 

τουλάχιστον την ύπαρξη ανεξάρτητης συμβουλευτικής επιτροπής. Συνε8ριάσαμε 

αρκετές φορές, για να 8ούμε ποια θα πρέπει να είναι η σύνθεση αυτής της 
ανεξάρτητης συμβουλευτικής επιτροπής και ακούστε που καταλήξαμε: Κατα
λήξαμε στο ότι η ανεξάρτητη αυτή συμβουλευτική επιτροπ>j θα αποτελείται από 
το Γενικό Διευθυντή του r πουργε(ου Συγκοινωνιών και Έργων, το Διευθυντή του 
Γραφειου Τύπου και Πληροφοριών, ένα εκπρόσωπο της Ένωσης Δήμων1 ένα 

εκπρόσωπο της Ένωσης Συντακτών, 3ύο πρόσωπα 3ιοριζόμενα από το Υπουρ

γικό Συμβούλιο_ και ένα πρόσωπο από νομομαθε!ς ανώτατου ηθικού επιπέ3ου, 

πράγμα που θυμίζει και λίγο την υπόθεση με το νόμο περί Τύπου. 

Η 8υσκολία είναι η εξής: Τα μέλη της Επιτροπής κάποιος πρέπει να τα 
8ιορ!ζει. Αυτός ο κάποιος υποχρεωτικά πρέπει να είναι το Υπουργικό Συμβούλιο, 

εκτός αν μπορεί ο Νόμος ex-officio να κατονομάσει ποια είναι τα μlλη της 

Επιτροπής. Αλλά πώς μπορούμε να κατονομάσουμε ex-officio μέλη της Επιτρο
π>jς, αν 8εν ε!ναι συγκεκριμένοι κυβερνητικοί υπάλληλοι; 

Έτσι οπο~ο8ήποτε σόστημα και αν ακολουθήσουμε υπάρχει η επιρροή της 

κυβέρνησης. Και εφόσον υπάρχει η επιρροή της κυβέρνησης, είναι καλύτερα να 
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γνωρίζει κατευθείαν ο κόσμος όλος, ποιον θα επικρίνει σε περίπτωση λανθασμένων 

αποφάσεων. Ο μόνος σκοπός που μπορεί να εξυπηρετήσει η δημιουργία της 
οποιασδήποτε επιτροπής είναι αποτροπή ευθύνης, απαλλαγή από την ευθύνη του 
Υπουργικοό Συμβουλίου και της οποιασδήποτε εκάστοτε κυβέρνησης. 

Η δε15τερη διαφωνία αφορ& το θέμα των δήμων. Διότι δύο πλευρές της 
Βουλής λέγουν ότι ο κάθε δήμος πρέπει να έχει δικαίωμα να έχει και μια άδεια. 

Στην πραγματικότητα ένας δήμος είναι νομικό πρόσωπο το οποίο δημιουργεί 
ο Νόμος για συγκεκριμένους σκοποός. Ένας δήμος δεν μπορεί να έχει άλλες 
εξουσίες εκτός από τις εξουσίες που του δίνει ρητά ο Νόμος για συγκεκριμένους 

σκοπούς. Και εγώ πιστεύω ότι ο λαός δεν εκλέγει δημοτικούς άρχοντες για να 

του εκπέμπουν εκπομπές, αλλά εκλέγει δημοτικούς άρχοντες για τελείως διαφο

ρετικούς σκοπούς και συγκεκριμένα για σκοπούς τοπικής αυτοδιο(χησης. 

Αν σε όλους τους δήμους της Κύπρου δώσουμε από μια &δεια, χαι στους μη 

προσφυγοποιημένους και στους προσφυγοποιημένους1 και δεδομένου ότι ο αριθμός 
των αδειών χατ' ανάγκην είναι και κάπως περιορισμένος, διερωτώμαι τι 
δυνατότητες πλέον θα μείνουν για τους υπόλοιπους να έχουν άδεια. Αλλά υπάρχει 
ακόμα μια 8ιαφορά. Ένας ι8ιώτης όταν πάρει ά8εια 8ιακιν8υνεύει 8ικά του 

κεφάλαια. Ένας 8ήμος 8εν είναι 8ικά του κεφάλαια και 8ικά του χρήματα που 

8ιακιν8υνεύει, 8ιακιν8υνεύει τα χρήματα των 8ημοτών του. Και αν τα χάσει, πολύ 
σόντομα θα αρχίσουν να έρχονται απαιτήσεις προς τη Βουλή για επιδότηση 
ρα8ιοσταθμών που ζημιώνουν, για παροχή βοήθειας στους συγκεκριμένους 8ήμους 

και ούτω καθεξής· Η μέθο8ος εlναt αρκετά γνωστή πλέον σ' αυτό τον τόπο. 

Είναι γι' αυτοός τους λόγους που αρχικά ο Δημοκρατικός Συναγερμός απλώς 
και μόνο για ηθική αναγνώριση του γεγονότος ότι στην υπόθεση της ελεόθερης 

ραδιοφωνίας είχε πρωτοστατήσει ο Πρόεδρος της Ένωσης Δήμων, Δήμαρχος 

Λευκωσίας, στη δική μας πρόταση νόμου είχαμε περιλάβει να δίνεται και μια 

άδεια στην Ένωση Δήμων. Η Ένωση Δήμων όμως δήλωσε ότι δεν μπορεί να 
έχει μια ά8εια, 8ιότι 8εν εlναι σε θέση οικονομικά να κάμει Παγκύπριους 

σταθμούς. 

Έτσι καταλήξαμε στη λύση την οποία προτείνει η πρόταση ν6μου που bJ..ετε 
ενώπιόν σας, όλοι οι δήμοι μιας επαρχίας να μποροόν όλοι μαζί να πάρουν μια 
άδεια. Δηλαδή πρέπει για την επαρχία Λευκωσίας να έχει χωριστή άδεια ο Δήμος 
Λευκωσίας, χωριστή άδεια ο Στρόβολος, χωριστή άδεια ο Άγιος Δομέτιος, 

χωριστή ά8εια τα Λατσιά, χωριστή ά8εια η Αγλαντζιά, χωριστή ά8εια η 
Έγκωμη; 

Τι εlναι εκεlνο το οποlο εμπο8lζει όλους αυτούς να έχουν, όσοι θέλουν να 

μετέχουν, μια ά8εια την οποία να χειρίζονται από κοινού; Και το ί8ιο συμβαlνει 
με τη Λεμεσό, το ίδιο συμβαίνει με την περιοχή Πάφου, το ίδιο συμβαίνει με την 
περιοχή Λάρνακας. Έτσι πιστεόω ότι σωστά η πλειοψηφία της Βουλής 
υποστηρίζει τη θέση που υποστηρίζει σήμερα. 

Αλλά ας έλθουμε τώρα και στα ευχάριστα, γιατί θα πρέπει πλέον να 
τονίσουμε. ότι σήμερα, με την εξαίρεση των δόο αυτών διαφωνιών, η Βουλή 
ομόφωνα θεσμοθετεί αυτό το οποίο λέγεται ελεύθερη ρα8ιοφωνία ή αν θέλετε 

αυτό το οποίο λέγεται ι8ιωτική ραδιοφω~ία. 

Και στην πραγματικότητα αυτός ο Νόμος δεν μπορεί παρά να χαρακτηριστεί, 
όπως πολό σωστά ανέφερε ο συνάδελφος Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος της 
Επιτροπής Εσωτερικών, σαν ιστορικός σταθμός στη νομοθετική ιστορία αυτού του 
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τόπου. Γιατ! με το νόμο αυτό στην πραγματικότητα θεσμοθετείται και κατο-. 

χυρώνεται πολύ πιο αποτελεσματικά από ότι γινόταν μέχρι σήμερα, το 8ικα!ωμα 

της ελεύθερης έκφρασης και γνώμης που κατοχυρώνει το Σύνταγμα της Δημο
κρατ(ας, 

Ταυτόχρονα καταργε(ται το κρατικό μονοπώλιο καθόσον αφορά ραδιοφω
νικούς σταθμούς και δημουργεlται δυνατότητα πολυφωνίας και στο μαζικό μέσο 
επικοι~ωνίας που λέγεται ραδιοφων(α. Με τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, όχι 

μόνο κατοχυρώνεται η πολυφωv(α με την ύπαρξη περισσότερων του ενός σταθμών, 

αλλά κατοχυρώvέται και η πολυφωνία στα πλαίσια ενός εκάστου από αυτούς τους 

σταθμούς, πράγμα ιδια!τερα σημαντικό και πράγμα για το οπο(ο μέχρι σήμερα 
τουλάχιστον δεν ε(χε διακριθε( το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Σκοπός, από ότι αντιλαμβάνομαι, των κομμάτων δεν είναι η υπονόμευση του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Σκοπός δεν είναι η καταστροφή του Ραδιο
φωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Αντlθετα πιστεύουμε ότι αν η αντίδραση του 
Ρ αδιοφωνι~ού Ιδρύματ?ς Κύπρου είναι η σωστή, τότε από τη θέσπιση αυτού του 
Νόμου στην πραγματικότητα θα ωφεληθε( και το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 

γιατ( θα εξαναγκαστε( να χρησιμοποιήσει σύγχρονες μεθόδους και στις ειδήσεις 

και στις πολιτικές εκπομπές του και στα υπόλοιπα πολιτιστικα και άλλα 

προγράμματά του, 

Τέλος νομ(ζω ότι θα ήταν παράλειψη, αν δεν τον(ζαμε ότι στη συγκεκριμένη 
περ(πτωση, ακριβώς διότι η υλοπο(ηση της ελεύθερης ραδιοφων(ας δεν σηκώνει 

άλλη καθυστέρηση, η Βουλή ψήφισε αφ' ενός μεν νόμο πλαίσιο του οπο(ου η 

εφαρμογή εν πολλοίς εξαρτάται από κανονισμούς τους οποίους πρέπει να στείλει 

στη Βουλή το "Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά ταυτόχρονα στη συγκεκριμένη περ(

πτωση θέσπισε Και μια πρωτότυπη διάταξη, δηλαδή μέχρις ότου έρθουν αυτο( οι 
κανονισμο! στη Βουλή, το Υπουργικό Συμβούλιο, παρά την έλλειψη κανονισμών, 
θα μπορε( να εκδ(δει άδειες. 

Έτσι στην πραγματικότητα θεσπίζοντας αυτό το Νόμο σήμερα ανοίγουμε 
από αύριο το πρωί τη διαδικασία εκδόσεως αδειών, χωρίς να είναι ανάγκη να 
περιμένουμε τρείς, τέσσερις ή έξι μήνες μέχρις ότου θεσπιστούν οι τελικο! 
κανονισμοί. 

Όμως, και το τονίζουμε από τώρα, αυτοί οι οποίοι θα πάρουν άδεια με βάση 
αυτή τη διάταξη δεν αποκτούν οποιοδήποτε κεκτημένο δικ·α(ωμα. Όταν θα 
ψηφιστούν οι κανονικοί κανονισμοί, τότε θα πρέπει και αυτοί να συμμορφωθούν με 

αυτούς, προκειμένου να εξασφαλ!σουν πλέον τη μόνιμη άδειά τους. 

Θεσπίζουμε όλοι σήμερα αυτή τη νομοθεσ(α με πολύ ενθουσιασμό και 
πισ-rεύω ότι με τη συνεργασία όλων και κυ'ρίως με την υπευθυνότητα που θα 

επιδείξουν αυτοί που θα πάρουν τις πρώτες άδειες, θα φανεί το όφελος στην 

κοινωνία μας από το νόμο αυτό πολύ σύντομα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπα(νουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Μ. ΠΟ"fΜΠΟ"f ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά αν ανο(ξω θέμα τώρα, φοβούμαι ότι θα μιλήσουν όλοι. 
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Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Όχι, κοιτάξτε εδώ έγινε ένας υπαινιγμός που αφορά το κόμμα μου. Μήπως 

η θέση κάποιας πλευράς, λέχθηκε, αναφορικά με το θέμα της ανεξάρτητης 

επιτροπής, σημαίνει έλλειψη εμπιστοσύνης ή τέλος πάντων μομφή ενάντια στη 
σημερινή κυβέρνηση; 

Θέλω να διευκρινίσω ότι κάτι τέτοιο δε συμβαίνει και απορώ πώς έχει 

εκληφθεί έτσι η θέση του κόμματός μας, όταν είναι γνωστό ότι πολλές φορές από 
αυτό το βήμα υποστηρ(ξαμε τη θέση των ανεξάρτητων επιτροπών για σκοπούς 

1 ,... 1 1 ,... βέ ' κ ' ' αποχεντρωσης σιαφορων φορεων σιαχυ ρνησης του τοπου. ατα σuνεπεια, και 

τώρα διευκριν1ζουμε ότι ο λfrroς για τον οποίο πήραμε αυτή τη θέση είναι για 

λόγους αποκέντρωσης και καλύτερης λειτουργιας του όλου συστήματος δια

κυβέρνησης του τόπου. 

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με όλο το σεβασμό, έχω την εντύπωση ότι όση ελαστικότητα και αν έχει 
αυτή η Βουλή, δεν θα αλλάξει κανένας σας γνώμη. 

Γι 1 αυτό να μου επιτρέψετε να προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση. Λοιπόν ... 
1 Ομως έχω δύο χέρια. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς να ·τον(σουμε ότι δεν υπάρχει κίνδυνος να παρεξηγήσει 
κανένας τη φιλοκυβερνητική υποστήριξη του ΑΚΕΛ. Είναι γνωστό τοις πάσι. 

Απλώς το ΑΔΗΣΟΚ προσπαθεί να συναγωνιστεί προς αυτή την κατεύθυνση και 

εlναι γνωστό το τι συμβαίνει εδώ. Αυτή είναι η υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Απλώς εγώ θέλω να δηλώσω ότι δεν εξέλαβα τα όσα είπε ο έντιμος 
συνάδελφος ως μομφή κατά του ΑΚΕΛ, ότ,ι μέμφεται τον Πρόεδρο, αλλά μπορεί 

να μου δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι μερικά κόμματα μπορεί να μέμφονται 

αυτούς που ψήφισαν τον Πρόεδρο. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ίπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ υπάρχουν ορισμένες τροπολογίες και υπάρχουν γραπτώς ενώπιον σας. 
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Υπάρχει η τροπολογία ότι 'αρμό8ια αρχή' σημαίνει το 8υνάμει του άρθρου 3 
εγκαθι3ρυόμενο Συμβούλιο Ρα3ιοφωνίας, αντί το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Πόσοι ψηφίζουν υπιίρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Το άρθρο 2 τώρα όπως έχει -είναι περιττό να το ξαναβάλω σε ψηφοφοφορlα
είvαι φανερό ότι εγκρ!νεται με πλειοψηφία. Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιτροπή Ρ α3ιοφωνία. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και ε8ώ υπάρχει εισήγηση όπως το άρθρο 3 αντικατασταθεί με το πιο 

κάτω:-

«3. {1)Εγκαθι3ρύεται Συμβούλιο Ρα3ιοφωνίας που λειτουργεί ως ανεξάρτητη 
αρχή με εξουσία και καθήκον την έκ8οση και ανανέωση α8ειών ί8ρυσης} 

εγκατάστασης και λειτουργίας ρα8ιοφωνικών σταθμών σύμφωνα με το Νόμο αυτό. 

(2)Το Συμβούλιο Ρα3ιοφωνίας θα αποτελείται από ιίνα πρόε3ρο και <ξι άλλα 

μέλη που θα 3ιορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο για χρονική περίο3ο τριών 
ετών ως ακολούθως:-

{ α) Πρόε8ρος 8ιορ(ί,εται νομομαθής ανώτατου επαγγελματικού και ηθικού 

επιπέ8ου. Αποκλείονται 8ημόσιοι υπάλληλοι και υπάλληλοι ημικρα

τικών οργανισμών. 

{β) Ένα μέλος θα υπο8εικνύεται από την Ένωση Συντακτών. 

(γ) Ένα μόλος θα υπο3εικνύεται από την Ένωση Δήμων Κύπρου. 

(8) Δύο μέλη θα προέρχονται από το 8ι8ακτικό επιστημονικό προσωπικό 

των Ανώτατων και Ανώτερων Δημόσιων Εκπαι8ευτικών 18ρυμάτων 

της Κύπρου με γνωστικό αντικείμενο ή εμπειρία σχετική με τα μέσα 

μαί,ικής επικοινωνίας. 

(ε) Δόο μέλη θα 8ιορίζονται με επιλογή από πρόσωπα που έχουν ει8ικές 

γνώσεις και αναγνωρισμένη .εμπειρία στα θέματα μαί,ικής επικοινω

νίας· αποκλείονται 8ημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών 
οργανισμών, 

( 3) Ο Πρόε3ρος και τα Μιίλ η του Συμβουλίου 3εν μπορούν να έχουν 

οποιο8ήποτε άμεσο ή έμμεσο συμφέρον σε οποια8ήποτε επιχείρηση ρα8ιοφωνίας ή 
τηλεόρασης στην Κυπριακή Δημοκρατία ή στο εξωτερικό. 

(4) Αποτελεί καθήκον του Προi3ρου να μεριμν& όπως κάθε απόφαση του 
Συμβουλίου εκτελείται 3εόντως. 

(5) Σε περίπτωση απουσίας ή προσωρινού κωλύματος του προιί3ρου, καθή
. κοντα Προέ8ρου ασκεί ένα από τα μέλη του που επιλέγεται κατά. πλειοψηφία από 
τα υπόλοιπα μιίλη του Συμβουλίου. 
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(6) Ο Πρόεδρος ή το Μέλος του Συμβουλίου που ασκεί καθήκοντα Προέδρου 
και άλλα τρlα μέλη αποτελούν απαρτία. Οι αποφάσεις λαμβάνονται με πλειο

ψηφία και σε περίπτωση ισοψηφίας ο Πρόεδρος της συνεδρίασης κέκτηται τη 

' ψ' νιχωσα ηφο. 

(7) Το Συμβοόλιο συνέρχεται σε τακτικές συνεδρίες και ρυθμίζει το (διο τη 
διαδικασία που θα ακολουθείται στις συνεδριάσεις του.>>. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πάλιν 12, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Επομένως το άρθρο 3 ψηφίζεται ως έχει κατά πλειοψηφία. Προχωροόμε. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυση, εγκατάσταση και λειτουργία ραδιοσταθμών. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδη δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σκοπός ίδρυσης ραδιοσταθμών. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Άδεια lδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας. 'Αρθρο 6. 
Υπάρχει τροποποίηση του άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γίνεται εισήγηση όπως η παράγραφος (α) του άρθρου 6 αντικατασταθεί με 
την πιο κάτω παράγραφο: 

«6( α)Σε ελεόθερους Δήμους μεμονωμένα ή σε συμπλέγματα ελεόθερων 

Δήμων: 

Νοείται ότι εάν tνας ελεύθερος Δήμος κατέχει άδεια ραδιοφωνικού σταθμού 
δεν θα δικαιούται να συμμετέχει σε σύμπλεγμα και αντ(στροφα.». 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12, κόριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντ(ον; 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27, κόpιε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογ(α απορρίπτεται. Επομένως το άρθρο 6 εγκρίνεται ως έχει. 

Προχωρούμε συλλογικά πλέον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είδη αδειών. Άρθρο 7. 
Αριθμός αδειών. Άρθpο 8. 
Περιορισμοί στην έκδοση αδειών. Άρθρο 9. 
Αίτηση για ι!.δεια. 'Αρθρο 10. 
Άδεια. 'Αρθρο 11. 
Όροι ίδρυσης, εγκατάστασης, λειτουργίας και ανανέωσης άδειας λειτουργίας. 

Άρθρο 12. 
Μορφή ι!.δειας. 'Αρθρο 13. 
Ανιl.κληση ι!.δειας. 'Αρθρο 14. 
Αρχές που διέπουν τις εκπομπές. Άρθρο 15. 

Δυσφήμιση. 'Αρθρο 16. 
Αντίγραφα εκπομπής. Άρθρο 17. 
Διαφημίσεις. 'Αρθρο 18. 
Ποινικιl. αδικήματα, 'Αρθρο 19. 
Οικονομικ& ραδιοσταθμών. 'Αρθρο 20. 
Κανονισμοί. Άρθρο 21. 
Επιφόλαξη. 'Αρθρο 22. 
Προσωρινές 'Αδειες. 'Αρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από 7_έως 23 εγχριθοόνj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα πιο πάνω άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Τρ!τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Νόμος του 
1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα σχέδια νόμου ψηφιστούν σε Νόμο; 

(Κτυπιl. τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα σχέδια νόμου ψηφίζονται σε Νόμο. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας για τα επόμενα νομοσχέδια. 

Κόρ'ιε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν 28 'Εκθέσεις. Πλείστες από 
αυτές εlναι ομόφωνες. Εισηγούμαι, για να μπορέσουμε να καλύψουμε όλη την 
ημερήσια διιl.ταξη, να θεωρηθοόν αναγνωσθείσες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση ... 
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ΒΟϊ' ΛΕϊ'ΤΕΣ: 

Δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θεωρούνται ως αναγνωσθείσες τότε. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Και προχωρώ και κάμνω ακόμα μια τολμηρή εισήγηση: Εφόσον οι 'Εκθέσεις 

είναι ομόφωνες, να μη γινονταt ομιλ(ες. Αλλά, αν χρειάζεται να γ(vοuν ομιλίες, να 

μιλήσει μόνο ένας για πέντε λεπτά από το κάθε κόμμα, γιατί έχουμε 28 
νομοσχέδια που εκκρεμούν ενώπιον μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν η Βουλή δέχεται την είσηγηση, ο Πρόεδρος πολJ ευτυχής θα την 

εφαρμόσει. 

Επομένως η Έκθεση για το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' 

αριθμό 5, που είναι «0 περί Συντάξεων {Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 

Δημοκρατίας, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

ϊ'πουργοί και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων) {Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990», θεωρείται αναγνωσθείσα. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·ϊ'·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟϊ' ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ποι ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σϊ'ΝΤΑΞΕΩΝ (ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 
ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ 

ΒΟϊ'ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ, ϊ'ΠΟϊ'ΡΓΟΙ ΚΑΙ ΜΕΛΗ ΤΗΣ 

ΒΟϊ'ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟ! 1990» 
Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογίσμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που συγκροτήθηκαν στις 11 και 18 
Ιουνίου 1990. 

Με το νόμο που προτείνεται επιφέρεται αριθμός τροποποιήσεων στη βασική 

νομοθεσία για τη συνταξιοδότηση ορισμένων αξιωματούχων της Δημοκρατίας. 

Η Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε κάθε μια από 

τις τροποποιήσεις που προτείνονται, συμφω~εί με τη διαφοροποίηση που προτεί
νεται για τον καθορισμό της συντάξιμης υπηρεσLοο; των ίπουργών, νοουμένου 

όμως ότι αυτοί θα έχουν ελάχιστη υπηρεσία 24 μηνών- δε συμψωνεί όμως με την 

ένχαξη στο υπό τροποποLηση συνταξιοδοτικό σχέδιο και κατόχων άλλων πολι

τικών θέσεων για τους οπο(ους μπορούν να γ(νουν άλλες ρυθμισεις. 
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Με τηv ευκαιρία του καθορισμού της νέας συντάξιμης υπηρεσίας για τους 

Υπουργούς, η Επιτροπή εισηγείται ανάλογες τροποποιήσεις για όσους άλλους 

αξιωματούχους χατά συνεπακόλουθο τρόπο επηρεάζονται χαι ορισμένες άλλες 

βελτιώσεις στα πλαίσια της περιοδικής αναθεώρησης του υπό τροποποίηση 

συνταξιοδοτικού σχε8ίου. 

Η Επιτροπή επισυνάπτει το κείμενο του νέου vομοσχε8ίου, 

ετοιμαστεί, χαι ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

' ' οπως εχει 

Ο κ. Κωνσταντίνου. Θα κάνει μια δήλωση ως Πρόεδρος της Επιτροπής. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Θα 'θελα για το θέμα αυτό να κάμω μια δήλωση από μέρους της Επιτροπής 

Οικονομικών. 

Η Επιτροπή Οικονομικών για το θέμα του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, το 

θέμα των συντάξεων "Υπουργών οι οποίοι προηγουμένως ήταν κυβερνητικο( 

υπάλληλοι χαι τα θέματα των παλαιότερων Βουλευτών, έχει αποφασ(σει να τα 

συζητήσει ει3ικά τον προσεχή Οκτώβριο. Αυτό για να μην υπάρξει οποια3ήποτε 
παρεξήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ ωρα(α. Προχωρούμε στη 3εύτερη ανάγνωση του νομοσχε3ίου, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποπο!ηση του μακρού τίτλου του βασικού νόμου. 1 Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ιίνσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικοό νόμου. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ιίνσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση και το άρθρο 6 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρ(νεται. 

Τ ρ(τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Πρόε3ρος και 

Αντιπρόε3ρος της Δημοκρατίας, Πρόε3ρος και Αντιπρόε3ρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, Υπουργοί και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, {Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ3ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια 3ιάταξη, τα υπ' αριθμό 6 
και 7, που είναι «0 περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1988» και 
«0 περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτιμήσεως 3ιά τους σκοπούς του περί Δήμων 
Νόμου, Νόμος του 1988>>. Υπάρχει κοινή Έκθεση η οποία θεωρείται αναγνω
σθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) «0 ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988» ΚΑΙ (2) «0 ΠΕΡΙ 
ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΕΚΤΙΜΗΣΕΩΣ ΔΙΑ ΤΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ 

ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ ΝΟΜΟΥ, ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988>ι. 

Παpόvτες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Α ν3ρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε πολύ μεγάλο αριθμό συνε3ριών της που πραγματοποιήθηκαν στο 3ιάστημα από 

11 Μαρτίου 1989 μέχρι 9 Ιουνίου 1990. Στο στά3ιο της μελέτης των υπό 

συζήτηση νομοσχε3ίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι 

του ί ποuργείου Εσωτερικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

τους και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και 
της Ένωσης Δήμων Κύπρου, οι οποίοι και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' 
αυτό. 
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Με το πρώτο από τα προτεινόμενα νομοσχέ8ια σχοπείται η τροποποίηση της 

vομοθεσlας για τους Δήμους και ει8ιχότερα προνοούνται τα ακόλουθα: 

(α) Η παροχή ευχέρειας στο Υπουργικό Συμβούλιο να 8ιατάσσει τη 
8ιεξαγωγή 8ημοψηφίσματος και σε περιοχιfς που έχουν λιγότερους από 

5,000 κατοίκους για σκοπούς ανακήρυξής τους ή όχι σε Δήμους. 

· {β) Η κατάργηση της Επιτροπής Ορίων που ε(ναι αρμό8ια για τον 
επαναχαθορισμό, τροποποιηση, επ~χταση ή περιορισμό των 8ημοτικών 
ορ(ωv 8ήμου και η ανάληψη των εξουσιών αυτών από το -Υπουργικό 

Συμβούλιο. 

{γ) Η απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής 8ιαπυλίων στις περιπτώ

σεις προ~όντωv για τα οποία έχουν καταβληθεί 8ιχαιώματα ζύγισης 
σύμφωνα με τις οικείες νομοθεσ(ες. 

(8) Η αναθεώρηση του τρόπου επιβολής του 8ημοτικού τιfλους ακίνητης 

ι8ιοχτησίας, καθώς και η επιβολή νέων τελών όπως για παρά8ειγμα 

· ο8ιχού φωτισμού, εισφοράς για κοινοτικές υπηρεσίες και τέλους ενοι
κίου από ι8ιοχτήτες υποστατικών που ενοικιάζονται. 

Σκοπός του 8εύτερου από τα προτεινόμενα νομοσχέ8ια είναι η εφαρμογή από 

την 1 η Ιανουαρίου 1991 της γενικής εκτίμησης ακίνητης ι8ιοκτησίας που ιfγινε 

σύμφωνα με το άρθρο 69 της νομοθεσίας για την Ακίνητη 18ιοκτησία, για σκοπούς 
του Νόμου που αφορά τους Δήμους, η ψήφιση του οποίου αποτελεί αναγκαία 

προUπόθεση της εφαρμογής της 8ιάταξης εκείνης που, σύμφωνα με το πρώτο από 

τα προτεινόμενα νομοσχέ8ια, προνοεί για την αναθεώρηση του τρόπου επιβολής 
του 8ημοτικού τέλους ακίνητης ι8ιοκτησίας. 

Όπως είναι γνωστό για το πρώτο από τα πιο πάνω νομοσχέ8tα η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών είχε κυκλοφορήσει σε προηγούμενο στά-
8ιο σχετική Έκθεση προς το Σώμα, 8ιαφάνηκε όμως η ανάγκη επανεξιfτασης του 

υπό αναφορά νομοσχε8ίου, από την οπο(α και προέκυψαν οι ακόλουθες εισηγήσεις 

της Επιτροπής προς το Σώμα: 

{α) Η πλειοψηφία των μελών της Επιτροπής Βουλευτιfς του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή 

την καταψήφιση της 8ιάταξης εκείνης που προνοεί για την παροχή 
ευχέρειας στο Υπουργικό Συμβούλιο να 8ιατάσσει τη 8ιεξαγωγή 

8ημοψηφ(σματος και σε περιοχές που ιfχουν λιγότερους από 5,000 
κατοίκους για σκοπούς ανακήρυξής τους ή όχι σε 8ήμους. 

{β) Ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την κατάργηση της Επιτροπής Ορίων 

ως αρμό8ιου οργάνου για τον επανακαθορισμό, τροποποίηση, επέκταση 

ή περιορισμό των 8ημοτικών ορίων 8ήμου και την ανάληψη των 
εξουσιών αυτών από το -Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά μόνο αφού 
προηγηθεί αίτηση των εν8ιαφερόμενων αρχών τοπικής 8ιοίκησης και 

αφού ακουστούν οι απόψεις τους πάνω στο υπό αμφισβήτηση θέμα. 

{γ) Ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την επιβολή 8ημοτικού τιfλους ακίνη

της ι8ιοκτησίας σε ποσοστό 0,25 τοις χιλίοις πάνω στην αξία της 

ακίνητης ι8ιοκτησ!ας η οποία προέκυψε από τη γενική εκτίμηση που 

έγινε με βάση τις 8ιατάξεις της νομοθεσ!ας για την ακίνητη ι8ιοκτησία 
για 8ιάστημα 8υο χρόνων από την έναρξη ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου. 

Ομόφωνα επίσης εισηγείται στη Βουλή την καταψήφιση των 
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προτεινόμενων νέων τελών, όπως για παράδειγμα ο8ικού φωτισμού, 
εισφοράς για κοινοτικές υπηρεσtες και τέλους ενοικίου από ιδιοκτήτες 

υποστατικών που ενοικιάζονται. 

(3) Ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των προτεινόμενων τελών 

για 3ιανυκτlρευση σε ξενο3οχεία από την 1 η Μαρτίου 1991 καθώς και 
την κατάργηση της υποχρlωσης καταβολής 3ιαπυλίων σε περιπτώσεις 

προϊόντων για τα οπο(α έχουν καταβληθε( δικαιώματα ζύγισης σύμ

φωνα με τις οικείες νομοθεσίες. 

(ε) Τέλος ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση νέας πρόνοιας με την 

οπο(α παρέχεται στους Δήμους η εξουσιοδότηση ίδρυσης και λειτουρ
γίας 3ημοτικοό ρα3ιοσταθμοό. 

lπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των προτεινόμενων νομοσχε8(ων, όπως αυτά 

έχονν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

lπάρχει τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όταν θα έλθουμε στο σχετικό άρθρο, να γίνει η πρόταση. Προχωροόμε. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρθρου 76 του βασικοό νόμου. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

-·Εδώ υπάρχει τροπολοylα που λέει:-

11Τροποπο(ηση 2. Η παράγραφος (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 4 τροποποιε(ται με 
τοu&:ρθροu4 1 λ ι 'λ ' ό ("' ' τοu βασικού τη μετ,ατροπη της τε ε ας στο τε ος αυτης σε κ μμα οεκατη τεταρτη 

116μοu. yραμμη) και την προσθήκη αμέσως μετά των ακόλουθων νέων φράσεων: 

((ενώ σε περιοχές συμβουλίων βελτιώσεως 1 χωριών ή συμπλέγματος 
περιοχών βελτιώσεως και χωριών που έχουν πληθυσμό κάτω από 5

1
000 
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χατοίχους, μόνο αφού ικανοποιηθεί ότι η περιοχή αυτή έχει την οικονομική 
δυνατότητα να λειτουργεί σαν δήμος ιχαvοποιητιχά χαι αποτελεσματικά:». 

Ένας vα υπερασπίσει την τροπολογία χαι ένας εναντίον και vα κλείνουμε. 
Ορίστε, 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει αυτή την τροπολογία στον περί Δήμων Νόμο, 
κατ' αχρίβειαν έχουμε δεχθεί την αρχική ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
1 Εχετε πέντε λεπτά, κύριε συνάδελφε, έχετέ το υπόψη σας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Έχουμε δεχθεί τη διάταξη, όπως υπήρχε στο νομοσχέδιο το οποίο έχει 
καταθιfσει η κυβιfρνηση και η οποία ιfχει απορριφθεί από την πλειοψηφία της 

Βουλής. 

Η δική μας η τροποποίηση επαναφέρει την αρχική διατύπωση όπως ήλθε, 

γιατ! προβλέπει ότι σε περιοχές συμβουλίων βελτιώσεως χωριών ή περιοχών που 

ιfχουν πληθυσμό κάτω από 5,000 κατοίκους μπορεί να διεξαχθεί δημοψήφισμα, για 
να ανακηρυχθούν σε δήμους, δεδομένου ότι υπάρχει, χατά γενική χρίση, η 
οικονομική δυνατότητα να λειτουργεί σαν δήμος ικανοποιητικά χαι αποτελεσμα

τικά μια παρόμοια κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ ελάχιστες παρόμοιες περιπτώσεις στην Κόπρο που 

όμως θα πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στους χατοίχους τους να αποφασίσουν αν 

θα ανακηρυχθοόν σε δήμο. Θέλω να αναφιfρω μόνο την περίπτωση της Αγίας 

Ν άπας που είναι ένα από τα μεγαλύτερα οιχονομιχά τουριστικά κέντρα, όχι της 

Κόπρου, αλλά ολόκληρης της Μεσογείου, Εκεί λειτουργεί, για παράδειγμα, ο 
θεσμός του συμβουλίου βελτίωσης που έχει αποδειχθεί ανεπαρκής, ασφυχτικά 

εξαρτώμενος από τη διοίκηση, η δομή, η διάρθρωση και οι εξουσίες του είναι 

έ λ 'ψ ι ι ι 1 ανεπαρχ στατες για να χα υ ουν τις αναγχες μιας περιοχης η οποια αναπτυσσει 

τεράστια οικονομική δραστηριότητα και έχει τεράστια σημασία για τον κυπριακό 

τουρισμό και για την κυπριακή οικονομία στο σύνολό της. 

Είναι γι 
1 
αυτούς τους λόγους που πιστεύουμε ότι η Βουλή θα πρέπει, έστω 

και την τελευταία στιγμή να επανεξετάσει τη θέση της, η πλειοψηφία, για να 

δώσουμε τη δυνατότητα σε περιοχές όπως είναι η Αγία Νάπα, να προχωρήσουν σε 

αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης ιδρόοντας/εγκαθιδρόοντας δήμους οι 

οποίοι θα μπορούν να υπηρετήσουν και να εξυπηρετήσουν καλύτερα και τους 
ντόπιους και την οργάνωση της κοινότητας, αλλά χαι το τεράστιο τουριστικό 

ρεύμα, το οποίο κατακλύζει ολόκληρο σχεδόν το "jpόνο περιοχές όπως είναι η 

Αγία Νάπα όπου, επαναλαμβάνω, ο θεσμός του συμβουλίου βελτίωσης όχι μ6νο 

έχει κριθεί ανεπαρκής, αλλά χαι έχει αποτύχει παταγωδώς. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που πιστεύουμε ότι παρόμοιες κοινότητες με 

τόσο σημαντικό ρόλο στην οικονομική, την κοινωνική ζωή του τόπου μας θα 
πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να αναβαθμίσουν το επίπεδο της τοπικής τους 
αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει κανένας που θέλει να μιλήσει εναντίον; Υπέρ; Ένα λεπτό. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

'Οχι, κύριε Πρόεδρε, ισοτιμία. 



3185 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένας από κ&θε κόμμα. Ποιος θα μιλήσει; 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Να μιλήσει ο κ. Τσιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα συμφωνεί με την πρόταση όπως 

έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση σε περιπτώσεις δηλαδή που ο πληθυσμός μιας 

κωμόπολης είναι λιγότερος από 5,000 να 3ικαιοόται με 3ημοψήφισμα των 

κατοίκων να ανακηρυχθεί σε δημοτική περιοχη. Και πράγματι είναι πολύ 
δημοκρατικό αυτό το δικαίωμα και τα επιχειρήματα που λέχθηκαν στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή ότι πρόκειται περι φτωχών κοινοτήτων που δεν πρέπει να 

ενθαρρύνουμε, δεν ευσταθούν. Γιατί η περίπτωση της Αγίας Νάπας που έχει 
αναφερθεί από τον προηγούμενο συνάδελφο, ειναι ένα καλό παράδειγμα. Και 

ανάπτυξη τουριστική έχει η Αγία Ν άπα και οικονομική ευρωστία έχει η Αγία 
Νάπα, για να αποτελέσει διεθνώς και παγκύπρια το καλό παράδειγμα για 

τουριστική αξιοποίηση της περιοχής της. Τα ί3ια επιχειρήματα λέχθηκαν και για 

το αεροδρόμιο της Λάρνακας 1 όταν διαμαρτυρόταν το Μενεού ότι έπρεπε να 
ονομαστεί αεροδρόμιο Μενεού. Δεν ηχεί ωραία διεθνώς, είπαμε, να λέμε αερο

δρόμιο Μενεού, αλλά αεροδρόμιο Λάρνακας. Επειδή και η Αγία Ν άπα είναι 

δι~θνώς γνωστή ως τουριστικό κέντρο 1 για το καλό όνομα της Αγ(ας Νάπας και 
του τουρισμού θα πρέπει να συμβάλει η Βουλή και να υποάτηρίξουμε και εμε(ς ως 
Βουλευτές ότι πρέπει να υιοθετηθεί η πρόταση αυτή του δημοψηφίσματος για 

μικρότερες κοινότητες, ώστε και η Αγία Νάπα και άλλες κοινότητες να 

αποτελέσουν τους μελλοντικούς δήμους για την καλύτερη ανάπτυξη του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

-Υπάρχει πρώτα κανένας που θα μιλήσει εναντίον και μετά να σας δώσω το 
λόγο. Ορίστε, και μετά ο κ. Φάντης. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε; ~εμείς θα ψηφίσουμε εναντίον και δε δεχόμαστε το επιχεtρημα· 
ότι η Αγία Ν&πα, για παρ&3ειγμα, θα βοηθηθεί στο να αναβαθμίσει τις υπηρεσίες 

που προσφέρει στον τουρισμό. Τουναντίον θα λέγαμε ότι μεγάλο μέρος της 

γραφικότητας της Αγίας Νάπας στον τουριστικό χάρτη είναι γιατί ε(ναι ιiια 
ωραία κωμόπολη που δtατηρεl την παραδοσιακή της ομορφιά. 

Επομένως, ας μην προσπαθούμε να χρησιμοποιήσουμε κ&ποια επιχειρήματα 

και να δημιουργήσουμε κάποια κριτήρια τα οποία στο τέλος θα αποβούν σε βάρος 

αυτού του τόπου. Έχουμε ήδη αρκετούς δήμους στην Κύπρο και ας αφήσουμε 
επιτέλους να υπάρξουν ακόμα κάποιες κωμοπόλεις ή κάποια χωριά στον τόπο 

μας, γιατί οι παραδοσιακές αξίες και οι ρίζες αυτού του τόπου είναι στην ύπαιθρο 
που βρίσκονται και στις κωμοπόλεις και στα χωριά μας. Γι' αυτό το λόγο 

είμαστε εναντίον αυτής της πρότασης και πιστεύουμε ότι τα κριτήρια τα οποία 

χρησιμοποιούν οι συνάδελφοι δεν είναι σωστά, είναι λανθασμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Φ&ντης. 

Α.ΦΑΝΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από την αρχή που κατατέθηκε αυτό το νομοσχέδιο η ομάδα 

Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. υποστήριξε το 3ικαίωμα που παρέχεται με το νομοσχέ3ιο, όπως 
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κοινότητες οι οποιες έχουν κάτω των 5,000 χατο!χων να μπορούν, ύστερα από 
δημοψήφισμα, να κηρύσσονται σε δήμους. Πιστεύουμε ότι αυτό αποτελεί ανα

βάθμιση του θεσμού της τοπικής αυτοδιοtχησης, γιατί αν συγχρ!vουμε τις πρόνοιες 

του Νόμου περ( Συμβουλ(ων Βελτιώσεως με τις πρόνοιες του περ( Δήμων Νόμου, 

σίγουρα οι πρόνοιες του περί Δήμων Νόμου είναι πολύ πιο δημοκρατικές από τους 
περιορισμούς που επιβάλλει ο Νόμος περ( Συμβουλίων Βελτιώσεως. Γι' αυτό 

εμείς θα υποστηρίξουμε την πρόταση όπως κατατέθηκε από την κυβέρνηση και 

δεδομένου ότι, αν τελικά η πλειοψηφ!α καταψηφίσει αυτή την πρόταση και 
υποβληθε( η τροποποιητική πρόταση από μέρους της ΕΔΕΚ, εμείς θα υποστηρί

ξουμε σε δεύτερο στάδιο την τροποποιητική πρόταση της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζαχαριάδης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Απλώς εμείς διαφωνούμε και θα καταψηφ(σουμε την τροποπο(ηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της τροπολογ(ας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

21. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ γρήγορα τους μετράς, ε(σαι σ(γουρος; 

(γέλια) 

Η τροπολογία απορρ(πτεται και το άρθρο 4 εγκρtνεται ως έχει κατά 
πλειοψηφ(α. 

Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

-Υπάρχει έvσταση; 

Επειδή δεν uπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρ!νεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του άρθρου 122 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

-Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Π(νακα. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

-Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρ(νεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταβατική διάταξη. 'Αρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 εγκp(νεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάpΧ,ει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Εφαρμογή της Γενικής Εκτίμησης για τους σκοπούς του περί Δήμων Νόμου. 
'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης 
για τους σκοπούς του περί Δήμων Νόμου, Νόμος του 1990. 

"" ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η επόμενη Έκθεση είναι κοινή γtα τα ακόλουθα τέσσερα νομοσχέδια: «0 
περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1988», 
(Πρόταση νόμου), «0 περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1989» (Πρόταση νόμου), «0 περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989» και «0 περι Φορολογίας Κεφαλαιου
χικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1989», (Πρόταση νόμου). 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθε(σα) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΚΑΙ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «0 ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΚΕΡΔΩΝ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1988», 2. «0 ΠΕΡ! ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΚΕΡΔΩΝ 
{ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989», 3. «0 ΠΕΡ! ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΚΕΡΔΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1989» ΚΑΙ 4. «0 ΠΕΡ! ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ 
ΚΕΡΔΩΝ {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989». 

Παρ6vτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάvω σχέδια νόμου σε μεγάλο αριθμό συνεΟριών της που πραγματοποιήθηκαν 

στο διάστημα μεταξύ της 6ης Μαρτίου 1989 και της 20>\ς Ιουνίου 1990. Στο 
στάΟιο της εξέτασης των πιο πάνω θεμάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή ο αξιότιμος Υπουργός Οικονομικών συνοδευόμενος από ανώτερους 

υπηρεσιακούς λειτουργούς _τομ ίπουργε(ου του, καθώς και εκπρόσωποι του 

Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, του Παγκύπριου ΣυνΟέσμου Επιχειρηματιών 

Αναπτύξεως Γης, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών και του Κυπριακού 

·Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρ(ου. Στην Επιτροπή στάληκε επίσης 
ένας μεγάλος αριθμός υπομνημάτων από τους παρευρεθέντες ενώπιόν της και από 

άλλους εν8ιαφερομένους. 

Με τις υπό συζήτηση προτάσεις νόμου, που κατατέθηκαν στη Βουλή από 

τους αξ. Βουλευτές κ. Σ. Χατζηγιάννη, Κ. Ερωτοκρίτου, Γ. Χαραλαμπίδη και Α. 

Δημητριά8η εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών τους Ομά8ων, καθώς και με το 
κυβερνητικό νομοσχέ8ιο, επιφέρεται αριθμός τροπολογιών στη νομοθεσtα για τη 
Φορολογ(α των Κεφαλαιουχικών Κερ8ών. Αυτές κρ(θηκαν αναγκαlες για την 

καλότερη, 8ικαιότερη και πιο απο8οτική εφαρμογή της νομοθεσlας, καθώς και για 

την πλήρωση αριθμοό κενών και την άρση ορισμένων α8ικιών που είχαν εντοπιστε( 

από την ως τώρα πρακτικ>\ εφαρμογή της. 

Η Επιτροπή, αφού 8ιεξήλθε κάθε σχέ8ιο νόμου ξεχωριστά και συνεκτιμώντας 

τα με βάση τις 8ιάψορες απόψεις και εισηγήσεις που 8ιατυπώθηκαν ενώπιόν της, 

ομόφωνα αποφάσισε την ένταξή τους σε ενιαlο νομοθέτημα που να στοχεύει στην 
απλοποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας παράλληλα με την απάλειψη απ / αυτή 
επαχθών διατάξεων που 8ε διευκόλυναν την επίτευξη της επιθυμητής φορολογικής 

συνεί8ησης που με τη σειρά της θα υποβοηθούσε στην αποτελεσματική εφαρμογή 

της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 
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Με το ενοποιημένο σχέδιο νόμου uιοθετεLται ως βάση εκτ(μησης της 

ι3ιοκτησίας η γενική εκτίμηση του Κτηματολογίου την 1.1.1990 με εξαίρεση τις 
περιπτώσεις που τα ακίνητα δεν ήταν ελεόθερα κατοχής. Ταυτόχρονα δημιουρ

γούνται οι προϋποθέσεις σύντομου, χρονικά, καθορισμού της αξίας και των 
ακινήτων αυτών με την αποφυγή των αμφισβητήσεων που παρουσιάζονταν στο 
παρελθόν και δυσχέραιναν το έργο της πρακτικής εφαρμογής του υπό τροποποίηση 

νόμου. 

Με άλλες διατάξεις διευρόνεται ο κύκλος των εξαιρέσεων, ώστε στα 

πραγματοποιούμενα κεφαλαιουχικά κέρδη να μη συγκαταλέγονται πράξεις που 

στην ουσία δεν έχουν ως στόχο και επιδ(ωξή τους την πραγματοποίηση τέτοιων 

κερδών, όπως είναι η πώληση της κατοικίας, η ανταλλαγή ισότιμων περιουσιών 

κτλ. 

Επίσης για την αποτελεσματική εφαρμογή του υπό τροποποtηση νόμου 
προνοείται όπως η καταβολή του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών γίνεται πριν από 

τη μεταβίβαση της πωλούμενης ακίνητης ι3ιοκτησίας. 

Αντίγραφο του κειμένου του νέου νόμου επισυνάπτεται με την ομόφωνη 

εισήγηση για ψήφισή του σε νόμο σε αντικατάσταση και των τεσσάρων υπό 
αναφορ&. σχεδίων νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Οποιοσδήποτε θέλει να μιλήσει έχει το 3ικαίωμα, όπως έχετε ήδη αποφα

σίσει, να μιλήσει για πέντε λεπτά. 

Ο κ. Χαραλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με την εφαρμογή στην πράξη του Νόμου περί Κεφαλαιουχικών Κερδών, 
διαπιστώθηκε ότι υπηρχαν κενά και επιπρόσθετα δημιουργούνταν ορισμένες 
αδικίες από την εφαρμογη του Νόμου, 

Η διαπίστωση των πιο π&.νω οδήγησε τον υποφαινόμενο και το συνάδελφο κ. 

Α. Δημητριάδη, όπως και άλλους συναδέλφους, αλλά εμάς για λογαριασμό της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, να καταθέσουμε στις 

9.2.89 πρόταση νόμου που στόχο είχε αφ' ενός να πληρώσει τα κενά που 

δημιουργούνταν και αφ / ετέρου να -άρει τις αδικίες που δημιουργούνταν με την 
εφαρμογή του Νόμου. 

Χαίρομαι σημερα που έστω και αν παρήλθε αρκετός χρόνος από τότε που 

κατατέθηκε η πρόταση νόμου, βλέπουμε στον υπό ψήφιση νόμο να υιοθετούνται 
σχεδόν όλες οι προτ&.σεις τις οποίες έχουμε εισηγηθεί με την πρόταση νόμου που 
έχουμε καταθέσει. 

Οι ουσιαστικότερες αλλαγές που γίνονται στο νομοσχέδιο περί Κεφαλαιου

χικών Κερδών είναι η αλλαγή της ημερομηνίας που λαμβάνεται υπόψη για τον 
υπολογισμό της αξίας της ακίνητης περιουσίας, που σήμερα καθορίζεται η 1.1.80, 
ημερομηνία που έχει γίνει εκτίμηση της ακίνητης ιδιοκτησίας. Έτσι καθορίζεται 

πια μια ημερομηνία για τον υπολογισμό της αξίας της ακίνητης ιδιοκτησίας που 

είναι αποδεκτη από όλους τους ενδιαφερομένους. 

Στη συνέχεια αυξ&.νονταt τα ποσ&. τα οποlα απαλλάσσονται της φορολογίας 

από ί5,ΟΟΟ σε ΗΟ,000 για την οποιαδήποτε περιουσία και επιπρόσθετα η πιο 
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οuσιαστική αλλαγή γίνεται όσον αφορά την ι8ιοχατοι.χ(α, όπου το χέρ8ος 
αυξοίνεται μέχρι .!:50,000 για τη μεταβίβαση κατοικίας. Επιπρόσθετα υπολογί
ζεται στην αξία της ακίνητης ι8ιοκτησίας σήμερα η αξία της την 1.1.80 πλέον ο 
πληθωρισμός. 

Πιστεύω ότι με αυτές τις τροποποιήσεις που γίνονται. θα 8ιορθωθούν οι 
α8ικίες που υφίσταντο μέχρι σήμερα και θα γίνει πολό λιγότερο επαχθής ο νόμος 
περί Κεφαλαιουχικών Κερ8ών, προς όφελος όλων των πολιτών. 

Γι' αυτό εμείς θα ψηφίσουμε την πρόταση, όπως τελικοί 8ιαμορφώθηκε από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλοίρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριοι συνά8ελφοι, 8ε νομίζω ότι χρειάζεται. να αναλύσουμε τι περιλαμβάνει 
το νομοσχέ8ιο, όπως 8ιαμορφώθηκε, γιατί όλοι το έχουμε στα χέρια μας. 

Εκείνο που απλώς θέλω να υπογραμμίσω είναι ότι με το νομοσχέ8ιο αυτό 
σίγουρα θα υποίρξει ουσιαστική βελτίωση του νόμου, όμως προβλήματα ποίλι θα 
υπάρξουν, γι' αυτό και. είμαστε ·της γνώμης ότι, ενώ ψηφίζουμε σήμερα το 
βελτιωμένο αυτό νομοσχέ8ιο, θα παρακολουθούμε την εξέλιξη και αν χρειαστεί 
μελλοντικά, θα ληφθούν εκε(να τα μέτρα που θα ε!ναι όσο γίνεται περισσότερο 
8ιορθωτικά, για να αντιμετωπιστεί το θέμα. 

Θέλω όμως ι8ιαίτερα να επισύρω την προσοχή των αρμο8ίων στο ότι η 

εφαρμογή του νόμου πρέπει να γLνεται πάνω στην ι8ια βάση για όλους τους 

πολίτες και για όλα τα νομικοί πρόσωπα. Διότι στο παρελθόν 8εν εφαρμόζετο 

σωστοί ο νόμος και γι' αυτό θα πρέπει στο μέλλον οι αρμό8ιοι να εφαρμόζουν 
σωστά, ισότιμα και αξιοκρατικά τις 8ιάφορες πρόνοιες του νόμου και η Βουλή 
στον κατάλληλο χρόνο, αν χρειαστεί, θα 8ει το θέμα πιστεύω και θα κάμει τις 

αναγκαιες βελτιώσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. lερο8ιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Οι βασικές τροποποιήσεις που επιφέρονται στον περί Φορολογlας 

Κεφαλαιουχικών Κερ8ών Νόμο είναι Μο. 

Μια σοβαρή και σημαντική τροποποίηση εlναι το ότι πάνω στις αξίες που 

είναι εκτιμημένες από το Κτηματολόγιο την 1.1.80, ετησίως θα προστίθεται ο 
πληθωρισμός έτσι ώστε η αξία του κτήματος να υπολογίζεται ανάλογα με την 

αξία της λίρας. 

Μέχρι τώρα, όπως ίσχυε η νομοθεσία, εφόσον 8εν προστίθετο ο πληθωρισμός 

ποίνω στην αρχική αξία ενός ακινήτου, υπήρχε πιθανότητα, σχε8όν βεβαιότητα, 
όταν γινόταν μια πώληση, ο πωλητής να μην εφορολογείτο ποίνω στο πραγματο
ποιηθέν κέρ8ος αλλά να εφορολογείτο ποίνω στην αρχική αξία του κτήματος. 
Μέχρι τώρα υπολογίζεται ότι από την 1.1.80 μέχρι σήμερα ο πληθωρισμός 
ανέρχεται στο 65%, κάτι το οποlο θα πρέπει να συνυπολογίζεται πάνω στην 

αρχική αξία της 1.1.80. 

Η 8εύτερη σοβαρή τροποποίηση που έχει γίνει -και μπορώ να πω ότι είναι 
κενοτομία για τα κυπριακοί 8ε8ομένα- είναι ότι ο Έφορος Φόρου Εισο8ήματος θα 
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είναι υποχρεωμένος να δέχεται τη δήλωση του αγοραστή χαt του πωλητή για την 
αξία πωλήσεως για λόγους φορολογίας κεφαλαιουχικών κερδών. 

Μέχρι τώρα, χαι υπάρχει σωρεία περιπτώσεων που εκκρεμούν, υπάρχουν 

ουσιαστικά τρεις αξίες: Μια την οποία δήλωνε ο αγοραστής και ο πωλητής, μια 
την οποία είχε το Κτηματολόγιο, και ο Έφορος Φόρου Εισο8ήματος είχε 
8ικαίωμα να εισάξει τρίτη αξία. 

Επίσης είχαμε πολλές φορές το παρά8οξο φαινόμενο ο Έφορος Φόρου 
Εισοδήματος να πείθεται ότι η αγοραπωλησία έγινε σε μια άλφα τιμή, ας πούμε 
!:40,000, αλλά να έλεγε «Ναι, αλλά η αξία του κτήματος είναι !:50,000 και θα 
πρέπει να φορολογηθείς σαν να το είχες πωλήσει !:50,000». Αυτή ήταν μια 
κατάσταση απαράδεχτη. 

Γνωρίζουμε ότι το να 8έχεται ο Έφορος Φόρου Εισο8ήματος τη 8ήλωση του 

αγοραστή και του πωλητή είναι χενοτομία, είναι ένα νέο μέτρο, όμως υπάρχει 

ένας βασικός λόγος: Ο αγοραστής πάντοτε θα έχει κίνητρο να 8ηλώνεται η 

πραγματική αξία της πράξης η οποία έγινε, 8ιότι μελλοντικά αυτό το οποίο θα 

ωφεληθεί ο πωλητής στην πρώτη πράξη, θα το επιβαρυνθεί ο αγοραστής όταν θα 
προχωρήσει χι εκείνος να κάμει οποιαδήποτε πράξη με την αχlνητη ιδιοκτησία την 
οποία αγοράζει. 

Το 8εύτερο σημείο πιστεύω είναι ότι ήρθε ο καιρός ο Έφορος Φόρου 

Εισο8ήματος και γενικά η Ί'πηρεσία του Φόρου Εισο8ήματος να είναι πιο 

ανθρώπινη στην πολιτική της και πως γενικά το κράτος πρέπει να μη συμπερι

φέρεται πάντοτε σαν να αστυνομεύει τους πολ(τες. Είναι καιρός να δώσουμε 

περισσότερη εμπιστοσύνη στην τιμιότητα των πολιτών και να πε(σουμε με 
φορολογική διαφώτιση, όχι πάντοτε επαναλαμβάνω με αστυνόμευση, να γίνονται 
πραγματικές δηλώσεις των εσόδων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ί'πάρχει άλλος ομιλητής; 

Εφόσον δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση των 

σχε8ίων νόμου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου, Άρθρο 10, 

Αντικατάσταση των Άρθρων 15, 16, 17, 18 και 19 του βασικού νόμου με 
νέο Άρθρο. Άρθρο 11. 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου, 'Αρθρο 13. 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 14. 

Εφαρμογή των 8ιατάξεων του Νόμου. 'Αρθρο 15. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων από το 1 μέχρι το 15; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν&γνωση των σχε8ίων νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερ8ών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"' , , Ψ' ή , .ι παpχει ενσταση για τ-ην ηφισ τους σε νομο; 

{Κτυπ& τη σφόρα) 

Εφόσον 8εν υπ&ρχει ένσταση, τα σχέ8ια νόμου ψηφίζονται.σε Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέ8ιο είναι «0 περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός} (Αρ. 4) Νόμος του 1989». (Πρόταση νόμου). 
(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Ύ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΎ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΎ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Ο ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ 

ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ 1989». 
Πιχp611τες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν8ρος Ζαχαρι&8ης 

Ν!κος Μουσιο~hτας 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό μελέτησε 

την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον 
αξιότιμο Βουλευτή χ. Ν. Αναστασιά8η, σε 8ύο συνε8pίες της που πραγματο
ποιήθηκαν στις 11 και 20 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής 

κλήθηκε και εξέφρασε την κυβερνητική θέση π&νω στο προτεινόμενο σχέ8ιο νόμου 

εκπρόσωπος του Yπoupyε!ou Οικονομικών. 

Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου είναι η τροποπο!ηση του 8ασμολοyίου, 
ώστε να παρέχεται η 8υνατότητα άε αποδεδειyμένως ανάπηρα άτομα να 
αποκτήσουν αδασμολόγητο αυτοκ!νητο μεγαλύτερης ιππο8ύναμης απ' εκε(νο που 

βλ ' σή ' ' ' προ επεται μερα για σκοπους αντιμετωπtσης των αναγκων τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό λαμβ&νον
τας υπόψη ότι η νομοθεσία που προτείνεται εξυπηρετεί στην ουσία μια τ&ξη 
αναξιοπαθούντων πολιτών συμφίυνε! με τους σκοπούς και τις επι8ιώξεις της, γι' 

iχυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, · αφοό 
τpοποποιηθεl ο τ(τλος της ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περ( Τελωνειακών Δασμών 

και Φόρων Καταναλώσεως {Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύπ&ρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι πρόθεσή μου vα εισέλθω στην ουσ(α του νομο
σχεδίου, για να μη διαταράξω την ομοφωνία της Επιτροπής. Όμως νιώθω τον 
πειρασμό vα κάμω ένα σχόλιο. Πριν 15 μέρες ακούσαμε ωραιότατες διαλέξεις από 
την πλευρ& του Δημοκρατικού Συναγερμού αναφορικά με την ψήφιση προσωπικών 
νόμων. Μόλις πριν 15 μέρες. Είναι η κλασικότερη μορφή το νομοθέτημα που 
ψηφίζουμε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Αλλος ομιλητής; 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ με τη σειρά μου να πω ότι πράγματι αυτό 
το νομοσχέδιο έχει αυτό το σημείο που λέχθηκε, όμως δηλώθηκε από μέρους του 
Υπουργείου Οικονομικών ότι γίνεται μελέτη επί του όλου θέματος και σύντομα η 

κυβέρνηση θα έρθει με ολοκληρωμένη νομοθεσία για τη λύση αυτών των 
προβλημάτων, έτσι ελπίζουμε ότι θα γίνει αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός και ο κ. Αναστασιάδης. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, λlχθηκαν προ 15 ημερών και έγιναν διαλέξεις περί 
προσωπικών νόμων, αλλά λέχθηκε ταυτόχρονα ότι υπάρχουν περιπτώσεις που το 

δίκαιο επιβάλλει -έστω και αν είναι μικρός αριθμός πολιτών, έστω ακόμα και αν 
ε(ναι ένας πολίτης- να προστατεύεται από το κράτος. Τίποτε το κακό 8εν υπάρχει 

σε τέτοιες περιπτώσεις, φθάνει να υπάρχουν σωστά κριτήρια και να προωθείται το 

8(καιο. Επομένως ου8έν απόλυτον και κανένας ε8ώ 8εν μπορεί να κάμει το 

8άσκαλο σε οποιο8ήποτε άλλο, επαναλαμβάνω, νοουμένου ότι υπάρχουν τα σωστά 

κριτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι όλοι μπορείτε σε μlνα, αλλά εγώ δεν μπορώ. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θέλω να 8ηλώσω, κύριε Πρόε8ρε, ότι για κανένα λόγο 8εν πρόκειται για 
προσωπικό νόμο. Πρόκειται για άρση α8ικίας που παρουσιάσθηκε από συγκε

κριμένη περίπτωση. Δηλα8ή αν 8εν υπάρξουν οπωσ8ήποτε κάποια 8είγματα πώς 

εφαρμόζεται ένας νόμος, 8εν είναι 8υνατόν να αποκτήσουμε ~ην πείρα πού υπάρχει 

το ελάττωμα. Συνεπώς τα κίνητρα από τα οποία είχα ωθηθεί, για να καταθέσω 
την τροποποιητική πρόταση νόμου -και 8εν αφορά άνθρωπο ο οποίος ανήκει στο 
δικό μου κόμμα χάριν ενημέρωσης, και αυτό μπορεί να επιβεβαιωθεί από άλλη 

πλευρά της οποίας είναι μέλος-απλούστατα ήταν γιατί κάπου έπασχε ο νόμος. 

Πιστεύω πως ε(ναι η ευκαιρ(α, και πάντοτε έτσι συμβαίνει, κάθ,ε τροποποίηση να 

γ(νεται, γιατ( 8ιαπιστώνουμε ότι ο νόμος πάσχει. 

Αυτός ήταν καθαρά ο λόγος και 8εν ε(ναι θέμα προσωπικού νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπlτρου, lνα λεπτό μόνο. 
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Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά διερωτώμαι 
άλογα και δεν πάσχει στα 25 άλογα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να απαντήσω, γιατ! πάσχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κι εσύ έvα λεπτό μόνο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μάλιστα, κόριε Πρόεδρε. 

κατά πόσο ο νόμος πάσχει στα 23 

Πάσχει ο νόμος, διότι απλούστατα συγχεχριμενοποιε( τον τύπο αυτοκινήτου 

αγοράς στο 2300CC. Αν ήταν 2343CC, όπως ήταν η προκείμενη περίπτωση και 
ήταν άλλη η μάρκα κατασκευής αλλά κατά πολό φθηνότερη του 2300CC -για να 
μην αναφερόμαστε σε μάρκες αυτοκινήτων- ο ανάπηρος λόγω και της οικονομικής 

αναπηρίας δεν μπορούσε να το αγοράσει. Συνεπώς έχει σημασία και πάσχει. Το 
2343CC ήταν κατά .ε7,ΟΟΟ φθηνότερο, ενώ το 2300CC ήταν κατά, .ε7,ΟΟΟ 
ακριβότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι κάνουμε μεν Κανονισμούς, παίρνουμε αποφάσεις, 
αλλά δεν είμαι σε θέση να τις εφαρμόσω, αν τυχόν δεν τηρούνται από το σύνολο 
της Βουλής. 

Ένας από τους δύο. Δεν μπορε!τε να μιλήσετε δύο από το ίδιο κόμμα. 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, θα μιλήσω μόνο για δόκα δευτερόλεπτα. 

Θα έπα~χε ο νόμος αν με τα 2300CC αναγκάζαμε κάποιο να αγοράσει 
αυτοκινητο μόνο από τις ανατολικές χώρες, αν είναι γι' αυτό που κοπτόμεθα. Αν 

όμως δώσουμε την ευκαιρlα να αγοράσει από κάποιο ευρύτερο φάσμα, δεν πάσχει. 

Επομένως να μην έχουμε και αυτού του ε!δους τα κριτήρια, κόριε Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Ει ναι χαρακτηριστικό αυτό που λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωροόμε στη δεότερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
1 r πάρχει ένσταση για την έγκριση των δυο αυτών άρθρων; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δυο άρθρα εγκρ(νονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Ι{αταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

. ' 
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Εφόσον 8εv υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι «0 περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ 
ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 

Παρόv'<ες:-

Λέανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Ν(χος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Ευστ&θιος Ευσταθίου 

Ανδρέας Φ&ντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο π&νω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(vαι η επέκταση του προβλεπ6μεvου 

χpοvιχοό ορίου των σαράντα οχτώ _μηvώv, μέχρι του οποίου μπορούσε ο Υπουργός 
Εσωτερικών να παρέχει δωρεάν τις αναγκαίες τεχνικές υπηρεσίες στα δημοτικά 

συμβούλια που αδuνατοόv να ιδρύουν ή να διατηpοόv τέτοιες υπηρεσίες, σε εξήντα 
' ' οχτω μηvες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοποός και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του &ρθρου 3 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση· των 8υο αυτών άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δυο &ρθρα εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη αν&γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχει ένστiχση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπ&ρχει tνσταση, το νομοσχtδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 5) του 1990». 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόεδρος 

Αλ<ξης Γαλανός 

Τιiκης Χατζηδημητρ(ου 

Κωνσταντ(νος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(δης 

Ν!χος Μουσιούττας 

Χρ(στος Κουρτελλιiρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο π&.νω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της ποu πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 
25 Απριλ(ου, 2 και 7 Μαϊου και 6 Ιουν(ου 1990. Στο στιiδιο της συζήτησης του 
όλου θέματος κλήθηκαν 'και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του 

lπουργε!οu Οικονομικών, οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδ!ου και 
κατέθεσαν συμπληρωματικά στοιχεLα και πληροφορίες που ζητήθηκαν από την 

Επιτροπή. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 

ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

!550,000 και η διάθεσή του για την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για τους 
εορτασμούς που θα πραγματοποιηθούν στα πλαίσια της 30ής επετείου της 

ανακήρυξης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή και αναλύθηκαν 

εκτενέστερα ενώπιόν της από τους αρμο8ίους, το Υπουργικό Συμβούλιο με 
σχετική απόφασή του που λήφθηκε το Φεβρουάριο του 1990 όρισε συντονιστική 
επιτροπή για τους εορτασμούς για τα 30χρονα της Δημοκρατ(ας. Με βιiση τους 

όρους εντολής που 8όθηκαν στην επιτροπή αυτή ετοιμάστηκε σχετικό πρόγραμμα 

εκ8ηλώσεων που επικεντρώνονται στο τριήμερο μεταξύ 29 και 30 Σεπτεμβρίου 
και 1 Οκτωβρίου 1990. Σύμφωνα με το πρόγραμμα αυτ6, σημαντικό μέρος του 
συνολικού προϋπολογισμού 8απανών που υπολογίστηκε στις f:550,000 αναμένεται 
να καλυφθεί από εισπράξεις από την πώληση βιβλίων, αναμνηστικών αντι

κειμένων, γραμματοσήμων και κερμάτων καθώς και από άλλες εισπράξεις. 

Η Επιτροπή ως θέμα αρχής επικροτεί την πρόταση που γίνεται για την 

πραγματοπο(ηση αριθμού εκδηλώσεων για τα 30χρονα της Κυπριακής Δημοκρα

τίας, οι οποίες άλλωστε τονίζουν και ενισχύουν την κρατική οντότητα της Κύπρου, 

θεωρέϊ όμως ότι πολλές από τις εχ8ηλώσεις που προγραμματίζονται να γίνουν με 
βάση το αναλυτικό πρόγραμμα εκ8ηλώσεων που τέθηκε ενώπιόν της είναι 

αχρείαστες και συνεπάγονται υπερβολικές 8απάνες. Συναφώς η Επιτροπή έχει τη 

γνώμη ότι ορισμένες εκ8ηλώσεις θα μπορούσαν να αποφευχθούν χωρίς να 

επηρεάζεται ο γενικότερος στόχος των γιορτασμών που έχουν αποφασιστει 

Η Επιτροπή επανεξετάζοντας το όλο θέμα στη βάση νέου αναθεωρημένου 

προγράμματος εκ8ηλώσεων που ζητήθηκε αποφάσισε κατά πλειοψηφία να ειση
γηθεί στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπ6 συζήτηση νομοσχεδ(ου με τη μείωση 
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του uπό αναφορά αναθεωρημένου προϋπολογισμού δαπανών από f.558,000 σε 

f.125,000, ποσό που αναμένεται να επαρκέσει για την πραγματοποίηση των πιο 
σημαντικά~ν και αναγκα(ων εκδηλά~σεων για τους εορτασμούς των 30χρονων της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Το νέο νομοσχέδιο επισυνάπτεται με την τροποποLηση 

του τ(τλου του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1990». 

Οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος-Μέλη της Επιτροπής κ. Αλ. 

Γαλανός, Θ. Μιχαηλ(δης και Ν. Μουσιούττας διαφωνώντας με τη διάθεση 

οποιουδήποτε ποσού θεωρούν τις σκοπούμενες εκδηλώσεις, κάτω από τις σημερι

νές δύσκολες δημοσιονομικές συνθήκες, αχρείαστη σπατάλη δημόσιου χρήματος 

εκεί όπου υπάρχουν πλείστοι άλλοι τρόποι προβολής και ενίσχυσης της κρατικής 

μας οντότητας, Οηλώνοντας ότι θα εξηγήσουν εκτενέστερα τις θέσεις τους κατά τη 

συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον του Σώματος. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Υπάρχει Οιαφωνία, κύριε Πρόεόρε, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε, κύριε Γαλανέ. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Το Δημοκρατικό Κόμμα έχει καταψηφίσει οποιοόήποτε κονόύλι ζητείται από 

την κυβέρνηση για τους εορτασμούς των 30χρονων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Αρχικ& η κυβέρνηση μας ζήτησε !:550,000 και τα κόμματα τα οποία υπο

στηρίζουν να δοθεί ένα κονδύλι δέχθηκαν μόνο Η25,ΟΟΟ. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύει ότι Οεν πρέπει να ψηφίσουμε ούτε μια λίρα 
' ' • ' ' ' ψή ' λ ' για τετοιους εορτασμους, οιοτι κατα την απο μας τετοιες νεοπ ουτιστικες 

επιόείξεις Οεν ενισχύουν την κρατική οντότητα του τόπου μας. 

Αν αυτή η κυβέρνηση, η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου, κόπτεται για την 

ενίσχυση της κρατικής μας οντότητας, έπρεπε να ήταν πολύ πιο προσεχτική πριν 

να υπέστελλε τη σημαία μας που είναι το κρατικό μας σύμβολο. Αν κοπτόμασταν 

για την κρατική μας οντότητα, Οε θα απεμπολούσαμε το Οικαίωμα της προεόρίας 

των Αόεσμεύτων. Αν κοπτόμασταν για την κρατική μας οντότητα, Οε θα 

αποφεύγαμε και Οε θα Οεχόμασταν τους εκβιασμούς του Ντενκτάς ή οποιουόήποτε 

άλλου στο να προσφύγουμε στα Ηνωμένα Έθνη. Αν κοπτόμασταν για την 

κρατική μας οντότητα, Οε θα Οεχόμασταν εκβιασμούς και πιέσεις από την κυρία 

Θάτσιερ ή τον ΝτεVκτάς ή οποιοόήποτε άλλο και να αναβάλλουμε Οιαρκώς την 
αίτησή μας για πλήρη ένταξη στην ΕΟΚ. 

Για μας ενίσχυση της κρατικής οντότητας είναι ορισμένες πράξεις και όχι 
παραλείψεις που έχουν άμεση σχέση με την ενίσχυση του κράτους και όχι 

λαμπηόοφορίες και εορτασμοί, για να τιμήσουμε οπωσόήποτε τα τριαντάχρονα. 

Εξάλλου έγιναν κάποιες τελετές, έγιναν κάποιοι εορτασμοί που τόνισαν τα 

25χρονα. Θα γίνονται κάθε πέντε χρόνια; Ή επειόή τυγχάνει στα 30χρονα της 

Κυπριακής Δημοκρατίας να είναι Πρόεδρος ο κ. Βασιλείου, θα ήθελε να δει 

μεγάλες επιόείξεις, λαμπηόοφορίες και γενικά να Οώσει μια εορταστική εικόνα 

που νομίζουμε ότι σήμερα τα Οεόομένα της Κύπρου Οεν επιτρέπουν τέτοιες 

εορταστικές εικόνες; 

Είναι ένα πράγμα η ενίσχυση της κρατικής μας οντότητας, και αναφέραμε 
τρόπους με τους οποίους θα μπορούσε να ενισχυθεί η κρατική οντότητα, και είναι 

άλλο να γίνονται νεοπλουτίστικες επιόείξεις οι οποίες κανένα σκοπό Οεν εξυπηρε

τούν. 
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Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα δεχθήκαμε ένα ποσό περίπου f200,000 από το 
αρχικό, χαι μάλιστα να έρθει μέσω του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών ως 

μέρος ενός μεγαλύτερου κονδυλίου που αφορά τη διαφώτιση, και με αυτό τον 

τρόπο μπορούσαμε να συνδέσουμε τα 30χρονα με τη διαφώτιση που γ!νεται από 

τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

Όμως το πρόγραμμα αυτών των 30χρονων πιστεύουμε ότι εlναι περιττή 

σπατάλη και θέλουμε να τονίσουμε ακόμα μια φορά ότι ο κ. Βασιλε(ου, ο οποίος 

εκλέγηκε Πρόεδρος αυτού του τόπου με βάση κάποιες διακηρύξεις περί περι

στολής της σπατάλης και λιτότητας και νοικοκυρέματος των δημόσιων οικονο

μικών, έχει αποδείξει ακριβώς το αντlθετο και υπάρχει μια τάση αλόγιστης 

σπατάλης και επίδειξης μάρκετινγκ στο κάθε τι που αφορά την πολιτική ζωή 
' ' αυτου του τοπου. 

Γι' αυτό το λόγο το Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύει ότι ε(ναι αχρε!αστη 
οποιαδήποτε δαπάνη για τέτοιους εορτασμούς των 30χρονων. Θα μπορούσαν να 

γ(νουν κάποιες σεμνές τελετές σίγουρα. 

Όταν γιορτάστηκαν τα 25χρονα δεν χρειάσθηκαν συμπληρωματικοί προϋπο

λογισμο{ και συνεπώς πρέπει να δώσουμε κάποιο μήνυμα στην κυβέρνηση 
Βασιλείου ότι ουσιαστικά υπάρχουν πολλοί τρ6ποι να ενισχυθεί η κρατική μας 
οντότητα, αλλά αυτούς τους τρ6πους τους βρίσκουμε στην αγωνιστικότητα του 

λαού μας, αυτούς τους τρ6πους τους βρίσκουμε στη διαφύλαξη της αξιοπρέπειάς 

μας, αυτούς τους τρόπους τους βρίσκουμε με το να λαμβάνουμε υπ6ψη τις 

επιθυμίες της πλειοψηφίας και να μην ακολουθούμε δουλική πολιτική έναντι των 
ξένων και όχι με τέτοιου είδους επιδεlξεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο εναλλάξ στον κ. Κουρτελλάρη, στον κ. Χατζη8ημητρίου 
και στον κ. Κωνσταντίνου. 

ΧΡ. ΚΟΤΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρ6εδρε, δε θα απασχολήσω πολύ το Σώμα, διότι είναι δικαίωμα του 

κ. Γαλανού και του Δημοκρατικού Κόμματος να έχει τις θέσεις του. Μόνο που 
αισθάνομαι την ανάγκη, επειδή μίλησε για επίδειξη και επειδή πρέπει να θυμάται 
ο κ. Γαλανός, διότι έγραψε ο τύπος πολλές φορές, 6τι για να γ(νει παρέλαση 

φέραμε από το εξωτερικό ελικόπτερα και άλλα απλώς για την επίδειξη, και έτσι 
μου θυμίζει το γνωμικό: «Τα δικά μας του γειτόνου μας». 

Να το θυμάται ο κ. Γαλανός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΤ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Η 8ική μας κοινοβουλευτική ομάδα θα ψηφίσει όπως φαίνεται το νομοσχέδιο 
για την παραχώρηση των f'125,000 για να εορτασθούν τα 30χρονα. 

Εδώ έγινε αναφορά ότι τα 30χρονα δεν αποτελούν μια συγκεκριμένη επέτειο 
η οποία θα έπρεπε να εορτασθεl, και ο ίδιος ο κ. Γαλανός ανέφερε 6τι όταν ο κ. 
Κυπριανού βρισκόταν στην εξουσία γιορτάστηκαν τα 25χρονα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Δε νομίζω ότι τα 30χρονα είναι λιγότερης σημασίας από ότι τα 
25χρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και καλώς γιορτάστηκαν τα 25χρονα της 
Κυπριακής Δημοκρατlας και καλώς' θα γιορταστούν και φέτος τα 30χρονα της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

. . 
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Όσον αφορά τα περί σπατάλης Οε νομίζω ότι ισχύει, όταν η Επιτροπή 
Οικονομικών έχει περικόψει αυτά τα ποσά σε .€125,000 συνολικά. Δε νομίζω ότι 
για ένα τόσο σημαντικό θέμα, όπως είναι η κρατική μας οντότητα, το θέμα του 

τονισμού της κρατικής μας οντότητας, μπορεί να μετρηθεί με ένα άλφα ποσό. 

Γι' αυτό εμείς 3ε βλέπουμε το λόγο γιατί η Βουλή αυτή να μη 3ώσει τη 

Ουνατότητα στο κράτος να καλέσει και ξένους και να κάμει τους αρμόζοντες 

γιορτασμούς για την επέτειο αυτή των 30χρονων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
όταν αυτό το Σώμα χ-άθε φορά που γίνεται λόγος αναφέρει ότι θα πρέπει να 

Οιατηρήσουμε και να τονίσουμε την κρατική μας οντότητα, και αυτό πρόκειται να 

γίνει με τους γιορτασμούς των 30χρονων .φέτος. Κατά συνέπεια Οεν υπάρχει 

λόγος. 

Βλέπω ότι από την πλευρά του Δημοχρατιχού Κόμματος ε(ναι μια πάγtα 

πολιτική να εκμεταλλεύεται την χάθε περίπτωση, για να κάμει χριτιχή στον 

Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αυτό είναι 3ικαίωμά του. 

Εμείς από της δικής μας πλευράς θα υποστηρίζουμε χάθε τι το οποίο χατά 

την άποψή μας συμφέρει σε αυτό τον τόπο, ανεξάρτητα από το χομματιχό 

συμφέρον, αλλά ταυτόχρονα θα χάμνουμε χριτιχή 1 και χάμνουμε χριτιχή, σε εκείνα 
τα σημεία που χατά την άποψή μας δεν εξυπηρετούν το συμφέρον -του τόπου. 

Αυτό είναι το κριτήριο χαι είναι με αυτό το κριτήριο που εμείς θα ψηφίσουμε 

τις .Ε125,ΟΟΟ για τους γιορτασμούς των 30χρονων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου και μετά ο κ. Ζαχαριάδης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, συζητούμε πραγματικά ένα πολύ ευαί

σθητο θέμα. Το ίδιο το πρόβλημα της ύπαρξης της Κυπριακής Δημοκρατίας, του 

κύρους της, της υπόστασής της. Και είναι γεγονός, αν πρόκειται να χάνουμε 

αυτοχριτιχή, ότι αυτό το κύρος δε δείξαμε πολλή διάθεση στο παρελθόν να το 

προστατεύσουμε, ούτε δείξαμε την αναγκαία πίστη στην Κυπριακή Δημοκρατία, 
με αποκορύφωμα φυσικά τις συνωμοσίες και τα πραξικοπήματα που είναι πάρα 

πολύ γνωστά, αλλά χαι πέραν αυτού από τις καθημερινές παραλείψεις και τις 

ίδιες τις υπονομεύσεις των νόμων και των θεσμών της Κυπριακής Δ ημοχρατ!ας. 

Έτσι ξεκινούμε από τη σκέψη ότι πραγματικά χρειάζεται προσπάθεια στο 

να στηρίξουμε την έννοια της Κυπριακής Δ ημοχρατlας, το κύρος του κράτους μας. 

Απ' εκεί εξαρτάται η επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού, απ' εκεί εξαρτάται η 

επιβίωση της Κόπρου με την πληθυσμιακή μορφή που έχει σήμερα Ελληνοκυπρίων 

και Τουρκοκυπρίων. Το ερώτημα είναι πώς το επιτυγχάνουμε αυτό το πράγμα. 

Και θα πρέπει να ομολογήσουμε ότι η λέξη εορτασμοί μπορεί να μην ταιριάζουν 
απόλυτα με την επέτειο των τριάντα χρόνων. Εκδηλώσεις μάλιστα, κάποιες 

συναντήσεις-επίσχεψεις ναι, όλα αυτά μπορούν να συζητηθούν, αλλά σίγουρα, 

δυστυχώς, στα τριάντα χρόνια της Κυπριακής Δημοκρατίας μπορούμε να έχουμε 
συσσωρεύσει πολλά δάκρυα, πολλά πένθη, τραγικές απογοητεύσεις, χρεωχοπίες 

ιδανικών και αξιών που κάθε άλλο παρά στοιχεία εορτασμού αντιπροσωπεύουν. 

Θα μπορούσαμε αυτή την επέτειο να τη χρησιμοποιούσαμε για προβληματισμό 

δικό μας, για ενημέρωση των ξιίνων για το κυπριακό πρόβλημα, αλλά σίγουρα όχι 

για πυροτεχνήματα, για αχτίνες λέηζερ, για λαμπαδηφορίες χαι τα σχετικά που 

σίγουρα αποτελούν επιφανειακά πράγματα κάποιων καθεστώτων, μπορώ να πω 

θυμίζουν εκδηλώσεις καθεστώτων που τα συνοδεύει στο τέλος η κατάρρευση και 

.' 
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8εν τα 8ιασώζει τίποτε, γιατί καμιά φαντασμαγορική εκ8ήλωση 8εν έσωσε ποτέ 
κανένα καθεστώς, καμιά κατάσταση. Έτσι ενώ συμφωνούμε ότι μπορούμε να 

χρησιμοποιήσουμε την επέτειο για να φέρουμε κάποιους ξένους, όπως αξιωματού

χους, ξένων κοινοβουλίων, ξένους επίσημους, άλλες ξένες προσωπικότητες, να 

κάνουμε την καθιερωμένη παρέλαση της 1 ης Οκτωβρίου, κάτι που θα μπορούσε 
8ηλα8ή να αντιπροσωπεύει ένα ποσό γόρω στις .!:40,000-.!:50,ΟΟΟ, όλα τα r!.λλα 
νομίζουμε ότι 8εν ταιριάζουν με την επέτειο που θα έπρεπε να την ε(χαμε 
συλλάβει και να την αντιμετωπίζαμε 8ιαφορετικά. Αλλά ε(ναι πολύ φυσικό μια 

κυβερνητική επιτροπή σαν και αυτή που συνεστήθη να μην μπορεί να σκεφτεί 
οτι8-Jιποτε άλλο. Τριαντάχρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας 8εν ε(ναι μόνο 
τριαντάχρονα της κυβέρνησης. Είναι τριαντάχρονα της Βουλής, είναι τριαντάχρονα 

των θεσμών, είναι τριαντάχρονα της κοινωνικής, πνευματικής ζωής του τόπου και 

εδώ υπάρχουν μόνο κάποιοι κυβερνητικοί αξιωματούχοι που σlγουρα μόνο 
πανηγυρισμούς και εορτασμούς θα μπορούσαν να είχαν σκεφθε( και να είχαν 
συλλάβει, όπως για παράδειγμα η έκδοση, η πολυτελης έκδοση, όχι το τι θα έχει 

μέσα η έκδοση, ενώ αν πραγματικά έχουμε από κάτι ανάγκη στα τριαντάχρονα 
είναι μια ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας, μια ιστορία των αγώνων για τη 
8ιr!.σωση της Κυπριακής Δημοκρατίας, για τους ηρωισμούς ύπαρξης της Κυπρια

κής Δημοκρατίας, κάτι που εντελώς παραγνωρ(ζεται, γιατί στο τέλος δεν ξέρω 

πόσο πραγματικά έχουμε προσχωρήσει σ' αυτη την έννοια ψηφ(ζοντας αυτή την 

πρόταση που υπr!.ρχει σήμερα εδώ. ' 

Κύριε Πρόεδρε, νομ(ζω ότι πραγματικά δεν έχουμε τίποτε για να δηλώσουμε 
ευτυχία, δεν μπορούμε να- είμαστε πανευτυχείς στη δυστυχία μας και θα πρέπει 

μετρημένα, με λιτότητα να γίνονται όλες αυτές οι εκδηλώσεις και να έχουν κάποιο 

υπόβαθρο ποιότητας, αναζήτησης, 8ιερεόνησης και κr!.ποια προσπr!.θεια προβλημα

τισμοό για την κυπριακη ιστορtα, για την ιστορία της Κυπριακης Δημοκρατίας, 
τα επιτεύγματα αλλά και τα λάθη της, και σε ό,τι αφορά τους ξένους, τους βλέπω 

μόνο σε μια εκδήλωση, μια επίσκεψη στη γραμμή του αίσχους, στη γραμμή 

αντιπαράταξης, για να καταλάβουν τι σημαίνει η μόνη διαιρεμένη πατρίδα στην 
Ευρώπη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζαχαριr!.δης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί και εμείς να έχουμε ορισμένες επιφυλάξεις ως προς τη 
μορφη που πρέπει να πάρουν αυτοί οι εορτασμοί, αλλά δεν πιστεύουμε ότι το 

θέμα πρέπει να τύχει κομματικής η άλλης εκμετάλλευσης, γι' αυτό και θα 

ψηφίσουμε το ποσό των .!:125,000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό ο κ. Γαλανός και τελειώνουμε. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επηρεάστηκε από 

ανάλογες τελετές που έγιναν στη Γαλλία, αλλά θέλουμε να ποόμε ότι η Κύπρος 

δεν είναι η Κόπρος του Λουδοβίκου του 14ου, του βασιλιr!. Ηλίου, είναι η Κόπρος 
με τα τραγικr!. δε8ομένα της γραμμής αντιπαρr!.ταξης. 

Λέχθηκαν όμως ορισμένα πρr!.γματα τα οποία θα απαντήσω με μεγr!.λη 

συντομία. Σίγουρα μεγr!.λη η 8ιαφορr!. μεταξύ των 25 και 30 ετών. Μιλούμε για 
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25 και 50 συνήθως. Είναι η ασημένια επέτειος στα 25 και η χρυσή επέτειος στα 
50, γι / αυτό πάντοτε υπάρχουν αυτές οι ημερομηνίες. Μας λέχθηκε από τον χ. 
Κουρτελλάρη για τα ελικόπτερα τα οποία φέραμε για μια παρέλαση και λοιπά. 
Όχι, δεν τα φέραμε για σκοπούς επίδειξης· τα φέραμε για να ενισχύσουμε την 
άμυνα και να αναπτερώσουμε το ηθικό αυτού του λαού που κάποιοι άλλοι το 

έριξαν πολύ χαμηλά. Όσον αφορά το επιχείρημα της εκμετάλλευσης, φαίνεται 

ότι κάποιοι θέλουν να το παίζουν κυβερνών κόμμα εδώ, ενώ εμείς είμαστε 

πάντοτε εποικοδομητικοι -Υπήρξαν πολλές περιπτώσεις που ψηφίσαμε πολλές 
νομοθεσίες της κυβιίρνησης, ψηφίσαμε τους προϋπολογισμούς της κυβtρνησης, αλλά 

κάπου που αισθανόμαστε ότι αυτή η κυβέρνηση θυσιάζει την ουσία και την 

πραγματικότητα χάριν των εντυπώσεων και του marketing, θα είμαστε πάντοτε 
πολύ σκληροί. Και αυτή είναι μια τέτοια περίπτωση που και πάλι η κυβέρνηση 

Βασιλείου χάνει καιρό πολύτιμο για marketing και ξεχνά την ουσία και ουσία για 
μας της κρατικής οντότητας είναι η μη υποστολή της κυπριακής σημαίας και όχι 
οι λαμπα8ηφορίες στα τριαντάχρονα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό θα σου 8ώσω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Το παρcl.δειγμα της Γαλλίας είναι χρήσιμο υπ6 την εξής έννοια: Ότι δηλαδή 

Ό Μιττεράν, για να εορτάσει τα τριακοσάχρονα, έκτισε όπερα. 1 Αφησε 8ηλα8ή 
ένα μνημείο στους μελλοντικούς αιώνες. Έτσι έχουν σημασία οι επέτειοι, όταν 

τιμούνται ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού J:125,000 
για τη χρήση του tτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπtρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 23 ψήφους υπέρ και 6 εναντίον 1 το 8εύτερο άρθρο εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφtζουν υπέρ του τρίτου άρθρου χαι του Πρώτου Πίνακα; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 23 ψήφους υπέρ και 6 εναντ(ον, το τρ(το άρθρο και ο Πρώτος Π(νακας 
εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί 

Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

' που ασχουν έλεγχο πάνω στα χον8ύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

-Υπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο χαι ο Δεύτερος Πlναχας εγκριθούν; 

Επει8ή Βεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο χαι ο Δεύτερος Πlναχας 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 

Νόμος (Αρ. 26) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του νομοσχε8(ου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, χόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 23 ψήφους υπέρ και 6 εναντίον, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα, που ε(ναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 17) του 1990» αναβάλλεται. Προχωροόμε στο επόμενο θέμα, που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 23) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 23) ΤΟΥ 1990». 

Ποιpόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντ(νου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν8ρος Ζαχαριιf8ης 

Ν!κος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Χρίστος Κουρτελλιfρης 
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--~ 11 :Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάν1ω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 
20 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν εκπρόσωποι του lποuργειου Οικονομικών και του Τμήματος l(τηματο

λογίου και Χωρομετρίας. 

Μέ το νόμο που προτείνεται σχοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .(541,981 και η διάθεσή του για την 

αναδόμηση/αναδιάρθρωση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας που 
κρίνεται αναγκαία για την έγκαιρη και αποτελεσματική διεκπεραίωση του 

μεγάλου όγκου εργασίας που έχει το Τμήμα να διεκπεραιώσει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περ( Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 28) του 1990>>. 
Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Ψηφίζουμε τούτο το κονδύλι για τη διεκπερα(ωση του όγκου εργασίας που 

παρατηρείται στο Τμήμα τούτο, ·στο Κτηματολόγιο και τη Χωρομετρία. 

Πιστεύουμε στην ευσυνειδησία των υπαλλήλων του Κτηματολογ(ου 1 όμως πρέπει 
να παραδεχτούμε ότι παρατηρείται τεράστια καθυστέρηση και ακούονται πάρα 
πολλά παράπονα και μεμψιμοιρίες από πολίτες ότι καθυστερούν οι δουλειές τους 

στο Τμήμα τούτο μέχρι βαθμού που εκατοντάδες πολίτες να πληρώνουν για 

επίσπευση και να περνά ένας περίπου χρόνος ή και περισσότερο για να πάει το 

Κτηματολόγιο να εξετάσει τις υποθέσεις τους. Ας ελπίσουμε ότι με τις 199 θέσεις 
που ψηφίζουμε σήμερα θα διεκπεραιώνεται πιο εύκολα η δουλειά του Κτηματο

λογίου και όλες αυτές οι καθυστερήσεις θα εκλείψουν. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από κάθε κόμμα είναι ένας δυστυχώς, επομένως δεν μπορώ πια να δώσω απ' 

εδώ. Σε παρακαλώ ένα λεπτό. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να είμαστε δίκαιοι η υπηρεσία του Κτηματολογίου είναι 

μια από τις πλέον πιεσμένες σε όγκο δουλειάς, μια απ' εκείνες που βρίσκονται 

συνέχεια κάτω από τα αιτήματα των πολιτών. Υπάρχουν καθυστερήσεις και είναι 

με το νομοθέτημα που ψηφίζουμε και τις δυνατότητες που δίνουμε τώρα που 
ελπίζουμε ότι θα λυθούν. Έχουμε τη γνώμη ότι το Κτηματολόγιο επιτελεί πολύ 

σοβαρή εργασία, ότι οι υπάλληλοί του στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι 

βαρυφορτωμένοι και πιεσμένοι από τον όγκο της δουλειάς, και αν έχουμε κάτι να 

εκφράσουμε προς αυτό τον κόσμο που εργάζεται στο Κτηματολόγιο είναι την 

εκτ(μησή μας για το έργο που επιτελεί και ελπίζουμε ότι με τις νέες θέσεις και 

τις νέες δυνατότητες που τους δίνονται θα προσφέρουν πραγματικά μια άρτια 

εξυπηρέτηση και στην οικονομία και στους πολίτες αυτού του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής, ο κ. Στυλιανού και κλείω, γιατί είναι από κάθε κόμμα 

ένας. 
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Μ. "Ι1(ΗΜΠ01ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χαι η πλευρά η διχή μας, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς δίνει μεγάλη σημασία στην ψήφιση του σχετικού συμπληρω

ματικού προUπολογισμού, γιατt όπως έχει τονιστεί έχουν συσσωpευθε( πάρα 

πολλά προβλήματα στο Κτηματολόγιο, προβλήματα οριοθέτησης, προβλήματα 

διαχωρισμού, ποιχ(λα προβλήματα τα οπο(α ταλαιπωροUv εκατοντάδες οικογέ

νειες σε όλη την Κύπρο και αναμένουν διευθέτηση. Κατά συνέπεια ψηφίζοντας το 

σχετικό νόμο αναμένουμε ότι το Τμήμα του Κτηματολογίου θα προχωρήσει με 
ταχύτατους ρυθμούς στη διεκπεpα!ωση των υποθέσεων που εκκρεμοόν ενώπιόν 

του, έτσι που να εξυπηρετηθούν οι εκατοντάδες, αν όχι οι χιλιάδες, των κατοίκων 

που αναμένουν να ρυθμιστοόv και να διευθετηθούν τα προβληματά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤ1 ΛΙΑΝΟΎ: 

Και εγώ ένα λεπτό, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι το 
Κτηματολόγιο, το Τμήμα αυτό, αποτελεί μια από τις λαμπρότερες και 

υποδειγματικότερες υπηρεσlες που έχει να επιδεtξει αυτός ο τόπος. Ακριβώς γι' 

αυτό το λόγο ψηφtζουμε τους 199, για να μπορέσει να διεκπεραιώσει και να φέρει 
σε πέρας την αποστολή του, μόλο που σε ορισμένες περιπτώσεις μπορε( να 
σημειώνεται καθυστέρηση παρά την υπεράνθρωπη προσπάθεια που αυτοί οι 

άνθρωποι καταβάλλουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

.f541,981 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου,1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση· όπως τα τέσσερα άρθρα και οι δύο Πίνακες εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα και οι δύο Πίνακες 
εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδlου, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περl Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος {Αρ. 28) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστε( σε Νόμο; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος {Αρ. 24).1 του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΊΆΚfΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 24) ΤΟΥ 1990>>. 
Πιιρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλfξης Γαλανός 

Λfανδρος Ζαχαριάδης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η ΚοtνΟβουλευτtκή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο σ~νεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 
20 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και ανέλυσαν τις 
πρόνοιες του νομοσχεδ(ου εκπρόσωποι των lπουργε(ων Οικονομικdιν και Εσωτε

ρικών. 

Με το νόμο που προτε(νεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f.405,000 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη 'των δαπανών που απαιτούνται για τη συνέχιση της διαφωτιστικής 

προσπάθειας μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνε( με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 29) του 1990>>. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

. Υπάρχουν ομιλητές σε θfμα αρχής; 
Επειδή δεν υπ&ρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδlου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Τ αμε(ου ποσού 

.Ε405,ΟΟΟ για τη χρήση του <τους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου, 1990. 'Αρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1' πάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρlτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 29) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεl σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Σuμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό Νόμος 
(Αρ. 25) τοu 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 25) ΤΟΥ 1990». 

Παpόv'<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρ6ε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν8ρος Ζαχαριιf8ης 

Ν!χος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Χρίστος Κοuρτελλιfρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχονομιχών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε σuνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό τοu Πιfγιοu Ταμείου ποσοό .€111,9Η και η Βιιfθεσή τοu για τη 

8ημιοuργlα αριθμού νέων θέσεων στις· τεχνικές υπηρεσ(ες του Υπουργείου 'Αμuνας 

που κρίνονται αναγκαίες για τη σuντήρηση/επι8ιόρθωση του πολεμικού υλικού που 

έχει στη Βιιfθεσή τοu το Υπουργείο αuτό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών χαι Προϋπολογισμού συμφωνεί με 
τους σκοπούς 8ιάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι / αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βοuλή την ψήφιση σε νόμο του uπό συζήτηση νομοσχε8ίου, αφού 

τροποποιηθε! ο τ!τλος του ώστε να αναφέρεται ως <(0 περί Συμπληρωματι:κού 
Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 30) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιfρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 
νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμεtου ποσού 

.€111,911 για τη χρήση του έτοuς που λήγει στις 31Δεκεμβρίου,1990. Άρθρο 2. 

Ει8!κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
'Ι8ρυση νέων θέσεων. Δεότερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα και οι 8ύο πινακες εγκριθούν; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα και οι 8ύο Πίνακες 

εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανιfγνωση του νομοσχε8ίοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό 

Νόμος (Αρ. 30) του 1990. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφtστε( σε Νόμο; 

(Κτυπιi τη σφόpα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «0 περί Συμπληρωματικού 
Πpοϋπολογισμοό Νόμος (Ap. 27) του 1990>>. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ!ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ Σ!ΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟ! ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 27) ΤΟΤ 1990». 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πpόεδpος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδpος Ζαχαpιιiδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χpίστος Κουpτελλιipης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοό μελέτησε το 

πιο πιiνω νομοσχέδιο σε συνεδpία της που πpαγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 

1990. 
Με το νόμο που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, σκοπείται 

η έγκpιση πληpωμής από το λογαpιασμό του Πιiγιου Ταμείου ποσού J:917,572 και 
η διάθεσή του για κατανομή σε διάφορα κεφάλαια και άρθρα του τακτικού 
προUπολογισμού που κρίνονται ανεπαρκή. 

Το μεγαλύτεpο μέpος της ζητούμενης συμπληpωματικής πίστωσης θα δια

τεθεί για να καλόψει διιiφοpα έξοδα για ιατpική πεpίθαλψη στην Κύπpο 

(μεταμοσχεύσεις νεφpών, αμνιοκεντήσεις, λιθοτpυψίες, κτλ.) (J:493,000) καθώς και 
για παραχώρηση κρατικών δανείων στις σχολικές εφορε(ες των πόλεων και του 

Αγίου Δομετίου (J:301,500). 

Στο στάδιο της μελέτης του όλου θέματος στάληκε από το αρμόδιο 
!πουpγείο σχετική επιστολή με βιiση την οποία ζητείται η μείωση της υπό 

αναφορά ζητούμενης π(στωσης για τις ιατρικές υπηρεσίες από f.493,000 σε 

f.350,000, ποσό που ύστερα από τις τελικές εκτιμήσεις που έγιναν από το 

lπουργε(ο lγε(ας αναμένεται να επαρκέσει για τον πιο πάνω σκοπό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνε( με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι 1 αυτό και ομόφων~ 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου με τη 
μείωση της συνολικής πpόνοιας από J:917,572 σε f774,572. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!πιipχουν ομιλητές σε θέμα αpχής; 

Ο κ. Στυλιανού. Είπαμε, αν είναι ομόφωνα ότι θα έπρεπε να αποφεύγουμε 

λίγο τις ομιλίες. 

Π. ΣΤ!ΛΙΑΝΟ!: 

Από τη θέση μου, ένα λεπτό. Θα ήθελα να τονίσω, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως 
η αναφορά για το μεταμοσχευτικό τομέα νεφρών ύψους f.493,000 είναι μια πράξη, 
μια κ(νηση που γ(νεται και ε(ναι, θετική και πρέπει να επικροτηθεί ασφαλώς απ' 
όλους μας. Θα πρέπει να πούμε πως στον τομέα αύτό έχουν γίνει, και από την 
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προηγοόμενη κυβlρνηση και από την παροόσα (για να μην υπιfρξει οποια8ήποτε 
αναφορά από μέρους οποιουδήποτε συναδέλφου πως μόνο επικριτικά προσεγγ(

ζουμε ορισμένες θέσεις), άλματα και ουσιαστικές πρόοδοι. Όμως θα πρέπει να 
τονίσουμε πως υπάρχουν αρκετά κενά που πρέπει οπωσδήποτε να προωθηθούν. 

Συγκεκριμένα πρέπει να ανανεωθούν οι μηχανές αιμοκάθαρσης που λόγω του 

εντατικού ρυθμού της λειτουργ(ας τους και λόγω του γεγονότος πως έχουν 

πρόσθετα αυτοματοποιηθε! στην Ευρώπη, πρέπει οπωσδήποτε να αλλαγούν, για 

να μη θρηνήσουμε και άλλες απώλειες ζωών από πλευράς νεφροπαθών. 

Θα πρέπει να πούμε πως πρέπει να διοριστούν ειδιχοl νεφρολόγοι γιατροί στη 

Λάρνακα και στην Π&φο και να επαυξηθεί ο αριθμός τους στη Λευκωσία και στη 

Λεμεσό. Θα πρέπει να πούμε ακόμα πως πρέπει να υπάρξουν νοσοκόμες σ 1 όλη 
την επαρχ!α, γιατ! το νοσηλευτικό προσωπικό είναι περιορισμένο και ιδιαίτερα 
στη Λάρνακα και να ληφθούν μια σειρά από μέτρα, για να μην τα επαναλαμβάνω, 

που ο Παγκόπριος Σύνδεσμος Νεφροπαθών υπέβαλε αρμόδια. Όμως να τονlσω 

πάλι -για οποιουσδήποτε μας κατηγορούν κατά κόρον ως εκ συστήματος 

επικριτές-ότι έχουν γίνει στον τομέα αυτό ουσιαστικά βήματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμεlου ποσού 
f.774,572 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου,1990. 'Αρθρο 2. 

Ειδ!κευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρlα άρθρά και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρού~ε qτην :!ρί~η _α~4:yyωση ~?υ ___ νομοcrχεδlο_~· 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ! Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 27) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιfρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπιfρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Το επόμενο θlμα ε(ναι «0 περ( Ειδικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 14) ΤΟΥ 1990». 
Ποιpόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλlξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριιfδης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Θαλής Μιχαηλ(δης 

Χρίστος Κουρτελλιfρης 
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Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτεlνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί275,500 και η διιiθεσή του για την 

κιiλυψη της δαπιiνης για τα ημερομίσθια που απαιτούνται για τη διεξαγωγή 

μελετών για οδικά έργα μέχρι το τέλος του τρέχοντος χρόνου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνε( με 
τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι 1 αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του 
ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Ν~μος (Αρ. 7) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιiρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

ί275,500 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου, 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει3(κευση των ποσών που θα 3απανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπ&.ρχει ένσταση όπως τα τρ(α άρθρα και ο Π(νακας εγκριθούν; 

Επει3ή 3εν υπ&.ρχει ένσταση, τα τρ(α άρθρα και ο Π(νακας εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ3ιο ψηφιστε( σε Νόμο; 

(Κτυπιi τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι «0 περί Ει3ικεύσεως Συμπληρω
ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 1990». 
Παρόv..-ες:-

Ντίνος Κωνσταντlνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριιiδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλιiρης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουν(ου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμε(ου Αναπτύξεως ποσού .€3,803,000 και η διάθεσή του για 
κατανομή σε διάφορα κεφάλαια και άρθρα του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως που 

χρ(θηχαν ανεπαρκή στη διάρκεια του τρέχοντος χρόνου. Το μεγαλύτερο μέρος της 

ζητούμενης συμπληpωματικής πίστωσης θα διατεθεί για την ιίναpξη της βελτίω

σης του τμήματος του δρόμου μέσα στην Ξυλοφάγου καθώς και του δρόμου 
Λιοπετρ(ου/Φρενάρους (!300,000), για την έναρξη των εργασιών του αυτοχινη
τόδpομου Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κοκκινοτpιμιθιάς (.εt,500,000) και για την από 

τα δημόσια έργα αγορά μηχανημάτων και εξοπλισμού που απαιτούνται στον 
τομέα των μεταφορών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, αφού μελέ
τησε ξεχωριστά κάθε μια από τις προτεινόμενες συμπληρωματικές πιστώσεις, 

αποδέχεται την έγκρισή τους με εξα(ρεση την πρόνοια ύψους .€54, 729 που 

απαιτε!ται για την ανέγερση νέου κτιρ(ου για τη Μηχανοκίνητη Μονάδα Αμέσου 

Δράσεως. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου με τη μείωση της συνολικής 

πpόνοιας από .Ε3,803,ΟΟΟ σε .ε.3,748,271 και την τpοποποίηση του τίτλου του 

ώστε να αναφέρεται ως «0 πεp( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Ap. 13) του 1990». 

Με την ευκαιρ(α της συζήτησης του πιο πάνω θέματος η Επιτροπή 
διαπιστώνει ότι πολλές από τις συμπληρωματικές πιστώσεις που τίθενται ενώπιόν 
της κατά καιρούς για έγκριση θα μπορούσαν να προβλεφθούν στα πλα(σια της 

συζήτησης των ετήσιων προϋπολογισμών, γι' αυτό και καλεί την Εκτελεστική 
Εξουσία όπως μελλοντικά πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα προς την κατεύθυνση 
αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάpχουν ομιλητές επί θιίματος αpχής, πpοχωpούμε στη δεύτεpη 
ανάγνωση του νομοσχεδ!ου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προο!μιο, Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
.Ε3,748,271 για τη χpήση του ιίτους που λήγει στις 31 Δεκεμβpίου, 1990. 
Άpθpο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως και τα τρία άρθρα του νομοσχεδίου εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα τρία άρθρα του νομοσχεδ(ου εγκρίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τpίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Ν6μος αυτός θα αναφέρεται ως ο περl Ει3ιχεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ ' ' ' ,. ψ ' ό παρχει εvσταση οπως το νομοσχεοιο ηφιστει σε ν μο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Το επόμενο θέμα εtναι ((Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναχουφίσεως Εχτοπισθέντων χαι Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠIΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1990». 

Παpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Νlχος Μοuσιούττας 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλιίρης 

Η Κοιvοβουλευτιχή Επιτροπή Οιχοvομιχών χαι Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συvεδρια της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτεlνεται είναι η; έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναχουφ(σεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων ποσού 

!:35,000 χαι η διάθεσή του:-
( α) Για την εκτέλεση εργασιών στις Στέγες Ηλικιωμένων << 'Αγιος Παντε

λεήμων» χαι «Μέριμνα Λεμεσού» (!:20,000) χαι 
{β) για την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στη Μαρων(τικη κοινότητα 

για την απόχτηση στη Λεμεσό γης για σχοπούς δημιουργίας χοιμη

τηρίου (!:15,000). 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUΠολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσοό χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προο!μιο. Συνοπτιχός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφ(σεως Εκτοπι

σθέντων και Πι.ιθόντων ποσού {35,000 για τη χpήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεχεμβρίου, 1990. Άρθρο 2. 
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Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα και ο Π(ναχας εγκριθούν; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(οu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να χαιρετίσουμε με πολλή ικανοποίηση ότι επιτέλους 

άρχισε να παραχωρείται στους Μαρωνίτες εκτοπισμένους βοήθημα, όπως γίνεται 

εδώ, και δίδονται .ί15 1ΟΟΟ για τους σκοπούς που αναφέρονται στο νόμο. 
Είχαμε την ευκαιρία επανειλημμένα να παρακολουθήσουμε τις προσπάθειες 

του ευπαίδευτοu εκπροσώπου της Μαρωνίτικης Κοινότητας κ. Μαυρ(δη 1 στην 

προσπάθειά του να εξασφαλίσει κάτι το υποφερτό και για τους εκτοπισθέντες 

Μαρωνίτες και θέλουμε να επισημάνουμε ότι εκκρεμούν ακόμα τα σοβαρά 

αιτήματα για την παραχώρηση χαλίτικης γης για τη δημιουργία εκκλησίας στην 

περιοχή «Πλατύ» για τους εκτοπισθέντες όλης της περιοχής Λευκωσίας, ότι 

εκκρεμεί το αίτημα για την παραχώρηση κρατικής γης για τη δημιουργία 

δημοτικού σχολε(ου και νηπιαγωγε(ου στην Ανθούπολη και ότι το ίδιο αίτημα 

υπάρχει και για την εχχλησtα της Λεμεσού. 

Επίσης μια άλλη σειρά αιτημάτων που ο αγαπητός συνάδελφος κ. Μαυρίδης 

έχει υποβάλει επανειλημμένα, εκκρεμούν και αναμένουν επ(λυση. Οι αρμόδιοι 

δίδουν αφειδώς υποσχέσεις αλλά μέχρι σήμερα δεν τις έχουν πραγματοποιήσει. 

Γι' αυτό το λόγο χαιρετίζουμε αυτή την παραχώρηση ως ένα πρώτο βήμα για την 
ταχεία επίλυση και των άλλων προβλημάτων που απασχολούν τη συμπαθέστατη 

κοινότητα των Μαρωνιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, με τη σεφ& μας χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης 

να προχωρήσει στην παραχώρηση έστω και αυτού του λυμφατικού ποσού των 

.ί15,ΟΟΟ για το κοιμητήριο της Λεμεσού που ήταν απόρροια και πιέσεων της 

κοινότητας και δίκών μας επερωτήσεων, που μαζί με τον εκπρόσωπο της 

Μαρωνίτικης κοινότητας είχαμε υποβάλει και καταθέσει στο Σώμα αυτό· και να 

υπογραμμίσουμε κι εμείς αυτό που ανέφερε πιο μπροστά ο συνάδελφος Ευσταθίου 

πως ειδικότερα η Μαρωνίτικη κοινότητα αισθάνεται πως δεν έχει τύχει της 

δέουσας κρατικής συμπαράστασης στον τομέα της αντιμετώπισης των πολλών και 

σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπίζει από χρόνια τώρα, ιδίως μετά την 

προσφυγοποίηση της συντριπτικής μερίδας της. 

Γι' αυτό όλα αυτά τα οποία είπε ο συνάδελφος Ευσταθίου και τα οποία 

υποβάλαμε και πάλι από κοινού με επερωτήσεις με το συνάδελφο Μαυρίδη στα 

αρμόδια Υπουργε(α, πιστεύουμε πως το συντομότερο δυνατό θα υλοποιηθούν. Η 



3213 

Μαρωνίτιχη κοινότητα αξίζει κάθε βοήθειας και κάθε συμπαράστασης από μέρους 

μας, μιας και πρόσθετα είναι αναξιοπαθούσα παρά τη θέλησ-Jι της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κοuρτελλάρης και ο κ. Ζαχαριάδης. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε πρόε8ρε, και η 8ιχή μας πλευρά θεωρεί ότι το σημερινό νομοθέτημα και 

η έγκριση του ποσού το οποίο υποστηρίζουμε, αντιλαμβάνομαι όλες οι πλευρές, 

όπως λέει και η Έκθεση, θα αποτελέσει ένα πρώτο βήμα για ικανοποίηση και 

άλλων αιτημάτων που έχει η Μαρωνίτιχη κοινότητα. Και απ' ό,τι εγώ είμαι σε 

θέση να ξέρω, στην προμετωπί8α αυτών των αιτημάτων είναι η απαίτηση για 

κάποιο χώρο για ανέγερση της Μονής, την οποία θέλουν να επανα8ραστηριο
ποιήσουν, για να αντιμετωπίσουν τα ανάλογα προβλήματα στα πλαίσια της 

οποίας 8ραστηριοποιε:ίται ο κλήρος της Μαρωνίτιχης κοινότητας. Γι 1 αυτό και 

θεωρούμε: χι εμείς ότι αυτό το βήμα πρέπει να το αχολουθ-Jισουν χι άλλα προς 

εξυπηρέτηση της κοινότητας όσο γίνεται πλατύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζαχαριάδης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 παρόλο που είναι γνωστό το ε:ν8ιαφέρον του Δημοκρατικού 
Συναγερμού για τη Μαρωνίτιχη κοινότητα, εντούτοις θεωρώ καθήκον μου να πω 

χι ε:γώ ότι χαιρετ(ζουμε την έγκριση του ποσού αυτού για τη Μαρωνίτιχη 

κοινότητα και όχι μόνο αυτό αλλά ελπίζω ότι και άλλα προβλήματα της 

κοινότητας αυτής θα τύχουν της ί8ιας μεταχείρισης μέχρις ότου επιλυθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω πως έκλεισε το θέμα. 1 Άλλωστε είχε: ψηφιστε(, είναι εκ των υστέρων 

που μιλάτε, αλλά 8εν πειράζει. 

Τώρα πάμε στο επόμενο νομοσχέ8ιο που είναι «0 περί Προϋπολογισμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1990». 

ϊ'πάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Μα ε:γώ τα έχω ανάπο8α. Ενώπιόν μου από πλευράς 6 είναι η αλλαγή του 
τίτλου των Γενικών Διευθυντών. 

Ε8ώ αυτό μου λέει ((Ο περί ΠροUπολογισμού (Τροποποιητικός) ... » 

Δε:ν ξέρω τι γίνεται, φαίνεται μου τα έβαλαν ανάπο8α. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, εν πάση περιπτώσει, νομίζω είναι η τελευταία φορά που 
8εχόμεθα τέτοια εισήγηση από τον κ. Κληρίδη. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Θέτω θέμα 8ια8ιχασίας 1 κύριε Πρόε:8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, Βιαόιχασία στη Βουλ-Jι Οε:ν υπάρχει. Διαόιχασία είναι η καθορισμένη. 
Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να το ακούσουμε:. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Είναι από καιρό, κύριε Πρόεδρε, που ήθελα να το πω και με αυτή τη σύγχυση 

να μου επιτρέψετε να το θέσω, εtτε διαδιχασLας λέγεται είτε τάξης. 

Σε άλλες Βουλές, όταν πήγαμε, τον Πρόεδρο συνήθως τον στελεχώνουν ένας 

γραμματέας από τις Επιτροπές, ένας γραμματέας για τους Κανονισμούς και σε 

δεδομένη περίπτωση, όταν υπάρχει σύγχυση, αυτοί που τον πλαισιώνουν στη θέση 
του δεξιά και αριστερά είναι έτοιμοι ανά πάσα στιγμή να δώσουν τις κατάλληλες 

τεχνοκρατικές απαντήσεις .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι θέμα τεχνοκρατίας. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Να μου επιτρέψετε να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. Εμάς τόσο οι Γραμμα

τείς των Επιτροπών κάθονται στα πίσω καθίσματα και οι άλλοι υπεύθυνοι της 

Βουλής και δε βλέπω το λόγο γιατί να μη στελεχώνουν τον Πρόεδρο εκ 

περιτροπής, για να μας βοηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι υποχρεωμένος να διακόψω, διότι δεν είναι θέμα αυτό το πράγμα το 

οποίο μπορεί να συζητηθεί σ' αυτή τη συνεδρία της Βουλής. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Είναι θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε, διότι παρουσιάζεται συχνά σύγχυση στη 

Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καμιά σύγχυση δεν υπάρχει, Απλώς έβαλαν έναν αριθμό 6. Αντί να βάλουν 

το ένα νομοσχέδιο έβαλαν το άλλο. Είτε είναι εδώ οι άλλοι είτε δεν είναι, το 

λάθος έγινε από τη γραμματεία. 

Προχωρούμε τώρα στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται <,Ο περί ΠροUπο
λογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ " Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 5) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990>>. 

Πιχpόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Προϋπολογισμού 
του 1990 για τη ρύθμιση της αντιμισθίας αριθμού Κλινικών Ψυχολόγων που 

υπηρετούν στις Ψυχιατρικές Υπηρεσίες. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι / αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Κεφαλαίου 91Α του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. 
'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο _Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5 j Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο εγκριθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφJρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφlζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέ8ιο που είναι «0 περί ΠροUπολογισμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΊ' ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 6) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 
Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Αλέκος Μαρκίδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμοU μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 22 
Ιουνίου 1990. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στή Βουλή από 

τους εκπροσώπους όλων των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων, ε!ναι η τροποποίηση 

του Προϋπολογισμού του 1990, ώστε να αντικατασταθεί ο αγγλικός τίτλος των 
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θέσε:ων των Γε:νικών Διευθυντών της Βουλής των Αντιπροσώπων και των 
Ύπουργείων, όπου συναντάται, με τον τίτλο «Permanent Secretary». 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζ-ήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του περί ΠροUπολογισμοό Νόμου του 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 της πρότασης νόμου εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

, Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 6) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύπάρχε:ι ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστε:( σε: ν6μο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ε , "' 1 1 1 , 1 ψ 'ζ 
φοσον οε:ν υπαρχε:ι ε:νσταση η προταση νομου ε:γχρινε:ται και ηφι ε:ται σε: 

Νόμο. 

Ε(ναι γε:γον6ς ότι μου λε:ίπουν·πολλά από τα νομοσχέ8ια ε:δ'ώ σήμε:ρα; 

Τα ε:πόμε:να ε:ιναι «0 πε:ρί της Αποφάσεως 1/88 του Συμβουλ(ου .Συνδ'έσε:ως 
Κόπρου-ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989" και «0 περί της Αποφάσεως 1/89 
του Συμβουλίου Συν8έσεως Κόπρου-ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989ι>. 

1':Κ(-)1':2:Η ΊΉ2: ΚΟΙΝΟΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΑ 
ΝΟΝΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟϊ'ΝΤΑΙ (1) «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΕΩΣ 
1188 ΤΟΥ ΣΥΜΒΟϊ'ΛΙΟΥ Σϊ'ΝΔΕΣΕΩΣ ΚΥΠΡΟϊ' - ΕΟΚ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΎ' 1989,, ΚΑΙ (2) «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΕΩΣ 1/89 ΤΟΎ' 
ΣΥΜΒΟϊ'ΛΙΟΥ ΣΥΝΔΕΣΕΩΣ ΚΥΠΡΟϊ' - ΕΟΚ (Κϊ'ΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1989,,. 

Παpόντες:-

Αλέξ ης Γαλανός, Πρόε8ρος 
Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 
Θαλής Μιχαηλί8ης 
Αν8ρtας Ψυλλί8ης 

Ιωάννης Μάτσης 

Μανώλης Χριστοφί8ης 
Μιχάλης Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββ(8ης 

Μιχάλης Παπαπέτρου 
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Η Κοινοβουλευ"Τική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα υπό εξέταση νομο

σχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 1990. 

Σκοπός 1'0U πρώτου από τα δύο νομοσχέδια ε(ναι ο καθορισμός της έννοιας 

<<προ~όvτα καταγωγής)), για σκοπούς προ"Τιμησιακής μεταχε(pισης από δασμο
λογική άποψη, με βάση τη νέα ονοματολογ(α που ισχύει ήδη στην ΕΟΚ. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Απόφαση αρ. 1/88 του Συμβουλίου Συνδiσεως 
ΕΟΚ-Κόπρου τέθηκε σ' εφαρμογή στην Κοινότητα από την 1η Ιανουαρίου 1989, 
μετά από τη δημοσίευσή της στην επίσημη Εφημερίδα της ΕΟΚ στις 31.12.88. Η 
Κύπρος δεν έχει ακόμα θέσει σ' εφαρμογή το πιο πάνω νομοσχέδιο, λόγω της μη 
iγκρισής του από τη Βουλή και της μη δημοσίευσής του στην επίσημη Εφημερίδα 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Σκοπός 1'0U δεύ1'εpου vομοσχεδ(ου είναι η παρέκκλιση από τους κανόνες 

κα"Ταγωγής που ισχύουν για ορισμένες δασμολογικές κλάσεις κλωστοiJφαντοupγι

κών προϊόντων. Και στην περίπτωση αυτή η Απόφαση αρ. 1/89 του Συμβουλίου 
Συνδέσεως ΕΟΚ-Κόπρου τέθηκε σ' εφαρμογή στην Κοινότητα από τις 8 
Αυγούστου 1989 με την έκδοση σχετικού Κανονισμού. 

Και τα δύο υπό εξέταση νομοσχέδια αποτελούν απόρροια και συνέπεια του 

δεότερου σταδίου της Συμφωνίας Σόνδεσης ΕΟΚ-Κόπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, iχοντας υπόψη ότι τα νομοσχiδια 
αυτά αποτελούν συνέπεια της Συμφωνίας Τελωνειακής Ένωσης που υπέγραψε η 

Κύπρος με την ΕΟΚ και υιοθετώντας, ως θέμα αρχής, "Τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό εξέταση νομοσχεδίων, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους 

με έναρξη ισχόος για το μεν πρώτο νομοσχiδιο από 1 η Ιανουαρίου 1989 και με 
ισχύ για δύο χρόνια και για το δεύτερο νομοσχέδιο με έναρξη ισχύος από τις 20 
Οκτωβρίου 1989, χωρίς αυτό να επηρεάζει τις θiσεις των κομμάτων για το 
γενικότερο θέμα της ένταξης της Κόπρου στην ΕΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητiς επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Γαλανός. 

Α.ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δέκα δευτερόλεπτα μόνο, κύριε Πρόεδρε. Η Έκθεση αναφέρει ότι ορισμένες 

πρόνοιες της τελωνειακής ένωσης δεν έχουν τεθεί σε ισχύ, ένεκα του ότι δεν τις 

έχει ψηφίσει η Βουλή. Θέλουμε να πούμε ότι καμιά καθυστέρηση δεν υπάρχει, εξ 
όσων γνωρίζουμε, από πλευράς Κυπριακής Βουλής. Η κυβέρνηση καθυστερεί 
φα(νεται να αποστέλλει στη Βουλή ορισμένα νομοσχέδια που απορρέουν από την 

τελωνειακή ένωση. 

Θiλουμε να πιστεόουμε ότι αυτή η καθυστέρηση δεν αντανακλά την όλη 

φιλοσοφία της κυβέρνησης έναντι της ένταξης της Κόπρου στην ΕΟΚ και γενικά 

της κάποιας αλλεργίας που φαίνεται ότι κάποιοι κυβερνη"Τικοί κύκλοι έχουν 

σχετικά με το θiμα ΕΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, ορίσ"Τε. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Απλώς θiλω να διευκρινίσω ότι ψηφίζοντας αυτό το νομοσχέδιο δε ~ημαίνει 
ότι αλλάζουμε τη θέση μας για την ΕΟΚ. Έτσι για να καθησυχάσουμε τον κ. 
Γαλανό. 



3218 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωροόμε στη 8εότερη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κόρωση. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Έναρξη ισχόος. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει έvσταση όπως τα τέσσερα άρθρα του νομοσχε8ίου εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί της Αποφάσεως 1/88 του 

Συμβουλίου Συν8έσεως ΚΙΠΡΟΙ-ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφ!ζεται σε Νόμο. 

Προχωροόμε στην ψ'ήψιση του επόμενου νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Κόρωση. Πίνακας. Άρθρο 3. 
Έναρξη ισχόος. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα του νομοσχε8ίοu εγκριθούν; 

Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, εγχρ!νονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί της Αποφάσεως 1/89 του 

Συμβουλίου Συν8έσεως Κόπρου - ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχι%ο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον 8εν υπ&.ρχει ένσταση, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Οι υπ' αρ. 37 έως 43 Κανονισμοί της ημερήσιας 8ιάταξης αναβάλλονται. 
Προχωροόμε στο υπ' αρ. 45 της ημερήσιας 8ιάταξ ης που είναι «Απόφαση 

της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιο8οτούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από 

Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Ιοόνιο του 1990». 
Παρακαλώ το Γραμματέα να 8ιαβάσει την Απόφαση της Βουλής. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟ

ΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟ 
ΙΔΡΥΜΑ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΟΥΝΙΟ ΤΟΥ 1990». 

Παpό\Ι'Ι'ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 
1990. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση διενέρ
γειας δαπάνηζ για το μήνα Ιούνιο του 1990 ποσού που δε θα υπερβαίνει. εκείνο το 
τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στον ΠροUπολογισμό του Ραδιοφωνικού 

Ιδρόματος Κόπρου του οποίου ο Προϋπολογισμός για το 1990 δεν έχει ακόμα 
εγκριθεί από τη Βουλή, και που αναλογεί στο lδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο 

μήνα Ιούνιο του 1989. 
Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να δι.ενεργηθε( οποιαδήποτε δαπάνη 

για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να συμπληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση 
στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κόπρου, μέχρις ότου εγκριθεί από τη Βουλή και πάρει 

την τελική του μορφή ο Προϋπολογισμός του 1990. · 
Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι Προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα lδια 

χρονοδιαγράμματα που υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. Επειδή ο 

Προϋπολογισμός για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δεν εγκρίθηκε ακόμα από 
τη Βουλή, είναι αναγκαία η εξουσιοδότηση διενέργεια.:; δαπανών, όπως προ

βλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμοό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την tγκριση της υπό συζήτηση 

Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως διευκρίνιση ότι η εισήγηση αυτή δεν 

προκαθορίζει και τις τελικές θέσεις των Μελών της Επιτροπής πάνω στον 

Προϋπολογισμό του Ρ.Ι.Κ. για το 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει tνσταση όπως η Απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση της Βουλής εγκρίνεται. 
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Φτάσαμε έτσι στο τέλος της Νομοθετικής Εργασίας και προχωρούμε στην 

Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1. Ο περί Συντεχνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το lπουpγε(ο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2. Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμοό της Αρχής Λιμένων 

Κόπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικ.ονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Ο περί Παράτ'ασης της Εγγύησης της Χρηματο8ότησης της Εταιρείας 

ΕΤΚΟ Λτ8. (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
Στάλ ηχε από το 1 πουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4. Ο περ( Νοσηλευτικής και Μαιευτικής (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. 
Στάληκε από το ίπουργε!ο ίγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ίγείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5. Ο περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1990. 
6. Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμοό Νόμος (Αρ. 30) του 1990. 
7. Ο περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ

ξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1990. 
Και τα τρία νομοσχέΟια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπο
λογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8. Οι περί Κτήσης Ακίνητης Ι8ιοκτησίας από Αλλο8αποός (Όροι, 

Περιορισμοί, Προϋποθέσεις και Κριτήρια για Χορήγηση 'Α8ειας) 
Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9. Οι περί Τμήματος Πολεο8ομίας και Οικήσεως - Θέση Πρώτου 
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Λειτουργού Πολεοδομίας (Σχέδια )"πηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

10. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στο Υπουργείο lγε(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: · 
11. Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Υπηρεσία Μετά8οσης Δε8ομένων 

σε Πακέτα) (CYTAPAC) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΕπιτροΠή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Γενι

κός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Νοσοκόμου επί του Προσωπικού 

Πρώτης Τάξης) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο.Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας 

μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) Κανονισμοί του 1990. 
14. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ου Εμπορίου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και τα δόο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

15. Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) Κανονισμοί του 

1990. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη και την παράταση έκτακτων 

υπαλλήλων από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του 

Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσ(αν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ..169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοιν'οβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17. Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 8υνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του 

περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατtθηκε από το Υπουργείο Παι8είας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18. Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια 
και εχπαι8ευτιχή υπηρεσία· και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια και 

εκπαι8ευτική υπηρεσία, 8υνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημόσια και Εκπαι8ευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ.99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

19. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από τον χ. Μιχάλη Πουμπουρή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομά8ας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπρ&ξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος 
του 1990. 

Κατατέθηκε από τον κ. Αλέξη Γαλανό εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομ&8ας του ΔΗΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Περατώθηκε η Κατ&θεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αυτές 8όθηκαν ή8η γραπτώς) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 765 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευηκό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλισηκού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζη

δημψρ(ου σης 29 Μαϊου 1990. 
«Πώς η κυβέρνηση, στα πλα(σια αντιμετώπισης του κυκλοφοριακοό πρ_οβλή

ματος των αστικών περιοχών, μελετά την ανάγκη επαναφοράς του πο3ηλάτου ως 

συγκοινωνιακού μέσου και ποια μέτρα υποδομ,ής προγραμματ(ζει προς την 

κατεύθυνση αυτή;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 766 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού σης 30 Μαϊου 1990. 
((Όπως είναι γνωστό, ύστερα από_ δραματικές προσπά~ειες και εκκλήσεις 

όλων των αγροτικών οργανώσεων αλλά και της κυβέρνησης, η ΣΕΔΙΓΕΠ ανέλαβε 

την πρωτοβουλ(α για εξαγωγή του πλεονάζοντος αποθεματικού των κυπριακών 

κρεμμυ3ιών, με αποτέλεσμα ή3η από τις 23.11.89 - 10.1.90 να επιτύχει την 
εξαγωγή όλου του διαθέσιμου πλεονάσματος, που ανερχόταν σε 1055 τόνους από 
τους οποίους 550 περίπου, (552 για την ακρίβεια) προέρχονταν από την περιοχή 
Ακακ(ου, Περιστερώνας, Αστρομερίτη, Ορούντας. Και ενώ ήδη το προϊόν εξάχθη

κε και πουλήθηκε από τις 23.11.89 -10.1.90, και ενώ -πρόσθετα η ΣΕΔΙΓΕΠ 
πλήρωσε τους παραγωγούς (.ί48, τον τόνο), εδώ και περισσότερους από τρεις 

τώρα μήνες, (από τις 20.2.90), η κυβέρνηση καθυστερεί να καταβάλει το ποσό 
που υποσχέθηκε (μέσω του ίδιου τοu ΠροέδροU του κράτους από τις αρχές του 
Νιόβρη του 89) πως θα κατέβαλλε, για συμπλήρωση της τιμής, και συγκεκριμένα 
τα έξοδα φόρτωσης και μεταφοράς του προϊόντος μέχρι το λιμάνι εξαγωγής. 

Ερωτάται, γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πότε θα 

καταβληθεί (στους παραγωγούς το ποσό που το κράτος (διά του Προέδρου) 
υποσχέθηκε και για το οποίο η Βουλή ψήφισε εδώ και μερικές τώρα βδομάδες το 

σχετικό κοντύλι.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 767 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 30 Μα'ίου 1990. 
«Τα διερχόμενα από την κοινότητα Λυθροδόντα αυτοκίνητα (μας αναφέρθηκε 

από κατοίκους κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην κοινότητα) για σκοπούς 
λατόμησης, καταστρέφουν τους δρόμους της, μιας και προξενούν -ιδιαίτερα στους 

καινούργιους-τεράστιες σ' αυτούς ζημιές. Ζητούν, γι' αυτό, την εξεύρεση λύσης, 

είτε με την κατασκευή παρακαμπτήριου , είτε διαφορετικά. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το σοβαρό τούτο για τους κατοίκους θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 768 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 30 Μαϊου 1990. 
«Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Λυθροδόντα-Λευκάρων (με τις γνωστές 

θετικές επιπτώσεις που σημάνθηκαν επανειλημμένα κοινοβουλευτικά κι εξ<.uκοινq,. 

βουλευτικά) βρίσκεται -όπως μας ανέφεραν ψες οι κάτοικοι Λυθροδόντα- σε 

στασιμότητα. 

Γιατί; 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 769 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
'περιφέρειας Λευκωσtας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Μαϊου 1990. 
«Η κοινότητα Λυθροδόντα ζητά εδώ κι αρκετό χρονικό διάστημα τη 

3ημιουργία Συμβουλίου Βελτιώσεως. 

Πώς εξελίσσεται το όλο θέμα;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 770 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Μαϊου 1990. 
«Η κοινότητα Λυθροδόντα προχώρησε από μόνη της στην εξόρυξη γεώτρησης 

στην αυλή της εκκλησιάς του Προφήτη Ηλ(α, για αντιμετώπιση του υδρευτικού 

της προβλήματος, που -ιδια(τερα, τώρα το καλοκα(ρι-μαστίζει την κοινότητα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα, γιατί δεν 

αξιοποιείται το νερό της πιο πάνω γεώτρησης;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 771 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Μαϊου 1990. 
«Η γέφυρα Αναλυόντα - Λυθροδόντα, όπως είναι γνωστό, είναι στενή κι 

επικίνδυνη λόγω των απότομων yκρεμών 1 που πλάι της βρίσκονται, Στοχοθετεί -
κι αν ναι, πότε - το αρμόδιο Υπουργείο να προβεί σε διαπλάτυνσή της;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 772 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Μαϊου 1990. 
«Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Λυθροδόντα - Μαχαιρά, μήκους 5 μιλίων, θα 

έχει πολλαπλές και σύνθετες ευεργετικές επιπτώσεις όχι μόνο στην κοινότητα 

Λυθροδόντα και τις συνδεόμενες μ' αυτή γειτονικές κοινότητες, μα και στις 

επαρχίες Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου. 

Πώς αντικρίζεται το χρόνιο αίτημα τούτο των κατοίκων Λυθροδόντα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 773 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 31 Μαϊου 1990. 

({Το ετήσιο εκχωρούμενο ποσό για κατασκευή αγροτικών δρόμων σε μια 

αγροτική και πολύ μεγάλη κοινότητα, όπως είναι η κοινότητα Λυθροδόντα 1 δεν 
ανταποκρίνεται, όπως ισχυρLζονται οι κάτοικοι, στους ανελικτικούς ρυθμούς του 

αγροτικού της κλήρου, μιας και -πρόσθετα- τα μεταφορικά κι ιδιαίτερα τα 

καλλιεργητικά και θεριζοαλωνιστικά μέσα (που υποκατέστησαν το ρόλο των 

ζώων) χρειάζονται ευρύτερους και μεγαλύτερους δρόμους για διακLνησή τους. 

Καλείται γι 1 αυτό το αρμόδιο 1 πουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

{i) Ποια ποσά διατέθηκαν για ανάπτυξη των αγροτικών δρόμων στα 
τελευταία 1 Ο χρόνια; 

(ίί) Σκοπεόει την αναβάθμιση της εν προκειμένω κρατικής χορηγίας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 774 που υποβλήθηκε απ6 τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστεράς κ. Μιχάλη Πουμπουρή στις 31 Μαϊου 
1990. 
«Δεδομένης της εξαγγελίας της κυβέρνησης που έγινε στον παρελθόν ότι η 

Κυπριακή Δημοκρατία θα προσχωρήσει στη Διεθνή Σόμβαση για τα Δικαιώματα 

του Παιδιού, που, ας σημειωθεί, εγκρίθηκε πέρσι και από τη Γενική Συνέλευση 

του ΟΗΕ, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή για τις 

ενέργειες στις οποίες έχει προβεί η κυβέρνηση για υλοποίηση της πιο πάνω 

εξαγγελθείσας πρόθεσής της.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 775 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 31 Μα'ίου 1990. 

<<Οι πρόσφυγες κάτοικοι Πεντακώμου καταγγέλλουν ότι για δέκα ολόκληρα 

χρόνια δεν επισκέφθηκε το χωριό επιτελείο για τη συντήρηση ή και άλλες 
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επιδιορθώσεις των τοuρχοχυπριαχών σπιτιών της κοινότητας, με αποτέλεσμα 

πλείστα σπίτια που χατοιχούνται από πρόσφυγες να είναι σε κακά χάλια ή και 

ετοιμόρροπα. 

Πρόσθετα από τα πιο πάνω υπάρχουν αρκετά άλλα σπίτια, καθώς και το 

κτίριο του τουρκοκυπριακού σχολείου που λόγω της εγκατάλειψής τους μετα

τράπηκαν σε εστίες μόλυνσης, σε αποχωρητήρια και σκυβαλότοπους. Σε μερικά 

μάλιστα εμφανίστηκαν και έχιδνες τις οποίες εξόντωσαν κάτοικοι του χωριού. 

Με βάση τα πιο πάνω ερωτάται το αρμόδιο lπουργείο τα ακόλουθα: 

1. Ευσταθούν οι καταγγελίες των κατοίκων ότι για δέκα χρόνια δεν 

επισκέφθηκε το χωριό επιτελείο για τη συντήρηση και επιδιόρθωση των 

τουρκοκυπριακών σπιτιών; 

Αν έτσι έχουν τα πράγματα, γιατ( αυτή η καθυστέρηση και πότε 

προβλέπεται η επίσκεψη του κλιμακίου αυτού, για να αρχίσει η 

επιδιόρθωση και συντήρηση των σπιτιών; 

2. Τι μέτρα λαμβάνονται για τα ετοιμόρροπα σπlτια που εγκατα

λείφθηκαν και μετατράπηκαν ήδη σε εστ(ες μόλυνσης; 

lπάρχει πρόθεση να επιδιορθωθούν ή να κατεδαφιστούν, προτού 

θρηνήσουμε θύματα μικρά παιδιά;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 776 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Για1111ιiκη Ομήρου στις 31 Μαϊου 1990. 
((Κατά τις πρόσφατες προαγωγές υπαστυνόμων σε ανώτερους υπαστυνόμους 

η επαρχία Πάφου αδικήθηκε κατάφωρα, αφού από τους 35 προαχθέντες μόνο ένας 
υπηρετεί στην επαρχ(α Πάφου. 

Επειδή αυτή η μεταχείριση της επαρχίας Πάφου δεν είναι η εξαίρεση, αλλά ο 
κανόνας, αφού προηγήθηκαν οι προαγωγές λοχιών σε υπαστυνόμους στις οποίες 

και πάλι η Πάφος αδικηθηκε κατάφωρα, καλείται το αρμόδιο lπουργείο να 

πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Γιατί ακολουθε(ταt συστηματικά αυτή η άδικη μειωτική τακτική και 

συμπεριφορά στη μεταχείριση των αντρών που υπηρετούν στην Αστυ
νομική Διεύθυνση Πάφου; 

2. Γιατ(, ενώ υπάρχουν καθ / όλα άξιοι, ικανοί και προσοντούχοι αστυνο
μικοί στην Αστυνομική Διεόθυνση Πάφου, η ηγεσία της Αστυνομίας 
και το lπουργείο Εσωτερικών κατ' εξακολούθηση τους παραγνωρίζουν 

και τους αγνοούν κατά τις αξιολογήσεις και κρίσεις στην Αστυνομική 

Δύναμη; 

3. Π~ς σκοπεύει το αρμόδιο lπουργείο να άρει αυτή την προκλητική και 

κατάφωρη αδικία σε βάρος των αντρών υπαξιωματικών και αξιωμα

τικών της επαρχίας Πάφου;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 777 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 4 Ιουvtου 1990. 
«Σ' επίσκεψή μας στις 2.6. 90 στην Κοχχινοτριμιθιά ο κοινοτάρχης χι άλλοι 

κάτοικοι της κοινότητας ζήτησαν την 

επιτάχυνση τόσο των διεργασιών όσο και των εργασιών για κατασκευή του νέου 
δρόμου Λευκωσίας-Κοκκινοτριμιθιάς, γιατί η κατάσταση στο κυκλοφοριακό 

σύστημα της ακριτικής περιοχής -Κοκκινοτριμιθιάς, Ακακίου, Μάμμαρι, Παλιομε

τόχου, Αστρομερίτη κ.ά.- αλλά και της λοιπής κεντρικής και δυτικής Κύπρου, 

γίνεται καθημερινά δραματικότερη. 
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Ερωτάται γι' αυτό το αρμόδιο lπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα πώς 
εξελlσσεται το όλο διάγραμμα κατασκευής του δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 778 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 4 Ιουv(ου 1990. 

«Το παλιότερο αίτημα για: 

(ί) Κατασκευή πεζοδρομίων και διαπλιfτυνση του υπεραστικού δρόμου 

Γρίβα-Διγενή, που οδηγεί στον προσφυγικό οικισμό Α' και στις 

ακριτικές κοινότητες Μάμμαρι και Δένεια, και 

(ίί) Τη διαπλιfτυνση του δρόμου Ελευθέριου Βενιζέλου προς τον προσφυ

γικό οικισμό Β ', 
επανέφεραν οι κάτοικοι -μέσω του χοινοτάpχή τους χ. Ιωάννη 

Παπαδόπουλου χ.ά. παραγόντων- Κοχχινοτριμιθιάς κατά την επtσχε:ψή 

μας {στις 2.6.90) στην κοινότητα. 

Πώς αντικp(ζε:ι τα δυο τούτα αιτήματα των κατοίκων το αρμόδιο Υπουρ
γείο;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 779 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 4 Ιουvίου 1990. 
(<Την ανέγερση Β 1 Δημοτικού Σχολείου για τις αυξημένες ανάγκες της 

κοινότητας, ζήτησαν οι κάτοικοι Κοχχινοτpιμιθιάς μέσω του κοινοτάρχη κ. Ιωάννη 

Παπαδόπουλου χ.ά. παραγόντων κατά την επ(σχεψή μας στην κοινότητα, στις 

2.6.90, σε περιοχή που να εξυπηρετε( και τις ανάγκες των δυο προσφυγικών (Α' 
χαι Β') οικισμών της, τον(ζοντες συναφώς πως τα έξοδα της ανέγερσης πρέπει να 

καταβληθοόν από το ΤΑΕΠ μιας κι οι εκτοπισμένοι συνιστοόν το 45% του 
πληθυσμού της κοινότητας. 

Πώς τοποθετούνται τα αρμόδια Υπουργεlα στα δυο τούτα δίκαια αιτήματα 

των κατο(χων;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 780 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιαvοu στις 5 Ιουv{ου 1990. 
«Η Κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς, που από χρόνια τώρα παραχωρεί το νερό 

αρκετών γεωτρήσεών της για υδροδότηση της Λευκωσίας, μ' αποτέλεσμα η ίδια η 
κοινότητα -πέρα από το γεγονός πως, ενώ αρχικά διαβεβαίωναν τους χατο(κους 

της πως σ' αντισταθμιστική πράξη θα τους παραχωροόσαν δωρεάν το νερό των 

γεωτρήσεων, ενώ αργότερα τους χρέωναν πολλαπλάσια το νερό που τους παρε(χαν 

απ' όσο πίστωναν την κοινότητα για κείνο που της πα!ρναν- να διψά, ζητά, όπως 
στην τελευτα(α (2.6.90) επίσκεψή μας στην κοινότητα τον(στηχε από τον 
κοινοτάρχη χ. Ιωάννη Παπαδόπουλο χι' άλλους: 

(ί) Την υδροδότηση της κοινότητας από γεώτρηση παρ& τον ποταμό, στην 

τοποθεσία Νιό Χωριό, ενώ παράλληλα να παραχωρηθε( το νερό της 

γεώτρησης στην περιοχή 'Καυκάλλας' στην κοινότητα, χαι 

(ίί) Να αρχίσει η σταδιακή 'απελευθέρωση' γεωτρήσεων της κοινότητας, 

που παρέχουν νερό στη Λευκωσία, ανάλογα με το ρυθμό προώθησης 
της επ(λυσης του υδρευτικού της πρωτεόουσας, σύμφωνα -άλλωστε- χαι 

με σαφή, επίσημη, διαβεβαίωση ( απιfντηση σε συναφή ερώτησή μας) 
του αρμόδιου Υπουργείου. 

Πώς αντιμετωπίζεται το όλο θέμαj» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 781 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειας Λευκωσlας κ. Πtτρο Στυλιανού στις 5 Ιουνίου 1990. 
((Την απομάκρυνση από την κοινότητα του χοιροστασ(ου -που γ(vεται 

πρόξενο σοβαρών οχληριών σε βάρος των κατο(Κων, ι8ια(τερα όταν φυσά δυτικός 

άνεμος (κι / είναι ο άνεμος που πνέει κατά 90% στην περιοχή)- ζητούν οι κάτοικοι 

Κοκκινοτριμιθιάς από αρκετά τώρα χρόνια και μας επαναφέρθηκε από τον 
κοινοτάρχη κι' άλλους κατοίκους και κατά την τελευταία (στις 2.6.90) επίσκεψή 
μας σ' αυτή. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα αρμόδια;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 782 πQυ υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειας Λευκωσ(ας κ. Πtτρο Στυλιανού στις 6 Ιουνίου 1990. 
((Σήμα κινδύνου εκπέμπουν οι κάτοικοι της ακριτικής κοινότητας Ομορφίτας, 

ζητούvτες τη συμπαράσταση Βουλής και κράτους για επιβίωση και ανάπτυξη του 

τμήματος, τουλάχιστο, της κοινότητας που αΠέμεινε ελεύθερο. Αυτά μας τόνισαν 
σήμερα, όταν επισκεφτήκαμε την κοινότητα, ο κοινοτάρχης Ομορφ(τας χ. 
Γιώργος Αθανασιάδης καθώς χι' άλλοι κάτοικο( της. Συγκεκριμένα η εγκλωβι
σμένη (σε σχήμα πετάλου) από έξι τοόρκικα παρατηρητήρια κι άγνωστο αριθμό 

φυλακίων (συρρικνωμένη εδαφικά και δημογραφικά) κοινότητα, της οποίας οι 
κάτοικοι δεν υπερβαίνουν σήμερα τους 450, από ένα παλιότερα αυξανόμενο 

ραγδαία δημογραφικό πληθυσμό αρκετών χιλιάδων κατοίκων, ζητά συγκεκριμένα 

μέτρα ασφάλειας καθώς και πρακτικά μέτρα για αναί,ωογόνησή της, όπως: · 

(ί) Να ενταχθει η κοινότητα στο σχέδιο εν(σχυσης των ακριτικών κοινο
τήτων για παροχή δανείων σε νεαρά ζευγάρια για απόκτηση στέγης. 

(ίί) Να συσταθεί κέντρο νεότητας. 

(iίί) Να γίνει μνεία της κοινότητας από επίσημους φορεl.ς, τοποθέτηση 
πινακίδων που να επισημα(νουν την όπαρξή της καθώς και ξεχωριστό 

εκλογικό κέντρο. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα σοβαρ& προβλήματα της χειμαζόμενης κοινό
τητας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 783 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφtρειας Λευκωσlας κ. Πtτρο Στυλιανού στις 6 Ιουν(ου 1990. 
((Παραχαλοόνται τα αρμόδια Τπουργε(α να ενημερώσουν το Σώμα αν -και με 

βάση το αναντίρρητο γεγονός των ευμενών εντυπώσεων και, κατ' επέκταση, των 
θετικών πολιτικών επιπτώσεων, που για την Τουρκ(α ε(χε η (προ τετραετ(ας) 

έκθεση στις Η.Π.Α. του Σουλεϊμάν του Μεγαλοπρεπούς (με παρ&λληλες κινημα

τογραφικές προβολές)-προβληματ(ζονται για: 

(ί) Τη δυνατότητα ανάληψης ανάλογης εκδήλωσης στις Η.Π.Α., όπως π.χ. 

με τη διοργάνωση έκθεσης σπάνιων κυπριακών αρχαιοτήτων σε μεγά
λες αμερικανικές πόλεις, όπως π.χ. Νέα Τόρκη, Ουάσιγκτον, Ατλάντα, 
Σαν Φρανσ(σκο κ.ά., -που θα μποροόσε (μιας κι υπάρχει η σχετική 
συγκατάθεση) να τεθεί υπό την (τιμητική) αιγίδα του Πανεπιστημίου 

της Νέας, Τ όρκης-με προβολή συναφών κινηματογραφικών τανιών 
καθώς και λευκώματος, αν όχι εκτυπωτικά εφάμιλλου με το μνημειώ
δες (και, φυσικά, πολυδάπανο) τοόρχιχο λεόχωμα για το Σουλεϊμάν το 

Μεγαλοπρεπή, τουλάχιστον αξιόλογο, αλλά και με την (δια εμβέλεια 

στον επιστημονικό και πολιτικό χώρο, και 
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(ίί) Αν στοχοθετούν να ενθαρρύνουν τη σύσταση ομά8ας πpωτοβουλ(ας, που 

να προωθεί σφαιρικά το όλο κυπριακό πρόβλημα, με στόχο τον ευμενή 

επηρεασμό των μελών .της αμερικανικής Βουλής και Γερουσίας, για 
εξασφάλιση π(εσης στην αμερικανική κυβέρνηση, που {προϊόντος του 

χρόνου, καθίσταται σαφέστεpον) συνιστά βασικότατο, αν όχι το μόνο 

ουσιαστικό μοχλό, που {κατ&λληλα προσεγγιζόμενος) θα μπορούσε να 

εξασκήσει κάποιου ε(8ους π(εση προς την τούρκικη πλευρά αναφορικά 
. με το κυπριακό. 

Πώς αντικρ(ζουν το σημαντικό θέμα τούτο τα αρμό8ια 1' πουργεία;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 784 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανο\Ι στις 6 Ιουν{ου 1990. 

«Το θέμα της απαλλαγής μεταβιβαστικών για απόκτηση της πρώτης στέγης 
(κατοικίας ή 8ιαμεpίσματος) για σκοπούς ι8ιοκατοίκησης για τους εκτοπισμένους 
συμπατριώτες μας, συνιστά πάγιο, πολύχρονο αίτημα του προσφυγικοό 8υναμικού. 

Πώς τοποθετείται στο 8ίκαιο και λογικό τούτο αίτημα το αρμό8ιο lπουργείο 
8ε8ομένου, μάλιστα, πως στον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης ακολουθείται από 

καιρό συναφής πολιτική σε πρόσφυγες και μη, καθώς και από Συνεργατικά 
18ρύματα παροχής στtγης στα μέλη τους όπως ΠΑΣΥ Δ Υ, ΟΕΛΜΕΚ, κ.ιf.;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 785 που υποβλήθηκε από "<Ο Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρtα Γεωργίου στις 7 Ιουνίου 1990. 
«Ερωτάται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αν υπιfρχει πρόθεση Βημιουργίας χώρου απόρριψης λυμιfτων στην 

Αθηαίνου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 786 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργ{ου στις 7 Ιουν{ου 1990. 
«Παρακαλείται το αρμ68ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στά8ιο βρlσκεται το θέμα της στέγασης περιφερειακών 
γυμνασίων στις περιοχές Κιτίου και Κοκκινοχωριών της επαρχίας Λάρνακας.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 787 που υποβλήθηκε από "<Ο Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου στις 7 Ιουνίου 1990. 
«Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση επαναλειτουργίας του εργοστασίου των 

Χημικών Βιομηχανιών στην περιοχή Βασιλικού.» 

Απιiν.,.ηση ημερομην{ας 8 Ιουν{ου 1990 .,.ου Υπουργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ{ν σ"<ην ερώτηση ΕΔ' 455, ημερομην{ας 29 Δεκεμβρ{ου 1989, "<Ου 
Βουλευτή εκλογικής περιφ.έρειας Λευκωσ{ας κ. Πέτρου Στυλιανο\Ι, 

<<Σχετικά με θέματα υγείας των κατο(κων Τσερlου λόγω της λειτουργίας του 
φούρνου εκκαμίνευσης μολύβ8ου του εργοστασίου DEXEL και των εκπομπών 
άλλων βιομηχανιών που λειτουργούν στη Ζώνη Οχληρών Βιομηχανιών Τσερίου, 

σας πληροφορώ τα εξής: 

Σύμφωνα με μετρήσεις που έγιναν από τις αρμό8ιες κυβερνητικές υπηρεσίες, 
το ποσοστό μολύβ8ου που περιέχεται στις εκπομπές του φοόρνου εκκαμίνευσης 
βρίσκεται εντός των καθορισμένων προ8ιαγραφών και συνεπώς 8εν τίθεται θέμα 
κιν8ύνου της υγείας των κατοίκων. 

Όσον αφορ& τις εκπομπές του εργοστασίου κατασκευής πρέμιξ της CYBARCO, 
αναφέρεται ό-rι έχουν ή8η τοποθετηθεί ει8ικά φίλτρα για την κατακράτηση της 
σκόνης. 



3229 

Η λειτουργία των πιο πάνω εργοστασίων παρακολουθείται από τον κλάόο 
επιθεωρήσεως εργοστασίων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί
σεων.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη .στην ερώτηση ΕΔ' 606, ημερο
μηνίας 23 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νεόφυτου Ηλία. 

((Σχετικά με το θέμα της καταπολέμησης της ποντίκας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 8(νει μεγάλη σημασία στην 
ομαόική καταπολέμηση της ποντίκας και γι' αυτό έχει καταλήξει στην απόφαση 

το ποντικοφάρμακο να παραχωρείται δωρεάν στις περιπτώσεις που αγροτικές 

κοινότητες οργανώνουν με όική τους δαπάνη ομαόικές εκστρατείες καταπολέμησης 
της ποντίκας. Παράλληλα, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων θα 

εξακολουθήσει να οργανώνει συνεργεlα με έκτακτους εργάτες για τοποθέτηση 

ποντικοφάρμακου σε περιοχές ευαίσθητες για το περιβάλλον, τα ζώα και τα 

πτηνά1 καθώς και σε εγκαταλειμμένες περιοχές που αποτελούν εστ(α πολλαπλα
σιασμού της ποντικας. 

Αναφέρεται τέλος ότι το 1990 θα όιατεθούν αυξημένες πιστώσεις για την 
καταπολέμηση της ποντίκας ύψους γύρω στις ΗβΟ,000 με τη βοήθεια της 
'l'πατης Αρμοστειας των Ηνωμένων Εθνών για τους πρόσφυγες. Με τη βοήθεια 

αυτή, καθώς και με τη συνεργασία των αγροτών και των οργανώσεών τους, 
•• όβλ ·'θ • λ. αναμενεται οτι το πρ ημα της ποντικας α αντιμετωπιστει αποτε εσματικα.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 644, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1990, 

του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την υ8ατοπρομήθεια της περιοχής Ανθούπολης, σας πληροφορώ 

ότι από τον Απρίλιο την υ8ρο8ότηση ανέλαβε ο Δήμος Λακατάμιας, αφού η 
κυβέρνηση προέβη στην επίταξη του υόρευτικού δικτύου της ιόιωτικής υδατο
προμήθειας. Με τον τρόπο αυτό έχει επιλυθεί ριζικά και οριστικά το πρόβλημα 

που αντιμετώπιζε η περιοχfι.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 650, ημερο
μηνίας 20 Μαρτίου 1990, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

((Σχετικά με την υδατοπρομήθεια Κοράκου, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το Τμ-Jιμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε σχέόιο αξιοπο(ησης του νερού της 
πηγής 'Λειβά8ι του Παπαφίλιππου' προς όφελος της κοινοτικής υ8ατοπρομήθειας 

Κοράκου σε αντικατάσταση της σημερινής πηγής υ8ροΜτησης που το νερό της 

παρουσιάζει αυξημένα νιτρικά άλατα. 

Η όαπάνη για την εκτέλεση του έργου υπολογίζεται να ανέλθει στις 

ΗβΟ,000 και θα προταθεί για περίληψη στον Προϋπολογισμό Αναπτόξεως του 

1991.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 681, ημερομηνίας 12 Απριλίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

((Σχετικά με την παραχώρηση των εγκριθέντων δανείων στους δικαιούχους 
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των χωριών Αθηα(νου και Τρούλλοι τοu σχεδιοu δανειοδότησης νεαρών ζευγαριών 

για απόκτηση στέγης, σας αναφέρω ότι από το τέλος Απριλίου 1990 έχει ήδη 
αρχ!σει και συνεχιζεται κανονικά η παραχώρηση σ' αυτούς 

των εν λόγω δανείων.)) 

Απάντηση ημερομηv(ας 7 Ιουν(ου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφ(δη στην ερώτηση ΕΔ' 684, ημερομηνίας 17 Απριλ(ου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

«Το Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο Αναρίτας-Νατάς λειτούργησε τη σχολι
κή χρονιά 1986-87. Κατά το παρόν σχολικό έτος στο σχολε(ο φοιτούν 39 παιδιά, 
από τα οποlα τα 13 προέρχονται από τη Νατά. 

Η Χωριτική Αρχή Νατάς με επιστολή της, ημερ. 17/1/90, υπέβαλε αίτημα 
για επαναλειτουργία του σχολείου κατά τη σχολική χρονιά 1990-91. Επειδή το 
Τμήμα Δημοτικής Εκπαίδευσης είχε ήδη προχωρήσει στον προγραμματισμό της 

επάνδρωσης και λειτοuργLας των σχολε(ων για τη χρονιά 1990-91, απ&.ντησε ότι 
το αίτημα δεν ήταν δυνατό να ικανοποιηθε! αμέσως. 

Το ίπουργε(ο Παιδείας θα επανεξετάσει το θέμα της επαναλειτουργίας του 

Δημοτικού Σχολείου Νατάς τη μεθεπόμενη σχολική χρονιά 1991-92.>> 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Τετάρτη, 4 
Ιουλίου, στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α: -----------------

ΚΕΦΑΛΑΙΟΒ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΓ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΔ: 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η έναρξη των εργασιών 

εκτροπής του ποταμού Διαρ(ζου παρά το γεγονός ότι παραμένουν 
ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για κατασκευή φράγματος 

που vα καλύπτει τις αρδευτικές αvάγκες της περιοχής.>> 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 

(15.2.1990). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασ(ας και Κοινωνικών 

Ασφαλ!σεωv για το θέμα που αvαφέρεταt ως «Προβλήματα που 
απασχολοόv τους Κυπρ(ους εργαζομένους στηv Ελλάδα που επιθυμοόv 
vα επιστρέψουv στψ Κόπρο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αvαφέρεται ως <<Δάσος Αθαλάσσας: Πρ'-9στασ(α, αvάπτυξη. και 

αξιοπο!ησή του ως βασικού πvεόμοvα της Λευκωσ(ας)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.Σί.). 

(2.2.1989); 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανία<, 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερδο-
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σκοπία από επιτήδειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα 

χωριά Λεύκαρα και Σκαρί νου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 
στρατευμάτων στην περιοχή του Αχάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(5.10.1989). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, προ
κύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η απάμ
βλυνση του προβλήματος των άνεργων κτην!ατρων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (26.1.89). 

(β) ((Ot δυσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 
χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρίς συνταγή κτη

νίατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη διάθεσή τους για 
κατανάλωση στην αγορά». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημη
τρίου). (16.3.89). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Π6ρων για το θέμα που αναφl:ρεται ως «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 
τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, ξύλα, τούβλα, ψηλό ποσοστό 
σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολαιου από τον προμη
θευτή». 

( ΘΙ:μα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο
στόμου). (12.10.89). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η δυσμενής διάκριση σε βάρος 

των ιδιωτικών ξυλουργε(ων που επεξεργάζονται δασική ξυλεια και οι 
επιπτώσεις στην οικονομ!α του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο
στόμου). (16.11.89). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ·Γεωργ(ας και Φυσικ~ν 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η ραγ3αία καταστροφή της εσπερι3οκαλλιέργειας και η ανάγκη 
λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για 3ιάσωσή της>>. 

(Θέμα εγγραφέν απ6 τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(14.12.89). 

(β) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 
Παπαρέ). (8.12.89). 

(Το θέμα μεταφl:ρθηκε απ6 την Κοιν. Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, 6που είχε αρχικά παραπεμφθεί). 
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(γ) «Ot κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην αχρι
τιχή περιοχή Στpοβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων 

πόρων χαι η ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. 

Τσιέττη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας ΑΚΕΛ-Αριστε
ρ&ς). (20.4.89). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι τρομαχτικές ζημιές που 

προκάλεσε η ποντίχα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη 
ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο
λέμησή της». 

{Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(18.1.90). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η παραβlαση από το 

Ρ.1.Κ. συνταγματικών συνδικαλιστικών δικαιωμάτων και υποχρεώσεων 

που απορρέουν από διεθνείς συμβ&σεις λόγω παρ&λειψης έναρξης 

διαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για κτήματα εργαζομένων και η 
ανάγκη άμεσης θεραπείας της κατάστασης)), 

{Θέμα εγγραφέν μέ εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 
(11.5.89). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ίγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως-

{ α) «Η απόρριψη των λυμ&των στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού 
και οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. 

Χαραλαμπ(δη). (8. 7 .88). 
(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 

Κούpρη, καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων από την απόρριψη 

λυμ&των και μηχανελα(ων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης 

Λεμεσού». 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 

Παπαρέ). (8.2.90). 
13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Αιτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρ(ς περιο
ρισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη 
Κύπρο)). 

{Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης να 
απαγορεύσει τη δημιουργ(α νέων τουριστικών μονάδων σε ορισμένες 
περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικής 
βιομηχανίας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγίδη εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΔΗ.ΚΟ.). (22.6.89). 
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15) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η απαρά8εκτη κατάστ~ση που 

επικρατεί στα σχολεία της Λεμεσοό από τη 8ράση αναρχικών και η 
αν&γκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (2.3.89). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που τιτλοφορείται «Η καθυστέρηση που παρατηρείται για 
τη 8ημιουργία της νέας Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 

επαρχία Λεμεσοό και οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο

κρίτου). (8.3.90). 
17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα .απεχθή εγκλήματα, συμπερι
λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ 8ολοφονιας γυναικών)), 

(Θiμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικοό Εκπροσώπου 
του ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανοό). (11.5.1989). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε8ίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση 

των ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη 

ζημι& Που τυχόν προκαλείται στο Δημόσιο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγι&ννη). 
(8,!).89). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για τα θέμα:τα που αναφέρονται ως -

( α) «Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 
Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς 
τους πληγέντες κατοίκους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 
Μαθηκολώνη). (22.2.1990). 

(β) «Η αν&γκη αποζημίωσης των παραγωγών που υπέστησαν ζημιές 
από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. 
Ηλι&8η). (1.3.1990). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η φημολογοόμενη παρα
χώρηση νεροό από το φρ&γμα Ασπρόκρεμμου σε επιχειρηματία για 

τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που 

'δεν ικανοποιε(ται α(τημα παραχώρησης νερού από το ίδιο φράγμα για 

αρ8ευτικοός σκοποός σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 
Π&.φου». 

(Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεο8οόλου). 
(1.3.1990). 

21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
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Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «0 ανα8ασμός, μέτρο 
ανάπτυξης και προό8ου, και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσο

στόμου). (23.3.1989). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίνδυνος ματαίωσης) του 

φράγματος Βυζακιάς)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 
(14.12.1989). 

(β) «Η ανιfγκη επίσπευσης της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσε

φάνου, για να συνεχιστε! απρόσκοπτα η παροχfJ πόσιμου νεροό 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των 

κομμιfτων της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). (14.12.1989). 
23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Το σοβαρό πρόβλημα της διιfθεσης των 
γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών και η 
ανιfγκη λήψης μέτρων που να εξασφαλίζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους 
την ανώτατη τιμή που καθορίζεται για τα προϊόντα τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο
στόμου). (11.1.1990). 

24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η έλλειψη αμειπτικών τιμών 

των πατατών, τα συνεχώς αυξανόμενα κόστα παραγωγής και τα 

γενικότερα προβλfJματα των πατατοπαραγωγών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, 
Σ. Χατζηγιιfννη, Ν. Μακρίδη και Α. Γεωργ(ου). (26.10.1989). 

25) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το Σχέδιο Ενιαίας Ανιfπτυξης 
Κρασοχωριώv και η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&Ι!ας του ΑΚΕΛ-Αριστεριfς). (13.4.1989). 

26) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Οι διώξεις από το Υπουργείο Υγείας των μικρο

βιοτεχvών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού 

σιουτζιούκκου) στην περιοχή Μαραθάσας)). 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού για 

αυτεπιfγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (5.10.89). 

27) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη για κάλυψη των καταθετών 

της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Ριζοκαρπάσου κατά τον ίδιο 

τρόπο που το κράτος έχει καλύψει τους καταθέτες όλων των κατεχό

μενων Συνεργατικών Πιστωτικών Εταιρειών>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ζ. Τουλούρα). 

(15.12.1988). 
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28) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι καθυστερήσεις που σημειώνονται 

στην εκκαθάρι.ση των προβληματικών Συνεργατικών Ιδρυμάτων και η 

παραβιαση προνοιών της νομοθεσ(ας περ( Συνεργατικών Εταιρειών». 

(Θέμα εyrραφέν με εισήyfjση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (20.4.1989). 

29) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η έκδοση από το lπουργε(ο Υγείας πιστοποιητικών 

σε πρόσωπα που παρακολοόθησαν τριετή κόκλο στη θεωρία και την 
πρακτική εφαρμογή της ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες 

εξετάσεις, ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά 

περιέχουν αναληθή στοιχεία». 

(Αυτεπάyrελτη εξέταση από την Επιτροπή). (14.5.1989). 

30) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Οροόντα». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από τψ Επιτροπή). 

31) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η δημιουργία σταθμού επεξεργαο;(ας λυμάτων για την 
Ανθοόπολη)>, 

(Αυτεπάyrελτη εξέταση από την Επιτροπή). 

::J:.!) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

1. «Η σταδιακή υποβάθμιση, αντί της αναβάθμισης, ως έπρεπε, κι η 
προϊούσα αναγωγή σ 1 αχρησ(α: 

(ί) των εξωτερικών ιατρείων Καϊμακλίου και 

(ίi) του περιφερειακού νοσοκομείου Κυπεροόντας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Π. 
Στυλιανού, Ά. Χρυσοστόμου και Γ. Χαραλαμπίδη). (1.12.1988). 

2. ((Τα προβλήματα λειτουργίας του νοσοκομεLου Κυπεροόντας και 
ειδικότερα η μη πλήρωση της θέσης ακτινογράφοω>. 

(Θέμα εyrραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. 
Ερωτοκρίτου). (11.5.1989). 

33) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συμπερίληψη της περιοχής του 
Συμβουλίου Βελτ(ωσης Σωτήρας στην απόφαση του Υπουργικού Συμ
βουλίου για τη ρύθμιση της τουριστικής ανάπτυξης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 
(19.4.1990). 

34) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης για το 
λ ό ι ι ι ι ζ εγ μενο παντρεμα τιμων των τυριων, οι επιπτωσεις στους εργα ο-

μένους και η ανάγκη εξεόρεσης άλλων μεθόΟων για τη Οιάθεση του 
παραγόμενου γάλακτος>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 
(17.5.1990). 
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35) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για τα θέματα ποu αναφέρονται ως -

1. «Οι πληροφορίες για μεγάλης έκτασης ατασθαλίες σε βάρος του 

Τελωνειοu, μέσω uποτιμολογήσεων, χαι η αvάγχη λήψης δ'ραστι

χών μέτρων για πάταξη της φοροδ'ιαφυγής)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. 
Παπαπέτρου εκ μέρους των Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ). (17.5.1990). 

2. «Τα σχάνδ'αλα στα Τελωvεtα χίχι η απώλεια ε:χατομμυρtων λιρών 

του δ'ημοσ(οu από απάτες χαι ψευδ'είς παραστάσεις>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. 
Χατζηδημητρίου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ). (17.5.1990)· και 

3. «Η ανακάλυψη από τις τελωνειακές αρχές μεγάλης απάτης σε 

βάρος του δ'ημοσίου χαι του χαταναλωτιχού κοινού, η απαίτηση 

της κοινής γνώμης για αποκάλυψη και τιμωρία όσων ενέχονται σ' 

αυτή, καθώς και η ανάγκη θεσμοθέτησης μέτρων για 

παρεμπόδ'ιση της εμφάνισης παρόμοιων φαινομένων στο μέλλον». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. 

Πουμπουρή). (17.5.1990). 

36) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη δ'ημιουργίας εθνικής επιτροπής για το 

συντονισμό των δ'ιάφορων υπηρεσιών του κράτους που απασχολοόνται 
με την καταπολέμηση των ναρκωτικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιcίδη). 

(23.2.1989). 

37) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα που θα προκύψουν από την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ανέγερση γυμνασίου στο 

χώρο του δάσους της Παιδαγωγικής Ακαδημίας στην Αγλαντζιά, παρά 

τις αντlθετες απόψεις των αρμό8ιων υπηρεσιών: Πολεο3ομlας, Πολεο

δομικού Συμβουλίου, Αστυνομίας, Υπουργείου Γεωργίας και Γραφείου 

Προγραμματισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της Βουλής κας 

Ρήνας Κατσελλή). (18.1.1990). 

38) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Οι πληροφορίες για ραγ8αία αύξηση των εποlκων 
στην κατεχόμενη Κύπρο και μαζική παραχώρηση της ψευδοϊθαγένειας 

του κατοχικού καθεστώτος και η κυβερνητική αντιμετώπιση της 

εξέλιξης». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

(15.2.90). 

39) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της ΠΕΟ 

για πολιτικούς λόγους, κατά παράβαση του Συντάγματος και των 

Διεθνών Συνθηκών και οι κίν3υνοι που 3ημιουργοόνται για τις συν8ικα

λιστικές ελευθερlες στην J(ύπρο>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπαπέτρου). 

(10.5.90). 
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' έ ' 'λ ' ' Θ ίΟιο μοντέλο τοu εαυτου μας που χουμε παρουσιασει ο οι μεχρι τωρα. α 

μπορούμε να μιλούμε για ελεύθερη ραδιοφωνία κατά. την άποψή μας αν ασκηθεί 
έτσι η εξουσια από το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε να διασφαλιστεί το Οικα.(ωμα 

40) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ-,\ς Επιτροπ-,\ς Παιδείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Προβλήματα των σχολικών βοηθών που εργάζονται σε 
νηπιαγωγεία)). 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (11.1.90). 

41) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα 
που αναφέρονται ως: 

( α) «Προβλήματα βιβλιοθηκαρίων που εργάζονται σε κρατικές βιβλιο

θ-.\κε:ς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την ΕπιτροπΊj). (11.1.90). 

(β) «Η' ανάγκη μονιμοποίησης των υπαλλ-,\λων της Σεβερείου 
Βιβλιοθήκης, καθώς και των Βιβλιοθηκών του Γυμνασfοu Πα.λου
ριώτισσα.ς, του Πα.ιΟαγωγικού Ινστιτούτου, της Παιδαγωγικής 
Ακαδημίας και του Λανιτε(οu Λυκείου Α' Λεμεσού και η ένταξή 
τους στις κατάλληλες κλίμακες». 

(Θέμα εyyραφέν με εισΊjγηση του αξ. Βουλευτ-,\ κ. Τ. Χατζη
δημητρίου). (19.4.90). 

42) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα 

που αναφέρονται ως: 

(α) «Η έλλειψη προσοντούχων δασκάλων για επάνδρωση των σχο

λεLων μας και η άρνηση του l'πουpγειου Παιδείας να επιτρέψει 

τη συμπλήρωση της εκπαίδευσης των αποφοίτων Παιδαγωγικών 
Ακαδημιών Ελλάδας με τη φοίτηση για ακόμα ένα χρόνο στην 

Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου, ώστε να' καταστούν καθόλα 

προσοντούχοι δάσκαλοι, σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας 

μας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. 

Δημητριιίδη). (1.6.89). 

(β) «Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι απόφοιτοι των Παιδαγω

γικών Ακαδήμιών Ελλάδας για μόνιμο διορισμό στη Δημοτική 
Εκπαίδευση>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Δημη
τριάδη). (15.2.90). 

43) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο ARIZEN, η 
βλαβερή επίδρασή της πάνω στην υγεία των εργαζομένων και των 

κατο(κων της γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του 

προβλ Ίjματος». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των κομμάτων) (21.6.1990). 



3238 

44) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε8ίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για τα θέματα που 

αναφέρονται ως -

( α) «Η α8ικαιολόγητη σπατάλη 8ημόσιου χρήματος λόγω της καθυ

στέρησης στη λήψη της σωστής απόφασης να κατασκευαστεί 

τετραπλής κατεύθυνσης ο δρόμος Λάρνακας - Κοφίνου>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. 

Γεωργίου και Σ. Χατζηγιάννη). (17.11.1988). 

(β) Η ανάγκη άμεσης παροχής αποζημιώσεων στους κατοίκους των 

κοινοτήτων Αγγλισίόων και Αλεθρικού για τις ζημιές που υπέ

στησαν από την έναρξη της κατασκευής του δρόμου Λάρνακας -
Κοφίνου με διπλή κατεύθυνση)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. 

Γεωργίου και Σ. Χατζηγιάννη). (17.11.1988). 

45) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύ

γων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Τα σπ(τια των προσφύγων αστυνομικών στο Πλατύ 

Αγλαντζιάς και στη Λεμεσό». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη8ημητρίου). 

(6.11.1986). 

46) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση της διαπλάτυνσης και ασφαλτό
στρωσης του δρόμου Κιτίου-Μαζωτού-Αλαμινού>J. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 
(8.7.1988). 

(β) «Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με οδικά προβλήματα της 

>;~·.νότητας Προδρόμου». 

(Θέμα εγγραφ/:ν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (19.4.1990). 

(γ) «Η σχε8ιαζόμενη ό8ευση του 8ρόμου Σίφυλλου σε σχέση με την 
καλύτερη εξυπηρέτηση των γειτονικών κοινοτήτων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέτασ·t) από την Επιτροπή). 

47) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύ

γων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Η εκκρεμούσα αποζημίωση των προσφύγων και 
εγκλωβισμένων καπνοπαραγωγών του όιαμερ(σματος Ι(αρπασ(ας για 

τα καπνά τύπου Βιρτζίνια που παρέδωσαν το θέρος του 1974 στο 
Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών>J, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιά8η). 

(24.11.1988). 
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48) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που αναφέρεται ως (<Η κατασκευή του νέου δρόμου 

Πύργου - Λευκωσ(ας>>. 

(Θι'μα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). (10.5.1990). 

49) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Αγνοουμι'νων, 

Εγκλωβισμένων και Παθόντων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) <<Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η προσφυγική κοινότητα 

Καντού και τρόποι επίλυσής τους>>. 

(Θέμα εγγραφι'ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. 

Χατζηγιάννη). (23.11.1989). 
(β) αΤα προβλήματα της 3ιάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκο-

κυπριακού {αγροτικού) κλήρου μιας κοινότητας σε εκτοπισθέντες 

άλλων κοινοτήτων - π.χ. Μαθιάτης, Ποταμιά1 κ.ά. -όταν 

υπάρχουν σοβαρές αιτήσεις από μέρους εκτοπισθέντων της ίδιας 

κοινότητας για αξιοποίησή τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξι'ταση από την Επιτροπή). (5.10.1989). 

(γ) ((Οι ανάγκες των προσφύγων για επαγγελματική στέγη>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. 

Πουμπουρή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ

Αριστεράς). ( 13.4.1989). 

(δ) ((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 
στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους 

οικισμούς Τσιακκιλερού 1 Κόκκινων, Ορμήόειας, Φρενάρους1 
Λιοπετρίου 1 Σωτήρας και Βρυσούλλων>J. 

(Θι'μα εγγραφι'ν με εισήγφη του αξ. Βουλευτή κ. Δ. 

Ηλιά3η). 

(ε) αΗ ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γης στο Συγκρότημα 

Καλλιτεχνών Λόσης (ΣΙ.ΚΑ.Λf.), αίτημα που υποβλήθηκε από 

το 1982, για ανέγερση οικήματος στο οποίο θα στεγάζονται οι 
ποικίλες πολιτιστικές Οραστηρι6τητες του συγκροτήματος». 

(Θι'μα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. 

Πουμπουρή εκ μι'ρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ

Αριστεράς). (8.2.1990). 

50) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Αγνοουμι'νων, 
Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 
ανάγκη απομάκρυνσης του χοιροστασίου και άλλων κτηνοτροφικών 
υποστατικών που βρίσκονται ό(πλα από τους προσφυγικούς συνοικι

σμούς Μενεού και Δρομολαξιάς ως απαραίτητο μέτρο προστασίας της 

υγείας των κατοίκων της περιοχής>>. 

( Θι'μα εγγραφι'ν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή 
εκ μι'ρους της Κοινοβουλευτικής Ομά3ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (13.4.1989). 

Εκεί όπου οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες η παράκληση είναι να- μη μιλήσει 
' Α ' " ' θ λή ' 'θ ' ' ' λ ' κανενας. ν υπαp~ει αναγκη α μι σει απο κα ε κομμα ενας για επτα επτα και 
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εχεί που Οεv είναι ομόφωvες για 15 λεπτά. Αλλά η παράκληση είναι, όταν είναι 
ομόφωνες, να αρκεστούμε στην Έκθεση. 

Ο Βουλευτής κ. Ανορέας Γεωργίου ζητά την εγγραφή του ακόλουθου 

θέματος: 

«Η ανάγκη επαναλειτουργίας του αστυνομικού σταθμού Πuργών της Επαρ

χίας Λάρνακας>>. 

Η εισήγηση είναι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτε-
ρικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται. 

Η Βουλευτής κα Ρήνο: Κατσελλή ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

Η ο ' 'λ λ' 'λλ ' « uνατοτητα πω ησης κυκ αμινων και α ων φυτων και λουλουΟιών του 

Ακάμα στο Τουριστικό Περίπτερο στα Λουτρά της ΑφροΟίτης, που θα πολλαπλα-
ιάζο ι ~ ' ' ' ' Τ ' Γ ' σ ντα εισικα για τουτο το σκοπο στα φυτωρια του μηματος εωργιας, ως το 

μόνο ανασταλτικό μέτρο αλόγιστης εκρίζωσης της πολύτιμης χλωρ!Οας του 
Ακάμα από το κοινό». 

Η χα Κατσελλή εισηγείται 6πως το θέμα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Εφ6σον Οεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται, 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστεράς ζητά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής του Ομά8ας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

(<Η επείγουσα ανάγκη εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων στο λιμάνι Λάρνακας 

-επέκταση, εκβάθυνση, εκσυγχρονισμός- για να αποτραπει ο επαπειλούμενος 
οικονομικός μαρασμός του, με όλες τις Ουσμενείς επιπτώσεις που αυτός συνεπά
γεται για τις επαρχίες Λάρνακας και Α.μμοχώστου καθώς και για την οικονομ(α 
του τ6που γενικότερα)). 

Να παραπεμφθε( για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 

και 'Εργων. 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεορε, οε ξέρω αν έχει ξεχάσει το ΑΚΕΛ, αλλά το θέμα το έχουμε 

εγγράψει όλα τα κόμματα πριν από ένα μήνα περίπου, αυτό ακριβώς το θέμα και 
μάλιστα είχε Οιατυπωθεί από όλα τα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία, τότε και αυτό λοιπόν να πάει εκεί που εξετάζεται το άλλο θέμα. 

Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης 1 ωαννίοης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος 
και την παραπομπή τ+υ στην J(οινοβουλεuτική Επιτροπή Υγείας για μελέτη: 

«ΑιμοΟοσία, προβλήματα και ο ρόλος του Υπουργείου Υγείας)). 

Ε ' ... 1 1 ' 1 φοσον οεν υπαρχει ενσταση, εγγραφεται και παραπεμπεται. 

'Ετσι φτάσαμε στο τέλος των εργασιών της σημερινής συνεΟρίας της Βουλής. 

Κηρύττω τη λήξη της συνε8ρ(ας. 

(Ώρα λήξης: 7.30 μ.μ.) 



Οι ακόλουθοι Βουλευτές 

κατ' αλφαβητική σειρά:

Ανοιστοισιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γαλανός Αλέξης 

Γεωργι&.δης Δήμος 

Δημητρι&.δης Ανδρέας 

Δίγκλης Παύλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθ(ου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιοιρτίδης Α νδρέοις 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλι&.δης Δημήτρης 

Θεοδούλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωοιννίδης Ιωάννης 

Κοιτσελλή Ρήνοι 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντ(νοu Ντ(νος 

Λοιδ&.ς Γεώργιος 

Λόρδος Κωνσταντίν?ς

Μοιθηκολώνης Ανδρέας 

Μοικρίδης Νίκος 

Μαρκίδης Αλέκος 
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υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων 

Μάτσης Ιωάννης 

. Μιχοιηλ(δης Θαλής 

Μουσιούττα.ς Ν(κος 

Ποινοιγίδης Κίμων 

Πα.να.γιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Ποιποιρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρ(στος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τοuλούρας Ζαχαρ(ας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φ&.ντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χοιροιλοιμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χοιτζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιω&.ννης 

Κυρ(λλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

(1) Έκθεση γιοι τις προτάσεις νόμου 1. «0 περί Ραδιοφωνίας Νόμος του 
1988>>, 2. «0 περί Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης Νόμος του 1988>>, 3. «0 περί 
Ραδιοφωνίας και Τηλεόρασης Νόμος του 1989» και γιοι το νομοσχέδιο «0 περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1989», οι αγορεύσεις που 
έγιναν (Λ. Ζαχαριάδης, Δ. Ηλιάδης, Μ. Πουμπουρής, Α. Φάντης, Π. Στυλιανού, 
Α. Γαλανός, Ε. Ευστοιθ(ου, Μ. Ποιποιπέτρου, Α. Μοιρκίδής) και ψήφιση αυτών σε 
Νόμο. 

(2) Έκθεση γιοι το νομοσχέδιο «Ο περ( Συντ&.ξεων (Πρόεδρος και Αντι

πρόεδρος της Δημοκρατίας, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος τηι; Βουλής των Αντι
προσώπων, Υπουργοί και Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990>>, η δήλωση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 
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(3) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. αΟ περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1988» και 2. αΟ περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτιμήσεως διά τους 
σκοπούς του περί Δήμων Νόμου) Νόμος του 1988)}, οι αγορεύσεις που έγιναν (Δ. 
Ηλιάδης, Κ. Τσιέττης, Α. Γαλανός και Α. Φάντης) και ψήφιση αυτών σε Νόμο. 

(4) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου και το νομοσχέδιο 1. αΟ περί 

Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1988ιι, 2. αΟ 
περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989ιι, 3. 
αΟ περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1989» και 4. αΟ περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1989ιι, οι αγορεύσεις που έγιναν (Γ. Χαραλαμπίδης, Χρ. Κουρτελ

λάρης χαι Λ. Ιεροδιακόνου) χαι ψήφιση αυτών σε Νόμο. 

(5) Έκθεση για την πρόταση νόμου αΟ περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1989>>, οι σύντομες 
αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Μ. Παπαπέτρου, Χρ. Κουρτελλάρης, Α. 

Γαλανός και Ν. Αναστασιάδης) και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

(6) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(7) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 5) του 1990», οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Γαλανός, 
Χρ. Κουρτελλάρης, Ντ. Κωνσταντίνου, Τ. Χατζηδημητρίου και Λ. Ζαχαριάδης) 

και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 26 του 1990). 

(8) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 23) του 1990ιι, οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. 
Παπαρές, Δ. Ηλιάδης, Μ. Πουμπουρής και Π. Στυλιανού) και ψήφιση αυτού σε 

Νόμο (με αρ. 28 του 1990). 
(9) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 24) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 29 του 1990). 

(10). Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 25) του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο (με αρ. 30 του 1990). 

(11) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 27) του 1990>>, η σύντομη αναφορά που έγινε από τον κ. Π. 
Στυλιανού και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(12.) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Ειδικεύ~εως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990» και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο (με αρ. 7 του 1990). 

( 13) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990» και ψήφιση αυτού 
σε Νόμο (με αρ. 13 του 1990). 

(14) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
του 1990», οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Ε. Εuσταθ(ου, Π. 
Στυλιανού, Χρ. Κουρτελλάρης και Λ. Ζαχαριάδης) και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(15) Έκθεση για το νομοσχέδιο αΟ περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

(16) Έκθεση για την πρόταση νόμου αΟ περί Προϋπολογισμού (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1990,, και ψήφιση αυτής σε Νόμο. 
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(17) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. ιιΟ περί της Αποφάσεως 1/88 του 
Συμβουλ(ου Συνδέσεως Κύπρου-ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1989» και 2. Ο 
περ( της Αποφάσεως 1/89 του Συμβουλ(ου Συνδέσεως Κύπρου-ΕΟΚ (Κυρωτικός) 
Νόμος του 1989)), υι σύντομες αναφορές που έγιναν (Α. Γαλανός και Μ. 

Πουμπουρής) και ψήφιση αυτών σε Νόμο. 

( 18) Έκθεση για το θέμα «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου για το 

μήνα Ιούνιο του 1990» και έγκριση αυτής. 

(19) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

(20) Ερωτήσεις Βουλευτών (Το κυκλοφοριακό πρόβλημα των αστικών 

περιοχών - Η καταβολή από την κυβέρνηση των εξόδων φόρτωσης και μεταφοράς 
των κρεμμυδιών μέχρι το λιμάνι - Οι. ζημιές που προκαλούνται στους δρόμους της 
κοινότητας Λυθροδόντα από τα διερχόμενα αυτοκ(νητα για σκοπούς λατόμησης -
Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Λυθροδόντα-Λευκάρων -Το αίτημα της κοινότητας 

Λυθροδόντα για τη δημιουργία Συμβουλίου Βελτιώσεως -Το υδρευτικό πρόβλημα 

της κοινότητας Λυθροδόντα -Η διαπλάτυνση της γέφυρας Αναλυόντα-Λυθροδόντα 

-Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Λυθροδόντα-Μαχαιρά - Η κατασκευή αγροτικών 
δρόμων στο Λυθροδόντα - Η προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στη 

Διεθνή Σύμβαση για τα Δικαιώματα του Παιδιού -Οι επιδιορθώσεις και η 

συντήρηση των τουρκοκυπριακών σπιτιών στο Πεντάκωμο - Η κατάφωρη αδικία 
σε βάρος των αντρών που υπηρετούν στην Αστυνομική Διεύθυνση Πάφου κατά τις 
τελευτα(ες προαγωγές στην αστυνομlα - Η κατασκευή του νέου δρόμου Λευκω
σίας-Κοκκινοτριμιθιάς - Το οδικό δίκτυο στις ακριτικές κοινότητες Δένειας και 

Μάμμαρι - Η ανέγερση Β' Δημοτικού Σχολείου στην Κοκκινοτριμιθιά - Το 

υδρευτικό πρόβλημα στην κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς - Το αίτημα των κατοίκων 

Κοκκινοτριμιθιάς για απομάκρυνση του χοιροστασίου - Το αίτημα των κατοίκων 

του ελεύθερου τμήματος της Ομορφίτας για μέτρα ασφάλειας και αναζωογόνησής 

της - Η δυνατότητα της έκθεσης κυπριακών αρχαιοτήτων στις Η.Π.Α. και ο 

ευμενής αντίκτυπος που θα έχει - Η απαλλαγή μεταβιβαστικών για απόκτηση της 
πρώτης κατοικίας για σκοπούς ιδιοκατοίκησης των προσφύγων - Η δημιουργία 
χώρου απόρριψης λυμάτων στην Αθηαίνου - Η στ/;γαση περιφερειακών γυμνασίων 
στις περιοχές Κιτ(ου και Κοκκινοχωριών -Η επαναλειτουργία του εργοστασίου 

των Χημικών Βιομηχανιών στην περιοχή Βασιλικού). 

(21) Απαντήσεις ίπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Τα θέματα υγείας των 
κατοίκων Τ σερίου λ&γω της λειτουργίας του φούρνου εκκαμίνευσης μολύβδου του 

εργοστασίου DEXEL - Η καταπολέμηση της ποντίκας - Η υδατοπρομήθεια της 
περιοχής Ανθούπολης - Η υδατοπρομήθεια στην Κοράκου - Η παραχώρηση των 
εγκριθέντων δανείων στους δικαιούχους των χωριών Αθηα(νου και Τρούλλοι για 
απόκτηση στέγης - Η επαναλειτουργία του Δημοτικού Σχολείου Νατάς). 

(22) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικές Επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

( α) «Η ανάγκη επαναλειτουργlας του αστυνομικού σταθμού Πυργών της 
επαρχlας Λάρνακας». 

(Θ/;μα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Γεωργίου). 

(β) «Η δυνατότητα πώλησης κυκλάμινων και άλλων φυτών και λουλουδιών 
του Ακάμα στο Τουριστικό Περίπτερο στα Λουτρά της Αφροδίτης, που 
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θα πολλαπλασιάζονται ειδικά. για τούτο το σκοπό στα φυτώρια του 
Τμήματος Γεωργίας, ως το μόνο ανασταλτικό μέτρο αλόγιστης εκρί

ζωσης της πολύτιμης χλωρίδας του Ακάμα από το κοινό». 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της Βουλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). 

(γ) «Η επείγουσα ανάγκη εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων στο λιμάνι 
Λάρνακας -επέκταση, εκβάθυνση, εκσυγχρονισμός- για vα αποτραπεί ο 

επαπειλούμενος οικονομικός μαρασμός του, με όλες τις δυσμενείς 

επιπτώσεις που αυτός συνεπάγεται για τις επαρχίες Λά.ρ\ια>tας και 
Αμμοχώστου, καθώς και για την οικονομία του τόπου γενικότερα>>. 

(Θέμα εyγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(δ) «Αιμοδοσία, προβλήματα και ο ρόλος του Υπουργείου Υγείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ι. Ιωαννίδη). 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογραφε(ο της ΚuπριαΚ'ής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βοuλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟίΛΕίΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣίΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρίαση 4ης Ιουλίου 1990 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.13 π.μ.) 

(Αρ. 36) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Κ.ΚΑΤΣΟίΝΩΤΟΣ) 

lπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Η σημερινή συνεδρ(α της Βουλής των Αντιπροσώπων ε(ναι αφιερωμένη στο 
Κεφάλαιο Δ 1 , γιατί έχουμε καθυστερήσει πάρα πολύ στο σημείο αυτό και είναι 

ανάγκη να γίνουν έκτακτες συνεδρίες, ούτως ώστε να καλυφθούν τα διάφορα 

θέματα. 

Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη που βρίσκεται ενώπιόν σας είναι το 

θέμα του ποταμού Διαρίζου, αλλά κατά παράκληση θα αφεθεί για αύριο, ούτως 

ώστε να δοθεί η ευκαιρία στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να ομιλήσουν, οι 

οπο(οι σημερα δεν μπορούν, λόγω του ότι υπάρχει το Εθνικό Συμβούλιο. 

Προχωρούμέ στο δεύτερο θέμα 1 που είναι: 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων για το θέμα που αναφέρεται ως «Προβλήματα που απασχολοόν τους 
Κυπρίους εργαζομένους στην Ελλάδα που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κόπρο». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). (16.3.1989). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

Συνεπώς θα καλέσω τον κ. Παπαρέ να το κλείσει με μια σύντομη 1 πεντάλεπτη ει 
δυνατόν, ομιλία. 

(3245) 
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Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνάόελφοι, 

Έγιναν πολλές ομιλtες και ακούστηκαν ενόιαφέρουσες εισηγήσεις, όσον 

αφορά τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι που εργάζονται στην 

Ελλιi8α. 

Στην ομιλία του ο κ. Ζιαρτ(8ης αναφέρθηκε στις Βυσκολ(ες του προβλήματος 

και όιαφώvησε με τυχόν μεταπήόηση των Κυπρ(ων εργαζομέVων σ.τηv.Ελλάόα .. από 
το ελληνικό στο κυπριακό όημόσιο, πράγμα με το οποίο κανένας όε όιαφωνε(. 

Επειόή η Έκθεση της Βουλής όημοσιεύτηκε και σε μερίόα του τύπου, υπήρξαν 
και από τους άνεργους πτυχιούχους οι ίόιες αντιόράσεις. Προς άρση κάθε 

παρεξήγησης η Κυπριακή Εστ(α Θεσσαλον(κης, με επιστολή της στον Πρόε8ρο 

της Βουλ-ής, τους αρχηγούς των κομμάτων και τον Υπουργό Εσωτερικών, 
όιευχρινίζει ότι το θέμα τους όεν είναι η μεταπήόησή τους στο κυπριακό όημόσιο, 

αλλ&, σε περ(πτωση πρόσληψής τους στη 8ημόσια υπηρεσ(α 8ι& της κανονικής 

οόού -είτε με εξετάσεις είτε με 8ιορισμ6 απ6 τους καταλόγους κτλ.- να 

μεταφέρονται και τα όικαιώματά τους. Δηλαόή τα συντάξιμά τους χρόνια, τα 

ταμεlα προνο(ας κτλ. Αυτ6 ε(ναι στην ουσlα το πραγματικό αlτημά τους και όχι η 

άμεση μεταπ-ήόησή τους στον κρατικό μηχανισμό, πράγμα που θα έχει επιπτώσεις 

και στους εόώ ανέργους μας. 

Το άλλο σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπ(ζουν εlναι η απαγόρευση να έχουν 

στο όνομά τους άλλη περιουσ(α εκτός από ένα κτ-ήμα στην πρωτεύουσα του νομού 

της όιαμον-ής τους, καθώς και το όικα(ωμα της ψήφου και της ιθαγένειας, που 

κατά κόρον συζητήθηκε από όλους τους συναόέλφους που μ(λησαν πάνω στο θέμα. 

Τα (όια περίπου προβλήματα αντιμετωπ(ζουν και οι Ελλαό(τες που εργάζονται 

στην Κόπρο. 

Ηκ βλ 'Ε 'Ε' '' ' ' οινο ου ευτικη πιτροπη ργασιας πιστευει οτι υπαρχει πραγματι 

πρόβλημα, γι' αυτό και καλεl την κυβέρνηση να προβεί σε κάθε ενέργεια, μη 

αποκλειομένης και όιακρατικής συμφωνlας, και να προχωρ-ήσει στη λήψη όλων των 

μέτρων που χρειάζεται να παρθούν, για να ικανοποιηθούν τα πιο πάνω αιτ-ήματα 
τόσο των Κυπρlων όσο και των εόώ Ελλαόιτών. 

Η Βουλή επισήμανε το πρόβλημα και έκαμε την Έκθεσή της. Παραμένει 

τώρα στην Εκτελεστική Εξουσ(α να μελετήσει το θέμα και να προχωρήσει στη 

λύση του, χωρ(ς να επικαλεlται όιάφορες όικαιολογίες. Έγιναν πάρα πολλά 
8ιαβήματα μέχρι τώρα από 8ι&φορα &τομα και ομ&Βες προς τις αρμό8ιες αρχές 

χωρ(ς αποτέλεσμα. 

Θέλω να ελπ(ζω ότι αυτή τη φορ& το όλο θέμα θα βρει τη λύση του, αφού και 

η Βουλή ομόφωνα ζητ& από την κυβέρνηση να προχωρήσει στη λήψη όλων των 

μέτρων που χρειάζεται να παρθούν για εξεύρεση λύσης, για να λήξει το χρόνιο 
τούτο πρόβλημα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπα(νουμε τώρα στο επόμενο θέμα, που ε(ναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβ&λλοντος για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Δάσος Αθαλάσσας: Προστασ(α, ανάπτυξη και αξιοπο(ησή του ως 

β ' ' Λ ' ασικου πνευμονα της ευκωσιας)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παρισινού εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομ&8ας του ΔΗ.ΣΥ.). (2.2.1989). 
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Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΔΑΣΟΣ ΑΘΑΛΑΣΣΑΣ: 
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ, ΑΝΑΞΠΤίΞΗ ΚΑΙ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟί ΩΣ ΒΑΣΙΚΟί 
ΠΝΕίΜΟΝΑ ΤΗΣ ΛΕίΚΩΣΙΑΣ». 

Παpόν"<ες:-

Γεώργιος Σαββίδης 

Ν ε6φυτος Ηλία 

Α νδρέοις Παρισινός 

Δήμος Γεωργιάδης 

Κωνσταντίνος Λόρδος 

Ανδρέας Ψυλλlδης 

Ρήνοι Κοιτσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Νοεμβρ(ου 1989 και στις 19 
Ιανουαρίου και 2 Φεβρουαρίου 1990. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργεLου Γεωpγtας και Φυσικών 
Πόρων, του ίπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς επίσης εκπρόσωποι 

των Δήμων Λευκωσίας και Αγλαντζιάς, του Σuμβουλιου Βελτιώσεως Γερίου, ο 

κοινοτάρχης Γερίου καί εκπρόσωπος των περιβαλλοντικών οργανώσεων. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα ε(χε εγγραφεL με εισfιγηση του 

αξιότιμου Βουλευτή κ. Α. Παρισινού, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

του ΔΗ.Σί ., στις 2 Φεβρουαρίου 1989 και στη συνέχεια ποιροιπέμφ{}ηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος γιοι μελέτη και ετοιμασία σχετικής 
Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζ..jτηση θέμα, ο εισηγητής του Βουλευτ>\ς κ. Α. Παρι
σινός αν οιφέρθηκε στην τρομακτικά ραγδαίοι ανάπτυξη της μείζονος Λευκωσίας τα 
τελευταία χρόνια, που είχε ως αποτέλεσμα να μετατραπεί σε τσιμεντούπολη μ 1 

όλοι τα συνεπακόλουθά της, όπως είναι η αύξηση iης μόλυνσης της ατμόσφαιρας, 
η αύξηση της ηχορύπανσης, κτλ. Εξοιιτ(οις αυτής της κατάστασης έχει αναπτυχθεί 

μια νέα ευαισθησία στο κοινό για τους κινδύνους που απειλούν τη σωματικ-Ιj και 
πνευματική του υγεία. Μέσα σ 1 αυτό το πνεύμα το δάσος της Αθαλάσσας, που 
ομολουγουμένως αποτελεί το μοναδικό φυσικό πνεύμονα της περιοχής Λευκωσίας, 

αποκτά ιδιαίτερη σημασLα, ώστε να επιβάλλεται περισσότερο από κάθε άλλη 

φορά η προστασία και η σωστή αξιοποίησή του, γιοι να μπορεί να το απολαμβάνει 
ο πολίτης. Παρόλο που από τις 30 Δεκεμβρ(ου 1940 η περιοχ>\ οιυτ>\ έχει 
κηρυχθεί κυβερνητικό δάσος, τίποτε το ουσιαστικό μtχρι σήμερα δεν έχει γίνει γιοι 

την αξιοποίηση αυτού του χώρου. Αντtθετα έχει παραμεληθεί, με -αποτέλεσμα να 
αρχίσει η μόλυνσή του από. απόβλητα, ενώ απειλεtται γενικά το φυσικό 
περιβάλλον του δάσους. 

Αν και tχουν εκπονηθεί από κυβερνητικά τμ>\μοιτοι δύο σχέδια γιοι τη 
διαμόρφωση του χώρου σε εθνικό πάρκο, κανένα απ' αυτά δεν έχει υλοποιηθει 

Ενόψει της κατάστασης αυτής, επιβάλλεται η άμεση λ..jψη μέτρων γιοι την 
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προστασtα χαι ανάπτυξη του βασικού αυτού πνεύμονα της Λευχωσlας από την 
κυβέρνηση, σε συνερyα.σlα με τους 8ήμους της περιοχής χαι την κοινότητα του 

Γερίου που συνορεύει με το χώρο αυτό. Το θέμα θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με 

πολλή σοβαρότητα και σε βάθος. 

Εκθέτοντας ο εκπρόσωπος του lπουρyε!ου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων τις 
απόψεις του Υπουργείου του πάνω στο θέμα, αναφέρθηκε στην ι8ιαίτερη σημασία 

του 8άσοuς αυτού για την πρωτεύουσα και στην ανάγκη για άμεση ανάπτυξή του 
σε πάρχο 1 ανάyχη που αναγνωρίζεται τόσο από το χράτο_ς όσο χαι από τις αρχές 
τοπικής αυτο8ιοίχησης, οργανωμένα σύνολα και το πλατύ κοινό. Επ!σης ανέφερε 

ότι κοινός είναι ο σκοπός όλων να διατηρηθεί το φυσικό περιβάλλον της περιοχής 

στην κατάσταση που βρlσχεται χαι να γίνουν σ' αυτό οι ελάχιστες 8υνατές 

επεμβάσεις, ώστε να μπορεί να εξυπηρετεl τον πολlτη. Το κρατικό δ'άσος της 
Αθαλάσσας καταλαμβάνει έκταση 6,420 σκαλών. Απ 1 αυτές 1,869 καλύπτονται 
από το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 558 από 
το Ινστιτούτο Γεωργι.κών Ερευνών και 1,831 χρησιμοποιούνται ως χώροι στρατο
πέδ'ων. Από το πιο πάνω σύνολο παραμένουν 2,670 σκάλες καθαρές, χώρος ο 
οποίος έχει κηρυχθεί, με απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλίου, Εθνικό Δασικό 

Πάρκο. 

Το 1984 ετοιμάστηκε από αρμόδ'ια κυβερνητικά τμ'ήματα σχέδ'ιο ανάπτυξης 
του δ'άσους, το οποίο μέχρι στιγμ'ής δ'εν υλοποι'ήθηκε. Μετά από σχετικ-ή απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλ!ου για υλοποlηση του σχεδ'lου, αφού πρώτα αναθεωρηθεί 

κατάλληλα και προσαρμοστεl στα σημερινά δ'εδ'ομένα, το σχέδ'ιο αυτό άρχισε να 

αναθεωρείται και βα!νει προς την ολοκλ'ήρωσ'ή του. 1 Οταν το σχέδ'ιο αυτό 
ολοκληρωθεί, θα τεθε! προς συζ-fιτηση ενώπιον όλων των κυβερνητικών τμημάτων 
που εμπλέκονται σ 1 αυτό, ενώ σε δ'εύτερο στάδ'ιο θα τεθεί ενώπιον των δ'ημοτικών 

συμβουλlων και των τοπικών αρχών. Μέσα στα πλαlσια της υλοποίησης του 

σχεδ'ίου για άμεση αξιοποίηση του εθνικού δ'ασικού πάρκου εντάσσεται η 

ετοιμασία ενός ξεχωριστού σχεδ'ίου για το πάρκο Αγίου Γεωργίου, το οποίο 

μπορεί να προωθηθεί ως ένα ξεχωριστό σχέδ'ιο, γιατί βplσκεται σ' αυτοτελ-ή 

περιοχ-ή, χρησιμοποιείται από το κοινό πιο πολύ από το υπόλοιπο δ'άσος και η 

αξιοποίηση του είναι δ'υνατό να πραγματοποιηθεί σε σύντομο χρονικό δ'ιάστημα 

και με συγκριτικά χαμηλ-ή δ'απάνη και μπορε! να θεωρηθε( η πρώτη φάση για την 
ανάπτυξη ολόκληρου του Εθνικού Δάσους της Αθαλάσσας. 

Ειδ'ικότερα σε ό,τι ~φορά την υλοποίηση του σχεδ'ίου του πάρκου Αγίου 

Γεωργίου, έχουν κατατεθεί ενώπιον της Επιτροπ'ής από τους πιο πάνω εκπρο

σώπους του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων τα πιο κάτω στοιχεlα:-

( α) Το πάρκο Αγίου Γεωργίου βρίσκεται μέσα στα δημοτικά όρια 

Αγλαντζιάς και αποτελε! μέρος του Εθνικού Δασικού Πάρκου 
Αθαλάσσας, που σύμφωνα με πρόσφατη απόφαση του lπουργικόύ 
Συμβουλίου θα αναπτυχθεί σε πάρκο για την αναψυχή και απόλαυση 

του κοινού της περιοχής Λευκωσίας. Η έκταση που προτείνεται για 

ανάπτυξη ανέρχεται σε 10.65 εκτάρια και βρίσκεται υπό τη δ'ιαχείριση 
του Τμήματος Δασών του Υπουργε!ου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Η περιοχή είναι δ'ενδ'ροφυτεμένη κατά το πλείστο με νεαρά φυτά. Η 
ύπαρξη λίμνης στο χώρο του πάρκου, του προσδ'ίδ'ει ιδ'ια(τερη ελκυστι

κότητα. Αυτός είναι και ο κύριος λόγος για τον οποίον δ'έχεται σχετικά 

πολλούς επισκέπτες, παρά τις περιορισμένες δ'ιευκολυνσεις που 

παρέχονται. 



3249 

(β) Ο γενικός σκοπός της διαχείρισης του πιίρκου καθορίζεται ως εξής: 

((Η ικανοποίηση, στο μέγιστο δυνατό βαθμό, αναψυχιχών αναγκών του 

κοινού της ευρύτερης περ_ιοχής Λευκωσίας με τη δημιουργία και 

λειτουργία πάρκου ψηλής αναψυχιχής και αισθητικής αξίας, μέσα στα 

πλαίσια του γενικότερου σχεδίου ανάπτυξης του Εθνικού Δασικού 

Πάρκου Αθαλάσσας)>. 

(γ) Για την εξυπηριίτηση του γενικού σκοπού διαχείρισης καθορίζονται οι 

πιο κάτω ειδικοί στόχοι: 

- η παροχή απαραίτητων διευκολύνσεων για την αναψυχή και άνεση 

των επισκεπτών- - η εντατική διαχείριση της βλιίστησης για βελτίωση 
του πρασίνου της περιοχής, για την ικανοποίηση των αναψυχιχών και 
αισθητικών αναγκών του κοινού· - η αισθητική βελτίωση των χό:ιρων 

του πάρκου, χωρίς όμως να μετατραπεί σε τεχνητό κήπο• 

- η προστασία και βελτίωση του περιβάλλοντος και του τοπίου της 

λίμνης ως του πιο αξιόλογου αισθητικού στοιχείου του πάρκου. 

{δ) Για την υλοποίηση των στόχων της διαχε'tρισης γίνονται προτάσεις που 

σε συντομ(α είναι οι πιο κάτω: 

1. Δημιουργ(α μικρών εκδρομικών χώρων για την εξυπηρtτηση 50 
περίπου επισκεπτών στους οποίους θα απαγορεύεται το άναμμα 

φωτιάς. 

2. Δημιουργία παιδικής χαριίς. 

3. Λειτουργία περιπτέρου για ικανοποίηση στοιχειωδών αναγκών 
των επισκεπτών. 

4. Δημιουργία δύο γηπtδων αντισφαίρισης και ενός γηπιίδου πετό

σφαιρας για χρήση από το ευρύ κοινό. 

5. Ενθάρρυνση του ελεγχόμενου ψαρέματος σε προκαθορισμένους 

χώρους. 

6. Τοποθέτηση καθισμάτων σε επιλεγμένα σημεία. 

7. Κατασκευή αποχωρητηρlων. 

8. Παροχή πόσιμου νερού στους επισκέπτες. 

9. Διατήρηση τριών εισόδων πρόσβασης επισκεπτών και δημιουργία 
χώρου στάθμευσης χωρητικότητας 55 αυτοκινήτων περίπου στη 
βόρεια πλευρά του πάρκου. Απαγόρευση διακίνησης αυτοκινήτων 1 
μοτοσυκλεττών και ποδηλάτων μέσα στο πάρκο. 

10. Αναθεώρηση του υφιστάμενου. δικτύου δρόμων και μονοπατιών. 

Κατασκευή δύο ξύλινων γεφυριών στα άκρα της λίμνης και 

επίστρωση με πλάκες ορισμένων κύριων μονοπατιών. 

11. Κατάλληλη διαρρύθμιση της βλιίστησης για αισθητική βελτίωση 

του πιίρκου-ευνόηση της φυσικής βλιίστησης και χρησιμοποίηση 

κατά κύριο λόγο αυτοφυών ειδών δέντρων, θάμνων και ποών

αποφυγή καλλιιίργειας του εδιίφους με μηχανικιί μιίσα για εκρί

ζωση των χόρτων. 

12. Εγκατιίσταση αρδευτικού συστήματος για πότισμα της βλιί

στησης σε ορισμένους χώρους του πάρκου για γρήγορη ανάπτυξη. 

13. Προστασία του τοπίου και του περιβιίλλοντος της λίμνης και 

ιδιαίτερα του δυτικού της τμήματος με την υδροχαρή βλιίστηση, 

που αποτελεί καταφύγιο πουλιών και ψαριών. 



14. 

15. 

16. 

17. 
18. 

19. 

20. 

21. 
22. 

23. 
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Καθαρισμ6ς του πάρκου απ6 υπολείμματα παλιών κατασκευών, 

σχουπίΟια, πέτρες χτλ. - συλλογή σκουπιδιών απ6 τα συνεργεlα 

του Δήμου Αγλαντζιάς. 

Κατασκευή νέας βελτιωμένης περ(φροιξης κοντά στην χόρια 

ε(σο8ο και συντήρηση της παλιάς. 

Λήψη προστατευτικών μέτρων για τη φωτιά, τους βανδαλισμούς 

χοιι τη ρ(ψη σκουπι8ιών. 

Κατάλληλη σημοιτο8ότηση των χώρων του πάρκου. 

Λήψη ορισμένων μέτρων για χώρους γύρω απ6 το πάρκο που το 
επηρεάζουν αρνητικά από αισθητικής άποψης. 

Ανάληψη Βιοιφωτιστιχής εχστρατε(οις στη γόρω περιοχή γιοι 

προστασlα του πάρκου απ6 τη ρύπανση και τους βανδαλισμούς. 

Ετοιμασία πληροφοριακού φυλλαδίου με τους Κανονισμοός, τις 

Οιεuχολύνσεις και με ενδιαφέροντα στοιχεία του περιβάλλοντος 

του πάρκου. 

Την ευθύνη Οιαχε(ρισης του πάρκου θα έχει το Τμήμα Δασών. 

Για την καλύτερη διαχείριση του πάρκου χαι την επίλυση των 

προβλημάτων που θα παρουσιάζονται Προτείνεται η σύσταση 

Συμβουλευτικού Σώματος, το οπο!ο θα προεδρεύεται ·από το 

Τμήμα Δασών. Σ' αυτό θα συμμετέχουν και άλλες αρμόδιες 

κυβερνητικές υπηρεσίες, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, 

τοπικές αρχές, τοπικά παραρτήματα του Φιλοδασικού Συνδέσμου 

και άλλες περιβαλλοντικές οργανι.:,σεις. Το Συμβουλευτικό αυτό 

Σώμα θα ε(ναί το ίδιο, όπως αυτό που θα προταθεί και για το 

υπόλοιπο Πάρκο Αθαλάσσας. 

Ετοιμοισ(οι Κανονιqμώγ, με βάσ'η τις πρόνοιες της Δασικής 
Νομοθεσ(οις που θGΙ 8\έπουν τη λειτουργ(οι του πάρκου. Η 

σύνταξη των Κ~νονισμών αυτών θα πρέπει να γίνει, αφού πρώτα 
ανοιθεωρηθε( το Σχέ8ιο Ανάπτυξης και του υπόλοιπου ΕΔΠ 

Αθοιλάσσοις. 

24-. Το συνολικό κόστος εκτέλεσης των έργων που προτείνονται έχει 

υπολογιστεί σε ±:90,000. Προτε!νεται όπως οι σχετικές πιστώσεις 
'των J;50,000 που υπάρχουν στους προUπολογισμοός του Τμή
ματος Δασών του 1989 διατεθούν για την εκτέλεση εκείνων των 
διευκολύνσεων που ε(ναι εντελώς απαρα(τητες, για να λειτουρ- · 
γήσει η περιοχή ως πάρκο. Οι υπόλοιπες Βιευκολόνσεις, 8ηλοι8ή 

το περίπτερο, τα πλακόσ-:rρωτα, ο χώρος αθλοπαιδιών και η 
βελτιωμένη περίφραξη, να συμπληρωθοόν ε(τε με τη συμβολή των 

δήμων και άλλων φορέων είτε σε δεύτερη φάση από τους 

κρατικούς προUπολογισμούς. 

Από την πλευρά των εκπ!ροσώπων των Δήμων Λευκωσίας και Αγλαντζιάς, 
καθώς και της κοινότητας Γερίου, τονlστηκε στην Επιτροπή η ανάγκη συμμετοχής 

των ενδιαφερόμενων τοπικών αρχών στο στάδιο της ετοιμασίας του σχεΟ(ου και 

έκφρασης των απόψεων και εισηγήσεών τους σε έγκαιρο χρόνο, όταν είναι δυνατό 

αυτές να εξετοιστοόν χοιι να ληφθοόν υπόψη γιοι σκοποός Βιοιμόρφωσης του 

σχεδίου, Επίσης από τουζ πιο πάνω εκπροσώπους των δήμων επισημάνθηκε η 
ανάγκη όπως, πριν από την εκπόνηση των τεχνικών σχεδίων, καθοριστούν οι κοινοί 
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στόχοι για το χώρο και προηγηθοόν σωστές και εμπεριστατωμένες μελέτες από 
ειδικούς όλων των ειδικοτήτων που εlναι απαρα(τητο να γνωμοδοτούν για το 
σχεδιασμό τέτοιων έργων, όπως ειναι ένα εθνικό δασικό πάρκο. Πρόσθετα, από 
τις πιο πάνω πλευρές έγιναν συγκεκριμένες εισηγήσεις για έργα και ενέργειες που 
θ ' ί ή θ' ' ' λ' ' ' ψ' α πρεπει να γ νουν να αποφευχ συν, ωστε να γινει η χα υτερη, χατα την απο η 

τους, αξιοπο(ηση του χώρου. Τέλος, απ' όλες τις τοπικές αρχές τον(στηχε η 

ανάγκη για επίσπευση του σχεδίου αυτού. 

Από τον εκπρόσωπο των περιβαλλοντικών οργανώσεων επισημ&.νθηχε η 
ανάγκη να καθοριστε( τι ε(ναι δασικό πάρκο και να αποτραπε( η ανέγερση 
διάφορων κτισμάτων, τα οποlα κατά καιρούς γίνονται προσπάθειες να ανεγερθούν 
στο χώρο αυτό, όπως π.χ. συνέβη με τον ιππό3ρομο, με νοσοκομειακά συγκρο
τήματα και πρόσφατα με τα κτίρια του πανεπιστημίου. Όπως ο ί3ιος εκπρό
σωπος ανέφερε, ο κίν3υνος που 3ιατρέχει το 3άσος από τέτοιες ενέργειες είναι 
χειροπιαστός και 3υνατός, γι 1 αυτό και θα πρέπει να ληφθούν τα κατάλληλα 
μέτρα για την προστασία του χώρου αυτού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού ενημερώθηκε απ' όλες 

τις πλευρές αναφορικά με το υπό συζήτηση θέμα, έχει τη γνώμη ότι το 3άσος της 

Αθαλάσσας αναμφισβήτητα αποτελεί ένα αναντικατάστατο φυσικό πνεύμονα για 

την περιοχή της Λευκωσίας, γι• αυτό και επιβάλλεται η προστασία, ανάπτυξη και 

αξιοποίησή του το ταχύτερο 3υνατό. Ει3ικότερα επιβάλλεται μια σωστή ανάπτυ

ξη και αξιοποίηση του 3άσους, ώστε με τη λιγότερη 3υνατή επέμβαση πάνω στο 

περιβάλλον να καταστεί ένας φυσικός πνεύμονας που. θα προσφέρεται για την 

αναψυχή και απόλαυση του κάθε πολίτη. Για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση θα 

πρέπει να ετοιμάσει ένα ολοκληρωμένο σχέ3ιο ανάπτυξης του 3άσους, το οποίο να 

καλύπτει όλη την περιοχή του κυβερνητικού 3άσους της Αθαλάσσας και όχι μόνο 

τις 2,670 σκάλες που έχουν κηρυχθεί εθνικό πάρκο. Το σχέ3ιο αυτό θα πρέπει να 
ολοκληρωθεί μέσα σε καθορισμένο χρονο3ιάγραμμα και κάτω από τις ακόλουθες 

βασικές προUποθέσεις:-

(α) Για την ετοιμασία του σχεδίου κρίνεται επιβεβλημcνη η συνεργασία με 

-τ9υς γειτονικούς 3ήμΌυς και -τις τοπικές αρχές, οι οποίες και θα πρέπει 
να γίνουν κοινωνοί των σχετικών σχε3ίων και -των μελετών σ' όλα τ·α 

στά3ια της ε-τοιμασίας τους. 

(β) Πριν από τη διεκπεραίωση των' τεχνικών σχεδίων για την ανάπτυξη 
του 3άσους θα πρέπει να καθοριστούν οι επι3ιωκόμενοι στόχοι, αφού 

λ θ ' 'ψ ' ό 'ψ ' ' ηφ ουν υπο η για το σκοπο αυτ οι απο εις των τοπικων αρχων και 

αφού ληφθούν οι απαραίτητες γνώμες ει3ικών εμπειρογνωμόνων πάνω 

στο θέμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος θεωρεί αναγκαίο όπως μcχρι 

την ετοιμασία και εφαρμογή του πιο πάνω σχε3ίου ληφθούν όλα τα εν3εικνυόμενα 

μέτρα για την αποφυγή οποιασ3ήποτε επέμβασης στο 3άσος της Αθαλάσσας, τόσο 
από κυβερνητικές υπηρεσίες όσο και από ι3ιώτες. 

ΠΡΟΕΔΡΚfΩΝ: 

κ ' ' ' ί ' ψ λ ' ' υριοι, οπως εχει αποφασιστε σε συσκε η των πο ιτικων αρχηγων 

απόφαση της οποίας έχει κυκλοφορ_ήσει προς όλα τα Μέλη της Βουλής- όταν οι 
Εκθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών είναι ομόφωνες, ο χρόνος συζήτησης 

του θέματος που παραχωρείται σε κάθε κόμμα είναι επτά λεπτά. Όταν οι 

Εκθέσεις 3εν είναι ομόφωνες, τότε ο χρόνος που 3ιατίθεται για το κάθε κόμμα 
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είναι 15 λεπτά μάξιμουμ. Με βάση λοιπόν αυτές τις αποφάσεις πάνω στο θέμα 
αυτό, θα -ήθελα να 8ώσω το λόγο στον εγγράψαντα 1 αν θέλει να πει ορισμένα 
πράγματα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Λόγω του ότι η Έκθεση είναι αναλυτική, εμπεριστατωμένη και ομόφωνη, 

έχει αποφασιστεί στην Επιτροπή μας να μην υπάρξουν ομιλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πράγματι είναι μια πολύ εμπεριστατωμένη και πολύ λεπτομερής Έκθεση, 
στην οποία αμφιβάλλω αν είναι Βυνατόν ωφέλιμα να προστεθεί οτι8ήποτε. 

Προχωρούμε: στο επόμενο θέμα, που είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 

θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη παράνομη κε:ρ8οσχοπία από ε:πιτή8ειους 

σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα χωριά Λεύκαρα και ΣκαρίνοU>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής ΟμάΒας του ΔΗ.ΚΟ.). (1.12.1988). 
Καλείται ο ΠρόεΒρος της αρμόl\ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να Βιαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. Αντιλαμβάνομαι ότι ο ΠρόεΒρος της Επιτροπής, ο κ. 

Π αναγίΒης, απουσιάζει. Καλε(ται οποιο8ήποτε μέλος της Επιτροπής να την 
αναγνώσει. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εισηγούμαι όπως η Έκθεση αυτή θεωρηθεί αναγνωσθείσα, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν 8εν υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση εχ μέρους της Βουλής, εγώ 8ε θα ε(χα 

καμιά ένσταση να θεωρηθεl αναγvωσθε(σα 1 κόριε Ευσταθ(ου. 
Υπάρχει ένσταση; 

Δεν υπάρχει. Η Έκθεση συνεπώς θεωρε(ται αναγνωσθεισα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ιιΗ ΣΥΝΕΧΙ

ΖΟΜΕΝΗ ΠΑΡΆΝΟΜΗ ΚΕΡΔΟΣΚΟΠΙΑ ΑΠΟ ΕΠΙΤΗΔΕΙΟΥΣ ΣΕ 

ΒΑΡΟΣ ΤΟΥΡΙΣΤΩΝ ΠΟΥ ΕΠΙΣΚΕΠΤΟΝΤΑΙ ΤΑ ΧΩΡΙΑ ΛΕΥΚΑΡΑ 

ΚΑΙ ΣΚΑΡΙΝΟΥ». 

Παρόντες:-

Κίμων ΠαναγίΒης, ΠρόεΒρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέαν8ρος ΖαχαριάΒης 

Κώστας Ερωτοχρ!του 

ΑνΒρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανlας μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε πέντε συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Μαρτίου, 8 1 

11 και 27 Ιουνίου 1989 και στις 20 Φεβρουαρίου 1990. Στο στάΒιο της μελέτης 
του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των 
Υπουργε!ων Εσωτερικών, Εμπορlου και Βιομηχανlας χαι Συγκοινωνιών και 
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Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού, ο Δήμαρχος και μέλη του Δημοτικού Συμβουλ(ου 

Λευκάρων, ο Κοινοτάρχης Σκαρ(νου, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου 

Ξεναγών Κύπρου και του Συνδέσμου Ανάπτυξης Σκαρ(νου. Σ' όλες τις συνεδρίες 

της Επιτροπής παρών ήταν και ο αξ. Βουλευτής κ. Ο. Δημητρίου. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή την 1η 

Δεκεμβρίου 1988 με εισ'rfηση του αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και στη συνέχεια παρα
πέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου. και Βιομηχανlας 
για μελέτη και ετοιμασία σχετικής 1 Εκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το όλο θέμα ο εισηγητής του ανέφερε ότι το πρόβλημα της 
συνεχιζόμενης παράνομης χερδοσκοπ[ας από επιτήδειους σε βάρος τουριστών που 

επισκέπτονται τα χωριά Λεύκαρα καt Σκαρ(νου είναι πάρα πολύ σοβαρό, γιατ( 

πλήττεται το ήθος και η αξιοπρέπεια του λαού μας από μια ομάδα σαράντα 
περ(που ατόμων τα οποία με διάφορους τρόπους σταματούν αυτοκινητα ((Ζ)), στα 

οποια επιβαίνουν τουρ(στες με προορισμό τα Λεύκαρα. Τα άτομα αυτά μετέρ

χονται παράνομους και απαράδεκτους τρόπους εκμετάλλευσης και παραπλάνησης 

του τουριστικού ρεύματος προς τα Λεύκαρα, με αποκλειστικό σκοπό την 
κερδοσκοπία. Συγκεκριμένα, τα άτομα αυτά έχουν ενοtκtάσεt ένα χωράφι δίπλα 

από το δρόμο Σκαρίνου-Λευκάρων 1 σταθμεύουν εκεί τα αυτοκίνητά τους και 

συνήθως σταματούν τα διερχόμενα αυτοκίνητα ((Ζ)) ζητώντας τη μεταφορά τους 

στα Λεύκαρα, οπότε με έντεχνο τρόπο οδηγούν τους τουρίστες σε διάφορα 

καταστήματα κεντημάτων και άλλων ειδών χειροτεχνίας, με σκοπό να τους 

υποδείξουν ή να τους πιέσουν να αγορ&.σουν τα διαθέσιμα είδη σε τιμές πολύ 

ψηλότερες από τις καθιερωμένες. Αποτέλεσμα των ενεργειών των προσώπων 

αυτών ε(ναι να πλήττεται το καλό όνομα της κυπριακής φιλοξενίας και η καλή 

τουριστική φήμη της Κύπρου διεθνώς, αφού όχι μόνο προφορικά, αλλ&. και με 
σωρεία επιστολών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού έχουν εκφραστεί 

παρ&.πονα και ανησυχίες ξένων τουριστών σχετικ&. με την επικρατούσα ασφυχτική 

κατάσταση. Το γεγονός της έλλειψης οποιασδήποτε ειδικής νομοθεσίας που να 

αποτρέπει την επίδοση στην κερδοσκοπία αυτή, γίνεται αντικείμενο εκμετάλ
λευσης από τους δι&.φορους επιτήδειους με καταστρεπτικές για τον τουρισμό μας 

συνέπειες. Για τους πιο πάνω λόγους, όπως επίσης δήλωσε ο εισηγητής του 

θέματος, η όλη κατ&.σταση πρέπει να τύχει άμεσης αντιμετώπισης από τους 

αρμοδίους. Για το σκοπό αυτό ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού θα πρέπει να 
εξεύρει τρόπους που να προειδοποιούν τους τουρίστες για το τι ακριβώς πρόκειται 

να αντιμετωπίσουν καθ 1 οδόν προς τα Λεύκαρα, ενώ το lπουργείο Εσωτερικών 

και συγκεκριμένα η αστυνομία θα πρέπει να καταγγέλλουν τα άτομα που 

επιδίδονται σε τέτοιες πράξεις. Στο μεταξύ η κυβέρνηση επιβάλλεται να 

μελετήσει τη λήψη νομοθετικών μέτρων προς αντιμετώπιση της όλης κατ&.στασης. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του lπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας 3ήλωσαν ότι το θέμα θεωρείται πράγματι πολό 

σοβαρό και ήδη από το 1986 έχει συζητηθεί στο lπουργε(ο Εσωτερικών και έγινε 
εισήγηση για ποινικοποίηση της «άγρας πελατών». Η εισήγηση όμως αυτή 3εν 

έγινε αποδεκτή από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Στις 8 Ιανουαρίου 
1987, μετά από σύσκεψφη στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, έγιναν 9ι 
ακόλουθε,ς εισηγήσεις προς αντιμετώπιση της όλης κατάστασης: 

( α) Ποινικοποίηση της παρενόχλησης ταξι3ιωτών. 



(β) Δημιουργία στα Λεόκαρα 

Γραφείου Πληροφοριών, 

πινακ(δων. 
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από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμοό 

καθώς και τοποθέτηση προειδοποιητικών 

(γ) Τροποποίηση της περί Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχαίας 
Κινήσεως νομοθεσίας, ώστε να απαγορευτε( σε ορισμένους δρόμους το 
σταμάτημα διερχόμενων αυτοκινήτων από πεζούς, με σκοπό τη μετα

φορά τους από το σημεlο όπου βρίσκονται σε άλλο (auto-stop). 

Στις 23 Φεβρουαρίου 1989 σε νl:α σόσκεψη στο Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας λήφθηκε απόφαση για προώθηση της πιο π&νω εισήγησης για 

τροποποίηση της περί Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχαίας Κινήσεως νομο
θεσ(ας, παρά το γεγονός ότι έγινε αποδεκτό ότι το μέτρο αυτό δεν εlναι αρκετό 
για την επίλυση του όλου προβλήματος. 

Σχετικ& με την εισήγηση για δημιουργία Γραφείου Πληροφοριών στην 
περιοχή Λεuκάρων και για τοποθέτηση πινακίδων από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού υπήρξαν σφοδρές αντιδράσεις εκ μέρους των κατοίκων των Λεuκάρων 

και έτσι αυτή εγκαταλείφθηκε, ενώ ούτε καταγγελίες των ατόμων που επιδίδονται 

στην εκμετάλλευση των τουριστών από την αστυνομία είναι δυνατό να γlνονται 

λόγω έλλειψης νομοθεσίας. Έτσι διενεργείται μεν αστuνόμεuση τόσο στο δρόμο 

Σκαρ(νοu-Λεuκάρων, όσο και στην πλατε(α Λεuκάρων, αλλά το πρακτικό της 

αποτέλεσμα είναι απλώς ο εκφοβισμός. 

Οι ίδιοι κυβερνητικοί αρμόδιοι δήλωσαν ότι η Υπηρεσία Ελl:γχου Τιμών του 
Ύποuργείοu έχει εντείνει τον τελεuτα(ο καιρό τον έλεγχο στην περιοχή Λεuκάρων 

και έχει παραπέμψει ενώπιον των Δικαστηρίων 28 περιπτώσεις πωλητών 

κεντημάτων ποu διέθεταν τα εμπορεόματά τοuς χωρίς να πληρούν τις νόμιμες 

προUποθέσεις, δηλαδή τψ uποχρεωτική αναγραφή πάνω στα πωλούμενα ε(δη της 
χώρας κατασκεuής, της τιμής πώλησης και της σόνθεσής τους. Διενεργε(ται 
επίσης έλεγχος σε σπtτια, όταν αυτά είναι ανοιχτά και διαπιστώνεται ότι γίνονται 

σ' αυτά πωλήσεις. 

Επιβεβαιώνοντας τη σοβαρότητα της όλης κατάστασης και τις κατασ

τροφικές της επιπτώσεις στον κυπριακό τουρισμό, ο Έπαρχος Λάρνακας δήλωσε 

χαρακτηριστικά στην Επιτροπή ότι ολόκληρα κυκλώματα διακινοόνται στη γόρω 
περιοχή στα οποία φέρονται αναμεμειγμένοι οι (διοι οι Δημοτικοί Σόμβουλοι, 

γεγονός που επιβεβαιώθηκε από το Δήμαρχο Λευκάρων. 

Ως τρόπους αντιμετώπισης της όλης κατάστασης ο Έπαρχος Λάρνακας 

εισηγήθηκε την ενημέρωση και διαφώτιση των τουριστών πριν από την επ(σκεψή 

τους στην περιοχή και σuγκρεκριμένα στους τόπους καταλόματός τους, όπως για 

παράδειγμα στα ξενοδοχεία, καθώς και την τοποθέτηση από το -Υπουργείο 

Εσωτερικών μόνιμης αστυνομικής δόναμης στψ περιοχή. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο Δήμαρχος και ο Σταθμ&ρχης 

Λευκάρων επισήμαναν ότι η παράνομη κερδοσκοπ(α σε βάρος τουριστών είναι 

σοβαρότερη, όταν οι τουρίστες επισκέπτονται το χωριό με ταξ(. Οι οδηγοί των 

ταξί παίρνουν προμf{Jεια 30 -35%, για να οδηγήσουν τους τουρίστες σε δι&φορα 
σπίτια, όπου οι διάφοροι επιτήδειοι τους εξαπατοόν για να αγοράσουν κεντήματα. 
Προς αντιμετώπιση της όλης κατάστασης η αστυνομία, σε σuνεργασία με την 

τοπική αρχή Λευκάρων και τον Κυπριακό Ορ.γανισμό Τουρισμοό, εξέδωσε στον 
παρελθόν προειδοποιητικά φυλλ.άδια σε δυο γλώσσες, των οποίων όμως η διανομή 
απαγορεότηκε εξαιτίας της δυσφήμησης που προκαλείτο στον τόπο και του ότι οι 
τουρίστες εγκατέλειπαν αμέσως το χωριό. 
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Ο Κοινοτάρχης Σκαρtνου και ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ανάπτυξης 

Σχαρ(νου δήλωσαν σ-rην Επιτροπή ότι, από το 1984 που δόθηκε στην κυκλοφορια 
ο νέος δρόμος προς τα Λεύκαρα, οι (<πειρατές>> εγκατέλειψαν τις παλιές τους 

θέσεις και εγκαταστάθηκαν σε σημεία, απ / όπου ελέγχουν τη διακίνηση τουριστών 
προς την περιοχ-fι και εμποδίζουν την είσοδο τουριστών στη Σκαρίνου. Εμπο

δίζεται έτσι ολοσχερώς η ανάπτυξη της κοινότητας της Σχαρίνου, ενώ το χωριό 

έχει την ίδια παράδοση στα χειροποίητα κεντήματα με τα Λεύκαρα. 

Στις καταθέσεις τους ενώπιον της Επιτροπής τόσο ο Υπαρχηγός της 
Αστυνομίας όσο και ο Βοηθός Αρχηγός της Αστuνομίας συμφώνησαν με την 
άποψη που εκφράστηκε στην Επιτροπή, ότι δηλαδή το όλο πρόβλημα θα επιλυθεί, 
μόνο εφόσον οι ίδιοι οι καταστηματάρχες και όλοι όσοι επιδίδονται στην 
παράνομη αυτή χερδοσχοπ(α συνειδητοποιήσουν το μέγεθος της ζημιάς που 

προκαλούν τόσο στη φημη του χωριού τους, όσο και στην τουριστική φήμη της 

Κύπρου διεθνώς. Επειδή όμως κάτι τέτοιο φαίνεται να είναι πολύ δύσκολο στο 

παρόν στάδιο, ως προσωρινό μέτρο πάταξης της κερδοσκοπίας αυτης αποστέλ

λονται καθημερινά στην περιοχή άντρες της αστυνομικής δύναμης και από τη 

στιγμη που θα περιπέσει οτιδήποτε στην αντίληψή τους σταματούν αμέσως τον 

«πειρατή» και του ζητούν διάφορα στοιχεlα, ώστε να δοθεί ο χρόνος στους 

τουρίστες να φύγουν. 

Εισήγηση που εκφράστηκε στην Επιτροπ-,\ για τη χορήγηση άδειας εξάσκησης 

του επαγγέλματος της πώλησης κεντημάτων απορρίφθηκε από τους αρμοδίους, 

γιατί ένα τέτοιο μέτρο αφορά τον ίδιο το Δήμο Λευκάρων και προUποθέτει 
τροποποίηση της νομοθεσίας του, 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργα

νισμού Τουρισμού (Κ.Ο.Τ.) συμφώνησαν ότι υπάρχει πρόβλημα και τόνισαν τη 

σοβαρότητά του, καθώς και τις μεγάλες διαστάσεις που προσλαμβάνει ένεκα των 

δόλιων μέσων που μετέρχονται οι επιτήδειοι αυτοί μεσίτες, των υπερχρεώσεων 

και των υπερπρομηθειών που πληρώνονται. Η κατάσταση αυτή, σύμφωνα με τους 

ίδιους εκπροσώπους, έχει δυσμενέστατες επιπτώσεις πάνω στο καλό τουριστικό 

όνομα της Κύπρου. Στο σημείο αυτό κατατέθηκαν Όγκώδεις φάκελοι με έγγραφες 

καταγγελίες σχετικών περιστατικών και χαρακτηριστικά αναφέρθηκε περίπτωση 

που ο οδηγός Υπουργού αραβικής χώρας πήρε το ποσό των J;300.= ως προμήθεια 
από τις αγορές του Υπουργού αυτού. Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι ο 

Οργανισμός μελετά την ίδρυση Γραφείου στα Λεύκαρα για καθοδήγηση των 
τουριστών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, με βάση την 
ενημέρωση που της έγινε πάνω στο όλο θέμα, είναι της γνώμης ότι το πρόβλημα, 

όπως εκτέθηκε ενώπιόν της, είναι πάρα πολύ σοβαρό, γιατί πλήττει την 

αξιοπρέπεια, τη φήμη και το τουριστικό όνομα της Κύπρου διεθνώς. Η Επιτροπή 

εκφράζει την έντονη ανησυχία της, γιατί μια μικρή ομάδα ατόμων, ασυνείδητα και 

επιπόλαια, ενεργεί κατά τρόπο που σπιλώνει ανεπανόρθωτα την κατά τα άλλα 

πολύ καλή τουριστικη φημη της Κύπρου στο εξωτερικό. Γι 1 αυτό καλεί την 
Εκτελεστική Εξουσία να ενεργήσει άμεσα λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη τη σωρεία 
επιστολών-παραπόνων ξένων τουριστών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού 

και να εξετάσει το όλο πρόβλημα με πολλή προσοχή, φροντίζοντας να εξεύρει 

τρόπους άμεσης και οριστικής αντιμετώπισής του. Στο μεταξύ η κυβέρνηση θα 

πρέπει, σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, να εξεύρει τον 

πλέον ανώδυνο για το καλό όνομα του τόπου τρόπο για τη διαφώτιση των ξένων 
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επισκεπτών της περιοχής. Παράλληλα 1 οι πιο -πάνω αρμό8ιοι θα πρέπει να 

λ 'β ι 1 ι \) ι 
ανα α ουν μια εντατικη εχστρατεια για την ενημερωση και προειοοποιηση, σε 

συνεργασία με το Δήμο Λευχάρων, όλων των χατοlχων του χωριού Λεύκαρα, είτε 

αυτοί επι8ίόονται στην παράνομη χερόοσκοπία είτε όχι, ώστε να γνωρίζουν ποιες 

θα είναι οι συνέπειες της όραστηριότητας αυτής βραχυπρόθεσμα, αλλά και 

μακροπρόθεσμα, πάνω στο καλό όνομα του χωριού τους ειόιχά και της Κύπρου 

γενικότερα. Τέλος, καλεί τις αρμόόιες αρχές ,γα προβούν στην άμεση θέσπιση 

νομοθεσίας για τη ριζική αντιμετώπιση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Αν οποιοσόήποτε επιθυμεί να προσθέσει οτιόήποτε στην Έκθεση ... Αν όεν 
υπάρχει οτιόήποτε το οποίο θα μπορούσε να προστεθεί -και βλέπω ότι η 1 Εκθεση 

είναι πολύ εμπεριστατωμένη και πολύ λεπτομερής- τότε να προχωρήσουμε στο 

επόμενο θέμα. 

Το πέμπτο θέμα στη σημερινή ημερήσια 8ιάταξη είναι: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών στρατευμάτων στην 

περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνησης για λήψη μέτρων για τον 

άμεσο τερματισμό τους)), 

{Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (5.10.1989). 
Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμ68ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΘΕΜΑ ποr ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΣΤΝΕΧΙΖΟΜΕΝΕΣ ΑΣΚΗ

ΣΕΙΣ ΤΩΝ ΒΡΕΤΑΝΙΚΩΝΣΤΡΑΤΕΤΜΑΤΩΝ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ ΤΟΥ 

ΑΚΑΜΑ ΚΑΙ ΤΟ ΚΑΘΗΚΟΝ ΤΗΣ ΚΤΒΕΡΝΗΣΗΣ ΓΙΑ ΛΗΨΗ 

ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΑΜΕΣΟ ΤΕΡΜΑ ΤΙΣΜΟ ΤΟ1Σ». 

Παpόvτες:-

Αλέξης Γαλανός, Πρ6ε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρ(ου 

Θαλής Μιχαηλ(8ης 

Ιωάννης Μάτσης 

Μανώλης Χριστοφ(8ης 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Γεώργιος Σαββ(8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά θέμα σε 

έξι συνε8ρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Οκτωβρ(ου, 8 και 17 Νοεμ
βρίου 1989 και στις 15 Ιανουαρ(ου, 24 Φεβρουαρ(ου και 3 ΜαρτLου 1990. Στις 
συνε8ριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Εξωτερικών, Εσωτερικών, Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δήμοκρατίας, του Συμβουλίου Βελτιώσεως Ξυλοφάγου, καθώς και άτομα ή 
εταιρείες που εξόρυσσαν ή εξορύσσουν υλικά από το λατομε!ο της Πύλας, οι 

ι 'λ ' 'Ψ , , ό οπο οι ανε υσαν σε εκταση τις απο εις τους~ τοσο προφορικα σο και με την 

υποβολή γραπτών υπομνημάτων. Στις σuνε8ριάσεις της Επιτροπής ήταν επfσης 

παρών ο εισηγητής του υπό εξέταση θέματος κ. Γ. Ομήρου, καθώς και τα αξ. 
Μέλη της Βουλής κ. Α. Φάντης και Π. Κόλοκος. 



3257 

Το υπό εξέταση θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή στις 5 Οκτωβρίου 1989 
ύστερα από εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών για 8ιερεύνηση και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα, ο. εισηγητής του ανέφερε ότι αυτό έγινε 

περισσότερο επ(καιρο ύστερα από τις πρόσφατες πιέσεις του πολιτικού κόσμου 
και των περιβαλλοντικών οργανώσεων για την κήρυξη της περιοχής του Αχάμα σε 

εθνικό πάρκο. Σκοπός της εγγραφής του θέματος είναι να πληροφορηθε( το Σώμα 
για την έκταση των δικαιωμάτων των 'Αγγλων στην περιοχή του Αχάμα και σ' 

ολόκληρη την Κύπρο και για τις προθέσεις ή ενέργειες της κυβέρνησης για τον 

άμεσο τερματισμό των ασκήσεων των Άγγλων στον Αχάμα οι οποίες κατα-
' ' ' β 'λλ ' στρεφουν το σπανιας ομορφιας περι α ον της περιοχης. 

Εκθέτοντας τις κυβερνητικές θέσεις για το υπό αναφορά θέμα, οι εκπρόσωποι 

των Υπουργείων Εξωτερικών, Εσωτερικών, Εμπορίου και Βιομηχανίας και 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν ότι με την υπογραφή της Συνθήκης 

Εγκαθί8ρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας 8όθηκε 8ικαίωμα στα βρετανικιi 

στρατεύματα να χρησιμοποιούν ορισμένη περιοχή στον Ακάμα, τόσο χερσαlα όσο 

και θαλάσσια, ως πεδίο βολής εδάφους και ναυτικού, για να πραγματοποιούν όλων 

των ειδών ασκήσεις πυρών εδάφους και ασκήσεις για εκπαίδευση στη χρήση 
μηχανημάτων για συνολική περlοδο που δε θα ξεπερνά τις 70 μέρες το χρόνο, 
καθώς και για θαλιiσσιους βομβαρ8ισμούς για συνολική περίο8ο που 8ε θα ξεπερνιi 

τις 10 μέρες το χρόνο. 

Στη συνέχεια, το 1969, έγινε ιiτυπη 8ιευθέτηση μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της αγγλικής κυβέρνησης για να παραχωρηθεί στην 

τελευτα(α το δικαίωμα να χρησιμοποιεί την ίδια περιοχή στον Ακάμα για άλλες 

120 μέρες επιπλέον, 8ηλ. για συνολικιi 200 μέρες το χρόνο. Σε αντιiλλαγμα για 
την παραχώρηση αυτή παραχωρήθηκε στην Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημο
κρατίας το δικαlωμα λατόμησης στο λατομείο της Πύλας που βρίσκεται μέσα στα 
όρια των αγγλικών βάσεων της Δεκέλειας για την κατασκευή δημόσιων έργων. Η 

πιο πιiνω ιiτυπη συμφωνία επαναβεβαιώθηκε το 1982 και το 1984 και, επει8ή 
λήγει το 1990, αναμένεται ότι θα απασχολήσει το Υπουργικό Συμβούλιο σύντομα 
για σκοπούς ανανέωσης. 

Σε αντιiλλαγμα για την εξασφιiλιση αυξημένων ημερών ασκήσεων οι 'Αγγλοι 
επέτρεψαν στις αρχές της Δημοκρατίας να προμηθεύονται για 13 μέρες το μήνα, 
δηλαδή κατά τις μέρες που δεν πραγματοποιούν ασκήσεις στο πεδίο βολής, υλικά 
από το λατομείο της Πύλας το οποίο βρίσκεται στα όρια του πεδίου βολής των 
1 Αγγλων στη Δεκέλεια, περιοχή συνεπώς στην οποία το περιβάλλον ήταν ήδη 
καταστρεμμένο. Το προνόμιό της αυτό για εκμετάλλευση του λατομείου η 
Κυπριακή Δημοκρατία το παραχώρησε αρχικιi στην εταιρεία «Αρχιρό8ον» η οποία 
επεξέτεινε τότε το λιμάνι της Λάρνακας, αργότερα στην Εταιρεία Βιομηχάνων 
Ασβέστη η οποία με τη σειριi της το μεταβίβασε σε ι8ιώτη λατόμο, ενώ αργότερα 

μεταβιβάστηκε στην εταιρεία Ιωάννου και Παρασκευαϊδης Λτδ. Η τελευταία το 

εκμεταλλεύεται μέχρι σήμερα για την κατασκευή διάφορων έργων, αλλά κυρίως 
για τις ανάγκες του νέου δρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας, γιατί τα υλικά του 

θεωρούνται πολύ καλής ποιότητας. 

Σύμφωνα και πάλι με τις θέσεις των κυβερνητικών αξιωματούχων, η 
παραχώρηση δικαιώματος πρόσθετων ημερών ασκήσεων στους 1 Άγγλους ειδικά 
στην περιοχή του Ακιiμα κρίθηκε τότε υπό τις περιστιiσεις ορθή, γιατί το 1969 η 
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περιοχή αυτή δεν frrαν αρκετά γνωστή για το σπάνιο φυσικό της περιβάλλον και 
γιατί ήδη από το 1960 χρησιμοποιόταν για στρατιωτικές ασκήσεις. Με βάση τις 
πρόνοιες της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας, οι Άγγλοι 
υποχρεώνονται να δινουν προειδοποίηση και λεπτομέρειες για το είδος των 
ασκήσεων που πραγματοποιούν στην περιοχή, για να μπορούν να εξασφαλίζουν 

άδεια από τις αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας και την Εθνική Φρουρά. Ήδη από 

το 1983 το Γραφείο της Εθνικής Φρουράς προέβη σε παραστάσεις σχετικά με την 
αύξηση των ημερών κατά τις οποίες μπορούν να γίνονται ασκήσεις, χωρίς όμως 

αυτές να ληφθοόν υπόψη. 

Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικοό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
δήλωσαν στην Επιτροπή ότι η προφορική και άτυπη συμφωνία που συνομο

λογήθηκε μεταξό της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας και της αγγλικής κυβέρνησης 

είναι δεσμευτική διεθνής συμφωνία η οποία εφαρμόζεται εδώ και 20 χρόνια και η 
τυχόν μονομερής παραβίασή της ενέχει τον κίνδυνο να κηρυχθεί η Κόπρος 
παραβάτης των κανόνων του διεθνούς δικαίου. Το θέμα της έκτασης των 

δικαιωμάτων των Άγγλων στην περιοχή του Αχάμα απασχόλησε σύσκεψη που 

έγινε στις 29 Σεπτεμβρίου 1989 στο Υπουργείο Γεωργίας με την παρουσία του 
Γενιχοό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Ο τελευταίος εισηγήθηκε, κατά τη 

σύσκεψη, να τερματιστεί σε πρώτο στάδιο η ισχύς της άτυπης συμφωνίας για τις 
120 μέρες ασκήσεων ταυτόχρονα με τον τερματισμό της λειτουργίας του 

λατομείου Πύλας και σε μεταγενέστερο στάδιο να μελετηθεί το θέμα αν θα 

διαπραγματευθεί η Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας με τη βρετανική 

κυβέρνηση το γενικότερο θέμα της εκτέλεσης ασχήσεων στον Αχάμα. 

Συμπληρώνοντας τις δηλώσεις του εκπροσώπου του Γραφε!ου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοχρατ!ας, ο εκπρόσωπος του Υπουργε!ου Εξωτερικών 

δήλωσε στην Επιτροπή ότι σκόπιμα η κυβέρνηση δεν έχανε γραπτή συμφωνία, για 
να μη δώσει περαιτέρω δικαιώματα στους Άγγλους, χαι πρόσθεσε ότι το θέμα θα 
απασχολήσει το Υπουργικό Συμβοόλιο σόντομα με σκοπό να ληφθοόν αποφάσεις. 

Σύμφωνα με όσα αναφέρθηκαν συμπληρωματικά από τον εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Γεωργ!ας χαι Φυσικών Πόρων, χατά τη διάρκεια των ασχήσεωv των 

Άγγλων προκαλούνται συχνά ζημιές από πυρκαγιές χαι άλλες αιτ(ες, με 

αποτέλεσμα το σπάνιας ομορφιάς τοπίο της περιοχής να καταστρέφεται χαι 

μάλιστα κάποτε ανεπανόρθωτα, αφού δεv είναι σίγουρο αν θα επανέλθει στην 

προηγούμενη κατάστασή του, έστω χι αν περάσουν εχατό χρόνια. Ωστόσο οι 

Άγγλοι χαταβάλλουv κάποιες αποζημιώσεις στην Κυπριακή Δημοκρατία για τις 
ζημιές που προχαλοόν στο δάσος του Αχάμα. Συγχεχριμlνα το 1984 κάηκαν 
5,350 εκτάρια γης μαζί με τη βλάστησή της και καταβλήθηκαν ως αποζημιώσεις 
!:6,311. Τα χρόνια 1985, 1986 και 1987 κάηκαν 136, 20 και 55 δένδρα και 
θάμνοι αντίστοιχα και δόθηκαν αποζημιώσεις !:411, !:140 και !:526 αντίστοιχα. 
Το 1988 οι εκτάσεις που κάηκαν ήταν 53,515 εκτάρια γης και δόθηκαν !:121,007 
ως αποζημιώσεις, ενώ το 1989 χάηχαν 185 δένδρ.α χαι θάμνοι χαι δόθηκαν 

!:2 ,644. Από τους αριθμοός αυτοός φαίνεται ότι την περίοδο 1984-89 κάηκαν 
συνολικά 59,665 εκτάρια γης, 1,308 δlνδρα και 15,291 θάμνοι και δόθηκαν 
αποζημιώσεις ;f.131 1040 συνολικά. Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο εκπρόσωπος 
του Υπουργε!ου Εσωτερικών ανέφερε ότι τα τελευταία πέvτε χρόνια προχλήθηχαν 
ζημιές σε ιδιωτικές περιουσίες σε τρεις περιπτώσεις χαι γι' αυτές δόθηχαv 

αποζημιώσεις !:2,000. 

Σύμφωνα χαι πάλι με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας χαι 

Φυσικών Πόρων, παρόλον ότι οι αποζημιώσεις που καταβάλλονται καλύπτουν τις 
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πραγματικές ζημιές, αυτές δεν μποροόν vα επαναφέρουν το τοπίο στην αρχική του 
κατάσταση σε προβλεπτό χρόνο. . 

Ο εκπpόσωπος του Τμήματος Μεταλλείων του Υπουpγε(ου Εμποpίου και 

Βιομηχανίας δήλωσε στην Επιτpοπή ότι η Υπηpεσlα Μεταλλείων είναι η αpμόδια 

αρχή για την παραχώρηση προνομίων λατόμησης. Γι' αυτό και στην περίπτωση 
του λατομείου Πύλας η Υπηρεσία, με τη συγκατάθεση των αγγλικών βάσεων, 
παpαχώpησε αpχικά το δικαίωμα λατόμησης στην εταιpεία «Αpχιpόδον», αpγό

τεpα στην Εταιρεία Βιομηχάνων Ασβέστη η οποία το μεταβίβασε σε ιδιώτη και 

τελικά στην εταιρεία Ιωάννου και Παρασκεuαϊδηζ.Λτδ. έναντι ετήσιου ενοικίου 
που κυμαινόταν μεταξύ J::30 και J::486 το χpόνο. Η εταιρεία Ιωάννου και 
Παpασκευαϊδης Λτδ. το εκμεταλλεύεται μέχpι σήμεpα με βάση τις πpόνοιες 

σχετικού πpονομίου που λήγει στις 13 Ιουλίου 1990. Η επιλογή της συγκεκpιμένης 
πεpιοχής κpίθηκε επιβεβλημένη, γιατί η ποιότητα του υλικού της είναι πολύ καλή, 
ενώ το περιβάλλον της περιοχής ήταν ήδη καταστρεμμένο από τις συχνές ασκήσεις 
των Άγγλων και θα ήταν εύκολη η μεταφορά των υλικών που εξορύσσονται. Σε 

περίπτωση που θα αποφασιστεί να μη χρησιμοποιείται πλέον το λατομείο της 
Πύλας για λατόμηση, μπορεί υπαλλακτικά να γίνεται λατόμηση στις περιοχές 
Παρεκκλησιάς και Σταυροβουνιού. Παρόλον ότι τα υλικά που εξορύσσονται από 
την περιοχή της Πύλας ε(ναι ασβεστολιθικά και θεωρούνται ποιοτικά καλύτερα, 
τα υλικά από τα λατομε(α Παρεκκλησιάς και Σταυροβουνιού μπορούν να 

καταστούν εφάμιλλα με την προσθήκη τσιμέντου, ώστε να αυξηθε( η ανθεκτι

κότητά τους. 

Είναι γενική θέση της Υπηpεσίας Μεταλλείων ότι η Κύπpος διαθέτει 

επάρκεια λατομικού υλικού σε περίπτωση που θα αποφασιστεί η αναστολή του 

πpονομίου λατόμησης στην πεpιοχή της Πύλας. Εξο!λλου, στα σχετικά πpονόμια 
λατόμησης, η Κυβέpνηση της Κυπpιακής Δημοκpατίας επιφυλάσσει pητά το 
δικαίωμά της να τα ακυρώνει οποτεδήποτε, ανάλογα με τις διευθετήσεις της στο 
θέμα της αύξησης των ημερών για εκτέλεση ασκήσεων στον Ακάμα. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσε συμπληρωματι)(ά στην Επιτροπή ο εκπρόσωπος 

του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουpγείου Γεωpγίας και Φυσικών 

Πόρων, οι ασβεστολιθικοί σχηματισμοί των επαρχιών Αμμοχώστου και Λάρνακας 
που βρίσκονται νότια της Ξυλοφάγου και μεταξύ Σωτήρας-Αγίας Νάπας -
ακρωτηρίου Γκρέκο είναι οι πιο κατάλληλοι για να δώσουν καλής ποιότητας 

θpαυστά σκύpα και άμμο, καθώς και για την εξόpυξη ογκόλιθων για την 

κατασκευή λιμενοβραχιόνων. Η επιλογή της περιοχής Ξυλοφάγου-ακρωτηρίου 

Πύλας βασίστηκε στους ακόλουθους λόγους: (α) το ασβεστολιθικό πέτpωμα της 

περιοχής ε(ναι ιδανικό για την κατασκευή έργων στη θ&.λασσα, (β) η περιοχή είναι 
κοντά στη Λ&.ρνακα, (γ) η περιοχή δεν προσφέρεται για αν&.πτυξη, γιατί αποτελε~ 
μέpος των βpετανικών βάσεων, (δ) οι άλλες πεpιοχές της ελεύθεpης Αμμοχώστου 
και Λάρνακας όπου υπ&.ρχουν λατομικά υλικά. βρίσκονται κοντά σε οικιστικές 

πεpιοχές και γεωτpήσεις και (ε) δε θα καταστpαφε( οποιαδήποτε θαμνώδης ή 

δεν8pώδης βλάστηση στην πεpιοχή. 

Σύμφωνα και πάλι με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Γεωλογικής Επισκό-
λ ' β λθ ' ' θ ι ι . ι πησης, τα υ ικα των ασ εστο ι ικων πετρωματων εωρουνται απο επιστημονικη 

&.ποψη κατ&.λληλα για την κατασκευή λιμενοβραχιόνων, καθώς και για τις 

ανάγκες της οικοδομικής βιομηχανίας και τη θεμελίωση δpόμων, γιατί είναι πιο 

ανθεκτικά.. Στο παρελθόν χρησιμοποιήθηκαν για την εκτέλεση ορισμένων έργων 
στη θάλασσα θραυστά σκύρα και άμμος από διαβασικά πετρώματα -που 
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αποτελούν μέρος του Οφιολιθικού Συμπλέγματος του Τροόδ:ους και γίνεται 

λατόμησή τους στις περιοχές Σταυροβουνιού, Πυρyών και Μοσφιλωτής, όσον 
αφορά την επαρχία Λάρνακας- αλλά στήν πράξη αποδ:ε(χτηκε ότι αυτά μειο

νεκτούν έναντι των ασβεστολιθικών πετρωμάτων και ιδ:ια(τερα στις περιπτώσεις 

που προορίζονται για την κατασκευή λιμενοβραχιόνων. Στις ελεύθερες περιοχές 

της Κύπρου συναντώνται επ(σης ασβεστολιθικά πετρώματα στις περιοχές του 

Μιτσερού, του Αρμενοχωριού της Λεμεσού και της Δρούσιας-Ανδ:ρολύκου της 
επαρχίας Πάφου, η μεταφορά όμως των υλικών- γι~ ~ις αν&yκες των έργων που 
εκτελούνται στην επαρχία Λάρνακας θα δημιουργήσει προβλήματα πρόσθετου 

κόσ,τους εξαιτίας των μεταφορικών. 

Συμπληρώνοντας τα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης ανέφερε ότι το Τμήμα, κατά τη διάρκεια των εργασιών του, 

εντόπισε εντυπωσιακά σπήλαια με σταλαγμίτες και σταλακτίτες στην παράκτια 

περιοχή της Ξυλοφάγου. Τα σπήλαια αυτά, που έχουν την ονομασια <(
1 Αγιοι 

Σαράντα>>, συνδέονται με το παρελθόν της περιοχής και περιέχουν μοναδικά στο 

εlδος τους απολιθώματα νάνων ιπποπόταμων και ελεφάντων της Κύπρου. Τα 

ευρήματα αυτά θεωρούνται σπάνια στο είδος τους συγκρινόμενα με εκείνα άλλων 

χωρών και με άλλα παρόμοια ευρήματα της Κύπρου, αφού είναι, μαζί με τα 
σπήλαια της Πάφου, τα μοναδικά που απέμειναν στην ελεύθερη περιοχή της 

Δημοκρατίας. Φροντίδα του Τμήματος είναι η διατήρηση των σπηλαίων αυτών 

και γι 1 αυτό έχουν γlνει μετρήσεις για καταγραφή της έντασης των δονήσεων που 

προκαλούνται από τις εκρήξεις του λατομείου. Από τις μετρ-Ιjσεις αυτές φαίνεται 

ότι στο παρόν στάδιο δεν επηρεάζονται τα σπήλαια, εφόσον οι εκρήξεις γίνονται 

σύμφωνα με τους όρους των ειδικών αδειών για εκρηκτικές ύλες. 

Επιβεβαιώνοντας τις θέσεις του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, ο 

ιδιώτης λατόμος και ο εκπρόσωπος της εταιρείας Ιωάννου και Π αρασκευα'ίδης 

ανέφεραν ότι τα ασβεστολιθικά πετρώματα της περιοχής Ξυλοφάγου-Πόλας, παρά 

τις πρακτικές δυσκολίες λατόμησής τους, είναι αναντικατάστατα από άποψη 

ποιότητας για την κατασκευή δρόμων και για την εκτέλεση θαλάσσιων έργων. Ο 
εκπρόσωπος της πιο πάνω εταιρείας πρόσθεσε ότι στόχος της εταιρείας είναι η 

συμπλήρωση σε πρώτο στάδιο του δρόμου Λευκωσίας-Λάρνακας και σε μεταγε
νέστερο στάδιο άλλων έργων. Υπάρχει όμως παράλληλα και ενδιαφέρον από άλλες 

εταιρείες για παροχή σ 1 αυτές υλικών, γι 1 αυτό και η τυχόν μετα~ϊ:.ιηση των 
εγκαταστάσεων της εταιρείας θα απαιτήσει χρονικό διάστημα τουλάχιστον έξι 
μηνών και επιπρόσθετα έξοδα. 

Ολοκληρώνοντας την ενημέρωση της Επιτροπ-Ιjς, οι εκπρόσωποι του Συμ

βουλίου Βελτιώσεως Ξυλοφάγου ανέφεραν ότι η κοινότητά τους αντιμετωπίζει 

πολλά προβλήματα από τις εκρήξεις, τη σκόνη, τα βλήματα κτλ., αφού σπίτια της 

Ξυλοφάγου βρίσκονται σε απόσταση μόνο 1,500 μέτρων από το λατομείο. Στην 
περιοχή του Συμβουλίου λειτουργεί επίσης δεύτερο λατομείο που ανήκει στο 

Τμήμα Αναδασμού και το οποίο χρησιμοποιεί ιδιωτική εταιρεία. Λόγω των 

προβλημάτων που προαναφέρθηκαν και της παραχώρησης μέρους του εδάφους της 
κοινότητας στους 1 Άγγλους μετά την ανεξαρτησία, η Ξυλοφάγου δεν έχει τη 

δυνατότητα να επεκταθε( οικιστικά ή ακόμα να αναπτυχθεί αγροτικά, τουριστικά 

κτλ. Για τους λόγους αυτούς οι κάτοικοι της Ξυλοφάγου απαιτούν την αναδάσωση 

της περιοχής τους και την παροχή σ 1 αυτούς άλλων κινήτρων, για να παραμείνουν 

σ 1 αυτή. 
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Σε απάντηση των πιο πάνω ο εκπρόσωπος του Τπουργείου Εσωτερικών 

ανέφερε ότι στην περιοχή Ξυλοφάγου λειτουργούν δύο λατομεlα χαt ένας 

σπαστήρας. Η θέση και ο τρόπος λειτουργίας των εγκαταστάσεων αυτών δε 

δήμιόupγούν ιδιαlτερα προβλήματα στους κατοίκους της περιοχής, αλλά μόνο 
μικροπροβλήματα στη διακίνηση των γεωργών κατά τις μέρες που οι 'Αγγλοι 

πραγματοποιούν ασκήσεις στην περιοχή. Επίσης στη γη που συνορεύει με τα 

λατομεία δεν υπάρχουν μόνιμες φυτείες οι οποίες να καταστρέφονται από τη 

λειτουργία τους. Πρόσθεσε ακόμα ότι το προνόμιο του Τμήματος Αναδασμού 

λήγει στις 30 Σεπτεμβρίου 1990 και ότι τα υλικά του λατομείου αυτού 

χρησιμοποιούνται στην κατασκευή του δρόμου Ξυλοφάγου-Οpμήδειας από το 

Τμήμα. 

Αξ(ζει να σημειωθ~ί ότι} σύμφωνα με τους όρους των κατά καιρούς 

προνομίων λατομείων με τα οποία εφοδιάστηκε η Επιτροπή και ιδιαίτερα 

σύμφωνα με τα τελευτα(α, τα οποία είναι και αρκετά λεπτομερειακά: 

( α) 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

Όσοι ανορύσσουν υλικά από το λατομείο Πύλας πρέπει να το 

επαναφέρουν κατά το δυνατό και μέσα σε 15 μέρες από τη λήξη της 
χρήσης του στην αρχική φυσική του κατάσταση. 

Η Κυβέρνηση της Δ ημοκρατ(ας διατηρεί το δικαίωμα να επιτρέπει σε 
άλλα άτομα τη λατόμηση υπό όρους στην ίδια περιοχή. 

Ο χρήστης του λατομείου θα λαμβάνει μέτρα για την ασφάλεια και 

υγεία του προσωπικού του και για τη διατήρηση των δρόμων. Θα 

λαμβάνει επlσης μέτρα για την παρεμπόδιση της εξάπλωσης της 

σκόνης που προκαλούν οι λατομικές εργασίες και η μεταφορά των 

υλικών. 

Η Υπηρεσία Μεταλλείων έχει το δικαίωμα να επιβιfλλει στους χρήστες 

του λατομείου την υποχρέωση καταβολής τέλους υπέρ της κοινότητας 
που επηρεάζεται από την οχληρία που προκαλείται. 

Μετά το τέλος των λατομικών εργασιών ο χώρος του μεταλλείου θα 

δενδροφυτευθεί και θα περιφραχθεί κατάλληλα, σε συνεννόηση με τις 

αρμόδιες αρχές. 

(στ) Ο αδειούχος δε θα έχει καμιά απαίτηση από τις αρχές των βρετανικών 
βάσεων για καταβολή αποζημιώσεων σε πρόσωπα που απασχολούνται 

στο λατομείο για τραυματισμό ή θάνατό τους ή για πρόκληση ζημιών 

στην περιουσία του από τ.η χρήση του πεδίου βολής Πύλας. 

(ζ) Τέλος η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας έχει το δικαίωμα να ακυρώνει 

οποτεδήποτε το προνόμιο λατόμησης, σύμφωνα με τις διευθετήσεις της 

με τις βρετανικές στρατιωτικές αρχές σχετικά με το θέμα της αύξησης 
των ημερών για εκτέλεση ασκήσεων στον Ακάμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όσα διαφω
τιστικά στοιχεία κατατέθηκαν ενώπιόν της: 

(α) Δηλώνει ότι ο Ακάμας δεν μπορεί ούτε πρέπει να αποτελεί αντικείμενο 

οποιωνδήποτε διαπραγματεύσεων. Οι ζημιές που προκλήθηκαν ήδη στη 
χλωρίδα και στην πανίδα και γενικά στο περιβάλλον της περιοχής είναι 

ανυπολόγιστες από βιολογική και αισθητική άποψη και για το λόγο 

αυτό η Επιτροπή κρούει τον κώδωνα του κινδύνου, προτού είναι πολύ 

αργά. 
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(β) Επισημαίνει το γε:γον6ς 6τι οι αποζημιώσεις που καταβάλλει η 

αγγλική κυβέρνηση για τις δασικές πυρκαγιές δεν μποροόν να αναπλη

ρώσουν τη ζημιά που προχαλεlται στο βιότοπο του Αχάμα. 

(γ) Τονίζει την ανοίγκη συστηματικής προστασίας του φυσικού περιβοίλ

λοντος του τόπου μας. 

(δ) Καλεί την κυβέρνηση να· λοίβει οίμεσα και πρακτικοί μέτρα για τη 

μελέτη, διατήρηση χαι αξιοποίηση των σπάνιων σπηλαίων της Ξυλο

φάγου με το πλούσιο περιεχόμενό τους. 

(ε) Τονίζει την ανοίγκη σοβαρής μελέτης και προβληματισμού από πλευροίς 

της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση του θέματος σ / όλες του τις 
παραμέτρους. 

(στ) Τονίζει την ανοίγκη η κυβέρνηση να μελετήσει τη λήψη μέτρων για τη 
μεlωση της οχληρίας που ταλαιπωρεί τους χατοίχοuς της Ξυλοφάγου 

χαι την παραχώρηση άλλων κινήτρων για ανάπτυξη της κοινότητας. 

(ζ) Καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει αν η αγγλική κυβέρνηση εφοίρμοσε 
τις πρόνοιες των Συμφωνιών Ζuρlχης-Λονδίvου χαι ακολούθως να 
προβεί στη λήψη των ανοίλογων μέτρων. 

(η) Τέλος καλεί την κυβέρνηση να διαπραγματευθεί με την αγγλική 

κυβέρνηση την ελάττωση του χρόνου εκτέλεσης ασκήσεων ή ακόμα χαι 

τον τερματισμό των ασκήσεων των 'Αγγλων στον Αχάμα χαι σ 1 

ολόκληρη την Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κύριοι, ε(ναι μια πολύ εμπεριστατωμένη και πολύ λεπτομερής Έκθεση χαι 

παρακαλώ, αν υπάρχουν ομιλητές, να ζητήσουν το λόγο. 

Ο χ. Ομήρου, ο οπο(ος είναι και ο εισηγητής του θέματος, ο χ. Παρισινός και 

μετά ο χ. Θεοδούλου. 

Υπενθυμίζω ότι ο χρόνος ε(ναι επτά λεπτά για κάθε κόμμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα να συμφωνήσω μαζί σας 6τι προίγματι η Έκθεση, την οποία έχει 

ετοιμοίσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, είναι μια πλήρης, ολοκλη
ρωμένη, σφαιρική Έκθεση και για το λόγο αυτό νομίζω ότι δίκαια απονέμεται ο 
έπαιvος στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είμαστε σήμερα μπροστά σ' ένα θέμα που από τη φύση του συνιστά μια ωμή 
και βοίναυση πρόκληση προς τα αισθήματα του λαού. Συζητούμε ένα πρόβλημα 

με διαστάσεις σοβαρές τόσο στο πολιτικό όσο χαι στο κοινωνικό επίπεδο. 

Καλούμαστε να τοποθετηθούμε απέναντι σε μια απαράδεχτη χαι ιστορικά 

καταδικασμένη νοοτροπία που εξαχολουθε( δυστυχώς να υφίσταται στον τόπο μας, 

ως αποτέλεσμα της προσκόλλησης των Βρετανώv σε αντιλήψεις χαι μεθόδους που 
αvήχουν οριστικά στο παρελθόν. Μας επιβάλλεται από τα πράγματα μια άμεση 

χαι σαφής στάση που θα μπορέσει να συμβάλει αποφασιστικά στην υπόθεση της 

προστασίας του φυσικού μας περιβάλλοντος, αλλά και στη διαφύλαξη της εθνικής 

μας αξιοπρέπειας. 

Για διακόσιες συνολικά ημέρες το χρόνο οι βρετανικές στρατιωτικές δυνάμεις 

που σταθμεύουv στψ Κύπρο χρησιμοποιούν την περιοχή του Αχάμα για τη 

διεξαγωγή ασκήσεων. Σύμφωνα με τα στοιχεία που δόθηκαν από εκπροσώπους 
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της κυβέρνησης στην Επιτροπή Εξωτερικών, οι Βρετανο( χρησιμοποιούν μια 

ορισμένη περιοχή του Ακάμα, τόσο θαλάσσια όσο και χερσαία, ως πεδίο βολής 

εδάφους και ναυτικού, για να πραγματοποιούν όλων των ειδών ασκήσεις πυρών 

εδάφους, αλλά και ασκfισεις για την εκπαίδευση στη χρήση μηχανημάτων. 

Στη διάρκεια αυτών των ημερών η μοναδικής φυσικής ομορφιάς περιοχή του 

Ακάμα μετατρέπεται σε θέατρο πολεμικών επιχειρήσεων με όλες τις συνα

κόλουθες επιπτώσεις στο περιβάλλον, απλά και μόνο για να εξυπηρετηθούν τα 

αγγλικά συμφέροντα, που επιβάλλουν τη διατήρηση του ετοιμοπόλεμου των 

βρετανικών δυνάμεων που η πρώην αποικιοκρατική δύναμη διατηρεί στον τόπο 

μας. 

Η θάλασσα βομβαρδίζεται, δέντρα και θάμνοι πυρπολούνται, το φυσικό τοπίο 

μεταμορφώνεται και το οικοσύστημα απειλείται. Το σπάνιας ομορφιάς περι

βάλλον της περιοχfις παραδίδεται στις ορέξεις του αγγλικού στρατού, για να 
λεηλατηθεί, να ποδοπατηθεί και να βομβαρδιστεί. Η άγρια ζωή και βλάστηση 

δέχονται εξουθενωτικά πλήγματα, ενώ οι ανατινάξεις και εκρήξεις έχουν 

σταδιακά σχηματίσει μια εικόνα σεληνιακού τοπίου. 

Υπάρχει και εξακολουθεί να λειτουργεί σε σχέση με το πρόβλημα που 

συζητούμε μια κραυγαλέα αντινομία. Μια ασυγκάλυπτη αντίφαση. Γιατί, ενώ από 
τη μια συνειδητοποιούμε, ως. κράτος, την ανάγκη της εφαρμογής μιας συγκρο
τημένης και ισορροπημένης πολιτικής σε σχέση με τον Ακάμα και εξαγγέλλουμε 

συγκεκριμένα μέτρα που στοχεύουν στη σωτηρία του, την ίδια ώρα στεκόμαστε 

άφωνοι μάρτυρες και θεατές ενός εγκλήματος χωρίς προηγούμενο, που συντελείται 
ενάντια στον ίδιο χώρο που θέλουμε να διαφυλάξουμε. Καταστρώνονται, μεθο

δεύονται και υλοποιούνται προγράμματα προστασ!ας και αναπαραγωγής ειδών 

που κινδυνεύουν να εκλείψουν και παρακολουθούμε από την άλλη την υπόσχαψη 

και την ουσιαστική εξουδετέρωση κάθε παρόμοιου εγχειρήματος από την ανεξέ
λεγκτη και ολέθρια για τη φύση στρατιωτική δράση των Βρετανών. 

Είναι δικαιολογημένη, επομένως, η αμφιβολία για την επιτυχία κάθε παρό
μοιας προσπάθειας για προστασία του Ακάμα, όταν οι παράγοντες που συνιστούν 
τη σοβαρότερη απειλή σε βάρος του εξακολουθούν να λειτουργούν απρόσκοπτα 

και ανεμπόδιστα. Και θα ήταν ίσως χρήσιμο να αναφερθούμε στο σημείο αυτό σε 

μερικά ενδιαφέροντα στοιχεία που δόθηκαν στην Επιτροπή και που προσφέρουν 

μια πολύ ενδιαφέρουσα εικόνα του προβλήματος που συζητούμε. 

Σύμφωνα λοιπόν με τα στοιχεία αυτά οι ζημιές από πυρκαγιές και άλλες 

αιτίες που προκαλούν οι 'Αγγλοι είναι συχνές, με αποτέλεσμα το σπάνιας 
ομορφιάς τοπίο της περιοχfις να καταστρέφεται και μάλιστα κάποτε ανεπα

νόρθωτα, αφού δεν είναι σίγουρο αν θα επανέλθει στην προηγούμενη κατ&.στασή 

του, έστω χι αν περάσουν εκατό χρόνια. 

Πληροφορηθήκαμε ακόμη ότι στην περίοδο 1984 - 89 κάηκαν συνολικά από 
τους αγγλικούς βομβαρδισμούς 59,665 εκτάρια γης, 1,308 δlντρα και 15,291 
θάμνοι. Πέρα απ' αυτό, προκλήθηκαν σε τρεις τουλάχιστον περιπτώσεις τα 

τελευταία πέντε χρόνια ζημιές ακόμα και σε ιδιωτικές περιουσίες. Υπάρχει 

βέβαια και η πτυχή των λεγόμενων αποζημιώσεων, με τις οποίες επιχειρεί η 

Βρετανία όχι μόνο να απαλύνει τις δυσμενείς εντυπώσεις εναντίον των ενεργειών 

της, αλλά και να προβάλει μια απατηλή εικόνα συνέπειας στις υποχρε.ώσεις της 

και ανάληψης των ευθυνών της. 

Πρόκειται για μια πραγματική απάτη σε βάρος του τόπου και του λαού. 

Πρόκειται για μια ευτελή και καταδικαστέα απόπειρα συσκότισης και αποπροσα-
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λ ' ' 'θ λ' 'Ψ ' Γ ' νατο ισμου που εχουμε χα ε ογο να απορρι οuμε χαι να στιγματισουμε. ιατι, 

σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των εκπροσώπων του Υπουργείου Γε:ωργ(ας, όπως 

αυτές ε:χφράστηχαν ενώπιον της 1\.οινοβουλευτικfις Επιτροπής Εξωτερικών, η 
κcίλυψη των ζημιών με αποζημιώσεις είναι ένα θέμα και η επούλωση των πληγών 

στο περιβάλλον ένα άλλο, εντελώς ξεχωριστό. 

Γιατί τα χρήματα αυτά δεν μπορούν βέβαια να επαναφέρουν το τοπίο στην 

αρχική του κατάσταση σε προβλεπτό χρόνο, ενώ εχφράστηχε ακόμα και αμφιβολία 

για το αν το περιβάλλον θα αποκατασταθεί στο μέλλον, όσα χρόνια κι αν 

περcίσουν. Και οι !:131,000 που δόθηκαν για τις ζημιές της τελευταίας πενταετίας 
δε θα ξαναπρασινίσουν βέβαια τις καμένες περιοχές του Ακάμα ούτε και θα 

προστατέψουν τις υπόλοιπες, μια που το κακό συνεχίζεται. / 

Αναλόοντας το θέμα, όπως σήμερα προβάλλει, θα μπορούσαμε να μιλήσουμε 

για τη νομική, αλλά και την πολιτική πτυχή του. Και οι νομικές καταβολές του 
θέματος που εξετάζουμε εντοπίζονται στη Συμφωνία Εγκαθίδρυσης της 
Κυπριακής Δημοκρατ(ας. Στη Συμφωνία εκείνη οι Άγγλοι εξασφcίλισαν τη 
συμπερίληψη πρQνοιας που τους παραχωρούσε το δικαίωμα να διεξάγουν στον 

Ακάμα για εβδομήντα μέρες το χρόνο ασκήσεις βολής εδάφους και ναυτικού και 
θαλcίσσιους βομβαρδισμούς για &λλες δέκα ημέρες. 

Είναι γι 
/ 

αυτό που προβάλλεται σήμερα η άποψη ότι το δικαίωμα των 
Άγγλων να χρησιμοποιούν τον Ακάμα για γυμνάσια δεν μπορεί εκ των 

πραγμάτων να καταργηθεί, αλλά ούτε και να αμφισβητηθε(. Αισθανόμαστε την 

ανάγκη να κάνουμε σαφή τη θέση μας σε σχέση με την προσέγγιση αυτfι και να 
διακηρύξουμε ότι η προσκόλληση της Βρετανίας στην πιο πάνω πρόνοια της 

Συμφωνίας Εγκαθίδρυσης προδίδει μια απαράδεκτη αποικιοκρατική αντίληψη σε 
μια εποχή που η ιστορία έχει οριστικά ενταφιάσει τον αποικισμό. Αποκαλύπτει 

επιπρόσθετα το αληθινό πρόσωπο της αγγλικής πολιτικής απέναντι στην Κύπρο, 

που φαίνεται να χαρακτηρίζεται από ευδιάκριτη αποικιοκρατική αντίληψη και 

αποικιοκρατικά κατάλοιπα απαράδεκτα κι ετεροχρονισμένα. 

Οι Βρετανοί θα πρέπει να μάθουν πως η οχύρωσή τους πίσω από το κείμενο 
της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης δεν τους εξασφαλίζει διαιώνιση των προνομίων που 
σήμερα απολαμβάνουν στην Κύπρο, αλλά ούτε και τους παρέχει την άνεση να 
περιβάλλουν με μανδύα νομιμότητας·τις εγκληματικές τους πράξεις σε βάρος του 

περιβcίλλοντός μας. 

Κι αυτό γιατί ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών έχει με επανειλημμένες 

αποφάσεις και ψηφ(σματα τοποθετηθεί με σαφήνεια απέναντι σε θέματα ανάλογα 

μ 1 αυτό που εξετάζουμε, διακηρύσσοντας ότι καμιά δέσμευση πρώην αποικίας 
προς τον πρώην αποικιοκράτη δεν αναγνωρίζεται. Και συνιστά η θέση αυτή του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών μια πραγματικότητα που η υπεύθυνη πολιτική 

ηγεσία του τόπου θα πρέπει σοβαρά να μελετήσει και να αξιοποιήσει, εντάσ

σοντάς την μέσα στα πλαίσια του γενικότερου χειρισμού του θέματος της 
παραμονής ή μη των βάσεων στον τόπο μας. 

Υπcίρχει όμως μια ακόμη πτυχή στο πρόβλημα της κακοποίησης του Ακcίμα 
από τον αγγλικό στρατό. Είναι οι πολιτικές ευθύνες που πρέπει δυστυχώς να 
κατανεμηθούV στο εσωτερικό και που απορρέουν από το λανθασμένο χειρισμό του 
θέματος για ένα διάστημα που ξεπερνά την εικοσαετία. Είναι γνωστό πως 

επιπρόσθετα προς τις ογδόντα ημέρες που οι Βρετανοί χρησιμοποιούν για 
ασκήσεις στον Ακάμα, υπάρχει και μια άλλη παραχώρηση εκατό είκοσι ημερών 
που ·επίσης χρησιμοποιείται. Κι αυτό γιατί το 1969 η κυβέρνηση προέβη σε 
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άγραφη (ad hoc) διευθέτηση με την αγγλική κυβέρνηση για την παραχώρηση 

δικαιώματος για ασκήσεις στον Ακ&μα για &λλες 120 ημέρες. Οι 'Αγγλοι μας 
έδωσαν τότε ως αντάλλαγμα το δικαfωμα λατόμησης από το λατομε(ο της Πύλας 

που βρίσκεται μέσα στα όρια των αγγλικών βάσεων της Δεκέλειας για την 

κατασκευή δημόσιων έργων. Η άτυπη αυτή συμφωνLα επαναβεβαιώθηκε το 1982 
και το 1984. Αξίζει στο σημείο αυτό να παρατηρήσουμε ότι η συμφωνία του 

1984 έληξε το Γεν&ρη του 1990 και m\μφωνα με πληροφορίες μας η σημερινή 
κυβέρνηση έχει ήδη προβεί στην ανανέωσή της. 

Από τα πιο πάνω γίνεται φανερό πως έχουμε μπροστά μας μια πε:ρ(πλοκη 

κατάσταση. 1\.ι αυτό, γιατί προβάλλεται το επιχείρημα πως τυχόν άρνηση της 

Κυπριακής Δημοκρατ(ας να ανανεώσει το δικαίωμα των 'Αγγλων για τις 

επιπρόσθετες 120 ημέρες των ασκήσεων στον Ακάμα θα σήμαινε πιθανόν και την 
άρση από μέρους των αρχών των βάσεων του προνομίου της λατόμησης από την 
περιοχή της Πύλας. Είμαστε επομένως μπροστά σε αδιέξοδο; Εμείς πιστεύουμε 

πως όχι. Γιατί υπάρχει και διέξοδος και υπαλλακτική λύση. 

Αναγνωρίζουμε βέβαια τα προβλήματα που θα προκόψουν σε σχέση με τα 

υλικά του λατομείου Πύλας ύστερα από μια ενδεχόμενη άρνησή μας να ανανεώ
σουμε το προνόμιο των Βρετανών για τις 120 ημέρες. Γνωρίζουμε, ωστόσο, και 
αυτό το βεβαιώνει και ο εκπρόσωπος του Τμήματος Μεταλλείων του Υπουργείου 

Εμπορίου, ότι, σε περίπτωση που θα αποφασιστεί να σταματήσει να χρησιμο

ποιείται το μεταλλείο Πύλας για λατόμηση, μπορεί υπαλλακτικά να γίνεται 
λατόμηση από άλλες περιοχές, όπως για παράδειγμα της Παρεκκλησιάς και του 

Σταυροβουνιού, ως δεύτερη επιλογή. Παρόλον ότι τα υλικά που εξορύσσονται από 
την Πύλα ε(ναι ασβεστολιθικά και θεωρούνται καλύτερης ποιότητας, τα υλικά από 

την Παρεκκλησιά και το Σταυροβούνι μπορούν να καταστούν εφάμιλλα με την 

προσθήκη τσιμέντου, ώστε να αυξηθεί η ανθεκτικότητά τους. Όπως εξάλλου 

αναφέρεται και στην Έκθεση, η Υπηρεσία Μεταλλείων διαβεβαιώνει πως η 

Κύπρος θα διαθέτει επάρκεια λατομικού υλικού, ακόμα και στην περίπτωση που 

θα αποφασιστεί η αναστολή του προνομίου λατόμησης από την περιοχή της 

Πόλας. 

Κανένα κώλυμα λοιπ6ν δε φαίνεται να υπάρχει για την κυβέρνηση στην 

τήρηση μιας πιο αποφασιστικής στάσης στο ζήτημα αυτό. Γι' αυτό και 

επιβάλλεται η άμεση κίνηση των διαδικασιών για την ακύρωση του δικαιώματος 

που παραχωρήθηκε στους 'Άγγλους για τις 120 επιπρόσθετες ημέρες ασκήσεων 
και καταστροφών στον Ακάμα. 

Κόριε Πρόεδρε, 

Συζητούμε ένα θέμα που συνδέεται άμεσα τόσο με την πρωταρχικής 

σημασίας αναγκαιότητα για διαφύλαξη του φυσικού μας πλούτου, όσο και με την 

ίδια την εθνική μας αξιοπρέπεια. Και για την πρόκληση που είναι σήμερα 

μπροστά μας υπάρχουν βέβαια υπεύθυνοι. Η κυβέρνηση της Μεγ&λης Βρετανίας 

είναι ο μέγας πρωταγωνιστής αυτής της απαράδεκτης για μας κατάστασης. Γιατί 

εξακολουθεί να συμπεριφέρεται με υπεροψία και αλαζονεία απέναντι σε έναν τόπο 

που είχε χρέος ακόμη και να προστατέψει. Γιατί εφαρμόζει στην πράξη 

αντιλήψεις παρωχημένες και νοοτροπίες σκουριασμένες, στις οποίες παρέμεινε 

δογματικά προσκολλημένη από την εποχή της αγγλικής παντοκρατορίας. Αδυνα

τώντας να επιδείξει την απαιτούμενη από το πνεύμα της εποχής μας πολιτική 

ευαισθησία, συνεχιζει προκλητικά και ανενδοίαστα να βομβαρδίζει τις ακτές μας 

και να πυρπολεί .τα δάση μας. Η επιμονή των Άγγλων να διεξάγουν ολέθριες για 
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το περιβάλλον ασκήσεις σε μια περιοχή άπάνιας φυσικής χάρης μας πείθει 

δυστυχώς πως η ύφεση στις διε:θνε:(ς σχέσεις, η μείωση του εξοπλιστικού 
ανταγωνισμού και η νέα σκέψη είναι για την αγγλική εξωτερική πολιτικf] έννοιες 

χωρ(ς ουσιαστικό περιεχόμενο. 

Θα πρέπει ακόμη να σημειώσουμε: πως η συμπεριφορά αυτή των / Αγγλων 
μας δίνει και το δικαίωμα να αμφιβάλλουμε: για την ειλικρίνεια της πολιτικής που 

εφαρμόζουν σε σχέση με το περιβάλλον. Γιατ( μια έντιμη περιβαλλοντική 

πολιτική δε συμβιβάζεται με το βαμβαρδισμό ακτών και την πυρπόληση δασών. 
Και η φροντίδα για τον Τάμεση και την υδρόβια ζωή του δε συμβαδίζει βέβαια με 
την καταστροφή του Ακάμα. 

Η βρετανική κυβέρνηση έχει μια και μόνη επιλογή, αν θέλει πραγματικά να 

απαλύνει τις εντυπώσεις από την απαράδεκτη ως τώρα στάση της. Κι αυτή είναι 

μια μονομερής χειρονομία καλής θέλησης που θα τερματίσει τις στρατιωτικές 

ασκήσεις στον Αχάμα, αφf]νοντας ανενόχλητη τη χλωρίδα και την πανίδα της 

περιοχής. Θέλουμε να ελπίζουμε πως έστω και τώρα το έγκλημα θα σταματήσει 

χωρίς επιπρόσθετες επιπτώσεις. 

Μιλώντe«; όμως για ευθύνες δεν μπορούμε να παρασιωπήσουμε και εκείνες 
ι ι ' ι ι β ή ' που αφορουν τοσο τη σημερινη οσο και τις προηγουμενες χυ ερν σεις του τοπου 

μας. Γιατί, από το 1960 μέχρι σήμερα, οι Άγγλοι κάνουν χρήση όχι μ6νο των 
προνομίων που τους παρέχει η Συνθήκη Εγκαθιδρύσεως, αλλά και διευκολύνσεων 

που από μόνοι μας τους προσφέραμε, ενώ θα μπορούσαμε και να το αποφύγουμε. 

Και θα πρέπει δυστυχώς να υποδείξουμε ότι η συνάρτηση του δικαιώματος των 

Βρετανών για ασκήσεις στον Αχάμα με το θέμα του λατομείου της Πύλας υπf]ρξε 

τουλάχιστον ατυχής. Και είναι λυπηρό το γεγονός ότι αυτή η συνάρτηση 

εξακολουθεί και σήμερα να λειτουργεί, χωρίς αυτό να είναι κάτι το αναπόφευκτο. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πιστεύουμε πως οι διαπιστώσεις για τη σοβαρότητα του θέματος που 

συζητούμε δεν αρκούν. Επιβάλλεται η χωρtς καθυστέρηση λήψη εκείνων των 

μέτρων που θα μπορούσαν να συμβάλουν στον τερματισμό της κατάστασης που 

σήμερα επικρατεί. Υιοθετώντας στο σύνολό τους τόσο τις διαπιστώσεις, όσο και 

τις εισηγf]σεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, επιθυμούμε να 

τονίσουμε ότι: 

Ο Αχάμας δεν αποτελεί ούτε και πρέπει να αποτελεί αντικείμενο οποιων-:

δήποτε διαπραγματεύσεων 1 τη στιγμή που το μοναδικό του οικοσύστημα απει
λείται σοβαρά. 

Η προσφορά αποζημιώσεων για τις καταστροφές που προκαλούνται δεν είναι 

λύση που μπορούμε να δεχθούμε, γιατί οι ζημιές στο περιβάλλον δεν αναπλη

ρώνονται με μερικές χιλιάδες λίρες κάθε χρόνο. 

Καλούμε την κυβέρνηση να κινηθεί έγκαιρα χι αποφασιστικά προς την 

κατεύθυνση της λήψης άμεσων μέτρων για την περιφρούρηση όχι μόνο του Αχάμα, 

αλλά του φυσικού περιβάλλοντος ολόκληρης της Κύπρου. 

Ζητούμε από την κυβέρνηση να μελετήσει αν η αγγλική κυβέρνηση εφάρμοσε 

τις πρόνοιες των Συμφωνιών Ζυρίχης -Λονδίνου και ακολούθως να προβεί στη 

λήψη των ανάλογων μέτρων. 

Απαιτούμε τέλος από την Κυβέρνηση της Δημοκρατ(ας να απαιτήσει με τη 

σειρά της από την αγγλική κυβέρνηση τον τερματισμό των ασκήσεων των 

'Αγγλων, τόσο στον Α~άμα όσο και σε ολόκληρη την Κύπρό:-
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Κύριε Πρόεδρε, έχω ήδη καταθέσει ένα ψήφισμα του οποίου ζητώ την 

έγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Το έχω μπροστά μου, κύριε Ομήρου. Ο κ. Παρισινός έχει το λόγο. 
Παρακαλώ, κύριοι, να μην υπερβαίνουμε το χρόνο των επτά λεπτών. Ο κ. Ομήρου 

τ~ν υπερέβη, αλλά είναι ο εγγράφας το θέμα και έκαμε ορισμένες εισηγήσεις οι 

οποίες αποκρυσταλλώνονται σε ένα ψήφισμα. Παρακαλώ οι υπόλοιποι ομιλητές να 

παραμείνουν μέσα στο χρόνο των επτά λεπτών. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θα προσπαθήσω να μη χρησιμοποιήσω όλο το χρόνο, κόριε Πρόεδρε. 

Κόριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συχνότατα στον αγγλικό τύπο διαβάζουμε αναφορές σχετικά με τη συνήθεια 
των Κυπρίων να χα(ρονται γευστικά τα αμπελοπούλια και, ούτε λίγο ούτε πολύ, 

αυτή τη γαστριμαργική ιδιότητα και ευχαρίστηση τη χαρακτηρίζουν βαρβαρότητα. 

Από την άλλη όμως πλευρά, κύριε Πρόεδρε, βλέπουμε έναν κρατικό, έναν επlσημο, 

ένα στρατιωτικό βιασμό εκ μέρους της Αγγλlας της περιοχής του Ακάμα, μιας 

περιοχής με παγκόσμια ισως μοναδικότητα, ενός σπάνιου βιότοπου με μοναδικά 
φυτά και βλάστ_ηση. Και θα έπρεπε τουλάχιστον στον τομέα αυτό να δείξουν 

κάποια ευαισθησ(α. 

Το 1969, όταν παραχωρήθηκε το δικα(ωμα -με τη Συνθήκη Εγκαθιδρόσεως, 
για να ειμαστε δίκαιοι- σίγουρα οι τότε εκπρόσωποί μας είχαν παντελή άγνοια 

για τη σημασία του περιβάλλοντος και καμιά σκέψη ή καμιά ευθύνη δεν είχαν για 

τα θέματα προστασίας του περιβάλλοντος. Στη συνέχεια, όταν δόθηκε η αύξηση 

ημερών για τις ασκήσεις, πιστεύουμε ότι τούτο το θέμα θα έπρεπε να είχε 

διαχωριστεί από το όλο πρόβλημα και από τα δικαιώματα που είχε επίσημα τότε 
η Αγγλία. 

Σήμερα, κύριε Πρόεδρε, η Κυπριακή Δημοκρατ(α μπορεί και είναι σε θέση να 
κάμει μια ειδική συμφωνία και να πληρώσει κάποιο συγκεκριμένο ενοίκιο, 

προκειμένου να χρησιμοποιήσει τους ειδικούς χώρους για το θέμα της λατόμησης. 

Και σίγουρα πρέπει να το αποδεσμεύσει οριστικά και μόνιμα από το θέμα των 

ασκήσεων. 

Έχουμε πληροφορηθεί ότι το 1983 η Εθνική Φρουροί είχε διαμαρτυρηθεί για 
την αόξηση των ημερών των ασκήσεων. Και σίγουρα η διαμαρτυρία της Εθνικής 

Φρουράς δεν έχει καμία σχέση με την προστασία του περιβάλλοντος. Άλλοι ήταν 

οι λόγοι. 

Πληροφορηθήκαμε επίσης ότι το 1984 -και αυτή την πληροφορία μας την 
έδωσε ο Υπουργός Εσωτερικών- εξέλειπε ο λόγος για λατόμηση και κρίθηκε τότε 

ότι ήταν ίσως ο καλύτερος χρόνος, για να τεθεί το θέμα. Το τότε όμως Υπουργικό 

Συμβούλιο και ο Γενικός Εισαγγελέας ομόφωνα είχαν τοποθετηθεί, είχαν κρίνει, 
ότι δεν ήταν ο κατάλληλος καιρός, για να εγείρουν το θέμα αυτό. 

Αποτέλεσμα; Με τη συνέχιση των ασκήσεων είδαμε να γίνεται μια τρο-

ή ' 'Ο θ ' λ '~ ' , μακτικ καταστροφη. ταν αyαφερ ουμε στις χι ιαοες εκταρια γης που εχουν 

κατακαεί -όταν το 1984 μόνο κάηκαν 5,350 εκτάρια γης και όταν το 1988 εlχαμε 
τον τρομακτικό αριθμό των 53,515 εκταρίων -βλέπουμε ότι γίνεται μια ανεπα
νάληπτη καταστροφή, ώστε τα ψίχουλα της αποζημιώσεως που ήρθαν να μας 
δώσουν δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτά, κύριε Πρόεδρε, κατ / ουδένα λάγο. 
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Ε ' λ' , ' , ' β 'λλ πιστημοvιχα εγεται οτι, αv μπορει να γινει επαναφορα του περι α οντος 

στην αρχική του μορφή, αυτή 8ε θα γίνει ούτε: μετά εκατό χρόνια. Και το 

ερώτημά μας είναι: Επανορθώνεται αυτή η ζημιά με: λεφτά; Άρα θα πρέπει 
πλέον επίσημα και σοβαρά να προβούμε σε πολιτικές αποφάσεις, κυβέρνηση και 

Βουλή. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει ότι όλοι, ομόφωνα1 θα πρέπει να 
κινηθούμε προς την αγγλική κυβέρνηση, προς το αγγλικό κοινοβούλιο, προς τις 

περιβαλλοντικές οργανώσεις της Αγγλίας, προς τις 8ιεθνείς περιβαλλοντικές 

οργανώσεις, προς το Συμβούλιο της Ευρώπης και οπου8ήποτε αλλού, για vα 
8ιε:κ8ικήσουμε σήμερα αυτό το 8ικαίωμα να σταματήσει η καταστροφή της 

μονα8ικής ομορφιάς ·του τόπου μας. Και ει8ικότερα σήμερα, που παγκόσμια η 

ανθρωπότητα είναι τόσο ευαlσθητη στην προστασtα του περιβάλλοντος, 

πιστεύουμε ότι θα έχουμε εξαιρετικά αποτελέσματα. 

Θα ήθελα τελειώνοντας, κύριε Πρόε8ρε, να ενημερώσω το Σώμα ότι στις 

5/11/1988, όταν ακόμα υπήρχε ad hoc επιτροπή της Βουλής για το περιβ&λλον, 
με την παρουσία των κυρίων Σαββίδη, Ψυλλίδη, Ηλι&δη και του υποφαινόμενου, 

ως εκπροσώπων των κομμάτων, την παρουσία του Υπουργού Γεωργίας και με την 

έκτακτη παρουσία του Προέ8ρου της Βουλής, είχαμε αγγ!ξει το θέμα αυτό και 

ε!χαμε ενημερωθεt για οΡισμένες επίσημες ενέργειες που έγινάν. Σε συγκεκριμένη 
ερώτησή μας, ο Πρόεδρος της Βουλής ανέφερε -και αναφέρουν τα σχετικ& επίσημα 

πρακτικά, κύριε Πρόε8ρε- τα εξής: Ότι έστειλε 8ύο επιστολές στον Πρόε8ρο του 

βρετανικού κοινοβουλίου, όπου τοποθετοόσε το πρόβλημα πάνω σε καθαρά 

· περιβαλλοντική β&ση. Ο Πρόεδρος του βρετανικού κοινοβουλίου απ&ντησε ότι ο 
ι8ιος 8ε:ν μπορεl να θέσει το θέμα στο κοινοβούλιο, 8ιένειμε όμως την επιστολή 

στους Βουλευτές. Τώρα ο μόνος τρόπος που απομένει είναι να βρεθούν Βουλευτές 

να θέσουν το θέμα στη Βουλή. Για το σκοπό αυτό είχε: επαφές -ο κ. Λυσσαρl8ης 

εννοείται-με: τον κ. Kinock. Τόνισε: επίσης ότι ταυτόχρονα το Υπουργείο Εξω
τερικών πρέπει να κ&μει διαβήματα π&νω σε καθαρ& περιβαλλοντική β&ση. 

Εξ&λλου, σε &λλο σημείο, ο Υπουργός Γεωργίας διατύπωσε την &ποψη ότι πρέπει 

να κινητοποιήσουμε τις 8ιεθνε:ίς περιβαλλοντικές οργανώσεις. 

Αυτ&, κύριε Πρόεδρε, στις 5/11/1988. Λυπούμαι, γιατί δεν είναι παρών 

σήμερα ο Πρόεδρός μας εδώ, ο Πρόεδρος της Βουλής, που ίσως να ε(χε κ&τι νέο 

να μας αναφέρει για τα διαβήματα τα οποία είχε ήδη κ&μει. 
1 Αρα υπάρχει περιθώριο και ευρύτατος τομέας 8ραστηριοποίησης, ομόφωνης 

της Κυπριακής Βουλής και της κυπριακής κυβέρνησης για να πετύχουμε επιτέλους 

το σταμάτημα αυτής της καταστροφής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θε:ο8ούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥΑΟΥ: 

Κόριε: Πρόε:8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομ&δα του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς ασφαλώς επικροτεί 

την Έκθεση. Επικροτεί ακόμα και το ψήφισμα το οποίο έχει κατατεθεί από το 
Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. Θεωρούμε ότι το θέμα είναι πράγματι αρκετά 
σοβαρό. Είναι ένα αποικιοκρατικό κατάλοιπο το 8ικαlωμα που έχουν οι Βρετανοί 
για .στρατιωτική χρήση του Ακάμα και εφάπτεται της γενικότερης παρουσίας των 

Βρετανών στην l(ύπρο. 
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Με την ευκαιρία αυτή θέλω να πω ότι μας υπομιμνήσκει αυτή τη στιγμή, 
πρέπει να υπενθυμίζει σε όλο το λαό μας, ότι έχουμε καθήκον να αγωνιστούμε όχι 

μόνο για να καταργηθούν αυτά τα 8ικαιώματα που έχουν οι Βρετανοί στον 

Ακάμα, αλλά για να καταργηθοόν και τα κατάλοιπα της αποικιοκρατlας γενικά 

στον τόπο μας. Η στρατιωτική παρουσία των Βρετανών πρέπει να καταργηθει 
Και αυτό θα το πετόχουμε μέσα από συγκεκριμένη πορεία, μέσα από τους αγώνες 

του λαού μας και όχι με τον εφησυχασμό και την αναμονή μόνο κάποιων 8ιεθνών 

αλλαγών που μπορεl να μας βοηθήσουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

Πρέπει επισης να πω ότι είναι σωστή και η παρατήρηση που γ(νεται στην 

Έκθεση ότι η ζημιά που προκαλε(ται, σύμφωνα μ' όσους επισκέφθηκαν τον 

Ακάμα} είναι τρομακτική. Πράγματι εκεί η γη παρουσιάζεται καμένη και είναι 
αμφίβολη η ζωή σ' αυτή τη γη, δεν ξέρω για πόσα χρόνια. 

Γι' αυτό προκύπτει μπροστά μας η ανάγκη να βρούμε όσο το 8υνατό πιο 

πρακτικά μέτρα για να βοηθήσουμε προς την κατεύθυνση του να σταματήσουν τα 

στρατιωτικά γυμνάσια. Εμείς βλέπουμε την ανάγκη αυτό το ψήφισμα το οποίο 

έχει κατατεθεί να αποσταλεί και σε άλλους 8ιεθνείς περιβαλλοντικούς οργα

νισμούς. Μπορεί να σταλεί επίσης ~το βρετανικό κοινοβούλιο. 

Βλέπουμε ότι αυτό το rcρόβλημα 8εν πρέπει να παραμείνει στα χέρια μόνο 
της Εκτελεστικής Εξουσίας. Πριίπει αυτή η Βουλή να παίξει το δικό της 
αποφασιστικό ρόλο προς την κατεύθυνση αυτή. Με τις σχέσεις της} με την 

επικοινωνία της με τα 8ιάφορα κοινοβούλια και με 8ιάφορους οργανισμούς πρέπει 

αυτεπάγγελτα, ως Βουλή} ως εκπρόσωποι του λαού, να αγωνιστούμε, παράλληλα 
με τις προσπάθειες που πρέπει να καταβάλει οπωσ8ήποτε η κυπριακή κυβέρνηση. 

Η κήρυξη του Ακοίμα σε εθνικό ποίρκο υπογραμμίζει διπλοί την ευθύνη μας να 

προστατεύσουμε αυτή την περιοχή. Είναι α8ιανόητο μια περιοχή που κηρύσσεται 

εθνικό πάρκο, λόγω του αξιόλογου περιβαλλοντικού πλούτου της} να επιτρέπεται. 

να χρησιμοποιείται για στρατιωτικούς σκοπούς. 

Στη σημερινή εποχή που έχει αναβαθμιστεί η αξlα του φυσικού περιβάλ

λοντος, στη σημερινή εποχή της ύφεσης και του αφοπλισμού, νομίζω μας δίδεται 

όλη η ευχέρεια, και ως κυβέρνηση και ως Βουλή, να μελετήσουμε όλους τους 
8υνατούς τρόπους για να πετύχουμε το σκοπό μας. Πιστεύω ότι αξίζει τον κόπο η 
Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλής να ασχοληθεί ξανοί με το ποια συγκεκριμένα 

μέτρα μπορεί να προωθήσει προς αυτή την κατεύθυνση. 

Επαναλαμβάνω ότι συμφωνούμε με το ψήφισμα και θέλω καταλήγοντας να 

υπογραμμίσω ότι απαιτούμε από τη σημερινή κυβέρνηση να 8ιακόψει την άτυπη 

συμφωνία που έχει γίνει από τις προηγούμενες κυβερνήσεις, η οποία παρέχει 
επιπρόσθετο χρόνο 120 ημερών το χρόνο στους Βρετανοι\ς για στρατιωτική χρήση 
του Ακάμα. Θεωρούμε ότι με την ευκαιρία που λήγει αυτή η άτυπη συμφωνία από 

ό,τι πρόσεξα στην Έκθεση, φε'τος, το 1990, πριίπει να ανασταλεί. Διότι η αξία 
του Ακάμα 8εν μπορεί να παζαρεύεται με οποια8ήποτε κατά τη γνώμη μας 

ανταλλάγματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ψ υλλlδης. 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι1 
Νομίζω ότι το θέμα που συζητούμε αυτή τη στιγμή είναι από τα θέματα τα 
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οπο(α θα πρέπε:ι να μας απασχολήσουν χατ' εξακολούθηση. Δεν είναι θέμα το 

οπο(ο τελειώνει με μια Έκθεση. Αν αυτός ήταν ο σκοπός μας, τότε έχουμε 

αποτύχει. 

Στην Έκθεση αναφέρονται πολλά πράγματα. Αλλά τα λάθη του παρελθόντος 
δ'ε δ'ικαιολογούv τη συνέχισή τους σήμερα. Ούτε μπορώ να δ'ε:χθώ εκείνα τα οπο!α 
αναφέρονται για λατομε!α, για καλά σκύρα και για καλά υλικά. Σήμερα υπάρχουν 

όλα τα δ'ε:δ'ομέvα, για να πετύχουμε: καλύτερα υλικά με κάποια σύνθεση. 

Επομένως αυτό το πράγμα δ'εν μπορεί να ευσταθε! καθόλου. 

Οι 'Αγγλοι χρησιμοποιοόν και πάλι την πολιτική της στρουθοκαμήλου, όπως 

πολύ σωστά λέχθηκε προηγουμένως. Μπορε:! να ωρύονται για τα αμπε:λοπούλια, 
αλλά να καίοuν το δ'άσος του Ακάμα, το οπο!ο γνωρίζουν ποια αξία έχει, όχι μόνο 
για τους Κυπρ(ους, αλλά για ολόκληρη την ανθρωπότητα. Ε(ναι μονα8ικό 

φαινόμενο το Βάσος του Ακάμα μιας σύνθεσης των τριών ηπείρων και βρ(σκονται 

εκει σπάνια φυτά από την Ασ(α 1 την Ευρώπη και την Αφρική, μοναΒικά στο είΒος 
τους. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει να πιέσουμε τους 'Αγγλους να αναλάβουν τις ευθύνες 

τους. Δε Βικαιολογείται σήμερα συνέχιση των στρατιωτικών γυμνασίων ούτε το 

γεγονός ότι μας 8(νουν ψ(χουλα για τις καταστροφές. Αυτό ε(ναι μια συγγνώμη. 

Και το παρομοιάζω αυτό με το να κλέβει κάποιος έναν πίνακα του Βαν Γκόγκ 

και να τον αντικαθιστά, ας πούμε, με ένα Βικό μου πίνακα, αν μπορούσα να κάμω. 

Αυτή είναι η πραγματικότητα. Διότι αυτό σημαίνει το να καταστρέφουνε το 

Βάσος του Ακάμα και να μας Βίνουν ψίχουλα. 

Κόριοι συνά8ελφοι, νομ(ζω ότι από αυτή τη ση γμή πρέπει να αναλάβουμε 

μια εκστρατε(α προς όλα τα 8ιεθνή βήματα, μαζ( με την κυβέρνηση, αλλά και 

ανεξάρτητα ως Βουλή, για να θέσουμε όχι μόνο τους 'Αγγλους, αλλά και 

ολόκληρη την ανθρωπότητα προ των ευθυνών της. Όπως κάνουμε για τα άλλα 
μας ζητήματα, θα πρέπει να κάνουμε και γι' αυτό. Να σώσουμε το Βάσος του 

Ακάμα, αν θέλουμε να έχουμε σωστή πολιτική στα θέματα τα οποία αντιμε

τωπίζουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Στυλιανού υπολείπονται Βυο λεπτά από την ομιλία του κ. ΨυλλίΒη. 
Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Αν μπορώ να τα χρησιμοποιήσω, κύριε ΠρόεΒρε, θέλω να προσθέσω στα όσα 
πολό ωρα(α ε(πε ο συνά8ελφ6ς μας, ο κ. Ψυλλ(8ης, και τα εξής 8υο λόγια, 
χαρακτηριστικά. 

Κάποτε, είναι γνωστή η περίπτωση, οι ιθαγενείς της Αμερικής, καλούμενοι 
από τους νεήλυΒες έποικους στις Ηνωμένες Πολιτείες να ε;γκαταλείψουν ΒασώΒεις 
περιοχές τους με κάποια ανταλλάγματα, πολό περισσότερα από εκείνα τα 
γλίσχρ11- τα οποία μας Βίνουν οι 'Αγγλοι στον Ακάμα, απάντησαν με εκείνη την 
περίφημη επιστολή του αρχηγοό τους που έμεινε κλασικό παρά8ειγμα στη 8ιεθνή 
γραμματολογία, πρότυπο για τους περιβαλλοντιστές, καθώς και πρότυπο και 
υπόΒειγμα εθνικής περηφάνειας και αξιοπρέπειας. Τόνισε συγκεκριμένα πως, όλο 
το χρυσάφι της αποστολής και να του παρέΒιΒαν οι έποικοι, όχι μόνο το Βάσος που 
του ζητούσαν Βε θα έ8ινε, αλλά ούτε ένα ΒένΒρο ούτε ένα πεύκο από το Βάσος της 
περιοχής του. 
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Σ / / 1 1 1 ψ ί ' ' ημερα εμεις επιτpεπουμε εναντι καποιων ιχ ων, εναντι καποιων εκατον-

τά8ων λιρών, να κατακαίοuν τα 8άση μας, να κατακαlουν 8εκά8ες χιλιά8ες 
στρέμματα, να κατακαίοuν χιλιά8ες 8έν8ρα και κλείνουμε τα μάτια. 

Αυτό πιστεύω ότι είναι ανεπίτρεπτο, κύριε Πpόε8ρε. Πρέπει το ψήφισμα του 
ο ' λ'•θ' ~' ι ι κ. μηρου να αποστα ει οtε νως και να οωσει τα σωστα μηνυματα. 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση. 

Τα καίουν, χωplς να μας πληρώνουν τίποτε. 

Π. ΣΤfΛΙΑΝΟϊ': 

Δίνουν μερικά ψιχία, όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, και αυτό φαίνεται και στην 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

Κύριοι, αυτά είναι στην Έκθεση, η οποία εlναι πολύ εμπεριστατωμένη και 
πολύ λεπτομερής και πρέπει να επαινέσω και 8ημόσια την Επ''ιτροπή η οποία 
συνέταξε αυτή την Έκθεση, η οποία είναι πράγματι πολύ λεπτομερής,, αρκεί να 
την προσέξει κανείς. 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟϊ': 

Έχετε απόλυτο δ(καιο, κύριε Πρόεδρε. Η Έκθεση ειναι εμπεριστατωμένη 

και δεν υπάρχει λόγος να επαναλάβει κανένας τα όσα αναφέρονται σ' αυτή. 

Εγώ επιγραμματικά θα ήθελα να πω μόνο ότι είμαστε μάρτυρες μιας 

σταδιακής καταστροφής του πιο σημαντικού οικοσυστήματος του τόπου. Μιας 

καταστροφής, η οποία με μαθηματική ακρίβεια οδηγεί στην ολοκληρωτική του 
καταστροφή. Θα fιθελα επιπρόσθετα να πω ότι σ' αυτή την περίοδο ειδικά 
υπάρχει μια αναβάθμιση της ευαισθησίας του λαού μας αναφορικά με θέματα 

περιβάλλοντος. Αποτέλεσμα αυτής της αυξημένης ευαισθησίας είναι η δημιουργία 

επιπρόσθετων λόγων μη ανοχής της απαρ&δεκτης κατάστασης που δημιουργήθηκε. 

1 πάρχει μια συμφων(α. Όμως δεν πρέπει να διαφεύγει της προσοχής μας ότι 
αυτή η συμφων(α, πίσω από την οποία κρύβονται οι 'Αγγλοι, ειναι μια συμφωνία 
επιβολής πάνω στο λαό μας. Και θα πρέπει ως τέτοια να αντικρίζεται. Και η 
Βρετανία, έχοντας υπόψη αυτό το δεδομένο, έχοντας υπόψη το δεδομένο ότι «τα 
οποιαδήποτε δικαιώματά της)) στην περιοχή του Ακάμα, αλλά και στην Κύπρο 

γενικότερα, ειναι αποτέλεσμα επιβολής, θα έπρεπε να είναι ιδιαίτερα ευέλικτη και 

ελαστική σε ορισμένα θέματα. 

Η βρετανική κυβέρνηση και η βρετανική κοινή γνώμη μιλούν τελευταία πολύ 
για το περιβάλλον. Δε χάνουν την ευκαιρία να οργανώσουν διεθνή συνέδρια, να 
καλέσουν παράγοντες, να προε(δοποιήσουν για τους τεράστιους κινδόνους που 
διατρέχει η ανθρωπότητα από την καταστροφή του περιβάλλοντος. Προχωρούν 
μάλιστα να μας δώσουν και μαθήματα! Να δώσουν μαθήματα στην υπόλοιπη 
ανθρωπότητα προς αυτή την κατεύθυνση. Πλην όμως, όταν έλθει η συγκεκριμένη 
ώρα της εφαρμογής στην πρ&ξη, και μάλιστα σε μια ξένη γη, αυτών των τόσο 
ωραίων διακηρύξεων, τότε οι αρχές, οι διακηρόξεις, οι κίνδυνοι παραμερίζονται 
μπροστά στις οποιεσδήποτε στρατιωτικές σκοπιμότητες. 
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Κύριε Πρ6ε0ρε, υπάρχουν και οι δικές μας ευθύνες, Οι δικές μας ευθύνες 
αναφορικά με τις επιπρόσθετες Οιεuχολύνσεις οι οποιες έχουν Οοθεl στους 

Βρετανούς. Και δυστυχώς θα πρέπει να τον(σουμε ότι αυτές οι επιπρόσθετες 

διευκολύνσεις έχουν δοθεί πίσω από την πλάτη του λαού, Οιότι ο κυπριακός λαός 

σε καμιά περίπτωση Οε θα έδινε τη συγκατάθεσή του για κάτι τέτοιο. Και έχουν 
β ' ' θ λ ' ' ' λ ' ' yει στην επιφανεια -τα εμα ε ο αος μας-οταν πια ηταν τετε εσμενο γεγονος. 

Πιστεύω ότι εlναι άμεση ανάγκη η αναβάθμιση της κυβερνητικής αντίδρασης 
αναφορικά με το θέμα το οποίο συζητούμε. Και έχω την άποψη ότι οι λαϊκές 
αντιδράσεις, οι λαϊκές κινητοποιήσεις προς αυτή την κατεύθυνση, θα Οώσοuν το 

έρεισμα στην κυβέρνηση, για να επανατοποθετήσει το θέμα αυτό σε όλες του τις 

Οιαστάσεις. 

Πιστεύω ότι οι συνθήκες Οημιουργούν τις προUποθέσεις για άσκηση πιέσεων 

αποτελεσματικών πάνω στη Μεγάλη Βρετανια προς αυτή την κατεύθυνση. Και το 

Οιεθνές κλιμα που επικρατεί σήμερα αναφορικά με τις βάσεις και ιΟιαlτερα τις 

βάσεις σε ξένες χώρες, σε μια περιοΟο που μεγάλος αριθμ6ς βάσεων ξηλώνεται, 

ιΟιαιτερα στην ευρωπαϊκή ήπειρο, σε συνΟυασμό με τον αγώνα των λαών 
αναφορικά με το περιβάλλον και την οικολογlα, Οίνουν Ουνατότητες στην κυπριακή 

κυβέρνηση να ασκήσει αποτελεσματικές πιέσεις στους Βρετανούς. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι το ΑΔΗΣΟΚ υποστηρίζει 
την έγκριση του ψηφίσματος που κατατέθηκε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ έχει κατατεθεί στο 

προεδρείο το ακόλουθο σχέδιο ψηφίσματος, το οποίο θέτω υπό την έγκριση του 
Σώματος. 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΏΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας -

Εκφράζοντας σοβαρή ανησυχία για τις συνεχιζόμενες τεράστιες καταστροφές 
του φυσικού περιβάλλοντος στη σπάνιας ομορφιάς περιοχή του Ακάμα από τις 

εκεί Οιεξαγόμενες ασκήσεις των βρετανικών στρατευμάτων, 

Υποστηρίζοντας ότι τα Οικαιώματα της Μεγάλης Βρετανίας, που πηγάζουν 

από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, για τη διεξαγωγή στρατιωτικών ασκήσεων 
αποτελούν κατάλοιπα αποικισμού μιας πρώην αποικιοκρατικής Ούναμης σε μια 
πρώην αποικια και ως τέτοια έχουν θεωρηθεί από τον Ο.Η.Ε. με επανειλημμένα 
ψηφίσματα και αποφάσεις των οργάνων του, 

Θεωρώντας ότι η συνέχιση των ασκήσεων των βρετανικών στρατευμάτων 
στον Ακάμα θα οΟηγήσει την περιοχή σε πλήρη ερήμωση και αφανισμό της 
χλωρίδας και της πανίδα<;: 

( α) Καλεί την κυβέρνηση της Μεγάλης Βρετανίας να τερματίσει τη 

Οιεξαγωγή στρατιωτικών γυμνασίων στην περιοχή του Ακάμα, 

(β) Καλε( την Κυβέρνηση της Δ ημοκρατ(ας να προβεί σε όλα τα αναγκαία 
Οιαβήματα, παραστάσεις και επιβαλλόμενες ενέργειες για τον ταχύτερο 

' ή β ' ' τερματισμο των ασκ σεων των ρετανικων στρατευματων στον 

Ακάμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος αυτοό; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ομόφωνα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ομόφωνο. Και χα(pω πάρα πολύ 1 διότι ε(ναι ομόφωνο. Ε!ναι ένα 
ισορροπημένο ψήφισμα, το οπο(ο θα αποσταλε( προς την Εκτελεστική Εξουσία διά 

τα περαιτέρω. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Όπως έχει ήδη προταθεί και από άλλους συναδέλφους, θα ήταν καλό το 
ψήφισμα να αποσταλε( σε διάφορα διεθνή σώματα, κυρίως κοινοβούλια. Δηλαδή 
στο αγγλικό κοινοβούλιο, στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης και στο Ευρωκοινοβούλιο τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από μέρους μου τουλάχιστον, δεν υπάρχει καμιά ένσταση1 κύριε Ομήρου. 
Ναι, κόριε Σαββίδη; 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΉΣ: 

Και στην Ουνέσκο και στη ΦΑΟ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει καμιά ένσταση από μέρους μου. Και παρακαλώ να σημειωθε(, 

ούτως ώστε να αποσταλούν αντ(γpαφα σε μετάφραση προς όλους τους διεθνείς 
αυτούς οργανισμούς. 

Το επόμενο θtμα που βρίσκεται ενώπιόν μας είναι η Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που αναφέρεται σε δυο 
συγκεκριμtνα θέματα: 1. «Ή παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική 

υπηρεσία, προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η απάμ

βλυνση του προβλήματος των &νεργων κτηνίατρων». (Θ<μα εγγραφέν με εισήγηση 
του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου}. (26.1.1989). Και 2. «Οι δυσμενείς 

επιπτώσεις στην υγεtα του λαού από την αλόγιστη χορήγηση αντιβιοτικών 

φαρμάκων στα ζώα χωρίς συνταγή κτηνίατρων και +τη συνέχεια η ανεξέλεγκτη 

διάθεσή τους για κατανάλωση στην αγορά>>. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). (16.3.1989). Για τα δυο θέματα υπ&ρχει κοινή 
1 Εκθεση την οποία παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει. 
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ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «Η 
ΠΑΡΕΧΟΜΕΝΗ ΚΡΑΤΙΚΉ ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΉ ΚΤΗΝΙΑΤΡΙΚΉ ΥΠΗ

ΡΕΣΙΑ, ΠΡΟΚΥΠΤΟΝΤΑ ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ, ΠΡΟΟΠΤΙΚΉ ΓΙΑ ΒΕΛ

ΤΙΩΣΕΙΣ ΚΑΙ Η ΑΠΑΜΒΛΥΝΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΆΝΕΡ
ΓΩΝ ΚΤΗΝΙΆΤΡΩΝ» ΚΑΙ 2. «ΟΙ ΔΥΣΜΕΝΕΙΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ 
ΥΓΕΙΑ ΤΟΥ ΛΑΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΛΟΓΙΣΤΗ ΧΟΡΉΓΗΣΗ ΑΝΤΙΒΙΟ

ΤΙΚΩΝ ΦΆΡΜΑΚΩΝ ΣΤΑ ΖΩΑ ΧΩΡΙΣ ΣΥΝΤΑΓΉ ΚΤΗΝΙΆΤΡΩΝ ΚΑΙ 

ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ Η ΑΝΕΞΕΛΕΓΚΤΗ ΔΙΆΘΕΣΗ ΤΟΥΣ ΓΙΑ ΚΑΤΑ

ΝΆΛΩΣΗ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ». 

Παρό\Ιτες:-

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόε8ρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Αν8ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 
1 
Αριστος Χρυσοστόμου 

Γεώργιος Χαραλαμπί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 

πρώτο από τα πιο πάνω θέματα σε συνεΩρία της που πραγματοποιήθηκε. στις 7 
Φεβρουαρίου 1989 και στη συνέχεια και τα 8ύο θέματα μαζί σε τρεις συνε8ρίες 
της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαρτίου και 12 Δεκεμβρίου 1989 και στις 
24 Απριλίου 1990. Στις πρώτες 8ύο συνε8ρι&σεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργε!ων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων χαι 
Υγείας, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Παγχύπριου Κτηνιατρικού Συλ
λόγου, του Παγκύπριου Συλλόγου Ι8ιωτών Κτηνίατρων (ΠΑΣΙΚ), του Κυπριακού 

ΣυνΩέσμου Καταναλωτών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ χαι 

Αγροτική. Στις συνε8ρίες της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και ο αξιότιμος 

Βουλευτής κ. Ν. Ηλία. 

Τα πιο π&νω θέματα tχουν εγγραφεί στη Βουλή από τους αξιότιμους 

Βουλευτές κ. Ά. Χρυσοστόμου και Ο. Δημητρίου στις 26 Ιανουαρίου και 16 
Μαρτίου 1989, αντιστοίχως, και παραπtμφθηκαν για εξtταση και ετοιμασία 
σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων. 

Σύμφωνα με τον εκ των εισηγητών των υπό συζήτηση θεμάτων Βουλευτή χ. 

Χρυσοστόμου, ο ρόλος της κτηνοτροφίας και κατ 1 επέκταση της κτηνιατρικής 

επιστήμης χαι των χτηνίατρων έχει ενΩuναμωθεί τα τελευτα!α χρόνια. Οι λόγοι 

για τη μεταβολή αυτή ι;;ίναι, μεταξύ άλλων, οι μεγαλύτεροι κίνΩυνοι μετάΩοσης 
ασθενειών ή επιόημιών από τα κατεχόμενα και το εξωτερικό, η αυξημένη ανάγκη 
και εγρήγορση για αυστηρότερο έλεγχο των ζωικών προϊόντων προς όφελος της 

υγεlας των καταναλωτών και η αύξηση του αριθμού των μη παραγωγικών, 

οικιακών κυρίως 'ζώων που χρειάζονται περίθαλψη και φροντ(Ωα. Την ευθύνη της 
περίθαλψης αυτής επωμ!ζονται οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του κράτους και οι 

ιΩιώτες κτηνίατροι. Ο ρόλος των τελευτα!ων άρχισε να γίνεται πιο έντονος και 

ενεργός εΩώ και 8 - 9 χρόνια, με αποτέλεσμα να λειτουργούν σήμερα παγκύπρια 
25 ιΩιωτικές κτηνιατρικές κλινικές στις πόλεις, 5 μικρο( κτηνιατρικοί σταθμοί σε 
αγροτικά κέντρα, ενώ άλλοι κτηνίατροι είναι άνεργοι ή υποαπασχολούνται ή 

ετεροαπασχολούνται και ο αριθμός τους Ωιογκώνεται με την πάροΩο του χρόνου. 
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Ο εισηγητής του θέματος κ. Χρυσοστόμου πρόσθεσε επtσης ότι τα πιο βασικά 

προβλήματα που αντιμετωπtζει σήμερα ο κτηνιατρικός κόσμος της Κύπρου εtναι η 
ανεξέλεγκτη εμπορία και διάθεση των κτηνιατρικών φαρμάκων, δηλ. αντιβιοτικών, 

ορμονών, κτλ., χωρίς συνταγή κτηνίατρου, ο μη ικανοποιητικός έλεγχος των 
κτηνιατρικών φαρμάκων και των ζωικών προϊόντων που διατtθενται για κατα

ν&.λωση, η ανεργία του ιδιωτικού κτηνιατρικού τομέα, η ιδιώτευση και ο 

ανταγωνισμός των κυβερνητικών κτηνίατρων σε βάρος των ιδιωτών, η σε μεγάλο 

βαθμό ενασχόληση της Κρατικής Κτηνιατρικής Υπηρεσίας με τα μη παραγωγικri. 
ζώα σε βάρος των παραγωγικών, κ.ά. 

Για την αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών, ο κ. Χρυσοστόμου πρότεινε 

τα ακόλουθα μέτρα:-

(α) Να εφαρμόζονται αυστηρri. οι πρόνοιες της νομοθεσίας για την εμπορία 

και διάθεση κτηνιατρικών φαρμάκων. 

(β) Να γ(νεται καλύτερος ποιοτικός έλεγχος των κτηνιατρικών φαρμάκων 

και των ζωικών προϊόντων που 8ιατίθενται στην αγορά. 

(γ) Να εξευρεθούν τρόποι υποβοηθησης της απασχόλησης του ιδιωτικού 

κτηνιατρικού τομέα προς όφελος του ί8ιού του τομέα και της εθνικής 

οικονομίας γενικότερα. 

(δ) Τέλος να βρεθούν μέτρα για τη βελτίωση της παρεχόμενης κτη

νιατρικής φροντίδας στο σύνολό της προς όφελος της δημόσιας υγείας 

και της οικονομlας του τόπου. 

Από της πλευράς των εκπροσώπων του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου 

και του Παγκύπριου Συλλόγου Ιδιωτών Κτηνίατρων (ΠΑΣΙΚ) εκτέθηκαν οι 

ακόλουθες σε συντομία απόψεις, τόσο προφορικά όσο και με γραπτά υπομνήματα, 
για τα θέματα που συζητούνταt:-

(α) Τονίστηκε η ανrl.γκη για αυστηρή εφαρμογή των προνοιών της 
ισχύουσας νομοθεσίας για τον έλεγχο της ποιότητας, της προμ·ήθειας 

και των τιμών των κτηνιατρικών φαρμάκων και για την τροποποίησή 

της εκεί όπου χρειάζεται, ώστε να ανταποκρίνεται στις σημερινές και 

μελλοντικές ανrl.γκες του τόπου. Η μη αυστηρή εφαρμογή της 
ισχύουσας νομοθεσίας έχει ως αποτέλεσμα να 8ιατίθενται πολλ&. 
φ&.ρμακα χωρίς συνταγή κτηνίατρου και ταυτόχρονα να γίνεται κατ&.

χρηση φαρμ&.κων με αποτέλεσμα αφ / ενός μεν τη σπατ&.λη συναλ
λ&.γματος και αφ 1 ετέρου το 8ιπλό κίν8υνο να επηρεαστεί η υγεία των 

ζώων και στη συνέχεια η υγεία του καταναλωτικού κοινού, αφού τα 
υπολείμματα των φαρμάκων αυτών συσσωρεύονται στα ζωικά 

προϊόντα που καταναλίσκουμε. Αναφέρθηκε χαρακτηριστικά ότι 
ποσοστό πέραν του 90% των κτηνιατρικών φαρμάκων 8ί8εται στην 
Κύπρο χωρίς συνταγή. 

(β) Έγινε εισήγηση για εκχώρηση της φροντίδας των μη παραγωγικών 
ζώων στους ι8ιώτες κτηνίατρους,--)'ια να αναβαθμιστεί η παρεχόμενη 

φροντί8α και να εργο8οτηθούν. 

(γ) Τονίστηκε επίσης η ανrl.γκη να διωχθεί η παρrl.νομη ιδιώτευση των 

κυβερνητικών κτηνίατρων, όπου απο8ε8ειγμένα υπάρχει, και να 
αναθεωρηθούν οι πρόνοιες του Σχε8ίου Αυτοεργο8ότησης 1 Άνεργων 

Κτηνίατρων για τη δημιουργία Κτηνιατρικών Κλινικών. 

(δ) Διαπιστώθηκε η επιτακτική ανrl.γκη για ri.μεση προώθηση εκσυγχρο
νισμένης νομοθεσίας για την κατοχύρωση του κτηνιατρικού επαγ
γέλματος. 
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Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Α γροτιχή 

τάχθηκαν υπέρ της ενίσχυσης της παρεχόμενης κτηνιατρικής υπηρεσ!ας από άποψη 

προσωπικού και προσφοράς υπηρεσίας, ώστε αυτή να λειτουργε! πάνω σε 

εικοσιτετράωρη βάση και σε παγχύπρια κλίμακα. Τόνισαν ακόμα την ανάγκη να 

γlνεται καλύτερος έλεγχος των τιμών και της ποιότητας των κτηνιατρικών 
φαρμάκων και τέλος τάχθηκαν υπέρ της απευθείας εισαγωγής ή επι8ότησής τους 
από την κυβέρνηση. 

Από πλευράς των εκπροσώπων του Κυπριακού ΣυνΒέσμοu Καταναλωτών 

uπογραμμ!στηχε η επιτακτική ανάγκη θέσπισης νομοθεσ!ας για την κατοχύρωση 

της χρήσης σωστής ποιότητας και ποσότητας αντιβιοτικών και ορμονών για 
σκοπούς πάχυνσης των ζώων, της οποίας να ελέγχεται η εφαρμογή. Ταυτόχρονα 

τονίστηκε η ανάγκη για καλύτερο χημικό και ιστολογικό έλεγχο των ζωικών 

προϊόντων για αποφυyή κατανάλωσης προϊόντων με βλαβερά υπολείμματα. 

Εκθέτοντας τις κυβερνητικές θέσεις για τα υπό αναφορά θέματα, οι εκπρό

σωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Υγείας και του 

Γραφε(ου Προγραμματισμού ανέφεραν ενημερωτικά όη οι Κτηνιατρικές Υπη
ρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων έχουν την ευθύνη της 
πρόληψης, του ελέγχου και της καταπολέμησης των ζωικών ασθενειών με στόχο 

τη διαφύλαξη της υγε(ας των ζώων και στη συνέχεια της δημόσιας υγε(ας. Τα 

θέματα του ελέγχου της ποιότητας, της προμήθειας και των τιμών των 

κτηνιατρικών φαρμάκων υπάγονται στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Υγείας με 
βάση τις πρόνοιες σχετικού νόμου που τέθηκε σε ισχύ το 1967, Επίσης. εκκρεμεί 
ενώπιον της Βουλής νομοσχέ8ιο για την Άσκηση της Κτηνιατρικής και την 

Εγγραφή Κ την(ατρων. 

Σε συμπλήρωση των ανωτέρω, οι πιο πάνω κυβερνητικοί εκπρόσωποι 

κατέθεσαν ότι όσον αφορά το θέμα της διάθεσης των κτηνιατρικών φαρμάκων 

αυτό ρυθμ(ζεται με βάση ης πρόνοιες της περ( Φαρμάκων Νομοθεσ(ας, σύμφωνα 

με την οποία επιτρέπεται η εισαγωγή τέτοιων φαρμάκων και .σε τέτοιες 

ποσότητες αποκλειστικά για τις ανάγκες κτηνοτροφικών μονάΒων με την 

υπογραφή του υπεόθυνου γι' αυτές κτηνίατρου, αλλά στην πράξη η διάθεση των 

κτηνιατρικών φαρμάκων ξεφεύγει πολλές φορές του ελέγχου. Όσον αφορά τα 
θέματα του ελέγχου των ζωοτροφών και των ζωικών προϊόντων αυτά ρυθμίζονται 
από τον περί Κρεάτων Νόμο. Τα κτηνιατρικά φάρμακα εγγράφονται από το 

Συμβούλιο Φαρμάκων, σε συνεργασία με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και στη συνέχεια η Υπηρεσία 

Επιθεώρησης του Υπουργείου Υγείας και όλοι οι κυβερνητικοί κτηνίατροι 
ελέγχουν τη διάθεση των φαρμάκων σε φάρμες, φαρμακεία και στα γραφεία των 

εισαγωγέων. Επιτρέπεται μόνο η εγγραφή και χρήση σε λογικές ποσότητες των 

αντιβιοτικών και ορμονών που Βεν είναι βλαβερές στην υγεία των ανθρώπων. 

Είναι δύσκολος ο έλεγχος της χρήσης των κτηνιατρικών φαρμάκων και γι' αυτό 

πρέπει να γίνει πιο συστηματικός και εντατικός ο έλεγχος στα ζωικά προϊόντα 

κατά τη σφαγή των ζώων. 

Το όλο σύστημα της χρήσης των κτηνιατρικών φαρμάκων και των συνεπειών 

από τη χρήση τους εξετάζεται από εμπειρογνώμονα με στόχο τη βελτ(ωσή του. 

Σε συμπλήρωση όσων προαναφέρθηκαν, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πρόσθεσε ότι τα 21 Κρατικά Κτηνιατρικά Κέντρα 
που λειτουργούν σήμερα παγκύπρια Βεν είναι σε θέση να καλύψουν πλήρως και σε 
ικανοποιητικά επίπεδα τις ανάγκες σε κτηνιατρική φροντίδα λόγω του περιο-
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ρισμένου προσωπικού και του ωραρlου λειτουργίας της ίπηρεσίας. Η υφιστάμενη 

νομοθεσία δεν καΜπτει πλήρως όλες τις σύγχρονες ανιiγκες και πολλές φορές 

είναι δύσκολος ο έλεγχος της εφαρμογής της. Επίσης οι Κτηνιατρικές Ιπηρεσ(ες 

δεν είναι σε θέση σήμερα να καλύψουν όλες τις ανάγκες της κυπριακής αγοράς σε 

κτηνιατρικά φάρμακα) αλλά περιορlζονται στην κατασκευή και προμήθεια εκείνων 
των φαρμάκων και εμβολίων που θεωρούνται απαραίτητα για σκοπούς πρόληψης, 
καταπολέμησης ζωικών ασθενειών και θεραπείας ζώων. Από τα φάρμακα αυτά 

διατίθενται δωρεάν μόνο εκείνα που προορίζονται για την καταπολέμηση των 

εκτοπαρασίτων και των εσωτερικών παρασίτων και των γνωστοποιητέων 

ασθενειών. 

Ο εκπρόσωπος του ίποuργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πρόσθεσε ότι 

όσον αφορά το θέμα της ιδιώτευσης κυβερνητικών κτηνίατρων αυτό ήδη ρυθμί
ζεται νομοθετικά με βάση τις πρόνοιες και τους μηχανισμούς της περ( Δημόσιας 

Ιπηρεσίας νομοθεσίας, ενώ η εισήγηση των Κτηνιατρικών Συλλόγων για μετα

βίβαση της περίθαλψης των μη παραγωγικών ζώων στους ιδιώτες κτηνlατρους 
μελετάται. 

Κλείνοντας τις κυβερνητικές θέσεις για τα υπό εξέταση θέματα1 ο εκπρό 
σωπος του Ιπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πρόσθεσε ότι ήδη από το 
1983 τέθηκε σε εφαρμογή, σε συνεργασία με το Γραφείο Προγραμματισμού, 

Σχέδιο Αυτοεργοδότησης 'Άνεργων Κτηνίατρων για τη δημιουργία κτηνιατρικών 

κλινικών, κατ / αναλογία με παρόμοιο σχέδιο για αυτοεργοδότηση των άνεργων 
γεωπόνων. Στόχος του Σ):εδίου αυτού ήταν η υποβοήθηση 'αυτοεργοδότησης 
άνεργων κτηνίατρων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Π6ρων, έχοντας υπόψη 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις ακόλουθες διαπιστώσεις 

και εισηγήσεις:-

( α) Τονίζει την ανιiγκη αναβιiθμισης της προσφερόμενης κτηνιατρικής 

περίθαλψης στο σύνολό της, ενόψει του ενισχυμένου ρόλου που καλείται 

να επιτελέσει κάτω από τις σημερινές συνθήκες. 

(β) Διαπιστώνει την ανιiγκη να μελετηθούν μέτρα για αποσυμφόρηση και 

αναβιiθμιση της κρατικής κτηνιατρικής φροντ1δας. 

(γ) Διαπιστώνει την ανιiγκη μελέτης του όλου συστήματος εμπορίας και 

διάθεσης των κτηνιατρικών φαρμάκων με στόχο τη βελτίωσή του. 

(δ) Τονίζει την ανιiγκη αυστηρής εφαρμογής της ισχύουσας νομοθεσίας για 

την εγγραφή και διάθεση κτηνιατρικών φαρμάκων και της νομοθεσίας 
περί Δημόσιας Ιπηρεσίας και την αναθεώρησή τους εκεί όπου χρειιi
ζεται, για να συνάδουν με τις σύγχρονες τάσεις και ανάγκες. 

(ε) Διαπιστώνει την ανάγκη για καλύτερο έλεγχο των κτηνιατρικών 
φαρμάκων και των ζωικών προϊόντων με στόχο την προστασία της 
δημόσιας υγείας. 

(στ) Τονίζει την ανιiγκη καλύτερης και ευρύτερης συνεργασίας του κυβερνη

τικού και του ιδιωτικού κτηνιατρικού τομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

ίπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε 1 τα θέματα που συζητούμε είναι πολύ σοβαρά, γιατί 
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καλύπτουν τον ευρύ τομέα της κτηνοτροφίας-πτηνοτροφίας, την αξιοποίηση 

ανέργων επιστημόνων (κτηνίατρων), αλλά και τον τομέα της 8ημόσιας υγείας. 

Θέλω να τονίσω αναφορικά με τα θέματα αυτά τα εξής: 

Κρατική κτηνιατρική υπηρεσ( α: 

Η κρατική κτηνιατρική υπηρεσία καλύπτει βαάιχά τέσσερις τομείς: 

1. Την πρόληψη, τον έλεγχο και την καταπολέμηση λοιμωδών ζωικών 

ασθενειών και ζωονόσων, που περιλαμβάνει και την παρασκευή και 

aϊάθεση εμβολίων και φαρμάκων που θεωρούνται αναγκαία για το 

σκοπό αυτό. 

2. Την κλινική θεραπεία των παραγωγικών ζώων και γενικά την εξυπη

ρέτηση και καθοδfrfηση των κτηνοτρόφων. 

3. Την κλινική περ(θαλψη και θεραπε(α μη παραγωγικών ζώων (σκόλων, 

γάτων, ψαριών κτλ.). 

4. Την προστασ(α της δημόσιας υγε(ας. 

,Στον πρώτο τομέα, που αφορά την πρόληψη, τον έλεγχο και την καταπο

λέμηση λοιμω8ών ζωικών ασθενειών και ζωονόσων, καθώς και την παρασκευή και 
8ιάθεση εμβολίων και φαρμάκων, τα επιτεύγματα του Τμήματος Κτηνιατρικών 

Υπηρεσιών είναι άριστα. Αν αναλογιστούμε τις αντlξοες συνθήκες που 8ημιουργή
θηκαν μετά την εισβολή και το μόνιμο σοβαρό κίν8υνο μετά8οσης ασθενειών από 

την παράνομη 8ιοχέτευση ζώων και ζωοκομικών προ'ίόντων από την κατεχόμενη 

Κύπρο, τότε η προσφορά των κτηνιατρικών υπηρεσιών πρέπει να εκτιμηθεί 
ιδια(τερα. Γι' αυτό εκφράζω και από το βήμα της Βουλής την ευαρέσκειά μου για 

το επιτελούμενο έργο. 

Στον τομέα της κλινικής θεραπείας των παραγωγικών ζώων και γενικά της 
εξυπηρέτησης και καθοδήγησης των κτηνοτρόφων, σόμφωνα με σημε(ωμα του 

Υπουργεlου Γεωργίας κ·αι Φυσικών Πόρων, υπάρχουν πολλά Κενά και τα 21 
συνολικά κρατικά κτηνιατρικά κέντρα~ με τη σημερινή τους μορφή, 8εν εlναι 
8υνατό να καλύπτουν σε ικανοποιητικά επίπε8α τις ανάγκες του κτηνοτροφικού 
κόσμου. Αυτό είναι το συμπέρασμα μελέτης που έγινε πριν από μερικά χρόνια και 

ισχύει και σήμερα. 

Στον τέταρτο τομέα, που αφορά τη 8ημόσια υγεlα, λυπούμαι να παρατηρήσω 

πως οι κτηνιατρικές υπηρεσίες του κράτους, παρά τις αγαθές προθέσεις και την 

καταβαλλόμενη προσπάθεια, είτε λόγω κενών στη νομοθεσία εlτε γιατί εμπλέ
κονται και άλλες υπηρεσ(ες ή· λόγω άλλων κωλυμάτων~ 8εν μπόρεσαν να 
επιτελέσουν στο άρτιο τον τόσο σοβαρό ρόλο τους, με σοβαρό κlν8υνο για την 

υγεία του λαού. 

Για να γίνω πιο κατανοητός, θα αναφέρω σε περίληψη τι 8ήλωσαν ενώπιον 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων αρμόδιοι 

παράγοντες. 

Κτηνιατρικά φάρμακα: 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν πως 

Ο περ( Φαρμάκων (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμος 

ανάγεται στις αρμο8ιότητες του Υπουργείου Υγείας. Συνεπεία των κενών στην 

υφιστάμενη νομοθεσία, ει8ικά σε ό,τι αφορά τα κτηνιατρικά φάρμακα, έχει 
ετοιμαστεί από το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών νομοσχ,έ8ιο τιτλοφορούμενο 
«0 περ( Κτηνιατρικών Φαρμάκων Νόμος» που υποβλήθηκε στη Νομική Υπηρεσ!α. 
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Το lπουργε(ο lγεLας για το θέμα των φαρμάκων μετακάλεσε μέσα στο 1988 
ξένο εμπειρογνώμονα, του οποίου η έκθεση και οι εισηγήσεις βρίσκονται υπό 
μελkτη από τις φαρμακευτικές υπηρεσlες του lπουργε(ου lγε(ας. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης ot εκπρόσωποι του lπουργείου Γεωργίας 
επιβεβα(ωσαν ότι γίνεται μεγάλη κατάχρηση αντιβιοτικών. Οι εκπρόσωποι του 
J;Ίαγκύπριου Κ,τηνιατρικού Συλλόγου δήλωσαν πως, παρά τις πρόνοιες του περί 
Φαρμάκων {Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου, ουδείς tλεγχος 

ασκείται στην εμπορία και χρήση των κτηνιατρικών φαρμάκων και ότι το 90% 
διατ(θεται χωρlς κτηνιατρική συνταγή, με αποτέλεσμα η διακίνηση και χρήση τους 

να γίνεται κατά τρόπο απαράδεκτο, Αυτή η τακτική, τόνισαν οι εκπρόσωποι του 

Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου, έχει ως επακόλουθο μεγάλη κατάχρηση 

φαρμάκων που εξυπακούεt υπερβολική εξαγωγή συναλλάγματος και κινδύνους για 

την υγεία των ζώων. Λόγω, τόνισαν, της κατάχρησης φαρμάκων, δημιουργούνται 
ανθεκτικά στελέχη μικροβίων που είναι δύσκολο ή αδύνατο να αντιμετωπιστούν, 

με επιπτώσεις στην υγεία του λαού, γιατί υπολείμματα τέτοιων φαρμάκων 

καταναλώνονται από τους ανθρώπους μέσω των ζωοκομικών προϊόντων. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας αμφισβήτησαν 6τι είναι ανεξtλεγκτη 

η εμπορία των φαρμάκων και τόνισαν ότι όλα τα φάρμακα εγγράφονται σύμφωνα 

με το νόμο από το αρμόδιο συμβούλιο. Εντούτοις, οι ίδιοι εκπρόσωποι παρα

δέχτηκαν πως οι εισαγωγείς βρήκαν τρόπους να διαθέτουν απευθείας τα φάρμακα 

στους κτηνοτρόφους. 

Σχετικά με φάρμακα που προκαλούν παρενέργειες ανέφεραν ότι υπάρχουν 

οδηγίες χρήσης στην ετικέτα. Δυστυχώς όμως, όπως τόνισαν, υπάρχουν φαρμα

δ6ροι που δεν ακολουθοόν τις οδηγίες χρήσης. 

Κατά τη συζήτηση του θέματος τονίστηκε πως κτηνιατρικά φάρμακα 

διατίθενται προς πώληση σε μπακάλικα και φάρμες και ότι επιτρέπεται σε 

φάρμες να εισάγουν για δική τους χρήση αντιβιοτικά και άλλα κτηνιατρικά 

φάρμακα. Εντούτοις μερικοί δεν περιορίζονται στο να τα χρησιμοποιούν για τα 

δικά τους ζώα μόνο. 

Κύριε Πρόεδρε, από την παρουσίαση των γεγονότων σχετικά με τα 
κτηνιατρικά φάρμακα, αβίαστα εξάγεται το συμπέρασμα ότι, ενώ η εγγραφή των 

κτηνιατρικών φαρμάκων δεν παρουσιάζει πρόβλημα, η εμπορία και η χρήση τους 
παρουσιάζει πολλά κενά, με σοβαρό κίνδυνο για τη δημόσια υγεία. 

Τα κτηνιατρικά φάρμακα ανεξάρτητα από το πόσο επικίνδυνα είναι, τόσο για 
τη δημόσια υγεία όσο και για την υγεία των ζώων, πωλούνται, κατά πλειονότητα, 

χωρίς κτηνιατρική συνταγή από εμπόρους φαρμάκων, φαρμακεία, διαφημιστές 

φαρμάκων και από κτηνοτρόφους. Η αναφορά σε κτηνοτρόφοUς προκύπτει από την 
παράνομη εμπορία που διεξάγουν ορισμένοι με φάρμακα που εισάγουν οι ίδιοι, για 
να τα χρησιμοποιήσουν στα δικά τους ζώα. 

Η σχετική νομοθεσία, ειδικά σε ό,τι αφορά τα κτηνιατρικά φάρμακα, 
όπως δηλώθηκε, παρουσιάζει πολλά κενά. 

Το Τμήμα Κτηνιατρικών lπηρεσιών ετοίμασε νομοσχέδιο το οποιο 

υποβλήθηκε στη Νομική Υπηρεσία, 

Το 1'πουργείο 1'γείας μετακάλεσε ξένο εμπειρογνώμονα του οποίου οι 

εισηγήσεις μελετούνται. 

Επιβεβαιώθηκε ότι γίνεται μεγάλη κατάχρηση αντιβιοτικών. 

Τονίστηκε πως υπάρχει σοβαρό πρόβλημα τιμής των κτηνιατρικών 
φαρμάκων. 
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Αναφέρθηκε πως σuνε:χιζε:ι η Βιάθεση απαγορευμένων φαρμάκων χαι 

μετά την απαγόρευση. 

Κύριε Πρόε:Βρε:, σε: όλα αυτά το μόνο που μπορώ να προσθέσω είναι πως 

αρμό8ιοι χαι αναρμό8ιοι, υπεύθυνοι χαι ανεύθυνοι, χυριολε:χτιχά παίζουν με την 

υγεία του λαού. 

Υγιεινή τροφιμων ζωικής προέλευσης: 

Οι κτηνιατρικές υπηρεσίες, σύμφωνα με: τον περί Υγιεινής του Κρέατος Νόμο, 

έχουν αρμοΒιότητα ελέγχου του κρέατος, καθώς και των υγειονομικών συνθηκών 
των σφαγείων, πτηνοσφαγε:tων, κρεοπωλείων, εργαστηρίων κοπής κρέατος, αυτο

κινήτων μεταφοράς και ψυχτικών χώρων. 

Οι κτηνιατρικές υπηρε:σlες Βιαθέτουν επιστημονικά καταρτισμένο προσωπικό, 

καθώς και τον αναγκαίο εξοπλισμό για να 8ιεξάγουν αποτελεσματικά το έργο 

τους και ε:!ναι γεγονός ότι οι υγειονομικές συνθήκες στα κρε:οπωλε:lα και τα 
εργαστήρια κοπής κρέατος βελτιώθηκαν σημαντικά. 

Εντούτοις στα πτηνοσφαγεία -εκτός από ένα μικρό αριθμό, έξι περίπου, στα 
οποία έγιναν βελτιώσεις και εξασφάλισαν εγγραφή- η κατάσταση 8ε:ν ε:!ναι 

σύμφωνα με: τις απαιτήσεις του νόμου. Η απαίτηση που καθορίζεται από το νόμο 

όπως τα πτηνά σφάζονται σε: εγκεκριμένα πτηνοσφαγε:ία 8ε:ν είναι Βυνατό να 

ικανοποιηθε:! από όλους τους πτηνοτρόφους, γιατί μόνο οι μεγάλοι παραγωγο! 
έχουν τη Βυνατότητα να κατασκευάσουν τέτοια σφαγεία λόγω πολύ ψηλού 

κόστους. Έτσι, ε:νώ οι κτηνιατρικές υπηρεσίες έχουν αρμο8ιότητα ελέγχου, 8ε:ν 

ασκούν πλήρως αυτή την αρμο8ιότητα. 

Ι8ιωτική κτηνιατρική υπηρεσια: 

Κτηνιατρική υπηρε:σlα παρέχεται και από τον ιΒιωτικό τομέα. Πριν εννιά 
πε:ρlπου χρόνια, όταν η 8ημόσια υπηρεσία α8υνατούσε: να απορροφήσει όλους τους 

κτηνίατρους, ενεργοποιήθηκε: η ι8ιωτική κτηνιατρική. Λειτουργούν τώρα 25 
ι.Οιωτικές κτηνιατρικές κλινικές στις πόλεις και πέντε: ι8ιωτικοί σταθμοί σε: 

αγροτικά κέντρα (Αθηαινου, Δάλι, Δερύνεια, Ακάκι). Επίσης υπάρχουν 23 
κτηνίατροι που ε:ίτε: είναι άνεργοι ή υποαπασχολούνται, Οι ι8ιώτε:ς κτηνίατροι 
αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα που μπορεί και πρέπει να λυθούν. 

Παράνομη ι8ιώτε:υση κυβερνητικών κτηνίατρων: 

Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συλλόγου ΙΒιωτών Κτηνίατρων 8ιατύπωσαν 
έντονα παράπονα ότι ε:πανε:ιλημμένα κατάγγειλαν ι8ιώτε:υση κυβερνητικών 

κτηνίατρων, αλλά, λόγω της πολύχρονης 8ια8ικασίας που ακολουθείται στη 

8ιε:ρεύνηση των καταγγελιών, παρέχεται ο χρόνος άσκησης πιέσεων στους 
μάρτυρες, ο.ι οποίοι τελικά αποσύρονται, 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας υποστήριξαν ότι η τωρινή 8ια8ι

κασία 8ίωξης των παρανομούντων είναι ικανοποιητική. Εντούτοις οι εκπρόσωποι 
του ΠΑΣΙΚ κατέθεσαν όγκο εγγράφων που αποΒε:ικνύε:ι το αντίθετο και τόνισαν 
πως ο αθέμιτος ανταγωνισμός που ασκείται από μερικούς κυβερνητικούς 

κτηνίατρους 8ε:ν τους επιτρέπει να επιβιώσουν και ε:π,ιμένουν πως μόνο η 

ποινικοποίηση των πειθαρχικών α8ικημάτων θα θέσει τέρμα στην ι8ιώτε:υση των 

κυβερνητικών ιατρών. 

Μη παραγωγικά ζώα: 

Στην Κύπρο αυξήθηκε σημαντικά ο αριθμός των μη παραγωγικών ζώων 

{σκύλων, γάτων, αλόγων, ω8ικών πτηνών κτλ.). Πε:ρlθαλψη στα μη παραγωγικά 
ζώα παρέχεται τόσο από το κράτος, μέσω των κτηνιατρικών υπηρεσιών, όσο και 
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από τον ιδιωτικό τομέα. Πάγιο α(τημα των ιδιωτών κτην(ατρων είναι όπως ot 
κτηνιατρικές υπηρεσίες του κριiτους τερματίσουν την παροχή περίθαλψης στα μη 
παραγωγικά ζώα. Η εφαρμογή του μέτρου αυτού: 

θα περιορίσει 

κτηνίατρων· 

σημαντικά την παράνομη ιδιώτευση κυβερνητικών 

θα συντελέσει ώστε οι κτηνιατρικές υπηρεσίες να αφοσιωθούν στα 

ουσιαστικά τους καθήκοντα· και 

θα βοηθήσει να εργοδοτηθούν άνεργοι ιδιώτες κτηνίατροι και να 
επιβιώσει ο ιδιωτικός τομέας. 

Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος, στον οπο(ο υπάγονται όλοι οι 

κυβερνητικοί κτηνίατροι, καθώς και ιδιώτες κτηνίατροι, υποστηρίζει ένθερμα το 

αίτημα του Παγκύπριου Συλλόγου Ιδιωτών Κτηνίατρων. Το ϊ'πουργείο Γεωργίας 

μας πληροφόρησε πως το θέμα αυτό μελετιiται από ειδική ενδοτμηματική 
επιτροπή. Ας ελπίσουμε πως κάποτε θα συμπληρωθεί η μελέτη. 

Κύριε Πρόεδρε, η ομιλία μου αποσκοπούσε στην επισήμανση των σοβαρών 
προβλημάτων που έχουν σχέση με τις κτηνιατρικές υπηρεσίες, αλλά και στην 
υποβολή εισηγήσεων, με την πεποίθηση ότι θα συμβάλω στην επίλυσή τους. Οι 

εισηγήσεις μου που ακολουθούν αναφέρονται ξεχωριστά στο κάθε θέμα. 

Κλινική θεραπεία των παραγωγικών ζώων: 

Διαπιστώθηκαν κενά στην παρεχόμενη υπηρεσία. Ετοιμάστηκε σχέδιο 

κτηνιατροφαρμακευτικής περίθαλψης που δεν εφαρμόστηκε λόγω διαφωνιών. 

Εφόσον διαπιστώθηκαν κενά στο σοβαρό τούτο τομέα, θα πρέπει να συνεχιστούν 

οι επαφές μεταξύ του Υπουργείου και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων 

στοχεύοντας στη βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

Κτηνιατρικά φάρμακα: 

α) Χωρίς &λλη καθυστέρηση η Νομική ϊ'πηρεσία να μελετήσει το νομο

σχέδιο που υποβλήθηκε από το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, 
ούτως ώστε να κατατεθεί στη ΒοΙ.J;λή για ψήφιση και να εκλείψουν τα 
πολλά κε~ά που υπιiρχουν στην υφιστάμενη νομοθεσία. 

β) Μέχρι την ψήφιση του νέου νομοσχεδίου να τηρείται αυστηριi η 

υφιστάμενη νομοθεσία, έστω και με τα κενά που παρουσιάζει. 

γ) Ο έλεγχος της εμπορίας να ανατεθεί σε μικρή ειδική ομιiδα κτηνίατρων 

δημόσιων υπαλλήλων, που θα αποσπαστεί σε αυτό το καθήκον μόνο. 

δ) Οι ϊ'πουργοί Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και ϊ'γείας να αναλιiβουν 

την ευθύνη του συντονισμού των υπηρεσιών που υπάγονται στα 

Υπουργεία τους, με απώτερο σκοπό την επίλυση των σοβαρών προβλη

μάτων σε τακτό χρονικό διάστημα. 

ϊ'γιεινή τροφίμων ζωικής προέλευσης: 

Στο θέμα αυτό εμπλέκονται πολλοί νόμοι1 όπως ο περί Υγιεινής του Κρέατος 
Νόμος, ο περί Πωλήσεως Τροφών και Φαρμάκων Νόμος, καθώς και ο περί 

Σφαγείων Νόμος και παράλληλα εμπλέκονται και 4 υπηρεσlες -οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες, τα Δημοτικά Σφαγεία και οι Υγειονομικές 

Υπηρεσίες των Δήμων- με αποτέλεσμα να προκαλείται σύγχυση και να μην 

ασκείται ουσιαστικός έλεγχος. 

Σ' όλες τις ευρωπαϊκές χώρες ο έλεγχος των τροφίμων ζωικής προέλευσης 

ασκείται από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες. Οι κτηνιατρικές υπηρεσίες στην Κύπρο 
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8ιαθέτουν ε:ξει8ιχευμένο ε:πιστημονιχό προσωπικό χαι τον αναγκαίο εξοπλισμό για 

τη 8ιεχπερα!ωση του ελέγχου των τροφίμων ζωικής προέλευσης. Γι' αυτό 

εισηγούμαι όπως τάχιστα ενοποιηθεl και βελτιωθεί η νομοθεσία μας προς όφελος 
της 8ημόσιας υγείας. 

Σε ό,τι αφορά τα πτηνοσφαyε!α επιβάλλεται όπως χτιστεί μικρός αριθμός 

πτηνοσφαγείων που. να εξυπηρετούν τους μικρομεσαίους πτηνοτρόφους, που 

αποτελούν χαι την πλειοψηφία των πτηνοτρόφων, με τη μεγαλύτερη συμβολή στην 

παραγωγή κρέατος του ε:ί8ους αυτού. Μόνο έτσι θα καταστε! εφικτός ο αποτε

λεσματικός έλεγχος του κρέατΟ(;\ πτηνών, που σήμερα είναι ανέφικτος λόγω του 

μεγάλου αριθμού πτηνοσφαyείων, περίπου 200, και τότε μόνο οι κτηνιατρικές 
υπηρεσίες θα ασκήσουν πλήρως τα καθήκοντά τους που απορρέουν από το νόμο. 

18ιώτευση κυβερνητικών κτηνίατρων: 

Τα στοιχεια που κατέθεσε ο ΠΑΣΙΚ απο8εικνύουν σοβαρές α8υναμίες στο 

σύστημα Βίωξης των παρανομούντων, που στην ουσία το εξου8ετερώνουν. Γι' 

αυτό εισηγούμαι να μεθο8ευθούν αποτελεσματικές 8ια8ικασίες, ούτως ώστε να 

τερματιστεί η παρανομία. 

Μη παραγωγικά ζώα: 

Όπως είπα προηγούμενα, ορίστηκε εν8οτμηματική επιτροπή για να μελε

τήσει αν η περίθαλψη των μη παραγωγικών ζώων θα συνεχίσει να παρέχεται και 

από το κράτος ή θα αφεθεί στους ι8ιώτες κτηνίατρους. Γι' αυτό εισηγούμαι όπως 

κληθε( η εν8οτμηματική επιτροπή να ολοκληρώσει τη μελέτη της σε τακτό 

χρονικό 8ιάστημα και να υποβάλει το πόρισμά της στη Βουλή. 

Κύριε Πρόε:Βρε:, οι κτηνιατρικές υπηρεσίες τόσο του κρατικού όσο και του 

ι8ιωτικού τομέα επιτελούν έργο σοβαρό και υπεύθυνο. Συμβάλλουν ουσιαστικά 

στην οικονομία του τόπου και 8ια8ραματίζουν σημαντικό ρόλο στο θέμα της 

8ημόσιας υγείας. Το κράτος έχει υποχρέωση να εγκύψει με: στοργή στα προβλή

ματα που τις απασχολούν και να τα λύσει. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη Βιάρκε:ια της ομιλίας του κ. Χρυσοστόμου ο κ. Λα8άς αποχώρησε: και τη 

θiση του κατέλαβε ο Βουλευτής κ. Κ. Χρίστου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ) 

Μια σύσταση. Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Χρυσοστόμου υπερέβη πάρα πολύ το 
όριο το οποίο έχει καθοριστεί. Έχω τη γνώμη ότι πρέπει να περιοριζόμαστε και 

να εφαρμόζουμε: την απόφαση που πήρε: το Σώμα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Του παραχώρησα από το Βικό μου χρόνο, κύριε: Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε:8ρε:, κύριοι συνά8ελφοι, 

Τα θέματα που συζητούμε: ε:lναι σοβαρά, γιατί άπτονται της υγείας του λαού 

και της ποιοτικής καλυτέρευσης της ζωικής παραγωγής. Ε(ναι επ(σης άμεσα 
συν8ε:8ε:μένα με έναν από τους συντελεστές του κόστους παραγωγής στην 
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κτηνοτροφία. Η αναβάθμιση της ποιότητας μαζί με τη μείωση των κόστων 

παραγωγής αποτελούν σημαντική προϋπόθεση για την καλύτερη συναγωνιστι
κότητα των κτηνοτροφικών μας προϊόντων, πράγμα που θα εξασφαλίζει τη 

διάθεση της παραγωγής. 

Μια τέτοια εξέλιξη χωρίς αμφιβολία θα έχει θετικές επιπτώσεις στην 

ανάπτυξη της κτηνοτροφίας και στην αύξηση των εισο3ημάτων των κτηνοτρόφων, 

που στην πλειοψηφία τους 3υσπραγοόν. Με αυτό τον τρόπο ~α υποβοηθήσουμε 
στην καλύτερη αντιμετώπιση των προβλημάτων της κτηνοτροφίας, η οποία θα 
γίνει ελκυστική και για τους νέους, πράγμα που ως ένα βαθμό και με μια σειρά 

άλλων 3ιορθωτικών μέτρων θα περιορίσει την αυξανόμενη αστυφιλία που μαστίζει 

την κυπριακή ύπαιθρο. 

Ένα πάγιο αίτημα του κτηνοτροφικού κόσμου που από χρόνια η ΕΚΑ 

προβάλλει και προωθεt, μαζί και με τις άλλες αγροτικές οργανώσεις, είναι η 

αναβάθμιση της κρατικής κτηνιατρικής υπηρεσίας, η οποία θα πρέπει να παρέχει 

τις υπηρεσίες της επί 24ώρου βάσης και να καλόπτει όλους τους κτηνοτρόφους. 
Με την αναβάθμιση των κρατικών κτηνιατρικών υπηρεσιών θα γtνει κατορθωτό να 

απορροφηθοόν οι υπάρχοντες άνεργοι κτηνίατροι. Η αναβάθμιση της κρατικής 
κτηνιατρικής υπηρεσίας θα περιορ(σει στο ελάχιστο τους κινSύνους μετά3οσης 
ασθενειών και επιδημιών και θα αυξήσει τον έλεγχο πάνω στα ζωικά προϊόντα 

προς όφελος της υγείας του λαοό. Με την προτεινόμενη αναβάθμιση των κρατικών 

κτηνιατρικών υπηρεσιών το κράτος θα έρθει αρωγός προς τους κτηνοτρόφους, 

γιατί από τη μια θα τους εξασφαλtσει απρόσκοπτη κτηνιατρική υ·πηρεσία και από 

την άλλη θα βοηθήσει στη διατήρηση, αν όχι και στη μείωση, ενός από τους 

συντελεστές του κόστους παραγωγής. 

Είναι γεγονός ότι σήμερα υπάρχει σε μεγάλο βαθμό ανεξέλεγκτη εμπορία και 
3ιάθεση κτηνιατρικών φαρμάκων. Πρέπει να γίνεται αυστηρός έλεγχος στις 

εισαγωγές και στην ποιότητα των κτηνιατρικών φαρμάκων. Πρέπει να εφαρμό

ζεται αυστηρός έλεγχος στις τιμές 3ιάθεσης αυτών των φαρμάκων. Γι 1 αυτό 

συμφωνούμε πλήρως να μελετηθεί και να ρυθμιστεί ανάλογα το όλο σύστημα 
εμπορίας και διάθεσης κτηνιατρικών φαρμάκων, έχοντας ως χόριο στόχο μας τη 

διασφάλιση των συμφερόντων των κτηνοτρόφων. Αυτό όμως 3εν πρέπει κατ 1 

ουδένα λόγο να κατανοηθεί σαν ένα ισοπε3ωτικό μέτρο κατά τον έλεγχο στη 
' ' ' ~ 1 , , l β ' χορηγια κτηνιατρικων φαρμακων, ισιαιτερα οσον αφορα εκεινα τα αντι ιοτικα και 

τις ορμόνες που 3εν είναι βλαβερές για την υγεία του ανθρώπου. 

Συμφωνούμε για την ανάγκη καλύτερης και ευρύτερης συνεργασίας του 

κυβερνητικοό και του ιδιωτικού κτηνιατρικού τομέα. Αλλά δεν πρέπει να 

3ιαφεύγει της προσοχής μας ότι μια τέτοια συνεργασία δεν πρέπει κατ 1 ουδένα 

λόγο να συμβάλει στην αύξηση των κόστων παραγωγής με την αόξηση των 
εξό3ων για κτηνιατρική υπηρεσία. 

Γι' αυτό, προχωρώντας στη λήψη μέτρων για την επίλυση παρόμοιας φύσης 

ζητημάτων, πρέπει να έχουμε κατά νου και" το συμφέρον τόσο του παραγωγοό όσο 
και του καταναλωτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕϊ'ΩΝ: 

ϊ' πάρχουν rl.λλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν γίνεται, κύριε Πρόε8ρε, επειΒή θα είμαι πολύ σύντομος· 

θα ε(μαι 8ιλέπτου 8ιαρκε(ας. 

Πράγματι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα που συζητούμε 

σήμερα εlναι πολύ σημαντικό και πολύ σοβαρό, γιατί αφορά κυρίως το θέμα της 

προστασίας της uγε{ας του λαού. 

Η αλόγιστη και τελε(ως ανεξέλεγκτη πώληση και χρήση αντιβιοτικών και 

άλλης φύσης φαρμάκων, η χρήση ι8(ως ορμονών για την εκτροφή ζώων, την 

παραγωγή κρέατος και γάλακτος και των υποπροϊόντων τους, θέτει σε άμεσο 
κ!νδυνο την υγεία του λαού. 

Η ουσιαστική ευθύνη για την προστασία του λαού ανήκει στο κράτος, του 
oπolou οι αρμόδιες υπηρεσίες θα πρέπει να δραστηριοποιούνται για να προστα

τεύουν τη λαϊκή uγεtα. Λυπούμαι να πω ότι, όσον αφορά το σημείο και τον τομέα 

αυτό, δε φαίνεται να επιδεικνύεται ιδιαίτερη επιμέλεια και ιδιαίτερος ζήλος προς 
την εκτέλεση του καθήκοντος αυτού, Γι' αυτό το λόγο θα ήταν ορθό, μετά το 

πέρας της συζήτησης αυτής, να 8οθε( ένα απλό μήνυμα προς την Εκτελεστική 
Εξουσ(α, ότι το Σώμα ανησυχε( σε μεγάλο βαθμό για τα συμβαίνοντα στους 

τομεlς της διάθεσης των τροφlμων, των προϊόντων του κρέατος στην προκεlμενη 
περ(πτωση, 8ηλα8ή από το γεγονός ότι ε!ναι επηρεασμένα από φάρμακα και 
ορμόνες που προκαλούν πράγματι και ανησυχ(α, αλλά και βλάβη στην υγε(α. 

Θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει χωρlς καμιά καθυστέρηση οι μηχανισμοl 
ελέγχου να λειτουρyήσουν τόσο προς την κατεύθυνση του ελέγχου της διάθεσης 

των φαρμάκων, αλλά και του ελέγχου πλέον της ποιότητας των κτηνοτροφικών 

προϊόντων, λόγω του αυξημένου αυτού κινδύνου. Και ότι οπωσδήποτε θα πρέπει 

να μη 8ιαλανθάνει ποτέ της προσοχής μας πως η κυριότερη αποστολή ενός 

κράτους ε(ναι η εξυπηρέτηση των συμφερόντων του λαού. Και ο τομέας της υγεlας 
του λαού εlναι από τους ζωτικότερους. 

Θα ήταν όμως ά8ικο να μη λεχθεί και κάτι άλλο. Σήμερα οι κτηνιατρικές 

υπηρεσίες, που απαρτlζονται από επιστημονικό προσωπικό αφοσιωμένο, κάνουν 

ό,τι μπορούν για να βοηθήσουν τους γεωργοκτηνοτρόφους στο έργο τους. Γι 1 αυτό 

το λόγο μια αναφορά ευαρέσκειας προς τους κτην(ατρούς μας δε θα ήταν περιττή, 

για να είμαστε δlκαιοι και να έχουμε ολοκληρώσει σωστά τη συζήτηση. 

Με αυτά τα λ(γα θέλω ξανά να παρακαλέσω το Προε8ρε(ο όπως 8ιαβιβάσει 

την ανησυχlα του Σώματος για την αλόγιστη χρήση των ορμονών και των 
φαρμάκων. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι η άνοδος του βιοτικού επιπέδου ενός λαού και η βελτίωση 

του τρόπου ζωής προκαλούν ταυτόχρονα και την αναβάθμιση του ενδιαφέροντος 

και την αύξηση της ευθύνης για την υγε(α του. Έτσι προκλήθηκε ταυτόχρονα και 
μια αναβάμιση της κτηνιατρικής ως εφαρμοσμένης επιστήμης. 

Θα πρέπει να πω από την αρχή ότι με χαρά και ικανοποlηση διαπιστώνουμε 
ότι, τόσο στον τομέα -τον κρατικό όσο και στον ιδιωτικό, διαθέτουμε το 
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κατάλληλο επιστημονικό προσωπικό και όλες τις συνθήκες που βοηθούν στη 

σωστή άσκηση αυτής της επιστήμης. Χρειάζονται σ(γουρα ορισμένες βελτιώσεις, 

στις οποίες θα αναφερθούμε πιο κάτω, 

Όμως αυτο( οι στρατευμένοι στην κτηνιατρικfι επιστήμη άνθρωποι σήμερα 

8ί8ουν καθημερινά μια μάχη. Και αυτό γιατί η πατρί8α μας, ως νησί, έχει έναν 

περιορισμένο αριθμό ασθενειών ζώων και μεγάλη προσπάθεια πρέπει να κατα

βάλλεται, και καταβάλλεται, για να εμποδίσουμε την εισαγωγή και άλλων 

ασθενειών. Γι 
1 
αυτό αυξημένη είναι η παρουσία και η προσφορά των κρατικών 

κτηνίατρων όσο και των ιΟιωτών στον τομέα αυτό. 

Επίσης μια δεύτερη. πόρτα κινδύνου είναι τα κατεχόμενα. Τα εδάφη μας στα 
κατεχόμενα έχουν καταντήσει ξέφραγο αμπέλι, μια καμαρόπορτα κινδύνου και 
θανάτου όχι μόνο από τον Αττtλα, αλλά. και από τις ζωικές ασθένειες. 

Τέλος τα πολλά κατοικί8ια ζώα σήμερα, που περιβάλλονται με ξεχωριστή 

αγάπη, φροντ(8α και στοργή, έχουν αναβαθμ(σει την προσφορά. και τη 8ραστη

ριότητα των επιστημόνων στον τομέα της κτηνιατρικής. Γιατί, κύριε Πρόε8ρε, 
έχει περάσει η εποχή που βλέπαμε να πεθαίνουν τα κατοικί8ια ζώα αβοήθητα 
στους 8ρόμους. Σήμερα υπάρχει ι8ιαίτερη φροντ(8α και ι8ιαίτερη περιποίηση. Και 

αυτό απο8εικνύει το επίπε8ο ευγένειας του λαού μας. 

Επανέρχομαι να πω ότι κ&ποιες βελτιώσεις ε!ναι απαραίτητες. Π.χ. ο 
ασθενής, είτε &νθρωπος είναι είτε ζώο, 8εν έχει ώρες ασθένειας. Και είναι ένα 

σοβαρότατο θέμα που πρέπει να το προσέξουμε, για να μπορέσουμε να βρεθούμε, 
ως κρατικές και ι8ιωτικές υπηρεσtες, 8(πλα στον αγρότη μας και στον κτηνοτρόφο 

έ β 'θ ' ζ 1 1 1 1 και να του προσφ ρουμε οη εια, οταν τα ωα. του την εχουν αναγκη, σε ωρες που 

θεωρούνται ακατ&λληλες για ορισμένα ωράρια. 

Όμως στο 8εύτερο θέμα που μας απασχολεί σήμερα, το θέμα της υγείας του 

λαού από την αλόγιστη χρήση αντιβιοτικών, θέλω να παρατηρήσω, κύριε Πρόε8ρε, 
ότι 8εν αντιμετωπίζουμε στην Κύπρο μεγάλο πρόβλημα, 8ι6τι ο 8ικός μας 

γεωργός, ο 8ικός μας κτηνοτρόφος και σοβαρός είναι και υπεύθυνος. Και να λέμε 

' Η ή ζ' ' ' λ ' και την πραγματικοτητα: παραγωγ ωων αφορ α το κυπριακο κατανα ωτικο 

κοινό και έτσι έχουμε ακόμα μεγαλύτερη ευθύνη, 8ιότι αυτά. τα προϊόντα θα 

φθάσουν και στον οικογενειακό μας και στο φιλικό μας κύκλο. Δεν παρατηρείται 

το φαινόμενο ξένων μεγάλων κτηνοτρόφων, οι οποtοι βι&ζονται να παράξουν σε 

ποιότητα και ποσότητα και ει8ικά σε βάρος, για να εξ&ξουν ανεύθυνα, 8ιότι 
κ&ποιος άλλος λαός θα καταναλώσει τα προ'ίόντα αυτ&. 

Γι 1 αυτό θέλουμε να καταλήξουμε σε ορισμένες συγκεκριμένες απόψεις και 

εισηγήσεις. 

Για να ολοκληρώσουμε το σωστό έλεγχο και τη σωστή ποιότητα, θα πρέπει 
να 8οθεί ι8ιαίτερη φροντ(8α στον έλεγχο της εγγραφής, εισαγωγής και εμπορίας 

των κτηνιατρικών φαρμάκων από τις αρμό8ιες υπηρεσίες. Σίγουρα νόμοι 

υπ&ρχουν. Σίγουρα μπορούν να εφαρμοστούν. Ε8ώ είναι που χωλαίνουμε .. , Αρα 
πρέπει να στρέψουμε την προσοχή μας στον τρόπο εφαρμογής του ελέγχου. 

Η 8εότερη άποψη και εισήγησή μας είναι ότι πρέπει να γίνεται συνεχής και 

σωστή ενημέρωση και 8ιαφώτιση του αγρότη και του κτηνοτρόφου-, όσον αφορά τη 

χρήση ορισμένων φαρμ&κων και ι8ιαίτερα των αντιβιοτικών. 

Τρίτο, κύριε Πρ6ε8ρε, είναι ότι έχουμε σήμερα την ευτυχία και την ευκαιρία 

να 8ιαθέτουμε ένα κεντρικό σφαγείο και σε λίγο ολόκληρη η Κύπρος θα 

προμηθεύεται τα κρέατά της απq ζώα από 8υο μόνο σφαγεία, το κεντρικό της 
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Κοφlνου χαι το σφαγεlο της Πάφου. Άρα μας προσφέρεται μοναδική ευχαιρtα 

αυστηρότατου ελέγχου, για να μπορέσουμε να κατοχυρώσουμε το θέμα της υγεlας 

του λαού όσον αφορά την προσφερόμενη ποιότητα των ζώων για κατανάλωση. 

Τέλος, ένας αυστηρότερος έλεγχος πρέπει να γ(νεται και στα πτηνοτροφε(α, 

για να ολοκληρώσουμε την όλη προσπάθεια και να βεβαιώσουμε το λαό μας, το 

καταναλωτικό χοινό 1 ότι μπορεl άφοβα να καταναλίσκει τα προϊόντα που 

υπεύθυνα οι παραγωγοί μας παραδίδουν και υπεύθυνα οι αρμόδιες υπηρεσίες 
ελέγχουν αναφορικά με την ποιότητά τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, γι αυτό μπορούμε να 

προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 

πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνων κριθαριοό που περιέχει πέτρες, ξόλα, τοόβλα, 
ψηλό ποσοστό σκόνης και η παράβαση των όρων του συμβολα(ου από τον 

προμηθευτή». Θέμα εyyραφέν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου 

στις 12.10.89. Ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει τη σχετική Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η 
ΠΡΌΣΦΑΤΗ ΕΙΣΑΓΩΓΗ 22,000 ΤΟΝΩΝ ΚΡΙΘΑΡΙΟΥ ΠΟΥ ΠΕΡΙΕΧΕΙ 
ΠΕΤΡΕΣ, ΤΟΥΒΑΑ, ΞΥΛΑ, ΨΗΛΟ ΠΟΣΟΣΤΟ ΣΚΟΝΗΣ ΚΑΙ Η 

ΠΑΡΆΒΑΣΗ ΤΩΝ ΟΡΩΝ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΥ ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΡΟ
ΜΗΘΕΥΤΗ». 

Παp6vτες:-

Χρ(στος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελιfτησε το 

υπό αναφορά θιfμα σε τρεις συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 
Οκτωβρ(ου και 12 Δεκεμβρίου 1989 και στις 24 Απριλ(ου 1990. Στην πρώτη 
συνεδρ(αση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευριfθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γε(ου Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, ο Διευθυντής και το Διοικητικό Συμβοόλιο 
της Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου, εκπρόσωποι της Κεντρικής Επιτροπής Κτηνο

τρόφων, της Παyκόπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων και των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Αγροτική. Στην πρώτη συνεδρ(αση της Επιτροπής 
ήταν επίσης παρών και το αξιότιμο Μέλος της Βουλ'ής κ. Ν. Μουσιοάττας. 

Η Επιτροπ>\ Σιτηρών Κόπρου εξέθεσε τις θιfσεις της για το υπό εξέταση 

θέμα τόσο προφορικά όσο και με αριθμό γραπτών υπομνημάτων και εγγράφων τα 
οποία είχαν ζητηθε! από την Κοινοβουλευτική. Επιτροπ'ή σε μια προσπάθεια 
καλύτερης ενημέρωσής της για το θέμα. 

Το πιο πάνω θέμα ε(χε εγγραφε( στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 

Ά. Χρυσοστόμου στις 12 Οκτωβρ(ου 1989 και παραπέμφθηκε από το Σώμα στην 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργιας και Φυσικών Πόρων για διερεύνηση και 

ετοιμασία σχετικής Έκθεσης. 

Εισάγοντας το υπό εξέταση θέμα, ο εισηγητής του ανέφερε ότι επισκέφθηκε 
πρόσφατα στο λιμό.νι της Λεμεσού πλοίο που εκφόρτωνε κριθ&.ρι από την Ισπανία 

για 'fην Επι't"pοπή Σιτηρών Κύπρου και διαπίσ'fωσε ό't"t το κριθάρι αu't"ό ήταν πολό 

ακάθαρτο, αφού περιείχε πέτρες βάρους μέχρι 5 - 6 κιλ&, τούβλα, σουβάδες, ξένες 
ουσίες, κτλ. Ο κ. Χρυσοστόμου πρόσθεσε επίσης ότι το κριθάρι αυτό περιείχε 
μεγάλο ποσοστό σκόνης και φωσφίνης, με αποτέλεσμα οι εργάτες που ασχο
λούνταν με την εκφόρτωση, χωρίς τη χρήση 'fων αναγκαίων αναπνευστικών 

συσκευών, να αντιμετωπίζουν αναπνευσ't"tκά και άλλα προβλήμα't"α. Σύμφωνα και 

πάλι με τον εισηγητή του θέματος, το κακής ποιότητας κριθά.ρι που παραλήφθηκε 
εγκυμονεί επίσης κιν8ύνους για την υγεία των ζώων που θα το καταναλώσουν. 
Πρόσθεσε επίσης ότι η φόρτωση του κριθαριοό αυτοό από κοινές αποθήκες αντι 
από σιλό ισο8υναμεί με παρ&.βαση των όρων του συμβολαίου από πλευρ&.ς του 

προμηθευτή. Για όλους τους λόγους που προαναφέρθηκαν ο κ. Χρυσοστόμου 
ζήτησε την επανεξέταση ολόκληρης της 8ια8ικασίας και των προ8ιαγραφών και 
των όρων των προσφορών για την εισαγωγή σιτηρών, ώστε να αποφεύγονται 

κ(ν8υνοι για την υγε(α των ζώων και των ανθρώπων. 

Σόμφωνα με όσα κατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι της Επιτροπής 

Σιτηρών Κόπρου, η Επιτροπή προκήρυξε στις 6 Οκτωβρίου 1989 προσφορές για 
την αγορ&. 22,000 μετρικών τόνων κτηνοτροφικοό κριθαριού. Στις 12 Οκτωβρίου 
1989 ανοίχτηκαν οι προσφορές αυτές και κατακυρώθηκε η προσφορ&. στην 
ισπανική εταιρεία RICHCO, επει8ή κρίθηκε η πιο συμφέρουσα. 

Σόμφωνα με τους γενικούς όρους προσφορών της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, 
τα σιτηρά που θα προσφέρονταν έπρεπε να είναι πιστοποιημένα όσον αφορά την 

ποιότητα και την κατάσταση, ότι 8ηλαδή είναι «εμπορεύσιμα, ότι ωρ(μασαν με 

φυσικό τρόπο, διατηροόν τη φυσική τους οσμή, δεν έχουν μειονεκτήματα, δεν έχουν 

ζωντανές σιταρόψειρες, έχουν καθαριστεί όπως πρέπει και δεν περιέχουν ακτινο

βολία που να ξεπερν&. τα επίπε8α που καθόρισε η Ευρώπη και η ΕΟΚ». Στις 
προσφορές υπήρχε επίσης πρόνοια που ανέφερε ότι η φόρτωση θα γινόταν από 

κατακόρυφο σιλό και σόμφωνα με τις δια8ικασίες που θα ενέκρινε η Επιτροπή 

Σιτηρών Κύπρου. 

Η Επιτροπή Σιτηρών Κόπρου επέβλεψε με εκπρόσωπό της τόσο τη φόρτωση 

του κριθαριοό στην Ισπαν(α όσο και την εκφόρτωσή του στο λιμάνι της Λεμεσοό 

και στη συνέχεια πραγματοποίησε αριθμό δειγματοληψιών και αναλύσεων. 
Επιπρόσθετα, για τη φόρτωση αυτή εκ8όθηκε από εταιρεία επιθεώρησης που 

ενεργούσε προς όφελος του προμηθευτή πιστοποιητικό ποιότητας και καλής 

κατάστασης. 

Οι ξένες ουσίες που περιείχε το κριθάρι αυτό ήταν κατά μέσο όρο κάτω από 
το 8ιεθνές απο8εκτό ποσοστό του 2%, γεγονός που εξ&.λλου επιβεβαιώθηκε και 
από τις εργαστηριακές αναλύσεις που πραγματοποίησε το Κρατικό Χημείο, το 

iπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, το Τμήμα Επιθεώρησης της Επιτροπής 

Σιτηρών Κόπρου και βεβαιώθηκε από το πιστοποιητικό της εταιρείας S.G.S. 
Εξάλλου πολλές από τις ξένες ουσίες που περιέχονται στο κριθάρι που εισ~χθη 
από την Ισπανία μποροόν να αφαιρεθούν με κοσκίνισμα. Η όπαρξη κάπως 
αυξημένου ποσοστοό ξένων ουσιών που φάνηκε σε ορισμένες αναλύσεις αποδίδεται 
στο γεγονός ότι η φόρτωση του κριθαριού έγινε από κοινές αποθήκες αντί από 
σιλό. Είναι γενικ&. παρα8εκτή αρχή ότι η φόρτωση από σιλό κοστίζει περισσότερο 
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από τη φόρτωση απ6 κοινές αποθήκες. Όσον αφορά το κάπως ψηλό ποσοστό 

σκόνης, αυτή απο8ί8εται στην προσθήκη της αναγκαίας, αβλαβούς ποσότητας 

φωσφlνης -ει8ικού εντομοκτόνου που τοποθετεlται συχνά στα σιτηρά- και στο 

γεγονός ότι η ισπιχ.νική εταιρεlα Βεν ενημέρωσε την Επιτροπή Σιτηρών για την 

προσθήκη_ αυτή, ώστε να γίνει ο κατάλληλος εξαερισμός του κριθαριού πριν την 

εκφόρτωσή του. Όσον αφορά το θέμα της λήψης προστατευτικών μέτρων για την 

υyεlα του προσωπικού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, αναφέρθηκε ότι αυτοί 

αρνούνται να χρησιμοποιήσουν τις προστατευτικές προσωπ(Βες που τους παρέ

χονται με τη Βικαιολοyία ότι είναι βαριές, γι 1 αυτό και γίνεται προσπάθεια να 

εξευρεθούν πιο κατάλληλες. 

Κλείνοντας την ενημέρωση που έκαμαν προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου πρόσθεσαν ότι γενικά το ισπανικό 

κριθάρι ήταν και φτηνό και πολύ καλής ποιότητας και ότι η Επιτροπή ωφελήθηκε 
από την αγορά αυτή ένα ποσ6 γύρω στα 100,000 Βολάρια. Για τους λόγους 
αυτούς η Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου παράγγειλε ή8η και 8εύτερη ποσότητα 

κριθαριού από την Ισπανία. Υπήρξε βέβαια κάποια παραβίαση των όρων των 

προσφορών από πλευράς της ισπανικής εταιρείας, αλλ' αυτή 8εν ήταν τόσο 

σημαντική ή ζημιογόνα. 

Ως θl:μα αρχής, η Επιτροπή Σιτηρών Κύπρου προβληματίζεται για την όλη 
8ια8ικασ(α εισαγωγής των σιτηρών και ι8ιαίτερα για τους όρους των προσφορών 

και για το σκοπό αυτό αναμένεται σύντομα εμπειρογνώμονας ο οπο(ος θα 

μελετήσει την όλη 8ια8ικασία και θα συμβουλεύσει την Επιτροπή. 

Καταθέτοντας στην Επιτροπή για το υπό συζήτηση θέμα ο Γενικός Ελεγκτής 

της Δημοκρατίας Βήλωσε πως η Υπηρεσία του παρακολούθησε Βειγματοληψ(α που 

έγινε από αποθήκη της Επιτροπής Σιτηρών στα Λειβά8ια Λάρνακας, της οποίας 
η χωρητικότητα είναι 1,150 μ.τ. και τα Βείγματα λήφθηκαν από μέρος που 
κάλυπτε όγκο 400 μ.τ. όι αναλύσεις του πιο πάνω 8ε(γματος έγιναν από τα πιο 
κάτω χημεία με τα εξής αποτελέσματα: 

(α) Πιστοποιητικό Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 8.11.89, ξl:νες ύλες 2.27%. 

(β) Πιστοποιητικό Κυβερνητικού Χημείου 1.11.89, ξένες ύλες 1.65%. 

{γ) Πιστοποιητικό Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 27.11.89, 
ξl:νες ύλες 2.6%. 

Ο Γενικός Ελεγκτής κατέθεσε επίσης πως σχετικά με την παραβ(αση του 
όρου του συμβολαίου που προέβλεπε φόρτωση μέσω σιλ6, η Επιτροπή Σιτηρών 

ζήτησε από τους Νομικούς της Συμβούλους να την πληροφορήσουν κατά πόσο 

μπορούσε να ζητήσει αποζημιώσεις από τη συμβαλλόμενη εταιρεία RICHCO, η 
απάντηση όμως των Νομικών της Συμβούλων 8εν του έχει ακόμα κοινοποιηθεl. 

Ανέφερε επίσης ότι το ποσοστό του ελλείμματος του πλοίου ήταν 1.18%, το 
οποίο θεωρείται πολύ ψηλό, ηλα8ή πληρώθηκαν 23,095 μ.τ. και παραλήφθηκαν 
22,821 μ.τ. {έλλειμμα 274 μ.τ.), ενώ μέσος όρος ελλειμμάτων των Βύο τελευ
ταίων ετών ήταν 0.5%. 

Οι εκπρόσωποι του Συν8έσμου Αντιπροσώπων Σιτηρών Κύπρου 8ήλωσαν 

στην Επιτρ_οπή πως οι όροι και οι προΒιαγραφές των προσφορών για την 

εισαγωγή του κριθαριού Βεν τηρήθηκαν, αφού η προσφορά κατακυρώθηκε στην 

ετιχ.ιρεία RICHCO με παραλαβή του κριθαριού από αποθήκες και ανοικτούς 

χώρους, ενώ οι όροι της προσφοράς Βιαλάμβαναν ότι η φόρτωση θα γινόταν από 

σιλ6. 
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Η παρατuπ(α αυτή κατά τους (διους εκπροσώπους ενέχει τον κίνδυνο να 

παραληφθε( κριθάρι με πέτρες και άλλες ακαθαρσίες, ενώ η παραλαβή του από 

σιλό περιορίζει ή αποκλείει την πιθανότητα αυτή. Επιπρόσθετα εισάγει την άνιση 

μεταχείριση μεταξύ των προσφοροδοτών, αφού η αποθήκευση κριθαριού σε σιλό 

στοιχ(ζει δυο δολάρια τον τόνο περισότερο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων έχοντας υπόψη 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της καλεl γι' άλλη μια φορά την Επιτροπή Σιτηρών 
Κύπρου να εντείνει, σαν πρώτη προτεραιότητα, τον έλεγχό της πάνω στα 
εισαγόμενα σιτηρά τόσο πριν όσο και μετά την παραλαβή τους και ταυτόχρονα 

τονίζει ότι είναι επιτακτική και επεlyουσα η ανάγκη να μελετηθεί η όλη 

διαδικασία που ακολουθείται για 1'ην αγορά σιτηρών, με στόχο τόσο τη βελτίωσή 
της προς όφελος της εθνικής μας οικονομίας με βάση τις εμπειρίες που f.χουν στο 

μεταξύ αποκτηθεί, όσο και την αποφυγή ζημιογόνων ενεργειών σε βάρος ζώων .και 

ανθρώπων. 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης ο Προεδρεύων της Βουλής κ. 

Λαδάς επανήλθε και κάτέλαβε την έδρα του Προέδρου, ενώ ο κ. Χρίστου κατήλθε 
στη θtση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Ο κ. Χρυσοστόμου, 

Α. ΧΡ1ΣΟΣΤΟΜΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα, γι' αυτό θεωρώ αναγκαίο 
να τονίσω ορισμένα σημεία. 

Σχετικά με την ποιότητα δεν είναι η πρώτη φορά που διαπιστώνεται 

πρόβλημα ποιότητας των εισαγομένων σιτηρών. Το Μάρτιο του 1989 ασχολήθηκε 
με παρόμοιο θέμα η ολομέλεια της Βουλής και ώς αποτέλεσμα εισπράχθηκαν 

κάποιες αποζημιώσεις. Στην προκείμενη περίπτωση, αρχικά λέχθηκε πω'ς το 

φορτίο ανταποκρινόταν στις προδιαγραφές, εντούτοις, όταν έγινε δειγματοληψία 
στην παρουσία του Γενικού Ελεγκτή από αποθήκη στα Λειβάδια, βρέθηκε 

ψηλότερο ποσοστό ξένων ουσιών από το αποδεκτό όριο του 2% Η Επιτροπή 
Σιτηρών ανέφερε πως η ύπαρξη κάπως αυξημένου ποσοστού ξένων ουσιών που 

φάνηκε σε ορισμένες αναλύσεις αποδίδεται στο γεγονός ότι η φόρτωση έγινε από 
κοινές αποθήκες εδάφους και όχι από κατακόρυφο σιλό, όπως προνοούσαν οι όροι 
προσφοράς και τόνισε πως πολλές από τις ξένες ουσίες μπορούν να αφαιρεθούν με 

κοσκίνισμα. 

Υγεία των λιμενεργατών κατά την εκφόρτωση: 

Το φορτίο αυτό είχε ψεκαστεί με Methyl Promide 35g. κατά κυβικό μf.τρο. 
Επιπρόσθετα όμως f.γινε προσθήκη φωσφίνης. Στις προειδοποιητικf.ς πινακίδες 
που ήταν αναρτημένες στα αμπάρια του πλοίου γινόταν αναφορά μόνο στη χρήση 
Methyl Promide. Και ο προμηθευτής επίσης δεν ειδοποίησε την Επιτροπή 
Σιτηρών για την προσθήκη φωσφίνης. Έτσι δε λήφθηκαν τα ενδεικνυόμενα μέτρα 
για εξαερισμό του φορτίου προ της εκφόρτωσης, με αποτέλεσμα οι εργάτες να 
παρουσιάσουν συμπτώματα ζαλάδας και εμετού, 

Όροι του συμβολαίου: 

Ενώ οι όροι προνοούσαν για φόρτωση από κατακόρυφο σιλό, που προϋποθέτει 

καλύτερη ποιότητα και ασφαλώς πιο ψηλή τιμή, αυτό -το φορτίο φορτώθηκε από 
κοινf.ς αποθήκες εδάφους. Η Επιτροπή Σιτηρών δήλωσε πως υπήρξε κάποια 
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παραβίαση των όρων των προσφορών, αλλά ότι αυτή 8εν ήταν τόσο σημαντική και 

ότι η Επιτροπή ωφελήθηκε από αυτή την αγορά. Περαιτέρω 8ήλωσαν πως ο 

Νομικός Σόμβουλος της Επιτροπής γνωμάτευσε πως 8ε 8ικαιολογείτο απαίτηση. 

Πιστοποιητικό ποιότητας: 

Το φορτίο συvο8ευόταv από πιστοποιητικό ποιότητας από τηv εταιρεία 

S.G.S., που θεωρείται οργανισμός 8ιεθνοός κόρους. 

Ελλείμματα; 

Ο Γενικός Ελεγκτής τόνισε ότι το ποσοστό ελλείμματος του φορτίου ήταν 

1.18% σε σόγκριση με το μέσο όρο ελλειμμάτων των 8υο τελευταίων χρόνων που 
ήταν 0.5%. Ο Γενικός Ελεγκτής θεωρεί πολό ψηλό το έλλειμμα αυτό. 

Κόριε Πρόε8ρε, η Κόπρος εισάγει σιτηρά αξίας πολλών εκατομμυρίων λιρών 
κάθε χρόνο και αποτελεί καθήκον και υποχρέωση της Επιτροπής Σιτηρών να 

λαμβάνει όλα τα εν8εικνυόμενα μέτρα για την παραλαβή σιτηρών σόμφωνα με τις 
προ8ιαγραφές. Η 8ικαιολογία ότι πολλές από τις ξένες ουσίες αφαιροόνται στο 
χοσχlνισμα δεν ευσταθεl, γιατί το κοσκίνισμα προUποθέτει και επιπρόσθετη 

δαπάνη. 

Τονίστηκε από τους εκπροσώπους της Επιτροπής Σιτηρών ότι η φωσφίνη 

είναι αβλαβής. Στην 'πραγματικότητα πρόκειται για πολό τοξικό αέριο που 

καθίσταται αβλαβές, μόνο αν εξαεριστεί για κάποιο χρονικό 8ιάστημα· 8ιαφο

pετιχά είναι πολύ επικίνδυνο. Χαρακτηριστικά θέλω να αναφέρω πως η φωσφίνη 
εχρησιμοποιείτο από τους Γερμανοός στο 2ο Παγκόσμιο Πόλεμο για την 
εξόντωση των Εβραίων. Γι' αυτό θέλω να τονίσω με έμφαση ότι η παράλειψη του 
προμηθευτή να ει8οποιήσει για τη χρήση φωσφίνης είναι σοβαρή και Βεν έπρεπε να 

περάσει απαρατήρητη από την Επιτροπή Σιτηρών. 

Η απο8οχή της παραβίασης των όρων της προσφοράς αποτελεί σοβαρή 

παρατυπία. Εκτός του ότι, όπως Βήλωσαν και οι εκπρόσωποι της Επιτροπής 

Σιτηρών, το αυξημένο ποσοστό ξένων ουσιών οφειλόταν στην παραβ(αση των 
όρων της προσφοράς, η παραβίαση εισάγει την άνιση μεταχείριση μεταξό των 

προσφορο8οτών και κλονίζει την αξιοπιστία της Επιτροπής Σιτηρών. Αν προέκυψε 

κάποιο κέρ8ος από τη 8ιαφορά τιμής, λόγω της παραβίασης των όρων του 
συμβολαίου, ποιος μας βεβαιώνει ότι το κέρ8ος 8ε θα ήταν μεγαλότερο, αν οι όροι 

της προσφοράς έ8ιναν το Βικαίωμα σε όλους τους προσφορο8ότεζ να προσφέρουν 

κριθάρι με τους ί8ιους όρους; 

Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω πως ο Γενικός Ελεγκτής ζήτησε να του 
Βοθεί η γνωμάτευση του Νομικοό Συμβοόλου χωρίς ανταπόκριση. Μήπως η 

Επιτροπή Σιτηρών δέχεται προφορικές γνωματεύσεις; Θεωρώ την άρνηση της 

Επιτροπής να ανταποκριθεί στο αίτημα του Γενιχοό Ελεγκτή απαρά8εχτη και 

κατακριτέα. 

Όσον αφορά τις τεχνικές προ8ιαγραφές και τους όρους των συμβολα!ων, 

όταν συζητοόσαμε το ί8ιο θέμα 'io Μάρτιο του 1989, οι εκπρόσωποι της 

Επιτροπής Σιτηρών Βήλωσαν πως τους ξαναμελετοόσαν. Όταν εγείραμε ξανά το 

θέμα τον Οκτώβριο του 1989 η Επιτροπή Σιτηρών μας είπε πως προβλημα
τίζεται για την όλη 8ια8ικασία εισαγωγής των σιτηρών και ι8ιαίτερα για τους 
όρους των προσφορών. 

Κόριε Πρόε8ρε, επαναλαμβάνω πως πρόκειται για εισαγωγές πολλών 
εκατομμυρίων λιρών κάθε χρόνο, γι' αυτό θεωρώ ανεπίτρεπτο το γεγονός ότι η 
Επιτροπή Σιτηρών ακόμα βρίσκεται στο στά8ιο της μελέτης. 
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Ένα άλλο σοβαρό σημείο είναι τα πιστοποιητικά ποιότητας που συνοδεύουν 

κάθε φορτίο και που εκδίδονται από οίκους διεθνοός κόρους. Κόριε Πρόεδρε, και 

το φορτίο που παραλάβαμε το Μάρτιο του 1989, που οιποδείκτηκε πως δεν ήταν 
σύμφωνα με -rους όρους της προσφοράς, συνοδευόταν πάλι από πιστοποιητικό 
ποιότητας. Το ίδιο συνtβηκε και με αυτό το φορτίο. Μήπως πρόκειται γιοι 

πιστοποιητικά ποιότητας παρόμοια μ / αυτά που συνοδεύουν και τα ακατάλληλα 
κρέατα; 

Το Μάρτιο του 1989 οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Σιτηρών μάς δήλωσαν 
πως ξαναμελετούσαν τις σχέσεις -rης Επιτροπής με την ε-rαιρεία που εκδίδει τα 
πιστοποιητικά ποιότητας, με σκοπό την καλύτερη εξυπηρέτηση των συμφερόν'fων 

της Επι'fροπής. Δυστυχώς η διαπίστωση είναι πως και σε τοότο το θέμα και πάλι 

βρίσκονται στο στάδιο της μελ<της. 

Θ<λω επίσης να τονίσω πως η Επιτροπή Σιτηρών δεν <δωσε καμιά εξήγηση 

στην παρατήρηση του Γενικοό Ελεγκτή γιοι την οιόξηση του ελλείμματος από 
0.5% σε 1. 18%. 

Τελειώνοντας, θέλω να αναφέρω πως αναμένουμε ουσιασ'ftκές βελτιώσεις O"fo 
σοβαρό θtμοι της εισαγωγής σιτηρών και πως θα ποιροικολουθοόμε με ιδιαίτερη 
προσοχή τις εξελίξεις και θα εποινοιφtρουμε το θtμοι, αν διαπιστώσουμε ολιγωρία. 

Ευχαριστώ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Θ<μοι διαδικασίας, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Μάλιστα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Θα 'θελα να υποβάλω μια <κκληση προς το Προεδρείο να διακόπτει ομιλητ<ς 

που παραβιάζουν τα χρονικά όρια τα οποίοι ομόφωνοι συμφωνήθηκαν, γιατί kχουν 

παραβιαστεί κατ' επανάληψη. Βεβαίως αντιλαμβάνομαι την ανεκτικότητα του 
Προεδρείου και τη διάθεση να μη διακόπτει συνοιδkλφους, αλλά ο όγκος εργασίας 
που έχουμε να επι-rελέσουμε είναι τεράστιος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Έχω κάμει επανειλημμένως συστάσεις, κύριε Παπαπέ'fρου, και πέραν αυ'fού 

δε νομ{ζω ό'fι υπάρχει οποιοδήποτε. άλλο μέσο εξαναγκασμού 'fων Βουλευ-rών. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Υπενθύμιση στα έξι λεπ-rά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ε!παμε επ-rά λεπ-rd., αν ε!ναι οκ'fώ ή δέκα λεπ-rά, κύριε Παπαπέτρου 1 δε 

νομίζω ότι,χάνετοιι ο κόσμος. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΊ': 

Υπήρξαν και δεκοιπtντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ως γεγονός έγιναν περισσό'fερες παραβιάσεις 'fου χρονικού αU'fού ορ(ου, γιατ! 

-rα θέμα-rα πάνω στα οπο(α έγιναν οι παραβιάσεις αυ'fές είναι γεγονός ότι ή'fαν 

πολύ ενδιαφέρον'fα και πολύ καυ'fά, όπως ε!ναt ο Ακάμας και όπως ε!ναι και -ro 
προηγούμενο θέμα που μιλήσαμε για -rους κ-rην!α'fρους, για 'fα κρέα'fα Κ'fλ., κτλ., 
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όπιι;ις επ(σης και αυτό του κριθαριού είναι αρκετά σοβαρό θέμα, και τουλάχιστον 

αν ένας Βουλευτής παραβε( τα επτά λεπτά κατά 2,3,5 λεπτά, νομίζω ότι πρέπει 
να εlμαστε ολίγον ελαστικοL. 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, για να μη χάσουμε πολύτιμο χρόνο. 

Το θtμα που έχει εγγράψει ο κ. Χρυσοστόμου για την εισαγωγή κριθαριού με 
σκόνη και με πέτρες πράγματι μας ανησύχησε όλους. Ανεξάρτητα όμως απ' αυτό 

το περιστατικό, γενικά το έργο της Επιτροπής Σιτηρών στην Κύπρο, όσον αφορά 
την εισαγωγή και τη συγκέντρωση των σιτηρών στον τόπο μας, εlναι πολύ 
ευεργετικό για τον αγροτικό κόσμο. Οι ποσότητες και η αξία των σιτηρών είναι 
πολλών εκατομμυρίων λιρών και ευτυχώς τα 8ύσχολα περιστατικά που παρου

σιάστηκαν είναι λιγότερα απ / ό,τι θα μπορούσε να παρουσιαστούν σε άλλες χώρες 
ή αν 8εν υπήρχε ο καλός έλεγχος τόσο από τις οργανώσεις όσο και από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή των Σιτηρών, στην οπο(α ήμουν μόλος για πολλά 

χρόνια. 

Στην περ(πτωση που συζητούμε έχει διαπιστωθε( ότι δεν ήταν ζημιογόνος 

για την Επιτροπή Σιτηρών και τον τόπο η εισαγωγή των 22,000 τόνων κριθαριού, 
γιατ( η τιμή ήταν χαμηλότερη. Πράγματι όμως η εκτtλεση του συμβολα(ου δεν 

έγινε όπως tπρεπε να γ(νει και η συμβουλή του Ελεγκτή της Κυπριακής 
Δημοκρατ(ας ήταν ότι πρtπει να ληφθούν νομικά μέτρα. Και υποσχέθηκε η 
Επιτροπή Σιτηρών ότι θα πάρει τα αναγκα(α μέτρα, ανεξάρτητα αν δεν έχουμε 
τελική tκθεση από την Επιτροπή Σιτηρών, γιατ( η Έκθεση της Επιτροπής 

Γεωργ(ας που συζητούμε tγινε πριν από ένα χρόνο. Δεν έχουμε λεπτομέρειες 

ακόμα τι tγινε με τη νομική διαδικασ(α για τη δ(ωξη των υπευθύνων. 

Ωστόσο εlναι χαλά που το Σώμα ελέγχει τους ημιχρατιχούς οργανισμούς, 

όπως χαι την Επιτροπή Σιτηρών, γιατl υπάρχουν περιπτώσεις που θα πρέπει να 
ε(ναι τόσο σχολαστική και τόσο παρατηρητική, γιατί, ανεξάρτητα αν ε(ναι καλή η 

ποιότητα του κριθαριού, έχει σημασlα η περιεκτικότητά του όσον αφορά τrμ 

ποσότητα σπlρτου. Μπορε( να 8(νουμε στον κτηνοτρόφο ανάλογη ποσότητα 

κριθαριού από τη μια χώρα ή την άλλη, αλλά πολλές φορές αυτό έχει επ(δραση 
στην υγε(α του χαι έχουμε χαι απώλειες ζώων. Έχουμε πετύχει όμως να έχουμε 
ει8ιχοός γεωπόνους που παρακολουθούν αυτή την κατάσταση, ώστε να 8ί8εται 

εlτε ανάμικτο κριθάρι είτε με προει8οπο!ηση προς τους κτηνοτρόφους χαι έτσι τα 

τελευτα(α χρόνια έχουμε καλύτερα αποτελέσματα, όσον αφορά τη χρήση χαι την 
εισαγωγή των κατάλληλων ποσοτήτων κριθαριού. Συμφωνώ όμως ότι πρέπει να 
παρακολουθούμε, ώστε να εξασφαλ(ζουμε την καλύτερη 8υνατή τιμή των 
εισαγόμενων κριθαριών. Να προσέξουμε το θέμα των φαρμάκων που τοποθε

τούνται στα σιτηρά επί των πλοlων, γιατl έχουν επl8ραση χαι στην υγεία των 

ζώων χαι στην υγε(α των εργατών. Και εlναι πολύ χαλά που έχει τονιστε( στην 

Επιτροπή ότι χαι οι προσωπ(8ες που παρέχονται στους εργάτες πρέπει να είναι 
κατάλληλες, γιατ( ε(ναι τόσο μεγάλες -όπως λέει χαι η έκθεση που έγινε απ6 τις 
συντεχνίες- που 8ε χρησιμοποιούνται. Έτσι υποσχέθηκε σ' αυτό το θέμα η 

Επιτροπή Σιτηρών ότι θα εξασφαλlσει τέτοιες προσωπί8ες, ώστε να μπορούν οι 

εργάτες να αντιμετωπ(σουν οποιοδήποτε πρόβλημα παρουσιαστε( εξαιτ(ας 

φαρμάκων. Γιατ(, όπως λtχθηκε εδώ, δεν ειδοποιήθηκε η Επιτροπή Σιτηρών ότι 
υπήρχε φωσφ(νη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με όσα ανέφερε στην ομιλία του ο εισηγητής του 

θέματος, για να μην επαναλαμβάνουμε τα (δια πράγματα, καθώς και με τον κ. 
Τσιέττη για το ρόλο της Επιτροπής Σιτηρών. Διερω-rώμαι όμως κατά πόσο η 

Επιτροπή θα προέβαινε σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργειες, όπως έρευνες, 

αναλύσεις, εμπειρογνώμονες κτλ., αν δεν έρχονταν στην επιφάνεια όλες οι 
παρατυπ(ες και ατασθαλ(ες, μετά που ενεγράφη -ro θέμα στη Βουλή. 

Για οποιαδήποτε εισαγωγή προϊόντων θα πρέπει να γ(νεται συστηματικός 
έλεγχος Και να επιδεικνύεται αυστηρή προσήλωση στους όρους των προσφορών. 

Είχε υποχρέωση η Επιτροπή έγκαιρα να ελiγξει η ί8ια το εμπορεύματα που θα 

παραλάμβανε για τυχόν εντόπιση παρατυπιών και όχι να το πράξει κατόπιν 

εορτής. 

Εδώ μοιάσαμε δηλαδή της παροιμίας που λέει: ((Μετά που την έπαθε η Ρίκα, 

έβαλε ρουμανίσι>), Στην προκείμενη περίπτωση, εκτός από όλα όσα αναφέρθηκαν, 
υπάρχει και το έλλειμμα 274 τόνων κριθαριού που δεν καλύπτεται από την 

ασφάλεια και που ειναι καθαρή ζημιά για την Επιτροπή. Ποιος θα πληρώσει τα 

σπασμένα; Ζήτησε λέει η Επιτροπή νομική συμβουλή. Ποια ε(ναt τα αποτε

λέσματα; ίπο!ρχουν εξελίξεις; Αναμiνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕίΣΤΑΘΙΟί 

Κύριε Πρόε8ρε, θα μιλήσω μισό λiπτό μόνο, για να πω ότι η παρούσα 
συζήτηση δε(χνεt -rη σπουδαιότητα που έχει ο κοινοβουλευτικός έλεγχος που ασκεί 

το Σώμα. Επειδή ο αγαπητός συνάδελφος κ. Χρυσοστόμου εντόπισε το θέμα και 

υπέβαλε τις ερωτήσεις του για να ερευνηθεί, άρχισαν να γίνονται διαδικασίες 
ελέγχου, για να πληροφορηθούμε και εμείς ότι δεν είναι η μόνη φορά που συνέβηκε 

να εισαχθεί ακατο!λληλο εί8ος ή εί8ος το οποίο 8ε βρ(σκεται σε εναρμόνιση με τις 

προδιαγραφές. Αλλά, έχοντας την ευκαιρία να ακούσουμε τον αγαπητό συνάδελφο 

κ. Χρυσοστόμου -και είπε ό,τι λέχθηκε στην Επιτροπή- θα ήταν σπατάλη χρόνου 

να διαθέσουμε κι άλλο, λέγοντας τα δικά μας, εκτός από το να πούμε ότι 

υιοθετούμε, επικροτούμε και συμφωνούμε με το περιεχόμενο των αναφορών και 
ότι αναμένουμε από την Επιτροπή Σιτηρών να μας αναφέρει τα αποτελέσματα 

του δικού της του ελέγχου, για να ολοκληρωθε( ο κοινοβουλευτικός έλεγχος επί 

του σημαντικού αυτού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, το μόνο που θα 'θελα να πω είναι ότι θα πρέπει, πέρα από 

τις οποιεσδήποτε θεωρητικές τοποθετήσεις, να στείλουμε το μήνυμα προς την 

Εκτελεστική Εξουσία ότι θα πρέπει να προχωρήσει σε συγκεκριμένα πρακτικά 
μέτρα που αφορούν την αναθεώρηση της διαδικασιας των προδιαγραφών, των 

όρων των προσφορών για την εισαγωγή των σιτηρών, ούτως ώστε πράγματι στο 

μέλλον να υπάρξει ασφαλιστική δικλίδα ότι δε θα επαναληφθούν παρόμοια 

θέματα. Αυτά #Jελα να πω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι, εlναι πράγματι ένα πολύ καυτό θέμα. Αυτή η υπόθεση κοστίζει στο 

φορολογούμενο λαό πέραν των f30 εκ. ετησlως και όλοι οφείλουν να είναι πολύ 
προσεκτικοί στη διαχείριση αυτών των θεμάτων. Το μήνυμα προς την Επιτροπή 
Σιτηρών θα μεταβιβαστεί, ότι πρέπει να εlναι περισσότερο προσεκτική και πρέπει 
να εφαρμόζει όλες τις συμφωνtες τις οποίες υπογράφει και να ακολουθεί όλες τις 

διαδικασίες που διασφαλίζουν τη χρηστή διαχείριση των χρημάτων του λαού. 

Κύριοι είναι μία παρά πέντε η ώρα. Εισηγούμαι να διακόψουμε εδώ και να 

επανέλθουμε λίγο νωρίτερα το απόγευμα -για παράδειγμα, αντί στις 4.00, να 
έλθουμε στις 3.15- έτσι που να μπορέσουμε να διακόψουμε: λ(γο νωρίτερα από τις 

7 .00 για ορισμένους λόγους που είναι γνωστοt. 

Λοιπόν, η συνεδρία διακόπτεται για τις 3.15 μ.μ. 

(Ώρα διακοπής: 1.00 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Γ. ΛΑΔΑΣ) 

Απογευματινή Συνεδρίαση 4ης Ιουλίου 1990. 

(Ώρα έναρξης: 3.30 μ.μ.) 

Κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε την πρωινή συνεδρία της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

Ορίστε, κόριε ΖαχαριΜη. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, σήμερα το πρωί ανακοινώθηκε η υποβολή της αίτησης της 

Κόπρου για πλήρη ένταξη στην ΕΟΚ. Αυτό είναι ένα ιστορικής σημασίας γεγονός 

και εισηγούμαι ότι πρέπει να το χαιρετίσουμε και από της έδρας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Ζαχαρι&δη, εξ όσων γνωρίζω έχει υποβληθεί αίτηση εκ μέρους του 

Υπουργού Εξωτερικών να έρθει να μιλήσει και πιστεύω ότι αύριο θα έρθει να 

μιλήσει ενώπιον της Βουλής. Υπάρχει μια επιστολή από το Υπουργεfο Εξω
τερικών με την αίτηση όπως επιτραπεί στον Υπουργό Εξωτερικών να μιλήσει, για 
να κατατοπίσει πλήρως τη Βουλή πάνω σ' αυτό το θέμα. 

Βεβαίως είναι ένα γεγονός το οποίο πρέπει να χαιρετίσουμε: ιδιαίτερα. 

Αποτελεί σταθμό στψ ιστορία όχι μόνο της πολιτικής, αλλ& και της οικονομικής 

και κοινωνικής εξέλιξης αυτού του τόπου η πλήρης ένταξή μας στην ΕΟΚ, γιατί η 

Τελωνειακή Σύνδεση μας δίδει όλα τα μειονεκτήματα τα οποία υπάρχουν με: την 
Τελωνειακή 1 Ενωση με: την Ευρώπη, χωρίς να μας δίδει όμως κανένα πλεο

νέκτημα. Ενώ η ένταξη θα μας δώσει και τα πλεονεκτήματα τα οποία υπάρχουν. 

Δηλαδή θα αποκτήσουμε: φωνή στο Συμβούλιο Υπουργών, στην Commission, στο 
Ευρωκοινοβούλιο, στο οποίο θα εκλέγουμε αριθμό μελών, και σ' όλους τουι; 

άλλους πιστωδοτικούς οργανισμούς τους οποίους έχουμε απόλυτη ανάγκη για την 

οικονομική εξέλιξη αυτού του τόπου. Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία, δεν είχα ποτέ 
καμιά αμφιβολία ότι αυτό είναι που έπρεπε: να ε!χε γίνει, αφού βεβαίως 

προπαρασκευαστεί καλά το έδαφος. Πιστεύω δε: ότι έχει πράγματι προπαρα

σκευαστεί το έδαφος γι' αυτή την προσπάθεια. 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 
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ΧΡ. ΚΟl'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, είναι γνωστοί οι λόγοι και οι θέσεις του ΑΚΕΛ-Αριστεριiς, 

όσον αφορά το θέμα και της α(τησης και της ένταξης και αντιλαμβάνομαι ότι 

αυτό το πράγμα επtσης έγινε γνωστό σύμφωνα και με τις ανακοινώσεις που 

δόθηκαν μετά το Εθνικό Συμβούλιο. Συνεπώς θέλω να σημειωθε( ότι το ΑΚΕΛ

Αριστερά για τους λόγους που επανειλημμένα εξέθεσε στο Σώμα ε(χε και 

εξακολουθεL να έχει την ένστασή του γι' αυτή την πράξη, όσο και αν θεωρε(ται 

ιστορική. Μακάρι να ε(ναι ιστορική και να μην έχει δυσμενε(ς επιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Βεβαίως, κύριε Κουρτελλιiρη, είναι γνωστή η θέση του ΑΚΕΛ-Αριστεριiς. 

Όλοι σεβόμαστε τις απόψεις όλων των κομμάτων, οι οπο(ες υπάρχουν επ( των 

8ιαφόρων θεμιiτων. Η ομοφωνία θα έλεγα ότι μιiλλον ζημιιi προκαλεί πολλές 

φορές 1 διότι με τις διαφωνίες δημιουργούνται οι αντιθέσεις εκε(νες οι οποίες 

βάζουν κάτω από ορισμένο έλεγχο ορισμένα πράγματα. Δηλαδή δεν εLναt κακό το 

ότt ένα κ6μμα δtαφωνεί με μtα πολιτική την οποία ακολουθεί η κυβέρνηση ή τα 
ιiλλα κόμματα. 

Ο κ. Παναγί8ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, το Δημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζει την απόφαση της 

κυβέρνησης για υποβολή αίτησης για πλήρη ένταξη στην Κοινή Αγοριi. Όπως 
γνωρίζετε, το Δημοκρατικό Κόμμά αγωνLστηκε, επέμενε, έθεσε επανειλημμένα το 
θέμα στη Βουλή και η πλειοψηφLα της Βουλής οπωσδήποτε απαιτούσε από την 
κυβέρνηση να υποβιiλει το συντομότερο 8υνατό την αίτηση για πλήρη ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα, γιατ( πιστεύουμε ότι αυτό θα εξυπηρετήσει το 

συμφέρον του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθlου. 

Ε. Εl'ΣΤΑΘΙΟl': 
Κύριε Πρόε8ρε, και εμείς χαιρετίζουμε την κυβερνητική απόφαση να υπο

βληθεί η αίτηση. Λέγουμε 8ε ότι αργήσαμε να το κάνουμε. Είχαμε τις ευκαιρίες 
της ελληνικής προεδρίας και τις άλλες συμβουλές των φlλων μας να το κάνουμε 
νωρ(τερα. Αλλά κάλλιο αργά, παρά ποτέ. Και δεν έχουμε τ(ποτε άλλο να 

, ι 1 1 ~ 'θ ' α ην κάνουμε, παρά να ενισχυσουμε με ολα τα μεσα που εχουμε στη οια εσ~ μ ς τ 

κυβερνητική προσπάθεια, για να επι1'ύχει και να εγκριθεί η αίτηση μας τ~ 
συντομότερο δυνατό επ 1 αγαθώ του κυπριακού λαού, για τους λόγους που κατα 

' ί θ' ' ζ' θ' τρόπο ευρύτατο και εκτεταμενο ε χαμε εκ εσει κατα τη συ ητηση του εματος 

στην πρόσφατη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕl'ΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Μια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. Για θέματα που θα έχει ομιλίες, εισηγούμαι 

όπως οι Εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. Να ρωτάτε εκ των προτέρων αν 

υπάρχουν ομιλητές, να θεωρείται η Έκθεση αναγνωσθεlσα, για να κόψουμε 
8ρόμο, γιατί τα θέματιi μας είναι πιiρα πολλιi. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εχεινο το οποlο θα ήθελα να προσθέσω στην εισήγηση του χ. Παπαρέ, αν 

γ!νεται απο8εχτή, είναι τούτο: Ότι, εφόσον υπάρχουν Εκθέσεις ομόφωνες και 
μάλιστα τ6σο λεπτομερείς, όπως οι Εκθέσεις τις οποίες έχουμε 8ιαβάσει το πρωt 
χαι οι οποlες θlγουν όλα τα θέματα τα οποία εγε!ρονται, νομ(ζω ότι Οεν είναι 
ανάγκη να γίνονται ομιλίες. Διότι εκείνο το οποίο παρατήρησα εlναι ότι το 

πλε(στο μέρος των ομιλιών που γlνονται επαναλαμβάνουν πράγματα τα οποία 

υποίρχουν μέσα στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. Αυτό ε(ναι ένα 
προίγμα το οπο(ο έχω παρατηρήσει. Αν ακολουθήσουμε την εισήγησή μου, νομ(ζω 
ότι θα χερ8ίσουμε πάρα πολύ χρόνο. Βεβα!ως εκε(νο που έχει σημασlα 8εν είναι ο 

χρόνος. Εγώ Οεν πιστεύω ότι βάζουμε αυτά τα θέματα απλώς και μόνο για να τα 
περάσουμε και να τελειώσει. Όχι, τα θέματα μπαίνουν εχειπέρα για να 
συζητούνται. Να συζητούνται όμως, όταν υπάρχει λόγος. Όταν 8εν υπάρχει 
λόγος, όταν ειμαστε όλοι σύμφωνοι και αναφέρονται όλα τα πράγματα μέσα στην 

Έκθεση, τότε 8ε νομ(ζω ότι ε(ναι ανοίγκη να συζητούμε. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως <(Η 8υσμενής 8ιάκριση σε 

βάρος των ι8ιωτικών ξυλουργεlων που επεξεργάζονται 8ασική ξυλεlα και οι 
' ' ' Θ' , ή ξ επιπτωσεις στην οικονομια του τοπου». Η εμα εγγραφεν με εισ γηση του α , 

Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου στις 16.11.89. 
Υπάρχουν ομιλητές πάνω σ' αυτό το θέμα; 

Αν 8εν υπάρχουν ομιλητές, τότε να 8ιαβαστε( η Έκθεση. 

Ο κ. Ευσταθ(ου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ομιλητές υπό την έννοια της εκτεταμένης ομιλίας όχι, αλλά 

μια 8ήλωση θα μπορούσαμε να κάνουμε. Θεωρείται μια 8ήλωση ότι εlναι ομιλία 

και ως εκ του λόγου τούτου περιττεύει να αναγνωστεί η Έκθεση; Αυτό 
8ιερωτώμαι. ' 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς όχι, κύριε Ευσταθ(ου, αν πρόκειται για μια 8ήλωση ενός ή 860 
λεπτών, τότε 8εν ε(ναι πρόβλημα. Επομένως να 8ιαβαστε( η Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η 

Δ ΥΣΜΕΝΗΣ ΔΙΆΚΡΙΣΗ ΣΕ ΒΑΡΟΣ ΤΩΝ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΞΥ ΛΟΥΡ

ΓΕΙΩΝ ΠΟΥ ΕΠΕΞΕΡΓΆΖΟΝΤΑΙ ΔΑΣΙΚΉ ΞΥΛΕiΑ ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙ
ΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΤΟΥ ΤΟ ΠΟΥ». 

Παpόντες:-

Χρ(στος Κουρτελλοίρης 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Αν8ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Π απαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

ποίνω θέμα σε 8υο συνε8ρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Δεκεμβρ(ου 
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1989 και στις 24 Απριλίου 1990. Στις συνε3ριάσεις αυτές κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων και Εμπορtου και Βιομηχανίας, των Δασικών Βιομηχανιών Κύπρου, της 
Εταιρείας Βιομηχάνων Δασικής Ξυλείας (VIODAX) και των αγροτικών οργα
νώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΗ και Παναγροτικός Σόν3εσμος. Στις συνε-
3ριάσεις αυτές παρευρέθηκαν και οι αξ. Βουλευτές κ. Π. Κόλοκος και Π. 

Στυλιανού. 

1 Οπως είναι γνωστό, το θέμα γράφτηκε στη Βουλή από τον αξ. Βουλευτή κ. 
1 Α. Χρυσοστόμου και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και υποβολή Έκθεσης προς 
το Σώμα. 

Εισάγοντας το όλο θέμα, ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Χρυσοστόμου 
ανέφερε πως οι ι3ιωτικές βιομηχανίες ξυλείας εξυπηρετούν τον αγροτικό τομέα 
κατασκευάζοντας κιβώτια για τη συσκευασία αγροτικών προϊόντων, καθώς και 

παλέττα που χρησιμοποιούνται σε όλα τα συσκευαστήρια της Κύπρου. Προσ

φέρουν επίσης εργασία σε μεγάλο αριθμό ατόμων και περιορίζουν την εξαγωγή 
συναλλάγματος που θα γινόταν, αν τα ε(3η που κατασκευάζουν εισάγονταν από το 
εξωτερικό. 

Ο ί3ιος Βουλευτής 3ήλωσε στην Επιτροπή πως η βιωσιμότητα των βιομη

χανιών αυτών κιν3υνεύει άμεσα λόγω έλλειψης ξυλείας, αφού η Uπαρξή τους 

εξαρτάται απόλυτα από την ποσότητα ξυλείας που τους παραχωρεί το Τμήμα 

Δασών και κάλεσε τους αρμό3ιους να πληροφορήσουν τη Βουλή για τις 3υνα

τότητες του Τμήματος Δασών να ικανοποιήσει τις ανάγκες των ι3ιωτικών αυτών 
ξυλουργείων και των Δασικών Βιομηχανιών, χωρίς να παραγνωρίζεται και η 
ανάγκη προστασίας των 3ασών. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που παρευ

ρέθηκαν στις συνε3ρίες της Επιτροπής 3ήλωσαν πως ο σκοπός της υλοτομίας είναι 

η αναγέννηση του 3άσους, το 3ε οικονομικό όφελος που προκύπτει είναι απλώς η 

συνέπεια ή το αποτέλεσμα της υλοτομίας αυτής. 

Οι ί3ιοι εκπρόσωποι 3ήλωσαν πως κάθε χρόνο γίνεται ο υπολογισμός του 

λήμματος από τα 3άση για τον επόμενο χρόνο και με βάση τον υπολογισμό αυτό 

και αφού ληφθούν υπόψη οι ανάγκες της αγοράς των Δασικών Βιομηχανιών 
Κόπρου (λαμβανομένης υπόψη και της απασχόλησης του προσωπικού τους) και οι 

ανάγκες των ι3ιωτικών βιομηχανιών επεξεργασίας ξύλου, αποφασίζεται ο τρόπος 

και το ποσοστό κατανομής της ξυλείας. 

Κατά τα έτη 1989 και 1990 3όθηκαν 25 χιλιά3ες κυβικιf μέτρα στις Δασικές 
Βιομηχανίες και 20 χιλιά3ες στους ι3ιώτες βιομήχανους ξυλείας. 

Οι ί3ιοι εκπρόσωποι 3ήλωσαν επίσης πως η πώληση της ξυλείας στους 

ι3ιώτες γίνεται με προσφορές, ενώ στις Δασικές Βιομηχανίες Κύπρου η ξυλεία 
πωλείται σε τιμή που υπολογίζεται με βάση τη μέση τιμή που επωλείτο σε 

ι3ιώτες τον προηγούμενο χρόνο, αυξημένης κατά το ποσοστό του πληθωρισμού, 

κατά το κόστος εκκοπής και μεταφοράς, πλέον 50% του κόστους των εξαγωγικών 
3ρόμων, οπότε 3ε γίνεται οποια3ήποτε 3ιάκριση σε ό,τι αφορά την τιμή ·Πωλήσεως 
σε βάρος των ι3ιωτών, ενώ με το σύστημα των προσφορών το αποτέλεσμα θα 
ήταν απρόβλεπτο και θα 3ημιουργούνταν πολλά προβλήματα. 

Οι εκπρόσωποι των βιομηχάνων επεξεργασίας 3ασικής ξυλείας που παρευ-
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ρέθηκαν στις συvε8ριάσεις της Επιτροπής κατέθεσαν γραπτό υπόμνημα, στο οποιο 
περιλαμβάνονται τα εξής: 

1. Αντιπροσωπεύουν την εταιρεία VIODAX, στην οποlα μέτοχοι είναι το 
97% των βιομηχάνων που επεξεργάζονται 8ασική ξυλεία. 

2. Ot υπηρεσίες που προσφέρουν είναι ουσιω8έστερες από εκείνες που 
προσφέρουν οι Δασικές Βιομηχανίες Κόπρου, γιατ( αυτο( εξασφαλ(ζουν 

τις βασικές προUποθέσεις για το εξαγωγικό εμπόριο" των γεωργικών 

προϊόντων της Κύπρου, αφού κατασκευάζουν τόσο τα απαραίτητα 

κιβώτια για τη συσκευασία και εξαγωγή των σταφυλιών, όσο και τα 
αναγκαία παλέττα για την πραγματοποίηση των εξαγωγών όλων των 
γεωργικών προϊόντων. 

3. Η ποσότητα 8ασικής ξυλείας που τους παραχωρείται από το Τμήμα 
Δασών ε(ναι ανεπαρκής και ζητούν την αύξησή της από 20,000 κ.μ. σε 
25,000 κ.μ., για να μπορέσουν να καλύψουν την εγχώρια ζήτηση σε 
κιβώτια και παλέττα για την εξαγωγή των γεωργικών προϊόντων, 

πράγμα που θα συμβάλει στην εξοικονόμηση συναλλάγματος. 

4. Η ζητούμενη αύξηση της ποσότητας κατά 5,000 κ.μ. να 8οθε!, αφού 
περιοριστεί ανάλογα η ποσότητα ξυλείας που παραχωρείται στις 

Δασικές Βιομηχανίες Κύπρου κι οι βιομηχαν(ες αυτές να περιοριστούν 
στην παραγωγή του CHIPPORD, όπως ήταν και ο αρχικός προορισμός 
και σκοπός των Δασικών Βιομηχανιών Κύπρου. 

5. Να μη 8ίνεταt ά8εια εισαγωγής παλέττων και κιβωτlων, εκτός στην 
περίπτωση που απο8ειγμένα 8εν είναι 8υνατή η παραγωγή τους στον 
τόπο μας, για να αποφεύγεται η άσκοπη εξαγωγή συναλλάγματος και 

η πρόκληση ανεργ!ας. 

6. Η ξυλεία που 8!νεται με προσφορές να παραχωρε!ται μόνο σε πρόσωπα 

που ασκούν αποκλειστικά το επάγγελμα της επεξεργασlας ξύλου, για 

να μην παρουσιάζεται το φαινόμενο της 8ημιουργ!ας τεχνητής έλλειψης 

ξυλείας από πρόσωπα άσχετα με το επάγγελμα που την αγοράζουν με 

σκοπό την αύξηση της τιμής της και τη μεταπώλησή της στους 
επαγγελματ(ες σε ψηλότερη τιμή. 

7. Η κυβέρνηση να συμπαρασταθε( ι8ια!τερα στις ι8ιωτικές βιομηχανίες 
επεξεργασίας ξύλου, επει8ή σημαντικό μέρος των βιομηχανιών αυτών 

ε8ρεύει στην ύπαιθρο και με τον τρόπο αυτό θα επιτευχθεί η πλήρης 
απασχόληση των εργατών της περιοχής, θα αποφευχθεί η αστυφιλ(α 

και θα βοηθηθεί η οικονομική' ανάπτυξη του τόπου. 

Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στις 

συνε8ριάσεις της Επιτροπής υΠοστήριξαν τα αιτήματα των βιομηχάνων επε

ξεργασίας 8ασικής ξυλε!ας ως αναγκα(ο μέτρο που πρέπει να ληφθεί για τη 

συγκράτηση των κατο(κων στην ύπαιθρο και ι8ια!τερα στην ακριτική περιοχή του 
Κάμπου, πράγμα που θα ο8ηγήσει και στην παραγωγή καλύτερων γεωργικών 
προϊόντων. 

' Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων, αφού μελέτησε 
με προσοχή όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, 
8ιαπιστώνει ότι βρ(σκετιtι ενώπιον ενός σοβαρού προβλήματος που απασχολεί μια 
τάξη ανθρώπων που αγωνίζονται να 8ιατηρήσουν τις βιομηχανίες τους κάτω από 
8ύσκολες συνθήκες, αφού οι παράγοντες που συμβάλλουν στη 8ιατήρηση αυτή 8εν 
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εξαρτώνται από τους ίδιους, αλλά από την απόδοση των δασών μας και από τη 
ΙΗκαιη ή /rι.ι κατανομή από τις αρμό8ιες κυβερνητικές υπηρεσίες της ξυλε(ας που 
θα παραχθεί. 

Η Επιτροπή, έχοντας υπόψη τα σοβαρά αυτ& προβλήματα που αντιμετω
π(ζουν τα ιδ'ιωτικά ξυλουργεtα, αλλά παράλληλα και την τεράστια συμβολή τους 

στην αγροτική και τη γενική οικονομ(α του τόπου και κυρίως στη συγκράτηση 

πληθυσμού στην ύπαιθρο, καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να εγκύψει με όλο το 

απαιτούμενο ενδιαφέρον πάνω στα προβλήματά τους, αφοό ακούσει όλους τους 
ενδιαφερομένους και συνεκτιμήσει πως τα ξυλουργεtα αυτά ήταν τα μοναδ'ικά που 
επεξεργάζονταν την ντόπια ξυλεία, πριν ι8ρυθούν οι Δασικές Βιομηχανίες Κύπρου 

και πως ο ρόλος που ανατέθηκε στις Δασικές Βιομηχαν(ες Κόπρου, κατά την 

ί8ρυσή τους, ήταν η παραγωγή ορισμένων προϊόντων ξυλείας μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου μια σύντομη 8ήλωση. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα από τα πάγια αιτήματα των περιοχών των 

ακριτικών που βρίσκονται κοντά στα 8άση, και ι8ίως της περιοχής της Τηλλυρίας, 
ότι θα πρέπει το κράτος, θα πρέπει το Δασονομείο να τους διαθέτει αμέσως 
τουλάχιστο τα υπολε(μματα από τις εκκοπές των δένδρων για τους σκοπούς του 

εφοδιασμού των Δασικών Βιομηχανιών, για να εφοδιάζουν τις μικροβιοτεχν(ες 

τους παραγωγής κάρβουνου. Οι άνθρωποι παραπονούνται ότι δε διατ(θενται σ / 

αυτούς αυτά τα υπολεtμματα αμέσως, αλλά προτρέπονται να τα παίρνουν μέσω 

μεσαζόντων, με αποτέλεσμα η τιμή να υπερδιπλασιάζεται πολλές φορές και να 
δυσκολεύονται να κάνουν τη δουλειά τους. Επειδή η Τηλλυρ!α ε(ναι εντελώς 

εγκαταλειμμένη περιοχή, είναι απομονωμένη από την υπόλοιπη Κόπρο, θα ήταν 

8ίκαιο να 8ιαβιβαστεί στην Εκτελεστική Εξουσία ότι αυτό το αίτημα πρέπει να 
ικανοποιηθεί, διότι υπάρχουν μερικές δεκά8ες οικογένειες που ζουν απ 1 αυτή την 

εργασlα. Εξάλλου, όπως έχει λεχθε(, και κάτοικοι άλλων κοινοτήτων που ε!ναι 

κοντά στα Βάση, όπως ε(ναι η κοινότητα του Κάμπου και άλλες, χρειάζονται την 

πρώτη αυτή ύλη, την οποία οι ίδιοι συντηρούν στην περιοχή τους άλλωστε, αφού 
γειτνιάζει με την περιοχή τους. Υποβάλλουν το αίτημα να παίρνουν με τους 
ίδιους όρους την ξυλεία, όπως οι Δασικές Βιομηχανίες, για να μπορούν να 
συντηρηθούν στους χώρους όπου βρ(σκονται τα χωριά τους και να παραμείνουν 

στις ακριτικές αυτές περιοχές οι κάτοικοι. Αυτ6 ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται στο 
παράρτημα. 

Υπάρχουν ομιλητές επ( των θεμάτων; 

Ο κ. Παπαρές, ο κ. Ηλlα και ο κ. Στυλιανού. 

Άρα η Έκθεση 8ε θα αναγνωστεί, αλλά θα θεωρηθεί αναγνωσθείσα και θα 
λ ' ' ' Β λ / Ι ι ι ι μι ησουν κατα σειρα οι τρεις ου ευτες τους οποιους εχω ονομασει, μεσα στα 

πλαίσια των επτά λεπτών που έχουν δοθεί από την πολιτική ηγεσ(α. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΆΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

Φ1ΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ποι ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ 
ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ ποι ΕΠΙΣ1ΝΑΠΤΕΤΑΙ. 

Παpόv"<ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιέττηζ' ·, 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργlας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα 
υπό συζήτηση θέματα σε δυο συνε8ρ!ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 
Μαρτ!ου και 24 Απριλίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλ·ήθηκαν και εξέφρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργε!ωv Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 

Εμπορ!ου και Βιομηχανίας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική 
και Παναγροτικός Σύνδεσμος και ενδιαφερόμενοι παραγωγοί. 

Όπως ε(vαι γνωστό, το πρώτο από τα συζητούμενα θέματα γράφτηκε στη 

Βουλή από το αξ. Μέλος της κ. Α. Παπαρέ στις 8 Δεκεμβρίου 1989, το δεύτερο 
θέμα από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού στις 14 Δεκεμβρίου 1989 και το 
τρίτο από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη από μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς στις 20 Απριλίου 1989. Στη συνέχεια και τα τρία υπό 
συζήτηση θέματα παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για μελέτη και ετοιμασ!α σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Οι εισηγητές των 8ύο πρώτων υπό συζήτηση θεμάτων, Βουλευτές κ. Α. 

Παπαρές και Π. Στυλιανού, ανέφεραν πως το πρόβλημα της διάθεσης των 

εσπερι8οει8ών κατάντησε χρόνιο, αφοό χρονολογεlται από το 1982, με αποτέ
λεσμα να επιφέρονται τεράστιες οικονομικές ζημιές στους παραγωγούς, και 
κατηγόρησαν την κυβέρνηση πως δεν έκαμε έγκαιρο προγραμματισμό διάθεσης 

των προ'ίόντων αυτών, ι8ια(τερα μετά την αύξηση της παραγωγής που παρου

σιάστηκε συνεπε(α των αρ8εuτιχών έργων που κατασκευάστηκαν, με αποτέλεσμα 

τα έσοΒα από την πώληση των προϊόντων να μην καλύπτουν ούτε τα έξο8α 

συγκομιΒής των καρπών. 

Οι ί8ιοι Βουλευτές ζήτησαν να παρθούν μέτρα, ούτως ώστε οι ντόπιες 

εταιρείες αναψυκτικών να απορροφούν μεγαλύτερο μέρος της παραγωγής, να 
δημιουργηθούν μικρές βιομηχαν(ες χυμοποίησης στους τόπους παραγωγής και να 
καταρτιστεί μακροπρόθεσμο σχέ8ιο για τη Βιάθεση των εσπερι8οει8ών. 

Ο εισηγητής του τρίτου θέματος, Βουλευτής κ. Κ. Τσιέττης, ανέφερε πως τα 

εσπερι8οει8ή που καλλιεργούνται στην ακριτική περιοχή <fΣτροβ(λια» κινΒυνεύουν 
να. καταστραφούν από έλλειψη νερού, πως η εν λόγω περιοχή ε!ναι η τελευταία 
που, σύμφωνα με τον προγραμματισμό που υπάρχει, θα συν8εθεt με το Νότιο 
Αγωγό, ύστερα από Βεκαοκτώ μήνες, και κάλεσε την κυβέρνηση να επισπεύσει το 

έργο της παροχής νερού στην περιοχή αυτή, για να περισωθούν οι καλλιέργειες 

των εσπερι8οει8ών. 

Οι αγροτικές οργανώσεις και άλλοι εκπρόσωποι των παραγωγών που πήραν 

μέρος στις συνεδρ(ες επισήμαναν επίσης τη σοβαρότητα του προβλήματος που 
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αντιμετωπίζουν οι εσπεριδοκαλλιεργητές κυρίως ως προς τη διάθεση της παρα

γωγής τους, αναφέροντας ότι τα έσοδά τους δεν καλύπτουν οότε και τα κόστα 

εκκοπής του καρπού, γι' αυτό και μερικοί από αυτούς έχουν εκριζώσει δέντρα και 
άλλοι σκέφτονται να πράξουν το ίδιο, Για την αντιμετώπιση του προβλήματος οι 

ίδιοι εκπρόσωποι έκαμαν τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

1) Να ληφθοόν μέτρα για μείωση του κόστους παραγωγής με την παροχή 

φθηνών λιπασμάτων και φυτοφαρμάκων και τη μείωση του κόστους 

των άλλων συντελεστών παραγωγής. 

2) Να επι8οτηθοόν οι εξαγωγές. 

3) Να 8ημιουργηθεί ει8ικός μηχανισμός για την προώθηση των εξαγωγών. 

4) Να πειστούν οι χυμοποιοί να παίρνουν τα εσπεριδοειδή σε ικανοποιη

τικές τιμές. 

5) Να αποτραπεί η εισαγωγή χυμού από το εξωτερικό. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι ζήτησαν την επίσπευση της μεταφοράς νερού στην 

περιοχή Στροβιλιών για την αποτροπή της καταστροφής των εσπεριδοκαλ

λιεργειών. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων δήλωσαν πως γlνεται συντονισμός ενεργειών και σφαιρική 

μελέτη από τα Υπουργεία τους που αφορά την καλλιέργεια, την παραγωγή και τη 
διάθεση των εσπεριδοειδών, με αποτέλεσμα να παράγονται άριστα προϊόντα, και 
εντόπισαν το πρόβλημα που υπάρχει στη μεγάλη προσφορά εσπεριδοειδών σε 

σχέση με τη ζήτηση, ένεκα του ανταγωνισμού που υπάρχει από άλλες παρα

γωγούς χώρες, όπως είναι η Ισπανία, η Ιταλία, η Τουρκία και το Ισραήλ. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως οι παραγωγοί απολαμβάνουν τις πραγμα

τικές τιμές της αγοράς, μείον τα έξοδα εμπορίας, και τους κάλεσαν να προσφέρουν 

τα προϊόντα τους στη ΣΕΔΙΓΕΠ, αν οι τιμές των ιδιωτών εμπόρων δεν τους 

ικανοποιούν. 

Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος του Υπουργεlου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

πληροφόρησε την Επιτροπή ότι ετοιμάζεται νομοσχέδιο για τον περιορισμό της 
καλλιέργειας εσπεριδοειδών, κάτι που θα συμβάλει στη συγκράτηση της 

προσφοράς και ότι, όσον αφορά την περιοχή Στροβιλιών, έγιναν διευθετήσεις για 

την απρόσκοπτη παροχή νερού για την κάλυψη των αρδευτικών αναγκών της 
περιοχής. 

Τέλος, οι εκπρόσωποι των δυο Υπουργείων δήλωσαν πως η νέα κατάσταση 

πραγμάτων στις Ανατολικοευρωπαϊκές χώρες ανοίγει περιθώρια νέων αγορών, τα 

οποία η Κύπρος θα αξιοποιήσει, πράγμα που αναμένεται να αμβλύνει το 

πρόβλημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβ&νοντας 

υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει με τη σειρά της την ύπαρξη 

του προβλήματος που αντιμετωπ(ζουν οι εσπεριδοκαλλιεργητές και εκφράζει την 

ανησυχία της τόσο για τη μη 8ι&θεση της φετινής παραγωγής όσο και κυρίως για 

τη μελλοντική 8ι&θεση των προϊόντων αυτών. Υπογραμμίζοντας τη σοβαρότητα 
των προβλημ&των αυτών η Επιτροπή καλεί όλα τα εμπλεκόμενα στο πρόβλημα 

μέρη να λάβουν υπόψη τις εισηγήσεις των παραγωγών και να πάρουν όλα τα 
ενδεικνυόμενα μέτρα για την επίλυσή του. Ιδιαίτερα καλούνται τα δύο ενδιαφε

ρόμενα Υπουργεία, Εμπορίqυ και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
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να σuντοvισουν τις ενέργειες χαι προσπάθειές τους, δlδοντας τις κατάλληλες 

οδηγίες και συμβουλ<ς προς τους παραγωγοός για την προσαρμογή της ποιότητας 
και του εεδοuς του προtόvτος, έτσι που να ιχανοποιε( τις προτιμήσεις των 
καταναλωτών, είτε αυτοί είναι εντός είτε εκτός Κύπρου. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

{α) Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι διάθεσης τους. 

(Θέμα εγyραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ) (8.12.1989). 

(β) Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανιiγκη λήψης 

άμεσων χαι ριζικών μέτρων για διάσωσή της. 

(Θέμα εγyραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό) (14.12.1989). 

(γ) Οι κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην ακριτική 

περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξιiντλησης των υδάτινων πόρων και η 

ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού από το Νότιο 
Αγωγό στην περιοχή. 

(Θέμα εγyραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Τσιέττη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιiδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (20.4.1989). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στο δικό μου θέμα, «τα πλεονάσματα των 

μανταρινιών». 

Το υπό συζήτηση θέμα είναι κάπως ξεπερασμένο. Επειδή όμως κατιiντησε 

πλέον χρόνιο και πάει να μοιάσει με το αμπελουργικό, είναι πάντοτε επίκαιρο. 

Όταν προ δεχαετlας περ(που άρχισαν να κατασκευάζονται τα υδατικά έργα 

Πιτσιλλιάς, προειδοποιήσαμε την κυβέρνηση, και μέσω της Βουλής και μέσω του 

τόπου, για το πρόβλημα που θα εδημιουργείτο σε λίγα χρόνια -από τότε 

αντιμετωπίζαμε προβλήματα στη διάθεση των πλεονασμάτων των μανταρινιών 

και γενικά των εσπεριδοειδών. Τονίζαμε τότε προς την κυβέρνηση την ανάγκη να 

μελετήσει το θέμα και να προγραμματίσει μεθόδους και τρόπους απορρόφησης 
αυτών των προ~όντων και να προστατέψει τις παραδοσιακές ποικιλίες. 

Πέρασαν σχεδόν δέκα χρόνια και το πρόβλημα εξακολουθεί να παραμένει και 
να γ!νεται χρόνο με το χρόνο οξύτερο. Και όχι μόνο τούτο, αλλά επιτράπηκε η 

παραδοσιακή ποικιλία της- περιοχής Αρακαπά, που δεν μπορεί να εξαχθεί, να 

επεκταθεί σε ολόκληρη την Κόπρο. Έτσι φτάσαμε στο σημείο πλείστοι γεωργοί 

να αφήνουν τα φρούτα τους πάνω στα δέντρα να καταστρέφονται. Τα εργοστάσια 

δεν μπορούν να απορροφήσουν όλη την παραγωγή και λόγω των πλεονασμάτων οι 
τιμές είναι ασύμφορες. 1 Ετσι εγκαταλείπονται πάνω στα δέντρα. 

Με τα πρώτης ποιότητας μανταρίνια, επειδή είναι λίγη η παραγωγή, δεν 
υπάρχει ακόμα μεγάλο πρόβλημα. Επειδή όμως είναι ντελικάτο φρούτο, κατα

στρέφεται εύκολα από τις καιρικές συνθήκες και το Water Sρot. Το Water Sρot 
δεν καλύπτεται από τον ΟΓ Α και καταστρέφει μεγάλο μέρος της παραγωγής, γι 1 

αυτό και απεγνωσμένα οι παραγωγοί ζητούν τη λήψη μέτρων. 

Έγιναν αρκετιi διαβήματα προς τις αρμόδιες αρχές, χωρίς να εξευρεθοόν οι 

κατάλληλοι τρόποι απορρόφησης των πλεονασμάτων. Σε σύσκεψη που έγινε στο 

Προεδρικό Μέγαρο με το Σύνδεσμο Μανταρινοπαραγωγών και τους Βουλευτές 

αποφασίστηκε μεταξύ άλλων η χρηματοδότηση από την κυβέρνηση τεχνοοικο-
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νομικής μελέτης για ίδρυση περιφερειακών χυμοποιείων, κάτι παρόμοιο με τα 

περιφερειακά οινοποιεία. 

Επειδή πλησιάζει, όπου να ναι, η νέα εσοδεία, θα θέλαμε να μας 

πληροφορήσει η κυβέρνηση ποό βρίσκεται το όλο θέμα. Έγινε η μελέτη; Θα είναι 

βιώσιμη η μονάδα αυτή; Οι παραγωγοl αγωνιούν να πληροφορηθούν τα αποτε
λέσματα. Μέχρι όμως να τελειώσουν οι μελέτες, οι παραγωγοί ζητούν για τη νέα 
περίοδο να γlνουν από τώρα ενέργειες για εξαγωγή μέρους της παραγωγής. Να 

προγραμματιστεί από τώρα η δημιουργία λαϊκών αγορών στις συνοικίες των 

πόλεων από τους δήμους. Να δοθεί οικονομική βοήθεια για μπόλιασμα και 
μετατροπή των μανταρινιών σε εξαγώγιμες ποικιλίες. Να καλυφθούν από τον 

ΟΓ Α όλες οι θεομηνίες και προπάντων το Water Spot. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρέμειναν 3υο λεπτά για τον κ. Παπα3όπουλο. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ας συνεχίσει ο κ. Ηλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ ωραία! Αν θέλετε να χρησιμοποιήσετε τα 3υο λεπτά μετά, πολύ 

ευχαρ(στως. Ε(ναι ο κ. Ηλ(α τώρα, ο κ. Πέτρος Στυλιανού και μετά εσείς. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Τα προβλήματα της εσπερι3οκαλλιέργειας που συζητούμε σήμερα είναι 

αρκετά σοβαρά και οξύνονται από χρόνο σε χρόνο. Γι / αυτό και η Βουλή 

βρίσκεται στην ανάγκη να ασχοληθεί με αυτά σήμερα και να εισηγηθει τρόπους 

για την αντιμετώπισή τους. 

Η εσπερι3οκαλλιέργεια αποτελεί ένα βασικό γεωργικό μας κλά3ο, με 

παραγωγή γύρω στους 150,000 τόνους το χρόνο και προσφέρει στον τόπο περί τα 
!:15 εκ. ξένο συνάλλαγμα. Δυστυχώς όμως οι ασύμφορες τιμές και οι 3υσκολίες 
στη 3ιάθεση ο3ηγούν τον κλά3ο αυτό στην καταστροφή. Μεγάλες εκτάσεις 
λεμονό3εντρων έχουν εκριζωθεί και άλλες εγκαταλείπονται, γιατί το εισό3ημα 3εν 

καλύπτει το αυξημένο κόστος παραγωγής. 

Οι παραγωγο! μανταρινιών της περιοχής του Αρακαπά, όπως και οι 

παραγωγοί κλεμεντίνων σε 3ιάφορες περιοχές του νησιού μας, αντιμετωπίζουν 

κάθε χρόνο τεράστιες 3υσκολίες στη 3ιάθεση των προϊόντων τους. Οι τιμές που 

εξασφαλίζουν είναι εξευτελιστικές, ενώ το κόστος της παραγωγής τους αυξάνεται. 

Εκτός από τα τρέχοντα καλλιεργητικά έξο3α, οι μανταρινοπαραγωγοί έχουν 

και τις ψηλές 3όσεις για τα αναπτυξιακά έργα που έγιναν στα χωριά τους. 

Βρίσκονται έτσι σε πολύ 3ύσκολη θέση, γιατί α3υνατούν να ανταποκριθούν στις 

υποχρεώσεις τους και να συνεχίσουν τις καλλιεργητικές τους ασχολίες. 

Επιπρόσθετα από τα προβλήματα της 3ιάθεσης παρουσιάστηκε με πολλή 

οξύτητα φέτος το πρόβλημα της ανομβρίας που επηρέασε όλες σχε3όν τις 
περιοχές, από το Παραλίμνι μέχρι την Πάφο. 

Όσον αφορά τη 3ιάθεση, οι αιτίες του προβλήματος αναφέρονται στην 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 3εν πρόκειται να τις 

επαναλάβω. Ει3ικά στην περίπτωση των μανταρινιών μια από τις βασικές αιτίες 
του προβλήματος είναι η ανεπαρκής καθο3ήγηση των γεωργών από τις αρμό3ιες 
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υπηρεσίες του Υπουργε(οu Γεωργ(ας, σχετικά με τις ποικιλίες που θα έπρεπε να 

φυτευτούν στις νέες αρ8εύσιμες εκτάσεις του σχε8ίου Πιτσιλλιάς. Το αποτέλεσμα 

ήταν να φυτευτούν από όλους οι παρα8οσιακές, μη εξαγώγιμες ποικιλίες. Η 

παραγωγή αυξήθηκε, η προσφορά ξεπέρασε κατά πολύ τη ζήτηση στην εσωτερική 

αγορά και οι τιμές έπεσαν σε εξευτελιστικά επίπε8α. 18ιαίτερα χαμηλές και 

ασύμφορες είναι οι τιμές των μανταρινιών και κλεμεντίνων που 8ιατίθενται στα 
εργοστάσια για χυμοποίηση. 

Για την αντιμετώπιση της κατάστασης αυτής έχουν υποβληθεί οι ακόλουθες 
εισηγήσεις: 

1) Να δοθεί οικονομικ-,\ βοήθεια από το κράτος για το μπόλιασμα νέων 

φυτειών με εξαγώγιμες ποικιλίες. Δόθηκε φέτος περιορισμένη, τεχνική 

μόνο, βοήθεια, χωρίς καμιά οικονομική ενθάρρυνση και τα αποτε

λέσματα υπήρξαν πενιχρά. Επιμένουμε πως η οικονομική βοήθεια είναι 
αναγκαία, για να πετύχουμε τη βελτίωση των ποικιλιών μας που θα 
συμβάλει στην απάμβλυνση του προβληματος. Ο γεωργός, για να 

μπολιάσει τα παραγωγικά του δέντρα, έχει απώλεια εισοδήματος 3 - 4 
χρόνων τουλάχιστο και επιπρόσθετα άλλα έξοδα. Αβοήθητος είναι 
αδύνατο να προχωρήσει σε ένα τέτοιο εγχείρημα. 

2) Εισηγηθήκαμε τη δημιουργία λαϊκών αγορών στις πόλεις, οι οποίες 
όμως δυστυχώς δεν έχουν γίνει μέχρι σήμερα. 

3) Εισηγηθήκαμε τη διεξαγωγών μελέτης σκοπιμότητας για τη δημιουρ
γία περιφερειακού χυμοποιείου προς απορρόφηση των πλεονασμάτων 

και γενικότερα μελέτη για την παραγωγή και την εμπορία των 

μανταρινιών. Τις μελέτες αυτές ανέλαβε η κυβέρνηση και αναμένουμε 

τα πορίσματά τους, για να αποφασιστεί τι μέτρα χρειάζεται να 

ληφθούν. 

4) Σοβαρό πρόβλημα για τους παραγωγούς μανταρινιών είναι και οι 

ζημιές από το Water Spot που επιβάλλεται να καλυφθούν από τον 
ΟΓΑ. 

Γενικότερα για την αντιμετώπιση του προβλfιματος των εσπεριδοειδών 
επιβάλλεται, δtπλα στα άλλα που αναφέρονται στην Έκθεση, και η δ.ημιουργία 
Συμβουλιου Εμπορίας που θα απαλλάξει τους παραγωγούς από τους μεσάζοντες 

και θα τους προσφέρει τις πραγματικές τιμές των προϊόντων τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πέτρος Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, όπως ήδη και ο συνάδελφος Π απαρές και ο 

συνάδελφος Ηλία τόνισαν, η πρώτη καλλιέργεια, η μανταρινοκαλλιέργεια έχει 
κτυπηθεί καίρια. Εξάλλου για το ίδιο θέμα οι Βουλευτές του ΔΗΚΟ της Λεμεσού 

έχουν επανειλημμένα θίξει το θέμα της ανάγκης εμπορίας και προώθησης του 
προϊόντος με επανειλημμένα διαβήματά τους, τονίζω, τόσο κοινοβουλευτικά όσο 

και εξωκοινοβουλευτικά. Πρέπει κάποτε η αρμόδια αρχή, το κράτος, να προω
θήσει τις εισηγήσεις τους και τις θέσεις τους, αν θέλουμε, έστω και τη δωδεκάτη, 
επαναλαμβάνω, να σώσουμε το εtδος. 

Εξάλλου, η λεμονοκαλλιέργεια στις κατ' εξοχfιν -τουλάχιστο εσπεριδοκαλ
λιεργητικές περιοχές της Λευκωσίας, την Κοκκινοτριμιθιά, το Ακάκι, την Περι
στερώνα, βρίσκεται στο τελευταίο της στάδιο, εξελισσόμενη σε είδος καθαρά 
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μουσειακό. Εκατοντάδες, για να μην πω χιλιάδες, στρέμματα με τα δέντρα της 

λεμονιάς ξεριζώθηκαν και δεκάδες στρέμματα με λεμόνια καθεχρονικά ξεριζώ
νονται. Εναπομένουν, για να προβάλουν το είδος, τα λεμονόδεντρα στους 
αuλόκηποuς, για να θυμίζουν την πάλαι ποτέ ύπαρζή τους. 

Τώρα, έντιμοι κ'5ριοι συνάδελφοι, χτυπιέται σύρριζα η καλλιέργεια των 

πορτοκαλιών. Τα κυπριακά βαλέντσια, συγκεκριμένα, δίδουν ουσιαστικά τη μάχη 

των οπισθοφυλάκων της εσπεριδοκαλλιέργειας. Ήδη τα καλλιεργητικά έξοδα και 

τα έξοδα συγκομιδής υπερκαλύπτουν τα έσοδα από το προϊόν. Το ιδιο, αν όχι και 

χειρότερο πρόβλημα, αντιμετωπtζουν και τα κρέιπ-φρουτ και έτσι, αν θέλουμε 
τουλ&.χιστο τα τελευταία αυτά ειδη να περισωθούν, καθώς και τα μανταρlνια, 

αλλά και το ευρύτερο πλέγμα της εσπεριδοκαλλιέργειας, επιβάλλεται να προχω

ρήσουμε στη λήψη μιας σειράς από μέτρα, όπως είναι -

1) 

2) 

Η επιδότηση των λιπασμάτων. 

Η επιδότηση του ηλεκτρισμού των γεωτρήσεων, μιας και το προσφε

ρόμενο νερό κινε(ται σε ψηλά επ(πεδα. Να τονLσουμε πως η περιοχή 

που ζητούμε, ως Λευκωσία, πέρα και πρόσθετα από τις περιοχές των 

άλλων επαρχιών, να βοηθήσουμε, ε(ναι το τρίγωνο της νεκρής ζώνης, 

Αυλώνα - Κοκκινοτριμιθιά -Περιστερώνα, που με κίνδυνο της ζωής 

τους και πολλές φορές με την αρτιμέλειά τους οι ακρίτες της περιοχής 

εκείνης διέσωσαν. 

3) Να εντατικοποιηθεί ο ρυθμός χυμοποίησης από τις βιομηχανίες. 

4) Να ενθαρρυνθεl η παροχέτευση του τυποποιημένου κυπριακού χυμού 
στην εσωτερική αγορά, για τον τουρισμό, για τα μαθητικά συσσίτια, 

την εθνική φρουρά και αλλού. 

5) Να επισημάνουμε ακόμα κάποιους τρόπους -και να τους εξεύρουμε 
αυτούς- περιστολής και αναστολής της εκμετάλλευσης των παραγωγών 

από τη βιομηχανία. Και 

6) Να πιίψουμε να εισάγουμε από τη Βραζιλ(α το γνωστό παχύρρευστο, 
χαμηλής ποιότητας εγκυτιωμένο υγρό, που συνιστά ουσιαστικά κατα

στροφική πρακτική για την εσπεριδοκαλλιέργεια, πρόσθετα με τις 

άλλες, ουσιαστικά επικίνδυνες 1 χρωστικές ουσίες, που κάτω από 

κάποια εύηχα ονόματα χρησιμοποιούμε στην εσωτερική αγορά. 

Αυτά και ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 
Ο κ. Παπ·αδόπουλος δυο λεπτά και δυο εσείς, κύριε Τσιέττη. Αλλά πρέπει να 

το καθορίσουμε αυτό το πράγμα. Θα μιλούμε ή δε θα μιλούμε όλοι; Αν θα 
μιλούμε όλοι, να μιλούμε όλοι. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 
Κόρ ιε Πρόεδρε, Ι:χει θέμα δικό του ο κ. Τ σιέττης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
'Εχει θέμα δικό του, αλλά είπαμε ότι από κάθε κόμμα θα μιλά ένας και 

βλέπω ότι μιλούν δυο και τρεις πολλές φορές από κάθε κόμμα. Ή τηρούμε τα 
συμφωνηθl:ντα ή δεν τα τηρούμε. Δεν υπάρχει μέσος όρος. Δεν τηρήσατε τα επτά 
λεπτά, κόριε Νεόφυτε. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ένα λεπτό, χύρtε Πρόεδ'ρε, το έχετε φάει από μένα. Να μου δ'ώσετε αχόμα 

ένα, να τα χάνουμε τρl α. 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι συνάδ'ελφοι, δ'εν έχω να δ'ιαφωνήσω σε τίποτε 

απολύτως μ' όσα έχουν πει οι συνάδ'ελφοι και δ'εv πρόκειται να επαναλάβω τα 

ίδ'ια, δ'ιότι συμφωνώ απόλυτα. 'Εχει παρατηρηθεί τα τελεuταlα χρόνια ότι 
μεγάλες εκτάσεις εσπεριδ'οειδ'ών έχουν αρχlσει να καταστρέφονται, να εκριζώ

νονται και οι κήποι εκείνοι στους οποίους άvθ~ζαν και μοσχοβολούσαν οι τόποι 

έχουν καταντήσει έρημοι και εγκαταλειμμένοι, Τούτο ο_φείλεται κuρlως σε δ'ύο 

λόγους, στην έλλειψη των αμειπτικών τιμών αφενός και αφετέρου στην έλλειψη 

εργατικών χειρών, οι οποίες είναι απαραlτητες όταν βρίσκεται στην αιχμή το 
προϊόν την εποχή που γίνεται το μάζεμα των καρπών. Επιβάλλεται επομένως για 

τέτοιες εποχιακές καλλιέργειες που παρουσιάζουν κρlση και έλλειψη τεράστια 

εργατικών χειρών να επιτραπεl η προσωρινή εισαγωγ-Jι ξένων εργατών, για να 
αντιμετωπιστεί αυτό το οξύτατο πρόβλημα το οποίο 8εν μπορεί να αντιμε
τωπιστεί με κυπριακά χέρια. Έχει παρατηρηθεί ότί λόγω έλλειψης εργατικών 
χειρών, έστω και με τις μικρές τιμές που προσφέρονται για τα εσπερι8οει8ή και 

ι8ιαίτερα για τα λεμόνια, έχουν παραμεlνει πάνω στα 8έν8ρα πολλά εκατομμύρια 

καρπών σε συνολική παραγωγή της Κύπρου και ως εκ τούτου η ζημιά που 

προκαλεlται απ' αυτή την ··παραμονή των καρπών στα 8έν8ρα είναι τεράστια, 
Δημιουργούνται εξάλλου και ασθένειες οι οποίες είναι ανάγκη να αντιμετωπιστούν 

με φάρμακα τα οποία οι παραγωγοί είναι υποχρεωμένοι να αγοράσουν, για να 

καταπολεμ'ήσουν τις αρρώστιες οι οποίες 8ημιουργούνται από το σάπισμα των 

φρούτων τούτων πάνω στα 8έν8ρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εξέπνευσαν τα τρl'α λεπτά, κύριε Παπα8όπουλε. Εγώ σου έ8ωσα ακόμα ένα 

και έγιναν τέσσερα. Εσύ πάεις ακόμα. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Έχει εισηγηθεί η κυβέρνηση τον περιορισμό της εσπεριΒοκαλλιέργειας. Αλλά 

περιορισμός εσπερι8οκαλλιέργειας~ περιορισμός αμπελοκαλλιέργειας, -yι θα γίνουν 

εκείνόι οι παραγωγοί, οι καλλιεργητές αυτών όλων των παρα8οσιακών γεωργικών 
καλλιεργειών, κύριε Πρ6ε8ρε; Γι' αυτό επιβάλλεται νομ(ζω να αντιμετωπιστεl 
πιο προγραμματισμένα και έγκαιρα τόσο η παραγωγή όσο και η Βιάθεση. Ως προς 

τη 8ιάθεση έχω 8ε8ομένα ότι ε!ναι εύκολη η 8ιάθεση, φτάνει να αποσταλούν οι 

κατάλληλοι άνθρωποι, για να εξεύρουν τις αγορές οι οποίες υπάρχουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κόριε ΠρόεΒρε, έχω εγγράψει το θέμα των Στροβιλιών, ότι ήταν ανάγκη να 
μεταφερθεί εκεί νερό από το Νότιο Α γωyό, Βι6τι είναι μια περιοχή εγκλωβισμένη 

και στις αγγλικές βάσεις και στην τούρκικη κατοχή. Δηλα8ή πέντε οικογένειες με 

τους κ'ήπους τους ελέγχονται από αξιωματικούς των Τούρκων. Θα 'ήθελα να 

ευχαριστ'ήσω το Τμήμα Υ8άτων, γιατί το αίτημά μας έχει 8ικαιωθεί, έχει 

μεταφερθεί νερό στην περιοχή. Δεν αρκεί μόνο να κατηγορούμε, αλλ&. πρέπει να 
αναφέρουμε ότι το Τμ'ήμα Υ8άτων έχει επιτελέσει αυτό που ζητ'ήσαμε. Αυτό που 
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ζητοόμε τώρα εlναι να επισπευσθεί το έργο για λειτουργ(α των αντλιοστασίων με 

παροχή ηλεκτρικού ρεύματος, για να λυθεί και το πρόβλημα της περιοχής των 900 
σχάλωv των Βρυσοόλλων που ακόμα, λόγω τεχνικών δυσκολιών, δεν πήραν νερό. 

Όσον αφορά τα χόστα και τα προβλήματα που λέχθηκαν από άλλους συνα-

3έλφους, η κυβέρνηση έχει στους καταλόγους της ε3ώ και 8 χρόνια τα εσπερι
δοειδή ως προβληματικά προϊόντα και αποτάθηκε σε πολλές χώρες για ανταλλαγή 

ή για άλλη λύση αυτού του προβλήματος. Εφόσον είναι τα εσπεριδοειδή 
προβληματιχrf προϊόντα, πρέπει η κυβέρνηση να σκεφθεί ότι χρειάζεται να δοθεί 

βοήθεια προς τον παραγωγό για να συνεχίσει. Διαφορετικά θα τα εκριζώσει, διότι 

αντιμετωπίζουμε και τεράστιο συναγωνισμό από την Ισπανία, την Ελλάδα, την 

Τουρκία, το Ισραήλ και &.λλες χώρες. 

Σας-.ευχαριστώ. 
' ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κάποτε-κάποτε χάμvουν και μερικά χαλά πράγματα, κύριε Τ σιέττη, στο 

Τμήμα Υδάτων. Κάποτε-κάποτε, όχι πάντα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι 

τρομαχτικές ζημιές που προκάλεσε η ποντtχα το 1989 στην αγροτική οικονομία 
και η ανάγκη ανάληψης εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπο
λέμησή της». 

Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου στις 18.1.90. 
Αν 3εν υπ&.ρχουν ομιλητές ... 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η γνώμη μου είναι ότι πρέπει να διαβαστεί η Έκθεση· είναι 

πολύ σύντομη. Προσωπικά ως εισηγητής του θέματος θα χάμω μια παρέμβαση 

1.5 λεπτού μόνο. Αλλά 1 αν δε διαβαστει η Έκθεση, δε θα γίνει κατανοητό το 
μήνυμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι να διαβαστεί η Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ)JΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΟΙ 
ΤΡΟΜΑΚΤΙΚΕΣ ΖΗΜΙΕΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΆΛΕΣΕ Η ΠΟΝΤΙΚΆ ΤΟ 1989 
ΣΤΗΝ ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΝΑΛΗΨΗΣ 

ΕΝΤΑΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΩΜΕΝΗΣ ΕΚΣΤΡΑΤΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΗΣ». 

Παpό"ΙΙ-<ες:-

Χρίστος Κουρτελλ&.ρης, Πρόε3ρος 

Κυρι&.κος Τ σιέττης 

Χρίστος Σολωμής 

Αν3ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

03υσσέας Δημητρίου 

Γιανν&.κης Ομήρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

π&νω θέμα σε δύο συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Φεβρουαρ(ου 
και 24 Απριλ(ου 1990. Στις συνεδρι&σεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι του lπoupyε:lou Γεωρy!ας και Φυσικών Πόρων και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΗ και Παναγροτικός Σόνδεσμος. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής χ. Άριστος Χρυσοστόμου, 
δ'ήλωσε στην Επιτροπή πως οι ποντίκες αυξήθηκαν κατά το 1989 σε πολύ μεγάλο 
βαθμό με αποτέλεσμα να προκαλέσουν τεράστιες ζημιές στη δ'ενδ'ροκαλλιέργε:ια, 

ε:ιδ'ικότερα στις χαρουπιές, στην άγρια φύση, ακόμα και στα λάστιχα άρδ'ε:υσης. Ο 

!δ'ιος Βουλευτής απέδωσε: τον πολλαπλασιασμό της ποντtκας στη μη έγκαιρη 

καταπολέμησή της και συγκεκριμένα στην καθυστέρηση που παρατηρήθηκε: στη 
διάθεση του ποντικοφάρμακου από το Τμήμα Γεωργ!ας, στη μειωμένη ποσότητα 
που παραχωρε:ίτο στους γε:ωργοκτηνοτρόφους και στην ολιγωρlα που επέδειξε: το 

Υ πουργε(ο Γεωργ(ας κατ& το 1989. 

Στη συνέχεια ο κ. Χρυσοστόμου προειδοπο(ησε πως η πρόθεση της κυβέρ

νησης να διακόψει τη δ'ωρε:άν παραχώρηση ποντικοφάρμακου στους γεωργοκτη

νοτρόφους θα επιφέρει ανεπανόρθωτες ζημιές στη γεωργια και κτηνοτροφία του 

τόπου και κάλεσε το αρμόδ'ιο Υπουργεlο να ε:παναδ'ραστηριοποιήσε:ι το σχέδιο 

καταπολέμησης της ποντ(κας που εφαρμόζεται από το 1977, να μη διακόψει τη 
δ'ωρεάν παραχώρηση ποντικοφάρμακου και να διοργανώσει εκστρατε:lες από ειδικά 

συνε:ργε:lα που να εργοδ'οτούνται από το Τμήμα Γε:ωργtας. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στις συνε:δ'ρίε:ς 

της Επιτροπής συμφώνησαν με τον εισηγητή του θέματος και κάλεσαν τους 

αρμόδιους να εφαρμόσουν πρόγραμμα καταπολέμησης της ποντ(κας, διαφορετικ& 

οι ζημιές που θα προκόψουν στην αγροτική οικονομ(α θα ε(ναι ανεπανόρθωτες. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργεlου Γεωργlας και Φυσικών Πόρων που 

προσήλθαν ενώπιον της Επιτροπής δ'ήλωσαν πως το Υπουργείο τους εφάρμοσε: 

σχέδ'ιο καταπολέμησης της ποντ!κας με: πολύ καλά αποτελέσματα, κατά τα έτη 
όμως 1988-89 παρουσι&στηκε έξαρση του προβλήματος ένεκα της ανομβρ(ας, των 
μειωμένων δ'ιαθέσιμων κονδυλίων και της αμέλειας των χαρουποπαραγωγών. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως για το 1990 εξασφαλ(στηκε από την 
Υπ&τη Αρμοστε(α για τους Πρόσφυγες κονδύλι 325 χιλι&δων δολαρ(ων το οπο(ο 
θα διατεθεί για την εφαρμογή σχεδίου για την καταπολέμηση της ποντ(κας. Μέσα 

στα πλαίσια του σχε:δ'ίου αυτοό, δ'ήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, θα οργανωθούν 

ειδικά συνεργεία από το Τμήμα Γεωργlας τα οποία θα καλύψουν όλες τις 

ευα(σθητες περιοχές, περιλαμβανόμενης της νεκρής ζώνης και των χαλ(τικων 

εκτάσεων, ενώ το ποντικοφάρμακο θα παραχωρείται χωρ(ς επιβάρυνση των 
γε:ωργοκτηνοτρόφων, εκτός από τις περιπτώσεις που οι ε:νδ'ιαφε:ρόμε:νοι Δήμοι ή 

τα Συμβούλια Βελτιώσεως θα οργανώσουν δ'ικά τους συνε:ργεlα, οπότε: το 

φάρμακο θα πρέπει να πληρώνεται. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε: 
υπόψη όλα τα στοιχεlα και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, δ'ιαπιστώνε:ι και 
η (δια τη μεγάλη ζημι& που προκαλε( η ποντ(κα στην αγροτική οικονομ,(α του 

τόπου,-γι / αυτό και καλεί την Εκτελεστική Εξουσlα να προχωρήσει αμέσως στην 
εφαρμογή του σχεδ'ίου για την καταπολέμηση της ποντlκας και να πάρει τα 

αναγκα(α μέτρα, ώστε το φάρμακο να παραχωρηθε:! δ'ωρε:άν όχι μόνο στα δικά της 

συνεργεία, αλλά και στους Δήμους, τα Συμβοόλια Βελτιώσεως και σ 1 όλους τους 
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επηρεαζόμενους που θέλουν να βοηθήσουν στην καταπολέμηση της μάστιγα~ 
αυτής της αγροτικής μας οικονομίας. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θυμ(σαμε στους αρμοδίους και το γνωμικό που λέει: ((Όποιος 
λυπάται του κάττου το ψωμt, τρων οι ποντικοί τα ρούχα τοU>>. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, μπορεί η συζήτηση του θέματος που αφορ&. την ποντίχα να 

προχαλε! γέλωτες, αλλά στα χωριά μας προκαλεί κλάμα. 

Πραγματικά τα χωριά μας και οι γεωργο( ανησυχούν σοβαρά για το θέμα 

τούτο. Το 1989, λόγω καθυστέρησης στη χορήγηση ποντικοφιiρμακου και λόγω 
της μειωμένης ποσότητας που παραχωρήθηκε, δόθηκε η ευκαιρία στην ευγονική 

ποvτίχα να πολλαπλασιαστεί σε επικίνδυνο βαθμό και να προκαλέσει σοβαρές 

ζημιές στις χαρουπιές και γενικά στη δενδροκαλλιέργεια, καθώς και στην άγρια 

φύση. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι η ποντίχα γεννά κατά μέσο όρο έξι φορές το 

χρόνο, με μέσο όρο επτά απογόνους κάθε φορά και είναι έτοιμη για αναπαραγωγή 
σε ηλικία 3 - 4 μηνών. Από το 1977 εφαρμόστηκε με επιτυχία πρόγραμμα 
καταπολέμησης της ποντίκας, που προνοούσε τη δωρεάν παραχώρηση ποντικο

φάρμακου και τη· διοργάνωση εκστρατειών από ειδικά συνεργεία που εργοδο

τούνται από το Τμήμα Γεωργ(ας. Οι εκπρόσωποι του ίπουργείου Γεωργίας, στην 

προσπάθειά τους να αποσείσουν τις ευθύνες τους, απέδωσαν την έξαρση του 

προβλήματος σε τρεις λόγους: 

Πρώτο, στην ανομβρία, λες και από το 1977 μέχρι το 1989 μόνο το 1989 
είχαμε ανομβρία. Όταν στα προηγούμενα χρόνια που είχαμε ανομβρία εφαρμο
ζόταν κανονικά το πρόγραμμα καταπολέμησης, ο αριθμός της ποντίκας ήταν υπό 
έλεγχο. 

Δεύτερο, απέδωσαν την ευθύνη στην αμέλεια των χαρουποπαραγωγών. 
Λυπούμαι να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι ούτε αυτό το επιχείρημα ευσταθεί, 

γιατί οι χαρουποπαραγωγοί καυγάδιζαν μόνιμα με τους λειτουργούς του 

Τμήματος Γεωργίας, επειδή δεν ικανοποιούσαν το αίτημά τους και τις ανάγκες 

τους σε ποντικοφάρμακο. 

Και τρίτο 1 στη διάθεση, όπως είπαν οι εκπρόσωποι του lπουργείου 

Γεωργίας, μειωμένων κονδυλίων. Και εδώ βρίσκεται το πρόβλημα. Ενώ το 
Υπουργείο γνώριζε πως η ανομβρία βοηθιi στον πολλαπλασιαμό της ποντίκας, 
μείωσε τα κονδύλια και καθυστέρησε στη χορήγηση του ποντικοφάρμακου. Αυτή 
εlναι η αιτία του προβλήματος και η ευθύνη βαρύνει αποκλειστικά την κυβέρνηση 

και πηγάζει από τη λανθασμένη πολιτική της στο θέμα αυτό. 

Δυστυχώς, παρά την κατακραυγή απ' όλα τα χωριά, η κυβέρνηση αποφάσισε 

να πουλά το ποντικοφάρμακο προς 40 σ. το κιλό, με μόνη παραχώρηση στην 

περίπτωση που οι κοινότητες θα οργανώσουν ομαδικές εκστρατείες με δικά τους 

έξοδα τη δωρεάν παραχώρηση του ποντικοφάρμακου. Και τούτο, παρά το γεγονός 
ότι η Υπιiτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους πρόσφυγες θα διέθετε 

ποσό γύρω στις Η60,ΟΟΟ για το σκοπό αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε στις επισκέψεις 
μας σε κιiθε χωριό είναι οι τρομακτικές ζημιές που συνεχίζει να προκαλεί η 
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ποντίκα και το έντονο αίτημά τους είναι η παραχώρηση του ποντικοφάρμακου 

3ωρεάν. Γι 1 αυτό χάνω έκκληση και από το βήμα της Βουλής προς την κυβέρνηση 

να ανταποκριθεί στο 3ίχαιο αίτημα των γεωργών, γιατί, αν 3εν αλλάξει την 

απόφασή της αυτή, οι ζημιές που θα προκληθούν θα είναι πολύ 3υσανάλογες σε 

σχέση με τη φαινομενική οικονομία που θα προκύψει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Ο κ. Ηλ(α. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε3ρε, κύριοι συνά3ελφοι, 

Το θιfμα της προστασ(ας της αγροτικής παραγωγής από τις ζημιές της 
ποντίκας ίσως μερικοί να το θεωρούν ανάξιο συζήτησης. Αν συμβαίνει κάτι 

τέτοιο, θα είναι ασφαλώς αποτέλεσμα άγνοιας για το μέγεθος του προβλήματος 
αυτού. Δεν είναι καθόλου υπερβολή, αν πούμε πως η ποντίχα κατ_άντησε μάστιγα 
όχι μόνο για την αγροτική μας παραγωγή, αλλά έχει επεκταθε( πια και στις 

πόλεις προκαλώντας σημαντικές ζημιές σε αποθήκες, εργοστάσια και σε σπίτια, 

Η εγκατάλειψη της ομα3ικής καταπολιfμησης της ποντ(κας, που συνεχ(ζεται 
απ6 10 και πλέον χρόνια, συνέβαλε στην υπερβολική αύξηση του βλαβερού αυτού 
τρωκτικού, που χρόνο με το χρόνο οι ζημιές που προκαλε( αυξάνονται, μέχρι που 

φτάσαμε σε τρομακτικές πραγματικά καταστροφές των χαρουπιών και άλλων 
δένδρων. Απέραντες εκτάσεις χαρουπιών ε!ναι μισοξηραμένες και παρουσιάζουν 
όψη 3έν3ρων καμιfνων από πυρκαγιά. Η παραγωγή μειώθηκε σε μεγάλο βαθμό και 
η ζημιά στο φυσικό περιβάλλον είναι ανυπολόγιστη. 

Στην αύξηση του αριθμού της ποντ(κας σιwέβαλε όχι μόνο η εγκατάλειψη της 

ομαδικής καταπολέμησής της από το κράτος, αλλά και η εγκατάλειψη της γης και 

των δένδρων από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες τους. Η φυγή πολλών αγροτών και 

κυρlως των νέων προς τις πόλεις, σε συσχετισμό με τις χαμηλές τιμές των 

χαρουπιών, μείωσε το ενδιαφέρον κι αυτών που απέμειναν για την περιποlηση και 
την προστασία των δένδρων τους. Πολλοί δεν πήγαιναν οότε και τα χαροόπια να 

μαζέψουν. Υπάρχουν επίσης μεγ&:λες εκτάσεις γης που έχουν αγοραστεί από 

επιχειρηματ(ες για σκοπούς επένδυσης, χωρ!ς να τους ενδιαφέρουν καθόλου οι 

χαρουπιές ή ο καρπός τους. 

Για τους πιο πάνω λόγους η ατομική καταπολέμηση της ποντίκας για 

προστασία των χαρουπιών είναι εκ των πραγμάτων αδόνατη. Αν κάποιος βάλει 

στο χωράφι του δόλωμα για εξόντωση της ποντίκας, κανένα αποτέλεσμα δε 
φέρνει, γιατί στα διπλανά χωράφια καμιά. μέριμνα δε λαμβάνεται. 

Φέτος το lπουργε(ο Γεωρy(ας σχημάτισε συνεργεία που ανέλαβαν, με την 

επ(βλεψη του Γεωργικού Τμήματος, την καταπολέμηση της ποντίκας σε ορισμένες 
περιοχές που θεωροόνται εστίες πολλαπλασιασμοό της. 

Παράλληλα δ(νεται επί πληρωμή δόλωμα στους γεωργούς, για να αναλάβουν 
και οι lδιοι ατομικά την προστασία των δένδρων τους. Παρόλο που προβάλλεται 

το επιχείρημα πως η πληρωμη του φαρμάκου είναι για σκοπούς καλύτερης 

αξιοποίησής του από τους γεωργούς, η απόφαση αυτή του Υπουργείου, που για 

πρώτη φορά. έχει ληq;{)ε(, δε μας βρίσκει καθόλου σύμφωνους. Γι / αυτό ζητοόμε 
όπως το φάρμακο δίνεται δωρεάν, όπως πάντα. Αποτελεσματική όμως προ
στασία των δένδρων μας μόνο με το σχηματισμό συνεργεlων που να καλύψουν όλες 
τις εκτάσεις για ορισμένα χρόνια μπορε( να επιτευχθεί. 
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Η καταπολέμηση της ποντ(κας εθεωρείτο ως τώρα υποχρέωση μόνο των 

· χαρουποπαραγωγών. Γι' αυτό και τους αποκόπτεται κάθε χρόνο και ένα μέρος 
από την τιμή των προ'ίόντων τους για το σκοπό αυτό. Η αντίληψη αυτή είναι πια 

ξεπερασμένη. Το κακό έχει επεκταθεί και οι επηρεαζόμενοι είναι σήμερα πολύ 

περισσότεροι. Το κράτος να αναλάβει πάνω σε οργανωμένη καθολική βάση την 
καταπολέμηση της μάστιγας αυτfις, για την προστασία τόσο της παραγωγής όσο 
και του φυσικού μας περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ο κ. Παπαρtς. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το πρόβλημα της ποντίκας και οι καταστροφές που προξενεl στα δέντρα και 
ιδιαίτερα στη χαρουπιά είναι το πρώτο θέμα που μας βάζουν τα χωριά και μας 

απασχόλησέ και πολλές άλλες φορές. 

Όμως το 1989 οι ζημιές που προκάλεσε αυτ6 το τρωκτικό στο φυσικό μας 
περιβάλλον ήταν τεράστιες. Ο καθένας απ6 μας μπορε( να το διαπιστώσει από 

μόνος του, αν ρ(ξει μια ματιά στην πρώτη χαρουπιά που θα συναντήσει μπροστά 

του. Από την Πάφο μέχρι τη Λευκωσία και τη Λάρνακα όλοι μας βλέπουμε 
καθημερινά πόση μεγάλη ζημιά προξενήθηκε στο δέντρο τούτο από την ποντ(κα. 

Χιλιάδες δέντρα κατάξερα και η αλλοίωση του πρασίνου σε 6λο το δρόμο ε(ναι 
αισθητή. · 

Όλοι γνωρίζουμε το μtγεθος της καταστροφής που υπtστη το δέντρο της 

χαρουπιάς τα τελευταία χρόνια. Χιλιάδες δέντρα καταστράφηκαν από τις ετήσιες 

πυρκαγιές, χιλιάδες δέντρα θυσιάστηκαν στο βωμό της προόδου λόγω των 

διάφορων έργων αναπτύξεως που γ(νονται σ 1 ολόκληρο το νησί. Χιλιάδες δέντρα 
αφέθηκαν να καταστραφούν από την πλήρη εγκατάλειψη από τους ιδιοκτήτες 

τους, που άφησαν τα χωριά τους και εγκαταστάθηκαν στις πόλεις. 1 Αλλες τόσες 

χιλιάδες καταστράφηκαν από τη συνεχή και συστηματική υλοτόμηση, νόμιμη και 
παράνομη. Δεν αρκούν όλες οι πιο πάνω καταστροφές, τεράστιες ζημιές προξενε( 
και η ποντ(κα, που τα τελευτα(α χρόνια πολλαπλασιάστηκε επικίνδυνα, χωρlς 

κανένας από τους υπευθύνους να ενδιαφέρεται στα σοβαρά για τη συστηματική 

καταπολέμηση και εξόντωσή της. Τους περσινούς μάλιστα μήνες του καλοκαιριού 

ελάχιστες ποσότητες ποντικοφάρμακου υπήρχαν στις κυβερνητικές αποθήκες, με 

αποτέλεσμα πλείστα χωριά να μην το εξασφαλίσουν έγκαιρα και να μην 
κατορθώσουν να προστατέψουν τα δέντρα τους. 

Εντύπωση μου προκάλεσε πέρσι η καταστροφή που προκάλεσε η ποντίκα στις 
χαρουπιές της περιοχής της Ανώγυρας, ενός παραδοσιακού χωριού για την 
κατασκευή παστελιού, χαρουπόμελου και άλλων παραγώγων του χαρουπιού. 

Οι χιλιάδες του κόσμου, που επισκέφθηκαν το χωριό για τον καθιερωμένο 

χορό του παστελιού, εκπλάγηκαν από την καταστροφή που είδαν να προξενείται 
στο δέντρο τούτο. Φυσικιi δεν είναι μόνο η Ανώγυρα. Ολόκληρη η Κύπρος 

αντιμετωπίζει το ίδιο πρόβλημα. Η καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος είναι 

αισθητή. 

Ο αριθμός των δέντρων αυτών μειώνεται καθημερινιi και με ταχύ ρυθμό. Σε 

μερικές δεκαετίες ο αφανισμός της χαρουπιάς θα είναι οριστικός. Για την 

προστασία της χρειιiζεται η λήψη δραστικών μέτρων. Δεν αρκεί ο νόμος που 
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ψηφίστηκε;. χρειάζεται να εφαρμόζεται ο νόμος. Και η κυβέρνηση δεν έδειξε κάτι 

τέτοιο μέχρι σήμερα. Δε μας ικανοποιεί με τα μέτρα που λαμβάνει για την 

προστασ(α της. Π αρά8ειγμα και ο τρόπος καταπολέμησης της ποντ(χας που 

εφαρμόζεται. 

Η ποντίχα 8εν προξενεί ζημιές μόνο στις χαρουπιές. Άρχισε τώρα να 

καταστρέφει και τα εσπερι8οει8-Ιj και τους θάμνους και ό,τι βρει μπροστά της. Γι' 

αυτό και τα μέτρα που θα ληφθούν για την καταπολέμησή της θα πρέπει να είναι 

συνεχή και 8ραστήρια. Μόνο με συστηματική καταπολέμησή της, όπως εγίνετο 

επί αγγλοχρατίας, μπορεί να υπάρξουν αποτελέσματα. 

Η κυβέρνηση θα παραχωρήσει φέτος 8ωρεάν ποντικοφάρμακο σε κοινότητες 

που θα οργανώσουν με 8ιχή τους δαπάνη ομα8ιχές εχ.στρατεlες χ.ατά της ποντίχ.ας. 

Θα κάμει επίσης συνεργεία με έκτακτους εργάτες για τοποθέτηση ποvτικο

φάρμακου σε περιοχές ευαίσθητες για το περιβάλλοv, καθώς και σε εγκατα

λειμμέvες περιοχές, κατάλληλες για τοv πολλαπλασιασμό της. 

Θέλουμε vα πιστεύουμε ότι θα ληφθούv 6λα τα κατάλληλα μέτρα από τηv 

κυβέρνηση, για να επιτύχει το σχέδιό της. Παράλληλα όμως ζητούμε το φάρμακο 

να 8ί8εται 8ωρεάν σε όλες τις κοινότητες, όπως και στο παρελθόv, και να αρχίσει 

συστηματική 8ιαφώτιση του λαού από τα μέσα μαζικής επικοινωvίας, για να 

γνωρίσουν και να συμβάλουν όλοι στην καταπολέμησή της, τόσο στις πόλεις όσο 

και στηv ύπαιθρο. 

Να ληφθε( υπόψη και η νεκρή ζώνη. Να γ(νουν ενέργειες για συνεργασ(α με 

τους Τούρκους, για κοινή προσπάθεια καταπολέμησής της στη vεκρή ζώνη. 

Μόνο με αυτούς τους τρόπους πιστεύω θα υπάρξουν αποτελέσματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουvωτός. 

Ι. ΚΑ ΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 εγώ 8ε θα προσθέσ'ω τ(ποτε περισσότερο από όσα ο έντιμος 
Υπουργός Γεωργίας 8ιατύπωσε στηv απάvτησή του σε ερώτηση συνα8έλφου και 

απ' όσα είπε στηv περιφερειακή σύσκεψη στη Γερμασόγεια στη Λεμεσό. 

Το Υπουργείο έχει καταλήξει στην απόφαση vα παραχωρεί 8ωρεάv το 

ποvτικοφάρμακο στις περιπτώσεις που αγροτικές κοινότητες οργανώνουv με 8ική 

τους πρωτοβουλία και 8απάνη ομα8ικές εκστρατε(ει::; καταπολέμησης της 

ποντίκας. 

Φυσικά αυτή η τοποθέτηση 8εν είναι ικαvοποιητική, έστω και αν το 

-Υπουργείο θα εξακολουθήσει να οργαvώνει συνεργεία με έκτακτους εργάτες. 

Εμείς απαιτούμε όπως και τα συνεργεία που θα οργανώνονται από αγροτικές 

κοινότητες επι8οτούνται μέσω των Συνεργατικώv Πιστωτικών Εταιρειών και με 

ευθύνη των χωριτικών επιτροπών. 

Μια και στην απάντησή του το -Υπουργείο Γεωργίας 8ηλώνει ότι έχει τη 
βοήθεια της Υπάτης Αρμοστε(ας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, 
ύψους :€160,000, να προσθέσει το Υπουργε(ο τα απαραίτητα χρήματα για την 
ομα8ική και συστηματικ-Ιj καταπολέμηση της ποvτίκας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟ1ΆΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Δεν επιτρέπεται, αλλά δεν πειράζει, κύριε Παπαδόποuλε. Κατ 1 εξαίρεση 

επιτρ.έπεται. 

Όχι, δεν επιτρέπεται από τη θέση σας, δεν επιτρέπεται να μιλήσετε, διότι 

μίλησε ο κ. Παπαρές εκ μέρους του Συναγερμού, άρα κατ 1 εξαίρεση να μιλήσετε. 

Δεν πειράζει. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟ1ΌΛΟΣ: 

Δεν είναι επτά λεπτά που μιλούμε, κύριε Πρόεδρε; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω να προσθέσω τlποτε απολύτως σ 
1 

αυτά που έχουν ·λεχθεί προηγουμένως, αλλά θέλω να μεταφέρω πράγματι τον 

πόνο και την αγωνία των παραγωγών της Πάφου που έχουν τόσα πολλά 

προβλήματα με την ποντίκα, τη νυφίτσα που λέμε. Και πρέπει πράγματι να 

επισείσουμε τον κίνδυνο που διατρέχουν οι παραγωγοί και να συμβάλουμε κι εμείς 

το κατά δύναμη, ούτως ώστε η κυβέρνηση να καταπολεμήσει τη μάστιγα τούτη. 

Επίσης η κυβέρνηση πρέπει να παρακολουθεί τα συνεργε(α αυτά που βάζουν το 

φάρμακο για την ποντίκα, διότι μπορε( να υπάρχουν συνεργεία πολλά, να υπάρχει 

το φάρμακο, αλλά να μην έχει το ανάλογο αποτέλεσμα. Πρέπει να ελεγχθεί το 
αποτέλεσμα, γιατί δεν είναι το αναμενόμενο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Λοιπόν, προχωρούμε στο επόμενο θέμα, αλλά επειδή απουσιάζει, ως πληρο

φορούμαι, ο κ. Δίγκλης και θα ήθελε να πει μερικά λόγια, θα προχωρήσουμε στο 
μεθεπόμενο θέμα) που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 
για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η απόρριψη των λυμ&των στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού και 

οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Χαραλαμπί8η). 

(8.7 .1988). 
(β) «Οι κίν8υνοι μόλυνσης των υ8ατοφρακτών Πολεμι8ιών και Κούρρη, 

καθώς και των υδραρόρων στρωμάτων από την απόρριψη λυμάτων και 
μηχανελαίων στην περιοχή Βατ( Αγ. Ειρήνης Λεμεσού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ). 

(8.2.1990). 

Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, τότε να διαβάσουμε την Έκθεση. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, αν μου επιτρέπετε, λαμβ&νοντας υπόψη το μέγεθος της 

Έκθεσης και το χρόνο παράλληλα που μας δίνετε δικαίωμα να μιλήσουμε, δεν 

μπορούμε καν να καλύψουμε τα κύρια σημεία της Έκθεσης. Γι 1 αυτό εισηγούμαι 

να διαβαστεί η Έκθεση, ανεξάρτητα αν υπάρχουν ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Αυτά δεν είμαι εγώ που τα αποφάσισα, κύριε Χαραλαμπίδη. Τα αποφάσισαν 

άλλοι. 
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Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ήταν μια εισήγηση που έγινε προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, το διάβασμα των Εκθέσεων βεβα(ως εξυπηρετει κάποιο 
σκοπό, όταν 8εν πρόκειται να γίνουν ομιλ(ες. Διότι πραγματικά -και το 
επ~ναλαμβάνω και τώρα- και απόψε ό,τι λέχθηκε εδώ, εlvαι μέσα στις Εκθέσεις. 

Δ~ λέχθηκε τ(ποτε καινούργιο. Επαναλαμβάνουμε τα ίδια πράγματα, ξοδεύουμε 
χρόνο αδικαιολόγητα, κατά τη γνώμη μου, και παραμένουν 8εχά8ες, αν όχι 
εκατοντάδες θεμάτων, που 8ε θα προφτάσουμε να τα εξετάσουμε και θα 
διαγραφούν. Εν πάση περιπτώσει, να 8ιαβάσουμε την Έκθεση. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Εντάξει, να μην τη 8ιαβάσουμε. 

' (Η 'Εκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 
ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «Η ΑΠΟΡΡΙΨΗ ΤΩΝ 
ΛΥΜΛΤΩΝ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ ΑΓΙΑΣ ΕΙΡΗΝΗΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ΚΑΙ ΟΙ 
ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΥΓΕΙΑ ΤΟΥ ΑΑΟΥ» ΚΑΙ 2. «0 ΚΙΝΔΥΝΟΣ 
ΜΟΛΥΝΣΗΣ ΤΩΝ ΥΔΑΤΟΦΡΑΚΤΩΝ ΠΟΛΕΜΙΔΙΩΝ ΚΑΙ ΚΟΥΡΡΗ 
ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΥΔΡΟΦΟΡΩΝ ΣΤΡΩΜΆΤΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΠΟΡ
ΡΙΨΗ ΛΥΜΆΤΩΝ ΚΑΙ ΜΗΧΑΝΕΛΑΙΩΝ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ 'ΒΑΤΙ' 

ΑΓΙΑΣ ΕΙΡΗΝΗΣ ΛΕΜΕΣΟΥ». 

Παρό11..-ες:-

Αλέκος Μαρκί3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος ΠαπαΜπουλος 

Α ν3ρέας Παρισινός 

Ιω&ννης Ιωαννί3ης 

03υσσέας ·Δημητρίου 

Κυρι&κος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεο3οόλου 

Ι&κωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή lγεlας μελέτησε τα πιο πάνω θέματα σε τρεις 
συνε3ρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και 3 και 1 Ο Μαϊου 
1990. Στις συνε3ρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των lποuργείων lγεlας, Εσωτερικών και Γe:ωργ(ας και Φuσικών 

Πόρων, ο Βοηθός Έπαρχος Λεμεσού, εκπρόσωποι τοu Δήμοu Λεμεσού, καθώς 

και εκπρόσωποι των κατασκεuαστών σuστημάτων επεξεργασ!ας νερού. 

Το πρώτο υπό συζήτηση θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή από τον αξιότιμο 

Βουλευτή κ. Γ. Χαραλαμπί3η στις 8 Ιουλίου 1988 και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. Για το θέμα αuτό η Επιτροπή ετο!μασε και απέστειλε στο Σώμα 
σχετική Έκθεση στις 3 Μαϊου 1989, η οποία τελικ& και υιοθετήθηκε από την 
ολομέλεια στις 22 Ιουνίου 1989. Το 3εότερο υπό συζήτηση θέμα είχε εγγραφεί με 
εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Α. Παπαρέ στις 8 Φεβρουαρίου 1990 και 
παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας για μελέτη και ετοιμασία 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 
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Τα υπό συζήτηση θέματα έχουν προκύψει ως αποτέλεσμα του προβλήματος 

που έχει δημιουpγηθε( στην πεpιοχή /Βατ(' της Αγίας Ειpήνης Λεμεσοό όπου, με 
σχετική απόφαση που λήφθηκε το 1981, έχουν κατασκευαστεί ανοικτές δεξαμενές 
με δυνατότητα αποδοχής κατ& μέσο όpο 200 τόνων λυμιiτων την ημέpα. Το έpγο 
αυτό αποτελεί ένα προσωρινό μέτρο μέχρι τη δημιουργία του αποχετευτικού 
συστήματος για την πόλη της Λεμεσού, το οποίο, αν και κρίνεται απόλυτα 
άναγκαίο, καθυστερεί λόγω κυρίως των κατά καιρούς αντιδράσεων των κατοίκων 

για το μέρος όπου θα ανεγερθεί το εργοστάσιο επεξεργασίας των λυμάτων. 
Τελικά, και παρά το γεγονός ότι η δuνά.τότητα αποδοχής λυμάτων στις πιο πάνω 
δεξαμενές είναι κατ& μέσο όpο 200 τόνοι την ημέpα, για αpκετό χpονικό διιiστημα 
ρίχνονταν στην πραγματικότητα κατά μέσο όρο 1,000 τόνοι λυμάτων την ημέρα, 
γεγονός που δημιούργησε τις πρώτες δυσάρεστες συνέπειες. Τα προβλήματα 
επιτάθηκαν παρ& την αύξηση της χωρητικότητας του όλου έργου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή lγειας, όπως πιο πάνω αναφέρεται, εξέτασε 

το θέμα σε σειρά συνεδριών της μέσα στο 1989 και αφού ενημερώθηκε απ' όλες 
τις αρμόδιες πλευρές πάνω στην κατάσταση που παρουσ(αζε η απόρριψη λυμάτων 

στο 'Βατ( 1 και στα μέτρα τα οπο(α ε(χε πρόθεση να λάβει η κυβέρνηση για την 
αντιμετώπιση του όλου θέματος, ετο(μασε σχετική 'Εκθεση προς το Σώμα με την 
οποια κατέληγε στα ακόλουθα:-

«(α) Θεωpε( απαpιiδεκτη την τακτική της κυβέpνησης να λαμβιiνει μέτpα 
για βελτίωση μιας 'κατάστασης, όταν αυτή έχει ήδη επιδεινωθεί, και 

επιθυμεί να τονίσει ότι; ως θέμα αpχής, θα πpέπει να λαμβάνονται 
πpοληπτικιi μέτpα για την παpεμπόδιση επιδε(νωσής της• 

(β) σημειώνει με ικανοποίηση το γεγονός ότι η κυβέpνηση πpοτ(θεται να 

λάβει έκτακτα μέτρα, τα οπο(α, όπως αναφέρθηκε από τους αρμοδίους, 

θα συμπληpωθοόν τον εpχόμενο Αόγουστο ( 1989), και δηλώνει ότι θα 
τα παρακολουθε( στην εξελικτική τους πορεία• 

(γ) απευθόνει έκκληση πpος το Δήμο Λεμεσοό όπως, σε συνεpγασ(α με την 
κυβέpνηση, πpοωθήσει χωp(ς χpονοτpιβή την έναpξη και συμπλήpωση 

των εργασιών του έργου του αποχετευτικού συστήματος της πόλης της 
Λεμεσού το οποίο, όπως αναμένεται, θα επιλύσει ουσιαστικά το 

πpόβλημα που δημιουpγήθηκε στην'πεpιοχή · 

(δ) τονίζει ότι το θέμα θα παpαμε(νει ανοικτό και θα παpακολουθεlται από 

την Επιτροπή μέχρι την οριστική διευθέτησή του.». 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλα(σια των όρων εντολής που πήρε από 

το Σώμα και υλοποιώντας τις προθέσεις της να παρακολουθε( το θέμα μέχρι την 

οριστική διευθέτησή του κάλεσε εκ νέου στις συνεδρίες της όλους τους αρμόδιους 

κυβεpνητικοός παpιiγοντες και &λλες ενδιαφεpόμενες πλευpές, για να ενημεpωθε( 
πάνω στη σημερινή κατάσταση του θέματος και στα μέτρα που έχουν υλοποιηθε( 

από την κυβέρνηση για την αντιμετώπισή του. 

Αναφερόμενοι οι εκπρόσωποι της κυβέρνησης πάνω στο θέμα της καθυστέ
ρησης της εκτέλεσης των βελτιωτικών έργων, για τα οποία είχε δοθε( υπόσχεση 
στην Επιτροπή Υγε(ας ότι θα εκτελούνταν μέχρι τον Αύγουστο του 1989 και για 
τα οποία εγκp(θηκε στον κpατικό πpοUπολογισμό ποσό .ι:200,ΟΟΟ, έδωσαν στην 
Επιτροπή τις ακόλουθες διευκρινίσεις:-

( α) Με βιiση τη σχετική πpόνοια του πpοUπολογισμοό αποφασίστηκε η 

εκτέλεση βελτιωτικών έργων αναβάθμισης του συστήματος επεξερ

γασίας λυμάτων στο 'Βατί 1 

1 με στόχο την εξασφάλιση καλύτερης 
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ποιότητας νερού σύμφωνα με σχέδια και προδιαγραφές που ετοι

μάστηκαν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και με βάση τα 

οποία ζητήθηκαν προσφορl:ς που /;ληγαν στις 2 Ιουνίου 1989. 

(β) Ενώ η διαδικασία των προσφορών βρισκόταν στο στάδιο της αξιολό

γησής τους, κλήθηκε στην Κύπρο από το Υπουργείο Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων περ( το τl:λος Ιουλίου 1989 ειδικός σε θέματα 

επεξεργασ!ας λυμάτων, ο καθηγητής Μ. Pescod, προς τ~ν οποlο 
ανατέθηκε να μελετήσει το σχέδιο αναβάθμισης που θα εκτελείτο στο 

'Βατί' και να υπΌβάλει τις απόψεις και τυχόν εισηγήσεις του για 
βελτίωσή του. 

(γ) Ο πιο πάνω καθηγητής υπέβαλε τις προκαταρκτικές του απόψεις στις 
31 Ιουλίου 1989 και διαβίβασε σχετική έκθεση την 1η Σεπτεμβρ(ου 
1989 πάνω στην οποία διατυπώθηκαν από τους αρμόδιους τεχνικούς 
των Τμημάτων Πολεοδομ(ας και Οικήσεως και Ανάπτυξης Υδάτων 

διάφορες παρατηρήσεις που απαντήθηκαν από τον εν λόγω καθηγητή 
στις 26 Οκτωβρ(ου 1989. 

{δ) Αφού ολοκληρώθηκαν οι πιο πάνω διαδικασίες, τα νέα σχέδια και οι 
προδιαγραφές συμπληρώθηκαν σε 4 μήνες και μετά από έλεγχο και 
έγκριση του Συμβουλίου προσφορών δημοσιεύτηκαν οι προσφορές στις 

12 Απριλίου. Οι προσφορές έληξαν στις 11 Μαϊου 1990 και θα 
απαιτηθε( χροvικ6 διάστημα 15 - 20 ημερών για την αξιολόγησή τους. 

{ε) Αναμένεται ότι η εκτέλεση του έργου θα ολοχληρωθε( τον Αύγουστο 
του 1990. 

Αναφορικά με την κατάσταση που επιχρατε( στο 'Βατί' από πλευράς 

βακτηριολογικής μόλυνσης ή άλλης ρύπανσης του νερού χαι των κινδύνων που 
τυχόν διατρέχει η δημόσια υγεία δηλώθηκαν απ6 την πλευρά των αρμοδ(ων τα 
ακόλουθα:-

( α) Σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις 6λων των αρμόδιων κυβερνητικών 
τμημάτων το νερό, μετά την επεξεργασtα του από τις δεξαμενές του 
υφιστάμενου συστήματος, είναι κατάλληλο για άρδευση φυτών που 
προορlζονται για ανθρώπινη κατανάλωση. Ειδικότερα από τους πιο 
πάνω αρμοδ(ους δηλώθηκε ότι υπάρχει μια ρύπανση στο νερό, αλλά σ 

1 

ό,τι αφορά την περιεκτικότητά του σε χολοβαχτηρ(δια εντερικής 
προέλευσης χαι σε αυγά παρασίτων, στοιχεlα τα οποία είναι καθο
ριστικά για την καταλληλότητα του νερού από πλευράς άρδευσης, αυτά 
βρίσκονται σε όρια πολύ χαμηλότερα από τα επιτρεπόμενα. Εντούτοις 
η καταλληλότητα του νερού βρίσκεται πολύ κοντά στα επιτρεπόμενα 
όρια σ' ό,τι αφορά το στοιχείο του βιολογικά απαιτούμενου οξυγόνου. 
Για τους πιο πάνω λόγους γίνεται από τα αρμόδια κυβερνητικά 
τμήματα ταχτικός έλεγχος του νερού, ώστε οποιαδήποτε στιγμή 
παρουσιαστεί πρόβλημα να ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα. 

(β) Γύρω στα μέσα Μαρτ(ου υπήρξε κάποια βλάβη σε έναν από τους 
αγωγούς του συστήματος, επακόλουθο της οποίας ήταν να αυξηθεί η 
παρουσlα του στοιχείου της φαινόλης στο νερό, το οποίο είχε σαν 
συνέπεια να ψοφήσουν τα ψάρια στο φράγμα των Πολεμιδιών. Όπως 
επεξηγήθηκε, τα ψάρια είναι πολύ ευα(σθητα στη φαινόλη, ενώ η ουσία 
αυτή στο βαθμό τουλάχιστον που παρουσιάστηκε δεν επηρεάζει την 
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καταλληλότητα του νερού για άρδευση. Το γεγονός αντιμετωπίστηκε 

από τους αρμοδίους και στη συνέχεια αποφασ(στηκε να γίνεται πιο 
τακτικός έλεγχος στην ποιότητα του νερού, για να μην ξανασυμβεί 

κάτι τέτοιο. 

(y) Με αφορμή την ανησυχία του κοινού σχετικά με την καταλληλότητα 

' ό ' ' ' θ ' β ' του νερου και το yεyον ς οτι uπαρχει παντοτε η πι ανοτητα να σuμ ει 

κάτι που να επηρεάσει την καταλληλότητα του νερού για άρδευση, το 

lπουργεtο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υπέδειξε προς τους ενδιαφε

ρομένους να σταματήσουν την άρδευση των λαχανικών με τεχνητή 
βροχή, ως ένα προληπτικό μέτρο. 

(δ) Εξαιτ(ας και πάλι της ανησυχίας του κοινού και για να καθησυχαστούν 

οι φόβοι του για την καταλληλότητα του νερού, έχουν διεξαχθεί 

παράλληλα αναλύσεις τόσο από τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες 
όσο και από ιδιώτες χημικούς που υπέδειξαν οι επηρεαζόμενοι 

κάτοικοι. Τα αποτελέσματα, εκε( που ήταν συγκρίσιμα, δεν παρου

σίασαν άξιες λόγου διαψορές. Ενώ η Επιτροπή ζήτησε τη διεξαγωγή 

και νέων κοινών αναλύσεων αναφορικά με τις ποσότητες κολοβακτη

ριδίων εντερικής προέλευσης στο νερό, για άγνωστο στην Επιτροπή 

λόγο οι ιδιώτες χημικοί δε συνεργάστηκαν. 

Από τους εκπροσώπους του Κυπριακού Συνδέσμου Προστασίας Κατανα
λωτών αναφέρθηκε ότι, χωρίς να αμφισβητούνται τα αποτελέσματα των ανα

λύσεων από τις κυβερνητικές υπηρεσίες, ο Σύνδεσμός τους έχει τη γνώμη ότι η 

συνεχής ροή των λυμάτων προς το ψράγμα δημιουργεί κινδύνους, γι' αυτό και θα 

πρέπει να παρεμποδιστεί η ροή τους, γιατ( ίσως να είναι πολύ αργά να 

επανορθωθεί μια κατάσταση, αν αναπτυχθεί κάποιο μικρόβιο και παρουσιαστεί 

μια επιδημία. Η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει αμέσως στην υλοποίηση του 

έργου των βελτιώσεων για ένα σύστημα τριτοβάθμιας επεξεργασίας των λυμάτων. 

Από τους εκπροσώπους της Ένωσης Επιστημόνων Επεξεργασ(ας Συστη
μάτων Νερού δηλώθηκε στην Επιτροπή ότι η βιολογική ισορροπία του νερού έχει 
μετατεθεί, με αποτέλεσμα να υποβαθμιστεί το περιβάλλον της περιοχής. Για τους 
λόγους αυτούς επιβάλλεται να γίνει πλήρης επεξεργασία των λυμάτων και να 

σταματήσει αμέσως η ροή τους προς το ψράγμα. 

Από την πλευρά της κυβέρνησης αναψέρθηκε ότι προωθείται η λήψη σειράς 
μέτρων για την αντιμετώπιση του όλου θέματος τα οποία είναι άμεσα ή και 

μακροπρόθεσμα. Μέσα στα άμεσα μέτρα περιλαμβάνεται η βελτίωση του 
συστήματος επεξεργασ(ας των λυμάτων η οποία θα ολοκληρωθεί, όπως λέχθηΚε 

πιο πάνω, μέχρι το τέλος Αυγούστου του 1990. Με τον τρόπο αυτό θα 
εξασφαλιστεί καλύτερη ποιότητα νερού για άρδευση. Επίσης προωθούνται από το 

αρμόδιο Υπουργεlο κανονισμοί, ώστε το έργο να κηρυχθεί κυβερνητικό υδατικό 

έργο, για να ασκείται καλύτερος έλεγχος σ 1 αυτό. Στο μεταξύ γίνονται 
προσπάθειες για την αξιοποίηση του νερού με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, χωρίς 
να απειλείται η δημόσια υγεία. Για το σκοπό αυτό γίνεται πλήρης και 
συστηματικός έλεγχος του νερού, ενώ προληπτικά έχει υποδειχθεί στους κατοίκους 

να μην ποτίζουν τα λαχανικά με τεχνητή βροχή. Παράλληλα καλούνται οι 

κάτοικοι των γύρω περιοχών να μην αντλούν νερό για άρδευση από τις δεξαμενές 

ή από οποιοδήποτε σημείο πριν από την εκροή του νερού από το φράγμα των 
Πολεμιδιών, γιατί με τον τρόπο αυτό υπάρχει πράγματι κίνδυνος μόλυνσης και 

απειλής της δημόσιας υγε(ας. Επίσης θα πρέπει να τηρείται αυστηρά ο 
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3ιαχωρισμός των βιομηχανικών χαι οικιακών λυμάτων και να απορρ!πτονται σε 

ξεχωριστές aεξαμενtς. 

Σαν το μονα8ιχό μακροπρόθεσμο μέτρο για την ουσιαστική επ(λυση του 
προβλήματος αναφέρθηκε το προγραμματιζόμενο έργο του αποχετευτικού συστή
ματος της πόλης της Λεμεσού. 

Σ' ό~τt αφορά ει8ιχότερα τις ανησυχίες για το αν χιv8υνεόει το νερό του 

φράγματος του Κούρρη από τα λύματα της περιοχής 'Βατ( 1 , 3ηλώθηχε από τον 

εκπρόσωπο του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργε(ου Γεωργ(ας 

και Φυσικών Πόρων ότι το φράγμα του Κούρρη 3ε δ:ιατρέχει κανένα τέτοιο 
χ(νδ:υvο μόλυνσης. Επεξηγώντας ειδ:ιχότερα ο πιο πάνω εκπρόσωπος ανέφερε ότι 

κάτι τέτοιο 3εν μπορεί vα συμβε(, γιατί μεταξύ των δ:ύο περιοχών παρεμβάλλεται 

όφωμα, τα γεωλογικά στρώματα είναι τέτοια που 3εv ευνοούν την απορρόφηση 
του νερού προς την κατεύθυνση του Κοόρρη, εvώ η κλ(ση του νερού ε(ναι τέτοια 
που ρέει αντ(θετα προς το φράγμα του Κοόρρη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας, αφού μελέτησε διεξοaικά το όλο θέμα, 
έχει προβε! στις ακόλουθες 8ιαπιστώσεις:-

( α) νερών στο φράγμα των Πολεμιδιών κρ(νεται ακόμα, από πλευράς 
ποιότητας νερού, κατάλληλη για άρ8ευση. 

(β) Ωστόσο σ' ό,τι αφορά ορισμένες ουσ(ες βρίσκεται σε πολό οριακή 
κατάσταση, εvώ πάντοτε υφ(σταται η απειλή γtα οποια8ήποτε 

αλλοίωσή του που θα το καθιστά ακατάλληλο για άρ8ευση και ίσως 

επικίνδυνο για τη δημόσια υγε(α. 

(γ) Δεν έχει μέχρι στιγμής υλοποιηθε( κανένα από τα μέτρα τα οπο(α 

εξήγγειλε η κυβέρνηση εδώ και ένα χρόνο για τη βελτ(ωση της 
ποιότητας του νερού. 

(δ) Το κοινό διατρέχει κ(νδυνο από την παράνομη άντληση όταν αυτό 
αντλε(ται πριν να τύχει κάποιας επεξεργασίας, 8ηλα8ή πριν από το 
σημε(ο της εκροής του από το φράγμα των Πολεμιδιών. 

Η Επιτροπή ενόψει της πιο πάνω κατάστασης έχει τη γνώμη ότι η κυβέρνηση 

θα πρέπει να επιταχόνει τις 8ια3ικασίες για την άμεση υλοποίηση του έργου για 

τη βελτίωση της ποιότητας του νερού και θεωρε( αaικαιολόγητη την καθυστέρηση 

που παρατηρήθηκε στην εκτέλεσή του. Η ασυνέπεια αυτή από την πλευρά της 
κυβέρνησης σε συνδυασμό με σειρά γεγονότων που επισυνtβησαν στην περιοχή, 
όπως ήταν η απώλεια των ψαριών στο φράγμα των Πολεμιδιών και η υπόδειξη 

της κυβέρνησης προς τους κατοίκους να αποφεύγουν την άρ8ευση των λαχανικών 

με τεχνητή βροχή, ενώ από την άλλη γίνονται δηλώσεις ότι το νερό είναι 

κατάλληλο για άρδευση, δικαιολογημένα ενισχύουν τις ανησυχ(ες των κατοίκων 

γύρω από την όλη κατάσταση και ταυτόχρονα α8υνατίζουν την εμπιστοσύνη τους, 
όπως και του κοιvοό γενικότερα, προς οποιεσ8ήποτε ενέργειες ή μέτρα που 
λαμβάνει η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση της συγκεκριμένης κατάστασης και 

κατ' επέκταση ανάλογων προβλημάτων που έχουν άμεση σχέση με το περιβάλλον 

και τη δημόσια υγε(α. Η Επιτροπή πιστεόει ότι το όλο θέμα και άλλα παρόμοια 

θέματα θα πρέπει να αντιμετωπίζονται με μεγαλ~τερη συνέπεια και υπευθυ
νότητα από την πλευρά των αρμοδ(ων τόσο για την (δια την προστασ(α της 

δημόσιας υγε(ας όσο και για την εδρα(ωση σχέσης εμπιστοσύνης μεταξύ κυβέρ
νησης και κοινού, που ε(ναι τόσο απαραlτητη και σημαντική για τηv εξασφάλιση 

της συνεργασίας του, κυρίως όταν εκτελούνται έργα του τόπου συστημάτων 

επεξεργασίας λυμάτων κτλ., που στην αντίληψη του κοινοό είναι ακόμα αμφιλε

γόμενης ασφάλειας και αποτελεσματικότητας. 
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Ολοκληρώνοντας η Επιτροπή στο στά8ιο αu'fό την εξέταση του θέματος 
πισ'fεύει ότι 8ε χωρεί άλλη αναβολή για την κατασκευή του βελτιωτικού έργου 
στο 'Βα'fί / για το οποίο έχει τη γνώμη ότι επιβάλλεται να είναι εκείνου του 
βαθμού επεξεργασίας, ώστε το νερό που θα φεύγει από το 'Βατ( 1 προς το 

φράγμα των Πολεμι8ιών να είναι κατάλληλης ποιότητας για άρ8ευση. Σ1'ο με1'αξύ 

η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να ενημερώσει το κοινό για το πώς έχει 
πραγματικά η κατάσ'fαση στο 'Βατί' και να διαφωτίσει ειδικότερα τους 

κατοίκους της περιοχής για τους κινδύνους που διατρέχουν από την παράνομη 

άντληση του νερού από μη επιτρεπόμενα σημεία του συστήματος. Επίσης θα 

πρέπει να ενημερώσει τους υπευθύνους 'απόρριψης βιομηχανικών λυμάτων για 'fους 
κιν8ύvους που απειλούνται από την ανάμειξη των βιομηχανικών και οικιακών 
λυμιiτων. Πρόσθετα η Επιτροπή πιστεόει ότι επιβιiλλεται όπως η κυβέρνηση 

αυξήσει και εν'fατικοποιήσει 'fOV έλεγχο και 'fη φύλαξη 'fου όλ~υ συσ'fήμα'fος. Για 
1'0 σκοπό αυ'fό ε(ναι απαρα(τη'fη η 'fοποθέ'fηση σ'fον 'fόπο 'fΟυ συσ'fήματος 'fΟυ 

αναγκαίου αριθμού προσωπικού που απαt'fεί η σοβαρό'fη'fα 'fου όλου προβλή
ματος. Η Επιτροπή 8ηλώνει επίσης ότι οποιο8ήποτε αίτημα της κυβέρνησης για 

πρόσληψη ή μετακίνηση προσωπικοό για το συγκεκριμένο έργο θα τόχει της 
υποστήριξής της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή !γε(ας, απο8(8οντας τη Μουσα σημασ(α στο 

όλο θέμα και εφαρμόζοντας την πρόθεσή της να το παρακολουθε( μέχρι την τελική 

8ιευθέτησή του, έχει ή8η καθορ(σει επανεξέτασή του για περαιτέρω ενημέρωσή 
της στην ημερήσια 8ιιiταξη της τελευτα(ας συνε8ρίας της πριν από τις θερινές 
8ιακοπές του Σώματος. Τέλος η Επιτροπή θεωρε( σκόπιμο να επανατονίσει ότι 

θεωρεί επιβεβλημένη τη 8ημιουργία του αποχετευτικοό συστήματος της Λεμεσοό 

το 'fαχύ'fερο 8υνα'fό, έργο 'fO οποίο αναμένεται να λύσει πολλά προβλήμα'fα στην 
περιοχή της Λεμεσού και να αν'ftμε'fωπίσει ριζικά και στην ουσία 'fου το υπό 
συζήτηση θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ!ΩΝ: 

Λοιπόν, ποιοι θα μιλήσουν πάνω σ'fην Έκθεση αυ'fή; 

Ο κ. Κυριιiκος Χρίστου, ο κ. Κατσουνωτός, ο κ. Χαραλαμπ(8ης και ο κ. 
Παπαρές. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟ!: 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, 

Το πρόβλημα Βατ(, όπως έχει ονομαστε(, απασχόλησε επανειλημμένα την 
Επιτροπή iγε(ας της Βουλής. Και 8ικαιολογημένα την έχει απασχολήσει, γιατ( 
πρόκει'fαt για μια εσ'fία μόλυνσης 'fΟυ περιβάλλοντος που περικλείει σοβαρούς 
κιν8ύνους για 'fηv υγεία 'fΟυ λαού. Είναι γεγονός πως αυ'fή η 8ρασ'fηριό'fητα 'fης 
Επιτροπής Υγείας κ(νησε το γενικότερο εν8ιαφέρον των κυβερνητικών τμημάτων, 
με απο'fέλεσμα να λαμβάνον'fαt κα'fά καιρούς μέ'fρα που συνέβαλαν σ'fο να 
περιορtσ'fούν οι αρνη'fικές επιπτώσεις, κυρίως σε ό,'ft αφορά 'fην υγεία 'fου λαού, 
και που θεωρούν'fαι αναγκαία για 'fη σχετική βελ'fίωση 'fης κακής κα'fάστασης. Οι 
συχνές με'fρήσεις, χημικές αναλύσεις 'fου νερού και άλλα σε ό,'ft αφορά 'fην 
καταλληλό'fη'fα 'fΟυ νερού για αρ8ευ'ftκούς σκοπούς, η απαγόρευση 'fης χρησιμο
ποίησης νεροό για ιiρ8ευση 8έν8ρων σε περιοχές ψηλότερα από τον υ8ατοφράκτη 
και η λήψη 8ιιiφορων μέτρων περιόρισαν στο βαθμό που ήταν 8υνατό τις συνέπειες 
από την ανεξέλεγκτη απόρριψη λυμιiτων στο Βατί. 

Το κύριο καθήκον 'fώρα επικεν'fρώνε'fαt σ'fα έργα που έχουν αποφασιστεί να 
γίνουν και που σ'fοχεύουν να συμβάλουν σ'fη βελτίωση 'fης ποtό'fη'fας 'fΟυ νερού 
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που χρησιμοποιε(ται για αρ8ευτιχούς σκοπούς, αλλ&. χαι σε ό,τι αφορά το 

περιβάλλον, 8uσοσμία χτλ. Και εlναι ευχάριστο να αναφέρουμε ότι το έργο αυτό 

έχει ή8η αρχ(σει χαι η αποπεράτωσή του υπολογ(ζεται να γίνει μέχρι τον 

Αόγουστο. Δικαιολογημένα η Επιτροπή επικρίνει τις αρμό3ιες αρχές για την 

καθυστέρηση του έργου. Δικαιολογητικά φυσικά υπάρχουν. Όμως η κατάσταση 
είναι τόσο άσχημη και οι κ(ν8υνοι για την υγε(α του λαού τόσο πλησlον, που 
επιβάλλεται η αναγκαία κριτική πίεση, πριν συμβούν καταστάσεις και γεγονότα 

πλέον 3υσrfρεστα και θλιβερrf. Είναι ευτόχημα που η μόλυνση περιορίζεται και η 

καταλληλότητα του νερού για αρ8ευτικούς σκοπούς εξακολουθε( να υπάρχει. Ε(ναι 
ακόμα ευτύχημα που 3εν επηρεάζεται η ποιότητα των νερών του Κούρρη. Όμως 

η επίσπευση και εκτέλεση των έργων που έχουν προγραμματιστεί πρέπει να γ(νει, 

χωρ(ς οποιαδήποτε καθυστέρηση, μέσα στα πλα!σια που έχουν οριστε(. Καμιά 

3ικαιολογ(α και καμιrf rfλλη καθυστέρηση 3εν επιτρέπεται. Η Επιτροπή Υγείας 
πολύ δικαιολογημένα απαιτε( και την καλύτερη επάνδρωση, αλλά και την 

εκτέλεση των έργων που έχουν αποφασιστεί για την περιοχή Βατί, μέχρι που 

πραγματικά να εκτελεστεί το εργοστάστιο λυμάτων του δήμου Λεμεσού, γεγονός 
που θα λύσει το πρόβλημα ριζικά. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς και ειδικά οι Βουλευτές 

Λεμεσού θα παρακολουθοόν τα γεγονότα και μαζί με όλες τις rfλλε_f πλευρές θα 

εργαστούν για την προστασία της υγείας των επηρεαζομένων και του περιβάλ

λοντος στην περιοχή αυτή. 

Ευχαρtστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουνωτός. 

1. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα της απόρριψης λυμrfτων στην Αγία Ειρήνη στο Βατ(, καθώς και ο 
κ(νδυνος μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και Κούρρη είναι ένα από τα 
σοβαρότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Λεμεσός. Όμως οι επιπτώσεις του 

επηρεrfζουν ολόκληρη την Κόπρο. Δε θα επαναλrfβω τα όσα περιλαμβrfνει η 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, γιατ( θα ήταν περιττολογία. 
Θα τονίσω όμως πως η καθυστέρηση ενός χρόνου στην έναρξη της επέκτασης των 
3εξαμενών 3εν μπορεί να 3ικαιολογηθε( με κανένα επιχείρημα. 

Ήδη βρισκόμαστε πολύ κοντά στον Αύγουστο που θα πρέπει τα έργα 
αναβάθμισης του συστήματος επεξεργασίας των λυμάτων να τελειώσουν. Μέχρι 

όμως να τελειώσουν τα έργα, αλλά και όταν τελειώσουν, πρέπει να μη 

σταματήσουν οι αναλύσεις και η οξυγόνωση του νερού του φράγματος των 
Πολεμιδιών, γιατl οι κίνδυνοι είναι υπαρκτοl και δεν πρέπει ούτε να τους 

υποβαθμίζουμε ούτε να τους παραγνωρίζουμε. Ας μην ξεχνοόμε ότι, πριν 3οθοόν 

οδηγίες να σταματήσει η άρδευση με τα σπρ!νκλερς, μερικο( αγρότες που έρχονταν 

σε επαφή με το νερό είχαν 3ερματικrf προβλήματα. Όσο προχωροόμε προς το 

καλοκαίρι, το πρόβλημα θα γίνεται οξύτερο, γι' αυτό και η αποπεράτωση του 
έργου είναι αναγκαία και επιβεβλημένη. 

Συμφωνούμε με οποιαδήποτε κριτική που γίνεται προς τους αρμοδίους για 
παραλείψεις και καθυστερήσεις. Συμφωνούμε με την επισήμανση των κινδύνων και 
τις προειδοποιήσεις του κοινού γι' αυτούς τους κινδύνους, εκε( που πράγματι 
υπάρχουν. Και θα πρέπει να παίρνονται τα απαραίτητα μέτρα. Δε θα συμφω

νήσουμε όμως με τους υπαινιγμούς για πιθανή μόλυνση του υδατοφράκτη του 
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Κούρρη, όπως δημοσιεύτηκε σε μερικές εφημερίδες, γιατί και ατεκμηρίωτοι είναι 

αυτοί οι υπαινιγμοί, αλλά και πολύ επικίνδυνοι. Είχαμε τουλάχιστον τη διαβε

βαίωση των τεχνικών του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ότι τέτοιος 

κίνδυνος εισροΥjς νερού από το Βατί στο φράκτη του Κούρρη δεν υφίσταται. Και 
εφόσον δεν υπάρχουν άλλες μελέτες, αναλύσεις η άλλα αποδεικτικά στοιχεία, 
νομίζουμε πως πρέπει να σταματήσει αυτό το επ_ικίνδυνο παιχv(δι που μπορεί να 

ανατινάξει στον αέρα το υδρευτικό σύστημα τεσσάρων επαρχιών και να δώσει 

αφορμή στους εχθρούς μας για 3ημιουργία πανικού και αποφυγής της Κύπρου ως 
τουριστικού νησιού. 

Να επιμένουμε να συνεχιστούν και οι έρευνες και οι συστηματικές αναλύσεις 
και να παίρνονται τα απαραίτητα μέτρα, μέχρι που να λειτουργήσει το περιβόητο 

αποχετευτικό σύστημα της Λεμεσού. Εκεί βρίσκεται η λύση του προβλήματος. 

Γι' αυτό χρειάζεται επαγρύπνηση για την αποφυγή κινδύνων που πιθανό να 

προκύψουν από εισροή λυμάτων στο φράγμα των Πολεμιδιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας θα πρέπει να παρακολουθεί με άγρυπνο 

μάτι την πορε(α των πραγμάτων και να είναι έτοιμη να επέμβει, αν χρειαστεί, για 
να αποτρέψει κινδύνους για την υγεία του λαοό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χαραλαμπί3ης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, συνάδελφοι, 

Το έργο στο Βατ! κατασκευάστηκε το 1981 ως προσωρινό μέτρο, μέχρι τη 
δημιόQργία του αποχετευτικού συστήματος της πόλης της Λεμεσοό. Φαίνεται 
όμως ότι η ρήση «Ουδέν μονιμότερον του προσωρινού» τυγχάνει απόλυτης 

εφαρμογής στην περίπτωση αυτή. Εννιά χρόνια μετά, μελετούμε τη λήψη 
προσωρινών και πάλι μέτρων για λύση των προβλημάτων που δημιούργησε εν τω 

μεταξύ το πρώτο προσωρινό μέτρο. Το θέμα είχε εγγραφε( το. 1988 και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατέληξε στο συμπέρασμα -θέση την οποία 

υιοθέτησε αργότερα και η ολομέλεια του Σώματος- ότι η κατάσταση στο Βατ( 

είχε επιδεινωθεί και εγκυμονούσε κινδύνους για την υγεία του λαού. Η Επιτροπή 
θεώρησε απαράδεκτη την τακτική της κυβέρνησης να λαμβάνει μέτρα εκ των 
υστέρων, αντί μέτρα προληπτικά. Σημείωνε όμως με ικανοποίηση το γεγονός ότι 

η κuβέρνηση, αντιλαμβανόμενη, όπως μας άφησε να εννοηθει, τη σοβαρότητα του 
προβλήματος, θα λάμβανε έκτακτα μέτρα για άμεση αντιμετώπισή του. 

Αναφέρθηκε από τους αρμο3ίους ότι όλα τα αναγκαία μέτρα θα είχαν 

συμπληρωθεί μέχρι τον Αύγουστο του 1989. Δυστυχώς φαίνεται ότι η κυβέρνηση 
είτε 3εν αντιλήφθηκε τη σοβαρότητα του προβλήματος και 3ε συνει3ητοποίησε 
τους κινδύνους που αντιμετωπίζει η δημόσια υγεία είτε ολίγον την ενδιαφέρει η 

υγεία του λαού. Πέρασε ο Αύγουστος του 1989, πλησιάζουμε στον Αύγουστο του 
1990 και κανένα έργο 3εν έχει ολοκληρωθεί, κανένα πρόβλημα 3εν έχει επιλυθεί. 
Η κατάσταση έχει επιδεινωθεί, ειδικότερα φέτος με την ανομβρία, που είχε ως 
αποτέλεσμα η στάθμη του νερού στο φράγμα των Πολεμιδιών να πέσει σε πολύ 

χαμηλά επίπε3α, σε αντίθεση με τη ροή των λυμάτων που έχει αυξηθεί, με 
αποτέλεσμα να έχει ανατραπεί κάποια σχετική ισορροπία και εόλογα να δημιουρ
γείται το ερώτημα κατά πόσο το φράγμα των Πολεμιδιών είναι φράγμα λυμάτων. 

Η ανησυχία του κοινού για τους κινδύνους που διατρέχει συνεχώς αυξάνεται, 
όπως πράγματι αυξάνονται και οι κίνδυνοι. Διάφορα έργα, που τελευταlα άρχισαν 
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να εκτελούνται, πιστεύεται ότι δε θα λύσουν το πρόβλημα. Γι' αυτό καλούμε την 
κυβέρνηση να λάβει άμεσα όλα τα αναγχα(α μέτρα για οριστική λύση του 

' προβλήματος, Όχι ημίμετρα, όχι μέτρα εκ των υστέρων. Αλλlι. μέτρα για 

πρόληψη των προβλημάτων και αποτροπή των κινδύνων. Και μιλούμε για άμεσους 
χ(νδυνους για την υγεία του λαού. 

Κύριε Πρόε8ρε, έχοντας υπόψη ότι τα έργα για την κατασκευή του 
αποχετευτικού συστήματος της πόλης της Λεμεσού 8εν έχουν αρχ(σει και ότι με 
την έναρξή τους θα χρειαστούν τέσσερα με πέντε χρόνια να αποπερατωθούν, για 
να λύσουμε έτσι οριστικά τα προβλήματα που 8ημιόυργε( η απόρριψη _των 
λυμάτων στην περιοχή Βατί, και επει8fι πιστεύω ότι τα μέτρα που σfιμερα 
λαμβάνονται δε θα λύσουν το πρόβλημα, μόνη προσωρινή λύση μένει η εξεύρεση 

νέου χώρου για απόρριψη των λυμάτων. Ενός χώρου μακριά _από κατοικημένες 

περιοχές, για να μη δ:ημιουργε(ται οποιαδ:ήποτε οχληρ(α, όπως σήμερα συμβαίνει, 
και για να αποτρέψουμε τους χινδ:ύνους που άμεσα αντιμετωπ(ζει σfιμερα η υγε!α 

του λαού. Επιτακτική η ανlι.γκη η κυβέρνηση να συλλlι.βει το μέγεθος του 

προβλήματος και να λάβει έγκαιρα μέτρα, προτού προκληθούν ανεπανόρθωτες 

ζημιές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής, ο κ. Παπαρές. 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Δεν ε!ναι η πρώτη φορά που μας απασχολεί αυτό το θέμα· είναι πολυσυζη

τημένο. Το θέσαμε για πρώτη φορά με ερώτησή μας το 1986. 

Μας καταγγέλθηκε τότε από τα γύρω χωριά ότι λύματα από τις υπερχει

λισμένες δ:εξαμενές στο Βατ( κατέληγαν στο φράγμα Πολεμιδ:ιών και ότι υπήρχαν 

φόβοι μόλυνσης των νερών του φράγματος. 

Επειδ:ή ήταν η αρχfι τόυ κακού, η απάντηση του αρμόδ:ιου Υπουργείου ήταν 

ότι παρακολουθείται η κατάl:rταση και ότι δεν υπήρχαν ανησυχίες για μόλυνση του 

φράγματος. Ακολούθησαν χα\ προσωπικές συναντήσεις με τις αρμόδ:ιες αρχές και 

ζητήσαμε τη λήψη μέτρων για προστασία του περιβάλλοντος και της υγείας των 

κατοίκων. 

Το θέμα πήρε μεγαλύτερες 3ιαστάσεις, όταν πληροφορηθήκαμε ότι στις 

δ:εξαμενές των οικιακών λυμάτων ρίχνονταν βιομηχανικά απόβλητα και απόβλητα 

μηχανελαίων και ορυκτελαίων των πλοίων, που περιέχουν τοξικές και επικίνδ:υνες 

ουσίες. 

Τα περιπλέον λύματα δ:εν υφίστανται κανένα απολύτως βακτηριολογικό 

καθαρισμό και έτσι ακαθάριστα και μολυσμένα, όπως είναι, καταλήγουν στο 

φράγμα των Πολεμι3ιών που, αντί για νερό άρδ:ευσης, περιέχει αρκετές επιχίν

δ:υνες ουσίες για την υγεία των Κατοίκων της γύρω περιοχής και το περιβάλλον. 

'Οταν μιλούμε για περιπλέον λύματα, δ:εν εννοούμε ελάχιστες ποσότητες. Οι 

δ:εξαμενές κατασκευάστηκαν για 200 τόνους λυμάτων την ημέρα και σε κάποια 
στιγμή ρίχνονταν σ' αυτές 1 ,000 τόνοι λυμάτων, πράγμα που μας δ:ημιούργησε το 
πελώριο πρόβλημα. Και την ευθύνη όλη φέρουν η κυβέρνηση και ο δήμος που 

επέτρεψαν να ρίχνονται τόσο μεγάλες ποσότητες λυμάτων σε μικρότερης χωρητι

κότητας δ:εξαμενές. 
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Εδώ να σημει.ωθεt ότι στο πλεόνασμα των λυμάτων που ρέουν προς το 
φράκτη περιέχονται, σύμφωνα με ειδικούς, συστατικά φωσφορικών και νιτρικών 

αλάτων. Αυτά τα συστατικά συντείνουν στη γρήγορη ανάπτυξη του φυτοπλαγκτού 

μέσα στο φράκτη και παράλληλα εμφανLζεται το φαινόμενο υπερτροφισμού. Λόγω 

της ανομβρίας δεν προστίθεται νερό στο φράγμα, για να αραιώνει αυτό που 

υπάρχει και λιγοστεύει το οξυγόνο. Έτσι όλοι οι υδρόβιοι οργανισμοί πεθαίνουν, 

γι / αυτό και τα νεκρά ψάρια που βρέθηκαν στο φράκτη. 

Μετά την κατακραυγή του κοινού, την ενεργοποίηση διάφορων οργανώσεων 
και τη δημοσιότητα που έδωσε ο τύπος, η κυβέρνηση ανακοίνωσε ότι θα λάμβανε 
έκτακτα μέτρα και ότι μέχρι τον Αύγουστο του 1989 θα ολοκληρώνονταν, για να 
αρχίσει η επεξεργασία των λυμάτων. 

Ενώ προχωρούσε η διαδικασ(α των προσφορών, σύμφωνα με όσα μας 

λέχθηκαν στη Βουλή, όταν εσυζητείτο το θέμα, κλήθηκε" στην Κύπρο από το 
Υπουργείο Γεωργ(ας ειδικός σε θέματα επεξεργασίας λυμάτων. Εύλογα διερω
τάται κανένας: Μα δεν υπάρχει καθόλου συντονισμός μεταξύ των διάφορων 

οργάνων και αρχών αυτού του κράτους; Άλλα αποφασ(ζει ο ένας, άλλα πράττει ο 

άλλος, με αποτέλεσμα τα σπασμένα να τα πληρώνει πάντα ο λαός; Θα υπάρξει 

καμιά φορά ο ορθός προγραμματισμός για τα διάφορα υπό εκτέλεση έργα, είτε: 

μικρά ε(ναι είτε μεγάλα; 

Τώρα υπάρχει η διαβεβαίωση ότι το σύστημα επεξεργασίας λυμάτων στο 

Βατ( θα συμπληρωθεί και θα λειτουργήσει μέχρι το τέλος Αυγούστου του 1990. 
Ας ελπίσουμε ότι αυτή τη φορά οι υπεύθυνοι θα είναι συνεπείς. 

'Οσον αφορά τις ανησυχίες μας για πιθανές επιπτώσεις και στο φράγμα του 
Κοόρρη, καθώς και στα υδροφόρα στρώματα της περιοχής, παρόλο που η 

κυβερνητική πλευρά κατηγορηματικά μας πληροφορεί ότι τέτοιος κίνδυνος δεν 

υπάρχει, εμείς εξακολουθούμε να έχουμε κάποιες επιφυλάξεις. 

Εν πάση περιπτώσει, θα παρακολουθούμε από κοντά το θέμα με: την ελπίδα 

: ότι δε θα χρειαστεί να επανέλθουμε. Φυσικά οριστική λύση του προβλήματος θα 
υπάρξει, μόνο όταν τεθεί σε: λειτουργία το αποχετευτικό σύστημα που βασανίζει 

εδώ και δεκαετίες την πόλη της Λεμεσού. 

Πιστεύω ότι αυτή τη φορά ο Δήμος Λεμεσού θα προχωρήσει στην υλοποίηση 

του έργου, για να εκλείψει το σοβαρό τούτο πρόβλημα που ανησυχεί όλους μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΏΝ: 

Κύριοι, έχΟυμε τελειώσει με το θέμα αυτό. Και προχωρούμε στο επόμενο 
θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το 
θέμα που αναφέρεται ως «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς 

περιορισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη Κόπρο». Η 

Έκθεση έχει διαβαστεί σε προηγούμενη συνεδρία αυτού του Σώματος. 

Αν δεν υπάρχουν, και φαντάζομαι ότι δε: θα υπάρχουν διαφωνίες επί του 

θέματος αυτού, που αφορά τους εγκλωβισμένους- που θέλουν να πωλούν τα 

εμπορεύματά τους στην ελεύθερη Κύπρο, νομίζω ότι πρέπει να υποβάλουμε τη 

σχετική αίτηση στην κυβέρνηση και να προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα. 

Ο κ. Μαυρίδης, αν θέλει να προσθέσει οτιδήποτε, ε(ναι ελεύθερος. 

Π. ΣΤ! ΛΙΑΝΟΎ': 

Να προσθέσει λίγα λόγια στο θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, Οεν τον πρόσεξα. Ζητήσατε το λόγο, κύριε ΜαυρίΟη; 

Ι. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Θα ήθελα πρώτα να ευχαριστήσω τον έντιμο κύριο ΠρόεΟρο της Βουλής που 
μου έΟωσε την ευκαιρία σήμερα να χρησιμοποιήσω το βήμα της Βουλής και να 

μιλήσω ενώπιον αυτού του Σώματος επί των Οιαφόρων προβλημάτων που 

αντιμετωπίζουν επ( Οεκαπέντε και πλέον χρόνια οι εγκλωβισμένοι Μαρωνtτες 

γεωργοί, κτηνοτρόφοι και λοιποί. 

Για Οεχαπέντε ολόκληρα χρόνια προσπαθούν να κρατήσουν με όλα τα μέσα 

τα χωριά τους και τις περιοχές τους, Οι Μαρωνίτες κατέχουν μια μεγάλη έκταση 

γης που εχτεtνεται από το χωριό Πάναγρα μέχρι το Συριανοχώρι και από την 

ανατολική πλευρά μέχρι το χωριό Δένεια. Αυτή τη γη προσπαθούν με κάθε θυσία 
να κρατήσουν οι εγκλωβισμένοι Μαρωνίτες, παραμένοντας στον εγκλωβισμό, 

μακριά από τα παιάιά τους, τους φίλους και συγγενείς τους. Αυτούς τους 

ανθρώπους οφείλει η πολιτεία να τους βοηθήσει με κάθε τρόπο. Οι δυσκολίες που 

αντιμετωπίζουν τόσο στη άιακίνησή τους όσο και γενικά στην όλη άιαβίωσή τους 
' θ / ! 

1 1 'λ β' Β λ ' ειναι εμα το οποιο πρεπει να ανησυχει ο ους μας, κυ ερνηση και ου η. 

Δε θα επεκταθώ σήμερα στην όλη τραγική διαβίωση των εγκλωβισμl:νων μας, 
αλλά θα περιοριστώ στο θέμα της ημερήσιας άιάταξης και θα κάνω ορισμένες 
εισηγήσεις προς τη Βουλή και μl:σω της Βουλής προς την κυβl:ρνηση, όπως 

αντιμετωπtσουν με αποφασιστικότητα τα καυτά προβλήματά τους. 

Επιχορήγηση γεωργικών προϊόντων: 

Όπως είναι γνωστό, οι εγκλωβισμένοι γεωργοί και κτηνοτρόφοι καλλιεργούν 
ι ι ι ι θ ' β' ' ' άλλ τα κτηματα τους και σπερνουν σιταρι, κρι αρι, ικο, κουκια, σησαμι και α 

συναφή γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα. Το κόστος παραγωγής των προϊόντων 

αυτών, άηλα.άή σπορά, λιπάσματα, φυτοφάρμακα, θεριστικά κτλ., είναι το lάιο, 
όπως και στις ελεύθερες περιοχές, .ενώ αντίθετα η τιμή πώλησης των προϊόντων 

αυτών στα κατεχόμενα είναι πολύ χαμηλότερη, όπως φα!νεται από το συγκριτικό 
πίνακα που παραθέτω: 

Σκληρός σίτος 

Κριθάρι 
Βίκος 

Χαρούπια 

Λάδι 

Κατεχόμενα 

9 σεντ η οκά 
7 ,5 σεντ η οκά 
10 σεντ η οκά 
5 σεντ η οκά 
102 η λίτρα 

Ελεόθερες περιοχl:ς 

12,5 σεντ το κιλό 
11 σεντ το κιλό 
30 σεντ το κιλό 
11 σεντ το κιλό 
106 η λίτρα 

Όπως θα προσέξατε, κύριοι Βουλευτές, από το συγκριτικό πίνακα, οι 

εγκλωβισμl:νοι γεωργοί δεν κερδίζουν τίποτε από την παραγωγή τους. Αντίθετα 

ζημιώνουν συνεχώς και μπορώ να πω ότι έχουν απογοητευτε! από την όλη 
κατάσταση και βρίσκονται σε μεγάλο δίλημμα κατά πόσο αξlζει τον κόπο να 

συνεχlζουν να καλλιεργούν αυτά τα κτήματα και να παραμένουν στα χωριά τους 
και στη γη τους. 

Μπορεί κάποιος να άιερωτηθεί: Εφόσον ζημιώνουν, γιατί να συνεχίζουν να 
καλλιεργούν και να σπέρνουν τα χωράφια τους; Η απάντηση είναι απλή. Η 
καλλιl:ργεια της γης για τους Μαρωνίτες ήταν ολόκληρη η ζωή τους και δεν είναι 
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εύκολο να σταματήσουν να την καλλιεργούν. Πέραν τούτου, στην περίπτωση που 
θα σταματήσουν να την καλλιεργούν, θα τους την πάpουν αμέσως οι Τούρκοι, 
χωρ(ς καμιά καθυστέρηση. Ε!ναι λοιπόν επείγουσα ανάγκη όπίuς η κυβέρνηση 
αποφασίσει να επιχορηγεί την παραγωγή των υπό αναφορά προϊόντων, είτε υπό 

μορφή χρηματικής επιχορήγησης είτε με άλλη μορφή 1 όπως με λιπάσματα, 
σπόρους, φυτοφάρμακα κ.ά. 

2. Μεταφορά και διάθεση των γεωργικών προ·ίόντων τους στην ελεύθερη 
Κύπρο: 

Ένα &.λλο πρόβλημα που απασχολεί επίσης τους εγκλωβισμtνους γεωργούς 

μας είναι η διάθεση των γεωργοκτηνοτροφικών τους προϊόντων και ειδικά του 
βίκου, του λαδιού και των χαλλουμιών. Προηγουμένως παραχωρείτο άδεια για 

μεταφορά του βίκου τους στις ελεύθερες περιοχές, καθώς και του λαδιού και των 

χαλλουμιών σε περιορισμένες ποσότητες. Η ενέργεια αυτή ενθάρρυνε τους 
γεωργούς να αυξήσουν την παραγωγή του βίκου. Η κυβtρνηση όμως, χωρίς καμι&. 

προειδοποίηση, απαγόρευσε τη μεταφορά του βίκου στις ελεύθερες περιοχές, με 

αποτέλεσμα ολόκληρη η παραγωγή βίκου να παραμείνει αδι.άθετη στα σπίτια 
τους. Αργότερα αναγκάστηκαν να την πωλήσουν σε πολύ εξευτελιστικές τιμές 
στους Τούρκους εμπόρους, οι οποιοι, όπως ισχυρ(ζονται, μετέφεραν το βtκο αυτό 

λαθραία στις ελεύθερες περιοχές tναντι ψηλής τιμής. 

Οι αρμόδιοι του 1'πουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ισχυρίζονται ότι 

υπάρχει ο κίνδυνος μεταφοράς ασθενειών στις ελεύθερες περιοχές. Αν πράγματι 

υπάρχει τέτοιος κ(νδυνος, μπορούν να γίνουν οι απαραίτητες εξετάσεις και 

αναλύσεις των προϊόντων αυτών, προτού επιτραπεί η μεταφορά τους στις 
ελεύθερες περιοχές. Αν αποδειχθεί ότι τα προϊόντα αυτά είναι μολυσμένα, τότε να 

αitορρίπτονται και να μην επιτρέπεται η μεταφορά τους. Ως προς τη διαπίστωση 

της ιδιοκτησίας των προ'ίόντων, που αναφέρει ο εκπρόσωπος του 1 πουργείου 
Δικαιοσύνης, τούτο εύκολα μπορεί να αντιμετωπιστεί με την πιστοποίηση της 
χωριτικής αρχής και της επιτροπής της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας. 

Εμείς πιστεύουμε πως, αν δε γίνουν τέτοιες διευθετήσεις εκ μέρους της 

κυβέρνησης και αν δε δοθούν ευκαιρίες στους εγκλωβισμένους γεωργούς και 

κτηνοτρόφους να μεταφέρουν και να διαθέτουν τα προϊόντα τους στις ελεύθερες 

περιοχές ή αν δεν επιχορηγούνται αυτά με χρηματική χορηγία, τότε θα αναγ

καστούν να εγκαταλείψουν τα χωριά τους και να φύγουν. Και αυτό, γιατί όλοι 

σχεδόν οι εγκλωβισμένοι ασχολούνται με τη γεωργοκτηνοτροφία. Και δεν έχουν 
άλλη εκλογή, διότι δεν τους δίνεται καμιά άλλη ευκολία για άλλου είδους εργασία. 

Η εγκατάλειψη των περιοχών μας θα ικανοποιήσει πλήρως τους Τούρκους, γιατί 

αναμένουν μια τέτοια εξέλιξη, καθότι πολύ ορέγονται την εύφορη γη των 

μαρων(τικων περιοχών που είναι γνωστή ανά την Κύπρο. Κύριε Πρόεδρε, κύριοι 
Βουλευτές, τελειώνοντας τη σύντομη αυτή ομιλια μου, ποιώ θερμότατη έκκληση 
όπως βοηθήσετε, για να κρατηθούν οι άνθρωποι αυτοί στις εστίες τους, διαφυ

λάσσοντας έτσι έστω και εκείνο το κομμάτι της γης το οποίο για δεκαπέντε 

ολόκληρα χρόνια τώρα κράτησαν κάτω από πολύ δύσκολες και αντίξοες συνθήκες. 

Εν τω μεταξύ ελπίζω να μου δοθεί μια άλλη ευκαιρία και από το βήμα τούτο 

να κάνω μια εμπεριστατωμένη ομιλία σχετικά με τα προβλήματα που αντιμε
τωπίζει η κοινότητα των Μαρωνιτών της Κύπρου. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης, μετά ο κ. Ευσταθlου και ο κ. Στυλιανού. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βρισκ.όμαστε: στη μη ευχάριστη θ~ση να συζητούμε ένα θέμα που υπό 
κανονικές συνθήκες θα έπρεπε να μην υπάρχει. Συζητούμε το αίτημα εγκλω
βισμένων γεωργών για τη χωρίς περιορισμό μεταφορά και διάθεση των προϊόντων 
τους στην ελεύθερη Κύπρο. Από μόνο του το όλο θέμα υπογραμμ(ζει την ύπαρξη 
διαχωρισμού στην Κύπρο, την ύπαρξη τειχών, το ανελεύθερο της διακίνησης σ 1 

ολόκληρη την επικράτεια της Κυπριακής Δημοκρατίας. Σε προέκταση υπογραμ
μίζει για μια φορά ακόμα την ύπαρξη του Αττ(λα και την de facto διχοτόμηση 
της πατρ(δας μας, που είναι το αποτέλεσμα της δράσης κάποιων επώνυμων 
«ακραιφνών αγωνιστών», που διέπραξαν τη μεγαλύτερη προδοσ(α σε βάρος της 
πατρlδας με το χουντο-φασιστικ6 πραξικόπημα του Ιούλη του 19741 που άνοιξε 
την χερχόπορτα για την τούρκικη εισβολή και κατοχή. 

Παρεμπιπτόντως θα ήταν παράλειψη, συζητώντας ένα τέτοιο πρόβλημα, να 

μην αναφε:ρθε! ότι οι δυνάμεις της μαύρης αντ!δρασης και του ε:οχαβητισμού, που 
φέρουν την ευθύνη για την ύπαρξη εγκλωβισμένων μέσα στην !δια τους την 
πατρ!δα 1 σήμερα οργανώνονται, αναβιώνουν ~αι προσπαθούν να νομιμοποιήσουν 
την παροuσ(α τους στη δημόσια πολιτική ζωή. 

Η ριζική λόση του προβλήματος θα επέλθει μόνο με την επανένωση της 

πατρ(δας και την εξάλειψη της κατοχής στη βάση μιας δίκαιης και αμοιβαία 

αποδεχτής λύσης στο Κυπριακό, όπου θα διασφαλίζονται όλα τα καλώς νοούμενα 

συμφέροντα των πολιτών και ο κάθε: παραγωγός θα μπορε:! ελεύθερα να διαχινε:l 
και να εμπορεύεται τα προϊόντα τοu σε όποιο μέρος της Κύπρου επιθυμεl. Αυτό 
το Σώμα θα μπορούσε και πρέπει να συμβάλει στην προώθηση και τροχιοδρόμηση 
μιας τέτοιας λύσης, η οπο!α δεν μπορε! να ε!ναι άλλη από την ομοσπονδία, που θα 
.3ιασφαλίζε:ι μεταξύ άλλων τις τρεις βασικές ελε:υθερ!ε:ς, εγκατάστασης, από
κτησης περιουσίας και διακίνησης, περιλαμβανομένου του δικαιώματος της επι

στροφής των προσφύγων στις εστ!ες και τις περιοuσίες τους. 

Μέχρι την επίτευξη όμως της τελικής λόσης, το πρόβλημα που σήμερα 
συζητούμε θα υπάρχει. Γι 1 αυτό και πρέπει να εξεταστούν τρόποι απάμβλυνσης 

των δυσμενών επιπτώσεων που αντιμετωπ(ζοuν οι εγκλωβισμένοι γε:ωργο( όχι εξ 

υπαιτιότητάς τους. Αντιλαμβανόμαστε τους φόβους, τις έγνοιες και τους κινδύνους 
ποu υπάρχουν από μια πιθανή ανεξέλεγκτη μεταφορά προΕόντων από τα κατε
χόμενα. Με: αυτό δεν ε:ξuπαχούεται ότι υποστηρlζοuμε να μεlνουν οι εγκλω

βισμένοι γεωργοχτηνοτρόφοι στο έλεος της τύχης τους. Τουναντίον η κυβέρνηση 

πρέπει να εγκύψει με προσοχή, να μελετήσει και να πάρει όλα τα απαιτούμενα 
• ' ' • ' ή ' ' λ συνατα μετρα, για να οωσει μια σχετιχ οιχονομιχη αναχουφιση στους ε:γχ ω-

βισμένους, οι οπο(οι διαβιούν κάτω από πολύ δύσκολες συνθήκες και αντιμε:
τωπ!ζοuν πολλαπλά οικονομικά και κοινωνικά προβλήματα. 

Η λύση του υπάρχοντος προβλήματος ούτε εύκολη είναι ούτε απλή. Χρήζει 
σοβαρής και εμπεριστατωμένης μελέτης, ώστε: και οι εγκλωβισμένοι παραγωγοl 
να μπορούν να διαθέτουν τα προϊόντα τους, αλλά και τα νόμιμα συμφέροντα και 

δικαιώματα του κράτους και των άλλων πολιτών να διασφαλ!ζονται. Από δικής 

μας πλευράς είμαστε πάντα έτΟιμοι να συζητήσουμε συγκεκριμένα μέτρα για την 
απάμβλυνση του όλου προβλήματος. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΤΣΤΑΘΙΟΤ: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Έχουμε ακούσει με πολλή προσοχή και ενδιαφέρον την ομιλtα του έντιμου 
εκπροσώπου της μαρωνιτικής κοινότητας στη Βουλή των Αντιπροσώπων και 

εξέχοντος μέλους της κοινότητας, κ. Ιωάννη Μαυρίδη. Επικροτούμε πλήρως τις 

εισηγήσεις και. οτιδήποτε έχει αναφέρει στην πολύ εμπεριστατωμένη ομιλία του 
σε σχέση με τα ειδικά προβλήματα των Μαρωνιτών τα οποία μας ανέφερε. 
Θέλουμε δε να τον(σοuμε ότι θα μας έχει συμπαραστάτες του σε οτιδήποτε ο ίδιος 

επιδιώκει προς βελτίωση της θέσης των αναξιοπαθούντων Μαρωνιτών, οι οποίοι 

ζουν μαζ( μας και μοιράζονται και τις τύχες και τις χαρές και τις πίκρες μας για 
τόσους πολλούς αιώνες σήμερα. Θα τους συμπαρασταθούμε και θα τους βοηθή

σουμε σε οτιδήποτε, για να εκλείψουν οι ανισότητες οι οποίες έχουν επισημανθει 

Η μαρωνιτική κοινότητα, κύριε Πρόεδρε, αποτελεί παράδειγμα του πόσο ο 

λαός μας είναι έτοιμος ·να δεχθεί την ειρηνική συμβίωση και την κατάργηση κάθε 

δι&κρισης, με β&ση την επιθυμία του να ζοόμε μαζί ως νομοταγείς πολίτες της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Έχει όμως προβλήματα και ο κ. Μαυρίδης τα 
επισήμανε. Πρέπει τα προβλήματα αυτά να επιλυθούν το ταχύτερο δυνατό, διότι 
δεν είναι νοητό μια κοινότητα, που ο μισός της πληθυσμός είναι εγκλωβισμένος 

και ο άλλος μισός είναι πρόσφυγες, να στερείται αυτών που μας είπε ο 

κ. Μαυρίδης και όσων αναφέρθηκαν κατ& την προηγοόμενη συνεδρίαση του 
Σώματος,, όταν δε ζητείται τίποτε άλλο, παρά μόνο η στοιχειώδης εκείνη 

συμπαρ&σταση και βοήθεια, για να αμβλυνθεί ο πόνος και η δυσκολία που 
αντιμετωπlζουν στην προσφυγιά είτε στον εγκλωβισμό τους. 

Γι / αυτό το λόγο παρακαλώ και σήμερα να διαμηνυθεί στην Εκτελεστική 
Εξουσία ότι επέστη πλέον ο χρόνος τα πολύ λογικά αιτήματα τα οποία 

ύποβάλλονται -και πρόκειται περί αιτημάτων τα οποία ικανοποιούνται με τον 

ευκολότερο τρόπο- να ακουστούν και να επιλυθούν το ταχύτερο δυνατό. 

Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΤΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤ ΛΙΑΝΟΤ: 

Έντιμε κόριε Πρόεδρε, ο αγαπητός φίλος, συνάδελφος κ. Μαυρίδης, έδωσε με 
την ομιλία του στη Βουλή -και 'πρέπει να χαιρετlσουμε την πρωτοβουλία και την 
απόφαση της ολομέλειας του Σώματος να παραχωρήσει το βήμα στο συνάδελφο 

Μαυρίδη- το στίγμα του αγώνα και της αγωνίας των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών 

συμπατριωτών μας. Το lδιο μήνυμα μας καταπέμπεται κάθε λίγο και λιγάκι από 
τη μαρτυρική, την αδούλωτη Καρπασία από μέρους των εγκλωβισμένων εκεί 

αδελφών μας. Τα προβλήματα τα οποία με ενάργεια, με σαφήνεια και παραστα

τικότητα εξέθεσε ο συνάδελφος κ. Μαυρlδης τα είχαμε και εμείς επισημάνει, σε 
συνεργασία και πάλι μαζί του -γιατί κάποτε παρακολουθεί και προβληματίζεται 

και ενημερώνει τις αρμόδιες Επιτροπές και τα μέλη τους ο συνάδελφος 

Μαυρίδης-στις 21 του Νιόμβρη του 1989 σε σχετική μακρά επερώτησή μας στην 
αρμόδια υπηρεσία και στους αρμόδιους φορείς. 
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Γι' αυτό προσγράφοuμε και υποστηρ(ζουμε το Β!καιο της ανάγκης εξέτασης 

αυτών των προβλημάτων. Σ(γουρα, έντιμε κύριε Πρ6ε8ρε, στην αρμό8ια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή, στην Επιτροπή Προσφύγων, έγινε μια εμπεριστατωμένη 
ανάλυση και μια ουσιαστική αvτίκριση σφαιρικά του όλου προβλήματος. Οι 
αρμ68ιοι παράγοντες έ8ωσαν τις 8ικές τους αποτιμήσεις, έ8ωσαν τους 8ικούς τους 
φόβους για το εv8εχόμενο ύπαρξης και μετά8οσης νόσων στις ελεύθερες περιοχές. 

Όμως, όπως σωστά τόνισε ο χ. Μαυρl8ης; τα ί8ια προϊόντα πάρα πολλές φορές 

μεταπωλούνται από τους εξουσιαστές τους στις ελεόθερες περιοχές, μέσω των 

κοινών τόπων αναφοράς και συναναστροφής με τους Ελληνοκυπρlους, πράγμα που 

κάποτε τόσο παραστατικά εξέθεσε στο Σώμα ο συνά8ελφος Ηλιά8ης. 

Γι' αυτό πιστεόουμε πως πρέπει το θέμα να το αντιμετωπίσουμε ουσιαστι
κότερα και όχι επι8ερμικά, όπως τώρα το βλέπουμε. Γιατί, κακά είναι τα 
ψέματα, έντιμε κόριε Πρόε8ρε, με την απάθεια που προσβλέπουμε προς τον 

αγώνα και την αγωνία των συμπατριωτών μας, με το γεγονός ότι τους ρίχνουμε 

μια μικρή επιΜτηση μια φορά το μήνα, σίγουρα θα ρέψει η κοινότητα και η 
μαρωνιτική και γενικότερα των εγκλωβισμένων συμπατριωτών μας στην Καρ

πασ(α. Χρειάζεται ουσιαστικότερη επομένως αντίκριση του θέματος. Χρειάζεται 

εμβάθυνση .στα θέματά τους, για να μπορέσουμε να αντιμετωπ!σουμε ριζικά το 
θέμα. Διαφορετικά να είμαστε έτοιμοι να τους 8εχθοόμε στις ελεύθερες περιοχές, 

πρόσφυγες και αυτούς, όπως τους άλλους συμπατριώτες μας. 

Πολύ σωστά ο συνά8ελφος Ευσταθ!ου τόνισε πως η μαρων(τικη κοινότητα, με 

τη συμπεριφορά της, με τη στάση της, με τη συνεργασία της, που 8εν την 

εκμεταλλεύτηκαν στο πολιτικό και το εθνικό πε8ίο, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, στον 

εμπρέποντα βαθμό, 8ίνει το μήνυμα της. αγαστής συνεργασίας και της 8υνα
τότητας συμβ!ωσης όλων των κοινοτήτων που υπάρχουν στην Κύπρο, περ_ιλαμβα

νόμενης φυσικά και της τουρκοκυπριακής, αν 8εν υπήρχε η σωβινιστική έξαρση 

από την Άγκυρα και τους ε8ώ εγκάθετούς της. Και πρέπει επομένως να 

εκτιμήσουμε σωστά αυτή τη στάση και αυτή τη συμπεριφορά τους. Όπως η 
Ποταμιά, έντιμε κύριε Πρ6ε8ρε, 8ίνει το στίγμα της ειρηνικής συμβίωσης 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, έτσι και η μαρωνίτικη κοινότητα 8ίνει ένα 

σωστό πολιτικό μήνυμα που πρέπει να το 8ούμε, να το εκτιμήσουμε σωστά και, 

αν θέλετε, να το αξιοποιήσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργιά8ης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Ο κ. Μαυρ!8ης και η Έκθεση σχεΜν λύουν όλες τις πτυχές του προβλή

ματος. Δε μένει, παρά να πω ότι εμείς, ως κόμμα, θα είμαστε πάντοτε υπέρ 

οποιου8ήποτε μέτρου η Εκτελεστική Εξουσ(α αποφασίσει για βοήθεια αυτής της 

κοινότητας, η οποία πραγματικά κάτω από 8ύσκολες συνθήκες εξακολουθεί να 
παραμένει στην περιοχή. Μιλώ κυρίως για τους Μαρωνίτες, οι πλείστοι των 
οποίων ουσιαστικά βρίσκονται στην επαρχία Κερόνειας. 

Εκείνο το οποίο f{Jελα συμπληρωματικά να προσθέσω, κύριε Πρόε8ρε 1 είναι 
ότι, επει8ή 8όθηκε μεγάλη σημασία στο ότι είναι 8υνατό ορισμένοι εκ των 

εγκλωβισμένων να εκμεταλλεύονται την κατάσταση και να μεταφέρουν προϊόντα 

που 8εν είναι 8ικά τους, με σκοπό την κερ8οσκοπία, αυτούς πρέπει και η 
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κοινότητα η ίδια να τους απομονώσει, διότι πράγματι πιθανόν αυτοί οι πολύ 

λίγοι, αν υπάρχουν, να δημιουργούν μεγάλη ζημιά στην υπόθεση της κοινότητας. 

Όσον αφορά τα άλλα θέματα, τις ασθένειες και ό,τι αναφέρεται στην 

Έκθεση για την ιδιοκτησία και όλα αυτά, αυτά πράγματι είναι προβλήματα που 

πιστεύω αντιμετωπίζονται με τους τρόπους οι οπο(οι λέχθηκαν. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα πάλι να αναφέρω ότι είμαστε υποχρεωμένοι, ως 
λαός, να συντηρήσουμε αυτή την κοινότητα η οποία παραμένει εκε( παρά τις 

δύσκολες συνθΎικες που αντιμετωπίζει. . 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

Κύριοι, δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι όλα αυτά τα τεχνικfις φύσεως 

προβλήματα τα οποία προβάλλονται μπορούν εύκολα να επιλυθούν. Εκείνο το 

οποίο χρειάζεται πραγματικά είναι να βοηθήσουμε αυτή την κοινότητα που 
βρ(σκεται κάτω από πολύ δύσκολες συνθΎικες, γιατ( είναι Κύπριοι, είναι δικο( μας 
άνθρωποι, είναι μαζί μας πάντα και στις χαρές και στις λύπες, είναι φίλοι μας. 

Γι 1 αυτό το λόγο είναι ανάγκη να ληφθούν όλα τα μέτρα τα οποία χρειάζονται 

για τη βελτίωση της κατάστασης αυτής της κοινότητας. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της ΚοινοβουλευτικΎις 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανlας για το θέμα που αναφέρεται ως ι<Η 
απόφαση της κυβέρνησης να απαγορεύσει τη δημιουργία νέων τουριστικών 

μονάδων σε ορισμένες περιοχές και οι επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της 

τουριστικής βιομηχανίας». 

Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Κ. Παναγίδη εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ. στις 22.6.1989. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01'ΛΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙ01' ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟ1' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΗ ΑΠΟ
ΦΑΣΗ ΤΗΣ Κ1'ΒΕΡΝΗΣΗΣ ΝΑ ΑΠΑΓΟΡΕ1'ΣΕΙ ΤΗ ΔΗΜΙΟ1'ΡΓΙΑ 
ΝΕΩΝ ΤΟ1'ΡΙΣΤΙΚΩΝ ΜΟΝΆΔΩΝ ΣΕ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΚΑΙ 
ΟΙ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΠΕΡΑΙΤΕΡΩ ΑΝΑΠΤ1'ΞΗ ΤΗΣ Τ01'ΡΙ
ΣΤΙΚΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ». 

Παρόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε --το-- πιο 
πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Ιουλίου και 
7 και 14 Νοεμβρίου 1989 και στις 13 Μαρτίου 1990. Στα πλαίσια της εξέταση'i 
του πιο πάνω θέματος από την Επιτροπή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι των ίπουργε(ων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Εσωτερικών, 
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i 
του Κυπριακού Οpγαγισμού Τουρισμού, του Κ.Ε.Β.Ε., της Q;E.B., του Παγκύ-
πpιου Συν8έσμου Ξε~ο8όχων, του Συν8έσμου Πολιτικών Μηχανικών χαι Αρχι
τεχτόvωvc Κύπρου χαι -α;ου Σuv8έσμου Τ αξι8ιωτιχώv Π pαχτόρωv Κύπρου. 

Το πιο π&νω θέ~είχε εγγραφεί στη Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή 
κ. Κ. Παναγίδη εκ μέρ υς της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του Δημοκρατικού Κόμ

ματος στις 22 Ιουνίο 1989 και πα~απέμφθηκε στη συνέχεια στην Κοινο
βουλευτική Επιτροπή μπορίου και . ιομηχανίας για μελέτη και ετοιμασία 

σχετικής έκθεσης προς τ , Σώμα. 

'Οπως είναι γνJστ~, το υπό συζήτηση θέμα δημιουργήθηκε με αφορμή την 
υπ αριθμό 31.861 και γ)μερ. 1.6.1989 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με 
βάση την οποία απαγορεύεται η 8ημιουpγlα νέων τουριστικών μοvά8ωv στις 

παραλιακές περιοχές της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου και των επαρχιών 

Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου. Αντίγραφο της πιο πάνω απόφασης επισυ
νάπτεται. 

Εισ&γοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής κ. Παναγίδης, 
ανέφερε στην Επιτροπή ότι στόχος της εγγραφής του στη Βουλή είναι η 

8ιερεύνηση των επιπτώσεων στην ανάπτυξη της τουpιστι:κής βιομηχανίας και 

γενικότερα στην οικοvομ(α του τόπου της πιο πάνω απόφασης της κυβέρνησης για 

την απαγόρευση της 8ημιουργίας νέων τουριστικών μονά8ων σε ορισμένες περιοχές 
της νήσου. Στόχος επίσης της εγγραφής του πιο π&νω θέματος είναι ,να 
ενημερωθεί η Επιτροπή από τους αρμόδιους της κυβέρνησης π&νω στο σκεπτικό 

της εν λόγω απόφασης, τα μακροπρόθεσμα σχέ8ιά τους και τον τρόπο με τον 
οποίο σκοπεύουν να εκμεταλλευτούν τον εν8ιάμεσο χρόνο μέχρι τη λήξη της ισχόος 
της απόφασης που τοποθετείται στις 31 Μαρτίου 1990. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα· στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 
το Σώμα κάλεσε όλες τις εν8ιαφερόμενες πλευρές να την ενημερώσουν για τις 
απόψεις τους σχετικά με το όλο θέμα σε 8ύο στά8ια, τόσο κατά το χρόνο αμέσως 

μετ& τη λήψη της πιο π&νω απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο όσο και 

8εκαπέντε μέρ.ες πριν από τη λήξη της. 

Εκθέτοντας τις απόψεις του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, η 
εκπρόσωπός του ανέφερε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο πήρε την πιο πάνω 

απόφαση, για να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος στις αρμόδιες αρχές και υπηρεσίες να 
μελετήσουν και να πάρουν τα κατάλληλα και σωστά μέτρα ρόθμισης της 
τουριστικής αν&πτυξης, η οποία λόγω της αλματώδους εξέλιξής της στον τόπο 

μας έχει δημιουργήσει αριθμό προβλημ&των που χρήζουν αντιμετώπισης. Τα 

προβλήματα αυτά αφορούν ει8ικότερα τους κιν8ύνους καταστροφής του φυσικού 

β 'λλ ι ι ι ~ 1 
περι α οντος, τη στενοτητα του υπαρχοντος εργατικου συναμικου, την περιο-

ρισμένη χωρητικότητα των παραλιών, τις α8υναμlες στο ο8ικό 8!κτυο και στα 
αερο8ρόμια, την ανεπάρκεια στην παροχή υ8ατοπρομήθειας, την ανεπάρκεια 

έργων τουριστικής υπο8ομής κ.ά. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών Οηλώθηκε ότι 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει αναλ&βει στο δι&στημα αυτό την 

ετοιμασία χωροταξικής μελέτης και λεπτομερών σχεΟ!ων περιοχών για τις 

ελεγχόμενες με το δι&ταγμα περιοχές. 

Οι εκπρόσωποι του Κυπριακοό Οργανισμού Τουρισμοό καταθέτοντας ενώπιον 

της Επιτροπής δήλωσαν πως με τα μέτρα που λαμβ&νονται με β&ση την πιο 

πάνω απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλίου περιορ!ζεται, ελέγχεται και ρυθμί
ζεται η τουριστική αν&πτυξη όλης της παραλιακής περιοχής της Κύπρου και ότι η 
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λήψη της πιο πάνω απόφασης ήταν αναγκαLα, για να δοθεί κάποια ανάπαυλα στην 
ανιiπτυξη η οποία λόγω κυρίως της μη εφαρμογής του Νόμου για την Πολεοδομία 
και Χωροταξία υπήρξε ανεξέλεγκτη. Ειδικότερα έγινε αναφοριi στον ταχύτατο 
ρυθμό αν&πτuξης που παρουσίασαν οι υπό έλεγχο περιοχές, ο οποίος δημιούργησε 
απρόβλεπτες συνέπειες στην τουριστική βιομηχανία και ήδη έχουν παρουσιαστεί 
στοιχεία μη ικανοποιητικού επιπέδου των προσφερόμενων τουριστικών υπηρεσιών, 
πράγμα που, αν συνεχιστεί, θα έχει συνέπειες στην οικονομία του τόπου 
γενικότερα. Στόχος είναι όπως η τουριστική ανάπτυξη τυγχάνει μελλοντικά του 
ενδiδειγμένου ελέγχου. 

Εκθέτοντας τις απόψεις τους οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων οργανώσεων 
εξέφρασαν στο σύνολό τους τη συμφωνία τους με την κυβερνητική αυτή απόφαση 
για τον τερματισμό της ανεξέλεγκτης ανέγερσης τουριστικών καταλυμάτων και 
δήλωσαν την επιθυμία τους όπως ο χρόνος μέχρι τη λήξη της ισχύος της απόφασης 
αυτής, δηλαδή την 31η Μαρτίου 1990, χρησιμοποιηθεί σωστιi για τη μελέτη και 
τον προγραμματισμ.ό μιας ορθολογιστικής τουριστικής ανάπτυξης προς όφελος του 

τόπου. Στη συνέχεια ot πιο πάνω οργανώσεις κατέθεσαν στην Επιτροπή η 

καθεμιά τις δικές της απόψεις και εισηγήσεις αναφορικά με τη μορφή που θα 
πρέπει να πάρουν τα μέτρα για τον έλεγχο και τη ρύθμιση της τουριστικής 
ανιiπτυξης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συνεχίζοντας την 
εξέταση του όλου θέματος κάλεσε εκ νέου τους εκπροσώπους των αρμόδιων 

Υπουργείων, του Κ.Ο.Τ. και των πιο πάνω ενδιαφερόμενων οργανώσεων σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαρτίου 1990 ενόψει της επικεί
μενης εκπνοής της πιο πιiνω απόφασης του 1'πουργικοό Συμβουλίου. Ειδικότερα η 
Επιτροπή ζήτησε να ενημερωθεί από την κυβερνητική πλευρά αναφορικά με τη 
νέα πολιτική που διαμορφώθηκε για τον έλεγχο και τη ρύθμιση της τουριστικής 

ανάπτυξης στο διάστημα που μεσολάβησε, δηλαδή από τη λήψη της πιο πάνω 
απόφασης τρυ 1'πουργικοό Συμβουλίου την 1η Ιουνίου 1989 μέχρι σήμερα. 

Από την πλευρά των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών και του Κ.Ο.Τ. 

δηλώθηκε στην Επιτροπή ότι, επειδή συνεχίζονται ακόμα οι οι μελέτες για το όλο 
θέμα, δεν ήταν σε θέση να καταθέσουν οποιεσδήποτε οριστικές θέσεις γύρω από 
το θέμα. Όπως επίσης δηλώθηκε από τους πιο πάνω αρμοδίους, αναμένεται εν 
πάση περιπτώσει να εκδοθούν οι σχετικές 'αποφάσεις της κυβέρνησης, πριν από 

την 31η Μαρτίου. 

Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων οργανώσεων ζήτησαν την ολοκλήρωση 

των σχεδίων από την πλευeά της κυβέρνησης για μια σωστή τουριστική ανάπτυξη. 

Αριθμός από τις πιο πάνω οργανώσεις δήλωσε ότι δε θα είχε ένσταση για μια 

παράταση τριών μηνών στην ισχύ της πιο πάνω απόφασης του 1 πουργικού 
Συμβουλίου, ώστε να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος στην κυβέρνηση και τον Κ.Ο.Τ. 
για μελέτη των μέτρων που θα πρέπει να ληφθούν και για διαμόρφωση της 

μελλοντικής πολιτικής για την τουριστική ανιiπτυξη. Αντίθετα, από την πλευριi 

των εκπροσώπων του Κ.Ε.Β.Ε. εκφράστηκε η διαμαρτυρία της οργάνωσής τους 

για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην ετοιμασία των πολεοδομικών και 
χωροταξικών σχεδίων των ελεγχόμενων περιοχών και ζητήθηκε ο τερματισμός της 
προσωρινής απαγόρευσης στην ανέγερση νέων κλινών κατά την εκπνοή της με 

παράλληλη θέσπιση σαφών προδιαγραφών και κριτηρίων με βάση τα οποία θα 

επιτρέπεται ελεγχόμενη ανέγερση νέων κλινών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε το 
όλο θέμα σε βιiθος και ολοκλήρωσε την ενημέρωσή της πιiνω στις απόψεις και 
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εισηγήσεις τόσο των εκπροσώπων της κυβερνητικής πλευράς όσο και των άλλων 
ε:ν8ιαφερόμε:νων οργανώσεων, είναι της γνώμης ότι η απόφαση της κυβέρνησης να 
απαγορεύσει τη 8ημιουργία νέων τουριστικών μοvά8ων σε ορισμένες περιοχές θα 

έπρεπε να είχε το χαρακτήρα ενός προσωρινού μέτρου, ώστε: να 8οθεί ο χρόνος 

στους αρμο8ίοuς να μελετήσουν μια 8έσμη μέτρων που θα πρέπει να ληφθούν για 
τον έλεγχο της ραγΒαίας τουριστικής αν&πτυξης και την υιοθέτηση μιας νέας 
τουριστικής πολιτικής που θα ο8ηγεί στην ορθολογιστική τουριστική ανάπτυξη του 

τόπου. Η Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι ο χρόνος από τη λήψη της πιο π&νω 

απόφασης μέχρι την εκπνοή της στις 31 Μαρτίου 1990 Βεν αξιοποιήθηκε σωστ& 
από την κυβερνητική πλευρ&, γι' αυτό και με τη λήξη της η κυβέρνηση Βεν ήταν 

σε θέση να εξαγγείλει οποια8ήποτε νέα πολιτική πάνω στο θέμα, με αποτέλεσμα 

να Βοθεί τελικά τρίμηνη παράταση στην πιο πάνω απόφαση. Η Επιτροπή είναι 

της γνώμης ότι θα πρέπει οπωσ8ήποτε να επισπευσθούν και ολοκληρωθούν οι 
μελέτες των αρμο8(ων για μια ελεγχόμενη και σωστή τουριστική ανάπτυξη, ώστε 

να μην υπάρξει άλλη παράταση του απαγορευτικού 8ιατάγματος η οπο(α πέρα 

από έ.να σημείο αποβαίνει τελικά επιζήμια για την οικονομία του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Δε θα σχολι&σω το ορθό ή εσφαλμένο της απόφασης της κυβέρνησης να 

επιβάλει το moratorium. Ή8η ο χρόνος εκπνέει το τέλος του προσεχούς 

Οκτωβρίου και θέλω να πιστεύω ότι μέχρι τότε θα γίνουν όλες οι μελέτες και τα 

χωροταξικά σχέ8ια, ώστε να μη χρειαστεί άλλη ανανέωση, την οποία 8ηλώνουμε 
εκ των προτέρων ότι 8ε θα Βεχθούμε. 

Εκείνο όμως που θα ήθελα να σχολιάσω εlναι το γεγονός ότι η απόφαση της 

κυβέρνησης καλύπτει και παραλιακές περιοχές με ελάχιστη ή καθόλου τουριστική 

ανάπτυξη. Τέτοιες περιοχές είναι το Κίτι, τα Περβόλια, ο Μαζωτός και το Ζύγι 

της επαρχίας Λ&ρνακας και η Σωτήρα και το Λιοπέτρι της επαρχίας Αμμο

χώστου. Εlναι φανερό ότι οι περιοχές αυτές έχουν α8ικηθεί κατάφωρα από το 

μέτρο που επιβλήθηκε σε σχέση με &λλες περιοχές, οι οποίες είναι πρ&γματι 

τουριστικά κορεσμένες. Γι / αυτό παρακαλώ να 8ιαβιβαστεί έκκληση προς την 
εκτελεστική εξουσία όπως 8οθεί προτεραιότητα στις μελέτες και τα σχέ8ια που 

αφορούν τις περιοχές Κιτίου, Περβολιών, Μαζωτού, Ζυγίου, Λιοπετρίου και 
Σωτήρας, ώστε να επισπευσθεί κατά το 8υνατό η τουριστική τους ανάπτυξη. 

Μια &λλη πτυχή του θέματος που συζητοόμε είναι η θλιβερή Βιαπίστωση ότι 

η προτιθέμενη απόφαση της κυβέρνησης για επιβολή του moratorium είχε, προ 
της εξαγγελίας της, 8ιαρρεύσει επιλεκτικά προς ορισμένους κύκλους ορισμένων 

επαρχιών. Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι κατά το χρόνο λήψης της απόφασης της 

κυβέρνησης εκκρεμούσαν αιτήσεις για την επαρχία Αμμοχώστου για 7 ,219 κλίνες, 
για την επαρχία Λεμεσοό για 1,425 κλίνες, για την επαρχία Π&φου για 7,149 
κλίνες, ενώ για την επαρχία Λ&ρνακας μόνο για 563 κλίνες. Είναι Βε αξιοση
μείωτο ότι από τον Ιανουάριο μέχρι τον Ιούνιο του 1989, που λήφθηκε η 
απόφαση, υποβλήθηκαν αιτήσεις για 18,299 κλίνες. 

Ως αποτέλεσμα της κατάστασης αυτής η Λάρνακα πλήγηκε και α8ικήθηκε, 
αφού η συμμετοχή της στο τουριστικό προϊόν μειώθηκε κατακόρυφα και θα 
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χρειαστούν πάρα πολλά χρόνια για να πάρει τη θέση που κατείχε προ της 

εξαγγελίας της απόφασης της κυβέρνησης. Για την απαρά8εκτη αυτή κατάσταση 

επιρρίπτουμε σοβαρές ευθύνες στους υπαίτιους και ψέγοuμε τη συμπεριφορά τους, 

η οποία συνεπάγεται νοοτροπία επικίν8υνη και ζημιογόνα για τα καλώς νοούμενα 
συμφέροντα του τόπου γενικότερα και της επαρχίας Λάρνακας ει8ικότερα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόε8ρε, θέλω να πιστεύω ότι η κυβέρνηση 8ε θα αφήσει 

να περάσει απαρατήρητο το φαινόμενο αυτό και ότι θα λάβει τα αναγκαία 

8ιορθωτικά μέτρα, ώστε η Λάρνακα να έχει τη συμμετοχή που 8ικαιούται και που 

της αξίζει στο τουριστικό μας προϊόν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φλουρtντζος. 

Ν. ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το υπό συζήτηση θέμα ανάγεται σ / έναν από τους τομείς της οικονομίας της 
χώρας μας και, σύμφωνα με τις ισχύουσες συνθήκες, τον τομέα που αποτελε( την 

κυριότερη πηγή εισαγωγής ξένου συναλλάγματος στον τόπο μας. 

Όπως εlναι γνωστό, η τουριστική μας βιομηχανία αποτελεί την κυριότερη 

8ραστηριότητα σ / αυτό τον τομέα που, εύθραυστος και τρωτός όπως είναι, 

8ικαιολογημένα συγκεντρώνει το εν8ιαφέρον της Βουλής. Είναι γι / αυτό που 
χαιρετίσαμε την απόφαση της κυβέρνησης να εξετάσει σε βάθος την πορεία της 

τουριστικής μας ανάπτυξης και να καθορίσει εκείνες τις επιλογές που να 

εξασφαλίζουν μια σταθερή άνοδο σε συνδυασμό με τη διατήρηση του φυσικού μας 

περιβάλλοντος. 

Η απόφαση για απαγόρευση ανέγερσης νέων ξενο8οχειακών μονά8ων σε 

ορισμtνες περιοχtς, κύρια παραλιακές, έτυχε της ομόφωνης έγκρισης της Βουλής, 

με την tννοια ότι από τον Ιούνιο του 1989 μtχρι το τέλος Μαρτίου 1990 θα 
διδόταν καιρός στα ενδιαφερόμενα κυβερνητικά τμήματα να ετοιμάσουν τις 
μελέτες τους και με βάση αυτές η κυβέρνηση θα εξάγγελλε την πολιτική της με 
τα σχετικ& μέτρα. Δυστυχώς, στη λήξη του χρονοδιαγρ&μματος η κυβtρνηση δεν 

ήταν σε θέση να ανταποκριθεί στην υπόσχεσή της, γιατί τα 8ιάφορα τμήματα 8ε 

συμπλήρωσαν τις μελέτες τους. Ει8ικά παρουσιάστηκε καθυστέρηση στο Τμήμα 
Πολεοδομίας για την ετοιμασία χωροταξικών σχεδίων για κάθε περιοχή ξεχω

ριστά και τοπικών σχε8ίων ανάπτυξης. Έτσι ε(χαμε την περίπτωση παράτασης 

του moratorium γι / άλλους έξι μήνες, με τη ρητή υπόσχεση πως αυτή τη φορά οι 
υπεύθυνοι φορείς θα είναι tτοιμοι για την εξαγγελία της κυβερνητικής πολιτικής. 

Είναι βέβαιο πως κανένας 8εν εγκρίνει την αθέτηση υποσχέσεων ή την 

καθυστέρηση υλοποίησης σχε8ίων που αφορούν μια συγκεκριμένη πλευρά της 
κυβερνητικής πολιτικής. Ωστόσο, αν η καθυστέρηση αυτή οφείλεται σε ανυπέρ
βλητες 8υσκολίες στο να ετοιμαστεί ένα καθόλα ολοκληρωμένο σχέ8ιο, που να 
καλύπτει και σε βάθος και σε πλάτος την τουριστική μας πολιτική, η πλευρά μας 

8ε θεωρεί ότι ζημιώνεται η τουριστική μας προσπάθεια. Πιστεύουμε πως, παρά 

να τηρούσε η κυβέρνηση τη χρονοδιαγραμματική της υπόσχεση με βεβιασμtνα 

σχέ8ια και ρηχές μελέτες, είναι καλύτερη η καθυστέρηση, νοουμένου ότι αυτή θα 
συντείνει στην ετοιμασία ολοκληρωμένης και επιστημονικά ορθολογιστικής 

μελέτης, πάνω στην οποία θα βασιστεί η περαιτέρω πορεία της τουριστικής μας 
βιομηχανίας. 
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Τα στοιχεία που συγκροτούν την τουριστική μας βιομηχανία με τα προβλή
ματα που 8ημιουργούvται ε!vαι θέματα σοβαρά που χρειάζονται εν8ελεχή μελέτη 
και σωστές αποφάσεις. Το φυσικό περιβάλλον που πρέπει να 8ιατηρηθεί ανέπαφο, 
η ρύπανση ει8ιχά των ακτών μας, η ρύπανση στις παραλιακές πόλεις και τα 

τουριστικά κέντρα μαζι με την ηχορύπανση, που κατάντησε πραγματική και 
επιχ(ν8uνη οχληρία για ντόπιους και ξένους, η έλλειψη αποχετευτικών συστη

μάτων στις παραλιακές πόλεις και τα τουριστικά μας κέντρα, τα τεράστια έργα 
υποδομής που χρει&ζεται η τουριστική μας βιομηχανία, είναι προβλήματα π&ρα 

πολύ σοβαρά που 8εv μπορούν να λυθούν από τη μια μέρα στην άλλη. 

Το είπαμε και στο παρελθόν: Τουριστική αν&πτυξη δε σημαίνει απλ& αύξηση 

των ξενο8οχειαχών μας μοvά8ων. Η τουριστική μας ανάπτυξη είναι ο συv8υασμός 

πολλών παραγόντων που, με μια ισοζυγισμένη και συντονισμένη πολιτική, 
βελτιώνουν την ποιότητα του τουριστικού προϊόντος και σταθεροποιούν μια υγιή 
άνο8ο, εξασφαλlζοντας την ακεραιότητα και αναβάθμιση του φυσικού μας 

περιβ&λλοντος, τη διατήρηση και προβολή της πολιτιστικής μας κληρονομι&ς. 

Με β&ση αυτές τις θέσεις, ελπίζουμε πως η κυβέρνηση θα βρει το δρόμο της, 

εγκαινιάζοντας μια καθόλα σωστή, προο8ευτική, μακροπρόθεσμη τουριστική 
πολιrική. 

Η πλευρ& μας, το ΑΚΕΛ - Αριστερ&, θα χαιρετίσει μια τέτοια πολιτική. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου και μετ& ο κ. Παναγίδης. 

Προτιμότερο να το κλε!σεις, κύριε .... 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Επει8ή θα προσπαθήσω να πω κι εγώ λlγα πράγματα πολύ σύντομα, κύριε 

Πρόε8ρε, γι' αυτό .... 
ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Καλά. 

Γ. ΟΜΗΡΟί: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Δε διαφωνούμε με τη λήψη οποιων8ήποτε αναγκαίων μέτρων για την 
αποτροπή μιας αλόγιστης και μη ορθολογιστικής τουριστικής πολιτικής. Είναι 

γεγονός ότι τα τελευταία ι8ιαίτερα χρόνια, ως αποτέλεσμα μιας έλλειψης 
προγραμματισμού και των αναγκαlων προληπτικών μέτρων, εlχαμε μια τρο

μακτική επιβάρυνση και του περιβάλλοντος και άλλων τομέων που σχετlζονται με 

τον τουρισμό 1 με προεκτάσεις στην ποιότητα ζωής. Και 8εν υπάρχει καμιά 

αμφιβολία ότι η λήψη περιοριστικών μέτρων επιβ&λλεται, καθώς η τ&ση του 
αλόγιστου κέρ8ους και της με κάθε τρόπο μεγιστοπο!ησης των κερ8ών ο8ήγησαν 
σε υπερβολές, μ:::: κακόγουστες επεμβάσεις στο περιβάλλον που κιν8υνεύουν να 

θέσουν σε κ!ν8υνο το συνολικό τουριστικό προϊόν. 

Εlναι πράγματι καιρός να 8ιαμορφωθε( μια τέτοια τουριστική πολιτική και 

με τέτοιο τρόπο, ποιοτικά και ποσοτικά, που να μην αποβε! τελικά αρνητικός 

παράγοντας, οικονομικά, κοινωνικά, περιβαλλοντικά και πολιτιστικά. Εlναι γι 1 

αυτό που πιστεύουμε ότι ο τουρισμός, ως φαινόμενο και ως πολιτική, θα πρέπει 

να επανεκτιμηθε! και να συνεκτιμηθεl μέσα στο πλέγμα των γενικότερων 
οικονομικών προοπτικών της Κύπρου και ότι η οποια8ήποτε περαιτέρω επι8!ωξη 
αύξησης του τουριστικού ρεύματος πρέπει να γ(νεται μέσα στα πλαlσια συγκε
κριμένων ορ!ων και συγκεκριμένων στόχων. 
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Παράλληλα θα πρέπει να ληφθεt μια σειρά μέτρων για πιο άρτια τουριστική 
υποδομή, με πάρκα', με δρόμους, με αποχετευτικά συστήματα, μέτρα για χρονική 
προέκταση της τουριστικής περιόδου και για ανάπτυξη επ!σης του χειμερινού 
τουρισμού. Ακόμα θα πρέπει να οpγανωθεt η σωστή και έντονη προβολή της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς και των αρχαιολογικών μας χώρων. 

Β<βαια, κατά τη συζήτηση του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, δυστυχώς δεν πειστήκαμε από τους αρμοδίους ότι 

γ!νεται μια σωστή, μελετημένη προεpγασ!α προς την κατεύθυνση πp&.γματι της 

διαμόρφωσης μιας σωστής τουριστικής πολιτικής. Δεν πειστήκαμε ότι έχει 

αξιοποιηθεί πραγματικά ο χρόνος που έχει παρέλθει από την εισαγωγή του 

moratorium. 
Και θέλουμε, με αυτή την ευκαιρία της συζήτησης σήμερα του θέματος, να 

καλέσουμε τους αρμοδίους της κυβέρνησης και του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού να ολοκληρώσουν σύντομα μελέτες και προγράμματα για μια τέτοια 

τουριστική πολιτική, τα οποία μάλιστα να καταθέσουν στην αρμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, για να εκφράσει και η Βουλή τις 

απόψεις της. Περαιτtρω καλοόμε την κυβέρνηση να προσέλθει σε ένα δημιουργικό 
διάλογο με όλους εκείνους τους φορε(ς που ασχολούνται με την τουριστική 

βιομηχανία, έτσι που να υπάρχει και η συναίνεση αυτών των φορέων στη 

διαμόρφωση της παραπέρα ορθολογιστικής τουριστικής ανάπτυξης. 

Τέλος θέλω να επισημάνω κάτι που λέχθηκε και προηγούμενα, ότι θα πρέπει 

να υπάρξει μια ισόρροπη γεωγραφικά τουριστική ανάπτυξη που να αξιοποιε( το 

σύνολο των προσφερόμενων για τουριστική ανάπτυξη περιοχών του νησιού. 

Ελπίζουμε πως με τη λήξη του moratorium η κυβέρνηση θα είναι tτοιμη με 
συγκεκριμένα προγράμματα, για να μη χρειαστεl να επανέλθουμ~. Γιατ( σε μια 
τtτοια περίπτωση η Βουλή νομίζω ότι θα έχει αρνητική θtση για την οποια

δήποτε παράταση του moratorium, παρόλο που δε χρειάζεται η δική μας 

νομοθετική tγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι χρειαζόταν και χρειάζεται μια σφαιρική μελtτη 
όλων των θεμάτων που αναφtρονται στην ξενοδοχειακή βιομηχανία. Είναι γνωστό 
ότι ο τουρισμός, η τουριστική βιομηχανία είναι μια σοβαρή πτυχή της οικονομικής 
ζωής του τόπου μας και γι'. αυτό πιστεύουμε ότι έπρεπε να γ(νει κάποια σφαιρική 

μελέτη του θέματος. Όμως η εξαγγελία του moratorium, όπως λέγεται, την 1 η 
Ιουνίου 1989, πιστεύουμε ότι έγινε χωρ(ς προετοιμασ(α, χωρίς καμιά ειδική 
προετοιμασία για το πώς θα διεξαγόταν αυτή η μελέτη και η στάθμιση όλων των 

δεδομένων για μια σωστή μελέτη του θέματος. Αυτό φα(νεται και από τη 

δήλωση του Διευθυντή Πολεοδομίας, ο οποίος κλήθηκε στην Επιτροπή και δήλωσε 

ότι, ενώ λήφθηκε η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου την 1η Ιουνίου 1989, το 
τμήμα του, που ήταν και το αρμόδιο όργανο, το αρμόδιο τμήμα να εκτελέσει ή να 
προβεί στη μελ<τη και στα χωροταξικά σχέδια, ειδοποιήθηκε από την κυβtρνηση 

στις 31 Αυγούστου, δηλαδή τρεις μήνες μετά την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. Επομένως, πιστεύουμε ότι δεν υπήρξε προετοιμασία αυτής της 

εξαγγελίας της κυβtρνησης. 
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Ακόμα ένα σοβ~αpό στοιχείο είναι ότι αυτή η απόφαση, η μελετούμενη 
απόφαση της κυβέpνησης για το moratorium στην ανέγεpση ξενοδοχείων, φαίνεται 
ότι διέρρευσε. Και απλώς θα αναφέρω τους αριθμούς, την κλιμάκωση της 

υποβολής αιτησεων, για να δείτε ότι πράγματι διέρρευσε. Επομένως φα!vεται ότι 

κάποιοι άλλοι άνθρωποι, οι οποίοι δε γνώριζαν αυτά τα στοιχεία, έχουν 

εξαπατηθεί ή έχουν ζημιωθεί από το γεγονός ότι δεν υπέβαλαν έγκαιpα τις 
αιτήσεις τους, για να εξασφαλίσουν άδεια. 

Κύpιε Πpόεδpε, κύpιοι συνάδελφοι, τον Ιανουάpιο του 1989 υποβλήθηκαν 
1,983 αιτήσεις για ξενοδοχεία και οpγανωμένα διαμεpίσματα, το Φεβpουάpιο 

1,520, το Μάpτιο 4,806, τον Απpίλιο 4,283 και το Μάιο 5,409. Τι σημαίνει 
αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι; Αυτό σημαίνει -είναι πολύ καθαρό το 
θέμα-ότι δύο με τpεις μήνες πpοηγουμένως γνώpιζαν κάποιοι ότι η κυβέpνηση θα 

εξάγγελλε αυτό το πpόγpαμμα, θα έπαιpνε αυτή την απόφαση και πpόλαβαν και 

υπέβαλαν αιτήσεις. Όμως κάποιοι άλλοι πολ!τες αυτής της Κυπριακής Δημο
κρατίας δε γνώριζαν αυτά τα πράγματα ή δεν ε!χαν τον τρόπο να τα μάθουν και 
δεν υπέβαλαν α!τηση, για να εξασφαλίσουν άδεια. Επομένως αυτό το στοιχείο και 

μόνο θα πpέπει να πpοβληματίσει όλους μας και ιδιαίτεpα την κpατική μηχανή. 
Διότι δεν μπορεί να εξαγγέλλεται μια αΠόφαση, να εξυπηρετούνται κάποιοι και 
να εξαπατούνται ή να βλάπτονται κάποιοι άλλοι πολίτες της Κυπριακής 

Δημοκpατίας. 

Κύpιε Πpόεδpε, 

Είπα στην αpχή ότι δεν υπήpξε πpοετοιμασία. Και αυτό φαίνεται από το 

γεγονός ότι στις 31 Μαpτίου ήpθε η κυβέpνηση και παpέτεινε αυτή την εξαγγελία 
της, αυτή την απόφαση, μέχpι τις 31 Οκτωβpίου. Δηλαδή χpειάστηκαν 17 μήνες 
στην ουσία, για να πάρει μέτρα ή να μελετήσει το 6λο θέμα. 

Επομένως η Επιτpοπή Εμποpίου και Βιομηχανίας είναι σαφής σ' αυτό το 

θέμα. Πρέπει η κυβέρνηση επιτέλους να εφαρμόσει τη σωστή πολιτική, ορθολογική 
πολιτική, πάνω στον τουρισμό, πάνω σε όλες τις πτυχές του τουρισμού. Γιατι δεν 

είναι μόνο μια πτυχή, δεν είναι μόνο οι κλίνες, δεν είναι μόνο τα διαμεpίσματα,, 

είναι πολλές οι πτυχές που εμπλέκονται σ' αυτό το θέμα του τουρισμού. Εμε!ς, 

ως Δημοκpατικό Κόμμα, πιστεύουμε ότι η τουpιστική βιομηχανία ,;pέπει και να 
προστατευθε!. Αλλά από την άλλη πρέπει να προστατευθεί και το περιβάλλον και 
πpέπει να δημιουpγηθεί υπόβαθpο για τον τουpισμό, για να μη χαθεί το καλό 

τουpιστικό όνομα της Κύπpου. 

Επομένως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω και τη θέση των άλλων 

συναδέλφων που ανήκουν στην Επιτpοπή Εμποpίου και Βιομηχανίας ότι τουλά

χιστον η Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας -και πιστεύω και το Σώμα- δε θα 
δεχθεί παράταση αυτής της απόφασης για το θέμα της εξασφάλισης αδειών των 
ξενοδοχείων και των οργανωμένων διαμερισμάτων. Πιστεύω ότι μέχρι τις 3 
Οκτωβpίου η κυβέpνηση θα πpοσέλθει στη Βουλή να κατατοπίσει πpώτα την 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας για το τι αποφάσεις έχει πάρει και πώς 

βλέπει γενικά το θέμα του τουρισμού και την ανάπτυξη του τουρισμού στο 
μέλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κόλοκος. 
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Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το 1986, στις αρχές του 1986,' ο ΚΟΤ μας 3ιαβεβαίωνε ότι οι τουρίστες 
στην Κύπρο δεν μπορούν, δεν είναι δυνατό να υπερβούν τις 500 χιλιάδες. Στις 
αρχές του 1987 μας έλεγαν ότι σ(γουρα, με κανένα τρόπο, δεν μπορούσαν οι 

τουρίστες να είναι περισσότεροι από 800 χιλι&3ες. Στις αρχές του 1989 έλεγαν 
ότι σίγουρα υπάρχει οριακό σημείο, ανελαστικό, πλήρως ανελαστικό, ότι οι 
τουρίστες δεν μπορε( να ξεπεράσουν το ένα εκατομμύριο. Σήμερα βρισκόμαστε 

στο ένα εκατομμύριο 350 χιλιάδες προUπολογισμένο αριθμό άφιξης και ένας Θεός 
ξόρει ποό αυτός ο αριθμός τραβ&. 

Αυτό το έχω πει στην αρχή,.για να εξηγήσω ότι ο ρυθμός με τον οποίο η 

τουριστική βιομηχανία, η πρώτη βιομηχανία στον τόπο μας, κινείται είναι ρυθμός 
απίστευτα γρήγορος, εξωφρενικά γρήγορος, έτσι που δεν αρκεί η καταγραφή και η 

εξαγγελία ενός χωροταξικού 'ή ενός λεπτομερειακού πολεοδομικού σχεδίου, για να 

ρυθμίσει αυτά τα πράγματα. Αντίθετα, χρειάζεται μια μελέτη πέρα ως πέρα 
ολοκληρωμένη η οποlα να περιλαμβάνει 1 να εξετάζει, να αναλύει και να καθορ(ζει 
τι αποτελεί την τουριστική βιομηχαν(α, τt είναι το ποθούμενο τουριστικό προϊόν, 
ποιοι είναι οι αριθμοί που θα μποροόσε ή Κυπριακή Δημοκρατία -υπό τη σημερινή 

πληθυσμιακή μορφή, υπό τη σημερινή εργατική μορφή 3υναμικοό- να 3εχθεί και με 
επάρκεια να εξυπηρετf~σει. 

Οι 3ικές μας πληροφορίες λένε ότι οότε ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμοό 

έχει κατά τρόπο ουσιαστικό εμπλακε! ούτε το Γραφείο Προγραμματισμού έχει 

συνεργαστε( -αυτές ε!ναι τουλάχιστον οι δικές μας πληροφορlες- με επάρκεια και 

ουσιαστικά, με το Τμf~μα Πολεοδομlας και Οικf~σεως. Και πολύ φοβούμαστε ότι, 
αν ελλε(πουν αυτο( οι δύο σημαντικο( φορε(ς του ουσιαστικού προβληματισμού, 

πιθανότατα μπορε( να βρισκόμαστε μπροστά από μια γραφειοκρατική, μια στενά 
τεχνοκρατική μελέτη και σε κάποια στιγμή, τον Οκτώβρη lσως, θα έρθουν να μας 
αναγγείλουν ορισμένες ζώνες, ορισμένους ορόφους, ορισμένα τετραγωνικά μέτρα 

και ορισμένα άλλα τεχνικά εξειδικευμένα θέματα τα οπο(α ένας επ(δοξος, ένας 

μελλοντικός ξενοδόχος θα πρέπει να έχει υπόψη του για το ξενοδοχείο το οπο(ο θα 

ανεγε(ρεt. 

Και φοβούμαι ότι ενώπιον αυτού του γεγονότος θα βρεθεί και πάλι η 
Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. Ενώπιον μιας μελέτης η οποία 3ε θα είναι 

ολοκληρωμένη, δε θα είναι γενική, δε θα εξετάζει τις δυνατότητες, όπως είπαμε, 

την ελαστικότητα, την αντοχή της κυπριακής πραγματικότητας. Πέρα από το 

γεγονός ότι θα πρέπει να υπάρξει ο εποικοδομητικός διάλογος, που και ο κ. 

Ομήρου επισήμανε πριν από λίγο, θα πρέπει η μελέτη αυτή να προχωρήσει πέρα 
από τα τεχνικά θέματα και να εξετάσει ·χlλια δυο άλλα πράγματα, για να 

μπορέσουμε ολοκληρωμένα να δούμε ποια είναι η τουριστική πολιτική μεσόχρονα 

και μακρόχρονα πλέον στην Κύπρο. 

Μπορεί η Κύπρος να απορροφήσει δύο εκατομμύρια τουρlστες 1 τρlα, τέσσερα; 
Αν ναι, πότε, πώς, ποιες κατηγορlες, σε ποιες κατ.ευθύνσεις, με ποιες τιμολο
γιακές πολιτικές, με ποιο τουριστικό προϊόν, σε πόσους αστέρες; Θα πρέπει να 

ε!ναι μια πέρα ως πέρα ολοκληρωμένη μελέτη, η οπο(α όμως να έχει αυστηρά 
πλα(σια. 

Τελειώνω λέγοντας ότι, παράλληλα βόβαια και με αυτή την εξαγγελία της 

τουριστικής πολιτικής, θα πρέπει η κυβέρνηση να βρει τρόπους, έτσι που όλα αυτά 
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που ο Σύνδε'σμος Ξενοδόχων, ο Σύνδεσμος Τουριστικών Πρακτόρων, ο Κυπριακός 

Οργανισμός Τουρισμού, οι λειτουργοί του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας 

ολοένα λένε ως ευχές -δηλαδή η δημιουργία θεαματικών πάρκων, η δημιουργία 
γηπέδων γκολφ, η δημιουργία πεζοδρόμων, η δημιουργία επαρκούς φωτισμού, η 
δημιουργ(α καλού οδικού δικτύου-όλα αυτά να αποτελέσουν θέματα των οποlων η 

(δια η κυβιfρνηση ή να βρει τρόπους υλοποίησης, τρόπους εκτιfλεσης ή να βρει 

κ(νητρα εκτέλεσής τους. Κίνητρα με τα οποlα ο ιδιωτικός τομέας να μπορέσει 

κατά τρόπο γρήγορο και αποτελεσματικό να κινηθε( και με επάρκεια να καλύψει 

τους τομε(ς αυτο_ύς. 

Θιfματα όπως είναι τα θέματα της ψυχαγωγίας, τα θέματα της ύπαρξης 
μουσε(ων, νέων μουσεlωv, της ύπαρξης εκδηλώσεων ψηλού πολιτιστικού επιπέδου 

και κυρ!ως τα θέματα της καθαριότητας, πέρα ως πέρα το θέμ~ της καθαριότητας 

σε όλη την Κύπρο, θα πρέπει να ε(ναι στοιχε(α με τα οπο(α θα πρέπει να 

καταπιαστεί συνάμα, παράλληλα και ταυτόχρονα η κυβέρνηση, ούτως ώστε η νέα 

εξαγγελία της πολιτικής για τον τουρισμό να έχει και απαντήσεις, λόσεις και 

ρυθμlσεις για όλα αυτά τα θέματα τα οποία περιστρέφονται γύρω από το θέμα 

της τουριστικής πολιτικής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ζιαρτ(δης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Ένας από τους. προηγούμενους ομιλητές τελε(ωσε την ομιλία του λέγοντας 

ότι αυτό το Σώμα πρέπει να προειδοποιήσει την κυβέρνηση ότι δε θα δεχθεί νέα 

παράταση του moratorium. Θέλω να δηλώσω κατηγορηματικά ότι εμείς δε 

ό ή θ ' Δ ' , ' ' συντασσ μαστε με αυτ τη εση. εν μπορουμε απο τωρα να απαγορευσουμε 

στην κυβέρνηση την επέκταση του moratorium, αν η επέκτασή του είναι 

απαραίτητη για μια ορθολογιστική μελιfτη του προβλήματος της τουριστικής 

ανάπτυξης. 

Όλοι εδώ οι προηγούμενοι ομιλητές ε(παν ότι χρειαζόμαστε ορθολογιστική 

μελέτη. Και ο προηγούμενος ομιλητής περιέγραψε -και περιέγραψε σωστά- τι 

είδους μελέτη θέλουμε και τι σοβαρά προβλήματα πρέπει να αντιμετωπιστούν, αν 

θιfλουμε η τουριστική ανιiπτυξη να είναι ορθολογιστική και επωφελής για τον 
τόπο. 

Πώς είναι δυνατό λοιπόν εμείς να απαγορεύσουμε την επέκταση του 

moratorium από τα τώρα, αν με την εκπνοή του σημερινού moratorium φανεί ότι, 
είτε για λόγους αντικειμενικοός είτε για λόγους υποκειμενικούς, η μελέτη δεν έχει 

τελειώσει; 

Είναι η γνώμη μας ότι τέτοιου είδους απαγορεύσεις το Σώμα δεν μπορεί να 

προβάλει και να προτείνει, Εδώ όλοι συμφωνούμε ότι ο τουρισμός πρέπει να 

αναπτόσσεται ορθολογιστικά και ότι χρειαζόταν η μελέτη και ότι χρειάζεται η 

μελέτη. 

Αφού όλοι συμφωνούμε, πρέπει να δώσουμε σε εκείνους που είναι υπεύθυνοι 

για τη διεξαγωγή της μελιfτης, για την εκτέλεση της μελιfτης, όλη την άνεση, όλο 
το χρόνο που αντικειμενικά και υποκειμενικά χρειάζονται. 

Λέχθηκε, και πολύ σωστά, από έναν από τους ομιλητές ότι η τουριστική 
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ανάπτυξη πρέπει να ε(ναι γεωγραφικά ισόρροπη. Και συμφωνώ απόλυτα. Ένας 
από τους προηγούμενους ομιλητές ανέφερε -την περιοχή Κιτίου και Μαζωτού. 
Συμφωνώ μαζί του ότι εκείνοι που διεξάγουν τη μελέτη πρέπει να έχουν υπόψη 

'fOUς την τουριστική ανάπτυξη κι αυτής της περιοχής. 

Αλλά. προς Θεού! Να μη μετατρέψουμε όλες τις παραλίες μας σε ό,τι 

διακρίνει κανείς σε μερικά άλλα τμήματα της κυπριακής παραλιας. Δε θα 

αναφέρω ονόματα και περιοχές, για να μην παρεξηγηθώ. Διότι είμαι βέβαιος ότι 

όλοι σας συμφωνείτε πως υπάρχουν περιοχές τις οποίες κατέστρεψε η ανάπτυξη 
'TOU τουρισμού. Να δοθεί λοιπόν προσοχή σ / αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕ1ΏΝ: 

lπ&.ρχουν &.λλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κουρτελλ&.ρης. 

ΧΡ. ΚΟΙΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μίλησαν αν&.λογα με το χρονοδι&.γραμμα και με το παραπ&.νω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΙΩΝ: 

Βεβαίως μίλησαν και μάλιστα μίλησαν Και δύο ομιλητές από ορισμένα 

κόμματα και πήραν διπλάσιο χρόνο από ό,τι πρέπει. Αλλά δυστυχώς βλέπετε ότι 

δεν τηρούμε τους Κανονισμούς. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Με όλο το σεβασμό δεν είναι έτσι όσον αφορά τις παρατηρήσεις που έγιναν, 
διότι δεν είναι ομιλ(α που θα κάμω. Απλούστατα είναι παρέμβαση για θέματα 

που θίγονται, Βάζουμε κι εμε(ς τις θέσεις μας, για να μη μένουν αναπάντητα. 

Το θέμα που ηγέρθηκε για την παρ&.ταση ή όχι του moratorium βεβαίως δεν 
ε(ναι το κόμμα μας που το έθεσε. Εμείς συμφωνούμε με την αρχή που θέτει ο 

κ. Ζιαρτ(δης. Αλλά εκείνο που προκύπτει είναι ότι δεν μπορούμε για πάντα να 

αναμένουμε αυτή τη μελέτη. Και δυστυχώς ούτε άρχισε ακόμα και φαίνεται ούτε 
θα αρχίσει. Και είναι σοβαρό το πρόβλημα. Δεν μπορε( να αναμένει &.σκοπα ο 

λαός και οι ενδιαφερόμενοι. 

Και το δεύτερο το οποίο θα θέλαμε να παρατηρήσουμε είναι ότι όταν υπάρχει 
εκ μέρους της κυβέρνησης το moratorίum θα πρέπει να τηρείται για όλους και για 

όλες τις περιπτώσεις. Όχι από τη μια να το εξαγγέλλει και να το εφαρμόζει για 

τον απλό πολίτη αυτού του τόπου και από την άλλη να διαβουλεύεται με 

εταιρείες. Και θα συνέχιζε, αν δε σταματούσαμε τις συμφων(ες Γιαμάνι ή τις 

συμβ&.σεις Λανίτη. 

Και αυτά θα πρέπει να έχουμε το θάρρος να τα τονίζουμε. Και η κυβέρνηση 

υπέχει ευθύνη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕIΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος, 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΙΛΟΣ: 

Δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε, μόνο. 

Ήθελα να πω ότι, όταν κηρύχθηκε το moratorium τούτο από την κυβέρνηση, 
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η Πάφος είχε δείξει ιδιαίτερη αντίδραση στο moratorium τούτο, γιατί ήταν η 
μόνη περιοχή η οποία είχε τη μικρότερη μέχρι τότε τουριστική ανάπτυξη. Και 
εξηγούμαι: 150 χιλιόμετρα ακτής, από την Κισσόνεργα μέχρι τον Κάτω Πύργο, 
χαι 8εv υπήρχε ούτε ένα ξενοόοχε(ο πάνω στην αχτή. Καt πάνω σε εκείνη την 

τεράστια περιοχή ε(χαν πολλο( την απαίτηση να χτlσουν ορισμένες ξενοόοχειακές 
μονάόες. 

Εντούτοις όμως μπήκε και όλη αυτή η περιοχή μέσα στο moratorium. Η 
αντιμετώπιση 8εv μπορεί να εlναι συνέχεια η (Βια και για περιοχές οι οποίες είναι 

υπανάπτυκτες ή και καθόλου αναπτυγμένες. Οι 8ε ξενο86χοι, όπως τονίστηκε και 

από προηγούμενους ομιλητές, ή και άλλοι οι οπο!οι έχουν τα σαϊνια τους εκεί που 

μπορούν να πάρουν τις πληροφορίες, είχαν μάθει ότι επρόκειτο να γίνει το 
moratorium, εξασφάλισαν τις άόειές τους και είναι εξασφαλισμένοι αυτοι. 

Ένtt από τα επιχειρήματα που προβάλλουν οι ξενοδόχοι είναι ότι δεν 

υπάρχει προσωπικό. Εντούτοις οι ά8ειες αυτές που έχουν εξασφαλtστε( κατά το 

πλείστον είναι από τους ίδιους τούτους. Επομένως δεν αντιμετωπίζουν πρόβλημα 

προσωπικού. Διότι, αν αντιμετώπιζαν, θα άφηναν τους άλλους, οι οποίοι Βεν 
ξέρουν το πρόβλημα, να χτυπήσουν εκείνοι το κεφάλι τους, για να βρουν 

προσωπικό. Επομένως και αυτό το επιχείρημα χαταπίπτει. 

Εχεlνο στο οποίο επιμένουμε, κύριε Πρόεόρε, και 8ε θα συμφωνήσω με τον χ. 

Ζιαρτίδη είναι ότι ναι μεν πρέπει να γίνει ορθολογιστική εξέταση του προβλή

ματος και λοιπά, αλλά τουλάχιστον εκεί που εlναι εξόφθαλμος ο παραμερισμός 

και η υπανάπτυξη στην τουριστική βιομηχανία πρέπει να υπάρξει κάποια 

ελαστικότητα και να επιτραπεί η τουριστική ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Νομ!ζω ότι έχει εξαντληθε! το θέμα, κύριοι, Έχουν μιλήσει οχτώ ομιλητές 

για μια ολόκληρη ώρα πάνω σ' αυτό το θέμα και αν μιλούμε ακόμα οχτώ ώρες, 

πάλι δεν πρόκειται να εξαντληθεί, γιατί είναι ένα θέμα ανεξάντλητο. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ότι το μήνυμα το οποίο πρέπει να σταλεί προς την 

κυβέρνηση είναι ότι πρέπει να επισπεύσει τις μελέτες της πάνω σ' αυτό το θέμα, 
ούτως ώστε να εξαγγείλει μια συγκεκριμένη πολιτική, ομοιόμορφη για όλη την 

Κύπρο. 

Νομίζω ότι αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει να σταλεί προς την κυβέρνηση. 

Ε. ΕΊ'ΣΤΑΘΙΟΊ': 

Όχι ομοιόμορφη. Ισόρροπη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Ισόρροπη βεβαίως. Ομοιόμορφη για όλη την Κύπρο. 

Λοιπόν, επειδή ο κ. Δίγκλης τώρα είναι εδώ και επειδή αύριο δυστυχώς δε θα 

μπορέσει να ασχοληθεί με το υπ' αρ. 11 θέμα, που είναι η Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλlσεων για το θέμα 
που αναφέρεται ως «Η παραβίαση από το ΡΙΚ συνταγματικών συνόιχαλιστιχών 

8ιχαιωμά.των και υποχρεώσεων ~ου απορρέουν από 8ιεθνείς συμβάσεις λόγω 
παράλειψης έναρξης διαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για αιτήματα εργα

ζομένων και η ανάγκη άμεσης θεραπείας της κατάστασης», το οποίο είχα 
αναβάλει για αύριο το πρωί, θα το εξετάσουμε τώρα για να το τελειώσουμε. Δε 
γνωρίζω αν υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος αυτού και αν η Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής είναι επιθυμητό να διαβαστεί ή όχι. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, πολύ ωραία, ας θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 
«Η ΠΑΡΑΒΙΑΣΗ ΑΠΟ ΤΟ ΡΙΚ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΏΝ ΣΥΝΔΙΚΑΛΙ
ΣΤΙΚΏΝ ΔΙΚΑΙΩΜΆΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΟΧΡΕΏΣΕΩΝ ΠΟΥ ΑΠΟΡΡΕΟΥΝ 

ΑΠΟ ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΛΟΓΩ ΠΑΡΑΛΕΙΨΗΣ ΕΝΑΡΞΗΣ 
ΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΕΩΝ ΜΕ ΤΗ ΣΗΔΗΚΕΚ ΓΙΑ ΑΙΤΗΜΑΤΑ ΕΡΓΑ

ΖΟΜΕΝΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΜΕΣΗΣ ΘΕΡΑΠΕΙΑΣ ΤΗΣ ΚΑΤΑ

ΣΤΑΣΗΣ». 

Παρόντες:-

Ανδρέας Ζιαρτίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Δίγκλης 

Ανδρέας Μαθηκολώvης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 
16 και 23 Ιουνίου 1989 και 2 Φεβρουαρίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτε

ρικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Διοικητικοό Συμβουλίου 

του ΡΙΚ, ο Γενικός Διευθυντής του ΡΙΚ και εκπρόσωποι των συvδικαλtστικώv 

οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής κ. Π. Δίγκλης, ανέφερε πως 
η ΣΗΔΗΚΕΚ είναι συνδικαλιστική οργάνωση που λειτουργεί, εκτός άλλων τόπων 
εργασίας, και στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και σαν τέτοια αναγνωρίζεται 

από το Διοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος. Παρά το γεγονός όμως της 

αvαγvώρισής της και ενώ άλλες συντεχνίες που λειτουργούν και αναγνωρίζονται 
στο Ίδρυμα κλήθηκαν και μετείχαν σε συλλογικές διαπραγματεύσεις για προβλή
ματα των εργαζομένων στο Ίδρυμα, η ΣΗΔΗΚΕΚ δεν κλήθηκε να μετάσχει, 

παρόλο που υπέβαλε σχετικά αιτήματα, και κάλεσε το Διοικητικό Συμβούλιο του 

ΡΙΚ να ~υμμορφωθεί προς το Σύνταγμα και τις διεθνείς συμβάσεις 87 και 88 που 
προσυπέγραψε η Κύπρος και να δεχτεί τη ΣΗΔΗΚΕΚ σε διαπραγματεύσεις. 

Κάλεσε επίσης το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ να μεταβιβάσει στη 
ΣΗΔΗΚΕΚ τις συνδρομές που αποκόπτει από τα μέλη της. 

Ειδικότερα ο κ. Δίγκλης επικαλέστηκε το άρθρο 21(2) του Συντάγματος το 
οποίο αναφέρει: «2. Έκαστος έχει το δικαίωμα του συνεταιρίζεσθαι μετ' άλλων 
περιλαμβανομένου του δικαιώματος ιδρύσεως συντεχνιών και προσχωρήσεως εις 

ταύτας προς προστασ(αν των ιδ(ων αυτού συμφερόντων.>>. 

Περαιτέρω ο κ. Δίγκλης επικαλέστηκε το άρθρο (2) της Σύμβασης αρ. 87 της 
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Διεθνούς Οργάνωσης Εργασ!ας που αναφέρει ότι: «Οι εργαζόμενοι και οι 

εργο8όται 8ικαιοόvται άνευ οιασ8ήποτε 8ιακρlσεως και άνευ προηγουμένης α8ειας 

να συνιστούν οργανώσεις της εκλογής των και να καθ!στανται μέλη των 
οργανώσεων τούτων υπό μόνον τον όρον να συμμορφούνται προς τα καταστατικά 
των εν λόγω οργανώσεων», καθώς επ(σης και το άρθρο (4) της Σύμβασης αρ. 98 
της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασlας που αναφέρει: «Δέον να λαμβάνωνται, εφόσον 

είναι τούτο αναγκα!ον, μέτρα ανταποκρινόμενα εις τας εθvικάς συνθήκας 8ι' ων να 

ενισχύεται και να προωθήται η εις εuρυτάτην κλ!μακα ανάπτυξις και χρησιμο
πο!ησις 8ια8ικασ!ας 8ι 1 ης εργο8όται και εργο8οτικαί οργανώσεις αφ' ενός και 

οργανώσεις εργαζομένων αφ' ετέρου να έρχωνται εκουσίως εις 8ιαπραγματεόσεις 

8ιά την 8ιά συλλογικών συμβάσεων ρύθμισιν των όρων απασχολήσεως.>>. 

Βάσει των ανωτέρω ο κ. Δlγκλ ης κατέληξε ότι αποτελεl συνταγματικό 

8ικαίωμα των εργαζομένων το συνι3ικαλίζεσθαι και ότι βάσει των εν λόγω 

Συμβάσεων της ΔΟΕ που επικύρωσε η Κυπριακή Δημοκρατ(α κατοχυρώνεται 
τόσο το 8ικαίωμα των εργαζομένων να οργανώνονται στη συντεχνία της αρεσκείας 

τους, αλλά και η ανάγκη αναγνώρισης της -συντεχνίας τους από τον εργοι3ότη για 

σκοπούς 8ιαπραγματεύσεων. 

Ο εκπρόσωπος της ΣΗΔΗΚΕΚ που παρευρέθηκε στις συνεΒριάσεις της 

Επιτροπής Βήλωσε πως η ΣΗΔΗΚΕΚ ε(ναι μια Παγκύπρια συντεχν(α που έχει 

στους κόλπους της 2,400 μέλη και ανήκει στην ΠΕΟ. Δήλωσε επ(σης πως η 
συντεχν(α αυτή αναγνωρ(ζεται από όλους τους Δήμους και από έντεκα ημικρα
τικοός οργανισμοός της Κύπρου, μετέχει μάλιστα και στις 8ιαπραγματεύσεις για 

τη σόναψη Συλλογικών Συμβάσεων. Όσον αφορά το ΡΙΚ, ι3ήλωσε ο !8ιος 
εκπρόσωπος, η ΣΗΔΗΚΕΚ έχει μέχρι τώρα 21 μέλη, γι' αυτό ζήτησε όπως το 
Διοικητικό Συμβούλιο του ΙΒρύματος καλε( και τη ΣΗΔΗΚΕΚ στις συλλογικές 
ι3ιαπραγματεύσεις και υπογράφει και μαζί της τις εργατικές συμβάσεις. 

Εκφράζοντας τις απόψεις της ΣΕΚ ο εκπρόσωπός της υποστήριξε πως οι 
Διεθνείς Συμβάσεις κατοχυρώνουν μεν το 8ικαίωμα στους εργαζομένους να 

ανήκουν στη συντεχνία της προτίμησής τους, παράλληλα όμως προστατεύουν και 

την οντότητα των συντεχνιών, γεγονός που 8ιασφάλισε και η ίι3ια η Βουλή με το 
Νόμο 64 του 1980. Ο (8ιος εκπρόσωπος υποστήριξε πως οι συλλογικές 
8ιαπραγματεύσεις πρέπει να γίνονται με τις πλέον αντιπροσωπευτικές συντεχνίες 

για αποφυγή της πολυι3ιάσπασης του εργατικοό κινήματος και των συντεχνιών, 
όπως Βιαλαμβάνουν τα κριτήρια που προβΜπει ο (8ιος Νόμος. Δήλωσε επ(σης 

πως η ΣΕΚ αναyνωρ(ζει σε όλους τους εργαζομένους το Βικα(ωμα να ανήκουν στη 

συντεχν(α της προτ(μησής τους, περιλαμβανόμενης και της ΣΗΔΗΚΕΚ, το θέμα 

των ι3ιαπραγματεύσεων όμως στην προκείμενη περίπτωση είναι θέμα του Διοικη

τικού Συμβουλ(ου του ΡΙΚ και η ΣΕΚ θα ενεργήσει σύμφωνα με τον ΚώΒικα 

Βιομηχανικών Σχέσεων. Τέλος ο (8ιος εκπρόσωπος Βήλωσε πως η ΣΕΚ θα παύσει 

να απο8έχεται συν8ρομές από υπαλλήλους που γραπτώς ζήτησαν τη Βιαγραφή 
τους από συντεχνία που υπάγεται σ' αύτή. 

Το Διοι,;ητικό Συμβούλιο και ο Διευθυντής του ΡΙΚ εξέφρασαν τις ~έσεις 
τους με έγγραφο που κατατέθηκε στην Επιτροπή και αποτελείται από τρία 

σημε(α, τα εξής: 

«(α) Το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ αναyνωρ(ζει τη ΣΗΔΗΚΕΚ ως 

μια από τις συντεχνίες που λειτουργούν στο ίι3ρυμα. 

(β) Υπό τις σημερινές συνθήκες Βεν υπάρχει Βυνατότητα και/ή σκοπι

μότητα Βιεξ~γωγής Βιαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ. Εντούτοις 
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λαμβανομόνης υπόψη της γνωμ&τευσης του Νομικοό Συμβοόλου του 

Ιδρύματος και παλαιότερης γνωμάτευσης του Βοηθού Γενικού Εισαγ

γελέα, καθώς και των συνταγματικών και νομοθετικών διατάξεων της 

Δημοκρατίας της Κύπρου, των Διεθνών Συμβάσεων και της σχετικής 
νομολογ(ας του Δικαστηρίου Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του Συμ
βουλ(ου της Ευρώπης, το ίδρυμα έχει υποχρέωση να ακούει οποιεσ

δήποτε απόψεις θα έθετε ενώπιόν του η ΣΗΔΗΚΕΚ για θέματα που 

αφορούν την προώθηση των μελών της. 

(γ) Το Διοικητικό Συμβοόλιο θα μεταβιβ&ζει τις αποκοπτόμενες από το 

προσωπικό συνδρομές στη συντεχν(α που ανήκει το προσωπικό αυτό>>. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων, αφού 

έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, επιθυμεί και με την 
ευκαιρία αυτή να επαναβεβαιώσει την πάγια θέση του Σώματος για την ανάγκη 
σεβασμού των συνδικαλιστικών ελευθεριών και του δικαιώματος των εργαζομένων 

να επιλέγουν τη συντεχνtα της εκλογής τους, έτσι που να αποφεύγονται στο 

μέλλον παρ6μοια συνδικαλιστικά προβλήματα που σε τελευτα(α ανάλυση 

ζημιώνουν το συνδιχαλιστιχ6 χ(νημα στο σόνολ6 του. Μέσα σ' αυτό το πνεύμα και 

για να έχει πρακτικό αντίκρισμα η αναγνώριση του δικαιώματος των εργαζομένων 

να επιλέγουν τη συντεχν(α της αρεσκείας τους, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπογραμμιζεt ότι η αναγνώριση μιας 
οποιασδήποτε συντεχνίας πρέπει να γίνεται και για σκοπούς διαπραγματεύσεων 

των όρων εργασ(ας των εργαζομένων. Διαφορετικά η αναγνώριση μιας συντεχν(ας 

από τον εpγοΜτη θα στεpείται πpακτικής σημασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θέλω να γνωρίζω ποιοι ε(ναι οι ομιλητές οι οποίοι θα μιλήσουν, για να μην 
πελαγο3pομούμε. 

Είναι ο χ. Δίγχλης πρώτος, ο χ. Μαθηχολώνης, ο χ. Μανδριώτης, τέταρτος ο 

χ. Κατσουνωτός και πέμπτος ο χ. Στυλιανού. 

Λοιπόν, εμπρός κύριε Δlγχλη, και ο Θεός βοηθός. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το υπό συζήτηση θέμα, πέραν του γεγονότος 6τι αφορά συγκεκριμένη 

συντεχνία, τη ΣΗΔΗΚΕΚ της ΠΕΟ, και συyκεκpιμένο εpγοaότη, το ΡΙΚ, 
προσλαμβάνει ευρύτερο και γενικό χαραχτήρα. Ουσιαστικά αυτό το θέμα αφορά 
το βασικό· συνταγματικό και αναφαίρετο δικαίωμα του συνδιχαλίζεσθαι. 

Το άρθρο 21, παράγραφος 2 του Συντάγματος ρητά αναφέρει πως «Έκαστος 
έχει το δικαίωμα του συνεταιρίζεσθαι μετ 1 άλλων περιλαμβανομένου του δικαιώ

ματος ιδρύσεως συντεχνιών και προσχωρήσεως εις ταύτας προς προστασ(αν των 

ιδίων αυτού συμφερόντων)>. 

Πέpαν της συνταγματικής πτυχής του θέματος, πpοβ&λλει και η υποχpόωση 

της Κυπpιακής Δ ημοκpατίας για συμμόpφωση πpος τις υποχpεώσεις της, όπως 

αυτές προκύπτουν από διεθνεtς συμβάσεις που επικύρωσε. Συγκεκριμένα υπο

γpαμμίζω πως η Σόμβαση της Διεθνοός Οpγ&νωσης Εpγασίας αp. 87 κατοχυpώνει 
το δικαίωμα των εργαζομένων να ιδρύουν και να γ(νονται μέλη σε οργανώσεις της 
εκλογής τους. Επίσης η Σύμβαση αp. 98 υπογpαμμίζει την αν&γκη λήψης μέτpων 
για τη δημιουργία συνθηκών που θα διευκολύνουν τις διαπραγματεύσεις με σκοπό 

τη συνομολόγηση συλλογικών συμβ&σεων που θα pυθμίζουν τους όpους απασχό

λησης των εpγαζομένων. 
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Το άρθρο 5 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη προνοεί ότι οι χώρες που 
' ' ' λ β' ' θ ' θ ' επικυρωσαv αυτο το χαρτη αvα αμ αvouv υποχρεωση νομο ετικων ρυ μισεων, 

έτσι που να μην παραβλάπτεται το 8ικαίω'μα των εργαζομένων να ι8ρύουv και να 

γίνονται μέλη σε οργανώσεις, με σκοπό την προστασία των οικονομικών και 

κοινωνικών τους συμφερόντων. 

Αυτές, κύριε Πρ6ε8ρε, είναι οι συνταγματικές και νομικές παράμετροι που 

πρέπει να ρυθμίζουν τη συμπεριφορά του κράτους και των εργοδοτών αναφορικά 

με το δικαtωμα των εργαζομένων να οργανώνονται στη συντεχνία της αρεσκε(ας 

τους. Το υπό συζήτηση θέμα δεν είναι νέο. Υπάρχει μακρά παράδοση ουσιαστικής 
παραβίασης αυτού του δικαιώματος των εργαζομένων. 

Είναι η πεποίθηση του ΑΔΗΣΟΚ ότι τα συνδικαλιστικ& πρ&γματα στην 
Κύπρο εισήλθαν τα τελευτα(α χρόνια σε μια νέα εποχή. Στο πνεύμα αυτής της 

εποχής επιβάλλεται να υπάρξει σεβασμός από όλες τις συν8ικαλιστικές οργα

νώσεις του αναφα(ρετου 8ικαιώματος των εργαζομένων να επιλέγουν τη συντεχνία 
της αρεσκείας τους. Όλες οι συν8ικαλιστικές οργανώσεις πρέπει να σέβονται 

εθελούσια και όχι καταναγκαστικά αυτό το 8ικαlωμα των εργαζομένων. 

Συναφώς υπογραμμίζω πως ο σεβασμός αυτού του 8ικαιώματος πρέπει να 

αφορά και το 8ικα(ωμα μιας συντεχνlας να 8ιαπραγματεύεται και να υπογράφει 

συλλογικές συμβάσεις που να ρυθμ(ζουν τους όρους εργασ(ας των μελών της. 

Αναγνώριση μιας συντεχνίας χωρtς αναγνώριση και του 8ικαιώματος για 
8ιαπραγμάτευση στερείται ουσιαστικής σημασ(ας. 

Και πιστεύω) κύριε Πρόε8ρε, ότι αυτή η αρχή θα πρέπει να είναι σεβαστή 
από όλους γενικά τους ημικρατικούς οργανισμούς, από όλους τους εργο8ότες και 

στην προκε(μενη περίπτωση και το ΡΙΚ. Αυτές οι αρχές, κύριε Πρόε8ρι=.:, πρέπει 

να είναι σεβαστές όχι μόνο από τις συν8ικαλιστικές οργανώσεις. Πρέπει να είναι 

σεβαστές και από την κυβέρνηση και από τους ημικρατικούς οργανισμούς, αλλά 
και από τους ι8ιώτες εργο8ότες. 

1 Εχω την πεποίθηση ότι ο Ευρωπα"ίκός Κοινωνικός Χάρτης, που επικύρωσε .η 

Κυπριακή Δ ημοκρατ(α, δημιουργεί την υποχρέωση για την κυπριακή κυβέρνηση να 

προβεί στις 8έουσες νομοθετικές ρυθμίσεις που θα κατοχυρώνουν τη μη παραβίαση 

του αναφαίρετου 8ικαιώματος των εργαζομένων να οργανώνονται στη συντεχνία 

της εκλογής τους. Γι' αυτό το ΑΔΗΣΟΚ ζητ& όπως η κυβέρνηση προωθήσει στη 
Βουλή σχετική νομοθεσία. 

Με την ευκαιρία αυτή και για την καλύτερη και πιο εύρυθμη λειτουργία του 

συν8ικαλιστικού κινήματος, θεωρούμε πως πρέπει να απασχολήσει το Σώμα και η 

επενέργεια των αναγκα(ων τροποποιήσεων στο νόμο περl Συντεχνιών) ούτως ώστε 

η σύνθεση συν8ικαλιστικών συνε8ρίων και συν8ιασχ.έψεων να αποτελε!ται από 

αντιπροσώπους που θα εκλέγονται πραγματικά από τους εργαζομένους και όχι να 
8ιορίζονται. Μια τέτοια νομοθετική ρύθμιση είναι απαραίτητη για να μη 

φαλκι8εύεται η θέληση των εργαζομένων. 

Αυτές είναι οι θέσεις του ΑΔΗΣΟΚ για το υπό συζήτηση θέμα, κόριε 

Πρόε8ρε, και θα παρακαλούσα όπως οι εισηγήσεις μας πάνω στα 8ύο τελευταία 

ζητήματα που αφορούν τις υποχρεώσεις της κυβέρνησης, όπως αυτές προκύπτουν 

από τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη και όσον αφορά την τροποποίηση του νόμου 

περ! Συντεχνιών) 8ιαβιβαστούν στην Εκτελεστική Εξουσία. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΚfΩΝ: 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Ο κ. Δίγκλης ήταν ακριβώς μέσα στα πλαίσια! 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Θα είμαι πιο σύντομος από τον ,χ. Δίγκλη, κύριε Πρόε8ρε. 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα 8εν ε(ναι η πρώτη φορά που έχει εγερθεί σ 1 

αυτό το Σώμα και 8εν είναι η πρώτη φορά που έχει ξεκαθαριστεί πλήρως πάνω σε 

ποιες βάσεις και πάνω σε ποιες αρχές είναι που ε8ράζεται. Όμως φαl~εται ότι 
από πλευράς του κ. Δίyκλη και του ΑΚΕΛ -είμαι σίγουρος κατ' ακολουθίαν-συνεχίζει 

πάντοτε να υπάρχει μια παρεξήγηση και μια σύγχυση μεταξύ 8υο πραγμάτων, τα 

οποία και νομικά έχουν 8ιευκρινιστεί, αλλά και ο Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας επανειλημμένα με ει8ικές γνωματεύσεις του έχει ξεκαθαρίσει. 

Το πρι:..;ο πράγμα το οποίο πρέπει να ξεκαθαριστεί είναι ότι ένα και 

ξεκάθαρο είναι το θέμα του 8ικαιώματος του συνΟικαλιζεσθαι, της ελευθερ(ας για 
ίΟρυση συντεχνιών της αρεσκειας του κάθε προσώπου και του κάθε πολίτη αυτού 

του τόπου, και εντελώς ξεχωριστό θέμα είναι η υποχρέωση του εργο8ότη να 

παρακάθεται σε Οιαπραγματεύσεις με συντεχνίες και να συνάπτει συλλογικές 

8ιαπραγματεύσεις με συντεχνίες. Κανένας, μα κανένας Οεν μπορεί να αμφισβη

τήσει το συνταγματικά κατοχυρωμένο Οικαίωμα των πολιτών βάσει του άρθρου 

21 παρ&γραφος (2), στο οποίο έχει αναφερθεί και ο κ. Διγκλης, να δημιουργοόν 
τις συντεχνίες της αρεσκείας τους και να ανήκουν στη συντεχνία που καθένας 

επιλέγει ελεύθερα. Εκείνο όμως το οποίο κανένας Οεν μπορεί είναι να επιβάλει 

στον εργο8ότη να παρακάθεται σε Οιαπραγματεύσεις και να συνάπτει συλλογικές 

συμβάσεις με συντεχνίες οι οποίες Οεν έχουν αντιπροσωπευτικότητα. Το στοιχείο 

της αντιπροσωπευτικότητας λοιπόν Οεν ε(ναι κάτι το οποίο είναι Οική μου 

έμπνευση, αλλά είναι έμπνευση των Οιεθνών συνθηκών οι οποίες αναφέρονται στο 
θέμα για το οποίο συζητούμε. Είναι Οιακηρυγμένη και ξεκάθαρη θέση του 
Νομικού Συμβούλου της κυβέρνησης, του Γενικού Εισαγγελέα, ότι πρέπει να 

υπάρχει σε μια συντεχνία το στοιχείο της αντιπροσωπευτικότητας, για να 

8ημιουργείται από την άλλη πλευρά, του εργοΟότη, η υποχρέωση να παρακάθεται 

σε συλλογικές Οιαπραγματεύσεις και να καταρτίζει και να συνάπτει συλλογικές 

συμβάσεις με μια συντεχνία. Και στην προκείμενη περίπτωση για την οποία 

μιλοόμε, για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κόπρου και τη ΣΗΔΗΚΕΚ: Το Ραδιο

φωνικό ΊΟρυμα Κόπρου, ως εργοΟότης, φαίνεται ότι έκρινε ότι η ΣΗΔΗΚΕΚ Οεν 

είχε αντιπροσωπευτικότητα, Οιότι ο αριθμός των 21 μελών τα οποία εκπροσω
πούσε η ΣΗΔΗΚΕΚ μέσα στον όλο αριθμό των μελών του ΡαΟιοφωνικού 

lδρόματος Κόπρου που είχαν οι &λλες συντεχνίες δείχνει ότι η ΣΗΔΗΚΕΚ δεν 

είχε αντιπροσωπευτικότητα. Και επ' αυτού του σημείου πρέπει να Οιι;:υκρινιστεί 

ότι υπάρχουν συνΟικαλιστικές οργανώσεις οι οποίες πράγματι επιμένουν ότι αυτό 

το στοιχείο της αντιπροσωπευτικότητας είναι θεμελιακό και είναι ουσιώ8ες, Οιότι 

προστατεύει την ίΟια τη συνΟικαλιστική ελευθερία και τα συνΟικαλιστικά Οικαιώ

ματα, Γιατί μ 1 αυτό τον τρόπο αποφεύγεται η πολυΟιάσπαση του συνΟικαλιστικού 

κινήματος. Και επίσης 8εν είναι Ουνατό ένας εργοΟότης να υποχρεώνεται να 

παρακάθεται σε Οιαπραγματεύσεις ή να συνάπτ~ι συλλογικές συμβάσεις με μια 

συντεχνία η οποία μπορεί να έχει εντελώς μηΟαμινή εκπροσώπηση ή ακόμα και 
ανύπαρκτη εκπροσώπηση μέσα στο εργοΟοτικό προσωπικό. 
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Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας ότι εμε(ς 1 
ως Δημοκρατικός Συναγερμός, πιστεύουμε ότι πρέπει να υπάρχει και πρέπει να 
κατοχυρώνεται και πρέπει να γίνεται σεβαστό το 8ικαίωμα του συν8ιχαλίζεσθαι, 

το 8ικαίωμα του κάθε πολίτη να ανήκει στη συντεχνία της αρεσκείας του. Από 

την άλλη όμως επιβάλ~εται να κατοχυρωθεί και το 8ιχαίωμα των εργο8οτών, 
αλλά και των εργο8οτουμένων, το οποίο υπαγορεύεται από την αναγκαιότητα 

ύπαρξης αντιπροσωπευτι.κότητας σε μια συν8ικαλtστιχή οργάνωση, για να μπορεί 

αυτή η οργάνωση να αξιώνει 8ιχαιώματα συλλογικών 8ιαπραγματεύσεων και 

8ικαιώματα σύναψης συλλογικών συμβάσεων με την εργο8οσία. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕ"fΩΝ: 

Ο κ. Μαν8ριώτης. 

ΣΤ. ΜΑΝΔΡΙΩΤΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, κόριοι συνά8ελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε, όπως τόνισε και ο προηγούμενος ομιλητής, 8εv είναι 

η πρώτη φορά που παρουσιάστηκε μπροστά σ' αυτό το Σώμα. Το θέμα των 

συv8ικαλιστικώv ελευθεριών έχει παρουσιαστεί αρκετές φορές και το Σώμα 
τοποθετήθηκε κατά 8ιάφορους τρόπους πάνω σ' αυτό το πολό σοβαρό θέμα, που 
έχει σχέση με την ελευθερ(α οργάνωσης συντεχνιών και με το 8ικα(ωμα των 

εργαζομένων να ανήκουν στ:η συν8ικαλιστική οργάνωση της αρεσχεlας τους. 

Πρέπει να ομολογήσουμε ότι κατά τα τελευτα(α χρόνια έχει παρουσιαστε( 

σημαντική πρόο8ος όσον αφορ4 αυτό το θέμα και πολό περισσότερο πρόο8ος όσον 
αφορά τη σuντεχν(α ΣΗΔΗΚΕΚ και την ΠΕΟ, οργανισμοός για τους οπο(ους 
υπήρχε ένα ε(8ος απαγόρευσηζ μέσα στους ημικρατικοός οργανισμοός και 8ια
κρίσεωv όσον αφορά τις προσλήψεις στους ημικρατικούς οργανισμούς. Ευτυχώς σε 

έναν πολό μεγάλο αριθμό ημικ~ατικών οργανισμών αυτό το θέμα έχει λυθε( και, 
όπως λέει και η Έκθεση, γόρω στους 20 ημικρατικοός οργανισμοός έχουν 
αναγνωρ(σει τη ΣΗΔΗΚΕΚ και την ΠΕΟ, 8ιαπραγματεόονται με αυτή την 

οργάνωση και λόονται έτσι τα προβλήματα των υπαλλήλων. Εξα(ρεση αποτελε( 

το Ρα8ιοφωνικό Ί8ρυμα Κόπρου. Έχουμε τη γνώμη ότι 8εν μπορε( να συνεχιστε( 

αυτή η κατάσταση στο Ρ α8ιοφωνικό Ί8ρυμα Κύπρου, έστω και άv μια οργάνωση, 
σuν8ικαλιστική οργάνωση, σε αυτό το (8ρυμα εξασκε( π(εση στο Διοικητικό 

Συμβούλιο του Οργανισμού να μην αναγνωρίσει άλλη συν8ικαλιστική οργάνωση, 

γιατ( έμαθε στο μονοπώλιο πρόσληψης υπαλλήλων σ' αυτό τον οργανισμό ή, αν 

θέλετε ακόμα, στο μονοπώλιο στις 8ιαπραγματεύσεις των αιτημάτων των 

εργατοUπαλλήλων. 

Ο προηγοόμενος ομιλητής τόνισε ότι μια συν8ικαλιστική οργάνωση η οπο(α 

8εv έχει σοβαρή αντιπροσωπευτικότητα 8εν πρέπει να λαμβάνει μέρος στις 
8ιαπραγματεόσεις. Πρώτα θέλω να τον(σω ότι η ΣΗΔΗΚΕΚ ε(ναι μια οργάνωση 
με πολύ σημαντικό αριθμό μελών μέσα σε όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, 

μέσα σε 8ημόσιους οργανισμοός και κατά συνέπεια μια τέτοια οργάνωση 8εν 
μπορε( να παραγνωρ(ζεται από κανένα! Ακόμα πρέπει να τον(σουμε ότι η 

ΣΗΔΗΚΕΚ ε(ναι μια από τις σuντεχν(ες που ανήκουν στην ΠΕΟ, που ε(ναι η πιο 

μαζική συν8ικαλιστική οργάνωση σ' αυτ6 τον τόπο και άρα από τη μαζικότητά 
της 8ημιουργούνται και μεγαλύτερα 8ικαιώματα στην αναγνώριση των συντεχνιών 
της μέσα στους 8ιάφορους οργανισμοός. Γι' αυτό το λόγο πρέπει το ΡΙΚ να 
προχωρήσει πλέον αποφασιστικά να αναγνωρ(σει τη ΣΗΔΗΚΕΚ, να 8ιαπραγμα

τευτεl με την οργάνωση αυτή των υπαλλήλων, έστω και αν έχει μικρότερο αριθμό 
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μελών. Αυτό θα εξαλε(ψει σε όλους πλέον τους ημικρατικούς οργανισμούς τις 

διακρ(σεtς και τους περιορισμούς που γινόντουσαν, όσον αφορά την αναγνώρισή 

τους και τη διαπραγμάτευση αιτημάτων από τη συνδικαλιστική οργάνωση που 

ανήκει στην ΠΕΟ ή και από την ίδια την ΠΕΟ. 

Πρέπει επ(σης να τοvισω ότι πρόοδος έχει γίνει και σε ιδιωτικές επιχειρήσεις, 

όσον αφορά το θέμα των συνδικαλιστικών ελευθεριών. Και αυτό πηγάζει ή πήγασε 
από τη δύναμη των (διων των συντεχνιακών οργανώσεων, όπως και από το 

γεγονός ότι αυτό το θέμα συζητήθηκε πολλές φορές σ' αυτό το Σώμα και 

ξεκαθάρισε αυτό το Σώμα και τη θέση του. Γι 1 αυτό εισηγούμαι ότι, τόσο η 

Επιτροπή Εργασίας όσο και αυτό το Σώμα, πρέπει να παρακολουθούν την 
κατάσταση των συνδικαλιστικών ελευθεριών και όπου παραβιάζονται τα δικαιώ
ματα των εργατών, να επεμβαtνουμε με βάση τη νομοθεσια, με βάση τα 

καταστατικά των ίδιων των συντεχνιών, για να υπάρξει πράγματι ελευθερία 

οργιiνωσης των εργατοΟπαλλήλων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Κατσουνωτός. 

1. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρόλο που έχει περάσει ένας και πλέον χρόνος από τότε που πρωτοσυ

ζητήθηκε το θέμα της παραβίασης από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κόπρου των 

συνταγματικών και συνδικαλιστικών δικαιωμάτων των μελών της ΣΗΔΗΚΕΚ και 

παρι;i. το γεγονός ότι το ΡΙΚ αναγνώρισε την πιο πάνω συντεχνία, εντούτοις το 
θέμα της διαπραγμιiτευσης των προβλημιiτων των μελών της παραμένει ιiλυτο. 

Έχουμε σημειώσει τα επιχειρήματα του εκπροσώπου της ΣΕΚ, εκείνα του 
Διοικητικού Συμβουλιου του Ιδρύματος, καθώς και αυτά που μας επανέλαβε ο 

συνιiδελφος κ. Μαθηκολώνης και δεν μποροόμε να συμφωνήσουμε με τη λογική της 

διαπραγμάτευσης με την πλέον αντιπροσωπευτική συντεχνια. Και επειδή δεν 

υπάρχουν αριθμοί σ 1 αυτή την περίπτωση και ισως αυτή η αντιπροσωπευτικότητα 

να σημαίνει κάποτε το 50 ή το 60%, δεν είναι επιχειρημα, είναι ένας απλός και 
εύσχημος τρόπος, για να αποκλειστει από τις διαπραγματεύσεις μια συντεχνία 

που πιθανό να εκπροσωπεί το 40, το 30% ή ακόμα έστω και το 10% των 
εργαζομένων. Το γεγονός και μόνο ότι αρκετοί εργαζόμενοι σε οποιοδήποτε 

ημικρατικό ίδρυμα, οργανισμό ή ιδιωτική επιχείρηση, αποφάσισαν ότι δε θέλουν να 
εκπροσωπούνται από μια συγκεκριμένη συντεχνία, αυτό σημαίνει ταυτόχρονα πως 
δεν εμπιστεύονται το χειρισμό των προβλημάτων τους από αυτή. Γι 1 αυτό 

εξάλλου ιδρύουν ή προσχωρούν σε μια άλλη συντεχνία. 

Αυτή η νοοτροπία της μονοπώλησης του δικαιώματος διαπραγμάτευσης από 
τη μεγαλύτερη σε αριθμό μελών συντεχνία πρέπει να εκλείψει. 1Εχουμε πολύ πιο 
πρόσφατο παριiδειγμα αυτής της νοοτροπίας με τη νεοϊδρυθείσα συντεχνία στις 

Κυπριακές Αερογραμμές ΑΣΥΤΤΚΑ και το βομβαρδισμό των Βουλευτών και της 

Βουλής γενικιi με φυλλιiδια της ΣΥΝΥΚΑ - ΣΕΚ - ΟΗΟ για το μεγιiλο 

αμάρτημα αυτών των εργαζομένων να συμπήξουν δική τους συντεχνία. 

Κι εδώ χρησιμοποιήθηκε κατά κόρον η έγνοια για την πολυδιάσπαση του 

συνδικαλιστικού κινήματος. Όταν μια συντεχνία δεν είναι υπό έλεγχο, τότε θα 

πρέπει να διαλύεται, κατά τη λογική κάποιων που θέλουν να μονοπωλούν το 
συνδικαλισμό. Κι αυτό το σημείο αφορά σε μερικές περιπτώσεις και την ΠΕΟ 
στον τρόπο αντιμετώπισης άλλων συντεχνιών, όπως η ΔΕΟΚ. 
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Μια και μου Βίνεται αυτή η εuκαιρLα, θα ξαναθίξω έναν απαράΒεκτο θεσμό 

που στην οικοΒομική βιομηχανία και στις εποχιακές εργασίες (μάζεμα εσπερι

Βοειδών - τρυγητός -συσκευασία αγροτικών προϊόντων κτλ.) έχει μπει ως όρος σε 

συμβάσεις που υποχρεώνει τους εργαζομένους να εγγραφούν στη μια από τις δυο 

συντεχνίες που διαπραγματεύτηκαν και υπέγραψαν τις συμβάσεις, δηλαδή τη ΣΕΚ 

και την ΠΕΟ, γιατί καμιά άλλη συντεχνία δε δέχονται στις διαπραγματεύσεις, 

ούτε ακόμα και τη ΔΕΟΚ. Αν λοιπόν κάποιος εργαζόμενος ή εργαζόμενη αρνηθεί 
να ενταχθεί στη μια από τις δυο συντεχνίες, τότε τους αποκόπτεται η συνδρομή 

και διαμοιράζεται στις δυο συντεχνίες εξίσου, Απ' αυτό το γεγονός βγαίνει στην 

επιφάνεια η αναχρονιστική~ αντισυνταγματική, αντισυνδικαλιστιχή αντίληψη του 
εξαναγκασμού των εργαζομένων να παραμένουν παρά τη θέλησή τους σε 

συγκεκριμένη συντεχνία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τα ανθρώπινα, συνταγματικά και συνδικαλιστικά δικαιώματα ΟΑ.ων των 

εργαζομένων δεν μπορούν να παραβιάζονται από κανένα και με κανένα πρόσχημα. 
Υπάρχει η γνωμάτευση του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα γύρω απ' αυτό το θέμα, 

καθώς και η Νομολογία του Δικαστηρ(ου Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του 

Συμβουλ!ου της Ευρώπης που δεν επιδέχονται καμιά παρερμηνεία και καμιά 
πρόφαση για την υποχρεωτική ένταξη ή παραμονή σε μια και μοναδική συντεχνία 

για χάρη δήθεν της ενότητας των εργαζομένων. 

Όσοι κόπτονται για την ενότητα των συνδικαλιστικών οργανώσεων και 

γενικά των εργαζομένων του τόπου, υπάρχει η πρόσκληση της ΠΕΟ, της ΔΕΟΚ, 

της ΠΑΣΥΔΥ και της ΠΟΑΣ για μια τέτοια ενότητα που μπορεί να γίνει 

πραγματικότητα, αν εγκαταλειφθεί η θεωρία της μονοπώλησης του συνδικαλισμού. 

Θα επαναλάβω ακόμα μια φορά την ομόφωνη θέση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εργασίας 6τι η αναγνώριση μιας οποιασδήποτε συντεχνίας πρέπει να 

γίνεται και για σκοπούς διαπραγματεύσεων των όρων εργασίας των μελών της, 

για να έχει πρακτικό αντίκρισμα αυτή η αναγνώριση. 

Εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα σταθούμε στο πλευρό των 

εργαζομένων για την πλήρη κατοχύρωση των δικαιωμάτων τους, αλλά και 
φύλακες αυτών των δικαιωμάτων απ6 τυχόν επιβουλές εκ μέρους οποιουδήποτε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Στυλιανού έχει το λ6γο. 

Π. ΣΤΥΑΙΑΝΟΥ: 

Το συνδικαλιστικό κίνημα, έντιμε κύριε Πρ6εδρε, στην αγωνιώδη προς τα 

πρ6σω πορεία του, γνώρισε ατυχώς και τον αυτοχειριασμό και τη δραματική 

εσωτερική αντιπαράθεση. Γνωστοί και επώδυνοι οι ιστορικοί συνδικαλιστικοί 

αντιδιασκελισμοί που έγιναν προς την κατεύθυνση αυτή που παρέλκει, πιστεύω, να 

τους μνημονεύσω και να τους αναλύσω. 

Ευτυχώς, βήμα το βήμα, χρόνο το χρόνο, εκλείπουν τα αρνητικά αυτά 
σύνδρομα του παρελθ6ντος και υπερβαίνουμε τις εγγενείς συνδικαλιστικές αντι

παραθέσεις. Και ελπ!ζουμε πως η συνάδουσα προς τις σύγχρονες ευρωπαϊκές 
επιταγές συνα!νεση και αποδοχή του πολυφωνικού και πλουραλιστικού συνδικα
λιστικού πνεύματος 6χι μονάχα δε θα ανακοπεί, αλλά θα συνεχ!σει την ανελικτική 

τροχιά της. 

Θετικό και όχι αρνητικό θα ε!ναι τούτο όχι μόνο για το συνδικαλιστικό μας 
κίνημα, αλλά και για το όλο κοινωνικό πλέγμα και το πολιτικ6 επόικοδόμημα. 
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Για τους εκφράζοντες τους φόβους πως μπορούμε να οδηγηθούμε στις λεγόμενες 

" λ ' ή ' λ' ' Η ' ' συνοικα ιστικες κονιορτοποι σεις, τουτο εμε μονο; παγκοσμια και η κυπριακη 

?tε(ρα -και τουλάχιστον όσοι ζούμε σ' αυτό τον τόπο και σ' αυτό το χώρο έχουμε 
αρκετή εμπειρία- απέδειξαν, και καθημερινά άλλωστε αποδεικνύουν, αβάσιμους 
τους φόβους τους. 

Θνησιγενείς από την ιδιοσυστασία τους καταστάσεις πουθενά και ποτέ δεν 
επιβίωσαν. Το θέμα της πλήρους κατοχύρωσης των συνδικαλιστικών δικαιωμάτων, 

περιλαμβανομένου κα.t του δικαιώματος της διαπραγμάτευσης στον τόπο της 
δουλειάς που έθιξε προηγούμενα ο συνάδελφος, δεν αφορά, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 
μόνο την Εκτελεστική Εξουσία. Μπορε( και να θεσμοθετηθεί και να γ(νει και από 

μας. Γιατί να εξαρτιόμαστε διά βίου από τις εκτελεστικές της επινεύσειςj Αν το 

πιστεύουμε 1 και σίγουρα οι πλείστοι είμαστε σίγουροι πως το πιστεύουμε, ας 
θεσμοθετήσουμε· ας τολμήσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Έχουμε φθάσει και στο τέλος αυτού του σοβαρού θέματος 1 το οποίο χρ9,νιζε 
ενώπιον του Σώματος και το οποίο αφορά τη συνδικαλιστική ελευθερlα και την 

κατοχύρωση των συνδικαλιστικών δικαιωμάτων τόσο από το Σύνταγμα όσο και 
από τη νομοθεσία της Κύπρου και τις διεθνείς συμβάσεις. 

Δυστυχώς δεν έχουμε καιρό να προχωρήσουμε σε άλλα θέματα, γι' 
λόγο νομίζω να κλείσουμε τη σημερινή συνεδρία. 

Α. ΨlΆΑΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕlΏΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΨΥΑΛΙΔΗΣ: 

Νομίζω το επόμενο είναι σύντομο και τελειώνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

' αυτο το 

Δεν έχουμε χρόνο, κόριε Ψυλλίδη. Έχουμε δέκα λεπτά τα οποία δε θα 
επαρκέσουν. 

Α. ΨlΆΑΙΔΗΣ: 

Μα δέκα λεπτά φθάνουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας μείνουν αύριο. 

Α. ΨΥΛΑΙΔΗΣ: 

Μα δέκα λεπτά φθάνουν, δε χρειάζεται περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω θα πρέπει να τελειώσουμε ως εδώ και όλα τα άλλα θέματα 
να μείνουν για αύριο. 

Η επόμενη συνε3ρία ορίζεται για αύριο το πρωί στις 10.00 με τα θέματα που 
εκκρεμούν στο Κεφάλαιο Δ '. Όμως jiετά την πρωινή συνεδρία, θα υπάρξει και η 
τακτική απογευματινή συνεδρία του Σώματος η οποία θα ασχοληθεί με τη 
Νομοθετική Εργασία. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως <<Η έναρξη. των εργασιών 
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εκτροπής του ποταμού Διαρίζου, παρά το γεγονός ότι παραμένουν 

ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για κατασκευή φράγματος 
που να καλύπτει τις αρ8εuτικές ανάγκες της περιοχής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). 
(15.2.1990). 

2) Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ιιΗ απαράδεκτη κατάσταση που 

επικρατε( στα σχολε(α της Λεμεσού από τη δράση αναρχικών και η 

ανάγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργlα τους)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(2.3.89). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που τιτλοφορειται «Η καθυστέρηση που παρατηρε!ται για 

τη 8ημιουργία της νέας Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην 
επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις στην οικονομ!α του τόπου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτοκρ(του). 
(8.3.90). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως <ιΗ ανάγκη να μελετηθε( εκ νέου η επαναφορά της 

θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπερι

λαμβανόμενης και της εν ψυχρώ 8ολοφονίας γυναικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικοό Εκπροσώπου του 

ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανοό). (11.5.1989). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε8ίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση 
των ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη 
ζημιά που τυχόν προκαλείται στο δημόσιο)), 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγιιfννη). (8.12.89). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) ((Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 
Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς 

τους πληγέντες κατοlκους>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Μαθη

κολώνη). (22.2.1990). 

(β) «Η ανιfγκη αποζημίωσης των παραγωγών που υπέστησαν ζημιές 

από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιιf8η). 

(1.3.1990). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η φημολογούμενη παρα

χώρηση νεροό από το φριfγμα Ασπρόκρεμμου σε επιχειρηματία για 

τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που 
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δεν ικανοποιείται αίτημα παραχώρησης νερού από το ίδιο φρ&γμα για 

αρδευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 

Π&φοω>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου). 

( 1.3.1990). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «0 ανα3ασμός, μέτρο 

ανάπτυξης και προό3οu, και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 

(23.3.1989). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίνδυνος ματαίωσης) του 

φράγματος Βuζακιάς». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού). 

(14.12.1989). 

(β) «Η αν&γκη επίσπευσης της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσε

φάνου, για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των κομ
μ&τωv της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). (14.12.1989). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το σοβαρό πρόβλημα της 

3ιάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων 1 η εξασφάλιση αμει

πτικών τιμών και η ανάγκη λήψης μέτρων που να εξασφαλίζουν στους 

γεωργοκτηvοτρόφοuς την ανώτατη τιμή που καθοριζεται για τα 
πpο~όντα τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). 
(11.1.1990). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η έλλειψη αμειπτικών τιμών 

των πατατών, τα συνεχώς αυξανόμενα κόστα παραγωγής και τα 

γενικότερα προβλήματα των πατατοπαραγωγών)). 

(ι,Jέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, 

Σ. Χατζηγι&ννη, Ν. Μακρίδη και Α. Γεωργίου). (26.10.1989). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ι<Το Σχέδιο Ενιαίας Αν&πτυξης 

Κρασοχωριών και η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογής του)). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). (13.4.1989). 

13) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Ot διώξεις από το 1'πουργε(ο Υγείας των μικρο

βιοτεχνών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού σιου

τζιούκκου) στην περιοχή Μαραθάσας». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού για αυτεπ&γ

γελτη εξέταση από την Επιτροπή). (5.10.89). 
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14) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα ποu αναφέρεται ως ((Η ανάγκη για κάλυψη των καταθετών 

της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Ριζοχαpπάσοu κατά τον ί8ιο 
' ' ' λ'ψ θ' 'λ τροπο που το χρατος εχει χα u ει τους χατα ετες ο ων των κατε-

χόμενων Συνεργατικών Πιστωτικών ΕταιρειώνJ>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτ>j κ. Ζ. Τουλούρα). 
(15.12.1988). 

15) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε;,,ιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Οι καθυστερήσεις που σημειώνονται 
στην εκκαθάριση των προβληματικών Συνεργατικών 18ρυμάτων και η 

παραβίαση προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλ&ρη εκ 

μόρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). 

(20.4.1989). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικ>\ς Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η έκδοση από το Υπουργείο Υγεtας πιστοποιητικών 

σε πρόσωπα που παρακολούθησαν τριετή χόχλο στη θεωρία και την 

πρακτική εφαρμογή ~ης ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες 
εξετάσεις, ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά 
περιέχουν αναληθή στοιχεία». 

(Αυτεπ&γγελτη εξόταση από την Επιτροπή). (14.5.1989). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως ((Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Ορούντα>>. 

(Αυτεπ&γγελτη εξόταση από την Επιτροπή). 

18) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θtμα που 

αναφέρεται ως «Η 8ημιουργlα σταθμού επεξεργασ(ας λυμάτων για την 

Ανθούπολη». 

(Αυτεπ&γγελτη εξtταση από την Επιτροπή). 

19) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ>jς Υγε(ας για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

1. ιιΗ σταδιακή υποβάθμιση, αντι της αναβάθμισης, ως έπρεπε, χι η 
προϊούσα αναγωγή σ' αχρησlα: 

{i) των εξωτερικών ιατρε(ων Καϊμαχλlου και 

(ii) του περιφερειακού νοσοκομείου Κυπερούντας)). 

(Θέμα εnραφέν με εισήyηση των αξ. Βουλευτών χ. Π. Στυλιανού, 
'Α. Χρυσοστόμου και Γ. Χαραλαμπίδη). (1.12.1988). 

2. ιιΤα προβλήματα λειτουργlας του νοσοκομείου Κυπερούντας και 
ειδικότερα η μη πλήρωση της θέσης ακτινογρ&φοω>. 

(Θόμα εγγραφόν με εισήγηση τού αξ. Βουλευτή κ. Κ. Ερωτο
κρ(του). (11.5.1989). 

20) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θtμα που αναφ<ρεται ως «Η συμπερίληψη της περιοχής του 
Συμβουλlου Βελτlωσης Σωτήρας στην απόφαση του Υπουργικού Συμ
βουλίου για τη ρύθμιση της τουριστικής ανάπτυξης». 

(Θtμα εγγραφ<ν με εισ>\γηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλι&δη). 
(19.4.1990). 
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21) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης για το 

λεγόμενο πάντρεμα τιμών των τυριών, οι επιπτώσεις στους εργαζο

μένους και η ανάγκη εξεύρεσης άλλων μεθόδων για τη διάθεση του 

παραγόμενου γάλακτος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Π. Δίγκλη). 
(17.5.1990). 

22) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

1. «Ot πληροφορίες για μεγάλης έκτασης ατασθαλ(ες σε βάρος του 
Τελωνείου, μέσω υποτιμολογήσεων, και η ανάγκη λήψης 
δραστικών μέτρων για πάταξη της φοροδιαφυγής». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπα

πέτρου εκ μέρους των Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ). (17.5.1990). 

2. ((Τα σκάνδαλα στα Τελωνεία και η απώλεια εκατομμυρίων λιρών 
του δημοσίου από απάτες και ψευδείς παραστάσεις». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδη
μητρίου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). 
(17.5.1990). 

3. «Η ανακάλυψη από τις τελωνειακές αρχές μεγ&.λης απάτης σε 
βάρος του δημοσίου και του καταναλωτικού κοινού, η απαίτηση 
της κοινής γνώμης για αποκάλυψη και τιμωρία όσων ενέχονται σ 1 

αυτή, καθώς και η ανάγκη θεσμοθέτησης μέτρων για παρεμπό
διση της εμφάνισης παρόμοιων φαινομένων στο μέλλον)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή). 

(17.5.1990). 

23) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η ανάγκη δημιουργίας εθνικής επιτροπής για το 

συντονισμό 'fων διάφορων υπηρεσιών 'fou κράτους που απασχολούν'fαt 
με την κα'fαπολέμηση 'fων ναρκωτικών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιάδη). 
(23.2.1989). 

24) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που αναφέρε'fαι ως ((Τα προβλήματα που θα προκύψουν από την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλfου για ανέγερση γυμνασίου στο 

χώρο του δάσους της Παιδαγωγικής Ακαδημίας στην Αγλαντζιά, παρά 

τις αντtθετες απόψεις των αρμόδιων υπηρεσιών: Πολεοδομίας 1 Πολεο
δομικού Συμβουλίου, Αστυνομίας, Υπουργείου Γεωργίας και Γραφείου 
Προγραμματισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Μέλους της Βουλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). (18.1.1990). 

25) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Οι πληροφορίες για ραγδαία αύξηση των εποίκων 

στην κατεχόμενη Κόπρο και μαζική παραχώρηση της ψευδοϊθαγένειας 

του κατοχικού καθεστώτος και η κυβερνητική αντιμετώπιση της 

εξέλιξης>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

(15.2.90). 
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26) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 
αναφέρεται ως ((Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της ΠΕΟ 
για πολιτικούς λόγους, κατά παράβαση του Συντάγματος και των 
Διεθνών Συνθηκών και οι χlνδ'uνοι που δ'ημιουργούνται για τις συνδ'ιχα
λιστιχές ελεuθερlες στην Κύπρο». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπαπέτρου). 
(10.5.90). 

27) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Προβλήματα των σχολικών βοηθών που εργ&.ζονται σε 

νηπιαγωγεlα». 

{Αυτεπ&.γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (11.1.90). 

28) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα 
που αναφέρονται ως: 

(α) «Προβλήματα βιβλιοθηκ&.ριων που εργ&.ζονται σε κρατικές 
βιβλιοθήκες». 

(Αυτεπ&.γγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (11.1.90). 

(β) «Η αν&.γκη μονιμοποίησης των υπαλλήλων της Σεβερείου 
Βιβλιοθήκης, καθώς και των Βιβλιοθηκών του Γυμνασίου Παλου

ριώτισσας, του Παιδ'αγωγιχού Ινστιτούτου, της Παιδ'αγωγιχής 
Αχαδ'ημίας και του Λανιτείου Λυχεlου Α' Λεμεσού και η ένταξή 

τους στις κατάλληλες κλίμακες>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη

δημητρίου). (19.4.90). 

29) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα 

που αναφέρονται ως: 

1 \ ( α) «Η έλλειψη προσοντοι\χων δασκ&.λων για επ&.νδρωση των σχο-
λείων μας και η &.ρνηση του Υπ~Q~~~γείου Παιδείας να ε~πιτρέψει 

τη συμπλήρωση της εκπαίδευσης των α;,,οφοίτων Παιδαγωγικών 
Ακαδημιών Ελλ&.δας με τη φοίτηση για ακόμα ένα χρόνο στην 
Παιδ'αγωγιχή Αχαδ'ημ(α Κύπρου, ώστε να καταστούν καθόλα 

προσοντούχοι δ'άσχαλοι, σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας 

μας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Δημη

τρι&.δη). (1.6.89). 

(β) «Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι απόφοιτοι των Παιδαγω
γικών Ακαδημιών Ελλ&.δας για μόνιμο διορισμό στη Δημοτική 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Α. Δημη

τρι&.δη). (15.2.90). 

30) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο ARIZEN, 
η βλαβερή επίδρασή της π&.νω στην υγεία των εργαζομένων και των 

χατο(χων της γόρω περιοχής χαι η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του 

προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των κομμάτων) (21.6.1990). 
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31) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχε3ίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για τα θέματα που 
αναφέρονται ως -

32) 

33) 

34) 

(α) «Η α3ικαιολόγητη σπατάλη 3ημόσιου χρήματος λόγω της 
καθυστέρησης στη λήψη της σωστής απόφασης να κατασκευαστεί 
τετραπλής κατεύθυνσης ο 3ρόμος Λάρνακας - Κοφ(νοω>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γεωργίου 

και Σ. Χατζηγιάννη). (17.11.1988). 

(β) Η ανάγκη άμεσης παροχής αποζημιώσεων στους κατοίκους των 

κοινοτήτων Αγγλισί8ωv και Αλεθρικού για τις ζημιές που 

υπέστησαν από την έναρξη της κατασκευής του 3ρόμου 

Λάρνακας -Κοφινου με 8ιπλή κατεύθυνση)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Γεωργίου 

και Σ. Χατζηγιάννη). (17.11.1988). 

Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύ

γων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα που 
αναφέρεται ως (<Τα σπ(τια των προσφύγων αστυνομικών στο Πλατύ 
Αγλαντζιάς και στη Λεμεσό». 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη3ημητρίου). 
(6.11.1986). 1 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Η α8ικαιολόγητη καθυστέρηση της 8ιαπλά+υνσης και ασφαλΤό-

(β) 

στρωσης του 8pόμου Κιτίου-Μαζωτού-Αλαι+ινού». \ 
1 . 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου). 

(8.7.1988). 1 
«Η αθέτηση υποσχέqεων αναφορικά με ο8ικά προβλήματα,, της 
κοινότητας Προ3ρόμοίη>. 

(Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστό~ου). 
(19.4.1990). 1 

(γ) «Η σχε3ιαζόμενη ό3ευση του 3ρόμου Σίφυλλου σε σχέση με \την 

καλύτερη εξυπηρέτηση των γειτονικών κ~ινοτήτων)). -,ι 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση αJό την Επιτροπή). 

Συμπληρωματική 'Εκθεση της Κοινοβουλ~lτικής Επιτροπής Προσ
φύγων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και 1':αθόντων για το θέμα που 
αναφέρεται ως «Η εκκρεμούσα αποζημ(fση των προσφύγων και 
εγκλωβισμένων καπνοπαραγωγών του 8ιαμερίσματος Καρπασ(ας για 

τα καπνά τύπου Βιρτζ(νια που παρέ8ωσαν το θέρος του 1974 στο 
Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών)>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιά3η). 
(24.11.1988). 

35) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

για το θέμα που αναφέρεται ως (<Η κατασκευή του νέου 8ρόμου 

Πύργου - Λευκωσ(ας». 

(Θόμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). (10.5.1990). 

36) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Αγνοουμένων, 
Εγκλωβισμένων και Παθόντων για τα θέματα που αναφέρονται ως -
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(α) «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η προσφυγική κοινότητα 

Καντού και τρόποι επ(λυσής τους». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζη

γιάννη). (23.11.1989). 
(β) «Τα προβλήματα της διάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκοκυ

πριακού (αγροτικού) κλήρου μιας κοινότητας σε εχτοπισθέντε:ς 

άλλων κοινοτήτων - π.χ. Μαθιάτης, Ποταμιά, χ.ά. -όταν 

υπάρχουν σοβαρές αιτήσεις από μέρους εχτοπισθέντων της (3ιας 

κοινότητας για αξιοπο(ησή τους>>. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (5.10.1989). 
(y) ((Οι ανάγκες των προσφύγων για επαγγελματική στέγη)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(13.4.1989). 
(8) (<Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που 8ιαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 
στις επαρχ(ες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συyχεχρtμένα στους 

οικισμούς Τσιαχχιλερού, Κόκκινων, Ορμή3ειας, Φρενάρους, Λιο

πετρ(ου, Σωτήρας και Βρυσούλλων)), 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). 

( ε) «Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γης στο Συγκρότημα 

Καλλιτεχνών Λ~σης (Σ1.ΚΑ.Λ1.), αίτημα που υποβλήθηκε από 
το 1982, για ανέγερση οικήματος στο οπο(ο θα στεγάζονται οι 
ποικίλες πολιτιστικές 3ραστηριότητες του συγκροτήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(8.2.1990). 
37) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων, Αγνοουμένων, 

Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα που αναφέρεται ως «Η 

ανάγκη απομάκρυνσης του χοιροστασίου και άλλων κτηνοτροφικών 
υποσ.τατικών που βρ!σκονται 8ίπλα από τους προσφυγικούς συνοι
κισμούς Μενεού και Δρομολαξιάς ως απαραίτητο μέτρο προστασίας 
της υγείας των κατο(κων της περιοχής>>. 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(13.4.1989). 
38) Ενδιάμεση Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το 

θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα που θα προκύψουν από τη 

μεταστέγαση της Παιδαγωγικής Ακαδημίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή). (5.6.1990). 
39) ΈκUεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλ(σεων για το θέμα που τιτλοφορείται <(Η πρόσφατη απαρά8εκτη 

απόφαση του Ύ'πουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας να απολύσει 3έκα 

από τους τριάντα 3ύο εργατοτεχνίτες της Ύ'πηρεσίας Κυπριακής 

Χειροτεχν!ας και η ανάγκη ακύρωσής της». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων της Βουλής). 

(22.2.1990). 
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40) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων γία το θέμα που αναφέρεται ως ιιΤ α προβλήματα της αγρο

τικής νεολα(ας και. γενικά των νέων της uπαιθρου και. η ανάγκη λήψης 
μέτρων για την αντιμετώπισή τους>). 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). 

(8.2.1990). 

41) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι. σοβαρές επιπτώσεις που 

σημειώνονται. κάθε χρόνο από το έντομο Leaf Hopper στα αμπέλια 

επιτραπέζιων σταφυλιών και η επε(γουσα ανάγκη αντι.μετώπι~ης αυτού 
του τόσο σοβαρού προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (8.2.1990). 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 

1990. 
3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1990. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1990. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 1990. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1990. 
7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1990. 

8) ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-
πτύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990. 

9) ο πεpl Ει.Οι.χε όσε ως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1990. 

10) ο περι Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα-

πτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1990. 

11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακου

φίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1990. 
12) Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης 

Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1990. 

13) Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

14) Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1990. 

15) Ο περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 

16) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 
του 1990. 

17) Οι περί Βοηθών Καταστημιiτων (Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστη

μιiτων) Κανονισμοί του 1990. 
18) Οι περί Βοηθών Καταστημιiτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Κατα

στημιiτων) Κανονισμοί του 1990. 
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19) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 

του 1990. 

20) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμοί 

του 1990. 

21) Οι περί Προσωπικοό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κόπρου (Τροπο
ποιητικοί) (Αρ. 2) Γενικοί Κανονισμοί του 1990. 

22) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1990. 

23) Οι περί Κατασκευής Αεριοόχων Αναψυκτικών Ποτών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1990. 

24) Οι περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Διοικητικό Προσωπικό) Κανονισμοί 

του 1990. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Β ':Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ ':Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 6.15 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές 

αλφαβητική σειpά:-

Α ναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ευσταθ!ου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδοόλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσοuνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρίστος 

Κωνσταντlνοu ΝτLνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μανδριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μοuσιούττας Ν!κος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

. Παvαγιώτου Ανδρέας 

υπέγραψαν τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Π αναγιώτου Ανδρέας 

Παπαπέτροu Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός' Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τσιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρ!στου Κυριάκος 

Χριστοφίδης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Άριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 
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Α"..-ιπpόσωποι Θpησκεuηκώ" Ομάδω": 

Μαυρί3ης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αγόρευση του αξ. Βουλέυτή κ. Α. Παπαρέ πάνω στο θέμα, «Προβλή
ματα που απασχολούν τους Κυπρ(ους εργαζομένους στην Ελλάδα που 

επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο)) και λήξη αυτού. 

2) Έκθεση για το θέμα «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και 
αξιοποίησή του ως βασικού πνεύμονα της Λευκωσίας)> και έγκριση 

αυτής. 

3) Έκθεση για το θέμα «Η συνεχιζόμενη παράνομη κερ3οσκοπία από 

επιτήδειους σε βάρος τουριστών που επισκέπτονται τα χωριά Λεύκαρα 

και Σκαρίνου» και έγκριση αυτής. 

4) Έκθεση για το θέμα «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών 

στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρ
νησης για λήψη μέτρων για τον άμεσο τερματισμό τους», οι αγορεύσεις 

που ακολοόθησαν {Γ. Ομήρου, Α. Παρισινός, Μ. Θεο3οόλου, Α. Ψυλ
λί3ης, Π. Στυλιανοό, Μ. Παπαπέτρου) και έγκριση σχετικοό ψηφί

σματος προς τις κυβερνήσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Μεγάλης Βρετανίας. 

5) Έκθεση για τα θέματα 1. «Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική 
κτηνιατρική υπηρε::σtα 1 προκύπτοντα προβλήματα, προοπτική για 
βελτιώσεις και η απ&μβλυνση του προβλήματος των &νεργων κτη

νίάτρων)) και 2. ((Οι δυσμενε(ς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από 

την αλόγιστη χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στα ζώα χωρίς 
συνταγή κτηνίατρων και στη συνέχεια η ανεξέλεγκτη δι&θεσή τους για 
κατανιΧλωση στην αγορ&)>, οι αγορεύσεις που ακολούθησαν ( 'Α. Χρυσο
στόμου, Χρ. Κουρτελλάρης, Ε. Ευσταθίου, Α. Παρισινός) και έγκριση 

αυτής. 

6) Έ.κθεση για το θέμα «Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνων κριθαριοό 
που περιέχει πέτρες, ξόλα, τοόβλα, ψηλό ποσοστό σκόνης και η 

παρ&βαση των όρων του συμβολαίου από τον προμηθευτή))' οι αγο

ρεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν [ 'Α. Χρυσοστόμου, 

Κ. Τσιέττης, Α. Παπαρές, Ε. Ευσταθίου, Γ. Ομήρου, Προεδρεύων 

(Γ. Λα3άς)] και έγκριση αυτής. ~ 

7) Διεξαγωγή σόντομης συζήτησης {Μ. Παπαπέτρου, Προε3ρεόων) πάνω 

σε διαδικαστικό θέμα μετ& από παρατήρηση του κ. Παπαπέτρου ότι οι 

ομιλητές παραβι&ζουν τα χρονικ& όρια τα οποία ομόφωνα συμφω
νήθηκαν από τους αρχηγούς των κομμ&των. 

8) Χαιρετισμός {Λ. Ζαχαριά3ης, Προε3ρεόων, Κ. Παναγί3ης, Ε. Ευστα

θ(ου) της υποβολής της αίτησης της Κόπρου για πλήρη ένταξη στην 

ΕΟΚ και επανατονισμός της 3ιαφωνίας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς από τον 

κ. Κουρτελλάρη. 

9) Έκθεση για το θέμα «Η 3υσμενής 3ιάκριση σε βάρος των ι3ιωτικών 
ξυλουργε(ων που επεξεργ&ζονται δασική ξυλεία και οι επιπτώσεις στην 
οικονομία του τόπου)>, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ευσταθίου 

π&νω στο θέμα και έγκριση αυτής. 
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10) Έκθεση για τα ακόλουθα θέματα: 

(α) «Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και οι τρόποι 3ιάθεσής τους». 

(β) «Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανάγκη 

λήψης άμεσων και ριζικών μέτρων για qιάσωσή της». 

(γ) «Οι κίν3υνοι καταστροφής των φυτε.ιών εσπερι8οει8ών στην ακρι
τική περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων 
πόρων και η ανάγκη επ(σπευσης του έργου για μεταφορά νερού 
από το Νότιο Αγωγό στην περιοχή)). 

Οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Παπαρές, Ν. Ηλ(α, 

Π. Στυλιανού, Γ. Παπαδόπουλος, Κ. Τσιέττης) και λήξη αυτού. 

11) Έκθεση για το θέμα «Οι τρομακτικές ζημιές που προκάλεσε η 
ποντίκα το 1989 στην αγροτική οικονομία και η ανάγκη ανάληψης 
εντατικής και οργανωμένης εκστρατείας για την καταπολέμησή της», 
οι αγορεύσεις που ακολούθησαν { / Α. Χρυσοστόμου, Ν. Ηλία, 

Α. Παπαρές, Ι. Κατσουνωτός, Γ. Παπαδόπουλος) και έγκριση αυτής. 

12) Έκθεση για τα ακόλουθα θέματα: 

(α) «Η απόρριψη των λυμάτων στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού 

και οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού». 

(β) «Οι κίνδυνοι μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και 

Κούρρη 1 καθώς και των υδροφόρων στρωμάτων από την απόρριψη 
λυμάτων και μηχανελαίων στην περιοχή Βατ( Αγίας Ειρήνης 
Λεμεσού». 

Οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Κ. Χρίστου, 1. Κατσουνωτός, 
Γ. Χαραλαμπίδης, Α. Παπαρές) και λήξη αυτού. 

13) Αγορεύσεις (Ι. Μαυριδης, εκπρόσωπος της μαρωνιτικής κοινότητας στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, Χρ. Κουρτελλάρης, Ε. Ευσταθ!ου, 
Π. Στυλιανού, Δ. Γεωργιάι3ης, Προε3ρεύων) πάνω στο θέμα «Α(τημα 

των εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρ(ς περιορισμούς μεταφορά και 
3ιάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη Κύπρο» και λήξη αυτού. 

14) Έκθεση για το θέμα «Η απόφαση της κυβέρνησης να απαγορεύσει τη 
3ημιουργία νέων τουριστικών μονά3ων σε ορισμένες περιοχές και οι 
επιπτώσεις στην περαιτέρω ανάπτυξη της τουριστικής βιομηχανlας», οι 
αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Α. Γεωργ(ου) 

Ν. Φλουρέντζος, Γ. Ομήρου, Κ. Παναγίδης, Π. Κόλοκος, Α. Ζιαρ
τίδης, Α. Παναγιώτου, Γ. Παπαδόπουλος) και λήξη αυτού. 

15) Έκθεση για το θkμα «Η παραβίαση από το ΡΙΚ συνταγματικών 
συν3ικαλιστικών 3ικαιωμάτων και υποχρεώσεων που απορρέουν από 
διεθνείς συμβάσεις λόγω παράλειψης έναρξης διαπραγματεόσεων με τη 
ΣΗΔΗΚΕΚ για αιτήματα εργαζομένων και' η ανάγκη άμεσης 
θεραπεlας της κατάστασης», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν 

(Π. Δίγκλης, Α. Μαθηκολώνης, Στ. Μανδριώτης, Ι. Κατσουνωτός, 
Π. Στυλιανού) και έγκριση αυτής. 

Τιμή: 50σ 

ΤυπώΟηχε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοχpατ{ας1 Λευχωσ(α. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - Σϊ'ΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνεδρ(οιση Sης Ιουλ(ου 1990 

(Ώρα έναρξης: 10.45 π.μ.) 

(Αρ. 37) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. Λϊ'ΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν uπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ) 

Υπάρχει απαρτ(α 1 έντιμε κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η διαδικασία την οποία εισηγούμαι είναι: 

Πρώτο} να μη γίνεται ανάγνωση των Εκθέσεων δεδομένου ότι έχουν 
κυκλοφορήσει. 

Δεύτερο, για τα θέματα που εlναι ομόφωνα η παράκλη~η είναι να μη 
γίνονται ομιλίες. Αν όμως πρόκειται να γίνουν, διότι δεν μπορούμε ολωσδιόλου να 

τις αποκλεlσουμε 1 οι ομιλίες θα είναι εφτά λεπτά για κάθε κόμμα και με την 

άδειά σας θα είμαι αυστηρότατος· δε θα είναι εφτά και ένα τέταρτο του λεπτού. 

Για τα θέματα στα οποία υπάρχει διαφωνία το μάξιμουμ θα είναι ένα τέταρτο 

γιοι κάθε κόμμα. 

Εγκρίνεται η διαδικασία; 

ΒΟ1ΛΕ1ΤΕΣ: 

Εγκρίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η 8ια8ικασία λοιπόν εγκρtνεται. 

Ο κ, Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟ1ΜΠ01ΡΗΣ: 

Με εξαtρεση το θέμα του Διαρtζου για 1'0 οποtο υπάρχει μια ειδική 

συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για το Διαρίζο θέλετε μισή ώρα; 

(3361) 
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Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

45 λεπτά. Τα ε(χαμε εγκρ(νει από την περασμένη συνεδρ(α; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Μέχρι 45 λεπτά ο Διαρ(ζος. t. , · 
Το πρώτο θέμα ε(ναι ακριβώς το θέμα του Διαρ(ζου. Εκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων γι το θέμα που ανα

φέρεται ως <ιΗ έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποτ~ ύ Διαρ(ζου παρά το 
γεγονός ότι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υπο χέσεις για κατασκευή 
φράγματος που να καλύπτει τις αρδ'εuτικές ανάγκες της περιοχής>), Θέμα 

εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γ. Ομή~ . 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ ΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦ ΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΕΝΑΡ

ΞΗ ΤΩΝ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΕΚΤΡΟΠΗΣ ΤΟΥ ΠΟ~ ΟΥ ΔΙΑΡΙΖΟΥ ΠΑΡΑ 
ΤΟ ΓΕΓΟΝΟΣ ΟΤΙ ΠΑΡΑΜΕΝΟΥΝ ΑΝΕΚ ΛΗΡΩΤΕΣ ΟΙ ΚΥΒΕΡ
ΝΗΤΙΚΕΣ ΥΠΟΣΧΕΣΕΙΣ ΓΙΑ ΚΑΤΑΣΚΕΥ ΦΡΑΓΜΑΤΟΣ ΠΟΥ ΝΑ 
ΚΑΛ ΥΠΤΕΙ ΤΙΣ ΑΡΔΕΥΤΙΚΕΣ ΑΝΑΓΚΕΣ Τ Σ ΠΕΡΙΟΧΗΣ» 

Παpόvτες:-

Χρ(στος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δ ημητρ(ου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Παύλος Δ(γκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ!ας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρ!ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαϊου και 2 
Ιουν!ου 1990. 

Κατά την πρώτη συνεδρ(α της Επιτροπής προήδρευσε ο έντιμος Πρόεδρος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων χ. Βάσος Λuσσαρίδ'ης και σ' αυτήν πήραν μέρος 

επ!σης και οι αξ. Βουλευτές κ. Α. Δημητριάδης, Μ. Θεοδούλου, Α. Ανδρέου, Α. 

Γεωργ(ου, Α. Μαθηκολώνης και Ι. Κατσουνωτός. 

Το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Γ. 
Ομήρου και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωρ

γίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς το 

Σώμα. 

Ενεργώντας μέσα στα πλαlσια των οδ'ηγιών αυτών που πήρε από το Σώμα, η 
Επιτροπή κάλεσε ενώπιόν της και άκουσε τις απόψεις εκπροσώπων του lπουρ

γεlου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
Αγροτική και Παναγροτικός Σόνδ'εσμος, του Συνδ'έσμοu Προστασιας Κuπριαχού 

Περιβάλλοντος, της Οικολογικής Κ!νησης και των κοινοταρχών των επηρεαζό

μενων κοινοτήτων. 

Ο αξ. Βουλευτής κ. Γ. Ομήρου, που εισήγαγε το θέμα ενώπιον της 

Επιτροπής, χαρακτήρισε την ύπαρξη τοu ποταμού Διαρίζοu και των νερών τοu ως 
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στοιχεία που είναι άμεσα συνδεδεμένα με τη ζωή και την όπαρξη των κατοίκων 

19 κοινοτήτων της περιοχής και τόνισε ότι η εκτροπή των νερών του ποταμού 
αυτού θα απειλήσει οριστικά την παραμονή των κατο(κων αυτών στην περιοχή 

τους, Με την εγγραφή του θέματος, 6πως δήλωσε ο εισηγητής του, σκοπε(ται η 
αποτροπή μιας σοβαρής αδικίας που πάει τώρα να οριστικοποιηθε( από την 

αδιαφορlα των εκάστοτε κυβερνώντων. 

Ο ίδιος Βουλευτής ανέφερε πως, ενώ οι κάτοικοι από δεκάδες τώρα χρόνια 
αναμένουν την κατασκευή έργων που να καλύπτουν τις αρδευτικές ανάγκες της 

περιοχής, η κυβέρνηση, αφήνοντας ανεκπλήρωτες τις σχετικές υποσχέσεις για 

κατασκευή φράγματος για τις ανάγκες της περιοχής, αποφάσισε την εκτροπή των 

νερών του ποταμοό Διαρίζου κι έπειτα από έντονες διαμαρτυρίες των ενδια
φερόμενων κοινοτήτων επανέρχεται και πάλι στην υπόσχεση για κατασκευή 

φράγματος 7 εκ. κ.μ. νερού για τις ανάγκες της περιοχής, χωρίς να συμπεριλάβει 
πρόνοια σε κανέναν προϋπολογισμό, ούτε τακτικό ούτε συμπληρωματικό, που να 

αφορά τις δαπάνες που θα απαιτηθούν, Τα γεγονότα αυτά, συνέχισε ο κ. Ομήρου, 
ενέχουν τον κίνδυνο να παραμεtνουν και πάλι ανεκπλήρωτες οι υποσχέσεις, με 

αποτέλεσμα οι κάτοικοι να παρακολουθήσουν τη μεταφορά του μοναδικού φυσικού 

πλούτου της περιοχής τους εκατοντάδες μίλια μακριά, χωρίς οι ίδιοι να έχουν 
οποιαδήποτε ωφέλεια, χάριν της αξιοποίησης μακρινών περιοχών σε βάρος της 

δικής τους. 

Τέλος, αφού ο κ. Ομήρου αμφισβήτησε τα στοιχε(α της κυβερνητικής πλευράς 

για την ποσότητα των νερών του ποταμού, ζήτησε την άμεση διακοπή των 
, ' ' ( ) θ ' ' ι ' εργασιων της εκτροπης μεχρι: α να παρατε ουν ·πειστικα στοιχε α σχετικα με 

την πρόθεση της κυβέρνησης να κατασκευαστούν έργα στην περιοχή, (β) να y(νει 
περιβαλλοντική και οικολογική μελέτη που να αποδεικνύει ότι η αρμονία της 
φόσης που διαμορφώθηκε μέσα από τους αιώνες δε θα διαταραχθε(, (γ) να 
ικανοποιηθούν οι υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες της περιοχής και ολόκληρης 

της Πάφου και, αν αποδειχθεί ότι υπάρχουν περισσεύματα, αυτά και μόνο να 

μεταφερθούν σε οποιαδήποτε άλλη περιοχή. 

Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργε(ου Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων δήλωσε 

στην Επιτροπή πως δεν ε(ναι μέσα στις προθέσεις της κυβέρνησης να αδικηθε( 

οποιαδήποτε περιοχή ή οι κάτοικοί της, αλλά να κατανεμηθεί ισομερώς ο εθνικός 

πλούτος του τόπου σε όλες τις περιοχές και τους κατοίκους της Κύπρου, τα δε 

νερά του Διαρίζου αποτελούν ένα οργανικό στοιχείο του όλου υδατικού προ
βλήματος του τόπου. Στη συνέχεια πληροφόρησε την Επιτροπή πως ο σχεδιασμ6ς 

του έργου αυτού ανάγεται στο 1964 ύστερα από πρωτοβουλία του τότε Προέδρου 
της Δημοκρατ(ας Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και ότι έμελλε να πάρει σάρκα και 

οστά το 1982, για να ευεργετήσει πέραν του 76% του πληθυσμού της Κόπρου με 
νερό που αδιαμφισβήτητα θα έρρεε προς τη θάλασσα. 

Στη συνέχεια ο ίδιος αναφέρθηκε σε στοιχεία 23 ετών του Τμήματος Υδάτων, 
σύμφωνα με τα οποία η ποσότητα νερού του ποταμού είναι 40 εκ. κ.μ. από τα 
οποία θα εκτραπούν τα 22 εκ., ποσότητα η οποία ε!ναι πέραν των αναγκών όχι 
μόνο της περιοχής του Διαρ(ζου αλλά και ολόκληρης της Πάφου και θα περισσεύει 
ακόμα μια ποσότητα που θα χύνεται στη θάλασσα για διατήρηση του όλου 
οικοσυστήματος της περιοχής. 

Όσον αφορά την αναγκαιότητα ή μη περιβαλλοντικής μελέτης, ο Γενικός 
Διευθυντής του Υπουργε(ου ανέφερε πως πράγματι δεν έχει γ(νει, επειδή οι 



3364 

συνέπειες που θα επέλθουν στο όλο οικοσύστημα είναι ανεπαίσθητες, δ'ε θα ε(ναι · 
σε βάρος της οικολογικής μας κληρονομιάς, ο αριθμός των δέντρων που θα 
εκκοπούν δεν υπερβα(νει τα 600 και υπάρχει χρόνος για δ'ιορθωτικά ή άλλα 
πρόσθετα μέτρα που θα παρθούν σε περίπτωση που αυτό θα κριθεί αναγκαίο. 

Συνεχίζοντας ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων δήλωσε προς την Επιτροπή πως είναι εξουσιοδ'οτημένος από το "Υπουργικό 
Συμβοόλιο να μεταφέρει απόφασή του για εκτέλεση μιας σειράς από έργα για τα 
οπο!α θα προνοηθούν κονδύλια για το 1991 και από τα οποία θα ευεργετηθούν όχι 
μόνο τα χωριά της κοιλάδας του Διαρίζου αλλά και όλη η περιοχή της Πάφου και 
για τα οποία το ποσό που θα δ'απαvηθεί θα ανέλθει στα f.7.5 εκ. Αναλυτικά τα 
έργα αυτά συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

1. Κατασκευή φράγματος στο σημείο Κάψαλα στον ποταμό Διαρ(ζο 
πλησίον του χωριοό Κέδαρες. 

2. Υπόγειο διάφραγμα στην περιοχή Κουκλιών για παρεμπόδιση της 
υπόγειας ροής του νερού στη θάλασσα και σuγκράτησή του μέσα στο 
υδροφόρο στρώμα του ποταμού. 

3. Σύστημα δ'ιακλάδωσης για τα ανάντι χωριά από το προτεινόμενο 
φράγμα Καψάλων με άντληση. 

4. Σόστημα διακλάδωσης στα χαμηλά χωριά με βαρότητα. 

Τέλος, ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
δήλωσε πως σε καμιά περ(πτωση 8εν πρέπει να 8ιακοπούν οι εργασlες της 
εκτροπής, γιατl κάθε μέρα που περνά, εκτός του ότι ζημιώνει την ύδρευση και την 
άρδευση αυτού του τόπου, στοιχ(ζει στο δημόσιο .€1.000 και, αν τελικά δεν 
πραγματοποιηθεί το έργο αυτό, ο τόπος θα αντιμετωπίσει και πάλι σοβαρά 
προβλήματα ύ8ρευσης και άρδευσης και ούτε και οι γειτονικές κοινότητες θα έχουν 
την ευκαιρ!α να επωφεληθούν από το φυσικό πλούτο που τους προσφέρει η 
περιοχή τους. 

Ο εκπρόσωπος της ΠΕΚ δήλωσε προς την Επιτροπή ότι τα εξαγγελθέντα 
από το Γενικό Διευθυντή του Ύπουργεlου Γεωργ(ας έργα ε(ναι εκε!να που ο 

Υπουργός Γεωργίας εξήγγειλε προς τις ενδιαφερόμενες κοινότητες, οι οποίες και 

εξέφρασαν την ικανοπο(ησή τους. Ο (8ιος εκπρόσωπος τάχθηκε υπέρ της συνέχισης 
των εργασιών της εκτροπής του Διαρίζου υπό τον όρο ότι η κυβέρνηση θα 

υλοποιήσει τα έργα που έχει εξαγγε(λει και ότι προς το φράγμα του Κούρρη θα 
' ό ' θ / ' ' θ / 

μεταφερονται μ νο τα νερα που α περισσευουν, αφου πρωτα ικανοποιη ουν τα 

έργα που εξαγγέλθηκαν για την περιοχή. Με τον τρόπο αυτό, δήλωσε ο ίδιος 

εκπρόσωπος, δε θα χύνεται νερό στη θάλασσα και θα γ(νεται ισομερής κατανομή 

του εθνικού υδάτινου πλούτου. 

Ο εκπρόσωπος της ΕΚΑ δήλωσε πως η οργάνωσή του δε θα είχε καμιά 

ένσταση να συνεχιστούν τα έργα εκτροπής, εφόσον η κυβέρνηση θα δεσμευτε( για 
την υλοποίηση των έργων που εξήγγειλε και εφόσον στο φράγμα του Κοόρρη θα 
μεταφέρονται μόνο τα περισσεύματα που θα προκύπτουν μετά την ικανοπο(ηση 
των αναγκών της περιοχής. 

Ο εκπρόσωπος της Αγροτικής δήλωσε πως είναι εναντίον της μεταφοράς 
οποιασδήποτε ποσότητας νερού στο φράγμα του Κούρρη. Αν μετά την εκτέλεση 

και ικανοπο(ηση των τοπικών έργων που εξαγγέλθηκαν υπάρχει περίσσευμα νερού, 

αυτό να μεταφερθε! στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου για την ικανοπο(ηση των 
αναγκών της Πάφου. 
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Ο εκπρόσωπος του Παναγροτικοό Συνδέσμου ανέφερε πως δεν ε(ναι εναντ!ον 

οποιασδήποτε ανάπτυξης, όμως στην προκείμενη περ(πτωση πρέπει να ληφθοόν 

υπόψη και οι ανάγκες των τοπικών κοινοτήτων, και υποστήριξε τα αιτήματα των 
κοινοτήτων αυτών, όπως τέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Προστασιας Κυπριακού Περιβάλλοντος και 
της Οικολογικής Κίνησης αναφέρθηκαν σε υποσχέσεις που έδωσε, όπως ε!παν, ο 
Πpόεδpος της Δημοκpατίας, ότι σε πεpίπτωση εκτέλεσης παpόμοιων έpγων θα 

προηγούνται περιβαλλοντικές μελέτες και τα έργα θα εκτελούνται, αφού λαμ
βάνονται υπόψη τα αποτελέσματα των μελετών αυτών, καθώς και η γνώμη των 
κατοίκων της δεδομένης περιοχής, πράγμα που, όπως ε(παν, δεν έγινε στην 

προκε(μενη περίπτωση. Γι' αυτό κάλεσαν την κυβέρνηση να προβε( σε ·μια τέτοια 

μελέτη και να προχωρήσει, μόνο αν δεν επηρεάζεται σοβαρά το περιβάλλον και το 
οικοσύστημα της πεpιοχής. 

Οι εκπpόσωποι του Συνδέσμου Αποδήμων της πεpιοχής Διαpίζου δήλωσαν 

ότι αντιπροσωπεύουν έναν αριθμό 30,000 ανθρώ~ων που αναγκάστηκαν να 
εγκαταλε(ψουν την περιοχfι τους λόγω αστοργίας των εκάστοτε κυβερνώντων και 

κάλεσαν την κυβέρνηση έστω και τώρα, όπως είπαν, να αξιοποιήσει κατάλληλα 

τα νερά του Διαρίζου, πράγμα που θα κρατήσει τους κατοίκους _στα χωριά τους 

θ β θ ' , , , Μ' 
και α οη ησει στην επανεγκατασταση κατοικων στην περιοχη. e:σα στο 

πνεύμα αυτό οι (διοι εκπρόσωποι κάλεσαν τους αρμοδίους να ικανοποιήσουν 

πρώτα τις ανάγκες της περιοχής και μόνο το περίσσευμα του νερού να μεταφερθεί 

σε: άλλες περιοχές. 

Από μέρους των 19 κοινοτήτων της κοιλάδας του Διαρίζου κατατέθηκε στην 
Επιτpοπή έγγpαφο στο οποίο διαγpάφονται οι θέσεις τους οι οποίες συνοψίζονται 

στο ότι η ζωή στις κοινότητες αυτές εξαρτάται απόλυτα από το νe:ρό, η έλλειψη 

του οποίου συνέβαλε: στην e:γκατάλe:ιψη των κοινοτήτων από τους κατοίκους τους. 

Το ίδιο έγγραφο αναφέρει ότι οι κάτοικοι υπέβαλλαν από δe:καe:τίe:ς αιτήμΟ:.τα για 

κατασκευή υδρευτικών και αρδευτικών έργων και συναντούσαν την πλήρη άρνηση 
των αpμοδίων με τη δικαιολογία, όπως αναφόpεται, ότι δεν υπήpχε νεpό. Οι 19 
κοινότητες, καταθέτοντας τις απόψεις των κατοίκων τους, καταδίκασαν την 

απόφαση της κυβόpνησης να πpοβεί στην εκτόλεση του έpγου, χωpίς να ληφθούν 
υπόψη οι ανάγκες της πεpιοχής για ύδpευση και άpδευση, οι ανάγκες της 

γειτονικής πεpιοχής και της πεpιοχής της Πάφου και χωpίς να γίνει πεpιβαλλον

τική μελέτη. 

Με το ίδιο επίσης όγγpαφο αμφισβητούνται τα στοιχεία του ϊ'πουpγείου 
σχετικά με: την ποσότητα νερού του Διαρίζου και υποβάλλονται οι πιο κάτω 
εισηγήσεις: 

1) Να ανασταλούν αμέσως όλe:ς ανεξαίρετα οι e:ργασίe:ς εκτροπής των 
νερών του Διαρίζου ποταμού. 

2) 

3) 

4) 

Να μελετηθούν επειγόντως και μέσα σε: λογικά προκαθορισμένα 

χρονικά πλα(σια να υλοποιηθούν υδρευτικά, αρδευτικά και άλλα έργα 

απαpαίτητα για την επιβίωση και ανάπτυξη των κοινοτήτων Διαpίζου. 

Να μελετηθούν οι μακpοχpόνιες ανάγκες της επαpχίας Πάφου σε νεpό 

για σκοπούς ύδρευσης και άρδευσης. 

Να ετοιμαστεί αντικειμενική επιστημονική περιβαλλοντική μελέτη με: 
στόχο να εξακριβωθεί αν, αφού ικανοποιηθούν οι ανάγκες των κοινο

τήτων Διαρίζου και της επαρχίας Πάφου γενικότερα, είναι οικολογικά 

επιτρεπτό να εκτραπεί οποιαδήποτε ποσότητα νερού. 
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5) Αν, αφού περατωθούν τα παραπάνω, αποδειχθε( ότι μπορούν να 

ικανοποιηθούν οι ανάγκες των κοινοτήτων Διαρ(ζου και της επαρχίας 

Πάφου γενικότερα και ότι η εκτροπή είναι οικολογικά επιτρεπτή, τότε 
μόνο να τεθε( θέμα επανέναρξης των εργασιών εκτροπής πιθανών 
περισσευμάτων νερού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφοό μελέτησε 

το όλο θέμα σε βάθος χαι ολοκλήρωσε την ενημέρωσή της πάνω στις απόψεις και 

εισηγήσεις τόσο των εκπροσώπων της χuβερνητιχής πλευράς όσο χαι των άλλων 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων και κοινοτήτων για το υπό συζήτηση θέμα χαι 

έχοντας γνώμονα των σκέψεων χαι ενεργειών της ότι το υδατικό ε(ναι το πιο 

σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο τόπος μας μετά το εθνικό, είναι της 
γνώμης ότι το θέμα της αξιοποίησης και/ή της εκμετάλλευσης των νερών του 
Διαρίζοu ποταμού πρέπει να προσεγγίζεται από τη σκοπιά της ισομερούς 
κατανομής του εθνικού πλούτου ενός τόπου που θα πρέπει να κατανέμεται 
σύμφωνα με τις γενικές ανάγκες που αντιμετωπ(ζει ο τόπος με μια φυσιολογική 
προτεραιότητα στις περιοχές που βρlσκεται ο πλούτος αυτός. 

Η Επιτροπή, έχοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, και ιδιαίτερα το γεγονός ότι 
με την εκτροπή μέρους των νερών του ποταμοό Διαρίζου θα ωφεληθεί το 76% 
περ(που του πληθυσμού της Κύπρου και κυρίως οι περιοχές εκεlνες που για 
ολόκληρα χρόνια υποφέρουν από την έλλειψη νερού, όπως είναι η Λευκωσία και η 
περιοχή των Κοκκινοχωριών, υποστηρ(ζει την εκτροπή της ποσότητας των νερών 

που έχει προγραμματίσει η κυβέρνηση, νοουμένου ότι η ποσότητα αυτή θα είναι 
το περ(σσευμα μετά την ικανοπο(ηση των αναγκών ύδρευσης και άρδευσης της 

περιοχής Διαρίζου και γενικότερα της πόλης της Πάφου και των χαμηλών χωριών 
της επαρχίας και νοουμένου ότι τα έργα εκτροπής θα γίνονται παράλληλα και 
ταυτόχρονα με τα απαραίτητα έργα που θα εξασφαλίζουν τις προαναφερθείσες 
ανάγκες και ότι μόνο μετά τη συμπλήρωσή τους θα φεύγει προς το νότιο αγωγό 

το περίσσευμα του νερού. Η Επιτροπή τονίζει επ(σης την ανάγκη άμεσης 
διεξαγωγής περιβαλλοντικής μελέτης και λήψης όλων των αναγκαίων μέτρων για 
την επανόρθωση και προστασία του φυσικού περιβάλλοντος από τυχόν επιπτώσεις 

που θα υπάρξουν από την εκτέλεση των υπό συζήτηση έργων. 

Αναφορικά με το θέμα της διασφ&λισης της αναγκαίας ποσότητας νερού για 

την περιοχή που αναφέρεται στην Έκθεση, καθώς και τον τρόπο που θα πρέπει 

να διασφαλιστεί, οι θέσεις των διάφορων πλευρών συνοψίζονται ειδικότερα στα 
πιο κάτω:-

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, κ. Α., 
Παρισινός και Α. Παπαρές διατυπώνοντας τις θέσεις τους έκαμαν τις πιο κά-τfu 

' / 
εισηγησεις: / 

(α) Να κατασκευαστεί υδατοφράκτης από τον οπο(ο η εκτρifπή να γίνει 
από τέτοιο σημείο υψ(μετρου, ώστε πρώτα να α~.η~ύεται η αναγ-
καlα ποσότητα νερού για την περιοχή. / 

(β) Να συντμηθεί η χρονική περίοδος κατασ~ε1f>\ς του πιο πάνω υδατο
φράκτη, ούτως ώστε να συμπληρωθ~V<~αυτόχρονα με το έργο της 
εκτροπής. 

(γ) Να μη γίνει καμιά εκτροπή νεροό πριν από τη συμπλήρωση και 
λειτΟυργ(α και των δύο έργων. 

(δ) Η Βουλή να προχωρήσει στη θέσπιση νομοθεσίας για. τη νομική 

διασφάλιση των πιο πάνω, που θα δώσουν την ουσιαστική και 
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πραγμαηκή προστασία των συμφερόντων της περιοχής, πράγμα που θα 
προσ-~-ατεύσει καλ~hερα -~-α συμφέρον-~-α -~-ης περιοχής από μια βραχυ

πρόθεσμη αναβολή εκτέλεσης των έργων την οποία αφενός μεν η Βουλή 

δεν μπορεί να επιβάλει στην κυβέρνηση και η οποία αφετέρου δε λόει 
ΤΟ πρόβλημα, 

Παρά ταότα, δήλωσαν οι ίδιοι Βουλευτές, η Κοινοβουλευηκή Ομάδα του 
Δημοκραηκοό Συναγερμοό δε θα καταψηφίσει πρόταση περί βραχυπρόθεσμης 
αναστολής, εμμένει όμως στην άποψη όη ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης είναι η 

διά νομοθεηκής πράξης κατοχόρωση των δικαιωμάτων όδρευσης και άρδευσης με 
πρόβλεψη και για ης μελλοντικές ανάγκες της ευρύτερης περιοχής από τον 
ποταμό Διαρίζο, όπως αναφέρεται στην Έκθεση της Επιτροπής. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικοό Κόμματος κ. Ά. 
Χρυσοστόμου και Οδ. Δημητρίου, του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Γ. Ομήρου και του 
ΑΔΗΣΟΚ κ. Π. Δίγκλης εισηγήθηκαν τη βραχυπρόθεσμη αναστολή της εκτέ
λεσης -i-ωv έργων -~-ης εκ-~-ροπής, για να δοθεί η δυνα-~-ό-~-ητα εντα-~-ικώv διαβουλεύ

σεων με-~-αξύ όλων -i-ωv ενδιαφερομένων για -~-η λύση -~-ου προβλήμα-~-ος -i-o -~-αχύ-~-εpο 
δυνατό. 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του Δημοκραηκοό Συναγερμοό κ. Γ. 
Παπαδόπουλος δήλωσε πως στη γενική αντ!κριση του υδαηκοό προβλήματος 

πρόπει να ληφθεί υπόψη και η Πάφος και μάλιστα κατά προτεραιότητα, διόη από 

εκεί αρχίζουν οι πηγές. Ιδιαίτερα όσον αφορά τα όργα εκτροπής του ποταμοό 
Διαρίζου, ο ίδιος Βουλευτής ζήτησε να σταματήσουν, μόχρι να αποδείξει η 
κυβέρνηση τα σ-~-α-~-ισ-~-ικά -~-ης δεδομένα για -~-ις ποσό-~-ητες -~-ου πο-~-αμοό σε νερό 
και να υλοποιήσει -~-α σχέδιά της για -~-α έργα -~-ης Πάφου που αφορούν -i-ov 
εμπλουησμό του μεγάλου υδαηκού έργου της Πάφου, ώστε να γίνει επαρκές για 
ης υδρευηκές και αρδευηκός ανάγκες της πόλης Πάφου, της τουρισηκής περιοχής 
Πάφου και -~-ων 19 χαμηλών κοινο-~-ή'fωV που υδpεύον-~-αι, ενώ ταυ-~-όχpονα να 

προωθήσει την ένταξη άλλων ξηρικών περιοχών στην αρδευηκή περιοχή του 
μεγάλου αρδευηκοό όργου της Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο. κ. Ομήρου όχει το λόγο. 

Γ.ΟΜΗΡΟΎ': 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είναι η πρώ-~-η φορά που αυ-~-6 -i-o Σώμα ασχολεί-~-αι με -i-o θέμα -~-ης κα-~-ά 
πpο-~-εραιό-~-ητα ικανοπο!ησης -~-ων αναγκών -~-ης επαρχίας Πάφου πριν από 
οποιαδήποτε μεταφορά νεροό σε άλλη περιοχή της Κόπρου, 

Προ-~-ού αρχ(σει η μελέ-~-η -~-ων κα-~-ασκευασ-~-ικών σχεδ(ων για εκ-~-ροπή -~-ων 
νερών -~-ου πο-~-αμού Διαρίζου, που χρονολογούν-~-αι από -i-o 1985, και πολύ προ-~-ού 
επιδιωχθεί η χρηματοδότηση του έργου από τη Διεθνή Τράπεζα, πράγμα που 
έγι.νε το 1988, καλούσαμε -~-ην κυβέρνηση να ικανοποιήσει κα-~-ά προ-~-εραιό-~-η-~-α -~-ις 
ανάγκες -~-ης περιοχής, μιας περιοχής που είχε κα-~-αδικαστεl σ-~-ην κρα-~-ική 
εγκατάλειψη και την αστοργία για δεκάδες χρόνια. 

Με ημερομηνία 25.10.84 κατόθεσα στη Βουλή ερώτηση προς τον αρμόδιο 
Υπουργό Γεωργίας ζητώντας την ενημέρωση του Σώματος για το χρονοδιά
γραμμα κα-~-ασκευής φράγμα-~-ος που θα κάλυπ-~-ε τις ανάγκες -~-ης περιοχής -~-ων 
παραποτάμιων κοινοτήτων του Διαρίζου. 
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Σε απάντησή του ο Υπουργός Γεωργίας, ο τότε Υπουργός Γεωργίας, με 
ημερομηνία 13.12.84 πληροφοροόσε το Σώμα τοι εξής: «Η κατασκευή υ3οιτικοό 
έργου (φράγματος) στην τοποθεσlα <<ΠλατύJ> τοu χωριού Κέδ'αρες περιλαμβάνεται 

στο υπό μελέτη σχέδ'ιο ανάπτυξης χρασοχωριών. Το φράγμα αυτό, όπως 

προγροιμμοιτίζετοιι, θοι τροφο3οτεί νερό γιοι άρ3ευση σε αριθμό χωριών μέσοι στην 
κοιλά3οι Διοιρίζοω>. 

Καταθέτω στη Γραμματεία της Βουλής την ερώτηση και την απάντηση. 

Από τότε, κύριε Πρόεδρε, έχουν περάσει έξι χρόνια, χωρ!ς να υπάρξει 
οποιοδήποτε κυβερνητικό ενδιαφέρον για την υλοποLηση των υποσχέσεων. 

Αντιθετοι οι εκάστοτε Υπουργοί Γεωργίας οιρκοόντοιν σε πληθωρικές λεκτικές 

διαβεβαιώσεις ότι, προτού ξεκινήσουν τα έργα εκτροπής του ποταμού Διαρ(ζου θα 
ικανοποιούνταν οι αρδευτικές ανάγκες της περιοχής και οι υδρευτικές ανάγκες της 

πόλης της Πάφου και των λεγόμενων χαμηλών χωριών. 

Φράγμα στο Πλατό, φράγμα στο Φοινιώτη ποταμό, εκτροπή του ποταμού 
Διαρ!ζου προς το φράγμα Ασπρόκρεμμου, αυτές ήταν οι μονότονα επαναλαμ
βανόμενες κυβερνητικές 3ιοιβεβοιιώσεις. 

Όταν παρήλθε ο χρόνος, χωρίς νοι έχουν προωθηθεί τοι έργα, επανήλθαμε κοιι 
πάλι μέσω της Βουλής. Με ερωτήσεις μου με ημερομηνίες 23.7.86, 14.8.86 κοιι 
28.8.86 κοιλοόσοι την κυβέρνηση νοι πληροφορήσει το Σώμα πότε θοι εκτελοόσε τοι 
αναγκαία αρδευτικά έργα που είχε υποσχεθεt. Με νέες απαντήσεις τους με 

ημερομηνίες 12.9.86, 31.10.86 κοιι 26.10.89 οι οιρμό3ιοι Υπουργοί 3ιοιβεβοιίωνοιν 
για την πρόθεση της κυβέρνησης και πάλι να ικανοποιήσει τα αιτήματα των 

κοινοτήτων της κοιλά3οις Διοιρίζου. 

Καταθέτω τις ερωτήσεις και τις απαντήσεις. 

Μιλώντας μάλιστα για το θέμα της κατά προτεραιότητα ικανοπο(ησης των 

αναγκών της Πάφου σε νερό πριν από την έναρξη των εργασιών εκτροπής του 
Διοιρίζου στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον Απρίλη του 1989, ανέφερα κοιι τοι 
εξής: 

((Δεν πρέπει να παραβλέπεται το γεγονός ότι μεγάλος αριθμός χωριών της 
χαμηλής περιοχής Πάφου 3εν επωφελείται οιπ6 την όποιρξ.η του μεγάλου υ3οιτικοό 

έργου Πάφου και τα αιτήματα για άρδευση προσφερόμενων εκτάσεων γης ε(ναι 
επείγοντα, πιεστικά και καθημερινά. 

Δεν είμαστε αντiθετοι με τη διανομή των νερών κατά τρόπο ισόρροπο και 
δίκαιο προς όφελος όλων των περιοχών της Κόπρου, αλλά η κάλυψη των αναγκών 
της επαρχίας Πάφου, μιας επαρχίας κοιτ 'εξοχήν αγροτικής, θοι πρέπει νοι 

αποτελεί προUπόθεση για τη διάθεση των νερών της σε άλλες περιοχές)). 

Κοιι συνέχισα τότε στην ομιλία μου στη Βουλή: 

«Συμφωνοόμε με τη διάθεση των υδάτινων πλεονασμάτων προς άλλες 

περιοχές, αφοό όμως πρώτα χαλυφθοόν οι διαπιστωμένες ανάγκες της επαρχίας. 

Θα ήταν προκλητικά παράλογο και άδικο να καθηλωθούν οι καλλιεργητικές, 

γεωργικές και τουριστικές δυνατότητες και προοπτικές της επαρχίας Πάφου, για 
να μεταφερθοόν αυτές οι δυνατότητες σε άλλες περιοχές. 

Επιπλέον η εκτροπή του Διαρίζου από πολό ψηλά, όπως προγραμματίζεται, 
θα προκαλέσει τρομαχτικές οικολογικές αναστατώσεις, που θα αλλοιώσουν 
καθοριστικά τις περιβαλλοντικές συνθήκες της περιοχής, όπως έχουν 3ιοιμορφωθεί 

εδώ και εκατοντάδες χρόνια. 
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Σύμφωνα με σχετικές μελέτες, η εκτροπή του ποταμού Διαρ(ζου στο ύψος 

που προγραμματίζεται, π/;ρα από το ότι θα οδηγήσει σε μαρασμό και ερήμωση 

μια σειρά παραποτάμιων χοινότητων, όπως ε(ναι οι Κέδαρες, το Πραιτώρι, τα 

Μέσανα, η Αρμίvου, η Τραχuπέδοuλα, τα Μαμώνια, ο 'Αγιος Γεώργιος χ.ά, θα 
εξαφανίσει μοναδικά ειδη φυτών και πουλιών που ζουν και αναπτύσσονται για 

εκατοντάδες, αν όχι για χιλιάδες, χρόνια στην κοίτη και τις όχθες του ποταμού. 

Η εκτροπή λοιπόν του Διαρ(ζου με τον τρόπο που προγραμματίζεται θα 

τραuματ(σει βαρύτατα το περιβάλλον, θα ανατρέψει την υφιστάμενη οι:κολογιχή 

ισορροπία και θα καταστρέψει μια αρμον(α αιώνων)). 

Και συν/;χιζα στην ομιλία μου το 1989: «Η δική μας πρόταση είναι η 
εκτροπή να πραγματοποιηθεί σε χαμηλό ύψος και αφού καλυφθούν οι διαπιστω

μένες υδατικές ανάγκες της περιοχής, έτσι που να διατηρηθούν και να αναπτυ

χθούν οι παραποτάμιες κοινότητες. 

Θα ήταν άδικο να θυσιάσουμε τη ζωή χ.αι την ομορφιά μιας ολόκληρης 

περιοχής στο βωμό της ανάπτυξης άλλων περιοχών. Δεν είμαστε αντίθετοι στην 
ισόρροπη ανάπτυξη άλλων περιοχών χ.αι στην ανάλογη διάθεση των υδάτινων 

πόρων. Όμως αυτό θα ήταν άδικο να στηρίζεται στο μαρασμό χ.αι την εξαφάνιση 

της ζωής από άλλες περιοχές>>. 

Και κατ/;ληγε η τότε αναφορ&. μου ως εξής: 

«Το θέμα είναι πολυσήμαντο χ.αι δεν εξαντλε(ται στα πλα(σια μιας τέτοιας 

συζήτησης. Όμως θα πρέπει να χ.αθορ(σουμε τις κατευθυντήριες γραμμές χ.αι να 
κρατήσουμε το θέμα ανοιχτό χ.αι υπό συνεχή μελέτη με στόχο να υλοποιηθούν 

σωστοί σχεδιασμοί και μελετημ/;να προγρ&.μματα. 

Το πρώτο σημείο που προκύπτει από τη συζήτηση ε(ναι η ανάγκη εμπλουτι

σμού των υδ&.τινων πόρων της χαμηλής περιοχής Π&.φου λόγω της μείωσης της 

πραγματικής από8οσης του μεγάλου υδατικού έργου χ.αι λόγω της παρατη
ρούμενης συνεχούς αύξησης των αναγκών σε νερό στην περιοχή. 

Για το σκοπό αυτό θα πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη τόσο για τις χ.αλλιερ
γητιχ.ές προοπτικές χ.αι ανάγκες όσο χ.αι για τις τουριστικές προοπτικές. Είναι 

φανερό ότι για ικανοποίηση αυτών των αναγκών θα πρέπει απαραίτητα να 

διοχετευθούν προς το φράγμα Ασπρόχ.ρεμμου ποσότητες νερού από τους ποταμούς 
Διαρ(ζο και Έζουσα. 

Το 8εύτερο σημείο ε(ναι η ανάγκη να διατηρηθούν στη ζωή χ.αι να ληφθούν 
πρόνοιες για ανάπτυξη των παραποτάμιων κοινοτήτων του ποταμού Διαρίζου. 

Το τρίτο σημείο είναι η ανάγκη προστασίας χ.αι διατήρησης της οιχ.ολογιχ.ής 

ισορροπίας της περιοχής που κινδυνεύει άμεσα από μια εκτροπή των νερών που 

παραγνωρίζει αυτό το σημαντικό παράγοντα)>. 

Και κατέληγα τότε στην ομιλία μου: «Σε χ.άθε περίπτωση το κριτήριο χ.αι ο 

κανόνας της ικανοποίησης χ.ατά προτεραιότητα των διαπιστωμένων υδατικών 
αναγκών της περιοχής είναι πρώτης σημασίας)). 

Εξ&.λλοu στην Έκθεσή της για το θέμα, ημερομηνίας 18.4.89, η αρμόδια 
Κοινοβουλευτ,ιχ.ή Επιτροπή Γεωργίας αναφέρει το εξής σημαντικό χ.αι ομόφωνο 

πόρισμα στη σελίδα /;ξι: 

«Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας χ.αι Φυσικών Πόρων είναι της 
γνώμης ότι θα πρέπει να αξιοποιηθούν όσο γίνεται ορθά χ.αι δίκαια χ.αι να 

διατίθενται χ.ατά προτεραιότητα στην Πάφο οι υδάτινοι πόροι της περιοχής)>. 

Καταθέτω στη Γραμματεία την Έκθεση. 
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Κύριε Πρόε8ρε, 

Αν έκαμα αυτή την παρελθοντολογία, δεν ήταν για να κουράσω το Σώμα. 

Ήταν για να υπογραμμ(σω με έμφαση το γεγονός ότι το θέμα που συζητούμε δεν 

είναι καινούργιο, αφ9ύ απασχολεί τη Βουλή εδώ και έξι χρόνια τουλάχιστον, και 

για να φανεί ότι οι παραστάσεις, οι διαμαρτυρίες και τα αιτήματα των 

επηρεαζόμενων κοινοτήτων χρονολογούνται από πολλού και ότι ακόμα δεν έχουμε 

εγείρει το θέμα ούτε όψιμα ούτε δημαγωγικά ούτε δήθεν για πολιτική εκμετάλ
λευση, όπως μεριχο( άκριτοι θερμοL συνήγοροι της κυβερνητικής πολιτικής 

ισχυρlζονται, αλλά ότι το έχουμε εγείρει για λόγους συνέπειας προς τις σταθερές 

μας θέσεις και διακηρύξεις. Το έχουμε εγείρει, για να στηλιτεύσουμε την 
κυβερνητική ασυvέπεια και ανακολουθ(α των οποιωνδήποτε κυβερνήσεων του 
παρελθόντος και του παρόντος. Το έχουμε εγε(ρει, για να προστατεύσουμε τα 

καλώς νοούμενα συμφέροντα μιας παραμελημένης περιοχής που γνώρισε μόνο την 
κυβερνητική αστοργία και την εγκατάλειψη. Το έχουμε εγείρει, για να κατοχυρώ

σουμε μέσω της λαϊκής αντιπροσωπείας τη 8(καιη μεταχείριση μιας ομά8ας 

πληθυσμού που κινδυνεύει να αποστερηθεί το μοναδικό φυσικό της πλούτο. Το 

έχουμε εγείρει, για να εμπο8ίσουμε την εξαφάνιση της ζωής από μια περιοχή η 
οπο!α άκμασε και δημιούργησε πολιτισμό για χιλιάδες χρόνια. 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Το θέμα το οποίο συζητούμε είναι σοβαρότατο 1 αφού συνδέεται με το μέλλον 
και την επιβίωση 19 κοινοτήτων, των οποίων η ζωή και η ύπαρξη συνδέθηκαν με 
τα νερά του ποταμού Διαρίζου. Συνδέεται ακόμα με την επάρκεια πόσιμου νερού 

της πόλης και των χαμηλών χωριών και την ενίσχυση του φράγματος του μεγάλου 

υδατικού έργου, για να ανταποκριθεί στα πολλά και πιεστικά αιτήματα πολλών 

κοινοτήτων για άρδευση. 

Θέλω ακόμα μια φορά να 8ηλώσω με τη μεγαλύτερη έμφαση ότι η εγγραφή 

του θέματος αυτού στη Βουλή δεν είχε ελατήριο οποιεσδήποτε τοπικιστικής 

φύσεως αντιλήψεις ούτε οποιαδήποτε τέτοια νοοτροπία, αλλά στόχευε και 

στοχεύει στην αποτροπή μιας άδικης μεταχείρισης σε βάρος μιας περιοχής που 
γνώρισε για δεκαετίες την αστοργία, την κρατική εγκατάλειψη και το φάσμα της 

ερήμωσης. 

Ούτε υπάρχει η πρόθεση παρεμπόδισης μεταφοράς νερού σε οποιαδήποτε 
άλλη περιοχή, από τη στιγμή που θα διασφαλιστεί η ικανοποlηση των .τοπικών 
αναγκών και θα διαπιστωθεί με βάση αξιόπιστα στοιχεία η ύπαρξη περισσευ
μάτων. 

Θέλω ιδια(τερα να το τονίσω αυτό, γιατί υπήρξαν μερικές προσπάθειες να 
δημιουργηθε( η εντύπωση ότι στόχος μας είναι να αντιπαρατεθούμε με άλλες 
περιοχές της Κύπρου. Ουδέν τούτου ψευδέστερον. Και θα πρέπει να αναφέρουμε 
ότι σ 

1 
αυτή την άπαράόεκτη προσπάθεια έχει συνεργήσει και η κυβέρνηση και με 

ανακοινώσεις και με πολυδάπανες και πολυτελείς εκδόσεις του Υπουργείου 
Γεωργίας. 

Οι κάτοικοι των παραποτάμιων κοινοτήτων του Διαρ(ζου εδώ και δεκάδες 
χρόνια ζητούσαν επ(μονα τη δημιουργία αρδευτικών έργων, χωρίς να βρίσκουν 
ανταπόκριση. Και, ενώ αυτή ήταν η μεταχείριση τωv επηρεαζόμενων κοινοτήτων 1 
αποφασίστηκε η εκτροπή των νερών του Διαρίζου προς το φράγμα του Κούρρη 
στα πλαίσια του έργου του νότιου αγωγού. 
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Οι κάτοικοι της περιοχής, αναγνωρίζοντας το, συνταγματικό άλλωστε 1 
3ικαίωμα της κυβέρνησης να 3ιαθέτει τα νερά με στόχο την ισόρροπη ανάπτυξη 

όλων των περιοχών της Κύπρου, δεν έφεραν ένσταση, αλλά από τ:ην αρχή ζήτησαν 
την υλοποίηση κάποιων προUποθέσεων, δηλαδή τη μελέτη χαι την υλοποίηση 
συγχεχριμένων αρδευτικών έργων που θα καλύπτουν τις ανάγκες της περιοχής χαι 
την πρόβλεψη για τις υ3ρευτικές ανάγκες της ευρότερης πόλης της Πάφου. Αν 

αυτές οι προϋποθέσεις ικανοποιούνταν και υπήρχαν περισσεύματα, τότε θα 

μπορούσε να πραγματοποιηθεί η εκτροπή. 

Οι εκάστοτε κυβερνήσεις και οι κατά καιροός αρμό3ιοι Ύ'πουργοί Γεωργίας 

διαβεβαίωναν ότι τα έργα εκτροπής δε θα ξεκινούσαν, χωρ(ς να προϋπάρξουν 

αυτές οι προϋποθέσεις. Προχωρούσαν μάλιστα και κατηγορηματικά δήλωναν ότι 

τα έργα ικανοποίησης των αναγκών της περιοχης θα ξεκινούσαν τΟυλάχιστον 

ταυτόχρονα με τα έργα εκτροπής. Και, ενώ ματαιώθηκε η κατασκευή του 

φράγματος στον Πλατύ και στο Φοινιώτη ποταμό, που προορίζονταν να καλύψουν 

μέρος μόνο των αρόευτικών αναγκών της περιοχής, και χωρίς να υπάρξει 

οποιαόήποτε μελέτη για τις πραγματικές ανάγκες της περιοχής σε νερό και 

οποιαόήποτε μελέτη και απόφαση για κατασκευή φράγματος και εκτέλεση άλλων 

αρόευτικών έργων στην περιοχή, η κυβέρνηση προχώρησε κατά τρόπο μονομερή 
και ασυνεπή κά.ι κατά σαφή παραβίαση των ρητών υποσχέσεων. των εκάστοτε 
κυβερνήσεων στην υπογραφή συμβολαίων με εργοληπτική εταιρε(α την 1η Δεκ. 

1989 για την κατασκευή φράγματος εκτροπής, σωληνάγωγού και σήραγγας 

μήκους 14,5 χιλιομέτρων. 

Οι υποσχέσεις παρέμειναν γράμμα κενό, οι όεσμεύσεις αποόείχθηκαν μη 

όεσμευτικές, οι λεκτικές όtακηρύξεις άποόείχθηκαν στάχτη στα μάτια των 

κατοίκων της περιοχής, αλλά και οι κανόνες της στοιχειώόους όικαιοσύνης 

παραβιάστηκαν κατάφωρα με μια ωμή και πραγματικά άνιση και άόικη μετα
χε(ριση ενός αριθμοό πολ;τών της Δημοκρατίας. 

Τώρα όλα θα έ--r(f>επε να γίνουν με την επιβαλλόμενη ταχύτητα. Τα έργα θα 
έπρεπε να ξ_ι;κιν1)σουν επειγόντως. Προτεραιότητα όεν είχε το μακρινό Πραιτώρι 
και τα hεfασμένα χωριά της περιοχής, τα Μέσανα, η Αρμίνου και οι Κέόαρες, τα 
Μ_p:;μι:;νια και η Σαλαμιού, η Νικόκλεια και τα Κούκλια, τα Χολέτρι~ και η 
___..--Φιλούσα, τα Κελοκέόαρα και η Τραχυπέόουλα και τα άλλα χωριά της περιοχής 
που βρίσκονται για αιώνες στις όχθες του ποταμού και ζουν και όημιουργούν 

πολιτισμό με επ(κεντρο τα νερά του Διαρίζου. Η προτεραιότητα τώρα όεν ήταν 

έργα για τα χωριά αυτά αλλά η μεταφορά του νερού εκατοντάόες μίλια μακριά 

για άρόευση άλλων περιοχών. Και το μέγα θέμα πλέον όεν ήταν η ικανοποίηση 

των αρόευτικών αναγκών της περιοχής αλλά η επαπειλούμενη ποινική ρήτρα του 

εργολάβου για τυχόν καθυστέρηση στην έναρξη και εκτέλεση των έργων ή. στη 

συνέχιση των έργων. 

Είναι αυτή η συμπεριφορά όείγμα υπεύθυνης όιακυβέρνησης και συνιστά αυτή 

η πολιτική όίκαιη και ισότιμη μεταχείριση των πολιτών; 

Και ξαφνικά, όταν οι όιαμαρτυρίες των κατοίκων όυνάμωσαν 1 η κυβέρνηση 
θυμήθηκε ότι υπάρχουν και οι ανάγκες της περιοχής και τέθηκε και πάλι σε 

λειτουργ(α η βιομηχανία των υποσχέσεων. Εξαγγέλθηκε φράγμα στην περιοχή 

Κεόάρων για τις ανάγκες των ορεινών κοινοτήτων και η κατασκευή ενός 
3ιαφράγματος στην παραλιακή πε3ινή περιοχή. Η εξαγγελία έργων είναι καλο

όεχούμενη και την καλωσορίζουμε, όμως είναι αρκετά περίεργο πώς τέτοια έργα 
αποφασίστηκαν μέσα σε τόσο σύντομο χρονικό όιάστημα χωρίς οποιεσόήποτε 
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μελέτες και ενώ τα έργα εκτροπής είχαν ξεκινήσει και οι υποσχέσεις είχαν 

ξεχαστεί. 

Και ακόμα ε(ναι επlσης παράξενο το γεγονός ότι, ενώ η περιοχή ΚεΟάρων 

ε(χε θεωρηθεί προ δεκαετίας ακατάλληλη εδαφολογικώς για κατασκευή φράγμα

τος όστερα από σχετικές μελέτες, τώρα εξαγγέλλε'rαι σε αυτή την περιοχή η 
κατασκευή του. 

Είναι γι 1 αυτό που οι υποσχέσεις που Οόθηχαν ξαφνικά Οεν μπορούν παρά να 

θεωρηθούν νεφελώΟεις, αόριστες και αβέβαιες. Καθώς οι εργασ(ες εκτροπής θα 

συνεχίζονται, θα ξοΟεύεται ποσό .L12,5 εκατομμυρίων και η εκτροπή θα ειναι 
τετελεσιJ.ένο γεγονός. 

Προκύπτουν τα ερωτήματα: 

1. Έγινε οποιαΟήποτε μελέτη για την κατασκευή φράγματος στην 

τοποθεσία αυτή; Απάντηση: όχι. Τώρα η κυβέρνηση σπεύΟει να 
καταθέσει σuμπλ ηρωματιχό προUπολογισμό για Οιενέργεια μελέτης. 

Ενέργειες σπασμωδικές και μετέωρες, δε(γμα έλλειψης προγραμματι

σμού. 

2. Υπάρχουν εγκεκριμένα οποιαΟ-ήποτε ποσά, και είναι κατά το Σύνταγμα 

αρμόΟια αρχή η Βουλή των Αντιπροσώπων, για την εκτέλεση οποιων-
0-ήποΤε έργων; Απάντηση: όχt. 

3. Έχουν γίνει οποιεσΟήποτε αξιόπιστες και επιστημονικά τεκμηριω

μένες μελέτες για τις πραγματικές ανάγκες της περιοχής, για τις 

αρΟευτικές και υΟρευτικές ανάγκες της πόλης της Πάφου και των 

χαμηλών περιοχών; 

Πώς ζητούμε από τους αγρότες της περιοχής να επαναπαυθούν σε υποσχέσεις 

και Οιακηρύξεις προθέσεων και να παραμείνουν αΟιάφοροι στη Οιοχέτευση προς 

άλλες περιοχές του μοναΟικού φυσικού πλούτου της περιοχής τους; 

Είναι αυτό ορθή και Οίκαιη αξιοποίηση των υΟάτινων πόρων της επαρχίας 
Πάφου και είναι αυτή η πολιτική της κατά προτεραιότητα Οιάθεσης στην περιοχή 

των νερών, όπως ομόφωνα ζήτησε η Επιτροπή Γεωργίας της Βουλής στην 

Έκθεσή της, ημερομηνίας 18.4.89; 

Και ποια θα ε!ναι η θέση των κατοίκων της περιοχής σε περίπτωση που οι 
μελέτες αποΟείξουν ότι η κατασκευή φράγματος στην περιοχή όπου εξαγγέλθηκε 
είναι μη εφικτή, ασόμφορη ή αδόνατη λόγω γεωγραφικής τοποθεσίας ή μορφολο
γίας του εΟάφους ή ότι Οε θα περισσεύει νερό για Οιοχέτευση προς ένα τέτοιο 
φρ&γμα; 

Ποια είναι η υπεύθυνη απάντηση σε αυτά τα αγωνιώΟη ερωτήματα των 
κατοίκων της περιοχής; 

Όμως υπάρχει και το θέμα των λεγόμενων περισσευμάτων. Η εκτροπή θα 

αφορά 22,000,000 κυβικά μέτρα νερού σε σύνολο, σύμφωνα πάντα με τα στοιχεία 
που Οίνει η κυβέρνηση, 40,000,000 κυβικών μέτρων. 'Ομως τα στατιστικά 
στοιχεία ΟιαψεύΟουν αυτούς τους αριθμούς. Σύμφωνα με τα υπάρχοντα στοιχεlα, 

που γίνονται Οεκτά από το Τμήμα ΥΟάτων, σε ό,τι αφορά τη ροή στο σημείο 
εκτροπής, αυτή τα τελευταία 23 χρόνια -ήταν_26,000,ΟΟΟ κυβικά μέτρα νερού, ενώ 
τα τελευταία 12 χρόνια ήταν μόνο 13,9 εκατομμύρια κυβικά μέτρα νερού. 

Επιπλέον υπάρχει ένα σημαντικό στοιχείο το οπο(ο πρέπει να ληφθε( υπόψη 
όλως ιδια(τερως. Το 1968-69 υπ>\ρξε μια πρωτοφανής ροή νεροό στο Διαρίζο της 
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τ&ξης των 71,000,000 κυβικών μέτρων λόγω της τότε πολυομβρίας. Όμως 
τέτοια βροχόπτωση, 6πως βεβαιώνουν οι ει3ιχο(, συμβα(νει μόνο μια φορά χά.θε 
εκατό χρόνια. Αν συνεπώς αγνοηθεί η πρωτοφανής βροχόπτωση του 1968-69, 
τότε ο μέσος όρος ροής στο Διαρίζο στο σημείο εκτροπής τα τελευταία 23 χρόνια 
δεν είναι 26,000,000 κυβικ& μέτρα αλλ& μόνο 23,000,000 κυβικ& μέτρα, που 
σημαίνει ότι 3ε θα υπάρχει σχε3όν καθόλου περ(σσευμα ούτε για ροή σε φράγμα 
ούτε για τη 3ιατήρηση του οικοσυστήματος του ποταμού. Το αποτέλεσμα θα ε(ναι 

μια έκταση 125 τετραγωνικών χιλιομέ_τρων, που εκτεινεται από το σημε(ο 
εκτροπής μέχρι τη θάλασσα, να αποξηραθεί εντελώς, ενώ οι υπάρχουσες γεωτρή

σεις και τα μικρά υ3ατιχά έργα του ποταμού θα στερέψουν πλήρως. 

Δε θα πρέπει ακόμα να διαφεύγει της προσοχής μας ότι αρνητικ& θα 

επηρεαστε( και το μεγάλο υ3ατιχό έργο Πάφου προς το οποίο ρέουν 6 μέχρι 7 
εκατομμύρια κυβικά μέτρα νερού ετησίως. Κι ας μην ξεχνούμε άλλωστε ότι τα 
στατιστικά 3ε3ομένα που είχε υπόψη της η κυβέρνηση για το μεγάλο υ3ατικό έργο 

Π&φου έχουν διαψευσθεί από την ίδια την πραγματικότητα, καθώς, ενώ η 

αναμενόμενη απόδοση του έργου ήταν 36,000,000 κυβικά μέτρα νερού το χρόνο, η 
πραγματική του απόδοση είναι μόνο 14,000,000 κυβικ& μέτρα νερού. 

Και βέβαια δε θα πρέπει να παραβλέψουμε το γεγονός ότι μεγ&λος αριθμός 
χωριών της επαρχίας Π&φου στη χαμηλή περιοχή, που βρίσκονται κοντ& στην 
πόλη, δεν επωφελοUνται από την Uπαρξη του μεγάλου αρ3ευτικοU έργου στον 
Ασπρόκρεμμο και παρά τα συνεχή αιτήματα και τις εκκλήσεις αυτών των 

κοινοτήτων η κυβέρνηση αρνείται να παραχωρήσει νερό με το δικαιολογητικό ότι 

δεν υπάρχουν οι αναγκα(οι υ3άτινοι πόροι. 

Όμως στο βιβλι&ριο που εξέδωσε το Τμήμα ΥΜτων προβ&λλεται ο 
ισχυρισμός ότι όχι μόνο καλUπτονται οι υπάρχουσες αρ3ευτικές ανάγκες, αλλά 
μεγάλες ποσότητες νερού παραμένουν αναξιοποίητες. Αυτός όμως ο ισχυρισμός 
αποτελεί μια παραπληροφόρηση για την οποία κάποιοι οφείλουν να 3ώσουν 
εξηγήσεις. 

Όταν εγείρουν αιτήματα για άρδευση χρόνια τώρα ot κοινότητες Αναρίτας, 
Κουκλιών, Κονιών, Τρεμιθούσας, Τάλας, Έμπας, Άρμου, ΜαραθοUντας και 
άλλων χωριών της χαμηλής περιοχής Πάφου, γνωρίζετε, αγαπητοί συνά3ελφοι 1 
ποια είναι η απάντηση του αρμό3ιου Τπουργείου; Όχι ασφαλώς ότι υπάρχουν 
ποσότητες νερού αναξιοποίητες, όπως αναφέρεται στη σελί3α 7 της έκ3οσης του 
Τμήματος ΥΜτων. 

Σας παραθέτω αυτούσιες τις απαντήσεις των αρμόδιων Τπουργών σε 
σχετικές ερωτήσεις που κατέθεσα το 1985 και 1986 στη Βουλή στις οποίες 
3ιατύπωνα τα αιτήματα αυτών των κοινοτήτων που βρίσκονται 3ίπλα από το 
μεγ&λο υδατικό έργο Π&φου για παραχώρηση νερού για &ρδευση. 

Πρώτη απ&ντηση στην ερώτησή μου, ημερομηνίας 14.9.85, σχετικ& με το 
αίτημα για &ρδευση χαμηλών κοινοτήτων που βρ(σκονται δίπλα από το μεγ&λο 
υ3ατικό έργο Πάφου: 

<<Οι υ3άτινοι πόροι του μεγάλου υ3ατικοU έργου Πάφου είναι δεσμευμένοι για 
'Την άρ3ευση των περιοχών που καλύπτονται από το υφιστάμενο αρδευ1'ικό 3ίκτυο. 
Επέκταση συνεπώς του αρδευτικού 3ικτόου για κάλυψη της κοινότητας Κονιών 
προϋποθέτει την εξασφάλιση πρόσθετων υ3άτινων πόρων, πράγμα το οποίο στο 
παρόν στά3ιο 3εν είναι 3υνατό)), 
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Δεύτερη απάντηση του αρμόδιου ίπουργού, ημερομηνίας 9.6.87: 

\ «Λόγω των περιορισμένων υ3άτινων πόρων του μεγάλου αρ3ευτικού έργου 
Πάφου 3εν είναι δυνατή η παροχή νερού σε περιοχές που δεν καλύπτονται από το 
έργο, καθότι κάτι τέτοιο θα επηρέαζε δυσμενώς την άρδευση των περιοχών που 
καλύπτονται από τα σχέδια που είχαν γίνει για το έργο. 

Το θέμα της παροχής νερού για άρδευση νέων περιοχών θα εξετασθεί, όταν 

εξασφαλισθούν πρόσθετες ποσότητες νερού. Προς τούτο διεξάγονται σχετικές 

έρευνες>>. 

(Τις καταθl:τει στη Γραμματεία) 

Πότε λοιπόν μας λέει η κυβέρνηση την αλήθεια; Όταν ισχυρίζεται στην 

Ι:κδοση του Τμήματος ίδάτων στη σελίδα 7 ότι μεγάλες ποσότητες νερού 
παραμένουν αναξιοποίητες και ότι μόνο μεμονωμένες εκτάσεις χωριών στην 

κοιλάδα της Έζουσας και στα υψίπεδα της πόλης Χρυσοχούς δεν !:χουν ακόμα 

'καλυφθεί για άρδευση ή όταν απαντά ο ίπουργός Γεωργίας στη Βουλή το 1985 
και το 1986 αναφέροντας ότι δεν υπάρχουν οι απαραίτητοι υδάτινοι πόροι, για να 
καλύψουν τα αιτήματα άρ3ευσης των κοινοτήτων που συνορεύουν με το φράγμα 

του Ασπρόκρεμμου; Τι ε(3ους πληροφόρηση είναι αυτή που επιχειρε!ται σε βάρος 
του Σώματος και σε βάρος του κοινού γενικότερα; Είνα.ι αυτό ή 3εν ε(ναι 

συσκότιση της πραγματικότητας; 

Αλλά το βιβλιάριο του Τμήματος ίδάτων προχωρεί και μας αναφόρει ότι 

στην κοιλά3α Χρυσοχούς το 80% της γης που καλύφθηκε από το αρ3ευτικό έργο 
Χρυσοχούς δεν όχει ακόμα καλλιεργηθεί και οι μέχρι στιγμής ενδείξεις δεν είναι 
ενθαρρυντικές. Και πράγματι έτσι έχουν τα πράγματα. 

Τι θl:λει όμως το Τμήμα ίδάτων; Επαίνους και ένσημα τιμής για το γεγονός 
ότι απέτυχε να έχει τον στοιχειώ3η προγραμματισμό, και υπήρχαν τότε οι 

προει3οποιήσεις, ώστε να προβλέψει τι 3υνατότητες άρ3ευσης είχε εκεlνη η 
περιοχή; Δεν ήταν άγνωστο ότι το μεγαλύτερο μέρος της κοιλά3ας Χρυσοχούς 

ανήκε σε Τουρκοκυπρ!ους, ανήκε σε απο3ήμους και μετανάστες. 

Το γεγονός ότι απέτυχαν να προβλέψουν αυτά τα στοιχειώ3η και ότι 

επιβάρυναν τον κρατικό προUπολογισμό με ένα έργο το οποίο 3εν αξιοποιείται 

κατά 80% εLναι ασφαλώς κάτι για το οποίο θα αναμέναμε εξηγήσεις και όχι να 
χρησιμοποιε(ται ως επιχείρημα σε ένα εντελώς άσχετο θέμα, όπως στην παρούσα 

περ(πτωση. 

Όμως υπάρχουν και μερικά άλλα σημεία στα οποία θα ήθελα να σταθώ για 

παραπέρα ενημέρωση του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόνο θα παρακαλέσω τον ομιλητή να έχει υπόψη του ότι, αν πρόκειται να 

υπάρξει και άλλος ομιλητής από το ίδιο κόμμα ... 

Γ. ΟΜΗΡΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω την ομιλία μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ απλώς προει3οποιώ. Αυτό είναι 3ική σας υπόθεση, των κομμάτων. 

Γ.ΟΜΗΡΟί: 

Πρώτο, το 1982-83 ο υπεύθυνος του μεγάλου υ3ατικοό έργου Πάφου, 

Γιουγκοσλάβος Branco Milinusic, με έκθεση που ετοίμασε και κατέθεσε στο 

Τμήμα 13άτων προει3οποιούσε ότι η ροή του νερού προς τον Ασπρόκρεμμο 3ε θα 
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--~~-~-~τή_ π~_~Jχι:; __ πRοβλεφθεί και ε_ισ:ηγ~ίτο την εκτροπή μέρους των νερών του 
ποταfιού Δϊαρ(ζου Προς το φ(lάγμα Ασπρόκρεμμου. 

Εpωτούμε: Τι απέγινε αυτή η έκθεση; Πώς αξιοποιήθηκε; Πόσο λήφθηκε 

υπόψη; Γιατί δεν υιοθετήθηκαν οι προτάσεις του υπευθύνου κατασκευής του 

μεγάλου υδατικού έργου για εμπλουτισμό του από το Διαρ(ζο με εκτροπή μέρους 

των νερών του; 

Δεύτερο, στη σελίδα 3 της έκδοσης του Τμήματος ίδάτων αναφέρεται: "Η 
εκτροπή μέρους της ροής του Διαρίζου θα γίνει με μικρό φράγμα-δήμμα που θα 
κατασκευαστεί σε σημείο του ποταμού που βρίσκεται στην περιοχή της Αρμίνου; 

κάπου 3,5 χιλιόμετρα πιο κάτω από την ένωση των δυο παραπόταμων Πλατύ και 
Φοινιού και περίπου 27 χιλιόμετρα από την ακτή. Στο σημείο αυτό η μέση ετήσια 
ροή του νερού ανέρχεται σε 26,000,000 κυβικά μέτρα νερού. 

Το δήμμα, που θα έχει ύψος 6 μέτρων (μέχρι τη στιfθμη του νερού 4,5 
μέτρα), θα έχει στο κιfτω μέρος ιfνοιγμα που δε θα παρεμποδίζει τη μόνιμη και 

βασική ροή του νερού προς την κοιλάδα. Μόνο όταν υπάρχει σημαντική ροή στον 
ποταμό πέραν της βασικής ροής, θα ανέρχεται η στιfθμη στο δήμμα και έτσι το 
περlσσευμα του νερού θα διοχετεύεται στο σωληναγωγό που θα το μεταφέρει στο 

φριfγμα Κούρρη μέσω της σήραγγας μήκους 14,5 χιλιομέτρων που θα κατασκευα
στεί. 

Με τις ρυθμίσεις αυτές διασφαλLζεται πλήρως η υφιστάμενη βασική ροή νερού· 

στην κοιλάδα, ενώ παράλληλα θα αξιοποιείται το πλεόνασμα που διαφορετικά θα 

χανότ~ν στη θάλασσα)). 

Αυτά αναφέρονται στην έκδοση του Τμήματος lδάτων και αυτά αναφέρθηκαν 
από τους αρμόδιους κυβερνητικούς λειτουργούς στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας. 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, γιατL θα πρέπει να πληροφορήσω το Σώμα ότι ο 
ισχυρισμός ότι θα υπάρχει μόνιμη και βασική ροή του νερού προς την κοιλάδα 
είναι ανυπόστατος. Κα:ι αυτό γιατί δεν υπάρχει αγωγός που θα οδηγεί το νερό 

προς τον ποταμό. Το άνοιγμα που προβλέπεται από τα κατασκευαστικά σχέδια 

και 7tΟυ είναι μεγάλων διαστάσεων, 1,8 Χ 1,2 μέτρα, έχει σκοπό τον καθοριGμό 
του δήμματος και όχι τη διοχέτευση νερού προς την κοιλάδα. Και αυτό το 

άνοιγμα, το οποίο υπάρχει σε όλα τα φράγματα, συνήθως ανοίγει κάθε ένα, δύο ή 

τρία χρόνια για σκοπούς καθαρισμού του φράγματος. 

Οι αδιαμφισβήτητες πληροφορίες μου, που είναι πλήρως διασταυρωμένες και 
που θα μπορούσαν να ελεγχθούν σε οποιαδήποτε επίσημη συνεδρία οποιασδήποτε 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, επιβεβαιώνουν ότι δεν είχε γίνει καμιιf πρόβλεψη 

στα κατασκευαστικά σχέδια και ούτε ο εργολάβος ανέλαβε να κατασκευάσει έναν 

τέτοιο απαραίτητο αγωγό που θα οδηγεί τα νερά προς τον ποταμό και την 
κοιλάδα. 

Τρίτο, δεν υπάρχει κανένας αυτοματισμός, που θα ήταν σε μια τέτοια 

περίπτωση απαραίτητος, για τη διανομή των νερών με μηχανισμό, όπως 

αναφέρεται στη σελίδα 7. Καμιά πρόβλεψη δεν υπάρχει στα σχέδια για έναν 
τέτοιο αυτοματισμό και καμιιf πρόβλεψη δεν υπιfρχει για τη δημιουργία του. 

Και, ενώ το έργο του δήμματος ε(ναι προγραμματισμένο να ολοκληρωθεί το 

αργότερο μέχρι το τέλος αυτού του χρόνου, ούτε τα σχέδια έχουν τροποποιηθεί 
ούτε καν μελέτες δεν έχουν γίνει για την εισαγωγή των μηχανισμών που είναι 
απαραίτητοι για την υλοποίηση των εξαγγελιών περί ροής του νερού προς την 
κοιλάδα και περί διανομής των νερών. 
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Πώς λοιπόν ισχυρίζεται η κυβέρνηση ότι 3εν υπάρχει λόγος αναβολής των 

έργων) αφού, ενώ το δημμα προοριζόταν να ολοκληρωθεί στο τέλος του χρόνου, 
δεν έχουν γίνει μελέτες και δεν έχουν ληφθεί πρόνοιες για τις προσθήκες που είναι 
αναγκαίες για τη λειτουργία του δήμματος με τον τρόπο με τον οποίο ισχυρίζεται 

η κυβέρνηση ότι θα λειτουργεί; 

Τέταρτο, στη σελίδα 8 του βιβλιάριου που εξέδωσε το Τμήμα Υδάτων 

αναφέρεται πως αναφορικά με την ύδρευση της πόλης της Πάφου και των 

χαμηλών χωριών θα χρησιμοποιούνται 7,000,000 κυβικά μέτρα νερού από τον 
ποταμό Έζουσα προφανώς από φράγμα που υπάρχει πρόθεση να κατασκευαστεί 

στην περιοχή Αγuιάς. 

Και εγείρεται το ερώτημα: Πώς είναι δυνατό να χρησιμοποιούνται 7 ,000,000 
κυβικά μέτρα νερού από την Αγuίά για ύδρευση, αφού η ροή στο σημείο της 
Αγυιάς είναι 7,000,000 κυβικά μέτρα; Θα περισσέψει νερό για άρ3ευση των 
χωριών της κοιλά3ας Κανναβιού, Ασπρογιά, Χούλου, Λεμώνα1 Στρουμπί, Γι6λου 
και Θελέτρα, 6ταν μάλιστα εtναt γνωστό ότι τα νερά στο σημε!ο κάτω από την 
Αγυιά ειναι θειούχα και συνεπώς ακατάλληλα; Και επίσης ποια η βεβαιότητα για 

τη δημιουργία φράγματος στην Αγυιά, μια που ακόμα μελέτες 3εν έχουν γίνει και 

ε(ναι εν3εχόμενο να προκύψουν σοβαρά προβλήματα προστασ(ας εν3εχομένως του 
περιβάλλοντος και συνεπώς και ματα!ωση του έργου; Και βέβαια σε μια τέτοια 

περ(πτωση ματαίωσης του φράγματος της Αγυιάς ξέρετε τι θα συμβεί; Θα 

διψάσει ολόκληρη η ·πόλη της Πάφου και των χαμηλών χωριών αρχές του 2000, 
όπως προβλέπεται σ / αυτή τη μελέτη. 

Σε όλα αυ-τά τα ερωτήματα Οεν έχουν Οοθεί ικανοποιητικές απαντήσεις. 
Αντίθετα η κυβέρνηση αρκείται σε αόριστες διαβεβαιώσεις και διακηρύξεις 

προθέσεων. Λείπουν οι μελέτες 1 λείπουν οι Οεσμεύσεις, λείπουν οι θεσμικές 

εγγυήσεις που θα Οημιουργήσουν το κλίμα -της αναγκαίας εμπιστοσύνης. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δε θα ήθελα να συμπληρώσω αυ-τή την εισήγηση, χωρίς να επισύρω -την 

προσοχή -του Σώμα-τος και στο θέμα των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Η κυβέρνηση δήλωσε ότι θα πραγματοποιήσει περιβαλλοντική μελέτη στο 
μέλλον. Και προκύπτει -το λογικ6 ερώτημα: Χρειάζεται ή Οε χρειάζεται μια 
-τέτοια μελέτη; Αν Οε χρειάζεται, Οε θα πρέπει να γ(νει. Αν όμως χρειάζε-ται 1 -τό-τε 
θα πρέπει να γίνει εκ -των προτέρων έσ-τω και με ταχύτατους ρυθμούς, γιατ(, αν η 

περιβαλλοντική μελέτη απο3είξει καταστροφικές συνέπειες στην οικολογική ισορ

ροπία της περιοχής, αν αποδείξει ότι αρμονία αιώνων, καθώς και η χλωρί3α και η 

πανί3α της περιοχής, θα εξαφανιστούν και θα καταστραφούν, ποια θα είναι η 

χρησιμότητα της εκ των υστέρων μελέτης; Θα είναι, όπως ανέφερα και στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, χρήσιμη για τη νεκροψία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προει3οποιώ ότι έχετε Οέκα λεπτά για ολόκληρο το κόμμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Τελειώνω, κύριε Πρόε3ρε. 

Ζούμε σε μια εποχή στην οποία η ευαισθησία για το περιβάλλον~ και την 
προστασία του ε(ναι αυξημένη και στην οπο(α τα σχέ3ια ανάπτυξης απαιiεί-τ~ι 
πάντοτε να συνο3εύονται από μελέτες επιπτώσεων. 

Η ΕΟΚ στην οποία χθες υποβάλαμε αίτηση ένταξης με την υπ' αριθμό 
85/337 οδηγία της καθορίζει ότι «τα κράτη μέλη σε περίπτωση τέτοιων έργων 
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πρέπει να uποβάλλοuv σε εκτ!μηση τις επιπτώσεις στο περιβάλλον)) και ακόμα ότι 

«τα κράτη μέλη δ(vουν στο ενδιαφερόμενο κοινό τη δυνατότητα να εκφράσει τη 

γνώμη του πριν αρχ(σει ένα σχέδιο)). 

Αλλ&. και οι ί8ιες οι 8ιακηρύξεις της κυβόρνησης και του Προέ8ρου, ότι για 

κάθε έργο θα προηγε(ται περιβαλλοντική μελέτη, πού έχουν πάει; 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Θα το επαναλάβω εμφαντικά για να ολοκληρώσω, Δεν ε(μαστε αντ(θετοι με 

τη διανομή των νερών κατά τρόπο ισόρροπο και δ(καιο προς όφελος όλων των 

περιοχών της Κύπρου, Αλλά θα ήταν προκλητικά παράλογο να καταστραφεί και 

να ερημωθεί μια περιοχή, για να μεταφερθεί ο φυσικός της πλούτος χ&.ριν της 

ανάπτυξης οποιωνδήποτε άλλων περιοχών. Η μεταφορά του νερού θα πρέπει να 
γ(vει, μόνο αφού αξιόπιστα και φερέγγυα διαπιστωθούν και οι ανάγκες αυτής της 

περιοχής. 

Γι' αυτούς όλους τους λόγους εισηγούμαστε, όπως γ(νεται και στην Έκθεση 

της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, τη βραχυπρόθεσμη αναβολή των 
έργων εκτροπής, για να γί\Ιοuν τα πιο κάτω: 

1. Επείγουσες και εντατικός 8ιαβουλεύσεις της κυβόρνησης για τη 8ρομο

λόγηση και των εν8ιαφερομένων 8ια8ικασιών λύσης του προβλήματος. 

2. Αξιόπιστες μελέτες για τη μέσα σε λογικά προκαθορισμέ\Ια χρο\Ιικά 

πλαίσια έ\Ιαρξη υ8ρευτικών και αρ8ευτικώv έργων απαραίτητω\Ι για 

την επιβίωση και την ανάπτuξη τω\Ι κοι\Ιοτήτω\Ι του Διαρ!ζου. 

3. Μελέτη των αναγκών της πόλης και χαμηλής περιοχής Πάφου σε 

ύ8ρευση και άρ8ευση. 

4. Ταχύτατη έναρξη και υλοποίηση μελέτης περιβαλλονηκών επιπτώ

σεων. 

Με βάση τις πιο πάνω 8ια8ικασ(ες θα αντιμετωπισθεί και θα λuθε( το 

πρόβλημα που iχει προκύψει, γιατί θα είναι λύση 8ικαιοσύνης. Σε κ&.θε &.λλη 
περίπτωση θα iχουμε επιβολή α8ικίας και η α8ικία 8εν αντιμετωπίζεται βόβαια 

ούτε με συλλήψεις ούτε με πράξεις κρατικής καταστολής, όπως έγι\Ιε στο 
παρελθόν. 

Η Βουλή μπορεί και πρέπει με το κύρος της να ο8ηγήσει σε λύση. 

Σήμερα ήρθαν από την Π&.φο οι εκλελεγμένοι ανηπρόσωποι των κατοίκων 

της περιοχής του Διαρίζου. Προσ8οκούν την ευθυκρισία της λαϊκής αντιπροσω
πείας και είναι βέβαιοι πως η Βουλή και θέλει και μπορεί να περιφρουρήσει τα 

8ικαιώματά τους. Δεν ήρθαν σαν επαίτες ούτε για να ζητήσουν κάτι που 8εν τους 

ανήκει· ούτε ήρθαν με αισθήματα πλεονεξίας και πρόθεση παρεμπό8ισης μετα
φοράς τuχόv περισσευμάτων νερού προς οποια8ήποτε άλλη περιοχή. Ήρθαν με 
γενναιότητα και μεγαλοψυχία και 8ιακατεχόμενοι από αισθήματα αλληλεγγύης 

προς τον πλ τfJυσμό κ&.θε &.λλ ης περιοχής της Κύπρου. Όμως ήρθαν και για να 
απαιτήσοuv από αuτό το Σώμα να μην επιτρέψει την αποστέρηση από αυτούς του 
μονα8ικού πλοότοu που τοuς χάρισε η φύση. 

Και είναι πεπεισμένοι πως το Σώμα αυτό με το κόρος και την παρά8οσή του 

στην προάσπιση των λα~κών 8ικα!ων χωρ!ς καμιά άλλη σκοπιμότητα 8ε θα 

επιτρέψει το ξεκλήρισμα, την ερήμωση και τον αφανισμό τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

(Χειροκροτήματα) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, 8εν επιτρέπονται οι εχ8ηλώσεις από το ακροατήριο ούτε υπέρ 

ούτε κατά. 

Αντιλαμβάνομαι ότι λόγω του ότι ο χ. Ομήρου ήταν ο εισηγητής του θέματος 
ο κ. Δημητpι&δης με πληpοφοpεί ότι είναι πpόθυμοι να παpαχωpήσουν lνα μlpος 
του χρόνου τους προς την ΕΔΕΚ. Απλώς το ανακοινώνω. 

Ποιος θα μιλήσει τώpα; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέμα 8ια8ιχασ(ας, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή άνοιξε το θέμα ο εισηγητής, θα θέλαμε να ακούσουμε και τις απόψεις 

της κυβέρνησης, προτού συνεχίσουμε, για να έχουμε ολοΚληρωμένη ενημέρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μου ζητήσει το λόγο ο κόpιος ίπουpγός θα τον δώσω, αλλ& ας μην 

μπούμε σε διαδικαστικά. Όποιος θέλει να μιλήσει θα μου πει ότι θέλει να μιλήσει 
χαι θα δώσω προτεραιότητα. 

Λοιπόν, ποιος θέλει να μιλήσει; 

Ο κ. Θεοδοόλου. 

Και να ετοιμάζεται ο χ. Δίγχλης. 

Μ. ΘΕΟΔΟί ΛΟί: 

Κόpιε Πpόεδpε, κόpιοι συν&δελφοι, η Κοινοβουλευτική Ομ&δα του ΑΚΕΛ

Αριστεράς λυπάται πραγματικά, γιατί ένα έργο καθαρά αναπτυξιακό και με 
' ό ή ι ι ι ι τεραστια για τον τ πο κοινωνικ και οικονομικη σημασια, ενα εργο που 

προωθήθηκε από 8ιαφορετικές κυβερνήσεις και ειναt επικυρωμένο τόσο από την 

προηγούμενη όσο και από τη σημερινή Βουλή των Αντιπροσώπων έγινε τώρα, τη 

στιγμή της εκτέλεσής του, αντικειμενο μιας α8ικαιολόγητης αντι8ικ(ας. 

Πιστεύουμε ειλικρινά ότι το θέμα που έχουμε μπροστά μας, εφόσον αντι

κριστεί με αντικειμενικότητα και υπευθυνότητα -όπως και στο παρελθόν- 8ε θα 
μπορε(, και 8εν πρέπει, να αποτελε( πε8(ο αντιπαράθεσης και πολύ περισσότερο 

πεδίο μικpοπολιτικής εκμετάλλευσης. Αντιλαμβ&νεστε ότι με τη γενική αυτή θlση 

μας εμείς θεωpοόμε ότι δεν υφίσταται στην πpαγματικότητα ουσιαστικό πpό
βλημα αντιδικίας. Και εξηγοόμαι: 

Πρώτ 1 απ 1 όλα όλοι συμφωνούμε ότι τα νερά συνιστούν ένα πολύτιμο φυσικό 
αγαθό, το οποίο ορθά το Σύνταγμα χαρακτηρίζει εθνικό πλούτο που ανήκει σ / όλο 
το λαό και που κατά συνέπεια πρέπει να 8ιανέμεται και κατά τον πιο 8ίκαιο 

τpόπο, Στα πλαίσια αυτής της αpχής όλοι υποστηpίζουμε την οpθολογιστική 
αξιοποίηση των νεpών του Διαpίζου με την πpοUπόθεση της ικανοποίησης των 
τοπικών υ8ρευτικών και αρ8ευτικών αναγκών. Καμιά κυβέρνηση, καμιά Βουλή, 

κανένα κόμμα 8εν υποστήριξε -και 8εν είναι 8υνατό να υποστηρίξει- την άποψη να 

μεταφερθεί το νερό από μια περιοχή σε άλλη σε βάρος των τοπικών αναγκών των 
περιοχών στις οπο(ες βρ(σκεται το νερό. Όλοι σέβονται τα 8ικαιώματα και 
αναγνωρίζουν ότι οι ανάγκες των κατοίκων των περιοχών στις οποίες βρίσκεται 

φυσιολογικά το νερό προέχουν έναντι οποιων8ήποτε άλλων αναγκών. Κατά 

συνέπεια όλοι εννοούν και υποστηρίζουν ότι μόνο το περίσσευμα και μέρος του 

νερού που χύνεται στη θάλασσα 8ύναται να μεταφερθεί στο νότιο αγωγό. 

Κάτω από αυτή τη συναντίληψη και κοινή θιίληση, κ&τω από αυτή τη 
συμφωνία, ας μου επιτραπεί να την ονομάσω έτσι, όλα τα άλλα έπονται. Και το 
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κύριο που έπεται είναι η διασφάλιση των τοπικών υδρευτικών και αρδευτικών 
αναγκών. Προς αυτή τη κατεύθυνση και γι' αυτό το σκοπό η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς είναι έτοιμη να κάνει το παν μαζί με όλα τα 

κόμματα, με όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες. Το ΑΚΕΛ και η Αριστερά, όπως 

πάντοτε, έτσι και τώρα και στο μέλλον θα είναι σταθερός υπερασπιστής των 

δικαίων του λαού μας. 

Θεωρούμε όμως ότι και αυτό το θέμα, δηλαδή της διασφάλισης των τοπικών 
αναγκών, έχει εξασφαλιστεί σε μεγάλο βαθμό κατά τον ακόλουθο τρόπο: 

Π&νω απ' όλα ε(ναι αυτή τούτη η ομόφωνη πρόθεση, θέληση και δια

βεβαίωση των κομμάτων της Βουλής και της κυβέρνησης. 

Κατά δεύτερο λόγο είναι η επίσημη εξαγγελία από το Υπουργικό Συμβούλιο 
1 ι ι ~ λ β' ' των γνωστων εργων για την περιοχη, που οια αμ ανει την κατασκευη στις 

Κέδαρες φράγματος των 7 εκ. τόνων νερού (αντί του μικρού φρdγματος στο 
Πλατύ του 1,4 εκ. τόνων νερού), την κατασκευή αρδευτικού δικτύου και 

αντλιοστάσιου για άρδευση μέχρι 1 Ο χιλιάδες σκάλες και την κατασκευή υπόγειου 
διαφράγματος στην περιοχή των Κουκλιών για συγκράτηση της υπόγειας ροής και 
για εμπλουτισμό των γεωτρήσεων. 

Κατά τρίτο λόγο είναι η χθεσινή κατάθεση συμπληρωματικού προϋπο

λογισμού στη Βουλή που προνοεί την άμεση πρόσληψη ειδικευμένου προσωπικού 
με σκοπό την τεχνική μελέτη και την επίσπευση της εκτέλεσης των πιο πάνω 

έργων, παράλληλα με το έργο εκτροπής προς το νότιο αγωγό το οποίο θα 

διαρκέσει γύρω στα τρία χρόνια. 

Κατά τέταρτο λόγο είναι οι διαβεβαιώσεις που έδωσαν στην Πάφο πρόσφατα 

οι Υπουργοί Γεωργίας και Εσωτερικών και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και οι 

οποίες διαλαμβάνουν τα εξής: 

(α) Το έργο της εκτροπής θα εκτελεστεί κατά τρόπο που, μόνο όταν θα 

υπάρχει πολυομβρία, θα παίρνει νερό προς το νότιο αγωγό. 

(β) Σε χρόνια ανομβρίας όλο το νερό θα παραμένει στον τόπο και καμιά 
σταγόνα νερού δε θα ρέει προς το νότιο αγωγό. Πρέπει επ(σης εδώ να 
αναφέρω ακόμα μια επίσημη αναφορά. Λέχθηκε ότι, ακόμα και σε 

περίπτωση που μόνο κάθε 4-5 χρόνια θα υπάρχει πολυομβρία και θα 
παίρνεται νερό, οι υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες των άλλων 
περιοχών του τόπου επιβάλλουν τη συνέχιση και εκτέλεση του έργου 

της εκτροπής προς το. νότιο αγωγό. 

Κατά πέμπτο λόγο είναι η ανοιχτή πρόσκληση της κυβέρνησης προς τους 

εκπροσώπους των κοινοτήτων για συνέχιση του διαλόγου με σκοπό να εντοπιστούν 
τα προβλήματα και οι ανάγκες τής περιοχής κατά τον πιο συγκεκριμένο τρόπο, 
παράλληλα με τη διαβεβα(ωση 6τι θα αντικριστούν θετικά όλα τα δίκαια 
αιτήματα. 

Επαναλαμβάνω ότι όλα τα πιο πάνω εξασφαλίζουν σε μεγάλο βαθμό τις 
ανάγκες των κατοίκων της περιοχής. Είμαστε όμως ταυτόχρονα έτοιμοι να 
υποστηρίξουμε και οποιαδήποτε άλλα λογικά μέτρα προταθούν από οποιουσ
δήποτε και να επαγρυπνούμε και να ελέγχουμε και να συμβάλουμε στην πλήρη και 
ταχεία υλοποίηση των έργων. 

Παρ' όλ' αυτά υπάρχει και άλλη άποψη περί αναστολής του έργου της 
εκτροπής με τα δικά της επιχειρήματα στα οποία, αν και απαντώνται, πιστεύω, 
με όσα ανέφερα, θα επιχειρήσω χάριν ενός έντιμου διαλόγου να απαντήσω και με 
μερικά άλλα επιχειρήματα. 
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Δεκαπέντε μέρες μετά την υπογραφή του συμβολοι(ου εκτέλεσης του έργου 

της εκτροπής, και συγκεκριμένοι στις 15.2.90, ενεγράφη στη Βουλή το θέμα με τον 
ακόλουθο τ(τλο: «Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του Διοιρ!ζου παρά το 

γεγονός ότι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υποσχέσεις για κατασκευή 
φράγματος που να καλύπτει τις αρδευτικές ανάγκες της περιοχής>>. 

Εδώ το κύριο επιχε(ρημα, το κύριο αίτημα είναι η κατασκευή φρ&.γματος για 

άρδευση της περιοχής. Όμως όλοι γνωρ(ζουμε και, νομ(ζω, υποστηρίζουμε ότι 

αυτό οφε!λετοιι στην ορθή απόφαση της κυβέρνησης νοι ακυρώσει γιοι περιβαλλον
τικούς λόγους την κατασκευή του φράγματος στην τοποθεσία (<Πλατύ>>, το οπο(ο 
διαφορετικά θοι ήταν ε(τε ολοκληρωμένο ε(τε αρκετά προωθημένο. Επιπρόσθετοι 

τώρα υπάρχει μπροστά μας η επίσημη απόφαση και ο προϋπολογισμός που 
προβλέπουν την κατασκευή μεγαλύτερου φράγματος και σειρά άλλων έργων. 

Κατά συνέπεια αντιστρέφω το ερώτημα και ζητώ απάντηση στο κατά πόσο ε(vαι 

λογικό αυτό το επιχείρημα και οι(τημοι, νοι ζητείται δηλ. η αναστολή ενός τόσο 
σημαντικού έργου, εγκεκριμένου και δανειοδοτημένου από όλα τα αρμόδια κρατικά 

όργανα και τους διεθνε(ς οργοινισμοός. Αργότεροι και μέχρι σήμερα προβλήθηκαν 

και διάφορα άλλα επιχειρήματα και αιτήματα, για να δικαιολογήσουν την 
απα(τηση αναστολής, πιθανόν και ακύρωσης, του έργου της εκτροπής. 

Αμφισβητήθηκαν τοι κρατικά στοιχεία γιοι τη ροή του ποτοιμοό, τοι οπο(οι 
παρουσίαζαν χρόνιοι τώρα διάφορες κυβερνήσεις. Αμφισβητήθηκε η σημερινή και 

μελλοντική υδρευτική κάλυψη της Πάφου παρά τις επίσημες δηλώσεις γι' αυτό. 

Προβάλλεται η οιποιLτηση νοι προηγηθε( περιβαλλοντική μελέτη, παρά τις επ(ση
μες Οιαβεβαιώσεις ότι ούτε το κράτος μας αλλά ούτε και η Διεθνής Τράπεζα 
θεωρούν ότι θα υπάρξουν αισθητές περιβαλλοντικές επιπτώσεις. Με λlγα λόγια 

αμφισβητεlται η αξιοπιστlα του κράτους και της κυβέρνησης του τόπου. 

Νοι μου επιτροιπε( όμως με όλο το σεβασμό νοι απαντήσω ως εξής: 

Καταλαβαlνω και κατανοώ τις επιφυλάξεις των κατοlκων των χωριών της 

περιοχής, τα οποlα χρόνια τώρα ζούσαν με πολλές υποσχέσεις ανεκπλήpωτες, με 
αποτέλεσμα νοι οδηyηθοόν στο μαρασμό και στην ερήμωση. Ειλικρινά όμως δεν 

κοιτοιλοιβοι!νω από την άλλη τη λογική της αμφισβήτησης διάφορων πολιτικών 

παραγόντων. Γιοιτ(, οιν δεχθοόμε αυτή τη λογική, δεν ξέρω ποό θοι φτάσουμε. 

Φοβοόμοιι ότι με αυτή τη λογική πιθανότατοι θοι οδηyηθοόμε στην οινοιρχίοι, με 

αποτέλεσμα να ζημιώσει η ανάπτυξη του τόπου, να ζημιώσει ο λαός μας. 

Εκτός από όλοι αυτά και με τη φόροι που πήραν τοι πράγματα νομίζω ότι 

όλοι λ(γο πολό γνωρ(ζουμε ότι εγείρεται από μερικοός και θέμα γοήτρου, 

Λυποόμοιι πολλαπλά γιοιτ( οινοιφtρω αυτό το ζήτημα, όμως είναι ένα γεγονός και 

ως τέτοιο πρέπει να μην αποκρυφθε(. Αν μερικο( Οεν ξέρουν αυτό το πράγμα και 

με ρωτούν πού το στηρ(ζω, η απάντησή μου ε(ναι: Τι άλλο σημα(νει, όταν ζητάς 
από δυο Ί"πουργοός, όταν ζητάς από τον Πρόεδρο της Δημοκροιτ!οις μιας 

βδομάδας αναστολή του έργου της εκτροπής; Δε νομ!ζω ότι σε μια βδομάδα θοι 
ανέμενε κανεlς έρευνες και μελέτες που θα κάλυπταν τις αρ8ευτικές και υ8ρευτικές 
ανάγκες και το περιβάλλον της περιοχής. 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστε
ράς πιστεόει ότι αυτή η Βουλή σήμερα θοι χειριστε( το θέμα με τηV υπευθυνότητα 

που τη διοικρ!νει και θοι συμβάλει από τη θέση της στην αναστολή της 

υφιστάμενης αδικαιολόγητης οιντιδικ(οις. 

Πρέπει επίσης νοι διαβεβαιώσω τους κοιτο(κους ότι από μέρους μας θοι 

υποστηρ!ξουμε και θοι ποιροικολουθοόμε στενά την υλοποίηση των εξοιγγελθtντων 



3381 

έργων πριν από την εκτροπή οποιασδήποτε σταγόνας νερού. Σ' αυτά τα πλαίσια 

προτε(νουμε να κληθε( η κυβιίρνηση να περιλάβει στο νιίο κρατικό προϋπολογισμό 
σημαντικά κονδύλια για εκτέλεση των έργων στην περιοχή. 

Καταλήγοντας τον(ζω ότι τα κατασκευαστικά έργα της εκτροπής δε συνι

στούν την ουσια του προβλήματος, απλούστατα γιατί καμιά κυβέρνηση, καμιά 
Βουλή, κανένα κόμμα δεν είναι δυνατό, έστω κι αν υπάρχει το έργο, να αποδεχτεί 

τη συνέχιση της μεταφοράς νερού κάπου αλλού, όταν θα το έχει ανάγκη η περιοχή 
στην οπο(α βρ(σκεται το νερό. Η ουσ(α του προβλήματος ε(ναι η εκτέλεση το 
ταχύτερο δυνατό των έργων που θα διασφαλίσουν την περιοχή και γι' αυτό όλοι, 

πιστεύω, μπορούμε να δώσουμε τη διαβεβαίωση ότι θα πράξουμε το καθήκον μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δ(γκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστή η ένταση που προσέλαβε το 
θιίμα του Διαρ(ζου όχι μόνο στην επαρχ(α Πάφου αλλά και σ' ολόκληρη την 
Κύπρο. Το ενδιαφέρον και οι κινητοποιήσεις του λαού της Πάφου σε σχέση με 
αυτό το θέμα ε(ναι ευεξήγητα. Το ΑΔΗΣΟΚ συμμερ(ζεται εκε(νες τις ιίγνοιες και 

ανησυχίες του παφιακού λαού που είναι καλοπροαίρετες και έχουν την αφετηρία 
τους στο ενδιαφέρον για την κατοχόρωση των αναγκών και συμφερόντων των 
κοινοτήτων του Διαρ(ζου και γενικότερα της επαρχ(ας Πάφου. 

Το ΑΔΗΣΟΚ ιίχει την πεπο(θηση πως το θέμα του Διαρ(ζου πρέπει να 
αντικριστε( αφενός ως θέμα των κοινοτήτων του Διαρίζου και της Πάφου και 
αφετέρου ως θέμα ολόκληρης της Κύπρου. Όλοι κατανοούμε τη σημασ(α του 

νερού στην ευρύτερη οικονομική ανάπτυξη. Η συντήρηση και επέκταση της 
αγροτικής παραγωγής αλλά και η ανάπτυξη της βιομηχαν(ας, του τουρισμού και 
γενικά της οικονομίας είναι άρρηχτα δεμένες με την επάρκεια νεροό. 

Το ΑΔΗΣΟΚ υποστηρ(ζει πως οι υδάτινοι πόροι της Κύπρου πρέπει να 

αντικρ(ζονται ως ενια(ος εθνικός πλούτος ολόκληρης της νήσου. Αυτός ο πλούτος 
πρέπει να τυγχάνει της πιο ορθολογιστικής αξιοπο(ησης όχι μόνο για σκοπούς 

ύδρευσης του ~υπριακού λαοό αλλά και για σκοποός άρδευσης και γενικότερης 
οικονομικής ανάπτυξης ολόκληρης της Κύπρου. 

Πιστεόουμε πως θα ήταν λάθος στο θέμα της αξιοπο(ησης του υδάτινου 
πλούτου να αντιπαρατεθούν τα συμφέροντα μιας οποιασδήποτε περιοχής προς τα 

συμφέροντα μιας άλλης περιοχής ή ολόκληρης της Κύπρου. Ε(ναι πασιφανές πως 
τα συμφέροντα μιας περιοχής δεν μπορούν να διαχωριστούν από τα συμφέροντα · 
της υπόλοιπης Κύπρου και ολόκληρης της οικονομ(ας. Η γενικότερη οικονομική 

ανάπτυξη αναπόφευκτα έχει ευεργετικά αποτελέσματα και σε κάθε ξεχωριστή 
περιοχή της πατρίδας μας. 

Υπό αυτό το ευρύτερο πρίσμα επιβάλλεται να αντικριστεί και το θέμα 
εκτροπής των νερών του Διαρ(ζου. Ε(ναι από αυτή την άποψη χαρακτηριστικό το 
γεγονός ότι στις 30/5/1990 η Επιτροπή Γεωργ(ας, πριν ασχοληθε( με το θέμα 
του Διαρ(ζου, συζητούσε το τότε οξύτατο πρόβλημα ύδρευσης της Αθηα(νου. 

Το ΑΔΗΣΟΚ επιθυμε(, πέραν αυτής της σφαιρικής αντ(κρισης του θιίματος 
των υδάτινων πόρων, να προβε( και στην ακόλουθη σημαντική διευκρ(νιση: Ενώ τα 

συμφέροντα οποιασδήποτε περιοχής ε(ναι αδύνατο να διαχωριστούν και να 
αντιπαρατεθοόν στα γενικότερα συμφέροντα της οικονομικής ανάπτυξης της 
Κόπρου, ταυτόχρονα είναι αδιανόητο η ανάπτυξη μιας οποιασδήποτε περιοχής να 
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επιτυγχάνεται σε βάρος κάποιας άλλης. Πιο συγκεκρι.μέvα θεωρούμε πως η 
εκτροπή των νερών του Διοιρίζου γιοι την οιγροτική, βιομηχοινική κοιι τουριστική 
ανάπτυξη της υπόλοιπης Κύπρου σε καμιά περίπτωση δεν πρέπει να αποβε! σε 

βάρος των άμεσων και μελλοντικών αναγκών της περιοχής Δι.αρ(ζου και ευρύτερα 
της εποιρχίοις Πάφου. 

Κύριε Πρόεδρε, υπό το φως των ανωτέρω παραμέτρων θα εκθέσω κατά πι.ο 
συγκεκριμένο τρόπο τις θέσεις του ΑΔΗΣΟΚ σ' οιυτό το σοβοιρό πρόβλημοι. Είνοιι 
γνωστό πως το θόμοι του Διοιρίζου δεν είνοιι νέο. Το θέμοι οιυτό οιποτελεί 
αναπόσπαστο μέρος του μεγάλου έργου του νότιου αγωγού, που σχεδιάστηκε στις 
οιρχές της δεκοιετίοις του 1980 κοιι που άρχισε η εκτόλεσή του το 1985. Είνοιι 
επ(σης γνωστό πως, σύμφωνα με αυτά τα σχέδια, ο Δι.αρ(ζος θα καλύπτει. το 1/3 
της δυνοιμικότητοις του νότιου οιγωγού (22 εκ. σε σύνολο 66 εκ. τόνων). Σύμφωνοι 

με το ίδιο σχέδιο, η ύδρευση του 76.5% του πληθυσμού της Κύπρου θοι εξοιρτάτοιι 
από το νότιο αγωγό. Αυτά είναι ορισμένα βασικά δεδομένα του προβλήματος. 

Βάσει αυτών των δεδομένων η κυβέρνηση άρχισε την εκτέλεση των έργων της 

εκτροπής. Ένοι άλλο δεδομόνο που λοιμβάνουμε υπόψη είνοιι η δήλωση της 
κυβέρνησης πως οι υδατικές ανάγκες της Πάφου είναι εξασφαλισμένες βάσει 
μελετών μόχρι το 2020. 

Έχοντοις υπόψη τοι δεδομένοι οιυτά, κοιθώς επίσης τις θέσεις κοιι οιπόψεις των 

κοινοτήτων της περιοχής Διαρ(ζου και ευρύτερα της επαρχ(ας Πάφου, και με 

αφετηρία τη θέση μας πως οι υδάτινοι πόροι αποτελούν ενια(ο εθνικό πλούτο 
ολόκληρης της Κύπρου που πρέπει νοι οιξιοποιείτοιι προς το συμφέρον ολόκληρου 

του λοιού, το ΑΔΗΣΟΚ υποστήριξε κοιι υποστηρίζει τοι οικόλουθοι: 

1. Με βάση τα επίσημα στοιχεία διαπιστώνονται πλεονάσματα νερού του 

Διαρίζου που χύνονται στη θάλασσα. Είναι προς το συμφέρον γενικά 

της Κύπρου να αξιοποιηθοόν αυτά τα πλεονάσματα και να ικανο
ποιηθοόν υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες του λαοό μας, καθώς και η 
γενικότερη οικονομική αναπτυξη της Κόπρου. Παρ' όλο που ακοό

στηκοιν οιπόψεις που τείνουν νοι οιμφισβητήσουν τοι επίσημοι στοιχείοι 
όσον οιφορά το μόσο όρο ροής του Διοιρίζου, οιυτές οι οιπόψεις δεν 
τεκμηρίωσαν άλλα εναλλακτικά στοιχεία. 

2. Το ΑΔΗΣΟΚ υπογροιμμίζει με όλη τη δύνοιμή του πως πρέπει νοι 
ληφθοόν όλα τα αναγκαία τεχνικά και νομοθετικά μέτρα που θα 

κατοχυρώνουν και θα διασφαλ(ζοίJν την κατά προτεραιότητα ικανο

ποίηση των οινοιγκών της περιοχής Διοιρίζου κοιι της χοιμηλής περιοχής 
Πάφου πριν από οποιαδήποτε εκτροπή νερών στο φράγμα του Κοόρρη. 

Νερό στο φράγμα αυτό πρέπει να εκτρέπεται, μόνο όταν υπάρχουν 
πλεονάσματα. Το ΑΔΗΣΟΚ δίνει τεράστια σημασ(α σ' αυτή την 

πτυχή του προβλήμοιτος. Αντιτοισσόμοιστε κοιτηγορημοιτικά σε εκτροπή 
νερών του Διαρίζου πριν από την ικανοπο(ηση των αναγκών της 

περιοχής και της Πάφου. Γι' αυτό το σκοπό το ΑΔΗΣΟΚ κατέθεσε 

πρότοιση νόμου κοιι κοιλούμε τον Πρόεδρο της Επιτροπής Γεωργίοις νοι 

.δώσει προτεροιιότητοι στη συζήτηση κοιι προώθηση οιυτής της πρότοισης 
νόμου που κατοχυρώνει ότι, πριν εκτραποόν νερά από το Διαρίζο, θα 
ικανοποιοόνται πρώτα οι υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες και της 

περιοχής και ευρότερα της Πάφου. Μιλντας για την κατά προτεραιό
τητα ·κανοποίηση των αναγκών της περιοχής, εννοοόμε και τη μετα
φορά νερού από το υδροφόρο στρώμα του Διαρ(ζου για τον εμπλουτι
σμό του φράγμοιτος του Ασπρόκρεμμου. 
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3. Το ΑΔΗΣΟΚ διευκρινίζει πως η κοιτά προτεραιότητα ικανοποίηση 
των αναγκών της περιοχής και της Πάφου περιλαμβάνει όχι μόνο τις 
υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες αλλά και την εξασφάλιση της 

απαραίτητης ροής νερού με σκοπό την προστασία του περιβάλλοντος 

και τη διατήρηση του οικοσυστήματος. Αναφορικά με το περιβάλλον, 
προγραμματική θέση του κινήμοιτός μας είναι πως κανένα σημαντικό 
αναπτυξιακό έργο δεν πρέπει να εκτελείται, χωρίς να προηγηθεί 

περιβαλλοντική μελέτη. Εκφράζουμε απαρέσκεια γιοι το γεγονός ότι 

αυτό το έργο σχεδιάστηκε και εκτελείται χωρίς τέτοιοι μελέτη. 
Θεωρούμε αυτή την παρέκκλιση απαράδεκτη και αδικαιολόγητη. Αυτή 

η παρέκκλιση πρέπει να είναι η τελευταίοι. Ζητούμε να διεξαχθεί έστω 

και τώρα και εσπευσμένα περιβαλλοντική μελέτη, τα αποτελέσματα ης 
οποίας πρέπει να γίνουν σεβαστά από την κυβέρνηση. 

4. Γιοι να εξασφαλιστεί η κοιτά προτεραιότητα ικανοποίηση των αρδευ
τικών αναγκών της περιοχής Διοιρίζου, ζητούμε όπως προωθηθεί 
εκτέλεση των αναγκαίων αναπτυξιακών έργων. Η κυβέρνηση εξήγγειλε 

την κατασκευή φράγματος στις Κέδοιρες χωρητικότητας 7 εκ. τόνων 
και την κατασκευή διαφράγματος γιοι τον εμπλουτισμό του υδροφόρου 

στρώματος της περιοχής Διοιρίζου. Εξήγγειλε επίσης την εγκοιτcl.στοιση 

αvτλιοστάσιου και αρδευτικού δικτύου για τις ανάγκες της (διας 

περιοχής. Για την ετοιμασ(α των μελετών 'γι 1 αυτά τα έργα κατα
τέθηκε ήδη συμπληρωματικός προϋπολογισμός ύψους !:60,000. Παρ' 
όλον ότι η εξαγγελία αυτών των έργων γίνεται καθυστερημένοι υπό τη 

μορφή που έγινε αλλά και με προφανή βιασύνη υπό την π(εση των 
γεγονότων, το ΑΔΗΣΟΚ εκφρcl.ζει την ικανοποίησή του γιοι την 

εξαγγελία αυτών των έργων. Τονίζουμε την οινcl.γκη όπως η εκτέλεση 

των εξαγγελθέντων έργων προωθηθεί τcl.χιστοι. Τ οιυτόχρονοι τονίζουμε 

πως δεν πρέπει να εκτραπεί νερό από το Διοιρίζο προς το φρcl.γμοι του 
Κοόρρη, πριν αυτά τα έργα αποπερατωθούν. Τον(ζουμε πως στον 
προϋπολογισμό του 1991 και των επόμενων χρόνων επιβάλλεται να 
περιληφθούν τα απαρα(τητα κονδύλια για την εκτέλεση των έργων της 

περιοχής Διοιρίζου. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτές είναι οι θέσεις του ΑΔΗΣΟΚ στο σοβαρό θέμα της 
εκτροπής των νερών του Διοιρίζου. Το κίνημά μας συνειδητοποιεί πλήρως και τη 
σοβαρότητα του προβλήματος και τη σοβαρότητα της κοιτcl.στοισης που δημιουρ

γήθηκε. Αποτελεί πεποιθησή μας ότι υπό τις περιστcl.σεις ενδείκνυται βραχυ

πρόθεσμη αναστολή της εκτέλεσης των έργων εκτροπής στο Διοιρίζο, γιοι να δοθεί 
η ευκαιρία γιοι διεξαγωγή εντατικών διαβουλεύσεων μεταξύ όλων των ενδια
φερόμενων μερών γιοι τη λύση του προβλήματος και την υπερπήδηση των 
δυσκολιών. Πιστεύουμε πως ε(vαι δυνατό να εξευρεθούν διευθετήσεις αποδεκτές 
από όλα τα μέρη. Γι, αυτό το σκοπό επιβάλλεται να παραμεριστούν οποιοι

δήποτε μικροϋπολογισμοί και μικροσυμφέροντα. Επιβάλλεται να παραμεριστούν 
οποιαδήποτε ζητήματα γοήτρου. Επιβάλλεται να τεθούν υπεράνω όλων τα 

συμφέροντα της Κύπρου, του λαού μας, η σταθερή πρόοδος της οικονομίας, η 

σταθερή άνοδος του βιοτικού επιπέδου γενικότερα του κυπριακού λαού και 

ειδικότεροι της περιοχής Διοιρίζου και της Πcl.φου. 

Πιστεύουμε, κύριε Πρόεδρε, ακράδαντοι ότι κανένα ζήτημα αρχής απολύτως 
δεν τίθεται και δεν .πρέπει να υπάρχει γιοι τη βραχυπρόθεσμη αναστολή των υπό 
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".εκτέλεση έργωv, προκειμένου να 8ιεξαχθούv εντατικές 8ιαβουλεύσεις για τη λύση 

του προβλήματος. Και είμαστε πεπεισμένοι ότι μια τέτοια βραχυπρόθεση 
αναστολή θα αποβεί συμφέρουσα για ολόκληρο τον κυπριακό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιος θέλει να μιλήσει; 

Ο κ. ΠαπαΜπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, θέλω πρώτα να .8ιαβεβαιώσω τον χ. 

Θεο8ούλου ότι 8εv ελαυνόμαστε από πολιτικά ελατήρια και πολύ περισσότερο από 
μικροπολιτικά, εκτός αν κρίνει εξ ι8ίων τα αλλότρια. Πολό περισσότερο 8εν 

ελαυνόμεθα ασφαλώς από τέτοια ελατήρια, όπως 8ιατείνεται και το ΑΚΕΛ, ότι 

υποσκάπτουμε το κύρος του Τπουργού και ότι πάμε να φάμε τον Τπουργό 
Γεωργίας. Και ρωτώ το φίλο Υπουργό, ο οποίος βρίσκεται ε8ώ, αν έχει 8ιακρίνει 
κάτι τέτοιο από μέρους μας, οι οποίοι αγωνιζόμαστε να παραμείνουν τα νερά του 

Διαρίζου στην Πάφο. Απεναντίας τα γενικά αισθήματα του λαού μας είναι ότι ο 

Υπουργός εργαζόταν πράγματι και εργάζεται για το καλό το γενικότερο της 
επαρχίας Πάφου. 

Μίλησε γενικά ο κ. Θεο8ούλου για τις ανάγκες της περιοχής και της περιοχής 
του Διαρίζου. Δεν άκουσα ούτε μια λέξη για το γενικότερο πρόβλημα της Πάφου, 

για το μεγάλο υ8ατικό έργο της Πάφου, που είναι και το μεγαλύτερο πρόβλημα 
για το οποίο εν8ιαφέρεται η Πάφος. 

Η αναστολή -rων έργων 8ιερω-rά-rαt αv θα βοηθήσει. Ναι, θα ωφελήσει στο 
ότι η κυβέρνηση θα υποχρεωθεί να έλθει να κάμει κάποιες συνομιλίες για να 
καταλήξουμε κάπου μαζί, ούτως ώστε να είμαστε βέβαιοι ότι επιτέλους θα 

ιχαvοποιηθούν -rα αι-rήμα-rα -rης επαρχίας. 

Κύριε Πρόε8ρε, θα 'θελα να ξεκινήσω με το 8ιαφημιστικό φυλλά8ιο που η 

κυβέρνηση εξέ8ωσε με τίτλο «Τα πραγματικά γεγονότα για το Διαρίζω>. Το 
φυλλά8ιο τούτο μου θυμίζει τα 8ιαφημιστικά φυλλά8ια του Οργανισμού Τουρισμού 
και Τουριστικών πραχ-rόρων που 8ιαφημ(ζουv -rις -rουρισ-τιχές καλλονές -rης Κύπρου 

για προσέλκυση τουριστών. Τονίζει και επανατονίζει ότι «θα γίνει εκτροπή μέρους 

-rou πο-rαμού Διαρίζου που χάvε-rαι σ-rη θάλασσα>J. Σάμπως υπάρχει χαvένας 
λογικός άνθρωπος υπό τον ήλιον που θα υποστήριζε ότι πpέπει καθ' οιον8ήποτε 
τρόπο να επι-rραπεί να χύνε-rαι -ro περlσσευμα -rou νερού στη θάλασσα; Η όλη 
φιλοσοφία -rou φυλλα8ίου είναι vα αvτιχροόσει επιχειρήμα-rα άλλωv που ανΤt
-rίθεν-rαι στη με-rαφορά του νερού του πο-rαμού Διαρ(ζου. 

Εμείς, κύριοι συνά8ελφοι, 8εν αv-rι-rιθέμεθα στη με-rαφορά vεροό από -ro 
Διαρίζο. Αντιτιθέμεθα στη μεταφορά του νερού του Διαρίζου, προτού γίνουν 
μελέΤες πεισ-rιχές που να ικανοποιούν -rις αvάγχες -rης ευρύ-rερης περιοχής -rης 

Πάφου -αρ8ευτικtς και υ8ρευτικές-επιπρόσθετα από τις ανάγκες της περιοχής του 

Διαρίζου. Για-rί και οι περιοχές που εν-rάσσοv-rαι σ-rις νέες αρ8ευτιχές και 
υ8ρευ-rικές περιοχές -rης Κόπρου 8εν ε!vαι οι παραδοσιακές, αλλά εlvαι και πολλές 

επιπρόσθετες. 

Δε vομ!ζω να υπάρχει κανένας που να πισ-rεόει σ-rο 8(καιο και να υποσ-rηρ(ζει 
ό-rι. 1 ενόσω έχει. ανάγκες υ8α-rι.κές η Πάφος, ε!ναι. ορθό και λογικό να με-rαφερθε( 
οποι.α8ήπο-rε ποσό-rη-rα αλλού, προ-rοό ικανοποιηθεί η επαρχία. Οι. κοι.νό-rη-rες 
Αναρίτας, Τιμης, Γεροσκήπου, Κονιών, Τρεμιθούσας, Έμπας, Κοίλης, Τάλας, 
Πέγειας, Αρό8ων, Ίνιας, που εφάπτονται ή απέχουν μερικά χιλιόμετρα από το 
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μεγάλο υδατικό έργο της Πάφου -γύρω στα 6,000 στρέμματα γης-απαιτούv να τις 
εντάξουν μέσα στηv αρδευτική περιοχή. Μόνο όσοι πιστεύουν στο δ(καιο του 

ισχυροτέρου μπορούν να επιμένουν σε παράλογες επιλογές. Μα, αν εlναι έτσι, 

τότε και ο Α-rτ(λας θα μπορούσε με αύτή τη λογική να επιβάλει το δ(καιο του 

ισχυροτέρου. 

Θα ήταν ποτέ δυνατό να φανταστούμε εμείς οι Παφίτες ότι θα ήταν δυνατό 
να ζητήσουμε, αν ο ποταμός αυτός ήταν σε ιiλλη επαρχία ή στην περιοχή για την 
οπο(α προορ(ζεται, να μεταφερθε( στην Πάφο, προτού ικανοποιηθούν οι βασικές 

ανάγκες της περιοχής όπου θα βρισκόταν ο ποταμός τούτος; Μα, κύριοι 
συνάδελφοι, όταν προ τριετ(ας το αεροδρόμιο της Πάφου υπολειτουργούσε και 
απειλείτο με κλείσιμό του, ζήτησε η τότε κυβtρνηση Κυπριανοό να μην επι
βαρόνονται με landing fees μερικές πτήσεις (chartered flights) στο Gatwick και 
ξεσηκώθηκε όλη η Λιiρνακα, επειδή θα επηρεαζόταν η τουριστική κίνηση της 
επαρχ(ας, αν μερικές πτήσεις μεταφέρονταν στην Πάφο, και προτιμούσαν να 

κλείσει το αεροδρόμιο Πάφου παρά να γίνει κιiποια ειδική μεταχείριση μήπως και 
χαθούν μερικές εκατοντάδες τουρ(στες, ενώ ακόμα και τότε και σήμερα το 
αεροδρόμιο Λιiρνακας σφόζει από κίνηση και είναι υπερκορεσμένο. Αυτό, κόριοι 

συνάδελφοι, το αναφέρω, για να διαπιστώσετε ότι δεν αντιμετωπίζονται δυστυχώς 

όλα τα προβλήματα και όλες ot πηγές πλούτου με ανιδιοτέλεια και με δημόσιο 
πνεύμα για το κοινό καλό. Τις πιο πολλές φορές δυστυχώς δεν αντιμετωπ(ζονται 

με σολομώντεια σοφ(α. 

Το θέμα Διαρίζου το tθεσα στη Βουλή το 1986 με ερώτησή μου, το 1987 ως 
θέμα στο Κεφιiλαιο Δ' και το 1988 με ερώτησή μου και πάλι. Το 1987, στις 5 
του Μάρτη, το θtμα ενεγριiφη ως εξής: «α. Η επικίνδυνη πτώση του υδροφόρου 
στρώματος των γεωτρήσεων που τροφο3οτούν την Πάφο και τις χαμηλές 

κοινότητες της Πάφου. β. Η διάψευση των στατιστικών στοιχείων ως προς την 

ποσότητα εισροής και αποθήκευσης νεροό στον υδατοφράκτη Ασπρόκρεμμου και η 
μελέτη τρόπων εμπλουτισμού τούτου». Η εγγραφή του θέματος με τον πιο πάνω 
τίτλο εξέφραζε την πραγματικότητα αλλιi και την αγωνία που διακατείχε τον 
κόσμο της Πάφου, όταν, παρ' όλες τις ευοίωνες προβλέψεις για την υδατική 

επάρκέια της επαρχ(ας, αυτές διαψεύδονταν. Οι γεωτρήσεις που ύδρευαν τη 
χαμηλή περιοχή της Πάφου στtρευαν η μια μετά την άλλη και αντιμετωπίζαμε το 
φιiσμα της λειψυδρίας. Τοότο παρατηροόμε και σήμερα, αφοό άρχισαν περιορισμοί 

στην υδροδότηση και διακοπtς του νεροό ορισμένες μέρες. 

Το χόριο πρόβλημα με την εκτροπή του Διαρίζου δεν είναι μόνο οι υδατικtς 

ανάγκες της περιοχής του ποταμού, γιατί αυτές ικανοποιούνται περ(που με τα εν 

μια νυκτί εξαγγελθέντα μέτρα. Το πρόβλημα όμως είναι αν θα μπορtσουν ν' 
αποδώσουν τα έργα τούτα, ώστε να επιτευχθεί ο σκοπός για τον οποίο 

προορ(ζονται. Δεν πρέπει επ(σης να παραβλέπεται η καταστροφή του οικοσυ

στήματος 130 τετρ. χμ. της κοίτης του ποταμοό. Όπως προγραμματίζεται, θα 
γίνεται η άρδευση κυρ(ως με άντληση, πράγμα δαπανηρότατο που ως τώρα 

εθεωρείτο σε άλλες περιοχές ανεφάρμοστο. Εν πάση περιπτώσει όμως το 

μεγαλότερο πρόβλημα με δραματικtς προεκτιiσεις δημιουργείται για το μεγάλο 

υδατικό έργο της Πάφου και την ύδρευση της Πάφου και των 19 χαμηλών 
κοινοτήτων. 

Το μεγάλο υδατικό έργο, για να λειτουργήσει με επάρκεια, χρειάζεται, 
σύμφωνα με τα κατασκευαστικά σχέδια1 36 εκ, κ.μ. νερού σταθερής απόδοσης, τα 
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οποία θα προέρχονται από διάφορες πηγές· 22 εχ. χ.μ. από τον Ξερό ποταμό, 10 
εκ. χ.μ. από γεωτρήσεις των ποταμών χαι 4 εχ. από γεωτρήσεις στην παραλιακή 
πεδιάδα. 

Σύμφωνα όμως με τα στατιστικά δεδομένα των πρώτων 6 χρόνων λειτουρ
γ(ας του φράγματος, η μέση ροή χυμαιvόταν γύρω στα 15,5 εχ. χ.μ. νερού. Το 
παράρτημα 3 το οπο(ο μας έδωσε το Υπουργε(ο Γεωργίας το 1988, όταν 
συζητούσαμε το θέμα, αναφέρει ότι τα έξι πρώτα χρόνια της λειτουργ(ας του 
φράγματος ε(χαν μαζέψει (όλα τα χρόνια) 92,800,000, δηλαδή μέσος ετήσιος όρος 
15,466,000 κ.μ. νερού. 

(Το παράρτημα 3 το καταθέτει στη Γραμματε(α) 

Πού ε(ναι τα 36,000,000 τα οπο(α έλεγαν ότι έπρεπε να ρέουν σταθερά στο 
φράγμα, για να γ(vει επαρκές για τις περιοχές που προορίζονταν να μετατραπούν 
σε αρδεύσιμες; Επομένως υπολε(πεται χατά πολύ των προβλεφθέντων ποσοτήτων 
νερού, εκτός των πολυομβριώv του 1987 και 1988, χαt επομένως χαθ(σταται 
ανεπαρκής και προβληματική η λειτουργεα του έργου τούτου. Αυτή την ανεπάρ
κεια την είδε ο εκτελεστικός διευθυντής του έργου, μηχανικός χ. Branco Milinusic, 
και έδωσε συμπληρωματική έκθεση το 1982, στο αποχαιρετιστήριό του δε(πνο 
μάλιστα, στην οπο(α ζητούσε να γ(νει εκτροπή μέρους των \Ιερών του Διαρ(ζου με 
υπόγεια σήραγγα από το ύψος της Φασούλας προς τον Ασπρόκρεμμο και της 
Έζουσας επ(σης προς το μεγάλο αρδευτικό έργο Πάφου. Και όλα αυτά θα 

γ(νονταν με ελάχιστα έξοδα λόγω της μικρής απόστασης. Υπολογ(στηκε τότε 

Η,200,000 για την υπόγεια σήραγγα Φασούλας-Ασπρόκρεμμου και περ( τις 
ΗΟΟ,000 από την Έζουσα προς το μεγάλο αρδευτικό έργο της Πάφου, σύμφωνα 
με τον πρώην Υπουργό Γεωργ(ας, τον χ. Παπασολομώντος, που, όταν του έθιξα 

το ζήτημα αυτό, μου ε(πε: «Ε(ναι ελάχιστα τα έξο8α αυτά. Σιώπα χαι ύστερα τα 

βλέπουμε». 

Αν γ!νονταν αυτά τα έργα, χαι εμπλουτισμός των υπόγειων στρωμάτων θα 
γινόταν χαι η λεκάνη του φράγματος θα γέμιζε καλύτερα, ώστε να έχει τις 
8υ\Ιατότητες να αρ8εύει χι άλλες περιοχές παραπλήσιες, που απαιτούν επ(μονα να 
ενταχθούν στις αρδευόμενες. Δε θα υπήρχε πρόβλημα, αν επαραχωρε(το κάτω από 
τέτοιες συνθήκες και 1 1/2 εκ. κ.μ. νερού στον κ. Λαν(τη για τη δημιουργ(α γκολφ 
για υποστήριξη της τουριστικής κ(νησης της Πάφου, για το οπο(ο μερικο( 
συνά8ελφοι έχουν ανησυχήσει. 

Αν επίσης γ(νονταν τα έργα του φράχτη στο Φοι\Ιtώτη χαι άλλα που να 

επαρκούν για τις κοινότητες του Διαρ(ζου, παρά τη μακροχρόνια απα(τηση των 

χατο(χων, χαι φαινόταν πραγματικά ότι περισσεύει νερό, πρώτοι εμείς οι Παφίτες 

θα χαλούσαμε την κυβέρνηση \Ια το μεταφέρει αλλού, για να μη χύνεται στη 
θάλασσα. 

Οι στατιστικές όμως οι 8ιχές μου -χαι τις πήρα από το Τμήμα 18άτων της 
Πάφου, κύριε Υπουργέ- ε(ναι πολύ διαφορετικές από εκε(νες της κυβέρνησης, γιατ( 

8ιερωτηθήχατε στην τηλεόραση από πού πήρα τα στατιστικά 8ε8ομένα. Σας είπα 

επανειλημμένα ότι τα πήρα από το Τμήμα Υδάτων της Πάφου, τα επανεπι
βεβα(ωσα προ μηνός και λέγουν ότι από τα Κούκλια η μέση ετήσια ροή νερού στο 
Διαρ(ζο από το 1967 ως το 1986, δηλ. 19 ολόκληρα χρόνια, συμπεριλαμ

βανομένης και της πολυομβρ(ας που ανέφερε ο συνάδελφος κ. Ομήρου το 1969, 
οπότε έρρευσαν περ( τα 70 χαι πλέον εχ. χ.μ. \Ιερού από τους ποταμούς χαι 

ιδιαίτερα από τον ποταμό Διαρ(ζο, δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια ήταν 23 εκ. κ.μ. 
νερού. Και ξέρετε ότι φέτος ούτε 3-4 εχ. 8εν έρρευσαν, γιατ( ζήτησα τις 
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στατιστικές και δε μου τις έ8ωσαv ακόμα. Ο κύριος Υπουργός Γεωργ(ας και το 

Τμήμα Υδάτων επανειλημμένα διέψευσαν τα στοιχε(α αυτά. Δεν πρόκειται να 

σκιαμαχούμε για το αν ε(ναι ορθά τα στοιχε(α τα 8ικά μου ή του lπουργοό. 

Εκείνο όμως που ειλικρινά με προβληματίζει και με καθιστά εύλογα δόσπιστο ως 

προς τους ισχυρισμούς της κυβέρνησης ε(ναι το ότι από το 1987 τους καλώ να 
έλθουν να συγκρίνουμε τα στοιχεία ή να βάλουμε κάποιους εμπειρογνώμονες να τα 

επαληθεύσουν και αρνούνται. Προ 15 ημερών σε τηλεφωνική- μου συνομιλία 

συμφωνήσαμε με το Τμήμα Υδάτων στη Λευκωσία ότι θα έρχονταν στην Πάφο, 

για να μελετήσουμε και να συγκρίνουμε τους αριθμούς. Αντί τούτου σε δυο μέρες 
πράγματι ήλθαν στην Πάφο και όχι μόνο δε με φώναξαν, αλλά και πληρο

φορήθηκα πως έδωσαν εντολές στους υπαλλήλους του τμήματος να μη δtνουν 

στοιχεία σε κανέναν. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνά.δελφοι, πεποίθησή μου είναι ότι οπωσδήποτε 

οι ποσότητες που δ(νει η κυβέρνηση είναι πλασματικές εν πολλοίς, αλλά και ότι 
ι. , ι ι , Α , ί β' 

υπαρχουν περισσεuματα νερου κατα καιρους. υτο ε ναι αναμφισ ητητο. 

Ως εκ τούτου επιβάλλεται να εξακριβωθούν οι πραγματικές υδάτινες πηγές, 
οι πραγματικές αρδευτικές και υδρεu'τικές ανάγκες της Πάφου και οι περι
βαλλοντικές επιπτώσεις και από εκεί και πέρα όλα τα περισσεύματα ως την 

τελευταία σταγόνα να μεταφερθοόν προς το νότιο αγωγό. Επειδή όμως οι 

ποσότητες του νερού από χρόνο σε χρόνο παρουσιάζουν μεγάλες διακυμάνσεις, 
πρέπει να αποφεύγονται μόνιμες πολυδάπανες φυτε(ες, αφού σε καιρό ανομβρίας 
θα προκαλοόνταν μεγάλες ζημιές σε περίπτωση αδυναμίας άρδευσής τους από το 

Διαρίζο. 

Κύριε Πρόεδρε, από δεκαετ(ας περίπου παρακολουθώ από κοντά τα προ

βλήματα της επαρχίας μου και ήμουν πολλές φορές μάρτυρας των εκκλήσεων 

πολλών κοινοτήτων που ζητούσαν επίμονα νερό, για να αρδεύσουν τα κτήματά 
τους, ενώ μερικοί είχαν δικαίωμα άρδευσης και το στερήθηκαν, Το δικαίωμα αυτό 

το είχαν από τρυς γονείς τους, από τους προγόνους τους. Στερεότυπη απάντηση 

των αρμοδίων ήταν ότι δεν έχουμε περίσσευμα ή ότι θα χρειαστεί άντληση που 

είναι ασόμφορη και έτσι δεν επαραχωρε(το. Τώρα όμως υπάρχει περίσσευμα για 

να πάει 200 χμ. μακριά και είναι συμφέρον να αντλείται νερό για άρδευση των 
μικρών και φτωχών κοινοτήτων της παραποτάμιας περιοχής του Διαρίζου. Δεν 

παρατηροόνται κάποιες εξόφθαλμες παραδοξότητες, κόριε Πρόεδρε; 

Αναφ~ρθηκε ότι οι κοινότητες φθίνουν και ερημώνονται και ότι και αυτά 

ακόμη τα έργα που εξαγγέλθηκαν θα πάνε χαμένα και είναι με βαριά καρδιά που 
τα κάνει η κυβέρνηση. Αν εξακολουθήσει όμως η περιφρονητική πολιτική της 

κυβέρνησης έναντι της Πώρου, όπως γινόταν μέχρι σήμερα, οπωσδήποτε θα 

συνεχιστε! η ερήμωση και εγκατάλειψη της υπαtθρου. Χρειάζονται αναπτυξιακά 

έργα που να αποτελέσουν πόλο έλξης, για να επανέλθει μέρος των ξενιτεμένων 
και να ξαναρχίσει η αναβ(ωση των αγροτικών περιοχών. Χρειάζεται να κατα

σκευαστούν δρόμοι που σήμερα είναι ανύπαρκτοι ή αδιάβατοι. 

Η κυβέρνηση κήρυξε τον Ακάμα εθνικό πάρκο. Για να γίνει όμως εθνικό 

πάρκο, χρειάζεται και λίγο νερό. Στέρησε τις κοινότητες της Λαόνας από την 

κυριότητα της περιουσίας τους. Έπρεπε λοιπόν σε αντιστάθμισμα να μεταφέρει 

νερό από το Διαρίζο, που είναι 20 χμ. μακριά, για να αρδεόει μικρές περιοχές των 
κοινοτήτων 1 Ινιας, Δρούσιας και Αρόδων. 

Στο δεότερο μέρος του θέματος που είχα εγγράψει το 1987 ζητοόσα να 
εξευρεθούν τρόποι και να γίνουν μελέτες εμπλουτισμού του υδατοφράκτη του 
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Ασπρόκρεμμου. Δυστυχώς μέχρι σήμερα παρά τις επίμονες προσπάθειές μου να 

εκμαιεύσω μια υπόσχεση από το Υπουργείο και σε επανειλημμένες ερωτήσεις μου 
σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας προ μηνός, που τις 
εποινέλοιβοι τρεις φορός στην (δια συνεδρία, δε δόθηκε καμιά απάντηση. Επίσης σε 

απόσπασμα των πρακτικών του Υπουργικοό Συμβουλίου, ημερομηνίας 7.6.90, 
όπου εξαγγέλλεται η εκτέλεση υδατικών όργων στην κοιλάδα Διοιρ(ζου, καμιά 

μνεία δε γίνεται για τον εμπλουτισμό του μεγάλου υδατικού έργου της Πάφου και 
τον εμπλουτισμό των υπόγειων υδροφόρων στρωμάτων των γεωτρήσεων που 

υδροδοτοόν την Πάφο και τις 19 κοινότητες της χαμηλής περιοχής. Φαντάζομαι 
θα έχουν φθάσει τα μηνόμοιτοι στην κυβέρνηση ότι ήδη οι γεωτρήσεις αυτές 
άρχισαν να στερεύουν. Γιατί η κυβέρνηση παραχ&.μπτει την πτυχή αυτή του 
υδατικού προβλήματος της Πάφου; 

Κόριε Πρόεδρε, ε(νοιι ανεπίτρεπτο η κυβέρνηση να προσπαθεί να φέρει σε 

αντιπαράθεση την επαρχία Πάφου με τις άλλες επαρχίες, επειδή δήθεν προ
τιμούμε να πηγαίνει νερό στη θάλασσα παρά vα επιτρέψουμε vα πάει σε άλλες 
περιοχές. Αυτό είναι ψευδέστατο, αστήριχτο και επικίνδυνο επιχε!ρημα. 
Προσπαθεί με τον τρόπο τούτο vα δημιουργήσει συμμάχους, για να υποστηρίξουν 

μια λανθασμένη και άδικη γραμμή και πολιτική, γιοιτ( νιώθει οιδυνοιμ(οι. Είναι 
παραπλάνηση της κοινής γνώμης που επιχειρείται. 

Μερικοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ και οργανώσεις που αντιτ(θενται στα δlχαια 
αιτήματα των κατοίκων της περιοχής Διοιρ(ζου και των άλλων περιοχών .της 

Πάφου ιδρωκοποόν διοι8(δοντοις ότι εμείς που φωνιfζουμε σήμερα εναντίον της 

εκτροπής προς το νότιο αγωγό άλλοτε ψηφίζαμε κον8όλιοι γιοι να γίνει το όργο. 
Ναι, ψηφίζαμε κον8όλιοι και υπό τις (διες συνθήκες και αντιλήψεις, όπως μας τις 
παρουσίαζαν τότε, και σήμερα θα ψηφίζαμε. 

Είχαμε υπόψη μας υποσχέσεις ότι θα γινόταν εκτροπή του Διοιρ(ζου, 

σύμφωνα με την έκθεση Milinusic, από το ύψος της Φασούλας προς τον 
Ασπρόκρεμμο και της Έζουσοις προς το μεγάλο αρδευτικό έρ'(ο Πάφου, ώστε να 

κοιτοιστε( επαρκές. Ακόμη, ότι το νερό του Διοιρ(ζου ήταν 44 εκ. κ.μ. νεροό το 
χρόνο χαι όχι 23 εχ., όπως μάθαμε εχ των υστέρων. Επομένως, αν εκτραπούν τα 
22 εκ. από το όψος της εκτροπής στην Αρμ(νου, δε θα παραμείνει καθόλου νερό 
για να έλθει σε όλη αυτή την κοίτη του ποταμού, 

Υπήρχε σχέδιο της γ' φάσης του έργου της Ευρέτου κοιτά το οποίο στην 
Αγυιά θα γινόταν φράγμα 8,000,000 κ.μ. νεροό γιοι την περιοχή Πολεμίου
Στρουμπιοό, Γιόλου-Δρούσιας, Λετύμπου-Χούλου χαι άλλων χωριών. Τελευταία 
οικοόετοιι ότι θα εγκαταλειφθεί και θα γίνουν άλλοι έργα γιοι υδρο86τηση της 

Πάφου κτλ. Επίσης, εφόσον η μέση ροή η ετήσιοι του ποτοιμοό Έζουσοι ήταν 7 εκ. 
κ.μ. νεροό από το 1967 ως το 1986 και το φράγμα θα είναι των 8 εκ., δε θα 
περισσεύει καθόλου νερό για να έρχεται από την Αγυιά χαι κάτω. Όλες αυτές οι 

παλινδρομήσεις, η έλλειψη μελετών, οι απρογραμμάτιστες υποσχέσεις χαι 

προπαντός το ενδεχόμενο να ανιμετωπlσουμε σύντομα, χαι ήδη αντιμετωπίζουμε, 
τον χ!νδυνο λειψυδρίας μας χάνουν πολύ ευαlσθητους χαι δύσπιστους ως προς τις 

εξαγγελίες της κυβέρνησης. 

'Επρεπε να προηγηθούν τα έργα εμπλουτισμού του μεγάλου υδατικού έργου 
της Πάφου, να ικανοποιηθούν οι ανάγκες της περιοχής του Διαρ(ζου χαι τότε να 

γίνει εκτροπή προς το νότιο αγωγό. Η κυβέρνηση με την ενόργειά της να ξεκινήσει 
πρώτα την εκτροπή προς το νότιο αγωγό χάνει το τεράστιο σφάλμα «να. φορεl τα 
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παπούτσια χάτω από τις κάλτσες)). Επειδή εμείς πιστεύαμε ότι τόσο τεράστια 

αδιχ(α χαι τόσο τεράστιο σφάλμα δε θα γίνονταν, γι' αυτό χαι ψηφίζαμε τα 

κονδύλια, πιστώvοvτάι; τη με κοινή λογική και φυσική δικαιοσύνη και πιστεύοντας 

ότι θα ακολουθούσε το φυσικό δίκαιο που λέγει ότι πρώτα ιχαvοποιούvται οι 

περιοχές από όπου προέρχεται το νερό και μετ&. οι άλλες. Με αυτή τη λογική και 
με βιiση το 8ίκαιο χίλιες φορές να ψηφίσουμε τη μεταφοριi περισσευμιiτων νερού 

και vα εμποδίσουμε και τηv τελευταία σταγόνα vα πάει στη θάλασσα. 

Κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνιi8ελφοι, μέχρις ότου οι αρμό8ιοι μας 8ώσουν 

πειστικές αποδε(ξεις, οφείλουν vα σταματήσουν το έργο εκτροπής προς το νότιο 

αγωγό, για να επανέλθει η εμπιστοσύνη στο λαό της Πιiφου για το ότι η 
κυβέρνηση συμπεριφέρεται 8ίκαια και μεριμνιi εξίσου για όλες τις επαρχίες. Ας 

έλθει με συγκεκριμένες μελέτες πειστικές και με εν8είξεις και απο8είξεις ότι θα 

υλοποιήσει τις υποσχέσεις της για ικανοποίηση των βασικών λογικών αvαγκώv της 
Πάφου, οπότε θα συμφωvήσουμι, και ας συνεχίσει το έργο για μεταφορά των 
περισσευμάτων. 

Κατέχω φυλλ&8ιο-προκήρυξη των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και 

Αγροτική, ημερομηνίας 25.9.1987, που ζητούσε <<εφαρμογή σχε8ίου εκτροπής του 
ποταμού Διαρίζου στο φριiγμα Ασπρόκρεμμου για 8ιασφιiλιση της υφιστιiμενης 
αρ8ευόμενης περιοχής και επέκτασή της και σε ιiλλες ξηρικές γόνιμες εκτιiσεις 

γης». Φαίνεται καθαρά ότι οι οργανώσεις τούτες είχαν υπόψη τους το σχέδιο 
εκτροπής του Διαρίζου προς τον Απρόκρεμμο. Αυτή είναι η προκήρυξη-8ιακήρυξη 
των αγροτικών οργανώσεων του 1987, όπου ομιλούν χαι χαλούν από τότε ως 
εξής: «Για να ανακόψουμε την καταστροφική πορε(α στην οποία μας ο8ηγεί η 

απρογραμμιiτιση αγροτική πολιτική της κυβέρνησης, καλείστε όλοι από Πέγεια, 
Κισσόνεργα, Έμπα, Λέμπα, Τάλα, Χλώραχα, Γεροσχήπου 1 Κολώνη, Αχέλεια, 
Αγία Μαρινού8α, Αγία Βαρβιiρα, Τιμη, Αναρίτα, Μαν8ριιi, Νικόκλεια και 

Κούκλια στην επαρχιακή εκ8ήλωση 8ιαμαρτυρίας το Σιiββατο, 3.10.87, και ώρα 
9.30 π.μ.». 

(Καταθέτει την προκήρυξη στη Γραμματεία) 

Ζήτησα να μου δώσουν την έκθεση Milinusic, αλλά δυστυχώς χώφευσαν οι 
αρμόδιοι. Τους χαλώ χαι τώρα να καταθέσουν την έκθεση τούτη στη Βουλή. την 
οποία παρα8έχονται ότι έχουν, αλλιi 8εν την εξέτασαν καθόλου μέχρι σήμερα. 
Γιατί; 

Κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνιi8ελφοι, θέλω να σας βεβαιώσω ότι 8ε 

διακατεχόμαστε από κανένα α(σθημα στε(ρου τοπικισμού αλλά από αίσθημα 

αυτοσυντήρησης και 8(καιης μεταχείρισης. Προσπαθούμε να εξασφαλίσουμε τα 

μέσα χαι τους πόρους που θα επιτρέψουν στο λαό μας να παραμείνει στη γη των 
πατέρων του και για όσους από έλλειψη μέσων 8ιαβίωσης ξενιτεύτηκαν να 

δημιουργήσουμε συνθήκες ελχυστιχές, ώστε να επανέλθουν στις εστ(ες τους. 

Πολλές φορές μας αναφέρουν μερικοί ότι στην Πιiφο τα τελευταία χρόνια 

έγιναν πολλά αναπτυξιακιi έργα σε σχέση με τις ιiλλες επαρχίες. Δεν έγιναν 
περισσότερα στην Πιiφο, αλλιi, επει8ή επί χρόνια πολλιi η επαρχία τούτη 
εθεωρείτο απομακρυσμένη χαι εγκαταλειμμένη χαι δε γινόταν τίποτε, τώρα, όταν 
γίνει κάποιο έργο, φαίνεται. Έχουμε πιiθει όπως σην ιστορία του προβιiτου με 

την χατσ(χα, Ο χ. Κοuρτελλάρης θα σας εξηγήσει καλύτερα την έννοια της 

παροιμίας. 

Ο μονα8ικός 8ρόμος Λεμεσού-Πιiφου 8ε λέει να αρχίσει, όταν αλλού όχι ένας 

αλλά πολλοί 8ρόμοι τετραπλής κατεύθυνσης συν8έουν πόλεις με περιοχές και όχι 
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πόλη με πόλη. Το αεροδρόμιό μας φυτοζωεί και η προσπάθεια είναι να 

υποβαθμιστεί. Οι άλλες υπηρεσίες, δηλ. η Αρχή Ηλεκτρικοό Κόπρου, η Αρχή 

Τηλεπιχοινωvιών, το Ταχυ8ρομε!ο χαι άλλες υπάγονται σε άλλες επαρχ!ες. Ξεκινά 

ένα έργο που θα έπρεπε να τελειώσει σε μερικούς μήνες χαι συνεχ!ζεται για 
χρόνια. Γι 1 αυτό, κύριοι συνά8ελφοι, ας μη σας εντυπωσιάζει το ότι έχουν γίνει 

μερικά ξεvο8οχε(α στην επαρχία Πάφου εχε! που πριν από λ(γα χρόνια 8εv 

υπήρχαν. Και δεν έχουν γίνει έργα και έργα. Όσα ξενοδοχεία έγιναν σε όλη την 
επαρχία Πάφου έγιναν σε ένα χωριό σε άλλη επαρχία. Επομένως δεν υπερτεροόμε 
ούτε και σε τούτο. 

Ο αγροτικός πληθυσμός της Πάφου, αντί να αναβαθμίζεται, υποβαθμίζεται 

και ξεκληρίζεται. Παρέμεινε η μεγάλη πλειοψηφία του πληθυσμοό στις αγροτικές 

περιοχές και ασχολe:(ται με γεωργικές 8ουλειές ασύμφορες και χωρίς νέο εργατικό 
προσωπικό. Τώρα όμως του συστήνουν να εκριζώσει τα αμπέλια του. Τα 
εσπεριδοειδή εγκαταλείπονται και η κυβέρνηση συστήνει περιορισμό της καλλιέρ

γειας των εσπερι8οει8ώv. Τα γεωργικά του προϊόντα τα ανταγωνίζονται εισαγό

μενα. Δρόμοι στην ύπαιθρο είναι ανύπαρκτοι. Η κυβέρνηση τους καλεί να 
παραμε!vουν στις κοιvότητές τους. Πώς; Τώρα προσπαθε( με 8ιάφορους τρόπο_υς 
παραπλανητικοός να στερήσει την Πάφο από μια μεγάλη πηγή πλοότου, από το 

νερό του Διαρίζου. Πώς θα παραμείνουν προσκολλημένοι στα κατσάβραχα των 
εγκαταλειμμένων αγροτικών κοινοτήτων τους, αν η κυβέρνηση 8εν τους εξασφα
λίσει πιο προσοδοφόρα απασχόληση; Πώς θα δώσει κίνητρα στους ξενιτεμένους 
για να επανέλθουν; 

Εμείς που ζοόμε την κατάσταση και αντιλαμβανόμαστε το πρόβλημα 
πιστεύουμε ότι ε(ναι εγκληματική ενέργεια να αποστερηθε( ο φτωχός πληθυσμός 

της Πάφου μια πηγή πλούτου, προτού ικανοποιηθούν οι βασικές του ανάγκες. 

Καλούμε την κυβέρνηση να κάμει 8εύτερες σκέψεις. Να αφήσει τη 8ικτατο
ρική πολιτική του ετσιθελισμού και να μην προσπαθήσει να πείσει με φαντα
στικούς αριθμούς, αλλά να σκύψει πάνω στο πρόβλημα και να το 8εt στην 
πρακτική του μορφή. Να δει πώς ικανοποιεί λογικά αιτήματα με τις σημερινές 

πραγματικότητες. Εμε(ς, ως αντιπρόσωποι του λαού της Πάφου, 8εν έχουμε άλλη 
επιλογή από του να αγωνιστούμε και να εντε(νουμε ακόμη πιο πολύ τις 
προσπάθειές μας, για να βγάλουμε τον κόσμο μας από τη φτώχεια, τη μιζέρια και 
την εγκατάλειψη. Πιστεύουμε στο έργο μας τούτο να έχουμε και τη 8ική σας 
υποστήριξη, κόριοι συνάδελφοι. 'Αλλως πως και μόνοι μας θα συνεχίσουμε τον 
αγώνα, γιατί, όταν κανείς αγωνίζεται για το 8(καιο και την επιβίωση, ποτέ 8εν 
αισθάνεται μόνος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποιος από το ΔΗ.ΚΟ. που θέλει να μιλήσει τώρα. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Να ακούσουμε και την άλλη πλευρά.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, όταν ζήτησα το λόγο τώρα, λέχθηκε από το φίλο-συνάδελφο 
κ. Δημητριά8η ότι καλύτερα να μιλήσει και η άλλη πλευρά, για να υπάρχει 
εναλλαγή απόψεων. Θέλω να δηλώσω ότι δε θεωρώ ότι ανήκω σε άλλη πλευρά 
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και ότι όλοι οφe:ίλουμε, και νομίζω προσπαθούμε μ 
/ 
έναν εποικοδομητικό τρόπο, 

να προσεγγίσουμε και να λύσουμε ένα πρόβλημα, χωρίς να είμαστε πλευρές. 

Ταυτόχρονα θέλω να ευχαριστήσω την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ., 

γιατί μου παραχώρησε λίγο από το 45λεπτό της, επειδή υπάρχει μια στενότητα 
χρόνου 7 λεπτών και είναι φυσικό πάντοτε οι εισηγητές ενός θέματος που το έχουν 
μελετήσει, που έχουν ασχοληθεί μαζί του, που το έχουν ζήσει να παίρνουν 

μe:γαλότερο χρόνο για την αv&πτυξή του. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ θετική και χαιρετίζω την κινητοποίηση και την 

παρουσία στη Βουλή μας σήμερα, που είναι συνέχεια της προηγούμενης κινητο
ποίησης, και των φίλων μας από την Πάφο και των φίλων μας από τη Λάρνακα 
και την Αμμόχωστο, γιατί δείχνει ένα βασικό πράγμα, ότι δηλ. ο λαός μας 

εv8ιαφέρεται για τα προβλήματά του και κινητοποιείται στην προσπάθειά του να 
βελτιώσει τους όρους διαβίωσης και την ποιότητα ζωής στον τόπο του. Υπήρξαν, 
έχω τη γνώμη, εντυπώσεις ότι άλλα είναι τα συμφέροντα της Πάφου και άλλα της 
Λάρνακας και της Αμμοχώστου. Είναι πολό μικρή η ελεύθερη Κύπρος που μας 
έμεινε, ώστε να χωριζόμαστε ακόμα και σ' αυτά τα θέματα. 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε σ' αυτό το θιίμα, όπως ίσως και σε πολλά 

άλλα, να σας αντιγράψω για τον εποικοδομητικό και θετικό τρόπο με τον Οποίο ... 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Δ. Ηλιάδη, ο Πρόεδρος της Βουλής 
αvτικαταστ&.θηχε από τον κ. Γ. Λαδά). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, άλλαξε ο Πρόεδρος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχει σημασία, κύριε Πρόεδρε, σέβομαι και τον κ. Λαδά και την Προεδρία 

του, πλην όμως αναφέρομαι σε συγκεκριμένο περιστατικό, όπου ο Πρόεδρος της 
Βουλής είδε τις αvτιπροσωπε(ες και μίλησε και στις δύο ενδιαφερόμενες αντι
προσωπείες στην ίδια γλώσσα. 

Κανένας δεν είναι ευτυχής και δεν μπορεί να είναι ευτυχής, όταν το νερό δεν 
το χρησιμοποιεί κανένας, ούτε οι Παφίτες ούτε οι Λαρναχιώτες και οι Αμμοχω
στιανο(, και πέφτει στη θάλασσα, Ποιος μπορε( να ε!ναι ευτυχής; Κανένας. 'Αρα 

το πρώτο πράγμα που πρέπει να πούμε ε(ναι ότι ειδικά γι' αυτή τη συγκεκριμένη 
περιοχή της κοιλάδας του Διαρίζου υπήρξε αστοργία και εγκατάλειψη, όπως 
λέχθηκε με τεκμήρια, απ' όλες τις κυβερνήσεις και είναι γεγονός ότι δικαιολο

γημένα οι Παφίτες διαμαρτύρονται γι' αυτή την εγκατάλειψη και, αν θέλουμε να 
πούμε κάτι σε σχέση με τους Π αφιτες1 ε(ναι ότι ενώνουμε τη φωνή μας μαζ( τους 
και διεκδικοόμε μαζ( τους τα δικαιώματα που έχουν να ζήσουν στην κοιλάδα που 
γεννήθηκαν, να αναπτυχθούν, για να μην αποκτήσουμε ακόμα μια έρημη περιοχή 
στην Πιίφο η οπο(α, ναι, πράγματι πάσχει από την αστυφιλία. Αυτό ε(ναι ένα 
γεγονός και όλη η Βουλή ομόφωνα πιστεύω ότι και το ενστερνίζεται και είμαστε 
όλοι πρόθυμοι να δουλέψουμε προς αυτή την κατεύθυνση. Υπήρξαν υποσχέσεις 
όλων των κυβερνήσεων και λ<χθηκε με ερωτήσεις και με στοιχεία ότι δόθηκαν 

υποσχέσεις και δεν εκπληρώθηκαν. Και ε(ναι καταδικαστέες και οι προηγοόμενες 
και η σημερινή κυβέρνηση στο βαθμό που δεν εκπλήρωσαν τις υποσχέσεις τις 

οποίες έδωσαν. 

Υπάρχει επίσης ένα νευραλγικό σημείο στο οποίο είμαστε ιδιαίτερα ευαί
σθητοι. Δεν μπορεί να εξαγγέλλονται και να ξεκινούν έργα, χωρίς να γίνονται 
περιβαλλοντικές μελέτες. Έχει καταστραφεί το περιβάλλον στην Κύπρο και εμείς 
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οι Αμμοχωστιανοί είμαστε οι τελευταlοι που θα θέλαμε να δούμε το έγκλημα το 
οποίο έγινε κοιι εξακολουθεί νοι γίνεται στην περιοχή της Αγίας Νάποις νοι 

μετοιφέρετοιι κοιι σε άλλες περιοχές είτε της ελεύθερης Αμμοχώστου, όπου έχουμε 

κάποιες νησίδες που πρέπει να τις σώσουμε, όπως εlναι η Σωτήρα και λοιπά, είτε 
της Πάφου είτε πουθενά αλλού. Κοιι οιυτό είναι έγκλημα ποιρά τις εξαγγελίες της 
κυβέρνησης. 

Έχει ξεκινήσει ένα έργο από τον περασμένο Φεβρουάριο και έχει φτάσει σε 
μιοι κρίσιμη φάση του. Κοιι θέλω νοι συζητήσουμε οιν το θέμοι της οινοιστολής είναι 

σωστό. Υπάρχει καθυστέρηση στοι έργοι της Πάφου κοιι πρέπει νοι γίνουν 
συγκεκριμένοι έργοι γιοι τη συγκεκριμένη περιοχή που συζητούμε. Λέχθηκε οιπό την 
κυβέρνηση γιοι φρc!.γμοι στις Κέδοιρες 7,500,000 ιη2 κοιι κόστους .€7,500,000, 
αντλιοστάσια για να στέλνουν το νερό και προς τα πάνω και προς τα κάτω χωριά 

της κοιλάδας, κατασκευή αρδευτικού συστήματος του νερού και για τα πάνω και 
για τα κάτω χωριά της κοιλάδας, υπόγειο διάφραγμα κοντά στα Κούχλια 1 για να 
εξασφαλιστούν οι τοπικές αντλήσεις και να μην πηγαίνει το νερό στη θάλασσα. 

Αν η Πάφος πιστεόει και αν υπάρχουν απόψεις ότι πρέπει να γίνουν και άλλα 

έργοι τοι οποίοι κρίνονται λογικc!., όπως λέχθηκε κοιι οιπ' όλους τους συναδέλφους, 
γιοι την κc!.λυψη των οινοιγκών της Πcl.φου, νοι συζητηθούν. Κοιι η κυβέρνηση νοι 

οινοιλcl.βει ~;υθύνη μέσοι σε >οικτή προθεσμία 1-2 μηνών, δεν ξέρω πόσος χρόνος 
ε(ναι αναγκαίος για να γίνουν παρόμοιες μελέτες, γιατl το θέμα ε(ναι τεχνικό και 
όχι θέμοι επιθυμιών, νοι δεσμευτεί η κυβέρνηση σε συγκεκριμένο σύντομο χρονικό 

διάστημα νοι μοις φέρει τις μελέτες. Ν οι τις εγκρίνουν σε σύσκεψη κοιι η Βουλή κοιι 

οι πολιτικοί αρχηγο(, και πιστεόω ότι όλοι εξίσου διαθέτουν και κοινό νου 

τουλάχιστον αλλά και επιθυμ(α για ισόρροπη ανάπτυξη αυτοό του τόπου. Και να 
δεσμευτεί η κυβέρνηση χωρίς κοιμιc!. καθυστέρηση νοι προχωρήσει στην άμεση κοιι 

τοιχύτοιτη εκτέλεση αυτών των έργων. Ήδη έκαμε μιοι χειρονομία καλής θέλησης 

η κυβ~ρνηση, γιατί, ενώ θοι ξεκινούσαν αυτές οι μελέτες το 1991, κατέθεσε ήδη 
οιπό την περασμένη Πέμπτη συμπληρωματικό προUπολογισμό J::60,000 γιοι έναρξη 
των μελετών γι' αυτά τα έργα. Αυτό ε!ναι θετικό, δεν ε!ναι όμως αρκετό. 

Όμως, πέρα από το να εκφράσουμε επιθυμία, η Βουλή αυτή έχει τον τρόπο 
και τα μέσα να εξαναγκάσει την κυβέρνηση να εκτελέσει αυτά τα έργα. Γιατ(, αν 

της ποόμε «αν δεν προχωρήσεις σε ταχότατη εκτέλεση που να μας ικανοποιε( και 
δε δίνεις κοιι τακτικές οινοιφορές στη Βουλή γι' οιυτc!. τοι θέμοιτοι, δεν πρόκειται 
κοινένοι cl.λλο συμπληρωματικό νοι σου ψηφίσουμε», τότε νοι δούμε οιν η κυβέpνηση 

θέλει ή δε θέλει, έχει ή δεν έχει τη θέληση ή οιν δεν προχωρήσει προς οιυτή την 
κατεόθυνση. Μποροόμε να την εξαναγκάσουμε. 

Όμως πιστεόω ειλικρινά ότι το να λέμε ότι η αναστολή του έργου θα πιέσει 

προς αυτή την κατεόθυνση δεν ε(ναι σωστή προσέγγιση. Κοντά στις άλλες 
καθυστερήσεις το μόνο που θα επιτόχουμε με την αναστολή θα ε(ναι να 
καθυστερήσουμε οικόμοι ένοι έργο κοιι σε βάρος της Πάφου κοιι σε βάρος ci.λλων 

περιοχών, οι οπο(ες και εκεlνες περιμένουν μέσα στα πλα(σια μιας ισόρροπης 

οινcl.πτυξης νοι λύσουν ως το βαθμό που είναι δυνατό το πρόβλημc!. τους. 'Αροι η 
οινοιστολή σαφώς με βρίσκει αντίθετο, γιατί δεν πιστεύω ότι είναι θέμοι γοήτρου 

οιυτό το θέμοι κοιι γιατί δεν πιστεύω ότι μπορεί νοι εξυπηρετήσει το πρόβλημα το 

οποίο συζητούμε. Αν η Βουλή μοις είναι ομόφωνη, κοιι πιστεύω όλοι είμαστε 

ομόφωνοι στο να εκτελεστοόν τα αναγκαία έργα στην Πάφο, μπορε( να δεσμεόσει 
και να εξαναγκάσει την κυβέρνηση, χωρ(ς να χρειάζονται ενέργειες του τόπου 
οινοιστολή του έργου γιοι 15 μέρες ή ένοι μήνοι, που ειλικρινά δε βλέπω οιν κοιι πώς 
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είναι δυνατό να πpοχω~ήσοuν να πιέσουν την κυβέρνηση προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. \ 

Κόριε Πρόεδρε, τελει("νοντα.; θέλω να πω ότι ο ρόλος μας πρέπει να είναι 

εποικοδομητικός, συνενωτι,~ός και συναινετικός, γιατί, αν κάτι μας απασχολεί 

όλους και μας ωθεί στο βήμα αυτής της Βουλής, είναι το να συμβάλουμε στο να 

ξεπεράσουμε αυτό το πρόβλημα με κοινή συναίνεση χωρίς πλευρές, χωρίς 
αντιπαραθέσεις, για να ικανοποιηθεί η Πάφος και τα δίκαια αιτiJματά της, που 

επαναλαμβάνω ότι είναι δ(καια, και να προχωρήσει με τη μεγαλότερη δυνατή 

ταχύτητα χωρίς _αναστολές και καθυστερήσεις το έργο αυτό, ώστε να πετύχουμε 
πράγματι μια ισόρροπη ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημητριάδης. 

Ορίστε, κύριε Πουμπουρή. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Ε!χα ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βλέπω εδώ ότι είναι η σειρά του κ. Δημητριάδη, εκτός αν ο κ. Δημητριάδης 
δέχεται να σας παραχωρήσει τη θέση του. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Απλώς ζήτησα το λόγο, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα· ώστε θα σημειωθείτε. Μετά τον χ. Δημητριάδη είναι ο κ, Ποu

μπουρής, ο κ. Κληρίδης και ο κ. Σολωμής. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να διακόψω, οι Κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι 
προηγούνται άλλων. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Πολύ ευχαρίστως θα δώσω τη σειρά μου στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο

σώπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως προηγοόνται. Γι' αυτό το λόγο είπα στον κ. Δημητριάδη να 
παραχωρήσει τη θέση του στον κ. Πουμπουρή, πριν ζητήσετε το λόγο εσείς. Τώρα 

βεβαίως προηγε(στε, διότι είστε και ο πρώτος τη τάξει Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος. 

Ορίστε. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Και η ηλικία έχει ορισμένα προνόμια, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ηλικία έχει το θλιβερό προνόμιο να κάθεται και σ' αυτή την έδρα. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, 

Χα(ρω πράγματι, διότι σήμερα έχουμε αρκετό ακροατήριο και γιατ( η ύπαρξη 
αχροατηp(ου χ&.νει ασφαλώς τη συζήτηση πιο εν8ιαφέρουσα. Η Βουλή αυτη 
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ασχολείται με ένα σοβαρό θέμα. Δεν υπιiρχει αμφιβολία ότι το θόμα που μας 

απασχολεί είναι σοβαρό. Αλλιi το ερώτημα που τίθεται το βασικό είναι: Υπιiρχει 

θέμα ουσίας το οποίο συζητούμε; Και θέτω αυτό το ερώτημα για τους εξής 
λόγους: Δεν ιiκουσα ομιλητή ο οποίος να ισχυρίζεται ότι 3εν υπιiρχει πρόβλημα. 
Δεν άκουσα ομιλητή ο οπο(ος να ισχυρίζεται ότι θα πρέπει να πάρουμε το νερό 

από την Πάφο οπουδήποτε αλλού, προτού ικανοποιήσουμε τις ανάγκες της 

Πιiφου. Δεν άκουσα ομιλητή ο οποίος να λέγει ή να ισχυρίζεται ότι έχουμε ακόμα 

ενώπιόν μας ολοκληρωμένο σχέδιο από το οποίο να προκύπτει ότι οι ανάγκες της 
Πάφου θα 8ιασφαλιστούν. 

Έχουμε ορισμένες αποφάσεις που λήφθηκαν μετά τη δημιουργία έντασης από 

το Υπουργικό Συμβοόλιο και ορισμiνες 3ιαβεβαιώσεις οι οπο(ες 3όθηκαν. Δεν 

πρέπει να 8ώσουμε την εντόπωση ότι αυτό το Σώμα συζητεί το θέμα του 
Διαρ(ζου ως να είναι θέμα 3ιαφορετικών συμφερόντων 3ιιiφορων περιοχών. Αν 

αυτή η Βουλή κάνει αυτό το σφάλμα, αν οι Βουλευτές μιας επαρχίας εμφανίζονται 

ότι υπερασπίζουν τα συμφέροντα της επαρχίας εκείνης, τότε ας μη μιλοόμε για 

τους Τουρκοχυπρίο~ς που ζητούν διαφορετικά δικαιώματα. Ακόμη και σε ένα 
ομοσπονδιακό σύστημα η θεώρηση πρέπει να ε!ναι τι ε(ναι το γενικό συμφέρον, 

χωρίς να αγνοε(ται φυσικά και το τοπικό συμφέρον. Είναι γι 1 αυτό που θέσαμε 

την αρχή ότι 3εν πρόπει να μεταφερθεί νερό από το Διαρίζο, αν πρώτα 3εν 
είμαστε ικανοποιημiνοι ότι 3ιασφαλίζεται η περιοχή. 

Και τίθεται το ερώτημα: Υπάρχουν πρακτικοί τρόποι; Αντί να συζητούμε 
ποια είναι τα σωστά στοιχεία, αντί να ισχυριζόμαστε 6τι δε θα υπάρξει 

περίσσευμα και αντί άλλοι να ισχυρίζονται ότι θα υπάρξει πλεόνασμα, ας 3οόμε 

πρώτα ποιες είναι οι ανάγκες εκείνης της περιοχής και της ευρύτερης ακόμα, αν 
θέλετε, περιοχής και πώς θα 8ιασφαλίσουμε αυτές τις ανάγκες. Εδώ έχουμε ένα 

σταθερό συντελεστή τον οποίο μπορούμε να βρούμε. Αν οι ανάγκες της περιοχής 

3ιασφαλίζονται με ένα φράγμα των 7 εκατομμυρίων κυβικών, -λόγω, αν 3εν είμαι 
3ογματικός, 3ιότι 3εν είναι η 3ουλειά μου να ξόρω αν 3ιασφαλίζονται- τότε 
ασφαλώς υπάρχει πραχτικός τρόπος με τον οποίο μπορούμε να το επιτύχουμε. Να 

γίνει το φράγμα και η εκροή να γίνεται από σημείο, αφού τοποθετηθεί μέσα στο 
φράγμα η ποσότητα των 7 εκατομμυρίων κυβικών μέτρων ή οτι8ήποτε άλλο. 

Είναι απλούστατο το θέμα και επομένως ας εξετάσουμε ποιες είναι οι 
ανάγκες που πρέπει να διασφαλίσουμε σ 1 αυτή την περιοχή. Και, αν κατα

λήξουμε εκεί σ' αυτή τη συμφωνία, τότε ασφαλώς όλα τα άλλα 8ιευθετούνται εν 

μια νυκτι Επομένως κάνω εισήγηση να αναβληθεί η συζήτηση του θέματος για 
δεκαπέντε μόνο μέρες και εντός του δεκαπενθημέρου αυτού να διαβουλευτούν όλες 
οι πλευρές -αν θέλετε τη παρουσία και εκπροσώπων των κομμάτων- για να 

καταλήξουμε στο πρώτο βασικό θέμα, ποια είναι δηλ. η ποσότητα νερού που 

πρέπει να εξασφαλίσουμε στην περιοχή και, δεύτερο, αν πράγματι υπάρχει αυτή η 
ποσότητα. 1 Αλλως συζητούμε και θα συνεχίσουμε να συζητούμε. Θα ακούμε 

επιχειρήματα και αντεπιχειρήματα και θα επεμβαίνουμε σε ένα θέμα για το οποίο 

-δεν είμαστε αρμόδιοι, διότι ούτε καταμετρήσεις μπορούμε να κάνουμε ούτε να 
υπολογίσουμε εμείς ποιες είναι οι ανάγκες της περιοχής. Η Βουλή λοιπόν, παριi 

το ότι θα διακόψει για τις θερινές διακοπές, θα πρέπει να επανέλθει σε ειδική 
συνε3ρία σε συμφωνημένη, τακτή ημερομηνία μετιi την προθεσμία των 15 ή 20 
ημερών, για να τεθούν ενώπιόν μας στοιχεία τα οποία να αποδεικνύουν ότι η 

ποσότητα που απαιτεlται για -την περιοχή και για την εν!σχυση γειτονικών 
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περιοχών ε(ναι αυτή και ότι μπορε( να βιασφαλιστε( με ένα φράγμα το οπο(ο θα 

σuγκεντρΘνει τέτοια ποσότητα ύ3ατος. Αν προχωρήσουμε με αυτή την εισήγηση, 
τότε πιστεύω ότι θα μπορούμε πλέον εποικο3ομητικά να συζητούμε, αντί να 

επαναλαμβάνουμε τους εαυτούς μας, 8ιότι πρέπει να πω ότι σήμερα όσα άκουσα 

ε(ναι επαναλήψεις, ότι 8ηλ. 8εν πρέπει να φύγει νερό, αν 8εν υπάρχει ποσότητα 
ικανοποιητική για τις ανάγκες, και ότι κανένας δε θέλει να κρατήσει το νερό εκε(, 

αν υπάρχει περίσσευμα. 

Αυτό είναι το θέμα γόρω από το οποίο περιστρέφεται η συζήτηση. Το 

πρόβλημα ε(ναι όμως ότι δεν έχουμε ενώπιόν μας τα πειστικά στοιχεία τα οποία 
μας λέγουν ότι εξασφαλίζεται η περιοχή, αν αποθηκευθεί άλφα ποσότητα νεροό, 

ούτε και το δεύτερο, τη διαβεβα!ωση δηλ. ότι, μέχρις ότου ολοκληρωθούν και τα 
δόο έργα, της αποθήκευσης και της εκτροπής, 3ε θα μεταφερθεί νερό. Και 
μπορούν να επισπευσθούν και τα δύο έργα, ούτως ώστε περίπου να τελειώσουν 

ταυτόχρονα. Να δούμε και αυτή την πτυχή του θέματος, αλλιώς το συζητούμε. 

Μας λέγουν να κάνουμε μια σύντομη αναστολfι. Θα αρχίσουμε τώρα μια 

συζήτηση για το τι είναι η σύντομη αναστολfι; Δεκαπέντε μέρες, είκοσι μέρεςj 
Διότι η αναστολή θα είναι -που ζητούμε όλοι και για την οποία γίνεται πρόταση
για την περίοδο που θα κάνουμε τις εντατικές διαβουλεύσεις. Αν οι εντατικές 

διαβουλεύσεις τελειώσουν σε 15 μέρες, στο τέλος των 15 ημερών θα έρθουμε πάλι 
να ξανασυζητήσουμε. Επομένως το θέμα της αναστολfις το οπ9ίο κάναμε κύριο 
θέμα δεν είναι το κύριο θέμα. Το κύριο θέμα είναι: Θα μπορέσουμε να κάνουμε 
εντατικές διαβουλεύσεις και μέσα σε μια τακτή προθεσμία να έχουμε τα 

πορίσματα πάνω στα οποία θα στηριχθούμε για να πάρουμε αποφάσεις; Αυτό για 
μένα είναι το θέμα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός επομένως χάνει αυτή την εισfιγηση και θα 

ζητήσει να μπει σε ψηφοφορία. Αν η πλειοψηφία 3ε 3εχθεί αυτή την απόφαση, 
εμείς θα αφήσουμε το θέμα ανοιχτό, για να ψηφίσει ο χάθε Βουλευτής κατά 

συνεί3ηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ο κ. Πουμπουρής, ο κ. Δημητριά3ης, ο κ. Σολωμής και ο κ. Χατζη-
3ημητρίου. Επει3ή όμως ο κ. Χατζη3ημητρίου είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπ~ς, θα ακολουθήσει τον χ. Πουμπουρή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Κληρί3η. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, έκανα μια εισήγηση η οποία ζητώ να τεθεί σε ψηφοφορία σε 

κάποιο στάδιο. Αλλά, αν θέλετε να μιλήσουν και άλλοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μιλfισουν 6λοι οι ομιλητές που είναι γραμμένοι και η εισήγησή σας θα 

τεθεί σε ψηφοφορία, κύριε Κληρί3η. 

Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν η εισήγηση του κ. Κληρί3η γίνει 3εκτή, αποφεύγουμε σπατάλη χρόνου 

αδικαιολόγητη. Διερωτώμαι κατά π6σο αντί μιας συνεδρίας, για να καθησυχάσω 

όσους ανησύχησαν ότι πιθανόν να είναι μετά δεκαπέντε, αν πιέσουμε το 

Υπουργείο, να γίνει την ερχόμενη Πέμπτη αυτfι η ειδική συνεδρία, ώστε το 
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ταχύτερο να έχουμε κάποια αποτελέσματα και καθησύχαση της Πάφου και 

καθησύχαση των Κοκκινοχωριών και την (δια ώρα τα αποτελέσματα. Αν μπει 

αυτό που εισηγήθηκε ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού σε ψηφοφορία, 

πιθανόν να θεωρηθεί ότι δεν ε(ναι ανάγκη να γίνει εκ νέου συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι, κύριε ΑναστασιάΟη, ότι οι διάφορες πλευρές θέλουν να 
μιλήσουν προηγουμένως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να σχολιάσουμε την πρόταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η θέση του κόμματός μας, η θέση του ΑΚΕΛ, έχει εκτεθεί από τον 

προηγούμενο ομιλητή, το συνάδελφο Λάκη Θεοδούλου. Εμείς υποστηρίζαμε και 

υποστηρίζουμε πως το συντομότερο δυνατό πρέπει να αρχίσουν τα έργα για την 

ικανοποίηση των αρδευτικών και υδρευτικών αναγκών των κατοίκων της περιοχής 

Διαρίζου, διότι θεωρούμε πως οι κάτοικοι της περιοχής έχουν κάθε δικαίωμα να 

τύχουν προτεραιότητας στην κάλυψη των σημερινών και μελλοντικών τους 

αναγκών. Εlμαστε ακόμη έτοιμοι να συμβάλουμε με τις άλλες πλευρές στην 

ψήφιση σχετικής νομοθεσίας που θα διαλαμβάνει ότι δε θα δίνεται καμιά 

ποσότητα νερού σε άλλες περιοχές, αν δεν ικανοποιηθούν πρώτα οι ανάγκες των 

κατοίκων της περιοχής. Αφού λοιπόν ικανοποιηθούν οι ανάγκες των κατοlκων της 

περιοχής, υποστηρίζουμε όπως το μεγαλύτερο μέρος του νερού που χύνεται στη 

θάλασσα διοχετεύεται στο φράγμα του Κούρρη, για να ενισχύσει τις υδρευτικές 

και αρδευτικές ανάγκες των άλλων περιοχών. 

Ακούσαμε, κύριε Πρόεδρε, με πολλή προσοχή τις απόψεις άλλων πλευρών και 

ειλικρινά δυσκολευόμαστε να καταλάβουμε πού εlναι η διαφορά, δυσκολευόμαστε 

να καταλάβουμε τη λογική της επιχειρηματολογ(ας -rους. Το πρώτο επιχείρημα 

είναι ο ισχυρισμός ότι τα στοιχε(α που δίνει το Υπουργε(ο Γεωργ!ας και Φυσικών 

Πόρων για το μέσο όρο νερού που χάνεται στη θάλασσα δεν είναι σωστά. Ας 

δούμε αυτό τον ισχυρισμό. Οι μελέτες του Υπουργείου Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων για το ποιος είναι ο μέσος όρος της ποσότητας νερού που χάνεται στη 

θάλασσα έγιναν με επιστημονικά μέσα για 23 ολόκληρα χρόνια και έγιναν σε 

ανύποπτο χρόνο. Και αυτές έδειξαν ότι ο μέσος όρος της ποσότητας νερού που 

χάνεται κάθε χρόνο στη θάλασσα είναι κάπου 34 εκατομμύρια τόνοι. Υπήρξε 
όμως και η αντίθετη άποψη, ότι οι ποσότητες που κάθε χρόνο χάνονται δεν ε(ναι 

34 εκατομμύρια αλλά γύρω στα 26 εκατομμύρια. Το ερώτημα που προκύπτει 
είναι κατά πόσο αναγνωρίζουμε ή όχι τα αποτελέσματα μιας έρευνας που έγινε 

για 23 συνεχή χρόνια με επιστημονικά μέσα και επιστημονικές μεθόδους η κατά 
πόσο δεχόμαστε έναν ισχυρισμό που αυτοπροβάλλεται ως επιστημονική έρευνα, 
πολύ περισσότερο όταν αυτός ο ισχυρισμός δεν τεκμηριώνεται με επιστημονικά 

δεδομένα, που ε(ναι τα μόνα που μπορούν να αμφισβητήσουν τις μελέτες του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που, επαναλαμβάνω, έγιναν σε 

ανύποπτο χρόνο. 

Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, για λόγους συζ-ήτησης ας δεχθούμε τον 

ισχυρισμό ότι μόνο 26 εκατομμύρια τόνοι νερού χάνονται κάθε χρόνο στη θάλασσα 
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τα τελευταία 23 χρόνια. Γιατί λοιπόν έστω και. αυτή η ποσότητα ή γιατί μέρος 
αυτής της ποσότητας νερού να χάνεται στη θάλασσα; Γιατί να χάνονται έστω και 
10 ή 15 εκατομμύρια τόνοι. νερού στη θάλασσα, όταν για χιλιάδες οικογένειες στη 
Λευκωσία, τη Λάρνακα και. τα Κοκκι.νοχώρια υπάρχει ανεπάρκεια νερού; Γιατί να 
χάνονται. έστω και. 10 εκατομμύρια τόνοι νεροU στη θάλασσα, όταν εκατοντάδες 
οικογένειες προσφύγων των συνοικισμών Λευκωσίας, Λάρνακας και άλλων περιο-
' ' ψ' ' 'ζ έ χων ενεκα του υ ομετρου των σπι.τιων τους αναγκα ονται να περιμ νουν τα 

μεσάνυχτα για να πάρουν νερό και όταν πολλοί αγρότες των περιοχών Βρυσούλ
λων, Στροβι.λιών, Φρενάρους, Δερύνει.ας και 'Αχνας, που τα περισσότερα κτήματά 
τους κατέχονται. από τους Τούρκους, ζητοόν επανειλημμένα και επίμονα να τους 
παραχωρηθεί νερό, για να ποτίζουν, για να αρδεόουν τα λιγοστά κτήματα που 
τους απέμειναν; Γιατί λοιπόν να υπάρχει αυτή η κατάσταση και να χάνονται 
τόσες ποσότητες νεροό, όταν υπάρχουν τόσες ανάγκες για τους κατοίκους της 
Κόπρου; Είναι αυτή καλή συμπεριφορά απέναντι σε ανθρώπους που έχασαν και τα 
σπίτια και τις περιουσίες τους και τα περιβόλια και τα νερά τους και τους 
β ' ' Ε' ' λ β' 'θ ' ' ' ιοτοπους τους; ιναι αυτη, επανα αμ ανω, υπευ υνη συμπεριφορα απεναντι σ 

αυτό τον κόσμο; 

Προβάλλεται η απαίτηση να ανασταλούν τα έργα που άρχισαν στην περιοχή, 
για να δοθεί η δυνατότητα έντονων διαβουλεύσεων μεταξό όλων των πλευρών. 
Πρώτα πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι τα σχέδια για την εκτροπή μέρους του νερού 
του Διαρlζου, όπως και οι σχετικές δαπάνες και τα δάνεια που έχει συνάψει η 

β ' 'λ ' ί έ ' ' κυ ερνηση για την εκτε εση του εργου, ε ναι εγκεκριμ να απο αυτη τη Βουλή και 

μάλιστα ομόφωνα από όλες τις πλευρές της Βουλής. Κατά συνέπεια δεν είναι 
μόνο η κυβέρνηση που αποφάσισε την εκτροπή μέρους των νερών. Η κυβέρνηση 
απλώς υλοποιεί αυτό που ψήφισε η Βουλή. 

Ας επαν~λθουμε όμως στην απαίτηση να ανασταλούν τα έργα, για να γίνουν 

έντονες διαβουλεόσεις 1 διότι είναι εδώ ·η ουσία του προβλήματος. Εδώ πρέπει να 
ποόμε πως οι διαβουλεόσεις με τους κατοίκους έγιναν. Και, όπως δήλωσε ο 

Διευθυντής του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στην αρμόδια Επιτρο

πή, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε ήδη την εκτέλεση μιας σειράς έργων από 

τα οποία θα ευεργετηθοόν όχι μόνο χωριά της κοιλάδας Διαρίζου αλλά και 

ολόκληρης της Πάφου. Και υπενθυμίζω, κύριοι συνάδελφοι, τη δήλωση του 
lπουργοό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στη συνάντησή του με τους Κοινο

βουλευτικοός Εκπροσώπους, σόμφωνα με την οποία τα έργα που προγραμμα

τίζονται θα ικανοποιούν τις υδρευτικές και αρδευτικές ανάγκες των κατοίκων της 

περιοχής όχι απλώς τις σημερινές, αλλά και όταν θα υπερδιπλασιαστεί ο 

πληθυσμός και οι αρδεόσιμες εκτάσεις. Σ' αυτή τη συνάντηση ο κόριος Υπουργός 

εξέφρασε την ετοιμότητα της κυβέρνησης για αναπροσαρμογή των έργων σε 

ό ' ' ξ ' λ' κ ' συνενν ηση με τους κατοικους, ετσι που να ε υπηρετουνται κα υτερα. ατα 

συνέπεια διερωτώμαστε σε τι θα ωφελήσει η αναστολή των έργων, όταν είναι 

γνωστό ότι για κάθε μέρα αναστολής ο Κύπριος φορολογούμενος θα πληρώνει 

πάνω από χίλιες λίρες αποζημίωση στον εργολάβο. Όταν η κυβέρνηση και όλες οι 

άλλες πλευρές της Βουλής υποστηρίζουν ότι θα σταθούν στο πλευρό των κατοίκων 

της περιοχής Διαρίζου, για να ικανοποιηθούν πρώτο και κύριο οι αρδευτικές και 

υδρευτικές τους ανάγκες, διερωτώμαι: υπάρχει καλύτερη εγγύηση ότι θα γίνουν τα 

έργα στην κοιλάδα του Διαρίζου και ότι θα ικανοποιηθούν οι ανάγκες των 

κατοίκων; 
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Υπάρχουν ορισμένα φαινόμενα μέσα στη Οημόσια ζωή που όλοι πρέπει να τα 

σημειώσουμε, και η Βουλή και η κυβέρνηση. Υπάρχει μια ευαισΥητοποίηση του 

κοινού έναντι έρyωv που αποφασlζει η κυβέρνηση, έναντι έργων ;Qu αποφασlζον
ται μέσα στα Οιάφορα Υποuργεlα και τις Οιάφορες υπηρεσίες. Και το μήνυμα το 

οποlο παίρνουμε από την υπόθεση του Διαρίζου είναι ότι τίποτε Οεν μπορεί να 

προχωρεί, χωρίς να προηγούνται Οιαβουλεύσεις με τους ενΟιαφερομένους, χωρlς να 

πείθονται εκ των προτέρων οι ενΟιαφερόμενοι, πριν προχωρήσει ένα οποιοΟήποτε 

έργο οπουΟήποτε και να γlνεται. Αυτό είναι και ένα από τα πιο βασικά στοιχεία 
αυτού τοu προβλήματος που σ-ήμερα αντιμετωπίζουμε. Πρόσθετα υπάρχει και το 

πρόβλημα του περιβάλλοντος που βαρα(νει πλέον κυριαρχικά στη λήψη των 

Οιάφορωv αποφάσεων και που Οεν πρέπει κανένας πλέοv να παραγνωρίζει, Οιότι 
Βεν μπορε( να y(νεται η ανάπτυξη σε βάρος του περιβάλλοντος. 

Ένα Οεύτερο πρόβλημα είναι οι σχέσεις κυβέρνησης, κοινοτήτων και λαού. 

ΕΟώ υπάρχει ένα φανερό πρόβλημα Οuσπιστ(ας των κατοίκων μιας περιοχής 
έναντι των υποσχέσεων της κυβέρνησης. Και φαίνεται ότι η ευθύνη Οεv είναι Οική 

τους, yιατl υπήρξαν υποσχέσεις οι οποίες Οεν εκπληρώθηκαν. Σήμερα ακούνε 

καινούργιες υποσχέσεις και σίγουρα πιστεύουμε ακράΟαντα ότι εννοεί η κυβέρνηση 

ότι θα τηρήσει το λόγο της. Δε Οuσπιστούμε έναντι της εντιμότητας του 
Υπουργού Γεωργίας, ο οποίος παρακολουθεί και τη σuνεΟρίαση. Όμως ήΟη έχει 

8ημιουργηθε( ένα κλ(μα 8υσπιστ(ας και ε(ναι υπόθεση της κυβέρνησης να πείσει 

ότι πράγματι αυτή τη φορά οι αποφάσεις οι οποlες έχουν εξαγγελθεί θα 

υλοποιηθοόν. 'Άλλωστε αυτή ε(ναι και η έννοια της πρότασης του κ. Κληρ(8η -
που κι εμείς την αποΟεχόμαστε- να γίvουν Οιαβουλεύσεις για Οεκαπέvτε μέρες, που 
σίγουρα σκοπό έχουv να Οώσουν όχι μόνο στοιχεία, αλλά και να Οώσουν 
Οιαβεβαιώσεις και vα πείσουv τους εvΟιαφερομένους. 

Πάνω στην ουσία του ζητήματος τοποθετείται με πολύ απλά λόγια το 

Σοσιαλιστικό Κ6μμα ΕΔΕΚ. Θέλει και την κάλυψη των αναγκών της περιοχής, 

επειΟ-fι έχουν ιΟιαίτερη σημασία ως έργα υποΟομής για την προώθηση οποιου-
0-ήποτε έργου, αλλά και σίγουρα Οε θα ήθελε να βλέπει περισσεύματα νερού vα 

χάνονται, γιατί το μεγαλύτερο πρόβλημα που θα αντιμετωπίσει η Κύπρος και το 

οποίο θα μεγαλώvει με την πάροΟο του καιρού -και Ουστυχώς όχι μόνο η Κύπρος

θα είναι το νερό. Φαίνεται ότι ένα από τα φαινόμενα, τα νέα φαινόμενα, που θα 

βασαν(ζουν τον άνθρωπο πολύ ευρύτερα θα ε(ναι η υπόθεση του προβλήματος του 

νερού, που θα πρέπει να το μελετήσουμε μεθοΟικά σε σχέση με τις παγκύπριες 
ανάγκες και την παyκύπρια Οιαθέσιμη ποσότητα, για να Οούμε πώς θα καλύψουμε 

τις υΟρευτικές μας ανάγκες σε συνΟυασμό με την αvάπτυξη. 

Όσον αφορά την πρόταση λοιπόν του κ. Κληρ(Βη, νομ(ζουμε ότι μετά την 

ολοκλήρωση της συζήτησης και την κατάθεση και του σχετικοό ψηφ(σματος θα 

μπορε( να αναβληθε( οποια8ήποτε λήψη απόφασης της Βουλής, μέχρις 6του 

ολοκληρωθε( η όλη συζήτηση. 

Θέλω και εγώ να Οηλώσω από πλευράς Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ ότι 

οι Βουλευτές του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ μποροόν να προσεγγίσουν, ο 
καθένας από τη Οικ-fι του σκοπιά, το πρόβλημα του Διαρ(ζου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζ η8ημητρ(ου πήρε μόνο πέντε λεπτά. 

Τώρα ε(ναι η σειρά του κ. Δημητριά8η και βλέπω ε8ώ ότι το ΔΗ.ΚΟ. 8εν 

έχει ομιλήσει ακόμα πάνω σ' αυτό το θέμα. Κύριε ΔημητριάΟη, να κάμετε αίτηση 
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Το ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, αντικρίζει το όλο θtμα χωρίς οποιαδήποτε 

σκοπιμότητα, χωρίς Οημαyωyία, χωρίς ανευθυνότητα. Το ΑΚΕΛ θεωρεί ότι τα 

νερά, υπόγεια και επιφανειακά, αποτελούν εθνικό πλούτο για όλο το λαό. Γι 1 

αυτό υποστηρίζει την ισομερή κατανομή αυτού του υπόγειου πλούτου. Επανα

λαμβάνουμε ότι Οε συμφωνούμε με την αναστολή των έργων που άρχισαν ήΟη, όχι 

μόνο γιατί θα κληθεί ο λαός να πληρώσει μεγάλα ποσά για αποζημιώσεις στον 

εργολάβο, αλλά γιατί φοβούμαστε ότι η αναστολfι των έργων πιθανόν να ανοίξει 
το δρόμο για τη ματαίωση της 3εύτερης φάσης του νότιου αγωγού, πράγμα που 
θα προκαλέσει μεγάλη ζημιά στο σύνολο του λαού. Στην ουσία θα αποστερήσει 

περιοχές από το πολύτιμο νερό το οποίο αυτή τη στιγμή χύνεται στη θάλασσα. 

Επαναλαμβάνουμε ότι εlμαστε εναντίον της αντιπαράθεσης και της όξυνσης 

μεταξύ των κατοίκων της Πάφου και των άλλων περιοχών. Είμαστε υπέρ της 

συνεννόησης και της συναίνεσης, για να αρχίσουν τα έργα που θα ικανοποιούν τις 

ανάγκες των κατοίκων της περιοχής, αλλά και για να συνεχιστούν απρόσκοπτα τα 

έργα εκτροπής μέρους των νερών που χύνονται αυτή τη στιγμή στη θάλασσα. 

Σε ό,τι αφορά την πρόταση του κ. Κληρίδη, την αποδεχόμαστε με την εζής 

έννοια: Η Βουλή πρέπει να παρακολουθήσει με πολλή πολλή προσοχή τις 

υποσχέσεις που έχει δώσει η κυβέρνηση και, αν παραστε( ανάγκη, να ξανα

σuνέλθει, για να εξετάσει τυχόν καθυστερήσεις που θα δείξει η κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Παναγίδη, με όλο το σέβας. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

(Λέει κάτι που δεν ακούεται) 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ! 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Αν ο Προεδρεύων νομίζει ότι έχει καλυφθεί ο χρόνος του Σοσιαλιστικού 
Κόμματος ΕΔΕΚ και δεν επιτρέπεται στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να 
εκφράσει ορισμένες απόψεις, είμαι πρόθυμος να πειθαρχήσω στην απόφασή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΩΝ: 

Έχετε μερικά λεπτά, κ. Χατζηδημητρίου. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΊ': 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατευθύνεται στο βήμα) 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δημιουργήθηκε ερώτημα κατά πόσο χρειαζόταν να γίνει αυτή η· συζήτηση, αν 
είναι συζήτηση ουσίας ή αν γίνεται μια συζήτηση στο κενό. Δε θα αναφερθώ στις 
λεπτομέρειες, που έχουν καλυφθε(, υπάρχουν όμως ένα δυο σημεία που πρέπει να 
τα τονίσουμε. 
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να σας προαγάγουν σε Κοινοβοuλευτιχό Εκπρόσωπο, για να δικαιούσθε να 

ομιλείτε και εσείς ... 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Ελπίζω στην επόμενη θητεία της Βουλής να είμαι, κόριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Λείπει ο Γαλανός. Τώρα που θά' ρθει ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, κύριοι, στο θέμα μας. 

(Κτυπιi τη σφόρα) 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Δε θα ασχοληθώ με τα όσα ανέφεραν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΑΚΕΛ κ. Πουμπουρής και ο συνιiδελφος κ. Θεοδοόλου για μικροπολιτική ή 

δημαγωγική τάχατες πολιτική όσων υποστηρίζουν τα αιτήματα των κατοίκων της 
περιοχής Διαρίζου και ιδιαίτερα το θέμα της βραχυπρόθεσμης αναστολής των 

εργασιών. Γιατί πραγματικά κατανοώ τη δυσκολlα 'TOU ΑΚΕΛΙ 

(Στο σημείο αυτό της ομιλίας του κ. Δημητριιiδη ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανέρχεται σ"Την έδρα του, ενώ ο κ. Λαδάς επιστρέφει στη θέση του}. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ναι 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Θέμα τιiξης. Εγώ δεν κατηγόρησα κανέναν ότι κιiμνει δημαγωγική πολιτική 

ή μικροπολιτική. Εγώ απλώς είπα ότι το κόμμα μου προσεγγίζει χωρίς τούτα τα 

στοιχεία. Δεν κατηγόρησα ούτε το ΔΗ.ΚΟ. ούτε κανέναν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντιiξει. Νομίζω η ερμηνεία είναι εντιiξει. Προχωρεί ο συνιiδελφος. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Αναφέρατε ότι είναι το κόμμα σας χωρίς δημαγωγικούς σκοπούς, κάτι που 

έμμεσα αλλά σαφέστατα αφήνει να νοηθεί ότι οι υπόλοιποι στηρίζονται σ' αυτή 

την πολιτική, ενώ ο συνάΟελφος κ. ΘεοΟούλου μίλησε ευθέως για μικροπολιτική 
σημασία που Οlνουν οι υπόλοιποι που υποστηρίζουν. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Το θέμα Οεν εlναι για μικροπολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπιi τη σφόρα) 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Εν .πάση περιπτώσει, κατανοώ πραγματικά τη Ουσκολία των σuνα'3έλφων του 

ΑΚΕΛ. Είναι πριiγματι πολό δόσκολος .ο ρόλος της συμπολίτευσης και η 

υπεράσπιση της κυβέρνησης. Αλλά είναι ακόμα πιο Ούσκολος ο ρόλος του ΑΚΕΛ, 
όταν έχει σήμερα να υπερασπίσει την κυβέρνηση του ΠροέΟpου Βασιλείου. 

Το θέμα που συζητούμε Οεν αφορά μόνο μερικές εκατοντάι3ες Οιαμαpτυρό

μενων Παφιτών ούτε μια εκΟήλωση αντιπολιτευτικής Οιάθεσης και Οημαγωγικής 
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Πολιτικής, όπως εντελώς απερLσκεπτα και αβασάνιστα έσπευσε η κυβέρνηση να το 
χαρακτηρίσει, αλλά αφορά άμεσα τους κατοίκους των 19 παραποτάμιων κοινο
τήτων του Διαρ(ζοu, την πόλη της Πάφου και τα χαμηλά χωριά και κατ' 
επέκταση ολόκληρο τον παφιακό λαό. 

Δε θα ασχοληθώ, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, με το θέμα στις 

έ έ ' ' ' λ' ' ή λεπτομ ρει ς του, γιατι τοuτο το εχει ανα υσει σε εκταση ο εισηγητ ς του 

θέματος, ο κ. Ομήρου, και συμφωνώ με όλα όσα έχει αναφέρει στην πρωτολογία 
του. Εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, δε θέσαμε ποτέ οότε και σήμερα θέτουμε 
θέμα ματαίωσης του έργου της εκτροπής μέρους των νερών του ποταμού Διαρίζου 
προς το φράγμα του Κούρρη, γιατί πιστεύουμε πράγματι ότι θα ήταν άδικο αλλά 

' θ ' "ή ' ' ' . και ανεπιτρεπτο να αφε ουν οποtαυ ποτε περισσεuματα νερου να χυνονται στη 

θάλασσα και να στερεtται έτσι σημαντικό" μέρος του πληθυσμού της Κύπρου τη 
δυνατότητα εκμετάλλευσης τούτων τόσο για σκοπούς ύδρευσης όσο και για 

σκοπούς άρδευσης. Εκεtνο όμως που πάντοτε μας ενδιέφερε και μας ενδιαφέρει 

είναι η εκτέλεση στην περιοχή του ποταμού Διαρίζου τέτοιων και τόσων έργων 

από την κυβέρνηση, ώστε να διασφαλιστούν πέραν πάσης αμφιβολίας οι σημερινές 

και οι μελλοντικές αρδευτικές ανάγκες των παραποτάμιων κοινοτήτων και οι 

υδρευτικές ανάγκες της πόλης Πάφου και των χαμηλών χωριών, οι οποίες 

καθημερινά αυξάνονται λόγω της ολοένα αυξανόμενης τουριστικής και οικιστικής 

ανάπτυξης. Τα έργα αυτά θα έπρεπε να εκτελεστούν πριν από την έναρξη της 
εκτέλεσης τ.ων έργων της εκτροπής, ώστε να δημιουργηθεί και το κατάλληλο 

κλίμα μεταξύ των κατοίκων των παραποτάμιων κοινοτήτων, οι οποίες τόσα 

χρόνια περίμεναν ότι κάποτε, έστω και καθυστερημένα, θα μπορούσαν να 

ωφεληθούν από το φυσικό πλούτο της περιοχής τους με την εκτέλεση υδατικών 
έργων που θα τους έδιναν την ευκαιρία για καλύτερη αγροτική ανάπτυξη των 

περιουσιών τους. Η κυβέρνηση Βασιλείου όμως όχι μόνο δεν προχώρησε στην 

εκτέλεση των προγραμματισμένων από την προηγούμενη κυβέρνηση υδατικών 
έργων στην περιοχή, όχι μόνο δεν προγραμμάτισε και δεν εξάγγειλε νέα έργα που 

να διασφαλίζουν τις ανάγκες της περιοχής, αλλά προχώρησε και στη ματαίωση 

των προγραμματισμένων έργων, όπως του φράγματος στο Πλατύ και αργότερα 
του φράγματος στον παταμό Φοινιώτη, για περιβαλλοντικόύς τάχατες λόγους 

χωρίς υπαλλακτικές λύσεις και προτάσεις. Και, ενώ έτσι είχαν τα πράγματα 

π'ροχώρησε στην υπογραφή συμβολαίου και στην έναρξη των εργασιών της 

~κτροπής του ποταμού προς το φράγμα του Κούρρη. Με τέτοια συμπεριφορά 

μήπως αυτή η κυβέρνηση ή οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση ήταν δυνατό να αναμένει 

διαφορετική αντίδραση από τους επηρεαζομένους αλλά και από ολόκληρο το λαό 

της Πάφου; 

Η μετέπειτα εξαγγελία από την κυβέρνηση μερικών έργων στην περιοχή δεν 
ήταν δυνατό να ικανοποιήσει, γιατί η ενέργεια αυτή δεν ήταν το αποτέλεσμα 
εμπεριστατωμένης ή οποιασδήποτε μελέτης, αλλά μια πρόχειρη λύση που 
υιοθετήθηκε απλώς και μόνο για δημιουργία εντυπώσεων. Γιατί η κατασκευή 
φράγματος στην περιοχή των Κεδάρων είναι γνωστό ότι μελετήθηκε και πριν από 
αρκετά χρόνια και απορρίφθηκε λόγω ακαταλληλότητας του εδάφους. Αλλά, και 
αν ακόμα σήμερα με τα καλύτερα τεχνικά μέσα που διαθ~τει η επιστήμη είναι 
δυνατό να ξεπεραστεί το εδαφικό πρόβλημα, πιστεύουμε ότι η επιλογή του χώρου 
δεν είναι η πιο κατάλληλη, γιατί το φράγμα πρέπει να είναι πιο ψηλά από το 
σημείο της εκτροπής, ώστε να διασφαλίζεται η αποθήκευση, κατά πρώτο λόγο, σ' 
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αυτό της αναγκαίας ποσότητας νερού και να διασφαλίζεται ότι, μόνο εφόσον 

υπάρχει περ(σσευμα 1 θα μπορεί αυτό να κατευθύνεται προς το φράγμα του 

Κοόρρη. 

Η μέχρι σήμερα συμπεριφορ& της κυβέρνησης δημιουργεί εόλογες υποψίες ότι 

θα παραμε(νοuv και πάλι ανεκπλήρωτες οι υποσχέσεις, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι 

να παρακολουθήσουν τη μεταφορά του μοναδικού φυσικού πλούτου .-ης περιοχής 

τους εκατοντάδες μίλια μακριά, χωρίς οι ίδιοι να μπορέσουν να έχουν οποιαδήποτε 

ωφέλεια από την αξιοποίηση της δικής τους περιουσίας. 

Ζητήσαμε και ζητούμε από την κυβέρνηση προσωρινή αναστολή των εργα

σιών της εκτροπ>\ς για συζήτηση κι εξεόρεση λόσης στα δι&φορα προβλήματα, 
αλλά η απ&ντηση ήταν αρνητική. Η μοναδική έγνοια της κυβερνητικής πλευρ&ς 

Υ,ταv η μονοπώληση των μέσων επιχοινων(ας και η έκδοση άλλου 1 παραπλανητικού 
διαφημιστικού υλικού, ώστε να δημιουργήσει ευνοϊκό κλίμα για συνέχιση του έργου 

και μια αχρείαστη α\Ιτιπαράθεση μεταξύ της Πάφου και τω\Ι άλλω\Ι επαρχιώ\Ι. 

Προβάλλει η χυβέρ\Ιηση το\Ι χ(\Ιδυ\Ιο της ματαίωσης του έργου, για \Ια 

ευαισθητοποιήσει τους κατοίκους της υπόλοιπης Κύπρου, ε\Ιώ γ\Ιωρίζει πολύ χαλά 

ότι τέτοιο θέμα ούτε τέθηκε ποτέ ούτε και σήμερα τίθεται. Διάλεξε δυστυχώς η 
χυβέρ\Ιηση τη\Ι α\Ιτιπαράθεση α\Ιτί το\Ι εποικοδομητικό διάλογο. Συμπεριφέρεται 

εγωιστικά και ετσιθελικά στις λογικές απαιτήσεις τω\Ι κατοίκων της περιοχής. 

Αδιαφορεί και χλευάζει τις λαϊκές χι\Ιητοποιήσεις και πιστεύει ότι με τη μέθοδο 

αυτή θα επιβ&λει τις απόψεις της. 

Καταγγέλλουμε τη\Ι απαράδεχτη αυτή συμπεριφορά της χυβέρ\Ιησης και τη\Ι 

χαλούμε \Ια εγκαταλείψει τη\Ι χαισαροπαπιχή \ΙΟΟτροπία που τη χαρακτηρίζει και 

να αρχίσει με την Επιτροπή αγώνα για το Διαρίζο με εντατικές διαβουλεόσεις για 

επίλυση των προβλημ&των που έχουν δημιουργηθεί. 

Ζητοόμε βραχυπρόθεσμη αναστολή των έργων της εκτροπής μέχρι: 

(α) Να εξαγγελθεί η εκτέλεση έργω\/ που \Ια ιχα\Ιοποιούν τις αρδευτικές 

α\Ιάγχες της περιοχής τω\Ι παραποτάμιω\Ι χοι\Ιοτήτω\Ι και τις υδρευ

τικές α\Ιάγχες της πόλης Πάφου και τω\Ι χαμηλών χωριώ\Ι. 

(β) Να παρατεθοόν στοιχεία που να πιστοποιοόν την πρόθεση της κυβέρ

\Ιησης \Ια προχωρήσει στη\Ι εκτέλεση των έργων αυτώ\Ι στη\Ι περιοχή. 

(γ) Να γίνει περιβαλλοντική και οικολογική μελέτη για τις πιθανές 

επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλο\Ι. 

Ως Δημοκρατικό Κόμμα δηλώ\Ιουμε και ε\Ιώπιον του Σώματος ότι θα 

συμπαρασταθούμε στο δίκαιο αίτημα τω\Ι χατοίχω\Ι τω\Ι παραποτάμtω\Ι χοινο

τήτω\Ι του Διαρίζου και θα α\Ιτιταχθούμε στην αστοργία που επιδειχ\Ιύει η 

κυβέρνηση έναντι του προβλήματος που δημιουργήθηκε από δική της υπαιτιότητα. 

Παρ&λληλα θέλουμε να διαβεβαιώσουμε και τους κατοίκους της υπόλοιπης 

Κύπρου ότι δε\Ι α\Ιτtτιθέμεθα στη μεταφορά όλω\Ι τω\Ι τυχό\Ι περισσευμάτων του 

Διαρίζου στο φράγμα του Κούρρη για αρδευτιχους και υδρευτικούς σκοπούς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η Βουλή θα συνεχίσει στις 4.00 το απόγευμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, υπ&ρχει εισήγηση -αν είναι δυνατό- αντί στις 4.00 μ.μ. η 

συνεδρίαση να συνεχιστεί στις 3.00 το απόγευμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα είστε τόσο λίγοι, που δε θα είναι συνεδρίαση. Γι' αυτό προτιμώ να είναι 

4.00 μ.μ. και να είναι όλοι. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χατά τη διάρκεια της απουσίας σας είχα κάμει μια ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχα υπόψη μου την ... 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ε, πιστεύω ότι είναι ώρα να τεθεί σε ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κόριε Κληρίδη, θα μας δοθεί η ευκαιρία σ' αυτό το διάστημα να 
χάνουμε χαι. τις διαβουλεύσεις μας, ούτως ώστε να έλθουμε, χωρίς να χρειαστεί 

συζήτηση αυτή τη στιγμή. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Δεν έχω ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφόρα) 

(Ώρα διακοπής: 1.05 μ.μ.) 

Απογευματινή συνεδρίαση 5ης Ιουλίου 1990 
(Ώρα έναρξης: 4.22 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΑΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Συνεχίζεται η συνεδρία. 

Θα ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι υπάρχει μια γενική συναντίληψη να 
κληθεί τόσο η κυβέρνηση όσο και όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές σε εντατικές 

συνομιλίες μέχρι το τέλος Ιουλίου. Αν αυτές οι συνομιλίες καταλήξουν σε θετικά, 

κοινώς αποδεκτά συμπεράσματα, καλώς. Αν όχι, αφού προηγηθεί η σύσκεψη των 

αρχηγών των κομμάτων, αν έστω και ένα κόμμα επιμένει. στην επανασύγχλη<Π) 

της Βουλής, η Βουλή θα συγκληθεί αυτόματα αρχές Αυγοόστου, για να επιληφθεί 

του θέματος. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Ομήρου κατέθεσε ένα ψήφισμα. Δε θα τεθεί ενώπιον 

του Σώματος ενόψει αυτής της διαδικασ(ας και θα επανέλθει το ψήφισμα, αν και 

εφόσον δεν καταλήξουμε σε κοινά συμπεράσματα. Επίσης ο κύριος Υπουργός 

ήθελε να εκθέσει και τις δικές του απόψεις στο Σώμα. Ενόψει όμως αυτής της 

διαδικασίας ο κόριος Υπουργός επιφυλάσσεται. Αν υπάρξει συμφωνία, δε θα 

υπάρχει λόγος να κληθεί στο Σώμα, για να καταθέσει τις δικές του απόψεις. Αν 

όμως εξακολουθούν να υπάρχουν διαφων(ες, τότε θα προσέλθει, για να καταθέσει 

τις δικές του απόψεις. 

Το βασικό συμπέρασμα το οπο(ο προκύπτει -και ε(μαι εξουσιοδοτημένος από 
όλες τις πλευρές να το αναφέρω- είναι ότι όλες οι πλευρές συμφωνούν ότι 

προτεραιότητα θα δοθε( -στην ικανοποίηση των αναγκών της περιοχής. Αλλά 
επίσης είναι κοινή άποψη ότι, εφόσον ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες, τότε τα 
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,vπερισσεύματα του νερού θα 8ιοχετευθούν στο νότιο αγωγό, για να ιχανοποι"ήσουν 

τις ανάγκες άλλης περιοχής. Νομίζω ότι με αυτό μπορώ να κλείσω το θέμα του 

Διαρίζου. 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κόριε Πρόε8ρε, εκ μέρους της ομά8ας του ΑΔΗΣΟΚ θα 'ήθελα να 8ιαμαρτυ

ρηθώ για το γεγονός ότι στη σόσκεψη η οποία κλήθηκε, για να 8ημιουργηθεί και 

να γtνει αυτή η γενική, όπωζ αναφέρατε, τοποθέτηση, 8εν έχουμε κληθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κακώς. Είχα την εντύπωση ότι ε(χατε κληθεί. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα -ήθελα να πω ότι κατά συνέπεια η τοποθέτηση την οποία 

κάνατε 8εν είναι γενική τοποθέτηση αλλά σχε8όν γενική τοποθέτηση, 8ιότι εμείς 

ούτε ερωτηθήκαμε ούτε εξουσιο8οτήσαμε κανέναν να 8ιατυπώσει τη θέση μας. 

Κατά συνέπεια εγώ θα ήθελα να πω ότι το ΑΔΗΣΟΚ εμμένει στις θέσεις τις 

οποίες προέβαλε κατά την πρωινή συνε8ρία και εμείς εμμένουμε όπως το ψήφισμα 

το οποίο κατατέθηκε τεθεl ενώπιον της Βοuλ-ής. Αν ο χ. Ομήρου ο οποίος το 

κατέθεσε 8εν επιθυμεl να το προωθήσει, το υιοθετούμε εμείς και το θέτουμε 

ενώπιον του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. Αν υπάρχει ένσταση, οπωσ8ήποτε θα το θέσω. Ο λόγος για τον οποlο 

8εν κληθήκατε είναι καθαρά τεχνικός. Είχα την εντύπωση ότι είχατε κληθεί, 8ιότι 

η εντολή ήταν να κληθούν οι πάντες. Επομένως η παράλειψη οφείλεται καθαρά σε 

τεχνικούς λόγους. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8εν απο8ί8ω πρόθεση σε κανέναν. Αλλά, εν πάση πε.ριπτώσει, 

λόγω των ι8ιομορφιών του θέματος πιστεύουμε ότι η Θέση μας ήταν εκεί, όπως 

ήταν και το πρωι, όταν εσυζητε(το, όπως είναι πάντα, όταν γίνονται συσκέψεις 
των εκπροσώπων των κομμάτων. Βέβαια, αν 8εν έγινε αντιληπτή η απουσία μας 

από εκεί, βεβαίως είναι κάτι το οποίο πρέπει να μας προβληματίσει, 8ιότι 

φαίνεται ότι 8εν κάνουμε αισθητή την παρουσ!α μας, όπου εμφανιστούμε. Όμως 

επαναλαμβάνω ότι 8ιαμαρτυρόμαστε έντονα γι' αυτό το οποlο συνέβηκε, έστω 

και χωρίς πρόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είπα ότι η 8ιαμαρτυρία σας είναι 8ικαιολογημένη. Οι εντολές που Μθηκαν 

ήταν να κληθούν όλοι. Επομένως η απουσ!α σας 8εν οφείλεται σε πολιτική 

απόφαση αλλά σε τεχνικό λάθος. 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, με συγχωρε(τε, αλλά είπατε 8ύο φορές ότι 8όθηκαν εντολές 

να κληθούμε. Εν τοιαύτη περιπτώσει εγείρεται ζήτημα ποιος 8ε μας κάλεσε και 

παρακαλώ να ερευνηθεί, για να 8ιαπιστωθε! πού ανήκουν οι ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, αυτό θα γίνει, Εν πάση περιπτώσει, εφόσον υπάρχει η άποψη ότι το 

ψήφισμα θα τεθεί ενώπιον του Σώματος, θα τεθεί ενώπιον του Σώματος. 

Ο κ. Κλ ηρί8ης. 
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ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ ακολουθήθηκε μια διαδικασία η οποία μας λέει ότι για 

ορισμένη χρονική περίοδο θα γίνουν εντατικές διαβουλεύσεις και, αφού γίνουν 

αυτές οι εντατικές διαβουλεύσεις, αν δεν ικανοποιηθεί οποιοδήποτε κόμμα, θα 

προχωρήσουμε στην περαιτέρω συζήτηση. Δεν μπορεί τώρα να τεθεί σε ψηφο

φορία, διότι δεν έκλεισε το θέμα, ούτε και πρέπει να κλείσει, αφού θα γίνουν 

εντατικές διαβουλεύσεις. Πώς θα ψηφίσουμε αυτή τη στιγμή, αφού δεν έγιναν οι 

εντατικές διαβουλεύσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον το ΑΔΗΣΟΚ εγείρει τόσο έντονα θέμα διαδικαστικό, 
εισηγούμαι να κάνουμε πέντε λεπτά διάλειμμα, να ξανασυσκεφθούμε όλοι μαζl, 

για να επαναβεβαιώσουμε την απόφασή μας, ώστε να λήξει αυτό το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν αυτό ικανοποιεί το ΑΔΗΣΟΙC, δεν υπάρχει καμιά δυσχέρεια, 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε, η δική μας ομάδα ήταν εκε(νη η οποία ήγειρε το θtμα στην 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για βραχυπρόθεσμη αναστολή του έργου. 

Κατά συνέπεια κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε 

σε απάλειψη αυτού του αιτήματος, που είναι αίτημα του συνόλου του λαού της 

Πάφου, όταν δεν κληθήκαμε να εκφράσουμε και τις απόψεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα γίνεται η πρόταση να κληθείτε καt να κάνουμε μια σύσκεψη ολιγό
λεπτη, για να δούμε το θέμα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟ!: 

Δεν έχουμε ένσταση για σύσκεψη, αλλά σε καμιά περίπτωση δεν 

προδεσμευόμαστε αναφορικά με τη θέση την οποία θα τηρήσουμε στη σύσκεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σύσκεψη 3ε σημα(νει προ3έσμευση. Σύσκεψη σημαίνει ανταλλαγή απόψεων. 

Ο κ. Παναγί3ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι πρόκειται περ( κάποιας παρεξήγησης το 
να μην κληθούν οι συνά3ελφοι ή εκπρόσωπος του ΑΔΗΣΟΚ στη σύσκεψη. Όμως 
από τη στιγμή που αυτό το θέμα δεν τυγχάνει συζήτησης σήμερα ή αναβάλλεται η 
συζήτηση του θέματος, για να γίνουν οι διαβουλεύσεις μεταξύ των ενδιαφερομένων 
και της κυβέρνησης, δε νομίζω ότι χρειάζεται να τεθεί ενώπιον του Σώματος το 
ψήφισμα αυτή τη στιγμή. Δεν εγκαταλείπεται το ψήφισμα. Όμως συνεχίζονται οι 
διαβουλεύσεις και επομένως θα πρέπει να αναμένουμε το αποτέλεσμα των 
διαβουλεύσεων και τότε θα μπει οπωσδήποτε το ψήφισμα, αν δεν τελεσφορήσουν 
αυτές οι διαπραγματεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν τεθεί ψήφισμα προτού κλείσει η συζήτηση, η τύχη του ψηφίσματος θα 
είναι αρνητική και θα είναι για εκείνους που θέλουν το ψήφισμα μάλλον 
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επιβαρυντικό, ΟεΟομένου ότι συνεχίζεται η συζήτηση. Δεν πρόκειται περί κλεισί
ματος της συζήτησης αλλά περί αναβολής της συζήτησης επί είκοσι μέρες. 

Ξέχασα να πω ότι και οι ενΟιαφερόμενες κοινότητες θα έχουν Οικα(ωμα να 
φέρουν τον εμπειρογνώμονά τους, γιατί αυτό έχει ζητηθεί από τις κοινότητες, 

' " ' ζ ' β λ ' ' κατα τη οιαρκεια των συ ητησεων, για να τους συμ ου ευει τι πρεπει να 

αποΟεχτούν και τι Οεν πρέπει να αποΟεχτούν. 

ΔεΟομένοU επομένως ότι πρόκειται περl απλής αναβολής της συζήτησης για 
εlκοσι μέρες, έχω την εντύπωση ότι θα είναι κάπως πρόωρο να τεθε! ένα ψήφισμα 
του οποίου η αντιμετώπιση, φοβούμαι ακόμα και από εκείνους που το υπο
στηρίζουν, Οε θα είναι η πρέπουσα, ΟεΟομένου ότι ακόμα η Βουλή συζητεί το 
θέμα. Αν αυτό ικανοποιεί, τότε να προχωρήσουμε. 

Υπ6 αυτές τις προϋποθέσεις αναβάλλω τη συζήτηση για είκοσι μέρες. Δεν 
κλείνει το θέμα του Διαρίζου σήμερα. 

Το επόμενο θέμα το οποίο θέτω ενώπιον του Σώματος είναι η Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το θέμα που ανα
φέρεται ως «Η κατασκευή του νέου Ορόμου Πύργου-Λευκωσίας)). 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 

ΤΟΥ ΝΕΟΥ ΔΡΟΜΟΥ ΠΥΡΓΟΥ-ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ» 

Πcχpόv'<ες:-

Α ν8ρέας Δημητριά8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπί8ης 

Γεώργιος ΠαπαΜπουλος 

Στέλιος ΜανΟριώτης 

Δημήτρης Ηλιά8ης 

Αν8ρέας Ζιαρτί8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε Ούο συνεΟρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Μα·(·ου και στις 
28 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνεRρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν ο αξ. Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων κ. Παύλος Σαββί8ης συνο8ευό

μενος απ6 εκπροσώπους του ίΟιου Υπουργείου, οι κοινοτάρχες της επηρεαζόμενης 

περιοχής και εκπρόσωποι του ΣυνΟέσμου ΑποΟήμων Κάμπου. Παρόντες ήταν 

επίσης και οι αξ. Βουλευτές κ. Π. Κόλοκος, Τ. Χατζη8ημητρίου, Γ. Ομήρου και 

Π. Δίγκλης. 

Το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση όλων των κομμάτων 
στις 10 Μα!ου 1990 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα στα πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από 

το Σώμα κάλεσε όλες τις ενΟιαφερόμενες πλευρές από τις οποίες ζήτησε και πήρε 

όλα τα αναγκαία στοιχεία για καλύτερη μελέτη του όλου θέματος. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο αξ. Βουλευτής χ. Π. Κόλοχος εκ μέρους 

του Δημοκρατικού Κόμματος ανέφερε ότι ταξιΟεύοντας κάποιος προς την περιοχή 

Τηλλυρίας θα φτάσει όστερα από πάρα πολλές ώρες και μεγάλη ταλαιπωρ!α στον 

Παχύαμμο και θα χρειαστεί ακόμη χι άλλο χρόνο για να προσεγγίσει τις 
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υπόλοιπες κοινότητες, Η περιοχή Τηλλuρίας μαστίζεται από την αστυφιλlα, με 

αποτέλεσμα κατά τη διάρκεια του 1988 να γίνουν στον Κάτω Πύργο 22 γάμοι, 
αλλά μόνο δύο οικογένειες να παραμεlνουν στην περιοχή, και φυσικά αυτό δεν 

, J. , 1 ή ς:. , 1 ' \:" ό 
ειναι σ.σχετο με το γεγονος οτι σ μερα οεν υπαρχεt ενας ενιαιος ορ μος που να 

συνδέει τη Λευκωσία με την περιοχή του Πύργου, όπως υπήρχε πριν από την 

τουρκική εισβολή του 1974. 

Το θέμα της κατασκευής νέου δρόμου που να συνδέει τη Λευκωσία με την 

περιοχή του Πύργου είχε ωριμάσει στις αρχές του 1988 και έγιναν σχετικές 

δηλώσεις του Προέδρου της Δημοκρατίας, καθώς και διαβεβαιώσεις του πρώην 

lπουργού Συγκοινωνιών και Έργων χ. Νάκου Πρωτοπαπά, ότι τα κατασκευα

στικά σχέδια θα ήταν έτοιμα τον Ιούλιο του 1989, ότι θα γίνονταν 3ιαβουλεύσεις 
για εξεύρεση χρηματικών πόρων και ότι η έναρξη κατασκευf~ς ενός τμf~ματος του 
δρόμου θα άρχιζε στις αρχές του 1990. Τον Ιοόλιο του 1989 δόθηκαν νέες 
υπουργικές 3ιαβεβαιώσεις ότι το όλο έργο θα βρισκόταν σε προχωρημένη φάση το 

πρώτο εξάμηνο του 1990 και ότι τα σχετικά. κον3ύλια θα εξασφαλίζονταν με 
< ό" ' λλ' ι ι ι ή ι ι ~ 1 

ε~ωτερικ σανεισμο, α α απο τοτε και μεχρι σ μερα καμια ενεργεια σε φαινεται 

να έχει γίνει που να υπο3ηλώνει ότι το θέμα της κατασκευής του 3ρόμου αυτού 

αποτελεί θέμα προτεραιότητας για την κυβέρνηση. 

Το όλο έργο, 3ήλωσε ο ί3ιος Βουλευτής, πρέπει να είναι ενιαίο και λόγος 
πρέπει να γίνεται μόνο για 3ρόμο Λευκωσίας-Ορκόντα-Κά.μπου-Πύργου. Η 

έναρξη της κατασκευής του πρέπει να γίνει αμέσως, γιατί αποτελεί έργο εθνικής 

σημασίας για όλα τα κοινοβουλευτικά. κόμματα και η κυβέρνηση πρέπει να το 

θεωρf~σει έργο ύψιστης προτεραιότητας. 

Μιλώντας επίσης πάνω στο όλο θέμα ο αξ. Βουλευτf~ς κ. Γ. Παπα3όπουλος 

εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού 3ήλωσε ότι το όλο θέμα 3εν πρέπει να 

αντικριστεί από την πλευρά του πιθανού ψηλού οικονομικού κόστους κατασκευής 

αλλrl. της αδιαμφισβήτητα μεγάλης του εθνικής σημασίας. 

Ο αξ. Βουλευτf~ς κ. Στ. Μαν3ριώτης εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστεράς τόνισε 

την ομόθυμη θέση όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων για άμεση κατασκευf~ 

του 3ρόμου αυτού ανεξάρτητα από το οποιο3ήποτε οικονομικό του κόστος. 

Ο αξ. Βουλευτής κ. Τ. Χατζηδημητρίου εκ μέρους του Σ.Κ. ΕΔΕΚ ανέφερε 

ότι μετά την κατοχf~ του μεγαλύτερου τμήματος της Κύπρου από τους Τούρκους 
θα μπορούσε να πει κανείς ότι η κατοχή αυτf~ επεκτάθηκε ακόμη περισσότερο από 

το γεγονός ότι αυτή τη στιγμή, με τη μη ύπαρξη ενιαίου δρόμου Λευκωσίας

Πύργου, η προσπέλαση προς πολλές περιοχές της Κύπρου είναι εντελώς α3ύνατη. 
Αποτελεί επομένως στοιχειώ3η υποχρέωση της πολιτείας να φροντίσει να 

παράσχει τις αναγκαίες 3ιευκολύνσεις για καλύτερη οργάνωση και ανάπτυξη των 

περιοχών που μας απέμειναν. Φαίνεται, 3f~λωσε ο ί3ιος Βουλευτf~ς, ότι η μη 

έναρξη της κατασκευf~ς του, παρά τις κατά καιρούς αντίθετες κυβερνητικές 
3ηλώσεις, αποτελεί επιβεβαlωση πληροφοριών ότι η κυβέρνηση θεωρεί το 3ρόμο 

χαμηλής σημασίας και ασύμφορο οικονομικά και ότι 3ε θα προχωρήσει στην 

κατασκευή του. 

Από την πλευρά του ο αξ. Βουλευτής κ. Π. Δίγκλης εκ μέρους του ΑΔΗΣΟΚ 

επισήμανε το γεγονός ότι οι κάτοικοι της επηρεαζόμενης περιοχf~ς υφίστανται 

αφάνταστη ταλαιπωρία για να πάνε στις 3ουλειές τους στην Πάφο. Είναι 

εν3εικτικό ότι ξεκινούν στις 2.30 μετά τα μεσάνυχτα, για να φτάσουν στον τόπο 
της εργασίας τους στις 7 .00 το πρωί. 
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Δηλώνοντας τις θέσεις τους ενώπιον της Επιτροπής οι κοινοτάρχες της 

επηρεαζόμενης περιοχής αναφέρθηκαν τόσο σε προεκλογικές όσο και σε μετεκλο
γικές δηλώσεις κυβερνητικών αρμοδίων, καθώς και του σημερινού Προέδρου της 

Δ ημοκρατ(ας, ότι η πρώτη φάση του 3ρόμου, 3ηλα3ή το τμήμα Πύργου-Κάμπου, 

θα άρχιζε το πρώτο εξάμηνο του 1990, ενώ ταυτόχρονα θα άρχιζε η ετοιμασ(α 
των κατασκευαστικών σχεδίων προς Ορκόντα. Οι κάτοικοι της περιοχής έχουν 
ξεσηκωθεί και απαιτούν άμεση έναρξη των σχετικών εργασιών σύμφωνα με τις 

κυβερνητικές δηλώσεις και υποσχέσεις που κατά καιρούς δόθηκαν. Κοινή απαίτηση 
ε(ναι η υιοθέτηση της λύσης που μελετήθηκε σε σύσκεψη που έγινε στο Υπουργεlο 

Συγκοινωνιών και Έργων στις 25 Ιανουαρίου 1988, σύμφωνα με την οποία η 
κατεύθυνση του νέου δρόμου θα εξυπηρετεί καλύτερα, αν είναι μέσω Ορκόντα
Κάμπου-Κάτω Πύργου. Εiναι επιβεβλημένη ανάγκη η κατασκευή νέου 3ρόμου 

προς Ορκόντα, γιατί κανείς όεν μπορεί να παραγνωρίσει την απομόνωση που 

όημιούργησε η τουρκική εισβολή με την αποκοπή του όρόμου προς Ξερό-Μόρφου

Λευκωσία, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι να νιώθουν εγκλωβισμένοι μέσα στην 
ελεύθερη Κύπρο. Η κατασκευή νέου όρόμου θα βοηθήσει την εύκολη προσπέλαση 

από και προς την περιοχή με όλες τις ευνοϊκές συνέπειες, θα δώσει ευκαιρία για 

απασχόληση και μόρφωση των νέων χωρίς ανάγκη εγκατάλειψης της περιοχής, 
αφού η συγκοινωνία όε θα αποτελεί πια πρόβλημα, και το κυριότερο θα όώσει 
ώθηση για τουριστική ανάπτυξη της περιοχής αυτής με τις πολύ πλούσιες φυσικές 
καλλονές. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο αξ. Υπουργός Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Π. Σαββ(3ης 3ήλωσε ότι από κανέναν 3εν παραγνωρ(στηκε ποτέ η 

ανάγκη κατασκευής νέου όρόμου Λευκωσίας-Πύργου. Από τις δηλώσεις του 

Υπουργοό όμως ενώπιον της Επιτροπής όιαφάνηκε ότι υφίσταται διαφωνlα 
μεταξύ της κυβέρνησης από τη μια πλευρά και των κοινοβουλευτικών κομμάτων 
και των •άμεσα επηρεαζομένων από την άλλη ως προς το πώς θα προχωρήσει η 

κυβέρνηση στην κατασκευή του υπό συζήτηση όρόμου. 

Σύμφωνα με γραπτά και προφορικά στοιχεία που κατατέθηκαν από εκπρο
σώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ενώπιον της Επιτροπής, η 

πρώτη φάση καταqκευής του υπό συζήτηση έργου θα είναι ο όρόμος Πόργου
Κάμπου, η κατασκευή του αναμένεται να όιαρκέσει 24 μfινες και θα κοστίσει 

γόρω στα fβ.5 εκ. Τα σχετικά κονόόλια θα περιληφθούν στον ΠροΟπολογισμό 

Ανάπτυξης του 1991. Ο 3ρόμος αυτός θα αρχίζει από τον Κάτω Πύργο, θα 
διέρχεται από περιοχή του Πάνω Πύργου ακολουθώντας δύσκολη τοπογραφία, 
όπου σήμερα υπάρχει στενός χωματόόρομος με πολλές στροφές, και θα καταλήγει 
κοντά στον Κάμπο με τον οπο!ο θα συνδεθεί στη φάση αυτή. Η όιαόρομή από τον 
Κάμπο προς τη Λευκωσία θα γίνεται μέσω του υφιστάμενου οόικοό δικτόου το 
οποίο είναι σε ικανοποιητική κατάσταση. Με την προώθηση ασφαλτόστρωσης 
-:rμήματος του όρόμου Κύκκου-Γερακιών, μήκους 3,5 χιλιομέτρων, έναντι όαπάνης 
!500,000 περ(που, που προωθε(ται μέσα στο 1991, η 3ια3ρομή κρίνεται υπό τις 
παρούσες συνθήκες ικανοποιητική. 

Οι προσπάθειες για χρηματοόότηση της πρώτης φάσης του έργου είναι 
όύσκολες, γιατί η Διεθν,ής Τράπεζα μετά την υιοθέτηση της πιο πάνω αναφερό
μενης λόσης, η οποία κ~ίθηκε ως η λόση με τη μικρότερη οικονομική απόόοση, 
επομένως και ασύμφορη .. οικονομικά, δεν προτ(θεται να προχωρήσει σε παρα

χώρηση σχετικού δανείου. \Για τούτο και γίνονται επαφές με άλλους χρηματο-
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δοτικούς οργανισμούς κοιι ήδη, κοιτά την επίσκεψη του Προέδρου της Δημοκροιτ1οις 

στο Κουβέιτ, το Ταμεlο Ανάπτυξης του Κουβέιτ εκ'δήλωσε ενδιαφέρον για 

δανειοδότηση της κοιτοισκευής του δρόμου. Γιοι το σκοπό οιυτό ζητήθηκε οιπό τους 

εμπειρογνώμονες να προχωρήσουν στην τροποποίηση και στον εκσυγχρονισμό της 

τεχνικοοικονομικής μελέτης σύμφωνα με τις απαιτήσεις του Ταμε(ου του Κουβέιτ. 

Αναμένεται πως όλες οι απαιτούμενες διαδικασίες για έγκριση του δανείου θα 

ολοκληρωθούν το Νοόμβριο του 1990 κοιι θοι ζητηθούν οι προσφορές μέχρι το 
τόλος του 1990. 

Η σοβαρή διαφωνία που προέκυψε κατά τη συζήτηση ενώπιον της Επιτροπής 
αφορά το δεύτερο σκέλος κατασκευής του υπό συζήτηση έργου, δηλαδή το δρόμο 

Κάμπου-Ορκόντα. Το τμήμα αυτό, σύμφωνα με τη δήλωση του αξ, Υπουργού 

Συγκοινωνιών και. Έργων, θα περιληφθεί στο Δεκαετές Σχέδιο Οδικής Ανά

πτυξης, το οποίο θα είναι έτοιμο μέσα σε τρεις μήνες, και θα του δοθεί η δέουσα 
προτεραιότητα, Υπολογίζεται ότι η κατασκευή του θα ανέλθει στα f'.5,000,000, 
οιλλά η φάση οιυτή όχει αποσυνδεθεί οιπό την πρώτη φάση, δηλαδή το δρόμο 

Πύργου-Κάμπου, σε μια προσπάθεια ευνοϊκού επηρεασμού των χρηματοδοτικών 

οργανισμών. 

Τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 

αντέδρασαν έντ-ονα στην πιο πάνω δήλωση του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων και ομόθυμα δήλωσαν ότι η κανονική συνέχεια της πρώτης φάσης του 
όλου έργου πρέπει να είναι οπωσδήποτε η κατασκευή του τμήματος Κάμπου

Ορκόντα και ότι από την πλευρά της κυβέρνησης πρέπει τα διαβήματα που 

γίνονται τώροι γιοι χρηματοδότηση της πρώτης φάσης νοι γίνουν τοι ίδιοι κοιι γιοι τη 
χρηματοδότηση της δεύτερης φάσης του υπό αναφορά έργου. Οποιαδήποτε 

στοιχεία για χαμηλή αποδοτικότητα του τμήματος αυτ-ού ή ενδε(ξεις ότι οι 

προδιαγραφές του δεύτερου αυτού έργου, δηλαδή του δρόμου Κάμπου-Ορκόντα, 

είναι πολύ πιο κάτω από τα όρια που θέτουν οι διεθνείς χρηματοδοτικοί 
οργανισμοί πρέπει να αγνοηθούν και οι προσπάθειες να συνεχιστούν αδιάκοπα 

προς κάθε κατεύθυνση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, με βάση την 

ενημέρωση που της έγινε και όλα τα στοιχεία -γραπτά και προφορικά- που 

τέθηκαν ενώπιόν της, δηλώνει εμφαντικά ότι θεωρεί την κατασκευή νέου δρόμου 

Πύργου-Λευκωσίας έργο ύψιστης σημασίας και προτεραιότητας και απαιτεί την 

επίσπευση όλων των αναγκαίων διαδικασιών για την άμεση έναρξη της κατα
σκευής του πρώτου σκέλους του όλου έργου, δηλαδή του τμήματος Πύργου
Κάμπου, _μέσα στα εξαγγελθέντα χρονοδιαγράμματα, δηλαδή κατά τη διάρκεια 

του 1991. Ταυτόχρονα δηλώνει ότι θεωρε( το όλο έργο ενιαίο και ότι σε καμιά 
περίπτωση δεν πρόκειται να γίνει αποδεκτή εκ μέρους της Επιτροπής η θέση που 

εκφράστηκε ενώπιόν της για αποσύνδεση των δυο φάσεων του όλου έργου, δηλαδή 

της κατασκευής του τμήματος Κάμπου-Ορκόντα από το τμήμα Πύργου-Κάμπου, 

που αποτελεί την πρώτη φάση. Η Επιτροπή πιστεύει ότι η κατασκευή ενός 

δρόμου που να συνδέει την περιοχή του Πύργου με τη Λευκωσlα αποτελεl 

δικαιολογημένο αίτημα μιας περιοχής που πριν από την τουρκική εισβολή του 

1974 άκμαζε και τώρα φθίνει από τη μάστιγα της απομόνωσης, της αστυφιλίας 
και της ανυπαρξίας ευκαιριών για απασχόληση, μόρφωση και κάθε είδους 

ανάπτυξη. Για τούτο θα παρακολουθεί στενά το όλο θέμα και θα ζητά σε τακτά 

χρονικά διαστήματα ενημέρωση πάνω στα διαβήματα της κυβέρνησης για 
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επίσπευση των σχετικών 8ια8ιχασιών έναρξης σε πρώτο στά8ιο της χατασχευής 

του τμήματος Πόργοu-Κάμπου μέσα στο 1991 χαι ταυτόχρονα ετοιμασlας 

κατασκευαστικών σχεδίων, εξασφ&λισης των πόρων χρηματοδότησης και ζήτησης 
προσφορών για έναρξη χατασχευής σε ανάλογο χρονικό 8ιάστημα χαι της 8εύτερης 

φιίσης του όλου έργου, δηλαδή του τμήματος Ορκόντα-Κ&μπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επαναλαμβάνω 1"η 8ια8ιχασ(α: Αν θα υπάρξουν ομιλητές, 8ε θα είναι πέραν 

των επτά λεπτών για έναν ομιλητή από χάθε κόμμα. 

Ποιος θα μιλήσει; 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, απλώς σχόλιο 8ια8ιχασ(ας. Επει8f) για το άλλο θέμα, του 

Διαρίζου, το οποίο ήταν σοβαρότατο, βεβαίως είχε δοθεί πολός χρόνος, θα 
παρακαλούσα ευσεβάστως, αν χαι εσείς το επιτρέπετε, να επεκταθεί χατά 2-3 
ακόμα λεπτά αυτός ο χρόνος. Να πάμε στα 10 λεπτά, γιατί είναι εξίσου σοβαρό, 
αν όχι και σοβαρότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε(ναι σοβαρότατο το θέμα, αλλά ·ε(ναι ομόφωνο. Ο λόγος για τον οποίο 

δόθηκαν μεγαλύτερα χρονικ& περιθώρια για &λλα θέματα είναι διότι ήταν θέματα 

τα οποία δεν τύγχαναν της ομόφωνης &ποψης της Βουλής. Στο θέμα της 

χατασχευής του νέου 8ρόμου Πύργου-Λευχωσ(ας ευτυχώς όλες οι πλευρές της 

Βουλής συμφωνούν, γι / αυτό άλλωστε παραμερ(ζω όλα τα άλλα θέματα χαι θέτω 
αυτό ως πρώτο θtμα, διότι υπ&ρχει η ομόφωνη άποψη της Βουλής ότι πρόκειται 

περ( πολύ επε(γοντος θέματος χαι επομένως νομίζω ότι, εφόσον πρόκειται περί 

θέματος στο οποίο υπάρχει ομοφώνία, θα μπορεί · ο καθένας να εκφράσει τις 
απόψεις του σε αυτό το χρονικό πλαίσιο. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, χόριοι συνά8ελφοι, θα ε(μαι πολό σόντομος χαι 8ε θα 

εξαντλήσω τα επτά λεπτά τα οποία 8!νονται σε μένα χαι στο κόμμα μου. Όπως 

έχετε ή8η αναφέρει, η Έκθεση ε!ναι ομόφωνη. 

Στην πραγματικότητα συζητοόμε σήμερα το θέμα της ανάγκης χατασχευής 

8ρόμου που να ενώνει την απομονωμένη περιοχή του Πύργου με τη Λευχωσ!α 
μέσω του Κάμπου χαι του Ορχόντα. Το θέμα αυτό έχει ή8η καθυστερήσει 

υπέρμετρα. Για την περιοχή του Πόργου είναι ζήτημα επιβίωσης. Για την 

επαρχία Λευκωσίας είναι ζήτημα προτεραιότητας. Η άπραχτη πάρο8ος του 

χρόvου είναι εναντίον του 8ημόσιου συμφέροντος, γιατί καθυστέρηση σημαίνει 

μεγαλύτερη δαπ&νη, για να γίνει ακριβώς το ίδιο έργο σε λίγα χρόνια. Ήδη 

γίνεται λόγος για .!'6,5 εκ. για ένα έργο που μόλις πριν από 3-4 χρόνια θα 
μποροόσε να στοιχ!σει f.3 χαι f.3,5 εχ. για να τελειώσει. Ακόμα μια φορά η 

Βουλή με Έκθεσή της καλεί την κυβtρνηση να προχωρήσει αμέσως, μέσα στο 

έτος 1991, στηv έναρξη της χατασχευής του 8ρόμου αυτοό. 

Πιστεόω ότι, όπως χάναμε χαι στην περίπτωση της αίτησης της Κόπρου για 

να γίνει μέλος της Ευρωπαϊκής Οιχονομιχής Κοινότητας, έτσι χαι τώρα αυτή η 

Βουλή, σε περ(πτωση που η κυβέρνηση την παραγνωρίσει, πρέπει να ασχf)σει τις 
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δικές της εξουσlες και να υποχρεώσει την κυβέρνηση να αρχίσει την κατασκευή 

αυτού του δρόμου. Και για να είμαι καθαρός, η δική μου η Θέση είναι η εξής: Αν 

στο νέο προUπολογισμό που θα έρθει δεν περιέχεται κονδύλι για το έργο αυτό, 

τότε αυτή η Βουλή πρέπει επιτέλους να ασκήσει το δικό της συνταγματικό 

δικαίωμα και να περιλάβει κονδύλι για την κατασκευή του έργου αυτού αφαιρών

τας ή μειώνοντας κάποιο άλλο κονδύλι, αφού ούτως η άλλως πολλά κονδύλια 

μειώνουμε κάθε χρόνο ή καταψηφίζουμε κάθε χρόνο. Έτσι με τη μέθοδο αυτή θα 

βρεθε( κονδύλι στον προUπολογισμό για το δρόμο αυτό, ενώ δε θα αυξηθούν οι 

γενικές δαπάνες του προϋπολογισμού και επομένως κανένας δε θα μπορεί να 

επικαλεστεί το Σύνταγμα ενα\Ιτίοv της Βοuλ-Ιjς. 

Είναι καιρός πλέον η Βουλή αυτή να αρχίσει να φεόγει από τα θεωρητικά 

ψηφίσματα και να μπαίνει στις πρακτικές αποφάσεις, για να υλοποιεί τη θέλησή 

της η εκάστοτε κυβέρνηση, γιατί στο θέμα αυτό η Βουλή εκφράζει την πλειοψηφία 

του λαού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κόλοκος. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Η απλή καταγραφή του θέματος που σήμερα συζητούμε, δηλαδή του θέματος 

«Η κατασκευή του νέου δρόμου Πόργου - Λευκωσίας», δεν μπορεί σ(γουρα να 

αποδώσει οότε το μέγεθος του προβλήματος ούτε την ανείπωτη ταλαιπωρία τφν 

κατοίκων της Τηλλυριάς ούτε την επιταχτιχότητα του αιτήματος για δημιουργία 

μιας ταχείας και ενιαίας οδικής αρτηρίας προς την Τηλλυριά. 

Το θέμα χρονολογείται από πολλού. Η Τηλλυριά, μια περιοχή γεμάτη ζωή, 

με δυναμικότητα και προοπτικές, μια περιοχή χατατυραννισμένη ήδη από τα 

χρόνια του 1963 - 1965 τόσο, που συχνά την καταγράφουμε ως Αγία Τηλλυρ(α, 
μια περιοχή κόσμημα της επαρχίας Λευκωσ(ας, βρέθηκε με την τούρκικη εισβολή 

να εγκλωβίζεται ασφυχτικά ανάμεσα σε τοόρχιχες κατοχικές δυνάμεις, πάνοπλα 

τοόρχιχα καντόνια και κοντά σ / όλα αυτά όχι μόνο χωρίς ταχεία, όχι μόνο χωρίς 
ανεκτή, αλλά χωρίς καν υποτυπώδη οδική πρόσβαση προς τη Λευκωσία, που 

αποτελεί το διοικητικό κέντρο της επαρχίας και ταυτόχρονα την πρωτεόουσα. 

Σήμερα χρειάζονται περισσότερες από τέσσερις ώρες, για να φτάσει κανένας 

από τη Λευκωσία στον Πύργο. Αν το μέσο είναι λεωφορε(ο ή όχημα μεταφοράς 

φορτίου, τότε μιλούμε για έξι ως οχτώ ολόκληρες ώρες. 

Οι κάτοικοι του Κάτω Πόργου, του Πάνω Πόργου, των Πηγενιών, του 
Μοσφιλιοό, του Παχόαμμου και άμεσα και συνεπακόλουθα οι κάτοικοι του 

Κάμπου και της Τσαχχίστρας είναι με πραγματική αυτοθυσία που μένουν, 

αγωνίζόνται, δουλεόουν τη γη, μορφώνουν τα παιδιά τους, χρατιοόνται στα 

χώματα των πατεράδων τους. 

Η δημιουργ(α του αυτοκινητόδρομου Λευχωσίας-Ορχόντα-Κάμπου-Πόργου 

αποτελεί το πιο δυνατό μήνυμα που η ακριτική περιοχή της Τηλλυριάς εκπέμπει 

απο πολλοό χρόνου και προς κάθε χατεόθυνση. Χωρίς τον αυτοκινητόδρομο όλες 

αυτές ανεξαιρέτως οι ακριτικές κοινότητες φθίνουν,,..τελειώνουν. 

Οι κάτοικοι είναι τρομερά ανήσυχοι από το ρυθμό της αποψίλωσης του 

ανθρώπινού τους δυναμικού και δίκαια είναι _εξοργισμένοι με τη συμπεριφορά των 

νυν χρατούντeι)ν. 
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Οι αρχές του 1988 βρίσκουν το θέμα της 3ημουργίας του 3ρόμου αυτοό σε 
πλήρη ωριμότητα και ετοιμότητα. Ό,τι συμβαίνει έκτοτε αποτελεί πρωτοφανές 

θέμα κωλυσιεργίας από μέρους της κυβέρνησης και εμπαιγμού τόσο των κατοίκων 

ολάκερης της περιοχής όσο και της Βουλής των Αντιπροσώπων. Δεκάδες φορές η 

κυβέρνηση Βασιλείου έδωσε ρητές και συγκεκριμένες υποσχέσεις για ετοιμασία 
σχεδίων, για διαδικασία προσφορών, για έναρξη εργασιών, για χρόνο αποπερά.

τωσηζ κτλ., κτλ. Τlποτε, απολύτως τίποτε, δεν έγινε. 

Οι Υπουργοί διαβεβαίωναν στα γραφεία τους ενώπιον Βουλευτών για την 

αμετάθετη 3ήθεν προσήλωσή τους στο έργο και την επόμενη στιγμή το θέμα 

εξαποστελλόταν στο μαύρο σκοτάδι των πιο αραχνιασμένων συρταριών του 
Υπουργείου τους, ως εάν το θέμα της ενιαίας και ταχείας σύνδεσης Τηλλuριάς

Λευκωσίας να είναι θέμα μικρό) θέμα ρουτίνας) θέμα για το οποίο δεν πρέπει να 

χολοσκούν και πολύ οι αρμόδιοι. 

Λίγους μήνες πριν από τις προεδρικές εκλογές ο τότε υποψήφιος χ. Γιώργιος 

Βασιλε(ου υπόσχεται στο Δρυ του Κάτω Πύργου πως) αν εκλεγεί Πρόεδρος, ο 

3ρόμος Λευκωσ(ας-Πόργου θα φτιαχτεί κατ& ύψιστη προτεραιότητα. Το θέμα 
μπαίνει και μεγαλοπρεπώς στο πρόγραμμα των 100 ημερών. 

Πέρασαν 1.000 μέρες, αλλά δρόμος δε γίνεται, και η απαρέσκεια των 

κατοίκων -για να χυριολεκτούμε 1 η αγανάχτηση των κατοίκων-έχει φτάσει σε 
σημείο εκρηκτικό. Όλοι οι κάτοικοι ήσαν προσωπικά μάρτυρες των ανεκπλή

ρωτων προεδρικών εξαγγελιών και υποσχέσεων ειδικά στο θέμα αυτό. 

Ολόκληρη 03όσσεια είναι η 3ια3ρομή των γεγονότων γόρω από το 3ρόμο από 

το Μάρτη του 1988 μέχρι σήμερα, 3ηλα3ή από τις 23 Μαρτίου του 1988, οπότε ο 
Υπουργός Συγκοινωνιών ~αι Έργων υπόσχεται πως σε δέκα μέρες θα το φέρει 

στο 1 πουργικό Συμβούλιο. 

Τον Ιούνιο του 1988 ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων λέει επ( λέξει: 
((Τα σχέδια θα ε!ναι έτοιμα μ~σα στον Ιούλιο του 1989 και για την εκτέλεση του 
έργου θα αρχίσουν αμέσως διαπραγματεύσεις για την εξεύρεση πηγών χρηματο

δότησής του. Αναμένεται πως οι κατασκευαστικές' εργασίες για το πρώτο τμήμα, 

από Πύργο μέχρι Κάμπο, θα αρχ(σουν εντός του πρώτου εξαμήνου του 1990». 
Και ο Υπουργός συνεχίζει για κατασκευαστικά έργα Κάμπου-Ορκόντα και για 

την ταχεία και καλύτερη προώθηση του έργου. 

Στις 26 Νοεμβρίου 1988 ο Γενικός Διευθυντής του Υ πουργε(ου Συγκοινωνιών 
και Έργων ενημερώνει ότι έχει τελειώσει η σχετική μελέτη, ότι τα σχέδια αυτά 

έχουν τεθεί ενώπιον διεθνών χρηματοδοτικών οργανισμών και ότι το Υπουργείο θα 

προβεί τάχιστα σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργεϊες για υλοποίησή τους. 

Στη συνέχεια, στις 3· Φεβρουαρίου 1989 ο Υπουργός Συγκοινωνιών και 

Έργων και πάλι διαβεβαιώνει για σχέδια και χρονοδιαγράμματα, για έναρξη 

εκτέλεσης και εξεύρεσης χρηματοδοτικών πόρων κτλ. κτλ. 

Στις 11 Ιουλίου 1989 γίνεται πλατιά περιφερειακή σύσκεψη κατοίκων με την 
παρουσία τριών Υπουργών και με παρόντες έξι Βουλευτές. Το υπουργικό κλιμάκιο 

διαβεβαιώνει πως τα κατασκευαστικά σχέδια είναι εντάξει, οι προσφορές επίσης 

εντάξει, το έργο θα βρίσκεται σε προχωρημένη φάση είτε μέσα στο πρώτο 
εξάμηνο του 1990, ενώ το κόστος είναι γνωστό και αποδεχτό. 

Και τελειώνει το υπουργικό κλιμάκιο ως εξής: ((Η κατασκευή του δρόμου 

αποτελεί ειλημμένη απόφαση. Τα χρήματα θα βρεθοόν είτε με εξωτερικό είτε με 
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εσωτερικό δανεισμό. Αποτελε( χρέος μας προς την αχpιτιχή Τηλλυpιά ο δρόμος 

χαι το 1990 ο δρόμος θα είναι μια χειροπιαστή πραγματικότητα>>. 
Ανάμεσα σ 1 αυτά τα λίγα που ανέφερα, κύριοι Βουλευτές, υπήρξαν χαι 

αναρίθμητα άλλα, όπου χλιμάχια lπoupyών, επίσημα σημειώματα χαι επιστολές 

διαβεβαίωναν με τον πιο χατηγοpηματιχό τρόπο πως το έργο θα γίνει, θα είναι 

ενιαίο, θα είναι ολοκληρωμtνο με βάση τη διαδρομή Λευκωσία-Ορκόντας-Κάμπος

Πύργος, ότι τα χατασχευαστιχά σχέδια είναι έτοιμα, ότι οι εργασ(ες αρχίζουν χαι 

ούτω χαθ ι εξής. 

Πριν από ενάμιση περ(που χρόνο αρχίζει ένα καινούργιο τροπάρι. Κατ 1 αρχάς 

εμφαν(ζεται από τους αρμοδίους το θέμα της σταδιακής εκτέλεσης του έργου, για 
να γίνει το έργο κομματιαστά· το κομμάτι Κάμπου-Πύργου σε πρώτη φάση και 

αργότερα το άλλο. 

Κύριε Πρόεδρε, σε δυο-τρία λεπτά τελειώνω, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ν , 'ψ ι ι ι ι 'ψ 'λ αι, αλλα, αν επιτρε ω σ εναν, ειμαι υποχρεωμενος να επιτρε ω σε ο ους. 

Δεν πρέπει να φέρνετε σε δύσκολη θέση την έδρα, διότι εtναι σαν εγώ να μη 
θεωρώ ότι το έργο είναι ύψιστης σημασίας. Αν δεν το θεωρούσα ύψιστης 
σημασίας, δε θα μετέτρεπα το θέμα υπ 1 αρ. 35 σε θέμα πρώτο. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Έχετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Πρόεδρε ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εν π&.ση περιπτώσει, είναι και γραπτή η ομιλία του κυΡίου συναδέλφου. 
Μπορεί να την καταθέσει στη Γραμματεία. 

Π.ΚΟΛΟΚΟΣ: 

Εκείνο που ζητώ, κύριε Πρόεδρε, είναι ακόμα λίγα λεπτά. Πιστεύω ότι 
αξίζει τον κόπο. Είναι πάρα πολύ σοβαρό θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αξίζει τον κόπο και είπα ότι με φέρνετε σε δύσκολη θέση και αυτό δεν είναι 

ορθό εκ μέρους των μελών του Σώματος. Ο Πρόεδρος του Σώματος θεώρησε αυτό 

το θέμα θέμα ύψιστης προτεραιότητας, παρέβη τους κανονισμούς και το έβαλε 

πρώτο στην ημερήσια δι&.ταξη. Θα σας δώσω ακόμα ένα-ενάμισι λεπτό, αλλά σας 

παρακαλώ να τελειώσετε. 

Π. ΚΟΛΟΚΟΣ: 

l{αι αρχίζουν' να ανακατεύονται θέματα προτεραιοτήτων, ιεράρχησης σημα

σίας έργων ή ολοκλήρωσης της μελέτης για δεκαετές πρόγραμμα οδικής ανά
πτυξης κτλ. κτλ. 

Και πάλι απροσδόκητα, &.δικα, ακατανόητα, ο δρόμος αυτός, που αποτελεί 

ύψιστη εθνική προτεραιότητα, που συνδέει την ελεύθερη Κόπρο με την απομονω
μένη ακριτική Κόπρο, ο δρόμος αυτός γίνεται ένας δρόμος ανάμεσα στους χίλιους 

δυο άλλους δρόμους και πρέπει να περιμένει υπομονετικά στη σειρά, μέχρι να 

έλθει η ώρα να τον φωνάξουν. 

Και το πρόβλημα δεν τελειώνει εδώ. Η κυβέρνηση και οι αρμόδιοι Υπουργοί 

ανακαλύπτουν και το περίφημο θέμα της δέσμης των φορολογικών μέτρων. Λένε: 

«Ψηφίστε τα νομοσχέδια των φορολογιών, να φτιάξουμε κι εμείς το δρόμο)). Κι 
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έτσι ο δρόμος Λευκωσίας-Τηλλυρ(ας χώρια από την απελπιστική εθνική υπο

βάθμισή του κατατάσσεται και στο μηχανισμό του πάρε δώσε, ψήφισε και φτιάξε 

κτλ. κτλ. 

Ειδικότερα., λοιπόν, εδώ και ενάμιση τώρα χρόνο αυθαlρετα και ετσιθελικά οι 

αρμόδιοι διχοτομούν το δρόμο σε φάση α' δήθεν και σε φάση β '. Η φάση α.' 

σύντομα. και η φάση β' ένας Θεός ξέρει πότε. Και με την ίδια νοοτροπία λέγουν 

στη Βουλή πως Ορόμος ναι 1 αν και φορολογίες ναι! 
Εμε(ς λέμε ότι ο Κάμπος και η Τσα.κκίστρα υποφέρουν. Κι εμείς λέμε ότι οι 

κοινότητες της Τηλλυριάς και η υπομονή των κατοίκων εξαντλούνται. Ο 

εμπαιγμός συνεχίζεται ακάθεκτος και ο Κάτω Πύργος και οι υπόλοιπες κοινό

τητες Τηλλυριάς θεωρούνται, φαίνεται, απόμακρη οχληρ(α, Όμως η Τηλλυριά 

κρατά και κρατιέται με πε(σμα. μόνη κι εγκαταλειμμένη αλλά και περήφανη και 

αξιοπρεπής. Αντέχει και συγκρατεί το δ(καιο θυμό της. 

Όμως το πράγμα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, έχει παραγίνει. 

Εθνικό καθήκον αποτελεί για όλους μας η άμεση προώθηση του θέματος της 

κατασκευής ενός ενιαίου και ολοκληρωμένου αυτοκινητόδρομου. Δε θα συμφωνή

σουμε ποτέ σε ημ(μετρα και ημικατασκευές. Δε θα συμφωνήσουμε ποτέ στο 

κομμάτιασμα του προσχεδιασμένου δρόμου. Δε θα συμφωνήσουμε ποτέ να 

καταταχθεί ο δρόμος αυτός στη λίστα της ρουτίνας, της ατέλειωτης αναμονής. 

Ούτε και μπορούμε ποτέ να καταστιχογραφήσουμε το δρόμο Λευκωσίας-Τηλλυ

ρίας ως εξαρτώμενο προϊόν ενός πάρε δώσε κυβέρνησης-Βουλής για τους φόρους. 

Γι' αυτό, κύ_ριε Πρόεδρε, εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, μαζί και με όλες τις 

δημοκρατικές δυνάμεις που νιώθουν την αναγκαιότητα και την επιτακτικότητα 

της κατασκευής του δρόμου αυτού θα συνεχίσουμε να μιλούμε και απ' αυτό το 

βήμα και παντού, μέχρις ότου ο ενιαίος, ολοκληρωμένος δρόμος Λευκωσίας
Ορκόντα-Κάμπου-Τηλλυριάς αποτελέσει χειροπιαστή πραγματικότητα όσο το 

δυνατό πιο σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πέτας, μετά ο κ. Δίγκλης και μετά ο ... 

Κύριε Χατζηδημητρίου, αν θέλετε να προηγηθείτε, εντάξει. 

ΧΡ. ΠΕΤΑΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα της κατασκευής του δρόμου Τηλλυριάς-Λευκωσίας το αντικρίζαμε 

πάντοτε ως ένα θέμα ύψιστης προτεραιότητας. Στην ουσία του αυτό το πρόβλημα 

είναι πρόβλημα που δημιούργησε η εισβολή και κατοχή. Θέμα σύνδεσης του 

Πύργου της Τηλλυριάς με την υπόλοιπη Κύπρο μέσω της Λευκωσίας υπήρχε 
πάντοτε, αλλά έγινε περισσότερο οξύ, όταν η τούρκικη εισβολή και κατοχή έθεσαν 
στη δύσκολη θέση του αποκλεισμού ολόκληρη αυτή την περιοχή που φτάνει από 

την Τηλλυριά μέχρι την Πόλη της Χρυσοχούς. Αν πριν από δέκα χρόνια, όταν 

επισημάναμε και θέταμε με όλη τη σοβαρότητά του το θέμα στις αρμόδιες αρχές, 

μας έλεγε ένας ότι θα ερχόταν η δεκαετία του 1990 και το θέμα θα ήταν άλυτο, 
όλοι θα απορρίπταμε με αγανάκτηση μια τέτοια αντίκριση. Να όμως που 

φτάσαμε στα μέσα του 1990 και ακόμα συζητούμε αυτό το πρόβλημα. Και είναι 
υποχρεωμένοι οι κάτοικοι της δοκιμαζόμενης αυτής κωμόπολης, της δοκιμαζό

μενης αυτής περιοχής, λόγω ακριβώς της απομόνωσής της, του αποκλεισμού της, 

να βρίσκονται εδώ μέσα στον καύσωνα της Λευκωσίας, για να διαδηλώσουν ακόμα 
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μια φορά την πικρία και την απογοήτευσή τους για την περιφρόνηση που έδειξαν 
οι κυβερνήσεις μέχρι. σήμερα όσον αφορά την ικανοποίηση αυτού του αιτήματός 

τους. 

Είναι με μεγ&λη χαρ& που σημειώνουμε ότι όλες οι πλευρές της Βουλής 

αντικρίζουν το θέμα ορθά και με ομοφωνία. Πρέπει να είναι δηλαδή ο δρόμος 

σύντομος, σύγχρονος, να περνά από τον Κάμπο-Ορκόντα και να φτάνει στη 

Λευκωσία. Έχει. μεγάλη σημασία, γιατί, αν υπάρχει ως σοβαρότατο θέμα 

υποδομής η οδική σύνδεση, για να επιβιώσει. μια περιοχή, όπως η περιοχή της 
Τηλλυρι.άς, είναι ανάγκη η σύνδεση αυτή να γίνει με ένα δρόμο σύντομο και 

σύγχρονο, για να μπορούν τα μέσα οδικών μεταφορών να τον χρησιμοποιούν και 

για να αξιοποιεlται. και. για τουριστικούς σκοπούς. 

Από της 3ικής μας πλευρ&ς υποστηρίξαμε από την αρχή ένθερμα την 

κατασκευή αυτού του δρόμου, γιατ( αυτή η περιοχή πρέπει να επιβιώσει. Και 

είναι υποχρέωσή μας να το αναφέρουμε και τώρα, αυτές τις μέρες που 

ετοιμάζεται ο λαός μας να τιμήσει τις μαύρες επετείους και να διαδηλώσει την 

απόφασή του να συνεχίσει τον αγώνα για την αντιμετώπιση αυτών των συνεπειών 

της τουρκικής εισβολής και κατοχής, για να λυθεί και αυτό το πρόβλημα που εlναι 

μια συνέπεια της εισβολής και κατοχής. 

Από της δικής μας πλευράς ακούμε και αυτές τις υποσχέσεις που δόθηκαν 

τελευταία στους κατοίκους της Τηλλυριάς για την κατασκευή του δρόμου, ότι ήδη 

το ζήτημα μελετάται και έχει τεθεί στους προϋπολογισμούς που θα κατατεθούν 

τον επόμενο Οκτώβρη. Εμείς δηλώνουμε ότι θα συνεχίσουμε να παρακολουθούμε 

και να επαγρυπνούμε, ούτως ώστε να μην εξαπατηθεί ακόμα μια φορά ο λαός του 

Πύργου και της περιοχής. Με αυτή την απόφαση ε(μαστε έτοιμοι να συνεργ~

,στούμε με όλες τις πλευρές της Βουλής και να πραγματοποιήσουμε οποιεσδήποτε 

εκδηλώσεις χρειαστεί, για να υλοποιηθεί επιτέλους η υπόσχεση που δόθηκε στο 

3οκιμαζόμενο λαό της περιοχής της Τηλλυρίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Διγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναμφισβήτητα η εκτέλεση οποιουδήποτε οδικού έργου έχει 

ύψιστη σημασία για την περιοχή στην οποία εκτελε(ται. Είμαι όμως βέβαιος ότι 

το έργο, η εκτέλεση του έργου που βρίσκεται υπό συζήτηση έχει όλως ιδιαίτερη 
σημασία, αν ληφθεί υπόψη ότι αυτός ο 3ρόμος θα συν3tσει την ακριτική περιοχή 

της Τηλλυρίας με τη Λευκωσία. 

Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι πριν από την τούρκικη εισβολή και κατοχή 

η ακριτική Τηλλυρία συνδεόταν με τη Λευκωσία και κατ 1 αυτό τον τρόπο 

εξασφάλιζε μια οδική συγκοινωνία ύψιστης σημασίας για την επιβίωσή μας. Η 

εισβολή και η κατοχή έχουν αποκόψει την Τηλλυρία από την πρωτεύουσα της 

Κύπρου με όλες τις δυσμενείς συνέπειες, οικονομικές και άλλες. 

Πολλο( συνάδελφοι γνωρίζω ότι ε(χαν την ευκαιρία να επισκεφθούν, ίσως και 

επανειλημμένα, την ακριτική Τηλλυρία, για να γνωρ(σουν τις συνθήκες κάτω από 

τις οποίες διαβιούν, για να γνωρίσουν ότι οι κάτοικοι του Κάτω Πύργου, για 
παράδειγμα, και των άλλων κοινοτήτων της περιοχής -όσοι είναι υποχρεωμένοι, 

για να εξασφαλίσουν τα προς το ζην, να προσφέρουν την εργασία τους καθημερινά 
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εκτός της πεpιοχής Τηλλυpίας, για παpιί3ειγμα στο Κτήμα στην Πιίφο- υπο

χρεώνονται κάθε μέρα να σηκώνονται η ώρα 2.30 το πρωί για να μεταβούν στην 
Πάφο και επισ-τρέφουν στην κοινότητά τους αργά το βράδυ στις εφτά με οκτώ, 

για να επαναληφθεί το (διο την επομένη. Συνεπώς αυτές οι συνθήκες, τις οποίες, 

είμαι βέβαιος, καμιιί ιίλλη πεpωχή της Κόπpου 3εν αντιμετωπίζει, υπογpαμμίζουν 

την τεράστια σημασία της κατασκευής του δρόμου Πύργου-Λευκωσίας. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε, ότι έχει σημειωθεί απαράδεκτη 

καθυστέρηση -και υπογραμμίζω τον όρο απαράδεκτη- στην έναρξη της κατα

σκευής αυτού του δρόμου, Και θα διευκρινίσω ότι αυτή η απαράδεκτη καθυ

στέρηση σημειώθηκε όχι τόσο από την παρούσα κυβέρνηση όσο από· τις προηγού

μενες κυβερνήσεις, οι οποίες είχαν πολύ περισσότερο χρόνο στη διάθεσή τους, για 

να σχεδιάσουν και να αρχίσουν την εκτέλεση αυτού του έργου. Εν πάση 

περιπτώσει, υπογραμμίζουμε ότι η εκτέλεση αυτού του έργου πρέπει να θεωρηθεί 

μια ύψιστη εθνική προτεραιότητα και ζητούμε όπως αυτό το Σώμα με ειδικό 

3ιιίβημιί του πpος την Εκτελεστική Εξουσία ζητήσει τη λήψη επειγόντων μέτpων 

για την έναρξη της κατασκευής του δρόμου. 

Σ ' ' Π'" θ ' ' ' λ' -" υγκεκριμενα, κυριε ροεορε, εωρουμε οτι, οταν μι ουμε για κατασχευ,1 του 

δρόμου Πύργου-Λευκωσίας, εννοούμε την εκτέλεση και των δυο μερών του έργου, 

δηλαδή από τον Πύργο μέχρι τον Κάμπο και από τον Κάμπο μέχρι τον Ορκόντα. 

Και υπογραμμίζουμε ότι θα πρέπει, ναι, να αρχίσει η εκτέλεση του έργου από τον 

Πύργο, αλλά θα πρέπει παράλληλα να αρχίσει και η εκτέλεση του έργου μεταξύ 
Κάμπου και Ορκόντα. Και η δική μας πλευρά είναι αποφασισμένη, αν στους 

προϋπολογισμούς του επόμενου χρόνου δεν περιληφθεί η αναγκα!α πρόνοια από 

μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας, αν δεν προνοούνται τα αναγκαία κονδύλια για 

την έναρξη της κατασκευής αυτού του δρόμου, επαναλαμβάνω ότι και η δική μας 

ομάδα είναι αποφασισμένη να πάρει τα δέοντα μέτρα, ούτως ώστε να εξαναγκα

στεί η Εκτελεστική Εξουσία να προχωρήσει στην κατασκευή αυτού του δρόμου. 

Και τελειώνοντας θέλω να διευκριν!σω και να υπογραμμίσω, κύριε Πρόεδρε, 

ότι η δική μας ομάδα δε συμμερίζεται ορισμένες τεχνοκρατικές προσεγγίσεις που 

γίνονται από μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας. Διευκρινίζω ότι κατά τη 

συζήτηση πρόσφατα αυτού του θέματος στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

πpοβλήθηκε το επιχείpημα ότι από πλευpιίς βιωσωμότητας 3ε 3ικαιολογείται η 

κατασκευή του μέρους του δρόμου μεταξύ Κάμπου και Ορκόντα. Εμε(ς διαφω

νούμε κατηγορηματικά με αυτή την προσέγγιση. Πιστεύουμε ότι η εκτέλεση όλου 

του έργου θα πρέπει να θεωρηθεί μια προτεραιότητα εθνική, θα πρέπει να 

σταθμιστεί η σπουδαιότητά της, έχοντας υπόψη ότι αφορά την επιβίωση χιλιάδων 

ατόμων στην περιοχή της Τηλλυρ!ας, και δίνοντας την αναγκαία προτεραιότητα 

θα πρέπει να συμβάλει και η κυβέρνηση στο να παραμείνει αυτή η ακριτική 

κοινότητα εκεί που βρίσκεται, εκεί που βρίσκονταν και οι γονε(ς και οι πρόγονοί 

ό ι ' Ι:'ο t ι ι ι ή 
τους για χρ νια, ωστε να συνεχισει να οιατηρειται σ αυτη την ακριτικη περιοχ . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Ζαχαpιιί3ης ζήτησε το λόγο. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Απλώς μια διευκρ(νιση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή έγινε αναφορά στην καθυ

στέρηση που σημειώνεται στην εκτέλεση του έργου αυτού και αναφέρθηκε η 

χρονιά 1988, θα 'θελα να διευκρινίσω ότι η απόφαση να γίνει αυτός ο δρόμος 
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λήφθηκε το 1985. 'Αρα η καθυστέρηση χρονολογείται από τότε. Και βέβαια 
μιλούμε καθαρά για δρόμο Πύργου-Κάμπου-Ορκόντα· γι' αυτή τη γραμμή μόνο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό μόvο κάνω εξα(ρεση λόγω του ότι σας παραχωρήθηκε χρόνος, 
αλλά επειδή ε(vαι τέτοιο το θέμα. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Απλώς θα 'θελα να πω το εξής: Αρθρογραφικά, υπομνηματοyραφικά, με 
εyyραφές του θέματος και με επανειλημμένες ερωτήσεις θ(ξαμε το θέμα στην 
ολότητά του και σφαιρικά. Ένα έργο εθνικό που καθυστερεί από το 1988, που 
είχε δρομολογηθεί τότε επί κυβέρνησης Κυπριανού η έναρξή του, Γι' αυτό η 
εισήγησή μας, η θέση μας ως κοινοβουλευτικής ομάδας είναι πως, αν τον Νιόβρη 
-και πλειοόοτούμε για την απόφαση του συναδέλφου Αλέκου Μαρκίδη την πολύ 
σωστή, γιατί μόνο εκείνη έχει πρακτική σημασία-δεν περιληφθεί στο νέο προUπο
λογισμό, τότε εμείς θα προβούμε σε περικοπές κονδυλίων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζήδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Όταν μιλούμε για την περιοχή της Τηλλυριάς και του Κάμπου, μιλούμε για 

την ίδια την έννοια της κατοχής και της διαίρεσης της πατρίδας μας. Γι' αυτό Οε 

χρειάζεται περαιτέρω ανάλυση το θέμα. Αλλά, αν κάτι συν8έεται απόλυτα με το 

ζήτημα που συζητούμε, είναι ότι η σύν8εση της περιοχής με την υπόλοιπη Κύπρο 

εξελίχθηκε σε μια από τις μεγαλύτερες περιπέτειες της μετακατοχικής Κύπρου. 

Υπάρχει μια μακρά ιστορία στο θέμα της σύνδεσης των δρόμων της περιοχής 

με την υπόλοιπη Κύπρο. Κατασκευάστηκε κατ' αρχάς ο Ορόμος μεταξύ Παχύαμ

μου κςχ.ι Πύργου, που είναι ένας Ορόμος που θα πρέπει πραγματικά να αποτελεί το 

μεγαλύτερο σκάν8αλο της Κυπριακής Δημοκρατίας, που Ουστυχώς ποτέ Οεν ήρθε 

και ποτέ Οε Οιερευνήθηκε. 

Κατασκευάστηκε ένας Ορόμος που στοίχισε παρά πολλά χρήματα από το 

1975 - 76 και έκτοτε συντηρείται συνεχώς, Οιότι οι κατασκευαστές εξαπάτησαν 
και τους εν8ιαφερομένους και το Οημόσιο, χωρίς να υποστούν οποια8ήποτε 

συνέπεια. Μιλούμε για σκάν8αλα της ΞΕΚΤΕ1 ενώ αυτό είναι πολύ μεγαλύτερο 
από οποιο8ήποτε άλλο έχει πραγματοποιηθεί στην Κύπρο. 

Ζητήσαμε και οι κάτοικοι και οι Βουλευτές άλλο Ορόμο που να συν8έει την 

περιοχή με τη Λευκωσία, το δρόμο, όπως περιγράφηκε από τους άλλους 

συνα8έλφους 1 Πύργου-Κάμπου-Ορκόντα 1 και έχουμε εμπλακεί σε άλλη περιπέ-rεια, 
Οιότι υπήρξε έντονη αντί8ραση στο να κατασκευαστεί αυτός ο Ορόμος και γιατί 

υπήρξαν Οιάφοροι οι οποίοι είπαν ότι Οε συμφέρει να κάτασκευαστεί ο Ορόμος. 
Διαφώνησε η Διεθνής Τράπεζα και οι άλλοι χρηματο8οτικοί οργανισμοί και 

συνέστησαν την κατασκευή άλλου Ορόμου που θα εξυπηρετούσε οποιουσ8ήποτε 

άλλους εκτός από τους Πυρκώτες και τους Καμπίτες. f 
l(αι, όταν χρειάστηκε να ασκηθεί πίεση γι' αυτό το θέμα, Οιαπιστώσαμε 

πραγματικά ότι είχε εχθρούς η κατασκευή αυτού του Ορόμου. Και λέχθηκε 
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μάλιστα και το περίφημο ότι είναι ευκολότερο να εγκαταστήσουμε τους Πυρκώτες 
και τους Καμπίτες στο Χίλτον και να τους συντηρούμε παρά να τους φτιάξουμε 

το Βρόμο. Αυτή ε(ναι η ωμή πραγματικότητα, κύριε ΠρόεΒρε. 

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι φτάσαμε σ' αυτή την εκρηκτική κατάσταση, 

και έχω τη μαρτυρία και του συναδέλφου, του χ. Ιεροδιακόνου, πάνω σ' αυτό το 

θέμα. Το πρόβλημα είναι το εξής: Δεν είναι μόνο θέμα ΠUργου και Κάμπου. Και 

δεν είναι θέμα βιωσιμότητας, όπως το εκτιμούν κάποιοι γραφειοκράτες. Διότι 

φυσικά μια αχανής περιοχή της Κύπρου, από τον Ορκόντα μέχρι τον Πύργο, μια 
απόσταση 65 - 70 χιλιομέτρων είναι εντελώς ακατοίκητη, κενή, απρόσιτη σε 
οποιοδήποτε Κύπριο. Είναι απίστευτο το ότι στην Κύπρο υπάρχουν τόσο αχανείς 

εκτάσεις απρόσιτες. 

Με την κατασκευή αυτού του δρόμου θα μπει μια τεράστια περιοχή της 

Κύπρου μέσα στη ζωή, μέσα στην κοινωνία, μέσα στην οικονομ(α της Κύπρου, 

πράγμα το οποίο θα αλλάξει τα δεδομένα, και τα οικονομικά και τα κοινωνικά, 

και ακόμα, μπορώ να πω, και τα πληθυσμιακά, ώστε να μπορούμε να παρουσιά

σουμε και μια άλλη πληθυσμιακή κατάσταση μέσα στον τόπο μας. 

Αν φτάσαμε επ(σης σ' αυτό το πρόβλημα σήμερα, ε(ναι Βιότι υπήρξε 

καθυστέρηση αλλά και παλινωδία. Υπάρχει σωρεία εγγράφων με τα οποία 

δόθηκαν συγκεκριμένες υποσχέσεις για την κατασκευή αυτού του έργου. Και ήρθε 

ξαφνικά η κυβέρνηση και μας εlπε: ))Ξέρετε, εγώ αποσυνδέω το δρόμο. Θα 

κατασκευάσω το πρώτο μέρος από τον Κάμπο μέχρι τον Πύργο και θα αφήσω το 

τμήμα από τον Κάμπο μέχρι τον Ορκόντα για αργότερα στο δεκαετές και το 

αποσυνδέω από την κατασκευή αυτού του έργου, διότι οι Καμπ(τες θα μπορούν να 

πηγαίνουν μέσω Κόκκου στη Λευκωσlα». 

Αυτό είναι το κρίσιμο σημείο. Και είναι αυτό που καλούμε την κυβέρνηση να 

αναθεωρήσει. Και είναι σ' αυτό που υπήρξε υπαναχώρηση και αλλαγή πολιτικής 

που δημιούργησαν εκρηκτική κατάσταση και διαλυτική στις κοινότητες, η οποία 

οδήγησε τους κοινοτάρχες και τις κοινοτικές αρχές σε παραίτηση και σε 

περαιτέρω δυσκολίες και δυσχέρειες για όλους τους κατοίκους της περιοχής. 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσε να αναφέρει κανείς πάρα πολλά, γιατί εlναι 

χρόνια πολλά που ζει η Βουλή το πρόβλημα αυτό και ε(ναι πολλο( οι Βουλευτές 

που θα ήθελαν να μιλήσουν, αλλά Βυστυχώς Βεν έχουν την ευχέρεια. Μαζ( με τον 

κ. Ευσταθίου και άλλους συναδέλφους έχουμε ασχολ ηθεt με όλο αυτό το θέμα. 

Προηγουμένως 'έγιναν διαβουλεύσεις μεταξύ Βουλευτών όλων των κομμάτων 
και υπάρχει μια κοινή συγκατάθεση όπως εγκρ(νουμε ένα ψήφισμα όλα τα 

' ' ' λ' ' λ' ' ψ(ζ ' κομματα απο κοινου που να εει αυτα τα απ α πραγματα, να συνο ει αυτα τα 

απλά πράγματα που λέχθηκαν από όλους τους συναδέλφους. Το σχέδιο ψηφί
σματος έχει ως εξής: 

«Όλα τα κόμματα της Βουλής υποστηρίζουν την άμεση κατασκευή του 
δρόμου Ορκόντα - Κάμπου - Πύργου, όπως είχε αρχικά αποφασιστεί. 

Η Βουλή εκφράζει την έντονη Βιαφων(α της για το Βιαχωρισμό του Βρόμου σε 
δύο τμήματα με παραμερισμό του τμήματος Κάμπου -Ορκόντα. 

Καλεlται η κυβέρνηση όπως προχωρήσει στην προώθηση του όλου έργου και 
Β(νει τρ(μηνη Έκθεση στη Βουλή και αυτό φυσικά μέχρις ότου έρθουν οι 
προUπολογισμοί, οπότε όλα τα κόμματα θα πάρουν τις αναγκαlες αποφάσεις>>. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι με την ομόφωνη τοποθέτηση όλων των 

κομμά:των το θέμα θεωρήθηκε τόσο επε(γον, ώστε να παραμεριστούν και οι 

διαδικασίες και η σειρά των θεμάτων και να μπει πρώτο, δείχνει πόσο η Βουλή 

στο σύνολό της θεωρεί αυτό το θέμα επε(γον. 

Πρώτο, θα βάλω το ψήφισμα προς έγκριση, δεύτερο, πtσ'Τεύω πως πρέπει να 

εξουσιοδοτηθεί το Προεδρείο με έντονο τρόπο να θέσει προς την κυβέρνηση 'Την 

ομόφωνη αυτή θέση της Βουλής και τρίτο, συμφωνώ ότι αυτή η Βουλή, αν και 

εφόσον αυτό το έντονο διάβημα δεν ικανοποιηθεί, όταν οι προϋπολογισμοί θα 
έρθουν στο Σώμα, θα κάνει ό,τι χρειάζεται να κάνει, για να τεθεί επιτέλους τέρμα 

σ' αυτή την τ αλαιπωpία. 

Αν η Βουλή συμφωνεί, ρωτώ πρώτα αν υπάρχει ένσ'Ταση για την έγκριση του 

ψηφίσματος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙ01': 

Είναι όλων των κομμάτων, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι όλων των κομμάτων. Ώστε, πρώτο, δεν υπάρχει ένσταση, δεύτερο, αν 

η Βουλή με εξουσιοδοτεί, να προχωρήσω σ 1 αυτό που είπα, και τρίτο, εγώ 

συμφωνώ με τους συναδέλφους που είπαν ότι είναι καιρός η Βουλή πέραν των 

ψηφισμάτων, όταν έρθουν οι προUπολογισμοί, να δείξει με πρακτικό τρόπο ότι δεν 

είναι διατεθειμένη να δεχθεί οποιαδήπο-rε περαιτέρω καθυστέρηση. Με αυτό τον 

τρόπο κλείνω το θέμα. 

Τώρα θα μπούμε στη Νομοθετική Εργασία, διότι, όπως είπα, αυτό έγινε 

κατ' εξαίρεση για το θέμα του δρόμου του Πύργου. 

Το πρώτο θέμα στην ημερήσια 8ιιiταξη είναι «0 περl Παριiτασης της 

Εγγύησης της Χρηματο86τησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτ8. (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1990». Παρακαλώ τον Πρόε8ρο της αρμό8ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΚΟΊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

ΧΡ. ΚΟΊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να θεωρούνται αναγνωσθείσες οι Εκθέσεις, για να 

κερ8ίζουμε χρόνο. Είναι ομόφωνες οι Εκθόσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν γίνεται αποδεχτή η εισήγηση, θα θεωρώ τις Εκθέσεις αναγνωσθείσες. 

Α. ΧΡ1'ΣΟΣΤΟΜ01': 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Α. ΧΡ1'ΣΟΣΤΟΜΟ1': 

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς οι περισσότερες Εκθέσεις κυκλοφόρησαν πολύ 

καθυστερημένα και 8εν είχαμε το χρόνο να τις 8ιαβιiσουμε. Θα συμβεί το ί8ιο που 
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συνέβηκε και την περασμένη β3ομά3α, που ψηφίζαμε κάτι που δεν ξέραμε τι ήταν. 
Γι' αυτό ε(ναι αναγκαίο να διαβάζονται οι Εκθέσεις. ' 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα με την ανάγνωση Οε νομίζω ότι θα κάνετε τίποτα. Αν θέλετε να τα 

αναβάλω, πολύ ευχαρ(στως, διότι με το να Οιαβάζετε τις Εκθέσεις Οε νομ(ζω ότι 

αλλάζει η κατάσταση. 

Αν υπάρχει όμως εισήγηση για αναβολή θεμάτων, εγώ ευχαρίστως θα τη 

8εχθώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Όχι. Η εισήγηση εlναι να Οιαβάζονται οι Εκθέσεις, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαρίστως. Έχετε υπόψη σας ότι η Βουλή θα συνεχίσει, μέχρις ότου 

εξαντλήσει την ημερήσια Οι.άταξη του Κεφαλαίου Δ ', έστω κι αν αυτό σημαίνει 
ότι η Βουλή θα συνε8ριάζει μέχρι αύριο το πρωί. 

Εντάξει. Να αvαγνωστεί η Έκθεση λοιπόν. 

ΝΤ. ΚΩΣΝΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΑΡΑΤΑΣΗΣ ΤΗΣ ΕΓΓΥΗΣΗΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟ
ΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΕΤΚΟ ΛΤΔ. (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1990» 
Ποιpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λtαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέ8ιο σε σuνε8ρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι η επικύρωση από τη Βουλή της 

συμφων!ας για την παράταση για περ!ο8ο επτά μηνών της κυβερνητικής εγγόησης 

για την κάλυψη του 8ανείου συνολικού ύψους μέχρι !:900,000 το οποίο παρα
χωρήθηκε στην Εταιρεία ΕΤΚΟ Λτ8. από την Τράπεζα Κύπρου Λτ8. για την 

αποπληρωμή στους αμπελουργοός της αξίας των σταφυλιών της εσο8ε!ας του 
1988. 

Η προτεινόμενη επικόρωση από τη Βουλή της παράτασης της πιο πάνω 

κυβερνητικής εγγύησης ε!ναι αvαγκα(α με βάση τηv ισχύουσα νομοθεσία για τηv 

άσκηση Οημοσιονομικώv εξουσιών της Βουλής, σόμφωνα με τηv οποία απαιτείται 

η συγκατάθεση της Βουλής για την παραχώρηση τtτοιας μορφής εγγυήσεων από 

την κυβέρνηση. 
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Η Κοινοβουλευ-τική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΟπολογισμοό, λαμβάνον

τας υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να δοθεί η ζητούμενη 

παράταση της υπό αναφορά κυβερνη-rικής εγγύησης, επικροτεί τις πρόνοιες του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι / αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο για -την κατά νόμο κύρωση της προνοούμενης σ' αυτό 
συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1 πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο, Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κύρωση της συμφωνίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσ-rαση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Παράτασης της Εγγύησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1 πάρχεt ένσταση; 
(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 2, που 
είναι «0 περί ΠροUπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κ~πρου Νόμος του 
1990». 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει εισήγηση να διαβάζονται όλες οι Εκθέσεις. 

Μ. ΠΟ1'ΜΠΟ1'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επανέρχομαι στο θέμα του αν θα διαβάζονται ή όχι οι Εκθέσεις. Σέβομαι 
την άποψη του συνάδελφου που λέει να διαβάζονται, πλην όμως πρέπει να 
εξετάσουμε και το χρόνο που έχουμε και τις συνθήκες που έχουμε. Δεν ξέρω αν 
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πpονοε(ται από τον Κανονισμό, όταν ένας σuνάδ'ελφος επιμένει. να δ'ιαβάζονται, να 
υποχρεώνονται και οι άλλοι συνάδ'ελφοι. να αποδ'έχονται αυτό που εισηγείται ο 

σuνάδ'ελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι., αυτό δ'εν επιβάλλεται, αλλά, αν ο συνάδ'ελφος επιμένει ότι δ'υν&.μει του 

Συντάγματος δ'εν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση, τότε μπορώ να αναβάλω το θέμα. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Τότε αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. 

Υπάρχει εισήγηση για αναβολή τους δ'εύτερου θέματος; 

Αν όχι, θεωρείται αναγνωσθε(σα η Έκθεση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ 
ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Ποιpόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσι.ούττας 

Πολύβιος Κόλοκος, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Ο ΠροUπολογισμός της Επιτροπής Σιτηρών Κόπρου για το 1990, που 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 21 Ιοuνlου 1990, εξετάστηκε από την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού σε συνε8ρ(α της που 

πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 1990. 
Ο ~ιο πάνω Προϋπολογισμός, που καλύπτει την περίο8ο Μαϊου 1990 και 

Μαϊου 1991, προβλέπει έσοδα ύψους .€55,413,190 και έξοδα ύψους !::55,408,386 
που αναλύονται ως ακολούθως:-

'Εσο8α .€ 
(α) Πωλήσεις σιτηρών 23,157,140 
(β) Άλλα έσο8α . 242,750 
(γ) Επιχορηγήσεις 31,156,000 
(δ) Δάνεια .. 857,300 

Σύνολο 55,413,190 
Έξοδα 

(α) Απο8οχές προσωπικού 1,103,195 
(β) Διοικητικά έξοδα 1,132,920 
(γ) Δαπάνες σιτηρών 52,114,971 
(δ) Μη προβλεπόμενες 8απάνες 

και αποθεματικό. . 200,000 
(ε) Κεφαλαιουχικές 8απάνες 857,300 

Σύνολο 55,408,386 
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Η Επιτροπή, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με 

τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό, uιοθετ~ι τις πρόνοιές τοu 1 γι 1 αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως κατατέθηκε από 

την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπ&.ρχοuν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένστασηj 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Εγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 
.!:55,408,386 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 30 Απριλίου 1991. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμμα

τος άλλων άρθρων κάτω από το ίόιο Κεφάλαιο. 1 Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργο( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονόύλια, 1 Αρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση; 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεόίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται 
Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ως ο περί ΠροUπολογισμού της Επιτροπής 

lπάρχει ένσταση; 
(Κτυπιi τη σφύρα) 

Επειόή όεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέόιο εγκρtvεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. , 3 
Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια όιάταξη, το υπ αρ. , που 

είναι «0 περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1990». 

Υπάρχει α(τημα για αναβολή αυτού του θέματος; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 
Δεν υπάρχει τέτοιο α!τημα, κύριε Πρόεόρε. 
Εγώ προσωπικά απέχω από την ψήφιση αυτών των vομοσχεό(ων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Εντάξει· οπότε όλες οι Εκθέσεις θα θεωρούνται αναγνωσθε(σες. 

ΝΤ.ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: , 
Αυτό το vομοσχέόιο κυκλοφόρησε από την περασμένη βόομαόα, κύριε 

Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 17) ΤΟΥ 1990» 

Πιιpόν'<ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε3ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Λέαν3ρος Ζαχαριιi3ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Χρ(στος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Uικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέόιο σε όύο συνεόρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Μαϊου 
και 20 Ιουν(ου 1990. Στην πρώτη συνε3ρία της Επιτpοπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 

Πολεοόομίας και Οικήσεως οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς του νομοσχεόίου και 

κατέθεσαν συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες σχετικά με το υπό συζή

τηση θέμα. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πιiγιου Ταμείου ποσού !:159,313 και η 3ιιiθεσή του για τη 

όημιουργία αριθμού νέων θέσεων στο Τμήμα Πολεοόομίας και Οικήσεως που 

κρίνονται απαραίτητες για την πλήρη εφαρμογή της πολεο3ομικής νομοθεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεl με 

την ανάγκη όημιουργίας των υπό αναφορά νέων θέσεων στο Τμήμα ΠολεοΒομίας 

και Οικήσεως, γι / αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο 
του υπό συζήτηση νομοσχεό(ου, αφού τροποποιηθε! ο τίτλος του ώστε να 

( 
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αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 
1990». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εν uπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 3εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε3(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού Η59,313 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει3(κεuση των ποσών που θα Οαπανηθοόν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ!νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(οu. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 31) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 4, που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1990>>. 
Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 
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Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, στο προηγούμενο νομοσχέ3ιο ψήλωσα το χέρι μου, επει3ή 

ήθελα να μιλήσω για θέμα αρχής. Δεν ξέρω γιατ( 3ε μου 3όθηκε ο λόγος. Τι 

γίνεται ε8ώ 8εν μπορώ να καταλάβω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ρώτησα αν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Ψήλωσα το χέρι μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε, το επαναφέρω. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

'Οχι, κύριε Πρόε8ρε 1 8ιότι 8ε θα είναι σωστό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, όχι, το επαναφέρω. Εφόσον 8ε σας πρόσεξα εγώ, 8ικαιούστε. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Θα ε(μαι πολύ σύντομος. Με αυτό το νομοσχέ8ιο συμπληρώνονται κάποιες 

θέσεις στο Τμήμα Πολεο8ομίας, για να γίνει πιο σωστά η επάνδρωση αυτού του 

τμήματος. Εκείνο το οποίο θα ήθελα να τονίσω είναι ότι θα πρέπει το Τμήμα 

Πολεο8ομίας και Οικήσεως να αναλάβει πλέον τις ευθύνες του και ορθολογιστικά 

να αντιμετωπίσει όλα τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει αυτός ο τόπος. 

Δεν ψηφίζουμε αυτό το νόμο, απλώς για να 8ώσουμε θέσεις σε κάποιους. Οι 

θέσεις οι οποίες 8ίνονται ε(ναι για τη σωστή επάν8ρωση αυτού του τμήματος. 

Ταυτόχρονα, όμως, επει8ή με την επάν8ρωση αυτοό του τμήματος θα πάρουν στα 
χέρια τους αρκετές ευθύνες, 8ε θα πρέπει να νομίζουν ότι το Τμήμα Πολεο8ομιας 
έγινε υπερυπουργείο και να μην ακούν καμιά συμβουλή ή καμιά άποψη από το 
κοινό. 

Μέχρι σήμερα έμαθε το Τμήμα Πολεο8ομίας και Οικήσεως να κάνει ό,τι 

θέλει ανεξέλεγκτα. Πιστεόουμε, και αυτό το Σώμα πρέπει να το τονίσει, ότι το 

Τμήμα Πολεο8ομίας και Οικήσεως από 8ώ και μπρός ορθολογιστικά, επανα

λαμβάνω, θα αντιμετωπίσει τα προβλήματα και θα είναι έτοιμο, να 8ίνει όλες τις 
απαντήσεις προς το κοινό. 

Αν αυτό 8ε γίνει, τότε αυτό το τμήμα θα γίνει ένας 8ικτατορίσκος έναντι του 
κυπριακού λαού. Γι' αυτό το λόγο τονίζουμε ότι θα επανέλθουμε, αν συμβεί κάτι 
τέτοιο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 3εύτερη 
ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ξανά, κόριε Πρόε8ρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, να το επαναλάβετε. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεv υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού J;l59,313 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεv υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγχρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ει8(κευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ.: 

Ί8ρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

r πάpχει ένσταση; 
Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠpοUπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 31) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα /την ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 4, που· 
είναι ιιΟ περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 28) ΤΟΥ 1990 
Παpόν..-ες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόε8ρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη8ημητp(ου 

Λεόντιος Ιερο8ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογtσμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέΒιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .€450,000 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη των αναγκών για αποζημιώσεις και έξοδα αγωγών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε8(ου, αφού τpοποποιηθε( 

ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περι Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Ap. 32) του 1990>>. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάpχουν ομιλητές σε θέμα αpχής; 

Επει8ή 8εν υπάpχουν ομιλητές σε θέμα αpχής, πpοχωpοόμε στη 8εύτεpη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πpοο(μιο, Συνοπτικός τίτλος. 'Apθpo 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 

!:450,000 για τη χpήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβpίου 1990. 'Apθpo 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ πάpχει tνσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε Ο"t'ην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 

Νόμος (Ap. 32) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τ πάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόpα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ 1 αρ. 5, που 
είναι «0 πεp( Συμπληpωματικοό Πpοϋπολογισμοό Νόμος (Ap. 29) του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ. ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 29) ΤΟΥ 1990» 
Παpό"τες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Αλέξης Γαλανός 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Κωνσταντίνος Λόρ3ος 

Λεόντιος Ιερο3ιακόνου 

Θαλής Μιχαηλί3ης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλ<Χρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπfι Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 
1990. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό τ~υ Πάγιου Ταμείου ποσοό f:20,280 και η 3ιάθεσή του για την 
κάλυψη της μισθο3οσίας 10 νηπιαγωγών από 1η Σεπτεμβρίου 1990 μέχρι 31 
Δεκεμβρίου 1990 (Η6,545), καθώς και για την επιχορήγηση της Σχολής Άγιος 
Ιωσήφ (f3,735), μέσα στα πλαίσια της αναπροσαρμογής της πολιτικής για την 
επέκταση της προ3ημοτικής εκπα[3ευσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπfι Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε3[ου, αφοό τροποποιηθεί 

ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 33) του 1990>>. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωροόμε στη 3εότερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
'Εγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Τ~μεLου ποσοό f20,280 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 33) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 6, που 
είναι ιιΟ περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 30) ΤΟΥ 1990» 
ΠιχpόΙΙ'<'Ες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 

1990. 
Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(vαι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμε(ου ποσού !38,067 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη της μισθοδοσίας του προέδρου και των δύο δικαστών των οικογενειακών 

δικαστηρίων, καθώς και για την ίδρυση από την 1η Ιουλίου 1990 δύο νέων θέσεων 
στενογράφων δικαστηρίου πΟυ κρίνονται απαραίτητες για τη λειτουργία των 
δικαστηρίων αυτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεl με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται σ...η Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 
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τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ({Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟ(οu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεv υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f38,067 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεv υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθpο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΊΟρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. 1 Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεΟίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 34) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά iη σφύρα) 

ΕπειΟ-ι] Οεν υπάρχει ένστα~η, το,· ~ομοσΧ.έΟιο ~γ~ρίνεται και ψηφιζεται σε 
Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη) το υπ' αρ. 8, που 
είναι «0 περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 16) του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 
(ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 16) ΤΟΥ 1990» 

Ποιpόvτες :-
Ντίνος Κωνσταντίνου, ΠρόεΟρος 

Αλέl;ης Γαλανός 

Τάκης Χατζη3ημητρίου 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Κωνσταντίνος ΛόρΟος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(3ης 

Νίκος Μουσιούττας 

ΧρLστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινόβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοό μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 

1990. 
Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 

είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

1:357,735 και η 3ιάθεσή του για την κάλυψη μέρους της 3απάνης για την 

αναπροσαρμογή της πολιτικής για την επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης 
από το σχολικό έτος 1989/90. 

Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στάληκε από το 
Υπουργείο Οικονομικών σχετική επιστολή με βάση την οποία το ζητούμενο αρχικό 
ποσό μειώνεται σε f.324,135 ύστερα από αναθεωρημένους υπολογισμούς που 

έγιναν. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 
συζήτηση νομοσχεΟί.ου όπως έχει τελικά Οιαμορφωθε(, αλλά με τροποποίηση του 
τίτλου του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περί ΕιΟικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτόl;εως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη Οεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεΟί.ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
1:324,135 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρLου 1990. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πινακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 9, που 
είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 17) του 1990>>. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 
(ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 17) ΤΟΥ 1990» 

Παρόvτες:-

Ντίνος Κωνσταντ(νου, Πρόεδρος 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Ι\.όλοκος, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού χρημάτων ύψους !:60,000 και η 

διάθεσή του για την πρόσληψη συμβούλων μηχανικών για την εκπό\ιηση των 
αναγκαίων μελετών και ερευνών με σκοπό την εκτέλεση διάφορων έργων στην 
κοιλάδα του Διαρίζου, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990». 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ίπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.!:60,000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1 πάρχεt ένσταση; 
Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1 πάρχει ένσταση; 
(Κτυπά τη rr'D1Jpα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 10 1 που 

είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 18) του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·ί·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟί ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕίΣΕΩΣ ΣίΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤίΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 18) ΤΟ! 1990» 
Παρ6ντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίdu 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκός,-εκπροσωπώντας τον κ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 
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Η Κοινοβοuλεuτικη Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τq 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιηθηκε στις 2 Ιουλίου 

1990. 

Σκοπ6ς του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού .Ε386,042 και η διάθεση του για την 

εκτέλεση δι&φορων εργασιών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας (!:63,042), 
καθώς και για την ανέγερση του νέου Νοσοκομείου Πιfφου (ί323,ΟΟΟ). 

Η l(οινοβοuλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπιfρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδ-,\ δεν υπιfρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωροόμε στη δεότερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 1 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμης από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

~386,042 για τη χρ-,\ση του έτους που λ-,\γει στις 31Δεκεμβρίου1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτόξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990 .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπιf τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το νομοσχέδιο εγκρ(νεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ / αρ. 11, που 
είναι «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1990». 



3436 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ
ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ
ΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ΤΟΥ 1990» 

Παpόv-.ες:-

Ντίνος Κωvσταντ!vου, Πρόεόρος 

Αλόξης Γαλανός 

Τ &κης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαρι&δης 

Κωvσταvτιvος Λόρόος 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλ&ρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 

1990. 
Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέvτων και Παθόντων ποσού 

.€33,600 και η δι&θεσή του για την επιχορήγηση 12 κοινοτικών νηπιαγωγείων που 
λειτουργούν σε προσφυγικούς συνοικισμούς μέσα στα πλαίσια της αναπροσαρμογής 

της πολιτικής για την επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης από το σχολικό 

<τος 1989-90. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετών

τας τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγε(ται 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί 

ο τ(τλος του ώστε να αναφέρεται ως ((Ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθόντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) 
του 1990». 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητός σε θiμα αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχουν ομιλητές σε θόμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού .€33,600 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1990. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσώV ποU θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 



3437 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάpχει ένσταση, το άpθpο 3 εγκpίνεται. 
Προχωρούμε στην τριτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφόpεται ως ο πεpί Ει8ικεόσεως Συμπληpωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθόντων και Παθόντων) Νόμος (Ap. 7) 
του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόpα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 
Νόμο. 

Πpοχωpοόμε στο επόμενο θέμα στην ημεpήσια 8ιάταξη, το υπ' αp. 12, που 
είναι «0 πεpί των ΠpοΟποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης Εμποpευ
μάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τpοποποιητικός) Νόμος του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟlΆΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΈΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΘΕΣΕΩΝ ΔΙΑΦΗΜΙΣΗΣ Η ΑΝΑΓΓΕΛΙΑΣ ΠΩΛΗ

ΣΗΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΆΤΩΝ ΣΕ ΤΙΜΕΣ ΕΚΠΤΩΣΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙ

ΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 
Παpόvτες:-

Κίμων Παναγί8ης, Πpόε8pος 

Πολόβιος Κόλοκος 

'Αpιστος Χpυσοστόμου 

Λέαν8pος Ζαχαpιά8ης 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Αν8pόας Γεωpγίου 

Νίκος Μακpί8ης 

Νίκος Φλουpέvτζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήpου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτpοπή Εμποpίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Ιουνίου 
και 3 Ιουλίου 1990. 

Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω στο 

θέμα εκπpόσωποι του Υπουpγείου Εμποpίου και Βιομηχανίας, του Γpαφείου του 

Γενικοό Εισαγγελέα της Δημοκpατίας, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ και 

της ΕΝΕΛΕΚ. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Προστασ(ας των Καταναλωτών, παρ' 

όλοv ότι κλήθηκε, 8εv εκπpοσωπήθηκε στη συνε8pίαση αυτή. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του περί των 

ΠpοΟποθέσεων Διαφήμισης ή Αναγγελίας Πώλησης Εμποpευμάτων σε Τιμές 

Εκπτώσεων Νόμου του 1990, ώστε να καταστεί δυνατή η αποτελεσματική 

εφαρμογή του και να μειωθούν στο ελάχιστο τα προβλήματα που θα προfκuπταν 
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σε περίπτωση εφαρμογής του για ολόκληρο το φάσμα των εμπορευμάτων. 

Ειδικότεροι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο: 

(α) Τροποποιείται ο όρος «εμπορεύματαJ), ώστε η εφαρμογή του Νόμου να 

περιορίζεται κυρίως σε είδη που επηρεάζονται από παράγοντες όπως η 

εποχικότητα κοιι η τάση γιοι οιλλοιγή στη μόδοι. 

(β) Διευχριν!ζεται ότι στις εξειδικευμένες εκθέσεις τα είδη που δικαιούται 

η συμμετέχουσα επιχείρηση να αναγγέλλει ότι προσφέρει σε τιμές 

εκπτώσεων περιορίζονται στα είδη εκείνα που καλύπτει το φάσμα της 

εξειδικευμένης έκθεσης. 

(γ) Εισάγεται αυτοτελής ποινική ευθύνη για το ίδιο το νομικό πρόσωπο 

της επιχείρησης επιπρόσθετα με εκείνη των μελών του διοικητικού 

συμβουλίου ή των διευθυνόντων συμβούλων. 

Εκθέτοντας στην Επιτροπ~ τις απόψεις των οργανώσεών τους πάνω στο 
θέμοι οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ κοιι της ΕΝΕΛΕΚ εξέφροισοιν τη 

διαφωνία τους τόσο με το βασικό υπό τροποποπο(ηση vόμο, όσο και με τις 

προτεινόμενες στο νομοσχέδιο τροποποιήσεις. Αντίθετοι η ΠΟΒΕΚ υποστήριξε το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο ως έχει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου κοιι Βιομηχοινίοις υιοθετεί τους 

σχοποός και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση vομοσχεδίου, γι' άυτό και ομόφfuvα 
εισηγείται_ στη Βουλή τηv ψήφισή του σε vόμο για τηv αποτελεσματικότερη 

εφαρμογή των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουv ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπσίρχουν ομιλητές σε θέμοι αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
αvάγνωση του vομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει έvσταση; 

Επειδή δεv υπάρχει έvσταση, το άρθρο 1 εγκρ(vεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Πίνοικοις. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει έvσταση; 

Επειδή δεv υπάρχει έvσταση, το άρθρο 2 εγκρίvεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει έvστασηj 

Επειδή δεv υπάρχει έvσταση, το άρθρο 3 εγκρίvεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
Αvτικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προσθήκη Πίνακα στο βασικό νόμο. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 
Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή 

Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγχρlνεται χαι ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 13, που. 
είναι ιιΟ περί Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟί ΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣίΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ 
ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟί (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟί 1990» 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Δημητριάδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Χαραλαμπ(δης 

Νεόφυτος Ηλία 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Ανδρέας Ζιαρτίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργωv μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 1990. 
Στη συνεδρ(αση αυτή χλήθηκαv και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργε(ου 

Συγκοινωνιών και Έργων οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμοό Κόπρου οι 

οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ / αυτό. Παρών επίσης ήταν και ο αξ. 
Βουλευτής κ. Α. Ψυλλlδης. 

Με το νόμο που προτε(νεται σκοπείται η τροποπο(ηση της νομοθεσίας για 

τον ηλεκτρισμό, ώστε να παρέχεται η ευχέρεια στον καταναλωτή ηλεκτρικής 

ενέργειας να αποκαθιστά μόνος του 1 αν το ~πιθυμε(, την Παροχή ηλεκτρισμού σε 
υποστατικά του σε περίπτωση 8ιακοπής της λόγω υπερφόρτωσης, καθώς και η 

αποτελεσματικότερη προστασ(α του κοινού από τους κιν8ύνους που προέρχονται 
από ηλεκτρικές εγκαταστάσεις και άλλο ηλεκτρικό εξοπλισμό που 8εν ανταπο

κρίνονται στις απαιτήσεις της νομοθεσίας. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων, η Αρχή Ηλεκτρισμού θα προχωρήσει σταδιακά στην 

εγκατάσταση αυτόματου διακόπτη στα υποστατικά για τη σύνδεση ή αποσύνδεση 

της ηλεκτρικής εγκατάστασής τους με το δίκτυο παροχής ηλεκτρικής ενέργειας 

και οι καταναλωτές ή οι κάτοχοι των υποστατικών αυτών θα έχουν το δικαίωμα 

να λειτουργούν τους διακόπτες αυτούς, αν παραστεί ανάγκη, χωρίς να χρειάζεται 

να κληθεί η Αρχή για το σκοπό αυτό, όπως συμβαίνει σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα ειση

γε(ται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής) προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 67 του βασικοό νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του &ρθρου 69 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρ(νεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 

Για τα επόμενα θέματα στην ημερήσια δι&ταξη, τα υπ' αρ. 14, 15, 16, 17, 
18, 19 και 20, που είναι «0 περί Βοηθών Καταστημ&των (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1990», «0 περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαόσεως (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990>>, «Οι περί Βοηθών Καταστημ&των (Καθορισμός 

Περιοχών) Κανονισμοί του 1990>>, «Οι περί Βοηθών Καταστημ&των (Ώρες 

Εργασίας Βοηθών Καταστημ&των) Κανονισμοί του 1990>>, «Οι περί Βοηθών 
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Καταστημάτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Καταστημάτων) Κανονισμοί του 

1990>>, «Οι περί Βοηθών Καταστημιίτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 
του 1990» και «Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποίηση Πινάκων) 

Κανονισμοί του 1990)), υπάρχει κοινή Έκθε~η. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΤΛΕΤΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΤΟΤΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΤΣ ΠΟΥ ΠΕΡΙΛΑΜΒΆΝΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ. 

Παpόvτες:-

Κυριάκος Χρίστου, Πρόεδρος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος l(ατσοuνωτός 

Ανδρέας Ζιαρτίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τα πιο πάνω νομοσχέδια και Κανονισμούς σε έξι συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν από τις 26 Απριλίου μέχρι τις 22 Ιουνίου 1990. Στις 

συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων~ των συνδικαλιστικών οργανώ

σεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ και ΠΟΑΣ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 

Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της 

ΕΝΕΛΕΚ, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Φρουταριών, της Ένωσης Δήμων και του 

Συνδέσμου Καταναλωτών Κόπρου. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Βοηθών Καταστη

μάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 1990 που ψήφισε πρόσφατα η Βουλή, θέματα 
που αφορούν το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων και τις ώρες εργασ(ας 

των υπαλλήλων καταστημάτων ρυθμίζονται με l(ανονισμούς αντί με 3ιατάγματα 

όπως συνέβαινε προηγουμένως. 

Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω τροποποίησης του Νόμου, κατατέθηκαν τα υπό 

συζήτηση νομοσχέ3ια και Κανονισμοί που προνοούν: 

(α) Την τροποποίηση του περί Βοηθών Καταστημάτων Νόμου, ώστε να 

καθίσταται 3υνατή η έκ3οση Κανονισμών και να αποτελεί α3ίκημα όχι 

μόνο η παράβαση των 3ιαταγμ&.των που είναι σε ισχύ, αλλά και των 

Κανονισμών που θα εκ3ί3ονται. Έτσι θα επιτυγχάνεται αποτελεσμα

τικότερος έλεγχος των καταστημάτων. 

(β) Την τροποποίηση της περί Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως νομοθεσίας, 

ώστε η σχετική πρόνοιά της να συμφωνεί με ανάλογες πρόνοιες της 

περί Βοηθών Καταστημάτων Νομοθεσίας και των Κανονισμών που 

Προτεiνονται με βάση αυτή. 

(γ) Την κανονιστική ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν τις περιοχές όπου 
θα εφαρμόζονται οι σχετικοί Νόμοι και Κανονισμοί, τις ώρες εργασίας 
των βοηθών καταστημάτων, τη μεταβολή των ωρών κλεισ(ματος των 

καταστημάτων, τις εβ3ομα3ιαίεζ ημιαργίες και την τροποποίηση 

υφιστάμενων πι-νάκων_π_ο_!J_~ρ_ο_βλέπονται με σκοπό να συνά3ουν με τtζ 
προτεινόμενες ρυθμίσεtζ. - --
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχον

τας υπόψη το γεγονός πως τα υπό συζήτηση νομοσχέΟια χαι Κανονισμοί αφορούν 

σοβαρές χαι θεσμικές αλλαγές στην όλη λειτουργία της χυπpιαχής αγοράς χαι θα 

προκαλέσουν Οιατάραξη στην όλη χοινωνιχή χαι οιχογενειαχή τάξη που σήμερα 

επικρατεί στον τόπο μας, προσέγγισε το ζήτημα με όλη τη Οέουσα σοβαρότητα, 

αφού έλαβε υπόψη τα επικρατούντα στον τόπο μας οιχονομιχά, χοινωνιχά χαι 
'θ' ι ι ι ζ ή λ ' οιχογενειαχα εσμια χαι γενιχοτεpα τον υφισταμενο τροπο ω ς του αου μας. 

Με γνώμονα τα πιο πάνω χαι αφού άκουσε τις απόψεις όλων των 

ενΟιαφεpόμενων πλευρών, η Επιτροπή έκρινε πως τα οιχονομιχά χαι κυρίως τα 

χοινωνιχά ΟεΟομένα που επικρατούν σήμερα στον τόπο μας 8εν επιτρέπουν ακόμα 

τις απότομες αλλαγές που προβλέπονται στα υπό συζήτηση νομοσχέ8ια και 

Κανονισμούς, ενώ η κοινωνία μας 8εν είναι ακόμα σε θέση να αντιμετωπίσει τις 

συνέπειες που θα προκύψουν. 

Η Επιτροπή μελέτησε τα κείμενα άρθρο προς άρθρο και κανονισμό προς 
κανονισμό και κατέληξε σε ομόφωνες εισηγήσεις που στην ουσία τους αντι

κατοπτρίζουν τόσο τις πιο πάνω γενικές αρχές που τέθηκαν όσο και τις απόψεις 
' λ ψ ί ' ' ' της συντριπτικης π ειο ηφ ας των εκπροσωπων των οργανωσεων που παρευρε-

θηκαν ενώπιόν της. Με τις προτάσεις αυτές 8ιατηρούνται βασικά οι ρυθμ(σεις που 

ισχύουν σήμερα αναφορικά με το ωράριο των καταστημάτων και τις ώρες 

εργασίας του προσωπικού τους, χωρίς να ανατρέπουν το σημερινό ισοζύγιο και 

χωρίς να δημιουργούν ετεροβαρείς υποχρεώσεις σε βάρος των εργαζομένων, ενώ 

λήφθηκε υπόψη και η εξυπηρέτηση του καταναλωτικού κοινού με βάση τις 
κυπριακές πραγματικότητες. 

Κατά συνακόλουθο τρόπο η Επιτροπή ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την 

απόρριψη του περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως (Τροποποιητικού) 

Νόμου του 1990 και την ψήφιση του περί Βοηθών Καταστημάτων (Τ ροπο

ποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 1990, κα~ώς και την έγκριση των Κανονισμών που 
εμφαίνονται στο παράρτημα, όπως τελικά τροποποιήθηκαν. 

Με την ευκαιρ(α της μελέτης των πιο πάνω θεμάτων η Επιτροπή έχει 

μορφώσει τη γνώμη ότι η πρακτική εφαρμογή των διαταγμάτων για το ωράριο 

και τώρα των Κανονισμών χωλαίνει λόγω της έλλειψης του αναγκαlου προσω

πικού. Γι' αυτό και για την αντιμετώπιση της κατάστασης αυτής η Επιτροπή 

προτείνει τη 8ιεύρυνση της κατηγορίας των προσώπων που ασκούν έλεγχο για την 
τήρηση των προνοιών της νομοθεσίας με την παροχή εξουσιο8ότησης ελέγχου και 
στους απλούς αστυνομικούς που ως τώρα, λόγω της ει8ικής πρόνοιας του Νόμου, 
αποκλε(ονται. 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1990. 

2. Ο περί Θερινής Μεταμεσημβρινής Αναπαύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1990. 

3. Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί 
του 1990. 

4. Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστη
μάτων) Κανονισμοί του 1990. 

5. Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Κατα
στημάτων) Κανονισμοί του 1990. 

6. Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί 
του 1990. 
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7. Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμοί 

του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στο νομοσχέ3ιο που τροποποιεί τον 

περί Βοηθών Καταστημάτων Νόμο; 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. Απλούστατα θα ήθελα να δηλώσω ότι θα 
καταψηφίσω όλους τα σχετικά νομοσχέ3ια και τους σχετικούς Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ώστε θα το βάζω σε ψηφοφορία, για να φαίνεται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Νομίζω ότι είχε μια τροπολογία πάνω στο θέμα ο χ. Κατσουνωτός. 

Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Δεν την ετοιμάσαμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τότε εμείς θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωραία. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 θα ήθελα, πριν ψηφίσουμε, εκείνοι που εισηγούνται τροπο
λογ(α να μας 3ιχαιολογήσουν κάτι, για να ξέρουμε και τι ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα 3εν έχω τροπολογία. Μπροστά μου δεν έχω καμιά τροπολογία. Έχω 

απλώς νομοσχέ3ιο. 

Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ. 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2. 
Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 
Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 4. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

\ 26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντ(οv; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εvαντιον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Με 26 ψήφους υπέρ, μlα εναντ(ον και πέντε αποχές τα άρθρα 1 -4 
εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές το νομοσχέδιο εγκρίνεται 
και ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε Θέμα αρχής πάνω στον περί Θερινής Μεταμεσημβρινής 

Αναπαύσεως (Τροποποιητικό) Νόμο του 1990; 
Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδlου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου, Άρθρο 2. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κόριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Θερινής Μεταμεσημβρινής 

Αναπαόσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόε3ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές το νομοσχέδιο εγκρίνεται 
και ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στους περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοός του 1990; 
Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμοός 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόε3ρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές οι Κανονισμοί εγκρίνον-
ται. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στους περί Βοηθών Καταστημάτων 
( Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστημάτων) Κανονισμούς του 1990; 

Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π6σοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μ!α εναντίον και πέντε αποχές οι Κανονισμοί εγκρίνον-
ται. 

Ύ πάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στους περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος Καταστημάτων) Κανονισμούς του 1990; 
Επει8ή 8εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόε8ρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
1 Ενας εναντίον. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μια εναντιον και πέντε αποχές οι J{ανονισμοί εγκρίνον-
ται. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στους περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμούς του 1990; 

Επειδfι δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής) θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχέςj 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές οι Κανονισμοί εγχρίνον-
ται. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής πάνω στους περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Τροποποίηση Πινιfχων) Κανονισμούς του 1990; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, μία εναντίον και πέντε αποχές οι Κανονισμο( εγκρίνον-
ταt. 

Προχωρούμε στο επ6μενο θέμα στην ημερήσια 3ιάταξη, το uπ / αρ. 21, που 
εlναι «Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου {Τροποποιη
τικοί) (Αρ. 2) Γενικοί Κανονισμο( του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

«ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΓΕΝΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1990» .. 

Παp6vτες:-

Αν3ρέας Δημητρι&3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπ(3ης 

Κώστας Ερωτοχρίτου 

Γεώργιος Παπα3όπουλος 

Νεόφυτος Ηλία 

Στέλιος Μαν3ριώτης 

Δημήτρης Ηλι&3ης 

Α ν3ρέας ΖιαρτL3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε 3ύο συνε3ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 19 
Ιουνίου 1990. Στο στά3ιο της μελέτης των πιο πάνω Κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επι3ιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφεtου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΕΠΟΕΤ και ΣΗΔΗΚΕΚ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 43 
της νομοθεσίας για την Υπηρεσία Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, σκοπείται η τροπο

ποίηση της διαδικασίας διενέργειας προαγωγών των μελών του προσωπικού της 

Αρχής. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρό

σωποι της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, κατά τη 3ιάρκεια της διαδικασίας διενέργειας 

προαγωγών παρατηρείται πολύ μεγάλη ταλαιπωρία και καθυστέρηση στην 

πλήρωση των θέσεων προαγωγής και τούτο εξαιτίας του εξαιρετικά μεγάλου 

αριθμού υποψηφίων για προαγωγή που, σύμφωνα με τους ισχύοντες Κανονισμούς, 

πρέπει οπωσδήποτε να παρουσιάζονται ενώπιον των μελών της Αρχής για τη 

μόρφωση προσωπικής αντίληψης σχετικά με αυτούς. 
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Η Κοtνοβουλεuτιχή Επιτροπή ~υγχοινωνιών χαι 'Εργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, διαφωνεί όμως με την 

προτεινόμενη τροποποίηση, όπως αυτή κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξου

σία, σύμφωνα με την οποία η Αρχή θα έχει την ευχέρεια να καλεί ενώπιόν της για 

μόρφωση προσωπικής αντίληψης, σε περίπτωση που το επιθuμε!, ορισμένους μόνο 

από τους υποψηφ(οuς, ενώ άλλους δε θα καλεί. Εξαιτίας αυτού, κατά πλειοψηφία 

των Μελών της-Βουλευτών του Δημοκρατικού Συναγερμού, του Δημοκρατικού 
Κόμμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, εισηγε(ται στη Βουλή την 

τροποποlηση των βασικών κανονισμών για τις προαγωγές κατά τέτοιο τρόπο, 

ώστε κατά την όλη διαδικασία πλήρωσης θέσεων προαγωγής στην Αρχή είτε να 

καλούνται όλοι οι προς προαγωγή υποψήφιοι για το σχηματισμό προσωπικής 
αντ(ληψης είτε να μην καλε(ται κανένας. 

Ot διαφωνούντες με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας της Επιτροπής
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς τ&χθηκαν υπέρ της 

άποψης που εξέφρασε ενώπιον της Επιτροπής η συνδικαλιστική Οργάνωση 

ΣΗΔΗΚΕΚ, σύμφωνα με την οπο(α, επειδή αναμένεται σύντομα ο εκσυγχρονι

σμός των Κανονισμών που αφορούν το προσωπικό της Αρχής Τηλεπικοινωνικών 

Κύπρου, μπορεί να παραμε(νει προς το παρόν η υφιστάμενη πρόνοια, σύμφωνα με 

την οποία καλούνται σε προσωπική συνέντευξη όλοι οι υποψήφιοι προς προαγωγή. 

Με την ευκαιρία της συζήτησης των Κανονισμών αυτών το Μέλος της 

Επιτροπής Βουλευτής του ΑΔΗΣΟΚ κ. Α. Ζιαρτlδης εξέφρασε τη διαφωνία του, 

γιατί από την όλη διαδικασία διενέργειας προαγωγών στην Αρχή Τηλεπι

κοινωνιών Κύπρου αποκλε(ετ~ι η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗΔΗΚΕΚ, η οποία 

δε συμπληρώνει το προβλεπόμενο από τους βασικούς κανονισμούς ποσοστό μελών 

του προσωπικού και για τούτο δε μετέχει στο Συμβούλιο Προσωπικού, που 

σύμφωνα με τους ισχύοντες Κανονισμούς, συμβουλεύει .πριν από κάθε προαγωγή 

την Αρχή π&νω σε θέματα προαγωγής υπαλλήλων. 

lπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως 

τελικά έχουν διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

!π&ρχουν ομιλητtς σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 
ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
Τα θέματα 22 και 23 στην ημερήσια διάταξη, που είναι ((Οι περί Μεταλ

λείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοl του 1990» και «Ot περ( 
Κατασκευής Αεριούχων Αναψυκτικών Ποτών (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 
1990», αποσύρθηκαν. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 24, που 
είναι «Ot περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 
1990,,. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΆΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ 

ΤΟίΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟίΣ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΟίΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΑΝΕ

ΠΙΣΤΗΜΙΟί ΚίΠΡΟί (ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟί 1990» 
Παρόvτες:-

Α νδρέας Ψυλλ(δης, Πρόεδρος 

Τ&κης Χατζηδημητρίου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργι&δης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Χρίστος Πέτας 

Η Κοινοβοuλευτιχή Επιτροπή Παι8είας μελέτησε τους υπό εξέταση Κανονι

σμούς σε Ούο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Ιουνίου 1990. 
Στις συνεΟριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Παιδείας, της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοχρατίαζ. Στις συνεδριάσεις 

της Επιτροπής ήταν επ!σης παρών και ο αξιότιμος Βουλευτής χ. Μ. Παπαπέτρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εχΟίΟονται με βάση τις πρόνοιες των 

&ρθρων 24 και 32 του περί Πανεπιστημίου Κόπρου Νόμου του 1989, σκοπείται η 
κανονιστική ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν τις ΟιαΟιχασίες πρόσληψης, 

παραίτησης, αφυπηρέτησης, τα ωφελήματα και τα καθήκοντα και άλλα θέματα 

που αφορούν το 8ιοικητικό προσωπικό του υπό ί8ρυση Πανεπιστημίου. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους των αρμό8ιων 

αρχών, οι πιο πάνω Κανονισμοί, ενώ έχουν ως βάση τους τις πρόνοιες του νέου 

περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, έχουν αναπροσαρμοστεί προς τις ι8ιαιτερότητες 
του Πανεπιστημίου . 

. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επι8ιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεLται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά 8ιαμορφωθεl. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμ·α αρχής; 

Επειδή δεν υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμοός 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωροόμε στο Κεφ&λαιο Β '. Κατ&θεση Νομοσχεδίων και Εγγρ&φων. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σαν να μην έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχουμε; Δεν υπάρχει κατάθεση; Φαίνεται ότι 8εν υπάρχει. Δεν έχω 

καθόλου κατάθεση μπροστά μου. 
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ΒΟΤΛΕϊ'ΤΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν καταθέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα μου τις δώσετε τώρα τις καταθέσεις εδώ. Θα έπρεπε να τις έχω στην 

ημερήσια διάταξη. Δεν μπορώ vα δεχθώ, ενώ βρ(σκομαι στην έδρα, καταθέσεις 

εγγράφων. 

Α. ΨΤΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Α. ΨΤΛΛΙΔΗΣ: 

Έγινε κατάθεση μιας πρότασης νόμου από το πρω( διά της κανονικής οδού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχω τίποτα μπροστά μου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Και από 3ικής μας πλευράς έγινε κατάθεση πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχουν καταθέσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα πού είvαιj 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Θα μας τις δώσουν σε ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ να μηv ξανασυμβεί όμως αυτό το πράγμα. Θέλω vα έχω μπροστά 

μου τον κατάλογο των νομοσχεδίων και εγγράφων που κατατίθενται. Δεν μπορώ 

να αποδέχομαι τη στιγμή που βρίσκομαι στην έδρα. 

Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κόπρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται 

ΠροUπολογισμοό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

2) Ο περί Ει3ικεόσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος {Αρ. 9) του 1990. 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 
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Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται 
Βιομηχαv(ας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

4) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη 8ημόσια 
υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτωv υπαλλήλωv στη 3ημόσια και 
εκπαι3ευτική υπηρεσ(α 3υvάμει του άρθρου 3(1)(α) του περ( 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσ(α και Εκπαι3ευτική 
Υπηρεσ(α) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οιχοvομιχώv. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 8όθηχαν από τον 

Υπουργό Εσωτερικών προς το Διοικητικό Συμβούλιο του Ρ.Ι.Κ. 

σύμφωνα με το ε3άφιο (3) του άρθρου 4 του περ( ΠροUπολογισμού του 
Ρ.Ι.Κ. Νόμου του 1988 (Αρ. 97 του 1988). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου: 

6) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από τους πολύτεχνους Βουλευτές χ. Λ. Ζαχαριά8η, Ν. Μαχρί8η, 

Α. Ψυλλ(3η, Χρ. Κουρτελλάρη και 1. Κατσουvωτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οιχονομιχώv μαζ( 
με τις ευχές της Βουλής για τους πολύτεχνους Βουλευτές. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

7) Ο περ( της 2ης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε εκ μέρους του ΔΗ.ΣΥ. από τους κ. Μ. Χριστοφ(3η, Ν. 

Αναστασιά3η, Α. Γεωργ(ου και εκ μέρους του ΔΗ.ΚΟ από τον κ. Α. Γαλανό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περ( Πραξικοπήματος (Ει3ικα( Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. Κατατέθηκε από τον κ. Τ. Χατζη3ημητρ(ου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομά3ας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Και έτσι φτάσαμε στο τέλος -του Κεφαλαίου Β ', 

Κεφάλαιο Γ' Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές 3όθηκαν ή3η γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 788 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου στις 7 Ιουνίου 1990, 

«Παρακαλείται το αρμό3ιο Ύ'πουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στά8ιο βρίσκεται το θέμα της μετατροπής της λlμνης της 
Ορόκλινης σε πιiρκο ενεργοό ψυχαγωγίας.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 789 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πι!τρο Στυλιανοu στις 7 Ιουνίου 1990. 

(<Την επ!σκεψη γιατρού στον οικισμό Αγίου Γεωργίου Παλουριώτισσας, που 

μπορεί ν 1 αξιοποιεί το οlκημα του Κέντρου Νεότητας του οικισμού και που θα 

εξυπηρετεί ι8ιαίτερα τους (πολλούς) ηλικιωμένους κατοίκους και των 8υο γειτο
νικών οικισμών (Αγίου Νικολά.ου και Αγίας Βαρβάρας), ζητούν οι κάτοικοι των 
τριών οικισμών. 

Παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν και π6τε 

στοχοθετεί τη θετική αντίκριση του αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 790 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 7 Ιουνίου 1990. 
«Επει8ή ένα από τα πάγια και πολόχρονα αιτήματα των κατοίκων των 

οικισμών Αγίου Γεωργίου, Αγίας Βαρβιiρας και Αγίου Νικολιiου Παλουριώτισ

σας, που και ψες μας τέθηκε με πολό έντονο τρόπο κατά την επlσκεψή μας στον 

οικισμό Αγίου Γεωργίου, ήταν και εξακολουθεί να είναι η βοήθεια για ανόγερση 

εκκλησιάς σε προσφερόμενο χώρο που ι.κανοποιε( τις ανάγκες και των τριών 

οικισμών και επει8ή το θέμα πάντα αναβαλλόταν λόγω της έλλειψης ιερέα -μιας 

κι επανειλημμένα το αρμό3ιο lπουργείο παρέσχε τη 3ιαβεβαίωση, και παρουσία 

μας, στους κατοίκους ότι ήταν έτοιμο να χωρήσει στην ανέγερση εκκλησιάς, μόλις 

το θέμα της εξεύρεσης ιερέα επιλυόταν- κι. επει8ή το πρόβλημα τούτο μπορεί 

τώρα να αντι.μετωπι.στε(, παρακαλείται το αρμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει 

το Σώμα πότε θα προχωρήσει στην υλοποίηση των 8ι.αβεβαιώσεών του για 

ανέγερση της εκκλησιάς.)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 791 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανοu στις 7 Ιουνίου 1990. 
«Από 8υόμι.σι περlπου χρόνια έχουν γίνει τα κατασκευαστικά έργα για ένωση 

του οικι.σμοό Αγ. Γεωργίου Παλουριώτισσας με το κεντρικό αποχετευτικό 

Λευκωσίας. Μόλες όμως τις σχετικές προεργασίες, η σύν3εση ως τα τώρα 3εν 

πραγματοποιήθηκε, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι να ταλαιπωρούνται αφάνταστα 

από την έλλειψη απορροφητικότητας του υπε8άφους της περιοχής και τις συνεχείς 

εκχειλίσεις των σηπτικών τους λdκκων. 

Πότε το πρόβλημα θα επιλυθεί ριζικιi;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 792 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 7 Ιουνίου 1990. 
«Καλείται το αρμό3ιο lπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται 

να ενισχύσει τον αριθμό των μελών της αστυνομικής 8ύναμης του αερο8ρομίου 
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Πάφου που εργάζονται στον έλεγχο διαβατηρίων, νοουμένου ότι είναι εξαιρετικά 

ανεπαρκε(ς και εργ&.ζοvται κάτω από απάνθρωπες για εργαζομένους συνθήκες, για 

να ανταποκριθούν στον υπερβολικό φόρτο εργασίας.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 793 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σ..ις 7 Ιουν{ου 1990. 
«Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει επειγόντως το Σώμα πού 

βρίσκεται το χρονοδιάγραμμα προώθησης του έργου κατασκευής του νέου, 

σύγχρονου αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου και κατά πόσο ισχύει η ρητή 

δέσμευση του προηγούμενου Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων ότι το έργο θα 
ξεκινήσει οριστικά την άνοιξη του 1991.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 794 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του ΑΚΕΔ - Αριστεράς κ. Μιχάλη Πουμπουρή στις 7 
Ιουν{ου 1990. 
«Δεδομένου ότι τις ίδιες μέρες που οι ηγέτες των ΗΠΑ και της Σοβιετικής 

Ένωσης συμφώνησαν για μείωση της στρατιωτικής αντιπαράθεσης και τις ίδιες 

μέρες που η ανθρωπότητα τιμούσε τη διεθνή μέρα προστασίας του περιβάλλοντος 

οι αρχές των βρετανικών βάσεωv προέβαιvαv σε 8ιεύρυvση του περιφραγμέvου 

χώρου της στρατιωτικής τους ζώvης στο Κάβο Γκρέκο, καλείται το αρμό8ιο 
Υπουργείο vα πληροφορήσει τη Βουλή τωv Αvτιπροσώπωv σε ποια 8ιαβήματα 

προέβ'η η κυπριακή κυβέρvηση, για v' αποτρέψει αυτή τηv προκλητική εvέργεια σε 
βάρος του, λαού μας.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 795 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 8 Ιουν{ου 1990. 
«Τα αιτήματα για: 

1. Τοποθέτηση περσιανοθυρώv. 

2. Τοποθ~τηση θερμοσιφώνων υγραερίου ή ηλιακών. 

3. Εξεύρεση χώρου στάθμευσης και 

4. 'Αμεση επέκταση της αυλής του 8ημοτικού για 8ημιουργία παι8ότοπου 

μας επανυποβλήθηκαν κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στον οικισμό 

Τακτ ελ Καλέ από την πρόεδρο της Τοπικής Επιτροπής Προσφύγων 

Γιούλικα Κωστέκογλου και το Γραμματέα της Νίκο Νικολα"ί8η. 

Πώς αvτιμετωπίζοvται αρμό8ια;>) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 796 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 9 Ιουν{ου 1990. 
«Τη διαγραφή των οφειλόμενων τα τελευταία 16 χρόνια τελών προς το ΡΙΚ 

αξιώνει η κοινότητα Λαγου8ερών 1 όπως ψες σε επιτόπια επίσκεψή μας στην 
κοινότητα μας αναφέρθηκε μέσω του κοινοτ&.ρχη κι άλλωv κατοίκων, μιας κι η 

δυνατότητα λήψης όλα αυτά τα χρόνια για τους γνωστούς λόγους ήταν σχεδόν 

μηδενική. 

Τώρα, υπογραμμ(ζουv, που αποκαταστάθηκε η λήψη, είναι έτοιμοι vα 

επαναρχίσουν την κανοvική εξόφληση των τελώv τους. 

Πώς αντιμετωπίζεται το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 797 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Δευκωσ{ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 9 Ιουν{ου 1990. 

((Ot κάτοικοι Λαγου8ερών επαvαφέρουv το αίτημα όπως ο αγροτικός 8ρόμος 
-που είναι ήδη ευθυγραμμισμένος- από το Ξυλιάτο μέχρι το δρόμο Κανναβιών -
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Βuζακι.άς, μήκους δυο περlποu χιλιομέτρων, ασφαλτοσ-rρωθεί, δεδομένου πως θα 

ενώνει. τα δυο αξιολογότατα βυζαντινά. μοναστήρια της Παναγιάς της Ασίνου και. 

της Παναγιάς του 'Αρακα, υποβοηθώντας έτσι αποφασιστικά το καθεχρονι.κά και 

σταθερά αυξανόμενο ρεύμα επισκεπτών -κι ιδιαίτερα των ξένων- προς τις δυο 

τοότες ιστορικές μονές. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;)> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 798 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσ(ας κ. Πtτρο Στuλιανοό στις 9 louν(ou 1990. 
«Την επίσπευση της εκτέλεσης του παρακαμπτήριου δρόμου Αγι&.ς Μαρίνας 

-Ξυλιάτου ζητούν οι κάτοικοι. Λαγουδερών. 

Πώς εξελίσσεται. η εκτέλεση του έργου;J> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 799 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσ(ας κ. Πtτρο Στuλιανοό στις 9 louν(ou 1990. 
«Πρόσθετα και παρ&.λληλα από τη συναφή (και με τις ενδείξεις ΕΔ' 711 και 

ημερομηνία 25.4.90) ερώτησή μας, υποβ&.λλουμε πως στον κατάλογο των 

επιστημόνων που επιβάλλεται να τιμηθούν από την Κυπριακή Δημοκρατία με την 

ευκαιρία των τριαντάχρονων από της ανακήρuξής της θα πρέπει οπωσδήποτε να 

συμπεριληφθεί και μια ομάδα καθηγητών του Πανεπιστημίου Αθηνών -από την 

οποlα εκκεντρώνεται μια συνεχής κι αδιάλειπτη ροή δραστηριοτήτων κι εκδηλώ

σεων για την Κύπρο- και συγκεκριμένα ο Πρύτανης του Πανεπιστημ(ου Αθηνών 

Μιχάλης Σταθόπουλος, ο Αντιπρύτανης Αντώνης Δανασσής Αφεντάκης, ο Κοσμή
τορας της Φιλοσοφικής Σχολής του ίδιου Πανεπιστημίου Ιωάννης Παρασκευό

πουλος, καθώς κι οι καθηγητές της Φιλοσοφικής Σχολής του Παναγιώτης Κοντός, 

Φώτης Δημητρακόπουλος, Αντρέας Βοσκός και Έλενα Μαντζουράνη, που με τα 

καθεχρονικ&. διοργανούμενα τριήμερα (τέχνης, λόγου κι επιστήμης) για την Κύπρο, 

τις εκδόσεις με τον τ(τλο 'Κυπριακά 1 του Πανεπιστημ(ου (και με βάση τις 

εργασ(ες των τριήμερων) που άρχισαν ήδη να εκδίδονται -ο πρώτος τόμος που 

κυκλοφόρησε πριν από λίγα μόλις 24ωρα καλύπτει. τα δυο πρώτα τριήμερα, ενώ 
δρομολογείται η έκδοση του δεύτερου τόμου που θα καλύψει το τρίτο τριήμερο

τα σεμινάρια κυπριακής λογοτεχν(ας που το Τμήμα Νεοελληνικών Σπουδών 

Αθηνών διοργανώνει καθεχρονικά. με στόχο την κριτική προσέγγιση και την 

αναβ&.θμιση της κυπριακής λογοτεχνίας, καθώς και το Κυπριακό Κέντρο Σπουδών 

που στοχοθετε( τη σύστασή του η Φιλοσοφική Αθηνών, κι ακόμα τα σεμινάρια 

αρχαίας κυπριακής γραμματείας που το Τμήμα Κλασικής Φιλολογίας δρομολογεί, 

όπως χτες με πληροφόρησε καθηγητής του Τμήματος, και τέλος με τις εκδρομές 

των φοιτητών -φοιτητριών της Φιλοσοφικής στην Κύπρο επαναφέρουν τις σχέσεις 

Κύπρου- Ελλάδας στα κατά τη διάρκεια του απελευθερωτικού αγώνα ιδεατά τους 

πρότυπα και προσκτούν τεράστια σημασία εθνική, πέρα και παράλληλα από τα 

αυταπόδειχτα πολιτιστικά κι επιστημονικά. τους κέρδη. 

Πώς τοποθετεlται στο θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 800 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφtρειας Λεuκωσ(ας κ. Πtτρο Στuλιανοu στις 9 louν(ou 1990. 
«Οι κάτοικοι Λαγουδερών έντονα υποστηρίζουν μέσω του κοινοτάρχη τους κι 

άλλων πολλών παραγόντων -όπως μας αναφέρθηκε σ' επιτόπια επίσκεψή μας στις 

8.6.90- πως διεξάγεται καταχρηστική εκκοπή πεύκων κι υλοτόμηση γενικότερα 
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για εκβιομηχάνισή τους, με αποτέλεσμα την αποψίλωση των όασών και την 

καταστροφή της χλωρ(όας και της παvίόας. 

Καλείται γι / αυτό το αρμόόιο lπουργε(ο να πληροφορήσει το Σώμα, μιας 
και το θέμα προσκτά γενικότερα ενδιαφέρον: 

1. Πόση εκκοπή δασικής ξυλείας διενεργήθηκε στα τρ(α τελευταία χρόνια 

από το κράτος; 

2. Ποιος ο μελλοντικός πάνω στο θέμα τούτο προγραμματισμός; 

3. Πόσο βάσιμοι μπορούν οι φόβοι των κατοίκων να αποδειχτούν;» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 801 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'<ρο Σ,,υλιανοu σης 11 Ιουνίου 1990. 

((Το οξύτατο αρδευτικό πρόβλημα που φέτος αντιμετωπίζει η κοινότητα 

Πολύσ,,υπου μας υπογράμμισαν Κα'<ά την τελευταία (8.6.90) επίσκεψή μcις στην 
κοινότητα ο κοινοτάρχης Αντρέας Αναξαγόρα κι άλλοι κάτοικοι, δεδομένου πως οι 

πηγtς αποξηράθηκαν κι οι κάτοικοι ποτίζουν με βυτιοφόρα. 

Πώς αvτιμετωπίζε""'αι αρμόδια το σοβαρό τούτο θέμα;» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 802 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'<ρο Σ,,υλιανοu σης 11 Ιουνίου 1990. 

<ιΠέρα από τα ακατάλληλα κρέατα ο τύπος (βλ. π.χ. κύρια ε(δ:ηση, 

'Σημερινή', 10.6.90) μιλιi και για αλλεπάλληλες εισαγωγές δεκάδων τόνωv 
ακατάλληλων κατεψυγμένων ψαριών με παράσιτα και πυώδη αποστήματα, 

Επειδ:ή επανειλημμένα στο παρελθόν σημειώθηκαν ανάλογα κρούσματα κι 

επειδή ομολογουμένως νοσε( τόσο η υφιστάμενη νομοθεσ(α όσο κι η δραστικότητα 

κι η αποτελεσματικότητα του κρατικού ελέγχου, παρακαλε(ται το αρμόδ:ιο 

lπουργε(ο να ενημερώσει το Σώμα πάνω στα στοχοθετούμενα βραχυπρόθεσμα 

και μακροπρόθεσμα μέτρα για το τόσο σοβαρό και νευραλγικό για την υγεία του 

λαού θέμα.» 

Ερώ'<ηση με αρ. ΕΔ' 803 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,ρο &υλιαvοu σης 11Ιουνίου1990. 

((Την κατασκευή μικρού (τριτοβάθμιου όμως) βιολογικού σταθμού ζητούν οι 
κάτοικοι Λαγουδ:ερών -που να εξυπηρετε( και το γειτονικό Σαράντι- μιας κι 
αντιμετωπίζουν οξύτατα προβλήματα από τη μειωμένη απορροφητικότητα του 

υπεδάφους και τις εκχειλ(σεις των οικιακών σηπτικών συστημάτων και συγκε

κριμένα προβλήματα οικονομικά, περιβαλλοντικά (κάποιες πηγές άρχισαν ήδη να 
επιμολύνονται) κ.ά. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αlτημα;» 

Ερώ,,ηση με αρ. ΕΔ' 804 που υποβλήθηκε από '<Ο Βουλευ'<ή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ,,ρο Σ1'υλιαvοu σης 11 Ιουνίου 1990. 

«Δραματική κι αφόρητη κατάσταση δημιουργούν εδώ και έναν περ(που μήνα 
οι Τούρκοι στρατιώτες στην οδό Γρανικού στη Λευκωσ(α, όπως οι περίοικοι μας 
ανέφεραν σήμερα. 

Συγκεκριμένα, οι Τούρκοι στρατιώτες μπήκαν σε ακατοίκητο σπίτι της οδού 
σε απόσταση 10 - 15 μ. από φυλάκιο της Εθνοφρουράς και το μετtτρεψαν σε 
παρατηρητήριο (σκοπιά) με ένοπλο Τούρκο στρατιώτη σκοπό. 

Πρόσθετα και κάθε βράδ:υ οι Τούρκοι στρατιώτες συστηματικά (εδ:ώ και 
πάνω από ένα μήνα) πετροβολούν το παρακε(μενο φυλάκιο της Εθνικής Φρουράς 
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από τη μία μετά τα μεσάνυχτα ως τις τέσσερις το πρωί με p(ψεις αντικειμένων 

(μπουκάλια και πέτρες). 

Το σπίτι που κατέλαβαν οι Τούρκοι στρατιώτες, που βρίσκεται για χρόνια 
τώρα στην ουδέτερη ζώνη, μετατρέπεται σταδιακά σε σημείο εξόρμησης των 

' ' λ ' ' ι • Τούρκων στρατιωτων, που εκ εισαν και καρφωσαν την κυρια ε σουο και τα 

παpάθυpα. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια η νέα τούρκικη πρόκληση;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 805 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11 Ιουνίου 1990. 

((Το αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Πολύστυπου -Λειβαδιών -
Αληθινού - Μύλου, μήκους 4 15 περίπου χιλιομέτρων, επανέφεραν μέσω του 

κοινοτάρχη τους οι κάτοικοι Πολύστυπου κατά την τελευταία (8.6.90) επίσκεψή 
μας στην κοινότητα. 

Συναφώς ανέφεραν πως υπάρχει υπόσχεση του Υπουργού Εσωτερικών (κατά 

τη σύσκεψη που έγινε στις 27 .6.88) για πpοώθηση του θέματος. 

Πού βρίσκεται το όλο θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ'806 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 11 Ιουνίου 1990. 

' ' ( • ' 'λ ' • ) ' ((Τη μείωση της κοινοτικης συνεισφορας εισικα για τα τε η αρσευσης απο 

το 1/3 στο 1/5 ζητά η δημογpαφικά φθίνουσα και με άγονη γη κοινότητα 
Λαγουδερών. 

Πώς αντιμετωπιζεται το αίτημα;» 

Απciντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 262, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πciφου κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου. 

«Σχετικά με την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας του χωριού Χολέτρια και το 

διαχωρισμό νέων οικοπέδων για νεαρά ζευγάρια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) ίδατοπpομήθεια 

Το χωριό υδροδοτειται από τις πηγές 'Μερσίνα 1 και 'Πάνω 

Βρύση' 1 που η απόδοσή τους είναι 20 κ.μ. την ημέρα, και από το νερό 
της γεώτρησης αρ. 27/69 που ανήκει στο αρδευτικό τμήμα. Το θέμα 
που έχει εγερθεί είναι ο διαχωρισμός της υδατοπρομήθειας από το 

αpδευτικό τμήμα με τη χpησιμοποίηση της γεώτpησης αp. 18/69. 
Έχει παρακληθεί το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων να ετοιμάσει σχέδιο 

το οποίο θα τεθεί ενώπιον της Χωριτικής Αρχής για έγκριση. 

(β) Διαχωpισμός νέων οικοπέδων 

Το Γραφείο Επάρχου Πάφου σε συνεργασία με τα αρμόδια 

Τμήματα προχωρεί στην επιλογή κατάλληλων χώρων και ετοιμασία 

σχεδίων και εκτιμήσεων για τη δημιουργία 10-12 τουλάχιστον οικο
πέδων. Μετά τη συμπλήρωση των μελετών και σχεδίων θα αρχίσουν οι 

εργασίες διαχωρισμού των οικοπέδων. Τούτο υπολογίζεται να γίνει 

περί το τέλος του τρέχοντος ή αρχές του επόμενου έτους.>> 
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Απάντηση ημερομηv{ας 23 louνlou 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. Χρι
στόφοροu Χριστοφ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 303, ημερομηνίας 9 Νοεμ
βρlοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσοu κ. Αuγερινοu 
Παπαρέ. 

((Το Υπουργείο Παι8είας έχει περιλάβει στο κτιριακό του πρόγραμμα του 

1991 την ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου στον Ασώματο Λεμεσού. 

Το υφιστάμενο σχολικό κτίριο χρειάζεται γενική συντ-Ιjρηση και έχει σοβαρές 

ελλεlψεις, η εκτlμηση όμως πως τούτο είναι επικlν8υνο δεν εlναι σωστή. 

Μετά την ανέγερση του νέου κτιρίου στο υφιστάμενο θα γίνουν οι απαιρα(

τητες εργασίες για συντήρησή του, ώστε να χρησιμοποιηθεί για άλλο χοινωφελ ή 

σκοπό.J> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 louν{ou 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ{ν στην ερώτηση ΕΔ' 331, ημερομηνίας 14 Νοεμβρlοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

«Σας πληροφορώ ότι η αρχικ-fι διευθέτηση που συμφωνήθηκε με την ΠΕΠ και 
εφαρμόστηκε από 3/6/84 συνίστατο στο ότι στις περιπτώσεις που οι πρόσφυγες 
αυτοστεγάστηκαν σε ιδιόκτητα ή κυβερνητικά οικόπεδα 8ε θα λαμβάνεται υπόψη 

το μέγεθος της κατοικίας που έκτισαν, αλλά, όταν τα παιδιά τους υποβάλλουν 

αίτηση για αυτοστέγαση, θα εγκρίνονται οι αιτήσεις τους και θα τους παρα

χωρείται οικονομική βοήθεια για κατοικία ενός υπνοδωματίου μόνο. Στις 19.1.88 
η πιο πάνω διευθέτηση διαφοροποιήθηκε σε συνεννόηση με την ΠΕΠ και 

αποφασίστηκε όπως 'η βοήθεια για αυτοστέγαση στα παιδιά των προσφύγων 

είναι ανάλογη με το μέγεθος της οικογένειάς τους και όχι να εγκρlνονται για 

οικονομική βοήθεια για ανέγερση κατοικίας ενός υπνοδωματίου μόνο 1 • Η απόφαση 

αυτή, όπως συμφωνήθηκε με την ΠΕΠ, καλύπτει μόνο τις αιτήσεις που 

υποβλ-fιθηκαν μετ&. τις 13.1.88. Υπό τις περιστάσεις δεν ενδείκνυται αναδρομική 
εφαρμογή της νέας διευθέτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Δικαιοσuνης 
κ. Νίκοu Παπαϊωάννοu στις ερωτήσεις ΕΔ' 345, ΕΔ' 347 και ΕΔ' 348, 
ημερομηνίας 21 Νοεμβρίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσlας κ. Πέτροu Σ'<uλιανοu. 

((Με τις εν γένει συνθήκες που επικρατούν στις κατεχόμενες περιοχές δεν 

ενδείκνυται τόσο για ουσιαστικούς όσο και για πρακτικούς λόγους η λειτουργία 

συστήματος επιδότησης της παραγωγής. Επίσης κρίνεται ότι η μεταφορά 

μεγάλων ποσοτήτων γεωργικών και κτηνοτροφικών προϊόντων από τις κατεχό

μενες στις ελεύθερες περιοχές εγκυμονεί κινδύνους μετάδοσης σοβαρών φυτικών 

και ζωικών ασθενειών. 

Για την απάμβλυνση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβι

σμένοι συνεπεία της τουρκικής κατοχής η κυβέρνηση εφαρμόζει ευρύ πρόγραμμα 

ανθρωπιστικής βοήθειας προς αυτούς, το οποίο ανάμεσα σε άλλα περιλαμβάνει τη 

χορ-Jιγηση χρηματικών επιδομάτων και την αποστολή τροφ(μων και άλλων ειδών 

οικιακής χρήσεως, καθώς και την επιδότηση των εξαρτωμένων τους που φοιτούν 

σε σχολές στις ελεύθερες περιοχές. Επίσης διευκολύνονται να μεταφέρουν, κάθε 

φορά που έρχονται στις ελεύθερες περιοχές, μικρές ποσότητες προϊόντων Οικής 

τους παραγωγής για οικογενειακή κατανάλωση. 
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Το 1'πουργικό ΣυίJ.βούλιο εξάλλου με την απόφασή του αρ. 33.048, ημερ. 
8.2.1990, ενέκρινε την παραχώρηση ποσού f15,000 ως βοήθεια προς τους 

εγκλωβισμένοuς γεωργοκτηνοτρόφους. 

Οι αρμόδιες υπηρεσίες στα πλα(σια της κυβερνητικής πολιτικής για υπο

βοήθηση των εγκλωβισμένων παραγωγών θα προβούν σύντομα σε επανεξέταση 

των υφιστάμενων διαδικασιών και επανεκτίμηση των παρεχόμενων διευκολύν

σεων.» 

Απάντηση ημεpομηνίας 18 Ιοuνίοu 1990 τοu Yπoupγou Οικονομικών 
κ. Γεώpγιοu Σupίμη στην εpώτηση ΕΔ' 448, ημεpομηνίας 21 Δεκεμ
βpίοu 1989, τοu Βοuλεuτή εκλογικής πεpιφέpειας Λεuκωσ[ας κ. Πέτpοu 
Στuλιαvοό. 

«Το θέμα ως προς ποια επιδόματα/ ωφελήματα/ αποζημιώσεις/ αμοιβή κτλ. 
καταβάλλονται σε μισθωτούς κατά την αποχώρησή τους από την υπηρεσία του 

εργοδότη τους και αποτελούν εισόδημα από την εργασία τους και συνεπώς 

υπόκεινται στο φόρο εισοδήματος εξετάστηκε επανειλημμένα από το δικαστήριο 

και τονίστηκε ότι το θέμα δεν είναι απαλλαγμένο αμφιβολιών και ότι είναι 

δύσκολο να αποφασιστεί. 

Στις αρχές του 1989 το Ανώτατο Δικαστηριο αποφάσισε στην υπόθεση 
Αριστοτέλη Στυλιανίδη εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας μέσω του Εφόρου 

Φόρου Εισοδήματος ότι η αμοιβή που απονεμήθηκε στον κ. Στυλιανίδη, τέως 

Γενικό Διευθυντή της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, από την Αρχη για 

'διακεκριμένην υπηρεσίαν σχετικην με το υπό της Αρχής εκτελούμενον έργον επί 

τη αφυπηρετησει του' υπόκειται σε φορολογία. 

Κατά τον ίδιο χρόνο ο Γενικός Εισαγγελέας, ύστερα από ερώτημα του 

Διευθυντη του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, γνωμάτευσε ότι το εφάπαξ 

φιλοδώρημα που καταβάλλεται σε περίπτωση εθελοντικής παραίτησης δημόσιων 

υπαλλήλων πριν από τη συμπλήρωση του 45ου έτους της ηλικίας τους: 

(ί) Αποτελεί αναβληθέν όφελος από την εργασία των υπαλλήλων και 

επομένως αυτό υπόκειται σε φορολογία με βάση το άρθρο 5 (1) (β) του 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου. 

(ίί) Δεν απαλλάσσεται από το φόρο εισοδήματος με βάση το άρθρο 8 (ζ) 

του ίδιου Νόμου, διότι η φράση 'υπό τύπον φιλοδωρήματος επί 

αφυπηρετησει' στο προαναφερθέν άρθρο ερμηνεύθηκε ότι σημαίνει 

φιλοδώρημα που καταβάλλεται στην αφυπηρέτηση λόγω ορίου ηλικίας 

ή άλλης αιτίας που τερματίζει την εργάσιμη ζωή ενός προσώπου και 

όχι φιλοδώρημα όταν γίνεται αλλαγή μιας εργοδότησης ύστερα από 

ορισμένα χρόνια. 

Υπό το φως των πιο πάνω το ΤΑΕΠ αποφάσισε ότι η τακτική που 

ακολουθείτο από το τμήμα αυτό μέχρι πρόσφατα, σχετικά με τη φορολογικη 
μεταχείριση των ποσών που καταβάλλονται σε δικαιούχους υπαλλήλους της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου υπό μορφή αποζημίωσης για ευδόκιμη υπηρεσία, ενδεί

κνυται όπως διαφοροποιηθε(. Αναφέρεται συναφώς ότι με βάση -την εν λόγω 

τακτική, η οποία συνάδει με την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου στην 

υπόθεση Πέτρος Δημητρίου και άλλος εναντίον Εφόρου Φόρου Εισοδήματος, η 

αποζημίωση για ευδόκιμη υπηρεσία σε υπαλλήλους της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

δεν εφορολογείτο. 
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Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της υπό αναφορά ερώτησης του αξιότιμου 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Π. Στυλιανού, θα θέλαμε να τον πληροφορήσουμε ότι το 
Ύπουρyε(ο μας, αφού μελέτησε με τη δέουσα προσοχή όλα τα στοιχεία και 
δεδομένα που αφορούν το θέμα της αποζημ(ωσης για ευδόκιμη υπηρεσtα σε 
υπαλλήλους της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, κατέληξε ότι δικαιολογείται η 
απαλλαγή της αποζημίωσης αυτής από τη φορολογία. Κατά συνέπεια και με 
σκοπό την ικανοποιητική ρύθμιση του όλου θέματος αποφάσισε να ετοιμάσει και 
να προωθήσει το συντομότερο σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο με το οπο!ο να 
επιφέρονται οι απαραίτητες αλλαγές στις σχετικές πρόνοιες της περ( Φορολοy(ας 
του Εισοδήματος νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Β•νιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 468, ημερομηνίας 3 Ιανοuαρίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Σχετικά με αριθμό αγωγών που κινήθηκαν εναντίον εκτοπισθέντων χαι 
πληγέντων επιχειρηματιών από Οιάφορους πιστωτές τους για χρέη που Οημιούρ
yησαν μετά την τουρκική εισβολή, σας πληροφορώ ότι το Ύπουργείο Εσωτερικών 
αΟuνατεί να παρέμβει χαθ' οιονΟήποτε τρόπο στο έργο των Οιχαστηρίων. 

Σ ' ' ' β' 'θ ' ' υναφως αναφερεται οτι η χυ ερνηση, στην προσπα εια της για αναχουφιση 

χαι επαναδραστηριοποίηση των εχτοπισθέντων και πληγέντων επιχειρηματιών, 

παγοποίησε τα χρέη τους για τις επενδύσεις τους στις κατεχόμενες περιοχές, ενώ 
παράλληλα υιοθέτησε σχέδιο δανειοΟότησής τους για το οποίο αρμοδιότητα έχει 
το Υπουργείο Εμπορίου χαι Βιομηχανίας.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Σuγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παύλοu Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 488, ημερομηνίας 11 
Ιανοuαρ(οu 1990, τοu Μέλοuς της Βοuλής εκλογικής περιφέρειας Κερύ
νειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

«Σχετικά με την παροχή ελεύθερης εισόδου κατά τα Σαββατοκύριακα σ 1 

όλους τους Έλληνες που επισκέπτονται τα μουσεία και τους αρχαιολογικοός 

χώρους της Κόπρου, σας πληροφορώ πως το θέμα αυτό βρίσκεται υπό μελέτη.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 500, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 1990, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανοό. 

«Σας πληροφορώ ότι οι πρόσφατες προαγωγές στην αστυνομία έγιναν 

σόμφωνα με τις ΟιαΟικασίες και τις πρόνοιες των νέων περί Αστυνομ!ας 

(Προαγωγές) ΙCανονισμών με την εφαρμογή αυστηρά αξιοκρατικών κριτηρίων, 

λαμβανομένων υπόψη της αξίας και των προσόντων των υποψηφίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών 
κ. Χρ. Βενιαμίν στην εpώτηση ΕΔ' 532, ημεpομηνίας 24 Ιανοuαpίοu 
1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφιίρειας Λεμεσού κ. Αuγεpινού 

Παπαρέ. 

«Σχετικά με το γεφόρι στο χωματόΟρομο Αγ(ου Μάμαντος -ΠελενΟρ!ου στην 

τοποθεσία 1 Ποταμού8κια ', σας πληροφορώ ότι για επιΟιόρθωση του γεφυριού 

απαιτείται Οαπάνη f3,500. Λόγω άλλων προτεραιοτήτων σε έργα στην ίΟια 
περιο'χή η εκτέλεση του έργου θα εξεταστεί μέσα στα πλαίσια του ΠροUπο

λογισμού Ανάπτυξης 1991.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Παύλου Σαββίδη στην ερώτηση ΕΔ' 548, ημερομηνίας 8 
Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Πέτρου Στυλιανού. 

' θ λ ' θ ' ' ' ((Οι επιπροσ ετοι προφυ αχτηρες που τοπο ετουνται σε ορισμενους τυποuς 

αυτοκινήτων φαίνεται ότι Οεν είναι επικίνδυνοι χαι συνεπώς δεν ενδείκνυται η 
απαγόρευση της τοποθέτησής τους. 

Εν πάση, όμως, περιπτώσει, το Υπουργείο Συγκοινωνιών χαι Έργων 
προτίθεται να διερευνήσει περαιτέρω το θέμα με άλλες αρμόδιες τεχνικές 

' ξ ι ' ι ι / υπηρεσίες, αλλα και να ε ετασει σuγκεχριμενες περιπτωσεις ατυχηματων συγ-

' ' ' λ ' χρουσεων αυτοκινητων με τετοιους προφυ ακτηρες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ{ν στην ερώτηση ΕΔ' 569, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 1990 του 
Βουλετή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. ' 

«Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για τις ανάγκες άπορω.ν οικογενειών 

στη Σωτήρα Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το σχέΟίο που ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
προβλέπει το διαχωρισμό 16 οικοπέδων. Για ικανοποίηση των άμεσων 
αναγκών προωθείται σε πρώτο στάδιο ο διαχωρισμός έξι οικοπέδων. 

Κάποια καθυστέρηση που προέκυψε στο διαχωρισμό των οικοπέδων 

οφειλόταν σε σοβαρές τεχνικές δυσκολίες στην οροθέτηση του χώρου 

και την τοποθέτηση του δρόμου των οικοπέδων. Οι δυσκολίες αυτές 

έχουν τώρα ξεπεραστεί και φέτος προγραμματίζεται η συμπλήρωση 

των χωματουργικών εργασιών και η υδροδότηση των οικοπέδων έναντι 

υπολογιζόμενης δαπάνης ίβ,350 (ί4, 150 χωματουpγικά και ί2,200 
uδpοδότηση). 

(β) Η παραχώρηση των οικοπέδων σε δικαιούχες οικογένειες αναμένεται 

να αρχίσει μέσα στον τρέχοντα χρόνο αμέσως μετά την υδροδότηση 

των οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 574, ημερο
μηνίας 15 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νε6φυτου Ηλία. 

((Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε πρόσφατα, ύστερα από σχετική εισήγηση 
του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, την αναθεώρηση των κριτηρίων 
δανειοδότησης των αιγοπροβατοτρόφων. 

Τα νέα κριτήρια προνοούν την παροχή αυξημένου δανείου με ανώτατο ποσό 
τις .f.4,000 για ανέγερση νέων υποστατικών σε κτηνοτροφικές περιοχές ή ζώνες. 
Επιπρόσθετα οι κτηνοτρόφοι δικαιούνται δάνε;ια για άλλους σκοπούς, όπως η 
αγοpά αpμεκτικής μηχανής (μέχpι Η,000), η αντικατάσταση σκάpτων ζώων 
(μέχpι ί900) και η αγοpά/κατασκευή βελτιωμένης ταϊστpας (μέχpι ί600). 

'Ηδη οι πρώτες αιτήσεις των αιγοπροβατοτρόφων για διανειοδότηση με βάση 
τα αναθεωρημένα βελτιωμένα κριτήρια θα εξεταστούν μέσα στον τρέχοντα μήνα.>> 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 589, ημερο
μηνίας 19 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το εν8εχόμενο ανόρυξης γεωτρήσεων χαι καλλιέργειας πηγών 

στο Μαθιάτη προς όφελος της κοινότητας Λuμπιών, παραθέτω τα πιο κάτω: 

α) Ανόρυξη γεωτρήσεων 

Τα τελεuτα(α 8έκα χρόνια ανορύχθηκαν επτά 8οκιμαστικές γεωτρήσεις 

στη χωριτική περιοχή Λuμπιών, χωρίς 8υστυχώς θετικά αποτελέσματα. 

Με βάση τις μέχρι τώρα αρνητικές 8ιαπιστώσεις η ανόρυξη νέων 

γεωτρήσεων στα Λύμπια 8εν αναμένεται να εξuπηρετfισει τον επι8ιω

κόμενο σκοπό. 

β) Καλλιέργεια πηγών στο Μαθιάτη 

Το νερό των πηγών Μαθιάτη (πηγές 'Σαββοϊα' και 'Τριμίθια') δε 

χρησιμοποιείται πλέον για την υ8ατοπρομήθεια Λυμπιών λόγω ποιοτι

χfις ακαταλληλότητας και, 8ε8ομένου ότι η κοινότητα Λuμπιών συμ

πληρώνει τις ανάγκες της σε πόσιμο νερό από τον αγωγό Διπόταμου

Λευκωσίας, 8εν προκύπτει θέμα καλλιέργειας των 8υο πηγών.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 590, ημερο
μηνίας 19 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με το θέμα της 8ωρεάν παραχώρησης φαρμάκου για την καταπο

λέμηση της ποντίκας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το ποντικοφάρμακο στο παρελθόν επαραχωρείτο 8ωρεάν με αποτέλεσμα να 

γίνεται κακή και αλόγιστη χρήση του. Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, ύστερα από σοβαρό προβληματισμό και αφού συζήτησε το θέμα με όλους 

τους εν8ιαφερομένους, κατέληξε το ποντικοφάρμακο να πωλείται από την 1 η 
Ιανουαρίου 1990 σε όλους τουq εν8ιαφερομένους μέσω των συνεργατικών ι8ρυ-
μάτων. \ •, 

Παράλληλα το Υπουργείο Γ~ωργίας και Φυσικών Πόρων θα εξακολουθήσει 
να οργανώνει συνεργεία για τοποθέτηση ποντικοφάρμακου σε περιοχές ευαίσθητες 

για το περιβάλλον, τα ζώα και τα Πτηνά, καθώς και σε εγκαταλειμμένες περιοχές 

που αποτελούν εστία πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

Αναφέρεται τέλος ότι το 1990 θα 8ιατεθούν αυξημένες πιστώσεις για την 
καταπολέμηση της πο•τίκας ύψους γύρω στις f160,000 με τη βοήθεια της Υπάτης 
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. Με τη βοήθεια αυτή, 
καθώς και με τη συνεργασία των αγροτών και των οργανώσεών τους, αναμένεται 

ότι το πρόβλημα της ποντίκας θα αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερωτηση ΕΔ' 595, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρJfας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 
«Σχετικά με πληροφορίες για ενδεχ~μενη διάλυση ή υποβιβασμ6 του Αστυνο

μικού Σταθμού Κάτω Πύργου, σας πλη~οφορώ ότι επί του παρόντος 8εν υπάρχει 
τέτοια πρόθεση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 605, ημερο
μηνίας 23 Φεβρουαρίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σχε'fικά με το φράγμα Τριμίκλινης, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Έγινε ήδη το καθάρισμα της λεκάνης του φρ&γματος Τριμίκλινης και η 

συντήρηση των μεταλλικών του κατασκευών. Το εν λόγω φράγμα κλείστηκε 

έγκαιρα και από τις 25.4.1990 υπερεκχειλίζει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ!ν στην ερώτηση ΕΔ' 611, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την vποβολή παραπόνων από τους ειδικούς αστυφύλακες του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων και της Κεντρικής Τρ&πεζας ότι η απόφαση για 

μονιμοποίηση των ειδικών αστυφυλάκων δεν τους καλύπτει, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Είvαι γεγονός ότι γίνονται σκέψεις για μονιμοποίηση των ειδικών αστυ

φυλάκων που υπηρετούν στην αστυνομική δύναμη, πλείστοι από τους οποίους 

έχουν συμπληρώσει μακροχρόνια υπηρεσία, ώσ-τε να καταστεί δυνατή κατά την 

αφuπηρέτησή τους η χορήγηση σ' αυτούς συνταξιοδοτικών ωφελημάτων. Στην 

κατηγορία αυτή των ειδικών αστυφυλάκων δεν εμπίπτουν όσοι εργάζονται στην 

Κεντρική Τρ&πεζα, στο Τμήμα Αρχαιοτήτων και &λλους οργανισμούς για τους 

εξής λόγους: 

{α) Αυτοί που υπηρετούν κανονικά στην αστυνομική δύναμη πληρώνονται 

από τον προUπολογισμό της αστυνομίας και ασκούν καθήκοντα όπως 

και τα κανονικά μέλη της αστυνομίας. 

{β) Οι ειδικοί αστυφύλακες που υπηρετούν σε άλλα κυβερνητικά τμήματα ή 

οργανισμούς εγγράφονται μεν β&σει της ίδιας νομοθεσίας, αλλά η 

χρήση της νομοθεσίας αυτής είναι εντελώς τυπική και αποσκοπεί 

απλώς και μόνο στη νομική κάλυψή τους για οπλοφορία, ώστε να 

εξυπηρετούν καλύτερα τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κυβερνη

τικών τμημάτων ή οργανισμών στους οποίους εργάζονται και από τους 

οποίους πληρώνονται. Επομένως η μονιμοποίησή τους ή όχι είναι θέμα 

το οποίο θα πρέπει να μελετηθεί από τους πραγματικούς εργοδότες 

τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 614, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρ{ου 1990, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

«Σχετικά με την οδική σύν8εση των κοινοτήτων Αγίου Παύλου, Αγίου 
Θεοδώρου και Αγίου Κωνσταντίνου, σας πληροφορώ ότι τα χωριά αυτά 
συνδέονται με υφιστάμενο ασφαλτοστρωμένο δρόμο μέσω Καλού Χωριού, μήκους 
19 χμ. περίπου, ο οποίος τα εξυπηρετεί ικανοποιητικά. Για να διανοιχθεί και 
ασφαλτοστρωθεί νέος δρόμος, τμήμα του οποίου έχει ήδη διανοιχθεί ως αγροτικός 
χωματόδρομος, απαιτείται 8απ&νη της τ&ξεως των !:625,000, η οποία δε 
δικαιολογείται στο παρόν τουλάχιστον στάδιο, έστω και αν ο δρόμος θα είναι 
συντομότερος.>> 
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Απάντηση ημερομηνlας 15 Ιουν!ου 1990 του Υπουργού Γεωργ!ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ!δη στην ερώτηση ΕΔ • 627, ημερο
μηνίας 6 Μαρτίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

«Σχετικά με το θέμα της αντιμετώπισης της υ8αρούς κηλί8ας που παρου
σιάζεται στην παραγωγή μανταρινιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το πρόβλημα της υ8αρούς κηλ(8ας απασχολε( από καιρό το Ινστιτούτο 
Γεωργικών Ερευνών, χωρ(ς μέχρι της στιγμής να εξαχθούν ορισηκά και συγκεκρι

μένα συμπεράσματα όσον αφορά τον τρόπο αποτελεσματικής αντιμετώπισής της. 

Από ης μέχρι τώρα παρατηρήσεις και από τη βιβλιογραφ(α φα(νεται ότι οι 
ψεκασμο( με ει8ικές φυηκές ορμόνες {γιβερελλ(νη και 2, 4 D) ε(ναι 8υνατό να 
καθυστερήσουν την ωρ(μανση των φρούτων και έτσι να απαμβλόνουν σε κάποιο 
βαθμό τα προβλήματα που προκαλε( η υ8αρής κηλ(8α (υποβάθμιση ποιότητας και 

καpπόπτωση}. Οι παρατηρήσεις και οι έρευνες του Ινστιτούτου Γεωργικών 
Ερευνών θα συνεχιστούν, προκειμένου να εξαχθούν τελικά συμπεράσματα. 

Τέλος, αναφορικά με το ερώτημα για την πιθανότητα ασφαλιστικής κάλυψης 
της υδαρούς κηλίδας, αναφέρω ότι. τούτο θα μελετηθε( σε κατοπινό στάδιο, αφού 
ολοκληρωθεί η έρευνα που διεξάγει. το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, για να 

φανε( κατά πόσο η υ8αρής κηλ(8α οφε(λεται σε αναπόφευκτη φυσική αιτ(α.» 

Απάντηση ημερομηνlας 13 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 635, ημερο
μηνίας 9 Μαρτίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Δευ
κωσ!ας κ. Πέτρου Στυλιανού. 

«Σχετικά με την υ8ατοπρομήθεια Βυζακιάς, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Η κοινότητα Βυζακιάς υ8ρο8οτε(ται από γεώτρηση από την οπο(α υ8ρο8ο

τε(ται και η γειτονική κοινότητα Ποταμ(ου. Τόσο η από8οση της εν λόγω 

γεώτρησης, που εlναι 8ιπλάσια των αναγκών των 8υο κοινοτήτων, όσο και το 
κόστος άντλησης του νερού της, που κυμαlνεται γύρω στα 8 σεντ ανά κυβικό 
μέτρο, θεωρούνται πολύ ικανοποιητικά. Γι / αυτό 8ε συντρέχει λόγος ανόρυξης 
νέας γεώτρησης για τη Βυζακιά, αφού άλλωστε με βάση τα γεωλογικά 8ε8ομένα 
της περιοχής οι προοπτικές να αποβει επιτυχής εlναι πολύ περιορισμένες. 

Ο μέσος όρος της τιμής του νερού που η Επιτροπή Υ8ατοπρομήθειας 
Βυζακιάς παρέχει στο στρατόπε8ο της περιοχής κυμα(νεται γύρω στα .€0.20 σεντ 
ανά κ. μ. Η τιμή αυτή είναι υπ'ερ8ιπλάσια του κόστους εξασφάλισης του νερού και 
κατά συνέπεια 8ε 8ικαιολογε(ται η αύξηση της ημής πωλήσεώς του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουν!ου 1990 του Υπουργού Γεωργ!ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 637, ημερο
μηνίας 9 Μαρτίου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Δευ
κωσ!ιις κ. Πέτρου Στυλιανού. 

<<Σχετικά με την παροχή νερού από το φράγμα Ξυλιάτου για άρ8ευση γης στη 
Βυζακιά, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Το νερό του υ8ατοφράκτη Ξυλιάτου είναι 8εσμευμένο για την άρ8ευση των 
περιοχών που βρlσκονται μέσα στα όρια του Κυβερνητικού Τ8ατικού Έργου 
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Ξυ!,ιάτου και γι' αυτό δεν υπάρχει ευχέρεια να δοθεί νερό για άρδευση γης στη 

Βυζακιά που βρίσκεται έξω από το έργο. 

Ακόμα και στην περ(πτωση που θα υπήρχε πλεόνασμα νερού, θα ήταν 
δύσκολο να βοηθηθεί η Βυζακιά, γιατί ελλείψει αγωγών το νερό θα έπρεπε να 

μεταφέρεται σε σχετικά μεγάλη απόσταση (9 χιλιομέτρων περίπου) μέσω της 
χοtτης του ποταμού, με αποτέλεσμα η μεγαλύτερη ποσότητα του νερού να μη 
φτάνει στον προορισμό της και έτσι να σπαταλάταt.>J 

Απιίν-ιηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 1990 -ιου Υπουργού Παιδείας κ. Χρ. 
Χρισ-ιοφίδη σ-ιην ερώτηση ΕΔ' 642, ημερομηνίας 13 Μαρ-ιίου 1990, -ιου 
Βουλευ-ιή εκλογικής περιφ~ρειας Λευκωσίας κ. Πt-ιρου Σ-ιυλιανού. 

ιιί) Σύμφωνα με τους περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμους, οι 

υποψήφιοι για διορισμό στη μέση εκπαίδευση λαμβάνουν 1/2 μονάδα 
για κάθε έτος αναγνωρισμένης εκπαιδευτικής προϋπηρεσ(ας. Οι tδιοι 
νόμοι προβλέπουν ότι 'προUπηρεσ(α σε φροντιστήρια και ινστιτούτα 
ξένων γλωσσών δε θεωρεLται εκπαιδευτική προϋπηρεσ(α 1 • 

Το θέμα της σύνταξης των πινάκων διοριστέων και της πίστωσης 

μονάδων μπορεί να σuζητηθε( σε μεταγενέστερο στάδιο, αν το 
ζητήσουν και οι ενδιαφερόμενες εκπαιδευτικές οργανώσεις. 

ίί) α) Η πολιτική που εφαρμόζεται για χρόνια στα Κ.Ι.Ε. είναι να 
επαvαδιορ!ζονται, όπου είναι δυνατό και εφόσον ο αριθμός των 

μαθητών το επιτρέπει, όλοι οι εκπαιδευτικοί των οπο(ων η 
εργασία έχει κριθεί ικανοποιητική. Καταβάλλεται προσπάθεια να 

προσφέρονται περισσότερα τμήματα, σε πολλές όμως περιπτώ

σεις το υπάρχον προσωπικό δεν μπορεί ν' ανταποκριθεί λόγω 
δυσκολιών στο ωράριο (τα περισσότερα τμήματα λειτουργούν 

ταυτόχρονα} και για άλλους προσωπικούς τους λόγους. 

β) Είναι γι, αυτές τις ιδιάζουσες συνθήκες που θα υπάρχει η ανάγκη 

διορισμού νέων καθηγητών και κάθε προσπάθεια νομοθετικής 
ρύθμισης θα δυσκόλευε την ομαλή επάνδρωση των Κ.Ι.Ε. 

ίίί) Οι εργαζόμενοι στα Κ.Ι.Ε. αμείβονται πάνω σε ωριαία βάση και, όπως 

όλοι οι ωρομίσθιοι υπάλληλοι, δεν αμείβονται για την περίοδο των 
διακοπών, αργιών ή απουσιών. Στους δικαιούχους, ανάλογα με τις 

εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και αδειών, καταβάλ
λεται σχετικό επίδομα. 

ίν) Η αντιμισθία των απασχολουμένων στα Κ.1.Ε. είναι πολύ μεγαλύτερη 
από εκείνη που προσφέρει ο ιδιωτικός τομέας. Εντούτοις κατά καιρούς 
αναθεωρείται μe: αποφάσεις του Τπουργιχού Συμβουλίου. Η τελευταία 

αναθεώρηση έγινε το 1989. Επίσης, επειδή η αντιμισθία στα Κ.Ι.Ε. 
είναι συνδεδεδεμένη με τον τιμαριθμικό δείχτη, αναθεωρείται κάθε 
εξάμηνο.)) 

Απιίν-ιηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 1990 -ιου Υπουργού Οικονομικών 
κ. Γεώργιου Συρίμη σ-ιην ερώ-ιηση ΕΔ' 649, ημερομηνίας 19 Μαρ-ιίου 
1990, -ιου Βουλευ'<ή εκλογικής περιφtρειας Αμμοχώσ-ιου κ. Δημή-ιρη 
Ηλιιίδη. 

«i. Παλιότερα υπήρξαν παράπονα σχετικά με τη διαδικασία ανοίγματος των 
προσφορών σιτηρών. Οι παραπονούμενοι προσέφυγαν στο Ανώτατο Δικαστήριο, 
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το οπο(ο αποφάσισε ότι οpθά η Επιτροπή Σιτηρών δέκτηχε τηv προσφορά του 
επιτυχόντος προσφορο8ότη (Προσφυγές αρ. 690 & 691 - Απόφαση ημερ. 17 
Δεκεμβρίου 1987). 

2. Η Επιτροπή Σιτηρών πιστεόει ότι τηρούνται πλήρως οι vεvομισμέvες 
διαδιχασ(ες τόσο στο άνοιγμα όσο και στην αξιολόγηση των προσφορών. 

3. Οι φετινtς προσφορtς για τη μεταφορά σιτηρών ανοίχτηκαν στις 23 
Μαρτίου 1990 με την παρουσία των ακολούθων: 

Κ. Πασχάλης, Πρόε8ρος του Διοικητικού Συμβουλίου 
Στ. Κληριώτης, Μέλος » >) >> 

Τ. Ασσιώτης, >> >> » » 
Κ. Ιωσηφί8ης, » » » » 
Α. Θεοχαρ(8ης, Παρατηρητής ΔΗΣ"f 
1. Χαμπής, » ΑΚΕΛ 

Ήταν e:π(σης παρόντες και εκπρόσωποι της εταιρε(ας «ΕΦΑ Ο Ανανεωτής)). 

Η εταιρεία αυτή πρόσφερε τις χαμηλότερες τιμές και της κατακυρώθηκε η 
προσφορά. 

4. Μέχρι σήμερα η Επιτροπή Σιτηρών 8εν έχει πάρει οποιο8ήποτε παράπονο 
σχετικά με τη 8ια8ικασία ή με άλλο θέμα που σχετίζεται με τις προσφορές 

μεταφοράς σιτηρών.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 652, 
ημερομηνίας 21 Μαρτίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανού. 

«Σχετικά με τον υπολογισμό -rης στρεμματικής απόδοσης των εχτ-άσεωv που 

καλλιεργούνται με δημητριακά στις περιοχές -rωv χωριών Βυζαχιά, Νιχητάρι, 

Ποτάμι, Κουτραφάς και Σινά Όρος για σκοπούς αποζημίωσης από τον Οργα
νισμό Γεωργικής Ασφάλισης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

Η μtση παραγωγή σιτηρών κάθε περιοχής καθορίζεται με βάση 8ειγματο
λειπ-rιχές μετρήσεις που γ(νονται από -rov Ο.Γ.Α. κάθε χρόνο σε κάθε κοινότητα 
τα τελευταία 8tκα χρόνια. Με βάση τα 8ε8ομένα αυτά ο μέσος όρος παραγωγής 
κριθαριού για το 1990 στα πιο πάνω χωριά καθορ(στηκε σε 165 κιλά κατά 
8εκάριο. Η από8οση αυτή είναι κατά 12% περίπου πιο ψηλή από την από8οση που 
λήφθηκε υπόψη για την ανομβρία του 1987. 

Σημειώνεται επ(σης πως, σύμφωνα με τα μετεωρολογικά δεδομένα, οι πιο 
πάνω περιοχές έχουν το πιο χαμηλό ύφος ε-rήσιας βροχόπ-rωσης και ό-rι κα-rά -rην 
τελευταία 10ετία έχουν κηρυχθεί ανομβριόπληκτες πέντε φορές. 

Με βάση όσα αναφέρον-rαι πιο πάνω δεν είναι δυνα-rό να -rροποποιηθεί ο 
-rρόπος υπολογισμού -rης σ-rρεμμα-rικής απόδοσης των πιο πάνω εκ-rάσεων.J) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 louνlou 1990 τοu Υποuργού Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΕΔ' 653, ημερο
μηνίας 22 Μαρτ(οu 1990, τοu Κοινοβοuλεuτικού Εκπροσώποu τοu 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρ(οu. 

({Σχε-rικά με ισχυρισμούς κα-rοίκων -rης κοινότη-rας Λαγουδερών για αλόγισ-rη 

εκκοπή πεύκων στην περιοχή του δάσους 1 Αδελφοί 1 που γει-rνιάζει με -rην 

κοινό-rη-rά -rους, παραθέ-rω -rα πιο κά-rω: 

Η 8ασική περιοχή που είναι γύρω από την κοινότητα Λαγου8ερών κατα

τάχθηκε σ-rις προστα-rευόμενες και δεν έχουν γίνει υλο-rομίες τα -rελευ-rαία χρόνια. 
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Η πλησιέστερη περιοχή προς την κοινότητα αυτή όπου γίνονται υλοτομίες 

είναι η τοποθεσ(α 'Γεφύρι 1 κοντά στο φράκτη Ξuλιάτου. Οι υλοτομίες άρχισαν 

περί το τέλος του 1987 και ε(ναι ορατές μόνο από ένα-δυο σημε(α κατά μήκος του 
δρόμου Λαγουδερών-Φράκτη Ξυλιάτου και σε απόσταση. 2-2,5 χμ. από την 
κοινότητα. 

Η υλοτομία στα δάση είναι αναγκαία για τη διατήρηση, βελτίωση και 
μεγαλύτερη προσφορά αγαθών από το δάσος και η επιλογή των δένδρων που 
υλοτομούνται γίνεται με βάση καθιερωμένα επιστημονικά κριτήρια.>J 

Απά"τηση ημερομη,,(ας 13 lou,,ιou 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμ!" στη" ερώτηση ΕΔ' 692, ημερομη,,ιας 18 Απριλίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλια"οu, 

(<Σχετικά με το νερό της πηγής 
1

Βιλλούρκα 1 1 σας πληροφορώ ότι το έργο για 
την αντικατάσταση των αγωγών των πηγών 'Βιλλούρκα 

1 
και Delik Dash που 

προμηθεύουν με πόσιμο νερό το χωριό Κοτσιάτης περιλήφθηκε στις προτάσεις του 

Ί"πουργείου Εσωτερικών για τον ΠροUπολογισμό ΤΑΕΠ 1991. Η ολική δαπάνη 
του έργου ανέρχεται στις J;20,000.» 

Απά"τηση ημερομη,,ίας 22 lou"ίou 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμί" στη" ερώτηση ΕΔ' 705, ημερομη,,(ας 24 Απριλίοu 1990, τοu 
Κοι"οβοuλεuτικοu Εκπροσώποu τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητρ!οu. 

«Σύμφωνα με επίσημα στοιχε(α, δεν μπορε( με κανέναν τρόπο να εξαχθεί το 

συμπέρασμα ότι η Κύπρος χρησιμοποιείται ως 3ιαμετακομιστικός σταθμός για 
εγκατάσταση Σοβιετικών πολιτών εβραϊκής καταγωγής στα κατεχόμενα από το 

Ισραήλ εδάφη. Σύμφωνα με τα στοιχεία αυτά, κατά την περίο3ο Ιανουαρίου-Απριλίου 

1990 ο αριθμός των ατόμων που διήλθαν μέσω Λάρνακας προς Μόσχα ήταν 
μεγαλύτερος από εκε(νο των ατόμων που μετέβησαν από τη Μόσχα στο Ισραήλ 
μέσω Λάρνακας (σχετική 3ήλωση έκαμε στις 26.5.90 ο Κυβερνητικός Εκπρό

σωπος, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται). 

Το θέμα της εγκατάστασης Σοβιετικών πολιτών εβραϊκής καταγωγής στα 

κατεχόμενα από το Ισραήλ αραβικά εδάφη παρακολουθείται στενά από τις 
αρμόδιες κρατικές αρχές και η κυβέρνηση δε θα διστάσει να πάρει όλα τα 
αναγκαία μέτρα, αν προκύψει ανάγκη, προκειμένου να διασφαλ_ιστούν οι αρχές που 

διέπουν την τοποθέτηση της Κύπρου έναντι του εποικισμού των κατεχόμενων 

αραβικών εδαφών και τις φιλικές μας σχέσεις με τις αραβικές χώρες.>> 

Απά"τηση ημερομη,,(ας 16 lou,,ιou 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμ!" στην ερώτηση ΕΔ' 708, ημερομη,,ιας 25 Απριλlοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας κ. Πέτροu Στuλια"οu. 

«Αναφορικά με εισήγηση για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης στα οικόπεδα 
των κατοικιών με αρ. 10, 11 1 12 και 14 του συνοικισμού αυτοστέγασης Γερίου 
(Περιοχή Η), σας πληροφορώ ότι το αίτημα εξετάστηκε και στο παρελθόν και 
απορρίφθηκε για το λόγο ότι αυτό ουσιαστικά δεν αφορά ανέγερση τοίχου για 
προστασία των οικοπέδων, αλλά περ(φραξη των κατοικιών που δεν μπορεί να 

καλυφθεί με έξο3α του 3ημοσίου.J> 

Απά"τηση ημερομη,,(ας 7 lou,,ιou 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικώ" κ. Χρ. 
Βε"ιαμί" στη" ερώτηση ΕΔ' 712, ημερομη,,(ας 26 Απριλίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

«Για ενημέρωσή σας δεν τίθεται θέμα μετάθεσης του Επάρχου Αμμο

χώστου.>> 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα στο Κεφάλαιο Δ ' είναι η Συμπληρωματική Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι8είας για το θkμα που αναφέρεται ως ιιΗ 
απαράδεχτη κατάσταση που επικρατεί στα σχολεία της Λεμεσού από τη δράση 
αναρχικών χαι η ανάγκη λήψης πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία 
τους». Θkμα εγγραφόν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Άριστου Χρυσοστόμου. 

ΣΙΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟ
ΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ποι ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΠΑ

ΡΆΔΕΚΤΗ ΚΑΤΆΣΤΑΣΗ ποι ΕΠΙΚΡΑΤΕΙ ΣΤΑ ΣΧΟΛΕΙΆ ΤΗΣ 

ΛΕΜΕΣΟΙ ΑΠΟ ΤΗ ΔΡΑΣΗ ΑΝΑΡΧΙΚΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ 

ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΜΑΛΗ ΛΕΙΤΟΙΡΓΙΑ ΤΟIΣ» 

Παpόvτες:-

Ρήνα Κατσελλή, Αναπληρωτής Πρόε8ρος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Δήμος Γεωργιά8ης 

Χρίστος Πkτας, εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Σαββί8η 

Μιχάλης Παπαπkτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8ε(ας μελ<τησε και πάλι το υπό εξέταση 
θέμα, ύστερα από εισήγηση του Βουλευτή που το ενέγραψε, σε δύο συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Μαρτίου και 24 Απριλίου 1990. Στην πρώτη 
από τις συνεδριάσεις αυτές χλ YfJηxαv και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ
γείων Παι8είας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Βοηθός Αρχηγός 
Αστυνομίας, ο Αστυνομικός Διευθυντής Λεμεσού, ο Επαρχιακός Επιθεωρητής 
Μέσης Εκπαί8ευσης Λεμεσοό και ο Γραμματέας της Σχολικής Εφορείας Λεμεσού. 

Στην πιο πάνω συνε8ρίαση της Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες και ο εισηγητής 

του υπό εξόταση θέματος κ. 'Α. Χρυσοστόμου και τα αξιότιμα Μέλη της Βουλής 
χ. Ν. Μουσιούττας και Π. Στυλιανού. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι το υπό εξόταση θkμα είχε απασχολήσει την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας χαι την ολομέλεια του Σώματος τον Ιούνη 

του 1989. Στην Έκθεσή της προς την ολομέλεια της Βουλής η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παι8είας είχε εισηγηθεί την άμεση και χωρίς χαλαρώσεις υλοποίηση 
των μέτρων που πρότεινε η αστυνομία για τον έλεγχο της δράσης των αντικοι

νωνικών ατόμων. Στην ί8ια Έκθεση η Επιτροπή τόνιζε επίσης την ανάγκη 

μεγαλύτερης και ενεργότερης εμπλοκής όλων των φορέων στην προσπάθεια 

καταστολής της αντικοινωνικής συμπεριφοράς στα σχολεία της Λεμεσοό. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή του υπό αναφορά θέματος, η επανεξέτασή του 
κρίθηκε αναγκαία, γιατί και κατά το φετινό χρόνο παρατηρήθηκαν σοβαρά 
φαινόμενα καταστροφής περιουσίας, αναγραφής αισχρολογιών, απειθαρχίας και 

γενικά 8ημιουργήθηκαν προβλήματα στην ομαλή λειτουργία των σχολείων της 
Λεμεσού. Ο εισηγητής του θέματος πρόσθεσε ακόμα ότι τα φαινόμενα που 
παρατηρήθηκαν φkτος οφείλονται στη χαλάρωση των μέτρων της αστυνομίας και 
γι / αυτό απαιτείται η επαναδραστηριοποίηση όλων των ενδιαφερόμενων φορέων 
για τη μόνιμη Μση του προβλήματος. 

Σόμφωνα με όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή, είναι κοινή 8ιαπ(στωση τόσο 

του Ιπουργείου Παι8είας όσο και της αστυνομίας ότι 8εν παρατηρείται φkτος 
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έξαρση κρουσμ&.των αντικοινωνικής συμπεριφοράς, παρ' όλο που παρατηρή6ηκαν 

κάποια παρόμοια, αλλά μεμονωμένα περιστατικά. 

Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι της αστυνομίας ανέφεραν ότι 

δεν έχουν χαλαρώσει φέτος τα προληπτικά μέτρα που λήφθηκαν ήδη από τον 
περσινό χρόνο, αλλά πρόσθεσαν ότι είναι έτοιμοι να αυξήσουν τις περιπολίες, αν 
χρειαστεί, αφού τελικά δεν επιτεύχθηκε ο στόχος της προστασίας των σχολικών 

κτιρίων. 

Από πλευράς όλων των ενδιαφερόμενων φορέων τονίστηκε η άμεση ανάγκη 

αυξημένων περιπολιών και φρούρησης, ιδιαίτερα των σχολείων που χρησιμο
ποιούνται τα απογεύματα για εξωσχολικές δραστηριότητες, ενώ ο στόχος πρέπει 
μακροπρόθεσμα να είναι η δημιουργική απασχόληση των νέων, αντί η αστυνό

μευση και τιμωρία τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, έχοντας υπόψη τα όσα εκτέθηκαν 

ενώπιόν της, καλεί όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να αυξήσουν τα μέτρα 

προφύλαξης και προστασίας των σχολείων μας χάριν της ομαλής λειτουργίας τους 
και ταυτόχρονα τονίζει την ανάγκη δημιουργίας χώρων και επινόησης τρόπων 

δημιουργικής απασχόλησης των νέων μας1 ώστε να μην καταφεύγουν σε πράξεις 
βίας και δολιοφθοράς, αλλά ως άτομα να ολοκληρώνονται ψυχοκοινωνικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη. Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, θα θεωρήσω την 

Έκθεση εγκριθείσα από τη Βουλή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το θέμα που τιτλοφορείται <ιΗ 
καθυστέρηση που παρατηρείται για τη δημιουργία της νέας βιομηχανικής περιοχής 
Κολοσσίου στην επαρχία Λεμεσού και οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου)), 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Κώστα Ερωτοκρίτου. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊΆΚfΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟϊ' ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΎ' ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΚΑΘϊ'

ΣΤΕΡΗΣΗ ΠΟΎ' ΠΑΡΑΤΗΡΕΙΤΑΙ ΓΙΑ ΤΗ ΔΗΜΙΟϊ'ΡΓΙΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΚΟΛΟΣΣΙΟϊ' ΣΤΗΝ ΕΠΑΡΧΙΑ ΛΕΜΕ
ΣΟϊ' ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΤΟϊ' ΤΟΠΟϊ'» 

Παpόντες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παόλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Μαϊου 
1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ
γείων Εμπορίου και Βιομηχανίας, Οικονομικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, 
καθώς και εκπρόσωποι της Ο.Ε.Β., του Κ.Ε.Β.Ε. και του Ε.Β.Ε. Λεμεσοό. 

Το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξιότιμου 
Βουλευτή κ. Κώστα Ερωτοκρίτου στις 8 Μαρτίου 1990 και στη συνέχεια 
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παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας για 

ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο Βουλευτής κ. Κ. Ερωτοχρίτου που το 

ενέγραψε ανέφερε ότι οι 8ύο βιομηχανικές περιοχές που υφίστανται τώρα στη 

Λεμεσό είναι ήδη υπερπλήρεις, με αποτέλεσμα να μην ε(ναι σε θέση να 

ανταποκριθούν στις ανάγκες ενδιαφερόμενων βιομηχανιών για τη δημιουργία νέων 
μονάδων ή την επέκταση των υφισταμένων. Όπως ·είναι γνωστό, το Υπουργικό 

Συμβοόλιο με σχετική απόφασή του ημερομην(ας 3 Απριλίου 1986 και με 

γνωστοποίηση απαλλοτρ(ωσης που δημοσιεότηκε στην επίσημη Εφημερ(δα της 

Δημοκρατίας στις 9 Μα'ίου 1986 απαλλοτρ(ωσε έκταση 552 σκαλών στο Μερρ& 
Κολοσσίου για τη δημιουργ(α τρίτης βιομηχανικής περιοχής στη Λεμεσό. Όπως 

επ!σης ανέφερε ο πιο πάνω εισηγητής του θέματος, σύμφωνα με πληροφορίες που 
του έχουν δοθεί, τα έργα υποδομής για την εν λόγω βιομηχανική περιοχή 

καθυστέρησαν να αρχίσουν, γιατί η κυβέρνηση έχει συνδέσει την έναρξή τους με 

την προϋπόθεση ότι η Βουλή θα ψηφίσει τη νέα φορολογική μεταρρόθμιση. Για το 
λόγο αυτό δεν περιλήφθηκε στους φετινούς προUπολογισμούς το ποσό που 
προοριζόταν για τα έργα αυτ&. Στόχος ακριβώς της εγγραφής του θέματος ε(ναι 

να διευχρινιστε! αν ευσταθούν οι πιο πάνω πληροφορίες για τη στάση της 

κυβέρνησης και να ζητηθεί η έγκριση των απαιτούμενων ποσών για την έναρξη και 

την προώθηση του έργου της νέας βιομηχανικής περιοχής Κολοσσίου, ανεξ&ρτητα 

από τη νέα φορολογική μεταρρόθμιση. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

εκπροσώπους του. lπουργε!ου Εμπορ(ου και Βιομηχαν!ας, προκύπτει ότι για τους 
σκοποός της δημιουργίας της νέας βιομηχανικής περιοχής στη Λεμεσό έχει 
απαλλοτριωθεί γη ολικής tκτασης 552 σκαλών. Το Υπουργείο Εμπορ(ου και 
Βιομηχαν(ας ε(χε επίσης ζητήσει την εκπόνηση χωροταξικοό σχεδ(ου της περιοχής, 

το οποίο τελικά υιοθετήθηκε στις 6 Απριλίου 1988. Το δεότερο δεκαπενθήμερο 
του Απρ(λη του 1988 το πιο π&νω Υπουργείο ζήτησε επίσης την εκπόνηση 
κατασκευαστικών σχεδ!ων, σχεδ!ων για τα δ!κτυα υποδομής και για τις υπηρεσ(ες 

κοινής ωφέλειας με βάση καθορισμένο χρονοδιάγραμμα. Τα κατασκευαστικά 
σχέδια σε ό,τι αφορ& τους δρόμους, πεζοδρόμια, οχετοός συμπληρώθηκαν στις 11 
Απριλίου 1990. Τα σχtδια για τα δίκτυα ηλεκτροδότησης, οδικοό φωτισμοό, 
παροχής νεροό και τηλεφώνου συμπληρώθηκαν παλαιότερα. 

Όπως επ!σης προκύπτει από τα πιο πάνω στοιχε!α που κατατέθηκαν από το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, το 1990 προτάθηκαν για το έργο αυτό από 
το (διο Υπουργείο πιστώσεις όψους f:1,016,817 που τελικ& περικόπηκαν και δεν 
περιλήφθηκαν στον Κρατικό Προϋπολογισμό. Ο λόγος για την περικοπή αυτή 

ήταν ότι το έργο της νέας βιομηχανικής περιοχής Λεμεσοό συμπεριλήφθηκε μέσα 

σε εκε!νο τον κατάλογο των έργων που η κυβέρνηση έχει συνδέσει με τη 
φορολογική μεταρρόθμιση. Για το 1991 προτε(νονται από το Υπουργείο Εμπορίου 
και Βιομηχαν(ας πιστώσεις ύφους !:500,000 νοουμένου ότι και κατά το τρέχον 
έτος θα εξασφαλιστούν πιστώσεις για την έναρξη των εργασιών. 

Για τη βιομηχανική περιοχή Κολοσσίου έχουν υποβληθεί μtχρι τώρα 59 
αιτήσεις για βιομηχανικά οικόπεδα. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του Γραφε(ου Προγραμματισμού ανα

φέρθηκε ότι, παρ 
/ 

όλο που το πιο πάνω έργο κρ!νεται από το lπουργεlο 
Εμπορ(ου και Βιομηχανίας ως tργο προτεραιότητας, εντοότοις το 1990 είχε 
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συνδεθεί με την ψήφιση της φορολογικής μεταρρύθμισης, γι' αυτό και δεν 

προωθήθηκε. Κατά την ετοιμασία των ΠροUπολογισμών του 1991 το θέμα θα 
ξανασυζητηθεί, θα γίνει εκ νέου αξιολόγησή του και ίσως αυτή τη φορά να μη 
συνδεθεί με τη φορολογική μεταρρύθμιση. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του ΚΕΒΕ, του Ε.Β.Ε. Λεμεσού και της 
Ο.Ε.Β. τονίστηκε στην Επιτροπή η σοβαρή αντίθεσή τους με την απόφαση της 
κυβέρνησης να συνδέσει την έναρξη των έργων για τη νέα βιομηχανική περιοχή 
Λεμεσού με την ψήφιση από τη Βουλή της νέας φορολογικής μεταρρύθμισης και 
ζητήθηκε όπως χωρίς καμιά καθυστέρηση εγκριθούν τα απαιτούμενα κονδύλια για 
την έναρξη των έργων υποδομής της νέας αυτής βιομηχανικής περιοχής. 

Ή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε το 

όλο θέμα και άκουσε τις απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, έχει τη 
γνώμη ότι η δημιουργία της νέας βιομηχανικής περιοχής Λεμεσού αποτελεί μια 

παραδεκτή από όλους αναγκαιότητα την οποία επιβεβαιώνουν και οι 59 αιτήσεις 
που εκκρεμούν για βιομηχανικά οικόπεδα στη νέα αυτή βιομηχανική περιοχή. 
Κατά τη γνώμη της Επιτροπής οποιαδήποτε καθυστέρηση στην έναρξη των έργων 

υποδομής στην περιοχή -τα οποία ας σημειωθεί θα χρειαστούν 2 1/2 χρόνια για 
να ολοκληρωθούν- είναι αδικαιολόγητη και επιζήμια για την οικονομία. ϊ'πό το 

φως όλων των πιο πάνω η Επιτροπή θεωρεί απαράδεκτη τη σύνδεση ενός τόσο 
αναγκαίου έργου, όπως είναι η νέα βιομηχανική περιοχή Λεμεσού, με την ψήφιση 

από τη Βουλή της νέας φορολογικής μεταρρύθμισης και ζητά τη χωρίς χρονοτριβή 
έγκριση των απαιτούμενων πιστώσεων για την άμεση έναρξη των έργων υπο
δομής, ώστε να υλοποιηθεί το ταχύτερο η απόφαση για δημιουργία της βιομη

χανικής περιοχής Κολοσσίου για το καλό της οικονομικής ανάπτυξης του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, θα τη θεωρήσω εγκριθείσα. 

Εγκρ(νεται. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η αν&.γκη να μελετηθε( εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπεριλαμβανομένης 
και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΔΗ.ΚΟ. κ. Α. Γαλανού. 

ΕΚΘΕΣΉ ΤΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΉΣ ΕΠΙΤΡΟΠΉΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Ή ΑΝΑΓΚΉ ΝΑ ΜΕΛΕΤΉΘΕΙ ΕΚ 

ΝΕΟϊ' Ή ΕΠΑΝΑΦΟΡΆ ΤΉΣ ΘΑΝΑΤΙΚΉΣ ΠΟΙΝΉΣ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ 

ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΑΠΕΧΘΉ ΕΓΚΛΉΜΑΤΑ, Σϊ'ΜΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΟΜΕΝΉΣ 

ΚΑΙ ΤΉΣ ΕΝ Ψϊ'ΧΡΩ ΔΟΛΟΦΟΝΙΑΣ Γϊ'ΝΑΙΚΩΝ» 

Παpόντες:-

Μανώλης Χριστοφίδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Ευστάθιος Ευσταθ(οu 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό εξέταση θέμα, που 

είχε εγγραφεί στις 11 Μαϊου 1989 με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπρο
σώπου του ΔΗΚΟ χ. Α. Γαλανοό, σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

στις 25 Ιανουαρίου, την 1η Φεβρουαρίου και στις 12 Μαρτίου 1990. Στα πλαίσια 
της εξέτασης του πιο πάνω θέματος η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει τις 

απόψεις του Γpαφεlου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, εκπροσώπων 

του lπουργείου Δικαιοσύνης, μεταξύ των οποίων και του Διευθυντή των 
Κεντρικών Φυλακών, και του Παγχύπptου Δικηγορικού Συλλόγου. Η Επιτροπή 
είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει και αριθμό άλλων μνημονίων και εγγράφων 

που κατατέθηκαν ενώπιόν της. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή του θέματος, η εγγραφή του θέματος αυτού 
κρίθηκε αναγκαία, γιατί την περίο8ο εκείνη είχαν σημειωθεί φόνοι εκ προμελέτης 
ιδιαίτερα εναντtον γυναικών, που η στυγεpότητά τους ήταν τέτοια, που έφερνε 

ξανά στην επικαιρότητα τον προβληματισμό για επαναφορά της θανατικής ποινής 

για ορισμένα ει8εχθή εγκλήματα για σκοπούς αποτροπής της 8ιάπραξ ης παρό
μοιων εγκλημάτων στο μέλλον. Όπως εξήγησε ο εισηγητής, επιβάλλεται η 

μελέτη και αξιολόγηση της όλης κατάστασης βάσει των τοπικών και διεθνών 

εκτιμήσεων και η αναζήτηση των κατάλληλων τρόπων αποτροπής και αντιμε

τώπισης τέτοιων αποτρόπαιων και ανησυχητικών φαινομένων. 

Σύμφωνα με το άρθρο 7 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, η 
θανατική ποινή μπορε( να προβλεφθεί με νόμο μόνο στις περιπτώσεις φόνου εκ 

προμελέτης, εσχάτης προδοσ(ας, πειρατε(ας κατά το διεθνές δίκαιο και αδικη

μάτων του στρατιωτικού ποινικού νόμου. Ο Ποινικός Κώδικας προέβλεπε τη 

8υνατότητα επιβολής της θανατικής ποινής στις περιπτώσεις φόνου εκ προμε

λέτης, εσχάτης προ8οσίας, υποκίνησης εισβολής και πειρατείας στα άρθρα 203, 
36, 37 και 69 του Ποινικού Κώ8ικα αντίστοιχα. Το 1962 τροποποιήθηκε ο 

Ποινικός Κώ8ικας και περιορίστηκε η επιβολή της θανατικής ποινής μόνο στις 
περιπτώσεις φόνου εκ προμελέτης. Αξίζει να σημειωθεί ότι από το 1960 και 
μέχρι το 1983 καταδικάστηκαν σε θάνατο 36 άτομα, αλλά εκτελέστηκαν μόνο 
τρία το 1962. Η εκτέλεση γινόταν με την αγχόνη και 8εν επιβαλλόταν σε 

πρόσωπα κάτω των 18 ετών ή σε έγκυες γuνα(κες. 

Το 1983 με σχετική πρόταση νόμου που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών και ψήφισε η ολομέλεια της Βουλής τροποποιήθηκε ο Ποινικός 
Κώδικας, καταργήθηκε η θανατική ποινή στην περlπτωση του φόνου εκ προμε

λέτης και προβλέφθηκε η ποινή φυλάκισης 8ιά βίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών στην αιτιολογική της έκθεση και στην 
Έκθεσή της προς την ολομέλεια του Σώματος σχετικά με την πιο πάνω πρόταση 
νόμου τόνιζε και τα εξής: 

« ... Οι υπέρμαχοι της κατάργησης της θανατικής ποινής φρονούν ότι η 
τελευταία δεν είναι αναγκα(α για την περιστολή των τελούμενων εγκλημάτων και 
' ' " ' "' β ή ' ' ή ' οτι, ενω οεν εχει ουναμη εκφο ητικ , αντικειται στη γενικη αρχ του σωφρονισμου 

του εγκληματήσαντος και θεωρείται ποινή ανεπανόρθωτη στην περίπτωση δικα
στικής πλάνης. Ήδη πλείστες όσες χώρες στο εξωτερικό την έχουν καταργήσει . 

... όσο αυξάνεται ο πολιτισμός η ποινή του θανάτου καθlσταται σπανιότερη 
και τείνει να καταργηθεί από την άποψη του κοινού ποινικού δικαίου. 

... Η Επιτροπή πρόσθετα πιστεύει ότι η έννομη τάξη προστατεύεται 
αρκούντως με τα υπόλοιπα προσφερόμενα μέσα και δεν υπάρχει κανένας άλλος 



3473 

αποχρών λόγος που να επιβάλλει τη διατήρηση της θανατικής ποινής, τουλάχιστον 
για τα αδικήματα για το φόνο εκ προμελέτης. Γι' αυτό και ομόφωνα συντάσσεται 
με την κατάργηση της θανατικής ποινής και την αντικατάστασή της με την ποινή 
φυλακίσεως διά βlou.» 

Σύμφωνα με στατιστικά σ"Τοιχεία, την εικοσαετία 1965-1984 διαπράχθηκαν 
στην Κύπρο συνολικά 258 φόνοι, από τους οποίους 30 δεν εξιχνιάστηκαν και 101 
θεωρήθηκαν ό'Τt είχαν πολιτικά ελατήρια. 

Την πρώτη 3εκαετία 1965-1974 3ιαπράχθηκαν συνολικά 189 φόνοι, από τους 
οποίους τριάντα είναι ανεξιχνίαστοι και άλλοι 100 είχαν πολιτικά ελατήρια. Το 
1974, λόγω του πραξικοπήματος και της εισβολής, ήταν η χρονιά με τους 

περισσότερους φόνους για πολιτικούς λόγους. Έγιναν τότε 52 φόνοι ή 28% 
περίπου του συνόλου της 3εκαετίας 1964-1974. Οι υπόλοιποι φόνοι που 3ιαπράχ
θηκαν κατά τη δεκαετlα αυτή είχαν οικογενειακούς, υπηρεσιακούς, εκδικητικούς, 

ψυχολογικούς, σεξουαλικούς ή άλλους λόγους. Στη δεκαετία που προαναφέρθηκε 
από τους 60 φόνους που εξιχνιάστηκαν οι 38 είχαν θύματα άντρες (ποσοστό 63% 
περίπου) και οι 22 είχαν θύματα γυναίκες (ποσοστό 37% περίπου). 

Τη 3εότερη 3εκαετία, από το 1975-1984, έγιναν 69 συνολικά φόνοι, από τους 
οπο(ους οι 30 ακόμα δεν εξιχνιάστηκαν και ένας ε(χε πολιτικά ελατήρια, Από 
τους φόνους που εξιχνιάστηκαν οι 25 ε(χαν θόματα άντρες (ποσοστό 66%) και οι 
13 είχαν θόματα γυναίκες (ποσοστό 34%.) 

Σύγκριση των δύο δεκαετιών οδηγε( στο συμπέρασμα ότι παρατηρήθηκε 

γενική με(ωση του συνολικού αριθμού των φόνων που διαπράχθηκαν τη δεύτερη 

δεκαετ(α, μείωση του αριθμού των φόνων με θύματα γυναίκες και κάποια 
μετατόπιση στους λόγους που οδήγησαν στη διάπραξη φόνων ενόψει και των 

αλλαγών που επήλθαν στην κοινωνικοοικονομική ζωή της Κόπρου. 

Από της καταργήσεως της θανατικής ποινής στην Κόπρο για το φόνο εκ 
προμελέτης μέχρι σήμερα τα στατιστικά στοιχε(α παρουσιάζουν την ακόλουθη 

εικόνα: 

Φόνοι που Ανεξιχνίαστοι 

3ιαπράχθηκαν φόνοι 

1983 4 2 
1984 8 3 
1985 5 3 
1986 8 3 
1987 4 
1988 8 
1989 6 

Ποσοστό 74% των θυμάτων των φόνων από της καταργήσεως της θανατικής 
ποινής ήταν άν3ρες (37) και 26% γυναίκες (13). 

Τα κυπριακά στατιστικά στοιχεtα από της καταργήσεως της θανατικής 
ποινής επιβεβαιώνουν τον κανόνα που δημιούργησαν τα παραδείγματα και η 
εμπειρ(α πολλών άλλων χωρών που κατάργησαν 'Τη θανατική ποινή, ότι δηλαδή η 
ποινή του θανάτου, είτε ισχύει ε(τε όχι ε(τε συχνά επιβάλλεται ε(τε όχι, τόσο στις 
πολιτείες όπου εξακολουθε( να ισχύει όσο και σε εκείνες όπου καταργήθηκε δεν 
ασκεί επιρροή πάνω στην εγκληματικότητα. 
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Αναφέρονται χαρακτηριστικά τα συμπεράσματα διάφορων χωρών που κατάρ

γησαν τη θανατική ποινή, όπως επtσημα τα υπέβαλαν σε επιτροπές ειδημόνων 

που συγκρότησε ποιλοιιότεροι η αγγλική κυβέρνηση: 

(οι) Σουηδία: (Τελευταίοι θοινοιτική εκτέλεση: 1910. Κατάργηση θοινοιτικής 
ποινής: 1921) 

« ... η άποψη ότι το κράτος δεν έχει ανάγκη της ποινής του θανάτου για 
νοι εξοισφοιλίσει τη δική του προστοισίοι (άποψη που υπήρξε ο κυριό

τερος λόγος κατάργησης της ποινής του θανάτου στη Σουηδία) δε 
διαψεύστηκε από την πρακτική πε(ρα>>. 

<< Η πλέον κρατούσα γνώμη είναι ότι η κατάργηση της ποινής του 

θανάτου δεν προκάλεσε καμιά αύξηση του αριθμού των κακουρ

γημάτων». 

(β) Νορβηγία: (Τελευταίοι θοινοιτική εκτέλεση: 1875. Κατάργηση θοινοι
τικής ποινής: 1905) 

«Το πείροιμοι στέφθηκε με επιτυχία. Επιβεβαιώθηκε η εκδοχή ότι η 
κατάργηση της ποινής του θανάτου δεν προκαλεί καμιά αύξηση του 

αριθμού των φόνων)). 

«Δεν υπάρχει τίποτε που vα δείχνει ότι η κατάργηση της ποινής του 

θανάτου οδήγησε σε οποιαδήποτε αύξηση του αριθμοό των ανθρω
ποκτονιών ή γενικά των κακουργημάτων βιαιότητας». 

(γ) Βέλγιο: (Η ποινή του θοινιfτου έπαυσε νοι ισχόει οιπό το ότος 1863) 

, « Μάθαμε ότι το καλότερο μέσο διδαχής του σεβασμού της ανθρώπινης 
ζωής συv(σταται στην άρνηση θανατώσεως εv ονόματι του νόμου». 

(δ) Ολλοινδίοι: (Τελευταίοι θοινοιτική εκτiλεση: 1850. Κατάργηση της 
ποινής του θανάτου 1870) 

«Έχει οριστικά αποδειχθε( ότι η κατάργηση της ποινής του θανάτου 
στον κοινό Ποινικό Κώδικα δεν έχει ως αποτέλεσμα οποιαδήποτε 
οιόξηση ή εκτράχυνση της εγκλημοιτικότητοις». 

(ε) Δοινίοι: (Τελευταίοι θοινοιτική εκτέλεση: 1892. Κατάργηση της ποινής 
του θανάτου: 1930) 

«Η εγκληματικότητα συνεχώς μειώνεται από τότε που η ποινή του 

θανάτου έπαυσε vα εφαρμόζεται)). 

Παραστατικά είναι και τα παραδε!γματα των ακόλουθων χωρών που 

κατάργησαν τη θανατική ποινή: 

(οι) Αγγλία: (Θοινοιτική ποινή κοιτοιργήθηκε οιπό το 1969. Τελευταίοι 

θοινοιτική εκτόλεση το 1964) 

Η αγγλική Royal Commission 1948-1953 κατέληξε στο συμπέροισμοι 
ότι η εφαρμογή της ποινής του θανάτου δεν εμφανίζει καμιά επίδραση 
πάνω στην εγκλημοιτικότητοι. 

Στις 19 Ιουνίου 1979 η βρετανική Βουλή κλήθηκε νοι οιποφοισίσει γιοι 
την εποινοιφοριf ή όχι της θοινοιτικής ποινής κοιι με ψήφους 362 κοιτά κοιι 
243 υπέρ αποφάσισε εναντίον της εποινοιφοράς της θοινοιτικής ποινής. 

Το ίδιο οιποτέλεσμοι είχε.και η ψηφοφορία που iγινε το Δεκέμβριο του 

1975 γιοι την εποινοιφορά ή όχι της θοινοιτικής ποινής. 

(β) lτοιλίοι κοιι Δυτική Γερμοινίοι: (Η Ιτοιλίοι αποτόλμησε την κατάργηση 
της θοινοιτικής ποινής το 1944 κοιι η Δυτική Γερμοινίοι το 1949) 
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Η κατάργηση της ποινής του θανάτου. στις χώρες αυτές δεν ανέστειλε 

ούτε επιβράδυνε τον ετήσιο μέσο όρο της πτώσεως της εγχληματι
κότητάς τους που ήταν ο (διος ακριβώς με εκεινο που παρουσ(αζαν 
χώρες που διατηροόσαν την ποινή του θανιίτου. 

(γ) Πορτογαλία: Η Πορτογαλία κατάργησε την ποινή του θανάτου το 

1852 για τα πολιτικά εγκλήματα και το 1867 για τα εγκλήματα του 
κοινού Ποινιχοό Δικαιοu. Το 1911 την κατάργησε και για τα στρα
τιωτικά αδικήματα με ελάχιστες εξαιρέσεις. Η τελευτα(α θανατική 

εκτέλεση στην Πορτογαλ(α ανατρέχει στο 1846. 

(δ) Ελβετία: Στην Ελβετία καταργήθηκε το 1874, επαναφέρθηκε όμως 
ύστερα από δημοψήφισμα το 1879, αλλά το 1973 ψηφίστηκε η 
οριστική κατάργηση της ποινής του θανάτου με εξαίρεση για τους 
φόνους που διαπράττονται. σε περίοδο πολέμου. 

(ε) Αυστρία: Στην Αυστρία έπαυσε να ισχύει το 1787, επαναφέρθηκε όμως 
το 1795. Το 1919 επανακαταργήθηκε για να επαναφερθεί το 1934. Το 
1968 καταργήθηκε οριστικά για όλες τις περιπτώσεις. 

(στ) Στην Ισλανδία καταργήθηκε το 1928, στη Φινλανδία το 1949, στη 
Γροιλανδία και το Ισραήλ το 1954, στη Μάλτα το 1971 και στο 
Λουξεμβούργο το 1979. 

(ζ) Η θανατική ποινή καταργήθηκε .από τον περασμένο αιώνα στη Βενε
ζουέλα το 1863, στη Δημοκρατία του Αγίου Μαρίνου το 1865, στην 
Κόστα Ρίκα το 1882, στη Βραζιλία το 1889. Στην Ουραγουάη 

καταργήθηκε το 1907, στην Αργεντινή το 1922, στη Νέα Ζηλανδία το 
1961 και στον Καναδά το 1966. 

(η) Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής: Στις 29 Ιουνίου 1972 το Ανώτατο 
Δικαστήριο των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής έκρινε σχετικά με 

την υπόθεση William Henry Furman ότι η επιβολή και η εκτέλεση της 
θανατικής ποινής είναι αντίθετη με το Σύνταγμα, γιατί παραβιάζει τη 

συνταγματική διάταξη που απαγορεύει την επιβολή ποινής «απαν

θρώπου και ασυνήθους». Σχολιάζοντας την ιστορική απόφαση ο Γερου

σιαστής Edward Kennedy δήλωσε: ι<Το δικαστήριο αποφάνθηκε υπέρ 
της ζωής και έδωσε έτσι νέα ζωή στη δημοκρατία μας και στη 
δικαιοσύνη μας)). 

Στις Η.Π.Α. άλλες πολιτείες κατάργησαν την ποινή του θανάτου και άλλες 
τη διατηρούν. 

Επιπλέον θα μπορούσαμε να πούμε ότι η ιστορική μελέτη μας δίνει χρήσιμα 

διαφωτιστικά στοιχεία για την αχρηστία του θανάτου ως ποινής. Στην Ιαπωνία 

στους πρώτους μ.Χ. αιώνες και για 347 χρόνια δεν εκδόθηκε θανατική ποινή. Στην 
Αίγυπτο «επί των χιλίων ετών του παλαιού κράτους» δεν υπάρχει θανατική ποινή 
και στη μεσαιωνική και νεότερη Δανία δεν υπάρχει η ποινή αυτή για την 

ανθρωποκτονία και τη βαριά σωματική βλάβη (Movel and Totschlag). Η ιστορία 
μάλιστα της προόδου και του πολιτισμού είναι η αντίστροφη πορεία της συνεχώς 
περιοριζόμενης χρήσεως της θανατικής ποινής. 

Το 1967 η Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου της COIMBRA της Πορτο
γαλίας, που ε!ναι ένα από τα αρχαιότερα και πιο ονομαστά πανεπιστήμια της 
Ευρώπης,διοργάvωσε διεθνές συνέδριο με συμμετοχή των πιο επιφανών επιστη
μόνων ποινικολόγων της Ευρώπης και της Αμερικής, υποστηρικτών και μη 
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uποστηρικτώv της θανατικής ποινής, με θέμα το πρόβλημα της ποινής τοu 

θανάτου, για να τιμήσει την εχατοvταετηρί8α της κατάργησης της ποινής του 

θανάτου στην Πορτογαλία. Το επιστημονικό αυτό συνέ8ριο στην τελική του 
συνε8ρίαση ψήφισε ομόφωνα τα ακόλουθα: 

«Οι σύvε8ροι που έλαβαν μέρος στο αναμνηστικό συνέ8ριο της ε.χατονταε
τηρί8ας της καταργήσεως της ποινής του θανάτου στην Πορτογαλία, 8ιάπιστώ
νοντας ότι το θαρραλέο πείραμα που για έvαv τώρα αιώνα εφαρμόζεται στην 

Πορτογαλία απο8ειχνύει ολοφάνερα ότι η ποινή του θανάτου 8εv είναι απαρα(τητη 

σε μια πολιτισμένη χώρα, 

' π ι σ τ ευ ον τ ας: 

1.- ότι η εκφοβιστική λειτουργία που απο8ί8εται στην ποινή του θανάτου, 

που όμως ποτέ 8εν απο8είχθηχε, μπορεί σε κάθε περίπτωση να 

επιτευχθεί με διαφορετικής φύσεως ποινές, 

2.- ότι η ίδια η έννοια της ανταποδοτικής' δικαιοσύνης δεν επιβάλλει την 
τιμωρία με κεφαλική ποινή οποιουδήποτε εγκλήματος, 

3.- ότι η διατήρηση της ποινής του θανάτου στο κοινό Ποινικό Δίκαιο 
εγκυμονεί κινδόνους συχνότερης εφαρμογής της και καταχρηστικής 

επέκτασής της σε διαφορετικές περιοχές (π.χ. πολιτικές και οικο

νομικές), γεγονός που τη μεταβ&λλει σε καθαρό όργανο καταπίεσης, 
όπως συνέβηκε άλλωστε πολλές φορές, 

4.- ότι η ποινή του θανάτου οπωσδήποτε είναι επιβλητέα στον πλήρως 

υπεόθυνο εγκληματία. Η όπαρξη όμως πλήρους ευθόνης είναι αμφίβολη. 

Εξ&λλου στην αμφιβολία ως προς την όπαρξη αυτής της πλήρους 

ευθύνης προστίθεται και το ενδεχόμενο δικαστικής πλάνης τόσο επί της 
αντικειμενικής άποψης της ενοχής, όσο και επί της υποκειμενικής 
επαλήθευσης της ευθόνης, 

5.- ότι η ποινή του θανάτου καθιστά αδύνατη κάθε επανακοινωνικοποίηση 

του κατάδικου, 

6.- ότι η &ρνηση προσφυγής σε μεθόδους βίας και καταστροφής στη σφαίρα 

των μεταξό των λαών σχ/;;σεων προUποθέτει τη μη χρησιμοποίηση της 

βίας και της καταστροφής και στη σφαίρα των σχέσεων μεταξύ 
κοινωνίας και ατόμων, 

7 .- ότι η ποινή αυτή σε κ&θε περίπτωση αντιβαίνει στη σόγχρονη αντίληψη 

περί δικαιοσύνης και στον οφειλόμενο σεβασμό προς το ανθρώπινο 

πρόσωπο, 

συ ν ι σ τ ο ύ ν: 

1.- την κατάργηση της ποινής του θανάτου παγκόσμια και οριστικά για 

όλ~ τα εγκλήματα, 

2.- την αντικατάσταση ή τη μετατροπή της θανατικής καταδίκης σε άλλες 

καταδίκες που επισύρουν διαφορετικές ποινές, 

3.- την &μεση αναστολή της' εφαρμογής της από όλα τα κρ&τη που 

διατηρούν την ποινή αυτή, μέχρις ότου καταστεί δυνατή η οριστική 

κατάργησή της στην περίπτωση που αποδέχονται τη δεύτερη από
φαση». 

Η απόφαση αυτή αποτελεί την πιο κατηγορηματική ομόφωνη διακήρυξη του 
επιστημονικού πνεύματος και την πιο πανηγυρική ολοκληρωτική επιβεβαίωση της 
πρακτικής πείρας στο πρόβλημα της θανατικής ποινής. 
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Μελέτη για την ποινή του θανάτου που έγινε σε Οιεθνές πεΟίο με απόφαση 
του Ο.Η.Ε. και εκδόθηκε το 1968 κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η ποινή του 
θανάτου Οεν επιδρά καθόλου στην αύξηση, τη μείωση και τη σταθερότητα των 

' ' βλ' κακουργηματων για τα οποια προ επεται. 

Η Έβ3ομη Διάσκεψη του Ο.Η.Ε. για την Πρόληψη του Εγκλήματος και τη 
Μεταχείριση των Παραβατών, που έγινε το 1985 στο Μιλάνο με τη συμμετοχή 
122 χωρών, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η μεγάλη πιθανότητα σύλληψης και η 
ταχύτητα αν(χνευσης διαΟραματίζοuν πιο σημαντικό ρόλο από το μέγεθος των 
ποινών. 

Η Διεθνής Αμνηστία το 1979 με την ευκαιρία της 3ημοσίευσης της έκθεσής 
ηγ ' θ' ' 'λ β' ό ' τ ς ια την ποινη του ανατου εκανε εκκ ηση στις κυ ερνησεις λων των χωρων 

να προχωρήσουν στην άμεση και πλfιρη κατάργησή της. · 

Στην έκθεση αναφέρεται ότι στην τελευταία 10ετ(α τουλάχιστον 7 ,500 
άνθρωποι έχουν καταδικασθεί σε θάνατο σ / όλο τον κόσμο, από τους οποLους 
5}000 έχουν εκτελεσθει Επίσης, περισσότερα από 500}000 άτομα έπεσαν θύματα 
πολιτικών Οολοφονιών. 

Περισσότερες από 2,000 Οικαστικές θανατικές ποινές, που αναφέρονται στην 
έκθεση, επιβλήθηκαν σε πολιτικές υποθέσεις. 

Η Διεθν-/ις ΑμνηστLα ε(ναι αντ(θετη στην ποινή του θανάτου για όλες τις 

περιπτώσεις. Υποστηρίζει ότι η επιβολή της θανατικής ποινής παραβιάζει τους 

Οιεθνε(ς κανόνες για το Οικα(ωμα στη ζωή και για να μην υπόκεινται οι άνθρωποι 
σε κάποια σκληρή, απάνθρωπη ή εξευτελιστική μεταχείριση. 

Η Διεθνής Αμνηστία επισημα(νει ότι εLναι Ουνατό, κι έχει συμβε(, να 

επιβληθεί η θανατική ποινή σε αθώους. 

Στην έκθεση αναφέρεται ακόμη ότι η ποινή αυτή μπορεί να οΟηγήσει στην 

εφαρμογή κυβερνητικής πολιτικής από τα Οικαστήρια, ώστε να εξαλειφθει κάθε 

Οραστηριότητα που Οε συμπλέει με την πολιτική της κυβερνήσεως. 

Δεν υπάρχουν πειστικές αποΟείξεις, αναφέρεται στη συνέχεια στην έκθεση, 

ότι η θανατική ποιν-/ι αποτρέπει εγκληματ(ες η υποψήφιους τρομοκράτες, 

Στην ανακοίνωση τέλος η οποία συνοΟεύει την έκθεση η Διεθνής Αμνηστία 

τονίζει: 

«Δεν είναι μόνο αντιφατικό, αλλά είναι απειλή για τις ανθρώπινες αξίες 

οποιασ3ήποτε κοινωνίας να 3ιακηρύσσει ότι η αφαίρεση της ανθρώπινης ζωής 

είναι το πιο φρικτό έγκλημα και συγχρόνως να υποστηρίζεται οποιοΟήποτε είΟος 

εκτέλεσης ως πράξη ανταπόΟοσης επ' ονόματι της ίΟιας αυτής κοινωνίας>>. 

Το Έκτο Πρωτόκολλο στψ .b:υρωπαϊκή ~~μβα~ Α\ΙΟρώπtν<,)ν Δικαιωμάτων και 
ΘεμελιωΟών Ελευθεριών, λαμβάνοντας' υπόψη ότι η εξέλιξη παρουσιάζει και 

εκφράζει την τάση για κατάργηση της θανατικής ποινής, καθορίζει με το πρώτο 
του άρθρο πως η θανατική ποινή πρέπει να καταργηθεί και πως κανένας Οεν 
πρέπει να καταΟικάζεται σε θάνατο ή να εκτελεlται. 

«Η πραγματική πολεμική κατά της ποινής του θανάτου Οεν προέκυψεν ούτε 

από ευθηνfιν συναισθηματολογ(αν, ούτε από γλυκεράν ηθικολογίαν, ούτε από 

μεταφυσικfιν ιΟεοληψίαν, ούτε από ανεδαφικόν ανθρωπισμόν, ούτε από ουτοπικήν 
διάθεσιν, ούτε από συρμόν ψευδοπροοΟευτικότητος. Με τοιαύτας θέσεις δεν ήτο 

δυνατόν να καταπολεμηθή και να κλονισθή ο αρχαιότερος και πλέον βαθύτερον 
ερριζωμένοζ θεσμός του Ποινικού Δικαιου. Προέκυψεν αντιθέτως από ρεαλιστικήν, 



3478 

απpοχατάληπτοv, επισταμένην, ψυχpάν χαι πεζήν /iελέτην χαι εχτlμησιν της 
αντεγκληματικής της χρησιμότητος και από πραγματικόν ενδιαφέρον διci. την 
πpοσφοpωτέpαν λειτοuργlαν της ποινικής 8ιχαιοσύνης. Εlvαι συνεπώς εσφαλμένη η 
κρατούσα επι8εpμιχή γνώμη ότι χυpίως ευαlσθητοι 8ι~νοούμενοι, ανεύθυνοι 
ηθιχολόγοι, απροσγείωτοι ι8εολόγοι χαι ανόητοι σνομπ είναι οι αντίπαλοι της 
θαvατιχής ποινής)), 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικοό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 

τάχθηκε ανεπιφύλαχτα εναντίον της επαναφοράς της θανατικής ποινής τόσο για 
λόγους αρχής όσο και για λόγους ουσίας, λαμβc!.νοντας ιδιαίτερα υπόψη τη διεθνή 
τάση χαι τις αντιλήψεις 8ιεθνώς για το θέμα αυτό,χαθώς επίσης τις πρόνοιες του 

Έκτου Πρωτοκόλλου της Σόμβασης για την Προστασία των Ανθρώπινων 

Διχαιωμάτών χαι των Βασικών Ελευθεριών. 

Ανεπιφύλαχτα εναντίον της θανατικής ποινής τάχθηκε χαι η Εχτελεστιχή 

Εξουσία. 

Ο εκπρόσωπος του Παγκόπριου Δικηγορικοό Συλλόγου ανέφερε ότι το 
8ιχηγοριχό σώμα τάσσεται υπέρ της κατάργησης της θανατικής ποινής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών τονίζει και πάλι την ανάγκη επανε
ξέτασης και αναθεώρησης των ποινών που προβλέπονται στο Στρατιωτικό 
Ποινικό Κώ8ικα. 

Στο σημείο αυτό αξίζει να αναφερθοόν τρεις ακόμα απόψεις, η c!.ποψη του 

8ιάσημου Beccaria, θεμελιωτή της ποινικής επιστήμης και πρωτοπόρου στον 

αγώνα για κατάργηση της θανατικής ποινής, του ακα8ημα~κού Γ. Α. Μαγκάκη 
και του Albert Camus. 

Ο Beccaria πολύ επιγραμματικά έγραψε μεταξό άλλων και τα ακόλουθα πριν 
από 8υόμισι περίπου αιώνες: 

((Η ποινή του θανάτου 8εν είναι ωφέλιμη εξαιτίας του παρα8ε(γματος της 
απανθρωπιάς που προσφέρει στους ανθρώπους. Αν τα πάθη ή η ανάγκη του 
πολέμου μας μαθαίνουν να χύνουμε ανθρώπινο αίμα, οι νόμοι, οι οποίοι πρέπει να 

κομίζουν τη μετριοπάθεια στην ανθρώπινη συμπεριφορά, οφείλουν να μην πολλα
πλασιάζουν το παρά8ειγμα αυτό i"ης αγριότητας, 8ε8ομένου μάλιστα ότι το 
παρά8ειγμα αυτό είναι πολύ πιο ολέθριο από οποιο8ήποτε άλλο, 8ιότι ο νόμιμος 
θάνατος επιβάλλεται εσκεμμένα και πανηγυρικά. Παράλογο μου φαίνεται οι 

νόμοι, που είναι έκφραση της γενικής θέλησης και που αποστρέφονται και 
τιμωρούν την ανθρωποκτον!α, να 8ιαπράττουν οι !8ιοι ανθρωποκτονία και ακόμα 

να επιτάσσουν οι !8ιοι 8ημόσιο φόνο για ν 1 αποτρέψουν τους πολίτες από το 

φόνο». 

Ο ακαδημαϊκός Γ. Α. Μαγκc!.κης γρc!.φει για τη θανατική ποινή στο Ποινικό 

Δίκαιο, τεόχος πρώτο, εκδόσεις Παπαζήση, Αθήνα 1979, σελίδες 54 και 55, και 
τα εξής: 

« ... η θανάτωση ενός ανθρώπου 8εν μπορεί λογικά και ουσιαστικά να συνιστά 
ποινή στο πλαίσιο ενός Ποινικοό Δικαίου που με τις κυρώσεις του επι8ιώκει την 

πραγμάτωση αποκλειστικά κοινωνικών σκοπών και ει8ικά την ει8ική πρόληψη. 

Και τούτο γιατί η ποινική μεταχείριση στο πλαίσιο ενός τέτοιου Ποινικού Δικαίου 

αποτελεί κοινωνική και γι' αυτό εγκόσμια υπόθεση, που αποβλέπει στο να 

επι8ράσει πάνω στην προσωπικότητα του 8ράστη, για να εξου8ετερώσει στο 
βαθμό που του είναι 8υνατό τις αιτίες της εγκληματικότητας. Έτσι κάθε ποινική 
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κύρωση προϋποθέτεfτ_-,j _φυσική ύπαρξη του δράστη. Μια ποινή που την κατα

στρέφει παύει επομένως να είναι κοινωνικό μέτρο και συνιστά ανεπίτρεπτη για το 

Δ(καιο ανάμειξή του σε ξένο απ' αυτό χώρο, δηλαδή ανεπίτρεπτη «μετάβαση σε 
άλλο είδος», συγκεκριμένα εμπλοκή του στο χώρο του μεταφυσικού ερωτήματος 

για το νόημα της ζωής και του θανάτου, με τρόπο που αποτελεί μια από τις πιο 
β&ρβαρες εκδηλώσ<ις αυθαιρεσίας της ανθρώπινης κοινωνίας. Ειδικ& μ&λιστα για 
ένα Ποινικό Δίκαιο που με τις ποινές του επιδιώκει πρωταρχικά την ειδική 

πρόληψη με την &σκηση συγκρατητικής επίδρασης π&νω στον ήδη δρ&στη η 

θανατική ποινή αποτελεί επιπλέον και παραλογισμό. Γιατί η άσκηση αυτής της 
επίδρασης προUποθέτει βέβαια τη φυσική ύπαρξη του ανθρώπου, που η θανατt?'ή 
ποινή καταστρέφει, Αλλά και η γενικοπροληπτική αποτελεσματικότητα της 

θανατικής ποινής έχει αποδειχθει και στατιστικά ότι είναι. μηδαμινή. Γιατι 
δράστης που τελεί εγκλήματα για τα οποία προβλέπεται. η θανατική ποινή είτε 

τα διαπράττει κάτω από καταστάσεις ακραίας συναισθηματικής υπερδιέγερσης, 

οπόταν δεν είναι σε θέση να λάβει υπόψη του ψύχραιμα τις συνέπειες, είτε τα 
διαπράττει με μεγάλη ψυχρότητα, «επαγγελματικά)), και τότε εκείνο που 
σταθμίζει είναι τις πρακτικές πιθανότητες διαφυγής του και όχι το είδος της 

ποινής που προβλέπεται από το νόμο για την πράξη του. Αντίθετα η ύπαρξη της 
θανατικής ποινής έχει διαπιστωθεί ότι όχι μόνο δεν ενισχύει το γενικό πνεύμα 
σεβασμού προς την ανθρώπινη ζωή, αλλά απεναντίας το υποσκάπτει., γιατί 

καλλιεργεί στην κοινή γνώμη με το παρ&δειγμα της Πολιτείας μια νοοτροπία που 

σχετικοποιεί την ηθική της αξία. Για όλους αυτούς τους λόγους η θανατική ποινή 
δεν έχει θέση στο Ποινικό μας Δίκαιο και σωστό είναι να καταργηθεί)), 

Ο Albert Camus, που τιμήθηκε με το βραβείο Νόμπελ στην ηλικία των 45 
χρόνων, στέλνει το μήνυμα: 

« ... Ούτε στην καρδιά των ανθρώπων ούτε στα ήθη των κοινωνιών θα υπάρξει 
διαρκής ειρήνη, εφόσον ο θάνατος δεν τεθεί εκτός νόμου)), 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με όλα αυτά τα δοσμένα στοιχεία 

παραμένει αταλάντευτη στη θέση της για κατάργηση της ποινής του θανάτου και. 
τοποθέτησή της στο μουσείο της ιστορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβ&νομαι ότι η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

Υπάρχουν ομιλητές; Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, η Έκθεση εγκρίνεται. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρα

κολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση των 
ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη ζημιά που τυχόν 
προκαλείται στο δημόσιο». Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Σ. Χατζη
γιάννη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟl'ΛΕl'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟl'ΘΗ
ΣΕΩΣ ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤl'ΞΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟl' ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑ
ΠΑΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ποι ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΟ ΟΡΘΟΛΟΓΙ

ΣΤΙΚΟ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΤΆΣΤΑΣΗ ΤΩΝ ΗΛΙΑΚΩΝ 
Σl'ΣΤΗΜΑΤΩΝ TOl' ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟl' ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ 
ΤΗ ΖΗΜΙΑ ποι Tl'XON ΠΡΟΚΑΑΕΙΤΑΙ ΣΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ» 

Παpό,,,,ες:-

Ιω&νvης Μ&τσης, Πρόεδρος 

Νίκος Αναστασι&δης 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιανv&κης Ομήρου 

Ανδρέας Παρισινός, εκπροσωπώντας τον κ. Λ. Ιεροδιακόνου 
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Η Κοινοβουλευτικ>\ Επιτροπ>\ Παρακολουθ>\σεως Σyε3ίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιω~ Δα;;;ανών μελέτησ~ το πιο ;;άνω θέμα σε δυο συνεδp(ες της 
που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιανουαρίου και 31 Μαϊου 1990. Στις συνε
δριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός lγειας, 
εκπρόσωποι του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Σ ' 'Ε ό ' ' υγκοινωνιων και pγων και εκπρ σωποι κατασκευαστων και εισαγωγεων 

ηλιακών συστημάτων. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή από τον 
αξιότιμο Βουλευτ>\ κ. Σ. Χατζηγι&ννη στις 8 Δεκεμβρίου 1989 και στη συνιfχεια 
παραπιfμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθ>\σεως Σχε3ίων Ανα
πτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής 
Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισ&γοντας το όλο θtμα, ο εγγρ&ψας αυτό Βουλευτ-,\ς κ. 2;, Χατζηγιάννης 

ανέφερε πως το υπό συζήτηση θέμα εντοπίζεται στο πρόβλημα και τις επιπτώσεις 
στην οικονομία γενικά του τόπου από την ολοσχερή καταστροφή των ηλιακών 
συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας, παρ' όλο που ο χρόνος λειτουργίας τους 

είναι μόνο πέντε χρόνια. Ει3ικότερα ο κ. Χατζηγιάννης ανέφερε πως από την 
καταστροφή αυτή προέκυψε ζημιά στο 3ημόσιο που ανέρχεται στο ποσό των 
σαράντα χιλιά3ων λιρών και κάλεσε τους αρμο3ίους να εξηγήσουν στην Επιτροπή 

πώς και ποιοι ευθύνονται για τη ζημιά αυτή και ζήτησε τη λήψη μέτρων, ώστε να 

μην παρουσιαστούν ξανά παρόμοια προβλήματα. 

Καταθέτοντας για το όλο θέμα ενώπιον της Επιτροπής, ο Υπουργός Υγε(ας 

3ήλωσε πως η ανέγερση του Νοσοκομείου Λάρνακας έγινε με αμερικανική βοήθεια 

και η σχε3(αση και επlβλεψη των ηλεκτρομηχανολογικών εγκαταστάσεων, συμπε

ριλαμβανόμενης της εγκατάστασης των ηλιακών συστημάτων, έγιναν από ξένη 
εταιρεία, επει3ή οι υπηρεσίες του κράτους 3εν είχαν έμπειρο προσωπικό που να 
μπορεί να εκτελέσει το έργο αυτό. 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 3ήλωσαν ενώπιον της Επιτροπής πως 
πράγματι η σημερινή κατάσταση του ηλιακού συστήματος του Νοσοκομε(ου 

Λάρνακας 3εν είναι ικανοποιητική λόγω της φθοράς των πλαισίων και πως για 

την αντικατάστασή τους θ' απαιτηθε( ποσό ;Ε40 1ΟΟΟ περίπου. Οι εκπρόσωποι του 
ί3ιου τμήματος απέ3ωσαν τη φθορά στη χρησιμοποίηση ανομοιογενών μετάλλων 

που είχε ως αποτιfλεσμα την ηλεκτρόλυση. 

Κατά τη γνώμη των ί3ιων εκπροσώπων, τα πλαίσια που χρησιμοποιήθηκαν 

ήταν νέας τεχνολογίας και θα μπορούσε να λειτουργησει ικανοποιητικά το 

σύστημα, αν 3ε γινόταν λανθασμένος συν3υασμός υλικών. 

Τέλος, οι ί3ιοι εκπρόσωποι 3ιευκρίνισαν ότι η σχε3ίαση των νέων νοσο

κομείων, που περιλαμβάνει και τις ηλεκτρομηχανολογικές μελέτες, όπως επίσης 
και η επίβλεψη της εκτέλεσης των έργων γίνονται από ι3ιωτικούς αρχιτεκτονικούς 

οίκους που επιλέγονται κατόπιν 3ιαγωνισμού και ότι πέραν αυτού οι τεχνικές 

υπηρεσίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ασκούν έλεγχο με σκοπό τη 
μεlωση των προβλημάτων στο ελάχιστο. 

Ο εκπρόσωπος των εισαγωγέων ηλιακών συστημάτων που παρευρέθηκε στη 

συνε3ρία της Επιτροπής 3ήλωσε πως επισκέφτηκε αρμό3ιους κυβερνητικούς 
λειτουργούς τους οποίους ενημέρωσε για εισαγόμενα ηλιακά συστήματα. Πρόσ

φερε μάλιστα το εισαγόμενο από τον ί3ιο σύστημα για 3ωρεάν 3οκιμή, οι 
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λειτουργοί όμως αυτοί δεν του έδωσαν καμιά σημασία~. του έδωσαν μάλιστα και 

γραπτή απάντηση πως δεν υπάρχει ενδιαφέρον για το σύστημά του. 

Η Κοινοβουλευ-ηκή Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι δε λήφθηκαν όλα τα απαραlτητα 
μέτρα για την εξασφάλιση των καλύτερων ηλιακών συστημά.των. Η δικαιολογία 
μάλιστα που δόθηΚε πως η κυβέρνηση έπεσε θύμα κακών συμβούλων δε μειώνει 

την ευθύνη της, αφού η ευθύνη για την εξασφάλιση των καλύτερων συμβούλων 
βαρύνει την ίδια. Το γεγονός επίσης πως η κυβέρνηση δεν αξιοποίησε στοιχεία 

που της έδωσαν Κύπριοι εισαγωγείς, καθώς και το γεγονός ότι δεν ενδιαφέρθηκε 

για τα ηλιακά συστήματα επιτόπιας παραγωγής που είναι διεθνώς αναγνω

ρισμένα, επιτεινουν τις εικασιες ότι η απόφασή της για την εγκατάσταση των 
ηλιακών συστημάτων δεν είχε βασιστεί πάνω σε ορθολογιστικά κριτfιρια, με 
αποτέλεσμα να ζημιωθεί το δημόσιο ένα ποσό ;1;40,000. 

Η Επιτροπή επισημαίνει ιδιαίτερα τη δήλωση των αρμοδίων ότι η σχεδίαση 
των νέων νόσοκομείων, που περιλαμβάνει και τις ηλεκτρομηχανολογικές μελέτες 

και την επίβλεψη της εκτέλεσης των έργων, γίνεται από ιδιωτικοός αρχιτεκτο
νικούς οίκους που επιλέγονται κατόπιν διαγωνισμού και καλεί την Εκτελεστική 

Εξουσία να εφαρμόζει πιστά την αρχή αυτή, ούτως ώστε όχι μόνο να ενεργεί, 
αλλά και να φαlνεται ότι ενεργεί δημοκρατικά και να αποφεύγονται ζημιές στο 

δημόσιο, όπως συνέβηκε στην παρούσα περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε(ναι ομόφωνη και πάλι αντιλαμβάνομαι η Έκθεση. Αν δεν υπάρχουν 

ομιλητές, θα τη θεωρήσω εγκριθείσα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

( α) «Οι καταστροφές και οι ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική 
Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς τους 

πληγέντες κατοίκους». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Α. Μαθηκολώνη. 

(β) «Η ανάγκη αποζημίωσης των παραγωγών που υπέστησαν ζημιές από 

θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988>>. 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΙΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ποι ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ: (1) 
«ΟΙ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ ΚΑΙ ΟΙ ΖΗΜΙΕΣ ποι ΠΡΟΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΤΗΝ 
ΑΚΡΙΤΙΚΗ ΑΘΗΑΙΝΟΙ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΡΟΣΦΑΤΗ ΘΕΟΜΗΝΙΑ ΚΑΙ 

ΤΡΟΠΟΙ ΒΟΗΘΕΙΑΣ ΠΡΟΣ ΤΟΙΣ ΠΛΗΓΕΝΤΕΣ ΚΑΤΟΙΚΟΎ'Σ» ΚΑΙ 

(2) «Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΗΣ ΤΩΝ ΠΑΤΑΤΟΠΑΡΑΓΩΓΩΝ ΠΟΎ' 
Ύ'ΠΕΣΤΗΣΑΝ ΖΗΜΙΕΣ ΑΠΟ ΘΕΟΜΗΝΙΕΣ ΤΟ ΝΟΕΜΒΡΗ ΚΑΙ 

ΔΕΚΕΜΒΡΗ ΤΟΎ' 1988» 

Πιιpόν't"ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 
1 Αριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα πιο 
πάνω θέματα σε δύο συνε8ρ(ες της που πραγματοποιήθηχαv στις 15 Μα'ίου και 
την 1 η Ιουνίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουργε(ου Γεωργίας και Φυσιχώv Πόρωv, χαθώς 

και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός 
Σύνδεσμος. 

Όπως είναι γνωστό, τα πιο πάνω θέματα γράφτηκαν στη Βουλή με 
εισήγηση των αξ. Βουλευτών κ. Α. Μαθηκολώνη και Δ. Ηλιάδη αντίστοιχα και 
στη συνέχεια παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για μελέτη και υποβολή σχετικής '!'κθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το πρώτο θέμα ο εισηγητής του Βουλευτής κ. Α. Μαθηκολώνης 

ανέφερε πως ύστερα από θεομηνία που ενέσκηψε στις 18 Φεβρουαρίου 1990 η 
περιοχή της Αθηαίνου υπέστη σοβαρές ζημιές και κάλεσε τους αρμοδίους να 
πάρουν μέτρα αποζημίωσης των πληγέντων. 

Ο εκπρόσωπος του lπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που παρευ

ρέθηκε στις συνεδρίες της Επιτροπής κατέθεσε πως από τη θεομηνία αυτή 

πλήγηκαν έξι άτομα στην περιοχή της Αθηαίνου και ότι το ποσοστό ζημιάς 

κυμαίνεται μεταξύ 2% και 6%, ενώ η μεγαλύτερη χρηματική ζημιά εκτιμήθηκε 
στο ποσό των 1:825 χατ' άτομο. 

Σύμφωνα με την πολιτική της κυβέρνησης, όπως αυτή αναλύθηκε από τον ίδιο 
εκπρόσωπο, τότε μόνο οι πληγέντες αποζημιώνονται, όταν οι ζημιές υπερβαίνουν 
το 80%. Για ζημιά μεγαλύτερη από το 50% και μέχρι 79% παρέχεται στους 
πληγέντες δάνειο που δεν υπερβαίνει το ύψος της ζημιάς. Η κυβέρνηση στην 

περlπτωση της Αθηα(vου εφάρμοσε τα κριτήρια αυτά για τα οπο(α χαμιά ένσταση 
δεν υποβλήθηκε από τους ενδιαφερομένους, γι' αυτό και θεωρεί ότι το θέμα έληξε. 

Με τις πιο πάνω θέσεις χαι αποφάσεις του lπουργείου Γεωργιας και 

Φυσικών Πόρων συμφώνησαν χαι οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων. 

Εισάγοντας το δεύτερο υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής κ. Δ. 
Ηλιάδης, ανέφερε πως η ένταξη των πατατοπαραγωγών στο σχέδιο ασφαλίσεως 
του ΟΓΑ έγινε την 1 η Ιανουαρίου 19891 ενώ οι παραγωγοί αυτοί υπέστησαν 
ζημιές από θεομηνίες που ενέσκηψαν κατά τους μήνες Νοέμβριο και Δεκέμβριο 
του 1988. Στη συνέχεια όσοι παραγωγοί υπέστησαν ζημιές πάνω από 80% 
αποζημιώθηκαν και όσοι υπέστ'Ιjσαν ζημιές πάνω από 50% και μέχρι 79% 
δανειοδοτήθηκαν. Ο ίδιος Βουλευτής ανέφερε πως 266 πατατοπαραγωγοί δεν 
αποζημιώθηκαν. 

Τέλος, ο κ. Ηλιάδης κάλεσε την κυβέρνηση να έρθει αρωγός των παραγωγών 
αυτών και να τους αποζημιώσει όπως αν ήταν ασφαλισμένοι στο ταμείο του 
ΟΓΑ. 

Οι εκπρόσωποι του Ύπουργε(ου Γεωργ(ας και Φυσικώv Πόρωv, αφού 
συμφώvησαv με τα στοιχεία που κατέθεσε ο εισηγητής του θέματος, επαvέλαβαv 

και πάλι την πολιτική της κυβέρνησης στο θέμα της παροχής βοήθειας, όπως αυτή 

αναλύθηκε προηγουμένως, και δήλωσαν ότι η πολιτική αυτή εφαρμόστηκε και 
στην περίπτωση των πληγέντων πατατοπαραγωγών. Η καταβολή αποζημίωσης 
από το ταμείο του ΟΓ Α, δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, δεν μπορεί να γίνει, γιατί 

προσκρούει στο νόμο έvεκα του ότι οι παραγωγο( δεv καλύπτοvταv από το σχέδιο 

ασφάλισης του ΟΓ Α κατά το χρόvο τωv θεομηvιώv. 
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Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, που ήταν παρόντες στις συνε

δριάσεις της Επιτροπής, ζήτησαν να αποζημιωθοόν οι πατατοπαραγωγοί με την 
χατά χάρη παραχώρηση ενός ποσού από το πάγιο ταμείο της Δημοκρατίας, μια 
και αυτό δε θα επαναληφθεί, αφού οι παραγωγο( αυτοι έχουν πλέον ενταχθεί 
οριστικά στο ασφαλιστικό ταμείο του ΟΓ Α από την 1 η Ιανουαρίου 1989. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε 
όλες τις απόψεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της και για τα Μο υπό συζήτηση 

θέματα, εκφράζει την ικανοποίησή της για τη ρόθμιση που έγινε για το πρώτο 
θέμα. 

Όσον αφορά το δεότερο υπό συζήτηση θέμα, η Επιτροπή εκφράζει τη 
συμπάθειά της προς τους πληγέντες πατατοπαραγωγούς και καλεί την Εκτε

λεστική Εξουσία να επανεξετάσει τη θέση της για παροχή βοήθειας στους 

πληγέντες που δεν καλύπτονται από τον ΟΓ Α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η Έκθεση και πάλι είναι ομόφωνη. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Μαθηκολώνης. Έχετε επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Απλώς με πολλή συντομία θα ήθελα να πω ότι με το νόμο ο οποίος 

ψηφίστηκε από τη Βουλή τον Ιανουάριο του 1989 οι πατατοπαραγωγοί έχουν 
ενταχθεί στον ΟΓ Α κι έτσι αποζημιώνονται για τις ζημιές που υφίστανται. 
Εντοότοις, λόγω κάποιου λάθους ή κάποιας αβλεψίας αριθμός πατατοπαραγωγώ\Ι 

της επαρχlας Λάρ\Ιακας οι οποίοι υπέστησα\Ι ζημιές από την κακοκαιρία το 
Νοέμβριο και Δεκέμβριο του 1988 δυστυχώς δεν καΜφθηκαν από τη σχετική 
νομοθεσία και μάλιστα παρά το γεγονός ότι οι άνθρωποι αυτοί είχαν καταβάλει 
ασφάλιστρα και πίστευα\! ότι θα αποζημιώ\Ιο\Ιτα\Ι, 

Ειδικά θα ήθελα να καταθέσω μια επιστολή, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 
1988, την οποία απηόθυνε ο Γενικός Διευθυντής του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών, κ. Σαββίδης, προς το Διευθυντή του Οργανισμοό Γεωρ
γικής Ασφάλισης στη\Ι οποία φα(νεται πολύ καθαρά ότι οι πατατοπαραγωγοί 
κατέβαλα\! ασφάλιστρα και για τη φυτεία τοu 1988 και έπρεπε \Ια καλυφθούν για 
τη ζημιά την οποία υπέστησαν. 

Επειδή οι πατατοπαραγωγοί αυτοί, οι οποίοι υπέστησα\Ι ζημιά το Νοέμβριο 

και Δεκέμβριο του 1988, εί\Ιαι οι τελευταίοι καλλιεργητές-πατατοπαραγωγοί οι 
οποίοι ζημιώνουν χωρίς να έχουν τη θεραπεία της αποζημίωσης, πιστεόω θα 
πρέπει αυτό το Σώμα \Ια απευθύ\Ιει μια έ\Ιτονη παράκληση προς τη\Ι κυβέρ\Ιηση \Ια 

εξετάσει με πολύ ενδιαφέρον και θετικά το αίτημά τους \Ια αποζημιωθού\Ι κατά 
κάποιο τρόπο, διότί, όπως έχω πει, είναι οι τελευταίοι οι οποίοι πρόκειται \Ια 
αποζημιωθού\Ι, αφού από το\Ι lα\Ιουάριο του 1989 οι πατατοπαραγωγοί έχου\Ι 
ε\Ιταχθεί στο\Ι Οργα\Ιισμό Γεωργικής Ασφάλισης κι έτσι ουσιαστικά δεν υπάρχει 

κανένα πρόβλημα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχου\Ι άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Όπως έχει λεχθεl από τον πpοηγοUμεvο σuvάδελφο, η επανένταξη των 
πατατοπαραγωγών στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης έγινε και ισχύει από 

την 1 η Ιανουαρ(ου 1989. Όσοι παραγωγοί υπέστησαν ζημιές μετά την πιο πάνω 
ημερομηνία δεν αντιμετώπισαν και δεν πρόκειται να αντιμετωπίσουν πρόβλημα 
αποζημίωσης. 

Είναι γεγονός όμως ότι υπήρξε το Δεκέμβρη και το Νιόβρη του 1988 μια 
μερίδα παραγωγών από τα Κοχκινοχώρια και ιδιαίτερα από τη Ξυλοφάγου η 

οποία πλήγηκε από θεομηνία. Ε(ναι η τελευταία εκκρεμότητα που υπάρχει όσον 
αφορά τους πατατοπαραγωγούς. Οι επηρεαζόμενοι ανέρχονται περ(που στους 266 
και πραγματικ& έχουμε τη γνώμη ότι αυτή η τελευταία εκκρεμότητα αξίζει να 

λήξει και η κυβέρνηση να επι8είξει κατανόηση και να έλθει αρωγός των 

παραγωγών μας σ' αυτό τους το πρόβλημα. 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι παρά τα επανειλημμένα διαβήματά τους, παρά το 

γεγονός ότι η Επιτροπή Γεωργίας &κουσε το πρόβλημ& τους και στην Έκθεσή 

της κάμνει μια έκκληση για μια, έστω κατά χάρη, από κατανόηση θα έλεγα εγώ, 

αντιμετώπιση του προβλήματός τους, εδώ και πολλούς μήνες εκκρεμεί μια 

συνάντησή τους με τον -Υπουργό ή τέλος πάντων με τους αρμοδ(ους ,του 
Υπουργείου Γεωργ(ας οι οποlοι ακόμα δεν ευδόκησαν να δεχτούν να συναντήσουν 
τους επηρεαζόμενους παραγωγούς. 

Με αυτά τα δεδομένα και κυρίως λόγω του ότι είναι η τελευταία εκκρεμότητα 

που υπάρχει στο κεφάλαιο των προβλημάτων των παραγωγών μας από θεομηνίες 
πιστεύουμε ότι αξίζει τον κόπο να κλείσουμε με μια σωστή αντιμετώπιση και 
αυτού του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να μη χ&σουμε περισσότερο χρόνο. 

Η Έκθεση της Επιτροπής Γεωργίας για παροχή βοήθειας προς τους 
πληγέντες κατοίκους Αθηαίνου και τους πατατοπαραγωγούς ήταν ομόφωνη. 
Πρ&γματι ύστερα από τα διαβήματ& μας η κυβέρνηση έχει φέρει μια &λλη 
πρόταση για αποζημιώσεις και δάνεια για όσους δεν είναι ασφαλισμένοι στον 
ΟΓ Α. Στην περίπτωση της Αθηαίνου έχουν καλυφθεί με αυτό το ταμείο των 
δανείων και της βοήθειας κι έτσι δεν υπ&ρχει πρόβλημα. Από τους πατατο
παραγωγούς μια ομάδα έχει πάρει βοήθεια και μια ομάδα έχει πάρει δάνειο. 
Όμως π&νω από 200 πατατοπαραγωγοί που η ζημι& τους ήταν κ&τω από 50% 
δεν έχουν πάρει βοήθεια. 

Κύριε Πρόεδρε, τότε όλο το Σώμα, όλη η Βουλή, η κυβέρνηση, υποσχεθήκαμε 
ότι θα πείσουμε τους πατατοπαραγωγούς να ασφαλιστούν στον ΟΓ Α, για να 
τύχουν της ασφάλειας και της εγγύησης ότι θα παίρνουν κάποια βοήθεια, Υπήρξε 
αντ!δραση. Τους παροτρύναμε: να ασφαλιστούν το συντομότερο, για να καλύψουν 
τις θεομηνίες που μπορούσε να προκύψουν το Δεκέμβρη και το Νιόβρη; Δυστυχώς 
όμως για τεχνικούς λόγους ο νόμος εγκρίθηκε στις αρχές του Γεν&ρη του 1989 κι 
έτσι αυτοί οι γεωργοί έχουν στερηθε! αυτό το βοήθημα. 
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Γι / αυτό συμφωνούμε με τις απόψεις και των άλλων συναδέλφων, ότι η 

κυβέρνηση θα πρέπει στη μοναδική αυτή περίπτωση που παρουσιάστηκε όσον 
αφορά τους ασφαλισμένους γεωργούς κατά χάρη να παραχωρήσει κάποια βοήθεια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, που ε(ναι η Έκθεση 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που 

αναφέρεται ως «Η φημολογούμενη παραχώρηση νερού από το φράγμα Ασπρό
κρεμμου σε μεγαλοεπιχειρηματία για τουριστικούς σκοπούς στην περιοχή 'Πέτρα 

του Ρωμιού', τη στιγμ-J~ που δεν ικανοποιείται αίτημα παραχώρησης νερού από το 

ίδιο φράγμα για αρδευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής 

Πάφου». Είναι θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Θεοδούλου. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η 
ΦΗΜΟΛΟΓΟΥΜΕΝΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ ΝΕΡΟΥ ΑΠΟ το ΦΡΑΓΜΑ 
ΑΣΠΡΟΚΡΕΜΜΟΥ ΣΕ ΜΕΓΑΛΟΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΑ ΓΙΑ ΤΟΥΡΙΣΤΙ

ΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΉ 'ΠΕΤΡΑ ΤΟΥ ΡΩΜΙΟΥ', ΤΗ 
ΣΤΙΓΜΗ ΠΟΥ ΔΕΝ ΙΚΑΝΟΠΟΙΕΙΤΑΙ ΑΙΤΗΜΑ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ 

ΝΕΡΟΥ ΑΠΟ ΤΟ ΙΔΙΟ ΦΡΑΓΜΑ ΓΙΑ ΑΡΔΕΥΤΙΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΣΕ 

ΑΡΙΘΜΟ ΚΟΙΝΟΤΉΤΩΝ ΤΗΣ ΧΑΜΗΛΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΠΑΦΟΥ» 

Πιχpό""ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Μαρτίου και 1η 
Ιουνίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των l'πουργεtων Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων και Εσωτερικών και 

των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

Όπως εlναι γνωστό το πιο πάνω θέμα γράφτηκε με εισήγηση του αξ. 
Βουλευτή κ. Μ Θεοδούλου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ- Αριστεράς 
την 1η Μαρτίου 1990 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και υποβολή σχετικής 

έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του ανέφερε στην Επιτροπή πως πληρο

φορήθηκε από τον τύπο ότι η κυβέρνηση αποφάσισε την παροcχώρηση 1,4 εκ. κ.μ. νερού 
από το φρ&.γμα Ασπρόκρεμμου στην εταιρεtα Λανtτη για τουριστικούς σκοπούς 
και συγκεκριμένα για τουριστική αξιοποtηση μιας περιοχής κοντά στην «Πέτρα 

του Ρu)μιού». 

Ο ίδιος Βουλευτής δήλωσε πως η απόφαση αυτή της κυβέρνησης του 

προκάλεσε έκπληξη έχοντας υπόψη πως το φράγμα αυτό κατασκευάστηκε για 

γεωργικούς σκοπούς που δεν εκπληρώθηκαν ακόμα, αφού μια σειρ&. από χωριά 
ζητούν νερό για γεωργική αξιοποίηση και βελτίωση του εισοδήματός τους και δεν 
τους παραχωρείται με τη δικαιολογία ότι δεν υπάρχει περίσσευμα. Από την άλλη 
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η απόφαση λαμβάνεται σε μια περίοδο που η κυβέρνηση εφάρμοσε μορατόριουμ 
αναφορικά με την τουριστική ανάπτυξη και της περιοχής Πάφου. 

Τέλος, ο κ. ΘεοΟούλου, αφού μετέφερε την αγανάκτηση, όπως είπε, των 

κατοίκων της περιοχής που χρειάζονται νερό για γεωργικούς σκοπούς, καθώς και 
εκε(νων που ανησυχούν γιοι το περιβάλλον, ζήτησε τη θέση της κυβέρνησης πάνω 
στο θέμα αυτό. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών που προσήλθε στις συνεδρίες της 
Επιτροπής δήλωσε πως η όλη υπόθεση χρονολογείται από το 1982, έτος κοιτά το 
οποίο η ετοιιρε(οι κτημάτων Ε. Κ. Λοινίτης Λτδ. υπέβαλε οι(τηση γιοι δημιουργία 

τουριστικού χωριού που θοι περιλάμβανε ξενοδοχεία 500 κλινών, πάρκα κτλ. 
Μάλιστα η οιίτησή της εξετάστηκε και εγχρ(θηκε το 1985, χωρ(ς νοι δοθε( 

οποιοιδήποτε χαλάρωση πολεοδομικών ζωνών και με υπόδειξη όδρευσης από 

ιδιωτικές διατρήσεις. 

Σύμφωνα με τον ίΟιο εκπρόσωπο, το 1989 η εταιρεία υπέβαλε επιπρόσθετα 
σχέδια γιοι δημιουργ(οι γκολφ στην περιοχή και γιοι το σκοπό αυτό ζήτησε νοι της 
παραχωρηθεί νερό από το φράγμα του Ασπρόκρεμμου. Γιοι την οι(τηση αυτή 

υπάρχει κατ' αρχήν έγκριση. Το σκεπτικό της απόφασης ήταν ότι η δημιουργία 
γκολφ συμβάλλει στην άvοΟο της ποιότητας του τουρισμού. Η τιμή του νερού που 
προτ&.θηχε στην εταιρεία είναι έξι σεντ ανά χ.μ. με μέγιστη ποσότητα 1,383 εκ. 
κ.μ. σε εποχή που το έργο θοι είναι σε πλήρη απόδοση μέσοι σε πενήντα χρόνιοι με 

όρους που θα αποφασιστούν από τους Υπουργούς Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
Εμπορίου· και Βιομηχαv!ας και Εσωτερικών. Τέλος, ο εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Εσωτερικών ανέφερε ότι ακόμα γ(νονται Οιαπραγματεύσεις, επειΟή η 

εταιρε(α Οεν αποΟέχτηκε την τιμή των έξι σεντ ανά κ.μ. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργ(οις και Φυσικών Πόρων δήλωσαν πως 

πράγματι το έργο του Ασπρόκρεμμου έγινε για αρΟευτικούς σκοπούς, όμως αυτό 
Οε σημαίνει ότι, αν οι ανάγκες του τόπου Οιαφοροποιηθούν, Οε θα μπορούν να 
διαφοροποιηθούν και οι στόχοι του έργου αυτού. Από τώρα μάλιστα ε(νοιι βέβαιο 

ότι θα χρησιμοποιηθεί και για υΟρευτικούς και για τουριστι~ούς σκοπούς. 

Οι (διοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι υπάρχει περ(σσευμοι νερού στο φράγμα 

αυτό, επειΟή Οεν αξιοποιε(ται πλήρως, και .συνεπώς πρέπει να μεταβληθούν τα 

σχέδια γιοι την πλήρη αξιοποίησή του. Στην περίπτωση αυτή θοι ληφθούν υπόψη 
και οι νέες αιτήσεις γεωργών, οι οπρ!ες και θα ικανοποιηθούν, αν αποΟειχθεί ότι η 

χρήση του νερού θοι ε(νοιι παραγωγική. 

Σε κοινό υπόμνημά τους οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και 
Ποινοιγροτικός Σύνδεσμος εκφράζουν τη διοιμοιρτυρίοι τους γιοι την παραχώρηση 
νερού από τον Ασπρόκρεμμο για μη γεωργικούς σκοπούς, τη στιγμή μάλιστα που 
ζητε(ται η παραχώρηση νερού για γεωργικούς σκοπούς και Οεν παραχωρε(ται. 

Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων αυτών ζήτησαν επίσης όπως Ο(νεται 
ί , ζ ' , , προτεραιότητα στους κατο κους των χωριων που ητουν νερο για γεωργικους 

σκοπούς και, αν υπάρχουν πλεονάσματα, τότε μόνο να εξεταστούν περιπτώσεις 
παραχώρησης νερού και για άλλους σκοπούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε 
όλες τις πλευρές και αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχε(α που τέθηκαν ενώπιόν της, 
στάθηκε ιΟιαίτερα στο γεγονός ότι το φράγμα του Ασπρόκρεμμου κατασκευά
στηκε για καθαρά αρΟευτικούς-γεωργικούς σκοπούς και γι 1 αυτό Οεν πρέπει να 
γ(νοντοιι σκέψεις χρησιμοποίησής του γιοι άλλους σκοπούς, πριν ολοκληρωθούν οι 
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κατ ' αρχήν στόχοι για τους οποίους προγραμματίστηκε και καλυφθοόν στη 
συνέχεια απρόβλεπτες ανάγκες που εντάσσ~νται μέσα στους στόχους για τους 
οποtους κατασκευάστηκε. 

Η Επιτροπή δεν επιθυμεί να θέσει εμπόδια στα αναπτυξιακά προγρ&.μματα 
της κυβέρνησης ούτε και έχει ιδιαίτερο λόγο να αντιστρατεύεται τα τουριστικά 

αναπτυξιακ& προγράμματα οποιουδήποτε, Θεωρεί όμως απαράδεχτη την πιθα
νότητα μετατροπης των αγροτών σε τουριστικούς εργάτες που θα εγκαταλείψουν 

τη γη και τα χωριά τους. Καλείται γι' αυτό η Εκτελεστική Εξουσία όπως 

διασφαλίσει τις ανάγκες των αγροτών στο μέτρο του δυνατού που προσφέρει το 
φράγμα του Ασπρόχρεμμου και, αν περισσέψει νερό, ας το παραχωρήσει μετά για 
οποιουσδήποτε σκοπούς που θα συμβάλουν στη γενικότερη χοιvωνιχη και οικο

νομική ανάπτυξη του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ϊ'π&ρχουν ομιλητές; 

Ο χ. Χρυσόστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Το θέμα αναφέρεται σε φημολογοόμενη παραχώρηση νεροό. Στην πραγμα
τικότητα όμως συζητοόμε για παραχώρηση νεροό, γιατί, όπως δηλώθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπ-Jι, υπάρχει κατ' αρχ-fιν συμφων(α. Το θέμα έχει δύο 
πτυχές: την τουριστικ-Jι ανάπτυξη μιας νέας περιοχ-/ις και την παροχή νερού από 
τον Ασπρόκρεμμο. 

Τουριστική αν&πτυξη. 

Χθες στην ολομέλεια της Βουλής συζητοόσαμε τους περιορισμοός που έθεσε η 

κυβέρνηση στην τουριστική ανάπτυξη με το σχετικό moratorium που εφάρμοσε 
και ακούσαμε την έντονη κριτική των συναδέλφων για την έλλειψη ολοκληρωμένου 

πρpγράμματος τουριστικ-Jις ανάπτυξης, καθώς και για την απαράδεκτη εκμετάλ
λευση που έγινε από αρκετούς που ε(χαν το μέσο να πληροφορηθούν εκ των 
προτέρων τις προθέσεις της κυβέρνησης και έτσι έσπευσαν να υποβάλουν αιτήσεις 
για άδειες οικοδομής σε βάρος άλλων που δεν είχαν το ίδιο μέσο. 

Στην ουσία το moratorium για χάρη της πολυδιαφημιζόμενη αξιοκρατίας 
εξυπηρέτησε μόνο εκείνους που είχαν τον τρόπο τους και όχι το σκοπό για τον 

οποίο εξαγγέλθηκε. Και, ενώ το moratorium βρίσκεται σε ισχό και εμποδίζει 
άλλους να αναπτύξουν την περιουσ(α τους, η κυβέρνηση κατ' αρχήν ενέκρινε και 
συζητά τους όρους για τουριστική ανάπτυξη άλλης περιοχής. 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας παρουσίασα το σχέδιο συμφωνίας 
που υπέβαλε ο ενδιαφερόμενος οίκος το οποίο, όπως μας δήλωσε ο εκπρόσωπος 

του lπουργε(ου Γεωργ(ας, δεν υπογράφτηκε ακόμα, αλλά πρόκειται για νέους 

όρους που υποβλήθηκαν και μελετώνται από υπουργική επιτροπή. Πρόκειται για 
προσχέδιο ετεροβαροός συμφωνίας σε βάρος του δημοσίου. 

Ζητε(ται μεγαλύτερη ποσότητα νερού. Ενώ πριν από λ(γο συζητούσαμε το 
θέμ~ του Διαρίζου και τα προβλήματα της περιοχής Πάφου, τώρα ζητείται 
μεγαλότερη ποσότητα από εκείνη που αρχικά ζητήθηκε. Ζητείται μείωση της 

τιμ-Jις του νερού, ζητούνται πολεοδομικές χαλαρώσεις, οικοπεδοποι-Jισεις, απόλυτα 
δικαιώματα και άλλα. Δεν ε(μαστε εναντ(ον της τουριστικής ανάπτυξης, αλλά, 
όπως τονίστηκε και χθες από το συνάδελφο Παναγίδη και υποστηρίχτηκε από 
όλες τις πλευρές, ε(μαστε υπέρ της ισομερούς τουριστικής ανάπτυξης της Κύπρου. 
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Η 8εότερη πτυχή του θέμοιτος είνοιι η ποιροχή νεροό οιπό τον Ασπρόκρεμμο. 
Οι εκπρόσωποι του "Υπουργείου Γεωργίοις 8ήλωσοιν πως το έργο του Ασπρό
κρεμμοu έγινε για αρδευτικούς σκοπούς, αλλά, αv οι ανάγκες αλλάξουν, θα 

διαφοροποιηθούν οι στόχοι του έργου, και '8ήλωσαν πως εlναι βέβαιο από τώρα 
ότι θα χρησιμοποιηθε( και για υδρευτικούς και για τουριστικούς σκοπούς. 

Περαιτέρω δήλωσαν πως υπάρχει περ(σσεuμα νερού στο φράγμα που δεν 
αξιοποιε(ται πλήρως, γι' αυτό πρέπει να μεταβληθούν τα σχέδια για πλήρη 
οιξιοποίησή του. Επίσης τόνισοιν πως θοι ληφθοόν υπόψη νέες οιιτήσεις γεωργών, οι 

οποίες θοι ικοινοποιηθοόν, οιν οιπο8ειχθεί πως η χρήση του νεροό θοι είνοιι 

ποιροιγωγική. 

Οι αγροτικές οργανώσεις '8ήλωσαν πως πρέπει να ικανοποιούνται κατά 

·προτεραιότητα οι ανάγκες των γεωργών και, αν υπάρχουν πλεονάσματα, τότε 
μόνο να εξεταστούν περιπτώσεις παραχώρησης νερού για άλλους σκοπούς. Το 
πρόβλημα που βρίσκεται μπροστά μας ε(ναι αν ικανοποιήθηκαν οι τωρινές και αν 

μπορούν να ικανοποιηθοόν οι μελλοντικές ανάγκες των γεωργών, καθώς και αν 
υπάρχει πλεόνασμα νερού. Στο θέμα αυτό δε δόθηκαν στοιχε(α που να μας πείθουν 
ότι έγινε ολοκληρωμένη μελέτη. Έτσι 8ιοιτηροόμε τις επιφυλάξεις μοις. 

Περαιτέρω θέλω να τον(σω ένα άλλο νέο στοιχείο που εισήγαγε για πρώτη 
φορά το "Υπουργείο Γεωργίοις κοιι κοιτοι8εικνόει την οιντιοιγροτική πολιτική της 

κυβέρνησης. Οι εκπρόσωποι του "Υπουργείου Γεωργίοις 8ήλωσοιν πως τότε μόνο θοι 

ικανοποιηθούν οι αιτήσεις των γεωργών, αν αποδειχθεί πως η χρήση του νερού θα 
είναι παραγωγική. Και αποδεικνύεται ακόμα μια φορά πως ό,τι εξαγγέλεται από 

την κυβέρνηση της οιλλοιγής γιοι πρώτη φορά θοι πρέπει ο λοιός νοι το οικοόει με 
οιυξημένη προσοχή. 

Σίγουροι η τουριστική βιομηχοινίοι είνοιι πιο προσο8οφόροι οιπό τη yεωργίοι,, 
άρα, σύμφωνα με την ούτω καλούμενη φιλοαγροτική πολιτική της κυβέρνησης, 
από τώρα και στο εξής για την παραχώρηση νερού για γεωργικούς σκοπούς θα 
ισχύουν για πρώτη φορά νέες προUποθέσεις. 

Δικοιιολογημένοι, κόριε Πρόε8ρε, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίοις 

κοιτοιλήγει στην Έκθεσή της πως θεωρεί οιποιρά8εχτη την πιθοινότητοι μετοιτροπής 

των αγροτών σε τουριστικούς εργάτες, αφού θα υποχρεωθούν να εγκαταλείψουν τη 
γη και τα χωριά τους. 

Κόριε Πρόε8ρε, μελετώντοις την οιγροτική πολιτική της κυβέρνησης επιβε
βοιιώνετοιι οικόμοι μιοι φορά η άποψη πως στόχος της κυβέρνησης είνοιι η συρρίκνωση 

της υποιίθρου, μιοι κοιι η γεωρyίοι είναι οισόμφορη -πολλά προβλήμοιτοι, επι8οτήσεις κοιι 
άλλοι-γιοι νοι ενισχυθεί ο τουρισμός, η βιομηχοινίοι που είνοιι προσο8οφόροι. 

Κόριε Πρόε8ρε, 8ηλώνουμε οιπερίφροιστοι πως το Δημοκροιτικό Κόμμοι 8ιοι
φωνεί ριζικά με οιυτή την πολιτική της κυβέρνησης, που 8ειλά κοιι συγκεκοιλυμμένοι 

ο8ηγεί στη συρρίκνωση της υποιίθρου, κοιι πως θοι στηρίξουμε με κάθε μέσο το 

γεωργικό κόσμο, ώστε να παραμείνει στη γη του και να βελτιώσει την ποιότητα 
της ζωής του. Σε ό,τι οιφορά την ποιροιχώρηση νεροό οιπό τον Ασπρόκρεμμο γιοι 
τουριστικούς σκοπούς, το Δημοκρατικό Κόμμα δίνει προτεραιότητα, μόνο όταν 
πρόκειται για υδρευτικούς σκοπούς. Διαφορετικά το νερό πρέπει να χρησιμο
ποιείται για τις ανάγκες της γεωργίας και, αν υπάρξει πλεόνασμα, και αυτό θα 

είνοιι το οιποτέλεσμοι ολοκληρωμένης μελέτης, τότε μόνο νοι 8ιοιτεθεί οιυτό το 

πλεόνασμα για τουριστικούς ή άλλους σκοπούς. 

Ευχοιριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Μ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχω εγγράψει αυτό το θlμα και θlλω να επαναλάβω -και λυπούμαι που δεν 

είναι εδώ ο κ. Γαλανός για να ακούσει- τη διαφωνία μας με την πρόθεση της 
κυβέρνησης -μιλώ για πρόθεση, γιατί διαπραγματεύεται ακόμα- να παραχωρήσει 
από το φράγμα του Ασπρόκρεμμου σε μεγαλοεπιχειρηματία για σκοπούς τουρι

στικής ανάπτυξης στηv Πέτρα -rου Ρωμιού σημαντική ποσότητα νερού -ένα 
εκατομμύριο τριακόσιες χιλιάδες κυβικά μlτρα νερού- τη στιγμή που ορισμlνες 
κοινότητες της χαμηλής περιοχής Πάφου για τις οποίες lγινε μνεία και σήμερα, 
κατά τη συζήτηση του προηγούμενου θlματος, του Διαρίζου, επιζητούν νερό για 

αρδευτικούς σκοπούς. 

Οι κοινότητες αυτlς δεν είναι μlσα στο σχέδιο άρδευσης από τον Ασπρό
κρεμμο των 38 χιλιάδων σκαλών που προβλlπονται εξαρχής, αλλά ζούμε με 
κάποιες εξαιρέσεις -βγα(νουν σήμερα τα αμπέλια-και τα χωριά αυτά διχαιολο

γημlνα ζητούν, εφόσον υπάρχει νερό, να τους παραχωρηθεί, για να επιδοθούν σε 

αρδεύσιμες καλλιέργειες. 

Νομίζουμε, και είμαστε σίγουροι ότι και όλες οι πλευρlς συμφωνούν, ότι το 
α(-rημα -rων κοινοτήτων ε(ναι. απόλυτα δικαιολογημένο και πρέπει η κυβέρνηση να 

ικανοποιήσει. πρώτιστα αυτές τις ανάγκες, να συμβάλει. δηλαδή στην εv(σχuση του 

εισοδήματος -rωv κα-rο(κων αυτών των κοινοτήτων, και, αν πράγματι. υπάρχει 
περ(σσευμα, δεν είμαστε ενάντια στην τουριστική ανάπτυξη. 

Το φράγμα αυτό lγινε για αρδευτικούς σκοπούς. Η κυβlρνηση λlει ότι έχουν 
διαμορφωθεί οι συνθήκες που επιτρlπουν πλlον τη χρήση αυτού του νερού και για 
άλλους σκοπούς. Δε διαφωνούμε με αυτή τη γενική θέση, όμως πρέπει πρώτα να 
ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες, και ο λόγος για -rov οπο!ο πρέπει να ικανο

ποιηθούν αυτlς οι ανάγκες είναι πάνω απ' όλα κοινωνικός. Πρlπει να βοηθήσουμε 

αυτοός τους κατο(κους των χωριών, διότι δεν έχουν άλλους πόρους για να ζήσουν. 
Δεν είναι δυνατό σε αυτlς τις κοινότητες να λειτουργήσουν βιομηχανίες, δεν είναι 

δυνατό να γ(νουν οποιαδήποτε άλλα σημαντικά έργα. 

Αυτό που προσφlρεται είναι το νερό για αρδεύσιμες καλλιlργειες, για 
αρδευτική αξιοποίηση, για βελτίωση του εισοδήματος αυτών των κοινοτήτων. Και 

αυτό πιστεύω προlχει. Γι' αυτό· επαναλαμβάνουμε ότι είναι καθήκον της 

κυβέρνησης να ικανοποιήσει πρώτα αυτές τις ανάγκες και μετά, αν υπάρχει 
περίσσευμα, να προσφερθεί για την τουριστική ανάπτυξη του τόπου. 

Αυτά ήθελα να επαναλάβω και θlλω να πιστεύω ότι η κυβlρνηση θα 
ανταποκριθεί σ' αυτή την ομόφωνη απαίτηση όλων των πλευρών της Βουλής, 
γιατ( το κοινωνικό πρόβλημα πού υπάρχει ε(ναι μεγαλότερης σημασ(ας, πιστεόω, 

από την τουριστική ανιfπτυξη στη συγκεκριμlνη περίπτωση. 

Ευχ9'ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΩΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι., 

Συμφωνοόμε απόλυτα με τη φιλοσοφ(α την οποlα ανέλυσε ο συνάδελφος 
κ. Θεοδοόλου, ότι πρέπει να παραχωρε(ται κατά προτεραιότητα το νερό του 
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μεγάλου αρδευτικού έργου της Πάφου για γεωργικούς σκοπούς. Κι έχει γίνει το 

φράγμα τούτο και το έργο τούτο χυρlως για γεωργικούς σκοπούς. Δεν έπεται 

όμως ότι, αν έχουν διαμορφωθε( οι συνθήκες με τέτοιο τρόπο, που να μπορεί να 

δοθεί νερό και σε άλλους τομείς, δε θα πρέπει να δοθεί. 

ϊ'π&.ρχεt εδώ, σ' αυτό το θέμα που έχει βάλει ο συνάδελφος, μια αντίθεση με 

την πολιτική την οποία υποστήριξαν το πρωί σχετικά με την υπόθεση της 
εκτροπής του Διαρίζου προς άλλες περιοχές. Κι εμείς είπαμε ότι το μεγάλο 
αρδεuτιχό έργο της Πάφου είναι ανεπαρκές και δε φτάνει για να ικανοποιήσει τις 

ανάγκες για τις οποίες έχει γίνει. Αλλ&. έχει γίνει όχι μόνο για γεωργικούς 
σκοπούς, αλλά για να αναπτύξει γενικότερα την επαρχtα Πάφου. Και αυτό το 

έργο το οποίο ο μεγαλοεπιχειρηματίας τούτος θα χάνει, και δεν είναι μόνο ο 

μεγαλοεπιχειρηματίας τούτος, ο Λανίτης, είναι και &.λλοι μεγαλοεπιχειρηματίες, 
'Αραβες και άλλοι, οι οποίοι έρχονται και αναπτύσσουν τις επtχειρ-Ιjσεις τους 
στην Κύπρο και στην Πάφο, η επιχεlρηση αυτή λοιπόν θα γίνει στην Πάφο και, 

εφόσον πρόκειται να γίνει στην Π&.φο, δε νομlζω ότι εlναι ορθό να του στερήσουμε 

τα μέσα με τα οπο(α θα αναπτύξει το σκοπό για τον οποlο τα θέλει. Και στην 

περ(πτωση αυτή δεν πρόκειται να γlνει, για να αναπτυχθούν οι 1,700 σκ&.λες του 
μεγαλοεπιχειρηματία, όπως αναφέρεται, διότι, για να αναπτυχθούν τουριστικά. 

εκείνες οι εκτ&.σεις, έχει και διαθέτει δικό του νερό. Εκείνο που πρόκειται να γίνει 
είναι να κάμει ένα γήπεδο γκολφ. Και όλοι, η κυβέρνηση και οι άλλοι παράγοντες, 

λέγουν ότι, για να μπορέσει να σταθεί η τουριστική βιομηχανία στο ύψος της, 

χρει&.ζεται και το γκολφ τούτο και ορισμένα &.λλα έργα. Και για την Π&.φο 
κριθηκε ότι, για να διατηρήσει το standard της η τουριστική βιομηχανία της 
Πάφου και στο ψηλό επίπεδο που βρίσκεται σήμερα, χρειάζεται να γίνει όχι ένα 

γκολφ αλλά. δύο και τρία. 

Το νερό το οποlο θα εκτραπεl από το Διαρ!ζο για να π&.ει σε &.λλες περιοχές 

με εκε(νο το νερό, ναι 1 εlναι ο πόνος μας, κύριοι, διότι θα αναπτυχθούν και εκεί 

&.λλοι τουριστικοί τομείς και &.λλα γκολφ θα γίνουν εκεί π&.λι από το νερό της 
Π&.φου. Εφόσον μεταφερόμενο το νερό αλλού θα γίνουν αυτά. τα έργα, αυτά τα 

έργα δεν μπορούν να γ!νουν και στην Πάφο πάλι με το νερό της Π&.φου; Γιατ( να 

μεταφέρουμε αλλού αυτές της πηγές πλούτου μόνο και να μην αφήσουμε και κάτι 

για την Πάφο; 

Επομένως, εδώ ε!ναι που πρέπει να μας συμπαρασταθε( και ο συνάδελφος, ο 

κ. Θεοδούλου, ώστε να αφήσουμε περισσότερο νερό στην Πάφο και να ενισχύσουμε 

το μεγάλο αρδευτικό έργο της Πάφου, για να μπορούμε να ικανοποιήσουμε 
σήμερα όχι μόνο αποκλειστικά γεωργικούς σκοπούς αλλά. και τουριστικούς. Διότι, 
αν παραμείνουμε με τις σημερινές τουριστικές εγκαταστ&.σεις, η τουριστική 

βιομηχανία της Πάφου δε θα μπορέσει να διατηρήσει το ύψος και το standard στο 
οποίο βρίσκεται και είμαστε περήφανοι διότι ο τουρισμός της Πάφου βρίσκεται σε 
κ&.ποιο ψηλότερο επίπεδο από άλλες περιοχές της Κύπρου. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ότι πρέπει να δούμε σφαιρικά το όλο ζήτημα και 
όχι μόνο επειδή κάποιος μεγαλοεπιχειρηματlας κάνει κ&.τι γι' αυτό το λόγο να 

τον χτυπούμε. Δεν υπερασπlζομαι οποιοδήποτε μεγαλοεπιχειρηματία ή μη, αλλά 

δυστυχώς αυτά τα έργα είναι από μεγαλοεπιχειρηματ(ες που γίνοvται, είτε 

ντόπιους είτε ξένους, και επομένως, αν θέλουμε πράγματι να διατηρήσουμε το 
τουριστικό επlπεδο ψηλά, πρέπει να βοηθήσουμε να γlνουν και τα έργα υποδομής, 

για να διατηρηθεί αυτό το επίπεδο. 

Ευχαριστώ. 
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ΧΡ. ΚΟϊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει ζητήσει ο κ. Δlγκλης και μετά. 

Έχει μιλήσει από το κόμμα σας ο κ. Θεοδούλου. 

ΧΡ. ΚΟϊ'ΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Ναι, αλλά ως Πρόεδρος της Επιτροπής, κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινίσω 

κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αφού είναι διευκρίνιση, ευχαρίστως. 

Π.ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε} το θέμα που τώρα συζητούμε πασιφανώς εlναι &ρρηκτα 

δεμένο με το θέμα που εσuζητείτο σήμερα το πρωί, το θέμα του Διαρίζου, Και 

όσοι ασχολήθηκαν σε μεγαΜτερο βάθος με το θέμα του Διαρίζου γνωρίζουν ότι 

για τη μη ύδρευση από το φράγμα του Ασπρόκρεμμου αντλούνται από υδροφόρο 

στρώμα που δημιουργεί ο Διαρίζος περίπου έξι με επτά εκατομμύρια τόνοι 

ετησίως. 

Συνεπώς, έχοντας υπόψη και αυτό το στοιχείο, επαναλαμβάνω ότι είναι 

πασιφανές ότι το υπό συζήτηση θέμα είναι μέρος του ευρύτερου προβλήματος της 

ικανοποίησης των αρδευτικών και υδρευτικών αναγκών και της περιοχής Διαρ(ζου 
αλλά και ευρύτερα της επαρχίας Πάφου και δη της χαμηλής Πάφου, όπως 

ονομάζεται. 

Έχει διεξαχθεί έντονη συζήτηση το πρωί και η θέση όλων των πλευρών είναι 

ότι θα πρέπει κατά προτεραιότητα να ικανοποιούνται οι ανάγκες της περιοχής και 
της επαρχίας. 

Συνεπώς πιστεύω ότι αυτή πρέπει να είναι η αφετηρία και κατά τη συζήτηση 
του θέματος της χρησιμοποίησης νερών του φράγματος του Ασπρόκρεμμου για 
οπο.ια3ήποτε τουριστική ανάπτυξη. 

Και η δική μας η θέση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι θα πρέπει απαραίτητα 

πρώτα να ικανοποιηθούν οι ευρύτερες αρ3ευτικές ανάγκες και της περιοχής 

Διαρίζου αλλά και της επαρχίας Πάφου και αναμφίβολα, αν υπάρχουν πλεο
νάσματα} μόνο τότε θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν για οποιουσ3ήποτε άλλους 
σκοπούς και στην προκείμενη περίπτωση και για την τουριστική ανάπτυξη στην 

περιοχή για την οποία γ(νεται λόγος, παρ / όλο που έχω τη γνώμη ότι η θέση που 
ανέπτυξε ο προηγούμενος ομιλητής, ότι, αν υπάρχουν πλεονάσματα πέραν εκείνων 
των ποσοτήτων που είναι απαραtτητες για αρ3ευτικούς σκοπούς, θα μπορούσαν να 
χρησιμοποιηθούν για περαιτέρω τουριστική ανάπτυξη και στην ί3ια την Πάφο 1 
είναι μια ορθή προσέγγιση. 

Εν πάση περιπτώσει, υπογραμμίζω ότι, αφού 3ιασφαλισθούν οι ανάγκες 
ανάπτυξης της περιοχής και της επαρχίας, η δική μας η πλευρά δε θα έχει 
αντ(ρρηση να χρησιμοποιηθούν τυχόν πλεονάσματα για ευρύτερη τουριστική 
ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Κουρτελλάρης ως Πρόεδρος της Επιτροπής θέλει να 

κάμει μια δήλωση. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Απλώς θέλω να υποδείξω ότι η Επιτροπή ήταν ομόφωνη στα συμπεράσματά 

της και διαβάζω επl λέξει το συμπέρασμα: 

«Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε 
όλες τις πλευρές και αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχε(α που τέθηκαν ενώπιόν της, 

στάθηκε ιδιαίτερα στο γεγονός ότι το φράγμα του Ασπρόχρεμμου κατασκευά

στηκε για καθαρά αρδευτικούς-γεωργικούς σκοπούς και γι' αυτό δεν πρέπει να 

γίνονται σκέψεις χρησιμοποίησής του για άλλους σκοπούς, πριν ολοκληρωθούν οι 

κατ' αρχήν στόχοι για τους οποίους προγραμματίστηκε και καλυφθοόν στη 

συνέχεια απρόβλεπτες ανάγκες που εντάσσονται μέσα στους στόχους για τους 

οποίους κατασκευάστηκε. 

Η Επιτροπή δεv επιθυμε( να θέσει εμπόδια στα αναπτυξιακά προγράμματα 

της κυβέρνησης ούτε και έχει ι8ιαίτερο λόγο να αντιστρατεύεται τα τουριστικά 
αναπτυξιακά προγράμματα οποιου8ήποτε. Θεωρεί όμως απαρά8εχτη την πιθα

νότητα μετατροπής των αγροτών σε τουριστικούς εργάτες που θα εγκαταλείψουν 

τη γη και τα χωριά τους. Καλείται γι' αυτό η Εκτελεστική Εξουσία όπως 
ς:.. ι ι ι Ί ς:.. ι ι 
οtασφαλtσει τις αναγκες των αγροτων στο μετρο του ουνατου που προσφερει το 

φράγμα του Ασπρόκρεμμου και, αν περισσέψει νερό 1 ας το παραχωρήσει μετά για 
οποιουσ8ήποτε σκοπούς που θα συμβάλουν στη γενικότερη κοινωνική και οικο

νομική ανάπτυξη του τόπου)). 

Δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, απλώς υπογραμμίζω ότι η Επιτροπή ήταν ομόφωνη 
σ / αυτά τα συμπεράσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε8ομένου ότι πρόκειται περ( ενός θέματος το οπο(ο σχετίζεται με τις 
προθέσεις της κυβέρνησης, αντιλαμβάνομαι ότι βρίσκομαι μέσα στο κλίμα και της 
'Εκθεσης και της συζήτησης που έγινε στη Βουλή, αν διαβιβάσω προς την 
κυβέρνηση την επιθυμία της Βουλής να μην προχωρήσει σε οποιαδήποτε δέσμευση 
προς αυτή την κατεύθυνση, πριν ικανοποιηθεί η Βουλή ότι πράγματι οι λόγοι για 

r ι ι Ι ι 
τους οποιους το φραγμα εχει γtνει ικανοποιουνται. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Αυτό είναι το θέμα που θέλουμε να στείλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι / αυτό θα παρακαλέσω και τη Γραμματεία να ετοιμάσει επιστολή προς 
την κυβέρνηση -το λέω για να γραφτεί στα πρακτικά-ούτως ώστε να πληρο
φορηθεί η κυβέρνηση και εγγράφως τις προθέσεις της Βουλής. 

Εφόσον 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το 
οποίο είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «0 ανα8ασμός, μέτρο ανάπτυξης και 
προό8ου, και η ανάγκη ουσιαστικής ενίσχυσής του)), Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 
του αξ. Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου. 
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ΈΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΑΝΑ
ΔΑΣΜΟΣ, ΜΕΤΡΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΟΔΟΥ, ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ 
ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΗΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ ΤΟΥ» 

Παpόντες:-

Χρίστος Κουρτελλ&.ρης, Πρόε8ρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Αν8ρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρkς 
1 Αριστος Χρυσοστόμου 

08υσσkας Δημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε δύο σuνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μαρτίου και την 
1 η Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξkφρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, της 

Αρχής Ανα8ασμού και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΉ και 

Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

Το υπό συζήτηση θέμα γρ&.φτηκε στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. 'Α. Χρυσοστόμου στις 23 Μαρτίου 1989 και παραπέμφθηκε στην Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για μελ<τη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς 

το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του δήλωσε πως η ανάγκη του αναδασμού 

προέκυψε από τον πολυτεμαχισμό της γης, το μικρό μέγεθος της αγροτικής 

ι8ιοκτησίας και τη συνεχή σμίκρυνση των κλήρων λόγω 8ιανομής της ι8ιοκτησίας 
στους κληρονόμους, γεγονότα που αποτελούν ανασταλτικό παράγοντα στη γεωρ

γική ανι!.πτυξη και που συμβ&.λλουν στη μείωση της παραγωγικότητας και στην 
αύξηση του κόστους παραγωγής. 

Ειδικότερα ο εισηγητής του θέματος ανέφερε πως το μοναδικό σχέδιο που 

μπορεί να επιλύσει τα πιο πιίvω προβλήματα είναι εκείνο του αναδασμού, γιατί 
8ημιουργεί κατ&.λληλες συνθήκες για ποιοτική ανι!.πτυξη της αγροτικής οικο
νομίας, συγκεντρώνει την ιδιοκτησία, αυξάνει το μέσο γεωργικό κλήρο, διευκολύνει 

την προσπέλαση στα κτήματα λόγω δημιουργίας κατάλληλου οδικού δικτύου, 
ευκολύνει τη χρησιμο.πο(ηση μηχανημάτων και μεταφορικών μέσων, αυξάνει την 
παραγωγικότητα της αγροτικής οtκονομ(ας, μειώνει τα κόστα παραγωγής, 

εξωρα·ιζει το τοπ(ο, προστςtτεύει το περιβ&λλον και εναρμον(ζει την κατασκευή 

εγγειοβελτιωτικών kργων και τέλος 8ημιουργεί απαραίτητη υπο8ομή και ασφαλές 
υπόβαθρο για ποιοτική και ουσιαστική αν&.πτυξη της γεωργοκτηνοτροφίας. 

Ενόψει όλων αυτών των πλεονεκτημάτων που προσφέρει ο αναδασμός, 
υποστήριξε τέλος ο εισηγητής του θέματος, θα πρέπει η κυβέρνηση να ενισχύσει 
το Τμήμα Αναδασμού στην εκτέλεση των προγραμμάτων του, ενώ από την άλλη 
θα πρέπει να βοηθήσει τους μετέχοντες στο σχέδιο αναδασμού μειώνοντας το 
μερ(διο συνεισφοράς τους στην κατασκευή του οδικού δικτύου που σήμερα 
ανkρχεται στο 50%, να συνεχίσει την πολιτική της παραχώρησης της κυβερνητικής 
γης σε περιοχές αναδασμού στους γεωργούς και όχι εκλεκτικά και να επιδιώκει 

έγκαιρα το συντονισμό όλων των κυβερνητικών τμημάτων, ώστε να αποφεύγονται 
8ιπλ&. kξο8α. 
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Ο Διευθυντής του Τμήματος Αναδασμοό που παρευρέθηκε στη συνεδρ(α 

δήλωσε πως ο αναδασμός, που άρχισε να εφαρμόζεται στην Κόπρο από το 1970, 
ε(ναι ένα ουσιαστικής σημασ(ας σχέδιο, γιατί επιλόει τα πολλαπλά χαι πιεστικά 
προβλήματα της αγροτικής κτημοσόνης και έχει ως σκοπό του τη δημιουργ(α 

οικονομικά βιώσιμων γεωργικών χτημάτων, καθώς και τη δημιουργ(α μικρών 

συμπαγών γεωργικών μονάδων που το εισόδημά τους να ενισχόεται από 
εξωγεωργική απασχόληση του ιδιοκτήτη. Στα πλα(σια των σχετικών προγραμ

μάτων συμπληρώθηκαν τριάντα σχέδια αναδασμού συνολικής έκτασης 7 ,180 
περίπου εχταρ(ων, ενώ άλλα τριάντα σχέδια, συνολικής έκτασης 11,770 περίπου 
εκταρ(ων, βρ(σχονται σε διάφορα στ&δια εξέλιξης. 

Στη συνέχεια ο Διευθυντής του Τμήματος Α ναδασμοό, αφοό επισήμανε τα 

κυριότερα επιτεόγματα που προέκυψαν από τη μέχρι τώρα εικοσαετή εφαρμογή 

του σχεδίου, ανέφερε πως, για να μπορέσουν τα οφέλη από τον αναδασμό να 
τόχουν πλήρους αξιοπο(ησης, το σχέδιο θα πρέπει να ενισχυθε( με πρόσθετα 
θεσμικά μέτρα στον ευρύ αγροτικό τομέα. Επίσης θα πρέπει να επεκταθούν και να 

διαφοροποιηθοόν οι ευκαιρ(ες για μη γεωργική απασχόληση στην όπαιθρο και να 
επιταχυνθε( ο ρυθμός προώθησης του αναδασμοό για την ικανοπο(ηση των 
αιτημάτων για ανα8ασμό από τις κοινότητες που ενδιαφέρονται. Για την 

εφαpμογή του αναδασμοό σ' ολόκληρη την Κόπρο, δηλώθηκε από τον ίδιο, θα 

απαιτηθε( χρονική περίοδος 40 χρόνων και περίοδος 20 χρόνων για την ελεόθερη 
Κόπρο και με τη συνεχή απασχόληση 40 τριμελών συνεργείων, ενώ τώρα 
υπάρχουν μόνο 12 συνεργεία. 

Τέλος, ο Διευθυντής του Τμήματος απαριθμώντας τα διάφορα προβλήματα 
του ανα8ασμοό τόνισε ως τέτοια την έλλειψη προσωπικού, την ανάγκη για 

εξεόρεση επιπρόσθετης γης, όπως είναι η χαλίτικη, που να περιληφθεί στον 
αναδασμό για αύξηση του κλήρου, την ανάγκη για συντονισμό των εργασιών με 
άλλα τμήματα, κυρίως με το Κτηματολόγιο και τη Χωρομετρία, και το όψος της 

επιχορήγησης για την κατασκευή δρόμων σε περιοχές αναδασμού, που ανέρχεται 
τώρα στο 50% της δαπάνης της κατασκευαστικής εργασ(ας. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφε(ου Προγραμματισμοό δήλωσε πως το θέμα της 

μείωσης της συνεισφοράς των εν8ιαφερομένων στο σχέδιο αναδασμού έχει μελε
τηθεε, αυτό όμως δεν μπορεί να γίνει, γιατί το σχέδιο δεν ε(ναι επί κοινοτικής 

αλλά επί ιδιωτικής βάσης. Για την παραχώρηση της χαλίτικης γης στους 
μετέχοντες του σχεδίου οι εκπρόσωποι του (διου Γραφε(ου δήλωσαν πως πρόθεση 
της κυβέρνησης ε(ναι η ενοικίαση της γης αυτής και όχι η πώλησή της, γιατ( για 

λόγους ασφάλειας μεγέθους-έκτασης της κυβερνητικής γενικά γης αυτή δε θα 

πωλείται. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, αναγνωρ!ζοντας τα ευεργετικά 
αποτελέσματα του αναδασμού, υποστήριξαν την ανάγκη εν(σχυσης σε προσωπικό 
της αρμόδιας υπηρεσ(ας για επίσπευση των διαδικασιών, την παραχώρηση της 

χαλίτικης γης που εμπίπτει στα σχέδια αναδασμοό στους ενδιαφερόμενους 

γεωργούς, την αύξηση των συνεργε!ων που ασχολούνται με τον αναδασμό και 
τέλος τη σύσταση οργανισμού-φορέα που να αγοράζει την υπό αναδασμό γη και 
να την πουλεί στους πραγματικούς γεωργούς που ενδιαφέρονται, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αναγνωρί
ζοντας το σοβαρό ρόλο που έχει να διαδραματίσει γενικά ο αναδασμός και 

ειδικότερα το Τμήμα Αναδασμοό στη γεωργική αλλά και στη γενικότερη 

οικονομία του τόπου, καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να συμβάλει ουσιαστικά 
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στην ανάπτυξη του θεσμού αυτού, διαφωτtζοντας κατάλληλα τους γεωργούς για 

τα πλεονεκτήματ&. του και παρέχοντας στο Τμήμα το απαιτούμενο προσωπικό 
που με τον αναγκαtο συντονισμό όλων των υπηρεσιών που εμπλέκονται στον 
αναδασμό θα συμβάλει ουσιαστικά στην απλοόστευση και επtσπευση της όλης 
διαδικασtας του αναδασμού. 

Παράλληλοι η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη γιοι πιο οργανωμένη 

και συντονισμένη εργασ(α για παραγωγή συναγωνtσιμων προϊόντων, πιστεύει ότι 
αυτό δε θα κατορθωθε( με το διασκορπισμένο και κατατεμαχισμένο κλήρο ούτε 
και με τη φυγή των κατο(κων από την ύπαιθρο, αλλά με την εν(σχυση των 
κατοίκων αυτών για την παραγωγη καλύτερης ποιότητας και περισσότερης 
ποσότητας γεωργικών προϊόντων. Για την εΠ(τεuξη των στόχων αυτών θα πρέπει, 
κατά την άποψη της Επιτροπής, το κράτος να μετέχει με μεγαλύτερο μερίδιο απ' 

αυτό του 50% με το οπο!ο μετέχει σήμερα στα έργα αναδασμού, όπως γ!νετοιι με 
όλα τα κοινοτικά αναπτυξιακά έργα, και τα χαλίτικα που εμπίπτουν μέσα στα 
σχέδια αναδασμού να παραχωρούνται στους πραγματικούς γεωργούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση ε(νοιι ομόφωνη. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ποιποιρές. Σας υπενθυμ(ζω τα χρονικά περιθώρια, γιοι να μην α.να.γ

κάζομοιι να. τα υπενθυμ!ζω συνεχώς. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Η ελαττωματική δομή του συστήματος διοικα.τοχής της γης στην Κύπρο, ο· 

πολυτεμοιχισμός και ο μικροτεμα.χισμός, η δυαδική ή η εξ αδιαιρέτου ιδιοκτησ!οι, η 
έλλειψη οδικού δικτύου γιοι την εξυπηρέτηση των τεμοιχ(ων, το μικρό μέγεθος του 
κλήρου και άλλα πολλά αποτελούν τα σοβαρά μειονεκτήματα για την ανάπτυξη 

και πρόοδο του ευρύτερου αγροτικού τομέα και της υπαίθρου γενικά. 

Βασικό μέτρο για την εξάλειψη όλων αυτών των μειονεκτημάτων και τη 

δημιουργ(α. των α.ποιρα.(τητων προϋποθέσεων γιοι την ολοκληρωμένη ανάπτυξη της 
υποι!θρου μας οιποτελε( ο αγροτικός αναδασμός. Ο αναδασμός ε!νοιι ένα σχέδιο 
ουσιαστικής σημοισ!οις, γιοιτ( επιλύει τα πολλαπλά προβλήματα που α.ντιμε

τωπ(ζει η ύπαιθρος και δημιουργεί τις α.ποιροι(τητες προϋποθέσεις γιοι την 

ορθολογιστική ανάπτυξη τόσο του γεωργικού τομέα όσο ακόμα και του ευρύτερου 
αγροτικού τομέα. Γιοιτ( ε(νοιι γεγονός αναμφισβήτητο ότι οι προκλήσεις της 

εποχής μας για την αγροτική ανάπτυξη είναι πολύ μεγάλες και εκείνο που 

χρειάζεται είναι η άμεση αντιμετώπισή τους με ένα ολοκληρωμένο και περιεκτικό 
σχέδιο που να μην περιορίζεται απλώς στο γεωργικό τομέα, αλλά να αγκαλιάζει 

όλες τις μορφές της αγροτικής ανάπτυξης. 

Πιστεύουμε ότι με την εφαρμογή του αναδασμού ·μπορούμε να ανταπο

κριθούμε πλήρως στις προκλήσεις της εποχής μας γιοι την αγροτική ανάπτυξη, όχι 

βέβαια με την περιορισμένη εφαρμοyή που έχει σήμερα, αλλά ενισχύοντας και 
διευρύνοντας το ρόλο του ως πραγματικού μέτρου αγροτικής ανάπτυξης. 

Ως τέτοιοι μέτρα εν!σχυσης και διεύρυνσης του ρόλου του αναδασμού 
μπορούμε να αναφέρουμε τα ακόλουθοι: 

1. Παραχώρηση όλης της χοιλ(τικης γης που εμπ!πτει στις περιοχές 

αναδασμού σε τιμές χαμηλές, ώστε να διανέμεται στους πραγματικούς 
γεωργούς γιοι την αύξηση του γεωργικού τους κλήρου, 
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2. Αύξηση των επιχορηγήσεων για τα έργα του ανα8ασμού. Σήμερα η 

κυβερνητική χορηγία ανέρχεται σε 50%. Στην πραγματικότητα όμως 
οι γεωργο( πληρώνουν όχι το 50% αλλά πολύ περισσότερα, γtατι 

συνεισφέρουν και τη yη που απαιτεlται για την κατασκευή των 
8ιάφορων έργων, όπως π.χ. των 8ρόμων. Και πολλές φορές συμβαίνει 
η γη που συνεισφέρουν οι γεωργοί να είναι της ί8ιας ή μεγαλύτερης 

αξίας από το κόστος της κατασκευής των δ'ρόμωv. Έτσι φαlvεται 

καθαρά ότι η συνεισφορά των γεωργών δ'εv ε!vαι 50% αλλά πολύ 
μεγαλύτερη. 

3. Αύξηση του προσωπικοό του Τμήματος, ώστε να επισπευσθε( η 
εφαρμογή και συμπλήρωσ'η του αναδ'ασμού σε περισσότερα χωριά κάθε 

χρόνο. 

4. 'Ι8ρυση οργανισμού-φορέα για την αγορά και πώληση γης στους 

πραγματικούς γεωργούς. 

5. Εκε!vο που κατά τη γνώμη μας απαιτε(ται είναι η ψήφιση θεσμικών 

μέτρων, ώστε ο αvαδ'ασμός να καταστε( πραγματικό μέτρο αγροτικής 
ανάπτυξης και να ξεφύγει από τα στενά πλαlσια της απλής γεωργικής 
ανάπτυξης, γιατί, κατά την άποψή μας, η πραγματική γεωργική 

ανάπτυξη μπορεί να επιτευχθεί μόνο με την παράλληλη και ολοκλη
ρωμένη ανάπτυξη όλων των τομέων μιας περιεκτικής αγροτικής 

ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα αφήσω τον εισηγητή τελευταίο. 

Νομίζω πως είχε κάποιος άλλος ζητήσει το λόγο. Ο κ. Ηλία. Ορίστε. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, κύριοι σuνάδ'ελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε είναι ζωτικό, γιατί άπτεται του κυριότερου μέσου 
παραγωγής της αγροτικής οικονομίας, της γης. Το πρόβλημα της αγροτικής γης, 

8ηλα8ή η κατοχή και η χρήση της, αποτελούσε πάντοτε για μας αντικείμενο 
αγώνων, γιατί όλοι θα συμφωνείτε ότι η γη ως βασικός συντελεστής της 
αγροτικής παραγωγής 8ια8ραμάτισε και 8ια8ραματίζει σημαντικό ρόλο στην 
κοινωνική εξέλιξη. 

Η πίεση που υπάρχει σήμερα πάνω στη yη αυξάνεται συvεχώς, ιδιαίτερα 
μετά την αποστέρηση του 37% του κυπριακού εδάφους μετά την τουρκική εισβολή 
και κατοχή που ακολούθησαν το χουντοφασιστικό πραξικόπημα του Ιούλη του 

1974. Το θέμα οξύνεται ακόμα περισσότερο, αν λάβουμε υπόψη την τάση που 
παρατηρε(ται από πλευράς εμπόρων της γης για αγορά μεγάλων εκτάσεων 

γεωργικής γης για μη γεωργική χρήση. · 

Παράλληλα το μέγεθος του αγροτικού κλήρου συνεχώς μειώνεται. Έτσι, εvώ 
το 1960 ήταν 6.2 εκτάρια, το 1977 μειώθηκε σε 4.6 εκτάρια, ενώ το 1985 έπεσε 
στα 3.8 εκτάρια, την ί8ια στιγμή που από το 1960 μέχρι το 1985 υπερ8ιπλα
σιάστηκε το ποσοστό των κλήρων κάτω από 0.6 εκτάρια, 8ηλα8ή από 11. 7% 
σε 24.11%. 

Παρατηρούμε λοιπόν μια συνεχή συρρίκνωση και νανοποίηση του μεγέθους 

του γωργικού κλήρου. Αν σ' αυτό το πρόβλημα προστεθούν και τα προβλήματα 
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μιχpοτεμαχισμού χαι πολuτεμαχισμού του κλήρου, καθώς χαι η έλλειψη επαρκών 

αγροτικών δρόμων, τότε γίνεται εόκολα κατανοητό ότι το υπόβαθρο της αγρο

τικής οιχονομlας ε(ναι από μόνο του αρκετά προβληματικό. Ο πολυτεμαχισμός 

και διασκορπισμός σε μεγ&λες αποστάσεις του γεωργικού κλήρου συμβάλλει 
αποφασιστικά, μαζl και με μια σειρά άλλους παράγοντες, στην αύξηση του 

κόστους παραγωγής των αγροτικών μας προϊόντων, πράγμα που μειώνει την 

ανταγωνιστικότητά τους και ως ένα μεγάλο βαθμό καταντά προβληματική τη 
διάθεσή τους και μειώνει τα αγροτικά εισοδήματα. 

Το πρόβλημα της γης έχει αλυσιδωτές αρνητικές επιπτώσεις στον Κόπριο 
παραγωγό και κατ 1 επέκταση στην εθνική οιχονομ(α του τόπου. Ως εκ τούτου η 

ριζική λύση του ε(ναι κάτι περισσότερο από αναγχα(α. 

Ο αναδασμός ε(vαι ένα από τα πολλά μέτρα-- που συμβάλλουν στην απάμ

βλυνση του προβλήματος της γης. Ο αναδασμός βοηθιί στην εξιίλειψη του 
πολυτεμαχισμού και στην ενοποίηση του κλήρου, πράγμ<χ που μειώνει ως ένα 
βαθμό το κόστος παραγωγής. 

Η κυβέρνηση πρέπει να συμβάλει αποφασιστικά στην ανάπτυξη του θεσμού 

και να εμπλακεί ενεργότερα στην υλοποίησή του. Γι / αυτό μας βρίσκει 

σόμφωνους, ως ΑΚΕΛ-Αριστεριί, η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που καλεί την Εκτελεστική Εξουσία «να συμβιίλει 

ουσιαστικά στην ανάπτυξη του θεσμού αυτού, 8ιαφωτ(ζοντας κατάλληλα τους 

γεωργούς για τα πλεονεκτήματά του και παρέχοντας στο Τμήμα το απαιτούμενο 
προσωπικό που με τον αναγκα(ο συντονισμό όλων των υπηρεσιών που εμπλέ

κονται στον ανα8ασμό θα συμβάλει ουσιαστικά στην απλούστευση και επ!σπευση 

της όλης διαδικασίας του αναδασμοό>>. 

Από μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιίδας του ΑΚΕΛ-Αριστεριίς δηλώνουμε 

ότι συμφωνοόμε με τη θέση ότι η κυβέρνηση πρέπει να μετέχει στα έργα 
ανα8ασμού με μερί8ιο άνω του 50%, γιατί η πραγματοπο!ηση του ανα8ασμού 

αποτελεί κυρίως κοινωνικό έργο που συμβιίλλει στη διατήρηση και ανιίπτυξη της 

κυπριακής υπαίθρου και του πρωτογενούς τομέα της εθνικής οικονομίας του 

τόπου. Γι 
/ 
αυτό και πρέπει τα χαλίτικα και η εκκλησιαστική γη που βρίσκονται 

μέσα στα σχέ8ια ανα8ασμού να παραχωρούνται στους καλλιεργητές. 

Ένα σοβαρό θέμα που σχετίζεται με τον αναδασμό και χρήζει σοβαρής 
μελέτης και ρόθμισης είναι το φαινόμενο της ακαλλιιfργητης γης. Πριfπει, κατιί 

την ιίποψή μας, να γίνεται πλήρης εκμετιίλλευση και αξιοποίηση όλης της 

καλλιεργήσιμης γης. 

Βοηθώντας στην επιτάχυνση των ρυθμών εφαρμογής του ανα8ασμού, τόσο με 
την επίσπευση του χρόνου εφαρμογής του όσο και με την ενίσχυση του Τμήματος 
Ανα8ασμού με νέο προσωπικό και σύγχρονη τεχνολογία, συμβάλλουμε στην 
απιίμβλυνση των διαρθρωτικών προβλημάτων της αγροτικής οικονομίας που 

σχετίζονται με τη γη, στη μείωση των κόστων παραγωγής και στην αναβάθμιση 
των καλλιεργειών. Συμβάλλουμε επίσης στην αόξηση του αγροτικοό εισοδήματος, 
περιορίζουμε την αστυφιλία και αναβαθμίζουμε γενικά την κυπριακή όπαιθρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"fπάρχει ιίλλος ομιλητής; 

Από το κόμμα σας έχει ή8η μιλήσει κάποιος. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟί: 

Δεν χαλόφθηχε η ώρα. Είναι μόνο για μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν χάμω μια εξαίρεση, θα πρέπει να την χάμω για όλους. Ξέρω ότι είναι 

σκληρή απόφαση, αλλά τι να κάμω; Πρέπει να κρατήσω κάποιο μέτρο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟί: 

Μόνο για μια δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι δήλωση, μόνο ένα λεπτό. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟί: 

Κόριε Πρόεδρε, πιστεόω ότι το βασικό αίτημα που πρέπει να διαβιβαστεί 
προς την Εκτελεστική Εξουσία εlναι ότι τα έργα του αναδασμοό και ιδια!τερα οι 

δρόμοι πρέπει να θεωρούνται αναπτυξιακά έργα και να επιχορηγούνται από την 
κυβέρνηση, όπως επιχορηγούνται και τα άλλα αναπτυξιακά έργα στις κοινότητες 
όπου διενεργε!ται αναδασμός, ώστε να ανακουφιστεί ο αγροτικός μας κόσμος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, θα καλέσω τον χ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡίΣΟΣΤΟΜΟί: 

Ο πολυτεμαχισμός της γης, το μικρό μέγεθος της αγροτικής ιδιοκτησίας και η 
συνεχής σμ(χρυvση των κλήρων αποτελούν ανασταλτικό παράγοντα γ.ια τη 
γεωργική ανάπτυξη, στοιχεία που μειώνουν την παραγωγικότητα, ανεβάζουν το 
κόστος παραγωγής, χαθιστοόν ασόμφορο το επάγγελμα του γεωργοό και εξαναγ

κάζουν σε εγκατάλειψη της υπαίθρου. 

Ο αναδασμός είναι το μοναδικό σχέδιο που μπορεί να επιλόσει τα προβλή
ματα που ανέφερα και. να δημιουργήσει κατάλληλες συνθήκες για ποιοτική 
ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας. 

Αβίαστα μπορεί να λεχθεί ότι ο αναδασμός είναι ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 
περιφερειακής ανάπτυξης, γιατί, ταυτόχρονα με τη λόση των προβλημάτων 

ιδιοκτησίας και την αόξηση του γεωργιχοό κλήρου, εξωραϊζει το τοπίο, προστα

τεύει το περιβ&λλοv, εvαρμοv(ζει την κατασκευή των αρδευτικών, αποχετευτικών, 
εγγειοβελτιωτικών και οδικών έργων και δημιουργεί την απαραίτητη υποδομή και 

το ασφαλές υπόβαθρο για ποιοτική και ουσιαστική ανάπτυξη της γεωργοχτη
νοτροφίας, 

Κόριε Πρόεδρε, 

Ο αναδασμός αποτελεί μέτρο σωτήριο για την αγροτική οικονομία. Μπορεί 
όμως να αποδώσει ουσιαστικότερα: 

1) Αν ιχανοποιηθοόν λογικά αιτήματα των γεωργών που συμμετέχουν 
στα σχέδια αναδασμού. 

2) Αν αποφασιστεί πλήρης αναδιάρθρωση του Τμήματος Αναδασμοό με 
ουσιαστική ·ενίσχυσή του με προσωπικό για τη δημιουργία περισ
σότερων συνεργείων. 

3) Αν ενισχυθεί με πρόσθετα θεσμικά μέτρα που να χαλόπτουν τον 
ευρύτερο αγροτικό τομέα. 

Δ(καια και λογικά αιτήματα. 
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Πάγιο αίτημα των γεωργών είναι όπως για την κατασκευή οδικού δικτύου 
στα πλαίσια αναδασμού επιβαρύνονται με το !διο ποσοστό που ι~ύει για 
κοινοτικά αναπτυξιακά έργα. Όπως ε(vαι γνωστό, η γη που χρησιμοποιε(ται για 
την κατασκευή των δρόμων προσφtρεται από τους ιδιοκτήτες χωρίς αποζημίωση 
οι δρόμοι που κατασκευάζονται εγγράφονται ως δημόσιοι και εξυπηρετοόν τ~ 
ευρύτερο κοινό και θα πρέπει να ληφθεί επίσης υπόψη ότι, αν το οδικό δ(κτυο δεν 
κατασκευαζόταν στα πλαίσια του σχεδ!ου αναδιανομής, θα ήταν απαραίτητο να 
κατασκευασ-rε( σταδιακά με αυξημένη συνεισφορά του κράτους. 

Αυτό το δίκαιο αίτημα των γεωργών αντικρίστηκε με μυωπική πολιτική από 

μtρους της κυβtρνησης και απορρίφθηκε. 

'Αλλο λογικό και δίκαιο αίτημα των γεωργών είναι όπως η κυβερνητική 

(χαλίτικη) γη που βρίσκεται σε περιοχtς αναδασμού παραχωρείται στους 
γεωργούς. Και αυτό το αίτημα η κυβέρνηση το απέρριψε, δηλώνοντας πως 
πρόθεσή της είναι η ενοικίαση και όχι η πώληση κυβερνητικής γης. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζει σθεναρά τα αιτήματα των γεωργών και 

θα επιμένει όπως η κυβέρνηση αλλάξει την πολιτική της στα θέματα αυτά. Σε 

ό,τι αφορά τη χαλίτικη γη, η κυβtρνηση μπορεί να διατηρήσει την πολιτική της 
ενοικίασης στις πόλεις και σε τουριστικές και βιομηχανικές περιοχές όχι όμως στις 
αγροτικές περιοχές και ιδιαίτερα στις περιοχές που γ(νονταt στα πλαίσια του 
αναδασμού. Αν η ίδια η κυβέρνηση δεν αλλάξει την πολιτική της στο θέμα αυτό, 

τότε θα καταθέσουμε σχετική πρόταση νόμου και ε(μαt βέβαιος ότι θα υποστη

ριχθεί από όλα τα κόμματα, 

Αναδιάρθρωση και ουσιαστική ενίσχυση του Τμήματος Αναδασμού: 

Για την εφαρμογή του αναδασμού, σύμφωνα με το Διευθυντή του Τμήματος, 

θα απαιτηθεί χρονική περίοδος 40 χρόνων και περίοδος 20 χρόνων για την 
ελεύθερη Κύπρο με την προϋπόθεση ότι θα απασχολούνται 40 τριμελή συνεργεία, 
ενώ τώρα απασχολούνται μόνο 12 συνεργεία. Με τέτοιο ρυθμό οότε όστερα από 
100 χρόνια δε θα εφαρμοστεί ο αναδασμός σ' ολόκληρη την Κύπρο. 

Εφόσον πιστεόουμε ότι ο αναδασμός είναι το σημαντικότερο μέτρο για 

ποιοτική ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας, οφείλει η κυβέρνηση να ενισχύσει 
ουσιαστικά. το Τμήμα Αναδασμού. 

Πρόσθετα θεσμικά μtτρα: 

Ο αναδασμός πρέπει να στοχεόει στην αόξηση του εισοδήματος της αγρο

τικής οικογένειας σε επίπεδα που να συγκρατοόν το γεωργό στη γη του. Για να 

επιτύχει αυτό το στόχο, επιβάλλεται να ενισχυθεί με πρόσθετα θεσμικά μέτρα που 

να καλόπτουν τον ευρότερο αγροτικό τομέα, μερικά από τα οποία είναι: 

Θεσμική ρύθμιση για την εγκαταλειμμtνη γη. 

Θέσπιση νομοθεσίας για μακροχρόνια ενοικίαση γης. 

Δημιουργία οργανισμοό αγοράς και πώλησης γης για γεωργικούς 
σκοπούς. 

Καθοδήγηση και/ή θεσμοθtτηση για ομαδικtς καλλιtργειες στα 
πλαίσια του αναδασμοό. 

Λύση προβλημάτων διακατοχής νερού. 

Θεσμοποίηση μειονεκτικών (προβληματικών) περιοχών και άλλα. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η κυβέρνηση εξάγγειλε διάφορα σχέδια για τη συγκράτηση των νέων στην 
όπαιθρο, για τους γεωπόνους, τους κτην(ατρους κτλ. 
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Λυπούμαι να παρατηρήσω πως κανένα σχέ8ιο 8ε θα πετύχει, αν προηγουμένως 8ε 

8ημιοuργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες με τα ενδεικνυόμενα έργα υποδομής. 

Αν μιλούμε για φιλοαγροτική πολιτική χι εννοούμε ό,τι λέμε, αν πραγματικά 
νοιαζόμαστε να ανακόψοuμε την αστυφιλία, αν στοχεύουμε στην αναδόμηση και 

στην ποιοτική ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας, αν χοπτόμεθα για ουσιαστική 

βελτ(ωση του βιοτικού επιπέδου του αγρότη, αν δεν ε!ναι σχήμα λόγου το 

ενδιαφέρον για τον αγρότη, τότε η κυβέρνηση οφείλει να εγκόψει με ιδιαίτερη 
προσοχή στο θέμα του αναδασμού, να το αντικρίσει ως μέτρο ανάπτυξης και 

προόδου και να προβεί στην ουσιαστική ενίσχυσή του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επαναλαμβάνω: Συμφωνώ ότι ο αναδασμός θα πάρει 40 χρόνια με το ρυθμό 
που πάει, αλλά και η Βουλή θα χρειαστεί περίπου 22 ώρες για να κλείσει την 
ημερήσια 8ιάταξη, αν πάμε με το ρυθμό που πάμε. 

Ήταν η παράκλησή μου για τις Εκθέσεις που εlναι ομόφωνες, 8ε8ομένου ότι 

οότε άλλη δημοσιότητα δ(δεται σ' αυτή τη συζήτηση, και είναι φυσικό, πέραν της 
8ημοσιότητας που ένας Βουλευτής μπορει να 8ώσει με το 8ικό του τρόπο και 
8ε8ομένου ότι οι απόψεις είναι μέσα στις Εκθέσεις -και μακάρι να μπορούσαμε να 

8ούμε αυτές τις Εκθέσεις να 8ημοσιεύονται, για να 8οθεl μια 8ημοσιότητα στα 

θέματα- η παράκλησή μου ειναι εκε! που τα θέματα ειναι ομόφωνα, αν ε(ναι 
8υνατό, να αποφευχθούν οι περαιτέρω ομιλ!ες, 8ιαφορετικά, 8ε8ομένου ότι η 
πρόθεση της Βουλής είναι να τελειώσει την ημερήσια διάταξη, δεν ξέρω πόσοι 

από σας θα βρίσκεστε συνέχεια ε8ώ μέχρι τις έξι αύριο το απόγευμα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για τα θέματα που αναφέρονται ως -

(α) η καθυστέρηση (και ο κίνδυνος ματαίωσης) του φράγματος Βυζακιάς». 

Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυλιανοό. 

(β) «Η ανάγκη επ(σπευσης της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσεφάνου, 

για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστοω>. 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών όλων των κομμάτων της 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 

Εκεtνο που επ(σης παρακαλώ ε(ναι ι8ια(τερα τους εγγράψαντες το θέμα, 
δεδομένου ότι οι Εκθέσεις εκφράζουν κυρίως εκείνους που ενέγραψαν το θέμα, 

8ιότι, αν καθένας που ενέγραψε θέμα θεωρε( σκόπιμο και να το αναλύσει, 

ειλικρινά σας λέω ότι θα πάμε εlκοσι ώρες. Έχω κάμει το λογαριασμό. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «Η 
ΑΔΙΚΑΙΟΛΟΓΗΤΗ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΗ (ΚΙ Ο ΚΙΝΔΥΝΟΣ ΜΑΤΑΙΩΣΗΣ) 
ΤΟΥ ΦΡΑΓΜΑΤΟΣ ΒΥΖΑΚΙΑΣ» ΚΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΕΠΙΣΠΕΥΣΗΣ 
ΤΗΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ ΤΟΥ ΔΙ·Υ·ΛΙΣΤΗΡΙΟΥ ΤΕΡΣΕΦΑΝΟΥ, ΓΙΑ ΝΑ 
ΣΥΝΕΧΙΣΤΕΙ ΑΠΡΟΣΚΟΠΤΑ Η ΠΑΡΟΧΗ ΠΟΣΙΜΟΥ ΝΕΡΟΥ ΣΤΗΝ 
ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΠΕΡΙΟΧΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ» 

Παρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα πιο 
πάνω θέματα σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαρτίου και 1 η 
Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνε8ρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του ίπουργειοu Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος και 
των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. 

Τα πιο πάνω θέματα γράφτηκαν στις 14 Δεκεμβρίου 1989, το πρώτο από 
τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Σ-~-υλιανού και το δεύ-~-ερο με εισήγηση -~-ων Βουλευτών 
όλων των κομμάτων της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και παραπέμφθηκαν 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για μελέτη και 
υποβολή σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το πρώ-~-ο θέμα ο εισηγητής του, κ. Π. Στυλιανού, ανέφερε πως 
τα κα-~-ασκευαστικά έργα του φράγμα-~-ος Βuζακιάς προγραμματιζόταν να αρχί
σουν -~-ην ά.vοιξη του 1989 και να -~-ελειώσουv το 1991, επικαλέστηκε δε προς 
-~-ούτο τις κατά καιρούς υποσχέσεις τριών αρμόδιων ίπουργών, δηλ. του τότε 
ίπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και των τωρινών ίπουργών Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων και Εσωτερικών, σύμφωνα με τις οποίες το νερό θα πότιζε 

χωράφια των γειτονικών κοινοτήτων κατά το 1991. Παρ 1 
όλα αυτά, δήλωσε ο 

κ. Στυλιανού, τα κατασκευαστικά έργα του φράγματος δεν έχουν αρχίσει μέχρι 

τώρα, με κίνδυνο ματα(ωσης του έργου και με αποτέλεσμα να μένουν τεράστιες 

εκτάσεις φυτειών χωρίς άρδευση με κίνδυνο να καταστραφούν. 

Εισάγοντας το δεύτερο υπό συζήτηση θέμα από μέρους των Βουλευτών όλων 

των κομμάτων της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, ο κ. Κ. Τσιέττης ανέφερε 
πως η επίσπευση της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσεφάνου είναι ύψιστης 
σημασίας και σπουδαιότητας για την περιοχή Αμμοχώστου, γιατί σ' αυτή 
παρουσιάζονται συνεχή προβλήματα ύδρευσης με αποτέλεσμα οι κάτοικοι να 
πίνουν αλμυρό νερό με επικίνδυνες επιπτώσεις σ'fην υγεία τους και με δυσμενείς 
επιπτώσεις πάνω στον τουρισμό της περιοχής. Ο ί8ιος Βουλευτής επισήμανε 

ακόμη πως από το διυλιστήριο αυτό θα εξυπηρετούνται και περιοχές της 

Λευκωσίας και της Λάρνακας και συνεπώς η επίσπευση των εργασιών γίνεται 
ακόμα πιο επιτακτική. 

Καταθέτοντας για το πρώτο υπό συζήτηση. θέμα, οι εκπρόσωποι του 
Ιπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν ότι η καθυστέρηση στην 
εκτέλεση του έργου οφειλόταν κατ' αρχήν στην μη οριστικοποίηση του σχεδιά
σματός του ένεκα διαφωνιών των κατοίκων της περιοχής ως προς τις περιοχές που 
έπρεπε να αρδευτούν από το φράγμα καθώς και στη δυσκολία εξεύρεσης των 

ί , , , , Ω 
αναγκα ων πορων που απαιτουνταν για την κατασκευη του εργου. ς προς το 

πρώτο σκέλος, δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, το πρόβλημα ξεπεράστηκε και ο 
σχεδιασμός του έργου έχει τελειώσει, η έναρξη δε των κατασκευαστικών έργων θα 
αρχ(σει μόλις εξευρεθούν οι απαιτούμενοι οικονομικοί πόροι. Εν πάση όμως 
περιπτώσει για την κυβέρνηση δεν υπάρχει θέμα ματαίωσης του έργου αυτού, 
αλλά είναι πάντα στις προτεραιότητές της και θα το. κατασκευάσει μόλις το 
επιτρέψουν τα οικονομικά του κράτους. 

Όσον αφορά το 8εύτερο θέμα, οι εκπρόσωποι του Ιπουργείου Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων δήλωσαν ότι αυτό εντάσσεται qτα ευρύτερα πλαίσια του σχεδ(ου 
του Νότιου Αγωγού και ότι το διυλιστήριο Τερσεφάνου προορίζεται για τις 
ανάγκες των περιοχών Λευκωσίας, Αμμοχώστου και Λάρνακας μέχρι την τελική 
λύση που θα επιφέρουν τα ολοκληρωμένα σχέδια του Νότιου Αγωγού. Όσον 
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αφορά το σημείο στο οποίο βρίσκεται η κατασκευή του 8ιυλιστηρίου Τερσεφάνου, 
οι (Οιοι εκπρόσωποι Οήλωσαν ότι βρίσκεται στο στάΟιο των προσφορών, περι
λήφθηκε στις προτεραιότητες Α και η έναρξή του θιχ γίνει μόλις τα 8ημοσιονομικά 
του κράτους το επιτρέψουν. Αυτό ιχνιχμένετιχι νιχ γίνει κατορθωτό μέσα στο 1991, 
Οεν προβλέπεται όμως το όλο έργο να τελειώσει πριν από την πάροΟο τεσσάρων 
ετών από την έναρξή του και όχι το 1992, όπως αρχικά είχε προγραμματιστεί. 
Για το θέμα της ποιότητας του νερού που τώρα παραχωρείται στην περιοχή 

Αμμοχώστου οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
καθησύχασαν την Επιτροπή πως λαμβάνονται όλα τα αναγκαία μέτρα και κανένας 

κίvΟυνος Οεv υπάρχει για την uγε(α του κοινού. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στη συνεΟρία 

της Επιτροπής συμφώνησαν απόλυτα με τις θέσεις των εισηγητών των Ουο υπό 
συζήτηση θεμάτων και ζήτησαν την επίσπευση της κατασκευής των έργων που 
αναφέρονται σ / αυτά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, Οιαπιστώνει ότι 

παρατηρήθηκε μεγάλη καθυστέρηση στην εκτέλεση των έργων που ιχνιχφέροντιχι 

στα υπό συζήτηση θέματα και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία όπως επι8είξει 
συνέπεια , στις υποσχέσεις, τις εξαγγελίες και τους προγραμματισμούς της, έτσι 
που να αποφεύγονται τα 8ιάφορα προβλήματα που προκύπτουν από τις καθυ

στερήσεις στην εκτέλεση των έργων αυτών. Ει8ικότεριχ η Επιτροπή καλεί την 
κυβέρνηση όπως επισπεύσει άμεσα την εκτέλεση του φράγματος Βυζακιάς, ώστε 
να αποτραπούν οι κ(ν8υνοι καταστροφής μεγάλων εκτάσεων από φυτείες, καθώς 

και την κατασκευή του 8ιUλιστηρ(ου Τερσεφάνου, η καθυστέρηση της οπο!ας έχει 
επιπτώσεις στην ποιότητα του νερού με συνέπειες στην υγεlα του λαού, καθώς και 

8υσμενε{ς επιπτώσεις στο τουριστικό ρεύμα, κυρ(ως της περιοχής Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊ'ΏΝ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Θα 'θελα να είμαι σύντομος, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, για να τονίσω πως 
υπάρχει συστοιχία ανάμεσα στην περίπτωση του Πύργου και στην περίπτωση του 
τριγώνου Βυζακιά-Νικητάρι-Ποτάμι. 

Θιχ τον(σω συγκεκριμένο: πως υπάρχει η άρνηση της υπεσχημένης κυβερνη

τικής πολιτικής νιχ προωθήσει τα έργα τα οποία έχει εξαγγείλει. Θέλω επίσης νιχ 

τον(σω πως υπάρχει έντονη απογοήτευση ανάμεσα στους κατοίκους της περιοχής 
από το γεγονός πως 8εν άρχισε η κατασκευή του φράγματος παρά τις επανει

λημμένες επίσημες 8ιιχβεβιχιώσεις, μια από τις οποίες Μθηκε από τον Υπουργό 

Γεωργίας, τον κ. Παπασολομώντος, που παρακάλεσε τον ομιλητή το θέρος του 
1987 νιχ 8ιιχβιβάσει σε σύσκεψη τη 8ιιχβεβιχίωσή του, συγκεκριμένο:, πως τα 

κιχτιχσκευιχστικά έργα θιχ άρχιζαν το αργότερο νωρίς την άνοιξη του 1989. 

Στον Πύργο ε(χε 8οθεί υπόσχεση πως θιχ άρχιζαν τα έργα Υωρίς το 1988· ε8ώ 
νωρίς το 1989. 

Η τελευταίο: Μθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών στην επίσημη επίσκεψη 
που έκαμε στη Βυζιχκιά το Σεπτέμβρη του 1988, πως το έργο θιχ άρχιζε 
οπωσ8ήποτε το 1989 και θιχ ιχποπεριχτωνότιχν το 1991, τονίζοντας μάλιστα 
χαρακτηριστικά πως το 1991 οι κοινότητες θιχ πότιζαν. Μάλιστα ο ί8ιος ο 

Υπουργός Γεωργίας προσ8ιόρισε με ακρίβεια την ημερομην(ιχ του ποτίσματος 
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(1.3.1991) και kδωσε εντολή για άμεση έναρξη των κατασκευαστικών έργων για 
δημιουργ(α φράγματος στη Βυζακιά, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι, όπως ε(πα, 
σήμερα να απογοητεύονται, να υποβάλλουν ομαδικά τις παραιτήσεις τους και να 

υπάρχει πρόβλημα αντιμετώπισης και εκτέλεσης πρακτικιί των έργων των τριών 

αυτών κοινοτήτων. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, για να μη χρονοτριβούμε άλλο, πιστεύω πως και 
στην προκε(μενη περ(πτωση, όπως και στην περ(πτωση του Πύργου, πρέπει η 
Βουλή να ασκήσει τα συνταγματικά της δικαιώματα τα οποία επικαλέσθηκε πριν 
από λ(γο ο συνάδελφος Αλέκος Μαρκ(δης, αν θι1λουμε να προχωρήσουμε σωστά 
και να δώσουμε έγκαιρα από τώρα τα σωστά μηνύματα στην Εκτελεστική 
Εξουσ(α, πως επιβάλλεται επιτέλους να σεβαστεί τις υποσχέσεις της, έτσι που οι 
κάτοικοι της υπα(θρου να μπορέσουν να παραμε(vουν στις περιοχές τους. 

Ένα άλλο μήνυμα συναφές έδωσε άλλωστε, όπως ε(ναι γνωστό, και ο 

συνάδελφος Χατζηδημητρ(ου κατά την ψήφιση του περσινού προUπολογισμού. Αν 
ομαδικά δώσουμε αυτά τα μηνύματα κι εμε!ς από τώρα στην Εκτελεστική 
Εξουσ(α, σ(γουρα θα πάρει έγκαιρα το μήνυμα σχετικά με τις διαθέσεις της 

Νομοθετικής Εξουσ(ας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου και μετά ο κ. Τσιι1ττης. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πρακτικά το θι1μα του φράγματος της Βυζακιάς ε(ναι μια χαρακτηριστική 
περ(πτωση απουσ(ας έργων στην επαρχ(α Λευκωσ(ας σε ό,τι αφορά ιδιαίτερα την 
αντιμετώπιση του προβλήματος της άρδευσης. 

Ήταν περ(που το μόνο ι1ργο που προγραμματιζόταν στην επαρχ(α Λευ

κωσ(ας και όμως αφαιρέθηκε από τους προUπολογισμούς με τη γνωστή δικαιο
λογ(α, ότι δηλ. θα μπορέσει να προωθηθε(, αν περάσουν τα φορολογικά μέτρα. 

Έχω κι εγώ να εκφράσω από της δικής μας πλευράς την έντονη διαφων(α 
μας γι' αυτή την τακτική και να τον(σω την υποχρέωση της κυβέρνησης όπως 
προχωρήσει το ταχότερο δυνατό στην κατασκευή αυτοό του έργου, του τόσο 
αναγκα(ου σε μια περιοχή που έχει κι αυτή θυματοποιηθε( από την κατοχή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τ σιι1ττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ε(ναι δύο τα θέματα που συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, θα μπω στο δεύτερο μετά. Το άφησα, επειδή ε(ναι δυο χωριστά. Αν 
ε(ναι για την Τερσεφάνου που θα μιλήσετε, θα σας δώσω αργότερα το λόγο. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Ε(ναι η (δια Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε(ναι η (δια Έκθεση, αλλά ε (ναι δυο θέματα. 

Όπως θέλετε. Αν θέλετε να μιλήσετε, ορ(στε. 
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Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Συμφωνούμε με τψ Έκθεση για το αναγκαίο έργο της Βυζακι&ς, όμως θα 

ήθελα vα αναφερθώ και στην αναγκαιότητα της κατασκευής του διυλιστηρ!ου 

Τερσεφάvοu. 

Κύριε Πρόεδρε, δε μας ικανοποίησαν οι πληροφορίες των αρμοδ!ωv, διότι, ενώ 
το 1986 επιμέναμε να μπει σε προτεραιότητα το διυλιστήριο της Λεμεσού και της 
Τερσεφάvοu, ξεκ(vησε εκείνο της Λεμεσού, αλλά της Τερσεφάvοu το διuλιστfιριο, 
που θα χαλόπτει μεγάλες ανάγκες σε πόσιμο νερό της Λάρνακας, της Λεuχωσ(ας, 

της Αθηαίvοu, της Αμμοχώστοu, της Αγίας Νάπας, του Παραλιμvιού, δυστυχώς 

καθυστερεί και οι πληροφορ(ες που μας έδωσαν ε(vαι ότι μόλις τώρα θα ζητήσουν 

προσφορές και ότι δεν έχει τα αναγκαία οικονομικά μέσα το κράτος. Μας ε!παν 

ότι το 1992 θα ε(ναι τελειωμένο το διυλιστήριο Τερσεφάνου· ωστόσο λένε ότι θα 
ζ ητfισουν προσφορές το 1991, αλλά δεν είναι βέβαιο αν θα τελειώσει σε τέσσερα 
χρόνια. 

Κύριε Πρόεδρε:, οι εκθέσεις των εμπειρογνωμόνων έλεγαν για την αναγκαιό
τητα αυτού του έργου, για την αναγκαιότητα για πόσιμο νερό, διότι μέχρι το 

2000 οι ανάγκες σε πόσιμο νερό σε: όλη τψ Κύπρο, που θα καλύπτει αυτό το 
διυλιστήριο κατά το 80% του πληθυσμού -οι εκθέσεις μιλούν για το 76%, αλλά 
εμεlς λέμε από τα στοιχεία που έχουμε το κατά 80%- θα διπλασιαστούν, θα 

πολλαπλασιαστούν. Ένας ειδικός μας είπε ότι τα έργα που έχουν γίνει για το 

Διαρίζο και τα νερά που πήραμε από την 'Αλασσα δέ θα αρκούν για πόσιμο νερό. 

Κύριε Πρόεδρε, η έκκλησή μας είναι -διότι ομόφωνα όλοι οι Βουλευτές της 

Αμμοχώστου έχουν θέσει αυτό το ζήτημα- να πιεσθεί η κυβέρνηση με το μήνυμα 
από τη Βουλfι ότι πρέπει το έργο αυτό να επισπευσθεί και να θεωρηθε! ύψιστης 

σπουδαιότητας. Έχουμε εμπειρίες από τα προηγούμενα έργα, όταν πιέζαμε για 

άλλους αγωγούς και άλλα θέματα πόσιμου νερού που η κυβέρνηση τα κατανόησε, 
και γι' αυτό πρέπει να κατανοήσει την αναγκαιότητα της λύσης και αυτού του 
προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το φράγμα της Βυζακιάς θα πάρει το περίσσευμα του ποταμού της Ελιάς, 
για να εξυπηρετήσει τη χαμηλή κοιλάδα την τόσο εύφορη και παραγωγική του 
Κουτραφά. 

Χρόνια τώρα συνοδεύουμε τους κατοίκους των χωριών Βυζακιά, Νικητάρι, 

Ποτάμι, Κουτραφάς στα διάφορα Υπουργεία, ακούμε τις υποσχέσεις και σίγουρα 

μας παραξενεύει αυτή η αδικαιολόγητη καθυστέρηση που υπάρχει στο θέμα. 

Μπροστά μου έχω πρακτικό επίσκεψης στις 17.6.88 με την παρουσία 

τεσσάρων Βουλευτών από όλα τα τότε κόμματα και σημειώνεται υπόσχεση εκεί 

του αρμόδιου Υπουργείου ότι θα &ρχιζε τον Απρίλιο του 1989 και τώρα το 
Σεπτέμβριο του 1990 η λειτουργία του φρ&γματος, ενώ μέχρι σήμερα δεν έχουν 
καν δοθεί προσφορές. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρ~, ότι στο θέμα τούτο παρά τις 

επανειλημμένες υποσχέσεις δεν είδαμε καμιά πρόοδο και οι δικαιολογίες «θα το 

συνδέσουμε με τη δέσμη των φορολογικών μέτρων» δε μας βρίσκουν σύμφωνους 
και μας παραξενεύουν ακόμα περισσότερο, όπως και το ότι, αν υπεισέλθουμε και 
στο θέμα του διυλιστηρ(ου Τερσεφάνου, εκείνο ανfικει στο γενικότερο έργο του 
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νότιου αγωγού. Μα τα λεφτά τα έχουμε ήδη εγκεκριμένα, τα δάνεια τα έχουμε 

πάρει από τις διεθνείς τράπεζες και τα διεθνή ταμεLα και για μας δεν υπάρχει 

λογική εξήγηση στη 3ικαιολογία της κυβέρνησης που να συν3έει αυτ& τα έργα με 
τα δημοσιονομικά του κράτους. 

Ι3ιαίτερα για το θέμα της Τερσεφ<iνου θα 'θελα να παρατηρήσω ότι με την 
θ , ' ' ' ή ' ξ Α κα υστερηση του σταματουμε ουσιαστικα την τουριστικ αναπτυ η της μμο-

χώστου και πρέπει να τοv(σουμε ότι η περιοχή εκείνη καλύπτει πέραν του 60 ή 
70% του τεράστιου εισοδήματος που έχουμε από τον ξένο τουρισμό. 

Γι / αυτό 1 κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να τονίσω ότι εμείς ζητούμε την άμεση 

προώθηση και των δυο αυτών έργων που είναι αναπτυξιακά, παραγωγικά και 
σίγουρα θα βοηθήσουν και τους αγρότες και τη γενικότερη οικονομία του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν 3εν υπάρχουν rf.λλοι ομιλητές, θα κλείσω το θέμα. 

Δε χρειάζεται να πω ότι, και το λέω πάλι για τα πρακτικά, θα πρέπει να 
σταλεί από μέρους μου επιστολή προς την κυβέρνηση και για το φράγμα Βυζακιάς 

και για το διυλιστήριο Τ ερσεφάνου. 

Ο κ. Μαρκί3ης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόε3ρε, επει3ή η συνε3ρία σήμερα rf.ρχισε από το πρωί και επει3ή 

υπάρχει σωρε(α θεμάτων, δε νομίζω ότι με τον τρόπο που προχωροόμε διαπραγ
ματευόμαστε τα θέματα όπως πρέπει να τα διαπραγματευόμαστε και γι 1 αυτό το 
λόγο εμείς ζητούμε να σταματήσουμε ε3ώ στη σημερινή συνε3ρία και τα υπόλοιπα 
θέματα του Κεφαλαίου Δ' να γίνουν αντικείμενο συζήτησης στην επόμενη 
έκτακτη σuνε3ρία της Βουλής την προσεχή Τετrf.ρτη, πρωί και απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν μπορούν την προσεχή Τετάρτη. Έγινε αυτή η συζητήση. Αν γίνει, θα 
γίνει πλέον μετ& τις 15 Ιουλίου και, αν η Βουλή είναι πρόθυμη να εργαστεί και 
τις 20 Ιουλίου και την παρακrf.τω β3ομά3α, εγώ είμαι πρόθυμος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Την Παρασκευή ή Πέμπτη πρωί πάλι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πέμπτη πρωί θα έχουμε οότως ή rf.λλως και είναι πρόβλημα αν για τα 
θέματα που έχω στην ή3η υπrf.ρχουσα ημερήσια 3ιrf.ταξη θα είναι ικανοποιητική η 

Πέμπτη και πρωί και απόγευμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υπάρχει μια σωρε(α θεμάτων αυτή τη στιγμή. Με τον τρόπο που τα 

8ιαπραγματευόμαστε στην ουσία εtναι σαν να μην τα διαπραγματευόμαστε και 

βομβαρ3ίζουμε και την κοινή γνώμη με θέματα τελείως 3ιαφορετικής φόσης, με 
πληθώρα θεμrf.των και κανένας 3εν μπορεί να παρακολουθήσει τις εργασίες της 
Βουλής. 

Γι' αυτό το λόγο εγώ πιστεόω ότι έχουμε διεξέλθει σήμερα αρκετά θέματα 
και ζητοόμε να σταματήσουμε εδώ και να συνεχ(σουμε και πάλι σε έκτακτη 
συνε8ρ(αση με σκοπό να τελειώνουμε με τα θέματα προ των θερινών διακοπών. 

Αλλά πρέπει να έχουμε μια χΟ,ριστ~ μέpα, για να μπορέσουμε να τα 3ιεξέλθουμε 
με την άνe:σ~ μας και να πούμε αυτά τα οπο(α πρέπει να λεχθούν για ορισμένα 
από τα θέματα αυτrf.. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δώσω το λόγο, απλώς επειδ'ή έλειπε ο κ. ΜαρκLδ'ης, προειδ'οποιώ ότι με 
το ρυθμό που πάμε θα είναι 20 ώρες. Αν θα τα 8ιαπραγματευθούμε πιο 8ιεξο8ικά, 
χρειαζόμαστε περίπου 40 ώρες. Αν η Βουλή είναι 8ιατεθειμένη να κάνει μια 
βδ'ομάδ'α συνέχεια συνεδ'ρle:ς, εγώ ευχαρ(στως δ'εν έχω καμιά δ'uσχέρεια να το 
υιοθετήσω. Πρώτα ο κ. Παναγίδ'ης και μετά ο κ. Παπαπέτρου. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, βέβαια είναι γεγονός ότι τα θέματα είναι πολλά και θέλουμε 
πολλές ώρες. Η γνώμη μας είναι να πάμε μέχρι τις εννιά απόψε, να 8ούμε τι 
θέματα θα εξαντλήσουμε και να ορίσουμε μια άλλη μέρα για συνε8ρία ή μέχρι η 
ώρ~ δ'έκα τουλάχιστον. Να μη φόγουμε από τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, ο βομβαρ8ισμός της κοινής γνώμης αρχίζει με την εγγραφή 

των θεμάτων. Και από τη στιγμή που εγγράφονται τα θέματα, πρέπει κάποτε να 
συζητούνται. 

Η εισήγησή μου συμπίπτει με εκείνη του κ. Παναγί8η. Να συνεχ(σουμε ως τις 
εννιά και να βάλουμε και έκτακτες συνε8ρίες την άλλη β8ομά8α, 8ιότι κάποτε 
πρέπει να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα επίσης .να πω στη Βουλή ότι πλείστα από αυτά τα θέματα είναι 
θέματα ευρύτερης πολιτικής για τα οποία το κάθε κόμμα έχει τη δική του 
πολιτική και επομένως η συζήτηση καταντά λ(γο ακα8ημαϊκή και μερικά πρέπει 
να πω ότι εlναι πολύ επιμέρους θέματα που μπορούν να λυθούν με ένα 
τηλεφώνημα. 

Αν τώρα έχουμε ορισμένα θέματα, όπως ήταν το θέμα του Διαρίζου, το θέμα του 
Πύργου, που πράγματι έχουμε λόγο να συζητούμε, τότε μπορούμε να τα δούμε. 

Λοιπόν, αρχίζουμε, για να μη χάνουμε περισσότερη ώρα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Το σοβαρό πρόβλημα της 

διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών 
και η ανάγκη λήψης μέτρων που να εξασφαλίζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους την 
ανώτατη τιμή που καθορ(ζεται για τα προϊόντα τους>>. Θέμα εγγpαφέν με 

εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου στις 11.1.90. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΟ 
ΣΟΒΑΡΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΗΣ ΔΙΑΘΕΣΗΣ ΤΩΝ ΓΕΩΡΓΟΚΤΗΝΟΤΡΟ
ΦΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ, Η ΕΞΑΣΦΆΛΙΣΗ ΑΜΕΙΠΤΙΚΩΝ ΤΙΜΩΝ ΚΑΙ Η 

ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΠΟΥ ΝΑ ΕΞΑΣΦΑΛΙΖΟΥΝ ΣΤΟΥΣ 

ΓΕΩΡΓΟΚΤΗΝΟΤΡΟΦΟΥΣ ΤΗΝ ΑΝΩΤΆΤΗ ΤΙΜΗ ΠΟΥ ΚΑΘΟΡΙ
ΖΕΤΑΙ ΓΙΑ ΤΑ ΠΡΟΙΟΝΤΑ ΤΟΥΣ,, 

Παpό11τες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόε8ρ.ος 

Κυριάκος Τσιlττης 

Αν8ρlας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 
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Η Κοινοβουλετιχή Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε τρεις συνε3ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 
Φεβρουαρίου και την 1 η Ιουνίου 1990. Στο στ&3ιο της μελέτης του θέματος αυτού 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, του Σuμβουλ(ου Εμπορίας Πατατών και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΗ και Παναγροτικός Σύν3εσμος. 

Το πιο π&νω θέμα γρ&φτηκε με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. 'Α. 
Χρυσοστόμου στις 11.1.1990 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα, ο εισηγητής του χ, 'Α. Χρυσοστόμου 3-Ιjλωσε πως αυτό 

αφορ& τρεις τομείς και ει3ικότερα τη 3ι&θεση και εμπορία των γεωργοκτη

νοτροφικών προϊόντων, την εξασφάλιση αμειπτιχών τιμών και την είσπραξη από 

τον παραγωγό της ανώτατης τιμής που καθορίζεται για τα προϊόντα αυτά, 
Αναλύοντας στη συνέχεια ο χ. Χρυσοστόμου καθένα από τους τομε(ς αυτούς, 
ανέφερε τα πιο χάτω:-

( α) Θεωρείται α3ιανόητο και καταστροφικό να φυτεύονται 

δέντρα και, όταν αυτά αρχίζουν ύστερα από χρόνια κόπων και εξόδων 
να καρποφορούν, να αντιμετωπίζεται πρόβλημα 3ι&θεσης της παρα

γωγής και σε αρκετές περιπτώσεις να αποφασ(ζεται η εκρίζωσή τους, 

είτε γιατί 3εν υπ&ρχει ζήτηση είτε ακόμα γιατί 3εν εξασφαλίστηκαν οι 
αναγκαίοι αεροπορικοί χώροι για την εξαγωγή της παραγωγής. Την 

ευθύνη για τον προγραμματισμό και συντονισμό της παραγωγής φέρει 
' β' 'ζ ' ουσιαστικα η κυ ερνηση που αντιμετωπι ει τα εκαστοτε παρουσια-

ζόμενα προβλήματα περιστασιακά. 

(β) Για την εξασφάλιση αμειπτικών τιμών είναι αναγκα(ος ο συντονισμός 
παραγωγής-εμπορ(ας που αποτελεί ευθύνη του κράτους, μια και οι 

αγρότες δεν έχουν τη δυνατότητα να παρακολουθούν τις αγορές των 

χωρών στις οποίες εξάγονται τα προϊόντα μας ούτε και να επηρεάζουν 

την ντόπια αγορά. Από τη στιγμή μάλιστα που ο συντονισμός αυτός δε 
λειτουργεί αποτελεσματικά, το κράτος πρέπει να βοηθά τους αγρότες 

με επιδοτήσεις. 

(γ) Το γεγονός ότι κ&ποιοι μηχανισμοί επενεργούν μεθο3ικ& και 3ημιουρ

γούν τέτοιες συνθήκες που υποχρεώνουν τους αγρότες να δέχονται 
κατώτερη τιμή από εκείνη που καθορίζεται από την κυβέρνηση είναι 

απαράδεκτο, γι / αυτό θα πρέπει να ληφθούν μέτρα που να εξασφα
λίζουν στους παραγωγούς την ανώτατη τιμή που καθορίζεται για τα 

προϊόντα τους. 

Εκ μέρους των εκπροσώπων των αγροτικών οργανώσεων τονίστηκε πως οι 

γεωργοκτηνοτρόφοι 3ιιfρχονται μια 3ύσκολη περίο3ο με πολλ& και σοβαρ& 

οικονομικά και άλλα προβλήματα, αποτέλεσμα των οποίων ε(ναt μεγάλος αριθμός 

τους να εγκαταλείπει το επάγγελμα αναζ.]τώντας κάτι πιο άνετο και πιο 

προσοδοφόρο. Για την επίλυση των προβλημάτων αυτών, υποστήριξαν οι ίδιοι 
εκπρόσωποι, θα πρέπει να ληφθεί μια σειρά από μέτρα~ όπως είναι η επιδότηση 
των συντελεστών της παραγωγής και των ίδιων των προ'Cόντων 1 η διασφάλιση των 
τιμών, ο συντονισμός παραγωγής και διάθεσης των προϊόντων, η εξεύρεση αγορών 



3508 

στο εσωτερικό και το εξωτερικό και η λήψη νομοθετικών και άλλων μέτρων που 

να αφορούν τη δημιουργ(α φορέων ή συμβουλίων εμπορίας προϊόντων και την 

κατοχύρωση του επαγγέλματος του πραγματικού γεωργοκτηνοτρόφου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν στην 

Επιτροπή πως τα προβλήματα που παρουσιάζονται στη διάθεση των γεωργοκτη

νοτροφικών προϊόντων, αλλά και εκείνα που αφορούν τους γεωργοκτηνοτρόφους 
γενικότερα, τελούν υπό τη συνεχή μέριμνα των υπηρεσιών του κράτους και μέσα 

στα πλα(σια αυτά έχουν συσταθε( ειδικές επιτροπές, όπως είναι η Μόνιμη 

Διυπουργική Συμβουλευτικ>\ Επιτροπ>\ για τις Εισαγωγές Γεωργοκτηνοτροφικών 
Προϊόντων, ο Μηχανισμός Πρόβλεψης Γεωργοκτηνοτροφικής Παραγωγής, η 

Μόνιμη Επιτροπή για Συντονισμό της Παραγωγής και Εμπορίας και τα διάφορα 

συμβούλια εμπορίας που λειτουργούν με βάση τις οικείες νομοθεσίες. 

Συμπληρώνοντας οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι με το καθεστώς ελεύθερης 

οικονομίας ε(ναι δύσκολο να γίvει προγραμματισμός της παραγωγής, ώστε να 
βρ(σχεται στα επίπεδα της ζήτησης, και μόvο με θεσμικά μέτρα, όπως είναι τα 
ΣυμβοΏλια, θα μποροΏσε να ελεγχθεί η παραγωγή με βάση νομοθεσία, παρ' όλο 

που και στις περιπτώσεις αυτές υπάρχουν αντικειμενικές δυσκολίες, που πηγάζουν 
τόσο από πρακτικά προβλήματα εφαρμογής του νόμου, όσο χι από τις μεταβαλ
λόμενες συνθήκες της ντόπιας και ξένης αγοράς, που δύσκολα μπορούν να 

προβλεφθούν. Παράλληλα υπάρχουν και άλλοι αστάθμητοι παράγοντες, όπως ε(ναι 

οι καιρικές συνθήκες, που άλλοτε εiναι αρνητικές και επιδρούν δυσμενώς στην 
παραγωγή ε(τε ποιοτικά είτε ποσοτικά και άλλοτε είναι θετικές και συμβάλλουν 

στην υπερπαραγωγ>\. 

Τέλος οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πληρο

φόρησαν την Επιτροπή πως από την οικονομική βοήθεια των ί33 εκατομμυρίων, η 
οποία προβλέπεται με βάση το Τρίτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο ΚΏπρου-ΕΟΚ 
1989-1993, έχει ληφθεί κατ' αρχήν απόφαση της 'κυβέρνησης όπως το 19% 
διοχετευθεί στη γεωργία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφοΏ έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει ότι 
υπάρχει πράγματι σοβαρό πρόβλημα διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων 
και εξασφάλισης αμειπ-rιχών -rιμών, γι' αυ-rό και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία 
να χρησιμοποι>jσει όλους τους μηχανισμοΏς, την πείρα και τις διαδικασίες που έχει 
στη διάθεσή -rης για τοv καλύτερο συν-rονισμό -rης παραγωγής και -rης διάθεσης 
-rων προϊόν-rων αυ-rών. 

Οι περιπ-rώσεις που αναφέρθηκαν σ-rην Επι-rροπή σχε-rιχά με -ro ξερίζωμα 
δέντρων που μόλις είχαν φτάσει στο μέγιστο σημείο της παραγωγής τους, καθώς 
και για -rα προϊόντα για -rα οποία δεν υπάρχει -rιμή ασφάλειας με απο-rέλεσμα οι 
-rιμές να είναι ασύμφορες, είναι θέμα-rα που πρέπει να απασχολήσουν επισ-rαμένως 
την Εχ-rελεσ-rιχή Εξουσία που, με -ro συντονισμό -rων αρμόδιων υπηρεσιών και σε 
συνεργασία με -rους (διους -rους παραγωγούς, θα πρέπει να εξεύρει -rρόπους 
αν-rιμε-rώπισής -rους, ώστε να απο-rραπεί περαι-rέρω πλήγμα χα-rά -rης γεωργοχ-rη
νοτροφίας. 

Η Επιτροπ>\, σημειώνοντας την ίδρυση και τη λειτουργία των διάφορων 
ειδικών υπηρεσιακών επι-rροπών για -rη μελέ-rη -rων προβλημά-rωv -rωv γεωργο
κτηνοτρόφων, καλεί την Εκτελεστικ>\ Εξουσία να τις δραστηριοποι>\σει ενεργότερα 
και απο-rελεσμα-rιχότερα με τη συμμετοχή σ' αυ-rές και αντιπροσώπων -rων 
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παραγωγών. Τέλος η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση όπως χρησιμοποιήσει την 

οικονομική βοήθεια της ΕΟΚ για την κατασκευή εγγειοβελτιωτικών έργων και 
έργων υποδομής για τον καλύτερο προγραμματισμό της γεωργοκτηνοτροφίας, 
πράγμα που αναμένεται να αποφέρει και αμειπτικές τιμές για τα γεωργοκτη

νοτροφικά προ·ίόντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΉΓΙΑΝΝΉΣ: 

Θέμα διαδικασίας. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή μέχρι και χθες για τα θέματα με αριθμό 10 και 11 
υπήρχε κοινή Έκθεση της Επιτροπής Γεωργίας και επειδή μόνο σήμερα έχουν 

διαχωρισθε(, αρκετοί ομιλητές φαντάζομαι ότι θα έχουν ετοιμάσει κοινή ομιλία 

και για το θέμα με αριθμό 10 και για το θέμα με αριθμό 11. 
Ή παράκλησή μου είναι να ληφθούν μαζί και τα δυο θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, τό-rε να πάρουμε και τα δυο θέματα, το 10 και το 
11, μαζί. 

Το υπ' αριθμό 11 θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως «Ή έλλειψη 
αμειπτικών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξανόμενα κόστα παραγωγής και 

τα γενικότερα προβλήματα των πατατοπαραγωγών». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 

των αξιότιμων Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη, Ν. Μακρίδη και 
Α. Γεωργίου στις 26.10.89. 
ΕΚΘΕΣΉ ΤΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΉΣ ΕΠΙΤΡΟΠΉΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 
ΦΙΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΎ' ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Ή 
ΕΛΛΕΙΨΉ ΑΜΕΙΠΤΙΚΩΝ ΤΙΜΩΝ ΤΩΝ ΠΑΤΑΤΩΝ, ΤΑ ΣΎ'ΝΕΧΩΣ 

ΑΙΞΑΝΟΜΕΝΑ ΚΟΣΤΑ ΠΑΡΑΓΩΓΉΣ ΚΑΙ ΤΑ ΓΕΝΙΚΟΤΕΡΑ ΠΡΟ
ΒΛΉΜΑΤΑ ΤΩΝ ΠΑΤΑΤΟΠΑΡΑΓΩΓΩΝ» 

ΠcιpόΥ'<ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Ή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 
Φεβρουαρίου και την 1 η Ιουνίου 1990. Στο στ&.διο της μελέτης των θεμάτων 

αυτών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Ύ'πουργείων 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Συμβουλίου 
Εμπορίας Πατατών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΉ 

και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

Το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στις 26.10.1989 με εισήγηση των αξ. 

Βουλευτών κ. Κ. Χρίστου, Χρ. Σολωμή, Σ. Χατζηγιάννη , Ν. Μακρίδη και 
Α. Γεωργίου και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για εξέταση και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το Σώμα. 
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Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο Βουλευτής χ. Σ. Χατζηγιάννης, από 
τους εισηγητές του θέματος, ανέφερε πως, αν και τα χόστα παραγωγής των 
πατατών αυξάνονται κατακόρυφα κατά τα τελευταία χρόνια, εντούτοις οι τιμές 

των πατατών παραμένουν στα ίδια επ(πεδα από το 1965. Μάλιστα παρου
σιοίζεται το παροίδοξο φαινόμενο να εξασφαλ(ζονται ψηλές τιμές εξαγωγής και οι 

ι ' λ' ' ' ό θ ' β' παραγωγο να εισπραττουv χαμη ες τιμες, γι αυτ και α πρεπει η χυ ερνηση να 

ποίρει τα αναγκα(α μέτρα για τη με(ωση του κόστους παραγωγής, καθώς και για 

την κοίλυψη της συναλλαγματικής διαφορ&ς που προκύπτει από τις εξαγωγές και 
που αυτή τη στιγμή βαρύνει εξ ολοκλήρου τους παραγωγούς. 

Εχ μέρους των εκπροσώπων των αγροτικών οργανώσεων τονίστηκε πως οι 
πατατοπαραγωγοl διέρχονται μια δύσκολη περίοδο με πολλά και σοβαρά οικο

νομικά και άλλα προβλήματα με αποτέλεσμα πολλοί από αυτούς να εγκατα

λείπουν το επάγγελμα αναζητώντας άλλο πιο άνετο και πιο προσοδοφόρο. Για 
την επίλυση των προβλημάτων αυτών, υποστήριξαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, θα 

πρέπει να ληφθοόν μέτρα, όπως ε(ναι η επιδότηση των συντελεστών της 

παραγωγfις, η διασφάλιση των τιμών, ο καλύτερος συντονισμός παραγωγής και 
διάθεσης και η εξεύρεση νέων αγορών τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. 

Οι εκπρόσωποι του Ύπουργειου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν στην 
Επιτροπή πως τα προβλήματα που παρουσιάζονται στη διάθεση των γεωργοκτη

νοτροφικών προ.ίόντων γενικά, αλλά και εκείνα που αφοροόν τους πατατοπα

ραγωγούς ειδικά, αποτελούν αντιχεlμενο συνεχοός μέριμνας των υπηρεσιών του 
κράτους και μέσα στα πλαlσια αυτά έχουν συσταθεί ειδικές επιτροπές, όπως είναι 

η Μόνιμη Διυπουργική Συμβουλευτική Επιτροπή για τις Εισαγωγές Γεωργοκτη
νοτροφικών Προϊόντων, ο Μηχανισμός Πρόβλεψης Γεωργοκτηνοτροφικής Παρα

γωγής, η Μόνιμη Επιτροπή για Συντονισμό της Παραγωγής και Εμπορ(ας και τα 
διοίφορα συμβούλια εμπορ(ας που λειτουργούν με βοίση τις οικε(ες νομοθεσ(ες. 

Καταλήγοντας οι (διοt εκπρόσωποι δfιλωσαν ότι σε καθεστώς ελεύθερης 
οικονομίας ε(ναι δύσκολο να γ(νει προγραμματισμός της παραγωγής, ώστε να 

βρ(σκεται στα επ(πεδα της ζήτησης, και μόνο με θεσμικοί μέτρα, όπως είναι τα 

συμβούλια, θα μπορούσε να ελεγχθεί η παραγωγή με βοίση σχετική νομοθεσ(α, 
παρ' όλο που και στις περιπτώσεις αυτές υπάρχουν αντικειμενικές δυσκολίες, που 
πηγοίζουν τόσο από πρακτικοί προβλήματα εφαρμογής του νόμου όσο κι από τις 
μεταβαλλόμενες συνθήκες της ντόπιας και ξένης αγοροίς και οι οπο(ες δύσκολα 

μπορούν να προβλεφθούν. Παράλληλα υπάρχουν και άλλοι αστάθμητοι παρά
γοντες, όπως είναι οι καιρικές συνθήκες, που άλλοτε είναι αρνητικές και επιδρούν 
δυσμενώς στην παραγωγή είτε ποιοτικά είτε ποσοτικά και άλλοτε είναι θετικές 

και συμβοίλλουν στην υπερπαραγωγή. 

Σχολιάζοντας το θέμα των αμειπτιχών τιμώv των πατατών, οι εκπρόσωποι 
του Συμβουλ(ου Εμπορ(ας Πατατών δήλωσαν ότι καταβλήθηκαν και καταβοίλ

λονται προσπάθειες προς κάθε κατεύθυνση για την εξασφάλιση των καλύτερων 
δυνατών τιμών και μάλιστα έχουν ήδη εξασφαλιστεί ψηλότερες τιμές από εκείνες 
που έχουν εξασφαλίσει όλοι οι άλλοι ανταγωνιστές μας. 1 Οσον αφορά τις τιμές 

της ντόπιας αγοροίς, έγινε εισήγηση προς το Υπουργε(ο Εμπορ(ου και Βιομη
χαν(ας για αύξηση της τιμής και καθορισμό διατ(μησης για τις πατοίτες. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας δήλωσαν στην 

Επιτροπή ότι το θέμα της αναθεώρησης της τιμής των πατατών μελετήθηκε στα 
πλαίσια της Επιτροπής Τιμών χι ότι το αποτέλεσμα αναμένεται να αναχοινωθεl 
σύντομα. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφοJ έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία και. τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει ότι. 
υπάρχει πράγματι σοβαρό πρόβλημα διάθεσης των πατατών σε αμειπτι.κές τιμές, 

γι. 1 αυτό και καλε( την Εκτελεστική Εξουσία να χρησιμοποιήσει όλους τους 

μηχανισμούς, την πε(ρα και τις διαδικασίες που έχει στη διάθεσή της για τον 
καλύτερο συντονισμό της παραγωγής και της διάθεσης του προϊόντος αυτού. 

Στην Επιτροπή αναφέρθηκε ότι, ενώ το Συμβούλιο Πατατών δηλώνει πως 
εξασφαλίστηκαν οι. πι.ο αμειπτικές τιμές από όλους τους ανταγωνιστές μας, οι 

παραγωγο( παραπονούνται πως δεν καλύπτουν ούτε και τα κόστα παραγωγής με 
αποτέλεσμα οι τιμές να ε(ναι. ασύμφορες. Αυτό είναι ένα θέμα που πρέπει να 
απασχολήσει επισταμένως την Εκτελεστική Εξουσ(α που με το συντονισμό των 

αρμόδιων υπηρεσιών και σε συνεργασ(α με τους ίδιους τους παραγωγούς θα 
πρέπει να εξεύρει τρόπους αντιμετώπισης του προβλήματος, ώστε να αποτραπεί 

περαιτέρω πλήγμα στην πατατοκαλλιέργεια. 

Η Επιτροπή, σημειώνοντας την ίδρυση και τη λειτουργία των δι&:.φορων 

ειδικών υπηρεσιακών επιτροπών για τη μελέτη των προβλημ&:.των των γεωργο
κτηνοτρόφων γενικ&:., καλε( την Εκτελεστική Εξουσία να τις δραστηριοποιήσει 
ενεργότερα και αποτελεσματικότερα με τη συμμετοχή σ' αυτές και αντιπρο

σώπων των παραγωγών, πρ&:.γμα που θα βοηθήσει στην έγκαιρη αντιμετώπιση 

βλ 
1 , , , 

των προ ηματων των γεωργοκτηνοτροφων και κατα συνεπεια και των πατατο-

παραγωγών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύ'π&ρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΎ'ΣΟΣΤΟΜΟΎ': 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το θέμα που συζητούμε αφορ&:. τρεις τομείς: 

1. Τη διάθεση και εμπορία των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. 

2. Την εξασφ&:.λιση αμειπτικών τιμών. 

3. · Την είσπραξη από τον παραγωγό της τιμής που καθορ(ζεται για τα 
γεωργοκτηνοτροφικ&:. προϊόντα. 

Δι&:.θεση και εμπορ(α των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. 

Είναι αδιανόητο και καταστροφικό να φυτεύονται δέντρα και, όταν σε 6-7 
χρόνια αρχίσουν να καρποφοροJν, να αντιμετωπίζεται πρόβλημα δι&θεσης της 
παραγωγής και σε αρκετές περιπτώσεις να αποφασίζεται η εκρίζωση των 

δέντρων, όπως για παράδειγμα η εκρίζωση ή ο εμβολιασμός μεγ&λων εκτ&σεων 
λεμονόδεντρων. Είναι επίσης απαρ&:.δεκτο εποχιακές καλλιέργειες να αντιμετω
πίζουν πρόβλημα δι&θεσης, είτε γιατί δεν υπάρχει ζήτηση είτε γιατί δεν 

εξασφαλίστηκαν οι αναγκαίοι αεροπορικοί χώροι για εξαγωγή της παραγωγής. 

Οι αγρότες μας δεν έχουν τη δυνατότητα να παρακολουθούν τις εξελίξεις στις 
ανταγωνίστριες χώρες και τις αντιδράσεις της αγοράς στις χώρες όπου εξ&:.γουμε 

τα προϊόντα μας. 

Με αυτά τα δεδομένα η ευθύνη για τον προγραμματισμό και το συντονισμό 

της παραγωγής και της εμπορίας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων βαρύνει 
ουσιαστικά την κυβέρνηση. Σε κάθε ευκαιρία το πρώτο θέμα που υπερτονίζεται 
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από τους Υπουργούς είναι ότι εγκαινιάστηκε για πρώτη φορά συνεργασία μεταξύ 
των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για τον προγραμματισμό και συντονισμό της παραγωγής και της εμπορίας των 

γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. Εντούτοις τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα 
αποδεικνύουν ότι η εγχαινιασθείσα συνεργασία δεν απέδωσε. 

Λειτουργεί η Μόνιμη Διυπουργική Συμβουλευτική Επιτροπή για τις Εισα

γωγές Γεωργοκτηνοτροφικών Προϊόντων, ο Μηχανισμός Πρόβλεψης Γεωργοκτη
νοτροφικής Παραγωγής, η Μόνιμη Επιτροπή για Συντονισμό της Παραγωγής και 

Εμπορίας. 

Λειτουργούν πάρα πολλές επιτροπές και εντούτοις πλείστα γεωργοκτη

νοτροφικά προϊόντα, εσπεριδοειδή, σταφύλια, καρπούζια, κρέας, γάλα, αντιμετω
πίζουν κάθε χρόνο πρόβλημα διάθεσης και το 1989 είχαμε πλεόνασμα και 
κρεμμυδιών. Εισάγουμε προϊόντα την ίδια περίοδο που δικά μας προϊόντα 

παρουσιάζουν πρόβλημα διάθεσης. Κάθε φορά που ακούονται φωνές απόγνωσης 
από τους αγρότες, η κυβέρνηση παρουσιάζεται ανέτοιμη και αντιμετωπ!ζει τα 

προβλήματα περιστασιακά. 

Εξασφάλιση αμειπτικών τιμών. 

Όταν η προσφορά είναι μεγαλότερη από τη ζήτηση, μέρος της παραγωγής 

καταστρέφεται, ενώ το υπόλοιπο διατίθεται στην αγορά σε εξευτελιστικές τιμές. 

Επίσης, όταν οι συνθήκες στην αγορά είναι ευνο"ίκές, και πάλι οι αγρότες δεν 

εξασφαλίζουν την ανώτατη δυνατή τιμή. 

Επειδή οι αγρότες μας δεν έχουν τη δυνατότητα να παρακολουθούν τις 

αγορές των χωρών στις οποlες εξάγουμε τα προ"ίόντα μας ούτε και να επηρεάζουν 
την επιτόπια αγορά, ο συντονισμός παραγωγής - εμπορίας αποδεικνύεται απαραί

τητος και η ευθύνη και πάλι βαρύνει την κυβέρνηση. Στις περιπτώσεις δε που 
οποιεσδήποτε ενέργειες δεν αποδώσουν, το κράτος οφε!λει να βοηθήσει τους 
αγρότες με επιδοτήσεις. Σlγουρα θα ακουστούν αντίθετες απόψεις και θα λεχθεί 

πως οι επιδοτήσεις δημιουργούν άλλα προβλήματα. Εντούτοις ε!ναι γνωστό πως η 

γεωργοκτηνοτροφική παραγωγή σε μεγάλο αριθμό κρατών επιδοτείται και πως το 

μεγαλύτερο μέρος του προϋπολογισμού της ΕΟΚ χρησιμοποείται για την επι

δότηση της γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής. 

Είσπραξη από τον παραγωγό της τιμής που καθορίζεται για τα γεωργοκτη

νοτροφικά προϊόντα. 

Ενώ η ανώτατη τιμή για αριθμό προϊόντων καθορ(ζεται από το κράτος, 

εντοότοις οι παραγωγοί δεν απολαμβάνουν αυτή την τιμή. Έχω την άποψη πως 
κάποιοι μηχανισμοί ενεργούν μεθοδικά και δημιουργούν τέτοιες συνθήκες, που 
υποχρεώνουν τους αγρότες να δέχονται κατώτερη τιμή από εκε(νη που καθο

ρ(ζεται από την κυβέρνηση. 

Αδικημένοι και θύματα εκμετάλλευσης παραμένουν οι αγρότες, γι' αυτό 

επιβάλλεται να εξευρεθούν τρόποι και να ληφθούν μέτρα που να εξασφαλίζουν 
στους παραγωγούς την τιμή που καθορίζεται για τα προϊόντα τους. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψη πως είναι καιρός επιτέλους τα λόγια να 
μετατραπούν σε έργα και οι υποσχέσεις που δίδονται αφειδώς να τηρούνται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

'Οπως κατ' επανάληψη λέχθηκε, η γεωργοκτηνοτροφία αποτελε( την κατ 

εξοχήν βάση της οικονομίας μας και θα πρέπει να προστατευθεί, για να μπορέσει 

ο αγροτικός πληθυσμός να παραμε(νει κοντά στη γη του, ώστε να εξυπηρετηθούν 
και ευρύτεροι σκοποί, εθνικοί, πολιτικοί και κοινωνικοί. 

Δυστυχώς τα τελευταία χρόνια ένεκα οικονομικών κυρίως προβλημάτων που 

αντιμετωπίζει το επάγγελμα του γεωργοκτηνοτρόφου μεγάλος αριθμός επιζητεί 
άλλα πιο άνετα και πιο προσοδοφόρα επαγγέλματα, με αποτέλεσμα να εγκατα

λείπεται η γεωργική γη και να ερημώνει η ύπαιθρος. 

Έχουμε κατ' επανάληψη προειδοποιήσει και το τονίζουμε και σήμερα πως, 

αν η κατάσταση αυτή αφεθε( να συνεχιστεί και μάλιστα με τους σημερινούς 
ρυθμούς, σύντομα θα είμαστε όλοι πλήρως εξαρτώμενοι από εξωγενείς και 

αστάθμητους παράγοντες με προφανείς για τον τόπο μας κινόόνους. 

Γι' αυτό και καλοόμε την κυβέρνηση να εγκόψει με στοργή και κατανόηση 

στα προβλήματα του κλάδου τοότου, και μάλιστα πολό σόντομα, και να τα 
επιλόσει οριστικά. Θα πρέπει σόντομα να ληφθεί μια σειρά μέτρων, όπως είναι η 
επιόότηση των συντελεστών της παραγωγής και των ίδιων των προϊόντων, η 

Οιασφάλιση αμειπτικών τιμών, ο συντονισμός παραγωγής και διάθεσης προ·ιόντων, 

η εξεόρεση αγορών στο εσωτερικό και το εξωτερικό και η λήψη νομοθετικών 
μέτρων για τη νομική κατοχύρωση του επαγγέλματος του πραγματικού γεωργο

κτηνοτρόφου. 

Ειόικότερα για την τάξη των πατατοκαλλιεργητών δέον να τονισθεί ότι 
διέρχονται σήμερα δόσκολη περίοδο και τα χρέη που έχουν συσσωρεόσει ανέρ
χονται σε πολλά εκατομμόρια λίρες. Γι' αυτό, πέραν των γενικών μέτρων που 
έχω ήδη αναφέρει, επιβάλλεται να επιδιωχθεί η μείωση του κόστους παραγωγής 
και το Συμβοόλιο Εμπορίας Πατατών να ελέγξει την υπερπαραγωγή, αν υπάρχει, 

και να συντονίσει την παραγωγή, ώστε να διαθέτουμε πατάτες την κατάλληλη 

περίοδο, για να περιοριστούν οι επιπτώσεις από τον ξένο ανταγωνισμό. Πρέπει να 
καταβληθεί κάθε προσπάθεια, για να εξασφαλιστοόν οι καλότερες δυνατές τιμές. 
Όσον αφορά τις τιμές της ντόπιας αγοράς, η επιδότηση πρέπει να γίνεται από 

την κυβέρνηση και όχι από τους παραγωγοός, γι' αυτό και επιβάλλεται η 
αναθεώρηση της τιμής των πατατών από την Επιτροπή Τιμών. Τα έξοόα 
ψ ' ή • ' ' ' •' β ' ' υκτικ ς σιατηρησης των πατατων ειναι σικαιο να μη αραινουν τους παραγωγους. 

Αναφορικά με το κόστος παραγωγής θα ήθελα ειδικότερα να τονίσω πως 
αυτό είναι αρκετά ψηλό. Γι' αυτό επιβάλλεται να ληφθούν τα ακόλουθα μέτρα: 

1) 

2) 

3) 
4) 

Να μειωθεί η τιμή του νεροό που χρησιμοποιείται για άρόευση από το 
νότιο αγωγό στο επίπεόο των 4 σεντ τον τόνο. 

Να μειωθοόν οι τιμές των λιπασμάτων και των φυτοφαρμάκων 

μειώνοντας τα υπερκέρδη. 

Να εξασφαλισθοόν πιο φτηνά εργατικά χέρια. 

Το πετρέλαιο και το ρεόμα που χρησιμοποιοόνται για άντληση και 

μεταφορά νεροό να επιόοτοόνται. 

Τέλος, προς το σκοπό εξασφάλισης κάποιου λογικοό κέρδους για τους 
παραγωγοός μας, θα πρέπει επιτέλους η κυβέρνηση να καλόψει τη συναλ-
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λαγματική διαφορά που προκύπτει από τις εξαγωγές και που αυτή, όπως ειναι 
' ' β ' λ ' ' σημερα τα πραγματα, αραινει αποκ ειστιχα τους παραγωγοuς μας. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χατζηγιάννη, ο κ. Πουμπουρής 

αντικατέστησε τον Πρόεδρο της Βουλής στην έδρα του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ) 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Επειδή επανειλημμένα η Βουλή συμφώνησε με την ανάγκη να εγκύψει η 

κυβέρνηση σε ορισμένα έργα, θα σας παρακαλούσα, επειδή μεταδίδεται από τα 

μέσα μαζικής επικοιvωνlας, άπαξ και διά παντός να δώσετε ένα στ(γμα, ότι 

εγχύπτουμε και δεν ενσκήπτουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα χάνω μια σύντομη μέσα στα πλαίσια αναφορά στα 

προβλήματα τα οποια αντιμετωπίζουν οι πατατοπαραγωγο(, γιατί είναι γνωστό 

ότι οι πατάτες αποτελούν το κύριο εξαγωγικό προϊόν από τα αγροτικά μας 
προϊόντα και σε χαλοχρονιές το συνάλλαγμα που φέρνουν ξεπερνά τα Ε25 
εκατομμόρια. Αντίθετα, με τη δυναμική συμβολή των παραγωγών στη διαμόρ

φωση του αγροτικού και του συνολικού εθνικού εισοδήματος οι πατατοπαραγωγοt 

και οι αγρότες ευρύτερα αποτελούν μια τάξη που φθ!νει με αποτέλεσμα τη 
σταδιακή περιθωριοποίησή της. 

Χαρακτηριστικά προβλήματα, ιδια(τερα των πατατοπαραγωγών, ε!ναι: 

- Υπέρογκα αγροτικά χρέη που ξεπερνούν' τα .f20 ~κατομμύρια ως αποτέλεσμα 
μιας μονόδρομης οικονομικής πολιτικής ταγμένης στην υπηρεσία του μεγάλου 

κεφαλαίου. 

- Ο επικρεμάμενος κ!νδυνος έκδοσης ενταλμ&.των και φυλακιστηρίων από τις 
κοινωνικές ασφαλίσεις και το φόρο εισοδήματος. 

- Μεγάλη μερlδα των παραγωγών έχει εξαντλήσει τα πιστωτικά της περιθώρια, 
για να μπορέσει να συνεχίσει το αγροτικό επάγγελμα, και αυτό είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικό. 

- Τελικά οδυνηρή θα είναι η παρατηρούμενη σταδιακή εγκατάλειψη της αγροτικής 

παραγωγής που παίρνει μεγάλες διαστάσεις, ιδιαίτερα σε μερικές περιοχές όπως η 

ελεύθερη Αμμόχωστος, με κατεύθυνση τον τουρισμό. 

- Είναι χαρακτηριστικό ότι τα τελευτα(α χρόνια οι πατατοπαραγωγοί από 5,000 
έμειναν 3,000 με πτωτική τάση περιορισμού τους κι αυτό παρά τις τεράστιες 
επ~νδόσεις υποδομής που έχουν γίνει από το κράτος μας, όπως ο νότιος αγωγός. 

- Είναι επίσης πολύ ψηλές οι τιμές του νερού και οι τιμές των καυσίμων. 

Κάποιες βασικές εισηγήσt?tς στις οποίες προχωρούμε και οι οπο(ες μόνες τους 

δ(νουν απάντηση ταυτόχρονα και για τους λόγους της έλλειψης των αμειπτικών 
τιμών: 

- Οι τιμές ασφάλειας δεν υπάρχουν και είναι μια αναγκαιότητα. Δεν μπορεί ένας 
να παράγει, χωρ(ς να γνωρίζει εκ των προτέρων και να έχει εξασφαλισμένο ένα 
μίνιμουμ τιμής. 

1 1 
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- Μετατροπή των αγροτικών χρεών σε μακροπρόθεσμα και χαμηλότοκα είVαι 
αναγκαιότητα, γιατί έχουν ήδη εξαντληθεί πολλών παραγωγών τα πιστωτικά 
περιθώρια. 

- Ακόμα θα πρέπει να επιδειχθεί μια ιδιαίτερη κατανόηση στην έκδοση ενταλ

μάτων και φυλακιστηρίων, γιατί πάρα πολλές φορές η μη πληρωμή δεν οφείλεται 

σε άρνηση ή σε δυνατότητα και μη ανταπόκριση των παραγωγών αλλ&. σε μια 
γνήσια αδυναμία, η οποία οφείλεται στο γεγονός ότι απλούστατα η παραγωγή 

τους δεν πήγε καλά μια συγκεκριμένα χρονιά .. Και είναι σ / αυτές τις περιπτώσεις 
που ζητούμε και πρέπει να υπάρχει μια κατανόηση. 

- Ακόμα οι όροι ασφάλισης των πατατοπαραγωγών στον ΟΓ Α θα πρέπει να 
βελτιωθούν, ώστε με τους όρους να στηρίζονται οι πατατοπαραγωγο( και να 
αυξηθεί η δημοτικότητα του οργοcνισμοό ανάμεσα στους παραγωγοός μας} οι 

οπο(οt δικαιολοyr'}μένα τον αντιμετωπιζουν με κάποια καχυποψ(α και επιφυλακτικότητα. 

- Και ακόμα δεν ε(ναι παράλογη και πρέπει να εξετασθε( η άποψη ότι η 

κυβέρνηση θα πρέπει να συνεισφέρει εξ(σου με τους παραγωγοός στον ΟΓ Α. Και 
θα πρέπει επίσης να εξέτασθεί η δυνατότητα, έστω η σταδιακή, για καταβολή 
των διοικητικών εξόδων του ΟΓ Α από την κυβέρνηση. 

- Η άμεση ανάληψη της εισαγωγής και της διάθεσης του πατατόσπορου από το 
Συμβοόλιο Πατατών θα πρέπει να γ(νει γεγονός, ώστε να εξαλειφθεί η συγκα

λυμμένη αφαίμαξη των παραγωγών. 

- Τα φυτοφάρμακα και τα εξαρτήματα θα πρέπει να αποτελέσουν επ(σης ένα 
πρόβλημα και θα πρέπει να περιορισθεί το υπερκέρδος προς όφελος των 

παραγωγών. 

- Τα ψηλά κόστα παραγωγής είναι φυσικό ότι αποτελοόν το βασικότερο 

παράγοντα χαμηλής ανταγωνιστικότητας των προϊόντων μας και στο εξωτερικό 

και στο εσωτερικό και αποτελοόν βέβαια τον αρνητικό παράγοντα για το χαμηλό 
βιοτικό επίπεδο των αγροτών μας. 

Χαρακτηριστικά πρέπει να αναφέρουμε ότι, αν το εισόδημα του μέσου αγρότη 
·ε(ναι το μισό του εισοδήματος του μέσου μισθωτοό, αξίζει να σκεφθοόμε και να 

διερωτηθοόμε πόσες φορές είναι πιο χαμηλό από το εισόδημα των οικονομικά 

ευπορότερων και των οικονομικά προνομιοόχων της κυπριακής κοινωνίας. 

Χρειάζεται, κόριε Πρόεδρε, ένας έλεγχος και ένας περιορισμός των κόστων 

ή t ~ ι ι ι ι 
παραγωγ ς, γιατι οιαφορετικα, με τη συνεχιση της σημερινης καταστασης και της 

σημερινής πολιτικής που ακολουθείτο ανέκαθεν, οδηγοόμαστε σε σταδιακό 

αφανισμό της αγροτικής παραγωγής και των αγροτών μας, που αποτελοόν τη 

ραχοκοκαλιά της κυπριακής κοινωνίας και της κυπριακής οικονομίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕίΩΝ: 

Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κόριοι συνάδελφοι, 

Η , ί λ'' , β , λ, αγροτικη οtκονομ α αποτε ει εναν απο τους ασικους συντε εστες της 

εθνικής μας οικονομ!ας. Κόριος στόχος της παραμένει η κάλυψη των αναγκών της 

ντόπιας αγοράς και του αυξανόμενου τουρισμοό με γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα. 
Μια σειρά προϊόντων έχουν καθαρά εξαγωγικό χαρακτήρα. Η υλοποίηση του 

κόριου στόχου της αγροτικής οικονομίας μειώνει τις εισαγωγές αγροτικών 
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προϊόντων -&ρα και την εξαγωγή χρήσιμου για την εθνική οικονομ(α ξένου 

συναλλάγματος- ενώ η αύξηση τωv εξαγωγών μας σε γεωργοκτηvοτροφικά 

προϊόντα αποτελε( σημαντική μορφή εισροής πολύτιμου ξένου συναλλ&γματος. 

Δεν πρέπει επ(σης να ξεχνούμε ότι στην αγροτική οικοvομ!α απασχολείται 

περίπου το 14% του επικερδώς απασχολούμενου πληθυσμού της χώρας. Δεv 

πρέπει επίσης vα διαφεόγει της προσοχής μας ότι τα αγροτικά εισοδήματα ε(vαι 
από τα πιο χαμηλά στην Κύπρο. 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα άπτεται σοβαρών πτυχών της αγροτικής 
οικονομίας και κατ / επέκταση της εθνικής οικονομίας. Από τις λύσεις που θα 
δοθοόν στο υπό συζήτηση πρόβλημα θα εξαρτηθε( η βιωσιμότητα της γεωργο

κτηvοτροφ(ας, κατά πόσο θα διατηρηθούν οι γεωργοκτηvοτρόφοι στο επάγγελμα, 
το οπο(ο θα πρέπει να γlνει ελκυστικό και για τη νεολα(α, πράγμα που θα μειώσει 

κατά πολύ το ρεύμα της αστυφιλίας με την πλατύτερη έννοια που δίνεται στον 

όρο αυτό. 

Γίνεται από όλους αποδεκτό ότι ένα από τα βασικά προβλήματα που 
μαστίζουν τον παραγωγό ε(ναι το πρόβλημα της δι&θεσης των προϊόντων του και 

της εξασφάλισης αμειπτικών τιμών με βάση το πραγματικό κόστος για τα 
προϊόντα του. Η λύση αυτού του προβλήματος θα επηρεάσει άμεσα τα εισο
δήματα του παραγωγοό. 

Στόχος μας πρέπει vα ε(vαι η πραγματική αύξηση των εισοδημάτων των 
γεωργοκτηvοτρόφωv και η διασφάλιση ενός ψηλοό βιοτικοό επιπέδου. Για vα μη 
μένουν όμως οι εξαγγελ(ες κεν& συνθήματα, οφε(λουμε να κ&νουμε θεαματικές 

αλλαγές και βαθιές τομές στην επικρατούσα κατάσταση, που θα κινήσουν τα 
λιμνάζοντα ύδατα και θα ανυψώσουν τον παραγωγό πάνω από το βάλτο της 
αβεβαιότητας και της εκκρεμότητας. 

Εμε(ς, ως Κοινοβουλευτική Ομ&δα ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς, πιστεόουμε ότι οι 
λύσεις πρέπει vα είναι ριζικές, αv θέλουμε vα βοηθήσουμε πραγματικά τον αγρότη. 

Τα διάφορα ημίμετρα απλώς διαιωνίζουν και επιδεινώνουν την υπάρχουσα 
κατ&σταση. Γι' αυτό και ως θέμα αρχής υποστηρ(ζουμε την &μεση (δρυση 

συμβουλ(ου εμπορ(ας με νομοθετική ρόθμιση. Μόνο ο θεσμός των συμβουλ(ων 
μπορεί vα απαλλάξει τον παραγωγό από το βραχνά των μεσιτέμπορωv, των 

μεγαλέμπορων, των μεγαλοεξαγωγέων, οι οπο(οι κερδοσκοποόν σε β&ρος και του 
παραγωγού και του καταναλωτή. Μόνο με την άμεση σύνδεση παραγωγού και 
καταναλωτή χωρίς μια σειρά ενδιάμεσων κρ(κων είναι δυνατό και ο παραγωγός να 

αμειφθεί καλύτερα και ο καταναλωτής vα αγοράσει πιο φτηνά. 

Μόνο το συμβοόλιο εμπορ(ας μπορε( να προγραμματ(σει την παραγωγή 

σόμφωνα με τη ζήτηση της αγορ&ς, ενώ ταυτόχρονα το συμβοόλιο έχει τη 
δυνατότητα vα προωθήσει οργανωμένα τις εξαγωγές και vα εξασφαλίσει αγορές 
του εξωτερικοό, όπου η δι&θεση της παραγωγής θα γ(νεται χωρ(ς τον αθέμιτο 

ανταγωνισμό μεταξύ των μεγαλοεξαγωγέωv, οι οποίοι πλουτ(ζουv με το 

αζημ(ωτο, ενώ οι παραγωγο( βουλι&ζουν όλο και πιο βαθι& στα χρέη. 

Είναι άμεση ανάγκη vα μπει φραγμός και vα γίνεται έλεγχος στη συνεχή 
αύξηση των τιμών μιας σειράς εισαγόμενων .προϊόντων που επηρεάζουν το κόστος 
παραγωγής, όπως γεωργικ& και κτηνοτροφικ& μηχανήματα, φυτοφ&ρμακα, 
λιπάσματα κ.ά. Πρέπει vα τερματισθούν οι αυθαιρεσίες των μεγαλοεισαγωγέωv 

και αυτό μπορε( να το εξασφαλ(σει μόνο το συμβοόλιο εμπορ(ας. 

Όλοι μιλοόν για την αν&γκη λήψης μέτρων που να εξασφαλ(ζουv στους 

γεωργοκτηvοτρόφους την ανώτατη τιμή που καθορίζεται για τα προ·ίόvτα τους. 
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Πώς θα εξασφαλισθεί όμως χωρίς προγραμματισμό; Πώς θα εξασφαλίζεται, όταν 

παραμένει αδιάθετη η παραγωγή χαι όταν ο παραγωγός, για να περισώσει ό,τι 
είναι δυνατό, πουλά όσα όσα; Μόνο με την ίδρυση συμβουλίου εμπορίας που θα 
προγραμματίζει την παραγωγή και τις εξαγωγές. Μόνο το συμβοόλιο εμπορίας 

μπορεί να ελέγχει τις εισαγωγές αγροτικών προϊόντων που πρέπει να συμπλη-
, / ' ' λ ' θέ ή ρωνουν την ντοπια παραγωγη χαι οχι να αποτε ουν α μι το ανταγωνιστ της. 

Το κράτος οφείλει λόγω της σπουδαιότητας που έχει η γεωργοχτηνοτροφία 
για την εθνική οικονομία να έρθει αρωγός. Αυτό μπορεί να γίνει με τις 
επιδοτήσεις των διάφορων συντελεστών της παραγωγής, καθώς χαι των ίδιων των 

προ'Cόντων, ιδια(τερα των εξαγώγιμων. 

Κλείνοντας την παρέμβασή μου σ' αυτό το σημαντικό θέμα που συζητοόμε, 

χαλώ το Σώμα να εγχόψει με όλη τη δέουσα προσοχή στο ζήτημα που λέγεται 
ίδρυση συμβουλίων εμπορίας για βασικά εξαγώγιμα προϊόντα και χωρίς χρονο

βόρες διαδικασίες και καθυστερήσεις να προχωρήσει στην άμεση νομοθετική 

ρύθμιση αυτού του παναγροτιχού αιτήματος. 

Με αυτό τον τρόπο θα διασφαλ(σουμε τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των 
παραγωγών, θα αυξήσουμε τα εισοδήματά τους, θα βοηθήσουμε στην αναβάθμιση 

της γεωργοχτηνο;ροφίας για το καλό της αγροτικής και γενικότερα της εθνικής 

οικονομίας του τόπου, 

Ευχαριστώ, χόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη η απαίτηση και η άποψη των μελών του 

Σώματος να αποσταλούν τα πορίσματα αυτής της συζήτησης στην Εκτελεστική 

Εξουσία για προώθηση. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για το θέμα που τιτλοφορείται ιιΤο Σχέδιο Ενιαίας 
Ανιίπτυξης Κρασοχωρtών και η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογής του». Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή χ. Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΟ 
ΣΧΕΔΙΟ ΕΝΙΑΙΑΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΡΑΣΟΧΩΡΙΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ 

ΕΠΙΣΠΕΥΣΗΣ ΤΗΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΟΥ,, 

Πιιρόντες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μαρτ(ου και την 
1 η Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του 

Γραφείου Προγραμματισμοό και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 

ΑΓΡΟΤΙΚΉ και Παναγροτιχός Σόνδεσμος. 
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Το υπό συζήτηση θέμα γράφτηκε με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ν. Ηλ(α 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς στις 13 Απριλ(ου 
1989 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών 
Πόρων για μελέτη και ετοιμασ(α σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του ανέφερε πως η μελέτη του Ενοποιη
μένου Σχεδ(ου Αγροτικής Ανάπτυξης Κρασοχωριών Λεμεσού/Πάφου, που άρχισε 
από τις αρχές της δεκαετ(ας του 1980 χωρ(ς ακόμη να έχει συμπληρωθε(, 
περιλαμβάνει 70 ορεινά χωριά των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου με συνολικό 
πληθυσμό που υπολογ(στηκε τότε γύρω στις 15 χιλιάδες. Τώρα ο πληθυσμός 
αυτός μειώνεται ραγδαlα και, αν δε ληφθούν έγκαιρα αποτελεσμα-rιχά μέτρα, η 
ερήμωση πολλών από τα ορεινά αυτά χωριά θα χαταστε( ολοκληρωτική. 

Βασική αιτία που συνέβαλε στην καθυστέρηση της συμπλήρωσης και εφαρ

μογής του Σχεδ(ου Κρασοχωριών, κατά τον εισηγητή, ήταν η λανθασμένη αρχικά 
προσέγγιση του θέματος που έθετε ως βασικό κριτήριο την οικονομική βιωσι
μότητα του έργου, χωρlς να λάμβάνει υπόψη και τον κοινωνικό παράγοντα, 
πράγμα που στη συνέχεια έγινε προσπάθεια να διορθωθεί με τη μείωση της 
συνεισφοράς των χατοlχων των φτωχών ορεινών χωριών. Όμως αυτό και πάλι δε 
λύνει το πρόβλημα, εκτός αν ολοκληρωθεί το Σχέδιο και τεθεί σε εφαρμογή χωρίς 

άλλη καθυστέρηση. Διαφορετιχ&. δε θα υπάρχουν πλέον νέοι για να εργαστούν και 
να εκμεταλλευτούν τα έργα που προορίζονται να γίνουν και το ρεύμα της φυγής 
των χατοlχων θα φέρει την τελειωτική καταστροφή. 

Τέλος, ο εισηγητής, τονίζοντας την επιτακτική ανάγκη της άμεσης εφαρμογής 
του υπό αναφορά Σχεδίου, υποστήριξε ότι αυτό θα πρέπει να περιλαμβάνει την 
εκτέλεση βασικών αναπτυξιακών έργων, όπως είναι η αξιοπο(ηση των υδάτινων 
πόρων της περιοχής, η κατασκευή υδατοφράχτη στον Ξυλοόριχο ποταμό και 
φράχτη στο Χα-Ποτάμι, ώστε τα νερά να μη χύνονται στη θάλασσα, αλλά να 
αξιοποιούνται για την άρδευση των χωριών Πάχνα, Πραστειό (Αυδήμου), 
Ανόγυρα και Πισσούρι και την άρδευση από τον ποταμό Διαρίζο μιας σειράς από 
χωριά της Λεμεσού και της Πάφου, Επίσης, υποστηρίχτηκε από τον εισηγητή, θα 
πρέπει να μπει σε εφαρμογή το σχέδιο σταδιακής ριζικής λύσης του αμπελουρ
γικού προβλήματος, να ληφθούν μέτρα για τη διάθεση της γεωργοκτηνοτροφικής 
παραγωγής σε αμειπτιχές τιμές, να βελτιωθεί το συγκοινωνιακό δlχτυο, να τεθεί 
σε εφαρμογή σχέδιο για στέγαση νεαρών ζευγαριών και να ληφθούν μέτρα για 
ανάπτυξη τοό αγροτουρισμού, (δρυση περιφερειακών βιομηχανικών μονάδων και 
γενικά εκτέλεση έργων υποδομής για την πολιτιστική ανάπτυξη των χωριών της 
περιοχής αυτής. 

Σόμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που 
κατατέθηκαν στην Επιτροπή και αναλύθηκαν εκτενέστερα από τους εκπροσώπους 
του, το Σχέδιο Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης Κρασοχωριών άρχισε να μελετάται 
ύστερα από απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής Προγραμματισμού τον Αύγουστο 
του 1983 και η ετοιμασlα του άρχισε σε συνεργασία με το Κέντρο Επενδύσεων 
της FAO/IBRD, γιατ( η Διεθνής Τράπεζα επροτίθετο να μελετήσει τη δανειο
δότηση του όλου Σχεδίου. Στα πλαίσια της ετοιμασίας του Σχεδίου αυτού 
συστάθηκε Κεντρική Επιτροπή Καταρτισμού στην οποία συμμετείχαν όλα τα 
αρμόδια Υπουργεία και υπηρεσίες και το συντονιστικό ρόλο ανέλαβε το Υπουργείο 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 
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Έκτοτε, σύμφωνα πάντοτε με τα στοιχε(α του lπουργε(ου Γεωργ(ας και 
Φυσικών Πόρων, το Σχέδιο διήλθε χρονικά από τα πιο κάτω στάδια: 

{οι) Το Κέντρο ΕπενΜσεων της FAO/IBRD υπέβαλε τον Απρίλη του 
1984, όστεροι οιπό αποστολή του στην Κόπρο, λεπτομερή έκθεση 

Καθορισμού του Σχεδ(ου, σύμφωνα με την οποία το κόστος του 

Σχεδίου οινερχότοιν σε f.27 εκ. κοιι τοι οιποτελέσμοιτοι της προκοι
τοιρκτικής οικονομικής αξιολόγησης του έργου ήτοιν ικοινοποιητικο\. Η 
έκθεση οιυτή αξιολογήθηκε οιπό τοι διάφοροι Υ πουργε(οι κοιι ιδιοι(τεροι 
οιπό το Υπουργείο Γεωργίας κοιι Φυσικών Πόρων. 

(β) Τον Οκτώβρη-Νιόβρη του 1984 η FAO προιγμοιτοποίησε δεότερη 
αποστολή, για να αξιολογήσει τη μέχρι τότε επιτελεσθε(σα εργασ(α, 
οπότε υπέβαλε έκθεση στην οπο(α διατυπώνονταν για πρώτη φορά τα 

σοβαρά προβλήμοιτοι του Σχεδίου, όπως το οριακό οικονομικό αποτέ

λεσμα του Σχεδ(ου λόγω των ψηλών επενδύσεων που απαιτούνταν, η 
αντιοικονομικότητα ή οριακή οικονομικότητα όλων σχεδόν των προτει
νόμενων αρδευτικών έργων, η πολό ψηλή τιμή νεροό γιοι άρδευση, η 
ψηλή περιεκτικότητα των εδαφών σε οινθροικικό ασβέστιο, η όποιρξ η 
πολλών αμπελιών που οι κάτοικοι δεν ήταν διατεθειμένοι να ξερι
ζώσουν στις περιοχές που προτείνονταν για άρδευση κτλ. Στην έκθεση 

οιυτή η FAO εισηγε(το περαιτέρω επεξεργοισίοι του Σχεδ(ου. 

(γ) Το Μάρτιο του 1985 υποβλήθηκε πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβοόλιο που αποφάσισε τη συνέχιση της επεξεργοισίοις του Σχεδίου 
μέχρι και τη συμπλήρωση των τεχνικοοικονομικών μελετών για να 

διαπιστωθεί η βιωσιμότητά. του κοιι την οινο\θεση της μελέτης της 

τεχνικής δυνοιτότητοις των φραγμάτων που θοι γίνονταν σε συμβοόλους 

μηχανικούς. 

(δ) Τον Ιοόνιο του 1985 η Διεθνής Τράπεζα πληροφόρησε το Υπουργείο 
Γεωργ(οις κοιι Φυσικών Πόρων ότι, λόγω των μη ενθαρρυντικών 

οικονομικών αποτελεσμάτων του Σχεδ(ου, αυτό αφαιρέθηκε από το 

δανειοδοτικό πρόγραμμά. της. Παράλληλοι το Κέντρο Επενδύσεων της 
FAO/IBRD πληροφόρησε το ίδιο Υπουργείο ότι δε θοι λαμβάνει πλέον 
μέρος στην ετοιμοισίοι/ αξιολόγηση του Σχεδίου. 

(ε) Έκτοτε οιποφοισίστηκε όπως η συμπλήρωση των μελετών του Σχεδίου 

οινοιληφθεί οιπό τοι διάφοροι Υπουργεία κοιι τον Απρίλη του 1986 
συμπληρώθηκε η οικονομική αξιολόγηση όλων των αρδευτικών έργων η 
οπο(α απέδειξε ότι όλα, εκτός από εκε(νο των Μαμωνιών-Φασούλας, 
ε(χαν αντιοικονομικά αποτελέσματα. Το Μάιο του 1986 υποβλήθηκε 
επ(σης η μελέτη για τα φράγματα. 

{στ) Τον Ιοόλιο του 1987 η Κεντρική Επιτροπή Κοιτοιρτισμοό του Σχεδίου 
οιποφά.σισε όπως συμπληρωθοόν όλες οι τεχνικοοικονομικές μελέτές με 

βάση την οιπόφοιση του Υπουργικοό Συμβουλίου. Με την οιπόφοιση οιυτή 
διαφώνησε το lπουργε{ο Οικονομικών που υποστήριξε τη διακοπή των 
μελετών, οιφοό λόγω των δημοσιονομiκών προβλημάτων το Σχέδιο δε 
θα μπορούσε να εφαρμοστεί. 

Σύμφωνα με κατάσταση που κατατέθηκε στην Επιτροπή από την Κεντρική 
Επιτροπή Προγροιμμοιτισμοό στην οποίοι οινοιφέροντοιι οινοιλυτικά. τοι διάφοροι έργοι 

που προωθήθηκαν στοι πλοιίσιοι του Ενοποιημένου Σχεδίου Ανάπτυξης Κροισο-
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χωριών Λεμεσού/Πάφου, έχουν συμπεριληφθεί στους Προϋπολογισμούς Ανα

πτύξεως από το 1986 τα ακόλουθα ποσά: 

1986: 1:187 ,600. 

1987: 1:561,400. 

1988: 1:1,041,636. 

1989: 1:959,000. 

Προβλεπόμενη δαπάνη για το 1990: 1:1,005,304. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφε(ου Προγραμματισμού δήλωσε ότι το Σχέδιο 

Ενια(ας Αγροτικής Ανάπτυξης Κρασοχωριών δεν έχει παραμεληθε( από την 
κυβέρνηση, αλλά αντίθετα προωθε(ται στα πλα(σια των εκάστοτε κρατικών 
ΠροUπολογισμών Αναπτύξεως. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων χαρακτήρισαν το Σχέδιο Ενια(ας 

Αγροτικής Ανάπτυξης Κρασοχωριών ((σχέδιο φάντασμα» που πιθανόν να μην 
υπάρχει ούτε καν στα χαρτι&. και ανέφεραν ότι με το ρυθμό που προχωρεί η 
κυβέρνηση στα σχετικά προγράμματά της δε θα υπάρχει κανένας κάτοικος στην 

περιοχή που να επωφεληθεί των σχεδίων που υποτίθεται ότι προγραμματ(ζονται. 

Γι' αυτό και ζήτησαν την επ(σπευση εκτέλεσης των διάφορων έργων έστω και 
εκτός του υποτιθέμενου, κατ' αυτούς, σχεδ(ου, όπως ε(vαι οι οδικές συγκοινωv(ες, 

η κατασκευή φραγμάτων, η δημιουργ(α τοπικών βιομηχανιών και βιοτεχνιών και η 
ανάπτυξη του αγροτουρισμού, ώστε να δημιουργηθούν οι αναγκαίες προϋποθέσεις 
για vα παραμείνουν οι κάτοικοι στα χωριά τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων με βάση όλα τα 
στοιχε!α που τέθηκαν ενώπιόν της διαπιστώνει πως οι κάτοικοι μιας σειράς από 
χωριά της περιοχής των Κρασοχωριών, περιμένοντας χωρίς ανταπόκριση για 
• ( ' ' ' ή ' θ ' οεκαετ ες να φτασει κοντα τους καποια κρατικ μεριμνα που α μπορουσε να τους 

κρατήσει στα σπίτια και τις περιουσlες τους, αναγκάζονται να παίρνουν το δρόμο 
της φυγής προς τα αστικά κέντρα μην μπορώντας να περιμένουν άλλο, γιατί πλέον 

η γη τους δεν μπορε( να τους συντηρήσει. Είναι λυπηρό, κατά την άποψη της 
Επιτροπής, ότι αρμόδιες υπηρεσίες της κρατικής μηχανής επεξεργάζονται για μια 
ολόκληρη δεκαετία το λεγόμενο Σχέδιο Ενιαίας Ανάπτυξης Κρασοχωριών και 

βρ(σκονται ακόμα στο στάδιο της τεχνικοοικονομικής μελέτης, χωρίς να μπορούν 
καν να συντονιστούν. Το γεγονός ότι από το 1986 μέχρι το 1990 ξοδεύτηκαν 
περ(που :Ε3 εκ. για την περιοχ-fι των Κρασοχωριών, που περιλαμβάνει 70 χωριά, 
δεν αποτελεί ουσιαστική βοήθεια προς την περιοχή αυτή, ιδια(τερα αν ληφθεί 
υπόψη ότι τα έργα που προβλέπονταν στο ολοκληρωμένο Σχέδιο, που θα 
συνέβαλλε στη συγκράτηση του πληθυσμού στις περιοχές του, συνεπάγονται 
δαπάνες 1:30 εκατομμυρίων περίπου. 

Τπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία, αν 
πράγματι αυτή έχει στους στόχους της την εκτέλεση αυτού του Σχεδlου, έστω και 

' ' \:' __ \:' ί 'Ι:' ' ' λ'β ' τωρα να επισπευσει τις οιιχοικασ ες και τα σχεοια της, ισως προ α ει και σωσει 

την περιοχή αυτή από την ολοκληρωτική ερήμωση που την απειλεί. 

(Ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα του, ενώ ο κ. Πουμπουρής 
επιστρέφει στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ηλία. 
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Ν. ΗΛΙΑ: 

Αν δεν έχει άλλους, να μιλήσω. Αν έχει άλλους, επειδή ε(μαι ο εισηγητής, να 
μείνω τελευταίος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Παράλληλα με το Ενοποιημένο Σχέδιο Ανάπτυξης Πιτσιλλιάς η τότε 
κυβέρνηση εξήγγειλε και το Ενοποιημένο Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης Κρασο

χωpιών. Παρ 1 όλες τις ατέλειες και τα διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζει, 
το Σχέδιο Πιτσιλλιάς συμπληρώθηκε, τέθηκε σε εφαρμογή και άρχισε ήδη να 

αποδίδει. 

Αντίθετα, για το Σχέδιο Κρασοχωριών, αφού διαπιστώθηκε ύστερα από 

μελέτες το αντιοικονομικό και η μη βιωσιμότητα του όλου έργου, τόσο η FAO 
όσο και η Διεθνής Τpdπεζα έπαψαν να ενδιαφέρονται και ουσιαστικά το θέμα 
ατόνησε. 

Η κυβέρνηση, παρ' όλο που το Υπουργείο Οικονομικών υποστήριξε τη 
διακοπή κάθε μελέτης και κάθε σχεδίου ως αντιοικονομικών και ανεφάρμοστων, 

επιμένει ότι το σχέδιο εξακολουθεί vα υφίσταται και ότι προωθείται σταδιακά 
μέσω των ετήσιων Προϋπολογισμών Ανάπτυξης. 

Δεν πιστεύω να υπάρχει κανένας που να μη γνωρίζει τα καυτά προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν τα κpασοχώρια Λεμεσού και Πάφου. 

Οι τρομακτικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι αμπελουργοί στην καλλιέρ
γεια της αμπέλου και οι ταλαιπωρίες που υφίστανται την εποχή του τρύγου και 

της παράδοσης των σταφυλιών, η έλλειψη αμειπτικών τιμών και το κακό οδικό 
δίκτυο ανάγκασαν το ήμισυ σχεδόν των αμπελουργών να εγκαταλείψουν τα χωριά 
και να εξασφαλίσουν κάποια δουλειά στην πόλη, για να μπορέσουν να ζήσουν πιο 

άνετα. Έτσι αρκετά χωριά μετατράπηκαν σε πραγματικά γηροκομεία και πολύ 
φοβούμαι ότι πολύ δύσκολα θα κατορθωθεί να δοθεί μελλοντικά κάποια ζωντάνια 
στα χωριά αυτά. 

Εν πάση περιπτώσει, η προσπάθεια όλων μας, ιδιαίτερα της Εκτελεστικής 

Εξουσίας, πρέπει να είναι συνεχής και συστηματική για αναβίωση της υπαίθρου 

μας. 

Η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει στη συμπλήρωση του σχεδίου για ριζική 
λόση του αμπελουργικοό προβλήματος, σόμφωνα με τις εξαγγελίες της. Μέχρι να 
ετοιμασθεί το σχέδιο, πρέπει να καταβληθοόν προσπάθειες για ομαλότερη 

παράδοση των σταφυλιών στα εργοστάσια, να ρυθμιστεί το θέμα των μετοχών, 
του πωμέ, του κόστους παραγωγής, των τιμών και των λοιπών αιτημάτων που οι 
αμπελουργοί επισήμαναν στο πρόσφατο αμπελουργικό τους συνέδριο. 

Να γίνουν έργα υποδομής περιφερειακά και τοπικά, όπου είναι δυνατό να 
γίνουν, όπως βιοτεχνίες, μικρές βιομηχανίες, περιφερειακά οινοποιεία κτλ., για να 

εργοδοτηθοόν οι αγρότες και να μην εγκαταλείπουν τα χωριά τους. Να προωθηθεί 
ο αγροτουρισμός πάντοτε με την οικονομική βοήθεια και καθοδήγηση της 

κυβέρνησης. Υπάρχουν κρασοχώρια πάρα πολύ όμορφα τα οποία πρέπει να 
κηρυχθούν -αν δεν έχει γίνει ακόμα- διατηρητέα, όπως η Λόφου, το Βουνί, το 
Όμοδος κ. ά., καθώς και ορισμένα της επαρχίας Πάφου. Η κυβέρνηση να αναλάβει 
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την επι8ιόρθωση των παρα8οσιακών σπιτιών, σύμφωνα με το περιβάλλ9ν Κάt την 

αρχιτεκτονική μας κληρονομιά. Να απαγορευθεί η μπουλντόζα και το τσιμέντο, 

για να 8ιατηρηθεt η παρα8οσιακη ομορφιά τοu τοπίου. 

ίπάρχοuν πολλά σπίτια, ίσως τα περισσότερα, που χτίζονταν με κρ'ασί αντί 

με νερό και 8εν πρέπει να καταστραφούν, αλλά να συντηρηθούν και να διαφυ

λαχθούν. Οι ξένοι αρέσκονται σ' αυτά και η τουριστική αξιοποίησή τους θα 

συμβάλει αποφασιστικά στην πάταξη της αστυφιλίας. 

Υπάρχουν πάρα πολλά άλλα που μπορούν να γίνουν για το ξαναζωντάνεμα 
και την επιβίωση των κρασοχωριών και γενικά της υπαίθρου μας. 

Σέβομαι όμως τη συμφων(α για το κότα του χρόνου και 8ε θα προχωρήσω 

περισσότερο. 'Αλλωστε πολλά λέχθηκαν και στο παρελθόν από όλα τα κόμματα 

και η κυβέρνηση έχει τις εισηγήσεις μας. Πιστεύω ότι 8ε λέγονται όλα αυτά σε 
ώτα μη ακουόντων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουνωτός. 

Ι. ΚΑΤΣΟΥΝΩΤΟΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 8ε θα προσθέσω τιποτε περισσότερο σε όσα περιλαμβάνει η 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, γιατ( 

ε(ναι τόσο παραστατική για το τι συμβα(νει με το περιβόητο Ενοποιημένο Σχέ8ιο 

Αγροτικής Ανι:lπτυξης Κρασοχωριών, που θα ήταν περιττή κι:lθε επανι:lληψη. Ε(ναι 

εξάλλου γνωστή η τακτική που ακολούθησε τα τελευταια 8ύο χρόνια η κυβέρνηση, 

συν8έοντας τα έργα ανι:lπτυξης με την ψήφιση των φορολογικών μέτρων. 

Θα επαναλάβω όμως αυτά που είπα στο 3ο Παγκύπριο Συνέ8ριο της 
Ομοσπον8ίας Κοινοτήτων, που έγινε την περασμένη β8ομά8α στη Λεμεσό, για τη 

σύσταση και λειτουργία περιφερειακών αιρετών συμβουλ!ων που σε συνεργασLα με 

την Εκτελεστική Εξουσία θα αποφασίζουν κάθε φορά σε ποια περιφέρεια θα 

πρέπει να 8οθεί προτεραιότητα. Αφού αποφασιστε! αυτό, τότε στην εν λόγω 
περιφέρεια θα 8ιατεθούν όλα τα απαραίτητα κον8ύλια, έτσι που σε σύντομο 

χρονικό 8ιι:lστημα να γίνουν όλα τα αναγκα(α έργα για την πραγματική ανι:lπτυξη 

της περιφέρειας. Και όλοι ξέρουμε πως στις αγροτικές μας κοινότητες χρειάζονται 
φαρ8ιοί, ευθυγραμμισμένοι και ασφαλτοστρωμένοι 8ρόμοι που να συντομεύουν το 

χρόνο μετι:lβασης στην πόλη σε λιγότερο από μισή ώρα, γιατ( Πραγματικι:l και τα 

πιο απομακρυσμένα χωριά μας 8εν απέχουν παρά μέχρι μια ώρα με τα σημερινά 
8ε8ομένα. Χρειάζεται πλήρες 8(κτυο καλο8ιατηρημένων αγροτικών 8ρόμων, καθώς 
και υ8ρευτικό και αρ8ευτικό 8ίκτυο 1 που να μη χρειάζεται επέκταση για 20 
τουλάχιστον χρόνια. Πρέπει να λειτουργήσουν περιφερειακές βιομηχανικές μονά-

8ες, βιοτεχνικές μονά8ες και να ενθαρρυνθεί η 8ημιουργία οινοποιεlων στις 

αμπελουργικές περιοχές. Αυτά και πολλά άλλα θα μπορούσαν να γίνουν σε μια 

ευρεία περιφέρεια, έτσι που πραγματικά να μη χρειάζεται, εκτός από συντήρηση, 

για μια εικοσαετ(α τουλάχιστον κανένα επιπρόσθετο κον8ύλι. 

Τα ί8ια τα συμβούλια θα αποφασ!ζουν στη συνέχεια σε ποια άλλη περιφέρεια 

θα 8οθεί προτεραιότητα και έτσι σε λ(γα χρόνια η αγροτική αvι:lπτυξη θα ε(ναι 

πραγματικότητα και θα ξαναζωντανέψουν όχι μόνο τα κρασοχώρια μας αλλά και 
ολόκληρη η ύπαιθρος. 

Το Σ.Κ. ΕΔΕΚ κυκλοφόρησε μια τέτοια πρόταση μέσα στα πλαίσια του 
κυβερνητικού προγρι:lμματος για τις προε8ρικές εκλογές του 1983 και ε(ναι στη 
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διάθεση όποιου ενδιαφέρεται και με κάθε λεπτομέρεια μάλιστα. Έτσι βλέπουμε 

εμείς την αν&πτυξη των κρασοχωριών μας αλλ& και της υπαίθρου μας γενικά, 
αντί της ανώφελης σπατάλης χρήματος και ανθρώπινου δυναμικού σε μικρομπα

λώματα που διαρκούν ένα ή το πολύ δύο χρόνια. 

Αξίζει πράγματι να μελετήσει η κυβέρνηση την εισήγηση του Σ.Κ. ΕΔΕΚ 
για ευρεία περιφερειακή ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές, πριν δώσω το λόγο στον χ. Ηλία; 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Ένας από το ΔΗ.ΚΟ. θα μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. Ο κ. Ηλία θέλει να μείνει τελευταίος, επειδή είναι ο εισηγητής. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

Η Βουλή εξετ&ζει ένα θέμα για μια περιοχή πολύ σημαντική για την επαρχία 
της Λεμεσού. Εμε(ς πιστεύουμε ότι θα πρέπει να γίνει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 
ανάπτυξης των χρασοχωριών. Ε(ναι γεγονός ότι παραχωρούνται κάθε χρόνο 

ορισμένα κονδύλια, αλλά αυτά πιστεύουμε ότι δεν αρκούν για τη σωστή ανάπτυξη 
της υπαίθρου και ίσως καμιά φορά και να σπαταλώνται. Όμως θα πρέπει, εφόσον 
υπάρχει, και υπάρχει και στις εξαγγελίες της κυβέρνησης εξάλλου, να γίνει ένα 

ολοκληρωμένο σχέ8ιο όσον αφορά υ8ατοπρομήθειες, όσον αφορά ο8ιχό 8!χτυο και 

πολύ ορθά ανέφερε ο συνάδελφος Κατσουνωτός και όσον αφορά ί8ρυση μικρών 
βιομηχανιών, γιατ! έχει ανάγκη ο τόπος οι κάτοικοι των χωριών να παραμείνουν 

στα χωριά τους. Τα χρασοχώρια είναι μια περιοχή όπου 8υστυχώς το εισόδημα 

των κατοίκων δεν αρχε! για την επιβίωσή τους, τη σωστή διαβίωσή τους και 
' 'ζ 'λλ ' β ' έ ' λ' επομενως χρεια ονται α α μετρα, χυ ερνητιχα μ τρα, που να μπορουν του α-

χιστον να κρατήσουν τους αμπελουργούς μας στα χωριά τους. 

Τίποτε άλλο με την παράκληση, και πιστεύω αυτό το Σώμα θα πρέπει να το 

καταστήσει σαφές στην κυβέρνηση, το συντομότερο δυνατό και στους νέους 

προϋπολογισμούς να περιληφθεί κονδύλι για ένα ολοκληρωμένο σχέδιο ανάπτυξης 
των χρασοχωριών -όχι κατ' αποκοπή ένα κονδύλι σε ένα χωριό και ένα χον8ύλι σ' 

άλλο χωριό- όπως ήταν εξ&λλου και οι εξαγγελίες της σημερινής κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλία. 

Ν. ΗΛΙΑ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνάδελφοι, 
1 

Το Ενοποιημένο Σχέδιο Αγροτικής Αν&πτυξης Κρασοχωριών που συζητούμε 

σήμερα από 8εχαετίας το ακούμε όλοι. 'όμως οι κάτοικοι των εβδομήντα ορεινών 
χωριάιν που 8ιαλαμβάνοvται σ 1 αυτό μόνο σαν φάντασμα το βλέπουν. Κανένα 
τέτοιο σχέ8ιο δεν έχει εφαρμοσθεί μέχρι σήμερα. Πριν από δέκα περίπου χρόνια 

ετοιμάστηκε ένα σχέ8ιο για τα χρασοχώρια, το οπο(ο όμως απορρ!φθηχε ως μη 

βιώσιμο. Λήφθηκε δυστυχώς τότε υπόψη η οικονομική μόνο πλευρά του σχεδίου 
και παραγνωρίστηκε εντελώς ο κοινωνικός του χαραχτήρας. Η λανθασμένη αυτή 
άποψη επικράτησε αρκετά χρόνια κατά την άσκηση της κυβερνητικής πολιτικής, 
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με αποτέλεσμα την παραμέληση του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα κιχι την 

εγκατάλειψη των χωριών μας, ι3ιαίτερα των ορεινών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της απογραφής του 19821 από το σύνολο των 

χωριών των 3υο επαρχιών Λεμεσού και Πάφο~, που ε(ναι 207, τα 104 είχαν 
πληθυσμό το 1982 από 1 - 200 κατοίκους. Από το 1982 μέχρι σήμερα η 
κατάσταση χειροτέρεψε κατά πολύ και πολλά από τα ορεινά μας χωριά 

παρουσιάζουν όψη ανοικτών γηροκομείων. Από προσωπικές επισκέψεις και έρευνες 

στα ορεινά μας χωριά 3ιαπιστώνουμε πως στα περισσότερα από αυτά το 80-90% 
των κατο!κων είναι συνταξιούχοι. 

Αν 3ε ληφθούν άμεσα και αποτελεσματικά μέτρα για την ανακοπή του 

ρεύματος της φυγής και την αναζωογόνηση των χωριών μας γενικά και ι3ια(τερα 

της περιοχής των κρασοχωριών, οι συνέπειες θα είναι βαριές όχι μόνο για την 
αγροτική αλλά γενικότερα για την εθνική μας οικονομία. 

Ο γεωργοκτηνοτροφικός τομέας είναι ζωτικής σημασίας για τον τόπο μας και 
χρειάζεται να προσεχθεί ιδιαίτερα. Παρά την παραμέλησή του εξακολουθεί να 

συμβάλλει σημαντικά στις εξαγωγές μας, αποτελεί πηγή πρώτων υλών για τις 

κυπριακές βιομηχανίες, απασχολεί σημαντικό αριθ~ό εργαζομένων για την 
εμπορία των γεωργικών προϊόντων, τροφοδοτεί τον πληθυσμό μας και ικανοποιεί 

τις αυξανόμενες ανάγκες του τουρισμού μας. 

Η παραμέληση της υπαίθρου θα πρέπει να σταματήσει. Επιβάλλεται να 

ληφθούν αποφασιστικά μέτρα, προτού είναι πολύ αργά. Να γίνει επιτέλους η 

ολοκλήρωση και να αρχίσει η εκτέλεση του Σχεδίου Κρασοχωριών, όπως και της 
Μαραθάσας και άλλων ορεινών περιοχών. 

Η κυβέρνηση Βασιλείου έχει εξαγγείλει σχέδια για τη συγκράτηση της 
νεολαίας στην ύπαιθρο. Αυξάνει επίσης τη συνεισφορά του κράτους για τα 

αναπτυξιακά έργα στις ορεινές περιοχές και προχωρεί στην αντιμετώπιση 

προβλημάτων των διάφορων γεωργικών κλάδων. 

Ενώ εκτιμούμε αυτά που γίνονται, θεωρούμε αναγκαίο να τονίσουμε από το 
βήμα της Βουλής τη διαπίστωσή μας ότι τα μέτρα που λήφθηκαν μέχρι σήμερα 

είναι πολύ ανεπαρκή. 

Για τα εβδομήντα χωριά που διαλαμβάνονται στο Σχέδιο Κρασοχωριών 

έχουν ξοδευτεί συνολικά τα τελευταία τρ(α χρόνια, 1988, 1989 και 1990, κατά 
τις προβλέψεις, μόνο L2,099,347, ενώ για τις ανάγκες σε έργα των χωριών αυτών, 
που είναι από τα πιο φτωχά ορεινά χωριά των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου, 

απαιτούνται 30 εκ. λίρες, σύμφωνα με τους ίδιους τους κυβερνητικούς υπολο

γισμούς. 

Οι μελέτες που συνεχίζονται δέκα χρόνια τώρα θα πρέπει να τελειώσουν 

χωρίς καμιά άλλη καθυστέρηση και το Σχέδιο Κρασοχωριών να μπει σε εφαρμογή 

τον ερχόμενο χρόνο. 

Η εφαρμο~ του Σχεδίου Κρασοχωριών καθίσταται περισσότερο αναγκαία 

σήμερα ύστερα από το σχέδιο εκρίζωσης των αμπελιών και την αναστολή του 
σχεδίου αναμπέλωσης. Περισσότερες εκτάσεις γης στα αμπελοχώρια παραμένουν 
σήμερα χέρσες, ανεκμετάλλευτες και το εισόδημα των αμπελουργών αναπόφευκτα 

μειώνεται. 

Με το Σχέδιο Ενοποιημένης Ανάπτυξης Κρασοχωριών πρώτιστα θα πρέπει 
να λυθεί και το αμπελουργικό πρόβλημα για το οποίο συνεχίζεται να ετοιμάζεται 



3525 

σχέδιο ριζικής αντιμετώπισής του, ενώ πρέπει να δοθε( ιδιαίτερη προσοχή στην 

κατασκευή φραγμάτων για την αξιοποίηση της γης που αδρανεί. 

Κύριε Πρόεδρε, η σήραγγα που θα μεταφέρει το νερό του νότιου αγωγού από 
το Διαρίζο στον Κούρρη περνά μέσα από τα χωριά που διαλαμβάνονται στο 

Σχέδιο των Κρασοχωριών. Υπάρχουν βάσιμοι φόβοι αυτών των χωριών ότι η 
ή ' θ ' ' ' Γ ι ι r ι σ ραγγα αυτη α επηρεασει τα υπογεια vερσ. τους. t αυτο ειναι αναγχη vα 

ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα, έτσι που, αν τυχόν επηρεασθούν αυτά τα υπόγεια 

νερά, να εμπλουτισθούν, και να ληφθεί επίσης μέριμνα για την εξεύρεση νερού με 
υδατοδεξαμεvές ή με οποιουσδήποτε άλλους τρόπους για την ικανοποίηση των 
αναγκών των χωριών αυτών τα οπο(α, ας σημειωθεί, χρόνια τώρα απαιτούν να 
τους δοθεί νερό από τη σήραγγα η οποια θα μεταφέρει το νερό του Διαρlζου στον 

Κούρρη. 

Θα πρέπει να βελτιωθούν επίσης οι οδικές συγκοινωνίες, να λυθε( το 

· πρόβλημα της διάθεσης της γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής σε αμειπτικές τιμ<.; 
με τη δημιουργία συμβουλίου εμπορίας, να επεκταθεί ο αναδασμός και να δοθεί 

επιπρόσθετη βοήθεια στους αγρότες για την απόκτηση βιώσιμου κλήρου. Πρέπει 
να δοθούν μακρόχρονες χαμηλότοκες πιστώσεις για τον εκσυγχρονισμό των μέσων 
παραγωγής και να δοθεί περισσότερη ενίσχ~ση στο συνεργατικό κινημα. Πρέπει να 

επεκταθεί και να βελτιωθεί η γεωργική ασφάλιση, έτσι που να καλύπτει όλες τις 
καλλιέργειες από όλες τις θεομηνίες. Πρέπει να ληφθοόν όλα τα αναγκαία μέτρα 
για μείωση του κόστους της γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής και να ενθαρρυνθεί 

με διάφορα κίνητρα η δημιουργία βιομηχανικών και βιοτεχνικών μονάδων στην 
όπαιθρο. Πρέπει να ενθαρρυνθεί επίσης ο αγροτουρισμός. 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 

Το πρόβλημα της στέγασης των νεαρών ζευγαριών στην ύπαιθρο θα πρέπει 

να αντιμετωπισθεί με την παραχώρηση ουσιαστικών, ενθαρρυντικών κινήτρων. Να 
δοθεί και στα νεαρά ζευγάρια της υπαίθρου που επιθυμούν να εγκατασταθούν στα 

χωριά τους οικονομική βοήθεια για την απόκτηση στέγης, όπως δίνεται στα 

ζευγάρια προσφύγων. Παράλληλα θα πρέπει να ληφθούν τα κατάλληλα κοινωνικά 
μέτρα στην ύπαιθρο για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των αγροτών. 

Μόνο με την εφαρμογή τέτοιων ενοποιημένων σχεδίων αγροτικής ανάπτυξης 
θα μπορέσουμε να σταματήσουμε την αστυφιλία και να αναζωογονήσουμε τα 

χωριά μας. Το μήνυμα που θα πρέπει να πάει από τη Βουλή στην Εκτελεστική 

Εξουσία με την ευκαιρία της συζήτησης του θέματος του Σχεδίου Κρασοχωριών 
είναι η απαίτηση για άμεση εφαρμογή αυτού του σχεδίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι διώξεις από το Υπουργείο Υγείας των 

μικροβιοτεχνών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού σιουτζιούκκου) 
στην περιοχή Μαραθάσας». Θέμα εγγραφέν από τον αξ. Βουλευτή κ. Π. Στυ

λιανοό για αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή στις 5.10.89. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει διευ~ρ(νιση. Η μουσταλευριά που γράφει εκεί 

δεν είναι ο σιουτζιούκκος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
1 Οχι 1 είναι λάθος· γι 

/ αυτό ε(πα σιουrrζιούκκος. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΔΙΩΞΕΙΣ ΑΠΟ ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΥΓΕΙΑΣ ΤΩΝ ΜΙΚΡΟΒΙΟΤΕΧΝΩΝ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΩΝ ΜΟΥΣΤΑ
ΛΕΥΡΙΑΣ (ΤΟΥ ΠΑΡ ΑΔΟΣΙΑΚΟΥ ΣΙΟΥΤΖΙΟΥΚΚΟΥ) ΣΤΗΝ ΠΕ
ΡΙΟΧΗ ΜΑΡΑΘΑΣΑΣ» 

Πιχρόvτες:-

Αλέκος Μαρκί8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος Παπα8όπουλος 

Αν8ρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννί8ης 

08υσσέας Δημητρ(ου 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Κυριάκος Χρ!στου 

Μιχα-ήλ Θεο8ούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ>] Υγείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε Μο 

συνε8ρίες της που πραγματοποι-ήθηκαν στις 31 Μαϊου και 7 Ιουνίου 1990. Στην 
πρώτη συνε8ρ(αση κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω στο θέμα 

εκπρόσωποι του Τπουργε(ου Τγε!ας 1 των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και 
Αγροτιχ'ή και εκπρόσωποι των παραγωγών σιουτζιούχχου. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα ε(χε εγγραφεί από τον αξιότιμο 

Βουλευτ>] κ. Πέτρο Στυλιανού στις 5 Οκτωβρίου 1990 για αυτεπάγγελτη εξέταση 
από την Κοινοβουλευτικ>] Επιτροπή Υγε(ας. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο Βουλευτ>]ς κ. Πέτρος Στυλιανού ανέφερε 

ότι το όλο θέμα προέκυψε μετά τις 8ιώξεις από το Υπουργε(ο Υγείας των 

μιχροβιοτεχvώv παραγωγών σιουτζιούχχου, με στόχο την αναβάθμιση των μέσων 
και υποστατικών κατασκευής του παρα8οσιαχού σιουτζιούχχου. Το μέτρο αυτό, 
όπως ανέφερε ο πιο πάνω Βουλευτής, χρ(vεται πολύ αυστηρό για τους κατα

σκευαστές του σιουτζιούχχου, οι οπο(οι ανήκουν σε χαμηλή εισο8ηματιχή τάξη. 

Από την άλλη με τα μέτρα αυτά του Τπουργε(ου πλήττεται αυτή η !8ια η 
παραγωγ'ή ενός μονα8ιχού παρα8οσιαχού προϊόντος μας που κατασκευάζεται 

εποχιακά σε περιορισμένες ποσότητες από την τάξη αυτή των κατο(κων των 

ορεινών περιοχών. Ενόψει της κατάστασης αυτής καλείται το Υπουργε(ο Υγείας 

να επανεξετάσει τους όρους που προτ(θεται να επιβάλει στους κατασκευαστές 
σιουτζιούκκου και να περιοριστεί στα απόλυτα αναγκα(α για σκοπούς υγιεινής 

μέτρα. 

Ενημερώνοντας την Επιτροπή οι εκπρόσωποι του lπουργε(ου lγείας για το 

πώς έχει η κατάσταση αναφορικά με το υπό συζήτηση θέμα 8ήλωσαν ότι το 
lπουργε(ο τους έ:χει προσπαθήσει επανειλημμένα να επιβάλει τους στοιχειώ8εις 

κανόνες υγιεινής ως όρους για την κατασκευή του παρα8οσιακού σιουτζιούκκου 

στους κατασκευαστές του. Πρόσθετα ανέφεραν ότι, σύμφωνα με τους Κανόνες 

περί Υγιεινής Τροφ(μων του 1970, οι κατασκευαστές τροφ(μων ε(ναι υποχρεω

μένοι να εγγράφονται στο Επιστημονικό Συμβούλιο Τροφ(μων το οπο(ο τους 
εκ8ί8ει σχετική άδεια για να δικαιούνται να κατασκευάζουν τα προϊόντα τους. 

Επειδή οι κατασκευαστές του σιουτζιούκκου δε συμμορφώθηκαν με καμιά από τις 

πιο πάνω υποχρεώσεις τους 1 έγιναν από το lπουργε!ο στις χρονιές 88 και 89 
διώξεις, με στόχο να συμμορφωθούν οι παραγωγοί του σιουτζιούκκου. 



3527 

Επειδή στη συνέχεια έγιναν προσπάθειες να βρεθεί μια συμβιβαστική λύση 

αvαφοριχά με τους όρους υγιεινής που θα έπρεπε να τηρούν οι χατασχευαστές, 

αλλά και επειδή παρήλθε η εποχή παραγωγής του σιουτζιούκκου, το Υπουργείο 
δεν προχώρησε σε άλλες διώξεις ή στη λήψη οποιωνδήποτε άλλων μέτρων. 

Από την πλευρά των χατασχευαστώv του σιουτζιούχχου χαι. των αγροτικών 

οργανώσεων που παρέστησαν στη συνεδρία υποστηρίχτηκε η άποψη ότι οι όροι 
που έχουν τe:θε( προς 'fOUς παραγωγούς είναι. απαράδεχτοι χαι προUποθέτουv 

τεράστια έξοδα τα οποLα οι (διοι δε θα μπορούν να χαλόψουv από την πώληση 'fOU 

προ'ιόvτος τους. Πρόσθετα υποστήριξαν ότι η χατασχευή του πιο πάνω προϊόντος 
ε(vαι εποχιακή χαι γ(νεται από τους (8ιους πάνω σε ερασιτεχνική βάση. Με τους 
όρους που προτείνει η κυβέρνηση θα πληγεί, και ίσως εξαλειφθεί πλήρως, μια 

παραδοσιακή απασχόληση. 

Τέλος η πιο πάνω πλευρά δήλωσε ότι έχει αποδεχθεί όλους τους όρους που 

προτείνει το Υπουργείο Υγείας για την καθαριότητα στην κατασκευή του 
σιουτζιούχκου και έχει απορρLψει μόνο ορισμένους όρους οι οποίοι είναι εντελώς 

αντιοι.χονομι.χο( και πρακτικά απραγματοποίητοι. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, θεωρώντας ότι η κατασκευή του 

σιουτζιούχκου απο'fελε( πράγματι μια παραδοσιακή τέχνη η οποία απειλείται με 

εξαφάνιση, πιστεύει ότι το Υπουργείο Υγείας δε θα πρέπει να προχωρήσει σε 

διώξεις ή οποιαδήποτε άλλα μέτρα σε βάρος των χατασχευαστών σιουτζιούχχου, 

μέχρι να διευθετηθεί το θέμα της εξεύρεσης της συμβιβαστικής λόσης, η οποία 
φαίνεται ότι είναι και δυνατή και επιθυμητή. Η Επιτροπή τονίζει πως στ' όλο 
θέμα η στάση των παραγωγών ήταν εποιχο8ομητιχή, γι' αυτό χαι καλεί την 

κυβέρνηση να Μβει σοβαρά υπόψη τις απόψεις που εκφράστηκαν. Με τον τρόπο 
αυτό θα εξασφαλιστεί η τήρηση των βασικών όρων υγιεινής στην κατασκευή του 
παραδοσιακού αυτού προ'ίόντος μας, ενώ παράλληλα θα προστατευτούν τα 

συμφέροντα των χατασχευαστών του, οι οποίοι πράγματι ανήκουν σε αγροτική χαι 

χαμηλή εισοδηματική τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ίπάρχουν ομιλητές; 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΊ' ΛΙΑΝΟΊ': 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω πως σίγουρα είναι ομόφωνη, σαφής η 
Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και η μόνη προσθήκη την 

οποία θα 1Jθελα να αναφέρω είναι πως δυστυχώς ένα μήνυμα που πρέπει να πάει 

στην κυβέρνηση είναι πως φθίνει σταθερά η παραδοσιακή αυτή τάξη και επομένως 
ας τους αφήσει με τα κοινά αποδεχτά μέτρα τα οποία εισηγείται η Επιτροπή να 
ολοκληρώσουν την προσφορά τους στον τόπο. Τίποτε άλλο χαι να επανατάξουμε 

τον τίτλο, όπως ακριβώς ε(πατε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που ε(ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη 
για κάλυψη των καταθετών της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Ριζο

χαρπάσου κατά τον (8ιο τρόπο που το κράτος έχει καλύψει τους καταθέτες όλων 

των κατεχόμενων συνεργατικών πιστωτικών εταιρειών». Θέμα e:γγραφέν με 
εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Ζ. Τουλούρα στις 15.12.1988. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ το ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ 
ΓΙΑ ΚΑΛΥΨΗ ΤΩΝ ΚΑΤΑΘΕΤΩΝ ΤΗΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΤΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΡΙΖΟΚΑΡΠΑΣΟΥ ΚΑΤΑ ΤΟΝ ΙΔΙΟ ΤΡΟΠΟ ΠΟΥ 
το ΚΡΑΤΟΣ ΕΧΕΙ ΚΑΛΥΨΕΙ ΤΟΥΣ ΚΑΤΑΘΕΤΕΣ ΟΛΩΝ ΤΩΝ 
ΚΑ ΤΕΧΟΜΕΝΩΝ ΣΥΝΕΡΓ Α ΤΙΚΩΝ ΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ» 

Παρόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολόβιος Κόλοκος 

Κώστας Εpωτοχpιτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιαννάκης Ομήρου 

Π αόλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Φεβρουαρίου 
1989 και στις 29 Μαϊου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευ
ρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Οικονο
μικών, ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών χαι Συνεργατικής Αναπτόξεως και 

εκπρόσωποι της Παγκόπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας. 

Όπως είναι γνωστό, το θέμα γράφτηκε στη Βουλή από τον αξ. Βουλευτή 

κ. Ζαχαρία Τουλοόρα στις 15 Δεκεμβρίου 1988 και παραπέμφθηκε στην 
Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Μέσα στα πλαlσια της πιο πάνω εντολής της η Επιτροπή μελέτησε το θέμα 

και, αφού άκουσε όλες τις εν0ιαφερ6μενες πλευρές, υπέβαλε στις 24 Μαρτίου 
1989 Έκθεση προς το Σώμα. 

Όπως αναφέρεται και στην πιο πάνω Έκθεση, η Επιτροπή υιοθέτησε 
εισήγηση των αρμοδίων για τη σόνθεση ειδικής επιτροπής για την εξέταση της 
γενικής κατάστασης της εταιρε(ας χαι την ετοιμασία Έκθεσης μέχρι την 1 η 
Ιουνίου 1989 με υποχρέωση να ενημερώνει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την 
πορεία του θέματος. 

Η ειδική αυτή Επιτροπή συστάθηκε πράγματι το Μάιο του 1989 και 

αποτελείτο από εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Τμήματος Συνεργατικής Αναπτόξεως. 

Σόμφωνα με έγγραφο που έστειλε στη Βουλή ο Έφορος Συνεργατικών 
Εταιρειών και Συνεργατικής Αναπτόξεως ημερομηνίας 8 Μαρτίου 1990, η ειδική 
επιτροπή είχε αλλεπάλληλες συναντήσεις και, αφοό μελέτησε επισταμένως το 
θέμα του ύψους των κεφαλαίων τα οποία είναι αναγκαία για την αποπληρωμή 
των καταθέσεων της υπό αναφορά εταιρειας, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι το 
έργο της ειναι πιο 8ύσκολο λόγω του ότι η εταιρεια από την τούρκικη εισβολή 

μέχρι σήμερα συναλλάσσεται ·με τους καταθέτες και τα μέλη της τόσο σε 

κυπριακές όσο και σε τούρκικες λίρες. 

Στο (8ιο έγγραφο αναφέρεται επlσης πως η ομά8α εργασ(ας που συστάθηκε 

ζήτησε από το Γραμματέα της εταιρείας να προμηθεόσει σ' αυτήν καταλόγους 
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καταθετών μέχρι τις 12 lανουαρίου 1990. U Γραμματέας ετοίμασε και έστειλε 
τους καταλόγους που ζητήθηκαν, σύμφωνα με τους οποίους το ύψος των 

καταθέσεων ανέρχεται στις :Ε775,ΟΟΟ. Οι κατάλογοι υπογράφονται από το 

Γραμματέα της εταιρείας, το Γραμματέα του Συνεργατικού Παντοπωλείου, από 
ένα μέλος της Επιτροπείας και από τον ιερέα της κοινότητας Ριζοχαρπάσου. 

Σύμφωνα και πάλι με το ίSιο έγγραφο, η ομάSα εργασίας θεώρησε το ύψος 
των καταθέσεων της 12ης Ιανουαρίου 1990 υπερβολικά ψηλό σε σχέση με εκείνο 
που κατά την χρίση της έπρεπε να υπάρχει, γι 1 αυτό και ζήτησε από το 

Γραμματέα να συλλέξει επιπρόσθετα στοιχεία που θα τη βοηθήσουν στο έργο της. 

Τέλος, το έγγραφο του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής 
Αναπτύξεως αναφέρει τα εξής: «Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, το όλο θέμα 

της αποπληρωμής των προσφυγικών καταθέσεων της Σ.Π.Ε. Ριζοχαρπάσου 

βρίσκεται τώρα στα χέρια της ειδικής επιτροπής, η οποία αναμένεται ότι θα 

υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις για λύση του όλου θέματος, μόλις κατορθώσει 
να εξακριβώσει το ακριβές ποσό των αναγκαίων κεφαλαίων που απαιτούνται για 

το σκοπό αυτό». 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε όλα 

τα στοιχε(α που τέθηκαν ενώπιόν της, αναγνωρίζει το γεγονός ότι η Σ.Π.Ε. 

Ριζοκαρπάσου που ε(ναι κατεχόμενη αλλά όχι εκτοπισθείσα αποτελεί ι8ιάζουσα 

περίπτωση, δεν παραβλέπει όμως και το γεγονός ότι το σύνολο σχεδόν των μελών 

ή και των συναλλασσόμενων με αυτήν προσώπων ε(ναι εκτοπισθέντες που δεν 

έχουν δυνατότητα επαφής με την εταιρεία τους, γι 1 αυτό και καλε( την 

Εκτελεστική Εξουσία να προβεl, σε συνεννόηση με όλα τα αρμόδια όργανα, στη 
λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων, για να καλυφθούν οι καταθέτες και να 

μπορέσουν να εισπράξουν τις καταθέσεις τους, όπως έγινε με όλες τις κατεχόμενες 

συνεργατικές πιστωτικές εταιρεlες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Τουλοόρας. 

Εκείνο που προσέχω είναι πάντοτε ομιλητές να ε(ναι οι εισηγητές, ενώ εtχα 
κάμει αυτή την παρατήρηση, αλλά δε γίνεται δυστυχώς ... 

Ζ. ΤΟΎ' Λ01'Ρ ΑΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα είναι απλό και καθαρό από τον 

ίSιο τον τίτλο του. Ως θέμα αρχής έχει εκτεταμένα συζητηθεί στο παρελθόν και 
έχει εξαντληθεί και ομόφωνα Βουλή και κυβέρνηση συμφώνησαν στην κάλυψη 
όλων των καταθετών των εκτοπισμένων συνεργατικών πιστωτικών εταιρειών. 

' ' ψ όλ ' 'ς Ήδη η κυβέρνηση Κυπριανου καλυ ε ες τις εκτοπισμενες συνεργατικε 

εταιρείες και εκείνες που επαναδραστηριοποιήθηκαν και εκείνες που δεν επανα-
, ί ι δ ι ι 

Sραστηριοποιήθηκαν, και Sιέθεσε πολλά εκατομμόρια λ ρες απο το ημοσιο ~ρημα 
για το σκοπό αυτό. Παρέμεινε μία: η κατεχόμενη Συνεργατική του Ριζοκαρπασου. 

Το θέμα ήρθε στην επιφάνεια στις αρχές του 1988, όταν πια τα αποθέματα 
είχαν εξαντληθεί και η Συνεργατική Sεν είχε πια τη Sυνατότητα να καλόψει τους 

' ' ί ί ' ' υπόλοιπους καταθέτες της. Η σημερινη κυβερνηση, χωρ ς να αρνε ται κατ αρχην 

την υποχρέωσή της, ζήτησε πίστωση χρόνου για να διερευνήσει το θέμα. Το 
διερευνά όμως εδώ και δυόμισι χρόνια και πολύ φοβούμαι πως, αν δεν υπάρξει 
αποτελεσματική πίεση από τη Βουλή, θα συνεχίσει να το διερευνά ως τη λήξη της j 
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θητείας της. Το θέμα, όπως είπα στην αρχή, είναι απλό και καθαρό: να καλύψει η 

κυβέρνηση τους Ριζοκαpπασίτες καταθέτες κατά τον ίδιο τρόπο χάτά τον οπο(ο 

καλύφθηκαν και οι καταθέτες όλων των άλλων συνεργατικών εταιρειών που 
εκτοπίστηκαν. Ίση μεταχείριση για μια κοινότητα που υπέφερε και υποφέρει τα 

πάνδεινα από τον εγκλωβισμό και την κακομεταχείριση του Αττίλα. Βάσιμοι 
λόγοι για την αναποφασιστικότητα της κυβέρνησης 8εν υπ&ρχουν. Υπ&ρχουν μόνο 

προφάσεις και προσπάθεια για αναβολή από μια κυβέρνηση που φαίνεται να 
προσπαθεί να αποφύγει τις ευθύνες της. Το θέμα θα παραμείνει ανοιχτό και η 
Βουλή θα πρέπει να επανέλθει, πιστεύω πιο αποφασιστικά και πιο δραστήρια, για 

να πειθαναγκάσει, αν χρειαστεί, την κυβέρνηση να εκπληρώσει αυτή της την 
υποχρέωση, για να έχουμε δίκαιη και ισότιμη μεταχείριση όλων των πολιτών της 

Δημοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Ηλιάδης και ο χ. Τ σιέττης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρ6ε8ρε, το πρόβλημα αυτό γεννήθηκε το 1974 μαζί με την εισβολή. 
Έτσι, εμείς θέλουμε να πούμε ότι είναι υπεύθυνες όλες οι κυβερνήσεις της 
Κυπριακής Δημοκρατίας από το 1974 μέχρι και σήμερα, γιατί αυτό το πρόβλημα 
8εν έχει λυθεί. Επιβ&λλεται η κάλυψη της Συνεργατικής Πιστωτικής του 

Ριζοχαρπάσου, όπως έγινε και με όλες τις άλλες συνεργατικές εταιρείες των 

κατεχόμενων κοινοτήτων. 

Αντιλαμβανόμαστε ότι εδώ βέβαια δημιουργούνται κάποιες περιπλοκές, 
8ε8ομένου ότι η Σ.Π.Ε. Ριζοκαρπ&σου παρέμεινε εγκλwβισμένη και όχι λειτουρ

γούσα αλλά υπολειτουργούσα υπό κατοχή με τα γνωστά προβλήματα, όπως η 

ανάγκη να συναλλάσσεται ακόμα και σε τούρκικες λίρες. Εlναι ιδιαίτερα λεπτά 

προβλήματα, αλλά πιστεύουμε ότι 1 παρά τα προβλήματα που υπάρχουν για την 
εξαχρ!βωση των στοιχείων τα οποία απαιτούνται για να εξευρεθεL το ύψος των 

καταθέσεων οι οποίες υπήρχαν, για να μπορέσουν και να αποπληρωθούν άλλωστε, 

πιστεύουμε λοιπόν ότι παρά τα προβλήματα αυτά ύστερα από 16 χρόνια είναι 
εντελώς απαράδεχτο το πρόβλημα αυτό να εξακολουθεί να υπάρχει. Και είναι 
απαράδεχτο δυο φορές, γtατί αφορά ανθρώπους οι οποlοι είτε ήταν είτε 

εξακολουθούν να παραμένουν εγκλωβισμένοι. Και είναι μια αστοργία των 

κυπριακών κυβερνήσεων προς τους ανθρώπους οι οποίοι όντας εγκλωβισμένοι 
υποφέρουν περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο τα δεινά της κατοχής, ζώντας 

κάτω από την μπότα του Τούρκου καταχτητή όχι στο ελεύθερο αλλά στο 

κατεχόμενο μέρος της Κόπρου. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει οριστεί μια επιτροπή η οποία θα μελετούσε και θα 

έβρισκε τα στοιχεία, για να εξακριβώσει το ύψος των καταθέσεων. Αυτά τα 

πράγματα δεν μπορούν να μας πείσουν ότι δεν τελειώνουν ούτε ότι βάζουν 
επιτροπές το 1989. Οι κυβερνήσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας με τόσες 

εκατοντάδες επιτροπές γιατ( δεν έκαναν αυτή τη δουλειά 16 ολόκληρα χρόνια; 
Καμιά κυβέρνηση δεν, μπορεί να μας πε(σει ότι αυτά τα πράγματα πρέπει να 
περιμένουν για τους εγκλωβισμένους ειδικά τόσο πολλά χρόνια. Ύπάρχει πρό
βλημα ρευστότητας και σήιιερα τρομερό πρόβλημα στη Σ.Π.Ε. Ριζοκαρπ&σου, 

Σήμερα, σύμφωνα με έγκυρες σημερινές πληροφορίες μας, η ρευστότητα της 

Σ.Π.Ε. Ριζοκαρπ&σου στα κατεχόμενα ανέρχεται σε 16 λίρες Κόπρου. Άρα η 
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Πιστωτική Εταιρεία Ριζοκαρπάσοu αδuνατεί λόγω έλλειψης ρευστότητας να 

ανταποκριθεί στις ανάγκες των εγκλωβισμένων και για κατάθεση και για ανάληψη 

των λεφτών τους. Έτσι δεν τη χρησιμοποιούν. Ποιο είναι το αποτέλεσμα; Είναι 
οι δολοφονίες. Έμμεση αλλά σαφέστατη συνέπεια, γιατί κρατούν τα λεφτά τους, 
τις συντάξεις τους και τα λοιπά σε κομποδέματα,, τα εγκληματικά στοιχεία των 
εποίκων το γνωρίζουν αυτό και δεν είναι τυχαίο ότι έχουμε επανειλημμένες 

επιθέσεις και ληστείες και δολοφονίες ηλικιωμένων Ριζοκαρπασιτών στο Ριζο
κάρπασο, για να τους κλέψουν αυτά τα λίγα λεφτά τα οποία είναι υποχρεωμένοι 
να φυλάγουν μέσα στο σπίτι τους. 

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, το θέμα, να μου επιτραπεί να πω, δημιουργεί μια 
ι3ιαίτερη εθνική ευαισθησία, γιατί μιλούμε για τους σκλαβωμένους Έλληνες του 
Ριζοκαρπάσου. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η Βουλή δε θα περιοριστεί σε μια 

πλατωνική διαμαρτυρία ή σε ένα απλό πέρασμα του μηνόματος ότι αυτό το 

πρόβλημα πρέπει να λυθεί. Πρέπει να ποόμε ότι η κυβέρνηση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας είναι απαράδεκτη, αφοό δεν το έχει λόσει, και ότι είναι ανάγκη και 
σαφής απαίτηση ολόκληρης της Βουλής να ξεμπερδεύουμε μ' αυτιf τα πριfγματα, 
τα οποία μας προσβάλλουν και μας εκθέτουν ως κράτος, ως κυβέρνηση, ως Βουλή 
απέναντι σ' αυτοός τους λίγους εγκλωβισμένους, που κρατοόν ζωντανό τον 
ελληνισμό κάτω από τις συνθήκες που όλοι γνωρίζουμε στα κατεχόμενα εδάφη 

μας. Στόχος μας είναι να τους δώσουμε το μήνυμα ότι εκείνοι ζουν για να 

περιμένουν να επιστρέψουμε εμεlς και όχι ότι εμείς ζούμε για να τους περιμένουμε 
να επιστρέψουν, να έρθουν και αυτοί στις ελεόθερες περιοχές ως πρόσφυγες. Αυτό 
είναι το μήνυμα που πρέπει να περάσουμε στην κυβέρνηση, στην όποια κυβέρνηση 

η οποία συμπεριφέρεται μ' αυτό τον ανάλγητο τρόπο στους εγκλωβισμένους στις 

κατεχόμενες περιοχές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Μετά την εισβολή και την κατοχή σωρεία 
προβλημιfτων είχε παρουσιαστεί στους εγκλωβισμένους της Καρπασίαι;. Και εμείς 

οι πρόσφυγες, οι συμπαρχιώτες τους, τους δώσαμε κάθε συμπαράσταση, όταν 
~ ι ι ι ι "'ή ' β ' οιασπαστηκαν οι οικογενειες τους, οταν ~ τησαν προστασια των ιασμενων 

οικογενειών τους, των παιδιών τους, για τη μόρφωσή τους, για τη στέγασή τους, 

ενώ, όταν έφευγαν οι κτηνοτρόφοι μας και πουλοόσαν τα πρόβατά τους σε 

ασήμαντες τιμές, βοηθήσαμε στο να αποζημιωθοόν από το κράτος, για να 
αναπτύξουν ξανά την κτηνοτροφία. Το θέμα των καταθέσεων στις συνεργατικές 
εταιρείες που σ 1 όλα τα χωριά έχει λυθεί δεν έχει λυθε! στο Ριζοκάρπασο. 

Παρουσιάζονται δυσκολίες και προβλήματα, γιατί λειτουργούν, όμως έχουμε 

καλοός υπαλλήλους, όπως είναι ο Ττανής και ο Παφίτης, οι οποίοι προσέφεραν 

και προσφέρουν πολό θετικές υπηρεσίες ως τίμιοι συνεργατιστές και ο μισθός τους 
αποστέλλεται από τις ελεόθερες περιοχές λόγω των καλών τους υπηρεσιών. 

Πιστεύω ότι η καθυστέρηση είναι αδικαιολόγητη, αλλιf ελπίζουμε ότι με τέτοιους 

καλούς συνεργάτες-συνεργατtστές που υπάρχουν στο Ριζοκάρπασο το Γραφείο 

Συνεργατ_ισμού πρέπει να επισπεόσει τη μελέτη, ούτως ώστε να λύσουμε ακριβώς 
αυτό το crοβαρ6 ιfλυτο πρόβλημα των καταθετών της κατεχόμενης Συνεργατικής 
του Ριζοκαρπάσου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, αλλά από κάθε κόμμα ένας. Av κάθε φορά γ!vεται και μια 
παρέμβαση .. 
Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Έχετε 8!καιο απόλυτο, αλλά ο συνάδελφος Τουλούpας μίλησε τp!α μόνο 
λεπτά και έχω μόνο μισό λεπτό, για να πω απλώς το εξής: Έγινε κάποιο λάθος 
από προηγούμενο ομιλητή. Έγινε αναφορά στο ότι κατ 1 επανάληψη και στο 
παρελθόν και σε πολύ μεγάλο χρονικό βάθος δεν πληρώνονταν. Ο συνάδελφος 
Τουλούρας, ο οπο(ος είναι ο εισηγητής του θέματος, με πληροφοpε!, κύριε 
Πρόεδρε, ότι μέχρι το τέλος του 1987 υπήρχαν αποθέματα στη Σ.Π.Ε. και 
λ ι ' ι ι ήθ λ ' π ηpωνοvταν καvοvικα οσοι πιστωτες ε αν να παpουν το λαβείν τους πίσω. 

Μέχρι το τέλος του 1987, γι' αυτό και το 1988 ενεγράφη το θέμα από το 
συνάδελφο Τουλούρα. 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν υπήρχαν όμως επαρκή αποθέματα, κύριε Πρόεδρε. Υπήρχαν μέχρις ενός 
σημε(ου. Γι' αυτό δημιουργήθηκε και το πρόβλημα ή μάλλον φάνηκε πιο έντονα 
το πρόβλημα. Υπήρχαν κάποια όχι για πλήρη κάλυψη όλων των πληγέντων, όλων 
των εγκλωβισμένων που ήταν καταθέτες. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Αναλάμβαναν όσοι ήθελαν, κύριε Πρόεδρε. Έτσι μας πληροφορούν. 
Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν ε(χε κανέναν που δεν ήθελε να τα αναλάβει, κύριε Πρόεδρε, εν πάση 
περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η συμβουλή, αν θέλετε, ε!ναι όλα αυτά τα θέματα με πολλές μικρές 
εξαιρέσεις να τα χειρ(ζονται οι Επιτροπές, ο δε Πρόεδρος της Επιτροπής να 
έρχεται σε επαφή με το αρμόδιο lπουργεlο και, όταν δε λύνονται και όταν 
χρειάζεται επέμβαση του Σώματος, το Σώμα να εξουσιοδοτεί τον Πρόεδρο να 

κάμει διάβημα και να είναι' σοβαρό το διάβημα, για να ξέρει η κυβέρνηση ότι, αφ' 
ής στιγμής αυτή η Βουλή εξάντλησε όλες τις άλλες δυνατότητες με τις επαφές 

του Προέδρου της Επιτροπής με την Εκτελεστική Εξουσία και απέτυχε, τότε το 

συζητά στη Βουλή και τότε το αναθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής, οπότε ο 

Πρόεδρος της Βουλής πλέον θα έχει και αρκετά αυστηρότερο ύφος για να 

απαιτήσει αυτά τα πράγματα. Αυτή είναι η συμβουλή μου, διότι και εσε!ς πρέπει 

να παραδεχτείτε, και ειλικρινά πολύ φοβούμαι~ ότι, αν εξετάζουμε 40 θέματα και 
λέμε ότι η κυβέρνηση δεν έκαμε το άλφα ή το βήτα και περιμένουμε ότι μ' αυτό 
τον τρόπο η φωνή της Βουλής θα ακουστεί κατά τρόπο αποτελεσματικό, ε!μαστε 
εκτός πραγματικότητας. 

Το επόμενο θέμα ε!ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου 

και Βιομηχανίας για το θέμα που τιτλοφορεLται «Οι καθυστερήσεις που σημειώ

νφνται στην εκκαθάριση των προβληματικών συνεργατικών ιδρυμάτων και η 
παραβίαση προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών>>. Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλάρη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστεράς στις 20.4.1989. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΟΙ ΚΑΘΥ
ΣΤΕΡΗΣΕΙΣ ΠΟΥ ΣΗΜΕΙΩΝΟΝΤΑΙ ΣΤΗΝ ΕΚΚΑΘΆΡΙΣΗ ΤΩΝ 
ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΙΚΩΝ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΆΤΩΝ ΚΑΙ Η ΠΑΡΑ

ΒΙΑΣΗ ΠΡΟΝΟΙΩΝ ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΠΕΡΙ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΩΝ 

ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ» 

Παpόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

Κώστας Εpωτοκp(του 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Γιανν&κης Ομήρου 

Παύλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

π&νω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαϊου, 14 
και 21 Νοεμβρίου 1989 και στις 29 Μαϊου 1990. Στις συνεδρι&σεις αυτές 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των l'πουργε(ων Εμπορ(οu 

και Βιομηχαν(ας και Οικονομικών, ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών και 

Συνεργατικής Αναπτύξεως και εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συνεργατικής 

Συνομοσπονδίας. 

Όπως είναι γνωστό, το υπό συζήτηση θέμα γρ&φτηκε στη Βουλή στις 13 
Απριλίου 1989 με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Χρ. Κουρτελλ&ρη εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς και στη συνέχεια παραπέμφθηκε 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας για μελέτη και 

υποβολή Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισ&γοντας το όλο θέμα ο εισηγητής του ανέφερε πως το θέμα των 

προβληματικών συνεργατικών ιδρυμάτων αποτελε( από δέκα και πλέον χρόνια μια 

ανοικτή πληγή, που μαζί με τις οικονομικές και άλλες επιπτώσεις της τουρκικής 
εισβολής και κατοχής, που συνεχίζονται για δεκαπέντε χρόνια, δημιούργησαν 

πολλά και αλυσιδωτά προβλήματα στο σύνολο~του συνεργατικού κινήματος. 

Συνεχίζοντας ο ίδιος Βουλευτής δήλωσε πως η αναβλητικότητα και η 

κωλυσιεργία της κυβερνητικής πολιτικής έναντι του συνεργατικοό κινήματος, 

καθώς και οι καθυστερήσεις στην εκκαθάριση των προβληματικών εταιρειών που 
συνεχίζονται από το 1980 προκάλεσαν και συνεχ(ζουν να πrοκαλούν όχι μόνο 
τρομακτικές οικονομικές συνέπειες στην Κεντρική Συνεργατική Τρ&πεζα, αλλ& 

υποσκάπτουν επιπρόσθετα το κύρος και την υπόσταση του συνεργατισμού. 

Ο κ. Κουρτελλάρης ανέφερε ακόμα πως ως αποτέλεσμα αυτών των κατα

στάσεων και καθυστερήσεων το συσσωρευμένο κεφαλαιουχικό έλλειμμα στην 

Κεντρική Συνεργατική Τρ&πεζα έφθασε το ποσό των !:62,547,343 λιρών το 1986 
ιίναντι 5:57,375,417 λιρών το 1985, με μια σίγουρη τ&ση να αυξ&νεται με 
πιθανότητα να έχει φθ&σει και ξεπερ&σει σήμερα τα 5:70,000,000 λίρες. 

Τελειώνοντας ο κ. Κουρτελλάρης αναφέρθηκε και σε παραβάσεις ή παρα
λείψεις εφαρμογής νόμων, κανονισμών ή αποφάσεων της Βουλής, με αποτέλεσμα 
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πέρα από τις οικονομικές επιπτώσεις να παρουσιάζεται- και σωρεία άλλων 
προβλημάτων, το δ'ε συνεργατικό κ(vημα να μέv.ε:t εκτεθειμένο σε άπειρους 

"' θ 1 1 "" 1 κινουvους και εχ ρους του συνεργατισμου που. καραοοκουν και εκμεταλλεύονται 

κ&θε πρόβλημα, α3υναμία ή ακόμα και την πιο ασήμαντη νομοτυπική παρατυπία, 
για να πλήξουν και vα αχρηστέψουv όσο μπορούν το θεσμό του συνεργατισμού. 

Σχετικά με την πρόοδ'ο των εκκαθαρ(σεων των δ'ιάφορωv προβληματικών 
' ' 'Ε Σ ' Ε ' Σ συνεργατικωv εταιρειωv, ο φορος υvεργατικωv ταιρειωv και υvεργατικής 

Αναπτύξεως ανέλαβε να ενημερώνει περιοδ'ικά την Επιτροπή με εκθέσεις που θα 
αποστέλλει στην Επιτροπή, η τελευταία από τις οπο(ες επισυv&.πτεται στην 
Έκθεση αυτή ως παρ&ρτημα. 

Ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών 3ήλωσε επίσης πως το πρόβλημα θα 
λυθεί οριστικ& με την αναμενόμενη ψήφιση του Νόμου περί ΔανειοΜτησης της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τρ&πεζας, πρ&γμα το οποίο θα επιτρέψει στην τρ&πεζα 
αυτή να αναλάβει όλα τα δ'ικαιώματα και τις υποχρεώσεις των υπό εκκαθάριση 
εταιρειών, οπότε θα απλοποιηθεί και θα επισπευσθεί η όλη δ'ιαδ'ικασία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφοό έλαβε υπόψη 
όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, 3ιαπίστωσε το σοβαρό 
πρόβλημα που υπ&ρχει στην όλη 3ια3ικασία της εκκαθ&ρισης των προβληματικών 
συνεργατικών εταιρειών και, αφού έλαβε υπόψη την πρόσφατη ψήφιση από τη 
Βουλή του περί ΔανειοΜτησης της Συνεργατικής Κεντρικής Τρ&πεζας Νόμου με 
τον οποίο παρέχεται Μνειο ύψους f:67.1 εκατομμυρίων λιρών, καλεί τις αρμό3ιες 
αρχές να· ενεργήσουν αμέσως, για να κλείσει 3ι& παντός το πρόβλημα της 

εκκαθάρισης των προβληματικών συνεργατικών εταιρειών. 

Η Επιτροπή καλεί επίσης την Εκτελεστική Εξουσία να προβεί, εφαρμόζοντας 

τους νόμους και τους κανονισμούς, στις αναγκαίες έρευνες και όπου υπάρχει 
ευθύνη για παρ&βασή τους να τιμωρεί αν&λογα τους παραβ&τες κ&θε βαθμί3ας. 
Θα πρέπει να καταβληθεί κ&θε προσπ&θεια, για να μην επαναληφθεί στο μέλλον η 
τραγική αυτή κατάσταση· στο συνεργατικό κίνημα, που είχε ως αποτέλεσμα τη 
χρεοκοπία πολλών συνεργατικών ιδ'ρυμάτων και την απώλεια εκατομμυρίων 
λιρών, πράγμα που παρ' ολ!γο να οδ'ηγήσει το συνεργατικό οικοδ'όμημα σε 
κατάρρευση και σε βαθμό που να μην μπορεί να εκπληρώσει τους σκοπούς για 
τους οπο!ους υπ&ρχει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 3ηλώνει ακόμα πως 
συμπαρίσταται στις εκατοντάδ'ες χιλιάδ'ες των μελών του συνεργατικού κινήματος 
και πως θα αντιδ'ράσει σε κάθε απόφαση ή ενέργεια που αποβλέπει στον 

περιορισμό των δ'ραστηριοτήτων του, για να μπορέσει έτσι το κίνημα να συνεχ!σει 
το σημαντικό ρόλο και τη μεγ&λη προσφορ& του για την καλύτερη εξυπηρέτηση 
των μελών του και την επέκταση της συμβολής του στην περαιτέρω αν&πτυξη της 
αγροτικής και γενικότερα της εθνικής μας οικονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές; 

Επει3ή 3εν υπ&ρχουν ομιλητές, η Έκθεση θεωρείται εγκριθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 
για το θέμα που αναφέρεται ως ι<Η έκ3οση από το Υπουργείο Υγείας πιστο

ποιητικών σε πρόσωπα που παρακολούθησαν τριετή κύκλο στη θεωρία και την 
πρακτική εφαρμογή της ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες εξετ&σεις, 
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ενώ υπάρχει. ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά περιέχουν αναληθή 
στοιχε(α». Έγινε αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕfΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΕΚΔΟΣΗ ΑΠΟ ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΥΓΕΙΑΣ ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΩΝ ΣΕ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥ
ΘΉΣΑΝ ΤΡΙΕΤΗ ΚΥΚΛΟ ΣΤΗ ΘΕΩΡΙΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΑΚΤΙΚΉ 
ΕΦΑΡΜΟΓΉ ΤΗΣ ΑΚΤΙΝΟΓΡΑΦΙΑΣ ΚΑΙ ΠΕΤΥΧΑΝ ΣΕ ΚΑΘΟΡΙ
ΣΜΕΝΕΣ ΕΞΕΤΑΣΕΙΣ ΕΝΩ ΥΠΑΡΧΕΙ Ο ΙΣΧΥΡΙΣΜΟΣ ΟΤΙ ΤΑ 

ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΑ ΑΥΤΑ ΠΕΡΙΕΧΟΥΝ ΑΝΑΛΗΘΉ ΣΤΟΙΧΕIΑ» 

Πιιρόv'tες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαϊου 1990. Στη συνεδρ(α της 
Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις της πάνω στο θέμα εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Υγε(ας. 

Το πιο πάνω θέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επιτροπή με αφορμή 

σχετική επιστολή που απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής ο Πρόεδρος του 

Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Γλαύκος Κληρίδης, ημερομην(ας 14/6/1989, με την 
οπο(α εζητείτο η διερεύνηση του θέματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας στα πλαίσια της εξιίτασης του θιίματος 
αυτού απέστειλε στις 6/10/1989 σχετική επιστολή της προς το Υπουργε(ο 
Υγείας με την οπο(α ζητούσε τη διερεύνηση του ζητήματος και την κατάθεση στη 

Βουλή σχετικής Έκθεσης. Από της πλευράς του Υπουργείου αυτού δεν υπήρξε 
οποιαδήποτε απάντηση στο διάβημα της Επιτροπής. Στη συνέχεια η Επιτροπή 

κάλεσε σε ειδική συνεδρ(α της εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας από την οπο(α 

και ζήτησε να εvημερωθε( γύρω από το όλο θιίμα. 

Σύμφωνα με τα στοιχε(α που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από την εκπρό

σωπο του Υπουργείου Υγε(ας προκύπτει ότι το θέμα αναφέρεται στην έκδοση των 
υπό αναφορά πιστοποιητικών πριν από 15 χρόνια, θέμα για το οποίο εγέρθηκε ήδη 
από ενδιαφερόμενο πρόσωπο προσφυγή (Αρ. 1074/87) στο δικαστήριο, Η εν λόγω 
προσφυγή απορρίφθηκε, αλλά ο αιτητής φα(νεται ότι καταχώρησε ιίφεση εναντ(ον 

της απορριπτικής αυτής απόφασης για την οπο(α δεν έχει ακόμα εκδοθε( 

οποιαδήποτε απόφαση. 

Ενόψει των πιο πάνω στοιχε(ων που έχουν κατατεθε( η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Υγε(ας είναι της γνώμης ότι, εφόσον το θιίμα αυτό παραμιίνει επίδικο, 
δε θα πρέπει η (δια να αποφασ(σει σχετικά, αλλά ενδε(κνυται η αναβολή της 
εξέτασής του σε ό,τι αφορά ειδικά την πτυχή που καθάπ-~-εται των πολιτικών 

ευθυνών, ώστε να μην επηρεασ-~-ε( η δικαιοσύνη στο έργο της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ιωαννίδης. 
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1. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Από τη θtση μου, κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα να πω ότι, επει8ή το θtμα 

βρίσκεται στο δικαστήριο, δε θα 'πρεπε να πάρουμε οποιαδήποτε θέση. Θα 

πρέπει να περιμένουμε την απόφαση του δικαστηρίου χαι μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ούτως ή άλλως η Έχθεση έχει χυχλοφορήσει χαι είναι πλέον τεκμήριο. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Αυτά λέει και η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ωρα(α. 

Το επόμενο θ,fμα ε(ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(ας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Ορούντα)). 

Αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΤΟΥ ΠΟΣΙΜΟΥ 
ΝΕΡΟΥ ΣΤΗΝ ΟΡΟΥΝΤΑ,, 

Παρόντες:· 

Αλtκος Μαρκ(8ης, Πρ6ε8ρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Αν8ρtας Παρισινός 

Ιωι:ίννης Ιωανν(Βης 

Μιχαήλ Θεο8οόλου 

Ιάκωβος. Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

συνε8ρ(αση που πραγματοποιήθηκε στις 31 Μαϊου 1990. Στη συνε8ρ(αση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των lπουργε(ων Εσωτε

ρικών, Υγείας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, καθώς και ο κοινοτάρχης της 
Ορούντας, εκπρόσωποι της Χωριτιχής Αρχής χαι ομάδα πρωτοβουλιας των 
χατο!χων της κοινότητας. 

Το πιο πάνω θέμα εξετάζεται από την Επιτροπή lγε!ας αυτεπάγγελτα με 

αφορμή πληροφορίες που της δόθηκαν σχετικά με την ποιότητα του πόσιμου νεροό 
στην Οροόντα. Εισι:ίγοντας το υπό συζήτηση θ,fμα ο Πρόε8ρος της Επιτροπής 

Υγείας 8ήλωσε στην Επιτροπή ότι <χει 8ημιουργηθεί θ,fμα που αφορι:ί την 

ποιότητα του πόσιμου νερού στην περιοχή Ορούντας. Όπως πληροφόρησαν την 

Επιτροπή οι χάτοιχοι της περιοχής} έχουν γίνει υποδείξεις προς τον κοινοτάρχη να 

μη χρησιμοποιε(ται το νερό της υ8ατοπρομήθειας της κοινότητας για βρ,fφη. 

Ενημερώνοντας την Επιτροπή οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπηρεσιών 
έδωσαν τα ακόλουθα στοιχεία: 

(α) Η περιεκτικότητα του νερού της Οροόντας σε νιτρικά άλατα παρου
σίασε από τον περασμένο Ιούνιο κάποια απόκλιση από τα κανονικά 
επίπεδα. Για το λόγο αυτό το νερό ελεγχόταν συνεχώς και μέσα στο 

πρώτο τρlμηνο του 1990 διαπιστώθηκε ότι, ενώ οι αποκλίσεις μέχρι 

τότε ήταν ασήμαντες, την περ!οδο αυτή η περιεκτικότητά του σε 
νιτρικά άλατα ξεπέρασε κάποια αποδεχτά όρια. Όπως αναφέρθηκε, η 

ψηλή περιεκτικότητα του νερού σε νιτρικά άλατα δε θεωρείται στο 
βαθμό που διαπιστώθηκε επικίνδυνη. 



3537 

(β) Αμέσως μετιi τη διαπίστωση αυτή ειδοποιήθηκε ο έπαpχος και 

λήφθηκαν τα κατάλληλα μέτρα. Ως άμεσο μέτρο αποφασ(στηχε να 
αναμειγνύεται το νερό της γεώτρησης που διαπιστώθηκε ότι περιέχει 

ποσότητα νιτρικών αλάτων μεγαλύτερη από την κανονική με μεγα

λύτερες ποσότητες νερού από τις &.λλες δύο γεωτρήσεις οι οπο(ες δεν 

παροuσιασαν κανένα πρόβλημα, ώστε το νερό που τελικά χατανιχ.
λώνεται να μην παρουσιάζει ψηλά επ(πεδα νιτρικών αλάτων. Ως 

μακpοπpόθεσμη λύση θεωpήθηκε οpθό να εξευpεθεί ιiλλη πηγή υδατο

προμήθειας η οποία θα πρέπει να αντικαταστήσει τη γεώτρηση που 
παpουσιιiζει το πpόβλημα της ψηλής πεpιεκτικότητας σε νιτpικιi 
άλατα. 

(γ) Ως ένα καθαpιi πpοληπτικό μέτpο θεωpήθηκε σκόπιμο να υποδειχθεί 

πpος τους κατοίκους να μη χpησιμοποιοόν το νεpό της υδατοπpομήθειας 

για βρέφη, παρ / όλο που το νερό που τελικά καταναλώνεται από τους 
κατοίκους μετά την πρόσμειξή του δεν περιέχει νιτρικά άλατα σε 

επ(πεδα ανησυχητικά. 

(δ) Η ύπαρξη μεγάλης ποσότητας νιτρικών αλάτων, σύμφωνα με τις 

εκτιμήσεις και διαβεβαιώσεις του Γενικού Χημείου του Κράτους, δε 

φαίνεται να οφείλεται σε οργανική μόλυνση, γιατί στην περίπτωση 
αυτή θα έπρεπε να 

συντρέχουν και άλλα ευρήματα που να δικαιολογούν ρύπανση του νερού 

από λόματα ή ιiλλες οpγανικές μολόνσεις. Το ψηλό επίπεδο νιτpικών 
αλάτων, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του Γενικού Χημείου, πολύ 

πιθανόν να οφείλεται στη χρήση λιπασμάτων σε συνδυασμό με τη 
μέθοδο που χpησιμοποιείται για την ιipδευση της γης στην πεpιοχή. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων της κοινότητας εκφράστηκαν έντονες 
ανησυχίες για την ποιότητα του νερού, καθώς και αμφιβολία για την εκτίμηση ότι 

τα νιτρικά άλατα που βρέθηκαν δεν οφείλονται, όπως υποστηρ!ζει το Υπουργείο 

Υγεlας, σε οργανική μόλυνση. Οι ίδιοι πιστεύουν ότι το πρόβλημα οφείλεται στα 
λύματα των χοιροστασίων τα οποία διοχετεύονται, ιδιαίτερα κατά τους χειμε
ρινούς μήνες, από τις δεξαμενές όπου φυλάσσονται στο έδαφος που τα απορροφά. 

Οι ίδιοι εκπpόσωποι ζήτησαν να γίνει διεξοδικός έλεγχος όλων των γεωτpήσεων 
της περιοχής τους, για να διαπιστωθεί με βεβαιότητα η κατάστασή τους από 

πλευράς ρύπανσης και να εξευρεθούν τα αίτιά της, σε περίπτωση που διαπιστωθεί 

τέτοια ρύπανση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού άκουσε όλες τις απόψεις που 

εκφράστηκαν σχετικά με το υπό συζήτηση θέμα, κατέληξε στα ακόλουθα 

συμπεράσματα: 

(1) Η έκφpαση της έντονης ανησυχίας των κατοίκων της κοινότητας είναι 

φαινόμενο πολιτικής υγείας. Όχι μόνο δεν πρέπει να ενοχλεί αυτούς 
που κυβερνούν, αλλά αντίθετα πρέπει να θεωρείται από αυτούς 

σημαντικός παράγοντας που οδηγεί σε καλή, χρηστή και αποτε

λεσματική διοίκηση. 

(2) Στη συγκεκpιμένη πεpίπτωση δεν μποpε( να αμφισβητηθεί το ενδια

φέρον που επιδείχθηκε από τους αρμόδιους διοικητικούς παράγοντες, 

προκειμένου να εντοπισθεί το πραγματικό μέγεθος του προβλήματος. 

Η δυσπιστία όμως που εκδηλώθηκε από τους εκπροσώπους και τους 
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κατοίκους της κοινότητας πρέπει να τους προβληματίσει. Ο λαός 8ε 
8έχεται πια αβασάνιστα τις 8ιαβεβαιώσεις των 8ιοικούντων. Ε(ναι 
φανερό πως οι τελευταίοι πρέπει και είναι υπόχρεοι να προσαρμοστούν 

' ή λ . ' ' ό ' ' ό στη νεα αυτ αtκη νοοτροπια και σο πιο γρηγορα το πετυχουν, τ σο 

το καλύτερο. 

(3) Το όλο θέμα είναι σοβαρό και χρειάζεται παρακολούθηση αλλά και 
εκτεταμένες έρευνες. Οι σχετικές ενέργειες πρέπει να προσανατο
λιστούν προς τους ακόλουθους στόχους: 

(α) Να γίνονται τακτικές αναλύσεις τόσο στις γεωτρήσεις που 

χρησιμοποιούνται για την υ8ατοπρομήθεια όσο και στο νερό που 
καταναλώνουν τελικά οι κάτοικοι μετά την πρόσμειξη, ώστε η 

κατάσταση να ελέγχεται συνεχώς. Έτσι θα ικανοποιηθούν οι 

κάτοικοι της Ορούντας και θα πεισθούν ότι το νερό που τελικά 

καταναλώνουν είναι απαλλαγμένο από ψηλά επίπε8α νιτρικών 

αλάτων. 

{β) Να 8ιαπιστωθεί αν παράλληλα με το πρόβλημα του ψηλού 

επιπέδου νιτρικών αλάτων υπάρχει πρόβλημα ή απειλή οργανικής 
μόλυνσης οποιασδήποτε γεώΤρησης της κοινότητας εξαιτ(ας των 
λυμάτων των χοιροστασ!ων της περιοχής. 

(γ) Να διαπιστωθούν με βεβαιότητα οι λόγοι που προκάλεσαν τις 

ψηλές ποσότητες νιτρικών αλάτων στη συγκεκριμένη γεώτρηση 

και να διερευνηθεί αν υπάρχει το ενδεχόμενο να επαναληφθεί το 
ίδιο φαινόμενο και σε άλλες γεωτρήσεις, σε περίπτωση που δεν 

εκλειψουν οι λόγοι που το προκάλεσαν στην πρώτη περίπτωση. 

Η Επιτροπή εκφράζει από τη 8ική της πλευρά την πρόθεση να επανεξετάσει 
το όλο θέμα ή οποιαδήποτε πτυχή του, αν παραστεί ανάγκη, γι' αυτό και 
επιθυμ(α της είναι να ενημερώνεται από τους αρμοδίους γύρω από την εξέλιξή 
του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Φαίνεται πως είναι ομόφωνο. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μια παρατήρηση συμπληρωματική της Έκθεσης. Αναφέρεται ε8ώ ότι 
βελτιώθηκε η ποιότητα του νερού, γιατί προστίθεται άλλο νερό από άλλη πηγή. 
Το άλλο νερό το οποίο προστίθεται είναι από μια ιδιωτική πηγή και αυτό γ!νεται 
χάρη στην καλοσύνη κάποιου ιδιώτη. Και θα πρέπει η κύβέρνηση να φροντίσει να 
αυξ ήσεt πραγματικά την ποσότητα του νερού που χρειάζεται, για να αποκα
τασταθεί κάπως η ποιότητα του νεροU της Ορούντας, 

· ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός και μετά ο κ. Στυλιανού. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Χθες, κύριε Πρόεδρε, είχαμε παράπονο από τους κατοίκους της Οpούντας, 
επειδή ύστερα από πρόσφατη, προχθεσινή ανάλυση ιδιωτικού χημείου δυστυχώς 
και πάλι ειχαμε τα ίδια προβληματικά. αποτελέσματα. Γι' αυτό θα καλέσουμε 
αμέσως το Κρατικό Χημείο να επανέλθει με μια ανάλυση τώρα, για να δούμε αν 
συμφωνεί με την ιδιωτική ανάλυση και να ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤϊ' ΛΙΑΝΟϊ': 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω πως επιβάλλεται να τεθεί κάποιο 

χρονοδιάγραμμα αναφορικά με την ανάληψη αυτής της σχετικής πρωτοβουλίας 

από μέρους του Χημείου που οι πpολαλήσαντες συνάδελφοι ανέφεραν, καθώς και η 
Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής τονίζει. Και επίσης πρέπει να 
διαπιστώσουμε κατά πόσο είναι εμπλουτισμένο με νιτρικά άλατα το νερό που 

προέρχεται από τα χοιροστάσια και για το οποίο για χρόνια διαμαρτύρονται οι 
κάτοικοι. Όμως πρέπει να τεθεl κάποιο διάγραμμα χρονικό, έτσι που να μη 
χρονίσει αυτή η διαδικασία, γιατί πράγματι περιήλθε σε κίνδυνο η υγεία των 
κατο(κωv. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό είναι καθήκον της Επιτροπής ίγείας να το επισπεόσει. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ϊ'γείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως ιιΗ δημιουργία σταθμού επεξεργασίας λυμάτων 
για την Ανθούπολη». Πάλι με αυτεπάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟϊ'ΛΕϊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ϊ'ΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟϊ' ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ιιΗ ΔΗΜΙΟϊ'ΡΓΙΑ ΣΤΑΘΜΟϊ' ΕΠΕ
ΞΕΡΓΑΣΙΑΣ Λϊ'ΜΑΤΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΘΟϊ'ΠΟΛΗ» 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Αντώνης Ανδρέου 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ϊ'γείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε δύο 
συνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 10 Μα"ίου 1990. Στα πλαίσια 
της εξέτασης του θέματος αυτοό κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 

εκπρόσωποι. των ίπουργε(ων Εσωτερικών, ίγείας, Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, ο Δήμαρχος Λακατάμιας και 

εκπρόσωποι του Δημοτικού Συμβουλ(ου του Δήμου Λακατάμιας και του Συν
δέσμου Κατασκευαστών Συστημάτων Επεξεργασίας Λυμάτων. 
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Εισάγοντας το θέμα ο Πρ6εδρος της Επιτροπής κ. Α. Μαρκίδης ανέφερε ότι 

αυτό εξετάζεται αυτεπάγγελτα από τηv Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ί'γε(ας με 

αφορμfι επιστολή που της στάληκε από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 
Πριν από την αποστολή της επιστολής αυτής στις αρχές Απριλίου 1990 μια 
ομάδα Βουλευτών Λευκωσίας, απαρτιζόμενη από τους Α. Μαρκίδη, Τ. Χατζη

δημητρίου, Χρ. Πέτα, Π. Στυλιανού και Ε. Ευσταθίου, είχε την ευκαιρία να 
μελετ'1jσει το όλο θέμα και vα ενημερωθεί πάνω σ' αυτό σε συνεδρίαση που έγινε 
στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσ(ας, που έχει αναλάβει την εκτέλεση του 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων της Ανθούπολης. 

Μιλώντας εκ μέρους του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας, ο Δήμαρχος 

Λευκωσίας δήλωσε στην Επιτροπή ότι το Σuμβοόλιο ε!vαι έτοιμο και μπορεί να 
προχωρήσει στην εκτέλεση του έργου, όπως έχει προγραμματιστεl. Εντούτοις, ο 
Δfιμος Λακατάμιας διαφωνεί και δε δίνει άδεια για την ανέγερση του αντλιο
στασίου του σταθμού μέσα στα δημοτικά όρια της Λακατάμιας και για το λόγο 

αυτό το όλο θέμα βρίσκεται σε εκκρεμότητα, Σε περ(πτωση που τελικά ο Δήμος 
Λακατάμιας 3εν πεισθεί να δώσει την πιο πάνω άδεια για την ανέγερση του 

αντλιοστασίου, αυτό θα ανεγερθεί σε άλλη περιοχή, με αποτέλεσμα η Λακατάμια 

να μην εξυπηρετε(ται από το σταθμό λυμάτων που θα γ!νει και αυτός να καλύπτει 
μόνο τις ανάγκες της Ανθούπολης. 

Όσον αφορά διάφορες ανησυχίες που έχουν εχφραστε! για το ότι !σως ο 
σταθμός τελικά να παρουσιάζει οποιαδήποτε προβλήματα, ο Δήμαρχος Λευ

κωσίας εισηγήθηκε όπως υπάρξει μια δημόσια συζήτηση με την παρουσία του 

ειδικού εμπειρογνώμονα που έχει μετακαλέσει το Αποχετευτικό Συμβούλιο 
Λευκωσίας για το θέμα αυτό. Εκεί θα τεθούν όλες οι ανησυχίες των ενδιαφε

ρομένων και θα δοθούν οι κατάλληλες απαντήσεις από το πλέον κατάλληλο 

πρόσωπο. Επίσης, ο Πρόεδρος του Αποχετευτικού Συμβουλίου Λευκωσίας ανέφερε 

ότι το Συμβούλιο είναι πεπεισμένο ότι το σύστημα που έχει αποφασίσει να 
χρησιμοποιήσει είναι το πιο ενδεδειγμένο και δεν προτ!θεται να το αλλάξει, αλλά 

είναι πρόθυμο -και για το σκοπό αυτό υπάρχει και ο χρόνος και η διάθεση- να 

δεχθεί οποιεσδήποτε εισηγήσεις για επιπλέον βελτίωση στο σύστημα αυτό. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Ί'γε!ας και Γεωργ!ας και 

Φυσικών Πόρων δήλωσαν στην Επιτροπή ότι, σύμφωνα με τις εξηγ>\σεις και τα 
στοιχεία που τους έχουν δοθεί από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας 1 με το 
οποίο υπάρχει απόλυτη συνεργασία 1 το σύστημα που έχει επιλεγεί φαίνεται να 
είναι από τα πιο αποδεχτά συστήματα και πιστεύεται ότι δε θα δημιουργήσει 

κανένα πρόβλημα. 

Επει3ή τέθηκε το ερώτημα αν υπάρχει πιθανότητα να δημιουργηθεί 
πρόβλημα πλεονάσματος νερού κατά τους χειμερινούς μήνες 1 δηλώθηκε από όλες 
τις πιο πάνω αρμό3ιες υπηρεσ!ες και επιβεβαιώθηκε από τον εμπειρογνώμονα του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας, ο οποίος παρέστη στη συνε3ρία της 
Επιτροπής, ότι πρόβλημα πλεονάσματος νερού στο πρώτο στά3ιο λειτουργίας του 

σταθμού δε θα υπάρξει. Πρόβλημα πλεονάσματος ίσως υπάρξει στο δεύτερο 

στάδιο λειτουργίας του σταθμού, το οποίο όμως μπορεί να αντιμετωπιστεί με τη 

λήψη κατάλληλων μέτρων. Συγκεκριμένα λέχθηκε ότι το νερό αυτό θα είναι 

κατεργασμένο νερό και όχι λύματα και θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
καλλιέργεια 3εντροφυτειών και γρασιδιού. 

Από την πλευρά του Δ >\μου Λακατάμιας εκφράστηκαν οι ανησυχίες της 

κοινότητας για τα προβλήματα που μπορεί να δημιουργηθούν με τη δημιουργ(α 
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του αντλιοστασ(ου στην πε:ριοχή τους και ιδιαίτερα οι φόβοι τους για τη μυρωδιά 

που πιστεύουν ότι θα είναι έντονη, ιδιαίτερα όταν φυσά, καθώς και για το 
πλεόνασμα νερού που μπορεί να υπάρξει, με αποτέλεσμα να δημιουργείται 

πρόβλημα κουνουπιών και εντόμων γενικά. Η πιο πάνω κοινότητα ζήτησε όπως 

γίνουν κοινές συσκέψεις με την παρουσία ειδικών εμπειρογνωμόνων τόσο του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας όσο και του Δήμου Λακατάμιας, για να 
υιοθετηθεί τελικά η λύση που θα αποδειχθεί ότι είναι η καλύτερη. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κατασκευαστών Συστημάτων Επεξεργασίας 
Λυμάτων 'δήλωσαν στην Επιτροπή ότι οι εμπειρίες από τους άλλους σταθμούς που 

έχουν γίνει μέχρι σήμερα οδηγούν στο συμπέρασμα ότι η κυβέρνηση υιοθετεί 
συστήματα που αποδεδειγμένα έχουν αποτύχει. Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι 
ο Σύνδεσμός τους έχει να εισηγηθεί έναν άλλο τύπο επεξεργασίας των λυμάτων 
που, όπως ο ίδιος πιστεύει, δεν είναι πολύ δαπανηρός. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή lγείας, αφού άκουσε τις απόψεις των ενδιαφε

ρομένων, κατέληξε στα ακόλουθα συμπεράσματα: 

( α) Η χρησιμότητα του έργου δεν αμφισβητήθηκε. Εκείνο που αμφισβη
τείται είναι ο τόπος και ο τύπος του έργου. 

{β) Η ευθύνη για την επιλογή του τόπου και του τύπου του έργου βαρύνει 
την Εκτελεστική Εξουσία. Η Βουλή βαρύνεται με τον έλεΥJ.Ο των 
σχετικών αποφάσεων της Εκτελεστικής Εξουσίας: 1 Οπως έχει παρα

τηρηθεί και στο παρελθόν, εκτελώντας το καθήκον αυτό, η Βουλή δεν 

έχει δυνατότητα να βασlζεται πάνω σε μελέτες δικών της υπηρεσιών 

και δικών της εμπειρογνωμόνων. Από τη διαπίστωση αυτή προκύπτει 

και η βασική δυσκολία στην έκδοση πορίσματος από τη Βουλή, όταν 

ενώπιόν της έχει εξειδικευμένο τεχνικό θέμα πάνω στο οποίο εκφρά

ζονται διιστάμενες απόψεις. 

(γ) Με βάση τις σκέψεις της παραγρ<i.φου (β) πιο π<Ι.νω είναι φανερό ότι, 

αν πρόκειται να αντιμετωπίσουμε το θέμα υπεύθυνα, οπωσδήποτε δεν 

μπορούμε να απαγορεύσουμε ή να αναστείλουμε την εκτέλεση. του 
έργου. 

(δ) Η πείρα από ορισμένα έργα επεξεργασίας λυμάτων στην Κύπρο δεν 

είναι ευχάριστη. Τα έργα στο Βατί και στην Ποταμιά μιλούν από μόνα 

τους. Όμως πρέπει να σημειωθεί ότι την εκτέλεση του συγκεκριμένου 
έργου έχει αναλάβει το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, που δε 

βαρύνεται με οποιαδήποτε αποτυχία στον τομέα αυτό. 

{ε) Όλοι εύχονται να επαληθευτούν στην πράξη οι διαβεβαιώσεις του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας και των εμπειρογνωμόνων του, 

ότι από τη λειτουργία του έργου δε θα προκύψει οχληρία σ 
/ 
οποια

δήποτε κατοικημένη περιοχή. Σε περίπτωση όμως που θα αποδειχθεl 

-κι αυτό πια δε θα είναι θέμα γνώμης αλλά θέμα πραγματικού 

γεγονότος, που εύκολα και αντικειμενικά θα μπορεί να διαπιστωθεί 

απ' όλους μας- ότι οι διαβεβαιώσεις ήταν λανθασμένες και από τη 

λειτουργία του έργου θα προκαλείται οχληρ(α, τότε η Βουλή χωρίς 

δισταγμό θα πρέπει να παρέμβει αμέσως και να απαγορεύσει με νόμο 

τη λειτουργία του έργου. 

{στ) Θα ήταν παράλειψη, αν δεν τονίζονταν οι τεράστιες ευθύνες αυτών που 

πήραν την απόφαση εκτελέσεως του συγκεκριμένου έργου. Είχαν την 
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ευκαιρlα να συζητήσουν το όλο θέμα με εμπειρογνώμονες, Είχαν 
ενώπιόν τους όλα τα δεδομένα χι όλες τις απόψεις. Έκριναν ότι 
' ' ό ' ' Σ ' επρεπε να πα.ρουν την απ φαση που e:χουν παρει. ε περιπτωση 

επιτυχίας του έργου, ο έπαινος θα ανήκει δ!χαια σ' αυτούς. Εξlσου 
δίκαια θα τους βαρύνει χαι η ευθύνη, αν το έργο αποτύχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύ π&ρχουν ομιλητές; 

Επει8ή 8εν υπ&ρχουν ομιλητές, η Έκθεση θεωρείται εγκεκριμένη. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι πάλι από την Επιτροπή Υγείας και υπάρχει Έκθεση 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

1. «Η σταδιακή υποβάθμιση αντ( της αναβάθμισης, ως έπρεπε, χι η 

προ'(ούσα αναγωγή σε αχρησία: 

(ι) των εξωτερικών ιατρείων Καϊμαχλίου και 

(ιι) του περιφερειακού Νοσοκομείου Κυπερούντας». 

Θέμα εyyραφέν με εισήγηση των αξιότιμων Βουλευτών κ. Π. Στυλιανού, 

'Α. Χρυσοσiόμου και Γ. Χαραλαμπί8η. 

2. «Τα προβλήματα λειτουργίας του Νοσοκομείου Κυπεpούντας και 

ει8ικότερα η μη πλήρωση της θέσης ακτινογρ&φοω>. 

Θέμα εγγραφέv με εισfτrrιση του αξιότιμου Βουλευτή χ. Κ. Εpωτοχρίτου. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΎΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΎ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ (1) «Η ΣΤΑΔΙΑΚΗ ΎΠΟ

ΒΑΘΜΙΣΗ ΑΝΤΙ ΤΗΣ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗΣ, ΩΣ ΕΠΡΕΠΕ, ΚΑΙ Η 
ΠΡΟ· !·ΟΎΣΑ ΑΝΆΓΩΓΗ ΣΕ ΑΧΡΗΣΙΑ: ι) ΤΩΝ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΙΑΤΡΕΙΩΝ ΚΑΙΜΑΚΛΙΟΎ ΚΑΙ ιι) ΤΟΎ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟΎ ΝΟΣΟ

ΚΟΜΕΙΟΎ ΚΎΠΕΡΟΎΝΤΑΣ» ΚΑΙ (2) «ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΛΕΙΤΟΎΡ
ΓΙΑΣ ΤΟΎ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟΎ ΚΎΠΕΡΟΎΝΤΑΣ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΑ Η 
ΜΗ ΠΛΗΡΩΣΗ ΤΗΣ ΘΕΣΗΣ ΑΚΤΙΝΟΓΡΑΦΟΎ» 

Παρό\Ιτες:-

Αλέκος Μαρκί8ης, Πρόε8ρος 

Γεώργιος ΠαπαΜπουλος 

Αν8ρέας Παρισινός 

Ιω&ννης Ιωαννί8ης 

08υσσέας Δημητρίου 

Κυρι&κος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεο8ούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τα πιο πάνω θέματα σε τρεις 
συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Μα'(ου, 15 Ιουνίου και 14 
Δεκεμβρίου 1989. Στην πρώτη από τις συνε8ρι&σεις αυτές κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Ύπουργείου 1γείας, του Συμβουλίου Κοινοτικής 

Ευημερίας Καϊμαχλ(ου, του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού του Αγροτικού 
Νοσοχομε(ου Κυπερούντας, του Κλάδου Γιατρών και Γενικού Νοσηλευτικού 
Προσωπικού της ΠΑΣ1' Δ Υ χαι κοινοτάρχες της περιοχής. Στις συνεδριάσεις της 

Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες χαι οι εισηγητές των πιο πάνω θεμάτων, 
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Βουλευτές κ. Κ. Ερωτοκρίτου, Π. Στυλιανού, 'Α. Χρυσοστόμου και Γ. 

Χαραλαμπίδης. 

Όπως είναι γνωστό, το πρώτο θέμα γράφτηκε στη Βουλή από τους 

αξιότιμΟυς Βουλευτές κ. Π. Στυλιανού, 'Α. Χρυσοστόμου και Γ. Χαραλαμπίδη 

την 1η Δεκεμβρίου 1988 και το δεύτερο από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Κ. 

Ερωτοκρίτου στις 11 Μα'ίου 1989 και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή ίγείας για παρ&λληλη εξέταση και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς 

το Σώμα. 

Σύμφωνα με τους εισηγητές των υπό συζήτηση θεμάτων, τα εξωτερικά 

ιατρεία Κα~μακλίου και το περιφερειακό Νοσοκομείο Κυπερούντας φθίνουν και 

περιπίπτουν σταδιακά σε αχρησία, αντί να αναβαθμίζονται για να ανταποκριθούν 

πληρέστερα στο ρόλο τους. 

Ειδικότερα, για τα εξωτερικά ιατρεία Κα'ίμακλίου αναφέρθηκε ότι υπο

λειτουργούν, ενώ θα έπρεπε να αναζωογονηθούν, για να συμβάλουν στην απο
κέντρωση και αποσυμφόρηση του Γενικού Νοσοκομε(ου Λευκωσίας. Όσον αφορά 

το αγροτικό περιφερειακό Νοσοκομείο Κυπερούντας, αναφέρθηκε ότι αυτό υπο

βαθμίζεται και υπολειτουργεί λόγω έλλειψης προσωπικού και εξοπλισμού και έτσι 
δεν είναι σε θέση να ικανοποιήσει τις ανάγκες για ιατρική φροντίδα των κατοίκων 
της γύρω περιοχής και των επισκεπτών, που υπολογίζονται γύρω στις 40,000 
συνολικά το καλοκαίρι, καθώς και των παιδιών από τη Λαοκρατική Δημοκρατία 

της Γερμανίας που φιλοξενούνται σ / αυτό. 

Σύμφωνα και πάλι με τους εισηγητές των υπό συζήτηση θεμάτων, οι 
σημερινές ανάγκες του Νοσοκομείου Κυπερούντας επικεντρώνονται κυρίως σε 

θέματα ενίσχυσής του με προσωπικό - υπάρχει π.χ. ανάγκη για ακτινογράφο, 

ακτινολόγο, αναισθησιολόγο, οδοντίατρο, γυναικολόγο, νοσηλευτικό προσωπικό 
κτλ.- και με εξοπλισμό, αφού χρειάζεται ένα σκοτεινό θάλαμο για οφθαλμολογικές 
εξετάσεις, ασθενοφόρο όχημα, αυτοκίνητο για μεταφορά υλικών, υπόστεγο κτλ. 

Τονίστηκε επίσης η αν&γκη να λειτουργήσουν πλήρως και σε 24ωρη β&ση οι 

πρώτες βοήθειες, το χημείο και το παθολογικό τμήμα, πράγμα που είναι σήμερα 
αδύνατο, αφού υπάρχει μόνο ένας γιατρός και για τους εξωτερικούς ασθενείς και 
για περιοδείες στην περιοχή. Επίσης γίνονται σκέψεις για απομάκρυνση από το 

Νοσοκομείο Κυπερούντας του χειρουργού που απασχολείται τώρα εκεί. 

Κλείνοντας την εισήγησή τους, οι εισηγητές των υπό αναφορά θεμάτων ζήτησαν 

την αναβάθμιση του Αγροτικού Νοσοκομείου Κυπερούντας 1 γεγονός για το οποίο 
δόθηκαν πολλές φορές υποσχέσεις από τις αρμόδιες κυβερνητικές αρχές, ώστε να 

ανταποκρίνεται στον πολλαπλό του ρόλο, αφού ληφθούν ιδιαίτερα υπόψη η 
έλλειψη ιδιωτών γιατρών και φαρμακείων στην περιοχή και οι δυσκολίες που 

παρατηρούνται στην επικοινωνία και συγκοινωνία στην περιοχή. 

Οι εκπρόσωποι του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού του Νοσοκομείου 

Κυπερούντας και του Κλάδου Γιατρών και Γενικού Νοσηλευτικού Προσωπικού 

της ΠΑΣΥ Δ Υ εισηγήθηκαν να μελετηθούν σοβαρά οι ανάγκες του νοσοκομείου σε 
προσωπικό, ώστε να αναβαθμιστεί η ιατρική φροντίδα που παρέχεται σ' αυτό, να 
λειτουργούν οι πρώτες βοήθειες όλο το εικοσιτετράωρο και γενικά να αντα

ποκρίνεται το νοσοκομείο στις πολλαπλές ανάγκες της περιοχής. Επειδή όμως η 

εξεύρεση και αναπλήρωση ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού είναι δύσκολη, 
οι πιο πάνω εκπρόσωποι ζήτησαν την παροχή κινήτρων, έτσι που το ιατρικό και 
παραϊατρικό προσωπικό του νοσοκομείου να εγκατασταθεί μόνιμα στην περιοχή. 
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Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης για τα υπό εξέταση θέματα, ο 

εκπρόσωπος του Υπουργεtου Υγείας ανέφερε ότι τα εξωτερικά ιατρεια Καϊμα
χλίου 8εν παρουσιάζουν οποιαδήποτε λειτουργικά προβλήματα παρά μόνο σπορα

δικά, όταν απουσιάζει το προσωπικό που εργοδοτε(ται εχε(. Τα εξωτερικά 

ιατρεία Κα'ίμαχλ(οu έχουν σταθερό αριθμό μόνιμου προσωπικού και τα 
επισκέπτονται γιατροί διάφορων ειδικοτήτων. Με τις σημερινές δυνατότητές τους 

τα εξωτερικά αυτά ιατρεία είναι σε θέση να ικανοποιήσουν τις ανάγκες της 

περιοχής και τις ανάγκες ορισμένων γηροκομείων τα οποία σήμερα εξυπηρετούν. 

Όσον αφορά το Αγροτικό Νοσοκομείο Κυπερούντας, ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Υγείας ανέφερε ότι αυτό λειτουργούσε στο παρελθόν αποκλειστικά ως 

σανατόριο, ενώ από το 1978 δ'ιατηρεί μόνο 12 από τις 48 κλίνες του για 

φυματικούς, παρέχοντας παράλληλα φιλοξενία σε παιδ'ιά από τη Λαοκρατική 
Δημοκρατία της Γερμανίας. Στο Νοσοκομείο Κυπερούντας υπηρετούν σήμερα 2 
γενικοί γιατροί, 1 παιδίατρος, 1 χειρουργός, 1 οδοντίατρος και αριθμός ιατρικού 
και παραϊατρικού προσωπικού, αλλά το επισκέπτονται και ειδ'ιχοί γιατροί. 

Σύμφωνα και πάλι με τον .εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, λόγω των 

λειτουργικών προβλημάτων του νοσοκομείου κρίνεται αναγκαίο να αναβαθμιστούν, 
τουλάχιστον σε πρώτο στάδ'ιο, το Τμήμα Πρώτων Βοηθειών, τα εξωτερικά 

ιατρε!α και οι παθολογικοί θάλαμοι. Τα προβλήματα του Αγροτικού Νοσοκομείου 

Κυπερούντας μαζί με εκείνα των vοσοχομείων του Παραλιμνίου και της Πόλεως 

Χρυσοχούς απασχόλησαν το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργικό Συμβούλιο. Με 

πρόσφατη Απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την πρόσληψη 5 
επιπλέον γιατρών, 6 vοσοχόμων και ενός ακτινογράφου για τις ανάγκες του 

Νοσοκομείου Κυπερούντας. Όσον αφορά το γενικό χειρουργό που εργοδ'οτείται 
στο Νοσοκομείο Κυπερούvτας, γίνεται εισήγηση να μετακινηθεί σε άλλο νοσο

χομείο1 αφού σήμερα υποαπασχολείταt, και τα χειρουργικά περιστατικά της 
περιοχής μπορούν να αποστέλλονται στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ή στο 

Νοσοκομείο Λεμεσού. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε επίσης την εκτέλεση 
κατασκευαστικών έργων στο χτίριο του Νοσοκομείου Κυπερούντας, για να 

βελτιωθεί η λειτουργικότητά του, και 1 αφού μελετηθούν και κοστολογηθούν από 
το Τμήμα Δημόσιων Έργων, θα πρέπει να εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώ
σεις από το Υπουργείο Οι~ονομιχών για να υλοποιηθούν. Ήδ'η έχει χινηθε( η 

δ'ιαδ'ιχασία για την πρόσληψη του αναγκαίου προσωπικού σε έχταιkτη βάση. Το 
Τμήμα Πρώτων Βοηθειών χρειάζεται βελτιώσεις. Επίσης είναι εjτιβεβλημένη η 

λειτουργία του χημείου και κατά τις απογευματινές ώρες. Το Νοσοκομείο 

Κυπερούντας δ'ιαθέτει σήμερα ένα ασθενοφόρο όχημα και υπάρχει ανάγκη για 
δ'εύτερο, ενώ θα αγοραστεί και δ'ιπλοχάμπινο αυτοκίνητο για βοηθητικές 

υπηρεσίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας δ'ιαπ(στωσε ότι προς το παρόν 

τουλάχιστον τα προβλήματα λειτουργίας των εξωτερικών ιατρείων Καϊμαχλίου 

δ'εν είναι τόσο σοβαρά, ώστε να παρεμποδ'ίζουν την ομαλή λειτουργία τους. Η 
κυβέρνηση οφείλει να παρακολουθεί το θέμα και να επιδ'ιώξει θεραπεία των 

αδ'υναμιών που παρουσιάζονται. 

Τα προβλήματα του Νοσοκομείου Κυπερούντας είναι οπωσδ'ήποτε σοβα

ρότερης μορφής. Η εύρυθμη και αποτελεσματική λειτουργία του αλλά και η 

παροχή βελτιωμένων ιατρικών υπηρεσιών σε όσο το δ'υνατό περισσότερους τομείς 

είναι θέματα που συνδ'έονται άμεσα με τη γενικότερη κοινωνική πολιτική του 
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κράτους και το γενικότερο στόχο για καταπολέμηση της αστυφιλίας. Η Επιτροπή 
lγεί«ς της Βουλής καλεί την κυβέρνηση να μελετήσει με τη δ.έουσα σοβαρότητα 

το όλο θέμα και να καθορ(σει με σαφήνεια τους μακροπρόθεσμους και βραχυπρό

θεσμους στόχους της. Ακολούθως να εξαγγείλει την τακτική που θα ακολουθήσει, 

προκειμένου να τους εκπληρώσει. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας θα 
εξακολουθήσει να παρακολουθεί το θέμα και θα κρίνει με αντικειμενικότητα τις 

β ' ' λλ' ζ' θ 'λ r ι ι ι κυ ερνητικες εvεργειες, α α στο μεταr.,,υ ε ει να τονισει οτι στοχος πρεπει να 

ε(ναι η σταδιακή αναβάθμιση του Νοσοκομείου Κυπερούντας. Οι κάτοικοι της 
ευρείας αγροτικής περιοχής που εξυπηρετούνται το απαιτούν, προπαντός όμως το 

δικαιούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ιωαννίδης. 

1. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Πραγματικά στο Νοσοκομείο Κυπερούντας υπάρχει σοβαρό πρόβλημα και 
θέλω να τονίσω ότι χρειάζεται οπωσδήποτε αναβάθμιση του νοσοκομείου, ενώ και 

οι υπηρεσίες που προσφέρονται στην αγροτική περιοχή -και εξυπηρετούνται εκεί 
αρκετά χωριά- θα πρέπει να αναβαθμιστούν. Θα πρέπει οπωσδήποτε να 
δημιουργηθεί στο Νοσοκομείο Κυπερούντας εργαστήριο όπου να μπορούν να 

γινονται τουλάχιστον μερικές απαραίτητες αναλύσεις και επίσης θα πρέπει να 

διοριστεί εκεί, αν όχι ακτινολόγος, τουλάχιστον ακτινογράφος, για να μπορούν να 
ικανοποιούνται οι ανάγκες των κατοίκων σε ακτινογραφίες οι οποίες είναι 

επείγουσας φύσεως. 

Θα πρέπει, νομίζω, )j.ατά τη γνώμη μου, να αναβαθμιστούν κυρίως οι πρώτες 

β 'θ ' ' ' ' ' ' β θ ' οη ειες, ωστε οι κατοικοι της περιοχης εκει να τυγχανουν των πρωτων οη ειων 

και να μπορούν μετ4 να μεταφέρονται, αν χρειάζεται, στο Νοσοκομείο ή της 
Λευκωσίας ή της Λεμεσού. Θέλω να τονίσω, επαναλαμβάνω, πως οπωσδήποτε 
πρέπει να γίνει αναβάθμιση των υπηρεσιών του Νοσοκομε!ου Κυπεροόντας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Π. ΣΤΥ ΛΙΑΝΟΥ: 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι κάθε φορά που συιJ.βαίνει, κύριε Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Αν μου επιτρέπατε μισό λεπτό, θα 'λεγα ·πως παρά 

τις διαβεβαιώσεις τις επίσημες τα εξωτερικά ιατρεία Κα'ίμακλίου φθίνουν. Αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Κ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα η υγεία του λαού είναι ένα από τα 
πιο σοβαρά προβλήματα που πρέπει να προσέξουμε. Είναι η εντύπωσή μου ότι 

στο παρελθόν υπήρξε σοβαρή καθυστέρηση σ' αυτό τον τομέα και η Βουλή 
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ασχολήθηκε με αγροτικά κυρίως ιατρεία, όπως του Παραλιμνίου, της Κυπε

ρούντας χαι της Πόλης της Χρυσοχούς. Πρ_έπει να αναφέρω εδώ ότι η κατάσταση 

έχει βελτιωθεί σημαντικά σ' αυτά τα νοσοκομεία χαι μεγάλη βελτίωση έχει 

παρατηρηθεί επίσης χαι στο Νοσοκομείο Κυπερούντας. 

Η Επιτροπή Υγείας μαζί με τον Υπουργό επισκ&φθηκε την περιοχή Κυπε

ρούντας χαι Αγρού χαι έχει δει προσωπικά τα προβλήματα που υπάρχουν. Έχει 

διαπιστωθε! σημαντική βελτίωση χαι πραγματικά είναι σε πίστη της κυβέρνησης, 

της Επιτροπής Υγείας χαι των ενδιαφερομένων το ότι συνέβαλαν στο να 

σημειωθεί αυτή η βελτίωση. 

Έχει αναφερθεί εδώ ότι τα προβλήματα που υπάρχουν είναι του αχτιvο

γράφου ή ενός χημικού εργαστηρίου χτλ. Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν δυο 
αχτιvογράφοι, υπάρχει χημικό εργαστήριο και γενικά υπάρχει βελτ(ωση σε ό,τι 

αφορά τους παθολόγους γιατρούς και τις άλλες ειδικότητες. Μάλιστα έχει λεχθε(, 

τουλάχιστον από το Υπουργείο Υγείας, ότι υπάρχουν δυο ακτινογράφοι εκεί και ο 
ένας τώρα πρόκειται vα μετατεθεί. Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει ένας ακτινο

γράφος. 

Γι' αυτό θα ήθελα να αναφ&ρω ότι έχει σημειωθεί αισθητή βελτίωση. Αυτό 

δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν κενά ή ότι δεν υπάρχουν ακόμα μεγαλύτερα 

περιθώρια βελτίωσης της κατάστασης. Σίγουρα υπάρχουν κ~ι εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάl!ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς 3ιαβεβαιώνουμε τους κατοίκους 

αυτής της περιοχής ότι το ενδιαφέρον μας, και πιστεύω και της Επιτροπής 

Υγε(ας, θα εξακολουθήσει να υπάρχει, έτσι που πραγματικά vα βελτιωθεί η 
κατάσταση όσο το δυνατό περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα, μιλώντας στηv ολομέλεια του Σώματος ενημερω

τικά, να αναφέρω ότι η Επιτροπή Υγείας επισκέφθηκε το Νοσοκομε(ο Κυπε

ρούντας, το Νοσοκομείο Αγρού και το Νοσοκομείο Ευρύχου με την παρουσ(α του 
Υπουργού και των αρμόδιων υπηρεσιακών παραγόντωv του Υπουργείου, με σκοπό 

vα διαπιστώσει επιτόπου την υλοποίηση των διάφορων υποσχέσεων που ε!χαν 

δοθεί στο παρελθόν. Και πράγματι η διαπίστωση είναι ότι έγιvαν αρκετά έργα 
και υπήρξε μια βελτίωση. Όμως ταυτόχονα διαπιστώθηκε ότι και πολλά από 
όσα υποσχέθηκαν οι αρμόδιοι δεν έχουν ακόμα πραγματοποιηθε(. Γι' αυτό η 

αρμό3ια Επιτροπή, η Επιτροπή Υγείας, ει3οποίησε το Υπουργείο ότι τακτι

κότατα θα παρακολουθεί και ότι αvά τρίμηνο ή τετράμηνο θα θέλει να έχει μια 
έκθεση επί της προόδου του εξοπλισμού και των άλλων δραστηριοτήτων που 

αφοροόv την αναβάθμιση και εύρυθμη λειτουργία τωv ιατρικών αυτών κέντρωv. 

Αναφορικά με τα εξωτερικά ιατρεία Καϊμακλ(ου, θα 'θελα, κύριε Πρόεδρε, 

να σταθώ και να πω ότι ·στην περιοχή Καϊμακλ(ου, ιδιαίτερα στο Βόρειο Πόλο, 

&χει εγκατασταθεί ένας μεγάλος αριθμός προσφύγων και ι3ιαίτερα περιβάλλεται η 
περιοχή και από τους προσφυγικούς συνοικισμούς της Παλουριώτισσας. Σήμερα 

διαπιστώνουμε ότι η ομάδα αυτή των συναvθρώπωv μας έχει ένα μεγάλο αριθμό 

ηλικιωμένων που πραγματικά διευκολύνονται και εξυπηρε-rούνται χάρη σ-rη σωστή 

λειτουργία των εξωτερικώv αυτών ιατρείών του Καϊμακλίου. Όμως το 

Υπουργείο, και ιδιαίτερα ο Υπουργός Υγείας, μας έχει ενημερώσει πάνω στη 

γενικότερη κυβερνητική πολιτική και μας πληροφόρησε ότι στοχεύει η κuβ&ρνηση 
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να καταλήξει στα μεγάλα κεντρικά νοσοκομεία που θα παρέχουν όλες τις 

σύγχρονες διευκολύνσεις και θα έχουν όλες τις σύγχρονες τεχνικές εγκαταστάσεις 
'λ "" ι ι ι ι "" β β , , και ο ες τις ειοικοτητες των γιατpων και αuτη 1 οπως μας οια ε αιωσαν, συμφωνα 

με έρευνες και επιστημονικές γνώμες είναι η παγκόσμια επιλογή σήμερα. Όμως, 

μέχρι να καταλήξει εκεί και να δώσει τη σωστή, σημερινή διάσταση στην ιατρική 

πεp(θαλψη, πιστεύουμε ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να φροντίζει για τη σωστή 

λειτουργία των εξωτερικών ιατpε(ων Καϊμακλίου που τόσο βοηθούν την περιοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εμποp(ου και Βιομηχανίας για το θέμα που αναφέρεται ως ((Η 

συμπερίληψη της περιοχής του Συμβουλίου Βελτίωσης Σωτήρας στηv απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου για τη ρύθμιση της τουριστικής ανάπτυξης». Θέμα 

εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή ><. Δημήτρη Ηλιάδη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΙΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΙ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΎ' ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ αΗ ΣΙΜΠΕ

ΡΙΛΗΨΗ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΎ' ΣΎ'ΜΒΟΙΛΙΟΙ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ 
ΣΩΤΗΡΑΣ ΣΤΗΝ ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΟΎ' ΙΠΟΙΡΓΙΚΟΙ ΣΙΜΒΟΙΛΙΟΙ ΓΙΑ 
ΤΗ ΡΙΘΜΙΣΗ ΤΗΣ ΤΟΙΡΙΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΙΞΗΣ» 

Παpόv .. ες:-
Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 
1 Αριστος Χρυσοστόμου 

Κώστας Ερωτοκρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω θέμα σε συvεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μα'ίου και 26 Ιουνίου 
1990. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του lποuργειοu Εμπορ(ου και Βιομηχαν(ας, του lποuργε(οu Εσωτερικών, 

του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και του Συμβουλίου Βελτιώσεως Σωτήρας. 
Στην πρώτη συνεδρίαση ήταν επίσης παρών και ο αξ. Βουλευτής κ. Δ. Ηλιάδης. 

Όπως ε(ναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 19 
Απριλίου 1990 με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη και στη συνέχεια 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ!ου και Βιομηχαν(ας για 
μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής κ. Ηλιάδης, ανέφερε ότι 
κατά την άποψή του η συμπερίληψη της Σωτήρας στο διάταγμα για την 

απαγόρευση της τουριστικής ανάπτυξης, το οποίο ως γνωστό ισχUει μέχρι το 

τέλος Οκτωβρίου 1990, είναι αδικαιολόγητη, γιατί η περιοχή της Σωτήρας 

αποτελε( κατά τρόπο μοναδικό μια εντελώς παρθένα περιοχή η οποία μέχρι 
στιγμής δεν έχει παρουσιάσει καμιά ανάπτυξη. 

Ενόψει αυτής της κατάστασης και δεδομένου ότι η κοινότητα της Σωτήρας 

έχει ήδη εξασφαλίσει δάνειο για να χρηματοδοτήσει την τουριστική ανάπτυξη της 
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περιοχής, πράγμα που 3εν μπορεί λόγω του 3ιαταγμάτος να πραγματοποιηθεί, 
ζητείται από το αρμό3ιο lπουργείο και τον ΚΟΤ να μελετήσουν τη 3υνατότητα 
εξα!pεσης της Σωτήρας από το απαγορευτικό αυτό διάταγμα. 

Όπως ανέφερε στηv Επιτροπή η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορlου και 
Βιομηχανίας, το lπουργείο 3εν προτίθεται μέχρι στιγμής να εξαιρέσει από τις 
πρόνοιες του διατάγματος την περιοχή της Σωτήρας, εvώ αναμένεται ότι με τη 
λήξη της ισχύος του 3ιατάγματος αυτού και την εφαρμογή της νέας τουριστικής 
πολιτικής η Σωτήρα θα μπορέσει να επιδιώξει την τουριστική ανάπτυξη που 
δικαιούται. 

Από την εκπρόσωπο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού δηλώθηκε στην 
Επιτροπή ότι το θέμα της τουριστικής ανάπτυξης αντιμετωπίζεται από τον 
οργανισμό ως ένα γενικότερο θέμα και μελετάται η λήψη σειράς μέτρων με στόχο 
τον καθορισμό μιας νέας τουριστικής πολιτικής. Όσον αφορά τη Σωτήρα, αυτή 
3εν αποτελεί τη μόνη παρθένα περιοχή, ενώ από την άλλη θα πρέπει να 
αναπτυχθεί σωστά με βάση εκείνα τα μέτρα που θα χαθοριστοόν για τον έλεyχο 
της τουριστικής ανάπτυξης. Ένας σωστός έλεγχος μετά την πλήρη εφαρμογή του 
νόμου για την πολεο3ομία και τη χωροταξία θα βοηθήσει οπωσ3ήποτε και τη 
Σωτήρα, ώστε να μπορέσει να αναπτυχθεί ορθολογικά. Η ίδια εκπρόσωπος του 
ΚΟΤ ανέφερε ότι πράγματι σε περιοχές πολύ αναπτυγμένες, όπως η Αγία Νάπα, 
εκτελούνται έργα τουριστικά για το λόγο ότι εξασφαλίστηκαν οι διάφορες άδειες 
στο παρελθόν, γι' αυτό χαι κανένα νόμιμο μέτρο δεν μπορεί να ληφθε( για τη 
διακοπή τους. 

Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Βελτιώσεως Σωτήρας, εκθέτοντας στην 
Επιτροπή το πρόβλημα της κοινότητάς τους, ανέφεραν ότι αποτελεί απαράδεχτη 
α3ικία σε βάρος της η στέρηση της 3υνατότητας να αναπτυχθεί τουριστικά τη 

στιγμή που δε σημειώνεται καμιά άλλη τουριστική ανάπτυξη στην περιοχή χαι η 
εξομοίωσή της, όσον αφορά τα απαγορευτικά μέτρα, με άλλες περιοχές που 
σφύζουν λόγω της τουριστικής ανάπτυξης που σημειώνεται χατά τρόπο ανεξέ
λεγκτο. Οι πιο πάνω εκπρόσωποι ανέφεραν πρόσθετα ότι το Συμβούλιο Βελτιώ

σεως συνεργάστηκε με το Τμήμα Πολεο3ομίας και Οικήσεως του lπουργε(ου 
Εσωτερικών και κατέληξαν σε συμφωνία για το χωροταξικό σχέ3ιο της περιοχής 

το οποίο είναι έτοιμο. Επίσης ανέφεραν ότι για σκοπούς τουριστικής ανάπτυξης 

εξασφάλισαν δάνειο, αλλά συναντούν τεράστιες δυσκολίες στην αποπληρωμή του, 
επειδή στεροόνται τα έσοδα από την τουριστική ανάπτυξη που ανέμεναν ότι θα 
είχαν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε το 
όλο θέμα και άκουσε τις απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, έχει τη 
γνώμη ότι το θέμα που θίγει η κοινότητα της Σωτήρας είναι απόρροια της 
συνεχιζόμενης παράτασης της ισχύος του 3ιατάγματος της κυβέρνησης για την 

απαγόρευση της δημιουργίας νέων τουριστικών μονάδων χαι του γεγονότος ότι η 

κυβέρνηση δεν έχει πάρει οποιαδήποτε μέτρα που να καθορίζουν τη νέα τουριστική 
της πολιτική. Το αποτέλεσμα της κατάστασης αυτής είναι να συνεχίζεται η 
εκκρεμότητα που 3ημιουργεί το απαγορευτικό 3ιάταγμα, το οποίο λόγω της 

γενικότητάς του περιλαμβάνει και περιοχές όπως η Σωτήρα και ίσως χαι άλλες 
περιοχές που στην πραγματικότητα 3εν παρουσιάζουν ι3ιαίτερο πρόβλημα 

τουριστικής ανάπτυξης. Η Επιτροπή, αντιμετωπίζοντας με κατανόηση το αίτημα 

της κοινότητας της Σωτήρας, καλεί την κυβέρνηση να επιληφθεί αμέσως τόσο του 
θέματος της Σωτήρας όσο χαι άλλων παρόμοιων περιπτώσεων χαι να ενημερώσει 

σχετικά την Επιτροπή το συντομότερο δυνατό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο εισηγητής, ως συνήθως, και μετά ο κ. Τ σιέττης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, κάνουμε σαφές ότι η επιβολή ενός μορατόριουμ τον Ιοόνιο 

του 1989 για δέκα μήνες, ώστε να μπορέσουν vα γlvouv τα κατάλληλα 

πολεοδομικά και χωροταξικά σχέδια, για να γ(vεται. μια σωστή ανάπτυξη από 
πλευράς πολεοδομικής και από πλευράς περιβαλλοντικής, μας βρήκε σόμφωνους 
και ήταν μια σωστή ενέργεια. Η διαφωνία μας βρίσκεται στο ότι σ' αυτό το 

διάταγμα περιλήφθηκαν περιοχές οι οποίες δεν είχαν καμιά ανάπτυξη,, άρα δεν 
ηλθε vα προστατέψει. τ(ποτε το οποίο δεν υπήρχε το διάταγμα αυτό. 

Ιδιαίτερα, αναφερομένοι στην περίπτωση της περιοχής του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως της Σωτήρας Αμμοχώστου, πιστεόοuμε ότι ήτ.αν μια άδικη 

συμπερίληψη για δυο βασικοός λόγους: 

Ο πρώτος είναι ότι. δεν έχει. καθόλου ανάπτυξη, είναι. εντελώς παρθένα η 

παραλιακή περιοχή της Σωτήρας. 'Αρα δεν υπήρχε μια ανάπτυξη η οποία θα 
'πρεπε να ανασχεθεί, ώστε vα γίνουν τα κατάλληλα σχέδια. Ο δεύτερος λόγος 
είναι ότι τα σχέδια για την ανάπτυξη της περιοχής Σωτήρας έχουν γίνει από τις 

αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες σε συμφωνία με το Συμβοόλιο Βελτίωσης της 

Σωτήρας και τις άλλες τοπικές αρχές. 'Αρα και το σχέδιο ανάπτυξης της 
περιοχής ε(ναι έτοιμο και κοινά αποδεκτό από την επ!σημη πλευρά και από τις 

τοπικές αρχές. 

Πέρα από αυτό η κοινότητα Σωτήρας έχει κάνει δάνεια πέραν των J:200,000 
και έχει δημιουργήσει όλα τα έργα υποδομής, έχει φέρει νερό, έχει. σχεδιάσει. το 
οδικό δίκτυο, τους χώρους πρασLνου και είναι όλα έτοιμα. Και, πιστεύοντας οι 
άνθρωποι ότι θα είχαν τα εισοδήματα από τη δραστηριότητα αυτή, έκαναν και το 

δάνειο. Και φθάσαμε στο σημείο όπου η κοινότητα υποχρεώνεται να συνάπτει. 
δάνεια, για να πληρώνει τις δόσεις των δανεLων που έκαμε, γιατί έχουν καταστε! 
ληξιπρόθεσμα και δεν έχει εισοδήματα για να μπορέσει να εξυπηρετήσει τα 

δάνειά της. 

ΕLναι μια κατάσταση, κατά τη γνώμη μας, εντελώς απαράδεκτη, πολύ 

περισσότερο που παρατηρείται το εξής οξόμωρο φαινόμενο: Στην Αγία Νάπα, 
όπου έχει καταστραφεί με τον πιο βάρβαρο, παράνομο και εγκληματικό τρόπο το 
περιβάλλον μας, εξακολουθοόν να κτίζονται τουριστικές μονάδες με βάση άδειες 

που είχαν εκδοθεί πριν από την επιβολή του μορατόριουμ. Δηλαδή συνεχίζεται η 
βαρβαρότητα, ενώ εκεί όπου μιλοόμε για στοιχειώδη ανάπτυξη αυτή εξακολουθεί 
να απαγορεύεται.. 

Μας λένε ότι αυτά έπρεπε να γLνουν για λόγους σεβασμού του περιβάλλοντος. 
Εμείς λέμε το εξής: Στην περιοχή της Αγίας Νάπας και αυτή τη στιγμή που 

μιλούμε κτtζονται παράνομα υποστατικά τουριστικά, εντελώς παράνομα, και. 
όμως δε διώκονται και καλύπτονται. ακόμα και από τις τοπιΚ€ς αρχές. Και 
έρχονται να εμποδ(σουν την ανάπτυξη εκεί όπου δεν υπάρχει. και. εκεt όπου 

υπάρχουν κοινώς αποδεκτά σχέδια, ώστε να γ(νει λελογισμένα και με έναν τρόπο 
που να σέβεται το περιβάλλον, που αποτελε( πρωταρχική έγνοια μας όχι ένεκα 
της τουριστικής μόνο αλλά ένεκα κάθε μορφής ανάπτυξης σ' αυτό τον τόπο. 

Η Επιτροπή Εμπορίου με την Έκθεσή της υποδεικνύει στην κυβέρνηση να 
επανεξετάσει και να δει το θέμα της Σωτήρας και ενδεχομένως και άλλων 
περιοχών που δεν έχουν καθόλου τουριστική ανάπτυξη υπό την προϋπόθεση, 
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προσθέτω, ότι θα υπάρξει σχέ8ιο, για να γίνει μια λελογισμένη ανάπτυξη 

τουριστική. Όμως εμε(ς θα προσθέταμε και το εξής: Δεν έχουμε εμείς την 
αφέλεια να πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση στους τρεις μήνες που μας έμειναν μέχρι 
τον Οκτώβρη θα έλθει να εξαιρέσει τη Σωτήρα. Γιατί όμως επιμένουμε ότι 
πρέπει να μιλήσουμε γι' αυτό το θέμα; Γιατ( τη νέα παράταση του μορατόριουμ, 

που εξαντλείται στο τέλος του Οκτώβρη -επει8ή η κυβέρνηση ούτε τις προη

γούμενες παρατάσεις αξιοποlησε, για να ετοιμάσει σχέ8ια 1 για να συνεχιστεt 
κανονικά η 8ια8ικασία-φοβοόμαστε ότι είναι εν8εχόμενο η κυβέρνηση να μην την 

αξιοποιήσει όπως υποσχέθηκε. Και προειδοποιούμε ότι τόσο η κοινότητα της 

Σωτήρας όσο και εμείς 8ε θα ανεχθοόμε τυχόν παράταση η οποία θα οφε!λεται 
αποκλειστικά σε αθέτηση των κυβερνητικών υποσχέσεων, να συμπεριληφθεί η 

περιοχή της Σωτήρας σ 1 αυτό το μορατόριουμ, γιατί καταδικάζεται μια 

κοινότητα χωρίς να έχει ευθύνη, ενώ υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις για μια 
σωστή ανάπτυξη μέσα στα πλα(σια του σεβασμού του περιβάλλοντος, για να 
μπορέσει να υπάρξει μια ισόρροπη ανάπτυξη. 

Είναι αυτές οι απόψεις μας, κόριε Πρόε8ρε, και θα θέλαμε η κυβέρνηση να 

λάβει πολύ σοβαρά υπόψη της την άνιση και άδικη μεταχείριση που γ(νe:ται σε: 
ορισμένες πe:ριπτώσe:ις, όπως ε!ναι σ' αυτή την περ!πτωση η κοινότητα της 
Σωτήρας, και το ότι ο κόσμος των e:πηρe:αζόμe:νων κοινοτήτων δe:ν μπορε( επ 1 

αόριστον να παραμένει θεατής αυτών των απαράδεκτων και αμελέτητων 

e:νe:ργe:ιών οι οπο(ες επηρεάζουν δυσμενώς την ανάπτυξή του, το βιοτικό του 

επίπε8ο και τη ζωή του. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τσιέττης και μετά ο κ. Παναγί8ης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κόριε Πρόε8ρε, η Σωτήρα Αμμοχώστου είναι μια μεγάλη κωμόπολη στην 
ακριτική Αμμόχωστο με 3,5 χιλιά8ες πληθυσμό. Ε!ναι 8ίπλα από το Παραλίμνι 
και την Αγ!α Νάπα, τις μe:γαλύτe:ρες τουριστικές περιοχές. Το κλ(μα της, η 

παραθαλάσσια περιοχή της, τα αρχα(α της μνημεία, οι φιλόξενο( της κάτοικοι 
δημιουργούν όλες τις προUποθέσe:ις, για να αναπτυχθεί τουριστικά αυτή η περιοχή. 
Δυστυχώς όμως η προηγοόμενη κυβέρνηση 8εν άκουσε την κραυγαλέα φωνή των 
κατο!κων της Σωτήρας, όταν αναπτυσσόταν η περιοχή του Παραλιμνίου και της 
Αγ!ας Νάπας που είναι δ!πλα από αυτό το χωριό, ώστε να βοηθήσει να 

αναπτυχθεί τουριστικά αυτή η περιοχή. Μετά την εκλογή της κυβέρνησης 

Βασιλε(ου βοηθήσαμε να αναλάβουν οι ίδιοι οι κάτοικοι να τους εγγυηθε( η 
κυβέρνηση να εξασφαλίσουν δάνειο για την παροχή νερού και τη χάραξη δρόμου
άξονα, όπως τον λένε, για να αναπτύξουν τουριστικά την περιοχή. Όμως ήλθε η 

απόφαση για τον περιορισμό της ανάπτυξης του τουρισμού και αυτή η κοινότητα 

έχe:ι καταδικαστε!, όπως βέβαια και άλλες περιοχές αλλά πολύ περισσότερο η 

κοινότητα της Σωτήρας που έμεινε με μεγάλα χρέη, ,όσον αφορά την τουριστική 
ανάπτυξη. 

Τελευταία είχαμε ασκήσει π!εση προς το lπουργe:!ο Εσωτερικών για το ότι 

πρέπει επιτέλους να κλείσει αυτή την προθεσμία των Οκτώβριο -αλλά να 
εξεταστούν με πολύ προσεκτικό τρόπο, ιδιαίτερα τα χωριά, όπως είναι η Σωτήρα 
και τα Περβόλια της Λάρνακας, που έχουν υδροδοτήσει τις τουριστικές περιοχές, 

ώστε να αποτελέσουν μια ειδική εξαίρεση όσον αφορά τις αποφάσεις του 

lπουργικού Συμβουλίου- και πήραμε κάποια υπόσχεση. Και πιστεύω ότι και η 
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Βουλή θα πρέπει να βοηθήσει να λυθε( αυτό το πρόβλημα του σχε3ιασμού της 
τουριστικής ανάπτυξης, ιδιαlτερα σ / αυτά τα χωριά όπου έχει ξεκινήσει. 

Όσον αφορά την άποψη του συμπαθέστατου συναδέλφου κ. Δημήτρη Ηλιάδη 
ότι η περιοχή της Αγίας Νάπας έχει καταστραφεί, λυπούμαι να παρατηρήσω ότι 
ναι, υπάρχουν παρανομ(ες, ναι, στην οικιστική περιοχή έγιναν λ&θη, αλλά ο 
ευρύτερος χώρος της τουριστικής ανάπτυξης της Αγίας Νάπας στηρLζεται σε 
θαυμάσιο πολεοδομικό και τουριστικό σχέδιο που προκαλεί το θαυμασμό όλου του 
κόσμου και των ξένων επιχειρηματιών, που προτρέπουν τους Πελάτες τους να 
επισκέπτονται την περιοχή της ΑγLας Νάπας ως το μεγαλύτερο και το πιο 
όμορφο τουριστικό κέντρο της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγί3ης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα της Σωτήρας η Επιτροπή 

Εμπορlου και Βιομηχανίας το αντίκρισε πράγματι με πολλή σοβαρότητα και 
συμπάθεια. Είναι γεγονός ότι η Σωτήρα ανέλαβε κάποιες οικονομικές δεσμεύσεις 
με μια προοπτική για την ανάπτυξή της. Αυτό συνέπεσε με την εξαγγελία από 

την κυβέρνηση του μορατόριουμ, την 1η Ιουνίου 1989 και 3υστυχώς 3εν μπορεί να 
προχωρήσει καμιά προσπάθεια ανάπτυξης της Σωτήρας, όπως συμβαίνει και σε 
άλλες περιοχές που δεν έχουν σοβαρή τουριστική ανάπτυξη. 

Θα πρέπει να τονίσω, όπως τόνισα και χθες, κύριε Πρόεδρε, που συζητούσαμε 

το θέμα της τουριστικής ανάπτυξης για το μορατόριουμ ειδικότερα ότι αυτή η 

Βουλή - βtβαια υπήρξε κάποια 3ιαφωνία από τον κ. Ζιαρτ(3η- 3ε θα 3εχθεί 

παράταση αυτού του μορατόριουμ πέρα από την 31η Οκτωβρίου, Γιατί 
πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση έχει πάρει 17 μήνες, έχει ζητήσει να ισχύσει αυτό το 
μορατόριουμ 17 μήνες -οι 10 μήνες ήταν η πρώτη εξαγγελία- και ζήτησε 
παράταση άλλους 7 μήνες, οπότε είναι πολύ μεγάλος ο χρόνος, για να μελετήσει 
εκ βάθρων όλη την τουριστική πολιτική του τόπου μας. Όμως είμαι υποχρεω
μένος, κύριε Πρόεδρε, να διαβάσω το τελευταίο μέρος της Έκθεσης της 

Επιτροπής Εμπορ(ου και Βιομηχανίας, για να μπουν τα πρ&.γματα στη θtση τους: 

((Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού μελέτησε το 

όλο θέμα και άκουσε τις απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, έχει τη 
γνώμη ότι το θέμα που θίγει η κοινότητα της Σωτήρας είναι απόρροια της 

συνεχιζόμενης παράτασης της ισχύος του διατάγματος της κυβέρνησης για την 

απαγόρευση της δημιουργίας νέων τουριστικών μονάδων και του γεγονότος ότι η 
κυβέρνηση δεν έχει πάρει οποιαδήποτε μέτρα που να καθορ(ζουν τη νέα τουριστική 

της πολιτική. Το αποτέλεσμα της κατάστασης αυτής είναι να συνεχίζεται η 

εκκρεμότητα που δημιουργεί το απαγορευτικό διάταγμα, το οποίο λόγω της 
γενικότητάς του περιλαμβάνει και περιοχές όπως η Σωτήρα και ίσως και άλλες 

περιοχές που στην πραγματικότητα δεν παρουσιάζουν ιδιαίτερο πρόβλημα του

ριστικής ανάπτυξης. Η Επιτροπή, αντιμετωπίζοντας με κατανόηση το αίτημα της 

κοινότητας της Σωτήρας, καλεί την κυβέρνηση να επιληφθεί αμέσως τόσο του 
θ ' Σ ή ' 'λλ ' ' ' εματος της ωτ ρας οσο και α ων παρομοιων περιπτωσεων και να ενημερωσει 

σχετικά την Επιτροπή το συντομότερο δυνατό)). 

Κύριε Πρόεδρε, το κάμνω αυτό το πράγμα, γιατί ορισμένοι συνάδελφοι που 
ήθελαν να μιλήσουν -από άλλα κόμματα- γι' αυτό το θέμα δεν είναι τώρα στην 
αίθουσα της Βουλής και πιστεύω ότι η ανάγνωση αυτού του μέρους της Έκθεσης 
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καλύπτει τη θέση της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το θέμα της 

Σωτήρας. Επαναλαμβάνω, χύριε Πρόεδρε, ότι σ' αυτές τις περιοχές στις οποίες 

δεν έχει δοθεί η ευκαιρία ανάπτυξης -όχι μόνο στη Σωτήρα αλλά και σ' άλλες 

παρόμοιες περιοχές- η κυβέρνηση θα πρέπει να liώσει προτεραιότητα και, αφού 
χάνει μελέτες, να δώσει ελευθερία ανάπτυξης σ' αυτές τις περιοχές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να επικεντρώσουμε την προσοχη μας στο γεγονός 

ότι η ισχύς του διατάγματος της κυβέρνησης λήγει πάρα πολύ σύντομα. Και αυτό 

το διάταγμα είναι που έχει προκαλέσει τις ανησυχίες και τα παράπονα συγκεκρι

μένων περιοχών. Εμείς αναμένουμε, θέλουμε να πιστεUουμε, ελπίζουμε και 

προσδοκούμε ότι με τη λήξη της ισχύος του διατάγματος η κυβέρνηση θα έλθει με 

μια σωστή και σε βάθος μελέτη, υπεύθυνη, ισοζυγισμένη, να βοηθήσει πραγματικά 

στην ακριβοδίκαιη και παραγωγική ανάπτυξη της τουριστικης μας βιομηχανίας, 

ρ(χνοντας ιδιαίτερα το βάρος σε ορισμένες περιοχές που έχουν όλα τα πλεο

νεκτήματα και όλες τις προϋποθέσεις για να αποτελέσουν πραγματικά τουριστικά 

κέντρα που θα βελτιώσουν και την ποιότητα και θα βοηθήσουν στην ακόμα 

μεγαλύτερη αύξηση του τουρισμού και την εισροή ξένου συναλλάγματος στην 
πατρίδα μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπης Εμπορίου 

και Βιομηχανίας για το θέμα που αναφέρεται ως «Η απόφαση της κυβέρνησης για 

το λεγόμενο πάντρεμα τιμών των τυριών, οι επιπτώσεις στους εργαζομένους και η 

ανάγκη εξεύρεσης άλλων μεθόδων για τη διάθεση του παραγόμενου γάλακτος» 

που γράφτηκε από τον χ. Παύλο Δίγχλη. 

Ο κ. Ζιαρτίδης. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χ. Δί.γχλης απουσιάζει, με εξουσιοδότησε να σας 

παραχαλέσω όπως, αν είναι δυνατό, αναβληθεί η συζήτηση αυτού του θέματος, 

πολύ περισσότερο γιατί η Έκθεση δεν είναι, όπως θα προσέξατε, ομόφωνη. Την 

ίδια παράκληση, αν μου επιτρέπετε, έχω εκ μέρους του κ. Παπαπέτρου ο οποίος 

είναι ο εισηγητής του αμέσως επόμενου θέματος. 

Και, επειδή μου δώσατε το λόγο, κύριε Πρόεδρε, και η ώρα είναι οχτώ 

σχεδόν, θα 'θελα να υπενθυμίσω την παράκληση του κ. Μαρκίδη όπως 

διακόψουμε τη συνεδρία. Έχουμε ηδη διεκπεραιώσει αρκετή εργασία και, αν 

ταλαιπωρηθούμε περισσότερο χρόνο, νομίζω ότι δε θα είμαστε αποδοτικοί. 

'Αλλωστε 1 αν προσέξατε, αρκετά από τα Μέλη της Βουλής έχουν γλιστρήσει 

προς τα έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε μεν δίκαιο, αλλά δε θα υπάρξει άλλη περίπτωση για το Κεφ&λαιο 

Δ ' 1 γι 
1 αυτό προσπαθώ. Εκείνα τα θέματα που θα αναβληθούν, καλώς. Και, 

εφόσον υπάρχει η εισήγηση του ίδιου του εισηγητή, δεν μπορεί παρά να ληφθε! 

υπόψη τόσο για το θέμα 21 όσο και για το 22. Επομένως αυτά αναβάλλονται 
ούτως η άλλως. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Ευχαρ"ιστώ 1 κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικ-,\ς Επιτροπής ίγείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η αν&γκη δημιουργίας εθνικής επιτροπ-,\ς για το 
συντονισμό των διάφορων υπηρεσιών του κράτους που απασχολούνται με την 

καταπολέμηση των ναρκωτικών>>. Θέμα εγγραφέv με εισήγηση του αξιότιμου 
Βουλευτ-,\ κ. Δήμου Γεωργι&δη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟί ΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ίΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΔΗΜΙΟίΡΓΙΑΣ ΕΘΝΙ

ΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΣίΝΤΟΝΙΣΜΟ ΤΩΝ ΔΙΆΦΟΡΩΝ ίΠΗΡΕ

ΣΙΩΝ ΤΟί ΚΡΑΤΟίΣ ΠΟί ΑΠΑΣΧΟΛΟίΝΤΑΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΤΑΠΟ

ΛΕΜΗΣΗ ΤΩΝ ΝΑΡΚΩΤΙΚΩΝ,, 

Παpό",;ες:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιωάννης lωαννίδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Κυρι&κος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ι&κωβος Κατσουνωτός 

Παόλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουργεLου Υγείας, 
της lπηρεσ(ας Νέας Γενιάς, του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου και της 

Ψυχιατρικής Εταιρε(ας Κύπρου, Στη συνεδρία της Επιτροπής ήταν επlσης παρών 

και ο αξιότιμος Βουλευτ-,\ς κ. Π. Δ(γκλης. 

Το πιο π&νω θέμα γρ&φτηκε στη Βουλή στις 23 Φεβρουαρίου 1989 με 
εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Δ. Γεωργιάδη και στη συνέχεια παρα

πέμφθηκε στην Κοινοβουλευτικ>\ Επιτροπή ίγείας για μελέτη και υποβολή 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο Βουλευτής που το ενέγραψε, κ. Δ. Γεωργιάδης, 

ανέφερε ότι έχει διαπιστωθεί με ικανοποίηση 6τι η εθνική επιτροπή για την 
καταπολέμηση των ναρκωτικών στη δημιουργία της οπο(ας αποσκοπούσε η 

εγγραφή του πιο πάνω θ~ματος έχει τελικά συσταθεί. Στη συνέχεια ο πιο πάνω 

Βουλευτ-Jις ζήτησε από τους αρμοδίους να ενημερώσουν την Επιτροπή Υγείας 

σχετικά με όλα τα θέματα που αφορούν τη λειτουργία, τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της νεοσυσταθε(σας αυτ-Jις επιτροπ-Jις. 

Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Νέας Γενιάς -η οποία, σύμφωνα με τη σχετική 

απόφαση του ίπουργικοό Συμβουλίου, ασκεί καθήκοντα γραμματείας της Εθνικής 

Επιτροπ-,\ς για την Πρόληψη της Διακίνησης και Χρ-,\σης Ναρκωτικών- ενημέρωσε 
διεξοδικά την Επιτροπή για το σχέδιο λειτουργίας της επιτροπ-Jις, τη σύνθεσή της, 

τους σκοπούς και< τις αρμοδιότητές της. Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος αυτός 
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απαρίθμησε τις χρατιχές υπηρεσίες που συμμετέχουν στην επιτροπή, που είναι ο 

Κεντρικός Φορέας Νεολα(ας, το Γραφε(ο του Γενικού Εισαγγελέα, το Αρχηγε(ο 

Αστυνομ(ας, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, ο Κεντρικός Φορέας για τα 

Δικαιώματα της Γυνα(χας χαι τα lπουργε:(α Υγείας, Δικαιοσύνης, Παι8ε!ας, 

Εργασ(ας χαι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών, 'Αμuνας χαι Οιχονομιχών. 

Συμμετέχουν επίσης όλες οι οργανώσεις που σχετίζονται με νέους, άλλες 

ε:ν8ιαφερόμενε:ς οργανώσεις, καθώς χαι επαγγελματικές ομάδες. 

Βασικοί σχοποl της εθνικής επιτροπής είναι οι ακόλουθοι: 

( α) Η βελτ(ωση της νομοθεσ(ας. 

(β) Η εξασφάλιση της ενεργού συμμετοχής του κοινωνικού συνόλου στην 
καταπολέμηση της διάδοσης των ναρχωτιχών για την προστασία των 

νέων. 

(γ) Η επεξεργασία τρόπων συντονισμού της συνεργασtας ανάμεσα στ-ον 
ιδιωτικό τομέα χαι τις κρατικές υπηρεσίες για την καταπολέμηση των 

ναρκωτικών. 

(δ) Η υποβοήθηση του έργου της κυβέρνησης στον τομέα των ναρκωτικών. 

Η γραμματεία της εθνικής επιτροπής θα έχει συμβουλευτικό χαρακτήρα για 

τη δ~αμόρφωση της κρατικής πολιτικής κατά των ναρκωτικών και την εφαρμογή 
των αναγκαίων κρατικών και άλλων προγραμμάτων διαφώτισης, πρόληψης και 
θεραπε(ας. Επίσης, η εθνική επιτροπή θα έχει συντονιστικό και οργανωτικό ρόλο 

για μη κρατικές δραστηριότητες για την πρόληψη και καταπολέμηση της διάδοσης 

των ναρκωτικών. 

Τόσο ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας όσο και ο εκπρόσωπος της 

γραμματείας της εθνικής επιτροπής τόνισαν στην Επιτροπή τη σημασία που έχει 
για τον τόπο μας η διαμόρφωση μιας γενικής και ολοκληρωμένης πολιτικής για 

την πρόληψη και αντιμετώπιση της διάδοσης των ναρκωτικών στην κοινωνία μας. 
Όπως ειδικότερα τονlστηκε στην Επιτροπή από τους πιο πάνω εκπροσώπους, 
παρ' όλο που η χώρα μας δεν παρουσιάζει οξύ πρόβλημα χρήσης ναρκωτικών, 

εντούτοις συγκεντρώνει όλες τις προϋποθέσεις, λόγω της θέσης και των ιδιαιτε

ροτήτων της, για ανάπτυξη ενός τέτοιου προβλήματος. Για το λόγο αυτό 
ιδια(τερη προσοχή θα πρέπει να δοθεί στον τομέα της πρόληψης της εξάπλωσής 

του. 

1 Οπως τέλος δηλώθηκε στην Επιτροπή lγεtας, η εθνική επιτροπή έχει μέχρι 

στιγμής συνέλθει δυο φορές και έχει ορίσει πέντε υπεπιτροπές, καθεμιά από τις 

οπο(ες θα ασχολείται με μια πτυχή του θέματος. 

Από την πλευρά της Ψυχιατρικής Εταιρε(ας και του Συνδέσμου Ψυχολόγων 

Κόπρου εκφράστηκε η ικανοποίηση και η υποστήριξη των συνδέσμων τους στο 
θέμα της σύστασης της Εθνικής Επιτροπής για την Πρόληψη της Διακ(νησης και 

Χρήσης Ναρκωτικώ-ν και δόθηκαν στη συνέχεια οι απόψεις τους για το έργο που η 

επιτροπή αυτή καλεlται να επιτελέσει. Και από τις δύο οργανώσεις υποστη
ρίχτηκε η άποψη ότι θα πρέπει το πεδίο δράσης της εθνικής επιτροπής να 

διευρυνθεί, ώστε να καλύπτει όχι μόνο τα απαγορευμένα ναρκωτικά αλλά και όλες 

τις εξαρτησιογόνες ουσίες, έστω και αν είναι νόμιμες. Αυτός, κατά την άποψή 
τους, είναι ο πιο ενδεδειγμένος επιστημονικά τρόπος για- την αποτελεσματική 
πρόληψη του προβλήματος αυτού. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή, αφού ενημερώθηκε πάνω στο υπό συζήτηση 

θέμα, εκφράζει την ικανοποίησή της για τη σύσταση της Εθνικής Επιτροπής για 

την Πρόληψη της Διακίνησης και Χρήσης Ναρκωτικών, που ήταν και ο στόχος του 

Βουλευτή που ενέγραψε το θέμα αυτό στη Βουλή, και εκφράζει την πρόθεσή της 
να παρακολουθε( και να ενημερώνεται γύρω από τις εξελίξεις στο όλο θέμα. 
Στόχος της Επιτροπής ε(ναι να καλεί σε τακτά χρονικά διαστήματα εκπροσώπους 

της εθνικής επιτροπής για την καταπολέμηση των ναρκωτικών, για να ενημε

ρώνεται γύρω από τις δραστηριότητες και τα προγράμματα δράσης της, υποβάλ
λοντας και η ίδια θέματα που κατά την άποψή της θα πρέπει να εξεταστούν ή να 
προωθηθούν από την εθνική επιτροπή. Ανάμεσα στα θέματα αυτά περιλαμβά

νεται, κατά την άποψη της επιτροπής, και το θέμα των επιπτώσεων και των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει η Κύπρος από τη χρησιμοποίησή της ως 
διαμετακομιστικού κέντρου ναρκωτικών προς άλλες χώρες και οι τρόποι αποφυγής 

τους. 'Αλλο επίσης σημαντικό θέμα που θα πρέπει να προωθηθεί αμέσως από την 

εθνική επιτροπή είναι η κυπριακή νομοθεσία για την πρόληψη και καταπολέμηση 
της διακίνησης και χρήσης ναρκωτικών και η ανάγκη για εκσυγχρονισμό και 

εναρμόνισή της με τη διεθνή νομοθεσία. Η Επιτροπή .;το σημείο αυτό σημειώνει 

με ικανοποίηση τη δήλωση των εκπροσώπων της κυβέρνησης ότι υπάρχει πρόθεση 
αμέσως μετά τις θερινές διακοπές της Βουλής να κατατεθεί στο Σώμα η σχετική 

εκσυγχρονισμένη νομοθεσlα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι ομάρωνη και αν δεν υπάρχουν ομιλητές, να τη θεωρήσω εγκεκριμένη. 

Ο κ. Γεωργιάδης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύρ_ιε Πρόεδρε, απλώς από τη θέση μου θα ήθελα να πω ότι ο λόγος για τον 
οποίο γράφτηκε το θέμα αυτό ήταν ακριβώς για τη δημιουργία φορέα - η 'Εκθεση 

' ' ' θ ί ' ό Ε ' αναφερει οτι εχει συστα ε ο φορεας-και, εφ σον η πιτροπη συνεχίζει να το 

παρακολουθε(, θα περιμένουμε να δούμε τα αποτελέσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολό καλά. 

Το επόμενο είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα που θα προκόψουν από την 
απόφαση του Ύ πουργικοό Συμβουλίου για ανέγερση γυμνασίου στο χώρο του 
δάσους της Παιδαγωγικής Ακαδημίας στην Αγλαντζιά παρά τις αντίθετες 
απόψεις των αρμόδιων υπηρεσιών: Πολεοδομίας, Πολεοδομικού Συμβουλίου, 
Αστυνομίας, Υπουργείου Γεωργίας και Γραφείου Προγραμματισμού».Θέμα 
εγyραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Μέλους της Βουλής κ. Ρήνας Κατσελλή. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Επειδή υπάρχουν ομιλητές, η Έκθεση θεωρε(ται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΠΟΥ ΘΑ 
ΠΡΟΚΥΨΟΥΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥ
ΑΙΟΥ ΓΙΑ ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ ΣΤΟ ΧΩΡΟ ΤΟΥ ΔΑΣΟΥΣ ΤΗΣ 
ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΣΤΗΝ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑ ΠΑΡΑ ΤΙΣ 
ΑΝΤΙΘΕΤΕΣ ΑΠΟΨΕΙΣ ΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ: ΠΟΛΕΟΔΟ
ΜΙΑΣ, ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ, ΥΠΟΥΡ
ΓΕΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΠΡΟ
ΓΡΑΜΜΑ ΤΙΣΜΟΥ» 

Πι:ιpόvτεs:-

Γεώργιος Σαββίδης, Πρόεδρος 

Νεόφυτος Ηλία 

Ανδρέας Παρισινός 

Δήμος Γεωργιάδης 

Ανδρέας Ψυλλ[δης 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

αριθμό συνεδριών της που πραγματοποιήθηκαν μεταξό 2 Φεβρουαρίου 1990 και 
11 Μαϊου 1990. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του. θέματος αυτού κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Παί3είας και Εσωτερικών (Τμήμα 
Πολεο3ομ(ας και , Οικήάεως), οι 4.ήμαρχοι Αγλαντζιάς και Λευκωσίας, ο 

Πρόεδρος της Σχολικής Εφορείας και εκπρόσωποι του Φιλοδασικοό Συνδέσμου 

Αγλαντζιάς. 

Το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 18 Ιανουαρίου 1990 με 

εισήγηση του αξ, Μέλους της χ. Ρήνας Κατσελλή και στη συνέχεια παραπέμφθηκε 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος για μελέτη και υποβ_ολή σχετικής 

Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα η Βουλευτής που το ενέγραψε ανέφερε ότι 

είναι πραγματικά δυσάρεστη η απόφαση της κυβέρνησης να κτίσει γυμνάσιο στο 

χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημίας, γιατί ο χώρος αυτός αποτελεί έναν από τους 

ελάχιστους χώρους πρασίνου που έχουν απομείνει στη Λευκωσία ο οποίος με την 

πράξη αυτή οπωσδήποτε θα καταστραφεί. Σκοπός της εγγραφής του θέματος 

αυτοό είναι να πληροφορηθεί η Βουλή ποια κίνητρα οδήγησαν στη λήψη της πιο 

πάνω α-πόφασης και να αναθεωρηθεί η απόφαση) για να αποφευχθεί η καταστροφή 

του δασόλλιου της Παιδαγωγικής Ακαδημίας. 

Η · Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, για να σχηματίσει 3ική της 
αντίληψη γόρω από io όλο θέμα, επισκέφθηκε το χώρο στον οποίο προγραμ
ματίζεται να ανεγερθεί το πιο πάνω γυμνάσιο με τη συνο3εία λειτουργών των 
αρμόδιων υπηρεσιών. Επίσης η Επιτροπή κάλεσε· στις συνεδρίες της όλες τις 

εν3ιαφερόμενες πλευρές, για να σχηματίσει μια ολοκληρωμένη εικόνα του όλου_ 
προβλήματος. 

Με βάση τις 3ηλώσεις των προσώπων που κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
από-ψεις τους ενώπιον της Επιτροπής και αφοό μελέτησε τα γραπτά υπομνήματα) 
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τις επιστολές και τα άλλα στοιχε(α που κατατέθηκαν ενώπιόν της στα πλαίσια 

της πιο πάνω διαδικασίας, η .Επιτροπή κατέληξε στις ακόλουθες διαπιστώσεις 

σχετικιί με το όλο θέμα: 

(α} Το Υπουργείο Παιδείας υποστηρίζει ότι είναι απαραίτητη η ανέγερση 

γυμνασίου στο χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημ(ας για τη στέγαση του 

Γυμνασίου Αγλαντζιάς, το οποίο σήμερα δε διαθέτει δικό του κτίριο 

και γι' αυτό στεγάζεται από το 1974 σε λυόμενες αίθουσες που 

βρίσκονται στο χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημίας. Το γυμνάσιο αυτό 

στεγάζει σήμερα 235 μαθητές και αναμένεται ότι με την ανέγερση του 
νέου κτιρίου στο χώρο αυτό θα μπορέσει vα εξυπηρετήσει και μαθητές 

που ψοιτούν στο Γ~μνάσιο Διαvέλλου και Θεοδότου, καθώς και 
μαθητές του Ε 1 Αγλαvτζιάς που φοιτούν στο Γυμνάσιο Αρχιεπισκόπου 

Μακαρίου Γ '. Οι εκπρόσωποι του Υπουργ~ίου Παιδείας υποστήριξαν 
την άποψη ότι με την ανέγερση του νέου γυμνασίου στο χώρο της 

Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου και ειδικότερα στο ·χώρο των 

ερειπ(ωv του παλιού οιΚοτροφείου και με τη χρησιμοποίηση του 

υφιστάμενου γηπέδου δε θα επηρεαστε( καθόλου το δ&:σος το οποlο θα 

παραμε(νει ανέπαφο. Ήδη έχουν γίνει τα σχέδια για την ανέγερση του 

σχολικοό κτιρ(ου, έχει εγκριθε( σχετικό κονδόλι στον προUπολογισμό 
και αναμένεται ότι το όλο έργο θα ολοκληρωθεί σύντομα για το καλό 

των lδιων των παιδιών. 

Από την πλευρ&: του Υπουρ'γε(ου Παιδε(ας απορρ(πτονταt όλες οι 
&:λλες εναλλακτικές λύσεις που προτάθηκαν από διάφορες πλευρές ε(τε 

για το λόγο ότι δεν είναι εφικτές είτε γιατί δεν εξυπηρετοόν τις ίδιες 
περιοχές προέλευσης μαθητών για τις οποίες και υπάρχει αν&:γκη 
κάλυψης και τέλος γιατί, κατά την άποψη του Υπουργε(ου Παιδείας, οι 

λύσεις αυτές δε θεωρούνται υπαλλακτικές, αφού οι χώροι για τους 

οποίους γίνεται λόγος οπωσδήποτε θα χρησιμοποιηθοόν στο μέλλον για 
ανέγερση πρόσθετων σχολικών κτιρίων. 

(β} Την πιο πάνω θέση υποστηρίζει και ο Πρόεδρος της Σχολικής 

Εφορε(ας ο οπο(ος ανέφερε στην Επιτροπή ότι το λυόμ~νο κτ(ριο στο 

οποίο στεγάζονται σήμερα οι μαθητές δεν εξυπηρετεί τις ανάγκες τους 

και ε(ναι σε πολύ κακή κατ&:σταση, έτσι που να κρlνεται ακατ&:λληλο 
για τη στέγαση μαθητών. Ο Πρόεδρος της Σχολικής Εφορείας 

υποστήριξε έντονα την απόφαση για ανέγερση γυμνασίου στο χώρο της 
Π.Α.Κ., γιατ( κατ& την άποψή του δε θα καταστραφεί το δάσος, και 
ισχυρίστηκε ότι η άποψη αυτή εκφράζει και την πλειοψηφία των 

ενδιαφερόμενων πλευρών, που είναι η κυβέρνηση, οι σύνδεσμοι γονέων, 
η Σχολική Εφορεία, ο Δήμος Αγλαντζιάς και τα μαθητικά συμβοόλια. 

(γ) Ο Δήμαρχος Λευκωσίας έχει την άποψη ότι αποτελεί εγκληματική 
ενέργέια η 'καταστροφή του 'πρασ(νου στη Λευκωσ(α και είπε ότι 
τέτοια θέματα αποτελούν θέματα πολεοδομικής τ&:ξης και ως τέτοια 

πρέπει να αντιμετωπ(ζονται. Ειδικότερα ο Δήμαρχος Λευκωσίας 

ανέφερε ότι στην προκείμενη περίπτωση υπ&:ρχει το Τοπικό Σχέδιο 
Αγλαντζιάς που καθορίζει δόο ή τρεις υπαλλακτικοός χώρους στους 
οποίους μπορεί να ανεγερθεί το σχολείο και στους οποίους δεν 

περιλαμβάνεται ο χώρος για τον οποίο γίνεται η συζήτηση. Κατά την 

άποψη του Δημάρχου Λευκωσίας το όλο θέμα θα πρέπει να λυθεί με 

την εφαρμογή του σχετικού τοπικού σχεδ(ου. 
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(δ) Ο Δήμαρχος Αγλαντζιάς καταθέτοντας τις δικές του απόψεις γύρω 

από το θέμα ανέφερε ότι η οιχο8όμηση του γυμνασlου αποτελε( 
αv~γκαιότητα και ότι κανένας δε διαφωνει στο κτίσιμό του. Από την 

άλλη η προστασ(α του πρασlvου της περιοχής αποτελεί επίσης 

αναγκαιότητα, γι' αυτό και θα πρέπει να επιλεγεί κάποιος άλλος 

χώρος για την ανέγερση του γuμνασ!ου. Για το σκοπό αυτό θα πρέπει 
να εξεταστούν και υιοθετηθούν οι λύσεις που προτείνει το Τμήμα 

Πολεοδομ(αζ. Όπως επίσης δήλωσε ο Δήμαρχος Αγλαντζιάς, το 

Δημοτικό Συμβούλιο Αγλαντζιάς έχει διχαστεί σχετικά με το θέμα 
αυτό και πήρε απόφαση υπέρ της ανέγερσης του γυμνασίου στο χώρο 

της Π.Α.Κ. με αναλογία 7 προς 6. Αντίθετα το Πολεοδομικό 

Συμβούλιο, σύμφωνα με το Δήμαρχο, έχει ταχθε( εναντίον της ανέ
γερσης του γυμνασίου αυτού στο χώρο της Π.Α.Κ. και προτείνει ως 

υπαλλακτιχές λύσεις την ανέγερση του γυμνασίου στο χώρο του 

Διανέλλου ή στην περιοχή του Δορυφόρου. 

(ε) Οι εκπρόσωποι του Φιλοδασικού Συνδέσμου Αγλαvτζιάς δήλωσαν στην 

Επιτροπή ότι η ανέγερση του Γυμνασ(ου Αγλαντζιάς στο χώρο της 
Π.Α.Κ. αποτελεί επέμβαση στο μοναδικό χώρο πρασίνου που έχει 

απομείνει στην περιοχή. Η επέμβαση αυτή, οι συνέπειες της οποίας θα 
είναι ανεπανόρθωτες, θα αλλοιώσει το χώρο και θα αποτελέσει την 

απαρχή για άλλες επεμβάσεις στο δάσος. Από τη στιγμή που υπάρχουν 

άλλοι κατάλληλοι χώροι για την ανέγερση του γυμνασίου αυτού, δεν 

πρέπει το Υπουργείο Παιδείας να έχει σοβαρούς λόγους να εμμείνει 
στην απόφασή του αυτή. 

(στ) Από την πλευρά του Τμήματος Πολεοδομ(ας και Οικήσεως δηλώθηκε 

στην Επιτροπή ότι έχουν δοθεί κατά καιρούς στο Υπουργείο Παιδείας 

οι απόψεις του Τμήματος σχετικά με το ποιος χώρος είναι κατάλληλος 

για την ανέγερση του γυμνασίου. Στις προτάσεις της Πολεοδομίας 
περιλαμβάνεται η εισήγηση να χρησιμοποιηθεί ο χώρος του Διανέλλου, 

όπου στεγάζεται σήμερα το Γυμνάσιο Διανέλλου και Θεοδότου, για 

την απόχτηση του οποίου θα πρέπει να γίνουν διαπραγματεύσεις με 

την Αρχιεπισκοπή η οποία δε φαίνεται να είναι διατεθειμένη να 
παραχωρήσει το χώρο αυτό. Επ(σης η Πολεοδομ(α έχει εισηγηθε( να 

χρησιμοποιηθεί ο χώρος του παλιού ασύλου φρενοπαθών και να 

μεταφερθεί η Τεχνική Σχολή σε άλλο χώρο, για να χρησιμοποιηθούν τα 
κτίρια και οι εγκαταστάσεις της. Οι εκπρόσωποι του Τμήματος 

εξέφρασαν κατά καιρούς την άποψη ότι δεν πρέπει να ανεγερθεί το 

γυμνάσιο στο χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου, αν δεν 
εξαντληθεί η μελέτη για την εξεύρεση άλλου, πιο κατάλληλου χώρου. 
Εντούτοις από το ίδιο Τμημα δηλώθηκε ότι, αν καμιά από τις πιο 

πάνω προτάσεις δεν είναι δυνατό να υλοποιηθεί, το Τμήμα δε θα έχει 

ένσταση να ανεγερθεί το γυμνάσιο στο χώρο της Παιδαγωγικής 
Ακαδημίας, αλλά όχι στο χώρο που υπέδειξε το Υπουργείο Παιδείας, 

που δε φαίνεται να είναι και ο καταλληλότερος. 

(ζ) Από την πλευρά της Αστυνομίας έχουν γίνει σχετικές παραστάσεις 

προς το Υπουργε(ο Παιδε.ίας και έχει σταλεt και σχετική επιστολή σ' 

αυτό στην οποία αναλύονται οι λόγοι για τους οποίους το Τμημα 

Τροχαίας δε θεωρεί κατάλληλο από πλευράς οδικής ασφάλειας το χώρο 

της Π.Α.Κ. για την ανέγερση του Γυμνασίου. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού ενημερώθηκε πάνω σε 

6λες τις απόψεις γύρω από το υπό συζήτηση θέμα, έχει κατά πλειοψηφία τη 

γνώμη ότι δεν ενδείκνυται, στο παρόν τουλάχιστον στάδιο, να ανεyερθεt γυμνάσιο 

μέσα στο χώρο της Π.Α.Κ., γιατί αυτή τη στιγμή υπάρχουν και προτε(νονται από 

τους αρμοδίους και τους ενδιαφερομένους άλλες uπαλλαχτιχέ:ς λύσεις που δε θα 

έχουν αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον της Λευκωσίας. Μια τέτοια λύση 

είναι και η χρησιμοποίηση της περιοχής Δορυφόρου η οπο(α συστήνεται και από 

το Πολεοδομικό Συμβούλιο. Ενόψει των uπαλλαχτιχών λύσεων που προτείνονται η 

Επιτροπή θεωρεί άδικο να καταστραφεί ο πνεύμονας αυτός της Λευκωσίας, ο 

οποιος αντίθετα θα πρέπει να προστατευθεί και φυτευτεί κατάλληλα. Σ-το μέλλον, 

όταν οι ανάγκες θα είναι επιτακτικό-τερες και δε θα υπάρχουν άλλες εναλλακτικές 

λύσεις, το θέμα της ανέγερσης σχολείου στο χώρο της Π.Α.Κ. θα πρέπει να 

ξαναμελετηθεί και να αξιολογηθε( ανάλογα με τις περιστάσεις. 

Η Επιτροπή, εκφρ&ζοντας την περιβαλλοντική της &ποψη π&νω στο θέμα, 

έχει τη γνώμη ότι με τη θέση της αυτή συνηγορε! και το γεγονός, που η ίδια έχει 

διαπιστώσει από πληροφορίες που της δόθηκαν, ότι οι αρμόδιοι δεν έχουν στην 

πραγματικότητα καταλήξει πάνω στους σκοπούς για τους οποίους θα χρησιμο

ποιηθεί η Π.Α.Κ. από εκπαιδευτικής πλευράς. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας ΔΗ.ΣΥ. 

κ. Α. Παρισινός και Δ. Γεωργιάδης δήλωσαν ότι έχουν περιέλθει σε γνώση τους 

στοιχεία σύμφωνα με τα οποία το κτίριο που προγραμματίζεται να ανεγερθεί στο 

χώρο της Π.Α.Κ. 3εν προορίζεται στην πραγματικότητα να χρησιμοποιηθεί ως 

γυμνάσιο, αλλά θα χρησιμοποιηθεί για την εξυπηρέτηση αναγκών του πανεπι

στημίου. Ενόψει των στοιχείων αυτών για τα οποία δεν έχει γίνει καμιά αναφορά 

στην Επιτροπή Περιβάλλοντος οι πιο πάνω Βουλευτές είναι της γνώμης ότι δε θα 

ήταν ορθό ή σκόπιμο να ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση σχετικά με την ανέγερση ή 

μη του κτιρίου στο χώρο της Π.Α.1(., προτού οι αρμόδιοι είναι σε θέση να δώσουν 

στην Επιτροπή σαφή στοιχεία για τους σκοπούς για τους οποίους αυτό πρόκειται 

να χρησιμοποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχω εγγράψει το θέμα, γιατί πρόσεξα πως οι απόψεις των κατοίκων της 

περιοχής είναι διχασμένες και γιατί πρόκειται για το μοναδικό πνεύμονα που έχει 

απομείνει ουσιαστικά στη Λευκωσία. Και αυτό γιατί το πράσινο του Πεδιαίου 

δεν μπορεί πια να χαρακτηριστεί πνεύμονας έτσι όπως τον έχουν εγκλωβίσει τα 

τσιμέντα. Εκείνο που μου έκανε αρχικά εντύπωση ήταν το γεγονός πως στην 

περιοχή, σε έκταση lkm2 , υπάρχουν χώροι υπαλλακτικο! τους οποίους μάλιστα 

σύστηνε και συστήνει ακόμα το Ενιαίο Πολεοδομικό Σχέδιο της Μείζονος 

Λευκωσίας. 

Για το χώρο στο δάσος της Παιδαγωγικής Ακαδημίας είχαν επιπρόσθετα 

ένσταση όλα τα αρμόδια τμήματα που μελετούν σε βάθος και τεχνοκρατικά το 

θέμα, όπως γράφει και ο .τίτλος, δηλαδή η Πολεοδομία, το Πολεοδομικό 

Συμβούλιο, η Αστυνομία, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και το 

Γραφείο Προγραμματισμού. Όταν επισκεφθήκαμε την περιοχή, όλη η Επιτροπή 
Παιδείας, διαπιστώσαμε πως πραγματικά υπάρχουν υπαλλακτικοί χώροι πολύ 
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κοντά και πέραν του ενός. Και Οιερωτώμαστε, κύριε Πρόεδρε, γtατ( τόση επιμονή 
να χτιστε( σχολε(ο εντόζ του Ο άσους σ' ένα μέρος που μόνο λόγω ει8ιχών 

συνθηκών κοιι τυχαίοι δεν περιλήφθηκε εξαρχής στο δάσος της Ποιιδοιγωγικής 

Αχα.Οημ(α.ς. Δεν αρνούμαστε ότι στο παρελθόν πραγματικά. αποφασίστηκε η 

ανέγερση γυμνασίου στο χώρο αυτό. Όμως τα 8ε8ομένα. σήμερα έχουν αλλάξει. 

Η πρωτεύουσα. χρειάζεται αυτό το μοναδικό πνεύμονα πρασίνου χαι ε!να.ι γεγονός 

ότι αυτό Οε θα πα.ρεμπο8ίσει την ανέγερση γυμνασίου το οποίο έχει ανάγκη η 

περιοχή, για.τ( 1 όπως ανέφερα. πιο πάνω, υπάρχουν πολλοί υπαλλαχτιχο( τόποι και 
πολλά χαλίτιχα στην περιοχή. Οι διάφορες εκδοχές που ακούμε για τη μελλοντική 

χρήση της Αχα.Οημ(ας ενισχύουν τη θέση μας να μην χτιστεί γυμνάσιο στο Βάσος, 

γιατί επιτέλους η κυβέρνηση πρέπει πρώτοι νοι λάβει υπόψη το Πολεοδομικό 

Σχέδιο και vα. καταλάβει τη σημασία της διατήρησης του δάσους της Ακαδημίας 

ως πνεύμονα πρασίνου στην περιοχή, που με το κτίσιμο του Συνεδριακού Κέντρου

-(ί"vεται ακόμα πιο επιτακτική ανάγκη. Για τούτο οποιεσδήποτε αποφάσεις για 
κτίσιμο γuμνασlου μέσα στο Βάσος της Αχα.Οημίας πρέπει να ακυρωθούν και να μη 

φέρονται ως λόγοι υλοποίησης έργων που θα υποβαθμίσουν ανεπανόρθωτα την 

ποιότητα της ζωής στη μείζονα Λευκωσία. Αν το κάμει αυτό η κυβέρνηση, θοι 

αποδείξει την ανευθυνότητά της, εκτός του ότι θα αγνοήσει τις συστάσεις της 

Βουλής, των τεχνοκρατών και των πολιτών της περιοχής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης κοιι ο κ. Σαββίδης. 

Δ.ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Συμφωνούμε βασικιί με 

την χ. Κατσελλή, αλλά για μας είναι περίεργο και ολίγον ακατανόητο το εξής 

φαινόμενο: Οι. αρμόΟι.ες πολεοΟομι.κές υπηρεσίες του κράτους οι. οποlες συμβου

λεύουν τους πολίτες και τους ιΟι.ώτες -και θα πρέπει να πειθαρχούμε στη γνώμη 

τους, γιατί ξέρουν να κάνουν τη Οουλειά τους, υποτίθεται-συμβούλευσαν το κράτος 

μας ότι γιι;ι πολλούς και Οι.άφορους λόγους Οεν ενΟεlκνυται η ανέγερση γυμνασίου 

στο χώρο της Ποιιδοιγωγικής Ακοιδημίοις. Κοιι η κυβέρνηση εξακολουθεί νοι 

επιμένει ότι θα κτίσει εκεl γυμνάσιο. Οι περιβαλλοντολό-(οι έχουν μια ειδική 
ευαισθησία που είναι κατανοητή, γιατ( υπάρχει πράσινο και θα καταστραφεί. Ο 

Δήμος Λευκωσίας το χοιροικτηρίζει έγκλημα. Ο Δήμος Αγλοιντζιάς το χοιροι

κτηρίζει έγκλημα και οι πολεοΟομικές μας υπηρεσίες τους λένε όχι και τους 

υποδεικνύουν και άλλους χώρους στους οποίους εlναι Ουνατό να ανεγερθε( το νέο 

ο(κημα ενός γυμνασlου. Και η κυβέρνηση -για μας εlναι εντελώς ακατανόητο-πώς 

επιμένει να θέλει ύστερα από τις συμβουλές των αρμόδιων Οι.κών της υπηρεσιών 

να καταστρέψει το χώρο, να καταστρέψει το πράσινο και το περιβάλλον, για να 
κτ(σει μπετόν σε εκείνο το χώρο, ο οποίος απο-iελεί εξάλλου και έναν από τους 
ελάχιστους πνεύμονες πρασίνου της πρωτεύουσας; 

Αντί τοποΟέτησης, εμείς απλώς υποβάλλουμε αυτή την ειλικρινή απορία στην 

οπο(α Οεν έχουμε πάρει απάντηση από τους αρμοδ(ους, οι οπο(οι μας είπαν πάρα 

πολλά, αλλά Οε μας έχουν λύσει το μοναΟι.κό ερώτημα που έχουμε εκφράσει, 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σαββίδης. 
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Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμιά αμφιβολία ότι η απόφαση των δύο 

κυβερνήσεων να κτίσουν γυμνάσιο στο χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημίας ε(ναι 

λανθασμένη. Σ' αυτό μας πείθει το ότι η Λευκωσία δεν έχει τους απαραίτητους 
χώρους πρασίνου, τους απ,αραίτητους πνεύμονες, για να μην καταστραφεί στο 
μέλλον από τα καυσαέρια κυρίως των πολλών αυτοκινήτων που συγκεντρώνονται 

σε αυτές τις περιοχές. Η δημιουργία πανεπιστημίου σε γειτονικό χώρο ασφαλώς 

θα κάνει ακόμη μεγαλύτερο κέντρο την Αγλαντζιά και την Παλουριώτισσα, 

εφόσον έχει επιλεγεί το Β.Μ.Η. για οικοδόμηση του πανεπιστημίου, και θα 

·δημιουργήσει ακόμα μεγαλύτερη ανάγκη για πράσινο σ' αυτή την περιοχή. 

Πρόκειται για ένα χώρο που είναι τόσο μοναδικός, ώστε ήταν από τους πρώτους 

που κηρύχθηκαν εθνικό πάρκο στην Κύπρο. Παρ' όλο που πρόκειται για ένα μικρό 

πάρκο μέσα στην πόλη, θεωρήθηκε αναγκαιο από τις κυβερνήσεις να κηρυχθεί 

εθνικό πάρκο. Η γνώμη μας είναι ότι αυτό το κομματάκι, που είναι σημαντικό για 

την έκταση του όλου πάρκου, θα πρέπει να περιληφθεί και να κηρυχθε( και αυτό 

εθνικό πάρκο και να κάνουν, όπως συστήνει και η Επιτροπή, την επιλογή οι 

επόμενες γενιές για το τι θα γίνει. Σήμερα δεν υπάρχει κανένας απολύτως λόγος 

να καταστραφεί αυτός ο χώρος, αυτός ο πνεύμονας πρασίνου. 

Υπάρχει καλύτερος χώρος για να κτιστεί γυμνάσιο και υποδεικνύεται από την 

Πολεοδομία και το Εν'ια(ο Πολεοδομικό Σχέδιο της Μείζονος Λευκωσίας που 
κατά πρώτο λόγο τοποθετούν το νέο γυμνάσιο στο Δορυφόρο, όπου υπάρχουν 

τριάντα σκάλες χαλίτικης γης η οποία είναι γυμνή και αναξιοποίητη. Κατά 

δεύτερο λόγο λένε ότι, αν πρόκειται να κτιστεί μέσα στο-χώρο της Ακαδημίας, 

για λόγους συγκοινωνίας, για λόγους ασφάλειας των μαθητών, για λόγους εθνικού 

πάρκου θα πρέπει να κτι~εί σε άλλο χώρο, εκεί που είναι το σημερινό γυμνάσιο ή 
τέλος πάντων κοντά στα κτίρια της σημερινής Ακαδημίας, γιατί υπάρχουν όλες οι 

προUποθέσεις εκεί για φοίτηση πολλών παιδιών, και κυρίως για συγκοινωνιακούς 

λόγους. 
1 Ωστε δεν υπάρχει κανένας λόγος να προκληθεί αυτή η ανεπανόρθωτη 

καταστροφή του μοναδικού αυτού πάρκου μέσα στη Λευκωσία, γιατί υπάρχει 

άλλος χώρος. Εξάλλου δεν ξέρουμε αν θα χρειαστεί εκεί να κτιστεί άλλο 

γυμνάσιο, μια και έχουμε ήδη καθορισμένο το χώρο του Δορυφόρου με τις τριάντα 

σκάλες, για να κτιστεί ένα γυμνάσιο. Γιατί; Διότι πρόκειται σύντομα να κτιστεί 

γυμνάσιο χωρητικότητας περίπου 600-700 μαθητών στα Λατσιά που θα καλύψει 
τους μαθητές του Γερίου και των Λατσιών και έτσι αυτοί οι μαθητές θα παύσουν 

να έρχονται σε αυτές τις περιοχές της Λευκωσ(ας. Η Ακαδημία θα αδειάσει, γιατί 

θα κτιστεί πανεπιστήμιο, και πιθανόν να αποφασιστεί μελλοντικά και το τμήμα 

το εκπαιδευτικό του πανεπιστημίου να πάει στα καινούργια κτίρια στο Β.Μ.Η., 

όπου έχει ήδη εξασφαλιστεί γη 1,000 σκαλών. Επομένως μπορεί να μείνει ένα 
κτίριο εδώ άδειο, ενώ το Παγκύπριο Γυμνάσιο έμεινε με τους μισούς κιόλας 

μαθητές και ένας αριθμός μαθητών που' κατεβαίνουν τώρα θα πάνε και στο νέο 
γυμνάσιο του Δορυφόρου. Επομένως οι μαθητές του Αγίου Αντωνίου και του 

Λυκαβηττού για τους οποίους λένε ότι θα κτίσουν αυτό το γυμνάσιο μπορούν να 

πάνε στο Παγκύπριο Γυμνάσιο το οποίο ασφαλώς δεν πρέπει να υποβαθμιστεί. 

Έχει αρκετό χώρο έτοιμο, άδειο, λόγω του ότι κτίστηκαν τα γυμνάσια στο 

Ακάκι, στο Δάλι, στην Αθηαίνου και αλλού. Επομένως σχεδιάστηκε μια κατα

στροφή ενός μοναδικού πνεύμονα της Λευκωσίας, ενός κομματιού που ανήκει στο 

πρώτο εθνικό πάρκο που δημιουργήθηκε, χωρίς κανένα λόγο και χωρίς να υπάρχει 

καμιά επείγουσα ανάγκη. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, όπως φαίνεται χαι από την Έκθεση, εμείς, ως 

Δημοχρατιχός Συναγερμός, έχουμε κάποια άλλη άποψη χαι βλέπουμε το θέμα 

από κάποια άλλη σκοπιά. Πράγματι, κατά τη 8ιάρχεια της συζήτησης στις 

Επιτροπές -και 8ε θα αναφερθώ στις θέσεις των 8ιάφορωv πλευρών, 8ιότι 

αναφέρονται στην Έκθεση- αφού άρχισε να συντάσσεται η Έκθεση, εμφανίστηκε 

ο lπουργός Παι8είας σε άλλη Επιτροπή, την Επιτροπή Παι8εlας, και. εν σχέσει 

με αυτό το θέμα παρουσιάστηκε ότι το -Υπουργείο Παι8είας είχε εμφανίσει το 

θέμα από ε\Ιτελώς 8ιαφορετική σκοπιά. Και φαίνεται ότι κάτι είχε αΠοχρuβεί ή, 

για να μη χρησιμοποιήσω αυτή τη λέξη, κάτι 8εv είχε 8ιασαφηνιστεί στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Οι 8ικές μας πληροφορlες -και βγαlνει. και από τα λεχθέντα του lπουργοό

εlναι ότι. αυτό το κτlριο 8ε θα χρησιμοποιηθεί, τουλάχιστον τα πρώτα πέντε 

χρόνια, από σήμερα επτά χρόνια, ως σχολείο, αλλά φαίνεται ότι θα χρησι.μο

ποιηθε( για τις ανάγκες του πανεπιστημlου. Γνωρίζουμε ότι έχει επιλεγε( ο χώρος 

του Β.Μ.Η. για το πανεπιστήμιο και φαίνεται ότι ο χώρος από τα κτίρια μέχρι 

και το Β.Μ.Η. θα εlναι. ενιαίος χώρος για το πανεπιστήμιο. Και υπάρχει η άποψη 

ότι χωρίς αυτό το γυμνάσιο -μάλλον, όχι γυμνάσιο, 8ιότι 8ε\Ι μπορώ να το 

θεωρήσω γμμνάσιο- χωρlς αυτό το κτ(ριο 8ε θα μπορε( να λειτουργήσει το 

πανεπιστήμιο. Και η θέση η 8ική μας είναι ότι, προτοό ενημερωθοόμε πλήρως από 

το αρμό8ιο lπουργείο για τους πραγματικούς σκοποός για τους οποίους θέλουν 

αυτό το κτ(ριο, 8εν είμαστε σε θέση να αποφασίσουμε και να 8ηλώσουμε ότι 

πρέπει να γίνει ή να μη γίνει αυτό το κτίριο. Και αυτές οι πληροφορίες είναι 

θετικότατες και μάλιστα, όπως ανέφερα, βγαίνουν και από κάτι το οπο(ο μπορεί 

να μην ήταν σαφές, αλλά από ορισμένες αναφορές του lπουργοό στην Επιτροπή 

Παι8ε(ας φαίνεται ότι αυτός είναι ο σκοπός. Γι' αυτό θα θέλαμε να ε\Ιημερωθούμε 

πλήρως, προτού πάρουμε οποια8ήποτε απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η μόνη παρατήρηση που έχω να κάνω ε(ναι ότι η κυβέρνηση πρέπει να κάμει 

σαφε(ς τις αντιλήψεις της γι.' αυτό το θέμα. Και, αν 8εν είναι σαφής, πολύ 

φοβούμαι ότι η ευθόνη είναι 3ική της. Δηλα3ή ε3ώ φαίνεται ότι υπήρξε αυτή η 

πληροφορία, για να ασχοληθεί η Επιτροπή Παι3είας με αυτό το θέμα. Αν η 

κυβέρνηση είχε άλλες απόψεις, όφειλε επίσημα και όχι με υπονοοόμενα να τις 

καταθέσει ενώπιον της Επιτροπής Παι8ε(ας. Γι' αυτό ας ασχοληθε( η Επιτροπή 

Παι8ε(ας περαιτέρω με αυτό το θέμα, για να το έχει υπό συζήτηση. 

Α. ΨΙΛΛΙΔΗΣ: 

Κόριε Πρόε3ρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό για σένα:, ένα λεπτό για τον κ. Παρισινό και κλε(νω. 

Α. ΨΙ ΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, νομίζω ότι έχει ορισμένους οι οποίοι όλη τη μέρα 8ε μιλούν 

και ε8ώ 8εν εlναι για να μιλήσω που το κάνω. Ακριβώς το θέμα αυτό ε(ναι 

ενώπιον της Επιτροπής Παι8είας. Έγινε ένα σχέ8ιο το οπο(ο επρόκειτο να έρθει 

και τους είπα ότι 8ε μας ικανοποιε(, για να μην κυκλοφορήσει. Αν θέλουμε να 

έχουμε ορθολογιστικά σχέ8ια, θα πρέπει αυτή τη στιγμή να πει η Βουλή στην 
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κυβέρνηση «σταματήστε, μη ζητήσετε προσφορές», μέχρις ότου έρθει το Τπουρ

γε(ο Π αιδε!ας και μας πει (<περιμένετε, ήρθα να σας ενημερώσω, για να μη δείτε 

στις εφημερίδες ότι ζητούμε προσφορές». Αλλά αυτό δε σημαίνει τίποτε. Πιθανόν 

να ζήτησαν προσφορές. Δεν ξέρουμε. Εχε!νο το οπο(ο χρειάζεται αυτή τη στιγμή 

ε!ναι, αν η Βουλή θελήσει ή αποφασίσει, να πούμε ότι δεν είναι ευχολόγιο αυτή η 

Έκθεση, αλλά θα πρέπει να ανασταλούν όλες οι εργασίες, μέχρις ότου δούμε ποια 

ε(ναι τα πραγματικά σχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εσείς έχετε και το κρέας και το μαχα(ρι. Αν η κυβέρνηση άλλα σας είπε και 

άλλα θα χάνει, εσείς ε!στε εδώ, ως Βουλή, για να μην τα εγχρινετε· δηλαδή θα 

έρθει κάποτε ο προUπολογισμός. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, η αγωνία και το ενδιαφέρον μας για την προστασία του 

περιβάλλοντος μας υποχρέωσαν να ασχοληθούμε πάρα πολύ με το θέμα. Τώρα 

αισθάνομαι την ανάγκη με απόλυτη ειλικρίνεια και εντιμότητα να πω ορισμένα 

πράγματα προς την ολομέλεια της Βουλής. 

Συγκεκριμένα αναφέρθηκε ότι το Δημαρχείο Αγλαντζιάς πήρε απόφαση 

εναντίον της ανέγερσης στο χώρο αυτό. Θέλω ξεκάθαρα να πω ότι ο Δήμαρχος 

Αγλαντζιάς μόνο ψήφισε υπέρ της απόφασης αυτής. Μας το είπε και στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος, μας το είπε και στο χώρο εκείνο. 

Δεύτερο, μας είχε λεχθεί ότι θα καταστραφούν δεκάδες πεύκα, ότι θα 

καταστραφεί το περιβάλλον στην Παιδαγωγική Ακαδημία και ότι θα κτιστεί 

πολυώροφη πολυκατοικία, για να στεγάσει το σχολείο. Αυτές ~ι πληροφορίες μας 
ανησύχησαν και μας υποχρέωσαν να επισκεφθούμε τον τόπο. Και θα ήθελα 

ξεκάθαρα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι επιτόπου διαπιστώσαμε όλοι ότι θα 

αποκοπούν μόνο τέσσερις αυτοφυείς ακακίες για την ανέγερση ·του γυμνασίου και 

τίποτε άλλο. Επίσης θα ήθελα να παρατηρήσω ότι στο χώρο εκείνο υπάρχει ένα 

μισογκρεμισμένο ερείπιο από άλλη οικοδομή. . 

Τρίτο, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι παραπλεόρως υπάρχει μεγάλο στρατό

πεδο και καμιά φωνή δεν ακούσαμε από τις διάφορες οργανώσεις για τη 
μετακίνηση αυτού του στρατοπέδου που, κατά την άποψή μου, προκαλεί σίγουρα 

μεγαλύτερη καταστροφή και αποτελεί μεγαλύτερο κίνδυνο για το περιβάλλον. 

Τέταρτο, θα ήθελα να πω ότι για το δεύτερο χώρο που μας υποδείχθηκε, ένα 

σεληνιακό τοπίο πλάι στην περιοχή, τη λεγόμενη περιοχή Δορυφόρου, η γνώμη 

περιβαλλοντολόγων -και, όταν μιλώ για περιβαλλοντολόγους, εννοώ επιστήμονες 

περιβαλλοντολόγους- είναι ότι ο χώρος εκείνος αποτελεί περιβαλλοντικό χώρο, 

ίσως μοναδικό, που η χρησιμοποίησή του για ανέγερση σχολείου, οπότε θα μπουν 

οι μπουλντόζες και θα τον ξηλώσουν, θα αποτελέσει επίσης μια μεγάλη 

καταστροφή του περιβάλλοντος. Όλα αυτά τα λέγω, για να καταλήξω στο ότι 

αυτά τα στοιχεία μας έκαναν να είμαστε επιφυλακτικοί στην διατύπωση τελικής 

άποψης. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν σας δώσω το λόγο, αυτό που θέλω να διασαφηνιστεί είναι ότι πρέπει να 

γίνει πρώτα σαφής η πρόθεση της κυβέρνησης, διότι άλλο είναι γυμνάσιο, άλλο 
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είναι επέκταση πανεπιστημίου. Χωρίς να γ(vει σαφής αυτή η πρόθεση, δεν είναι 

δυνατό αυτή η Βουλή να δώσει την έγκρισή της. Γι' αυτό νομίζω ότι πρέπει, 

όπως ανέφερε ο κ. Ψυλλίδης ο οποίος είναι και Πρόεδρος της Επιτροπής, να 

διασαφηνίσει η κυβέρνηση τις προθέσεις της και η Βουλή να τοποθετηθεί. 

Α. ΨΥ ΛΛΙΔΗΣ: 

Δόθηκε· όμως με τους προϋπολογισμούς το κονδύλι και οι προUπολογισμοί 

εγχρ!θηχαν· επομένως η κυβέρνηση είναι ελεύθερη να το χάνει. Γι 1 αυτό είπα ότι, 

αν θέλουμε να αντιμετωπιστεί σωστά το όλο πρόβλημα, πρέπει να στείλουμε 

μήνυμα και να τους πούμε: ((Κύρ'ιοι, μην προχωρήσετε προς αυτή την κατεόθυνση, 

μέχρις ότου έχετε τα σχέδιιl. σας». · 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κατσελλή. Ένα λεπτό μόνο σας παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, μερικές· διευκρινίσεις. Στο δημοτικό συμβούλιο ψήφισαν έξι να 

μην χτιστεί και επτά να χΤιστει Α:-λλά μερικοί από τους συμβούλους αναθεώρησαν 

ιl.ρδην τις απόψεις τους. Ο προϋπολογισμός έχει εγκριθεί και το σήμα της Βουλής 

είναι να χτιστεί γυμνάσιο, αλλά να μην χτιστεί εντός του 8άσους της Αχα8ημίας. 

Το τρίτο είναι ότι οπωσ8ήποτε 8εν υπάρχουν 8έvτρα, γιατί είvαι ένα ξέφωτο εκεί. 

Αλλά αλίμονο, αv σε κάθε ξέφωτο του 8άσους χτίζαμε και κάτι. Τότε θα χαλοόσε 

και το 8άσος το οποίο είναι χτισμένο. Όσο για το στρατόπε8ο μας 8όθηχαν 

διαβεβαιώσεις ότι θα μεταφερθεί. Επίσης ο Δορυφόρος από την Πολεοδομία 

κρίνεται ο καταλληλότερος και είναι χαυχάλλα. Δεv ξέρω πώς οι ει8ιχοί, όπως 

λέει ο χ. Παρισιvός, τον βρήκαν περισσότερο εν8ιαφέροντα από το 8άσος της 

Ακαδημίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νομίζω ότι η Βουλ~ μπορεί με τη συζήτηση αυτή να καθορίσει πακριβώς, 
8ιότι φοβούμαι πολό ότι η συζήτηση μετατρέπεται σε τεχνική. Να αναθέσουμε 
στον Πρόεδρο της Επιτροπής να ασχοληθεί με αυτό το θέμα μαζί με την 

κυβέρνηση και να μας φέρει τα τελικά συμπεράσματα. Διότι ε8ώ υπάρχουν ακόμη 

και στις πληροφορίες και η Βουλή φαίνεται δεν μπορεί να ε(ναι σαφής. 

Ναι, ένα 8ευτερόλεπΤο, αν θα μιλήσετε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Έχω να υποβάλω και μια 8εότερη ερώτηση. Ο χ. Παρισινός έχει πει ότι 

επιστήμονες περιβαλλοντολόγοι είπαν να μη γίνει στο Δορυφόρο. Το ερώτημα 

ε!ναι: Είπαν ότι πρέπει να γίνει στην Αχα8ημία; 'Οχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, νομίζω ότι η πιο λογική τοποθέτηση' είναι να ανατεθεί στον Πρόε8pο 

της Επιτροπής να ασχοληθεί μαζί με την Εκτελεστική Εξουσία, για να μας φiρει 

περισσότερες πληροφορίες. Όπως αντιλαμβιl.νομαι από την πλειοψηφία, η απαί

τηση είναι ότι 8εν πρέπει να προχωρήσει η κυβέρνηση, προτού 8ώσει ακόμη 

περισσότερά στοιχεία τα οποία να ικανοποιούν τη Βουλή. 

Τα επόμενα θέματα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εξωτερικών για το θέμα που αναφέρεται ως «Οι πληροφορίες για ραγ8αία αύξηση 

των εποίκων στην κατεχόμενη Κύπρο και μαζική παραχώρηση της ψευ8οϊθα

γένειας του κατοχικού καθεστώτος και η κυβερνητική αντιμετώπιση της εξέλιξης)) 
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(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιιiδη στις 15.2.90) και 
η 'Εχθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το θέμα που 

~έλουν 
αναφέρεται ως <(Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της ΠΕΟ για 

πολιτικούς λόγους κατά παράβαση του Συντάγματος και των διεθνών συνθηκών 

και οι κίνδυνοι που δημιουργούνται για τις συνδικαλιστικές ελευθερίες στην 

Κόπρο» (θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπαπέτρου στις 

10.5.90), αναβ&λλονται. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως <<Προβλήματα των σχολικών βοηθών που 

εργιiζονται σε νηπιαγωγεία». Αυτεπ&γγελτη εξέταση από την Επιτροπή. 11.1.90. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒQΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΤΩΝ ΣΧΟΛΙΚΩΝ 

ΒΟΗΘΩΝ ΠΟΥ ΕΡΓΆΖΟΝΤΑΙ ΣΕ ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΑ» 

Παρόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος Γεωργι&δης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε αυτεπάγγελτα το υπό 

εξέταση θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πράγματοποιήθηχαν στις 16 
Ιανουαρίου, 13 Φεβρουαρίου, 17 Απριλίου και 26 Ιουνίου 1990. Στα πλαίσια της 
μελέτης του θέματος αυτοό κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρό

σωποι των lπουργείων Παιδείας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, των συντεχνιών ΣΕΚ και 

ΠΕΟ και αντιπροσωπεία σχολικών βοηθών. 

Εκθέτοντας τα 3ιάφορ_α προβλήματα που αντιμετωπίζει ο κλά3ος των 

σχολικών βοηθών που εργάζονται σε νηπιαγωγεία, οι εκπρόσωπο( τους ανέφεραν 
ενδεικτικιi τη χαμηλή μισθοδοσ(α (t131 ακαθιiριστος βασικός μηνιαίος μισθός), 
-την έλλειψη μονιμότητας και τη συνεχή απειλή απόλυσης, την απουσία επαγγελ

ματικής κατοχύρωσης, την ανυπαρξία κοινού φορέα και κοινών-3εσμευτικών όρων 

εργο3ότησης, την απροθυμία των συν3έσμων γονέων να εφαρμόσουν τtς ο3ηγίες 
του Υπουργείου llαιδείας για τους όρους πρόσληψης και αμοιβής τους, τη μη 
αναγνώριση από το lπουργείο Παι3είας της επιμόρφωσης που πήραν μέσω της 

Αρχής Βιομηχανικής Κατ&ρτισης κ.& .. 

Εκ μέρους των εκΠροσώπων των συντεχνιών ΣΕΚ και ΠΕΟ υποστηρίχθηκΕ: η 
ανάγκη σύστασης φορέα για την εργο3ότηση της τάξης αυτής των εργαζομένων, η 

ανάγκη κατοχύρωσης Ένός ελάχιστου επtπέ3ου αμοιβής, πράγμα που στην πράξη 
3εν είναι εύκολο ι3ιαίτερα στα μικρά και φτωχά κοινοτιΧ.ά νηπιαγωγε!α, καθώς 
και η ανάγκη για νομική κατοχύρωση των συν3έσμων γονέων, ~στε οι αποφάσεις 

που λαμβάνονται να είναι 3εσμευτικές. 

Εκθέτοντας τις θέσεις της κυβέρνησης πάνω στο πιο πάνω θέμα, οι 

εκπρόσωποι του lπουργείου Παι3ε(ας ανέφεραν ότι από το 1984- 3!3εται 

προτίμηση σε αΠοpο!τους γυμνασίου για να ασκούν τα καθήκοντα των σχολικών 
βοηθών, ενώ γίνονται σκέψ~ις για τη , 3ιοργάνωση από το 'lπουργείο σ~ιράς -
επιμορφωτικών μαθημάτων. Ή8η από το 1984 το lπουργείο Παι3είας απέστειλε 
προς τους συν3έσμους γονέων των 3ημι$σιων νηπιαγωγείων πλαίσιο καθο3ήγησης 

σχετικά με τα κριτήρια επιλογής και τα καθήκοντα των σχολικών βοηθών. Το 

πλα(σιο αυτό ίσχυσε μέχρι τις αρχές του φετινού χρόνου, οπότε στάληκαν νέες 

ο3ηγίες που καλύπτουν και τις σχολικές βοηθούς σε κοινοτικά νηπιαγωγεία. 
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Στόχος του Υπουργείου Παι8είας είναι η 8οκιμαστιχή εφαρμογή του πλαισίου 

----9.fu)y_L~Y, _ _Qε πρώτο στά_~~ και σε 8εύτερο στά8ιο η σύνταξη σχετικών κανονισμών. 
Τα καθήκοντα της σχολικής βοηθού είναι βασικά η τήρηση της καθαριότητας του 

νηπιαγωγείου, η επιτήρηση και ασφαλής φύλαξη των παι8ιών, όταν χρειαστεί, και 

οποια8ήποτε άλλα καθήκοντα της ανατίθενται από την υπεύθυνη νηπιαγωγό. Οι 

σχολικοί βοηθοί ερyο8οτούνται από τον οικείο σύν8εσμο γονέων και προσ

λαμβ&νονται από την Επιτροπή Εργοδότησης Σχολικών Βοηθών. Η Επιτροπή 

αυτή απαρτίζεται από τον Πρόε8ρο της Σχολικής Επιτροπής ή της κοινότητας, το 

8ιευθυντή του πιο κοντινού 8ημοτιχού σχολείου, τη 8ιευθύντρια του οικείου 

νηπιαγωγείου και τον Πρόε8ρο του Συν8έσμοu Γονέων. Ο τερματισμός των 

υπηρεσιών της σχολικής βοηθού γ!νεται στις περιπτώσεις που το προβλέπει η 

ισχύουσα νομοθεσ!α, τα σχέ8ια υπηρεσίας και το πλαίσιο ο8ηγιών. 

Συμπληρώνοντας την ενημέρωσή τους, οι εκπρόσωποι του Υπουργε!ου 

Παι8εLας ανέφεραν ότι πράγματι πολλοl σύν8εσμοι γονέων 8εν εφαρμόζουν το υπό 

αναφορά πλα!σιο ο8ηγιών, γιατί νομικά 8εν είναι υποχρεωμένοι να 8εσμευτούν 

από αυτό, πρόβλημα που αναμένεται να αντιμετωπιστεl στα πλα(σια νομοθετικής 

ρύθμισης του θεσμού των συν8έσμων γονέων. 

Αναφερόμενος στη νομική φύση του θέματος, ο εκπρόσωπος του Γραφε(ου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοχρατlας 8ήλωσε ότι εργο8ότης των σχολικών 

βοηθών είναι οι σύν8εσμοι γονέων, οι οποίοι 8εν είναι υποχρεωμένοι από νομικής 

&ποψης να εφαρμόζουν τις οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας. Η σχόση αυτή της 

εργο8ότησης μεταξύ σχολικών βοηθών και συν8έσμων γονέων, ανέφερε περαιτέρω, 
είναι σχέση εργασίας ι8ιωτιχού 8ιχαίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι8είας, έχοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, 8ιαπιστώνει πως: α) Επιβάλλεται οι σχολικοί βοηθοί που εργάζονται 

σε 8ημόσια νηπιαγωγεlα να μονιμοποιηθούν στη 8ημόσια υπηρεσία, όπως συμ

βαlνει και με τις νηπιαγωγούς· β) πρέπει να καθοριστούν το συντομότερο 8υνατό 

κοινοί όροι εργο8ότησης των σχολικών βοηθών που εργάζονται σε κοινοτικά 

νηπιαγωγεία και γ) υπάρχει ανάγκη επιτάχυνσης της 8ια8ιχασίας για τη 

νομοθετική ρύθμιση του θεσμού των συν8έσμων γονέων και των σχολικών 

εφορειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Δυο λόγια, κόριε Πρόεδρε. Είναι πολό σοβαρό θόμα, διότι αυτοί οι βοηθοί, 
παρ' όλο που μπορεί νσ., εργάζονται αρκετά χρόνια, μια καλή πρω!α μπορεί να 

βρεθούν στο 8ρόμο. Εργο8οτούνται από ανθρώπουζ οι οποίοι 8εν έχουν καμιά 
νομιχή-χατοχόρωση 1 όπως 8εν έχουν ούτε οι σύν8εσμοι γονέων οι οποίοι τους λένε: 
((Μα εμείς 8εν μπορούμε να αναλάβουμε ευθύνες· 8ε μας 8εσμεύει τίποτε>>. Και 

χάνουν και ουσιαστική 8ουλειά, γιατί πολλές φορές, όταν η νηπιαγωγός λείπει 

από το σχολε!ο, αυτή η βοηθός χάνει τη 8ουλειά της νηπιαγωγού. 

Γι' αυ-rό το λόγο πιστεύουμε ως πρώτο βήμα ότι στα κρατικά νηπιαγωγε(α 

οι βοηθο( θα πρέπει να είναι κρατικοί υπάλληλοι. Δεν μπορεί να είναι υπάλληλος 

οποιου8ήποτε άλλου και να εργάζεται σε κρατικό νηπιαγωγείο, Και να γίνει και η 

κατοχύρωση αυτών των βοηθών που εργάζονται στα κοινοτικά, και ίσως και στα 

ι8ιωτιχά, νηπιαγωγεία με 8ιαφορετιχό τρόπο, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, 

για να μη γίνεται εκμετάλλευση αυτών των ανθρώπων οι οποίοι εργάζοντ~ι ως 
βοηθοί στα νηπιαγωγεία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι αυτή είναι και είναι ομόφω"'.· Ο κ. Χατζη3ημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι μιλούμε για ανθρώπους εντελώς εκτεθει

μένους στον οποιοδήποτε εργοδότη είτε κάποιας επιτροπής γονέων είτε ακόμα και 

του ιδιωτικού, πέραν του δημόσιου, τομέα. Και υπάρχει πραγματικά ένα μεγάλο 

κενό, διότι μιλούμε για φτηνά εργατικά χέρια που τυγχάνουν μιας πολύ μεγάλης 

εκμετάλλευσης και στα οποία ανατίθενται πραγματικά καθήκοντα πολύ πέραν 

αυτών που περιγράφονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω η Βουλή να προχωρήσει σε νομοθετικό έργο επί αυτού του θέματος, 

διότι στο χέρι σας είναι να καθίσετε να συζητήσετε ακόμα και επί νομοθετικής 

βάσης. 

Ο κ. Σαββίδης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε απόλυτα με τα συμπεράσματα της Επιτροπής 

και με τους κυρίους Βουλευτές οι οποίοt μίλησαν πριν από μας. Υπάρχει μια 

ανεπίτρεπτη μεταχείριση αυτών των υπαλλήλων. Πρώτ' απ' όλα ένα μέρος 

αυτών είναι υπάλληλοι σε δημόσια νηπιαγωγεία. Και έχει προκληθεί μεγάλη 

σύγχυση εξαιτίας του τρόπου με τον οποίο μεταχειρίζεται το Υπουργείο Παιδείας 

αυτούς τους υπαλλήλους. Αντί να αναθέσει εξουσίες στα μοναδικά νόμιμα όργανα 

που είναι υπό τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας, δηλαδή στις σχολικές 

εφορείες, έχει αναθέσει καθήκοντα σε συνδέσμους γονέων που με τον τρόπο αυτό 

χρησιμοποιούν χρήματα του κράτος, του προϋπολογισμού, για να επιχορηγούν τα 

δημόσια νηπιαγωγεία και τα κοινοτικά νηπιαγωγεία διαφορετικά το κάθε 

νηπιαγωγείο, ανάλογα με τη βούληση και με τις αντιλήψεις των διαφορετικών 

συνδέσμων γονέων. 

Πρέπει να υπάρξει μια ενοποίηση. Πρέπει να υπάρξει μια φροντίδα γι 1 αυτές 

τις κοπέλες, οι οποίες συχνά εκτελούν τα χρέη της νηπιαγωγού επάξια, γιατί είναι 

όλες απόφοιτες γυμνασίου και έχουν μακροχρόνια πείρα. Μερικές από αυτές που 

διορίζονται τώρα έχουν και προσόντα τριετών σπουδών·---και πρέπει όλα τα 
νηπιαγωγεία, δημόσια και κοινοτικά, που συντηρούνται με χρήματα του κράτους ή 

επιχορηγούνται με χρήματα του προϋπολογισμού να έχουν ενιαίο μισθολόγιο, 

ενιαία μεταχείριση και προπαντός να βρίσκονται μέσα στα πλαίσια του νόμου, 

δηλαδή να λειτουργούν μέσω των σχολικών εφορειών, που είναι τα μοναδικά 

νόμιμα όργανα τα· οποία βρ!σκονται υπό τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας. Οι 

σύνδεσμοι γονέων ακόμα δεν είναι νόμιμοι, δεν είναι εγγεγραμμένοι ούτε ως clubs 
με βάση τον παλιό νόμο, τον αποικιακό. Υπάρχει βέβαια μπροστά στην Επιτροπή 
Παιδείας τώρα ένα σχέδιο νόμου με το οποίο πιστεύω ότι θα ρυθμιστούν 

ομοιόμορφα, θα καθοριστούν τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις τους και 

προπαντός θα λειτουργήσουν υπό τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδε(ας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγησή μου είναι το θέμα να πάει στην Επιτροπή Νομικών,.για να δούμε 

αν εμείς οι ίδιοι μπορούμε νομοθετικά να τις κατοχυρώσοtrι[ε, για να μη 
ζ ' / συ ητουμε. ,.,. 

Ναι, ορίστε. 

----·. 
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Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόε8ρε, θα ήθελα και εγώ να πω ότι συμφωνούμε με όλα και 

θα ήθελα να παρατηρήσω και το εξής παράξενο: Οι καθαρίστριες των νηπιαγω

γείων αυτών είναι δημόσιοι υπάλληλοι και μόνιμοι και οι σχολικοί βοηθοί Οεν 

είναι. Είναι κάτι το οπο(ο πραγματικά Οεν μπορεί να συνεχιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, αν συμφωνείτε, θα το στείλω στην Επιτροπή Νομικών, για να μας 

συμβουλεύσει κατά πόσο μπορούμε νομικά να κατοχυρώσουμε το θέμα. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι3ε(ας 

για τα θέματα που αναφέρονται ως -

«( α) Προβλήματα βιβλιοθηκάριων που εργάζονται σε κρατικές βιβλιοθήκες. 

Αυτεπάγγελτη εl;έταση από την Επιτροπή. 11.1.90. 
(β) Η ανάγκη μονιμοποίησης των υπαλλήλων της Σεβερείου Βιβλιοθήκης, 

καθώς και των βιβλιοθηκών του Γυμνασίου Παλουριώτισσας, του 

Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, της Παιδαγωγικής Ακαδημίας και του 

Λανίτειου Λυκείου Α' Λεμεσού, και η ένταξή τους στις κατάλληλες 

κλ(μακες». 

Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αl;. Βουλευτή κ. Τ. Χατζη-

3ημητρίου. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟί ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΒΙΒΛΙΟΘΗ
ΚΆΡΙΩΝ ΠΟί ΕΡΓΆΖΟΝΤΑΙ ΣΕ ΚΡΑΤΙΚΕΣ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΕΣ" ΚΑΙ 2. 
«Η ΑΝΑΓΚΗ ΜΟΝΙΜΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΩΝ ίΠΑΛΛΗΛΩΝ ΤΗΣ ΣΕΒΕ

ΡΕΙΟί ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗΣ, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΩΝ ΤΟί 

ΓίΜΝΑΣΙΟί ΠΑΛΟίΡΙΩΤΙΣΣΑΣ, ΤΟί ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟί ΙΝΣΤΙΤΟίΤΟί, 

ΤΗΣ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΗΣ ΑΚΑΔΗΜΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟί ΛΑΝΙΤΕΙΟί ΛίΚΕΙΟί Α' 

ΛΕΜΕΣΟί, ΚΑΙ Η ΕΝΤΑΞΗ ΤΟίΣ ΣΤΙΣ ΚΑΤΑΛΛΗΛΕΣ ΚΛΙΜΑ

ΚΕΣ" 

Ποιpόvτες:-

Α ν3ρέας Ψυλλί3ης, Πρόε3ρος 

Τάκης Χατζη3ημητρ(ου 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρκ(3ης 

Δήμος Γεωργιά3ης 

Γεώργιος Σαββ(3ης 

Χρ(στος Πέτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τα υπό αναφορά θέματα σε 

τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Ιανουαρίου, στις 24 
Απριλίου, στις 22 Μαϊου και στις 26 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη συνε3ρ(αση της 
Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του lπουργείου Παιδείας και 

των εν3ιαφερόμενων βιβλιοθηκάριων. Οι Πρόε3ροι των Σχολικών Εφορειών 

Λευκωσίας και Λεμεσού, παρ' όλον ότι είχαν προσκληθεί, δεν προσήλθαν στην πιο 

πάνω συνεδρίαση της Επιτροπής. 
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Το πρώτο από τα πιο πάνω θέματα απασχόλησε την Επιτροπή αuτεπά.yyελ

τα1 ενώ το δεύτερο είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή χ. Τ. 

Χατζηδημητρίου στις 19 Απριλίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας για μελέτη και ετοιμασία σχετικης Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εκθέτοντας τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, οι επηρεαζόμενοι βιβλιοθη

κάριοι ανέφεραν ότι προσλήφθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και τις Σχολικές 

Εφορείες Λευκωσίας και Λεμεσού το Νοέμβρη του 1987 ως έκτακτοι υπάλληλοι 
βιβλιοθήκης με εξάμηνο συμβόλαιο και τοποθετήθηκαν για την εκτέλεση βιβλιοθη
κονομικών και άλλων καθηκόντων στη Σεβέρειο Βιβλιοθήκη και στις βιβλιοθήκες 
του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, της Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου, των 

Γυμνασίων Παλουριώτισσας και Φανερωμένης και του Λανίτειου Λυκείου Α 1 

Λεμεσού. Ανέφεραν επίσης ότι, παρ 1 όλον ότι είναι πτυχιούχοι πανεπιστημιακών 
ή άλλων σχολών στη βιβλιοθηκονομία και εργάζονται με πλήρη απασχόληση, ο 

πάγιος ακάθαρτος μισθός τους ανέρχεται στις f220 το μήνα μόνο και δεν έχει 
διαφοροποιηθεί καθόλου από την ημερομηνία της πρόσληψής τους. Εκτός από το 

χαμηλό αυτό μισθό δεν έχουν οποιεσδήποτε προοπτικές ανέλιξης και δεν τους 

παρέχονται οποιαδήποτε άλλα ωφελήματα που παρέχονται σε άλλους εργαζο

μένους του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, όπως ετησιες προσαυξήσεις, τιμαριθ

μικό επίδομα, άδεια ασθένειας και τοκετού, ιατροφαρμακευτική περίθαλψη κτλ. 

Βασικό αίτημά τους, δήλωσαν, είναι η μονιμοποίηση και η αξιολόγηση τους για 

σκοπούς ένταξής τους σε κλίμακα που να ανταποκρίνεται προς τα καθήκοντα και 

τα προσόντα τους, όπως έγινε και στο παρελθόν με το γραφειακό προσωπικό που 

εργοδοτούν οι σχολικές εφορείες. 

Εκθέτοντας τις κυβερνητικές θέσεις για το υπό αναφορά θέμα, οι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Παιδείας ανέφεραν ότι το πρόβλημα επικεντρώνεται σήμερα σε 8 
βιβλιοθηκάριους οι οποίοι πρΟσλήφθηκαν το 1987 στα πλαίσια ενός δοκιμαστικού 
σχεδίου το οποίο αναμένεται να αξιολογηθεί σύντομα. Επειδή η μισθοδοσία των 
βιβλιοθηκάριων αυτών είναι η ίδια από το 1987, το Υπουργείο Παιδείας είναι 
διατεθειμένο vα_ 3ιαπpαγιLr.ιτε:υτε( μια μικρή αναπροσαρμογή της, αλλά το θέμα 
της μονιμοποίησής τους δεν μπορεί να ρυθμιστεί αμέσως. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν επίσης ότι σήμερα εργοδοτούνται από τα 

σχολεία η τις σχολικές εφορείες μόνιμοι βιβλιοθηκάριοι, οι επιμελητές, οι οποίοι 

δεν έχουν τα τυπικά. προσόντα βιβλιοθηκονομίας αλλά μακρά πείρα και επι

μόρφωση. 

Κλείνοντας την ενημέρωσή τους, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 

δήλωσαν ότι η κυβέρνηση προβληματίζεται για την αλλαγή των σχεδίων υπηρε
σίας των βιβλιοθηκάριων, ώστε να διορίζονται μόνο απόφοιτοι πανεπιστημίου ή 
σχολής οι οποίοι θα πρέπει να γνωρίζουν και τη χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, έχοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν 

ενώπιόν της, καλεί την κυβέρνηση να προβεί στην επάνδρωση όλων των κρατικών 

βιβλιοθηκών με μόνιμο και εξειδικευμένο προσωπικό1 το οποίο να διαθέτει όλα τα 
απαιτούμενα ακαδημαϊκά. προσόντα. Παράλληλα η Επιτροπή τονίζει την επι

τακτική ανάγκη αναβάθμισης σε έμψυχο και άψυχο υλικό των βιβλιοθηκών μας με 

βάση και τις σύγχρονες ραγδαίες τεχνολογικές αλλαγές και απαιτήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, ο κ. Στυλιανού και ο κ. Ψυλλίδης. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η 'Εκθεση είναι πολύ σαφής και συγκεκριμένη. Αφήνει όμως στα συμπερά

σματά της ένα κενό και ήταν φυσικό να μείνει το κενό, διότι υπάρχει κενό στην 

κυβερνητική πολιτική. Ενώ αναγνωρlζεται το δίκαιο του αιτήματος των ανθρώ

πων που εργοδοτούνται με πολύ χαμηλό μισθό για μεγάλο χρονικό διάστημα και 

με πανεπιστημιακά προσόντα, ενώ αναγνωρίζεται αυτό, δε διαγράφεται προοπτι-
' ' ή ό λ ' β' έ ' λ' ' κη αντιμετωπισ ς του απ π ευρας κυ ερνησης π ραν του σημειοu που εει οτι 

είναι πρόθυμη να κάνει μια μικρή αναπροσαρμογή του μισθού. Και πραγματικά 

δεν ξέρω τι πρέπει να προτείνουμε πλέον στην κυβέρνηση για την αντιμετώπιση 

αυτού του προβλήματος. Φυσικά συνδέεται με το ερώτημα αν θέλουμε βιβλιο

θήκες, αν θέλουμε προσοντούχους, αν τους προσοντούχους που προσλαμβάνουμε 

τους θέλουμε να είναι ευτυχε!ς στη δουλειά τους ή αν πάμε προς μια περιστα

σιακή αντιμετώπιση των βιβλιοθηκών, κάτι που εντάσσεται μέσα στο ευρύτερο 

πλαίσιο της πολιτικής της κυβέρνησης για τις βιβλιοθήκες και που είναι απόλυτα 

αναγκαίο, από τη στιγμή προπαντός που πάμε για ίδρυση πανεπιστημίου. Έτσι 
θα πρέπει να σταλεί μήνυμα έντονο προς την κυβέρνηση πάλι διά μέσου σας, κύριε 

Πρόεδρε, για την αντιμετώπιση του προβλήματος αυτών των ανθρώπων αλλά και 

του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η μόνη μέθοδος που έχετε ως Βουλή -και θα την επαναλάβω για πολλοστή 

φορά- είναι, αν πράγματι η Βουλή αισθάνεται τόσο έντονα, όταν θα έρθουν όι 

προUπολογισμο!, από το κεφάλαιο για το Υπουργείο Παιδείας να αποκόψετε 

ειδικά κονδύλια και να πείτε ότι τότε μόνο θα προχωρήσετε, αν τυχόν ικανο

ποιηθούν οι άλφα ή οι βήτα προUποθέσεις. Διαφορετικά θα είναι ευχολόγια. 

Ποιος θα μιλήσει από το ΔΗ.ΚΟ.; Η απόφαση ήταν ένας iι.πό κάθε κόμμα 

επτά λεπτά. 

11. ΣΊΊΆΙΑΝΟΥ: 

Αλλά &εν τηρήθηκε, κύριε Πρόε8ρε. Και από ένα λεπτό θα μιλήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν τηρήθηκε από εσάς ειδικά και αναγκάστηκα επανειλημμένα να την 
εγκαταλείψω. Κανένα άλλο κόμμα δεν το έκαμε. 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Σίγουρα, όπως είπε και ο κ. Χατζηδημητρίου, είναι απογοητευτικός ο τρόπος 

λειτουργίας των πλείστων κρατικών βιβλιοθηκών μας. Έχουν καταντήσει, κύριε 
Πρόεδρε, ουσιαστικά αποθήκες βιβλίων από τις οποίες δεν μπορε( κανένας να 
εξέλθει και να εlναι βέβαιος πως θα βρει ένα βιβλίο που θα αναζητήσει. 

Απόρροια της κατάστασης αυτής εlναι και το γεγονός της έλλειψης κάποιων 
προοπτικών ανέλιξης και μόνιμου διορισμού αυτών των ανθρώπων που λειτουρ

γούν εκεί κάτω. Η θέση μας είναι να γίνει ταχύρρυθμη εκπαίδευση, να μην 
απολυθούν αυτοί οι άνθρωποι και μελλοντικά να κατατεθεί η νομοθεσία, έτσι που 
να μπορέσουμε να επανδρώσουμε με το κατάλληλο προσωπικό τις κρατικές 
βιβλιοθήκες. 

Να παρατηρήσουμε, κύριε Πρόεδρε, πως στο εξωτερικό η μηχανογράφηση 

βρίσκεται σε ψηλό επίπε8ο, πράγμα που έχει 8ημιουργήσει τρομακτικό χάσμα 

μεταξύ του δικού μας status και του status των βιβλιοθηκών του εξωτερικού. Να 
πούμε τέλος πως επιβάλλεται, πως πρέπει να ιδρυθεί επιτέλους η κρατική 
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βιβλιοθήκη, που για κρατική βιβλιοθήκη ακούμε για 3εκαπέντε χρόνια τώρα με 
επίταση τα τελευταία τρία, χωρίς να βλέπουμε κρατική βιβλιοθήκη να λειτουργεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ένα λεπτό για την κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ να τονίσω ότι το κακό είναι πιο βαθύ. Η 
Βουλή θέσπισε νόμο πριν από τρία χρόνια περίπου για την (Ορυση κρατικής 
βιβλιοθήκης και από τότε η κυβέρνηση Οεν κινήθηκε για να κάνει τίποτε. Οι 
βιβλιοθήκες μας είναι υποβαθμισμένες, ενώ από την άλλη ολοένα πληθαίνουν οι 
απόφοιτοι πανεπιστημίων που έχουν ειδίκευση στη βιβλιοθηκονομία. Και αυτοί 
αυτή τη στιγμή προσλαμβάνονται και παίρνουν μισθούς κατώτερους από εκείνους 
των ανειδίκευτων. Είναι καλό να γίνουν κλίμακες, να διασφαλιστούν με μετα
βατικές διατάξεις οι (Οι.οι οι υπάλληλοι που εργάζονται και επιτέλους να 
προχωρήσει το σχέ3ιο της κρατικής βιβλιοθήκης, 3ιότι 3ε νοείται κράτος χωρίς μια 
κρατική βιβλιοθήκη. Είναι ένα πράγμα το οποίο προσβάλλει ακόμα και την 
υπόσταση αυτού του κράτους, 3ιότι έρχονται μελετητές να μελετήσουν το 
Κυπριακό και άλλα 3ιάφορα κυπρολογικά θέματα και βρίσκουν ότι ο μόνος τόπος 
όπου 3εν μπορούν να τα μελετήσουν αυτά είναι η Κύπρος, επει3ή 3εν υπάρχουν οι 
κατάλληλοι μηχανισμοί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σαββί3ης. 

Γ. ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, συμφωνούμε και εμείς ότι η ρίζα του κακού βρίσκεται στην 

υποτίμηση αυτού του σημαντικού πολιτιστικού θέματος. Γενικότερα υπάρχει 

υποτίμηση και καθυστέρηση σε πολλά άλλα θέματα του πολιτιστικού τομέα. Ε3ώ 

όμως είναι επιτακτική ανάγκη σήμερα η ανάπτυξη των βιβλιοθηκών εξαιτίας της 

βελτlωσης του πολιτιστικού και μορφωτικού επιπέ3ου του λαού και ι3ιαίτερα 

εξαιτίας της αύξησης του επιστημονικού 3υναμtκού της Κύπρου και της γρήγορης 
αύξησης των επιστημονικών γνώσεων και των επιστημονικών ανακαλύψεων, αφού 

πρέπει να τροφο3οτούνται με αυτές οι επιστήμονες της Κύπρου, οι οποίοι κάπως 

απομονώνονται, όταν έρχονται να εργαστούν στην Κύπρο. Με τη 3ημιουργία του 

πανεπιστημίου γίνεται ακόμα πιο επιτακτική η ανάγκη για έγκαιρη 3ημιουργία 
της κρατικής βιβλιοθήκης, για ενοποίηση των βιβλιοθηκών μας και για χρησιμο

ποlηση των σύγχρονων μεθό3ων με τις οποίες θα μπορούν οι επιστήμονες να 

κατατοπίζονται οποια3ήποτε στιγμή πάνω σε οποιο3ήποτε θέμα με βάση τα 

παγκόσμια 3ε3ομένα. 

Νομίζω ότι μέσα σε αυτό το κλίμα της στασιμότητας στο θέμα των 

βιβλιοθηκών τοποθετείται και η παραμέληση αυτής της τάξης των ανθρώπων που 

έχουν τα προσόντα και αφοσιώθηκαν σε αυτή τη 3ουλειά. Δεν είναι μόνο οι μισθοί 

που χρειάζεται να κανονιστούν, ώστε να 3οθούν 3ίκαιοι μισθοί σε αυτούς τους 

ανθρώπους οι οποίοι έχουν πολλά προσόντα, αλλά είναι και τα courses με τα 
οποία θα πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να εκσυγχρονίσουν τις γνώσεις τους και να 

ετοιμαστούν για αναβάθμιση του έργου των βιβλιοθηκών της Κύπρου και 
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ιδιαίτερα της κρατικής βιβλιοθήκης. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν πολλή πείρα και 

όλα τα προσόντα για να μετεκπαιδευτούν για το καινούργιο έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γεωργιάδης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με όλα όσα ανέφεραν οι προηγούμενοι. Εκείνο 

στο οποlο θα ήθελα απλώς να αναφερθώ είναι το ότι το Υπουργείο Παιδείας 

προσέλαβε αυτά τα άτομα το 1987 στα πλαίσια ενός Οοχιμαστιχού σχεδίου. 

Πιστεύουμε ότι πρέπει να έχει καταλήξει, χαι σίγουρα πρέπει να καταλήξει, η 

κυβέρνηση στο ότι πρέπει να προχωρήσει στη μονιμοποίησή τους χαι ως εχ τούτου 

δεν μπορεί ένα σχέδιο να είναι τρία χρόνια Οοχιμαστιχό χαι να μην προχωρεί στην 

απόφαση αν θα διατηρηθεί ή όχι. Ως εχ τούτου πρέπει το Υπουργείο αμέσως να 

αποφασ(σει 1 πιστεύουμε. 
Δεύτερο, οι !Οιοι εκπρόσωποι αναφέρουν ότι προβληματίζο\Ιται για τη\Ι 

αλλαγή τω\Ι σχεδίω\Ι και όλα αυτά, ώστε να αναβαθμιστεί η θέση των βιβλιοθη

κάριων. Σίγούρα είμαστε σUμφωνοι και ζητοUμε από το Υπουργείο αυτός ο 

προβληματισμός να προχωρήσει σε υλοποίηση και να προχωρήσει αμέσως στην 

αναβάθμισή τους και με την αλλαγή των σχεδ!ων υπηρεσίας και με την πρόσληψη 

προσοντοUχων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 

για τα θέματα που αναφέρονται ως (α) «Η έλλειψη προσο\ΙτοUχων δασκάλων για 

επάνδρωση των σχολείων μας και η άρνηση του Υπουργείου Παιδείας να 

επιτρέψει τη συμπλήρωση της εκπαίδευσης των αποφοίτων παιδαγωγικών ακαδη

μιών Ελλάδας με τη φοίτηση για ακόμα ένα χρόνο στην Παιδαγωγική Ακαδημία 

Κόπρου, ώστε να χαταστοUν καθ' όλα προσοντοUχοι δάσκαλοι σύμφωνα με τις 

πρόνοιες της νομοθεσίας μας» και (β) «Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι 

απόφοιτοι των παιδαγωγικών ακαδημιών Ελλάδας για μόνιμο διορισμό στη 

δημοτική εκπαίδευση)). Και τα δυο θέματα γράφτηκαν από τον αξιότιμο Βουλευτή 

κ. Δημητριάδη. 

Α. ΧΡ!ΣΟΣΤΟΜσr: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή απουσιάζει ο εισηγητής, παρακαλώ να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλετε να αναβληθεί; Να αναβληθεί. 

Α. Ψ1 ΛΛΙΔΗΣ: 

ΚUριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό δεν μπορεί να αναβληθεί, γιατί είναι λυμένο. Τι 
να αναβληθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ξέρω. Εγώ δέχθηκα την άποψη νομίζοντας ότι προέρχεται από το κόμμα 

σας. Αν η άποψη είναι να συζητηθεί, ευχαρίστως και να εγχριθε(. 

Α. Ψ!ΛΛΙΔΗΣ: 

Αυτό το θέμα ταχτοποιήθηκε με την παρέμβαση της Επιτροπής Παιδείας και 

μας δόθηκαν διαβεβαιώσεις, μας δόθηκε το σχέδιο και ταχτοποιείται το όλο 

ζήτημα. 



ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕΊ'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 

ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΊ' ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. «Η ΕΛΛΕΙΨΗ ΠΡΟΣΟΝΤΟΊ'
ΧΩΝ ΔΑΣΚΆΛΩΝ ΓΙΑ ΕΠΆΝΔΡΩΣΗ ΤΩΝ ΣΧΟΛΕΙΩΝ ΜΑΣ ΚΑΙ Η 
ΑΡΝΗΣΗ ΤΟ! Ί'ΠΟ!ΡΓΕΙΟ! ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΝΑ ΕΠΙΤΡΕΨΕΙ ΤΗ ΣΊ'Μ

ΠΛΗΡΩΣΗ ΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΊ'ΣΗΣ ΤΩΝ ΑΠΟΦΟΙΤΩΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙ

ΚΩΝ ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ ΜΕ ΤΗ ΦΟΙΤΗΣΗ ΓΙΑ ΑΚΟΜΑ ΕΝΑ 

ΧΡΟΝΟ ΣΤΗΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΗ ΑΚΑΔΗΜΙΑ ΚΊ'ΠΡΟΊ', ΩΣΤΕ ΝΑ 

ΚΑΤΑΣΤΟΊ'Ν ΚΑΘ' ΟΛΑ ΠΡΟΣΟΝΤΟΊ'ΧΟΙ ΔΆΣΚΑΛΟΙ ΣΊ'ΜΦΩΝΑ 

ΜΕ ΤΙΣ ΠΡΟΝΟΙΕΣ ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΜΑΣ» ΚΑΙ 2. «ΤΟ ΠΡΟ
ΒΛΗΜΑ ΠΟΊ' ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΖΟΊ'Ν ΟΙ ΑΠΟΦΟΙΤΟΙ ΤΩΝ ΠΑΙΔΑΓΩ

ΓΙΚΩΝ ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ ΓΙΑ ΜΟΝΙΜΟ ΔΙΟΡΙΣΜΟ ΣΤΗ 

ΔΗΜΟΤΙΚΗ ΕΚΠΑΙΔΕΊ'ΣΗ» 

Παpόvτες:-

Ανδρέας Ψυλλίδης, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρήνα Κατσελλ>\ 

Πέτρος Στυλιανού 

Αλέκος Μαρκίδης 

Δήμος.Γεωργιάδης 

Γεώργιος Σαββίδης 

Χρίστος Πέτας 

Η l{οινοβουλεuτικ.Jι Επιτροπή Παιδείας μελέτησε διεξοδικά τα πιο πάνω 

θέματα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μαρτ(ου, 24 
Απριλίου, 15 Μα"ίου και 5 Ιουνίου 1990. Στα πλαίσια της ενημέρωσής της για τα 
υπό εξέταση θέματα, η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις 

εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, του Διευθυντή της Παιδαγωγικής Ακαδη

μίας Κύπρου, της ΠΟΕΔ και των ενδιαφερόμενων δασκάλων. Στις συνεδριάσεις 

της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και το αξιότιμο Μέλος της Βουλ.Jις χ. Μ. 

Παπαπέτροu. 

Τα υπό αναφορά θέματα γράφτηκαν στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή κ. Α. Δημητριάδη την 1η Ιουνίου 1989 και τη 15η Φεβρουαρίου 1990 
αντίστοιχα και παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας για 

διερεύνηση και ετοιμασ(α σχετικής 1 Εκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Σύμφωνα με τον εισηγητή των πιο πάνω θεμάτων, η εγγραφή τους κρίθηκε 

αναγκαία, για να σταματήσει η εκκρεμότητα όσον αφορά τη μόνιμη εργοδότηση 
κάποιων αποφοίτων της Παιδαγωγικής Ακαδημίας Ελλάδας. Συγκεκριμένα, ο 

κ. Δημητριάδης ανέφερε ότι υπηρετούν με σύμβαση εδώ και τρία χρόνια επτά 

δάσκαλοι με πτυχlο διετούς φοίτησης της Παιδαγωγικ.Jις Ακαδημίας Ελλάδας, ενώ 

άλλοι είναι απόφοιτοι ανώτατων σχολών και με προϋπηρεσία στη δημοτική 

εκπαίδευση της Ελλάδας χωρίς τη δυνατότητα μονιμοποίησής τους στη δημοτική 

εκπαίδευση, παρ' όλον ότι υπάρχουν ελλείψεις στην επάνδρωση των σχολείων μας. 

Ο εισηγητής των υπό εξέταση θεμάτων πρόσθεσε ακόμα ότι η έλλειψη μονιμό

τητας δημιουργεί προβλήματα στους εκπαιδευτικούς αυτούς τόσο στον οικογε

νειακό όσο και στον επαγγελματικό τομέα. 
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Ο κ. Δημητριάδης πρότεινε την ακόλουθη δέσμη μέτρων για την υπερπήδηση 

του προβλήματος: 

( α) Παρακολούθηση από τοuς ενΟιαφερομένους επιμορφωτικών σεμιναρlων 
μαζl με τους μόνιμους Οασχάλους 1 για να καλυφθεί το τρίτο έτος 
σπουΟών ή 

(β) παρακολούθηση ειΟιχών εντατικών σεμιναρίων κατά τους χαλοχαιρινοός 
μήνες ή 

(γ) συμμετοχή σε εξετάσεις χωρίς υποχρεωτική φο(τηση σε ορισμένα 

θέματα του τρίτου έτους της ΠαιΟαγωγιχής ΑχαΟημίας Κύπρου ή 

(δ) ανάληψη υποχρέωσης για ολοκλήρωση σε τακτό χρονικό διάστημα 

ειΟιχών μελετών-εργασιών που θα τους αναθέσουν οι καθηγητές της 

Π.Α.Κ. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι του lπουργεlου 

ΠαιΟείας ανέφεραν ότι πράγματι υπάρχει έλλειψη Οασχάλων και για το λόγο αυτό 

για τη νέα σχολική χρονιά θα γ(νοuν Οεχτοί περισσότεροι φοιτητές στην 

Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου και ορισμένος αριθμός θα σταλεί στην Ελλάδα 

για φοίτηση. Οι (Οιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ακόμα ότι φέτος είναι η τελευτα!α 

χρονιά που λειτουργεί η Π.Α.Κ. και ότι από τον ερχόμενο χρόνο το πρόγραμμα 

σπουΟών θα γίνει τετραετές και θα ενταχθεί στον πανεπιστημιακό κορμό. 

Πρόσθεσαν όμως ότι συνεχής προσπάθεια του Υπουργείου ΠαιΟείας είναι αφενός 

μεν η Οιατήρηση του σημερινού ψηλού επιπέΟου των Οασκάλων και η ανύψωσή του, 

γεγονός που επιτυγχάνεται με τον έντονο συναγωνισμό για τις θέσεις των 

Οασκάλων, και αφετέρου η Οιατήρηση ενιαίας υπηρεσίας. Το σχέΟιο υπηρεσίας των 

Οασκάλων στην Κύπρο απαιτεί πτυχίο τριετούς φοίτησης και αυτός ε!ναι ένας 

επιπρόσθετος λόγος για τον οποίο οι ενΟιαφερόμενοι Οάσκαλοι Οεν μπορούν να 

μονιμοποιηθούν, χωρίς να τροποποιηθεί το σχέΟιο υπηρεσ(ας. Πρόσθεσαν ακόμα 

ότι η ΠαιΟαγωγική ΑκαΟημία Οέχεται σε ορισμένες περιπτώσεις φοιτητές για να 

συμπληρώσουν το τρίτο έτος των σπουΟών τους, όταν υπάρχει χώρος και οι 

Ουνατότητες για ειΟικές Οιευθετήσεις ύστερα από σχετική πρόταση προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο. 

Οι ί8ιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ακόμα ότι οι εν8οιασμοί του Υπουργείου για 

την εφαρμογή ειΟικών Οιευθετήσεων για την περίπτωση των συγκεκριμένων 

συμβασιούχων Οασκάλων βασίζονται μεταξό άλλων και στο γεγονός ότι Οεν είναι 

εξακριβωμένος ο αριθμός των αποφοίτων Οιετούς φο!τησης που εργοΟοτούνται στο 

εξωτερικό και θα ήθελαν να παρακολουθήσουν το πρόγραμμα. 

Καταλήγοντας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ΠαιΟείας ανέφεραν ότι η 

εισήγηση του Υπουργείου τους, η οποία θα εφαρμοστεί για τελευταία φορά και 
κατ 1 εξαίρεση στην περίπτωση των Οασκάλων που ήΟη υπηρετούν στη Οημοτική 

εκπαί8εuση, είναι η παρακολοόθηση από τους επηρεαζομένους ειΟικοό προγράμ

ματος από καθηγητές της Π.Α.Κ. για 3 εξάμηνα με έναρξη ισχύος από τον 
ερχόμενο Σεπτέμβρη, υπό την προUπόθεση ότι το Υπουργείο Οικονομικών, το 

Υπουργικό Συμβούλιο και η Βουλή θα εγκρίνουν τη δαπάνη των H2,000-f13,000 
περίπου που θα απαιτηθεί για υλοποίηση του σχεΟίου. Πρόσθεσαν ακόμα ότι οι 

ενΟιαφερόμενοι Οάσκαλοι Οε θα επιβαρυνθούν οικονομικά και ταυτόχρονα θα γίνουν 

Οιευθετήσεις κατά την τοποθέτησή τους, ώστε να Οιευκολυνθούν να παρακολου

θήσουν το ειΟικό πρόγραμμα. 
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Κλεινοντας την ενημέρωσή τους, οι εκπρόσωποι του lποuργείου Παιδε(ας 

ανέφεραν ότι η διευθέτηση αυτή θα εφαρμοστεί μόνο για τους επηρεαζόμενους 

δασκάλους και για τελευταία φορά και ότι μόνιμος στόχος του lποuργείοu 

Παιδείας είναι η συνεχής αναβάθμιση της εκπαίδευσης και της προσφοράς των 

λειτουργών της. 

Συμπληρώνοντας τις θέσεις των εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, ο 

Διευθυντής της Παιδαγωγικής Ακαδημίας ανέφερε ότι η Ακαδημία έχει σήμερα 

τις δυνατότητες να προσφέρει το ειδικό πρόγραμμα για περιορισμένο αριθμό 

αποφοίτων διετούς φοίτησης, χωρίς να επιβαρυνθούν οι ίδιοι. Πρόσθεσε ακόμα ότι 

μέχρι σήμερα έχουν παραχολοuθησει το τρίτο έτος σπουδών στην Π.Α.Κ. 133 
δάσκαλοι, οι οποίοι παρακολουθούν μαθήματα για 32 βδομάδες το χρόνο, την 
περίοδο Σεπτέμβρη - Ιούνη, και καλύπτουν 22-24 ώρες τη βδομάδα για 

εκπαίδευση και πρακτική εξάσκηση. Στην περ(πτωση των επηρεαζόμενων δασκά

λων το πρόγραμμα σπουδών έχει προσαρμοστεί στις δυνατότητες των ιδίων και 

στις ανάγκες του κλάδου. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων της ΠΟΕΔ δηλώθηκε στην Επιτροπή ότι η 

οργάνωση κατ 1 εξαίρεση υποστηρίζει το αιτημα των επηρεαζόμενων δασκάλων, οι 

οποίοι ήδη υπηρετούν στη δημοτική εκπαίδευση στην Κύπρο, δηλαδή να τύχουν 

ειδικής επιμόρφωσης στην Π.Α.Κ., για να μπορέσουν να μονιμοποιηθούν, αλλά ότι 

άλλες τυχόν περιπτώσεις δασκάλων θα πρέπει να αντιμετωπιστούν με την 

παρακολούθηση του τρίτου έτους σπουδών της Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, παρ 1 όλον ότι ως θέμα αρχής 

προσβλέπει στη συνεχή αναβάθμιση της εκπαίδευσης και των λειτουργών της και 

στην ύπαρξη ενιαίας υπηρεσίας, επικροτεί την εισήγηση του Υπουργείου Παιδείας 

για τη διοργάνωση ειδικού προγράμματος επιμόρφωσης των επηρεαζόμενων 

δασκάλων, έχοντας υπόψη ότι αυτοί εργάζονται ήδη ως συμβασιούχοι, είναι 

οικογενειάρχες και αποτελούν τάξη που άρχισε να εκλείπει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, η Έκθεση θεωρείται εγκεκριμένη. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 

για το θέμα που αναφέρεται ως «Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο 

ARIZEN, η βλαβερή επίδρασή της πάνω στην υγεία των εργαζομένων και των 
κατοίκων της γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλή

ματος». Θέμα εγγραφέν εκ μέρους όλων των κομμάτων. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΣΥΝΕΧΙΖΟΜΕΝΗ ΡΥΠΑΝΣΗ ΑΠΟ 

ΤΟ ΕΡΓΟΣΤΆΣΙΟ ARIZEN, Η ΒΛΑΒΕΡΗ ΕΠΙΔΡΑΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΩ 
ΣΤΗΝ ΥΓΕΙΑ ΤΩΝ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ ΚΆΤΟΙΚΩΝ ΤΗΣ 

ΓΥΡΩ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΜΕΣΗΣ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ 

ΤΟΥ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΤΟΣ» 

Παρόντες:-

Αλtκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Κυριάκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε) το πιο πάνω θέμα σε 
συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλlσεων 1 Υγείας, εκπρόσωποι του Δημοτικού Συμβουλίου Λεμε
σού, των συνΟικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ, της ΟΕΒ και της 

διεύθυνσης της εταιρε(ας Zenios Closures Ltd. Στη συνεδρία της Επιτροπής ήταν 
επίσης παρών και ο αξ. Βουλευτής κ. Π. Δίγκλης. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή απ' όλα τα 

κόμματα στις 21 Ιουνίου 1990 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε με απόφαση του 
Σώματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Τγεlας για μελέτη και υποβολή 

σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εκ των εισηγητών του Βουλευτής του 

ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς κ. Κ. Χρίστου δήλωσε ότι η εγγραφή του θέματος ήταν 

ί 'ψ ι ι ι ι ι ~ ι Δ, 
αναγχα α ενο ει του γεγονοτος οτι παρα τα μεχρι σημερα υιαταγματα του ημοu 

Λεμεσού και τις έντονες διαμαρτυρίες των κατοίκων της περιοχής δεν έχουν 

ληφθεί τα. α.πα.ρα.ίτητα. μέτρα. α.πό τη διεύθυνση της πιο πάνω ετα.ιρεtα.ς για. την 

προστασία. της υγεία.ς των επηρεαζόμενων χα.τοίχων της περιοχής α.λλά χα.ι των 

εργατών του εργοστασίου, 

Ειδικότερα. ο πιο πάνω Βουλευτής 1 α.να.φερόμενος στο ιστορικό του θέμα.τος 
χα.ι στα. στοιχεία. που έχει συγκεντρώσει γύρω α.πό α.υτό 1 χα.τέθεσε στην Επιτροπή 
τα. α.χόλουθα.: 

(α) Το Υπουργείο Εργασίας με επιστολή του ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 
1989, η οποία. α.πευθυνότα.ν προς τη διεύθυνση της ετα.ιρεία.ς Zenios 
Closures Ltd, ενημέρωσε την εταιρεία. ότι μετρήσεις εκπομπής με 

ειδικό μηχάνημα. στο φουγάρο του φούρνου ξήρανσης, που διεξήγαγε 

εμπειρογνώμονας α.πό την Ομόσπονδη Δημοχρα.τία. της Γερμα.νία.ς για. 

λογα.ρια.σμό του Υπουργείου Εργα.σία.ς, έδειξαν ότι οι εχπεμπόμενοι 

υδρογονάνθρα.χες ήτα.ν πολύ πιο ψηλοί α.πό την α.νώτα.τη επιτρεπόμενη 

τιμή. Ανα.φέρετα.ι συναφώς στην εν λόγω επιστολή ότι, εvώ η α.vώτα.τη 

επιτρεπόμενη τιμή είvα.ι 50 mgC/m3, οι εκπομπές α.πό το εργοστάσιο 

κυμαίνονται από 3,200 mgC/m3 μέχρι 3,300 mgC/m3
• Ενόψει της πιο 

πάνω χα.τάστα.σης το Υπουργείο εισηγήθηκε όπως ληφθούν το συντο

μότερο δυνα.τό τα. α.να.γχα.ία. μέτρα. για. μείωση της συγκέντρωσης των 

εκπεμπόμενων υδρογοvα.νθράχων κάτω α.πό το επίπεδο τωv 50mgC/m3• 

με την εγχα.τάστα.ση χα.τάλληλου συστήματος χα.θα.ρισμού. 

(β) Υπάρχει απόφαση του δικαστηρίου με ημερομηνία 28 Σεπτεμβρίου 
1989, σύμφωνα. με την οποία. το διχα.στήριο βρήκε την πιο πάνω 

χα.τηγορούμεvη εταιρεία. ένοχη, επειδή χα.τά την περίοδο Οχτωβρ(ου

Δεκεμβρίου 1988 προκαλούσε οχληρία στην οδό Γαλιλαίου. Το δικα
στήριο είχε εκδώσει τότε σχετικό διάταγμα. με το οποίο η χα.τηγο

ρούμενη ετ~ιρεία. δια.τα.ζότα.ν να. άρει την οχληρ(α. χα.ι vα. εκτελέσει 
οποιαδήποτε έργα. α.πα.ιτούντα.v για. το σκοπό α.υτό μέσα. σε περίοδο 6 
μηνώv α.πό την ημέρα. της επιβολής της ποινής. Εντούτοις μέχρι 

σήμερα. δεν έχουv ληφθεί τα. χα.τάλληλα. μέτρα. α.πό τη διεύθυνση του 

εργοστασίου χα.ι η ρύπα.vση εξα.χολουθεί να. υπάρχει χα.ι να. προχα.λεί 

οχληρία. χα.ι προβλήματα. στηv υγεία. των χα.τοίχων της περιοχής. 

(γ) Οι αντιδράσεις των χα.τοίχων της περιοχής ήτα.ν πάντοτε έντονες. 

Πρόσφατα. α.vα.γχάστηχα.v να. επιβάλουν προσωρινά κλείσιμο του εργο

στασίου. Επίσης οι εργαζόμενοι στηv εργοληπτική εταιρεία. Ζα.χα.ριάδη 

που βρίσκεται κοντά στο εργοστάσιο Arizen χα.ι οι οποίοι επηρεάζον
ται α.πό τη λειτουργία. του χα.τήλθα.ν σΈ: απεργία. α.πα.ιτώντα.ς τερματι

σμό της α.πα.ράδεχτης α.υτής χα.τάστα.σης, πράγμα. που σήμαινε γι' 

α.υτούς απώλεια. 3 ημερομισθίων. 
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Ενόψει όλων αυτών των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της η Επιτροπή 

κλήθηκε να συμβάλει στον τερματισμό της απαράδεχτης κατάστασης που 

δημιουργήθηκε σε βάρος των κατοίκων της περιοχής αυτής, αφού ύψιστο καθήκον 

της ε(ναι η προστασία της υγείας του λαού. 

Οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπηρεσιών της κυβέρνησης που παρέστησαν 

στη συνεδρ(αση της Επιτροπής συμφώνησαν με την ιστορική αναδρομή και τα 

στοιχεία που κατέθεσε ενώπιον της Επιτροπής ο Βουλευτής χ. Χρίστου, τα οποία 

και επιβεβαίωσαν. Οι ίδιοι εκπρόσωποι κατέθεσαν πρόσθετα στην Επιτροπή τα 

ακόλουθα στοιχεία: 

{α) Οι εκπρόσωποι της πιο πάνω εταιρείας πληροφόρησαν το αρμόδιο 

Υπουργείο ότι η διεύθυνση της εταιρείας ανέθεσε σε γραφείο μελετών 

τη διεξαγωγή μελέτης για καταστολή των αναθυμιάσεων των φουγά

ρων του εργοστασίου. Η πρώτη φάση της μελέτης έχει τελειώσει. 

Επειδή η εταιρεLα που μελέτησε το σύστημα εισηγήθηκε ότι θα πρέπει 

αυτό να δοκιμαστεL, ώστε να αξιολογηθούν καλύτερα τα αποτελέσματά 

του, υπήρξε κάποια καθυστέρηση στην ολοκλήρωση της λήψης των 

αναμενόμενων μέτρων. 

(β) Σύμφωνα πάντοτε με τα στοιχεία που δόθηκαν από την πιο πάνω 

εταιρεία στο Υπουργείο Εργασίας και l{οινωνικών Ασφαλίσεων, το εν 

λόγω σύστημα τελικά λειτούργησε και τα δοκιμαστικά αποτελέσματα 

του φιλτραρίσματος αναθυμιάσεων υπήρξαν ικανοποιητικά. Έτσι η 

εταιρεία προχώρησε στην ανάθεση της κατασκευής του τελικού συστή

ματος φιλτραρίσματος, το οποίο θα είναι έτοιμο να λειτουργήσει σε 

δύο μήνες, οπότε και αναμένεται να εκλείψει το όλο πρόβλημα. 

(γ) Έχει προσδιοριστεί με βάση ανάλυση που έγινε από το Γενικό Χημείο 

του l{ράτους ότι στους εκπεμπόμενους υδρογονάνθρακες περιέχεται 

73% περίπου ισοφορόνη. Για την ουσία αυτή αναφέρονται τα ακόλουθα 
στοιχεία τοξικότητας: Οι ατμοί της επιδρούν στο αναπνευστικό σύστη

μα προκαλώντας ερεθισμό. Επίσης είναι ερεθιστική στα μάτια. Η 

ισοφορόνη, όταν έρθει σε άμεση επαφή με τον άνθρωπο, δυνατό να 

προκαλέσει καταστροφή του κερατοειδούς χιτώνα των ματιών, καθώς 

και ερεθισμό του δέρματος ένεκα της απολιπαντικής της δράσης. 

Όταν επίσης λαμβάνεται διά μέσου του πεπτικού συστήματος, δρα 

τοξικά. 

Σύμφωνα με τη δήλωση του ιατρικού λειτουργού του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι εργάτες του παρακείμενου εργοστασ(ου της 

εταιρείας Ζαχαριάδη που εξετάστηκαν σε ώρα λειτουργίας του Arizen έχουν 
εμφανίσει συμπτώματα πονοκέφαλου, ζάλης και εμετών. 

Οι εκπρόσωποι της εταιρείας Zenios Closures Ltd διαβεβαίωσαν από τη δική 
τους πλευρά ότι το σύστημα φιλτραρίσματος των αναθυμιάσεων του ι;:ργοστασίου 

θα ολοκληρωθεί σίγουρα σε δύο μήνες και θα μπορέσει να μπει σε λειτουργία. Οι 

πιο πάνω εκπρόσωποι της εταιρείας δήλωσαν ότι η εταιρεία τους ειδοποιήθηκε 

κατά το τέλος του 1988 από το Δήμο Λεμεσού, επειδή προκαλούσε οχληρία. Στο 
στάδιο εκείνο η εταιρεία συμβουλεύτηκε το αρμόδιο Υπουργείο το οποίο δεν είχε 

μετρήσεις και δεν ήταν σε θέση να προτείνει συγκεκριμένα μέτρα που θα μπορούσε 

να πάρει η εταιρεία για να άρει την οχληρία. Μετά τις συγκεκριμένες υποδείξεις 

προς το εργοστάσιο από την Υπηρεσία Επιθεωρήσεως Εργοστασίων του Υπουρ

γείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφορικά με τις συγκεντρώσεις 

υδρογονανθράκων που μετρήθηκαν να εκπέμπονται από το φουγάρο του εργοστα

σίου και την εισήγησή της για λήψη των αναγκαίων μέτρων για μ~ίωσή τους η 
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διεύθυνση της εν λόγω εταιρείας προέβη στις αναγκαίες ενέργειες, για να 
συμμορφωθεί με τις υποδείξεις. 

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ ζήτησαν 

όπως ληφθούν αμέσως τα ενδεικνυόμενα μέτρα από την εταιρεία για τη λύση του 

προβλήματος, το οποίο, όπως λέχθηκε, επηρεάζει ακόμα και τους εργάτες που 

εργάζονται στη γειτονική εταιρεία Ζαχαριάδη. Όπως αναφέρθηκε από τους 

ιδίους, το πρόβλημα υπάρχει για χρόνια, αλλά παρ / όλα αυτά η εταιρεία δεν έχει 
συμμορφωθεί μέχρι στιγμής προς οποιεσδήποτε· υποδείξεις της έχουν γίνει. 

Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ δήλωσε στην Επιτροπ>\ ότι η ομοσπονδία του 

βρίσκεται σε επαφή με την εταιρεία και ενημερώνεται πάνω στις εξελίξεις του 

θέματος. Η γενικότερη &ποψη της ΟΕΒ είναι ότι η οικονομική και βιομηχανικ>\ 

ανάπτυξη και το περιβάλλον μπορούν να συνυπάρχουν, όταν λαμβάνονται τα 

κατάλληλα μέτρα. Η πιο πάνω εταιρεία έχει καταβάλει ικανοποιητικές προσπά

θειες μέχρι σήμερα για να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, πράγμα για το οποίο 

όμως χρειάζεται κάποιος χρόνος μιας και δεν υπάρχουν έτοιμες λύσεις γι 1 αυτό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού μελέτησε το όλο θέμα και 

ενημερώθηκε πάνω στις διάφορες απόψεις που υπάρχουν γύρω απ 1 αυτό, έχει 

προβεί στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

(α) Το εργοστάσιο Arizen προκαλούσε και προκαλεί ρύπανση εργαζομένους 
και οχληρία σ' αυτό και στους κατοίκους και εργαζομένους στη γύρω 

περιοχή. Το γεγονός αυτό απαιτεl άμεση και σοβαρή αντιμετώπιση. 

Παρ 1 όλο που το πιο πάνω πρόβλημα υπάρχει από καιρό, δεν έχουν 

ληφθεί οποιαδήποτε μέτρα για αντιμετώπισή του ούτε από την 

κυβέρνηση ούτε από την ίδια την εταιρεία παρά μόνο περl τα τέλη του 

1989. Το γεγονός αυτό οφείλεται στη φανερή αδυναμία των αρμόδιων 
υπηρεσιών σε ό,τι αφορά τεχνικά μέσα, ανθρώπινο δυναμικό και 

υπάρχουσα νομοθεσία που θα συνέβαλλαν στην εξασφάλιση των αναγ

καίων μηχανισμών για τον εντοπισμό και την άρση αυτών και άλλων· 

παρόμοιων καταστάσεων. Από την άλλη η Επιτροπή θεωρεί απαρά
δεχτη την από μέρους της ίδιας της εταιρείας ανοχή για όλο αυτό το 

διάστημα της κατάστασης που η ίδια έχει δημιουργήσει. Η Επιτροπή 

πιστεύει ότι η εν λόγω εταιρεία αναμφίβολα θα μπορούσε και θα 

έπρεπε να είχε από μόνη της προβεί στη λήψη των αναγκαίων μέτρων 
για τον περιορισμό του προβλήματος και της οχληρίας που προκαλούσε 

και προκαλεί στους εργαζομένους και στους κατοίκους της περιοχής. 

(β) Η Επιτροπή διαπιστώνει με την ευκαιρία της μελέτης του θέματος 

αυτού ότι πολλά προβλήματα ρύπανσης και προσβολής της δημόσιας 

υγείας που προκαλούνται από τη λειτουργία εργοστασίων, παρ' όλον 

ότι γίνονται αισθητά ή υπάρχουν από πολλού χρόνου, δεν τυγχάνουν 

έγκαιρης αντιμετώπισης από τους αρμοδίους και οι λόγοι είναι αυτοl 

που προαναφέρθηκαν. Έτσι αφήνονται να οξύνονται με αποτέλεσμα να 

δημιουργούνται αισθήματα έντονης αγανάκτησης στους επηρεαζομένους 

σε σημείο που, όταν πια αποφασίζεται η λήψη μέτρων για τον 

περιορισμό ή τερματιι::Jμό τους, οι ενδιαφερόμενοι δικαιολογημένα να 

μην είναι σε θέση να επιδείξουν θετικό πνεύμα συνεργασίας. 

(γ) Αναφορικ& με το σχόλιο που έγινε εκ μέρους της ΟΕΒ, πως δηλαδή η 

οικονομική και βιομηχανική αvάπτυξη και το περιβάλλον μπορούν να 

συνυπάρχουν, εφόσον λαμβάνονται τα κατάλληλα μέτρα, η Επιτροπή 
επιθυμεί να δηλώσει ότι η (δια δε διαφωvεί με τη θέση αυτή δεδομένου 

πως λαμβάνονται τα κατάλληλα μέτρα από τους υπευθύνους. Εχε! 
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όμως που τα συμφέροντα της οικονομικής και βιομηχανικής ανάπτυξης 

συγκρούονται και Οε συμβαΟ!ζουν με το περιβάλλον και τη Οημόσια 

υγεία, τότε, κατά τη γνώμη της Επιτροπής, και στο σημείο αυτό η 

Επιτροπή αισθάνεται έντονα, Οε χωρεί κανένας συμβιβασμός σε βάρος 

της υγείας του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάpχουν ομιλητές; 

ΕπειΟfι Οεν υπάρχουν ομιλητές, θα θεωρήσω το θέμα εγκεκριμένο. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοtvοβοuλεuτιχfις Επιτροπής Παρακο

λουθήσεως ΣχεΟ(ων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για τα θέματα 

που αναφέρονται ως (α) «Η αΟικαιολόγητη σπατάλη Οημόσιου χρήματος λόγω της 

καθυστέρησης στη λήψη της σωστής απόφασης να χατασχευαστε( τετραπλής 

κατεύθυνσης ο δρόμος Λ&ρνακας-Κοφίνου» και {β) «Η αν&γκη &μεσης παροχής 

αποζημιώσεων στους κατοίκους των κοινοτήτων Αγγλισ(Οων και Αλεθρικού για 

τις ζημιές που υπέστησαν από την έναρξη της κατασκευfις του Ορόμου Λάρνακας

Κοφίνου με Οιπλή κατεύθυνση)). Και τα Ουο θέματα γράφτηκαν από τους 

αξιότιμους Βουλευτές κ. Α. Γεωργίου και Σ. Χατζηγιάννη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟίΘΗ

ΣΕΩΣ ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤίΞΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟί ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑ

ΝΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟί ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1. ιιΗ ΑΔΙΚΑΙΟ

ΛΟΓΗΤΗ ΣΠΆΤΑΛΗ ΔΗΜΟΣΙΟί ΧΡΗΜΑΤΟΣ ΛΟΓΩ ΤΗΣ 

ΚΑΘίΣΤΕΡΗΣΗΣ ΣΤΗ ΛΗΨΗ ΤΗΣ ΣΩΣΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ ΝΑ 

ΚΑΤΑΣΚΕίΑΣΤΕΙ ΤΕΤΡΑΠΛΗΣ ΚΑΤΕίΘίΝΣΗΣ Ο ΔΡΟΜΟΣ ΛΑΡ

ΝΑΚΑΣ-ΚΟΦΙΝΟί» ΚΑΙ 2. ιιΗ ΑΝΑΓΚΗ ΑΜΕΣΗΣ ΠΑΡΟΧΗΣ ΑΠΟ
ΖΗΜΙΩΣΕΩΝ ΣΤΟίΣ ΚΑΤΟΙΚΟίΣ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ ΑΓΓΛΙΣΙ

ΔΩΝ ΚΑΙ ΑΛΕΘΡΙΚΟί ΓΙΑ ΤΙΣ ΖΗΜΙΕΣ ΠΟί ίΠΕΣΤΗΣΑΝ ΑΠΟ 

ΤΗΝ ΕΝΑΡΞΗ ΤΗΣ ΚΑΤΑΣΚΕίΗΣ ΤΟ! ΔΡΟΜΟί ΛΑΡΝΑΚΑΣ

ΚΟΦΙΝΟί ΜΕ ΔΙΠΛΗ ΚΑΤΕίΘίΝΣΗ» 

Ποιpόvτες:-

Ιωάννης Μάτσης, ΠρόεΟρος 

Αυγερινός Παπαρές 

ΑνΟρέας Γεωργίου, εκπροσωπώντας τον κ. Λ. ΙεροΟιακόνου 

Ανδρέας Ψυλλίδης 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Χρίσ-iος Πέτας 

Δημήτρης Ηλι&δης, εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Ομ>\ρου 

Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Παρακολουθήσεως ΣχεΟίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών εξέτασε τα πιο πάνω θέματα σε Ούο συνεΟρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 28 Ιουνίου 1990. Στα πλαίσια της εξέτασης 
των πιο πάνω θεμάτων από την Επιτροπή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Επαρχιακής 

Διοίκησης Λάρνακας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και 

Παναγροτικός ΣόνΟεσμος και των Χωριτικών Αρχών Αλεθρικού και ΑγγλισίΟων. 

Τα πιο πάνω θέματα γράφτηκαν στη Βουλή από τους αξιότιμους Βουλευτές 

κ. Α. Γεωργίου και Σ. Χατζηγι&ννη στις 17 Νοεμβρίου 1988 και παραπέμφθηκαν 
στη συνέχεια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως ΣχεΟίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για μελέτη και ετοιμασία σχετικής 

Έκθεσης προς το Σώμα. 
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Εισάγοντας τα υπό συζήτηση θέματα ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Α. 

Γεωργίου, εχ μέρους και του αξιότιμου Βουλευτή χ. Σ. Χατζηγιάνvη, δήλωσε ότι 

το θέμα προέκυψε από την αρχική απόφαση της κυβέρνησης να κατασκευάσει το 

δρόμο Λάρvαχας-Κοφίνοu με δύο λωρίδες αντ( με τέσσερις και τούτο παρά τις 

διαμαρτυρίες και παραστάσεις που έγιναν. Αποτέλεσμα της απόφασης αυτής ήταν 

η παράνομη επέμβαση σε χωράφια των Αγγλισίόων και του Αλεθριχού, η 

εκρίζωση δένδρων και η πρόκληση άλλων ζημιών, χωρίς vα γίνει η νενομισμένη 

απαλλοτρίωση και χωρίς να προσφερθεί οποιαδήποτε αποζημίωση στους ιδιοκτή

τες. Συνεχίζοντας ο ίδιος Βουλευτής ανέφερε ότι η κuβέρv-,jση, έπειτα από 
διαμαρτυρίες των ενδιαφερομένων και αφού γράφτηκε το θέμά στη Βουλή για 

συζήτηση, αποδέχτηκε το αίτημα όπως ο δρόμος κατασκευαστεl με τέσσερις 

λωρίδες, πράγμα που εlχε ως αποτέλεσμα να μετατοπιστεί η όδευση του δρόμου 

περί τα 100 μέτρα βορειότερα, γεγονός όμως που δε συνεπάγεται και απο

κατάσταση των ζημιών που ε(χαν προκληθεί στα χωράφια. Στη συνέχεια έγινε νέα 

χάραξη και χωρομέτρηση, άρχισαν εξαρχής οι εργασίες και έγιναν νέες παράνομες 

επεμβάσεις σε άλλα χωράφια και πάλι χωρίς απαλλοτρ(ωση και χωρ(ς να 

προσφερθεί μέχρι σήμερα οποιαδήποτε αποζημίωση. Αποτέλεσμα της κατάστασης 

αυτής, δήλωσε ο lδιος Βουλευτής, είναι όλες σχεδόν οι εργασίες και τα έργα που 

έγιναν με βάση τις δύο λωρίδες να είναι άχρηστα και οι ιδιοκτήτες της γης για 

τρία χρόνια να ζημιώνουν, αφού δεν μπορούν να καλλιεργήσουν τα χωράφια τους. 

Τέλος, σύμφωνα πάντα με τον εισηγητή του θέματος, προκλήθηκαν ζημιές και 

σπατάλη δημόσιου χρήματος ύψους δεκάδων χιλιάδων λιρών από τη λανθασμένη 

αρχική απόφαση της κυβέρνησης και την εμμονή της να κατασκευαστεί ο δρόμος 

με δύο λωρ(δες. Πέραν τούτου προκλήθηκαν ζημιές και ταλαιπωρ(ες στους 

κατο(κους των Αγγλισίδων και του Αλεθρικού και μέχρι στιγμής καμιά απο

ζημίωση δεν έχει καταβληθεί. Επιπλέον δεν έχει προγραμματιστεί να γίνουν οι 

αναγκαίες προσβάσεις προς τις δύο κοινότητες. 

Συμφωνώντας με τον εισηγητή του θέματος οι κοινοτάρχες Αλεθρικού και 

Αγγλισ(δων ανέφεραν προς την Επιτροπή πως οι κάτοικοι των δύο κοινοτήτων 

υπέστησαν σοβαρές ζημιές από τις αλλοπρόσαλλες αυτές ενέργειες και αποφάσεις 

της κυβέρνησης, αφού ξεριζώθηκαν πολλά δένδρα και τα κτήματά τους παρέμειναν 

ανεκμετάλλευτα για τρία χρόνια. Πέραν τούτου οι ίδιοι κοινοτάρχες δήλωσαν πως 

για τις ζημιές αυτές καμιά αποζημίωση δεν έχει καταβληθε( στους ιδιοκτήτες των 

κτημάτων και κάλεσαν την κυβέρνηση να επισπεύσει τις διαδικασίες για την 

άμεση πληρωμή των αποζημιώσεων στους δικαιούχους. 

Από την πλευρά τους οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 

ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΗ και Παναγροτικός Σύνδεσμος δήλωσαν στην Επιτροπή πως 

πράγματι οι κάτοικοι των δύο κοινοτήτων υπέστησαν τεράστιες ζημιές από την 

κατασκευή του δρόμου και κάλεσαν με τη σειρά τους την κυβέρνηση να μην 

καθυστερήσει άλλο την αποπληρωμή των αποζημιώσεων προς τους δικαιούχους. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων που προσήλθαν 

ενώπιον της Επιτροπής δήλωσαν πως η μελέτη για την κατασκευή του δρόμου 
Λάρνακας-Κοφ(νου άρχισε από το 1985 μέσα στα πλα(σια και σε συσχετισμό με 
τη γενικότερη μελέτη που αφορούσε το δρόμο Λευκωσίας-Λάρνακας. 

Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, το Δεκέμβριο του 1985 αποφασίστηκε 
οριστικά όπως ο δρόμος Λευκωσίας-Λάρνακας κατασκευαστεί μέσω Λυμπιών και 

συγχρόνως αποqσίστηκε όπως ο δρόμος Λάρνακας-Κοφίνου κατασκευαστεί με 
πλάτος 7 μέτρ ν και με δύο λωρίδες, αφού ενδυναμωθεί το οδόστρωμά του. Το 

Φε~ρο\)άριο του 988 μετά την εισαγωγή νέων γεωμετρικών προτύπων, σύμφωνα 
με tά οπο(α τότ μόνο θα επεβάλλετο η κατασκευή δρόμων με τέσσερις λωρίδες, 
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εφόσον αυτοί θα είχαν συχνότητα χρήσης μέχρι 9,000 αυτοκίνητα την ημέρα και 
επειδή τα πρ~τυπα αυτά ο δρόμοςΆάρναχας-Κοφ(νου δ~ν τα πληρούσε, αποφασ(
στηχε και αρχισε η κατασκευή του δρόμου, με διπλή κατεύθυνση στις 10 
Φεβρουαρίου 1988. 

Σύμφωνα και πάλι με τους εκπροσώπους του lπουρyε(ου Συγκοινωνιών και 
Έργων, η νέα κυβέρνηση αποφάσισε όπως οι δρόμοι που συνδέουν τις πόλεις 
μεταξύ τους κατασκευάζονται με τέσσερις λωρίδες και, επειδή ο δρόμος Λάρνα
χας-Κοφ(νου ε(ναι η προέκταση της σύνδεσης των πόλεων Λάρνακας και Λεμεσού, 
αποφασίστηκε τον Ιούνιο του 1988 η διαπραγμάτευση με τον εργολάβο για 

αλλαγή των σχεδίων και μετατροπή του δρόμου αυτού σε δρόμο με τέσσερις 
λωρlδες. Οι ζημιές που προκλήθηκαν από την αλλαγή των σχεδίων αυτών 
υπολογίζονται γύρω στις δέκα με είκοσι χιλιάδες λ(ρες. 

Το θέμα των αποζημιώσεων προς τους ιδιοκτήτες γης των οποίων τα 

χτήματα απαλλοτριώθηκαν για την κατασκευή του δρόμου, όπως δηλώθηκε από 
τους ίδιους εκπροσώπους, βρίσκεται από τις 10 Μαϊου 1990 ενώπιον του 
Κτηματολογίου για εκτιμήσεις των αποζημιώσεων που πρέπει να δοθούν. Υπολο

γίζεται ότι η όλη διαδικασία και η πληρωμή των αποζημιώσεων στους δικαιού

χους θα περατωθούν σε διάστημα τριών μηνών. Επίσης διαβεβαίωσαν ότι θα 
ικανοποιήσουν το αίτημα των κοινοτήτων για την κατασκευή των αναγκαίων 

προσβάσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αφού άκουσε τις απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων 

πλευρών, είναι της γνώμης ότι η αρχική απόφαση της κυβέρνησης να κατα

σκευάσει το δρόμο Λάρναχας-Κοφίνου με δύ_ο αντί με τέσσερις λωρίδες έχει 

επιβαρύνει το δημόσιο με επιπρόσθετες δαπάνες. Επιπλέον θεωρεί απαράδεχτη 

την επέμβαση σε ιδιωτικά χτήματα χωρίς επίταξη και απαλλοτρίωση, όπως 

συνέβη στην περίπτωση του Αλεθριχού και των Αγγλισίδων. Από την άλλη, η 

καθυστέρηση στην αποπληρωμή των αποζημιώσεων προς τους δικαιούχους των 

οποίων τα χτήματα απαλλοτριώθηκαν δυσκολεύει την ομαλή συνέχιση του 

επαγγέλματός τους, που είναι η ενασχόληση με τη γεωργία, και γι' αυτό καλεί 

την Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει την αποπληρωμή των αποζημιώσεων 

στους δικαιούχους και στο μέλλον, όταν προβαίνει στο σχεδιασμό παρόμοιων 

έργων, να λαμβάνει υπόψη έγκαιρα όλους τους παράγοντες που τα επηρεάζουν, 

για να προλαμβάνονται ζημιές, είτε αυτές αφορούν το δημόσιο είτε τον ιδιωτικό 

τομέα. Επίσης η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση όπως ικανοποιήσει το αίτημα 

των κοινοτήτων για κατασκευή των αναγκαίων προσβάσεων, όπως έχει υποσχεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο θέμα είναι η Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Προσφύγων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Τα ·σπίτια των προσφύγων αστυνομικών στο Πλατύ 

Αγλαντζι&ς και στη Λεμεσό». ΘΙ:μα εγγραφl:ν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Τ. 

Χατζηδημ'iτρίου. 
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ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ (ΑΡ. 2) ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ 
ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ 

ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ ΣΠΙΤΙΑ ΤΩΝ 

ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΟ ΠΛΑΤΥ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑΣ ΚΑΙ ΣΤΗ 

ΛΕΜΕΣΟ» 

Παpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων επανεξέτασε το πιο πάνω θέμα σε 

έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 18 Οκτωβρίου 1988 
μέχρι 28 Ιουνίου 1990. Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση θέματος 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι. των Υπουργεlων Οικονο

μικών και Εσωτερικών, του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου, της Ειδικής Ερευνη

τικής Επιτροπής για τις κατοικίες των προσφύγων αστυνομικών που χτίστηκαν 

στο Πλατύ Αγλαντζι.άς και. στη Λεμεσό, του Συνεργατικού Ταμιευτηρlου Αστυνο

μίας Κύπρου και. των επηρεαζόμενων αστυνομικών. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 6 
Νοεμβρίου 1986 από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρίου και στη 

συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων για μελέτη 

και ετοι.μασlα σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. Ενεργώντας η Επιτροπή μέσα 

στα πλα(σια των όρων εντολής που πήρε από το Σώμα εξέτασε το όλο θέμα και, 

αφοό ενημερώθηκε, ετοίμασε σχετική Έκθεση η οπο(α εγχρ(θηχε ομόφωνα από 

την ολομέλεια της Βουλής στις 5 Μαρτίου 1987, καθώς επίσης και Συμπληρω
ματική Έκθεση πάνω στο (διο θέμα που εγκρίθηκε ομόφωνα από το Σώμα στις 

12 Ιουλίου 1987. 
Όπως είναι γνωστό, ο Σόνδεσμος Αστυνομίας Κόπρου, μέσα στα πλαίσια 

του Στεγαστιχοό Σχεδίου των Κρατικών -Υπαλλήλων, ανέλαβε να χτίσει χαμηλοό 

κόστους χατοιχ(ες για τα εχτοπισθέντα μέλη του που αδυνατοόν να δανειο

δοτηθοόν και να χτίσουν από μόνα τους κατοικίες. Για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση 

παραχώρησε στο Σόνδεσμο Αστυνομ(ας Κόπρου Και στο Στεγαστικό Ταμιευτήριο 

Αστυνομίας Κόπρου μακροπρόθεσμο δάνειο με επιτόκιο προς 3%, το οποίο 

αντιστοιχεί σε .1:10,000 για κάθε δικαιούχο, για την παραχώρηση ποσού .1:10,000 
σε κάθε διχαιοόχο με επιτόκιο προς 3 1/2%. Παραχωρήθηκε επίσης έκταση 

κυβερνητικής γης στο Πλατύ Αγλαντζιάς και στα Πολεμίδια Λεμεσού για τη 

στέγαση προσφόγων αστυνομικών, μελών του Συνδέσμου Αστυνομίας Κόπρου, 

'Υστερα από την υποβολή παραπόνων εκ μέρους των ενδιαφερόμενων 

αστυνομικών για πολλαπλές ελλείψεις, ατασθαλίες, κακοτεχνίες και σοβαρές 

ατέλειες, καθώς και καθυστέρηση στην αποπεράτωση και παραλαβή του όλου 

έργου τόσο στο Πλατό Αγλαντζιάς όσο και στη Λεμεσό, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων περιέλαβε εισήγηση στη σχετική της Έκθεση, που η Βουλή 

ενέκρινε ομόφωνα στις 5 Μαρτίου 1987, για τη σόσταση από την κυβέρνηση 
Ειδικής Ερευνητικής Επιτροπής, της οποίας οι όροι εντολής ήταν οι ακόλουθοι: 

(α) Διεξαγωγή ολοκληρωμένης έρευνας σε σχέση με τις κατοικίες των 

προσφόγων αστυνομικών στο Πλατό Αγλαντζιάς και στη Λεμεσό που 

να περιλαμβάνει λεπτομερή οικονομικό, τεχνικό και ποιοτικό έλεγχο 
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του όλου έργου για τη 8ιαπίστωση οποιασ8ήποτε φόσης λαθών και 

προβλημάτων που προέκυψαν κατά τον προγραμματισμό και την 

εκτέλεση των έργων τόσο στο Πλατό Αγλαντζιάς όσο και στη Λεμεσό 

και με στόχο την πλήρη επανόρθωση των λαθών και την από8οση 

ευθυνών σε εκείνους που ευθόνονται για την κατάσταση που δημιουρ

γήθηκε. 

(β} Διευθέτηση της νομικής κατοχύρωσης των δικαιούχων αστυνομικών, 
ώστε να διασφαλιστεί ότι μετά την αποπληρωμή των χρεών τους θα 

τους δοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας για τις κατοικίες. 

Η Ειδική' Ερευνητική Επιτροπή συστάθηκε πράγματι και, σύμφωνα με τους 

όρους εντολής της, εξέτασε σε πρώτο στάδιο το θέμα των αστυνομικών κατοικιών 

στο Πλατύ Αγλαντζιάς (την Α / φάση υλοποίησης του σχεδίου) και σε 3εύτερο 
στά3ιο το θέμα των κατοικιών των προσφύγων αστυνομικών που κτίστηκαν στα 

Πολεμί3ια Λεμεσού. Οι σχετικές εκθέσεις της Ερευνητικής Επιτροπής κατα
τέθηκαν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων και έτυχαν 3ιεξο

δικής μελέτης από αυτή, με σκοπό να διαπιστωθεί αν πράγματι οι επηρεαζόμενοι 

αστυνομικοί έπεσαν θύματα κάποιας κατάστασης εξαιτίας της οποίας θα κληθούν 

να πληρώσουν οι ί3ιοι για παραλείψεις και κακοτεχνίες στις κατοικίες τους. 

Η πρώτη υπό αναφορά έκθεση αναφέρεται σε 33 αστυνομικές κατοικίες που 
κτίστηκαν στο Πλατύ Αγλαντζιάς. Οι 33 αυτές κατοικίες αποτελούν την Α 1 φάση 

υλοπο(ησης του σχε3ίου και ανεγέρθηκαν σε 12 από τα 30 οικόπε3α στην περιοχή 
Ρ.Ι.Κ. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

επηρεαζόμενους αστυνομικούς, η εκτέλεση των σχετικών εργασιών εκ μέρους του 

εργολάβου 3εν εναρμονίζεται με τους όρους του συμβολαίου και σε πολλές 

περιπτώσεις υπήρξε άρνηση εκ μέρους του να εκτελέσει εργασίες που ήταν 

υποχρεωμένος να κάμει. 

Τα κυριότερα παράπονα που εκφράζονται από τους κατόχους των κατοικιών 

αυτών είναι τα ακόλουθα: 

(α) Οι 3ρόμοι είναι ι3ιωτικοί χωρίς ηλεκτρικό φωτισμό και πολύ στενοι. 

(β) 

(γ) 

(δ) 

Οι κλίσεις ορισμένων 3ρόμων είναι λανθασμένες και 3εν αποχετεύονται 

κανονικά τα νερά της βροχής. 

Το ύψος των αυλών είναι χαμηλότερο από το όψος των δρόμων, με 

αποτέλεσμα να λιμνάζουν νερά μέσα στις αυλές. 

Πολλοί χώροι στάθμευσης που βρίσκονται στις αυλές των κατοικιών 

είναι προβληματικοί λόγω στενότητας χώρου. 

(ε) Μερικές κατοικίες έχουν ανεπαρκή φυσικό φωτισμό και κακό προσανα
τολισμό. 

(στ) Τα οικόπε3α και οι κατοικίες είναι πολύ μικρού εμβα3ού. 

(ζ) Οι κατοικίες δεν επιδέχονται προσθήκη ορόφου για μελλοντική στέγαση 

των παι3ιών τους. 

(η) Τα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν είναι φθηνά και η ποιότητα των 

εργασιών, καθώς και η όλη επίβλεψη, πολύ κακές. 

(θ) Η χωρητικότητα των ντεποζίτων νεροό είναι ανεπαρκής. 

Από την όλη μελέτη της υπό αναφορά έκθεσης από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων και τα συμπεράσματα της Ει3ικής Ερευνητικής Επιτροπής 
που παρατίθενται σ 1 αυτή προκύπτουν τα ακόλουθα: 

Πολλά από τα παράπονα που έχουν εκφραστεί πράγματι ευσταθούν, όπως 
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για παpάδ'ειyμα η στενότητα των δ'pόμων ή οι στενοl χώροι στάθμευσης. Δεν 
μπορούσε όμως να γίνει διαφορετικά, γιατί, αν οι δρόμοι για παράδ'ειγμα ήταν 
πλατύτεροι, το εμβαδ'ό των οικοπέδων και κατά συνέπεια των κατοικιών θα ήταν 

μικρότερο, θα χτίζονταν λιγότερες χατοικ(ες στον ίδ'ιο χ~ρο και γενικά το κόστος 

τους θα ήταν ψηλότερο. Οι κατοικίες αυτές χτlστηχαν με σκοπό να διατεθούν σε 

λογικές τιμές και σε όσο το δ'uνατό περισσότερους πρόσφυγες αστυνομικούς που 
είχαν άμεση ανάγκη να στεγαστούν. Τόσο οι κατοικίες όσο και τα οικόπεδ'α θα 
μπορούσαν να ήταν μεγαλύτερα με ανάλογη αύξηση των χόστων, αλλά τότε δ'ε θα 

επρόκειτο για κατοικίες χαμηλού κόστους. 

Άλλα πάλι από τα εχφρασθέντα παράπονα, όπως για παράδειγμα η χαμηλή 

ποιότητα των ξυλουργικών εργασιών, η χαχή τοποθέτηση των μωσαϊκών πατω
μάτων, οι παρατηρούμενες ρωγμές, η υγρασ!α και η μικρή χωρητικότητα των 

ντεποζ(των νερού, φα!νεται να αποτελούν πραγματικότητα για μερικά ή για ~λα 

τα σπ!τια ανάλογα με τη φύση του παραπόνου. Στις περιπτώσεις αυτές η Ειδική 
Ερευνητική Επιτροπfι προβα!νει ανάλογα στις αναγχα!ες συστάσεις προς το 

Σύνδεσμο Αστυνομ(ας Κύπρου, εlτε για να αναλάβει ο Lδιος τις σχετικές 

επιδιορθώσεις με δικά του έξοδα ε!τε για να συνεισφέρει για την αποκατάσταση 

των ατελειών ε(τε για να προσφέρει χρηματικές αποζημιώσεις είτε για να 

καταβάλει αμέσως τις απαιτούμενες δαπάνες για την επιδιόρθωση κατοικιών που 

χρ!θηχε ότι πρέπει αμέσως να επιδιορθωθούν. 

Σε γενικές γραμμές τα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν είναι αποδεχτής ποιό

τητας αλλά όχι πολυτελε(ας χαι τούτο για λόγους οικονομίας. Η επίβλεψη των 

σχετικών εργασιών είναι ικανοποιητική, αν χαι θα μπορούσε να ήταν αυστηρότερη, 

ώστε να αποφευχθούν μερικά από τα παράπονα που εξέφρασαν οι αστυνομικοί. 

Πάντως σε καμιά περ(πτωση δε φαίνεται να υπήρξε πρόθεση για χαχή 

διαχείριση του σχεδίου από το Σύνδεσμο Αστυνομίας Κόπρου χαι η Ειδική 

Ερ.ευνητιχή Επιτροπή έχει την άποψη ότι οι 33 αστυνομικοί δεν έχουν αδικηθεί, 
αφού το ποσό που χρεώθηκαν αντιπροσωπεύει την αξ(α των κατοικιών που 

αγόρασαν. Επειδή όμως ο Σύνδεσμος Αστυνομ(ας ανέλαβε την υποχρέωση να 

ανεγείρει χαμηλού κόστους κατοικίες για τα μέλη του, η Ερευνητική Επιτροπή 

πιστεύει ότι ·τα πρόσθετα έξοδα για τις επιδιορθώσεις που πρέπει να γίνουν 

πρέπει να αναληφθούν κυρίως από το Σύνδεσμο Αστυνομ!ας. 

Παράπονα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων κατέθεσαν 

οι επηρεαζόμενοι αστυνομιχο! χαι σχετικά με την υλοποίηση της Β' φάσης του 

υπό συζήτηση σχεδlου που περιλάμβανε την ανέγερση στο Πλατό Αγλαντζιάς 45 
κατοικιών πάνω σε 12 οικόπεδα που, όπως αργότερα διαπιστώθηκε, δεν ιχανο
ποιοόσαν τις ανάγκες των αστυνομιχών 1 με αποτέλεσμα να εκπονηθούν νέα σχέδια 
για 12 χατοιχ!ες πάνω σε 8 οικόπεδα. 

Τα σχετικά παράπονα αναφέρουν ότι το συμβόλαιο μεταξύ του Συνδέσμου 

Αστυνομίας χαι του εργολάβου υπογράφτηκε το Δεκέμβριο του 1986 χαι στις 20 
Φεβρουαρ(ου 1989 οι κατοικ(ες δεν είχαν ακόμη παραδοθεί στους δικαιούχους 

τους. Συγκεκριμένα οι λόγοι που συντείνουν στην καθυστέρηση παράδοσης του 

έργου οφεlλονται στο ότι ο εργολάβος δεν έχει σΤην υπηρεσία του ικανοποιητικό 
αριθμό τεχνικών χαι εργατών, δεν έχει επιστάτη χαι πολιτικό μηχανικό χαι δεν 

πληρώνει τους υπεργολάβους για εργασ!ες που εκτελέστηκαν, με αποτέλεσμα 

αυτο! να αρνοόνται να συνεχ!σουν, μέχρι να πληρωθούν. 

Σχετικά με τους πιο πάνω ισχυρισμούς ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου 

Αστυνομlας Κύπρου δήλωσε στην Επιτροπή ότι πράγματι υπήρξε καθυστέρηση 

στην εκτέλεση του όλου έργου, αλλά, σόμφωνα με τη διαβεβαίωση της αρχι

τέκτονος, αυτή ήταν δικαιολογημένη. Για την έλλειψη τεχνικών χαι εργατών χαι 
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την πληρωμή των υπεργολάβων δεν ευθύνεται ο Σύνδεσμος, του οποίου η ευθύνη 

είναι να παρακολουθεί τις οδηγ(ες της αρχιτέκτονος και να ακούει τα παράπονα 

των ενδιαφερομένων. Εξάλλου ο Σύνδεσμος Αστυνομιας αναλαμβάνει τα δικηγο

ρικά έξοδα, ώστε οι ενδιαφερόμενοι αστυνομικοι να διεκδικήσουν τα δίκαιά τους 

σε περίπτωση που τελικά δε θα μείνουν ικανοποιημένοι από το αποτέλεσμα. 

Η δεύτερη από τις υπό αναφορά εκθέσεις, που κατατέθηκε ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων και έτυχε μελέτης από αυτfι, ανα

φέρεται στις κατοικίες των προσφύγων αστυνομικών που κτίστηκαν στα Πολε

μίδια Λεμεσού. Η Ειδική Ερευνητική Επιτροπή που συστάθηκε για να ερευνησει 

το θέμα της ανέγερσης των κατοικιών στο Πλατύ Αγλαντζιάς ερεύνησε σε Οεύτερο 

στάΟιο και το θέμα των κατοικιών που κτίστηκαν στη Λεμεσό με τους ίΟιους 

όρους εντολής που αναφέρονται στην περίπτωση των αστυνομικών κατοικιών στο 

Πλατό Α γλαντζιάς. Το σ:(έΟιο ανέγερσης αστυνομικών κατοικιών στη Λεμεσό 
περιλάμβανε την ανέγερση 28 κατοικιών πάνω σε 14 οικόπεΟα στα ΠολεμίΟια 
Λεμεσού, σε μεταγενέστερο όμως στάΟιο ο αριθμός των οικοπέΟων μειώθηκε κα-rά 

Ούο με επακόλουθο ο αριθμός των κα-rοικιών να μειωθεί σε 24. 

Από τη μελέτη της σχετικής έκθεσης της Ει3ικής Ερευνητικ-,\ς Επιτροπ-,\ς και 

τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον -rης Κοινοβουλευτικής Επι-rροπής Προσφύ

γων προκύπτουν τα ακόλουθα: 

Η Οιεξαγωγή της όλης έρευνας στη Λεμεσό έγινε κα-rά -rρόπο Οιαφορε-rικό 

από -rον τρόπο Οιεξαγωγής της έρευνας στο Πλατύ Αγλαντζιάς και περιστράφηκε 

μεταξύ άλλων γύρω από τα Οικαιώματα του αρχιτέκτονα. 

Ο Πρόε3ρος της Ει3ικής Ερευνητικής Επιτροπής 3ήλωσε στην Επιτροπή 

Προσφύγων ό-rι οι κα-rοικίες συμπληρώθηκαν και ότι ο αρχιτέκτονας του έργου 

ισχυρίζεται ότι Οεν έχουν καταβληθεί. όλα τα οφειλόμενα σ 1 αυ-rόν ποσά, 

ισχυρισμός που, σύμφωνα με την Ερευνητική Επι-rροπη, ευσταθεί. ως προς 

ορισμένα από τα ποσά που αυτός ΟιεκΟικεί 1 παρά -ro γεγονός ό-rι ο ΣύνΟεσμος 

Αστυνομίας Οηλώνει πως Οεν οφείλει τίποτε περισσότερο από -rα ποσά που έχει 

ήΟη καταβάλει στον αρχι-rέκ-rονα. Συγκεκριμένα ο αρχιτέκτονας ισχυρίζεται ότι 

ανέλαβε το συντονισμό της συμπλήρωσης των εργασιών μετά την καταγγελία του 

συμβολαίου με τον εργολάβο. Για το θέμα όμως αυτό Οεν υπάρχει γραπτή 

συμφωνία μεταξύ του ΣυνΟέσμου και του αρχιτέκτονα. 

Οι επηρεαζόμενοι αστυνομικοί κα-rέθεσαν στην Επιτροπή Προσφύγων ότι το 
κόσ-rος των κατοικιών τους ανέβηκε κα-rά πολύ και ότι σ 1 αυτό προστέθηκαν 

τόκοι και επιπρόσθετα έξοδα που έγιναν από τους ιδίους. Επιπλέον, παρά την 

κατάσχεση της εγγύησης του εργολάβου για μη πιστή εφαρμογή των όρων του 

συμβολαίου 1 το όλο έργο παρουσιάζει σημαντικές ελλείψεις 1 ατέλειες και κακο

τεχνίες. 

Στην κατάθεσή τους ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι του ΣυνΟέσμου 

Αστυνομίας Κύπρου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τα πορίσματα της έκθεσης της 

Ειδικής Ερευνητικής Επιτροπής, τα οποία σε γενικές γραμμές συνοψίζονται στα 

εξής: 

( α) Το γεγονός ότι ο εργολάβος του έργου αντιμετώπισε κατά τη διάρκεια 

της εκτέλεσης των εργασιών σοβαρά οικονομικά προβλήματα, με 

επακόλουθο η εταιρεία του να βρίσκεται σε κατάσταση Οιάλυσης, 

επηρέασε το ρυθμό των εργασιών με συνεπακόλουθο την κατάσχεση 

του συμβολαίου. Οι τελικές δαπάνες όμως για τη συμπλήρωση των 

κα~οικιών σε σχέση με τους αστυνομικούς δεν ξεπέρασαν το ποσό που 
θα πληρωνόταν στον εργολάβο και έτσι από πλευράς δαπανών οι 

αστυνομικοί δεν αδικήθηκαν. 
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(β) Το χαμηλό κόστος των κατοικιών δε δικαιολογε( τα σφοδρά παράπονα 

που εκφράζονται από τους επηρεαζόμενους αστυνομικούς σχετικά με 

την ποιότητα των υλικών που χρησιμοποιήθηκαν και των εργασιών που 

εκτελέστηκαν. 

(γ) Ο Σύνδεσμος Αστυνομίας Κύπρου υπολόγισε το κόστος ανά κατοικία 

ύστερα από διαίρεση του ολικού κόστους διά του αριθμού των 
' Ε 'ψ ι ι ι ι (" κατοικιων. νο ει του γεγονοτος οτι οι χατοιχιες ειναι του οιοu 

περίπου εμβαδού και του γεγονότος ότι η κατανομή έγινε με κλήρο, η 

Ερευνητική Επιτροπή πιστεύει ότι ορθά ο Σύνδεσμος Αστυνομίας 

κατένειμε το κόστος ανά κατοικία. Πρέπει να σημειωθεί ότι με τον 

τερματισμό του συμβολαίου και τη συμπλήρωση των εργασιών από τον 

αρχιτέκτονα, οι 24 αστυνομικοί δεν αδικήθηκαν, διότι τα πρόσθετα 

ποσά που δαπανήθηκαν καλύφθηκαν από τις εγγυητικές του εργολάβου. 

(δ) Τα τεχνικά προβλήματα που παρουσιάστηκαν στις κατοικίες δεν είναι 

σημαντικά και δε δικαιολογούν την άρνηση των αστυνομικών να 

υπογράψουν τα σχετικά συμβόλαια με το Σύνδεσμο Αστυνομίας και να 

καταβάλουν τις απαιτούμενες δόσεις. Όπου η Ερευνητική Επιτροπή 

διαπίστωσε φανερές κακοτεχνίες ή άλλες παραλε(ψεις, εισηγείται την 

άμεση επιδιόρθωσή τους ή τη με(ωση του οφειλόμενου χρέους και, όπου 

εκτελέστηκαν από τους ίδιους τους αστυνομικούς εργασίες που αποτε

λούσαν υποχρέωση του εργολάβου, εισηγεlται μείωση του οφειλόμενου 

χρέους έναντι των εξόδων που έγιναν για τις εργασίες που δεν 

εκτελέστηκαν, υπό την προϋπόθεση ότι οι ενδιαφερόμενοι αστυνομικοί 

θα υπογράψουν το σχετικό συμβόλαιο. 

( ε) Δεν υπήρξε πρόθεση για κακή διαχείριση του σχεδίου από το Σύνδεσμο 

Αστυνομίας Κύπρου. Αποτελούσε όμως υποχρέωση του Συνδέσμου να 

μην επιτρέψει να κατοικηθούν οι κατοικίες, προτού υπογραφούν τα 

σχετικά συμβόλαια με τους αγοραστές. Η μεγαλύτερη όμως παράλειψη 

του Συνδέσμου ήταν η ανάθεση της συμπλήρωσης των κατοικιών μετά 

τον τερματισμό του συμβολαίου με τον εργολάβο στον αρχιτέκτονα 

χωρίς οποιαδήποτε γραπτή συμφωνία σχετικά με το ρόλο του αρχι

τέκτονα και τις συνυποχρεώσεις των μερών, παρ / όλο που επρόκειτο 
για δαπάνη ύψους f130,000. Επιπλέον κατά τη διάρκεια των 

πληρωμών ο Σύνδεσμος Αστυνομίας θα έπρεπε να ζητήσει από τον 

αρχιτέκτονα τεκμηριωμένα στοιχεία για τον τρόπο με τον οποίο 

ξοδεύονται τα χρήματα, παρά το γεγονός ότι οι κατοικίες συμπληρώ

θηκαν τελικά χωρίς επιπλέον επιβάρυνση των αστυνομικών. 

(στ) Επειδή μέχρι πρόσφατα δεν έγιναν οποιαδήποτε διαβήματα για την 

έκδοση τ(τλων ιδιοκτησίας, η Ερευνητική Επιτροπή συστήνει να δοθούν 

αμέσως οδηγίες από το Σύνδεσμο Αστυνομίας προς τον αρχιτέκτονα 

για εξασφάλιση καλυπτικής άδειας οικοδομής, πιστοποιητικού τελικής 

έγκρισης και άδειας διαχωρισμού, για να γίνει δυνατή η έκδοση τίτλων 

ιδιοκτησίας, αφού εν τω μεταξύ γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες για 

τακτοπο(ηση του θέματος της γης που εκκρεμεί με την κυβέρνηση. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω ο Σύνδεσμος Αστυνομίας Κόπρου έχει υιοθετήσει 

τα πορίσματα της έκθεσης της Ειδικής Ερευνητικής Επιτροπής σχετικό: με τις 24 
κατοικίες που κτίστηκαν στη Λεμεσό, γι / αυτό και στις περιπτώσεις δυο 

κατοικιών που παρουσιάζουν διαρροή νερού έχει προβε( σε μείωση του οφειλό
μενου από τους αστυνομικούς ποσού κατά ί500 και στις άλλες 22 περιπτώσεις σε 
μείωση του οφειλόμενου ποσού κατά fi 50. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων με βάση την ενημέρωση που της 

έγινε πάνω στο όλο θέμα, καθώς και τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, 

8ηλώνει τα ακόλουθα: 

Δεν εμπίπτει στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της η λεπτομερειακή εξέταση 

τεχνικής φύσης θεμάτων που εγέρθηκαν σχετικά με την εκτέλεση των υπό 

συζήτηση έργων. Η Επιτροπή δεν είναι αρμόδια να αποφανθεί πάνω στους 

ισχυρισμούς για ελλεLψεις και κακοτεχνίες στην εκτέλεση των σχεδίων ανέγερσης 

αστυνομικών προσφυγικών κατοικιών ούτε στο Πλατύ Αγλαντζιάς ούτε στη 

Λεμεσό. Από την άλλη πλευρά η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων δεν 

αποτελεί διχαστικό σώμα για τον καταλογισμό ευθυνών και την απαίτηση για 

αποκατάσταση λαθών ή παραλείψεων στην περί?tτωση που πράγματι έχουν 

επισυμβεί στην εκτέλεση των υπό αναφορά έργων. 

Έχοντας ενώπιόν της τις δυο εκθέσεις που αναφέρονται στα υπό συζήτηση 

σχέδια ανέγερσης κατοικιών τόσο στη Λευκωσία όσο και στη Λεμεσό, διαπιστώνει 

με ικανοποίησή της ότι η Ειδική Ερευνητική Επιτροπή προβαίνει, όπου αυτή 

κρίνει αναγκαίο, στις ανάλογες συστάσεις για άμεση αποκατάσταση κακοτεχνιών 

ή παραλε!ψεων στις κατοικίες αυτές ή για μείωση των οφειλόμενων από τους 

αστυνομικοός χρεών ή για καταβολ-/ι χρηματικών αποζημιώσεων, όπου διαπι-
' 

1 
, ς:. λ ' λ ' ή ' στωνονται πραγματι καταστασεις που οιχαιο ογουν ο ικα μερικα τα υπο-

βληθέντα εκ μέρους των .επηρεαζόμενων αστυνομικών παράπονα, και χαιρετίζει 

τις διευθετήσεις που έγιναν μεταξύ του Συνδέσμου Αστυνομίας Κόπρου και των 

ενδιαφερόμενων αστυνομικών σχετικά με τις κατοικίες στη Λεμεσό. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Προσφόγων δηλώνει 

ότι δεν πρέπει σε καμιά περίπτωση να αφεθεί να αισθάνονται αδικημένοι οι 

πρόσφυγες αστυνομικοί, γι' αυτό καλεί την Εκτελεστική Εξουσία, αφοό αναλάβει 

το ρόλο της ως εποπτεύουσα αρχή, καθώς επίσης το Σόνδεσμο Αστυνομίας 

Κόπρου και τα μέλη του-επηρεαζόμενους πρόσφυγες αστυνομικοός, από χοινοό και 

μέσα σε χρονοδιάγραμμα που καθορίζεται ως το τέλος Ιουλίου 1990, αφοό 

προβοόν σε αξιολόγηση των πορισμάτων που υποβλήθηκαν από την Ειδική 

Ερευνητική Επιτροπή, με πνεύμα καλής πίστης, συνεννόησης και συνδιαλλαγής να 

εντοπίσουν τις διαφορές τους και να υποβάλουν εισηγήσεις για υπερπήδηση των 

σχετικών προβλημάτων και ικανοποίηση των παραπόνων, όπου αυτά είναι εύλογα, 

και στην περίπτωση των κατοικιών που κτίστηκαν στο Πλατό Αγλαντζιάς. 

Τοότο πρέπει να γίνει κατά τρόπο που να αποδεικνύει ότι τόσο η κυβέρνηση όσο 

και ο Σόνδεσμος Αστυνομίας Κόπρου αναλαμβάνουν τις ευθύνες τους, όπου αυτές 

υπάρχουν, αλλά και οι επηρεαζόμενοι αστυνομικοί πρέπει να αντιληφθούν, κάτω 

από τις προδιαγραφές του έργου, τι ακριβώς θεωρείται κακοτεχνία, λάθος ή 

παράλειψη και τι όχι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡrσr: 

Δεν έχω να προσθέσω τίποτε στην Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει κανένας να μιλήσει, τότε θα θεωρήσω το θέμα εγκεκριμένο. 

Μ. πσrΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Είναι Συμπληρωματική Έκθεση αυτή. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοι

νωνιών και Έργων για τα θέματα που αναφέρονται ως 

(α) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση της διαπλάτυνσης και ασφαλτόστρω

σης του δρόμου Κιτ(ου-Μαζωτού-Αλαμινού». Θέμα εγγραφέν από τον 

αξιότιμο Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου. 

(β) «Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με οδικά προβλήματα της κοινό

τητας Προ3ρόμου». Θέμα εγγραφέν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. 'Α. 

Χρυσοστόμου. 

(γ) «Η σχε3ιαζόμενη ό3ευση του 3ρόμου Σίφυλλου σε σχέση με την 

καλύτερη εξυπηρέτηση των γειτονικών κοινοτήτων>>. Αυτεπάγγελτη 

εξέταση από την Επιτροπή. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 

ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ (1) «Η 
ΑΔΙΚΑΙΟΛΟΓΗΤΗ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΗ ΤΗΣ ΔΙΑΠΛΑΤΥΝΣΗΣ ΚΑΙ 

ΑΣΦΑΛΤΟΣΤΡΩΣΗΣ ΤΟΥ ΔΡΟΜΟΥ ΚΙΤΙΟΥ-ΜΑΖΩΤΟΥ-ΑΛΑΜΙ

ΝΟΥ», (2) «Η ΑΘΕΤΗΣΗ ΥΠΟΣΧΕΣΕΩΝ ΑΝΑΦΟΡΙΚΆ ΜΕ ΟΔΙΚΑ 
ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ» ΚΑΙ (3) «Η 
ΣΧΕΔΙΑΖΟΜΕΝΗ ΟΔΕΥΣΗ ΤΟΥ ΔΡΟΜΟΥ ΣΙΦΥΛΛΟΥ ΣΕ ΣΧΕΣΗ 

ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΛΥΤΕΡΗ ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΤΩΝ ΓΕΙΤΟΝΙΚΩΝ ΚΟΙΝΟ

ΤΗΤΩΝ» 

Παpόvτες:-

Αν3ρέας Δημητριά3ης, Πρόε3ρος 

Γεώργιος Χαραλαμπί3ης 

Αλέκος Μαρκί3ης 

Στέλιος Μαν3ριώτης 

Δημήτρης Ηλιά3ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών χαι Έργων εξέτασε τα πιο 

πάνω θέματα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Μαϊου και 28 
Ιουνίου 1990. Στις συνε3ριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των lπουργε(ων Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών, καθώς 

και των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. 

Το πρώτο θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 8 Ιουλίου 1988 από τον αξ. 

Βουλευτή κ. Ο. Δημητρίου, το 3εότερο στις 19 Απριλίου 1990 από τον αξ. 

Βουλευτή κ. 'Α. Χρυσοστόμου και το τρ(το εξετάστηκε αυτεπάγγελτα στις 14 
Μαρτίου 1990 ύστερα από απόφαση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Στη 
συνέχεια παραπέμφθηκαν και τα τρία στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το πρώτο θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής κ. Ο. Δημητρίου, 

δήλωσε πώς η διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Κιτίου-Μαζωτού έχει 

τελειώσει και εξέφρασε την ικανοποίησή του για το γεγονός αυτό, αλλά, όπως 

είπε, ο δρόμος Μαζωτοό-Αλαμινοό εξακολουθεί να είναι αδιάβατος παρά τις 

προσπάθειες της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας να εξασφαλιστούν τα σχετικά 
κονδύλια. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και Έργων 

επιβεβαίωσαν το γεγονός ότι ο δρόμος Κιτίου-Μαζωτοό έχει τελειώσει, αλλά δεν 
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ε(χαν τίποτε να αναφέρουν για το δρόμο Μαζωτού-Αλαμινού για τον οποίο δεν 

έγιναν οποιαδήποτε σχέδια. Δήλωσαν όμως ότι θα διατεθεί κάποιο ποσό για την 
επιδιόρθωση του. 

Εισάγοντας το δεύτερο υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητ-ΙJς του, Βουλευτής χ. 

'Α. Χρυσοστόμου, απαρίθμησε τα οδικά προβλήματα που αντιμετωπίζει η 

κοινότητα Προδρόμου και αναφέρθηκε σε υποσχέσεις που δόθηκαν από τον 

lπουργό Συγκοινωνιών και Έργων και άλλους υπηρεσιακούς παράγοντες, οι 

οποίες όμως 3εν τηρήθηκαν. 

Ει3ικότερα, ο κ. Χρυσοστόμου αναφέρθηκε στους 3ρόμους Τροό3ους-Προ3ρό

μου, Πλατρών-Προδρόμοu, Πάινγουτ-Κακοπετριάς, στο γεφύρι του δρόμου Προ

δρόμοu-Πλατρών και στην κεντρική πλατεία-κυκλική νησίδα στον Πρόδρομο και 

δήλωσε πως ή μη εκτέλεση των έργων αυτών απομονώνει τον Πρόδρομο και 

εμπο3(ζει την ανάπτυξή του με τελικό αποτέλεσμα τη φυγή των κατοίκων προς 

τα αστικά κέντρα και την εγκατάλειψη γενικά του χωριοό. 

Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Βελτιώσεως, της Χωριτικής Αρχής και του 

Ομίλου Προ3ρομιτών και Φίλων του Προ3ρόμου επιβεβαίωσαν τα προβλήματα 

όπως τα παρουσίασε ο εισηγητής του θέματος και ζήτησαν την άμεση επίσπευση 

της αντιμετώπισής τους, γιατί, όπως 3ήλωσαν, αν η κατάσταση αυτή συνεχιστεί 

μερικά ακόμα χρόνια, 3ε θα υπάρχει πια Πρό3ρομος. Οι ί3ιοι εκπρόσωποι 

αναφέρθηκαν επίσης σε επίσημες υποσχέσεις οι οποίες 3εν πραγματοποιήθηκαν. 

Οι εκπρόσωποι του lπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων επιβεβαίωσαν το 

γεγονός ότι 3όθηκαν υποσχέσεις, γιατί υπήρχαν και σχετικά προγράμματα, τα 
οποία όμως για αντικειμενικοός λόγους 3εν κατέστη 3υνατό να υλοποιηθούν, 
3ήλωσαν όμως ότι 3ε θα ματαιωθοόν και 3ε θα εγκαταλειφθοόν, γιατί αναγνωρί

ζεται η σημασία του Προ3ρόμου ως τουριστικού θερέτρου. 

Ει3ικότερα οι ί3ιοι εκπρόσωποι 3ήλωσαν στην Επιτροπή πως ο 3ρόμος 

Πάινγουτ-Κακοπετριάς θα αρχίσει το 1991, ενώ λίγο αργότερα θα αρχίσει ο 
3ρόμος Πλατρών-Προ3ρόμου. Επ(σης ανέφεραν ότι μέσα στο 1990 θα γίνει η 
πλατεία-νησί3α στο χωριό. Για τα άλλα έργα 3ήλωσαν ότι 3εν μποροόσαν να 

ορίσουν κάποιο χρονο3ιάγραμμα, 3ιευκρίνισαν όμως ότι περιλαμβάνονται στις 

προτεραιότητες και η εκτέλεσή τους θα αρχίσει μόλις εξευρεθοόν οι αναγκαίες 

πιστώσεις. 

Εισάγοντας το τρίτο υπό συζήτηση θέμα εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών 
Εκπροσώπων, ο Πρόε3ρος της 1\.οινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων, Βουλευτής κ. Α. Δημητριά3ης, ανέφερε ότι η κατασκευή του 3ρόμου 

Σίφυλλου σκοπό έχει να εξυπηρετήσει τις κοινότητες 1 Αλωνας, Πολύστυπου 1 
Πλατανιστάσας, Αληθινοός και Λειβα3ιών, ενώ παράλληλα θα ενωθεί με το 
Τρόο3ος και θα 3ώσει 3ιέξο3ο προς αυτό. Η όλη 3ια3ικασία βρίσκεται στο στά3ιο 
της υποβολής προσφορών. Επει3ή όμως οι κοινότητες Σαράντι, Λαγου3ερών, 

Ξυλιάτου, Αγ. Μαρίνας και Κάτω Μονής υποστηρίζουν ότι με μια μικρή αλλαγή 

της ό3ευσης θα εξυπηρετούνταν και αυτές, αφού θα συν3έονταν με το 3ρόμο 

Λευκωσίας-Παλαιχωρίου, η Επιτροπή αποφάσισε την εξέταση του θέματος με 

σκοπό να συμβάλει στην καλύτερη εξυπηρέτηση όλων των εν3ιαφερόμενων 

κοινοτήτων. 

Οι εκπρόσωποι του lπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων βεβαίωσαν ότι 

πράγματι η 3ια3ικασία βρίσκεται στο στά3ιο της υποβολής προσφορών, οι οποίες 

αναμένεται να κατακυρωθούν σε 3ιάστημα μιας ή 3ύο εβ3ομά3ων. Στη συνέχεια 

3ήλωσαν ότι ο σχε3ιασμός της ό3ευσης έγινε, αφού προηγήθηκε περιβαλλοντική 
μελέτη και λήφθηκαν υπόψη τα συμφέροντα όλων των γειτονικών κοινοτήτων 
αλλά και του τόπου γενικότερα. 
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Ο ε:χπρόσωπος του Ύπουργείου Εσωτερικών που παρευρέθηκε στις συνε'δρlες 
της Επιτροπής 8ήλωσε πως 8εν ε(ναι αναγκα(α η αλλαγή της σχε8ιαζ6μενης 
όδευσης του δρόμου Σίφυλλου, επειδή άρχισε η κατασκευή ενός άλλου παρα
χαμπτήριου δρόμου~ εχε:Lνου του Αχερά, που προσφέρει και τη ζητούμενη από τις 
'διαμαρτυρόμενες κοινότητες σύνδεση. 

Με τη δήλωση αυτή του εκπροσώπου του 1' πουργείου Εσωτερικών συμφώ
νησε και ο εκπρόσωπος του Ύπουργεlου Συγκοινωνιών και Έργων και 'δήλωσε 
πως το Ύπουργείο του θα συμβάλει στην επίσπευση και αυτού του έργου. 

Με την πιο πάνω 'διευθέτηση συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι όλων των 
ε:νδιαφερόμε:νων κοινοτήτων και ζήτησαν την επίσπευση της όλης δια'διχασtας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού μελέτησε με: 

προσοχή όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της, κατέληξε 

στις πιο κάτω αποφάσεις σχετικά και με τα τρία υπό συζήτηση θέματα: 

1. Εκφράζει την ικανοπο(ησή της για την αποπεράτωση της διαπλάτυνσης 

και ασφαλτόστρωσης του δρόμου Κιτ(ου-Μαζωτού και καλεί την 

Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει τη συνέχιση του έργου αυτού μέχρι 
τψ Αλαμινό, ενώ μέχρι τψ αποπεράτωσή του την καλεί να προβεί σε 

άμεσες αλλά προσωρινές επισκευές και επιδιορθώσεις στο δρόμο 

Μαζωτού-Αλαμινού, για να είναι δυνατή η άνετη χρησιμοποίηση του 
δρόμου αυτού. 

2. Σχετικά με τα οδικά προβλήματα Προδρόμου, η Επιτροπή διαπιστώνει 
ότι καθυστερεί η εκτέλεση των σχετικών έργων παρά τις υποσχέσεις 

του Ύπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και άλλων αρμόδιων παρα

γόντων και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να την επισπεύσει, αφού 

λάβει υπόψη ότι τα έργα αυτά θα συμβάλουν στην παραμονή των 

κατοίκων στην κοινότητα και στην ανάπτυξη της κοινότητας ως 
τουριστικού θερέτρου, που θα συμβάλει κατ' επέκταση στην ανάπτυξη 

του εσωτερικού τουρισμού. 

3. Για το τελευταίο υπό συζήτηση θέμα η Επιτροπή είναι της γνώμης ότι 

η πρόταση των εκπροσώπων των Ύπουργείων Εσωτερικών και Συγκοι

νωνιών και Έργων για την κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου 
Αχερά είναι η πιο σωστή λύση, αφού εξυπηρετεί όλες τις ενδια
φερόμενες κοινότητες, γι' αυτό και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

προχωρήσει στην άμεση εκτέλεση του δρόμου Σίφυλλου 1 όπως αυτός 
έχει σχεδιαστεί, και παράλληλα να επισπεύσει την κατασκευή του 

παρακαμπτήριου δρόμου Αχερά, πράγμα που θα ικανοποιήσει 6λες τις 
οδικές ανάγκες των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ύπάρχει κανένας που θέλει να προσθέσει τίποτε στην Έκθεση; 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Θα 'θελα να αναφέρω 6τι στις 25.11.1988 συνόδευσα αντιπροσωπεία 

παραγόντων της κοινότητας Προδρόμου στον· Ύπουργό Συγκοινωνιών και Έργων. 
Θέσαμε στον Ύπουργό τα οδικά προβλήματα του Προδρόμου που αφορούν τους 

8ρόμους Τροό8ους-Προ8ρόμου, Προδρόμοu-Πλατρών, Ποίινyουτ-Κακοπετριοίς, το 

πρόβλημα της κυκλικής νησ(8ας κ.οί. 



Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων υποστήριξε πως η κυβέρνηση της 

αλλαγής κ&νει συμπληρωμένα έργα και όχι κομμάτι-κομμάτι και έ3ωσε ο3ηγίες 

στους τμηματάρχες να καθοp(σουν, και καθόρισαν, χρονοδιάγραμμα για το 

σχεδιασμό και/ή την έναρξη των εργασιών για όλα τα έργα. 
1

Οταν εξέπνευσαν 
όλα τα χρονοδιαγράμματα, υπέβαλα ερώτηση μέσω της Βουλής και ρωτούσα για 

την τύχη των έργων. 

Στην απάντησή του ο Υπουργός καθόρισε νέο χρονοδιάγραμμα. Όταν και 

αυτό το χρονοδιάγραμμα έληξε, έθεσα το θέμα ενώπιον της Βουλής. Κατά τη 

συζήτηση του θέματος ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών 

και Έργων οι εκπρόσωποι του Υ ποupγεtου Συγκοινωνιών και Έργων επι
βεβα(ωσαν ότι πράγματι δόθηκαν οι υποσχέσεις, γιατί υπήρχαν και τα σχετικά 

προγράμματα, αλλά για αντικειμενικούς λόγους αυτά δεν κατέστη δυνατό να 

πραγματοποιηθούν, όμως 3ε θα ματαιωθούν, γιατί αναγνωρίζεται η σημασία του 

Προδρόμου ως τουριστικού θεpέτpου: 

Έτσι η κυβέρνηση της αλλαγής αθέτησε δυο φορές τις υποσχέσεις που έδωσε 

και ούτε κομμάτι κομμάτι ε(δαμε να εκτελούνται τα έργα οότε καν έναρξη των 

εργασιών έγινε οότε συνέχιση των υπό κατασκευή έργων προχώρησε. Έτσι, 
διατηρώ το δικα(ωμα να αποχαλώ την κυβέρνηση της αλλαγής κυβέρνηση των 
ανεκπλήρωτων υποσχέσεων. 

Στο σημε(ο αυτό, κόpιε Πρόεδρε, θέλω να τον(σω πως τώρα άρχισα να ε(μαι 

αισιόδοξος ότι θα εκτελεστούν τα έργα και με γρήγορο ρυθμό μάλιστα, γιατ( δε 
θα ε!ναι για χατ(ρι των κατο(κων της Μαpαθάσας, αλλά γιατί το επιβάλλουν το 

συμφέροντα υπεράκτιων εταιρειών και άλλων παραγόντων της κυβέρνησης. 

Εμε(ς έστω χι έτσι θα επικροτήσουμε την εκτέλεση των έργων που ε(ναι τόσο 
αναγκαία για τη Ουσπραγούσα περιοχή της Μαραθάσας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Η Έκθεση τότε θεωρε(ται εγκεκριμένη. 

Το επόμενο θέμα είναι η Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Προσφύγων Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων για το θέμα 

που αναφέρεται ως «Η εκκρεμούσα αποζημίωση των προσφύγων και εγκλωβι

σμένων καπνοπαραγωγ~ν του Οιαμερίσματος Καρπασtας για τα καπνά τόπου 
Βιρτζίνια που παρέδωσαν το θέρος του 1974 στο Συνεργατικό Οργανισμό 
Καπνοπαραγωγών». Θέμα εγγραψέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη 
στις 24.11.1988. 
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΉ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 
ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝ

ΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΕΚΚΡΕΜΟΥΣΑ 
ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΗ ΤΩΝ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ ΚΑΙ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ 
ΚΑΠΝΟΠΑΡΑΓΩΓΩΝ ΤΟΥ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑΤΟΣ ΚΑΡΠΑΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΑ 
ΚΑΠΝΑ ΤΥΠΟΥ ΒΙΡΤΖΙΝΙΑ ΠΟΥ ΠΑΡΕΔΩΣΑΝ ΤΟ ΘΕΡΟΣ ΤΟΥ 

1974 ΣΤΟ ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΟ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΚΑΠΝΟΠΑΡΑΓΩΓΩΝ» 
Πιιpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόε3ρος 

Μιχ&λης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργι&3ης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλι&3ης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων συνήλθε σε δύο συνεδρίες στις 12 
Μαρτίου, 24 Μα'ίου και 2 Ιουλίου '1990 και επανεξέτασε το πιο πάνω θέμα. Στο 
στάδιο της επανεξέτασης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
Επιτροπή εκπρόσωποι των lπουργείων Οικονομικών και Εμπορ!ου και Βιομη
χανίας. 

Το υπό συζήτηση θέμα γράφτη><ε στη Βουλή στις 24 Νοεμβρίου 1988 με 
εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή χ. Δ. Ηλιάόη και στη συνέχεια παραπέμφθηκε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων η οποία το εξέτασε και υπέβαλε 
σχετική Έκθεση προς το Σώμα την 1η Ιουνίου 1989, καλώντας την κυβέρνηση 
και το Συνεργατιχ·ό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών να ·εξεύρουν από κοινού 

τρόπους ιχανοπο(ησης του αιτήματος αποζημίωσης των καπνοπαραγωγών τύπου 

Βιρτζίνια εσοόε(ας 1974 και επίλυσης του όλου προβλήματος κατά το δικαιότερο 
τρόπο. 

Επειδή στο διάστημα που μεσολάβησε από την εισήγηση της Επιτροπής προς 

την Εκτελεστική Εξουσία και το Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών 

μέχρι σήμερα καμιά ενέργεια δεν έγινε για την ικανοποίηση των παραγωγών 

αυτών, με αποτέλεσμα να παραμένει ανικανοποtητη μια τάξη προσφύγων

παραγωγών για τους οποίους υπάρχει ονομαστικός κατάλογος που αναφέρει τις 
ποσότητες καπνού που παρέδωσαν το καλοκαίρι του 1974 και να πλήττεται 
κατάφωρα η αρχή της φυσικής δικαιοσύνης, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων θεώρησε επιβεβλημένο να επανεξετάσει το όλο θέμα και να μελετήσει 

πιθανούς τρόπους σύντομης διευθέτησης του δικαιολογημένου αυτού αιτήματος. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν και πάλι στην Επιτροπή οι 

εκπρόσωποι των lπουργείων Οικονομικών και Εμπορίου και Βιομηχανίας, απο

τελεί θέμα αρχής για την κυβέρνηση να μην καταβάλει αποζημιώσεις στους 

καπνοπαραγωγούς τύπου Βιρτζίνια οι οποίοι παρέδωσαν τα καπνά τους το 

καλοκαίρι του 1974 στο Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών, γιατί σε 
τέτοια περίπτωση θα υποβάλουν οπωσδήποτε αιτήματα αποζημίωσης και άλλοι 
παραγωγοί οι οποίοι παρέδωσαν προϊόντα τους το καλοκαίρι του 1974, αιτήματα 
που η κυβέρνηση αΟυνατεί να ικανοποιήσει, 

Από την άλλη πλευρά, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, ο Συνεργατικός 

Οργανισμός Καπνοπαραγωγών θεωρείται πληγείσα εταιρεία και έτσι αδυνατεί να 

β 'λ ' ' ' κατα α ει τα χρεη της στους παραγωγους αυτους. 

'!στερα από εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων όπως 

το όλο ζήτημα απασχολήσει ξανά τους κυβερνητικούς αρμοδίους, το !πουργείο 

Οικονομικών πληροφόρησε γραπτώς την Επιτροπή ότι το υπό αναφορά θέμα 
εξετάστηκε από το lπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του που έγινε στις 12 
Απριλίου 1990 και η απόφασή του ήταν να μην αποδεχθεί το αίτημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων υπό το φως των στοιχείων που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της εμμένει στη θέση της, ότι οι καπνοπαραγωγοί τύπου 

Βιρτζίνια που παρέδωσαν τα προϊόντα τους το καλοκαίρι του 1974 αποτελούν μια 
αδικημένη και δυσπραγούσα μερίδα προσφύγων-παραγωγών, πολλοί από τους 

οποίους είναι αυτή τη στιγμή εγκλωβισμένοι, ενώ το ποσό που πρέπει να 

καταβληθεί σ 1 αυτούς είναι στην πραγματικότητα ασήμαντο, γι 1 αυτό καλεί και 

πάλι την κυβέρνηση να επανεξετάσει τη θέση της, να διαπραγματευτεί με το 
Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών πιθανούς τρόπους ικανοποίησης του 

δίκαιου αυτού αιτήματος και να καταλήξει σε απόφαση το συντομότερο δυνατό, 

ενημερώνοντας τη Βουλή εάν και πώς προτίθεται να ενεργήσει για την επίλυση 

του όλου προβλήματος κατά το δικαιότερο τρόπο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιιiδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα δεν είναι καινούργιο. Πέρσι τον Ιούνιο 
απασχόλησε την Επιτροπή Προσφύγων της Βουλής και την ολομέλειά μας η 
οποία έκανε δύο πράγματα: Πρώτο1 έκανε έντονη έκκληση προς την κυβέρνηση να 
επιλύσει αυτό το πρόβλημα και, δεύτερο, ανέθεσε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων να παρακολουθεί το θέμα και να επανέλθει, αν δεν επιλυθεί. 

Πρόκειται για τους καπνοπαραγωγούς της ΚαρπασLας οι οπο(οι τον Αύγουστο ή 

μέχρι τον Αύγουστο του 1974 είχαν παραδώσει τα καπνά τους στο Συνεργατικό 
Οργανισμό Καπνοπαραγωγών. Πρόκειται για 200 περίπου παραγωγούς οι οποίοι 
είτε ήταν ε(τε εξακολουθούν να παραμένουν εγκλωβισμένοι. Από τότε μέχρι 

σήμερα και παρά την ύπαρξη ονομαστικού καταλόγου των επηρεαζόμενων 

καπνοπαραγωγών και τις αποδείξεις και τα στοιχεία που υπάρχουν για το ότι 
παρέδωσε συγκεκριμένη ποσότητα ο καθένας και παρά τα επανειλημμένα δια

βήματα και τις υποσχέσεις που δόθηκαν κατά καιρούς καμιά αποζημίωση δεν έχει 

καταβληθεί. 

Και το σημαντικό εlναι ότι όλοι μαζί διεκδικούν ένα συνολικό ποσό .f.25,000 
μόνο. Η κυβέρνηση του Προέδρου Μακαρίου και ο ίδιος ο Πρόεδρος Μακάριος 

έδωσαν υπόσχεση, χωρίς να την τηρήσουν. Το Μιiρτη του 1981 από την 

Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων τέθηκε το θέμα στην κυβέρνηση Κυπριανού η 

οποία υποσχέθηκε ότι θα το επιλύσει και δεν το επέλυσε. Στη συνέχεια η 

κυβέρνηση Βασιλείου το αντιμετώπισε κα~ αυτή με πάρα πάρα πολλή συμπάθεια, 
είναι αλήθεια, αλλά μείναμε στη συμπάθεια, χωρίς να λύσουμε το πρόβλημα, κύριε 

Πρόεδρε. 

Προσωπικά μαζί με τους ενδιαφερομένους είδαμε τον Έφορο Συνεργατικής 
Ανάπτυξης, τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, τον Υπουργό Οικονομικών 

και πραγματικά ήταν συγκινητική η συμπάθεια την οποία έδειξαν όλοι τους, για 

να μη λύσουν το πρόβλημα στο τέλος. Έτσι οι .€25,000 αυτές που κανενός δε 
λύνουν κανένα πρόβλημα, και είναι γύρω στις .f.120 που αναλογούν κατά μέσο όρο 
στον καθένα, δεν έχουν δοθεί και εξακολουθούμε να επιμένουμε σε αυτό το θέμα 

όχι για την οικονομική του σημασία, αλλά γιατί πρόκειται για μια πράξη 

στοιχειώδους δικαιοσύνης και γιατί έχει μια ιδιαίτερη ηθική σημασία, απλώς και 

μόνο γιατί αυτοί οι άνθρωποι έχουν δίκαιο. l{ανένας δεν αμφισβητεί ότι 

παρέδωσαν, κανένας δεν αμφισβητεί τις ποσότητες και όμως δεν ανταποκρίνονται 

σε αυτό το αποδεδειγμένο αίτημα για το οποίο εν πάση περιπτώσει κανένας δεν 

έχει αμφιβολία. 

Κάτι παρόμοιο αντιμετώπιζαν και οι σιτοπαραγωγοί και έχουν αποζ ημιωθει 

Η κυβέρνηση λέει: (<Δεν παραλάβαμε εμείς}). Ναι δεν παρέλαβε, αλλά τους 

σιτοπαραγωγούς -τους αποζημίωσε. Ο Συνεργατικός Οργανισμός Καπνοπαρα

γωγών λέει: ((Είμαι πληγείς και δεν έχω υποχρέωση και εξάλλου η επαναδρα

στηριοποίησή μου γίνεται με νέους μετόχους στην Πάφο». Και εμείς λέμε στο 

κράτος: «Δεν ήταν δυνατό για παράδειγμα να δώσει στο Σ.Ο.Κ., αν κωλύεται ο 

Σ.Ο.Κ., .Ε25,ΟΟΟ με ένα ιiτοκο μακροπρόθεσμο διiνειο, για να μπορέσει να 

τελειώσει αυτό το πρόβλημα;>> Και δεν έφταναν αυτά, όταν η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων εξέτασε το θέμα πρόσφατα, κάναμε μια τελευταία έκκληση 

στην κυβέρνηση να επανεξετιiσει το θέμα. Και η σεβαστή κυβέρνηση στις 12 
Απριλίου 1990 έρχεται με το Υπουργικό Συμβοόλιο να απορρίψει το θέμα, διότι 
δεν έχει καμιά ευθύνη. Μα με την ίδια λογική δεν έχει νομική ευθύνη ούτε και 



3594 

έναντι των προσφύγων ούτε και απέναντι σε τόσες άλλες κατηγορίες πολιτών! 

Και όμως έχει τεράστια ηθική και κοιvωvική ευθύνη αλληλεγγύης και πρέπει να 

έρθει αρωγός σε ένα 8ικαιότατο α!τημα για το οποίο οι άvθρωποι καμιά ευθύνη 8ε 

φέρουν, ενώ απο8εδειγμένα έχουν παραδώσει σε κάποιες υπηρεσίες του συνεργατι

σμού τα προϊόντα τους από τον Αύγουστο του 1974. 

Κόριε Πρόεδρε, η παράκλησή μου είναι η εξής: Να γίνει μια έκκληση στην 

κυβέρνηση να βρει κάποια φόρμουλα, κάποιο τρόπο σε συνεργασία με το 

συνεργατισμό, για να λυθεί αυτό το πρόβλημα, και προσωπικά κάνω έκκληση να 

παραμείνει αυτό το θέμα υπό την επίβλεψη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Προσφύγων, γιατί εγώ δεν πρόκειται ποτέ να πάψω vα λέω ότι αυτή είναι μια 

αδικ(α και είναι ένα ηθικό καθ-/jκον και όχι ένα οικονομικό θέμα, το οποίο δεν 

μπορούμε με κανέναν τρόπο και για κανένα λόγο να εγκαταλείψουμε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης και μετά ο κ. Στυλιανού. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, για να είμαστε και πρακτικοί και ·σύντομοι. 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, είναι Συμπληρωματική η Έκθεση, 8ιότι η 

Επιτροπή 8εν είναι η πρώτη φορά που εlδε το θέμα. Και έχω καθήκον να πω ότι, 

ενώ αισθανόμαστε συμπάθεια για το αίτημα αυτών των πληγέντων παραγωγών 

και συμπαθούμε και όλους τους άλλους που έχουν πληγεί -και πολύ θα θέλαμε να 

μην είχαν πληγεί, αλλά και πολύ θα θέλαμε οι πληγέντες να βοηθηθούν- όμως 

υπάρχουν μερικά θέματα αρχής τα οπο!α μας εξήγησε την άλλη φορά η κυβέρνηση 

και για τα οποία δόθηκε Έκθεση εδώ στο Σώμα. Θέλω να υποδείξω ότι στην 
Έκθεσή της η Επιτροπή, καταλαβαίνοντας και κατανοώντας και επιθυμώντας να 

βοηθήσει να βρεθεί Μση στο πρόβλημα, καταλήγει στην εξής παράγραφο: «Επειδή 

στο διάστημα που μεσολάβησε από την εισήγηση της Επιτροπής προς την 

Εκτελεστική Εξουσία και το Συνεργατικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών μέχρι 

σήμερα καμιά ενέργεια δεν έγινε για την ικανοποίηση των παραγωγών αυτών, με 

αποτέλεσμα να παραμένει ανικανοποίητη μια τάξη προσφύγων-παραγωγών για 

τους οποίους υπάρχει ονομαστικός κατάλογος που αναφέρει τις ποσότητες καπνού 

που παρέδωσαν το καλοκαίρι του 74 και να πλήττεται κατάφωρα η αρχή της 
φυσικής δικαιοσόνης, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων θεώρησε επιβε

βλημένο να επανεξετάσει το όλο θέμα και να μελετήσει πιθανούς τρόπους 

σύντομης διευθέτησης του δικαιολογημένου αυτοό αιτήματος». 

Οφείλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι η μόνη 8υνατή αντιμετώπιση αυτού του 

προβλήματος με την πείρα που έχω και τις γνώσεις που έχω σε ό,τι αφορά το 

πρόβλημα, επειδή πράγματι ο Σ.Ο.Κ. είναι οργανισμός πληγε(ς ο οποίος σήμερα 

κινείται σε άλλους χώρους ίσως με άλλα μέλη, με άλλους παραγωγούς και 

σίγουρα 8εν είναι σε θέση να αντιμετωπίσει το πρόβλημα, ο μόνος τρόπος, 

πιστεύω, ή μάλλον ο πιο πιθανός και ίσως αποδοτικός τρόπος είναι το κράτος να 

έρθει αρωγός δανειοδοτώντας το Σ.Ο.Κ., για να μπορέσει να αντιμετωπίσει αυτό 

το θέμα και να μη δημιουργούνται άλλα προβλήματα, γιατί είναι εντελώς 

8ιαφορετικό το θέμα από ό,τι ήταν το θέμα των σιτηρών ή άλλα παρόμοια 

προβλήματα. 

Γι' αυτό να συγκεκριμενοποιήσουμε το αίτημά μας ως Σώμα: Η κυβέρνηση 

πρέπει να επανεξετάσει τη δυνατότητα δανειο8ότησης του Σ.Ο.Κ. με τέτοιους 
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όρους, που να μπορεί να γίνει δεκτή φυσικά η δανειοδότηση, για να αντιμε-rω

πιστεί αυτό το αίτημα. Είναι πιστεύω η μόνη δυνατή αντιμετώπιση που μπορεί 

να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Φαίνεται πως η Βουλή είναι Σιν-rερέλα στις προτεραιότητες και από πλευράς 

air-condition, για-rί αντιλαμβάνομαι ότι δε λειτουργει. Φαίνεται ότι η Βουλή δεν 
έχει ανάγκη από ... 

Ορίστε. Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε και εμείς απόλυτα πως, όπως τέθηκε -ro θέμα 
από το συνάδελφο Ηλιάδη, δεν υπάρχει καμιά προοπτική, καμιά αμφιβολία όσον 

αφορά τα κατατεθέντα στοιχεία. Μπορεί σε κάποιες άλλες περιπτώσεις που μας 

εισηγήθηκαν καπνοπαραγωγοί να υπήρχαν αυτ& τα δεδομένα για τα οποία υπήρχε 

το ενδεχόμενο παρουσίασης ψευδών στοιχείων. Όμως ειδικά, όταν εξειδίκευσε το 

θέμα η Επιτροπή, κατέληξε πως αυτή ακριβώς ,) περίπτωση για την οποία μιλ& ο 
συνάδελφος Ηλιάδης δεν επιδεχόταν ούτε κατά ένα γιώτα αμφισβήτηση. Για να 

μην επαναλαμβ&νω τα (δια, πρέπει νομίζω για λόγους αρχής, για λόγους τ&ξης, 

δεδομένου ότι υπάρχουν απόλυτα στοιχεία μπροστά τους, μπροστά στην Εκτελε

στική Εξουσία, να προχωρήσει η διαδικασία για την οπο(α μίλησε και ο 

προηγούμενος συνάδελφος, ο κ. Κουρτελλάρης, αλλά και ο εισηγητής του θέματος, 

συνάδελφος Δημήτρης Ηλιάδης, να δώσουμε δηλ. την εξουσιοδότηση να γίνει 

έκκληση στην Εκτελεστική Εξουσία να ενισχύσει το Συνεργατικό Οργανισμό 

Καπνοπαραγωγών για την επιδότησή τους. 

Δεν αποτελεί επιχΕ:(ρημα για τη νυν κυβέρνηση το γεγονός ότι η προηγούμενη 
κυβέρνηση δεν μπόρεσε μέσα στα πολλά εκατομμόρια που εκδαπάνησε να 
ικανοποιήσει και αυτό το αίτημα που έπρεπε να το ικανοποιήσει με τις .€25,000 
αυτές. Πιστεύουμε επομένως πως είναι δυνατό με τα δεδομένα τα υπάρχοντα να 

ικανοποιήσουμε αυτή την τάξη των συνανθρώπων μας, δεδομένου πως και δίκαιο 

είναι και σωστό και έχει συναφείς και εγγενείς σχέσεις με τις άλλες επιδοτήσεις 

τις οποίες έχουμε κάνει. Θέμα ηθικής τάξης, όπως σωστά τόνισε ο συνάδελφος 

Δημήτρης Ηλιάδης, υπάρχει. Σε καμι& απολύτως περίπτωση δεν ε(χαμε τη νομική 

υποχρέωση να βοηθήσουμε κανένα στεγαστικό πρόγραμμα ή άλλα συναφή 

προγράμματα των προσφύγων, των ξεριζωμένων συμπατριωτών μας. Έτσι και 
στην προκείμενη περίπτωση επείγει να κάνουμε αυτό το οποίο ο εισηγητής του 

θέματος με σαφήνεια διέγραψε. 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέλω να παρακαλέσω το Προεδρείο η εισήγηση του κ. Κουρτελλάρη με την 

οποία συμφωνούμε και η οποία υιοθετείται, αντιλαμβάνομαι, από όλους μας να 

διαβιβαστεί στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπήρξε δεύτερη &ποψη. 

Η επόμενη Έκθεση αναφέρεται σε μια σειρά θεμάτων. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕ
ΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

Πιχpόv"<ες:-

Χρ(στος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιάδης 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Νικος Μακρ(δης 

Πέτρος Στυλιανού 

Ζαχαρ(ας Τουλούρας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφόγων μελέτησε τα θέματα που ανα

φέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνε8ρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

στις 7 Φεβρουαρ(ου, 12 Μαρτ(ου και 28 Ιουν(ου 1990. Στα πλα(σια της εξέτασης 
των πιο πάνω θεμάτων κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Τπουργός 
Εσωτερικών συνοδευόμενος από αρμόδιους λειτουργούς του Ί'πουργείου του, 

εκπρόσωποι των Ί'πουργε(ων Οικονομικών και Παιδείας, της Παγχύπριας Επι

τροπής Προσφύγων, της Επαρχιακής Επιτροπής Προσφύγων Αμμοχώστου-Λάρ

ναχας και του Συγκροτήματος Καλλιτεχνών Λύσης. 

Όπως είναι γνωστό, το πρώτο από τα υπό αναφορ&. θέματα γράφτηκε στη 

Βουλή στις 23 Νοεμβρ(ου 1989 με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Σ. 

Χατζηγιάννη, το τρ(το και το πέμπτο θέμα γράφτηκαν στις 13 Απριλ(ου 1989 και 
στις 8 Φεβρουαρ(ου 1990 αντ(στοιχα με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Μ. 
Πουμπουρή και το τέταρτο θέμα γράφτηκε στις 28 Μα!ου 1987 με εισήγηση του 
αξιότιμου Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη. Όλα τα θέματc: παραπέμφθηκαν στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων για μελέτη και υποβολή σχετικών Εκθέ

σεων προς το Σώμα. Ειδικότερα, για το τέταρτο θέμα έχει ή8η κατατεθε( στο 

Σώμα σχετική 'Εκθεση της Επιτροπής Προσφύγων η οποία υιοθετήθηκε από την 

ολομέλεια στις 25 Ιανουαρ(ου 1990. Όσον αφορά το δεότερο υπό συζήτηση θέμα, 
αυτό εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων 

με αφορμή σχετική επιστολή του αξιότιμου Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού, 

ημερομην(ας 3 Ιουν(ου 1989. 

Εισάγοντας το πρώτο υπό συζήτηση θέμα ο Βουλευτής που το ενέγραψε, 

κ. Σ. Χατζηγιάννης, αναφέρθηκε σε σειρά προβλημάτων που αντιμετωπ(ζει η 
προσφυγική κοινότητα Καντού, την επίλυση των οποίων θα πρέπει να αναζητήσει 
το αρμόδιο Ί'πουργε(ο με 8ιάφορους τρόπους. Εκθέτοντας τα πιο πάνω προ
βλήματα ο εισηγητής του θέματος ανέφερε ότι τα κυριότερα ειναι τα εξής: 

(α) Η ανάγκη διαχωρισμού νέων οικοπέδων βορειοδυτικά του χωριού. 

(β) Το σοβαρό συγκοινωνιακό πρόβλημα, η επ(λυση του οπο(ου ε(ναι 

δυνατή, μόνο αν γίνει αστική περιοχή ή αν υπάρξει σχετική συνεργασία 

με την Επισκοπή. 

(γ) Οι ταράτσες των τουρκοκυπριακών σπιτιών στα οποία διαμένουν 

πρόσφυγες πρέπει να επιδιόρθωθούν, 8ιότι το χειμώνα τα σπ(τια 

πλημμυρ(ζουν. 

(δ) Η ανάγκη παροχής ρεύματος στην κτηνοτροφική περιοχή, πράγμα που 

θα αποτελέσει κίνητρο για τη μετακίνηση των κτηνοτρόφων. 
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(ε) Η ανάγκη διαχωρισμού οικοπέδων σε χαλίτικη γη για φτωχές οικογέ

νειες. 

Συμπληρώνοντας ο Πρόεδρος της Επιτροπής ανέφερε ότι οι κάτοικοι του 

χωριού Καντού ζητούν επιπλέον τη δημιοuργ(α σχολείου στην κοινότητά τους, 

καθώς και την επιδιόρθωση του δρόμου του χωριού. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του lπουργε(ου Εσωτερικών δηλώθηκε 

στην Επιτροπή ότι ύστερα από επίσκεψη του ίδιου του lποuργού στην προσφυ

γική κοινότητα Καντού ο ίδιος εξήγγειλε σειρά μέτρων που στοχεύουν ακριβώς 

στην επ!λuση των προβλημάτων που αντιμετωπ(ζει η κοινότητα αυτή. Όπως 

ειδικότερα αναφέρθηκε από τους πιο πάνω εκπροσώπους του lπουργείου Εσωτε

ρικών, τα μέτρα αυτά ε(ναι τα πιο κάτω: 

( α) Το συγκοινωνιακό πρόβλημα της κοινότητας αντιμετωπίζεται θετικά 

και αναμένεται να επιλυθεί, όταν εξαχθούν τα σχετικά συμπεράσματα 

ύστερα από μελέτη του θέματος. 

(β) Προγραμματίζεται να αξιοποιηθούν οι κενοί χώροι της περιοχής για τη 

διάνοιξη οικοπέδων. Πρόσθετα αποφασίστηκε να παραχωρείται ως 

κ!νητρο στους νέους που θα έρχονται να κατοικήσουν στο χωριό Καντού 

οικονομική βοήθεια ύψους .t:500. 

(γ) Όσον αφορά το πρόβλημα των ταρατσών των τουρκοκυπριακών 

σπιτιών στα οποία διαμένουν πρόσφυγες, δηλώθηκε ότι μετά το 

χειμώνα θα γίνουν σ' αυτές οι κατάλληλες μονώσεις. Επ!σης 

δηλώθηκε ότι σε όσους ενδιαφέρονται για επιδιόρθωση των σπιτιών 

τους παραχωρείται αυξημένη βοήθεια από την αρμό8ια υπηρεσία. 

(8) Η ικανοποίηση του αιτήματος για 8ημιουργ(α σχολείου στην περιοχή 

προωθε(ται από το αρμόδιο Υπουργείο. 

(ε) Εγκρ(θηκε κονδύλι το οποlο ανάμεσα σ' άλλα θα διατεθεί για τον 

οδικό φωτισμό, για την εκτέλεση εργασιών για το πάρκο του χωριού 

και για τη δημιουργία γηπέδου. 

Όσον αφορά το αLτημα για διαχωρισμό οικοπέδων σε χαλ(τικη γη για 

φτωχές οικογένειες,· δηλώθηκε από τους πιο πάνω εκπροσώπους του Υπουργε(ου 

ότι αυτό δεν έχει γίνει αποδεκτό από τον Υπουργό, γιατί κατά τη γνώμη του δεν 

είναι ορθό να επέμβει το Υπουργείο στη χαλίτικη γη, ενόσω υπάρχουν άλλοι χώροι 

που μπορούν να διαχωριστούν σε οικόπεδα. Επίσης, όσον αφορά το πρόβλημα της 

μετακίνησης των κτηνοτρόφων, λέχθηκε στην Επιτροπή ότι αυτό αποτελε( 

ξεχωριστό θέμα που δε σχετίζεται με την παροχή ρεύματος στην κτηνοτροφική 

περιοχή. Τέλος αναφέρθηκε ότι το Τμήμα Δημόσιων Έργων του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων έχει αναλάβει τη διόρθωση του δρόμου του χωριού, η 

οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στο 1990. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων επικροτεί τα μέτρα που έχει 

εξαγγείλει ο Υπουργός για την επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η 

προσφυγική κοινότητα Καντού και ζητά την όσο το δυνατό ταχύτερη υλοποίησή 

τους. Πρόσθετα η Επιτροπή θεωρεί ορθό να αντιμετωπιστεί θετικά από την 

κυβέρνηση και τ.ο θέμα της παροχής ρεύματος στην κτηνοτροφική περιοχή, πράγμα 

που θα αποτελέσει κίνητρο για τη μετακίνηση των δύο κτηνοτρόφων, που είναι 

και επιθυμία της κοινότητας. 

Εισάγοντας το δεύτερο υπό συζήτηση θέμα ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Π. 

Στυλιανού ανέφερε ότι οι εκτοπισθέντες κάτοικοι κοινοτήτων όπως ο Μαθιάτης, η 
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Ποταμιά χ.ά, προβάλλουν το '8ίχαιο κατά την άποψή του αίτημα να παρα

χωρούνται στους ί'8ιους εκτάσεις τουρκοκυπριακού αγροτικού κλήρου για την 

αξιοποίησή του, αντί να παραχωρούνται σε εχτοπισθέντες άλλων κοινοτήτων. 

Αναφερόμενος στο θέμα αυτό ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 

'8ήλωσε στην Επιτροπή ότι για σκοπούς '8ιάθεσης εκτάσεων τουpκοχυπpιακού 

αγροτικού κλήρου τα χωριά κατανέμονται σε συμπλέγματα σε παγκόπρια βάση 

και με αντικειμενικά κριτήρια ικανοποιούνται οι ανάγκες του ('8ιου του χωριού. 

Ειδικότερα, όσον αφορά τη '8ιάθεση τουρκοκυπριακών κλήρων στα χωριά 

Μαθιάτης και Ποταμιά, δόθηκαν στην Επιτροπή τα ακόλουθα στοιχεία:-

(α) Μαθι&της 

Στο χωριό Μαθιάτης έχουν παραχωρηθεί 91 γεωργικοί κλήροι 

συνολικής έκτασης 438 εκταρίων περίπου (3,273 σκ&λες). Από τις 91 
οικογένειες που ευεργετήθηκαν οι 71 είναι οικογένειες προσφUγων και 

οι 20 μη προσφUγων που κατοικοUν στο Μαθιάτη στις οποίες παρα
χωρήθηκε μικρή έκταση τουρκοκυπριακής γης η οποία είναι περί

κλειστη από τις ιδιοκτησίες μη προσφUγων και γι 1 αυτό δεν μπορούσε 

να αξιοποιηθεί ως αρδεύσιμη περιοχή από τους πρόσφυγες αλλά μόνο 

από τους ιδιοκτήτες της ελληνοκυπριακής γης στους οποίους παρα

χωρήθηκε. Από τους 71 πρόσφυγες που κατέχουν κλήρους οι 34 
διαμένουν στο χωριό και οι υπόλοιποι σε άλλα γειτονικά χωριά ή σε 

κυβερνητικούς συνοικισμούς αυτοστέγασης στη Λευκωσία, όπου δεν 

·υπάρχει δίαθέσιμη τουρκοκυριακή γη. 

(β) Ποταμιά 

Στο χωριό Ποταμιά έχουν παραχωρηθεί 40 κλήροι συνολικής 

έκτασης 223 εκταρίων περίπου ( 1673 σκ&λες). Από τις 40 οικογένειες 
που ευεργετήθηκαν 27 διαμένουν στο χωριό Ποταμιά 1 2 στο Δάλι, ενώ 
οι υπόλοιπες 11 διαμένουν σε γειτονικούς συνοικισμούς αυτοστέγασης ή 
σε κυβερνητικοUς οικισμούς στη Λευκωσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων θεωρεί σκόπιμο η Ι(εντρική 

Επιτροπή Διαχείρισης των Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να μελετήσει και να 

προβληματιστεί γύρω από το θέμα του τρόπου διάθεσης των τουρκοκυπριακών 

αγροτικών κλήρων και για το σκοπό αυτό θεωρεί χρήσιμο να θεσπιστούν κριτήρια 

ύστερα από το σχετικό προβλrjματισμό. 

Εκθέτοντας τις απόψεις του γύρω από το τρίτο υπό συζήτηση θέμα ο 

εισηγητής του, Βουλευτής κ. Μ. Πουμπουρής, ανέφερε ότι το θέμα των αναγκών 

των προσφύγων για επαγγελματική στέγη είναι πολU παλιό και πρέπει να τύχει 

άμεσης και σωστής αντιμετώπισης από τους αρμοδίους. Παρ' όλο που έχουν δοθεί 

υποσ:(έσεις, έχουν ληφθεί αποφάσεις και έχουν ετοιμαστεί κατάλογοι με τα 

ονόματα των προσώπων που ζητούν επαγγελματική στέγη, δεν έχει υλοποιηθεί 

κανένα σχέδιο όσον αφορά τη Λάρνακα αλλά και ολόκληρο γενικά το νησί. Ενόψει 

της κατάστασης αυτής ζητείται από τους αρμοδίους να προωθήσουν το όλο θέμα 

για τη στέγαση των ανθρώπων αυτών που έχουν αναδημιουργηθεί μετά την 

καταστροφή του 1974 και οι οποίοι σε πολλές περιπτώσεις αναγκάζονται να 

παρανομήσουν για να εξασφαλίσουν κάποια επαγγελματική στέγη. Από την 

πλευρά της η Βουλή, όπως ο ίδιος ο εισηγητής δήλωσε, θα πρέπει να επισπεύσει 

την προώθηση του νομοσχεδίου για τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιου

σιών, γεγονός που θα συμβάλει στην επίλυση του προβλήματος. Από τα μέλη της 
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Επιτροπής υποΟείχθηχε επ(σης στους εκπροσώπους του αρμόδιου 1'πουργείου ότι 

πρόβλημα επαγγελματικής στέγης αντιμετωπίζουν και οι πρόσφυγες που κατοι

κούν στη Λευκωσία χαι τη Λεμεσό. 

Όπως Όήλωσε ο εκπρόσωπος του 1'πουργείου Εσωτερικών, καταβάλλονται 

πολλές προσπάθειες από την πλευρά της κυβέρνησης για την εξασφάλιση 

επαγγελματικής στέγης σε πρόσφυγες. Ειδικότερα, όπως ανέφερε, προωθούνται 

σχέδια που θα εξασφαλίζουν επαγγελματική στέγη σε δικαιούχους πρόσφυγες στη 

Λευκωσία, Λεμεσό, Λάρνακα και Πάφο. Πάντως προβλήματα παρουσιάζονται και 

κυρίως στις πόλεις, όπου οι διαθέσιμοι χώροι είναι περιορισμένοι. Για παρά

δειγμα αναφέρθηκε ότι στη Λευκωσία ο μόνος χώρος που προσφέρεται είναι η 

Λακατάμια, όπου όμως υπάρχει πρόβλημα με τις τοπικές αρχές λόγω του 

θέματος των βιομηχανικών ζωνών. Επίσης, λόγω του μεγάλου αριθμού των 

ενδιαφερομένων δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθούν όλοι ταυτοχρόνως. Αναφορικά 

με τον τρόπο με τον οποίο θα παραχωρείται η επαγγελματική στέγη στους 

ενδιαφερομένους, η κυβέρνηση έχει καταλήξει ότι ορθότερο είναι να κτίζει η ίδια 

τις οικοδομές με τη μέθοδο της συνεχόμενης δόμησης, έτσι που να εναρμονίζονται 

με το περιβάλλον, και στη συνέχεια να τις ενοικιάζει στους πρόσφυγες. Η 

αντιμετώπιση του όλου θέματος θα εξαρτηθεί και από την έκβαση τ~υ νόμου για 

τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

Όπως πρόσθετα δηλώθηκε στην Επιτροπή από τους αρμοδίους, ακόμη δεν 

έχουν μελετηθεί οι αιτήσεις των ενδιαφερομένων, αλλά απλώς το αρμόδιο 

1'πουργείο για σκοπούς εξακρίβωσης των αναγκών που υπάρχουν για δημιουργία 

βιοτεχνικών στεγών έχει πάρει ενδεικτικά στοιχεία από αυτούς. Ειδικότερα έγινε 

λόγος για δημιουργία βιοτεχνικών στεγών σε τουρκοκυπριακή γη στην περιοχή 

των Πολεμιδιών, όπου διαχωρίστηκαν για το σκοπό αυτό 22 οικόπεδα, και 

λέχθηκε από τους πιο πάνω εκπροσώπους ότι το θέμα δεν προωθείται προς το 

παρόν και ότι οι ενδιαφερόμενοι ·αντιμετωπίζουν πράγματι πρόβλημα για την 

ανέγερση των οικοτεχνιών τους, γιατί το 1'πουργικό Συμβούλιο έκρινε ότι δε θίχ 

ήταν ορθό στο παρόν στάδιο να απαλλοτριωθεί η τουρκοκυπριακή γη και να τους 

παραχωρηθεί, αλλά ότι θα ήταν ορθότερο οι οικοτεχνίες αυτές να κτιστούν από 

την ίδια την κυβέρνηση και να τους παραχωρηθούν με ενοίκιο. Το όλο θέμα 

σχετίζεται και πάλι με το νόμο για τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών, γι / αυτό και δεν έχει μέχρι στιγμής αντιμετωπιστεί οριστικά. 

Εισάγοντας το τέταρτο υπό συζήτηση θέμα ο Βουλευτής που το ενέγραψε, 

κ. Δ. Ηλιιiδης, ανιfφερε ότι, όταν αυτό συζητήθηκε το 1988, ε(χε λεχθε( στην 
Επιτροπή ότι το έργο της μεταστέγασης των προσφύγων που 8ιαμένουν στους 

κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις επαρχίες 
Λιiρνακας και Αμμοχώστου θα ήταν αρκετιi δαπανηρό (θα κόστιζε γόρω στα ί28-

.ί30 εκ.) και ότι θα άρχ1,ζε σταδιακά να υλοποιε(ται με τη διάθεση για το σκοπό 

αυτό πιστώσεων όψους ί4-ί5 εκ. το χρόνο. Η (δια πρόβλεψη επαναλήφθηκε και 

τις χρονιές 1989 και 1990, χωρίς όμως στην πραγματικότητα να υπιiρξει καμιιi 
πρόοδος στο θέμα της αντικατ~στασης των προβληματικών αυτών κυβερνητικών 
οικισμών. 

Αναφερόμενος ο 1'πουργός Εσωτερικών στις συνθήκες που επικρατούν στις 

κατοικίες των κυβερνητικών οικισμών της πρώτης φάσης του 1976 δήλωσε ότι 
πραγματικά αυτές είναι πολύ άσχημες, γιατί τα σπίτια κατασκευάστηκαν κάτω 

από πολύ αντίξοες συνθήκες, όταν η κυβέρνηση έπρεπε να στεγάσει μέσα σε μια 

δεκαετία το 1/3 του πληθυσμού της Κύπρου. Για το λόγο αυτό δεν μπορούσαν να 
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εξασφαλιστούν σε εκείνο το στάδιο καλύτερες συνθήκες διαβίωσης για τους 

πρόσφυγες, ενώ από την άλλη ήταν και πολιτικό το θέμα, αν θα γίνονταν δηλαδή 

μόνιμες οι κατοικίες για τους πρόσφυγες. Η κυβέρνηση, εκτός από τη δημιουργία 

κυβερνητικών οικισμών, εφάρμοζε ταυτόχρονα και το πρόγραμμα της αυτο

στέγασης. Λόγω των τότε συνθηκών παρουσιάζεται σήμερα το πρόβλημα 2,500 
περίπου κατοικίες αυτοστέγασης να χρειάζονται βελτίωση ή αντικατάσταση. 

Επίσης, 1,310 κατοικίες σε κυβερνητικούς οικισμούς είναι πολύ προβληματικές 
και χρειάζονται άμεση αντικατάσταση, αλλά, όπως ο ίδιος ο 1'πουργός δήλωσε, 
είναι ακόμα αμφίβολο αν θα αρκέσουν τα f:35 εκ. που έχει αρχικά υπολογιστεί ότι 
απαιτούνται για την αντικατάστασή τους. Όσον αφορά το 1990 έχουν διατεθεί 
πιστώσεις πέραν των .€2 εκατομμυρlων για την αντικατάσταση προβληματικών 
κατοικιών σε κυβερνητικούς οικισμούς και ελπlζεται ότι η υλοποίηση του έργου θα 

επισπευσθεt. Στόχος του lπουργεlου εlναι να ολοκληρωθεί μέσα στα επόμενα 

επτά χρόνια η αντικατάσταση των προβληματικών κατοικιών και υπάρχει έντονο 

ενδιαφέρον από πλευράς κυβέρνησης για την επlτευξη αυτού του στόχου. Ο λόγος 

για τον οποίο σημειώθηκε καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου είναι οι 

δυσκολίες που κυρίως συναντώνται στη μεταχ(νηση και στέγαση σε νέες πολυ

χατοικ(ες των προσφύγων που κατοικούν στις πιο πάνω προβληματικές κατοικίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, χωρίς να αμφιβάλλει ότι η 

κυβέρνηση έχει να επιτελέσει τεράστιο έργο για την αντικατάσταση των προβλη

ματικών αυτών χατοιχι.ώ:ν και χωρlς να υποτιμά το πραγματικά μεγάλο ύψος της 
δαπάνης που θα απαιτηθε( για το σκοπό αυτό, ζητά την επίσπευση όλων των 

διαδικασιών, ώσ-τε να μπορέσουν να πραγματοποιηθούν οι στόχοι που έχει θέσει η 

κυβέρνηση για την Uλοποίηση του έργου αυτού μέσα στα επόμενα επτά χρόνια. 

Ε θ , 'Ψ , , , , ζ, θ' 
χ ετοντας τις απο εις του γυρω απο το πεμπτο υπο συ ητηση εμα ο 

Βουλευτής που το ενέγραψε, χ. Μ. Πουμπουρής, αναφέρθηκε στο δίκαιο κατά την 

άποψή του αίτ·11μα του συγκροτήματος ΣΥΚΑΛ Υ για παραχώρηση σ' αυτό 

τουρκοκυπριακού χώρου που βρίσκεται στη λεωφόρο Αρτέμιδος για τις στεγα

στικές του ανάγκες. Όπως ανέφερε στην Επιτροπή ο εισηγητής του θέματος, οι 

προσπάθειες του συγκροτήματος για στέγασή του χρονολογούνται από το 1982 
χωρίς κανένα αποτέλεσμα μέχρι της στιγμής. Πρόσθετα, ο πιο πάνω εισηγητής 

του θέματος αναφέρθηκε στο πολιτιστικό έργο που έχει επιτελέσει το συγκρότημα 

μέχρι σήμερα και ιδιαίτερα μετά το 1974, όταν το Σ1'.ΚΑ.Λ1'. βρέθηκε στην 
προσφυγιά έχοντας χάσει όλη την πολύτιμη περιουσία του που την αποτελούσε 

αυθεντικό λαογραφικό υλικό, οπότε με τις υπεράνθρωπες προσπάθειες των μελών 

του μπόρεσε να ξαναδημιουργηθεί, ώστε δίκαια να μπορεί να επαινεθεί για τη 

σημαντική συμβολή του στον αγώνα μας για τη διατήρηση της λαϊκής μας 

πολιτιστικής κληρονομιάς. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών ανέφερε ότι το Υπουργείο του είναι πρόθυμο να 

βοηθήσει το πιο πάνω συγκρότημα να αποχτήσει τη στέγη για την οπο(α 

ενδιαφέρεται και αυτό θα μπορέσει να υλοποιηθεί μόλις ολοχληρωθε( η ψήφιση του 

νόμου για τη διαχε(ριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών. Παράλληλα, ο 

1'πουργός ανέφερε ότι θα εισηγηθε( να ανεγείρει η (δια η κυβέρνηση το μνημε(ο 

για τον Παύλο Λιασίδη που έχει αναλάβει να ανεγείρει το πιο πάνω συγκρότημα. 

Η Κο.ινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, αφού ολοκλήρωσε τη μελέτη όλων 

των υπό συζήτηση θεμάτων, θεωρεί σκόπιμο να επανέλθουν ενώπιόν της το 

δεύτερο, τρίτο και πέμπτο θέμα για περαιτέρω ενημέρωση και επανεξέταση, όταν 

θα έχει ψηφιστεί και τεθεί σε εφαρμογή ο νόμος για τη διαχείριση των 
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τουρκοκυπριακών περιουσιών, γιατί κατά τη συζήτηση των θεμάτων αυτών 

συνδέθηκαν πολλές πτυχές τους με το νόμο αυτό σε βαθμό που από την πλευρά 

της κυβέρνησης η εξέλιξή τους έχει ταυτιστεί με την έκβασή του. Μετά την πιο 
πάνω διαπίστωση η Επιτροπή δηλώνει ότι θα συνεχίσει την εξέτασή τους σε 

μεταγενέστερο στάδιο, 

ΠΑΡΆΡΤΗΜΑ 

(1) «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η προσφυγική κοινότητα Καντού 
και τρόποι επίλυσής τους.>> 

(Θtμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ, Βουλευτή κ. Σ. Χατζηγι&ννη). 

(23.11.89). 

(2) «Τα προβλήματα της διάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκοκυπριακού 

(αγροτικού) κλήρου μιας κοινότητας σε εκτοπισθέντες άλλων κοινο

τήτων - π.χ. Μαθιάτη, Ποταμιάς κ.ά. - όταν υπάρχουν σοβαρές 

αιτήσεις από μέρους εκτοπισθέντων της ίδιας κοινότητας για αξιο

πο(ησή τους.>> 

(Αυτεπ&γγελτη εξtταση απ6 την Επιτροπή) (5.10.1989). 

(3) «Οι ανάγκες των προσφύγων για επαγγελματική στέγη.» 

(Θtμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή εκ 

μtρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&3ας ΑΚΕΛ-Αριστερ&ς). (13.4.89). 

(4) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 ·στις 

επαρχ(ες Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς 

Τσιακκιλερού, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας 

και Βρυσούλλων.» 

(Θέμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλι&3η). 

(5) «Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γηc στο Συγκρότημα 
Καλλιτεχνών Αύσηι; (ΣΥ.ΚΑ.Λl.), αίτημα που υποβλήθηκε από το 
1982, για ανέγερση οικήματος στο οποίο θα στεγάζονται οι ποικίλες 
πολιτιστικές δραστηριότητες του συγκροτήματος.» 

(Θtμα εγγραφtν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή κ. Μ. Πουμπουρή εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομιi3ας ΑΚΕΛ-Αριστεράς). (8.2.90). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ίπ&ρχουν ομιλητtς; 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΊΜΠΟΊΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα μιλήσω για δύο θέματα ή, αν θέλετε, να μιλήσω για ένα θέμα. Το πρώτο 

θέμα για το οπο(ο θέλω να μιλήσω είναι το θέμα της επαγγελματικής στέγης των 

προσφύγων. Το θέμα της επαγγελματικής στέγης των προσφύγων έχει μια 

προ~στορία. Είναι ένα θέμα που εκκρεμεί εδώ και 8-10 χρόνια. Συγκεκριμένα το 
Φεβρου&ριο του 1982 σε σύσκεψη στο Δημαρχείο της Λ&ρνακας στην οποία 

παρευρέθηκαν υφυπουργοί και υπεύθυνοι της Πολεοδομίας συμφωνήθηκε όπως 

καταστρωθεί σχέδιο, για να παραχωρηθεί επαγγελματική στέγη στους πρόσφυγες. 
Πέρασαν 8-10 χρόνια και, αντί να δοθεί επαγγελματική στέγη στους πρόσφυγες 
επαγγελματίες, μεσαίους βιοτέχνες, μικροεπιχειρηματίες, αυτό που τους δίνεται 

κατά καιρούς είναι η κατηγορία ότι έχουν κτίσει παράνομα ένα υποστατικό, για 

να ασκούν το επάγγελμά τους. 
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Βρισκόμαστε λοιπόν στο σωτήριο έτος 1990 και το πρόβλημα αυτό 8εν έχει 
επιλυθεί. Τα τελευταία 8ύο χρόνια το πρόβλημα αυτό σuνόέθηχε με το νομοσχέ8ιο 

για τον χηόεμόνα τουρκοκυπριακών περιουσιών και στάλωσε σε αυτό το νομο

σχέ8ιο. Και επει8ή στάλωσε σε αυτό το νομοσχέ8ιο, 8εν έχει επιλυθε(. Να λοιπόν 

που στάλωσε και το ί8ιο το νομοσχέόιο για τον χη8εμόνα των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών και σε μια τελευταία συνεόρ(α της Επιτροπής Νομικών αποφασίστηκε 
κατά πλειοψηφία με τη 3ική μας 3ιαφων(α ότι το πρόβλημα αυτό θα συζητηθεί 

τον ερχόμενο Οκτώβρη. 

Θέλω να εκφράσω την έντονη 8ιαφωνία μας γι' αυτή την εξέλιξη και να 

υπογραμμίσω ότι το θέμα αυτό, της εξασφάλισης επαγγελματικής στέγης, πρέπει 

να λυθεί σίγουρα, γιατί είναι πολλές οι ταλαιπωρίες και οι 8ιώξεις που υφίστανται 

οι πρόσφυγες επαγγελματίες, μεσαίοι βιοτέχνες κ.ά. Δε χωρεί, κύριε Πρόε8ρε, 

άλλη καθυστέρηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο χ. Ηλιάόης και ο χ. Στυλιανού. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, στο θέμα της επαγγελματικής στέγης θα ήθελα να συμφω

νήσω με τον χ. Πουμπουρή στο ότι υπάρχει καθυστέρηση και ότι πλέον είναι 

συνυπεύθυνη και η Βουλή για την επίλυση του προβλήματος, 8ιότι, ενώ εκκρεμεί 
ενώπιόν μας για μακρό χρονικό 8ιάστημα το νομοσχέ8ιο για τη 8ιαχείριση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών, 8εν έχουμε καταλήξει ακόμα, και γι 1 αυτό ευθυνό

μαστε και εμείς για την παράταση του προβλήματος, για να είμαστε και 8ίχαιοι 

απέναντι στην κυβέρνηση. 

Θα ήθελα να χάμω μια σύντομη αναφορά στο θέμα της παραχώρησης γης για 
την κάλυψη των αναγκών του καλλιτεχνικού συγκροτήματος Σ1ΌΙ(Α.ΛΥ. της 

Λύσης, το οποίο είναι ένα εξαιρετικό πολιτιστικό συγκρότημα το οποίο και 

προπολεμικά και μεταπολεμικά 8ιατηρείται με τις θυσίες και με τις προσπάθειες 

των μελών και των πρωτεργατών του και τιμά τον τόπο μας και στο εξωτερικό 

και στο εσωτερικό. Είναι ιόιαίτερη η σημασία που 8ίνουμε, γιατί 8ιατηρεί την 

πολιτιστική μας κληρονομιά και την αναπτύσσει ακόμα και μέσα στις συνθήκες 

της προσφυγιάς. 

Η κυβέρνηση ανταποκρίθηκε και είπε ότι θα ικανοποιήσει το αίτημα, μόλις 

βέβαια γίνει 3υνατή η ψήφιση του νόμου για τη 3ιαχε(ριση των τουρκοκυπριακών 

περιουσιών. Και σ' αυτό το σημείο η κυβέρνηση 8ιά του Υπουργού Εσωτερικών 

έόωσε μία υπόσχεση: Το το μνημείο για τον αείμνηστο λαϊκό μας ποιητή, το 

Λιασίόη, το οποίο αναχο(νωσε ότι θα ανεγείρει το ΣΤ.ΚΑ.ΛΤ., θα το αναλάβει η 

κυβέρνηση. Ελπίζουμε: η κυβέρνηση, σωστά τιμώντας ένα μεγάλο λαϊκό βάρόο, 

όπως ήταν ο Λιασί8ης, να προχωρήσει στην υλοποίηση της υπόσχεσής της. 

Θα ήθελα, κύριε Πρόε8ρε, επίσης να αναφερθώ στο πρόβλημα το οποίο 

εκκρεμεί για την ανοικοόόμηση των πρώτων σύνοιχισμών που χτίστηκαν το 1976, 
8ηλα8ή του Τσιακχιλερού, των Κόκκινων, της Ορμήόειας, του Φρενάρους, του 

Λιοπετρίου, της Σωτήρας και των Βρυσούλλων. Η κυβέρνηση υποσχέθηκε την 

αναΜμησή τους το 1988 για το 1989 και 3εν ξεκίνησε, το 1989 για το 1990 και 
8εν ξεκίνησε, ενώ ύστερα από κινητοποίηση των κατοίκων στις αρχές αυτού του 

χρόνου υποσχέθηκε η κυβέρνηση να ανεγείρει 8υο πολυχατοιχ!ες στο Τσιαχχιλερό 
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και δυο στις Κόκκινες, ώστε να μεταστεγάζει πρόσφυγες, να χαλά τα παλιά 

σπίτια που 8εν επιδέχονται πλέον καμιά διόρθωση και έτσι να αρχίσει μια 

ανακύκληση και μια σταδιακή αναδόμηση αυτών των συνοικισμών. Έπρεπε ήδη 

να είχαν ξεκινήσει την ανέγερση των δυο πολυκατοικιών στο Τσιαχχιλερό και στις 

Κόκκινες, που είναι οι αθλιότεροι συνοικισμοί που υπάρχουν στην Κύπρο. Μας 

λένε τώρα ότι για τον ένα συνοικισμό, εκείνο του Τσιαχκιλερού, ζήτησαν 

προσφορές και θα ξεκινήσουν σε 2-3 μήνες. Ελπίζουμε και το καταγράφουμε. Για 
τις Κόκκινες υπάρχουν κάποιες τεχνικές δυσκολlες και δεν έχουν προχωρήσει 

καθόλου. Φοβούμαστε ότι θα έλθει και ο επόμενος χειμώνας και θα έχουμε την 

(δια θλιβερή κατάσταση η οποία παρατηρείται όλα αυτά τα τελευταία χρόνια, Οι 

πρόσφυγες στους συνοικισμούς αυτούς με όλο τους το δίκαιο περιμένουν ταχύτατη 

εκπλήρωση των υποσχέσεων και εκτέλεση των έργων. Οι άνθρωποι είναι 

αγανακτισμένοι. Συμμεριζόμαστε την ανησυχία τους και θέλουμε να ελπίζουμε ότι 

η κυβέρνηση θα φανεί συνεπής. Αλλιώς οι πρόσφυγες θα κινητοποιηθούν και εμείς 

θα είμαστε μαζί τους, γιατί είναι απαράδεχτο στη σημερινή εποχή με τις συνθήκες 

που υπάρχουν στην Κύπρο να ζουν άνθρωποι πρόσφυγες σε μια τέτοια στεγαστική 

αθλιότητα, που εμείς δεν μπορούμε να ανεχτούμε όχι για τους ανθρώπους αλλά 

ούτε καν για τα ζώα, γιατί το χειμώνα είναι επικίνδυνο αυτά τα άθλια 

κατασκευάσματα με την πρώτη νεροποντή να πέσουν και να πλακώσουν τους 

ανθρώπους, ενώ το καλοκαίρι είναι αβίωτοι φούρνοι πολύ χειρότεροι ακόμα και 

από τη Βουλή μας, όπως είναι απόψε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Σίγουρα και τα δυο θέματα που έθιξαν οι συνάδελφοι, τόσο της επαγγελμα

τικής στέγης όσο και της αναδόμησης των προσφυγικών οικισμών που έχει 

μνημονεύσει ο συνάδελφος Ηλιάδης, μας βρίσκουν απόλυτα σύμφωνους. 

Το θέμα που θα ήθελα να θίξω, έντιμε κύριε Πρόεδρε, μιας και το είχαμε 

εγγράψει, όπως τεκμαίρεται άλλωστε τούτο και από την Έκθεση της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, είναι τα προβλήματα της άμεσης και έμμεσης 

διάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκοκυπριακού αγροτικού κλήρου ορισμένων κοινο

τήτων σε εχτοπισθέντες και μη που διαβιούν σε άλλες κοινότητες. Και μνημονεύ

σαμε στην αναφορά μας στην αρμόδια Επιτροπή δειγματοληπτικά το Μαθιάτη, 

την Ποταμιά χι ορισμένα άλλα αγροτικά κέντρα στα οποία παρατηρείται το 

φαινόμενο. 

Η Έκθεση, έντιμε κύριε Πρόεδρε, της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

μνημονεύει και στις δυο περιπτώσεις χαρακτηριστικά παραδείγματα. Στην περί

πτωση της Ποταμιάς, συγκεκριμένα, που είναι το κατεξοχήν χωριό με μεικτό 

πληθυσμό και με την εξαίρετη συμβίωση Ελλήνων και Τούρκων, υπάρχει ένα 

ποσοστό τουλάχιστον 50% από τις κάπου 3,273 σκάλες -που παραχωρούνται σε 
εκτοπισμένους που διαμένουν στην κοινότητα- ένα ποσοστό 50%, επαναλαμβάνω, 
που έχει δοθεί σε εχτοπισθέντες αλλά και σε μη εχτοπισθέντες που δεν κατοικούν 

στην Ποταμιά. Κι αυτό είναι το πολύχρονο αίτημα των κατοίκων αυτής της 

υπέροχης κοινότητας με την αγαστή, επαναλαμβάνω, συνεργασία Ελλήνων και 

Τούρκων. Το ίδιο πρόβλημα ανακύπτει, όπως φαίνετ~ι και από τα ίδια τα 
κυβερνητικά στοιχεία τα οποία κατέθεσαν οι αρμόδιες υπηρεσίες -και τα οποία 

περιλαμβάνονται στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής- και στην 
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περίπτωση του Μαθιάτη, του σύγχρονου αυτού Κιλελέρ της Κύπρου, όπως 

χαρακτηριστικά το αποκαλέσαμε, όπου συναντούμε το φαινόμενο δεκάδες χιλιάδες 

στρέμματα να ανήκουν στο κράτος, σε Τουρκοκυπρίους (που εγκατέλειψαν την 

κοινότητα) και να παραχωρούνται σε μη κατοίκους της. Θεωρούμε επομένως 

σωστό το αίτημα των κατοίκων των κοινοτήτων αυτών και θα πρέπει να 

τονίσουμε πως δεν είναι ακριβής η προσέγγιση που γίνεται από κυβερνητικής 

πλευράς, όταν ισχυρίζεται πως ο τουρκοκυπριακός κλήρος παραχωρείται σε 

εκτοπισθέντα άτομα που κατοικούν σε γειτνιάζουσες κοινότητες, και για το 

γεγονός πως οι ετεροδημότες αυτοί κατοικούν σε μακρινές αποστάσεις, όπως π.χ. 

στη Λευκωσία, αλλά και για τον απλούστατο λόγο πως σ' όλες σχεδόν τις 

περιπτώσεις οι ετεροδημότες νοιχιαστές των τουρχοχυπριαχών αυτών κλήρων τους 

uπενοιχιάζουν σ' άλλους χαι μάλιστα μη πρόσφυγες. Επομένως είναι διπλό το 

α(τημα των χατο(χων. Γιατί χαι χάτοιχοι δεν είναι χαι δε διαμένουν στις 

κοινότητες χι έτσι δεν πληρώνουν τις γνωστές φορολογ(ες (αγροφυλακής, σχολι

κών, φόρους υγε(ας, διάφορα χρεολόσια προς τις κοινότητες αυτές), ενώ από την 

άλλη υπενοικιάζουν αυτό τον τεράστιο, επαναλαμβάνω, κλήρο που χαλόπτει 

χιλιάδες στρέμματα τουρχοχυπριαχής ιδιοχτησ(ας σε μη εχτοπισθέντες. Γι 1 αυτό 

τα δειγματοληπτικά αυτά στοιχε(α που δώσαμε για τις δuο αυτές κοινότητες 

χαλόπτουν ένα γενικότερο θέμα χαι προβάλλουν ένα ευρότερο πρόβλημα. Γι 1 αυτό 

πιστεόω πως πρέπει χάποτες να εγχόψοuμε με τη δέουσα σοβαρότητα χαι 

φροντίδα πάνω στο καυτό τοότο θέμα. Όχι βέβαια να ενσχήψουμε, όπως έγινε 

του συρμοό η φράση αυτή στο Σώμα τοότο. Γιατί, αν ενσχήψουμε χι εμείς, ζήτω 

που καήκαμε! 

Γι' αυτό πιστεόω, έντιμε χόριε Πρόεδρε, πως το θέμα αυτό θα πρέπει να 

απασχολήσει σοβαρά χαι το φορέα -που πρέπει να δραστηριοποιηθεί επιτέλοuς- το 

φορέα Lσης κατανομής βαρών, για να δοόμε χάποτες πάνω σε ποια κριτήρια 

τοποθετεlται το όλο θέμα χαι να προσδιορίσουμε τα αντιχειμενιχά κριτήρια για 

την ανάθεση του τεράστιου αυτοό κλήρου στους εκτοπισμένους συμπατριώτες μας· 

χαι πρέπει να γίνει αυτό σόντομα. Για να επιτευχθεί όμως τοότο, πρέπει να 

αναβαθμίσουμε το φορέα, ποu επιβάλλεται να πάρει τη μοίρα των εκτοπισμένων 

συμπατριωτών μας στα διχά του χέρια έξω από χομματιχά κριτήρια, έξω από 

πολιτικές χαι χομματιχές σκοπιμότητες, χε(νες ακριβώς τις σκοπιμότητες που 

δυστυχώς οδήγησαν χαι στην αναστολή της ψήφισης του Νόμου περ( Τουρχο

χυπριαχών Περιουσιών. Ε(ναι γνωστά άλλωστε τα γεγονότα χαι δε θα θέλαμε να 

αναξέσουμε σήμερα άσκοπα πληγές. 

Άλλωστε εμε(ς ήμασταν που καταθέσαμε -η προηγοόμενη κυβέρνηση, η 

κυβέρνηση Κυπριανοό- το σχετικό νομοσχέδιο χαι εμε(ς ήμασταν που πρώτοι 

επαναφέραμε στην παροόσα Βουλή το ίδιο νομοσχέδιο με πρόταση νόμου. 'Ομως 

κείνες οι αναστολές χι οι επιφυλάξεις, κείνες οι δυσκολίες που προκάλεσαν με τις 

ενέργειές τους κάποιοι πολιτικοί ηγέτες χαι φορείς μας έκαμαν να είμαστε 

δισταχτικοί χαι επιφυλαχτιχοί επί ζημία δυστυχώς των (διων των συμφερόντων 

των προσφόγων αδελφών μας. Να γιατl ζητοόμε να προωθηθεί ένας μη πολιτικός 

φορέας (σης κατανομής βαρών. 

Ευχαριστώ, χόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γεωργιάδης. 

Δ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

Κόριε Ιlρόε'S,ρε, εγώ θα ήθελα να θίξω μια άλλη πτυχή, την οποία φαίνεται 
ότι είναι καιρός \α συζητήσοuμε σοβαρά σ 1 αuτό το Σώμα. Θα ήθελα να 
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διαφωνήσω με τον αγαπητό φίλο Ηλιιfδη, ότι δηλαδή έχουμε ευθύνη όσον αφοριf 

τη μη επίλυση προβλημιfτων λόγω της μη ψήφισης του Νόμου περί Τουρκο

κυπριακών Περιουσιών, 1 Εχει διαφανεί κα-rά τη μελέτη αυτού του νόμου ότι θα 

είχαμε ευθύνη, αν ψηφίζαμε αυτό το νόμο, όπως fιμασταν έτοιμοι να -rον 

ψηφίσουμε. Έχουν διαφανεί τόσες δυσκολίες και τόσα προβλήματα αναφορικά με 

αυτό το νόμο, που εγώ ειλικρινά αμφιβάλλω αν μπορεί να ψηφιστεί τέτοιος νόμος. 

Στην τελευταία Επιτροπή και κάθε φορά που συζητείται εμφανίζονται και νέα 

προβλfιματα1 μέχρι και σuvταγμα:τικά, και πραγματικά υπάρχει πρόβλημα. Στην 
Έκθεση αυτfι αναφέρεται ό-rι τα -rρία τουλάχιστον εκ των πέντε θεμάτων πρέπει 
να επανεξεταστούν, διότι η κυβέρνηση, λέει, η κυβερνητική πλευρά έχει ταυτίσει 

την έκβασή τους με την έκβαση αυτού του νόμου. Πιστεύω ότι είvαι καιρός η 

κυβέρvηση vα παύσει, όταv υπάρχει οποιο3ήποτε πρόβλημα, vα μας φορτώνει ότι 

«αν 3εν ψηφίσετε το νόμο, 3εν μπορεί να προχωρήσει)), Επί 3εκατέσσερα χρόvια 

προχωρούσε η κυβέρνηση και έλυνε προβλfιματα, 3ιένεμε τον κλήρο, 3ιένεμε και 

την τουρκοκυπριακή περιουσία. Γι' αυτό η Επιτροπή, όταν έπαιρνε αυτή τη θέση, 

ήταν σίγουρη ότι εντός των προσεχών ημερών θα ψηφιζόταν εκείνος ο νόμος. 

Ενόψει αυτών των γεγονότων, εγώ θα ήθελα να αποσυν3έσω την επίλυση των 

προβλημάτων από το νόμο. Και η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει και να 3ώσει 

στο ΣΤ.ΚΑ.ΛΤ. τουρκοκυπριακή περιουσία, 3ιότι 3ικαιούται να τη 3ώσει, όπως 

την έ3ινε μέχρι τώρα, και τον τουρκοκυπριακό κλήρο να ανα3ιανείμει και επίσης 

ό,τι έχει σχέση και εν πάση περιπτώσει ό,τι ισχυρ(ζεται ότι πρέπει να λυθεί με 

την ψήφιση του νόμου να προχωρήσει στην επίλυση όλων αυτών των προβλημάτων 

άσχετα από το νόμο και να προχωρήσει με τον τρόπο που εκινείτο μέχρι τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι ο κ. Παναγιώτου θέλει να κάμει μια 3ήλωση. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΤ: 

Με κάλυψε ο κ. Γεωργιά3ης 1 κύριε Πρόε3ρε, κι έτσι 3εν υπάρχει λόγος. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Νομίζω ότι είχα δηλώσει ότι θα μιλήσω για δύο θέματα. Δεν είχα αντιληφθεί 

ότι θα τα συζητούσαμε ενιαία. Άλλωστε 3εν έχω χρησιμοποιήσει όλο το χρόνο 

μου, νομίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. 

Μ. ΠΟΤΜΠΟΤΡΗΣ: 

Το θέμα του ΣΤ.ΚΑ.ΛΤ. είναι ένα θέμα που έχει σχέση με την παραχώρηση 

τουρκοκυπριακής γης, 3ηλα3ή με τον κη3εμόνα τουρκοκυπριακών περιουσιών, αλλά 

εμείς το προσεγγίζουμε γενικότερα ως ευρύτερο θέμα. Διότι, αν 3εν υπάρχει 

τουρκοκυπριακή γη και αν 3ε 3ιευκολόνεται το κράτος να παραχωρήσει τέτοια γη, 

είναι σωστό το κράτος να παραμένει ασυγκίνητο για ένα συγκρότημα που τίμησε 

την Κύπρο στο 3ιεθνές πε3ίο και γενικότερα για ένα συγκρότημα που έχει 

κρατήσει σε πολύ ψηλά επίπε3α το λαϊκό μας πολιτισμό και τον έχει προβάλει και 

τον έχει αναπτύξει; 

Νομίζω ότι οι ευθύνες του κράτους ξεπερνούν αυτά τα όρια τα περιορισμένα, 

του αν υπάρχει τουρκοκυπριακή γη ή όχι. Οι ευθύνες του κράτους είναι να 
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αντιμετωπίσει το πρόβλημα της παροχής στέγης στο Συγκρότημα Καλλιτεχνών 

Λύσης, ανεξάρτητα από το αν υπάρχει ή δεν υπάρχει τουρκοκυπριακή γη, γιατί, 

επαναλαμβάνω, επιτέλεσε έναν εξα(ρετο ρόλο, έναν αξιέπαινο ρόλο το Συγκρό

τημα Καλλιτεχνών Λύσης στην προβολή του κυπριακού πολιτισμού και γενικό

τερα, αν θέλετε, των παραδόσεων του τόπου και πρέπει να τύχει τέτοιας βοήθειας 

και πρέπει να τύχει τέτοιας στοργής. 

'Άλλωστε υπάρχουν και οι υποσχέσεις της κυβέρνησης ότι θα βοηθούσε αυτό 

το συγκρότημα. Γι' αυτό υπογραμμίζουμε το χρέος του κράτους, ανεξάρτητα από 

την τουρκοκυπριακή γη, να δει το πρόβλημα αυτό με όλη την κατανόηση και να 

βοηθήσει όσο το 8υνατό γρηγορότερα, 8ιότι το συγκρότημα όχει επανα8ρα> 

στηριοποιηθεί στην προσφυγιά, αντιμετωπίζει τρομερές δυσκολίες σχετικά με το 

θέμα του χώρου όπου συγκεντρώνει τους καλλιτέχνες του} τα μέλη του, χαt 

γενικότερα προβάλλει, επαναλαμβάνω, τον πολιτισμό της Κύπρου κατά αξιέπαινο 

τρόπο. 

Όσον αφορά το άλλο θέμα που έχει θιγε(, δηλαδή το κατά πόσο αποτελεt 

εμπόδιο το νομοσχέδιο ή όχι, επιφυλασσόμαστε να πούμε τις απόψεις μας, όταν 

θα συζητεlται. Η άποψή μας είναι ότι μπορεί να ψηφιστεί, αλλά δεν το ανάγουμε 

αυτή τη στιγμή σε θόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και εγώ θα παρακαλέσω το θέμα του νομοσχεδίου να μη μας απασχολήσει· 
να το συζητήσουμε, όταν θα έχουμε το νομοσχέδιο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
1 Εχει ζητήσει το λόγο ο χ. Ηλιάδης αλλά για ένα λεπτό μόνο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είπε ο χ. Γεωργιάδης ότι δεν ευθύνεται η Βουλή. Κάποτε πρέπει να 
αναλαμβάνουμε τις ευθύνες μας. Θα ήταν λάθος, και συμφωνώ με τον 

κ. Γεωργι&δη, αν το ψηφίζαμε όπως μας το όφερε η κυβέρνηση. Βεβαίως θα ήταν 
λάθος. Και σ' αυτό το σημειο έκαμε σωστή υπόδειξη ο Δημοκρατικός Συναγερ
μός. Μας έκρουσε τον κώδωνα του κινδύνου και το δεχθήκαμε όλοι και αναβάλαμε 

την ψήφισή του, μάλιστα. 

Αλλά αυτό το πράγμα εκκρεμεί ενώπιόν μας ένα χρόνο. Δε λέμε να το 
ψηφίσουμε όπως μας το όφεραν- να το ψηφίσουμε όπως θόλουμε εμείς. Αλλ& 8εν 

καθίσαμε εντατικά να το δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξτε, είναι καθιερωμένη ταχτική της Βουλής να μη συζητούμε νομο

σχέδια που είναι προς συζήτηση, όταν έχουμε άλλα θέματα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Σύμφωνοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επί του νομοσχε8ίου 8ε θα επιτρόψω περαιτέρω συζήτηση. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 
Απλώς θέλω να πώ ότι κάποτε πρέπει να αναλαμβάνουμε και εμε(ς τις 

ευθύνες μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλοίρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, 

Απλώς μια δήλωση θόλω να κάμω με την άδεια του Προέδρου της 

Επιτροπής. Σε ό,τι αφορά το θέμα των τουρκοκυπριακών περιουσιών, όχι το νόμο 

αλλά το πού χρησιμοποιούνται, υπάρχει μια γενική θέση και νομίζω ότι είναι 

γενική η θέση της Βουλής -δεν ξέρω αν κάνω λάθος- ότι αυτές οι περιουσ(ες 

αντιπροσωπεύουν μικρό ποσοστό σε σύγκριση με τις περιουσ(ες των προσφύγων 

που κατακρατούνται από τους Τούρκους και δε νομίζω ότι δικαιούμαστε εμείς να 

λέμε ότι θα δίνονται και σε πληγέντες. Οι περιουσίες αυτές πρέπει να χρησιμο

ποιούνται για τους πρόσφυγες που οι περιουσίες τους είναι κατεχόμενες. Και 

νομίζω ότι το μήνυμα που πρέπει να φύγει από ε3ώ -τουλάχιστον αυτή ε(ναι η 

θέση της Επιτροπής και, αν έχω λάθος, να 3ιορθωθώ- είναι ότι με όσο γίνεται πιο 

σωστά κριτήρια και με τον καλύτερο τρόπο πρέπει αυτές οι περιουσίες, που 

αποτελούν πολό μικρότερο ποσοστό από ό,τι οι κατεχόμενες περιουσίες, να 

χρησιμοποιηθούν για την κάλυψη των προσφυγικών αναγκών που είναι τεράστιες. 

Και θέλω αυτό το πράγμα να γίνει καθαρό, για να μην πηγαίνουμε σε ένα 

χωριό, όταν μας πιέζουν, και να λέμε «μάλιστα, 3ικαιούστε και εσείς)) και την 

επόμενη να πηγαίνουμε σε άλλο και να λέμε «είναι ανεπίτρεπτο να παίρνετε 

εσείς». Ε3ώ έχουμε καθήκον να συμπεριφερόμαστε όσο πρέπει και όπως πρέπει 

και στο βαθμό που πρέπει σωστά, με βάση γενικές θέσεις που έχουμε. 

Γι' αυτό, αν υπάρχει 3ιαφορετική προσέγγιση, είναι καλό να την ξέρουμε, για 

να τη δε[ και η Επιτροπή ξανά και να ξεκαθαρίσει τη θέση της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αφού το συζητήσατε στην Επιτροπή και πήρατε τη θέση σας. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Τότε προχωροόμε στο επόμενο θέμα το οποίο είναι η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Προσφόγων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων 
για το θέμα που αναφέρεται ως «Η ανάγκη απομάκρυνσης του χοιροστασίου και 
άλλων κτηνοτροφικών υποστατικών που βρίσκονται 3ίπλα από τους προσφυγικοός 
συνοικισμοός Μενεού και Δρομολαξιάς ως απαραίτητο μέτρο προστασίας της 
υγείας των κατοίκων της περιοχής». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου 
Βουλευτή κ. Μιχάλη Πουμπουρή. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΠΟΜΑΚΡΥΝΣΗΣ ΤΟΥ 

ΧΟΙΡΟΣΤΑΣΙΟΥ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΚΩΝ ΥΠΟΣΤΑΤΙΚΩΝ 

ΠΟΥ ΒΡΙΣΚΟΝΤΑΙ ΔΙΠΛΑ ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΠΡΟΣΦΥΓΙΚΟΥΣ ΣΥΝΟΙΚΙ

ΣΜΟΥΣ ΜΕΝΕΟΥ ΚΑΙ ΔΡΟΜΟΛΑΞΙΑΣ ΩΣ ΑΠΑΡΑΙΤΗΤΟ ΜΕΤΡΟ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΤΩΝ ΚΆΤΟΙΚΩΝ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ» 

Παρόv..-ες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόε8ρος 

Μιχάλης Πουμπουρής 

Δήμος Γεωργιά8ης 

Πέτρος Στυλιανού 

Δημήτρης Ηλιά8ης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 
συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Μαϊου και 28 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεΟρlαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 
Εσωτερικών και Γεωργlας και Φυσικών Πόρων, οι κοινοτάρχες Μενεού και 
Δρομολαξιάς και εκπρόσωποι της Επαρχιακής Επιτροπής Προσφύγων. Παρόντες 
ήταν επlσης οι αξ. Βουλευτές κ. Α. Μαθηκολώνης, Α. Ανδρέου και Κ. Τσιέττης. 

Το πιο πάνω θέμα είχε εγγραφεί στη Βουλή με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 
κ. Μ. Πουμπουρή στις 13 Απριλίου 1989 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων για μελέτη και ετοιμασlα σχετικής 
έκθεσης προς ..-ο Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του ανέφερε ότι από πολύ 
λ ' 'θ γ' ί ' ' πα ια ανακινη ηκε το ο.,ητημα της μετακ νησης των κτηνοτροφιχων υποστατικων 

που βρ(σκονται Οlπλα από τους προσφυγικούς συνοικισμούς Μεvεού και Δρομο-
λ "' ί ' ' ' β ' "' αι,ιαςJ γιατ η συνεχιση της παραμονης τους ενεχει σο αρους κινουνους για την 

υγε!α των κατοίκων της περιοχής, ι8ιαίτερα μετά την επέκταση των προσφυγικών 
αυτών συνοικισμών που ε!χε ως αποτέλεσμα 8ίπλα ακριβώς από τα κτηνοτροφικά 
υποστατικά να βρ!σκονται αυτ-/j τη στιγμή προσφυγικά σπίτια. 

Σχολιάζοντας την όλη κατάσταση οι κοινοτάρχες της επηρεαζόμενης περιο

χής 8ήλωσαν ότι όλα τα κτηνοτροφικά υποστατικά της περιοχής ε(ναι παράνομα 

εκτός από το χοιροστάσιο που είναι α8ειούχο. Η κατάσταση περιγράφεται ως 

8υσβάστακτη από τη 8υσω8ία και τα σμήνη από μύγες. Σχετικ-Ιj 8ικαστική 

απόφαση με αίτημα την απομάκρυνση του χοιροστασίου αναφέρει ότι αυτό είναι 

α8ειούχο, ενώ από κυβερνητικής πλευράς έγιναν 8ιάφορες προτάσεις προς τον 

ι8ιοκτ-Ιjτη του χοιροστασίου, ε!τε για να του παραχωρηθεί χαλίτικη γη είτε για να 

μετακινηθεί στην κτηνοτροφική περιοχή Αρα8ίππου,ο ι8ιοκτήτης όμως αρνείται 

επίμονα απαιτώντας αποζημίωση !:75,000 για τυχόν μετακίνησή του. 
Το χοιροστάσιο αυτό κτίστηκε στην περιοχή Μενεού 'και Δρομολαξιάς σε 

ι8ιόκτητη γη ύστερα από εισ-/jγηση του αρμό8ιοu r πουργείου που έγινε μέσα στα 
πλα!σια επανα8ραστηριοποίησης των επιχειρήσεων που χάθηκαν κατά την τουρκι

κή εισβολή του 1974. 
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Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν στην Επιτροπή ότι 

είναι απόλυτα δικαιολογημένο το αίτημα των κοινατήτων Μενεού και Δρομο

λαξιάς για μετακ!νηση όλων των κτηνοτροφικών υποστατικών που βρίσκονται 

δ!πλα από τους προσφυγικούς συνοικισμούς, όμως αποτελεί θέμα αρχής για την 

κυβέρνηση σε τέτοιες περιπτώσεις να μην προχωρεl στην παραχώρηση αποζη

μιώσεων, αλλά να φροντίζει ώστε να διευθετείται η λύση των προβλημάτων 

αυτών με άλλους τρόπους. Στη συγκεκριμένη περίπτωση θα καταβληθεί κάθε 

προσπάθεια για επιτάχυνση των σχετικών ενεργειών διευθέτησης του όλου 

θέματος. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων δήλωσαν ότι 

έχει επιλεγεί χώρος στην περιοχή Αραδίππου για με-ταφορά των χοιροστασίων της 

Αραδίππου, των Λειβαδιών και των Μενεού στον οποίο θα παρέχονται όλες οι 

αναγκαίες διευκολύνσεις και ήδη η κυβέρνηση έχει παραχωρήσει ποσ6 !1,250 σε 
κάθε μονάδα για τη μετακίνησή της, ποσό το οποίο θα επιστραψεί υπό τη μορψή 

συνεισφοράς για κατασκευή δεξαμενής λυμάτων. 

Σχετικά με το πτηνοτροφείο που βρίσκεται στην περιοχή, οι ίδιοι πιο πάνω 

εκπρόσωποι δήλωσαν πως, επειδή τα πτηνοτροφεία δεν εγκαθίστανται_ σε κτηνο

τροψικές περιοχές, πρέπει να γίνει εκμίσθωση χαλίτικης γης ή να μετακινηθεί 

τούτο σε ιδιόκτητο χώρο. Για το βουστάσιο που βρίσκεται στην ίδια περιοχή 

γίνεται εισήγηση για μετακίνησή του στη νέα υπό δημιουργία κτηνοτροψική 

περιοχή μεταξύ Τερσεφάνου και Σοφτάδων. 

Από της πλευράς τους οι εκπρόσωποι της Επαρχιακής Επιτροπής Προσψύ

γων υπογράμμισαν την ανάγκη άμεσης μετακίνησης των υπό αναφορά κτηνο

τροφικών υποστατικών και δήλωσαν ότι μέχρι τη διευθέτηση του 6λου θέματος 

και την εξεύρεση τελικής λύσης πρέπει να γίνεται πιο τακτικός έλεγχος από το 

υγειονομείο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσψύγων, με βάση την ενημέρωση που της 
' ' όλ θ' θ' / Ι / 
εγινε πανω στο ο εμα και ετοντας πανω απ ολα την προστασία της υγεlας 

των κατοίκων της επηρεαζόμενης περιοχής, δηλώνει ότι θεωρεί αναγκαία την 
άμεση μετακίνηση των κτηνοτροφικών υποστατικών που βρίσκονται δίπλα από 
τους προσφυγικούς συνοικισμούς Μενεού και Δρομολοξιάς. Οι όροι και οι 
τοποθεσίες για τη μετακίνηση αυτή δεν αποτελούν αρμοδιότητα της Επιτροπής, 
αλλά αφορούν την κυβέρνηση και τους ιδιοκτήτες των υποστατικών αυτών. Γι' 
αυτό καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να προβεl χωρ!ς καθυστέρηση στις αvαγ
κα!ες ενέργειες για διευθέτηση του όλου θέματος, λαμβάνοντας υπόψη τους 
κινδύνους που δημιουργούνται για την υγεία, καθώς και την ταλαιπωρία που 
υφίστανται καθημερινά οι κάτοικοι της επηρεαζόμενης περιοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόψωνη. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχήςj 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω δυο λόγια. Το πρόβλημα αυ;ό ε(ναι εξαιρετικά σοβαρό 
από την εξής άποψη: Όταν κτίστηκαν/ όταν δημιουργήθηκαν αυτά τα κτηνο-
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τροφικά και πτηνοτροφικά υποστατικά σ αυτή την περιοχή, δεν υπήρχαν 

προσφυγιχο( συνοιχισμο(. Κατόπιν με τη συρροή χιλιάδων προσφύγων στις δύο 

χοινότητe:ς της Δρομολαξιάς και των Μενεού δημιουργήθηκε στην ουσ(α μια μικρή 

πόλη των 5,500 - 6,000 κατοίκων χαι τα χοιροστάσια εlναι, όπως λέμε, κολλητά 
με τα σπίτια χαι τα καφενεία, αν θέλετε, και κυρίως με το ανεγειρόμενο κτίριο 

του συμβουλίου βελτιώσ~ως των δύο κοινοτήτων, δηλαδή το δημαρχεlο. 

Είναι απαράδεκτη η συνέχιση αυτής της κατάστασης, όταν οι συνοικισμοί 

γεμ(ζουν μύγες και σκνίπες και έντομα και η βρώμα είναι ανυπόφορη. Η 

κυβέρνηση άρχισε να προβληματ(ζεται με τον εξής τρόπο: «Να τα απομα

κρύνουμε, αλλά να μη θέλει αποζημίωση ο ιδιοκτήτης, διότι τα οικόπεδά του που 

θα απελευθερωθούν θα χάνουν εκατονταπλάσια αξLα από 6,τι εLναι η σημερινή>>. 

Ε(ναι ένα επιχείρημα της κυβέρνησης και είναι δικα(ωμά της να προβάλλει αυτό 

το επιχεLρημα. Ο (διοχτήτης όμως λέει: « 'Οχι, εγώ θέλω αποζ ημLωση». 

Εμάς δεν εLναι ο ρόλος μας να πούμε αν θα πρέπει να δώσει ή να μη δ'ώσει 
αποζημ(ωση. Χρέος της κυβέρνησης ε(ναι να βρει τρόπους να απομακρόνει αυτά 

τα υποστατικά από τους δόο προσφυγικούς συνοικισμούς, γιατL, επαναλαμβάνω, 

διακυβεύεται η υγεία των χατοlχων και δεν μπορε( η Βουλή να με(νει ασυγκίνητη 

μπροστά σ 1 αυτό το δράμα που αντιμετωπίζουν οι 5,500 - 6,000 κάτοικοι αυτών 
των δύο συνοικισμών και των δύο κοινοτήτων που βρLσχονται εχει 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδ'ρε, τα πράγματα είναι ακριβώς όπως τα έχει διατυπώσει ο 

χ. Πουμπουρής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν συμφωνούμε, τότε να προχωρήσουμε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Συμφωνούμε απολύτως και πράγματι πρέπει η κυβέρνηση να λύσει αυτό το 

πρόβλημα, γιατί σχετίζεται με την υγεlα των ανθρώπων και με μια αφόρητη 
δυσοσμlα η οπο!α καλύπτει αυτούς τους πυκνοκατοικημένους χώρους. 

Δε θα επαναλάβω τlποτε. Απλώς επαναλαμβάνω ότι συμφωνώ με τον 
χ. Πουμπουρή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Το υπ' αρ. 38 θέμα, που είναι η Ενδ'ιάμεση Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδ'ε!ας για το θέμα που αναφέρεται ως «Τα προβλήματα που θα 
προκύψουν από τη μεταστέγαση της Παιδ'αγωγιχής Ακαδημίας», δεν ε(ναι έτοιμο· 
επομένως αναβάλλεται. 

Το επόμενο θέμα ε(ναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων για το θέμα που τιτλοφορε(ται «Η πρόσφατη 
απαράδεχτη απόφαση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανlας να απολύσει 
δ'έχα από τους τριάντα δ'ύο εργατοτεχνίτες της Υπηρεσίας Κυπριακής Χειρο
τεχνίας και η ανάγκη ακύρωσής της». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
Κομμάτων της Βουλής στις 22.2.1990. 

. \• 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

«Η ΠΡΌΣΦΑΤΗ ΑΠΑΡΆΔΕΚΤΗ ΑΠΌΦΑΣΗ ΤΟί ίΠΟίΡΓΕΙΟί 

ΕΜΠΟΡΙΟί ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΝΑ ΑΠΟΛίΣΕΙ ΔΕΚΑ ΑΠΟ ΤΟίΣ 

ΤΡΙΆΝΤΑ ΔίΟ ΕΡΓΑΤΟΤΕΧΝΙΤΕΣ ΤΗΣ ίΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚίΠΡΙΑΚΗΣ 

ΧΕΙΡΟΤΕΧΝΙΑΣ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΑΚίΡΩΣΗΣ ΤΗΣ,, 

Παρόντες:-

Κυρι&κος Χρίστου, Πρόεδρος 

Στέλιος Μανδριώτης 

Ανδρέας Μαθηκολώνης 
~' 

Σοφοκλής Χατζηγι&ννης 

Αυγερινός Παπαρές 

Ρήνα Κατσελλή 

Πέτρος Στυλιανού 

Ιάκωβος Κατσουνωτός 

Ανδρέας Ζιαρτίδης 

Παύλος Δ(γκλης 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιτροΠή ~ργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλLσεων εξέ

τασε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 
Μαρτίου, 11 Μαϊοu, 1 η Ιουνίου και 15 Ιουν!ου 1990. Στο στάδιο της μελέτης του 
θέματος αυτού κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

lπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, 

εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και 

εκπρόσωποι των υπό απόλυση εργατοτεχνιτών. 

Το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή από όλα τα κόμματα στις 22 
Φεβρουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για εξέταση και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το όλο θέμα ο Βουλευτής κ. Δίγκλης, που προήδρευσε στην 

πρώτη συνεδρία της Επιτροπής, δήλωσε πως υπάρχουν πληροφορίες για απόλυση 

δέκα εργατοτεχνιτών της Τπηρεσίας Κυπριακής Οικοτεχνίας-Χειροτεχνίας και 

ζήτησε από τους αρμοδίους να πληροφορήσουν την Επιτροπή αν οι πληροφορίες 

αυτές αληθεύουν και, αν ναι, πώς αντιμετωπίζεται το πρόβλημα σε σχέση και με 

το ρόλο που η υπηρεσία αυτή αναμένεται να διαδραματlζει στον πολιτιστικό και 

τουριστικό τομέα. 

Ο εκπρόσωπος του lπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, στο οπο(ο 

υπάγεται η lπηρεσία Κυπριακής Οικοτεχνίας-Χειροτεχνίας, επιβεβαίωσε ότι 

υπάρχει πράγματι πρόθεση για απόλυση αριθμού εργατοτεχνιτών της υπηρεσίας 

αυτής ύστερα από σχετική μελέτη που έγινε και που απέδειξε ότι η απόλυση 

μέχρι και δέκα εργατοτεχνιτών δε θα επηρεάσει την παραγωγή και τους στόχους 

της υπηρεσίας, αλλά απεναντίας, και σε συνδυασμό με το προγραμματιζόμενο 

άνοιγμα νέων κέντρων στις άλλες πόλεις, η παραγωγικότητα, τα αναπτυξιακά 

προγράμματα, η τουριστική προσφορά, καθώς και η συμβολή στην εμπέδωση της 

πολιτιστικής κληρονομιάς, θα αυξηθούν σε μεγαλύτερο βαθμό. 

Αναφερόμενος στους λόγους που επιβάλλουν την απόλυση αριθμού εργατο

τεχνιτών, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως η παραγωγή της υπηρεσίας είναι πολύ 

ή λ ' ' ' όλ θ ' ' ' μικρ και εντε ως ασυμφορη, αφου σε απ υτους αρι μους αντιπροσωπευει το ενα 

όγδοο των κόστων παραγωγής, ενώ η εξοικονόμηση που θα προέλθει από την 

απόλυση δέκα ατόμων θα ανέλθει στις !'40,000 ετησίως, χωρίς να μειωθεί η 
παραγωγή η οποία θα ανατεθεί σε ιδιώτες που θα πληρώνονται «με το κομμάτο>. 

Οι επικείμενες απολύσεις, δηλώθηκε από τ,ον ίδιο εκπρόσωπο, θα γίνουν με 

κριτήρια τα καθιερωμένα εργατικά θέσμια και σε συνεργασία με την lπηρεσία 

Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Τπουργείου Οικονομικών. 
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Τέλος, δηλώθηκε. από τους ίδιους εκπροσώπους ότι ζητήθηκε αρμοδίως σε 

βάθος μελέτη για το αν η υπηρεσία αυτή θα πρέπει να εργάζεται μόνο στον 

αναπτυξιακό τομέα ή αν θα πρέπει να ασχολείται και με την εμπορία των ειδών 

που σήμερα παράγει, παρ / όλο που, όπως πιστεύει το Υπουργείο, ο ρόλος της 
πρέπει να περιορίζεται μόνο στον αναπτυξιακό τομέα. Ανεξάρτητα όμως από τα 

αποτελέσματα της έρευνας αυτής, οι απολύσεις που προγραμματίζονται κρίνονται 

αναγκαίες, αφού υπάρχει ήδη απόφαση να δοθεί μεγάλο μέρος της παραγωγής 

στον ιδιωτικό τομέα, 

Εκ μέρους του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατ(ας δηλώθηκε στην Επιτροπή 

πως η παραγωγή στα εργαστήρια της Υπηρεσίας Οικοτεχνίας-Χειροτεχνίας είναι 

εντελώς ασύμφορη, γι 1 αυτό και εισηγήθηκε τα ποσά που 8ιατίθενται για την 

παραγωγή να διατεθούν εκτός της υπηρεσ!ας για σκοπούς ανάπτυξης, εκπαί8ευσης 

προσωπικού ή σε οποιο8ήποτε άλλο τομέα που εμπίπτει στα αναπτυξιακά 

προγράμματα της υπηρεσίας. Ταυτόχρονα επισήμανε την ανάγκη ολοκληρωμένης 

μελέτης ως προς το ποιοι είναι και ποιοι πρέπει να είναι οι σκοποί της υπηρεσίας 

αυτής. 

Με βάση τους λογαριασμούς της Υπηρεσίας Κυπριακής Χειροτεχνίας για το 

1988 που κατατέθηκαν από το Γενικό Ελεγκτή και τη σύγκρισή τους με τα 8ύο 
προηγούμενα χρόνια εμφαίνεται μια προοδευτική ζημιά που αρχίζει από το ποσό 

των .1:95,092 το 1986, συνεχίζεται με το ποσό των .1:111,818 το 1987 και 

καταλήγει στο ποσό των !:116,394 το 1988. Στα ποσά αυτά πρέπει να 

προστεθούν και τα έξοδα διοίκησης και εμπορίας τα οπο(α, προστιθέμενα στη 

μεικτή ζημιά, ανεβάζουν τη δαπάνη λειτουργίας στις .1:201,419 για το 1986, στις 
.1:223,092 για το 1987 και στις .1:241,430 για το 1988. Σε σχόλιό του που 
συνοδεύει τους λογαριασμούς αυτούς ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας 

αναφέρει ότι η οικονομική κατάσταση της υπηρεσίας 8εν προβλέπεται να 

βελτιωθεί, εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται το πρόβλημα του ψηλού κόστους 

παραγωγής των προϊόντων που κατασκευάζονται στα εργαστήρια της υπηρεσ(ας. 

Οι εκπρόσωποι των συν8ικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ 

δήλωσαν στην Επιτροπή πως η επικε!μενη απόλυση 8έκα εργατοτεχνιτών της 

Υπηρεσ(ας Οικοτεχνίας-Χειροτεχνίας πρέπει να ανησυχεί όλους, γιατί από τη μια 

αντίκειται στις γενικές υποχρεώσεις του κράτους για την κατοχύρωση του 

δικαιώματος εργασίας των εργαζομένων, ενώ από την άλλη δεν ανταποκρίνεται 

στους ει8ικούς στόχους της Τ πηρεσίας Χειροτεχνίας που περιλαμβάνουν μεταξύ 

άλλων και τη συμβολή της στην πολιτιστική, τουριστική και οικονομική ανάπτυξη 

του τόπου και η οποία στην προκείμενη περίπτωση πρέπει να εκδηλώνεται με την 

κατάλληλη αξιοποίηση των ατόμων αυτών και όχι με την απόλυσή τους. Η 

Υπηρεσία Οικοτεχνίας-Χειροτεχν!ας, υποστηρίχθηκε από τους (διους εκπροσώ

πους, ε(ναι ανάγκη να 8ιατηρηθεί σαν ένα ζωντανό μουσείο της λαϊκής μας τέχνης. 

Η προγραμματιζόμενη κατάργηση δύο τομέων, της υφαντικής και της κεντητικής, 

θα συρρικνώσει την υπηρεσ(α και με την προβλεπόμενη ιδιωτικοποίηση της 

παραγωγής, εκτός του ότι θα γίνεται εκμετάλλευση των ατόμων που θα δουλεύουν 

((με το κομμάτι>>, θα καταστραφεί η λαϊκή μας τέχνη και θα ενθαρρυνθεί η 

παραοικονομία. 

Οι εκπρόσωποι των εργατοτεχνιτών της Υπηρεσίας Χειροτεχν!ας απέρριψαν 

τον ισχυρισμό των εκπροσώπων του Υπουργε(ου Εμπορίου και Βιομηχανίας ότι 

υπάρχει πλεονάζον προσωπικό στην υπηρεσία αυτή και ζήτησαν την εγκατάλειψη 

της απόφαση(; για απολύσεις προσωπικού που θα έχει ως αποτέλεσμα να 
ο8ηγηθούν στην ανεργία άνθρωποι οικογενειάρχες με πολυετή υπηρεσ(α. Πρόσθετα 

οι εκπρόσωποι αυτοί ~νέφεραν ότι τα υπό ίδρυση κέντρα σ 1 ?λες τις πόλεις δε θα 
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ανταποκρίνονται στους σκοπούς και τους στόχους της υπηρεσ(ας. Η ζωντανή 

παρουσ(αση της δημιουργίας της λαϊκής τέχνης, αν πραyματοποιηθε(, θα απορρο

φήσει αριθμό ατόμων και σε συνδυασμό με μια καλύτερη οργάνωση και διάρθρωση 

της όλης υπηρεσίας θα επιτρέψει τη συνέχιση της εργοδότησης όλων των 

υπηρετούντων εργατοτεχνιτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ερyασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμ

βάνοντας υπόψη τα όσα εκτέθηκαν ενώπιόν της, πιστεύει ότι η Ύπηρεσία 

Οικοτεχνtαι;-Χειροτεχν(ας ως πολιτιστική υπηρεσ(α δεν πρέπει ούτε μπορεί να 

αποτελεί κερδοσκοπική επιχείρηση. Παρ' όλο που για λόγους χρηστής διοίκησης 

θα πρέπει να λαμβάνονται όλα τα αναyκα(α μέτρα για την αποδοτική λειτουργία 

κάθε uπηρεσ(ας, η "Υπηρεσία Οιχοτεχν(ας-Χειροτεχνίας δεδομένου του ευρύτερου 

ρόλου και σκοπού της δεν πρέπει να κρίνεται και να αξιολογείται με καθαρά 

οικονομικά κριτήρια. Στην προκείμενη περίπτωση η Επιτροπή δε θεωρεί πρώτιστη 

αναγκαιότητα την απόλυση του εν λόγω προσωπικού, γιατί από τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της δεν έχει πειστικά διαφανεί ότι έχουν ληφθεί όλα τα 

άλλα αναγκαία μέτρα για τη σωστή λειτουργία της υπηρεσίας αυτής και γιατί 

κατά. τις αξιολογήσεις των αρμοδίων επικράτησαν απλώς και μόνο αριθμητικά 

κριτήρια που, σε συνδυασμό με το γενικότερο ρόλο και σκοπό της υπηρεσίας 

αυτής, μπα!νουν εκ των πραγμάτων σε δευτερεύουσα θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι ομόφωνο, να το περάσουμε. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Το θεωρώ εγκεκριμένο. 

Το επόμενο θέμα ειναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργlας 
και Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Τα προβλήματα της 

αγροτικής νεολαίας και γενικά των νέων της υπαίθρου και η ανάγκη λήψης μέτρων 
για την αντιμετώπισή τους)). Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 
κ. Χρ. Κουρτελλ&ρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ- Αριστεράς 
στις 8.2.1990. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΤΑ 

ΠΡΟΒΛΉΜΑΤΑ ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΝΕΟΛΑΙΑΣ ΚΑΙ ΓΕΝΙΚΑ ΤΩΝ 

ΝΕΩΝ ΤΗΣ ΥΠΑΙΘΡΟΥ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥΣ» 

Ποιpόvτες:-

Χρίστος Κουρτελλάρης, Πρόεδρος 

Κυριάκος Τσιέττης 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δημήτρης Ηλιάδης, εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Ομήρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το πιο 

πάνω θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Απριλ!ου, 15 
Μα"ίου και 3 Ιουνίου 1990. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του lπουρyείοu Γεωργίας και Φυσιχώ\/ Πόρων, της 

lπηρεσίας Νέας Γενιάς, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και 

Παναγροτικός Σύνδεσμος και των οργανώσεων νεολαίας ΝΕΔΗΣΊ, ΝΕΔΗΚ, 

ΕΔΟΝ και Σ. Ν. ΕΔΕΝ. 

Όπως ε!ναι γνωστό, το θέμα γράφτηκε στη Βουλή με εισήγηση του αξ. 

Βουλευτή χ. Χρ. Κοuρτελλάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς στις 8 Φεβρουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στην Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης 

προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα ο εισηγητής του, Βουλευτής χ. Χρ. 

Κουρτελλάρης, το χαρακτήρισε πολύ σοβαρό. Πρόκειται για ένα πρόβλημα που 

απασχολε( όχι μόνο τους νέους που ασχολούνται με αγροτικά θέματα, αλλά όλους 

τους νέους που κατοικούν στα χωριά και που διαρκώς ο αριθμός τους μειώνεται. 

Καταθέτοντας στοιχε(α ο κ. Κουρτελλάρης σχετικά με τον πληθυσμό της 

υπαίθρου ανέφερε πως, ενώ αυτός αποτελούσε το 1946 το 74% του συνόλου του 
πληθυσμού της Κύπρου, με μια ραγδαία καθοδική μείωση κατέληξε στο 35% το 
1988, αφοό διήλθε από τα στάδια του 57% το 1973 και του 36,5% το 1982. 
Εξάλλου το 70% αυτών που μετακινούνται αντιπροσωπεύει νέους ηλικίας από 14 
μέχρι 34 χρόνων. 

Αιτίες της εγκατάλειψης της υπα(θρου από τους νέους μας ο κ. Κουρτελλάρης 

ανέφερε πολλές, στάθηκε όμως ιδιαίτερα στα θέματα που συνθέτουν τις συνθήκες 

διαβίωσης των αγροτών γενικά αλλά και ειδικά των νέων της υπαίθρου και σ' 

εκείνα που αφορούν τα άλυτα γεωργοκτηνοτροφικά προβλήματα. Σχετικά με τις 

συνθήκες διαβίωσης αναφέρθηκε στην περιορισμένη προσφορά υπηρεσιών για 

ιατρική περίθαλψη, παιδικούς σταθμούς, ψυχαγωγία, μόρφωση, πολιτιστική 

ανάπτυξη, έργα υποδομής, δυνατότητες απdσχόλησης για συμπλήρωση του 
περιορισμένου γεωργοκτηνοτροφικού εισοδήματος, στην ανεργία πτυχιούχων του 

αγροτικοό τομέα, στη στέγαση και περιορισμένη τοπική και περιφερειακή 

ανάπτυξη, στα φορολογικά βάρη και πολλά άλλα. Ως αιτίες που προκαλούν τα 

άλυτα γεωργοκτηνοτροφικά προβλfιματα αναφέρθηκαν τα ψηλά κόστα παραγωγής 
γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, η απρογραμμάτιστη εμπορία και οι τεράστιες 

δυσκολίες στη διάθεσή τους και η μη εξασφάλιση αμειπτικών τιμών στηριγμένων 

στα πραγματικά κόστα. 

Ως σαφή ένδειξη των δυσμενών επιπτώσεων από τις πιο πάνω ελλε(ψεις ο 
κ. Κουρτελλάρης ανέφερε την περίπτωση των αγροτικών χρεών που υπολογί
ζονται, όπως ε(πε, σε πάνω από .€300 εκ. 

Στη συνέχεια ο κ. Κουρτελλάρης χαιρέτισε την εξαγγελία από την κυβέρνηση 

μιας σειράς θεραπευτικών μέτρων που αφορούν την ανάπτυξη της υπαίθρου και 

ειδικότερα τα σχέδια ενθάρρυνσης των νέων για παραμονή στην ύπαιθρο, όπως 

είναι οι δανειοδοτήσεις, η επέκταση του Σποροπαραγωγικού Κέντρου και άλλα 

αναπτυξιακά προγράμματα, ταυτόχρονα όμως επισήμανε τους κινδύνους που θα 

προκύψουν από τυχόν καθυστερfισεις στην εφαρμογή τους και κάλεσε τους 

αρμοδίους να συμβάλουν όλοι, ανάλογα με τις δικαιοδοσίες τους, για συγκράτηση 

του πληθυσμού της υπαίθρου και ειδικά της αγροτικής νεολαίας στα χωριά για το 
καλό του τόπου και του λαού μας. 
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Όλες οι οργανώσεις που κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ενώπιον 

της Επιτροπής αναφέρθηκαν κατ' αρχήν στα γενικά προβλήματα που αντι

μετωπίζει ο αγροτικός τομέας και η ύπαιθρος γενικότερα και στη συνέχεια 

υποστήριξαν ότι τα προβλήματα αυτά έχουν άμεσες επιπτώσεις στην αγροτική 

νεολαία που αφορούν τη μόρφωση, την τεχνική και γενική κατάρτιση, τις συνθήκες 

διαβίωσης, την κοινωνική και επαγγελματική αποκατάσταση, την οικονομική 

ανεξαρτησία, τη στέγαση και την ψυχαγωγία. Όλ' αυτά, κατά την άποψή τους, 
πηγάζουν από το γεγονός ότι η κυβέρνηση παρουσιάζεται διστακτική χι αναπο
φ&σιστη στην εφαρμογή μιας συμπληρωμένης αγροτικής πολιτικής. 

Γ1 ια την αvτιμετώπιση των προβλημάτων αυτών οι εκπρόσωποι των ίδιων 

οργανώσεων εισηγήθηκαν μεταξύ των άλλων τη λήψη και των πιο κάτω μέτρων 

για ανακοπή της αστυφιλ(ας και συγκράτηση των νέων στην ύπαιθρο: 

1. Προγραμματισμός παραγωγής και δι&θεσης γεωργοκτηνοτροφικών 

προ'ίόντων. 

2. Ίδρυση αγροτικής σχολής και ινστιτούτου επιμόρφωσης για γενική και 

τεχνική επιμόρφωση. 

3. Θεσμική ρύθμιση της διάθεσης των αγροτικών προϊόντων. 

4. Παραχώρηση φθηνών οιχοπέaων και χαμηλότοκων δανείων στα νεαρά 

ζευγάρια για χτ(σιμο κατοικίας. 

5. Ίδρυση παιδοκομικών και νηπιοκομιχών σταθμών στην ύπαιθρο. 

6. Εν(σχυση και επέκταση της ιατρικής περίθαλψης στην ύπαιθρο. 

7. Παραχώρηση στις αγρότισσες ειδικών επιδομάτων μητρότητας, ασθέ

νειας και ανάπαυσης. 

8. Βελτ(ωση και εκσυγχρονισμός του οδικού δικτύου στην ύπαιθρο. 

9. Ανάπτυξη της οικοτεχνίας και βιοτεχνίας στην ύπαιθρο, καθώς και του 

αγροτουρισμού, και ειδικά στις ορεινές περιοχές. 

10. Λήψη γενικών μέτρων για την εξασφ&λιση στους νέους της υπαίθρου 
ικανοποιητικών εισοδημάτων που να χάνουν ελκυστική την απασχόληση 

στη γεωργία και κτηνοτροφία, καθώς και τη συμμετοχή τους γενικά 

στην κοινωνική, πολιτική και πολιτιστική ζωή του τόπου. 

Ο Γενικός Γραμματέας της Υπηρεσίας Νέας Γενιάς ανέφερε προς την 

Επιτροπή πως εκείνο που χρειάζεται για να επιλυθούν τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν οι νέοι της υπαίθρου είναι μια συντονισμένη και ολοκληρωμένη 

ανάπτυξη της υπαίθρου με πρόγραμμα που να περιλαμβάνει έργα αγροτικής 

υποδομής που να αποφέρουν ικανοποιητικό εισόδημα, δανειοδότηση των νέων που 

θέλουν να δραστηριοποιηθούν και να παραμείνουν στην ύπαιθρο και δημιουργία 

πολιτιστικών και αθλητικών κέντρων στα οποία να περνούν τον ελεύθερο χρόνο 

τους. 

Τέλος, ο Γενικός Γραμματέας της Υπηρεσ(ας Νέας Γενιάς ανέφερε πως η 

υπηρεσία του βρίσκεται σε επαφή με διάφορες επιτροπές με τις οποίες συζητά και 

επεξεργάζεται προγράμματα τα οποία θα υποβληθούν στους αρμοδ(ους και θα 

περιληφθούν στον προϋπολογισμό που θα καταρτιστεί και θα υποβληθεί. Δήλωσε 

όμως πως η υπηρεσία από μόνη της δεν μπορεί να καταρτίσει δικά της 

παραγωγικά προγράμματα, αλλά θα αξιοποιεί τα κυβερνητικά στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων της. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων δηλώθηκε πως πολιτική του Υπουργείου τους είναι η προσφορά κινήτρων 
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για παραμονή και απασχόληση των νέων στην ύπαιθρο και μέσα στα πλα.ισια 

αυτά καταρτίστηκε ειδικό σχέδιο, του οποίου η εφαρμογή άρχισε το 1989. Το 
σχέδιο αυτό προσβλέπει στη σταδιακή αναδόμηση της γεωργίας που θα επιτρέπει 

πιο ορθολογιστική αξιοποlηση των περιορισμένων φυσικών πόρων και του εργα

τικού δυναμικού, όπως και την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των διάφορων έργων 

αγροτικής ανάπτυξης, την αναζωογόνηση της υπαίθρου και την ανύψωση του 

επιπέδου διαβίωσης, με αποτέλεσμα τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των 

αγροτικών περιοχών. Οι σχοπο! του σχεδίου, δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, θα 

~πιτευχθούν με τη συγκράτηση όσο το δυνατό περισσότερων νέων και νεανίδων 

στην ύπαιθρο και την ενασχόλησή τους με τη γεωργία, καθώς χαι με την παροχή 

σ' αυτούς των απαραίτητων γνώσεων, για να επιδοθούν στο επάγγελμα του 

γεωργοχτηνοτρόφου με οιχονομιχό όφελος. 

Το σχέδιο, όπως αναλύθηκε στην Επιτροπή, προνοεί την παροχή δανείων σε 

νεαρά άτομα για δημιουργία βιώσιμων μονάδων για πλήρη απασχόληση στη 
γεωργία χαι την εκπαίδευση των ατόμων αυτών που θα μετάσχουν στο σχέδιο. 

Κατά τη διάρκεια της εχπα(δευσης θα παρέχεται χαι σχετικό επίδομα. Αναλυτι

κότερα το σχέδιο περιλαμβάνει την παροχή δανείων ύψους f.7 ,000 ανά άτομο για 
τη δημιουργία βιώσιμων μονάδων χαι επιπρόσθετο ποσό f.5,000 σε περίπτωση 

που ο αιτητής δεν tχ_ει γεωργική γη χαι επιθυμεί να αγοράσει, καθώς χαι την 

καταβολή εχπαιδευτιχού επιδόματος μέχρι .f.300 ανά άτομο για περίοδο 3 μηνών 
(1:100 το μήνα}, όσο διαρκεί δηλαδή η εκπαίδευσή τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων, αφού μελέτησε 

το όλο θέμα σε βάθος χαι ολοχλ ήρωσε την ενημέρωσή της πάνω στις απόψεις χαι 

εισηγήσεις τόσο των εκπροσώπων της χυβερνητιχής πλευράς όσο χαι των άλλων 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων χαι αφού έλαβε σοβαρά υπόψη τα συγχλονιστιχά 

στοιχεία που αφορούν την πληθυσμιακή αναλογία της υπαίθρου σε σχέση με τα 

αστικά κέντρα, διαπιστώνει πως βρίσκεται ενώπιον μιας κατάστασης που αγγίζει 

τα όρια της τραγικότητας, βλέποντας τους χατοίχους της υπαίθρου χαι χυρ(ως 

τους νέους να εγκαταλείπουν την ύπαιθρο αναζητώντας καλύτερη διαβίωση στα 

αστικά κέντρα. 

Η Επιτροπή χαιρετ(ζει τα μέτρα που παίρνει η κυβέρνηση με την εξαγγελία 

σχεδίου ενθάρρυνσης των νέων για παραμονή στην ύπαιθρο, έστω χι αν παίρνονται 

με πολλή καθυστέρηση. Πιστεύει όμως πως αυτά δεν είναι αρκετά για να 

συγκρατήσουν τους νέους χαι πολύ περισσότερο για να ενθαρρύνουν άλλους να 

επιτρέψουν στην ύπαιθρο. Γι' αυτό καλεί την Εχτελεστιχή Εξουσία να συντονίσει 

όλες τις αρμόδιες υπηρεσίες της χαι σε συνεργασία με τις ενδιαφερόμενες 

οργανώσεις των νέων να καταρτίσει πρόγραμμα που να προσφέρει σοβαρά χαι 

ασφαλή κίνητρα για παραμονή χαι επιστροφή στην ύπαιθρο, πράγμα που θα 

συμβάλει στην ορθολογιστική ανάπτυξη όλης της Κόπρου ως ενιαίου συνόλου, θα 

έχει ευμενείς επιπτώσεις στη γενικότερη οικονομία της χώρας μας χαι θα 

συμβάλει στην άμβλυνση όλων των χοινωνιχών προβλημάτων, που αποτελούν τη 

συνέπεια της συγκέντρωσης μεγάλου αριθμού ανθρώπων στα αστικά κέντρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Είναι ομόφωνο. Το θεωρώ εγκεκριμένο. 

Και το τελευταίο θέμα για σήμερα είναι η Εχθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων για το θέμα που αναφέρεται ως ((Οι 

σοβαρές επιπτώσεις που σημειώνονται χάθε χρόνο από το έντομο leaf hopper στα 
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αμπέλια επι-rραπέζιων σταφυλιών χαι η επείγουσα ανάγκη αντιμετώπισης αυτού 

του τόσο σοβαροό προβλήματος». Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξ. Βουλευτή 

κ. Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας του ΑΚΕΛ-Αριστεράζ στις 

8.2.1990. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ 

ΦίΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟί ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ 

ΣΟΒΑΡΕΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΠΟί ΣΗΜΕΙΩΝΟΝΤΑΙ ΚΑΘΕ ΧΡΟΝΟ ΑΠΟ 

ΤΟ ΕΝΤΟΜΟ LEAF HOPPER ΣΤΑ ΑΜΠΕΛΙΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΩΝ 
ΣΤΑΦίΛΙΩΝ ΚΑΙ Η ΕΠΕΙΓΟίΣΑ ΑΝΑΓΚΗ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ 

ΑίΤΟί ΤΟί ΤΟΣΟ ΣΟΒΑΡΟί ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ,, 

Παpόν'<ε~:-

Χρίστος Κουρτελλ&ρης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Αυγερινός Παπαρές 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το πιο 

πάνω θέμα σε δόο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Μαϊου και 3 
Ιουλίου 1990. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του ίπουργε(ου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και των 

αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, ΑΓΡΟΤΙΚΉ και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

Όπως είναι γνωστό 1 το πιο πάνω θέμα γράφτηκε με εισήγηση του αξιότιμου 
Βουλευτή κ. Ν. Ηλία εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομ&δας ΑΚΕΛ-Αριστεράς 

στις 8 Φεβρουαρίου 1990 και στη συνέχεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για εξέταση και υποβολή σχετικής 
1 Εχθεσης προς το Σώμα.. 

Εισάγοντας το θέμα. α.πό μέρους του εισηγητή ο Πρόεδρος της Επιτροπής 

χ. Κουρτελλάρης ανέφερε πως το έντομο leaf hopper παρουσιάστηκε στον τόπο 
μα.ς τα. τελευτα.(α. τρ(α. χρόνια. χα.ι προσβάλλει τα. οινοποιήσιμα. χα.ι επιτραπέζια. 

σταφύλια., Κυρίως στην περιοχή Λεμεσού, με αποτέλεσμα. οι αμπελοκαλλιεργητές 
να. υφ(στα.ντα.ι σοβαρές ζημιές, γι 1 αυτό κάλεσε τους αρμοδίους να. πάρουν όλα. τα. 

α.να.γχα.(α. μέτρα. για. την καταπολέμηση του βλαβερού αυτού εντόμου. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργε(ου Γεωργίας χα.ι Φυσικών Πόρων που ήταν 

παρόντες στη συνεδρία. της Επιτροπής επιβεβαίωσαν την παρουσία. του εντόμου 

αυτού χα.ι δήλωσαν πως το πρόβλημα. που δημιουργήθηκε αντιμετωπίζεται α.πό 

τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως καταρτί

στηκε πρόγραμμα. για. τη ριζική αντιμετώπιση του προβλήματος χα.ι στα. πλαίσια. 
αυτά. επισημάνθηκαν τα. κατάλληλα. φάρμα.χα. με τα. οποία. έγινε χα.ι η σχετική 

δοκιμή. Σύντομα. α.να.μένοντα.ι τα. αποτελέσματα. τα. οποία. θα. γνωστοποιηθούν 

στους ενδιαφερόμενους αμπελουργούς, για. να. πάρουν τα. α.να.γχα.!α. μέτρα. μετά τη 
συγκομιδή, οπότε χα.ι υπολογίζεται να. γίνουν τρεις δοκιμαστικοί ψεκασμοί που θα. 

καλύψουν έκταση 1,500 σχα.λών. Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας χα.ι 
Φυσικών Πόρων επισήμαναν ορισμένους κινδύνους που ενδέχεται να. δημιουργηθούν 

για. τη φύση χα.ι το περιβάλλον εξαιτίας των φαρμάκων. Συγκεκριμένα. δημιουρ

γείται ο κίνδυνος να. παρουσιαστούν άλλα. έντομα., γι 
1 

αυτό χα.ι η ταχτική που 
ακολουθείται σήμερα., όπως είπαν, είναι να. επιδεικνύεται ανοχή σε περιπτώσεις 

άλλων παρόμοιων ενοχλήσεων, για. να. αποφεύγονται απρόβλεπτες χα.ι ίσως 

χειρότερες χα.τα.στάσεις. 
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Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ) ΕΚΑ, Αγροτική και 

Παναγροτικός ΣύνΟεσμος επισήμαναν με τη σειρά τους τους κινΟύνους που 

"Οημιουργεί η παρουσία του εντόμου leaf hopper και κάλεσαν την κυβέρνηση να 
πάρει όλα τα αναγκαlα μέτρα για την υπεύθυνη αντιμετώπιση του προβλήματος. 

ΙΟιαίτερα εισηγήθηκαν να γ~νει Οιαφώτιση στους ενΟιαφερόμενους παραγωγούς, να 

γίνουν ομαΟικές προσπάθειες για την καταπολέμηση του εντόμου και να Οοθούν 

όλες οι αναγκαίες ποσότητες φαρμάκων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού μελέτησε 

όλα τα στοιχεία και τις απόψεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της, επισημαίνει τους 

κινΟύνους που Οημιουρyεί η παρουσία του εντόμου leaf hopper και καλεί την 
Εκτελεστική Εξουσ(α να πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα για την καταπολέμησή 

του με σκοπό να αποφευχθεί η καταστροφή της αμπελοκαλλιέργειας. ΙΟιαίτερα 

καλεί την κυβέρνηση να συστήσει αρμόΟια αρχή που θα είναι υπεύθυνη για τη 

σωστή χρ·ήση των φυτοφαρμάκων και για την έγκαιρη Οιαφώτιση των αμπελο

καλλιεργητών, ώστε να αποφευχθούν οποιεσΟήποτε επιπτώσεις στην αμπελο

καλλιέργεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι ομόφωνο, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σας συγχαίρω όλους ... 
(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

... τους εναπομείναντες για την υπομονή σας, αλλά επίσης απολογούμαι αν σε 
ορισμένες στιγμές Οεν ήμουν τόσο ευγενής όσο όφειλα να είμαι, αλλά ίσως ήταν ο 

μόνος τρόπος για να σας απαλλάξω από μια ακόμα ημέρα μέσα στον Ιούλιο. 
'Ε ' ξ ' ή λ' 

/ 1 1 
λ τσι, αν υπηρ α σε καποια στιγμ ο ιγον απαιτητικος η μη ευγενης, απο ο-

γούμαι. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Μια γενική Οήλωση θα ήθελα να κάμω, κύριε ΠρόεΟρε, και αισθάνομαι την 

ανάγκη προσωπικά να την κάμω ενώπιον του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα, αν Οεν είναι μέσα στην ημερήσια Οιάταξη, πώς θα το επιτρέψω; 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Εlναι σχετικά ακριβώς με τις ΟιαΟικασίες, όπως τις ζήσαμε αυτές τις Ουο 

μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. Θέματα ΟιαΟικασίας πρέπει να μπαίνουν στην έναρξη μιας συνεΟρίας. 

Την επόμενη φορά μπορείτε να θέσετε θέμα ΟιαΟικασίας. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για τις 12 Ιουλίου 1990, στις 
.,,, ί ' θ' ο ' ' ξ ' : t-"εκα το πρω , με πρωτο εμα: « ι μαυρες επετειοι του πρα ικοπηματος και της 

τοόρκικης εισβολής». 
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Θα ακολουθήσει μικρό 8ιάλειμμα και θα συνεχ(σοuμε ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΉ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί ΠροUπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 

του 1990. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού της Αρχf,ς Λιμένων 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1990. 

3) Ο περί ΠροUπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 

1990. 

4) Ο περί Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροUπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1990. 

7) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1990. 

9) Ο περί Εκλογf,ς Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί Προστασίας της Εμπορικής Εκμετ&λλευσης Κινηματογραφικών 

Ταινιών Νόμος του 1990. 

11) Ο περί της Δεύτερης Τροποποίησης του Συντ&γματος Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 

12) Ο περ( Πολιτικών Δικαιωμάτων των Υπαλλήλων των Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμος του 1988. 

(Πρόταση νόμου). 

13) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας 

Μνήμης και Τιμf,ς προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπι

ζόμενοι τη Δημοκρατία Εναντίον του Προδοτικού Πραξικοπήματος της 

15ης του Ιούλη 1974 Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμος 

του 1990. 

15) Ο περί Κοινοκτημοσύνης της Περιουσίας των Συζύγων Νόμος του 

1989. (Πρόταση νόμου). 

16) Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων Νόμος του 1990. 

17) Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμος του 1990. 

18) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990. (Πρόταση νόμου). 

19) Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990. 

20) Ο περί Παραγραφf,ς (Προσωριναί Διατ&ξεις) Νόμος του 1985. 

21) Ο περί Παραγραφής (Προσωριναί Διατ&ξεις) Νόμος του 1990. 

22) Ο περί της Οικουμενικf,ς Σύμβασης για το Δικαίωμα Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 

23) Ο περί Αρχf,ς Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγο

ρίες Θέσεων) Νόμος του 1990. 
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24) Οι περ( Μεταλλε(ων και Λατομε(ων (Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 

1990. 

25) Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονι

σμο( Κο(λης του 1990. 

26) Οι Δημοτικο( {Τροποποιηηκο() (Αρ. 2) Κανονισμο( Π&φου του 1990. 

27) Οι περ( Κυπριακοό Πρακτορε(ου Ειδήσεων {Δι&ρθρωση και Όροι 

Υπηρεσ(ας) Κανονισμοί του 1990. 

28) Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονι

σμο( Κυπεροόντας του 1990. 

29) Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμο( Πισσουρ(ου του 1990. 

30) Οι περ( Χωρ(ων {Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονι

σμοί του Συμβουλ(οu Βελτιώσεως ΣuνοικισμοU Ανθουπόλεως του 1990. 

31) Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονι

σμο( Γαλ&τας του 1990. 

32) Οι περ( Ακιν-ήτου Ιδιοκτησ(ας της Δημοκρατ(ας (Μ(σθωση Ιδιοκτησ(ας 

μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) Κανονισμο( του 1990. 

33) Οι περ( Ακινήτου Ιδιοκτησ(ας της Δημοκρατ(ας {Δι&θεση) (Τροπο-

ποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

34) Οι περ( Ιδιωτικών Νοσοκομε(ων Κανονισμο( του 1990. 

35) Οι περ( Αλιε(ας Κανονισμο( του 1990. 
36) Οι περ( Λειτουργ(ας των Δημόσιων Σχολε(ων Μέσης Εκπα(δευσης 

Κανονισμο( του 1990. 

37) Οι περ( Κυβερνητικοό Υδατικοό Έργου του Χώρου Απορρ(ψεως και 
Επεξεργασ(ας Λυμ&των εις το ΒΑ ΤΙ Λεμεσοό (Έλεγχος, Διαχείρισις 
και Χορήγησις Δικαιώματος όι 1 Απόρριψιν Λυμάτων) Κανονισμοί του 
1990. 

38) Οι περί Καταχωρ'ήσεως Γεννησεων, Θνησιyονιών και Θανάτων (Καθο

ρισμός Τόπων) {Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

39) Οι περ( Επαγγελματικής Άδειας Οδηγοό Κανονισμοί του 1990. 

40) Οι περ( Μηχανοκινήτων Οχημ&των και Τροχα(ας Κινήσεως (Τροπο-

ποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

41) Οι περ( Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

42) Οι περ( Ασφαλιστικών Εταιρειών Κανονισμο( του 1990. 

43) Οι περ( Αρχής Βιομηχανικής Κατ&ρτισης (Ταμε(ο Ευημερ(ας Υπαλλή

λων) Κανονισμο( του 1990. 

44) Οι περ( Τερματισμοό Απασχολήσεως {Ταμε(ον δι& Πλεον&ζον Προσω

πικόν) {Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990. 

45) Οι περ( Γεωργικής Ασφ&λισης (Συντ&ξεις και Χορηγήματα στους 

Υπαλλήλους του Οργανισμοό) {Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1990. 

46) Οι περ( Λιμενεργατών {Ρόθμιση Απασχόλησης) {Τροποποιητικοί) 

Κανονισμο( του 1990. 

47) Οι περ( Δημόσιας Υπηρεσ(ας (Χρόνος Εργασίας) Κανονισμο( του 

1990. 

48) Οι περ( Τμήματος Πολεοδομ(ας {Σχέδια Υπηρεσ(ας) Κανονισμο( του 

1990. 
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49) Οι περ( Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990. 

50) Οι περ( Υπηρεσ(ας Τηλεπικοινωνιών (Ί'πηρεσ(α Μετάδοσης Δεδομένων 

σε Πακέτα) (CYTAPAC) Κανονισμο( του 1990. 

51) Οι περ( Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγε(ας (Γενι

κός Νοσηλευτικός Κλά8ος - Θέση Νοσοκόμου επί του Προσωπικού 

Πρώτης Τάξης) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990. 

Δε θα υπάρξει Κατάθεση ΝομοσχεΟ!ων και Εγγράφων, εκτός αν είναι κάτι το 

πολύ επείγον. 

ΚΕΦΆΛΑΙΟ Γ ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

Και Οε θα υπάρξει Κεφάλαιο Δ '. Γι' αυτό τα θέματα τα οποία εισηγούνται 
οι συνά.Οελφοι για το Κεφάλαιο Δ' τους παρακαλώ να τα καταθέσουν στις 

Επιτροπές τους, να τα συζητήσουν και, αν μέχρι το Σεπτέμβριο Οεν ικανο

ποιηθούν, τότε μπορούν να τα επαναφέρουν. 

Κηρόσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 9.11 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγpαψαv τοv κατάλογο τωv παpόvτωv με 

αλφαβητική σειρά: 

Α ναστασιάδης Ν(κος 

Αν8ρέου Αντώνης 

Γεωργιάδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριάδης Ανδρέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλ(α Νεόφυτος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεο8ούλου Μιχαήλ 

Ιερο8ιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κληρίδης Γλαόκος 

Κόλοκος Π ολόβιος 

Κουρτελλάρης Χρ(στος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδάς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μακρίδης Νίκος 

Μαν8ριώτης Στέλιος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μιχαηλίδης Θαλής 

Μουσιοόττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Π αναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Αν8ρέας 

Παπα8όπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχάλης 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχάλης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανοό Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρίας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφ(δης Μανώλης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Ψυλλίδης Ανδρέας 
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Αντιπρόσωποι Θpησκεuτικώv Ομάδων: 

Μαυρίδης Ιωάννης 

Κυρίλλης Φέλιξ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το θέμα ((Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμού 
Διαρ(ζου παρά το γεγονός ότι παραμένουν ανεκπλήρωτες οι κυβερνητικές υπο
σχέσεις για κατασκευή φράγματος που να καλύπτει τις αρδευτικές ανάγκες της 

περιοχής}) 1 οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Γ. Ομήρου, Μ. 

Θεοδούλου, Π. Δίγκλης, Γ. Παπαδόπουλος, Δ. Ηλιάδης, Γλ. Κληρίδης, Ν. 
Αναστασιάδης, Μ. Πουμπουρής, Τ. Χατζηδημητρ(ου, Α. Δημητριάδης, Λ. Θεο
δούλου, Πρόεδρος) και λήψη απόφασης για μη λήξη του θέματος, ώστε να γίνουν 

διαβουλεύσεις μεταξύ των ενδιαφερομένων και της κυβέρνησης για την εξεύρεση 
λόσης. 

1α) Διεξαγωγή συζήτησης (Μ. Παπαπέτρου, Πρόεδρος, Π. Δίγκλης, Γλ. 
Κληρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Κ. Παναγίδης) ύστερα από διαμαρτυρία του κ. Μ. 

Παπαπέτρου για το γεγονός ότι το ΑΔΗΣΟΚ δεν κλήθηκε στην καθιερωμένη 

σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων. 

2) Έκθεση για το θέμα ((Η κατασκευή του νέου δρόμου Πύργου-Λεuχωσίας» 1 
οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Α. Μαρκίδης, Π. Κόλοκος, 

Χρ. Πέτας, Π. Δίγκλης, Λ. Ζαχαριάδης, Π. Στυλιανού, Τ. Χατζηδημητρίου, 

Πρόεδρος) και ομόφωνη έγκριση σχετικού ψηφ(ι;rματος της Βουλής των Αντι

προσώπων προς την κυβέρνηση. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Παράτασης της Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ. (Κυρωτικός) Νόμος του 1990» και 
ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Σιτηρών Κόπρου Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περ( Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 17) του 1990», η αγόρευση του κ. Α. Ψυλλίδη που ακολούθησε και 
ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 31του1990). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 28) του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 32 του 1990). 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 29) του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 33 του 1990). 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 30) του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 34 του 1990). 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1990» και ψήφιση αυτοό 
σε Νόμο (με αρ. 14 του 1990). 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1990» και ψήφιση αυτοό 
σε Νόμο (με αρ. 15 του 1990). 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1990» και ψήφιση αυτοό 
σε Νόμο (με αρ.16του 1990). 
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12) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Ει8ικεόσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) 
του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο (με αρ. 7 του 1990). 

13) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί των Προϋποθέσεων Διαφήμισης ή 
Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 
14) Έκθεση για το νομοσχέ8ιο «0 περί Ηλεκτρισμοό (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 
15) Έκθεση για τα νομοσχέ8ια «0 περί Βοηθών Καταστημάτων (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990» και «0 περί ΘερινΊ\ς Μεταμεσημβρινής 
Αναπαόσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» και για τους Κανονισμοός «Οι 
περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) Κανονισμοί του 1990>>, «Οι 
περί Βοηθών Καταστημάτων (Ώρες Εργασίας Βοηθών Καταστημάτων) Κανονι
σμοί του 1990», «Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Μεταβολή Ωρών Κλεισίματος 
Καταστημάτων) Κανονισμοί του 1990», «Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβ8ο
μα8ιαίες Ημιαργίες) Κανονισμοί του 1990» και «Οι περί Βοηθών Καταστημάτων 
(Τροποποίηση Πινάκων) Κανονισμοί του 1990», ψήφιση των νομοσχε8ίων σε 
Ν όμοuς και έγκριση των Κανονισμών. 

16) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Προσωπικοό της ΑρχΊ\ς 

Τηλεπικοινωνιών Κόπρου (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Γενικοί Κανονισμοί του 
1990» και έγκριση αυτών. 

17) Έκθεση για τους Κανονισμοός «Οι περί Πανεπιστημίου Κόπρου (Διοι
κητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 

18) Κατάθεση Νομοσχε8ίων και Εγγράφων. 

19) Ερωτήσεις Βουλευτών (Το θέμα της μετατροπΊ\ς της λίμνης της 

Ορόκλινης σε πάρκο· - Αίτημα να επισκέπτεται γιατρός τον οικισμό Αγίου 

Γεωργίου Παλουριώτισσας - Αίτημα των οικισμών Αγ(ου Γεωργ(ου, Αγίας 

Βαρβάρας και Aγlou Νικολάου για ανέγερση εκκλησ(ας - Η σύνδεση του οικισμού 
Αγίου Γεωργίου Παλοuριώτισσας με το αποχετευτικό σύστημα της Λευκωσίας -Η 
ανάγκη αόξησης τ'ων μελών της αστυνομικης 8όναμης του αερο8ρομίου Πάφου -Η 

κατασκευή του νέου αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου - Η διεύρυνση της 

στρατιωτικής ζώνης στο Κάβο Γκρέκο από τις αρχές των βρετανικών βάσεων -
Αιτηματα του οικισμοό Τακτ ελ Καλέ - Αίτημα της κοινότητας Λαγου8ερών να 

8ιαγραφοόν τα τέλη των τελευταίων 16 χρόνων που οφείλει στο ΡΙΚ - Αίτημα 

της κοινότητας Λαγουδερών να ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος από τον Ξuλιάτο μέχρι 
το 8ρόμο Κανναβιών-Βυζακιάς - Η κατασκευη του παρακαμπτήριου 8ρόμου Αγίας 
Μαρίνας-Ξυλιάτου -Πρόταση να τιμηθεl ομάδα καθηγητών του Πανεπιστημίου 

Αθηνών με την ευκαιρία των τριαντάχρονων της ανακήρυξης της Κυπριακής 

Δημοκρατίας - Το πρόβλημα της αλόγιστης εκκοπης πεόκων στην κοινότητα 
Λαγου8ερών - Το οξό αρ8ευτικό πρόβλημα της κοινότητας Πολόστυπου - Το θέμα 
της εισαγωγης ακατάλληλων για κατανάλωση κρεάτων και ψαριών - Αίτημα της 

κοινότητας Λαγουδερών για κατασκευή βιολογικού σταθμού - Οι προκλητικές 

ενέργειες των Τούρκων στην οδό Γρανικού στη Λευκωσία - Αιτημα της 
κοινότητας Πολύστυπου για ασφαλτόστρωση του δρόμου Πολύστυπου-Λειβαδιών

Αληθινοό-Μόλου - Αίτημα της κοινότητας Λαγου8ερών για μείωση της κοινοτικής 

της συνεισφοράς). 

20) ΑπαντΊ\σεις ίπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ενίσχυση της 

υδατοπρομήθειας Χολετριών και ο διαχωρισμός νέων οικοπέδων -Η ανέγερση νέου 
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σχολικού χτιρlου στον Ασώματο και η συντήρηση του παλαιού - Το θέμα της 

επιχορήγησης παιδιών εχτοπισθέντων για ανέγερση κατοικίας πέραν του ενός 

υπνοδωματιοu - Οι τρόποι με τους οποίους η κυβέρνηση προσπαθεί να απαμβλύνει 

τα προβλήματα των εγκλωβισμένων - Η φορολογία των ποσών που κατα

βάλλονται σε αποχωρούντες από την υπηρεσία τους υπαλλήλους - Η κατάθεση 
αγωγών για χρέη εχτοπισθέντων χαt πληγέντων επιχειρηματιών - Το δικαίωμα 

ελεύθερης εισόδου στα μουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους - Οι προαγωγές 

στην αστυνομία βάσει αξιοκρατικών κριτηρίων -Το γεφύρι στο χωματόδρομο 

Αγίου Μάμαντος-Πελενδρίοu - Το θέμα των επικίνδυνων προφυλαχτήρων ορισμέ
νων αυτοκινήτων - Ο διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες στη Σωτήρα 
Λεμεσού - Η αναθεώρηση των κριτηρίων δανειοδότησης των αιγοπροβατοτρόφων 
-Η ανόρυξη γεωτρήσεων και η καλλιέργεια πηγών στο Μαθιάτη - Η καταπο
λέμηση της ποντίκας και ο τρόπος διάθεσης του ποντικοφάρμακου - Πληροφορίες 

για διάλυση ή υποβιβασμό του Αστυνομικού Σταθμού Κάτω Πύργου - Το φράγμα 
Τριμίκλινης - Το θέμα της μονιμοποίησης των ειδικών αστυφυλάκων του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων και της Κεντρικής Τράπεζας - Η οδική σύνδεση των 
κοινοτήτων Αγίου Παύλου, Αγίου Θεοδώρου και Αγίου Κωνσταντίνου - Η 

αντιμετώπιση της υδαρούς κηλίδας που παρουσιάζεται στα μανταρίνια - Η υδατο
προμήθεια Βυζακιάς - Η άρδευση γης στη Βυζακιά με νερό από τον υδατοφράκτη 
Ξυλιάτου - Θέματα σχετικά με τους εκπαιδευτικούς που εργάζονται στα Κρατικά 

Ινστιτούτα Επιμόρφωσης - Το θέμα των προσφορών μεταφοράς σιτηρών - Ο 
τρόπος υπολογισμού της μέσης παραγωγής σιτηρών στα χωριά Βυζακιά, Νικη
τάρι, Ποτάμι, Κουτραφάς και Σινά Όρος - Η εκκοπή πεύκων σε περιοχές κοντα 
στην κοινότητα Λαγουδερών -Η αντικατάσταση των αγωγών των πηγών 

«Βιλλούρκα» και Delik Dash - Η εγκατάσταση Σοβιετικών πολιτών εβρα~κής 

καταγωγής στα κατεχόμενα από το Ισραήλ αραβικά εδάφη -Η κατασκευή τοίχων 

αντιστήριξης σε οικόπεδα τοU συνοικισμού αυτοστέγασης Γερίου - Η μετάθεση 
του Επάρχου Αμμοχώστου), 

21) Συμληρωματική Έκθεση για το θέμα «Η απαράδεκτη κατάσταση που 
επικρατεί στα σχολεία της Λεμεσού από τη δράση αναρχικών και η ανάγκη λήψης 
πρακτικών μέτρων για την ομαλή λειτουργία τους)) και ομόφωνη έι .. ριση αυτής. 

22) Έκθεση για το θέμα «Η καθυστέρηση που παρατηρείται για τη 

δημιουργία της νέας βιομηχανικής περιοχής Κολοσσίου στην επαρχία Λεμεσού και 

οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

23) Έκθεση για το θέμα «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της 
θανατικής ποινής όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπεριλαμβανομένης 
και της εν ψυχρώ δολοφονίας γυναικών» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

24) Έκθεση yια το θέμα «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την 
εγκατάσταση των ηλιακών συστημάτων του Νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με 

τη ζημιά που τυχόν προκαλείται στο δημόσιο)) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

25) Έκθεση για τα θέματα (1) «Οι καταστροφtς και οι ζημιές που 

προκλήθηκαν στην ακριτική Αθηαίνου από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι 
βοήθειας προς τους πληγέντες κατοίκους» και (2) «Η ανάγκη αποζημίωσης των 
πατατοπαραγωγών που υπέστησαν ζημιές από θεομηνίες το Νοέμβρη και 
Δεκέμβρη του 1988», οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Α. Μαθηκολώνης, Δ. 
Ηλιάδης, Κ. Τσιέττης) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

26) Έκθεση για το θέμα «Η φημολογούμενη παραχώρηση νερού από το 
φράγμα Ασπρόκρεμμου σε μεγαλοεπιχειρηματία για τουριστικούς σκοπούς στην 
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περιοχή 'Πέτρα του Ρωμιού 1 , τη στιγμή που δεν ικανοποιείται αίτημα παρα

Αώρησης νερού από το ίδιο φράγμα για αρδευτικούς σκοπούς σε αριθμό κοινο
τήτων της χαμηλής περιοχής Πάφου», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν ( 1 Α. 
Χρυσοστόμου, Μ. Θεοδοόλου, Γ. Παπαδόπουλος, Π. Δίγκλης, Χρ. Κουρτελλιiρης) 
και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

27) Έκθεση για το θέμα «0 αναδασμός, μέτρο ανάπτυξης και προόδου, και 
η ανάγκη ουσιαστικής εν(σχυσfις του}), οι αγορεόσεις και οι παρατηρήσεις που 

ακολοόθησαν (Α. Παπαρές, Ν. Ηλία, Α. Γεωργίου, Ά. Χρυσοστόμου) και 

ομόφωνη έγκριση αυτής. 

28) Έκθεση για τα θέματα (1) «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση {κι ο 

κίνδυνος ματαίωσης) του φριiγματος Βυζακι&ς» και (2) «Η ανιiγκη επίσπευσης 
της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσεφάνου, για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η 

παροχή πόσιμου νερού στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου)), οι σύντομες αγορεύ
σεις που ακολοόθησαν {Π. Στυλιανοό, Τ. Χατζηδημητρίου, Κ. Τσιέττης, Α. 
Παρισινός) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

29) Έκθεση για το θέμα «Το σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των γεωργο
κτηνοτροφικών προϊόντων, η εξασφάλιση αμειπτιχών τιμών και η ανάγκη λήψης 

μέτρων που να εξασφαλίζουν στους γεωργοκτηνοτρόφους την ανώτατη τιμή που 
καθορLζεται για τα προϊόντα τους» και Έκθεση για το θέμα «Η έλλειψη 
αμειπτικών τιμών των πατατών, τα συνεχώς αυξανόμενα κόστα παραγωγής και 

τα γενικότερα προβλfιματα των πατατοπαραγωγών», οι αγορεύσεις και οι 
παρατηρήσεις που ακολοόθησαν { 'Α. Χρυσοστόμου, Σ. Χατζηγιιiννης, Π. 
Στυλιανοό, Δ. Ηλιιiδης, Χρ. Κουρτελλιiρης) και ομόφωνη έγκριση αυτών. 

30) Έκθεση για το θέμα «Το Σχέδιο Ενια(ας Ανιiπτυξης Κρασοχωριών και 
η ανάγκη επίσπευσης της εφαρμογfις του))' οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Α. 
Παπαρός, Ι. Κατσουνωτός, Κ. Παναγίδης, Ν. Ηλία) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

31) Έκθεση για το θόμα «Οι διώξεις από το Υπουργε(ο Υγε(ας των 

μικροβιοτεχνών κατασκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού σιουτζιούκκου) 
στην περιοχή Μαραθάσας)), οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Π. Στυλιανού που 

ακολούθησαν και ομόφωνη έγκριση αυτfις. 

32) Έκθεση για το θέμα «Η ανιiγκη για κιiλυψη των καταθετών της 

Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρεlας Ριζοκαρπάσου κατά τον ίδιο τρόπο που το 

κράτος έχει καλύψει τους καταθέτες όλων των κατεχόμενων συνεργατικών 
πιστωτικών εταιρειών))' οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ζ. 

Τουλούρας, Δ. Ηλιιiδης, Κ. Τσι<ττης, Π. Στυλιανοό) και ομόφωνη όγκριση 
αυτής. 

33) Σόσταση του Προέδρου της Βουλής αναφορικιi με την τακτική που 

πρέπει να ακολουθείται όσον αφορά τα διάφορα θέματα που εξετάζουν οι 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, ώστε η εξέταση αυτή να αποβαίνει αποτελεσμα
τική. 

34) Έκθεση για το θόμα «Οι καθυστερήσεις που σημειώνονται στην 
εκκαθάριση των προβληματικών συνεργατικών ιδρυμάτων και η παραβ(αση 

προνοιών της νομοθεσίας περί Συνεργατικών Εταιρειών>) και ομόφωνη έγκριση 

αυτής. 

35) Έκθεση για το θέμα «Η έκδοση από το Υπουργείο Υγείας πιστο

ποιητικών σε πρόσωπα που παρακαλούθησαν τριετή κύκλο στη θεωρία και την 
πρακτική εφαρμογή της ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες εξετάσεις, 

1 

1 1 1 
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ενώ υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά. αυτά περιέχουν αναληθή 
στοιχεία» και αναβολή της εξέτασής του λόγω του ότι εκκρεμεί σχετική υπόθεση 
στο δικαστήριο. 

36) 'Εχθεση για το θέμα «Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Ορούντα)), οι 
παρατηρήσεις που οικολοόθησοιν (Τ. Χοιτζηδημητρίου, Α. Παρισινός, Π. Στυλιοι
νοό) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

37) Έκθεση γιοι το θέμα «Η δημιουργία στοιθμοό επεξεργασίας λυμάτων γιοι 
την Ανθοόπολη>> και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

38) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Η σταδιακή υποβάθμιση αντί της 
αναβάθμισης, ως έπρεπε, χι η προϊούσα αναγωγή σε αχρησία: α} των εξωτερικών 

ιατρε(ων Καϊμαχλίου και β) του περιφερειακού Νοσοκομε!ου Κυπερούντας)) και 
(2) «Τα προβλήματα λειτουργίας του Νοσοκομείου Κυπεροόντοις και ειδικότεροι η 
μη πλήρωση της θέσης οικτινογράφοω>, οι σόντομες οιγορεόσεις και οι παρατηρή
σεις που οικολοόθησοιν (1. Ιωοιννίδης, Π. Στυλιοινοό, Κ. Χρίστου, Α. Παρισινός) 
και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

39) Έκθεση γιοι το θόμοι «Η συμπεpίληψη της περιοχής του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως Σωτήρας στην απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλίου γιοι τη ρόθμιση 

της τουριστικής ανάπτυξης», οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν 
(Δ. Ηλιάδης, Κ. Τσιέττης, Κ. Ποινοιγίδης, Α. Παρισινός) και ομόφωνη όγκριση 
αυτής. 

40) Έκθεση γιοι το θέμα «Η ανάγκη δημιουργίας εθνικής επιτροπής γιοι το 
συντονισμό των διάφορων υπηρεσιών του κράτους που απασχολούνται με την 

καταπολέμηση των ναρκωτικών», η σόντομη δήλωση του κ. Δ. Γεωργιάδη που 
οικολοόθησε και ομόφωνη όγκριση αυτής. 

41) Έκθεση γιοι το θέμα «Τα προβλήματα που θα προκόψουν από την 
απόφαση του Υπουργικοό Συμβουλ(ου γιοι ανέγερση γυμνασίου στο χώρο του 
δάσους της Παιδαγωγικής Ακαδημίας στην Αγλοιντζιά παρά τις οιντιθετες 
απόψεις των αρμόδιων υπηρεσιών: Πολεοδομ(οις, Πολεοδομικοό Συμβουλ(ου, 

Αστυνομ(οις, Υπουργε(ου Γεωργίας και Γροιφε(ου Προγροιμμοιτισμοό», οι οιγορεό

σεις και η συζήτηση που οικολοόθησοιν (Ρ. Κοιτσελλή, Δ. Ηλιάδης, Γ. Σοιββ(δης, 
Δ. Γεωργιάδης, Πρόεδρος, Α. Ψυλλ(δης, Α. Παρισινός) και έγκριση αυτής με 
παράλληλη εξουσιοδότηση του Προόδρου της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτρο

πής να ερευνήσει το θόμοι μοιζ( με την κυβόρνηση γιοι να οιποσοιφηνιστοόν οι 
προθέσεις της τελευτοι(οις. 

42) Έκθεση γιοι το θέμα «Προβλήματα των σχολικών βοηθών που εργάζον
ται σε νηπιοιγωγε(οι», οι παρατηρήσεις που οικολοόθησοιν (Α. Ψυλλ(δης, Πρόεδρος, 

Τ. Χοιτζηδημητρ(ου, Γ. Σαββίδης, Δ. Γεωργιάδης) και ομόφωνη έγκριση αυτής 
με παραπομπή παράλληλοι του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
γιοι περαιτέρω εξότοιση. 

43) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Προβλήματα βιβλιοθηκάριων που εργάζον
ται σε κρατικές βιβλιοθήκες» και (2) «Η ανάγκη μονιμοπο(ησης των υπαλλήλων 
της Σεβερε(ου Βιβλιοθήκης, καθώς και των βιβλιοθηκών του Γυμνασίου Ποιλου

ριώτισσας, του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, της Παιδαγωγικής Ακαδημίας και του 
Λανίτειου Λυκείου Α' Λεμεσού, και η ένταξή τους στις κατάλληλες χλίμαχες)), οι 

παρατηρήσεις που οικολοόθησοιν (Τ. Χοιτζηδημητρίου, Πρόεδρος, Π. Στυλιοινοό, 
Ρ. Κοιτσελλή, Γ. Σαββίδης, Δ. Γεωργιάδης) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 
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44) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Η έλλειψη προσοντούχων 8οισκάλων γιοι 
επάν8ρωση των σχολείων μας και η άρνηση του Υπουργείου Ποιι8είοις να 
επιτρέψει τη συμπλήρωη της εκποιί8ευσης των αποφοίτων ποιι8οιγωγικών οικοι8η

μιών Ελλά8οις με τη φοίτηση γιοι ακόμα ένα χρόνο στην Ποιι8οιγωγική Ακοι8ημ(οι 
Κύπρου, ώστε να καταστούν χαθ' όλα προσοντούχοι δάσκαλοι σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας μας» και (2) «Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι 
απόφοιτοι των ποιι8οιγωγικών οικοι8ημιών Ελλά8οις γιοι μόνιμο 8ιορισμό στη 

8ημοτική εκποι(8ευση» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

45) Έκθεση γιοι το θέμα «Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο 

ARIZEN, η βλαβερή επί8ροισή της πάνω στην υγεία των εργαζομένων και των 
κατοίκων της γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλή
ματος» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

46) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Η οι8ικοιιολόγητη σπατάλη 8ημ6σιου 
χρήματος λόγω της καθυστέρησης στη λήψη της σωστής απόφασης να κατασκευα

στεί τετραπλής κοιτεόθυνσης ο 8ρόμος Λάρνοικοις-Κοφίνοω> και (2) «Η ανάγκη 
άμεσης παροχής αποζημιώσεων στους κατο!χους των κοινοτήτων Αγγλισ!δων και 
Αλεθρικού γιοι τις ζημιές που υπέστησαν από την έναρξη της κατασκευής του 

8ρόμου Λάρνοικοις-Κοφίνου με 8ιπλή κατεύθυνση» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

47) Συμπληρωματική Έκθεση γιοι το θέμα «Τα σπίτια των προσφύγων 
αστυνομικών στο Πλατύ Α γλαvτζιάς και στη Λεμεσό» και ομόφωνη έγκριση 
αυτής. 

48) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Η οι8ικοιιολόγητη καθυστέρηση της 
8ιοιπλάτυνσης και ασφαλτόστρωσης του 8ρόμου Κιτ(ου-Μοιζωτού-Αλοιμινού>>, (2) 
«Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με ο8ικά προβλήματα της κοινότητας 

Προ8ρόμοω> και (3) «Η σχε8ιοιζόμενη ό8ευση του 8ρόμου Σίφυλλου σε σχέση με 
την καλύτερη εξυπηρέτηση των γειτονικών χοινοτήτων)) 1 η σύντομη αγόρευση του 
κ. 'Α. Χρυσοστόμου που ακολούθησε και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

49) Συμπληρωματική Έκθεση γιοι το θέμα «Η εκκρεμούσα αποζημίωση των 
προσφύγων και εγκλωβισμένων καπνοπαραγωγών του διαμερ!σματος Καρπασίας 

για τα καπνά τύπου Βιρτζίνια που παρέδωσαν το θέρος του 1974 στο Συνεργα
τικό Οργανισμό Καπνοπαραγωγών>), οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Δ. Ηλιάδης, 
Χρ. Κουρτελλάρης, Π. Στυλιανού) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

50) Έκθεση γιοι τα θέματα (1) «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 

προσφυγική κοινότητα Κοιντού και τρόποι επίλυσής τους», (2) «Τα προβλήματα 
της διάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκοκυπριακού (αγροτικού} κλήρου μιας 
κοινότητας σε: ε:κτοπισθέvτε:ς άλλων κοινοτήτων - π.χ. Μαθιάτη, Ποταμιάς κ.ά -
όταν υπάρχουν σοβαρές αιτήσεις από μέρους εκτοπισθέντων της ί8ιοις κοινότητας 

γιοι αξιοποίησή τους», (3) «Οι ανάγκες των προσφύγων γιοι επαγγελματική 
στέγη))' (4) «Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφόγων που διαμ~νουν στους 
κυβερνητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις επαρχ!ες 
Λάρνακας και Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στους οικισμούς Τσιαχχιλε:ροό, 

Κόκκινων, Ορμή8ειοις, Φρενάρους, Λιοπετρίου, Σωτήρας και Βρυσούλλων» και (5) 
«Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριοιχής γης στο Συγκρότημα Καλλιτεχνών 
Λύσης (ΣΥ.ΚΑ.ΛΥ.), αίτημα που υποβλήθηκε από το 1982, γιοι ανέγερση 
οικήματος στο οπο(ο θα στεγάζονται οι ποικ(λες πολιτιστικές δραστηριότητες του 
συγκροτήμοιτος>J, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Πουμπου

ρής, Δ. Ηλιά8ης, Π. Στυλιοινοό, Δ. Γεωργιά8ης, Α. Ποινοιγιώτου, Χρ. Κουρτελ
λάρης) και ομόφωνη έγκριση αυτής. 
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51) 'Εκθεση για το θέμα «Η ανάγκη απομάκρυνσης του χοιροστασίου και 

άλλων κτηνοτροφικών υποστατικών που βρ(σκονται 8ίπλα από τους προσφUγικούς 
συνοικισμοός Μενεοό και Δρομολαξιάς ως απαραίτητο μέτρο πρόστασίi:tς της 
υγείας των Κατοίκων της περιοχής», οι παρατηρήσεις των κ. Μ. Πουμπουρή και 
Δ. Ηλιάδη που ακολοόθησαν και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

52) Έκθεση για το θέμα «Η πρόσφατη απαράδεκτη απόφαση του Υπουρ
γείου Εμπορίου και Βιομηχαν(ας να απολύσει δέκα από τους τριάντα δύο 

εργατοτεχνίτες της Υπηρεσίας Κυπριακής Χειροτεχνίας και η ανάγκη ακόρωσής 
της» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

53) Έκθεση για το θέμα «Τα προβλήματα της αγροτικής νεολαίας και 
γενικά των νέων της υπαίθρου και η ανάγκη λήψης μέτρων γtα την αντιμετώπισή 

τους» και ομόφωνη έγκριση αυτής. 

54) Έκθεση για το θέμα «Οι σοβαρές επιπτώσεις που σημειώνονται κ<ίθε 
χρόνο από το έντομο leaf hopper στα αμπέλια επιτραπέζιων σταφυλιών και η 
επείγουσα ανάγκη αντιμετώπισης αυτού του τόσο σοβαρού προβλήματος)) και 
ομόφωνη έγκριση αυτής. 

Τιμή: 50σ 

ΤuπώΟηχε στο Τυπογραφείο της l(υπpιακήc, Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Ε' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ' 

Συνε8ρίαση 12ης Ιουλίου 1990 

( 'Ωρα έναρξης: 10.45 π.μ.) 

(Αρ. 38) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Β. ΛΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνε8ρ(ας της Βουλής των Α ντι-

προσώπων. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν uπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτ(α, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η σημερινή συνεδρία της Βουλής συμπίπτει με τις μαύρες επετείους. Θα 

επαναλάβω ότι θα ήταν τραγικό χαι αντιπαραγωγικό οι θλιβερές επέτειοι να 

μετατραπούν σε μια τυπική εκδήλωση, που 1 αντί να κεντρίζει τη μνήμη χαι την 
αγωνιστικότητα του λαού μας, θα οδηγεί σε επανάπαυση με τη συναίσθηση της 

εκπλήρωσης ενός οφειλόμενου χρέους. 

Στόχος θα πρέπει να είναι η ενδυνάμωση του αγωνιστικού φρονήματος χαι η 

στροφή προς πραχτιχές κατευθύνσεις, που θα τείνουν να ανατρέψουν τα σημερινά 

Οιχοτομιχά, κατοχικά δεδομένα. 

Η γενιά μας που μαρτύρησε την προδοσία και την τραγωδία, έχει χρέος να 

εμπλακεί με κάθε τρόπο στον αγώνα για τερματισμό της κατοχής, για απο

κατάσταση της ενότητας της πατρίδας μας και των δικαιωμάτων του λαού μας. 

Μέσα στο νέο κλίμα της κατάργησης συνόρων και κατάρρευσης διαχωρι

στικών τειχών, η τουρκική κατοχή και το διαχωριστικό συρματόμπλεγμα απο

τελούν αναχρονισμό. 

Είμαι βέβαιος ότι είναι καθολική απόφαση όλων μας να αγωνιστούμε για 

δικαίωση και για λευτεριά. 

Καλώ τον χ. Μάτση εχ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού να καταθέσει 

τη δική του ομιλία για το θέμα. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Μνημονεύουμε κατά τη σημερινή συνεδρία της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, τους 
νεκρούς μαχητές και τα θύματα της περιόδου του Ιούλη του 1974. Εlναι η πιο 
θλιβερή και μαύρη πτυχή της σύγχρονης ιστορίας μας, όταν αδίσταχτοι στρατιω

τικοί εγκέφαλοι των Αθηνών διέταξαν χέρια ελληνικά να χύσουν αδελφικό αίμα 

στην Ι(ύπρο. 

(3629) 
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Φέρουμε σήμερα στη μνήμη μας τα βάσανα, τις ταλαιπωρίες και τον.· 
εξευτελισμό που υπέστησαν οι χιλιάδες των εκτοπισθέντων αδελφών μας,_,- οι 

εγκλωβισμένοι και ολόκληρος ο λαός. ΙCαι θυμούμαστε με αγάπη τους συγγενείς, 
και τις οικογένειες των αγνοουμένων μας και στρέφουμε όλως ιδιαίτερα τη ~κ.έψη 

μας προς τους 1,619 αγνοούμενούς μας, μνημονεύοντες όσους ο Αττί~ας, θανάτωσε 
και αναλογιζόμενοι με ανατριχίλα όσους, ίσως ζωντανοί ακόμη, υπάρχουν στα 

υπόγεια των τουρκικών φυλακών στα βάθη της Ανατολίας. Είναι το αβάστακτο 

τίμημα που πληρώνουμε για την προδοσία του 1974. 

Δεκαέξι χρόνια μετά 1 κύριοι συνάδελφοι, Οε νομίζουμε ότι αποφεύγουμε 

ευθύνες, επαναλαμβάνοντες μόνο λόγους και συνθήματα ξεθωριαCrμένα εν πολλο(ς 
από τη χρήση και κατάχρηση και από το χρόνο. Μόνο με έγκαιρη και 

αποτελεσματική αναμέτρηση με την πρόκληση που μας δημιούργησε η τουρκική 

εισβολή και με την ανατροπή των τετελεσμένων που επέφερε είναι που θα 

δικαιωθούμε. 

Αυτό είναι το ασήκωτο φορτίο που βαραίνει τους ώμους όλων μας και 

ιδιαίτερα της πολιτικής ηγεσίας του τόπου. Είναι σε κριτική και αυτοκριτική που 

πρέπει ενσυνείδητα να υποβάλουμε όλοι τις ενέργειες και τις πράξεις μας από της 

ανεξαρτησίας μέχρι σήμερα, για να επιφέρουμε κατά τον Αριστοτέλη ((την των 

τοιούτων παθημάτων χάθαρσιν» της τραγωδίας μας. 

Η ευαίσθητη πολιτική διευθέτηση του Κυπριακού μετά τον 

αντιαποικιακό/ απελευθερωτικό αγώνα της ΕΟΙ(Α και μετά την υπογραφή των 

Συμφωνιών της Ζυρίχης και του Λονδίνου δεν παρείχε σε κανένα μας το διχα(ωμα 

να πράττει αμελέτητα και να ενεργεί επικίνδυνα για το μέλλον του Κυπριακού 

Ελληνισμού και της Κύπρου ολόκληρης. 

Γεγονότα όπως οι συγκρούσεις του 1963, η φυγή της Ελληνικής Μεραρχίας 
το 1967 και πολλά άλλα, που σημάδευαν και τροχιοδρομούσαν πορεία κάθε άλλο 
παρά ελπιδοφόρα, Οεν μπορούσε και δεν έπρεπε να αποτελούν εύκολη εποχιακή 

συνθηματολογιχή φιλολογία, αλλά βάση και αφετηρία υπεύθυνου προβληματισμού 

και ανάλυσης από υπεύθυνη πολιτική ηγεσία. 

Αν χάνουμε αΟρή αναφορά στο προ του 1974 παρελθόν, είναι απλώς και μόνο 
για να προσδώσουμε περιεχόμενο και στόχους σε επετείους όπως οι σημερινές και 

για τη σωστή πορεία όλων μας στο μέλλον. Μιας πορείας βασισμένης μόνο στην 

ενότητα και στον κοινό αγώνα όλου του λαού, για απαλλαγή μας από την ξένη 

κατοχή και έξω από προσωπικές, κομματικές ή ιδεολογικές προτιμήσεις και 

συμφέροντα. 

Και είναι γιατί, κύριοι συνάδελφοι, ακόμα και μετά την τουρκική εισβολή και 

κατοχή δεν απελευθερωθήκαμε από συμπλέγματα, εξαρτήσεις και αντιπαρα

τάξεις, ξένες και άσχετες προς το γνήσιο, εθνικό και ιστορικό συμφέρον του 

συνόλου. Και πρυτάνευσαν τα στενότερα προσωπικά, κομματικά και άλλα 

συμφέροντα της στιγμής. 

Η αξιοκρατία ταλαιπωρήθηκε, οι θεσμοί και οι αξίες δε λειτούργησαν όσο 

έπρεπε, ο εύκολος στιγματισμός και ο παράλληλος κομματισμός αναπτύχθηκαν 

πολύ επιζήμια και η αποφασιστικότητα για έγκαιρη λήψη των επιβαλλόμενων 

πολιτικών αποφάσεων αναλόγως των εξελίξεων δεν υπήρξε. 

Ο ρόλος της Ευρώπης και η σημασία της έγκαιρης α(τησής μας προς ένταξη 

στην ΕΟΚ, που έπρεπε να είχε υποβληθεί προ ετών και που οφθαλμοφανώς 

αποτελούσε τη σωτήρια πορεία της Κύπρου μετά το 1974 για την αποκατάσταση 
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της ενότητας της Δημοκρατίας και των ανθρώπινων Οιχαιωμάτων που παραβιά

στηκαν από την τουρχιχή εισβολή, Οεν εξετιμήθη έγκαιρα για τους ίδιους λόγους. 

Η σημασία χαι ο ρόλος των Τουpχοχυπρίων Οεν αξιολογήθηκε όσο έπρεπε χαι 

ο χρόνος αφέθηκε να διαρρέει επικίνδυνα εις βάρος μας. Κατά την αρνητική για 

μας διαρροή του χρόνου, η 'Γουρχία προγραμματισμένα Οιαφοpοποιεί τη φυσιο

γνωμία των κατεχομένων εδαφών μας από πάσης απόψεως χαι ο εποικισμός 

αποτελεί το σοβαρότατο χίνΟυνο για το μέλλον όλων μας. 

Ενθυμούμενοι τις μαύρες επετείους, χύpιε ΠpόεΟρε, και χάμνοντες αναφορά 

στο παρελθόν και τα λάθη που Οιαπράχθηχαν 1 το πράττουμε μόνο σαν υπόμνηση 
των ευθυνών μας για γνήσια ενότητα χαι ορθούς χειρισμούς, στο παρόν και το 

μέλλον, εχ μέρους όλων μας. 

Δεν υπάρχει άλλη πορεία για αποκατάσταση της Βιχαιοσύνης στην πατρί8α 

μας χαι Βιχαίωσή μας έναντι της ιστορίας και του μέλλοντος της Κύπρου 

ολόκληρης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Μουσιούττας εχ μέρους του Δημοχρατιχού Κόμματος. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Οι εκ8ηλώσεις για τις μαύρες επετείους του προ8οτικού πραξικοπήματος χαι 

της τουρκικής εισβολής 8εν πρέπει να έχουν ως αυτοσκοπό τη φραστική μόνο 

χατα8ίχη του φασισμού και το άκαρπο μοιρολόϊ για το χαχό που μας βρήκε. Σε 

τέτοιες επετείους, αν είμαστε αποφασισμένοι σαν Ελληνισμός της J(ύπρου να 

επιβιώσουμε, πρέπει να βρούμε τρόπους να μεταπλάσουμε το πένθος μας χαι την 

ή '!:' 1 '!:' ι ι ι ι '>' Π ' 
οργ μας σε σραση σημιουργιχη, σε αγωνα αποφασιστικο χαι ανενοοτο, ρεπει 

ακόμη να αναλύσουμε το παρελθόν για να σχε8ιάσουμε το μέλλον χαι με βαθίά 

εν8οσκόπηση, με κριτική και με αυτοκριτική, να εξάξουμε τα σωστά πορίσματα 

που θα μας βοηθήσουν να χαράξουμε τη στρατηγική μιας νέας σωστικής πορείας. 

Μόνο έτσι θα έχουν νόημα αυτές οι επέτειοι. Και η γενιά μας 8εν έχει το 

8ικαίωμα να αφήνει ανεκμετάλλευτη οποια8ήποτε ευκαιρία που θα συνέβαλλε 

έστω χαι χατ 
1 
ελάχιστον στην έξο8ό μας από τα 8εινά1 τα Βεινά που μαστίζουν 

για 16 τώρα χρόνια την αγαπημένη μικρή πατρί8α. 

Δεκαπέντε του Ιούλη του 1974. Η ώρα μη8έν έχει φτάσει. Ένα κεφάλαιο 
της ιστορίας του τόπου μας κλείνει. Η ελευθερία ενός λαού σταυρώνεται. Ποιος 

θα μπορούσε να το πιστέψει πως χέρια ελληνικά θα κάρφωναν το μαχαίρι στην 

χαρ8ιά της Κύπρου; Μα να που έγινε χι αυτό! Οι «ΕφιάλτεςJJ 8υστυχώς 8ε 

χάθηκαν μέσα στους αιώνες. Σ' όλα τα μήχη και τα πλάτη της γης λαθροβιούν, 

μα δε χάθηκαν. 

Τα όσα φριχτά 8ια8ραματίστηχαν τις μέρες που ακολούθησαν, Βεν πρέπει 

ποτέ να τα ξεχνούμε. Πρέπει να τα θυμούμαστε χαι να τα ξαναθυμίζουμε, όσο χι 

αν μας πονά χαι να μας καίει, γιατί έχουμε χρέος να μην αφήσουμε να ξαναγίνει 

το χακό, γιατί έχουμε χρέος να μην επιτρέψουμε να ξαναπεράσει ο φασισμός. 

Στις 20 του Ιούλη η θάλασσα της Κερύνειας βλέπει με φρ(κη να ανοίγουν τις 
πύλες της, για να περάσει η Τουρκία. Εί8ε να τις ανοίγουν εκείνοι, εκείνοι 

ακριβώς που τάχτηκαν για να τις φυλάνε. 
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Τα παραχ&.τω τα ξέρουμε, τα ζούμε, τα νιώθουμε και τα βαρυαναπνέουμε. 

J(ι από τότε για 16 τώρα χρόνια σε τέτοιες αποφράδες μέρες, λυπητερές 

καμπάνες αχολογούν τις μαύρες θύμησες και συγκλον(ζουν τις καρδιές του 

απανταχού της γης Ελληνισμού. 

Κτυπούν καμπάνες για τα θύματα της ΕΟΙ(Α Β ' 1 της εκτρωματικής αυτής 

παραφυ&.δας της Χούντας. Κτυπούν καμπάνες γι' αυτούς που έπεσαν στην 

αντίσταση ενάντια στο προδοτικό πραξικόπημα και έσβυσε η ζωή τους κάτω από 

τις ατσάλινες ερπύστριες του φασισμού. Κτυποόν καμπάνες για κείνους που σαν 

πρόβατα επί σφαγήν, προδομένοι μα αποφασισμένοι, ρίχτηκαν στην αντάρα του 

πολέμου και σκόρπισαν στον Πενταδάχτυλο τα κόκκαλά τους, σε μια ύστατη και 

απελπισμένη πάλη, να μην τουρκοπατηθε( ο τόπος μας. J(τυπούν καμπάνες για 

όλους όσους χάσαμε, μα σημαίνουν ταυτόχρονα και προειδοποιητικά. Σημαίνουν 

την αγωνία του έθνους για τον κ(νδυνο του αφανισμού που επικρέμμαται. 

Γιατί κοντά στα τόσα άλλα, εδώ που φτάσαμε τι άλλο από μακάβριο 

προειδοποιητικό σήμα μπορεί να είναι το περίγραμμα που χαλκεύτηκε από το 

Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνώ~, το περίγραμμα του αίσχους που μας 

θέλει να προσφέρουμε κυριολεκτικά γην και ύδωρ στον εισβολέα, με την πρόνοιά 

του για πλειοψηφία ιδιοκτησίας γης στην υπό τουρκική διοίκηση περιοχή; Τι άλλο 

μπορε( να σημαίνει παρά παγίωση της τουρκοποlησης των κατεχομένων και 

διευκόλυνση για κατάληψη ολόκληρης της J(ύπρου; 

J(αι πώς εξηγούμε το γεγονός πως το περίγραμμα δεν αναφέρεται στο θέμα 

των εποίκων; Για να διευκολυνθούν μήπως αργότερα οι Τούρκοι να επαναλάβουν 

το εγχεlρημα της Αλεξανδρέττας; Πώς εκτιμούμε το θράσος της Έκθεσης 

Μπους, τη λυκοφιλία της Θάτσερ, τις δολοπλοκίες του Λέτσκυ; 

Αλλά και τι να πούμε όμως και για τα κατ 1 εμάς; Αν ήταν τρόπος να 

προσωποποιήσουμε την εσωτερική εικόνα πραγμάτων και να διαγνώσουμε με 

ιατρική ορολογία την πολιτικο-παθ~λογική μας κατάσταση, θα έπρεπε να 

αποφανθούμε για ακρομεγαλία, σε ό,τι αφορά τον ευδαιμονισμό και τον κατανα

λωτισμό, και για γνωστή ακράτεια σε ό,τι αφορά το φρόνημα το αγωνιστικό. 

Μπροστά σ 1 αυτά τα δεδομένα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα 

άξιζε με ύψιστη συναίσθηση ευθύνης να μνησθούμε πως λίγα μόνο χρόνια πιο πριν, 

το 1955 - 1959, στο Δίκωμο, στο Μαχαιρά και στο Λιοπέτρι πάλαιψε η λεβεντιά 
με το χάροντα, και θυσιάστηκε συνειδητά, και θυσιάστηκε για να έχουμε εμείς και 

τα παιδιά μας πατρίδα λεύτερη, πατρίδα ειρηνική. 

Το 1974 ο χάρος βγήκε παγανιά, Θερίζοντας τα νιάτα που πρόβαλαν 

αντίσταση στο φασισμό και πάλαιψαν για διατήρηση της λευτεριάς μας και για 

την ύπαρξη του κράτους μας. Από το 1974 ίσαμε σήμερα, κάποιοι γονιοί, σκιές 
τΟυ παλιού εαυτού τους, με μια φωτογραφία στο τρεμάμενο χέρι και πετρωμένο 

το δάκρυ στο ρυτιδωμένο μάγουλο, συνεχ(ζουν να ρωτούν για το σπλάχνο τους, 

για να πάρουν όμως τη στερεότυπη, όπως και τότε, απάντηση: ((Δεν τον έχω δει 

κυρούλα το μονάκριβό σου γυιό>>. 

Μόνιμα λαβωμένη η προσφυγιά, πίνει θολό νερό και πικροψωμοτρώει, 
αγναντεύοντας με πόνο την τόσο κοντινή μα ταυτόχρονα και την τόσο απόμακρη 

γενέθλια γη. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τούτες οι εκατόμβες των θυσιών, που προσφέρθηκαν για λευτεριά και για 

Οημοκρατ(α, ο τόσος πόνος, το τόσο αίμα που χύθηκε και το τόσο δάκρυ, δεν είναι 
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όυνατό να χαραμίστηκαν για να τουpκέψει ο τόπος. Έχουμε χρέος, και η ζωή 

όλων μας ε(ναι υποθηκευμένη σ' αυτό το αξόφλητο χρέος, που είναι όικό μας, 

κατάΟικό μας. Γιατί, για μας πολέμησαν, για μας τους επιζήσαντες αγωνίστηκαν. 

Είναι καιρός να ξαναθυμηθούμε όλοι μας πως τούτος ο τόπος Οεν είναι χτήμα 

του Οεξιού, του αριστερού ή του κεντρώου. Ανήκει σε όλους μας, είναι κοινή η 

μοίρα και ο αγώνας για σωτηρ(α και για Οικαίωση, είναι αγώνας ολονών μας. 

Επέστη ο χρόνος, λαός και ηγεσία, ενωμένοι σαν ένας άνθρωπος, είτε μόνοι 

είτε μετά πολλών, να Οοθούμε στον υπέρ πάντων αγώνα. Δε χαρίζεται η λευτεριά. 

Οι καμπάνες των αποφράΟων επετείων ας μας ξυπνήσουν όσο ακόμα είναι 

καιρός, για να Οικαιούμαστε χωρίς τύψεις να κοιτάζοuμε το παρελθόν και να 

μπορούμε με αισιοόοξία να ατενίζοuμε περήφανοι το ελπιόοφόρο μέλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής εκ μέρους του ΑΚΕΛ Αριστεράς. 

Μ. πσrΜΠΟ!ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι σuνάόελφοι, 

Η πιο μελανή και τραγική σελίόα στη μακρόχρονη ιστορία τοu κuπριακού 

λαού γράφτηκε στις 15 και 20 Ιουλ(ου του 1974. Γράφτηκε από την ελλαδική 
χούντα ποu επέβαλε στον ελληνικό λαό την εφτάχρονη στuγνή όικτατορία της και 

από την ΕΟΙ(Α Β ', ποu για τέσσερα ολόκληρα χρόνια μάτωνε το σώμα της 
Κύπροu με τις παράνομες εγκληματικές της πράξεις, προετοιμάζοντας το μεγάλο 

κακό. 

Γράφτηκε με την τοuρκική εισβολή και με τη σuνεχιζόμενη κατοχή μεγάλου 

μέροuς της πατρίόας μας. Έτσι το εγκληματικό πραξικόπημα ποu ενθαρρύνθηκε 

από τις πιο αντιόραστικές όuνάμεις τοu ΝΑΤΟ, έόωσε την εuκαιρία στην Τουρκία 

να εισβάλει στην l{ύπρο, να σκοτώσει χιλιάόες σuμπατριώτες μας 1 να ξεριζώσει 
από τα σπίτια και τις περιοuσίες τους το ένα τρίτο του πληθυσμού, να προκαλέσει 

ανείπωτα όεινά, όάκρuα και πόνο σε χιλιάόες οικογένειες. 

Το ΑΚΕΛ που πλήρωσε με ακριβό τίμημα την προσήλωσή τοu στα ιόανικά 

της όημοκρατικής τάξης και νομιμότητας, για άλλη μια φορά καταόικάζει και 

στιγματίζει τοuς ενόχοuς, τοuς αίτιους και πρωταίτιοuς της κuπριακής τραγωόίας. 

Για άλλη μια φορά αποτίει ύψιστο φόρο τιμής προς όσοuς αγωνίστηκαν και 

θυσιάστηκαν ενάντια στο πραξικόπημα και την τούρκικη εισβολή, uπερασπι

ζόμενοι τη όημοκρατία, την ανεξαρτησία και εόαφική ακεραιότητα της πατρίόας. 

Εκφράζουμε αισθήματα σεβασμού προς όσους έχασαν τα αγαπημένα τοuς 

πρόσωπα, προς τοuς σuγγενείς των αγνοοuμένων και αόηλώτων αιχμαλώτων και 

όιαόηλώνουμε τη σuμπαράστασή μας προς τους εγκλωβισμένοuς που σuμβολίζουν 

τη θέληση τοu λαού μας να επιστρέψει στα χωριά και τις πόλεις του. 

l{ύριε Πρόεόρε, 

Η 16η επέτειος της κuπριακής τραγωόίας βρίσκει τον κuπριακό λαό να 

αγωνίζεται για την εξάλειψη των συνεπειών τοu όιπλού εγκλήματος, για την 

επανένωση της πατρίόας του και για την αποχώρηση των τοuρκικών στρατεu-

' ' ματων και των εποικων. 

Πρόκειται για ένα όύσκολο αγώνα ποu τον κάνει όuσκολότερο η αόιαλλαξία 

της 'Αγκuρας. Αόιαλλαξία που ενισχύεται από εκείνοuς που εξισώνοuν το θύτη με 

το θύμα, που αποφεύγουν να πιέσοuν τον εισβολέα να αποσύρει τα στρατεύματά 

τοu. 
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Το ΑΚΕΛ θεωρεί σαν πρώτιστο χρέος του τον αγώνα για να καμφθεί η 

τούpχιχη αδιαλλαξία, για να αναιρεθούν οι απαράδεχτοι χαι πpοχλητιχοί όροι του 

Ντενκτάς. Για να δοθούν τα απαραίτητα εχέγγυα από την Τουpχ!.α έτσι που να 

ανοίξει ο δρόμος για ένα εποιχοδομητιχό και ουσιαστικό διάλογο με σκοπό την 

εξεύρεση λύσης που θα επανενώσει την Κύπρο πάνω σε ομοσπονδιακή βάση. 

Αυτή η λύση 1 στηριζόμενη στις Συμφωνίες Κορυφής χαι στις αποφάσεις του 
ΟΗΕ, πρέπει να διαλαμβάνει την αποχώρηση των τουpχιχών κατοχικών στρατευ

μάτων και των εποίκων, την κατοχύρωση των τριών ελευθεριών χαι τη δια

σφάλιση του δικαιώματος επιστροφής χαι περιουσ(ας για κάθε πρόσφυγα. Για να 

είναι σταθερή χαι βιώσιμη η λύση πρέπει να συνοδεύεται με αξιόπιστες 8ιεθνείς 

εγγυήσεις, χωρίς μονομερή επεμβατικά 8ιχαιώματα. 

Θεωρούμε σαν θετικό βήμα το γεγονός πως το Κυπριακό συζητήθηκε στην 

πρόσφατη συνάντηση των ηγετών των Ηνωμένων Πολιτειών χαι της Σοβιετικής 

Ένωσης χαι αναμένουμε ότι οι 8υο υπερ8υνάμεις θα εντατικοποιήσουν τις 

προσπάθειές τους, έτσι που να βοηθήσουν στην εξεύρεση λύσης στηριγμένης στις 

αποφάσεις του ΟΗΕ και εναρμονισμένης προς το νέο 8ιεθνές κλίμα. 

Το ΑΙCΕΛ ήταν χαι παραμένει ο σημαιοφόρος της ενότητας του λαού, την 

οποία θεωρεί σαν απαραίτητη προϋπόθεση για την επιτυχία του αντικατοχιχού 

αγώνα που 8ιεξάγουμε. Αυτή η ενότητα 8εν πρέπει να παραχαράσσει την ιστορία, 

8εν πρέπει να 8ιαστρεβλώνει χαι να παραποιά τα γεγονότα. Πολύ περισσότερο 8εν 

πρέπει να 8ικαιώνει τους ενόχους. 

Για να είναι σταθερή και απο8οτιχή η ενότητα πρέπει να στηρίζεται στη 

8ιαφάνεια, την αλήθεια τη σωστή και την αντικειμενική πληροφόρηση. Ε(μαστε 

έτοιμοι για ενότητα με όσους 8ε 8ικαιώνουν χαι 8ε συγχαλύπτου~ τους Ενό.χους. 
Λέμε ναι στη λαϊκή συμφιλίωση χαι απαντούμε απερίφραστα όχι στη Οιχαίωση 

των πραξικοπηματιών. 

Το μήνυμα που αποστέλλουμε σήμερα στον κυπριακό λαό είναι μήνυμα 

αυτοπεποίθησης, αγωνιστικής 8ιάθεσης, επαγρύπνησης χαι ετοιμότητας. 

Ο κυπριακός λαός, ενώ θα συνεχίσει τον αγώνα ενάντια στην τουρκική κατοχή 

για την επανένωση και τη σωτηρία της πατρί8ας του, 8ε θα επιτρέψει αναβίωση 

χι επανα8ραστηριοποίηση του Εοχαβητισμού με οποιαΟήποτε μορφή. Δε θα 

επιτρέψει τη Οιάπραξη νέου εγκλήματος, ούτε νέας προ8οσίας. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεΟρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. ΧατζηΟημητρίου εχ μέρους το Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Δεκαέξι χρόνια χωρίς Κερύνεια, Μόρφου και Βαρώσι είναι πολλά. Δύσκολο 
να τ 

1 
αντέξει η ψυχή του λαού μας. Στέκει μπροστά στους κλειστούς 8ρόμους χαι 

απορεί πόσο θα συνεχιστεί ακόμα ο απολογισμός. Βλέπει από μακρυά τον 

Πενταδάκτυλο και ανηφορ(ζει η σκέψη νοερά δρόμους θλ(ψης αλλά και λευτεριάς. 

Θυμάται ο λαός μας τους αίτιους της τραγω8ίας χαι η ανάμνησή τους είναι 
μια χαταΟ(χη μέσα στην ψυχή του. Η κατάρα της ιστορίας θα τους συνο8εύει 
στους αιώνες των αιώνων. Και η οργή ενός ξυπνημένου έθνους για το χαχό που 
έφεραν θα μείνει πάντα μετέωρη πάνω από τα κεφάλια τους. Όπου λείπει η 
μνήμη, όπου υπάρχει η ανοχή, εκεί υπάρχει χαι το ξεστράτισμα, ο παραλογισμός. 
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Σήμερα που όλοι στρεφόμαστε προς την Ευρώπη, θα πρέπει \ια θuμούμαστε 

ότι η Ενωμένη Ευρώπη στηρίχτηκε πάνω στην χατα8ίχη του χιτλερισμού χαι του 

φασισμού, πάνω στη Οιχη της Νυρεμβέργης, πάνω στην τιμωρία των Κουίσλιγκς. 

Εκείνη η εμπειρ(α κρατά και σήμερα την Ευρώπη σε θέςrη συναγερμού ενάντια 

στις φασιστικές αναβιώσεις. 

Η ανάμνηση της συμφοράς Οεν είναι αρκετή, για να αντιμετωπίσει τις 

συνέπειες της προ8οσίας και της εισβολής. Και το μέτρημα του χρόνου Οεν μπορεί 

να 'ναι ο μόνος σκοπός των επετείων. 'Άλλωστε τα μηνύματα των καιρών είναι 

τόσο δυνατά, που δε μας αφήνουν να λησμονήσουμε το μέλλον. Η γραμμή Αττίλα, 

η διαχωριστική γραμμή της Λευκωσίας, το τε(χος της οδού Λήδρας, είναι μια 

παραφωνία μέσα στον κόσμο και μέσα στην Ευρώπη. Και η Κύπρος μαζί με τους 

άλλους τόπους μπορεί να έχει ένα καλύτερο μέλλον. J{αι η Κύπρος μπορεί να Οει 

τα δικά της τείχη να πέφτουν. Και ο λαός της ΙCύπρου, Έλληνες και Τούρκοι, 

μπορούν να ζήσουν σε μια ):(οινή πατρί8α με ειρήνη, ασφάλεια και δημοκρατία. 

Η αίτηση για ένταξη δίνει μια προοπτική. Ο λαός μας ένιωσε ότι πήρε μια 

σωστή απόφαση η πολιτική ηγεσία. Και είναι αυτό μια απάντηση στην κατοχή 

και τη Οιαίρεση. Το έργο φυσικά δεν είναι εύκολο, γιατί και το έγκλημα εναντίον 

της Κόπρου ήταν μl:γα. Χρειάζεται μεθό3ευση μl:τρων. Χρειάζεται τώρα η 

Ευρωπαϊκή μας πολιτική σκληρή δουλειά για να την οικο8ομήσουμε 1 να τη 

στηρ!ξουμε, να αντιμετωπίσουμε δυσκολ!ες, υπονομευτές ή αρνητές της. Απαιτεί 

ακόμα νέους τρόπους σκέψης, νέους προσανατολισμούς και προσαρμογή στις 

κοσμογονικές εξελίξεις που γίνονται γύρω μας. Η κάθε μέρα που περνά θα είναι 

κρίσιμη και θα πρέπει να την αξιοποιούμε σωστά. στον τομέα της οικονομίας, των 

νομικών πλαισίων της πολιτικής και της διπλωματίας. 
1 Ομως, ούτε η κατάργηση της γραμμής Αττίλα, ούτε η δίκαιη λύση είναι 

υπόθεση μόνο ενός ευρωπαϊκού προσανατολισμού. Χρειάζεται η Κύπρος κινητο

ποίηση και αξιοποίηση όλου του δυναμικού της. Χρειάζεται ένα τίμιο κράτος 

ψηλά. στη συνείδηση των πολιτών χωρίς σκάν8αλα στα τελωνεία, στα λαχεία, στις 

αποχετεύσεις, στο εμπόριο, στο φόρο εισοδήματος, στις υπηρεσίες. Χρειαζόμαστε 

μια άλλη κοινωνία χωρίς σάπια κρέατα, βρώμικα ψάρια, Οιαφθορά, χωρίς απάτες 

και Βόλο με τις εθνικές και τις δημοκρατικές αξίες, ψηλά. στη συνείδηση όλων μας. 

Χρειαζόμαστε ένα λαό με πίστη στον τόπο και στο μέλλον του. Χρειαζόμαστε μια 

ηγεσία που να εμπνέει και να παραδειγματίζει το λαό. Με αιχμή του ξίφους τψ 

άμυνά μας θα πρέπει να Οώσουμε συγκεκριμένο ρόλο στον κάθε Κύπριο πατριώτη. 

Να δημιουργήσουμε αγωνιστικό φρόνημα και να εμπνεύσουμε την αυτοπεποίθηση 

στο στρατιώτη. 

Σήμερα, στην επέτειο της προδοσίας και της εισβολής, θα υπηρετήσουμε 

σωστά. τον τόπο αν, πέρα από την κατα8ίκη της προδοσίας και των προδοτών, 

επισημάνουμε τις ευρύτερες αδυναμίες που έχει το εσωτερικό μας μέτωπο και 

φροντίσουμε να τις αντιμετωπίσουμε με αποφασιστικά. μέτρα και αποφάσεις, αν 

Οώσουμε ένα νέο όραμα και νέες προοπτικές που θα στηρίζουν το λαό μας στο 

δύσκολο αντικατοχικό του αγώνα. 

Η τύχη μας τελικά. είναι στα χέρια μας. Με πίστη στο μέλλον του τόπου και 

με συστηματική καθημερινή Οουλειά. και κύρια με οδηγό τη Οημοκρατία, τους 

θεσμούς και τις αξίες της, θα μπορέσουμε να ανοίξουμε τους Ορόμους του 

μέλλοντος πάνω από την προδοσία και τα συρματοπλέγματα του Οιαχωρισμού. 

Ευχαριστώ, χ. Πρόε3ρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου, εκ μέρους του ΑΔΗΣΟΚ. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Συμπληρώνονται αυτές τις μέρες 16 ολόκληρα χρόνια από εκείνο το μαύρο 
Ιούλη της προΟοσ[ας και της καταστροφής. Δεκαέξι ολόκληρα χρόνια και όμως οι 

πληγές παραμένουν ανοιχτές. Ο χρόνος, που συνήθως θεραπεύει τις τραυματικές 

εμπειρ(ες 1 στη συγκεκριμένη περίπτωση έδρασε αντίστροφα. Όχι μόνο Οεν 

επούλωσε τις πληγές, αλλά αντίθετα δυνάμωσε το πείσμα και την αποφασιστι

κότητα του λαού μας να μη συμβιβαστεί με τα τετελεσμένα, Να μη δεχτεί ως 

νόμιμο αυτό που ο μαόpος Ιοόλης τους 1974 aημιοόpγησε. Ο χρόνος επιβεβαίωσε 
κατά τρόπο οριστικό την αμετάκλητη απόφασή μας να μην προσυπογράψουμε τη 

ντε φάκτο διχοτόμηση, αλλά να πετύχουμε μια λύση δίκαιη και βιώσιμη που θα 

ενώνει ολόκληρο τον κυπριακό λαό, τους Ελληνοκυπρίους και τους Τουρκο

κυπρίους1 τους ΑρμένηΟες, τους Μαρωνίτες, τους Λατίνους, κάτω από μια 

ομοσπονΟιακή ομπρέΛλα. Την απόφασή μας να αγωνιστούμε για μια λύση που θα 
Οημιουργεί τις προϋποθέσεις για ειρηνική συμβίωση όλου του λαού και που θα 

εξασφαλίζει τις προϋποθέσεις για συνεργασία και κοινή ανέλιξη και πρόοΟο. 

Πέρασαν, κύριε Πρόεδρε, 16 ολόκληρα χρόνια αφότου η ελληνική χοόντα και 
τα όργανά της στην ΙCύπρο 1 η προδοτική ΕΟΚΑ Β ' 1 ανέτρεψαν τη νόμιμη 

κυβέρνηση του Μακάριου και έΟωσαν την αφορμή αλλά και τη Ουνατότητα στον 

Τούρκο εισβολέα να πατήσει το νησί μας. ΙCάποιοι ονόμασαν το πραξικόπημα 

<<άφρον>>. Εμείς το λέμε με τ' όνομά του. ΠροΟοτικό 1 εγκληματικό. Και τούτο 
γιατί, εκτός του γεγονότος ότι η κατάλυση της Οημοκρατιας είναι πράξη 

κατάπτυστη και απαράδεχτη, στη συγκεκριμένη περίπτωση ήταν τόσο πασιφανείς 

οι συνέπειες ενός τέτοιου εγχειρήματος, ήταν τόσο καθαρές οι συνέπειες που θ' 

ακολουθούσαν, που εμείς κανένα, μα κανένα ελαφρυντικό δεν μπορούμε να 

αναγνωρίσουμε στους πρωταίτιους της καταστροφής. 

Δεν χάνουμε αυτές τις τοποθετήσεις με μισαλλοδοξία, Ούτε ζητούμε εκΟί

χηση από κανένα. Όμως, σε μια χώρα όπου η ξένη κατοχή συνεχίζεται, σε μια 

χώρα όπου ο λαός της αγωνίζεται γι' αυτή τούτη την ύπαρξή του, σε μια χώρα 

όπου η επιτυχία αυτού του αγώνα εξαρτάται από λεπτούς χειρισμούς και 

ισορροπίες, τα λέμε αυτά για να υπογραμμίσουμε με τον πιο εμφαντικό τρόπο την 

ανάγκη για επαγρόπνηση. Η Κύπρος του 1990 δεν μπορεί να έχει την πολυτέλεια 
για νέες περιπέτειες. Δεν αντέχει μια νέα παρανομία. Τα περιθώρια προς αυτή 

την κατεύθυνση έχουν εξαντληθεί οριστικά. 

Αυτές τις μέρες ο λαός μας θυμάται τα θύματα της προΟοσίας, θυμάται τους 
, , 'l_>f Δ ' 'Ψ ' ( συγγενεις των αγνοουμενων με οουνη. εν πονουν με τη σχε η μονο οι συγγενε ς 

των νεκρών μας. Πονεί ολόκληρη η ΙCύπρος, γιατί έχασε ένα κομμάτι του εαυτού 

της. Γιατί στο πρόσωπο των νεκρών μας και των αγνοουμένων μας χάσαμε ένα 

μέρος του καλύτερού μας εαυτοό. Γι' αυτό πονούμε και γι' αυτό Οεν ξεχνούμε. 

Κόpιε Πpόεapε, 

Όταν μια χώρα ζει υπό ημικατοχή για 16 χρόνια, όταν το 1/3 του λαού της 
είναι πρόσφυγες στην ίΟιά τους την πατρίδα, όταν οι κίνΟυνοι για ολοκληρωτική 

τουρχοποίηση Οεν έχουν εκλείψει, όταν ακόμα ο χρόνος μονιμοποιεί το Οια

χωρισμό, οι προσπάθειες και ο τρόπος επιδίωξης μιας Οίχαιης και βιώσιμης λύσης 

πρέπει να διακρίνονται από τα στοιχεία της σύνεσης και της σοβαρότητας. Στόχος 

μας -και αυτό δεν πρέπει να διαφεύγει ποτέ της προσοχής μας- είναι η επίτευξη 
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αυτής της λύσης μέσω ουσιαστικών συνομιλιών υπό την αιγίδα του Γενικού 

Γραμματέα του ΟΗΕ. Η διεθνοποίηση και η εμπλοκή των υπερδυνάμεων, η 

επαναπροσέγγιση~ ακόμα και η αμυντική θωράκιση, είναι μέτρα που ουσιαστικά 

στοχεύουν στη διευκόλυνση αυτής της διαδικασίας. Δεν αποτελούν από μόνα τους 

αυτοσκοπό, Οεν μπορούν να οδηγήσουν από μόνα τους σε λύση. Μπορούν μόνο να 

βοηθήσουν στη δημιουργία εκείνων των συνθηκών που θα εξαναγκάσουν την άλλη 

πλευρά να συνομιλήσει με σοβαρότητα μαζί μας. Είναι γι 1 αυτό που τονίζουμε 

την ανάγκη για σοβαρότητα και σύνεση. J(αι σίγουρα αυτός ε(ναι ο δύσκολος, 

αλλά συνάμα ο υπεύθυνος και πατριωτικός τρόπος προσέγγισης. Ο άλλος δρόμος, 

ο ορόμος της πλήρους άρνησης, ο ορόμος που οοηγεί όχι στον εξαναγκασμό της 

τουρκικής πλευράς να συνομιλήσει σοβαρά μαζί μας, αλλά στην κλιμάκωση της 

αντιπαράθεσης και της όξυνσης με μεγάλα και παχιά λόγια που στερούνται 

αντικρίσματος, είναι ο εύκολος Ορόμος που οΟηγεί όμως στη Οιαιώνιση της 

κατοχfις και των τετελεσμένων που αυτή Οημιούρyησε. 

Με αυτή την ευκαιρία εκφράζουμε την ευαρέσκειά μας για· την πρόσφατη 

απόφαση των ηγετών της ΕΟΚ στο ΛονΟίνο. Εκφράζουμε ακόμα την εκτίμησή 

μας για την κατηγορηματική επιβεβαίωση της θέσης της Σοβιετικής Ένωσης για 

την l(ύπρο, όπως αυτή εκφράστηκε με πρόσφατες Οηλώσεις τόσο του πρεσβευτή κ. 

Γιούρι Φόκιν όσο και του υφυπουργού Εξωτερικών κ. Γιούρι Βοροντσώφ. 

Κύριε Πρόεορε, 

Το ΑΔΗΣΟΚ καλεί όλες τις πολιτικές Ουνάμεις, με εξαίρεση τους αμετα-

νόητους πραξικοπηματίες, σε συστράτευση για τη λευτεριά της Κύπρου. 

Μπορούμε να συστρατευτούμε. Ο κυπριακός λαός το απαιτεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

l(αλώ τη Βουλή σε μονόλεπτη σιγή για τα θύματα. 

(Ακολουθεί μονόλεπτη σιγή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και τώρα μπαίνουμε στις κανονικές εργασίες της Βουλής. 

Προτού προχωρήσουμε στην Κατάθεση ΝομοσχεΟίων και Εγγράφων θα ήθελα 

να Οηλώσω ότι είμαι εξουσιοΟοτημένος από όλες τις πλευρές της Βουλής να 

Οηλώσω ότι τα κόμματα όλα έχουν αναλάβει την υποχρέωση να συζητήσουν και 

να συμπληρώσουν ό,τι αφορά το θέμα του Τεχνικού Επιμελητηρίου στην πρώτη 

συνεορίαση μετά από τη σημερινή της Βουλής. Αυτή είναι επίσημη ανάληψη 

ευθύνης από όλες τις κομματικές πλευρές. 

Παρακαλώ τώρα να γίνει η Κατάθεση ΝομοσχεΟίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί ΠροUπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΠαιΟείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιΟείας. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1 

1 

3) Ο περί Πωλήσεως Τροφίμων και Φαρμάκων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1990. 
Κατατέθηκε από το l'πουργείο l'γείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή l'γείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τα κάτωθι δυο νομοσχέδια κατατέθηκαν από το l'πουργείο Οικονομικών. 

4) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 31) του 1990. 
5) Ο περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό Νόμος (Αρ. 32) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και τα δυο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιχ·ονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από το l'πουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Λιμένων Κόπρου για το έτος 1989. 
Κατατέθηκε από την Αρχή Λιμένων Κόπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην 1\.οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Από το l'πουργείο Οικονομικών κατατέθηκαν τα κάτωθι δυο νομοσχέδια: 

8) Γνωστοποίηση προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων των οδηγιών του 

l'πουργού Οικονομικών προς τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα σύμ

φωνα με τις πρόνοιες των περί Συνεργατικής Κεντρικής Τ ρ&.πεζας 

(Ειδικό Δάνειο) Νόμων του 1988 και 1990. 
9) Έγγραφο που αφορά: 

Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου στη δημόσια υπηρεσία 

δυνάμει του Άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων l'παλλήλων 

(Δημοσία και Εκπαιδευτική l'πηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πρόταση Νόμου. 

10) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 20ής Ιουλίου ως Ημέρας 

Μνήμης και Τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπ(ζοντας 

τη Δημοκρατία της Κόπρου Νόμος του 1990. 
Κατατέθηκε από τον κ. Μ. Χριστοφίδη εκ μέρούς της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει εισήγηση να θεωρηθεί το θέμα αυτό ως επείγον 
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και να συζητηθεί στη σημερινή συνεδρία, γι' αυτό θα παρακαλέσω την Επιτροπή 

να είναι έτοιμη να καταθέσει την Έκθεσή της. 

Μπαίνουμε στο ΙCεφάλαιο Α 1 Νομοθετική Εργασία. 
Το πρώτο θέμα στο κεφάλαιο αυτό για σήμερα είναι «0 περί ΠροUπο

λογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1990)). Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟΥ 

ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ντίνος Κωνσταντίνοu 1 Πρόεδρος 
Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Λέαvδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Πολύβιος ΚόλοΧος, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κοuρτελλάρης 

Ο ΠροUπολογισμός του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για το 1990 
κατατέθηκε στη Βουλή τηv 1 η Φεβρουαρίου 1990 και παραπέμφθηκε στηv 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών καί Προϋπολογισμού για μελέτη και 
-- ---·υποβολή σχετικής Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον ΠροUπολογισμό αυτό σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαv στις 19 Φεβρουαρίου, 2 Μαϊου και 2 Ιουλίου 1990. Στο 
στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο Πρόεδρος 

του Διοικητικού Συμβουλίου, ο Γενικός Διευθυντής και άλλοι ανώτεροι λειτουργοί 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, \ 

Ο πιο πάνω ΠροUπολογισμός, όπ(ο)C αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προ

βλέπει έσοδα .1:10,330,000 και έξοδα .1:15,076,792. 
Η Επιτροπή με βάση όλα τα συμπληρωματικά στοιχεία και τις πληροφορίες 

που τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό 

προχώρησε στη μελέτη των επιμέρους κονδυλίων που περιέχονται σ' αυτό. 

Ως αποτέλεσμα της μελέτης αυτής η Επιτροπή αποφάσισε την περικοπή 

αριθμού νέων θέσεων οι οποίες, σύμφωνα με σχετική επιστολή που στάληκε στη 

Βουλή από το Γενικ6 Διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, δεν έγιναν 

αποδεκτές από το Υπουργικό Συμβούλιο στο στάδιο της έγκρισης του υπό 

αναφορά Προϋπολογισμού. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία της συζήτησης του όλου θέματος διαπιστώνει 

την ανάγκη ποιοτικής αναβάθμισης των προγραμμάτων του Ιδρύματος, της 

ορθολογιστικής ιεράρχησης των προτεραιοτήτων του και της ισότιμης κάλυψης και 

προβολής των δραστηριοτήτων των διάφορων οργάνων του Κράτους. Ειδικότερα η 

Επιτροπή δεν μπορεί να αφήσει απαρατήρητο το γεγονός ότι το Ίδρυμα, παρά 

τις επανειλημμένες υποδείξεις που έχουν γίνει κατά καιρούς προς τους αρμοδίους, 

εξακολουθεί να εφαρμόζει την τακτική της επουσιώδους κάλυψης ή και της 

πλήρους παραγνώρισης των δραστηριοτήτων του Προέδρου και των Μελών της 
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Βουλής σε ·αντίθεση με την παρατηρούμενη εμφανή υπερπροβολή των δραστηριο

τήτων του Πρόεδρου χαι των άλλων οργάνων της Εχτελεστιχής Εξουσίας. 

Αναμένοντας τη λήψη των αναγχαLων διορθωτικών μέτρων η Επιτροπή έκρινε 

σκόπιμο, σε πρώτο στάδιο, να συμπεριλάβει στις πρόνοιες του υπό συζήτηση 

Προϋπολογισμού σχετική διάταξη σύμφωνα με την οποία από το σύνολο του 

ποσού που θα εγκριθεί τελικά να μπορούν να διατεθούν μόνο τα Οέχα δωδέκατα 

χαι το υπόλοιπο ποσό να διατεθεί με σχετική εξουσιοδότηση της Βουλής χαι σε 

συνάρτηση με την αναμενόμενη ποιοτική βελτίωση και αναβάθμιση των προ

γραμμάτων του Ρ .1.Κ. στη βάση της ισότιμης μεταχείρισης όλων των κρατικών 

εξουσιών. 

Με βάση τις πιο πάνω γενικές θέσεις χαι παρατηρήσεις η Επιτροπή ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση Προϋπολογισμού, 

όπως έχει τελικά 8ιαμορφωθεί1 με την επιφύλαξη του 8ικαιώματος κάθε Μέλους 
της, αν το επιθυμεί, να επεκταθεί περισσότερο στα ζητήματα αρχής που 

προκύπτουν με την ευκαιρία της συζήτησης του Προϋπολογισμού του Ρ .1.Κ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Πουμπουρής έχει το λόγο. 

Μ. ΠΟΊΜΠΟΊΡΗΣ: 

l{ύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι 1 
Θα ψηφίσουμε το σχετικό νομοθέτημα και 8ε θα είχαμε ένσταση αν 

ψηφιζόταν ολόκληρο το ποσό, 8ηλα8ή για ολόκληρο το χρόνο. Για μας η ουσία του 
προβλήματος είναι πώς να εξασκηθεί κατά το 8υνατό πιο αυστηρός και πιο 

συστηματικός έλεγχος στην Εκτελεστική Εξουσία και πιο συγκε:χ.ρ~μένο: ()τη 

8ιεύθυνση του Ρ .Ι.Κ. 1 έτσι που να εφαρμόζει σωστά τον l{ώ8ιχα του Ρα8ιο

φωνικού Ι8ρύματος l{ύπρου και να μην χάνει 8ιακρίσεις σε βάρος της Νομοθετικής 

Εξουσίας. Διότι για μας το θέμα των 8ιακρίσεων ή της υποβάθμισης της 

.;ϊροβολής του Προέ8ρου της Βουλής ή των Βουλευτών ως συνόλου 8εν είναι απλώς 

θέμα που αφορά τον Πρόε8ρο ή τους Βουλευτές. Είναι θέμα που αφορά το θεσμό 

και ως τέτοιο θα επιμένουμε ότι πρέπει να προβάλλεται ο θεσμός της Βουλής, ο 

θεσμός του Προέ8ρου της Βουλής. 

Συμφωνούμε ακόμα ότι πρέπει να τερματιστεί η υποτίμηση που υπάρχει και 

η 8ιάχριση που υπάρχει και ότι πρέπει να εφαρμόζεται αχριβο8ίχαια ο l{ώ8ιχας 

του Ρ.Ι.Κ., όχι μόνο μεταξύ των οργάνων του κρ&.τους, αλλά και των κομμάτων. 

Ι{αι θεωρώ χρέος με την ευκαιρία αυτή να αναφέρω ότι το Ρ .Ι.Κ. 8εν 

ανταποκρίθηκε σε πρόσκληση που έχει πάρει από τις λαϊκές οργανώσεις της 

Ανθούπολης να καλύψει την τελετή εγκαινίων, την τελετή αποκάλυψης μνημείου 
ανθρώπων που έπεσαν στο πραξικόπημα και στην εισβολή. Μια εκ8ήλωση της 

οποίας την αποκάλυψη είχε κάμει ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ χ. Δημήτρης 

Χριστόφιας και, ενώ την ί8ια μέρα πολύ ορθά το Ρ .I.J{. κάλυψε άλλη παρόμοια 

εκ8ήλωση, 8εν είχε καλύψει αυτή την εχ8ήλωση στην οποία παρέστη ο Γενικός 
Γραμματέας του ΑΚΕΛ. 

Επαναλαμβάνουμε λοιπόν ότι είναι χρέος του Ρ.Ι.Ι{. να ερμηνεύει σωστά και 

αντικειμενικά τον l{ώ8ιχα και να συμπεριφέρεται 8ίκαια προς όλες τις πλευρές και 

να καλύπτει τις 8ραστηριότητες όλων των πλευρών κατά ακριβο8ίχαιο τρόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Ερωτοχρίτου και μετά ο κ. Ηλι&.8ης. 
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Κ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟpε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ε ' ., θ ψ ' ' '"' Ε ' ' ' μεις οπωσυηποτε α ηφισουμε αuτο το νομοσχευιο. χεινο ομως το οποιο 

ήθελα να αναφέρω, κύριε ΠρόεΟpε, είναι ότι υπάρχει παραγνώριση τόσο της 

Βουλής όσο και του ΠροέΟρου της Βουλής, κατά την ταπεινή μου γνώμη, τόσο 

στις διάφορες εχΟηλώσεις όσο χαι στις Οιάφοpες επισκέψεις που γίνονται κατά 

καιρούς για μελέτη των διάφορων προβλημάτων. 

Ήθελα, κύριε ΠρόεΟpε, να αναφερθώ σε δύο συγκεκριμένες περιπτώσεις. Η 

μια ήταν η επ(σχεψή σας στην Εpήμη μαζί με κλιμάκιο Βουλευτών, η οποία δεν 

είχε αναφερθεί καθόλου αυτή η επίσκεψη από το Ρ.Ι.Ι\.. 1 αλλά περαιτέρω δεν είχε 
παρουσιαστεί. ούτε και ένας κυβερνητικός υπάλληλος, ούτως ώστε εκείνα τα 

προβλήματα τα οποία είχαν θέσει εκεί οι Οιάφορες κοινότητες να μπορούσαν να 

τύχουν κάποιας απάντησης, αν υπήρχε απάντηση! Πέραν τούτου, κύριε ΠρόεΟρε, 

θα αναφερθώ και στην πρόσφατη επίσκεψή μας πάλι στο Πισσούρι όπου συνέβηκε 

το ίΟιο. Ι\.αι λυπούμαι να παρατηρήσω ότι από τις πληροφορίες που έχω είχαν 

οΟηγίες οι Οιάφοροι αρμόΟιοι υπάλληλοι να μην παρευρεθούν σε αυτή την 

επ(σκεψη, την οποία είχαμε στο Πισσούρι. Για μένα αυτό είναι αΟιανόητο καθότι, 

όταν η Βουλή κινείται για μελέτη Οιάφορων προβλημάτων και άλλων Οραστηριο

τήτων1 όχι μόνον το Ρ.Ι.Ι\.., αλλά πιστεύουμε και η κυβέρνηση πρέπει να Οίνει τις 

ανάλογες οΟηγίες, ούτως ώστε κυβερνητικοί παράγοντες να παρευρίσκονται σε 

αυτές τις συγκεντρώσεις που γίνονται. 

Ήθελα επίσης, κύριε ΠρόεΟρε, να αναφέρω ότι παρευρέθηκα και χθες σε μια 
'λλ ' ' ψ ' Α ' ' 'θ α η περιφερειακη συσκε η που εγινε στην νογυρα οπου παρευρε ηκε ο 

Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κ. ΓαβριηλίΟης και κυκλοφόρησε 

μνημόνιο για τα προβλήματα τα οποία θα μελετούνταν. Όταν ζήτησα να μου 

Οοθεί αντίγραφο, μου αναφέρθηκε ότι είχαν οΟηγίες να μη Οώσουν στους Βουλευτές 

αυτά τα αντίγραφα, ενώ τα κρατούσαν οι Οημοσιογράφοι! Αυτή η στάση έναντι 

της Βουλής είναι κατά τη γνώμη μου απαράΟεκτη και είναι καιρός αυτό το Σώμα 

να σκεφτεί σοβαρά τι μέτρα πρέπει να πάρει, όχι μόνον εναντίον του Ρ.Ι.Κ., αλλά 

και τι μέτρα πρέπει να πάρει προς την κυβερνητική πλευρά, ούτως ώστε να 

υπάρχει ο κατάλληλος σεβασμός. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΗλιάΟης και μετά ο κ. Παναγί.Οης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε 1 θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέΟιο και συμφωνούμε με την 
πρόνοιά του ότι θα Οιατεθούν τα 10/12, ενώ τα 2/12 Οε θα Οοθούν ενόψει της 
υπόσχεσης για βελτίωση των προγραμμάτων του Ρ .Ι.1(. Εlναι το πρόβλημα του 

Ρ.Ι.1(. η πολλοστή φορά που το συζητούμε και πραγματικά, αν και αυτή τη φορά 

-που θέλουμε να πιστεύουμε είναι η τελευταία- Οεν υπάρξει ουσιαστική βελτίωση 

στην πολυφωνία, τον πλουραλισμό και την αξιοπρεπή παρουσίαση των Οραστηριο

τήτων του ΠροέΟρου και των Μελών αυτού του Σώματος, ειλικρινά πιστεύουμε 

ότι η Βουλή πρέπει να αναθεωρήσει ριζικά τη θέση της απέ:ναντι στο ΡαΟιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου. 

Το έργο της Βουλής είναι σαφέστατα υποβαθμισμένο. Δεν υπάρχει έστω ένα 

εβΟομαΟιαίο σύντομο τηλεοπτικό ρεπορτάζ για τις εργασίες της Βουλής, κάτι που 

υπάρχει στα τηλεοπτικά Οίκτυα και των πλέον υπανάπτυκτων χωρών. Το Ρ .1.1(. 
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όπως ανέκαθεν και επί αυτής της κυβέρνησης εξακολουθεί να είναι το φερέφωνο 

της υπέρ-προβολής των πpοεδ'pιχών και κυβερνητικών δ'pαστηpιοτήτων. Παρα

δείγματα είναι άφθονα χαι αναφέρω μόνον την περίπτωση της Ε.Ο.Κ., όπου με 

την αφορμή της υποβολής της αίτησης, δόθηκε η εντύπωση ότι επρόκειτο για ένα 

μέγα κατόρθωμα του Πpοέδ'pου και της κυβέρνησής του χωρίς να γίνει σωστά ή 

καθόλου αναφορά στο γεγονός ότι αυτό το Σώμα εδ'ώ και χρόνια α!tαtτούσε ο 

Πρόεδρος να προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση και αντιμετώπιζε την 

πεισματική άρνηση, αλλά και την άρνηση ενημέρωσης αυτού του Σώματος και 

των ηγετών της Βουλής μας και του Πpοέδ'pου της όσον αφορούσε τις διεργασίες, 

τις επαφές και τις πρωτοβουλίες τις οποίες ήταν ενδεχόμενο να αναλάμβανε ο 

Πρόεδρος χαι η κυβέρνησή του. 

Θα χάνω χαι άλλη μια αναφορά. Πριν από δύο βδομάδες αυτό το Σώμα 

έχανε τομή στην κοινωνία μας εισάγοντας το θεσμό της ελεύθερης ραδιοφωνίας. 

Και οι ιδιωτικοί ραδιοσταθμοί προς τιμή τους, όπως το ((ΡΑΔΙΟ ΠΡΩΤΟ>> είχαν 

την ευαισθησία χαι έχαναν την τιμή στο Σώμα μας να καλέσουν τους Βουλευτές 

όλων των κομμάτων οι οποίοι πρωτοστάτησαν στη θέσπιση αυτού του νομοθε

τήματος σε μια ελεύθερη συζήτηση. Αυτό το πράγμα το Ρ.Ι.Κ. δεν το έχανε χαι 

διερωτούμαστε, αν παρόμοιοι θεσμοί χαι η σημασία της εισαγωγής τους στην 

κοινωνία μας δεν ενδιαφέρουν ή δεν αφορούν το Ρ .Ι.Κ., όπως αφορούν τους 

ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς. 

Πρέπει κάποτε η κυβέρνηση~ οι κυβερνήσεις αυτού του τόπου να καταλάβουν 

ότι κρατική εξουσία δεν ασκούν μόνον εκείνοι που έχουν το εκτελεστικό της τμήμα 

αλλά χαι εκείνοι που ασκούν τη Νομοθετική Εξουσία. l(αι θα πρέπει νομίζω 

κάποτε χαι οι ασκούντες τη Νομοθετική Εξουσία να είναι πιο αποφασιστικοί στη 

διεκδίκηση της αξιοπρεπούς παρουσίας προς τα έξω~ της προβολής του φορέα 

αυτού του Σώματος, του Προέδρου χαι των Μελών του. 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι να αναφέρω ότι το Ρ .1.Ι(. δεν αντιλαμβάνεται ότι 

το μονοπώλιό του ανήκει πλέον στο παρελθόν. 'Αρχισε ήδη η λειτουργία των 

ιδιωτικών ραδιοσταθμών χαι εμείς τη χαιρετίζουμε και διερωτούμαστε αν αυτό δε 

σημαίνει τίποτε για το κρατικό μας ραδιόφωνο χαι για την κρατική μας 

τηλεόραση. Αν νομίζουν ότι θα συντηρούνται μόνιμα με τα λεφτά του Κύπριου 

φορολογούμενου, με την υποβαθμισμένη ποιότητα των προγραμμάτων τους) 

χάνουν λάθος δεδομένου ότι από αύριο που θα αρχίσει η πλήρης λειτουργία των 

ιδιωτικών ραδιοσταθμών δε θα είναι αφελείς οι l(ύπριοι διαφημίζοντες, ώστε να 

δίνουν στο πρώην μονοπώλιο του Ρ .Ι.Κ. τις διαφημίσεις τους χωρίς να έχουν την 

ανταπόκριση την οποία θα έχουν από πλευράς ακροαματικότητας. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που για μια ακόμα φορά εκφράζουμε την 

απαρέσχειά μας χαι την αποδοκιμασία μας για τον ευτελή ρόλο της προβολής των 

εκάστοτε κυβερνώντων που εξακολουθεί να διαδραματίζει το Ρ .1.Κ. χαι πιστεύ

ουμε ότι η Βουλή έχει και τη θέληση αλλά χαι το καθήκον να σταματήσει μια για 

πάντα αυτό τον απαράδεχτο ρόλο χαι την υποβάθμιση, όχι μόνον απέναντι στο 

Σώμα αλλά και απέναντι στον πλουραλιστικό χαι στον πολυφωνικό τρόπο 

παρουσίασης του τι συμβαίνει στον τόπο μας χαι στο εξωτερικό. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που το Σοσιαλιστικό !(όμμα με πολλή 

επιφύλαξη χαι για τελευταία φορά πιστεύω ότι βρίσκεται ενώπιον του Σώματος, 

για να ψηφίσει παρόμοιο νομοθέτημα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγίδης και μετά ο κ. Παπαπέτρου. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Έκθεση της Επιτροπής όσον αφορά τον προUπολογισμό του ΡΙΚ είναι 

σαφής. Ε(ναι προειδοποιητική. Σ' αυτή την Έκθεση πρώτα από όλα η Επιτροπή 

αποφάσισε ότι θα πρέπει να ψηφίσει τα 10/12. Και υπάρχουν λόγοι, υπάρχουν 
σοβαροί λόγοι, γιατ( ψηφ(ζ:ι αυτοί τα 10/12 και όχι ολόκληρο τον προϋπολογισμό. 
Γιατί το ΡΙΚ θα πρέπει οπωσδήποτε να αναβαθμίσει ποιοτικά τα προγράμματά 

του. Και δεύτερον, γιατί το ΡΙΚ πρέπει να μεταχειρίζεται ισότιμα όλα τα όργανα 

του κράτους. Και, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό, είναι γνωστό, 

ότι σήμερα υπάρχει μια υπεpπροβολή της εκτελεστικής εξουσίας, όλων των μελών 

του Υπουργικού Συμβουλίου, του προέδρου του κράτους, ενώ υποβαθμίζεται 

πάντοτε η προβολή του Προέδρου αυτού του Σώματος, των Βουλευτών και των 

κομμάτων. Και αυτό πρέπει να το δούμε. Τα κόμματα1 είναι τα κόμματα που 

αποτελούν την πολιτική ηγεσία αυτού του τόπου και δυστυχώς το ΡΙΚ δεν κάμνει 

αυτό που πρέπει να κάμει και να τα προβάλλει ισότιμα στα προγράμματά του. 

Πιστεύω, και συμφωνώ με τους προηγούμενους ομιλητές, τους συναδέλφους 1 
ότι το ΡΙΚ υποβαθμίζει πάντοτε και προσπαθεί να υποβαθμίζει το ρόλο αυτού 

του Σώματος και δεν προβάλλει κατά το σωστό τρόπο τις εργασίες αυτής της 

Βουλής και επίσης θέλω να τονίσω και από μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος 

την απαρέσκειά μας, γιατί πολλές φορές προσπαθεί να παραμερίσει ή να αγνοήσει 

εκδηλώσεις του Δημοκρατικού ΙCόμματος, του Προέδρου του κόμματός μας, του κ. 

Σπύρου Κυπριανού. 

Θέλω, κ. Πρόεδρε, να επισημάνω αυτό που επισήμανε ο συνάδελφος κ. 

Ηλιάδης. Το θέμα της ΕΟΚ . Εδώ έγινε πάλη από τρία κόμματα, το 

Δημοκρατικό Συναγερμό, το Δημοκρατικό Κόμμα και την ΕΔΕΙC για να έλθει η 

κυβέρνηση να υποβάλει έγκαιρα την αίτηση για πλήρη ένταξη στην Ευρωπαϊκή 

Κοινότητα. Όμως τι έγινε; Παρουσιάστηκε η κυβέρνηση, χωρίς να αναφερθεί καν 

η επιμονή αυτού του κόμματος, η επιμονή τριών κομμάτων να φέρουν σε συζήτηση 

αυτό το θtμα της Κοινής Αγοροίς στη Βουλή τρεις φορές. Το Δημοκρατικό Κόμμα 

έφτασε να υποβάλει πρόταση νόμου, για να υποχρεώσει την κιιβέρνηση να 

υποβάλει την αίτηση για πλήρη ένταξη, και όμως, όταν αποφάσισε η κυβέρνηση 

να υποβάλει την αίτηση, καμιά αναφορά δεν έγινε στα κόμματα. 

Επίσης μια σοβαρή πιστεύω παράλειψη: Εκείνος που έβαλε τα θεμέλια αυτής 

της προσπάθειας για να υποβάλει σήμερα η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου την 

αίτηση, είναι ο τέως Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Σπύρος Κυπριανού, 

ο οποίος πραγματοποίησε την τελωνειακή ένωση της ΙCύπρου με την ΙCοινή 

Αγορά. Όμως, κ. Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, καμιά αναφορά. Είνάι ηθική 

υποχρέωση, κατά τη γνώμη μου, έργα, πράξεις οποιασδήποτε κυβέρνησης, να 

τιμούνται και να θυμίζονται στο λαό. Αυτό το πράγμα δεν έγινε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρέπει να αντιληφθεί το ΡΙΚ ότι εδώ σ 1 αυτό τον τόπο υπάρχει δημοκρατία, 

υπάρχουν κόμματα που λειτουργούν σύμφωνα με τα καταστατικά τους, και έχει 

υποχρέωση αυτό το ΡΙΚ να σέβεται αυτά τα κόμματα και να προβάλλει κατά 

ισότιμο τρόπο τις δραστηριότητες των κομμάτων και να τιμά τουλάχιστον 

ορισμένες πράξεις τις οποίες σήμερα ενστερνίζεται η κυβέρνηση του Προέδρου 

Βασιλείου. 
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Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι γιατί αναγκάζομαι να αναφέρω αυτά τα πράγματα, 

αλλά πρέπει το ΡΙΚ να αντιληφθεί επιτέλους ότι πρέπει να μεταχειρίζεται κατά 

ισότιμο τρόπο χαι την εκτελεστική εξουσία, και τα κόμματα, και τον Πρόεδρο της 

Βουλής και τους Βουλευτές στις δραστηριότητές τους, και αυτή τη Βουλή την 

(8ια. 

Βεβαίως ψηφίζουμε αυτό τον προϋπολογισμό με τις προϋποθέσεις που έθεσε η 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, και πολύ σωστά. Γιατί αυτή η 

Επιτροπή -η Επιτροπή Οικονομικών-όταν μιλά για 10/12 προειδοποιεί. l{αι 

εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, ψηφίζουμε σήμερα, αλλά δηλώνουμε ότι αν δε 

συμμορφωθε( το ΡΙΚ προς αυτά που λέμε σήμερα, λέμε ότι θα σκεφτούμε πολύ 

σοβαρά να ξαναψηφίσουμε προUπολογισμό του Ρα8ιοφωνικού 18ρύματος l(ύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου και μετά ο κ. Στυλιανού. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, 

Το ΑΔΗΣΟΚ υποστηρίζει την ψήφιση αυτο(ι του νομοσχε8ίου για έγκριση 

των 10/12 του Προϋπολογισμού του Ρα8ιοφωνικού 18ρύματος ΙCύπρου υπό την 
έννοια της αναγνώρισης ότι υπάρχουν προβλήματα. Θ' αναφερθώ στη συνέχεια 

σ' αυτά τα προβλήματα, στην έκταση και στο βάρος το οποίο τους 8ίνουμε. Θα 

ήθελα όμως εξ υπαρχής να 8ιευκρινήσω ότι αυτό είναι το νόημα της 8ικής μας 

συμφωνίας και να υπογραμμίσω ότι η 8ική μας πλευρά, όπως τόνισα άλλωστε, 8ε 

θα είχε ένσταση να ψηφίσει και ολόκληρο τον προϋπολογισμό, αν 8ημιουργούνταν 

οι προϋποθέσεις για ξεπέρασμα αυτών των προβλημάτων. 

Υπάρχουν λοιπόν τα προβλήματα που πρέπει να αντιμετωπιστούν. Υπάρχουν 

α8υναμίες και κενά στον τρόπο κάλυψης, από μέρους του Ρα8ιοφωνικού 18ρύματος 

Κύπρου, των 8ραστηριοτήτων της Βουλής. Όμως, από αυτό το σημείο μέχρι την 

ισοπέ8ωση, μέχρι την παρουσίαση του θέματος του ΡΙΚ ότι 8ηλα8ή συνιστά ένα 

τεράστιο σκάν8αλο ο τρόπος που παρουσιάζει τις 8ραστηριότητες της Βουλής ή 

τις κατανέμει ανάμεσα στις 8ιάφορες εξουσίες, υπάρχει μεγάλη, μα πολύ μεγάλη 

-κατά την άποψή μας-απόσταση. Μπαίνει το θέμα της υπερπροβολής του 

Προέ8ρu'J, μπαίνει το θέμα της υπερπροβολής των Υπουργών σε βάρος της 

προβολής των Μελών της Βουλής. Πάνω σ' αυτό έχουμε να πούμε το εξής: 

Υπάρχει πρόβλημα. Όμως θα θέλαμε να τονίσουμε κατά τον πιο κατηγορηματικό 

τρόπο ότι κατά τη 8ική μας άποψη η κατάσταση αναφορικά μ' αυτά τα θέματα 

έχει βελτιωθεί σημαντικά σε σχέση με το τι συνέβαινε στο παρελθόν. Και εμείς 

υποστηρίζουμε την ισότιμη μεταχείριση και της Εκτελεστικής και της Νομο

θετικής Εξουσίας και των 8ραστηριοτήτων του Προέ8ρου και των Βουλευτών, 

αλλά την ί8ια στιγμή 8εν μπορούμε να παραγνωρίσουμε το γεγονός ότι πριν όχι 

πολύ καιρό, στο πρόσφατο παρελθόν, η κατάσταση που επικρατούσε αναφορικά με 

τον τρόπο προβολής του τότε Προέ8ρου της Δημοκρατίας και της κυβέρνησής του, 

σε συνάρτηση και πάλι με τη Βουλή ήταν όχι απλώς λανθασμένος, όχι απλώς 

μονομερής, αλλά σκαν8αλώ8ης. l{αι αναφέρθηκαν ε8ώ συγκεκριμένα παρα8εί

γματα. 

Αναφέρθηκε από τον κ. Παναγί8η το θέμα της EOIC. Επαναλαμβάνω ότι 8εν 
μπορούμε να ισοπε8ώνουμε τα πράγματα. Εκεί που έχει ευθύνες το Pll{ -και 
υπάρχουν θέματα που έχει ευθύνες-θα πρέπει να του τις καταλογίσουμε. Αλλά στο 
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θέμα της ΕΟΚ, όταν κατατέθηκε η πρόταση νόμου από τα τρία κόμματα, Οεν 
υπήρξε πλήρης κάλυψη από το ΡαΟιοφωνιχό Ίδρυμα l(ύπρου, χαι από το 

ραΟιόφ~νο χαι από την τηλεόραση; Εκτός αν πίσω από τα λόγια του χ. ΠαναγίΟη 

ανακύπτει το θέμα ποιος θα αναλάβει την πίστωση γι' αυτή την αίτηση την 

οποία υπέβαλε η κυπριακή κυβέρνηση. Ένα θέμα το οποίο σίγουρα -η υποβολή 
της αίτησης-αποτελεί προνόμιο χαι δικαίωμα της εκτελεστικής εξουσίας. 

Συνεπώς, κατά την άποψή μας, χρειάζεται η ισότιμη μεταχείριση, αλλά 

χρειάζεται χαι περισσότερη προσοχή από κάποιους οι οποίοι μένουν σε γυάλινο 

σπίτι. 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα γενικό θέμα. J(αι το γενικό θέμα είναι η ανάγκη 

από μέρους του ΡΙΚ να αναβαθμιστεί η σημασία που δίνει στη Βουλή. Και το 

κύριο σημε!ο αυτού του κεφαλαίου για μας δεν είναι τόσο η κάλυψη της μιας άλφα 

ή βήτα εκδήλωσης που πρέπει να καλύπτονται -και σωστά διαμαρτυρόμαστε-αλλά. 

το κύριο εlναι η ενημέρωση του λαού αναφορικά με τον τρόπο που λειτουργεί, 

εργάζεται και δραστηριοποιείται αuτή η Βουλή. 

Ύπ&.ρχει εισήγηση μπροστά. στο ΡΙΚ1 το οποίο ανέλαβε να τη μελετήσει και 
να φέρει απ.άντηση το Σεπτέμβριο, αναφορικά. με την τηλεοπτική κ&.λυψη των 

συνδριάσεων της Βουλής, υπό την έννοια ότι μπορεί να uπάρχει ένα ωριαίο 

πρόγραμμα κάθε εβδομάδα, το οποίο να δείχνει μαγνητοσκοπημένα στιγμιότυπα 

από τις εργασίες της Βουλής, όπως γίνεται στις πλείστες χώρες του κόσμου. Και 

το ΡΙΚ ανέλαβε να το μελετήσει. Πιστεύω ότι, αν λυθεί αυτό το θέμα, θα έχουμε 

κάμει ένα σημαντικό βήμα προς τα εμπρός. Αλλ&. 1 για να είμαστε και δίκαιοι, στο 
παρελθόν πάνω σ' αυτό το ζήτημα έχει ευθύνες και η Βουλή, για το ότι δεν 

προχωρήσαμε σε μια τέτοια κάλυψη. Διότι, όταν το ΡΙΚ εκδήλωσε την πρόθεσή 

του ε!τε ραδιοφωνικά είτε και τηλεοπτικά να καλύπτει συνεδρίες της Βουλής, 

ακούστηκαν από κάποιους ενστάσεις, διότι δήθεν κατ' αυτό τον τρόπο θα 

προαγόταν η δημαγωγία και θα δuσκολευόταν η λειτουργ(α της Βουλής. Επι

χειρήματα τα οποία για μας είνα εντελώς απαράδεκτα! Η Βουλή λειτουργεί και 

εργάζεται κατ' εξουσιοδότηση του λαού. Και δεν μπορεί να λειτουργεί και να 

εργάζεται π(σω από τις πλάτες του λαού. Ο λαός θα πρέπει επιτέλους να 

μαθαίνει τι γ.ίνεται εδώ μέσα. Και εμείς διαπιστώνουμε ότι ο τρόπος που 

ενημερώνεται ο κυπριακός λαός για τις εργασίες της Βουλής είναι πολύ-πολύ 

μειονεκτικός. 

Με αυτές τις τοποθετήσεις, κύριε Πρόεδρε, αντικρ(ζουμε το θέμα, και 

επαναλαμβάνω την προσήλωσή μας να εργαστούμε και για ενίσχυση της προβολής 

των θέσεων και των δραστηριοτήτων της Βουλής από το ΡΙΚ, αλλά κύρια για να 

καταστε( ο λαός μέσω του ΡΙΚ κοινωνός των τοποθετήσεων και των σκέψεων στη 

Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα να τονίσω αρχικά πως στο ένα σκέλος της προσπάθειας τοπο

θέτησης του θέματος στην ορθή του βάση, με έχει ήδη καλύψει πολύ καλά ο 

συνάδελφος κ. Παναγίδης. Να τον(σω συγκεκριμένα πως η πολιτικοπο(ηση και η 

παρεμβατικότητα στο Ρ .Ι.Κ. έχει φθάσει στον ύψιστο βαθμό της παρουσ(ας της, 

με αποτέλεσμα μέλη του διοικητικού συμβουλίου επανειλημμένα να εκφράζουν την 
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απογοήτευσή τους για τη στάση και τη συμπεριφορά μελών της Εκτελεστικής 

Εξουσίας και των αρμόδιων φορέων του Προεδρικού Μεγάρου, αλλά και ο ίδιος ο 

Διευθυντής του Ρ .Ι.Κ. να αναγκάζεται πολλές φορές να υποβάλλει και να 

αποσύρει τις παραιτήσεις του. Να τονίσω πως η επιμήκυνση της παρουσίας του 

λόγου της προβολής του Προέδρου έχει αυξηθεί. Είναι τούτο αυτονόητο σε όλους, 

έχει γ(νει αισθητό σε όλους, με αποτέλεσμα -όπως εύστοχα τόνισε κι ο 

συνάδελφος Γαλανός άλλοτε- τη μετεξέλιξη του Ρ.Ι.Κ. σε ΡΙΒΑ, σε Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Βασιλείου που εκφράζει και τοποθετεί το στίγμα των πεποιθήσεων του 

κυπριακού λαού πάνω στο νευραλγικό και ουσιώδες αυτό θέμα. 

Όμως, έντιμε κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω και εγώ πως, ανεξάρτητα 

από το γεγονός ότι ήμασταν κάποτε Εκτελεστική Εξουσία, πρέπει να πω πως και 

τότε ακόμα -και δε διστάζουμε να το πούμε εμείς έντιμα καt να το διακηρύξουμε

η προβολή που γινότCiν προς την πλευρά του Προέδρου της Βουλής και των 
Μελών της, ήταν μειωμένη, -ή:rαν λυμφατική. Είχαμε περιπτώσεις εξορμήσεων του 
Προέδρου της Βουλής και τών ,Μελών του Σώματος αυτού σε επανειλημμένες 

περιφερειακές συσκέψεις και η κ&Αυψη ήταν, επαναλαμβάνω, λυμφατική και δε 
διστάζουμε και δεν ντρεπόμαστε να το ι ύξουμε. Ε(ναι έτσι που προσεγγί

ζουμε εμείς το θέμα και έτσι πιστεύουμε πως οηθήσουμε στην αναβάθμιση 

και την ποιοτική μετεξέλιξη του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Όμως- πρόσθετα θα ήθελα να πω και μερικά προβλήματα που αφορούν την 

οργαvωτική δομή του Ρ .Ι.Κ. Να τονίσω συγκεκριμένα πως υπάρχει ανεπάρκεια 

για στούντιο παραγωγής. Και το στούντιο του Ρ .1.Κ. αναγκάζεται να στεγαστεί 

σε μια μπαράγκα η οποία επιβοηθείται και συνεπικουρείται από ένα βαν, 3 Χ 2 
τετραγωνικά μέτρα, έξι συνολικά τετραγωνικά μέτρα με ένα σωρό υπαλλήλους να 

εμπλέκονται -και εδώ είναι που έχει σημασία η λέξη της εμπλοκής-μέσα σε αυτό 

το συρρικνωμένο βαν, με αποτέλεσμα και παραγωγοί και ηχολήπτες και υπεύθυνοι 

της εναλλαγής εικόνας και υπεύθυνοι των βίντεο και υπεύθυνοι του χειριστή των 

τεχνικών συσκευών να συσκευάζονται αυτοί οι 8, 10 άνθρωποι σε αυτά τα έξι 
τετραγωνικά μέτρα. Να μιλήσω πως οι κτιριακές εγκαταστάσεις του Ρ .Ι.Κ. είναι 

πανάθλιες με αποτέλεσμα 4 και 5 καμιά φορά υπάλληλοι να στεγάζονται στο {διο 
γραφείο; Πολλά προγράμμ_ατά του, όπως είναι το «Welcome to Cyprus)), να έχει 
σταματήσει με τις αρνητικές επιπτώσεις του πάνω στην τουριστική μας ανέλιξη. 

Εlναι γvωστά θέματα. Να τονίσω πως ακόμα η κυβέρνηση απαγόρευσε την 

εκποίηση του κτήματός τους στον κόλπο των Κοραλλίων που θα μπορο.ύσαν να 

χρησιμοποιήσουν εκείνο το {1,400,000, για να αγοράσουν ισχυρότερους πομπούς, 
γιατί ε{ναι λυμφατική και δύσκολη η δυνατότητα μετάδοσης κάποιων μηνυμάτων 

και επομένως θα εκτεθούν ανεπανόρθωτα απέναντι αυτών των εισαγωγέων των 

πομπών είναι θέματα που πρέπει οπωσδήποτε η Βουλή κάποτε να διερευνήσει. 

Η βιβλιοθήκη του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

στεγάζεται και εκείνη σε μια μπαράγκα -και φοριέται πρέπει να πω πολύ η 

μπαράγκα στο Ρ .1.Κ. Το αρχείο είναι διάσπαρτο και καταστρέφεται σταδιακά με 

αποτέλεσμα σημαντικό εθνικό υλικό να έχει χαθεί οριστικά και ανεπανόρθωτα. 

Κάποιες προσπάθειες γίνονται φυσικά τώρα, αλλά το πρόβλημα δε λύεται και 

πρέπει να αντιμετωπιστεί στην ορθή του και την ουσιαστική του βάση. 

Να πω ξανά, έντιμε κύριε Πρόεδρε, πως η Νομοθετική Εξουσία πρέπει να 

διαφυλαχθεί και να προβληθεί, γιατί αποτελεί τη μόνη ίσως ορθή εξουσία που 

πρέπει να προβληθεί στον τόπο τούτο μέσα σε ένα προεδρικό σύστημα με 

γιγαντισμό λειτουργούντα με απαράδεκτες εξουσίες, με υπερεξουσίες είναι θέμα 
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που δεν πρέπει να το τονlσουμε σήμερα, γιατί ίσως να μη συνάπτεται με το όλο 

θέμα. Όμως για πολλοστή φορά θα πρέπει να πούμε αυτά που διακήρυξε και ο 

συνάδελφος χ. Παναyίδης, ότι πολλές φορές αποφάσεις και θέσεις της Νομο

θετικής Εξουσίας έχουν συρρικνωθεί -αν δεν έχουν εντελώς μηδενιστεί- όπως το 

θέμα της Ε.Ο.Κ. που τόνισε πάρα πολύ σωστά ο συνάδελφος Παναy(δης που 

φάνηκε πως όλα τα άλλα κόμματα συμφώνησαν με την απόφαση του Τποupγιχού 

Συμβοuλίοu 1 όταν ήταν έτοιμη να _ψηφιστεί η σχετική νομοθεσία από μέρους του 
ΔΗ.ΙCΟ. και του ΔΗ.ΣΤ. Να πω πως στο θέμα της ελεύθερης ραδιοφωνίας που 

τόνισε ο συνάδελφος Ηλιάδης παρουσιάστηκε λίγο πολύ ότι μόνον η κυβερνητική 

πλευρά έφερε σχετικό νομοσχέδιο και παραγνωρίστηκαν οι προσπάθειες της 

Βουλής με ερωτήσεις, με καταθέσεις νομοσχεδίων. Είναι γνωστά πράγματα και 

δεν πρέπει να τα υπερβάλλουμε. Όμως είναι μια πραγματικότητα και πρέπει η 

Βουλή, η Νομοθετική Εξουσία, να πάρει επιτέλους τη δική της μοίρα στα χέρια 

της μιας και η Εκτελεστική Εξουσία συμπεριφέρεται με τον απαράδεκτο τρόπο 

που συμπεριφέρεται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όταν Πρόεδρος της Δημοχρατ(ας ήταν ο 
χ. Σπύρος Κυπριανού τα αρχικά του Ρ .Ι.Κ. τα αποδίδαμε ως ((Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κυπριανού)) και είχαμε δίκαιο, γιατί ήταν πρόδηλη η κατάχρηση που 
γινόταν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου για προβολή του χ. Κυπριανού και του 

κόμματός του, Τώρα που Πρόεδρος της Δημοκρατίας είναι ο κ. Βασιλείου 
αχούουμε τους Βουλευτές του ΔΗ.ΚΟ. να ονομάζουν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα ως 
«Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Βασιλείου», ως «ΡΙΒΑ». 

Κύριοι συνάδελφοι, το Ρ .Ι.Κ. ούτε του Κυπριανού είναι ούτε του Βασιλείου 

είναι. Το Ρ.Ι.Κ. είναι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου και του λαού της. Και 

έχουμε χρέος ως Νομοθετικό Σώμα να χάνουμε ότι εξαρτάται από μας για να 

είναι πράγματι το Ρ.Ι.Κ. το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου. Είχαμε και 

άλλοτε παράπονο. Και είναι συγκεκριμένα τα παράπονα για τη μη ακριβοδίκαιη 

μεταχείριση των κομμάτων ή των υποψηφίων σε πολιτικές εκλογές. Και όμως με 
' ή ' θ' 1 1 1 την εμμονη μας, με σωστ αντιμετωπιση του εματος πιστευω οτι εχουμε 

καθιερώσει ένα ακριβοδίκαιο σύστημα μεταχείρισης των κομμάτων από το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα σε προεκλογικές περιόδους. 

Κάθε φορά που έχουμε να συζητήσουμε προUπολογισμό του Ρ .Ι.Κ. αρχίζουμε 

στη Βουλή παράπονα ομαδικά για το Ρ .Ι.Κ. Πιστεύω ότι δε μας τιμά αυτή η 
ταχτική. Όλοι εμείς να παραπονιόμαστε στο Ρ .Ι.Κ., εμείς που έχουμε δημιουρ

γήσει το Ρ .Ι.Κ. με νόμο -γιατί το Ρ .1.Κ. είναι τέκνο και παιδί νόμου-να 

ερχόμαστε εμείς μπροστά του να κλαίμε, να παραπονιόμαστε ότι δε μας 

μεταχειρίζεται χαλά. Ποιός; Το παιδί του νόμου. Αφού από μας εξαρτάται το 

πώς θα λειτουργεί το Ρ.Ι.Κ. Από μας εξαρτάται το πλαίσιο μέσα στο οποίο θα 

κινηθούν αυτοί που λειτουργούν το Ρ .1.Κ. -και έχουμε όλα τα μέσα στη διάθεσή 

μας και με το νόμο και με έλεγχο των Κανονισμών και με κοινοβουλευτικόt. 

έλεγχο- πώς λειτουργούν εκείνοι που είναι στο Ρ.Ι.Κ. 1 το Ρ.1.Κ. 
Πιστεύω ότι πρέπει να αναλάβουμε, κύριοι συνάδελφοι, τις ευθύνες μας, να 

παρακολουθήσουμε το Ρ .l.IC. στενά, να εντοπίσουμε τις ατέλειες, να εντοπίσουμε 
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τις προκλήσεις και να ε(μαστε αποφασιστικοί με τα όπλα που έχουμε στα χέρια 

μας -και είναι αποτελεσματικά- να δώσουμε τέρμα σ' αυτή την κατάσταση. Με 

αυτή την ταχτική πιστεύω ότι θα προσφέρουμε και στον τόπο και στο λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Αν όχι, θα 'θελα από την έδρα -και νομίζω ότι σκοπίμως λέω από την έδρα

να δηλώσω ότι πράγματι δεν είναι αρκετές οι προειδοποιήσεις και ότι αν αυτή η 

Βουλή θέλει να προστατέψει το κύρος της ή πρέπει να σιωπά ή πρέπει να δρα. 

Γιατί, ενώ κλήθηκαν οι υπεύθυνοι του Ρ .Ι.Κ. και παραδέχθηκαν ότι υπήρξε λάθος 

το γεγονός ότι δεν καλύφθηκε μια ευρεία Οιακοινοβοuλευτιχή επίσκεψη σε 

προηγούμενη περίπτωση και ενώ αναγνωρίστηκε το λάθος, σε επόμενη, η οποία 

συνέβηκε μετά τη συνάντηση με τους υπεύθυνους του Ρ.Ι.Κ., η στάση ήταν 

ακριβώς η ίδια που σημαtνει ότι φαίνεται ότι αντιλαμβάνονται ότι οι απειλές της 

Βουλής είναι εντελώς φραστικές. 

Γ ' 'ή Β λ' ' ί ' ' ' ό ι αυτο η ου η αυτη ε ναι προτιμοτερο να σιωπα η, αν και εφ σον 

πράγματι αισθάνεται ότι πρέπει να εξαναγκάσει ορισμένους ημικρατικούς οργανι

σμούς να πάρουν τη σωστή πορεία, πρέπει να πάρει πρακτικά μέτρα. Το ίδιο 

ισχύει για τις σχέσεις με τον κρατικό μηχανισμό. Ρόλος του Προέδρου της Βουλής 

είναι να κάνει ότι μπορε(, για να υπάρξουν αγαθές και σωστές σχέσεις μεταξύ της 

Εκτελεστικής, της Νομοθετικής Εξουσ(ας και των ημικρατικών οργανισμών. 

Αυτός πρέπει να είναι ο ρόλος του Προέδρου της Βουλής, του πυροσβέστη αν 
θέλετε. 'Ομως εLναι δύσκολο όταν δ(νονται εντολές σε κρατικούς υπαλλήλους να 

μην παρακολουθούν και να μη διευκολύνουν το έργο της Βουλής, γιατί το έργο της 

Βουλής δεν είναι μόνο νομοθετικό, όπως όλοι ξέρουμε, αλλά είναι κυρίως 

ελεγκτικό. Ή η Βουλή αυτή θα πάρει μέτρα εναντίον των οποιωνδήποτε εκείνων 

δίνουν αυτής της μορφής τις εντολές, ειδάλλως και πάλιν είναι προτιμότερο σιγή 

να έχουμε. 

Έχουμε Νόμο που λέει ότι οι υπάλληλοι, όταν καλούνται σε Επιτροπές και 

δεν έρχονται, αποτελεί παράπτωμα. Το ίδιο ισχύει -η αν δεν ισχύει πρέπει να 

ισχύ-ει- για τον ελεγκτικό ρόλο της Βουλής που είναι και ο μεγαλύτερος. Γι / αυτό 
η θερμή μου παράκληση προς όλες τις πλευρές του Σώματος είναι να είναι η 

τελευταία φορά που ασχολούμαστε απλώς με λόγους επί αυτών των θεμάτων και 

ότι απ / εδώ και μπρος, αν και εφόσον δεν ικανοποιηθούν οι λογικές απόψεις της 
Βουλής -και βλέπω ότι συμπίπτουν, μπορεί να υπάρχουν κάποιες διαφορές σε 

ορισμέν~ θέματα- υπάρχει η γενική διαπίστωση ότι πρέπει αυτή η Βουλή να 

αναβαθμιστεί, γιατί αυτή η Βουλή διαδραματίζει το βασικό ρόλο στη ζωή αυτού 

του τόπου. 

Με αυτά προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο, Συνοπτικός τίτλος, 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής και διάθεση από το Ταμείο του Ρ.Ι.Κ. ποσού 

!:15,049,859 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 1990. 
'Αρθpο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1'πάρχει ένστασηj 

Επειδή Οεν υπάρχει ένάταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιΟίχευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

r πάρχει ένσταση; 
Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 χαι ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος &.λλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυση χαι Κατάργηση Θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δεύτερο 

Μέρος. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟη Οεγ υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Αναθεώρηση Κλιμ&κων. Τρίτος Πίνακας. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟη Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί Ενασκούντες έλεγχον επί των κονδυλίων. 1 Αρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρίνεται. 

Τρίτη αν&γνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροUπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Ν 6μος του 1990. 

r πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης, το υπ 1 αρ. 2 1 που 

είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
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Νόμος (Αρ. 1) του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1990» 

Πιιρόντες:-

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Θαλής Μιχαηλ(δης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος Κόλοκος, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό Χρίστος Κουpτελ

λάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 
1990. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμείου της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού l1,365,000 και η 
διάθεσή του για την -

(α) αντικατάσταση μέρους της σιδηροτροχιάς στο λιμάνι 

Λεμεσού 
(β) επιδιόρθωση σιδηροτροχιών γερανογέφυρων στο λιμάνι 

Λεμεσού 

(γ) επιδιόρθωση γερανών στο λιμάνι Λάρνακας 
(Ο) πληρωμή μέρους του ποσού που απαιτείται για αγο

ρά μιας γερανογέφυρας για το λιμάνι της Λάρνακας 
(ε) κάλυψη των εξόδων εγκατάστασης σιδηροτροχιάς για 

τη-νέα γερανογέφυρα 
Σύνολο 

f65,000 
±:40,000 

±:60,000 

±:700,000 

±:500,000 
Η,365,000 

Η l{οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

π ' θ ' ' ~ 'θ ' ' ροUπολογισμου υιο ετωντας τους σκοπους οια εσης του πιο πανω ποσου 

χρημάτων ομόφωνα εισηγε(ται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 
νομοσχε3ίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Μαθηκολώνης και ο κ. Ηλιάδης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, θα 'θελα να πω ότι επιφυλάσσουμε το 3ικαίωμά μας να 
μιλήσουμε επί του θέματος αυτού, όταν θα συζητεlται σε λ(γο το θέμα του 
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συμπληρωματικού προUπολογισμού των .€3 εχ. για την εκβάθυνση του λιμανιού 
της Λάρνακας, για να μη λέμε τα ίδια πράγματα δυο φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε ας το χάνουμε για όλους, εφόσον θα υπάρξει θέμα ανάλογο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 
.Η,365,000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 1!J!JO. 
'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπά.ρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το ά.ρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί 

'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

' που ενασκουν 

lπάρχει ένσταση; 

έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 χαι το Συμπλήρωμα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματιχοό Προϋπολογισμοί~ 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου Ν 6μος (Αρ.1) του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 3, που 
είναι «0 περί ΠροUπολοyισμοό του Κεντριχοό Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1990)). 

Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την 
'Εχθεση. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ!: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ!ΛΕ!ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ " Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟ·!·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟ! ΤΟ! ΚΕΝΤΡΙΚΟ! ΦΟΡΕΑ 
ΝΕΟΛΑΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990" 

Παρόvτες:-

Ντ(νος Κωνσταντίνου, ΠpόεΟpος 

Τάκης Χατζη8ημητρίου 

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης 

Θαλής Μιχαηλί8ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Πολύβιος l{όλοχος, εκπροσωπώντας τον χ. Α. Γαλανό 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Ο Προϋπολογισμός του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας για το 1990 κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 17 Μαϊοu 1990 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον Προϋπολογισμό αυτό σε δυο συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 13 Ιουνίου και 2 Ιουλίου 1990. Στην πρώτη συνεδρία 
της Επιτροπής κλήθηκαν και ανέλυσαν τις επί μέρους πρόνοιες του Προϋπο

λογισμού εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Κεντρικού Φορέα 

Νεολαίας. 

Ο πιο πάνω Προϋπολογισμός που καλύπτει περίοδο έξι μηνών, δηλαδή από 

την 1η Ιουλίου 1990 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 1990, προβλέπει έξο8α ύψους 
!552,575 τα οποία θα καλυφθούν από ισόποση κρατική χορηγία, αφού σύμφωνα 
με τη σχετική διάταξη της νομοθεσίας που διέπει τον Κεντρικό Φορέα Νεολαίας 

(Νόμος 154 του 1989). «όλα τα αναγκαία για τη λειτουργία του Κεντρικού 
Φορέα έξοδα θα καταβάλλονται από τη Δημοκρατία)). Τα υπό αναφορά. έξοδα 
αναλύονται ειδικότερα στα ακόλουθα:-

( α) Διαχειριστικά έξο8α 

(β) Υπηρεσίες προς τη Νεολαία 

(γ) Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 

Σύνολο 

f78,575 
f464,000 

f10,000 
f552,575 

Με βάση τα στοιχεία Που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής προκύπτουν 
τα πιο κάτω:-

( α) Για την κρατική χορηγία που θα καλύψει τα προβλεπόμενα μέχρι το 

τέλος του 1990 έξοδα του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας, αναμένεται να 
κατατεθεί σύντομα στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο συμπληρωματικής 

πίστωσης. 

(β) Ο υπό συζήτηση Προϋπολογισμός 8εν περιλαμβάνει έξο8α για απο

δοχές προσωπικού λόγω της ύπαρξης αριθμού διαδικαστικών προ

βλημάτων μέχρι την επίλυση των οποίων η Υπηρεσία θα λειτουργεί με 

αποσπά.σεις υπαλλήλων από συναφείς υπηρεσίες. 

(γ) Επει8ή στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως για το 1990 έχει εγκριθεί, 
κάτω από το Κεφάλαιο Νεολαία, ποσό ;[175,643, οποιοδήποτε μέρος 
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του ποσού αυτού παραμείνει αδαπάνητο κατά την 1 η Ιουλίου 1990, θα 
παyοποιηθε( από τψ (δια ημερομηνία. 

(Ο) Από το προβλεπόμενο ποσό των .t100,000 για τις επιχορηγήσεις στις 
οργανώσεις νεολαίας, ποσό ύψους f75,000 θα διατεθεί στις οργανώσεις 
μέλη της πολιτικής επιτροπής που αποτελούν τις νεολαίες των 

εκπροσωπούμενων στη Βουλή κομμάτων, ενώ το υπόλοιπο ποσό ύψους 

f25,000 θα παραχωρηθεί ως πάγια ετήσια χορηγία στις σπουδαστικές 
και συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

Στο στάδιο της συζήτησης του όλου θέματος το Υπουργείο Δικαιοσύνης με 

σχετική επιστολή του εισηγήθηκε αριθμό επιμέρους λεκτικών τροπολογιών στον 

υπό συζήτηση ΠροUπολογισμό οι οποίες, αφού υιοθετήθηκαν από την Επιτροπή, 

έχουν περιληφθεί στις διατάξεις του Προϋπολογισμού. Παράλληλα η Επιτροπή 

συμπεριέλαβε στις πρόνοιες του Προϋπολογισμού το 8ιακανονισμό της επι

χορήγησης προς τις οργανώσεις νεολαlας, όπως συμφωνήθηκε από τις νεολαlες 

των εκπροσωπούμενων στη Βουλή κομμάτων 

Η Επιτροπή με βάση όλα τα συμπληρωματικά στοιχεία και τις πληροφορίες 

του τέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με τον υπό συζήτηση Προϋπολογισμό υιοθετεί 

τις πρόνοιές του, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο, όπως έχει τελικά 8ιαμορφωθεl με βάση τις υπό αναφορά επιμέρους 

τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κάποτε πέραν της κριτικής πρέπει να απο8εικνύουμε ότι 8εν 

ε(μαστε και προκατειλημμένοι, όταν βλέπουμε κάτι το οπο(ο φαίνεται ότι παίρνει 

μια σωστή κατεύθυνση. Ο Φορέας της Νεολαίας έχει αρχίσει κάποιες 8ραστηριό

τητες προς τη σωστή κατεύθύνση. Ή8η η εκστρατεία την οποία αναπτύσσει για 

iην καταπολέμηση των ναρκωτικών είναι μια πολύ σωστή πρωτοβουλία την οποία 

επικροτούμε και θέλουμε να ελπίζουμε ότι προς αυτή την κατεύθυνση ε(ναι που θα 

κινηθεί ο Φορέας με τη συνεργασ(α όλων των πολιτικών νεολαιών του τόπου μας. 

Ταυτόχρονα επισημαίνουμε και μια καινοτομία η οπο(α εμάς μας βρίσκει πολύ 

σύμφωνους. Είναι ο τομέας της χρηματο8ότησης των πολιτικών νεολαιών του 

τόπου μας. Αυτό σημαίνει ( α) ότι ανεξαρτητοποιούνται οι κομματικές νεολαίες 
και (β) ότι το κράτος ενισχύει τη λειτουργία των πολιτικών νεολαιών και 

ενθαρρύνει τους νέους να πολιτικοποιούνται, να τοποθετούνται πάνω στα μεγάλα 

πολιτικά, κοινωνικά και πολιτικά προβλήματα και τα εθνικά προβλήματα που 

αντιμετωπίζει αυτός ο λαός, τη στιγμή μάλιστα που όλοι βλέπουμε ότι υπάρχουν 

ποικ(λες 8ραστηριότητες που κάθε άλλο παρά προάγουν την ορθή ανάπτυξη της 

νεολαίας μας. 

Σ' αυτό. το σημείο θα πρέπει να πούμε ότι η κυβέρνηση αρνήθηκε παρόμοια 

χρηματο8ότηση των πολιτικών κομμάτων και 8ε βλέπουμε τη 8ικαιολογία πλέον 

που μπορεί να υπάρχει, όταν το ί8ιο κράτος χρηματο8οτε( τις νεολαίες των 

κομμάτων να αρνείται τη χρηματο8ότηση των μητρικών οργανισμών, που είναι τα 

πολιτικά κόμματα τα οποία αποτελούν τα σημαντικότερα κύτταρα της λειτουρ

γίας του Οημοκρατικού μας πολιτεύματος. Είναι με αυτό το πνεύμα που εμείς 

ψηφίζουμε με ιΟιαίτερη ικανοποίηση, ενόψει των σημείων τα οποία έχω αναφέρει, 

τον Προllπολογισμό του Φορέα Νεολαίας και ελπίζουμε ότι τόσο η ηγεσία η 
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κυβερνητική του Φορέα όσο και οι πολιτικές νοελαίες με συνεργασία θα 

προωθήσουν σε υγιείς κατευθύνσεις τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει στο· 

σύνολό της η νεολαία της Κύπρου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχοuν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κουρτελλ&ρης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. Επειδή μιλούμε yια τη νεολαία και είμαστε οι 

γονείς της νεολαίας, ήθελα να χαιρετίσω και από την πλευρά του ΑΚΕΛ

Αριστεράς τα βήματα που γίνονται προς την κατεύθυνση της νεολαίας και να 

87Jλώσω ότι, χωρίς να παραβλέπουμε τις δυσκολίες και τα προβλήματα, σίγουρα 

όλοι μας πρέπει να σταθούμε όσο γίνεται δίπλα στις προσπάθειες αυ1:οό του 

φορέα, yια να οδηγήσει προς την κατεύθυνση της σωστής λύσης των προβλημάτων 

της νεολαίας όλες τις πλευρές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Συμφωνούμε με τον πατέρα μας, κύριε Πρόεδρε. 

(γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χαραλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς με τη σειρά μας θα εκφράσουμε την ευαρέσκειά μας 

για τη χρηματοδότηση των πολιτικών νεολαιών εκφράζοντας ταυτόχρονα την 

ελπίδα ότι θα είναι το προοίμιο για τη χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων, 

η οποία χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων θα λύσει όχι προβλήματα των 

(διων των κομμάτων μόνο, αλλά θα βοηθήσει στην καλύτερη διεξαγωγή του έργου 

των κομμάτων το οποίο όλοι αvαγνωρίζουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την επιχορήγηση της νεολαίας νομίζω η θέση μας 

είναι δοσμένη. Αλλά επειδή έχει γίνει λόγος και για το θέμα της επιχορήγησης 

των κομμάτων, και εμείς θα 'θελα να τονίσω ότι τασσόμαστε υπέρ της 

επιχορήγησης των κομμάτων, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι οι συνάδελφοι, όταν το 

τονίζουν αυτό, εννοούν συνάμα και την κατάργηση της νομοθεσίας που αυτή η 

Βουλή έχει ψηφ(σει αναφορικά με τις εισφορές προς τα κόμματα, γιατί και τα δυο 

δεν είναι δυνατό να γίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγίδης. 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω εκ μέρους του Δημοκρατικού !(όμματος ότι 

αν η κυβέρνηση στείλει 'Jομοσχέδιο στη Βουλή για επιχορήγηση των κομμάτων 

βεβαίως θα αποσυρθεί η νομοθεσία που ψηφίσαμε γι' αυτό το θέμα. Βεβαίως 

αυτή είναι η θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εί'Jαι αυτονόητο, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το ίδιο. 'Άλλωστε εγώ θέλω ακόμα επίσημα να προειδοποιήσω ότι τα 

κόμματα τα είχαν ήδη πει αυτά και σε σύσκεψη ότι δηλαδή ο στόχος των 

κομμάτων είναι η άμεση επιχορήγηση. 

Ορίστε, ο χ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δοθέντος του θέματος, εφόσον επεκτείνεται, θέλω να πω ότι 

και η δική μας θέση, του Συναγερμού, είναι πως επιβάλλεται, κσ.ι χαίρομαι να πω 

ότι αυτό το πρώτο βήμα που γίνεται με τη 'Jεολαία πρέπει ως δεύτερο -που θα 

'πρεπε να ήταν πρώτο- να είναι η επιχορήγηση των κομμάτων. Εξυπακούεται ότι 

από την ώρα που το κράτος έρχεται αρωγό στις προσπάθειες της πολιτικο

ποιημένης μερίδας του λαού, που είναι το σύνολο, δε θα έχει λόγο ύπαρξης η 

νομοθεσία την οποία εξ ανάγκης έχουμε θεσμοθετήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. Και η Θέση του ΑΚΕΛ είναι ότι πρέπει να 

επιχορηγούνται τα κόμματα από τον κρατικό προϋπολογισμό και για μας είναι 

ολίγον ακατανόητο τώρα που επιχορηγούνται οι κομματικές νεολαίες να επιμένει 

η Εκτελεστική Εξουσία στην άρνησή της να επιχορηγεί και να βοηθά τα κόμματα 

τα οποία -δε ξέρω τουλάχιστον. από της δικής μας πλευράς-αντιμετωπ(ζουμε 

πολλές δυσκολίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας ποσού 

.€552,575 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΕιΟίχευση των ποσών που θα Οαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 χαι ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλεlμ

ματος άλλων άρθρων χάτω από το ίΟιο κεφάλαιο. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα χονΟύλια. Συμπλήρωμα. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 χαι το Συμπλήρωμα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί. Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέΟιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέ3ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια 8ιάταξη 1 το υπ' αρ. 4, που 
είναι ιιΟ περί Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990>>. 

Ο κ. Ζαχαριά3ης. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ιιΟ ΠΕΡ! ΤΑΜΕΙΟΥ 

ΘΗΡΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 

Παpόντες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρόε3ρος 

Νίχος Μουσιούττας 

Κυριάχος Τ σιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Αν3ρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτεριχών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέ8ιο 

σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη συνε3ρίαση 
αυτή χλήθηχαν χαι παρευρέθηχαν εχπρόσωποι του Τπουργείου Εσωτεριχών οι 

οποίοι ανέλυσαν τους σχοπούς χαι τις επι8ιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχε8ίου, 

χαθώς χαι εχπρόσωποι της Κυνηγετιχής Ομοσπον8ίας Κύπρου οι οποίοι εξέ

φρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτό. Παρευρέθηχε επίσης εχπρόσωπος του 

Γραφείου του Γενιχού Εσαγγελέα της Δημοχρατίας. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται, είναι η ίδρυση και η ρύθμιση της 

λειτουργίας Ειδικού Ταμείου Θήρας, του οποίου οι πόροι θα διατίθενται για έργα 

προστασίας και ανάπτυξης του κυνηγιού. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, στο 

Ταμείο Θήρας θα κατατίθενται τα τέλη που καταβάλλοντ-αι για απόκτηση ή 

ανανέωση άδειας κυνηγιού και άδειας κατοχής κυνηγετικών όπλων, καθώς και 

δωρεές, εισφορές και άλλα χρηματικά ποσά που προορίζονται αποκλειστικά για 

την προστασία και ανάπτυξη του κυνηγιού, Το Ταμείο αυτό, που θα είναι 

ανεξάρτητο από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, θα χρηματοδοτεί τα διάφορα 

φιλοθηpαματικά έργα και θα καλύπτει τους μισθούς των θηροφuλάχων, η 

πρόσληψη και οι όροι υπηρεσίας των οποίων θα καθορίζονται από την εγχαθι-

3ρυόμενη Επιτροπή Διαχείρισης του Ταμείου, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας ι3ιαίτερα υπόψη τη 

σύμφωνη πάνω στο νομοσχέ3ιο άποψη της l{υνηγετιχής Ομοσπον3ίας Κύπρου 1 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι3ιώξεις του 1 γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει 3ιαμορφωθεί με την εναρμόνιση των 

εξουσιών των θηροφυλάχων προς τις αντίστοιχες 3ιατάξεις της υφιστάμενης 

νομοθεσίας για την ανάπτυξη θηραμάτων και άγριων πτηνών. Ταυτόχρονα με την 

πιο πάνω εισήγησή της η Επιτροπή 3ηλώνει ότι αναμένει από την Επιτροπή 

Διαχείρισης του Ταμείου να ασκεί πιο αποτελεσματικό έλεγχο στα υπάρχοντα και 

στα υπό 3ημιουργία εκτροφεία θηραμάτων, κυβερνητικά και ι3ιωτιχά, σχετικά με 

τον τρόπο 3ιάθεσης των εχτρεφόμενων σ' αυτά θηραμάτων και των υπό εκκόλαψη 

αυγών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο χ. Παπαρές. 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Δυο λόγια, κύριε Πρόε3ρε. Το ταμείο που ψηφίζουμε είναι αποκλειστικά, 

λέει, για την προστασία και ανάπτυξη του κυνηγίου, 

(Αχούεται κάποιος θόρυβος) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα τι γίνεται απ' έξω; Είναι 3ια3ήλωση; 

Α. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Ε3ώ θα 'θελα να χάμω μια εισήγηση προς την κυβέρνηση· επει3ή γίνονται 

αρκετές ζημιές από το θήραμα σε γεωργικές περιουσίες, θα 'ταν σκόπιμο αν από 

το ταμε(ο τούτο 3ί3ονταν ορισμένες αποζημιώσεις στους γεωργούς για τις ζημιές 

που υφίστανται από το θήραμα, για να γλυτώσει το θήραμα από το φάρμακο που 

βάζουν οι γεωργοί και εξοντώνεται. Απλώς είναι μια εισήγηση, γιατί επανειλημ

μένως αποταθήχαμε προς την κυβέρνηση και λέει ότι 3εν υπάρχει τέτοιο χον3ύλι, 

παρ' όλο που οι κυνηγετικές οργανώσεις είπαν να βοηθήσουν στη μερική 

αποζημίωση. Μέχρι σήμερα όμως 3εν έγινε τίποτε και χάμνω αυτή την εισήγηση, 
ίσως πετύχουμε κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Τ σιέττης: 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, από τη θέση μου. Είναι ένα μεγάλο κίνημα οι κυνηγοί στην 

Κύπρο και η ανάγκη της προστασίας του κυνηγίου είναι επιβεβλημένη, για να 
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ικανοποιήσουμε και να ενθαρρύνουμε την ανάπτυξη του κυνηγίου. Εκτός των 

δασών που προστατεύουν και εκεί συντηρούνται όλα τα είδη χυνηγlου, είναι και η 

γεωργική γη. Και πολλές φορές οι κυνηγοί χωρίς να το θέλουν, αλλά και το 

θήραμα ακόμα, δημιουργούν ζημιές στις γεωργικές περιουσίες. 

Ενώ το ταμείο αυτό που ιδρύουμε, όπως λέει η Έκθεση, είναι για την 

ανάπτυξη του κυνηγίου, ωστόσο στο Νόμο υπάρχει ένα κεφάλαιο που μιλά για 

αποζημιώσεις. Θα 'θελα να αναφέρω ότι η αρμόδια αυτή αρχή που θα χειρίζεται 

το ταμε!ο θα πρέπει να προσέξει την κραυγαλέα φωνή του αγροτικού κόσμου που 

πολλές φορές υφίσταται ζημιά και δε λαμβάνεται υπόψη για να παρθούν μέτρα 

ώστε και σε περιπτώσεις ζημιών των γεωργών να καλύπτονται οι ζημιές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΠΑΠΑΔΟΠΟ1ΆΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να προσθέσω σ' αυτά τα οποία έχει πει ο κ. Παπαρές 

ότι έχει παρατηρηθεί ότι τα αγρινά, τα οποία είναι προστατευόμενο ζώο καt 

θεωρείται το εθνικό ζώο της Κύπρου, κάνουν τόσες μεγάλες ζημιές σε αμπέλια, σε 

καλλιέργειες, σε σπορές και ούτω καθ' εξής που έχουν αποταθε! τόσο οι 

Βουλευτές της επαρχίας Πάφου όσο και οι παραγωγοί και οι ιδιοκτήτες στην 

κυβέρνηση επανειλημμένα και δε βρίσκουν ταμείο από όπου να αποζημιώνονται οι 

ζημιωμένοι ιδιοκτήτες. 

Και θα παρακαλέσω κι εγώ επίσης να παρακληθεί η κυβέρνηση ή να 

απαιτηθεί από την κυβέρνηση, από το ταμείο τούτο, να καταβάλλονται οι 

αποζημιώσεις τούτες, γιατί είναι τεράστιες πράγματι οι ζημιές. Έχω δει 

αμπέλια, καλλιέργειες βίκων, ψυχανθών κτλ. που έχουν καταστραφεί τελείως και 

επί χρόνια ολόκληρα, επί 10-15 χρόνια υφίστανται αυτές τις ζημιές και δε 

βρίσκεται κανένας τρόπος να αποζημιωθούν. Είναι ανάγκη λοιπόν τώρα που 

δημιουργείται ένα ταμείο να υπάρξει τρόπος αποζημlωσης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ανδρέου και μετά ο κ. Ζαχαριάδης. 

Α.ΑΝΔΡΕσr: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου μια μόvο παρατήρηση. Πιστεύω ότι ως 

συνεπακόλουθο της δημιουργίας του ταμε(ου θήρας θα πρέπει επίσης να δούμε και 

την τροποποίηση του βασικού Νόμου, ούτως ώστε μέσα στους πόρους του ταμείου 

να συμπεριληφθούν και τα πρόστιμα -τα οποία επιβάλλονται από τα δικαστήρια σε 

ότι αφορά θέματα λαθροθηρ(ας ή παραβάσεων γενικά που αφορούν το Νόμο περί 

Κυνηγίου. Νομίζω ότι θα ήταν λογικό αυτά τα πρόστιμα να αποτελέσουν ακόμα 

ένα πόρο στο ταμείο θήρας το οποίο ψηφίζουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζαχαριάδης και μετά ο κ. Παπαπέτρου. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή κατά τη μελέτη του νομοθετήματος αυτού 

πράγματι ασχολήθηκε με το θέμα των αποζημιώσεων σε περίπτωση καταστροφής 

φυτειών ή άλλων γεωργικών περιουσιών. Όμως υπήρξε πάντοτε ο φόβος ότι αν 

γινόταν ειδική πρόνοια μέσα στο νομοσχέδιο αυτό, οι πόροι του ταμείου αυτού θα 
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εξαντλούντο και συνεπώς ο σκοπός για τον οπο(ο δημιουργήθηκε αυτό το ταμείο 

δε θα εξυπηρετείτο. Όμως μένουμε ικανοποιημένοι με το γεγονός ότι υπάρχει 

κάποια πρόνοια στο Νόμο στην παράγραφο (θ) που λέει ότι μπορούν να 

πληρωθούν ποσά από το ταμείο αυτό για οποιαδήποτε άλλη φιλοθηραματική 

δαπάνη ήθελε εγκρίνει η Επιτροπή. 'Αρα υπάρχει κάποια πρόνοια που, αν 

πράγματι δε θέτει σε κίνδυνο το ταμείο αυτό, να μπορεί η Επιτροπή να εγκρίνει 

μερικά ποσά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ.Παπαπέτρου, 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένα μόνο σημείο αναφορικά με την εισήγηση που έγινε, για να 

πηγαίνουν στο ταμείο τα πρόστιμα που επιβάλλονται για παράβαση της 

νομοθεσίας. Θα 'θελα να εκφράσω τη διαφωνία μας γι' αυτό το θέμα για μια 

σειρά λόγους: Δημιουργε(ται ένα επικίνδυνο προηγούμενο. Και εξάλλου το ταμείο 

του οποιουδήποτε τΟμέα κοινωνικfις δραστηριότητας δεν πρέπει με κανένα τρόπο, 

κατά την άποψή μας να χρησιμοποιε(ται για οτιδfιποτε, αφού, εκτός από τα 

γραφειοκρατικά προβλήματα που θα δημιουργούνται, θα δημιουργούνται και 

ποινικές υποθέσεις. Γι' αυτό πιστεύω ότι δε θα πρέπει να υπάρξει οποιοσδήποτε 

συσχετισμός ή συνάρτηση των δυο θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μελετώντας κανε(ς τους σκοπούς του ταμε(ου αυτού βλέπει 

να εντοπ(ζεται βελτίωση βιοτόπων, καταπολέμηση επιβλαβών ζώων και πτηνών, 

λειτουργ(α και δημιουργία εκτροφείων κτλ. Πηγαίνοντας πιο κάτω, όσον αφορά 

την επιτροπή διαχε(ρισης του ταμείου, βλέπουμε να μετέχουν ο Γενικός Διευθυν

τής του Υπουργείου Εσωτερικών, ο Διευθυντής του Γραφείου Προγραμματισμού 

και ο Γενικός Λογιστής. Θα 'θελα εδώ να παρατηρfισω ότι βασικά και 

ουσιαστικά λείπει ένας σημαντικός παράγοντας, το Υπουργείο Γεωργίας με το 

Τμfιμα Δασών. Όλα αυτά που αναφέρονται στους σκοπούς έχουν άμεση σχέση 

και ίσως να ε(ναι το πιο κατάλληλο Υπουργείο, το Υπουργε(ο Γεωργίας, να 

αναλάβει έχοντας όλες τις υπηρεσίες και τις αρμοδιότητες και τις εγκαταστάσεις 

που θα βοηθούσε αφάνταστα. Πιστεύω πραγματικά ότι η συμμετοχη εκπροσώπου 

η εκπροσώπων του Υπουργείου και των υπηρεσιών αυτών θα συμβάλει αφάνταστα 

στην ομαλή λειτουργία του ταμείου αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης: 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ να συμπληρώσω τους προηγούμενους ομιλητές· 

βέβαια δε θα το λύσει τώρα η Βουλή το πρόβλημα δεδομένου ότι βρισκόμαστε 

μπροστά σε μια Έκθεση που μελετfιθηκε και πάνω σ' αυτή θα αποφασίσει ή θα 

ψηφίσει η Βουλή, συμφωνώ ότι πρέπει να μελετηθεί περαιτέρω το θέμα 

λαμβάνοντας υπόψη ότι -για να φέρω ένα μόνο παράδειγμα που απασχόλησε την 

Επιτροπη Γεωργίας- τα αγρινά έχουν προκαλέσει τεράστιες καταστροφές σε 

ορισμένες περιοχές που γειτνιάζουν με την περιοχή τους και όμως οι παραγωγοί 

μένουν εκτεθειμένοι και υπάρχει πρόβλημα. 
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Τώρα αν αυτό το πρόβλημα μπορεί να λυθεί από αυτό το ταμείο που σκοπός 

του είναι να προαγάγει το θήραμα ή αν θα είναι άλλος ή πώς αuτό .το πράγμα 

χρειάζεται να γίνει, σίγουρα θέλει μελέτη και γι' αυτό η εισήγηση είναι τόσο το 

θέμα της εκπροσώπησης και της αρμο8ιότητας του Υπουργείου Γεωργίας που 

είναι μέσα στον χόχλο του προβλήματος, όσο και τα άλλα θέματα να αποτελέσουν 

αντικείμενο περαιτέρω μελέτης για τη σωστότερη και κάθε 8υνατή πρακτική 

αντιμετώπιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σέβομαι όλες τις απόψεις των σuνα8έλφων, αλλά θέλω να σας προει8οποιήσω 

ότι τότε μόνο μπορώ να προβώ σε οποια8ήποτε πρόταση, αν έχω συγκεκριμένη 

τροπολογία μπροστά μου. Αν 8εν έχω τροπολογία, βεβαίως οι αγορεύσεις είναι 

αγορεύσεις, οι απόψεις εκτίθενται, αλλά 8εν μπορώ να προβώ σε οποια8ήποτε 

περαιτέρω πρακτική ενέργεια. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Προχωρούμε στη 8εότερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ι8ρυση Ταμείου. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιτροπή Διαχείρισης. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διορισμός, όροι υπηρεσ(ας, εξουσίες και καθήκοντα θηροφυλάκων και άλλου 

προσωπικού. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Φύλαξη και λογαριασμοί του Ταμείου. 'Αρθρο 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Επεν~ύσεις. Άρθρο 7. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προϋπολογισμός του Ταμείου. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 εγκρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δραστηριότητες της Επιτροπής. 'Αρθρο 9. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έλεγχος του Τ αμε(ου. 'Αρθρο 1 Ο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 10 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διάλυση του Τ αμε(ου. Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 11 εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφόρεται ως ο περ( Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση, όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης, το υπ' αρ. 5, που 
είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 2) του 1990». 

Καλώ τον Πρόε~ρο της αρμό~ιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να ~ιαβάσει 

την Έκθεση .. 
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ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 
ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1990» 

Παρόντες: 

Ντlνος Κωνσταντίνου 1 Πρόεδρος 
Τ ιfκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Αλέκος Μαρκίδης 

Λεόντιος lεροόιαχόνου 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Ν(κος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλιfρης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠpοUπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 

1990. 
Σκοπός του νόμου που προτε(νεται ε!vαι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους !'3,000,000 και η διιfθεσή του για την 
εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας στα 12 μέτρα. 

Η Κοινοβουλευτιχη Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού χρημάτων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Μαθηκολώνης. 

Α. ΜΑΘΗΚΟΛΩΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεόpε 1 κύριοι συνάδελφοι, 
Χαιρετίζουμε την ψήφιση των δυο συμπληρωματικών προϋπολογισμών της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου, 

Με τον ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό ψηφίζουμε ένα ποσό Η,260,000 

που θα χρησιμοποιηθεί για την εγκατάσταση μιας νέας γερανογέφυρας και για την 

επιόιόρθωση και τη συντήρηση παλιών γερανών που υπάρχουν στο λιμάνι 

Λάρνακας. 

Με το όεύτερο συμπληρωματικό προϋπολογισμό ψηφίζουμε το ποσό των 

f3,000,000 για την εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας, για να μπορέσει έτσι 
να αντεπεξέλθει στις σύγχρονες υποχρεώσεις του αλλά και τις μελλοντικές του 

προοπτικές. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι πράγματι πολύ θετικό και ευχάριστο για τη Λάρνακα το γεγονός της 

ψήφισης των όυο αυτών συμπληρωματικών προϋπολογισμών και πρέπει να 

εκφράσουμε την ικανοπΌίηση ~αι την ευαρέσκειά μας. 
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Παράλληλα όμως, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελψοι, πρέπει να τονίσουμε 

και τα πιο κάτω: 

Πρώτο, με μόνη την ψήφιση των δυο αυτών συμπληρωματικών προϋπο

λογισμών, δηλαδή μόνο με την εγκατάσταση της νέας γερανογέφυρας και την 

εκβάθυνση δε λύονται τα προβλήματα του λιμανιού της Λάρνακας. 

Δεύτερο, το λιμάνι της Λάρνακας πράγματι χρειάζεται εξοπλισμό, και τον 

κατάλληλο εξοπλισμό, και την κατάλληλη εκβάθυνση, αλλά κατά κύριο λόγο 

χρειάζεται την κατάλληλη επέκταση. 

Πιστεύουμε ότι μόνο έτσι θα αντιμετωπιστεί το πρόβλημα του περιορισμένου 

κύκλου στροφής του που αποτελε( περιοριστικό, αν όχι απαγορευτικό παράγοντα, 

για την παραπέρα ανάπτυξή του για το καλό της οικονομίας της Λάρνακας αλλά 

και ολόκληρης της Κύπρου. 

Πιστεύουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν ειναι δυνατή και δεν μπορεί να μιλούμε 

για πολιτική αναβάθμιση του λιμανιού της Λάρνακας χωρ(ς την επέκτασή του. 

Δεν μπορεί το λιμάνι της Λάρνακας να αντιμετωπίσει τις σύγχρονες ναυτιλιακές 

και εμπορικές ανάγκες χωρίς την επέκτασή του. Το λιμάνι της πόλης μας στην 

κατάσταση που βρίσκεται σήμερα, χωρίς να επεκταθεί, δε θα είναι σε θέση να 

εξυπηρετήσει τα υπό κατασκευή νέα πλοία των ναυτιλιακών γραμμών που 

εκτελούν το λεγόμενο world wide service και που έχουν μήκος 290 μέτρα και 
βύθισμα πέραν των 12 μέτρων. 

Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ζητούμε όπως η 

κυβέρνηση το συντομότερο δυνατό υλοποιήσει την υπόσχεσή της για την επέκταση 

και τον εκσυγχρονισμό του λιμανιού της Λάρνακας με βάση το σχέδιο αριθμός έξι 

(6), όπως είναι γνωστό στην κυβέρνηση, και που θα κοστίσει .t:40,000,000. 

Ε(ναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ότι δυστυχώς το λιμάνι της 

Λάρνακας, και πρέπει να χάμω αυτή τη διαπ(στωση, σήμερα ουσιαστικά 

εξαρτάται _από _μια ναυτιλιακή εταιρεία, τη γνωστή εταιρεία D.S.R., η οποία 
διακινεί το 85% περίπου των εμπορευματοκιβωτίων που διακινούνται στο λιμάνι 
της Λάρνακας. 

Αν δε γίνει η επέκταση που ζητούμε, τότε είναι βέβαιο ότι η ναυτιλιακή αυτή 

εταιρεία 1 όπως μας το έχει ήδη διακηρύξει εδώ και αρκετό χρόνο 1 θα εγκαταλείψει 
το λιμάνι της Λάρνακας. 

Σε μια τέτοια περίπτωση 1 που απευχόμεθα να συμβεί, το λιμάνι μας 

ουσιαστικά θα μείνει χωρίς εργασία και θα περιπέσει σε πλήρη αχρησία. Και δεν 

είμαστε πραγματικά διατεθειμένοι να δούμε το λιμάνι της Λάρνακας να χρησιμο

ποιείται μόνο για τη διακίνηση πατατών. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κυβέρνηση διακήρυξε ότι έχει ως στόχο της την παραπέρα ανάπτυξη των 

λιμανιών Λάρνακας και Λεμεσού, για να τα καταστήσει κέντρα διεθνούς εμπορίου 

και διεθνούς ναυτιλίας. 

Είναι πεποίθησή μας ότι με το λιμάνι της Λάρνακας δεν μπορεί να επιτευχθεί 

ο στόχος αυτός, παρά μόνο αν το λιμάνι αυτό εξοπλισθεί πλήρως, αν εκβαθυνθεί 

κατάλληλα αλλά κατά χόριο λόγο, αν επεκταθεί. Μόνο έτσι το λιμάνι αυτό θα 

αναβαθμιστεί. 

Γι / αυτό χαλούμε τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας να κρατήσει την 
υπόσχεση που εδώ και αρκετό χρόνο έχει δώσει στη Λάρνακα δημόσια και να 
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υλοποιήσει το σχέδιο για την επέκταση και τον εκσυγχρονισμό του λιμανιού της 

Λάρνακας με την επένδυση των !'40,000,000. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν ο κ. Πουμπουρής το επιθυμε(, μπορεί να έχει το λόγο. 

Μ. ΠΟ!ΜΠΟl'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ψηφίζουμε σήμερα δυο νομοθετήματα που αφορούν τα λιμάνια Λάρνακας και 

Λεμεσού. 

Τ ' ' ιι;;:. ψ ί λ' , , ο πρωτο ειναι το νομοσχεοιο που ηφ σαμε πριν ιγο, που αφορα την αγορα 

γερανογέφυρας για το λιμάνι της Λάρνακας και σιδηροτροχιών για τα λιμάνια 

Λάρνακας και Λεμεσού. 

Τώρα θα ψηφίσουμε το δεύτερο νομοσχέδιο που προνοεί !'3,000,000 για την 
εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας. 

Πρέπει και εγώ να τονίσω ότι θεωρούμε πολύ θετικό στοιχείο την ψήφιση 

αυτών των δυο νομοθετημάτων και επίσης να υπογραμμίσω ότι τα θεωρούμε ως 

το πρώτο βήμα για τη βελτίωση της κατάστασης που επικρατε( και στο λιμάνι 

της Λεμεσού αλλά ιδιαίτερα στο λιμάνι της Λάρνακας που έχει τις περισσότερες 

ατέλειες. 

Τα νομοθετήματα αυτά φυσικά δε λύουν το πρόβλημα, αποτελούν το πρώτο 

βήμα επαναλαμβάνω, αλλά δε λύουν το μεγάλο πρόβλημα που υπάρχει, ιδιαίτερα 

το πρόβλημα στο λιμάνι της Λάρνακας. Αυτό που χρειάζεται είναι να προγραμ

ματιστεί ένα ολοκληρωμένο σχέδιο για τα λιμάνια του τόπου και να εφαρμοστεί 

έτσι που να αντιμετωπιστούν μακροχρόνια οι ανάγκες του τόπου. Λυπούμαι όμως 

να παρατηρήσω ότι κάποια κυκλώματα, κάποιες δυνάμεις σε ό,τι αφορά το λιμάνι 

της Λάρνακας, παρεμβάλλουν εμπόδια και διαισθάνομαι ότι υπάρχουν εμπόδια 

στο να προωθηθεί το κύριο σχέδιο που υπάρχει για την ολοκληρωμένη εκβάθυνση 

και εκσυγχρονισμό και επέκτ'αση του λιμανιού της Λάρνακας. 
Αν θέλουμε λοιπόν να συγκρατήσουμε τις εταιρείες που προσεγγίζουν τα 

λιμάνια μας, αν θέλουμε να προσελκύσουμε νέες εταιρείες και πολύ περισσότερο 

αν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε τον οξύτατο συναγωνισμό που υπάρχει στα 

λιμάνια της περιοχής, οφείλουμε χωρίς καθυστέρηση, ιδιαίτερα η Εκτελεστική 

Εξουσία, να υιοθετήσουμε, να εγκρίνουμε το σχέδιο που προνοεί για την 

επέκταση, την εκβάθυνση και το ριζικό εκσυγχρονισμό του λιμανιού της Λάρνα
κας. Χωρίς αυτή την πολιτική απόφαση, το λιμάνι της Λάρνακας θα παραμείνει 

με τα προβλήματά του, πράγμα που θα στοιχίσει σοβαρά στην οικονομία του 

τόπου και ιδιαίτερα σε όσους εργάζονται σε αυτό το λιμάνι και πολύ περισσότερο 

στις δυο επαρχίες της Λάρνακας και της Λεμεσού. 

Επειδή παρόμοια προβλήματα αντιμετωπίζει και το λιμάνι της Λεμεσού, το 

λιμάνι που έχει επίσης πρόβλημα βελτίωσης του συστήματος εμπορίου φορτο

εκφόρτωσης και γενικότερα του όλου συστήματος, είναι επίσης η θέση μας ότι 
πρέπει και γι 1 αυτή την περίπτωση η Εκτελεστική Εξουσία να δει με ποιο τρόπο 
προγραμματίζει τις αναγκαίες βελτίώσεις στο λιμάνι της Λεμεσού, έτσι που να 
συνεχίσει να προσφέρει τις υπηρεσίες που προσφέρει στην οικόνομία του τόπου και 

στο λαό γενικότερα. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιά8ης και ο κ. Χαραλαμπ(8ης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κ6ριε Πρόε8ρε, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα ψηφίσει και τους 8υο 

συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς για τα έργα και τον εξοπλισμό των λιμανιών 

της Λεμεσού και της Λάρνακας. 

Τα λιμάνια μας, πέραν της μεγάλης σημασίας που έχουν για την ανάπτυξη 

των οικονομικών και των εμπορικών δραστηριοτήτων της Κύπρου ή για τη 

διαμετακίνηση εμπορευμάτων μέσω της Κύπρου και άρα αποτελούν ένα σημαν

τικό πνεύμονα της οικονομίας μας, εξακολουθούν να είναι ένας χώρος με πολλά 

προβλήματα. 

Το λιμάνι της Λεμεσού επηρεάζεται πολύ από τα προβλήματα τα οποία 

εξακολουθούν να υπάρχουν και από τα μεγάλα ιδιωτικά συμφέροντα τα οποία 

επιθυμούν να επιβάλουν τους δικούς τους όρους σε δημόσιους οργανισμούς. 

Στη Λεμεσό εκκρεμεί το θέμα του εξοπλισμού του λιμανιού με τα μηχα

νήματα transtainers για τη διαμετακίνηση των εμπορευματοκιβωτ(ων μέσα στο 
χώρο ·τ9υ- -λιμανιού. Και αυτό σύμφωνα με την συμβ"ουλή" Ολων των εμπειρο

γνωμόνων της κυβέρνησης, της Αρχής Λιμένων και της Διεθνο6ς Τράπεζας που 

χρηματο8οτε( το έργο. 

Το κονδύλι αυτό αφαιρέθηκε από τον Τακτικό ΠροUπολογισμό της Αρχής 

Λιμένων και παραπέμφθηκε ως ξεχωριστό θέμα στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι πολύ σύντομα η Επιτροπή Οικονομικών θα απο-
( 'λ ή ' ' ' φασ σει επιτε ους για να προχωρ σουμε σε αυτο το σημαντικο τομεα του 

εξοπλισμού που είναι αναγκαίος για την ομαλή λειτουργία του λιμανιού της 

Λεμεσού. 

Όσον αφορά το λιμάνι της Λάρνακας, εμείς θέλουμε να αναφερθούμε πρώτα 

στην τελευταία κινητοποίηση των Λαρνακέων, όλων των Λαρνακέων, την οποία 

θεωρούμε και δικαιολογημένη και επιβεβλημένη, ώστε να μη θρηνήσουμε εκ των 

υστέρων το ουσιαστικό κλείσιμο του λιμανιού της Λάρνακας, λόγω της έλλειψης 

εκσυγχρονισμού, λόγω της καθυστέρησης της επέκτασης και της εκβάθυνσής του. 

Είναι γεγονός ότι σήμερα το λιμάνι της Λάρνακας δουλεύει με ένα απο

κλειστικό πελάτη, μια μεγάλη ξένη εταιρεία, η οποία όμως κρούει τον κώδωνα 

του κινδύνου ότι θα φύγει, γιατί δεν μπορεί χωρίς εκσυγχρονισμό του λιμανιού να 
λειτουργεί και να ικανοποιεί τις δικές της ανάγκες. 

Είναι γι / αυτό το λόγο που πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ληφθούν γενναίες 
αποφάσεις, έστω και αν συνεπάγεται δαπάνη για την επέκταση και τον 

εκσυγχρονισμό του λιμανιού της Λάρνακας, απλούστατα γιατί αυτό είναι αναγ

καίο και γιατί αυτή η δαπάνη αποτελεί μια σημαντική επένδυση η οποία θα 

αποφέρει πολλαπλάσια κέρδη και πολλαπλάσια ουσιαστική εξυπηρέτηση σε 
πολλούς τομείς της κυπριακής οικονομίας. 

Είναι γι / αυτό το λόγο που ψηφίζοντας αυτούς τους δυο συμπληρωματικούς 
προUπολογισμούς, δεν μπορούμε παρά να τονίσουμε ότι τους θεωρούμε ανεπαρκείς 

στην προσπάθεια εκσυγχρονισμού των λιμανιών μας, για να υπηρετήσουν τις 

σύγχρονες ανάγκες τις οποίες έχουν η Κύπρος και το διαμετακοσμιστικό μας 

εμπόριο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χοφαλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, την τεράστια σημασία και συμβολή των λιμανιών μας στην 

όλη οικονομία του τόπου κανείς πιστεόω δεν την αμφισβητεί. Δυστυχώς όμως 

πολλά βασικά προβλήματα που αφορούν τη λ~ιτουργ(α των κυπριακών λιμανιών 

παραμένουν άλυτα με αποτέλεσμα να επηρεάζεται σοβαρά η ομαλή και απρό

σκοπτη λειτουργία των κυπριακών λιμανιών. Τέτοια σοβαρά προβλήματα είναι η 

στέρηση των λιμανιών μας από αναγκαία έργα υποδομής και σύγχρονου εξοπλι

σμού, τα αυξημένα χόστα και οι πολύπλοκες και χρονοβόρες διαδικασίες, όπως 

επίσης τα εργατικά προβλήματα και οι εργατικές προστριβές. Τα πιο πάνω 

προβλήματα έχουν ήδη οδηγήσει ναυτιλιακές γραμμές να εγκαταλείψουν τα 

λιμάνια μας. Το λιμάνι της Λεμεσού έχει από τον περασμένο μήνα εγκαταλειφθεί 

από τη ναυτιλιακή εταιρεία Scandutch, μια εταιρε(α που Οιενεργοόσε μεγάλο 
μέρος του Οιαμετακομιστικού μας εμπορίου. Εγκαταλείφθηκε επ(σης το λιμάνι 

της Λεμεσοό ή δε χρησιμοποιήθηκε από άλλες ναυτιλιακές εταιρε(ες όπως η ΝΎΚ 

LINE, η OCEAN LINE, η NORASJA LINE και άλλες εξαιτ(ας της έλλειψης 
ικανοποιητικού κρηπιδώματος. Εγκαταλε!φθηκε επειΟή επίσης δεν μποροόσε το 

λιμάνι της Λεμεσοό να δεχθεί, λόγω του βυθίσματός του, πλοία της νέας γενιάς, 

της τρίτης και τέταρτης γενιάς, όπως ονομάζονται. 

Τα προβλήματα των λιμανιών έχουν επίσης επιΟεινωθεί, γιατί δεν υπάρχει 

ρυθμιστικό σχέδιο που να διέπει την όλη ανάπτυξή τους μέσα σε σωστά πλαίσια. 

Για τοότο εμεlς υποστηρίζουμε ότι είναι αναγκαίο να εκπονηθεί και ολοκληρωθε( 

το συντομότερο Ουνατό ρυθμιστικό σχέΟιο (Master Plan) που να Οιέπει την όλη 
λειτουργία και ανάπτυξη των λιμανιών μας. 

Κύριε Πρόεδρε, Οε θα αναφερθώ σε άλλα προβλήματα και στις λεπτομέρειές 

τους που αντιμετωπίζουν τα λιμάνια της Κόπρου, γιατί το όλο θέμα μελετά η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων και Οεν επιθυμώ σ' αυτό το 

στάΟιο να προκαταλάβω τη θέση της. Επιφυλάσσομε όμως να επανέλθω, όταν η 

Επιτροπή ολοκληρ&σει το έργο της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, το θέμα αυτό που είναι ενώπιόν μας 

σήμερα, έχει ξανασυζητηθεί στο παρελθόν από τη Βουλή και έχουν σταλεί τα 

ανάλογα μηνύματα στην Εκτελεστική Εξουσία. Ζητοόμε από την κυβέρνηση να 

λ ' . ' 'λ ' ό ' ' υ οποιησει τις υποσχεσεις της και μα ιστα σε συντομο χρ νο, γιατι τυχον 

καθυστέρηση θα έχει αρνητικά αποτελέσματα και ιΟιαίτερα στο λιμάνι της 

Λάρνακας. Η λύση που ζητοόμε να εφαρμοστε!, η αναβάθμιση του λιμανιού μας, 

θα πρέπει απαραιτήτως να· είναι η λύση έξι (6) που έχει προταθεί από τους 

αρμόδιους και προνοεί δαπάνη ποσοό .€40 εκ. Και τοότο για να μπορεί το λιμάνι 
της Λάρνακας να δέχεται κάθε είδους πλοίο, όχι όπως σήμερα δυστυχώς που έχει 

πολό περιορισμένες δυνατότητες. Ο σημερινός τρόπος λειτουργίας του λιμανιού 

Λάρνακας είναι πολύ περιοριστικός και επαπειλούνται σοβαροί κίνδυνοι από τυχόν 

εγκατάλειψη του λιμανιού μας από την D.S.R. Τασσόμαστε λοιπόν υπέρ της 
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έγκρισης και των δυο προϋπολογισμών που αφορούν το λιμάνι Λεμεσού και 

Λάρνακας και αναμένουμε από την κυβέρνηση να υλοποιήσει τις υποσχέσεις της 
το συντομότερο δυνατό. ' 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ανδρέου. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορούμε παρά να χαιρετίσουμε την 

απόφαση της Αρχής Λιμένων να καταθέσει το συμπλ ηpωματιχό προϋπολογισμό 

τόσο για το πρώτο θέμα που αφορά τη γερανογέφυρα όσο και για το δεύτερο θέμα 

που αφορά τα f.3 εκ. που έχουν σχέση με την εκβάθυνση του λιμανιού της 

Λάρνακας. 

Εκείνο όμως το οποίο εγώ θα 'θελα να αναφέρω είναι η ανησυχία μας ως 

προς τον τρόπο με τον οποίο λαμβάνονται οι αποφάσεις για ένα τόσο σημαντικό 

θέμα όπως είναι τα λιμάνια μας, ένας σημαντικός παράγοντας της οικονομίας 

μας. Ακριβώς σήμερα μας έχει δοθεί η Έκθεση της Αρχής Λιμένων Κύπρου όπου 

βλέπουμε πως πρόθεση της κυβέρνησης είναι να καταστήσει την Κύπρο περι

φερειακό κέντρο εμπορίου και κατ' επέκταση οι επενδύσεις στα λιμάνια μας 

εντάσσονται μέσα στα πλαtσια της ευρύτερης αυτής πολιτικής της κυβέρνησης. 

Και διερωτώμαι γιατί η Αρχή Λιμένων και κατ' επέκταση η κυβέρνηση έμειναν 

μέχρι το σημείο που έπρεπε να τους είχε δοθεί τελεσιγραφικά προειδοποίηση από 

την D.S.R. για να αποφασlσουν την εκβάθυνση του λιμανιοό της Λάρνακας, μια 
απόφαση την οποία θα μπορούσαν άνετα να την είχαν πάρει προ πολλών μηνών; 

Και κατ 1 επέκταση, εφόσον η απόφαση λήφθηκε με τόσο μεγάλη σπουδή, 

αναπόφευκτο αποτέλεσμα ήταν να προσφύγουν και στην ανάθεση της εργασίας 

χωρίς προσφορές σε εργοληπτικό οίκο. 

Σε ότι αφορά συγκεκριμένα το λιμάνι της Λάρνακας, απλώς θα 'θελα να 
υπενθυμίσω ότι το φθινόπωρο πέρυσι ο τότε Υπουργός των Συγκοινωνιών μας είχε 
διαβεβαιώσει ότι λήφθηκε η πολιτική απόφαση για την επέκταση και τον 
εκσυγχρονισμό του λιμανιού μας. Μάλιστα μας βεβαίωσε ότι η απόφαση ήταν να 
χρησιμοποιηθεί η λύση έξι (6), όπως την έχουμε ονομάσει, η οποία κατοχυρώνει 
τη λειτουργικότητα του λιμανιού μας μέχρι το έτος 2010 περίπου. Την ίδια 
διαβεβαίωση μας έδωσε και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, όταν ήλθε στη 

Λάρνακα ότι δηλαδή η πολιτική απόφαση λήφθηκε και η λύση έξι (6) θα είναι η 
βάση με την οποία θα προχωρήσει η κυβέρνηση και η Αρχή Λιμένων για την 
επέκταση και εκσυγχρονισμό του λιμανιού της Λάρνι:χκας. Δυστυχώς όμως 
τελευταία είδαμε στον τύπο μερικές δηλώσεις του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων οι οποίες δε μιλούν για επέκταση και εκσυγχρονισμό του λιμανιού της 
Λάρνακας, αλλά αναφέρονται μόνο στην εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας. 
Αυτό μας ανησυχεί ιδιαίτερα. 

Αύριο στη Λάρνακα θα έχουμε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ακριβώς για 

να μας πληροφορήσει ποια είναι επιτέλους η κυβερνητική απόφαση σχετικά με το 
λιμάνι της Λάρνακας. Ελπίζουμε ότι θα μας φέρει καλά νέα στη Λάρνακα και θα 
καθησυχάσει αυτές τις ανησυχίες και τους φόβους μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ζιαρτίδης. 
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Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μοu, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται, χαι άνευ χειρογράφου, θα 

ήθελα να πω λίγα λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή μου χάνατε αυτή την παρατήρηση, θέλω xt εγώ να πω το εξής: Εγώ 
από εΟώ Οεν είμαι σε θέση να παρακολουθώ, Αν οποιοδήποτε μέλος της Βουλής 

θέλει να επισύρει την προσοχή μου, ευχαρίστως θα εφαρμόσω· τον Κανονισμό. 

Εντάξει, κύριε ΖιαρτίΟη. 

Α. ΖΙΑΡΤΙΔΗΣ: 

Δε θα ήθελα να διακόψω τους ομιλητtς, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι πολύς καιρός τώρα που όλοι οι παράγοντες και φορείς, οικονομικοί και 

κοινωνικοί της Λάρνακας, θέτουν μπροστά στην κυβέρνηση και την Αρχή Λιμένων 

Κύπρου τόσο το ζήτημα της εκβάθυνσης όσο και το ζήτημα της επέκταση του 

λιμανιού. Αυτά τα Ουο αιτήματα, ιδιαίτερα το πρώτο, τίθενται σε συσχετισμό με 

τη συνέχιση των προσεγγίσεων των πλοίων της γερμανικής εταιρείας D.S.R. η 
οποία φέρνει στο λιμάνι της Λάρνακας ένα μεγάλο όγκο 8ιαμετακομιστικού 

εμπορίου και που αν οι προσεγγίσεις αυτές σταματήσουν, ο κίν8υνος να νεκρωθεί 

το λιμάνι είναι πράγματι απειλητικός. 

Γι 1 αυτό χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης να προτείνει τη 8απάνη 

αυτή για την εκβάθυνση του λιμανιοό και υπενθυμ!ζουμε ότι παραμένει το α!τημα 

της επέκτασης και της παρακολούθησης του εκσυγχρονισμού του μηχανικού 

εξοπλισμού του λιμανιού. 

Αυτά, κύριε Πρόε8ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Τ σιέττης. 

Κ. ΤΣΙΕΤΤΗΣ: 
--- ---- --- - --

Κύριε Πρόε8ρε, το θέμα που συζητούμε το παρακολουθεί σχε8όν όλη η 

Κύπρος. Συμφωνώ με την κυβέρνηση ότι το θέμα της βελτίωσης των λιμανιών της 

Κύπρου είναι αναγκαίο, 8ιότι ο προγραμματισμός της επέκτασης του εμπορίου 

στην Κύπρο έχει καλές προοπτικές, όμως υπάρχει καθυστέρηση και ανησυχία 

έστω και αν πάρθηκε ή προτείνεται η έγκριση αυτών των κον8υλίων. 

Συμμετέχω σε μια ενιαία επιτροπή στη Λάρνακα και εκφράζεται μεγάλη 

πικρία εκ μέρους των εργαζομένων της περιοχής.] 8ιότι το λιμάνι της Λάρνακας 

ζει μόνο με την εξαγωγή των πατατών και τώρα απειλεί η D.S.R. ότι θα φύγει 
από τη Λάρνακα και θα χάσουν το ψωμί τους εκατοντά8ες εργαζόμενοι και κύρια 

ε8ώ σε αυτό το κέντρο που έχει καταφύγει ο μεγαλύτερος αριθμός των προσφύγων 

της επαρχ!ας Αμμοχώστου και άλλων επαρχιών. 

Γι' αυτό θα ήθελα, επει8ή τίθεται τόσο έντονα από τους εργαζόμενους της 

Λάρνακας, που τονίζουν ότι και στη Λεμεσό χρειάζεται να βελτιωθεί το λιμάνι, 

αλλά επει8ή υπάρχουν κίν8υνοι να φύγει η D.S.R., θα θέλαμε όλο το Σώμα και 
εσείς, κύριε Πρόε8ρε, να υποβάλετε εκ μέρους όλων των Βουλευτών, εφόσον 

συμφωνούμε και υπάρχουν και προηγούμενες αποφάσεις, ότι πρέπει να επισπευ

σθούν οι επεν8ύσεις για τα λιμάνια, να προσεχθεί ι8ιαίτερα η απειλή της D.S.R. 
και να βελτιωθεί με το σχέδιο που tχει εξαγγελθεί των 1:40 ή 1:30,000,000 το 
λιμάνι της Λάρνακας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ψυλλίδης. 

Α. ΨΥΛΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρ6εδpε 1 φαίνεται ότι πολλές φορές πρέπει να φωνάξουμε, ορισμένα 
πράγματα για να πραγματοποιηθούν. Το σημερινό ε(ναι ένα γεγονός. Οι 

Λαρνακείς φώναξαν και η κυβέρνηση αναγκάστηκε να πει: «Ξέρετε μετά από 

εκείνα τα οποία λέγαμε στο παρελθόν ότι δεν μπορούν να γίνουν, μπορούν να 

γίνουν, και μπορούμε να κάνουμε εκβάθυνση του λιμανιού της Λάρνακας». 

Μπροστά σε δυο Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, όταν συζητούσαμε το θέμα 

του λιμανιού της Λάρνακας, μας έλεγαν ότι είναι πολύ δύσκολη η εκβάθυνση, διότι 

θα γίνει εκθεμελίωση. Σήμερα έρχεται και μας λέει ότι μπορεί να γίνει και θα 

πάει στα 12 μέτρα χωρίς εκθεμελίωση, διότι υπάρχει ο τρόπος κατασκευής του. 
Βέβαια συμφωνούμε να γίνει και να προχωρήσει και μάλιστα να προχωρήσουν 

και άλλα έργα τα οποία πρέπει να επεκτείνουν τη λειτουργικότητα του λιμανιού 

της Λάρνακας, Πλην όμως δεν μπορώ να μην καυτηριάσω σήμερα το γεγονός ότι 

ο τρόπος με τον οποίο σκέφθηκαν να κάνουν την εκβάθυνση είναι με το να μας 
πουν: «Ξέρετε, μη φέρετε ένσταση για το γεγονός ότι δε θα ζητήσουμε προσφορες, 

διότι θα καθυστερήσει. Μια και ήρθαμε εδώ, δεχθείτε όπως-όπως να δώσουμε σε 

μια εταιρεία και να τελειώνειJ). 

Αυτό είναι απαράδεκτο και ενάντια στις αποφάσεις αυτής της Βουλής η 

οποία δε δέχεται αυτού του είδους της αποφάσεις. Βέβαια δε θα φέρω ,έ'>Ιστ_ασ..η, __ _ 
διότι θέλω να γίνει η επέκταση αυτή του λιμανιού και να δημιουργηθόUV -οι 
απαιτούμενες προϋποθέσεις για τη λειτουργικότητά του, αλλά πρέπει αυτή η 

Βουλή να καυτηριάσει τον τρόπο με τον οποίο ενεργεί η κυβέρνηση. 

Μιλήσαμε για τη Λάρνακα. Ας πάμε και στη Λεμεσό. 

Μιλούμε για το φόβο να φύγει η D.S.R .. Μα στη Λεμεσό έφυγε η Scan 
Dutch. Και ακόμα_.όταν συζητούσαμε αυτά τα πράγματα, λένε ότι θα κάνουν 
_f)1~stι:_r plan. __ Μ~_ 7!_4~~--χρόνια χρειάζεται εκείνο το master plan για να γίνει στη 
Λεμεσό; 

Ακόμα προχθές ήταν οι ναυτιλιακοί πράκτορες και μας είπαν ότι, αν δεν 

προχωρήσουμε στην επέκταση του ~μανιοό της Λεμεσού και ακόμα και στην 

εκβάθυνσή του, τότε δε θα υπάρχει λειτουργικότητα και για το λιμάνι της 

Λεμεσού. Επομένως πότε προγραμματίζουμε να κάνουμε αυτά τα πράγματα; 

Όταν φθάσουμε στο τέρμα και τρέχουμε την τελευτα(α στιγμή να σωθούμε; 

Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι πρέπει να στείλουμε μήνυμα ότι τα 

λιμάνια δεν είναι παιγνίδι, είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και θα πρέπει να γίνουν 

άμεσες μελέτες, αν δεν ε(χαν γίνει χθες, και να προχωρήσουμε τάχιστα στη 

βελτίωσή τους, διαφορετικά χάνουμε το παιγνίδι των λιμανιών μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσον αφορά αυτό είναι )(.αθολική απαίτηση και επομένως είναι εύλογο να 

διαβιβασθεί. Αντιλαμβάνομαι όμως ότι επlσης μποpε( να θεωpηθε( ως καθολική η 

άποψη ότι ανεξάρτητα από το ότι γίνεται αυτή τη στιγμή μια καταστρατήγηση 

της συνήθους διαδικασίας, αυτό δε βρίσκει καθόλου τη Βουλή σύμφωνη και δεν 

είναι δυνατό να γίνονται οποιαδήποτε έργα χωρίς να περνούν μέσα από την 

κανονική διαδικασία των προσφορών. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμε(ο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

1:3,000,000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 1990. 
Άρθρον 2. 

Ειδ(χευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρο~με στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 2) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Η Βουλή θα συνεχίσει τις εργασίες της στις 3.30 το απ'όγεuμα. 

(Ώρα 3ιακοπής 1.00 μ.μ.) 
Απογευματινή Συνε3ρ(αση 12ης Ιουλ(ου 1990. 

(Ώρα έναρξης: 3.50 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνεχίζεται η συνεδρίαση. Το επόμενο θέμα είναι ((Ο περ( Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Αν';χ·~ουφ(σεως Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1990». Καλώ' τον Πρόε3ρο της αρμό3ιας 
Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩ

ΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1990». 
Παpόντες: 

Ντlνος Κωνσταντίνου 

Τάκης Χατζ η3ημητρ(ου 

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Θαλής Μιχαηλ(3ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολοyισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρlα της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 

1990. 
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Με το νόμο που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, σκοπείται 

η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού .€38,320 και η διάθεσή του για την κάλυψη της 
μισθοδοσίας και των άλλων εξόδων λειτουργίας της Παγκύπριας Επιτροπής 

Προσφύγων μέχρι το τέλος του 1990. 

Όπως είναι γνωστό, η ζητούμενη στο φετινό προUπολογισμό πρόνοια για 

τους πιο πάνω σκοπούς μειώθηκε από τη Βουλή από .t76,865 που αρχικά 

ζητήθηκε, σε !:13,000 με απώτερο σκοπό να καλύψει τα έξοδα της Παγκύπριας 
Επιτροπής Προσφύγων για τους δυο πρώτους μήνες του 1990, περίοδος που 
κρίθηκε αναγκαία για να ολοκληρωθεί η μελέτη της σχετικής νομοθεσίας και να 

τεθεί πάνω σε θεσμοθετημένη βάση η λειτουργία της Παγκύπριας Επιτροπής 

Προσφύγων. Μεταγενέστερα η Βουλή ενέκρινε νομοσχέδιο συμπληρωματικής 

πίστωσης ύψους !:25,545 για την κάλυψη των εξόδων λειτουργίας της Παγκύπριας 
Επιτροπής Προσφύγων μέχρι το τέλος Ιουνίου του 1990. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία ·που τέθηκαν ενώπιόν της, 

αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκριση ποσού που θα καλύψει 

τα έξοΟα της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων μέχρι το τέλος του τρέχοντος 

Οκτωβρίου, αφού ως τότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η ψήφιση της σχετικής 

νομοθεσ(ας για την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

Η Επιτροπή έχει Οιαφοροποιήσει ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέΟιο και 

εισηγε(ται την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθε( ο τ(τλος του ώστε να 

αναφέρεται ως «0 περί ΕιΟικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) του 1990>>. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, από τη θέση-μου. --Εκ παραΟρομής φα(νεται από την Έκθεση, 
κύριε ΠρόεΟρε, ότι ομόφωνα η Επιτροπή αποφάσισε την έγκριση του υπό 

συζήτηση συμπληρωματικού νομοσχεΟίου. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός συνεπής 

στις μέχρι τώρα θέσεις και Οιακηρύξεις του αναφορικά με την ΠΕΠ θα 

χαταψηφ(σει το υπό συζήτηση νομοσχέΟιο εκφράζοντας ταυτόχρονα την ελπίΟα, τη 

βεβαιότητά, την πίστη αν θέλετε, ότι με την έναρξη των εργασιών της Βουλής 

μετά το θέρος οριστικά τα νομοθετήματα τα οποία εκκρεμούν για την εκΟημο

κρατικοποίηση της ΠΕΠ θα είναι τέτοια, ώστε να μη βρεθεί στη Ουσάρεστη και 

πάλι θέση ο Δημοκρατικός Συναγερμός να καταψηφ(σει οποιοΟήποτε κονΟύλι που 

αφορά τη συντήρηση, τη λειτουργία της Παγκύπριας Οργάνωσης Προσφύγων ή με 

οποιοΟήποτε άλλο όνομα Παγκύπριας Προσφυγικής Οργάνωσης, αφού ευελπι

στούμε ότι σύντομα και με την έναρξη των εργασιών της Βουλής θα Οούμε το νέο 

νομοθέ~ημα οριστικά να ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για λόγους αρχής όπως μέχρι σήμερα, λόγω της διάρθρωσης 

της ΠΕΠ θα καταψηφίσουμε όπως και προηγουμένως το νομοσχέΟιο για το 

συμπληρωματικό προUπολογισμό για την ΠΕΠ. Ωστόσο επειΟή στο θέμα αυτό 

υπάρχουν ορισμένες εξελίξεις, θα ήθελα να αναφέρω ότι οι προτάσεις οι οποίες 
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έχουν κατατεθεί από το ΑΚΕΛ σχετικά με το θέμα της ανα3ιάρθρωσης και της 

εκ3ημοκρατικοποίησης της ΠΕΠ θεωρούμε ότι αποτελούν πολύ εποικο3ομητική 

και θετική προσέγγιση και μαζί με τις προτάσεις οι οποίες ή3η έχουν κατατεθεί 

μπορούν να αποτελέσουν τη βάση, για να καταλήξουμε από κοινού σε μια 

ομόφωνη επίλυση αυτού του προβλήματος και πιστεύω ότι αυτή τη φορά 

πραγματικά υπάρχουν οι προϋποθέσεις, ώστε ένα από τα πρώτα νομοθετήματα τα 

οποία θα 3ει η Βουλή μας, όταν θα επανέλθει να είναι και αυτό που αφορά το 

προσφυγικό μας κίνημα. 

Ευχαριστώ, κύριε Π·ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟίΜΠΟίΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για λόγους τ&ξης θέλω να αναφέρω ότι η δική μας θέση ήταν 

ότι έπρεπε να ψηφιστεί το κονδύλι ολόκληρο για ολόκληρο το χρόνο. Δεδομένου 

όμως ότι οι άλλες πλευρές έχουν τις επιφυλάξεις που έχουν, συμφωνήσαμε να 

ψηφιστεί μέχρι τέλος του Οκτωβρίου και επαναλαμβάνουμε την πρόθεσή μας και 

την καλή μας θέληση να συμβάλουμε μ' όλες τις πλευρές, ώστε να ρυθμιστούν 

είτε με νόμο είτε με άτυπη συμφωνία τα _ζη_τόματα αυτά, γιατί 3ίνουμε ι3ιαίτερη 

σημασία στην εκλογή των οργ&νων της ΠΕΠ με μυστική- ψηφοφ<>ρία απευθείας 

από τους πρόσφυγες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤίΛΙΑΝΟί: 

Κύριε Πρόε3ρε, όσον αφορά τις θέσεις μας απέναντι της ΠΕΠ τις έχουμε 

εκθέσει κατ' επανάληψη μέσω και του Κοινοβουλευτικού μας εκπροσώπου και 

των Μελών στην Επιτροπή Προσφύγων. Τώρα το θέμα βρ!σκεται στο στά3ιο της 

ολοκληρωτικής επίλυσής του και όπως είπε και ο συνά3ελφος Ηλιά3ης απομένουν 

λίγες β3ομά3ες για οριστική τοποθέτηση και επίλυση αυτού του ακανθώ3ους, αν 

θέλετε, προβλήματος. 

Τώρα πώς θα εκλέγονται τα Μέλη της Επιτροπής της ΠΕΠ είναι θέμα το 

οποίο θα αποφασιστεί αργότερα με το σχετικό νομοσχέ3ιο που βρίσκεται, όπως 

λέχθηκε, στο τελικό στά3ιο της επεξεργασίας του. Αυτά και για μια ακόμα φορά 

λέμε πως θα επιψηφίσουμε τη σχετική πρόνοια της νομοθεσ!ας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

ΝΤ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟί: 

Κύριε Πρόε3ρε, εμείς υποστηρίζουμε την ψήφιση της νομοθεσίας, 6πως τελικά 

την έχει 3ιαμορφώσει η Επιτροπή Οικονομικών. Επ!σης ε!ναι γνωστό ότι 

υποστηρίζουμε την ψήφιση σχετικής νομοθεσίας η οποία να ρυθμίζει τα θέματα 

που αφορούν την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Όμως θα ήθελα να παρα

τηρήσω ότι αν μέχρι σήμερα δεν έχει ψηφιστεί η σχετική νομοθεσία που θα διέπει 

τη λειτουργία της ΠΕΠ, αυτό με κανένα τρόπο 3ε βαρύνει τους εργαζομένους 

στην Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Αυτοί καθόλου δε φταίνε. Και έχω τη 

γνώμη ότι η Βουλή 3εν μπορεί να αφήσει αυτούς τους ανθρώπους μέχρι της 
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ψήφισης νομοθεσίας χωρίς να πληρώνονται. Γι' αυτό νομίζω ότι θα πρέπει η 

Βουλή σήμερα ομόψωνα να εγκρίνει τη νομοθεσία αυτή, διότι αυτό αψορά απλώς 

χαι μόνο τη μισθοδοσία των υπαλλήλων που εργάζονται εκεί και είναι στα χέρια 

της Βουλής να επισπεόσει την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας πριν τον Οκτώβριο 

για να μη χρειαστεί η Βουλή αυτή να ψηφίσει και πρόσθετο συμπληρωματικό 

προUπολογισμό για την κάλυψη των μισθών τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωpοόμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1 πάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται ομόφωνα 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό τοu Ταμείοu Ανακοuφίσεως Εκτοπt

σθέντων και Παθόντων ποσού .€25,545 για τη χρήση τοuς έτοuς ποu λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζοuν uπέρ του δεύτερου άρθροu; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 17 ψήφοuς uπέρ και 9 εναντίον, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών ποu θα δαπανηθούν. Πίνακας. 1 Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζοuν uπέρ τοu τρίτοu άρθροu και τοu Πίνακα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 17 ψήφους uπέρ και 9 εναντίον, το τρίτο άρθρο ~αι ο Πίνακας 

εγκρ!νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίοu. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ( Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 8) 
του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9 εναντ(ον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 17 ψήφους υπέρ και 9 εναντ(ον, το νομοσχέδιο ε· ~f ·. ,f. ται και ψηφίζεται 

σε Νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Εγγραφής Εκλογέ(! ν και Εκλογικού Κατα
λόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990». Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ 
ΕΚΛΟΓΕΩΝ ΚΑΙ ΕΚΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΤΆΛΟΓΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990>>. 

Πιιpόντες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργεlου Εσωτερικών, οι 

οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, οι οποίοι εξέφρασαν 

τις απόψεις τους πάνω σ' αυτούς. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κατοχύρωση της εγγραφής στο 

χωριστό εκλογικό κατάλογο, ο οποίος τηρείται για τους εκλογείς που διαμένουν · 
σε κάθε εκλογική περιφέρεια και οι οποίοι πριν από την ημερομηνία της τούρκικης 

εισβολής είχαν τη συνήθη τους διαμονή σε εκλογική περιφέρεια η οποία είναι 

σήμερα κατεχόμενη, και των προσώπων εκείνων τα οποία αποκτούν στο μεταξύ 

τα υπό του εκλογικού νόμου απαιτούμενα προσόντα και των οποίων ο πατέρας 

είναι εκτοπισμένος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ίπάρχουν ομιλητές σε θl:μα αρχής; 

Ο κ. Σολωμ>jς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε, ως Δημοκρατικός Συναγερμός ιοια(τερα θα θέλαμε να 

χαιρετίσουμε την ψήφιση του παρόντος νομοσχεδίου) γιατί επιτέλους Οίνει τη 
Οιαβεβαίωση σ' ολόκληρο τον Κυπριακό Ελληνισμό αλλά ειΟιχότερα στον 

προσφυγοποιημένο κόσμο ότι όχι μόνο Οημογραφιχά αλλά και ουσιαστικά Οεν έχει 

απωλέσει οποιοΟήποτε βασικό κεκτημένο Οιχαίωμά του, όπως πρωταρχικά είναι 

το ΟικαLωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι στην επαρχία, στην εκλογική περιφέρεια 

του τόπου της καταγωγής αλλά και της κατοικίας, αφού μ' αυτό θα ήθελα να 

υπενθυμίσω προς τους συναΟέλφους ότι μέχρι σήμερα όλα τα παιΟιά τα οποία 

έχουν γεννηθεί μετά τον Ιούνιο του 1974 και είναι από εκτοπισθείσες περιοχές 
εγγράφονται ουσιαστικά στους εκλογικούς καταλόγους του τόπου της Οιαμονής 

τους με αποτέλεσμα, μετά το 1992 για σκοπούς Οημοτικών εκλογών ή μετά το 
1994 για σκοποός βουλευτικών και προεΟρικών εκλογών 1 να μην έχουμε ψηφο
φόρους από τις εκτοπισθεlσες μετά από τον Αόγουστο του 1974 περιοχές. Γι' 
αυτό έστω και καθυστερημένα ως Δημοκρατικός Συναγερμός χαιρετίζουμε την 

ψήφιση του παρόντος νομοσχεΟίου υπενθυμίζοντας ότι ήταν αυτή η πάγια θέση 
μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤί ΛΙΑΝΟΊ': 

Φυσικά και εμείς με τη σειρά μας, έντιμε κύριε ΠρόεΟρε, χαιρετίζουμε την 

ψήφιση του νομοσχεΟίου, γιατί το θεωρούμε ως ένα αποφασιστικό βήμα στην 
'θ ι •<;ο J.. / , 

προσπα εια που κανουμε για εμπεοωση της ιστορικ,1ς μνημης και της ιστορικης 

συνείΟησης των κατεχόμενων εΟαφών και της συντήρησης του Οημογραφικοό 
' ' ' στατους των εκτοπισμενων συμπατριωτων μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κουρτελλάρης. 

ΧΡ. ΚΟίΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΙCόριε ΠρόεΟρε, και από την πλευρά του ΑΚΕΛ-Αριστεράς υποστηρίζουμε 

και χαιρετίζουμε το νομοσχέΟιο. Θέλω όμως με την ευκαιρία που συζητούμε αυτό 

το θέμα να υπογραμμίσω ένα άλλο πρόβλημα που σχετίζεται μ' αυτό και είναι το 

πρόβλημα των γυναικών προσφύγων που έχουν παντρευτεί με μη πρόσφυγες 1 οι 

οποίοι Οεν ήταν απ' εκεί. Και υπάρχει αυτό το θέμα και είναι η παράκλησή μου 

προς την αρμόΟια Επιτροπή 1 όχι τώρα να το λόσει αλλά με μια ευκαιρία να το 

θέσει μπροστά της, για να αντιμετωπιστε(, Οιότι αυτό το θέμα, πέραν των 

εκλογικών Οικαιωμάτων, ενέχει και άλλα προβλήματα και Οικαιώματα που 

επηρεάζουν αυτές τις οικογένειες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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Ε. Ε1ΣΤΑΘΙΟ1: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς, το κόμμα μας, υποστηρίζει το υπό επιψήφιση 

νομοθέτημα, διότι είναι η πάγια αρχή μας ότι δεν υπάρχουν χαμένες πατρίδες και 

ότι ουδέποτε θα δεχτοόμε ότι ο Κύπριος που με τη δύναμη των όπλων έχει 
εκτοπιστεί, έχει χάσει έστω και κατ' ελάχιστον οποιοδήποτε δικα(ωμα απ' 

εκείνο το δικαίωμα το οποίο και η πολιτεία και η ανεξαρτησία του έχει δώσει 

μετά το 1960. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ι<:ύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση είχα να κάμω. Απ 1 ό,τι έχω προσέξει από 

την αιτιολογική Έκθεση, φαίνεται ότι αυτό είναι δικαίωμα που έχει κάποιος 

εκτοπισθείς να εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο. Δεν ξέρω κατά πόσο απα

σχόλησε την Επιτροπή αν θα έπρεπε να ήταν υποχρέωση εγγραφής σ' αυτό τον 

εκλογικό κατάλογο. Και επειδή τώρα έχω δει την Έκθεση, διερωτώμαι κατά 

πόσο μπορούσε να το δει η Επιτροπή αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπάρχει πάντως εισήγηση για τροπολογία. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δεν έχω κάμει μια τέτοια εισήγηση. Απλώς είναι ένα θέμα το οποίο 

μπορούσαμε να το δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον (όμως δεν είναι για τροπολογία, ας το δει η Επιτροπή σ' ένα 
μελλοντικό στάδιο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. 1 Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. 'Αρθρο 2 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 

Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

Νόμο. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ({Ο περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990>>. (Πρόταση 

νόμου). Καλώ τον Πpόεόρο της αpμόόιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟί ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΕΚΛΟΓΗΣ 
ΜΕΛΩΝ ΤΗΣ ΒΟίΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟί 1990». 
Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Πολόβιος Κόλοκος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε τέσσερις συνεόρlες της που πραγματοποιήθηκαν στο Οιάστημα από 28 
Μαϊου μέχρι 30 Ιουνίου 1990. Στην πρώτη από τις συνεδρίες της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοχpατ(ας οι οπο(οι εξέφρασαν τις 

απόψεις τους πάνω σ / αυτή. Σε ορισμένες από τις συνεδρίες τ,ης Επιτροπής 

παρευρέθηκαν επίσης οι Βουλευτές κ. Π. Στυλιανού και Μ. Παπαπέτρου. 

Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου, η οποια κατατέθηκε στη Βουλή από 

τον αξ. Βουλευτή κ. Μ. Παπαπέτρου εκ μέρους του Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ., είναι η 

τροποποίηση του υφιστάμενου εκλογικού συστήματος με την εισαγωγή του 

συστήματος της απλής αναλογικής. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου, το σύστημα της απλής αναλογικής ανταποκρίνεται περισσότερο 

στις σημερινές συνθήκες και στην ανάγκη εκσυγχρονισμού και αναδόμησης των 

δημοκρατικών θεσμών με βάση την πολιτική πολυφωνία. 

!{ατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της Επιτροπής οι Βουλευτές κ. 

Α. Φάντης και Μ. Παπαπέτρου υποστήριξαν εκ μέρους του Α.ΔΗ.ΣΟ.1{. ότι 

σήμερα σε όλες τις χώρες του κόσμου αναβαθμίζεται το εκλογικό σύστημα κατά 

τρόπο που να κατοχυρώνεται το δικαίωμα της πολιτικής πολυφωνίας και να 

διασφαλίζεται ότι, εφόσον ένα κόμμα συγκεντρώσει το εκλογικό μέτρο, θα μπαίνει 

στη Βουλή. Οι λόγοι που επιβάλλουν μια τέτοια ρύθμιση είναι λόγοι αρχής. Σε 

μια χώρα, όπως η Κύπρος, όπου το πολίτευμα είναι Προεδρικό, η απλή αναλογική 

συνάδει περισσότερο με την πολιτική πραγματικότητα και επομένως δεν μπορεί 

να θεωρηθεί δίκαιη η σημερινή ριlθμιση, σι\μφωνα με την οποία για τη δει\τερη 

κατανομή εδρών απαιτείται για τα αυτοτελή κόμματα ποσοστό οχτώ τοις εκατόν 

(8%) παγκύπρια και μια έδρα από την πρώτη κατανομή ή ποσοστό δέκα τοις 
εκατόν ( 10%) παγκύπρια. 

Η Επιτροπή Εσωτερικών, με εξαίρεση τον κ. Α. Φάντη, τάχθηκε ενάντια 

στην ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασ.ης νόμου για καθαρά λόγους αρχής που 
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σχετίζονται με την προώθηση της σκοπούμενης τροπολογίας σε χρόνο που απέχει 

πολύ λίγο από τις επικείμενες βουλευτικές εκλογές του 1991. 

Υπό το φως της πιο πάνω θέσης της Επιτροπής Εσωτερικών το Α.ΔΗ.ΣΟ.Κ. 

κατέθεσε νέα εισήγηση-τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας με την οποία 

υιοθετείται, ως ελάχιστο ποσοστό, για σκοπούς συμμετοχής στη δεύτερη κατα

νομή των εδρών το τέσσερα τοις εκατόν (4%) παyχύπρια χαι μια έδρα από την 
πρώτη κατανομή ή το έξι τοις εκατόν (6%) παyχόπρια, την οποία χαι πάλι η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών δεν αποδέχθηκε για τους ίδιους λόγους 

αρχής. 

Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή Εσωτερικών, με τη διαφωνία του Μέλους 

της χ. Α. Φάντη, εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου και επαφ(εται στη νέα Βουλή, αν το επιθυμε(, να επιληφθε( του θέματος της 

τροποποίησης του εκλογικού συστήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπ&ρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο χ.. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, κύριοι συνάΟελφοι, 

Το ΑΔΗΣΟΚ από τον περασμένο Μάιο, εΟώ και μερικούς μήνες, κατέθεσε 

τη συζητούμενη πρόταση νόμου. Κατέθεσε την πρόταση νόμου με βάση την οποία 

καταργούνται οι περιορισμο( για συμμετοχή ενός χ.όμματος ή συνασπισμού 

χ.ομμάτων στη Οεύτερη κατανομή και προτε(νεται χ.ατά.ργηση του σχετικού 

ποσοστού το οποίο προβλέπει η νομοθεσ(α, ΟηλαΟή του 8% συν μία έΟρα από την 
πρώτη κατανομή ή 10% από την πρώτη κατανομή. Καταθέσαμε αυτή την 

πρόταση νόμου για λόγους αρχής, γιατί θεωρούσαμε και θεωρούμε ότι το σύστημα 

της απλής αναλογικής ε(ναι το πιο δίκαιο και το πιο σωστό εκλογικό σύστημα. 
Καταθέσαμε αυτή την πρόταση νόμου, γιατ( θεωρούσαμε και θεωρούμε ότι το 

εκλογικό σύστημα μιας χώρας Οεν είναι τίποτε άλλο παρά ένας μηχανισμός για 

την πιο γνήσια και σωστή αντανάκλαση της επιθυμίας του εκλογικού Σώματος 

στη σύνθεση της Βουλής. Καταθέσαμε αυτή την πρόταση νόμου, γιατί θεωρούμε 

ότι όλα τα επιχειρήματα τα οποία θα μπορούσαν να προβληθούν εναντίον της 

απλής αναλογικής και τα οποία εμείς δε συμμεριζόμαστε, ότι δηλαδή δε βοηθ& 

στη Οημιουργία ισχυρών πλειοψηφιών μέσα στη Βουλή, στην περ(πτωση της 

Κύπρου, μιας χώρας με προεΟρικό σύστημα, Οεν μπορούν να τύχουν καμιάς 

εφαρμογής για τον απλούστατο λόγο ότι η κυβέρνηση (Οεν έχουμε κοινοβουλευτικό 

σύστημα) Οε στηρ(ζεται στην εμπιστοσύνη του λαού, αλλά ο ΠρόεΟρος ελεύθερα 

Οιορ(ζει και παύει τους Υπουργούς και ο (Οιος εκλέγεται απευθείας από το λαό. 

Καταθέσαμε λοιπόν αυτή την πρόταση νόμου και θεωρήσουμε, αγαπητο( συνάΟελ

φοι, ότι αυτή η πρόταση θα τύχει ευμενούς ανταπόκρισης από τη Βουλή και θα 

ψηφιστεί σε νόμο. 

Και θεωρήσαμε και πιστεύαμε έτσι πέραν του ότι η απλή αναλογική ε(ναι το 

πιο Οίκαιο εκλογικό σύστημα, με όσα ανέφερα προηγούμενα, αλλά και Οιότι είναι 

ένα σύστημα που αποκλείει την κλοπή των ψήφων, που αποκλείει τη νόθευση της 

επιθυμ(ας του εκλογικού Σώματος, που αποκλε(ει την υπόσκαψη της Δημο

κρατ(ας. Και θα ήθελα να σταθώ με προσοχή σ' αυτές τις λέξεις τις οποίες 

χρησιμοποιώ, αγαπητο( συνάΟελφοι. Κλοπή των ψήφων, νόθευση της θέλησης του 

εκλογικού Σώματος, υπόσκαψη της Δημοκρατ(ας. Έχουν σημασ(α οι λέξεις, Οιότι 
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αυτές τις τοποθετήσεις Οεν τις ανακάλυψα εγώ στη σημερινή μου αγόρευση, Οεν 

τις ανακάλυψε το ΑΔΗΣΟΚ~ αλλά όπως θα Οείτε στη συνέχεια είναι τοποθε

τήσεις άλλων πλευρών στη Βουλή σε χρόνο ανύποπτο. 

Νομίζαμε λοιπόν, στηριγμένοι στις προηγούμενες τοποθετήσεις Οιάφορων 

πλευρών της Βουλής, ότι αυτή η νομοθεσία θα π_ερ~σει. Και νομιζαμε επίσης ότι 

θα περάσει, γιατί για πολλούς το θέμα της απλής αναλογικής, σε αντιπαράθεση 

με την ενισχυμένη αναλογική που έχουμε σήμερα, Οεν αντικριζόταν ως θέμα 

πολιτικής επιλογής της συγκεκριμένης στιγμής. Αρκετές πλευρές αυτής τής 

Βουλής τοποθετήθηκαν πάνω στο θέμα της απλής αναλογικής ως θέματος αρχής 

και νομίζαμε ότι σε θέματα αρχής Οεν υπάρχουν παζάρια και Οεν πρέπει να 

υπάρχουν παζάρια. Επειδή θεωρήσαμε ότι τα θέματα αρχής είναι στερεά και 

αμετάβλητα, εφόσον αμετάβλητες παραμένουν οι συνθήκες και δεν είναι κάτι το 

εύπλαστο, για να λαστιχάρει ανάλογα με τα συμφέροντα της στιγμής. Θεωρήσαμε 

λοιπόν ότι η πρόταση νόμου την οποία καταθέσαμε στη Βουλή θα τύχει ευμενούς 

υποδοχής από τις άλλες πλευρές. 

Όμως ξαφνικά καμιά, μα καμιά απολύτως από τις άλλες πλευρές της 

Βουλής, δεν υποστηρίζει αυτή την πρόταση νόμου. Και τι προβάλλουν; Προ

βάλλουν, αγαπητοί συνάδελφοι, πάλι λόγους αρχής. Και μπα(νει το επιχείρημα ότι 

λόγοι αρχής επιβάλλουν να μην τροποποιείται το εκλογικό σύστημα για τις 

επόμενες εκλογές, αλλά είναι έτοιμες οι άλλες πλευρές να το συζητήσουν για τις 

μεθεπόμενες εκλογές. 

Το πρώτο ερώτημα το οποίο μπαίνει ε(ναι το εξής: Όταν αυτή η Βουλή το 

1979, στις 16 Ιουλίου του 1979 προχώρησε να τροποποιήσει το εκλογικό σύστημα 
της Κύπρου, ήταν για τις επόμενες ή για τις μεθεπόμενες εκλογές; Και μάλιστα 

τότε δε μιλούσαμε για την όποια επιμέρους αλλαγή του ίδιου εκλογικού 

συστήματος. Μιλούσαμε για ριζική αλλαγή. Μιλούσαμε για τροποποίηση του 

πλειοψηφικού σε αναλογικό σύστημα, σε σύστημα ενισχυμένης αναλογικής και 

έγινε αυτή η ψήφιση περίπου 20 μήνες πριν τις εκλογές που ακολούθησαν. 

Το ΑΔΗΣΟΚ κατέθεσε την πρόταση νόμου του 16 μήνες πριν τις επόμενες 
εκλογές, πριν την εκπνοή της θητείας αυτής της Βουλής. Και το ερώτημα είναι: 

Πού ανακαλύψαμε ξαφνικά αυτά τα νέα θέματα αρχής που θα πρέπει να 

εξουδετερώσουν τις παλιές αρχές, τις οποίες εμείς οι ίδιοι επικαλούμαστε; Και 

ακόμα όταν το 1985 γίνονταν τροποποιήσεις του εκλογικού νόμου παραμονές, 
εντελώς παραμονές, των βουλευτικών εκλογών του 1985 του ίδιου χρόνου, δεν 

ακούσαμε κανένα από καμιά πλευρά να επικαλεστε( τέτοιους λόγους αρχής και να 

μας πεί ότι <<ξέρετε, τροποποιήσεις να γίνουν, αλλά για τις μεθεπόμενες εκλογές». 

Και διερωτώμαστε. Ποιό είναι τελικά το θέμα αρχής; Είναι η κλοπή των ψήφων 

από τα άλλα κόμματα; Είναι η νόθευση της θέλησης του εκλογικού Σώματος; 

Είναι η υπόσκαψη της Δημοκρατίας το θέμα αρχής, και πότε ανακαλύφθηκε αυτό 

το θέμα αρχής, το για τις μεθεπόμενες εκλογές; Επιτέλους πέστε μάς το να 

μάθουμε. Το ανακαλόψατε το 1979, το 1980, το 1985, το 1988 ή το 

ανακαλόψατε μόνον, όταν 8ημιουpyήθηκε το ΑΔΗΣΟΚ; 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι πρόθεσή μου να κουράσω το Σώμα της Βουλής, 

όμως εμείς θεωρούμε αυτό το θέμά πολύ σημαντικό, γι 1 αυτό θεωρούμε αναγκαία 

μια αναδρομή, για να φρεσκάρουμε στη μνήμη και του Σώματος αλλά και του 

Κυπριακού λαού στο τι λεγόταν από τις διάφορες πλευρές, όταν ψηφιζόταν η 

εκλογική νομοθεσία στις 16 του Ιουλίου του 1979. 
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Διαβάζω από τη σελίδα 1924 των πρακτικών, όπου αναφέρεται στην 

Έκθεση, ένα μικρό απόσπασμα: 

((Όπως ε(ναι γνωστό οι Κοινοβουλευτικές Ομάδες ΑΚΕΛ-Αριστεράς και της 

ΕΔΕΚ κατέθεσαν στη Βουλή από τις 5 Νοεμβρίου 1976 σχετική πρόταση νόμου, 
σκοπός της οπο(ας ήταν η αλλαγή του ισχύοντος εκλογικού νόμου. Η πρόταση 

αυτή έφερε τον τίτλο: Ό περί Εκλογής των Μελών της Βουλής των Αντι

προσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1976,) και ήταν πρόταση νόμου που 

πρόβλεπε για την καθιέρωση της απλής αναλογικής. 

Επίσης στη σελίδα 1926 των πρακτικών, πάλι από την Έκθεση, γίνονται οι 
τοποθετήσεις των κομμάτων: 

((Ot εκ των Μελών της Επιτροπής κ. Φάντης και Κουρτελλάρης, οι 

εκπρόσωποι του ΑΚΕΛ, τάχθηκαν υπέρ της απλής αναλογικής και εναντίον της 

ενισχυμένης, γιατί όπως παρατήρησαν δεν εγείρεται θέμα εξασφάλισης ισχυρής 

κυβέρνησης από μια βουλευτική εκλογή στην ΙCύπρο, δεδομένου του προεδρικού 

συστήματος το οποίο ισχύει». 

Και στη σελίδα 1927 αναφέρεται, πάλι από την Έκθεση, ότι «με τις πιο 
πάνω θέσεις συμφώνησε ο εκ των Μελών της Επιτροπής κ. Δώρος Θεοδώρου)). 

Είναι ο εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ. 

Ας δούμε όμως και τις τοποθετήσεις των κομμάτων κατά τη συζήτηση. 

Διαβ&ζω από τις σελίδες 1934 και 1935 τις τοποθετήσεις του ΑΚΕΛ τις οποίες 
ανέπτυξε ο συνάδελφος Φάντης τότε: 

«Η πιο γνήσια μορφή αναλογικής είναι αναμφισβήτητα η απλή αναλογική. 

Από την πείρα της εφαρμογής της σε χώρες με κοινοβουλευτικό σύστημα στο 

οποίο η κυβέρνηση εκλέγεται από τη Βουλή και είναι υπόλογη σ' αυτή, φάνηκε 

ότι σε περιπτώσεις που κανένα κόμμα δεν κερδίζει αισθητή υπεροχή ή πλειοψηφία, 

δεν κατορθώνει να σχηματίσει βιώσιμη κυβέρνηση. Το αποτέλεσμα είναι να 

δημιουργείται κυβερνητική κρίση και κατ / επέκταση πολιτική αστάθεια. Η κύρια 
επιδίωξη της ενισχυμένης αναλογικής κατά τους υποστηρικτές της είναι να 

εξασφαλιστούν οι προϋποθέσεις για σταθερή κυβέρνηση υπόλογη στη Βουλή. Στο 

προεδρικό σύστημα στο οποίο οι Υπουργοί διορίζονται από τον Πρόεδρο και την 

κυβέρνηση, η κυβέρνηση δεν είναι υπόλογη στη Βουλή και τέτοιο είναι το δικό μας 

σύστημα και δε συντρέχει αντικειμενικά κανένας λόγος για την επιβολή της 

ενισχυμένης αναλογικής. Αλλά δεν είναι μόνο γι' αυτό το λόγο που είμαστε 

ενάντια στην ενισχυμένη αναλογική. Είμαστε εναντίον αυτού του συστήματος και 

για λόγους ουσίας. Πρέπει να γίνει παραδεκτό ότι το επιχείρημα σύμφωνα με το 

οποίο η απλή αναλογική δεν προσφέρει πάντα σταθερή πλειοψηφία χρησιμο

ποιήθηκε για την εφαρμογή πολλές φορές τέτοιων συστημάτων που ουσιαστικά 

αλλοιώνουν τη θέληση των ψηφοφόρων και την ορθή και δίκαιη αντιπροσώπευση 

των κομμάτων στη Βουλή)). Και συνεχίζει: ((Γι' αυτό η Κοινοβουλευτική Ομάδα 

του ΑΚΕΛ-Αριστεράς διαφωνεί με το σχετικό άρθρο του νόμου που εισάγει την 

ενισχυμένη 'αναλογική, παρ' όλο που το ποσοστό που καθορίζεται για όριο, για να 
δικαιούται να συμμετάσχει ένα κόμμα στη δεύτερη κατανομή δεν είναι παράλογο», 

Επίσης αναφορικά με τη θέση του ΑΚΕΛ θα ήθελα να πω ότι στη σελίδα 

1961 των πρακτικών ο συνάδελφος Κουρτελλάρης είπε: 

Τ θ / 1 ! 1 Ι 'λ 'Η λή ' ' <( ο εμα αρχης ειναι κατανοητο απ ο ους. απ η ενισχυμενη 

αναλογική οποιουδήποτε βαθμού και εμείς είμαστε υπέρ της απλής αναλογικής)), 

'Αρα η τοποθέτηση του ΑΚΕΛ υπήρξε σαφής. 
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Έρχομαι τώρα στην τοποθέτηση της ΕΔΕΚ. Θα aιαβάσω, κύριε Πρόεaρε, 

αποσπάσματα από τη δική σας ομιλία, όταν μιλούσατε σε εκείνη τη συνεδρία ως 

εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ: 

((Ευθύς, εξ' υπ' αρχής, η ΕΔΕΚ τάχθηκε υπέρ της αλλαγής του εκλογικού 

νόμου και επανεtλημμέν'α τόνισε ότι ήταν απόλυτη δημοκρατική ανάγκη το 
σύστημα να μετατραπεί σε σύστημα απλής αν.αλογιχής και ετοίμασε νομοσχέδιο 

το οποίο κατατέθηκε σ' αυτή τη Βουλή για το σύστημα της απλής αναλογικής 

ουσιαστικά πριν τις προηγούμενες εκλογές. 'Υστερα από διαβουλεύσεις και 

ύστερα από τους κινδύνους ότι τυχόν εμμονή στην ψήφιση της απλής αναλογικής 

πριν από τις προηγούμενες εκλογές θα ήταν δυνατό να οδηγήσει σε αναβολή ή και 

ματαίωση των εκλογών, βρεθήκαμε υποχρεωμένοι να δεχτούμε κατόπιν κοινής 

συμφωνίας να διεξαχθούν οι εκλογές με το υπάρχον σύστημα, αλλά υπάρχει εκ 

των προτέρων δέσμευση ότι η επόμενη Βουλή, τουλάχιστον τα τρία κόμματα τα 
οποία είχαν συμφωνήσει και τα οποία φαίνονταν σαφώς ότι θα αποτελούσαν τη 

σύνθεση της νέας Βουλής θα χωρούσε στην ψήφιση της απλής αναλογικής». 

Δηλαδή ο λόγος που δεν ψηφίστηκε αυτό το σύστημα τότε στις παραμονές 

εκλογών δεν ήταν διότι ο οποιοσδήποτε πρόβαλε το οποιοδήποτε θέμα αρχής, 

αλλά γιατί υπήρχε κίνδυνος αναβολής ή ματαίωσης των εκλογών. Και συνεχίζει ο 

κ. Λuσσαρίaης: 

«Εμείς το θεωρήσαμε ότι αυτό θα ήταν εκ των ων ουκ άνευ και ότι δε θα 

τίθετο καν συζήτηση ότι το σύστημα το οποίο θα τίθετο μπρο'στά στη Βουλή και 

θα συζητείτο θα ήταν το σύστημα το οποίο υπήρχε μέσα στο νομοσχέδιο το οποίο 

100% θα είχε περάσει από την προηγούμενη Βουλή και επομένως αυτή τη στιγμή 
θα αποτελούσε το ισχύον σύστημα για τις επόμενες εκλογές». (Μιλούμς: για το 

σόστημα της απλής αναλογικής). 

((Είναι γι' αυτό που πιστεύω ότι οποιαδήποτε παρέκβαση από το σύστημα 

της απλής αναλογικής ως ένα βαθμό αποτελεί παραβίαση κάποιας συμφωνίας η 

οποία προUπήρχε. Δεν αρνούμαστε ότι ακόμα και το νομοσχέδιο το οποίο 

βρίσκεται τώρα μπροστά στο Σώμα αποτελεί ένα βήμα προς τα μπρος. Όμως 

αυτό δεν είναι δικαιολογία γι 1 αυτή τη Βουλή, γιατί και το νομοσχέδιο το οποίο 

αυτή τη στιγμή είναι μπροστά στο Σώμα1 όχι μονάχα δεν θα εξυπηρετήσει τις 
δημοκρατικές διαδικασίες, όχι μονάχα δε θα επιτρέψει στο λαό να εκφραστεί 

σωστά και να εκφράζεται σωστά μέσα από το Κοινοβούλιο, αλλά πολύ φοβούμαι 

ότι με τις πρόνοιες οι οποίες προτείνονται θα απετέλει μια συνεχή πηγή 
κακοδαιμονίας, ανωμαλ!ας και παραβίασης των δημοκρατικών διαδικασιών η 

οποία δε θα είναι ούτε προς όφελος του λαού ούτε προς όφελος του Σώματος 

αυτού, το οποίο δε θα εκπροσωπεί σωστά τη λαϊκή γνώμη και θα έχει κιόλας 
παραβιάσει τη λαϊκή θέληση. Είναι γι' αυτό που πιστεύω (συνεχίζει ο κ. Λυσσα
ρίδης) ότι αν οι συνάδελφοι μελετήσουν με μεγαλύτερη προσοχή το τι εισηγούνται, 

ότι αν με μεγαλύτερη προσοχή άκουαν αυτό που εισηγείται η ΕΔΕΚ, θα έχουν 

δεύτερες σκέψεις, γιατί δεν είναι δυνατό να πιστέψω ότι υπάρχει οποιοσδήποτε 

εκπρόσωπος του λαού που δεν ήθελε η γνώμη του λαού να εκφράζεται σωστά 

μέσα στο Κοινοβούλιο στο οποίο ο ίδιος είναι μέλος. Λέχθηκε ότι ίσως ο στόχος 
(λέει ο κ. Λυσσαρίδης) είναι ότι σε ένα προεδρικό σύστημα θα πρέπει να υπάρχει 
κόμμα και αναφέρει την επιχειρηματολογία για τη δημιουργία ισχυρών πλειοψηφιών». 

Στη σελtaα 1938 αναφέρει επίσης ο κ. Λuσσαρίaης: 

((Είναι γι' αυτό που πιστεύω ότι οποιαδήποτε παρέκβαση από την απλή 



3682 

αναλογική αποτελεl παραβίαση των Οημοκρατι~V ΟιαΟικασιών και ακόμα παρα
βlαση απ' αυτά τα οποία ανέμενε ο λαός μετά"τ_ην κοινή συμφω,νί.α που έγινε 

αναφορικά με το εκλογικό σύστημα». 

Και συνεχίζει: 

((Άρα και εΟώ γίνεται μια κλοπή όχι καν εις βάρος των -p.ι~ότερων 
κομμάτων αλλά και εις βάρος ισάξιου κόμματος. Παραβίαση των Οημοκρd:τι~ών 
ΟιαΟικασιών που είμαι βέβαιος ότι αν τη μελετήσει σωστά η Βουλή,---αν -Q-ι;-.. 
συνάΟελφοι εγκύψουν στο πρόβλημα και αν Οεν προχειρολογούμε απ' αυτό το 

βήμα, θα αντιληφθούμε ότι ο τρόπος με τον οπο(ο γίνεται η δεύτερη κατανομή 

είναι εντελώς αντιδημοκρατικός και όπως ε(πα δεν προσθέτει τίποτε σ' εκείνους 

που πιστεύουν ότι_ μ 1 αυτό τον τρόπο θα είναι δυνατό να ~ημιοuργήσουν 

προϋποθέσεις πλειοψηφούντος κόμματος». 

Και ένα τελευταίο απόσπασμα από τον κ. Λυσσαρlδη: /'-... 

((Εμείς βλέπουμε (είπε ο κ. Λυσσαρίδης) ότι αν αυτές οι fte_pUποθέσεις δεν 
τηρηθούν, ουσιαστικά και το νέο εκλογικό σύστημα (μιλούμε γι' αυτό που έχουμε 

τώρα) αποτελεί βιασμό της λαϊκής θέλησης και θα είναι αδύνατο για μας να 

ψηφίσουμε ένα τέτοιο εκλογικό σύστημα. Θα λεχθεί, μα είναι πρόοδος. Αν κάποιος 

τιμωρείται άδικα με 10 χρόνια φυλάκιση και κάποιοι λεν η ποινή του να γίνει 9, 
3ε θα ψηφίσω τα 9 γιατί είναι πρόο3ος να ψηφίσει κανείς τα 9 ~ντί τα 10. Θα 
επιμένω ότι είναι αθώος. Αν λοιπόν εμείς θέλουμε, αυτή τη στιγμή, να 

εφαρμοστούν σωστές δημοκρατικές διαδικασίες δε θα αρκεστώ με το να λέω 

αποτελεί πρόοδο πράγματι αυτό το νομοσχέδιο σε σύγκριση με το προηγούμενο, 

αλλά θα εμμένουμε στην εφαρμογή της σωστής υπόσχεσης προς το λαό, της 

υπόσχεσης της υιοθέτησης της απλής αναλογικής και προσέξετε, κύριοι συνάδελ
φοι, εμείς ποτέ δε θα εγκαταλείψουμε αυτό τον αγώνα ωσότου πειστεί αυτή η 

Βουλή ότι το σωστό σύστημα είναι το σύστημα της απλής αναλογικής». 

Και στη σελί3α 1958 λέει ο κ. Λυσσαρί3ης: 

«Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω ότι το σύστημα της απλής αναλογικής ήταν, 

είναι και πρέπει ουσιαστικά να ε(ναι ο στόχος αυτής της Βουλής, γιατί ήταν και η 

υπόσχεση προς τον Κυπριακό λαό και εμείς θα επιμένουμε μέχρις ότου αυτή η 
Βουλή εξαργυρώσει αυτή την υπόσχεση και πουθενά ασφαλώς δεν αναφέρεται ότι 
αυτό θα ισχύσει για τις μεθεπόμενες εκλογές». 

Και αναφορικά με τις μεθεπόμενες εκλογές, στη σελίδα 1964, λέει ο κ. Λυσ
σαρίδης (είναι το τελευταίο απόσπασμα που θα διαβάσω από την ομιλία του) τα 

εξής πολύ χαρακτηριστικά: 

<<Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν αναφέρθηκα στο θέμα της διαλύσεως της Βουλής, 

εν πρώτοις λαμβάνω πολύ υπόψη μου αυτά τα οποία είπε τώρα ο εκπρόσωπος του 

ΔΗΚΟ, ότι δε θεωρεί ότι το θέμα του εκλογικού νόμου έχει κλείσει. Ότι θεωρεί 

ότι η συζήτηση θα συνεχιστει. Χαίρομαι, γιατί αυτό σημαίνει ότι ορισμένες από 

τις απόψεις οι οποίες λέχθηκαν έχουν ακουστεί και θέλω να ελπίζω ότι θα 

αποτελέσουν θl:μα για συζή'rηση, 3ιότι είμαι βέβαιος ότι αυτή η Βουλή, όταν 

εξετάσει σε βάθος αυτά που έχουν λεχθεί και όχι με το συναισθηματισμό και με 

την προχειρότητα που έγινε σήμερα, θα κάμει αλλαγές. Εμείς θα συνεχίσουμε τον 

αγώνα για τις αλλαγές. Αυτό σημαlνει ότι δεν έχουμε καν ένα ολοκληρωμένο 

νομοσχέδιο αυτή τη στιγμή στα χέρια μας». Αυτά την ημέρα που ψήφισε τον 

εκλογικό νόμο η Βουλή. «Πως είναι δυνατό να μιλούμε για διάλυση της Βουλής 

όταν ακόμα δεν έχουμε ένα νομοσχέδιο, δεν έχουμε εσωτερικούς κανονισμούς, δεν 

έχουμε τον τρόπο διεξαγωγής των εκλογώνj Όσο να γίνουν αυτά είμαι βέβαιος 
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ότι θα περάσει αρκετό χρονικό διάστημα, αν δε μετά απ' αυτό οp(σουμε και το 

χρονικό διάστημα που λογικά πρέπει να πει μια Βουλή ότι διαλύεται, 5 ή 6 μήνες, 
αυτό θα σημαίνει ότι θα είμαστε στα πρόθυρα των επόμενων εκλογών. Να γιατί 

πιστεύω ότι δεν τίθεται, α~τή τη στιγμή, θέμα διαλύσεως της Βουλής>>. 
Δηλαδή είναι φανερό ότι η ΕΔΕΚ σ' εκείνο το στάδιο μιλούσε για αλλαγή 

του εκλογικού νόμου 5 ή 6 μόλις μήνες πριν τις επόμενες εκλογές και εκεί δεν 
υπήρχε πουθενά θέμα αρχής. Και ο κ. Θεοδώρου της ΕΔΕΚ στη σελίδα 1950 
έλεγε: 

«Το σύστημα που έχουμε σήμερα μπροστά μας είναι ένα σύστημα που θα 

μπορούσα να το χαρακτηρίσω και το χαρακτηρίζω ως σύστημα uπερενισχυμένης 

αναλΟγικής. Θέλω να αναφέρω τα στοιχεία εκείνα που κατά τη γνώμη μου το 

καθιστούν σύστημα uπερενισχυμένης αναλογικής». 

Κύριε Πρόεδρε, για να μην αφήσω παραπονεμένο τον κ. Μαρκίδη έστω και 

εξ' αντανακλάσεως θα αναφέρω τα όσα είπε ο κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου σε 

εκείνη τη συνεδρία. Είναι θέμα και για τον ίδιο και για το Δημοκρατικό 

Συναγερμό και για τον Κυπριακό λαό να κρίνει. Στη σελίδα 1954 των πρακτικών 
έλεγε ο κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου: 

«Όμως όσον αφορά την πρόταση νόμου (μιλούμε για την πρόταση νόμου για 

απλή αναλογική που έχουμε σήμερα μπροστά μας, όπως είχε τελικά διαμορφωθεί 

από την Επιτροπή) έχω να παρατηρήσω ότι σε διάφορα σημεία η αναλογική και 

το πνεύμα της νοθεύονται σημαντικά; έτσι αντί απλή αναλογική έχουμε μια μορφή 

αρκετά νοθευμένου αναλογικού συστήματος>>. 

Και συνεχίζει ο κ. Ιεροδιακόνου: 

«Αργότερα, κατά τη διάρκεια που το νομοσχέδιο θα τεθεί σε ψηφοφορία, θα 

υποστηρίξω όλες τις σχετικές τροποποιήσεις οι οποίες έχουν υποβληθεί και που 

τείνουν να ενισχύσουν το πνεύμα της απλής αναλογικής και τούτο διότι στο 

πολιτικό μας σύστημα δεν υπάρχει κανένα σοβαρό επιχείρημα που να δικαιολογεί 

την εισαγωγή της ενισχυμένης αναλογικής>>. 

Αυτά ανέφερε ο κ. Ιεροδιακόνου, 

Κύριε Πρόεδρε, αυτές ήταν οι τοποθετήσεις των άλλων πλευρών το. 1979. 
Υπάρχουν πολλά στα πρακτικά. Δεν θα σας κουράσω άλλο. Μετά την αρνητική 

θέση όλων των πλευρών της Βουλής στο θέμα της απλής αναλογικής, όπως 

αναφέρεται και στην Έκθεση, επανήλθε το ΑΔΗΣΟΚ και έκαμε μια άλλη 
πρόταση. 'Εκαμε πρόταση όπως το ποσοστό-- 8% και 10% αντίστοιχα για 
συμμετοχή στη δεύτερη κατανομή μειωθεί σε 4% και 6% αντ(!:'στοιχα. Και ο λόγος 
ο οποίος κάναμε αυτή την εισήγηση ε(ναι καθαρός. Το 8% για συμμετοχή στη 
δεύτερη κατανομή η Βουλή, όταν νομοθετούσε το 1979, δεν το βρήκε ξαφνικά 
μπροστά της διότι έπεσε από τον ουρανό· δεν ήταν ένας μαγικός και ανεξήγητος 

αριθμός. Απλώς η Βουλή πήρε το μικρότερο εκλογικό μέτρο απ' όλες τις επαρχίες 

της Κύπρου για εκλογή στην πρώτη κατανομή που ήταν στη Λευκωσ!α με αριθμό 

35 Βουλευτών περίπου 8% και τοποθέτησε το 8%. 

Σήμερα με την ίδια λογική ερωτούμε. Με τους 56 Ελληνοκύπριους Βουλευ
τές, με την ίδια λογική, το μικρότερο εκλογικό μέτρο που πάλι είναι στη 

Λευκωσία είναι τέσσερα κόμμα κάτι (4, +). Εμείς εισηγηθηκαμε ως λόγους 

στοιχειώδους συνέπειας σ' εκείνα τα οποία αυτή η Βουλή ψήφισε το 1979 και 
τροποποίησε και το 19851 σε κάποια σημεία το ποσοστό του 8% να γίνει 4%: 
Αλλά και πάλι συνοπτικά αντικρ!σαμε την ίδια άρνηση απ' όλες τις πλευρές της 

Βουλής. 
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Κύριε ΠρόεΟρε, είναι φανερές οι σκοπιμότητες που κρύβονται πίσω απ' αυτές 

τις θέσεις. Όμως αυτές οι σκοπιμότητες, τουλάχιστον για μερικούς μέσα σ' αυτό 

το Σώμα μπορεί να αποβούν μοιραίες στις επόμενες εκλογές. Και Οε μιλώ για το 

ΑΔΗΣΟΚ. Το ΑΔΗΣΟΚ τώρα 3ημιουργε(ται. Όχι μόνο γιατί υποσκάπτουν την 

αξιοπιστία τους στο λαό σε σχέση με το τι έλεγαν και πως τοποθετούνταν 

προηγούμενα, αλλά και γιατί αυτός ο νόμος σήμερα που στηρίζουν μέσα από τη 

νόθευση της θέλησης του εκλογικού Σώματος μπορεί να οΟηγήσει κάποιες πλευρές 

σε περιπέτειες αναφορικά μ·ε τη Οεύτερη κατανομή. 

Το ΑΔΗΣΟΚ, κύριοι συνάΟελφοι, Οεν μπορεί να εξουΟετερωθεί με Οιοικητικές 

μεθόΟοuς, γιατί αυτό το οποίο επιχειρείται σήμερα εναντίον του ΑΔΗΣΟΚ από 

τις άλλες πλευρές της Βουλής είvαι μια προσπάθεια εξουθέvωσης εκλογικής του 

ΑΔΗΣΟΚ μέσα από διοικητικές μεθό3ους. Όμως οι 3ιοικηηκές μέθο3οι στην 

πολιτική και τηv κοινωνική δραστηριότητα (ο συνάδελφος κ. Πουμπουρής πρέπει 

να το ξέρει καλύτερα απ 1 όλους) όπου εφαρμόστηκαν κατέρρευσαν και οδήγησαν 

σε αδιέξοδα και σε ερείπια. 

Το ΑΔΗΣΟΚ, κύριοι συvάδελφοι 1 θα δώσει τη μάχη των επόμενωv βουλευ
τικών εκλογώv με το όποιο αντιδημοκρατικό σύστημα του επιβάλουν τα ά:Αλα 

κόμματα σ 1 αυτή τη Βουλή. Και θα βρίσκεται πιστεύουμε στη vέα Βουλή μέσα 

και από την πρώτη και από τη δεύτερη κατανομή. Εκείvο όμως το οποίο κρίvεται 

με αυτή τη συζήτηση και με τις τοποθετήσεις πάνω σ 
1 
αυτή την πρόταση νόμου 

δεv είναι η εκλογική τύχη του ΑΔΗΣΟΚ, το αν θα εξουδετερωθεί ή όχι το 

ΑΔΗΣΟΚ. Εκείνο το οποίο κρίνεται είναι οι αρχές και η προσήλωσή τους σ' 

αυτές. Και σε θέματα αρχώv ο Κυπριακός λαός είναι πολύ αυστηρός κριτής, κύριοι 

συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΤ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι ανήκει στο Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ το τιμητικό 

προνόμιο του αγώνα για την αλλαγή του εκλογικού συστήματος από το σύστημα 

του πλειοψηφικού σr~--ευρU-τ-ατη περιφtρεια με το αναλογικό σύστημα. Και 

βρισκόμαστε αυτή τη στιγμή σε μια φάση δοκιμασίας του εκλογικού συστήματος, 

το οποίο λειτούργησε σε δυο τουλάχιστο αλληλοδιάδοχες εκλογές και μπορώ να 

πω κατά κάποιο τρόπο δικαlωσε την αλλαγή του εκλογικού συστήματος και 

περ!που λειτούργησε ως σύστημα απλής αναλογικής. 

Υπάρχει μια γνήσια αντιπροσώπευση του λαϊκού φρονήματος και δεv υπ&;ρχει 

καμιά παραμόρφωση. Και μέσα σ' αυτή ακριβώς εδώ τη Βουλή, τα ποσοστά που 

πήρε το κάθε κόμμα μέσα στο λαό καθρεφτίζονται στη Βουλή των Αvτι

προσώπων. 

Έτσι μπορούμε να πούμε ότι είναι δικαιωμένη η αλλαγή του εκλογικού 

συστήματος, έστω και αν δεν ακολουθήθηκε το σύστημα της απλής αναλογικής, 

όπως υποστήριξε το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. 

Μπήκαν θέματα αρχής. Και οι αρχές που το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ 

αναγvωρίζει, τοποθετεί και οριοθετεί είναι πρώτα η ύπαρξη εκλογικού συστή

ματος, η ύπαρξη δημοκρατίας, και δεύτερο είναι η ύπαρξη εvός εκλογικού 
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συστήματος που να έχει χάποια λειτουργιχότητα. Και όταν τότε συζητούσαμε χαι 

επιχειρηματολογούσαμε ήταν ακριβώς για να προωθηθεί αυτή η έννοια. 

Αλλά Οεν ήταν μόνο αυτό το σημείο. Οι Οιαφορές χαι οι συζητήσεις που 

γίνονταν Οεν ήταν μόνο υπόθεση ποσοστών χαι Οεν ήταν μόνο υπόθεση απλής ή 

ενισχυμένης αναλογικής. Υπήρχαν και πολλά άλλα σημεlα τα οπο(α συζητήθ·ηχαν, 

τα οποία Οεν αναφέρθηκαν από τον ομιλητή, και τα οποία παραμένουν σε 

εκκρεμότητα και είναι Ουνατό από την εφαρμογή του εκλογικού συστήματος να 

υπάρχουν και άλλα προβλήματα τα οποία θα πρέπει να συζητηθούν. Και σίγουρα 

το εκλογικό σύστημα μπορεί να τροποποιείται, όμως είναι ένα ευαίσθητο όργανο 

και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ έχει πλήρη συν·εί8ηση του τι σημαίνει 

εκλογικό σύστημα, διότι αν το εκλογικό σύστημα μεταβληθεί σε όργανο εξυπηρέ

τησης οποιωνδήποτε σκοπών οποιουδήποτε, τότε ναι, είναι Ουνατό να οδηγήσει σε 

ανωμαλlα. Και έχουμε την εμπειρ!α των ελληνικών τουλάχιστο πραγμάτων, όπου 

κάθε κυβέρνηση αλλάζει και το εκλογικό σύστημα και έχουμε τα γνωστά 

αποτελέσματα που οδήγησαν και σε πολιτική εκκρεμότητα και αυτή τη στιγμή 

στην ύπαρξη μιας κυβέρνησης που στηρίζεται σε μια ψήφο και μπορώ να πω ότι 

είναι παράγοντας ανωμαλίας για την ίΟια τη χώρα. 

Έτσι, αν δούμε πώς εφαρμόζεται το εκλογικό σιSστημα, το οποιοΟήποτε 

εκλογικό σύστημα στις χώρες με μακρά ιστορ(α και πολιτική παράΟοση, θα δούμε 

ότι δεν είναι εργαλείο το Qποίο μεταβάλλεται κάθε χρόνο ή σε κάθε εκλογή αλλά 

μόνο μετά από πάροδο πολλών ετών και είναι μόνιμο το εκλογικό σύστημα. 

Σε ό,τι αφορά την αναλογική η κάθε χώρα έχει το Οικό της εκλογικό 

σύστημα, τη δική της αναλογική, και είναι προσαρμοσμένο μέσα στην ιστορία και 

την παράδοση της κάθε χώρας. 

Αλλά υπάρχουν και ορισμένα άλλα πράγματα που θα πρέπει να τοποθε

τηθούν. Μπορε! σε λεπτομέρειες πράγματι να χρειάζεται το εκλογικό σύστημα 

συζήτηση, αλλά σίγουρα μέσα σε συνθήκες που δε Οημιουργούν την έννοια της 

εξυπηρέτησης οποιωνδήποτε σκοπιμοτήτων. Και αυτό παραμένει, γι' αυτό 

υπάρχει και η πρόταση να συζητηθεί στο σύνολό του, αν χρειάζεται, μετά τις 

προσεχε(ς εκλογές, ώστε να μη παρεξηγηθεί και να θεωρηθεί ότι γίνεται 

οποιαΟήποτε αλλαγή του εκλογικού συσ"C"ήματος για οποιοδήποτε άλλο σκοπό. 
1 Ομως το εκλογικό σύστημα έχ~ι μεταβληθε( αυτόματα από μόνο του σε 

πολύ πιο αναλογικό, που περιορίζει ακόμα και τα ποσοστά που αναφέρθηκαν των 

8% ή των 10% η αύξηση του αριθμού των Βουλευτών. Οποιοδήποτε κόμμα σε 
οποιαδήποτε περιφέρεια πάρει 5% των ψήφων εκλέγει αυτόματα Βουλευτή. Αν 
δεν μπορεί να εκλέξει και δεύτερο Βουλsυτή, ή πλησιάσει στο να εκλέξει και 

Οεύτερο Βουλευτή, πολύ εύκολα μπορεί να προσεγγίσει, μπορεί να πει κανείς, και 

ψηλότερα ποσοστά με δικαίωμα συμμετοχής στη δεύτερη κατανομή. 
1 Ετσι, ακόμα και το εκλογικό σύστημα όπως είναι σήμερα Οεν έχει τη 

οραματιχ6τητα που είχε το πρόβλημα, όταν εσuζητείτο το 1979 με ύπαρξη 35 
μόνο Βουλευτών έναντι των 56 που σήμερα συζητούμε. 

Ακριβώς επειδή εμείς δεν το θεωρούμε θέμα αρχής, γιατί Οε βλέπουμε να 

πλήττεται ούτε η έννοια της Οημοκρατίας ούτε η έννοια της κανονικής πολιτικής 

ζωής, αντίθετα, επειδή ακριβώς θεωρούμε ότι η τροποποίηση σήμερα ήταν δυνατό 

να θεωρηθεί ως μια υπόθεση που έχει άλλες σκοπιμότητες, πιστεύουμε ότι μαζί 

με οποιεσδήποτε άλλες παρατηρήσεις πιθανό να ε!ναι θέμα που να μπορούμε να 

το εξετάσουμε με κλίμα νηφαλιότητας μετά τις Βουλευτικές εκλογές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟl'ΜΠΟl'ΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σuνάδελφοι 1 
Η θέση του κόμματός μας είναι αυτή που εξετέθηχε από τον εκπρόσωπό μας 

στην Επιτροπή Εσωτερικών. Είμαστε, για λόγους αρχής, υπέρ -της απλής 

αναλογικής και θεωρούμε ότι όσο πιο απλό και αναλογικό είναι το εκλογικό 

σύστημα, τόσο καλύτερα εκφράζεται η λαϊκή θέληση. Υπάρχει όμως μια άλλη 

αρχή, την οποία επίσης εξέθεσε ο αντιπρόσωπός μας εκεί, ότι παραμονές των 

εκλογών δεν μπορούμε να κάνουμε τροποποίηση του εκλογικού νόμου. Δεν είναι 

σωστό να την χάνουμε. 

Μπορεί στο παρελθόν να έγιναν απόπειρες να γίνουν τροποποιήσεις, αλλά με 

την πάροδο του χρόνου πρέπει να έχουμε συνειδητοποιήσει ότι τις παραμονές των 

εκλογών, αν επιχειρήσουμε να χάνουμε τροποποίηση του εκλογικού νόμου, δε 

βοηθούμε να ακολουθούνται οι σωστές διαδικασίες στο εκλογικό μας σύστημα και 

στα πράγματα της Βουλής. 

Εδώ έγινε λόγος ότι οι συνάδελφοι του ΑΔΗΣΟΚ έχαναν την πρότασή τους 

κατά τον ίδιο τρόπο και χρόνο που έκαναν και την πρότασή τους τα κόμματα του 

ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ το 1979. Δηλα8ή όση απόσταση υπήρχε τότε μέχρι το 
διάστημα των εκλογών, τόση απόσταση μας χωρ(ζει και τώρα, ή είναι μια 

παραπλήσια τέλος πάντων προσέγγιση. 

Κοντομάκρυνε τα χρονικά διαστήματα ο συνάδελφος Παπαπέτρου ανάλογα 

με τις πολιτικές του επιδιώξεις. Ποια είναι η αλήθεια; Όταν τον Ιούλιο του 1979 
γ(νονταν οι προτάσεις από τα δύο κόμματα, μεσολαβούσε ένα χρονικό διάστημα 

μέχρι τις εκλογές 26 μηνών και όχι 20 μηνών. Διότι οι εκλογές γίνονταν το 

Σεπτέμβριο και όχι το Μάιο. Οι εκλογές προγραμματίζονταν για το Σεπτέμβριο, 

όπως έγιναν και το 1976, το Σεπτέμβριο. 
Κατά συνέπεια, το να παραλληλίζουμε και να λέμε ότι και τότε ήταν 

παραμονές των εκλογών και τώρα είναι παραμονές των εκλογών, αυτό είναι μια 

προσπάθεια όχι σωστής πληροφόρησης και ενημέρωσης του Σώματος και του λαού 

γενικότερα. Τώρα μας χωρίζει ένας χρόνος ή λιγότερο από ένας χρόνος από τις 
εκλογές και επαναλαμβάνω ότι δεν είναι σωστό τις παραμονές των εκλογών να 

γίνονται τροποποιήσεις του εκλογικού νόμου, όταν αυτός ο νόμος λειτούργησε ήδη 

για δύο εκλογικές περιόδους. 

Μας κατηγόρησαν για πολιτική σκοπιμότητα. Εγώ θα αντιστρέψω τα 

πράγματα, συνάδελφοι. Οι συνάδελφοι, όπως πολύ χαλά γνωρίζετε, ανήκαν στην 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ μέχρι τον περασμένο Μάρτιο. Και αφού 

γνοιάζονταν για το εκλογικό σύστημα, είχαν την ευκαιρία να κάνουν πέρυσι ή να 

χάνουν τον περασμένο Γενάρη προτάσεις για να τροποποιήσουμε τον εκλογικό 

νόμο. Δέν έκαμαν όμως τέτοιες προτάσεις. 

Τι υποδηλεί αυτό; Αυτό υποδηλεί ότι η δική τους πρόταση έχει πολιτική 

σκοπιμότητα και όχι η θέση αρχών που παίρνει το κόμμα μας ή και οι άλλοι 

συνάδελφοι, ότι δηλαδή παραμονές των εκλογών δεν χάνουμε τροποποιήσεις του 

εκλογικού συστήματος. 

Λέχθηκαν ακόμα μερικά άλλα πράγματα, κύριοι συνάδελφοι, και σας παρα

καλώ να τα προσέξετε. Λέχθηκε ότι αυτό το εκλογικό σύστημα σημαίνει 

υποκλοπή ψήφων. Πράγματι έγινε υποκλοπή ψήφων σε αυτή τη Βουλή και έγινε 



3687 

από τους πέντε συναδέλφους που αποσχ(στηκαν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα 

του ΑΚΕΛ και, χωρ(ς να έχουν το ίδιο εκτόπισμα μέσα στο λαό, κατακράτησαν 

τις έδρες τους. Να ποιοι έχουν κατακλέψει τις ψήφους του ΑΚΕΛ και γενικότερα 

τις ψήφους του εκλογικού Σώματος. 

Επαναλαμβάνω λοιπόν ότι υπάρχουν λόγοι αρχής, αλλά αυτοί οι λόγοι αρχής 

πρέπει να τηρούνται από όλους και πρέπει να γίνονται σεβαστές οι απαιτήσεις 

του λαοό και όχι να κόβονται και να ράβονται στα μέτρα κάποιων οι αρχές για 
κάποιες πολιτικές σκοπιμότητες. 

Η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα λοιπόν επιμένει ότι αν υπάρχει -και υπάpχει

θέμα τροποποίησης του εκλοyικοό νόμου, αυτό πρέπει να το εξετάσει η νέα 

Βουλή, όταν θα εκλεγεί από τις επόμενες εκλογές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοt ομιλητές; 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Διέκοψα αστεϊζόμενος το συνάδελφο Παπαπέτρου για να τον ρωτήσω αν είχε 

να πει και τ(ποτε για το Δημοκρατικό Συναγερμό, όντας σίγ9υρος ότι δεν είχε 

τίποτε να πει για ~νακολουθία του Δημοκρατικού Συναγερμού σχετικά με το 

θέμα αυτό. Επιχείρησε να μου απαντήσει όχι αστε'Lζόμενος, αλλά σοβαρευόμενος, 

αλλά αναφέρθηκε σε ομιλία του Βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Λεόντιου Ιεροδιακόνου που είχε γίνει το 1979, σε εποχή κατά την οποία δεν ήταν 
Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού και συνεπώς τα όσα λέχθηκαν την 

εποχή εκείνη, δεν μπορεί να λεχθεί ότι αφορούν ή ότι δεσμεύουν το Δημοκρατικό 

Συναγερμό. 

Δεν υπάρχει οποιοδήποτε θέμα αρχής που να λέγει ότι επειδή επίκεινται 

εκλογές δεν μπορούμε να ψηφίσουμε εκλογική νομοθεσία. Αν η οποιαδήποτε 

τροποποίηση της εκλογικής νομοθεσίας εlναι αντικειμενικά ορθή και δε γίνεται με 

σκοπό την εξυπηρέτηση συμφερόντων περιστασιακών πλειοψηφιών στη Βουλή, ή 

αυτών που τις ψηφίζουν, δεν μπορεί να λεχθεί ότι υπάρχει οποιοδήποτε θέμα 

αρχής που να παρεμποδίζει την τροποποίηση της εκλογικής νομοθεσίας, διότι 

πλησιάζουν οι επόμενες εκλογές. 

Σημασία έχει αν η προτεινόμενη τροποίηση είναι σωστή ή δεν ε(ναι σωστή. 

Το πότε θα γίνουν εκλογές με βάση την προτεινόμενη τροποποίηση, δεν έχει και 

πολύ μεγάλη σημασία. 

Ο συνάδελφος Παπαπέτρου κατόρθωσε κατά τη γνώμη μου να αποδείξει 

ανακολουθία των δύο κομμάτων ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ. Γιατί είναι φανερό πως με τα 

όσα είπε, τόσο για το ΑΚΕΛ όσο και για την ΕΔΕΚ, το θέμα της απλής 

αναλογικής ήταν θέμα δημοκρατικής αρχής, ενώ από ό,τι φαίνεται σήμερα, η 

εφαρμογή αυτής της δημοκρατικής αρχής, εξαρτάται και από το πόσο κοντά είναι 

ή δεν είναι οι επόμενες εκλογές. 

Αλλά καθόσον αφορά τα δύο αυτά κόμματα, δεν είναι η πρώτη φορά κατά 
την οπο(α επέδειξαν κάποια ανακολουθία. Ανακολουθ(α επεδείχθηκε και από το 

ΑΚΕΛ το 1976, όταν οι πέντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ ήταν και τότε μέλη του 
ΑΙ\.ΕΛ. Διότι παρά τα όσα λέγονται για την εποχή εκείνη, από τότε είναι που ο 
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Δημοκρατικός Συναγερμός ζήτησε την εφαρμογή αναλογικού εκλογικού συστή

ματος, αλλά απορρίφθηκε το αίτημα. Και απορρίφθηκε με μοναδική αιτιολογία 

ότι η ψήφιση οποιουδήποτε νέου εκλογικού συστήματος θα συνεπαγόταν αναβολή 

των εκλογών του 1976. Και βλέπετε την εποχή εκείνη οι εκλογές της 5ης 

Σεπτεμβρίου 1976 επρόκειτο να εξυπηρετήσουν συγκεκριμένο πολιτικό σκοπό 

τριών παρατάξεων -και του ΔΗ.ΚΟ. και της ΕΔΕΚ και του ΑΚΕΛ- τον 

αποκλεισμό του Δημοκρατικού Συναγερμού από τη Βουλή, με το γνωστό 

αντιδημοκρατικό σύστημα του 1 - 2 - 4 και στη Λευκωσία του 1 - 2 - 4 - 6. 

Βραχυχρόνια ο πολιτικός εκείνος σκοπός επιτεύχθηκε με πλήρη αποκλεισμό 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος είχε πάρει τότε περίπου το 26% των 
ψήφων, από τη Βουλή για μια ολόκληρη πενταετία. J{αι ουδείς συγκινήθηκε τ·ην 

εποχή εκείνη, ουδείς έθεσε θέμα δημοκρατικής αρχής, ουδείς έθεσε θέμα ότι ένα 

τεράστιο πραγματικά ποσοστό του λαού παρέμεινε εκτός Βουλής, όχι μόνο λόγω 

αντιδημοκρατικού συστήματος, αλλά λόγω και κυρίως αντιδημοκρατικής συμπαι

γνίας τριών ανομοιογενών κομμάτων την εποχή εκε(νη. 

Πλην όμως ο μακροχρόνιος στόχος της συμπαιγνίας εκε(νης δεν επιτεύχθηκε, 

διότι ο στόχος ήταν η διάλυση του Δημοκρατικού Συναγερμού, ενώ το απο

τέλεσμα της συμπαιγνίας ήταν η πολιτική ενδυνάμωση του Δημοκρατικού 

Συναγερμού για να εισέλθει στη Βουλή δεύτερο κόμμα, με πολύ μικρή διαφορά 

από το πρώτο κόμμα, με τις εκλογές του 1981. Και για να πάρει την 

πρωτοκαθεδρία μεταξύ των κομμάτων από τις εκλογές του 1983 και μετά. Οι 
Προεδρικές εκλογές του 1983 απόδειξαν ότι ως ποσοστό είμαστε το πρώτο 

κόμμα. Στις Βουλευτικές εκλογές του 1985, επιβεβαιώθηκε. 

Επομένως για το Δημοκρατικό Συναγερμό, καθόσον αφορά το εκλογικό 

σύστημα, τίθεται θέμα αρχής να υπάρχει σύστημα το οποίο να εξασφαλίζει την 

πολυφωνία, να υπάρχει σύστημα το οποίο να εξασφαλίζει εύλογη αντιπροσώπευση 

στη Βουλή όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου αυτού. 

Αλλά χάνει λάθος ο συνάδελφος Παπαπέτρου να επικαλείται το εκλογικό 

μέτρο της Λευκωσίας του 8% και να το συγχέει με το μέτρο το οποίο πρέπει 
κάποιος να πάρει παγχύπρια, προκειμένου να εισέλθει στη δεύτερη κατανομή. 

Διότι, χωρίς να έχω μελετήσει ειδικά το θέμα για τη σημερινή συζήτηση, δεν έχω 

φρεσκάρει τη μνήμη μου καθόσον αφορά την ισχύουσα εκλογική νομοθεσία, νομίζω 

ότι χρειάζεται ένας Βουλευτής συν 8% παγκύπρια, προκειμένου να δοθεί δικαίωμα 
σε ένα κόμμα να εισέλθει στη δεύτερη κατανομή, ή αν δεν κατορθώσει να εκλέξει 

ένα Βουλευτή, χρειάζεται 10% παγχύπρια. 

Η μόνη διαφορά η πολιτική που υπάρχει μεταξύ του σήμερα και του 1979 
είναι ότι το 19791 για να εκλέξει κάποιος Βουλευτή χρειαζόταν περίπου το 8 
1/3% των ψήφων στην επαρχία Λευκωσίας ειδικά, ενώ τώρα μπορεί να το 

επιτύχει με ένα ποσοστό 4.8% περ(που των ψήφων στην επαρχία Λευκωσίας και 
πάλι ειδικά, λόγω του αριθμού των Βουλευτών που εκλέγει η επαρχ(α. Αλλά το 

8% το οποίο καθόρισε η εκλογική εκείνη νομοθεσία ή το 10% δεν έχει σχέση με το 
μέτρο της Λευκωσίας, διότι ο εκλογικός νόμος μιλά για παγκύπριο ποσοστό. 

Ένα πολύ ευφυές επιχείρημα τέθηκε από πλευράς του Κοινοβουλευτικού 

Εκπροσώπου της ΕΔΕΚ. Ήδη ο εκλογικός αυτός νόμος λειτούργησε κατά τρόπο 

που να ισοδυναμεί με απλή αναλογική. Μάλιστα. Στις εκλογές του 1985, τις 
οποίες διεκδίκησαν μόνο τέσσερα κόμματα, τα οποία όλα παρευρίσκονται αυτή τη 

στιγμή μέσα στη Βουλή και τα οποία όλα κατόρθωσαν να περάσουν το εμπόδιο 

του 8% και 10% και να εισέλθουν στη δεύτερη κατανομή, ο εκλογικός αυτός νόμος 
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που έχουμε λειτούργησε ως νόμος απλής αναλογικής. Οι εκλογές του 1985, παρά 
το ότι έγιναν με σύστημα ενισχυμένης αναλογικής, λειτούργησαν ως απλή 

αναλογική λόγω της πολιτικής όυνάμεως, της χωριστής, αν θέλετε, πολιτικής 

όύναμης των κομμάτων που όιεχδίχησαν εκείνες τις εκλογές. 

Όμως στις εκλογές του 1981 που έγιναν με ακριβώς το ίδιο εκλογικό 

σύστημα, όπως έγιναν και οι εκλογές του 1985, στις εκλογές εκείνες το σύστημα 
δε λειτούργησε ως σύστημα απλής αναλογικής, αλλά λειτούργησε ως σύστημα 

ενισχυμένης αναλογικής, γιατί ·αποχλε(στηχαν από τη δεότερη κατανομή η 

ΝΕΔΗΠΑ, η Ένωση Κέντρου και το ΠΑΜΕ, τρία κόμματα τα οποία μεταξύ 

τους είχαν πάρει τότε περίπου το 7 1/2% των ψήφων. 
Στις προσεχείς εκλογές είναι φανερό ότι το ί8ιο σύστημα θα λειτουργήσει ως 

σύστημα ενισχυμένης αναλογικής, αν αυτά που βλέπουμε σήμερα εξακολουθήσουν 

να ισχύουν την ημέρα των εκλογών, με άλλα λόγια με το ΑΔΗΣΟΚ και το 

Κόμμα των Φιλελευθέρων, που ε(ναι τώρα εκτός Βουλής, να 8ιεκ8ικούν αυτές τις 

εκλογές χωριστά. από όλα τα άλλα κόμματα. 

Επομένως είναι φανερό ότι στις επόμενες εκλογές 1 το ί8ιο εκλογικό σύστημα 
θα λειτουργήσει ως σύστημα ενισχυμένης αναλογικής και περί αυτού νομίζω ότι 

8εν πρέπει να υπάρχει καμιά αμφιβολία. 

Αλλά τώρα θα πρέπει να πούμε και κάτι άλλο. Δεν υπήρξε, 8εν υπάρχει και 

8εν πρόκειται να υπάρξει, ενόσω υπάρχει πολιτική ζωή, πλήρως 8ίκαιο ή πλήρως 

άψογο πολιτικό σύστημα, πολιτικό εκλογικό σύστημα. Το κάθε εκλογικό σύστημα 

έχει τα πλεονεκτήματά του, έχει και τα μειονεκτήματά. του. Έτσι είναι καιρός, 

σε ορισμένα θέματα που αφορούν τροποποιήσεις εκλογικών συστημάτων, να 

αποφεύγουμε να μιλούμε περί αρχών. Διότι στην πραγματικότητα 8εν τίθεται καν 

θέμα 8ημοκρατικής αρχής, αλλά τίθεται θέμα εξεύρεσης της σωστής ισορροπίας 

που απαιτεί η εκάστοτε εσωτερική κατάσταση μιας συγκεκριμένης χώρας, 

Το πλήρες σύστημα της απλής αναλογικής οδηγεί σε αδυναμία διακυβέρνησης 

ενός τόπου. Το πλειοψηφικό σύστημα τείνει- στη 8ημιουργία ισχυρότατων κυβερνή

σεων, αλλά ταυτόχρονα στον αποκλεισμό μεγάλου ποσοστού του λαού από 

αντιπροσώπευση στη Βουλή. Η ενισχυμένη αναλογική, κατά τρόπο μάλιστα 

αρκετά ελαφρό, ε(ναι σύστημα ισορροπίας, είναι μέσο σύστημα μεταξύ του 

συστήματος της απλής αναλογικής και του πλειοψηφικού συστήματος. Το 

σύστημα της ενισχυμένης αναλογικής 8εν έπρεπε να ενοχλεί κανένα. Αρκεί να είναι 

τέτοιο, ώστε αφ / ενός μεν να εξασφαλίζει πολυφωνία1 αλλά αφ / εταίρου να 

εξασφαλίζει και τη 8υνατότητα 8ιακυβέρνησης ενός τόπου, 

Και έρχομαι και πάλι στο γνωστό επιχείρημα που μόλις λέχθηκε από 

πλευράς ΑΚΕΛ και λέχθηκε και εκ μέρους του ΑΔΗΣQΚ ότι: <<Μα έχουμε 

προε8ρικό σύστημα και αυτά 8εν έχουν σημασία. Στα προε8ρικά. συστήματα 

πρέπει να υπάρχει απλή αναλογική, 8ιότι άλλος κυβερνά. και άλλος νομοθετεί. 

Κατά τη γνώμη μου είναι τελείως λανθασμένη τοποθέτηση και τα αποτελέσματα 

της υπάρξεως κυβερνήσεως που 8εν έχει πό8ι μέσα στη Βουλή ή 8εν έχει ισχυρή 

8ική της εκπροσώπηση ή υποστήριξη από Βουλή τα βλέπουμε καθημερινώς τα 

τελευταία 2 1/2 χρόνια. 

Βλέπουμε να γίνονται προε8ρικές εκλογές και τους υποψηφίους να εξαγγέλ

λουν προγράμματα εκατό ημερών, τριών μηνών, 8εκαπέντε μηνών, εξήντα μηνών. 

Και εκ των προτέρων οι πάντες επιτέλους πρέπει να γνωρίζουν ότι ούτε τα 

προγράμματα των εκατό ημερών, ούτε τα προγράμματα των 8ώ8εκα μηνών, ούτε 
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τα προγράμματα των εξήντα μηνών μπορε( να εφαρμοστούν αν δε βρεθεί και για 

το τελευταίο (ι) του προγράμματος πλειοψηφία μέσα σ' αυτή τη Βουλή. 

Και το αποτέλεσμα ποιο είναι; Το αποτέλεσμα είναι ότι αν καθιερώσουμε 

σύστημα απλής αναλογικής -πράγμα που ενισχύει περαιτέρω διασπορά πολιτικών 

δυνάμεων, όχι για λόγους ιδεολογίας πλέον αλλά πιθανότατα για λόγους καθαρά 

προσωπικών διαφορών- το σύστημα το οποίο έχουμε θα οδηγηθεί προς το 

χειρότερο. Γιατί στην πραγματικότητα, ενώ το σίιστημα τουλάχιστο της ενισχυ

μένης αναλογικής παρέχει κάποια ελπίδα ότι μακροχρόνια αυτή η κατάσταση, να 

κατολισθαίνουμε δηλαδή διαρκώς προς ακυβερνησία, θα αναστραφεί, για να 

έρθουμε προς το σωστό σόστημα να υπάρχει η πολιτική δυνατότητα αρμονίας 

κυβέρνησης και Βουλής ή πλειοψηφίας της Βουλής ή μεγάλου μέρους της Βουλής. 

Το άλλο σύστημα το οποίο εισηγούνται οι συνάδελφοι απ' εκεί θα εμποδίσει την 

πραγματοποίηση αυτού του στόχου, με αποτέλεσμα να πηγαίνουμε ως χώρα από 

το κακό στο χειρότερο. 

Με άλλα λόγια εκείνο το οποίο λέγω είναι ότι ως Δημοκρατικός Συναγερμός 

τασσόμαστε υπέρ συστήματος το οποίο εξασφαλίζει τη δυνατότητα πολυφωνίας. 

Ταυτόχρονα τασσόμαστε και υπέρ συστήματος το οποίο εξασφαλίζει δυνατότητα 

διακυβέρνησης αυτού του τόπου ή θα την εξασφαλίσει μέσα στο προσεχές 

προβλεπτό μέλλον. 

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια, το πού ενισχύεις το σύστημα και πού δεν το 

ενισχύεις το σύστημα είναι θέμα τρόπου ενισχύσεως· και τρόπους ενισχύσεως εμείς 

τους συζητούμε. Αλλά δεν μπορούμε να ψηφ(σουμε τη σημερινή πρόταση νόμου 

που προέρχεται από το ΑΔΗΣΟΚ, γιατί στην πραγματικότητα η σημερινή 

πρόταση νόμου καταργεί τελε(ως το σύστημα της ενισχυμένης αναλογικής. 

Καθιερώνει απλή αναλογική, με όλα τα μειονεκτήματα τα οποία έχω αναφέρει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγ(δης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρ' όλον ότι δε θέλω να μπω στην ουσία του θέματος κατά πόσο είναι 

σωστή ή όχι η απλή αναλογική, θέλω να πω ότι το αναλογικό σύστημα εκλογής 

των Βουλευτών που έχουμε έχει λειτουργήσει σε δυο εκλογές ικανοποιητικότατα 

και πρέπει vα αναφέρω ότι αυτή η νομοθεσία στάληκε, όταν ήταν Προέδρος της 

Δημοκρατίας ο κ. Σπύρος Κυπριανού και θεσπίστηκε από αυτό το Σώμα. 

Επειδή δεν πρόκειται να συζητήσουμε το σύστημα σήμερα και επειδή στην 

Έκθεση της Επιτροπής η θέση των τριών τουλάχιστο κομμάτων είvαι ότι για 

λόγους αρχής δεν ε(ναι δυνατό να ψηφίσουμε την πρόταση των Βουλευτών του 

ΑΔΗΣΟΚ, γιατί κι εμείς πιστεύουμε ακράδαντα ότι δεν ε(ναι σωστό λίγο χρόνο 

πριν τις Βουλευτικές εκλογές να τροποποιούμε το εκλογικό σύστημα. Και 

υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγματα και ιδιαίτερα στον ελλαδικό χώρο που κάθε 

κυβέρνηση, έχοντας την πλειοψηφία προ των εκλογών, τροποποιούσε το σύστημα 

με δυσμενή επακόλουθα για την ίδια τη χώρα. 

Πιστεύουμε ότι αυτή την πρόταση του ΑΔΗΣΟΚ θα πρέπει, όταν θα εκλεγεί 

η νέα Βουλή, να τη συζητήσει και να τοπΟθετηθούν τα κόμματα πάνω στο θέμα 

της απλής ή όχι αναλογικής. 
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Εκείνο που Βιερωτώμαστε όμως, οι κύριοι συνάδελφοι του ΑΔΗΣΟΙ( 
βρLσκονταν στο ΑΚΕΛ και θα μπορούσαν την επαύριο των Βουλευτικών εκλογών, 
αν ένιωθαν ότι το σύστημα που είχαμε τότε και που λειτουργεί και σήμερα Βε 
λειτουργούσε σωστά ή Βεν ικανοποιούσε το λαϊκό αίσθημα, θα μπορούσαν από 
τότε και νωρlς μάλιστα να υποβάλουν πρόταση νόμου στη Βουλή για να 
εξεταστεί. 

Επίσης θέλω κατηγορηματικά να απορρίψω εχ μέρους του Δημοκρατικού 
Κόμματος όλους τους υπαινιγμούς του χ. Παπαπέτρου ότι υπάρχουν άλλα 
ελατήρια από τα θέματα αρχή;. Τουλάχιστο ως Δημοχρα:τιχ6 Κόμμα πιστεύουμε 
ότι Βεν ανέγνωσε καμιά παράγραφο από τις ομιλίες τότε που ψηφιζόταν η 
νομοθεσία για το εκλογικό σύστημα, Βεν ανέφερε καθόλου τις θέσεις του 
Δημοκρατικού Κόμματος, που σημα(νει ότι το Δημοκρατικό Κόμμα παραμένει 
συνεπές στις θέσεις που υποστήριξε και τότε. 

Ε ' θ ' 'Ψ λ' ' πομενως α πρεπει να απορρι ουμε του αχιστο για την πλευρα μας 

οποιουσ8ήποτε υπαινιγμούς έχει κάμει ο συνά8ελφος κ. Παπαπέτρου για άλλους 
στόχους, άλλους σκοπούς, παρά για θέματα αρχής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Διγκλ ης. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνά8ελφοι, 

Θα είμαι πολύ σύντομος και μάλλον θα απαντήσω σε ορισμένα απο τα 

επιχειρήματα τα οποία έχουν παρατεθε( στη συζήτηση του προτεινόμενου 

νομοθετήματος. 

Ο εκπρόσωπος του ΑΔΗΣΟΚ μας κάλεσε να ψηφίσουμε το προτεινόμενο 

νομοθέτημα και επιχειρηματολόγησε σε έκταση εξηγώντας τα αγαθά της απλής 

αναλογικής. Αλλά στην πραγματικότητα 8εν έχουμε ενώπιόν μας πρόταση απλής 

αναλογικής αλλά πρόταση ενισχυμένης αναλογικής την οποία προτείνει το 

ΑΔΗΣΟΚ με τροποποίηση μόνο των ποσοστών. Αντί, λέει, να είναι 10% να είναι 
6% και αντί 8% να είναι 4%. Δηλα.8ή πάλι προτείνεται η ενισχυμένη αναλογική 
και κατά συνέπεια όλη η επιχειρηματολογία υπέρ της απλής αναλογικής 8εν έχει 
απολύτως τη θέση της ε8ώ, 8ιότι αποσκοπε(ται τροποποίηση ποσοστών προς 

επίτευξη συγκεκριμένων στόχων και προσ8οκώμενου εκλογικού αποτελέσματος. 

Ώστε καλό είναι, όταν επιχειρηματολογοόμε με τόση σφο8ρότητα και 

χάμνουμε επιλογές, όπως έγιναν αυτές οι επιλογές με επιχειρηματολογία, να 

είμαστε προσεχτικότεροι, 8ιότι και ενισχυμένη αναλογική έχουμε και ενισχυμένη 

αναλογική χαλοόμαστε να ψηφίσουμε κατόπιν της πρότασης του 6% και του 4% με 
μια έΒρα που έκαμε το ΑΔΗΣΟΚ. 

Θα ήθελα επίσης να απαντήσω και στον χ. Μαρχί8η 1 ο οποίος μίλησε για την 
ενισχυμένη αναλογική, λέγοντας ότι ενισχόει την ε8ραίωση της σταθερότητας στη 

Βια.κυβέρνηση ενός τόπου το σύστημα αυτό, ενώ η απλή αναλογική ο8ηγεί στην 

ακυβερνησία. Αυτά βεβαίως ισχύουν στα κοινοβουλευτικά συστήματα και όχι στο 

8ικό μας σύστημα, 8ιότι η Βουλή 8εν κυβερνά, η Βουλή αποτελεί το Νομοθετικό 

Σώμα. 

Εκείνο που θα μποροόσε να πει είναι ότι ο8ηγεί στον ανεπίτρεπτο κατα

κερματισμό των πολιτικών 8υνάμεων που έχει 8ύσμενή αποτελέσματα σίγουρα και 

η 8υσμένεια εχ8ηλώνεται με πολλοός τρόπους αλλά όχι με την ακυβερνησ(α. 
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Επίσης καλό θα ήταν να ελέγετο ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός και ο 

πρόδρομός του το Ενιαίο Κόμμα υπήρξαν οι μεγάλοι θιασώτες του πλειοψηφικού 

συστήματος και τότε μόνο το εγκατέλειψαν όταν πλήρωσαν τις συνέπειες εκείνης 

της επιμονής με το να μην πάρουν καμιά έδρα στή Βουλή, διότι νόμιζαν τότε πως 

ήταν τόσο ισχυροι, ώστε να εξασφαλ(ζοuν την πλειοψηφία, όπως το έκαμναν πριν, 

με τα ίδια δηλαδή ποσοστά του 25% να έχουν πλειοψηφία εδρών. Αλλά όταν 
συνασπίστηκαν τα άλλα τρία κόμματα, είδαν ότι το πλειοψηφικό σύστημα ήταν 

πραγματικά ολέθριο και αντιδημοκρατικό και τότε προσχώρησαν προς την 

παράταξη εκείνων οι οποίοι πολέμησαν το πλειοψηφικό ως αντιδημοκρατικό, και 

είναι αντιδημοκρατικό σόστημα. 

Η ενισχυμένη αναλογική, όπως λειτοόργησε σήμερα, ικανοποιεί πλήρως. 
ΑπόΟειξη αυτοό είναι ότι η σημερινή σόνθεση του Σώματος είναι ακριβώς στα 
μέτρα της απλής αναλογικής. Βεβαίως απέτυχαν ορισμένοι ανεξάρτητοι με 

ψήφους όμως της τάξης των 500, των 300 ψήφων, οι οποίοι Οεν ανέμενε κανένας 
ότι Θα μπορούσαν να μποόν στη Βουλή. 

Αυτά, κόριε ΠρόεΟρε, και ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δίγκλης. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

Κύριε Πρόε3ρε, 

Την τεκμηρίωση των Θέσεων του ΑΔΗΣΟΚ την έχει πραγματοποιήσει με 

πολλή επιτυχία ο συνάΟελφος Παπαπέτρου και Οεν πρόκειται να επαναλάβω όσα 

λέχθηκαν από του βήματος από το συνάΟελφο Παπαπέτρου. 

Θα σχολιάσω ορισμένες απόψεις οι οποίες εκφράστηκαν από άλλους ομιλητές, 

ορισμένη συλλογιστική και ορισμένα επιχειρήματα τα οποία επικαλέστηκαν, για 

να στηρίξουν τη Οική τους θέση έναντι της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

Πριν όμως προχωρήσω θα ήθελα να υποΟείξω στο συνάΟελφο κ. Ευσταθ(ου 

-Ουστυχώς έχει εξέλθει της αίθουσας- ότι η πρόταση νόμΌυ την οποία κατέθεσε το 

ΑΔΗΣΟΚ και η οποία πρόταση νόμου βρίσκεται σε ισχό, είναι η πρόταση για την 

απλή αναλογική. Η υπαλλακτική θέση η οποία υποβλήθηκε 'στη Οιάρκεια των 

εργασιών των συζητήσεων της Επιτροπής αναφορικά με αυτή την πρόταση νόμου 

απλώς ήταν μια υπαλλακτική θέση με σκοπό και να 8ιευκολόνει τις άλλες πλευρές 
αλλά, αν θέλετε, και για να αποκαλόψει ακόμα ισχυρότερα την ασυνέπεια των 

άλλων πλευρών. 

Αν ο συνάΟελφος κ. Ευσταθίου ή γενικά οι συνάΟελφοι της ΕΔΕΚ επιθυμούν 

να υποστηρίξουν την πρόταση νόμου, εμείς Οηλώνουμε ξεκάθαρα ότι αυτή η 

πρόταση νόμου η οποία επιΟιώκει την καθιέρωση της απλής αναλογικής είναι η 

επίσημη πρότασή μας και εμείς είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε και να υπο

στηρίξουμε αυτή την πρόταση. 

Θα ήθελα, περαιτέρω, κύριε ΠρόεΟρε, να επισ~ρω την προσοχή του Σώματος 

στο ότι όλοι ή σχεΟόν όλοι όσοι πέρασαν σήμερα από αυτό το βήμα Οιακήρυξαν 

και υπογράμμισαν την προσήλωση των κομμάτων τους στην αρχή της απλής 

αναλογικής. Αλλά όλως περιέργως και ανεξήγητα Οήλωσαν ταυτόχρονα ότι 

Ουστυχώς στην προκείμενη περίπτωση η αρχή της απλής αναλογικής Οεν είναι 

Ουνατό να υποστηριχθεί από τα κόμματά τους, γιατί Οήθεν βρισκόμαστε στις 

παραμονές εκλογών. 
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Θα ήθελα να υπενθυμίσω σ' αυτούς τους συναδέλφους ορισμένα γεγονότα χαι 

θα επιθυμούσα χαι θα παρακαλούσα αυτούς τους συναδέλφους να μην τα 

αντιπαpέλθουv αυτά τα γεγονότα. Και προκαλώ από του βήματος της Βουλής να 

δώσουν απάντηση αυτοί οι συνά.Οελφοι στα γεγονότα που θα επικαλεσθώ. Και 

υπενθυμίζω ει8ικ<i τους συνα8έλφους του ΑΚΕΛ. Το 1970 8ιεξήχθησαν βουλευ
τικές εκλογές. Την ίδια τη μέρα που επρόκειτο να διαλυθεί. η Βουλή, πριν από τη 

διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών, ο συνάδελφος χ. Στυλιανού είχε κατα

τεθειμένη πρόταση νόμου υπέρ της απλής αναλογικής χαι τέθηκε για συζήτηση 

χαι ψηφοφορία σ' εκείνη την τελευταία συνεδρία του Σώματος πριν τη διάλυσή 

του και τη διεξαγωγή βουλευτικών εκλογών. 

Και αν επιθuμείτε 1 ποιοι ψήφισαν υπέρ της πρότασης νόμου του συνα8έλφου 
κ. Στυλιανού; Κανένας άλλος από τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Και ερωτώ τους 

συνα8έλφους του ΑΚΕΛ. Πόσοι είναι η συνέπεια 1 όταν στην τελευταία συνε8ρία 
της Βουλής ψηφίζουν υπέρ πρότασης νόμου για την καθιέρωση της απλής 

αναλογικής με βάση την οποία θα 8ιεξάγονταν οι βουλευτικές εκλογές όχι ύστερα 

από χρόνια αλλά ύστερα από ενάμιση μήνα. Πόση είναι η συνέπεια 1 όταν τότε 
ψήφιζαν υπέρ αυτής της πρότασης νόμου, ενώ τώρα 1 περισσότερο από ένα χρόνο 
πριν από τη 8ιεξαγωγή ή πριν από τη λήξη της θητείας αυτής της Βουλής, όταν 

κατατίθεται η ί8ια πρόταση νόμου 1 οι συνά8ελφοι του ΑΚΕΛ την καταψηφίζουν; 

Αλλά θα υπο8είξω στους συνα8έλφους και γενικότερα στο Σώμα ακόμα ένα 8υο 

γεγονότα. 

Αναφέρθηκε από το συνά8ελφο Παπαπέτρου ότι το Νιόβρη του 1976 
κατατέθηκε κοινή πρόταση νόμου ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ υπέρ της απλής αναλογικής 

όχι για τις εκλογές που επρόκειτο να 8ιεξαχθούν το 1985 ή το 1986 αλλά για τις 
βουλευτικές εκλογές που ακολουθούσαν. Ναι, κατατέθηκε για μακρότερο χρονικό 

8ιάστημα από ότι κατατέθηκε η υπό συζήτηση σήμερα πρόταση νόμου. 

Συνεπώς αν τότε κατατίθετο πρόταση νόμου για τις βουλευτικές εκλογές που 

ακολουθούσαν, γιατί 8εν είναι 8υνατό σήμερα, 8εκαέξι περίπου μήνες πριν από τη 

λήξη της θητείας 1 να υποστηριχθεί η πρόταση νόμου για την καθιέρωση της απλής 
αναλογικής; 

Αλλά υπάρχει ακόμα ένα κραυγαλέο γεγονός στο οποίο θα επισύρω και πάλι 

την προσοχή του Σώματος και ει8ικά των συνα8έλφων του ΑΙCΕΛ. 

Υπενθυμίζω στους συνα8έλφους ότι στο πρώτο εξάμηνο του 1976, Απρίλιο ή 
Μάιο του 1976, 8ηλα8ή τέσσερις ή πέντε μήνες πριν τη 8ιεξαγωγή των 

βουλευτικών εκλογών το Σεπτέμβρη του 1976, έγινε σύσκεψη όλων των Βουλευ
τών υπό την προε8ρία του τότε Προέ8ρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και υπεν

θυμίζω στους συνα8έλφους του ΑΚΕΛ ότι ο τότε Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ 

μ. Παπαϊωάννου εισηγήθηκε όπως οι βουλευτικές εκλογές που επρόκειτο να 

ακολουθήσουν σε ελάχιστους μήνες 8ιεξάγονταν με το σύστημα της απλής 

αναλογικής. 

Συνεπώς, κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνά8ελφοι, ερωτώ, πόση ισχύ και πόση 

πειστικότητα έχει το επιχείρημα που επικαλούνται σήμερα και οι συνά8ελφοι του 

ΑΚΕΛ αλλά και άλλες πλευρές της Βουλής ότι 8εν είναι 8υνατό να τροποποιηθεί 

το σύστημα στις παραμονές των βουλευτικών εκλογών; Πόση ισχύ έχει αυτό το 

επιχείρημα και πώς μπορούν να πείσουν το λαό, ο οποίος μας ακούει αυτή τη 

στιγμή, ότι το επιχείρημά τους ευσταθεί και ότι είναι ισχυρό επιχείρημα, για να 

μην υποστηρίξουν τουλάχιστον εκείνες οι πλευρές που υποστήριζαν την απλή 

αναλογική, ότι 8ικαιολογείται η αντίθεσή τους στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου; 

ι' ~ 

' 
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Είναι φανερό για μας, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει μια κραυγαλέα και πλήρης 

ασυνέπεια μεταξύ της δήλωσης όλων σχεδόν των πλευρών που έγινε σήμερα από 

αυτό το βήμα, της δήλωσης ότι τάσσονται σαν θέμα αρχής υπέρ της απλής 

αναλογικής και της θέσης την οπο(α παίρνουν έναντι της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου. Υπάρχει μια κραυγαλέα αντίφαση και ασυνέπεια μεταξύ δηλώσεων και 

διακηρύξεων, δηλώσεων και διακηρύξεων περί προσήλωσης στην αρχή της απλής 

αναλογικής, και μεταξύ έργων, μεταξύ της συγκεκριμένης αντίθεσης και κατα

ψήφισης της υπό συζήτηση πρότασης ν.όμου. 

Έχει προβληθεί απ 1 αυτό το βήμα το επιχείρημα ότι το εκλογικό μας 

σύστημα, παρόλο που είναι σύστημα ενισχυμένης αναλογικής εντούτοις εκφράζει 

γνήσια τη βούληση του λαού. Εtναι γεγονός ότι σε ορισμkνες εχλογkς και 

συγκεκριμένα στις εκλογές από τις οποίες αναδε!χθηκε η παρούσα Βουλή, περ!που 

η βούληση του λαού εκφράστηκε με την κατανομή των εδρών μεταξύ των 

διάφορων κομμάτων, Αλλά προκαλώ κι' εγώ και υπενθυμίζω τις εκλογές του 

1981. Εκφράστηκε τότε πραγματικά στην πράξη η βούληση του λαού, όταν τρ!α 
κόμματα μικρά, τα οποlα συνολικά περlπου πήραν το 7% των ψήψων, έμειναν έξω 
από τη Βουλή; Και ε(ναι αυτό το γεγονός γνήσια δημοκρατία; Είναι συνεπής 

εφαρμογή της δημοκρατ(ας; 

Αλλά πέραν τΌύτου θα επικαλεσθώ ένα υποθετικό παράδειγμα. Αν υποθέ

σουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στις επόμενες βουλευτικές εκλογές δύο κόμματα 

πάρουν 7 ,5%, θα λειτουργήσει αυτό το σύστημα κατά τον πλέον δημοκρατικό 
τρόπο και θα αποτελεί η επόμενη Βουλή που τυχόν θα αναδειχθεί μέσα από 

τέτοιες εκλογές πραγματική και γνήσια δημοκρατική έκφραση της βούλησης του 

~αού; .. 
Συνεπώς εμείς είμαστε πεπεισμένοι ότι το ισχύον εκλογικό σύστημα ε(ναι 

δημοκρατικό, είναι αναλογικό αλλά ούτε το δημοκρατικότερο είναι οότε πραγμα

τικά εκφράζει κατά τον πλέον καλό τρόπο τη βούληση του λαού. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που το ΑΔΗΣΟΚ κατέθεσε την υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου, για να εκφράζεται γνήσια και χωρίς οποιαδήποτε παραβ(αση 

πραγματικά η Θέληση του λαού και για να μη συντελείται, όπως λέχθηκε το 1979, 
όταν εσυζητείτο η εισαγωγή αυτού του συστήματος, για να μη συντελείται, λέω, 

ούτε βιασμός της θέλησης του λαού αλλά ούτε υποκλοπή των ψήφων του λαού, 

Βέβαια ο συνάδελφος Πουμπουρής υπέβαλε το ερώτημα το οποίο επανέλαβε 

και ο συνάδελφος Παναγίδης. Γιατί οι πέντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ δεν 

κατέθεσαν πρόταση νόμου περί της απλής αναλογικής πριν αποχωρήσουν από την 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστεράς; 

Εκ πρώτης όψεως ε(ναι ισχυρό το επιχείρημα. Εγώ θα αντιστρέφω το 

ερώτημα. Γιατ( το ίδιο το ΑΚΕΛ και η Κοινοβουλευτική του Ομάδα δεν 

κατέθεσαν νωρίτερα πρόταση νόμου για την καθιέρωση της απλής αναλογικης; 

Ή, αν θέλετε, γιατί και άλλα κόμματα αρκετά προηγούμενα δεν κατέθεσαν 

πρόταση νόμου για καθιέρωση της απλής αναλογικής; 

Συνεπως το ερώτημα δεν απευθύνεται μόνο στους Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ. 

Αυτό το ερώτημα απευθύνεται σε ολόκληρο το Σώμα και ε(ναι ολόκληρο το Σώμα 

που θα πρέπει να απαντησει. Εν πάση περιπτώσει η ομάδα του ΑΔΗΣΟΚ έστω 

και καθυστερημένα έχει καταθέσει την πρόταση νόμου γ"χ. την απλή αναλογική 

και είναι εδώ που δοκιμάζεται η Θέση και η συνέπεια των διάφορων κομμάτων 

όσον αφορά τη διακήρυξη περί προσήλωσης σε αρχές. 
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Έχει προβληθεί για πολλοστή φορά ο ισχυρισμός ότι υποκλοπή των ψήφων 

του λαού γίνεται όχι με τη διατήρηση χαι εφαρμογή του συστήματος της 

ενισχυμένης αναλογικής αλλά υποκλοπή έγινε από τους πέντε βουλευτές του 

ΑΔΗΣΟΚ οι οποίοι διατήρησαν τις έδρες τους μετά την αποχώρησή τους από την 

Κοινοβουλευτική Ομά8α του ΑΚΕΛ-Αpιστεpάς. 

Είναι προσφιλές το επιχείρημα για τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ. Δε θα 

δώσω λεπτομερή απάντηση, γιατί απάντηση δόθηκε πλειστάκις, όταν ευθύς 

εξαρχής ηγέρθη το θέμα ενώπιον του Σώματος. Θα διαβεβαιώσω μόνο το 

συνάδελφο Πουμπουpή χαι γενικά την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ ότι 

εμείς είμαστε πεπεισμένοι ότι καμιά υποκλοπή των ψήφων του λαού Οεν έχουμε 

επιτελέσει. Αυτή την απάντηση την έδωσαν και εκατοντάδες άνθρωποι οι οποίοι 

πήραν μέρος σε συγκεντρώσεις που οργάνωσε το ΑΔΗΣΟΚ και είμαστε σίγουροι 

και πεπεισμένοι ότι αυτή η απάντησή μας θα επιβεβαιωθεί κατά τις επόμενες 

βουλευτικές εκλογές. 

Συνεπώς ας αναμένουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ τις επόμενες βουλευτικές 

ελογές, για να δουν έμπρακτα τη βούληση και τη θέληση του λαού. 

Θέλω να υπογραμμίσω ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι το ΑΔΗΣΟΚ 

και αυτή τη στιγμή και σταθερά και απαρέγκλιτα θα υποστηρίξει την καθιέρωση 

της αρχής της απλής αναλογικής. Δε θα παρεκκλίνουμε απ' αυτή την αρχή και δε 

θα επιδείξουμε ασυνέπεια. Και θλιβόμαστε πραγματικά, γιατί από ορισμένες 

πλευρές επιδεικνύεται σήμερα ασυνέπεια προς αρχές οι οποίες επανειλημμένα και 

στεντόρια διακηρύχθηκαν στο παρελθόν. Και δεν έχουμε την παραμικρή αμφιβολία 

ότι αυτή η ασυνέπεια δεν οψείλεται πουθενά αλλού παρά σε μικρόψυχες 
κομματικές σκοπιμότητες. 

Θέλω να δηλώσω, πριν κατέλθω από το βήμα της Βουλής, ότι το ΑΔΗΣΟΚ 

δεν ανησυχεί ποσώς όσον αφορά τα αποτελέσματα των επόμενων βουλευτικών 

εκλογών και δεν είναι για λόγους ανησυχίας που καταθέσαμε την υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου, Εμείς είμαστε σίγουροι ότι το ΑΔΗΣΟΚ θα βρίσκεται στην 

επόμενη Βουλή και θα βρίσκεται επάξια στην επόμενη Βουλή και θα αποδείξει με 

τη συμμετοχή του στην επόμενη Βουλή ότι ούτε έχει σφετεριστεί ούτε έχει 

υποκλέψει τις ψήφους του λαού, όπως προβάλλεται ισχυρισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόνο που θα παρακαλέσω ... , θεωρώ ότι η συζήτηση έχει πάει μακρυά, Θα 
παρακαλούσα πολύ, πολύ σύντομες επεμβάσεις. 

Ο κ. Κουpτελλάpης. 

ΧΡ. ΚΟΥΡΤΕΛΛΑΡΗΣ: 

ΙCύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν ήταν η πρόθεσή μου να μιλήσω, διότι τις θέσεις μας για το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο τις έχει αναπτύξει ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, ο συνάδελφος 

Πουμπουρής. Ζήτησα όμως να μιλήσω έτσι πολύ σύντομα, πρώτο για να 

διορθώσω μερικά πράγματα για λόγους τάξης και μνήμης. Για όσους ήταν τότε 

στη Βουλή και το ξέρουν, το 1976 έγινε πρόταση να γίνουν οι εκλογές, όταν 

αποφάσισε ο τότε Πρόεδρος, αείμνηστος αρχιεπίσκοπος Μακάριος ότι θα προ

χωρήσουμε για εκλογές. Τότε ρώτησε με ποιο εκλογικό σύστημα και διά 

στόματος Τάσου Παπαδόπουλου, υπαρχηγού τότε του κόμματος του κ. Κληρίδη, 

δηλώθηκε το πλειοψηφικό και όχι το αναλογικό. Ήταν και ο κ. Λέανδρος 

Ζαχαριάδης παρών στη σύσκεψη αυτή και παρακαλώ αν θέλει, ας με διαψεύσει, 
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αλλά φαινεται από τα πρακτικά τα οποία υπήρχαν και από ό_σους ήταν τότε στη 

σύσκεψη. Και ήταν, όταν θα καθοριζόταν ότι θα πάμε για εκλογές, αυτό το θέμα. 

Συνεπώς πρέπει με την ευκαιρία να πω ότι είναι προς πίστη εχεlνων που 

αποτελούσαν τότε τη Βουλή ότι συνεπείς προς τη θέση τους προχώρησαν να 

κάνουν το νόμο που έκαναν ανεξάρτητα πόσους και ποιους ικανοποιούσε και πώς 

και με ποιο τρόπο ο καθ~νας και πότε εκφράζει τγj μια ή την άλλη κρίση ή άποψη 
γύρω από αυτό το θέμα. 

Το 8εύτεpο σημείο που ήθελα να σχολιάσω, κύριε Πρόε8pε 1 είναι αυτά που 

λέχθηκαν από την πλiυpά των εισηγητών του νομοσχεδίου. Ένα σημείο μόνο 

θέλω να υπογραμμίσω και να πω ότι συμφωνώ μαζί τους, ότι ο λαός μας ακούει 

και ότι ο λαός έχει κρίση και ότι ο λαός μπορεί να μας κρίνει όλους. Και νομίζω 

ότι τα περί συνέπειας και ασυνέπειας, τα περί κλοπής και βιασμού της θέλησης 

του λαού ο λαός και τα σημειώνει και στην κατάλληλη ώρα θα τα απαντήσει. Με 

αναγκάζουν οι συνάδελφοι, όταν μιλούν οι ίδιοι για ασυνέπεια και για τους άλλους 

ότι κάνουν υποκλοπή ή βιασμό της θέσης του λαού, να τους θυμίσω εκείνο το 

γνωμικό που ξαναείπα, ότι δηλαδή εφαρμόζουν το γνωμικό που λέγει: «Η θκιά 

μας η Καλλού φκάλλει τα πουπάνω της τζιαι βάλλει τα αλλού>> Αυτό εφαρμόζουν 

οι συνάδελφοι. 

Κύριοι συνάδελφοι, γνωρ(ζετε ότι βγήκατε με τη σημαία του ΑΚΕΛ. Και 

γνωρίζετε ότι αυτός ο νόμος υπήρξε προ'ίόν μιας συζήτησης πολύμηνης, θα έλεγα 

πολύχρονης, διότι κατατέθηκε ο νόμος το 1976 και ψηφίστηκε το 1979. Συνεπώς 
αυτό το αποτέλεσμα στο οποίο η Βουλή κατέληξε και στο οποίο συνέβαλε όσο 

ήταν δυνατό να συμβάλει το ΑΚΕΛ και άλλες δυνάμεις που ήταν μέσα στη 

Βουλή, ήταν το αποτέλεσμα που κατέληξε. Αν αυτό το θέμα ήταν πρωταρχικής 

σημασίας, γιατί οι συνάδελφοι όσο καιρό ήταν στο ΑΚΕΛ δεν ήγειραν θέμα και να 

ζητήσουν να το βάλουν; Λένε, γιατ( δεν το έβαλε το ΑΚΕΛ; Μα, το ΑΚΕΛ το 

έβαλε, συζητήθηκε και αυτό ήταν το αποτέλεσμα που βγήκε. 'Αρα, αν οι 

συνάδελφοι έβλεπαν αυτή την ανάγκη, γιατί δεν το έβαλαν τότε στο ΑΙCΕΛ που 

ήταν μέσα και να ζητήσουν από το ΑΚΕΛ να φέρει τέτοιο νομοσχέδιο; Και 

έπειτα μιλούμε για σκοπιμότητες και υπολογισμούς. Θυμήθηκαν, όταν αντι

λήφθηκαν ότι δεν τους ευνοεί σήμερα το εκλογικό σύστημα όπως είναι. Και αυτό 

το ήγειραν, όπως λέχθηκε και από άλλους, λίγους μήνες μόνο πριν από τις εκλογές 

και δεν είναι η πρώτη φορά που έχουμε πει σε αυτό το Σώμα, από αυτό το βήμα, 

ότι ενόψει των εκλογών δεν ενδείκνυται τροποποίηση του εκλογικού συστήματος. 

Έπειτα ιδιαίτερα θα έλεγα και κάπως έτσι να μου επιτραπεί η λέξη 

«προκλητικάΗ για μας ο συνάδελφος ο Δίγκλης λέγει: «Μα το ΑΔΗΣΟΚ έτσι και 

αλλιώς θα βγεί από το λαό». Αφού θα βγει, τι είναι εκείνο που τους ενοχλε(; 

Γιατ( δεν περιμένουν να ακούσουν την ετυμηγορία του λαού και τότε, όταν η νέα 

Βουλή θα βγει, να έρθουν εδώ να το βάλουν, για να συζητήσουμε αυτό το θέμα; 

Εδώ νομίζω ότι είτε το θέλουν οι συνάδελφοι είτε δεν το θέλουν και με τις 

αγορεύσεις τους και με τις ενέργειές τους και με τη συμπεριφορά τους δίνουν το 

μέτρο με το οποίο εκφράζεται η ανησυχία τους. Και εφόσον, αν θέλουν να 

αυτοπαρηγορούνται με τα συνθήματα ότι το ΑΔΗΣΟΚ θα έχει μεγάλο εκτόπισμα 

στη Βουλή, ας το να τους το δώσει ο λαός και εδώ είμαστε και να εκτιμήσουμε 

και να κρίνουμε και να πάρουμε ανάλογες αποφάσεις. 

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι η συζήτηση που κάνουμε τώρα πιθανό να μη 

χρειαζόταν, αν οι , συνάδελφοι αντιμετώπιζαν τα θέματα με το μέτρο της 

αντικειμενικότητας και με τη βάση του σεβασμού των αποφάσεων που παίρνει 
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χατά καιρούς το Σώμα, ανεξάρτητα Πόσο μας αρέσουν ή δε μας αρέσουν. Εμείς, 
επαναλαμβάνω ξανά, είμαστε πάντοτε υπέρ του εκλογικού αναλογικού συστή

ματος. Και πάντοτε, όταν ηγέρθη θέμα, πάντοτε υποστηρίξαμε αυτή τη θέση. Και 

χάναμε από κοινού με την ΕΔΕΚ, όπως λέχθηκε, πρόταση νόμου που εσυζητείτο 

για πολύ καιρό. Στείλαμε εκπρόσωπό μας στην Ελλάδα, Πήγε, έκαμε μελέτη, 

μας έφερε την πείρα άλλων χωρών χαι καταλήξαμε σε αυτό το σύστημα το οποίο 

εφαρμόστηκε για δύο εκλογικές περιόδους. Συνεπώς αν τώρα, μετά τις εκλογές, 

κριθεί από οποιουσδήποτε, από τη Βουλή που θα έρθει -και κριθεί έγκαιρα όχι 

τους τελευταίους μήνες των άλλων εκλογών-εδώ είναι το Σώμα να το συζητήσει 

και να αποφασίσει. Και όσον αφορά την αυτοπαρηγορία των συναδέλφων ότι: 

«Ξέρετε, εμείς δεν ανησυχούμε, είμαστε εντάξει>>, ας τους να τους το πει ο λαός 

αυτό το okey, να τους δώσει το εισιτήριο και εδώ είμαστε να το κρίνουμε και να 
το εκτιμήσουμε. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ότι η θέση μας είναι αυτή που είπε 

ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, ότι οι λόγοι που τασσόμαστε ενάντια στο 

νομοσχέδιο είναι όπως έχουν εκτεθεί και αναφέρονται και στην Έκθεση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης, ο κ. Στυλιανού και ο κ. Παπαπέτρου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Για μνήμη μίλησε, κύριε Πρόε3ρε, ο συν&.3ελφος Κουρτελλ&ρης, αλλ& η μνήμη 

δεν πρέπει να σταματά σε συγκεκριμένη ημερομηνία· 

πρέπει να αρχίζει από την αρχή των γεγονότων. Γιατί το πλειοψηφικό σύστημα 

στην Κόπρο καθόσον αφορά τις βουλευτικές εκλογές δεν ψηφίστηκε από οποια

δήποτε Βουλή, αλλά καθιερώθηκε με πρωτοβουλία ή με συγκατάθεση του πρώτου 

Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, Αρχιεπισκόπου Μακαρίου για τις βουλευ

τικές εκλογές του 1960. Και είναι ακριβώς αυτό το εκλογικό σύστημα που από 
την αρχή εμπόδισε τη δημιουργία σωστού πολιτικού βίου σε αυτό τον τόπο. Γιατί 

ένα από τα πρώτα αποτελέσματα αυτού του εκλογικού συστήματος ήταν ότι το 

ΑΚΕΛ, το οποίο στις προεδρικές εκλογές δεν είχε ψηφίσει Μακάριο αλλά είχε 

ψηφίσει Ιωάννη Κληρίδη, αναγκάστηκε να συμβιβαστεί, για να πάρει δώρο πέντε 

Βουλευτές μέσα στους 35, για να μην αποκλειστεί τελείως από τη Βουλή της 
εποχής εκείνης του 1960. Και πιθανότατα να είναι και ο ίδιος ο λόγος που ο νυν 

Πρόεδρος της Βουλής βρέθηκε με τους υπολοίπους του τότε Πατριωτικού 

Μετώπου να μετέχει, για να εισέλθει και αυτός στη Βουλή, διότι ασφαλέστατα με 

έτσι σύστημα μόνος του και με κόμμα δικό του την εποχή εκείνη ούτε κατά 

διάνοια θα μπορούσε να εισέλθει στη Βουλή. 

Επομένως, όταν επικαλούμαστε μια εποχή κατά την οποία στην πραγματι

κότητα δεν υπήρχε σωστός πολιτικός βίος, δεν μπορούμε να την επικαλούμαστε, 

για να αποδείξουμε οτιδήποτε ο ένας εναντίον του άλλου. Μιλούν για το Ενιαίο 

Κόμμα. Μα το Ενιαίο Κόμμα δεν ήταν το πρώτο κόμμα του τόπου. Κατήλθε σε 

εκλογές, ήρθε δεύτερο κόμμα και απέκτησε δεκαπέντε Βουλευτές. Ενώ το ΑΚΕΛ 

το οποίο ήταν το τότε πρώτο κόμμα με 15% διαφορά από το Ενιαίο Κόμμα 
εξέλεξε μόνον εννιά Βουλευτές. Γιατί; Γιατί ήταν φρόνιμοι. Γιατί, ενώ μπορούσαν 

με το εκλογικό σύστημα της εποχής εκείνης και τον κατακερματισμό των άλλων 
δυνάμεων να διεκδικήσουν 35 θέσεις και να εκλέξουν 35 Βουλευτές, έβαλαν μόνον 
εννιά υποψηφίους σε όλη την ΙCύπρο και εξέλεξαν και τους εννιά. Και αυτό 
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λέγεται πολιτική ζωή. Και το Ενια(ο Κόμμα το οπο(ο πήρε 25% εξέλεξε 15 μόνο 
Βουλευτές. Διότι, όπως είναι γνωστό, Οεν έπρεπε την εποχή εκείνη να υπάρχει 

κόμμα που να έχει απόλυτη πλειοψηφία στη Βουλή. 'Αρα το τι γινόταν την 

εποχή εκείνη, Οεν μπορεί να αποτελέσει παράΟειyμα του τι γίνεται σήμερα. Και 

αν τότε το Ενιαίο Κόμμα τάχθηκε υπέρ του πλειοψηφικού συστήματος, πολύ κακά 

έκαμε και πολύ κακά έκαμνε. 

Αλλά τώρα ακούω, κύριε Κουρτελλάρη, ότι είναι ο Μακάριος που αποφάσισε 

τις βουλευτικές εκλογές του 1976. Εγώ ως τώρα γνώριζα ότι η Βουλή 

αυτοδιαλύεται και ότι είναι η Βουλή που αποφασίζει rcότε θα κάμει τις επόμενες 

εκλογές. Τώρα εγώ ακούω ότι ο Μακάριος αποφάσισε να κάμει νέα Βουλή. 

Δηλαδή αυτοΟιάλυσε την τότε Βουλή και έγιναν αυτόματα εκλογές. Και πήγε ο 

κ. Τάσος Παπα8όπουλος 15-20 μέρες πριν να γ(νει ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
και υποστήριξε πλειοψηφικό σύστημα έχοντας υπόψη του ότι θα είναι ο υπαρχηγός 

του Δημοκρατικού Συναγερμού; Ή μήπως έχοντας υπόψη του ότι θα είναι μέλος 

της πολιτικής συμμαχίας, συμπαιγνίας του 1, 2, 4 και 6j Και το τι έκαμνε ο 
Τάσος Παπαδόπουλος ως υπαρχηγός του Ενια(ου Κ6μματος του 1976 20 μέρες, 
15 μέρες, 7 μέρες πριν να γίνει ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ου3όλως εν3ιαφέρει 
το Δημοκρατικό Συναγερμό. Και εκείνοι που έχουν τώρα στις τάξεις τους τον 

χ. Τάσο ΠαπαΟόπουλο, ας εξηγηθούν μαζί του. 

Εμείς Οε δεσμευόμαστε από αυτά τα οποία έλεγε τότε ως υπαρχηγός του 

Ενιαίου, όπως λέγετε, ο χ. Τάσος Παπαδόπουλος. Εκείνο όμως το οποίο γνωρίζω 

από προσωπική γνώση είναι ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ζήτησε εφαρμογή 

αναλογικής για τις εκλογές του 1976, μετά την ίδρυσή του και ασφαλέστατα προ 
των εκλογών του Σεπτεμβρίου 1976. Και επί αυτού δε σηκώνει οποιαδήποτε 

διάψευση, διότι το είχαμε ζητήσει. Και αυτό το γνωρίζω. Και η απάντηση ήταν 

απλή. Την έδωσε ήδη ο χ. Κουρτελλάρης. Έπρεπε να γίνουν εκλογές και η τυχόν 

θ ' ' λ ' ' θ ό '1:1' J.. , , εσπιση νεου εχ ογιχου σuστηματος α συνεπαγ ταν ουο μ.1νες, απο ο,τι μας 

είπαν τότε, αναβολή των εκλογών, πράγμα αδιανόητο, πράγμα πολιτικά φριχτό, 

πράγμα πολιτικά απαράδεχτο. Πώς είναι δυνατό να γίνει οποιαδήποτε ενέργεια 

που να συνεπαγόταν αναβολή των εκλογών της 5ης Σεπτεμβρίου του 1976; Αλλά 
και τον Αύγουστο του 1976 επιχειρήθηκε επανάληψη του ίδιου φαινόμενου που 
είχε γ(νει το 1960. Δηλα8ή όπως το 1960 είχαν προτε(νει στο καημένο το ΑΚΕΛ 
την εποχή εκείνη «πάρτε πέντε Βουλευτές να είστε μέσα και 3εν έχουν σημασία 

τα ποσοστά σας, αλλά θα τους βγάλετε, διότι θέλουμε να σας επιτρέψουμε να 

τους βγάλετε>>, έτσι μας είπαν και τον Αύγουστο του 1976, «κύριε Πρόεδρε του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, Οε δέχεσαι να εκλεγείς εσύ ο ίδιος και ακόμα πέντε 

που θα συμφωνήσουμε και να αφήσεις τις εκλογές; Διότι στις εκλογές δε θα 

βγεις». ΙCαι είναι ακριβώς προς τιμή του Γλαύκου Κληρίδη και προς τιμή του 

Δημοκρατικού Συναγερμού που είπαν όχι στην πρόταση εκείνη, Πρόταση που 

προήλθε από τον τότε Πρόεδρο, αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο. Και αν λοιπόν 

συνεπώς θέλουμε να μιλούμε για μνήμη, θα τα λέγουμε πλέον όλα από την αρχή 

μέχρι το τέλος. 

Πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ, ότι δεν έχετε μελετήσει χαλά τα 

πολιτικά δεΟομένα της σημερινής εποχής. Και πιθανώς θα είστε οι πρώτοι που θα 

μετανοήσετε για την άρνησή σας να συζητήσετε ποσοστά δεύτερης κατανομής. 

Για το τι θα συμβε( στην άλλη Βουλή, να μη σας φτα(ξουμε εμε(ς. Εμε(ς τα 

ποσοστά τα συζητούσαμε, διότι, όπως είπα, συζητούμε τρόπους ενίσχυσης. Δε 

συζητούμε την πλήρη απλή αναλογική, αλλά διαφορετικούς τρόπους ενίσχυσης 
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συζητούμε. Γιατί κατά την άποψη τη δική μας θα είναι αδιανόητο να βρεθεί στο 

μέλλον κόμμα που να πάρει 44 και 45% των ψήφων και να μην πάρει την απόλυτη 
πλειοψηφία σε αυτή τη Βουλή, για να μπορεί να υλοποιήσει τις προεκλογικές 

υποσχέσεις του προς το λαό ασκώντας συγκεκριμένη νομοθετική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΤΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου δυο λόγια μόνο θα 'θελα να πω. Δια λόγου 

-συνωδά των όσων είπε και ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Ζιαρτίδης- και δι' ομιλίας 

μη οζούσης λυχνίας, κατά τον Λυσία. Όμως θα 'θελα να τονίσω, χ. Πρόεδρε, 

πως όταν στα 1976, το Σεπτέμβριο_!_ τ:ο Δημοκρατικό Κόμμα μπήκε στη Βουλή 
αυτή 1.--μπήκε ΊlΕ- e-εσμΟθ~τημένες εκλογικές διατάξεις- τις --οποίες_ άλλοι είχαν 
θεσμοθετήσει χαι άλλοι ε(χαν θεσπίσει. Και παρά το γεγονός, όπως σωστά τόνισε 

χαι ο συνάδελφος χ. Παναγ(δης, πως είχαμε όχι σχετική αλλά χαι απόλυτη 

πλειοψηφία, είμαστε από τα πρώτα δημοκρατικά κόμματα που λειτουργήσαμε 

σωστά, έτσι που να δρομολογηθεί η σχεδόν απλή ή έστω ενισχυμένη αναλογική 

που διέπει το εκλογικό σUστημα που υπάρχει σήμερα. Όμως για λόγους 

ιστοριχοUς, θα πρέπει να τονίσουμε πως, όταν το Μάιο του 1970, λίγα 

εικοσιτετράωρα πριν να διαλυθεί η Βουλή του 1960-1970, αγωνιωδώς χάναμε 
τροποποιητικές προτάσεις για να φέρουμε σ' αυτό το Σώμα το σUστημα το οποίο 

υπάρχει σήμερα, τότε σίγουρα -όπως ορθά λέχθηκε από το συνάδελφο Δίγχλη

μόνο μια ομάδα μάς υπεράσπισε, η ομάδα του ΑΚΕΛ. Εσείς λείπατε, χ. Πρόεδρε, 

παρά το γεγονός ότι δυο μέρες προηγουμένως ήσασταν παρών χαι δίνατε χι εσείς 

τη μάχη με αγορεUσεις χαι συζητήσεις στην όλη διαδικασία επί του θέματος. Να 

τονίσουμε όμως, έντιμε χ. Πρόεδρε, πως για κείνο το αντιδημοκρατικό, το 

πλειοψηφικό σUστημα, υπέρμαχος τότες ήταν ο αρχηγός του Ενιαίου Κόμματος, ο 
χ. ΓλαUχος Κληρίδης, που έδωσε μάχες χαι μέσα στο ΚοινοβοUλιο αλλά χαι έξω 

από το ΚοινοβοUλιο για θεσμοθέτησή του -όχι μόνο ο Μακάριος, και ο Μακάριος 

ασφαλώς-αλλά πρώτιστο, επανατονίζω, όργανο για να θεσμοθετηθεί ο νόμος, χι 

υπάρχουν τα πρακτικά, έντιμε χ. Πρόεδρε, πολυσέλιδα, δεκάδες σελίδες τότε, όταν 

συζητοUσαμε και όταν αντιπαρατασσόμασταν σ' αυτό το αντιδημοκρατικό εκλο

γικό σUστημα με χόριο πρωτεργάτη χαι πρώτο εισηγητή της θεσμοθέτησης του 

εχλογιμοU νόμου με το πλειοψηφικό σUστημα των εκλογών του 1970, που τότες 
ήξερε πως θα επικρατήσει ασφαλώς το Ενιαίο, τον αρχηγό του τότε Ενιαίου, τον 

χ. ΓλαUχο Κληρίδη. Επομένως τα περ( «προς τιμήν του>> χαι οUτω χαθ' εξής 

λεγόμε')'Χ σήμερα, δεν ευσταθοUν και λυποUμαι που δεν είναι παρών χι ο ίδιος για 

να το ανθομολογήσει. 

Να πω χαι κάποιες αστειότητες -φαίνονται μέσα στα πρακτικά-τις οποίες 

εξετόξευσεν τότε ο χ. Κληρίδης,όταν διακηρύσσαμε από τούτο δω το βήμα ότι 
είναι ενδεχόμενο ένα κόμμα, το οποίο πλειοψηφεί σε ψήφους, να πάρει λιγότερες 

έδρες χαι ένα που μειοψηφεί να πάρει όχι απλή πλειοψηφία εδρών αλλά απόλυτη, 

χαι έχανε εκείνα όλα τα λογοπαίγνια που καταχωρίζονται μέσα στα πραχτιχ&. της 

Βουλής -δε θα τα επαναλάβω σήμερα-περί ευφυίας χαι l.Q., καθώς χαι &.λλα 
' Αλλ' ' " ό ' ' ' ψ ' συναφη. α ηταν χαι στο προευρtχ -οταν εγινε μια συσχε η τοτε με το 

Μακάριο- χαι ήταν υπέρμαχος της θεσμοθέτησης του απόλυτο"!, του πλειο

ψηφικού, του αντιδημοκρατικού, του αντιλα'ίχοU εκλογικού συστήματος. Και 

φυσικά στις εκλογές του 1970, έντιμε χ. Πρόεδρε, παρ' όλο που πήραμε 20,000 
ψήφους εμείς προσωπικά και 18,000 ο κ. Χατζηδημητp(ου, χάσαμε. Αλλά με το 
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ί8ιο νόμισμα; πλ ηρώθηχε χοcι ο αρχηγός του Ενιαίου στις εκλογές του Σεπτέμβρη 

του 1976, όταν ούτε ο ίΟιος Οεν κατάφερε να βγει Βουλευτής, με εκλογικό 
σύστημα που ο ίΟιος πρωταγωνίστησε να θεσμοθετηθεί! Αυτή είναι η πραγματι
κότητα, έντιμε χ. Πρόε8ρε 1 που πρέπει να λέγεται· χαι πρέπει να Οιαχηρύσσουμε 
χαι την ωμή αλήθεια χαι την πραγματικότητα. Αυτή είναι, φίλτατοι του 
Συναγερμοό, η πικρή αλήθεια. Και φίλοι μεν ο κ. Μαρκίδης και οι άλλοι 
συν&.Οελφοι του Δημοχρατιχού Συναγερμού, φιλτάτη Οε η αλήθεια! 

(Γέλια) 

Τα περαιτέρω τα οποία ανέφερε ο χ. ΧατζηΟημητρίοu, πρέπει να ευστα

θήσοuν, έντιμε χ. ΠρόεΟρε, στις πιο πολλές τοποθετήσεις τους. Ότι Οηλαδή 

πρέπει να εγκαθιδρυθεί μια παράδοση εχλογιχή που πρέπει να Οιέπει το εχλογιχό 

σύστημα, για να μην καταντήσουμε όπως στον ελλαδικό χώρο που χάθε λίγο χαι 

λιγάκι, σχαμπανευάζονται χαι μεταλλάζονται τα εχλογιχά συστήματα ανάλογα 

με τις εκάστοτε χρατοόσες καταστάσεις χαι τις επικρατούσες κυβερνήσεις. 

Και να πούμε τέλος ακόμα ότι η προσπάθειά μας τότε, χ. Πρόεδρε, γίνηκε 

για να διασπαστεί το αντιδημοχρατιχό, αντιλαϊκό σύστημα του απόλυτου χαι του 
, , λ ψ , 

με ευρυτατη περιφερεια π ειο ηφιχου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, πραγματικά είναι θέμα αποκατάστασης της πολιτικής χαι 
ιστορικής αλήθειας που μπαίνει μπροστά μας χαι μπαίνει χαι η ουσία του ίδιου 

του εχλογιχού συστήματος χαι της ιστορίας του εχλογιχού συστήματος. Διότι 

αναφέρθηκα προηγουμένως ότι υπάρχει μια τεράστια επαναστατική αλλαγή στο 

εχλογιχό σύστημα. Είναι η αλλαγή η οποία έγινε από το πλειοψηφικό στο 

αναλογικό, έστω υπό την ενισχυμένη του μορφή, χαι είναι προς τιμήν εκείνων οι 

οποίοι πρωτοστάτησαν χαι έγιναν τελικά οι συντελεστές της αλλαγής του 

εχλογιχού συστήματος. Διαφοροποιήσεις μελλοντικές χτλ. ναί, αλλά μόνο μέσα 

σε πνεύμα σοβαρότητας χαι μιας συνολικής αντιμετώπισης του εχλογιχού συστή

ματος, σόμφωνα με τις εμπειρίες που είναι δυνατό να αποκτήσουμε, χωρίς να 

υπάρχει το ενδεχόμενο να κατηγορείται οποιαδήποτε πλευρά ότι το χρησιμοποιεί 

για δικούς της σκοπούς. Και σίγουρα θα έχουμε στο μέλλον περισσότερες ακόμα 

εμπειρίες. Αλλά σε ό,τι αφορά το Δημοχρατιχό Συναγερμό, το Ενιαίο ΙCόμμα, ο 

χ. Γλαύκος ΙCληρίδης ήταν ο σταθερός χαι μόνιμος υποστηριχτής του πλειο-

ψ , , , " , λ ψ 'θ , ηφιχου με το επιχειρημα οτι οια μεσου του π ειο ηφιχου α υπαρχει η 

πλειοψηφία μέσα στη Βουλή και δια μέσου της πλειοψηφίας στη Βουλή η ίδια η 

κυβέρνηση του τόπου. J(αι ήταν αντίθετος προς οποιαδήποτε νέα τοποθέτηση σε 

ό,τι αφορά το αναλογικό σύστημα. Όλοι θυμούμαστε εκείνες τις περιπτώσεις. 

Άλλωστε χαταψηφίστηχε η πρόταση που αναφέρθηκε προηγουμένως, που ήταν 
πρόταση του Σοσιαλιστικού !(όμματος ΕΔΕΚ, χαι την οποία είχε καταθέσει χαι 

ο χ. Στυλιανού, ο οποίος την εποχή εκείνη ήταν ανεξάρτητος Βουλευτής του 

Πατριωτικού Μετώπου συνεργαζόμενος μαζί σας, χαι χαταψηφίστηχε από το 

Ενιαίο χαι τον χ. Κληρίδη. J(αι φτάσαμε στις εχλογkς του 1976 με ένα χρόνο 
καθυστέρηση, λόγω ακριβώς του πραξικοπήματος χαι της εισβολής. Διότι οι 

εκλογές έπρεπε να γίνουν το 1975 χαι έπρεπε να γίνουν βουλευτικές εκλογές. Και 
έπρεπε να γίνουν μέσα στο πολιτικό κλίμα της σύγχυσης χαι του κλονισμού της 
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εμπιστοσύνης μεταξύ του τότε Προέδρου της Βουλής και του Προέδρου της 

Δημοκρατίας λόγω της μυστικής συνάντησης Ντενκτάς χαι χ. Κληρίδη, που είχε 

δημιουργήσει χάος πολιτικό μέσα στον τόπο χαι έπρεπε οπωσδήποτε να πάμε σε 

εκλογές, για να ξεκαθαριστεί κάπως η κατάσταση, χαι έδωσε ο λαός ορισμένες 

απαντήσεις. 1'πέστησαν τις συνέπειες του εχλογιχού συστήματος, αλλά από δική 

τους ευθύνη. 

Τώρα έρχεται ο χ. Μαρκίδης χαι λέει: <<Ξέρετε, άλλο Ενιαίο, άλλο Δημο

κρατικός Συναγερμός! Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι λέμε η λίμνη της 

Σιλωάμ! Όσοι μπήκαμε μέσα είμαστε αθώοι χαι δεν έχουμε καμιά εuθύνηJ>I 

'Ομως η πραγματικότητα είναι αυτή η οποία λέχθηκε προηγουμένως. Και νομίζω 

αυτή η επιβεβαίωση των πραγμάτων, όπως τα συζητούμε αυτή τη στιγμή, 

αποδεικνύουν ότι θα πρέπει με σοβαρότητα να αντιμετωπίζουμε το εκλογικό 

σύστημα, για να δημιουργούμε θεσμούς που να στηρίζουν τη δημοκρατία και όχι 

να την κλονίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. 

Το πρώτο το οποίο θέλω να πω αναφέρεται στο σφετερισμό των εδρών. Δε 

θα απαντήσω επί. της ουσίας των όσων είπε ο κ. Κουρτελλάρης. Ο συνάδελφος 

Δίγχλης έδωσε την απάντηση. Θέλω όμως να υπογραμμίσω κάτι. Κάτι το οποίο 

διαπιστώσαμε σε πολλές περιπτώσεις. Ο δήθεν σφετερισμός των βουλευτικών 

εδρών από τους πέντε Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ έχει γl.νει το καταφύγιο του 

ΑΙCΕΛ. Όταν λείψουν τα επιχειρήματα, όταν βρεθούμε αντιμέτωποι με αυτά 

που εμείς οι ίδιοι λέγαμε προχθές και δε δουλεύει το πράγμα, και πώς θα 

ανατρέψουμε τους ίδιους τους εαυτούς μας, όταν δεν μπορούμε να απαντήσουμε 

στην επιχειρηματολογία των άλλων, εl τότε υπάρχει η μαγική φόρμουλα. 
((Σφετεριστήκατε τις έδρες»! Αν ειναι αυτός ο τρόπος με τον οποίο διεξάγεται 

πολιτικός διάλογος σ' αυτό τον τόπο, εμείς τέτοιο πολιτικό διάλογο δεν τον 

θέλουμε. Εμείς θέλουμε έναν πολιτικό διάλογο που να στέκει σε άλλο ύψος. Που 

να στέκει στο ύψος της αντιπαράθεσης με βάση επιχειρήματα και όχι αφορισμούς. 

Είπε ο κ. Κουρτελλάρης: ((Αφού είναι αισιόδοξοι ότι θα εl.ναι και στη νέα 

Βουλή, γιατι δεν περιμένουνJJj Βλέπετε το έγκλημά μας είναι ότι δεν περιμένουμε 

να ζητήσουμε την αλλαγή ενός νόμου που αυτοί οι ίδιοι αποκάλεσαν ότι είναι 

νόθευση της θέλησης του λαού, ότι είναι υποκλοπή της ψήφου του λαού και ότι 

υποσκάπτει την ίδια τη δημοκρατία. ΙCαι είναι το έγκλημά μας ότι δεν 

περιμένουμε και θέλουμε να αλλάξει τώρα ένα τέτοιο εκλογικό σύστημα! 

Όμως υπάρχει και κάτι άλλο. Αν οι τοποθετήσεις σας είναι «αν μας 

βολεύχει>J, κ. J(ουρτελλάρη, ((ΠεριμένουμεJ> 1 και «αν δε μας βολεύχει δεν περι

μένουμε», τότε είναι διαφορετικές οι δικές μας αντικρίσεις. Εμείς τοποθετούμαστε 

με βάση θέματα αρχής, πράγματα τα οποία εσε(ς οι ίδιοι τοποθετήσατε ως 

θέματα αρχής και όχι θέματα απλώς μιας πολιτικής επιλογής. 

Είπε ο κ. Κουρτελλάρης ότι <<πάντα εμείς είμαστε υπέρ της απλής ανα

λογικής». Ξέχασε ένα νουρούδι όμως. ((Εκτός από τώρα». Τώρα, που είναι η ώρα 

της χρίσης, για να τοποθετηθεί στην πράξη αυτό το οποίο έλεγαν προηγούμενα, 

τώρα δεν είναι υπέρ της απλής αναλογικής. J(αι αφού το μόνο κώλυμα των 

συναδέλφων του ΑΙCΕΛ είναι ότι θέλουν το νέο σύστημα για τις μεθεπόμενες 
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εκλογές, θα ήθελα να ελπίζω ότι στην επόμενη Βουλή δε θα σκαρφιστούν 

οτιδήποτε άλλο, επειδή δε θα συμφέρει πάλι τότε, για να τορπιλλ(σουν και πάλι 

λή λ , , ' ' 
την απ ανα ογιχη, οπως κανοuν σημερα. 

Αναφέρθηκε από το συνάδελφο Τάκη Χατζηδημητρίου το παράδειγμα της 

Ελλάδας και προβλήθηκε ως επιχείρημα, για να μην αλλάσσουμε το εκλογικό 

σύστημα όπως χάμνουν στην Ελλάδα όπου κάθε κυβέρνηση κάμνει και το δικό της 

σύστημα. Μα τι σχέση, κύριοι συνάδελφοι, μπορεί να έχουν τα κατασκευάσματα 

των κομματικών μαγειρείων της Ελλάδας που βγάζουν κάποια εξαμβλώματα τα 

οποία η ίδια η νομική επιστήμη δεν μπορεί να καταλάβει, με μια εισήγηση για 

εφαρμογή ενός εκλογικού συστήματος απλής αναλογικής, το οποίο χαρακτηρί

στηκε και από την ίδια την ΕΔΕΚ ως θέμα αρχής; Τι σχέση μπορεί να έχουν τα 

δυο; 

Και τελειώνοντας, ο κ. Μαρκίδης απαρνήθηκε τον κ. Λεόντιο Ιεροδιακόνου. 

Νόμισα ότι θα σταματήσει ως εκεί. Στη συνέχεια απαρνήθηκε και τον τότε 

αντιπρόεδρο του Ενιαίου, τον κ. Τάσο Παπαδόπουλο. Ελπίζω ~____.,cι. σταματήσει ως 

εδώ. Όμως ο κ. Μαρκίδης κάμνει τη δουλειά του. Είπε κα~s.ιρ<ί ο Συναγερμός δια 

στόματος Μαρκίδη τι επιδιώκει μέσω της ενισχυμένης Cίναλογικής. Επιδιώκουν 

την απόλυτη πλειοψηφία της Βουλής έστω και αν δε θα έχουν την απόλυτη 

πλειοψηφ(α του εκλογικού σώματος. Αν κάποιοι θέλουν να ενισχύσουν αυτή τους 

την προσπάθεια, άξιος ο μισθός τους! Από την πλευρά μας ουδείς φθόνος. 

(Γtλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ποuμποuρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εμείς κατανοούμε το πόσο δύσκολη είναι η θέση και του Μιχάλη Παπα

πέτρου και των άλλων συναδέλφων του ΑΔΗΣΟΚ στο να απαντήσουν στο 

ερώτημα ότι σφετερίστηκαν τις ψήφους του ΑΚΕΛ. Κατανοούμε πολύ τη δύσκολη 

θέση στην οποία βρίσκονται και δείχνουμε, επαναλαμβάνω, κατανόηση. Αλλά το 

ότι σφετερίστηκαν τις ψήφους του λαού, τις ψήφους του ΑΚΕΛ βγαίνει από το ότι 

ανησυχούν. 1 Αλλο τι λένε εδώ. Ανησυχούν για το τι θα γίνει στις μελλοντικές 

εκλογές, γι 1 αυτό θέλουν να είναι μέσα. Θέλουν να υποβιβάσουμε το εκλογικό 

μέτρο σε επίπεδο που να τους καλύπτει. Αν λοιπόν είσαστε βέβαιοι ότι έχετε 

τόσο μεγάλη επιρροή, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, τότε δεν έπρεπε να ανησυχείτε 

για το εκλογικό μέτρο. Τότε έπρεπε να πείτε: «Είναι εντάξει, θα εκλεγοόμε και 

θα είμαστε εδώ στη Βουλή>>. Γιατί λοιπόν τόση ανησυχία και γιατί τόσος κόπος 

να μας πείσετε ότι ακολουθούμε λανθ<χσμένη κατεόθυνση;. 

Έρχομαι τώρα σε κάτι άλλο που έχει λεχθεί εδώ. Ο συνάδελφος Δίγκλης 

έχει αναφέρει με πολύ, πολύ τόνο τη θέση του ΑΚΕΛ το 1970 που υποστήριξε 
την πρόταση του Πέτρου Στυλιανού για την απλή αναλογική και τη θέση του 
ΑΚΕΛ το 1976 που υποστήριξε επίσης την απλή αναλογική. Ξεχνά ο συνάδελφος 
δύο πράγματα. Ότι τότε λειτουργούσε το πλειοψηφικό σύστημα και δεν 

μπορούσε να ισχύει ο παράγοντας (<Παραμονές εκλογών». Ίσχυε το εκλογικό 

πλειοψηφικό σύστημα που ήταν το πιο αντιδραστικό και έπρεπε να καταπολεμηθεί 

με οποιοδήποτε τρόπο και να αλλάξει έστω και μέσα στο σύντομο χρονικό 

διάστημα την παρομονή των εκλογών. Όμως είναι καλά που ανέφερε αυτά τα 
επιχειρήματα ο συνάδελφος Δίγκλης, διότι απάντησε και στον κ. Μαρκίδη που 
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ξέχασε ότι το 1970, 1976, 1974 και 1973 ο αρχηγός του σημερινού και του 

τοτινού κόμματός του υποστήριζε με πάθος το πλειοψηφικό. Κατά συνέπεια Οεν 

πρέπει να απαρνείστε, χUριοι συνάΟελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού, την 

πατρότητα του κόμματός σας. Διαόεχθήχατε το Ενια(ο Κόμμα με τον αρχηγό του 

και με τα στελέχη του. Αυτή ε(ναι η ουσία του προβλήματος και, όταν μιλούμε 
' ' ' ' ' , ή Ε' λ' γι αυτα τα πραyματα, πρεπει να χανουμε σωστες εχτιμ σεις. ιναι χα α που 

αναφέρθηκε εΟώ. Πολύ χαλά. Από το ΑΚΕΛ uποχλέπτετε ψήφους ως Οεξιά για 

είκοσι συνεχή χρόνια. Και αν θέλετε, αρνηθείτε το. Τώρα μόλις το παραόέχθηχε ο 

χ. ΜαρχίΟης. Για είκοσι συνεχή χρόνια με το πλειοψηφικό σύστημα η Οεξιά 

αφαιρούσε από το ΑΚΕΛ μέρος της Ούναμής του, yιατ( λειτουργούσε το 

πλειοψηφικό σύστημα.. Και δεν ε(να.ι δώρο που χάνατε στο ΑΚΕΛ το 1970, το 
1960. Δώρο γίνεται, όταν δε δικαιούται ένας. Το κόμμα. μας εΟικα.ιούτο να. έχει 

πολύ μεγαλύτερη δύναμη, πολύ μεγαλύτερη αντιπροσώπευση στη Βουλή, από το 

1960, όταν πήρε το 33% των ψήφων στις προεΟρικές εκλογές. Εδικαιούτο να. έχει 
το 1/3 των Βουλευτών σύμφωνα. με τη λογική και σύμφωνα. με την αριθμητική. 

'Ομως το εκλογικό σύστημα. που επέλεξε χα.ι εφάρμοσε η δεξιά της Κύπρου 

μα.ζ( με τους Εγγλέζους, μαζί με άλλους, ήταν τέτοιο που α.φα.(ρεσε από το 

ΑΚΕΛ μέρος της εκλογικής του Ούνα.μης. Ευτυχώς που επανορθώθηκε το όλο 

πρόβλημα το 1979-80 και επανήλθαμε όλοι σε ένα εκλογικό σύστημα το οποίο 
εκφράζει χα.τά την άποψή μας σε πολύ μεγάλο βαθμό τη λαϊκή θέληση. Αν 

χρειαστεί, αυτό το εκλογικό σύστημα. πρέπει να. το βελτιώσουμε να. είναι κατά το 

Ουνα.τό απλή αναλογική, για. να. μπορεί να. εκφράζεται κάθε κοινωνική χα.ι 

πολιτική ομάδα. του τόπου μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, και εγώ θα. ήθελα.. Μάλιστα. μπορώ να. πω ότι ίσως η 

μαρτυρία. μου να. ήταν πολύ χρήσιμη στη Βουλή Οεδομένου ότι σε όλη αυτή την 

περίοΟο θα. μπορούσα. με αυτά που θα. πω να. διορθώσω μερικά πράγμα.τα. τα. 

οποία. έχουν λεχθεί. Όπως επίσης και έγινε αναφορά στο όνομά μου χα.ι δε θεωρώ 

σκόπιμο ποτέ μου να. εγκαταλείψω αυτή την έΟρα., για. να. απαντήσω. Έχω τψ 

εντύπωση ότι το θέμα. έχει εξαντληθεί. 

Αν είναι μόνο για. ένα. λεπτό, κύριε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, Οεν έχω πρόθεση να. απασχολήσω για. μα.χρό το Σώμα. σε 

θέμα.τα. ουσίας. Αλλά νιώθω την ανάγκη να. μιλήσω μετά από αυτά που έχει 

επαναλάβει ο κ. Π ουμπουρής στη συνέχεια. κάποιων θέσεων χα.ι Οηλώσεων του κ. 

Χα.τζηΟημητρlου. Αντιλαμβανόμαστε το πρόβλημα. των Βουλευτών του 

ΑΔΗΣΟΚ. Να μην κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας. Υπ&ρχει ουσιαστικό 

πρόβλημα. επανεκλογής. Αντιλαμβανόμαστε το πρόβλημα. το οποίο έχει το 

ΑΚΕΛ. Βεβαίως τάσσεται σήμερα. εναντίον οποιασδήποτε θέσης και αρχής είχε 

υποστηρίξει στο παρελθόν. Το (οιο φαίνεται και η ΕΔΕΚ. Εμείς οεν αρνηθήκαμε 

την τοποθέτησή μας την εξήγησε πολύ σαφώς ο κ. Αλ<κος Μαρκίοης. Και οεν 

α.πα.ρνούμα.στε τις προθέσεις μας. Αλλά, όταν κάπου τα. γεγονότα. και η πολιτική 

αλήθεια. μας στριμώχνει, ας μην παραπλανούμε τα. γεγονότα.. Έχει κα.τα.κερα.υνω

θε( η πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού σήμερα. ότι είναι το κατακάθι ή το 

κατάλοιπο ή το υπόλοιπο ή η συνέχεια. του Ενιαίου. Ουδέν α.να.ληθέστερον. 

Ανεξάρτητα. αν υπάρχουν φίλοι, οπα.Οοί του τότε Ενια.!ου σήμερα. με το Δημο

χρα.τιχό Συναγερμό. Για. να. μην αναφερθώ σε χομμα.τιχά συνονθυλεύματα., διότι 
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τουλάχιστον από ό,τι εγώ βλέπω και γνωρίζω, πέραν του χ. Λέανδρου Ζαχαριάδη 

σε αυτό το χώρο δεν υπάρχει άλλος του Ενιαίου. 

Γέλια 

Αλλά συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, και στην τελευτα(α δήλωση του 

χ. Πουμπουρή ήθελα να αναφερθώ, όπου αναμ(χθηκε και η αγγλοκρατία σε 

συνεργασία με τη δεξιά το 1960, για να κατακεραυνώσει το 33% του ΑΚΕΛ που 
είχε συνεργαστεί τότε με την ακροδεξιά, την αντιμακαριακή κατάσταση. Είναι 

αυτό που δεν καταλαβαίνω. Και τουλάχιστον να είμαστε λίγο προσεκτικοί. Αυτά, 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χαραλαμπίδης. 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

J{ύριε Πρόεδρε, το κάθε εκλογικό σύστημα έχει τα πλεονεκτήματά του και τα 

μειονεκτήματά του. 

Οι πρώτες βουλευτικές εκλογές στον τόπο μας είχαν γίνει με το πλειοψηφικό 

σύστημα. Στην πολιτική πορεία του τόπου διαπιστώθηκε ότι δεν ήταν το πιο ορθό 

υπό τις περιστάσεις, γιατί μια μεγάλη μερίδα του λαού παρέμενε εκτός Βουλής. 

Έτσι, κατόπιν σοβαρής μελέτης και συζήτησης, χατέληξεν η Βουλή στην ψήφιση 

του ισχύοντος εκλογικού συστήματος. Εκλογικό σύστημα το οποίο ψήφισε το 

Δημοκρατικό Κόμμα το 1976, που είχε και την απόλυτη πλειοψηφία στη Βουλή 
-και είναι προς τιμήν του πιστεύω. Το εκλογικό σύστημα τούτ~ εφαρμόστηκε σε 

δυο εκλογικές αναμετρήσεις με ικανοποιητικά αποτελέσματα. Κατοχύρωσε την 

πολιτική πολυφωνία και έδωσε την ευκαιρία να εκφράζονται όλες οι ιδεολογίες 

που εκφράζονται στην Κύπρο. Τόσο οι συντηρητικοί όσο και οι κεντρώοι, τόσο οι 

σοσιαλιστές όσοι και οι χουμμουνιστές. Το ερώτημα 1 που τlθεται σήμερα είναι: 

Ποια ανάγκη μας οδηγεί στην αλλαγή του εχλογιχοό συστήματος; Και δε μας 
δόθηκε καμιά ουσιαστική απάντηση στο ερώτημα τούτο από τους προτείνοντες τη 

διαφοροποίηση του εκλογικού συστήματος. 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα επίσης να χάμω μια παρατήρηση στην επιχειρηματο

λογία του χ. Μαρχίδη. Ο χ. Μαρκίδης αρχίζει πάντοτε από το 1976. Δεν υπάρχει 
προϊστορία. Δεν υπάρχει καμιά σύνδεση με το παρελθόν. Δεν υπάρχει ούτε 1960, 
ούτε 1964, ούτε 1970 ούτε 1974. Αρχίζει το 1976 η πολιτική ιστορία σ' αυτό 
τον τόπο. Το 1976 παρουσιάστηκαν πρόσωπα από άλλους πλανήτες, χωρlς κανένα 
προηγούμενο, χωρίς καμιά ρίζα ... 
ΒσrΛΕΊ'ΤΗΣ: 

Εξωγήινοι! 

Γ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ: 

Μάλιστα εξωγήινοι ... 
(ΓΙ:λια) 

και ίδρυσαν το Δημοκρατικό Συναγερμό. Λευκοί άνθρωποι! Το γιατί ξεκινούν 

μόνο από το 1976 και απαρνούνται το παρελθόν και τις ρίζες τους, οι ίδιοι το 
ξέρουν και όλος ο κόσμος πιστεύω το γνωρίζει, και οι ίδιοι πρέπει να δώσουν 

απαντήσεις σ' αυτό. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δίγκλης. 
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Ένας - ένας. Δε νομίζω πως θα λήξει το θέμα όπως πάτε, εκτός αν 

απειλήσω ότι θα έλθω χαι εγώ στο Βήμα χαι να μιλήσω. Οπότε ίσως να λήξει το 

θέμα. 

Π. ΔΙΓΚΛΗΣ: 

l(ύριε Πρόεδρε 1 πιστεύω ότι αναφορικά με τους Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ δεν 
μπορεί να προβληθεί ο ισχυρισμός ή να διανοηθεί ο οποιοσδήποτε ότι πρόκειται 

περί εξωγήινων. Νομίζω όλοι θα αναγνωρίζουν ότι είμαστε και γήινοι και πολύ 

Κύπριοι! 

Αναφορικά με την αναγκαιότητα υποβολής της πρότασης νόμου για την απλή 

αναλογική, νομίζω ότι επιχειρηματολογήσαμε αρκούντως και είναι θέμα του κάθε 

παριστάμενου Βουλευτή να συνειδητοποιήσει ή όχι αυτή την αναγκαιότητα. 

Βεβαίως από το συνάδελφο Πουμπουρή προβλήθηκε το επιχείρημα το 

«ακαταμάχητο» (σε εισαγωγικά) ότι: ((Να(, το 1976 προτείναμε το σύστημα της 
απλής αναλογικής στη σύσκεψη του προεδρικού. Τότε δεν έγινε δεχτό από τον χ. 

Γλαύκο Κληρίδη και τον χ. Τάσο Παπαδόπουλο, αλλά τότε επρόκειτο περί μιας 

ριζοσπαστικής αλλαγής του εκλογικού συστήματος». Ενώ τώρα που δεν πρόκειται 

περί ριζοσπαστικής αλλαγής, τώρα που πρόκειται να γίνει περισσότερο δημο

κρατικό το εκλογικό μας σύστημα, κατά το συνάδελφο χ. Πουμπουρή 1 δε συντρέχει 
λόγος να φανεί συνεπής η Κοινοβουλευτική Ομάοα του ΑΚΕΛ με τις οιακηρύξεις 

για προσήλωση σε αρχές και συγκεκριμένα στην αρχή της απλής αναλογικής. Την 

ισχύ και το ανεδαφικό ή το ορθό αυτού του επιχειρήματος το αφήνω να το κρίνει ο 

ίοιος ο λαός. 

Μιλώντας ο συνάδελφος χ. Σολωμής είπε ότι καταλαβαίνει το πρόβλημα των 

Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ. Θέλω να διαβεβαιώσω το συνάδελφο χ. Σολωμή ότι 

δεν κατανοεί και δεν καταλαβαίνει το πρόβλημα των Βουλευτών του ΑΔΗΣΟΚ. 

Γιατί θέμα επανεκλογής για εκείνους τους Βουλευτές του ΑΔΗΣΟΚ που θα 

επαναθέσουν υποψηφιότητα δεν τίθεται, και είμαστε σίγουροι ότι, εκτός των 

παρόντων Βουλευτών που θα επαναθέσουν υποψηφιότητα, και άλλοι υποψήφιοι 

του ΑΔΗΣΟΚ, θα εκλεγούν Βουλευτές σ' αυτή τη Βουλή. 

Αλλά όλως συμπτωματικά, την ίδια κατανόηση για τις δυσκολίες του 

ΑΔΗΣΟΚ εξέφρασε και ο συνάδελφος χ. Πουμπουρής. Είπε ότι χατανοε( τις 

δυσκολίες μας. Βεβαίως ευγνωμονοόμε το συνάδελφο Πουμπουρή για τη γενναιο

ψυχία του να κατανοεί τις δυσκολίες μας, αλλά ήθελα να υποδείξω κάτι στο 

συνάδελφο Πουμπουρή και γενικά στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ. Ότι 

δεν κατανοεί τις δυσκολίες στις οποίες το ίδιο το ΑΚΕΛ βρίσκεται, και μου 

φαίνεται ότι θα κατανοήσει αυτές τις δυσκολίες την επομένη των βουλευτικών 

εκλογών, όταν θα υποχρεωθεί να προσγειωθεl! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ, επειδή κατανοώ τις δυσκολίες όλων σας, ... 

(Γέλια) 

να μου επιτρέψετε να θέσω θέμα ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

ΒΟΤΛΕΤΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχε8(ου. 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφ(ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 υπέρ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39 1 χ. Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το πρώτο ά.ρθρο απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 
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Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφ(ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απορρίπτεται. 

Τρ(τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι ψηφ(ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5, χ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

39. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Προστασίας της Εμπορικής Εκμετάλλευσης 
Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 1990>>. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάμω μια εισήγηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκεί όπου υπάρχουν ομόφωνες Εκθέσεις πάνω σε νομοσχέδια, και πιθανό να 

μην υπάρχουν ούτε και ομιλητές σε θέματα αρχής, να θεωρούνται ως αναγνω

σθείσες και να προχωρούμε στη διαδικασία, για να επισπευσθεί ο χρόνος της 

Βουλής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Υποστηρίζουμε την πρόταση του έντιμου συναδέλφου, χ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υποστηρίζετε, εγώ δεν έχω κανένα λόγο να μην την υποστηρίζω. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΙΚΩΝ 

ΤΑΙΝΙΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990>>. 

Παpόvτες:-

ΛΙ:ανδρος Ζαχαρι&δης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοχος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος ΠΙ:τας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Α νδρl:ας Φ &ντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 28 Απριλίου, 2 
Ιουνίου και 9 Ιουλίου 1990. Στο στάδιο της μελέτης του όλου θέματος κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας οι οποίοι ανέλυσαν τις 

πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου και κατέθεσαν συμπληρωματικά στοιχεία και 

πληροφορίες που εγείρονται από τις 8ιατάξεις του. Στις συνε8ρίες παρέστησαν 

επίσης εκπρόσωποι των Συν8έσμων Video Clubs Λευκωσίας, Λεμεσού και 

Λάρνακας, των Εισαγωγέων Κινηματογραφικών Ταινιών, του Συν8έσμου Ανα

παραγωγής Βιντεοταινιών Κύπρου (ΣΑΒΙΚ), του Παγκύπριου Συν8έσμου 

Κινηματογραφιστών, των Βιντεοπαραγωγών Κύπρου και των Κυπριακών Εται

ρειών Εισαγωγής και Διανομής Ταινιών. Στην Επιτροπή στάληκε επίσης μεγάλος 

αριθμός υπομνημάτων από τις εν8ιαφερόμενες οργανώσεις που παρευρέθηκαν στο 

στά8ιο της μελέτης του όλου θέματος. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η επαγγελματική κατοχύρωση των 

εισαγωγέων ή 8ιανομέων κινηματογραφικών ταινιών και κατ' επέκταση των 

ι8ιοκτητών ή κατόχων αιθουσών κινηματογράφων οι οποίοι, λόγω του ανταγωνι

σμού τους με εισαγωγείς/8ιανομείς βιντεοταινιών ή βιντεο8ίσκων, αντιμετωπίζουν 

σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης. 

Με το νομοσχέ8ιο αυτό προβλέπονται ει8ικότερα τα πιο κάτω:-

{ α) Απαγορεύεται η εμπορική εκμετάλλευση κινηματογραφικών έργων υπό 

τη μορφή μαγνητοταινιών ή μαγνητο8ίσκων κάτω από ορισμένους 

όρους και για τη χρονική περίο8ο που καθορίζεται στις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου. 
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(β) Οι κινηματογραφικές ταινίες που θα προστατεύονται θα συμπερι

λαμβάνονται σε σχετικό κατάλογο που θα καταρτίζεται από τον 

Υπουργό Εσωτερικών κάθε χρόνο, με βάση σχετική αίτηση των 

ενδιαφερομένων που εξασφαλίζουν το δικαίωμα της εμπορικής 

εκμετάλλευσης στη Δημοκρατία του συγκεκριμένου κινηματογραφικού 
έργου, Ο κατάλογος αυτός θα είναι ετήσιος και θα καταρτίζεται τον 

Οκτώβριο κάθε χρόνου. 

(γ) Η προστασία των υπό αναφορά κινηματογραφικών ταινιών θα παρέ

χεται για χρονική περίοδο 12 μηνών από την ημερομηνία δημοσίευσης 
του σχετικού καταλόγου στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

(8) Προβλέπεται αριθμός ποινικών κυρώσεων σε περιπτώσεις παραβάσεων 

των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, που θα είναι ειδικότερα 

χρηματική ποινή μl:χρι .Ε500 ή χρηματική ποινή μέχρι .Ε1 ,000 σε 

περίπτωση δεύτερης ή μεταγενέστερης καταδίκης, με επιπρόσθετο 

δικαίωμα του δικαστηρίου να διατάζει την κατάσχεση των αντιτύπων 

που σχετίζονται με το αδίκημα ή και δικαίωμά του να εκδίδει 

δικαστικό απαγορευτικό διάταγμα, για να καθίσταται έτσι πιο αποτε

λεσμα:τιχή η παρεχόμενη προστασία. 

(ε) Τέλος γίνεται πρόνοια ότι οι διατάξεις του προτεινόμενου νόμου δε θα 

επηρεάζουν τα δικαιώματα και μέσα θεραπείας που διαλαμβάνονται 

στη νομοθεσία περί Πνευματικής Ιδιοκτησίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τις διάφορες 
'Ψ 'θ , , ίζ , , απο εις που τε ηχαν ενωπιον της και αναγνωρ οντας την αναγκη προστασια.ς του 

κινηματογράφου που κατά τα τελευταία χρόνια φθίνει, υιοθετεί, ως θέμα αρχής, 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. Με τη γενική 

αυτή τοποθέτηση η Επιτροπή προχώρησε στη μελέτη των επιμέρους διατάξεών 

του από την οπο(α και προκύπτει η ανάγκη για τις πιο κάτω τροπολογίες:-

( α) Στον ετήσιο κατάλογο που θα καταρτίζεται από τον Υπουργό Εσωτε

ρικών με βάση τις υποβαλλόμενες αιτήσεις και τα αποδεικτικά 

στοιχε(α των ενδιαφερόμενων εισαγωγέων ή διανομέων κινηματογρα

φικών ταινιών δε θα μπορούν να συμπεριλαμβάνονται Πέραν των 80 
ταινιών. 

(β) Συμπεριλαμβάνεται σχετική πρόνοια με βάση την οποία οι τύποι των 

διάφορων αιτήσεων, η διαδικασ(α υποβολής τους, ο καθορισμός των 

αποδεικτικών στοιχε(ων κτλ., θα καθορ(ζονται με σχετικούς Κανονι

σμούς που θα εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα 

κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση. 

Με βάση τις πιο πάνω θέσεις της η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του- σε νόμο, όπως 

Ι:χει τελικά διαμορφωθεί. Παράλληλα η Επιτροπή καλεί τους αρμοδίους όπως 

προβούν στη λήψη των αναγκαίων μl:τρων για την αυστηρή εφαρμογή της 

νομοθεσίας που διέπει την κατοχύρωση της πνευματικής ιδιοκτησίας. 

Το ΜΙ:λος της Επιτροπής κ. Ε. Ευσταθίου-Μl:λος της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ δήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική του Ομάδα θα εκφράσει 

τις θέσεις της πάνω στο νομοσχέδιο αυτό κατά τη συζήτηση του όλου θέματος 

ενώπιον του Σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπεtΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεΟLοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
Απαγόρευση εκμετάλλευσης κινηματογραφικών έργων με ορισμένες μορφές. 

'Αρθρο 3. 
Κατάρτιση και έκδοση ετήσιου καταλόγου. Άρθρο 4. 

Ποινικό αδίκημα. Άρθρο 5. 
Ποινική ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων. 'Αρθρο 6. 

Κανονισμοί. 'Αρθρο 7. 
Διαφύλαξη δικαιωμάτων. 'Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον Οεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7 και 8 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρ(τη ανάγνωση του νομοσχε~ίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Εμπορικής 

Εκμετάλλευσης Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον Οεν υπάρχεt ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφlζεται σε Νόμο. 

Νομ(ζω πως έχετε μπροστά σας ένα νομοσχέδιο (το οπο(ο κατατέθηκε 
σήμερα), που είναι «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) 
του 1990». 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθε(σα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ 

ΚΑΙ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 32) ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες: 

Ντίνος Κωνσταντίνου, Πρόεδρος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Κουρτελλάρης 

Νίκος Φλουρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οιοκονομιχών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

το πιο πάνω νομοσχέδιο σε σημερινή της συνεδρία. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού χρημάτων ύψους 

!'53,627 και η 3ι&θεσή τους για την κ&λυψη της 3απ&νης 3ημιουργίας 17 νέων 
θέσεων Γραμματειακού Λειτουργού στα πλαίσια δημιουργίας ικανοποιητικής 

ανέλιξης των πρώην χειριστριών μηχανών Γραφέων Καταγραφής που εντάχθηκαν 

στο Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό, στα πλαίσια της γενικής αναδιάρθρωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεό(ου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε ν' αναφέρεται ως ((Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 35) του 1990>>. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον 8εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη 8εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !'53,627 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1990. 'Αρθρο 2. 
Ει8ίκευση των ποσών που θα 8απανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

Ί3ρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 και 4 εγκριθούν; 
Εφόσον 8εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 1 3 και 4 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 35) του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποια8ήποτε ένσταση όπως το νομοσχέ8ιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Εφόσον 8εν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέ8ιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

'Το επόμενο θέμα είναι «0 περί Πολιτικών Δικαιωμάτων των Υπαλλήλων 
των Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμος του 1988». 

(Πρόταση νόμου). 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡ! ΠΟΛΙ
ΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΤΩΝ ΤΩΝ ΥΠΆΛΛΗΛΩΝ ΤΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ 

ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988>>. 
Παpόv'\'ε~: 

Μανώλης Χριστοφί3ης, Πρόε3ρος 

Αντώνης Αν8ρέου, 

Αν8ρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλούρα7 

Χρίστος Πέτας 

Κυριάκος Χρίστου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 
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Η Κοtνοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση 

νόμου σε αριθμό συνεδριάσεών της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα 

από το Γεν&pη του 1989 μέχpι και τον Ιούλιο του 1990. 

Στα πλαίσια της ενημέρωσής της για την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 

Επιτροπή ε(χε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις των εκπροσώπων του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Υπουργείου Δικαιοσύνης καθώς και εκπρο

σώπων του Διοικητικού Συμβουλίου, της Διεύθυνσης και των συντεχνιών του 

προσωπικού των ημικρατιχών οργανισμών. 

Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκαν επίσης εκπρόσωποι των συντεχνιών 

(Ο.Η.Ο) ΣΕΚ, (ΣΗΔΗΚΕΚ) ΠΕΟ και ΠΑΣΥΔΥ. Η Επιτpοπή είχε επίσης την 

ευκαιρία να μελετήσει και γραπτά υπομνήματα που κατατέθηκαν ενώπιόν της από 

πολλούς ημιχρατιχούς οργανισμούς. 

Όπως είναι γνωστό, η υπό εξέταση πρόταση νόμου είχε κατατεθεί στη 

Βουλή από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Α. Γαλανό, εκ μέpους της Κοινοβουλευτικής 

Ομιlδας του ΔΗΚΟ το 1988 διαpκούσης της επεξεpγασίας του νομοσχεδίου για 
τη δημόσια υπηρεσία και σκοπό έχει την κατοχύρωση των πολιτικών δικαιωμάτων 

των υπαλλήλων των ημιχρατιχών οργανισμών. 

Στο μεταξύ ψηφίστηκε ο νέος για τη Δημόσια Υπηpεσία Νόμος Νόμος 1 του 
1990 που επέφερε ριζικές αλλαγές στα θέματα αξιολόγησης υπαλλήλων, ελευθε
ρίας έκφρασης γνώμης και πολιτικών δικαιωμάτων. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, τόσο προφορικά όσο και με γραπτά 

υπομνήματά τους, οι εκπρόσωποι της διοίκησης και των συντεχνιών του προσω

πικού των Ημιχρατιχών Οργανισμών τάχθηκαν στην πλειοψηφία τους υπέρ της 

υιοθέτησης ορισμένων άρθρων του περί Δημοσίας Υπηρεσίας Νόμου, και ιδιαίτερα 

των &pθpων 50 (υπηpεσιακές εκθέσεις) 62 (ελευθεpία έκφpασης γνώμης) και 71 
(πολιτικά δικαιώματα), σε πρώτο στάδιο. Ταυτόχρονα πολλοί από τους Οργανι

σμούς αυτούς ζήτησαν κάποια π(στωση χρόνου για την έναρξη εφαρμογής των 

άρθρων αυτών, ώστε να αναπροσαρμόσουν ανάλογα το νομικό καθεστώς που 

ισχύει σ 1 αυτούς και τους σχετικούς μηχανισμούς τους, ενώ άλλοι ζήτησαν να 

διαφυλαχθούν οι ιδιαίτερες συνθήκες που ισχύουν σ' αυτούς. 

Οι εκπρόσωποι της συντεχνίας Ο.Η.Ο. - ΣΕΚ ανάφεραν στην Επιτροπή ότι 
παρόλο ότι συμφωνούν με την αρχή της υιοθέτησης των προνοιών των άρθρων 50, 
62, και 71 του Ν. 1/90 και για τους ημιχρατιχούς οργανισμούς, εντούτοις 

διαφωνούν με τη διαδικασία υλοποίησης του στόχου αυτού. Πρόσθεσαν ακόμα ότι 

εμμένουν στις διαδιχασ(ες των συλλογικών συμβάσεων και στον Κώδικα Βιομη

χανικών Σχέσεων, για το λόγο ότι δε συμμετείχαν κατά τη διαδικασία προώθησης 

του νομοσχεδίου για τη Δημόσια Υπηpεσία για να ξέpουν τον πpοβληματισμό 

πίσω από κ&θε &pθpo. 

Ο εκπpόσωπος της συντεχνίας ΣΗΔΗΚΕΚ - ΠΕΟ αν&φεpε ότι η οpγ&νωσή 
του συμφωνεί με την υιοθέτηση των άρθρων 50 και 71, τηρουμένων των 

ιδιαιτεροτήτων των Ημιχρατιχών Οργανισμών και αφού διαφυλαχθεί ό,τι ήδη 

εφαρμόζεται σ 1 αυτούς. 

Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ Δ Υ σε διάφορους ημιχρατιχούς οργανισμούς 

τάχθηκαν ανεπιφύλαχτα υπέρ της υιοθέτησης των προνοιών του περί Δημοσίας 

Υπηρεσίας Νόμου και στον ημιχρατιχό χώρο. 

Στο στάδιο της μελέτης της πιο πάνω πρότασης νόμου, η Επιτροπή είχε 

επίσης της ευκαιρία να με_λετήσει προκαταρκτικά και την πρόταση νόμου που 
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κατατέθηκε από τον αξ. Βουλευτή χ. Ε. Ευσταθίου, εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας της ΕΔΕΚ, στις 31 Μα'ίου 1990 με την οποία προτείνεται η 
τροποποίηση του άρθρου 71 του Ν. 1/90 έτσι ώστε να μην υπάρχουν οποιοι
όήποτε περιορισμοί, λόγω μισθοόοτιχής κλίμακας, στην άσκηση των πολιτικών 

όικαιωμάτων των όημοσίων υπαλλήλων, για σκοπούς ισότιμης μεταχείρισης των 

πολιτών σύμφωνα με το άρθρο 28 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Η Επιτροπή θεώρησε ότι θα ήταν καλύτερα να αναβάλει την τελική εξέταση του 

θέματος αυτού, σημείωσε όμως την έντονη προόιάθεση των μελών της για 

υιοθέτηση της προτεινόμενης τροποποίησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών δε συμμερίζεται τους φόβους ότι η 

υιοθέτηση των όιατάξεων για πολιτικά όιχαιώματα θα οόηγήσει σε κομματικο

ποίηση του ημιχρατιχού χώρου, Η Δημοκρατία της Κύπρου είναι πολυκομματική 

Οημοκρατία και ot πολlτες της έχουν το αναφαίρετο Οικα(ωμα εκλογής πολιτικού 
κόμματος στο οποίο να εντάσσονται και να ανήκοuν. 

Η Κοινοβοuλεuτική Επιτροπή Νομικών, έχοντας uπόψη όλα τα όοσμένα 

στοιχεία κρίνει λογικό να επεκτείνει χωρίς άλλη καθυστέρηση και στον ημικρατικό 

χώρο τις φιλελεύθερες και όημοκρατικές Οιατάξεtς των άρθρων 50, 62 και 71 της 
νέας νομοθεσίας για τη όημόσια uπηρεσία σχετικά με τις υπηρεσιακές εκθέσεις, 

την ελευθερία έκφρασης γνώμης και τα πολιτικά Οικαιώματα και εισηγείται στη 

Β λ ' Ψ' , t"' , , , Ι , ou η την ηφιση της uπο ε~εταση προτασης νομοu, οπως εχει νομοτεχνικα 

όιαμορφωθε( και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της ώστε να αναφέρετ~ι ως «0 περί 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης 

Γνώμης και Πολιτικά Δικαιώματα των Υπαλλήλων) Νόμος τοu 1990». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον όεν uπάρχοuν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη όεύτερη 

ανάγνωση τοu νομοσχεόίοu. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Αξιολόγηση υπαλλήλων. 'Αρθρο 3. 

Ελευθερία έκφρασης γνώμης. 'Αρθρο 4. 

Πολιτικά δικαιώματα. 'Αρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από 1 μέχρι και 5 εγκριθούν; 

Εφόσον όεν uπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3, 4 και 5 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεόίοu. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίοu 

Δικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά Δικαιώματα 
Υπαλλήλων) Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε Νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Για τα επόμενα δυο θέματα υπάρχει κοινή Έκθεση: 

1. «0 περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας 

Μνήμης χαι Τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνtστηχαν προασπιζόμενοι τη 

Δημοκρατία εναντίον του προοοτικού πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974, 
Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου)». 

2. «0 περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 20ής Ιουλίου ως Ημέρας 

Μνήμης και Τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπίζοντας τη Δημο

κρατία της Κύπρου, Νόμος του 1990». (Πρόταση νόμου). 
Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Να οιαβαστεί η Έκθεση, κ. Πρόεορε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε; 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εισηγοόμαι να διαβαστεί η Έκθεση. Είναι σημαντικό το νομοθέτημα, χ. 

Πρόεορε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε να διαβαστε( η Έκθεση, ευχαρίστως να διαβαστεί. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών να την καταθέσει στο Σώμα. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ 
ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΘΙΕΡΩΣΗΣ ΤΗΣ 15ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ ΩΣ ΗΜΕ

ΡΑΣ ΜΝΗΜΗΣ ΚΑΙ ΤΙΜΗΣ ΠΡΟΣ ΟΣΟΥΣ ΕΠΕΣΑΝ Ή ΑΓΩΝΙ

ΣΤΗΚΑΝ ΠΡΟΑΣΠΙΖΟΝΤΑΣ ΤΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ ΚΑΙ ΕΝΑΝΤΙΟΝ 

ΤΟΥ ΠΡΟΔΟΤΙΚΟΥ ΠΡΑΞΙΚΟΠΗΜΑΤΟΣ ΤΗΣ 15ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ 1974, 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 2. «0 ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΘΙΕΡΩ
ΣΗΣ ΤΗΣ 20ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ ΩΣ ΗΜΕΡΑΣ ΜΝΗΜΗΣ ΚΑΙ ΤΙΜΗΣ 

ΠΡΟΣ ΟΣΟΥΣ ΕΠΕΣΑΝ Ή ΑΓΩΝΙΣΤΗΚΑΝ ΠΡΟΑΣΠΙΖΟΝΤΑΣ ΤΗ 

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ, ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990» 
Παpόvτε;:-

Μανώλης Χριστοφίοης, Πρόεορος 

Αντώνης Ανδρέου 

Αν'δρέας Παναγιώτοu 

Ζαχαρίας Τουλούρας 

Χρίστος Πέτας 

Κυριάκος Χρίστου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε στις 28 Ιουν(οu χαι 2 
Ιουλίου την πρώτη από τις πιο πάνω προτάσεις νόμου που παραπέμφθηκε σε αυτή 

από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για περαιτέρω μελέτη. 

Στις συνεόριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δ ημοχρατίας. Στις σuνεόριάσεις της Επιτροπής ήταν επίσης παρόντες και οι 

αξιότιμοι Βουλευτές χ.χ. Μ. Ποuμπουρής, Π. Στυλιανού και Δ. Γεωργιάόης. 
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Την πρώτη πρόταση νόμου την κατάθεσε η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και καθορίζει ως σκοπό της την έμπρακτη 

απόδοση από την Κυπριακή πολιτεία τιμής προς τους πολεμιστές, αγωνιστές και 

τα θύματα της αντίστασης εναντίον του προδοτικού πραξικοπήματος της 15ης 

Ιουλίου 197 4. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών λαμβάνοντας υπόψη ότι το πραξικό

πημα και η τούρκικη εισβολή αποτελούν δίδυμο έγκλημα θεώρησε πως είναι 

ιστορικά και νομοθετικά επιβεβλημένη η ταυτόχρονη καθιέρωσή ημέρας μνήμης 

και τιμής και για τους μαχητές της αντίστασης και για τους μαχητές της 

δημοκρατίας. Γι' αυτό υιοθετήθηκε εισήγηση για διακομματική κατάθεση 

πρότασης νόμου από την Κοινοβουλευτική επιτροπή Νομικών για καθιέρωση 

ημέρας μνήμης και τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν υπερασπίζοντας τη 

Δ ημοκρατ(α της Κύπρου. 

Η Δημοκρατία της Κύπρου είχε την ιστορική ατυχία ν~ υποστεί καt τα 

πλήγματα των αφρόνων που επιβουλεύτηκαν το δημοκρατικό της πολίτευμα και 

τη λαίλαπα του Αττίλα εναντίον της ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας και της 

εδαφικής της ακεραιότητας. 

Η 15η Ιουλίου και η 20η Ιουλίου σημαδεύουν αντίστοιχα το πραξικόπημα και 

την εισβολή και κρίθηκε ως η καλύτερη ιστορικά επιλογή, η επιλογή της 15ης 

Ιουλίου ως ημέρας μνήμης και τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπί

ζοντας τη δημοκρατία εναντίον του προδοτικού πραξικοπήματος και της 20ης 

Ιουλίου ως ημέρας μνήμης και τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπί

ζοντας τη Δημοκρατία της ΙCύπρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών θεωρεί την καθιέρωση ημέρας μνήμης 

και τιμής προς όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπίζοντας τη δημοκρατία και τη 

Δημοκρατία της ΙCύπρου, την απονομή σε αυτούς ηθικών αμοιβών και την 

ανέγερση μνημείων αντάξιων των αγώνων και των θυσιών τους ελάχιστο χρέος 

της Δημοκρατίας της Κύπρου στην εκπλήρωση του οποίου συμβάλλει η ψήφιση 

αυτών των προτάσεων νόμου σε Νόμους, την οποία ομόφωνα η Επιτροπή 

εισηγείται προς την ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΙCύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Η σημερινή επέτειος της 15ης Ιουλίου είναι μέρα συμφοράς και ολέθρου. 

Έλληνες ΙCύπριοι υποκινούμενοι από τη στρατιωτική χούντα και με επικεφαλής 

τα στελέχη της που βρίσκονταν επικεφαλής του στρατεύματος στην Κύπρο 

κατέλυσαν τη δημοκρατική έννομη τάξη και σφετερίστηκαν την εξουσία από τους 

αντιπροσώπους του λαού. 

Επανειλημμένα το πραξικόπημα και οι πραξικοπηματίες χαρακτηρίστηκαν 

από αυτό το Σώμα, και δίκαια, ως το μεγαλύτερο έγκλημα και οι μεγαλύτεροι 

εκγληματίες όλων των εποχών έναντι της ίδιας της πατρίδας τους. Οι τραγικές 

συνέπειες δικαιολογούν πλήρως τη μεγάλη αυτή αλήθεια. 

Το θέμα της σημερινής συζήτησης αφορά το υπό επιψήφιση νομοθέτημα να 

τιμηθούν όλοι εκείνοι που αντιστάθηκαν έμπρακτα εναντίον του φασισμού υπερα

σπιζόμενοι τη δημοκρατία, τα ανθρώπινα δικαιώματα και τη λαϊκή κυριαρχία. 
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Αυτός είναι ο προορισμός του νόμου. Να αποτίσουμε φόρο τιμής, σεβασμού, 

θαυμασμού και ευγνωμοσύνης προς τους τιμημένους νεκρούς, τους μαχητές, τους 

αγωνιστές της δημοκρατ(ας, προς όσους αντέταξαν τα στήθη τους εναντιον της 

ωμής φασιστικής βίας. 

Να αποτίσουμε φόρο τιμής προς όσους υπερασπίστηκαν τις μεγάλες ανθρώ

πινες αξίες και τα αγαθά που εξασφαλίζει στον άνθρωπο η δημοκρατία και το 

δημοκρατικό πολίτευμα. Είναι γι' αυτούς τους αγωνιστές της ανθρώπινης 

αξιοπρέπειας αφιερωμένο το υπό επιψήφιση νομοθέτημα. 

Κλείνουμε ευλαβικά τα γονατά μας μπροστά στους τάφους των ηρω'ίκών 

νεκρών της δημοκρατίας, για να εναποθέσουμε εκτός από τα άνθη της ευγνωμο

σύνης μας και την ανέκκλητη υπόσχεσή μας ότι ποτέ δε θα επιτρέψουμε τη 

διάβρωση των δημοκρατικών μας θεσμών στο μέλλον, και ότι ποτέ δε θα 

επιτρέψουμε κανενός είδους εκτροπή από τη δημοκρατική πορεία της κοινωνίας με 

υπόβαθρο τη λαϊκή κυριαρχία για την προάσπιση της οποίας αγωνίστηκαν και 

έπεσαν. 

Τιμούμε όλους εκείνους που αντιτάχθηκαν στο φασισμό και υπερασπίστηκαν 

το λαό. Τις χιλιάδες τους πολίτες που συλλήφθηκαν παράνομα, φυλακίστηκαν, 

βασανίστηκαν και καταπιέστηκαν από τους πραξικοπηματίες και το πραξι

κόπημα. Τιμούμε τέλος ολόκληρο τον ΙCυπριακό λαό που στη συντριπτική του 

πλειοψηφία απέρριψε το πραξικόπημα. 

Αυτός είναι ο σκοπός του νόμου που προτείνεται σήμερα για ψήφιση. Να 

καταστεί η αποφρά8α μέρα της 15ης Ιουλίου μέρα μνήμης και τιμής. Τιμής για 

τους αγωνιστές της αντίστασης, προπαντός όμως μέρα μνήμης και υπόσχεσης ότι 

ο φασισμός, ο απολυταρχισμός των λίγων, δε θα περάσει ποτέ πια στην ΙCύπρο ή 
στην Ελλά8α. 

Ένα άλλο όμως οφειλόμενο χρέος του Σώματος, κύριε Πρόεδρε και κύριοι 

συνάδελφοι, είναι και το δεύτερο νομοθέτημα;- η καθιέρωση της μέρας μνήμης και 

τιμής της 20ης Ιουλίου για όσους έχασαν τη- ζω_ή τους υπεραμυνόμενοι της 
πατρίδας μας εναντίον της τουρκικής εισβολής. ΥπερCίσ-πιζόμενοι το ευγενικότερο 
και το πολυτιμότερο ανθρώπινο αγαθό, το αγαθό της ελευθ~ρί~~· 

Οι ηρω'ίκοί νεκροί των αγώνων της ελευθερίας τιμώνται""·κq,ι κατέχουν την 
εξέχουσα θέση στη συνείδηση του ελληνικού έθνους. Η ελληνLΚή ιστορία, η 
ενδοξότερη ιστορία του ανθρώπινου γένους, έχει ταυτιστεί με τους αΎώνες των 
Ελλήνων υπέρ της ελευθερίας. " 

Δεν είναι υπερβολικό να λεχθεί ότι η ελληνική ιστορία εlναι συνώνυμη με τους-.._ 

αγώνες της ελευθερίας και ότι ο ελληνικός πολιτισμός, η ελληνική σκέψη και 

φιλοσοφία έχουν ως βασικό υπόβαθρο την ελευθερία. Η συναίσθηση του υπέρτατου 

καθήκοντος, ως καθήκοντος προς υπεράσπιση της ελευθερίας της πατρίδας, 

δέσποσε από την αρχαιότητα μέχρι σήμερα και ήταν ο κύριος στυλοβάτης της 

εθνικής μας επιβίωσης. 

Οι ιαχές των Σαλαμινομάχων με το << Ίτε παίδες Ελλήνων ελευθερούτε 

πατρίδα)) όχι μόνο λάμπρυναν τον πολιτισμό μας, αλλά αποτέλεσαν την ακατα

μάχητη δύναμη, για να ανακοπεί η ουσαστική επέκταση των Ασιατών στην 

Ευρώπη από τον 5ο αιώνα π.Χ. 

Δε θα επεκταθώ άλλο στην ιστορική αναδρομή των αγώνων του έθνους υπέρ 

της ελευθερίας, γιατί για να το κάμει κάποιος θα χρειαζόταν να μιλά για ώρες 

και μέρες. 
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Θα σταθώ όμως σε μια παρόμοια ομιλία ενός όημοχρατιχού ηγέτη που 

απέτισε φόρο τιμής στους νεκρούς που έπεσαν προασπιζόμενοι την αθηναϊκή 

όημοχρατία, για να θυμίσω επαναλαμβάνοντας τα λόγια του ότι: «Θεμέλιο της 

ανθρώπινης ευτυχίας είναι η ελευθερία και θεμέλιο της ελευθερίας είναι η ευψυχία. 

Το εύδαιμον το ελέuθερον, το όε ελεύθερον το εύψυχον». 

Τιμούμε όπως και τότε και εμείς σήμερα τους ηρωϊχούς νεκρούς και 

υποκλινόμαστε με σεβασμό μπροστά τους, όχι μπροστά άτους τάφους τους, διότι 
η βαρβαρότητα του εισβολέα όεν επέτρεψε να έχουμε τους τάφους όλων των 

νεκρών μας για να τους πούμε ότι μνήμονες και ευγνώμονες εκτιμητές της θυσίας 

τους θα συνεχίσουμε τον αγώνα μας μέχρι την τελική δικαίωση, ώστε η ελευθερία, 

το θεμέλιο της ανθρώπινης ευτυχίας, να γίνει κτήμα και αγαθό ολόκληρου του 

κυπριακού λαού για μια ελεύθερη και δημοκρατική Κύπρο. 

Σήμερα οι δυο αυτές μέρες, οι οποίες καθιερώνονται ως μέρες μνήμης και 

τιμής, αποτελούν το ελάχιστο δείγμα του σεβασμού της Βουλής των Αντι

προσώπων του λαού 1 προς τους ηρω'ίχούς νεκρούς, τα θύματα, τους αγωνιστές και 
τους οικείους όλων εκείνων οι οποίοι έδωσαν τη ζωή τους και αντέταξαν τα στήθη 

τους στους ευγενικότερους αγώνες του ελληνικού έθνους. 

Ευχαριστώ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παναγιώτου και μετά ο κ. Θεοδοόλου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

ΙCανονιχά δε θα έπρεπε να καταφεύγουμε σε νομοθετική καθιέρωση και 

ρόθμιση τέτοιων τιμητικών και ηθικής αξίας και σημασίας νομοθετημάτων, που 

δεν έχουν οπωσδήποτε πρακτικό αντίκρισμα, αλλά μόνο ηθική, όπως ανέφερα, 

σημασία. 

ΙCαι τοότο γιατί αυτά τα θέματα θα έπρεπε να ήταν περισσότερο θέματα 

συνείδησης ενός ολόκληρου λαοό, θέματα συνείδησης του κάθε πολίτη αυτής της 
' Θ ' ' θ' '<:_. ' θή ' χωρας. Η α επρεπε να ηταν εματα στοιχειωσους χρεους και χα κοντος αυτης της 

πολιτε(ας απέν~ντι σε αυτά τα ιστορικά και μνημειακά γεγονότα και σε αυτούς 

που υπήρξαν θύματα αυτών των καταστάσεων. 

Όμως από τη στιγμή που τέθηκε τέτοιο θέμα η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

Δημοκρατικοί~ !(όμματος θεώρησε χρέος και καθήκον της να τα υποστηρίξει, γιατί 

συμφωνεί με τη νομοθετική καθιέρωση αυτών των τιμητικών επετείων. 

Και τούτο για τουc ακόλουθους λόγους: 

Γιατί έστω και αν γίνεται καθυστερημένα μέσα στις παρούσες ακόμα 

συνθήκες, θεωρείται αυτό αναγχd(ο και επιβεβλημένο. 

Γιατί αποκαθιστά τη μεγάλη ιστορική αλήθεια για το τι συμβαίνει σ'αυτό 

τον τόπο. Την οποία επιβεβαιώνει ακόμα μια φορά επίσημα η Βουλή και μάλιστα 

:J.ε νομοθεσία. 

Γιατί ακόμα επιβεβαιώνει την επίσημη θέση της η Βουλή γι' αυτά τα 
, ό , , θ , , , ή ξ 

ιστοριχα γεγον τα, γι αυτους που υσιαστηχαν, γι αυτους που υπ ρ αν τα 

θύματά τους, σε απάντηση μιας σόγχυσης και μιας απαράδεκτης προσπάθειας που 

κάποιοι χόχλοι χαλλιεργοόν σ' αυτόν τον τόπο. Να παραποιηθεί δηλαδή η 

ιστορική αλήθεια, να ξεχαστεί και να διαγραφε( η ιστορική μνήμη. 

Και παρ' ολίγο να φθάναμε στο σημείο να δίδεται η εντόπωση ότι φταίνε τα 

θόματα και όχι οι δημιουργοί εκείνων των χα.τα.στάσεων που τα δημιουργήσαν. 
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Ακόμα λίγο οι υπαίτιοι αυτής της μεγάλης συμφοράς και της τραγω8ίας θα μας 

ζητούν από πάνω και τα ρέστα και Ουστυχώς είναι και αρκετοί εκείνοι που τους 

Οικαιολογούν και τους υπερασπίζονται, χωρίς να συναισθάνονται τη σημασία της 

συμπεριφοράς τους. 

ΙCαι γι' αυτό επαναλαμβάνουμε ότι θεωρούμε σημαντική, έστω και καθυστε

ρημένα, χωρίς να ήταν απαραίτητη, τη νομοθετική καθιέρωση αυτών των τιμών 

γι' αυτές τις επετείους. Για να αποτελούν ιστορικό μνημείο για οποιοΟήποτε ο 

οποίος θα πρέπει να ανατρέχει στην ιστορική αλήθεια την οποία όλοι ζήσαμε και 

όλοι παρακολουθήσαμε. Για να Οιαπιστώνει ποια υπήρξαν τα αίτια και τα 

αιτιατά και ποια υπήρξαν τα σημαντικά εκείνα γεγονότα που δημιούργησαν όλη 

αυτή την εθνική συμφορά και το ανθρώπινο δράμα σε αυτό τον τόπο. 

Η μισή πατρίδα υπόδουλη, ο μισός πληθυσμός πρόσφυγες, το κάθε σπ(τι 

μαυροφορεμένο για να κλα(ει ακόμα τον νεκρό του, να αναζητά τον αγνοούμενο 

και να ανησυχεί για τον εγκλωβισμένο. Και το χειρότερο, η επιβίωσή μας, για 

πρώτη ίσως (ρορά στη μακρόχρονη ιστορία μας, να μπαίνει κάτω από σοβαρή 
αμφισβήτηση και ο κίνδυνος του ολοκληρωτικού αφανισμού να πλανάται καθη

μερινά στις σκέψεις μας και τα βλέμματα των παιδιών μας. 

Τονίζουμε ότι αυτό το κάνουμε χωρίς καμιά διάθεση είτε εκδίκησης, είτε 

αντιδικ(ας με οποιοδήποτε. Γιατί θα πρέπει να υπενθυμίσω ότι αυτός ο λαός 

επέδειξε μια αξιοθαύμαστη ανωτερότητα και ανοχή απέναντι στους υπαίτιους της 

καταστροφής του. Επέδειξε μια απέραντη κατανόηση σε καταστάσεις και 

πρόσωπα που σχετ(ζονται για διάφορους λόγους και με διάφορους τρόπους με τις 

θλιβερές εκείνες μέρες του Ιουλίου του 1974 που δημιούργησαν όλη αυτή την 
εθνική τραγω~(α, 

ΙCαι ακόμα πρόσφερε μεγαλόψυχα την ατιμωρησία με τον κλάδο ελαίας και 

ήταν γι' αυτό το λόγο εξάλλου και για λόγους σκοπιμότητας υπό τις παρούσες 

συνθήκες αυτής της επικαλούμενης και πολλές φορές παρεξηγημένης ενότητας, 

που δεν επιβλήθηκαν και οι ανάλογες νομικές κυρώσεις και οι ποινικές τιμωρίες 

και φυλακίσεις. 

Όμως θα πρέπει από την άλλη να τονίσουμε ότι αυτό δε σημαlνει διαγραφή 

και δε σημαίνει παραγραφή της ιστορικής αλήθειας, γιατί αυτό θα ήταν μεγάλο 

σφάλμα. Και ακόμα θα θέλαμε να επαναλάβουμε ότι από τότε μέχρι και σήμερα 

με δικαιολογημένο παράπονο και πικρία δεν είδαμε να υπάρχει ανάλογη αντα

πόκριση και ανταπόδωση από εκείνους που υπήρξαν υπαίτιοι αυτής της συμφοράς. 

Δεν είδαμε έστω και από ένα πρόσωπο να επιδεικνύει έμπρακτα τη μεταμέλειά 

του και να απευθύνει δημόσια, θαραλλέα και ευθέως τη δημόσια συγγνώμη και 

απολογία του. 

Είναι δικαιολογημένο μας παράπονο. Και όχι μόνο τούτο αλλά καταβάλλεται 

από μερικούς κύκλους εκάστοτε συντονισμένη προσπάθεια να απαλειθφεί η 

ιστορική αλήθεια. Καταβάλλεται προσπάθεια ηθικής, πολιτικής και ιστορικής 

δικαίωσης αυτών των σοβαρών εθνικών εγκλημάτων και αυτό είναι απαράδεκτο. 

Αποτελεί προσβολή σε βάρος αυτού του λαού και των συνεπειών του, αποτελεί 

προσβολή απέναντι στην ιστορία. ΙCαι είναι με αυτή τη συναίσθηση ευθύνης που 

εμείς θα υποστηρίξουμε αυτά τα σημαντικά νομοθετήματα, έστω και αν έχουν 

μόνο ηθική σημασία. 

Θα πρέπει να δηλώσουμε ακόμα ότι όταν τέθηκε η πρόταση νόμου για την 

τιμητική της 15ης Ιουλίου εκείνου του προδοτικού πραξικοπήματος, συμβάλαμε 
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ως Δημοχρατιχό Κόμμα να μην περιορισθεL για εκείνη ει8ιχά τη μέρα χαι για 

εκείνο ει8ιχά το γεγονός, αλλά να καλύψει χαι την προπραξιχοπηματιχή περίο8ο. 

Γεγονός το οποίο με ικανοποίηση τονίζουμε ότι έγινε από όλες τις πλευρές 

απο8εχτό 1 γιατί αυτή η μέρα ήταν το αποκορύφωμα χαι το αποτέλεσμα. 
Υπήρξε μια ολόκληρη περίο8ος που προηγήθηκε χατά την οποία αγωνιστές 

της αντίστασης και της όημοχρατ(ας, είχαμε θύματα της όημοκρατlας. Μια 

ολόκληρη εφταετία της όικτατορίας των Αθηνών η οποία μεταφέρθηκε και ε8ώ 

και όοκιμάστηχε αυτός ο τόπος και αυτός ο λαός σε εκείνη όλη την περίο8ο. Και 

είχαμε τη όιαρκή συνομωσία, τη ξενοκίνητη σuνομωσία, που είχε και πάλιν τα 

θύματα και τους αγωνιστές της αντίστασης, για να φθάσουμε τελικά στην 

κατάληξη και το αποτέλεσμα. του πραξικοπήματος. 

Και αυτό για. μας έχει ιόια.ίτερη σημασία., όιότι βασικά η αντίστροφη μέτρηση 

για. την Κύπρο όεν άρχισε από τη μέρα. του πραξικοπήματος, αλλά από την 21η 

Απριλίου του 1967, όταν α.να.τρεπότα.ν η όημοκρα.τία. στην Ελλάόα.. Εκεtνη η 

στιγμή ήταν θλιβερή για. την Κύπρο και σημάόευε το μέλλον της. Είναι προς τιμή 

μας, έστω και εκείνων των λίγων που πάλα.ιψα.ν, το ότι χρειάστηκαν εφτά 

ολόκληρα. χρόνια. ή καθυστέρησαν αυτή τη συμφορά. 

Και αυτή η περίοόος καλά είναι να. μας απασχολεί έκτοτε, γιατί όεν 

αποτέλεσε ακόμα. αντικείμενο κάποιας εκτίμησης και κάποιας αυτοκριτικής μας. 

Και ήταν μεγάλη περίοόος, ήταν ολόκληρη ιστορική περίοόος που όυστυχώς 
άλλαξε τη μοίρα. και τα. όεόομένα. αυτού του όύσμοιρου τόπου και αυτού του λαού. 

Έστω προς πα.ράόειγμα. και υπόμνηση όλων μας οι σημερινές νομοθεσίες που 

ψηφίζουμε με την ελπίδα ότι το μήνυμα το οποίο στέλλει ακόμα μια φορά 

επίσημα. και όημόσια. η Βουλή των Αντιπροσώπων αυτού του τόπου, θα. φθάσει 
στα. αυτιά εκείνων των υπαιτίων που είτε ως πρωταίτιοι είτε ως συνεργο! είτε ως 

παρασυρόμενοι, συνέβαλαν στην χα.τα.στροφή αυτού του τόπου, 

Να. αντιληφθούν την χα.τα.νόηση που αυτός ο λαός επέόειξε και επιόεικνύει 

και να. συβάλουν και εκείνοι στο μέτρο του όυνα.τού στη μη συνέχιση αυτής της 

πρόκλησης της μεγάλης για την παραποίηση της ιστορικής αλήθειας που επέφερε 
, φή , , ί , 

α.υτη την κα.τα.στρο , για. να. επικρα.τησει πρα.γμα.τι εκε νο το πνευμα. της 

χα.τα.νόησης και της ενότητας που όλοι επικα.λούμα.στ~, για. να. προχωρήσουμε όλοι 

μαζί στην αντιμετώπιση των κινόύνων που απειλούν την πα.τρίόα.. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη όιάρκεια. της ομιλίας του χ. Πα.να.γιώτου, ο Πρόεόρος της Βουλής 

κατέρχεται από την έόρα. του και τον αντικαθιστά ο χ. Πουμπουρής) 

(Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ) 

Ποιοι άλλοι έχουν ζητήσει το λόγο; 

Ο χ. Λάκης Θεοόούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεόρε, κύριοι συνάόελφοι, 

Διερχόμαστε χαλεπούς καιρούς. Δεκαέξι χρόνια. μετά το προόοτικό πραξικό

πημα. και την τούρκικη εισβολή όυστυχώς κά7:tοιοι σ' αυτό τον τόπο προσπαθούν, 

με εγχειρίόια. και βιβλία., προσπαθούν με ενέργειες, να. παραποιήσουν την ιστορική 
αλήθεια. αυτών των όυο σημαντικών επετείων. Η μνήμη ασφαλώς με την πάροόο 

του χρόνου συνάμα. α.όυνα.τίζει. Και κάποιοι προσπαθούν να. εκμεταλλευτούν αυτή 

την εξέλιξη, αυτό το α.όυνάτισμα. της μνήμης, τον ερχομό καινούργιων γενιών που 

δεν έζησαν αυτές τις μέρες. 
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Και οι 8υο προτάσεις νόμου που έχουμε μπροστά μας προβάλλουν ως μια 
α8ήριτη ανάγκη να καθιερωθούν, μάλιστα μέσα από αυτό το Σώμα, το Νομοθε

τικό Σώμα του κράτους μας, κατά τον πιο επίσημο τρόπο αυτές οι ημερομηνίες 

ως ημερομηνίες μνήμης και τιμής προς τα θύματα που έπεσαν, είτε μαχόμενα για 

τη 8ημοκρατία σ' αυτό τον τόπο, είτε μαχόμενα για την ανεξαρτησία και τη 

λευτεριά της πατρί8ας μας. Είναι ένα ελάχιστο επαναλαμβάνω χρέος αυτής της 

Βουλής προς αυτά τα θύματα του τόπου μας. 

Οι 3υο αυτές ημερομηνίες, η 15η και η 20ή του Ιοόλη, έχουν χαραχθεί 
ανεξίτηλα στη συνεί8ησή μας αλλά πολύ περισσότερο στην ιστορία αυτού του 

τόπου. Είναι 8uo όψεις του ί8ιου νομίσματος ενός τρομερού εγκλήματος, του 

οποίου οι συνέπειες ακόμα 8εν έχουν ανασταλε(. Ο τόπος μας είναι μοιρασμένος 

και απειλείται διαιώνιση αυτής της κατάστασης με την άρνηση που παρατηρείται 

από αυτούς που συντέλεσαν σ 1 αυτό το έγκλημα να ανανήψουν, να συμβάλουν 

τέλος πάντων στην επούλωση αυτής της πληγής. 

Η πρώτη ημερομηνία, της 15ης Ιουλίου, συμβολίζει τη 3ική μας προ3οσία. 
Την προδοσία κάποιων δυνάμεων, εννοώ του ελλαδικού και του κυπριακού χώρου, 

οι οποίοι, ντυμένοι με υπερπατριωτικά και σωβινιστικά ενδύματα, μας οδήγησαν 

σ 1 αυτή τη συμφορά. 'Ανοιξαν τις κερκόπορτες για νσ. εισέλθει ο Τούρκος 

εισβολέας, ο οποίος καραδοκούσε. 

Η άλλη ημερομηνία που αποτελεί τη 3εότερη όψη του νομίσματος, η 20ή του 

Ιούλη, έχει καταγραφεί στην ιστορία ότι αποτελεί μια πράξη, η οποία ήταν 
αρκετά προγραμματισμένη από καιρό, για την κατάλυση της κυπριακής ανεξαρ

τησίας. Έχει καταγραφεί ότι αυτή η ενέργεια δεν ήταν μια ενέργεια της 

Τουρκίας και μόνο. Η ιστορία έχει καταγράψει ότι πίσω από την Τουρκία ήταν ο 

αμερικανονατοϊκός ιμπεριαλισμός και ούτε αυτό πρέπει να ξεφύγει από τη μνήμη 
μας. Γιατί ζούμε, επαναλαμβάνω, αυτές τις συνέπειες και διεξάγουμε αγώνα για 

να καταργήσουμε αυτές τις συνέπειες. Και αλίμονο στους λαούς που ξεχνούν! 

Αλίμονο στους λαούς που χάνουν τη συνείδησή τους σε συνθήκες ακόμα που δεν 

έχουν ξεπεράσει τις συνέπειες αυτού του εγκλήματος. 

Η μεγάλη σημασία ακριβώς αυτής της καθιέρωσης που πραγματοποιεί 

σήμερα η Βουλή είναι ακριβώς πρώτα από όλα η κατά τον πιο επίσημο τρόπο 

τιμή προς τους νεκρούς και τα θύματά μας, αλλά, και κατά δεύτερο λόγο, για να 

θυμοόμαστε και να μην ξεχνούμε ότι κάποιες δυνάμεις συνομωτούν σε βάρος αυτού 

του τόπου, σε βάρος αυτού του λαού. Για να θυμούμαστε κι εμείς και οι 

μελλοντικές γενιές ότι προς τιμήν των θυμάτων αυτού του αγώνα πρέπει να 

συνεχίσουμε με συνέπεια και αποφασιστικότητα τον αγώνα για τη λευτεριά της 

πατρίδας μας, για την ολοκλήρωση της κυπριακής ανεξαρτησίας, για να φύγουν 

όλοι οι ξένοι στρατοί, όλες οι ξένες δυνάμεις απ 1 αυτό τον τόπο. Να ζήσουμε 

ελεύθεροι και νοικοκύρηδες σ 'αυτό τον τόπο όλοι οι κάτοικοι: Έλληνες, Τούρκοι, 

Αρμένιοι και Μαρωνίτες. Αυτό είναι το μήνυμα που διακρίνουμε μέσα απ' αυτή 
τη θεσμοθέτηση σήμερα και το οποίο εμείς, η Κοινοβουλευτική Ομά3α του 

ΑΚΕΛ-Αριστεράς, απευθύνει και προς τον κυπριακό λαό. Μήνυμα μνήμης και 

συνείδησης στις ιστορικές αυτές αλήθειες και στον προορισμό μας. Μήνυμα μνήμης 

και τιμής προς τα θύματα αυτού του αγώνα. Μήνυμα ότι επιβάλλεται να 

συνεχιστεί σταθερά και απαρέγκλιτα ο αγώνας μας για να σώσουμε και να 

λευτερώσουμε αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ! 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 

Σ' αυτούς που έ8ωσαν απλόχερα τη ζωή τους και αγωνίστηκαν για την 

ελευθερία, τη 8ημοχρατία και τη Βημοκρατία της Κύπρου, αξίζει κάθε τιμή και 

αιώνια μνήμη. 

Η καθιέρωση ημέρας μνήμης και τιμής για τους μαχητές της ελευθερίας και 

της δημοκρατίας στη Δημοκρατ(α της Κόπρου αποτελε( εκπλήρωση ελάχιστου 

χρέους της πολιτείας προς τους προστάτες της, εθελοντές θυσίας και προσφοράς. 

Το χρέος μας προς τους αγωνιστές της 8ημοκpατ(ας και της ελευθερίας Βεν 
εξαντλείται με την ψήφιση αυτών των νόμων. Με έργα πρέπει να ξοφλήσουμε το 

χρέος μας. Και η καλύτερη εξοφλητική από8ειξη του χρέους θα πρέπει να γράφει: 

«Πήραμε από τους αγωνιστές της ελευθερίας και της 8ημοκpατ(ας τη ζωή, το 

α(μα και τη θυσία τους, για να 'χουμε στην Κύπρο ελευθερία και 8ημοχρατία>>. 

Έχουμε ελευθερία και 8ημοκρατ(α; Πότε θα είμαστε, κ. συνά8ελφοι, σε θέση να 

Βώσουμε αυτή την εξοφλητική από8ειξη; 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, θα είμαι σύντομος για να μην επαναλάβω τα όσα είπαν οι 
προηγοόμενοι ομιλητές. 

Θα ήθελα να πω ότι σήμερα η Βουλή, έστω και με καθυστέρηση, εκπληρώνει 
ένα οφειλόμενο χρέος προς τους νεκρούς της 8ημοκρατίας, προς τους νεκρούς που 

έπεσαν υπερασπιζόμενοι την πατρί8α. Εκπληρώνουμε ένα χρέος και παράλληλα 

απο8(8ουμε μια οφειλόμενη τιμή σε εκε(νους τους πρωτοπόρους οι οποίοι κάτω 

από άνισες συνθήκες, γνωρίζοντας ότι ο αγώνας για τη 8ημοκρατία, για 
αντιμετώπιση του πραξικοπήματος, κάτω από τις συνθήκες που αυτό εκ8ηλώθηκε 
αλλά και ο αγώνας για αντιμετώπιση της τουρκικής εισβολής αποτελούσε ένα 

άνισο αγώνα. Εντούτοις οι νεκροί μας, οι ήρωές μας, Βε Βίστασαν να προτάξουν 

τα στήθη τους και να βγουν στην πρώτη γραμμή αυτού του αγώνα, για να 
υπερασπιστούν και τη 8ημοκρατία και τους θεσμούς και την ε8αφική ακεραιότητα 

αυτού του τόπου. 

Κόριε Πρόεδρε, 

Δεν προτίθεμαι να επαναλάβω όσα ανέφερα κατά την ομιλία μου το πρωί 
μιλώντας για τις μαύρες επετείους. 

Θα ήθελα μόνο να προσθέσω τούτο: Κατά την άποψή μας το πραξικόπημα 

και η εισβολή αποτελούσαν αναπόσπαστη ενέργεια του ί8ιου σχε8ίου. Αποτε
λούσαν τις 8υο όψεις του ί8ιου νομίσματος. Και ήταν τόσο πασιφανές στα μάτια 

ολόκληρου του λαού, στα μάτια κάθε καλόπιστου παρατηρητή, ότι το εγχείρημα 

του πραξικοπήματος 8εν ο8ηγούσε σε εκείνα τα ωραία και μεγαλόστομα που 

Βιακήρυξαν οι εμπνευστές και οι εκτελεστές του, αλλά στην προ8οσία και στο 

άνοιγμα των πορτών της Κύπρου στον Τούρκο εισβολέα, και έτσι 8εν υπάρχει 
κανένα περιθώριο για χορήγηση ελαφρυντικών. 

Επαναλαμβάνω τη θέση μου. Είναι θέση ομόνοιας και ομοψυχίας του 

Κυπριακού λαού. Και είναι πεποίθησή μας ότι αυτή η ομόνοια και αυτή η 
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ομοψυχία η καθολική περνά, όπως πολύ σωάτά ανέφερε ο χ. Παναγιώτου, μέσα 
από την αντιμετώπιση εκείνων των λίγων αμετανόητων προς τη μεγαλοψυχία που 
έ8ειξε ο Κυπριακός λαός. Μεγαλοψυχία η οποία άρχισε από τον χλά8ο ελαίας του 
Μακάριου, που χαταχρίθηχε σε μεγάλο βαθμό από το 8ημοχρατιχό λαό της 
Κύπρου, μεγαλοψυχία η οποία συνεχίστηκε χαι συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

Θέλω να εκφράσω την ελπί8α ότι έστω χαι με καθυστέρηση 16 χρόνων, αυτοί 
οι κύκλοι, αυτές οι ομά8ες των ανθρώπων, πολλοί από τους οποίους 8εν 
αποκλείουμε να έπεσαν θύματα της ανοησίας τους και της παραπλάνησης σ'tην 
οποία τους ο8ήγησαν άλλοι, να εκμεταλλευθούν αυτή την ευκαιρία έστω και τώρα. 
Θα προσφέρουν uπηρεσ!α προς τον Κυπριακό λαό, 8ιότι θα δημιουργήσουν τις 
προUποθέσεις για καθολική ενότητα. 

Επαναλαμβάνω, τελειώνωτας, κύριε Πρόεδρε, τη θέση μας. Και τα δυο 
νομοθετήματα τα οποία ψηφίζουμε σήμερα αποτελούν εκδήλωση χρέους το οποίο 
θα έπρεπε να είχε γίνει από πολλού. Εκφράζουμε την ικανοποίησή μας, γιατί 
έστω και με αυτή την καθυστέρηση η Βουλή των Αντιπροσώπων κάμνει το 

καθήκον της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΊΏΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοθετήματος. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Λυσσαρίδης επανέρχεται και 

καταλαμβάνει την έδρα και ο κ. Πουμπουρής επιστρέφει στη θέση του). 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Αναγνώριση και καθιέρωση της 15ης Ιουλίου ως επετείου της Δημοκρατίας. 

'Αρθρο 3. 

Τιμητική εκδήλωση της Πολιτείας προς τιμή της 15ης Ιουλίου. 'Αρθρο 4. 

Απονομή ηθικών αμοιβών. 'Αρθρο 5. 

Σημασία αγώνα για Δημοκρατία και αντίσταση. 1 Αρθρο 6. 

Κανονισμοί. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 

15ης Ιουλίου ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς 

όσους έπεσαν ή αγωνίστηκαν προασπίζοντας τη Δημοκρατία και εναντίον του 

προδοτικού πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974, Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφισή του σε νόμοj 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 



ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 
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Αναγνώριση και καθιέρωση της 20ης Ιουλίου ως ημέρας μνήμης και τιμής. 

'Αρθρο 3. 

Τιμητική εκδήλωση της Πολιτείας προς τιμή της 20ης Ιουλ(ου. 'Αρθρο 4. 

Απονομή ηθικών αμοιβών. 'Αρθρο 5. 

Επετειακός εορτασμός στα σχολεία. 'Αρθρο 6. 

Μνημεία πεσόντων μαχητών. 'Αρθρο 7. 

ΚανονισμοL. 'Αρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων; 

Επει8ή Οεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρ(νονται. Προχωρούμε στην 

τρίτη ανάγνωση του νομοσχε8ίου, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 

20ης Ιουλίου ως Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς όσους έπεσαν ή αγων(στηκαν 

προασπίζοντας τη ΔημοκρατLα της Κύπρου, Νόμος του 1990. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχε8ίου σε νόμο; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε 1 αν μου επιτρέπετε, Ouo λόγια. 

Επει8ή εμείς έχουμε μια εκ8ήλωση απόψε, ακριβώς για να κατα8ικάσουμε 

αυτά τα εγκλήματα που έγιναν σε βάρος της Κύπρου και για να αποτίσουμε φόρο 

τιμής προς τα θύματα, θα παρακαλούσα αν ε(ναι δυνατό, στο βαθμό που ε(ναι 

δυνατό, χωρ(ς να αποστερήσουμε κανένα συνάδελφο, να συντομεύσουμε τη 

διαδικασία των υπόλοιπων θεμάτων. 

ΕLναι μια παράκληση, χωρίς να παραβιάζουμε το δικα(ωμα κανενός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεδομένου ότι υπάρχει ήδη απόφαση να μη διαβάζονται οι Εκθέσεις, νομ(ζω 
ότι αυτό θα συντομεύσει την υπόθεση. 

Το επόμενο θέμα είναι «0 περL Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως {Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1990. (Πρόταση νόμου). 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση να θεωρηθε( ότι έχει αναγνωσθεί. 

Α. ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή η Έκθεση έχει κυκλοφορήσει μόλις σήμερα και επειδή 
' ό ' λ β' " ' βλl Ι Ι Ι υπαρχουν, απ οτι αντι αμ ανομαι, οιαφορα προ ηματα οσον αφορα τοσο το 

περιεχόμενο της Έκθεσης όσο ακόμα και ότι αφορά το Lδιο το νομοσχέδιο, θα 
παρακαλούσα να αναβληθεί η ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού για επόμενη 

συνεδρ(α. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον υπάρχει ένσταση και εφόσον δεν έχουν τηρηθεί οι διαδικασίες που 

προβλέπονται και εφόσον δεν έχει χηρυχθε( ως επείγον, είμαι υποχρεωμένος να το 

αναβάλω, εφόσον έστω και ένα μέλος της Βουλής ζητά την αναβολή του. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι «0 περί των Επισήμων Γλωσσών της 

Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
Ο χ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δεν κυκλοφόρησε η Έκθεση έγκαιρα. Σήμερα την πήραμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγγνώμη, πότε θα γίνει άλλη συνεδρία της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τέλη Σεπτεμβρίου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διαμαρτύρομαι εντονότατα και ζητώ έκτακτη συνεδρία εντός της εβδομάδος 
για τα νομοσχέδια αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καμιά ένσταση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και θέλω να εξηγήσω τη θέση μου. 

Υπάρχει κίνδυνος η Κύπρος να μην έχει νομοθεσία από τις 16 Αυγούστου 
1990 και εντεύθεν. Είναι πολύ ανεύθυνο να αφήσω την Κύπρο χωρίς νόμο περί 
συμβάσεων, χωρίς νόμο περί εταιρειών, χωρίς νόμο περί αδικημάτων, χωρίς 

ποινικούς νόμους, χωρίς ποινική Οικονομία, χωρίς πολιτική Οικονομία, διότι 

κάποιοι κύριοι που ήταν υπεύθυνοι να μεταφράσουν δεν μετέφρασαν τη βασική 

νομοθεσία του κράτους που ισχύει από το 1959. 

Η θεραπεία, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι να αφήσω όλη αυτή τη νομοθεσία να 

εκπνεύσει. Να δημιουργήσω χάος στις συναλλαγές, να μην μπορώ να τιμωρήσω 

εγκληματ!ες, να μην μπορώ να κάμω δίκες, διότι κάποιοι κύριοι οι οπο(οι είχαν 

ευθύνη να μεταφράσουy τους νόμους δεν τους έχουν μεταφράσει. 

Αν θέλουμε να ελέγξουμε και να αποδώσουμε ευθύνες είναι άλλο θέμα. Αλλά 

είναι ανεύθυνο να μην ψηφίσουμε πριν από τις 16 Αυγούστου 1990 τη νομοθεσία 
αυτή. Ή τουλάχιστο να τη συζητήσουμε και αν θέλει η πλειοψηφία του Σώματος 

να την καταψηφίσει και να πάρει την ευθύνη του χάους, δικαίωμά της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πράγματι πρόκειται για ένα πολύ μεγάλο θέμα. 

Πριν από αρκετά χρό_νια ακόμα ψηφ(σαμε σε αυτή τη Βουλή την καθιέρωση 
της ελληνικής γλώσσας ως επ(σημης γλώσσας της Δημοκρατίας και την 

αναγκαιότητα της μετάφρασης των Νόμων και της διεξαγωγής του κυβερνητικού 

tργου με τη χρησιμοποίηση της ελληνικής γλώσσας. 
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Αυτός ο Νόμος δεν εφαρμόστηκε. Πέρσι, όταν ο κ. Μαρκίδης είπε τα ίδια 

επιχειρήματα, ομολογώ ότι είχα συγχυσθε( χι εγώ. Πώς γίνεται να μείνει η 
Δημοκρατία χωρίς νόμους, αφοό δεν προλάβαμε να μεταφράσουμε τους νόμους, 

και δώσαμε ένα χρόνο παράταση. Μπορώ να πω ότι παρουσιάστηκε και λίγο 

διασπασμένη η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα πέρσι πάνω σε αυτό το θέμα. 

Όμως επανερχόμαστε φέτος με την ίδια επιχειρηματολογία να ψηφίσουμε 

παράταση των νόμων, διότι δεν έγινε η μετάφραση. Εχε(νο που διερωτώμαι είναι 

το εξής: Αν η κυβέρνηση γνωρίζει ότι κάθε χρόνο θα παίρνει αυτή την αναβολή, 
γιατί να μεταφράσει τους νόμους; 

Ας αφήσουμε το γεγονός ότι υπάρχει σωρεία εγγράφων και σωρεία κυβερνη

τικού έργου που διεξάγεται αυτή τη στιγμή με εφαρμογή της αγγλικής γλώσσας 

ακόμα και σε θέματα στοιχειωδών σχέσεων του κράτους με τον πολίτη. Είμαστε 
μπροστά σε ένα φαινόμενο παραγνώρισης των νόμων και της Βουλής και 

παραγνώρισης από πλευράς κυβέρνησης των ευθυνών της. 

Φυσικά παραμένει να υπάρχει το πρόβλημα που είπε ο χ. Μαρκίδης. 

Ομολογώ ότι δε ξέρω τι πρέπει να γίνει, όμως κάποιο μήνυμα πρέπει να πάει 

προς την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαπέτρου. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συμφωνώ με τους προλαλήσαντες ότι το θέμα δε δημιουργήθηκε σήμερα ούτε 

χθες, και ότι πέρσι βρεθήκαμε αντιμέτωποι με την ίδια κατάσταση. Πρέπει όμως, 
για να συμπληρώσουμε την εικόνα, να ποόμε ότι στην Επιτροπή Νομικών της 
Βουλής, κατά τη διάρκεια αυτοό του έτους, έγινε περιοδικός έλεγχος και 

διαπιστώθηκε μερικές φορές ότι η εργασία δεν άρχισε και θεωρείτο σχεδόν βέβαιο 

ότι σήμερα δε θα ήταν συμπληρωμένη. 

Κατά συνέπεια, αν θα έπρεπε να δώσουμε τελεσίγραφο και προειδοποίηση 

προς την Εκτελεστική Εξουσία, και εγώ δεν έχω ένσταση να δώσουμε αυτά τα 
τελεσίγραφα, θα έπρεπε να δοθοόν πιο έγκαιρα και όχι σήμερα, διότι σήμερα 
βρισκόμαστε μπροστά σε ένα δίλημμα σκληρό, όπως το έθεσε ο κ. Μαρκίδης. Ή 
θα δημιουργήσουμε χάος στις 16 Αυγούστου 1990 ή θα δώσουμε τελευταία 
ευκαιρία στην Εκτελεστική Εξουσία, για να συμμορψωθεί με τις διατάξεις του 

Νόμου. 

Βεβαίως εγώ σέβομαι τη θέση των συναδέλφων της ΕΔΕΚ, ότι δηλαδή 
κυκλοφόρησε σήμερα η Έκθεση και δεν μποροόν vα συζητήσουν. 

Η εισήγηση η δική μας είναι ότι μπορούμε να μικράνουμε τις διακοπές μας 

κατά κάτι, μποροόμε να ορίσουμε ακόμα μια συvεδρια της Βουλής όπου και αυτό 
το θέμα και μερικά άλλα θέματα όπως το προηγοόμενο και κάποια θέματα από 
το Κεφάλαιο Δ τα οποία δε συζητήθηκαν στην περασμένη συνεδρία, να συζη
τηθοόν και να αξιοποιοόμε και το χρόνο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πουμπουρής. 

Μ. ΠΟΥΜΠΟΥΡΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε, η δική μας άποψη είναι ότι είναι πολό δόσκολο να ορίσουμε 
συνεδρία μέσα στον Αύγουστο. Η &ποψή μας είναι ότι αν δεν αποτελεί σοβαρό 
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κώλυμα, και μιλώ για το δεύτερο νομοσχέδιο, να αρχίσει η συζήτηση σήμερα και 

να ψηφίσουμε σήμερα από τη στιγμή που όλες οι πλευρές είναι σόμφωνες. Διότι 

ε(ναι ~ολύ ριψοκίνδυνο να πούμε ότι θα κάνουμε συνεδρία τον Αύγουστο. Για να 

είμαστε δίκαιοι. 

Ε. ΕίΣΤΑΘΙΟί: 

Κύριε Πρόεδρε, αποσύρω την ένσταση και να συζητηθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, εφόσον αποσύρεται η ένσταση. 

Χρειάζεται να αναγνωσθεί η Έκθεση; 

(ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟίΛΕίΤΕΣ) 

Όχι. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Χρειάζεται να αναγνωσθεί, διότι εβάλετε ένα κανόνα, όταν υπάρχει διαφωνία 

να διαβάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρχει διαφωνία να αναγνωσθεί. 

Τ. ΧΑ ΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟί: 

Είναι η (δια Έκθεση η περσινή, κόριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή δεν έχω εμπιστοσύνη στη μνήμη σας, προτιμώ να αναγνωσθε(. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Δεν έχει καμιά σχέση με την Έκθεση την περσινή. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟί ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΕΠΙΣΗΜΩΝ 
ΓΛΩΣΣΩΝ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟί 

1990>>. 
Πιιpόvτες:-

Μανώλης Χριστοφ(δης, Πρόεδρος 

Νίκος Α ναστασιάδης 

Αντώνης Ανδρέου 

Ανδριlας Γεωργίου 

Ανδρέας Παναγιώτου 

Ζαχαρίας Τουλοόρας 

Γεώργιος Χαραλαμπ(δης 

Χρίστος Πιlτας 

Κυριάκος Χρήστου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Μιχάλης Παπαπέτρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάν νομοσχέδιο σε 
μεγ&:λο αριθμό συνεδρι&:σεών της που πραγματοποιήθηκαν στο δι&:στημα από το 

Φεβρουάριο μέχρι και τον Ιοόνιο του 1990. Στα πλαίσια της εξιlτασης του υπ6 
αναφορ&: νομοσχεδ(ου, η Επιτροπή ε(χε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις του 

/" 
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Υπουργού Δικαιοσύνης και εκπροσώπων του lποu·ργείοu του, του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Προέδρου και εκπροσώπων του Παγκύπριου 

Δικηγορικού Συλλόγου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του βασικού νόi.ιου για 
τις Επίσημες Γλώσσες της Δημοκρατίας έτσι που οποιαδήποτε τεκμήρια παρου

σιάζονται ενώπιον δικαστηρίου της Δημοκρατίας να γίνονται δεκτά ως μαρτυρία, 
εφόσον είναι συνταγμένα σε γλώσσα που χρησιμοποιείτο στα δικαστήρια της 

Δημοκρατίας μέχρι τις 26 Μαϊου 1988. Το δικαστήριο όμως μπορεί να δίδει 
οδηγίες για μετάφραση των εγγράφων αυτών σε μια από τις επίσημες γλώσσες 

της Δ ημοκpατίας, εφόσον αυτό επιβάλλεται από το συμφέρον της δικαιοσύνης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφοό άκουσε με προσοχή τις απόψεις 

του Ύπουpγού Δικαιοσύνης, του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Προέδρου του Παγκύπριου Δικηγορικοό Συλλόγου και του Συνδέσμου Εγκεκρι
μένων Λογιστών Κύπρου και σημείωσε τις ποικ(λες πρακτικές δυσκολίες που 

δημιουργήθηκαν και παρουσιάζονται στις δικαστικές διαδικασίες, έχει ριζικά 

τροποποιήσει το υπό εξέταση νομοσχέδιο έτσι ποu:-

( α) να παραταθεί μtχρι την 16 Αυγο6στου 1991 η ισχός του περί Νόμων 
και Δικαστηρίων {Κείμενο και Διαδικασία) Νόμου του 1965 (Νόμος 
51 του 1965), ώστε να παρασχεθεί ο κατάλληλος χρόνος για να 

συμπληρωθούν οι αναγκαίες τεχνικές διεργασίες για την πρακτική 

εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας για τις Επίσημες Γλώσσες της 

Δημοκρατίας 

(β) ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας να ενημερώνει τη Βουλή, με 
Έκθεσή του κάθε τετράμηνο, για την πρόοδο της μετάφρασης στις 

επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας του κειμένου των νόμων που 

παρέμειναν στην αγγλική γλώσσα· 

(γ) να γίνονται αποδεκτά ως αποδεικτικά μέσα ενώπιον οποιουδήποτε 

δικαστηρ(οu και έγγραφα που είναι συνταγμένα σε ξένες γλώσσες· 

(δ) στις περιπτώσεις εγγράφων συνταγμένων σε ξένες γλώσσες το δικα

στήριο να μπορεί, όταν το συμφέρον της δικαιοσόνης το επιβάλλει, να 

διατάξει τη μετάφραση ολόκληρου ή μέρους τέτοιου εγγράφου στις 
επίσημες γλώσσες της Δημοκρατ(ας ή σε οποιαδήποτε απ' αυτές· και 

(ε) να μην απαιτείται η μετάφραση εγγράφου, το οποίο συντάχθηκε στην 

αγγλική γλώσσα μέχρι την 15ην Αυγοόστου 1989 και τοότο 8ιότι οι 
πολίτες της Δημοκρατίας γενικά και οι διάδικοι ειδικά γνώριζαν ότι η 

αγγλική γλώσσα χρησιμοποιείτο σε κάθε διαδικασί~ ενώπιον οποιου
δήποτε δικαστηρίου της Δημοκρατίας μέχρι την 15η Αυγοόστου 1989. 

Η Επιτροπή επιθυμεί να τονίσει ότι δεν είναι ικανοποιημένη από το ρυθμό 

μετάφρασης στις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας των νόμων που παρέμειναν 
στην αγγλική γλώσσα. Πέρασαν τριάντα χρόνια από της ανακηρόξεως της 
Δημοκρατίας της Κόπρου και σωρεία νόμων εξακολουθεί να παραμένει στην 

αγγλική γλώσσα. Ο συντακτικός νομοθέτης καθόρισε περίοδο πέντε χρόνων από 
της ημερομηνίας ενάρξεως της ισχύος του Συντάγματος και μόνο σ ' αυτή την 

περίοδο επέτρεψε να παραμείνουν νόμοι στην αγγλική γλώσσα. Ο σεβασμός προς 
Σ ' ' β 'λλ ' ' 'θ • ' ' το υνταγμα και τους νομους επι α ει εστω και τωρα χα ε συνατη επιταχυνση 

στη μετάφραση στις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας των νόμων που ισχόουν 
στη Δημοκρατία και εξακολουθούν να είναι στην αγγλική γλώσσα. 
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Το Μέλος της Επιτροπής κ. Ε. Ευσταθ(ου δήλωσε στην Επιτροπή ότι 

ενtσταται σφό8ρα στην ψήφιση του υπό εξέταση νομοσχε8ίου, γιατί αφενός μεν 
υπονομεύει ένα από τα κυριότερα 8ιχαιώματα του λαού να αντιλαμβάνεται τις 
8ιχαστιχές 8ια8ικασfες στη γλώσσα που μιλά και αφετέρου γιατί το Κράτος 
παρουσιάζεται να μη χρησιμοποιεί τις επίσημες γλώσσες στις 8ια8ιχασLες του 

ενώπιον των 8ικαστηρίων της Δημοκρατίας. Για τους πιο πάνω λόγους αρχής και 

ουσίας υποστηρίζει τη θέση ότι σε όλες τις περιπτώσεις προσαγωγής εγγράφων σε 

ξένη γλώσσα ως απο8εικτικών μέσων στα 8ικαστήρια πρέπει απαραίτητα να 

συνυποβάλλεται και μετάφραση του εγγράφου αυτού σε επίσημη γλώσσα της 
Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά πλειοψηφία εισηγείται στη 

Βουλή τη ψήφιση του νομοσχε8ίου σε Νόμο όπως το έχει τελικά και ριζικά 
τροποποιήσει και 8ιαμορφώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε και κύριοι συνά8ελφοι, στην Κύπρο υπήρχε και εξακολουθεί να 

υπάρχει γλωσσικό πρόβλημα. Το πρόβλημα έγκειται στο ότι εσκεμμένα και εκ 

προθέσεως και επί σειρά πολλών χρόνων καταβλήθηκε συστηματική προσπάθεια 
για να κτυπηθεί καίρια το κύριο συστατικό στοιχε(ο της εθνικής μας ταυτότητας, 

η γλώσσα μας. Με συγκεκριμένο ορατό σκοπό να κτυπηθεί και να καταστραφεί το 

αίσθημα της εθνικής μας αυτοβεβαίωσης, η εθνική μας οντότητα, η ύπαρξη μας 

ως μέρους του ελληνικού έθνους. Τα σχέ8ια αυτά εκπονήθηκαν και εφαρμόστηκαν 
από την αγγλική αποικιακή κατοχική 8ύναμη και ασφαλώς εκπονήθηκαν από το 

κέντρο, από το Λον8ίνο. Ως αποτέλεσμα τούτου ήταν να καθιερωθεί ως η μόνη 

επίσημη γλώσσα της κυπριακής κυβέρνησης η αγγλική η γλώσσα, η οποία 8εν είχε 
' λ' ' λ' λ ' λ ' ' ' ή καμια απο υτως σχεση με τη γ ωσσα του αου και ομι ειτο μονο απο μια μικρ 

μειοψηφία επί τοις χιλίοις των Άγγλων υπαλλήλων του στέμματος, οι οποίοι ε8ώ 

ήρθαν και επιτηροόσαν την κατοχή. 

Πότε έγινε αυτό; Τούτο έγινε, κύριοι όυνά8ελφοι, όχι το 1878 που ήρθαν οι 
Άγγλοι στην Κύπρο. Έγινε, όταν μετά τψ εξέγερση του 1931 έγινε αντιληπτό 
ότι υπήρχε γνήσιο εθνικό αίσθημα, αγάπη και αφοσlωση του λαού προς τη 

Μητρόπολη του Έθνους την Ελλά8α, ότι υπήρχε εθνική ενότητα, εθνική ομοψυχία 

των Ελλήνων-ΙCυπρίων με την Ελλά8α και με το εθνικό μας κέντρο. Είναι τότε 

που επινοήθηκε η καθιέρωση ως μόνης επίσημης γλώσσας της αγγλικής. Και 

κατορθώθηκε μέσα σε 30 χρόνια ακριβώς εκείνο που επι8ιώκετο μέχρι τψ 

Κυπριακή ανεξαρτησία 8ηλα8ή να επιβληθεί η αγγλική γλώσσα ως η γλώσσα της 

άρχουσας τάξης, η γλώσσα της 8ημόσιας υπηρεσίας ως μέσο ανέλιξης, ως στοιχείο 

κοινωνικής 8ιάκρισης. Ταυτόχρονα και παράλληλα υποβαθμlστηκε μέχρι εκμη8ε

νισμού από το χώρο της άσκησης της 8ημόσιας εξουσίας η εθνική μας ελληνική 
γλώσσα, υποτιμήθηκε όμως και στον ευρύτερο κοινωνικό χώρο ως γλώσσα 

υπο8εέστερης ποιότητας έναντι της αγγλικής. 

Αυτό βέβαια έγινε όχι για λόγους φιλολογικούς ή για λόγους 8ευτερεύοντες. 

Έγινε με τον αποκλειστικό σκοπό τη διάβρωση και την αλλοίωση της συνεί8ησης 

και της εθνικής μας οντότητας και είχε 8υστυχώς κάκιστα αποτελέσματα σε 

βάρος του τμήματος του ελληνικού έθνους που 8ιαβιεί στην Κύπρο. 

Τα αποτελέσματα αυτά ήταν περίπου τα ακόλουθα: Πρώτο, απο8υναμώθηκε 

η συνεί8ηση της εθνικής μας ταυτότητας, ότι 8ηλα8ή εμείς οι Κύπριοι αποτελούμε 
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ένα όευτερεύον χαι όχι αναπόσπαστο μέρος του ελληνικού έθνους. Τούτο όιότι το 

κύριο χαρακτηριστικό στοιχείο της έννοιας ενός έθνους είναι πρώτιστα η κοινή 

γλώσσα που συνόέει τα μέλη της εθνότητας. Είναι βεβαίως και η κοινή θρησκεία 
και η κοινή παράόοση. Η γλώσσα όμως είναι το κυριότερο συνεκτικό στοιχείο, 

όπως η αδιαφιλονίκητη ιστορική αλήθεια μαρτυρεί. Οι εθνότητες χ&θηκαν, όταν 

έχασαν τη γλώσσα τους. Και στο σημείο αυτό όε θα ήταν άσκοπο να μην 

υπομνήσουμε το γεωπολιτικό γαλλικό χάρτη του 1810) ο οποίος τοποθετούσε ως 
το κύριο εθνολογικό στοιχείο της Βαλκανικής, από του Δουνάβεως και προς το 

Νότο, το ελληνικό στοιχείο, για να καταλήξουμε σήμερα να μην υπάρχουν ίχνη 

των ελληνικών κοινοτήτων που όέσποζαν, γιατί ακριβώς εκεί η κοινή θρησκεία 

είχε ως αποτέλεσμα την απορρόφηση ολόκληρων μαζών ελληνικών κοινοτήτων 
από τις χώρες της Βαλκανικής, Ρουμανία, Βουλγαρία, Σερβία και άλλες. Ως 
συνέπεια αυτής της παράξενης, αυτής της εσκεμμένης και κακόβουλης ενέργειας. 

ήταν η γλωσσική μας εξάρτηση από την αγγλική γλώσσα. Αυτούσιες παραλ

λαγμένες, μεταφρασμένες αγγλικές λέξεις, σμήνη τέτοιων λέξεων, έχουν εισχω

ρήσει μέσα στη 8ική μας γλώσσα με αποτέλεσμα τη 8ιάβρωση και την ποιοτική 

υποτ(μηση της γλώσσας μας. / Αλλη συνέπεια ήταν να υπονομευθε( κα(ρια η 

πολιτιστική μας κληρονομιά. Γιατί η γλώσσα μας είναι μνημείο πολιτισμού 
ανεπανάληπτου μεγαλείου και αντικείμενο θαυμασμού των λογοτεχνών και των 

φιλολόγων του κόσμου. Μέρος της ί8ιας της πολιτιστικής κληρονομιάς της 

Ευρώπης. Αποκορύφωμα όμως όλων αυτών των αρνητικών καταστάσεων και 
σημείων είναι η μειωμένη γλωσσική αντίσταση του λαού προς τα τεκταινόμενα 

και η επίτευξη στο τέλος, μερικώς έστω, του επι8ιωχθέντος σκοπού. Η κατά

σταση συνεχίστηκε και μετά την ανεξαρτησία, ακριβώς γιατί μειώθηκε η 

γλωσσική μας αντίσταση έναντι της επιβουλής. 

Έτσι ο Κύπριος πολίτης, ο γεωργός, ο εργάτης, ο μέσος πολίτης, χωρίς 
αντίσταση 8έχτηκε και 8έχεται σήμερα να αγοράζει τα γεωργικά του φάρμακα 
και να παίρνει τις ο8ηγίες της χρήσης τους στην αγγλική γλώσσα. Ο άρρωστος να 

παίρνει τα φάρμακα από το φαρμακείο, που πολλές φορές είναι 8ηλητηριώ8η, στην 

αγγλική γλώσσα, χωρίς να 8ιαμαρτύρεται. Ο 8ιά8ικος στο 8ικαστήριο να είναι ο 

απαθής θεατής στην εκ8ίκαση της 8ικής του υπόθεσης, αφού η 8ια8ικασία 
διεξαγόταν στην εξεζητημένη αγγλική γλώσσα. Να 3έχεται τα έγγραφα, τα 

γραπτά κείμενα σε γλώσσα που 8ε γνώριζε, μέχρι του σημείου που να φτάνουμε 

σε γελοιότητες, σε -ακρότητες, σε γελοιοποίηση της ί8ιας της έννοιας της 
8ικαιοσύνης, γιατί ο 8ιά8ικος ο οποίος 8εν γνώριζε καν το τι λεγόταν για την 
υπόθεσή του και όταν ακόμα τύγχανε 8υσμενούς κριτικής και όταν ακόμα ο 

8ικηγόρος του συμφωνούσε με το 8ικαστή που 8ίκαζε ότι ήταν ανόητος ο 8ιά8ικος 

εκείνος, εκείνος νόμιζε ότι επει8ή ακούονταν τα αγγλικά ότι μιλούσαν υπέρ του 

και επικροτούσε και προτιμούσε το 8ικηγόρο ή το 8ικαστή από τον οποίο άκουε 
το ακαταλαβίστικο εκείνο ποu του έλεγε. Και θυμούμαι την καταγγελία ή τη 

μαρτυρία του συνά8ελφου Πέτρου Στυλιανού που μας ανέφερε ότι κάποιος έχασε 

τη 8(κη του και επει8ή η απόφαση που του κοινοποιήθηκε ήταν συνταγμένη σε 

κακά αγγλικά νόμισε πως την κέρ8ισε, έκαμε 8ιασκε8άσεις και 8ιεξιώσεις για να 
του πουν, μα αυτό που λέει ε8ώ είναι ότι έχασες τη 8ίκη σου, 8εν την κέρ8ισες. 

Μέχρις εκείνου του σημείου είχαμε φτάσει. Απαθής θεατές, αγαπητοί συνά8ελφοι, 

υπήρξαμε όλοι μας μπροστά στο φαινόμενο της 8ιεξαγόμενης αυτής απαρά8εκτης 
κατάστασης που στόχευε στην υπονόμευση της 8ικής μας εθνικής συνεί8ησης. 

Μέχρι που η Βουλή επιτέλους ομόφωνα αποφάσισε να ενεργοποιήσει τη 

συνταγματική 8ιάταξη, γιατί ήταν και καθήκον της Βουλής να εφαρμόζεται το 
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Σύνταγμα· και ψηφίσαμε το νόμο τον οποίο σήμερα θέλουμε να τροποποιήσουμε. 
Έ\ςτοτε ούτε μεταφράσεις των νόμων έγιναν και ούτε μεταφράσεις των νόμων 
πρόκειται να δούμε. Κάθε χρόνο θα ακούουμε τον αγαπητό συνάδελφο κ. Μαpκίδη 

να μας κρούει τον κώδωνα του κινδύνου ότι δεν υπάρχει νομοθεσία και ότι θα 

μείνουμε χωρίς δίκαιο των συμβάσεων και οτιδήποτε άλλο, μέχρις ότου επιτέλους 
το Συμβούλιο πλέον, το Δικαστήριο των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων της Ευρώπης, 
δικαιώσει τον Κύπριο εκείνο διάδικο που θα παραπονεθεί _εύλογα ότι δεν μπορεί 

να σύμμορφώνεται σε νόμο που είναι συνταγμένος σε ξένη γλώσσα, γλώσσα την 

οποία ο ίδιος δεν κατανοεί. Διότι θα φτάσουμε μέχρις εκεί. Και είμαι βέβαιος ότι 

κάποιος θα παραπονεθεί ότι δεν μπορεί να καταδικαστεί για παραβίαση νόμου του 

οποίου δε γνωρίζει το περιεχόμενο, αφού δε γνωρίζει τη γλώσσα στην οποία είναι 

συνταγμένος. Και θα το κάμει αυτό παραπονούμενος, και υποβάλλοντας την 

προσφυγή του στην ελληνική γλώσσα την οποία η Ευρώπη αναγνωρίζει. 
Ακούονται βέβαια από καθέδρας και μεμψιμοιρίες, γιατί τάχατες η ελληνική 
γλώσσα δυσχεραlνει τις διαδικασίες. Όταν, επαναλαμβάνω, η ατομική προσφυγή 

γίνεται στο Συμβούλιο, στο Δικαστήριο Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του Συμβου

λlου της Ευρώπης, στην ελληνική γλώσσα! 

Κύριοι συνάδελφοι, σήμερα καλούμαστε να ανανεώσουμε την παράταση που 
χορηγούμε στην κυβέρνηση για τη μετάφραση των νόμων. Θα το κάνουμε, θα τους 
ανανεώσουμε ακόμα ένα χρόνο αυτό το αίτημα που υπέβαλαν. Τι λόγος όμως 

υπάρχει να ενθαρρύνουμε και πάλι τη συντήρηση της αγγλικής γλώσσας με το να 

λέγουμε ότι θα επιτρέπουμε την καταχώρηση εγγράφων που συντάσσονται 
σήμερα, αυτή τη στιγμή, μετά την εισαγωγή του νόμου, χωρίς μετάφραση; Θα 
μας πουν <<μα αυτό εξαρτάται· αν το δικαστήρι~ το εγκρίνει ή αν το δικαστήριο το 
θελήσει, θα γίνει η μετάφραση». Μα δεν είναι αυτό το θέμα. Το θέμα είναι ότι 

ενθαρρύνουμε εκείνους που συντάσσουν έγγραφα σήμερα να τα ,συντάσσουν στην 

ξ ' λ' β, ' 1 1 /~ ενη γ ωσσα ακρι ως για να μπορουν '\Ια τα παρουσι~σ~υν με την αοεια του 

δικαστηρίου στις διαδικασίες. Συντηρούμε δηλαδή αυτή τΊ)\ι υπονόμευση η οποία 
υπάρχει. Γι' αυτό το λόγο δε θα ψηφίσουμε το μέρος αυτό του νόμου που αφορά 

τα έγγραφα που συντάσσονται σήμερα. Έγγραφα που συντάσσονται στο εξωτε-

ό ' . Κ' θ ' λ 1 
' θ ρικ και ερχονται στην υπρο, ας κατατε ουν στη γ ωσσα που συνταχ ηκαν. 

Έγγραφα που συντάχθηκαν πριν από την εισαγωγή του νόμου ας παρουσιαστούν 

και ας καταχωριστούν στις διαδικασίες στη γλώσσα που συντάχτηκαν, την ξένη. 

Γιατί όμως έγγραφα που συντάσσονται σήμερα να μπορούν να κατατίθενται στην 
ξένη τη γλώσσα; Γι' αυτό το λόγο δε θα ψηφίσουμε, και ως μόνο λόγο για τη 

' ' λ ' λ' ~ ξ ' θ ' ξ ' σταση μας αυτη επικα ουμαστε ογους τιμ,ις και α ιοπρεπειας, ε νικης α ιοπρε-

πειας, σεβασμού και αγάπης προς το πολύπαθο μεν αλλά μεγαλειώδες ελληνικό 

έθνος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α, ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να χρησιμοποιήσώ τη φρασεολογία που έχει μόλις 
χρησιμοποιηθεί από το συνάδελφο Ευσταθίου, γιατί δεν έχω το σχετικό ρητορικό 
ταλέντο. 

Εκείνο το οποίο γνωρίζω είναι ότι η ελληνικfι γλώσσα είναι γλώσσα 
ισχυρότατη και δεν έχει να ζηλέψει τίποτε από καμιά άλλη γλώσσα. Όχι μόνο 

αυτό, αλλά είναι η γλώσσα που έχει δεχτε! ίσως τη λιγότερη ξένη επιρροή, σε 
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αντίθεση με σωρεία ευρωπαϊκών γλωσσών, μεταξύ των οποίων βρίσκεται και η 

αγγλική γλώσσα η οποία έχει υιοθετήσει και χρησιμοποιεl σχε3όν καθημερινά 
εκατοντάδες αν όχι και χιλιάδες λέξεις της αρχαίας ελληνικής γλώσσας. Αλλά το 

ζήτημα στη σημερινή συζήτηση δεν έχει καμιά σχέση με τη γλώσσα και τη 

γλωσσική μας κληρονομιά, έχει σχέση με την απονομή της δικαιοσύνης στην 
Κύπρο και με το σωστό τρόπο απονομή-:-. της δικαιοσύνης στην Κύπρο. 

Η Κύπρος ήταν αποικία. Απέκτησε ανεξαρτησία το 1960. Όλη η νομοθεσία 
της ήταν γραμμένη αγγλικά, όχι διότι το θέλαμε εμείς, αλλά διότι έτσι ήθελε η 

αποικιοκρατική κυβέρνηση. Τέθηκε συνεπώς αμέσως πρόβλημα τι χάνουμε. Το 

θέμα προσπάθησε να το ρυθμίσει ο συνταγματικός νομοθέτης δίνοντας μια 

προθεσμία πέντε ετών να μεταφραστεί η βασική νομοθεσία της Κύπρου. Η τότε 

Εκτελεστική Εξουσία ουδέν έχαμε για να μεταφράσει τη νομοθεσία της Κύπρου. 

Η τότε Βουλή ομόφωνα το 1965 θεώρησε ότι το δίκαιο της ανάγκης δικαιολο
γούσε παράταση της προθεσμίας μετάφρασης χαι κατόπιν αυτού η τότε Βουλή 
ομόφωνα παρέτεινε την περίοδο μετάφρασης επ' αόριστον, με αποτέλεσμα το 

σύστημα αυτό να ισχύει για 24 ολόκληρα χρόνια μέχρι το 1989, όταν προς τιμή 
της αυτή η Βουλή έθεσε τέρμα στην όλη υπόθεση βάζοντας αφ' ενός μεν μια 

προθεσμία μετάφρασης χαι αφ 1 ετέρου καθιερώνοντας το υποχρεωτικό της 

ελληνικής γλώσσας στα δικαστήρια, στη διαδικασία, στις αγορεύσεις, στις 
εξετάσεις μαρτύρων, στις αντεξετάσεις μαρτύρων χαι προπαντός και στις 

διχαστικές αποφάσεις. Έτσι από το 1989 στον τομέα της απονομής της 

δικαιοσύνης υπήρξε μια βασικότατη ριζική αλλαγή. Εκεί που όλες σχεδόν οι 

αποφάσεις, όλες οι αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου εκδίδονταν αγγλικά, 
πλέον δεν μπορούν να εκδοθούν αγγλικά χαι εκδίδονται στην ελληνική γλώσσα. 

Και εκεί που ένα μεγάλο μέρος των αποφάσεων των κατώτερων δικαστηρίων 
εκδίδονταν αγγλικά, δεν μπορούν πλέον να εκδοθούν αγγλικά χαι εκδίδονται 

ελληνικά. Καθόσον αφορά τη διαδικασία δεν επήλθε και μεγάλη διαφορά, διότι 

ούτως ή άλλως η ελληνική γλώσσα ψαν στην ημερήσια διάταξη στα δικαστήρια~ 
της Κύπρου, τουλάχιστον ενώπιον των πρωτόδικων δικαστηρίων και πριν από~v 
ψήφιση αυτού του νόμου, Και ήρθε αυτός ο νόμος χαι έταξε εχ νέου μιαypόεkcrμία 
ενός έτους για μετάφραση. Καχώς έταξε την προθεσμία του ενός έτQJJ(, διότι ήταν 

φανερό από την αρχή ότι αυτού του είδους η νομοθεσία που περιλαμβάνεται σε έξι 

ολόκληρους τόμους και ίσως καταλαμβάνει έκταση 7 ,000 -8,000 σελίδων δεν 
μπορεί να μεταφραστεί σε διάστημα 12 μηνών. Το ότι η παρούσα Εκτελεστική 
Εξουσία, από το καλοκαίρι του 1988 μέχρι σήμερα, ουδέν έκαμε για να 

προωθήσει τη μετάφρα11η των νόμων δεν μπορε( να αμφισβητηθεί. Αλλά θα 

τιμωρήσουμε ποιους, όταν αφήσουμε εμείς αυτή τη νομοθε·σ(α να εκπνεύσει στις 

16 Αυγούστου 1990. Πέρσι όταν δώσαμε παράταση για τη 16η Αυγούστου 1990 
κατόπιν παρέμβασης δικής μου, εlχαμε διαμαρτυρίες χαι είχαμε λάβει χαι 

επιστολές, χαι θα ήθελα να σας πω χαι δε διστάζω να το πω ότι τις επιστολές τις 

υπόγραφαν οπαδοί του Δημοχρατιχού Συναγερμού, γνωστοί οπαδοί του Δημοχρα-

τιχού Συναγερμού χαι διαμαρτύρονταν προς όλους μας, γιατί να παρατείνουμε την 

ισχύ χαι τη δυνατότητα μετάφρασης της νομοθεσίας αυτής. 

Αλλά για να τα βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους, ποιες είναι οι 
συνιfπειες της μη ψήφισης αυτής της πρότασης νόμου που έχουμε σήμερα; Και για 

να καταλαβαίνουμε τι λέγουμε να μου επιτρέψετε να χρησιμοποιήσω απλή 
γλώσσα. Δεκαεπτά Αυγούστου γίνεται φόνος. Θα παραμείνει ατιμώρητος ο 
φονιάς, διότι ο νόμος είναι γραμμένος αγγλικά; Δεκαεπτά Αυγούστου μέσα στις 
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διακοπές διαπράττονται 17 ληστείες. Θα παραμείνουν ατιμώρητες οι 17 ληστείες, 
διότι ο νόμος ο ποινικός είναι γραμμένος αγγλικά; Δεκαεπτά Αυγούστου 

διαπράττονται κλοπές. Θα παραμείνουν ατιμώρητες οι κλοπές, διότι ο νόμος ο 

ποινικός είναι γραμμένος αγγλικά; Διαπράττεται βιασμός, θα παραμείνει ο 

βιασμός ατιμώρητος~ διότι ο νόμος είναι γραμμένος αγγλικά; Φεύγω από το 
ποινικό δίκαιο. 

Τι θα γίνει με τις( εταιρείες; Δεν θα μπορεί να εγγραφεί πλέον εταιρεία στην 
Κύπρο, διότι ο περί Εταιρειών Νόμος είναι γραμμένος αγγλικά; Και πόσο καιρό 
θα μας περιμένουν εμάς οι ξένοι να εγγράψουμε μια εταιρεία στην Κύπρο; Αν 

πρόκειται περί υπεράκτιας εταιρείας θα λέγουμε προς αυτούς τους ανθρώπους ότι 

δεν έχουμε νομοθεσία τη σήμερον ημέρα, στον 210 αιώνα σχεδόν, να εγγράφουμε 
εταιρεία στην Κύπρο, διότι η νομοθεσία μας είναι αγγλικά χαt μέσα στη 

μεγαλοφυία μας την αφήσαμε να εκπνεύσει; 

Τι θα χάναμε με τα αστικά αδικήματα; Δηλαδή αν αύριο έχουμε 17 
Αυγούστου ένα τροχαίο ατύχημα και κάποιος χάσει το πόδι του ή κοπεί το χέρι 

του ή τραυματιστεί ή πάθει τετραπληγία ή οτιδήποτε άλλο, δε θα αποζημιωθεί ο 

άνθρωπος, διότι ο νόμος που μιλά για την αμέλεια χαι για τις αποζημιώσεις είναι 

γραμμένος αγγλικά; . 

Τι θα γίνει αν αύριο γραφτεί ένα λιβελογράφημα του χείριστου είδους; Θα 
αφήσουμε, να πούμε, τον άνθρωπο χωρίς έλεος, χωρίς θεραπεία, διότι ο νόμος 

είναι γραμμένος αγγλικά; Όχι, δεν ξέρω πόσο το καταλάβαμε, αλλά έτσι γλώσσα 

πρέπει να χρησιμοποιούμε νομίζω για να καταλαβαίνουμε. 

Τι γίνεται με τις συμβάσεις; Δηλαδή αν γίνει μια συμφωνία αύριο πώλησης 

οικοπέδου 17 Αυγούστ.ομ_,_ δεν ισχύει διότι ο νόμος περί συμβάσεως είναι 

γραμμένος αγγλικά; Τι γίνεται με το δικαίωμα κυριότητας; Και αν κάποιος 

εισέλθει στο διαμέρισμά σας και καταλάβει την κατοχή με το έτσι θέλω, δε θα 

μπορείτε να του κινήσετε αγωγή να τον βγάλετε έξω από το διαμέρισμά σας, 
διότι ο νόμος περί ακινήτου ιδιοκτησίας είναι γραμμένος αγγλικά; 

Δε θα συνεχίσω, κύριε Παναγίδη. Ζητώ συγγνώμη. 'Αρα η θεραπεία προς 

όσους ψήφισαν τη συγκεκριμένη Εκτελεστική Εξουσία είναι να απευθυνθούν προς 
την Εχτελεστιχή Εξουσία και να ζητήσουν ευθύνες χαι να προσέχουν τι ψηφίζουν 

άλλη φορά. Άμα θέλετε να το βάλουμε έτσι απλά πολιτικά. Αλλά η θεραπεία δεν 
είναι να αφήσουμε τους νόμους να εκπνεύσουν. Η θεραπεία είναι να βρούμε τις 

διαδικασίες να έρθει το σωστό αποτέλεσμα στο ταχύτερο χρονικό διάστημα. Απ' 

ό,τι πρόσεξα η πρ_όταση νόμου αναφέρει ότι η Επιτροπή Νομικών θα παρακο
λουθεί την πρόοδο της μετάφρασης ανά τετράμηνο. Και θα μου πείτε χαι τι θα 

γίνει αν μετά το πρώτο τετράμηνο αποδειχθεί ότι χαι πάλι οι αρμόδιοι ουδεμία 

διάθεση επιδεικνύουν να μεταφράσουν τη νομοθεσία; Παράταση 100%, κύριε 

Ευσταθίου, διότι προκειμένου να μείνει ο λαός χωρίς νόμους είναι προτιμότερο να 

δώσω παράταση. Με τη μόνη διαφορά ότι μπορεί να αποχόψω κονδύλια, μπορεί 
να αποχόψω τα κονδύλια του Τμήματος Μετάφρασης, μπορεl να αποκόψω τα 
κονδύλια του Τμήματος του Γενικού Εισαγγελέα, μπορεί να αποχόψω τα κονδύλια 

του Τμήματος Δικαιοσύνης, μπορεί να κάμω ένα σωρό πράγματα με τους 

προϋπολογισμούς, αν έχω την πολιτική διάθεση να τα χάμω. Και το να αφήσω να 

εκπνεύσουν οι νόμοι ξαφνικά στις 16 Αυγούστου δε νομίζω ότι είναι ο σωστός 
τρόπος θεραπείας. Ο σωστός τρόπος θεραπείας είναι να έρθει αυτή η Βουλή χαι 

να ασκήσει πλέον τις δικές της εξουσίες. Όχι μόνο να βάλει κονδύλια στον 

προϋπολογισμό, που δικαιούται να τα βάλει, όταν ψηφίζει τον προUπολογισμό, 
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αλλά να κάμει και αυτό που κάμνει το κογκρέσσο των Ηνωμένων Πολιτειών, όταν 

θέλει. Το κονδύλι να μην είναι απλή εξουσιοδότηση προς την κυβέρνηση να το 
χρησιμοποιήσει αν θέλει, αλλά να προσ8εθε( το κον8όλι ως υποχρέωση στην 
κυβέρνηση, θέλει 8ε θέλει να το 8απανήσει, 8ιότι αυτή τη μέθο8ο ε(8α στην 

Αμερική. Έχουν το ίδιο περίπου Σύνταγμα μαζ( μας, προεδρικό, και δεν υπιfρχει 

κανένας λόγος να μην αρχίσουμε και εμείς, όταν πρέπει, να εφαρμόζουμε αυτού 
του εί8ους τις μεθό8ους μέσα στα πλαίσια του 8ικού μας Συντάγματος. Και 

υπάρχει και η πολιτική τιμωρ(α του λαού στις εκλογές. Τι άλλο μπορούμε να 

θέλουμε δηλαδή; 

Τώρα εκτός από το θέμα της μετάφρασης το οποίο, κατά τη γνώμη μου, 8εν 

έπρεπε να ήταν αντικεlμενο συζήτησης, υπάρχει το θέμα των τεκμηρίων. Το θέμα 

των τεκμηρίων που προέρχεται η πρόταση νόμου από πε(ρα την οποία έχουμε 

αποκτήσει κατόπιν της εφαρμογής της νέας νομοθεσίας κατά τον τελευτα(ο χρόνο. 
Και η άποψή μου εμένα έχει ως εξής: Όταν τη γλώσσα του συγκεκριμένου 

εγγράφου τη γνωρ(ζουν οι συγκεκριμένοι 8ικαστές, όλοι οι 8ικηγόροι και όλοι οι 

8ιά8ικοι, όταν πρόκειται για έγγραφα τα οπο(α οι (8ιοι οι 8ιά8ικοι τα έχουν 

συντάξει σε συγκεκριμένη γλώσσα σε ανύποπτο χρόνο, όταν προπαντός το ζήτημα 
ενώπιον του 8ικαστηρίου εlναι να ερμηνεύσει και να προσ8ώσει νομική ισχύ στο 
πρωτότυπο έγγραφο και όχι σε οποια8ήποτε μετάφραση, όταν η πεlρα του 

τελευταίου χρόνου δείχνει ότι δεκιfδες υποθέσεις αναβλήθηκαν λόγω έλλειψης 

μετιfφρασης και πολλές φορές η παριfλειψη μετιfφρασης ήταν εσκεμμένη για να 
επιτευχθεί αναβολή της υπόθεσης, όταν η αυστηρή νομική διαδικασία δεν 

επιτρέπει κατάθεση ενόρκου 8ηλώσεως προς επιβεβαίωση της ορθότητας της 

μετάφρασης, αλλά απαιτεί ζωντανή μετάφραση από 8ιερμηνέα ενώπιον του 

δικαστηfίου, όταν η ίδια η μετιfφραση ή η χρήση διερμηνέα είναι και δυσχερής και 
πολυέξο8η, όταν η Κύπρος μεταβάλλεται dτα8ιακά, και το θέλουμε, σε 8ιεθνές 
κέντρο παροχής υπηρεσιών για τη Μέση Ανατολή, ~ο συμπέρασμα 8εν μπορεί να 
ε(ναι παρά ότι η ψήφιση αυτού του νόμου εξυπηρετεί το καλώς νοούμενο 8ημόσιο 

συμφέρον. Και αν μπορεί να λεχθεί οτι8ήποτε είναι ότι τα όσα, λέγω, μειονεκτή-

. ματα στα οπο(α έχω αναφερθεί έχουν προκύψει από τον' πρώτο μήνα εφαρμογής 
της νέας νομοθεσtας, η πρόταση αυτή του νόμου καθόσον αφορά τα τεκμήρια ήρθε 
μάλλον καθυστερημένα ενώπιον της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βι!βαια θα 8ώσω σ 
1 
όλους το λόγο, αλλά επει8ή ο χρόνος είναι περιορισμένος, 

η 'παράκλησή μου εlναι να άταθοόμε στις πραγματικές 8ιαφωνίες, 8ιότι όπως 
αγί,ιλαμβάνομαι 8ύο Ε(ναι τα θέματα που συζητούμε. Με ποια μέτρα μπορούμε να 
ε~αναγκάσουμε την, κυβέρνηση να επιταχόνει τις μεταφρ&σεις και φαίνεται ότι 
ο~τως ή ~λλως όλοι συμφωνείτε ότι μια αναβολή είνο:ι απαραίτητη και το δεύτερο 
ryoυ έθεσε αντιλαμβάνΌμαι ο κ. Ευσταθ!ου κατά πόσο τα νέα έγγραφα που θα 
γίνονται απ' ε8ώ >:<_αϊ~προς θα πρέπει να είναι στην ελληνική ή όχι. Αυτά είναι 
τα θέματα. ι 
Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

1 Η να συνο8εύονται από μετάφραση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοφίδης. 

Μ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόε8ρε, κύριοι συνά8ελφοι, 
1

Ολοι οι νόμοι της Κύπρου ως αποικlας, με μερικές εξαιρέσεις, ορ(στηκε από 
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το άρθρο 188 του Συντάγματος να εξακολουθήσουν να ισχύουν και στη 

Δημοκρατία της Κύπρου εφόσον δεν ήταν σε αντίθεση με το Σύνταγμα της 
Δημοκρατ(ας. Το άρθρο 189 του Συντάγματος καθόρισε ότι όλοι αυτοί οι νόμοι 
της αποικίας της Κύπρου που θα εξακολουθούσαν να ισχύουν και στη Δημοκρατία 

της Κύπρου θα μπορούσαν να παραμε(νοuν στην αγγλική γλώσσα για χρονική 

περίοδο πέντε χρόνων. Και έτσι συνταγματική αδεία έμειναν στην αγγλική σωρεία 
νόμων που ισχύουν σήμερα στη Δημοκρατία. Η άδεια όμως ήταν για πέντε μόνο 

χρόνια. Τόσα χρόνια έκρινε ο συν't'ακτικός νομοθέτης ότι χρειαζόντουσαν για να 

μεταφραστούν οι νόμοι από τα αγγλικά και στις δύο επίσημες γλώσσες της 

Δημοκρατίας. / 

Πέρασαν όμως από τότε όχι πέντε χρόνια αλλά πέντε ιJ"ΎΟ τετράγωνο συν 

πέντε και ακόμα σωρεlα νόμων που ισχύουν στη Δημοκρατία εξq.κολουθούν να 

είναι στα αγγλικά. Γιατί; Τη συνταγματική ά3εια την ακολούθη·σ,~ μια άλλη 
νομοθετική ά3εια για να παραμε(νουν οι νόμοι στα αγγλικά. Η 'ευθύνη για 
μετιiφραση των νόμων στις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας αφέθηκε όλα 

αυτά τα χρόνια στην Εκτελεστική Εξουσία. Και είναι τεράστια η ευθύνη της 

Εκτελεστικής Εξουσίας για την απαρά3εκτη αυτή κατάσταση πραγμάτων ε!τε 
είχε για αρχηγό της τον Αρχιεπίσκοπο Μακιiριο είτε είχε για αρχηγό της το 
Σπύρο Κυπριανού είτε έχει για αρχηγό της σήμερα το Γιώργο Βασιλε(ου. Είναι 

εύκολο όμως να απο3ί3ουμε ευθύνες στους άλλους. Πρέπει, αν κάνουμε αυτο

κριτική, να πούμε ότι έχουμε και εμείς η νομοθετική εξουσ(α τις 3ικές μας 
ευθύνες. Παρακολουθούσαμε ότι όλα αυτά τα χρόνια ου3εμία θετική πρόο3ος 

παρατηρήθηκε στο θέμα των μεταφράσεων και όχι μόνο το ανεκτήκαμε αλλά το 

ευλογήσαμε με νόμους 3ικούς μας. 

Τώρα τίθεται το ερ_,ώτή'μα, πώζ θα επισπεύσουμε τη μετάφραση των νόμων. 

Με τις 3ιατάξεις Πο~ .,προτεfνονται ;χ-πόψε εισάγεται ο θεσμός της τετράμηνης 
1 Εκθεσης προς,r ~η Βουλή για_ την πρόο3ο το_υ μεταφραστικού έργου. Θα 
παρακολουθήσουμr στενιi την εξέλιξη ως προς τη μετιiφραση των νόμων, γιατί 
ε(νJι χρ~ος και καθήκον μας. Πρέπει να ξέρουμε επlσης ότι ό,τι κον3ύλια 
χρειαστούν πρέπει να τα εγκρίνουμε, γιατί αυτό είναι συνέπεια της θέσης ότι οι 

νόμοι 1,11ρέπει ν_α μεταφράστούν. / 
/ 

Και προχωρώ, κύριε Πρόε3ρε καrύριοι συνά3ελφοι, σε ένα τελευτα!ο βήμα, 
το εξής: Αν η νομοθετική εξουσί 3εν ικανοποιηθεί από την πρόο3ο της 
μετάφρασης των νόμων /στις επίσημ ς γλώσσες της Δημοκρατ!ας 1 οφείλει η (3ια 
να οργανώσει υπηρεσ!c.f μεταφράσ~{uν στη Βουλή και να αναλάβει το έργο της 
μετάφρασης των ν1όμων. Εξάλλου ο.ι νόμοι είναι της Βουλής και είμαστε θέσει και 
φύσει !~ως οι πιο ·υπεύθυνοι, για να 3ώσουμε στο λαό νόμους στη γλώσσα τη 3ική 

του. ι 1 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω πως η πρόταση του κ. Χpιστοφί3η σαν να μας 3ί3ει μια 3ιέξο3ο. Είχα 
υπόψη μου να την κάμω. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟ!: 

Διαφωνώ εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, μπορείτε να 3ιαφωνείτε. Θα σας 3ώσω το λόγο, 3εν είπα ότι 3ε 

3ικαιούστε να 3ιαφωνεlτε. Απλώς αυτό που υπενθυμίζω τη Βουλή είναι ότι 

3υνάμει του Συντάγματος η Βουλή κανονίζει τα του οίκου της και αν η Βουλή 
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θεωρε( ότι τα του ο(κου της είναι ολόκληρο το νομοθετικό έργο, είναι τα του ο(κου 

της. Άλλες Βουλές έχουν όχι μόνο αυτό το πράγμα αλλά όικά τους τυπογραφεία, 

για να εκόίόουv οι ίόιες όλο τους το έργο, όιότι όε θέλουν να εξαρτώνται από άλλη 

εξουσία. Επομένως ας ληφθεί και αυτό υπόψη. 

Ο κ. Παναγιώτου. 

Α. ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 

Κύριε Πρόε8ρε, από τη θέση μου, Βιότι Βε θα επαναλάβω τι λέχθηκε, θα είμαι 
πολύ σύντομος. 

Είτε το θέλουμε ε(τε όχι είμαστε αναγκασμένοι να παρατείνουμε την ισχύ της 

βασικής νομοθεσίας έστω και αν είναι στα αγγλικά. Δεν υπάρχει άλλη λύση. Αυτό 

είναι γνωστό τοις πάσι και οποιαόήποτε επιχειρήματα υπάρχουν περί του 

αντιθέτου οπωσόfιποτε όεν μπορεί να ευσταθήσουν. 

Η Επιτροπfι Νομικών επισήμανε την καθυστέρηση που οπωσόήποτε υπάρχει 
1 .J. , , , r , , , Κ'θ 

και η οποια π •ιΡε ενα πρωτο μετρο, το οποιο παιρνει για πρωτη φορα. α ε 

τέσσερις μήνες ζητά ενημέρωση για την εξέλιξη αυτού του έργου, Ποιο εlναι το 
σκεπτικό, για να μπορε( να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο από τώρα και στο 

μέλλον εξελ(σσεται κανονικά αυτή η προσπάθεια. Άλλως θα πρέπει να μελετήσει 

άλλους τρόπους και να τους εισηγηθεί στο Σώμα. Διαφωνώ με την εισήγηση του 
συναόέλφου, και το τονίζφ, ότι η λύση θα ε(ναι να κάνουμε εμείς υπηρεσ(α για να 
μεταφράσουμε εμείς τους νόμους, όιότι αυτό μπορεl να ε(ναι το (όιο με την 

περιπέτεια την κυβερνητική. Υπάρχει μια άλλη απλή πολύ πιο απλή εισήγηση. Να 

καταργήσουμε αυτή την υπηρεσία· όε θα την πληρώνουμε και θα εγκρ(νουμε 

κονόύλια να τα όώσουμε για συμβάσεις σε ιόιώτες με συγκεκριμένη προθεσμία, σε 
πόσο καιρό, σε τρεις μήνες να μας το παραόώσει, σε έξι μήνες να μας το 
παραόώσει, αν θέλουμε να κάνουμε όουλειά. Υπάρχουν τρόποι, αλλά όε βρισκό

μαστε ακόμα σ / αυτό το στάόιο. 

Όσον αφορά το άλλο θέμα των τεκμηρίων να μην το συγχύζουμε με το 
γενικότερο θέμα της γλώσσας και να μην ε(μαστε τόσο ευαίσθητοι και να 

νομίζουμε ότι επηρεάζει σε τόσο βαθμό την όλη κατάσταση της γλώσσας. Η 

επίσημη γλώσσα έχει καθιερωθεί και χρησιμοποιείται σ' όλα τα επίπεόα 

τουλάχιστον της όικαιοσύνης. Το πρόβλημα είναι άλλο. Ότι εγείρονται κάποιες 
πρακτικές 8ια8ικαστικές όυσκολίες, όιότι υπάρχουν κάποια έγγραφα τα ευλογη

μένα, ε(τε το θέλΌυμε είτε όχι, εφόσον όεν είμαστε μόνοι μας, αυτό το νησ(, μέσα 
σε ολόκληρο τον κόσμο και όεν ε(μαστε ο ομφαλός της γης{~υπάρχουν ορισμένα 

έγγραφα τα οπο(α εκ των πραγμάτων θα συντάσσονται σε ξένη γλώσσα. Μιλούμε 

γι / αυτά και μόνο. Εκεlνοι που τα συντάσσουν τα κατανοούν, εκείνοι που θα τα 
χρησιμοποιήσουν τα κατανοούν, αν ε(ναι τουλάχιστον στη γλώσσα την κατανοητή, 
όπως είναι τα αγγλικά. Και εγείρεται το πρόβλημα για εκείνα τα έγγραφα, όταν 

θα παρουσιαστούν. Θα τους πούμε πηγαίνετε μεταφράστε τα; Τι σημαlνει αυτό το 
πράγμα, κύριε Πρόεόρε, και να μην είμαστε τόσο ευαίσθητοι. Υπηρεσ(α επlσημης 

μετάφρασης όεν έχουμε. Θα πρέπει να αναφέρω ότι η Ελλάόα που έχει αυτό το 
σύστημα αμέσως σχεόόν μετά από την ανεξαρτησLα της που καθιέρωσε στο 
Υπουργείο Εξωτερικών την επίσημη υπηρεσία μετάφρασης, αυτή τη στιγμή έχει 

περίπου 200 μόνιμους υπαλλήλους μ' όλα τα μέσα στη όιάθεσή τους και ακόμα 
όεν προλαμβάνει. Μπορεί να περιμένεις έξι μήνες για να σου μεταφράσουν ένα 

έγγραφο και να σου το πιστοποιήσουν. Εμε(ς όεν έχουμε αυτή την υπηρεσία. 

Καταλήγουμε στην ιόιωτική πρωτοβουλία, στις υπηρεσlες των όικηγόρων και 
λοιπά. Επιβεβαίωσε αν είναι αυτή. Μια ένσταση αν η μετάφραση αυτή ε(ναι 
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σωστή ή όχι, ξέρε-: _ πόση διαδικασία διχαστική θα σπαταληθεί για να διεuχρι
νιστει αυτό και μόνο το ζήτημα; Και διερωτάται ένας προς τι, αυτό το απλώς 

πρακτικό και διαδικαστικό θέμα να το αναγάγουμε σε επίπεδο διακινδύνευσης της 

γλώσσας ή όχι. 

Είναι πολύ πιο απλούστερο το θέμα, γι' αυτό εμε(ς ως ΔΗΚΟ, βλέποντας τη 

σκοπιμότητα και τη διευκόλυνση που γίνεται, τις δυσκολίες που υπάρχουν, θα 

ψηφίσουμε την πρόταση νόμου, όπως !:χει κατατεθεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Παπαπέτρου, όχι όμως για ευλογημένα νομικά έγγραφα, γιατί η Βουλή 

δε δέχεται ευλογημένα νομικά έγγραφα. 

Μ. ΠΑΠΑΠΕΤΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου. Συζητούμε ένα θέμα στο 

οποίο δώσαμε έκταση την οποία δεν έπρεπε να δώσουμε για τον απλούστατο λόγο 

ότι δεν εμφανίστηκε ξαφνικά μπροστά μας το γεγονός ότι 8ε μεταφράζονται οι 

νόμοι. Επαναλαμβάνω αυτό που είπα προηγούμενα. Ήταν κάτι το οποίο 

βρισκόταν μπροστά στην Επιτροπή και η Επιτροπή ή τουλάχιστον η πλειοψηφία 

της Επιτροπής σιωπηρά ή έμμεσα ανέκτηκε. Και θα ήταν σοβαρό λάθος αυτή τη 

στιγμη να θεωρούμε ότι ψηφLζοντας το νομοσχέ8ιο και παρατείνοντας την _.----
προθεσμία για ένα χρόνο θα μεταφραστεί η κυπριακή νομοθε~~-Ω---Ρε\ιτΚόζ 
Εισαγγελέας υπήρξε σαφής μπροστά στην Επιτροπή Νο_ι-wιώ-ν-;-Χ--ρειάζονται πολλά 
χρόνια για να ολοκληρωθεί αυτή η εργα~σί!' η~οποίc< ε:ϊναι σκληρή, περίπλοκη και 
πολύ 8ύσκολη. Κατά συνέ~χείva-·:.ϊο οποίο επι8ιώκεται με αυτή την παράταση 

ε(ναι να ξεκι_~J1σει.--αυτ1j~η 8ια8ιχασία και 8ιερωτώμαι πώς από τη στιγμή που 
_j_μμ-ε-σ-αανi;τήκαμε αυτή την κατάσταση, από τη στιγμή που 8εν τρίξαμε τα 

_ ____..-- 8όντια στην Εκτελεστική Εξουσία ή στο Γενικό Εισαγγελέα προς αυτή την 
·κατεύθυνση, ερχόμαστε σήμερα να αναγάγουμε το θέμα σε θέμα τελεσιγράφων, σε 
θέμα μέτρων, σε θέμα εξοστρακισμού και αφορισμού αυτών οι οποίοι 8ε 

συμπλήρωσαν αυτή την εργασίαj Και είναι πολύ παρήγορο το γεγονός ότι ο 

αγαπητός φίλος χ. Μαρχί8ης περιορ(στηκε να κάμει παρατηρήσεις στο ποιοι 

ψήφισαν ή δεν ψήφισαν αυτή την κυβi:ρνηση. Και πάλι καλά που δε ζήτησε και την 

παραίτησή της, γιατί δε συμπληρώθηκε η μετάφραση των νόμων! 

Κύριε Πρόε8ρε, εκείνο το οποίο προέχει σαν πρώτο βήμα είναι να 8ώσουμε 
ένα αυστηρό μήνυμα προς την Εκτελεστική Εξουσία ότι εννοούμε ότι πρέπει να 
αρχίσει η μετάφραση των νόμων, κάτι το οποίο 8εν κάναμε μέχρι σήμερα και αφοU 
εξαντληθούν αυτά τα βήματα και αφού 8εν υπάρξει ανταπόκριση σ' αuτό το 
βήμα, τότε είναι που θα πρέπει να αρχίσουμε να μιλούμε για μέτρα 8ικά μας και 
για τελεσίγραφα. 

Όσον αφορά το θέμα των τεκμηρίων με !:χει καλύψει σε μεγάλο βαθμό ο κ. 
Παναγιώτου. Θα ηθελα να πω ότι με τη χρησιμοποίηση τεκμηρίων τα οποία 
έχουν 8ιατυπωθεί στην αγγλική γλώσσα σε μια 8ια8ικασία στο 8ικαστηριο τη 
στιγμή που ο βασικός κανόνας ότι η 8ια8ικασία θα 8ιεξάγεται στα ελληνικά 8εν 
είναι αμάρτημα καθοσιώσεως ούτε θέτει σε μεγάλο κίν8υνο ή σε οποιο8ήποτε 
χίν8υνο τη γλώσσα μας. 

Βασικό στοιχεLο και της μετάφρασης των νόμων και της 8ια8ικασίας στα 
ελληνικά μπροστά στα 8ικαστήρια 8εν είναι για να 8είξουμε την υπεροχή της 
ελληνικής γλώσσας, την οποία 8εν αμφισβητώ, απέναντι στην οποια8ηποτε άλλη 
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γλώσσα, αλλά για να γίνεται η ΟιαΟιχασία κατανοητή στον Κυπριακό λαό. Και 

Οεν πρέπει να φύγουμε απ' αυτή τη βασική αρχή. Κατά συνέπεια φρονώ ότι 

ακόμα και με την πρόταση νόμου για τα τεκμήρια εμφανιζόμαστε λίγο πιο 

αυστηροί, ολίγον βασιλιχότεροι του βασιλέως, φτάνει να υπομνήσουμε ότι όλοι 

μας με άλλες νομοθεσίες που ψηφίσαμε επιΟιώχοuμε τη μετατροπή αυτής της 
χώρας σε κέντρο επιχειρηματικής Οραστηριότητας, σε κέντρο uπεράχτιωv εται

ρειών, σε κέντρο ναυτιλιακών εταιρειών, σε κέντρο Οιεθνούς επιχειρηματικής 

Οραστηριότητας, και πιστεύω ότι υπάρχει μια κάποια αντίφαση αν εμφανιζόμαστε 

τόσο απόλυτοι σε μερικά θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

' Από τη θέση μου, κύριε ΠρόεΟρε, αν επιτρέπετε,, θα εlμαι σύντομος. 

Έχω ζητήσει το λόγο, κόριε Πρόε8ρε, γιατί θα 8ιαφωνήσω με την 

Κοινοβουλευτική ΟμάΟα του Δημοκρατικού Συναγερμq_ύ αναφορικά με την τροπο

ποίηση η οποlα αναφέρεται ·στα τεκμήρια. Πιστεύω ,ότι τα τεκμήρια πρέπει να 

γίνονται στην καταληπτή γλώσσα του λαοό μ:ας, γιατί η 8ίκη 8ιεξάγεται 8ημόσια 

και πρέπει, για να κατοχυρωθεί η 8ημοσι6τητα της 8(κης, να ε(ναι κατανοητή όλη 

η ΟιαΟικασια όχι μόνο από τους ΟιάΟικους και τους Οικηγόρους και τους Οικαστές, 

αλλά και από ~ον κόσμο ο οποίος ενίοτε παρακολουθεί αυτές τις Οtκες. 

Διερωτώμαι τι θα καταλαβαίνει οποιοσΟήποτε παρακολουθεί τη aικη αν ένα 

τεκμήριο ε>ίφωνείται στην αγγλική γλώσσα ή σε οποια8ήποτε άλλη γλώσσα. 
Διερωτώμαι, με το επιχείρημα του κ. Παναγιώτου και του συνάΟελφου του 

ΑΔΗΣΟΚ του' κ. Παπαπέτρου, αν, για να ξεπεράσουμε κάποιες πρακτικές 
8υσκολ(ες, ήταν επιβεβλημένη αυτή η τροποποίηση. 

Σιγουρα σ 
1 

όλο τον κόσμο που υπάρχουν Οικαστήρια υπάρχουν ανάλογες 
Ουσκολ!ες. Και όμως τα τεκμήρια παρουσιάζονται στη γλώσσα εκείνη που υπάρχει 

σε κάθε χώρα και εν μεταφράσει. Στην παρούσα περίπτωση σε τίποτε Οε θα 

μπορούσε να βλάπτει, αν μαζί με την παρουσίαση του τεκμηρ!ου στην αγγλική 
γλώσσα ενχειρ(ζεται στην άλλη πλευρά και η μετάφραση. Γι' αυτό θα ψηφ(σω 

εναντί~ν της τροποποίησης που αναφέρεται στο 5. 

Αναφορικά τώρα με την παράταση της ισχύος της νομοθεσί:Χς φρονώ ότι είναι 
επιβεβλημένη η παράiαση, για να μην προκύψει το χάος κα~ υπάρχουy σίγουρα 
άλλα πρακτικά μέτρα τα όποία αν το Σώμα αυτό υιοθετήσει <:Jτο μέλλον θα 

εξαναγκάσει αυτούς οι οποίοι εε\ιαι επιφορτισμένοι με τη μετάφραση να το 
πράξουν το συντομότερο Ουνατό. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αν8ρέου. 

Α. ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Κύριε ΠρόεΟρε, από τη θέση μου. Έχω πάρει το λόγο για να Οιορθώσω μια 
παρανόηση η οποία υπάρχει σε σχέση με τα τεκμήρια. Στην Κύπρο ισχύει το 
Αγγλοσαξωνικό Δίκαιο. Και επομένως Οεν μπορούμε να το συγκρίνουμε με το 

Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Και όταν μιλούμε στο Αγγλοσαξωνικό Δίκαιο για τεκμήρια, 

εννοούμε τα αυτούσια έγγραφα τα οποία συντάσσονται από τους ενΟιαφερόμενους 

ή τους συμβαλλόμενους. Όταν εμείς ζητούμε μετάφραση αυτών των τεκμηρίων, η 
μετάφραση Οεν αποτελεί τεκμήριο στο Οικαστήριο. Όταν λέμε τεκμήριο εννοούμε 
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το περιεχόμενο ενός εγγράφου. Και είναι το περιεχόμενο του εγγράφου που είναι 

τεκμήριο ενώπιον του 3ιχαστηpίου, όπως το είχαν συντάξει οι συμβαλλόμενοι ή οι 

εν8ιαφερόμενοι. 

Γι / αυτό ε(ναι που υπήρξε χάος στα 3ικαστήριά μας 1 ε3ώ και ένα χρόνο, 
λ , ' ( ψ ' Δό ' ' ' ογω του νομου τον οπο ο ηφισαμε:. ι τι τα εγγραφα τα οποια ηταν τα 

τεκμήρια και ήταν στην αγγλική 3εν μποροόσαν να θεωρηθοόν ως τεκμήρια, έστω 

και με μετάφραση. Επομένως είναι παρανόηση να λέμε ότι μποροόμε να 

καταθέσουμε το τεκμήριο στο 3ικαστήριο με μετάφραση. Η μετάφραση 3εν είναι 
τίποτε, Η μετάφραση μπορεί να ε(ναι χρήσιμη για να καταλάβει ένας περίπου τι 

λέει το έγγραφο, αλλά ου3έποτε θα αποτελέσει μαρτυρία στο 3ικαστήριο, όταν 

εξετάζει το 3ιχαστήριο αυτό το συγκεκριμένο τεκμήριο. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που επιβάλλεται η τροποποίηση του νόμου όπως τον 

έχουμε 3ιατυπώσει στην Επιτροπή Νομικών. Διότι μόνο έτσι θα μπορέσουμε να 

λύσουμε τα σοβαρότατα προβλήματα που 3ημιουργήσαμε στα 3ικαστήρια. Και 

είναι γνωστό σε όλους μας, και στον κ. Ευσταθίου και σε μας και στον κ. 

Χατζηγιάννη και στους πάντες ότι πολλές υποθέσεις 3εν μπορούν να 3ικαστούν, 

3ιότι υπάρχει αυτό το νομικό κώλυμα το οποίο εμείς 3ημιουργήσαμε. Και είναι 
ευχής έργο που ερχόμαστε σήμερα να το λύσουμε, για να ι).πορέσουν οι 3ια3ικασίες 
οι οποLες έχουν σταματήσει,. να μπορέσουν να προχωρήσουν και οι 3ιά3ικοι να 

βρουν λόση στα 8ιάφορα προβλήματά τους. 

Θα ήθελα επίσης να αναφέρω ότι μέσα στη 3ική μας νομοθεσία υπάρχει 

Κυρωτικός Νόμος, ο ((Νόμος περί Έκ3οσης Φυγο3ίκων'' που μας επιβάλλει τα 

έγγραφα τα οποία θα κατατεθούν στο 3ικαστήριο να είναι στην αγγλική. Και αυτό 

το πρόβλημα παρουσιάστηκε σε 3ίκη η οποία έγινε στη Λεμεσό. Και υπάρχει 

υποχρέωσή μας να σεβαστούμε τον Κυρωτικό Νόμο που υπογράψαμ:ε. Με το 

νόμο όπως ήταν 3εν μπορούσε να γίνει 3ια3ικασία για την έκ3οση φυγο3ίκου. 

Διότι η χώρα που υπέβαλλε την αίτηση ήταν υποχρεωμένη να παρουσιάσει τα 

έγγραφα, είτε στη γλώσσα τη 3ική της, είτε στην αγγλική γλώσσα, Αυτό λέει ·Ο 

νόμος που εμείς κυρώσαμε σαν Βουλή. 

Περιττό να πω ότι σήμερα στην Κύπρο έχουμε χιλιά3ες υπεράκτιες εταιρείες 

οι οποίες συμβάλλονται στα αγγλικά. Έχουμε χιλιά3ες ξένους οι οποίοι μένουν 
στον τόπο μας και συμβάλλονται μεταξύ τους στα αγγλικά. Τα τεκμήρια ενώπιον 

των 3ικαστηρίων είναι οι συμβάσεις, οι πρωτότυπες συμβάσεις που υπογράφουν. 

Επομένως γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι θα πρέπει να πάψουμε να μιλούμε 

περί μεταφράσεων και 3ιάβρωσης εθνικών μας συνει3ήσεων, όταν οι 3ια3ικασ(ες οι 

ί3ιες τις οποίες έχουμε στα 3ικαστήριά μας, 3ε μας επιτρέπουν παρά να 3εχθούμε 

την τροποποίηση, όπως την έχουμε εμείς προτείνει σαν Ε':ιτροπή Νομικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επει3ή 3εν είμαι νομικός, θα ήθελα μια ερώτηση μόνο. Αν εμείς θέλουμε ένα 

φυγό3ικο από άλλη χώρα) μπορούμε αυτό να το στείλουμε στα ελληνικά; 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

· 1Jχι, θα πρέπει να είναι στα αγγλικά, είτε στη γλώσσα τη 3ική μας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αφού λέτε στη γλώσσα της χώρας που τον ζητά, ή στα αγγλικά. 

Α.ΑΝΔΡΕΟΥ: 

Ή στη γλώσσα τη 3ική μας, ή σε μια από τις επίσημες γλώσσες του 

Συμβουλίου της Ευρώπης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πρέπει να είναι σε επίσημη γλώσσα του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η ελληνική είναι του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι του Συμβουλίου της Ευρώπης, κύριε Πρόεόρε, του Ευρωπαϊκού Κοινο

βουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, και πρέπει να είναι του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Λοιπόν, υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Θα μπείτε στα νομικά; 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεόpε 11 για ποικιλία ακριβώς, για να μη μιλούν μόνο οι 
όικηγόροι 1 γιατί. βλέπουμε τι σημαίνει να μπλέξει κανένας μαζί τους. 

Ήταν ενόιαφέρουσα η συζήτηση. Δεν αντιλήφθηκα να υπάρχει πολεμική από 
καμιά πλευρά εναντίον της γλώσσας μας. Θα ειμαστε πιο ακριβείς, αν για τα 

περιθώρια μετράφρασης μιλούσαμε για τρία τέρμινα και εισηγούμαι ότι το θέμα 

είναι λήξαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζη8ημητρίου, 

'Άρχισαν οι μη 8ικηγόροι τώρα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και αλίμονό σας! 

Κύριε Πρόεόρε, πάντως εγώ θέλω να 8ιατυπώσω μια έγνοια. Έγινε 

επανειλημμένα αναφορά ότι γίναμε κέντρο υπεράκτιων εταιρειών, ότι έχουμε γίνει 

κέντρο προσφοράς υπηρεσιών, γι' αυτό θα πρέπει να χρησιμοποιούμε την αγγλική 

και να μη 8ίνοuμε τόση μεγάλη σημασία στην ελληνική γλώσσα. Τουλάχιστον 

αυτό έχω καταλάβει. 

Πάντως εκε(νο που θα πρέπει να σημειώσουμε είναι ότι για να έχει και μια 

σημασία αυτό το πράγμα, η μετατροπή μας ή τέλως πάντων η χρησιμοποίηση της 

l(ύπρου από uπεράχτιες εταιρείες χρειάζεται κάποια ισχυρή βάση με βάση τα 

πολιτιστικά μας στοιχεία και τη γλώσσα του τόπου, πέρα από οτιόήποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, αν 8εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στη όεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεόρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντ(ον; 



ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Με 31 ψήφους υπέρ και 3 εναντίον, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου, Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπtρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρ6ε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 3i ψήφους υπέρ και 3 εναντίον, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικοό νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπtρ; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόε3ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 31 ψήφους υπέρ και 3 εναντίον, και το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προσθήκη νtου άρθρου 5 στο βασικό νόμο. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: . 
Πόσοι ψηφίζουν υπtρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπtρ, κόριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 30 ψήφους υπέρ και 4 εναντ(ον, και το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε3ίου, 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί των Επισήμων Γλωσσών της 

ΔημοκρατLας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφLζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 31 ψήφους υπέρ και 3 εναντίον, το νομοσχέ8ιο εγκρίνεται και ψηφίζεται 
σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ / αp. 22, που 
εLναι «0 περί της Οικουμενικής Σύμβασης για το ΔικαLωμα Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1990>>. 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΟΙΚΟΥΜΕΝΙΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟ ΔΙΚΑΙΩΜΑ 

ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

'Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Γεωργ(ου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος ΔLγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ(ου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουνίου 1990. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορ(ου και Βιομηχανίας. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδLου ε(ναι η κύρωση της Σύμβασης για το 

δικαίωμα πνευματικής ιδιοχτησ!ας, όπως αναθεωρήθηκε στο Παρίσι στις 24 
Ιουλίου 1971 στην οποία η Κόπρος αποφάσισε να προσχωρήσει σύμφωνα με την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλ(ου υπ' αριθμό 33.076 και ημερομην(α 15 
Φεβρουαρίου 1990. 

Με την πιο πάνω Οικουμενική Σύμβαση σκοπείται η 8ημιουργία ενός 

οικουμενικού συστήματος για την προστασ(α του 8ικαιώματος της πνευματικής 

ι8ιοκτησίας των φιλολογικών, καλλιτεχνικών και επιστημονικών έργων. 

Ει8ικότερα η Σόμβαση αυτή περιλαμβάνει πρ6νοιες, ώστε οι εργασίες των 

δημιουργών στη μια χώρα-μέλος να έχουν την !δια μεταχε(ριση και προστασ!α 
στις άλλες χώρες-μέλη σύμφωνα με τη νομοθεσία της κάθε χώρας. 
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Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή ot εκπρόσωποι του αρμόδιου lπουργε(ου, 
την πιο πάνω Σύμβαση έχουν προσυπογράψει ενενήντα περ(που χώρες ανάμεσα 

στις οποίες περιλαμβάνονται όλες οι χώρες της Ε.Ο.Κ. καθώς επίσης η Αυστρία 

και η Μάλτα που ενδιαφέρονται να εντα;{θούν στην Ε.Ο.Κ. Επ(σης δηλώθηκε στην 
Επιτροπή ότι οι πρόνοιες της Σύμβασης αυτής εναρμον(ζονται με την εσωτερική 

μας νομοθεσία και είναι ανάλογες με τις πρόνοιες της Σύμβασης της Βέρνης στην 
οποία η Κύπρος έχει ή8η προσχωρήσει από το 1964. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της πιο 

πάνω Σύμβασης. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω μόνο μια λέξη, μια πρόταση μόνο από τη θέση μοu, 

έντιμε κύριε Πρόε8ρε, για να τον(σω απλούστατα πως 8εν είναι αuτοσκοπός η 

επιψήφιση των Διεθνών Σuμβάσεων. Και φυσικά κάναμε ένα βήμα παρακάτω με 

την επιψήφιση της Συνθήκης της Βέρνης. Αλλά να τον(σω, έντιμε κύριε Πρόε8ρε, 

πως η αρμό8ια υπηρεσ(α, η αρμό8ια επιτροπή η οποία ανέλαβε να χειριστεί το 

όλο θέμα, 8εν είχε ούτε ένα υπάλληλο, για να θέσει σε εφαρμογή αυτή τη 
νομοθεσία. Παράκληση και εισήγησή μας είναι, αν θέλουμε αυτός ο Νόμος να μπει 

σε εφαρμογή, τουλάχιστον ένα μέχρι 8ύο άτομα να αναλάβουν να βοηθήσουν και 

να παρακολουθούν την όλη 8ια8ικασία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επει8ή 8εν uπάρχοuν ομιλητές, προχωρούμε στη 8εύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασηj 

Επει8ή 8εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Οικουμενικής Σύμβασης για το 

Δικαίωμα Πνευματικής Ιδιοκτησίας {Κυρωτικός) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

{Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφ(ζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αρ. 23, που 
είναι «0 περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κόπρου {Σχέδια !πηρεσίας και Κατηγορίες 
Θέσεων) Νόμος του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒ01ΛΕ1ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟ! ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟ! ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ «0 
ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟ! Κ1ΠΡΟ1 (ΣΧΕΔΙΑ !ΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΘΕΣΕΩΝ) ΝΟΜΟΣ ΤΟ! 1990». 
Παρόντες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

ΕΝΑριστος Χρυσοστόμου 

Λέανδρος Ζαχαριάδης 

Κώστας Ερωτοκρ(του 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Απριλίου, 15 και 22 Μαϊου και στις 26 Ιουνίου 1990. Στις συνεδρίες της 

Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται, από τη μια, η νομοθετική κύρωση 

των σχεδίων υπηρεσίας που καταρτ(στηχαν από την Α.Η.Κ. χαι η πρόβλεψη, από 

την άλλη, κανονιστικής διαδικασ(ας για τον καθορισμό της κατηγορ(ας μιας θέσης 
σε περίπτωση που δεν επέρχεται συμφων(α μεταξύ Αρχής και συντεχνιών. 

Εκφράζοντας τις απόψεις τους πάνω στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο οι 

εκπρόσωποι του αρμόδιου Υπουργείου και της Α.Η.Κ. ανέφεραν ότι οι προτει
νόμενες πρόνοιες είναι αναγκαίες χαι στοχεύουν στην εύρυθμη λειτουργία της 
Αρχής. Ειδικότερα αναφέρθηκε ότι με τις τροποποιήσεις αυτές σκοπε(ται να δοθεί 
η απαραίτητη νομική υπόσταση στα σχέδια υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής 
τα οποία νομοτυπικά πάσχουν, με αποτέλεσμα να ακυρώνονται οι προαγωγές τους 
στο Δικαστήριο, Επ(σης, εισάγεται διαδικασία ώστε, σε περ(πτωση που δεν 
υπάρχει συμφωνία μεταξύ συντεχνιών και Αρχής ως προς τον καθορισμό της 
κατηγορίας μιας θέσης, αυτή να ρυθμίζεται με κανονισμούς που θα εγκρίνονται 
τελικά από τη Βουλή. Με τον τρόπο αυτό αναμένεται να ξεπεραστε( το αδιέξοδο 
στο οποίο συχνά βρίσκεται η Αρχή, όταν δεν επιτυγχάνεται συμφων(α με τις 

συντεχνίες. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας κάλεσε στις συνε

όρίες της εκπροσώπους και των πέντε συνδικαλιστικών οργανώσεων του προσω

πικού της Αρχής, για να ενημερωθεί πάνω στις απόψεις τους σχετικά με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο. Μετά τη διαπίστωση της διαφωνίας των οργανώσεων 
1 ι ι ι 'Ι:> Ι ' "'' 'ψ αυτων κυριως σε ο,τι αφορα τη οευτερη πτυχη του νομοσχεσιοu και ενο ει της 

εισήγησης από την πλευρά της συντεχνίας ΣΗΔΗΚΕΚ να δοθεί κάποιος χρόνος, 

ώστε να γίνουν διαβουλεύσεις μεταξύ όλων των ενόιαφερομένων για όιευθέτηση 
του επίμαχου θέματος, η Επιτροπή δεν προχώρησε στην προώθηση του νομο

σχεδίου για κάποιο χρονικό διάστημα αναμένοντας τα αποτελέσματα των πιο 

πάνω διαβουλεύσεων. 

Μετά την ολοκλήρωση των 3ιαβουλεύσεων αυτών, η Επιτροπή κάλεσε εκ 

νέου όλες τις εν3ιαφερόμενες πλευρές από τις οποίες και ζήτησε να ενημερωθεί 

πάνω σε οποιεσ3ήποτε εξελίξεις για άρση της μεταξύ τους 3ιαφοράς. Όπως 
όηλώθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους των συντεχνιών ΣΎ'ΒΑΗΚ, 

ΣΗΔΗΚΕΚ και ΕΠΟΠΑΗ, οι συντεχνίες τους συμφώνησαν τελικά στην προώ

θηση του υπό συζήτηση νομοσχε3ίου, όπως κατατέθηκε από την Εκτελεστική 

Εξουσία και μάλιστα ζήτησαν την προώθησή του το ταχύτερο 3υνατό, ώστε να 
μπορέσουν να προχωρήσουν οι 3ια3ικασ(ες για την πλήρωση των θέσεων στην 

Α.Η.Κ. Από την άλλη, οι συντεχνίες ΕΔΑΗΚ και ΣΕΠΑΗΚ επανέλαβαν την 

πλήρη 3ιαφωνία τους με το προτεινόμενο νομοσχέ3ιο το οποίο κατά την άποψή 
τους παραβιάζει την υφιστάμενη συμφωνημένη 3ια3ικασία που 3ί3ει το 8ικαίωμα 

σε μια συντεχνία να 3ιαπραγματεύεται με την Αρχή για τον ορισμό κάθε θέσης. Η 

όια3ικασία αυτή έχει θεσμοθετηθεί με τους σχετικούς Κανονισμούς του 1986 μετά 
από αγώνες της συν3ικαλιστικής πλευράς, γι• αυτό και θεωρείται κατά την ί3ια 

άποψη κεκτημένο 3ικα(ωμα. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων της Αρχής τονίστηκε και πάλι το επείγον 

της προώθησης του νομοσχεδίου για την εύρυθμη λειτουργία της και επανα

λήφθηκε η υπόσχεσή τους ότι, προτού η Αρχή καταφεύγει στην κανονιστική 

ρύθμιση της κατηγορίας μιας θέσης, θα εξαντλεί όλα τα περιθώρια της συνεν
νόησης με τις συντεχνίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υπό το φως των 

πιο πάνω θέσεων της Α.Η.Κ. και της πλειοψηφίας των συντεχνιών του προσω
πικού της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι3ιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη 3εύτερη 

ανάγνωση του νομοσχε3ίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. / Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει3ή 3εν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 



3744 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδια Υπηρεσίας. 'Αρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγχρLνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατηγορίες θέσεων για σκοπούς διορισμού ή προαγωγής. 'Αρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση~ το άρθρο 4 εγκρίνεται. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιφύλαξη. 'Αρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) Νόμος του 1990. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφlζεται σε 

Νόμο. 

Προχωρούμε στο επ6μενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αp. 24, που 
είναι ((Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ 

ΩΣ «Ο! ΠΕΡΙ ΜΕΤΑΛΛΕΙΩΝ ΚΑΙ ΛΑΤΟΜΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990>>. 
Παρόντες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

ΕΝΑριστος Χρυσοστόμου 

Κώστας Ερωτοχρίτου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος Διγκλης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 
και 26 Ιουνίου και στις 3 Ιουλίου 1990. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών είχε την 

ευχαιρια να ακούσει τις απόψεις του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας και 

εκπροσώπων της Υπηρεσίας Μεταλλείων του υπουργείου του, καθώς και τις 
απόψεις αρκετών επηρεαζόμενων κοινοτήτων, του Συνδέσμου Βιομηχάνων 

Θραυστών Σκύρων και 'Αμμοu, της Ελληνικής Μεταλλευτικής Εταιρείας και 

άλλων προσώπων ή εκπροσώπων εταιρειών που ασχολούνται με τη λατόμηση και 

εξόρυξη υλικών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 47 του 
βασικού περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, σκοπεtται η 
αναθεώρηση ενοικίων, τελών και δικαιωμάτων που προβλέπονται σ' αυτούς. 

Όπως δηλώθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εμπορίου και Βιομηχαν(ας, η πιο πάνω αναθεώρηση κρίνεται αναγκαία, ώστε τα 

προβλεπόμενα στους Κανονισμούς ενοίκια και τέλη να προσαρμοστούν στα 

σημερινά δεδομένα. Σύμφωνα με τους υπολογισμούς των αρμοδίων του Υπουρ
γείου, τα ετήσια έσοδα μετά την προτεινόμενη αύξηση των ενοικίων και τελών 
αναμένεται να αυξηθούν από f164,000 που ήταν το 1989 σε f250,000. 

Στους πιο πάνω Κανονισμούς θεσπ!ζεται επίσης για πρώτη φορά η επιβολή 
τέλους 1 Ο σεντ για κάθε τόνο λατομικών υλικών που ανορύσσονται και διατ(θενται 
επιτόπια. Σύμφωνα με τις δηλώσεις των αρμοδlων~ υπάρχει πρόθεση όπως μέρος 

του ποσού που θα εισπράττεται και που υπολογίζεται να είναι f600,000 περίπου 
επιστρέφεται στις επηρεαζόμενες κοινότητες για τη χρηματοδότηση αναπτυ
ξιακών έργων. Όπως ειδικότερα δήλωσε στην Επιτροπή ο Υπουργός Εμπορlου 
και Βιομηχανίας~ υπάρχει πρόθεση να επιστρέφεται στις κοινότητες ποσοστό 50% 
από τα επιβαλλόμενα τέλη. Το υπόλοιπο 50% η κυβέρνηση προγραμματίζει να το 
διαθέτει για τη βελτίωση και αποκατάσταση του περιβάλλοντος, όταν σ' αυτό 

προκαλούνται ζημιές εξαιτίας της λειτουργίας μεταλλείων και λατομε(ων που δεν 

μπορούν να καλυφθούν με άλλο τρόπο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
τις απόψεις όλων των επηρεαζόμενων πλευρών και αφού υιοθέτησε ως θέμα αρχής 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, προχώρησε στην 

εξέταση των επιμέρους διατάξεών τους. Μετά τη μελέτη αυτή η Επιτροπή 

διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις/εισηγήσεις:-

( α) Η Επιτροπή θεώρησε ικανοποιητικές τις πρόνοιες των Κανονισμών που 

αναφέρονται στα ποσά τα οποία υποχρεώνονται να δαπανούν για 

έρευνες οι κάτοχοι ερευνητικής άδειας. 

(β) Η Επιτροπή εκεί όπου έχει διαπιστώσει υπέρμετρη αύξηση στα 

προτεινόμενα τέλη ή ενοίκια εισηγε(ται τον περιορισμό τους σε λογικά 

πλαίσια. 

(γ) Όσον αφορά την επιβολή του νέου τέλους των 10 σεντ για κάθε τόνο 
λατομικών υλικών που ανορύσσονται και διατίθενται επιτόπια, η 

Επιτροπή θεωρεί ορθό να καθοριστεί ρητά στους υπό συζήτηση 
Κανανονισμούς ποιο ποσοστό των τελών αυτών θα επιστρέφεται στις 

κοινότητες και ποιο θα κατακρατείται από την κυβέρνηση. Ειδικότερα 

η Επιτροπή έκρινε ορθό να καθορίσει ότι ποσοστό 75% θα επιστρέ
φεται στις κοινότητες και ποσοστό 25% θα κατακρατείται από την 
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κυβέpνηση. Πpόσθετα θεωpεί σκόπιμο να οpίσει pητά στους Κανο

νισμούς ότι το ποσοστό του 75% το οπο(ο θα επιστρέφεται στις 

επηpεαζόμενες κοινότητες θα χpησιμοποιείται για τη χpηματοδότηση 

αναπτυξιακών έργων ύστερα από 8ιαβουλεύσεις με τον οιχε(ο έπαρχο. 

Όσον αφορά το ποσοστό που θα πα(ρνει η κυβέρνηση, χρίθηχε 

ορθότερο να χαθοριστε( στους Κανονισμούς ότι αυτό θα χρησιμο

ποιε(ται για τη βελτίωση χαι αποκατάσταση του περιβάλλοντος, όταν 

προκαλούνται σ' αυτό ζημιές εξαιτίας της λειτουργ(ας μεταλλείων ή 

λατομείων οι οποίες 8εν μπορούν να καλυφθούν με οποιοδήποτε άλλο 

τρόπο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου χαι Βιομηχανίας, αφού τροποποίησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς με βάση τις πιο πάνω θέσεις της, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθε(. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

lπάpχουν ομιλητές σε θέμα αpχής; 

Επει8ή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής) θέτω τους Κανονισμοός 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

{Κτυπά τη σφόpα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Πpοχωpοόμε στο επόμενο θέμα στην ημεpήσια διάταξη το υπ' αp. 25, που 
είναι «Οι πεp( Χωpίων {Διοίκηση και Βελτίωση) {Τpοποποιητικοί) Κανονισμοί 

Κοίλης του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟIΛΕΙΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΙΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΣ ποι ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛ ΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΚΟΙΛΗΣ ΤΟΥ 1990» 
Παp6vτες:-

Λέανδpος Ζαχαpιάδης, Πpόεδpος 

ΠοΜβιος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρ(στος Πέτας 

Ευστάθιος Εuσταθ(ου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμοός σε συνεδpία της που πpαyματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 1990. Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς χαι τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εχ8ίδονται με βάση το άρθρο 24 
της πεpί Χωpίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, σκοπείται η αόξηση των 

δικαιωμάτων άσκησης επαγγέλματος ή επιχείρησης στο Συμβούλιο Βελτιώσεως 
Κοίλης της επαpχίας Πάφου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, θεωρεl όμως αναyκα(α την εναρμόνιση 

των 8ικαιωμάτων αυτών με τα 8ικαιώματα που ισχύουν σε άλλα γειτονικά 



3747 

Συμβούλια Βελτιώσεως, γι / αυτό και έχει κάμει τις αναγχαί~ς τροποποιήσεις στο 
ύψος των προτεινόμενων δικαιωμάτων και με βάση αυτ~ς ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρ<σή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομ<λητές σε θέμα αρχής; 

Επει3ή 3εν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

lπ&.ρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση 1 οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ / αρ. 26, που 

είνα< «0< Δημοτικοί (Τροποπο<ητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί Πάφου του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΠΑΦΟΥ ΤΟΥ 1990». 
Ποιpόvτες:-

Λέαν3ρος Ζαχαρ<ά3ης, Πρόε3ρος 

Πολόβ<ος Κόλοκος 

Νίκος Μουσιούττας 

Χρίστος Πέτας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμοός σε συνε3ρία της που πραγματοποιήθηκε στ<ς 23 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 
της νομοθεσ(ας για τους Δήμους, σκοπε(ται η αναθεώρηση των δικαιωμάτων 
σφαγείου που ισχύουν στο Δήμο Πάφου και η θέσπιση πρόνοιας σύμφωνα με την 

οποία τα δικαιώματα αυτά θα καταβάλλονται κατά το χρόνο της εισαγωγής των 

ζ ' ' ' ωων στο χωρο του σφαγειου.-

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα νέα 

δικαιώματα που προτε(νονται εξισώνονται με τα δικαιώματα που ισχύουν στο 

Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
συζήτηση Κανονισμών, αφού υιοθετηθούν σ' όλες τις περιπτώσεις τα ίδια 

δικαιώματα που ισχύουν για το κεντρικό σφαγείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμοός 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρ(νονται. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ / αρ. 27 1 που 

είναι «0< περί Κυπρ<ακοό Πρακτορείου Ε<3ήσεων (Δ<άρθρωση κα< Όρο< Υ πηρε
σίας) Κανονισμοί του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 
ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟΥ ΕΙΔΉΣΕΩΝ (ΔΙΆΡΘΡΩΣΗ ΚΑΙ ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 

Παρόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριιfδης, Πρόεδρος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φιfντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεΟριαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οπο(οι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκΟίΟονται με βάση το άρθρο 20 
της νομοθεσ(ας για το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδ'ήσεων που ψηφίστηκε πρόσφατα 
από τη Βουλή, σκοπείται η ρύθμιση της διάρθρωσης των υπηρεσιών, καθώς και 

όλων των άλλων θεμάτων που αφορούν την πρόσληψη και τους όρους υπηρεσίας 

του προσωπικό στο Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπ6 συζήτηση Κανονισμών και, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι 

προβλεπόμενοι όροι πρόσληψης και υπηρεσίας των υπαλλήλων του Κυπριακού 
Πρακτορειου Ει8ήσεων είναι στα περισσότερα σημεία εναρμονισμένοι με τα όσα 
ισχύουν στη δημόσια υπηρεσία της Δημοκρατ(ας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Στυλιανού. 

Π. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: 

Δε θα σας καθυστερήσω, έντιμε κύριε Πρόεδρε, για να πω και πάλι πως στην 

περlπτωση του τουρκοκυπριακού πρακτορείου ειδήσεων, το οποίο διοχετεύει μέσω 

της 1 Άγκυρας προς όλα τα διεθνή πρακτορεία τις θέσεις του, αυτό λειτουργεί με 

35 υπαλλήλους. Στην περίπτωση ,τη δική μας, λειτουργούμε μόνο δύο, και αυτοί 
πάνω σε προσωρινή βάση. Πάλι F,o ίδιο θέμα επαναλαμβάνεται. Να στελεχωθεί 

αυτή η υπηρεσία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς ενώπιον του 

Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπιf τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αρ. 28, που 
ε(ναι «Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Κυπερούντας του 1 qqnn 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟ1ΆΕ1'ΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ. 

ΤΟ!Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ!Σ ΠΟ! ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ιιΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
Κ1ΠΕΡΟ1'ΝΤΑΣ ΤΟ! 1990,,. 

Παp6v,..ες:-

Λέαν3ρος Ζαχαριά3ης, Πρ6ε3ρος 

Μανώλης Χριστοφί3ης 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο
νισμούς σε συνε3ρία της που πραyματοποιήθήκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε
ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οπο(οι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περ( Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, σκοπείται η αύξηση των 
τελών αποκομιδής σκυβάλων που κα-ϊαβάλλονται στο Συμβούλιο Βελτιώσεως 
Κυπερούντας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη ότι με τις 

προτεινόμενες αυξήσεις θα καλυφθεί η δημιουργία νέου σκυβαλότοπου και η αγορά 

σκυβαλοφόροU οχήματος από το Συμβούλιο Βελτιώ_σεως Κυπερούντας που θα 

εξυπηρέτεί επιπρόσθετα και τις κοινότητες Ποταμ(τισσας και Δυμών, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 
ενώπιΌν του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αρ. 29, που 
είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Πισσουρίου του 1990». 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΠΙΣΣΟΥΡΙΟΥ ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Λέαν8ρος Ζαχαριά8ης, Πρόε8ρος 

Μανώλης Χριστοφί8ης 

ΝLκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τ σιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμοός σε συνε8ρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
συνε8ρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιΟιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς 1 οι οποίοι εχ8ί3ονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) νομοθεσίας, σκοπείται η αόξηση των 

ετήσιων Οικαιωμάτων άσκησης επιστημονικού ή άλλου επαγγέλματος ή τέχνης ή 

διεξαγωγής εμπορικής εργασίας που καταβάλλονται στο Συμβοόλιο Βελτιώσεως 

Πισσουρίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επι8ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα LΟια 

Οικαιώματα καταβάλλονται και σε άλλα γειτονικά Συμβούλια Βελτιώσεως, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΕπειΟή Οεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 
ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφόρα) 

ΕπειΟή Οεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια Οιάταξη το υπ' αρ. 30, που 
είναι ι<Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοικισμού Α νθουπόλεως του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΑΙΟΥ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΣΥΝΟΙΚΙΣΜΟΥ ΑΝΘΟΥΠΟΛΕΩΣ 

ΤΟΥ 1990». 
Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριά8ης, Πρόεδρος Κυριάκος Τσιέττης 

Μανώλης Χριστοφί8ης Χρίστος Πέτας 

Νίκος Μουσιούττας ΑνΟρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο
νισμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
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συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
της περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτlωση) νομοθεσ(ας, σκοπεlται η αύξηση των 

καταβλητέων δικαιωμάτων για παροχή οικιακού νερού στο Συμβούλιο Βελτιώ
σεως Συνοικισμού Ανθούπολης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ-/ι Εσωτερικών, υιοθετώντας τα νέα δικαιώματα 

που προτείνονται, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσΊ~σ-η, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ 1 αρ. 31, που 
είναι «Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Γαλάτας του 1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ 
(ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΓΑΛΑ ΤΑΣ ΤΟΥ 1990>>. 

Πιιρόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραyματοποι>\θηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 
του περί Χωρίων (Διοίκησις και Βελτίωσις) Νόμου, σκοπείται η ρύθμιση της 

καταβολής δικαιωμάτων για την προμήθεια πόσιμου νερού από την υδατοπρο
μήθεια του Συμβουλίου Βελτιώσεως Γαλάτας για χρησιμοποίησή του μέσα και 
έξω από την περιοχή υδατοπρομήθειας ως πηγής ύδρευσης για σκοπούς αξιο
ποίησης γης ή διαχωρισμού γης σε οικόπεδα fι για μεταφορά του σε ανεγειρόμενη 

οικοδομή. 

Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, θεωρεί όμως τα προτεινόμενα δικαιώ-

β λ 
Ι Ι ι 1 ι ~ 1 

ματα υπερ ο ικα, γι αυτο και τα εχει εναρμονισει με τα σικαιωματα που 
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καταβάλλονται σε άλλα Συμβούλια Βελτιώσεως σε παρόμοιες περιπτώσεις 
αξιοποίησης ή διαχωρισμού γης σε οικόπεδα. Ύπό το φως των πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

"Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρ(νονται. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη τα υπ 
/ 
αρ. 32 και 

33, που είναι «Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Μίσθωση 
Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικkς Βιομηχανικές Περιοχkς) Κανονισμοί του 1990» 
και «Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1990» και για τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(1) «ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΉΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

(ΔΙΆΘΕΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» ΚΑΙ (2) 
,,ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΉΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΜΙΣ

ΘΩΣΗ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΜΕΣΑ ΣΕ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΕΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ 

ΠΕΡΙΟΧΕΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990». 
Παp6vτες:-

Κίμων Παναγίδης, Πρόεδρος 

Πολύβιος Κόλοκος 

ΕΝΑριστος Χρυστοστόμου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Φλουρέντζος 

Νεόφυτος Ηλία 

Παύλος Δίγκλης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 1990. 
Στη συνε8ρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των 

"Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Εσωτερικών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που και οι 8υο εκ8ί8ονται με βάση το άρθρο 
18 της βασικής νομοθεσίας για την Ακίνητη Ιδιοκτησία (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση), σκοπείται η ρύθμιση αριθμού θεμάτων που αφορούν την ανακατανομή 

ή τον καθορισμό αρμο8ιοτήτων σε σχέση με τις Κυβερνητικές Βιομηχανικές 
Περιοχές και τις Ελεύθερες Ζώνες. 

Ειδικότερα: 

( α) Με τους πρώτους πιο πάνω Κανονισμούς εξαιρούνται οι Κυβερνητικές 

Βιομηχανικές Περιοχές και οι Ελεύθερες Ζώνες από τις 8ιατάξεις των 

περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) Κανονισμών 

του 1989· και 
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(β) με τους δεότερους υπό συζήτηση Κανονισμοός καθορίζονται η διαδι

χασια, τα κριτήρια και οι όροι μίσθωσης της ιδιοκτησίας της 

Δημοκρατίας που βρίσκεται μέσα στις Κυβερνητικές Βιομηχανικές 

Περιοχές. 

Σύμφωνα με τις δηλώσεις των εκπροσώπων των πιο πάνω Τπουργείων οι υπό 

συζήτηση Κανονισμοί ετοιμάστηκαν μετά από διαβουλεύσεις ~αι με την πλήρη 
συνεργασία των δυο πιο πάνω Τπουργείων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Τπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφόρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη τα υπ' αρ. 34, 35 και 36 1 που 
είναι «Οι περί Ιδιωτικών Νοσοκομείων Κανονισμοί του 1990)), «Οι περί Αλιείας 
Κανονισμοί του 1990» και «Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 1990» αποσόρθηκαν. 

Προχωροόμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη τα υπ' αρ. 37, που 
είναι «Οι περί Κυβερνητικοό ίδατικοό Έργου του Χώρου Απορρίψεως και 

Επεξεργασίας Λυμ&των εις το «ΒΑ ΤΙ» Λεμεσοό (Έλεγχος, Διαχείρισις και 

Χορήγησις Δικαιώματος δι' Απόρριψιν Λυμ&των) Κανονισμοί του 1990». 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟίΛΕίΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ 

ΤΟίΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟίΣ ΠΟί ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ «ΟΙ ΠΕΡ! ΚίΒΕΡ

ΝΗΤΙΚΟί ίΔΑΤΙΚΟί ΕΡΓΟί ΤΟί ΧΩΡΟί ΑΠΟΡΡΙΨΗΣ ΚΑΙ 

ΕΠΕΞΕΡΓΑΣΙΑΣ ΛίΜΑΤΩΝ ΣΤΟ «ΒΑΤ!,, ΛΕΜΕΣΟί (ΕΛΕΓΧΟΣ, 

ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΧΟΡΉΓΗΣΗ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΟΣ ΓΙΑ ΑΠΟΡΡΙΨΗ 

ΛίΜΑΤΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟί 1990». 
Παpόvτες:-

Λέανδρος Ζαχαριάδης, Πρόεδρος 

Μανώλης Χριστοφίδης 

Νίκος Μουσιοόττας 

Κυριάκος Τσιέττης 

Χρίστος Πέτας 

Ανδρέας Φάντης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμοός σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1990. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τπουργε(ου Εσωτε
ρικών οι οπο(οι ανέλυσαν τους σκοποός και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 

Κανονισμών, 

Με τους πιο πάνω Κανονισμοός, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 44 
και 24 της νομοθεσίας για τα Κυβερνητικά ίδατικ& Έργα, σκοπείται η ρόθμιση 
της λειτουργίας του Κυβερνητικοό l'δατικοό Έργου του Χώρου Απόρριψης και 

Επεξεργασίας Λυμάτων στο <<Βατί)) Λεμεσού. 
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Η Κοινοβοuλευτικfι Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετε( τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 

ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση γιίχ. την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπιf τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη τα υπ' αρ. 38, 39, 40, 41 1 42, 
43, 44, 45, 46, 4 7 και 48, που είναι «Οι περί Καταχωρήσεως Γενν-,\σεων, 

Θνησιγονιών και Θανάτων (Καθορισμός Τύπων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990>>, «Οι περί Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Κανονισμοί του 1990», «Οι 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και ΤροχαLας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανο
νισμοί του 1990», ,,Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990», «Οι περί Ασφαλιστικών Εταιρειών Κανονισμοί του 1990», «Οι περ( Αρχής 
Βιομηχανικής Κατιfρτισης (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί τοu 

1990», «Οι περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Ταμείον διιf Πλεονιfζον Προσω

πικόν) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990», «Οι περί Γεωργικής Ασφιfλισης 
(Σuντ&ξεις και Χορηγήματα στους Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί του 1990», «Οι περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990», «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσ(ας (Χρόνος 
Εργασίας) Κανονισμοί τοu 1990», «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας {Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1990», αποσύρθηκαν. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 49, που 
είναι «Οι περί Ιατρών (Ειδικιf Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1990». 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ «ΟΙ ΠΕΡΙ ΙΑΤΡΩΝ (ΕΙ

ΔΙΚΆ ΠΡΟΣΟΝΤΑ) {ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1990» 

Παpόv..-ες:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γεώργιος Παπαδόπόυλος, 

Ανδρέας Παρισινός 

Αντώνης Ανδρέου 

Ιωιfννης Ιωαννίδης 

Θαλής Μιχαηλίδης 

Κυριιfκος Χρίστου 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Ι ιfκωβος Κατσουνωτός 

Η Κοινοβουλευτικfι Επιτροπή Υγεlας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε συνεδρLαση ποu πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 1990. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 23 της 
βασικής νομοθεσίας για την Εγγραφfι Ιατρών, σκοπείται η τροποποίηση του 

Π(νακα που παριλαμβάνει τους βασικούς κανονισμούς για τους Ιατρούς (Ειδικά 

Προσόντα). 
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Ει8ιχότερα με τους πιο πάνω Κανονισμούς προβλέπεται-

(α) Ο διαχωρισμός της ειδικότητας της Χειρουργικής Αγγείων-Καρδι&ς σε 
δυο χωριστές ειδικότητες της Χειρουργικής Αγγείων και της Χειρουρ

γικής Καρδι&ς και 

(β) Η προσθήκη της νέας ειδικότητας της Παιδοκαρδιολογίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, λαμβ&νοντας υπόψη τις διαβεβαιώσεις 
των εκπροσώπων του l'ποuργείου Υγείας ότι οι πιο πάνω τροποποιήσεις 

σuμβα8ιζουν με τις αντίστοιχες ρυθμίσεις στο χώρο της ΕΟΚ και ότι οι άμεσα 

εν8ιαφερόμενοι συμφωνούν με αυτές, υιοθετε! τις' πρόνοιες των πιο πάνω Κανο

νισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 

έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, θέτω τους Κανονισμούς 
ενώπιον του Σώματος προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ& τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη τα υπ' αρ. 50 και 51 ποu εLναι, 
«Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Υπηρεσία Μετά8οσης Δε8ομένων σε 

Πακέτα) (CYTAPAC) Κανονισμοί του 1990» και« Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (Γενικός Νοσηλευτικός Κλ&δος - Θέση Νοσο
κόμου επί του Προσωπικού Πρώτης Τ&ξης) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1990» αποσύρθηκαν. 

Και έτσι φτάσαμε στο τέλος της Νομοθετικής Εργασίας. 

Κεφάλαιο Γ '. Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ή~η γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 807 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειιχς Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 12 Ιουνίου 1990. 
«Τη διεύρυνση κι ευθυγρ&μμιση του δρόμου από το Σταυρίν (περιοχή 

Χατζηγαβρίλη), μέχρι τον Πολύστυπο, μήκους 4 χιλιομέτρων, που θα εξυπηρετεί 
την κοινότητα και τα χωριά της περιοχής (Λειβά8ια, Αληθινού, 'Αλωνα, 
Πλατανιστάσα), μέχρι και τα Χαν8ριά και το Τρόο8ος, ζητούν από καιρό οι 
κάτοικοι της 8ημογραφικά συρρικνούμενης κοινότητας του Πολύστυπου. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 808 που υποβλήθηκε ιχπό το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 13 Ιουνίου 1990. 
ι<Μολονότι το Συμβούλιο Εμπορίας πατατών έχει τη νομική ευθύνη κι 

υποχρέωση να συσκευάζει και να εμπορεύεται τις πατάτες και ενώ αλλού έχει 
συστήσει και λειτουργεί συσκευαστήρια πατατών, όπως στην επαρχία Λάρνακας 
(που tχ_ει συστήσει τουλάχιστο 5 συσκευαστήρια, που λειτουργούν υπό τψ εποπτεία του), 
εντούτοις στην περιοχή Αστρομερίτη - ΑχαχLου - Περιστερώνας - Ορούvτας, που είναι τα 

κατ' εξοχήν πατατοχώρια της επαρχίας Λευκωσίας, έχει απεκ8υθεί της ευθύνης 

για σύσταση ανάλογων συσκευαστήριων, με αποτέλεσμα να εξαναγκάζονται οι 

τοπικές ΣΠΕ να λειτουργούν με 8ική τους πρωτοβουλία (και 8ικά τους έξο8α) 

τέτοια συσκευαστήρια, γεγονός που στην τελευταία προέκταση μεταφράζεται σε 

ζημιές για τις πιο πάνω ΣΠΕ και τους πατατοπαραγωγούς. 
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Τονίζεται, μάλιστα, πως το πρόβλημα γίνεται οξότερο στην περίπτωση της 

ΣΠΕ Αστpομερίτη 1 που εδώ και μερικά χρόνια καθεχpονικά αντιμετωπ(ζει 

ελλείμματα. 

Γιατί να μην αναληφθεί από το Συμβοόλιο Εμπορίας πατατών ανάλογη 

πρωτοβουλία για σύσταση περιφερειακού συσκευαστήpιου και για τις τέσσερις πιο 

πάνω γειτνιάζουσες κοινότητες.)> 

Ερώτηση με αρ ΕΔ' 809 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 12 Ιοuνίοu 1990. 

«0 δρόμος Πολόστυπου - Βασιλικής - Μαδαρής - Σπηλιών (που υπάγεται 

στο Υπουργείο Γεωργίας} ζητείται από καιρό από τον κοινοτάρχη του Πολύ
στυπου, (Ανδρέα Αναξαγόρα) και τους κατοίκους της κοινότητας - και το αίτημά 
μας επανυποβλήθηκε κατά την τελευταία, στις 8.6.90, επίσκεψή μας στην 

κοινότητα-να διαπλατυνθεί και να ευθυγραμμιστεί, δεδομένου πως θα ενώσει τη 

Σολιά με την Πιτσιλιά και πρόσθετα, θα προσφερθεί για σημαντική τουριστική 
του αξιοποίηση. 

Πώς αντιμετωπίζει το όλο θέμα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 810 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 12 Ιοuνίοu 1990. 
Τ λ ' ' β ' " << ην καταπο εμηση της γuφτοκαμπης και pωμουσας -μ εγκαιpους και 

συστηματικούς ψεκασμούς- που σαρωτικά καταστρέφουν τα δάση και τα οπωρο
φόρα (μηλιές, φουντουκιές, κερασιές κ.ά.) κι αμπέλια-ζητούν ο κοινοτάρχης 

Λαγουδερών, Σπύρος Γεωργίου 1 κι άλλοι κάτοικοι της κοινότητας όπως μας 

τονίστηκε κατά την τελευταία στις (8.6.90) επίσκεψή μας στην κοινότητα. Πώς 
αντιμετωπίζεται το σοβαρότατο τούτο θέμα: 

ί) τοπικά και 

ίί) παγκύπρια;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 811 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 12 Ιοuνίοu 1990. 
ι<Τηv ανάληψη κρατικής πρωτοβοuλ(ας για ενημέρωση κι ενθάρρυνση των 

κατοίκων Πολύστυπου και περιοχής (Πλατανιστάσας, 1 Αλωνας, Λειβαδιών, 

Αληθινού) για σύμπηξη εταιρείας λεωφορειούχων ζητούν οι κάτοικοι Πολύστυπου. 

Πρόσθετα οι κάτοικοι Πολύστυπου ζητούν ανάληψη διαφωτιστικής πρωτοβουλίας 

για το θέμα του αποφασισθέντος αναδασμού στην κοινότητά τους. 

Ποια η σχετική πρωτοβουλία των αρμόδιων Υπουργείων στα προκείμενα 

αιτήματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 812 ποu uποβλήθηκε από τον Κοινοβοuλεuτικ6 
Εκπρόσωπο τοu Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τιiκη Χατζηδη

μητρίοu στις 13 Ιοuνίοu 1990. 
«Παρακαλοόμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πώς δικαιολογεί 

την κατάθεση στεφάνων από σχολείο σε προτομfι μέλους της Εοκαβήτα και ποια 

μέτρα λήφθηκαν εναντίον του επιθεωρητfι που δημόσια υποστήριξε την ενέργεια.>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 813 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιανού στις 13 Ιοuνίοu 1990. 
((Την εξ ολοκλfιρου από το κράτος κάλυψη των σχετικών δαπανών για: 

ί) ανέγερση κοινοτικού ιατρείου (που θ 1 ανέλθει σε .f.15,000) και 
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ii) τη στεγανοποίηση του αργαχιού (με δαπ&νη !36,000), που διασχίζει 
την κοινότητα κι ιδιαίτερα το κεντρικό σημείο της-δυσχεραίνοντας έτσι, 

β , 1 , 1 ' ' 
ασικα το χειμωνα που χειμαρρος κατερχεται ορμητικος, την προσπε-

λαση από το ένα σημε(ο της κοινότητας στο άλλο - ζητούν οι κάτοικοι 

της ακριτικής κοινότητας Μάμμαρι, χωρίς να καταβάλουν οι ίδιοι το 

επιζητούμενο από την επαρχιακή δ:ιο(κηση ποσό. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 814 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Ιουνίου 1990. 
((Καθυστέρηση στην έκδοση τίτλων για τα οικόπεδ:α που το κράτος παραχώ

ρησε στις ακριτικές οικογένειες στο Μάμμαρι -μ' αναπόδ:ραστο συνεπακόλουθο την 

καθυστέρηση στην έγκριση της παροχής των στεγαστικών δ:ανείων- επισήμανε η 

χωριτική αρχή της ακριτικής κοινότητας χατά την ψεσινή σ' αυτή επίσκεψή μας. 

Πότε θα υπερκεραστούν οι ΟιαΟιχαστιχές Ουσχέρειες στην έχΟοση των 

τίτλων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 815 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Ιουνίου 1990. 
«Τη Οιαπλάτυνση του Ορόμου Κοχχινοτριμιθιάς - Μάμμαρι, μήκους τριών 

περίπου χιλιομέτρων, ζήτησε κατά την ψεσινή (12.6.90) επίσκεψή μας στην 
αχριτιχή κοινότητα Μάμμαρι ο κοινοτάρχης Ευαγόρας Προχοπ(ου, τα μέλη της 

χωριτιχής αρχής Κωστάκης Μυλωνάς 1 Σπύρος Ελευθερίου χι άλλοι χάτοιχοι. 
Πώς αντιμετωπίζεται το από πενταετίας χρονολογούμενο τούτο αίτημα των 

χατοίχων από το αρμόΟιο Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 816 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 13 Ιουνίου 1990. 
(<ΔεΟομένου πως -όπως άλλωστε χι από το βήμα της Βουλής επανειλημμένα 

σημάναμε κι αρθρογραφικά υπογραμμίσαμε-η συστηματική βιβλιογραφική κι 

επιστημονική ενημέρωση όλων των ερευνητών χι ιΟιαίτερα των ερευνητών του 

Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών συνιστά στοιχείο εχ των ων ουχ άνευ για την 

άρτια επιτέλεση του έργου τους, παρακαλείται το αρμόΟιο Υπουργείο να 

ενημερώσει το Σώμα αν στοχοθετεί: 

i. Να εμπλουτίζεται χαι να λειτουργεί χατά τρόπο άψογο όχι μόνο η 

βιβλιοθήκη του Κέντρου, αλλά και να συσταθεί μικρή βιβλιοθήκη .στο 

γραφε(ο χάθε ερευνητή, όπως -με ικανοποίηση Οιαπιστώσαμε-ανάλογες 

βιβλιοθήκες λειτουργούν σε μερικά χρατιχά γραφεία. 

ii. Τη συστηματική συμμετοχή των ερευνητών του Κ.Ε.Ε. σ' επιστημο

νικά συνέδρια του εξωτερικού της ειΟιχότητάς τους, ΟεΟομέ:νου πως ως 

τα τώρα τέτοια συμμετοχή κρίνεται πλημμελής. 

iii. Την εξ ολοκλήρου ανάληψη από το κράτος των εξόδων συμμετοχής σε 

επιστημονικά συνέΟρια των Κυπρίων ερευνητών. 

ίν. Την παραχώρηση του Οιχαιώματος μετάβασης μια τουλάχιστο φορά το 

χρόνο στο εξωτερικό (στην Ευρώπη βασικά) σ' όσους ερευνητές του 
Κ.Ε.Ε. ασχολούνται με τη μελέτη εγγράφων από αρχειακές πηγές που 

δεν υπάρχουν στην Κύπρο, καθώς χαι με τη μελέτη της ελλείπουσας 

από την Κύπρο βιβλιογραφίας, μέχρις ότου τουλάχιστο η l{ύπρος 

αποχτήσει σε μιχροφίλμς όλο το αθησαύριστο για την ιΟια(τερη 

πατρ(Οα μας υλικό, που βρίσκεται Οιάσπαρτο στον ευρωπαϊκό χώρο. 
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v. Τη δημοσίευση των δραστηριοτήτων των ερευνητών (όπως γίνεται με 
τις ανάλογες δραστηριότητες πανεπιστημιακών δασκάλων στις οικείες 
επετηρίδες των Σχολών τους) στην επετηρίδα του Κ.Ε.Ε., τόσο για 
καταξ!ωση του οποιουδήποτε νέου επιστημονικού τους έργου, όσο και 
για ενημέρωση των ενδιαφερομένων. 

Πώς αντιμετωπ!ζει τα θέματα το αρμόδιο Υπουργείο;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 817 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 14 Ιουνίου 1990, 

<<Πληροφορούμαστε πως το lπουργε!ο Οικονομικών δεν εγκρίνει την επιδό
τηση ειδικού μικρού λεωφορε!ου για τη μεταφοριi 5 παιδιών με ειδικά προβλή
ματα από το Μοuτοuλλά, την Καχοπετριά, την Κοράχου, τα Κατύδατα και την 
Κοκκινοτριμιθι& στη σχολή 'Ευαγγελισμός' Λευκωσίας, με αποτέλεσμα την 
παντελή αποστέρηση της δυνατότητας βελτίωσης της κατ&στασής τους. 

Γιατί;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 818 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 13 Ιουν!ου 1990. 
((Δεδομένου πως οι προοπτικές ανέλιξης των επιστημόνων του Κέντρου 

Επιστημονικών Ερευνών ε!ναι περιορισμένες, αν όχι ουσιαστικά μηδενικές, και 
δεδομένου πως οι κλίμακες διορισμού τους σε Α8-Α10 είναι οι χλίμαχες απλών 

καθηγητών χαι από του χρόνου και απλών 8ασχάλων 1 8ε νομίζει το αρμό8ιο 

r πουργείο πως επιβάλλεται η επαναστάθμιση του όλου θέματος;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 819 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 15 Ιουνίου 1990. 

«Την καθυστέρηση στη σύν8εση της νέας γεώτρησης, που ανορύχθηχε στην 

περιοχή μεταξύ Κοχχινοτρtμιθιάς - Δένειας, με το υ8ρευτικό σύστημα Μάμμαρι, 

επισήμαναν χατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην αχριτιχή κοινότητα Μάμμαρι ο 
κοινοτάρχης, άλλα μέλη της χωριτιχής αρχής κι άλλοι κάτοικοι. 

Πότε θα επιλυθεί το πρόβλημα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 820 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 15 Ιουν!ου 1990, 

«Τη 8ημιουργία (όπως χαι με σχετική του αναφορά από τον περασμένο 
Σεπτέμβρη υπέβαλε ο κοινοτάρχης) κοινοτικού γηπέ8ου στο (κατεστραμμένο 

σήμερα) παλιό κοινοτικό δάσος ζητούν -όπως τούτο μας αναπτύχθηκε σε ψεσινή 

επίσκεψή μας χαι σύσκεψη που ακολούθησε στα χοινοτιχά γραφεία, από τον 
' 'λ ' ή 'λλ ' ' Α ' χοινοταρχη, με η της κοινοτιχης αρχ ς χι α ους παραγοντες-οι χατοιχοι γιων 

Τριμιθιάς για τις 8υο (συμμετέχουσες με πολύ χαλές επι8όσεις στο πρωτάθλημα 

της ΕΠΟΠΛ) ποδοσφαιρικές ομ&δες της κοινότητας, τονίζοντας (πρόσθετα) πώς, 

παράλληλα με την αξιοποίηση τμήματος του παλιού -χαι κατεστραμμένου, 

επανατονίζεται σήμερα- 8άσους ως γηπέ8ου, μπορούσαν να 8εντροφυτεύσουν το 

υπόλοιπο τμήμα του. 

Πώς αντιμετωπίζεται το αξιόλογο τούτο αίτημα των κατοίκων;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 821 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 16 Ιουνίου 1990. 

«Πρόσφατα απολύθηκε (χι έφτασε στις ελεύθερες περιοχές) ο Μαρωνίτης 

8άσχαλος Ιωσήφ Τουμάζου, που χρατήθηχε από το ψευ8οχράτος για έναν περίπου 
χρόνο, κατηγορούμενος για χατασχοπεία. 

Δε θα μπορούσε να αξιοποιηθεί στην υπηρεσία ανθρωπιστικών θεμάτων ή σε 

παρεμφερές τμήμα της δημόσιας υπηρεσίας;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 822 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφiρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 16 Ιουνίου 1990. 
«Εδώ κι Ι:να σχεδόν χρόνο η Βουλή ομόφωνα ψήφισε, τον lοόλη του 1989, 

στην τελευταία συνεόρ(α της νόμο για ίση κατανομή των βαρών (ανάμεσα σε 
εκτοπισθέντες και μη) που -μεταξύ άλλων-διαλάμβανε τη σύσταση φορέα για 
προώθηση κι υλοποίηση της αρχής που ψηφίστηκε. 

Καλείται το αρμόδιο lπουργεtο να ενημερώσει το Σώμα: 

i. Ποιο κόκλο διl:γραψε μl:χρι τώρα ο αρμόδιος φορl:ας; 

ίί. Ποιος ο μελλοντικός προβληματισμός κι οι στοχοθετήσε:ις του φορέα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 823 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πiτρο Στυλιανού στις 16 Ιουνίου 1990. 

«1. Πρόσφατα δημοσιεύτηκε στον τουρκοκυπριακό τύπο πως οι Τούρκοι 

εισβολείς, προσπαθώντας να υδροδοτήσουν την τουρκοκυπριακή κοινό

τητα Αμπελικού, προξένησαν τεράστιες ζημιές τόσο στον αρχαιολογικό 
χώρο της πόλης των Σόλων, όσο και στο νεκροταφείο της. Δικαιολο

γούμεvος ο 'περιφερειακός αρχαιολογικός υπεύθυνος / του ψευ3οκρά
τους, επικαλέστηκε το επιχείρημα πως σ' ορισμένες περιπτώσεις 

επιβάλλεται η καταβολή τιμήματος για την αναβάθμιση της ποιότητας 

της ζωής των κατοίκων. Όμως οι καταστροφές που έχουν επενεχθει 

τόσο στον αρχαίο χώρο της πόλης, όσο και στο νεκροταφείο της είναι 

σημαντικές. 

2. Σημαντική πολιτιστική καταστροφή θα ειναι επίσης η απόφαση των 

τουρκικών κατοχικών αρχών να καταστρέψουν τη Χρυσοκάβα, που 

εμπεριέχει ένα από τα σημαντικότερα νεκροταφεία των πρωτοχρι

στιανικών χρόνων και μικρό εκκλησάκι, λαξευτό σε βράχους, με 

τοιχογραφίες, προκειμένου να μετατρέψουν την περιοχή της Χρυσο
κάβας σε ναυπηγείο. 

3 Τ'λ ' ' ψ • ' ' . ε ος, επισημαινεται η αποφαση του ευοοκρατους να συστησει και να 

λειτουργήσει μουσείο βυζαντινών εικόνων στην εκκλησιά του Αρχαyyέλου 
Μιχαήλ στην Κερύνεια, πράξη που ουσιαστικά συνιστά προσπάθεια 

εξαπάτησης της 3ιεθνούς κοινής γνώμης, μιας κι είναι γνωστό πως 

έχουν εκποιήσει σχε3όν όλο ανεξαίρετα το θησαυρό των φορητών 
βυζαντινών και μεταβυζαντινών εικόνων, ενώ όσες εκθέτουν είναι πολό 

νεότερες και ήσσονος σημασίας, ενώ παράλληλα είναι γνωστό πως 

είχαν συγκεντρώσει όλο τον πλούτο των εικονοστασίων (τέμπλων) των 

κατεχόμενων εκκλησιών μας σε οίκημα στη Λευκωσία, για να τα 
3ιασφαλίσουν τάχατες, ενώ τα έκαψαν, επικαλοόμενοι το 3ήθεν τυχαίο 

της πυρκαγιάς, στοχοθετούντες την παντελή καταστροφή και εξάλειψη 

της ελληνοχριστιανικής παρά3οσης στα κατεχόμενα. Ενόψει του πιο 

πάνω παρακαλούνται τα αρμό3ια Υπουργεία (Εξωτερικών και Συγκοι

νωνιών) να πληροφορήσουν το Σώμα σε ποια διαβήματα προέβησαν ή 
στοχοθετοόν να προβούν για καταγγελlα του οργίου των καταστροφών 

τόσο προς την ΟίΝΕΣΚΟ, όσο και προς τα τμήματά της (Διεθνές 

Συμβούλιο Μουσείων, Διεθνές Συμβούλιο Μνημείων κ.ά.), το Συμ

βούλιο της Ευρώπης, τα Ηνωμένα Έθνη και άλλους 3ιεθνείς 

οργανισμοός». 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 824 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 18 Ιουνίου 1990. 

ΗΑύξηση της καθορισθείσας κρατικής συνεισφοράς από 50% στα 2/3 για έργα 
κοινοτικής ανάπτυξης ζητούν οι κάτοικοι Αγίων Τριμιθιάς, όπως τούτο τονίστηκε 

κατά την ψεσινή επίσκεψή μας στην κοινότητα από τον κοινοτάρχη 1 μέλη της 

Χωριτικής Αρχής κι άλλους κατοίκους. Και τούτο γιατ( 1 όπως συναφώς υποστη
ρίζουν κι όπως κωδ'ικοποί·tjσε τις εν προκειμένω θέσεις της κι η Ένωση 

Κοινοτήτων -υποστηρίζοντας το ανάλογο ύψος της κυβερνητικής χορηγίας για 

κοινότητες με ψηλές δημογραφικές προσφυγικές ποσοστώσεις και με την ύπαρξη 

σ' αυτές στρατοπέδ'ων της Εθνικής Φρουράς -το 75% του πληθυσμού της 

κοινότητας είναι πρόσφυγες, ενώ πρόσθετα λειτουργεί στην κοινότητα στρατόπεδο 

της Εθνικής Φρουράς- που (πέρα από τις γνωστές διευκολύνσεις νερού, χρήσης 

δρόμων κ.ά.) κρατεί περισσότερα από εκατό στρέμματα καλλιεργήσιμης κι 

εύφορης γης (που' περιλαμβάνει εκατοντάδ'ες δέντρα, όπως -βασικά-ελιές κ.ά.) 
καταβάλλοντας συμ~ολικό (από 50 σεντ το στρέμμα ετήσια) τίμημα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το α(τημα;J) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 825 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 18 Ιουνίου 1990. 

((Τη διαπλάτυνση, ευθυγράμμιση κι επίστρωση με πρέμιξ -πέρ·α κι ανε
ξάρτητα από τη διάνοιξη του νέου δρόμου προς Κοκκινοτριμιθιά-του δρόμου 
Ανθούπολης - Αγtων Τριμιθιάς ζητούν οι κάτοικοι Αγlων Τριμιθιάς, όπως σε 
ψ ' ' Ψ' ' , 'Η" ' εσινη επισκε η μας στην κοινοτητα ανεφεραν. οη, οπως υπογραμμίστηκε, ένα 

μέρος του δ'ρόμου από Αγtους Τριμιθιάς προς Κοκκινοτριμιθιά έγινε με πρέμιξ, 
καθώς κι ένα τμήμα του προς Ανθούπολη. Και παρά το γεγονός πως η επίστρωση 
γίνηκε αποσπασματικά (κατά τμήματα), εντούτοις είναι αισθητή η όλη βελτίωση 

\:ο ' , ' ' 'θ θ ο θ ' ' του ορομου, ενω απο μια τετοια προσπα εια α υποβοη η ουν αμεσα κι οι 

κοινότητες Λακατάμιας, Δευτεράς, Ανθούπολης, Ανάγυιας, Εργατών κ.ά. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 826 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Ιουνίου 1990. 
«Ν' ασφαλτοστρωθεί ο δ'ρόμος Αγίων Τριμιθιάς - Αγίου Ιωάννη Μαλούντας, 

μήκους πέντε χιλιομέτρων -που θα εξυπηρετήσει αποφασιστικά τις κοινότητες 

Τριμιθιάς, Μάμμαρι, Δένειας, Ακακίου 1 Περιστερώνας, Παλιομέτοχου, Αγιών και 
τη βιομηχανική περιοχή Εργατών, ενθαρρύνοντας και διευκολύνοντας τη μετάβαση 

του εργατικού δυναμικού στη βιομηχανική περιοχή Εργατών, κι εξυπηρετώντας 

μεγάλο τμήμα της Πιτσιλιάς- ζητούν οι κάτοικοι Αγίων Τριμιθιάς. 

Πώς προσεγγίζει το αίτημα το αρμόδιο ίπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 827 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρει~ς Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 19 Ιουνίου 1990. 
«Τη διεξαγωγή έρευνας από τον αρμόδιο φορέα για τη δυνατότητα δημιουρ

γίας περιφερειακού yηροκομεί.ου -που θα εξυπηρετήσει τις κοινότητες: Κοχκινοτριμιθιά, 

Ακάκι, Μάμμαρι1 Δένεια, Αγιούς, Παλιομέτοχο, Κάτω Μονή, Μένοικο κ.ά.-ζήτησαν ο 
πρόεδρος και τά μέλη της Χωριτικής Αρχής Αγίων Τριμιθιάς κατά την τελευταία 

(στις 13.6.90) επίσκεψή μας στην κοινότητα. 

Πώς αντιμετωπίζεται αρμόδια το αίτημα;)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 828 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας χ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 19 louvίou 1990. 

(<Τη~ επ(σπευση της μεταγραφής (από μονοπάτια) των Οημιουργηθέντων στην 
κοινότητα Αγ(ων Τριμιθιάς αγροτικών 8ρ6μων ζήτησαν ο πρόε3ρος, Γιώργος 
Ιακώβου, κι άλλα μέλη της χωριτικής αρχής Αγιών κατά την πρόσφατη επίσκεψή 

ό ' { , , ~ ' 
μας στην κοιν τητα, μιας και -οπως επισης τονιστηκε- η κοινοτητα ουσχεραινεται 

(χωρίς την εγγραφή των χωριτικών δρόμων) στην οικιστική της ανάπτυξη. 

Πώς αντιμετωπίζεται η υπέρβαση του σοβαρού τούτου προβλήματος;» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 829 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 20 louvίou 1990. 
«Την επ(στρωση με πρέμιξ κι επιόιόρθωση των παγκέττων του Ορόμου 

Κοκκινοτριμιθιάς - Δένειας, μήκους 3 1/2 περίπου χιλιομέτρων, που βρίσκεται -
, , ~ , λ , ·ψ 
οπως και προσωπικα οιαπιστωσαμε σε επανει ημμενες επισκε εις μας στην 

κοινότητα Δένειας 1 καθώς και κατά την τελευταία, στις 12.6.90- σε πολύ κακή 
κατάσταση ζητούν οι κάτοικοι της ακριτικής κοινότητας. Εξάλλου οι ί3ιοι 

κάτοικοι ζητούν την ευθυγράμμιση απότομης κι επικίν3υνης στροφής στο μέσο της 
πιο πάνω 3ια8ρομής (στην τοποθεσία 1 Τσιάππα '), όπου έχουν συμβεί αρκετά ως 
τα τώρα ατυχήματα. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα αιτήματα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 830 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 20 Iouvίou 1990, 
<<Όπως είναι γνωστό, αριθμός εκτοπισθέντων {και μάλιστα οργανικές 

οικογένειες) συμπατριωτών μας γύρω στους 50 (51 συγκεκριμένα) έχουν στε
γαστεί με 8ικά τους έξο3α -πράγμα που οόήγησε στην εξοικονόμηση από το 
κράτος εκατοντά3ων χιλιάόων λιρών- σε κρατική γη με την ανοχή ή και την 

προφορική έγκριση των αρμο3ιότερων (Προέ3ρων, Υπουργών, κτλ.) κρατικών 

φορέων με την επίσημη εγκατάσταση σ' αυτή νερού, ηλεκτρισμού και τηλεφώνων. 

Ύστερα από 15 τώρα χρόνια το αρμόόιο Υπουργείο -με συστημένες 

επιστολές του που 8είγματά τους επισυνάπτονται-ζητά από τους ενοίκους τους να 

τα εγκαταλείψουν και μάλιστα σε 8ιάστημα λίγων ημερών. 

Δεόομένου πως οι συμπατριώτες μας αυτοί έχουν στεγαστεί κι οργανωθεί 

μετά την προσφυγοποίησή τους -με τα παι3ιά τους να έχουν εγκλιματιστεί στο 
καινούργιο περιβάλλον- είναι λογικό και επιτρεπτό να οόηγούνται, από μας 

μάλιστα, για 8εύτερη φορά στην προσφυγοποίηση 1 όταν ξέρουμε πόσο ευαίσθητος 
είναι ο προσφυγικός κόσμος σε τέτοιου είόους μεταστεγάσεις και μετοικεσίες κι 

ιόια!τερα όταν είχαν σαφείς και κατηγορηματικές 8ιαβεβαιώσεις από τον αεί
μνηστο Εθνάρχη Μακάριο πως τότε μόνο θα μετακινούνταν, όταν το Κυπριακό θα 

επιλυνόταν και θα επέστρεφαν στα σπίτια τουςj)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 831 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 louvίou 1990. 
«Τη Οιάθεση περισσότερων κρατικών οικοπέ3ων για επανεγκατάσταση κατοί

κων της Δένειας που θέλουν να επιστρέψουν στην κοινότητά τους ή προσφύγων 

που θέλουν να εγκατασταθούν σ' αυτή ζητούν οι κάτοικοι της πληγείσας, 

ακριτικής και σταθερά αποψιλούμενης Οημογραφικά κοινότητας Δένειας, μαζί με 
την εισήγηση για παραχώρηση (από το στεγαστικό δάνειο ύψους 15 χιλιάδων 
λιρών για στέγαση νεαρών ζευγαριών σ' ακριτικές κοινότητες) των πρώτων 5 
χιλιά3ων λιρών από το Οάνειο ως κρατικής συνεισφοράς αντί ως Οανείου. 

Πώς αντιμετωπίζονται τα λογικά αυτά αιτήματα των κατοίκων;)) 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 832 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσ!ας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 21 Iouvtou 1990. 

({Την επ(σπεuση της 8ια8ιχασίας εγκατάστασης τηλεφώνων στην ακριτική 

κοινότητα της Δένειας ζητοόν οι κάτοικοί της, όπως τοότο στις 12.6.90, κατά την 
επιτόπιοι σ' αυτή επίσχεψή μοις, μας αναφέρθηκε. 

Ποό βρίσκεται το σχετικό θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 833 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Μιχάλη Ποuμποuρή στις 21 louvtou 1990. 

«Ot αρχές των βρετανικών βάσεων στις αρχές Ιουνίου ενεργώντας προκλητικά 
και αυθαίρετα επεξέτειναν τη στρατιωτική ζώνη των εγκαταστάσεων ραντάρ στο 

Κάβο Γκρέκο, μετακινώντας τους πασσάλους και τα συρματοπλέγματα σε 
απόσταση μέχρι και σαράντα μέτρων πιο πέρα. 

Το γεγονός οιποκ&λυψε με 8ημοσίευμ& της η εφημερί8οι 'Χαραυγή' στις 4 
Ιουνίου. Ακολούθησε 8ι&βημοι του Υπουργείου Εξωτερικών προς τη Βρετανική 
ΕΝΥποιτη Αρμοστεία η οποίοι στις 8 Ιουνίου απολογήθηκε στην κυπριακή 

κυβέρνηση αποδίδοντας την ενέργεια σε 'λάθος', ενώ διαβεβαίωσε ότι θα 

επαναφέρει το περίφραγμα στην αρχική του θέση. 

Καταγγέλλουμε ότι μέχρι σήμερα οι Βρετανοί συνεχίζουν την αυθαίρετη 
ενέργει& τους, περιφρονώντας στην πρ&ξη τις αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και προκαλώντας τα αισθήματα των κατο!κων της περιοχής. 

Γι' αυτό καλε(ται ο αρμό8ιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή σε ποιες 

ενέργειες προτιθετοιι να προβεί, γιοι να αντιμετωπίσει τη συνεχιζόμενη θρασεία 
πρόκληση των Βρετανών και να επιβάλει το σεβασμό στο αποτέλεσμα του 

8ιοιβήμοιτος της κυπριακής κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 834 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 24 louvtou 1990. 
«Σημαντικά προβλήματα από τη 8ιακοπή, λόγω εγγενών-υψομετρικών 8ια

φορών-παραγόντων, της παροχέτευσης πόσιμου νερού στις οδούς Καυκάσου -
Υμηττού - Χαλκ(8ας -_Κ~ππα8οκίας {και άλλες) αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι των 

πιο πάνω ο8ών της Παλουριώτισσας, 

Πώς αντιμετωπίζεται το πρόβλημα;>> 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 835 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Κuριάκο Τσιέττη στις 22 louv[ou 1990. 
((Υπάρχει σοβαρό πρόβλημα για την ύδρευση των προσφυγικών συνοικισμών 

Κόκκινες και Τσιακκιλερής στη Λάρνακα , Η κυβέρνηση προγραμματίζει τη 

βελτίωση της υ8οιτοπρομήθειοις το 1992. 
' 

Όμως το πρόβλημα εξακολουθεί να υπ&ρχει. Δεν παρέχεται νερό στους 

συνοικισμούς τους καλοκαιρινούς μήνες. 

Ερωτάται το αpμό8ιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

α) Μπορε( το νέο έργο για την υδατοπρομήθεια να επισπευσθεί; 

β) Ποια μέτρα παίρνονται για να παρέχεται νερό στους πιο πάνω 
συνοικισμούς;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 836 ποu uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Δεuκωσ(ας κ. Πέτρο Στuλιαvοu στις 22 louvtou 1990. 
«Την ανέγερση υδατοφράκτη στην τοποθεσία 'Νιο Χωριό 

1 
ζητούν οι κάτοικοι 

της πληγείσας κι ακριτικής Δένειας - που, σημειώνουμε, είναι από τις κατ' 

εξοχήν αγροτικές κοινότητες κι οι κάτοικο( της επιδεικνύουν μεγάλη έφεση στην 
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αγροτοχαλλιέργεια: Με ελάχιστο αρόεύσιμο νερό καλλιεργούν και μάλιστα στην 
tόια τη νεκρή ζώνη, όιάφορα οπωροκηπευτικά (πατάτες, καρπούζια, ντομάτες 

κ.ά.) - όπως μας αναφέρθηκε κατά την τελευταία (στις 12.6.90) επίσκεψή μας 
στην κοινότητα. 

Πώς αντιμετωπίζει το όλο θέμα το αρμόόιο -Υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 837 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσ!ας κ. Πέτρο Στυλιαvού στις 22 Ιουv(ου 1990. 
«Τη όημιουργία από το κράτος βρεφοκομικού σταθμού και νηπιαγωγεlου, 

μαζί με την κάλυψη από το κράτος των εξόδων λειτουργίας τους, ζητούν οι 

κάτοικοι της Δένειας, τονίζοντες πως για στέγασή τους προσφέρονται εγκατα

λειμμένα σπίτια της κοινότητας. 

Πώς αντιμετωπίζει το αιτημα τούτο των κατοίκων το αρμόόιο Υπουργείο;>' 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 838 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvού στις 23 Ιουvtου 1990. 
«Ελαττωματικό φωτισμό έχει η, οόός Υμηττού (από την αρχή της) μέχρι την 

086 Χαλχίόας και συγκεκριμένα μέχρι τη όιασταύρωση των πιο πάνω οόών 

(Χαλκίδας και Υμηττού), της Παλουριώτισσας. 

Εξάλλου αλλαγή του παλιού τύπου λαμπτήρων με σύγχρονους ζητούν οι 

κάτοικοι τη'ς οόού Καυκάσου (Παλουριώτισσας) μέχρι το οικοτροφείο Φρειόερίκου. 

Πώς αντ-ιμετωπίζονται τα αιτΊ)ματα που -ιόια(τερα η ύπαρξη του πρώτου
εγκυμονούν άμεσους κι αναπόόραστους κ(νόυνους πρόκλησης σοβαρών οόικών 
ατυχημάτων;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 839 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρvακας κ. Αvδρέα Γεωργtου στις 23 Ιουv{ου 1990. 

«Πρόσφατα ο Διευθυντής του Τμ>\ματος Τελωνείων απέστειλε στη Βουλ>\ 
επιστολή σrην οπο(α αναφέρονται η εταιρεία και τα πρόσωπα που σχετίζονται με 

υποτιμολογήσεις εισαγόμενων αυτοκινήτων. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλ>\ των 

Αντιπροσώπων: 

α) Μπορεί να όοθεί όιαβεβαίωση ότι μόνο σ' αυτές τις περιπτώσεις 

υπήρξε υποτιμολόγηση; 

β) Η υποτιμολόγηση συνεπάγεται οπωσδήποτε πληρωμή μεγαλύτερου 

ποσού στο εξωτερικό απ' ότι φαlνεται στα τιμολόγια; Έγινε ή θα 

γίνει έρευνα για παράνομη εξαγωγή συναλλάγματος στο εξωτερικό, 
στις περιπτώσεις αυτέςj 

γ) Τι μέτρα η κυρώσεις λήφθηκαν ή θα ληφθούν εναντίον των εργοστασίων 

ή των εταιρειών · του εξωτερικού που συνήργησαν σ' αυτή την 
κατάσταση;)) 

8) Τα υποτιμολογημένα τιμολόγια έχουν εκόοθεί από τους κατασκευαστές 
ή από εταιρείες 'φάντασμα'; Η τελευταία περίπτωση συνεπάγεται 
επανάληψη της ίόιας κατάστασης επί χρόνια; Σκοπείται οποιαόήποτε 
' ' ή ερευνα στην περιπτωση αυτ ; 

ε) Οι υποτιμολογήσεις απέφεραν κέρόη ί125,ΟΟΟ. και πλέον. Γιατί ενώ 

υπάρχει εξουσία επιβολής προστίμου μέχρι το τριπλάσιο, και η εξ!)υσία 

αυτή ασκείται πάντοτε όταν πρόκειται για τους απλούς πολίτες, στην 

περίπτωση αυτή επεβλήθη το ανεπίτρεπτο επιεικές και χαμηλό ποσό 

των ;(25,000;» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 840 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Γεωργίου στις 25 Ιουνίου 1990. 
«Η κοινότητα ΑβΟελλερού φθ(νει συνεχώς, αφού έχουν απομείνει σ' αυτή 

μόνο 65 κάτοικοι. Επιπλέον είναι ακριτική περιοχή και χρειάζεται κατά προτε
ραιότητα καλύτερη μεταχείριση. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

α) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα του διαχωρισμού οικοπέδων για 

άπορες οικογένειες. 

β) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της ασφαλτόστρωσης του δρόμου 
προς την Αθηαίνου. 

γ) Αν η κυβέρνηση προτίθεται να ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα για 
ένταξη του ΑβΟελλερού στο σχέδιο βοήθειας των κατοίκων των 

κοινοτήτων που βρίσκονται στη νεκρή ζώνη.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 841 που υποβλήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκο Αναστασιάδη και Αυγερινό Παπαρέ στις 

27 Ιουνίου 1990. 
«Για πολλοστή φορά η κοινότητα Πύργου ζητεί την ευθυγράμμιση, Οιαπλά

τυνση και ασφαλτόστρωση του κύριου Ορόμου Πύργου - Λεμεσού, μήκους μερικών 

μόνο χιλιομέτρων. 

Επειόή ο Πύργος ανακηρύχθηκε ήόη συμβούλιο βελτιώσεως και επειόή 

βρίσκεται μέσα στην τουριστική περιοχή της Λεμεσού, όπου βρίσκονται και τα 
μεγάλα ξενοόοχεία, καλείται και πάλι το αρμόόιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή πότε επιτέλους προγραμματίζει την εκτέ~εση και συμπλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 842 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 27 Ιουνίου 1990. 
«Πάγιο αίτημα της κοινότητας Αγίου Τύχωνα είναι η κατασκευή κυμα

τοθραυστών για προστασία της παραλίας από τη Οιάβρωση. 

Ο πρώην Υπουργός Συγκοινωνιών και 'Εργων υποσχέθηκε στους κατοίκους 

του χωριού ότι το 1988 θα επροωθείτο η κατασκευή Ούο κυματοθραυστών στην 
περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως Αμαθούντος με συνεισφορά της κυβέρνησης 
κατά το 1/2 της Οαπάνης. 

Επειόή μέχρι της στιγμής Οεν υπήρξε καμιά εξέλιξη, καλείται το αρμόόιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προβλέπεται η κατασκευή των δύο 
κυματοθραυστών.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 843 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 27 Ιουνlου 1990. 

((Η κοινότητα Μονής παλιά Οιέθετε κοινοτικό γήπεόο το οποίο καταστράφηκε 

λόγω της κατασκευής του νέου Ορόμου. 

Υποόείχθηκε από τους κατοίκους νέος χώρος για την κατασκευή νέου 

γηπέόου, αλλά, παρ' όλες τις υποσχέσεις των αρμοόίων, Οεν έγινε τίποτε μέχρι 

σήμερα. 

Επειόή πέρασε αρκετός χρόνος από τότε που καταστράφηκε το γήπεόο του 
χωριού, χωρίς να γίνουν ενέργειες εκ μέρους του κράτους για την αντικατάστασή 
του, καλείται το αρμόόιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν 
σχέόια για κατασκευή νέου γηπέόου και πότε προβλέπεται η υλοποίησή τους.» 
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Ερώτηση με οιρ. 844 ποu uποβλήθηκε οιπό τοuς Βοuλεuτές εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκο Αvοιστοισιάδη κοιι Αuγεριvό Ποιποιρέ στις 

27 Iouvίou 1990. 
,,Η Παρεχχλησιά ζητεί να παραχωρούνται στην κοινότητα τα πρόσθετα τέλη 

που καταβάλλονται λόγω της λειτουργίας των λατομείων της περιοχής ως μερική 

αποζημίωση για τις ζημιές που προκαλούν στις περιουσίες των κατοίκων οι 

σκόνες και τα άλλα κατάλοιπα που δημιουργούν τα πιο πάνω λατομεία. 

Τι λέει το αρμόδιο Τπουργε(ο;>> 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 845 ποu uποβλήθηκε οιπό τοuς Βοuλεuτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκο Αvοιστοισιάδη κοιι Αuγεριvό Ποιποιρέ στις 

27 louvίou 1990. 
<<Όπως μας πληροφορούν οι κάτοικοι του Μοναγρουλλίου, κατασκευάστηκε 

πρόσφατα εργοστάσιο πpέμιξ στην τοποθεσLα 'Κούτρουπας' χωρίς την εξασφά

λιση της σχετικής άδειας. 

Από τη λειτουργία του πιο πάνω εργοστασίου προκαλούνται δυσοσμία και 

καπνός και κατ 1 επέκταση καταστροφές. Καταστροφές στις φυτείες προκαλούνται 

επίσης και από τις σκόνες που δημιουργούνται στην περιοχή από τη λειτουργια 

των λατομείων. 

Επειδή οι κάτοικοι ανησυχούν πραγματικά και επειδή πιστεύουν ότι υπάρχει 

ρύπανση στην ατμόσφαιρα, καλε(ται το αρμόδιο Τπουργείο να πληρΟφορήσει τη 
Βουλή: 

(α) 1 Εγιναν καθόλου μελέτες 

ατμόσφαιρας·; 

από εμπειρογνώμονες για τη ρύπανση της 

(β) Τι μέτρα λαμβάνονται για περιορισμό της σκόνης των λατομείων και 

του καπνού που δημιουργείται από το κατράμι του εργοστασίου;)) 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 846 ποu uποβλήθηκε οιπό τοuς Βοuλεuτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκο Αvοιστοισιάδη κοιι Αuγεpιvό Ποιποιρέ στις 
27 Iouvίou 1990. 

«Οι κοινότητες Αγ. Τύχωνα 1 Παρεκκλησιάς, Πύργου και Πεντάκωμου ανακη
ρύχθηκαν προ πολλού συμβούλια βελτιώσεως. 

π 'λ • • • • • • ξή β 'λ αρο ον οτι περασε αρκετος χρονος απο την ανακηρυ τους σε συμ ου ια, 

μέχρι της στιγμής δεν τους έχουν εκχωρηθεί οι σχετικές εξουσίες σύμφωνα με τις 

διατάξεις του περί Χωρίων, Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

Γιατί καθυστερεί η εκχώρηση των εξουσιών προς τα πιο πάνω συμβούλια; Τι 

λέει το αρμόδιο Τπουργείο;)) 

Ερώτηση με οιρ. ΕΔ' 847 ποu uποβλήθηκε οιπό το Βοuλεuτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρuσόστόμοu στις 27 Iouvίou 1990. 
«Στην Κύπρο παρουσιάζονται πολύ συχνά νέα έντομα, ιοί, μέχρι και νέα 

ζιζάνια που η καταπολέμησή τους προϋποθέτει δαπάνη τεράστιων ποσών κάθε 

χρόνο. Τέτοια είναι το βακτηριακό κάψιμο, Αλευρώδεις, Leaf Hopper, πρόσφατα 
η Tristeza Virus και η Lyriomiza και πολύ πρόσφατα ο νέος τύπος θρήπας, 

γνωστής ως Φραγκνινιέλλα, που ήδη άρχισε να προκαλεί ζημιές στην ανθοκομ(α 

και στους καρδινάλιους. 

Οι ζημιές στην αγροτική οικονομία είναι ανυπολόγιστες, τα κόστα παρα

γωγής αυξάνουν σημαντικά και οι εκτεταμένοι ψεκασμοί με ισχυρά εντομοκτόνα 
και ζιζανιοκτόνα θέτουν σε κίνδυνο την υγεία του λαού και επηρεάζουν το ισοζύγιο 

της φύσης με σοβαρές επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον. 



3766 

Ευθύνη για την εισαγωγή των νέων για την Κύπρο εντόμων, ιών, και 
ζιζαν(ων αποδ(δεται:-

Στον πλημμελή ή ανύπαρκτο φuτοϋγειονομικό έλεγχο στα λιμάνια και 
αεροδρόμια. 

Στην αόυναμία των υπηρεσιών να επισημαίνουν έγκαιρα την παρουσία νέων 

θ ' ήλθ ι ι ι 1 β λ' ' ασ ενειων που προ αν απο παρανομη εισαγωγη φuτων, εμ ο ιων και σπορων. 

Στην εισαγωγή καλλωπιστικών φυτών. 

Στην άγνοια ή αφέλεια των πολιτών που μεταφέρουν από άλλες χώρες 
φρούτα, εμβόλια, λουλούδια και άλλα φυτικά υλικά. 

Στην εισαγωγή από χώρες που υποφέρουν από επικίνδυνες ασθένειες φυτών ή 
εμβολίων και άλλων, έστω και αν συνοδεύονται από πιστοποιητικά υγείας. 

Δεδομένου ότι οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου, στη δημ.όσια υγεία 
και στο φυσικό περιβάλλον είναι πολύ σοβαρές, παρακαλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1. Av προτίθεται vα απαγορεύσει την εισαγωγή καλλωπιστικών φυτώv. 

2. Αν προτίθεται να αρχίσει εντατική διαφωτιστική εκστρατεία, για να 

αποκτήσουν οι πολίτες συvε(δηση του σοβαρού κινδύνου που περικλείει 
η παράνομη μεταφορά σπόρων, φυτώv, εμβολίων και άλλου φυτικού 

υλικού. 

3. Αν προτίθεται vα εντεlvει τα μέτρα φυτοϋγειονομικού ελέγχου στα 

λιμάνια και αεροδρόμια, 

4. Ποια άλλα μέτρα προτίθεται να εφαρμόσει για την παρεμπόδιση 

εισόδου στην Κύπρο νέων εντόμων, ιών και άλλων φυτικών ασθενειών;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 848 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 27 Ιουv(ου 1990. 
«Η μεγάλη αποβάθρα του παλιού τελωνείου είναι συνδεδεμένη με τη 

γραφικότητα και την ιστορία της παλιάς Λεμεσού. 

Σύμφωνα με το Δημοτικό Μηχανικό της Λεμεσού κ. Λόη Χαράκη η 

κατάσταση αυτής της αποβάθρας κρίνεται απαράδεκτη. Συγκεκριμένα έχει ήδη 

υποστεί σημαντική φθορά και ζημιά κυρ(ως η υποδομή της (σιδηρές στηρ(ξεις). 

Αριθμός εγκάρσιων συνδέσμων έχει αποκοπεί ή βρίσκεται σε στάδιο αποκοπής. 

Επtσης μεγάλο τμήμα του ξύλινου καταστρώματος σάπισε και χρήζει άμεσης 

αντικατάστασης. 

Από απάντηση που δόθηκε από τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς 
το συνάδελφο Οδυσσέα Δημητρ(ου σχετικά με τη διατήρηση και συντήρηση της 

αποβάθρας της Λάρνακας, πληροφορηθήκαμε ότι η παλιcί ξύλινη αποβcίθρα στη 

Μαρ(να Λcίρνακας κηρύχθηκε με βcίση τον περ( Πολεοδομ(ας και Χωροταξ(ας 

Νόμο διατηρητέα, επιδιορθώθηκε/συντηρήθηκε από τον Κ.Ο.Τ. το 1985, 1987 και 
1989, καθώς και ότι ζητήθηκε από το Τμήμα Δημόσιων Έργων να ετοιμάσει 
ολοκληρωμένη μελέτη για την παραπέρα συντήρηση και διατήρηση τόσο της 

αποβάθρας όσο και του μεταλλικού σκελετού της. Επίσης η αποβάθρα Ζυγtου 

συντηρείται κανονικά από την Αρχή Λιμένων. 

Νοουμένου ότι η αποβάθρα της Λεμεσού, από τότε που περιήλθε στη 

δικαιοδοσία της Αρχής Λιμένων, δεν έτυχε καθόλου συντήρησης και διατρέχει 

κίνδυνο να υποστεί ανεπανόρθωτες ζημιές, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή:-

1. Αν προτίθεται να την κηρύξει διατηρητέα βάσει του περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξ(ας Νόμου. 
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2. Αν προτίθεται να ζητήσει από το Τμήμα Δημόσιων Έργων να 
ετοιμάσει, σε σύντομο χρονικό 8ιάστημα, ολοκληρωμένη μελέτη για την 
επι.Sιόρθωση και συντήρησή της.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 849 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουνίου 1990, 
«Σύμφωνα με πληροφορίες που έχουμε, η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας 

έχει αναθέσει στον Ιταλό κ. VERLUCCA την έκδοση βιβλίου με τον τίτλο 
'Κύπρος 360 '. 

Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες, το βιβλίο -που θα κυκλοφορήσει με την 
ευκαιρία των εκδηλώσεων/εορτασμών για τα 30χρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας την 
1η Οκτωβρίου- θα στοιχίσει στο κράτος (για 10.000 αντίτυπα) 495 εκατομμύρια 
ιταλικkς λιρέτες (δηλαδή κάπου J:190,000), πρόσθετα μετ' άλλα έξοδα (αεροπο
ρικά εισιτήρια, ξενοδοχεLα, γεύματα, διακίνηση του συγγραφικού επιτελείου) για 
την έ:χ8οση. 

Καλείται γι' αυτό το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα: 

1. Αληθεύουν οι σχετικές πληροφορ(ες και μέχρι ποιου ακριβώς σημείου; 

2. Ανατέθηκε και σ' άλλους ξkνους συγγραφείς παρόμοια συγγραφική 
πρωτοβουλία και, αν ναι, σε ποιους και έναντι ποιου συνολικά 
τιμήματος; 

3. Ποιο το περιεχόμενο της τόσο σημαντικής (σε εκδαπάνηση) αυτής 

έκδοσης; 

4. Πιστεύει πως -αν το ύψος της δαπάνης μας δόθηκε σωστά-δικαιούται 
λ • • ό • ή • λ • 

να χατασπατα α μ αυτ τον τροπο τα χρ ματα του χυπριαχου αου, 

που θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν και επεν.Sυθούν σε ένα σωρό 

αναπτυξιακά και κατ 1 εξοχήν πολιτιστικά-επιστημονικά προγράμματα;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 850 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουνίου 1990. 
«Το θέμα ,-ης σύστασης κρατικής βιβλιοθήκης απασχολεί μόνιμα για δεκαε

τίες τώρα τον κυπριακό-λαό, που πιστεύει πως η σύστασή της συνιστά στοιχε(ο 
SINE QUA ΝΟΝ για την ορθολογιστική πνευματική, φιλολογική, λογοτεχνική κι 
επιστημονική ανέλιξη της πατρί8ας μας. 

Μπορεί το αρμό8ιο Υπουργείο, που από αρκετούς τώρα μήνες μας είχε 8ώσει 

τη 8ιαβεβα(ωση πως το θέμα επροωθείτο, να ενημερώσει το Σώμα ποιες εξελίξεις 
στην προκείμενη περίπτωση σημειώθηκαν στο νευραλγικό τούτο θέμα;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 851 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουν(ου 1990. 
«Από πολλές πλευρές -από λειτουργούς της Μορφωτικής Υπηρεσίας του 

Υπουργείου Παι8είας, τον εκ8οτικό οίκο Μ.Α.Μ. και άλλους -εκφράζεται η πολύ 

καλή άποψη (με τις εξόφθαλμα θετικές της επιπτώσεις στον πολιτιστικό, 
λογοτεχνικό, πολιτικό, εθνικό και άλλους τομείς) για σύγκληση του Α' Διεθνούς 
Συνε8ρίου νεοελληνιστών στην Κύπρο, με στόχο τη θεσμοθέτηση της προσπάθειας. 

Πώς αντικρίζεται η πολύ θετική για την Κύπρο αυτή εισήγηση;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 852 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσlας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 25 Ιουνίου 1990. 

<< 
1 Οπως μας αναφέρθηκε από τον κοινοτάρχη κ. Γιάννη Χατζηγιάννη και 

άλλους κατοίκους κατά την τελευταία (στις 23/6/90) επίσκεψή μας στο Ακάκι, οι 
εκχωρούμενες από τον ΟΓ Α στρεμματικ~ς αποζημιώσεις για τις ανομβριόπληκτες 
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περιοχές με σιτηρά (χαι που ανέρχονται σε .€12 το στρέμμα, βασιζόμενες σε 

καθορισθείσες τιμές πριν από 10 χαι περισσότερα χρόνια) επιβάλλεται ν' 

αναθεωρηθούν χαι να καθορισθούν σε .€20 τουλάχιστον το στρέμμα, έτσι που ν' 
ανταποκρίνονται προς τα σημερινά στοιχειώδη χαλλιεργητιχά έξοδα: .€10 εργα
τικά χαι f:10 έξοδα αγοράς σπόρου χαι λιπάσματος, κατά στρέμμα. 

Πώς αντιμετωπίζεται το δίκαιο τούτο αίτημα αρμόδια;JJ 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 853 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουνίου 1990. 

«Πρόσθετη αίθουσα στο νηπιαγωγείο της στην Ακρόπολη ζητά η μαρωνιτιχή 

κοινότητα για αντιμετώπιση επειγουσών εχπαιδευτιχών αναγκών της, ζητώντας 

παράλληλα την χρατιχή βοήθεια, δεδομένου πως τα παιδιά είναι προσφυγόπουλα 

από τις κατειλημμένες (Κορμαχίτη} Ασώματο, Αγιά Μαρίνα, Καρπάσια) χοινό

τητές της. 

Πώς αντιμετωπtζει το αίτημα το αρμό8ιο Υπουργείο μαζί με το παράλληλο 

χαι συναφές αίτημα για 8ρομολόγηση μικρού λεωφορείου για μεταφορά των 

μαθητών από το συνοικισμό της Ανθούπολης (όπου βασικά 8ιαβιούν) μέχρι το 

οικοτροφείο;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 854 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουνίου 1990. 

«Το οξύτατο αρδευτικό -παράλληλα με το υδρευτικό-πρόβλημα που μαστ(ζει 

την περιοχή Αχαχιού, Περιστερώνας, Αστρομερίτη, Κοχχινοτριμιθιάς, Μενοίχου, 

Δένειας 1 Μάμμαρι χιν8υνεύει να μεταβάλει τον καταπράσινο χάμπο της σε έρημο, 
με την αναπό8ραστη καταστροφή μιας από τις καλύτερες χαι από πλευράς 

αγροτικού κλήρου περιοχές, αν ο ρυθμός πτωτικής φοράς των αρ8ευτιχών 

αποθεμάτων της συνεχιστεί για αχόμη λίγα χρόνια. 

1. Πώς αντιμετωπίζεται το πρόβλημα -που με πολύ ζωηρά χρώματα οι 

χάτοιχοι της περιοχής περιέγραψαν χατά την τελευταία, στις 23/6/90, , , , ψ' , ,<;:- ι , 
σ αυτη επισχε η μας- χαι ποιο το χρατιχο σχεοιο για αντιχριση του, 

τόσο τοπικά όσο χαι περιφερειακά; 

2. Πώς εξελίσσεται το σχέ8ιο του βόρειου αγωγού αναφορικά με τις πιο 

πάνω χοινότητες;η 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 855 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Ιουνίου 1990. 

«Το τεράστιο χοινωνιχό χι ηθιχό πρόβλημα, που συγκλόνισε την χυπριαχή 

κοινή γνώμη με τη γνωστή περίπτωση ανήλικης χορασί8ας που οι γονείς της 8εν 

επέτρεπαν τη μετάγγιση αίματος, για λόγους καθαρά θρησχευτιχούς, μ' αποτέ

λεσμα τη για μέρες έκθεση σ' άμεσο χίν8υνο της ζωής της, προβλημάτισε ζωηρά 

τον χυπριαχό λαό, που ζητά να πληροφορηθεί αρμό8ια πώς η υπάρχουσα 

νομοθεσία θ' αξιοποιηθεί άμεσα, αυτο8ίχαια χι αυτεπάγγελτα στο μέλλον, για 

αποτροπή συναφών σοβαρών χιν8ύνων σε βάρος ανήλικων παι8ιών από γονείς που 

ανήκουν σε παρόμοια θρησχευτιχά 8όγματα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 856 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 28 Ιουνίου 1990. 

«Πρόσφατα (πριν από μερικές τώρα β8ομά8ες) τα Ηνωμένα Έθνη απέκοψαν 

με χάγχελα, που τα στερέωσαν με αλυσί8ες χαι χλει8αριές -εγκαθιστώντας σε μια 

τους άκρια (στη συμβολή των οδών Αξιοθέας κι Αγίου Γεωργίου) πρόσθετο 

φυλάκιο- το τετράγωνο που περικλείεται βόρεια από την ο8ό Αναστασίας 

Τουφεξή (πρώην Αγαμέμνονος) μέχρι την οδό Αγίου Γεωργίου. 
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Αντίθετα, προς την πλευρά της τουρχοχρατούμενης περιοχής τα Ηνωμένα 
Έθν-~ δεν εγκατέστησαν καμιά διαχωριστική γραμμή, επιτρέποντες σ' ένοπλους 

Τούρκους να φτάνουν μέχρι τα κάγκελα της αυλής των σχολείων του Αγίου 
l{ασσιανού. 

Εξάλλου, λίγες μέρες μετά την τελευταία εκδήλωση των γυναικών στον 

'Α γιο Κασσιανό κάρφωσαν τα 'φυλλαράκια' των παραθυριών της κατοικίας της 

οδού Αγίου Γεωργίου 14 με θέα την αυλή του σχολείου του Αγίου Κασσιανού. 

Έγιναν παραστάσεις και, αν ναι, πώς δικαιολόγησαν τη δυσμενή αυτή μετα

χείριση προς την πλευρά της νόμιμης κυβέρνησης και του χρ:Χτους τα Ηνωμένα 

'Εθνη;>ι 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 857 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 27 Ιουνίου 1990. 

((Σε πλείστα καίρια σημεία της πρωτεύουσας χι άλλων πόλεών μας υφίστανται 

ακόμη χαι αξιοποιούνται λειτουργικά τ' αποιχιοχρατιχά σιδερένια ταχυδρομικά 

κιβώτια με τ' αποικιοκρατικά σύμβολα Γ.Ρ. (=GEORGE REX), γεγονός που μας 
εκθέτει στα μάτια των ξένων επισκεπτών ως συντηρούντων και χρησιμοποιούντων 

τ' αποικιοκρατικά κατάλοιπα της εποχής του Βρετανού βασιλιά Γεωργίου ΣΤ ', 

Θα'ταν μεγάλη η εχδαπάνηση, αν υποχαθιστούσαμε τα κιβώτια αυτά με άλλα 

σύγχρονα, που να φέρουν τα σύμβολα της Κυπριακής Δημοκρατίας, διατηρούντες 
ένα-δυο από τα κιβώτια αυτά ως μουσειακά εχθέματα;>J 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 858 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Δήμο Γεωργιάδη στις 28 Ιουνίου 1990. 
«Πληροφορούμαι ότι από την ίδρυση της Μαρtνας Λάρνακας το 1973 και 

βάσει του Νόμου 4/77 και των σχετικών Κανονισμών προνοείται θέση Διευθυντή 
Μαρίνας για τη διεύθυνση χαι διεκπεραίωση του δύσκολου χαι εξειδικευμένου έργου 

της λειτουργίας μαρίνων. 

Απ' ό,τι γνωρίζω μέχρι σήμερα δεν έχει προκηρυχθεί η θέση με αποτέλεσμα 
' • 'θ ' 'λ ψ ι ι ι ,... , να μην υπαρχει οιευ υνση με νομικη χα υ η χαι γι αυτο ειναι ουνατο να 

δημιουργούνται προβλήματα στην ομαλή λειτουργία της μαρίνας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να με πληροφορήσει αν προτίθεται να 

πρ6χηρύξει τη θέση χαι πότε χαι, αν όχι 1 για ποιους λόγους δεν την προχηρύττει.>> 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 859 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιανού στις 29 Ιουνίου 1990. 
«Δεδομένου πως πρόσφατα στην Ελλάδα χαι για αντιμετώπιση τοu δημογρα

φικού προβλήματος αποφασίστηκε η θεσμοθέτηση γενναίου χρηματικού επιδόματος 

για όσους αποκτούν τρίτο παιδί για μια τριετία, με την παράλληλη παραχώρηση 
στις μητέρες ειδικού μηνια(οu επιδόματος για όσο χρονικό διάστημα τα παιδιά τοuς 

είναι προστατευόμενα, δηλαδή άγαμα χι ηλικίας μέχρι 25 χρόνων, χαι εφ ι όρου 

ζωής αργότερα με ισόβια σύνταξη, ενώ εξάλλου το επίδομα για την πολύτεχνη 

μητέρα είναι ανάλογο με τον αριθμό των προστατευόμενων παιδιών της χαι 
υπολογίζεται σε ενάμισι ημερομίσθιο ανά προστατευόμενο παιδί, που δεν μπορεί 
ποτέ να είναι κατώτερο της ισόβιας σύνταξης, που υπολογίζεται σε 4 ημερομίσθια 

"ί ' 'λ ' ' 'ψ • ' ανειο χευτοu εργατη, ανα ογα με το εχαστοτε ισχυον υ ος, χαι επειοη χαι στην 

Κύπρο υπάρχει όχι μονάχα ανάλογο, αλλά συγκλονιστικότερο δημογραφικό πρό
βλημα -και μάλιστα δημογραφικής αντιπαράθεσης με τους Τούρκους εισβολείς, που 
εποικίζουν με φοβερό ρυθμό την κατεχόμενη πατρίδα μας-παρακαλείται το αρμόδιο 
Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα αν στοχεύει να συμπεριλάβει χαι τον κοινό 

οικογενειάρχη με τρίτο παιδί στις τάξεις των πολύτεχνων.» 
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Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 860 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοt\ στις 30 Ιουv(ου 1990. 
«Όπως έχει δημοσιευθε(, η σχολή της Κεντρικής Τρ&πεζας που στοχοθετε(ται 

να λειτουργήσει στο Κ:Ε.Μ.Α περιλαμβ&νει 12μελές ακαδημαϊκό συμβοόλιο στο 
οποίο δεν εκπροσωπείται ούτε ένας Κύπριος και του οπο(ου συμβουλίου μάλιστα 
θα προεδρεόει ο (διος ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δ ημοκρατ(ας. 

Μπορε( να φανταστεί το αρμόδιο Υπουργείο αν&λογο εγχείρημα στη Μεγ&λη 
Βρετανία, όπου να προεδρεύει η Βρετανή Πρωθυπουργός χ. Θάτσερ σ' ένα 
αντtστοιχο ακαδημαϊκό συμβούλιο με π.χ. Πακιστανούς 1 Κυπρίους, Ολλανδούς, 

Ιταλούς κι άλλους χωρίς την παρουσία ούτε ενός Βρετανού;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 861 που υποβλήθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρο Στυλιαvοt\ στις 30 Ιουv(ου 1990. 
«Τα διπλώματα που η στοχοθετούμενη να συσταθεί και να λειτουργήσει στο 

Κ.Ε.Μ.Α σχολή της Τρ&πεζας Αναπτόξεως θα εκδίδει θα τιτλοφοροόνται MASTER 
ΙΝ BUSINESS ADMINISTRATION. 

Μπορεί όμως ένας οργανισμός και ιδίως μια τράπεζα ή ένα κέντρο να έχει το 
νομικό υπόβαθρο να εκδώσει MASTERS DEGREES; 

Το ΜΒΑ είναι μεταπτυχιακό δίπλωμα, είναι δηλαδή πανεπιστημιακό πτυχίο και 
τα πανεπιστήμια στη Βρετανία έχουν το λεγόμενο 'CHARTER; τους που τους 
παραχωρεί η Βουλή των Λόρδων και τους δίνει το δικαίωμα να εκδίδουν πτυχία. 
Γι' αυτό και στη Βρετανία τα Οιπλώματα των πολυτεχνείων τα εκ3(3ει το 
COUNCIL OF NATIONAL ACADEMIC AWARDS που υπ&γεται στο Υπουρ
γείο Παιδείας. 

Έτσι, το πτυχlο της σχολής της Τράπεζας Αναπτύξεως σ(γουρα Οε θα 'χει 
καμι& διεθνή αναγνώριση. Θα πληρώνει δηλαδή ο φοιτητής .1'9,000 - .1'10,000 και 
θα πηγα(νει στην Αυστραλία, στον ΚαναΟά ή αλλού και το πτυχίο του Οε θα 
τυγχάνει αναγνώρισης. 

Προς τι;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 862 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Τσιέττη στις 5 Ιουλίου 1990. 
((Στην προσφυγική κοινότητα Κοφ(νου η παροχή νερού για την κτηνοτροφική 

περιοχή εξασφαλίζεται από τοπική Οιάτρηση. 

Το Κυβερνητικό Χημείο εξέτασε την ποιότητα του νερού και αποφάνθηκε ότι 
αυτό είναι μολυσμένο και ακατάλληλο. 

Καλούμε το αρμόΟιο Υπουργείο να κατατοπ(σει το Σώμα: 

α) Ποια είναι τα αίτια της μόλυνσης του νερούj 

β) Ποια μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του προβλήματος;)) 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 863 που υποβλήθηκε από τοv Κοιvοβουλευτικό 
Εκπρόσωπο του Σοσιαλιστικοtl Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίου στις 9 Ιουλ(ου 1990. 
«Σε παλαιότερο δι&βημα μαζ( με την ΑΓΡΟΤΙΚΉ για την ακαταλληλότητα 

του νερού της Ορούντας υπήρξε κυβερνητική απάντηση που 3ιέψευ3ε τις καταγ
γελίες για το νερό. Αργότερα τούτο επιβεβαιώθηκε από τις κυβερνητικές 
υπηρεσ(ες. 
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Πληροφορούμε την κυβέρνηση ότι στην ίδια περιοχή που υπάρχουν οι 
8ιατρήσεις της Ορούντας με το ακατάλληλο νερό, υπάρχουν και 8ιατρήσεις που 
στέλλουν νερό στη Λευκωσία'Ιt 1 Εχουν γ(vει αναλύσεις του νερού αυτού και ποια τα 

αποτελέσματα; 

Λόγω της σοβαρότητας του θέματος παρακαλώ όπως έχω γρήγορη απάντηση 

και όχι, όπως συνήθως γίνεται, καθυστερημένα.» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 864 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφι!ρειας Λευκωσtας κ. Πι!τρο Στυλιανού στις 10 Ιουλtου 1990. 
<ιΑπό πολλούς τώρα μήνες η κυβέρνηση, μέσω των αρμόδιων φορέων της, έχει 

εξαγγείλει πρόθεσή της να προβεί σε αναθεώρηση και διεύρυνση των κριτηρίων 

παροχής βοήθειας για τα νεαρά προσφυγικά ζευγάρια. 

Επειι3ή πέρασαν αρκετο( τώρα μήνες από τις σχετικές ~ιαβεβαιώσεις που μας 

δόθηκαν, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα πότε 
προτ(θεται να εξαγγείλει τη 8ιεύρυνση, 8ε8ομένου πως -με τις υφιστάμενες 
πληθωριστικές πιέσεις- η στέγαση των νεαρών προσφυγικών ζευγαριών (χωρίς την 
κρατική βοήθεια) καθίσταται προβληματική όχι μόνο για ζευγάρια με χαμηλά 

εισο8ήματα 1 αλλά και με μεσαία.» 
Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 865 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 

περιφι!ρειας Λευκωσ!ας κ. Πι!τρο Στυλιανού στις 9 Ιουλtου 1990. 
«Ανησυχητικά κι επιτειvόμενα τα μηνύματα που καταφτάνουν από παντού 

διαμηνύοντα κι υπογραμμ(ζοντα πως ανενόχλητοι δρουν στις ελεύθερες περιοχές οι 

κατάσκοποι του Α ττ(λα. 

Πρόσφατα η αστυνομία συνέλαβε κλιμάκιο τέτοιων κατασκόπων στην περιοχή 

Λυκαβηττού, ενώ παλιότερα επισημάνθηκαν ανάλογες περιπτώσεις και συνε
λήφθηκαν άλλες ομάδες κατασκόπων. 

Ακόμα πιο πριν, στις αρχές του 1980, είχαμε και προσωπική αυτοψία από 
επίσκεψή μας στα κτίρια του δημοτικού σχολείου Λεμεσού, όπου στεγάζονταν 
Τουρκοχύπpιοι, αλλά και Τούρκοι αυτόμολοι κάτω από τις γνωστές συνθήκες. (Η 

παρουσ(α Τούρκου 1 αυτόμολου 1 αξιωματικού του τουρκικού στρατού, που κατέ

βηκε στην Κύπρο από την ηπειρωτι~ή Τουρκία, 1 αυτομόλησε 1 σε μας, -8ήλωσε 
επάγγελμα φωτογράφος, πήρε μια μοτοσυκλέτα και φωτογράφιζε 24 ώρες το 
24ωρο σ' όλα τα μέρη της ελεύθερης Κύπρου, είναι χαρακτηριστική). 

Τ(θεται επομένως το ερώτημα: 

Θα οργανωθεί κάποιος πυρήνας, κάποιος μηχανισμός (από την Εθνική 

Φρουρά ή/και την αστυνομία) για παρακολούθηση των κατασκόπων του Αττίλα ή 

θα παραμε(νουμε για πάντα ξέφραγη και ελεύθερη Κέρκυρα, σ' ώρες μάλιστα που 
δοκιμάζεται η (δια η αυθυπαρξία μας στη γη μας;» 

Ερώτηση με αρ. ΕΔ' 866 Που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφι!ρειας Πάφου κ. Μιχαήλ Θεοδούλου στις 11 Ιουλtου 1990. 
«Στην περιοχή της προσφυγικής κοινότητας Γιαλιάς Πάφου φυτείες λεμονό

δεντρων και άλλων δέντρων διατρέχουν άμεσο κίνδυνο καταστροφής λόγω της 
ανομβρίας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληpοφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων αν σκοπεύει είτε με γεωτρήσεις ε!τε με σύν'Sεσή τους με το αρ8ευτικό 
δίκτυο της περιοχής είτε με άλλους τρόπους να βοηθήσει στην άμεση αντιμε-

' • β • βλ' τωπιση αυτου του σο αρου προ ηματος.>> 
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Εpώτηση με αp. ΕΔ' 867 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
πεpιφέpειας Πάφου κ. Μιχαήλ Θεοδούλου στις 11Ιουλίου1990, 

((Το 1985 είχε 3ιενερyηθεί ο 3εύτεpος ανα3ασμός σε περιοχή της κοινότητας 
Κισσόνεργας. 

Όσοι ι3ιοκτήτες γης όφειλαν προς την Αρχή Ανα3ασμού χρήματα, είτε για 

3ρόμους είτε λόγω 3ιαφοpάς της αξίας της γης, κλήθηκαν και πλήρωσαν, μάλιστα 

με τόκο 7%. Όσοι όμως είχαν να παίρνουν χρήματα από την Αρχή Ανα3ασμού, 
μέχρι σήμερα 3εν έχουν πληρωθεί. 

Καλείται το αρμό3ιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων: Πρώτο, γιατί παpατηpείταϊ αυτή η καθυστέρηση, 3εύτεpο, πότε θα 

καταστεl 3uνατό να αποζημιωθούν όσοι 3ικαιούνται και τpίτο 1 αν η αποζημίωση 
που θα πάρουν θα περιλαμβάνει και τόκους λόγω της μεγάλης καθυστέρησης.)> 

Απάντηση ημεpομηνίας 28 Ιουνίου 1990 του Υπουpγού Εσωτεpικών κ. Xp. 
Βενιαμίν στην εpώτηση ΕΔ' 226, ημεpομηνίας 18 Οκτωβpίου 1989, του 
Βουλευτή εκλογικής πεpιφέpειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή Χατζηγιιiννη. 

«Σχετικά με 3ιάφορα αιτήματα των εκτοπισθέντων κατο(κων Μουτταγtάκας 1 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Κατασκευή γηπέ3ου: 

Η χωριτική αρχή Μουτταγιάκας υπέβαλε στο Επαρχιακό Ι(τηματο

λόγιο Λεμεσού, αίτ·ηση για παραχώρηση μέρους του κυβερνητικού 
τεμαχίου με αρ. 409 Φ/Σχ. 54/36 για το σκοπό αυτ6, η οποία και 
εξετάζεται. 

(β) Διασταύρωση υπεραστικού 3ρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού: 

Το 1 πουργείο Συγκοινωνιών και Έργων που έχει μελετήσει το θέμα 
ετοίμασε σχέ3ιο, σύμφωνα με το οποίο 3εν προβλέπεται να γίνουν 

υπόγειες ή υπέργειες 3ιαβάσεις ούτε και θα τοποθετηθούν φώτα 

τροχαίας επί του παρόντος, αλλά το χωριό θα εξυπηρετείται με 
αριστερόστροφες προσβάσεις σε συν3υασμό με την ανισόπε3η 3ιάβαση 

Αμαθούντας/ Αγίου Τύχωνα. 

(γ) Πρόβλημα νερού: 

Σύμφωνα με σχετική έκθεση του Επάρχου Λεμεσού 3ε φαίνεται να 

υπάρχει πρόβλημα νερού στη Μουτταγιάκα. Εξάλλου το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υ3άτων αναφέρει ότι επί του παρόντος 3εν υπάρχει 

πρόβλημα, 3ιότι και τΟ χωριό και οι συνοικισμοί καλύπτονται από το 
υφιστάμενο ντεπόζιτο. Συναφώς αναφέρεται ότι το 1989 3απανήθηκε 
ποσό .ί.15,000 για την απρόσκοπτη υ3ρο3ότηση όλων των κατοικιών 

του χωριού. 

(3) Παραχώρηση βοήθειας στους κτηνοτρόφους για να μεταφερθούν στην 

Κτηνοτροφική Περιοχή: 

Η Κτηνοτροφική Περιοχή Μουτταγιιiκας περιλαμβιiνει 18 οικ6πε3α, 
3ώ3εκα από τα οπόία έχουν παραχωρηθεί σε ισάριθμους κτηνοτρόφους 

του χωριού. Πέντε κτηνοτρόφοι έχουν ή3η μεταφέρει τα υποστατικά 
τοuς με 3ικά τους έξο3α στην κτηνοτροφική περιοχή, ενώ οι άλλοι 

αρνούνται να μετακινηθούν και ζητούν οικονομική βοήθεια, για να 

αντιμετωπίσουν τη 3απάνη της μετακίνησης. Το α(τημά τους 3εν 

μπορεί 3υστυχώς να ικανοποιηθεί, γιατί εκτός του ότι, σύμφωνα με την 
καθιερωμένη πολιτική 3εν παραχωρείται βοήθεια για τέτοιους σκοπούς, 
θα βρεθούν σε μειονεκτική θέση όσοι από τους κτηνοτρόφους μετακινή

θηκαν ή3η με 3ικιi τους έζο3α.» 
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Απάν'<ηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 1990 '<Ου Υπουργού Εσω'<ερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν σ"<ην ερώ"<ηση ΕΔ' 379, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 1989, 
'<Ου Βουλευ'<ή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέ'<ρου Σ'<υλιανού. 

«Σ' ό,τι αφορά τη μετακίνηση του χοιρΌστασίοu S. D. Farm από το χωριό 
l{οκκινοτριμιθιά, σας πληροφορώ ότι: 

(α) Τα υποστατικά του χοιροστασίου βρίσκονται στα τεμάχια 56, 57, 
58/1, 58/2, 59/1, 59/2, 60-61, Φ/Σχ.ΧΧ.64 στην Κοκκινοτριμιθιά 
και κτίστηκαν πριν από 20 περίπου χρόνια. Αυτά καλύπτονται με 

άδεια οικοδομής και πιστοποιητικό εγκρίσεως. 

(β) Τα υποστατικά βρίσκονται σε απόσταση 1000 πόδια περίπου από τον 
υπεραστικό δρόμο Λευκωσίας-Τροόόους 1 2,600 πόδια από το συνοι
κισμό αυτοστεγάσεως Κοκκινοτριμιθιάς / Α' και 150 πόδια περίπου 
από την πλησιέστερη κατοικία, η οποία κτίστηκε πριν από 4 χρόνια. 

(γ) Παρά το γεγονός ότι η θέση του χοιροστασίου και η περιοχή που 

βρίσκεται αναπόφευκτα δημιουργεί οχληρία 1 η απομάκρυνσή του δεν 

ε!ναι δυνατή 1 γιατί αυτό καλύπτεται με άδεια οικοδομής και πιστο
ποιητικό εγκρίσεως. 

(δ) Όσον αφορά τις υγειονομικές συνθήκες, αυτές ελέγχονται απ6 το 

Υγειονομείο και, 6ταν παρατηρε(ται παράβαση των υγειονομικών 

6ρων 1 λαμβάνονται διχαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του 

χοιροστασ!ου.» 

Απάν'<ηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1990 '<Ου Υπουργού Εσω"<ερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν σ"<ην ερώτηση ΕΔ' 388, ημερομηνίας 1η Δεκεμβρίου 1989, '<Ου 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώσ"<ου κ. Σοφοκλή Χα"<ζηγιάννη. 

((Σχετικά με τα διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι του 

συνοικισμού Λειβαδιών Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα σ' ότι αφορά τα 

θέματα αρμοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών: 

(α) Βελτίωση/συντήρηση του δρόμου Λειβαδιών/Κόκκινων: 

Ο δρόμος αυτός μήκους 850 μέτρων ασφαλτοστρώθηκε το 1985 με 
πλάτος οδοστρώματος 12 ποδιών και διαμόρφωση παγχέττων. Για τη 
διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωσή του σε πλάτος 7 μέτρων ασφάλτου 
και 2.5 μ.χωμάτινων παγχέττων σε κάθε πλευρά απαιτείται δαπάνη 
ί40,ΟΟΟ. Το /:ργο προγραμματίζεται να προωθηθεί μέσα στο 1991, 
από πιστώσεις του προUπολογισμού του Τ ΑΕΠ. 

(β) Τέλη Υδατοπρομήθειας: 

Τα υφιστάμενα τέλη παροχής νερού τέθηκαν σε ισχύ από την 1η 

Μαρτίου 1986 σε όλη την περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως 

Λειβαδιών και είναι παρόμοια με τα τέλη υδατοπρομήθειας των 

γειτονικών Συμβουλίων Βελτιώσεως. Αυτά είναι τα ακόλουθα: 

(α) Μέχρι 10 τόνους καταναλωθέντες ή όχι ί2.50 

(β) Από 10 » μέχρι 30 τόνους ίΟ.30 τον τόνο 

(γ) Από 31 ,, ,, 40 ,, ίΟ.35 ,, ,, 
(δ) Από 41 ,, ,, 50 ,, ίΟ.40 ,, ,, 

(ε) Από 51 τόνους μέχρι 60 τόνους ίΟ.50 τον τόνο 

(στ) Από 61 » και πάνω ίΟ.60 » » 
Τα ανωτέρω τέλη είναι αναγκαία για να μπορεί το Συμβούλιο να καλύπτει 

τόσο τα κεφαλαιουχικά όσον και τα έξοδα αγοράς νερού που αυξήθηκε από !:0.21 
7/10 σε ίΟ.27 σ τον τόνο από την 1η Ιανουαρίου 1990, καθώς και τα /:ξοδα 
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συντήρησης του συστήματος υδατοπρομήθειας του χωριού. Σημειώνεται ότι από 

τους 1,000 καταναλωτές έχει παρατηρηθε( ότι μόνο μερικο! κάτοικοι του χωριού 
'" ψ λ ' λ ' 'λ ' ' ' παρουσια~ουν η ους ογαριασμους κατανα ωσης ποσιμου νερου και τουτο 

οφείλεται στην υπεF{'ολιχή κατανάλωση νερού λόγω κτηνοτροφικών και" άλλων 
δραστηριοτήτων τους. Η τριμηvια(α καταγραφή της κατανάλωσης ακολουθείται σε 

6λα τα Συμβούλια Βελτιώσεως της επαρχ!ας Λάρνακας και τούτο γιατί κρίνεται 

σαν πιο οικονομικό μέτρο. Αν η καταγραφή γινόταν κάθε διμηνία θα χρειαζόταν 

πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού με ενδεχόμενο περαιτέρω επιβάρυνση των 
καταναλωτών. 

(γ) Καθαρισμ6ς αυλακιών και αξιοποίηση χώρων πρασίνου 

Το καθάρισμα των αυλακιών μπροστά από τις κατοικίες είναι ευθύνη 

των lδιων των προσφύγων. 

Για μερική αξιοπο(ηση του χώρου πρασlνου του συνοικισμού σε πάρκο 
δαπανήθηκε το 1989 ποσ6 1::2,000 (1::1,000 κυβερνητική χορηγία και 1::1,000 
συνεισφορ& Συμβουλίου Βελτιώσεως Λειβαδιών). Επειδή πρόκειται για συνεχι

ζόμενο έργο θα παραχωρηθούν για τον ίδιο σκοπό πρόσθετες πιστώσεις ανάλογα 

με την ευχέρεια που θα υπάρξει μέσα στα πλα!σια του Προϋπολογισμού του 

ΤΑΕΠ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 louν{ou 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 442, ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίοu 1989, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Δεuκωσίας κ. Χρίστοu Πέτα. 

((Σ / ό,τι αφορά την οχληρία που προχαλε(ται από την καύση των ψόφιων και 
των κατάλοιπων των χοιροστασίων στο χωριό Ορούντα, σας πληροφορώ ότι το 
Γραφείο Επ&ρχου Λευκωσίας έδωσε πρόσφατα οδηγίες στους χοιροτρόφους του 

χωριού να μην προβαίνουν σε καταστροφή των ψόφιων ζώων με τη μέθοδο της 
καύσης τους με άχρηστα λάστιχα αυτοκινήτων, αλλά να θάβονται κατάλληλα. Η 
κατάσταση παρακολουθείται και σε περ(πτωση που θα υπάρξουν χοιροτρόφοι που 
δε θα συμμορφωθούν, θα λαμβάνονται διχαστικά μέτρα εναντ(ον τους)). 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 483, ημερομηνίας 11 Ιανοuαρ{οu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστοu κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη. 

«Σχετικά με τα προβλήματα των εχτοπισθέντων που διαμένουν στο συνοι

κισμό αυτοστέγασης στην Αθηα(νου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

( α) Επιδιόρθωση προσφυγικών κατοικιών 

Ο συνοικισμός αυτοστέγασης εχτοπισθέντων Αθηα(νου αριθμεί συνο

λικ& 40 κατοικίες (38 της Α' Φ&σης και 2 της Β' Φ&σης). Απ' αυτές 
οι 9 κρίθηκαν προβληματικές που χρήζουν ριζικών επιδιορθώσεων, 
γιατί κτίστηκαν με χαμηλό κόστος μέχρι 1::1,500. Μέχρι σήμερα δεν 
έχει παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια για επιδιόρθωση των κατοικιών 

αυτών, γιατ( το σχετικό σχέδιο προωθείται σύμφωνα με τις προτε

ραιότητες που έχουν τεθε( σε συνεργασία με τις επαρχιακές επιτροπές 

των προσφύγων. Για τις υπόλοιπες χατοιχ(ες παραχωρείται οικονομική 

βοήθεια για επιδι6ρθωση μόνο των ρωγμών που οφείλονται σε προβλή
ματα υπεδάφους, για μόνωση ταρατσών και κατασκευή χαρχανιών 

ύστερα από αίτηση των ενδιαφερόμενων προσφύγων και ετοιμασία της 

σχετικής εκτίμησης δαπάνης από τον οιχε(ο επαρχιακό μηχανικό 

δημόσιων έργων. 
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Συναφώς αναφέρεται ότι περί το τέλος του 1988 δαπανήθηκαν {33,566 
για ριζικη επιδιόρθωση των 38 κατοικιών της Α / Φάσης του πιο πάνω 
συνοικισμού (οι 2 κατοικίες της Β' Φάσης συμπληρώθηκαν πρόσφατα), 
σόμφωνα με οδηγίες του Προέδρου της Δημοκρατίας που επισκέφθηκε 

το συνοικισμό Αθηαίνου στις 12 Ιουλίου 1988. 
(β) Ηλιακοί θερμοσίφωνες 

Σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική, παραχωρείται οικονομικfι βοή
θεια για τοποθέτηση θερμοσιφώνων μόνο σε κατοικίες υπερηλίκων. 

Παρά ταύτα στις ριζικές επιδιορθώσεις που έγιναν το 1988 σε όλες τις 
κατοικίες του συνοικισμού Αθηαίνου περιλαμβανόταν και η επιδιόρ

θωση/ αντικατάσταση των ηλιακών θερμοσιφώνων, ανάλογα με τις 

συστάσεις του επαρχιακού μηχανικού του Τμfιματος Δημόσιων Έργων 

Λάρνακας. 

{γ) Κάλυψη του αντιπλημμυρικού οχετού του συνοικισμού 

Η κάλυψη του οχετού στην οδό Φ. Πίττα συμπληρώθηκε το τέλος του 

1989 έναντι συνολικής δαπ&νης !:3,050. 
(δ) Περίφραξη οικοπέδων 

Σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική, δεν παραχωρείται οικονομική 

βοήθεια για περίφραξη των οικοπέδων των συνοικισμών αυτοστέγασης. 

(ε) Αίτημα για αόξηση του μεριδίου από την ομαδική 

καλλιέργεια της τουρκοκυπριακής γης της περιοχής 

Σόμφωνα με το σχέδιο ομαδικής καλλιέργειας, όλη η τουρκοκυπριακή 

γη που βρίσκεται στην Αθηαίνου (340 σκ.), στο Πετροφ&νι (1,600 σκ.) 
και στο ελεύθερο μέρος της Λουρουτζ(νας (3,500 σκ.) ενοικιάζεται στη 
Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία Αθηαίνου για λογαριασμό και προς 

όφελος των εκτοπισθέντων και παθόντων γεωργοκτηνοτρόφων της 

κοινότητας. 

Το μερίδιο των δικαιοόχων καλλιεργητών της ομαδικής καλλιέργειας 

(Αθηαίνου-Πετροφ&νι-Λουρουτζίνα) καθορίζεται από τη διαχειριστική 

επιτροπή του χωριού Αθηαίνου σύμφωνα με τα υφιστάμενα κριτήρια 

και στη συνέχεια εγκρίνεται από την Επαρχιακή Επιτροπή Προστασίας 

και Διαχειρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Λάρνακας. Το αίτημα 

της αύξησης του μεριδίου των δικαιούχων καλλιεργητών θα εξεταστεί 

από την επαρχιακή επιτροπή κατά τη νέα καλλιεργητική περίοδο.» 
Απιiv'<ηση ημεpομηvίοις 4 louλ(ou 1990 '<OU Yπoupγou Εσω'<εpικώv κ. Xp. 

Βεvιοιμίv σ'<ηv ερώτηση ΕΔ' 531, ημεpομηvίοις 24 Ioιvouoιpίou 1990, '<OU 
Βοuλεuη\ εκλογικής πεpιφέpειοις Λεμεσοu κ. Auγεpιvou Ποιποιpέ. 

((Σχετικά με την ασφαλτόστρωση του δρόμου Μονιά.τη-Πέρα Πεδιού, σας 
πληροφορώ ότι τμήμα του δρόμου αυτού μέχρι το κοιμητήριο της κοινότητας 
Μονιάτη βελτιώθηκε και ασφαλτοστρώθηκε έναντι δαπ&νης Η2,500. Η ασφαλ
τόστρωση του υπόλοιπου τμήματος του δρόμου, που απαιτεί δαπ&νη !:80,000 
περίπου, αντιμετωπίζεται μέσα στα γενικότερα πλαίσια της ανάπτυξης του 
δ ' "" ' β ' ' ' / 'λλ ' Σ ' ο ικου οικτυου με αση την προτεραιοτητα του εναντι α ων εργων. χετικο: 

σημειώνεται ότι η κοινότητα διαθέτει ασφαλτοστρωμένη προσπέλαση προς τον 
υπεραστικό δρόμο Λεμεσού-Πλατρών και συνδέεται με το Πέρα Πεδί μέσω του 
νέου δρόμου Σα~ττά -Πέρα Πεδιού - Μανδριών.» 



3776 

Απάvτηση ημερομηvίας 27 Ιουvίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv κ. Χρ. 
Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 533, ημερομηvίας 24 Ιαvουαρίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγεριvού Παπαρέ. 

(<Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων στο χωριό Άγιος Γεώργιος (Συλίκοu) 
για παραχώρησ:ή τους σε πτωχές οικογένειες του χωριού, σας πληροφορώ ότι από 

• • Ε • Λ • , ψ , ς. , , ζ , 
σχετιχη ερεuνα του παρχου εμεσου προεχυ ε οτι οεν υπαρχοuν νεαρα ευγαρια 

στο χωριό που να πληρούν τα σχετικά κριτήρια και να ενδιαφέρονται για 
εξασφάλιση οικοπέδου. Αν βέβαια μελλοντικά διαφοροποιηθεί η κατάσταση και 

διαπιστωθεί ότι υπάρχουν πρόσωπα που ενδιαφέρονται και ικανοποιούν τα 

σχετικά κριτήρια, τότε το θέμα θα επανεξεταστεί.>) 

Απάvτηση ημερομηvίας 9 Ιουλίου 1990 του Υπουργού 'Αμυvας κ. Α. 

Αλωvεύτη στηv ερώτηση ΕΔ' 640, ημερομηvίας 12 Μαρτίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού. 

<<Σχετικά με τα παράπονα των κατοίκων Βuζαχιάς για ύπαρξη μη εκρα

γέντων βλημάτων από ασκήσεις της Ε.Φ., σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το Υπουργείο Άμυνας εξέτασε επανειλημμένα στο παρελθόν ύστερ.α από 

σχετικά αιτήματα της κοινότητας Βυζακιάς τη δυνατότητα μετακίνησης του 

υφιστάμενου πεδίου βολής και ασκήσεων της Ε.Φ. από την περιοχή Βυζακιάς, 

πλην όμως τούτο αποδείχτηκε για στρατιωτικούς λόγους αδύνατο. 

Εντούτοις πρόσφατα το Υπουργείο 'Αμυνας αποφάσισε όπως Επιτροπή από 

αρμοδίους του ΓΕΕΦ και του ΥπουργεLου 'Αμυνας επανεξετάσει το θέμα 

επιτόπου και υποβάλει στο Υπουργείο 1 Αμυνας συγκεκριμένες εισηγήσεις. 

Αναφορικά με το θέμα των μη εκραγέντων βλημάτων, λαμβάνονται όλα τα 
αναγκαLα μέτρα για ανεύρεση και καταστροφή τους από ειδικευμένο προσωπικό.)) 

Απάvτηση ημερομηvίας 27 Ιουvίου 1990 του Υπουργού Εσωτερικώv κ. Χρ. 
Βεvιαμίv στηv ερώτηση ΕΔ' 651, ημερομηvίας 21 Μαρτίου 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πέτρου Στυλιαvού, 

«Σχετικά με τα ντεπόζιτα νερού στον κυβερνητικό οικισμό Αγίου Γεωργίου 
Παλουριώτισσας, σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
προβαίνει στην αντικατάσταση των ντεπόζιτων νερού των οικιστικών μονάδων 
που παρουσιάζουν διαρροές. Ο καθαρισμός των ντεπόζιτων αποτελεί ευθύνη των 
ενοίκων των κατοικιών. Όπως και προφορικά επεξηγήθηκε στον κ. Στυλιανού 
από αρμόδιο Λειτουργό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά τη .... , , , ψ, , , , ι 
σιαρκεια προσφατΊJς επισκε ης του στον οικισμο, η παροχη νερου στις κατοικ ες 

γίνεται απευθείας από το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας και τα 
κεντρικά ντεπόζιτα που υπάρχουν έχουν παύσει να χρησιμοποιούνται προ πολλού.>> 

Απάvτηση ημερομηvίας 26 Ιουvίου 1990 του Υπουργού Παιδείας κ. Χρι
στόφορου Χριστοφίδη στηv ερώτηση ΕΔ' 665, ημερομηvίας 29 Μαρτίου 
1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή 
Χατζηγιάvvη. 

ιιΗ Ελένη Παπαμιχαήλ καταχώρισε προσφυγή με τα στοιχε(α 'Υπόθεση 
αρ. 898/87' εναντίον της απόφασης του Υπουργείου Παιδείας να μην εγκρίνει τη 
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φο(τησή της στο Γ' έτος σπουδών της Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κύπρου, για 

συμπλήρωση σπουδών, ώστε αυτή να μπορεί να διοριστεί ως μόνιμη στη θέση 

δασκάλου. 

Το πρωτόδικο δικαστήριο έχει εκδώσει απόφαση στις 19.5.1990 σύμφωνα με 
την οποία 'η προσφυγή επιτυγχάνει'. Η Εισαγγελία όμως έχει εφεσιβάλει την πιο 
πάνω απόφαση του πρωτόδικου δικαστηρίου. 

Ενόσω εκκρεμεί η απόφαση πάνω στην έφεση που καταχώρισε η Εισαγγελία, 

το Υπουργείο Παιδείας δεν μπορεί να εγκρίνει το αίτημα της Ελένης Παπαμιχαήλ.>> 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιοuλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΕΔ' 698, ημερομηνίας 23 Απριλίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

<<Σχετικά με την υδατοπρομήθεια των συνοικισμών αυτοστεγάσεως στο Γέρι, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η uδατοπρομήθεια των συνοικισμών θεωρείται πολύ ικανοποιητική και 

μόνο όταν υπάρξει τεχνική βλάβη είναι ενδεχόμενο να δημιουργούνται 
κάποια προβλήματα. 

(β) Μέχρι το τέλος Αυγούστου του τρέχοντος έτους συμπληρώνεται η 

ανέγερση νέου ντεπόζιτου νερού, οπότε θα αντιμετωπιστεί το πρό
βλημα της μη συνεχούς παροχής νεροό σε περιοχές με ψηλό υψόμετρο 

και όταν ακόμη υπάρχει βλάβη σε κάποια τουρπίνα. 

(γ) Η κυβερνητική γεώτρηση με αρ. 33/82 είναι εφεδρική για τις αν&γκες 
του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας. Παρά ταότα το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υ8άτων παρέχει νερό από τη γεώτρηση αυτή στο 

Συμβούλιο Υ8ατοπρομήθειας Γερίου για κάλυψη των αναγκών του.)) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιοuλίοu 1990 τοu Υποuργοu Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμ(ν στην ερώτηση ΕΔ' 702, ημερομηνίας 24 Απριλίοu 1990, τοu 
Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu Στuλιανοu. 

,<Σχετικά με το 8ιαχωρισμό οικοπέ8ων στο Γέρι για τις ανάγκες φτωχών 
προσφύγων που εγκαταστάθηκαν στο χωριό, σας πληροφορώ ότι1 σύμφωνα με 
σχετική έρευνα του Επάρχου Λευκωσίας, 8ε φα!νεται να υπάρχει τέτοια ανάγκη, 
γιατί οι ανάγκες των προσφύγων καλύπτονται από 8ιαχωρισμό οικοπέ8ων σε 
συνοικισμούς αυτοστέγασης του χωριού (επί του παρόντος βρίσκονται υπό 
8ιαχωρισμό 40 τέτοια οικόπε8α).JJ 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιοuνίοu 1990 τοu Υποuργοu Παιδείας κ. Χρι
στόφοροu Χριστοφίδη στην ερώτηση ΕΔ' 711, ημερομηνίας 25 Απρι
λίοu 1990, τοu Βοuλεuτή εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσίας κ. Πέτροu 
Στuλιανοu. 

(( 'Οπως είναι γνωστό 1 με την κυπριακή γραμματεία και με την έρευνα γύρω 
από 8ιάφορα κυπρολογικά θέματα (αρχαιολογικά, ιστορικά κτλ.) έχουν ασχοληθεί 

πολλές 8εκά8ες επιστήμονες, από 8ιάφορες χώρες του κόσμου 1 οι οποίοι έχουν 

προσφέρει πάρα πολλά στην Κόπρο. Ακριβώς, όμως, ο μεγάλος τους αριθμός 
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καθιστά ιδιαίτερα δόσκολη μια επιβράβευσή τους από το κυπριακό κράτος. Οι 

απόψεις και εισηγήσεις του έντιμου Βουλευτή έχουν σημειωθεl.)> 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 1990 του Υπουργού Γεωργ{ας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 717, ημερο
μην{ας 3 Μαϊου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

«Σχετικά με τα αρδευτικά προβλήματα της κοινότητας Στατός-Άγιος 

Φώτιος, σας παραθέτω τα πιο κάτω: 

Στην περιοχή της κοινότητας υφίσταται το αρδευτικό τμήμα 'Κάτω Πηγάδι' 

που αρδεύει περί τα 80 δεκάρια γης (60 περίπου σκάλες). Το νερό του αρδευτικού 
τμήματος προtρχεται από την ομώνυμη πηγή, της οποίας η απόδοση ποικίλλει, 

ανάλογα με την εκάστοτε βροχόπτωση, γεγον.ός που γνώριζαν οι καλλιεργητές, 

μtλη του αρδευτικού τμήματος, όταν προέβαιναν στη γεωργική ανάπτυξη της γης 

τους και στη φύτευση μεγαλύτερου αριθμού όέvδρων από εχε(vο που μπορούσε να 

αρδευθεί. 

Σε μια προσπάθεια να βοηθηθεί το αρδευτικό τμήμα να αξιοποιήσει κατά τον 

καλύτερο δυνατό τρόπο τους υφιστάμενους υδάτινους πόρους, κατασκευάστηκε, 

μέσα στο 1988, νέα υδατοδεξαμενή για συγκέντρωση του νερού της νυχτερινής 
ροής της πηγής και εγκαταστάθηκε σωληναγωyός για διακλάδωση του νερού στα 
αγροτεμάχια, tναντι δαπάνης !:15,800. 

Σε ότι αφορά τη δυνατότητα μεταφοράς νερού από την περιοχή 'Λαζάρηόες ', 
αναφiρεται ότι η περιοχή αυτή βρίσκεται αρκετά χιλιόμετρα από την περιοχή του 
αρδευτικού τμήματος και σε χαμηλότερο υψόμετρο. Συνεπώς η μεταφορά του 

νερού θα απαιτούσε την κατασκευή έργων έναντι πολύ ψηλής όαπάνης που θα την 

καθιστούσε οικονομικά ανέφικτη και ασύμφορη για τους (όιους τους ενόιαφερό

μενους γεωργούς.» 

Απάντηση ημερομην{ας 26 Ιουν{ου 1990 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλ{δη στην ερώτηση ΕΔ' 726, ημερο
μην{ας 10 Μαϊου 1990, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμ~σού 
κ. Κυριάκου Χρίστου. 

«Σχετικά με την υόατοόεξαμενή στη Λάνια για καλοκαιρινές αρ'Οεύσεις 

παραθέτω τα πιο κάτω:-

Επειόή, όπως αναφέρει και στην ερώτησή του ο αξ. Βουλευτής, για τη Λάνια 
μόλις εκτελέστηκε υδατικό tργο, tναντι σημαντικής δαπάνης, (f340,000) για να 
αρδεύονται 775 σκάλες από αμπέλια (από το ίδιο έργο θα αρδεύονται και 258 
σκάλες με αμπέλια της γειτονικής κοινότητας Δωρού), η εκτέλεση και δεύτερου 
υδατικού έργου για καλοκαιρινές αρόεύσεις στη Λάνια θα εξεταστε( σε μεταγε
νέστερο στάόιο στα πλα(σια του καταρτισμού του ετήσιου ΠροUπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι εξουσιοδοτημόνος από όλα τα Κόμματα της Βουλής να δηλώσω ότι 
όλα αντιτίθενται στψ απόφαση της κυβέρνησης να εγκαθιόρύσει το εργοστάσιο 
RAINBOW στην περιοχή στην οποία προτ(θεται να το εγκαταστήσει και να 
ειδοποιήσω την κυβέρνηση ότι πρέπει να αναστεlλει οποιεσόήποτε τέτοιες σκέψεις 
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ως ότου έρθει σε επαφή με τη Βουλή και γενικά να δοθε( μια άλλη λύση, από τη 

λύση η οποία τώρα φαίνεται ότι υπάρχει σκέψη να εγκριθεί από την κυβέρνηση. 

Λοιπόν, με αυτά φτάσαμε στο τέλος. Σας εύχομαι, όσους θα έχετε την 

ευκαιρία, καλές διακοπές. 

Η επόμενη συνεδρία θα είναι περί το τέλος Σεπτεμβρίου. Θα σας ανακοινωθεί 

και η ημερήσια διcίταξη και ο ακριβής χρόνος της ημερομηνίας. 

Και πcίλι καλές διακοπές. 

Κηρόσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 8.00) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με 

αλφαβητική σειρά:-

Αναστασιάδης Νίκος 

Ανδρέου Αντώνης 

Γεωργιcίδης Δήμος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Δημητριcίδης Ανδρέας 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Δίγκλης Παόλος 

Ερωτοκρίτου Κώστας 

Ευσταθίου Εύστcίθιος 

Ζαχαριάδης Λέανδρος 

Ζιαρτίδης Ανδρέας 

Ηλία Νεόφυτος 

Ηλιcίδης Δημήτρης 

Θεοδοόλου Μιχαήλ 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωcίννης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουνωτός Ιάκωβος 

Κόλοκος Πολόβιος 

Κουρτελλcίρης Χρίστος 

Κωνσταντίνου Ντίνος 

Λαδcίς Γεώργιος 

Μαθηκολώνης Ανδρέας 

Μαρκίδης Αλιfκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μουσιοόττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννcίκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παναγιώτου Ανδρέας 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Παπαπέτρου Μιχcίλης 

Π απαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πέτας Χρίστος 

Πουμπουρής Μιχ&λης 

Σαββίδης Γεώργιος 

Σολωμής Χρίστος 

Στυλιανού Πέτρος 

Τουλοόρας Ζαχαρ(ας 

Τ σιέττης Κυριάκος 

Φάντης Ανδρέας 

Φλουρέντζος Νίκος 

Χαραλαμπίδης Γεώργιος 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Κυριάκος 

Χριστοφ!δης Μανώλης 

Ψυλλίδης Ανδρέας 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαυρ(δης Ιωcίννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Κυρ(λλης Φέλιξ 
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ΕΚΘΕΣΗ ΕΡΓΑΣΙΏΝ ΚΑΙ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ 

BOl' ΛΗΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΏΠΩΝ 

Ε' BOl' ΛΕl'ΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ-Σl'ΝΟΔΟΣ Δ' 

1. Α. Νομοθετική Εργασία και Κοινοβουλευτικός Έλεγχος. 

Η Δ' Σύνοδος της Ε' Βουλευτικής Περιόδου &.ρχισε στις 5 Οκτωβρίου 1989 
και έληξε στις 12 Ιουλίου 1990. 

Το Σώμα συνήλθε σε 38 συνεδριάσεις, οι δε Ι\.οινοβουλευτιχές Επιτροπές σε 
468 συνεδρίες. Τηρήθηκαν πρακτικό. των συνεδρι&.σεων της Βουλής από 6,500 
περlποu δακτυλογραφημένες σελ{δες. 

Ο μέσος όρος του αριθμού των Βουλευτών που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες 

είναι 49, δηλαδή ποσοστό πέραν του 87% του συνολικού αριθμού των Βουλευτών. 
Αν ληφθούν υπόψη και οι δικαιολογημένες απουσ(ες Βουλευτών στο εξωτερικό για 

θέματα της Βουλής, τότε το ποσοστό αυτό αυξάνεται ακόμα Περισσότερο. 

Κατά την υπό επισκόπηση περίοδο κατατέθηκαν στη Βουλή 263 νομοσχέδια 
και 168 Κανονισμοί. Επίσης Βουλευτές ή/και Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 

κατέθεσαν 65 προτάσεις νόμου, 

Την ίδια περίοδο εγκρίθηκαν 129 Κανονισμοί και ψηφίστηκαν σε Νόμους 33 
προτάσεις νόμου και 236 νομοσχέδια, στα οποία περιλαμβάνονται 32 νομοσχέδια 
και 11 προτάσεις νόμου που εκκρεμούσαν από προηγούμενες Συνόδους. Είκοσι ένα 
(21) νομοσχέδια αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία, από τα οποία τα 14 
εκκρεμούσαν από την προηγούμενη Σύνοδο. Ένα (1) νομοσχέδιο και τρεις (3) 
προτάσεις νόμου έχουν καταψηφιστεί από τη Βουλή, ενώ τριάντα τέσσερις (34) 
Κανονισμοί αποσύρθηκαν. 

Ενώπιον της Βουλής εκκρεμούν 51 νομοσχέδια, 40 προτάσεις νόμου και 

5 Κανονισμοί. 

Ο ΠρόεδΡος της Δημοκρατίας, ασκώντας το δικαίωμα αναπομπής, έστειλε 
π(σω στη Βουλή για επανεξέταση 4 νόμους και έκαμε και 3 αναφορές στο 

Ανώτατο Δικαστήριο. 

Η Εκτελεστική Εξουσία κατέθεσε επίσης 280 Αιτιολογικά Σημειώματα για 
' λ ψ ' . ' ' ' ' Δ ' την προσ η η η την παραταση υπηρεσιων εκτακτου προσωπικου στη ημοσια και 

Εκπαιδευτική l'πηρεσία και 58 Σημειώματα για την πρόσληψη ή παρό.ταση 
υπηρεσιών έκτακτου προσωπικού σε Ημικρατικ?1~ς Οργανισμούς. 

Κατά την ίδια Σύνοδο Βουλευτές υπέβάλαν στα διάφορα Υπουργεία 867 
Ερωτήσεις και λήφθηκαν 7 46 Απαντήσεις, στις οποίες περιλαμβό.νονται 204 
Απαντήσεις σε Ερωτήσεις που υποβλήθηκαν από προηγούμενες Συνόδους. 

Κατ&. την υπ6 επισκόπηση περίοδο ο Πρ6εδρος της Βουλής και οι Αρχηγοί ή 

εκπρόσωποι κομμάτων έκαμαν 36 συσκέψεις στο Γραφείο του Προέδρου της 
Βουλής και επιλήφθηκαν διάφορων θεμάτων. 

Β. Η Βουλή ως Σώμα εκτός από τα Νομοσχέδια και τους Κανονισμούς 

ασχολήθηκε και με τα ακόλουθα θέματα: 

1. ((Οι απολύσεις δεσμοφυλάκων και τα απεργιακά μέτρα που λήφθηκαν». 

Στις 5/10/89 διαβό.στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 
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2. «Οι καταστροφές των αμπελιών από την ευδεμίδα,η εκμετάλλευση και 

λ ' 'λ ' ' ψ ο μη αποτε εσματιχος ε εγχος των φαρμαχων, η αναγχη αερο ε-

χασμών στα αμπέλια και όπου αλλού είναι δυνατό». 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

3. «Η αν&γκη δημιουργίας αίθουσας εκθεμ&των στην ακριτική περιοχή 

Δερύνειας, με τη μακέτα της πόλης της Αμμοχώστου, τα αξιοθέατά 

της, τους αρχαιολογικούς χώρους της περιοχής, ζωγραφικούς πίνακες 

και άλλα, με σκοπό την προσέλκυση μεγαλύτερου αριθμού τουριστών 

και ξένων αντιπροσωπειών, έτσι που να ενισχυθεί η διεθνής διαφώτιση 

προς όφελος του αγώνα του λαού μας.>> 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εξωτερικών. 
Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

4. «Η καλλιεργήσιμη χαλίτικη γη, η διαχείρισή της και η αν&γκη 

παραχώρησής της στους αγρότες>>. 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

5. «Η οικονομική συντήρηση και χρήση των κυβερνητικών εκσκαφέων και 

η ανάγκη αύξησης του αριθμού τους.» 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

6. «Οι πριν από την τούρκικη εισβολή πρόσφυγες, εχτοπισθέντες και 
θ ' ' ' ή ' πα οντες και η αναγχη επεχτασης της εφαρμογ ς, ετσι που να 

καλύπτει και τούτους, όλων των προσφυγικών προγραμμάτων βοήθειας 

και ανακουφίσεως χάριν ίσης μεταχείρισης των πριν και μετά την 
τούρκικη εισβολή προσφύγων, εχτοπισθέντων και παθόντων)), 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων. 
Στις 25/1/90 το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

7. ((Η αν άγχη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρόχειρα το 1976 στις 

επαρχ(ες Λάρνακας χα~ Αμμοχώστου, και συγκεκριμένα στους οικι
σμούς Τσιακχιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, 

Σωτήρας και Βρυσούλλων». 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων. 
Στις 25/1/90 το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

8. «Η ανάγκη θετικής αντ(χρισης των στεγαστικών προβλημάτων των 

προσφύγων σε σχέση με την κάλυψη της δαπάνης για τρίτο υπνο
δωμάτιο)), 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων. 
Στις 25/1/90 το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

9. <<Τα προβλήματα των προσφυγικών οικογενειών που κατοικούν σε 

ακατάλληλα τουρχοχυπριαχά σπίτια και σε μπαράγχες και η ανάγκη 

άμεσης αντιμετώπισης αυτών των προβλημάτων.>> 

Στις 5/10/89 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων. 
Στις 25/1/90 το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 
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10. ((Ot τεράστιες ζημιές και ταλαιπωρίες που uφιστανται οι κάτοικοι της 
περιοχής NAAFI Τσιρείου της πόλης της Λεμεσοό από τις συχνές 

πλήμμυρες που προκαλοόνται από τις βροχές λόγω έλλειψης αποχε

τευτικού συστήματος και άλλων αιτ(ων και τρόποι αντιμετώπισης της 

κατάστασης». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εσωτερικών. 
Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

11. «Η οξεία έλλειψη προσωπικοό στην τουριστική βιομηχανία της ελεό

θερης Αμμοχώστοu, οι άμεσοι και σοβαροί κίνόυνοt που προκύπτουν και 

η ανάγκη για έγκαιρη αντιμετώπιση του προβλήματος από τους 

αρμοδίους». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έληξε χωρίς συζήτηση. 

12. «Χορήγηση άόειας λειτουργίας πpατηpLου πετρελαιοειόών σε εκτοπι

σμένους που ασκούσαν το επάγγελμα αυτό πριν από την τουρκική 
εισβολή». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφόγων 
και έληξε χωρίς συζήτηση. 

13. «Προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβισμένοι από την κατα

πίεση των τούρκικων 8υνάμεων κατοχfις και του ψευόοκpάτοuς Ντενκτάς». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφόγων 
και έληξε χωρίς συζήτηση. 

14. «Το οξότατο πρόβλημα της διάθεσης της φετινής παραγωγής πορτο

καλιών τόπου Βαλέντσια». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και έληξε χωρίς συζήτηση. 

15. «Το πρόβλημα της διάθεσης των καρπουζιών». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηγανίας και έληξε zωρίς συζήτηση. 

16. «Η αόuvαμ(α του Κυπριακού Οργανισμού Προτύπων να εφαρμόζει τα 
πρότυπα λόγω νομικών κωλυμάτων ή να καλύψει και άλλα προϊόντα με 

πρότυπα 1 με σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία του λαού και στην 

οικοvο~ια του τόπου». 

Στις 5/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. Ακολοόθησε συζήτηση και το θέμα παραπέμφθηκε στην 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας γιά επανεξέταση. 

1 7. «Η άμεση ανάγκη μελέτης και κατασκευής ουσιαστικών έργων για 

αξιοποίηση των υόατικών πόρων στην επαρχία Λευκωσίας)), 

Στις 12/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων. Το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

18. «Η ανάγκη παροχής αποζημιώσεων στους αμπελουργούς των περιοχών 

Μαζωτού 1 Κάθηκα και άλλων περιοχών για τις ζημιές που υπέστησαν 
λόγω της πρόσφατης προσβολής των σταφυλιών τους από περονόσπορο 

και στ άκτη>>, 

Στις 12/10/89 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 
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19. «Τα πολόχροvα αιτήματα των κατοίκων Παλαιχωρ(ου για την ανέ
γερση υδατοφράκτη στην τοποθεσ(α 'Μυλούρι ', η ανάγκη ικανοποίησης 
του αιτήματος και η επ(σπεuση της ανέγερσής του». 

Στις 12/10/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

20. «Το πρόχειρο φράγμα 1 Λούματα των Αετών' στον Αμ(αvτο και η 

ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπιση των κινδύνων που απειλούν 

τους κατοίκους της περιοχής καθώς και η αξιοποίησή του για 

αρδευτικούς σκοποός». 

Στις 26/10/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

21. «Θέματα Νηπιαγωγών». 

Στις 26/10/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Παιδείας. 
Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

22. «Συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί Μέσης Εκπαίδευσης». 

Στις 26/10/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Παιδείας. 
Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

23. ((Η απόφαση της D.S.R. να παύσει να χρησιμοποιεί το λιμάνι της 
Λάρνακας για το διαμετακομιστικό της εμπόριο, οι ευθύνες της 
κυβέρνησης και η επείγουσα εξέταση της δυνατότητας ανιfκλησης της 

απόφασης της εν λόγω εταιρείας». 

Στις 26/10/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Παρακολου
θήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών και 

στις 24/1/90 το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

24. «Η πλήρης έλλειψη ανταπόκρισης εκ μέρους της κυβέρνησης όσον 
αφοριf το ψήφισμα της Βουλής για αίτηση της Κύπρου να ενταχθεί 
στην Ε.Ο.Κ. μέσα στο 1989>>. 
Στις 2/11/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εξωτερικών. 
Ακολούθησε συζήτηση η οποία συνεχίστηκε στις 9/11/89 και στις 
23/11/89 και το θέμα έληξε. 

25. «Η απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Σιτηρών 
Κύπρου να εισηγηθεί αύξηση της τιμής των κτηνοτροφικών σιτηρών 
μέχρι ί10 το τόνο και οι επιπτώσεις στην κτηνοτροφία». 

Στις 9/11/89 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

26. 1) «Τα αρ3εuτικά τμήματα να μην επιβαρύνονται με τόκους τα τρία 
πρώτα χρόνια της λειτουργίας των αρ3ευτικών έργων''· 

2) «Η συνεισφορά των αρ3ευτικών τμημάτων να μειωθεί στο ί3ιο 
ποσοστό όπως μειώθηκε η συνεισφορά των χωριών στην εκτέλεση 
αναπτυξιακών έργων)). 

Στις 24/1/90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

27. «Τα προβλήματα των αγροτισσών και η ανιfγκη λήψης μέτρων ξεπε
ράσματός τους''· 
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Στις 24/1/90 8ιαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

28. «Τα προβλήματα που ανακύπτουν για τους επηρεαζόμενους γεωργο

κτηνοτρόφους ύστερα από την απόφαση της αρμό8ιας αρχής για 

ακύρωση των α8ειών εγγραφής και κυκλοφορίας των χειροκίνητων 

γεωργικών ελκυστfιρων». 

Στις 25/1/90 8ιαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

29. ((Ot αεροπορικοί χώροι και τα ναύλα για εξαγωγή φθαρτών». 

Στις 25/1/90 8ιαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Συγκοινωνιών 
και Έργων. Το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

30. «Η έλλειψη χώρου στους υπάρχοντες αερομεταφορε(ς για ικανοποίηση 

των αναγκών των εξαγωγέων για τη μεταφορά γεωργικών προϊόντων 

ει8ικότερα στο Λον8(νο». 

Στις 25/1/90 8ιαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων. Το θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

31. «Η οργανική ανάγκη συμπερίληψης και της ακριτικής κοινότητας 

Λυμπιών ανάμεσα στις πληγείσες κοινότητες». 

Στις 25/1/90 8ιαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εσωτερικών. 
Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

32. «0 άμεσος κίν8υνος κατάρρευσης του καθε8ρικού ναού της Αγίας 

Σοφίας και τα επιβαλλόμενα άμεσα 8ιορθωτικά μέτρα)>. 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Παιδείας, 
ακολοόθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

33. ((Το τεράστιο πρόβλημα που 8ημιουργεtται λόγω του μεγάλου πλεο
νάσματος σταφυλιών και οι τρόποι αντιμετώπισής του)). 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

34 «Η ανάγκη παροχής βοήθειας στα προσφυγικά αθλητικά και άλλα 

σωματεlα και ι8ιαίτερα σ' αυτά που λειτουργούσαν πριν την εισβολfρ>. 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων, 
ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

35. ((Η ανάγκη επέκτασης του λιμανιού της Λάρνακας και αναβάθμισης 

του οικονομικού του ρόλου)>, 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Συγκοινωνιών 
και Έργων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

36. «Απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου για υποχρέωση προσφύγων εκπαι-
8ευτικών, 8ημόσιων υπαλλήλων και υπαλλήλων Ημικρατικών Οργα

νισμών να αρχίσουν την καταβολή 8όσεων για κρατικά στεγαστικά 
8άνεια που έχουν παγοποιηθεί μέχρις επίλυσης του Κυπριακού». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων, 
ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

37. «Το πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού-νοσοκόμων και 

τρόποι αντιμετώπισής του». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Υγείας. Το 
θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 
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38. ((Οι ανησυχητικές ε:πιπτώσε:ις από την έλλειψη νοσηλευτικού και λοιποό 

παραϊατρικού προσωπικοό στον κρατικό και ιδιωτικό τομέα)), 

Στις 25/1190 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Υγείας. Το 
θόμα όληξε χωρίς συζήτηση. 

39. ι<Το πρόβλημα της διάθεσης των πλεονασμάτων κρεμμυδιών». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θόμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

40. ι<Τα προβλήματα του ιδιωτικού ιατρικού τομέα και ο ρόλος της 

κυβέρνησης)). 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Υγείας. Το 
θόμα όληξε χωρίς συζήτηση. 

41. ι<Η ανάγκη αξιολόγησης και αναβάθμισης της ομάδας των Πρωτο

κολλητών>>. 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Νομικών. Το 
θέμα συζητήθηκε και έληξε. 

42. «Η ανάγκη δημιουργίας ανεξάρτητου παιδοχειρουργικού τμήματος στη 
Λευκωσ(α». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Υγείας. 

Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

43. «Τα προβλήματα της παιδιατρικής καρδιολογίας στην Κύπρο». Στις 

25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Υγείας. Το θόμα 
έληξε χωρίς συζήτηση. 

44. ιιΗ ανάγκη άμεσης βοήθειας των πληγέντων γεωργών των χωριών 

Μαρώνι, Ψε:ματισμένος και 'Αγιος Θεόδωρος από τον πρόσφατο 
παγετό)), 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θόμα όληξε χωρίς συζήτηση. 

45. «Οι σοβαρός ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοστρόβιλο στις 10.4.89 
στα θερμοκήπια της περιοχής Τόχνης-Ζuγίου και η ανάγκη παροχής 

άμεσης αρωγής στους πληγέντες παραγωγούς». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

46. «Οι ζημιές που υπέστησαν οι μόχρι τις 31.12.88 εκτός σχεδίου 

γεωργικής ασφάλισης πατατοπαραγωγοί Ακακίου κι άλλων κοινοτήτων 
από τους παγετούς του περασμένου χειμώνα κι η αντίκριση του 

θέματος 1 όπως ακριβώς έγινε και με άλλες περιπτώσεις.» 
Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα όληξε χωρίς συζήτηση. 

4 7. ((Οι πρόσφατες ζημιές από ανεμοστρόβιλο, χαλάζι και καταρρακτώδεις 

βροχός στις 9.11.89 και η ανάγκη παροχής άμεσης βοήθειας στους 
πληγέντες». 

Στις 25/1/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων. Το θέμα όληξε χωρίς συζήτηση. 

48. «Πρακτικά. και συγκεκριμένα μέτρα για την ίση κατανομη βαρών 

μεταξύ προσφύγων και μη». 
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Στις 25/1/90 8ιcιβάατηχι: Έχθcση της Κοιν. Επιτροπής Προσφύγων, 
αχολούθησe συζήτηση χαι το θlμα iληξe. 

49. «Η ανάγχη •><συγχρονισμού του Κυπριαχού Οιχογενειαχού Διχα(ου με 
βάση τις 8ιεθνώς παρα8eχτiς αρχίς 8ιχα(ου χαι την ισότητα των 8υο 
φύλων>), 

Στις 1512/90 το θίμα συζητήθηκε μαζ( με τα νομοσχί8ια περ( γάμου 
χαι lληξε. 

50. «Η ανάγχη εκσυγχρονισμού της νομοθεσ(ας για την προστασ(α του 

φυσικού περιβάλλοντος». 

Στις 2212/90 8ιαβάστηχε Έχθεση της Κοιν. Επιτροπής Περιβάλ

λοντος, αχολούθησε συζήτηση η οπο(α συνεχ(στηχε στις 19/4/90 χαι 
στις 716190 χαι το θlμα ίληξε. 

51. «0 χυβερνητιχός μηχανισμός χαι οι πολιτιχίς 8ραστηρι6τητες μέλους ή 
μελών της χυβiρνησης». 

Το θlμα σuζητήθηχε στις 22.2.90. 
52. «Οι χαταγγελ(ες που έχουν δημοσιευτεί στον τόπο και αφορούν τον 

Υπουργό Εμπορ(ου χαι Βιομηχαν(ας χ. Τάχη Νίμιτσα για χρησιμο
πο(ηση της θίσης του για προώθηση των συμφερόντων της βιομηχαν(ας 
Νlμιτσα στην οπο(α lχει ο (8ιος οιχονομιχό ή άλλο συμφlρον». 

Στις 8/3/90 8ιαβάστηχε Έχθεση της Κοιν. Επιτροπής Εμπορ(ου χαι 
Βιομηχαν(ας. Ακολούθησε συζήτηση η οπο(α συνεχ(στηχε στις 15/3/90 
χαι το θέμα ίληξε. 

53. «Τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπ(ζει η μελισσοχομ(α χαι 

τρόποι επ(λυσής τους». 

Στις 14/3/90 8ιαβάστηχε Έχθεση της Κοιν. Επιτροπής Γεωργ(ας χαι 
Φυσικών Πόρων. Το θίμα ίληξε χωρ(ς συζήτηση. 

54. «Η χθεσινή ματα(ωση 8ημ6σιας ομιλ(ας Βουλευτών στη Λάρνακα ως 

παραβίαση των συνταγματικών και διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώ

πινων χαι 8ημοχρατιχών 8ιχαιωμάτων». Συζητήθηκε στις 15/3/90 χαι 
ίληξε. 

55. «Αγορά εξοπλισμού στοιβασ(ας από την Αρχή Λιμένων Κύπρου». 

Στις 15/3/90 8ιαβάστηχε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

56. «Τα ά8ιχα κριτήρια για απολύσεις χαι επαναπροσλήψεις στη ΣΕΔΙΓΕΠ>>. 

Στις 15/3/90 8ιαβάστηκε Έχθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

57. «Οι ανωμαλίες που παρουσιάζονται στη λειτουργία του Κεντρικού 
Σφαγε(ου Κοφ(νου και η ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για 

την αντιμετώπιση των επιπτώσεων πάνω στους καταναλωτές και στο 

κοινό γενικότερα>>. 

Στις 15/3/90 8ιαβάστηχε Έχθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρ(ς συζήτηση. 

58. ((Η διαμάχη και ο σάλος που παρατηρείται τελευταία ανάμεσα στις 

φροuταρίe:ς και τα παντοπωλεία ως προς τον τρόπο και το ωράριο 
λειτοuργ!ας τους και η εξεύρεση τρόπων επίλυσης του θέματος». 
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Στις 15/3/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνι'®ν Ασφαλίσεων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

59. «Αίτημα εγκλωβισμένων γεωργών για τη χωρίς περιορισμό μεταφορά 

και διάθεση των προϊόντων τους στην ελεύθερη Κύπρο». 

Στις 15/3/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφόγων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

60. «Η ανάγκη όπως αναλάβει η Επιτροπή Σιτηρών Κόπρου την εισαγωγή 

σόγιας που χρησιμοποιε(ται από τους κτηνοτρόφους σαν βασικό μέσο 

διατροφής των ζώων τους>>. 

Στις 15/3/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

61. «Η κυπριακή εμπορική ναυτιλία, προβλήματα και προοπτικές». 

Στις 15/3/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

62. «Η κυπριακή εμπορική ναuτιλ(α, ως επιμέρους τομέας της κυπριακής 

οικονομίας-ιστορ(α, ανάγκες και προοπτικές>>. 

Στις 15/3/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

63. «Θέμα Μάριου Μαξιοότη». 

Το θέμα έληξε όστερα από συζήτηση στις 19/4/90. 

64. «Η ανάγκη επίλυσης κατά προτεραιότητα του προβλήματος του οδικοό 
δικτόου και των άλλων προβλημάτων της περιοχής Ορεινής της 

επαρχίας Λάρνακας προς αποφυγή μεγαλύτερου μαρασμού της περιο

χής αυτής>>. 

Στις 19/4/90 διαβάστηκε 'Εκθεση της Κοιν. Επιτροπής Εσωτερικών. 
Το θέμα έληξε όστερα από συζήτηση στις 17/5/90. 

65. «Προβλήματα που απασχολοόν τους Κυπρίους εργαζομένους στην 

Ελλάδα που επιθυμούν να επιστρέψουν στην Κύπρο.>> 

Στις 17 /5/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων και ακολούθησε συζήτηση, η 

οποία συνεχίστηκε στις 7/6/90 και 4/7/90 και το θέμα έληξε. 
66. «Η ανάγκη προστασίας της περιοχής του ΑΚΑΜΑ και η κήρυξή του 

σε εθνικό πάρκο)). 

Στις 17/5/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος. Το θέμα έληξε με δήλωση του Προέδρου της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής. 

67. «Η συνεχιζόμενη κωλυσιεργία της κυβέρνησης Βασιλείου παρά τα 

επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής να προχωρήσει στην άμεση 
αίτηση για ένταξη στην Ε.Ο.Κ.>>. 

Στις 31/5/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εξωτερικών και ακολοόθησε συζήτηση. Στις 7/6/90 και 14/6/90 
συνεχίστηκε η συζήτηση και το θέμα έληξε. 

68. «Δάσος Αθαλάσσας: Προστασία, ανάπτυξη και αξιοποίησή του σαν 

βασικοό πνεόμονα της Λευκωσίας)). 
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Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβ&λλοντος. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

69. «Η συνεχιζόμενη παράνομη χερόοσκοπία από επιτήδειους σε βάρος 

τουριστών που επισκέπτονται τα χωριά Λεύκαρα και Σκαρίνου)), 

Στις 4/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

70. «Οι συνεχιζόμενες ασκήσεις των βρετανικών στρατευμάτων στην πε

ριοχή του Ακάμα και το καθήκον της κυβέρνησης για λήψη μέτρων για 

τον άμεσο τερματισμό τους)). Στις 4/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της 
Κοιν. Επιτροπής Εξωτερικών. Το θέμα έληξε με έγκριση ψηφίσματος. 

71. ((Η παρεχόμενη κρατική και ιδιωτική κτηνιατρική υπηρεσία, προ

κύπτοντα προβλήματα, προοπτική για βελτιώσεις και η απάμβλυνση 

του προβλήματος των άνεργων κτηνιάτρων)), 

Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

72. «Οι δυσμενείς επιπτώσεις στην υγεία του λαού από την αλόγιστη 

χορήγηση αντιβιοτικών φαρμάκων στά ζώα χωρίς συνταγή κτηνιάτρων 

και στη συνέχεια η ανεξελέγκτη διάθεσή τους για κατανάλωση στην 

αγορά)>. 

Στις 4/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση ν της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

73. ((Η πρόσφατη εισαγωγή 22,000 τόνων κριθαριού που περιέχει πέτρες, 
τούβλα, ξύλα, ψηλό ποσοστό σκόνης και η παράβαση των όρων του 
συμβολαίου από τον προμηθευτή>>. 

Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε αγόρευση ενός Βουλευτή 

και το θέμα έληξε. 

74. ((Η δυσμενής διάκριση σε βάρος των ιδιωτικών ξυλουργείων που 

επεξεργάζονται δασική ξυλεία και οι επιπτώσεις στην οικονομία του 

τόπου>>. 

Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

75. ((Η ραγδαία καταστροφή της εσπεριδοκαλλιέργειας και η ανάγκη λήψης 

άμεσων και ριζικών μέτρων για διάσωσή της». 

Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

76. ((Τα πλεονάσματα των μανταρινιών και τρόποι διάθεσής τους>>. 

Στις 4/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

77. ((Οι κίνδυνοι καταστροφής των φυτειών εσπεριδοειδών στην ακριτική 

περιοχή Στροβιλιών λόγω της εξάντλησης των υδάτινων πόρων και η 
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ανάγκη επίσπευσης του έργου για μεταφορά νερού από το Νότιο 
Αγωγό στην περιοχή». 

Στις 4/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 
tληξε. 

78. «Οι τρομαχτικές ζημιές που προκάλεσε η ποντίχα το 1989 στην 
αγροτική οικονομία χαι η ανάγκη ανάληψης εντατικής και οργανωμένης 

εκστρατείας για την καταπολέμησή της». 

Τις 4/7/90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση χαι το θέμα 

tληξε. 

79. «Η παραβίαση από το Ρ .Ι.Κ. συνταγματικών συνδικαλιστικών δικαιω
μάτων και υποχρεώσεων που απορρέουν από όιεθνε(ς συμβάσεις λόγω 

παράλειψης tναρξης διαπραγματεύσεων με τη ΣΗΔΗΚΕΚ για αιτήματα 

εργαζομένων και η ανάγκη ·άμεσης θεραπείας της κατάστασης>>. 

Στις 4/7/90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ακολούθησε συζήτηση και το 
θtμα tληξε. 

80. «Η απόρριψη των λυμιfτων στην περιοχή Αγίας Ειρήνης Λεμεσού και 
οι επιπτώσεις στην υγεία του λαού». 

Στις 4/7 /90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
"Υγείας, ακολούθησε συζήτηση και το θtμα tληξε. 

81. «0 κίνδυνος μόλυνσης των υδατοφρακτών Πολεμιδιών και Κούρρη 

θ ι ,... ι ι ι ι ψ λ ' 
χα ως χαι των υοροφορων στρωματων απο την απορρι η υματων χαι 

μηχανελα(ων στην περιοχή 'Βατ(' Αγ. Ειρήνης Λεμεσού». 

Στις 4/7 /90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
"Υγείας, ακολούθησε συζήτηση και το θ<μα tληξε. 

82. ((Η απόφαση της κυβέρνησης να απαγορεύσει τη δημιουργία νέων 

τουριστικών μονάδων σε ορισμένες περιοχές χαι οι επιπτώσεις στην 
' ' ξ ' β ' περαιτερω αναπτυ η της τουριστιχης ιομηχανιας>>. 

Στις 4/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου χαι Βιομηχανίας, ακολούθησε συζήτηση χαι το θέμα έληξε. 

83. «Η έναρξη των εργασιών εκτροπής του ποταμού Διαρ(ζου παρά το 
' ό ' λ' β ' ' γεγονος τι παραμενουν ανεχπ ηρωτες οι χυ ερνητιχες υποσχεσεις για 

ή ' λ' • ' ' χατασχευ φραγματος που να χα υπτει τις αροευτιχες αναγχες της 

περιοχής». 

Στις 5/7 /90 διαβιfστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργ(ας χαι Φυσικών Πόρων χαι ακολούθησε συζήτηση. 

84. «Η απαράδεχτη κατάσταση που επιχρατε( σε σχολεία της Λεμεσού 

από τη δράση αναρχικών χαι η ανάγχη λήψης πραχτιχών μέτρων για 
την ομαλή λειτουργία τους». 

Στις 5/7/90 διαβιfστηκε Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής Παιδείας. Το θtμα tληξε χωρίς συζήτηση. 

85. «Η καθυστtρηση που παρατηρείται για τη δημιουργία της νtας 

Βιομηχανικής Περιοχής Κολοσσίου στην επαρχία Λεμεσού χαι οι 
επιπτώσεις στην οιχονομ(α του τόπουη. 
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Στις 517/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

86. «Η ανάγκη να μελετηθεί εκ νέου η επαναφορά της θανατικής ποινής 

όσον αφορά ορισμένα απεχθή εγκλήματα, συμπεριλαμβανόμενης και 
της εν ψυχρώ δολοφον(ας γυναικών)). 

Στις 5/7 /90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Εr:·ιτροπής 
Νομικών. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

87. «Το ορθολογιστικό της απόφασης για την εγκατάσταση των ηλιακών 

συστημάτων του νοσοκομείου Λάρνακας σε σχέση με τη ζημιά που 

τυχόν προκαλε(ται στο δημόσιο)). 

Στις 5/7/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

88. «Οι καταστροφές και ζημιές που προκλήθηκαν στην ακριτική Αθηαίνου 

από την πρόσφατη θεομηνία και τρόποι βοήθειας προς τους πληγέντες 

κατοίκους». 

Στις 5/7/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε αγόρευση ενός Βουλευτή 

και το θέμα έληξε. 

89. «Η ανάγκη αποζημίωσης των πατατοπαραγωγών που υπέστησαν 

ζημιές από θεομηνίες το Νοέμβρη και Δεκέμβρη του 1988». 
Στις 5/7/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
ΓεωργLας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε αγόρευση ενός Βουλευτή 

και το θέμα έληξε. 

90. «Η φημολογούμενη παραχώρηση νερού από το φρ&γμα του Ασπρό
κρεμμου σε μεγαλοεπtχειρηματ(α για τουριστικούς σκοπούς στην 

περιοχή Πέτρα του Ρωμιού, τη στιγμή που δεν ικανοποιείται α(τημα 

παραχώρησης νερού από το ιδιο φράγμα για αρδευτικούς σκοπούς σε 

αριθμό κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής Π&φοω>. 

Στις 5/7/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

91. «0 αναδασμός, μέτρο ανάπτυξης και προόδου, και η ανάγκη ουσια
στικής εν(σχυσής του''· 

Στις 5/7 /90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

92. «Η α8ικαιολόγητη καθυστέρηση (κι ο κίν8υνος ματαίωσης) του φρ&γ

ματος Βυζακιάς)J, 

Στις 5/7/90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

93. «Η ανάγκη επίσπευσης της κατασκευής του διυλιστηρίου Τερσεφάνου, 

για να συνεχιστε( απρόσκοπτα η παροχή πόσιμου νερού στην ελεύθερη 

περιοχή ΑμμοχώστουJJ. 

Στις 5/7 /90 8ιαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 
•, L _, 
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94. ι(Γο σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των γεωργοκτηνοτροφικών προiόντων, 

η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών και η ανάγκη λήψης μέτρων που να 
εξασφαλίζουν στους yεωpγοκτηνοτρόφους την ανώτατη τιμή που καθο

ρίζεται για τα προϊόντα τους>). 

95. 

Στις 517/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

tληξε. 

Η 'λλ ψ ' 1 , 1 << ε ει η αμειπτικων τιμων των πατατων 1 τα συνεχως 

κόστα παραγωγής και τα γενικότερα προβλήματα των 
pαγωyών». 

αυξανόμενα 
πατατοπα-

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θtμα tληξε χωρίς συζήτηση. 

96. «Το Σχέδιο Ενιαίας Ανάπτυξης Κρασοχωpιών και η ανάγκη επ(
σπευσης της εφαρμογής του>). 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

tληξε. 

97. «Οι διώξεις από το Υπουργείο Υγείας των μικροβιοτεχνών κατα
σκευαστών μουσταλευριάς (του παραδοσιακού σιουτζιούκχ'~υ) στην 
περιοχή Μαραθάσας». 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θtμα tληξε χωρίς συζήτηση. 

98. «Η ανάγκη για κάλυψη των καταθετών της Συνεργατικής Πιστωτικής 

Εταιρείας Ριζοκαρπάσου κατά τον ίόιο τρόπο που το κράτος έχει 

καλύψει τους καταθέτες όλων των κατεχόμενων Συνεργατικών Πιστω

τικών Εταιρειών». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, ακολούθησε συζήτηση και το θtμα tληξε. 

99. ((Ot καθυστερήσεις Που σημειώνονται στην εκκαθάριση των προβλη
ματικών Συνεργατικών 13ρυμάτων και η παραβίαση προνοιών της 
νομοθεσ(ας περί Συνεργατικών Εταιρειών>>. 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας. Το θέμα tληξε χωρίς συζήτηση. 

100. ((Η έκόοση από το ίπουργείο ίγείας πιστοποιητικών σε πρόσωπα που 
παρακολούθησαν τριετή κύκλο στη θεωρία και την πρακτική εφαρμογή 

της ακτινογραφίας και πέτυχαν σε καθορισμένες εξετάσεις, ενώ 

υπάρχει ο ισχυρισμός ότι τα πιστοποιητικά αυτά περιέχουν αναληθή 
στοιχεία>>. 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θtμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

101. ((Η ποιότητα του πόσιμου νερού στην Ορούντα». 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θtμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

102. «Η δημιουργία σταθμού επεξεργασίας λυμάτων για την Ανθούπολη». 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Υγείας. Το θέμα tληξε χωρίς συζήτηση. 



3792 

103. «Η σταδιακή υποβάθμιση αντί της αναβάθμισης, ως έπρεπε, χι η 

προϊούσα αναγωγή σε αχρησία: 

ι. των εξωτερικών ιατρείων Καϊμαχλίου χαι 

ιι. του περιφερειακού νοσοκομείου Κυπερούντας>>. 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θtμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

104. «Τα προβλήματα λειτουργίας του νοσοκομείου Κuπερούντας χαι ειδι

κότερα η μη πλήρωση της θέσης αχτινοyράφου». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θiμα iληξε χωρίς συζήτηση. 

105. «Η συμπερίληψη της περιοχής του Συμβουλίου Βελτίωσης Σωτήρας 

στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τη ρύθμιση της 

τουριστικής ανάπτυξης». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, ακολούθησε συζήτηση και το θiμα tληξε. 

106. <<Η ανάγκη δημιουργίας εθνικής επιτροπής για το συντονισμό των 

διάφορων υπηρεσιών του κράτους που απασχολούνται με την καταπο
λέμηση των ναρκωτικών>), 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θtμα iληξε χωρίς συζήτηση. 

107. <<Τα προβλήματα που θα προκύψουν από την απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου -για ανέγερση Γυμνασίου στο χώρο του δάσους της 

Παιδαγωγικής Ακαδημίας στην Αγλαντζιά, παρά τις αντίθετες από

ψεις των αρμόδιων υπηρεσιών: Πολεοδομίας, Πολεοδομικού Συμβου
λίου, Αστυνομίας, Υπουργείου Γεωργίας και Γραφείου Προγραμμα

τισμού». 

Στις 517 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοιν. Επιτροπής Περιβάλ

λοντος, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

108. «Προβλήματα των Σχολικών Βοηθών που εργάζονται σε νηπιαγωγεία>>. 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας, ακολούθησε συζήτηση και το θiμα tληξε. 

109. «Προβλήματα Βιβλιοθηκαρίων που εργάζονται σε κρατικές βιβλιο

θήκες>>. 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας, ακολούθησε συζήτηση και το θtμα tληξε. 

110. «Η ανάγκη μονιμοποίησης των υπαλλήλων της Σεβερείου Βιβλιοθήκης, 

καθώς και των Βιβλιοθηκών του ΓυμνασLου Παλουριώτtσσας, του 

Παιδ'αγωγικοό Ινστιτοότου της Παι8αγωγικής Ακαδημlας και του 
Λανιτείου Λυκείου Α' Λεμεσοό και η ένταξή τους στις κατάλληλες 

κλίμακες». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας, συζητήθηκε και έληξε. 

111. ((Η έλλειψη προσοντούχων 8ασκάλων για επάνδ'ρωση των σχολείων μας 

και η άρνηση του Υπουργείου Παιδείας να επιτρέψει τη συμπλήρωση 

της εκπαίδευσης των αποφοίτων Παιδαγωγικής Ακαδημίας Ελλάδας 
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με τη φοίτηση για ακόμα ένα χρόνο στην Παιδαγωγική Ακαδημία 

Κύπρου, ώστε να καταστούν καθόλα προσοντούχοι δάσκαλοι, σύμφωνα 

με τις πρόνοιες της νομοθεσίας μας». Στις 5/7/90 διαβ&στηκε 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. Το θέμα έληξε 

χωρίς συζήτηση. 

112. «Το πρόβλημα που αντιμετωπ!ζουν οι απόφοιτοι των Παιδαγωγικών 

Ακαδημιών Ελλάδας για μόνιμο διορισμό στη Δημοτική Εκπα(δευση». 

Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

113. «Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστ&σιο ΑΡΙΖΕΝ, η βλαβερή 

επ(δρασή της πάνω στην υγε(α των εργαζομένων και των κατοίκων της 
γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλήματος». 

Στις 517/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

114. ((Η αδικαιολόγητη σπατάλη δημόσιου χρήματος λόγω της καθυστέ

ρησης στη λήψη της σωστής απόφασης να κατασκευαστεί τετραπλής 

κατεύθυνσης ο δρόμος Λάρνακας-Κοφίνου». 

Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
-------ΙΙ-αρακ_ολ~σεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών. Το θέίJ:αέΛηξηωρ!.;"ηιζ~τ:Ί)(J:')· 
115. «Η ανάγκη άμεσης παροχής αποζημιώΟ:εϊων---στους --Χ~:Ι~_Lκους των 

κοινοτήτων Αγγλισίδων και Αλεθρικού για τις ζημιές που ,;πέστη·σαν 
από την tναρξ η της κατασκευής του δρόμου Λ&ρνακας-Κοφίνου με 
διπλή κατεύθυνση)). 

Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

116. «Τα σπίτια των προσφύγων αστυνομικών στο Πλατύ Αγλαντζιάς και 
στη Λεμεσό)), 

Στις 5/7/90 διαβ&στηκε Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Προσφύγων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

117. «Η αδικαιολόγητη καθυστέρηση της διαπλ&τυνσης και ασφαλτόστρωσης 

του δρόμου Κιτίου-Μαζωτού-Αλαμινού>>. Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε 

Έκθεση τη~ Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, 
ακολούθησε· Ctγόρευση ενός Βουλευτή και το θέμα έληξε. 

118. «Η αθέτηση υποσχέσεων αναφορικά με οδικά προβλήματα της κοινότητας 
Προδρόμου». Στις 5/7/90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα 

έληξε. 

119. «Η σχεδιαζόμενη όδευση του δρόμου Σίφυλλου σε σχέση με την καλύτερη 

εξυπηρέτηση των γειτοvικών κοινοτήτων)). 

Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε αγόρευση ενός Βουλευτή και το 

θέμα έληξε. 

120. «Η εκκρεμούσα αποζημίωση των προσφύγων και εγκλωβισμένων καπvο

παραγωγών του διαμερίσματος Καρπασίας για τα καπνά τύπου Βιρτζlνια 



που παρέδωσαν το θέρος του 1974 στο Συνεργατικό Οργανισμό Καπνο
παραγωγών». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Συμπληρωματική Έκθεση της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

121. «Η κατασκευή του νέου δρόμου Πύργου-Λευκωσ(ας>>. 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε με 

έγκριση ψηφίσματος. 

122. «Τα προβλήματα που αντιμετωπtζει η προσφυγική κοινότητα Καντού 

και τρόποι επ(λυσής τους». 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

123. «Τα προβλήματα της διάθεσης μεγάλων εκτάσεων τουρκοκυπριακού 

(αγροτικού) κλήρου μιας κοιν6τητας σε εκτοπισθέντες άλλων κοινο

τήτων π.χ.-Μαθιάτης, Ποταμιά, κ.ά.-όταν υπάρχουν σοβαρές αιτήσεις 

από μέρους εκτοπισθέντων της ίδιας κοινότητας για αξιοποίησή τους». 

Στις 5/7 /90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

124. ((Οι ανάγκες των προσφύγων για επαγγελματική στέγη)), 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

125. ((Η ανάγκη μεταστέγασης των προσφύγων που διαμένουν στους κυβερ

νητικούς οικισμούς που κατασκευάστηκαν πρ6χειρα το 1976 στις 

επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, και συγκεκριμένα στους οικι

σμούς Τσιακκιλερής, Κόκκινων, Ορμήδειας, Φρενάρους, Λιοπετρίου, 

Σωτήρας και Βρυσούλλων)), 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

126. «Η ανάγκη παραχώρησης τουρκοκυπριακής γης στο Συγκρότημα Καλλι

τεχνών Λύσης (ΣΥ.ΚΑ.ΛΥ.), αίτημα που υποβλήθηκε από το 1982, 
για ανέγερση οικήματος στο οποίο θα στεγάζονται οι ποικίλες πολι

τιστικές δραστηριότητες του συγκροτήματος». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε συζήτηση και το θέμα έληξε. 

127. «Η ανάγκη απομάκρυνσης του χοιροστασ(ου και άλλων κτηνοτροφικών 
υποστατικών που βρίdκονται δ(πλα από τους προσφυγικούς συνοι

κισμούς Μενεού και Δρομολαξιάς σαv απαραίτητο μέτρο προστασ(ας 

της υγε(ας των κατο(κων της περιοχής>>. 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων, ακολούθησε ομιλ(α ενός Βουλευτή και το θέμα έληξε. 

128. ((Η πρ6σφατη απαράδεκτη απόφαση του Ί'πουργε(ου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας να απολύσει δέκα από τους τριάντα δυο εργατοτεχνίτες 
της lπηρεσ(ας Κυπριακής Χειροτεχνίας και η ανάγκη ακύρωσής της». 

Στις 5/7/90 διαβάστηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλ(σεων. Το θέμα έληξε χωρ(ς συζήτηση. 
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129. «Τα προβλήματα της αγροτιχ-fις νεολαίας χαι γενικά των νέων της 

υπα(θρου και η ανάγκη λήψης μέτρων για την αντιμετώπισή τους». 

Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

130. « Οι σοβαρές καταστροφές που σημεί.ώ\ιονται κάθε χρόνο από το 
έντομο Leaf -H_Qpp~r _ g_:τ_α αμπέλια επιτραπέζιων σταφυλιών και η 

επείγουσα ανάγχη αντιμετώπισηϊ~υτού του τόσο σοβαρού προβλήματος». 
Στις 5/7 /90 διαβ&στηκε Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Το θέμα έληξε χωρίς συζήτηση. 

Γ. Η Βουλή επίσης ενέκρινε τα πιο κάτω Ψηφίσματα: 

1) Ψήφισμα για υποβολή αίτησης της Κόπρου για ένταξη στην Ε.Ο.Κ. 

(23.11.89). 

2) Ψήφισμα για την 75η επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων. 

(19.4.90). 

3) Ψήφ_ισμα της Βουλής για την απαράδεκτη ενέργεια της στρατιωτικής 

ηγεσίας του ΝΑ ΤΟ να περιλάβει σε άσκηση πάνω σε χάρτη το 
παρ&νομο αεροδρόμιο Λευκονο(κου. (17.5.90). 

4) Ψήφισμα αναφορικ& με την έξαρση της β(ας από μέρους των ισραη

λινών κατοχικών στρατευμάτων σε βάρος των νόμιμων κατο(κων των 

κατεχόμενων αραβικών εδαφών. (24.5.90). 

5) Ψήφισμα σχετικά με τις συνεχιζόμενες ασκf~σεtς των βρετανικών στρα

τευμάτων στην περιοχή του Ακάμα. (4. 7.90). 

6) Ψήφισμα σχετικά με την κατασκευή του δρόμου Ορκόντα-Κάμπου-Πόργου, 

(5.7.90). 

Δ. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΠΙΤΡΟΠΕΣ: 

α) Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές, εκτός από τα νομοσχέδια και τους 

Κανονισμοός, ασχολήθηκαν και με 129 θέματα (από τα 130 που 
αναφέρονται .πιο πάνω και που απασχόλησαν την ολομέλεια του 

Σώματος) και ετο(μασαν σχετικές Εκθέσεις για την ολομέλεια της 

Βουλής. 

β) Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές πρόσθετα ασχολήθηκαν και με τα 

ακόλουθα θέματα, ε(τε αυτεπάγγελτα ε(τε όστερα από παραπομπή 

τους από ·την ολομέλεια του Σώματος: 

1) Η ανάγκη αυξημέvt)ς διαφώτισης κάτω από τις σημερινές συνθήκες. 

2) Η μεταφορά και εγκατάσταση στην κατεχόμενη Κόπρο Βουλγα

ρομουσουλμάνων, η μεθόδευσή της από την Τουρκ(α και το 

καθεστώς Ντενκτάς και η κυβερνητική αντιμετώπιση της νέας 

τροπής του εποικισμοό. 

3) Το νομικό πλαίσιο της ένταξης της Κόπρου· στην Ε.Ο.Κ. 

4) Τελικό Έγγραφο της Δι&σκεψης της Βιέννης για την Ασφ&λεια 

και Συνεργασ(α στην Ευρώπη. 

5) Οι σχέσεις με τα κατεχόμενα του διεθνοός απατεώνα·Ασ(λ Ναδ(ρ 

και οι δυσμενε(ς για την Κόπρο επιπτώσεις από τις δραστη

ριότητές του στο διεθνή χώρο και στο εσωτερικό μας μέτωπο και 

τα μέτρα που προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση. 
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6) Οι απαριfδεκτες ενέργειες του Στρατηγού Μίλνερ σε βιfρος της 

κρατικής μας οντότητας και η χλιαρή αντίδραση της κυβέρνησης. 

7) Η Ειρηνευτική Δύναμη, οι αρμοδιότητες και οι όροι εντολής της, 

ιδιαίτερα σ' ό,τι αφοριf τη λεγόμενη νεκρή ζώνη. 

8) Οι πληροφορίες για ραγδαία αύξηση των εποίκων στην κατε

χόμενη Κόπρο και μαζική παραχώρηση της ψευδοϊθαγένειας του 
' θ ' β ' ' κατοχικου κα εστωτος και η χυ ερνητικη αντιμετωπιση της 

εξέλιξης. 

9) Η μεγιfλη καθυστέρηση στο θέμα της μονιμοποίησης των 82 ωρο
μίσθιων υπαλλήλων που αποδεδειγμένα εκτελούν δημοσιοUπαλ

ληλικιf καθήκοντα. 

10) Αναδόμηση της Σχολής Τυφλών και μετατροπή της σε ΚΕΑΤ 

(Κέντρο Εκπαίδευσης και Αποκατιfστασης Τυφλών) με στόχο την 

εξυπηρέτηση όλων των τυφλών της Κύπρου ανεξάρτητα από 

ηλικία. 

11) Το παράπονο λιμενεργατών Πα.pαλιμν(ου και άλλων περιοχών για 
μη συμπερίληψή τους, παρ& τις ισχυριζόμενες ως δοθείσες διαβε
βαιώσεις, στη συμφωνlα του 1988 περl παροχής και σ' αυτούς 
αποζημίωσης για ανικανότητα. 

12) Οι εγκριθέντες περί Ωραρίου Οδηγών Κανονισμοί και προβλή

ματα που προκύπτουν από την εφαρμογή τους. 

13) Οι απολυθέντες μεταλλωρύχοι και η κιfλυψή τους από το Ταμείο 

Πλεονάζοντος Προσωπικού. 

14) Προβλήματα στέγασης των εργαζομένων στην τουριστική βιομη
χανία της περιοχής Αγίας Νιfπας και η ανιfγκη επίλυσής τους. 

15) Ενημέρωση για την Εφαρμογή του Άρθρου 72 του νέου περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου του 1990. 

(Εφαρμογή της πενθήμερης εβδομιfδας εργασίας στη δημόσια 
υπηρεσία) 

16) Οι φορείς τους οποίους ίδρυσε η κυβέρνηση Βασιλείου. 

17) Η παριfλειψη της κυβέρνησης Βασιλείου να υλοποιήσει υπο

σχέσεις της για επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπLζουν 

οι αγοραστές ακίνητης περιουσίας από τη διαλυθείσα εταιρεία 
Α. Πιερής Εστ<ιτς Λτδ. 

18) Τα κριτήρια για την παραχώρηση αδειών «Ζ». 

19) Οι Ανώτερες Στενογράφοι Δικαστηρ!οu που επηρεάστηκαν από 
την εφαρμογή του Νόμου 67/88. 

{Περί των Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας). 

20) Αναγκα(ες προπαρασκευαστικές ενέργειες για την εφαρμογη του 

περί της Πρώτης Τροποποίησης του Συντιfγματος Νόμου του 

1989. 
21) Οι πρόσφατες απολύσεις αριθμού στελεχών της ΠΕΟ για πολι

τικοός λόγους} κατά παράβαση του Συντάγματος και των 

Διεθνών Συνθηκών και οι κίνδυνοι που δημιουργούνται για τις 

συνδικα.λιστικές ελευθερίες στην Κόπρο. 
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22) Διερεόνηση της δυνατότητας τροποποίησης ορισμένων άρθρων του 

Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα. 

23) Διερεύνηση της δυνατότητας υιοθέτησης ορισμένων προνοιών του 

νέου πεpι Δημόσιας Υπηρεσ(ας Νόμου στις νομοθεσίες για το 

Στρατό και την Αστυνομ(α, 

24) Αξιολόγηση πτυχίων νομικής για σκοποός προαγωγής στη δημο

τική εκπαίδευση. 

25) Η ανάγκη εξεύρεσης τρόπων αναγραφης και στα ελληνικά των 

τίτλων καταστημάτων και διαφημίσεων στους δημόσιους χώρους. 

26) Ανησυχητικά φαινόμενα μεταξό της νεολαίας, σήμανση και πα

ροχή μέτρων και κινήτρων υγιούς απασχόλησής της. 

27) Η ανάγκη για μελέτη και ριζική αναθεώρηση στις προσεγγίσεις, 
μεθόδους, διαδικασίες και προγραμματισμό του αθλητισμού στην 
Κύπρο. 

28) Οι αρμοδιότητες και τα καθήκοντα των Σχολικών Εφορειών, 

σύμφωνα με το Σύνταγμα και τους σχετικούς νόμους. 

29) Η νεανικ-Ιj παραβατικότητα, οι ευθύνες του κοινωνικού συνόλου 

και η ανάγκη δημιουργίας μηχανισμών πρόληψης. 

30) Θέματα νηπιαγωγών/Προδημοτική Εκπαίδευση. 

31) Γυμνάσιο Σολέας. 

32) Η ενέργεια του Προέδρου Βασιλείου να προχωρήσει με την 

Τράπεζα Αναπτόξεως, στη δημιουργία αγγλόφωνης Πανεπιστη: 
μιακής και Μεταπανεπιστημιακής Σχολής στο ΚΕΜΑ~ και τα 
απορρέοντα από την ενέργεια τεράστια ηθι-κ·ά και πολιτικά 

προβλήματα. // 

33) Θεατρικός Οργανισμός Κόπρου (δοy.ή,' ~ρμοδιότητες, προοπτικές). 
34) Αξιολόγηση πτυχίων για σκοποός προαγωγής. 

35) Προγραμματισμός επιδιορθώσεων στο Τσίρειο Στάδιο Λεμεσοό. 

36) Τα προβλήματα που θα προκόψουν από τη μεταστέγαση της 
Παιδαγωγικής Ακαδημίας Κόπρου. 

37) Η όλη πολιτική της κυβέρνησης στην εφαρμογή του Νόμου περί 
Απαλλοτριώσεων, με ι8ιαίτερη έμφαση στην εξαγγελθείσα πρό

σφατα απαλλοτρίωση της περιοχής της ο8ού Κινύρα στη Λευ
κωσία για την ανέγερση κυβερνητικών γραφείων. 

38) Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις των πρόσφατων απαλλοτριώσεων 

για κυβερνητικά γραφεία στις οδοός Κινόρα και Χαράλαμπου 
Μούσκου. 

39) Αποζημιώσεις των κατοίκων της περιοχής της ισραηλίτικης 

πρεσβείας. 

40) Η υποκλοπή τηλεφωνημάτων στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευ

κωσ(ας. 

41) Εργατοτεχνίτες Υπουργείου 'Αμυνας. 

42) Ενημέρωση για την κατάταξη γυναικών και τους λόχους κατοι

κημένων περιοχών. 
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43) Διακίνηση Τουρκοκυπρίων στις ελεύθερες περιοχές και τα θέματα 

ασφάλειας που εγείρονται, 

44) Προϋπολογισμός του Ταμείου Αμυντικής Θωρ&κισης για το 

1990. 

45) Διοχέτευση ακατ&λληλων τροφίμων στην Εθνική Φρουp&. 

46) Οι δύο φ&σεις της κατασκευής του Νότιου Αγωγού, η πρόο8ος 

του έργου και η αντιμετώπιση τυχόν προβλημάτων που δημιουρ

γούνται. 

47) Η ανάγκη νομικής κατοχύρωσης των επαγγελμάτων του γεωργού 

και του κτηνοτρόφου. 

48) Αναστολή αποπληρωμ-/jς των δανείων που έχουν δοθεί σε πρό

σφυγες γεωργοκτηνοτρόφους για την επαναδραστηριοποίησή τους. 

49) Η άμεση ανάγκη για επίσπευση της δανειοδότησης των κατοίκων 

Κοχκινοχωριών από τις Συνεργατικές Εταιρείες για να προ-

λ 'β ' έ ' ' α ουν οι γεωργοι τη ν α φυτει~ των πατατων. 

50) Οι επιπτώσεις από τη συνεχιζόμενη ανομβρία και τα μέτρα που 

πρέπει να ληφθούν για την αντιμετώπισή τους. 

51) Οι ενέργειες της κυβέρνησης για την έναρξη των εργασιών 

κατασκευής του φράγματος Ξυλούρικου που θεωρε(ται έργο 

ύψιστης προτεραιότητας για την περιοχή. 

52) Η σημαντική προσφορ& του Κλ&8ου Αγροτικής Οικιακής Οικο

νομ(ας στην αγροτική ανάπτυξη και η ανάγκη ουσιαστικής 

ενίσχυσής του. 

53) ( α) Η καθυστέρηση στη συμπλήρωση του αρ8ευτικού έργου 
Παραμάλι - Αυδήμου με αποτέλεσμα το νερό να ρέει στη 

θάλασσα και οι αμπελώνες να μην αρδεύονται. 

(β) Η καθυστέρηση στη συμπλήρωση του αρδευτικού έργου 

Λάνιας -Δωρού με δυσμενείς επιπτώσεις στις δυο κοι
νότητες. 

54) Οι προθέσεις της κυβέρνησης για απαλλοτρίωση 1,200 στρεμ
μάτων αγροτικής γης για επέκταση του αεροδρομίου Λάρνακας 

και οι δυσμενείς επιπτώσεις στους ιδιοκτήτες και τους κατοίκους 

των γύρω χωριών. 

55) Οι ζημιές που προκλήθηκαν από τις πρόσφατες χαλαζοθύελλες 

που έπληξαν χωριά της επαρχίας Λευκωσίας και η ανάγκη '... 
επιτάχυνσης της διαδικασίας εκτίμησης των ζημιών για γρήγορη 

αποζημίωση των πληγέντων παραγωγών. 

56) Οι τερ&στιες ζημιές σε οπωροφόρα δέντρα, δημητριακJ και &λλες 
καλλιέργειες στις κοινότητες Κλήρου, Καλό Χωριό Κλήρου, Πέρα 
Ορεινής, Ψημολόφου, Γούρρι, Πολιτικό, Παλαιχώρι, Σπήλια, 

Κακοπετριά, κ.ά. και η ανάγκη επιτάχυνσης της εκτίμησης των 

ζημιών για αποζημίωση των πληγέντων. 

57) Η παράνομη εισαγωγή 146 τόνων βοδινού κρέατος ακατάλληλου 
για ανθρώπινη κατανάλωση, οι δυσμενείς επιπτώσεις στην υγεία 

του λαού και την ντόπια κτηνοτροφία και η ανάγκη απονομής 

ευθυνών. 
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58) Η ανεπίτρεπτη πολιτική του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτο

κομικής Βιομηχαν(ας να κατακρατεί το πλεόνασμα γάλακτος σε 

μη αμειπτικές τιμές από τους παραγωγούς αγελαδινού γάλακτος 

και στη συνέχεια να το πετά στους βόθρους. 

59) Η προσβολή κήπου εσπεριδοειδών από τον ιό της Τριστέζα 

(Tristeza Virus) και η επίδειξη ολιγωρίας απ6 την κυβέρνηση στη 
λήψη μέτρων με σοβαρό κίνδυνο την ολοκληρωτική καταστροφή 

της εσπεριδοκαλλιέρyειας στην Κύπρο. 

60) Οι διώξεις πατατοπαραγωγών στην περιοχή Δεκέλειας από τις 

αρχές των εκεί Βρετανικών Βάσεων, οι κίνδυνοι που δημιουρ

γούνται και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπιση του 

προβλήματος. 

61) Η καθυστέρηση που παρατηρείται στην εκτέλεση του έργου του 

Νότιου Αγωγού στην περιοχή Αχερίτου και Βρυσούλλων και η 

ανάγκη ταχείας συμπλήρωσης του έργου. 

62) Τα προβλήματα των παραγωγώ-ι αγελαδινού γάλακτος. 

63) Τα πρ-ΟβΑήϊι.ατα 26 επιffϊωρητ-ών -ΎεωΡ)--ι;t"ών--πρσϊόντ-ω.ν ____ !__~~-
lπουργείου Εμπορ-(ου· και Βι-ομηχαν(ας σε C!_χέση με τον περί 

Εγγραφής Γεωπ6νων Ν6μο. 

64) Το οξύ πρόβλημα της διάθεσης του ντόπιου χοιρινού κρέατος, 

λόγω εισαγωγής φτηνών κρεάτων. 

65) Η ανάγκη δημιουργίας μαρίνας και ψαρολίμανου στη Λεμεσό. 

66) Η μελετούμενη από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου κατάρ

γηση του τμήματος πληροφοριών (του αρ. 192) στη Λεμεσό και 
οι επιπτώσεις και δυσκολίες,' που θα προκόψουν για τους συνΩρο

μητές της πόλης και επαρχίας Λεμεσού, 

67) Η ανάγκη επανεξέτασης από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

του συστήματος διανομής κατ' οίκον τηλεγραφημάτων και η 
επαναφορά του συστήματος τούτου. 

68) Τα σοβαρά προβλήματα τΌυ λιμανιού Λεμεσοό 1 τα αίτια που τα 
προκαλούν και οι δυσμενε(ς επιπτώσεις στην οικονομία του 
τόπου. 

69) Η οξεία έλλειψη λιμενικών χώρων, αλιευτικών καταφυγίων κτλ. 
στο παλιό λιμάνι της Λεμεσού αιτία πολλαπλών προβλημάτων 

και δυσκολιών που αντιμετωπίζουν οι ψαράδες και λοιποί ιδιο

κτήτες σκαφών και η εξεύρεση τρόπων επίλυσης του προβλήματος. 

70) Οι ανεπάρκειες και ελλείψεις του λιμανιού Λεμεσού και οι 
επιπτώσεις τους στην οικονομία του τόπου. 

71) Το Σχέδιο Υπηρεσίας του Διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων 

ως παράγοντας καλύτερης λειτουργίας και προσφοράς του 

Τμήματος. 

72) Οι κίνδυνοι που παρουσιάζονται για εγκατάλειψη του λιμανιού 

της Λεμεσού από την εταιρεία SKANDASH και άλλες εταιρείες 
που έχουν σχέση με το διαμετακομιστικό εμπόριο και τα επεί

γοντα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν για την αντιμετώπιση 
του σοβαρού αυτού προβλήματος. 
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73) Η ασφάλεια των ορρών που χρησιμοποιούνται από τις κρατικές 

υπηρεσίες. 

74) Η αύξηση του αριθμού των πασχόντων από λευχαιμία ή καρκίνο 

και η πιθανή επίδραση του μολύβδου και των ηλεκτρομαγνητικών 

κυμάτων που προέρχονται από πυλώνες υψηλής τάσεως ρεύματος. 

75) Οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζουν στον τόπο εργασίας τους οι 

εργάτες και το υπόλοιπο προσωπικό της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου από την εισπνοή καρκινοyόνων ινών αμιάντου. 

76) Η ανησυχητική εξάπλωση της σοβαρής ασθένειας του καρκίνου 
στην Κύπρο και η άμεση ανάγκη προληπτικής διάγνωσης και 

δυνατής θεραπείας. 

77) Τα προβλήματα των Κυπρίων καρκινοπαθών και η ανάγκη λήψης 

μέτρων για αντιμετώπισή τους. 

78) Η επίδραση των λυμάτων στην υγεία των κατοίκων του χωριού 

Κελλιά της επαρχίας Λάρνακας, καθώς και στο φυσικό περι

βάλλον γενικά και η ανάγκη λήψης των κατάλληλων θερα

πευτικών μέΊe.§..Υ...~~·---------
/'_-1-9)-- --οιλόΎ~·~;~υ δεν έχει εφαρμοστεί ακόμα στο Γενικό ~~ομclσ-

80) 

81) 

82) 

83) 

84) 

85) 

86) 

87) 

88) 

Λευκωσίας από τους αρμόδιους γιατρούς η μέθοδος της εξωσω

ματικής γονιμοποίησης. 

Οι πιθανοί κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία yπ-ό·--τη λειτουργ(α 

εργοτάξιου υπεράκτιας εταιρείαξ~το λιμάνι Λάρνακας. 
Οι πρόσφατες αποκαλύψεις σχετικά με την εισαγωγή μολυσμένων 
και ακατάλληλων κρεάτων και ψαριών 1 η υφιστάμενη νομοθεσία, 
οι δυνατότητες ελέγχου που δίδει και οι προοπτικές για τροπο

ποίησή της. 

Η χρησιμοποίηση υλικών για την κατασκευή του νέου δρόμου 

Λευκωσίας - Λάρνακας που δε συνάδουν με τις προδιαγραφές για 

το συγκεκριμένο έργο και η μελετούμενη τροποποίηση των 

προδιαγραφών ή των προτύπων, ούτως ώστε να συνάδουν με τα 

χρησιμοποιούμενα υλικά. 

Η ανέγερση του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και οι 

διαδικασίες ανάθεσης της αρχιτεκτονικής μελέτης του έργου. 

Η παράνομη πληρωμή από τον Προϋπολογισμό του κράτους 

Συμβούλων του Προέδρου της Δημοκρατίας διορισθέντων κατά 

παράβαση του Νόμου. 

Οι αποκαλύψεις για την ελαττωματική λειτουργία των μηχανών 
κλήρωσης του κρατικού λαχείου 1 οι συνέπειες και οι ευθύνες που 

προκύπτουν. 

Η ανάγκη πλήρους διερεύνησης από τη Βουλή των πρόσφατων 

αγορών αεροπλάνων 1 ελικοπτέρων και ακάτων από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και της πρόθεσης του (διου Υπουργείου να αγοράσει 

ραντάρ και άλλο εξοπλισμό για την Αστυνομία. 

Η πρόσφατη προμήθεια υλικού τεχνολογίας πληροφορικής από 

την Αρχή Τηλεπικοινωνιών. 

Ο κίνδυνος μόλυνσης των υδροφόρων στρωμάτων κοντά στο χωριό 

Ακάκι από τα λύματα του εργοστασίου χρωμάτων. 
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89) Ο κίνδυνος καταστροφής του βιότοπου στο λιβάδι και την αλυκή 
Αχρωτηρ(ου και του οικοσυστήματος της περιοχής και η ανάγκη 
λ 'Ψ , , η ης μετρων προστασιας τους. 

90) Η οcν&γκη εφαρμογής της υφιστ&μενης νομοθεσίας γιο: τον έλεγχο 
χαι περιορισμό των καυσαερίων από τα αυτοκίνητα και η θέσπιση 

νέας νομοθεσίας, εκεί όπου θεωρείται αναγκαίο. 

91) Η φημολογούμενη πρόθεση της κυβέρνησης νοc επιτρέψει τη 
μετοcφορ& του Βαφείου Rainbow στην περιοχή Κόρνου - Κοφίνου 
χαι η δικαιολογημένη αντίδραση των κατοίκων της περιοχής. 

92) Αν&ληψη εκστρατείας δι&σωσης της Αρχιγροcμμοcτείοcς και των 

κτιρίων που βρίσκονται γόρω από αυτή. 

93) Η οcν&γκη διοcτ>)ρησης και οcνοcποcλοcίωσης των γραφείων της 
Αρχιγροcμμοcτείοcς η οποίο: στέγασε το 1882 το πρώτο σύγχρονο 
Κυπριακό Νομοθετικό Σώμα για σκοπούς ιστορικούς, πολιτι

στικούς και περιβαλλοντικούς. 

94) Η τεράστιων διαστάσεων ρύπανση της θάλασσας και της παρά

κτιας περιοχής Βασιλικού από τη διαρροή πετρελαίου που 

σημειώθηκε στις 29.4.1990, οι ευθύνες γιο: τη διαρροή και οι 

τρόποι αντιμετώπισης της ρύπανσης και της οικολογικής κατα

στροφής που προκλήθηκε, ως και η ανάγκη λήψης προστατευτικών 

μέτρων για αποφυyι) επανάληψης παρόμοιων καταστάσεων. 

95) Η οcν&γκη περιβοcλλοντικ>)ς εξέτασης της απόφασης γιο: νέο: 

κυβερνητικ& κτίριο: στην Αρχιγροcμμοcτείοc. 

γ) Οι πιο κάτω αναφερόμενες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές μέσα στα 

πλαίσια των αρμο8ιοτήτων -τους πραγμct-τοπο(ησαν τις ακόλουθες 

επισκέψεις: 

1. Κοινοβουλευτικ>) Επιτροπή Περιβ&λλοντος 

ο:) Επίσκεψη στην Ωοcιδοcγωγική Ακαδημία. 

β) Μαζί με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 8ιήμερη επ!σκεψη σ-το Σ-ταυρό της Ψώκας. 

2. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Επίσκεψη σ-το Ιατρικό Αγροτικό Κέντρο Αγρού~ στο Νοσοκομείο 
Κυπερούντας και στο Ιατρικό Αγροτικό Κέντρο Ευρύχου. 

3. Ad Hoc Επιτροπή γιο: την Πρ&σινη Γραμμή 

Επ!σκεψη σε κατο(κους και καταστηματάρχες που γειτνιάζουν με 

την πρ&σινη γριχμμ>). 

4. Κοινοβουλευτική Επιτροπ>) Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

οι) Μαζί με την Κοινοβουλευτική Επιτροπ>) Περιβ&λλοντος 
δι>)μερη επίσκεψη στο Σταυρό της Ψ ώκιχς. 

β) Επίσκεψη στο ΣΕΚΕΠ και στο Βιολογικό Σταθμό Επε

ξεργασίας Λυμάτων της Carlsberg. 

5. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Επίσκεψη στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κόπρου. 

6. Κοινοβουλευτικ>) Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

Επlσκεψη στο 4-ιμάνι Λεμεσού. 
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7. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

Επίσκεψη στην Α' Τεχvική Σχολή και στην Ξενοδοχειακή Σχολή 

Λεμεσού. 

8. Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας 

α) Επισκέψεις στο εξωτερικ6. 

β) Επίσκεψη στο ΓΕΕΦ. 

γ) Επίσκεψη σε φυλάκια της Λεόκας. 

9. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου 

Επισκέψειί; στα Γραφεία του Γενικού Ελεγκτή, του Γενικού 

Λογιστή και του Γραφείου του Γενικού Διευθυντή του Υπουρ

γε(ου Οικονομικών και στο Ύπουργε(ο Εσωτερικών. 

δ) Ειδικές συναντήσεις/συσκέψεις Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. 

1. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Συνάντηση με τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Καρκινοπαθών και 
Φίλων (ΠΑΣΥΚΑΦ). 

2. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβ&λλοντος 

α) Συνάντηση με εμπειρογνώμονα της κυβέρνησης πάνω σε 
θέματα που αφορούν τη νομοθεσία για την περιβαλλοντική 
ρύπανση. 

β) Συνάντηση με εμπειρογνώμονα για θέματα ηλεκτροπαρα
γωγών σταθμών άνθρακα. 

γ) Σύσκεψη κ&τω από την Προεδρία του Προέδρου της Βουλής 

για το θέμα του Τοπικού Σχεδ(ου Ακάμα. 

3. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

α) Συν&ντηση με εκπροσώπους της ΠΟΕΔ για θέματα προ

δημοτικής εκπαίδευσης. 

β) Συν&ντηση γνωριμ(ας με το νέο Υπουργό Παιδείας κ. Χρ. 

Χριστοφίδη. 

γ) Συνάντηση με την Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή για το 

Πανεπιστήμιο. 

δ) Συν&ντηση με εκπροσώπους της Παιδαγωγικής Ακαδημίας 
Κύπρου, 

ε) Συνάντηση με τον "Υπουργό ΠαιΟείας για ενημέρωση για το 

θέμα της Παιδαγωγικής Ακαδημίας και της προδημοτικής. 

4. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Συνάντηση με το νέο "Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα

λίσεων κ. 1. Αριστείδου. 

5. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

Συν&ντηση με τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. 

6. Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

Συνάντηση με το νέο "Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων κ. Π. 

Σαββίδη. 
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Ε. Περιφερειακές Συσκέψεις Διακομματικών Κοινοβουλευτικών Αντιπροσωπειών. 
Στα πλαίσια του ελεγκτικού έργου της Βουλής, αναφορικά με τις κυβερνη

τικές Οραστηριότητες, πραγματοποιήθηκαν τρεις περιφερειακές συσκέψεις και 
πολλές επισκέψεις σε διάφορες κοινότητες. 

Ο Πρόεδρος του Σώματος και διακομματικές κοινοβουλευτικές αντιπρο
σωπείες επισκέφθηκαν τις περιφέρειες Κόρνου, Ερήμης και Πισσουρίου, άκουσαν 
και μελέτησαν τοπικά και περιφερειακά προβλήματα και σε πολλά από αυτά 

δόθηκαν λύσεις επι τόπου (πρόκειται για εχχρεμούντα στη Βουλή θέματα). Για 

τα υπόλοιπα προβλήματα που τέθηκαν κατά τις επισκέψεις έγιναν διαβήματα με 
υποβολή υπομνημάτων προς τα αρμόδια Υπουργεία. Οι απαντήσεις στα υπο

μνήματα διαβιβάστηκαν στη συνέχεια στις ενδιαφερόμενες κοινότητες. 

Πρόσθετα ο Πρόεδρος της Βουλής σε περιοδεία του στην επαρχία Πάφου 

επισκέφθηκε δέκα κοινότητες και συζήτησε τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 

κάτοικοί τους. Και εδώ ακολουθήθηκε η διαδικασία της υποβολής υπομνημάτων 
και ακολούθως αποστολής των σχετικών απαντήσεων στις κοινότητες. 

Οι περιφερειακές συσκέψεις έχουν καθιερωθεί ως θεσμικό μέσο με το οποίο η 

Βουλή μπορεί να έρχεται σε άμεση επικοινωνια με τους εκπροσώπους της Τοπικής 

Αυτοδιοίκησης και τους κατοίκους της υπαίθρου. Οι συσκέψεις αυτές αποτελούν, 

όπως απέδειξε η πείρα που αποκτήθηκε, σημαντικό εργαλείο στην άσκηση του 
ελέγχου από τη Βουλή του κυβερνητικού έργου. 

Η άμεση πληροφόρηση και η λεπτομερής γνώση των τοπικών και περι
φερειακών προβλημάτων βοηθά επίσης κατά τη συζήτηση των θεμάτων που 

απασχολούν τη Βουλή, είτε αυτά συζητούνται ως αυτοτελή προβλήματα ε(τε υπό 

τη μορφή δαπανών που κατατίθενται για έγκριση. 

ΙΙ. ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΣΧΕΣΕΙΣ 

1. Διακοινοβουλευτική Ένωση 

Η πραγματοποίηση της 83ης Διακοινοβουλευτικής Διάσκεψης στη Λευ

κωσία από τις 2 ως τις 7 Απριλίου 1990 ήταν αναμφίβολα από τις πιο 
σημαντικές δραστηριότητες της Κυπριακής Βουλής στον τομέα των διεθνών 

σχέσεων μέχρι τώρα. Στη Διάσκεψη πήραν μέρος αντιπροσωπείες από 90 
Κοινοβούλια-μέλη της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, καθώς επίσης και πολλο( 

διεθνείς κοινοβουλευτικοί και άλλοι οργανισμοί ως παρατηρητές. 

Τα αποτελέσματα της Διάσκεψης κρ(νονταt απόλυτα επιτυχή, τόσο στο 
πολιτικό επίπεδο όσο και στον τομέα της διοργάνωσης.' Οσον αφορά την πολιτική 

πτυχή, η Κυπριακή Βουλή πέτυχε να εγγράψει ως επιπρόσθετο θέμα στην 

ημερήσια διάταξη την «προώθηση της ειρήνης και ασφάλειας στην περιοχή της 
Μεσογείου, υπό το φως των εξελίξεων στην Ευρώπη και του νέου κλίματος που 

επικρατεί διεθνώς». Η κυπριακή πρόταση εγκρίθηκε από τη Διάσκεψη με μεγάλη 
πλειοψηφία, παρά την ύπαρξη πολλών υποψήφιων θεμάτων. 

Το ψήφισμα που υιοθέτησε η Διάσκεψη της Λευκωσίας είναι το πρώτο από 
Διάσκεψη της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης που περιέχει παραγράφους για το 

Κυπριακό. Το ψήφισμα καταδικάζει τη συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή και 

παρουσία εποίκων στην Κόπρο, καλεί την Τουρκία να αποσύρει αμέσως τα 
κατοχικά στρατεύματά της και να σεβαστεl τα ανθρώπινα δικαιώματα των 
Κυπρίων και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. Περιλαμβάνεται επίσης 

εισήγηση για σύσταση ειδικής επιτροπής της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης για 

παρακολούθηση της κατάστασης στην Κόπρο και τηv υποβολή σχετικών εκθέσεωv. 
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Η 83η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη έδωσε επ(σης την ευκαιρία ενη

μέρωσης εκατοντάδων αντιπροσώπων για την κατάσταση στην Κύπρο, ενώ 

ταυτόχρονα οδήγησε στην απομόνωση και καταδ(κη της Τουρκίας για την άρνησή 

της να πάρει μέρος στη Διάσκεψη και την προσπάθειά της να προσελκύσει 

συνέδρους στα κατεχόμενα. Η προσπάθεια αυτή απέτυχε. 

Στον οργανωτικό τομέα, παρά το γεγονός ότι η Διάσκεψη ήταν η 

μεγαλύτερη που έγινε ποτέ στην Κύπρο, η διοργάνωσή της χαρακτηρ(στηκε άριστη 
από τους συνέ3ρους και τη Γραμματεία της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης. Στη 
διοργάνωση συμμετε(χαν πολλές κυβερνητικές υπηρεσ(ες, ενώ ο συντονισμός των 

εργασιών έγινε από τη Βουλή. 

Μια άλλη σημαντική εξέλιξη στην υπό επισκόπηση περίο3ο αφορά την 

απόφαση της Ομάδας των Δυτικοευρωπαϊκών χωρών-μελών της Διακοινοβοu

λευτικής Ένωσης («Twelve Plus») για σύσταση τριμελούς επιτροπής για παρακο
λούθηση της κατάστασης στην Κύπρο και υποβολή σχετικής έκθεσης στην Ομάδα. 

Η απόφαση αυτή πάρθηκε ύστερα ·από εισήγηση των Κυπρ(ων Αντιπροσώπων. Η 

επιτροπή για το Κυπριακό ε(χε κατά τη διάρκεια της 83ης Διακοινοβουλευτικής 

Διάσκεψης επαφές στην Κύπρο, ενώ η Βουλή υπέβαλε και σχετικό έγγραφο για το 

Κυπριακό. Η έκθεση που ετοίμασε η επιτροπή κρίνεται αρκετά θετική. Μεταξύ 

άλλων η Επιτροπή αναφέρει ότι η κατάσταση που επικρατεί στην Κύπρο είναι 

απαράδεκτη και πως, σε μια εποχή που το τείχος του Βερολίνου έχει καταρρεύσει, 

είναι παράδοξο η Κύπρος να παραμένει διαιρεμένη. Η Επιτροπή τάσσεται υπέρ 

της ενότητας, κυριαρχίας και εδαφικής ακεραιότητας της Κύπρου, της αποστρα

τικοποίησής της και της ύπαρξης διεθνών εγγυήσεων. Στη σύσταση της τριμελούς 

επιτροπής για το Κυπριακό είχε αντιδράσει έντονα η τουρκική αντιπροσωπεία. 

Στην περίο3ο Ιουλίου 1989-Ιουλ(ου 1990 Διακομματικές Α ντιπροσωπε(ες 
της Βουλής πήραν μέρος σε τρία άλλα συνέ3ρια της Διακοινοβουλευτικής 

Ένωσης. Στην 82η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη, που έγινε στο Λον3ίνο και 
συνέπεσε με την εκατονταετηρί3α της Ένωσης, ο Πρόε3ρος της Βουλής σε 

ομιλίες του αναφέρθηκε στο Κυπριακό, ενώ τα μέλη της κυπριακής αντιπρο

σωπείας είχαν επίσης την ευκαιρία να ενημερώσουν ξένους συναδέλφους τους για 

την κατάσταση στην Κύπρο. Η κυπριακή αντιπροσωπεία κυκλοφόρησε επίσης 

υπομνήματα και προσχέδια ψηφισμάτων για τα θέματα της Διάσκεψης. Η 

αντιπροσωπεία έδωσε επίσης δημοσιογραφική διάσκεψη στην οποία παρευρέθηκαν 

αρκετοί ανταποκριτές του βρετανικού τύπου. 

Στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη του Λονδίνου σημαντική θεωρείται 

επίσης και η επιτυχία του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων να 

αναδειχθεί ύστερ'α από εκλογές Πρόεδρος του Συνδέσμου των Γενικών Διευθυντών 
των Κοινοβουλίων, ενός συμβουλευτικού οργανισμού της Διακοινοβουλευτικής 

Ένωσης, ιδιαίτερα όταν ληφθεί υπόψη ότι ανθυποψήφιός του ήταν Γενικός 

Διευθυντής Βουλής μεγάλης Δυτικοευρωπαϊκής χώρας. 

Διακομματική αντιπροσωπεία της Βουλής πήρε επίσης μέρος στο Διακοι

νοβουλευτικό Συνέδριο για τον Αφοπλισμό που πραγματοποιήθηκε στη Βόννη από 
τις 20 ως τις 25 Μαϊου 1990. Οι Κύπριοι Βουλευτές στις ομιλίες τους 

αναφέρθηκαν μεταξύ άλλων στην ανάγκη αποχώρησης των τουρκικών κατοχικών 

στρατευμάτων από την Κύπρο και στην πρόταση για αποστρατικοποίηση της 

Κύπρου. Ενημέρωσαν επίσης ξένους Βουλευτές για το Κυπριακό. 

Η Κυπριακή Βουλή εκπροσωπήθηκε και στο Διακοινοβουλευτικό Συμπόσιο 

για τη Συμμετοχή των Γυναικών στην Πολιτική και Κοινοβουλευτική Διαδικασία 
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Λήψης Αποφάσεων, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη από τις 20 ως τις 24 
Νοεμβρίου 1989. 

2. Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης 

(Κ.Σ.Σ.Ε.) 

Στην περίοδο Ιουλίου 1989-Ιουλίου 1990 η κυπριακή αντιπροσωπεία στην 
ΚΣΣΕ, καθώς και η διακομματική αποστολή που μεταβαίνει στην έδρα της 

Συνέλευσης στο Στρασβούργο για να ενισχύσει το έργο της πρώτης, δραστηριο

ποιήθηκαν έντονα προωθώντας την προβολή του Κυπριακού προβλήματος. Η 
κυπριακή αντιπροσωπεία συμμετε(χε επίσης στις συζητήσεις και άλλων θεμάτων 

που απασχολούν τη Συνέλευση στα πλα(σια της ολομέλειας και των ειδικών 

Επιτροπών. 

Τα διαπιστευτήρια της κυπριακής αντιπροσωπε(ας επικυρώθηκαν κανονικά 

κατά το Πρώτο Μέρος της 42ης Συνόδου της ΚΣΣΕ τον περασμένο Μάιο. 

Σημειώνεται ότι τα κυπριακά διαπιστευτήρια είτε αμφισβητούνταν είτε γίνονταν 

αντικείμενο αρνητικών σχολίων σε προηγούμενες Συνόδους από Τούρκους ή 

φιλότουρκους Βουλευτές. 

Επιτυχία μεγάλης σημασίας μπορεί να θεωρηθεί η εκλογή του Προέδρου 

του Ανώτατου Δικαστηp(ου της Κύπρου από τη Συνέλευση στο Ευρωπα"ίκό 

Δικαστήριο Ανθρώπινων Δικαιωμάτων (ΕΔΑΔ) τον περασμένο Ιανουάριο. Παρά 
το δικαίωμα και τη συμβατική υποχρέωση που ε(χε η Κύπρος για συμμετοχή στο 
ΕΔΑΔ, το θέμα είχε αναβληθεί επανειλημμένα από το Προεδρείο τής Συνέλευσης 
λόγω π(εσης από το Τουρκικό lobby, γεγονός που ανέτρεψε, δραστηριοποιούμενη 
προς όλες τις κατευθύνσεις 1 η κυπριακή κοινοβουλευτική αντιπροσωπεLα σε 
συνεργασ(α με το Υπουργε(ο Εξωτερικών. Κατά την ίδια Σύνοδο του Ιανουαρίου 

του 1990 προσφώνησε τη Συνέλευση ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Η αντι

προσωπεία της Κυπριακής Βουλής συνέτεινε στην επιτυχία της επ(σκεψής του, 

έχοντας επαφές στα πλά.Lσια της Συνέλευσης και ενημερώνοντας τα μέλη της 
σχετικά με τις τελευτα(ες εξελ(ξεις του Κυπριακού. 

Το Σεπτέμβριο 1989 προσφώνησε τη Συνέλευση ο Τοόρκος τέως Πρωθυ
πουργός κος Οζάλ. Με την ευκαιρία αυτή, ο Πρόεδρος της Βουλής έθεσε με 
ερώτησή του την Τουρκία προ των ευθυνών της στο Κυπριακό, αναφερόμενος στην 

εισβολή και κατοχή και καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο. 

Σε συνέχεια της Σόστασης 1056 ( 1987) της Συνέλευσης που αναφέρεται 
στους πρόσφυγες και αγνοουμένους της Κύπρου, η κυπριακή αντιπροσωπεία 

κατάγγειλε τον απειλούμενο εποικισμό της Κύπρου με μουσουλμάνους της 
Βουλγαρίας, επιτυγχάνοντας συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας στο Ψήφισμα 927 
(Σεπτέμβριος 1989) που υιοθέτησε η Συνέλευση στα πλαίσια της συζήτη~ης του 
θέματος της μετάβασης Βουλγαρομουσουλμάνων στην Τουρκία. Η Αντιπροσωπεία 

προώθησε ακολούθως πρόταση ψηφίσματος για τη συντελούμενη αλλοίωση του 
δημογραφικού χαρακτήρα της Κύπρου. Η πρόταση παραπέμφθηκε από το 
Προεδρείο της ΣUνέλευσης στην Επιτροπή Μετανάστευσης, ·Προσφύγων και 
Δημογραφίας και αναμένεται να συζητηθούν οι περαιτέρω ενέργειες κατά την 

επόμενη Σόνοδο της ΚΣΣΕ τον ερχόμενο Σεπτέμβριο. 

Το θέμα της καταστροφής της πολιτιστικής κληρονομιάς στα κατεχόμενα 

παρακολουθείται συνεχώς από την κυπριακή αντιπροσωπε(α και καταβάλλονται 

προσπάθειες στα πλαίσια της Τπεπιτροπής Αρχιτεκτονικής και Καλλιτεχνικής 

Κληρονομιάς να δοθεί έμπρακτη συνέχεια στη γνωστή έκθεση van der Werff με 
την εμπλοκή και άλλων διεθνών οργανισμών. 
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Η Κόπρος επαινέθηκε στην ολομέλεια της Συνέλευσης για τη σημαντι_κή---
βοήθεια που πρόσφερε και συνεχίζεr. να προσφέρει στους Λιβάνιοuς · που-q;όγουν 
από τη χώρα τους λόγω των εχθροπραξιών. Το γεγονός αυτό έτυχε ι3ια(τερης 

αναφορ&ς με την ευκαιρία συζήτησης σχετικής έκθεσης τον περασμένο Σεπτέμβριο. 

Στην ολομέλεια της Συνέλευσης π Σα~έμβριο 1\989 συζητήθηκε επίσης 
έκθεση της Οικονομικής Επιτροπής για τις σχέσεις Κύπρου, Μάλτας, Τουρκίας 

και Γιουγκοσλαβίας με τον ευρύτερο ευρωπαϊκό οικονομικό χώρο, γνωστή ως 
έκθεση Pinto. Η κυπριακή αντιπροσωπεία είχε δώσει στον εισηγητή της έκθεσης 
οικονομικά στοιχεία για την Κύπρο. 

Η κυπριακή αντιπροσωπεία συνέδραμε εξάλλου και σε άλλα θέματα που 

αφορούσαν τη Συνέλευση με τη συμμετοχη του ενός ή και των δυο μελών της σε 

αποστολές, όπως εκείνη στην Τουρκία, όπου εξετάστηκαν οι συνθήκες υποδοχής 

και εγκατάστασης προσφόγων στη χώρα (Μάρτιος 1990) και εκείνη στη Βουλγαρία, 
όπου η Ad Hoc Επιτροπή της Συνέλευσης παρακολοόθησε τη 3ιεξαγωγή των 
εκλογών (Ιοόνιος 1990). Η Αντιπροσωπεία της Κυπριακής Βουλής επισκέφθηκε 
τέλος το Βερολ(νο, Ανατολικό και Δυτικό, τον περασμένο Μάιο, μετά από 

σχετική πρόσκληση της αντ(στοιχης γερμανικής αντιπροσωπείας προς όλες τις 
εθνικές αντιπροσωπείες στην ΚΣΣΕ. 
3. Κοινοπολιτεία - Κοινοπολιτειακός Κοινοβουλευτικόζ Σύν3εσμος 

Κατά την υπό επισκόπηση περίοδο συνεχLστηκε η δραστήρια συμμετοχή 

της Βουλης των Αντιπροσώπων στα δϊάφορα συνέδρι~ του Κοινοπολιτειακού 
Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου. 

ί. Συνέ3ριο Προέ3ρων Κοινοβουλίων Κοινοπολιτείας: Μέσα στα πλαίσια αυτά, . 
ο Πρόε3ρος της Βουλής, Δρ. Βάσος Λυσσαρί3ης, συμμετέσχε στο 3έκατο Συνέ3ριο 
των Προέ3ρων Κοινοβουλίων της Κοινοπολιτείας που έγινε στη Zimbabwe από 
τις 8 μέχρι τις 12 Ιανουαρίου 1990. Κατά τη 3ιάρκεια του Συνε3ρίου ο Πρόε3ρος 
της Βουλής συναντήθηκε με τον Πρόε3ρο της Zimbabwe, κ:- R. Mugabe, με 
lπουργοός της Zimbabwe και επίσης με αρκετούς Προέ3ρους Κοινοβουλίων που 
πήραν μέρος στο Συνέ3ριο και συζήτησε μαζί τους το Κυπριακό και άλλα θέματα 
διεθνούς ενδι'αφέροντος. 

Ο Πρόε3ρος της Βουλής παρέστη επίσης και μίλησε σε εκ3ήλωση που οργάνωσε η 
κυπριακή παροικία της Zimbabwe. 

ii. Παγκόσμιο Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Συνέ3ριο: 

Αντιπροσωπεlα της Βουλής συμμετέσχε στο 350 Κοινοπολιτειακό Κοινο
βουλευτικό Συνέ3ριο που πραγματοποιήθηκε στο Barbados από τις 6 μέχρι τις 15 
Οκτωβρίου 1989. Στο Συνέ3ριο αυτό ο Αντιπρόσωπος της Κυπριακής Βουλής 
εξελέγη μέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής .του Συν3έσμου και. επίσης Πρόε3ρος 

τη'ς lπεπιτροπής του Καταστατικού Χάρτη κ<iι Εκδόσεων του Συνδέσμου. 

Οι Κόπριοι Βουλευτές μίλησαν στα 3ιάφορα θέματα της Ημερήσιας 

Διάταξης του Συνεδρlου και ενημέρωσαν τους συνέδρους πάνω στις τελευταίες 

εξελίξεις του Κυπριακοό. Σε όλους τους συνέ3ρους 3ιανεμήθηκε ενημερωτικό υλικό 

για το Κυπριακό, όπως επ(σης και ειδικό φυλλάδιο, στο οποίο γινόταν αναφορά 
στις τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού, την αδιαλλαξία του Ντενκτάς και την 

επεκτατική πολιτική της Τουρκίας. 

Η αντιπροσωπεία είχε επίσης συ\ίαντησεις με Προέδρους ξέvωv Κοινο
βουλίων, lπουργούς και Βουλευτές που συμμετε(χαv στο Συνέδριο και αντάλλαξε 
απόψεις για το Κυπριακό και άλλα 3ιεθνή θέματα. 
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111. Περιφερειακό Συνέδριο Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Συv8έσμου: 

Διακομματική κοινοβουλευτική αντιπροσωπεία πήρε επίσης μέρος στο 21 ο 
Περιφερειακό Συvέ8ριο του Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Σuν8έσμου, που 
έγινε στη Μάλτα από τις 15 μέχρι τις 22 Μαϊου 1990. Στο Συνέδριο αυτό 
συμμετέχουν χώρες της Κοινοπολιτείας που βρίσκονται στην Ευρώπη. 

Και στο Συνέ8ριο αυτό οι Κύπριοι Βουλευτές μίλησαν στα Βιάφορα θέματα 
της ημερήσιας διάταξης και έκαμαν σχετική αναφορά στις διάφορες πτυχές του 

Κυπριακού. 

iv. Κοινοπολιτειακά Σεμινάρια - Επισκέψεις: Κύπριοι Βουλευτές πήραν μέρος 
σε Βιάφορα εξειδικευμένα Σεμινάρια που οργάνωσαν διάφορες χώρες της Κοινοπο

λιτείας και στα οποία συζητήθηκαν και μελετήθηκαν οι ~όινοβουλευτικές διαδι
κασίες και θεσμοι, η συνταγματική διάρθρωση των κρα'fών, τα διάφορα συστή
ματα διακυβέρνησης, η νομοθετική ρύθμιση και λειτουργία' των κομμάτων, θέματα 

νομοθεσίας και άλλα. / 

Τέτοια Σεμινάρια/Επισκέψεις ήταν: / 

α) Το Τριτο Κοινοπολιτειακό Συvέ~ριο για θέματα Βεuτερογεvούς νομο
θεσίας, που έγινε στο Λονδίνο/ από τις 20 μέχρι τις 23 Νοεμβρίου 
1989. 

β) Κοινοπολιτειακή Κοινοβουλευτική Επίσκεψη, 

Λονδίνο, 9 - 25 Μαϊου 1990. 

γ) Δεύτερο Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Σεμινάριο, -

Καναδάς, 15 Μαϊου - 3 Ιουνίου 1990. 

Στα πιο πάνω Σεμινάρια οι Κύπριοι Βουλευτές ανέλυσαν τις σχετικές με 

τα υπό συζήτηση θέματα συνταγματικές και νομοθετικές Βιατάξεις και Κανο- \ 
νισμούς που ισχύουν στην Κύπρο. Δόθηκε όμως και η ευκαιρlα για επαφές και \ 
ενημέρωση των ξένων Βουλευτών πάνω στις τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού 

προβλήματος. \ ' 

v. 'Αλλα Συνέδρια: Ο αντιπρόσωπος της Κυπριακής Βουλής συμμετέσχε στη \ 
Συνεδρία της Εκτελεστικής Επιτροπής του Κοινοπολιτειακού ΚQινοβουλευτι~ού 
Συνδέσμου, που έγινε στην Botswana από τις 3 μέχρι τις 10 Απριλίου 1990. \ 

Ως μtλος της Εκτελεστικής Επιτροπής ο Κύπριος αντιπρόσωπος συμμf
τέσχε επίσης στο Συνέδριο: «Η Κοινοπολιτε(α των λαών στη Βεκαετία του 1990>J, 
που έγινε στο Windsor της Βρετανίας από τις 6 μέχρι τις 8 Ιουλίου 1990. Στο 
Συνέδριο αυτό συμμετέχουν προσωπικότητες από Βιάφορες χώρες της Κοινοπο
λιτείας που συζητούν θέματα και αναταλλάσουν απόψεις πάvώ σε 8ιάφορα 
προβλήματα που απασχολούν βασικά την Κοινοπολιτεία, αλλά και γενικότερα 
ολόκληρη την ανθρωπότητα. 

Και στα 8ύο αυτά συνέδρια ο αντιπρόσωπος της Κυπριακής Βουλής αντάλ
λαξε απόψεις με τους συνέδρους πάνω στο Κυπριακό και άλλα θέματα )-ενικού 
εν8ιαφέροντος. 

4. Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
Η θετική απήχηση πο-υ βρ(σκουν οι κυπριακές θέσεις στους κόλπους του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου συνεχίστηκε και μετά τις εκλογές -1"ια ανά8ειξη των 
νέων μελών του, που έγιναν τον Ιούνιο του 1989, και εκφράστηκε _με τρόπο 
ουσιαστικό με την έγκριση από το Κοινοβούλιο ψηφίσματος σχετικά με ((ΤΟ 
αδιέξοδο στις διαπραyματεύσεις για το Κυπριακό» στις 15 Μαρτίου 1990. 
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J(uπpιακη-·Κ~"ίνοβουλεuτιχή αντιπροσωπεία είχε μεταβεί στο Στρασβούργο 
για επαφές με μέλη τοu Ευρωπαϊκού Κοινοβουλ(ου, με στόχο την προώθηση του 

θέματος της απελευθέρωσης των Κυπρίων μαθητών που απήγαγαν τα τουρκικά 

κατοχικά στρατεύματα και που κρατούνταν στις φυλακές του καθεστώτος 
Ντενχτ&.ς. Μέσα στα πλαίσια της αποστολής της, η κυπριακή αντιπροσωπεία 

έχανε συντονισμένες ενέργειες για την υιοθέτηση του ψηφίσματος, το οποίο 

χατα8ιχάζει την απαγωγή των μαθητών και απαιτεί την απελευθέρωσή τους, ενώ 

επίσης χατα8ικάζει τις ενέργειες του χ. Ντενκτάς για αλλαγή των όρων εντολής 

του Γενικού Γραμματέα που ο8ήγησαν στην κατάρρευση της πρωτοβουλίας 
Κουεγι&ρ στις 28 Φεβρουαρίου. Η ανταπόκριση που βρήκε η κυπριακή κοινοβου
λευτική αντιπpοσωπεια ήταν πολύ θετικη, όπως απέΟειξε και η συζfJτηση που 

έγινε στην ολομέλεια του Κοινοβουλίου πριν από την έγκριση του ψηφίσματος. 

Στη συζήτηση αυτη θίγηκαν όλες οι πτυχές του Κυπριακού προβλήματος και 
καταΟικ&.στηκε ιΟιαίτερα ο εποικισμός των κατεχομένων. 

Κυπριακή Κοινοβουλευτική Αντιπροσωπεια ειχε επίσης μεταβεί στο Ευρω
παϊκό Κοινοβούλιο τον Ιούλιο του 1989 με σκοπό τη Οιενέργεια επαφών, με στόχο 
την απελευθέρωση των Κυπρίων γυναικών, κληρικών και πολιτών που είχαν 

απαχθεί από τα τουρκικ&. κατοχικ&. στρατεύματα κατ&. τη Οι&.ρκεια αντικατοχικfJς 
εκδήλωσης. 

Η κοινοβουλευτική αντιπροσωπεία βρήκε πολό θετική ανταπόκριση κατ& 
τη Οι&.ρκε:ια των επαφών της, που συμπε:ριλ&.μβαναν συναντήσεις με το νέο 

Πρόεδρο του Ευρωπαϊκοό Κοινοβουλίου, κ. Baron Crespo, με τους Προέδρους 

των Πολιτικών Ομ&.Οων, καθώς και με μέλη της Αντιπροσωπείας του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου για τις Σχέσεις με την Κόπρο. 

Η Αντιπροσωπεία του Ευρωπαϊκοό Κοινοβουλίου για τις Σχέσεις με την 

Κύπρο ανασυστ&.θηκε μετ&. τις εκλογές και εκτέλεσε επίσημη επίσκεψη στην 
Κύπρο τον Ιούνιο του 1990, ύστερα από πρόσκληση της Βουλής των Αντιπρο
σώπων, μέσα στα πλαίσια των ετήσιων επαφών της με την αντίστοιχη Αντιπρο

σωπεία της Κυπριακής Βουλής για τις Σχέσεις με το Ευρωπαϊκό Κοινοβοόλιο. 

Η Αντιπροσωπεία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τις Σχέσεις με την 

Κόπρο, της οπο(ας ηγήθηκε ο Πρόεδρός της Sir James Scott-Hopkins, κατ& την 
επίσκεψή της ε(χε την ευκαιρία να ενημερωθεί π&νω στις τελευταίες εξελίξεις στο 

Κυπριακό και να συζητήσει όλο το φ&σμα των σχέσεων Κόπρου-Ευρωπαϊκής 

Κοινότητας. Κατ& τις επαφές δόθηκε ιδιαίτερη έμφαση στην ευρωπαϊκή δι&σταση 

του Κυπριακοό προβλήματος και συζητήθηκε σε β&θος η προοπτική της υποβολής 

αίτησης ένταξης της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Η 
αντιπροσωπεία ανέφερε ότι θα υποστηρίξει την κυπριακή αίτηση μέσα στους 
κόλπους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, Ταυτόχρονα η αντιπροσωπε!α εξέφρασε: 

την υποστήριξή της στις προσπ&.θειες για εξεύρεση λύσης του Κυπριακού 

προβλήματος μέσα στα πλαίσια των αποφάσεων των ευρωπαϊκών σωμ&.των και 
του Ο.Η.Ε. και τόνισε ότι θα συνεχίσει να εργ&ζεται προς αυτή την κατεόθυνση 

μέσα στους κόλπους του Ευρωκοινοβουλίου, 

Το ενΟιαφέρον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου παρουσι&.ζεται και φέτος 
αναβαθμισμένο, ενώ η στ&.ση του απέναντι στο Κυπριακό είναι θετική για την 
πλευρ& μας. Μπορεί να λεχθεί ότι υπ&ρχει μια εντονότερη δραστηριοποίηση του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου π&.νω σε θέματα που άπτονται του Κυπριακού, η οποία 

είναι αποτέλεσμα τόσο των πρωτοβουλιών της Κυπριακής Βουλής όσο και των 

ενεργειών Οραστήριων μελών της Αντιπροσωπείας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλ!ου 
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για τις Σχέσεις με την Κύπρο. Η 3ραστηριοποίηση αυτή φαίνεται και από τις 

συχνότερες επισκέψεις Ευρωβουλευτών στην Κύπρο. Κατά την υπό ανασκόπηση 

περ(ο8ο 8υο μέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλ(ου επισχέφτηκαv την Κύπρο ύστερα 

από πρόσκληση της Βουλής, ενώ αριθμός Ευρωβουλευτών είχε επαφές με μέλη της 

Βουλής των Αντιπροσώπων κατά τη 8ιάρκεια ι8ιωτιχών επισκέψεων.Το ανα

βαθμισμένο εν8ιαφέρον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλlοu εκφράζεται επ(σης και από 
το μεγάλο αριθμό ερωτήσεων που υποβάλλονται στο Συμβούλιο Υπουργών μέσω 

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλ(ου, πάνω σε θέματα που άπτοvται όλων των πτυχών 

του Κυπριακού προβλήματος, όπως η καταστροφή της ελληνικής και χριστιανικής 

πολιτιστικής κληρονομιάς στα κατεχόμενα, ο εποικισμός των κατεχομένων και 
άλλα. 

Εξάλλου στη σύνο8ό του τον Ιούλιο 1990, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
ενέκρινε ομόφωνα ψήφισμα στο οποίο εκφράζει την ανησυχία του για τις ενέργειες 

του παράνομου τουρκοκυπριακού καθεστώτος και χατα8ιχάζe:ι ·τη συνεχιζόμενη 

κατάφωρη παραβlαση των ανθρώπινων 8ιχαιωμάτων στην Κύπρο. Το ψήφισμα 
ζητε( επ(σης την άμεση απελευθέρωση του νέου που χρατειται παράνομα από τις 
τουρκικές 8υνάμεις κατοχής, ενώ επιχροτε( την απόφαση της Ευρωπαϊκής Διά

σκεψης Κορυφής του Δουβλ(νου, στις 25-και 26 Ιουνίου 1990. 

5. Διμερείς Σχέσεις 

Παρά την εντατική εργασία για τη 8ιοργάνωση της 83ης Διαχοινο
βουλευτικής Διάσκεψης η Βουλή συνέχισε τις δραστηριότητές της στον τομέα των 

3ιμερών σχέσεων. Πρέπει να υπογραμμιστε( ότι η ί3ια η Διακοινοβουλευτική 

Διάσκεψη έδωσε σημαντική προώθηση στην ανάπτυξη των σχέσεων της Κυπριακής 
Βουλής με μεγάλο αριθμό άλλων Κοινοβουλ(ων. 

L;την περίο3ο Ιουλίου 19~9 - lουι.ιοu J~~υ ο 11ρόε3ρος και Διακομμοcτικές 

Αντιπροσωπείες της Βουλής επισκέφθηκαν τις ακόλουθες χώρες: 

Γαλλλία 19-26 Νοεμβρίου 1989 (πρόσκληση της Ομάδας Φιλίας 
Γαλλίας-Κύπρου στη Γαλλική Γερουσία). 

Ιρλανδία 20-27 Μα·ί·ου 1990 (πρόσκληση του Ιρλανδικού Κοινο

βουλίου) 

Ηνωμένες Πολιτείες 22-27 Ιανουαρίου 1990. 

Κύριο θέμα των επαφών Κατά τις επισκέψεις αυτές ήταν το Κυπριακό 

πρόβλημα, ενώ συζητήθηκαν επίσης και θέματα 3ιμερών σχέσεων. Ιδιαίτερα 
σημαντική ήταν η επίσκεψη στην Ουάσιγκτων -που ήταν η πρώτη- διακομματικής 
αντιπροσωπείας της Βουλής. Η επίσκεψη αυτή έδωσε την ευκαιρία συζήτησης του 
Κυπριακού με σημαντικές προσωπικότητες του Αμερικανικού Κογκρέσου και 
ανώτερα στελέχη του Αμερικανικού Ύ'πουργε!ου Εξωτερικών, συμπεριλαμβανο
μένου του Ει8ιχού Συντονιστή για το Κυπριακό. 

Στην υπό επισκόπηση περ(ο8ο επισκέφθηκαν την Κύπρο ύστερα από 
πρόσκληση της Βουλής κοινοβουλευτικές αντιπροσωπείες από την Αυστραλία ( 13 
- 17 Οκτωβρίου 1989) και τη Σοβιετική Ένωση (8 - 11 Απριλίου 1990). Από 
τις 17 ως τις 20 Σεπτεμβρίου 1989 επισκέφθηκε επίσης την Κύπρο ο Πρόεδρος 
του Κοινοβουλ(ου της Ρουμανlας. Η κατάσταση στην Κύπρο ήταν το κύριο θέμα 
που συζητήθηκε. 

Η προώθηση των δραστηριοτήτων στον τομέα των 8ιμερών σχέσεων είχε 
επίσης ως αποτέλεσμα τη σύσταση Κοινοβουλευτικών Ομά3ων Φιλίας με την 
Αυστραλία και την Ιαπωνία. 
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6. 'Αλλες δραστηριότητες 

Ο Πρόεδρος της Βουλής πήρε μέρος στη Διάσκεψη Προέδρων Ευρωπαϊκών 
Κοινοβουλίων που έγινε στις Βρυξέλλες στις 8 και 9 Ιουνίου 1990. Η Διάσκεψη 
έδωσε την ευκαιρία προβολής του Κυπριακού, τόσο στην ομιλ(α όσο και στις 
επαφές του Προέδρου της Βουλής. 

«Το Κυπριακό από το 1974 μέχρι σήμερα» ήταν το θέμα συμπόσιου που 
οργανώθηκε από την Πρεσβεία της Κόπρου στο Παρίσι και τις Ομάδες Φιλίας 
Γαλλίας-Κόπρου στη Γαλλική Γερουσία και Εθνοσυνέλευση. Στο συμπόσιο, το 

οποίο προσφώνησε ο Πρόεδρος της Βουλής, παρευρέθηκαν Γάλλοι Βουλευτές, 
εκπρόσωποι του Γαλλικού Υπουργε!ου Εξωτερικών, της Διεθνούς Αμνηστε(ας και 
άλλων οργανώσεων. 

Ο Πρόεδρος της Βουλής πήρε επίσης μέρος σε διεθνή συνάντηση που έγινε 

στη Μόσχοι στις 21 και 22 Οκτωβρίου 1989 με θέμα «Οι αναπτυσσόμενες χώρες 
στο σόγχρονο κόσμο». Και αυτή η συνάντηση έδωσε την ευκαιρία προβολής του 
Κυπριακού. 

Ο Πρόεδρος και η διακομματική αντιπροσωπεία της Βουλής που επι

σκέφθηκαν τις Ηνωμένες Πολιτείες τον Ιανουάριο 1990 συζήτησαν το Κυπριακό 
με το Γ.Γ. των Ηνωμένων Εθνών κ. de Cuellar. Η αντιπροσωπεία συναντήθηκε 
επίσης στη Νέα Υόρκη με τους αντιπροσώπους των Ηνωμένων Πολιτειών και της 

Σοβιετικής Ένωσης στα Ηνωμένοι Έθνη. Οι επαφές αυτές κρίνονται ιδιαίτεροι 

σημαντικές. 

Οι διεθνείς κοινοβουλευτικοί οργανισμοί των οποίων η Βουλή είναι μέλος, το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τα εθνικά Κοινοβούλια ενημερώθηκαν για το 
Κυπριακό και με την αποστολή εκθέσεων/υπομνημάτων για διάφορες πτυχές του 
προβλήματος, διοιφωτιστικοό υλικοό και ψηφισμάτων που υιοθέτησε η Κυπριακή 

Βουλή. Τέτοια ψηφLσματα αφορούσαν την απαγωγή πολιτών και ιερωμένων από 
τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα τον Ιούλιο του 1989 και την περίληψη του 
παράνομου αεροδρομίου του Λευκονοίκου σε άσκηση επί χάρτου του ΝΑΤΟ. 

Στάληκε επίσης μήνυμα του Προέδρου της Βουλής γιοι την εγκατάσταση 

μουσουλμάνων της Βουλγαρίας στα κατεχόμενοι. 

Τέλος η Βουλή απέστειλε σε διεθνείς κοινοβουλευτικούς οργανισμούς και 

περιβαλλοντικές οργανώσεις το ψήφισμα που υιοθέτησε γιοι τον τερματισμό των 
βρετανικών στρατιωτικών γυμνασίων στον Ακάμα, που έχουν ως αποτέλεσμα την 
ερήμωση και τον αφανισμό της χλωρίδας και πανίδας της περιοχής . 

• 
ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ομιλίες από τον Πρόεδρο της Βουλήι; 1. Μάτση, Ν. Μουσιοόττοι, Μ. 
Πουμπουρή, Τ. Χοιτζηδημητρίου και Μ. Ποιποιπέτρου πάνω στο θέμα «Οι μαύρες 
επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής» και τήρηση μονόλεπτης 
σιγής. 

2) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ((Ο περ( ΠροUπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
'Ίδρόμοιτος Κόπρου Νόμος του 1990» οι οιγορεόσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Μ. 
Πουμitουρής, Κ. Ερωτοκρίτου, Δ. Ηλιάδης, Κ. Ποινοιγίδης, Μ. Ποιποιπέτρου, Π. 

Στυλιοινοό, Μ,, Χριστοφίδης και Πρόεδρος) και ψήφιση οιυτοό σε Νόμο. 

4) Έκθεσij'γι~ το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμοό 
της Αρχής Λιμένων Κόπρω Νόμος (Αρ. 1) του 1990» και ψήφιση οιυτοό σε Νόμο. 
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5} Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1990» οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο 
θέμα {Δ. Ηλιάδης, Χρ. Κουρτελλιfρης, Γ. Χαραλαμπίδης, Ντ. Κωνσταντίνου, 
Κ. Παναγίδης, Πρόεδρος, Ν. Αναστασιάδης και Μ. Πουμπουρής) και ψήφιση 

αυτού σε Νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Ταμείου Θήρας Νόμος του 1990» οι 
σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Παπαρές, Κ. Τ σιέττης, 

Γ. Παπαδόπουλος, Α. Ανδρέου, Λ. Ζαχαριάδης, Μ. Παπαπέτρου, Α. Παρισινός 

και Χρ. Κουρτελλάρης) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικοό ΠροUπολογισμοό 
της Αρχής Λιμένων Κόπρου Νόμος {Αρ. 2) του 1990» οι αγορεόσεις που έγιναν 
πιfνω στο θέμα {Α. Μαθηκολώνης, Μ. Πουμπουρής, Δ. Ηλιιfδης, Γ. Χαρα

λαμπίδης, Ο. Δημητρίου, Α. Ανδρέου, Α. Ζιαρτίδης, Κ. Τσιέττης και Α. 
Ψυλλίδης) και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 9) του 1990» 
οι σόντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Χρ. Σολωμής, Δ. Ηλιάδης, 

Μ. Πουμπουρής, Π. Στυλιανού και Ντ. Κωνσταντίνου) και ψήφιση αυτού σε 

Νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχόδιο «0 περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικοό 
Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» οι σόντομες αναφορές που έγιναν 
πιfνω στο θέμα (Χρ. Σολωμής, Π. Στυλιανοό, Χρ. Κουρτελλιfρης, Ε. Ευσταθίου 

και Σ. Χατζηγιιfννης) .και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

10) Έκθεση για την πρόταση νόμου «0 περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων {Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» οι αγορεύσεις και η 

συζήτηση που έγιναν πιfνω στο θέμα (Μ. Παπαπέτρου, Τ. Χατζηδημητρίου, Μ. 

Πουμπουρής, Α. Μαρκίδης, Κ. Παναγίδης, Ε. Ευσταθίου, Χρ. Κουρτελλάρης, Π. 
Στυλιανοό, Χρ. Σολωμής, Γ. Χαραλαμπίδης και Π. Δίγκλης) και απόρριψη αυτής. 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Προστασίας της Εμπορικής 

Εκμετάλλευσης Κινηματογραφικών Ταινιών Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτοό 
σε Νόμο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί Συμπληρωματικοό Προϋπολογισμοό 
Νόμος (Αρ. 32) του 1990» και ψήφιση αυτοό σε Νόμο. 

13) Έκθεση για την πρόταση νόμου ((Ο περ( Πολιτικών Δικαιωμάτων των 
Υπαλλήλων των Νομικών Προσώπων Δημόσιου Δικαίου Νόμος του 1988» και 
ψήφιση αυτής σε Νόμο. 

14) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου 1. «0 περί της Αναγνώρισης και 
Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως ημέρας μνήμης και τιμής προς όσους έπεσαν ή 

αγων(στηκαν προασπίζοντας τη Δημοκρατία και εναντίον του προδοτικού πραξι

κοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974, Νόμος του 1990» και 2. «0 περί της 

Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 20ής Ιουλίου ως ημέρας μνήμης και τιμής προς 

όσους έπεσαν ή αγωνlστηκαν προασπίζοντας τη Δημοκρατία της Κύπρου, Νόμος 
του 1990>> οι αγορεύσεις που έγιναν (Ε. Ευσταθίου, Α. Παναγιώτου, Λ. Θεο
δοόλου, Μ. Χριστοφίδης και Μ. Παπαπέτρου) και ψήφιση αυτών σε Νόμους. 

15) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περί των Επισήμων Γλωσσών της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990» οι αγορεόσεις και η συζήτηση 
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που έγιναν πάνω στο θέμα (Ε. Ευσταθ(ου, Α. Μαρκ(δης, Μ. Χριστοφ(δης, 

Α. Παναγιώτοu, Μ. Παπαπέτρου, Σ. Χατζηγιάννης, Α. Αν8ρέου, Ν. Αναστα
σιάδης, Ν. Μουσιούττας και Τ. Χατζηδημητρίου) και ψ>jφιση αυτού σε Νόμο. 

16) Έκθεση για το νομοσχέδιο «0 περ( της Οικουμενικ>\ς Σύμβασης για το 
Δικα(ωμα Πνευματικής Ιδιοκτησίας {Κυρωτικός) Νόμος του 1990» η σύντομη 
αναφορά του Βουλευτή Π. Στυλιανού πάνω στο θέμα και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

17) Έκθεση για το νομοσχkδιο «0 περ( Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχkδια 
Υπηρεσ(ας και Κατηγορ(ες Θkσεων) Νόμος του 1990» και ψήφιση αυτού σε Νόμο. 

18) Έκθεση για τους Κανονισμούς ((Οι περl Μεταλλείων και Λατομείων 

{Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 
19) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) {Τροποποιητικο() Κανονισμο( Κο(λης του 1990» και kγκριση αυτών. 
20) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι Δημοτικο( (Τροποποιητικο() (Αρ. 2) 

Κανονισμοί Πάφου του 1990» και έγκριση αυτών. 

21) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Κυπριακού Πρακτορε(ου 

Ειδήσεων {Διάρθρωση και Όροι Τπηρεσ(ας) Κανονισμο( του 1990» η σύντομη 
παρατήρηση του Βουλευτή κ. Π. Στυλιανού και έγκριση αυτών. 

22) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτίωση) {Τροποποιητικο() Κανονισμο( Κυπερούντας του 1990» και έγκριση 

' αυτων. 

23) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( Πισσουρ(ου του 1990» και kγκριση 

αυτών. 

24) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περί Χωρίων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) (Ί'ροποποιητικο() Κανονισμο( του Συμβουλίου Βελτιώσεως Συνοι

κισμού Ανθοuπ6λεως του 1990» και έγκριση αυτών. 

25) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Χωρ(ων (Διο(κηση και 

Βελτ(ωση) {Τροποποιητικο() Κανονισμο( Γαλάτας του 1990» και έγκριση αυτών. 
26) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Ακινήτου Ιδιοκτησ(ας της 

Δημοκρατ(ας (Διάθεση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( του 1990» και 2. «Οι περ( 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατ(ας (Μ(σθωση Ιδιοκτησ(ας μέσα σε Κυβερνη

τικές Περιοχές) Κανονισμοί του 1990)> και έγκριση αυτών. 
27) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ! Κυβερνητικού 18ατικού Έργου 

του Χώρου Απόρριψης και Επεξεργασ(ας Λυμάτων στο 'ΒΑ ΤΙ' Λεμεσού 
(Έλεγχος, Διαχε(ριση και Χορ>\γηση Δικαιώματος για Απόρριψη Λυμάτων) 

Κανονισμοί του 1990» και έγκριση αυτών. 
28) Έκθεση για τους Κανονισμούς «Οι περ( Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 

(Τροποποιητικο() Κανονισμοl του 1990» και έγκριση αυτών. 
29) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η διεύρυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου από 

το Σταυρ(ν (περιοχή Χατζηγαβρ(λη) μέχρι τον Πολύστυπο -Η σύσταση και 

λειτουργία συσκευαστηρlου πατατών στην περιοχ'1j Αστρομερίτη - Η διαπλάτυνση 
και ευθυγράμμιση του δρόμου Πολύστυπου-Βασιλικής-Μαδαρής-Σπηλιών - Η 

καταπολέμηση της γυφτοκάμπτης και βρωμούσας στήν κοινότητα- Λαγουδερών -
Το αίτημα των κατοίκων Πολύστυπου για σύμπηξη εταιρείας λεωφορειούχων και 

ανάληψη δtαφωτιστικ-ής πρωτοβουλίας για το θέμα του αναδασμού -Η κατάθεση 

στεφάνων από σχολε(α σε προτομ>\ μέλους της Εοκαβήτα -Η κάλυψη από το 
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κράτος όλων των δαπανών για τα διάφορα έργα που θα εχτε-λεστούν στην 

κοινότητα Μάμμαρι - Η έκδοση τίτλων για τα οικόπεδα που το κράτος 

παραχώρησε στις ακριτικές οικογένειες στο Μάμμαρι - Η διαπλάτυνση του 

δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-Μάμμαρι -Η επιδότηση ειδικού μικρού λεωψορείου για 

τη μεταφορά παιδιών με ειδικά προβλήματα - Οι προοπτικές ανέλιξης των 
επιστημόνων του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών - Το υδρευτικό πρόβλημα στο 
Μάμμαρι - Αίτημα των κατοίκων Αγίων Τριμιθιάς για δημιουργία κοινοτικού 
γηπέδου - Η τοποθέτηση του προσφάτως απολυθέντα από τους Τ ούρχους 

δασκάλου Ιωσήφ Τουμάζου στην Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων - Η σύσταση 
και η λειτουργία του φορέα για την ίση κατανομή των βαρών - Οι ζημιές που 
προχλ#Jηχαν από τους Τούρκους εισβολε(ς στον αρχαιολογικό χώρο των Σόλων 

και η λειτουργ!α μουσε(ου βυζαντινών εικόνων στην εκκλησία του Αρχαγγέλου 

Μιχαήλ στην Κερύνεια - Η αύξηση της κρατικής συνεισψοράς από 50% στα 2/3 
για έργα κοινοτικής ανάπτυξης στους Αγίους Τριμιθιάς - Η διαπλάτυνση, 
ευθυγράμμιση και επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου Ανθούπολης-Αγίων Τριμιθιάς - Η 
ασψαλτόστρωση του δρόμου Αγίων Τριμιθιάς-Αγίου Ιωάννη Μαλούντας -Η 

δημιουργία περιφερειακού γηροκομείου για τις ανάγκες των κατοίκων Κοκκινο
τριμιθιάς, Ακακίου, Μάμμαρι, Δένειας, Αγίων Τριμιθιάς, Παλιομετόχου, Κάτω 
Μονής, Μένοικου κ.ά. - Η επίσπευση της καταγραφής (από μονοπάτια) των 

δημιουργηθέντων στην κοινότητα Αγίων Τ ριμιθιάς αγροτικών δρόμων -Η επι

διόρθωση των παγκέττων του δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-Δένειας -Η διάθεση 

περισσότερων κρατικών οικοπέδων για τους κατοίκους Δένειας - Η εγκατάσταση 
τηλεφώνων στη Δένεια - Η επέκταση της στρατιωτικής ζώνης των βρετανικών 
εγκαταστάσεων ραντάρ στο Κάβο' Γκρέκο - Η παροχέτευση πόσιμου νερού στις 
οδούς Καυκάσου, Υμηττού, Χαλκίδας και Καππαδοκίας στην Παλουριώτισσα -Το 

πρόβλημα της ύδρευσης των προσφυγικών συνοικισμών Κόκκινες και Τσιακκιλερή 

στη Λάρνακα -Η ανέγερση υδατοφράκτη στη Δένεια -Η δημιουργία κρατικού 
βρεφοκομικού σταθμού και νηπιαγωγείου στη Δένεια - Ο οδικός φωτισμός στις 

οδούς Υμηττού, Χαλκίδας και Καυκάσου - Οι υποτιμολογήσεις εισαγόμ~νων 

αυτοκινήτων - Τα διάψορα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Αβδε

λερού - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Πύργου-Λεμεσού -Το αίτημα της 
κοινότητας Αγίου Τυχώνα για την κατασκευή κυματοθραυστών για προστασία της 

παραλίας από τη διάβρωση - Η κατασκευή νέου κοινοτικού γηπέδου στη Μονή -Το 
' ' π λ ' ' λ' β 'λ αιτημα της κοινοτητας αρεκκ ησιας για παραχωρηση των τε ων που κατα α -

λονται λόγω της λειτουργίας των λατομείων της περιοχής ως μερικής αποζη

μίωσης για τις ζημιές που προκαλούνται στις περιουσίες της - Η δυσοσμία και οι 
καταστροφές που προκαλούνται από το εργοστάσιο πρέμιξ που κατασκευάστηκε 

στο Μοναγρούλλι -Η εκχώρηση εξουσιών στα Συμβούλια Βελτιώσεως Αγ. 

Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, Πύργου και Πεντάκωμου - Η απαγόρευση εισαγωγής 
καλλωπιστικών φυτών - Η συντήρηση της αποβάθρας του λιμανιού Λεμεσού - Η 
ανάθεση στον Ιταλό κ. VERLUCCA της έκδοσης βιβλίου με τίτλο 'Κύπρος 360' 
-Η σύσταση κρατικής βιβλιοθήκης - Η σύγκληση του Α' Διεθνούς Συνεδρίου 

νεοελληνιστών στην Κύπρο - Η αναθεώρηση των στρεμματικών αποζημιώσεων 

για τους ανομβριόπληκτους κατοlκους Ακακίου - ·Η ανέγερση πρόσθετης αίθουσας 

νηπιαγωγείου στην Ακρόπολη για τις ανάγκες της μαρωνίτικης κοινότητας - Το 

αρδευτικό και υδρευτικό πρόβλημα των περιοχών Ακακ!ου 1 Περιστερώνας, Αστρο
μερίτη, Κοκκινοτριμιθιάς, Μενοίκου 1 Δένειας και Μάμμαρι -Η γνωστή περίπτωση 
ανήλικης κορασίδας που οι γονείς της δεν επέτρεπαν τη μετάγγιση αίματος -Η 
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αντικατάσταση των σι8ερένιων ταχυ8ρομtκών κιβωτίων με άλλα σύγχρονα που να 

φέρουν το σύμβολο της Κυπριακής Δημοκρατίας - Η προκήρυξη της θέσης 
Διευθυντή Μαρίνας Λάρνακας -Η συμπερίληψη ατόμων με τρίτο παιδί στις τάξεις 

των πολυτέκνων -Η λειτουργία σχολής από την Κεντρική Τράπεζα στο ΚΕΜΑ -Η 

έκ3οση 8ιπλωμάτων από τη σχολή που θα λειτουργήσει στο ΚΕΜΑ - Η 

ακαταλληλότητα του νερού στην Κοφ(νου -Η ακαταλληλότητα του νεροό στην 

Ορούντοι -Η αναθεώρηση και διεύρυνση των κριτηρίων παροχής βοήθειας γιοι τοι 
νεαρά προσφυγικά ζευγάρια - Η παρακολούθηση των κατασκόπων του Αττίλα 
στις ελεύθερες περιοχές -Το σοβαρό αρδευτικό πρόβλημα Γιοιλιάς Πάφου -Η 

καθυστέρηση πληρωμής αποζημιώσεων από την Αρχή Αναδασμού στους κατοίκους 
Κισσόνεργοις -Τοι διάφοροι προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εκτοπισθέντες 
κάτοικοι Μουτταγιάχας. 

30) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η μετακίνηση του 
χοιροστασίου S.D. Farm από το χωριό Κοκκινοτριμιθιά - Τοι διάφοροι προβλή

ματα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι του συνοικισμού Λειβα8ιών Λάρνακας - Η 
οχληρίοι που προκαλείται από την καύση των ψόφιων των χοιροστασίων στο χωριό 
Ορούντα - Τα Βιάφορα προβλήματα των εκτοπισθι!:ντων στην Αθηαίνου - Η 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Μονιάτη-Πέροι Πεδιού - Ο διαχωρισμός οικοπέδων 
στον 'Αγιο Γεώργιο (Συλίκου) - Τοι παράπονα των κατοίκων Βυζοικιάς γιοι 

ύπαρξη μη εκροιγέντων βλημάτων από ασκήσεις της Εθνικής Φρουράς - Η 

αντικατάσταση των ντεπόζιτων νερού στον οικισμό Αγίου Γεωργίου Παλου
ριώτισσοις - Η καταχώρηση προσφυγής από την Ελένη Ποιποιμιχοιήλ εναντίον του 
Υπουργείου Παιδείας που δεν είχε εγκρίνει τη φοίτησή της στο Γ' έτος σπουδών 
της Παιδαγωγικής Ακαδημίας - Η υδοιτοπρομήθειοι των συνοικισμών οιυτοστέ

γοισης στο Γέρι - Ο διαχωρισμός οικοπέδων στο Γέρι γιοι τις ανάγκες φτωχών 

προσφύγων -Τοι αρδευτικά προβλήματα της κοινότητας Στοιτός-Άγιος Φώτιος -Η 
εκτέλεση και Βεύτερου υ3ατικού έργου για καλοκαιρινές αρ8εύσεις στη Λάνια. 

31) Δήλωση του Προέδρου της Βουλής, ύστεροι από εξουσιοδότηση από όλοι 
τοι κόμματοι, γιοι την αντίθεσή τους στην απόφαση της κυβέρνησης νοι εγκα
ταστήσει το εργοστάσιο RAINBOW σε καθορισμένη περιοχή και την ανάγκη 

αναστολής οποιωνδήποτε ενεργειώy της, μέχρις ότου έρθει σε επαφή με τη Βουλή 

γιοι νοι εξευρεθεί μ:ιοι άλλη λύση. 

32) Ετήσιος Απολογισμός των εργασιών του Σώματος. 

Τιμή: 50σ 

Τυπώθηκε στο Τuπογριχφε{ο της Κuπριιχκής Δημοκριχτ(ας, Λεuκωσ(α. 
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